
 

 

 

 

                Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

            
                Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ ‐ ΣΥΝΟΔΟΣ B΄ 

         (12.09.2002 ‐ 15.07.2003) 



 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

 Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄  

Συνεδρίαση 12ης Σεπτεμβρίου 2002 

(΄Ωρα έναρξης:  4.25 μ.μ.)  

(Αρ. 1)  

  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Κηρύσσω την έναρξη της 

σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ τον κ. γραμματέα να 

διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία.   

 ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, αγαπητές συναδέλφισσες, σας καλωσορίζω στη νέα 

σύνοδο μετά τις θερινές διακοπές.  Εύχομαι να περάσατε καλά τις διακοπές... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όσοι εκάμαν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όσοι εκάμαν, πράγματι, και να επανήλθατε φρέσκοι και δυνατοί.  Εύχομαι επίσης  

-και το εννοώ- να διαρρεύσει και αυτή η σύνοδος, παρά την προεκλογική περίοδο, 

αγαστά, σε πνεύμα συνεργασίας, σε πνεύμα δημιουργικό, όπως και η προηγούμενη 

περίοδος.  Όλα τα θέματα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, της σημερινής ημερήσιας 
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διάταξης αφορούν εναρμονιστικά νομοσχέδια, εξ ου και είμαστε εδώ 12 Σεπτεμβρίου, τα 

οποία εκκρεμούν, καθώς και κανονισμούς οι οποίοι θα κατατεθούν κατά τη σημερινή 

συνεδρία και θα κηρυχθούν ως θέματα επείγουσας φύσεως, ώστε να τους εγκρίνουμε 

στη σημερινή συνεδρία. 

 Συνεπώς, αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Β΄, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  

Έχετε τον κατάλογο.  Είναι τα θέματα από τον αριθμό 1 μέχρι και 21 και αφορούν 

εναρμονιστικά, όπως είπαμε, θέματα, κηρύσσονται επείγοντα και παραπέμπονται στην 

επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, για να επιληφθεί των θεμάτων αμέσως και να 

προωθηθούν για έγκριση σήμερα. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 

έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  

από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 

επιτροπές 

1. Ο περί του Πρωτοκόλλου 

στη Συμφωνία Σύνδεσης 

μεταξύ της Ευρωπαϊκής 

Κοινότητας και της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας για 

τον Καθορισμό των 

Εμπορικών Ρυθμίσεων για 

Ορισμένα Ψάρια και 

Προϊόντα Αλιείας 

(Κυρωτικός) Νόμος του 

2002. 

(Aρ. Φακ. 23.01.252.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

1Α. Οι περί Εκχυλισμάτων Καφέ 

και Εκχυλισμάτων Κιχωρίου 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
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Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.219.2002) 

2. Οι περί Σακχάρων 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.220.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

3. Οι περί Αφυδατωμένου 

∆ιατηρημένου Γάλακτος 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.222.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

4. Οι περί Μέλιτος 

(Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.224.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

5. Οι περί Τροφίμων Βαθείας 

Κατάψυξης 

(Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.225.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

6. Οι περί Ορυκτών 

Υδρογονανθράκων στα 

Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.226.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

7. Οι περί Τροφίμων που 

Προορίζονται για Ειδική 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
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∆ιατροφή (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.228.2002) 

8. Οι περί Παρασκευασμάτων 

για Βρέφη και 

Παρασκευασμάτων 

∆εύτερης Βρεφικής Ηλικίας 

(Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.233.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

9. Οι περί Προβλημάτων 

Υγείας και Υγιεινής στην 

Παραγωγή και Εμπορία 

Προϊόντων Αυγών 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.223.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

10. Οι περί Υγιεινής του 

Γάλακτος και των 

Προϊόντων με βάση το Γάλα 

(Παραγωγή, Παρασκευή και 

Εμπορία) και Ελέγχου των 

Υποστατικών Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.232.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

11. Οι περί της Υγείας των Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
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Ζώων (Υγειονομικοί Όροι 

που ∆ιέπουν το Εμπόριο 

Βοοειδών και Χοίρων) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.236.2002) 

12. Οι περί Ρυθμίσεως της 

Τροχαίας Μεταφοράς 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.213.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

13. Οι περί της Πρόσβασης στο 

Επάγγελμα του Οδικού 

Μεταφορέα Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.212.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

14. Οι περί Σπόρων (Τέλη) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.211.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

15. Οι περί Σπόρων (Άδεια 

Λειτουργίας 

Σποροπαραγωγικής 

Επιχείρησης και Άδεια 

Εμπορίας Σπόρων) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.210.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
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16. Οι περί Σπόρων 

(∆ειγματοληψία) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.209.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

17. Οι περί Σπόρων 

(Κτηνοτροφικά Φυτά) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.208.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

18. Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.207.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

19. Οι περί Σπόρων (Ελαιούχα 

και Κλωστικά Φυτά) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.206.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

20. Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι 

Ποικιλιών των 

Καλλιεργουμένων 

Γεωργικών Ειδών) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.205.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

21. Οι περί Σπόρων (Σιτηρά) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.204.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

22. O περί Κτήσης Ακίνητης Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
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Ιδιοκτησίας (Αλλοδαποί) 

(Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.251.2002) 

23. Ο περί της Ποιότητας του 

Ατμοσφαιρικού Αέρα Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.253.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

24. Ο περί της Σύμβασης για 

την Ίδρυση Ευρωπαϊκής 

Αστυνομικής Υπηρεσίας και 

του Πρωτοκόλλου σχετικά 

με την Ερμηνεία της εν 

λόγω Σύμβασης από το 

∆ικαστήριο των 

Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων με 

Προδικαστικές Αποφάσεις 

(Κυρωτικός) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.254.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

25. O περί των Οικιακών 

Συσκευών (Εκπομπές 

Αερόφερτου Θορύβου) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.259.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
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26. Ο περί της Σύμβασης της 

Ρώμης για το Εφαρμοστέο 

∆ίκαιο στις Συμβατικές 

Ενοχές και του Πρώτου και 

∆εύτερου Πρωτοκόλλου 

Όσον Αφορά την Ερμηνεία 

της από το ∆ικαστήριο των 

Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων 

(Κυρωτικός) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.260.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

27. Οι περί των Βασικών 

Απαιτήσεων (Μέσα 

Ατομικής Προστασίας) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.221.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

28. Οι περί Αναπτύξεως 

Ηλεκτρισμού 

(Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.227.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

29. Οι περί των Βασικών 

Απαιτήσεων (Απλά ∆οχεία 

Πίεσης) Κανονισμοί του 

2002. 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
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(Αρ. Φακ. 23.03.235.2002) 

30. Οι περί της Ποιότητας του 

Ατμοσφαιρικού Αέρα 

(Ατμοσφαιρική Ρύπανση 

από το Όζον) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.237.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

31. Οι περί Ελέγχου της 

Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 

(Καύση Χρησιμοποιημένων 

Ορυκτελαίων) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.238.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

32. Οι περί Ελέγχου της 

Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 

(Πρόληψη και Μείωση της 

Ατμοσφαιρικής Ρύπανσης 

από Αμίαντο) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.239.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

33. Οι περί των Βασικών 

Απαιτήσεων (Εξοπλισμός 

και Συστήματα Προστασίας 

για Χρήση σε Εκρήξιμες 

Ατμόσφαιρες) Κανονισμοί 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
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του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.240.2002) 

34. Οι περί Προστασίας και 

Ευημερίας των Ζώων 

(Μεταφορά των Ζώων) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.252.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

35. Οι περί της Υγείας των 

Ζώων (Υγειονομικοί Όροι 

που ∆ιέπουν το Εμπόριο 

Ορισμένων Ζωικών 

Προϊόντων) (Ειδικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.253.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

36. Οι περί Ελέγχου της 

Ρύπανσης των Νερών 

(Νιτρορύπανση Γεωργικής 

Προέλευσης) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.254.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

37. Οι περί Ελέγχου της 

Ρύπανσης των Νερών 

(Απόρριψη 

Εξαχλωροκυκλοεξανίου) 

Κανονισμοί του 2002. 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
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(Αρ. Φακ. 23.03.255.2002) 

38. Οι περί των Βασικών 

Απαιτήσεων 

(Ηλεκτρολογικός 

Εξοπλισμός Χαμηλής 

Τάσης) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.189.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

39. Οι περί των Βασικών 

Απαιτήσεων 

(Ηλεκτρομαγνητική 

Συμβατότητα) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.191.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

40. Οι περί των Βασικών 

Απαιτήσεων (Εκρηκτικές 

Ύλες Εμπορικής Χρήσης) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.215.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

41. Oι περί των Βασικών 

Απαιτήσεων (Σκάφη 

Αναψυχής) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.217.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

42. Οι περί Εκρηκτικών Υλών Εξωτερικών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
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(Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.214.2002) 

 

43. Οι περί Ελέγχου της 

Ρύπανσης των Νερών 

(Χρησιμοποίηση της Ιλύος 

στη Γεωργία) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.198.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

44. Οι περί Ελέγχου της 

Ρύπανσης των Νερών 

(Πρόληψη και Μείωση της 

Ρύπανσης των Νερών από 

Αμίαντο) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.199.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

45. Οι περί Πολιτικής 

Αεροπορίας (Υπηρεσίες 

Εναέριας Κυκλοφορίας) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.115.2002) 

Eξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

46. Οι περί Πολιτικής 

Αεροπορίας (Γενικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.116.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
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47. Οι περί Πολιτικής 

Αεροπορίας (Αποδοχή 

Αλλοδαπών Αδειών 

Ιπτάμενου Τεχνικού 

Προσωπικού) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.117.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

48. Οι περί Πολιτικής 

Αεροπορίας (Αρχή Αδειών 

για Αεροπορικές 

Μεταφορές) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.118.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

49. Οι περί Προστασίας από 

Ιονίζουσες Ακτινοβολίες 

(Βασικές Αρχές) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.216.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

50. Οι περί Προσωρινής 

Εισαγωγής (Σκάφη 

Αναψυχής) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.129.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

51. Οι περί Υγιεινής του 

Κρέατος (Τροποποιητικοί) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
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(Αρ. 2)  Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.084.2002) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και να έρθουμε τώρα στη νομοθετική εργασία.  Επειδή όλα τα θέματα, όπως έχω 

πει, στην ημερήσια διάταξη είναι της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων και είναι ομόφωνα, θα παρακαλούσα οι εκθέσεις να θεωρούνται 

αναγνωσθείσες.  Και ξεκινούμε.  Τα θέματα... 

 Παρακαλώ, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Τα θέματα υπ’ αριθμούς 1 και 2, κύριε Πρόεδρε, έχουν κοινή έκθεση.  Για το υπ’ 

αριθμόν 1 δεν έχουμε κανένα πρόβλημα, αλλά για το υπ’ αριθμόν 2 κάπου κάποιοι 

βουλευτές δικοί μας νιώθουν ότι πρέπει να επανεξετασθεί όχι τόσο από καμιά 

επιτροπή, την Ευρωπαϊκών Υποθέσεων ή την Παιδείας -να μην μπω τώρα στην ουσία- 

αλλά χρειάζεται λίγη προσοχή περισσότερη ή πληροφόρηση, θα έλεγα, καλύτερα.  ∆εν 

είμαι σίγουρος αν η αναβολή, για να ψηφιστεί την επόμενη φορά, δημιουργεί 

οποιοδήποτε πρόβλημα με την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Νομίζω πως δε δημιουργεί και, αν 

δε δημιουργεί, να ζητήσουμε αναβολή του υπ’ αριθμόν 2 μόνο.  Τώρα, αν πρέπει να 

αναβληθεί και το υπ’ αριθμόν 1 με το οποίο έχουν κοινή έκθεση, διαδικαστικά δεν 

ξέρω... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε... 

 Ναι, κύριε Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε ένσταση να υπάρξει αναβολή, δεδομένου ότι θα 
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εξεταστεί σύντομα και θα επανέλθει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όταν λέμε σύντομα, κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να εννοούμε τις 3 του Οκτώβρη 

πλέον. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Βεβαίως!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είχα μια συζήτηση με τον κ. Βασιλείου για το κατά πόσο ήταν τόσο επείγον να 

έρθουμε σήμερα εδώ, αλλά, επειδή προεδρεύει ο Χριστόφιας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων, είπα να έρθουμε σκεφτόμενος τα πονηρά.  ∆ηλαδή, και να μην 

εχρειάζετο, εγώ θα έλεγα να έρθουμε, μήπως και έλεγε κανένας:  «Α, εννά γίνει η 

έκθεση αύριο και θα έχει επιπτώσεις πάνω στην έκθεση και, επειδή ο ευρωσκεπτικιστής 

ή ο αντιευρωπαϊστής Χριστόφιας ήθελε να μην είναι καλή η έκθεση...». 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Όι, καλέ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άστε τα «όι, καλέ».  Εγώ μιλώ πολύ ειλικρινά και σαν ανοικτό βιβλίο. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ∆ηλαδή, είναι για το φόβο των Ιουδαίων που ήρθαμε σήμερα, κύριε Πρόεδρε; 

∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

 Εάν εκείνοι οι οποίοι θα έλεγαν έτσι είναι Ιουδαίοι, για το φόβο των Ιουδαίων 

ήρθαμε. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Εγώ προσωπικά δεν έχω αντίρρηση.  Έχω κάμει μια κουβέντα και με κάποιους 

βουλευτές που μου υπέδειξαν αυτό το ζήτημα.  ∆εν έχω αντίρρηση.  Εύχομαι και 

ελπίζω αύριο ο κ. Βασιλείου να μην τρέχει και να λέει  «μα, εχαθήκαμε».  Και δε νομίζω 

ότι  εχαθήκαμε ούτε εγώ προσωπικά.  Άρα... 

 Παρακαλώ, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορεί να χαριτολογούμε.  Σίγουρα δε διατρέχουμε και τον 

κίνδυνο, αφού η αναβολή ζητείται από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, να φανούμε  

ευρωσκεπτικιστές τελικά και ότι βάζουμε και τροχοπέδη μάλιστα στην ενταξιακή μας 

πορεία.  Όμως, παρ’ όλα αυτά, καλό είναι να βεβαιωθούμε αν πράγματι δε 

δημιουργούμε κάποιο πρόβλημα.   

 Ειλικρινά, θα ήταν πολύ καλύτερα αν... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆ιαδικαστική εισήγηση, κύριε Πρόεδρε.  Να αφήσουμε στο τέλος το θέμα, να 

δούμε όλα τα άλλα και οι υπηρεσίες της Βουλής να κάνουν μία βολιδοσκόπηση, αν 

προλαβαίνουν μέχρι εκείνη την ώρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Φαίνεται ότι η υποχρέωση που έχουμε ή είχαμε αναλάβει ήταν μέχρι τις 30 

Σεπτεμβρίου.   

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Μέχρι 1η Ιανουαρίου 2003 για εφαρμογή.   

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Αυτή είναι η πληροφόρηση που έχει η Βουλή, κύριε Πρόεδρε, από τις υπηρεσίες. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας μην το κάνουμε θέμα τώρα.  Θα συνταχθεί η 

έκθεση μέχρι τις 15 και εκρίθη ότι, αν όλα αυτά περάσουν, θα είναι ακόμα καλύτερα.  Ας 

το πούμε έτσι. 

 Λοιπόν, υπάρχει ένα ζήτημα, κατά τη δική μου άποψη, και για το θέμα του χρόνου 

που καθορίζεται.  Και μιλούμε για πολιτιστικά αγαθά σε μια χώρα για την οποία 

γνωρίζετε ποια προβλήματα έχει σε ό,τι αφορά την πολιτιστική της κληρονομιά, εν πάση 

περιπτώσει.  Αυτή είναι η ουσία. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αυτή είναι η έγνοια μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα, είναι η έγνοια όλων μας. είναι φυσικό επόμενο.  Λοιπόν, να τα περάσουμε ή 

να τα αφήσουμε στο τέλος;  Εγώ είμαι στη διάθεσή σας. 

 Θα τα αφήσω στο τέλος, για να τα αναβάλουμε δηλαδή.  Λοιπόν, πάω παρακάτω. 

Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Γενικού Συστήματος Αναγνώρισης των 

Επαγγελματικών Προσόντων Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και συνεπώς 

θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Γενικού Συστήματος Αναγνώρισης των 

Επαγγελματικών Προσόντων Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Νίκος Κλεάνθους ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σοφοκλής Φυττής Πρόδρομος Προδρόμου 

 Ανδρέας Χρίστου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 
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 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Ελένη Μαύρου Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο.  Ωστόσο, μετά από συνεννόηση του προέδρου της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και του προέδρου της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, το νομοσχέδιο παραπέμφθηκε και στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση της εσωτερικής μας 

νομοθεσίας με τις πρόνοιες του κεφαλαίου του κοινοτικού κεκτημένου που αφορά την 

ελεύθερη διακίνηση ατόμων και ειδικότερα αυτές που αφορούν το γενικό σύστημα 

εναρμόνισης των διπλωμάτων τριτοβάθμιας εκπαίδευσης τα οποία πιστοποιούν 

επαγγελματική εκπαίδευση ελάχιστης διάρκειας τριών ετών. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προβλέπεται ότι οι υπήκοοι των 

κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έχουν το δικαίωμα να ασκήσουν ένα 

κατοχυρωμένο επάγγελμα στη χώρα τους, θα έχουν την ευχέρεια να ασκήσουν, ως 

ελεύθεροι επαγγελματίες ή μισθωτοί, το ίδιο κατοχυρωμένο στη ∆ημοκρατία επάγγελμα, 

έστω και αν δεν έχουν αποκτήσει στη ∆ημοκρατία τα επαγγελματικά προσόντα που 

απαιτούνται για την άσκηση του επαγγέλματος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 Ιουλίου 2002.  Στη συνεδρίαση της 

επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του επικεφαλής της 
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διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και 

εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού μελέτησε το υπό αναφορά 

νομοσχέδιο και ζήτησε πρόσθετες διευκρινίσεις από τους αρμοδίους, συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του, γι’ αυτό και εισηγείται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων την προώθησή του για ψήφιση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το υπό αναφορά 

νομοσχέδιο σε συνεδρίασή της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Σεπτεμβρίου 2002.  Στα 

πλαίσια της συνεδρίασης της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της 

εκπρόσωποι του Γραφείου του επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για 

την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών 

υπηρεσιών.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη της 

τις θέσεις όλων των πιο πάνω εκπροσώπων και τη θετική εισήγηση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 

του νομοσχεδίου, γι’ αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.  Η 

επιτροπή, ωστόσο, έκρινε σκόπιμο να εισηγηθεί την τροποποίηση του άρθρου 3 του 

νομοσχεδίου, που αφορά το πεδίο εφαρμογής του νόμου, ώστε να καταστεί, κατά την 

άποψή της, σαφέστερη η διατύπωσή του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν.  ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Άσκηση κατοχυρωμένου επαγγέλματος στη ∆ημοκρατία.  Άρθρο 4. 

 Επαγγελματική πείρα, πρακτική άσκηση προσαρμογής, δοκιμασία επάρκειας.  

Άρθρο 5. 

 Πρακτική άσκηση προσαρμογής.  Άρθρο 6. 

 ∆οκιμασία επάρκειας.  Άρθρο 7. 

 Επαγγελματική εκπαίδευση στη ∆ημοκρατία.  Άρθρο 8. 

 Αποδεικτικά στοιχεία.  Άρθρο 9. 

 ∆ικαίωμα χρήσης επαγγελματικού και ακαδημαϊκού τίτλου.  Άρθρο 10. 

 Υποβολή αιτήσεων και εξέταση από αρμόδιο όργανο.  Άρθρο 11. 

 Εθνικός φορέας αναφοράς.  Άρθρο 12. 

 Αξιολόγηση αιτήσεων και απόφαση αρμόδιου οργάνου.  Άρθρο 13. 

 ∆ικαίωμα προσφυγής.  Άρθρο 14. 

 Εθνικός συντονιστής.  Άρθρο 15. 

 Έκδοση κανονισμών.  Άρθρο 16. 

 Έκδοση διατάγματος.  Άρθρο 17. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 18. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 18 εγκριθούν;   

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 18 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Γενικού Συστήματος Αναγνώρισης των 
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Επαγγελματικών Προσόντων Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πριν πάω στο υπ’ αριθμόν 4 θέμα, να καλύψω μια παράλειψή μου.  Εδώ 

παρακολουθούν σήμερα τη συνεδρία της Βουλής οι επιστημονικοί συνεργάτες των 

βουλευτών μας, νέα παιδιά με όνειρα και οράματα.  Να τους καλωσορίσω, να τους 

ευχηθώ καλή δουλειά με τους βουλευτές και να πω και στους συναδέλφους και στις 

συναδέλφισσες ότι εξαρτάται και από εμάς, από τη δική μας δημιουργική αντίκριση 

αυτών των παιδιών, το να είναι όσο το δυνατό πιο παραγωγικά.  Καλωσορίσατε, 

αγαπητοί φίλοι. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και συνεπώς θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Νίκος Κλεάνθους  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σοφοκλής Φυττής Πρόδρομος Προδρόμου 

 Ανδρέας Χρίστου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Γιαννάκης Ομήρου 

 Ελένη Μαύρου  Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου  Ανδρούλα Βασιλείου 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Σεπτεμβρίου 2002.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του 

επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς 

και εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο στο κεφάλαιο της ελεύθερη διακίνησης προσώπων για τη 

διευκόλυνση της ελεύθερης παροχής υπηρεσιών από δικηγόρο, καθώς και της μόνιμης 

άσκησης του δικηγορικού επαγγέλματος σε κράτος μέλος διαφορετικό από εκείνο στο 

οποίο αποκτήθηκε ο σχετικός επαγγελματικός τίτλος. 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο παρέχεται σε δικηγόρο που είναι πολίτης 

κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης η δυνατότητα: 

1. Να παρέχει υπηρεσίες στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Για το σκοπό αυτό τηρείται 

από τον Αρχιπρωτοκολλητή ειδικό βιβλίο-μητρώο.   

2. Να ασκεί μόνιμα το δικηγορικό επάγγελμα στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Αυτό θα 

γίνεται είτε με τον επαγγελματικό τίτλο του κράτους απόκτησής του είτε με τον 

επαγγελματικό τίτλο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, αν έχουν παρέλθει τρία χρόνια 

πραγματικής και τακτικής άσκησης του δικηγορικού επαγγέλματος σε αυτή ή αν ο 

δικηγόρος έχει επιτύχει σε σχετική δοκιμασία επάρκειας.   



 23

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 ∆εν υπάρχουν.  ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων μερών.  Άρθρο 5. 

 Έναρξη ισχύος.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Ίσης Αμοιβής μεταξύ Ανδρών και Γυναικών 
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για την Ίδια Εργασία ή για Εργασία Ίσης Αξίας Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη και συνεπώς θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ίσης Αμοιβής μεταξύ Ανδρών και 

Γυναικών για την Ίδια Εργασία ή για Εργασία Ίσης Αξίας Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Νίκος Κλεάνθους  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σοφοκλής Φυττής Πρόδρομος Προδρόμου 

 Ανδρέας Χρίστου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Γιαννάκης Ομήρου 

 Ελένη Μαύρου  Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου  Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Σεπτεμβρίου 2002.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του 

επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς 

και εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 
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με τις πρόνοιες του κοινοτικού κεκτημένου που αφορούν την εφαρμογή της αρχής της 

ισότητας των αμοιβών μεταξύ ανδρών και γυναικών, καθώς και με τις πρόνοιές του που 

αφορούν το βάρος της απόδειξης σε περιπτώσεις διακρίσεων λόγω φύλου, οι οποίες 

εντάσσονται στο κεφάλαιο της κοινωνικής πολιτικής και απασχόλησης.  Θα πρέπει να 

σημειωθεί ότι το εν λόγω νομοσχέδιο έχει εξεταστεί στα πλαίσια του Εργατικού 

Συμβουλευτικού Σώματος και έχει εγκριθεί με τη διατύπωση κάποιων διαφωνιών για 

ορισμένες πρόνοιές του αφενός από την πλευρά της ΟΕΒ και του ΚΕΒΕ και αφετέρου 

από την πλευρά των συνδικαλιστικών οργανώσεων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί ως θέμα αρχής 

με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο με ορισμένες τροποποιήσεις που έχει επιφέρει σε 

αυτό οι οποίες κρίθηκαν αναγκαίες για την ορθότερη, από νομική και νομοτεχνική 

άποψη, διατύπωσή του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 ∆εν υπάρχουν.  ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 4. 

 Παροχή ίσης αμοιβής σε άνδρες και γυναίκες για ίδια εργασία και εργασία ίσης 

αξίας.  Άρθρο 5. 

 Ενημέρωση εργοδοτουμένων και εργοδοτών.  Άρθρο 6. 

 Κατάργηση ή ακυρότητα αντίθετων ρυθμίσεων.  Άρθρο 7. 
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 Εξέταση και τροποποίηση ή κατάργηση διατάξεων συλλογικών συμβάσεων 

εργασίας.  Άρθρο 8. 

 Προστασία εργοδοτουμένων.  Άρθρο 9. 

 Εφαρμογή του νόμου και διορισμός Επιθεωρητών.  Άρθρο 10. 

 Κύριο έργο Επιθεωρητή.  Άρθρο 11. 

 Εξουσίες Επιθεωρητών.  Άρθρο 12. 

 Ενέργειες Επιθεωρητή σε περίπτωση καταγγελίας.  Άρθρο 13. 

 Καθήκον για παροχή πληροφοριών.  Άρθρο 14. 

 Σύσταση Επιτροπής Έρευνας και Αξιολόγησης Εργασίας.  Άρθρο 15. 

 Σύνθεση της Επιτροπής.  Άρθρο 16. 

 Όροι εντολής και εξουσίες της Επιτροπής.  Άρθρο 17. 

 Κριτήρια σύγκρισης και αξιολόγησης εργασίας ίσης αξίας.  Άρθρο 18. 

 Υποχρέωση για εχεμύθεια.  Άρθρο 19. 

 Τεχνική Επιτροπή.  Άρθρο 20. 

 ∆ικαστική και εξώδικη προστασία.  Άρθρο 21. 

 Αρμόδια δικαστήρια και κυρώσεις.  Άρθρο 22. 

 Η ευθύνη του παραβάτη δεν υπόκειται σε ορισμένες προϋποθέσεις.  Άρθρο 23. 

 Αδικήματα και ποινές σε περίπτωση παράβασης της αρχής της ίσης αμοιβής.  

Άρθρο 24. 

 Αδικήματα και ποινές σε περίπτωση παρεμπόδισης του Επιθεωρητή, της 

Επιτροπής ή της Τεχνικής Επιτροπής κατά την άσκηση των καθηκόντων τους.  Άρθρο 

25. 

 Εκθέσεις πεπραγμένων.  Άρθρο 26. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 27. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 28. 
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 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 29. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 29 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 29 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ίσης Αμοιβής μεταξύ Ανδρών και 

Γυναικών για την Ίδια Εργασία ή για Εργασία Ίσης Αξίας Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα  είναι «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Ελάχιστες 

Προδιαγραφές Ιατρικής Περίθαλψης στα Πλοία) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη και συνεπώς θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Ελάχιστες 

Προδιαγραφές Ιατρικής Περίθαλψης στα Πλοία) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Νίκος Κλεάνθους  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σοφοκλής Φυττής Πρόδρομος Προδρόμου 

 Ανδρέας Χρίστου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Γιαννάκης Ομήρου 

 Ελένη Μαύρου  Χρίστος Κληρίδης 
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 Άγις Αγαπίου  Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Σεπτεμβρίου 2002.  Στη 

συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του 

επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο που εντάσσεται στον τομέα της κοινωνικής πολιτικής και 

απασχόλησης και που αφορά τις ελάχιστες προδιαγραφές ασφάλειας και υγείας για την 

εξασφάλιση βελτιωμένης ιατρικής περίθαλψης στα πλοία.  Σημειώνεται ότι οι πρόνοιες 

του προτεινόμενου νόμου εφαρμόζονται στα κυπριακά πλοία.  Από τις προδιαγραφές 

εφαρμογής του εξαιρούνται τα σκάφη αναψυχής που κινούνται για μη εμπορικούς 

σκοπούς και δεν είναι επανδρωμένα με επαγγελματίες ναυτικούς, τα ρυμουλκά που 

κινούνται σε λιμενικές ζώνες και τα πολεμικά πλοία.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους αρμοδίους, η 

υφιστάμενη νομοθεσία για την εμπορική ναυτιλία ρυθμίζει σήμερα θέματα ασφάλειας και 

υγείας των ναυτικών κατά τρόπο όμως μη συμβατό με τις πρόνοιες του κεκτημένου με 

το οποίο σκοπείται η εναρμόνιση.  Ως εκ τούτου, η επιτροπή ζήτησε και πήρε 

διαβεβαίωση των αρμοδίων ότι η πρόταση για κατάργηση της ισχύουσας νομοθεσίας 
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θα κατατεθεί το συντομότερο δυνατό, ώστε αυτή να μην ισχύει κατά το χρόνο έναρξης 

της ισχύος της υπό συζήτηση νομοθεσίας που είναι η 1η Ιανουαρίου 2003. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού προηγουμένως και κατόπιν 

εισήγησης της νομικής υπηρεσίας περιέλαβε σχετική πρόνοια, ώστε η λεπτομερής 

περιγραφή των ιατρικών εφοδίων και των αντίστοιχων ποσοτήτων τους ανά κατηγορία 

πλοίου να καθορίζεται με διάταγμα του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων μετά από 

διαβούλευση με τον Υπουργό Υγείας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 ∆εν υπάρχουν.  ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Ιατρικά εφόδια, ιατρείο, ιατρός.  Άρθρο 4. 

 Αντίδοτα.  Άρθρο 5. 

 Καταμερισμός ευθυνών.  Άρθρο 6. 

 Ενημέρωση και εκπαίδευση.  Άρθρο 7. 

 Ιατρικές συμβουλές μέσω ασυρμάτου.  Άρθρο 8. 

 Έλεγχος.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση απόπλου.  Άρθρο 10. 

 ∆ιοικητικό πρόστιμο.  Άρθρο 11. 

 Ιεραρχική προσφυγή.  Άρθρο 12. 
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 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 13. 

 Περιγραφή ιατρικών εφοδίων και ποσοτήτων αυτών ανά κατηγορία πλοίων με 

διάταγμα του υπουργού.  Άρθρο 14. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 15. 

 Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 16. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 16 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 16 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Ελάχιστες 

Προδιαγραφές Ιατρικής Περίθαλψης στα Πλοία) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί της Ένδειξης της Κατανάλωσης Ενέργειας και 

Άλλων Βασικών Πόρων των Οικιακών Συσκευών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  

Η έκθεση είναι ομόφωνη και συνεπώς θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Ένδειξης της Κατανάλωσης Ενέργειας 

και Άλλων Βασικών Πόρων των Οικιακών Συσκευών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος Παναγιώτης ∆ημητρίου 
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 Νίκος Κλεάνθους  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σοφοκλής Φυττής Πρόδρομος Προδρόμου 

 Ανδρέας Χρίστου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Γιαννάκης Ομήρου 

 Ελένη Μαύρου  Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου  Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Σεπτεμβρίου 2002.  Στη 

συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του 

επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο και ειδικότερα με την οδηγία που αφορά την ένδειξη της 

κατανάλωσης ενέργειας των οικιακών συσκευών με τη διαγραφή από τη νομοθεσία της 

πρόνοιας που προβλέπει χρήση μόνο της ελληνικής γλώσσας στις ετικέτες οι οποίες 

τοποθετούνται στις οικιακές συσκευές.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την ψήφισή του σε νόμο. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 ∆εν υπάρχουν.  ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ένδειξης της Κατανάλωσης 

Ενέργειας και Άλλων Βασικών Πόρων των Οικιακών Συσκευών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Φιαλών Αερίου (Ορισμένοι Τύποι) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και συνεπώς θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Φιαλών Αερίου (Ορισμένοι Τύποι) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 
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 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Νίκος Κλεάνθους  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σοφοκλής Φυττής Πρόδρομος Προδρόμου 

 Ανδρέας Χρίστου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Γιαννάκης Ομήρου 

 Ελένη Μαύρου  Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου  Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Σεπτεμβρίου 2002.  Στη 

συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του 

επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση της εσωτερικής μας 

νομοθεσίας με τις πρόνοιες του κοινοτικού κεκτημένου που εμπίπτουν στο κεφάλαιο της 

ελεύθερης διακίνησης αγαθών και καθορίζουν τις προδιαγραφές, τον τρόπο κατασκευής 

και πληρώσεως και τις ονομαστικές χωρητικότητες των συσκευών αερολυμάτων 

(αεροζόλ). 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα 
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εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 ∆εν υπάρχουν.  ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου παραρτήματος.  Άρθρο 

9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 9 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 9 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Φιαλών Αερίου (Ορισμένοι Τύποι) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Αλλαδαπών και Μεταναστεύσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002». 

 Ορίστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Παρακαλώ να αναβληθεί το θέμα, δεδομένου ότι στην επιτροπή Εσωτερικών ο 

αρμόδιος υπουργός είχε αναλάβει δέσμευση ότι η Ρωσία θα εξαιρεθεί από τις χώρες 

που χρειάζονται θεώρηση διαβατηρίου για λόγους οικονομικούς, τουριστικούς και 

πολιτικούς.  Αντιλαμβάνομαι... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Και πολιτιστικούς. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και πολιτιστικούς.  Σας εκπαιδεύουν.  Η επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, από 

ό,τι έχω πληροφορηθεί, δεν ενημερώθηκε πάνω στο συγκεκριμένο θέμα για τη 

δέσμευση του υπουργού, γι’ αυτό παρακαλώ να αναβληθεί, να πάει ξανά στην 

επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων -δε χρειάζεται να επανέλθει στην Εσωτερικών- και 

να κληθεί ο αρμόδιος υπουργός, για να διευκρινίσει τι έχει γίνει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση, κύριοι συνάδελφοι; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν υπάρχει.  Το νομοσχέδιο μεταφέρεται για άλλη συνεδρία.  Αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί της Ευρωπαϊκής Συμφωνίας αναφορικά με 

την Εργασία Πληρωμάτων Οχημάτων που Απασχολούνται στις ∆ιεθνείς Οδικές 
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Μεταφορές (AETR) και Πρωτόκολλο Υπογραφής (Κυρωτικός) Νόμος του 2002».  Η 

έκθεση είναι ομόφωνη και συνεπώς θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Ευρωπαϊκής Συμφωνίας αναφορικά 

με την Εργασία Πληρωμάτων Οχημάτων που Απασχολούνται στις ∆ιεθνείς 

Οδικές Μεταφορές (ΑΕΤR) και Πρωτόκολλο Υπογραφής (Κυρωτικός) Νόμος του 

2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Νίκος Κλεάνθους  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σοφοκλής Φυττής  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Ανδρέας Χρίστου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Γιαννάκης Ομήρου 

 Ελένη Μαύρου Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου  Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Σεπτεμβρίου 2002.  Στη 

συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του επικεφαλής 

της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και 

αρμόδιοι υπηρεσιακοί παράγοντες. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 
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με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της ευρωπαϊκής συμφωνίας 

αναφορικά με την εργασία πληρωμάτων οχημάτων που απασχολούνται στις διεθνείς 

οδικές μεταφορές (AETR) και του πρωτοκόλλου υπογραφής που υπογράφηκαν την 1η 

Ιουλίου 1970 στη Γενεύη.  Η δέσμευση της δημοκρατίας για κύρωση της εν λόγω 

συμφωνίας και του πρωτοκόλλου εντάσσεται στα πλαίσια της εναρμόνισης με το 

κεφάλαιο της πολιτικής μεταφορών του κοινοτικού κεκτημένου και ειδικότερα του 

σχετικού κανονισμού που προβλέπει ότι είναι σκόπιμο να εφαρμοστούν οι διατάξεις της 

εν λόγω ευρωπαϊκής συμφωνίας.   

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι η εσωτερική νομοθεσία έχει ήδη εναρμονιστεί με τις 

υπόλοιπες πρόνοιες του σχετικού κανονισμού με την ψήφιση της νομοθεσίας για τις 

ώρες οδήγησης και ανάπαυσης των οδηγών. 

 Η επιψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδίου από τη Βουλή απαιτείται για την κατά 

νόμο κύρωση της πιο πάνω συμφωνίας, με βάση το άρθρο 169(2) του Συντάγματος της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας και του 

πρωτοκόλλου στα οποία αναφέρεται.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 ∆εν υπάρχουν.  ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 
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 Κύρωση.  Άρθρο 3. 

 Εφαρμογή.  Άρθρο 4. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ευρωπαϊκής Συμφωνίας αναφορικά 

με την Εργασία Πληρωμάτων Οχημάτων που Απασχολούνται στις ∆ιεθνείς Οδικές 

Μεταφορές (AETR) και Πρωτόκολλο Υπογραφής (Κυρωτικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της 

Εγγραφής Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη 

και συνεπώς θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της 

Εγγραφής Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Νίκος Κλεάνθους  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σοφοκλής Φυττής Πρόδρομος Προδρόμου 
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 Ανδρέας Χρίστου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Γιαννάκης Ομήρου 

 Ελένη Μαύρου  Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου  Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Σεπτεμβρίου 2002.  Στη 

συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του 

επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η ρύθμιση του νομικού καθεστώτος το 

οποίο διέπει την άσκηση της κτηνιατρικής στη ∆ημοκρατία, τη δυνατότητα υιοθέτησης 

του ευρωπαϊκού κεκτημένου αναφορικά με την αμοιβαία αναγνώριση διπλωμάτων, 

πιστοποιητικών και άλλων τίτλων κτηνιάτρων, καθώς και την ελεύθερη παροχή 

κτηνιατρικών υπηρεσιών και τη διακίνηση προσώπων.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   
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 ∆εν υπάρχουν.  ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με αντικατάσταση του άρθρου 9.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με προσθήκη παραρτημάτων.  Άρθρο 12. 

 Έναρξη ισχύος.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 13 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 13 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της 

Εγγραφής Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί Φαρμακευτικής και ∆ηλητηρίων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και συνεπώς θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Φαρμακευτικής και ∆ηλητηρίων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Νίκος Κλεάνθους  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σοφοκλής Φυττής Πρόδρομος Προδρόμου 

 Ανδρέας Χρίστου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Γιαννάκης Ομήρου 

 Ελένη Μαύρου Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου  Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Σεπτεμβρίου 2002.  Στη 

συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του 

επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 
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με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας 

περί Φαρμακευτικής και ∆ηλητηρίων, ώστε οι διατάξεις της που αφορούν το επάγγελμα 

του φαρμακοποιού να εναρμονιστούν με το κοινοτικό κεκτημένο και ειδικότερα με τις 

πρόνοιές του που αφορούν την ελεύθερη διακίνηση προσώπων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;  

 Όχι.  ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 7. 

 Προσθήκη παραρτημάτων.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 1 μέχρι το 8 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 1 μέχρι το 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φαρμακευτικής και ∆ηλητηρίων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο;  ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λείπει μια λέξη, κύριε Πρόεδρε...  Από το προηγούμενο, νομίζω, λείπει μια λέξη.  

Είναι «Ο περί Φαρμακευτικής Πολιτικής και ∆ηλητηρίων...» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εδώ λέει «Ο περί Φαρμακευτικής και ∆ηλητηρίων...» 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όι, «Φαρμακευτικής και ∆ηλητηρίων…» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...(Τροποποιητικός)... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μεν μας κάμνεις αστεία τωρά!  Με μας αγχώνεις με τα... 

 (Ομιλίες και γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είσαι ειδήμων, κύριε Κατσουρίδη, στο περί φαρμακευτικής πολιτικής, γι’ αυτό το 

προσθέτεις! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ:  

 ... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γελά) 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του 

Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Έχει κοινή έκθεση με τους 

κανονισμούς με αριθμούς 12 και 13 που έχουν κατατεθεί σήμερα και κηρυχθεί 

επείγοντες.  Οι κανονισμοί είναι «Οι περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2002» και «Οι περί της Πρόσβασης στο 

Επάγγελμα του Οδικού Μεταφορέα Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 

συνεπώς θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του 

Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και για τους κανονισμούς 

που τιτλοφορούνται «Οι περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2002» και «Οι περί της Πρόσβασης στο 

Επάγγελμα του Οδικού Μεταφορέα Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Νίκος Κλεάνθους  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σοφοκλής Φυττής Πρόδρομος Προδρόμου 

 Ανδρέας Χρίστου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Γιαννάκης Ομήρου 

 Ελένη Μαύρου  Χρίστος Κληρίδης 
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 Άγις Αγαπίου  Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε 

στις 6 Σεπτεμβρίου 2002.  Σημειώνεται ότι, αν και οι πιο πάνω κανονισμοί είχαν 

κατατεθεί στη Βουλή πριν από τις θερινές διακοπές του σώματος, εντούτοις 

αποσύρθηκαν για τυπικούς λόγους, γι’ αυτό και έχουν επανακατατεθεί και κηρυχθεί 

επείγοντες στη σημερινή συνεδρία του σώματος.  Στην πιο πάνω συνεδρίαση της 

επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του επικεφαλής της 

διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση 

και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς και εκπρόσωποι των 

αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο και οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από 

το Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που σχετίζονται με 

την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η θέσπιση του αναγκαίου κανονιστικού 

πλαισίου, ώστε να καταστεί δυνατή η πλήρης εφαρμογή της βασικής νομοθεσίας που 

αφορά την πρόσβαση στο επάγγελμα του οδικού μεταφορέα, η οποία ψηφίστηκε το 

2001 στα πλαίσια της εναρμόνισης της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό 

κεκτημένο. 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο αντικαθίσταται το πρώτο παράρτημα της 

βασικής νομοθεσίας υπό το φως του γεγονότος ότι αρμόδια αρχή για τη χορήγηση 

άδειας είναι το Συμβούλιο Οδικών Μεταφορών.   

 Με τους πρώτους κανονισμούς που προτείνονται τροποποιούνται οι βασικοί περί 
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Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς Κανονισμοί, ώστε να συνάδουν με τις 

τροποποιήσεις που γίνονται στην πιο πάνω βασική νομοθεσία, καθώς και με τους 

δεύτερους κανονισμούς που προτείνονται. 

 Με τους δεύτερους κανονισμούς προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. ∆ιαφοροποιούνται τα κριτήρια για την πρόσβαση στο επάγγελμα του οδικού 

μεταφορέα ως προς ορισμένες μεταφορές. 

2. Η πρόσβαση στην αγορά των οδικών μεταφορών σε τακτικές γραμμές θα 

εξακολουθεί να ρυθμίζεται, ενώ η πρόσβαση στην αγορά των οδικών μεταφορών 

σε έκτακτες γραμμές και εμπορεύματα θα ελευθερώνεται. 

3. Κατοχυρώνονται όσοι ασκούσαν το επάγγελμα του οδικού μεταφορέα ως κύριο 

επάγγελμα κατά τα τελευταία τρία χρόνια.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις τόσο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου όσο και των υπό 

συζήτηση κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 

νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση των κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 ∆εν υπάρχουν.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 13 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκριθούν; 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του 

Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

 ∆εν υπάρχει, αντιλαμβάνομαι.   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των υπ’ αριθμόν 12 κανονισμών;   

 ∆εν υπάρχει.   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των υπ’ αριθμόν 13 κανονισμών;   

 ∆εν υπάρχει.   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε τώρα στο υπ’ αριθμόν 14 θέμα, που είναι «Ο περί Σπόρων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Το θέμα αυτό έχει κοινή έκθεση με τους 

κανονισμούς που επίσης έχουν κατατεθεί σήμερα και κηρυχθεί επείγοντες και αφορούν 

τους αριθμούς 14 έως 21 του κειμένου της κατάθεσης νομοσχεδίων και εγγράφων.  Η 

έκθεση είναι ομόφωνη και συνεπώς θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο και τους κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο 
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παράρτημα 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Νίκος Κλεάνθους ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σοφοκλής Φυττής Πρόδρομος Προδρόμου 

 Ανδρέας Χρίστου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Ελένη Μαύρου Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε 

στις 6 Σεπτεμβρίου 2002.  Σημειώνεται ότι οι κανονισμοί, αν και είχαν κατατεθεί στη 

Βουλή πριν από τις θερινές διακοπές του σώματος, είχαν αποσυρθεί για τυπικούς 

λόγους, γι’ αυτό και επανακατατέθηκαν στη σημερινή συνεδρία του σώματος και 

κηρύχθηκαν επείγοντες.  Στη συνεδρίαση της επιτροπής της 6ης Σεπτεμβρίου 2002 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του επικεφαλής της 

διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 

και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το υπό αναφορά νομοσχέδιο και οι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που σχετίζονται με 

την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νομοσχεδίου και των κανονισμών είναι η ρύθμιση της 
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παραγωγής και εμπορίας των σπόρων, με στόχο την παροχή στους γεωργούς 

καλύτερης ποιότητας πιστοποιημένων σπόρων ποικιλιών εγγεγραμμένων στον εθνικό 

κατάλογο ποικιλιών ή στον κοινό κατάλογο ποικιλιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε 

εναρμόνιση με τις σχετικές περί σπόρων οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου και των κανονισμών διαπιστώθηκε ότι 

για τους υπ’ αριθμόν 2, 3 και 4 αναφερόμενους στο επισυνημμένο παράρτημα 

κανονισμούς, που αφορούν ειδικότερα τα τέλη, τη δειγματοληψία και τις άδειες, 

διεξάγονται διαπραγματεύσεις μεταξύ των ενδιαφερόμενων ομάδων και του αρμόδιου 

υπουργείου, οι οποίες δεν έχουν μέχρι στιγμής ολοκληρωθεί. 

 Η επιτροπή, επιθυμώντας να προωθήσει εμπρόθεσμα την υλοποίηση των 

δεσμεύσεων της πλευράς μας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ταυτόχρονα να μην 

επηρεαστούν τα συμφέροντα των ενδιαφερομένων, οι οποίοι δυνατόν να υποστούν 

επιπτώσεις από την υλοποίηση ορισμένων προνοιών των κανονισμών, αποφάσισε να 

εισηγηθεί στην ολομέλεια την ψήφιση του νομοσχεδίου και την έγκριση των υπ’ αριθμόν 

5 έως  9 κανονισμών, που αφορούν καθαρά την εναρμόνιση της νομοθεσίας.  Για τους 

υπόλοιπους κανονισμούς η επιτροπή θα επανέλθει, όταν θα έχουν ολοκληρωθεί οι 

διαβουλεύσεις του υπουργείου με τους ενδιαφερομένους. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και την έγκριση των κανονισμών υπ’ αριθμόν 5 

έως  9, όπως αυτοί αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Σπόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002 

2. Οι περί Σπόρων (Τέλη) Κανονισμοί του 2002 

3. Οι περί Σπόρων (Άδεια Λειτουργίας Σποροπαραγωγικής Επιχείρησης και Άδεια 

Εμπορίας Σπόρων) Κανονισμοί του 2002 
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4. Οι περί Σπόρων (∆ειγματοληψία) Κανονισμοί του 2002 

5. Οι περί Σπόρων (Κτηνοτροφικά Φυτά) Κανονισμοί του 2002 

6. Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) Κανονισμοί του 2002 

7. Οι περί Σπόρων (Ελαιούχα και Κλωστικά Φυτά) Κανονισμοί του 2002 

8. Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) 

Κανονισμοί του 2002 

9. Οι περί Σπόρων (Σιτηρά) Κανονισμοί του 2002 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι από την έκθεση ότι για τους κανονισμούς με τους αριθμούς 14 

έως 16 στην κατάθεση υπάρχει εισήγηση για αναβολή, υπό το φως των διαβουλεύσεων 

που άρχισαν και συνεχίζονται με τους ενδιαφερόμενους φορείς.  Συνεπώς, θα 

προχωρήσουμε με την ψήφιση του νομοσχεδίου και την έγκριση των υπόλοιπων 

κανονισμών με τους αριθμούς 17 έως 21.  Οι κανονισμοί αυτοί είναι «Οι περί Σπόρων 

(Κτηνοτροφικά Φυτά) Κανονισμοί του 2002», «Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) Κανονισμοί 

του 2002», «Οι περί Σπόρων (Ελαιούχα και Κλωστικά Φυτά) Κανονισμοί...» 

 (Ακούγονται ομιλίες.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, λίγη ησυχία, συνάδελφοι και συναδέλφισσες.   

 Επαναλαμβάνω «Οι περί Σπόρων (Ελαιούχα και Κλωστικά Φυτά) Κανονισμοί του 

2002», «Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων Γεωργικών 

Ειδών) Κανονισμοί του 2002», «Οι περί Σπόρων (Σιτηρά) Κανονισμοί του 2002».   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Παρακαλώ να γίνει δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου υπ’ αριθμόν 14.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Τροποποίηση του τίτλου του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 12. 

 Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 13 εγκριθούν; 

 ∆εν υπάρχει.  Τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 13 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Σπόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ερχόμαστε τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στους κανονισμούς από τον 

αριθμό 17 μέχρι τον αριθμό 21, τους οποίους έχω αναφέρει. 
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 Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι κανονισμοί με τον αριθμό 17;  ∆εν υπάρχει.   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει... 

 (Ακούγονται ομιλίες.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ πολύ! 

 Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι κανονισμοί με τον αριθμό 18; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει και οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Οι κανονισμοί με τον αριθμό 19;   

 ∆εν υπάρχει ένσταση.   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εγκρίνονται. 

 Οι κανονισμοί με τον αριθμό 20;   

 ∆εν υπάρχει ένσταση.   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εγκρίνονται. 

 Οι κανονισμοί με τον αριθμό 21;   

 ∆εν υπάρχει ένσταση.   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εγκρίνονται. 

 Ερχόμαστε τώρα στα εναρμονιστικά θέματα που είχαμε κηρύξει επείγοντα, κυρίες 

και κύριοι συνάδελφοι, στην αρχή της συνεδρίας και αφορούν τα θέματα της κατάθεσης 

από τον αριθμό 1 μέχρι τον αριθμό 11.  Και αυτά τα θέματα έχουν ομόφωνες εκθέσεις 
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και θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα είναι «Ο περί του Πρωτοκόλλου στη Συμφωνία Σύνδεσης 

μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για τον Καθορισμό 

των Εμπορικών Ρυθμίσεων για Ορισμένα Ψάρια και Προϊόντα Αλιείας (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και συνεπώς θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί του Πρωτοκόλλου στη Συμφωνία 

Σύνδεσης μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 

για τον Καθορισμό των Εμπορικών Ρυθμίσεων για Ορισμένα Ψάρια και Προϊόντα 

Αλιείας (Κυρωτικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Νίκος Κλεάνθους  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σοφοκλής Φυττής  Πρόδρομος Προδρόμου   

 Ανδρέας Χρίστου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Γιαννάκης Ομήρου  

 Ελένη Μαύρου Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου  Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο, που κηρύχθηκε επείγον, σε σημερινή συνεδρίασή της.  Ωστόσο, η 

επιτροπή, επειδή το πιο πάνω νομοσχέδιο τέθηκε νωρίτερα ενώπιόν της κατά τη 

διάρκεια των θερινών διακοπών του σώματος, έστω και αν τυπικά δεν είχε γίνει η 

κατάθεσή του στη Βουλή, είχε την ευκαιρία να το μελετήσει και σε συνεδρίασή της που 

πραγματοποιήθηκε στις 6 Σεπτεμβρίου 2002.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του επικεφαλής της διαπραγματευτικής 
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αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και αρμόδιοι υπηρεσιακοί 

παράγοντες. 

 Το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών και 

παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια 

της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης 

νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το 

κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση του πρόσθετου πρωτοκόλλου 

στη Συμφωνία Σύνδεσης μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας, το οποίο προβλέπει τη σταδιακή κατάργηση των δασμών μεταξύ των 

μελών σε ό,τι αφορά τα αλιευτικά προϊόντα που αναφέρονται στο σχετικό κανονισμό του 

συμβουλίου αναφορικά με την κοινή οργάνωση αγοράς αλιευτικών προϊόντων και 

προϊόντων υδατοκαλλιέργειας.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στο επεξηγηματικό σημείωμα της 

εκτελεστικής εξουσίας, με την έναρξη της ισχύος του πρωτοκόλλου τα συμβαλλόμενα 

μέρη θα μειώσουν κατά το ένα τρίτο τους δασμούς που επιβάλλονται στα ψάρια και στα 

προϊόντα αλιείας που αναφέρονται στο άρθρο 1 του υπό υιοθέτηση κανονισμού, με 

εξαίρεση αυτά που αναφέρονται στα άρθρα 2 και 3 του πρωτοκόλλου. Ένα έτος μετά 

την έναρξη της ισχύος του πρωτοκόλλου οι δασμοί θα μειωθούν κατά ένα δεύτερο και 

δύο έτη μετά την έναρξη της ισχύος του οι δασμοί θα καταργηθούν. 

 Η επιψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου από τη Βουλή απαιτείται για την κατά 

νόμο κύρωση του πιο πάνω πρωτοκόλλου, με βάση το άρθρο 169(2) του Συντάγματος 

της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 
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σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση του 

πρωτοκόλλου στο οποίο αναφέρεται.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 ∆εν υπάρχουν.  ∆εύτερη ανάγνωση, κύριε συνάδελφε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση.  Πίνακας, μέρος Ι, μέρος ΙΙ.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη ισχύος.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2, 3, μαζί με τον Πίνακα, μέρος Ι, μέρος ΙΙ, και 

4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1, 2, 3, μαζί με τον Πίνακα, μέρος Ι, μέρος 

ΙΙ, και 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Πρωτοκόλλου στη Συμφωνία 

Σύνδεσης μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για τον 

Καθορισμό των Εμπορικών Ρυθμίσεων για Ορισμένα Ψάρια και Προϊόντα Αλιείας 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο;   

 ∆εν υπάρχει.   



 56

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 1Α θέμα είναι «Οι περί Εκχυλισμάτων Καφέ και Εκχυλισμάτων 

Κιχωρίου Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και συνεπώς θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς  που τιτλοφορούνται «Οι περί Εκχυλισμάτων Καφέ και 

Εκχυλισμάτων Κιχωρίου Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Νίκος Κλεάνθους  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σοφοκλής Φυττής  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Ανδρέας Χρίστου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Γιαννάκης Ομήρου 

 Ελένη Μαύρου Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου  Ανδρούλα Βασιλείου 

 Οι πιο πάνω κανονισμοί, που έχουν κηρυχθεί επείγοντες, έχουν μελετηθεί σε 

σημερινή συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων.  

Ωστόσο, η επιτροπή, επειδή οι πιο πάνω κανονισμοί τέθηκαν νωρίτερα ενώπιόν της 

κατά τη διάρκεια των θερινών διακοπών του σώματος, έστω και αν τυπικά δεν είχε γίνει 

η κατάθεσή τους στη Βουλή, είχε την ευκαιρία να τους μελετήσει και σε συνεδρίασή της 

που πραγματοποιήθηκε στις 6 Σεπτεμβρίου 2002.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του επικεφαλής της διαπραγματευτικής 

αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και αρμόδιοι υπηρεσιακοί 
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παράγοντες. 

 Οι εν λόγω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών και 

παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με 

το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 29 της 

βασικής νομοθεσίας περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση), είναι η εναρμόνιση της 

εσωτερικής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο στο κεφάλαιο της ελεύθερης 

διακίνησης αγαθών και ειδικότερα με τις πρόνοιές του που αφορούν τις ελάχιστες 

προδιαγραφές σχετικά με την ονομασία και τα χαρακτηριστικά των εκχυλισμάτων καφέ 

και κιχωρίου, με σκοπό την εξασφάλιση της ελεύθερης κυκλοφορίας τους στην 

εσωτερική αγορά και την προστασία των καταναλωτών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς των πιο πάνω κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 ∆εν υπάρχουν.   

 Υπάρχει ένσταση οι κανονισμοί να εγκριθούν;   

 ∆εν υπάρχει.   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Οι περί Σακχάρων Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση 

είναι ομόφωνη και συνεπώς θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς  που τιτλοφορούνται «Οι περί Σακχάρων Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Νίκος Κλεάνθους  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σοφοκλής Φυττής  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Ανδρέας Χρίστου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Γιαννάκης Ομήρου 

 Ελένη Μαύρου Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου  Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς, που κηρύχθηκαν επείγοντες, σε σημερινή συνεδρίασή της.  Ωστόσο, η 

επιτροπή, επειδή οι πιο πάνω κανονισμοί τέθηκαν νωρίτερα ενώπιόν της κατά τη 

διάρκεια των θερινών διακοπών του σώματος, έστω και αν τυπικά δεν είχε γίνει η 

κατάθεσή τους στη Βουλή, είχε την ευκαιρία να τους μελετήσει και σε συνεδρίασή της 

που πραγματοποιήθηκε στις 6 Σεπτεμβρίου 2002.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του επικεφαλής της διαπραγματευτικής 

αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και αρμόδιοι υπηρεσιακοί 

παράγοντες. 

 Οι εν λόγω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών και 

παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με 

το κοινοτικό κεκτημένο. 
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 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η εναρμόνιση της κυπριακής 

νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο στο κεφάλαιο της ελεύθερης διακίνησης αγαθών 

και ειδικότερα με τις πρόνοιές του που καθορίζουν τις προδιαγραφές παρασκευής 

σήμανσης βάρους πώλησης, όπως και τις μεθόδους ανάλυσης για τα σάκχαρα που 

προορίζονται για ανθρώπινη διατροφή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς των υπό αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι κανονισμοί;   

 ∆εν υπάρχει.   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Οι περί Αφυδατωμένου ∆ιατηρημένου Γάλακτος 

Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και συνεπώς θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς  που τιτλοφορούνται «Οι περί Αφυδατωμένου ∆ιατηρημένου 

Γάλακτος Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Νίκος Κλεάνθους  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σοφοκλής Φυττής  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Ανδρέας Χρίστου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 
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 Σταύρος Ευαγόρου  Γιαννάκης Ομήρου 

 Ελένη Μαύρου Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου  Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς, που κηρύχθηκαν επείγοντες, σε σημερινή συνεδρίασή της.  Ωστόσο, η 

επιτροπή, επειδή οι πιο πάνω κανονισμοί τέθηκαν νωρίτερα ενώπιόν της κατά τη 

διάρκεια των θερινών διακοπών του σώματος, έστω και αν τυπικά δεν είχε γίνει η 

κατάθεσή τους στη Βουλή, είχε την ευκαιρία να τους μελετήσει και σε συνεδρίασή της 

που πραγματοποιήθηκε στις 6 Σεπτεμβρίου 2002.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του επικεφαλής της διαπραγματευτικής 

αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και αρμόδιοι υπηρεσιακοί 

παράγοντες. 

 Οι εν λόγω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών και 

παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με 

το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η εναρμόνιση της κυπριακής 

νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο στο κεφάλαιο της ελεύθερης διακίνησης αγαθών 

και ειδικότερα με τις πρόνοιές του που αφορούν τις προδιαγραφές παραγωγής 

σήμανσης και χονδρικής πώλησης αφυδατωμένου διατηρημένου γάλακτος, καθώς και 

τις προδιαγραφές λιανικής πώλησης των προαναφερθέντων τροφίμων, όπως επίσης 

και τις μεθόδους ανάλυσης για τα αφυδατωμένα διατηρημένα γάλατα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 
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σκοπούς των υπό αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι κανονισμοί;   

 ∆εν υπάρχει.   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 4, 5 και 6 έχουν κοινή έκθεση.  Τα θέματα είναι «Οι 

περί Μέλιτος (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002», «Οι περί Τροφίμων Βαθείας 

Κατάψυξης (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» και «Οι περί Ορυκτών 

Υδρογονανθράκων στα Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση 

είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς  που τιτλοφορούνται:  1.  «Οι περί Μέλιτος (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002», 2.  «Οι περί Τροφίμων Βαθείας Κατάψυξης 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» και 3.  «Οι περί Ορυκτών 

Υδρογονανθράκων στα Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Νίκος Κλεάνθους  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σοφοκλής Φυττής  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Ανδρέας Χρίστου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Γιαννάκης Ομήρου 
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 Ελένη Μαύρου Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου  Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς, που έχουν κηρυχθεί επείγοντες, σε σημερινή συνεδρίασή της.  Ωστόσο η 

επιτροπή, επειδή οι πιο πάνω κανονισμοί τέθηκαν νωρίτερα ενώπιόν της κατά τη 

διάρκεια των θερινών διακοπών του σώματος, έστω και αν τυπικά δεν είχε γίνει η 

κατάθεσή τους στη Βουλή, είχε την ευκαιρία να τους μελετήσει και σε συνεδρίασή της 

που πραγματοποιήθηκε στις 6 Σεπτεμβρίου 2002.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του επικεφαλής της διαπραγματευτικής 

αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και αρμόδιοι υπηρεσιακοί 

παράγοντες. 

 Οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με 

το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός και των τριών προτεινόμενων κανονισμών είναι η τροποποίηση των 

αντίστοιχων βασικών κανονισμών στους οποίους αναφέρονται για την εναρμόνισή τους 

με την οδηγία του κοινοτικού κεκτημένου η οποία καθορίζει τις προδιαγραφές 

σήμανσης, παρουσίασης και διαφήμισης των τροφίμων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις και των τριών υπό συζήτηση κανονισμών, γι’ αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών υπ’ αριθμόν 4;   

 ∆εν υπάρχει.   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών υπ’ αριθμόν 5;   

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών υπ’ αριθμόν 6; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει και εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 7 και 8 έχουν κοινή έκθεση.  Τα θέματα είναι «Οι περί 

Τροφίμων που Προορίζονται για Ειδική ∆ιατροφή (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002» και «Οι περί Παρασκευασμάτων για Βρέφη και Παρασκευασμάτων ∆εύτερης 

Βρεφικής Ηλικίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 

συνεπώς θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς  που τιτλοφορούνται «Οι περί Τροφίμων που Προορίζονται για 

Ειδική ∆ιατροφή (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» και «Οι περί 

Παρασκευασμάτων για Βρέφη και Παρασκευασμάτων ∆εύτερης Βρεφικής Ηλικίας 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 
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 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Νίκος Κλεάνθους  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σοφοκλής Φυττής  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Ανδρέας Χρίστου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Γιαννάκης Ομήρου 

 Ελένη Μαύρου Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου  Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς, που κηρύχθηκαν επείγοντες, σε σημερινή συνεδρίασή της.  Ωστόσο η 

επιτροπή, επειδή οι πιο πάνω κανονισμοί τέθηκαν νωρίτερα ενώπιόν της κατά τη 

διάρκεια των θερινών διακοπών του σώματος, έστω και αν τυπικά δεν είχε γίνει η 

κατάθεσή τους στη Βουλή, είχε την ευκαιρία να τους μελετήσει και σε συνεδρίασή της 

που πραγματοποιήθηκε στις 6 Σεπτεμβρίου 2002.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του επικεφαλής της διαπραγματευτικής 

αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και αρμόδιοι υπηρεσιακοί 

παράγοντες. 

 Οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με 

το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός και των δύο προτεινόμενων κανονισμών, που εκδίδονται με βάση το 

άρθρο 29 της νομοθεσίας περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση), είναι η τροποποίηση 

των κανονισμών στους οποίους αναφέρονται, με στόχο την εναρμόνισή τους με την 
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κοινοτική οδηγία που αφορά την προσέγγιση των κρατών μελών σχετικά με τη 

σήμανση, παρουσίαση και διαφήμιση των τροφίμων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις και των δύο προτεινόμενων κανονισμών, γι’ αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση για την έγκριση των υπ’ αριθμόν 7 κανονισμών; 

 ∆εν υπάρχει.   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Για την έγκριση των υπ’ αριθμόν 8 κανονισμών υπάρχει ένσταση; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Οι περί Προβλημάτων Υγείας και Υγιεινής στην 

Παραγωγή και Εμπορία Προϊόντων Αυγών Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς  που τιτλοφορούνται «Οι περί Προβλημάτων Υγείας και Υγιεινής 

στην Παραγωγή και Εμπορία Προϊόντων  Αυγών Κανονισμοί του 2002»  

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Νίκος Κλεάνθους  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σοφοκλής Φυττής  Πρόδρομος Προδρόμου 



 66

 Ανδρέας Χρίστου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Γιαννάκης Ομήρου 

 Ελένη Μαύρου Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου  Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς, που έχουν κηρυχθεί επείγοντες, σε σημερινή συνεδρίασή της.  Ωστόσο, 

επειδή οι πιο πάνω κανονισμοί τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής νωρίτερα, κατά τη 

διάρκεια των θερινών διακοπών του σώματος, έστω και αν τυπικά δεν είχε γίνει η 

κατάθεσή τους στη Βουλή, η επιτροπή είχε την ευκαιρία να τους μελετήσει και σε 

συνεδρίασή της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Σεπτεμβρίου 2002. Στη συνεδρίαση 

αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του επικεφαλής της 

διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση 

και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς και αρμόδιοι 

υπηρεσιακοί παράγοντες. 

 Οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με 

το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η εναρμόνιση της κυπριακής 

νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο σχετικά με τις προδιαγραφές υγείας και υγιεινής 

που πρέπει να πληρούν όλες οι εγκαταστάσεις παραγωγής προϊόντων αυγών, καθώς 

και με τους ειδικούς υγειονομικούς όρους που αφορούν τις εισαγωγές προϊόντων αυγών 

που προορίζονται για ανθρώπινη κατανάλωση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 
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σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι κανονισμοί;   

 ∆εν υπάρχει.   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Οι περί Υγιεινής του Γάλακτος και των Προϊόντων 

με βάση το Γάλα (Παραγωγή, Παρασκευή και Εμπορία) και Ελέγχου των Υποστατικών 

Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς  που τιτλοφορούνται «Οι περί Υγιεινής του Γάλακτος και των 

Προϊόντων με βάση το Γάλα (Παραγωγή, Παρασκευή και Εμπορία) και Ελέγχου 

των Υποστατικών Κανονισμοί του 2002»  

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Νίκος Κλεάνθους  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σοφοκλής Φυττής  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Ανδρέας Χρίστου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Γιαννάκης Ομήρου 

 Ελένη Μαύρου Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου  Ανδρούλα Βασιλείου 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς, που κηρύχθηκαν επείγοντες, σε σημερινή συνεδρίασή της.  Ωστόσο η 

επιτροπή, επειδή οι πιο πάνω κανονισμοί τέθηκαν νωρίτερα ενώπιόν της, κατά τη 

διάρκεια των θερινών διακοπών του σώματος, έστω και αν τυπικά δεν είχε γίνει η 

κατάθεσή τους στη Βουλή, είχε την ευκαιρία να τους μελετήσει και σε συνεδρίασή της 

που πραγματοποιήθηκε στις 6 Σεπτεμβρίου 2002.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του επικεφαλής της διαπραγματευτικής 

αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και αρμόδιοι υπηρεσιακοί 

παράγοντες. 

 Οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με 

το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η υιοθέτηση των υγειονομικών 

όρων που διέπουν τις εμπορικές συναλλαγές για τα βοοειδή και τους χοίρους μεταξύ 

της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και των χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, με στόχο 

την εναρμόνισή μας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

 Σημειώνεται ότι, επειδή με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν από τους αρμοδίους 

αναμένονται οικονομικές επιπτώσεις όσον αφορά την προσαρμογή των παραγωγών 

στις απαιτήσεις της νέας νομοθεσίας, η επιτροπή ζήτησε να σταλθούν τα συγκεκριμένα 
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σχέδια νόμου με τα οποία η κυβέρνηση στοχεύει, όπως λέχθηκε στην επιτροπή, να 

ενισχύσει τους παραγωγούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι κανονισμοί;   

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Οι περί της Υγείας των Ζώων (Υγειονομικοί Όροι 

που ∆ιέπουν το Εμπόριο Βοοειδών και Χοίρων) Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς  που τιτλοφορούνται «Οι περί της Υγείας των Ζώων (Υγειονομικοί 

Όροι που ∆ιέπουν το Εμπόριο Βοοειδών και Χοίρων) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Νίκος Κλεάνθους  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σοφοκλής Φυττής  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Ανδρέας Χρίστου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Γιαννάκης Ομήρου 

 Ελένη Μαύρου Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου  Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 
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κανονισμούς, που έχουν κηρυχθεί επείγοντες, σε σημερινή συνεδρίασή της.  Ωστόσο, η 

επιτροπή, επειδή οι πιο πάνω κανονισμοί τέθηκαν νωρίτερα ενώπιόν της κατά τη 

διάρκεια των θερινών διακοπών του σώματος, έστω και αν τυπικά δεν είχε γίνει η 

κατάθεσή τους στη Βουλή, είχε την ευκαιρία να τους μελετήσει και σε συνεδρίασή της 

που πραγματοποιήθηκε στις 6 Σεπτεμβρίου 2002. Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του επικεφαλής της διαπραγματευτικής 

αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και αρμόδιοι υπηρεσιακοί 

παράγοντες. 

 Οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με 

το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η υιοθέτηση των υγειονομικών 

όρων που διέπουν τις εμπορικές συναλλαγές βοοειδών και χοίρων μεταξύ της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας και των χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης για 

εναρμόνιση με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση για την έγκριση των κανονισμών;  ∆εν υπάρχει.   



 71

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Και έρχομαι τώρα στα θέματα τα οποία έχουμε αναβάλει για το τέλος.  Κύριε 

συνάδελφε... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εν έσιει εξέλιξη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, αντιλαμβάνομαι ότι εν τζι έσιει εξέλιξη.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όι, όι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λογικά και φυσιολογικά δεν υπάρχει εξέλιξη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν... 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...τι λέει το σώμα;  Ορίστε. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Ανεξαρτήτως του τι λέει το σώμα, δυστυχώς εμείς έχουμε την υποχρέωση να 

επισημάνουμε αυτό που έξω απ’ εδώ όλοι λέμε και πρωταγωνιστούμε και 

ανταγωνιζόμαστε, ότι η έκθεση προόδου σε σημαντικό βαθμό είναι δυνατό να 
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επηρεάζεται, εάν μέχρι τις 15 Σεπτεμβρίου δεν προχωρήσουμε, για να ολοκληρώσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι, όταν εγείρονται αυτού του είδους τα θέματα, θα πρέπει 

να τα αντιμετωπίζουμε στην ουσία τους.  Να μην επιχειρείται οποιαδήποτε 

εκμετάλλευση με την κυριολεκτική έννοια του όρου -ποιος είναι λιγότερο ευρωπαϊστής 

και ποιος περισσότερο- και να αντικρίζουμε το θέμα στις πραγματικές του διαστάσεις.  

Εδώ συζητείται η αναβολή και συζητούμε για το αν θα πρέπει η αναβολή αυτή να δοθεί 

ή όχι.  Ακούστηκε ένα επιχείρημα.  Εγώ δε θα το σχολιάσω.  Εγώ θα πω το εξής μόνο, 

όμως:  ∆ε γνωρίζουν οι έντιμοι συνάδελφοι και οι συναδέλφισσες της Βουλής ότι πάρα 

πολλές χώρες -μιλάμε για το ζήτημα της ανταλλαγής των πολιτιστικών αγαθών- που 

είναι χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης για λόγους που τους αφορούν -και δε θα το 

πω ούτε τώρα ούτε τώρα θα γίνει συζήτηση- δεν έχουν καν υιοθετήσει και δεν έχουν 

θέσει σε εφαρμογή τις πρόνοιες αυτής της πλευράς του κοινοτικού κεκτημένου.  ∆εν 

αφήνω κανένα απαξιωτικό υπονοούμενο εναντίον των χωρών εκείνων που δεν το 

υιοθέτησαν ή εναντίον οποιουδήποτε συναδέλφου ο οποίος επικαλείται τα αυστηρά 

χρονοδιαγράμματα.   

 Λέω κάτι ακόμα και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.  Εάν έχουμε την ευχέρεια -και είναι 

αυτό το ζητούμενο- αυτό το νομοθέτημα να πούμε ότι ψηφίζουμέν το -είναι μια 

παράμετρος που δεν τη διευκρινίσαμε και φαίνεται ότι είναι ένας από τους λόγους που 

πρέπει να πάει πίσω ή καλύτερα να αναβληθεί, για να έχουμε την ευχέρεια να το δούμε- 

αν μπορούμε, λοιπόν, να το ψηφίσουμε και να κάνουμε κάποιες άλλες περαιτέρω 

έρευνες σε σχέση με την εφαρμογή του, τότε και αυτό μπορεί να διερευνηθεί.  Γιατί;  

Γιατί απλούστατα οι πρόνοιες αυτού του νομοθετήματος σε σχέση με το τι ισχύει τώρα -
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θα πρέπει να το πούμε τώρα ότι είναι κοινοτικό κεκτημένο- ενδεχομένως να είναι 

δυσμενέστερες και επαχθέστερες για τα πολιτιστικά αγαθά.  ∆ε θα μπούμε στην ουσία 

του θέματος, όμως... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα, μπαίνουμε, κύριε συνάδελφε!   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ε, μπαίνω, κύριε Πρόεδρε, γιατί κάποιοι εδώ μιλούν για τα χρονοδιαγράμματα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τουλάχιστο μεν δηλώνετε ότι έθθα μπείτε... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ...ενώ αυτές οι παράμετροι θα ’πρεπε... τις ξέρουν οι συνάδελφοι που 

παρακολούθησαν τη συζήτηση.  Λοιπόν, εάν υπάρχουν κάποιοι λόγοι που μπορεί, απ’ 

αυτά που έχω πει, να πείσουν κάποιους από τους συναδέλφους…  Εμείς επιμένουμε 

ότι πρέπει να αναβληθεί, για να το ξαναδούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Περδίκη, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, γιατί θα είμαι πολύ σύντομος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα, έν’ διαδικαστικά που συζητούμε... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ακριβώς, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...από τη θέση σας έτσι κι αλλιώς πρέπει να... 



 74

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ τάσσομαι υπέρ της αναβολής.  Απλά σαν μια διόρθωση και σημείωση, για να 

ξέρουμε τι κάμνουμε:  Πάρα πολλά απ’ αυτά τα οποία περνούμε και με αυτή τη 

διαδικασία, την πολύ γρήγορη, δεν εφαρμόζονται στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Και πάρα 

πολλές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν τα εφαρμόζουν.  Εδώ μπαίνει ένα θέμα 

πολύ απλό.  Αν οι συνάδελφοι που έχουν μελετήσει και έχουν εντοπίσει σοβαρή 

έλλειψη και επικίνδυνη για την περίπτωση της Κύπρου πιστεύουν ότι πρέπει να υπάρξει 

μια ολιγοήμερη αναβολή -και είναι ολιγοήμερη η αναβολή- πιστεύω ότι οφείλουμε να 

δεχτούμε αυτή την άποψη και να δώσουμε αυτή την αναβολή. 

 Και να πω και κάτι άλλο, κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας;  Προσωπικά 

αισθάνομαι πάρα πολύ άσχημα που μπαίνουμε σε αυτή τη διαδικασία του “ππάσα 

ππάσα” και το καταθέτω σαν κατάθεση και άποψη. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, κοιτάξτε, κύριοι συνάδελφοι, για να μην αφήνομε εκτεθειμένο το σώμα της 

Βουλής των Αντιπροσώπων, δεν είναι δική μας αυτή η πρωτοβουλία.  Θέλω να σας 

υπενθυμίσω ότι όλοι είχαμε εγκρίνει μία θέση.  Κλείνει η Βουλή, αλλά, αν για λόγους 

εναρμόνισης, προτού συνταχθεί η έκθεση, είναι ανάγκη να συνέλθει το σώμα, είπαμε ότι 

ευχαρίστως θα συνέλθουμε, για να περάσουμε εναρμονιστικά νομοσχέδια, για να μην 

επηρεαστεί η έκθεση της επιτροπής ή του κοινοβουλίου που σχετίζεται με την Κύπρο.  

Το λοιπόν, απ’ εκεί και πέρα, νομίζω ότι...  Ε, δε θέλω να αναφερθώ στη συζήτηση που 

έκανα με τον κ. Βασιλείου, για το κατά πόσο έπρεπε ή δεν έπρεπε να μαζευτούμε εδώ 

πέρα...  Λοιπόν, εκρίθη από τους εξουσιοδοτημένους, τέλος πάντων, της εκτελεστικής 

εξουσίας που χειρίζονται αυτά τα θέματα ότι είναι ανάγκη να περάσουν αυτά τα 

νομοσχέδια και αυτοί οι κανονισμοί.  Γι’ αυτό και ως προεδρείο ανταποκριθήκαμε σ’ 
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αυτή την έκκληση, σ’ αυτή την παράκληση της εκτελεστικής εξουσίας.   

 Λοιπόν, θέλω να ρωτήσω πόσοι συνάδελφοι και συναδέλφισσες τάσσονται υπέρ 

της αναβολής, για να λειτουργήσει η διαδικασία.  Πώς θα γίνει δηλαδή; 

 Ευχαριστώ πολύ.  Μετράτε...  Ένα λεπτό, συγνώμη, διότι φαίνεται ότι υπάρχουν 

εναντίον. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τριάντα δύο είναι υπέρ της αναβολής. 

 Πόσοι εναντίον, παρακαλώ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναντίον; 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τρεις. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις αποχές, συγνώμη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αναβάλλεται για την επόμενη συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων και εδώ 

τελειώνει η νομοθετική εργασία. 
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 Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων έχει γίνει. 

 Οι ερωτήσεις και οι απαντήσεις έχουν δοθεί γραπτώς. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.001 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 26 Ιουλίου 2002. 

 «Τις τελευταίες ημέρες μου έχει καταγγελθεί ότι η παραλία της Λεμεσού από την 

περιοχή του ΓΣΟ και ανατολικά είναι πάρα πολύ λερωμένη από τα πλοία που 

χρησιμοποιούν την Κύπρο είτε παραμένοντας σε αγκυροβόλιά της είτε περνώντας από 

το νησί. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων: 

1. Κατά πόσο έχει διαπιστωθεί ρύπανση της θαλάσσιας περιοχής που αναφέρεται 

πιο πάνω και εάν ναι, κατά πόσο η ρύπανση αυτή είναι ανησυχητική για την υγεία 

των λουομένων. 

2. Ποια μέτρα μπορούν να παρθούν ή/και παίρνονται, ώστε τα πλοία που είτε 

περνούν είτε χρησιμοποιούν το θαλάσσιο χώρο της Κύπρου να μη ρυπαίνουν τις 

θάλασσές μας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.002 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 26 Ιουλίου 2002. 

 «Επειδή μου έχουν υποβληθεί παράπονα για την άσχημη κατάσταση που 

παρουσιάζει το διαχωριστικό του παρακαμπτήριου δρόμου στη Λεμεσό, με την ύπαρξη 

αρκετών ακαθαρσιών (κάτι που δε μας τιμά ως λαό), γεγονός το οποίο έχω διαπιστώσει 

και προσωπικά, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιο τμήμα είναι υπεύθυνο για την καθαριότητα του χώρου αυτού; 

2. Τι μέτρα παίρνονται εναντίον των παραβατών που λερώνουν συστηματικά και 
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κατά αδικαιολόγητο τρόπο το διαχωριστικό αυτό, ρίχνοντας διάφορα άχρηστα 

αντικείμενα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.003 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 26 Ιουλίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο νέος δρόμος Κάμπου-Ορκόντα παρουσιάζει πλήθος 

προβλημάτων λειτουργίας.  Πρόκειται ουσιαστικά για ένα δρόμο δύσχρηστο, επικίνδυνο 

και κακόγουστο.  Αντιλαμβάνομαι ότι εμπλέκονται και θέματα περιβάλλοντος σε σχέση 

με την προστασία συγκεκριμένων οικότοπων. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων εάν υπάρχει σχεδιασμός για την ποιοτική αναβάθμιση του δρόμου 

Κάμπου-Ορκόντα, κατά τρόπο που να γίνει πιο εύχρηστος, ασφαλής και ευχάριστος, 

χωρίς σοβαρή και ανεπίτρεπτη καταστροφή του φυσικού περιβάλλοντος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.004 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 30 Ιουλίου 2002. 

 « Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα διαβήματα που έχουν γίνει προς τη βρετανική κυβέρνηση, 

προκειμένου να σταματήσουν οι επιδείξεις και οι ασκήσεις του ακροβατικού σμήνους 

της RAF “Κόκκινα Βέλη” στην Κύπρο, αξιοποιώντας το γεγονός της διεθνούς 

κατακραυγής εναντίον αυτού του είδους των δραστηριοτήτων που προκάλεσαν την 

πρόσφατη τραγωδία στην Ουκρανία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.005 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 19 Αυγούστου 2002. 

 « Έχω πληροφορηθεί ότι στην κοινότητα Μαρί, στη Λάρνακα, αρχίζει σύντομα τη 

λειτουργία του μεγάλος χώρος απόρριψης σκυβάλων.  Ο χώρος αυτός προβλέπεται να 

εξυπηρετεί τις ανάγκες των δεκαεννέα κοινοτήτων της περιοχής “Ορεινή Λάρνακας” και 
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του δήμου Λευκάρων.  Ο περιφερειακός χώρος απόρριψης σκυβάλων έχει 

χαρακτηριστεί από την επαρχιακή διοίκηση ως “προσωρινός”. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για την προβλεπόμενη διάρκεια λειτουργίας του “προσωρινού χώρου 

απόρριψης σκυβάλων στο Μαρί”, για τα μέτρα προστασίας του περιβάλλοντος (π.χ. 

από διαρροές υγρών, επηρεασμό εδαφών και υπόγειων νερών, πυρκαγιές κ.λπ.), 

καθώς και αν προηγήθηκε της απόφασης αυτής οποιαδήποτε πλήρης, ενδελεχής και 

ανεξάρτητη μελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.006 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 19 Αυγούστου 2002. 

 « Έχω πληροφορηθεί ότι, προκειμένου να γίνουν τα έργα εγκατάστασης της 

κεραίας των Βρετανών στον υγροβιότοπο Ακρωτηρίου, έχουν παραχωρηθεί άδειες 

απόρριψης χωμάτων και λατόμησης στην Επισκοπή και στο Όμοδος, αντίστοιχα. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τις άδειες αυτές και για το κατά πόσο αυτές, κατά την άποψη της 

κυβέρνησης, συνάδουν με το ομόφωνο ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων της 

20ής Ιουνίου 2002.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.007 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 19 Αυγούστου 2002. 

 « Έχω παρατηρήσει ότι στα διάφορα πανηγύρια ανά την ύπαιθρο αρκετοί 

πλανόδιοι πωλητές παιχνιδιών ή διοργανωτές τυχερών παιχνιδιών (π.χ. καζαντί) 

πωλούν ή παρέχουν ως έπαθλα παιδικά παιχνίδια τα οποία δεν πληρούν τις 

ευρωπαϊκές προδιαγραφές ασφάλειας.  Προσωπικά έχω εντοπίσει πολλά παιχνίδια που 

έχουν καταγραφεί ότι περιέχουν επικίνδυνες τοξικές ουσίες (DINP, DEHP). 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 
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Αντιπροσώπων εάν και πώς οι αρμόδιες υπηρεσίες ελέγχουν τα προϊόντα που 

διατίθενται (πωλούνται ή απονέμονται ως έπαθλα) σε πανηγύρια και άλλες φεστιβαλικές 

εκδηλώσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.008 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 19 Αυγούστου 2002. 

 « Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα μέτρα που έχουν ληφθεί, ώστε να σταματήσει η εισαγωγή και να 

αποσυρθούν από την αγορά προϊόντα τα οποία είναι επικίνδυνα για την υγεία, όπως 

π.χ. τα δισκόφρενα που περιέχουν αμίαντο και τα παιδικά παιχνίδια που περιέχουν 

φθαλικές ουσίες (DINP, DEHP).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.009 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστο Χρυσοστόμου την 21η Αυγούστου 2002. 

 « Παρατηρείται το φαινόμενο να απολύονται από την εργασία τους, ως 

πλεονάζοντα, άτομα ηλικίας γύρω στα πενήντα πέντε χρόνια.  υπάρχει δε ο ισχυρισμός 

ότι απολύονται, επειδή ο μισθός τους, λόγω ετών υπηρεσίας, είναι ψηλός. 

 Οι εργοδότες αποφεύγουν να προσλάβουν προσωπικό αυτής της ηλικίας με 

αποτέλεσμα οι απολυθέντες να παραμένουν άνεργοι. 

 Στην ηλικία αυτή οι υποχρεώσεις προς την οικογένεια, λόγω σπουδών των 

παιδιών και άλλων λόγων, είναι αυξημένες και οι γονείς αδυνατούν να ανταποκριθούν. 

 Πρόκειται για σοβαρό κοινωνικό πρόβλημα, γι’ αυτό παρακαλείται το αρμόδιο 

υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν έχει στοιχεία για τον αριθμό των ανέργων 

κατά ηλικία (53-63 χρόνων), για το μέγεθος του προβλήματος και αν έχουν μελετηθεί 

μέτρα αντιμετώπισής του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.010 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου την 21η Αυγούστου 2002. 
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 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πότε θα κατασκευαστεί το φράγμα στη Σολιά, ώστε τα νερά του Καρκώτη να μην 

καταλήγουν στη θάλασσα της Μόρφου; 

2. Αφού δεν κατασκευάζεται ο υδατοφράκτης, γιατί δεν κατασκευάζονται παραποτάμιες 

δεξαμενές, ώστε να αξιοποιούνται από τους γεωργούς και να δημιουργηθεί ένα 

κίνητρο για επένδυση σ’ ένα σύγχρονο αρδευτικό σύστημα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.011 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου την 21η Αυγούστου 2002. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αναφορικά με τα προγράμματα επιστημονικής ενημέρωσης και 

στήριξης που υπάρχουν για προώθηση της βιολογικής καλλιέργειας στις περιοχές 

Σολιάς και Μαραθάσας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.012 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου την 21η Αυγούστου 2002. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αναφορικά με τα σχέδια και χρονοδιαγράμματα που υπάρχουν από 

κυβερνητικής πλευράς για τη δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής στην περιοχή του Ατσά 

Σολιάς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.013 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου την 21η Αυγούστου 2002. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αναφορικά με τους λόγους για τους οποίους αφέθηκαν να κλείσουν τα 

σχολεία των περιοχών Σολιάς και Μαραθάσας, αναγκάζοντας τους κατοίκους σε 

αστυφιλία.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.014 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου την 21η Αυγούστου 2002. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πότε θα διαχωριστούν οικόπεδα στην Κοράκου, στον Οίκο και σε άλλες 

περιοχές της Σολιάς, της Μαραθάσας και της πεδινής περιοχής Μόρφου, ώστε να 

ενθαρρυνθούν νέα ζευγάρια να μείνουν στην ύπαιθρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.015 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου την 21η Αυγούστου 2002. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αναφορικά με το ποια κίνητρα δίνονται για ανάπτυξη ξενοδοχειακών 

μονάδων στις ορεινές περιοχές, ώστε να αναπτυχθεί ο αγροτουρισμός και ποια ειδικά 

προγράμματα ανάπτυξης του αγροτουρισμού προωθούνται στις περιοχές Σολιάς, 

Μαραθάσας, Ορεινής και Πιτσιλιάς της επαρχίας Λευκωσίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.016 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου την 21η Αυγούστου 2002. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αναφορικά με το πότε το Αγροτικό Υγειονομικό Κέντρο Ευρύχου θα 

μετατραπεί σε ένα σύγχρονο νοσοκομείο, που θα εξυπηρετεί τους κατοίκους της 

περιοχής μέχρι και τον Αστρομερίτη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.017 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου την 21η Αυγούστου 2002. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αναφορικά με το πότε θα γίνει το αποχετευτικό σύστημα, ώστε να 

τερματιστεί η μόλυνση των υπόγειων υδάτων στις περιοχές Σολιάς και Μαραθάσας.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.018 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου την 21η Αυγούστου 2002. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει σχέδιο για επιχορήγηση της εγκατάστασης 

συστημάτων θέρμανσης στις ορεινές περιοχές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.019 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου την 21η Αυγούστου 2002. 

 «Γινόμαστε καθημερινά δέκτες παραπόνων για τις υψηλές τιμές των εισιτηρίων 

των εθνικών μας αερομεταφορών (Ολυμπιακής και Κυπριακών Αερογραμμών) με 

προορισμό την Αθήνα, σε σύγκριση με τις τιμές που ισχύουν για άλλους προορισμούς 

που απέχουν πολύ περισσότερα χιλιόμετρα. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τον τρόπο καθορισμού των τιμών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.020 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου την 21η Αυγούστου 2002. 

 «∆ημοσιογραφικές πληροφορίες αναφέρουν πως τον τελευταίο καιρό εκδηλώνεται 

έντονη τουρκική προπαγάνδα με τη συμμετοχή του ψευδοκράτους σε εμπορικές 

εκθέσεις και μέσω του διαδικτύου, με στόχο την εξαγωγή προϊόντων, την προσέλκυση 

τουριστών, την προβολή των ελληνοκυπριακών ξενοδοχείων στα κατεχόμενα και γενικά 

την προβολή του ψευδοκράτους. 

 Ποιες ενέργειες γίνονται από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 

το Υπουργείο Εξωτερικών, τις πρεσβείες και τις προξενικές αρχές της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας προς αντιμετώπιση αυτής της κατάστασης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.021 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου την 21η Αυγούστου 2002. 
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 «Αναφέρομαι στην απόφαση της κυβέρνησης για την ίδρυση κέντρου αλλοδαπών, 

σύμφωνα με την οποία θα αυτοχρηματοδοτείτο και θα λειτουργούσε αυτόνομα. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

αν όντως θα προχωρήσει στην εκτέλεση αυτής της απόφασης και με βάση ποιο 

συγκεκριμένο χρονοδιάγραμμα.  Η εικόνα που καθημερινά δίνουν οι ατάκτως 

περιφερόμενοι σε ανοιχτούς χώρους (πάρκα και ανοιχτές αγορές) αλλοδαποί 

εργαζόμενοι δεν περιποιεί τιμή στην ίδιά μας την κοινωνία που επιδεικνύει ρατσιστική 

διάθεση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.022 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου την 21η Αυγούστου 2002. 

 «∆ημοσιεύματα του τύπου φέρουν τη Βρετανία να εμπλέκεται ενεργότερα σε λύση 

του Κυπριακού που να είναι σύμφωνη με τα βρετανικά συμφέροντα αντί με το κοινοτικό 

κεκτημένο.  Οι πρόσφατες δηλώσεις του λόρδου Χάνεϊ και του Πήτερ Χέιν για κατάλυση 

της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, διάσπαση και τριχοτόμηση της κρατικής κυριαρχίας, 

δημιουργία της “νέας Κύπρου”, ισότιμη συμμετοχή και καθεστώς των μερών αυτό 

αποδεικνύουν.  Η κατευναστική παρέμβαση και αναφορά του Βρετανού Υφυπουργού 

Παιδείας δε μας ικανοποιεί.  Αντίθετα, είναι “βάναυσος εμπαιγμός” της νοημοσύνης μας. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

κατά πόσο η κυβέρνηση είναι πλήρως ενημερωμένη για τα τεκταινόμενα και σε ποιες 

ενέργειες σκοπεύει να προβεί, ώστε να προστατεύσει την Κύπρο και να ανατρέψει τις 

ανεπιθύμητες επιπλοκές που η βρετανική διπλωματία απεργάζεται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.023 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου την 21η Αυγούστου 2002. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Κάμπου εκφράστηκαν έντονες 

ανησυχίες για τις ζημιές που προκαλούνται σε γεωργικές καλλιέργειες από τα αγρινά. 
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 Η σημαντική αύξηση του πληθυσμού των αγρινών, λόγω των προστατευτικών 

μέτρων του κράτους, καθιστά ανεπαρκή τα μέτρα που λαμβάνονται για περιορισμό 

ζημιών. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

κατά πόσο η κυβέρνηση θα εξακολουθήσει να καταβάλλει συστηματικά αποζημιώσεις 

στους γεωργούς που έχουν υποστεί ζημιές από τα αγρινά (που μπορεί να μην είναι 

απόλυτα ικανοποιητικές) ή αν προτίθεται να προβεί σε επιπρόσθετα μέτρα για ριζική 

επίλυση του προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.024 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ανδρέα Παπαπολυβίου στις 23 Αυγούστου 2002. 

 « Το θέμα του τερματισμού του συμψηφισμού της επαγγελματικής και της 

αναλογική σύνταξης, το οποίο αποτελεί κατάφωρη αδικία σε βάρος των συνταξιούχων, 

συζητήθηκε επανειλημμένα στα θεσμοθετημένα μικτά σώματα συλλογικών 

διαπραγματεύσεων, χωρίς κανένα ουσιαστικό αποτέλεσμα. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

κατά πόσο αναγνωρίζει την ανάγκη κατάργησης / διαφοροποίησης του θεσμού αυτού 

και αν προτίθεται να προβεί στη λήψη οιωνδήποτε μέτρων για άρση της αδικίας αυτής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.025 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 23 Αυγούστου 2002. 

 « Έχω πληροφορηθεί ότι ο δήμος Κερύνειας οργανώνει εκδηλώσεις στα πλαίσια 

της Πολιτιστικής Ολυμπιάδας.  Συγκεκριμένα, έχω πληροφορηθεί ότι οργανώνεται 

εκδήλωση για την καθέλκυση πλοίου, αντίγραφου του αρχαίου εμπορικού πλοίου της 

Κερύνειας, το οποίο θα μεταφέρει κυπριακό χαλκό στην Αθήνα για την κατασκευή των 

χάλκινων μεταλλίων των Ολυμπιακών Αγώνων “Αθήνα 2004”. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
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για την οικονομική βοήθεια που η κυβέρνηση θα παράσχει για την επίτευξη της 

αξιέπαινης αυτής προσπάθειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.026 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 23 Αυγούστου 2002. 

 « Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τη μέχρι σήμερα χρήση του ελικοπτέρου Mi-26, το οποίο ενοικίασε 

για διάρκεια ενός έτους η Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Συγκεκριμένα αναμένεται να 

απαντηθούν τα ερωτήματα που αφορούν τη χωρητικότητα του κάδου πυρόσβεσης που 

χρησιμοποιεί το ελικόπτερο Mi-26, το κόστος λειτουργίας και συντήρησής του και οι 

επιδόσεις του στον τομέα της πυρόσβεσης.  Επίσης εάν ζητήθηκε οποιαδήποτε 

επίσημη πληροφόρηση από τη ρωσική κυβέρνηση για τα αίτια της πρόσφατης πτώσης 

του ίδιου τύπου ελικοπτέρου στην Τσετσενία, που στοίχισε τη ζωή σε εκατόν πέντε 

Ρώσους στρατιωτικούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.027 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 23 Αυγούστου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόσφατα η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει θεσπίσει οδηγία για 

την υποχρεωτική χρήση οικολογικών υλικών στη βαφή των ισάλων των πλοίων. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο η κυπριακή κυβέρνηση προτίθεται να προχωρήσει στη 

νομοθετική εναρμόνιση με τη νέα οδηγία και κατά πόσο υπάρχει πρόθεση να ληφθούν 

μέτρα που θα υποχρεώνουν ή θα βοηθούν τα πλοία με κυπριακή σημαία να 

εφαρμόσουν τη νέα οδηγία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.028 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 23 Αυγούστου 2002. 

 « Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των 
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Αντιπροσώπων κατά πόσο με την ελευθεροποίηση του τομέα της κινητής τηλεφωνίας 

και με τη δυνατότητα που δίδεται σε άλλη μια επιχείρηση να παρέχει υπηρεσίες κινητής 

τηλεφωνίας παράλληλα με την ΑΤΗΚ θα υπάρξει αύξηση των εγκαταστάσεων πομπών 

της κινητής τηλεφωνίας στις κατοικημένες περιοχές και συνεπώς αύξηση των 

εκπεμπόμενων δυνητικά επικίνδυνων ηλεκτρομαγνητικών πεδίων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.029 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστο Χρυσοστόμου στις 26 Αυγούστου 2002. 

 «Στις 19 Απριλίου 2002 πραγματοποιήθηκε στο δημοτικό μέγαρο Λεμεσού 

σύσκεψη του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού με βουλευτές και δημάρχους της 

μείζονος Λεμεσού με μοναδικό θέμα την ίδρυση Πανεπιστημίου Εφαρμοσμένων 

Επιστημών και Τεχνών στη Λεμεσό. 

 Σύμφωνα με τα πρακτικά της σύσκεψης, ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού 

δεσμεύτηκε ως προς το ακόλουθο χρονοδιάγραμμα: 

 Πριν από τον Ιούνιο 2002 αναμένεται να έχει εγκριθεί το νομοθετικό πλαίσιο για το 

διορισμό διοικούσας επιτροπής η οποία θα είναι αρμόδια για τη λειτουργία του 

πανεπιστημίου. 

 Μέχρι τον Ιούνιο 2002 αναμένεται ότι η Βουλή θα έχει εγκρίνει το διορισμό της 

διοικούσας επιτροπής. 

 Μέχρι τον Ιούνιο 2002 αναμένεται να έχει ψηφιστεί ο νόμος για την ίδρυση 

Πανεπιστημίου Εφαρμοσμένων Επιστημών και Τεχνών και να έχουν διοριστεί τα 

άτομα που θα αποτελούν τη διοικούσα επιτροπή, ώστε σε ένα χρόνο να μπορέσει 

να λειτουργήσει πλήρως το πανεπιστήμιο. 

Επειδή ο Ιούνιος 2002 έχει περάσει και τίποτε από ό,τι προγραμματίστηκε και 

αναμενόταν δεν υλοποιήθηκε, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με το στάδιο στο οποίο ευρίσκεται το όλο θέμα.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.030 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 2 Σεπτεμβρίου 2002. 

 «Κατά την αναχώρησή μου από το αεροδρόμιο Λάρνακας την Πέμπτη 22 

Αυγούστου 2002 διαπίστωσα με έκπληξή μου ότι, μετά τον έλεγχο των διαβατηρίων, ο 

έλεγχος των επιβατών και των αποσκευών που κρατούσαν γινόταν από μέλη ιδιωτικής 

εταιρείας και όχι από αστυνομικούς.  Στη συνέχεια, όταν προσπάθησα να ρωτήσω στο 

γραφείο του υπεύθυνου Αξιωματικού Ασφαλείας με βάση ποια αρμοδιότητα ή εξουσία 

μέλη ιδιωτικής εταιρείας μπορούν να ασκούν έλεγχο, αστυνομικός με στολή, με πάρα 

πολύ ειρωνικό τρόπο, μου απάντησε ότι αυτοί είχαν πάει μόνοι τους. 

 Με βάση τα πιο πάνω, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. εάν μέλη ιδιωτικής εταιρείας μπορούν να ασκούν έλεγχο για θέματα ασφάλειας 

εντός του αεροδρομίου Λάρνακας και, εάν ναι, με βάση ποια νομοθεσία και με 

ποια αρμοδιότητα, 

2. σε περίπτωση που κάτι τέτοιο δεν μπορεί να συμβαίνει, ποιος έδωσε οδηγίες 

όπως μέλη ιδιωτικής εταιρείας προβούν σε έλεγχο επιβατών και αποσκευών κατά 

την είσοδό τους στο αεροδρόμιο μετά τον έλεγχο διαβατηρίων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.031 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 4 Σεπτεμβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το νερό ύδρευσης σε ένα μεγάλο μέρος του χωριού 

Αστρομερίτης στην επαρχία Λευκωσίας είναι ακατάλληλο προς πόσιν.  Για το λόγο αυτό 

διακόπτεται κατά περιόδους η υδροδότηση της κοινότητας.  Υπάρχουν φόβοι για 

γενικότερη μόλυνση του δικτύου ύδρευσης σε ολόκληρη την κοινότητα.  Ανησυχίες 

εκφράζονται και για την ύδρευση των πολλών φυλακίων της Εθνικής Φρουράς που 

βρίσκονται στην περιοχή. 
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 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τις ενέργειες που καταβάλλονται, ώστε να επιλυθεί επειγόντως το 

πρόβλημα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.032 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 4 Σεπτεμβρίου 2002. 

 «Το θέμα της διάλυσης των χημικών βιομηχανιών έχει συζητηθεί πρόσφατα στο 

πλαίσιο των εργασιών της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος.   

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τις ενέργειες που έχει κάνει, προκειμένου να πραγματοποιηθούν 

πλήρεις μελέτες περιβαλλοντικών επιπτώσεων και επιμέτρησης επικινδυνότητας πριν 

από την προκήρυξη προσφορών, θέμα επί του οποίου σαφώς τοποθετήθηκε ομόφωνα 

η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.033 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 4 Σεπτεμβρίου 2002. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τους λόγους που καθιστούν απόρρητα τα αποτελέσματα της 

επιδημιολογικής μελέτης που αφορά την υγεία των κατοίκων της περιοχής 

“Τσιφλικούδια” στη Λεμεσό που επηρεάζονται από τη λειτουργία του χυτηρίου 

“Νέμιτσας”.  Υπενθυμίζω ότι το κράτος, σύμφωνα με τη συνθήκη του Άχους, είναι 

υποχρεωμένο να παρέχει πλήρη πληροφόρηση στους πολίτες για θέματα υγείας και 

περιβάλλοντος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.034 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστο Κληρίδη στις 5 Σεπτεμβρίου 2002. 

 «Αναφέρομαι σε άρθρο του περιοδικού “Άμυνα και ∆ιπλωματία”, που βρίσκεται 

στις σελίδες 10-13 του τεύχους που κυκλοφόρησε τον Αύγουστο του 2002, με τίτλο 
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“Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας:  Η Κερκόπορτα του Αιγαίου”, (επισυνάπτω 

αντίγραφο), καθώς και σε άλλα πρόσφατα δημοσιεύματα. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο, έχοντας υπόψη το περιεχόμενο του άρθρου 

αυτού και άλλων δημοσιευμάτων, να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα 

ακόλουθα: 

1. Ποια διαβήματα έγιναν ή γίνονται σε σχέση με τη δημιουργία του λεγόμενου FIR 

ERCAN (περιοχή ελέγχου κυκλοφορίας) της κατεχόμενης Κύπρου; 

2. Συμμετείχε εκπρόσωπος της Κύπρου κατά τη διάρκεια της 33ης συνεδρίας της 

ολομέλειας της γενικής συνέλευσης του ICAO, που πραγματοποιήθηκε στο 

Μοντρεάλ από 29 Σεπτεμβρίου μέχρι 10 Οκτωβρίου 2001;  ∆όθηκε απάντηση στα 

επιχειρήματα της τουρκικής πλευράς από ή εκ μέρους της κυπριακής κυβέρνησης;  

Αν όχι, τι προτίθεται να κάνει η κυπριακή κυβέρνηση σε σχέση με το θέμα και το 

έγγραφο/δήλωση που φέρεται να καταχωρίστηκε από την τουρκική πλευρά; 

3. Πώς αντιμετωπίζει η κυπριακή κυβέρνηση τις παράνομες πτήσεις από και προς τα 

κατεχόμενα μέσω Τουρκίας σε ευρωπαϊκούς κι άλλους προορισμούς και ποια 

μέτρα λήφθηκαν ή πρόκειται να ληφθούν;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.035 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 6 Σεπτεμβρίου 2002. 

 «Έχουμε πληροφορηθεί από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης ότι αποφασίστηκε η 

δημιουργία λατομικής ζώνης στην περιοχή Ιδαλίου για εξόρυξη χώματος προς 

ικανοποίηση των αναγκών της βιομηχανίας τούβλων. 

. Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων εάν για την επιλογή και έκταση του χώρου έχει εκπονηθεί χωροταξική 

μελέτη, μελέτη για πρόσβαση φορτηγών, καθώς και μελέτη περιβαλλοντικών 

επιπτώσεων.» 



 90

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.036 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 10 Σεπτεμβρίου 2002. 

 «Ο δρόμος Μεσόγης - Τσάδας είναι ανηφορικός και με πολλές στροφές, γι’ αυτό 

και είναι επικίνδυνος.  Επιπλέον, σε περίπτωση που φορτηγά αυτοκίνητα με 

κατεύθυνση προς την Τσάδα χρειαστεί να σταθμεύσουν, δεν υπάρχουν χώροι 

στάθμευσης στην αριστερή πλευρά του δρόμου, με αποτέλεσμα να δημιουργείται 

επικίνδυνη κυκλοφοριακή συμφόρηση. 

 Καλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί 

υπάρχει τόσο μεγάλη καθυστέρηση στην κατασκευή αυτών των χώρων στάθμευσης, 

αφού, όπως φαίνεται, αρκετό χρονικό διάστημα μας χωρίζει από την κατασκευή του 

αυτοκινητόδρομου Πάφου - Πόλης Χρυσοχούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.037 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 10 Σεπτεμβρίου 2002. 

 «Παρά το ότι είχε εγκριθεί η δημιουργία έργων αναδασμού στην κοινότητα 

∆ρούσιας πριν από αρκετά χρόνια και παρά το ότι ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος είχε δεσμευθεί ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων της Βουλής ότι τα έργα θα ξεκινούσαν τελεσίδικα τον 

Ιούλιο του 2000, μέχρι σήμερα καμιά ενέργεια ή πράξεις δεν έχουν γίνει προς την 

κατεύθυνση αυτή. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

γιατί υπάρχει αυτή η απαράδεκτη καθυστέρηση και πότε επιτέλους θα γίνει η έναρξη 

του εν λόγω έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2002 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 

Τάξεως κ. Νίκου Κόση στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.131, ημερομηνίας 27 

Μαΐου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου. 
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 «Θα ήθελα να σας παρακαλέσω όπως με εφοδιάσετε με περισσότερα στοιχεία 

(όπως περί ποιου υπαλλήλου πρόκειται, σε ποιο υπουργείο εργάζεται κ.λπ.), για να 

καταστεί δυνατή η διερεύνηση των ζητημάτων που εγείρονται στην υπό αναφορά 

ερώτηση και να δοθεί η κατάλληλη απάντηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 2002 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.01.140, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με τη δημιουργία καταφυγίου αδέσποτων και ανεπιθύμητων ζώων, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Κλιμάκιο των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών Λεμεσού, σε συνεργασία με το Επαρχιακό 

Κτηματολογικό Γραφείο Λεμεσού, μετά από επιτόπια εξέταση και αξιολόγηση 

διαφόρων τεμαχίων γης που βρίσκονται σε διάφορες περιοχές της επαρχίας 

Λεμεσού, έκριναν ως καταλληλότερο χώρο για τη δημιουργία καταφυγίου 

αδέσποτων και ανεπιθύμητων ζώων χώρο που βρίσκεται νότια του υδατοφράκτη 

των Πολεμιδιών (σχετικό σχέδιο επισυνάπτεται). 

2. Στάλθηκε επιστολή από τον Επαρχιακό Κτηνιατρικό Λειτουργό Λεμεσού προς το 

διευθυντή του Επαρχιακού Κτηματολογικού Γραφείου Λεμεσού με αίτημα όπως, 

ως η καθ’ ύλην αρμόδια αρχή, μεριμνήσει για την έγκριση του χώρου από όλα τα 

αρμόδια τμήματα. 

3. Πρόσφατα το Επαρχιακό Κτηματολογικό Γραφείο Λεμεσού έχει πληροφορήσει τις 

Κτηνιατρικές Υπηρεσίες Λευκωσίας ότι έχει δοθεί εντολή στον κλάδο χωρομετρίας 

του Τμήματος Κτηματολογίου να χαρτογραφήσει την περιοχή και ότι στις 17 

Ιουλίου 2002 στάλθηκαν σε όλα τα αρμόδια τμήματα (επαρχιακή διοίκηση, Τμήμα 

Πολεοδομίας και Οικήσεως, Υπηρεσία Περιβάλλοντος, Υγειονομικές Υπηρεσίες) οι 
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σχετικοί φάκελοι.» 

 Σημ.:  Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.115, ημερομηνίας 15 

Μαΐου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένης Μαύρου. 

 «Αναφορικά με το διαχωρισμό οικοπέδων και άλλα προβλήματα που αντιμετωπίζει 

η κοινότητα Περιστερώνας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. ∆ιαχωρισμός οικοπέδων για φτωχές οικογένειες 

 Στην κοινότητα Περιστερώνας δεν υπάρχει κατάλληλη κρατική γη που μπορεί να 

χρησιμοποιηθεί για διαχωρισμό οικοπέδων για φτωχές οικογένειες.  Το κοινοτικό 

συμβούλιο έχει ζητήσει την απαλλοτρίωση ιδιωτικής τουρκοκυπριακής γης, με 

σκοπό να χρησιμοποιηθεί για τον πιο πάνω σκοπό.  Ήδη ο έπαρχος Λευκωσίας 

έχει ζητήσει από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως να προχωρήσει στην 

ετοιμασία σχεδίου διαχωρισμού των οικοπέδων.  Μετά την ετοιμασία του σχεδίου 

θα μελετηθεί η εξακρίβωση του κόστους του διαχωρισμού, το οποίο θα 

περιλαμβάνει τα έξοδα απόκτησης γης και των κατασκευαστικών έργων για τον εν 

λόγω διαχωρισμό.  Θα ενημερωθεί το κοινοτικό συμβούλιο και θα ληφθεί η τελική 

απόφαση που ασφαλώς θα είναι συνυφασμένη με το συνολικό κόστος της 

δαπάνης. 

2. Παραχώρηση ποσού για εκτέλεση βελτιωτικών έργων στους δρόμους εντός 

της νεκρής ζώνης που γειτνιάζει με την κοινότητα 

 Τα τελευταία τρία χρόνια (1999-2001) δαπανήθηκε συνολικό ποσό ύψους £35.000 

για εκτέλεση διαφόρων έργων εντός της νεκρής ζώνης.  Στον προϋπολογισμό του 

2002 έχουν εγκριθεί πιστώσεις ύψους £13.000 για τη συντήρηση των πιο πάνω 
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δρόμων.  Επίσης, εγκρίθηκαν πρόσθετες πιστώσεις για το 2002 ύψους £10.000 οι 

οποίες θα χρησιμοποιηθούν για τον ίδιο σκοπό.  Η κατάσταση των δρόμων στην 

περιοχή της νεκρής ζώνης είναι αρκετά ικανοποιητική.  Θα καταβληθούν 

προσπάθειες για έγκριση πρόσθετων αυξημένων πιστώσεων για το 2003.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2002 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Ουράνιου Ιωαννίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.118, 

ημερομηνίας 17 Μαΐου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι 

Αγαπίου. 

 «Αναφορικά με τα κτιριακά προβλήματα του δημοτικού σχολείου Αψιού, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Για την άμεση επιδιόρθωση μέρους της περίφραξης του σχολείου, το οποίο 

απειλούσε άμεσα την ασφάλεια των παιδιών, έχει ήδη εγκριθεί από την αρμόδια 

αρχή και παραχωρήθηκε στις 9 Μαΐου 2002 στον πρόεδρο του κοινοτικού 

συμβουλίου το ποσό των £5.000. 

2. Στις προτάσεις του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για τον προϋπολογισμό 

του 2003 γίνεται εισήγηση για συμπερίληψη του ποσού των £30.000, το οποίο θα 

δαπανηθεί για την κατασκευή τοίχων αντιστήριξης και πραγματοποίηση των 

αναγκαίων επιχωματώσεων, έτσι που στο πρόβλημα της περίφραξης του χώρου 

του σχολείου να δοθεί μια οριστική λύση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2002 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Ουράνιου Ιωαννίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.114, 

ημερομηνίας 29 Απριλίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Ανδρέα Παπαπολυβίου. 

 «Αναφορικά με το νέο βιβλίο “Ιστορία του Νεότερου και Σύγχρονου Κόσμου” του 

Οργανισμού Εκδόσεως ∆ιδακτικών Βιβλίων Ελλάδος, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Στην προσπάθεια ετοιμασίας νέων αναλυτικών προγραμμάτων για τα σχολεία 

μέσης εκπαίδευσης στο μάθημα της ιστορίας, ομάδα επιθεωρητών φιλολογικών 

μαθημάτων ανέλαβε να μελετήσει το περιεχόμενο του υπό έκδοση νέου βιβλίου “Ιστορία 

του Νεότερου και Σύγχρονου Κόσμου” του Οργανισμού Εκδόσεως ∆ιδακτικών Βιβλίων 

Ελλάδος, το οποίο θα αποστελλόταν και στην Κύπρο και θα διδασκόταν από τη σχολική 

χρονιά 2002-2003 στη Γ´ τάξη του ενιαίου λυκείου. 

 Η ομάδα μελέτης διαπίστωσε ότι στο βιβλίο παρουσιάζονταν ελλείψεις και 

αδυναμίες, τόσο από παιδαγωγικής/διδακτικής πλευράς (εικόνες, πηγές κ.λπ.) όσο και 

από πλευράς περιεχομένου και ιστορικής προσέγγισης. 

 Ειδικότερα, διαπιστώθηκε ότι το κεφάλαιο που αναφέρεται στον 

εθνικοαπελευθερωτικό αγώνα της Κύπρου 1955-59 ήταν πολύ σύντομο και ανεπαρκές, 

περιείχε δε φοβερές ιστορικές ανακρίβειες και απαράδεκτους χαρακτηρισμούς που 

μείωναν τον αγώνα του ελληνισμού της Κύπρου του 1955-59. 

 Μόλις ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού κ. Ουράνιος Ιωαννίδης 

πληροφορήθηκε το θέμα όρισε επιτροπή για μελέτη της κατάστασης.  Αφού δε 

επικοινώνησε με τους αρμόδιους φορείς στην Ελλάδα, έδωσε οδηγίες να 

χρησιμοποιηθεί για τη σχολική χρονιά 2002-2003 στη Γ´ λυκείου το βιβλίο που 

διδασκόταν τα προηγούμενα χρόνια μέχρι τελικής διευθετήσεως του όλου ζητήματος. 

 Ούτως ή άλλως το θέμα έληξε, αφού το Υπουργείο Εθνικής Παιδείας και 

Θρησκευμάτων της Ελλάδας απέσυρε το ως άνω βιβλίο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.145, ημερομηνίας 

3 Ιουλίου 2002, του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

∆υνάμεις κ. Ανδρέα Χρίστου. 

 «Αναφορικά με τα παλιά γεφύρια που υπάρχουν στην Κύπρο, σας πληροφορώ τα 
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ακόλουθα: 

 Στην Κύπρο υπάρχει μεγάλος αριθμός παλιών γεφυριών που χρονολογούνται από 

την περίοδο της φραγκοκρατίας μέχρι την περίοδο της αγγλοκρατίας.  Από αυτά έντεκα 

έχουν κηρυχθεί σε αρχαία μνημεία από το Τμήμα Αρχαιοτήτων, ενώ για άλλα τρία 

γεφύρια έχει προχωρήσει η διαδικασία κήρυξής τους. 

 Το Τμήμα Αρχαιοτήτων προβαίνει σε εργασίες συντήρησης/αποκατάστασης των 

γεφυριών εκείνων που είναι κηρυγμένα σε αρχαία μνημεία και για το σκοπό αυτό 

λαμβάνεται σχετική πρόνοια στον ετήσιο προϋπολογισμό του τμήματος. 

 Εκεί που ζητούνται οι απόψεις του Τμήματος Αρχαιοτήτων για διαπλάτυνση 

γεφυριών που δεν είναι κηρυγμένα σε αρχαία μνημεία και τα οποία χρονολογούνται από 

την περίοδο της αγγλοκρατίας, το τμήμα συστήνει τη διατήρησή τους και την κήρυξή 

τους σε διατηρητέα από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2002 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως κ. Νίκου Κόση στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.132, 

ημερομηνίας 27 Μαΐου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας  

κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με τις διαδικασίες χορήγησης αδειών οπλοφορίας, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Όλες οι πτυχές που αφορούν στις διαδικασίες χορήγησης αδειών οπλοφορίας 

έχουν καλυφθεί στο σχετικό πόρισμα του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, που έχει 

δημοσιοποιηθεί, και, επομένως, δεν υπάρχει λόγος άλλης απάντησης στην υπό 

αναφορά ερώτηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.133, ημερομηνίας 29 

Μαΐου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 
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 «Αναφορικά με την ανεξέλεγκτη απόρριψη σκυβάλων στην τοποθεσία 

“Γεφυρούδκια” ανάμεσα στα χωριά ∆ένεια και Ακάκι, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ύστερα από επιτόπια επίσκεψη που πραγματοποιήθηκε από λειτουργούς της 

Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λευκωσίας στην περιοχή μεταξύ Ακακίου και ∆ένειας 

διαπιστώθηκε ότι υπήρχαν διάφορα σκουπίδια, άχρηστα αντικείμενα και οχληρία στην 

περιοχή. 

 Το κοινοτικό συμβούλιο Ακακίου, ύστερα από συνεννόηση με τον έπαρχο 

Λευκωσίας, προχώρησε στον καθαρισμό του χώρου κατά μήκος του ποταμού στην 

περιοχή “Γεφυρούδκια” και ανέλαβε την υποχρέωση να τοποθετήσει απαγορευτικές 

πινακίδες για την απόρριψη σκυβάλων, ώστε να μη μετατρέπεται η περιοχή σε 

σκουπιδότοπο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2002 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Ουράνιου Ιωαννίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.119, 

ημερομηνίας 17 Μαΐου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι 

Αγαπίου. 

 «Αναφορικά με το Περιφερειακό ∆ημοτικό Σχολείο Καλού Χωριού, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Έχουμε προχωρήσει στην ετοιμασία μελέτης και στη διαδικασία προσφορών για 

την αντισεισμική αναβάθμιση και γενική συντήρηση του σχολείου.  Οι εργασίες 

αναμένεται να αρχίσουν εντός του μηνός Σεπτεμβρίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.110, ημερομηνίας 13 

Μαΐου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Άντρου 

Κυπριανού. 

 «Αναφορικά με τα διάφορα προβλήματα του κοινοτικού συμβουλίου Αγίας Μαρίνας 
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Ξυλιάτου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Οδικό δίκτυο μέσα στο χωριό 

 Η ύπαρξη στενών δρόμων μέσα στην πυκνοκατοικημένη περιοχή του χωριού 

οφείλεται στην ύπαρξη παλαιών/παραδοσιακών οικοδομών και συμβάλλει στη 

διατήρηση του αυθεντικού παραδοσιακού χαρακτήρα του οικισμού.  Για το λόγο 

αυτό ακριβώς δεν επιδιώκεται η διαπλάτυνση αυτών των δρόμων. 

 Οι λακκούβες που υπήρχαν έχουν επιδιορθωθεί από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση 

Λευκωσίας πρόσφατα, μέσα στα πλαίσια συντήρησης του οδικού δικτύου της 

κοινότητας.  Αναφορικά με τη σήμανση των δρόμων μέσα στο χωριό, 

προγραμματίζεται η τοποθέτηση των αναγκαίων πινακίδων το προσεχές έτος.  Για 

την κατασκευή κυρτωμάτων το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων παραχώρησε τις 

απαιτούμενες πιστώσεις τον περασμένο Ιούνιο και η εργασία αναμένεται να 

συμπληρωθεί μέχρι τα μέσα του προσεχούς Οκτώβρη. 

2. Αγροτικοί δρόμοι  

 ∆ρόμος Ξυλιάτου-Βυζακιάς 

 Ο δρόμος έχει καταστεί αδιάβατος λόγω υποχώρησης του οδοστρώματος, 

συνεπεία της πολυομβρίας που υπήρξε κατά τους τελευταίους μήνες.  Ύστερα 

από σχετική μελέτη των Τεχνικών Υπηρεσιών της Επαρχιακής ∆ιοίκησης 

Λευκωσίας αποφασίστηκε όπως γίνει αλλαγή της όδευσης του δρόμου στο 

συγκεκριμένο σημείο.  Η εκτίμηση της απαιτούμενης δαπάνης έχει γίνει και έχει 

ζητηθεί από την Υπηρεσία Μεταλλείων του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος να αναλάβει την εκτέλεση της εργασίας, δεδομένου ότι 

η ζημιά στο δρόμο οφείλεται στην αλλαγή της πορείας του δρόμου που επέφερε η 

Ελληνική Μεταλλευτική Εταιρεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
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Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.116, ημερομηνίας 16 

Μαΐου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ανδρέα 

Παπαπολυβίου. 

 «Σχετικά με τη βιομηχανία μωσαϊκών και σκύρων στην περιοχή του κοινοτικού 

συμβουλίου Χλώρακα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Επειδή δεν έχει εξασφαλισθεί πιστοποιητικό εγκρίσεως για την οικοδομή αυτή, 

έχουν ληφθεί δικαστικά μέτρα τόσο εναντίον των συνιδιοκτητών όσο και εναντίον του 

ενοικιαστή με την ποινική υπόθεση 10012/99 Ε.∆. Πάφου για κατοχή και χρήση 

οικοδομής χωρίς πιστοποιητικό εγκρίσεως και για ανέγερση οικοδομής κατά παράβαση 

των εγκριθέντων σχεδίων και όρων της εκδοθείσας άδειας.  Η υπόθεση εκδικάσθηκε 

στις 22 ∆εκεμβρίου 2000 και το Ε.∆. Πάφου εξέδωσε διάταγμα κατεδάφισης όλων των 

οικοδομημάτων μέσα σε δύο μήνες, εκτός εάν εν τω μεταξύ εκδοθεί πιστοποιητικό 

έγκρισης.   

 Επειδή μέχρι σήμερα δεν υπήρξε συμμόρφωση με το δικαστικό διάταγμα, έχει 

προωθηθεί ήδη η λήψη νέων δικαστικών μέτρων με την κατηγορία της παρακοής 

δικαστικού διατάγματος.  Η νέα ποινική υπόθεση με αρ. 2993/2001 Ε.∆. Πάφου 

ορίστηκε για επιβολή ποινής στις 30 Αυγούστου 2002.»  

Απάντηση ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.146, ημερομηνίας 

5 Ιουλίου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης 

Παπαδοπούλου. 

 «Σχετικά με το σύστημα κοστολόγησης που ακολουθεί η Αρχή Τηλεπικοινωνιών 

Κύπρου και την υποβολή στη Βουλή αντιγράφου της έκθεσης ανεξάρτητου ελεγκτή για 

την ορθότητα του συστήματος και αντιγράφου των ελεγμένων λογαριασμών της Αρχής 

για το έτος 2001, σας διαβιβάζεται αυτόδηλη επιστολή του γενικού διευθυντή της ΑΤΗΚ 
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με αρ. φακ. Γ∆ΚP60000, ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2002, στην οποία επισυνάπτονται 

τα ακόλουθα: 

1. Σημείωμα που περιγράφει το σύστημα κοστολόγησης που ανέπτυξε και εφαρμόζει 

η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. 

2. Αντίγραφο της έκθεσης ανεξάρτητου οίκου ελεγκτών για το σύστημα 

κοστολόγησης. 

3. Αντίγραφο των ελεγμένων λογαριασμών για το 2001. 

 Είμαι στη διάθεσή σας για περισσότερες πληροφορίες ή/και διευκρινίσεις.» 

Σημ.:   Αντίγραφο των επισυνημμένων εμπιστευτικών εγγράφων δόθηκε στον 

ερωτώντα βουλευτή. 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.090, ημερομηνίας 

4 Απριλίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου 

Χρυσοστόμου. 

 «Αναφορικά με την κατασκευή δρόμου Λεμεσού-Αγρού με νέα χάραξη, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο δρόμος Λεμεσού-Αγρού βελτιώθηκε μέσα στα πλαίσια του τρίτου σχεδίου οδικής 

ανάπτυξης την περίοδο 1983-1989 και έχει δύο λωρίδες κυκλοφορίας συνολικού 

πλάτους 5,50 μ. και 1,00 μ. ερείσματα εκατέρωθεν. 

 Η μέση ημερήσια κυκλοφορία στο δρόμο είναι της τάξεως των 4 000 οχημάτων για 

το τμήμα Λεμεσού-Ζωοπηγής και 600 οχημάτων για το τμήμα Ζωοπηγής-Αγρού. 

 Οι πολλές στροφές που υπάρχουν στο δρόμο οφείλονται κυρίως στη μορφολογία 

του εδάφους.  Λόγω ακριβώς της μορφολογίας του εδάφους, η αναβάθμιση του δρόμου 

με νέα χάραξη στο μεγαλύτερο μήκος του είναι τεχνικά αδύνατη με συμβατικές 

κατασκευές.  Από προκαταρκτική μελέτη φαίνεται ότι, πέραν των τμημάτων που 
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διέρχονται τις κατοικημένες περιοχές Αγίας Φύλας και Παλόδειας, για τις οποίες 

προνοείται παρακαμπτήριος στα τοπικά σχέδια, μπορεί να υπάρχει δυνατότητα για νέα 

χάραξη με συμβατικές κατασκευές μόνο για το τμήμα που διέρχεται το Καλό Χωριό και 

τη Ζωοπηγή από το εικοστό μέχρι το εικοστό έβδομο χιλιόμετρο. 

 Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων προβαίνει σε τεχνοοικονομική μελέτη του 

όλου έργου, λαμβανομένων υπόψη και των κοινωνικών κριτηρίων, και σύντομα θα 

γνωστοποιήσει την τεχνική πρότασή του στο Υπουργείο Οικονομικών και στο Γραφείο 

Προγραμματισμού, σύμφωνα με τις νενομισμένες διαδικασίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 2002 του Υπουργού Υγείας κ. Φρίξου 

Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.127, ημερομηνίας 17 Μαΐου 2002, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Έχει ληφθεί πολιτική απόφαση για αναβάθμιση του σημερινού υποκέντρου της 

Τριμήκληνης σε κέντρο υγείας. 

 Έχουν ήδη δοθεί οδηγίες στο αρμόδιο Τμήμα Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 

∆ημόσιας Υγείας να προβεί στις δέουσες ενέργειες για προώθηση του θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.137, ημερομηνίας 

6 Ιουνίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Αναφορικά με τη στέγαση ορισμένων κτιρίων του αερολιμένα Λάρνακας και 

Πάφου με φύλλα από αμίαντο, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στο παρόν στάδιο δεν υπάρχουν σχέδια για αντικατάσταση των συγκεκριμένων 

στεγών, ένεκα της διαδικασίας που προωθείται για ανάπτυξη και διαχείριση των 

αερολιμένων από στρατηγικό επενδυτή. 

 Στο συμβόλαιο με το στρατηγικό επενδυτή θα περιλαμβάνεται όρος ο οποίος θα 
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τον υποχρεώνει όπως στα υφιστάμενα κτίρια που στεγάζονται από αμίαντο και δε θα 

κατεδαφιστούν προβαίνει σε αντικατάσταση των στεγών. 

 Στο παρόν στάδιο, στα πλαίσια της συντήρησης των εγκαταστάσεων των 

αερολιμένων όπου παρουσιάζονται προβλήματα από φθορές των αμιάντων, 

λαμβάνονται μέτρα είτε με την αντικατάστασή τους είτε με το μπογιάντισμά τους, 

σύμφωνα με τις οδηγίες του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 2002 του Υπουργού Άμυνας κ. Σωκράτη 

Χάσικου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.139, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2002, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με τον επηρεασμό μέρους του κοινοτικού δάσους Αναρίτας από έργα 

της Εθνικής Φρουράς, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Εθνική Φρουρά μέσα στα πλαίσια των σχεδιασμών της προγραμμάτισε μεταξύ 

άλλων και τη δημιουργία του νέου ΚΕΝ Πάφου στη χωριτική περιοχή Αναρίτας.   

 Στην έκταση που θα ανεγερθεί το νέο ΚΕΝ Πάφου συμπεριλήφθηκε και χώρος 

που καταλαμβάνει το κοινοτικό δάσος Αναρίτας, μέσα στον οποίο προγραμματίσθηκαν 

και άρχισαν εργασίες για την ανέγερση υποστέγων για τις ανάγκες της Εθνικής 

Φρουράς.  Στη μελέτη του έργου προβλεπόταν και η αποκατάσταση του καταληφθέντος 

χώρου με τη φύτευση δέντρων σε αντικατάσταση των όσων θα καταστρέφονταν. 

 Το Υπουργείο Άμυνας και το Γενικό Επιτελείο Εθνικής Φρουράς, κατανοώντας τις 

ευαισθησίες τόσο του κοινοτικού συμβουλίου όσο και κατοίκων της κοινότητας Αναρίτας 

στον τομέα της προστασίας του πρασίνου, προσπάθησαν και εξηύραν, παρά τα 

προβλήματα από στρατιωτικής άποψης που είχαν παρατηρηθεί κατά τη διερεύνηση, 

άλλη κατάλληλη κυβερνητική ξηρική γη, η οποία θα χρησιμοποιηθεί για τον πιο πάνω 

σκοπό, σε αντικατάσταση της γης που αποδεσμεύθηκε. 

 Οι οποιεσδήποτε ζημιές έχουν προκληθεί στο δάσος με την κατασκευή θεμελίων 
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άρχισαν να αποκαθίστανται από τον εργολάβο του έργου.  Πιστεύουμε ότι πολύ 

σύντομα θα ολοκληρωθεί η αποκατάσταση του χώρου προς πλήρη ικανοποίηση και του 

κοινοτικού συμβουλίου Αναρίτας. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες ή 

διευκρινίσεις χρειασθείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 2002 του Υπουργού Υγείας κ. Φρίξου 

Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.141, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2002, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ανδρέα Παπαπολυβίου. 

 «Αναφορικά με την περιοχή Σολέας και το Αγροτικό Υγειονομικό Κέντρο Ευρύχου, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Αγροτικό Υγειονομικό Κέντρο Ευρύχου στελεχώνεται με τρεις γιατρούς, που 

καλύπτουν πληθυσμό πέντε χιλιάδων τριάντα επτά ατόμων.  Συγκεκριμένα, 

απασχολείται παιδίατρος, που αναλαμβάνει τα παιδιατρικά περιστατικά και τη 

Σχολιατρική Υπηρεσία και δύο γιατροί, που ασχολούνται με τον τομέα της 

πρωτοβάθμιας ιατρικής περίθαλψης.  Επίσης το κέντρο στελεχώνεται με μια Ανώτερη 

Νοσηλευτικό Λειτουργό, δύο Νοσηλευτικούς Λειτουργούς, μια μαία, ένα φαρμακοποιό, 

πέντε βοηθούς νοσοκόμους, μια επισκέπτρια υγείας, έναν υγειονομικό επιθεωρητή, έξι 

υγειονομικούς εργάτες, ένα βοηθό οδοντιατρείου, ένα γραφέα, δύο καθαρίστριες και 

έναν οδηγό.  Επίσης το κέντρο επισκέπτεται και δεύτερος φαρμακοποιός δύο φορές την 

εβδομάδα, καθώς και  οδοντιατρικός λειτουργός τρεις φορές την εβδομάδα.  Συνολικά 

δηλαδή υπηρετούν είκοσι οκτώ άτομα και το κέντρο προσφέρει υπηρεσίες επί 

εικοσιτετραώρου βάσεως. 

 Στόχος του Αγροτικού Υγειονομικού Κέντρου Ευρύχου, όπως και κάθε άλλου 

κέντρου υγείας, είναι η προσφορά πρωτοβάθμιας φροντίδας υγείας στους κατοίκους της 

κοινότητας.  Σύμφωνα με τον πληθυσμό της περιοχής και τον κύκλο εργασιών του 
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κέντρου σε σχέση με τα διεθνή δεδομένα, το κέντρο είναι επαρκώς στελεχωμένο και 

εξοπλισμένο για να προσφέρει πρωτοβάθμια φροντίδα υγείας και ως εκ τούτου προς το 

παρόν δε συντρέχει ανάγκη για αύξηση του προσωπικού. 

 Η εισήγηση για δημιουργία περιφερειακού νοσοκομείου στην Ευρύχου, που να 

εξυπηρετεί τις ανάγκες των διαμερισμάτων της Σολέας και της Μαραθάσας και μερικών 

κοινοτήτων της περιοχής Αστρομερίτη, δεν μπορεί να υλοποιηθεί λόγω του ότι υπάρχει 

το περιφερειακό Νοσοκομείο Κυπερούντας, που εξυπηρετεί την περιοχή αυτή.  

Επιπρόσθετα, το μέγεθος του πληθυσμού της περιοχής και οι αποστάσεις των χωριών 

αυτών από τα υπόλοιπα γενικά νοσοκομεία δεν είναι τόσο μεγάλες, ώστε να 

δικαιολογούν τέτοια ενέργεια. 

 Τέλος σημειώνεται ότι παρ’ όλο που τα τελευταία χρόνια έχουν γίνει σημαντικές 

βελτιώσεις και επεκτάσεις των εγκαταστάσεων του κέντρου, πιστεύουμε ότι ενδείκνυται 

η ανέγερση νέου κέντρου υγείας.  Το θέμα αυτό συζητήθηκε σε συνάντηση του 

Υπουργού Υγείας με τους εκπροσώπους των κοινοτήτων.  Μέχρι σήμερα έχουν 

υποδειχθεί δύο χώροι από τις κοινοτικές αρχές, κρίθηκαν όμως ακατάλληλοι για το 

σκοπό αυτό και αναμένουμε την υπόδειξη νέων χώρων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 2002 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.01.149, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με τη λειτουργία χοιροτροφικής μονάδας στην περιοχή Ιδαλίου, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο ιδιοκτήτης της χοιροτροφικής μονάδας ανεγείρει νέο κτηνοτροφικό υποστατικό, 

το οποίο έχει περατωθεί, και από την 1η Αυγούστου ξεκίνησε το έργο για την υγρή 

διατροφή (νορό). 
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 Με επιστολή του ενημέρωσε το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος ότι, σύμφωνα με τους υπολογισμούς του, η κατεδάφιση του παλιού 

χοιροστασίου θα ξεκινήσει στις 15 Σεπτεμβρίου 2002, καθότι σ’ αυτό υπάρχουν ακόμη 

τετρακόσια ζώα πάχυνσης.  Η όλη εργασία θα διαρκέσει ένα μήνα περίπου, οπότε και 

το πρόβλημα στο οποίο αναφέρεστε θα επιλυθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.151, ημερομηνίας 

9 Ιουλίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Αναφορικά με το χρονοδιάγραμμα εφαρμογής της απόφασης που αφορά τη 

μετακίνηση των σταθμών εκπομπής των τηλεοπτικών σταθμών από τις κατοικημένες 

περιοχές, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Την 21η Μαΐου 1997 το Υπουργικό Συμβούλιο, με τις αποφάσεις του με αρ. 46.080 

και 46.081, ενέκρινε τη μετακίνηση των κεραιών των ιδιωτικών τηλεοπτικών 

σταθμών σε προκαθορισμένα κοινά σημεία εκπομπής, εκτός κατοικημένων 

περιοχών, καθώς και την ανάκληση τηλεοπτικών καναλιών που λειτουργούσαν 

μέσα από κατοικημένες περιοχές στη Λευκωσία, μετά τη λειτουργία του σημείου 

εκπομπής της Μαδαρής με αναβαθμισμένη ισχύ στα 5 ΚW. 

2. Επίσης, το Υπουργικό Συμβούλιο, με τις αποφάσεις του με αρ. 53.225 και 53.214 

και ημερομηνία 21η Φεβρουαρίου 2001, ενέκρινε ως τελικό το σχέδιο κατανομής 

συχνοτήτων τηλεόρασης, σύμφωνα με τις πρόνοιες και διατάξεις του άρθρου 13 

του περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμου του 1998, στο οποίο 

έχουν καθοριστεί τα κοινά σημεία εκπομπής για τους ιδιωτικούς παγκύπριους και 

τοπικούς τηλεοπτικούς σταθμούς.  Με τις πιο πάνω αποφάσεις του Υπουργικού 

Συμβουλίου έχουν συμμορφωθεί πλήρως οι παγκύπριοι τηλεοπτικοί σταθμοί. 
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3. Αναφορικά με τα σημεία εκπομπής των παγκύπριων τηλεοπτικών σταθμών για 

σκοπούς κάλυψης της δυτικής Λευκωσίας με ισχύ 1ΚW περίπου (ΑΝΤ1 - κανάλι 

48, από πολυκατοικία “Φιλελεύθερος”, ΣΙΓΜΑ - κανάλι 46, από τα στούντιό του 

στον Παρισινό, MEGA - κανάλι 25, από τα στούντιό του στον Αρχάγγελο, LTV και 

ALPHA - κανάλια 26 και 52, αντίστοιχα, από Ανθούπολη), το Υπουργείο 

Συγκοινωνιών και Έργων δεν έχει ζητήσει ακόμη την ανάκλησή τους. 

4. Για τις συχνότητες που χρησιμοποιούνται από τους πιο πάνω τηλεοπτικούς 

σταθμούς έχει γίνει πρόνοια για χρήση από επιπρόσθετο παγκύπριο αναλογικό 

σταθμό και για επίγειο ψηφιακό δίκτυο από τα κοινά σημεία εκπομπής που έχουν 

καθορισθεί.  Τα πιο πάνω κανάλια δεν έχουν ανακληθεί, για να μην αφεθούν οι 

συχνότητες αυτές ελεύθερες και να γίνει δυνατή η χρήση τους από τουρκικούς 

σταθμούς στα κατεχόμενα, όπως έχει συμβεί σε παρόμοιες περιπτώσεις στο 

παρελθόν. 

5. Οι σταθμοί που αναφέρονται στην παράγραφο 3 θα παύσουν να χρησιμοποιούν 

τα εν λόγω κανάλια μόλις τεθεί σε λειτουργία ο έκτος αναλογικός παγκύπριος 

τηλεοπτικός σταθμός (κανάλι 25 από Μαδαρή, κανάλι 49 από Βαβατσινιά, κανάλι 

48 από Αγλαντζιά, με χαμηλή ισχύ) και αρχίσουν οι ψηφιακές μεταδόσεις (κανάλια 

46, 52 από Βαβατσινιά, Μαδαρή και Αγλαντζιά, με χαμηλή ισχύ) από κοινά σημεία 

εκπομπής.  Επίσης, υπάρχει πρόταση για χρήση του καναλιού 26, από τη 

Μαδαρή, από τον τηλεοπτικό σταθμό ALPHA, σε αντικατάσταση του καναλιού 27, 

λόγω παρεμβολών από τα κατεχόμενα. 

 Είμαι στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες ή/και 

διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.167, ημερομηνίας 
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25 Ιουλίου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης 

Παπαδοπούλου. 

 «Αναφορικά με τη συμμετοχή της ΑΗΚ στη διαδικασία παραχώρησης δεύτερης 

άδειας κινητής τηλεφωνίας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο, κατά τη συνεδρία του στις 25 Ιουλίου 2002, υιοθέτησε 

πλαίσιο πολιτικής αναφορικά με τη χορήγηση νέων αδειών κινητής τηλεφωνίας. 

 Στην ίδια συνεδρία του το Υπουργικό Συμβούλιο, ως ιδιοκτήτης των ημικρατικών 

οργανισμών, αποφάσισε τα ακόλουθα: 

1. Να μην εγκρίνει τη συμμετοχή της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου στη διαδικασία 

πλειστηριασμού για την παραχώρηση μιας άδειας δεύτερης γενιάς σε 

νεοεισερχόμενο οργανισμό ούτε οποιαδήποτε προσυμφωνία της Αρχής για 

συνεργασία με οποιαδήποτε κοινοπραξία πριν από την ολοκλήρωση του 

πλειστηριασμού. 

2. Με την κατακύρωση του πλειστηριασμού για τη νέα άδεια δεύτερης γενιάς σε 

νεοεισερχόμενο οργανισμό, η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου δύναται να συνάψει 

εμπορική συνεργασία και να συμμετάσχει στο κεφάλαιο της επιτυχούσας 

κοινοπραξίας με αντίκρισμα την υποδομή, τον εξοπλισμό και τις υπηρεσίες που 

διαθέτει ύστερα από έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου για τα συναφή 

οικονομικά δεδομένα αυτής της πράξης της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, με βάση 

τους γενικούς όρους που θα επιβάλει ο Επίτροπος Ρυθμίσεως Τηλεπικοινωνιών 

και Ταχυδρομείων στους διαγωνιζομένους για την κινητή τηλεφωνία. 

3. Όταν προκύψει θέμα χορήγησης τρίτης άδειας, η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου να 

δικαιούται να συμμετάσχει σε συνασπισμό εταιρειών για τη διεκδίκηση της νέας 

άδειας ύστερα από έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου για τα οικονομικά 

δεδομένα της πράξης αυτής. 
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 Είμαι στη διάθεσή σας για περισσότερες πληροφορίες ή/και διευκρινίσεις.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο ∆΄ δεν υπάρχει. 

 Στο σημείο αυτό έχουμε φτάσει στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.  Η επόμενη 

συνεδρία ορίζεται για την Πέμπτη, 3 Οκτωβρίου 2002, στις 4.00 το απόγευμα, με την 

ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

1. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.245.2002) 

2. Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του ∆ήμου 

Αγίας Νάπας (Κυρωτικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.244.2002) 

3. Ο περί Εξαγωγής των Πολιτιστικών Αγαθών Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.214.2002) 

4. Ο περί Επιστροφής των Πολιτιστικών Αγαθών Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.215.2002) 

5. Ο περί Εμπόρων Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Επίδειξη 

και ∆οκιμή) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.208.2002) 

6. Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 

(Μεταφορά των Ζώων) Κανονισμοί του 2002. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.252.2002) 

7. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(Νιτρορύπανση Γεωργικής Προέλευσης) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.254.2002) 

8. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Απόρριψη 

Εξαχλωροκυκλοεξανίου) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.255.2002) 

9. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(Χρησιμοποίηση της Ιλύος στη Γεωργία) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.198.2002) 

10. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Πρόληψη 

και Μείωση της Ρύπανσης των Νερών από Αμίαντο) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.199.2002) 

11. Ο περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας 

(Άσκηση Λειτουργιών) Νόμος του 1998. 

(Αρ. Φακ. Ν. 220/98) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
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Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών και της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Προβλήματα/προοπτικές/ευθύνες από τη 

λειτουργία του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση των 

Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Παρακολουθήσεως 

Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων 

∆απανών και Οικονομικών και Προϋπολογισμού). 

(12.7.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.169.2001) 

2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-

Παθόντων για τα θέματα που τιτλοφορούνται: 

 α. «Οι παράνομες ανασκαφές που διεξάγονται 

στην κατεχόμενη αρχαία Σαλαμίνα». 

   (Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του  βουλευτή κ. Κώστα Παπακώστα).  

(28.11.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.348.2001) 
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 β. «Η προσπάθεια αναστήλωσης της εκκλησίας 

της ιεράς μονής Αποστόλου Ανδρέα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του  βουλευτή κ. Κώστα Παπακώστα).  

(28.11.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.349.2001) 

 γ. «Η πρόσφατη ανέγερση από το παράνομο 

καθεστώς Ντενκτάς δύο μιναρέδων μέσα 

στην κατεχόμενη πόλη της Αμμοχώστου».  

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του  βουλευτή κ. Κώστα Παπακώστα).   

(28.11.2001).  

(Αρ. Φακ. 23.04.350.2001) 

 δ. «Οι συνεχιζόμενες προκλητικές ενέργειες 

καταστροφής της θρησκευτικής και 

πολιτιστικής μας κληρονομιάς στα 

κατεχόμενα».  

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Λευτέρη Χριστοφόρου).  

(24.10.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.267.2001) 

 ε. «Οι νομικές ενέργειες και οι δυνατότητες 

επαναπατρισμού των κλεμμένων 

θρησκευτικών και πολιτιστικών μας 
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  θησαυρών».  

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Λευτέρη Χριστοφόρου).  

(24.10.2001).   

(Αρ. Φακ. 23.04.274.2001)  

 (Συνέχιση της συζήτησης). 

3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα 

που τιτλοφορείται «Tα προβλήματα που 

προκύπτουν από τη μη ικανοποιητική εφαρμογή 

της νομοθεσίας για την πρόληψη της βίας στην 

οικογένεια και την προστασία των θυμάτων και η 

ανάγκη δημιουργίας της αναγκαίας υποδομής για 

προστασία και στήριξη των θυμάτων βίας». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  

(15.11.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.313.2001)   

4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παιδείας για το θέμα που τιτλοφορείται «Η 

διδασκαλία του μαθήματος της φυσικής αγωγής 

στη δημοτική εκπαίδευση».  

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Πρόδρομου Προδρόμου). 
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  (18.9.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.194.2001) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.50 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Μιχαηλίδης Ντίνος 

Βαρνάβα Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Γιάγκου Κίκης Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος  Πουργουρίδης Χρήστος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Προδρόμου Πρόδρομος 

Θεοδώρου ∆ώρος Σαμψών Σωτήρης 

Θεοχάρους Ελένη Συλλούρης ∆ημήτρης 

Θωμά Γιαννάκης Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Καράς Αντώνης Τορναρίτης Νίκος 

Κατσουρίδης Νίκος Φυττής Σοφοκλής 

Κλεάνθους Νίκος Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κληρίδης Χρίστος Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Κουλίας Ζαχαρίας Χριστοδουλίδης ∆ώρος 

Κυπριανού Άντρος Χρίστου Ανδρέας 

Κυριακού Μαρία Χριστοφόρου Λευτέρης 
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Λαμάρης Γιάννος Χρυσοστόμου Άριστος 

Μιχαηλίδης Θάσος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

2. Εισήγηση του κ. ∆ημήτρη Συλλούρη για αναβολή του θέματος «Ο περί 

Επιστροφής των Πολιτιστικών Αγαθών Νόμος του 2002», η διαδικαστική 

συζήτηση που ακολούθησε (Α. Χρίστου, Πρόεδρος, Ν. Κλεάνθους) και διακοπή 

της συζήτησης. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Γενικού Συστήματος Αναγνώρισης των 

Επαγγελματικών Προσόντων Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Καλωσόρισμα των κοινοβουλευτικών συνεργατών από τον Πρόεδρο εκ μέρους 

του σώματος. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ίσης Αμοιβής μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για 

την Ίδια Εργασία ή για Εργασία Ίσης Αξίας Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε 

νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Ελάχιστες 

Προδιαγραφές Ιατρικής Περίθαλψης στα Πλοία) Νόμος του 2002» και ψήφισή του 

σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ένδειξης της Κατανάλωσης Ενέργειας και 
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Άλλων Βασικών Πόρων των Οικιακών Συσκευών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φιαλών Αερίου (Ορισμένοι Τύποι) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ευρωπαϊκής Συμφωνίας αναφορικά με την 

Εργασία Πληρωμάτων Οχημάτων που Απασχολούνται στις ∆ιεθνείς Οδικές 

Μεταφορές (AETR) και Πρωτόκολλο Υπογραφής (Κυρωτικός) Νόμος του 2002» 

και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της 

Εγγραφής Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε 

νόμο. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φαρμακευτικής και ∆ηλητηρίων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού 

Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και για τους κανονισμούς «Οι περί 

Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 

2002» και «Οι περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού Μεταφορέα 

Κανονισμοί του 2002», ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των 

κανονισμών. 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Σπόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

και για τους κανονισμούς: 

α. «Οι περί Σπόρων (Τέλη) Κανονισμοί του 2002», 

β. «Οι περί Σπόρων (Άδεια Λειτουργίας Σποροπαραγωγικής Επιχείρησης και 

Άδεια Εμπορίας Σπόρων) Κανονισμοί του 2002», 

γ. «Οι περί Σπόρων (∆ειγματοληψία) Κανονισμοί του 2002», 



 115

δ. «Οι περί Σπόρων (Κτηνοτροφικά Φυτά) Κανονισμοί του 2002», 

ε. «Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) Κανονισμοί του 2002», 

στ. «Οι περί Σπόρων (Ελαιούχα και Κλωστικά Φυτά) Κανονισμοί του 2002», 

 ζ. «Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων Γεωργικών 

Ειδών) Κανονισμοί του 2002», 

 η. «Οι περί Σπόρων (Σιτηρά) Κανονισμοί του 2002», 

 ψήφιση του νομοσχεδίου, αναβολή των κανονισμών υπ’ αριθμόν α, β και γ και 

έγκριση των υπ’ αριθμόν δ, ε, στ, ζ, η κανονισμών. 

15. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του Πρωτοκόλλου στη Συμφωνία Σύνδεσης 

μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για τον 

Καθορισμό των Εμπορικών Ρυθμίσεων για Ορισμένα Ψάρια και Προϊόντα Αλιείας 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

16. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Εκχυλισμάτων Καφέ και Εκχυλισμάτων 

Κιχωρίου Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή τους. 

17. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Σακχάρων Κανονισμοί του 2002» και 

έγκρισή τους. 

18. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αφυδατωμένου ∆ιατηρημένου Γάλακτος 

Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή τους. 

19. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

 α. «Οι περί Μέλιτος (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002», 

 β. «Οι περί Τροφίμων Βαθείας Κατάψυξης (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002», 

 γ. «Οι περί Ορυκτών Υδρογονανθράκων στα Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002»  
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και έγκρισή τους. 

20. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τροφίμων που Προορίζονται για Ειδική 

∆ιατροφή (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» και «Οι περί 

Παρασκευασμάτων για Βρέφη και Παρασκευασμάτων ∆εύτερης Βρεφικής Ηλικίας 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή τους. 

21. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Προβλημάτων Υγείας και Υγιεινής στην 

Παραγωγή και Εμπορία Προϊόντων Αυγών Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή 

τους. 

22. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Υγιεινής του Γάλακτος και των Προϊόντων 

με βάση το Γάλα (Παραγωγή, Παρασκευή και Εμπορία) και Ελέγχου των 

Υποστατικών Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή τους. 

23. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της Υγείας των Ζώων (Υγειονομικοί Όροι 

που ∆ιέπουν το Εμπόριο Βοοειδών και Χοίρων) Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή 

τους. 

24. Συνέχιση της συζήτησης για την αναβολή των θεμάτων «Ο περί Εξαγωγής των 

Πολιτιστικών Αγαθών Νόμος του 2002» και «Ο περί Επιστροφής των Πολιτιστικών 

Αγαθών Νόμος του 2002» (Ν. Κλεάνθους, Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. Περδίκης, 

Πρόεδρος) και αναβολή τους. 

25. Ερωτήσεις βουλευτών: Ρύπανση θαλάσσιας περιοχής στη Λεμεσό από 

διερχόμενα πλοία - Ακαθαρσίες στο διαχωριστικό του παρακαμπτήριου δρόμου 

στη Λεμεσό - Προβλήματα δρόμου Κάμπου-Ορκόντα - Ανάγκη τερματισμού των 

δραστηριοτήτων του ακροβατικού σμήνους της RAF “Κόκκινα Βέλη” - Ανάγκη 

προστασίας του περιβάλλοντος από νέο σκυβαλότοπο στο Μαρί - Άδειες για 

εργασίες σχετικά με την εγκατάσταση της κεραίας των Βρετανών στο Ακρωτήρι - 

Ανάγκη ελέγχου των προϊόντων που διατίθενται σε πανηγύρια - Ανάγκη 
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απόσυρσης από την αγορά επικίνδυνων προϊόντων - Προβλήματα απολυθέντων 

από την εργασία τους σε μεγάλη ηλικία - Ανάγκη κατασκευής του φράγματος στη 

Σολιά - Προώθηση βιολογικής καλλιέργειας στην περιοχή Σολιάς και Μαραθάσας - 

Ανάγκη δημιουργίας βιοτεχνικής περιοχής στην περιοχή του Ατσά Σολιάς - 

Κλείσιμο των σχολείων στις περιοχές Σολιάς και Μαραθάσας - ∆ιαχωρισμός 

οικοπέδων σε περιοχές Σολιάς και Μαραθάσας - Ανάγκη ανάπτυξης του 

αγροτουρισμού στις ορεινές περιοχές - Ανάγκη αναβάθμισης του Αγροτικού 

Υγειονομικού Κέντρου Ευρύχου - Μόλυνση υπόγειων υδάτων στις περιοχές 

Σολιάς και Μαραθάσας - Ανάγκη χορήγησης συστημάτων θέρμανσης στις ορεινές 

περιοχές - Υψηλά ναύλα Ολυμπιακής και Κυπριακών Αερογραμμών για Αθήνα - 

Τουρκική προπαγάνδα για προβολή του ψευδοκράτους - Απόφαση για ίδρυση 

κέντρου για τους αλλοδαπούς - ∆ημοσιεύματα για εμπλοκή της Βρετανίας σε 

ανεπιθύμητη λύση του Κυπριακού - Ζημιές γεωργών από αγρινά στην κοινότητα 

Κάμπου - Συμψηφισμός της επαγγελματικής και αναλογικής σύνταξης των 

δημόσιων υπαλλήλων - Εκδηλώσεις δήμου Κερύνειας στα πλαίσια της 

Πολιτιστικής Ολυμπιάδας - Θέματα σχετικά με τη χρήση του ελικοπτέρου Mi-26 - 

Οδηγία ΕΕ για χρήση οικολογικών υλικών στη βαφή πλοίων - Ενδεχόμενο 

αύξησης ηλεκτρομαγνητικών πεδίων από πομπούς κινητής τηλεφωνίας - Ίδρυση 

Πανεπιστημίου Εφαρμοσμένων Επιστημών και Τεχνών στη Λεμεσό -  Έλεγχος 

στο αεροδρόμιο Λάρνακας από μέλη ιδιωτικής εταιρείας - Ακατάλληλο νερό 

ύδρευσης στον Αστρομερίτη - Θέμα διάλυσης των χημικών βιομηχανιών - Ανάγκη 

πληροφόρησης των πολιτών για θέματα υγείας - Ερωτήματα σχετικά με το 

λεγόμενο FIR ERCAN στην κατεχόμενη Κύπρο - ∆ημιουργία λατομικής ζώνης 

στην περιοχή Ιδαλίου - Επικινδυνότητα του δρόμου Μεσόγης-Τσάδας - 

Καθυστέρηση στα έργα αναδασμού στη ∆ρούσια. 
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26. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: Απώλεια όπλου 

από μυστικό ειδικό αστυνομικό - Εισήγηση των περιβαλλοντικών οργανώσεων 

Λεμεσού για δημιουργία καταφυγίου ζώων - Προβλήματα κατοίκων Περιστερώνας 

- Κίνδυνος στην αυλή του σχολείου στο χωριό Αψιού - Ο αγώνας της ΕΟΚΑ στο 

βιβλίο “Ιστορία του Νεότερου και Σύγχρονου Κόσμου” - Ανάγκη διάσωσης των 

πέτρινων γεφυριών της τουρκοκρατίας και της αγγλοκρατίας - Χορήγηση άδειας 

οπλοφορίας - Μετατροπή της περιοχής μεταξύ ∆ένειας και Ακακίου σε 

σκουπιδότοπο - Κατασκευαστικά προβλήματα στο περιφερειακό σχολείο Καλού 

Χωριού Λεμεσού - Προβλήματα οδικού δικτύου στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας 

Ξυλιάτου - Παράνομη βιομηχανία μωσαϊκών και σκύρων στην περιοχή Χλώρακα - 

Σύστημα κοστολόγησης στην ΑΤΗΚ - Αίτημα για κατασκευή δρόμου Λεμεσού-

Αγρού - Ανάγκη αναβάθμισης του ιατρικού κέντρου στο χωριό Τριμήκληνη - 

Ανάγκη αντικατάστασης στεγών από αμίαντο στα αεροδρόμια Λάρνακας και 

Πάφου - Καταστροφή στο κρατικό δάσος Αναρίτας από την ανέγερση ΚΕΝ Πάφου 

- Ανεπαρκής στελέχωση του Αγροτικού Υγειονομικού Κέντρου Ευρύχου - 

Προβλήματα οχληρίας και ρύπανσης από χοιροστάσιο στη βιομηχανική περιοχή 

Ιδαλίου - Απόφαση για μετακίνηση τηλεοπτικών πομπών από κατοικημένες 

περιοχές - Άδεια προσφοράς τηλεπικοινωνιακών υπηρεσιών και ΑΗΚ. 



 

 

 

1

  

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 3ης Οκτωβρίου 2002 

(Ώρα έναρξης:  4.15 μ.μ.) 

(Αρ. 2) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων.  

Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σαράντα δύο χρόνια έχουν συμπληρωθεί φέτος από την ανακήρυξη της  

Κυπριακής Ανεξαρτησίας, την οποία κέρδισε ο λαός μας με αγώνες και θυσίες. 

 Οι δυσκολίες που προέκυψαν από το δοτό σύνταγμα και τις διαιρετικές πρόνοιές 

του και κυρίως η προώθηση των τούρκικων επιδιώξεων κατά της Κύπρου μαζί με το 

άφρον πραξικόπημα κατά του εθνάρχη Μακαρίου οδήγησαν στα τραγικά γεγονότα του 

1974.  Με αυτό τον τρόπο η πολυπόθητη ελευθερία, που ποτίστηκε με αίμα, δεν έμελλε 

να διαρκέσει πολύ, για να διεξάγει και σήμερα ακόμα αγώνα για ελευθερία και δικαίωση 

ο μαρτυρικός μας λαός. 
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 Είκοσι οκτώ χρόνια μετά τα δραματικά γεγονότα του 1974 η Κύπρος συνεχίζει να 

υφίσταται τις συνέπειες της εισβολής και της κατοχής.  Η Κύπρος συνεχίζει τον αγώνα 

για την επανένωση κράτους και λαού.  Για μια κοινή και ειρηνική πατρίδα, για όλους 

τους νόμιμους κατοίκους της, Ελληνοκυπρίους, Τουρκοκυπρίους, Αρμένιους, 

Μαρωνίτες και Λατίνους.  Μια κοινή και ειρηνική πατρίδα, χωρίς κατοχικά στρατεύματα 

και έποικους, στην οποία να είναι διασφαλισμένα τα ανθρώπινα δικαιώματα και οι 

ελευθερίες για το σύνολο των πολιτών της. 

 Η εισβολή της Τουρκίας στην Κύπρο και η κατοχή μεγάλου μέρους των εδαφών 

της λάβωσε την ελευθερία που με κόπο αποκτήθηκε και πισωδρόμησε την πορεία 

προόδου.  Παρ’ όλες τις αντιξοότητες, ο κυπριακός λαός με σκληρή δουλειά κατάφερε 

να προοδεύσει και να φτάσει σήμερα στο κατώφλι της Ενωμένης Ευρώπης. 

 Η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που αναμένουμε να 

πραγματοποιηθεί σύντομα, με ή χωρίς την προηγούμενη επίλυση του κυπριακού 

προβλήματος, θα ωφελέσει το σύνολο του κυπριακού λαού και ολόκληρη την Κύπρο. 

Θα υποβοηθήσει την ίδια την επίλυση του προβλήματος, είτε ως προοπτική είτε ως 

πραγματικό γεγονός, γιατί η μεγάλη ευρωπαϊκή οικογένεια, οι αρχές και οι αξίες που τη 

διέπουν, παρέχουν το πλαίσιο ασφάλειας και συνεργασίας που είναι αναγκαίο για την 

ειρηνική συμβίωση. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα επίσης σήμερα να αναφερθώ στην απώλεια ενός διακεκριμένου πρώην 

μέλους αυτού του σώματος, του Χρίστου Βάκη.  

 ∆ιακεκριμένος επιστήμονας και νομικός ο Χρίστος Βάκης αφήνει πίσω του μια 

πλούσια προσφορά στα δημόσια πράγματα του τόπου και της ιδιαίτερής του πατρίδας, 

την οποία υπηρέτησε από διάφορες επάλξεις, με μαχητικότητα, ανιδιοτέλεια και 

συνέπεια.  
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 Η θητεία του στη Βουλή για πέντε χρόνια (1976-1981) μας έδωσε την ευκαιρία να 

γνωρίσουμε από κοντά τις αρετές του πολιτικού, του έγκριτου νομικού, του δημόσιου 

άντρα, αλλά προπάντων ενός ανθρώπου με ήθος, μετριοπάθεια και ανιδιοτέλεια. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων φέρνει με συγκίνηση στη μνήμη τον εκλιπόντα 

συνάδελφο και τιμά τη μνήμη του. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τιμώντας σήμερα την τεσσαρακοστή δεύτερη 

επέτειο της ανακήρυξης της κυπριακής ανεξαρτησίας, τη μνήμη όσων θυσίασαν τη ζωή 

τους για την ελευθερία της πατρίδας μας και τη μνήμη του εκλιπόντος συναδέλφου 

Χρίστου Βάκη, σας καλώ σε μονόλεπτη σιγή. 

(Τηρείται μονόλεπτη σιγή.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αιωνία τους η μνήμη. 

 Αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.  Αν δεν υπάρχει ένσταση, θα παρακαλούσα 

οι ομόφωνες εκθέσεις να θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα είναι «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 

Ακινήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άριστος Χρυσοστόμου Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 
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πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 23 Σεπτεμβρίου 2002.  

Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Οικονομικών και ο αναπληρωτής διευθυντής του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Μεταβιβάσεως 

και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου, ώστε να δοθεί η ευχέρεια στο διευθυντή 

Κτηματολογίου και Χωρομετρίας να μην αποδέχεται δηλώσεις μεταβίβασης ακίνητης 

ιδιοκτησίας, αν δεν παρουσιάζεται ταυτόχρονα βεβαίωση από το διευθυντή του 

Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων ότι ο φόρος κεφαλαιουχικών κερδών έχει καταβληθεί 

ή η πληρωμή του έχει ανασταλεί ή ότι δεν υπάρχει υποχρέωση καταβολής τέτοιου 

φόρου. 

 Σύμφωνα  με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, σε πρόσφατη 

απόφαση του Ανώτατου ∆ικαστηρίου, με ημερομηνία 5 Ιουλίου 2002, για την υπόθεση 

με αριθμό 1040/99 (Ιερά Αρχιεπισκοπή Κύπρου εναντίον Κυπριακής ∆ημοκρατίας) 

κρίθηκε ότι η σχετική διάταξη του περί Φόρου Κεφαλαιουχικών Κερδών Νόμου, με την 

οποία προβλέπεται ότι ο φόρος κεφαλαιουχικών κερδών καταβάλλεται πριν από τη 

μεταβίβαση της ακίνητης ιδιοκτησίας, στην ουσία δεν καθιστά την υποχρέωση 

καταβολής του φόρου κεφαλαιουχικών κερδών απαραίτητη προϋπόθεση για τη  

διενέργεια της σχετικής μεταβίβασης.  Συναφώς, στην ίδια απόφαση αναφέρεται ότι ο 

φόρος κεφαλαιουχικών κερδών δεν περιλαμβάνεται στους φόρους εκείνους η καταβολή 

των οποίων αποτελεί προϋπόθεση για τη μεταβίβαση κτήματος βάσει των διατάξεων 

του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσαν ότι η εν λόγω απόφαση 

του Ανώτατου ∆ικαστηρίου έχει άμεσες επιπτώσεις στα δημόσια έσοδα, εφόσον καθιστά 

δυνατή τη μεταβίβαση ακινήτων χωρίς την καταβολή των οφειλόμενων φόρων 

κεφαλαιουχικών κερδών.  Συνεπώς, κρίνεται απαραίτητη η τροποποίηση της σχετικής 
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νομοθεσίας που αφορά τη μεταβίβαση και υποθήκευση ακινήτων κατά τρόπο που να 

παρέχεται η ευχέρεια στο διευθυντή Κτηματολογίου και Χωρομετρίας να μην αποδέχεται 

δηλώσεις μεταβίβασης, αν μαζί με τα άλλα έγγραφα που προσάγονται στο Επαρχιακό 

Κτηματολογικό Γραφείο δεν παρουσιάζεται ταυτόχρονα και σχετική βεβαίωση από το 

διευθυντή του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αν πήρα το λόγο για το νομοθέτημα αυτό, είναι για να υπενθυμίσω κάτι που θα το 

διασαφηνίσω στη συνέχεια, αλλά και να πω δυο λόγια για την ουσία του 

νομοθετήματος.  Όχι βέβαια για να το επεξηγήσω  -δεν είναι το δικό μου καθήκον, 

εξάλλου ό,τι διαλαμβάνεται στην εισηγητική έκθεση είναι ήδη ενώπιόν σας-, αλλά για να 

σηματοδοτηθεί σωστά ποια πτυχή του δημόσιου συμφέροντος εξυπηρετεί η νομοθετική 

πρόνοια, όπως είναι αποτυπωμένη.   

 Το πρώτο που θέλω να θυμίσω και που έχει σχέση με την έκθεση αυτή είναι ότι το 

Ανώτατο ∆ικαστήριο, στις 5 Ιουλίου 2002, με διάδικους την Ιερά Αρχιεπισκοπή Κύπρου 

και την Κυπριακή ∆ημοκρατία, εξέδωσε μια δικαστική απόφαση με την οποία κρίθηκε 

ότι η σχετική διάταξη του περί Φόρου Κεφαλαιουχικών Κερδών Νόμου, πριν από τη 

μεταβίβαση της ακίνητης ιδιοκτησίας, δεν καθιστά την υποχρέωση της καταβολής του 

φόρου των κεφαλαιουχικών κερδών απαραίτητη προϋπόθεση.  Είναι γνωστή η ιστορία 
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με την οφειλή της κυπριακής εκκλησίας για τους φόρους κεφαλαιουχικών κερδών προς 

το δημόσιο, προκειμένου περί ακίνητης ιδιοκτησίας η οποία ήδη έχει πωληθεί, έχει 

εισπραχθεί όχι μόνο η τιμή της αγοράς, η οποία αφορούσε το ισόποσο της αξίας που 

αποκτήθηκε από την εκκλησία αλλά επιπλέον και το κέρδος. και επ’ αυτού του κέρδους, 

βάσει των νόμων της πολιτείας ο οποιοσδήποτε πολίτης της ∆ημοκρατίας και η 

εκκλησία υποχρεούνται να πληρώνουν φόρο.  Υπάρχει μια σταθερή ένσταση από 

μέρους της εκκλησίας γύρω από το θέμα αυτό. που τώρα δικαιώθηκε βέβαια σε μια 

εκδοχή νομικής διαφοράς στο Ανώτατο ∆ικαστήριο.  Που κρίθηκε πως, ναι, και για την 

εκκλησία και για οποιονδήποτε πολίτη δεν αποτελεί προϋπόθεση η καταβολή του 

φόρου του κεφαλαιουχικού για τη μεταβίβαση ακίνητης περιουσίας.   

 Βέβαια εδώ θα πρέπει να πούμε ότι αυτό περίπου ισοδυναμεί με πρόφαση.  Όχι εν 

αμαρτίαις, αλλά είναι μια πρόφαση, γιατί από την πλευρά της εκκλησίας στο παρελθόν 

είχε σταθερά προβληθεί ο ισχυρισμός πως σε καμιά περίπτωση η κυπριακή εκκλησία 

δεν υποχρεούται να πληρώνει κεφαλαιουχικούς φόρους. όχι γιατί δε θα πρέπει να 

επιτρέπεται νομικά βάσει του νόμου, αλλά γιατί θεωρούσε ότι περίπου αυτοεξαιρείται ή 

εξαιρείται βάσει ενός καθεστώτος που η ίδια μπορεί να το ερμηνεύει όπως θέλει.   

 Ο λόγος που εγείρω αυτή τη πτυχή είναι, για να καλέσω την εκτελεστική εξουσία 

από αυτό το επίσημο βήμα -θεωρώντας πως είναι μια υποχρέωση που πρέπει να την 

υλοποιήσουμε το συντομότερο δυνατό- να φροντίσει για την είσπραξη των έξι και πλέον 

εκατομμυρίων λιρών -με υπολογισμούς του 1992- που οφείλονται από την κυπριακή 

εκκλησία προς το δημόσιο, προς το ταμείο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Από φόρους 

κεφαλαιουχικούς, που αφορούν αξία ακίνητης περιουσίας η οποία πωλήθηκε, τα ποσά 

εισπράχθηκαν, μεταβιβάσθηκε η περιουσία και τα ποσά των έξι εκατομμυρίων λιρών, 

πλέον τόκοι -με υπολογισμούς του ’92- δεν έχουν ακόμα καταβληθεί στο ταμείο της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας.   
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 Κάποιοι δεν μπορούν να είναι περισσότερο ίσοι έναντι του νόμου από τους 

άλλους.  Αλλά και κάποιοι δεν μπορούν να είναι περισσότερο ίσοι από κάποιους 

άλλους.  Η υποχρέωση πληρωμής των φόρων, ιδιαίτερα με την τροποποίηση της 

νομοθεσίας που έχουμε ενώπιόν μας. και εγώ θα εισηγηθώ και εισηγούμαι να την 

υπερψηφίσουμε... Εξάλλου είναι ομόφωνη η απόφαση στην αρμόδια επιτροπή:  ∆ε θα 

στοχεύει -και ο αποδέκτης της παρατήρησης αυτής είναι και πάλι η εκτελεστική εξουσία- 

να εξαιρέσει την εκκλησία με την επίκληση των άλλων προφάσεων, των άλλων 

προσχημάτων και των άλλων δικαιολογιών που υπάρχουν σταθερά, προτού εγερθεί το 

καθαυτό νομικό ζήτημα, που ήδη ξεκαθαρίστηκε στο Ανώτατο ∆ικαστήριο.  Όλοι 

οφείλουν να πληρώνουν τους φόρους τους και όσοι ευρίσκονται στη δημόσια ζωή -και 

στην έννοια αυτή περιλαμβάνονται και αξιωματούχοι της εκκλησίας- έχουν υποχρέωση 

να πληρώνουν  και αυτοί τους φόρους της περιουσίας που διαχειρίζονται. που δεν είναι 

δική τους ιδιοκτησία, που τη διαχειρίζονται για λογαριασμό όλων -και κληρικών και 

λαϊκών-, που τη διαχειρίζονται υπέρ των ιδιοκτητών, που είμαστε όλοι.   

 Κατά συνέπεια είναι υποχρέωση της εκτελεστικής εξουσίας και μετά από αυτή την 

τροποποίηση, να επιχειρήσει, βάσει της νέας νομοθεσίας, να εισπράξει τα οφειλόμενα. 

 Το δεύτερο στοιχείο που θέλω να θίξω, κύριε Πρόεδρε, είναι αυτό που έχει σχέση 

με το ποιο δημόσιο συμφέρον εξυπηρετείται με την ψήφιση αυτής της νομοθεσίας.  Γιατί 

στην πρακτική βέβαια μπορεί να προκύπτουν διάφορα ζητήματα, που τα ζουν όσοι 

έχουν σχέση με τον κύκλο αυτών των συναλλαγών.  Συνήθως η πληρωμή του 

κεφαλαιουχικού φόρου δε γίνεται χωρίς αμφισβήτηση από τους πολίτες.  ∆ηλαδή η 

βεβαίωση και η επιβολή του φόρου δεν είναι κάτι που γίνεται από την αρμόδια 

υπηρεσία, χωρίς να την αμφισβητήσει ο πολίτης.  Και αυτό για διάφορους λόγους.  Τι 

γίνεται στην περίπτωση αυτή, όπου η βεβαίωση και η υποχρέωση πληρωμής μπαίνουν 

πια ως προϋπόθεση με τη νέα νομοθεσία, για να γίνει ταυτόχρονα η μεταβίβαση;  Θα 
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πρέπει, κι αν έχω διαφωνία, να πληρώσω;  Είναι μια παράμετρος για την οποία αξίζει 

τον κόπο να ξοδέψει κάποιος έστω και ελάχιστη φαιά ουσία, για να δώσει μια απάντηση 

που μπορεί να τον πείθει, αν θέλει να τεκμηριώσει στη συνείδησή του το πότε 

εξυπηρετείται το δημόσιο συμφέρον.   

 Εγώ εισηγούμαι και λέω, ναι.  Και αν υπάρχει αμφισβήτηση από οποιονδήποτε 

πολίτη, θα πρέπει να πληρώνει...  Και βεβαίως υπάρχει η διαδικασία της ένστασης, που 

μπορεί να καταφύγει ενώπιον του αρμοδίου, είτε στα πλαίσια ιεραρχικής προσφυγής 

είτε εκδίκαση της υπόθεσης ενώπιον αρμόδιων επιτροπών ή δικαστηρίου...  Και αφού 

διασαφηνιστεί η διαφορά και θα ’πρεπε να πληρώσει λιγότερα, να πάρει κατά το 

ελλείπον ή κατά το περισσότερο μάλλον που πλήρωσε, να του πληρωθεί πίσω από την 

Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Νομίζω έτσι διασώζουμε την ακεραιότητα αλλά και τη 

ρωμαλεότητα, αν θέλετε, του δημόσιου ταμείου σε σχέση με τους φόρους που πρέπει 

να εισπραχθούν.  Και αν ο πολίτης έχει να πάρει, τότε το κράτος θα πρέπει να του 

επιστρέψει, μετά τη διασαφήνιση της διαφοράς, πίσω. 

 Αυτά ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κληρίδης. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Εμένα με απασχόλησε το δεύτερο θέμα το οποίο άγγιξε ο συνάδελφος, δηλαδή 

στις περιπτώσεις όπου ο πολίτης αμφισβητεί την επιβολή του φόρου κεφαλαιουχικών 

κερδών.  Σε τέτοιες περιπτώσεις, δυστυχώς, όπως είναι η νομοθεσία, δεν έχει ρυθμιστεί 

αυτό το οποίο εισηγήθηκε ο συνάδελφος, δηλαδή ότι θα το πληρώνει με επιφύλαξη και 

μετά θα μπορεί να κάνει τα διαβήματά του και ούτω καθεξής.  Όπως έχει το πράμα, 
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φαίνεται ότι η μεταβίβαση δεν μπορεί να προχωρήσει, αν δεν πληρωθεί ο φόρος 

κεφαλαιουχικών κερδών.  Κάτι το οποίο, νομίζω, δυσχεραίνει τις συναλλαγές, 

δυσχεραίνει την ευχέρεια υλοποίησης, πολλές φορές, μεγάλων συμβάσεων λόγω του 

ότι θα υπάρχει αυτή η δυσκολία στη διαπίστωση ακριβώς του ποσού που ο πολίτης 

οφείλει να καταβάλει ως φόρο.  Και αν, επαναλαμβάνω, η εκτελεστική εξουσία 

προχωρήσει με αυτό που έχουμε διαβάσει στον τύπο, δηλαδή να τροποποιήσει το νόμο 

για τα κεφαλαιουχικά κέρδη, ούτως ώστε να μην είναι σίγουρο, μάλλον, να μην είναι 

υποχρεωτικό για τον έφορο να δέχεται το τίμημα της πώλησης, όπως είναι σήμερα, 

δηλαδή το τι γράφει το συμβόλαιο, -ο Υπουργός Οικονομικών μας έχει αφήσει να νοηθεί 

ότι προτίθεται να τροποποιήσει αυτή την πτυχή της νομοθεσίας, οπότε θα εναπόκειται 

στη διακριτική ευχέρεια του εφόρου να καθορίσει ποια κατά τη γνώμη του ή και του 

κτηματολογίου είναι η πραγματική αξία του ακινήτου- αντιλαμβάνεστε ότι οι δυσκολίες οι 

οποίες θα υπάρχουν, για να συμπληρωθεί μια μεταβίβαση, θα είναι πάρα πολύ 

μεγάλες.   

 Νομίζω, αν θα περνούσε αυτή η νομοθεσία, θα έπρεπε τουλάχιστο να συνοδεύεται 

από κάποιες άλλες ασφαλιστικές δικλίδες, όπως π.χ. σε τέτοιες περιπτώσεις να είναι ο 

πολίτης υποχρεωμένος να καταβάλει το φόρο, τον οποίο δεν αμφισβητεί ούτως ή 

άλλως. όπως γίνεται και στις περιπτώσεις του φόρου εισοδήματος, όπου πληρώνεις το 

φόρο με βάση τη δήλωσή σου και εναπομένει να ξεκαθαρίσει μελλοντικά ποια είναι η 

τελική σου φορολογική υποχρέωση.  Όπως είναι όμως, πιστεύω, το νομοσχέδιο, 

εκβιαστικά συνεπάγεται την είσπραξη -έστω και αν εσύ αμφισβητείς- και το βάρος είναι 

πλέον πάνω στον πολίτη, μετά από πολυετείς δικαστικούς αγώνες -και λόγω του ότι είχε 

ανάγκη προφανώς να κάνει τη μεταβίβαση- να την κάνει, να πληρώσει και να έχει να 

παίρνει από το κράτος.   

 Νομίζω η φιλοσοφία είναι λανθασμένη και θα έπρεπε, αν θα περνούσε, να 
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εξεταστεί μέσα στο πλαίσιο και κάποιων άλλων τροποποιήσεων της νομοθεσίας, ώστε  

να παρέχεται η δυνατότητα στον πολίτη να πληρώνει εκείνο που δεν αμφισβητεί και να 

παραμένει το υπόλοιπο.  Να γίνεται η μεταβίβαση και να παραμένει το υπόλοιπο να 

διευκρινιστεί αργότερα και ό,τι χρωστεί να το πληρώσει μετά, αλλά να μην μπλοκάρεται 

η μεταβίβαση στο μεταξύ.  Γι’ αυτό το λόγο εγώ δε θα ψηφίσω υπέρ αυτής της 

νομοθεσίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν άλλοι ομιλητές.  Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 

Ακινήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Να ψηφίσουμε, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να γίνει ψηφοφορία, παρακαλώ.  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε.- 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μια αποχή, ο κ. Περδίκης. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και μία αποχή το 

νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 

∆ήμου Αγίας Νάπας (Κυρωτικός) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 

∆ήμου Αγίας Νάπας (Κυρωτικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Άριστος Χρυσοστόμου Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης ∆ώρος Θεοδώρου 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 30 Σεπτεμβρίου 2002.  

Στη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της συμφωνίας που ο δήμος 

Αγίας Νάπας συνήψε με τη Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα Λτδ, για την παραχώρηση 

σε αυτόν δανείου ύψους £350.000. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το προϊόν του 

εν λόγω δανείου θα χρησιμοποιηθεί για την ολοκλήρωση των εργασιών βελτίωσης της 

οδού Αγίας Μαύρης στην Αγία Νάπα και είναι επιπρόσθετο των £750.000 που 

συνήφθησαν υπό μορφή δανείου από τον ίδιο δήμο.  Το εν λόγω δάνειο θα φέρει τόκο 

1% πέραν του εκάστοτε βασικού επιτοκίου της τράπεζας, που σήμερα είναι 5,5%, και 

θα είναι αποπληρωτέο σε επτά ίσες ετήσιες δόσεις μέσα σε περίοδο οκτώ ετών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς του υπό αναφορά νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 

του για την κατά νόμο κύρωση της πιο πάνω συμφωνίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα εγκριθούν; 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 

∆ήμου Αγίας Νάπας (Κυρωτικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Για τα υπ’  αριθμόν 3 και 4 θέματα, που είναι «Ο περί Εξαγωγής των Πολιτιστικών 

Αγαθών Νόμος του 2002» και «Ο περί Επιστροφής των Πολιτιστικών Αγαθών Νόμος 

του 2002», υπάρχει κοινή έκθεση.  Τα θέματα αυτά είναι εξ αναβολής από τη συνεδρία 

της Βουλής της 12ης Σεπτεμβρίου 2002.  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τα 

νομοσχέδια που τιτλοφορούνται «Ο περί Εξαγωγής των Πολιτιστικών Αγαθών 

Νόμος του 2002» και «Ο περί Επιστροφής των Πολιτιστικών Αγαθών Νόμος του 

2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Νίκος Κλεάνθους ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σοφοκλής Φυττής Πρόδρομος Προδρόμου 

 Ανδρέας Χρίστου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Ελένη Μαύρου Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 
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 Τα πιο πάνω νομοσχέδια κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο.  Ωστόσο, μετά από συνεννόηση του προέδρου της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και του προέδρου της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, τα νομοσχέδια παραπέμφθηκαν και στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η δημιουργία της κατάλληλης δομής και 

του κρατικού μηχανισμού για την εφαρμογή των κανονισμών του κοινοτικού κεκτημένου 

που αφορούν την εξαγωγή πολιτιστικών αγαθών. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η εναρμόνιση της εσωτερικής μας 

νομοθεσίας με τις οδηγίες του κοινοτικού κεκτημένου που αφορούν την επιστροφή 

πολιτιστικών αγαθών που έχουν παράνομα απομακρυνθεί από το έδαφος κράτους 

μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 Ιουλίου 2002.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του επικεφαλής της 

διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και 

εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού μελέτησε τις πρόνοιες των υπό 

συζήτηση νομοσχεδίων, ως θέμα αρχής συμφώνησε με τις πρόνοιές τους, γι’ αυτό και 

εισηγήθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων την προώθησή 

τους για ψήφιση. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε αρχικά τα 

νομοσχέδια σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 8 Ιουλίου 2002.  Στη συνέχεια 

επανεξέτασε τα νομοσχέδια σε δεύτερη συνεδρίασή της στις 6 Σεπτεμβρίου 2002.  Στα 

πλαίσια των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 

του Γραφείου του επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της 

Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 

της ∆ημοκρατίας και εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού ζήτησε και πήρε 

πρόσθετα στοιχεία από τους αρμοδίους και για τα δύο υπό συζήτηση νομοσχέδια και 

αφού έλαβε υπόψη της τις θέσεις όλων των πιο πάνω, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την ψήφιση και των δύο νομοσχεδίων σε νόμους, αφού προηγουμένως επενεχθούν στο 

δεύτερο νομοσχέδιο δύο επιμέρους τροποποιήσεις, για τις οποίες συμφώνησε και η 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μια δήλωση εκ μέρους μας θα ήθελα να καταθέσω στο σώμα, για 

να υπάρχει, γιατί είναι πολύ σημαντικό αυτό το θέμα.  Αφορά την πολιτιστική 

κληρονομιά που έχει παραμείνει μετά την εισβολή στα κατεχόμενα.  Έχουμε μελετήσει 

ουσιαστικά τη διατύπωση της νομοθεσίας, του εναρμονιστικού αυτού νόμου, και 

κρίνουμε ότι αυτοί που έχουν διαπραγματευτεί το θέμα με την Ευρωπαϊκή Ένωση δεν 

είχαν μεριμνήσει, ούτως ώστε να διασφαλιστούν τα δικαιώματα της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας, να απαιτήσει οποτεδήποτε και προς οιανδήποτε κατεύθυνση την 

ανάκτηση αυτών των χαμένων πολιτιστικών μας θησαυρών, των κλαπέντων από τον 
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Αττίλα. 

 Γι’  αυτό, επειδή σήμερα οι ίδιοι δηλώνουν ότι δεν μπορούμε να κάνουμε κάτι στο 

να διαφοροποιήσουμε σήμερα αυτή την κατάσταση που έχει δημιουργηθεί με τον 

εναρμονιστικό αυτό νόμο που καλούμαστε να ψηφίσουμε, θα τον ψηφίσουμε, για να μην 

εκθέσουμε την Κυπριακή ∆ημοκρατία, αλλά, από την άλλη, θα θέλαμε να καλέσουμε 

τόσο το Υπουργείο Εξωτερικών όσο και την αρμόδια επιτροπή γι’  αυτά τα ζητήματα να 

παρακολουθούν το θέμα και, εκεί και όπου θα δοθεί η δυνατότητα στην Κυπριακή 

∆ημοκρατία να παρέμβει με διαφοροποίηση οποιασδήποτε διαδικασίας ή νομοθεσίας η 

οποία να διασφαλίζει τα δικαιώματα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, να το κάνει και να 

φέρει ανάλογη πρόταση προς τη Βουλή, αν χρειαστεί, για άμεση ψήφιση και από το 

κοινοβούλιο. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με αφορμή τα όσα έχει επισημάνει ο συνάδελφος και επειδή όντως 

υπάρχουν κάποιες αμφιβολίες και επιφυλάξεις -εξάλλου γι’  αυτό αναβλήθηκε η ψήφιση 

αυτού του νομοθετήματος- πρέπει να διευκρινίσουμε ότι πρόκειται, ευτυχώς ή 

δυστυχώς, για κοινοτική οδηγία.  ∆εν είμαι βέβαιος τι είδους αλλαγή ή διαπραγμάτευση 

θα μπορούσε να γίνει και, για να είμαστε ειλικρινείς, θα πρέπει να πούμε ότι δεν έχουμε, 

ακόμα και τώρα που θα το ψηφίσουμε, και πρέπει να το ψηφίσουμε για σκοπούς 

εναρμονιστικούς, πλήρη επίγνωση του τι συμβαίνει σε όλες τις υπόλοιπες χώρες της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης, πώς εφαρμόζεται με τη δική τους νομοθεσία αυτή η οδηγία. 

 Όμως εμείς έχουμε συνηθίσει εναρμονιζόμενοι να υιοθετούμε τις κοινοτικές 

οδηγίες και έτσι και εδώ, έστω κι αν υπάρχουν κάποιες αμφιβολίες για τα 
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χρονοδιαγράμματα, θα πρέπει να υιοθετηθεί αυτή η οδηγία και απ’  εκεί και πέρα θα 

πρέπει να ζητήσουμε και από τους αρμόδιους, που είναι οι αρχαιολογικές υπηρεσίες 

του κράτους και όσοι άλλοι έχουν αρμοδιότητα για την πολιτιστική κληρονομιά, να 

μελετήσουν ευρύτερα το θέμα σε σχέση και με την άλλη σύμβαση την οποία η Βουλή 

δεν έχει επικυρώσει για τους ίδιους λόγους. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ταραμουντάς. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τα όσα θα πω δεν αφορούν την υποχρέωση του σώματος να 

ψηφίσει ένα εναρμονιστικό νομοσχέδιο αλλά την ουσία του ιδίου του νομοσχεδίου.  Η 

οδηγία προβλέπει τριάντα χρόνια παραγραφή του δικαιώματος οποιουδήποτε κράτους 

μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ούτως ώστε να διεκδικήσει πολιτιστικά αντικείμενα τα 

οποία εξάγονται παράνομα σε άλλη χώρα μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Εμείς δεν εναρμονιστήκαμε, κύριοι, με την οδηγία, όπως είπε ο αγαπητός 

Πρόδρομος προηγουμένως.  Εμείς δίδουμε το δικαίωμα σε όλα τα ξένα κράτη μέλη της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης να έρθουν στην Κύπρο και να διεκδικήσουν πολιτιστικά αγαθά, τα 

οποία εξήχθησαν από τη ∆ημοκρατία, από τα κράτη τους προς τη ∆ημοκρατία από το 

1960 και εντεύθεν. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 ...  

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 ∆εν αφορά, κύριε Προδρόμου, την υποχρέωσή μας.  Η οδηγία προβλέπει την 

υποχρέωσή μας να ψηφίσουμε νόμο ο οποίος αφορά πολιτιστικά αντικείμενα τα οποία 

εξήχθησαν μετά το 1993.  Εμείς, αντί για πολιτιστικά αντικείμενα τα οποία εξήχθησαν 



 

 

 

18

μετά το 1993 παράνομα, από την Ολλανδία, επί παραδείγματι, προς Κύπρο, ψηφίζουμε 

νομοσχέδιο το οποίο δίδει το δικαίωμα στην Ολλανδία να έρθει στην Κύπρο και να 

διεκδικήσει πολιτιστικά αντικείμενα τα οποία εξήχθησαν παράνομα προς την Κύπρο 

από το 1960 και μετά. 

 Στα πλαίσια της αμοιβαιότητας θα μπορούσε οπωσδήποτε να διεκδικήσουμε κάτι 

περισσότερο.  ∆εν έχουμε διαπραγματευτεί με κανέναν.  Απεναντίας, ήρθαμε εμείς και 

φανήκαμε τόσο μεγαλόψυχοι, που διερωτώμαι και για τη μεγαλοψυχία μας, 

λαμβανομένου υπόψη ότι το μόνο κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή κράτος 

υπό ένταξη το οποίο έχει υποστεί εισβολή, έχει υποστεί υφαρπαγή πολιτιστικής 

κληρονομιάς είμαστε εμείς.  Μόνο η Κύπρος και κανένας από τους δεκαπέντε ή από 

τους δέκα υπό ένταξη.  Άρα αντιλαμβάνεστε εδώ τι ξεπούλημα μπορούμε να υποστούμε 

της πολιτιστικής μας κληρονομιάς σε τριάντα χρόνια από το 1993.  Σε τριάντα χρόνια, 

κύριε Πρόεδρε, παραγράφεται το δικαίωμά μας να διεκδικήσουμε οτιδήποτε δυνάμει της 

οδηγίας.  Όχι δυνάμει του εναρμονιστικού νομοσχεδίου το οποίο ψηφίζουμε εμείς 

σήμερα.  Αυτό το οποίο ψηφίζουμε εμείς σήμερα αφορά το δικαίωμα των άλλων κρατών 

να έρθουν στην Κύπρο και να διεκδικήσουν.   Αλλά στα πλαίσια, επαναλαμβάνω, της 

αμοιβαιότητας δεν ενεργήσαμε εμείς, ούτως ώστε να πάρουμε και εμείς κάτι, παρ’  όλο 

που έχουμε δώσει τα πάντα και, επαναλαμβάνω, είμαστε το μόνο κράτος θύμα 

εισβολής και το μόνο κράτος το οποίο έχει υποστεί όλη αυτή την υφαρπαγή. 

 Τώρα, τι γίνεται με πολιτιστικά αντικείμενα, κύριε Πρόεδρε, τα οποία έχουν κλαπεί 

από την Κύπρο πριν από το 1993, διότι γνωρίζουμε ότι η μεγάλη κλοπή είχε γίνει το 

1974, συνεχίστηκε τα επόμενα χρόνια και ασφαλώς συνεχίζεται μέχρι σήμερα.  Από το 

1974 μέχρι το 1993 μένει το μεγάλο κενό, κύριε Πρόεδρε.  Ισχύει σήμερα η Σύμβαση της 

Χάγης, η οποία μιλά για πολιτιστικά αντικείμενα τα οποία είχαν κλαπεί εν καιρώ 

πολέμου και η Σύμβαση της UNESCO, η οποία μιλά για πολιτιστικά αντικείμενα τα 
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οποία είχαν κλαπεί από κάποιο κράτος εν καιρώ ειρήνης.  Ενώπιον της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας ήρθε και η Σύμβαση της Ρώμης, η λεγόμενη 

σύμβαση “Unitrua”, η οποία προβλέπει τρία χρόνια παραγραφή από την ημέρα 

εξαγωγής.  ∆ηλαδή, αν ψηφιστεί και εκείνη η σύμβαση, ό,τι κλάπηκε το 1974 και εξήχθη 

παράνομα σε τρία χρόνια από το 1974 γίνεται δικό τους, των παράνομα κατεχόντων. 

 Άρα αντιλαμβάνεστε ότι, αν δούμε γενικότερα αυτό το θέμα, το πώς μπορούμε να 

προστατεύσουμε την πολιτιστική μας κληρονομιά, φαίνεται ότι είμαστε εκτεθειμένοι.  

Φαίνεται ότι δεν έλαβαν υπόψη οι όποιοι διαπραγματευτές μας, είτε όταν δώσαμε την 

υπογραφή μας στη Σύμβαση της Ρώμης, στην Unitrua, είτε σήμερα υιοθετώντας αυτή 

την ευρωπαϊκή οδηγία, δε λάβαμε υπόψη αυτό το απλό γεγονός, ότι σε κάποια χρόνια 

από την υπογραφή αυτών των Συνθηκών χάνουμε το δικαίωμα να διεκδικήσουμε τα 

πολιτιστικά μας αγαθά.  Απεναντίας οι όποιοι παράνομα κατέχοντες δικαιούνται να μας 

τα πουλήσουν πλέον νόμιμα. 

 Άρα καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, εκφράζω και εγώ το σκεπτικισμό μου και την 

ανησυχία μου για τα όσα τεκταίνονται και έχουν σχέση με τα πολιτιστικά μας αγαθά.  

Απλά όμως, και αν ικανοποιεί το σώμα αυτό, εξαιρούνται απ’  αυτή τη σύμβαση οι 

εκκλησιαστικές εικόνες και τα αντικείμενα ιδιωτικών συλλογών.  ∆εν είναι παρήγορο 

αυτό που λέω, αλλά τουλάχιστο κάτι είναι, ότι εξαιρούνται τουλάχιστον οι εκκλησιαστικές 

εικόνες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Βασιλείου. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν η κατάσταση είναι τόσο δραματική, όπως την περιέγραψε ο 

συνάδελφος...  Αυτό το νομοσχέδιο πήγε τρεις φορές, πρώτα στην επιτροπή 
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Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, μετά στην επιτροπή Παιδείας και μετά ξανά στην επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων.  Στην επιτροπή Παιδείας ήρθε ο διευθυντής Αρχαιοτήτων...  

Και μου κάμνει πραγματικά εντύπωση ότι ο ίδιος ο διευθυντής Αρχαιοτήτων δεν 

επεσήμανε αυτούς τους κινδύνους τους οποίους επισημαίνει σήμερα ο συνάδελφος! 

 Αν πράγματι είναι έτσι όπως τα περιγράφει ο συνάδελφος, εγώ εισηγούμαι να 

επανέλθει στην επιτροπή και να το ξαναδούμε μαζί με το διευθυντή του Τμήματος 

Αρχαιοτήτων.  ∆εν μπορούμε έτσι ελαφρά τη καρδία να δεχτούμε τους κινδύνους και 

από την άλλη να υιοθετήσουμε αυτό το νομοθέτημα.  Άρα εγώ ζητώ όπως επανέλθει 

στην επιτροπή Παιδείας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι τα χρονικά περιθώρια για την ψήφιση αυτού 

του νομοσχεδίου βρίσκονται στο όριό τους.  Κάποιος συνάδελφος έλεγε προηγουμένως 

ότι έπρεπε μέχρι τις 10 Οκτωβρίου αυτό το νομοσχέδιο να ψηφιστεί.  Οι ανησυχίες που 

έχουν κατατεθεί ενδεχομένως να στηρίζονται σε σωστή ανάλυση του περιεχομένου του 

νομοσχεδίου.  Λέω “ενδεχομένως”, γιατί μπορεί να υπάρχουν και στοιχεία τα οποία να 

μην έχουν ερμηνευθεί όπως ακριβώς τα διαλαμβάνει το νομοσχέδιο και ενδεχομένως να 

υπάρχουν.  Και δεν μπορώ να κρίνω αν το νομοσχέδιο συνάδει πλήρως με αυτό που 

ζητά η οδηγία ή αν έχουμε υπερβάλει, όπως συνήθως σε ορισμένες περιπτώσεις 

συμβαίνει, ή αν δεν έχουμε αξιοποιήσει πλαίσια τα οποία πάντοτε η οδηγία δίνει στα 

εθνικά κοινοβούλια. 

 Εγώ εισηγούμαι να ψηφίσουμε σήμερα το νομοσχέδιο, αλλά να συνεχίσει η 

επιτροπή Παιδείας να συζητά αυτό το θέμα και να ξεκαθαρίσει όλες αυτές τις πτυχές οι 

οποίες έχουν κατατεθεί.  Παρακαλώ να με διορθώσει ο κ. Παπαδόπουλος, αλλά νομίζω 
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ότι δεν έχουμε δυσκολία ως εθνικό κοινοβούλιο να επανέλθουμε με τροπολογίες πάνω 

σε νόμο ο οποίος ψηφίζεται στη βάση οδηγίας.  Εδώ δεν υιοθετούμε... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Νοουμένου ότι δεν είναι απόκλιση. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Ασφαλώς, νοουμένου ότι δεν είναι απόκλιση.  Λέω να ψηφιστεί, να δούμε ποια 

περιθώρια έχουμε και η επιτροπή Παιδείας εντέλλεται να επανέλθει σε δύο μήνες, σε 

τρεις μήνες, να μας ενημερώσει και να καταθέσει, αν χρειάζεται, αυτεπάγγελτα εδώ μία 

τροπολογία. 

 Αυτή είναι η άποψή μου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Έχουμε δέσμευση, κύριε Πρόεδρε, ότι έπρεπε να εγκριθεί μέχρι τις 22 Ιουνίου 

2002.  Ήδη έχουμε υπερβεί τα όρια που έχουν καθοριστεί.  Σίγουρα το νομοσχέδιο 

ενισχύει τη θέση της Κύπρου όσον αφορά τη διεκδίκηση αντικειμένων αρχαιολογικής 

πολιτιστικής αξίας που εξάγονται είτε κλοπιμαία είτε άλλως πως. 

 Αυτά που λέει ο κ. Χρίστου είναι σωστά, διότι είναι εθνική νομοθεσία και είναι 

δικαίωμά μας να προτείνουμε νέα νομοθεσία ή νέες τροποποιήσεις, εφόσον δε 

συγκρούονται μαζί με την οδηγία και ασφαλώς δε συγκρούονται με την οδηγία 

οιεσδήποτε πρόσθετες αυστηρότερες πρόνοιες εμείς θα βάλουμε. 

 Και εγώ συμφωνώ ότι πρέπει να εγκριθεί.  Υπενθυμίζω ξανά ότι παραμένουν 

εκατό σαράντα πέντε νομοσχέδια που πρέπει να εγκριθούν μέχρι το τέλος ∆εκεμβρίου.  

Περίπου τρία έπρεπε να είχαμε εγκρίνει μέχρι το τέλος Σεπτεμβρίου.  Τα έχουμε εγκρίνει 

στην προχθεσινή συνεδρία και παραμένουν  άλλα σαράντα τέσσερα που πρέπει να 
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εγκριθούν μέχρι το τέλος Οκτωβρίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι ελέχθησαν όσα ελέχθησαν, οι προβληματισμοί, οι 

ανησυχίες, σωστές ίσως οι ευαισθησίες, αλλά μπροστά μας έχουμε ένα νομοσχέδιο που 

έχουμε υποχρέωση να το ψηφίσουμε σήμερα.  Και συμφωνώ με τον κ. Χρίστου, αν 

υπάρχουν περιθώρια, να δει η επιτροπή Παιδείας το όλο θέμα και ας έλθει με 

εισηγήσεις. 

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα είναι πάρα πολύ απλό.  Έχουν δίκαιο όσοι έχουν ταχθεί 

υπέρ της υπερψήφισης και πρέπει να το εγκρίνουμε σήμερα.  Αν θα διεκδικήσει η 

Κύπρος ή ένας ιδιώτης Κύπριος αρχαιότητες στη Γαλλία, θα τις διεκδικήσει βάσει του 

δικαίου της Γαλλίας, όχι βάσει αυτού του νόμου που θα ψηφίσουμε σήμερα.  Αν θα 

διεκδικήσει στη Γερμανία η Eκκλησία της Κύπρου αρχαιότητες, θα τις διεκδικήσει βάσει 

του δικαίου που ισχύει στη Γερμανία, του γερμανικού.  Συνεπώς, μόνο βάσει της αρχής 

του διεθνούς δικαίου περί αμοιβαιότητος, δηλαδή να έρθουν τα γερμανικά δικαστήρια να 

πουν «επειδή εσείς δεν έχετε αντίστοιχη πρόνοια, δεν εφαρμόζουμε τη γερμανική 

νομοθεσία» -κάτι το εξαιρετικά απίθανο να συμβεί- μπορεί να γίνει διαφορετικά.  

Επομένως, τα συμφέροντά μας, καθόσον αφορά τη διεκδίκηση των θησαυρών μας των 

κλαπέντων από τους Τούρκους, ρυθμίζονται από τις νομοθεσίες των ευρωπαϊκών 

κρατών ή των άλλων κρατών της υφηλίου στα οποία έχουν μεταφερθεί και δε θα 
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επηρεαστούν από αυτό το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κληρίδης. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω πεισθεί από τα όσα έχω ακούσει ότι επείγει πράγματι η 

ψήφιση του νομοσχεδίου και θα το ψηφίσω.  Όμως κάτι το οποίο θα πρέπει εν καιρώ τω 

δέοντι να εξεταστεί, πέρα από τα όσα έχουν αναφερθεί, είναι και το γεγονός ότι, 

τουλάχιστον εξ όσων γνωρίζω, όταν υποβάλλονται αιτήσεις κατά το σύνταγμά μας εκ 

μέρους της δημοκρατίας -κι εδώ είναι η κεντρική αρχή, το Τμήμα Αρχαιοτήτων, που έχει 

δικαιοδοσία με βάση το νέο αυτό νόμο να υποβάλλει κάποιες αιτήσεις στο δικαστήριο- 

αυτές υποβάλλονται διαδικαστικώς στο όνομα πάντοτε του Γενικού Εισαγγελέα.  ∆εν 

έχουν αρμοδιότητα τα τμήματα να υποβάλλουν με βάση το Σύνταγμα της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας αγωγές ή αιτήσεις στα αρμόδια δικαστήρια.  Είναι πάντοτε ο Γενικός 

Εισαγγελέας ο οποίος ενάγει και ενάγεται ή αιτείται ή οι αιτήσεις είναι εναντίον του.  

Όπως είπα όμως θα το ψηφίσω και ας εξεταστεί και αυτή η νομική πτυχή του θέματος 

εν καιρώ τω δέοντι, για να μην υπάρξουν προβλήματα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μια διευκρίνιση σ’ αυτά που είπε ο κ. Κληρίδης.  Είναι γεγονός, όταν πρόκειται για 

εφαρμογή διακρατικής συμφωνίας, ενάγει και ενάγεται ο Γενικός Εισαγγελέας.  Αυτό δεν 

εμποδίζει τούτο που είπε ο κ. Πουργουρίδης.  Ο ιδιοκτήτης...  Στην προκειμένη 

περίπτωση των γερμανικών αρχαιοτήτων ιδιοκτήτης είναι η Εκκλησία της Κύπρου και 

εστάλη αρκετή μαρτυρία, για να το αποδείξει τούτο το πράγμα και επομένως η Εκκλησία 
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να διεκδικήσει ως ιδιοκτήτης με βάση το δίκαιο της χώρας που επήεν.  Στην προκειμένη 

περίπτωση μιλώ για τα δυόμισι χιλιάδες περίπου αντικείμενα αρχαιολογικής τέχνης που 

υπάρχουν στις αποθήκες της Γερμανίας, ακριβώς επειδή η Γερμανία δεν είχε εγκρίνει 

διμερή σύμβαση μαζί με την Κύπρο.  Ηγέρθη το θέμα ότι ο Γενικός Εισαγγελέας θα 

διεκδικεί, όχι ο πραγματικός ιδιοκτήτης, και έμειναν εκεί όσα χρόνια έμειναν.  Και δεν 

ξέρω αν τελικά θα καταφέρουμε να τα πάρουμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού προχωρήσω στη δεύτερη ανάγνωση, θα 

ήθελα να ρωτήσω την κ. Βασιλείου εάν επιμένει στην εισήγησή της να αναβληθεί το 

θέμα.   

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Ε, θα ήταν λίγο σχήμα οξύμωρο να πω εγώ να αναβληθεί από μόνη μου, κύριε 

Πρόεδρε, και έτσι νομίζω θα συμφωνήσω με τους συναδέλφους.  Η μοναδική 

περίπτωση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σίγουρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προβληματισμός που ανεπτύχθη είναι 

ιδιαίτερα σοβαρός και όλοι αναμένουμε από την επιτροπή Παιδείας να παρακολουθεί το 

θέμα και να επανέλθει στο σώμα με τις τροποποιήσεις που η ίδια ήθελε εγκρίνει ότι είναι 

αναγκαίες να γίνουν.          

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ορισμός.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδιες αρχές.  Άρθρο 4. 
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 Καθίδρυση της Επιτροπής.  Άρθρο 5. 

 Σύσταση της Επιτροπής.  Άρθρο 6. 

 Εξουσίες Προέδρου.  Άρθρο 7. 

 Σύγκληση συνεδριάσεων.  Άρθρο 8. 

 Απαρτία και λήψη αποφάσεων.  Άρθρο 9. 

 Παροχή γραμματειακής και υλικοτεχνικής στήριξης.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση.  Άρθρο 11. 

 Τύποι άδειας εξαγωγής.  Άρθρο 12. 

 Τυποποιημένη άδεια.  Άρθρο 13. 

 ∆ιάρκεια της τυποποιημένης άδειας.  Άρθρο 14. 

 Γενική ανοικτή άδεια.  Άρθρο 15. 

 Προϋποθέσεις έκδοσης της γενικής ανοικτής άδειας.  Άρθρο 16. 

 ∆ιάρκεια της γενικής ανοικτής άδειας.  Άρθρο 17. 

 Υποβολή αίτησης για άδεια εξαγωγής.  Άρθρο 18. 

 Επιπρόσθετα στοιχεία.  Άρθρο 19. 

 ∆ιαδικασία εξέτασης της αίτησης.  Άρθρο 20. 

 Χορήγηση άδειας εξαγωγής.  Άρθρο 21. 

 Ανάκληση της άδειας εξαγωγής.  Άρθρο 22. 

 Αρμόδιο τελωνείο.  Άρθρο 23. 

 ∆ιασάφηση εξαγωγής πολιτιστικών αγαθών.  Άρθρο 24. 

 Υποβολή αντιτύπων της άδειας εξαγωγής.  Άρθρο 25. 

 Εξαγωγή των πολιτιστικών αγαθών με τη χρήση τυποποιημένης άδειας.  Άρθρο 

26. 

 Εξαγωγή των πολιτιστικών αγαθών με τη χρήση γενικής ανοικτής άδειας.  Άρθρο 

27. 
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 Προδιαγραφές εντύπου άδειας εξαγωγής.  Άρθρο 28. 

 Αδίκημα πλαστογραφίας εντύπου άδειας εξαγωγής.  Άρθρο 29. 

 Αδίκημα παράνομης εξαγωγής πολιτιστικών αγαθών.  Άρθρο 30. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 31. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 32. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 32; 

 Εφόσον δεν υπάρχει, τα άρθρα 1 έως 32 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εξαγωγής των Πολιτιστικών Αγαθών 

Νόμος του 2002.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια Κεντρική Αρχή.  Άρθρο 4. 

 Εξουσίες αρμόδιας Κεντρικής Αρχής.  Άρθρο 5. 

 Καθήκοντα αρμόδιας Κεντρικής Αρχής.  Άρθρο 6. 

 Εξουσίες ∆ικαστηρίου.  Άρθρο 7. 
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 ∆ιατάγματα εισόδου και έρευνας.  Άρθρο 8. 

 Αίτηση από κράτος μέλος.  Άρθρο 9. 

 ∆ιατάγματα επιστροφής πολιτιστικού αγαθού.  Άρθρο 10. 

 Παραγραφή δικαιώματος καταχώρισης αίτησης.  Άρθρο 11. 

 Πολιτιστικό αγαθό που επεστράφη.  Άρθρο 12. 

 Πολιτιστικά αγαθά που απομακρύνθηκαν παράνομα μετά την 1η Ιανουαρίου 1960.  

Άρθρο 13. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 14. 

 Έκδοση διαδικαστικών Κανονισμών.  Άρθρο 15. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 16. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 16; 

 Εφόσον δεν υπάρχει, τα άρθρα 1 έως 16 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Επιστροφής των Πολιτιστικών 

Αγαθών Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε τώρα στο υπ’ αριθμόν 5 θέμα, που είναι «Ο περί Εμπόρων 

Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Επίδειξη και ∆οκιμή) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  

Η έκθεση είναι μη ομόφωνη.  Παρακαλώ τον πρόεδρο της αρμόδιας κοινοβουλευτικής 

επιτροπής να διαβάσει την έκθεση.   
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Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς ζητούμε αναβολή, γιατί δεν είναι μόνο αυτή η διαφορά που 

υπάρχει για την εφαρμογή του νόμου.  Προέκυψε ακόμα κάτι μελετώντας το 

νομοσχέδιο.  Αυτές τις πινακίδες τις πωλεί το υπουργείοֹ έγινε σούπερμαρκετ.  Και 

αντιλαμβάνεστε τι σημαίνει από τη μια να λέμε, και λέει αυτή η κυβέρνηση «μα δε θα 

κάμνει η κυβέρνηση τον αχθοφόρο και το σερβιτόρο!», και από την άλλη να πωλεί 

πινακίδες;  Γι’ αυτό το λόγο, πρέπει να τροποποιηθεί και αυτό το πράγμα και ζητούμε 

αναβολή δεκαπέντε ημερών, επειδή για τη συνεδρίαση της επιτροπής της ερχόμενης 

Τρίτης έχει ήδη κυκλοφορήσει η ημερήσια διάταξη, για να υπάρχει ο αναγκαίος χρόνος, 

ώστε να το ξαναδούμε στην επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση για την αναβολή του θέματος για δεκαπέντε μέρες; 

 Το θέμα αναβάλλεται για δεκαπέντε μέρες ως η εισήγηση.   

 Συνεχίζουμε με το υπ’ αριθμόν 6 θέμα, που είναι «Οι περί Προστασίας και 

Ευημερίας των Ζώων (Μεταφορά των Ζώων) Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη.   

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή αντιλαμβάνεστε και από την έκθεση, όσοι την έχουν 

διαβάσει, έγινε μία αλλαγή στο αρχικό κείμενο, επειδή από παρεξήγηση δεν μπορέσαμε 

να καταθέσουμε τις τροποποιήσεις μας την περασμένη ∆ευτέρα, ζητώ αναβολή για μία 

εβδομάδα μόνο του θέματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση για την αναβολή του θέματος για μία εβδομάδα; 

 Το θέμα αναβάλλεται για μία εβδομάδα, για την προσεχή συνεδρία.   
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 Τα υπ’ αριθμόν 7 και 8 θέματα, παρ’ όλο που η συζήτησή τους ολοκληρώθηκε από 

την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, δεν μπορούν να 

προωθηθούν σήμερα, γιατί οι πρόνοιές τους συνδέονται με άλλους κανονισμούς οι 

οποίοι δεν είναι στη σημερινή ημερήσια διάταξη.   

 Προχωρούμε με τα υπ’ αριθμόν 9 και 10 θέματα για τα οποία υπάρχει κοινή 

έκθεση και τα οποία είναι εξ αναβολής.  Τα θέματα αυτά είναι «Οι περί Ελέγχου της 

Ρύπανσης των Νερών (Χρησιμοποίηση της Ιλύος στη Γεωργία) Κανονισμοί του 2002» 

και «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Πρόληψη και Μείωση της Ρύπανσης 

των Νερών από Αμίαντο) Κανονισμοί του 2002» αντίστοιχα.  Η έκθεση είναι ομόφωνη... 

 Ναι, ο κ. Περδίκης.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας να σας πληροφορήσω ότι έχω καταθέσει μια 

σειρά τροποποιήσεων οι οποίες δεν έχουν ακόμα συζητηθεί στην επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και κατόπιν κοινής συμφωνίας, νομίζω όλοι έχουμε 

συμφωνήσει, ζητούμε να μας δοθεί χρόνος για μία ακόμα εβδομάδα να τις συζητήσουμε 

στην ερχόμενη συνεδρίαση.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση για την αναβολή; 

 Το θέμα αναβάλλεται για την επόμενη συνεδρία.   

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία.  Και τελειώνει 

εδώ η νομοθετική εργασία.   

 Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, είναι ως ο σχετικός 

κατάλογος που έχει διανεμηθεί σε όλους.   

Νομοσχέδια, κανονισμοί, Κατατέθηκαν  Παραπέμπονται 
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έγγραφα, εκθέσεις από τα υπουργεία στις επιτροπές 

1.  Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και 

Εκλογικού Καταλόγου 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.249.2002) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

2.  Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού του Ταμείου 

Τ/Κ Περιουσιών Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.250.2002) 

Εσωτερικών Προσφύγων-

Εγκλωβισμένων-

Αγνοουμένων-

Παθόντων 

3.  Ο περί Προϋπολογισμού του 

Ταμείου Θήρας για το 2003 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.255.2002) 

Εσωτερικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

4.  Ο περί ∆ικαστηρίων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.256.2002) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

5.  Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 

(∆ιακατοχή, Εγγραφή και 

Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.257.2002) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

6.  Ο περί Πανεπιστημίου 

Εφαρμοσμένων Επιστημών και 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Παιδείας 
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Τεχνών Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.258.2002) 

7.  Ο περί της Συμφωνίας για την 

Ίδρυση του ∆ιεθνούς 

Οργανισμού Αμπέλου και Οίνου 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.261.2002) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Εξωτερικών 

8.  Ο περί Εγγραφής Μη Αδειούχων 

Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.262.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

9.  Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας 

Εκπαίδευσης (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.263.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

 

10.  Ο περί Επεξεργασίας ∆εδομένων 

Προσωπικού Χαρακτήρα 

(Προστασία του Ατόμου) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.264.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

11.  O περί Κτηνιατρικών Τελών 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.265.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

12.  Ο περί της Σύμβασης για την Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 
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Κατάργηση Επικύρωσης 

Εγγράφων στα Κράτη Μέλη των 

Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.266.2002) 

Υποθέσεων 

13.  Ο περί Προϋπολογισμού της 

Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.267.2002) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

14.  Ο περί Αλιευτικών Καταφυγίων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.268.2002) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 

15.  Ο περί Προϋπολογισμού 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.269.2002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

16.  Ο περί της Σύμβασης για την 

Ασφάλεια του Οργανισμού 

Ηνωμένων Εθνών και του 

Συνδεδεμένου με αυτόν 

Προσωπικού (Κυρωτικός) Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.270.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

17.  Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 
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Εξεύρεσης Εργασίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.271.2002) 

Υποθέσεων 

18.  Ο περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας 

(∆ιακατοχή, Εγγραφή και 

Εκτίμησις) (Τροποποιητικός) (Αρ. 

2) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.272.2002) 

Εσωτερικών Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 

19.  Ο περί Προϋπολογισμού του 

Κυπριακού Πρακτορείου 

Ειδήσεων του 2003 Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.273.2002) 

Εσωτερικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

20.  Οι περί Ρυθμίσεως Οδών και 

Οικοδομών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.229.2002) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

21.  Οι περί Υπουργείου Υγείας 

(∆ιοίκηση) - Θέση Οικονόμου Α´ 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.230.2002) 

Οικονομικών Νομικών 

22.  Οι περί Γενικού Γραμματειακού 

Προσωπικού - Θέσεις Πρώτου 

Οικονομικών Νομικών 
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Γραμματειακού Λειτουργού και 

Ανώτερου Γραμματειακού 

Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.231.2002) 

23.  Οι περί Αναγνώρισης Τίτλων 

Σπουδών Ανώτερης και 

Ανώτατης Εκπαίδευσης και 

Παροχής Σχετικών Πληροφοριών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.234.2002) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Παιδείας 

24.   Οι περί Πτητικού Επιδόματος 

των Ιπτάμενων Αεροπορίας του 

Στρατού της ∆ημοκρατίας 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.241.2002) 

Άμυνας Άμυνας 

25.  Οι περί Καταδυτικού Επιδόματος 

των Υποβρυχίων Καταστροφέων 

του Ναυτικού του Στρατού της 

∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.242.2002) 

Άμυνας Άμυνας 
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26.  Οι περί Πτωτικού Επιδόματος 

των Αλεξιπτωτιστών του Στρατού 

της ∆ημοκρατίας Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.243.2002) 

Άμυνας Άμυνας 

27.  Οι περί Χορηγημάτων και 

Απολαβών της Εθνικής Φρουράς 

της ∆ημοκρατίας 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.244.2002) 

Άμυνας Άμυνας 

28.  Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 

∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.245.2002) 

Εσωτερικών Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 

29.  Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών 

- Θέση Ανώτερου Λειτουργού 

Πολιτικής Άμυνας (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.246.2002) 

Εσωτερικών Νομικών 

30.  Οι περί Άμυνας (Εξαγωγή 

Εμπορευμάτων (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 
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(Αρ. Φακ. 23.03.247.2002) 

31.  Οι περί του Κεντρικού Σφαγείου 

(Φιλοδωρήματα Τακτικών 

Εργατών) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.248.2002) 

Εσωτερικών Γεωργίας 

32.  Οι περί Εκρηκτικών Υλών 

(Τροποποιητικοί) (Aρ. 2) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.249.2002) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 

33.  Οι περί Τμήματος Οδικών 

Μεταφορών - Θέση Τεχνικού 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.250.2002) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Νομικών 

34.  Οι περί Πολεοδομίας και 

Χωροταξίας (Έλεγχος 

∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

35.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 

(∆ίδακτρα) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.256.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

36.  Οι περί Τμήματος Εμπορικής Συγκοινωνιών και Νομικών 
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Ναυτιλίας - Θέσεις Επιθεωρητή 

Πλοίων Α΄ και Επιθεωρητή 

Πλοίων (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.257.2002) 

Έργων 

37.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης 

της Ατμόσφαιρας (Περιορισμός 

και Έλεγχος της Ατμοσφαιρικής 

Ρύπανσης από τα Απόβλητα της 

Βιομηχανίας ∆ιοξιδίου του 

Τιτανίου) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.258.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

38.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης 

των Νερών (∆ειγματοληψία και 

Ανταλλαγή Πληροφοριών για τα 

Γλυκά Επιφανειακά Νερά) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.259.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

39.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης 

των Νερών (Απόβλητα από τη 

Βιομηχανία ∆ιοξιδίου του 

Τιτανίου) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.260.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

40.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης 

των Νερών (Απόρριψη 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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Επικίνδυνων Ουσιών σε Υπόγεια 

Νερά) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.261.2002) 

41.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης 

των Νερών (∆ιασφάλιση 

Ποιότητας Γλυκών Νερών για 

Ψάρια) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.262.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

42.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης 

των Νερών (∆ιασφάλιση 

Ποιότητας Νερών για 

Οστρακοειδή) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.263.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

43.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης 

των Νερών (Ρύπανση από 

Ορισμένες Επικίνδυνες Ουσίες) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.264.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

44.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης 

των Νερών (Απόρριψη 

Υδραργύρου από Τομείς εκτός 

του Βιομηχανικού Τομέα της 

Ηλεκτρόλυσης των Χλωριούχων 

Αλάτων Αλκαλίων) Κανονισμοί 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.265.2002) 

45.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης 

των Νερών (Απόρριψη 

Υδραργύρου από το Βιομηχανικό 

Τομέα της Ηλεκτρόλυσης των 

Χλωριούχων Αλάτων Αλκαλίων) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.266.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

46.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης 

των Νερών (Απόρριψη Καδμίου) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.267.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

47.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης 

των Νερών (Απόρριψη 

Επικίνδυνων Ουσιών) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.268.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

48.  Οι περί Προστασίας από 

Ιονίζουσες Ακτινοβολίες 

(Ενημέρωση του Πληθυσμού για 

Εφαρμοστέα Μέτρα σε 

Περίπτωση Έκτακτης Ανάγκης) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.269.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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49.  Οι περί Προστασίας από 

Ιονίζουσες Ακτινοβολίες 

(Επιτήρηση και Έλεγχος των 

Αποστολών Ραδιενεργών 

Αποβλήτων) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.270.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

50.  Οι περί Επιδόματος Επικίνδυνης 

Εργασίας και Συναφών 

Ωφελημάτων των Αξιωματικών, 

Μόνιμων Υπαξιωματικών και 

Οπλιτών του Στρατού της 

∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.271.2002) 

Άμυνας Άμυνας 

51.  Οι περί Εθελοντών Πενταετούς 

Υποχρεώσεως του Στρατού της 

∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) 

(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.272.2002) 

Άμυνας Άμυνας 

52.  Οι περί Ταμείου Θήρας - Θέση 

Θηροφύλακα (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.273.2002) 

Εσωτερικών Νομικών 

53.  Οι περί των Βασικών Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 
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Απαιτήσεων (Μηχανήματα) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.274.2002) 

Υποθέσεων 

54.  Οι περί των Βασικών 

Απαιτήσεων (Ανελκυστήρες) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.275.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

55.  Οι περί Ξενοδοχείων και 

Τουριστικών Καταλυμάτων 

(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.276.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

56.  Οι περί Επεξεργασίας 

∆εδομένων (Άδειες και Τέλη) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.277.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

57.  Οι περί της Ποιότητας του 

Ατμοσφαιρικού Αέρα (Οριακές 

Τιμές Βενζολίου και Μονοξιδίου 

του Άνθρακα στον Ατμοσφαιρικό 

Αέρα) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.278.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

58.  Οι περί Προστασίας από 

Ιονίζουσες Ακτινοβολίες (Έκθεση 

για Ιατρικούς Σκοπούς) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 



 

 

 

42

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.279.2002) 

59.  Οι περί Ταμείου Θήρας - Θέση 

Ανώτερου Θηροφύλακα (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.280.2002) 

Εσωτερικών Νομικών 

60.  Οι περί Αλιευτικών Καταφυγίων 

(∆ικαιώματα Χρήσης) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.281.2002)  

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 

61.  Οι περί Ρύθμισης ∆ιαχείρισης και 

Λειτουργίας Αλιευτικών 

Καταφυγίων (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.282.2002) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 

62.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης 

της Ατμόσφαιρας (Τρόποι 

Επιτήρησης και Ελέγχου των 

Χώρων οι οποίοι Σχετίζονται με 

τα Απόβλητα της Βιομηχανίας 

του ∆ιοξιδίου του Τιτανίου) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.283.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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63.  Οι περί Αξιωματικών του 

Στρατού της ∆ημοκρατίας 

(∆ιορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές 

και Αφυπηρετήσεις) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 4)  

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.014.2002) 

Άμυνας Άμυνας 

64.  Οι περί Αρχής Ανάπτυξης 

Ανθρώπινου ∆υναμικού (Όροι 

Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ.23.03.135.2002) 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

65.  Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 

(Καταβλητέα ∆ικαιώματα) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.016.2000) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

66.  Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.116.2000) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

67.  Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) 

Κανονισμοί του 2002. 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 
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(Αρ. Φακ. 23.03.142.2002) 

68.  Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 11/98) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

69.  Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 12/98) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

70.  Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 13/98) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

71.  Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού - 

Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 19/97) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

72.  Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-

Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) 

(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.195.2002) 

Εσωτερικών 

 

Εσωτερικών 

73.  Οι περί Αλλοδαπών και 

Μεταναστεύσεως 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2)  

Κανονισμοί του 2002. 

Εσωτερικών Εσωτερικών 
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(Αρ. Φακ. ∆Ν. 69/99) 

74.  Οι περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 

(Εγγραφή, Ρύθμιση και 

∆ιαχείριση Κοινόκτητων 

Οικοδομών) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.057.2001) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

75.  Οι περί Αποβαθρών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.056.2001) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

76.  Οι περί Γεωργικών Φαρμάκων 

(Πώληση, Παρασκευή και 

Αποθήκευση) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.089.2000) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 

77.  Οι περί Γεωργικής Ασφάλισης 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.197.2002) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 

78.  Οι περί ∆ανείου (Ανάπτυξη) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.163.2002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

79.  Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Οικονομικών Νομικών 
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(∆ιεξαγωγή Έρευνας για την 

Πηγή των Οικονομικών Πόρων 

∆ημόσιων Υπαλλήλων) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 119/98) 

80.  Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 

Υπηρεσίας (∆ιεξαγωγή Έρευνας 

για την Πηγή των Οικονομικών 

Πόρων Εκπαιδευτικών 

Λειτουργών) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Νομικών 

81.  Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 

(Ιατρικές Εξετάσεις και Ιατρική 

Περίθαλψη) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.173.2002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

82.  Οι περί Κινηματογραφικών 

Ταινιών (Κατάταξη) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.082.2000) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

83.  Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

(Εισφορές) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 113/99) 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 
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84.  Οι περί Κυβερνητικών Λαχείων 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.196.2002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

85.  Οι περί Μηχανοκινήτων 

Οχημάτων και Τροχαίας 

Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 

2) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.186.2002) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

86.  Οι περί Οδών και Οικοδομών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.183.2002) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

87.  Οι περί Όρων και ∆ιαδικασιών 

Πρόσληψης Ειδικών 

Αστυφυλάκων Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 57/99) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

88.  Οι περί Πολεοδομίας και 

Χωροταξίας (∆ικαιώματα) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 86/96) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

89.  Οι περί Ραδιοφωνικών και 

Τηλεοπτικών Σταθμών (Ίση 

Μεταχείριση Κομμάτων και 

Εσωτερικών Εσωτερικών 
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Υποψηφίων) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.046.2001) 

90.  Οι περί Σχολικών Εφορειών 

(∆ιαχείριση Χρημάτων στα 

Σχολεία Μέσης Γενικής 

Εκπαίδευσης) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.087.2002) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Παιδείας 

91.  Οι περί Τουρκοκυπριακών 

Περιουσιών (∆ιαχείριση και Άλλα 

Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.145.2001) 

Εσωτερικών Προσφύγων-

Εγκλωβισμένων-

Αγνοουμένων-

Παθόντων 

92.  Οι περί Υπουργείου Παιδείας και 

Πολιτισμού (Παιδεία) - Θέση 

Εκπαιδευτικού Προγραμματιστή 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.159.2002) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Νομικών 

93.  Οι περί Υδατοκαλλιέργειας 

(Γενικοί) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.160.2002) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 

94.  Οι περί Φυλακών (Γενικοί) ∆ικαιοσύνης και Νομικών 
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(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.130.2002) 

∆ημοσίας Τάξεως 

95.  Έγγραφο (Θ. 31/2002) που 

αφορά την εξαίρεση από την 

αναστολή πλήρωσης θέσεων 

πρώτου διορισμού στη δημόσια 

υπηρεσία, σύμφωνα με τους περί 

Αναστολής Πλήρωσης Θέσεων 

Πρώτου ∆ιορισμού στη ∆ημόσια 

Υπηρεσία (Προσωρινές 

∆ιατάξεις) Νόμους του 2000-

2001. 

(Αρ. Φακ. 15.21.001) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

96.  Έγγραφο που αφορά την 

πρόσληψη έκτακτου 

προσωπικού από το Θεατρικό 

Οργανισμό Κύπρου, δυνάμει του 

άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων 

Υπαλλήλων στην Υπηρεσία 

Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 

∆ικαίου Νόμου. 

(Αρ. Φακ. 10.10.004) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

97.  Έγγραφο που αφορά την Γεωργίας, Φυσικών Οικονομικών και 
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παράταση των υπηρεσιών 

έκτακτων υπαλλήλων από το 

Συμβούλιο Ζωοτροφών και 

Προσθετικών των Ζωοτροφών 

(Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας 

και Χρήσεως), δυνάμει του 

άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων 

Υπαλλήλων στην Υπηρεσία 

Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 

∆ικαίου Νόμου. 

(Αρ. Φακ. 10.10.015) 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Προϋπολογισμού 

98.  Έγγραφο που αφορά την 

πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων  

από τον Οργανισμό Γεωργικής 

Ασφάλισης, δυνάμει του άρθρου 

3(1)(α) του περί Προσλήψεως 

Εκτάκτων Υπαλλήλων στην 

Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 

∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμου. 

(Αρ. Φακ. 10.10.006) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

99.  Έγγραφα (αρ. 88/2002 και 

89/2002) σύμφωνα με τους περί 

Πρόσληψης Έκτακτων 

Υπαλλήλων (∆ημόσια και 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμους 

του 1995 έως 2001. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

100.  Ειδικό Έγγραφο που αφορά την 

πρόσληψη έκτακτου 

προσωπικού από τον Κεντρικό 

Φορέα Ισότιμης Κατανομής 

Βαρών εφαρμόζοντας κατ’ 

αναλογία το άρθρο 10 των περί 

της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης 

Εκτάκτων Υπαλλήλων στη 

∆ημόσια και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία Νόμων του 1995 έως 

2001. 

(Αρ. Φακ. 10.10.004) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

101.  Έκθεση προς τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σχετικά με τις 

επενδύσεις του Ταμείου 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 

περίοδο από 1η Ιουλίου 2001 

μέχρι 31η  ∆εκεμβρίου 2001. 

(Αρ. Φακ. 11.06.001) 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

Εργασίας 

102.  ∆ιάθεση Ακίνητης Ιδιοκτησίας της 

∆ημοκρατίας, σύμφωνα με την 

απόφαση του Υπουργικού 

Εσωτερικών Εσωτερικών 
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Συμβουλίου με αριθμό 55.606 και 

ημερομηνία 10.5.2002. 

(Αρ. Φακ. 06.03.001) 

103.  Πρόγραμμα Ευρωπαϊκών 

Εμπορικών Χρεογράφων της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

(Αρ. Φακ. 13.03.001) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν 

από 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί ∆ικαστηρίων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.02.068.2002) 

Χρίστο Κληρίδη, 

βουλευτή Νέων 

Οριζόντων 

Νομικών 

2. Ο περί Εγγραφής και Λειτουργίας 

Κλινικών Εργαστηρίων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.02.069.2002) 

Μάριο Ματσάκη, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού 

Υγείας 

3. Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.02.070.2002) 

Μάριο Ματσάκη, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού, 

και Αντώνη Καρά, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας 

Αμμοχώστου 

Νομικών 
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4. Ο περί Λειτουργίας Ασθενοφόρων 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.02.071.2002) 

Μάριο Ματσάκη, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού 

Υγείας 

5. Ο περί Προστασίας και 

Αναπτύξεως Θηραμάτων και 

Αγρίων Πτηνών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.02.072.2002) 

Αντώνη Καρά,  

Λευτέρη Χριστοφόρου, 

Σωτήρη Σαμψών, 

Γεώργιο Γεωργίου, 

βουλευτές εκλογικής 

περιφέρειας 

Αμμοχώστου 

Εσωτερικών 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Θεοδώρου. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Νομίζω ότι πρέπει να γίνουν δύο διορθώσεις σε ισάριθμες παραπομπές των 

νομοσχεδίων.  Στη σελίδα 4, το υπ’ αριθμόν 18, όπως είναι εγγεγραμμένα στον 

κατάλογο, περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας, το οποίο έχει έλθει από το Υπουργείο 

Εσωτερικών, παραπέμπεται στην επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων.  ∆εν 

αντιλαμβάνομαι αν υπάρχει ειδικός λόγος, αλλά συνήθως τέτοια νομοσχέδια 

παραπέμπονται στην επιτροπή Εσωτερικών.  Το υπ’ αριθμόν 18 στη σελίδα 4.  Όπως 

επίσης και στη σελίδα 7 οι κανονισμοί.  Είναι οι αντίστοιχοι κανονισμοί με αριθμό 28.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Μαυροκορδάτο.   

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡ∆ΑΤΟΣ:   

 Κύριε Πρόεδρε, το νομοσχέδιο αυτό αφορά την τιμή ενοικίου της κυβερνητικής γης 

για γεωργικούς και κτηνοτροφικούς σκοπούς και στο παρελθόν εξετάστηκε από την 
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επιτροπή Γεωργίας.  Γι’ αυτό το λόγο ζητήσαμε να το εξετάσουμε εμείς, χωρίς... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και τα δύο θέματα.  Και οι κανονισμοί. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡ∆ΑΤΟΣ: 

 Ναι, και για τους κανονισμούς και για το...   

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Είναι τα τέλη που πληρώνουν οι αγρότες... 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡ∆ΑΤΟΣ: 

 ...τα τέλη που πληρώνουν οι αγρότες για την... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Η εισήγησή μου, κύριε Πρόεδρε, επιβάλλεται αυτό το θέμα να το δει και η 

επιτροπή Γεωργίας, γιατί άπτεται καθαρά θεμάτων που αφορούν τους αγρότες και είναι 

επιβεβλημένη ανάγκη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, είπατε να το δει και η επιτροπή Γεωργίας.   

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Ναι, ναι.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η επιτροπή Γεωργίας ή και η επιτροπή Γεωργίας; 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Η επιτροπή Γεωργίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι το θέμα θα εξεταστεί από την επιτροπή Γεωργίας.  Η 
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παράκληση του κ. Θεοδώρου είναι να εξεταστεί και από την επιτροπή Εσωτερικών; 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι θέμα παράκλησης.  Όλα τα νομοσχέδια αυτού του τύπου 

που σχετίζονται με την κατοχή κ.λπ. της γης και προέρχονται από το Υπουργείο 

Εσωτερικών παραπέμπονται στην επιτροπή Εσωτερικών.  Τώρα, αν στη συγκεκριμένη 

περίπτωση, της διακατοχής, εγγραφής και εκτίμησης, σχετίζονται με γεωργικούς 

σκοπούς, εν νομίζω ότι παίζει μεγάλη διαφορά.  Βεβαίως, απουσιάζει και ο πρόεδρος 

της επιτροπής να υπερασπιστεί τα δικαιώματά του, αλλά έχω την εντύπωση ότι πρέπει 

να πάει στην επιτροπή Εσωτερικών.  ∆εν μπορώ βεβαίως να επιμείνω, εάν η Βουλή 

αισθάνεται ότι έν’ εις τη Γεωργίας που πρέπει να πάει, όμως η άποψή μου είναι ότι 

πρέπει να πάει στην επιτροπή Εσωτερικών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Αριστοφάνη. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει ποτέ κανένας απαράβατος και απόλυτος κανόνας για 

το ότι, αν έρχεται από το άλφα υπουργείο, πρέπει να πάει στην άλφα επιτροπή.  Εδώ 

είναι δεδομένο το ζήτημα.  Είναι τα τέλη που οι γεωργοί και οι κτηνοτρόφοι θα 

πληρώνουν, άρα η αρμοδιότητα σε θέμα ουσίας είναι της Γεωργίας.  Λοιπόν, γι’ αυτό, 

και αν ήταν εδώ ο αγαπητός Νίκος θα έλεγε «απελθέτω το ποτήριον απ’ εμού».  Γι’ 

αυτό, νομίζω, να το αφήσουμε στον κ. Μαυροκορδάτο. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Να μη χάσουμε την ώρα μας άλλο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 
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 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 9 και 35, ο τροποποιητικός νόμος είναι το 9 και οι 

κανονισμοί το 35, είναι εναρμονιστικά.  Παρ’ όλα αυτά, επειδή γνωρίζουμε, έχουμε λάβει 

γνώση του περιεχομένου, θα ζητούσαμε να τα δούμε στην επιτροπή Παιδείας.  Και 

μάλιστα να πω και στον πρόεδρο της επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων ότι εμείς 

μπορούμε να τα δούμε την ερχόμενη Τρίτη.  Επομένως, αμέσως μετά θα μπορεί να 

παν.  ∆ε θα καθυστερήσουμε τη διαδικασία, για να μην καθυστερήσετε ούτε εσείς.  ∆ε 

θα σας καθυστερήσουμε.   

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ∆εν υπάρχει ένα νομοσχέδιο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ...Είναι νομοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών, αφορά εκμίσθωση χαλίτικης 

γης... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μιλάτε για το προηγούμενο θέμα που ήγειρε ο κ. Θεοδώρου. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ναι.  Πού το αποφασίσετε τζείνο; 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Πήγαμε σε άλλο θέμα τώρα.     

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πώς επήγαμε σε άλλο θέμα; 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Έβαλε άλλο θέμα ο κ. Προδρόμου. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Ένα λεπτό.  Πού αποφασίστηκε να πάει το προηγούμενο;   

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Στη Γεωργίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να παραμείνει στη Γεωργίας.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ε, νομίζω...  Εντάξει, με συγχωρείτε.   

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Εγώ συμφωνώ με την άποψη του κ. Προδρόμου, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να το δει μαζί με τη... 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Όχι, στην Παιδείας, στην Παιδείας.  Έν’ θέματα που αφορούν τη γνώση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...με την επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων.  Καμία ένστασις;  Υπάρχει ένσταση, 

κύριοι;  Μάλιστα.   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θέλω να κάμω ακόμα μια εισήγηση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να ακούσουμε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Για ποιο μιλάς; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το τέσσερα.  Το υπ’ αριθμόν 4 είναι νομοσχέδιο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως και αφορά το όριο αφυπηρέτησης των δικαστών από εξήντα στα 
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εξήντα τρία.  Έχω την άποψη ότι, επειδή εμπλέκονται ευρύτερα θέματα που αφορούν τα 

δικαστήρια και την απονομή της δικαιοσύνης, πρέπει να παραπεμφθεί στην επιτροπή 

Νομικών το θέμα αυτό.  ∆ιότι δεν είναι απλώς ο προϋπολογισμός που αφορά τη 

δαπάνη για την αφυπηρέτηση των δικαστών από τα εξήντα στα εξήντα τρία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κληρίδης. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

   Συμφωνώ με τον κ. Πουργουρίδη.  Και όντως στη σύσκεψη που είχαμε 

πρόσφατα με το Ανώτατο ∆ικαστήριο είχαμε αναφέρει ότι, όταν θα ερχόταν το 

νομοσχέδιο αυτό θα παραπέμπετο στην επιτροπή Νομικών.  Κατά συνέπεια, νομίζω, 

ναι, πρέπει να πάει στην επιτροπή Νομικών.  Τώρα, αν θα εξεταστούν και κάποιες 

άλλες πτυχές από άλλες επιτροπές μεταγενέστερα, δεν ξέρω, αλλά πρωτίστως να το 

δούμε στην επιτροπή Νομικών, νομίζω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η εισήγησή μου είναι αυτό το νομοθέτημα να πάει στην επιτροπή 

Οικονομικών για τη δημοσιονομική πτυχή, αλλά και για την πτυχή αυτή, η οποία είναι 

παρά πολύ σημαντική, που έχει σχέση με την αυξομείωση του ορίου ηλικίας 

συνταξιοδότησης, ιδιαίτερα ανθρώπων οι οποίοι κατέχουν αυτού του είδους τα 

αξιώματα και τη δημοσιονομική δαπάνη η οποία συνεπάγεται αυτονόητα, η οποία είναι 

πάρα πολύ σημαντική, αλλά βέβαια και στην επιτροπή Νομικών, για να εξετάσει τις 

τυχόν λειτουργικές δυσχέρειες ή οποιεσδήποτε συνέπειες μπορούν να προκύψουν.  ∆ε 

θεωρώ ότι η επιτροπή Νομικών μπορεί να συζητήσει καλύπτοντας τη σημαντικότατη 

πτυχή της δημοσιονομικής δαπάνης, αλλά και να καλύψει τη συζήτηση εκείνη που 
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αφορά το κατά πόσο θα πρέπει να γίνει αυξομείωση του όρου συνταξιοδοτήσεως 

ανωτάτων υπαλλήλων του κράτους, όπως είναι οι δικαστές του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου.  

Είναι μια συζήτηση που μοιραία αφορά τη δημοσιονομική πτυχή.  Ας πάει στην 

επιτροπή Νομικών για άλλα θέματα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση το θέμα να παραπεμφθεί και στην επιτροπή Νομικών για τα 

θέματα που την αφορούν; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή η πείρα μου μου λέει ότι όσες φορές παραπέμψαμε ένα νομοσχέδιο σε δύο 

επιτροπές, παρατηρήθηκε πολύ μεγάλη καθυστέρηση στη διεκπεραίωσή του και επειδή 

το θέμα αυτό είναι ένα θέμα για το οποίο πρέπει να ληφθεί το ταχύτερο δυνατό 

απόφαση εκ μέρους της Βουλής, αποσύρω την πρότασή μου να παραπεμφθεί στην 

επιτροπή Νομικών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ εισηγούμαι να παραπεμφθεί τότε και στις δύο επιτροπές, 

διότι... 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Αφού έν’ τούτο που λένε.   

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι για να πάει και στις δύο επιτροπές;  ∆εν εκατάλαβα.   

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Μάλιστα.  Όταν πεις και στις δύο επιτροπές, σημαίνει στις καλένδες, κύριε 

Πρόεδρε. 
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(Γελά) 

 Είναι οι καλένδες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η εισήγηση για τις δύο επιτροπές απεσύρθη, εκτός αν την υποβάλλετε εσείς τώρα.   

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, ναι.  Εγώ νομίζω ότι δεν μπορεί να μην το εξετάσει η επιτροπή Νομικών αυτό το 

νομοσχέδιο.  Είναι από τα νομοσχέδια τα οποία είναι επάναγκες να εξεταστούν από την 

επιτροπή Νομικών.  Εγείρονται πάρα πολλές πτυχές που αφορούν την απονομή της 

δικαιοσύνης, δεν είναι μόνο οικονομικό το θέμα.  Κατά συνέπεια, δεν μπορεί να μην 

παραπεμφθεί και στην επιτροπή Νομικών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το θέμα παραπέμπεται και στην επιτροπή Νομικών για τα θέματα που την 

αφορούν με την παράκληση να το στείλει στην επιτροπή Οικονομικών το ταχύτερο 

δυνατό, για να μην υπάρξουν καθυστερήσεις.  

 Ναι.  

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡ∆ΑΤΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το υπ’ αριθμόν 11 θέμα, που αφορά τα κτηνιατρικά τέλη είναι 

εναρμονιστικό, αλλά, επειδή επηρεάζει κατά κύριο λόγο τους κτηνοτρόφους, θα 

παρακαλούσαμε να εξεταστεί και από την επιτροπή Γεωργίας σε δεκαπέντε μέρες.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννά καθυστεράτε τον Τάσσο ύστερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Παπαδόπουλε.   

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αυτή η Βουλή ομόφωνα έχει εγκρίνει τη διαδικασία έγκρισης εναρμονιστικών 
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νομοθετημάτων.  Αν θέλει να το δει η επιτροπή, ας το δει, δε θα παραπεμφθεί.  ∆ε 

γίνεται.  ∆εν έχει νομοσχέδιο εναρμονιστικό που δεν επηρεάζει κάποιες τάξεις πολιτών.  

Γι’ αυτό, απεφάσισε η επιτροπή να ακολουθεί στην επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

ειδική διαδικασία.  Επαναλαμβάνω ξανά:  Περάσαμε τριακόσια ογδόντα νομοσχέδια, 

παραμένουν άλλα εκατόν σαράντα πέντε, μερικά από τα οποία πρέπει να ψηφιστούν 

τώρα, μέχρι το τέλος ∆εκεμβρίου εννοώ, και δεν μπορεί να γίνεται αυτή η εισήγηση.  Αν 

έχουν παρατηρήσεις, η επιτροπή είναι ανοικτή σε όλα τα μέλη, ας έρθουν να τις πουν.   

 Κύριε Πρόεδρε, είναι η πρώτη φορά που κάμνουμε τόση συζήτηση πού εννά 

παραπεμφθούν τα νομοσχέδια, υποθέτω.  Υποθέτω, μπορεί να κάμνω λάθος.  Επειδή 

είναι η πρώτη συνεδρία μετά τις διακοπές, οι επιτροπές... φαίνεται δεν έχουν δουλειά 

τζιαι άνοιξε η όρεξή τους να γράφουν θέματα.  Η επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

είναι γεμάτη από θέματα.   

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Κύριε Παπαδόπουλε, επειδή... επήαν ούλλοι ταπισών μου.   Εν εκατάλαβες είνταν 

που γίνεται;   

(Γελά) 

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Α, έν’ για τούτο.  Σε ακολουθούν, σε ακολουθούν.  Μακάρι να σε ακολουθούν σε 

ούλλες τις τοποθετήσεις σου.  

(Γελά) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Παπαδόπουλε, από εσάς εξαρτάται να στείλετε τα νομοσχέδια να τα εγκρίνει 

η επιτροπή το ταχύτερο δυνατό.   

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, εκτός διαδικασίας.  Μιας και είσαστε και στη θέση του Προέδρου, 

εισηγούμαι να λάβετε την ευκαιρία, έτσι έν’ καλή ευκαιρία, να ευχηθείτε χρόνια πολλά 

στον κ. Πουργουρίδη που είναι σήμερα τα γενέθλιά του. 

 Ευχαριστώ. 

(Σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Βεβαίως, ο κ. Πουργουρίδης το απέκρυψε αυτό.  ∆ράττομαι όμως της ευκαιρίας να 

του ευχηθώ χρόνια πολλά εκ μέρους του σώματος.   

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Και εμού προσωπικά ήθελες να πεις. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Γ΄, ερωτήσεις και απαντήσεις που έχουν δοθεί 

γραπτώς. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.038 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 16 Σεπτεμβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το οδικό δίκτυο που ενώνει την κοινότητα Μενίκου με τις 

άλλες κοινότητες βρίσκεται σε κακή κατάσταση.  Ουσιαστικά δεν υπάρχει σήμερα ένας 

ασφαλής δρόμος επικοινωνίας της κοινότητας με τον υπόλοιπο κόσμο. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα σχέδια της κυβέρνησης για επίλυση του μεγάλου συγκοινωνιακού 

προβλήματος της κοινότητας Μενίκου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.039 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 16 Σεπτεμβρίου 2002. 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο χωριό Παραμύθα της επαρχίας Λεμεσού 

προγραμματίζεται η λειτουργία βιομηχανικής ζώνης, παρά τις αντιδράσεις των 

οργανωμένων φορέων της κοινότητας. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων εάν έγιναν οι απαραίτητες μελέτες περιβαλλοντικών επιπτώσεων, εάν 

λήφθηκε υπόψη η γειτνίαση της βιομηχανικής ζώνης με ευαίσθητες και επικίνδυνες 

εγκαταστάσεις της Εθνικής Φρουράς και εάν ακολουθήθηκαν οι μέθοδοι ενημέρωσης 

και πληροφόρησης των άμεσα ενδιαφερομένων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.040 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σταύρο Ευαγόρου στις 16 Σεπτεμβρίου 2002. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων με ποιο τρόπο και στη βάση ποιου συγκεκριμένου προγράμματος η 

κυβέρνηση σκέφτεται να αποπληρώσει τις οφειλές της στο Ταμείο Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.041 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 18 Σεπτεμβρίου 2002. 

 «Έχουν περιέλθει εις γνώσιν μου πληροφορίες αναφορικά με την πρόθεση της 

κυβέρνησης να εκμισθώσει στην εταιρεία Centrovintial Properties Inventures Ltd μεγάλο 

σε έκταση τουρκοκυπριακό τεμάχιο στο κέντρο της Λευκωσίας, το οποίο βρίσκεται 

απέναντι από την ελληνική πρεσβεία και είναι ιδιοκτησία του ΕΒΚΑΦ. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Το νομικό καθεστώς που ισχύει για το ως άνω τουρκοκυπριακό τεμάχιο. 

2. Το ιστορικό κατοχής (νόμιμο ή παράνομο) του ως άνω τουρκοκυπριακού τεμαχίου 

από το 1960 μέχρι και σήμερα και ποιοι είναι σήμερα οι νόμιμοι ή παράνομοι 
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κάτοχοί του. 

3. Τις ενέργειες στις οποίες έχει προβεί το Υπουργείο Εσωτερικών για την εκδίωξη 

των παρανομούντων και ποιο το αποτέλεσμα αυτών των ενεργειών. 

4. Τη σχέση της εταιρείας Centrovintial Properties Inventures Ltd με το ως άνω 

τουρκοκυπριακό τεμάχιο και από πότε χρονολογείται. 

5. Την υπηρεσιακή σύσκεψη του Υπουργείου Εσωτερικών στην οποία συμμετείχε και 

εκπρόσωπος της εταιρείας Centrovintial Properties Inventures Ltd αναφορικά με 

την αξιοποίηση του ως άνω τεμαχίου, το λόγο για τον οποίο προσκλήθηκε σε 

υπηρεσιακή σύσκεψη και το ρόλο που διαδραμάτισε σ’ αυτή, καθώς και για τις 

αποφάσεις που λήφθηκαν σ’ αυτή την υπηρεσιακή σύσκεψη. 

 Επειδή το θέμα θεωρείται μείζονος σημασίας αναφορικά με τον τρόπο διαχείρισης 

των τουρκοκυπριακών περιουσιών, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως 

απαντήσει το συντομότερο δυνατό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.042 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 17 Σεπτεμβρίου 2002. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων εάν θα επιστρέψει και πότε τα τέλη που κατέβαλαν ερασιτέχνες 

ψαράδες για έκδοση ερασιτεχνικής άδειας αλιείας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.043 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 19 Σεπτεμβρίου 2002. 

 «Καλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία δημιουργίας γηπέδων γκόλφ στην ελεύθερη 

περιοχή Αμμοχώστου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.044 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 19 Σεπτεμβρίου 2002. 
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 «Καλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

με ποιο τρόπο θα επωφεληθούν οι αγρότες από το σχέδιο που προωθείται για τις 

ανανεώσιμες πηγές ενέργειας στην Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.045 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 19 Σεπτεμβρίου 2002. 

 «Σχετικά με την κατασκευή μαρίνας στην Αγία Νάπα, καλείται το αρμόδιο 

υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκονται τα 

έργα κατασκευής και ποιες είναι οι προβλέψεις για τη βιωσιμότητα του όλου έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.046 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστο Κληρίδη στις 20 Σεπτεμβρίου 2002. 

 «Αναφορικά με το άρθρο της εφημερίδας “Πολίτης” με ημερομηνία 15 Σεπτεμβρίου 

2002 και τίτλο “Η συνεισφορά της Κύπρου στον προϋπολογισμό της ΕΕ:  Τι θα δίδει και 

τι θα παίρνει η Κύπρος”, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων για το κατά πόσο είναι ενήμερο για την προκαταρκτική 

μελέτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία λέει ότι η Κύπρος, ως υποψήφια χώρα για 

ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση, θα αναμένεται να δώσει πεντακόσια εκατομ. ευρώ στο 

ταμείο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και να πάρει πίσω μόνο διακόσια τριάντα εκατομ. 

ευρώ. 

 Σε παλαιότερες δηλώσεις του ο Υπουργός Οικονομικών είχε πει πως η 

συνεισφορά της Κύπρου θα ήταν σαράντα εκατομ. ευρώ το χρόνο.  Τελικά ποια 

αναμένεται να είναι η ετήσια καθαρή συνεισφορά της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, 

αφού πρώτα αφαιρεθεί το ποσό των εισροών από αυτήν;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.047 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 24 Σεπτεμβρίου 2002. 

  «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 
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Αντιπροσώπων αν η κυβέρνηση προτίθεται να παραχωρήσει επιπλέον φορτίο 

ηλεκτρικού ρεύματος στη Βρετανική Βάση Ακρωτηρίου, προκειμένου να λειτουργήσει η 

νέα υπερκεραία που κατασκευάζουν μέσα στον υγροβιότοπο Ακρωτηρίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.048 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 24 Σεπτεμβρίου 2002. 

 «Έχω επισκεφθεί πρόσφατα το εγκαταλελειμμένο τουρκοκυπριακό σχολείο στο 

Καλό Χωριό Λάρνακας.  Πρόκειται για ένα αξιόλογο κτίριο, το οποίο μπορεί να 

αναπαλαιωθεί και να έχει μία καινούρια χρήση. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν η κυβέρνηση έχει προβεί σε οποιεσδήποτε ενέργειες στο θέμα της 

συντήρησης, αναπαλαίωσης και αξιοποίησης του εγκαταλελειμμένου τουρκοκυπριακού 

σχολείου στο Καλό Χωριό Λάρνακας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.049 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 24 Σεπτεμβρίου 2002. 

 «Η λειτουργία του πεδίου βολής στο Καλό Χωριό Λάρνακας προκαλεί σωρεία 

προβλημάτων στους κατοίκους της κοινότητας, οι οποίοι στην πλειοψηφία τους είναι 

πρόσφυγες.  Εξ όσων έχω πληροφορηθεί δεν επιδιορθώνονται ούτε καταβάλλονται 

αποζημιώσεις για τις ζημιές στις κατοικίες που προκαλούν οι δονήσεις από τις εκρήξεις 

των ασκήσεων. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν υπάρχει οποιοδήποτε σχέδιο αντιμετώπισης των ζημιών στις 

κατοικίες των κατοίκων του Καλού Χωριού, οι οποίες προκαλούνται από τις εκρήξεις 

στο παρακείμενο πεδίο βολής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.050 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 24 Σεπτεμβρίου 2002. 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι τα ληγμένα πυρομαχικά της Εθνικής Φρουράς για χρόνια 

ποντίζονται στη θάλασσα, ενώ άλλα άχρηστα υλικά, πολλά από τα οποία τοξικά, 

ρίχνονται στους σκυβαλότοπους. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για την τύχη των πυρομαχικών και άλλων υλικών της Εθνικής Φρουράς 

των οποίων η ημερομηνία λήξης έχει περάσει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.051 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 24 Σεπτεμβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην Κύπρο δε λειτουργεί Κέντρο ∆ηλητηριάσεων.  

Μάλιστα, σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, ενώ σε ορισμένα χημικά προϊόντα οικιακής 

χρήσης αναγράφεται ως αριθμός τηλεφώνου για άμεση βοήθεια σε περίπτωση 

δηλητηριάσεως ο αριθμός 1401, αυτός μονίμως δεν ανταποκρίνεται στις κλήσεις. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τους λόγους που δε λειτουργεί Κέντρο ∆ηλητηριάσεων στην Κύπρο 

και γιατί παρουσιάζεται παραπλανητικά ότι υπάρχει τέτοιο κέντρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.052 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 24 Σεπτεμβρίου 2002. 

 «Είναι γνωστό ότι οι κυπριακές πόλεις στερούνται αξιόλογων και αποτελεσματικών 

συστημάτων δημόσιας κυκλοφορίας.  Λόγω της άθλιας κατάστασης που επικρατεί στο 

χώρο των δημόσιων μέσων συγκοινωνίας οι πολίτες της Κύπρου στρέφονται σχεδόν 

αποκλειστικά προς το ιδιωτικό αυτοκίνητο.  Οι κυκλοφοριακές συνήθειες των Κυπρίων 

έχουν συσσωρεύσει σειρά προβλημάτων στις κυπριακές πόλεις, που αφορούν το 

περιβάλλον (ηχορύπανση, ατμοσφαιρική ρύπανση, κατάληψη ζωτικών χώρων κ.λπ.).  

Τα τελευταία είκοσι χρόνια έχουν καταρτιστεί σχέδια επί σχεδίων, όμως πολύ λίγα από 

τα μέτρα που προνοούν οι μελέτες έχουν εφαρμοστεί. 
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 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα μέτρα που προτίθεται να λάβει προκειμένου να αναπτυχθούν οι 

δημόσιες συγκοινωνίες στην Κύπρο (στις πόλεις και στην ύπαιθρο), ώστε να μειωθεί 

δραστικά η εξάρτηση των μεταφορών απο τη χρήση των ιδιωτικών αυτοκινήτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.053 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 24 Σεπτεμβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ζητήθηκε, κατά παρέκκλιση, χορήγηση πολεοδομικής 

άδειας για την ανέγερση πτηνοσφαγείου από την εταιρεία “Πίπης Φαρμ Λτδ” σε 

γεωργική ζώνη μεταξύ των χωριών Κοκκινοτριμιθιάς και Μάμμαρη. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων γιατί δεν έγινε μέχρι σήμερα δημόσια ακρόαση σχετικά με την αίτηση 

παρέκκλισης, εφόσον επηρεάζονται τουλάχιστο δύο κοινότητες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.054 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 24 Σεπτεμβρίου 2002. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τη χωροθέτηση της προτεινόμενης περιοχής “Natura” στην περιοχή 

“Καυκάλα” Μάμμαρη - Κοκκινοτριμιθιάς και αν έχουν ενημερωθεί σχετικά με την 

πρόθεση προστασίας της περιοχής τα αρμόδια κυβερνητικά τμήματα και οι γύρω 

κοινότητες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.055 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστο Κληρίδη στις 2 Οκτωβρίου 2002. 

«1. Εξέταση MRI 

 Σύμφωνα με πληροφορίες που έχω, η κυβέρνηση (κρατικές υπηρεσίες υγείας) δε 

διαθέτει μηχάνημα για εξέταση MRI.  Αντιλαμβάνομαι ότι πολλοί πολίτες που 

χρειάζονται να υποβληθούν σε εξέταση MRI δεν έχουν την οικονομική ευχέρεια να 
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επωμιστούν τα έξοδα της εξέτασης αυτής σε ιδιωτικές κλινικές. 

2. Εξέταση για οστεοπόρωση 

 Σύμφωνα πάλι με πληροφορίες που έχω, η εξέταση αυτή προφανώς δεν 

περιλαμβάνεται στον κατάλογο των ιατρικών υπηρεσιών του κράτους.  Η 

οστεοπόρωση είναι ασθένεια που επηρεάζει μεγάλη μερίδα του πληθυσμού, κατά 

κύριο λόγο τις γυναίκες, γι’ αυτό και η προληπτική αγωγή είναι σημαντική.  Από μια 

άποψη η κυβέρνηση οφείλει να επιδοτεί και τη διάγνωση αλλά και τη θεραπεία της 

ασθένειας και ίσως είναι σημαντικό να εκσυγχρονιστεί ο κατάλογος, ώστε να 

συμπεριληφθούν σ’ αυτόν και ασθένειες από τις οποίες πάσχει ο κόσμος σήμερα. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αναφορικά με το ποιες ενέργειες έγιναν ή σε ποιες ενέργειες προτίθεται 

να προβεί για επίλυση των δύο αυτών προβλημάτων.» 

 Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.056 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Κυριάκο Τυρίμο στις 2 Οκτωβρίου 2002. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει γίνει οποιαδήποτε νέα κοστολόγηση για το Γενικό 

Σχέδιο Υγείας και, αν ναι, ποιο το ύψος της κοστολόγησης αυτής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.057 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 2 Οκτωβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έχει προταθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο η κατάργηση της 

κοινότητας Πάνω Αμιάντου.  Θεωρώ ότι η κατάργηση μιας κοινότητας, παρά τα όποια 

θετικά μπορεί να έχει για την επίλυση του περίπλοκου ζητήματος της αξιοποίησης της 

κρατικής περιουσίας της πρώην Κυπριακής Εταιρείας Αμιάντου, δεν μπορεί να αποτελεί 

τη μοναδική λύση, ιδιαίτερα αν υπολογιστεί η σπουδαιότητα της ύπαρξης κοινοτήτων, 

έστω και με λίγους σε αριθμό κατοίκους, στα βουνά της κυπριακής υπαίθρου. 
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 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να εξηγήσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων 

τους λόγους της απόφασης για κατάργηση της κοινότητας Πάνω Αμιάντου και να την 

πληροφορήσει εάν δεν υπάρχουν άλλες εναλλακτικές προτάσεις για το ζήτημα της 

διαχείρισης της Κυπριακής Εταιρείας Αμιάντου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.058 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 2 Οκτωβρίου 2002. 

 «Ο καταπράσινος κάμπος του γνωστού αγροκτήματος Φασουρίου κινδυνεύει από 

ολοκληρωτική καταστροφή.  Οι παραδοσιακές φυτείες από εσπεριδοειδή 

εγκαταλείπονται.  Στη θέση τους, στις περισσότερες των περιπτώσεων, απομένουν 

χέρσα τεμάχια γης.  Τούτο έχει ως συνέπεια να ξεραίνονται και να καταρρέουν τα 

κυπαρίσσια, που αποτελούν την ιστορική και παγκόσμια γνωστή οδική δεντροστοιχία 

του Φασουρίου. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται, ώστε να προστατευθεί ο πνεύμονας 

πρασίνου του Φασουρίου και να διατηρηθεί η χαρακτηριστική οδική δεντροστοιχία από 

κυπαρίσσια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.059 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 2 Οκτωβρίου 2002. 

 «Στη διάρκεια επίσκεψης στο Ειδικό Σχολείο Ευαγγελισμός έχουμε διαπιστώσει 

την απουσία πισίνας που θα ενίσχυε το πρόγραμμα φυσιοθεραπείας των παιδιών.  

Όπως έχουμε ενημερωθεί, για τις ανάγκες αυτές το σχολείο χρησιμοποιεί μία με δύο 

φορές τη βδομάδα την πισίνα του ιδρύματος Χρίστου Στέλιου Ιωάννου, με τα 

αναμενόμενα προβλήματα και την ταλαιπωρία που προκαλεί η μεταφορά των παιδιών. 

 Η κατασκευή πισίνας στο Ειδικό Σχολείο Ευαγγελισμός θα μπορούσε να καλύψει 

και τις ανάγκες της Ειδικής Σχολής Λευκωσίας που βρίσκεται πλησίον και σίγουρα θα 
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βοηθούσε στην πιο συχνή άσκηση των παιδιών και των δύο σχολείων. 

 Καλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το 

σχετικό έργο προγραμματίζεται, πότε και με ποιες προδιαγραφές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.060 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 2 Οκτωβρίου 2002. 

 «Αναφέρομαι στην απόφαση του Υπουργείου Παιδείας για την έναρξη διδασκαλίας 

του μαθήματος διαφυλικής αγωγής, το οποίο, σύμφωνα με δημοσιεύματα, θα 

διδάσκεται από καθηγητές ποικίλων ειδικοτήτων (θεολόγους, βιολόγους, καθηγητές 

οικιακής οικονομίας, γυμναστές κ.ά.), ενώ θα γίνεται παράλληλα ενημέρωση από 

ειδικούς (γιατρούς, ψυχολόγους και Κοινωνικούς Λειτουργούς) πάνω σε συναφή 

θέματα. 

 Καλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

σε ποια κριτήρια έχει βασίσει την επιλογή των πιο πάνω ειδικοτήτων για τη διδασκαλία 

του θέματος και γιατί από το σχετικό κατάλογο έχει αποκλείσει τους κοινωνιολόγους.  

Συναφές ερώτημα προκύπτει και από τη διδασκαλία του μαθήματος κοινωνιολογίας από 

φιλολόγους και όχι κοινωνιολόγους.» 

 Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.061 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 2 Οκτωβρίου 2002. 

 «Μετά από επίσκεψη στο Ειδικό Σχολείο Ευαγγελισμός διαπιστώθηκε η απουσία 

νοσηλευτικού προσωπικού εξειδικευμένου στην αντιμετώπιση έκτακτων περιστατικών, 

όπως είναι οι επιληπτικές κρίσεις, ο πνιγμός από σίτιση, η φαρμακολογική θεραπεία 

κ.ά.  Τέτοια περιστατικά αναφέρονται συχνά κατά τις ώρες φοίτησης των παιδιών αλλά 

και κατά τη διάρκεια της μεταφοράς τους στο σπίτι.  Όπως είναι φυσιολογικό, οι συνοδοί 

και το υπόλοιπο προσωπικό δεν κατέχουν τις αναγκαίες γνώσεις, για να αντεπεξέλθουν, 

με αποτέλεσμα να υπάρχει κίνδυνος για τη ζωή των παιδιών. 
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 Καλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

σχετικά με τα μέτρα που προτίθεται να πάρει για επίλυση του θέματος τόσο στον 

Ευαγγελισμό όσο και στα υπόλοιπα ειδικά σχολεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2002 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως κ. Νίκου Κόση στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.142, 

ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με την ανάγκη δημιουργίας πυροσβεστικών σταθμών στην επαρχία 

Πάφου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η πόλη και επαρχία Πάφου εξυπηρετείται από έναν πυροσβεστικό σταθμό 

επανδρωμένο με μόνιμο προσωπικό και δύο πυροσβεστικούς σταθμούς 

υπαίθρου, της Πόλης Χρυσοχούς και του Στρουμπιού, επανδρωμένους με 

έκτακτους πυροσβέστες. 

2. Οι πυροσβεστικοί σταθμοί υπαίθρου Πόλης Χρυσοχούς και Στρουμπιού 

επανδρώνονται και από ένα μόνιμο πυροσβέστη από τις 10.00 π.μ. μέχρι τις 16.15 

μ.μ. καθημερινά πλην της Κυριακής. 

3. Λόγω της ραγδαίας τουριστικής ανάπτυξης στην ευρύτερη περιοχή της Πόλης  

Χρυσοχούς, τροχιοδρομείται η ανέγερση μόνιμα επανδρωμένου πυροσβεστικού 

σταθμού.  Με σκοπό την επίσπευση του έργου, αποφασίστηκε όπως η μελέτη, η 

σχεδίαση, η ανέγερση και η συντήρησή του αναληφθούν από τον ιδιωτικό τομέα.  

Το μόνο πρόβλημα που υπάρχει είναι η μεταστέγαση δύο ηλικιωμένων 

εκτοπισθέντων που διαμένουν σε λυόμενο υποστατικό που βρίσκεται μέσα στον 

απαλλοτριωθέντα χώρο. 

4. Όσον αφορά το δεύτερο πυροσβεστικό σταθμό της Πάφου, έχει εγκριθεί στον 

προϋπολογισμό του 2002 το ποσό των £30.000 για έναρξη των εργασιών.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2002 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.01.153, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ανδρέα Παπαπολυβίου. 

 «Αναφορικά με την ανάγκη εκτέλεσης έργων στο φράγμα Λυμπιών, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Για την προώθηση του αναφερόμενου έργου το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων 

περιέλαβε στις προτάσεις του για τον Προϋπολογισμό του 2003 πρόνοια ύψους 

£100.000. 

 Το αναφερόμενο έργο  περιλαμβάνεται στους προϋπολογισμούς του Τμήματος 

Αναπτύξεως Υδάτων των τελευταίων τεσσάρων χρόνων.  Για την έναρξη των εργασιών 

εκτέλεσης του έργου χρειάζεται αποδέσμευση πιστώσεων, που επανειλημμένα έχει 

απορριφθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.113, ημερομηνίας 

10 Μαΐου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Αναφορικά με πιθανές επιπτώσεις σε γεωργική γη μεταξύ Λακατάμιας και Κάτω 

∆ευτεράς από σχεδιαζόμενο αυτοκινητόδρομο, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργικό Συμβούλιο σε συνεδρία του την 21η Ιουνίου 2000 αποφάσισε (αρ. 

απόφασης 51.999): 

α. να εγκρίνει την καταρχήν χάραξη του περιμετρικού αυτοκινητόδρομου 

Λευκωσίας και τη διασφάλισή της από τυχόν αναπτύξεις που θα 

παρεμποδίσουν την υλοποίηση του έργου, 

β. να εγκρίνει την άμεση ετοιμασία μελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων και 
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τεχνοοικονομικής μελέτης με ζήτηση προσφορών εντός του 2000. 

2. Με βάση τα πιο πάνω ανατέθηκε με το συμβόλαιο αρ. PS/D/179 σε ιδιώτες 

συμβούλους μελετητές η ετοιμασία περιβαλλοντικής και τεχνοοικονομικής μελέτης.  

Ημερομηνία έναρξης του συμβολαίου ήταν ο Νοέμβρης 2001 με διάρκεια σαράντα 

πέντε εβδομάδες.  Σύμφωνα με τους όρους του συμβολαίου οι σύμβουλοι έχουν 

ήδη υποβάλει την έκθεση προμελέτης και την ενδιάμεση έκθεση. 

3. Στην όδευση αυτή (φαίνεται με μπλε χρώμα στο συνημμένο σχέδιο) έφεραν 

ενστάσεις διάφοροι δήμοι και κοινότητες, όπως ο δήμος Λατσιών και τα κοινοτικά 

συμβούλια Τσερίου, Πάνω και Κάτω ∆ευτεράς. 

4. Ο δήμος Λατσιών δε συμφώνησε με την αρχική όδευση για τους πιο κάτω λόγους, 

όπως τους είχαν αναφέρει σε σύσκεψη που είχαν στο Υπουργείο Συγκοινωνιών 

και Έργων στις 12 Ιουνίου 2001: 

α. Ο προτεινόμενος αυτοκινητόδρομος διέρχεται νότια και σε πολύ μικρή 

απόσταση από το φαράγγι της Κακκαρίστρας, το οποίο είναι ένα μνημείο της 

φυσικής ιστορίας της Κύπρου και θα πρέπει να διατηρηθεί και να αναδειχθεί. 

β. Η περιοχή του Απαλού έχει υποδειχθεί στο τοπικό σχέδιο Λευκωσίας σαν 

χώρος για δημιουργία εθνικού πάρκου. 

γ. Η υπό αναφορά επηρεαζόμενη περιοχή θα είναι και ο μόνος χώρος όπου 

φυσιολογικά θα επεκταθεί η οικιστική ανάπτυξη του δήμου. 

Σημειώνεται επίσης ότι μετά από αίτημα του δήμου Λατσιών είχε συζητηθεί το 

θέμα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος της Βουλής. 

5. Οι κοινότητες Πάνω και Κάτω ∆ευτεράς είχαν φέρει ένσταση στην αρχική όδευση 

και ένας από τους λόγους που είχαν αναφέρει ήταν η διέλευσή του κοντά στο 

βυζαντινό σπήλαιο της Χρυσοσπηλιώτισσας με κίνδυνο την καταστροφή του και 

επίσης η διέλευσή του από γόνιμη αρδεύσιμη και καλλιεργήσιμη γη. 
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6. Η κοινότητα Τσερίου είχε επίσης αντιδράσει στην αρχική όδευση και τις 

επιφυλάξεις της τις είχε εκφράσει σε σύσκεψη που είχε στο γραφείο του Υπουργού 

Συγκοινωνιών και Έργων στις 8 Μαΐου 2001, με κύριο λόγο αντίδρασής τους τη 

διέλευση του αυτοκινητόδρομου από περιοχή μελλοντικής ανάπτυξης της 

κοινότητας. 

7. Κατόπιν οδηγιών που δόθηκαν από τον Υπουργό Εσωτερικών και εμέ, 

μελετήθηκαν εναλλακτικές πορείες χάραξης του αυτοκινητόδρομου από το Τμήμα 

Πολεοδομίας και Οικήσεως, αφού λήφθηκαν υπόψη οι απόψεις των 

εμπλεκόμενων δήμων και κοινοτήτων στις οποίες έγιναν σχετικές παρουσιάσεις 

από λειτουργούς του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και των Τμημάτων 

Πολεοδομίας και Οικήσεως και ∆ημοσίων Έργων. 

8. Οι εμπλεκόμενες κοινότητες τοποθετήθηκαν θετικά στην όδευση που φαίνεται με 

κόκκινο χρώμα στο συνημμένο χάρτη και ως εκ τούτου προωθήθηκε πρόταση στο 

Υπουργικό Συμβούλιο και εγκρίθηκε η προτεινόμενη όδευση και η διασφάλιση της 

απαιτούμενης γης. 

9. Με βάση την εν λόγω απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου θα προηγηθεί 

περιβαλλοντική/τεχνοοικονομική μελέτη από τα συμπεράσματα της οποίας θα 

προκύψει και η τελική θέση του αυτοκινητόδρομου.»   

Απάντηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2002 του Υπουργού Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Ανδρέα Μουσιούττα στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.01.160, ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2002, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης Παπαδοπούλου. 

 «Αναφορικά με την πλήρωση της κενής θέσης του Πρώτου Λειτουργού Ευημερίας, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η έκθεση της Συμβουλευτικής Επιτροπής διαβιβάστηκε στον πρόεδρο της 
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Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας στις 30 Ιουλίου 2002.  Η μικρή καθυστέρηση που 

σημειώθηκε στην ολοκλήρωση των εργασιών της επιτροπής οφειλόταν σε 

αντικειμενικούς και άλλους λόγους.  Εν πάση περιπτώσει, η καθυστέρηση αυτή με 

κανένα τρόπο δεν επηρέασε την εύρυθμη λειτουργία των Υπηρεσιών Κοινωνικής 

Ευημερίας ή την ανέλιξη του προσωπικού τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας  20 Σεπτεμβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.147, ημερομηνίας 

5 Ιουλίου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης 

Παπαδοπούλου. 

 «Μετά από εξέταση του θέματος για δημιουργία ιστοσελίδων από τους 

κατεχόμενους δήμους, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η ΑΤΗΚ έχει από καιρό διαμορφώσει πολιτική για παραχώρηση δωρεάν 

φιλοξενίας ιστοσελίδων σε όλους τους μη κερδοσκοπικούς οργανισμούς, ομοσπονδίες, 

εκπαιδευτικά ιδρύματα, συνδέσμους, σχολεία κ.λπ. 

 Η ΑΤΗΚ δηλώνει έτοιμη να ανταποκριθεί αμέσως και να βοηθήσει τους 

κατεχόμενους δήμους στην προσπάθεια να προβάλουν τους τόπους μας μέσω του 

διαδικτύου, παρέχοντας δωρεάν χωρητικότητα και φιλοξενία στον εξοπλισμό της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.173, ημερομηνίας 

25 Ιουλίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Σχετικά με τα προβλήματα αισθητικής που παρουσιάζονται στο δρόμο 

Παλαιχωρίου-Αγρού από την κατασκευή με μπετόν τοίχων αντιστήριξης σε μεγάλη 

έκταση, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, μέσα στα πλαίσια των μελετών που γίνονται για τα 
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διάφορα έργα οδικής ανάπτυξης, καταβάλλει προσπάθεια και κατασκευάζει, 

επενδυμένους με πέτρα, τοίχους αντιστήριξης, ώστε να συνάδουν με το περιβάλλον στις 

περιπτώσεις που οι δρόμοι διέρχονται μέσα από κατοικημένες περιοχές ή πολύ 

πλησίον ορεινών θερέτρων. 

 Ωστόσο, σε περιπτώσεις εκτεταμένων ριζικών βελτιώσεων του οδικού δικτύου 

(βελτίωση γεωμετρικών στοιχείων οριζοντιογραφίας) σε ορεινές περιοχές προκύπτει η 

ανάγκη μεγάλων και εκτεταμένων τοίχων αντιστήριξης, που η επένδυσή τους με πέτρα, 

λόγω μεγάλου κόστους, δε συνάδει με τα τεχνοοικονομικά κριτήρια που αφορούν τη 

βελτίωση του οδικού δικτύου. 

 Στις περιπτώσεις αυτές το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων αναγκάζεται να 

χρησιμοποιήσει σκυρόδεμα χωρίς επένδυση και παρουσιάζονται τα προβλήματα που 

αναφέρονται στην ερώτηση. 

 Το πρόβλημα απασχολεί το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων και έχει διαμορφωθεί η 

άποψη ότι μπορεί σε τέτοιες περιπτώσεις να αντιμετωπιστεί τούτο, κατά τρόπο 

οικονομικό, με τοπιοτέχνηση, φύτευση δένδρων, θάμνων και αναρριχητικών φυτών, 

ώστε να  απαμβλυνθεί η επέμβαση στο τοπίο από την κατασκευή μεγάλων  τοίχων 

αντιστήριξης από σκυρόδεμα.  Προς τούτο θα ζητηθεί από το Τμήμα ∆ασών να προβεί 

σε σχετική μελέτη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2002 του Υπουργού Οικονομικών κ. 

Τάκη Κληρίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.159, ημερομηνίας 25 Ιουλίου 

2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης 

Παπαδοπούλου. 

 «Αναφορικά με την περικοπή κρατικής χορηγίας στον Παγκύπριο ∆ιαβητικό 

Σύνδεσμο, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το ύψος των χορηγιών που δίνονται από το Υπουργείο Υγείας προς τους 
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διάφορους φιλανθρωπικούς συνδέσμους και οργανώσεις που ασχολούνται με την 

υποστήριξη ασθενών με χρόνιες και άλλες παθήσεις εξαρτάται τόσο από τα 

προγράμματα που προσφέρει ο κάθε σύνδεσμος/οργάνωση, όσο και από την 

οικονομική τους κατάσταση.  Πάγια πολιτική του Υπουργείου Οικονομικών είναι ότι δεν 

πρέπει να δίνονται χρήματα από το κράτος, για να διατηρούν οι διάφοροι σύνδεσμοι 

ψηλά αποθέματα και καταθέσεις στις τράπεζες.  Η πολιτική αυτή εφαρμόζεται και σε 

άλλες περιπτώσεις παραχώρησης κρατικής χορηγίας προς φιλανθρωπικά ιδρύματα.  

Σημειώνεται επίσης ότι η κατανομή του σχετικού κονδυλίου για χορηγίες που δίνονται 

από το Υπουργείο Υγείας γίνεται σε πλήρη συνεννόηση με τον Υπουργό Οικονομικών 

κατά την κατάρτιση του ετήσιου προϋπολογισμού. 

 Με βάση τα πιο πάνω οι δύο υπουργοί (Οικονομικών και Υγείας) αποφάσισαν 

όπως η χορηγία προς τον Παγκύπριο ∆ιαβητικό Σύνδεσμο για το 2002 μειωθεί από 

£35.000 σε £10.000, γιατί ακριβώς ο σύνδεσμος διατηρεί σήμερα πολύ ψηλά 

αποθεματικά και καταθέσεις στην τράπεζα. 

 Τέλος θα σας παρακαλούσα όπως διαβεβαιώσετε την έντιμο βουλευτή ότι σε 

περίπτωση που ο σύνδεσμος αυξήσει τις δραστηριότητες και τα προγράμματά του ή 

υπάρξει επιδείνωση της οικονομικής του κατάστασης, τότε το όλο θέμα θα 

επανεξεταστεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2002 του Υπουργού Οικονομικών κ. 

Τάκη Κληρίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.165, ημερομηνίας 25 Ιουλίου 

2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης 

Παπαδοπούλου. 

 «Αναφορικά με την πάταξη της φοροδιαφυγής και τον παράνομο τζόγο, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τα στοιχήματα που εμπίπτουν στην αρμοδιότητα του Υπουργείου Οικονομικών 
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είναι τα στοιχήματα επί αγώνων ποδοσφαιρικών ομάδων που διέπονται από τον περί 

Συλλογικών Στοιχημάτων (Ρύθμιση και Φόρος) Νόμο του 1997 και τους περί 

Συλλογικών Στοιχημάτων Κανονισμούς του 1998. 

 Καταρχήν θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι το Υπουργείο Οικονομικών δεν έχει 

στην κατοχή του στοιχεία που επιβεβαιώνουν ότι το ύψος των παράνομων στοιχημάτων 

υπερβαίνει τα £80.000.000 ετησίως, όπως αναφέρεται στην ερώτηση της βουλευτού κ. 

Αντιγόνης Παπαδοπούλου.  Εφόσον αυτά παίζονται παράνομα και ως εκ τούτου δεν 

καταγράφονται πουθενά, κατά την άποψή μας, είναι δύσκολο να εκτιμηθεί το μέγεθος 

του προβλήματος.  Εν πάση περιπτώσει, αν η κ. Παπαδοπούλου κατέχει τέτοια 

στοιχεία, θα παρακαλούσαμε όπως μας τα αποστείλει, για να προβούμε στις ανάλογες 

ενέργειες διερεύνησης του θέματος. 

 Αναφορικά με την πάταξη του παράνομου στοιχήματος, το Υπουργείο 

Οικονομικών εξετάζει σε συνεργασία με τις αρμόδιες υπηρεσίες υπαλλακτικούς τρόπους 

επιβολής του φόρου στοιχήματος, έτσι ώστε ο φόρος να μην αποτελεί κίνητρο στον 

παίκτη να στοιχηματίσει σε παράνομα στοιχήματα, προκειμένου να αποφύγει την 

καταβολή του φόρου. 

 Εκτός από το ύψος του φόρου στοιχήματος, το Υπουργείο Οικονομικών απασχολεί 

και ο εκσυγχρονισμός ολόκληρης της υφιστάμενης νομοθεσίας, ώστε να προσφέρει 

ασφαλιστικές δικλίδες προς όλους τους συμβαλλόμενους και να εξασφαλίζει την 

προστασία του κοινού γενικότερα.  Για το σκοπό αυτό εξετάζεται η τροποποίηση της 

νομοθεσίας στο σύνολό της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.138, ημερομηνίας 11 

Ιουνίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 
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 «Αναφορικά με την υδατοπρομήθεια Μενίκου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Κατά τη διάρκεια εργασίας που αφορούσε την υδατοπρομήθεια Μενίκου, στην 

παρουσία του προέδρου του κοινοτικού συμβουλίου, αρμόδιοι λειτουργοί του 

Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων διαπίστωσαν μόλυνση του νερού της γεώτρησης 

με αρ. 83/81 στην τοποθεσία “Άππης”. 

2. Μετά τη διαπίστωση αυτή οι Υγειονομικές Υπηρεσίες προέβησαν σε διάφορους 

ελέγχους με δείγματα που πάρθηκαν από ολόκληρο το σύστημα 

υδατοπρομήθειας, δηλαδή από τις τρεις γεωτρήσεις, το ντεπόζιτο 

υδατοπρομήθειας και το δίκτυο και σύμφωνα με τα αποτελέσματα το νερό ήταν 

ακατάλληλο για ανθρώπινη κατανάλωση, λόγω μικροβιολογικής μόλυνσης.  Τα εν 

λόγω αποτελέσματα κοινοποιήθηκαν στις διάφορες εμπλεκόμενες υπηρεσίες και 

τμήματα για τις ανάλογες ενέργειες.  Για την αντιμετώπιση της κατάστασης το 

κοινοτικό συμβούλιο Μενίκου σε συνεννόηση με το Γραφείο Επάρχου και το 

Υγειονομείο: 

α. ενημέρωσε τους καταναλωτές για το πρόβλημα που προέκυψε και τους 

κάλεσε να μη χρησιμοποιούν προσωρινά το νερό για ανθρώπινη 

κατανάλωση, αλλά μόνο για άλλες χρήσεις μέχρι νεότερης ειδοποίησης, 

β. ανέλαβε τη μεταφορά νερού με κατάλληλο βυτιοφόρο από ελεγμένη πηγή, 

για τις άμεσες ανάγκες της κοινότητας σε πόσιμο νερό και 

γ. άρχισε τις προσπάθειες για εξεύρεση άλλων κατάλληλων πηγών ύδρευσης 

και απολύμανσης του νερού, ώστε να καταστεί κατάλληλο για πόση. 

3. Πέραν τούτων, το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης και το Τμήμα Αναπτύξεως 

Υδάτων έχουν λάβει σειρά μέτρων που αποσκοπούν: 

α. στην προστασία των κοινοτικών γεωτρήσεων όπως επιφανειακή προστασία 

με κατασκευή πλάκας από σκυρόδεμα, περίφραξη του χώρου, προστασία 
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των στομίων των γεωτρήσεων και κατάλληλη διαμόρφωση, ώστε να 

διασφαλίζεται η στεγανότητά τους και να αποκλείεται η δημιουργία εστιών 

μόλυνσης και 

β. στον καθαρισμό της υδατοδεξαμενής και τακτή συντήρησή της και άλλες 

εργασίες που κρίνονται απαραίτητες, για να αποκατασταθεί η ποιότητα του 

νερού των γεωτρήσεων. 

4. ∆ιευκρινίζεται ότι έχει πρόσφατα εγκατασταθεί αυτόματο σύστημα χλωρίωσης του 

νερού στην υδατοδεξαμενή και έχει εξασφαλιστεί η καταλληλότητα του πόσιμου 

νερού στην κοινότητα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2002 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.01.158, ημερομηνίας 17 Ιουλίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με την εφαρμογή των περί Μέλιτος Κανονισμών, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Το θέμα αυτό δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος.  Οι κανονισμοί για το μέλι εκδίδονται με βάση το άρθρο 29 

των περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) Νόμων του 1996 έως 2001 των οποίων 

ευθύνη για την εφαρμογή έχει το Υπουργείο Υγείας. 

 Ως εκ τούτου, η επιστολή σας έχει διαβιβαστεί στο Υπουργείο Υγείας για εξέταση 

και απάντηση λόγω αρμοδιότητας του υπουργείου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.126, ημερομηνίας 

17 Μαΐου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Σχετικά με την πρόσβαση από τον κύριο δρόμο προς τις κοινότητες Πύργου και 
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Μανδριών Λεμεσού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Τα αιτήματα των δύο κοινοτήτων Πύργου και Μανδριών αφορούν δρόμους της 

Επαρχιακής ∆ιοίκησης και τον τρόπο σύνδεσής τους με δρόμους που εμπίπτουν 

στην αρμοδιότητα του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων. 

2. Και στις δύο περιπτώσεις τα αιτήματα θα μελετηθούν από το Τμήμα ∆ημοσίων 

Έργων και θα ετοιμαστούν κατασκευαστικά σχέδια για τη διαμόρφωση των 

κόμβων. 

3. Η εκτέλεση της εργασίας θα γίνει μετά από συνεννόηση με την Επαρχιακή 

∆ιοίκηση Λεμεσού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.117, ημερομηνίας 17 Μαΐου 2002, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Σχετικά με τα προβλήματα οχληρίας από χοιροστάσια σε κοινότητες της επαρχίας 

Λεμεσού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι πολεοδομικές αρχές, οι έπαρχοι και οι αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης έχουν την 

αρμοδιότητα ελέγχου της συμμόρφωσης με πολεοδομικές άδειες και άδειες οικοδομής 

που χορηγούνται για κτηνοτροφικά υποστατικά σύμφωνα με τους περί Πολεοδομίας και 

Χωροταξίας και περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμους. 

 Οι υγειονομικές υπηρεσίες επιθεωρούν τα εν λόγω υποστατικά σε τακτά 

διαστήματα και υποβάλλουν έκθεση στον έπαρχο, ο οποίος παρεμβαίνει όπου κρίνεται 

αναγκαίο. 

 Γενικά φαίνεται ότι τα χοιροστάσια συμμορφώνονται με τους όρους που τίθενται 

για τη λειτουργία τους, διότι οι ίδιοι οι χοιροτρόφοι προσπαθούν να αποφύγουν την 

αντιπαράθεση με το κοινό, το οποίο ενδέχεται να επηρεάζεται σε περιπτώσεις οχληρίας 

ή ρύπανσης. 
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 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος εφαρμόζει, μέσω του 

Τμήματος Γεωργίας, από το 1996 εθελοντικό σχέδιο παροχής σημαντικών οικονομικών 

κινήτρων (μέχρι 66,67% επιδότηση του κόστους) για εφαρμογή συστημάτων 

συγκέντρωσης επεξεργασίας και χρήσης των χοιρολυμάτων, με στόχο την αισθητή 

μείωση της οχληρίας.  Τέτοια συστήματα μπορεί να περιλαμβάνουν από τον απλό 

διαχωρισμό υγρών-στερεών, που έχει ως αποτέλεσμα τη σημαντική μείωση του 

βιολογικού φορτίου και την ωρίμαση-μείωση της οσμής των υγρών, μέχρι και 

προηγμένα συστήματα βιολογικής επεξεργασίας, που έχουν πολύ υψηλότερο κόστος 

εγκατάστασης και λειτουργίας. 

 Επιπρόσθετα, με βάση την ευρωπαϊκή οδηγία IPPC 96/61/EC, που αναμένεται 

σύντομα να ενσωματωθεί στην κυπριακή νομοθεσία για σκοπούς εναρμόνισης 

(αρμοδιότητα της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος), καθίσταται υποχρεωτική για τα νέα 

χοιροστάσια, μεγέθους πέραν των εφτακόσιων πενήντα χοιρομητέρων ή δύο χιλιάδων 

χοίρων πάχυνσης, η εξαρχής εγκατάσταση συστημάτων βιολογικής επεξεργασίας των 

λυμάτων, ενώ τα υφιστάμενα χοιροστάσια ανάλογης δυναμικότητας θα πρέπει το 

αργότερο μέχρι το 2007 να προχωρήσουν στην εγκατάσταση βιολογικού σταθμού. 

 Πέραν των πιο πάνω, προς επίλυση των διαπιστούμενων προβλημάτων στο νέο 

εναρμονιστικό νόμο 106(Ι)2002 περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών και του 

Εδάφους (Υπηρεσία Περιβάλλοντος) προβλέπεται η απαγόρευση  της λειτουργίας νέων 

χοιροστασίων χωρίς την εξασφάλιση άδειας απόρριψης, ενώ για όλα τα υφιστάμενα 

χοιροστάσια παρέχεται πίστωση χρόνου μέχρι τον Ιούλιο του 2003 για την εξασφάλιση 

της εν λόγω άδειας.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα μπούμε σήμερα στο Τέταρτο Κεφάλαιο.   

 Στο σημείο αυτό φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.  Η επόμενη 
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συνεδρία του σώματος ορίζεται για την επόμενη Πέμπτη, 10 Οκτωβρίου 2002, στις 4.00 

το απόγευμα.  Αναφέρω ότι κατά τη συνεδρία αυτή ο Υπουργός Οικονομικών θα 

καταθέσει την ομιλία του για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2003.  Η ημερήσια διάταξη 

είναι η ακόλουθη: 

 Ομιλία του Υπουργού Οικονομικών για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2003. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

1. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού Νόμος του 2002.

(Αρ. Φακ. 23.01.183.2002) 

2. Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού της 

Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμου του 2000 Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.151.2002) 

3. Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.027.2002) 

4. Ο περί Σκύλων Νόμος του 2000. 

(Αρ. Φακ. 23.01.076.2000) 

5. Ο περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.219.2002) 

6. Οι περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.197.2002) 
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7.  Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - Θέση 

Οικονόμου Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.230.2002) 

8. Ο περί της Σύμβασης της Ρώμης για το Εφαρμοστέο 

∆ίκαιο στις Συμβατικές Ενοχές και του Πρώτου και 

∆εύτερου Πρωτοκόλλου όσον Αφορά την Ερμηνεία 

της από το ∆ικαστήριο των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.260.2002) 

9. Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 

(Μεταφορά των Ζώων) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.252.2002) 

10. Οι περί της Υγείας των Ζώων (Υγειονομικοί Όροι 

που ∆ιέπουν το Εμπόριο Ορισμένων Ζωικών 

Προϊόντων) (Ειδικοί) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.253.2002) 

11. Οι περί Προστασίας από Ιονίζουσες Ακτινοβολίες 

(Βασικές Αρχές) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.216.2002) 

12. Οι περί Προστασίας από Ιονίζουσες Ακτινοβολίες 

(Ενημέρωση του Πληθυσμού για Εφαρμοστέα Μέτρα 

σε Περίπτωση Έκτακτης Ανάγκης) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.269.2002) 
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13. Οι περί Προστασίας από Ιονίζουσες Ακτινοβολίες 

(Επιτήρηση και Έλεγχος των Αποστολών 

Ραδιενεργών Αποβλήτων) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.270.2002) 

14. Οι περί Προστασίας από Ιονίζουσες Ακτινοβολίες 

(Έκθεση για Ιατρικούς Σκοπούς) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.279.2002) 

15. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(Χρησιμοποίηση της Ιλύος στη Γεωργία) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.198.2002) 

16. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(Πρόληψη και Μείωση της Ρύπανσης των Νερών 

από Αμίαντο) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.199.2002) 

17. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(Νιτρορύπανση Γεωργικής Προέλευσης) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.254.2002) 

18. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(Απόρριψη Εξαχλωροκυκλοεξανίου) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.255.2002) 

19. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 
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(∆ειγματοληψία και Ανταλλαγή Πληροφοριών για τα 

Γλυκά Επιφανειακά Νερά) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.259.2002) 

20. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(Απόβλητα από τη Βιομηχανία ∆ιοξιδίου του 

Τιτανίου) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.260.2002) 

21. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(Απόρριψη Επικίνδυνων Ουσιών σε Υπόγεια Νερά) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.261.2002) 

22. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(∆ιασφάλιση Ποιότητας Γλυκών Νερών για Ψάρια) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.262.2002) 

23. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(∆ιασφάλιση Ποιότητας Νερών για Οστρακοειδή) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.263.2002) 

24. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(Ρύπανση από Ορισμένες Επικίνδυνες Ουσίες) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.264.2002) 

25. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(Απόρριψη Υδραργύρου από Τομείς εκτός του 
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Βιομηχανικού Τομέα της Ηλεκτρόλυσης των 

Χλωριούχων Αλάτων Αλκαλίων) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.265.2002) 

26. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(Απόρριψη Υδραργύρου από το Βιομηχανικό Τομέα 

της Ηλεκτρόλυσης των Χλωριούχων Αλάτων 

Αλκαλίων) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.266.2002) 

27. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(Απόρριψη Καδμίου) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.267.2002) 

28. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(Απόρριψη Επικίνδυνων Ουσιών) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.268.2002) 

29. Ο περί Αναγκαστικής Απαλλοτριώσεως 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2000. 

(Αρ. Φακ. 23.01.186.2000) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 

Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών και της 
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Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Προβλήματα/προοπτικές/ευθύνες από τη λειτουργία 

του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση των 

Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Παρακολουθήσεως 

Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων 

∆απανών και Οικονομικών και Προϋπολογισμού). 

(12.7.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.169.2001) 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-

Παθόντων για τα θέματα που τιτλοφορούνται: 

 α. «Οι παράνομες ανασκαφές που διεξάγονται 

στην κατεχόμενη αρχαία Σαλαμίνα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του  βουλευτή κ. Κώστα Παπακώστα).  

(28.11.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.348.2001)   

 β. «Η προσπάθεια αναστήλωσης της εκκλησίας 

της Ιεράς Μονής Αποστόλου Ανδρέα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του  βουλευτή κ. Κώστα Παπακώστα).  

(28.11.2001). 
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(Αρ. Φακ. 23.04.349.2001) 

 γ. «Η πρόσφατη ανέγερση από το παράνομο 

καθεστώς Ντενκτάς δύο μιναρέδων μέσα στην 

κατεχόμενη πόλη της Αμμοχώστου». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του  βουλευτή κ. Κώστα Παπακώστα).  

(28.11.2001).  

(Αρ. Φακ. 23.04.350.2001) 

 δ. «Οι συνεχιζόμενες προκλητικές ενέργειες 

καταστροφής της θρησκευτικής και 

πολιτιστικής μας κληρονομιάς στα 

κατεχόμενα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Λευτέρη Χριστοφόρου).  

(24.10.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.267.2001) 

 ε. «Οι νομικές ενέργειες και οι δυνατότητες 

επαναπατρισμού των κλεμμένων 

θρησκευτικών και πολιτιστικών μας 

θησαυρών». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Λευτέρη Χριστοφόρου).  

(24.10.2001).   

(Αρ. Φακ. 23.04.274.2001)  

(Συνέχιση της συζήτησης). 
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3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Tα προβλήματα που προκύπτουν 

από τη μη ικανοποιητική εφαρμογή της νομοθεσίας 

για την πρόληψη της βίας στην οικογένεια και την 

προστασία των θυμάτων και η ανάγκη δημιουργίας 

της αναγκαίας υποδομής για προστασία και στήριξη 

των θυμάτων βίας». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επιτροπής). 

(15.11.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.313.2001)   

4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας 

για το θέμα που τιτλοφορείται «Η διδασκαλία του 

μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική 

εκπαίδευση». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Πρόδρομου Προδρόμου). 

(18.9.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.194.2001) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

(Ώρα λήξης: 5.05 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Νικολάου Ιωνάς 

Βαρνάβα Γιώργος Ομήρου Γιαννάκης 

Βασιλείου Ανδρούλα Παπαδόπουλος Τάσσος 
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Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γεωργίου Γεώργιος Παπακώστας Κώστας 

Γιάγκου Κίκης Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος  Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεοδώρου ∆ώρος Προδρόμου Πρόδρομος 

Θωμά Γιαννάκης Σαμψών Σωτήρης 

Καράς Αντώνης Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κατσουρίδης Νίκος Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κληρίδης Χρίστος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τυρίμος Κυριάκος 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγεωργίου Τάκης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος Χρίστου Ανδρέας 

Μιχαηλίδης Θάσος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μιχαηλίδης Ντίνος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Καλαϊτζιάν Πετρός  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Σύντομη ομιλία του Προεδρεύοντος του σώματος κ. Ντίνου Μιχαηλίδη με την 
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ευκαιρία της τεσσαρακοστής δεύτερης επετείου της ανεξαρτησίας της Κύπρου, 

αναφορά στο θάνατο του πρώην βουλευτή Χρίστου Βάκη και τήρηση μονόλεπτης 

σιγής στη μνήμη του, καθώς και στη μνήμη όσων θυσιάστηκαν για την πατρίδα. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002», αγορεύσεις των κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου και 

Χρίστου Κληρίδη και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του ∆ήμου 

Αγίας Νάπας (Κυρωτικός) Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Εξαγωγής των Πολιτιστικών Αγαθών Νόμος 

του 2002» και «Ο περί Επιστροφής των Πολιτιστικών Αγαθών Νόμος του 2002», 

συζήτηση (Α. Γεωργίου, Πρ. Προδρόμου, Χρ. Ταραμουντάς, Α. Βασιλείου, Α. 

Χρίστου, Τ. Παπαδόπουλος, ∆. Συλλούρης, Χρ. Πουργουρίδης, Χρ. Κληρίδης) και 

ψήφισή τους σε νόμους. 

5. Αναβολή, έπειτα από εισήγηση του κ. Νίκου Πιττοκοπίτη, του θέματος «Ο περί 

Εμπόρων Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Επίδειξη και ∆οκιμή) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002». 

6. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και συζήτηση (∆. Θεοδώρου, Χρ. 

Μαυροκορδάτος, Α. Χρίστου, Γ. Τάσου, Α. Γεωργίου, Πρ. Προδρόμου, ∆. 

Συλλούρης, Χρ. Πουργουρίδης, Χρ. Κληρίδης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Τ. 

Παπαδόπουλος) σχετικά με την παραπομπή θεμάτων στις αρμόδιες 

κοινοβουλευτικές επιτροπές. 

7. Ερωτήσεις βουλευτών:  Πρόβλημα οδικού δικτύου στο Μένικο - Αντιδράσεις στη 

λειτουργία βιομηχανικής ζώνης στην Παραμύθα - Οφειλές κυβέρνησης στο Ταμείο 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Πρόθεση της κυβέρνησης για εκμίσθωση ιδιοκτησίας 

του ΕΒΚΑΦ - Αίτημα ερασιτεχνών ψαράδων για επιστροφή τελών - Γήπεδα γκολφ 
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στην ελεύθερη Αμμόχωστο - Αγρότες και σχέδια για τις ανανεώσιμες πηγές 

ενέργειας - Κατασκευή μαρίνας στην Αγία Νάπα - ∆ημοσίευμα για τη συνεισφορά 

της Κύπρου στον προϋπολογισμό της Ευρωπαϊκής Ένωσης -  Ηλεκτρικό ρεύμα 

για τη λειτουργία της κεραίας των Βρετανών στο Ακρωτήρι - Ανάγκη 

αναπαλαίωσης του τουρκοκυπριακού σχολείου στο Καλό Χωριό Λάρνακας - 

Προβλήματα από το πεδίο βολής στο Καλό Χωριό Λάρνακας - Ερώτημα για τα 

ληγμένα πυρομαχικά και άλλα υλικά της Εθνικής Φρουράς - Ανάγκη λειτουργίας 

Κέντρου ∆ηλητηριάσεων στην Κύπρο - Κακή κατάσταση των δημόσιων μέσων 

συγκοινωνίας - Αίτηση της εταιρείας “Πίπης Φαρμ Λτδ” για ανέγερση 

πτηνοσφαγείου - Η προτεινόμενη περιοχή “Natura” στην περιοχή “Καυκάλλα” 

Μάμμαρη-Κοκκινοτριμιθιάς - Προβλήματα σχετικά με τις εξετάσεις MRI και για 

οστεοπόρωση  - Κοστολόγηση για το Γενικό Σχέδιο Υγείας - Ζήτημα διαχείρισης 

της Κυπριακής Εταιρείας Αμιάντου - Ανάγκη προστασίας του αγροκτήματος 

Φασουρίου - Ανάγκη κατασκευής πισίνας στο Ειδικό Σχολείο Ευαγγελισμός - 

∆ιδασκαλία μαθήματος διαφυλικής αγωγής - Απουσία εξειδικευμένου 

νοσηλευτικού προσωπικού στο Ειδικό Σχολείο Ευαγγελισμός. 

8. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  Κατασκευαστικά 

προβλήματα στο Περιφερειακό Σχολείο Καλού Χωριού Λεμεσού - Ανάγκη 

δημιουργίας πυροσβεστικών σταθμών στην επαρχία Πάφου - Ανάγκη εκτέλεσης 

έργων στο φράγμα Λυμπιών - Πιθανές επιπτώσεις σε γεωργική γη μεταξύ 

Λακατάμιας και Κάτω ∆ευτεράς από σχεδιαζόμενο αυτοκινητόδρομο -

Καθυστέρηση στην πλήρωση της κενής θέσης του Πρώτου Λειτουργού Ευημερίας 

- Ανάγκη δημιουργίας ιστοσελίδων από τους κατεχόμενους δήμους - Ακαλαίσθητες 

επιφάνειες από μπετόν στο δρόμο Αγρού-Παλαιχωρίου - Περικοπή κρατικής 

χορηγίας στον Παγκύπριο ∆ιαβητικό Σύνδεσμο - Τζόγος και φοροδιαφυγή - 
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Ακατάλληλο νερό ύδρευσης στο Μένικο - Εφαρμογή των περί Μέλιτος 

Κανονισμών - Επικίνδυνη πρόσβαση προς τα χωριά Πύργος και Μανδριά της 

επαρχίας Λεμεσού - Πρόβλημα οχληρίας από χοιροστάσια σε κοινότητες της 

επαρχίας Λεμεσού. 

 

 

 

 

 

   

 



 

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

H΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 10ης Οκτωβρίου 2002 

(Ώρα έναρξης:  4.14 μ.μ.) 

(Αρ. 3) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Κηρύσσω την έναρξη της 

σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων και παρακαλώ τον κ. γραμματέα 

να διαπιστώσει κατά πόσο υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ)  

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού προχωρήσουμε στην ημερήσια διάταξη της 

σημερινής μας συνεδρίας, θα ήθελα να συγχαρώ εκ μέρους του σώματος τις γυναίκες 

της Βουλής, βουλευτές, προσωπικό και κοινοβουλευτικούς συνεργάτες, για τη θετική 

ανταπόκρισή τους στην Παγκόσμια Εκστρατεία κατά του Καρκίνου του Μαστού.  Όπως 

βλέπετε, οι δικές μας γυναίκες φορούν σήμερα τα ειδικά φανελάκια... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Της Βουλής οι γυναίκες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Οι γυναίκες της Βουλής είναι δικές μας γυναίκες· δεν είναι ξένες.  Αλλά και οι 

κατάδικές μας φορούν τα φανελάκια! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα έσοδα από τα φανελάκια που έχουν συγκεντρωθεί από τις εισφορές που έγιναν 

θα δοθούν στην EUROPA DONNA Κύπρου για τους σκοπούς της εκστρατείας.  Θέλω 

να πω στους συνάδελφους βουλευτές ότι σύντομα θα κυκλοφορήσει και γραβάτα με το 

σήμα και έχω δεσμευτεί, εισερχόμενος στο κτίριο, ότι ο καθένας από εμάς θα πάρει μία 

και ακόμα μία για να τη δώσει κάπου αλλού. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Σύμφωνοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη σημερινή συνεδρία της η Επιτροπή Επιλογής 

έχει αποφασίσει τη σύνθεση των ακόλουθων δύο μόνιμων κοινοβουλευτικών 

επιτροπών, πράγμα το οποίο εκκρεμούσε, όπως γνωρίζετε.   

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή για την Εγκληματικότητα:  Πρόεδρος της εν λόγω 

επιτροπής για τη δεύτερη και τρίτη σύνοδο θα είναι ο κ. Κώστας Παπακώστας του 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και για την τέταρτη και πέμπτη σύνοδο ο κ. Ρίκκος 

Ερωτοκρίτου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. Μέλη της επιτροπής:  Κίκης Γιάγκου, 

Γιαννάκης Θωμά, Κώστας Κωνσταντίνου, Νίκος Τορναρίτης, Μάριος Ματσάκης. 

 Η άλλη Κοινοβουλευτική Επιτροπή είναι εκείνη για το Φάκελο της Κύπρου με την 

ακόλουθη σύνθεση:  ∆ώρος Θεοδώρου, πρόεδρος, Αριστοφάνης Γεωργίου, Ελένη 

Θεοχάρους, Ζαχαρίας Κουλίας, μέλη. 

 Και να μου επιτρέψετε να καλωσορίσω τον Υπουργό Οικονομικών και τους 
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συναδέλφους του, μέλη του Υπουργικού Συμβουλίου, τους υπόλοιπους υπουργούς, και 

να τον καλέσω στο βήμα για να μας αναλύσει τον κρατικό προϋπολογισμό του 2003. 

 Κύριε Υπουργέ. 

ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ: 

(Τ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ) 

 Αξιότιμε κύριε Πρόεδρε,  αξιότιμες κυρίες και αξιότιμοι κύριοι βουλευτές, 

 Να μου επιτρέψετε πρώτα να καλωσορίσω και εγώ την παρουσία της ομάδας 

εκστρατείας με τα μπλουζάκια με το στόχο για τη διαφώτιση αλλά και την πρόληψη του 

καρκίνου του μαστού, επίσης και τις κυρίες βουλευτές. 

 Είναι με ιδιαίτερη ικανοποίηση που βρίσκομαι σήμερα στο βήμα της ολομέλειας 

της Βουλής των Αντιπροσώπων για να εγκαινιάσω τη συζήτηση και εξέταση του 

κρατικού προϋπολογισμού για το 2003.  Θεωρώ τη συζήτηση του προϋπολογισμού του 

κράτους μείζονος σημασίας.  Η παρουσία μου στη Βουλή μου δίνει την ευκαιρία να 

αναλύσω τις επιδόσεις της Κύπρου στο οικονομικό και κοινωνικό πεδίο και να προβώ 

σε έναν απολογισμό του κοινωνικού και οικονομικού έργου της παρούσας κυβέρνησης, 

που τον ερχόμενο Φεβρουάριο συμπληρώνει, όπως θα τεκμηριώσω, μία ακόμη 

πετυχημένη πενταετή θητεία. 

 Πριν υπεισέλθω, υπό τύπον απολογισμού, στις επιδόσεις και στο έργο της 

κυβέρνησης, θα ήθελα να ευχαριστήσω τον Πρόεδρο και τα μέλη της Βουλής, και 

ιδιαίτερα τον πρόεδρο και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού, για την εποικοδομητική συνεργασία που είχαμε.  Υπήρξαν, βέβαια, 

και περιπτώσεις διαφορετικών εκτιμήσεων και θέσεων, ακόμη και αντιπαραθέσεις.  

Προσωπικά, όμως,  θεωρώ ότι η κατάθεση ιδεών και η συζήτησή τους αποτελεί το 

οξυγόνο της δημοκρατίας και μέσα από αυτές επιτυγχάνεται η απαραίτητη συναίνεση 

στη διαμόρφωση και υλοποίηση της οικονομικής και κοινωνικής πολιτικής.      
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 Οι επιδόσεις της κυπριακής οικονομίας είναι εξαιρετικές.  Μεγαλύτερο όμως 

επίτευγμα θεωρώ την αναμενόμενη επιτυχή ολοκλήρωση των ενταξιακών 

διαπραγματεύσεων.  Σ’ αυτή την προσπάθεια η Κύπρος βρήκε ενεργό συμπαραστάτη 

την κυβέρνηση της Ελλάδας και ολόκληρο τον ελληνικό λαό.  Είμαστε ευγνώμονες γι’ 

αυτή την πολύπλευρη βοήθεια.  Ιδιαίτερα ευγνώμονες είμαστε για την αθόρυβη αλλά 

πολύτιμη συμβολή της κυβέρνησης της Ελλάδας στο δύσκολο έργο της εναρμόνισης.  

ΕΠΙΤΕΥΓΜΑΤΑ    

 Αν κάποιος αντικειμενικός παρατηρητής προσπαθούσε να σκιαγραφήσει την 

πορεία, τη στρατηγική αλλά και το έργο που επιτελέστηκε τα τελευταία χρόνια στο 

κοινωνικό και οικονομικό πεδίο, θα μπορούσε, χωρίς αοριστολογίες και αφηρημένες 

έννοιες, να το πράξει χωρίς δυσκολία.  Η γλώσσα των δεδομένων και στοιχείων είναι 

αδιάψευστη.  

 Τόσο το 2001 όσο και ιδιαίτερα φέτος είναι γενικά παραδεκτό ότι η οικονομία του 

τόπου αντιμετωπίζει αντίξοες συνθήκες, λόγω της συνεχιζόμενης ύφεσης στην 

παγκόσμια οικονομία.  Την ίδια περίοδο προωθούνται ριζικές διαρθρωτικές αλλαγές 

που καλύπτουν όλο το φάσμα της οικονομίας.  Ωστόσο, η κυπριακή οικονομία κατάφερε 

να αντιμετωπίσει τις προκλήσεις αυτές με επιτυχία.  

 Παράλληλα, τα τελευταία χρόνια στοχεύσαμε στην οικονομική σταθερότητα.  Οι 

χαμηλοί ρυθμοί πληθωρισμού αποτελούν απόδειξη της επίτευξης της πιο πάνω 

στόχευσης.  Η αυξητική τάση του πληθωρισμού που παρατηρείται πρόσφατα σχετίζεται 

με τις αυξήσεις στους έμμεσους φόρους και πρόκειται για προσωρινό φαινόμενο.  

Σημασία έχει, όπως γνωρίζετε, το ύψος του δομικού πληθωρισμού που εξακολουθεί να 

κυμαίνεται μεταξύ 2-2,5%.  Αξιοσημείωτο είναι το γεγονός ότι το Σεπτέμβρη, τον 

περασμένο μήνα, ο δομικός πληθωρισμός ανήλθε μόλις στο 1,3%.    

 Το δημοσιονομικό έλλειμμα παραμένει κάτω από το 3% του ΑΕΠ, ικανοποιώντας 
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το σχετικό κριτήριο του Μάαστριχτ.  Η εξέλιξη αυτή είναι θετική, με δεδομένο ότι υπήρξε 

σειρά εξελίξεων που επηρέασαν αυξητικά το δημοσιονομικό έλλειμμα, όπως η κρίση 

που προκλήθηκε από την 11η Σεπτεμβρίου 2001 και οι κοινωνικές παροχές που 

παραχωρήθηκαν στα πλαίσια της φορολογικής μεταρρύθμισης. 

 Θα ήθελα να σταθώ στις δύσκολες οικονομικές συνθήκες που κληθήκαμε όλοι να 

αντιμετωπίσουμε, μετά το περσινό κτύπημα στις Ηνωμένες Πολιτείες.  Το αντίξοο 

εξωτερικό περιβάλλον επιδεινώθηκε πρόσφατα περαιτέρω, λόγω της κρίσης στα διεθνή 

χρηματιστήρια, της έκρυθμης κατάστασης αναφορικά με το Ιράκ και της ανοδικής τάσης 

της τιμής του πετρελαίου στη διεθνή αγορά.  Όπως ήταν αναμενόμενο, η 

αποσταθεροποίηση της παγκόσμιας οικονομίας είχε αρνητικές επιπτώσεις και στη μικρή 

και ανοικτή οικονομία της Κύπρου.  Η κυβέρνηση κατάφερε μέσα από μια 

ολοκληρωμένη προσέγγιση, χωρίς περιττή κινδυνολογία, αν όχι να ξεπεράσει πλήρως 

τα προβλήματα που προέκυψαν, να τα περιορίσει στον ελάχιστο δυνατό βαθμό.  

Σήμερα μιλάμε για ρυθμό ανάπτυξης για το 2002 που ανέρχεται στο 2,3% και ανεργία 

στο 3,3%.  Αυτό, υπό τις περιστάσεις, μπορεί να θεωρηθεί επίτευγμα, αφού 

πραγματοποιήθηκε χωρίς να κλονιστεί η μακροοικονομική σταθερότητα.  ∆εν 

προσφύγαμε στην εύκολη και, από πολιτικής σκοπιάς, ενδεχομένως πρόσφορη, αλλά, 

μεσοπρόθεσμα, επώδυνη για την οικονομία λύση της αύξησης των δημοσιονομικών 

ελλειμμάτων.  ∆ιατηρήσαμε, κάτω από ιδιαίτερα δυσμενείς συνθήκες, το δημοσιονομικό 

έλλειμμα κάτω από το 3% του ΑΕΠ, ικανοποιώντας το σχετικό κριτήριο της Συνθήκης 

του Μάαστριχτ, την ίδια περίοδο που χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 

πιθανότατα, δε θα είναι σε θέση να διατηρήσουν τα δημοσιονομικά ελλείμματα εντός 

των πλαισίων που θέτει η Συνθήκη του Μάαστριχτ.  

 Όλα αυτά, αξιότιμες κυρίες και αξιότιμοι κύριοι βουλευτές, δεν τα λέει μόνο ο 

Υπουργός Οικονομικών της Κύπρου.  Γιατί κάποιοι, εύκολα, θα ισχυρίζονταν ότι 
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«ευλογεί τα γένια του».  Τα διαπιστώνουν διεθνείς οργανισμοί, που σε σειρά 

αξιολογήσεών τους αναφέρονται με ιδιαίτερα ευνοϊκά σχόλια στις επιδόσεις της 

κυπριακής οικονομίας.  Το επιβεβαιώνει επίσης η έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής 

για την Κύπρο, που ήδη δημοσιεύθηκε και είναι ιδιαίτερα θετική για τις 

μακροοικονομικές της επιδόσεις.  

 Η χθεσινή Έκθεση Προόδου της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την  Κύπρο ήταν, 

όπως γνωρίζετε, καθόλα θετική.  Η έκθεση ουσιαστικά επιβεβαιώνει όλα αυτά τα οποία 

με μόχθο κατορθώσαμε να κάνουμε για την Κύπρο.  Ειδικότερα, το κεφάλαιο που 

αφορά την κυπριακή οικονομία είναι ξεκάθαρο και σαφές.  Με την έκθεσή της η 

Ευρωπαϊκή Επιτροπή θεωρεί την κυπριακή οικονομία έτοιμη για ένταξη στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση από τώρα.  Στην ίδια έκθεση γίνεται ξεκάθαρη αναφορά στις πολύ 

καλές επιδόσεις της κυπριακής οικονομίας την περίοδο 1997-2001, αλλά και στις 

ενθαρρυντικές προοπτικές για τα επόμενα έτη.  Στέκομαι ενδεικτικά μόνο στις αναφορές 

που αφορούν τη συστηματική μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος, τη διατήρηση 

υψηλού ρυθμού ανάπτυξης, το χαμηλό πληθωρισμό, τη μεγάλη αύξηση της 

παραγωγικότητας της εργασίας, κυρίως στον τομέα των υπηρεσιών, και το θετικό 

επιχειρηματικό κλίμα. 

 ∆ε θα μπορούσα, ωστόσο, να αφήσω ασχολίαστα και τα πολύ θετικά σχόλια της 

έκθεσης προόδου αναφορικά με τις εξελίξεις στο χρηματοδοτικό τομέα και κυρίως την 

ομαλή προσαρμογή της οικονομίας μας στο νέο καθεστώς των ελεύθερων επιτοκίων, 

που προήλθε από την κατάργηση του ανώτατου επιτοκίου από την 1η Ιανουαρίου 2001 

και τη σταδιακή και επιτυχημένη απελευθέρωση των συναλλαγματικών περιορισμών. 

 Όλα αυτά τα λέει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στην κρισιμότερη έκθεση προόδου για 

την Κύπρο, στην έκθεση που μετατρέπει την Κύπρο μας από υποψήφια σε 

εντασσόμενη χώρα. 
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 ∆εν είναι, όμως, μόνο αυτά.  Υπάρχει μια σειρά στρατηγικών επιλογών που 

προωθήσαμε με συνέπεια όλα αυτά τα χρόνια, με ορατά οφέλη για το λαό και για τη 

χώρα.  

 Οι μεταρρυθμίσεις που συντελέστηκαν, ιδιαίτερα στο χρηματοδοτικό τομέα αλλά 

ειδικότερα στο φορολογικό μας σύστημα, έχουν αποσπάσει θετικότατα σχόλια σε 

πολλές χώρες και από εξειδικευμένους οργανισμούς. 

 Παρά τις έντονες αντιρρήσεις και αμφισβητήσεις προχωρήσαμε στην 

ελευθεροποίηση των επιτοκίων.  ∆ικαιωθήκαμε από τα ίδια τα γεγονότα και 

διαψεύστηκαν όσοι προέβλεπαν ότι η ελευθεροποίηση των επιτοκίων θα οδηγούσε τα 

επιτόκια στα ύψη.  Η ελευθεροποίηση των επιτοκίων ήταν η βασική αιτία που πέρσι 

είχαμε τρεις διαδοχικές μειώσεις των επιτοκίων.  Λογικά προβλέπεται περαιτέρω 

σύγκλιση με τα χαμηλότερα επιτόκια της ευρωζώνης τα επόμενα λίγα χρόνια, με 

χειροπιαστά οφέλη για τις επιχειρηματικές μονάδες και τον απλό πολίτη. 

 Προχωρήσαμε προσεκτικά, με σταθερά βήματα, σε σταδιακή ελευθεροποίηση των 

επενδύσεων στην Κύπρο και επενδύσεων Κυπρίων στο εξωτερικό.  Τα αποτελέσματα 

είναι θετικά.  Ούτε σε αυτή την περίπτωση επιβεβαιώθηκαν όσοι προέβλεψαν 

κλυδωνισμούς στην οικονομία.  

 Η φορολογική μεταρρύθμιση, που υιοθετήθηκε φέτος τον Ιούνιο, μέσα από 

συναινετικές διαδικασίες, αποτελεί ακόμη ένα επίτευγμα που εμπεδώνει τη θέση της 

Κύπρου ως μιας σύγχρονης και ανταγωνιστικής οικονομίας.  Μέσω της φορολογικής 

μεταρρύθμισης ενισχύεται η επενδυτική δραστηριότητα, η απασχόληση, η θέση της 

Κύπρου ως ελκυστικού διεθνούς επιχειρηματικού κέντρου και, παράλληλα, η κοινωνική 

δικαιοσύνη.  Πρόσφατη μελέτη καταδεικνύει ότι η φορολογική μεταρρύθμιση οδηγεί σε 

σημαντική μείωση της φορολογικής επιβάρυνσης των επιχειρηματικών μονάδων και 

των απλών πολιτών και, κατ’ επέκταση, σε βελτίωση της πλεονεκτικής θέσης που η 
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Κύπρος ήδη κατέχει, σε σύγκριση με τη συντριπτική πλειοψηφία των χωρών μελών της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Όλα αυτά τα προωθήσαμε, όχι μόνο διότι αυτό επιτάσσει η ενταξιακή πορεία της 

Κύπρου.  Τα προωθήσαμε, διότι πιστέψαμε ως κυβέρνηση ότι αυτό επιτάσσει το 

συμφέρον της Κύπρου, ανεξάρτητα από την ενταξιακή μας πορεία.  Αυτό μας 

διαφοροποιεί από την προσέγγιση ορισμένων πολιτικών κομμάτων.  Αποδείξαμε ότι 

είμαστε αξιόπιστοι, αφού αυτά που διακηρύξαμε τα εφαρμόσαμε με επιτυχία στην 

πράξη.   

 (Στο σημείο αυτό ακούγεται έντονος θόρυβος στην αίθουσα από τις εργασίες 

επέκτασης του κτιρίου της Βουλής.) 

 Υιοθετήσαμε συγκεκριμένη στρατηγική, με γνώμονα την επιτυχή κατάληξη της 

ενταξιακής πορείας της Κύπρου και σήμερα είμαστε, εν πολλοίς, δικαιωμένοι.  Η 

σκληρή δουλειά έφερε αποτελέσματα.  Στοχεύσαμε στην ολοκληρωμένη εναρμόνιση της 

Κύπρου με το κοινοτικό κεκτημένο, ώστε να μη δίνουμε άλλοθι σε “πονηρές” πολιτικές 

σκέψεις άλλων χωρών.  Το τολμήσαμε και το πετύχαμε και με τη δική σας βοήθεια και 

γι’ αυτό το λόγο εκφράζω την ευαρέσκειά μου.  Η χθεσινή σύνοδος της ολομέλειας του 

Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου άνοιξε την αυλαία για την οριστική διεύρυνση της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης και την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Στοχεύσαμε στον εκσυγχρονισμό της οικονομίας με την προώθηση της νέας 

οικονομίας, αξιοποιώντας τις δυνατότητες που προσφέρει η σύγχρονη τεχνολογία της 

πληροφορικής.  Η νέα οικονομία, που χαρακτηριστικά ονομάζεται οικονομία της 

γνώσης, αποτελεί πλέον αναπόσπαστο κομμάτι της κυπριακής οικονομίας.  

 Ενδεικτικά είναι και τα στοιχεία που αφορούν τον αριθμό των συνδέσεων με το 

διαδίκτυο.  Μέσα σε τρία χρόνια, από τον Ιανουάριο του 1999 μέχρι τον Ιανουάριο του 

2002, ο αριθμός των διασυνδέσεων και των χρηστών του διαδικτύου τετραπλασιάστηκε. 
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 Στην κινητή τηλεφωνία, τον Αύγουστο του 2002, ο αριθμός των συνδρομητών 

ανήλθε σε 382 000, που αντιστοιχεί σε 55 συνδρομητές ανά 100 κατοίκους. 

 Στοχεύσαμε στη βελτίωση του βιοτικού επιπέδου και πετύχαμε σταθερή αύξηση 

του κατά κεφαλήν εισοδήματος. 

 Στοχεύσαμε στην ανταγωνιστικότητα της οικονομίας και καταφέραμε σήμερα η 

Κύπρος να θεωρείται ένα αξιόλογο και ελκυστικό διεθνές επιχειρηματικό κέντρο.   

 Στοχεύσαμε στον εκσυγχρονισμό του κράτους και του ρόλου που διαδραματίζει 

στην οικονομία και σήμερα βρισκόμαστε σε ένα μεταβατικό στάδιο προσαρμογής που 

δείχνει όμως την ξεκάθαρη στρατηγική μας κατεύθυνση και τον εκσυγχρονισμό του 

κράτους.  

 Θα ήταν σφάλμα, αν πιστεύαμε ότι όσα έπρεπε να γίνουν έχουν ήδη γίνει.  Πολλά 

απομένουν να γίνουν και κυρίως σε ό,τι αφορά την τελική φάση της διαδικασίας 

ένταξης, αλλά και ενσωμάτωσης της κυπριακής οικονομίας στην αντίστοιχη ευρωπαϊκή 

οικονομία.  Η κυπριακή οικονομία βρίσκεται στο σωστό δρόμο στηριζόμενη σε γερά 

θεμέλια και έχοντας εκείνα τα συστατικά στοιχεία που είναι αναγκαία και ικανά για να 

την οδηγήσουν στη νέα εποχή.  

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΕΣ ΕΞΕΛΙΞΕΙΣ ΤΟ 2002 

 Το 2002 είναι όντως μια δύσκολη χρονιά.  Τα οικονομικά προβλήματα 

επιδεινώθηκαν μετά τις τρομοκρατικές επιθέσεις στις ΗΠΑ, καθώς και τις πρόσφατες 

αυξήσεις στις τιμές του πετρελαίου στις διεθνείς αγορές, λόγω του ενδεχομένου 

στρατιωτικής επιχείρησης στο Ιράκ. 

 Παρά τις αντίξοες συνθήκες, η κυπριακή οικονομία συνέχισε και φέτος να 

αναπτύσσεται με θετικό ρυθμό, που αναθεωρήθηκε πρόσφατα και που εκτιμάται ότι 

ανέρχεται γύρω στο 2,3% σε πραγματικούς όρους.  Χαρακτηριστικά αναφέρω ότι το 

∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο αναθεώρησε πρόσφατα την πρόβλεψή του για το ρυθμό 
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οικονομικής ανάπτυξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση για το 2002.  Προβλέπει ότι, από 

1,6%, θα ανέλθει στο 1,1% και για το 2003, από 2,9%, στο 2,3%.  Η σημειωθείσα 

επιβράδυνση του ρυθμού ανάπτυξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση επηρεάζει, όπως είναι 

αναμενόμενο, και την Κύπρο και επεξηγεί τη διαφοροποίηση της πρόβλεψης για το 

ρυθμό οικονομικής ανάπτυξης για το 2002.  Ωστόσο, ο μέσος ρυθμός ανάπτυξης της 

πενταετίας 1997-2001 ανέρχεται στο 4,2%, σε σύγκριση με 2,6% στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, γεγονός που τεκμηριώνει ότι τα θεμελιώδη δεδομένα της κυπριακής οικονομίας 

παραμένουν υγιή. 

 Η τουριστική ζήτηση παρουσίασε κάθετη πτώση.  Συγκεκριμένα, οι αφίξεις 

τουριστών μειώθηκαν κατά 14,2% την περίοδο Ιανουαρίου-Αυγούστου 2002.  

 Η κατά κεφαλήν δαπάνη συνέχισε να αυξάνεται με θετικό ρυθμό, τάση που 

παρατηρήθηκε και τα προηγούμενα χρόνια και κρίνεται ιδιαίτερα θετική.  Οι εξελίξεις 

στον τομέα του τουρισμού αναδεικνύουν την αναγκαιότητα για εντατικοποίηση των 

προσπαθειών για αναβάθμιση του τουριστικού προϊόντος και, παράλληλα, την 

περαιτέρω ανάπτυξη άλλων μορφών τουρισμού, πέραν των παραδοσιακών, όπως 

τουρισμού κινήτρων, αθλητικού και συνεδριακού τουρισμού.  Με τον τρόπο αυτό δεν 

πιστεύω ότι θα εξαλειφθεί, αλλά τουλάχιστο θα μειωθεί, σε κάποιο βαθμό, η εξάρτηση 

της οικονομίας μας από τις αναπόφευκτες διακυμάνσεις του παραδοσιακού τουρισμού.  

Είναι πεποίθησή μου ότι η ανάπτυξη του ποιοτικού τουρισμού αποτελεί μονόδρομο για 

την Κύπρο και τη μοναδική συνταγή για ενίσχυση της ανταγωνιστικότητάς της ως 

ελκυστικού τουριστικού προορισμού.  

 Η εφαρμογή του Προγράμματος ∆ημοσιονομικής Εξυγίανσης συνεχίστηκε με 

επιτυχία και το 2002.  Το πρόγραμμα αναθεωρήθηκε στα πλαίσια της ετοιμασίας του 

Προενταξιακού Οικονομικού Προγράμματος, που υπέβαλε η Κύπρος στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση το Μάιο του 2001 και του αναθεωρημένου προγράμματος τον Αύγουστο του 
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2002, με υιοθέτηση του στόχου για σταδιακή εξάλειψη του δημοσιονομικού ελλείμματος 

μέχρι το τέλος του 2005.   

 Καθόλα θετική είναι επίσης και η έκθεση της αρμόδιας διεύθυνσης της 

Ευρωπαϊκής Επιτροπής για το Προενταξιακό Οικονομικό Πρόγραμμα.  Η Ευρωπαϊκή 

Επιτροπή, μεταξύ άλλων, διαπιστώνει ότι «το ΠΟΠ αποτελεί ένα αξιόπιστο πρόγραμμα 

που χαρακτηρίζεται από συνοχή και συνέπεια· περιέχει μια τεκμηριωμένη ανάλυση των 

οικονομικών εξελίξεων».  Και σε άλλα σημεία της έκθεσής της η Ευρωπαϊκή Ένωση 

αναφέρει ότι «το ΠΟΠ περιλαμβάνει ένα ολοκληρωμένο πλαίσιο πολιτικής και οι στόχοι 

που θέτει, περιλαμβανομένου και του στόχου για εξάλειψη του δημοσιονομικού 

ελλείμματος, είναι εφικτοί».      

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗ ΠΟΛΙΤΙΚΗ 

 Ο προϋπολογισμός του 2003 διαπνέεται από τη γενική φιλοσοφία και τους 

στρατηγικούς στόχους της κυβερνητικής οικονομικής και κοινωνικής πολιτικής που 

καθορίζονται στο Στρατηγικό Σχέδιο Ανάπτυξης και στο αναθεωρημένο Προενταξιακό 

Πρόγραμμα 2001-2005.  Οι στόχοι αυτοί στηρίζονται στο τρίπτυχο:  “Ανάπτυξη - 

Ανταγωνιστικότητα - Μεταρρύθμιση”. 

 Για σκοπούς στήριξης των αγροτών στις ανταγωνιστικές συνθήκες στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση συνεχίζονται τα διάφορα σχέδια παροχής πιστώσεων, που 

αποσκοπούν στην αύξηση της αποδοτικότητας των γεωργικών εκμεταλλεύσεων και την 

αναδιάρθρωση των γεωργικών καλλιεργειών.  Η κυβέρνηση στήριξε τους αγρότες 

γενναιόδωρα.  Το 1992 το σύνολο των επιχορηγήσεων προς τον αγροτικό τομέα 

ανερχόταν στα £27 εκατομ.  Στον προϋπολογισμό του 2003 οι συνολικές επιχορηγήσεις 

από £27 εκατομ. ανέρχονται στα £56 εκατομ., η συνεισφορά στον Οργανισμό 

Γεωργικής Ασφάλισης στα £9 εκατομ. και η έκτακτη οικονομική βοήθεια στους 

γεωργοκτηνοτρόφους σχεδόν στα £4 εκατομ.  Επιπλέον, η κυβέρνηση χορήγησε το 
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2002 έκτακτη βοήθεια ύψους £5 εκατομ. στους γεωργοκτηνοτρόφους. 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Η κυβέρνηση αυτή στάθηκε δίπλα στον αγρότη σε μια περίοδο δύσκολη, όπου ο 

ανταγωνισμός εντάθηκε αισθητά και η κυβερνητική στήριξη ήταν, όσο ποτέ άλλοτε, 

αναγκαία. 

 Ο τομέας του περιβάλλοντος τυγχάνει επίσης ιδιαίτερης προσοχής.  Άξονες της 

πολιτικής μας για τον τομέα αυτό είναι η προστασία περιβαλλοντικά ευαίσθητων 

περιοχών, ο έλεγχος της ρύπανσης, η ορθολογική διαχείριση των αποβλήτων και η 

εφαρμογή προγραμμάτων ανακύκλωσης. 

 Στον τομέα της μεταποίησης συνεχίστηκαν τα διάφορα σχέδια που αποσκοπούν 

στη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας, μέσω της ενθάρρυνσης της εισαγωγής 

σύγχρονης τεχνολογίας.  

 Αναπόσπαστο κομμάτι της πολιτικής μας είναι η αναβάθμιση του τομέα των 

υπηρεσιών με αξιοποίηση των ευκαιριών που πηγάζουν από τη νέα τεχνολογία και τη 

“νέα οικονομία”.  Τα συγκεκριμένα μέτρα πολιτικής που προωθούνται περιλαμβάνουν  

τη διασφάλιση της πρόσβασης στο διαδίκτυο σε προσιτές τιμές, επέκταση των 

προγραμμάτων πληροφορικής σε όλες τις εκπαιδευτικές βαθμίδες και την προώθηση 

της παροχής δημόσιων υπηρεσιών προς τον πολίτη μέσω του διαδικτύου. 

 Στο χρηματοοικονομικό τομέα η κυπριακή οικονομία, πέρα από την 

ελευθεροποίηση των επιτοκίων, πραγματοποίησε και άλλα θεσμικά άλματα που θα 

συμβάλουν στην αποδοτική λειτουργία της κεφαλαιαγοράς.  Σε αυτά περιλαμβάνονται η 

ψήφιση αριθμού νομοσχεδίων στα πλαίσια της υλοποίησης των πορισμάτων της 

μελέτης του Ελλαδίτη εμπειρογνώμονα ∆ρ Τσιμπανούλη.  Στόχευσή μας είναι η 

σταδιακή θωράκιση του θεσμού, με γνώμονα πάντα την προστασία του απλού 

επενδυτή.  Πιστεύω ότι, χωρίς τυμπανοκρουσίες, έχουμε καλύψει τεράστιο έδαφος προς 
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την κατεύθυνση αυτή, υιοθετώντας σταδιακά τα πορίσματα της μελέτης του 

εμπειρογνώμονα. 

 Η πολιτική της κυβέρνησης έχει ως επίκεντρο τον άνθρωπο, τον Κύπριο πολίτη.  

Γι’ αυτό με ευαισθησία και αποφασιστικότητα σταθήκαμε και στεκόμαστε πάντοτε κοντά 

στα προβλήματα των ασθενέστερων οικονομικά κοινωνικών τάξεων.  Αποδείξαμε 

έμπρακτα την αλληλεγγύη μας προς τους χαμηλόμισθους, τους συνταξιούχους, τους 

πολύτεκνους, τα άτομα με ειδικές ανάγκες και τους εθνοφρουρούς.  Με στόχο η 

οικονομική πολιτική να μην περιθωριοποιεί την κοινωνική μας αποστολή εκπονήσαμε 

σχέδια και προωθήσαμε μέτρα που εξασφαλίζουν τη σημαντική αύξηση των δημοσίων 

βοηθημάτων, τη βελτίωση των συνθηκών στέγασης για τους λήπτες δημόσιου 

βοηθήματος, την ενίσχυση οικογενειών για κατ’ οίκον φροντίδα ηλικιωμένων και 

ανάπηρων μελών τους και την επιχορήγηση της αυτοεργοδότησης  ηλικιωμένων 

ατόμων. 

 Άμεση προτεραιότητά μας ήταν και η ενίσχυση των οικογενειών με παιδιά, 

περιλαμβανομένης και της τάξης των πολυτέκνων.  Μέσω της φορολογικής 

μεταρρύθμισης πετύχαμε όχι μόνο τη στήριξη των πολύτεκνων, αλλά και την παροχή 

επιδόματος από το πρώτο τέκνο.  Πετύχαμε να προσφέρουμε αυξημένα επιδόματα 

τέκνων στα χαμηλά και μεσαία εισοδήματα.  Μια πολύτεκνη οικογένεια με τέσσερα 

παιδιά έπαιρνε το 1992 £80 το μήνα.  Στα χρόνια που ακολούθησαν, μεταξύ άλλων, η 

κυβέρνηση αύξησε σημαντικά αυτό το ποσό, το οποίο, το 2002, έφθασε στις £125 το 

μήνα.  Με τη φορολογική μεταρρύθμιση πετύχαμε, από τον Ιανουάριο του 2003, το 

ποσό αυτό να αυξηθεί και πάλι κατακόρυφα για τις χαμηλά αμειβόμενες πολύτεκνες 

οικογένειες στις £50 το μήνα για κάθε τέκνο κάτω των 18 χρόνων.  Παράλληλα, 

οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα και με ένα ή δύο εξαρτώμενα παιδιά λαμβάνουν 

επιδόματα για πρώτη φορά της τάξεως των £250 και £300 το χρόνο, αντίστοιχα. 
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 Η έμπρακτη απόδειξη της κοινωνικής μας ευαισθησίας δε σταμάτα όμως εδώ.  

Στον τομέα της μέριμνας αναπήρων συνεχίστηκε στο χρόνο που διανύουμε η πολιτική 

μας για αναβάθμιση της ποιότητας ζωής των ατόμων με αναπηρία, μέσω μιας ενιαίας 

προσέγγισης που καλύπτει τους τομείς της εκπαίδευσης, κατάρτισης, απασχόλησης, 

λειτουργικής αναπροσαρμογής και γενικά της κοινωνικής ενσωμάτωσης.   

 Πιστεύαμε και πιστεύουμε ότι η παιδεία για το λαό μας είναι ζωτικής σημασίας για 

την επιβίωσή του και την ιστορική του συνέχεια, ιδίως όταν αντιμετωπίζουμε την 

τουρκική απειλή σε μια μοιρασμένη πατρίδα.  Στοχεύσαμε από την αρχή στην ενίσχυση 

της παιδείας μας και  αυξήσαμε προοδευτικά τα κονδύλια για την ανέγερση και 

δημιουργία νέων σχολείων, τη στελέχωσή τους, αλλά και την εισαγωγή σύγχρονου 

τεχνολογικού εξοπλισμού.  Στόχος είναι τα παιδιά μας να είναι σε θέση να 

αντεπεξέλθουν στην ανάπτυξη της κοινωνίας της πληροφορίας.  Συνεχίζουμε να 

εργαζόμαστε προς τη δημιουργία της κοινωνίας μάθησης, έχοντας ως γνώμονα το ρόλο 

που μπορεί να διαδραματίσει η εκπαίδευση στην οικονομική και κοινωνική ανάπτυξη.   

Σήμερα όλα τα σχολεία δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης διαθέτουν ηλεκτρονικούς 

υπολογιστές για την εκπαίδευση των μαθητών.  Τη σχολική χρονιά που ήδη ξεκινήσαμε, 

σύμφωνα με το σχέδιο που εφαρμόζουμε, υπάρχουν στα δημοτικά ένας υπολογιστής 

για κάθε δεκαεννέα μαθητές, στα γυμνάσια ένας για κάθε δεκαοκτώ μαθητές, στα λύκεια 

ένας ηλεκτρονικός υπολογιστής για κάθε έξι μαθητές και στις τεχνικές σχολές ένας 

ηλεκτρονικός υπολογιστής για κάθε πέντε μαθητές.  

 Συνεχίζοντας τις τομές στο εκπαιδευτικό μας σύστημα προχωρούμε στην ίδρυση 

του Πανεπιστημίου Εφαρμοσμένων Επιστημών και Τεχνών και του Ανοικτού 

Πανεπιστημίου, που αναμένεται να συμβάλουν στην αύξηση των ευκαιριών των 

πολιτών για πανεπιστημιακή και για διά βίου εκπαίδευση στον τόπο τους.  Παράλληλα, 
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έχει δρομολογηθεί η επέκταση των σπουδών που προσφέρει το Πανεπιστήμιο Κύπρου 

σε νέα γνωστικά αντικείμενα. 

 ∆ε διστάσαμε μπροστά στις ανάγκες της παιδείας και τολμήσαμε να διαθέσουμε 

σημαντικά κονδύλια.  Το 2002 δόθηκαν £296 εκατομ. για τις ανάγκες της παιδείας, 

πετυχαίνοντας τον τριπλασιασμό των σχετικών δαπανών σε σύγκριση με το 1992.  

Σταθεροί στην πολιτική μας, προβλέψαμε, ώστε ο προϋπολογισμός του 2003 να 

περιλαμβάνει περαιτέρω αύξηση των δαπανών για την παιδεία παραχωρώντας 

κονδύλια ύψους £320 εκατομ.    

 Όνειρο δεκαετιών ήταν και η υλοποίηση της απαίτησης της κοινωνίας για τη 

δημιουργία ενός ολοκληρωμένου συστήματος υγείας που θα προσέφερε στον Κύπριο 

πολίτη τη σιγουριά ότι θα απέλαυε στις δύσκολες στιγμές του της ιατρικής φροντίδας 

που δικαιούται.  Η κυβέρνηση τολμά να κάνει και αυτό το όνειρο πραγματικότητα με την 

εφαρμογή του Γενικού Σχεδίου Υγείας.  Το 2002 διατέθηκαν συνολικά £139 εκατομ. για 

τον τομέα της υγείας, παρουσιάζοντας αύξηση 41% σε σύγκριση με το 1998.  Ο 

προϋπολογισμός του 2003 προβλέπει περαιτέρω αύξηση των δαπανών για την υγεία, 

αφού το συνολικό ποσό ανέρχεται στα £151 εκατομ.     

 Χαρακτηριστικό της κοινωνικής ευαισθησίας της κυβέρνησης είναι το γεγονός ότι 

από το 1992 οι δαπάνες κοινωνικής φύσης αυξήθηκαν κατά 350%.  Αποκορύφωμα 

ήταν η συνολική δαπάνη για το 2002, η οποία ανήλθε στα £725 εκατομ. (περίπου 24% 

του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος).  Συνεχίζοντας και πάλι την ίδια πολιτική, ο 

προϋπολογισμός για το 2003 προβλέπει κοινωνικής φύσεως δαπάνες ύψους £895 

εκατομ. 

ΦΟΡΟΛΟΓΙΚΗ ΜΕΤΑΡΡΥΘΜΙΣΗ 

 ∆ε θα μπορούσα να μην αφιερώσω λίγα λεπτά και για τη φορολογική 

μεταρρύθμιση.  Η υιοθέτηση της φορολογικής μεταρρύθμισης αποτελεί μια 
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ριζοσπαστική τομή για τα οικονομικά δρώμενα του τόπου.  Με τη φορολογική 

μεταρρύθμιση η Κύπρος μπορεί να είναι υπερήφανη ότι έχει ένα αξιόλογο, σύγχρονο 

και εναρμονισμένο με την Ευρώπη φορολογικό σύστημα.  Η φορολογική μεταρρύθμιση 

πέτυχε την εναρμόνιση της Κύπρου με το κοινοτικό κεκτημένο.  Επιπλέον, λαμβάνοντας 

υπόψη ότι η αύξηση του φορολογικού βάρους από την έμμεση φορολογία θα επηρεάσει 

τα πιο ευάλωτα οικονομικά στρώματα του λαού, η κυβέρνηση, μέσα από συναινετικές 

διαδικασίες, προχώρησε στην παραχώρηση σημαντικών αντισταθμιστικών κοινωνικών 

μέτρων που κυμαίνονται στα £120 εκατομ. πάνω σε μια ετήσια βάση.  Με απλά λόγια, 

πετύχαμε τους οικονομικούς στόχους που θέσαμε με τη φορολογική μεταρρύθμιση.  

Πετύχαμε βελτίωση όλων των κοινωνικών τάξεων και, πρώτιστα, των χαμηλών 

εισοδηματικά τάξεων.  

 Καταφέραμε να διατηρήσουμε την Κύπρο σε ευνοϊκή θέση στο διεθνή φορολογικό 

ανταγωνισμό.  Η Κύπρος παραμένει ελκυστική ως ένα διεθνές επιχειρηματικό κέντρο.  

Σ’ ό,τι αφορά τον πραγματικό φορολογικό συντελεστή (effective tax rate) για εταιρικά 

κέρδη, η Κύπρος παρουσιάζει, μετά τη φορολογική μεταρρύθμιση, το χαμηλότερο 

πραγματικό φορολογικό συντελεστή στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Τι πέτυχε αυτή η διακυβέρνηση στη σχεδόν δεκαετή θητεία της;  Από £2.000 το 

αφορολόγητο ποσό πενταπλασιάζεται και φθάνει το 2004 στις £10.000.  Ο ανώτατος 

φορολογικός συντελεστής για φυσικά πρόσωπα μειώθηκε στο 30% και είναι ο 

χαμηλότερος στην Ευρώπη, με εξαίρεση τη ∆ανία.  O ψηλότερος συντελεστής έχει 

εφαρμογή για φορολογητέο εισόδημα πέραν των £20.000. 

 ∆εν μπορεί επίσης να παραγνωριστεί η κατακόρυφη μείωση των φόρων 

κατανάλωσης στα αυτοκίνητα τύπου saloon, που αντικατοπτρίζει περίπου το μέσο 

αυτοκίνητο μιας κανονικής οικογένειας.  Από 100% που ήταν ο φόρος μειώθηκε στο 

55% και από το 2004 μειώνεται περαιτέρω στο 45%. 
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 Είναι γνωστό ότι η βάση της φορολογικής μεταρρύθμισης ήταν η ουδετερότητα σε 

σχέση με τα δημόσια οικονομικά.  Το τελικό αποτέλεσμα, όμως, υπολογίζεται να έχει 

επιβάρυνση στα δημόσια οικονομικά περίπου £22 εκατομ., για το 2002, και αναμένεται 

να καλυφθεί από την επέκταση της φορολογικής βάσης και την περαιτέρω βελτίωση της 

αποδοτικότητας των φορολογικών αρχών. 

 Όλα τα πιο πάνω καταδεικνύουν ότι μεριμνήσαμε και πετύχαμε, μέσα από 

συναινετικές διαδικασίες, με τη βοήθεια και της Βουλής των Αντιπροσώπων, να 

συμβάλουμε στην ανάπτυξη, χωρίς να θυσιάσουμε την κοινωνική δικαιοσύνη.  

Πετύχαμε η ανάπτυξη να συνδυαστεί με την κοινωνική δικαιοσύνη. 

ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΣ ΓΙΑ ΤΟ 2003 

 Στο αναπτυξιακό πρόγραμμα για το 2003 δίνεται ιδιαίτερη σημασία στους τομείς 

της οδικής και πολεοδομικής ανάπτυξης, της υδατικής και αγροτικής ανάπτυξης, καθώς 

και στους τομείς της παιδείας και της υγείας.   

 Ο προϋπολογισμός του 2003 ετοιμάστηκε, αφού λήφθηκαν υπόψη τα νέα 

φορολογικά δεδομένα, μαζί με τις αντισταθμιστικές κοινωνικές δαπάνες που 

παραχωρήθηκαν στα πλαίσια της φορολογικής μεταρρύθμισης. 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2003 ανέρχονται σε £375 εκατομ., σε σύγκριση με 

τις αναθεωρημένες δαπάνες ύψους £248 εκατομ. το 2002.  Ιδιαίτερη έμφαση δόθηκε σε 

διάφορα κονδύλια για την προώθηση της εναρμόνισης με το κοινοτικό κεκτημένο και τη 

συμμετοχή της Κύπρου σε αναπτυξιακά προγράμματα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 

καθώς και την κατάρτιση του προσωπικού της δημόσιας υπηρεσίας. 

ΠΡΟΟΠΤΙΚΕΣ ΤΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ 2003 

 Με βάση τις προβλέψεις διεθνών οργανισμών, το εξωτερικό περιβάλλον της 

Κύπρου για το 2003 προδιαγράφεται ευνοϊκότερο σε σύγκριση με το 2002.  Η 

αβεβαιότητα και ο αντίκτυπος των μέτρων που λήφθηκαν κατά της τρομοκρατίας, 
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ύστερα από τα γεγονότα της 11ης Σεπτεμβρίου 2001, αναμένεται να εξασθενίσουν, με 

θετικές επιπτώσεις στη διεθνή οικονομία και, κατ’ επέκταση, την κυπριακή οικονομία.  

Όμως ενδεχόμενη στρατιωτική επέμβαση στο Ιράκ θα ανατρέψει ριζικά το σκηνικό.   

 Με τα πιο πάνω δεδομένα, η πρόβλεψη για την πορεία της κυπριακής οικονομίας 

για το 2003 διαγράφεται θετική.  Με την υπόθεση της βελτίωσης του εξωτερικού 

περιβάλλοντος της Κύπρου, αναμένεται επιτάχυνση του ρυθμού ανάπτυξης γύρω στο 

4,3% και η διατήρηση των συνθηκών πλήρους απασχόλησης, με το ποσοστό ανεργίας 

να κυμαίνεται γύρω στο 3,2% του οικονομικά ενεργού πληθυσμού. 

 Ο ρυθμός πληθωρισμού προβλέπεται να κυμανθεί γύρω στο 4,1%, ενώ 

περιορίζεται στο 2%, εξαιρουμένων των επιπτώσεων από την αύξηση του συντελεστή 

του ΦΠΑ και των φόρων κατανάλωσης. 

 Το δημοσιονομικό έλλειμμα αναμένεται να σημειώσει περαιτέρω μείωση και να 

περιοριστεί στο 2,1% του ΑΕΠ, από 2,7% του ΑΕΠ για το 2002.  Η σημαντική 

αποκλιμάκωση του δημοσιονομικού ελλείμματος, που παρατηρήθηκε τα τελευταία 

τέσσερα χρόνια, και η σταδιακή αλλά σταθερή μείωσή του σε επίπεδα χαμηλότερα από 

αυτά που ορίζονται στη Συνθήκη του Μάαστριχτ αποτελεί θετικότατη εξέλιξη.  Θετική 

εξέλιξη αποτελεί επίσης και η αναμενόμενη σημαντική μείωση του δημόσιου χρέους.  

ΕΠΙΛΟΓΟΣ 

 Η έναρξη του 21ου αιώνα σηματοδότησε την αφετηρία μιας νέας εποχής για την 

ανθρωπότητα.  Το πλέγμα των οικονομικών σχέσεων, όπως αυτό καθιερώθηκε σε 

συνάρτηση με τη ραγδαία πρόοδο στην τεχνολογία, διαμόρφωσε ένα νέο περιβάλλον.  

 Η αβεβαιότητα που ακολούθησε τα γεγονότα της 11ης Σεπτεμβρίου στις Ηνωμένες 

Πολιτείες έχει προσθέσει ακόμη μια περίπλοκη παράμετρο στη σκακιέρα των διεθνών 

σχέσεων και έχει δημιουργήσει νέες συνθήκες σε παγκόσμια κλίμακα.  Τόσο οι 
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οικονομίες των Ηνωμένων Πολιτειών όσο και της Ευρώπης επηρεάστηκαν αρνητικά, με 

αποτέλεσμα η διεθνής οικονομία να διέρχεται μια περίοδο ύφεσης. 

 Είναι φανερό ότι και η κυπριακή οικονομία δέχεται σήμερα τις συνέπειες αυτών 

των εξελίξεων.   Ενώ οι μέχρι στιγμής ρυθμοί ανάπτυξης και τα δεδομένα της κυπριακής 

οικονομίας κρίνονται ικανοποιητικά, οι τρέχουσες εξελίξεις δημιουργούν την ανάγκη για 

συστηματική παρακολούθηση και εγρήγορση για την παραπέρα πορεία της οικονομίας.  

Η όλη κατάσταση παρακολουθείται στενά και η κυβέρνηση λαμβάνει όλα τα απαραίτητα 

μέτρα για την ελαχιστοποίηση των επιπτώσεων. 

 Στην προσπάθεια αυτή η κυβέρνηση αναμένει την εμπλοκή και την αρωγή όλων 

των κοινωνικών εταίρων, έτσι ώστε να επιτευχθεί αυτό που όλοι επιθυμούμε:  Συνέχιση 

υψηλών ρυθμών οικονομικής ανάπτυξης και περαιτέρω βελτίωση του βιοτικού επιπέδου 

του λαού μας.  

 Η κυβέρνηση διαθέτει μέσα, όπως η δημοσιονομική πολιτική, ενώ μια ανεξάρτητη  

πλέον Κεντρική Τράπεζα μπορεί να χρησιμοποιήσει το εργαλείο της νομισματικής 

πολιτικής για ανάκαμψη της οικονομίας.  Η φορολογική μεταρρύθμιση που 

προωθήσαμε θα βοηθήσει σ’ αυτή την κατεύθυνση.  Στόχος πρέπει να παραμείνει η 

ολοκλήρωση της πορείας εναρμόνισης και της δημοσιονομικής εξυγίανσης.  Χρειάζεται 

αυτοσυγκράτηση σήμερα, για να διασφαλίσουμε ένα καλύτερο αύριο.  Γι’ αυτό 

προτρέπω από αυτό το βήμα τους κοινωνικούς εταίρους να συμβάλουν στη δημιουργία 

κλίματος οικονομικής περισυλλογής, μέχρι να παρακάμψουμε τη δύσκολη αυτή 

περίοδο.  Απαιτείται πνεύμα συναίνεσης και υπευθυνότητας. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, 

 Η χώρα μας βιώνει για είκοσι οκτώ χρόνια τις συνέπειες της συνεχιζόμενης 

κατοχής του 40% σχεδόν του εδάφους της.  Μεγάλη ομάδα του λαού μας σηκώνει το 

σταυρό του μαρτυρίου, ως πρόσφυγες, εγκλωβισμένοι και συγγενείς των αγνοουμένων.  
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Όμως αυτές οι δυσκολίες δε μας λύγισαν και προχωρούμε μπροστά ως μια δύναμη 

προόδου. 

 Σήμερα βρισκόμαστε πάλι μπροστά σε ιστορικές προκλήσεις.  Παρ’ όλες τις 

ειλικρινείς και συνεχείς προσπάθειες του Προέδρου Κληρίδη, το κυπριακό πρόβλημα 

παραμένει άλυτο και η κατοχική δύναμη αδιάλλακτη στις διχοτομικές της θέσεις.  

Παράλληλα, είμαστε στο κατώφλι της ένταξης στη μεγάλη ευρωπαϊκή οικογένεια.  Σ’ 

αυτή τη νέα τάξη πραγμάτων, της ασύνορης παγκόσμιας οικονομίας, της νέας εποχής 

και της νέας οικονομίας η Κύπρος δεν μπορεί να μείνει αμέτοχη, γιατί έτσι επιτάσσει η 

τρισχιλιετής πορεία της, αλλά και γιατί από τις ενέργειές μας εξαρτάται η επιβίωσή μας 

στην πατρική γη και η περαιτέρω πρόοδος του λαού μας. 

 Επιδιώκουμε όχι μόνο να μεγιστοποιήσουμε την ευημερία του λαού μας αλλά και 

να συμβάλουμε ενεργά, μέσα από την Ευρωπαϊκή Ένωση, στη διαμόρφωση συνθηκών 

ειρήνης σε παγκόσμια κλίμακα, αλλά και στην επίλυση προβλημάτων που σήμερα 

ταλανίζουν την ανθρωπότητα.  

 Θέλουμε μια οικονομία δυναμική, αναπτυσσόμενη, ανταγωνιστική και ευέλικτη στις 

νέες μεταβαλλόμενες συνθήκες.  Θέλουμε τον πολίτη να έχει ελπίδα και όραμα για ένα 

καλύτερο μέλλον.  Θέλουμε την Κύπρο να συνεχίσει να είναι χώρα προόδου.  Είμαστε 

βέβαιοι πως ο λαός μας θα πετύχει και το όραμά του για ελευθερία, ευημερία και 

ασφάλεια θα γίνει πραγματικότητα.  Μπορούμε.  Έστω κι αν χρειαστεί να υπερβούμε 

εαυτούς.  Η χθεσινή έκθεση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που εκθειάζει τις επιδόσεις της 

κυπριακής οικονομίας, μας ανοίγει νέους ορίζοντες για περαιτέρω επιτεύγματα. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε υπουργέ.   
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 Προτού σας απελευθερώσουμε και προχωρήσουμε στη νομοθετική εργασία της 

Βουλής, θέλω να πω πως ο θόρυβος που ακούστηκε δεν ήταν διαμαρτυρία για τους 

υπαινιγμούς σας στην ομιλία σας κατά κομμάτων και επίσης να πω ότι το θέμα στην 

ημερήσια διάταξη ήταν «Η ομιλία του Υπουργού Οικονομικών για τον κρατικό 

προϋπολογισμό του 2003»! 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Τι ήταν τελικά ο θόρυβος; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν είπα τίποτε άλλο.  Απλώς, υπενθυμίζω το θέμα στην ημερήσια διάταξη.  Ο 

θόρυβος ήταν από τις εργασίες εδώ δίπλα! 

(Ακούονται σχόλια και γέλια από τους βουλευτές.) 

 Λοιπόν, ερχόμαστε τώρα στη νομοθετική εργασία.  Οι φίλοι υπουργοί, αν θέλουν 

να αποχωρήσουν, είναι ελεύθεροι. 

 (Χωρίς να διακοπούν οι εργασίες της ολομέλειας αποχωρούν οι υπουργοί και 

γίνεται φασαρία εντός της αίθουσας.) 

 Λοιπόν, συνεχίζουμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Παρακαλώ τους βουλευτές να 

πάρουν τις θέσεις τους, για να συνεχίσουμε τη νομοθετική εργασία.   

 Τα θέματα με τους αριθμούς 1 και 2 δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002». Πρόταση νόμου.  Η έκθεση είναι ομόφωνη.  

Παρακαλώ να ακολουθήσουμε τη διαδικασία που ακολουθούσαμε μέχρι τώρα, οι 

ομόφωνες εκθέσεις να μη διαβάζονται. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου 

που τιτλοφορείται «Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κατσουρίδης, πρόεδρος  Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Κίκης Γιάγκου  Σοφοκλής Φυττής 

 Γιάννος Λαμάρης  Αντιγόνη Παπαδοπούλου  

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  ∆ώρος Θεοδώρου 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Νίκος Τορναρίτης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την υπό αναφορά πρόταση 

νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές Γιώργο Περδίκη, του Κινήματος 

Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, και Αντιγόνη Παπαδοπούλου, εκ μέρους της 

κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ΗΚΟ, σε πολλές συνεδρίες της που 

πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 13 Μαΐου και 4 Οκτωβρίου 2002.  Στα 

πλαίσια της μελέτης της υπό αναφορά πρότασης νόμου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, ο Βοηθός Γενικός 

Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, εκπρόσωποι της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, των 

ιδιωτικών ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών σταθμών, του Παγκύπριου Συνδέσμου 

Ιδιωτικής Ραδιοτηλεόρασης και της Ένωσης Συντακτών Κύπρου.  Εκπρόσωποι του 

ραδιοτηλεοπτικού σταθμού ΑΝΤΕΝΝΑ και του τηλεοπτικού σταθμού MEGA, παρ’ όλο 

που κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν στην επιτροπή.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ραδιοφωνικών 

και Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμου, έτσι ώστε να είναι δυνατή η χορήγηση άδειας για 

ίδρυση, εγκατάσταση και λειτουργία ραδιοφωνικού σταθμού τοπικής κάλυψης και σε 
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φυσικά πρόσωπα, καθώς επίσης και σε εταιρείες, ανεξάρτητα από τη μετοχική τους 

σύνθεση.   

 Εισάγοντας την πρόταση νόμου στην επιτροπή, οι εισηγητές της δήλωσαν πως οι 

πρόνοιες της ισχύουσας περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών νομοθεσίας, 

που ρυθμίζουν το ιδιοκτησιακό καθεστώς των σταθμών, προβλέπουν, μεταξύ άλλων, 

ότι μέτοχος ραδιοφωνικού σταθμού δεν μπορεί να ελέγχει περισσότερο από το 25% του 

συνολικού μετοχικού κεφαλαίου της εταιρείας και, επιπρόσθετα, ότι το σύνολο των 

μετοχών της εταιρείας που ανήκουν σε πρόσωπα που είναι συγγενείς μεταξύ τους μέχρι 

και δεύτερου βαθμού δεν μπορεί να υπερβαίνει το 25%.  Με βάση τις πιο πάνω 

πρόνοιες της ισχύουσας νομοθεσίας, τόνισαν οι εισηγητές, ιδιοκτήτες ραδιοφωνικών 

σταθμών τοπικής κάλυψης αντιμετωπίζουν προβλήματα εξασφάλισης άδειας ίδρυσης, 

εγκατάστασης και λειτουργίας σταθμού από την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, γιατί 

αδυνατούν να συμμορφωθούν με τις πιο πάνω πρόνοιες της ισχύουσας νομοθεσίας 

λόγω προβλημάτων που αντιμετωπίζουν σχετικά με τη διάθεση των μετοχών τους.  Για 

την επίλυση του προβλήματος διασποράς του κεφαλαίου των εταιρειών των ιδιοκτητών 

των σταθμών ραδιοφωνικής τοπικής κάλυψης, πρόσθεσαν οι ίδιοι εισηγητές, κατέθεσαν 

την υπό αναφορά πρόταση νόμου, ώστε να μπορεί να χορηγηθεί άδεια για ίδρυση, 

εγκατάσταση και λειτουργία σταθμού ραδιοφωνικού σταθμού τοπικής κάλυψης σε 

φυσικά πρόσωπα και εταιρείες ανεξάρτητα από τη μετοχική τους σύνθεση. 

 Οι εκπρόσωποι της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου διαφώνησαν με τις πρόνοιες 

της υπό αναφορά πρότασης νόμου και με γραπτό υπόμνημα που κατέθεσαν στην 

επιτροπή υποστήριξαν, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

 Οι πρόνοιες της ισχύουσας περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών 

νομοθεσίας, οι οποίες ρυθμίζουν το ιδιοκτησιακό καθεστώς των ραδιοφωνικών και 

τηλεοπτικών σταθμών, αποσκοπούν στην αποτροπή συγκέντρωσης μεγάλου αριθμού 
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μετοχών σε συγκεκριμένους μετόχους εταιρειών, αποφεύγοντας έτσι τη δημιουργία 

μονοπωλιακών τάσεων και τη συγκέντρωση εξουσίας. 

 Η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, λαμβάνοντας, μεταξύ άλλων, υπόψη τις 

διατάξεις της ισχύουσας πιο πάνω αναφερόμενης νομοθεσίας και ιδιαίτερα αυτές που 

αφορούν το ιδιοκτησιακό καθεστώς των σταθμών, καθώς και όλα τα στοιχεία τα οποία 

υποβλήθηκαν από τους αιτητές, συμπεριλαμβανομένων και ένορκων δηλώσεων, οι 

οποίες έτυχαν ενδελεχούς ελέγχου από ειδικούς εμπειρογνώμονες της Αρχής, έχει ήδη 

χορηγήσει μεγάλο αριθμό αδειών ίδρυσης και λειτουργίας τοπικών και άλλων 

κατηγοριών ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών σταθμών.   

 Κατά συνέπεια, τυχόν τροποποίηση των προνοιών της ισχύουσας νομοθεσίας που 

ρυθμίζουν το ιδιοκτησιακό καθεστώς των σταθμών, ελάχιστους μόνο μήνες μετά τις 

αποφάσεις της Αρχής για χορήγηση αδειών σε σταθμούς, αναμένεται ότι θα προκαλέσει 

σοβαρές αντιδράσεις από τους εν λόγω αιτητές οι οποίες θα βασίζονται στο περί 

δικαίου αίσθημα και στο δικαίωμα για ίση μεταχείριση των αιτητών από την ισχύουσα 

νομοθεσία, την Αρχή και την ίδια την πολιτεία. 

 Η προτεινόμενη με την πρόταση νόμου τροποποίηση ενδεχομένως να αποτελέσει 

την απαρχή για άλλες αλυσιδωτές εισηγήσεις και πιέσεις από ενδιαφερομένους, με 

στόχο την άρση των συγκεκριμένων ρυθμίσεων που αφορούν το ιδιοκτησιακό καθεστώς 

και για την κατηγορία των τοπικών τηλεοπτικών σταθμών.   

 Με βάση τα πιο πάνω, η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου σημειώνει το γεγονός ότι 

οι πρόνοιες της υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι δυνατό να επιφέρουν άνιση 

μεταχείριση και δυσμενή διάκριση μεταξύ των σταθμών, δεδομένου ότι το ιδιοκτησιακό 

καθεστώς των τοπικών ραδιοφωνικών σταθμών θα είναι ανεξέλεγκτο. 

 Ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, σχολιάζοντας τις πρόνοιες της 

υπό αναφορά πρότασης νόμου, δήλωσε πως, παρ’ όλο που αυτές δεν επισύρουν 
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οποιαδήποτε συνταγματικά κωλύματα, τυχόν τροποποίηση των προνοιών της 

ισχύουσας νομοθεσίας που ρυθμίζει το ισχύον ιδιοκτησιακό καθεστώς των 

ραδιοφωνικών σταθμών τοπικής κάλυψης από τη Βουλή, ελάχιστους μόνο μήνες μετά 

τη χορήγηση από την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου αδειών σε σταθμούς, θα 

δημιουργήσει αντιδράσεις στους ιδιοκτήτες των σταθμών που εξασφάλισαν άδεια 

λειτουργίας ραδιοφωνικών σταθμών, με βάση τις προϋποθέσεις που θέτει η ισχύουσα 

νομοθεσία, οι οποίες θα βασίζονται στο περί δικαίου αίσθημα και στο δικαίωμα για ίση 

μεταχείριση. Επιπρόσθετα, η προτεινόμενη τροποποίηση θα δημιουργήσει 

προηγούμενο για τους ιδιοκτήτες των τηλεοπτικών σταθμών τοπικής κάλυψης, οι οποίοι 

αναμένεται σε μεταγενέστερο στάδιο ότι θα αιτηθούν και αυτοί τροποποίηση των 

προνοιών της ισχύουσας νομοθεσίας που αφορούν το ιδιοκτησιακό τους καθεστώς.   

 Η εκπρόσωπος του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιωτικής Ραδιοτηλεόρασης δήλωσε 

πως ο σύνδεσμος που εκπροσωπεί συμφωνεί με τις πρόνοιες της υπό αναφορά 

πρότασης νόμου.  

 Οι εκπρόσωποι των ιδιωτικών σταθμών ΣΙΓΜΑ, ΡΑ∆ΙΟ ΠΡΩΤΟ και LUMIERE 

δήλωσαν πως τυχόν ψήφιση της υπό αναφορά πρότασης νόμου θα αποτελέσει το 

υπόβαθρο για τροποποίηση του ιδιοκτησιακού καθεστώτος των τοπικών τηλεοπτικών 

σταθμών.   

 Ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΑΝΤΕΝΝΑ, με γραπτή επιστολή του 

προς την επιτροπή, τάχθηκε υπέρ της ψήφισης της υπό συζήτηση πρότασης νόμου. 

 Ο εκπρόσωπος της Ένωσης Συντακτών Κύπρου δήλωσε πως οι πρόνοιες της 

ισχύουσας νομοθεσίας που ρυθμίζουν το ιδιοκτησιακό καθεστώς των σταθμών 

στοχεύουν στο να περιορίσουν το ολιγοπώλιο.  Σήμερα, πρόσθεσε ο ίδιος, υπάρχουν 

ραδιοφωνικοί σταθμοί τοπικής κάλυψης που διαδραματίζουν μεγαλύτερο ρόλο από τους 

σταθμούς παγκύπριας κάλυψης, γι’ αυτό και η Βουλή θα πρέπει να μελετήσει με 
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προσοχή το θέμα που αφορά το ιδιοκτησιακό καθεστώς των σταθμών.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη της όλα όσα 

τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα αποφάσισε να τροποποιήσει τις πρόνοιες της 

πρότασης νόμου, για να είναι δυνατή η χορήγηση άδειας για ίδρυση, εγκατάσταση και 

λειτουργία ραδιοφωνικού σταθμού τοπικής κάλυψης και σε φυσικά πρόσωπα και σε 

εταιρείες, ανεξάρτητα από τη μετοχική τους σύνθεση, έτσι ώστε: 

 Ο μέτοχος ραδιοφωνικού σταθμού τοπικής κάλυψης να μπορεί να ελέγχει μέχρι το 

40% του συνολικού μετοχικού κεφαλαίου της εταιρείας, 

να προστεθεί σ’ αυτήν πρόνοια με βάση την οποία το σύνολο των μετοχών εταιρείας 

ραδιοφωνικού σταθμού τοπικής κάλυψης που ανήκουν σε πρόσωπα που είναι 

συγγενείς πρώτου βαθμού ή είναι σύζυγοι να μην μπορεί να υπερβαίνει το 40% του 

συνολικού μετοχικού κεφαλαίου της εταιρείας.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού διαμόρφωσε το κείμενο της 

πρότασης νόμου με βάση τα πιο πάνω, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της 

σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 

Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002». 

 Με την ευκαιρία αυτή, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των 

κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του ∆ημοκρατικού 

Κόμματος, καθώς επίσης και οι βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών, του 

Α∆ΗΚ και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών σημειώνουν πως η 

προτεινόμενη τροποποίηση αυτή καθεαυτήν δε θα αποτελέσει προηγούμενο για 

μελλοντική τροποποίηση των διατάξεων που αφορούν το ιδιοκτησιακό καθεστώς των 

σταθμών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 
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 ∆εν υπάρχουν.  ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 ∆εν υπάρχει.  Τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών 

Σταθμών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση η πρόταση νόμου να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Σκύλων Νόμος 

του 2000».  Για το θέμα αυτό έχουν κυκλοφορήσει δύο εκθέσεις, οι οποίες είναι επίσης 

ομόφωνες και θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Σκύλων Νόμος του 2000» 

Παρόντες:  

 Χρίστος Μαυροκορδάτος, πρόεδρος  Σωτήρης Σαμψών 

 Γιαννάκης Θωμά  Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Χατζηγεωργίου  

 Κώστας Κωνσταντίνου  Μη μέλη της επιτροπής: 
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 Γεώργιος Τάσου Γιώργος Περδίκης 

 Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Εσωτερικών και Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

άρχισαν την εξέταση του πιο πάνω νομοσχεδίου, το οποίο παραπέμφθηκε ενώπιόν 

τους, σε κοινή συνεδρία τους που πραγματοποιήθηκε την 1η Νοεμβρίου 2000.  Στη 

συνέχεια και έπειτα από σχετική συνεννόηση των προέδρων των εν λόγω επιτροπών, 

το νομοσχέδιο εξετάστηκε μόνο από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 25 

Οκτωβρίου και 6 ∆εκεμβρίου 2001 και στις 14 και 21η Φεβρουαρίου 2002.  Στα πλαίσια 

των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 

εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών (επαρχιακές διοικήσεις), Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος (Κτηνιατρικές Υπηρεσίες), ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 

(Αστυνομία), του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Ταμείου 

Θήρας, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, των 

Επαρχιακών Επιτροπών Ευημερίας Ζώων, του Παγκύπριου Κτηνιατρικού Συλλόγου, 

της Κυπριακής Εταιρείας Προστασίας Ζώων, του Συνδέσμου Προστασίας Ζώων και 

Πουλιών Λάρνακας-Αμμοχώστου, του Ομίλου Κυνόφιλων Κύπρου, του Ομίλου 

Κούρτσχααρ Κύπρου, της Κυπριακής Ομοσπονδίας Κυνηγιού και ∆ιατήρησης Άγριας 

Ζωής, του Κυνηγετικού Συλλόγου ΚΥΣΣΑ Λατσιών, της οργάνωσης “Κιβωτός”, της 

Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου και των 

αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.   

 Σκοπός του προτεινόμενου νομοσχεδίου είναι η κατάργηση της ισχύουσας περί 

Σκύλων νομοθεσίας και η αντικατάστασή της με νέα νομοθεσία με την οποία 

ρυθμίζονται θέματα ιδιοκτησίας, κατοχής και σήμανσης των σκύλων, καθώς επίσης και 

θέματα που άπτονται της ευημερίας και των συνθηκών διαβίωσης των σκύλων, ώστε να 

συνάδει με τις διεθνείς σχετικές συμβάσεις τις οποίες έχει επικυρώσει η Κύπρος.   
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 Ειδικότερα, με το προτεινόμενο νομοσχέδιο προβλέπονται, μεταξύ άλλων, τα 

ακόλουθα: 

 η διαδικασία και οι προϋποθέσεις έκδοσης άδειας κατοχής σκύλων· 

 η υποχρέωση της αρμόδιας αρχής για διατήρηση κατάλληλων υποστατικών 

φύλαξης σκύλων σε ορισμένες περιπτώσεις· 

 η τήρηση μητρώου εγγραφής σκύλων και η διαδικασία σήμανσης των 

εγγεγραμμένων σκύλων· 

 η μεταχείριση αδέσποτων σκύλων· 

 η απαγόρευση εισαγωγής, κατοχής, πώλησης και αναπαραγωγής σκύλων 

επικίνδυνων φυλών·  

 οι υποχρεώσεις των προσώπων που κατέχουν σκύλους για αναπαραγωγή και οι 

περιπτώσεις που επιτρέπουν τη θανάτωσή τους· 

 ρυθμίσεις αναφορικά με την εγγραφή και την εκπαίδευση κυνηγετικών σκύλων· 

 ο καθορισμός των τελών για έκδοση άδειας κατοχής σκύλων, καθώς και των τελών 

έκδοσης άδειας χρήσης κυνηγετικών σκύλων· 

 τα προβλεπόμενα αδικήματα και ποινές, καθώς και η εξώδικη ρύθμιση ορισμένων 

αδικημάτων. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν ενώπιόν της πολλοί ενδιαφερόμενοι φορείς, οι εκπρόσωποι των οποίων 

υπέβαλαν τις απόψεις τους στην επιτροπή τόσο γραπτώς όσο και προφορικά. 

 Η επιτροπή, ύστερα από τη διαπίστωση ότι υπήρχε μεγάλος αριθμός διιστάμενων 

απόψεων των διαφόρων πλευρών σχετικά με τις διατάξεις του νομοσχεδίου και σε μια 

προσπάθεια εξασφάλισης συναινετικών κατά το δυνατό θέσεων, ζήτησε από το 

Υπουργείο Εσωτερικών να πραγματοποιήσει κύκλο επαφών με τους εκπροσώπους 

όλων των ενδιαφερόμενων συνδέσμων/οργανώσεων και να υποβάλει στη συνέχεια 
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κωδικοποιημένες τις προτάσεις/θέσεις τους.  Στη βάση της θέσης αυτής της επιτροπής 

το Υπουργείο Εσωτερικών συζήτησε με όλους τους ενδιαφερόμενους το όλο θέμα, 

κωδικοποιώντας σε ειδικό πίνακα όλες τις εισηγήσεις και αντιπαραβάλλοντας για κάθε 

μια από αυτές και τις θέσεις του υπουργείου. 

 Κατά την κατ’ άρθρο εξέταση του νομοσχεδίου, όπως αυτό διαμορφώθηκε από το 

Υπουργείο Εσωτερικών, η επιτροπή αποφάσισε ομόφωνα να επιφέρει σ’ αυτό 

ορισμένες τροποποιήσεις, οι κυριότερες από τις οποίες είναι: 

 Να εξαιρούνται από την καταβολή τελών για έκδοση άδειας κατοχής σκύλου οι 

κτηνοτρόφοι, οι ποιμένες και οι τυφλοί. 

 Να αυξηθεί από έξι μήνες σε τρία χρόνια η περίοδος μετά την πάροδο της οποίας 

η απώλεια σκύλου από τον κάτοχό του συνεπάγεται την ακύρωση της σχετικής 

άδειας κατοχής του.  

 Να διαγραφεί η διάταξη του νέου κειμένου του νομοσχεδίου με βάση την οποία 

παρέχεται το δικαίωμα εκτός από την αστυνομία και σε εξουσιοδοτημένο 

πρόσωπο να προβαίνει σε θανάτωση σκύλων στις εξαιρετικές περιπτώσεις που 

καθορίζονται. 

 Τέλος η επιτροπή, κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, μείωσε από £25 σε £20 το τέλος για 

την άδεια κατοχής αρσενικού σκύλου και συμπεριέλαβε νέα κατηγορία τέλους 

£150 για έκδοση άδειας κατοχής σκύλου επικίνδυνης φυλής μη στειρωμένου. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

∆υνάμεις, θεωρώντας υπερβολικά ορισμένα από τα προτεινόμενα τέλη, εισηγούνται τις 

ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. μείωση από £20 σε £15 του τέλους για άδεια κατοχής αρσενικού σκύλου· 
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2. κατάργηση της νέας κατηγορίας τέλους ύψους £150 για έκδοση άδειας κατοχής 

σκύλου επικίνδυνης φυλής μη στειρωμένου, ώστε και για την κατηγορία αυτή να 

ισχύει το ίδιο τέλος ύψους £100 για σκύλους επικίνδυνης φυλής στειρωμένους.  

Για τη θέση τους αυτή οι ίδιοι βουλευτές επιφυλάχθηκαν να καταθέσουν σχετική 

τροπολογία κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, υπό το φως των πιο 

πάνω θέσεων της, διαμόρφωσε ανάλογα τις διατάξεις του νομοσχεδίου και εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί σύμφωνα με τα 

πιο πάνω και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Σκύλων 

Νόμος του 2002». 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Σκύλων Νόμος 

του 2000» 

Παρόντες: 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος, πρόεδρος Άριστος Χρυσοστόμου 

 Γιαννάκης Θωμά Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Χατζηγεωργίου  

 Κώστας Κωνσταντίνου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γεώργιος Τάσου Γιώργος Περδίκης 

 Σωτήρης Σαμψών 

 Όπως είναι γνωστό, για το πιο πάνω νομοσχέδιο έχει κυκλοφορήσει σχετική 

έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων στις 4 Ιουνίου 

2002, ύστερα όμως από απόφαση της ολομέλειας στις 6 Ιουνίου 2002 η συζήτησή του 

αναβλήθηκε για δεκαπέντε μέρες, ώστε να παρασχεθεί ο αναγκαίος χρόνος στην 

επιτροπή να επανεξετάσει το όλο θέμα, υπό το φως και αριθμού τροπολογιών που 
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είχαν στο μεταξύ κατατεθεί. 

 Η επιτροπή, ενεργώντας στη βάση των πιο πάνω, επανεξέτασε το εν λόγω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Ιουνίου 2002, στα πλαίσια 

της οποίας κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, των 

Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος, καθώς και εκπρόσωποι της Κυπριακής Εταιρείας Προστασίας Ζώων. 

 Ως αποτέλεσμα της επανεξέτασης του όλου θέματος η επιτροπή, υπό το φως και 

των θέσεων που τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να επιφέρει στο νομοσχέδιο αριθμό 

τροπολογιών για βελτίωση του κειμένου του και να διαφοροποιήσει τα τέλη που 

προτείνονται στον τρίτο πίνακα του νομοσχεδίου.  Οι κυριότερες τροπολογίες που έχει 

επιφέρει ομόφωνα η επιτροπή στο νομοσχέδιο συνοψίζονται στις ακόλουθες: 

 Γίνεται πρόνοια, ώστε το εξουσιοδοτημένο πρόσωπο που προβλέπεται στις 

διατάξεις του νομοσχεδίου να διορίζεται όχι από την αρμόδια αρχή, αλλά από τον 

Υπουργό Εσωτερικών, ύστερα από εισήγηση της αρμόδιας αρχής. 

 Το χρονικό διάστημα των δέκα ημερών, από τη μη έκδοση άδειας ή την ανάκληση 

ή την ακύρωσή της, μετά την πάροδο του οποίου παρέχεται το δικαίωμα για 

ευθανασία σκύλου, αυξάνεται σε δεκαπέντε μέρες. 

 Στις απαγορευμένες φυλές σκύλων συμπεριλαμβάνονται και σκύλοι που 

προέρχονται από τη διασταύρωση με αυτές τις φυλές, νοουμένου ότι σε τέτοιους 

σκύλους επικρατούν τα χαρακτηριστικά των επικίνδυνων φυλών. 

 Τα προτεινόμενα τέλη άδειας κατοχής σκύλων διαφοροποιούνται ως ακολούθως: 

  Τέλος άδειας 

κατόχου 

α. Σκύλοι αρσενικοί στειρωμένοι ή μη καθώς και σκύλοι θηλυκοί 

στειρωμένοι: 

 

£15 
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β. Σκύλοι θηλυκοί μη στειρωμένοι: £25 

γ. Επικίνδυνες φυλές σκύλων στειρωμένων: £100 

 Με βάση τις πιο πάνω τροπολογίες, η επιτροπή έχει διαμορφώσει ανάλογα το 

κείμενο του νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, 

όπως αυτό έχει διαμορφωθεί σύμφωνα με τις πιο πάνω αποφάσεις της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν.  ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Άδεια κατοχής.  Άρθρο 3. 

 Επιθεώρηση υποστατικών από την αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

 Υποχρέωση ανάρτησης πινακίδας.  Άρθρο 5. 

 Άρνηση έκδοσης άδειας κατοχής σε ορισμένες περιπτώσεις.  Άρθρο 6. 

 Υποστατικά και χώροι περιπάτου.  Άρθρο 7. 

 Μητρώο εγγραφής σκύλων.  Άρθρο 8. 

 Σήμανση.  Άρθρο 9. 

 Αδέσποτοι σκύλοι.  Άρθρο 10. 

 Απαγορεύσεις.  Άρθρο 11. 

 Εγγραφή κυνηγετικού σκύλου.  Άρθρο 12. 

 Κυνήγι με σκύλους.  Άρθρο 13. 

 Άσκηση κυνηγετικών σκύλων.  Άρθρο 14. 

 Χώροι εκπαίδευσης κυνηγετικών σκύλων.  Άρθρο 15. 

 Μεταβίβαση κυριότητας κυνηγετικού σκύλου.  Άρθρο 16. 
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 Απαγορευμένες περιοχές κυνηγιού.  Άρθρο 17. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 18. 

 Εξώδικη ρύθμιση αδικημάτων.  Άρθρο 19. 

 Επίδοση ειδοποίησης σε αδικοπραγούντες.  Άρθρο 20. 

 Άσκηση δίωξης και αύξηση του εξώδικου προστίμου μετά την επίδοση της 

ειδοποίησης.  Άρθρο 21. 

 Τόπος πληρωμής εξώδικου προστίμου.  Άρθρο 22. 

 Περιεχόμενο της ειδοποίησης.  Άρθρο 23. 

 Η πληρωμή εξώδικου προστίμου δεν αποτελεί καταδίκη.  Άρθρο 24. 

 Συνοδεία κτηνοτρόφων από σκύλους.  Άρθρο 25. 

 Σκύλος μη δεμένος ή περιορισμένος.  Άρθρο 26. 

 Παγίδευση.  Άρθρο 27. 

 Χώροι εκτροφής, εκγύμνασης, εκπαίδευσης και αναπαραγωγής σκύλων.  Άρθρο 

28. 

 Σκύλος για αναπαραγωγή.  Άρθρο 29. 

 Απαγόρευση παρουσίας σκύλων.  Άρθρο 30. 

 Απαγορεύσεις ή υπό όρους εκτροφή, διατήρηση, εκπαίδευση κτλ. σκύλων.  Άρθρο 

31. 

 ∆ραστικά μέτρα σε εξαιρετικές περιπτώσεις.  Άρθρο 32. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 33. 

 Κατάργηση και επιφύλαξη.  Άρθρο 34. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 35. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 35 εγκριθούν; 

 ∆εν υπάρχει.  Τα άρθρα 1 έως 35 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Σκύλων Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει.  

 Παρακαλώ, κύριε Κληρίδη. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για τους λόγους που θα εξηγήσω θα απόσχω από την 

ψηφοφορία.  ∆ε συμφωνώ με ορισμένες από τις διατάξεις του νομοθετήματος.  Απλώς, 

ενδεικτικά θα αναφέρω δύο, για να μη χρονοτριβήσω.  Η μία είναι το άρθρο 4 του 

προτεινόμενου νόμου, σύμφωνα με το οποίο η αρμόδια αρχή έχει δικαίωμα να 

επιθεωρεί την οικία που ο ιδιοκτήτης διαθέτει για διαμονή σκύλου και να διαπιστώνει ότι 

οι συνθήκες διαβίωσης είναι κατάλληλες κ.λπ.  Πιστεύω ότι το άρθρο αυτό από μόνο 

του, όπως είναι διατυπωμένο, που δίνει το δικαίωμα στην αρμόδια αρχή να εισέρχεται 

στην οικία -τονίζω τη λέξη αυτή- αντίκειται προς βασικές συνταγματικές πρόνοιες.  ∆εν 

είναι δυνατό να παρέχεται νομοθετική εξουσιοδότηση στην αρμόδια αρχή να εισέρχεται 

σε οποιαδήποτε κατοικία όποτε θέλει, για να ελέγξει αν οι συνθήκες διαβίωσης ενός 

σκύλου είναι κατάλληλες ή όχι.  Επιπρόσθετα και ενδεικτικά να αναφέρω ότι, με βάση το 

άρθρο 5, ο ιδιοκτήτης και/ή ο κάτοχος και/ή ο φύλακας του σκύλου υποχρεούται να έχει 

αναρτημένη πινακίδα με προειδοποίηση «προσοχή σκύλος!» στην είσοδο της κατοικίας.  

Νομίζω είναι μια πρόνοια η οποία είναι και υπερβολική και ανεφάρμοστη για 

οποιονδήποτε είναι κάτοχος σκύλων, να έχει έξω από την κατοικία του ή το διαμέρισμά 

του, δεν ξέρω πώς θα ερμηνευθεί, μια πινακίδα με προειδοποίηση «προσοχή σκύλος!».  
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Νομίζω μπήκαμε σε κάποιες διαδικασίες...  Είναι ενδεικτικά που τα αναφέρω αυτά.  

Είναι και πολλές άλλες οι ενστάσεις μου, γι’ αυτό το λόγο θα απόσχω από την 

ψηφοφορία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, πολύ σύντομα.  Επειδή πράγματι γι’ αυτό το 

νομοσχέδιο υπήρξε πάρα πολλή συζήτηση και είμαι και προσωπικά υπεύθυνος για τις 

συχνές αναβολές του, θέλω να πω ότι όντως υπάρχουν πολλά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Περδίκη, αν είναι ομιλία που θα κάνετε, δε δικαιούστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επί θέματος αρχής δεν μπορείτε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λείπατε.  Επί θέματος αρχής δεν μπορείτε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγνώμη.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Με μία αποχή το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆ιευκρινίζω, κύριε Περδίκη, ότι προχώρησε η διαδικασία.  Ρώτησα και δεν 

υπήρχαν ομιλητές.  Ο κ. συνάδελφος εξηγούσε την ψήφο του. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 5 και 6 έχουν κοινή έκθεση.  Τα θέματα αυτά είναι «Ο 

περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και «Οι περί Γεωργικής 

Ασφάλισης (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 

θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002» και για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί 

Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος, πρόεδρος Σωτήρης Σαμψών 

 Γιαννάκης Θωμά Άριστος Χρυσοστόμου 

 Κώστας Κωνσταντίνου Σοφοκλής Φυττής 

 Γεώργιος Τάσου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο και τους κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν 

στις 9 Ιουλίου και 26 Σεπτεμβρίου 2002.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και 

ο διευθυντής του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης, καθώς και εκπρόσωποι των 

αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και Παναγροτικός Σύνδεσμος. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Γεωργικής 

Ασφάλισης Νόμου, ώστε να επιτευχθούν αφενός μεν η βελτίωση του σχεδίου γεωργικής 

ασφάλισης, με αύξηση των συντελεστών αποζημίωσης και κάλυψη πρόσθετων 
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κινδύνων, και αφετέρου η βιωσιμότητά του, με την επιβολή ασφαλίστρου επί του 

αναμενόμενου από τα ασφαλισμένα γεωργικά προϊόντα εισοδήματος.  Περαιτέρω, με 

την προτεινόμενη τροποποίηση, αναμένεται να βελτιωθεί η λειτουργικότητα του 

οργανισμού. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 33 του 

περί Γεωργικής Ασφάλισης Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Γεωργικής 

Ασφάλισης Κανονισμών αναφορικά με το ύψος του ασφαλίστρου, τη διαδικασία 

είσπραξης των ασφαλίστρων και το χρόνο καταβολής τους, τη δήλωση ζημιάς από 

ασφαλιζόμενα πρόσωπα, το χρόνο εκτίμησης της ζημιάς,  το τέλος επανεκτίμησης και 

την εκτίμηση πολλαπλών ζημιών. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι στις συνεδρίες της επιτροπής συμφώνησαν με τον 

προτεινόμενο νόμο και τους προτεινόμενους κανονισμούς. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού άκουσε όλα 

όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά 

νομοσχεδίου σε νόμο, καθώς και την έγκριση των κανονισμών, όπως κατατέθηκαν από 

την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν.  ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 11 εγκριθούν; 

 ∆εν υπάρχει.  Τα άρθρα 1 έως 11 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Γεωργικής Ασφάλισης 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι κανονισμοί;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει.  Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - Θέση 

Οικονόμου Α΄  (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 

θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - Θέση Οικονόμου Α΄ 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, αναπλ. πρόεδρος Κώστας Παπακώστας 

 Μαρία Κυριακού Άγις Αγαπίου 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Ζαχαρίας Κουλίας 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Χρίστος Κληρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Οκτωβρίου 2002.  Στην συνεδρία της 

επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών 

(Υπηρεσία ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού) και Υγείας.  Οι εκπρόσωποι της 

ΠΑΣΥ∆Υ, παρά το γεγονός ότι προσκλήθηκαν, δεν προσήλθαν στην επιτροπή, αλλά 

διαβίβασαν στα μέλη της επιτροπής ότι συμφωνούν με τις πρόνοιες των κανονισμών.   

 Με τους κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 και 87 του περί 

∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, σκοπείται ο καθορισμός σχεδίων υπηρεσίας για τη θέση 

Οικονόμου Α΄ (Κλίμακα Α10) στη διοίκηση του Υπουργείου Υγείας, με κύρια καθήκοντα 

τον καθορισμό των αναγκαίων ποσοτήτων και ποιοτήτων τροφίμων για κάλυψη των 

αναγκών της υπηρεσίας και την ευθύνη για την καθαριότητα όλων των χώρων του 

νοσοκομείου. 

 Η επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και 

ιδιαίτερα τη διαβεβαίωση των εκπροσώπων των αρμόδιων υπουργείων ότι οι κάτοχοι 

των προκαθορισμένων στο υπό αναφορά σχέδιο υπηρεσίας προσόντων θα είναι σε 

θέση να ασκούν ικανοποιητικά τα καθήκοντα της θέσης, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία.   



 41

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν.  Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει.  Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης της Ρώμης για το Εφαρμοστέο 

∆ίκαιο στις Συμβατικές Ενοχές και του Πρώτου και ∆εύτερου Πρωτοκόλλου Όσον 

Αφορά την Ερμηνεία της από το ∆ικαστήριο των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Σύμβασης της Ρώμης για το 

Εφαρμοστέο ∆ίκαιο στις Συμβατικές Ενοχές και του Πρώτου και ∆εύτερου 

Πρωτοκόλλου Όσον Αφορά την Ερμηνεία της από το ∆ικαστήριο των 

Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων (Κυρωτικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, αναπλ. πρόεδρος  Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Σοφοκλής Φυττής ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ανδρέας Χρίστου Ρίκκος Ερωτοκρίτου  

 Ελένη Μαύρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου  Χρίστος Κληρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Οκτωβρίου 2002.  Στη 

συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωπος του Γραφείου του 

επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
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∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών και 

παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια 

της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης 

νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το 

κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της Σύμβασης για το 

Εφαρμοστέο ∆ίκαιο στις Συμβατικές Ενοχές και του πρώτου και δεύτερου πρωτοκόλλου 

της όσον αφορά την ερμηνεία της σύμβασης από το ∆ικαστήριο των Ευρωπαϊκών 

Κοινοτήτων για σκοπούς συμμόρφωσης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, με τη δέσμευσή 

της έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης να προσχωρήσει τόσο στην πιο πάνω σύμβαση 

όσο και στα δύο πρωτόκολλα. 

 Η επιψήφιση του νομοσχεδίου από τη Βουλή απαιτείται για την κατά νόμο κύρωση 

της εν λόγω σύμβασης και των δύο πρωτοκόλλων της με βάση το άρθρο 169(2) του 

Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού ζήτησε και πήρε 

πρόσθετα στοιχεία και διευκρινίσεις σε σχέση με τη συμβατότητα του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου με την υφιστάμενη εσωτερική νομοθεσία, συμφωνεί με τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 

του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της σύμβασης και των πρωτοκόλλων της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν.   ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Σύμβασης της Ρώμης και των πρωτοκόλλων της.  Άρθρο 3. 

 Καθορισμός δικαστηρίου.  Άρθρο 4. 

 Ορισμός αρμόδιας αρχής.  Άρθρο 5. 

 Έναρξη ισχύος.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 6 εγκριθούν; 

 ∆εν υπάρχει.  Τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης της Ρώμης για το 

Εφαρμοστέο ∆ίκαιο στις Συμβατικές Ενοχές και του Πρώτου και ∆εύτερου 

Πρωτοκόλλου Όσον Αφορά την Ερμηνεία της από το ∆ικαστήριο των Ευρωπαϊκών 

Κοινοτήτων (Κυρωτικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει.  Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι εξ αναβολής και είναι «Οι περί Προστασίας και 

Ευημερίας των Ζώων (Μεταφορά των Ζώων) Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα.  Εδώ θέλω να διευκρινίσω ότι το κείμενο των 

κανονισμών διαμορφώθηκε στη βάση όσων από τις τροπολογίες του συνάδελφου κ. 

Περδίκη έχουν γίνει αποδεκτές. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 

(Μεταφορά των Ζώων) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Σοφοκλής Φυττής     ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ανδρέας Χρίστου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 30 Σεπτεμβρίου 2002.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωπος του Γραφείου του 

επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας και αρμόδιοι κυβερνητικοί λειτουργοί. 

 Οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με 

το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Με τους πιο πάνω κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 32 της 

νομοθεσίας για την προστασία και ευημερία των ζώων, σκοπείται η υιοθέτηση των 

προνοιών του κοινοτικού κεκτημένου που αφορούν την προστασία των ζώων κατά τη 

μεταφορά τους και καθορίζουν ειδικότερα για συγκεκριμένες κατηγορίες ζώων τον 

τρόπο φόρτωσης, μεταφοράς και εκφόρτωσης, τις προδιαγραφές κατασκευής των 
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μεταφορικών μέσων και τη φροντίδα των ζώων κατά τη μεταφορά. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού ζήτησε και πήρε 

πρόσθετες διευκρινίσεις για το όλο θέμα, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 

των πιο πάνω κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή 

τους, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο κανονισμός 7, που αφορά τους λόγους 

διαγραφής από το Μητρώο του Μεταφορέα.  Ειδικότερα, η επιτροπή θεώρησε σκόπιμο 

να τροποποιήσει τη σχετική πρόνοια, έτσι ώστε να μην αποτελεί έναν από τους λόγους 

διαγραφής από το μητρώο η παράλειψη συμμόρφωσης ή η παράβαση από το 

μεταφορέα οποιασδήποτε υποχρέωσης επιβάλλει ο νόμος, αλλά η καταδίκη του 

μεταφορέα για μια τέτοια παράβαση για δύο ή περισσότερες φορές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν.  Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι κανονισμοί;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει.  Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Οι περί της Υγείας των Ζώων (Υγειονομικοί Όροι 

που ∆ιέπουν το Εμπόριο Ορισμένων Ζωικών Προϊόντων) (Ειδικοί) Κανονισμοί του 

2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί της Υγείας των Ζώων (Υγειονομικοί 

Όροι που ∆ιέπουν το Εμπόριο Ορισμένων Ζωικών Προϊόντων) (Ειδικοί) 

Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, αναπλ. πρόεδρος  Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Σοφοκλής Φυττής ∆ημήτρης Συλλούρης 
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 Ανδρέας Χρίστου Ρίκκος Ερωτοκρίτου  

 Ελένη Μαύρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου  Χρίστος Κληρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Οκτωβρίου 2002.  Στη 

συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωπος του γραφείου του 

επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Οι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών και 

παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με 

το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Με τους πιο πάνω κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 14 της βασικής 

νομοθεσίας για την υγεία των ζώων, σκοπείται ο καθορισμός, σύμφωνα με το κοινοτικό 

κεκτημένο, ειδικών όρων εισαγωγής και υγειονομικού ελέγχου ορισμένων ζωικών 

προϊόντων, όταν αυτά προέρχονται από τρίτες χώρες, καθώς και ο καθορισμός των 

όρων που πρέπει να πληρούν οι εγκαταστάσεις που διαθέτουν στο ενδοκοινοτικό 

εμπόριο τα προϊόντα που προέρχονται από αυτές.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 
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 ∆εν υπάρχουν.  Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι κανονισμοί;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει.  Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με αριθμούς 11 μέχρι 14 έχουν κοινή έκθεση.  Τα θέματα είναι «Οι περί 

Προστασίας από Ιονίζουσες Ακτινοβολίες (Βασικές Αρχές) Κανονισμοί του 2002», «Οι 

περί Προστασίας από Ιονίζουσες Ακτινοβολίες (Ενημέρωση του Πληθυσμού για 

Εφαρμοστέα Μέτρα σε Περίπτωση Έκτακτης Ανάγκης) Κανονισμοί του 2002», «Οι περί 

Προστασίας από Ιονίζουσες Ακτινοβολίες (Επιτήρηση και Έλεγχος των Αποστολών 

Ραδιενεργών Αποβλήτων) Κανονισμοί του 2002» και «Οι περί Προστασίας από 

Ιονίζουσες Ακτινοβολίες (Έκθεση για Ιατρικούς Σκοπούς) Κανονισμοί του 2002».  Η 

έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα. 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, αναπλ. πρόεδρος  Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Σοφοκλής Φυττής ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ανδρέας Χρίστου Ρίκκος Ερωτοκρίτου  

 Ελένη Μαύρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου  Χρίστος Κληρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Οκτωβρίου 2002.  Στη 

συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωπος του γραφείου του 

επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 
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 Οι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών και 

παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με 

το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Και οι τέσσερις κανονισμοί εκδίδονται με βάση το άρθρο 40 της βασικής 

νομοθεσίας για την προστασία από ιονίζουσες ακτινοβολίες, που πρόσφατα ψηφίστηκε 

από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, και αποσκοπούν στη ρύθμιση σειράς θεμάτων που 

χρήζουν καθορισμού σύμφωνα με τη βασική νομοθεσία.  Συγκεκριμένα, οι κανονισμοί 

στοχεύουν: 

1. στην προστασία της υγείας των εργαζομένων και του πληθυσμού από κινδύνους 

που προκύπτουν από ιονίζουσες ακτινοβολίες,  

2. στην προστασία της ανθρώπινης υγείας και του περιβάλλοντος μέσω της 

επιτήρησης και του ελέγχου των αποστολών ραδιενεργών αποβλήτων μεταξύ των 

κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και μεταξύ αυτών και τρίτων 

χωρών και 

3. στην προστασία της υγείας από τους κινδύνους κατά την έκθεση σε ιονίζουσα 

ακτινοβολία για ιατρικούς σκοπούς. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις και των τεσσάρων προτεινόμενων κανονισμών, γι’ αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

Π Α Ρ Α Ρ Τ Η Μ Α 

1. Οι περί Προστασίας από Ιονίζουσες Ακτινοβολίες (Βασικές Αρχές) Κανονισμοί του 

2002.   

2. Οι περί Προστασίας από Ιονίζουσες Ακτινοβολίες (Ενημέρωση του Πληθυσμού για 

Εφαρμοστέα Μέτρα σε Περίπτωση Έκτακτης Ανάγκης) Κανονισμοί του 2002.   
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3. Οι περί Προστασίας από Ιονίζουσες Ακτινοβολίες (Επιτήρηση και Έλεγχος των 

Αποστολών Ραδιενεργών Αποβλήτων) Κανονισμοί του 2002.   

4. Οι περί Προστασίας από Ιονίζουσες Ακτινοβολίες (Έκθεση για Ιατρικούς Σκοπούς) 

Κανονισμοί του 2002.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 ∆εν υπάρχουν.  Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 11 κανονισμών;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει.  Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 12 κανονισμών;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει.  Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 13 κανονισμών;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει.  Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 14 κανονισμών;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει.  Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα αναβάλλεται. 

 Τα επόμενα θέματα με τους αριθμούς 16 μέχρι και 28 έχουν κοινή έκθεση και είναι 

τα εξής: «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Πρόληψη και Μείωση της 

Ρύπανσης των Νερών από Αμίαντο) Κανονισμοί του 2002», «Οι περί Ελέγχου της 

Ρύπανσης των Νερών (Νιτρορύπανση Γεωργικής Προέλευσης) Κανονισμοί του 2002», 

«Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Απόρριψη Εξαχλωροκυκλοεξανίου) 

Κανονισμοί του 2002», «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (∆ειγματοληψία και 
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Ανταλλαγή Πληροφοριών για τα Γλυκά Επιφανειακά Νερά) Κανονισμοί του 2002», «Οι 

περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Απόβλητα από τη Βιομηχανία ∆ιοξειδίου του 

Τιτανίου) Κανονισμοί του 2002», «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(Απόρριψη Επικίνδυνων Ουσιών σε Υπόγεια Νερά) Κανονισμοί του 2002», «Οι περί 

Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (∆ιασφάλιση Ποιότητας Γλυκών Νερών για Ψάρια) 

Κανονισμοί του 2002», «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (∆ιασφάλιση 

Ποιότητας Νερών για Οστρακοειδή) Κανονισμοί του 2002», «Οι περί Ελέγχου της 

Ρύπανσης των Νερών (Ρύπανση από Ορισμένες Επικίνδυνες Ουσίες) Κανονισμοί του 

2002», «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Απόρριψη Υδραργύρου από 

Τομείς εκτός του Βιομηχανικού Τομέα της Ηλεκτρόλυσης των Χλωριούχων Αλάτων 

Αλκαλίων) Κανονισμοί του 2002», «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(Απόρριψη Υδραργύρου από το Βιομηχανικό Τομέα της Ηλεκτρόλυσης των 

Χλωριούχων Αλάτων Αλκαλίων) Κανονισμοί του 2002», «Οι περί Ελέγχου της 

Ρύπανσης των Νερών (Απόρριψη Καδμίου) Κανονισμοί του 2002» και «Οι περί 

Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Απόρριψη Επικίνδυνων Ουσιών) Κανονισμοί του 

2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα. 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, αναπλ. πρόεδρος  Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Σοφοκλής Φυττής ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ανδρέας Χρίστου Ρίκκος Ερωτοκρίτου  

 Ελένη Μαύρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου  Χρίστος Κληρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 
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κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Οκτωβρίου 2002.  Στη 

συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωπος του Γραφείου του 

Επικεφαλής της ∆ιαπραγματευτικής Αντιπροσωπίας για την Ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι οι πρώτοι προτεινόμενοι κανονισμοί που αφορούν την 

πρόληψη και μείωση της ρύπανσης των νερών από τον αμίαντο είχαν ήδη συζητηθεί 

στην επιτροπή στις 15 Ιουλίου 2002 και στη συνέχεια στάλθηκαν προς την ολομέλεια 

του σώματος για συζήτηση.  Στο στάδιο αυτό ζητήθηκε από το βουλευτή Γιώργο 

Περδίκη η αναβολή της συζήτησής τους, με στόχο την εξέταση από την επιτροπή 

αριθμού τροπολογιών που ο ίδιος υπέβαλε σε σχέση με τους εν λόγω κανονισμούς.  Ως 

εκ τούτου, η επιτροπή μελέτησε εκ νέου τους πιο πάνω κανονισμούς στη συνεδρίασή 

της στις 7 Οκτωβρίου 2002, έχοντας ενώπιόν της τις τροπολογίες που υπέβαλε ο πιο 

πάνω βουλευτής. 

 Οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με 

το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Και οι δεκατρείς προτεινόμενοι κανονισμοί εκδίδονται με βάση το άρθρο 34 του 

περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών Νόμου, που αποτελεί εναρμονιστική με το 

κοινοτικό κεκτημένο νομοθεσία, η οποία πρόσφατα ψηφίστηκε από τη Βουλή και 

αντικατέστησε την παλαιότερη αντίστοιχη νομοθεσία που καταργήθηκε.   

 Στόχος όλων των προτεινόμενων κανονισμών είναι κυρίως ο καθορισμός των 

τιμών απόρριψης σε μια σειρά από ουσίες στις οποίες ο κάθε κανονισμός αναφέρεται, 
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της διαδικασίας και των όρων άδειας απόρριψής τους, του ελέγχου τους, καθώς και ο 

καθορισμός λεπτομερειών που θα διευκολύνουν την εφαρμογή του περί Ελέγχου της 

Ρύπανσης των Νερών Νόμου, με σκοπό την πρόληψη και μείωση της ρύπανσης των 

νερών από την απόρριψη των εν λόγω ουσιών.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού μελέτησε διεξοδικά 

όλους τους πιο πάνω κανονισμούς, ζήτησε πρόσθετα στοιχεία από τους αρμοδίους και 

επέφερε σ’ αυτούς αριθμό τροποποιήσεων που είναι νομοτεχνικής φύσεως και 

στοχεύουν κυρίως στην καλύτερη απόδοση των σκοπών τους, συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις τους, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή 

τους.   

 Ειδικότερα σε σχέση με τους πρώτους προτεινόμενους κανονισμούς που αφορούν 

την πρόληψη και μείωση της ρύπανσης των νερών από αμίαντο, η επιτροπή, αφού 

μελέτησε τις τροπολογίες που εισηγήθηκε ο βουλευτής Γιώργος Περδίκης και έλαβε τη 

γνώμη των αρμοδίων σε σχέση με τη συμβατότητά τους με το κοινοτικό κεκτημένο, 

υιοθέτησε το μεγαλύτερο μέρος των προτεινόμενων από τον εν λόγω βουλευτή 

τροπολογιών. 

Π Α Ρ Α Ρ Τ Η Μ Α 

1. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Πρόληψη και Μείωση της Ρύπανσης 

των Νερών από Αμίαντο) Κανονισμοί του 2002.  

2. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Νιτρορύπανση Γεωργικής 

Προέλευσης) Κανονισμοί του 2002.  

3. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Απόρριψη Εξαχλωροκυκλοεξανίου) 

Κανονισμοί του 2002.   

4. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (∆ειγματοληψία και Ανταλλαγή 

Πληροφοριών για τα Γλυκά Επιφανειακά Νερά) Κανονισμοί του 2002.   
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5. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Απόβλητα από τη Βιομηχανία 

∆ιοξειδίου του Τιτανίου) Κανονισμοί του 2002.   

6. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Απόρριψη Επικίνδυνων Ουσιών σε 

Υπόγεια Νερά) Κανονισμοί του 2002.   

7. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (∆ιασφάλιση Ποιότητας Γλυκών Νερών 

για Ψάρια) Κανονισμοί του 2002.   

8. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (∆ιασφάλιση Ποιότητας Νερών για 

Οστρακοειδή) Κανονισμοί του 2002.   

9. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Ρύπανση από Ορισμένες Επικίνδυνες 

Ουσίες) Κανονισμοί του 2002.   

10. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Απόρριψη Υδραργύρου από Τομείς 

εκτός του Βιομηχανικού Τομέα της Ηλεκτρόλυσης των Χλωριούχων Αλάτων 

Αλκαλίων) Κανονισμοί του 2002.   

11. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Απόρριψη Υδραργύρου από το 

Βιομηχανικό Τομέα της Ηλεκτρόλυσης των Χλωριούχων Αλάτων Αλκαλίων) 

Κανονισμοί του 2002.   

12. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Απόρριψη Καδμίου) Κανονισμοί του 

2002.   

13. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Απόρριψη Επικίνδυνων Ουσιών) 

Κανονισμοί του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ζητά αναβολή. 
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να σας βοηθήσω, κύριε Πρόεδρε,  να πάρετε μια ανάσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πέστε μας για το αλκαλοχλωριούχο νάτριο κ.λπ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όι, για τζείνα εν’ ηξέρω ούτε ’γώ, κύριε Πρόεδρε!  Να σας πω για τον αμίαντο που 

ξέρω όμως! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Επειδή το θέμα αυτό μας απασχολεί ιδιαίτερα, και μένα και πολλούς άλλους 

συναδέλφους -υπάρχουν συνάδελφοι, αγαπητοί συνάδελφοι, μεταξύ μας οι οποίοι, όταν 

τους μιλάς για τον αμίαντο, δακρύζουν, γεμίζουν τα μάτια τους με δάκρυα, γιατί έχασαν 

ανθρώπους δικούς τους, και αναφέρομαι στο συνάδελφο τον κ. Θωμά, εδώ δίπλα μου- 

νομίζω ότι είναι υποχρέωσή μας, παρ’ όλο που έχουμε μπροστά μας ευρωπαϊκούς 

κανονισμούς και νομοσχέδια σε σχέση με τον αμίαντο, να στεκόμαστε με σοβαρότητα, 

κύριε Πρόεδρε, σ’ αυτά τα θέματα. 

 Με βάση μια τελευταία έκθεση που έπιασα από την Ευρώπη -σας λέω 

πραγματικά, είναι τρομακτικό- έχουμε δέκα φορές παραπάνω νεκρούς από τον αμίαντο 

απ’ όσους έχουν σε μέσο όρο όλες οι ευρωπαϊκές χώρες.  Πρέπει λοιπόν να 

στεκόμαστε πραγματικά με επιμονή.  Να αφήνουμε λλίον στην πάνταν τη βιασύνη της 

ευρωσυμμόρφωσης και να βλέπουμε την κάθε διάταξη με πολλή σοβαρότητα.  Και δεν 

ντρέπομαι να πω ότι πραγματικά πίεσα σ’ αυτό το νομοσχέδιο.  Υπήρχε πολλή 

κατανόηση από την επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αλλά και από άλλους 

συναδέλφους, το συνάδελφο κ. Ερωτοκρίτου για παράδειγμα. 
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 Όμως πρέπει να πω και ένα παράπονο, κύριε Πρόεδρε.  Υπάρχουν δύο θέματα 

γραμμένα σε δύο κοινοβουλευτικές επιτροπές που αφορούν τον αμίαντο και 

καθυστερούν.  Και με αυτή την ευκαιρία θα ήθελα να καταγραφεί αυτό το παράπονό 

μου.  Θέλω αυτά τα θέματα πραγματικά, αν είναι δυνατό, να συζητηθούν σύντομα, γιατί 

το θέμα του αμιάντου αφήνει πίσω του νεκρούς συνέχεια στην Κύπρο. 

 Και, αφού έχω το λόγο, θα ήθελα να ζητήσω, κύριε Πρόεδρε, από το σώμα να 

αναβάλει την έγκριση του δεύτερου κανονισμού περί Νιτρορύπανσης, για να 

μπορέσουμε να το συζητήσουμε στην επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, γιατί έχω 

καταθέσει κάποιες τροποποιήσεις. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Βασιλείου. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή είμαστε στο θέμα του αμιάντου, θα ήθελα με την ευκαιρία 

να επισημάνω κάτι πολύ σοβαρό σε σχέση με τα σχολεία μας.  Έχουμε δει σε πάρα 

πολλές περιπτώσεις σχολεία τα οποία δυστυχώς έχουν ακόμα αμίαντο, ακόμα και 

νηπιαγωγεία τα οποία έχουν αμίαντο και θα πρέπει να δοθεί ιδιαίτερη προσοχή πάνω σ’ 

αυτό το θέμα και προτεραιότητα από το Υπουργείο Παιδείας, ούτως ώστε να διορθωθεί 

αυτή η κατάσταση το συντομότερο δυνατό, διότι πραγματικά τίθεται σε κίνδυνο η υγεία 

των παιδιών μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;   

 Ο κ. Θωμά. 

Γ. ΘΩΜΑ: 
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 Στο παρελθόν η άγνοια για τον αμίαντο οδήγησε μαζικά στον τάφο εκατοντάδες 

ανθρώπους, ιδιαίτερα αμιαντωρύχους, οι οποίοι μετά από παρατεταμένο βήχα πέθαναν 

σε ηλικία σαράντα πέντε μέχρι εξήντα χρονών.  Η ψήφιση νομοθεσιών από τη Βουλή 

είναι καλή, όμως καλύτερη είναι η εφαρμογή των νόμων που σχετίζονται με την 

ασφάλεια των εργαζομένων που χρησιμοποιούν αμίαντο ή άλλες επικίνδυνες ύλες.  

Πρόσφατα, στο Τμήμα Υδάτων ένας άνθρωπος τριάντα έξι χρονών ή τριάντα οκτώ, 

νομίζω, πέθανε από καρκίνο και η ανάλυση που έγινε του όγκου στο μεσοθηλίωμα 

απέδειξε ότι η αρχή του καρκίνου ήταν ίνες αμιάντου. Γι’ αυτό η μεγάλη ευθύνη είναι 

στην κυβέρνηση και στα αρμόδια σώματα του Υπουργείου Εργασίας, για να ελέγχουν 

πραγματικά, τα προληπτικά και άλλα μέτρα να λαμβάνονται και, αν είναι δυνατό, ο 

αμίαντος, που μπορεί να αντικατασταθεί με άλλα υλικά, να μη χρησιμοποιείται ούτε για 

τη στέγαση των παιδιών μας ούτε σε βιομηχανίες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ. 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς θέλω να παρατηρήσω για τα σχολεία ότι, όπου υπήρχε 

αμίαντος, έχει αντικατασταθεί.  Φέτος επισκεφθήκαμε σχολείο που είχαν γκρεμίσει και 

στον κενό χώρο θα κτίσουν άλλο.  Η κ. Βασιλείου επεσήμανε το θέμα για τα 

νηπιαγωγεία.  Τα νηπιαγωγεία, τα κτίρια, δεν είναι υπό την ευθύνη του κράτους, είναι 

υπό την ευθύνη των τοπικών αρχών.  Και πρέπει να γίνει μια πρόσθετη προσπάθεια 

εκεί, μια βοήθεια, ένας συντονισμός.  Αλλά στα δημόσια σχολεία αφαιρείται ο αμίαντος 

και βεβαίως, δυστυχώς, η πραγματικότητα είναι ότι θέλουμε πολλή δουλειά.  Μέχρι 

πρόσφατα και στη Βουλή είχαμε αμίαντο.  Ευτυχώς φεύγει και... 
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Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Εμείς καλά να πάθουμε.  Τα παιδιά τι φταίουν; 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Χρίστου, ακριβώς για τα παιδιά που λέτε, επειδή όλοι είμαστε ευαίσθητοι, δε 

θέλω να μείνει η εντύπωση ότι στα σχολεία της Κύπρου γίνεται αποδεκτός ο αμίαντος.  

Όχι, αντικαθίσταται και, αν υπάρχει κάπου... Αν οι συνάδελφοι έχουν πληροφορίες, ας 

το αναφέρουν, διότι παντού έχει αφαιρεθεί.  Στα νηπιαγωγεία είναι διαφορετικό το 

πρόβλημα και πρέπει κάτι να κάμουμε, διότι δεν είναι υπό την ευθύνη του Υπουργείου 

Παιδείας άμεσα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα με τον αμίαντο, που αφορά τη δημόσια υγεία, πρέπει 

πρώτα να το βάλουμε σ’ ένα σωστό πλαίσιο, για να κατανοήσουμε ότι δεν είναι ζήτημα 

ατομικής, ξεχωριστής περίπτωσης.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει θέσει ψηλά τον πήχη σε 

σχέση με την περιστολή επιδημιών και ασθενειών, ιδιαίτερα του καρκίνου, αλλά και 

άλλων, που απειλούν τη δημόσια υγεία, με στόχο το μηδενικό συντελεστή.  Ο καρκίνος, 

και ιδιαίτερα αυτός ο καρκίνος του πνεύμονα, που σχετίζεται με τον αμίαντο, είναι μια 

από τις πλέον διαδεδομένες ασθένειες στην Κύπρο, αλλά και παγκόσμια.  Κατά 

συνέπεια, γι’ αυτό το συζητούμε. 

 Εγώ όμως θα βάλω ξανά την υπόθεση στα σωστά της πλαίσια κάμνοντας μια 

παράκληση προς την εκτελεστική εξουσία, βέβαια, πάντα.  Ξεκίνησε η συζήτηση αυτή 

στην επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, γιατί το συγκεκριμένο κοινοτικό νομοθέτημα...  

Ένα γεγονός, που δεν το είπε ο φίλος μου ο Γιώργος ο Περδίκης, είναι ότι, παρά το ότι 

υπάρχει η δυνατότητα, σε μεταγενέστερο στάδιο, να δημιουργηθούν βιομηχανικές 
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εγκαταστάσεις απόρριψης των λυμάτων, να δίδεται η δυνατότητα -και είναι κοινοτικό 

κεκτημένο αυτό το οποίο λέω τώρα- κατόπιν μελέτης, που αφορά βέβαια τον 

επιχειρηματία ή τον ιδιοκτήτη του εργοστασίου, κατ’ εξαίρεση λαμβανομένων υπόψη και 

όλων των άλλων απαιτουμένων συγκυριών και περιστάσεων, να του δοθεί άδεια 

προσωρινά να μην τα πηγαίνει σ’ αυτή την κεντρική βιομηχανική μονάδα απόρριψης 

των λυμάτων, αλλά να τα διαχειρίζεται άλλως πως.  Ήταν ένα σημείο το οποίο, όπως 

ήταν φυσικό, διήγειρε την ευαισθησία. 

 Και θεωρώ ότι είναι ευκαιρία να το επαναλάβω ξανά, όσον με αφορά, πως σ’ αυτά 

τα κρίσιμα ζητήματα της δημόσιας υγείας, έστω κι αν το κοινοτικό κεκτημένο το 

επιτρέπει, νομίζω πως είναι η στιγμή η δική μας πολιτεία να φροντίζει να πηγαίνει πιο 

πέρα θέτοντας αυστηρότερους κανονισμούς, προχωρώντας αυτό το κοινοτικό 

κεκτημένο -που εδώ φαίνεται να είναι χαλαρό, για κάποιους λόγους, και βέβαια μας 

δεσμεύει ως κοινοτικό κεκτημένο, για να προστατεύουμε τη δημόσια υγεία- γιατί δεν 

είναι από τα σημεία αυτά τα οποία μπορούμε να τα αφήνουμε να περνούν 

απαρατήρητα.  Νομίζω ότι έγινε καλή προσπάθεια στην αρμόδια επιτροπή που 

συζητήθηκε, όμως θεωρώ ότι το ζήτημα αυτό θα πρέπει να έρθει ξανά, εν καιρώ, στην 

αρμόδια επιτροπή, για να συζητήσουμε τις κεντρικές βιομηχανικές εγκαταστάσεις 

απόρριψης των λυμάτων του αμιάντου, και θα πρέπει αυτές οι εγκαταστάσεις να γίνουν 

το συντομότερο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να κάμω μια παράκληση πρώτα, επειδή δε μου αρέσει να διακόπτω ή να 

προσπαθώ να διακόψω συναδέλφους την ώρα της συζήτησης θεμάτων.  Θέλω να 

υπενθυμίσω ότι το θέμα αυτό είναι ομόφωνο και να επανέλθουμε στην τάξη την οποία 

έχουμε συναποφασίσει.  Αν θέλει κάποιος να μιλήσει, τουλάχιστο να μη μιλά πάνω από 
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δύο λεπτά.  Υπό κανονικές συνθήκες έπρεπε να ήταν και λιγότερο, αλλά... 

 Λοιπόν, ο κ. Χριστοδουλίδης, ο κ. Ματσάκης. 

 Κύριε Γιάγκου, σας είδα. 

 Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ, ένα λεπτό μόνο θα χρησιμοποιήσω.  Η αναφορά μου 

θα είναι στο υπ’ αριθμόν 16.  ∆υστυχώς, δεν έχω υπόψη μου τους κανονισμούς, για τι 

πράγμα μιλούμε, αλλά αφορά τη ρύπανση των νερών, την πρόληψη και τη μείωση του 

αμιάντου, εξ αφορμής της αναφοράς και του κ. Περδίκη.  Αν πράγματι, και εγώ θα 

επαρακαλούσα, αν γνωρίζει κανένας να το πει, αν πράγματι έχει σχέση με τις 

διασωληνώσεις του νερού.  Απλώς υπενθυμίζω ότι στην Κύπρο όλοι οι αγωγοί οι 

μεγάλοι και οι κεντρικοί είναι από αμιαντοσωλήνες.  Όταν συζητούσαμε σε αυτή τη 

Βουλή το 1993 τις απόψεις κάποιων βουλευτών και γιατρών, ότι ο αμίαντος μπορεί και 

διά της καταπόσεως από το νερό να προκαλέσει αμιαντώσεις, ασβέστωση και τα άλλα 

συναφή, τότε γίναμε από κάποιους συναδέλφους ειδικούς και μη περίγελο.  Αν η 

Ευρωπαϊκή Ένωση σήμερα... Απολογούμαι, εγώ απουσίαζα ούτε μέλος της επιτροπής 

είμαι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω είστε γιατρός, κύριε συνάδελφε; 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Είμαι ορκισμένος με τον όρκο του Ιπποκράτη ανάμεσα σε πολλούς άλλους 

όρκους, κύριε Πρόεδρε.  Η παράκλησή μου είναι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 
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 ∆ε θέλω καμιά... Αντιλαμβάνομαι ότι θα είναι πολύ πιο προοδευτικοί αυτοί οι 

κανονισμοί απ’ αυτούς που υπάρχουν, αλλά, απλώς για προβληματισμό μας, αν αφορά 

το νερό και τη ροή του μέσα από σωλήνες, τότε από... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Γιατί απαντάτε όλοι, κύριοι συνάδελφοι;  Για να καταλάβουμε τούτο το “όχι” τι 

σημαίνει, ένας να απαντήσει, αλλά να τελειώσει ο κύριος συνάδελφος.  Να τον αφήσετε 

και μετά να απαντήσετε!  Παρακαλώ. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Αν αφορά τις πηγές από όπου παίρνουμε τον αμίαντο και την πιθανή επιμόλυνση 

των υπογείων υδάτων από κει που βγάζουμε τον αμίαντο, πάλι είναι για την Κύπρο 

πολύ, πολύ, πολύ ανησυχητικό για το τι έγινε πέραν των αντιλήψεων που είχαμε.  Αν δε 

αφορά και τη ροή, όπως το βλέπω, των νερών μέσα από τους αμιαντοσωλήνες...  

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Τούτο να το απαντήσει η κ. Ελένη Μαύρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Κλεάνθους, παρακαλώ. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Απλώς, επειδή έτυχε να προεδρεύω της συνεδρίας, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να 

βεβαιώσω το συνάδελφο ότι δεν έχει καμιά σχέση με το θέμα το οποίο θίγει, το οποίο 

μπορεί να είναι σίγουρα σοβαρό, αλλά δε σχετίζεται με το συγκεκριμένο νομοσχέδιο.  

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχω την εντύπωση... Ορίστε, κύριε Ματσάκη, είστε ο τελευταίος αντιλαμβάνομαι; 

Μ. ΜΑΤΣΑΚΗΣ: 
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 Εσείς θα το κρίνετε, κύριε Πρόεδρε. 

 Όσον αφορά τους αμιαντοσωλήνες, ναι, δεν υπάρχει καμιά απόδειξη ότι η πόσις 

ινών αμιάντου προκαλεί μεσοθηλίωμα, όμως, όταν το νερό στεγνώσει, οι ίνες 

απελευθερώνονται, όταν χρησιμοποιείται για παράδειγμα για την πλύση ρούχων κ.λπ., 

οπόταν είναι δυνατό να τις αναπνεύσουμε με αυτό τον έμμεσο τρόπο.  Επίσης, όταν 

γίνεται διόρθωσις αμιαντοσωλήνων, όπως στη συγκεκριμένη περίπτωση στην οποία 

έγινε αναφορά από συνάδελφο, άτομο που απέθανε από μεσοθηλίωμα, διότι έκοβε 

αμιαντοσωλήνες και ανέπνεε τις ίνες του αμιάντου, τότε σαφώς υπάρχει αυτός ο 

σοβαρότατος κίνδυνος.  Η άλλη χρήση σήμερα στην Κύπρο είναι με αμιαντοσανίδες, για 

τις στέγες, που έχει αναφερθεί.  Και θέλω να καταγγείλω, κύριε Πρόεδρε, ότι πρόσφατα 

αφαιρέθηκαν αμιαντοσανίδες εμβαδού χίλιων πεντακόσιων τετραγωνικών μέτρων από 

στρατόπεδο της Εθνικής Φρουράς από εργολάβο, χωρίς να ληφθεί κανένα απολύτως 

μέτρο προστασίας.  Και εδώ πρέπει να είναι το επίκεντρο της προσοχής μας, η 

εφαρμογή της νομοθεσίας.   

 Επίσης, κύριε Πρόεδρε, τελειώνοντας, να αναφέρω ότι είναι μύθος να πιστεύουμε 

ότι είναι μόνο ο μπλε αμίαντος που προκαλεί μεσοθηλίωμα.  Οι άνθρωποι για τους 

οποίους έχουμε αποδεικτικά στοιχεία, και είναι περίπου τριάντα, σαράντα τα κρούσματα 

στην Κύπρο, απέθαναν από μεσοθηλίωμα, διότι εισέπνευσαν άσπρες ίνες αμιάντου... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πάντως όχι κόκκινες, κύριε Ματσάκη. 

Μ. ΜΑΤΣΑΚΗΣ: 

 Όχι κόκκινες.  Οι ίνες αμιάντου που παράγουμε, ο αμίαντος που παράγεται, που 

εξορύσσαμε εμείς στην Κύπρο, είναι άσπρος αμίαντος ως επί το πλείστον.  Και, 

τελειώνοντας, θα πρέπει να έχουμε υπόψη μας ότι στη Λεμεσό, εις τα Πολεμίδια έχουμε 

μια τεράστια... έχουμε ένα μεγάλο συνοικισμό που ονομάζεται “Βερεγγάρια”, που είναι 
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κλειστός αυτή τη στιγμή, ανήκει στις Βρετανικές Βάσεις και είναι φτιαγμένος εξ 

ολοκλήρου από αμίαντο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, να μου επιτρέψετε να προχωρήσουμε στην έγκριση των 

κανονισμών. 

 Οι κανονισμοί υπ’ αριθμόν 16, υπάρχει ένσταση να εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Οι κανονισμοί υπ’ αριθμόν 17 είναι οι κανονισμοί στους οποίους έχει αναφερθεί ο 

κ. Περδίκης και εισηγείται την αναβολή τους.  Αν δεν υπάρχει ένσταση, να δώσουμε για 

μια εβδομάδα αναβολή.  ∆εκτή.  Είναι το υπ’ αριθμόν 17. 

 Οι υπ’ αριθμόν 18 κανονισμοί, υπάρχει ένσταση να εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Οι υπ’ αριθμόν 19 κανονισμοί, υπάρχει ένσταση να εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Οι υπ’ αριθμόν 20 κανονισμοί, υπάρχει ένσταση να εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Οι υπ’ αριθμόν 21 κανονισμοί, υπάρχει ένσταση να εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Οι υπ’ αριθμόν 22 κανονισμοί, υπάρχει ένσταση να εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 



 63

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Οι υπ’ αριθμόν 23 κανονισμοί, υπάρχει ένσταση να εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Οι υπ’ αριθμόν 24 κανονισμοί, υπάρχει ένσταση να εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Οι υπ’ αριθμόν 25 κανονισμοί, υπάρχει ένσταση να εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Οι υπ’ αριθμόν 26 κανονισμοί, υπάρχει ένσταση να εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Οι υπ’ αριθμόν 27 κανονισμοί, υπάρχει ένσταση να εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Οι υπ’ αριθμόν 28 κανονισμοί, υπάρχει ένσταση να εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το τελευταίο θέμα της νομοθετικής εργασίας αποσύρεται από την εκτελεστική 

εξουσία. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, έχει 

διανεμηθεί ο σχετικός κατάλογος.  

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 

έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  

από τα  υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 
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1. Ο περί Προϋπολογισμού 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.274.2002) 

 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

2. Ο περί της Σύμβασης κατά 

των Βασανιστηρίων και 

Άλλων Μορφών Σκληρής, 

Απάνθρωπης ή 

Εξευτελιστικής Μεταχείρισης 

ή Τιμωρίας (Κυρωτικός) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.275.2002) 

 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 

Τάξεως 

Εξωτερικών 

3. Ο περί Αστυνομίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.276.2002) 

 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 

Τάξεως 

Νομικών 

4. Ο περί Προϋπολογισμού της 

Αρχής Ανάπτυξης 

Ανθρώπινου ∆υναμικού 

Κύπρου του 2003 Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.277.2002) 

 

Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

5. O περί ∆ημόσιας 

Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.278.2002) 

 

Παιδείας και Πολιτισμού Παιδείας 

6. Ο περί Προϋπολογισμού της Εσωτερικών Εσωτερικών 
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Αρχής Ραδιοτηλεόρασης 

Κύπρου του 2003 Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.279.2002) 

 

7. Ο περί της Συμφωνίας της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 

της Ιρλανδίας για 

Καταπολέμηση του 

Οργανωμένου Εγκλήματος 

(Κυρωτικός) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.280.2002) 

 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 

Τάξεως 

Εξωτερικών 

8. Ο περί Φορολογίας του 

Εισοδήματος 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.281.2002) 

 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

9. Οι περί Εκπαιδευτικών 

Λειτουργών (Καθορισμός 

Αναγνωρισμένης Υπηρεσίας 

για Σκοπούς ∆ιορισμού, 

Προαγωγής και 

Προσαυξήσεων) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.284.2002) 

 

Παιδείας και Πολιτισμού Παιδείας 

10. Οι περί Σχεδίων Υπηρεσίας 

(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

Παιδείας και Πολιτισμού Παιδείας 
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(Αρ. Φακ. 23.03.285.2002) 

 

11. Έκθεση όσον αφορά την 

παραχώρηση εγκρίσεων 

που δόθηκαν από τον 

Υπουργό Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

προς την Αρχή Ανάπτυξης 

Ανθρώπινου ∆υναμικού 

Κύπρου, σύμφωνα με το 

εδάφιο (3) του άρθρου 4 του 

περί Προϋπολογισμού της 

Αρχής Ανάπτυξης 

Ανθρώπινου ∆υναμικού 

Κύπρου Νόμου του 2002. 

(Αρ. Φακ. 10.04.005) 

 

Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

12. Έκθεση της Επιτροπής 

Νομισματικής Πολιτικής η 

οποία καλύπτει την περίοδο 

1/1/2002 μέχρι 30/6/2002 

σύμφωνα με το εδάφιο (11) 

του άρθρου 19(Α) των περί 

Κεντρικής Τραπέζης της 

Κύπρου Νόμων του 1963 

έως 2000. 

(Αρ. Φακ. 13.21.001) 

Κεντρική Τράπεζα της 

Κύπρου 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

 

Πρόταση νόμου 

 

Κατατέθηκε 

από 

Παραπέμπεται 

στην επιτροπή 
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O περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και 

Υπηρεσιών  (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.02.073.2002) 

 

Ανδρέα Χρίστου 

εκ μέρους της 

κοινοβουλευτικής 

ομάδας ΑΚΕΛ - 

Αριστερά - Νέες 

∆υνάμεις 

 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Γ´,  ερωτήσεις και απαντήσεις, οι οποίες έχουν δοθεί 

γραπτώς. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.062 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστο Κληρίδη στις 8 Οκτωβρίου 2002. 

 «Αναφέρομαι στο θέμα των κυπριακών αρχαιοτήτων που βρίσκονται σε μουσεία 

των υπό ένταξη χωρών στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα θέματα: 

1. Κατά πόσο υπάρχει κατάλογος των κυπριακών αρχαιοτήτων που βρίσκονται σε 

μουσεία των υπό ένταξη χωρών στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

2. Σε ποιες περιπτώσεις θεωρεί η κυπριακή κυβέρνηση ότι, με βάση την πρόσφατη 

νομοθεσία (περί Επιστροφής των Πολιτιστικών Αγαθών Νόμο του 2002), 

επιβάλλεται να γίνουν διευθετήσεις για επιστροφή τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.063 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 8 Οκτωβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το 1999 η UNOPS πρόσφερε στην Κύπρο το ποσό των 

£330.000 για την κατασκευή παγίδων για τη σύλληψη αδέσποτων σκύλων, 

αναγνωρίζοντας ότι τα πυροβόλα όπλα προκαλούν πόνο και μεγάλη ταλαιπωρία στο 

ζώο μέχρι να πεθάνει.  Όπως δήλωσε εκπρόσωπος του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών 
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στην Κύπρο, κατασκευάστηκαν εβδομήντα παγίδες και επρόκειτο να κατασκευαστούν 

και άλλες. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν το ποσό των £330.000 χρησιμοποιήθηκε για την κατασκευή των 

παγίδων για τη σύλληψη αδέσποτων σκύλων, πόσες παγίδες κατασκευάστηκαν και αν 

βρίσκονται σήμερα σε χρήση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.064 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 8 Οκτωβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο αστυνομικός σταθμός Κάτω Πύργου, που εξυπηρετεί 

μια ολόκληρη περιοχή τεσσάρων απομακρυσμένων χωριών, με πολλούς ξένους και 

ντόπιους επισκέπτες κάθε καλοκαίρι, λειτουργεί με πολύ περιορισμένο αριθμό 

αστυνομικών και χωρίς αξιωματικό. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων γιατί δεν αναβαθμίζεται ο αστυνομικός σταθμός Κάτω Πύργου με 

περισσότερους αστυνομικούς και αξιωματικούς, λαμβάνοντας υπόψη τις ιδιαιτερότητες 

της περιοχής και τις ευρύτερες ανάγκες, όπως η δημόσια ασφάλεια, αλλά και η ευημερία 

των κατοίκων της περιοχής (π.χ. δημιουργία θέσεων εργασίας για νέους ανθρώπους 

κ.ά.).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.065 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου στις 9 Οκτωβρίου 2002. 

 «Λαμβανομένου υπόψη ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων ψήφισε το νόμο 92(Ι) του 

1995 που προβλέπει την κατάθεση από όλους όσοι ανασκάπτουν στην Κύπρο, 

Κύπριων ή ξένων αρχαιολόγων, των ημερολογίων, των αρνητικών των φωτογραφιών 

και των σχεδίων των ανασκαφών τους, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να 

ενημερώσει τη Βουλή αν από τη μέρα της ψήφισης του νόμου κατατέθηκαν τα ανωτέρω 
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από οποιοδήποτε αρχαιολόγο μετά το πέρας των ετήσιων ανασκαφών του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.066 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου στις 9 Οκτωβρίου 2002. 

 «Είναι γνωστό ότι ο αρχαιολογικός νόμος (άρθρο 35, Κ.∆.Π. 173/82) διαλαμβάνει 

πρόνοια σύμφωνα με την οποία σε κάθε ξένη αποστολή που ανασκάπτει στην Κύπρο 

και απασχολεί τρεις επιστήμονες αρχαιολόγους ή έξι φοιτητές και άνω πρέπει να 

εργοδοτείται ένας Κύπριος αρχαιολόγος ή ένας Κύπριος φοιτητής αντίστοιχα και να 

καταβάλλεται το ανάλογο χρηματικό τίμημα. 

 Τα τελευταία χρόνια αντιλαμβανόμαστε ότι η νομοθετική αυτή πρόνοια αγνοείται, 

γι’ αυτό και καλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τους τρόπους με τους οποίους θα ενεργοποιήσει το νόμο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.007.04.090, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2000, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου. 

 «Αναφορικά με θέματα που αφορούν αριθμό ξενοδοχείων στη Λεμεσό, σας 

επισυνάπτω σχετικές εκθέσεις που ετοιμάστηκαν από το Τμήμα Πολεοδομίας και 

Οικήσεως και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι παράνομες προβλήτες, λιμενοβραχίονες, κάθετοι κυματοθραύστες και λοιπά 

που έγιναν επί της παραλίας θα κατεδαφιστούν σταδιακά και παράλληλα με την 

κατασκευή νέων παράλληλων κυματοθραυστών. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών απολογείται για το μακρό χρονικό διάστημα που 

απαιτήθηκε για την ολοκλήρωση των εν λόγω εκθέσεων από το Τμήμα Πολεοδομίας και 

Οικήσεως.  Τούτο οφείλεται κατά κύριο λόγο στην περιπλοκότητα των υποθέσεων και 

στην ανάγκη για ολοκληρωμένη παρουσίασή τους.» 
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Σημ.:  Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.143, ημερομηνίας 

17 Ιουνίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Σχετικά με ορισμένα υποστατικά στον αερολιμένα Λάρνακας, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

1. Πολλά υποστατικά του αεροδρομίου Λάρνακας έχουν στέγες από φύλλα 

αμιαντοτσιμέντου.  Στο παρόν στάδιο και ένεκα της διαδικασίας που προωθείται 

για ανάπτυξη των αερολιμένων με τη μέθοδο ΒΟΤ δεν υπάρχουν σχέδια για 

αντικατάσταση των στεγών από αμιαντοτσιμέντο.  Όπου, όμως, παρουσιάζονται 

προβλήματα από φθορές των αμιάντων λαμβάνονται μέτρα στα πλαίσια 

συντήρησης των εγκαταστάσεων, σύμφωνα με τις οδηγίες του Τμήματος 

Επιθεώρησης Εργασίας. 

2. Οι θύρες των ψυκτικών θαλάμων της αποθήκης του τελωνείου έχουν 

κατασκευασθεί με σχέδια που εγκρίθηκαν από τις εμπλεκόμενες υπηρεσίες.  

Αναφορικά με το πρόβλημα που προέκυψε έχουν ζητηθεί οι απόψεις του 

Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, τόσο για την τεχνική πτυχή του 

θέματος όσο και για το κόστος που θα απαιτηθεί, έτσι ώστε να προωθηθεί η 

επίλυσή του. 

3. Όσον αφορά την υγρομόνωση της οροφής της νέας αποθήκης  του τελωνείου, 

ειδοποιήθηκε ο εργολάβος, που προέβη σε επιδιορθώσεις και τώρα δεν 

παρουσιάζεται πρόβλημα. 

4. Προβλήματα δυσάρεστων οσμών και κουνουπιών παρουσιάζονται στα φρεάτια 
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που γειτνιάζουν με την καντίνα εργατών και οφείλονται στις αλυκές που 

περικλείουν τον αερολιμένα.  Για επίλυση του προβλήματος έχουν τοποθετηθεί 

ειδικές εντομοπαγίδες.  Επίσης, κλιμάκιο των Υγειονομικών Υπηρεσιών του 

Υπουργείου Υγείας, που εδρεύει στον αερολιμένα, προβαίνει, βάσει 

προγράμματος, σε συνεχείς ψεκασμούς των λιμναζόντων νερών και των οχετών. 

5. Τα οχήματα του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας απαγορεύεται να εισέλθουν για 

εργασία στις αποθήκες των αεροπορικών εταιρειών.  Οι Κυπριακές Αερογραμμές 

έχουν αγοράσει για τις ανάγκες της αποθήκης τους ηλεκτροκίνητο περονοφόρο.  Η 

αποκλειστική ευθύνη για την εσωτερική λειτουργία της αποθήκης βαραίνει τις 

Κυπριακές Αερογραμμές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.01.155, ημερομηνίας 17 Ιουλίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με την ανάγκη αποθήκευσης του αερίου των χρησιμοποιημένων 

κλιματιστικών, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Έχει ήδη εκπονηθεί μελέτη από συμβούλους, με τίτλο “Στρατηγικό σχέδιο για τη 

μείωση των ουσιών που καταστρέφουν τη στιβάδα του όζοντος”, που προσδιορίζει 

συγκεκριμένα μέτρα και προτείνει στρατηγική, βάσει χρονοδιαγραμμάτων, σύμφωνα με 

τις απαιτήσεις των τελευταίων αναθεωρήσεων του πρωτοκόλλου του Μόντρεαλ και του 

ισχύοντος ευρωπαϊκού κανονισμού.  Στα πλαίσια αυτού του σχεδίου περιλαμβάνονται 

και εισηγήσεις για σύστημα ανάκτησης, ανακύκλησης, επαναχρησιμοποίησης και 

οικολογικά φιλικής καταστροφής των ψυκτικών ουσιών. 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος ετοιμάζει πρόταση 

στο Υπουργικό Συμβούλιο, η έγκριση της οποίας θα επιτρέψει την έναρξη της 
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διαδικασίας εφαρμογής των εισηγήσεων του στρατηγικού σχεδίου μέσα στα 

χρονοδιαγράμματα που απαιτεί το ευρωπαϊκό κεκτημένο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.023, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2002, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης Παπαδοπούλου. 

 «Αναφορικά με τις ζημιές των γεωργών από αγρινά στην κοινότητα Κάμπου, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος προβαίνει από το 

1994 σε εκτιμήσεις ζημιών από αγρινά στις περιοχές που γειτνιάζουν με το δάσος.  Οι 

εκτιμήσεις των ζημιών διενεργούνται από τριμερή επιτροπή που απαρτίζεται από 

λειτουργούς των Τμημάτων Γεωργίας, ∆ασών και του Ταμείου Θήρας και είναι όσο το 

δυνατό αντιπροσωπευτικές της ζημιάς που έχει υποστεί η συγκεκριμένη καλλιέργεια. 

 Περαιτέρω πληροφορείστε ότι το θέμα έχει απασχολήσει το Υπουργείο, Γεωργίας 

Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και έχει ήδη ετοιμαστεί και υποβληθεί σχέδιο προς 

τις αρμόδιες υπηρεσίες για μελέτη.  Στο εν λόγω σχέδιο γίνεται εισήγηση για επιδότηση 

μέρους των εξόδων περίφραξης σε όσους γεωργούς θα προβούν στην περίφραξη των 

τεμαχίων τους για προστασία των καλλιεργειών τους από τα αγρινά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Ουράνιου Ιωαννίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.084, 

ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους. 

 «Σχετικά με θέματα μητρότητας για καθηγήτριες, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Έχουν δοθεί οδηγίες για αναδρομική κάλυψη των διευκολύνσεων για θέματα 

μητρότητας στις καθηγήτριες που είχαν τοκετό κατά το σχολικό έτος 2000-2001.  
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Σχετική είναι η εγκύκλιος με αρ. φακ. 15.1.07, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2001, 

φωτοαντίγραφο της οποίας επισυνάπτεται. 

 Απολογούμαστε για την καθυστέρηση στην απάντηση.» 

Σημ.: Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή   

και φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.060, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 

2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης 

Παπαδοπούλου. 

 «Σχετικά με τη συμμετοχή βουλευτών σε τηλεοπτικά προγράμματα, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου υπόβαλε στο Υπουργείο Εσωτερικών, στις 28 

Φεβρουάριου 2001, κανονισμούς σχετικά με τη ρύθμιση της ίσης μεταχείρισης 

κομμάτων και υποψηφίων κατά την προεκλογική περίοδο.  Οι σχετικοί κανονισμοί 

συζητήθηκαν στην επιτροπή Εσωτερικών της Βουλής στις 14 και 26 Μαρτίου 2001 (οι 

κανονισμοί επισυνάπτονται). 

 Οι εν λόγω κανονισμοί δεν έχουν ακόμα ψηφιστεί από τη Βουλή, με αποτέλεσμα η 

Αρχή να αδυνατεί να ρυθμίσει και να ελέγξει αποτελεσματικά τους ραδιοτηλεοπτικούς 

σταθμούς, όσον αφορά στα μέτρα που λαμβάνουν και στις ενέργειες στις οποίες 

προβαίνουν με στόχο την ισότιμη μεταχείριση των κομμάτων και των υποψηφίων κατά 

την προεκλογική περίοδο. 

 Τα θέματα τα οποία εγείρει η βουλευτής κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου απαντώνται 

στην ουσία από τις σχετικές πρόνοιες των κανονισμών.  Συγκεκριμένα: 

1. Το πρώτο θέμα, που αφορά “στα κριτήρια με βάση τα οποία αποφασίζεται ποιος ή 

ποιοι βουλευτές θα συμμετέχουν σε διάφορα τηλεοπτικά προγράμματα/ 
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συζητήσεις”, ρυθμίζεται από τους Κανονισμούς 4(2), 4(3), 4(4), 5(1), 5(2), 5(3), 

5(5), 8(1) και 8(2). 

2. Το δεύτερο θέμα, που αφορά “στα μέτρα που λαμβάνονται, ώστε να μη γίνεται 

δυσμενής διάκριση σε βάρος γυναικών βουλευτών”, ρυθμίζεται από τον Κανονισμό 

5(4). 

3. Το τρίτο θέμα, που αφορά “στους μηχανισμούς ελέγχου που βοηθούν, έτσι ώστε 

να υπάρχει ακριβοδίκαιη εκπροσώπηση όλων των κομμάτων”, ρυθμίζεται από 

τους Κανονισμούς 8(3), 9, 10(1) και 10(2). 

 Όσον αφορά στα στοιχεία τα οποία ζητά να έχει η κ. Παπαδοπούλου, σχετικά με 

όλες τις τηλεοπτικές εκπομπές που μεταδόθηκαν από τον Ιούνιο έως το ∆εκέμβριο του 

2001 στις οποίες κλήθηκαν γυναίκες βουλευτές να συμμετάσχουν, σας πληροφορώ ότι 

δεν υπήρχε τέτοια εξειδικευμένη πληροφόρηση και η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης δεν έχει 

στο παρόν στάδιο τη δυνατότητα να επεξεργάζεται και να παρέχει τέτοιου είδους 

πληροφόρηση. 

 Περαιτέρω πληροφορείσθε ότι, με την επιστολή μας, με αρ. φακ. 12.3.1 και 

ημερομηνία 10 Ιουλίου 2002, οι περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών (Ίση 

Μεταχείριση Κομμάτων και Υποψηφίων) Κανονισμοί του 2002 ζητήθηκε όπως 

αποσυρθούν και επανακατατεθούν με την έναρξη των εργασιών της Βουλής μετά τις 

θερινές διακοπές. 

 Απολογούμαστε για την καθυστέρηση που παρουσιάστηκε στην απάντηση της 

επιστολής σας.» 

Σημ.: Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.112, ημερομηνίας 
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10 Μαΐου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Σχετικά με τον κίνδυνο κατολίσθησης πετρωμάτων στο παρεκκλήσι της Παναγίας 

της Χρυσοσπηλιώτισσας στην Κάτω ∆ευτερά, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Μάρτιο του 2000 το Ίδρυμα Α. Γ. Λεβέντης, σε συνεργασία με το Τμήμα 

Αρχαιοτήτων, ανέθεσε σε ομάδα ειδικών αρχιτεκτόνων και πολιτικών μηχανικών μελέτη 

αποκατάστασης του λαξευμένου στο φυσικό βράχο παρεκκλησιού της Παναγίας 

Χρυσοσπηλιώτισσας στην Κάτω ∆ευτερά.  Για την εν λόγω μελέτη συστάθηκε μία 

ομάδα εργασίας που απαρτιζόταν, εκτός από τους πιο πάνω ειδικούς, από αρχαιολόγο 

του Τμήματος Αρχαιοτήτων και γεωλόγο του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης.  

Λόγω της σύστασης του βράχου στον οποίο είναι λαξευμένο το παρεκκλήσι, 

αποφασίστηκε όπως, προτού προχωρήσει οποιαδήποτε αρχιτεκτονική λύση και στατική 

μελέτη, εκπονηθεί γεωτεχνική έρευνα με πρώτο στόχο τη στερέωση του πρανούς.  

Παράλληλα με τις πιο πάνω εργασίες το παρεκκλήσι κηρύχθηκε σε αρχαίο μνημείο.  Η 

γεωτεχνική έρευνα έγινε από το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης σε συνεργασία με το 

Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων. 

 Λόγω των ιδιαζουσών γεωλογικών συνθηκών, της παθολογίας του σπηλαίου, του 

μετώπου του πρανούς (έντονες ρωγμές) και της έντονης αλλοίωσης της φυσιογνωμίας 

του παρεκκλησιού, το εγχείρημα της αποκατάστασης κρίνεται ιδιαίτερα δύσκολο. 

 Οι πιο πάνω εργασίες διακόπηκαν την άνοιξη του 2001 λόγω της κακής 

κατάστασης της υγείας της αρχιτέκτονος (τελικά απεβίωσε).  Τον Οκτώβρη του 2001 

ανέλαβε τη συνέχιση της μελέτης νέος αρχιτέκτονας.   

 Παράλληλα, αρχές Οκτωβρίου 2001 κατέρρευσε ένα από τα τρία χωμάτινα 

τμήματα στο μέτωπο του πρανούς και επιβαλλόταν η επιθεώρηση της όλης μελέτης.   

 Αναμένεται να αποσταλεί στο Τμήμα Αρχαιοτήτων μέχρι τέλος Οκτωβρίου η 
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προκαταρκτική μελέτη για τη στερέωση του πρανούς και του σπηλαίου, η οποία θα 

πρέπει να αξιολογηθεί από ένα διευρυμένο σώμα αρμόδιων φορέων και ειδικών 

επιστημόνων, που θα αποφασίσουν για την τελική λύση της επέμβασης.  Σημειώνεται 

ότι ο πολιτικός μηχανικός δρ Μ. ∆ημοσθένους εισηγήθηκε όπως ανασταλεί προσωρινά 

η λειτουργία του παρεκκλησιού. 

 Όσον αφορά πιθανό πρόβλημα από τη σχεδιαζόμενη ανάπτυξη στην περιοχή 

υπερτοπικού δικτύου αυτοκινητόδρομου, το θέμα έχει ως ακολούθως: 

 Κατόπιν απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου την 21η Ιουνίου 2000 (αρ. 

απόφασης 51.999), ανατέθηκε με το συμβόλαιο με αρ. PS/D/179 σε ιδιώτες 

συμβούλους μελετητές η ετοιμασία περιβαλλοντικής και τεχνοοικονομικής μελέτης για τη 

χάραξη του  περιμετρικού αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας.  Σύμφωνα με τους όρους του 

συμβολαίου, οι σύμβουλοι έχουν ήδη υποβάλει την έκθεση προμελέτης και την 

ενδιάμεση έκθεση. 

 Στην όδευση αυτή έφεραν ένσταση διάφοροι δήμοι και κοινότητες, όπως ο δήμος 

Λατσιών και τα κοινοτικά συμβούλια Τσερίου, Πάνω και Κάτω ∆ευτεράς.  Οι κοινότητες 

Πάνω και Κάτω ∆ευτεράς είχαν φέρει ένσταση στην αρχική όδευση και ένας από τους 

λόγους που είχαν αναφέρει ήταν η διέλευση του αυτοκινητόδρομου από το παρεκκλήσι 

της Χρυσοσπηλιώτισσας, με κίνδυνο την καταστροφή του. 

 Κατόπιν οδηγιών που δόθηκαν από τους Υπουργούς Συγκοινωνιών και Έργων και 

Εσωτερικών, μελετήθηκαν εναλλακτικές πορείες χάραξης του αυτοκινητόδρομου από το 

Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, αφού λήφθηκαν υπόψη οι απόψεις των 

εμπλεκόμενων δήμων και κοινοτήτων στις οποίες έγιναν σχετικές παρουσιάσεις από 

λειτουργούς του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και των Τμημάτων Πολεοδομίας 

και Οικήσεως και ∆ημοσίων Έργων. 

 Οι εμπλεκόμενες κοινότητες τοποθετήθηκαν θετικά στην όδευση που φαίνεται με 
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κόκκινο χρώμα στο συνημμένο χάρτη, γι’ αυτό που εγκρίθηκε από το Υπουργικό 

Συμβούλιο, περιλαμβανομένης και πρόνοιας για διασφάλιση της απαιτούμενης γης. 

 Όπως φαίνεται στο συνημμένο χάρτη, με τη νέα όδευση δεν αναμένεται να 

επηρεαστεί το παρεκκλήσι της Παναγίας της Χρυσοσπηλιώτισσας.» 

Σημ.: Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.150, ημερομηνίας 

9 Ιουλίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Σχετικά με άδεια που παραχωρήθηκε από το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας σε 

ιδιωτική εταιρεία ελικοπτέρων για πτήσεις αναψυχής, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Είναι γεγονός ότι δόθηκε άδεια σε ιδιωτική εταιρεία, για να πραγματοποιεί μη 

δρομολογημένες πτήσεις στην περιοχή Αγίας Νάπας-Πρωταρά με ελικόπτερο. 

 Για την αποφυγή οχληρίας στους κατοίκους της περιοχής, το Τμήμα Πολιτικής 

Αεροπορίας επέβαλε πολύ αυστηρούς όρους στην εταιρεία, παρά τις έντονες 

διαμαρτυρίες της. 

 Συγκεκριμένα αναφέρεται ότι οι κανονισμοί του ∆ιεθνούς Οργανισμού Πολιτικής 

Αεροπορίας (∆ΟΠΑ) που εφαρμόζονται σε όλο τον κόσμο επιτρέπουν πτήσεις πάνω 

από πόλεις, χωριά, πυκνοκατοικημένες περιοχές και συγκεντρώσεις σε ύψος χιλίων 

ποδών πάνω από το ψηλότερο εμπόδιο και σε ακτίνα εξακοσίων μέτρων από τη θέση 

του αεροσκάφους.  Στην περίπτωση αυτή το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας έθεσε πολύ 

αυστηρότερους όρους προς την εταιρεία όπως: 

- πτήσεις πάνω από χωριά, κωμοπόλεις, μεμονωμένες κατοικίες, ξενοδοχεία  κ.λπ. 

σε ύψος τριών χιλιάδων ποδών, 
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- απαγόρευση πτήσεων από 1.00-4.00 μ.μ., 

- απαγόρευση πτήσεων από τη δύση του ηλίου μέχρι τις 10.00 π.μ. της επομένης, 

- πτήσεις πάνω από τη θάλασσα σε ύψος δύο χιλιάδων ποδών και οκτακοσίων 

μέτρων από την παραλία. 

 Επίσης, το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας έδωσε οδηγίες στον Πύργο Ελέγχου 

Αεροδρομίου Λάρνακας όπως παρακολουθούν στο ραντάρ κατά πόσο οι περιορισμοί 

που τέθηκαν στην εταιρεία εφαρμόζονται. 

 Συναφώς αναφέρεται ότι η δήμαρχος Αγίας Νάπας και ο πρόεδρος ΠΑΣΥΞΕ 

Αμμοχώστου αντιμετώπισαν θετικά την παραχώρηση της άδειας, γιατί πιστεύουν ότι 

εμπλουτίζεται το τουριστικό μας προϊόν, νοουμένου ότι περιοριστικοί όροι θα 

προστατεύουν τους κατοίκους από την ηχορρύπανση. 

 Έχει διαπιστωθεί και μετά από δύο επιτόπιες έρευνες που διεξήγαγε το Τμήμα 

Πολιτικής Αεροπορίας ότι με τα μέτρα που έχουν ληφθεί δε δημιουργείται πρόβλημα 

ηχορρύπανσης στην περιοχή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.003, ημερομηνίας 

26 Ιουλίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Σχετικά με το δρόμο Κάμπου-Ορκόντα, σας πληροφορώ ότι ο εν λόγω δρόμος 

βελτιώθηκε από το Τμήμα ∆ασών και ανάγεται στην αρμοδιότητά του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Ανδρέα Μουσιούττα στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.021, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2002, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης Παπαδοπούλου. 

 «Σχετικά με τη δημιουργία κέντρου αλλοδαπών, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Σταθερή επιδίωξη του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ήταν και 

παραμένει η δημιουργία κέντρου εξυπηρέτησης για τους ξένους εργάτες. 

 Σε ό,τι αφορά τη στέγαση του κέντρου είχε εξευρεθεί στο παρελθόν για το σκοπό 

αυτό κτίριο στην οδό Κοροίβου στη Λευκωσία, αλλά κατά την προώθηση των 

διαδικασιών για επιδιόρθωση του κτιρίου διαπιστώθηκε ότι το κτίριο είχε απαλλοτριωθεί 

και εγγραφεί επ’ ονόματι της ∆ημοκρατίας, για να χρησιμοποιηθεί για ανέγερση νέων 

κυβερνητικών επαρχιακών γραφείων Λευκωσίας και ως εκ τούτου δεν ήταν δυνατό να 

χρησιμοποιηθεί, παρά μόνο για το σκοπό για τον οποίο έγινε η απαλλοτρίωση. 

 Συνεχίζοντας τις προσπάθειές του, το υπουργείο έχει  εξεύρει κτίριο στην οδό 

Αιγύπτου, το οποίο κρίνεται κατάλληλο για το σκοπό δημιουργίας του κέντρου, ιδιαίτερα 

έχοντας υπόψη ότι βρίσκεται στην περιοχή όπου συγκεντρώνονται κατά τις Κυριακές και 

τις αργίες οι αλλοδαποί εργαζόμενοι.  Για προώθηση του θέματος έχει ζητηθεί από το 

Τμήμα ∆ημοσίων Έργων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων να εκτιμήσει το 

κόστος ανακαίνισης/διαμόρφωσης του κτιρίου, ώστε να προχωρήσουμε στη συνέχεια με 

την εξασφάλιση των απαραίτητων εγκρίσεων, σύμφωνα με τις υφιστάμενες διαδικασίες, 

είτε για αγορά είτε για ενοικίαση του κτιρίου. 

 Όπως πληροφορούμαι τα σχέδια προσαρμογής του κτιρίου έχουν ετοιμαστεί από 

το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων και ήδη γίνεται η εκτίμηση των αλλαγών. 

 Επιθυμώ να σας διαβεβαιώσω ότι το θέμα είναι στις προτεραιότητες του 

υπουργείου και ότι καταβάλλεται κάθε προσπάθεια για την όσο το δυνατό ταχύτερη 

διευθέτηση του θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.01.096, ημερομηνίας 5 Απριλίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 
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 «Αναφορικά με τις επιπτώσεις στο περιβάλλον και τη δημόσια υγεία από τα  

χοιροτροφικά λύματα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η διαπίστωση ότι πλείστα χοιροστάσια που λειτουργούν σήμερα στην Κύπρο δε 

διαθέτουν άδεια πολεοδομική/οικοδομής για μερικά ή και όλα τα υποστατικά τους 

ή και για τις δεξαμενές απόρριψης των αποβλήτων τους αληθεύει σε μεγάλο 

βαθμό.  Αρμόδιο υπουργείο για έκδοση πολεοδομικής άδειας και άδειας οικοδομής 

είναι το Υπουργείο Εσωτερικών. 

2. Μερικά από τα υπό αναφορά μη αδειούχα χοιροστάσια ανεγέρθηκαν μετά την 

τουρκική εισβολή με βάση τις συνθήκες ανάγκης και η εξασφάλιση άδειας 

οικοδομής εκ των υστέρων προσκρούει σε ανυπέρβλητες νομικές δυσκολίες (λόγω 

αλλαγής ζωνών, επέκτασης οικισμών, πίεσης τουρισμού κ.λπ.). 

3. Σε σημαντικό αριθμό χοιροστασίων (σε 30 από τα 137)  οι ιδιοκτήτες έχουν 

εγκαταστήσει συστήματα μηχανικού διαχωρισμού υγρών/στερεών αποβλήτων, με 

αποτέλεσμα τη σημαντική μείωση του βιολογικού φορτίου των διαχωρισμένων 

λυμάτων και εξ αυτού τη σημαντική μείωση της οχληρίας. 

4. Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, αφού έκαμε πολύ 

έγκαιρα διάγνωση και σε βάθος μελέτη του σοβαρού προβλήματος, ετοίμασε, από 

τις αρχές της δεκαετίας του 1990, σχετικό σχέδιο που εγκρίθηκε και τέθηκε σε 

εφαρμογή από τις αρχές του 1996.  Με βάση το σχέδιο συγκέντρωσης, 

επεξεργασίας και χρήσης των χοιρολυμάτων, παρέχονται ισχυρά οικονομικά 

κίνητρα για εγκατάσταση συστημάτων επεξεργασίας και χρήσης χοιρολυμάτων 

(66,67% επιδότηση του κόστους για τις πρώτες £125.000 και 20% επιδότηση για 

τις επόμενες £125.000 επένδυσης.  για δαπάνη πέραν των £250.000 δίδεται 

επιδότηση 3% του επιτοκίου για δάνειο μέχρι £120.000).  Απαραίτητη 

προϋπόθεση για τη συμμετοχή στο σχέδιο είναι η εξασφάλιση άδειας 
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(πολεοδομικής/οικοδομής) για τις εγκαταστάσεις του συστήματος επεξεργασίας, 

καθώς και η εξασφάλιση της σχετικής άδειας απόρριψης. 

5. Με ειδική τροποποίηση της δήλωσης πολιτικής, που έγινε το 2000, μετά από 

σχετική συμφωνία των Υπουργών Εσωτερικών και Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος, διευκολύνεται η έκδοση πολεοδομικής άδειας για τις 

εγκαταστάσεις των συστημάτων επεξεργασίας λυμάτων, ανεξάρτητα από το 

νομικό καθεστώς (αδειούχα ή μη) των υποστατικών του χοιροστασίου. 

6. Το σχέδιο αξιοποίησαν κατά τα τελευταία χρόνια δεκατέσσερις χοιροτρόφοι έναντι 

κρατικής δαπάνης £450.000, ενώ αρκετοί άλλοι βρίσκονται στο στάδιο της 

εγκατάστασης.  Επίσης άλλοι 16 χοιροτρόφοι εγκατέστησαν παρόμοια συστήματα 

από μόνοι τους, χωρίς κρατική επιδότηση.  Ας σημειωθεί ότι τα νέα χοιροστάσια 

(μετά το 1996) δε δικαιούνται επιδότησης, αφού για την έκδοση πολεοδομικής 

άδειας τίθεται σαν όρος/προϋπόθεση η ταυτόχρονη εγκατάσταση συστήματος 

επεξεργασίας λυμάτων.  Το σχέδιο, που είναι εθελοντικό, καλύπτει τόσο τα 

πρωτοβάθμια συστήματα μηχανικού διαχωρισμού υγρών/στερεών όσο και τα 

συστήματα βιολογικής επεξεργασίας. 

7. Αναμένεται ότι η εφαρμογή της νέας νομοθεσίας περί Ελέγχου της Ρύπανσης των 

Νερών και του Εδάφους [106(Ι) του 2002], που καθιστά υποχρεωτική την εντός 

δώδεκα μηνών (από 12 Ιουλίου 2002) εξασφάλιση άδειας απόρριψης από όλα τα 

ρυπογόνα υποστατικά (μεταξύ των οποίων και τα χοιροστάσια), θα οδηγήσει στην 

ουσιαστική μείωση του προβλήματος.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ερωτώ τώρα τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν θα περάσουμε σήμερα στο 

Κεφάλαιο ∆΄.  Αν δεν είμαστε έτοιμοι να περάσουμε στο κεφάλαιο ∆΄, να παρακαλέσω 

όμως μια δέσμευση, διότι θα μαζευτούν πάρα, πάρα πολλά θέματα, ήδη μαζεύονται και 
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έχει συνωστισμό, την επόμενη συνεδρία να είναι έτοιμοι οι συνάδελφοι για τα δύο, τρία 

πρώτα θέματα, ώστε να ξεκινήσουμε λίγο εντατικά τη συζήτηση του Κεφαλαίου ∆΄. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Συμφωνούμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Στο σημείο αυτό τελειώνει και η σημερινή συνεδρία της Βουλής.  Να μου 

επιτρέψετε, πριν κηρύξω τη λήξη, να πω ότι η επόμενη συνεδρία είναι την ερχόμενη 

Πέμπτη, 17 Οκτωβρίου 2002, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια 

διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:       Νομοθετική εργασία 

1. Ο περί της Αντιμισθίας του Προέδρου και των Μελών 

των Επιτροπών ∆ημόσιας Υπηρεσίας και ∆ημόσιας 

Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.163.2002) 

2. Ο περί Εμπόρων Μηχανοκινήτων Οχημάτων 

(Επίδειξη και ∆οκιμή) (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.208.2002) 

3. Ο περί Σχέσεων Γονέων και Τέκνων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.011.2002) 

4. Ο περί Υδατοκαλλιέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2002. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.167.2002) 

5. Οι περί Υδατοκαλλιέργειας (Γενικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.160.2002) 

6. Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί)      

(Αρ. 3) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.142.2002) 

7. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(Νιτρορύπανση Γεωργικής Προέλευσης) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.254.2002) 

8. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(Χρησιμοποίηση της Ιλύος στη Γεωργία) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.198.2002) 

9. Οι περί Προσωρινής Εισαγωγής (Σκάφη Αναψυχής) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.129.2002) 

10. Ο περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.253.2002) 

11. Οι περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα 

(Ατμοσφαιρική Ρύπανση από το Όζον) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.237.2002) 
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12. Οι περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα 

(Οριακές Τιμές Βενζολίου και Μονοξιδίου του 

Άνθρακα στον Ατμοσφαιρικό Αέρα) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.278.2002) 

13. Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.247.2002) 

14. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 

(Καύση Χρησιμοποιημένων Ορυκτελαίων) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.239.2002) 

15. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 

(Πρόληψη και Μείωση της Ατμοσφαιρικής Ρύπανσης 

από Αμίαντο) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.239.2002) 

16. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(Απόβλητα από τη Βιομηχανία ∆ιοξιδίου του 

Τιτανίου) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.260.2002) 

17. Ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2001. 

(Αρ. Φακ. 23.01.100.2001) 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 

Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών και της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Προβλήματα/προοπτικές/ευθύνες από τη λειτουργία 

του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου».   

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση των 

Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Παρακολουθήσεως 

Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων 

∆απανών και Οικονομικών και Προϋπολογισμού). 

(12.7.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.169.2001) 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-

Παθόντων για τα θέματα που τιτλοφορούνται: 

 α. «Οι παράνομες ανασκαφές που διεξάγονται 

στην κατεχόμενη αρχαία Σαλαμίνα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του  βουλευτή κ. Κώστα Παπακώστα).  

(28.11.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.348.2001)   
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 β. «Η προσπάθεια αναστήλωσης της εκκλησίας 

της ιεράς μονής Αποστόλου Ανδρέα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του  βουλευτή κ. Κώστα Παπακώστα).  

(28.11.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.349.2001) 

 γ. «Η πρόσφατη ανέγερση από το παράνομο 

καθεστώς Ντενκτάς δύο μιναρέδων μέσα στην 

κατεχόμενη πόλη της Αμμοχώστου». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του  βουλευτή κ. Κώστα Παπακώστα).   

(28.11.2001).  

(Αρ. Φακ. 23.04.350.2001) 

 δ. «Οι συνεχιζόμενες προκλητικές ενέργειες 

καταστροφής της θρησκευτικής και πολιτιστικής 

μας κληρονομιάς στα κατεχόμενα».  

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Λευτέρη Χριστοφόρου).  

(24.10.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.267.2001) 

 ε. «Οι νομικές ενέργειες και οι δυνατότητες 

επαναπατρισμού των κλεμμένων θρησκευτικών 

και πολιτιστικών μας θησαυρών».  

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Λευτέρη Χριστοφόρου).  

(24.10.2001).   

(Αρ. Φακ. 23.04.274.2001)  

  (Συνέχιση της συζήτησης). 
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3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Tα προβλήματα που προκύπτουν 

από τη μη ικανοποιητική εφαρμογή της νομοθεσίας 

για την πρόληψη της βίας στην οικογένεια και την 

προστασία των θυμάτων και η ανάγκη δημιουργίας 

της αναγκαίας υποδομής για προστασία και στήριξη 

των θυμάτων βίας». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επιτροπής). 

(15.11.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.313.2001) 

4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας 

για το θέμα που τιτλοφορείται «Η διδασκαλία του 

μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική 

εκπαίδευση». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Πρόδρομου Προδρόμου). 

(18.9.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.194.2001) 

 Μία ανακοίνωση, την ερχόμενη Τρίτη, η ώρα 6.00 μ.μ., στο Λευκόθεο Αθλητικό 

Κέντρο, θα γίνει μία ενδιαφέρουσα συνάντηση καλαθόσφαιρας μεταξύ ομάδας της 

Βουλής των Αντιπροσώπων και μιας εκ των εθνικών ομάδων γυναικών ή ανδρών της 

Κύπρου, στα πλαίσια της εβδομάδας για τους νεφροπαθείς.  Παρακαλώ να 

ενισχύσουμε, εκείνοι που δε θα αγωνίζονται, να ενισχύσουμε με την παρουσία μας την 

ομάδα μας.  Σας πληροφορώ ότι ο Πρόεδρος της Βουλής θα παίξει το ρόλο του διαιτητή 

σε αυτή την εκδήλωση. 

 Κηρύσσω τη λήξη της συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης:  5.25 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
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Αγαπίου Άγις Μαύρου Ελένη 

Βαρνάβα Γιώργος Μιχαηλίδης Θάσος 

Βασιλείου Ανδρούλα Μιχαηλίδης Ντίνος 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Ομήρου Γιαννάκης 

Γιάγκου Κίκης Παπαδόπουλος Τάσσος 

∆ημητρίου Παναγιώτης Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπακώστας Κώστας 

Ευαγόρου Σταύρος  Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Περδίκης Γιώργος 

Θεοδώρου ∆ώρος Πιττοκοπίτης Νίκος 

Θεοχάρους Ελένη Πουργουρίδης Χρήστος 

Θωμά Γιαννάκης Προδρόμου Πρόδρομος 

Καράς Αντώνης Σαμψών Σωτήρης 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κλεάνθους Νίκος Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κληρίδης Χρίστος Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Άντρος Τυρίμος Κυριάκος 

Κυπριανού Μάρκος Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακού Μαρία Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγεωργίου Τάκης 

Λιλλήκας Γιώργος Χριστοδουλίδης ∆ώρος 

Λυσσαρίδης Βάσος Χρίστου Ανδρέας 
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Ματσάκης Μάριος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος Χρυσοστόμου Άριστος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Καλαϊτζιάν Πετρός  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην εκδήλωση που διοργανώθηκε από τις 

γυναίκες της Βουλής στα πλαίσια της Παγκόσμιας Εκστρατείας κατά του Καρκίνου 

του Μαστού. 

2. Ανακοίνωση από τον Πρόεδρο της Βουλής της σύνθεσης της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής για την Εγκληματικότητα και της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για το 

Φάκελο της Κύπρου. 

3. Ομιλία του Υπουργού Οικονομικών κ. Τάκη Κληρίδη για τον κρατικό 

προϋπολογισμό του 2003. 

4. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 2). 

5. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Σκύλων Νόμος 

του 2002», δικαιολόγηση ψήφου από τον κ. Χρίστο Κληρίδη και ψήφισή του σε 

νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002» και για τους κανονισμούς «Οι περί Γεωργικής Ασφάλισης 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002», ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και 

έγκριση των κανονισμών. 
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7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - Θέση 

Οικονόμου Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή τους. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης της Ρώμης για το Εφαρμοστέο 

∆ίκαιο στις Συμβατικές Ενοχές και του Πρώτου και ∆εύτερου Πρωτοκόλλου Όσον 

Αφορά την Ερμηνεία της από το ∆ικαστήριο των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 

(Μεταφορά των Ζώων) Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή τους. 

10. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της Υγείας των Ζώων (Υγειονομικοί Όροι 

που ∆ιέπουν το Εμπόριο Ορισμένων Ζωικών Προϊόντων) (Ειδικοί) Κανονισμοί του 

2002» και έγκρισή τους. 

11. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

α.  «Οι περί Προστασίας από Ιονίζουσες Ακτινοβολίες (Βασικές Αρχές) 

Κανονισμοί του 2002», 

β. «Οι περί Προστασίας από Ιονίζουσες Ακτινοβολίες (Ενημέρωση του 

Πληθυσμού για Εφαρμοστέα Μέτρα σε Περίπτωση Έκτακτης Ανάγκης) 

Κανονισμοί του 2002», 

γ. «Οι περί Προστασίας από Ιονίζουσες Ακτινοβολίες (Επιτήρηση και Έλεγχος 

των Αποστολών Ραδιενεργών Αποβλήτων) Κανονισμοί του 2002», 

δ. «Οι περί Προστασίας από Ιονίζουσες Ακτινοβολίες (Έκθεση για Ιατρικούς 

Σκοπούς) Κανονισμοί του 2002»  

και έγκρισή τους. 

12. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

α. «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Πρόληψη και Μείωση της 

Ρύπανσης των Νερών από Αμίαντο) Κανονισμοί του 2002», 
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β. «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Νιτρορύπανση Γεωργικής 

Προέλευσης) Κανονισμοί του 2002», 

γ. «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Απόρριψη 

Εξαχλωροκυκλοεξανίου) Κανονισμοί του 2002», 

δ. «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (∆ειγματοληψία και Ανταλλαγή 

Πληροφοριών για τα Γλυκά Επιφανειακά Νερά) Κανονισμοί του 2002», 

ε. «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών  (Απόβλητα από τη Βιομηχανία 

∆ιοξιδίου του Τιτανίου) Κανονισμοί του 2002», 

στ. «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Απόρριψη Επικίνδυνων 

Ουσιών σε Υπόγεια Νερά) Κανονισμοί του 2002», 

ζ. «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (∆ιασφάλιση Ποιότητας Γλυκών 

Νερών για Ψάρια) Κανονισμοί του 2002», 

η. «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (∆ιασφάλιση Ποιότητας Νερών 

για Οστρακοειδή) Κανονισμοί του 2002», 

θ. «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Ρύπανση από Ορισμένες 

Επικίνδυνες Ουσίες) Κανονισμοί του 2002», 

ι. «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Απόρριψη Υδραργύρου από 

Τομείς εκτός του Βιομηχανικού Τομέα της Ηλεκτρόλυσης των Χλωριούχων 

Αλάτων Αλκαλίων) Κανονισμοί του 2002», 

ια. «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Απόρριψη Υδραργύρου από το 

Βιομηχανικό Τομέα της Ηλεκτρόλυσης των Χλωριούχων Αλάτων Αλκαλίων) 

Κανονισμοί του 2002», 

ιβ. «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Απόρριψη Καδμίου) 

Κανονισμοί του 2002», 

ιγ. «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Απόρριψη Επικίνδυνων 
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Ουσιών) Κανονισμοί του 2002», 

 η συζήτηση που ακολούθησε (Γ. Περδίκης, Α. Βασιλείου, Γ. Θωμά, Πρ. 

Προδρόμου, Ρ. Ερωτοκρίτου, ∆. Χριστοδουλίδης, Ν. Κλεάνθους, Μ. 

Ματσάκης), αναβολή των δεύτερων κανονισμών και έγκριση των υπολοίπων. 

13. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

14. Ερωτήσεις βουλευτών: Κυπριακές αρχαιότητες σε μουσεία των υπό ένταξη  στην 

ΕΕ χωρών - Προσφορά χρηματικού ποσού από την UNOPS για τη σύλληψη 

αδέσποτων σκύλων - Ανάγκη αναβάθμισης του αστυνομικού σταθμού Κάτω 

Πύργου - Κατάθεση από αρχαιολόγους στοιχείων σχετικών με τις ανασκαφές τους 

- Ανάγκη τήρησης πρόνοιας του νόμου περί αρχαιοτήτων.  

15. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: Τήρηση όρων 

οικοδόμησης από ξενοδοχεία της Λεμεσού - Προβλήματα στο αεροδρόμιο 

Λάρνακας - Ανάγκη αποθήκευσης του αερίου των χρησιμοποιημένων 

κλιματιστικών - Ζημιές γεωργών από αγρινά στην κοινότητα Κάμπου - Ανάγκη 

παραχώρησης διευκολύνσεων σε καθηγήτριες για θέματα μητρότητας - Η 

συμμετοχή βουλευτών σε τηλεοπτικά προγράμματα - Κίνδυνος για το παρεκκλήσι 

της Παναγίας της Χρυσοσπηλιώτισσας από κατολίσθηση πετρωμάτων - 

Προβλήματα από πτήσεις ελικοπτέρων ιδιωτικής εταιρείας στην Αγία Νάπα - 

Προβλήματα δρόμου Κάμπου-Ορκόντα - Απόφαση για ίδρυση κέντρου για τους 

αλλοδαπούς - Επιπτώσεις στο περιβάλλον και τη δημόσια υγεία από χοιροτροφικά 

λύματα. 

16. Ανακοίνωση από τον Πρόεδρο της Βουλής του τουρνουά καλαθόσφαιρας ανάμεσα 

στην Ομάδα Βουλευτών, την Εθνική Ομάδα Κύπρου και την Ομάδα Alpha Bank 

υπέρ του Παγκύπριου Συνδέσμου Φίλων Νεφροπαθών. 

 



 

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

H΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 17ης Οκτωβρίου 2002 

(Ώρα έναρξης:  4.35 μ.μ.) 

(Αρ. 4) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ τον 

κύριο γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το πρώτο θέμα δεν είναι έτοιμο.   

 Για το υπ’ αριθμόν 2 θέμα, που είναι «Ο περί Εμπόρων Μηχανοκινήτων 

Οχημάτων (Επίδειξη και ∆οκιμή) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002», επειδή υπάρχει 

συμπληρωματική έκθεση,  η οποία μόλις κυκλοφόρησε, θα παρακαλέσω να διαβαστεί η 

συμπληρωματική έκθεση, ενώ για τα υπόλοιπα θέματα θα ακολουθηθεί η συνήθης 

διαδικασία της μη αναγνώσεως των εκθέσεων.  

 Παρακαλώ τον πρόεδρο της επιτροπής να αναγνώσει τη συμπληρωματική έκθεση. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Επειδή, κύριε Πρόεδρε, θεωρήθηκε ομόφωνη, γι’ αυτό δεν την είχα. 
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(Η πρώτη έκθεση που ακολουθεί θεωρήθηκε αναγνωσθείσα.) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Εμπόρων Μηχανοκινήτων Οχημάτων 

(Επίδειξη και ∆οκιμή) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Πιττοκοπίτης, πρόεδρος Κυριάκος Τυρίμος  

 Ζαχαρίας Κουλίας Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Θάσος Μιχαηλίδης Γεώργιος Τάσου 

 Γιώργος Χατζηγεωργίου Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων εξέτασε το υπό αναφορά 

νομοσχέδιο σε συνεδρίασή της που πραγματοποιήθηκε στις 24 Σεπτεμβρίου 2002.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του ίδιου 

υπουργείου. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση της νομοθεσίας περί 

Εμπόρων Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Επίδειξη και ∆οκιμή), ώστε να παρέχεται στον 

Έφορο Μηχανοκινήτων Οχημάτων η διακριτική ευχέρεια να παραχωρεί πινακίδες 

μικρότερων διαστάσεων, στις οποίες θα μπορεί να αναγράφεται μόνο η μια από τις δύο 

λέξεις «∆ΟΚΙΜΗ-TEST», που προβλέπεται στην ισχύουσα νομοθεσία.  

 Ειδικότερα, όπως ανέφεραν οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 

Έργων και του Τμήματος Οδικών Μεταφορών, από την εφαρμογή της υφιστάμενης 

νομοθεσίας διαπιστώθηκε η ανάγκη για τροποποίησή της, ώστε να επιτρέπεται η 

τοποθέτηση και πινακίδων μικρότερων διαστάσεων σε οχήματα που λόγω της 

κατασκευής τους, όπως είναι για παράδειγμα τα δίκυκλα και τρίκυκλα οχήματα, έχουν 

περιορισμένο χώρο, με αποτέλεσμα να μην μπορούν να αναγράφονται ταυτόχρονα και 
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οι δύο πιο πάνω λέξεις.    

 Κατά την εξέταση του υπό αναφορά νομοσχεδίου, την επιτροπή απασχόλησε 

ιδιαίτερα το θέμα της αναγραφής στις εν λόγω ειδικές πινακίδες της αγγλικής λέξης 

“test”, δεδομένου ότι η αγγλική γλώσσα δεν είναι μια από τις επίσημες γλώσσες της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Εξάλλου διαπιστώθηκε ότι η χρήση της εν λόγω αγγλικής 

λέξης δεν εξυπηρετεί στην ουσία οποιονδήποτε σκοπό, αφού η χρήση των πιο πάνω 

πινακίδων γίνεται μόνο για σκοπούς ελέγχου από την αστυνομία και το αρμόδιο 

υπουργείο και όχι για σκοπούς ενημέρωσης του κοινού.  Επιπλέον, όπως 

επισημάνθηκε από μέλος της επιτροπής, στις συγκεκριμένες αυτές πινακίδες οχημάτων 

των περισσότερων ευρωπαϊκών χωρών δεν αναγράφονται αγγλικές λέξεις, παρά μόνο 

λέξεις και γράμματα στη γλώσσα της κάθε χώρας. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Οδικών Μεταφορών δήλωσε ότι με βάση διεθνή 

σύμβαση που κυρώθηκε από την Κυπριακή ∆ημοκρατία το Υπουργείο Συγκοινωνιών 

και Έργων κάνει χρήση λατινικών χαρακτήρων, επιλέγοντας συνήθως αυτούς των 

οποίων υπάρχουν αντίστοιχοι στην ελληνική γλώσσα.  Η συγκεκριμένη όμως λέξη, 

“test”, επιλέγηκε, όπως ανέφερε ο ίδιος, διότι ήταν μικρότερη από την ελληνική λέξη 

“δοκιμή”. 

 Η επιτροπή, αφού άκουσε όσα λέχθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα αποφάσισε να 

διαμορφώσει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, ώστε στις ειδικές αυτές πινακίδες που 

παραχωρούνται στους αδειούχους εμπόρους μηχανοκινήτων οχημάτων να αναγράφεται 

η  λέξη “∆ΟΚΙΜΗ” ή, στις περιπτώσεις  όπου, κατά την κρίση του εφόρου, ο χώρος δεν 

είναι επαρκής, το γράμμα “∆”. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή, αφού επέφερε όλες τις αναγκαίες 

τροποποιήσεις στο υπό αναφορά νομοσχέδιο, εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε 

νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί, με την προσθήκη όμως μιας μεταβατικής 
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διάταξης όσον αφορά την ισχύ των υφιστάμενων πινακίδων, οι οποίες  έχουν ήδη 

παραχωρηθεί στους αδειούχους εμπόρους. Ειδικότερα, σε σχέση με τη μεταβατική αυτή 

διάταξη, διαμορφώθηκαν οι ακόλουθες θέσεις: 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-

Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού εισηγούνται η μεταβατική διάταξη να 

προβλέπει ότι οι υφιστάμενες πινακίδες θα μπορούν να χρησιμοποιούνται μέχρι την 1η 

Μαρτίου 2003.   

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας 

του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών δήλωσαν ότι, όσον 

αφορά την έκταση της ισχύος της εν λόγω μεταβατικής διάταξης, θα τοποθετηθούν κατά 

τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 

Έργων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Εμπόρων Μηχανοκινήτων 

Οχημάτων (Επίδειξη και ∆οκιμή) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Πιττοκοπίτης, πρόεδρος Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Ζαχαρίας Κουλίας Γεώργιος Γεωργίου 

 Θάσος Μιχαηλίδης Γεώργιος Τάσου 

 Γιώργος Χατζηγεωργίου Γιώργος Βαρνάβα 

 Όπως είναι γνωστό, η έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 

Έργων για το πιο πάνω νομοσχέδιο κυκλοφόρησε ήδη στα μέλη της Βουλής, αλλά κατά 

τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής, στις 3 Οκτωβρίου 2002, κρίθηκε σκόπιμο 

από το σώμα, μετά από αίτημα του προέδρου της επιτροπής κ. Νίκου Πιττοκοπίτη, να 

αναβληθεί η συζήτησή του, για περαιτέρω ανταλλαγή απόψεων και επανεξέτασή του 
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από την επιτροπή. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 

Έργων επανεξέτασε το νομοσχέδιο αυτό σε νέα συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε 

στις 15 Οκτωβρίου του 2002.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε ενώπιον 

της επιτροπής εκπρόσωπος του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου 

Συγκοινωνιών και Έργων. 

 Η επιτροπή κατά την επανεξέταση του εν λόγω νομοσχεδίου ζήτησε από τον 

εκπρόσωπο του Τμήματος Οδικών Μεταφορών να την ενημερώσει αναφορικά με την 

υφιστάμενη διαδικασία παραχώρησης από τον Έφορο Μηχανοκίνητων Οχημάτων 

πινακίδων στους αδειούχους εμπόρους μηχανοκίνητων οχημάτων. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Οδικών μεταφορών δήλωσε ενώπιον της επιτροπής 

ότι σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία, για σκοπούς ελέγχου, ο έφορος παραχωρεί 

στους αδειούχους εμπόρους μηχανοκίνητων οχημάτων ζεύγος πινακίδων, οι οποίες 

φέρουν ανάγλυφο το σήμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, αφού πρώτα αυτοί καταβάλουν 

τέλη, τα οποία ανέρχονται στις £50.  Σύμφωνα επίσης με τον ίδιο εκπρόσωπο, η άδεια 

επίδειξης και δοκιμής που χορηγείται από τον έφορο στους πιο πάνω εμπόρους, τα 

τέλη της οποίας ανέρχονται στις £400, καθώς και τα ζεύγη πινακίδων που 

παραχωρούνται σ’ αυτούς από τον έφορο, ισχύουν για μια περίοδο έξι μηνών.  Γι’ αυτό, 

όπως συμπλήρωσε ο πιο πάνω εκπρόσωπος, η έκταση ισχύος της μεταβατικής 

διάταξης που προστέθηκε στο υπό εξέταση νομοσχέδιο θα πρέπει να τροποποιηθεί, 

ώστε οι υφιστάμενες πινακίδες που έχουν ήδη παραχωρηθεί στους εμπόρους να 

μπορούν να χρησιμοποιούνται μέχρι την 1η Μαΐου 2003. 

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 

αποφάσισε να εισηγηθεί στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του εν λόγω νομοσχεδίου, 

όπως αυτό έχει  ήδη διαμορφωθεί, με την προσθήκη μεταβατικής διάταξης, η περίοδος 
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ισχύος της οποίας όμως θα εκτείνεται μέχρι την 1η Μαΐου 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Μέρους ΙΙΙ του Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπόρων Μηχανοκινήτων Οχημάτων 

(Επίδειξη και ∆οκιμή) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Σχέσεων Γονέων και Τέκνων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου που 

τιτλοφορείται «Ο περί Σχέσεων Γονέων και Τέκνων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
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2002» 

Παρόντες: 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου, πρόεδρος  Νίκος Κλεάνθους 

 Ιωνάς Νικολάου  Χρίστος Κληρίδης 

 Μαρία Κυριακού 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου  Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Άγις Αγαπίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε την υπό αναφορά πρόταση νόμου, 

που κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή Ρίκκο Ερωτοκρίτου, σε τρεις συνεδρίες 

της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Φεβρουαρίου και στις 3 και 10 Οκτωβρίου 2002.  

Στις πρώτες δύο συνεδριάσεις της επιτροπής κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι 

των Υπουργείων ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων (Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας) και του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της νομοθεσίας που 

διέπει τις σχέσεις γονέων και τέκνων, για την παροχή δικαιώματος απρόσκοπτης 

προσωπικής επικοινωνίας ανήλικου τέκνου με τους ανιόντες του οποιουδήποτε βαθμού, 

εκτός αν συντρέχει σοβαρός λόγος που έχει σχέση αποκλειστικά με την καλή πρόνοια 

του τέκνου.  Τα της άσκησης του δικαιώματος αυτού προβλέπεται ότι θα καθορίζονται 

ειδικότερα από το δικαστήριο. 

 Το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως σε σχετική επιστολή του προς 

την επιτροπή διατύπωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Οι απώτεροι ανιόντες να έχουν δικαίωμα προσωπικής επικοινωνίας με το ανήλικο 

τέκνο. 
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2. Οι γονείς να μην έχουν δικαίωμα να παρεμποδίζουν την επικοινωνία αυτή, εκτός 

αν υπάρχουν σοβαροί λόγοι που αποβλέπουν στο συμφέρον του τέκνου. 

3. Σε περίπτωση διαφωνίας για την άσκηση του δικαιώματος αυτού να αποφασίζει το 

δικαστήριο, μετά από αίτηση των ανιόντων, και η απόφαση του δικαστηρίου 

πρέπει να αποβλέπει στο συμφέρον του τέκνου. 

4. Η γνώμη του τέκνου, στο βαθμό που μπορεί να αντιληφθεί, πρέπει να ζητείται και 

να συνεκτιμάται πριν από κάθε απόφαση σχετικά με το δικαίωμα επικοινωνίας με 

τους απώτερους ανιόντες του. 

 Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων, σε επιστολή τους προς την επιτροπή, συμφωνούν με την ανάγκη 

ρύθμισης των θεμάτων επικοινωνίας του ανήλικου παιδιού με τους ανιόντες συγγενείς 

του.   Σε περίπτωση διαφωνίας, να αποφασίζει το δικαστήριο, αφού συνεκτιμήσει και τη 

γνώμη του παιδιού, και η απόφαση αυτή να αποβλέπει στο συμφέρον του τέκνου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα κατατέθηκαν 

ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο της υπό αναφορά 

πρότασης νόμου, όπως αυτή έχει τελικά διαφοροποιηθεί, ώστε να διασφαλίζεται το 

δικαίωμα προσωπικής επικοινωνίας των ανιόντων με τα ανήλικα τέκνα και, σε 

περίπτωση παρεμπόδισης από οποιονδήποτε της άσκησης του πιο πάνω δικαιώματος, 

να αποφασίζει το δικαστήριο, με στόχο τη διασφάλιση του συμφέροντος του τέκνου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Ορίστε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υπό ψήφιση πρόταση νόμου 

κατατέθηκε στην επιτροπή Νομικών της Βουλής, συζητήθηκε και είναι ομόφωνο το 
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θέμα, κύριε Πρόεδρε.  Αν πήρα το λόγο είναι για να τονίσω ή να αναδείξω μία κοινωνική 

διάσταση της υπόθεσης αυτής η οποία έχει σχέση -μετά από έρευνα που έχει γίνει με τις 

αρμόδιες υπηρεσίες του Γραφείου Κοινωνικής Ευημερίας- με δύο χιλιάδες περίπου 

επηρεαζόμενες οικογένειες.  Η πολιτεία με τη νομοθετική εξουσία έρχεται αρωγός και 

υποστηρικτής στην επίλυση κοινωνικών προβλημάτων, όχι μόνο βέβαια υπό μορφή 

χορηγιών, επιδομάτων ή οικονομικών υποστηρίξεων, αλλά και υπό μορφή 

νομοθετημάτων-τομών, ριζικών και δραστικών, τα οποία, ιδιαίτερα όταν απασχολούν 

συλλογικό τμήμα της κοινωνίας, θα πρέπει να τα ρυθμίζει τολμηρά.  Θέλω να 

ευχαριστήσω, με την ευκαιρία αυτή, κύριε Πρόεδρε, τους συναδέλφους μου στην 

επιτροπή Νομικών της Βουλής που υποστήριξαν, αλλά και επέδειξαν οι ίδιοι, ο καθένας 

προσωπικά και όλοι μαζί, ένα υψηλό επίπεδο κοινωνικής ευαισθησίας, όπως οφείλει να 

πράττει η Βουλή ολόκληρη. 

 Λύεται ένα πρόβλημα, επιτέλους, γι’ αυτές τις δύο χιλιάδες οικογένειες.  Για 

κάποιους λόγους κακών διαπροσωπικών σχέσεων μεταξύ των γονιών και των 

πατεράδων ή των μητέρων τους -είναι οι ανιόντες. είναι νομική φράση που αναφέρεται 

στην υπό ψήφιση πρόταση- εμποδιζόταν η απρόσκοπτη επικοινωνία με το ανήλικο 

τέκνο.  Με τη ρύθμιση αυτή επιλύεται τελειωτικά το ζήτημα και δε θα μπορεί κανείς με 

αναφορά διαπροσωπικές αρνητικές σχέσεις, περιουσιακές αμφισβητήσεις, απορρίψεις 

του ενός έναντι του άλλου είτε με διαφορές που συγκροτούν συζυγικές αντεγκλήσεις ή 

ακόμα και δικαστικές διενέξεις...  Όλα αυτά να καταλήγουν στο ανήλικο τέκνο, με 

αποτέλεσμα να εμποδίζεται η απρόσκοπτη επικοινωνία με τους παππούδες ή τις 

γιαγιάδες της μιας πλευράς ή με τους παππούδες και τις γιαγιάδες της άλλης πλευράς.  

 Θεωρώ περιττό να τονίσω ότι ψυχολόγοι, κοινωνιολόγοι, ειδικότεροι από εμάς που 

δεν κατέχουμε τις επιστήμες αυτές, συνηγορούν εντονότατα υπέρ του ότι για την καλή 

ανατροφή, τον καλό χαρακτήρα, την καλή αγωγή αλλά και τη διαμόρφωση μελλοντικών 
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ισορροπημένων πολιτών, η παρουσία των ανιόντων, δηλαδή του παππού και της 

γιαγιάς, κατά τη διάρκεια της παιδικής αλλά και εφηβικής ηλικίας, είναι απαραίτητη και 

προσθέτει θετικά. 

 Αυτά, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;  

 ∆εν υπάρχουν.  Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 2;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 2 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Σχέσεων Γονέων και Τέκνων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Για τα υπ’ αριθμόν 4 και υπ’ αριθμόν 5 θέματα υπάρχει κοινή έκθεση. Το πρώτο 

θέμα είναι «Ο περί Υδατοκαλλιέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και το 

δεύτερο «Οι περί Υδατοκαλλιέργειας (Γενικοί) Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα.  
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Υδατοκαλλιέργειας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002» και για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί 

Υδατοκαλλιέργειας (Γενικοί) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος, πρόεδρος  Σωτήρης Σαμψών 

 Γιαννάκης Θωμά Άριστος Χρυσοστόμου 

 Κώστας Κωνσταντίνου Σοφοκλής Φυττής 

 Γεώργιος Τάσου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της που 

πραγματοποιήθηκαν στις 26 Σεπτεμβρίου και στις 3 και 10 Οκτωβρίου 2002.  Στην 

πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ο διευθυντής και 

εκπρόσωποι του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του ίδιου υπουργείου, 

εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Θαλασσοκαλλιέργειας (ΠΑΣΥΘΑ) και των 

αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  

Εκπρόσωποι της Συμβουλευτικής Επιτροπής Υδατοκαλλιέργειας και του Παγκύπριου 

Συνδέσμου Επαγγελματιών Ψαράδων, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν 

στην επιτροπή. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 

Υδατοκαλλιέργειας Νόμου, ώστε αφενός να συμπληρωθούν ορισμένα κενά που 

διαπιστώθηκαν κατά τα πρώτα στάδια εφαρμογής του και αφετέρου να εναρμονιστεί με 

τον περί Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμο. 

 Οι υπό αναφορά κανονισμοί, που εκδίδονται με βάση τα άρθρα 6, 7, 21, 23 και 24 
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του περί Υδατοκαλλιέργειας Νόμου, ρυθμίζουν θέματα αδειοδότησης της ίδρυσης και 

λειτουργίας ιχθυοτροφείου, ασφάλειας και ελέγχου των ιχθυοτροφείων και   χορήγησης 

άδειας χρήσης θαλάσσιου χώρου για σκοπούς υδατοκαλλιέργειας. 

 Σύμφωνα με το διευθυντή του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών, το υπό 

αναφορά νομοσχέδιο προβλέπει ειδικότερα για τα ακόλουθα ζητήματα: 

1. Την κατάργηση των διατάξεων που απαιτούν την υποβολή και εξέταση μελέτης 

περιβαλλοντικών επιπτώσεων, αφού το θέμα αυτό ρυθμίζεται από τον περί 

Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμο. 

2. Την ενίσχυση των εξουσιών του διευθυντή του τμήματος και του δικαστηρίου 

αναφορικά με τον τερματισμό της λειτουργίας ιχθυοτροφείου και την κατάσχεση και 

καταστροφή των προϊόντων του, όταν αυτό κρίνεται αναγκαίο. 

3. Την υιοθέτηση του συστήματος εξώδικης ρύθμισης αδικημάτων. 

4. Την αντικατάσταση των διατάξεων που διέπουν τα ιχθυοτροφεία που 

λειτουργούσαν πριν από την εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου,  ώστε με τις 

νέες διατάξεις να πληρωθούν ορισμένα κενά και να ρυθμιστούν σαφέστερα τα 

θέματα που σχετίζονται με την αδειοδότηση και λειτουργία τους. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι  στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τον 

προτεινόμενο νόμο και τους προτεινόμενους κανονισμούς. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού άκουσε όλα 

όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε ομόφωνα να τροποποιήσει ορισμένες διατάξεις 

του υπό αναφορά νομοσχεδίου και ορισμένες πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών, 

ώστε: 

1. τα τέλη χρήσης που θα καταβάλλει ετησίως το ιχθυοτροφείο να καθορίζονται με 

κανονισμούς και όχι από το Υπουργικό Συμβούλιο όπως προβλέπει το 

νομοσχέδιο. 
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2. η Συμβουλευτική Επιτροπή Υδατοκαλλιέργειας να συγκαλείται τουλάχιστο μία 

φορά ετησίως, καθώς και οποτεδήποτε κρίνει αυτό αναγκαίο. 

3. η απόσταση από τις εγκαταστάσεις ιχθυοτροφείου όπου απαγορεύεται η αλιεία με 

συσκευή πεπιεσμένου αέρα ή με ψαροντούφεκο ή με χρήση φανών ή άλλων 

συσκευών φωτισμού να μειωθεί από τριακόσια μέτρα σε εκατό. 

4. να διαγραφεί από τους υπό αναφορά κανονισμούς η πρόνοια που απαγορεύει την 

αλιεία με τράτα σε απόσταση πεντακόσιων μέτρων από τις εγκαταστάσεις 

ιχθυοτροφείου. και 

5. η απόσταση από τις εγκαταστάσεις ιχθυοτροφείου όπου απαγορεύεται η 

επαγγελματική ή ερασιτεχνική αλιεία με δίκτυα βάρκας, παραγάδια, καθετή ή 

οποιαδήποτε άλλη μέθοδο που συνεπάγεται τη χρήση αγκιστριών ή άλλων 

μεταλλικών εργαλείων αλιείας να μειωθεί από διακόσια μέτρα σε εκατό. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε 

νόμο, καθώς και την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών όπως τελικά 

διαμορφώθηκαν από την ίδια, σύμφωνα με τις πιο πάνω θέσεις της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 14;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 14 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Υδατοκαλλιέργειας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση  των κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.    

 Το επόμενο θέμα είναι «Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) 

Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 



 15

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς 

που τιτλοφορούνται «Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) 

Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου, πρόεδρος  Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Ιωνάς Νικολάου  Άγις Αγαπίου 

 Μαρία Κυριακού  Μάρκος Κυπριανού 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς  Xρίστος Κληρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους υπό αναφορά κανονισμούς 

σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και στις 10 Οκτωβρίου 2002.  

Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι των 

Υπουργείων Οικονομικών και ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της αστυνομίας, του 

Συνδέσμου Αστυνομίας Κύπρου και του Συνδέσμου Ανώτερων Αξιωματικών 

Αστυνομίας Κύπρου. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 10 της 

βασικής νομοθεσίας για την αστυνομία, σκοπείται η τροποποίηση των οικείων γενικών 

κανονισμών, έτσι που να παρέχεται επίδομα ενοικίου σε όσες γυναίκες αστυνομικούς 

διορίστηκαν πριν από τις 6 Νοεμβρίου 1998 και είναι σύζυγοι αστυνομικών στους 

οποίους καταβάλλεται μόνο επίδομα βάρδιας. 

 Σύμφωνα με τις διευκρινίσεις των αρμοδίων, η τροπολογία που προτείνεται και 

αποτελεί αίτημα του Συνδέσμου Αστυνομίας Κύπρου σκοπεύει στην άρση της αδικίας 

σε βάρος των γυναικών αστυνομικών, συζύγων αστυνομικών.  Το επίδομα αυτό, που  

θα εκλείψει με τον καιρό, συμποσούται στις £30-£40 και αφορά σήμερα συνολικά είκοσι 

πέντε περιπτώσεις. 

 Με τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών συμφώνησαν όλοι οι 
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παριστάμενοι. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη τις διευκρινίσεις των 

αρμοδίων και ιδιαίτερα το γεγονός ότι οι δικαιούχοι του εν λόγω επιδόματος θα 

εκλείψουν σε μερικά χρόνια, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό 

αναφορά κανονισμών, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι 

περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2002». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  Υπάρχει ένσταση στην έγκριση  των κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα, που είναι εξ αναβολής, είναι «Οι περί Ελέγχου της 

Ρύπανσης των Νερών (Χρησιμοποίηση της Ιλύος στη Γεωργία) Κανονισμοί του 2002».  

Έχει κοινή έκθεση με κανονισμούς που εγκρίθηκαν σε προηγούμενη συνεδρία της 

Βουλής.  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(Χρησιμοποίηση της Ιλύος στη Γεωργία) Κανονισμοί του 2002» και «Οι περί 

Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Πρόληψη και Μείωση της Ρύπανσης των 

Νερών από Αμίαντο) Κανονισμοί του 2000» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Ελένη Μαύρου  

 Νίκος Κλεάνθους  Άγις Αγαπίου  

 Ανδρέας Χρίστου   Ρίκκος Ερωτοκρίτου  



 17

 Σταύρος Ευαγόρου  Χρίστος Κληρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους υπό 

αναφορά κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Ιουλίου 2002.  

Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε ο επικεφαλής της 

διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση 

κ. Γιώργος Βασιλείου, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Οι υπό αναφορά κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο 

Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη 

διεκπεραίωση της εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός και των δύο υπό αναφορά κανονισμών, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 

34 του νόμου για τον έλεγχο και τη ρύπανση των νερών, είναι η εναρμόνιση της 

νομοθεσίας με δεσμευτικό κοινοτικό κεκτημένο που αφορά το περιβάλλον.   

 Ειδικότερα, με τους πρώτους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η ρύθμιση 

της χρησιμοποίησης στη γεωργία της λάσπης που προέρχεται από σταθμούς 

επεξεργασίας λυμάτων και αποβλήτων, ώστε να αποφεύγονται τυχόν επιβλαβείς 

επιπτώσεις στο έδαφος, στα νερά, στη βλάστηση, στα ζώα και στον άνθρωπο, 

ενθαρρύνοντας παράλληλα και την ορθή χρήση της λάσπης.   

 Σκοπός των δεύτερων προτεινόμενων κανονισμών είναι η ρύθμιση της απόρριψης 

υγρών αποβλήτων που περιέχουν αμίαντο, ώστε να αποφεύγονται τυχόν επιβλαβείς 

επιπτώσεις στο έδαφος, στα νερά, στη βλάστηση, στα ζώα και στον άνθρωπο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού ζήτησε και πήρε 

πρόσθετα στοιχεία για τους υπό αναφορά κανονισμούς, καθώς και τη διαβεβαίωση των 
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εκπροσώπων της εκτελεστικής εξουσίας ότι οι πρώτοι προτεινόμενοι κανονισμοί δε θα 

επηρεάσουν το κόστος της λειτουργίας των αποχετευτικών συστημάτων, συμφωνεί με 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των δύο υπό αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  Υπάρχει ένσταση στην έγκριση  των κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το επόμενο θέμα είναι «Οι περί Προσωρινής Εισαγωγής (Σκάφη Αναψυχής) 

Κανονισμοί του 2002». Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα.  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Προσωρινής Εισαγωγής (Σκάφη 

Αναψυχής) Κανονισμοί του 2002»  

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, αναπλ. πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σοφοκλής Φυττής Γιαννάκης Ομήρου 

 Ανδρέας Χρίστου Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου Γιώργος Περδίκης  

 Παναγιώτης ∆ημητρίου 

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 18 Απριλίου και στις 7 

Οκτωβρίου 2002.  Στις συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε ο 

επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
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∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με 

το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η απαλλαγή από 

εισαγωγικούς δασμούς και φόρους καταναλώσεως, με βάση το καθεστώς της 

προσωρινής εισαγωγής, σκαφών αναψυχής που εισάγονται στην Κυπριακή ∆ημοκρατία 

από πρόσωπα που είναι εγκατεστημένα στην αλλοδαπή, για να χρησιμοποιηθούν για 

ιδιωτικούς σκοπούς θαλάσσιας ψυχαγωγίας ή για θαλάσσια αθλήματα ή για ταξίδια 

αναψυχής και να επανεξαχθούν. 

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι οι πιο πάνω κανονισμοί αποτελούσαν μέρος πακέτου 

νομοθετημάτων που είχαν προταθεί με σκοπό την εναρμόνιση της κυπριακής 

νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο που αφορά την τελωνειακή νομοθεσία.  Ενώ 

όμως τα υπόλοιπα νομοθετήματα έχουν ήδη προωθηθεί και ψηφιστεί ή εγκριθεί από την 

ολομέλεια της Βουλής, οι εν λόγω κανονισμοί παρέμειναν ενώπιον της επιτροπής για 

περαιτέρω εξέτασή τους, αφού στο στάδιο της προηγούμενης μελέτης τους ενώπιόν της 

είχαν εγερθεί ερωτήματα τα οποία έχρηζαν διευκρινίσεων.   

 Πιο συγκεκριμένα, στα πλαίσια της συζήτησης των κανονισμών στις 18 Απριλίου 

2002, ερωτήματα ηγέρθησαν από τον πρόεδρο και τα μέλη της επιτροπής και στη 

συνέχεια υποβλήθηκαν από το μέλος της κ. Άγι Αγαπίου γραπτές εισηγήσεις προς τις 

αρμόδιες υπηρεσίες για θέματα που αφορούν τους εν λόγω κανονισμούς. 

 Η επιτροπή επανεξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της που έγινε 

στις 7 Οκτωβρίου 2002, κατά τη διάρκεια της οποίας οι αρμόδιοι υπέβαλαν 
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αναθεωρημένο κείμενο το οποίο συντάχθηκε, αφού προηγουμένως λήφθηκαν υπόψη οι 

προβληματισμοί που εκφράστηκαν στην πιο πάνω συνεδρία, καθώς και οι εισηγήσεις 

του κ. Άγι Αγαπίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού επανεξέτασε τους 

πιο πάνω κανονισμούς με βάση τα νέα δεδομένα, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις τους, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους όπως 

έχουν τελικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  Υπάρχει ένσταση στην έγκριση  των κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Για τα υπ’ αριθμόν 10, υπ’ αριθμόν 11 και υπ’ αριθμόν 12 θέματα υπάρχει κοινή 

έκθεση.  Τα θέματα είναι «Ο περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα Νόμος του 

2002», «Οι περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα (Ατμοσφαιρική Ρύπανση από 

το Όζον)  Κανονισμοί του 2002» και «Οι περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα 

(Οριακές Τιμές Βενζολίου και Μονοξιδίου του Άνθρακα στον Ατμοσφαιρικό Αέρα) 

Κανονισμοί του 2002».   Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα.   

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο και τους κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο 

παράρτημα 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, αναπλ. πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σοφοκλής Φυττής Γιαννάκης Ομήρου 

 Ανδρέας Χρίστου Χρίστος Κληρίδης 
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 Άγις Αγαπίου Γιώργος Περδίκης  

 Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο και τους κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 

Οκτωβρίου 2002.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

εκπρόσωποι του Γραφείου του επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για 

την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου 

του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο και οι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που σχετίζονται με 

την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η εισαγωγή στην εσωτερική μας νομοθεσία νέας 

νομοθεσίας, με στόχο την εναρμόνισή μας με το κοινοτικό κεκτημένο στο κεφάλαιο 

“Περιβάλλον” και συγκεκριμένα με τις πρόνοιές του που αφορούν την εκτίμηση και τη 

διαχείριση της ποιότητας του αέρα του περιβάλλοντος. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο σκοπείται η θεσμοθέτηση ενός πλαισίου που 

προβλέπει: 

1. τον καθορισμό και προσδιορισμό των στόχων για την ποιότητα του ατμοσφαιρικού 

αέρα· 

2. την εκτίμηση της ποιότητας του ατμοσφαιρικού αέρα βάσει κοινών μεθόδων και 

κριτηρίων·  

3. τη συγκέντρωση κατάλληλων πληροφοριών για την ποιότητα του ατμοσφαιρικού 

αέρα και την κατάλληλη ενημέρωση του κοινού. 
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 Και οι δύο προτεινόμενοι κανονισμοί εκδίδονται με βάση το άρθρο 8 της πιο πάνω 

προτεινόμενης νομοθεσίας.   

 Με τους πρώτους κανονισμούς σκοπείται η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο που αφορά την ατμοσφαιρική ρύπανση από το όζον και με το 

κοινοτικό κεκτημένο που καθιερώνει εναρμονισμένη και κοινή για όλες τις χώρες μέλη 

διαδικασία για την εποπτεία, παρακολούθηση, ανταλλαγή πληροφοριών και ενημέρωση 

του πληθυσμού όσον αφορά τη ρύπανση της ατμόσφαιρας από το όζον. 

 Με τους δεύτερους προτεινόμενους κανονισμούς καθορίζονται, με βάση τις 

πρόνοιες του κεκτημένου, οριακές τιμές συγκέντρωσης του βενζολίου και του μονοξιδίου 

του άνθρακα στον ατμοσφαιρικό αέρα, ενώ παράλληλα καθορίζονται οι μέθοδοι 

μέτρησης και ο προσδιορισμός των σημείων δειγματοληψίας για τη μέτρηση της 

συγκέντρωσης των ρύπων αυτών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε και τα τρία 

προτεινόμενα νομοθετήματα και ζήτησε και πήρε πρόσθετα στοιχεία σχετικά με αυτά.   

Παράλληλα, σε σχέση με το προτεινόμενο νομοσχέδιο για την ποιότητα του 

ατμοσφαιρικού αέρα, έκρινε σκόπιμο να επιφέρει σχετική τροποποίηση αναφορικά με 

τις πρόνοιές του που αφορούν τις μετρήσεις από εξουσιοδοτημένα πρόσωπα. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις και των τριών προτεινόμενων 

νομοθετημάτων και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε 

νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί, και την έγκριση των κανονισμών. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα Νόμος του 2002. 

2. Οι περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα (Ατμοσφαιρική Ρύπανση από το 

Όζον) Κανονισμοί του 2002. 
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3.  Οι περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα (Οριακές Τιμές Βενζολίου και 

Μονοξιδίου του Άνθρακα στον Ατμοσφαιρικό Αέρα) Κανονισμοί του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, γιατί θα είμαι πολύ σύντομος.  

Βεβαίως, τα θέματα αυτά είναι πολύ σοβαρά και επείγοντα, τα έχει εξετάσει η 

επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων.  Είχαμε την ευκαιρία να καταθέσουμε κάποιες 

απόψεις.  Αντιλαμβάνομαι ότι παίζουν το ρόλο τους στην πορεία της εναρμόνισης της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας με το ευρωπαϊκό κεκτημένο, αλλά η μελέτη αυτών των 

νομοσχεδίων, από την πλευρά μας, ανέδειξε μία αδυναμία, μία αδυναμία κυπριακής 

μορφής.  Όπου υπήρχε και η παραμικρή δυνατότητα να παρασχεθούν οι δυνατότητες ή 

εξουσίες των υπουργών ή στην εκτελεστική εξουσία για μη εφαρμογή ή χαλάρωση ή 

παρέκκλιση από τις οδηγίες που αφορούν την ασφάλεια και την υγεία, αυτή η 

δυνατότητα αξιοποιήθηκε πλήρως από τους Κύπριους νομοτεχνικούς παράγοντες, από 

αυτούς που έφεραν μπροστά μας, δηλαδή, το νομοθέτημα. 

Το αποτέλεσμα είναι να έχουμε τις μικρές αυτές σχισμές, να γίνονται 

καμαρόπορτες και να δίνουν ευκαιρία για μελλοντική παρέκκλιση μέχρι και ακύρωση 

των πολύ σημαντικών αυτών νομοθετημάτων.  Λόγω αυτής της τακτικής, την οποία, 

δυστυχώς, ως επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων δεν μπορέσαμε να την ανατρέψουμε 

πλήρως, εμείς δε θα ψηφίσουμε αυτά τα σχέδια νόμου. θα τηρήσουμε αποχή. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;  
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 Ο κ. Κληρίδης. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι γεγονός, κύριε Πρόεδρε, ότι πράγματι ο συνάδελφος είχε εγείρει σωρεία 

θεμάτων στην επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων.  Μπορώ να πω ότι τα πλείστα 

υιοθετήθηκαν από το σύνολο της επιτροπής.  Και όσον αφορά το θέμα το οποίο 

ανέφερε, δηλαδή την άσκηση της διακριτικής ευχέρειας από τον αρμόδιο υπουργό για 

κάποιου είδους, αν θέλετε, χαλάρωση εκεί που επιτρέπεται από την οδηγία και τον 

κανονισμό της Ευρωπαϊκής Ένωσης, περιορίστηκε, μετά από πολλή συζήτηση, ούτως 

ώστε, όταν θα ασκεί αυτή τη διακριτική του ευχέρεια ο υπουργός, να λαμβάνει πολύ 

σοβαρά υπόψη του την προστασία του περιβάλλοντος και τη δημόσια υγεία.  Όπως 

ήρθε το νομοσχέδιο, δεν υπήρχε αυτή η πρόνοια μέσα και, μετά από δική μου εισήγηση, 

σαν μία συμβιβαστική φόρμουλα, αν θέλετε, συμπεριελήφθη, απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι, 

σε όλες τις διατάξεις όπου παρέχεται η δυνατότητα άσκησης διακριτικής ευχέρειας από 

τον υπουργό.   

 Κατά συνέπεια, νομίζω ότι με μία συνετή διακυβέρνηση, όποια κι αν είναι, δεν έχει 

σημασία -εγώ πιστώνω τις κυβερνήσεις με το ότι ασκούν την εξουσία τους με συνετό 

τρόπο και προς όφελος του πολίτη- νομίζω, οι ανησυχίες του Γιώργου Περδίκη δε θα 

πρέπει να μας ανησυχούν ιδιαίτερα. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θέλω να προσθέσω περισσότερα απ’ όσα είπε ο συνάδελφος ο 

κ. Κληρίδης, αλλά, νομίζω, θα ήταν άδικο να αφεθεί η εντύπωση ότι στην επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων δεν υπάρχει η κατανόηση στο να συζητήσουμε σχεδόν 
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εξαντλητικά πολλά σωστά τα οποία έρχονται υπό μορφή εισηγήσεων και, πρέπει να 

πω, ειδικότερα από το συνάδελφο κ. Περδίκη.  Όχι μόνο υιοθετήθηκαν, αλλά πρέπει να 

πω ότι σε καμία άλλη περίπτωση δε δόθηκε τόσο εξαντλητικά η ευκαιρία, μέσα σε 

χρονικά πλαίσια, να συζητήσουμε με τη μεγαλύτερη δυνατή προσοχή όσα εισηγήθηκε.   

 Έτσι, τουλάχιστο, θα έλεγα ότι η επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, που 

λειτουργεί, ξανά να το υπενθυμίσουμε, με ομόφωνη απόφαση και της ίδιας της 

επιτροπής και της ολομέλειας για τους σκοπούς που ορίσαμε και δικαιολογήσαμε...  

Πρέπει, όμως, να τονίσω ότι στην περίπτωση ακριβώς του κ. Περδίκη, όταν έρχεται με 

δικές του εισηγήσεις και προτάσεις, σχεδόν παρεκκλίνουμε από αυτή τη διαδικασία, 

ακριβώς για να δώσουμε κάθε δυνατή ευκαιρία και προσοχή, για να προβληματιστούμε 

και να επιφέρουμε τροπολογίες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι που θέλουν να πρωτολογήσουν;   

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, πάρα πολύ σύντομα.  Βεβαίως, προς 

πληροφόρηση του σώματος, αυτά που είπε ο κ. Κληρίδης ισχύουν για τους περί 

Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Χρησιμοποίηση της Ιλύος στη Γεωργία) 

Κανονισμούς.  Έχει δίκαιο, εκεί μέρος των εισηγήσεων έγινε δεκτό και έγινε αυτή η 

γενική τροποποίηση.  Γι’ αυτό και ψήφισα το σχετικό κανονισμό.  Από το υπ’ αριθμόν 10 

και κάτω, είναι ο περί Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα Νόμος, οι περί της 

Ατμοσφαιρικής Ρύπανσης Κανονισμοί κ.λπ...  ∆υστυχώς, αυτή η σοφή -δεν ξέρω πόσο 

είναι πρακτικά εφαρμόσιμη- εισήγηση του φίλου Χρίστου Κληρίδη δεν μπήκε.  Έτσι 

μένει ένα κενό εκεί πέρα για μελλοντική εφαρμογή, ίσως, και ευθύνη όλων μας.   
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 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;  

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός.  Άρθρο 3. 

 Εξουσίες Υπουργού.  Άρθρο 4. 

 ∆ιορισμός Αρχιεπιθεωρητή και Επιθεωρητών.  Άρθρο 5. 

 Καθήκοντα Επιθεωρητών.  Άρθρο 6. 

 Μετρήσεις από εξουσιοδοτημένα πρόσωπα.  Άρθρο 7. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Παράρτημα Ι.  Παράρτημα ΙΙ.  Παράρτημα ΙΙΙ.  Παράρτημα Ι.  

Παράρτημα Ι.  Άρθρο 8. 

 Έκδοση διαταγμάτων.  Άρθρο 9. 

 Προκαταρκτική εκτίμηση της ποιότητας του ατμοσφαιρικού αέρα.  Άρθρο 10. 

 Εκτίμηση της ποιότητας του ατμοσφαιρικού αέρα.  Άρθρο 11. 

 Βελτίωση της ποιότητας του ατμοσφαιρικού αέρα.  Άρθρο 12. 

 Μέτρα εφαρμοστέα στις ζώνες όπου τα επίπεδα υπερβαίνουν την οριακή τιμή.  

Παράρτημα ΙV.  Άρθρο 13. 

 Γνωμοδότηση Τεχνικής Επιτροπής.  Παράρτημα V.  Άρθρο 14. 

 Απαιτήσεις για τις ζώνες όπου τα επίπεδα δεν υπερβαίνουν την οριακή τιμή.  

Άρθρο 15. 

 Μέτρα σε περίπτωση υπέρβασης των ορίων συναγερμού.  Άρθρο 16. 

 ∆ιαβίβαση πληροφοριών και εκθέσεων.  Άρθρο 17. 
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 Τήρηση αρχείου.  Άρθρο 18. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 19. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 19;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 19 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα 

Νόμος του 2002.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών;  Εξακολουθείτε να έχετε την...  
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Πόσοι ψηφίζετε υπέρ των κανονισμών υπ’ αριθμόν 11, «Οι περί της Ποιότητας του 

Ατμοσφαιρικού Αέρα (Ατμοσφαιρική Ρύπανση από το Όζον) Κανονισμοί του 2002»; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των υπ’ αριθμόν 12 κανονισμών, που είναι «Οι περί της 

Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα (Οριακές Τιμές Βενζολίου και Μονοξιδίου του 

Άνθρακα στον Ατμοσφαιρικό Αέρα) Κανονισμοί του 2002»;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ουδείς. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται.  

 Τα επόμενα θέματα στην ημερήσια διάταξη, που είναι «Ο περί Ελέγχου της 

Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμος του 2002», «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 

Ατμόσφαιρας (Καύση Χρησιμοποιημένων Ορυκτελαίων) Κανονισμοί του 2002», «Οι 

περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Πρόληψη και Μείωση της 

Ατμοσφαιρικής Ρύπανσης από Αμίαντο) Κανονισμοί του 2002» και «Οι περί Ελέγχου 

της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Περιορισμός και Έλεγχος της Ατμοσφαιρικής 

Ρύπανσης από τα Απόβλητα της Βιομηχανίας ∆ιοξιδίου του Τιτανίου) Κανονισμοί του  

2002», έχουν κοινή, ομόφωνη έκθεση. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο και τους κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο 

παράρτημα 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, αναπλ. πρόεδρος  Ρίκκος Ερωτοκρίτου   

 Σοφοκλής Φυττής  Γιαννάκης Ομήρου 

 Ανδρέας Χρίστου  Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου  Γιώργος Περδίκης  

 Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το νομοσχέδιο 
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και τους κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε συνεδρία της 

που πραγματοποιήθηκε στις 7 Οκτωβρίου 2002.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν 

και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του Επικεφαλής της ∆ιαπραγματευτικής 

Αντιπροσωπίας για την Ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και 

εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των αρμόδιων 

κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το εν λόγω νομοσχέδιο και οι εν λόγω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που σχετίζονται με 

την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο σε σχέση με την προστασία της ατμόσφαιρας από τη 

ρύπανση που προέρχεται από ανθρώπινες δραστηριότητες.  Με το πιο πάνω 

νομοσχέδιο αντικαθίσταται η βασική νομοθεσία για τον έλεγχο της ρύπανσης της 

ατμόσφαιρας που ισχύει από το 1991 με νέες σύγχρονες διατάξεις που βασίζονται στο 

κοινοτικό κεκτημένο. 

 Με το ίδιο νομοσχέδιο προβλέπεται η έκδοση κανονισμών και διαταγμάτων που 

αποτέλεσμα θα έχουν την πλήρη εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με τις 

αντίστοιχες οδηγίες του κοινοτικού κεκτημένου. 

 Και οι τρεις κανονισμοί που προτείνονται εκδίδονται με βάση το άρθρο 9 της πιο 

πάνω προτεινόμενης νομοθεσίας.   

 Ειδικότερα, με τους πρώτους κανονισμούς διασφαλίζεται ότι η καύση των 

χρησιμοποιημένων ορυκτελαίων θα γίνεται υπό ελεγχόμενες συνθήκες, ώστε να μην 

προκαλείται ατμοσφαιρική ρύπανση. 
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 Με τους δεύτερους κανονισμούς σκοπείται η θέσπιση μέτρων για την πρόληψη και 

τη μείωση της ατμοσφαιρικής ρύπανσης από τον αμίαντο, προκειμένου να 

προστατευθεί η ανθρώπινη υγεία και το περιβάλλον. 

 Με τους τρίτους κανονισμούς σκοπείται η ρύθμιση θεμάτων που αφορούν τα 

απόβλητα της βιομηχανίας του διοξιδίου του τιτανίου και ειδικότερα την πρόληψη και 

την προοδευτική μείωση της ρύπανσης που αυτά προκαλούν.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού μελέτησε και τα 

τέσσερα προτεινόμενα νομοθετήματα και αφού ζήτησε και πήρε πρόσθετα στοιχεία και 

διευκρινίσεις, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις τους, γι’ αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, καθώς και την έγκριση των 

τριών προτεινόμενων κανονισμών. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμος του 2002. 

2. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Καύση Χρησιμοποιημένων 

Ορυκτελαίων) Κανονισμοί του 2002. 

3.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Πρόληψη και Μείωση της 

Ατμοσφαιρικής Ρύπανσης από Αμίαντο) Κανονισμοί του 2002. 

4.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Περιορισμός και Έλεγχος της 

Ατμοσφαιρικής Ρύπανσης από τα Απόβλητα της Βιομηχανίας ∆ιοξιδίου του 

Τιτανίου) Κανονισμοί του 2002.  

 ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός.  Άρθρο 3. 

 Εξουσίες υπουργού.  Άρθρο 4. 

 Εφαρμογή του νόμου αναφορικά με εγκαταστάσεις που ανήκουν στη ∆ημοκρατία.  

Άρθρο 5. 

 Εξαιρέσεις.  Άρθρο 6. 

 Εφαρμογή του Μέρους ΙΙ.  Άρθρο 7. 

 Άδεια αερίων αποβλήτων.  Άρθρο 8. 

 Έκδοση κανονισμών και διαταγμάτων για αδειοδοτούμενες εγκαταστάσεις.  Άρθρο 

9. 

 Εξέλιξη των βέλτιστων διαθέσιμων τεχνικών.  Άρθρο 10. 

 Υποχρεώσεις φορέα εκμετάλλευσης.  Άρθρο 11. 

 Αλλαγή φορέα εκμετάλλευσης.  Άρθρο 12. 

 Εξουσίες υπουργού αναφορικά με υφιστάμενες αδειοδοτούμενες εγκαταστάσεις.  

Άρθρο 13. 

 ∆ιάρκεια ισχύος των όρων λειτουργίας της άδειας.  Άρθρο 14. 

 Αδικήματα σε σχέση με αδειοδοτούμενη εγκατάσταση.  Άρθρο 15. 

 Ανάκληση ή τροποποίηση της άδειας.  Άρθρο 16. 

 Ιεραρχική προσφυγή.  Άρθρο 17. 

 Αρχείο.  Άρθρο 18. 

 Εξαίρεση από δημοσίευση.  Άρθρο 19. 

 Επέκταση αδειοδοτούμενης εγκατάστασης.  Άρθρο 20. 

 Μη αδειοδοτούμενες εγκαταστάσεις.  Άρθρο 21. 

 Ειδοποίηση  βελτίωσης και απαγορευτική ειδοποίηση.  Άρθρο 22. 
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 Τέλη.  Άρθρο 23. 

 Αρχιεπιθεωρητής και επιθεωρητές.  Άρθρο 24. 

 Εξουσίες των επιθεωρητών.  Άρθρο 25. 

 Αδικήματα.  Άρθρο 26. 

 Προσωρινό διάταγμα.  Άρθρο 27. 

 Τερματισμός ή αναστολή της λειτουργίας επιχειρήσεων.  Άρθρο 28. 

 Εξουσία τοπικής αρχής να προβαίνει σε ποινική δίωξη.  Άρθρο 29. 

 Περιορισμοί στην αποκάλυψη πληροφοριών.  Άρθρο 30. 

 Αδικήματα από εταιρεία.  Άρθρο 31. 

 Καταργήσεις.  Άρθρο 32. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 32; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 32 εγκρίνονται με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον 

και μία αποχή. 
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 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 

Ατμόσφαιρας Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον 

και μία αποχή. 

 Προχωρούμε τώρα στην έγκριση των κανονισμών «Οι περί Ελέγχου της 

Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Καύση Χρησιμοποιημένων Ορυκτελαίων) Κανονισμοί του 

2002». 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Σαράντα δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία 

αποχή. 

 Προχωρούμε τώρα στην έγκριση των κανονισμών «Οι περί Ελέγχου της 

Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Πρόληψη και Μείωση της Ατμοσφαιρικής Ρύπανσης από 

Αμίαντο) Κανονισμοί του 2002». 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία 

αποχή. 

 Προχωρούμε τέλος στην έγκριση των κανονισμών «Οι περί Ελέγχου της 

Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Περιορισμός και Έλεγχος της Ατμοσφαιρικής Ρύπανσης 

από τα Απόβλητα της Βιομηχανίας ∆ιοξιδίου του Τιτανίου) Κανονισμοί του 2002». 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία 

αποχή. 

 Το τελευταίο θέμα στη νομοθετική εργασία, που είναι «Ο περί Ασφάλειας και 
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Υγείας στην Εργασία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2001», αποσύρθηκε από την 

εκτελεστική εξουσία. 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και 

εγγράφων.  Ο σχετικός κατάλογος έχει διανεμηθεί. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 

έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  

από τα  υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. O περί Ασφάλειας και Υγείας 

στην Εργασία 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.282.2002) 

Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

2. Ο περί Εγγραφής και Ελέγχου 

Εργοληπτών Οικοδομικών και 

Τεχνικών Έργων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.283.2002) 

Συγκοινωνιών και Έργων Συγκοινωνιών και 

Έργων 

3. Ο περί της Καταπολέμησης 

των Καθυστερήσεων 

Πληρωμών στις Εμπορικές 

Συναλλαγές Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.284.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

4. Ο περί Στερεών και 

Επικίνδυνων Αποβλήτων 

Νόμος του 2002. 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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(Αρ. Φακ. 23.01.285.2002) 

5. Ο περί Ενοποιήσεως και 

Αναδιανομής Αγροτικών 

Κτημάτων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.286.2002) 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 

και Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 

6. Ο περί Εμπορίας Κυπριακών 

Ελαιοκομικών Προϊόντων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.287.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

7. O περί Προϋπολογισμού διά το 

Έτος 1999 του Ταμείου διά την 

Ανέγερσιν Κυπριακού 

Μουσείου Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.288.2002) 

Συγκοινωνιών και Έργων Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

8. O περί Προϋπολογισμού διά το 

Έτος 2000 του Ταμείου διά την 

Ανέγερσιν Κυπριακού 

Μουσείου Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.289.2002) 

Συγκοινωνιών και Έργων Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

9. O περί Προϋπολογισμού διά το 

Έτος 2001 του Ταμείου διά την 

Ανέγερσιν Κυπριακού 

Μουσείου Νόμος του 2002. 

Συγκοινωνιών και Έργων Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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(Αρ. Φακ. 23.01.290.2002) 

10. O περί Προϋπολογισμού διά το 

Έτος 2002 του Ταμείου διά την 

Ανέγερσιν Κυπριακού 

Μουσείου Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.291.2002) 

Συγκοινωνιών και Έργων Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

11. Ο περί Προϋπολογισμού του 

Ιδρύματος Κρατικών 

Υποτροφιών Κύπρου του 2003 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.292.2002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

12. Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 10) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.293.2002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

13. Οι περί Στερεών και 

Επικίνδυνων Αποβλήτων 

(Πολυχλωροδιαφαινύλια και 

Πολυχλωροτριφαινύλια 

(PCB/PCT) Kανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.286.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

14. Οι περί Στερεών και 

Επικίνδυνων Αποβλήτων 

(∆ιαχείριση Χρησιμοποιημένων 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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Ορυκτελαίων) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.287.2002) 

15. Οι περί Αεροπλοΐας (Τέλη 

Αεροδρομίου) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.288.2002) 

Συγκοινωνιών και Έργων Συγκοινωνιών και 

Έργων 

16. Οι περί Υλικών και 

Αντικειμένων (Επαφή με 

Τρόφιμα) (Τροποποιητικοί) 

(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.289.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

17. Οι περί Πετρελαιοειδών 

(Αναπροσαρμογή της Λιανικής 

Τιμής Πωλήσεως) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.290.2002) 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

18. Οι περί Γενικού Συστήματος 

Υγείας (Έναρξη Ισχύος του 

Νόμου) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.291.2002) 

Υγείας Υγείας 

19. Έγγραφο (αρ. 902002) 

σύμφωνα με τους περί 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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Πρόσληψης Έκτακτων 

Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 

Εκπαιδευτική Υπηρεσία 

Νόμους του 1985 έως 1991. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

20. Έγγραφα (Θ. 32 /2002 και Θ. 

33/2002) που αφορούν την 

εξαίρεση από την αναστολή 

πλήρωσης θέσεων πρώτου 

διορισμού στη δημόσια 

υπηρεσία, σύμφωνα με τους 

περί Αναστολής Πλήρωσης 

Θέσεων Πρώτου ∆ιορισμού 

στη ∆ημόσια Υπηρεσία 

(Προσωρινές ∆ιατάξεις) 

Νόμους του 2000 έως 2001. 

(Αρ. Φακ. 15.21.001) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

21. Έγγραφο που αφορά την 

παράταση των υπηρεσιών 

έκτακτων υπαλλήλων από το 

Συμβούλιο Αμπελουργικών 

Προϊόντων, δυνάμει του 

άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων  

Υπαλλήλων στην Υπηρεσία 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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Νομικών Προσώπων 

∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμου. 

(Αρ. Φακ. 10.10.002) 

22. Έγγραφα (αρ. 92/2002, 

93/2002, 94/2002, 95/2002, 

96/2002, 97/2002 και 98/2002) 

σύμφωνα με τους περί 

Πρόσληψης Εκτάκτων 

Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 

Εκπαιδευτική Υπηρεσία 

Νόμους του 1995 έως 2001. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

23. Έκθεση του ∆ιοικητή της 

Κεντρικής Τράπεζας της 

Κύπρου για την Κατάσταση 

του Νομίσματος, των 

Κεφαλαίων και των Αξιών της 

Κεντρικής Τράπεζας της 

Κύπρου κατά την 30ή Ιουνίου 

2002. 

(Αρ. Φακ. 10.10.001) 

Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

Πρόταση νόμου 

 

Κατατέθηκε 

από 

Παραπέμπεται 

στην επιτροπή 

 Ο περί Βοηθών Καταστημάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 

Γιώργο Βαρνάβα, 

βουλευτή Κινήματος 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 
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2002. 

(Αρ. Φακ. 23.02.074.2002) 

Σοσιαλδημοκρατών Ασφαλίσεων 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο, που είναι οι ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν 

δοθεί γραπτώς. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.067 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 15 Οκτωβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η ηρωίδα δασκάλα της Καρπασίας έπαυσε φέτος να 

εργάζεται στη δημοτική εκπαίδευση ως η μοναδικός λειτουργός του προγράμματος “∆εν 

ξεχνώ και αγωνίζομαι”.  Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού αποφάσισε να 

τοποθετήσει την κ. Ελένη Φωκά στη μέση εκπαίδευση για το μάθημα της οικιακής 

οικονομίας. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τους λόγους και τις σκοπιμότητες που οδήγησαν στον τερματισμό 

του προγράμματος “∆εν ξεχνώ και αγωνίζομαι”, όπως επίσης για τους λόγους της 

αιφνίδιας ένταξης της δασκάλας της Καρπασίας στη μέση εκπαίδευση για το μάθημα 

της οικιακής οικονομίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.068 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 16 Οκτωβρίου 2002. 

 «Σύμφωνα με τον περί Βίας στην Οικογένεια Νόμο [119(Ι)2000] (άρθρα 34, 35), 

απαγορεύεται η αποκάλυψη της ταυτότητας του θύματος και προβλέπονται μέτρα 

προστασίας των μαρτύρων (άρθρο 18).  Το γεγονός όμως ότι οι γραπτές καταγγελίες 

θυμάτων και οι καταθέσεις μαρτύρων, που περιλαμβάνουν όλα τα προσωπικά τους 

στοιχεία, δίνονται στον υπαίτιο ή κατηγορούμενο μέσω του δικηγόρου του, αφού δοθεί 

κατηγορητήριο για εκδίκαση υπόθεσης, αφήνει ανοιχτό το ενδεχόμενο, μέχρι εκδίκασης 
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της υπόθεσης, ο κατηγορούμενος να προβεί σε απειλές ή και αντίποινα προς το θύμα ή 

το μάρτυρα. 

 Μας έχει ακόμα καταγγελθεί ότι υπήρξαν περιπτώσεις που αρμόδιοι αστυνομικοί 

ενημέρωσαν τους κατηγορουμένους για το περιεχόμενο των καταθέσεων ή καταγγελιών 

του θύματος, θέτοντας σε κίνδυνο την υπόληψη και σωματική ακεραιότητά του. 

 Καλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 

τα μέτρα που λαμβάνονται ή θα ληφθούν, ώστε να αποφεύγεται η διαρροή 

πληροφοριών προς τους θύτες ή άτομα που μπορεί να επηρεάσουν τη ροή μιας 

υπόθεσης ή τα ΜΜΕ, καθώς και κατά πόσο μελετά τρόπους αποφυγής της καταγραφής 

των προσωπικών στοιχείων των μαρτύρων στις καταθέσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.069 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 16 Οκτωβρίου 2002. 

 «Σύμφωνα με τον περί Βίας στην Οικογένεια Νόμο [119(Ι)2000], άρθρο 22, το 

δικαστήριο δύναται να εκδώσει διάταγμα αποκλεισμού του υπόπτου ή απομάκρυνσης 

ανηλίκου, έπειτα από αίτηση και της αστυνομίας, σε περίπτωση που υπάρχει 

καταγγελία ή ερευνάται ποινική υπόθεση βίας. 

 Παρατηρείται, όμως, το φαινόμενο παραπομπής των θυμάτων από αστυνομικούς 

σε άλλους επαγγελματίες, με αποτέλεσμα να καθυστερεί η έκδοση των διαταγμάτων ή 

ακόμη και να αποθαρρύνονται τα θύματα από το να το πράξουν, γεγονός που μπορεί 

να θέσει σε κίνδυνο τη σωματική ακεραιότητά τους, πέρα από την επιπλέον ψυχολογική 

πίεση που προκαλεί και την εκ νέου θυματοποίηση των θυμάτων. 

 Στην περίπτωση δε εμπλοκής κατηγόρου ή και αιτήσεως μέσω άλλων φορέων 

παρατηρείται μια χρονοβόρα διαδικασία που αφίσταται της φιλοσοφίας της νομοθεσίας 

για άμεση προστασία των θυμάτων. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 



 45

για τις οδηγίες που έχουν δοθεί στο σώμα της αστυνομίας σχετικά με την εφαρμογή της 

πιο πάνω πρόνοιας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.070 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργο Βαρνάβα στις 17 Οκτωβρίου 2002. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων γιατί στο νέο αυτοκινητόδρομο ∆ερύνειας-Αγίας Νάπας δεν υπάρχει 

πινακίδα στην οποία να αναγράφεται η κατεύθυνση του δήμου ∆ερύνειας.  Αυτή τη 

στιγμή υπάρχει μόνο μία πινακίδα στην οποία αναγράφεται η κατεύθυνση του χωριού 

Σωτήρα και η οποία βρίσκεται μετά τη ∆ερύνεια, όμως αυτή την περίοδο η πρόσβαση 

εκεί είναι αδύνατη, αφού εκτελούνται χωματουργικά έργα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.071 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργο Βαρνάβα στις 17 Οκτωβρίου 2002. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων γιατί στο νοσοκομείο Παραλιμνίου γιατροί αναλαμβάνουν καθήκοντα 

διαφορετικά από τα καθήκοντα της ειδικότητάς τους, π.χ. γιατρός μικροβιολόγος 

αναλαμβάνει καθήκοντα παθολόγου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.072 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργο Βαρνάβα στις 17 Οκτωβρίου 2002. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων γιατί, ενώ το Γραφείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων στο 

Παραλίμνι εξυπηρετεί όλη την επαρχία της ελεύθερης Αμμοχώστου, ακόμα και το χωριό 

Ξυλοφάγου, δε φέρει την ονομασία “Επαρχιακό Γραφείο Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων Αμμοχώστου”, όπως και άλλες κυβερνητικές υπηρεσίες που στεγάζονται 

στο Παραλίμνι, αλλά φέρει την ονομασία “Γραφείο Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων Παραλιμνίου”.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.129, ημερομηνίας 

20 Μαΐου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Αναφορικά με την αντικατάσταση αμιάντων των κυβερνητικών κτιρίων, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Από έρευνα που διεξήγαγε το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων διαπιστώθηκε ότι 

υπάρχουν εκατό δέκα κυβερνητικά κτίρια των οποίων οι στέγες χρειάζονται 

αντικατάσταση. 

 Άμεσα δόθηκαν οδηγίες για να αρχίσουν οι εργασίες αντικατάστασης, όπως είχα 

υποσχεθεί.  Ήδη έχει αρχίσει η αντικατάσταση κατασκευών από αμίαντο στα 

κυβερνητικά κτίρια, ως ακολούθως: 

Επαρχία Λευκωσίας 

1. Πυροσβεστικός Σταθμός Πύλης Πάφου.  Η Α΄ φάση συμπληρώθηκε.  Η Β΄ φάση 

προγραμματίζεται φέτος. 

2. Αποθήκη του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης στην Αθαλάσσα 

(συμπληρώθηκε). 

3. Μηχανουργείο Αρχηγείου Αστυνομίας (συμπληρώθηκε). 

4. Στρατόπεδο Πουρνάρα στην Κοκκινοτριμιθιά.  Προγραμματίζεται φέτος. 

5. Υποστατικά στα γραφεία του Τμήματος ΗΜΥ. 

6. Προγραμματίζεται φέτος η κατεδάφιση υποστατικών της Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης 

Λευκωσίας και η αντικατάσταση στεγών. 

 Επαρχία Λεμεσού 

1. Κατεδάφιση αποθήκης οινοποιείου (συμπληρώθηκε). 

2. Κατεδάφιση αποθήκης στο παλιό νοσοκομείο (συμπληρώθηκε). 
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3. Μέρος της στέγης του Νοσοκομείου Κυπερούντας έχει ήδη αντικατασταθεί.  

Προγραμματίζεται η συνέχιση των εργασιών, μόλις σταλούν οι σχετικές πιστώσεις 

από το Υπουργείο Υγείας. 

4. Κατεδάφιση οπλαποθήκης αστυνομικής διεύθυνσης (συμπληρώθηκε). 

5. Αντικατάσταση στέγης εσωτερικής αυλής κρατητηρίων αστυνομικής διεύθυνσης 

(συμπληρώθηκε). 

 Επαρχία Λάρνακας 

1. Στρατόπεδο Σουρουκλή στη Λάρνακα - Λόχος Μηχανικού (συμπληρώθηκε). 

2. Επαρχιακή ∆ιοίκηση - κτίριο Α΄ (συμπληρώθηκε). 

3. Αεροδρόμιο - καταλύματα εργατών (συμπληρώθηκε). 

4. Αεροδρόμιο - παλιά αποθήκη τελωνείου.  Έχει κατεδαφιστεί. 

 Επαρχία Πάφου 

1. Αποθήκες γεωργικού τμήματος (συμπληρώθηκε). 

2. Μέρος των κτιρίων του Επαρχιακού Γεωργικού Γραφείου Πάφου (συμπληρώθηκε). 

3. Αποθήκη του Τμήματος ΗΜΥ.  Μέσα στο 2002.  Θα συνεχίσει η εργασία και στα 

υπόλοιπα υποστατικά. 

4. Επαρχιακή ∆ιοίκηση.  Προγραμματίζεται η αντικατάσταση φέτος. 

 Επειδή το κόστος αντικατάστασης των κατασκευών από αμίαντο είναι υψηλό 

(ανέρχεται σε £3,2 εκατομ., ενώ η υπολογιζόμενη δαπάνη για την απόρριψη/φύλαξή 

τους είναι της τάξης του £0,5 εκατομ.) και πολλά είναι τα κτίρια που θα αντικατασταθούν 

ή θα κατεδαφιστούν, το πρόγραμμα αντικατάστασης θα γίνει σταδιακά.  Αναμένεται ότι η 

όλη εργασία θα ολοκληρωθεί μέσα σε μια πενταετία και το κόστος θα κατανεμηθεί στους 

προϋπολογισμούς κάθε χρόνου. 

 Μέσα στα πλαίσια αυτού του σχεδιασμού έχει περιληφθεί στον Προϋπολογισμό 

του 2003 πρόνοια £100.000 για τη συνέχιση των εργασιών αφαίρεσης των αμιάντων 
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από τα κτίρια της Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης Λευκωσίας και £50.000 για τα υποστατικά 

του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών της Λευκωσίας.  Προκαταρκτικό 

χρονοδιάγραμμα εργασιών αφαίρεσης των αμιάντων από τα κυβερνητικά κτίρια έχει 

επίσης ετοιμαστεί για τα έτη 2004-2007.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.066, ημερομηνίας 

22 Φεβρουαρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη. 

 «Σχετικά με την ανέγερση του κτιρίου του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου στο 

χώρο του παλαιού ΓΣΠ, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τελικά με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 56.232, ημερομηνίας 

31ης Ιουλίου 2002, στο χώρο αυτό θα ανεγερθεί το Κρατικό Θέατρο αντί το κτίριο του 

ΧΑΚ. 

 Ωστόσο, όσον αφορά το ενδεχόμενο να υπάρχουν αρχαιότητες στον πιο πάνω 

χώρο, το Τμήμα Αρχαιοτήτων θα διενεργήσει δοκιμαστική έρευνα πριν την έναρξη 

οποιωνδήποτε εργασιών. 

 Σχετικά με τα υπόλοιπα θέματα που θίγονται στην ερώτηση αρμόδιο να απαντήσει 

είναι το Υπουργείο Εσωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.095, ημερομηνίας 5 

Απριλίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Για την απολύμανση του πόσιμου νερού των κοινοτήτων, στις πλείστες 

περιπτώσεις χρησιμοποιείται αέριο χλώριο που είναι σε μεταλλικούς κυλίνδρους 

χωρητικότητας 60-75 χγρ. 
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 Σε όλες τις περιπτώσεις οι κύλινδροι του χλωρίου είναι τοποθετημένοι σε ειδικά 

ξύλινα ή μεταλλικά ερμάρια που είναι κλειδωμένα και μόνο ειδικά εξουσιοδοτημένα 

άτομα μπορούν να τα ανοίξουν. 

 Τόσο οι κύλινδροι του χλωρίου όσο και οι βαλβίδες ελέγχονται από τις εταιρείες 

που προμηθεύουν το αέριο χλώριο, όπως και από τους τεχνικούς του Τμήματος 

Αναπτύξεως Υδάτων. 

 Επίσης, στα διυλιστήρια επεξεργασίας νερού υπάρχουν κύλινδροι αερίου χλωρίου, 

χωρητικότητας 1000 χγρ. ο καθένας, και εκεί υπάρχουν εγκατεστημένα συστήματα 

εξουδετέρωσης χλωρίου για τη διάλυση του χλωρίου σε περίπτωση διαρροής του. 

 Μέχρι σήμερα δεν υπήρξε οποιοδήποτε ατύχημα και πάντοτε γίνονται οι 

απαραίτητες βελτιώσεις και παρακολουθήσεις για την αποφυγή διαρροής χλωρίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.108, ημερομηνίας 

10 Μαΐου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη 

Γιάγκου. 

 «Αναφορικά με τα προβλήματα που δημιουργήθηκαν από την επίστρωση του 

αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-Λεμεσού από την εργοληπτική εταιρεία “ΝΕΜΕΣΙΣ”, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μέσα στα πλαίσια της περιοδικής συντήρησης του αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-

Λεμεσού η εργοληπτική εταιρεία “ΝΕΜΕΣΙΣ” διενήργησε επίστρωση με νέα ασφαλτική 

στρώση τμήματος του αυτοκινητόδρομου από τα φώτα τροχαίας “Καλησπέρα” μέχρι τον 

κόμβο της βιομηχανικής περιοχής ∆αλιού και από τον κόμβο Αγίας Βαρβάρας μέχρι τα 

φώτα τροχαίας “Καλησπέρα”.  Οι εργασίες άρχισαν την 21η Αυγούστου 2000 και 

συμπληρώθηκαν στις 4 Οκτωβρίου 2000.  Στις 30 Νοεμβρίου 2000 παρατηρήθηκαν 

αστοχίες σε τμήματα του έργου που επεκτάθηκαν σταδιακά. 
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 Μετά από λεπτομερή έρευνα που διεξήχθη διαπιστώθηκε ότι οι αστοχίες 

οφείλονταν στη μεθοδολογία που χρησιμοποίησε ο εργολάβος στην εκτέλεση του έργου 

και του ζητήθηκε, σύμφωνα με τις πρόνοιες του συμβολαίου, όπως επιδιορθώσει τις 

αστοχίες με δικά του έξοδα.  Ο εργολάβος αποδέχθηκε την ευθύνη και προχώρησε στην 

επιδιόρθωση των αστοχιών που συμπληρώθηκαν το Σεπτέμβριο του 2002. 

 Το συμβόλαιο προέβλεπε την εκτέλεση των εργασιών επίστρωσης έναντι ποσού 

£553.436,34.  Μέχρι σήμερα πληρώθηκε στον εργολάβο το ποσό των £453.149,13 

έναντι εκτελεσθείσης εργασίας αξίας £486.404,46.  Σημειώνεται ότι δεν έγιναν ούτε 

πληρώθηκαν επιπρόσθετες εργασίες πέραν των προβλεπομένων στο συμβόλαιο.  Ο 

εργολάβος δεν έχει ζητήσει διαιτησία για το πρόβλημα των αστοχιών, εφόσον 

αποδέχθηκε την ευθύνη και προέβη στην επιδιόρθωσή τους με δικά του έξοδα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.122, ημερομηνίας 17 

Μαΐου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Για την εγγραφή αγροτικών δρόμων εφαρμόζεται ο περί Αναγκαστικής 

Απαλλοτρίωσης (Προσωρινές ∆ιατάξεις για τη Νομιμοποίηση Υφιστάμενων Αγροτικών 

∆ρόμων) Νόμος με αρ. 59(Ι) του 1995.  Η διαδικασία που ακολουθείται για την εγγραφή 

αγροτικών δρόμων ως δημοσίων έχει ως ακολούθως: 

1. Η τοπική αρχή ετοιμάζει κατάσταση των αγροτικών δρόμων των οποίων 

ενδιαφέρεται να προωθήσει την εγγραφή και την υποβάλλει στον οικείο έπαρχο για 

έγκριση. 

2. Όταν εγκριθεί από τον έπαρχο, η τοπική αρχή προβαίνει στην ετοιμασία της 

γνωστοποίησης απαλλοτρίωσης για την εγγραφή του αγροτικού δρόμου με το 

θέσμιο σχέδιο, δίνοντας τη δυνατότητα υποβολής ένστασης εντός τριάντα ημερών 

από οποιονδήποτε επηρεαζόμενο.  ∆ημοσιεύεται η σχετική γνωστοποίηση της 
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απαλλοτρίωσης στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας και σε δύο 

καθημερινές εφημερίδες και αναρτάται επίσης στα γραφεία της οικείας τοπικής 

αρχής, του επάρχου και του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

3. Μετά τη λήξη της προθεσμίας για υποβολή ενστάσεων, ο οικείος έπαρχος 

φροντίζει όπως οι ενστάσεις εξεταστούν το ταχύτερο δυνατό και θέτει τις απόψεις 

του ενώπιον της οικείας τοπικής αρχής, η οποία δύναται να αποφασίσει την 

έκδοση διατάγματος απαλλοτρίωσης ή την ανάκληση της σχετικής 

γνωστοποίησης. 

4. Η απόφαση της τοπικής αρχής, αφού εγκριθεί από τον οικείο έπαρχο, 

δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας σε διάστημα έξι μηνών 

από την ημερομηνία δημοσίευσης της γνωστοποίησης. 

5. Η τοπική αρχή εντός δέκα μηνών από την ημερομηνία της γνωστοποίησης 

απαλλοτρίωσης οφείλει να έλθει σε διαπραγματεύσεις με τον ιδιοκτήτη για 

καθορισμό της αποζημίωσης με ιδιωτική συμφωνία. 

6. Αν δεν επέλθει συμφωνία μέσα στους δέκα μήνες ή αν δεν καταστεί δυνατή η 

εξακρίβωση ή εξεύρεση του ιδιοκτήτη, τότε η απαλλοτριώνουσα αρχή υποχρεούται 

να καταθέσει στο Γενικό Λογιστή το ποσό που αποφάσισε να προσφέρει. 

 Οι αγροτικοί δρόμοι δεν μπορούν να εγγραφούν με γρήγορους ρυθμούς, διότι 

πρόκειται για μεγάλο αριθμό δρόμων σε κάθε κοινότητα και οι συμβαλλόμενες από τον 

προαναφερθέντα νόμο διαδικασίες είναι χρονοβόρες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.01.156, ημερομηνίας 17 Ιουλίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με τις ενέργειες του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 



 52

Περιβάλλοντος για το διεθνές έτος βουνών 2002, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το υπουργείο έχει συγχρηματοδοτήσει την έκδοση ειδικής αφίσας για το διεθνές 

έτος βουνών. 

2. Έχει φιλοξενήσει στο περιοδικό “Αγρότης” (τεύχος 415, σελ. 57-58) ειδικό δισέλιδο 

άρθρο που αναφέρεται στο διεθνές έτος βουνών και τη σημασία του.  Στο ίδιο 

τεύχος υπάρχει στο εξώφυλλο φωτογραφία της αφίσας για το έτος βουνών. 

3. Το υπουργείο έχει θέσει στη διάθεση των ενδιαφερομένων οργανώσεων (εν 

προκειμένω της Περιφερειακής Ένωσης Συνδέσμων Αποδήμων Πιτσιλιάς) 

λειτουργούς για ανάπτυξη θεμάτων σε εκδηλώσεις που προγραμματίζονται. 

 Αναφορικά με την ουσία του θέματος, που είναι η ανάπτυξη των ορεινών 

περιοχών, στο θέμα δίνεται ιδιαίτερη σημασία και στα πλαίσια της ετοιμασίας του νέου 

σχεδίου ανάπτυξης περιλαμβάνονται ειδικά μέτρα που αφορούν τις περιοχές αυτές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.163, ημερομηνίας 

25 Ιουλίου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης 

Παπαδοπούλου. 

 «Αναφορικά με την Α΄ φάση του αυτοκινητόδρομου Κοκκινοτριμιθιάς, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η προκήρυξη προσφορών για την κατασκευή της Α΄ φάσης του αυτοκινητόδρομου 

(τμήμα Κοκκινοτριμιθιάς-∆ένειας) έγινε στις 26 Ιουνίου 2002.  Η παράδοση εγγράφων 

στους ενδιαφερόμενους προσφοροδότες άρχισε στις 26 Ιουλίου 2002. 

 Η επίσκεψη των ενδιαφερόμενων προσφοροδοτών (site visit) στη διαδρομή του 

αυτοκινητόδρομου έγινε στις 9 Σεπτεμβρίου 2002.  Ημερομηνία λήξης των προσφορών 

ήταν η 11η Οκτωβρίου 2002. 

 Εάν δεν παραταθεί η ισχύς των προσφορών, (κάτι τέτοιο έχει ήδη ζητηθεί από 
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επτά προσφοροδότες), ο επιτυχών προσφοροδότης θα γίνει γνωστός περί τα τέλη 

Νοεμβρίου με αρχές ∆εκεμβρίου μετά τη διαδικασία αξιολόγησης των προσφορών, η δε 

έναρξη των κατασκευαστικών εργασιών τοποθετείται στο τέλος ∆εκεμβρίου 2002 με 

αρχές Ιανουαρίου 2003. 

 Η διάρκεια του κατασκευαστικού συμβολαίου στο πιο πάνω τμήμα για τον κυρίως 

αυτοκινητόδρομο είναι δύο χρόνια και για παρεμφερείς εργασίες, όπως είναι ο 

παράλληλος δρόμος από το Περιφερειακό Γυμνάσιο Κοκκινοτριμιθιάς μέχρι τον κόμβο 

στο Μάμμαρη και το αντιπλημμυρικό κανάλι, καθώς και για ολόκληρο το έργο είναι 

δυόμισι χρόνια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.171, ημερομηνίας 

25 Ιουλίου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης 

Παπαδοπούλου. 

 «Αναφορικά με τα προβλήματα που δημιουργούνται στην κυκλοφορία λόγω των 

εκτελούμενων οδικών έργων μέσα στο καλοκαίρι, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τα έργα ανάπτυξης και συντήρησης του οδικού δικτύου εκτελούνται με 

προγράμματα που βασίζονται στους εγκεκριμένους ετήσιους Προϋπολογισμούς 

Αναπτύξεως.  Τα έργα συντηρήσεως, που περιλαμβάνουν ασφαλτικές επιστρώσεις, 

εκτελούνται λόγω της φύσεώς τους κυρίως τους καλοκαιρινούς μήνες. 

 Τα έργα ανάπτυξης που εκτελούνται κυρίως μετά από προσφορές έχουν συνήθως 

διάρκεια εκτέλεσης πάνω από ένα χρόνο και είναι αναπόφευκτο να εκτελούνται και τους 

καλοκαιρινούς μήνες.  Σε κύριες τουριστικές περιοχές καταβάλλεται κάθε προσπάθεια 

όπως μη εκτελούνται εργασίες κατά τους καλοκαιρινούς μήνες είτε με έγκαιρη 

συμπλήρωση των εργασιών τον Απρίλιο ή με αναστολή των εργασιών μέχρι τον 

Οκτώβριο, όπου τούτο είναι εφικτό, με ανάλογη οικονομική επιβάρυνση.  Σε ορισμένες 
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περιπτώσεις, παρ’ όλο που το χρονοδιάγραμμα εκτέλεσης των έργων προβλέπει τη 

συμπλήρωση των έργων πριν από την καλοκαιρινή περίοδο, τούτο δεν επιτυγχάνεται 

λόγω επιπρόσθετων ή απρόβλεπτων εργασιών ή λόγω καθυστερήσεων του εργολάβου. 

 Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων είναι γνώστης των προβλημάτων που δημιουργούνται 

στις τουριστικές περιοχές κατά την καλοκαιρινή περίοδο και καταβάλλει κάθε 

προσπάθεια για μείωση ή αποφυγή τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.006, ημερομηνίας 19 Αυγούστου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Εξ όσων έχουμε πληροφορηθεί από τον προϊστάμενο της Υπηρεσίας 

Μεταλλείων, δεν έχει παραχωρηθεί από την υπηρεσία του καμιά άδεια λατόμησης ή 

απόθεσης χωμάτων στην Επισκοπή ή/και Όμοδος που να σχετίζεται με τα έργα 

εγκατάστασης της κεραίας των Βρετανών στο Ακρωτήρι.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.028, ημερομηνίας 

23 Αυγούστου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Αναφορικά με την πιθανότητα αύξησης των πομπών της κινητής τηλεφωνίας στις 

κατοικημένες περιοχές, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του με αρ. 56.176, ημερομηνίας 25 

Ιουλίου 2002, ενέκρινε το πλαίσιο πολιτικής αναφορικά με τη χορήγηση νέων αδειών 

κινητής τηλεφωνίας στην Κύπρο.  Για τα θέματα που εγείρονται στην εν λόγω ερώτηση 

το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε την ενθάρρυνση της συνεγκατάστασης των 

κεραιών του νεοεισερχόμενου φορέα εκμετάλλευσης με τις υφιστάμενες κεραίες της 
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ΑΤΗΚ.  Εκτός από τη συνεγκατάσταση κεραιών αποφασίστηκε ότι σε αγροτικές 

περιοχές θα προωθηθεί και η από κοινού χρήση διευκολύνσεων που αφορούν 

σταθμούς βάσης και το ραχιαίο δίκτυο. 

 Οι πιο πάνω αποφάσεις λήφθηκαν με σκοπό την καθιέρωση του ανταγωνισμού 

στον τομέα των τηλεπικοινωνιών τόσο στο επίπεδο παροχής υπηρεσιών όσο και στο 

επίπεδο παροχής τηλεπικοινωνιακών δικτύων, λαμβάνοντας υπόψη τις περιβαλλοντικές 

επιπτώσεις, το κόστος και το χρόνο που απαιτούνται για την ανάπτυξη νέου δικτύου 

κινητής τηλεφωνίας. 

 Με βάση τα πιο πάνω, ο στόχος είναι όπως η εξ υπαρχής εγκατάσταση υποδομής 

μειωθεί στο ελάχιστο δυνατό, υλοποιώντας παράλληλα την κυβερνητική πολιτική 

ανάπτυξης του ανταγωνισμού στην παροχή τηλεπικοινωνιακών δικτύων.  Όμως, η 

δημιουργία νέων εγκαταστάσεων από το νεοεισερχόμενο παροχέα θα είναι 

αναπόφευκτη. 

 Οι νέοι κανονισμοί αναφορικά με τις άδειες ραδιοεπικοινωνιών, οι οποίοι θα 

προωθηθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων μέχρι το τέλος Οκτωβρίου, προνοούν 

όπως τα επίπεδα που προκύπτουν από τις εκπομπές των σταθμών και συσκευών 

πρέπει να είναι μέσα στα όρια που καθορίζει η σύσταση 1999/519/ΕΚ της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης περί του Περιορισμού της Έκθεσης του Κοινού σε Ηλεκτρομαγνητικά Πεδία, 

όπως αυτή εκάστοτε τροποποιείται ή αντικαθίσταται. 

 Είμαι στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες ή/και 

διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.030, ημερομηνίας 

2 Σεπτεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι 

Αγαπίου. 
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 «Σχετικά με το θέμα του ελέγχου των αποσκευών και επιβατών στον αερολιμένα 

Λάρνακας από μέλη ιδιωτικής εταιρείας ασφάλειας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η αγορά υπηρεσιών ασφάλειας από τον ιδιωτικό τομέα αποφασίσθηκε από την 

υπουργική επιτροπή που μελετά τα θέματα ασφάλειας στα αεροδρόμια και τα λιμάνια 

για την κάλυψη των πρόσθετων αναγκών της αστυνομίας σε προσωπικό, που 

προέκυψαν από την απόφαση για ενίσχυση των μέτρων ασφάλειας στους αερολιμένες 

που, όπως είναι γνωστό, εντατικοποιήθηκαν μετά τα γεγονότα της 11ης Σεπτεμβρίου 

2001. 

 Τα άτομα που προσλαμβάνονται τυγχάνουν ειδικής εκπαίδευσης από την 

αστυνομία και ο ρόλος τους είναι βοηθητικός προς το έργο της αστυνομίας, η οποία έχει 

την ευθύνη της ασφάλειας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Νίκου Ρολάνδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.020, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2002, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης Παπαδοπούλου. 

 «Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, στα πλαίσια των 

δραστηριοτήτων του για αύξηση των κυπριακών εξαγωγών προϊόντων και υπηρεσιών 

συμμετέχει κάθε χρόνο σε μεγάλο αριθμό εμπορικών εκθέσεων που διοργανώνονται σε 

χώρες του εξωτερικού. 

 Από τις πιο πάνω συμμετοχές δεν έχει παρατηρηθεί μέχρι σήμερα προσπάθεια 

παράλληλης συμμετοχής του ψευδοκράτους στις εν λόγω εμπορικές εκθέσεις και δεν 

έχει αντιμετωπισθεί οποιοδήποτε πρόβλημα αποδοχής εκ μέρους διοργανωτών της 

συμμετοχής του ψευδοκράτους. 

 Σημειώνεται ότι πάγια πολιτική του υπουργείου είναι, σε περιπτώσεις που 

περιέλθει σε γνώση του προσπάθεια συμμετοχής του ψευδοκράτους σε εκθέσεις του 
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εξωτερικού, να λαμβάνονται όλα τα σχετικά δυνατά μέτρα και ενέργειες από τα 

εμπορικά κέντρα του υπουργείου και τις διπλωματικές υπηρεσίες της ∆ημοκρατίας για 

ματαίωση της συμμετοχής. 

 Επίσης, για την αντιμετώπιση και αποτροπή των προσπαθειών του ψευδοκράτους 

για συμμετοχή του σε τουριστικές εκθέσεις στο εξωτερικό, ο Κυπριακός Οργανισμός 

Τουρισμού, μέσω των κατά τόπους γραφείων του στο εξωτερικό, προβαίνει στις πιο 

κάτω ενέργειες: 

1. Ενημερώνεται εκ των προτέρων από τους διάφορους οργανωτές των τουριστικών 

εκθέσεων σ’ όλες τις αγορές κατά πόσο υπάρχει αίτηση ή πρόθεση των 

κατεχομένων για συμμετοχή τους σε συγκεκριμένες εκθέσεις και στη συνέχεια 

ενημερώνει ανάλογα τα αρμόδια υπουργεία και τις αρμόδιες διπλωματικές 

υπηρεσίες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο εξωτερικό. 

2. Συνεργάζεται στενά με τις κατά τόπους πρεσβείες της ∆ημοκρατίας στο εξωτερικό 

για από κοινού διαμαρτυρία και ενέργειες προς την κατεύθυνση τόσο των 

οργανωτών των διαφόρων τουριστικών εκθέσεων όσο και προς τις αρμόδιες ξένες 

κυβερνητικές αρχές για αποτροπή συμμετοχής του ψευδοκράτους. 

3. Σε αρκετές περιπτώσεις συνεργάζεται και με τα κατά τόπους γραφεία του 

Ελληνικού Οργανισμού Τουρισμού για από κοινού διαμαρτυρία στους οργανωτές 

των εκθέσεων. 

 Σημειώνεται ότι για το πιο πάνω θέμα έγινε πρόσφατα σύσκεψη στο Υπουργείο 

Εξωτερικών, όπου το Υπουργείο Εξωτερικών και ο ΚΟΤ μελέτησαν το όλο θέμα και 

αποφασίστηκαν διάφορες ενέργειες για καλύτερο συντονισμό και επικοινωνία τόσο 

μεταξύ των όσο και με άλλες εμπλεκόμενες στο θέμα υπηρεσίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.144, ημερομηνίας 27 
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Ιουνίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Αναφορικά με τον τρόπο εγγραφής και καταχώρισης των επωνύμων και γενικά 

των κύριων ονομάτων στα ληξιαρχικά βιβλία και στα επίσημα έγγραφα που εκδίδονται 

από τη ∆ημοκρατία (διαβατήρια, δελτία πολιτικής ταυτότητας), σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Τα ονόματα και επώνυμα των πολιτών της ∆ημοκρατίας εγγράφονται στις δύο 

επίσημες γλώσσες της ∆ημοκρατίας ανάλογα με την περίπτωση.  Η εγγραφή των 

ονομάτων των προσώπων που ανήκουν στην ελληνική κοινότητα γίνεται στην ελληνική 

γλώσσα και των προσώπων που ανήκουν στην τουρκική κοινότητα στην τουρκική 

γλώσσα και ταυτόχρονα τα ονόματα/επώνυμα μεταγράφονται αυτόματα στο ρομανικό 

σύστημα γραφής, με λατινικούς χαρακτήρες. 

 Το θέμα της κύρωσης της Σύμβασης της Βέρνης, που υπογράφτηκε στις 13 

Σεπτεμβρίου 1973, για τον τρόπο καταχώρισης των επωνύμων και γενικά των κύριων 

ονομάτων στα ληξιαρχικά βιβλία και άλλα επίσημα έγγραφα (διαβατήρια, δελτία 

πολιτικών ταυτοτήτων) εξετάζεται σε συνεργασία με το συναρμόδιο Υπουργείο 

Εξωτερικών και το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών θεωρεί προκαταρκτικά ότι η υπογραφή της σύμβασης 

από την Κύπρο δε δημιουργεί οποιοδήποτε πρόβλημα και συνεπώς δεν ενίσταται στην 

υπογραφή και προσχώρηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στη Σύμβαση της Βέρνης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.019, ημερομηνίας 

21ης Αυγούστου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Αντιγόνης Παπαδοπούλου. 

 «Σχετικά με τις τιμές των αεροπορικών εισιτηρίων με προορισμό την Αθήνα, σας 
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πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο καθορισμός των ναύλων γίνεται μετά από συμφωνία μεταξύ των 

αερομεταφορέων που δραστηριοποιούνται σε κάθε δρομολόγιο με βάση τις 

υφιστάμενες διμερείς διακρατικές αεροπορικές συμφωνίες και στη συνέχεια τα ναύλα 

υποβάλλονται για έγκριση στις αρμόδιες αρχές των αντίστοιχων κυβερνήσεων. 

 Μείωση των ναύλων αναμένεται να επέλθει με τη φιλελευθεροποίηση των 

αερομεταφορών και την υιοθέτηση του κοινοτικού κεκτημένου στις αερομεταφορές. 

 Πρόσφατα οι Κυπριακές Αερογραμμές ανακοίνωσαν την εισαγωγή ενός νέου 

χαμηλού ναύλου (£69 μη συμπεριλαμβανομένων των φόρων αεροδρομίων) στο 

δρομολόγιο Λάρνακα-Αθήνα-Λάρνακα. 

 Όσον αφορά το συσχετισμό των ναύλων που ισχύουν για την Αθήνα σε σύγκριση 

με τα ναύλα που ισχύουν για άλλους προορισμούς που απέχουν περισσότερο, 

σημειώνεται ότι η απόσταση μεταξύ δύο πόλεων δεν είναι κατ’ ανάγκη ο κυριότερος 

παράγοντας που καθορίζει το ύψος των αεροπορικών εισιτηρίων.  Επειδή μεγάλο 

μέρος του κόστους οφείλεται στην προσγείωση και απογείωση, τα συντομότερα 

δρομολόγια κοστίζουν περισσότερο ανά χιλιόμετρο, λαμβανομένου επίσης υπόψη ότι το 

κόστος που προκύπτει από τις χρεώσεις αεροδρομίων, υπηρεσίες εξυπηρέτησης 

εδάφους κ.λπ. είναι ανεξάρτητο από τη διάρκεια των πτήσεων.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μπαίνουμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο, στην έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών και της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Προβλήματα/προοπτικές/ευθύνες από τη λειτουργία του Χρηματιστηρίου 

Αξιών Κύπρου». 

 Υπάρχουν ομιλητές; 
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 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το υπό συζήτηση θέμα, απλώς 

για σκοπούς εισαγωγής, να υπενθυμίσω ότι η συζήτησή του ξεκίνησε στις αρμόδιες 

επιτροπές Οικονομικών και Ελέγχου στις 19 Ιουλίου του 2001 και εξετάστηκε σε είκοσι 

επτά κοινές συνεδρίες μέχρι τις 6 Μαρτίου του 2002, σε διάστημα δηλαδή εννέα μηνών 

περίπου.  ∆ύο περίπου δισεκατομμύρια λίρες έκαναν φτερά εκτός της κυπριακής 

επικράτειας και οι διαδικασίες έρευνας και σύλληψης ενόχων βρίσκεται ακόμα σε εξέλιξη 

-ακόμα και αυτό το εικοσιτετράωρο θα μπορούσε να πει κάποιος- με ειδήσεις που 

απασχολούν τις εφημερίδες και τα μέσα μαζικής ενημέρωσης για σύλληψη 

μεγαλόσχημου, ο οποίος ηγείται χρηματιστηριακού οργανισμού. 

 Το σημαντικό εύρημα ότι οι επενδυτές υπήρξαν θύμα καταδολίευσης είναι ο 

κεντρικός άξονας των ευρημάτων της επιτροπής.  Και οφείλεται, σύμφωνα με τα 

ευρήματα της επιτροπής, στα πιο κάτω, τα οποία εν τάχει και συνοπτικά να μου 

επιτρέψετε να αναφέρω, χωρίς να αποτελούν βέβαια τα στοιχεία αυτά περιοριστική 

αναφορά, γιατί μπορεί να υπάρχουν και άλλα.  Αποτελούν όμως, κατά την άποψή μου, 

μια σημαντική ενδεικτική αναφορά σε σχέση με την εικόνα των πολιτικών ευθυνών, των 

ποινικών ευθυνών... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να σας διακόψω.  Θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι ο κ. Φίσερ, o Πρόεδρος της 

Εθνοσυνέλευσης της Αυστρίας, θα είναι μαζί μας σε κανένα τέταρτο.  Θα παρακαλούσα 

τους κ. βουλευτές να βρίσκονται στην αίθουσα. 

 Με συγχωρείτε, κύριε συνάδελφε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 
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 Αντανακλούν λοιπόν τα ευρήματα αυτά πολιτικές ευθύνες, ποινικές ευθύνες,  

ευθύνες που αγγίζουν την αναμενόμενη καλή δημόσια συμπεριφορά από κρατικούς, 

πολιτικούς και πολιτειακούς αξιωματούχους.  Αυτό που έχουμε συνηθίσει ή τουλάχιστο 

που πιστεύω ότι έχουμε συνηθίσει να αποκαλούμε πολιτική ηθική και δεοντολογία, μια 

πτυχή που θα αναφερθώ στη συνέχεια, και όσες απαξιωτικές συμπεριφορές μπορούν 

να συνάγονται από την παραβίασή τους. 

 Ενδεικτικά λοιπόν τα γεγονότα τα οποία η επιτροπή έχει επισημάνει και τα οποία 

οδήγησαν στην καταδολίευση των επενδυτών είναι:  Η μη αποτελεσματική εφαρμογή 

και η καταστρατήγηση του ισχύοντος ισχνού και αναιμικού νομοθετικού πλαισίου από τα 

εντεταλμένα αρμόδια όργανα.  Η εισαγωγή το Μάιο του 1999 του ενός μόνο μέρους 

αυτοματοποίησης των εργασιών του χρηματιστηρίου, δηλαδή της διαπραγμάτευσης 

εντολών ηλεκτρονικά χωρίς ταυτόχρονα να εφαρμοστούν τα υπόλοιπα μέρη που 

αφορούσαν τη διεκπεραίωση των αναγκαίων εγγράφων για ολοκλήρωση των 

συναλλαγών και την αποϋλοποίηση των τίτλων.  Τούτο είχε ως αποτέλεσμα την 

αδυναμία έγκαιρης ανταπόκρισης του όλου συστήματος στον αυξημένο όγκο εντολών 

που είχε παρουσιαστεί, με αποτέλεσμα το αυξημένο επενδυτικό ενδιαφέρον της εποχής 

εκείνης και συνεπακόλουθα τα γεγονότα που όλοι είχαμε ζήσει, που πωλούνταν και 

αγοράζονταν μετοχές χωρίς τίτλους, πωλούνταν και αγοράζονταν μετοχές με τιμές 

αγοράς και πωλήσεως, οι οποίες άλλαζαν, ταχυδακτυλουργικά, χέρια μέσα σε κλάσματα 

δευτερολέπτων, χωρίς καν να περάσουν από τα χέρια των αγοραστών ή των πολιτών, 

κατά τρόπο που κανένας δεν μπορούσε να παρακολουθήσει τι γινόταν επακριβώς. 

 Ένα άλλο εύρημα είναι ότι η εισαγωγή στο χρηματιστήριο εταιρειών που δεν 

παρείχαν τα απαιτούμενα εχέγγυα προστασίας του επενδυτή και που παρουσίαζαν 

προβλήματα λόγω της υπερτιμημένης αξίας των τίτλων -και είναι εδώ που γεννάται η 

ευθύνη όχι μόνο των θεσμικών οργάνων της πολιτείας, αλλά και όσων σε ένα 
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επαγγελματικό επίπεδο βοήθησαν να συγκεκριμενοποιηθούν αυτές οι ψευδείς 

πληροφορίες, αναφέρομαι βέβαια στους λογιστές και τους δικηγόρους- είχε ως 

αποτέλεσμα αυτά τα παραπλανητικά ή ψευδή στοιχεία να εμφαίνονται στα ενημερωτικά 

δελτία και η εισαγωγή πληθώρας τέτοιων εταιρειών να συμβάλει μεταξύ άλλων 

παραγόντων, όπως όλοι γνωρίζουμε, στο γνωστό φαινόμενο της φούσκας.  ∆ε θα κάνω 

ειδικότερες αναφορές στο θέμα των ευθυνών τώρα, γιατί θα το θίξω στη συνέχεια.  Θα 

προσπαθήσω να περιοριστώ στα γεγονότα μόνο, τα οποία ενδεικτικά αλλά καίρια και 

αποφασιστικά οδήγησαν στην καταδολίευση των επενδυτών. 

 Η χειραγώγηση των τιμών από διάφορους επιτηδείους, κυρίως χρηματιστές, οι 

οποίοι αποδείχθηκαν ιδιοφυΐα στο είδος επινοώντας διάφορα τεχνάσματα, για να 

ελέγξουν την αγορά, όπως ήταν για παράδειγμα η διακίνηση μεγάλων πακέτων ιδίων 

μετοχών μέσω άλλων χρηματιστών, η κατάχρηση προνομιακής πληροφόρησης, για την 

οποία θα πρέπει εδώ παρενθετικά να μιλήσω απλώς μόνο σε σχέση με το τι συμβαίνει 

σε πολιτισμένες χώρες που έχουν παράδοση χρηματιστηριακών συναλλαγών.  Η 

απόδειξη απλώς και μόνο -δε μιλώ για υποψία- ότι συγκεκριμένο άτομο είχε 

προνομιακή πληροφόρηση, το λεγόμενο “inside information”, μπορεί να οδηγήσει σε 

πολυετή φυλάκιση στην Αμερική.  Προκειμένου δε περί πολιτικών προσώπων, μπορεί 

να τα οδηγήσει όχι μόνον ενώπιον του δικαστηρίου, αλλά και στο να χάσουν και τα 

πολιτικά τους αξιώματα.  Είναι χαρακτηριστικό το ότι ο νυν Υπουργός Οικονομικών της 

κυβέρνησης Μπους, ο οποίος διηύθυνε ένα μεγάλο χρηματιστηριακό γραφείο ανάμεσα 

στις εμπορικές του επιχειρήσεις, φρόντισε με την ανάληψη του υπουργικού θώκου να 

δημοσιοποιήσει όχι βέβαια τη μεταβίβαση των μετοχών της χρηματιστηριακής του 

επιχείρησης σε φίλους του, κοντινούς του, σε φίλους του οι οποίοι απλώς θα έπαιρναν 

το ρόλο του αχυρανθρώπου, ή σε άτομα της οικογένειάς του, αλλά, μέσω του τύπου και 

των ηλεκτρονικών μέσων ενημέρωσης, με βεβαίωση των αρμόδιων φορολογικών 
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αρχών, το ποσό που εισέπραξε από την αγοραπωλησία της επιχείρησής του. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Ο κ. Μπους είπατε; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όχι, ο Υπουργός Οικονομικών του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, όχι διαλογική συζήτηση! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Η αδυναμία χρηματιστών για διεκπεραίωση των εντολών των επενδυτών μέσα 

στις νόμιμες προθεσμίες και η παραβίαση των κανόνων προτεραιότητας των εντολέων.  

Η οικειοποίηση εντολών, οι συναλλαγές για προσωπικό αθέμιτο όφελος και η 

συνεπακόλουθη αδυναμία των εισηγμένων εταιρειών να εκδώσουν έγκαιρα τους 

αναγκαίους τίτλους.  Τα φαινόμενα αυτά, που παρατηρήθηκαν κατ’ εξακολούθησιν κατά 

τη διάρκεια της υπό διερεύνησης περιόδου, δεν οφείλονταν μόνο στον τεράστιο όγκο 

εργασίας και στην αδυναμία χρηματιστηριακών γραφείων να αντεπεξέλθουν, αλλά και 

σε δόλο και απάτη, με τη νομική έννοια του όρου, όχι μόνο την πολιτική, από τους  

χρηματιστές, αλλά και εισηγμένες εταιρείες, με μόνα θύματα αποκλειστικά τους απλούς 

επενδυτές. 

 Η δημιουργία λανθασμένων εντυπώσεων στους επενδυτές για τα εύκολα και 

μεγάλα κέρδη στο χρηματιστήριο, στις οποίες βέβαια εντυπώσεις συνέβαλαν οι 

δημόσιες δηλώσεις διαφόρων παραγόντων της οικονομικής ζωής του τόπου, μεταξύ 

των οποίων ήταν οι δηλώσεις των προέδρων μεγάλων τραπεζών και μεγαλομετόχων.  

Στη δημιουργία τέτοιων εντυπώσεων συνέβαλε επίσης και ο ίδιος ο τύπος και εκείνα τα 

μέσα μαζικής ενημέρωσης που χωρίς φειδώ και αυτοσυγκράτηση, με διάφορους 

τρόπους, επέτειναν μέσα από τα δημοσιεύματα και τις εκπομπές τους το ενδιαφέρον και 
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τη φρενίτιδα των επενδυτών.  Η ανυπαρξία έστω και υποτυπωδών γνώσεων των 

επενδυτών τόσο για τους τρόπους και τις διαδικασίες λειτουργίας του χρηματιστηρίου 

όσο και για τους τρόπους εκτίμησης των οικονομικών δεδομένων των εταιρειών.  Η 

έλλειψη εκπαίδευσης και γνώσεων των επενδυτών οφειλόταν κατά κύριο λόγο στην 

ανεπαρκή ενημέρωση και διαφώτισή τους από τις αρμόδιες αρχές. 

 Η από τράπεζες και άλλα ιδρύματα ευκολία παραχώρησης δανείων για 

επενδυτικούς σκοπούς, η λήψη λανθασμένων ή ανακόλουθων αποφάσεων από τα 

διοικητικά όργανα του ΧΑΚ, όπως ήταν για παράδειγμα τα αλλεπάλληλα κλεισίματα του 

χρηματιστηρίου, με αποκορύφωμα το άνοιγμά του τον Οκτώβριο του 1999, καθ’ ην 

στιγμή υπήρχε ακόμη μεγάλος αριθμός καθυστερημένων και προβληματικών 

εγγράφων, καθώς και λήψη απόφασης για περιορισμό των συναλλαγών στις δύο 

χιλιάδες πράξεις κατά ή περί το τέλος Οκτωβρίου του 1999. 

 Η κατάχρηση της παροχής μετοχών διά της μεθόδου της ιδιωτικής τοποθέτησης, 

με στόχο την τεχνητή διόγκωση των τιμών των μετοχών.  Το γεγονός ότι από τη μέθοδο 

της ιδιωτικής τοποθέτησης επωφελήθηκαν σημαντικοί παράγοντες της δημόσιας ζωής 

του τόπου, μεταξύ των οποίων υψηλόβαθμοι δημόσιοι υπάλληλοι, πολιτικά κόμματα, 

πολιτικά πρόσωπα, πολιτικοί αρχηγοί και κρατικοί αξιωματούχοι.  Η ιδιωτική 

τοποθέτηση και ο αντιδεοντολογικός τρόπος με τον οποίο αυτή γινόταν.  Ο θόρυβος 

γύρω από αυτή και η ανυπαρξία, έστω και υποτυπωδώς, ρύθμισης εξέθρεψαν τις 

λανθασμένες εντυπώσεις γύρω από την πραγματική σημασία του θέματος και 

εξώθησαν τον απλό πολίτη στη φρενίτιδα της εποχής, παγιδεύοντάς τον σε μη 

αναστρέψιμες καταστάσεις.  Η εκμετάλλευση από ομάδες επιτηδείων ασαφειών και 

κενών του νομοθετικού πλαισίου, όπως π.χ. η απουσία ικανοποιητικών κριτηρίων για 

ένταξη εταιρειών στο Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου.   

 Το θέμα των ευθυνών στις συνεδριάσεις των δύο επιτροπών, Οικονομικών και 
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Ελέγχου, προχώρησε.  Απέδωσαν ευθύνες σε όσους, κατά την κρίση τους, αυτές 

αναλογούσαν.  Θέλω να κάμω ξεκάθαρο, να διευκρινίσω ένα ζήτημα που ίσως να 

μπορεί να θεωρηθεί ανεπίκαιρο ή ετεροχρονισμένο.  Θεωρώ όμως καθήκον μου να το 

διευκρινίσω, γιατί πραγματικά κατά τη δημόσια συζήτηση του θέματος από τα μέσα 

μαζικής ενημέρωσης, μετά την έκδοση δηλαδή του πορίσματος από τις δύο επιτροπές, 

τόσο τα ηλεκτρονικά όσο και τα έντυπα, επεκράτησε πλήρης σύγχυση γύρω από την 

αποστολή, τη σκοπιμότητα και τους στόχους του να επιληφθεί η Βουλή αυτού του 

κεφαλαιώδους σημασίας θέματος, αλλά και επειδή η ίδια σκοπιμότητα εξυπηρετούσε το 

πόρισμα που είχε εκδώσει.   

Οφείλω λοιπόν, ως μέλος αυτών των επιτροπών, να υπενθυμίσω πως η 

επιτροπή δεν ήταν ούτε είναι ούτε και θα γίνει ποτέ δικαστήριο.  Είναι όμως πολιτικό 

δικαστήριο.  Είναι δική μου η άποψη.  Πολιτικό δικαστήριο που μπορεί κάτω από 

ορισμένες προϋποθέσεις, διαμέσου των αρμοδίων επιτροπών, να ζυγίσει, να μετρήσει, 

να κρίνει και να φροντίσει να δει αν η συμπεριφορά κρατικών, πολιτικών, πολιτειακών εν 

γένει δημοσίων προσώπων ήταν ελλειμματική ή όχι, πέρα από τις οποιεσδήποτε 

ποινικές ευθύνες, που ήταν και είναι δουλειά του Γενικού Εισαγγελέα να τις ψάξει. 

 Κατά συνέπεια, ανεξάρτητα από τη συζήτηση που κυριάρχησε κατά την εποχή 

εκείνη περί των αρμοδιοτήτων ή μη της επιτροπής Ελέγχου να προχωρεί μέχρι το 

βαθμό που προχώρησε, ανεξάρτητα από τα σχόλια που είχαν γίνει για το αν ανεμένετο 

με την έκδοση του κοινού πορίσματος των επιτροπών Ελέγχου και Οικονομικών να 

οδηγηθούν οι κλέφτες στη φυλακή -στη ροή του λόγου ή στη ροή των δηλώσεων που 

γινόντουσαν από διάφορους αξιωματούχους κατά την εποχή εκείνη, των 

κοινοβουλευτικών συμπεριλαμβανομένων, εκπέμπετο η εντύπωση ότι θα οδηγούντο οι 

κλέφτες στη φυλακή- κάτι βεβαίως το οποίο δεν είναι δουλειά της Βουλής να το πράξει, 

αλλά δουλειά άλλων οργάνων και θεσμικών συσσωματώσεων στην πολιτεία, 
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αξιοποιώντας ανάμεσα στα άλλα και το πόρισμα των επιτροπών Οικονομικών και 

Ελέγχου...  Μπορεί να δόθηκε, ακριβώς λόγω αυτής της λανθασμένης αντίληψης, η 

εντύπωση ότι με ένα τρίψιμο του μαγικού λυχναριού του Αλαντίν, με την έκδοση δηλαδή 

του πορίσματος των επιτροπών Οικονομικών και Ελέγχου, ως διά μαγείας θα 

ευρίσκοντο την άλλη μέρα στις φυλακές όλοι όσοι μετήλθαν το δόλο και την απάτη για 

να ζημιώσουν τους επενδυτές.  ∆εν είναι έτσι.   

 Το πόρισμα εξακολουθεί να διατηρεί τη δική του αξία, το δικό του πολιτικό εύρος, 

τη δική του εμβέλεια και νομίζω ότι αποτελεί μία ετυμηγορία καταπέλτη στο επίπεδο των 

πολιτικών ευθυνών, στο επίπεδο της πολιτικής ηθικής και δεοντολογίας, των 

απαξιωτικών συμπεριφορών, των δημοσίων συμπεριφορών που απεχθάνεται και 

απορρίπτει ο πολίτης και που βεβαίως έχουν υιοθετήσει κάποιοι από τους κρατικούς, 

πολιτικούς, πολιτειακούς ή άλλους αξιωματούχους στην πολιτεία αυτή.  Οι ευθύνες 

αυτές λοιπόν έχουν σχέση ανάλογη με το φορέα, το όργανο, τη δημόσια θέση ή την 

πολιτική επιρροή, ξεχωριστή υπόσταση και βαρύτητα σε κάθε περίπτωση.  Οι ευθύνες 

δυνατό να είναι πολιτικές ή ειδικές ανάλογα με τη δημόσια ή κρατική ιδιότητα των 

εμπλεκομένων ή ακόμα και ευθύνες που βαρύνουν φορείς ιδιωτικού δικαίου λόγω της 

επαγγελματικής τους ιδιότητας, όπως ήσαν οι λογιστές, οι δικηγόροι, οι εκδότες 

εφημερίδων οικονομικών και μη, οι καναλάρχες.   

 Πολιτική ευθύνη, σύμφωνα με την εκτίμηση των επιτροπών, θεωρείται το βάρος 

που ένας πολιτειακός αξιωματούχος αναλαμβάνει με το διορισμό ή την εκλογή του σε 

θέση αντίστοιχη της αυξημένης επιμέλειας που αναμένεται από αυτόν στην εκτέλεση 

του λειτουργήματός του.  Ανεξάρτητα από την ανυπαρξία ρητών νομοθετικών διατάξεων 

που να καθορίζουν την ατομική και συλλογική ευθύνη υπουργών και υφυπουργών στην 

Κύπρο, σε αντίθεση με το τι συμβαίνει σε όλες τις πολιτισμένες χώρες της Ενωμένης 

Ευρώπης και ιδιαίτερα στην Ελλάδα, όπου υπάρχουν ρητές νομοθετικές διατάξεις για 
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ατομική και συλλογική ευθύνη των υπουργών και των υφυπουργών, η αναζήτηση και ο 

επιμερισμός πολιτικής ευθύνης στα μέλη του Υπουργικού Συμβουλίου ατομικά ή 

συλλογικά δεν είναι μόνο αυτονόητη, κατά τη δική μου άποψη, αλλά είναι και αναγκαία.  

Σε ποια δημοκρατούμενη χώρα, με κορυφαία αρχή αυτή της λαϊκής κυριαρχίας, μπορεί 

κάποιος να ισχυριστεί σοβαρά πως η δημοκρατική νομιμοποίηση των πολιτειακών 

αξιωματούχων εξαντλείται μόνο στην εκλογή, το διορισμό τους, χωρίς καθημερινό ή και 

αδιάλειπτο έλεγχο και κρίση από το σύνολο της κοινωνίας για πράξεις ή παραλείψεις 

τους;  Σε καμιά βέβαια.  Όπως βέβαια και κανείς δεν μπορεί να ισχυριστεί σοβαρά πως 

κάθε φορά οι ευθύνες των πιο πάνω αξιωματούχων θα πρέπει να είναι κατ’ ανάγκη 

γραπτές, για να έχουν ύπαρξη και ισχύ.   

 Η πολιτική ευθύνη είναι άγραφη και έτσι ήταν πάντα.  Ισχυρότατη όμως πολιτική 

αρχή που δεν επιτρέπεται να διαστρεβλώνεται δικολαβίστικα.  Ανταποκρίνεται και 

συγκεκριμενοποιείται με βάση το κοινό μέτρο συνείδησης των πολιτών για το αν ο 

βαθμός της επιμέλειας στην άσκηση των καθηκόντων είναι επαρκής ή ελλειμματικός.  

Και σας διαβεβαιώνω για ένα γεγονός που είμαι βέβαιος πως θα συμφωνήσετε μαζί 

μου, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως το κριτήριο των πολιτών είναι 

κατά κανόνα αλάνθαστο.   

 Ο Υπουργός Οικονομικών, ως καθ’ ύλην αρμόδιος υπουργός, βαρύνεται, ναι, με 

γενικές και ειδικές πολιτικές ευθύνες για πράξεις και παραλείψεις του, με βάση το 

σύνταγμα, τις διατάξεις της χρηματιστηριακής νομοθεσίας, αλλά και με βάση το κοινό 

μέτρο της συνείδησης των πολιτών, που προανέφερα προηγουμένως.  Ευθύνεται, με 

βάση το άρθρο 58 του συντάγματος και τα άρθρα 7(1), 3(2) και 7(3) του περί Αξιών και 

Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου Νόμου, για την ελλειμματική εποπτεία στα πλαίσια της 

καθ’ ύλην οριοθετημένης αρμοδιότητάς του μέσα στην οποία ενέπιπταν και εμπίπτουν η 

λειτουργία του χρηματιστηρίου και η εφαρμογή των κειμένων νόμων που το αφορούν.  
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Υπό το φως των πιο πάνω διατάξεων, ευθύνεται για τις προτάσεις προς το Υπουργικό 

Συμβούλιο, για το διορισμό του προέδρου και των μελών της Επιτροπής 

Κεφαλαιαγοράς, για το διορισμό των μελών του Συμβουλίου του Χρηματιστηρίου Αξιών 

Κύπρου και για την ελλειμματική, ανεπαρκή πολλές φορές, μέχρι τα όρια πλήρους και 

κατά κανόνα ύποπτης αδράνειας, εκτέλεση των καθηκόντων τους για την υπό 

επισκόπηση περίοδο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, να μου επιτρέψετε να σας διακόψω, για να χαιρετίσω την 

παρουσία στη Βουλή των Αντιπροσώπων του Προέδρου της Εθνοσυνέλευσης της 

Αυστρίας δρος Χάινς Φίσερ.   

(Χειροκροτήματα) 

 Ο δρ Φίσερ πραγματοποιεί επίσκεψη στην Κύπρο ως φιλοξενούμενος της Βουλής 

των Αντιπροσώπων.  Να μου επιτρέψετε να πω -και από την προσωπική μου επαφή- 

ότι ο δρ Φίσερ είναι γνωστός για τους αγώνες του για τα ανθρώπινα δικαιώματα των 

λαών, συμπεριλαμβανομένου ασφαλώς και του κυπριακού λαού.  ∆εν είναι τυχαίο το ότι 

ο δρ Φίσερ επισκέπτεται την Κύπρο για δεύτερη φορά ως Πρόεδρος της αυστριακής 

Εθνοσυνέλευσης, πράγμα που μαρτυρεί τις φιλικές και στενές σχέσεις που υπάρχουν 

μεταξύ των κοινοβουλίων της Κύπρου και της Αυστρίας σε όλα τα επίπεδα. 

 Θα ήθελα να καλωσορίσω το δρα Φίσερ και την αντιπροσωπία που τον συνοδεύει 

και να τους ευχαριστήσω θερμά για την υποστήριξη την οποία τόσο ο ίδιος προσωπικά 

όσο και η χώρα του παρέχει για την εξεύρεση μιας δίκαιης και βιώσιμης λύσης στο 

κυπριακό πρόβλημα, όπως επίσης και για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση.   

 Κύριε Φίσερ, κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε να πω «και αγαπητέ μου φίλε», 

σας εύχομαι ευχάριστη και καρποφόρα παραμονή στην Κύπρο.  Καλωσορίσατε. 
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(Χειροκροτήματα) 

 Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, με συγχωρείτε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Επιπρόσθετα, ευθύνεται για πλημμελή πολιτική εκτέλεση των εποπτικών 

διακριτικών του εξουσιών, αδρανοποιώντας τη δυνητική εφαρμογή του άρθρου 6(1) της 

χρηματιστηριακής νομοθεσίας, που αφορούσε την επιβαλλόμενη, με αντικειμενικούς 

όρους, προσωρινή αναστολή λειτουργίας του χρηματιστηρίου, ενέργεια στην οποία, με 

αντικειμενικούς όρους, ακατανόητα δεν προέβη.   

 Οι ευθύνες του Υπουργικού Συμβουλίου είναι κατ’ εκτίναξη όμοιες με του 

Υπουργού Οικονομικών, μιας και οι περισσότερες από τις πιο πάνω αρμοδιότητές του 

αποφασίζονται είτε κατ’ εισήγηση του Υπουργού Οικονομικών προς το Υπουργικό 

Συμβούλιο ή, αντίθετα, μετά από αξιολόγηση των εισηγήσεών του από το Υπουργικό 

Συμβούλιο εκτελούνται από τον Υπουργό των Οικονομικών. 

 Θα ήθελα να πω δυο λόγια και για την πολιτική ηθική και δεοντολογία, που 

ανέφερα στη μικρή μου εισαγωγή, γιατί θεωρώ πως είναι μία σημαντική πτυχή που θα 

πρέπει να μας απασχολήσει, με την έννοια του ότι πολιτικές ευθύνες υπάρχουν και θα 

υπάρχουν πάντα.  Όχι μόνο όταν είναι ελλειμματικός ο απαιτούμενος βαθμός επιμέλειας 

στην εκτέλεση των καθηκόντων που ανατίθενται, αλλά και όταν η συμπεριφορά του 

συγκεκριμένου κρατικού πολιτειακού, πολιτειακού ή δημόσιου αξιωματούχου θεωρείται 

ότι δεν είναι η ενδεδειγμένη, δεν είναι η αρμόζουσα, δεν είναι η αναμενόμενη, σύμφωνα 

με το μέτρο και την κοινή συνείδηση των πολιτών, τόσο στη δημόσια σφαίρα της 

δραστηριότητάς του όσο ακόμα και στην ιδιωτική του ζωή, με δεδομένο ότι είναι 

δημόσιο πρόσωπο, τότε, ναι, μπορεί να υπάρχουν πολιτικές ευθύνες. 

 ∆εν μπορώ να μην μπω στον πειρασμό, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι 
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συνάδελφοι, να αναφέρω ένα τρανό παράδειγμα πολιτικού, απαξιωτικής πολιτικής 

ηθικής και δεοντολογίας, που είναι καταγραμμένο στην ιστορία και θα πρέπει να το 

θυμάστε όλοι.  Ο Αλκιβιάδης τον καιρό της Αθηναϊκής ∆ημοκρατίας ήταν ο κορυφαίος 

των πολιτικών.  ∆ιεκρίνετο για τη ρητορική του δεινότητα και τη στρατιωτική του ευφυΐα.  

Έχει όμως καταγραφεί στα βιβλία της ιστορίας, παρά τις ικανότητές του αυτές, ως ένας 

πολιτικός ο οποίος είναι το κατεξοχήν υπόδειγμα και παράδειγμα προς αποφυγή για 

σκοπούς πολιτικής ηθικής και δεοντολογίας.  Έκφυλος στην ιδιωτική του συμπεριφορά, 

αλαζόνας στην εφαρμογή ή στη συμπεριφορά την πολιτική του την καθημερινή, μαζί με 

φίλους του, ενώ ήταν μεθυσμένος, απέκοψε τις κεφαλές του θεού Ερμή στην Αρχαία 

Αθήνα, που χρησίμευαν ως οδοδείκτες, με αποτέλεσμα να εξεγείρει στάση όλων των 

Αθηναίων εναντίον του, ένα γεγονός που οδήγησε σε εξορία του.  Σκανδάλιζε 

καθημερινά τη συνείδηση των συμπολιτών του, παρά την έξοχη πολιτική ευφυΐα και τα 

στρατιωτικά προτερήματα που είχε. 

 Στην ιστορία λοιπόν δεν είναι ικανότητες που μετρούν για όσους είναι στην 

πολιτική.  ∆εν είναι η πολιτική δραστηριότητα η καθαυτό και το έργο το οποίο παράγεται 

πέρα από οποιεσδήποτε καταξιωτικές ή απαξιωτικές παραμέτρους.  Αυτό που μετρά 

και αυτό που μένει είναι μαζί με το ουσιαστικό έργο και η υστεροφημία, μαζί με το 

ουσιαστικό έργο και η καταξιωτική εντύπωση και η ορθή δημόσια εντύπωση, σύμφωνα 

με το μέτρο της συνείδησης των πολιτών, ότι συγκεκριμένοι πολιτικοί δημόσιοι άντρες 

έχουν συμπεριφερθεί ανάλογα με τις περιστάσεις.   

 Είναι η δική μου άποψη, ένα γεγονός που το έχω πει και στις επιτροπές Ελέγχου 

και Οικονομικών, όταν συζητείτο το θέμα, ως εισηγητής της συγκεκριμένης 

παραγράφου.  Ένα γεγονός που έγινε αποδεκτό και από τους δύο προέδρους των 

επιτροπών, αλλά και από τους συναδέλφους μου στις δύο επιτροπές, πως από τη 

στιγμή που αποσυνδέουμε την πολιτική ηθική και δεοντολογία, μαζί βέβαια και με την 
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πολιτική ευθύνη, από την πολιτική, από το ουσιαστικό της μέρος, τότε δεν μπορεί να 

υπάρχει πολιτική. υπάρχει κάτι άλλο.  Υπάρχει συμμορία, υπάρχει γκανγκστερισμός, 

υπάρχει αλληλοεξόντωση χωρίς όρια, που δεν είναι χαρακτηριστικό στον 

κοινοβουλευτισμό, υπάρχει κλοπή, υπάρχει δόλος, υπάρχει ζούγκλα.  Και δεν είναι 

βέβαια επιθυμία και επιδίωξη πολιτικών στην τρίτη χιλιετία να μπορούν να κάνουν 

ανεκτές τέτοιου είδους καταστάσεις.   

 Μέσα από αυτή τη θεώρηση, λοιπόν, τα πολιτικά πρόσωπα, τα πολιτικά κόμματα, 

οι κρατικοί αξιωματούχοι, χωρίς να βαρύνονται με οποιαδήποτε εκ του νόμου 

υποχρέωση να επιδείξουν ανάλογο βαθμό επιμέλειας σε συγκεκριμένη συμπεριφορά ή 

λειτούργημα, μπορεί καν να μην τους αφορά το λειτούργημα αυτό...  Και βέβαια αυτό 

που λέω είναι κατανοητό ότι αγγίζει, παραδείγματος χάριν, στο υπό συζήτηση ζήτημα, 

τους δύο μεγάλους διοικητές των δύο μεγάλων τραπεζών, που δεν είχαν καμία σχέση 

με κανένα θεσμικό όργανο κατεστημένου της πολιτείας, γιατί προΐσταντο ιδιωτικών 

οργανισμών, για να φροντίσουν να συμπεριφερθούν προς καθορισμένη κατεύθυνση.  

Με τις δημόσιες δηλώσεις τους όμως από τα μέσα μαζικής επικοινωνίας, παρακινώντας 

τους ανίδεους και μη γνώστες επενδυτές να μην πουλήσουν τις μετοχές των τραπεζικών 

ιδρυμάτων, τα οποία αντιπροσώπευαν, ότι δεν υπάρχει κανένας λόγος να πουλήσουν 

αυτές τις μετοχές, γιατί απλούστατα οι τιμές θα διπλασιάζονταν ή τριπλασιάζονταν, 

συνέτειναν οι ίδιοι με αυτή τους τη συμπεριφορά στην καταδολίευση του επενδυτικού 

κοινού.   

 Στο εξωτερικό, όχι δηλώσεις, όπως είχαν γίνει, αυτού του είδους από τις 

τηλεοράσεις από αυτούς τους δημόσιους άντρες διώκονται σαν εγκλήματα του κοινού 

ποινικού δικαίου, αλλά και υπονοούμενα, απλά υπονοούμενα μόνο, τα οποία μπορούν 

ερμηνευόμενα αντικειμενικά να οδηγήσουν τους επενδυτές σε συγκεκριμένη 

κατεύθυνση από την οποία μπορεί να ζημιώσουν.   
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 Βέβαια, στην Κύπρο δεν υπήρχαν και δεν υπάρχει ενδεχομένως μέχρι της στιγμής 

σχετική νομοθεσία επαρκής.  Αυτό είναι ένα άλλο ζήτημα, που θα πρέπει να 

απασχολήσει τη Βουλή σε κάποιο στάδιο και που νομίζω πως θα το θίξω στο τέλος της 

εισήγησής μου.   

 Όμως, αυτές οι ανάρμοστες ή μη εύλογα αναμενόμενες πράξεις είναι αυτές που 

ζήμιωσαν την πολιτική και τους πολιτικούς στη συνείδηση των πολιτών.  Είναι αυτές 

που δημιούργησαν την εντύπωση πως όσοι είναι στην πολιτική είναι ή θέλουν να 

εισέλθουν για ίδιον αθέμιτο και απαξιωτικό συμφέρον.  Είναι γι’ αυτό το λόγο που 

ιδιαίτερα οι πολίτες, όταν τους ρωτάς για την πολιτική, απεχθάνονται την πολιτική, δε 

θέλουν να συζητούν για πολιτική κι ούτε ενδιαφέρονται για την πολιτική.  Είναι γιατί στη 

συνείδησή τους είναι εμπεδωμένο πως η συντριπτική πλειοψηφία, χωρίς βέβαια αυτό 

να είναι η αλήθεια, όσων είναι στην πολιτική δεν είναι τίποτε άλλο από δικολάβοι, 

πολιτικάντηδες, επιτήδειοι, δόλιοι και απατεώνες, που ξέρουν να εκμεταλλεύονται 

καταστάσεις, όπως αυτή του χρηματιστηρίου, για να πλουτίζουν αθέμιτα και σε κάποια 

δεδομένη στιγμή, όταν αναζητούνται ευθύνες, να τις εναποθέτουν στους ώμους άλλων. 

 Εγώ λέω πως δεν είναι έτσι και πως δεν μπορεί να συνεχίσει να είναι έτσι αυτή η 

εντύπωση.  Είναι δικό μας καθήκον να αλλάξουμε τις εντυπώσεις αυτές, να 

εμπεδώσουμε άλλες νοοτροπίες, να ανοίξουμε δρόμους στους νέους, οι οποίοι να 

μπορούν να τους βαδίσουν και να μπορούν να είναι βέβαιοι πως αυτοί που υπήρξαν 

πριν από αυτούς στην πολιτική ήσαν έντιμοι, ήσαν σωστοί, ενεργούσαν σύμφωνα με 

τους κανόνες της πολιτικής ηθικής και δεοντολογίας, δημόσιοι άντρες που 

συμπεριφέρθηκαν ανάλογα με το κρίσιμο των καιρών που εκτελούσαν το λειτούργημα ή 

το αξίωμά τους.   

 Ένα άλλο κεφάλαιο στην έρευνα που έκαναν οι  επιτροπές Ελέγχου και 

Οικονομικών της Βουλής, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφορούσε τις 
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διωκτικές αρχές.  Και, βέβαια, θα θυμάστε όλοι εκείνη τη συζήτηση η οποία άγγιξε το 

όνομα του Γενικού Εισαγγελέα με την αναφορά στο συγκεκριμένο εδάφιο του 

ευρήματος, ότι δηλαδή ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας και οι υπ’ αυτόν 

λειτουργοί δεν ενήργησαν με την αναγκαία ταχύτητα, με τον αναγκαίο ζήλο, με την 

αναγκαία προσπάθεια, για να προσαχθούν ενώπιον της δικαιοσύνης όλοι όσοι ήσαν 

υπαίτιοι.  Η προεδρολογία τότε βρισκόταν, είναι η αλήθεια, σε πολύ, πολύ πρώιμο 

στάδιο.  Κάποιοι όμως δεν έστερξαν να χάσουν την ευκαιρία, να την αρπάξουν και να 

οικοδομήσουν ολόκληρα πολιτικά επιχειρήματα γύρω από την προεδρολογία, τα οποία 

βέβαια δε θα επαναλάβω, όχι μόνο γιατί δεν είναι σωστό από το βήμα αυτό να 

πλατειάζομε, κατά τρόπο που να μην έχει σχέση με το αντικείμενο που μιλούμε, αλλά 

γιατί τα θεωρώ κατώτερα οποιουδήποτε σχολιασμού.  Το μόνο που έχω να πω είναι το 

εξής:  Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, μέσα από τις δυνατότητες που του 

παρείχε και του παρέχει η αναθεωρημένη νομοθεσία, μέσα από την ευθύνη του 

καθήκοντός του, όπως την ορίζει το σύνταγμα και η κείμενη νομοθεσία, έκανε τότε και 

εξακολουθεί να κάνει μέχρι σήμερα ό,τι μπορεί.   

 Η αναφορά σε μεγαλόσχημο μεγαλομέτοχο χρηματιστηριακού ομίλου που 

ευρίσκεται υπό επταήμερη κράτηση, χωρίς βέβαια να μας ενδιαφέρει εάν ήταν 

δικαιολογημένη ή όχι η κράτηση αυτή ή αν έχουν δίκαιο ή δεν έχουν όσοι 

παραπονούνται εναντίον του για τα όσα του καταμαρτυρούν είτε πολιτεία είτε ιδιώτες, 

νομίζω, αποδεικνύει του λόγου το αληθές, πως ο Γενικός Εισαγγελέας, όπως έκαμνε 

τότε καλά το καθήκον του, εξακολουθεί να το κάμνει και σήμερα.  Και, αν σκοπεύει να 

προχωρήσει να το κάνει ακόμη καλύτερα, διευρύνοντας τον κύκλο των μεγαλομετόχων 

οι οποίοι θεωρούνται στην κοινή συνείδηση του μέσου πολίτη -με αποδείξεις που 

οφείλει να εξεύρει ο Γενικός Εισαγγελέας- ότι ευθύνονται για την καταδολίευση των 

επενδυτών και τους προσκομίσει κι αυτούς ενώπιον δικαστηρίου και πετύχει και γι’ 
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αυτούς εντάλματα συλλήψεως για τη διερεύνηση των εναντίον τους υποθέσεων, τότε 

νομίζω πως ο Γενικός Εισαγγελέας θα έχει επιτελέσει εις τον ύψιστο βαθμό το 

λειτούργημά του και θα έχει ανταποκριθεί στα καθήκοντα που ορίζει το σύνταγμα, κατά 

τον πληρέστερο τρόπο.  Νομίζω πως δεν πρέπει να είμαστε απαισιόδοξοι.  Να 

επιλέξουμε την αισιόδοξη εκδοχή και να αναμένουμε τις επόμενες των ημερών πώς θα 

προχωρήσει το έργο της Νομικής Υπηρεσίας και του Γενικού Εισαγγελέα.   

 ∆ε θεωρώ όμως -και ας φανεί ότι δυνατό να διαφωνώ με το πόρισμα των 

επιτροπών Ελέγχου και Οικονομικών- πως θα ήταν δίκαιο υπό τας περιστάσεις -για 

όλους όσοι παρακολούθησαν από την αρχή ως το τέλος τη συζήτηση που έγινε στις 

επιτροπές Ελέγχου και Οικονομικών- πως θα ήταν σωστό να αναδειχθεί σε μείζον 

πολιτικό ζήτημα, ισχυριζόμενοι ολιγωρία του Γενικού Εισαγγελέα και των λειτουργών 

της Νομικής Υπηρεσίας· κάτι τέτοιο δεν είχε γίνει.  Υπήρξαν εγγενή προβλήματα, 

βέβαια, τα οποία δυσχέραναν το έργο, όπως η έλλειψη εξειδικευμένου προσωπικού, 

πιθανώς και το ισχύον δίκαιο της απόδειξης, που είναι ένα άλλο ζήτημα που θα πρέπει 

εμείς στη Βουλή να καθίσομε το συντομότερο και να δούμε πώς το αντιμετωπίζουμε.  

Όμως, αυτά δεν ήταν ευθύνη ή τουλάχιστον δεν ήταν ευθύνη μόνο του Γενικού 

Εισαγγελέα· ήταν ευθύνη και κάποιων άλλων.  Για την πρόσληψη του επαρκούς 

προσωπικού, όπως όλοι ξέρουμε, απαιτείται μια ολόκληρη δαιδαλώδης διαδικασία που 

ξεκινά από το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, πηγαίνει στο Υπουργείο 

των Οικονομικών και από το Υπουργείο των Οικονομικών στη Βουλή. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Και το δίκαιο της απόδειξης. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Και το δίκαιο της απόδειξης θα έπρεπε να τροποποιηθεί το συντομότερο.   

 Αν κάποιοι, λοιπόν, δε φρόντισαν, μεταξύ των οποίων και ο Γενικός Εισαγγελέας, 
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να προωθηθούν επαρκώς τα θέματα αυτά, να τους αποδοθεί, αντικειμενικά και 

ακριβοδίκαια όμως, η οποιαδήποτε συνεπαγόμενη πολιτική ευθύνη για την 

οπισθοδρόμηση της ανακριτικής διαδικασίας.  ∆ε δέχομαι όμως να αναδεικνύεται σαν 

κορυφαίο πολιτικό ζήτημα αυτό το ήσσονος σημασίας θέμα, που δεν έχει καμία σχέση 

με την καρδιά του ζητήματος, για να οικοδομούμε επιχειρήματα που έχουν σχέση με την 

προεδρολογία εναντίον του Γενικού Εισαγγελέα, γιατί αυτό βόλευε ή πιθανώς μπορεί να 

βολεύει κάποιους μέχρι σήμερα. 

 Ανεπαρκή και κατώτερα των περιστάσεων καταδείχθηκαν τα εποπτικά και 

διοικητικά όργανα του χρηματιστηρίου -ήταν το ομόφωνο εύρημα και των δύο 

επιτροπών- τα οποία δεν κατάφεραν να επιτελέσουν την ταχθείσα από το νόμο 

υποχρέωσή τους, που ήταν η πραγμάτωση των σκοπών της χρηματιστηριακής 

νομοθεσίας, για να μην πω ότι ορισμένες φορές, τουλάχιστον τα πρώτα συμβούλια, 

μέχρι παρεξηγήσεως αδρανούσαν και παθητικά παρακολουθούσαν το τι εγίνετο σε 

σχέση με την καταδολίευση των χρημάτων των επενδυτών.   

 Η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, η οποία σύμφωνα με την κείμενη νομοθεσία 

ασκεί την πιστωτική πολιτική έναντι των εμπορικών τραπεζών, είναι η εκδοχή των δύο 

επιτροπών, ένα γεγονός που το υιοθετώ πλήρως, πως κατά την υπό διερεύνηση 

περίοδο δε φαίνεται να ανταποκρίθηκε στις ιδιάζουσες συνθήκες που είχαν 

δημιουργηθεί στη χρηματιστηριακή αγορά το 1999.  Ειδικότερα, διαφαίνεται ότι αυτή 

ενδεχομένως συνέβαλε στον υπερβολικό δανεισμό και στο συνεπακόλουθο εγκλωβισμό 

των πολιτών.  Ως προς το ζήτημα της ενδεχόμενης εξαγωγής συναλλάγματος που 

προήλθε από επενδυτικές δραστηριότητες και της πιθανής διασύνδεσής του με τα 

χρηματιστηριακά τεκταινόμενα της εποχής, είναι μία διαδικασία που βρίσκεται σε 

εξέλιξη, εξ όσων όλοι γνωρίζουμε, ενώπιον της επιτροπής Ελέγχου και νομίζω ότι, όταν 

συμπληρωθεί αυτή η διαδικασία, θα κατατεθεί ξεχωριστό πόρισμα και πάλιν ενώπιον 
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της ολομέλειας.   

 Πέραν αυτού όμως, δεν μπορώ να μην μπω στον πειρασμό να υπενθυμίσω -και 

δε θέλω να δώσω την εντύπωση ότι λογχίζω νεκρούς υπό πολιτική έννοια- να μη 

σχολιάσω τη συμπεριφορά του τότε ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας, του κ. Αυξέντη 

Αυξεντίου, υπό βέβαια καθαρά τη θεσμική έννοια της ιδιότητάς του και όχι την 

προσωπική, ο οποίος, υπεύθυνος ων της χρηματοπιστωτικής πολιτικής της πολιτείας 

έναντι των εμπορικών τραπεζών, δεν καθυστέρησε καθόλου ούτε αυτός ούτε τα μέλη 

της οικογένειάς του είτε να περιφέρονται, που μπορεί να μην είναι σχήμα λόγου, από 

εταιρεία σε εταιρεία είτε οι ίδιες οι εταιρείες να περιφέρονται έξω από το γραφείο του 

στην Κεντρική Τράπεζα, για να του προσφέρουν ιδιωτική τοποθέτηση.  Και ο ίδιος να τη 

λαμβάνει και ο ίδιος να τη δέχεται αδιαμαρτύρητα, ωσάν να επρόκειτο περί 

παρωνυχίδας.  Εάν επρόκειτο περί παρωνυχίδας, πού πάει η πολιτική ευθύνη, πού 

πάει η πολιτική δεοντολογία και ηθική για την οποία ξοδέψαμε τόσο κόπο, τουλάχιστον 

εγώ προσωπικά, που ήμουν και ο εισηγητής στην αρμόδια επιτροπή, αλλά και οι 

συνάδελφοι μου όλοι, μηδενός εξαιρουμένου, που υιοθέτησαν τα όσα λέχθηκαν, με την 

υποχρέωση που έχουν οι δημόσιοι άντρες όχι μόνο να είναι τίμιοι, αλλά και να 

συμπεριφέρονται τίμια, κατά τρόπο που να εμπεδώνεται η συνείδηση στον κοινό πολίτη 

ότι επιτελούν σωστά το λειτούργημα και τα καθήκοντα που αφορούν το αξίωμά τους!   

 Όταν ερωτήθηκε στις αρμόδιες επιτροπές γιατί πήρε ιδιωτικές τοποθετήσεις ή γιατί 

το όνομά του φιγούραρε σε μία εταιρεία τότε η οποία αφορούσε, εξ όσων ενθυμούμαι 

καλώς, τυπογραφεία, είπε:  «Μα, εγώ δε γνώριζα ότι το όνομά μου μπήκε σαν ένα από 

τα ονόματα των θεσμικών επενδυτών σ’ αυτή την εταιρεία».   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Στρατηγικών. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 «...στρατηγικών επενδυτών σ’ αυτή την εταιρεία».  Στρατηγικός επενδυτής, όπως 

όλοι ξέρετε, είναι ο επενδυτής εκείνος ο οποίος, σύμφωνα με την πρακτική ή τη 

νομοθεσία της εποχής, έπαιρνε πακέτο μετοχών ιδιωτικής τοποθέτησης προτιμησιακά 

και προνομιακά, κατά τρόπο που θα του επέτρεπε το όφελος το οποίο θα είχε ο ίδιος να 

το επιστρέψει αντανακλαστικά με την παρουσία του και τη συμμετοχή του στην εταιρεία 

από την οποία έπαιρνε το πακέτο, προσελκύοντας με το όνομά του και με τη φήμη του 

την εμπορική βεβαίως, αν επρόκειτο περί εμπορικής επιχείρησης, πλήθος άλλων 

επενδυτών που θα επένδυαν στην ίδια επιχείρηση.   

 Εγώ δεν ξέρω ο κ. Αυξέντης Αυξεντίου να έκαμνε άλλο επάγγελμα, εμπόρου, 

ηλεκτρολόγου, επιχειρηματία, εισαγωγέα, εξαγωγέα αυτοκινήτων ή μηχανημάτων, άλλο 

επάγγελμα από αυτό του ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας Κύπρου.  Και όμως, κατά τη 

συζήτηση ενώπιον των αρμοδίων επιτροπών, ισχυρίστηκε πως ούτε τον αφορούσε ούτε 

τον άγγιζε το θέμα, αλλά και αγνοούσε γιατί το όνομά του εφαίνετο εις τα δελτία της 

συγκεκριμένης εταιρείας.  Και βέβαια φρόντισε να εξηγήσει πως δεν είναι υπόλογος για 

τις εκατοντάδες χιλιάδες ή πιθανώς και εκατομμύρια λίρες που μπορεί να κατάφεραν να 

εξοικονομήσουν κατά την εποχή της φούσκας μέλη της οικογενείας του με τη μέθοδο 

του πακέτου των ιδιωτικών τοποθετήσεων.  Μία δικαιολογία βέβαια τόσο απλοϊκή που 

αρμόζει μόνο σ’ ένα νήπιο έξι ετών που είναι στην πολιτική!  Γιατί όλοι ξέρουμε πως 

κάποιοι μπορούν να διακλαδώσουν τα δοχεία και να τα μετατρέψουν σε 

συγκοινωνούντα, προκειμένου περί χρημάτων ή αθέμιτων συναλλαγών από την 

απευθείας ροή κατά πάνω τους σε συγγενείς τους, σε φίλους τους, σε 

παρακοιμώμενους και σε κολλητούς τους.   

 Κατά συνέπεια, εγώ δε δέχομαι ότι τα εκατομμύρια που πήγαν στην οικογένεια του 

Αυξέντη Αυξεντίου αφορούν τον υιό Αυξεντίου, ο οποίος ήταν λογιστής στο επάγγελμα 

και σαν λογιστής ή μεγαλολογιστής μπορούσε κάποιος να θεωρήσει ότι εδικαιούτο να 
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κάνει αυτά τα οποία έκανε, παραμένοντας στο απυρόβλητο και ο ίδιος και ο πατέρας 

του.  Αφορούσε και τον πατέρα του, το ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, 

γιατί η κοινή λογική, χωρίς να θέλω να κάνω τον αστυνομικό, μου λέει πως δεν ήταν 

δυνατό αυτός ο λογιστής να μπορούσε να εξασφαλίσει όλα αυτά τα μεγάλα πακέτα των 

ιδιωτικών τοποθετήσεων, αν δεν ήταν υιός του Αυξέντη Αυξεντίου!  Κατά συνέπεια, το 

κέρδος ήταν συνολικό, το αθέμιτο όφελος αφορούσε όλη την οικογένεια και η πολιτικά ή 

δημόσια απαξιωτική συμπεριφορά δεν μπορεί να αφήνει τον κ. Αυξέντη Αυξεντίου, 

παρά το ότι έφυγε από την Κεντρική Τράπεζα, εκτός του πολιτικού απυρόβλητου της 

κριτικής που κάνουμε σ’ αυτή την αίθουσα.   

 Είμαι βέβαιος ότι μετά τη συμπλήρωση της έρευνας που κάνει η επιτροπή 

Ελέγχου για την εξαγωγή συναλλάγματος που προήλθε από επενδυτικές 

δραστηριότητες της εποχής εκείνης και που φαίνεται, σύμφωνα με τα όσα διαρρέουν 

μέχρι σήμερα, ότι υπήρξε υπερβολική ευκαμψία, σε κάποιες περιπτώσεις, των 

κανονισμών της Κεντρικής Τράπεζας... όπως το καλσόν που φορούν οι γυναίκες, που 

ταιριάζει σε οποιοδήποτε νούμερο, είτε έχεις διαστάσεις μεγάλες είτε έχεις διαστάσεις 

μικρές!  Αν οι κανονισμοί, λοιπόν, της Κεντρικής Τράπεζας είχαν αυτή την ευλυγισία και 

αυτή την ευκαμψία, θέλουμε να γνωρίζουμε, και μαζί μας θέλουν να γνωρίζουν και οι 

πολίτες, πώς ο δεύτερος δόλος και η δεύτερη απάτη διενεργήθηκαν σε βάρος των 

επενδυτών.  Γιατί τη μια φορά τους πήραν τα λεφτά με δόλο και απάτη και την άλλη 

φορά με δόλο και απάτη ή, μάλλον, με ευλυγισία και εύσχημο τρόπο -για να 

χρησιμοποιήσω μια πιο κομψή έκφραση- φρόντισαν κάποιοι να εξασφαλίσουν άδειες, 

για να εξάξουν δύο δισεκατομμύρια λίρες εκτός Κύπρου.   

 Και, βέβαια, αυτή η παρατήρηση δεν μπορεί να αφήνει και πάλι στο απυρόβλητο 

τον κ. Αυξέντη Αυξεντίου, που, κατά τα άλλα, ως άνθρωπο προσωπικά τον συμπαθώ 

απόλυτα: τον εκτιμώ και για το χιούμορ του και για την ευστροφία του μυαλού του και 
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για τον τρόπο που θα μπορούσε να δικαιολογήσει κάποια πράγματα, όπως τον 

παρακολούθησα στις συνεδριάσεις της επιτροπής Ελέγχου και της επιτροπής 

Οικονομικών.  ∆εν μπορώ όμως να τον παρακολουθήσω και ούτε δέχομαι οποιοδήποτε 

επιχείρημα εκ μέρους του ότι οι δραστηριότητες του γιου του δεν τον αφορούσαν ή ότι ο 

ίδιος δεν μπορούσε να ξέρει ότι το όνομά του μόστραρε ως στρατηγικού επενδυτή στην 

εταιρεία που όδευε στο χρηματιστήριο -που ήταν τα “Τυπογραφεία Κασουλίδη”.  

 Η πολιτική ευθύνη ή γενικότερα η ευθύνη με την απαξιωτική έννοια του όρου 

πρέπει να αποδοθεί, βέβαια, και σε κάποιους άλλους εμπλεκόμενους στα θέματα 

κεφαλαιαγοράς και χρηματιστηρίου:  συνδέσμους και φορείς ιδιωτικού δικαίου, που 

εκλήθησαν και κατέθεσαν ενώπιον των δύο επιτροπών, δηλαδή στους χρηματιστές, 

στους προέδρους του Συγκροτήματος της Τράπεζας Κύπρου και του Ομίλου Λαϊκής 

αντίστοιχα, στους δικηγόρους, στους λογιστές, στους εκδότες -στους καναλάρχες, 

προσθέτω εγώ-, ιδιαίτερα οικονομικών φύλλων, αλλά και στους δημοσιογράφους, 

ιδιαίτερα οικονομικών φύλλων.   

 Για να αρχίσω από το τέλος, θα θυμάστε όλοι το “leading article” -το άρθρο του 

εκδότη, όπως λέγεται στη δημοσιογραφική γλώσσα, που συνήθως φιλοξενείται είτε στο 

κάτω μέρος της πρώτης σελίδας είτε στο άνω αριστερά είτε στο άνω δεξιά στις 

οικονομικές εφημερίδες- που παρουσίαζε σαν “blue-chip”, σαν μεγάλη, δηλαδή, 

επενδυτική ευκαιρία πακέτο μετοχών συγκεκριμένων εταιρειών και το προπαγάνδιζε επί 

μέρες φροντίζοντας οι επενδυτές που διάβαζαν τα άρθρα αυτά να ενεργήσουν ανάλογα 

με τις παραινέσεις του δημοσιογράφου του οικονομικού φύλλου ή του εκδότη ο οποίος 

υπαγόρευε στο συγκεκριμένο δημοσιογράφο τι να γράφει.  Και δε δέχομαι ότι οι 

οικονομικές εφημερίδες ή τα οποιαδήποτε έντυπα -ήταν ένα επιχείρημα που ακούστηκε 

από κάποιο συνάδελφο στις συνεδριάσεις των επιτροπών- δεν μπορούσαν να έχουν 

επιρροή και επίδραση σ’ αυτούς που τα διάβαζαν.  Σας υπενθυμίζω ότι οικονομικά 
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φύλλα τα οποία είχαν ζωή μόλις δύο ή τριών μηνών έφτασαν να πουλούν δεκατέσσερις 

χιλιάδες φύλλα την εποχή της “φούσκας”.  Κατά συνέπεια, η επίδραση πάνω στους 

επενδυτές ήταν απτή, ήταν πραγματική, ήταν υπαρκτή και ήταν καθοριστική.  Όπως 

έπαιζαν στον ιππόδρομο παίρνοντας πληροφορίες είτε υπογείως είτε από οποιαδήποτε 

έντυπα τα οποία μπορούσαν να εξασφαλίσουν στα πρακτορεία στοιχημάτων, όπως 

στοιχημάτιζαν στο ποδόσφαιρο παρακολουθώντας τηλεοπτικές εκπομπές, νόμιμες και 

παράνομες, μέσω δορυφόρων, για να στοιχηματίσουν χρήματα σε συγκεκριμένους 

ποδοσφαιρικούς αγώνες, κατά τον ίδιο τρόπο στοιχημάτιζαν, σύμφωνα με τη δική τους 

αντίληψη -γιατί περί στοιχήματος επρόκειτο γι’ αυτούς- συμβουλευόμενοι και 

ακολουθώντας τις οδηγίες των οικονομικών εντύπων της εποχής και ιδιαίτερα το 

“leading article”, το άρθρο του εκδότη.   

 Είναι η δική μου άποψη -την υπέβαλα στην κοινή συνεδρίαση των δύο επιτροπών- 

πως δεν μπορούν να εξαιρεθούν της οποιασδήποτε ευθύνης με την έννοια της 

πολιτικής ευθύνης, της πολιτικής ηθικής και δεοντολογίας που οι εκδότες, οι 

δημοσιογράφοι ως δημόσια πρόσωπα με την ευρεία έννοια του όρου είναι 

υποχρεωμένοι να τηρούν, δεν μπορούν να εξαιρεθούν από αυτή την ευθύνη.  

Συνέτειναν και αυτοί με αυτή τους τη συμπεριφορά -τουλάχιστον αναίτια, για να 

μείνουμε μόνο σ’ αυτό- στην αύξηση της φρενίτιδας της εποχής.  Και αν σήμερα θα 

πρέπει να πούμε τα πράγματα με το όνομά τους, για να μην επαναληφθούν, για να μην 

έχουμε παλινδρόμηση σε αρνητικά φαινόμενα, αλλά και να προχωρήσουμε προς την 

εξεύρεση λύσεων που θα μας βοηθήσουν, θα πρέπει να πούμε την αλήθεια χωρίς φόβο 

και πάθος.  Όταν στρουθοκαμηλίζουμε και αφήνουμε, ιδιαίτερα τους εαυτούς μας, έξω   

-και μιλώ γι’ αυτό το σώμα-, όταν όσοι είναι ταυτόχρονα δικηγόροι ή όσοι ήταν ή είναι 

ταυτόχρονα δημοσιογράφοι ή ηγούνταν ή ηγούνται φύλλων ημερήσιων ή οικονομικών 

αφήνουν τους εαυτούς τους έξω από αυτή την ιστορία της “φούσκας” του 1999, νομίζω 
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ότι αυτή δεν είναι προσέγγιση ή εξήγηση που πείθει σήμερα τους πολίτες.   

 ∆έχομαι ότι μπορεί να υπάρχουν διαβαθμίσεις:  Μπορεί η μία περίπτωση να είναι 

βαρύτερη της άλλης ή η άλλη περίπτωση ελαφρότερη της προηγούμενης.  ∆ε δέχομαι 

όμως την ισοπεδωτική εξαίρεση για τους λόγους που έχω εξηγήσει, όπως δεν τη 

δέχομαι και για τους λογιστές.  Και γι’ αυτούς, μαζί με τους δικηγόρους, όσους εν γνώσει 

τους μετήλθαν ψευδείς εγγραφές, ψευδείς αριθμούς, παρουσίασαν πλασματικές 

εικόνες, σε σχέση με τη φερεγγυότητα και την οικονομική δύναμη της εταιρείας η οποία 

όδευε για εισαγωγή στο χρηματιστήριο, και ξεγέλασαν γνήσια, χωρίς να υπάρχει 

φταίξιμο, τα θεσμικά όργανα της πολιτείας, και γι’ αυτούς τους δικηγόρους και γι’ αυτούς 

τους λογιστές θα πρέπει να λεχθεί ότι υπάρχει ευθύνη.   

 Και δε δέχομαι -ας μου επιτραπεί να το προεκτείνω- την ισοπεδωτική λογική 

κάποιων οι οποίοι αναπαράγουν σταθερά τα τελευταία χρόνια, είτε αφορά 

αξιωματούχους αυτής της κυβέρνησης είτε αφορά αξιωματούχους πολιτικών κομμάτων 

τους οποίους συμπαθεί η αντιπολίτευση ή ανήκουν στην αντιπολίτευση, πως, ενόσω 

δεν υπάρχουν αποδείξεις, ανάλογα, δηλαδή, με το πώς συμφέρει τον καθένα, ενόσω 

δεν υπάρχουν αποδείξεις, προκειμένου περί δικηγόρων ή λογιστών, εφόσον ο λογιστής 

ή ο δικηγόρος κάνει το καθήκον του, μπορεί να το κάνει εν γνώσει του ότι ο πελάτης του 

διενεργεί ή διαπράττει απάτη και κλοπή ολκής, δισεκατομμυρίων, σε βάρος του 

κυπριακού λαού και, βεβαίως, ότι, επειδή απλά έκανε τη δουλειά του, κανένας δεν 

μπορεί να του πει τίποτε.  Είμαι δικηγόρος και δε δέχομαι τη λογική αυτή και σας 

διαβεβαιώνω ότι ούτε τα δικαστήρια τη δέχονται!  Για να μη νομίζουμε ότι, επειδή 

κάποιοι είναι δικηγόροι και λογιστές, μπορούν να μετέρχονται τα όποια πλεονεκτήματα 

ή τις προνομίες του επαγγέλματός τους και να νομίζουν ότι μπορούν, μιλώντας δημόσια 

-όχι, βέβαια, ενώπιον δικαστηρίου!-, να παραμένουν στο απυρόβλητο και της ποινικής 

δίωξης.   
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 Αλλά εγώ επαναλαμβάνω ότι εδώ δεν είναι δικαστήριο και δε θα δικάσουμε 

κανέναν.  Θα μείνουμε στο πολιτικό σκέλος της υπόθεσης.  Όπως, βέβαια, και όποιος 

είναι δικηγόρος και παραβαίνει με αυτές τις συμπεριφορές αυτή την πολιτική ηθική και 

δεοντολογία που έχει σχέση με τις εγγραφές εταιρειών, ναι, που έχει σχέση με τη 

διακίνηση κεφαλαίων από το εξωτερικό, ναι, που έχει σχέση με την κάλυψη 

δραστηριοτήτων και συμφερόντων των μεγαλόσχημων πελατών του, ναι, ημεδαπών ή 

αλλοδαπών, πολιτικών ή μη προσώπων, ναι, υπέχει πολιτική ευθύνη.  Η πολιτική 

δεοντολογία και η πολιτική ηθική επιβάλλουν πως ο συγκεκριμένος αυτός πολιτικός έχει 

υποχρέωση, αν ταυτόχρονα είναι και δικηγόρος, να είναι διπλά προσεκτικός και να 

συμπεριφέρεται με δυο φορές περισσότερη προσοχή.  Και δεν μπορεί να ευσταθεί η 

δικαιολογία «ό,τι έκαμνα, το έκαμνα γιατί ήταν το καθήκον μου»!  Αν το καθήκον σου 

ήταν να κάμνεις ό,τι έκαμνες γνωρίζοντας ότι ο πελάτης σου ήταν απατεώνας, ήταν 

δολοφόνος, ήταν κλέφτης, εκμεταλλευόταν, λόγω των ενεργειών που έκαμνε, πολλούς 

άλλους και αν εσύ συνεργείς στο να τον διευκολύνεις να συνεχίζει να κάμνει αυτές τις 

δραστηριότητες, πέρα από την υπεράσπιση που είσαι υποχρεωμένος ως δικηγόρος, 

βάσει του συντάγματος, να του δώσεις, ε, τότε, ναι, αυτό δεν είναι το καθήκον σου, 

ακόμα και όταν δεν είσαι βουλευτής!  Και το δικαστήριο δεν το δέχεται ούτε αναμένει 

από δικηγόρους και λογιστές που ασκούν εύορκα και σε υψηλό επίπεδο τα καθήκοντά 

τους να συμπεριφέρονται με αυτό τον τρόπο προσποιούμενοι τους στρουθοκάμηλους, 

ότι δεν καταλαβαίνουν τι κάμνουν οι πελάτες τους, όταν διακινούν δισεκατομμύρια 

δολάρια από τη μια χώρα στην άλλη είτε από εμπόριο όπλων είτε από εμπόριο 

ναρκωτικών είτε από εμπόριο λευκής σαρκός, γιατί είναι δικηγόροι και αυτό που 

έκαμναν ήταν δήθεν απλώς το καθήκον τους ή γιατί ήταν λογιστές και αυτό που 

έκαμναν ήταν δήθεν απλώς το καθήκον τους.  ∆εν είναι έτσι τα πράγματα! 

 Βαρύτατες όμως είναι και οι ευθύνες των χρηματιστών, οι οποίοι συνάγεται 
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αβίαστα ότι, όντας γνώστες της νομοθεσίας και των κενών της και οι μοναδικοί εξαρχής 

εξοικειωμένοι με τη χρηματιστηριακή αγορά και τους μηχανισμούς της, επινόησαν κάθε 

δόλιο και έντεχνο τρόπο και με κάθε μέσο προέβησαν κατά την υπό αναφορά περίοδο 

σε κατά συρροήν παρανομίες και σε καταστρατήγηση των διατάξεων που αφορούν τις 

νόμιμες υποχρεώσεις τους, αναδεικνύοντας τους εαυτούς τους με τον τρόπο αυτό σε 

πρωταγωνιστές στην καταδολίευση του επενδυτικού κοινού για αθέμιτο προσωπικό 

όφελος.  Το επίσημο όργανο που εκπροσωπούσε τους χρηματιστές, δηλαδή ο 

σύνδεσμός τους, συμπράττοντας στην αντιδεοντολογική και δόλια αυτή συμπεριφορά, 

αδράνησε αντί να προχωρήσει σε καταγγελίες των μελών του, σε λήψη κάθε μέτρου και 

σε ανάληψη κάθε ενέργειας για προστασία των επενδυτών και αποπομπή των 

παρανομούντων μελών του.  Αντίθετα, προσπαθούσε να τους καλύψει με 

δικολαβισμούς, προσπαθούσε να δικαιολογήσει τα αδικαιολόγητα και προσπαθούσε να 

θέσει τα μέλη του και το σύνδεσμο εκτός της εμβέλειας της οποιασδήποτε κριτικής.   

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσπάθησα η ομιλία μου να είναι 

όσο το δυνατό συντομότερη, πιστέψτε με, μη σχολιάζοντας κάποια ζητήματα τα οποία 

μπορούσε να θεωρηθεί ότι θα ήταν εκ περισσού, αλλά και αφήνοντας πίσω ζητήματα τα 

οποία, όσο σημαντικά κι αν ήταν, νομίζω πως δε θα πρόσθεταν κάτι σημαντικό στα όσα 

είπα. τα άφησα πίσω, χωρίς να τα σχολιάσω, για εξοικονόμηση χρόνου.  

 Έχουμε καθήκον με αυτή την ιστορία του χρηματιστηρίου χωρίς μεγάλα λόγια, 

χωρίς φασαρίες και χωρίς τυμπανοκρουσίες να προχωρήσουμε σε βάθος, όλη η 

πολιτεία, στοιχισμένοι ο ένας δίπλα στον άλλον, και ιδιαίτερα το νομοθετικό σώμα 

μελετώντας κατεπειγόντως εισηγήσεις της εκτελεστικής εξουσίας προς το σκοπό 

προώθησης νομοθεσίας, ώστε να αποτρέψουμε την επανάληψη των ίδιων φαινομένων.  

Και όσοι είμαστε στην πολιτική ας έχουμε υπόψη το παράδειγμα του Αλκιβιάδη που 

είπα στην αρχή:  Ανεξάρτητα από τις ικανότητές μας, ανεξάρτητα από τις δυνατότητές 
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μας, ανεξάρτητα από τη λαμπρή πολιτική μας ευφυΐα ή τις στρατηγικές μας ικανότητες, 

στο τέλος της ημέρας, ναι, είναι η πολιτική απαξιωτική ή καταξιωτική συμπεριφορά που 

θα μετρήσει, ιδιαίτερα για τους επόμενους -και οι πολιτικοί ενδιαφέρονται για την 

υστεροφημία τους. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Αν δεν υπάρχουν, το θέμα θα παραμείνει στην ημερήσια διάταξη για την 

επόμενη... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν!  ∆ε βλέπω κανένα χέρι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν είναι έτοιμος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επομένως, το θέμα θα παραμείνει στην ημερήσια διάταξη για την επόμενη 

Πέμπτη.   

 Έχουμε φθάσει στο τέλος.  Η επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την 

επόμενη Πέμπτη, 24 Οκτωβρίου 2002, στις 4.00 το απόγευμα.  Η ημερήσια διάταξη 

είναι η ακόλουθη: 

 ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

1.  Ο περί Αποδείξεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.220.2002) 
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2.  Ο περί της Αντιμισθίας του Προέδρου και των 

Μελών των Επιτροπών ∆ημόσιας Υπηρεσίας και 

∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.163.2002) 

3.  Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.269.2002) 

4.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας του 

2003 Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.255.2002) 

5.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Πρακτορείου Ειδήσεων του 2003 Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.273.2002) 

6.  Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.005.2002) 

7.  Οι περί Γενικού Γραμματειακού Προσωπικού - 

Θέσεις Πρώτου Γραμματειακού Λειτουργού και 

Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια 

Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.231.2002) 

8. Οι περί Ταμείου Θήρας - Θέση Θηροφύλακα 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.273.2002) 
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9. Οι περί Ταμείου Θήρας - Θέση Ανώτερου 

Θηροφύλακα (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.280.2002) 

10. Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση Ανώτερου 

Λειτουργού Πολιτικής Άμυνας (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.246.2002) 

11. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Ιατρικές Εξετάσεις και 

Ιατρική Περίθαλψη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.173.2002) 

12. Οι περί Κυβερνητικών Λαχείων (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.196.2002) 

13. Ο περί Εγγραφής Μη Αδειούχων Καταλυμάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.262.2002) 

14. Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων 

(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.276.2002) 

15. O περί των Οικιακών Συσκευών (Εκπομπές 

Αερόφερτου Θορύβου) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.259.2002) 

16.  Οι περί Επεξεργασίας ∆εδομένων (Άδειες και Τέλη) 
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Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.277.2002) 

17. Ο περί της Σύμβασης για την Κατάργηση 

Επικύρωσης Εγγράφων στα Κράτη Μέλη των 

Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων (Κυρωτικός) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.266.2002) 

18. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(Νιτρορύπανση Γεωργικής Προέλευσης) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.254.2002) 

19. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (∆ίδακτρα) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.256.2002) 

20. Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.263.2002) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 

Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών και της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού για το θέμα που τιτλοφορείται 
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«Προβλήματα/προοπτικές/ευθύνες από τη 

λειτουργία του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση των 

Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Παρακολουθήσεως 

Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων 

∆απανών και Οικονομικών και Προϋπολογισμού). 

(12.7.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.169.2001) 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-

Παθόντων για τα θέματα που τιτλοφορούνται: 

 α. «Οι παράνομες ανασκαφές που διεξάγονται 

στην κατεχόμενη αρχαία Σαλαμίνα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του  βουλευτή κ. Κώστα Παπακώστα).  

(28.11.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.348.2001)   

 β. «Η προσπάθεια αναστήλωσης της εκκλησίας 

της Ιεράς Μονής Αποστόλου Ανδρέα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του  βουλευτή κ. Κώστα Παπακώστα).  

(28.11.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.349.2001) 
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 γ. «Η πρόσφατη ανέγερση από το παράνομο 

καθεστώς Ντενκτάς δύο μιναρέδων μέσα 

στην κατεχόμενη πόλη της Αμμοχώστου». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του  βουλευτή κ. Κώστα Παπακώστα).   

(28.11.2001).  

(Αρ. Φακ. 23.04.350.2001) 

 δ. «Οι συνεχιζόμενες προκλητικές ενέργειες 

καταστροφής της θρησκευτικής και 

πολιτιστικής μας κληρονομιάς στα 

κατεχόμενα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Λευτέρη Χριστοφόρου).  

(24.10.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.267.2001) 

 ε. «Οι νομικές ενέργειες και οι δυνατότητες 

επαναπατρισμού των κλεμμένων 

θρησκευτικών και πολιτιστικών μας 

θησαυρών». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Λευτέρη Χριστοφόρου).  

(24.10.2001).   

(Αρ. Φακ. 23.04.274.2001)  

3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που 
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 τιτλοφορείται «Tα προβλήματα που προκύπτουν 

από τη μη ικανοποιητική εφαρμογή της νομοθεσίας 

για την πρόληψη της βίας στην οικογένεια και την 

προστασία των θυμάτων και η ανάγκη δημιουργίας 

της αναγκαίας υποδομής για προστασία και στήριξη 

των θυμάτων βίας». 

 (Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  

(15.11.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.313.2001)   

4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας 

για το θέμα που τιτλοφορείται «Η διδασκαλία του 

μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική 

εκπαίδευση». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Πρόδρομου Προδρόμου). 

(18.9.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.194.2001) 

5. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της Υποεπιτροπής για την 

Επικοινωνία της Βουλής των Αντιπροσώπων με τον 

Πολίτη για Θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   
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(Ώρα λήξης: 5.47 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαύρου Ελένη 

Γεωργίου Αριστοφάνης Μιχαηλίδης Θάσος 

Γεωργίου Γεώργιος Μιχαηλίδης Ντίνος 

Γιάγκου Κίκης Νικολάου Ιωνάς 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Ομήρου Γιαννάκης 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπακώστας Κώστας 

Θεοχάρους Ελένη Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Θωμά Γιαννάκης Περδίκης Γιώργος 

Καράς Αντώνης Πιττοκοπίτης Νίκος 

Κατσουρίδης Νίκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Κλεάνθους Νίκος Προδρόμου Πρόδρομος 

Κληρίδης Χρίστος Σαμψών Σωτήρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κυπριανού Άντρος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Μάρκος Τυρίμος Κυριάκος 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγεωργίου Τάκης 

Λιλλήκας Γιώργος Χριστοδουλίδης ∆ώρος 

Λυσσαρίδης Βάσος Χρυσοστόμου Άριστος 

Ματσάκης Μάριος  
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Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης

Καλαϊτζιάν Πετρός  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εμπόρων 

Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Επίδειξη και ∆οκιμή) (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

2. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Σχέσεων Γονέων και Τέκνων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002», αγόρευση του κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου και 

ψήφισή της σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο και για τους κανονισμούς «Ο περί Υδατοκαλλιέργειας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και «Οι περί Υδατοκαλλιέργειας (Γενικοί) 

Κανονισμοί του 2002», ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των 

κανονισμών. 

4. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 

3) Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή τους (με αρ. 2). 

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(Χρησιμοποίηση της Ιλύος στη Γεωργία) Κανονισμοί του 2002» και για τους ήδη 

εγκριθέντες κανονισμούς «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Πρόληψη 

και Μείωση της Ρύπανσης των Νερών από Αμίαντο) Κανονισμοί του 2002» και 

έγκριση των πρώτων. 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Προσωρινής Εισαγωγής (Σκάφη 

Αναψυχής) Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή τους. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο και για τους κανονισμούς «Ο περί της Ποιότητας του 
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Ατμοσφαιρικού Αέρα Νόμος του 2002», «Οι περί της Ποιότητας του 

Ατμοσφαιρικού Αέρα (Ατμοσφαιρική Ρύπανση από το Όζον) Κανονισμοί του 

2002» και «Οι περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα (Οριακές Τιμές 

Βενζολίου και Μονοξιδίου του Άνθρακα στον Ατμοσφαιρικό Αέρα) Κανονισμοί του 

2002», συζήτηση (Γ. Περδίκης, Χρ. Κληρίδης, Ν. Κλεάνθους), ψήφιση του 

νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο και για τους κανονισμούς: 

α.   «Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμος του 2002», 

β. «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Καύση 

Χρησιμοποιημένων Ορυκτελαίων) Κανονισμοί του 2002», 

γ. «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Πρόληψη και Μείωση της 

Ατμοσφαιρικής Ρύπανσης από Αμίαντο) Κανονισμοί του 2002», 

δ. «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Περιορισμός και Έλεγχος 

της Ατμοσφαιρικής Ρύπανσης από τα Απόβλητα της Βιομηχανίας ∆ιοξιδίου 

του Τιτανίου) Κανονισμοί του 2002», 

 ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

9. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

10. Ερωτήσεις βουλευτών:  Απόσπαση της κ. Ελένης Φωκά στη μέση εκπαίδευση - 

∆ιαρροή πληροφοριών για θύματα και μάρτυρες - Ανάγκη εφαρμογής της 

νομοθεσίας για άμεση προστασία των θυμάτων - Ανάγκη ύπαρξης 

κατευθυντήριων πινακίδων στον αυτοκινητόδρομο ∆ερύνειας-Αγίας Νάπας - 

Ανάληψη καθηκόντων από μη ειδικούς γιατρούς στο νοσοκομείο Παραλιμνίου - Η 

ονομασία του Γραφείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων στο Παραλίμνι. 

11. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  Καθυστέρηση στην 

αφαίρεση υλικών αμιάντου από δημόσια κτίρια - Θέματα που προκύπτουν από 
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πιθανή ανέγερση του κτιρίου του ΧΑΚ στο χώρο του παλιού σταδίου του ΓΣΠ - 

Κίνδυνος για τη δημόσια υγεία από αποθηκευμένο χλώριο σε εγκαταστάσεις της 

Υδατοπρομήθειας - Θέματα σχετικά με την επίστρωση του δρόμου Λευκωσίας-

Λεμεσού από την εταιρεία “ΝΕΜΕΣΙΣ” - Παράπονα για μη εγγραφή αγροτικών 

δρόμων ως δημόσιων σε κοινότητες της επαρχίας Λεμεσού - Εκδηλώσεις στα 

πλαίσια του ∆ιεθνούς Έτους Βουνού - Κατασκευή πρώτης φάσης του δρόμου 

Κοκκινοτριμιθιάς-∆ένειας - Κυκλοφοριακά προβλήματα σε πολλές περιοχές 

εξαιτίας οδικών έργων - Άδειες για εργασίες σχετικά με την εγκατάσταση κεραίας 

των Βρετανών στο Ακρωτήρι - Ενδεχόμενο αύξησης ηλεκτρομαγνητικών πεδίων 

από πομπούς κινητής τηλεφωνίας - Έλεγχος στο αεροδρόμιο Λάρνακας από μέλη 

ιδιωτικής εταιρείας - Τουρκική προπαγάνδα για προβολή του ψευδοκράτους - 

Ανάγκη υπογραφής της Σύμβασης της Βέρνης για τον τρόπο καταχώρισης 

ονομάτων - Υψηλά ναύλα Ολυμπιακής και Κυπριακών Αερογραμμών για Αθήνα. 

12. Συνέχιση της συζήτησης (Ρ. Ερωτοκρίτου) για το θέμα «Προβλήματα/προοπτικές/ 

ευθύνες από τη λειτουργία του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου» και χαιρετισμός, 

κατά τη διάρκειά της, από τον Προεδρεύοντα του σώματος κ. Βάσο Λυσσαρίδη της 

παρουσίας στην αίθουσα της ολομέλειας του Προέδρου της Εθνοσυνέλευσης της 

Αυστρίας δρα Χάινς Φίσερ και της συνοδείας του. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

H΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 24ης Οκτωβρίου 2002  

 (Ώρα έναρξης:  4.15 μ.μ.)  

(Αρ. 5)  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Κηρύσσω την έναρξη της συνεδρίας της ολομέλειας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ τον κ. γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να αρχίσουμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με τη νομοθετική εργασία.  

Επαναλαμβάνω κάθε φορά, θα το επαναλάβω και σήμερα, ότι οι εκθέσεις που είναι 

ομόφωνες θεωρούνται αναγνωσθείσες.   

 Το πρώτο θέμα υπήρξε αίτημα, και διαπιστώθηκε και συναίνεση, να αναβληθεί για 

τρεις βδομάδες και συνεπώς να τεθεί για συζήτηση στην ημερήσια διάταξη της 14ης 

Νοεμβρίου.  Επίσης μιας βδομάδας αναβολή ζητήθηκε και για το δεύτερο θέμα.   

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 

Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 3) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Πρόδρομος Προδρόμου 

 Άριστος Χρυσοστόμου Μαρία Κυριακού  

 Σταύρος Ευαγόρου ∆ώρος Θεοδώρου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Οκτωβρίου 2002.  

Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του κρατικού 

προϋπολογισμού του 2002, έτσι που να ρυθμιστούν διάφορα σημεία που σχετίζονται με 

την αναπροσαρμογή της μισθοδοσίας των κατόχων θέσεων σε συνδυασμένες κλίμακες 

που αναβαθμίστηκαν με βάση το νόμο που ρυθμίζει το ενιαίο κρατικό μισθολόγιο, ο 

οποίος έχει ψηφιστεί από τη Βουλή πρόσφατα.   

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο ρυθμίζεται, εκτός από την αναπροσαρμογή 

της μισθοδοσίας των κατόχων τέτοιων θέσεων, η ανέλιξή τους στις συνδυασμένες 

κλίμακες κατά τρόπο που η μισθοδοσία τους να μην επηρεάζεται αρνητικά.  Ως 

αποτέλεσμα της αναπροσαρμογής αυτής το όλο θέμα ρυθμίζεται κατά τρόπο που να 

διασφαλίζεται επίσης το ότι η μισθοδοσία νεοδιοριζόμενων υπαλλήλων σε καμιά 

περίπτωση δε θα είναι υψηλότερη από τη μισθοδοσία άλλων υπαλλήλων που ήδη 

κατέχουν την ίδια θέση. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς του υπό αναφορά νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 

του σε νόμο με αναδρομική έναρξη ισχύος του από την 1η Ιανουαρίου 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν.  ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 12.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 3) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας του 

2003 Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι επίσης ομόφωνη. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας 

του 2003 Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Πρόδρομος Προδρόμου 

 Άριστος Χρυσοστόμου Μαρία Κυριακού  

 Σταύρος Ευαγόρου ∆ώρος Θεοδώρου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τον 

προϋπολογισμό του Ταμείου Θήρας για το 2003 σε συνεδρία της που 

πραγματοποιήθηκε στις 14 Οκτωβρίου 2002.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και  

παρευρέθηκαν εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών και ο προϊστάμενος του 

Ταμείου Θήρας.   

 Ο προϋπολογισμός του Ταμείου Θήρας για το 2003 προβλέπει έσοδα ύψους 

£2.131.000 και δαπάνες ύψους £2.112.330.  Τα έσοδα του Ταμείου Θήρας προέρχονται 

κυρίως από τα εισπραττόμενα τέλη για έκδοση αδειών κυνηγίου και κατοχής όπλων, 

από την καταπολέμηση της τυμβωρυχίας και από την εφαρμογή του περί Σκύλων 

Νόμου, ο οποίος έχει πρόσφατα ψηφιστεί από τη Βουλή.   

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, ο οποίος πρέπει 

να σημειωθεί ότι έχει και φέτος κατατεθεί έγκαιρα στη Βουλή, η επιτροπή είχε την 

ευκαιρία να ενημερωθεί για τις δραστηριότητες του Ταμείου Θήρας και για άλλα 

ειδικότερα ζητήματα για τα οποία η εν λόγω υπηρεσία έχει αρμοδιότητα.  Μεταξύ άλλων, 

η υπηρεσία αυτή συμβάλλει στην καταπολέμηση της τυμβωρυχίας, στην καταπολέμηση 

των πυρκαγιών και στη βελτίωση των βιοτόπων στα πλαίσια της μοντέρνας διαχείρισης 

της άγριας ζωής. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως των 

στοιχείων και της ενημέρωσης που είχε από τους αρμοδίους, ομόφωνα εισηγείται στην 

ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο για την 

κατά νόμο έγκριση του εν λόγω προϋπολογισμού.  Προβαίνοντας στην εισήγησή της 

αυτή, η επιτροπή αποφάσισε να εισηγηθεί τη δέσμευση του άρθρου 430 του υπό 

συζήτηση προϋπολογισμού, το οποίο προνοεί για συνεισφορά προς την Κυνηγετική 

Ομοσπονδία Κύπρου και ∆ιατήρησης Άγριας Ζωής, ώστε η χορηγία αυτή να τελεί υπό 

την αίρεση της κατάθεσης στη Βουλή των Αντιπροσώπων έκθεσης δράσης και 

εξελεγμένων λογαριασμών του προηγούμενου έτους. 

 Με την ευκαιρία αυτή, η επιτροπή εκφράζει τη μεγάλη της ευαρέσκεια για τη 

συνέπεια που το ταμείο επέδειξε με την έγκαιρη κατάθεση του προϋπολογισμού στη 

Βουλή, καθώς και για το πολυσχιδές έργο το οποίο η εν λόγω υπηρεσία φέρει με 

επιτυχία σε πέρας.  Ταυτόχρονα, η επιτροπή εκφράζει την ευαρέσκειά της για την 

άψογη παρουσία των αρμοδίων της υπηρεσίας ενώπιόν της, που είχε ως αποτέλεσμα 

την πλήρη και σωστή ενημέρωσή της για όλα τα σχετικά θέματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από της θέσεώς μου, αν επιτρέπετε.  Θα είμαι πολύ σύντομος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆υο λεπτά, κύριε συνάδελφε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ακριβώς. 
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 Θα ενθυμείσθε ίσως ότι σε περσινή παρόμοια περίπτωση είχα θέσει θέμα για το 

γεγονός ότι το Ταμείο Θήρας... και στον προϋπολογισμό που έχουμε μπροστά μας 

υπάρχουν συγκεκριμένα κονδύλια τα οποία αναφέρονται στην πολιτική της εκτροφής 

θηραμάτων την οποία σαν Οικολόγοι δεν μπορούμε να υποστηρίξουμε.  Πρόκειται για 

τις πρόνοιες 903, 904, 905, 906:  συνολικά £1.000.000.  Όμως, πιστεύω ότι το κάθε 

πολιτικό κίνημα ή κόμμα τοποθετείται σε κάθετη θέση σε σχέση με τον πολιτικό 

περίγυρο.   Επειδή λοιπόν αυτή την εποχή το Ταμείο Θήρας βρίσκεται υπό πίεση για 

ένα θέμα για το οποίο εμείς νιώθουμε ιδιαίτερα ευαίσθητοι, θα το υποστηρίξουμε˙ δε θα 

τηρήσουμε στάση αρνητική απέναντι στο Ταμείο Θήρας ούτε και γι’ αυτά τα κονδύλια.  

Αλλά να αναφέρω ότι αυτή η στήριξη είναι συνυφασμένη με το συγκεκριμένο πολιτικό 

περιβάλλον αυτών των ημερών˙ να μη θεωρείται δεδομένη.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

(Γελά) 

 Ο κ. Ευαγόρου, παρακαλώ. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κι εγώ θα είμαι σύντομος.  Από τη θέση μου απλά να πω ότι η 

κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις εκτιμά το έργο το οποίο 

παράγεται από το Ταμείο Θήρας.  Όμως, είχαμε μαζί με άλλους συναδέλφους εισηγηθεί 

τη δέσμευση του άρθρου 430 του υπό συζήτηση προϋπολογισμού που αφορά τη 

συνεισφορά στην Κυνηγετική Ομοσπονδία Κύπρου, ακριβώς γιατί θεωρήσαμε ότι 

χρειάζεται να υπάρξει ένας περαιτέρω έλεγχος όσον αφορά τη διαχείριση και την 

πληροφόρηση της Βουλής για τη διαχείριση.  Γι’ αυτό, μέσα από εξελεγμένους 
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λογαριασμούς τους οποίους απαιτεί η Βουλή θα μπορούμε να αποδεσμεύουμε το 

κονδύλι.   

 Πέραν αυτού, όμως, να πω ότι ίσως και το όνομα, ο τίτλος -προϋπολογισμός του 

Ταμείου Θήρας- να μην αντικατοπτρίζει το διευρυμένο έργο το οποίο παράγεται, από τη 

στιγμή που αρκετά από τα κονδύλια δαπανώνται για τη βελτίωση των βιοτόπων και τη 

διαχείριση της άγριας ζωής, και ίσως θα ήταν καλό ως Βουλή ή ως κράτος να 

μελετήσουμε και το θέμα της διαφοροποίησης του τίτλου, για να μη δίνει λανθασμένα 

μηνύματα, αφού είναι ταμείο το οποίο ακριβώς κάνει αυτό στο οποίο έχει αναφερθεί και 

ο κ. Περδίκης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Κύριε Θεοδώρου, παρακαλώ. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Κι εγώ από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Θα ξεκινήσω από εδώ που σταμάτησε ο κ. Ευαγόρου.   

 Πρέπει να επισημανθεί ότι ο ρόλος που διαδραματίζει αυτή η υπηρεσία είναι 

πολυσήμαντος˙ πολυσήμαντος, πολυεπίπεδος και εξαιρετικά σημαντικός για τον τόπο.  

Από πού να αρχίσει και πού να τελειώσει κανένας!  Πέραν της προστασίας και της 

διατήρησης του θηράματος, να μιλήσουμε για την πάταξη της τυμβωρυχίας;  Να 

μιλήσουμε για τη διατήρηση σπανίων ειδών της πανίδας μας;  Να μιλήσουμε για το 

Μουσείο Άγριας Ζωής;  Γιατί για πάρα πολλά πράγματα είναι όντως πάρα πολύ 

σημαντικός ο ρόλος που διαδραματίζει.  Και πρέπει να τονίσουμε και κάτι άλλο, ότι αυτή 

η υπηρεσία έχει προσφέρει θυσία αίματος για την τήρηση του νόμου και της τάξεως, και 
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αυτό δεν πρέπει να το ξεχνούμε ποτέ.  Χρειάζεται στήριξη με νύχια και με δόντια η 

υπηρεσία αυτή κι εμείς θα τη στηρίξουμε με όλα τα μέσα που έχουμε στη διάθεσή μας, 

διότι πρέπει να τη στηρίξουμε.  Είναι για το καλό αυτού του τόπου που υπάρχει και 

λειτουργεί αυτή η υπηρεσία και κάμνει καλά τη δουλειά της.  Πρέπει να το τονίσουμε:  

Εφαρμόζει το νόμο που εμείς κάμνουμε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ’στε καλά.  Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήταν υπερβολή να πω οτιδήποτε περισσότερο απ’ όσα έχουν 

πει οι συνάδελφοι.  Σίγουρα ο ρόλος αυτής της υπηρεσίας είναι εξαιρετικός γενικότερα, 

και όσον αφορά την τήρηση του περιβάλλοντος αλλά και όλα όσα έχουν αναφέρει οι 

συνάδελφοι προηγουμένως, και αξίζει κάθε στήριξης πραγματικά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Ο κ. Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι αδιαμφισβήτητο γεγονός ότι η υπηρεσία αυτή προσφέρει 

πάρα πολλές υπηρεσίες και στη συντήρηση αλλά και στην επέκταση και προστασία του 

θηράματος με πάρα πολλούς κινδύνους για τους θηροφύλακες αλλά και γενικότερα για 

την υπηρεσία η οποία εργάζεται κάτω από αντίξοες και δύσκολες συνθήκες.  Είναι γι’ 

αυτό το λόγο που θα πρέπει κι εμείς σαν Βουλή με το δικό μας τρόπο να βοηθήσουμε 

και στην επέκταση αλλά και στην περαιτέρω προστασία όλων όσων εμπλέκονται σ’ 

αυτή τη διαδικασία.  Γι’ αυτό, πιστεύουμε ότι η όποια συνεισφορά από πλευράς της 

Βουλής θα πρέπει να είναι θετική.  

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.  ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο Θήρας ποσού £2.112.330 για τη χρήση του 

έτους που λήγει στις 31 ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Πίνακας.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος 

άλλων άρθρων κάτω από ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4.           

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4, καθώς και του πίνακα; 

 Εφόσον δεν υπάρχει, τα άρθρα 1 έως 4 και ο πίνακας εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας 

του 2003 Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει.  Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Πρακτορείου Ειδήσεων του 2003 Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Πρακτορείου Ειδήσεων του 2003 Νόμος του 2002» 
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Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Πρόδρομος Προδρόμου 

 Άριστος Χρυσοστόμου Μαρία Κυριακού  

 Σταύρος Ευαγόρου  ∆ώρος Θεοδώρου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τον 

προϋπολογισμό του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων (ΚΥΠΕ) για το 2003 σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Οκτωβρίου 2002.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών και 

Εσωτερικών, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του 

ΚΥΠΕ. 

 Ο προϋπολογισμός του ΚΥΠΕ για το 2003 προβλέπει έσοδα ύψους £679.465 και 

δαπάνες του ιδίου ύψους.  Τα έσοδα του ΚΥΠΕ προέρχονται κυρίως από συνδρομητές 

(εφημερίδες, ραδιοσταθμούς, πρακτορεία ειδήσεων, ξένες πρεσβείες) και από αγορές 

υπηρεσιών, με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, αλλά και από την κυβέρνηση, το 

Υπουργείο Εξωτερικών, καθώς και από κυβερνητική χορηγία ύψους £602.565.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, η επιτροπή είχε την 

ευκαιρία να ενημερωθεί για τις δραστηριότητες του πρακτορείου και ειδικότερα για τις 

υπηρεσίες που αυτό προσφέρει.  Η επιτροπή ενημερώθηκε, επίσης, για την πρόταση 

αναδιοργάνωσης και αναβάθμισης των υπηρεσιών του πρακτορείου, η οποία 

διαλαμβάνει εισηγήσεις για αναδόμηση, πληρέστερη στελέχωση και εισαγωγή νέων 

υπηρεσιών.  Η υλοποίηση των εισηγήσεων αυτών προβλέπεται να γίνει την περίοδο 

2003-2004, εφόσον αυτή εγκριθεί αρμοδίως. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν, το ΚΥΠΕ επιδιώκει να επιτελέσει 

πρωταρχικό ρόλο στην ενημέρωση της κοινής γνώμης στην Κύπρο και στο εξωτερικό 
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αναφορικά με τις εξελίξεις στο Κυπριακό και την πορεία ένταξης της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς επίσης και με άλλους τομείς της τοπικής και διεθνούς 

επικαιρότητας, αξιοποιώντας τη σύγχρονη τεχνολογία.  Για την υλοποίηση των σκοπών 

του το ΚΥΠΕ πρέπει να αναδιοργανωθεί, να στελεχωθεί επαρκώς και να προσφέρει τις 

υπηρεσίες του πάνω σε εικοσιτετράωρη βάση, γεγονός που θα εξυπηρετήσει 

πληρέστερα τα μέσα μαζικής ενημέρωσης στην Κύπρο, τους σταθμούς, τα ξένα 

πρακτορεία και άλλους συνδρομητές στο εξωτερικό, που, λόγω της διαφοράς στην ώρα, 

μπορούν να εξυπηρετηθούν, μόνο αν υπάρχει συνεχής ροή ειδήσεων. 

 Σύμφωνα με τους αρμοδίους του ΚΥΠΕ, η εισαγωγή των διάφορων υπηρεσιών, 

μεταξύ των οποίων συγκαταλέγονται οι οικονομικές ειδήσεις, η μετάδοση 

ανακοινώσεων, χρήσιμες πληροφορίες, τίτλοι ειδήσεων για κινητή τηλεφωνία, τράπεζα 

δεδομένων, πολυμέσα και άλλα, θα γίνει σταδιακά και θα αποφέρει αύξηση των εσόδων 

του πρακτορείου.  Εφόσον η συγκεκριμένη πρόταση υιοθετηθεί από το Υπουργικό 

Συμβούλιο, θα υλοποιηθεί με την κατάθεση στη Βουλή συμπληρωματικού 

προϋπολογισμού σε εύθετο χρόνο.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης του εν λόγω προϋπολογισμού, η επιτροπή είχε επίσης 

την ευκαιρία να ενημερωθεί από τους αρμοδίους για το μελλοντικό καθεστώς που 

αφορά την παροχή κρατικής ενίσχυσης προς το ΚΥΠΕ, σε συνάρτηση με την ισχύουσα 

νομοθεσία για τις κρατικές ενισχύσεις, και το ενδεχόμενο ο Έφορος Κρατικών 

Ενισχύσεων να αποφασίσει ότι τέτοια ενίσχυση είναι απαγορευμένη, με βάση το 

κοινοτικό κεκτημένο.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν, το ισχύον καθεστώς κρατικής 

ενίσχυσης του ΚΥΠΕ θα συνεχίσει να υφίσταται μέχρι τις 30 Απριλίου 2003, όπως 

ακριβώς και για το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου.  Μετά το τέλος του χρονικού αυτού 

περιθωρίου, το κράτος θα μπορεί να συνεχίσει την επιχορήγηση κάποιων υπηρεσιών, 
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εφόσον αυτές ενδείκνυνται για το δημόσιο συμφέρον, υπό την προϋπόθεση ότι θα 

τηρούνται ξεχωριστοί λογαριασμοί και θα διασφαλίζεται η αρχή της διαφάνειας, έτσι που 

να είναι ξεκάθαρο ότι ο ρόλος του ΚΥΠΕ και οι σκοποί που εξυπηρετεί δε θα 

αντιμάχονται τους σκοπούς λειτουργίας της ιδιωτικής ραδιοτηλεόρασης και του τύπου, 

γενικότερα, για να μην πλήττεται σε τελευταία ανάλυση ο υγιής ανταγωνισμός. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 

όλων των στοιχείων και της ενημέρωσης που είχε από τους αρμοδίους, ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά 

νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΚΥΠΕ για το 2003. 

 Με την ευκαιρία αυτή, η επιτροπή εκφράζει τη μεγάλη της ικανοποίηση για την 

έγκαιρη κατάθεση του εν λόγω προϋπολογισμού στη Βουλή από το ΚΥΠΕ, το οποίο 

ανταποκρίθηκε στην απαίτηση της επιτροπής για συμμόρφωση προς τις νομοθετικές 

διατάξεις που αφορούν την κατάθεση των ετήσιων προϋπολογισμών των ημικρατικών 

οργανισμών στη Βουλή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Θεοδώρου. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πάλι από τη θέση μου -θα είμαι επίσης σύντομος.   

 Εδώ πρέπει να τονίσουμε το εξής:  Ο προϋπολογισμός τον οποίο θα ψηφίσουμε 

σήμερα είναι ολίγον εικονικός, αν επιτρέπεται η φράση.  Εικονικός υπό την εξής έννοια:  

Το Κυπριακό Πρακτορείο Ειδήσεων βρίσκεται στο στάδιο μιας μελέτης, που έχει 

περίπου τελειώσει, για τον επανακαθορισμό, αν θέλετε, του ρόλου του και της δομής 

του.  Και όντως πρέπει να γίνει αυτός ο επανακαθορισμός του ρόλου του, διότι η 

Κύπρος βρίσκεται σε τόσο νευραλγικό γεωγραφικό σημείο, που το Κυπριακό 
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Πρακτορείο Ειδήσεων, παρ’ όλο που είναι πρακτορείο ειδήσεων μιας πολύ μικρής 

χώρας, μπορεί να διαδραματίσει ένα σημαντικό ρόλο και πρέπει η χώρα μας τέτοιες 

περιπτώσεις οπωσδήποτε να τις εκμεταλλεύεται.  Εμείς οπωσδήποτε ευνοούμε αυτή 

την αναμόρφωση του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων και αναμένουμε την έκθεση 

την οποία το διοικητικό συμβούλιο και η διεύθυνση μας υπεσχέθησαν ότι θα μας 

παραδώσουν για την αναδόμηση αυτού του πρακτορείου, έτσι ώστε να μπορέσει να 

διαδραματίσει το ρόλο που θα πρέπει να διαδραματίζει, λαμβανομένης υπόψη της πολύ 

στρατηγικής σημασίας του τόπου μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα αυτό απασχόλησε την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Οικονομικών και την ολομέλεια της Βουλής και πέρσι.  Θέλω να τονίσω πως 

καθυστέρησε η έκθεση αυτή, η μελέτη αυτή, να παρουσιαστεί και ακόμα βλέπουμε ότι 

καθυστερεί.  Σίγουρα επείγει αυτό το θέμα και θα πρέπει να επισπευσθεί, έτσι ώστε το 

ΚΥΠΕ να μπορέσει να λειτουργήσει και να επιτελέσει το ρόλο του στο βαθμό που 

πρέπει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο του ΚΥΠΕ ποσού που δεν υπερβαίνει τις Λ.Κ. 

679.465 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Πρώτος Πίνακας.  Άρθρο 3. 
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 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος 

άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  ∆εύτερος Πίνακας.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5 και των πινάκων; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 και οι πίνακες εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Πρακτορείου Ειδήσεων του 2003 Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση και το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

Τα θέματα υπ’ αριθμόν 7 μέχρι και τον αριθμόν 10 έχουν κοινή έκθεση και είναι τα 

ακόλουθα:  «Οι περί Γενικού Γραμματειακού Προσωπικού - Θέσεις Πρώτου 

Γραμματειακού Λειτουργού και Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια 

Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002»,... 

Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ!  Γυρίζετε μας τη ράσιη σας πολύ συχνά, κύριε 

Κατσουρίδη!   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 



 15

 «Οι περί Ταμείου Θήρας - Θέση Θηροφύλακα (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2002»,...  Παρακαλώ! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πρόεδρε, συγνώμη!  Θα με αναγκάσετε να υποστηρίξω και πάλι τον κ. 

Κατσουρίδη.  Επειδή εγύριζε πίσω και δε θέλει να γυρίσει από τα δεξιά, γι’ αυτό σου 

γυρίζει τη ράσιην του! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει!  Τούτην την ώρα προτιμώ να κάθεται κέντρο, όπως κάθεται.  Με 

αριστερά, με δεξιά! 

 Συνεχίζω:  «Οι περί Ταμείου Θήρας - Θέση Ανώτερου Θηροφύλακα (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002», «Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση Ανώτερου 

Λειτουργού Πολιτικής Άμυνας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002» και η έκθεση 

είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 

αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα.  

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, αναπλ. πρόεδρος Κώστας Παπακώστας 

 Μαρία Κυριακού Άγις Αγαπίου  

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Ζαχαρίας Κουλίας 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Χρίστος Κληρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους υπό αναφορά κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 17 Οκτωβρίου 2002.  Στη συνεδρία αυτή 

κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών (Υπηρεσία 
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∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού) και Εσωτερικών, του Ταμείου Θήρας και της 

ΠΑΣΥ∆Υ. 

 Με τους πρώτους και τέταρτους υπό αναφορά κανονισμούς, που εκδίδονται με 

βάση τα άρθρα 27 και 87 των περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμων, σκοπείται η 

τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τις θέσεις του Πρώτου Γραμματειακού 

Λειτουργού και του Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού στο Γενικό Γραμματειακό 

Προσωπικό, για να καταστεί δυνατή η πλήρωση των κενών θέσεων, καθώς και η 

δημιουργία για πρώτη φορά σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Ανώτερου Λειτουργού 

Πολιτικής Άμυνας στο Υπουργείο Εσωτερικών, για να καταστεί δυνατή η πλήρωση έξι 

νέων θέσεων Ανώτερων Λειτουργών Πολιτικής Άμυνας, που εγκρίθηκαν με 

συμπληρωματικό προϋπολογισμό το 1999, για να στελεχώσουν τις περιφερειακές 

διευθύνσεις πολιτικής άμυνας.   

 Με τους δεύτερους και τρίτους υπό αναφορά κανονισμούς, που εκδίδονται με 

βάση το άρθρο 12 των περί Ταμείου Θήρας Νόμων, σκοπείται η αναθεώρηση του 

σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Θηροφύλακα, που θεσπίστηκε το 1997, και η 

αναθεώρηση του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Ανώτερου Θηροφύλακα, για να 

συνάδει με τα ισχύοντα στη δημόσια υπηρεσία.   

 Το μέλος της επιτροπής κ. Χρίστος Κληρίδης εισηγήθηκε την τροποποίηση του 

σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Θηροφύλακα, ώστε να μπορούν να τη διεκδικήσουν και 

γυναίκες, για να υπάρχει συμμόρφωση με τα ισχύοντα στην Ευρώπη στον τομέα αυτό. 

 Με τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών και με την τροπολογία που 

εισηγήθηκε ο κ. Χρίστος Κληρίδης συμφώνησαν όλοι οι παριστάμενοι. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα κατατέθηκαν 

ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά σχεδίων 

υπηρεσίας όπως αυτά έχουν τελικά διαμορφωθεί με την τροποποίηση του δεύτερου 



 17

υπό αναφορά κανονισμού για τη θέση Θηροφύλακα, ώστε οι γυναίκες υποψήφιες για τη 

θέση αυτή να υποβάλλονται σε διαφορετική δοκιμασία στις αθλητικές επιδόσεις από τη 

δοκιμασία στην οποία υποβάλλονται οι άνδρες υποψήφιοι, με βάση τα ισχύοντα για τη 

φοίτηση στη γυμναστική ακαδημία, στην αστυνομία και αλλού.  

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ  

1. Οι περί Γενικού Γραμματειακού Προσωπικού - Θέσεις Πρώτου Γραμματειακού 

Λειτουργού και Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

2. Οι περί Ταμείου Θήρας - Θέση Θηροφύλακα (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2002. 

3. Οι περί Ταμείου Θήρας - Θέση Ανώτερου Θηροφύλακα (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2002. 

4. Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση Ανώτερου Λειτουργού Πολιτικής Άμυνας 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν.  

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών υπ’ αριθμόν 7; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει.  Εγκρίνονται. 

 Των υπ’ αριθμόν 8 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Εγκρίνονται. 

 Των υπ’ αριθμόν 9 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Εγκρίνονται. 

 Και των υπ’ αριθμόν 10 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Και αυτοί εγκρίνονται.  

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Ιατρικές Εξετάσεις 

και Ιατρική Περίθαλψη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Ιατρικές 

Εξετάσεις και Ιατρική Περίθαλψη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Πρόδρομος Προδρόμου 

 Άριστος Χρυσοστόμου Μαρία Κυριακού  

 Σταύρος Ευαγόρου  ∆ώρος Θεοδώρου  

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους 

πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Οκτωβρίου 

2002.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Οικονομικών. 

 Με τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 87 του 

περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, σκοπείται η τροποποίηση των κανονισμών που 

προβλέπουν για την ιατρική περίθαλψη των δημόσιων υπαλλήλων, έτσι που να 

διασαφηνιστεί ότι οι δημόσιοι υπάλληλοι, οι σύζυγοι και τα παιδιά τους δικαιούνται 

δωρεάν οδοντιατρική περίθαλψη από κυβερνητικό οδοντίατρο που δεν περιορίζεται 

μόνο σε εξαγωγές και σφραγίσματα.  Σύμφωνα με κανονισμούς που εγκρίθηκαν 
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πρόσφατα από τη Βουλή, οι δημόσιοι υπάλληλοι απολαύουν πλήρους οδοντιατρικής 

περίθαλψης, με εξαίρεση την τοποθέτηση οδοντοστοιχιών, υπηρεσία που παρέχεται 

μόνο σε καθοριζόμενα πρόσωπα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετώντας 

τους σκοπούς των υπό αναφορά κανονισμών, για την άρση οποιασδήποτε αμφιβολίας 

σχετικά με τα πραγματικά δικαιώματα των δημόσιων υπαλλήλων σε οδοντιατρική 

περίθαλψη, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, 

όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των 

κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 12 θέμα είναι «Οι περί Κυβερνητικών Λαχείων (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Κυβερνητικών Λαχείων 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Πρόδρομος Προδρόμου 

 Άριστος Χρυσοστόμου Μαρία Κυριακού  

 Σταύρος Ευαγόρου  ∆ώρος Θεοδώρου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους 

πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Οκτωβρίου 

2002.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Οικονομικών. 

 Με τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 55 του 

περί Λαχείων Νόμου, σκοπείται η θεσμοθέτηση της μεθόδου τζακ-ποτ με σκοπό την 

προσέλκυση περισσότερων αγοραστών για το εβδομαδιαίο κρατικό λαχείο και την 

παροχή χορηγίας για την αποτελεσματικότερη διαφήμισή του. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, από το 1979, 

που κυκλοφόρησε το ξυστό λαχείο, άρχισαν να παρουσιάζονται προβλήματα στη 

διάθεση του εβδομαδιαίου κρατικού λαχείου με αποτέλεσμα να εκτυπώνονται 

εβδομήντα χιλιάδες λαχεία της £1 και να διατίθενται πενήντα δύο χιλιάδες λαχεία μόνο. 

 Με σκοπό την ενίσχυση των πωλήσεων του εβδομαδιαίου κρατικού λαχείου γίνεται 

εισήγηση για υιοθέτηση του τζακ-ποτ, έτσι που, σε περίπτωση που ο τυχερός αριθμός 

που κερδίζει το πρώτο βραβείο περιλαμβάνεται μεταξύ των αδιάθετων λαχείων, να 

δημιουργείται τζακ-ποτ, δηλαδή το ποσό του πρώτου τυχερού λαχείου να μεταφέρεται 

και να προστίθεται στο ποσό του πρώτου λαχνού της επόμενης κλήρωσης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς των υπό αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Παίρνω το λόγο πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, για να δικαιολογήσω 

προκαταβολικά την αρνητική μου ψήφο, λέγοντας ότι θέλουμε να αποδείξουμε ότι δεν 

είμαστε λαός τζογαδόρων, όπως είπε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας κάποτε, ότι δε 

γυρίζει όλη μας η ζωή γύρω από το ξυστό, ότι δεν ξύνουμε και δεν ξυνόμαστε συνέχεια 

και ότι η ζωή μας πραγματικά δεν επικεντρώνεται στα διάφορα τζακ ποτ και στις 

μεγάλες ευκαιρίες που θα αλλάξουν τη ζωή μας από τη μια μέρα στην άλλη... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ή στο πόκερ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ή στο πόκερ.  Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.  Άρα η τοποθέτηση η δική μας είναι 

εναντίον σε κάθε αναβάθμιση αυτής της δραστηριότητας που λέγεται “τυχερά παιχνίδια”, 

πόκερ, ποκεριζέ, άλογα, τζακ ποτ κ.λπ. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ’στε καλά.  Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι 

κανονισμοί πέρα από την αρνητική ψήφο του κ. Περδίκη; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται με μία αρνητική ψήφο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 13 και 14 έχουν κοινή έκθεση.  Τα θέματα είναι «Ο 

περί Εγγραφής Μη Αδειούχων Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και 

«Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Εγγραφής Μη Αδειούχων Καταλυμάτων 
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(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου  

 Σοφοκλής Φυττής Χρίστος Κληρίδης 

 Ανδρέας Χρίστου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Ελένη Μαύρου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Άγις Αγαπίου Μάριος Ματσάκης 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Γιώργος Περδίκης 

 ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε 

στις 14 Οκτωβρίου 2002.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

εκπρόσωποι του Γραφείου του επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για 

την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου 

του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το εν λόγω νομοσχέδιο και οι εν λόγω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που σχετίζονται με 

την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του άρθρου 7Α της 

βασικής νομοθεσίας για την εγγραφή μη αδειούχων καταλυμάτων, έτσι ώστε να 
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καταργηθεί ο περιορισμός που υφίσταται σύμφωνα με τον οποίο διαμονή σε μη 

αδειούχο κατάλυμα μέχρι σήμερα είναι μόνο επιτρεπτή για εσωτερικό τουρισμό.  Με την 

τροποποίηση αυτή παρέχεται η δυνατότητα και σε υπηκόους κρατών μελών της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης αλλά και τρίτων χωρών να χρησιμοποιούν τη συγκεκριμένη 

κατηγορία καταλυμάτων στη ∆ημοκρατία. 

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς τροποποιείται ο σχετικός κανονισμός που 

προβλέπει ευνοϊκή μεταχείριση του Κύπριου πολίτη έναντι των ξένων σε ό,τι αφορά τις 

κρατήσεις σε ξενοδοχειακά καταλύματα κατά τους καλοκαιρινούς μήνες.  Οι δύο πιο 

πάνω τροποποιήσεις κρίνονται απαραίτητες για την εναρμόνιση της εσωτερικής 

νομοθεσίας μας με το κοινοτικό κεκτημένο και ειδικότερα με τα άρθρα της συνθήκης τα 

οποία απαγορεύουν τις διακρίσεις με βάση την εθνικότητα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού ζήτησε και πήρε 

πρόσθετα στοιχεία και διευκρινίσεις, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις τόσο 

του υπό συζήτηση νομοσχεδίου όσο και των υπό συζήτηση κανονισμών, γι’  αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση 

των κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Μη Αδειούχων Καταλυμάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν  υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στους κανονισμούς. 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Ο περί των Οικιακών Συσκευών (Εκπομπές 

Αερόφερτου Θορύβου) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί των Οικιακών Συσκευών (Εκπομπές 

Αερόφερτου Θορύβου) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σοφοκλής Φυττής Χρίστος Κληρίδης 

 Ανδρέας Χρίστου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Ελένη Μαύρου Μη μέλη της επιτροπής: 
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 Άγις Αγαπίου Μάριος Ματσάκης 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Γιώργος Περδίκης 

 ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Οκτωβρίου 2002.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του 

επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών και 

παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια 

της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης 

νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το 

κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση της εσωτερικής μας 

νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο και, ειδικότερα, με την οδηγία που προβλέπει για 

την πληροφόρηση των καταναλωτών μέσω ετικέτας στην οικιακή συσκευή αναφορικά 

με τη στάθμη του αερόφερτου θορύβου που εκπέμπει. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’  αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός.  Άρθρο 3. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 4. 

 Υποχρέωση προμηθευτή παροχής ενημερωτικού δελτίου και ετικέτας κατά τη 

διάθεση.  Άρθρο 5. 

 Ελεύθερη εμπορία οικιακών συσκευών που πληρούν τις διατάξεις του Νόμου.  

Άρθρο 6. 

 Καθορισμός εργαστηρίων.  Άρθρο 7. 

 Γενική μέθοδος μέτρησης.  Άρθρο 8. 

 Στατιστική μέθοδος ελέγχου της στάθμης θορύβου.  Άρθρο 9. 

 Έλεγχος βάσει εναρμονισμένου πρoτύπου.  Άρθρο 10. 

 Τεχνικός φάκελος.  Άρθρο 11. 

 Υποχρεώσεις των προμηθευτών σε ό,τι αφορά τις ετικέτες και τα ενημερωτικά 

δελτία.  Άρθρο 12. 

 Συγκατάθεση και ευθύνη του προμηθευτή για τη δημοσίευση και ακρίβεια 

πληροφοριών.  Άρθρο 13. 

 ∆ιάθεση οικιακών συσκευών με συμφωνία εξ αποστάσεως.  Άρθρο 14. 

 Πληροφορίες στην ετικέτα.  Άρθρο 15. 

 Απαγόρευση τοποθέτησης ετικετών κατά τρόπο που μπορεί να παραπλανήσει.  

Άρθρο 16. 

 Ανακριβείς πληροφορίες.  Άρθρο 17. 

 Εξουσία έκδοσης διαταγμάτων.  Άρθρο 18. 

 Εξουσιοδότηση λειτουργών.  Άρθρο 19. 
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 Εξουσία έρευνας, ελέγχου, εξέτασης και κατακράτησης οικιακών συσκευών.  

Άρθρο 20. 

 Γνωστοποίηση αποτελέσματος και νέα δοκιμή.  Άρθρο 21. 

 Επιβολή διοικητικών προστίμων.  Άρθρο 22. 

 Ιεραρχική προσφυγή.  Άρθρο 23. 

 Ανάκτηση δαπανών.  Άρθρο 24. 

 Παρακώλυση εξουσιοδοτημένου λειτουργού.  Άρθρο 25. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 26. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το εικοστό έκτο  

εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το εικοστό έκτο 

εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Οικιακών Συσκευών (Εκπομπές 

Αερόφερτου Θορύβου) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Οι περί Επεξεργασίας ∆εδομένων (Άδειες και Τέλη) 

Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Επεξεργασίας ∆εδομένων (Άδειες και 

Τέλη) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου  

 Σοφοκλής Φυττής Χρίστος Κληρίδης  

 Ανδρέας Χρίστου Ανδρούλα Βασιλείου  

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Ελένη Μαύρου Μη μέλη της επιτροπής:  

 Άγις Αγαπίου Μάριος Ματσάκης 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Γιώργος Περδίκης 

 ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Οκτωβρίου 2002.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του 

επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Οι εν λόγω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών και 

παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με 

το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Με τους πιο πάνω κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 27 της 

νομοθεσίας για την Επεξεργασία ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα (Προστασία του 
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Ατόμου), σκοπείται ο καθορισμός του τύπου της άδειας διασύνδεσης και της άδειας 

διαβίβασης δεδομένων, η έκδοση των οποίων προβλέπεται από την εν λόγω 

νομοθεσία, καθώς και ο καθορισμός των αντίστοιχων καταβλητέων τελών γι’  αυτές.  

Παράλληλα, καθορίζεται το τέλος που θα καταβάλλεται κατά την υποβολή της αίτησης 

για άσκηση του δικαιώματος πρόσβασης και αντίρρησης με βάση την ίδια νομοθεσία. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των πιο πάνω κανονισμών, γι’  αυτό και ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των 

κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης για την Κατάργηση 

Επικύρωσης Εγγράφων στα Κράτη Μέλη των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Σύμβασης για την Κατάργηση 

Επικύρωσης Εγγράφων στα Κράτη Μέλη των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σοφοκλής Φυττής Χρίστος Κληρίδης  

 Ανδρέας Χρίστου Ανδρούλα Βασιλείου 
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 Σταύρος Ευαγόρου  

 Ελένη Μαύρου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Άγις Αγαπίου Μάριος Ματσάκης 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Γιώργος Περδίκης 

 ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Οκτωβρίου 2002.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του 

επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών και 

παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια 

της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης 

νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το 

κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της σύμβασης για την 

κατάργηση επικύρωσης εγγράφων στα κράτη μέλη των ευρωπαϊκών κοινοτήτων, η 

οποία ανοίχθηκε για υπογραφή στις Βρυξέλλες το Μάιο του 1987. 

 Η επιψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδίου από τη Βουλή θεωρείται απαραίτητη για 

την κατά νόμο κύρωση της πιο πάνω σύμβασης, με βάση το άρθρο 169(2) του 

Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους αρμοδίους, η 

κύρωση της εν λόγω σύμβασης γίνεται για σκοπούς συμμόρφωσης με τη δέσμευση της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας προς την Ευρωπαϊκή Ένωση στα πλαίσια των ενταξιακών 
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διαπραγματεύσεων, αφού η εν λόγω σύμβαση αποτελεί δεσμευτικό κοινοτικό 

κεκτημένο.  Στόχος, ειδικότερα, της σύμβασης είναι η υιοθέτηση από τα κράτη μέλη 

ομοιόμορφων κανόνων που αφορούν την κατάργηση κάθε είδους επικύρωσης 

δημόσιων εγγράφων, όπως αυτά καθορίζονται στη σύμβαση.  Θα πρέπει να σημειωθεί 

ότι, σύμφωνα με τις εσωτερικές ρυθμίσεις που προβλέπονται στην προτεινόμενη 

νομοθεσία και δεν αφορούν αυτό καθεαυτό το κείμενο της σύμβασης, γίνεται πρόβλεψη, 

ώστε οι γλώσσες για τις οποίες η Κύπρος θα δέχεται τα αιτήματα για πληροφορίες να 

είναι η ελληνική και η αγγλική. 

 Η επιτροπή θεώρησε σκόπιμο να αντικαταστήσει την πρόνοια αυτή με 

διαφοροποιημένη πρόνοια, με βάση την οποία οι γλώσσες στις οποίες η ∆ημοκρατία θα 

δέχεται τα αιτήματα να είναι η ελληνική και μια από τις γλώσσες εργασίας της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης, που είναι η αγγλική, η γαλλική και η γερμανική. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, υπό το φως των πιο 

πάνω και αφού διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της 

σύμβασης στην οποία αναφέρεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της σύμβασης.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή και γλώσσες.  Άρθρο 4. 
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 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα πέντε άρθρα εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα πέντε άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης για την Κατάργηση 

Επικύρωσης Εγγράφων στα Κράτη Μέλη των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και κυρώνεται η 

σύμβαση. 

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα είναι εξ αναβολής από τις 10 Οκτωβρίου και τιτλοφορείται 

«Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Νιτρορύπανση Γεωργικής Προέλευσης) 

Κανονισμοί του 2002».  Το θέμα αυτό μελετήθηκε ξανά από την επιτροπή και 

υιοθετήθηκε μετά τις τροπολογίες του κ. Περδίκη.  

 (Η έκθεση που αφορά τους εν λόγω και άλλους κανονισμούς έχει αναγνωσθεί στη 

συνεδρίαση της 10ης Οκτωβρίου 2002.) 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ενημέρωση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλά, δεν ήμουν παρών.  Έτσι μου γράφουν εδώ, διαβάζω τα. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των 

κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 19 θέμα είναι «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (∆ίδακτρα) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (∆ίδακτρα) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σοφοκλής Φυττής Χρίστος Κληρίδης 

 Ανδρέας Χρίστου Ανδρούλα Βασιλείου  

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Ελένη Μαύρου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Άγις Αγαπίου Μάριος Ματσάκης 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Γιώργος Περδίκης 

 ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Οκτωβρίου 2002.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του γραφείου του 

επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 
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 Οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή στις 3 Οκτωβρίου από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση 

της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο.  Ωστόσο, η ολομέλεια του  

σώματος αποφάσισε την παραπομπή των κανονισμών και στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Παιδείας για άμεση μελέτη.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 8 Οκτωβρίου 2002.  Στη συνεδρίαση 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Πανεπιστημίου Κύπρου.  

Σημειώνεται ότι στην ίδια συνεδρία κλήθηκαν και εκπρόσωποι του γραφείου του 

επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση,  αλλά δεν κατέστη δυνατή η παρουσία τους. 

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η εναρμόνιση με το ευρωπαϊκό 

κεκτημένο των βασικών κανονισμών που καθορίζουν τα δίδακτρα του Πανεπιστημίου 

Κύπρου.  Ειδικότερα, σκοπός της τροποποίησης που προτείνεται είναι η εξίσωση των 

διδάκτρων που καταβάλλουν φοιτητές του πανεπιστημίου οι οποίοι είναι πολίτες της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης με τα δίδακτρα που καταβάλλονται από τους φοιτητές που είναι 

Κύπριοι πολίτες.  Η εξίσωση αυτή είναι αναγκαία για την εφαρμογή των προνοιών του 

άρθρου 6, “Ισότητα στην εκπαίδευση”, του Κεφαλαίου 18, “Εκπαίδευση, επιμόρφωση 

και νεολαία”, της νομοθεσίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Σημειώνεται ότι σύμφωνα με 

τους ισχύοντες κανονισμούς τα δίδακτρα για τους Κυπρίους φοιτητές του πανεπιστημίου 

είναι £2.000 για κάθε έτος και για τους φοιτητές που δεν είναι Κύπριοι πολίτες £4.000 

για κάθε έτος. 
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους κυβερνητικούς 

αρμοδίους, οι χρονικές δεσμεύσεις της πλευράς μας για υιοθέτηση της προτεινόμενης 

νομοθεσίας καθορίστηκαν μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2002.  Σημειώνεται επίσης ότι η 

ημερομηνία έναρξης της ισχύος των προτεινόμενων κανονισμών θα καθοριστεί με 

γνωστοποίηση του Υπουργικού Συμβουλίου.   

 Στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά κανονισμών ο εκπρόσωπος του 

Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού επισήμανε στην Κοινοβουλευτική Eπιτροπή 

Παιδείας ότι με βάση τα σημερινά δεδομένα η μείωση των εσόδων του πανεπιστημίου 

από τη σκοπούμενη εξίσωση των διδάκτρων θα είναι περιορισμένη, λόγω του μικρού 

αριθμού των ξένων φοιτητών που σήμερα φοιτούν στο Πανεπιστήμιο Κύπρου, γεγονός 

που οφείλεται κυρίως στο ότι η διδασκαλία γίνεται στην ελληνική γλώσσα.  Το κόστος 

για την εφαρμογή της προτεινόμενης τροποποίησης θα εξαρτηθεί από τον αριθμό των 

Ευρωπαίων φοιτητών που θα αποφασίσουν να φοιτήσουν στο Πανεπιστήμιο Κύπρου, 

ωστόσο εκτιμάται και πάλι ότι, ένεκα της διδασκαλίας στην ελληνική γλώσσα, ο αριθμός 

αυτός δε θα αυξηθεί δραματικά.  Αντίθετα, λόγω του μεγάλου αριθμού των Κυπρίων 

που φοιτούν σε ευρωπαϊκά πανεπιστήμια, προβλέπεται ότι, στις περιπτώσεις που 

καταβάλλουν δίδακτρα ως ξένοι φοιτητές, θα μειωθεί η εξαγωγή συναλλάγματος, αφού 

θα ισχύσει και γι’ αυτούς το ευρωπαϊκό κεκτημένο για ίση μεταχείριση στην εκπαίδευση 

των πολιτών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Ο εκπρόσωπος του Πανεπιστημίου Κύπρου δήλωσε στην επιτροπή ότι συμφωνεί 

με την προτεινόμενη ρύθμιση, αφού με αυτή, όπως επισημάνθηκε και από τον 

εκπρόσωπο του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, η νομοθεσία που διέπει το 

πανεπιστήμιο εναρμονίζεται πλήρως με την ευρωπαϊκή νομοθεσία. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 

ενώπιόν της από τις αρμόδιες κυβερνητικές υπηρεσίες, εισηγείται την έγκριση των πιο 

πάνω κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Eπιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη της το 

σημείωμα που ετοιμάστηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, που εξέτασε 

αρχικά τους πιο πάνω κανονισμούς, καθώς και την εισήγησή της για έγκριση των 

κανονισμών όπως προτείνονται, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις τους, γι’  αυτό 

και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των 

κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 20 θέμα είναι «Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου  

 Σοφοκλής Φυττής Χρίστος Κληρίδης  

 Ανδρέας Χρίστου Ανδρούλα Βασιλείου  

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Ελένη Μαύρου Μη μέλη της επιτροπής: 
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 Άγις Αγαπίου Μάριος Ματσάκης 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Γιώργος Περδίκης 

 ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Οκτωβρίου 2002.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του γραφείου του 

επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή στις 3 Οκτωβρίου από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση 

της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο.  Ωστόσο, η  ολομέλεια του 

σώματος αποφάσισε την παραπομπή του νομοσχεδίου και στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Παιδείας για άμεση μελέτη.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 8 Οκτωβρίου 2002.  Στη συνεδρίαση 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και 

του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Σημειώνεται ότι στη συνεδρία 

κλήθηκαν και εκπρόσωποι του γραφείου του επικεφαλής της διαπραγματευτικής 

αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά δεν κατέστη 

δυνατή η παρουσία τους. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας 

που διέπει την ίδρυση και λειτουργία σχολών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης, ώστε να 
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παρέχεται η δυνατότητα στους πολίτες των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης να 

ιδρύουν ιδιωτικές σχολές τριτοβάθμιας εκπαίδευσης στην Κύπρο, όπως και οι Κύπριοι 

πολίτες.  Με την προτεινόμενη τροποποίηση επιτυγχάνεται εναρμόνιση με το κοινοτικό 

κεκτημένο και συγκεκριμένα με το άρθρο 56 της Συνθήκης της Ευρωπαϊκής Ένωσης για 

Ελεύθερη ∆ιακίνηση Κεφαλαίων.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους κυβερνητικούς 

αρμοδίους, οι χρονικές δεσμεύσεις της πλευράς μας για υιοθέτηση της προτεινόμενης 

νομοθεσίας καθορίστηκαν μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2002.  Σημειώνεται ότι ο 

προτεινόμενος νόμος θα τεθεί σε ισχύ από την ημερομηνία προσχώρησης της 

∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου ο εκπρόσωπος του 

Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, απαντώντας σε σχετικές ερωτήσεις του προέδρου 

και των μελών της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας, επισήμανε κυρίως τα 

ακόλουθα:   

1. Το Φεβρουάριο του 2002 το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού ενημέρωσε τους 

εκπροσώπους των ιδιωτικών σχολών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης που λειτουργούν 

στην Κύπρο ότι επροωθείτο τροποποίηση της σχετικής νομοθεσίας για σκοπούς 

εναρμόνισης με το ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Οι υπό αναφορά επηρεαζόμενοι 

συμφώνησαν με την εξέλιξη αυτή και στη συνέχεια υπέβαλαν, όπως τους 

ζητήθηκε, τις απόψεις ή/και εισηγήσεις τους για περαιτέρω τροποποιήσεις της εν 

λόγω νομοθεσίας, με απώτερο στόχο την καλύτερη εφαρμογή της και γενικά τη 

διευκόλυνση της λειτουργίας των σχολών και των φοιτητών.  Ήδη, για το σκοπό 

αυτό ετοιμάζεται άλλο τροποποιητικό νομοσχέδιο, το οποίο σύντομα θα κατατεθεί 

στη Βουλή.  Επίσης επισημάνθηκε στους επηρεαζομένους ότι, σε περίπτωση που 

ενδιαφέρονται για την αναβάθμιση των σχολών τους, ενόψει και του αναμενόμενου 
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ανταγωνισμού, θα πρέπει να προχωρήσουν έγκαιρα στις αναγκαίες ενέργειες και 

διατυπώσεις.  Ωστόσο, μέχρι σήμερα δεν επεδείχθη ιδιαίτερο ενδιαφέρον προς το 

σκοπό αυτό.   

2. Η δυνατότητα ίδρυσης στην Κύπρο ιδιωτικών σχολών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης 

από Ευρωπαίους πολίτες αναμένεται ότι θα συμβάλει: 

- στην πραγματοποίηση του στόχου να καταστεί η Κύπρος κέντρο παροχής 

υπηρεσιών και πληροφοριών, 

- στην ανάπτυξη της κινητικότητας των φοιτητών και των εκπαιδευτικών, 

- στην προσέλκυση ξένων φοιτητών στην Κύπρο και 

- στην απασχόληση επιστημονικού προσωπικού και την προσέλκυση Κυπρίων 

επιστημόνων που βρίσκονται στο εξωτερικό. 

 Αναφορικά με τις κοινωνικές επιπτώσεις από την πιθανή ίδρυση σχολών από μη 

πολίτες της ∆ημοκρατίας και από ευρωπαϊκά πανεπιστήμια, ο εκπρόσωπος του 

Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού επισήμανε στην επιτροπή τη δυνατότητα να 

διευθετηθεί με τις σχολές αυτές, όπως άλλωστε έχει διευθετηθεί και με τις υπάρχουσες 

σχολές, ότι θα έχουν πρόγραμμα για τη διδασκαλία της ελληνικής γλώσσας.  Με τον 

τρόπο αυτό θα παρέχεται η ευκαιρία στους ξένους φοιτητές να γνωρίσουν καλύτερα την 

ντόπια κουλτούρα, κάτι που σίγουρα θα έχει ευεργετικά αποτελέσματα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 

ενώπιόν της από τις αρμόδιες κυβερνητικές υπηρεσίες, εισηγείται την ψήφιση του 

νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Η επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη της το σημείωμα που 

ετοιμάστηκε από την επιτροπή Παιδείας, η οποία εξέτασε αρχικά το πιο πάνω 

νομοσχέδιο, καθώς και την εισήγησή της για ψήφιση του νομοσχεδίου όπως 
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προτείνεται, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του, γι’ αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, αν επιτρέπεται. 

 Απλώς θέλω να επισημάνω ότι πρόκειται για εναρμονιστικό νόμο, ο οποίος όμως 

θα έχει σημαντικές συνέπειες, αφού στα πλαίσια της ελευθερίας στη διακίνηση 

κεφαλαίων επιτρέπεται πλέον σε πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης να επενδύσουν στην 

τριτοβάθμια εκπαίδευση στην Κύπρο από την ένταξη και μετά.  Αυτό το πράγμα 

σημαίνει την έκδοση κάποιων κανονισμών και αναμένουμε από την εκτελεστική εξουσία 

στο ενδιάμεσο να θεσπίσει αυτούς τους κανονισμούς, που, απ’ ό,τι γνωρίζουμε, είναι 

υπό μελέτη, σχετικά με την ιδιωτική τριτοβάθμια εκπαίδευση και τη δυνατότητα 

δημιουργίας και ιδιωτικών πανεπιστημίων που εντάσσεται στα πλαίσια της πολιτικής 

που έχει αυτό το κράτος, ώστε να εξειδικευτεί στην παροχή διεθνών εκπαιδευτικών 

υπηρεσιών.  

 Επομένως, έστω και με εναρμονιστικό τρόπο, προχωρούμε στην κατεύθυνση της 

πολιτικής μας και αναμένουμε τώρα από την εκτελεστική εξουσία να ολοκληρώσει αυτή 

την προσπάθεια, φέρνοντας στη Βουλή τους κανονισμούς ή τις γενικότερες προτάσεις. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα τέσσερα άρθρα εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τέσσερα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η νομοθετική εργασία.  Προχωρούμε 

στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Είναι όπως ο κατάλογος 

ο οποίος έχει ήδη διανεμηθεί. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 

έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  

από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του 

Ταμείου Τ/Κ Περιουσιών του 

2003 Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.294.2002) 

Εσωτερικών Προσφύγων-

Εγκλωβισμένων-

Αγνοουμένων-

Παθόντων 
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2. Ο περί Θεατρικού Οργανισμού 

Κύπρου (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.295.2002) 

Παιδείας και Πολιτισμού Παιδείας 

3. Ο περί της Εγγύησης της 

Χρηματοδότησης της Εταιρείας 

ΛΟΕΛ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.296.2002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

4. Ο περί της Ευρωπαϊκής 

Σύμβασης για την Προάσπιση 

των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων 

και Θεμελιωδών Ελευθεριών 

(∆έκατο Τρίτο Πρωτόκολλο) 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.297.2002) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Εξωτερικών 

5. Ο περί Προϋπολογισμού 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.298.2002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

6. Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού του 

Ιδρύματος Κρατικών 

Υποτροφιών Κύπρου (Αρ. 1) 

Νόμος του 2002. 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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(Αρ. Φακ. 23.01.299.2002) 

7. Ο περί Κύρωσης των Πράξεων 

του 22ου Συνεδρίου της 

Παγκόσμιας Ταχυδρομικής 

Ένωσης Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.300.2002) 

Συγκοινωνιών και Έργων Εξωτερικών 

8. Έκθεση Ελεγκτικής Υπηρεσίας 

Συνεργατικών Εταιρειών για το 

έτος 2000. 

(Αρ. Φακ. 17.06.001) 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 

και Τουρισμού 

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 

9. Έκθεση του Υπουργείου 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού προς τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων, δυνάμει των 

διατάξεων του άρθρου 2 του 

Νόμου 74 του 1988. 

(Αρ. Φακ. 06.03.001.01) 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 

και Τουρισμού 

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 

10. Έγγραφο (αρ. 91/2002) 

σύμφωνα με τους περί 

Πρόσληψης Έκτακτων 

Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 

Εκπαιδευτική Υπηρεσία 

Νόμους του 1985 έως 1991. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

11. Έγγραφα (Θ. 34/2002 και Θ. Οικονομικών Οικονομικών και 
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36/2002) που αφορούν την 

εξαίρεση από την αναστολή 

πλήρωσης θέσεων πρώτου 

διορισμού στη δημόσια 

υπηρεσία, σύμφωνα με τους 

περί Αναστολής Πλήρωσης 

Θέσεων Πρώτου ∆ιορισμού στη 

∆ημόσια Υπηρεσία 

(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμους 

του 2000 έως 2001. 

(Αρ. Φακ. 15.21.001) 

Προϋπολογισμού 

12. Έγγραφο που αφορά την 

πρόσληψη έκτακτου 

προσωπικού από τον Θεατρικό 

Οργανισμό Κύπρου, δυνάμει 

του άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων 

Υπαλλήλων στην Υπηρεσία 

Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 

∆ικαίου Νόμου. 

(Αρ. Φακ. 10.10.004) 

Παιδείας και Πολιτισμού Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Κοινοτήτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 

Γιώργο Περδίκη, 

βουλευτή Κινήματος 

Εσωτερικών 
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2002. 

(Αρ. Φακ. 23.02.075.2002) 

Οικολόγων 

Περιβαλλοντιστών 

2. Ο περί Πυροβόλων Όπλων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.02.076.2002) 

Παναγιώτη ∆ημητρίου, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας 

Νομικών 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις, αυτές έχουν δοθεί γραπτώς. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.073 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 18 Οκτωβρίου 2002. 

 «Έχω παρατηρήσει ότι από τη μη λειτουργία Γραφείου και Κέντρου Επιθεώρησης 

Οχημάτων στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου δημιουργούνται σοβαρά προβλήματα 

και δυσκολίες στους μεταπωλητές αυτοκινήτων, στα γραφεία ενοικιάσεως αυτοκινήτων, 

στους μηχανικούς της επαρχίας και στο κοινό. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Είναι εις γνώσιν του υπουργείου τα προβλήματα και οι δυσκολίες που 

δημιουργούνται; 

2. Έχει πάρει το υπουργείο πολιτική απόφαση για τη δημιουργία και λειτουργία 

τέτοιου γραφείου και κέντρου στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου; 

3. Εάν ναι, πότε σκοπεύει το υπουργείο να προβεί στην υλοποίησή της;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.074 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 18 Οκτωβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στις 10 Οκτωβρίου 2002 εξερράγη σφαίρα αποθήκευσης 

υγραερίου της εταιρείας γκαζιού “SYNERGAS” παρά το διυλιστήριο Λάρνακας. 
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 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για το συμβάν αυτό, ειδικότερα γιατί δεν υπήρξε δημόσια ανακοίνωση, 

εάν υπήρξε διαρροή υγραερίου και σε ποιο βαθμό και εάν αυτή η διαρροή δυνατό να 

έχει προκαλέσει οποιαδήποτε προβλήματα υγείας ή περιβάλλοντος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.075 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 18 Οκτωβρίου 2002. 

 «Την Τετάρτη, 16 Οκτωβρίου 2002, στη Λευκωσία, όσοι συμμετείχαν στη συναυλία 

του βρετανικού συγκροτήματος “Urban Strawberry Lunch”, που οργάνωσε το Βρετανικό 

Συμβούλιο (British Council), έγιναν μάρτυρες πρωτοφανών γεγονότων. 

 Η κυπριακή αστυνομία περικύκλωσε το χώρο με ισχυρές δυνάμεις και 

συρματοπλέγματα (ουλαμό της ΜΑΑ∆, άνδρες της ΚΥΠ κ.λπ.), με σκοπό να αποτρέψει 

τη διενέργεια προγραμματισμένης εκδήλωσης διαμαρτυρίας των οικολόγων για το θέμα 

των βρετανικών βάσεων και της κεραίας στο Ακρωτήρι.  Η αστυνομία, σύμφωνα με 

δήλωση του επικεφαλής αξιωματικού, είχε οδηγίες να μην επιτρέψει εκδηλώσεις. 

 Το μέλος του κινήματος και της εκτελεστικής γραμματείας κ. Ρωξάνη Κουδουνάρη 

απομακρύνθηκε βίαια από το χώρο.  Η κ. Κουδουνάρη υπέστη φυσική και ψυχική 

ταλαιπωρία και έχει προβεί σε γραπτή καταγγελία για τη βίαιη συμπεριφορά της 

αστυνομίας. 

 Το πλέον εξωφρενικό ήταν το γεγονός ότι τις δυνάμεις της κυπριακής αστυνομίας 

καθοδήγησαν, κατά τρόπο εμφανώς προσβλητικό, οι άνδρες της προσωπικής φρουράς 

του Ύπατου Αρμοστή της Βρετανίας στην Κύπρο, ο οποίος έτυχε να παρευρίσκεται 

στην εκδήλωση. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν δικαιούται η αστυνομία να εκχωρεί επιλεκτικά το δικαίωμα ελεύθερης 
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έκφρασης στους Κυπρίους πολίτες και από πότε, καθ’ υπόδειξη ξένων, αποστερούνται 

αυτό το δικαίωμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.076 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 22 Οκτωβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι αρκετοί Κύπριοι συγγραφείς και εκδότες διατυπώνουν 

παράπονα σε σχέση με τις επιχορηγήσεις των Πολιτιστικών Υπηρεσιών του 

Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για εκδόσεις. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τις ακολουθούμενες διαδικασίες, καθώς και για τον κατάλογο των 

βιβλίων ή εκδόσεων ή εκδηλώσεων για εκδόσεις και βιβλία που επιχορηγήθηκαν από 

τις Πολιτιστικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού τα τελευταία τρία 

χρόνια. 

 Παρακαλείται επίσης να την πληροφορήσει αναλυτικά εάν λαμβάνεται υπόψη η 

σπουδαιότητα του έργου και εάν το ύψος της επιχορήγησης έχει σχέση με το κόστος και 

την ποιότητα του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.077 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Τάκη Χατζηγεωργίου στις 22 Οκτωβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η κτιριακή κατάσταση του ∆ημοτικού Σχολείου ∆ρούσιας 

θέτει σε κίνδυνο την ασφάλεια των μαθητών και των δασκάλων του. 

 Καλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

εάν έχουν παρθεί μέτρα επίλυσης των προβλημάτων του εν λόγω σχολείου και, εάν όχι, 

πότε πρόκειται να παρθούν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.078 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 22 Οκτωβρίου 2002. 
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 «Στα πρακτικά της συνεδρίας του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων της 20ής Μαΐου  

του 1997 για το δρόμο ∆εκέλειας-Πρωταρά αναφέρεται ότι η κατασκευή και η 

τοπιοτέχνηση υπηρεσιακού δρόμου θα είναι μέρος του συμβολαίου. 

 Τελικά, ενώ ο δρόμος ολοκληρώθηκε και παραδόθηκε στην κυκλοφορία, ο 

υπηρεσιακός δρόμος δεν αποτέλεσε μέρος του συμβολαίου.  Ως εκ τούτου, ο εν λόγω 

δρόμος δεν έχει κατασκευαστεί, αλλά ούτε και δημοσιεύτηκε οποιαδήποτε απόφαση για 

απαλλοτρίωση αναφορικά με την κατασκευή του. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

αν προτίθεται να προχωρήσει στην κατασκευή του υπηρεσιακού δρόμου με πρέμιξ από 

τον κόμβο του Λιοπετρίου μέχρι τον κόμβο της Αγίας Θέκλας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.079 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 22 Οκτωβρίου 2002. 

 «Υπάρχει αίτημα από μέρους του κοινοτικού συμβουλίου Σωτήρας να θεωρηθεί η 

κατασκευή του δρόμου Σωτήρας-∆ερύνειας (οδός Αμμοχώστου) κύριο οδικό δίκτυο και 

το κράτος να αναλάβει εξ ολοκλήρου τη δαπάνη κατασκευής του.  Το συμβούλιο 

δικαιολογεί το αίτημά του ως ακολούθως: 

1. Με τη λειτουργία του γυμνασίου έχει αυξηθεί κατακόρυφα η κυκλοφορία του 

δρόμου. 

2. Με την ολοκλήρωση του δρόμου Σωτήρας-Αγίας Θέκλας, ο δρόμος Σωτήρας-

∆ερύνειας θα λειτουργήσει και ως δρόμος πρόσβασης της ∆ερύνειας προς τον 

αυτοκινητόδρομο Λάρνακας-Αμμοχώστου. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο, λαμβάνοντας υπόψη το πιο πάνω ιστορικό 

της υπόθεσης, να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το κράτος προτίθεται να 

αναλάβει ολόκληρη τη δαπάνη για την κατασκευή του δρόμου Σωτήρας-∆ερύνειας.» 



 49

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.080 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 22 Οκτωβρίου 2002. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σε πιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία δημιουργίας αλιευτικού 

καταφυγίου στο Ζύγι.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.081 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 22 Οκτωβρίου 2002. 

 «Καλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε 

ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία δημιουργίας βιομηχανικών ζωνών στη Σωτήρα, 

Λιοπέτρι και Αυγόρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.082 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 22 Οκτωβρίου 2002. 

 «Αναφέρομαι σε άρθρο της αμερικάνικης εφημερίδας “Washington Times”, της 

12ης Οκτωβρίου 2002, με τίτλο “Turkey: our most underapreciated ally”, (επισυνάπτω 

αντίγραφο), καθώς και σε άλλα πρόσφατα αρνητικά για την Κύπρο και το εθνικό 

πρόβλημά της δημοσιεύματα. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο, έχοντας υπόψη το περιεχόμενο του άρθρου 

αυτού και άλλων δημοσιευμάτων, να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα 

ακόλουθα: 

1. Ποια διαβήματα έγιναν ή γίνονται σε σχέση με τέτοιου είδους δημοσιεύματα; 

2. Υπάρχει κάποια εξειδικευμένη υπηρεσία του κράτους που παρακολουθεί και 

αντιδρά συστηματικά σε σχέση με αυτά τα θέματα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.083 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 24 Οκτωβρίου 2002. 



 50

 «Έχω πληροφορηθεί ότι μετά το 1974 το Τμήμα Αρχαιοτήτων έπαψε να κηρύσσει 

αρχαία μνημεία (Α΄ και Β΄ πίνακα) στην κατεχόμενη Κύπρο. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων γιατί το Τμήμα Αρχαιοτήτων ακολουθεί αυτή την πρακτική.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.084 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 24 Οκτωβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι με απόφαση της Συμβουλευτικής Επιτροπής ∆ιαφώτισης 

έχει καταργηθεί η επιχορήγηση των κυπριακών ομογενειακών τηλεοπτικών 

προγραμμάτων στις ΗΠΑ.  Αξίζει να αναφερθεί ότι οι εν λόγω τηλεοπτικές εκπομπές για 

την Κύπρο αποτελούσαν έπαλξη αγώνα και δίαυλο ενημέρωσης για το κυπριακό 

πρόβλημα. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τους λόγους που δικαιολογούν την απόφαση της Συμβουλευτικής 

Επιτροπής ∆ιαφώτισης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.085 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 24 Οκτωβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο βιολογικός σταθμός στην Κυπερούντα, παρά το 

γεγονός ότι έχει αποπερατωθεί εδώ και δύο χρόνια, δεν τέθηκε σε λειτουργία. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων γιατί ο βιολογικός σταθμός του χωριού δε λειτουργεί και γιατί 

καθυστέρησε εξαρχής η κατασκευή του έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Ανδρέα Μουσιούττα στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.01.123, ημερομηνίας 17 Μαΐου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 
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 «Σχετικά με την πολιτική που ακολουθείται και τα μέτρα που λαμβάνονται για την 

απασχόληση παιδιών με ειδικές ανάγκες που κατοικούν στην ύπαιθρο, σας πληροφορώ 

τα ακόλουθα: 

1. Πάγια πολιτική του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων αποτελεί η 

παροχή ίσων ευκαιριών και η διασφάλιση ίσων δικαιωμάτων στα άτομα με 

αναπηρίες σε σχέση με τους άλλους πολίτες, με σκοπό την πλήρη και ισότιμη 

συμμετοχή τους στην κοινωνική και οικονομική ζωή της χώρας. 

2. Η πιο πάνω πολιτική επιτυγχάνεται, μεταξύ άλλων, με την επαγγελματική 

αποκατάσταση των ατόμων  με αναπηρίες μέσω παροχής υπηρεσιών και 

εφαρμογής προγραμμάτων σε θέματα επαγγελματικής αξιολόγησης και 

προσανατολισμού, κατάρτισης, τοποθέτησης στην ανοικτή αγορά εργασίας, 

απασχόλησης σε εργαστήρια προστατευόμενης εργασίας και αυτοεργοδότησης.  

Συγκεκριμένα, η αρμόδια υπηρεσία του υπουργείου (Υπηρεσία Μέριμνας 

Αναπήρων του Τμήματος Εργασίας) εφαρμόζει τα πιο κάτω σχέδια 

επαγγελματικής αποκατάστασης αναπήρων, τα οποία, σημειώνεται, μπορούν να 

τύχουν εφαρμογής τόσο στην πόλη όσο και στην ύπαιθρο: 

 α. Το σχέδιο αυτοεργοδότησης ατόμων με αναπηρίες, με το οποίο παρέχεται 

ποσό μέχρι £2.000, υπό μορφή χορηγίας, στα άτομα με βαριά αναπηρία και 

επιχορήγηση τόκων ύψους £300 μέχρι πέντε χρόνια για δάνειο, με σκοπό την 

αυτοεργοδότησή τους.  Επίσης, παρέχεται αυξημένη χορηγία για ομαδικά 

σχέδια ύψους £500 για κάθε πρόσθετο άτομο. 

 β. Το σχέδιο επαγγελματικής κατάρτισης ατόμων με αναπηρίες (σε ειδικότητες 

που δεν προσφέρει το Κέντρο Επαγγελματικής Αποκατάστασης Αναπήρων), 

με το οποίο παρέχεται ποσό μέχρι £1.000, υπό μορφή επιδότησης 

διδάκτρων ατόμων με αναπηρίες, με σκοπό την παρακολούθηση κάποιου 
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προγράμματος κατάρτισης το οποίο θα διευκολύνει την εργοδότησή τους ή 

την ανέλιξη στην εργασία τους. 

 γ. Το σχέδιο παροχής οικονομικής βοήθειας σε εργοδότες για διαμόρφωση 

χώρων και τροποποίηση μηχανημάτων, με το οποίο παρέχεται ποσό μέχρι 

£500, υπό μορφή χορηγίας σε εργοδότες, για δημιουργία εργονομικών 

διευκολύνσεων στους χώρους εργασίας, με σκοπό τη διευκόλυνση της 

πρόσληψης ατόμων με αναπηρίες. 

 δ. Το σχέδιο απασχόλησης με στήριξη, το οποίο σκοπό έχει την εργοδότηση 

ατόμων με σοβαρές αναπηρίες στην ανοικτή αγορά εργασίας, με την παροχή 

προσωπικής κυρίως στήριξης μέσω εκπαιδευμένου καθοδηγητή.  Με το 

σχέδιο δίδεται χορηγία μέχρι £6.000 το χρόνο σε οργανώσεις/σωματεία που 

προτίθενται να εφαρμόσουν σχετικά προγράμματα για κάλυψη των εξόδων 

των υπηρεσιών στήριξης. 

3. Όσον αφορά ειδικότερα στο σχέδιο απασχόλησης με στήριξη (δ. ανωτέρω), 

εναπόκειται στους γονείς και τους άλλους ενδιαφερομένους η πρωτοβουλία για 

ίδρυση σωματείου και η υποβολή σχετικής αίτησης για την παροχή χορηγίας.  

Σημειώνεται ότι τόσο η Υπηρεσία Μέριμνας Αναπήρων όσο και η Επιτροπή 

Προστασίας Νοητικά Καθυστερημένων Ατόμων, που βοηθά στην επίβλεψη του 

όλου σχεδίου και χρηματοδοτεί ένα από τα προγράμματα, έχουν συμβουλεύσει 

κατ’ επανάληψη γονείς ανάπηρων παιδιών που κατοικούν στο χωριό Μανδριά και 

στη γύρω περιοχή να προβούν στις πιο πάνω ενέργειες. 

4. Ενδεικτικά αναφέρεται ότι στο παρόν στάδιο λειτουργούν δεκαπέντε τέτοια 

προγράμματα, από τα οποία τα δύο στην ύπαιθρο, στο Λιοπέτρι της επαρχίας 

Αμμοχώστου. 
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5. Σε ό,τι αφορά θέματα γενικότερης φροντίδας των ατόμων με αναπηρίες, παροχή 

ημερήσιας φροντίδας, ιατρικών υπηρεσιών, απασχόλησης κ.ά., το Τμήμα 

Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας (ΤΥΚΕ), στα πλαίσια της πολιτικής του για 

κινητοποίηση και οργάνωση των κοινοτήτων και των πολιτών, με στόχο τον 

εντοπισμό και την αντιμετώπιση κοινωνικών αναγκών και προβλημάτων, παρέχει 

τεχνική και οικονομική βοήθεια σε εθελοντικούς οργανισμούς για την ανάπτυξη 

σχετικών προγραμμάτων. 

6. Μέσα στα πιο πάνω πλαίσια, το Συμβούλιο Κοινοτικής Ευημερίας (ΣΚΕ) 

Πελενδρίου αποφάσισε να αναλάβει την ανάπτυξη τέτοιων προγραμμάτων, που 

θα καλύψουν τις ανάγκες τόσο της κοινότητας Πελενδρίου όσο και των γειτονικών 

κοινοτήτων, συμπεριλαμβανομένης και της κοινότητας Μανδριών, και έχει ζητήσει 

σχετική βοήθεια από τις αρμόδιες υπηρεσίες του ΤΥΚΕ.  Επίσης, αναφέρεται ότι 

στο ΣΚΕ Πελενδρίου έχει παραχωρηθεί έκταση κρατικής γης και έχουν εκπονηθεί 

σχετικά σχέδια για την υλοποίηση των εν λόγω προγραμμάτων. 

7. Για τις πιο πάνω ενέργειες/στόχους έχουν ενημερωθεί επανειλημμένα οι γονείς 

των ατόμων με αναπηρίες που διαμένουν στην κοινότητα Μανδριών από το Τμήμα 

Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας. 

8. Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει θέσει σαν πρώτη 

προτεραιότητα την αναβάθμιση των προσφερομένων υπηρεσιών προς τα άτομα 

με αναπηρίες, ιδιαίτερα στον τομέα της απασχόλησης και επαγγελματικής 

εκπαίδευσης, για να συνάδουν με τις συνεχώς αναβαθμιζόμενες ανάγκες τους, 

καθώς και με τις επικρατούσες τάσεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Όπως είναι 

γνωστό, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει κηρύξει το 2003 ευρωπαϊκό έτος αναπήρων 

και προγραμματίζονται να διεξαχθούν διάφορες εκδηλώσεις από μέρους της 

πολιτείας. 
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9. Συγκεκριμένα, στα πλαίσια των πιο πάνω επιδιώξεων, ετοιμάζονται κανονισμοί, με 

βάση το άρθρο 5 του περί Ατόμων με Αναπηρίες Νόμου του 2000, που προνοεί 

για “ίση μεταχείριση στον τομέα της απασχόλησης” και περιλαμβάνει, μεταξύ 

άλλων, “την εισαγωγή σχεδίων απασχόλησης ατόμων με αναπηρία με την παροχή 

κινήτρων προς τους εργοδότες” και “τη λειτουργία ειδικών σχεδίων απασχόλησης 

στον κρατικό και ιδιωτικό τομέα, μέσω παροχής οικονομικών κινήτρων”. 

10. Παράλληλα, κατά την ετοιμασία του εθνικού σχεδίου ανάπτυξης 2004-2006, έχουν 

περιληφθεί εισηγήσεις για την εισαγωγή μέτρων που αφορούν στην επαγγελματική 

αποκατάσταση των ατόμων με αναπηρίες. 

 Λυπούμαι ειλικρινά για την καθυστέρηση στην απάντηση της πιο πάνω 

ερώτησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.124, ημερομηνίας   17 

Μαΐου 2002 , του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Σχετικά με την ανάγκη κατασκευής γέφυρας μέσα από το φράγμα Γερμασόγειας 

για αλλαγή όδευσης του δρόμου Γερμασόγειας-Ακρούντας, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Η αρχική εκτίμηση της δαπάνης για την κατασκευή της γέφυρας ανερχόταν στο 

ποσό των £350.000.  Το ποσό εγκρίθηκε με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, με 

αρ.  50.848 και ημερομηνία 17 ∆εκεμβρίου 1999 και αφορούσε την κατασκευή γέφυρας 

πλάτους δέκα μέτρων, χωρίς κατασκευή πεζοδρομίων.  Κατά τη διάρκεια σύσκεψης 

που πραγματοποιήθηκε στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων στις 17 Ιουλίου 2002, στην 

παρουσία όλων των εμπλεκομένων φορέων, αποφασίστηκε όπως η γέφυρα 

κατασκευαστεί με πλάτος δωδεκάμισι μέτρων και με εκατέρωθεν πεζοδρόμια.  Επίσης, 

αποφασίστηκε αλλαγή στις σεισμικές παραμέτρους που θα χρησιμοποιηθούν για τη 
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μελέτη του πιο πάνω έργου με βάση τις πιο πάνω αλλαγές.  Το κόστος για την 

κατασκευή της γέφυρας θα ανέλθει στο ποσό των £475.000. 

 Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έχει αναλάβει να προχωρήσει στην ετοιμασία μελέτης 

για το πιο πάνω έργο και παράλληλα να ζητήσει και τις απόψεις  της Υπηρεσίας 

Περιβάλλοντος.  Η κατασκευή της γέφυρας θα γίνει με την επίβλεψη του Τμήματος 

∆ημοσίων Έργων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.01.157, ημερομηνίας 17 Ιουλίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με τον κίνδυνο που αντιμετωπίζει η κυπριακή μέλισσα από την 

εισαγωγή ξένης φυλής μελισσών, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μετά από δημοσίευμα της τουρκοκυπριακής εφημερίδας “Γενί Ντουζέν” στις 3 

Σεπτεμβρίου του 1990 για εισαγωγή νέου είδους μελισσών, της “caucasia bee”, στα 

κατεχόμενα, η κυβέρνηση διαμαρτυρήθηκε αμέσως στα Ηνωμένα Έθνη για την ενέργεια 

των Τούρκων μελισσοκόμων, γιατί από μια ανεξέλεγκτη διασταύρωση δε γνωρίζει 

κανείς τι καινούριο υβρίδιο θα προκύψει και ποιες θα είναι οι συνέπειες για τα 

χαρακτηριστικά και την απόδοση της κυπριακής φυλής.  Παράλληλα, άρχισε η 

παρακολούθηση για τυχόν μετακίνηση σμηνών από τα κατεχόμενα προς τις ελεύθερες 

περιοχές.  Στη συνέχεια λήφθηκαν δείγματα μελισσών από μελισσοκομεία που 

βρίσκονται κοντά στα κατεχόμενα και συγκεκριμένα από την περιοχή των χωριών 

Κατύδατα, Λινού και Φλάσου, γιατί, όπως αναφέρθηκε στο δημοσίευμα της εφημερίδας, 

το νέο είδος αυτής της μέλισσας εγκαταστάθηκε στα Καζιβερά της περιοχής Μόρφου. 
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 Τα δείγματα στάλθηκαν στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήμιο Θεσσαλονίκης και, μέσα 

στα πλαίσια των υποχρεώσεών τους, φοιτητές του πανεπιστημίου διεξήγαγαν 

βιομετρική μελέτη σε μερικά από τα μορφολογικά γνωρίσματα της κυπριακής μέλισσας. 

 Έγιναν δύο τέτοιες μελέτες, η μία το 1991 από τον Ιωάννη Χαραλαμπίδη και η 

άλλη το 1993 από τον Ιωάννη Βιολάρη.  Και οι δύο μελέτες έγιναν κάτω από την 

επίβλεψη του Κύπριου καθηγητή στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήμιο κ. Ανδρέα 

Θρασυβούλου.  Το συμπέρασμα και από τις δύο μελέτες είναι ότι η κυπριακή φυλή 

μελισσών (apis melifera cypria) δεν αποτελείται από ομοιόμορφους πληθυσμούς, αλλά 

υπάρχει υβριδισμός της φυλής.  Οι συγκρίσεις έγιναν με προηγούμενες μελέτες της 

κυπριακής φυλής. 

 Η κατάσταση από τότε μέχρι σήμερα παρακολουθείται στενά και κατά καιρούς 

λαμβάνονται δείγματα για περαιτέρω έρευνες.  

 Σε επαφές που είχαν οι αρμόδιοι λειτουργοί του υπουργείου με τον επιβλέποντα 

καθηγητή μελισσοκομίας στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήμιο Θεσσαλονίκης, ο καθηγητής 

τούς διαβεβαίωσε πως, αν δε συνεχιστεί για αρκετά χρόνια η εισαγωγή νέου είδους 

μελισσών, τότε οι διασταυρωμένες οικογένειες θα εξασθενήσουν και θα επικρατήσει 

ξανά η ντόπια φυλή.  Ανεξάρτητα όμως από τις συνέπειες στην ντόπια φυλή, η 

κυβέρνηση, εφόσον δεν μπορεί να επέμβει στις κατεχόμενες περιοχές, δεν μπορεί να 

εμποδίσει  την τυχόν συνέχιση των εισαγωγών σμηνών από την Τουρκία.   Επιπλέον, 

είναι ορατοί οι κίνδυνοι εισαγωγής ασθενειών των μελισσών από τη χώρα αυτή.  Το 

αρμόδιο τμήμα του υπουργείου παρακολουθεί την κατάσταση μέσα στα πλαίσια των 

δυνατοτήτων του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Άμυνας κ. Σωκράτη 

Χάσικου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.026, ημερομηνίας 23 Αυγούστου 2002, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 
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 «Αναφορικά με την ενοικίαση ελικοπτέρου (Ε/Π) Mi-26T για σκοπούς 

δασοπυρόσβεσης, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Ε/Π Mi-26T ενοικιάστηκε για περίοδο τεσσάρων μηνών, από τον Ιούλιο 2002, 

με συνολικό τίμημα $1.140.000. 

 Στο πιο πάνω τίμημα περιλαμβάνονται βασικά τα εξής: 

1. Κόστος επάνδρωσης, χειρισμού, συντήρησης και επισκευών του Ε/Π. 

2. Πενήντα ώρες πτήσης το μήνα, το μέγιστο. 

3. Κόστος διαμονής, διατροφής και διακίνησης όλου του προσωπικού της εταιρείας. 

 Η πλευρά μας έχει βασικά τις εξής υποχρεώσεις: 

1. ∆ιάθεση κατάλληλου χώρου στάθμευσης του Ε/Π και συνήθων διευκολύνσεων 

αεροδρομίου χωρίς καταβολή τελών κ.λπ. 

2. Παροχή καυσίμων και ελαιολιπαντικών. 

 Μέχρι σήμερα το Ε/Π χρησιμοποιήθηκε σε αποστολές δασοπυρόσβεσης συνολικά 

για δεκαεννέα ώρες πτήσης περίπου. 

 Ο κάδος πυρόσβεσης που φέρει το Ε/Π (ο μόνος που διαθέτει) είναι τύπου VSU-

15, χωρητικότητας 15.000 λίτρων. 

 Μέχρι σήμερα χορηγήθηκαν στο Ε/Π 70.000 λίτρα καυσίμων, κόστους £9.800 

περίπου. 

 Η αποτελεσματικότητα ενός Ε/Π στη δασοπυρόσβεση είναι ευθέως ανάλογη με 

τον όγκο του νερού που μπορεί τούτο να μεταφέρει.  Το συγκεκριμένο Ε/Π μεταφέρει το 

μεγαλύτερο όγκο νερού από όλα τα υφιστάμενα Ε/Π παγκοσμίως.  Η Ελλάδα (μεταξύ 

άλλων χωρών) ενοικιάζει τρία με τέσσερα Ε/Π αυτού του τύπου για σκοπούς 

δασοπυρόσβεσης. 



 58

 Αναφορικά με την πτώση ρωσικού Ε/Π ίδιου τύπου στην Τσετσενία στις 19 

Αυγούστου 2002, σύμφωνα με το διεθνή τύπο, αυτή οφειλόταν σε κατάρριψή του με 

αντιαεροπορικό κατευθυνόμενο βλήμα τύπου “STRELA”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Υγείας κ. Φρίξου 

Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.168, ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2002, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης Παπαδοπούλου. 

 «Αναφορικά με τα προβλήματα από τα υψηλά νοσήλια στα κρατικά νοσοκομεία, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Οι περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών Γενικοί Κανονισμοί του 

2000 (Κ∆Π 225/2000), οι οποίοι τέθηκαν σε εφαρμογή την 1η Ιανουαρίου 2001, 

τροποποίησαν και ενοποίησαν τους αντίστοιχους κανονισμούς που ίσχυαν μέχρι 

την 31η ∆εκεμβρίου 2000. 

2. Οι βασικότερες αλλαγές που επέφεραν οι πιο πάνω κανονισμοί στο σύστημα 

παροχής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης από τις Κρατικές Υπηρεσίες Υγείας 

είναι η αύξηση των εισοδηματικών ορίων για κατάταξη ασθενών σε δικαιούχους 

και μη δικαιούχους, η κατάργηση του πιστοποιητικού απορίας του κοινοτάρχη ως 

μέσου βεβαίωσης των εισοδημάτων και η αντικατάστασή του με υπεύθυνη 

δήλωση εισοδημάτων από τους αιτητές, η αύξηση των τελών για εξωτερικούς και 

εσωτερικούς ασθενείς και η πρόνοια για μείωση των τελών για εσωτερικούς μη 

δικαιούχους ασθενείς ανάλογα με το οικογενειακό εισόδημα. 

3. Τα εισοδηματικά όρια που προβλέπουν οι πιο πάνω κανονισμοί για δικαιούχους 

“Α” (δωρεάν περίθαλψη) και δικαιούχους “Β” (περίθαλψη έναντι μειωμένων τελών) 

είναι ως εξής: 

Σύνθεση Οικογένειας ∆ικαιούχοι “Α” 

£ 

∆ικαιούχοι “Β” 

£ 
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α.  Άτομο χωρίς εξαρτωμένους              0-6.000    6.001- 9.000 

β.  ∆ιμελής οικογένεια              0-10.000 10.001-14.000 

γ.  Τριμελής οικογένεια              0-10.600 10.601-14.600 

δ.  Τετραμελής οικογένεια              0-11.200 11.201-15.200 

ε.  Πενταμελής οικογένεια              0-11.800 11.801-15.800 

στ.  Πολύτεκνες οικογένειες Ανεξάρτητα από 

εισόδημα 

 

Επιπλέον, ορισμένες ομάδες χρόνιων ασθενών, οι οποίες περιλαμβάνονται στο 

Παράρτημα Α´, τυγχάνουν δωρεάν περίθαλψης ή δωρεάν φαρμακευτικής αγωγής 

ανεξάρτητα από τα εισοδήματά τους.  Σημειώνεται ότι δωρεάν περίθαλψη 

δικαιούνται χωρίς εισοδηματικά κριτήρια οι κρατικοί αξιωματούχοι, οι βουλευτές, οι 

κρατικοί υπάλληλοι και οι κυβερνητικοί εργάτες, οι φοιτητές του Πανεπιστημίου 

Κύπρου κ.ά. 

4. Ειδικότερα, όσον αφορά τα τέλη για εξωτερικούς ασθενείς, οι δικαιούχοι δωρεάν 

περίθαλψης καταβάλλουν £1 ανά ιατρική επίσκεψη.  Οι δικαιούχοι “Β” 

καταβάλλουν £3 για επίσκεψη στο γενικό γιατρό και £4 για επίσκεψη σε ειδικό 

γιατρό και το 50% των τελών για φάρμακα, εργαστηριακές και άλλες εξετάσεις και 

υπηρεσίες που τους παρέχονται ως εξωτερικούς ασθενείς. 

  Οι μη δικαιούχοι καταβάλλουν £7 για επίσκεψη σε γενικό γιατρό και £10 για 

επίσκεψη σε ειδικό γιατρό και τα τέλη για εργαστηριακές και άλλες εξετάσεις και 

υπηρεσίες που τους παρέχονται ως εξωτερικούς ασθενείς.  Φάρμακα δεν 

πωλούνται σε μη δικαιούχους, εκτός αν αυτά δε διατίθενται σε ιδιωτικά φαρμακεία. 

5. Οι δικαιούχοι “Α” δεν καταβάλλουν κανένα τέλος ως εσωτερικοί ασθενείς, ενώ οι 

δημόσιοι υπάλληλοι, περιλαμβανομένων και των συνταξιούχων καταβάλλουν 
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ημερήσιο τέλος ύψους £10, £5 και £3 για την πρώτη θέση, δεύτερη θέση και τρίτη 

θέση νοσηλείας αντίστοιχα. 

 Οι μη δικαιούχοι καταβάλλουν για διαμονή, διατροφή και νοσηλευτική φροντίδα 

ημερήσιο τέλος ύψους £60, £50, £35 ανάλογα με τη θέση νοσηλείας (πρώτη θέση, 

δεύτερη θέση και τρίτη θέση) και τέλος £100 για νοσηλεία σε μονάδες εντατικής 

θεραπείας.  Επιπλέον, καταβάλλουν τα τέλη για εγχειρήσεις, φάρμακα, 

εργαστηριακές και άλλες εξετάσεις και υπηρεσίες που παρέχονται στον ασθενή 

κατά τη διάρκεια της παραμονής του στο νοσοκομείο. 

 Οι μη δικαιούχοι πολίτες της ∆ημοκρατίας δικαιούνται μείωση  των πιο πάνω 

τελών ανάλογα με το εισόδημα και τη σύνθεση της οικογένειάς τους.  

 Το ανώτατο ποσοστό για τέλη νοσηλείας που καλούνται να καταβάλουν οι 

δικαιούχοι “Β” και μη δικαιούχοι και το οποίο καθορίζεται ανάλογα με το εισόδημά 

τους φαίνεται στον παρακάτω πίνακα: 

Ετήσιο εισόδημα Συντελεστής επιβάρυνσης 

εισοδήματος για τέλη και 

δικαιώματα 

α. Άτομο χωρίς εξαρτωμένους  

 Για το ποσό μέχρι £6.000: μηδέν 

 Για το ποσό από £6.001 μέχρι £10.000: 20% 

 Για το ποσό από £10.001 μέχρι £15.000: 30% 

 Για το ποσό από £15.001 και πέραν 

αυτού: 

 

40% 

β. Μέλος οικογένειας  

 Για το ποσό μέχρι £10.001, πλέον £600 

για κάθε εξαρτώμενο τέκνο: 

 

μηδέν 
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 Για το ποσό από £10.001, πλέον £600 

για κάθε εξαρτώμενο τέκνο μέχρι 

£13.000: 

 

 

20% 

 Για το ποσό από £13.001 μέχρι £20.000: 30% 

 Για το ποσό από £20.001 και πέραν 

αυτού: 

 

40% 

 Παραδείγματα ετήσιας επιβάρυνσης για δικαιούχους “Β” και μη δικαιούχους 

δίνονται στο Παράρτημα Β´. 

6. Το Υπουργείο Υγείας μελετά ήδη την αναθεώρηση των εισοδηματικών ορίων, 

έχοντας υπόψη ότι τα ισχύοντα εισοδηματικά όρια καθορίστηκαν με βάση τα 

δεδομένα του 1999 και ότι αυτά πρέπει να αναθεωρούνται ανά διετία, 

λαμβάνοντας υπόψη τις αλλαγές στο γενικό επίπεδο εισοδημάτων.  Ταυτόχρονα 

επανεξετάζεται και ο κατάλογος των χρόνιων ασθενειών (Παράρτημα Α´), με 

σκοπό τη συμπερίληψη ασθενειών που δεν καλύπτονται σήμερα και συνεπάγονται 

δαπανηρές θεραπείες. 

 Αναμένεται ότι εντός του προσεχούς Οκτωβρίου θα κατατεθούν στη Βουλή των 

Αντιπροσώπων τροποποιητικοί κανονισμοί, με στόχο να τεθούν σε εφαρμογή την 1η 

Ιανουαρίου 2003.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Ουράνιου Ιωαννίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.029, 

ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού 

κ. Άριστου Χρυσοστόμου. 

 «Αναφορικά με την ίδρυση Πανεπιστημίου Εφαρμοσμένων Επιστημών και Τεχνών 

στη Λεμεσό, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει αποστείλει το νομοσχέδιο για την 

ίδρυση του Πανεπιστημίου Εφαρμοσμένων Επιστημών στη Βουλή για έγκριση.  Μετά 

την ψήφιση του νομοσχεδίου, θα διοριστεί προσωρινή διοικούσα επιτροπή, η οποία θα 

προχωρήσει στις απαιτούμενες ενέργειες για την ίδρυση και λειτουργία του 

πανεπιστημίου. 

 Σημειώνεται ότι η εξέταση του θέματος από την επιτροπή Παιδείας της Βουλής 

άρχισε την Τρίτη, 15 Οκτωβρίου 2002, και αναμένεται να συνεχισθεί με γοργούς 

ρυθμούς μέχρι την ολοκλήρωση και προώθηση του θέματος στην ολομέλεια. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες ή 

διευκρινίσεις τυχόν χρειαστείτε.»  

Απάντηση ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.01.125, ημερομηνίας 17 Μαΐου 2002 , του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Σχετικά με τυχόν επιπτώσεις στην υγεία των καταναλωτών από υδρευτικά δίκτυα 

κατασκευασμένα από αμιαντοσωλήνες, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Παγκόσμια Οργάνωση Υγείας [World Health Organisation (WHO)] έχει μελετήσει 

το θέμα και έχει αποφασίσει να μην προτείνει τον καθορισμό ανώτατου ορίου 

περιεκτικότητας ινών αμιάντου στο πόσιμο νερό λόγω έλλειψης αποδεικτικών στοιχείων 

για το ότι η πόση νερού που περιέχει ίνες αμιάντου είναι επιβλαβής στην υγεία των 

καταναλωτών.  Σχετική είναι η ανακοίνωση “CEHA NEWSLETTER” (Issue No. 14, 

September 1994) της WHO, που επισυνάπτεται. 

 Τον περασμένο Μάιο, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ζήτησε από την Παγκόσμια 

Οργάνωση Υγείας να πληροφορηθεί αν υπήρξαν οποιεσδήποτε εξελίξεις για το θέμα.  Η 

απάντηση ήταν ότι προς το παρόν οι οδηγίες (guidelines) της οργάνωσης σχετικά με το 
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θέμα των ινών αμιάντου παραμένουν ως έχουν.  Επισυνάπτεται η σχετική επιστολή της 

WHO, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2002.» 

Σημ.:  Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.01.154, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ανδρέα Παπαπολυβίου. 

 «Αναφορικά με τις ζημιές σε γεωργικές καλλιέργειες από τη διακοπή ψεκασμών, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η επανέναρξη των αεροψεκασμών για προστασία των γεωργικών καλλιεργειών 

και του περιβάλλοντος τόσο σε επιλεγμένους όσο και σε απρόσιτους χώρους δεν 

ενδείκνυται για τους πιο κάτω λόγους: 

1. Τεχνικές δυσκολίες για την εφαρμογή των αεροψεκασμών 

Από τεχνικής πλευράς οι αεροψεκασμοί δεν ενδείκνυνται λόγω του 

μικροτεμαχισμού, του ανάμικτου των φυτειών, των διαφόρων προβλημάτων 

φυτοϋγείας και της ακανόνιστης κατανομής του ψεκαστικού διαλύματος στις 

φυτείες.  Ειδικά για τις ελιές και τα αμπέλια έχει αποδειχθεί στο παρελθόν, μετά 

από αξιολόγηση αεροψεκασμών, ότι δε γίνεται η επιθυμητή κάλυψη.  Συνήθως, 

στις ελιές γίνεται καθολικός ψεκασμός κατά λωρίδες, ενώ στα αμπέλια δεν 

καλύπτονται τα τσαμπιά των σταφυλιών με ψεκαστικό διάλυμα, με αποτέλεσμα την 

προσβολή τους από το έντομο της Ευδεμίδας.  Για το λόγο αυτό οι αεροψεκασμοί 

στα αμπέλια σταμάτησαν πριν από την απαγόρευσή τους. 
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2. Ασφάλεια ανθρώπων, ζώων, πουλιών και περιβάλλοντος 

∆εν υπάρχουν αμιγείς γεωργικές περιοχές.  Οι περιοχές αυτές καλύπτονται με 

διάφορες φυτείες, είναι ανάμικτες με σπίτια, γειτονεύουν με χωριά και πόλεις και 

τουριστικές εγκαταστάσεις ή διασχίζονται με δρόμους μεγάλης κυκλοφορίας.  Αυτά 

δε συνηγορούν με τις τελευταίες αρχές για ασφάλεια του ανθρώπου, της άγριας 

ζωής και του περιβάλλοντος, καθώς και για την τουριστική ανάπτυξη. 

3. Κοινωνικοί λόγοι 

∆ιάφοροι φορείς και οργανώσεις δέχθηκαν με ανακούφιση την κατάργηση των 

αεροψεκασμών.  Επαναφορά τους θα δημιουργήσει αναστάτωση σε όλους αυτούς 

τους φορείς, ιδιαίτερα στις περιβαλλοντικές οργανώσεις. 

4. Μείωση της χρήσης/εξάρτησης από τα φυτοφάρμακα  

 Οι νέες αρχές φυτοπροστασίας και διαχείρισης των εχθρών των φυτών (IPM) και 

των φυτειών (ICM) έχουν ως βασική αρχή τη μείωση της χρήσης των χημικών 

παρασκευασμάτων και την εκλεκτική τους χρήση σε ειδικές περιπτώσεις έξαρσης 

των εχθρών στις φυτείες.  Οι αρχές αυτές δε συνάδουν με τους αεροψεκασμούς 

που ισοδυναμούν με ευρεία κάλυψη μιας φυτείας ή και ολόκληρης της περιοχής με 

φυτοφάρμακα. 

5. ∆ιατάραξη της βιολογικής ισορροπίας 

Έχει παρατηρηθεί ότι με τη συνεχή χρήση πολυδύναμων εντομοκτόνων και 

ιδιαίτερα με αεροψεκασμούς που εξασφαλίζουν γρήγορη και ευρεία κάλυψη των 

φυτειών καταστρέφονται οι φυσικοί εχθροί (παρασιτοειδή και αρπακτικά, έντομα 

και ακάρεα) και έτσι τα έντομα επανέρχονται γρήγορα ή ακόμα δημιουργούνται 

νέοι εχθροί που παλαιότερα ήταν σε χαμηλούς πληθυσμούς και δεν προκαλούσαν 

ζημιά στις φυτείες (π.χ. κοκκοειδή έντομα). 
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6. Βιολογική παραγωγή, νέες απαιτήσεις καταναλωτών και ρυθμίσεις 

Ευρωπαϊκής Ένωσης για τα φυτοφάρμακα 

Οι αεροψεκασμοί σε μια περιοχή δεν μπορούν να συνυπάρξουν με τη βιολογική 

παραγωγή της ελιάς και των άλλων καλλιεργειών, γιατί με την ελάχιστη “μόλυνση” 

με τα ψεκαστικά σταγονίδια η καλλιέργεια θεωρείται ως συμβατική παραγωγή.  

Επιπλέον, τονίζεται ότι οι απαιτήσεις του καταναλωτή για γεωργικά προϊόντα 

δίχως υπολείμματα φυτοφαρμάκων, καθώς και οι νέες ρυθμίσεις της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης για τη χρήση των γεωργικών φαρμάκων και τα υπολείμματά τους στα 

προϊόντα και τη μόλυνση του περιβάλλοντος δε συνάδουν με τη διενέργεια 

αεροψεκασμών κάτω από τα κυπριακά δεδομένα (μικροτεμαχισμός, ποικιλία 

φυτειών, εχθρών κ.λπ.). 

 Έχοντας υπόψη τα πιο πάνω προβλήματα, οι αεροψεκασμοί επιτρέπονται μόνο 

για προστασία των δασών από το έντομο “πιτυοκάμπη” με τη χρήση ειδικών-

εκλεκτικών εντομοκτόνων (Βάκιλος, Dimilin, Tracer κ.ά.), καθώς και σε ειδικές 

περιπτώσεις για έντομα υγειονομικής σημασίας (π.χ. καταπολέμηση 

λεπτοκώνωπα στην περιοχή του Αμιάντου). 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, για να βοηθήσει 

τους ελαιοκαλλιεργητές να καταπολεμήσουν το δάκο με χαμηλό κόστος, προωθεί τα πιο 

κάτω μέτρα: 

1. Προώθηση των από εδάφους δολωματικών ψεκασμών 

 Για την ταυτόχρονη και ομαδική καταπολέμηση του δάκου της ελιάς, το Τμήμα 

Γεωργίας συνεχίζει, όπως και τα προηγούμενα χρόνια, την παρακολούθηση του 

πληθυσμού του δάκου με την τοποθέτηση ειδικών δακοπαγίδων σε όλες τις 

περιοχές που υπάρχουν ελιές και ειδικά στους συνδέσμους προστασίας της ελιάς.  

Ανάλογα με τους πληθυσμούς, εκδίδονται ανακοινώσεις για τους αναγκαίους 



 66

ψεκασμούς, που περιλαμβάνουν και οδηγίες για τα εντομοκτόνα που θα πρέπει να 

χρησιμοποιούνται.  Επιπρόσθετα, λειτουργοί του Τμήματος Γεωργίας συνεχίζουν 

την ατομική και ομαδική διαφώτιση των ελαιοπαραγωγών για την ορθή 

καταπολέμηση του δάκου της ελιάς. 

 Στις περιοχές που λειτουργούν σύνδεσμοι προστασίας της ελιάς παραχωρείται 

κυβερνητική επιχορήγηση που καλύπτει μέχρι και το 30% των εξόδων λειτουργίας 

τους.  Επιπρόσθετα, τα μέλη του συνδέσμου επωφελούνται με πιο χαμηλές τιμές 

των εντομοκτόνων και πρωτεϊνών, λόγω της προμήθειάς τους με τη διαδικασία 

των προσφορών. 

2. Καταπολέμηση του δάκου με νέες μεθόδους 

 Για την καταπολέμηση του δάκου με νέες μεθόδους συνεχίζεται η δοκιμή σε ευρεία 

κλίμακα διαφόρων τύπων οικολογικών δακοπαγίδων, καθώς και οι δολωματικοί 

ψεκασμοί με τη χρήση του νεότερου εντομοκτόνου βιολογικής προέλευσης 

“tracer”.  Οι προσπάθειες έγιναν με τη συνεργασία των συνδέσμων προστασίας 

της ελιάς στις περιοχές που λειτουργούν και με αντιπροσωπευτικό αριθμό 

ελαιοπαραγωγών όλων των επαρχιών.  Οι προσπάθειες συνεχίζονται με  

 ενθαρρυντικά αποτελέσματα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Οικονομικών κ. Τάκη 

Κληρίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.046, ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 

2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου Κληρίδη. 

 «Αναφορικά με τη συνεισφορά της Κύπρου στον προϋπολογισμό της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Κατά τις διαπραγματεύσεις του Κεφαλαίου 29 “Προϋπολογισμός και Άλλα 

Οικονομικά Θέματα”, κάτω από το οποίο εμπίπτουν οι υπολογισμοί των ιδίων πόρων 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης(ΕΕ), δηλαδή το ύψος των συνεισφορών των υπό ένταξη 
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χωρών μελών, έχει αποφασιστεί για τη χρονική περίοδο 2004-2006 οι νέες χώρες μέλη 

να μην είναι οικονομικά σε δυσμενέστερη θέση από αυτή που ήταν το χρόνο αμέσως 

πριν από την ένταξη. 

 Όσον αφορά στην περίοδο από το 2007 και μετά, δεν είμαστε σε θέση να 

γνωρίζουμε το ύψος των συνεισφορών μας ως χώρα μέλος, εφόσον το καθεστώς των 

ιδίων πόρων θα τύχει επανεξέτασης και τροποποίησης από την Ευρωπαϊκή Ένωση.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα ξεκινήσουμε με τη 

συνέχιση της συζήτησης, αν υπάρχουν ομιλητές, στο θέμα του χρηματιστηρίου, αλλά 

θέλω να σας πω ότι κοινή συναινέσει θα πρέπει στην ερχόμενη συνεδρία της Βουλής να 

κλείσουμε αυτό το θέμα, διότι πλατειάζει και στο τέλος της ημέρας δε θα βγάλουμε 

λογαριασμό.  Γι’  αυτό, θα παρακαλέσω πάρα πολύ τους συναδέλφους ή τις 

συναδέλφισσες που θα ήθελαν να μιλήσουν να το δηλώσουν, ώστε να καταρτιστεί από 

τώρα ένας κατάλογος, για να γνωρίζουμε και το χρόνο τον οποίο θα διαθέσουμε και με 

την παράκληση οι ομιλίες, αν είναι δυνατό, να είναι κάπως σύντομες. 

 Κύριε Συλλούρη, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Συμφωνώ με την παράκλησή σας, αλλά θα ήταν καλό να διευκρινίσουμε κατά 

πόσο θα γίνουν και δευτερολογίες, για να παρθεί κατάλογος και δευτερολογιών σήμερα, 

ώστε να φροντίσουμε για το χρόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούγεται.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πολύ σωστά.  Η δική μου άποψη είναι ότι για το θέμα αυτό δε χρειάζονται 

δευτερολογίες.  Αυτή είναι η άποψη από την έδρα εδώ και, αν κρίνετε και εσείς ότι δε 

χρειάζεται, να κλείσουμε το θέμα με τις πρωτολογίες και με το κλείσιμο εκείνων που 

έχουν εγγράψει το θέμα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Επειδή νομίζω ότι θα δυσκολευτούμε να συμφωνήσουμε στο να μην υπάρχουν 

δευτερολογίες, θα εισηγούμουν πέντε, δέκα λεπτά ένας εκ μέρους κάθε κόμματος να 

δευτερολογήσει, συν ο πρόεδρος της επιτροπής, αν θέλει να πει δυο λόγια, να 

ανακεφαλαιώσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πρώτα να δούμε αν υπάρχουν ομιλητές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε γραμματέα, χειρίζομαι το θέμα από την έδρα.  Θα δούμε αν υπάρχουν 

ομιλητές. 

 Η κ. Βασιλείου. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Απλώς για να ξέρουμε για τι πράγμα μιλούμε, κύριε Πρόεδρε.  Μιλάτε μόνο για το 

θέμα του χρηματιστηρίου ή για όλα τα θέματα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, όχι!  Μιλώ για το θέμα του χρηματιστηρίου, το οποίο εδώ και μερικές 

συνεδρίες συζητείται και, για να μην εκφυλιστεί η συζήτηση του θέματος, προτείνω να 

θέσουμε ως καταληκτική ημερομηνία την 31η του μήνα, την επόμενη συνεδρία.  ∆ηλαδή 

συμφωνούμε με αυτό τον τρόπο. 

 Υπάρχουν ομιλητές σήμερα; 

 Ο κ. Γεωργίου. 
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Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Να αλλάξει, κύριε Πρόεδρε.  Είναι συναγερμικός που μίλησε την περασμένη φορά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν πειράζει.  Έχετε προτεραιότητα.  Τώρα που έγινε και η υπέρβαση, πάμε 

σιονωτοί. 

 Παρακαλώ, να μπορέσουμε να ακούσουμε το συνάδελφο. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όπως είναι γνωστό το θέμα της λειτουργίας του χρηματιστηριακού θεσμού εν γένει 

και του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου ειδικότερα κατά την περίοδο 1999-2000, καθώς 

και όλες οι παράμετροι που σχετίζονται με αυτό, αποτέλεσε και συνεχίζει να αποτελεί 

ένα μείζονος σημασίας ζήτημα για την κυπριακή κοινωνία στο σύνολό της, η οποία 

εντελώς απρόοπτα βρέθηκε αντιμέτωπη με πρωτόγνωρα γι’ αυτή φαινόμενα. 

 Αναντίλεκτα, το χρηματιστήριο από κινητήρια δύναμη της οικονομίας, κατά την 

υπό εξέταση περίοδο, λειτούργησε ως χώρος τζόγου ή τυχερών παιγνιδιών και 

ταυτόχρονα μετατράπηκε με απάτες, συνωμοσίες και στημένα παιγνίδια από μία μερίδα 

επιτηδείων σε μέσο καταλήστευσης και καταδολίευσης ανυποψίαστων ουσιαστικά 

επενδυτών, τους οποίους παγίδευσαν σε μη αναστρέψιμες καταστάσεις, λεηλατώντας 

τις περιουσίες τους και διαταράσσοντας ταυτόχρονα τη συνοχή και τον κοινωνικό ιστό 

του κυπριακού λαού. 

 Η φρενίτιδα όλων όσων ενεπλάκησαν στις χρηματιστηριακές συναλλαγές κατά την 

υπό εξέταση περίοδο και η μετακύλιση μέσα σε μικρό χρονικό διάστημα μεγάλων 

κεφαλαίων και πλούτου από τα χέρια των πολλών και ανίδεων επενδυτών στα χέρια 

των λίγων και επιτηδείων δεν μπορούσαν να μας αφήσουν αδιάφορους. 
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 Μέσα λοιπόν στα πλαίσια της διεξαχθείσας διαδικασίας των Κοινοβουλευτικών 

Επιτροπών Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων  ∆απανών 

και Οικονομικών και Προϋπολογισμού στην εξέταση του θέματος 

«Προβλήματα/προοπτικές/ευθύνες από τη λειτουργία του Χρηματιστηρίου Αξιών 

Κύπρου», οι περισσότεροι από τους κλητευθέντες κατά τις είκοσι επτά και πλέον 

ακροάσεις των δύο κοινοβουλευτικών επιτροπών προέβησαν άμεσα σε δημόσια 

παραδοχή ότι οι επενδυτές υπήρξαν θύματα καταδολίευσης. 

 Στην παραδοχή αυτή προέβησαν όλοι όσοι ασκούσαν εξουσία και είχαν ρόλο και 

λόγο στα διαδραματισθέντα κατά την επίδικη περίοδο.  Οι άμεσες ή έμμεσες 

αλληλοκατηγορίες, η αποφυγή ανάληψης ευθύνης και άσκησης της δέουσας 

αυτοκριτικής, αλλά και η άμεση ή έμμεση επίρριψη ευθυνών για την όλη κατάσταση 

στους ώμους αλλήλων, ένα θλιβερό φαινόμενο που παρατηρήθηκε και εξακολούθησε 

καθ’ όλη τη διάρκεια του κοινοβουλευτικού ελέγχου, δεικνύουν το μέγεθος της ευθύνης 

και του βάρους που ο καθένας απ’ όλους όσοι παρουσιάστηκαν ενώπιον των δύο 

επιτροπών και εμπλέκονταν στο χρηματιστηριακό θεσμό έχει στους ώμους του, αλλά 

προσπαθεί να αποσείσει και να μετακυλήσει σε άλλους.  Είτε πρόεδροι και μέλη 

θεσμικών οργάνων του ΧΑΚ είτε δημόσια πρόσωπα που ρυμουλκούσαν το 

χρηματιστήριο με ασύγγνωστη αμέλεια, με απερίσκεπτες πράξεις και πολιτική, με 

ενσυνείδητη εγκληματική αδιαφορία και διαπλοκή συμφερόντων σε ένα διάτρητο 

χρηματιστηριακό θεσμό.   

 Και δικαίως χαρακτηρίστηκε το θέμα που συζητούμε το μεγαλύτερο 

κοινωνικοοικονομικό έγκλημα από τη γένεση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  ∆εν 

προτίθεμαι, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αναφερθώ και να αναλύσω 

με λεπτομέρειες τα αίτια και τα αιτιατά που οδήγησαν το ΧΑΚ στην καταστροφική του 

πορεία.  Ο συνάδελφός μου Ρίκκος Ερωτοκρίτου στη δική του ομιλία έδωσε πολύ 
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εύστοχα και πειστικά τα επιχειρήματα.  Υιοθετώ πλήρως τη δική του αναφορά.  Όλα 

αυτά αναφέρονται εμπεριστατωμένα, από κάθε άποψη, στο επίμονο, επίπονο και 

επίμοχθο πόρισμα στο οποίο ομόφωνα καταλήξαμε οι δύο κοινοβουλευτικές επιτροπές.  

Άλλωστε το πόρισμα συνεχίζει να είναι αντικείμενο συζητήσεων σε όλους όσους 

αποδίδει πολιτικές ή ειδικές ευθύνες που εκπηγάζουν από το νόμο ή και ευθύνες λόγω 

της επαγγελματικής ιδιότητας ορισμένων φορέων του ιδιωτικού δικαίου. 

 Στο πόρισμα που εκδώσαμε διαλαλήσαμε την αλήθεια, μέσα από έναν αγώνα 

συλλογικό, σε πνεύμα συνεργασίας, σε έναν αγώνα δύσκολο με έσωθεν και έξωθεν 

παρεμβάσεις, τις οποίες όλοι ζήσαμε για έναν ολόκληρο χρόνο κοινοβουλευτικής 

εργασίας.  

 Είπαμε και διαλαλήσαμε τα πραγματικά γεγονότα χωρίς φόβο, αλλά με πάθος,  για 

να πληροφορηθεί και ο τελευταίος πολίτης αυτού του τόπου τι ακριβώς έγινε στο 

σκάνδαλο του χρηματιστηρίου.  Σήμερα, μετά το πόρισμα, μπορεί όλοι να γνωρίζουν 

κάτι που είναι αληθινό, αλλά την πλήρη και ολοκληρωμένη αλήθεια κανείς ακόμη δεν τη 

γνωρίζει.  Γι’ αυτό και θα συνεχίσουμε την έρευνά μας, παρά τις φιλικές παραινέσεις 

πανταχόθεν ότι εκφεύγουμε από τις αρμοδιότητες των επιτροπών μας, το σύνταγμα και 

τους κανονισμούς της Βουλής. 

 Ένα ζήτημα μείζονος σημασίας, για το οποίο κρίνεται επίσης σκόπιμο να γίνει 

αναφορά στην παρούσα ομιλία μου είναι η δριμεία κριτική που εξαπολύθηκε με κάθε 

μέσο εναντίον των δύο επιτροπών από την αρχή μέχρι το τέλος της όλης διαδικασίας.  

Η κριτική αυτή στρεφόταν τόσο εναντίον της ίδιας της απόφασης των επιτροπών για 

εγγραφή και συζήτηση του θέματος όσο και εναντίον αυτής καθ’ εαυτής της 

ακολουθηθείσας διαδικασίας και απέδωσε στις δύο κοινοβουλευτικές επιτροπές βαριούς 

χαρακτηρισμούς.  Καθ’ όλη τη διάρκεια της ερευνητικής διαδικασίας οι επιτροπές 

παρομοιάστηκαν με λαϊκά δικαστήρια και οι διαδικασίες τους σχολιάστηκαν ως 



 72

αμφίβολης αξιοπιστίας.  Πολλές φορές, επίσης, αμφισβητήθηκαν και οι πραγματικές 

προθέσεις τόσο των επιτροπών όσο και μεμονωμένων μελών τους, στους οποίους 

αποδόθηκαν αλλότρια κίνητρα.   

 Σήμερα, όλοι κρύβονται.  Όλοι λένε ότι έγινε λεηλασία, όλοι συμφωνούν ότι έγινε 

καταδολίευση, όλοι συμφωνούν ότι έγινε μια μεγάλη εξαπάτηση του επενδυτικού κοινού 

χωρίς προηγούμενο, αλλά κανένας δεν προσδιορίζει ποιος ή ποιοι ακριβώς φταίνε γι’ 

αυτό το έγκλημα! 

 Νεφελωδώς αναφέρονται σε άλλους και πολύ σπάνια αν γίνει αναφορά σε 

κάποιον που φταίει, αυτό γίνεται ατεκμηρίωτα.  Εμείς αποδώσαμε ευθύνες 

τεκμηριωμένα, συγκεκριμενοποιήσαμε τα αίτια και τα αιτιατά και ας αναλάβουν 

επιτέλους τις ευθύνες τους αυτοί που εκτροχιάζουν την ουσία του πορίσματος, αντί να 

εγκύψουν στην εξεύρεση των ασφαλιστικών εκείνων οικονομικών δικλίδων και 

νομοθετικών μέτρων που θα προσδώσουν τα εχέγγυα εκείνα στον πολίτη για 

ανασυγκρότηση και δημιουργία από την ταπείνωση του οικονομικού ολέθρου. 

 Ο φόβος, η ευθυνοφοβία και η αδιαφορία, είναι το σκοτάδι που θρέφει την απάτη 

και την αδικία.  Το δίκαιο θριαμβεύει μέσα από το αστείρευτο φως του θάρρους, της 

μαχητικότητας, της υπομονής αλλά -και το επαναλαμβάνω- και της διαλάλησης της 

αλήθειας.  Στη δύσκολη αυτή προσπάθειά μας για τη διαλάληση της αλήθειας δε 

διεκδικούμε το αλάθητο.  Λάθη έγιναν και από αυτό το σώμα στην προσπάθειά του να 

περισώσει ό,τι περισώζετο. 

 Το πόρισμα των δύο κοινοβουλευτικών επιτροπών θα πρέπει να αξιοποιηθεί και 

επικεντρωθεί στο θέμα ουσίας που αφορά τον τρόπο θεραπείας του κακού και τιμωρίας 

των ενόχων, καθώς επίσης και στην ανάκτηση των προϊόντων της λεηλασίας.  Το 

πόρισμα υπογραμμίζει και επαυξάνει τις ευθύνες όλων μας για την αναγκαία κάθαρση.  

Μέσα από το πόρισμα των επιτροπών αναμένεται ότι θα υπάρξει η δέουσα 
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κινητοποίηση και ευαισθητοποίηση των πολιτειακών και άλλων φορέων, ώστε να 

μελετηθούν και εξευρεθούν εκείνοι οι τρόποι που θα οδηγήσουν σε αποκατάσταση της 

μεγάλης κοινωνικής αδικίας που προξένησε η λειτουργία του χρηματιστηρίου, και ότι οι 

τρόποι αυτοί θα υποβοηθήσουν την τάξη εκείνη των επενδυτών που δεν ανέκαμψε μετά 

τα πλήγματα, τα οποία υπέστη εν αγνοία της, και που ενδεχόμενα σε κάποιο στάδιο να 

διωχθεί μάλιστα με οποιοδήποτε τρόπο για τα χρέη που δημιούργησε κι όχι να 

αποζημιωθεί για διαφυγόντα κέρδη, να αποκατασταθεί, ει δυνατό, στην προτέραν 

κατάσταση, καλύπτοντας τις ζημιές που υπέστη και ανακτώντας κλίμα ασφάλειας και 

εμπιστοσύνης στις συναλλαγές. 

 Το πόρισμα δεν πρέπει να αφεθεί ως μία συνεχής διελκυστίνδα μεταξύ Βουλής και 

κυβέρνησης για την υποβάθμιση, αναβάθμιση και διαβάθμιση των ευθυνών εκατέρωθεν 

ούτε πρέπει να προσφερθεί για πολιτική εκμετάλλευση ή και ως τροφή για προεκλογική 

αντιπαλότητα.  Κάτι τέτοιο όμως δεν το απέφυγε ο συνάδελφος Άντρος Κυπριανού στην 

ομιλία του ενώπιον του σώματος.  Αναφέρθηκε σε δηλώσεις του γενικού γραμματέα της 

κεντρικής επιτροπής του ΑΚΕΛ κι άλλων στελεχών και βουλευτών του ΑΚΕΛ, με τις 

οποίες προειδοποιούσαν, όπως ανέφερε, αρκετά έγκαιρα για τους κινδύνους που 

αντιμετώπιζαν οι επενδυτές.  Αλλά και το εκφραστικό όργανο του κόμματος αυτού 

έγραφε αρχές Ιουνίου τα ακόλουθα:  «Το 1999 συντελέστηκε ένα μεγάλο έγκλημα σε 

βάρος μιας μεγάλης μερίδας επενδυτών.  Μια οικονομική λεηλασία σε βάρος της 

συντριπτικής πλειοψηφίας απλών ανθρώπων που δυστυχώς εξαπατήθηκαν και 

επένδυσαν τις οικονομίες τους ή ακόμα και χρεώθηκαν, για να γίνουν όπως τους 

υπόσχονταν διάφοροι επιτήδειοι εν μία νυκτί εκατομμυριούχοι στο ναό του χρήματος».  

«Μάταια», συνεχίζει η εφημερίδα αυτή, «η ηγεσία του ΑΚΕΛ προειδοποιούσε πως η 

ευφορία είναι προσωρινή και θα ακολουθήσει το μεγάλο κραχ».  Αλήθεια, λοιπόν, αν 

αυτό δεν είναι θράσος, τι άλλο μπορεί να χαρακτηριστεί;  Προκαλώ καλόπιστα τον 
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προλαλήσαντα συνάδελφο του ΑΚΕΛ και όσους θα ακολουθήσουν να μας πουν πότε η 

ηγεσία του ΑΚΕΛ , ποιος ή ποιοι βουλευτές, από ποιο βήμα ή έντυπο προειδοποιούσαν 

ότι η ευφορία ήταν προσωρινή και ότι θα ακολουθούσε το μεγάλο κραχ.  Πότε 

προειδοποιούσαν αρκετά έγκαιρα για τους κινδύνους που αντιμετώπιζαν οι επενδυτές; 

 Αντίθετα, το ΑΚΕΛ και τα όργανά του, ακόμη και όταν είχε αρχίσει να διαφαίνεται η 

καταστροφική πορεία του χρηματιστηρίου, καλούσε τους επενδυτές να επενδύσουν τις 

οικονομίες τους στη “∆ήμητρα” και στο “Λευκόνοικο” με ολοσέλιδες διαφημίσεις, των 

οποίων επενδυτικών εταιρειών τη διαχείριση ανέλαβε το ανώτατο στέλεχος του ΑΚΕΛ κ. 

Κίκης Καζαμίας μετά, ασφαλώς, από απόφαση της ηγεσίας του ΑΚΕΛ.  

 Χιλιάδες επενδυτές επένδυσαν τότε τις οικονομίες τους στη “∆ήμητρα”, της οποίας 

η μετοχή έχει χάσει τα δύο τρίτα της αρχικής της αξίας.  Για εβδομάδες, τότε, καλούσε το 

ΑΚΕΛ τους απλούς ανθρώπους και φουκαράδες να αγοράσουν μετοχές από τη 

“∆ήμητρα”, χωρίς να τους προειδοποιεί αρκετά έγκαιρα για τους κινδύνους που 

αντιμετώπιζαν.  Αν το ΑΚΕΛ γνώριζε αρκετά έγκαιρα τους κινδύνους που θα 

αντιμετώπιζαν οι επενδυτές, γιατί καλούσε τους ανυποψίαστους επενδυτές να 

επενδύσουν τις οικονομίες τους στη “∆ήμητρα” και σε άλλες φιλικές κομματικά 

προσκείμενες και εξαρτώμενες εταιρείες;  Και αυτό μάλιστα, όταν είχαν αρχίσει να 

διαφαίνονται στον ορίζοντα τα σημάδια του μεγάλου κραχ!   

 Και γιατί, αφού γνώριζε και αρκετά έγκαιρα προειδοποιούσε για τους κινδύνους, 

έστειλε τον κ. Κίκη Καζαμία στο “Λευκόνοικο”;  Για να προλάβει μήπως το μεγάλο κραχ;  

Ας παύσουμε επιτέλους, με όλο το σέβας, να παριστάνουμε τους μετά Χριστόν 

προφήτες και τους προπονητές της ∆ευτέρας.  Ο αναμάρτητος πρώτος τον λίθον 

βαλέτω.   

 Γι’ αυτό, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πόρισμα 

προσφέρεται για γενικό προβληματισμό, για ολόπλευρη ανάληψη ευθυνών και για 
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έμπρακτη επίδειξη πολιτικής ευθιξίας και κοινωνικής ευαισθησίας.  Το πόρισμα για το 

ΧΑΚ είπε ανοιχτά και καθαρά όσα για νομοτεχνικούς λόγους δεν μπορεί να κατονομάσει 

το θυματοποιημένο κοινό, που κλαίει τη μοίρα του και καταριέται τους υπαίτιους της 

συμφοράς του.  Το θέμα ουσίας που απασχολεί την κοινωνία των πολιτών δεν αφορά 

τόσο τη διάγνωση του κακού, αλλά τη θεραπεία του με την ανάκτηση των όσων 

χάθηκαν και την τιμωρία όσων καταδολίευσαν τους επενδυτές, με πράξεις ή 

παραλείψεις, με ψευδείς παραστάσεις ή και με αποστάσεις που τηρήθηκαν με απραξία, 

την ατολμία και την ευθυνοφοβία όλων όσων όφειλαν εκ του νόμου ή εκ καθήκοντος να 

πιάσουν έγκαιρα και δραστικά και αποτελεσματικά και με ευτολμία τον ταύρο της 

ασυδοσίας από τα κέρατα, για να σώσουν τα θύματα. 

 Είμαστε ακόμα τυχεροί που το ηφαίστειο της λαϊκής οργής και αντίδρασης δεν 

εξερράγη ακόμα, αλλά σιγοβράζει και κοχλάζει, για να κάψει όλους μας, χωρίς να 

εξαιρεί και να διαβαθμίζει ευθύνες, εάν δε λάβουμε όλοι έγκαιρα τα αναγκαία μέτρα και 

προβούμε σε διορθωτικές κινήσεις.  

 Το πόρισμα πιστοποιεί ότι η γενική αγανάκτηση είναι δίκαιη, αλλά, για να 

αποτραπούν τα χειρότερα, θα πρέπει να βρεθούν τρόποι, για να λογοδοτήσουν όσοι 

καταδολίευσαν το κοινό με την ανοχή των ανευθυνοϋπεύθυνων και να επιστρέψουν τα 

προϊόντα της ανεμπόδιστης λεηλασίας που διέπραξαν. 

 Είναι δραματικό το γεγονός ότι το χρηματιστήριο δε λειτούργησε ως οικονομικός 

θεσμός, αλλά ως κρημνός στον οποίο σπρώχθηκε η οικονομία του τόπου.  Λειτούργησε 

ως “κριματιστήριο” προς τέρψη και δόξα και πλουτισμό των χρυσοκάνθαρων.  Αν 

λειτουργούσε ως υγιής θεσμός, θα εξυπηρετούσε την επένδυση που θα απέδιδε 

περισσότερα από την αποταμίευση.  ∆ε χάθηκαν μόνο οι τόκοι των χρημάτων που 

επενδύθηκαν, αλλά εξανεμίστηκε και το αρχικό ποσό που είχε διατεθεί για την αγορά 

μετοχών. 
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 ∆εν είναι μόνο οι μικρομεσαίοι και χαμηλόμισθοι που θυματοποιήθηκαν·  

τραυματίστηκε ανεπανόρθωτα η οικονομία του τόπου, αφού η αποταμίευση δεν 

ταυτίζεται πια με την επένδυση.   

 Έλεγαν οι ανευθυνοϋπεύθυνοι στον κόσμο ότι η επένδυση στη γη είναι ανελαστική 

και λανθασμένη.  Η ωραιολογία για τους ψηλούς επενδυτικούς στόχους του 

χρηματιστηρίου αποδείχτηκε το απατηλό περίβλημα της καλοστημένης κομπίνας για τη 

μεγάλη λεηλασία, η οποία μου θυμίζει, και είναι άξιον μνείας, κύριοι συνάδελφοι, να 

αναφερθούμε, τα θρυλικά “Λαυριωτικά” στην Ελλάδα.  Τότε που ο μεγάλος σαράφης της 

Πόλης Ανδρέας Συγγρός αγόρασε την επιχείρηση των μεταλλείων Λαυρίου από το 

Σερπιέρη και άρχισε μέσω επιτηδείων πρακτόρων -κάτι σαν τα δικά μας παπαγαλάκια- 

να διασπείρει φήμες περί αμύθητων ποσοτήτων αργύρου στις εκβολές του Λαυρίου.  

Και έφθασαν έτσι οι μετοχές σε ύψη αϊφελικά και πούλαγαν οι χωριάτες χωράφια και 

υποστατικά, οι αστοί ακίνητα και μαγαζιά και οι ναυτικοί τα πλοία τους, ακόμη και οι 

φοιτητές τα βιβλία τους και οι ιερείς τα καντήλια τους, για ν’ αγοράζουν μετοχές.  Και 

γέμισαν οι διψασμένοι για πλούτο Έλληνες χαρτιά με άφθονα μηδενικά, αλλά ξαφνικά 

διαδόθηκε πως στις εκβολές υπήρχε μόνο σκουριά και καθόλου ασήμι.  Και πήρανε οι 

μετοχές τέτοια κατρακύλα που έφθασαν στο μηδέν.  Κι ήλθε τότε ο Συγγρός, και όχι 

μόνο αυτός, και αγόρασε, από ελεημοσύνη φυσικά, τις μετοχές που πάλι πήραν σε λίγο 

καιρό την απάνω βόλτα, γιατί όντως στο Λαύριο υπήρχαν μεταλλεύματα, ώστε να 

σχηματιστεί μεταλλουργική μονάδα που έζησε πάνω από έναν αιώνα.  Ποτέ άλλοτε ο 

λόγος του Μπρουντόν, ότι ο πλούτος είναι κλοπή, δεν είχε τόσο απόλυτη ισχύ όσο τότε, 

αλλά και σήμερα, γι’  αυτούς που πλούτισαν από το χρηματιστήριο, δημιουργώντας τη 

νομοκρατούρα των χρυσοκάνθαρων του χρηματιστηρίου.  Και στη μεγάλη εκείνη απάτη 

συνέπραξαν και τότε, δυστυχώς, δημόσια πρόσωπα, θεσμικά όργανα είτε από αφέλεια 

είτε από ιδιοτέλεια. 
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Η λεηλασία διαχρονικά - Από τα “Λαυριωτικά” στο κυπριακό χρηματιστήριο 

 Κατά την περίοδο 1999-2000, το σύνολο σχεδόν του κυπριακού λαού, κυρίως 

ύστερα από τη διά ιδιωτικής τοποθέτησης προσφορά μετοχών από την εταιρεία “Louis 

Cruise Lines Ltd”, καταλήφθηκε από μαζική “υστερία” για αγορά μετοχών, είτε εταιρειών 

που είχαν ήδη εισαγάγει τους τίτλους τους στο Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου είτε  

εταιρειών που είχαν υποβάλει αίτηση και βρίσκονταν σε αναμονή για εισαγωγή τους στο 

ΧΑΚ είτε ακόμη και για τίτλους εταιρειών που δεν είχαν καν υποβάλει αίτηση για 

εισαγωγή τους στο ΧΑΚ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, με συγχωρείτε.  Κύριε Λυσσαρίδη, παρακαλώ, μπορείτε να με 

αντικαταστήσετε; 

 (Στο σημείο αυτό ο κ. Βάσος Λυσσαρίδης αντικαθιστά τον Πρόεδρο στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ) 

 Συνεχίστε, κύριε συνάδελφε. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Μοναδική επιδίωξη του επενδυτικού αυτού κοινού, χωρίς γι’ αυτό να βαρύνεται το 

ίδιο, σίγουρα δεν ήταν η επένδυση σε μετοχές σίγουρης και σταθερής αξίας πάνω σε 

μεσοπρόθεσμη ή μακροπρόθεσμη βάση, αλλά το γρήγορο, εύκολο και μεγάλο κέρδος. 

 Τον Ιανουάριο του 1999 ο γενικός δείκτης τιμών παρουσίασε άνοδο της τάξης του 

12%, κλείνοντας στις 101,49 μονάδες.  Τον ίδιο μήνα ο δείκτης έφθασε στο χαμηλότερό 

του σημείο για ολόκληρο το 1999, δηλαδή στις 90,63 μονάδες, στις 4 Ιανουαρίου, ενώ ο 

ίδιος μήνας ήταν και ταυτόχρονα ο μήνας με το χαμηλότερο όγκο συναλλαγών του 

έτους που συνολικά για ολόκληρο το μήνα δεν ξεπέρασε τα £80 εκατομ.  Το 

Φεβρουάριο και το Μάρτιο του ιδίου χρόνου ο γενικός δείκτης τιμών έκλεισε στις 116,85 
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και 116,32 μονάδες αντίστοιχα, ενώ κατά τους μήνες αυτούς παρατηρήθηκε εντονότερη 

επενδυτική δραστηριότητα με το συνολικό όγκο να ξεπερνά τα £128 εκατομ. και £140 

εκατομ. αντίστοιχα, αριθμοί που ξεπερνούν κατά £100 εκατομ. τον αντίστοιχο όγκο 

συναλλαγών κατά την ίδια περίοδο την προηγούμενη χρονιά. 

 Τον Απρίλιο του 1999, ο γενικός δείκτης τιμών έκλεισε στις 126,68 μονάδες, 

σημειώνοντας άνοδο της τάξης του 7%, το Μάιο και Ιούνιο, έκλεισε στις 148,57 και 

165,24 μονάδες αντίστοιχα, σημειώνοντας ακόμη μεγαλύτερη άνοδο της τάξης του 19% 

και 11% αντίστοιχα. 

   Τον Ιούλιο και Αύγουστο η αγορά συνέχισε την ανοδική της πορεία και ο γενικός 

δείκτης τιμών έφτασε στις 260,02 και 463,70 μονάδες αντίστοιχα.  Ο Νοέμβριος του 

1999 ήταν ο μήνας που τόσο ο γενικός δείκτης τιμών όσο και ο όγκος συναλλαγών 

έφτασαν στο ψηλότερο σημείο τους, με το δείκτη να κλείνει στις 847,91 μονάδες και τον 

όγκο συναλλαγών να ξεπερνά στο σύνολό του τα £818 εκατομ.  Το ∆εκέμβριο του 1999 

ο γενικός δείκτης τιμών έκλεισε στις 713,97 μονάδες.  Η συνολική αύξηση του δείκτη 

από την αρχή του έτους ήταν της τάξης του  603,51%. 

 Το αποτέλεσμα της “φρενίτιδας” και της όλης κατάστασης που επεκράτησε στα 

χρηματιστηριακά πράγματα της εποχής εκείνης κατέδειξε, σύμφωνα και με τη γενική 

παραδοχή του συνόλου σχεδόν των κλητευθέντων ενώπιον των επιτροπών, ότι το 

χρηματιστήριο κατά την υπό εξέταση περίοδο δε λειτούργησε κάτω από υγιείς 

συνθήκες, με αποτέλεσμα κατά ένα μέρος της εν λόγω περιόδου μία μερίδα των 

επενδυτών να πραγματοποιήσει εύκολα και μεγάλα κέρδη και κατά ένα άλλο μέρος της 

ίδιας περιόδου οι οικονομίες του απλού κόσμου να διοχετευθούν σε χρηματιστηριακές 

συναλλαγές που δεν απέδωσαν τα αναμενόμενα σ’ αυτούς που τα επένδυσαν, αφού το 

χρηματιστήριο λειτούργησε ως μέσο καταδολίευσής τους. 
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 Στις 22 Οκτωβρίου 1999 επιβλήθηκε από το συμβούλιο του ΧΑΚ ο περιορισμός 

των δύο χιλιάδων πράξεων.  Πέραν των πιο πάνω κατά χρονολογική σειρά 

παραταθέντων γεγονότων, σημειώνεται η λειτουργία του ΧΑΚ κάτω από συνθήκες 

ανεπάρκειας των μηχανισμών του λόγω υποστελέχωσης, αλλά και η ανεπάρκεια των 

ιδίων των χρηματιστηριακών γραφείων και των εισηγμένων εταιρειών να αντεπεξέλθουν 

στο νόμο της προσφοράς και της ζήτησης, φέροντας εις πέρας οι μεν χρηματιστές τις 

εντολές που δέχονταν, οι δε εταιρείες εκδίδοντας έγκαιρα τους αντίστοιχους τίτλους.   

 Συναφώς, αναφέρονται τα φαινόμενα της “φούσκας”, στα οποία συνέβαλαν 

ενδεχόμενα οι κατά καιρούς ληφθείσες αποφάσεις για εισαγωγή εταιρειών που, όπως 

αποδείχθηκε στη συνέχεια, δεν παρείχαν τα απαιτούμενα εχέγγυα για προστασία του 

επενδυτή, είτε επειδή τα ενημερωτικά δελτία τους ήταν ελλιπή είτε επειδή περιείχαν 

στοιχεία παραπλανητικά όσον αφορά τους λογαριασμούς τους.  Εισήχθησαν επίσης 

εταιρείες που δεν πληρούσαν άλλες απαιτούμενες προϋποθέσεις για εισαγωγή τους ή 

των οποίων η χρηματιστηριακή αξία των νέων τίτλων τους δεν είχε καθοριστεί κατά την 

εισαγωγή τους ύστερα από τη δέουσα έρευνα.  Η εισαγωγή των εν λόγω εταιρειών σε 

κάποιες περιπτώσεις αποφασίσθηκε, ενδεχόμενα γιατί υπήρξαν διάφορες άμεσες ή 

έμμεσες πιέσεις προς τα αρμόδια να αποφασίσουν όργανα ή οφείλετο σε υποκειμενική 

ερμηνεία της ισχύουσας νομοθεσίας ως προς τους όρους και τις προϋποθέσεις 

εισαγωγής εταιρειών. 

 Παρουσιάστηκαν επιπρόσθετα φαινόμενα χειραγώγησης της αγοράς, δηλαδή 

επιτήδειου χειρισμού της αγοράς για μεγάλο χρονικό διάστημα ή σκόπιμες 

αγοραπωλησίες μεγάλων πακέτων μετοχών από μεγαλομετόχους εταιρειών και 

ξεφορτώματα που γίνονταν από τους ίδιους τους χρηματιστές, καθ’ ην στιγμήν οι ίδιοι 

έδιδαν συμβουλές σε πελάτες τους να αγοράζουν τίτλους που τη δεδομένη στιγμή 

παρουσιάζονταν σε πολύ ψηλές τιμές.   
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 Αξίζει να σημειωθεί ότι μέσα στο όλο φάσμα των προβλημάτων που 

παρουσιάστηκαν στο χρηματιστήριο, τα δύο αρμόδια σώματα για το θεσμό, δηλαδή το 

συμβούλιο του ΧΑΚ και η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, λειτουργούσαν σε ορισμένες 

περιπτώσεις με βάση την ισχύουσα νομοθεσία ταυτόχρονα και με τις ίδιες αρμοδιότητες, 

σε ορισμένες περιπτώσεις με επικάλυψη αρμοδιοτήτων και σε άλλες περιπτώσεις με 

σύγχυση/σύγκρουση αρμοδιοτήτων. 

 Στην όξυνση της κρίσης συνέβαλαν επίσης οι διαδόσεις και οι φήμες για τα εύκολα 

και μεγάλα κέρδη που στις πιο πολλές περιπτώσεις ήταν κακόβουλες και που έστρεψαν 

τον απλό επενδυτή προς το χρηματιστήριο, χωρίς να διαθέτει ούτε τις απαιτούμενες 

γνώσεις ούτε και εμπειρίες και χωρίς να του είχε επισημανθεί επισταμένα ότι ο χώρος 

του χρηματιστηρίου ήταν γεμάτος παγίδες, ιδιαίτερα για τους άπειρους που ενεργούσαν 

χωρίς προηγουμένως να έχουν πάρει επαγγελματικές συμβουλές ή που οι συμβουλές 

που έπαιρναν προέρχονταν από επιτήδειους ή και ανίδεους. 

 Την ίδια εποχή η Τράπεζα Κύπρου ανακοίνωσε την πρόθεσή της να υποβάλει 

αίτηση εισαγωγής τίτλων της στο Χρηματιστήριο Αξιών Αθηνών (ΧΑΑ), γεγονός που 

μέχρι και την ολοκλήρωση εισαγωγής της στο εν λόγω χρηματιστήριο, στις 8 Νοεμβρίου 

2000, ακολούθησε μία σειρά δημόσιων δηλώσεων του προέδρου του συγκροτήματος, οι 

οποίες δημιούργησαν γύρω από την εν λόγω μετοχή και κατ’ επέκταση όλων των τίτλων 

των τραπεζών ένα ιδιαίτερο θόρυβο, που συνέβαλε στη δημιουργία εντυπώσεων και 

προσδοκιών για τη διαμόρφωση της τιμής διαπραγμάτευσής της στο ΧΑΚ, τη στιγμή 

που αυτή θα εισήγετο στο Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου. 

 Ο πρόεδρος επίσης της Λαϊκής Τράπεζας προέβαινε σε συστηματικές δηλώσεις 

παρακινώντας έμμεσα σε επενδύσεις, την ώρα που το ύψος της τιμής των μετοχών της 

ήταν ψηλό και δε δικαιολογούσε κάτι τέτοιο.  Υπήρξαν δηλώσεις του τύπου:  «Οι μέτοχοι 

της Λαϊκής Τράπεζας θα θησαυρίσουν, καθώς η ευρωστία και οι άριστες προοπτικές 
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τόσο της μητρικής όσο και των θυγατρικών που θα εισαχθούν στο χρηματιστήριο τους 

διανοίγουν λεωφόρο υψηλών αποδόσεων». Συνέντευξη του εκτελεστικού προέδρου του 

Ομίλου της Λαϊκής κ. Κίκη Λαζαρίδη στο περιοδικό  “Χρηματιστηριακή” την 21η Μαρτίου 

2000.   

 Την ίδια στιγμή, δηλώσεις γίνονταν και από χρηματιστές, μεγαλομετόχους 

εταιρειών και άλλους σημαντικούς οικονομικούς παράγοντες που επίσης παρακινούσαν 

άμεσα ή έμμεσα τους επενδυτές σε επενδύσεις και, εν πάση περιπτώσει, συνέβαλλαν 

στη δημιουργία περαιτέρω θορύβου γύρω από το χρηματιστήριο, ενώ ταυτόχρονα η 

τακτική της υποδιαίρεσης μετοχών (split) που εφαρμόστηκε κυρίως από τις τράπεζες, η 

προαναγγελία της απόφασης αυτής και ο συνεπακόλουθος θόρυβος γύρω από τις 

αποφάσεις αυτές εξέθρεψαν ακόμη περισσότερο το κλίμα ευφορίας και τις λανθασμένες 

εντυπώσεις γύρω από τη σημασία της πολιτικής αυτής. 

 Είπα προηγουμένως ότι ως Βουλή δεν πρέπει να διεκδικούμε το αλάθητο.   Όχι 

υπό την έννοια της ευθύνης οποιασδήποτε διαβάθμισης, αλλά των λύσεων που ως 

κοινοβούλιο σε συνεργασία με την πολιτεία θα πρέπει να βρούμε.  Και οι λύσεις των 

προβλημάτων του ΧΑΚ δεν έρχονται από το υπερπέραν.  Θα έλθει μόνο από την 

υπευθυνότητα, τη σοβαρότητα και τη συνέπεια, την οποία θα επιδείξουμε 

συνεργαζόμενοι πρώτα μεταξύ μας και παράλληλα με την πολιτεία.   Παλαιότερα 

συμπεριφερθήκαμε επιπόλαια ως κοινοβούλιο· χωρίς μελέτη και περίσκεψη.  Ίσως από 

άγνοια και χωρίς επιστημονική τεχνοκρατική υποστήριξη στην επείγουσα και καλόπιστη 

προσπάθεια του κοινοβουλίου να προλάβει τη χιονοστιβάδα. 

 Σήμερα με βάση την ολοκλήρωση της πρώτης δέσμης μέτρων και νομοθετικών 

εισηγήσεων του δόκτορα Τσιμπανούλη, όπως είναι η ψήφιση του νόμου για τις ΕΠΕΥ 

που στοχεύει στην εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο και 

του νόμου που ρυθμίζει τις προϋποθέσεις διενέργειας πρόσκλησης προς το κοινό, ο 
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οποίος είναι εναρμονιστικός και ταυτόχρονα στοχεύει και στο διαχωρισμό της 

πρόσκλησης προς το κοινό από την ιδιωτική τοποθέτηση, καθώς και η κατάθεση 

πρότασης προς το Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση από το Υπουργείο Οικονομικών 

του Blue Print, του στρατηγικού δηλαδή προσδιορισμού του ρόλου του ΧΑΚ και του 

καθορισμού και οριοθέτησης των ρυθμιστικών και εποπτικών αρμοδιοτήτων του, 

σηματοδοτεί την αναδόμηση του ΧΑΚ και απαιτεί, μεταξύ άλλων, ξεκάθαρες νομοθετικές 

λύσεις ως προς το ρόλο που θα διαδραματίσει, ιδιαίτερα ενόψει της ένταξης της Κύπρου 

στην Ευρωπαϊκή Ένωση και την ενσωμάτωση της κυπριακής χρηματιστηριακής αγοράς 

στην ενιαία ευρωπαϊκή αγορά κεφαλαίων. 

 Ο σημερινός διφυής χαρακτήρας του συμβουλίου του ΧΑΚ, που ενεργεί αφενός 

υπό την ιδιότητα του επιχειρηματία με σκοπό την προώθηση των εργασιών του 

χρηματιστηρίου και αφετέρου ως εποπτική αρχή, δημιουργεί σύγχυση αρμοδιοτήτων 

μεταξύ του ΧΑΚ και της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς.  Ο αναπροσδιορισμός και η 

διάκριση των αρμοδιοτήτων του χρηματιστηρίου από εκείνες της Επιτροπής 

Κεφαλαιαγοράς κρίνεται ως απαραίτητη προϋπόθεση για την αναδόμησή του, την 

αύξηση της ανταγωνιστικότητάς του σε διεθνές επίπεδο, καθώς και για την ίδιά του τη 

βιωσιμότητα. 

 Παράλληλα, είναι ενώπιόν μας προτάσεις συναδέλφων βουλευτών που στόχο 

έχουν την οικονομική ανακούφιση των επενδυτών.  Χρειάζεται σοφία και συναίνεση 

στον αρχιτεκτονικό σχεδιασμό των προτάσεων αυτών, για να μετουσιώσουμε τις 

πολιτικές αποφάσεις όλων μας για στήριξη των χαμένων επενδυτών σε νομοθετικό έργο 

αξιοπιστίας και συνέπειας.  Τέλος, η γυναίκα του Καίσαρα δεν πρέπει να φαίνεται τίμια, 

αλλά να είναι όντως τίμια.  Γι’ αυτό, επείγει η συζήτηση και ψήφιση του ασυμβίβαστου 

της βουλευτικής ιδιότητας και του επαγγέλματος των βουλευτών. 
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 ∆ώσαμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ευκαιρία σε όλους να μας 

κατηγορήσουν.  Οι κατηγορούμενοι έγιναν κατήγοροι και μας επιρρίπτουν ευθύνες με 

διάφορα επιχειρήματα και είναι πειστικοί.  Γιατί σ’ αυτό το σώμα και βουλευτές δικηγόροι 

υπάρχουν και λογιστές και οικονομικοί σύμβουλοι, οι οποίοι ήσαν και είναι νομικοί 

σύμβουλοι του ΧΑΚ, νομικοί σύμβουλοι εταιρειών που εμείς ως βουλή τώρα εξετάζουμε 

και λέμε ότι παράτυπα μπήκαν στο ΧΑΚ, εξαπατώντας το επενδυτικό κοινό με τα 

παραπλανητικά τους ενημερωτικά δελτία, και δημιούργησαν τη χρηματιστηριακή 

φούσκα. 

 Ανεξάρτητα αν με την ισχύουσα νομοθεσία και  κανονισμούς δεν υπάρχει νομικό 

κώλυμα, πλανάται στα μάτια του λαού το πολιτικό και ηθικό κώλυμα, το οποίο μοιραίως 

οδηγεί στην καλλιέργεια του συκοφαντικού ψιθύρου της ενδεχόμενης διαπλοκής με 

ποικίλα συμφέροντα ανάλογα του θέματος που συζητείται ενώπιον του σώματος.  Αυτό 

το μίασμα που μας αποδίδουν οι κατήγοροί μας και υποσκάπτει την αξιοπρέπεια, την 

αξιοπιστία, το πολιτικό ήθος και εντιμότητα εμάς προσωπικά αλλά και το θεσμό της 

Βουλής θα πρέπει νομοθετικά να το διορθώσουμε.  Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδημα. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είχα πρόθεση, κύριε Πρόεδρε, να πάρω το λόγο σήμερα, αλλά, επειδή 

αντιλαμβάνομαι ότι έχει γίνει μια διευθέτηση, ώστε να ολοκληρωθεί η συζήτηση την 

προσεχή Πέμπτη, που θα απουσιάζω στο εξωτερικό, θέλω να πω δυο λόγια.   

 Πράγματι, υπήρξε μια καταδολίευση του επενδυτικού κοινού και θα πρέπει αυτοί 

που ενεπλάκησαν στην καταδολίευση του επενδυτικού κοινού να τιμωρηθούν 
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παραδειγματικά.  Προς την κατεύθυνση της τιμωρίας αυτών των αετονύχηδων έχει 

συμβάλει κατά πολύ ουσιαστικό τρόπο η Βουλή με το πόρισμα το οποίο εξέδωσε, ένα 

πόρισμα πολύ υψηλού επιπέδου.  Ανάλογες θα έπρεπε να ήταν και όλες οι 

τοποθετήσεις που κάναμε στην ολομέλεια, μακριά από υπερβολές όπως αυτές που 

λέχθηκαν για τη “∆ήμητρα” και τον πρώην συνάδελφο κ. Κίκη Καζαμία, ο οποίος είναι ο 

πρόεδρός της.  Ο κ. Καζαμίας, όταν ήταν βουλευτής, ήταν ένα κόσμημα αυτής της 

Βουλής και εγώ θέλω πάντα να υπεραμύνομαι των ανθρώπων που εκτιμώ, σε όποια 

πολιτική παράταξη και αν ανήκουν.  Για την επενδυτική εταιρεία “∆ήμητρα”, δε,  δεν έχει 

προκύψει κανένα στοιχείο, ότι έκαμαν οτιδήποτε για να καταδολιεύσουν οποιονδήποτε.  

Έχασε κόσμος χρήματα που επένδυσε στη “∆ήμητρα”, εξαιτίας του ότι κατρακύλησαν οι 

τιμές του χρηματιστηρίου· δεν έχασε, γιατί επένδυσε τα χρήματα σε εταιρείες που τις 

διοικούσαν αετονύχηδες και έχουν φάει τα χρήματα οι αετονύχηδες.  Αυτή είναι μια 

ειδοποιός διαφορά και, χάριν της αλήθειας και χάριν του να διατηρείται το πόρισμά μας 

σε ένα ψηλό επίπεδο εκτίμησης από τον κυπριακό λαό στο σύνολό του, πρέπει, νομίζω, 

καθηκόντως εγώ, ως πρόεδρος αυτής της επιτροπής, να κάμω αυτές τις αναφορές. 

 Κατά τα άλλα, υιοθετώ πλήρως το περιεχόμενο της ομιλίας του κ. Γεωργίου, με 

αυτή την επιφύλαξη που έχω εκφράσει, και πιστεύω ότι έχει καλύψει με την ομιλία του 

τα ουσιαστικά σημεία της έρευνας σε πλάτος, σε βάθος και με κάθε δυνατή 

παραστατικότητα.   

 Η έρευνα όμως της Βουλής δεν τελειώνει, κύριε Πρόεδρε, και θα ολοκληρωθεί με 

τη δεύτερη φάση, που θα είναι και εκείνη ένα πολύ σημαντικό έργο.  Και, όταν 

ολοκληρωθεί αυτή η έρευνα, τότε θα έχουμε την ευκαιρία να μιλήσουμε στη Βουλή και 

να εκθέσουμε σε έκταση τις απόψεις μας γύρω από το μεγάλο αυτό σκάνδαλο, το 

πρωτοφανές σε έκταση σκάνδαλο, αυτό της λεηλασίας ενός ολόκληρου λαού.  Εκείνο 

που προέχει αυτή τη στιγμή είναι η λήψη μέτρων από τη Βουλή, για να φύγουμε από τη 
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σφαίρα των διακηρύξεων και να μπούμε στη σφαίρα των πρακτικών μέτρων που 

μπορεί να προσφέρει η Βουλή προς τους επενδυτές.  Έχουν  αναλάβει διάφοροι 

συνάδελφοι πρωτοβουλίες προς την κατεύθυνση αυτή, αξιέπαινες, θα έλεγα, 

πρωτοβουλίες και από τις δύο πλευρές της Βουλής.  Πιστεύω, όπως έχω ήδη 

ενημερώσει αρκετούς από τους συναδέλφους στην επιτροπή Ελέγχου, έφθασε η ώρα 

να προωθήσουμε μια νομοθεσία που να παγοποιεί όσους έχουν κάμει δάνεια, για να 

αγοράσουν μετοχές στο χρηματιστήριο.  Θα το επεξεργαστούμε από κοινού όλες οι 

πλευρές, για να εμποδίσουμε τη χρεοκοπία ανθρώπων σε αυτή τη φάση, να 

εμποδίσουμε ανθρώπους να σέρνονται στα δικαστήρια, μια και έχουν επενδύσει 

χρήματα για την αγορά μετοχών μέσα σε ένα σύστημα που εμείς η Βουλή βρήκαμε ότι 

είναι δόλιο.  Συνεπώς, είναι καθήκον μας να ψηφίσουμε μια σχετική νομοθεσία, το 

ταχύτερο δυνατό, κατά τα πρότυπα “των παθόντων από την τουρκική εισβολή”.  Κατά 

τα άλλα, πιστεύω ότι θα υπάρχει η ευκαιρία να μιλήσουμε εκτενέστερα γύρω από το 

μεγάλο αυτό σκάνδαλο, όταν θα ολοκληρωθεί και η δεύτερη φάση της έρευνας, κατά την 

οποία θα καταγράψουμε, να είστε βέβαιοι, συγκλονιστικά στοιχεία, γιατί ήδη, από την 

προεργασία που έχει γίνει, υπάρχουν στοιχεία που, όταν τεθούν ενώπιον της 

ολομέλειας του σώματος, θα προκαλέσουν συγκλονισμό, για τον τρόπο που μερικοί 

αετονύχηδες δούλεψαν, για να φθάσουν στην καταδολίευση του κυπριακού λαού.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, ρωτώ αν υπάρχει... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 



 86

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι.  Νομίζω ότι δεν είναι ωραίο για τη Βουλή να 

διεξάγεται διαλογική συζήτηση μεταξύ των βουλευτών, όταν προσπαθούμε να λύσουμε 

διαδικαστικά θέματα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγνώμη, επειδή είπα κάτι εγώ.  Είπα, χαριτολογώντας, δεν έκαμα 

διαλογική συζήτηση, «από τη στιγμή που ήρθε ο σύνομός μου ο κ. Αναστασιάδης, είναι 

δυνατό να ζητήσει κανένας το λόγο;». 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω ότι και αυτά δεν... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

   Κύριε Πρόεδρε, συγνώμη, είπε “σύντροφος” ή “σύνομος”; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 “Σύνομος”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ να διατηρήσουμε κάποιο άλλο επίπεδο μέσα στη 

Βουλή. 

 Υπάρχουν ομιλητές για το δεύτερο θέμα του Κεφαλαίου ∆΄, που τιτλοφορείται «Οι 

παράνομες ανασκαφές που διεξάγονται στην κατεχόμενη αρχαία Σαλαμίνα»;   

 Ορίστε, κύριε συνάδελφε. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ανεξάρτητα από αυτό, το δεύτερο θέμα νομίζω ότι πρέπει να 

προχωρήσει και να ολοκληρωθεί, γι’ αυτό ό,τι έγινε για το προηγούμενο θέμα θα πρέπει 

να προγραμματιστεί να γίνει και γι’ αυτό το θέμα.  Και, επειδή δε βλέπω σήμερα τους 
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εισηγητές εδώ, δεν τολμώ να προτείνω να συνεχιστεί με όσους υπάρχουν σήμερα και 

να τελειώσει.  Θα κλείσει η συζήτηση με εισήγηση της κοινοβουλευτικής επιτροπής 

Προσφύγων να υπάρξει κάποιο ψήφισμα το οποίο να χρησιμεύσει εκεί που μπορεί να 

χρησιμεύσει, για να προστατέψει τις πολιτιστικές κληρονομιές οι οποίες έχουν συληθεί 

στα κατεχόμενα.  Γι’ αυτό θα παρακαλούσα, εάν την προσεχή Πέμπτη 

προγραμματίζεται να ολοκληρωθεί η συζήτηση για τα θέματα του χρηματιστηρίου, τη 

μεταπροσεχή να ολοκληρωθεί και να κλείσει αυτό το θέμα, για να μπορούμε να έχουμε 

και τις αποφάσεις του κοινοβουλίου στα χέρια μας, έτσι που να είμαστε πιο 

αποτελεσματικοί στο έργο το οποίο καλούμαστε να διαδραματίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πριν σας δώσω το λόγο, θα ήθελα να υπενθυμίσω ότι θεσμικά ένα θέμα του 

Κεφαλαίου ∆΄ δεν μπορεί να επεκτείνεται σε πολλές συνεδρίες της Βουλής ούτως ή 

άλλως. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έγινε μία παρέκβαση· ας μη γίνουν άλλες.  Εάν δεν υπάρχει ένσταση τη 

μεθεπομένη συνεδρία να κλείσει και το δεύτερο θέμα, να θεωρηθεί δεκτή η εισήγηση. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆εν είναι ένσταση, κύριε Πρόεδρε, απλώς πληροφόρηση.  Θέλω να 

πληροφορήσω το συνάδελφο και όλους τους συναδέλφους ότι στη σύσκεψη των 

εκπροσώπων των κομμάτων έχει συζητηθεί το πρόβλημα που έχουμε με το Κεφάλαιο 

∆΄ και θεωρώ ότι και η πρόταση του Προέδρου της Βουλής σήμερα, να κλείσουμε το 
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θέμα του ΧΑΚ, είναι μέσα στα πλαίσια του ότι πρέπει να επιταχύνουμε όλα αυτά τα 

θέματα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, θεωρώ ότι έχουμε φθάσει στο τέλος της 

συνεδρίας.  Η επόμενη συνεδρία του σώματος θα είναι την Πέμπτη, 31η Οκτωβρίου 

2002, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:  Νομοθετική εργασία 

1. Ο περί της Αντιμισθίας του Προέδρου και των 

Μελών των Επιτροπών ∆ημόσιας Υπηρεσίας και 

∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.163.2002) 

2. Ο περί Προϋπολογισμού  (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.298.2002)  

3. Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.256.2002) 

4. Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.005.2002 

5. Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού 

Καταλόγου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2000.  

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.048.2000) 
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6. Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού 

Καταλόγου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002.  

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.040.2002) 

7. Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού 

Καταλόγου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2)  Νόμος του 

2002.  (Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.061.2002) 

8. Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού 

Καταλόγου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.249.2002) 

9. Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 

Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.043.2002) 

10. Ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της 

∆ημοκρατίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.044.2002)  

11. Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.271.2002) 

12. Οι περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.227.2002) 

13. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 

(Τρόποι Επιτήρησης και Ελέγχου των Χώρων οι 
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Οποίοι Σχετίζονται με τα Απόβλητα της Βιομηχανίας 

του ∆ιοξιδίου του Τιτανίου) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.283.2002) 

14. Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 

εξουσιοδοτεί την παράταση της υπηρεσίας του 

Μόνιμου Αντιπροσώπου της ∆ημοκρατίας στη Νέα 

Υόρκη (ΟΗΕ) κ. Σωτήρη Ζακχαίου με βάση την 

ειδική διάταξη 2 των περί Εξωτερικής Υπηρεσίας 

της ∆ημοκρατίας (Ειδικές ∆ιατάξεις) 

(Τροποποιητικών) Κανονισμών του 2002.  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 

Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών και της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού για το θέμα που τιτλοφορείται  

«Προβλήματα/προοπτικές/ευθύνες από τη 

λειτουργία του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση των 

Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Παρακολουθήσεως  

Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων 

∆απανών και Οικονομικών και Προϋπολογισμού).  

(12.7.2001). 
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(Αρ. Φακ. 23.04.169.2001) 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-

Παθόντων για τα θέματα που τιτλοφορούνται: 

 α. «Οι παράνομες ανασκαφές που διεξάγονται 

στην κατεχόμενη αρχαία Σαλαμίνα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του  βουλευτή κ. Κώστα Παπακώστα).  

(28.11.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.348.2001)   

 β. «Η προσπάθεια αναστήλωσης της εκκλησίας 

της ιεράς μονής Αποστόλου Ανδρέα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του  βουλευτή κ. Κώστα Παπακώστα).  

(28.11.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.349.2001) 

 γ. «Η πρόσφατη ανέγερση από το παράνομο 

καθεστώς Ντενκτάς δύο μιναρέδων μέσα 

στην κατεχόμενη πόλη της Αμμοχώστου».  

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του  βουλευτή κ. Κώστα Παπακώστα).  

(28.11.2001). 

  (Αρ. Φακ. 23.04.350.2001) 
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 δ. «Οι συνεχιζόμενες προκλητικές ενέργειες 

καταστροφής της θρησκευτικής και 

πολιτιστικής μας κληρονομιάς στα 

κατεχόμενα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Λευτέρη Χριστοφόρου).  

(24.10.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.267.2001) 

 ε. «Οι νομικές ενέργειες και οι δυνατότητες 

επαναπατρισμού των κλεμμένων 

θρησκευτικών και πολιτιστικών μας 

θησαυρών». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Λευτέρη Χριστοφόρου).  

(24.10.2001).   

(Αρ. Φακ. 23.04.274.2001)  

(Συνέχιση της συζήτησης). 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης:  5.25 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Μαύρου Ελένη 

Αναστασιάδης Νίκος Μιχαηλίδης Θάσος 

Βασιλείου Ανδρούλα Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδόπουλος Τάσσος 
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Γεωργίου Γεώργιος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γιάγκου Κίκης Παπακώστας Κώστας 

∆ημητρίου Παναγιώτης Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος  Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεοδώρου ∆ώρος Προδρόμου Πρόδρομος 

Θεοχάρους Ελένη Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κατσουρίδης Νίκος Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Άντρος Τυρίμος Κυριάκος 

Κυπριανού Μάρκος Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακού Μαρία Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγεωργίου Τάκης 

Λιλλήκας Γιώργος Χριστοδουλίδης ∆ώρος 

Λυσσαρίδης Βάσος Χρίστου Ανδρέας 

Ματσάκης Μάριος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος Χρυσοστόμου Άριστος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Καλαϊτζιάν Πετρός  

Μαντοβάνη Μπενίτο 
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 

Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας του 2003 

Νόμος του 2002», αγορεύσεις και παρατηρήσεις (Γ. Περδίκης, Στ. Ευαγόρου, ∆. 

Θεοδώρου, Ά. Χρυσοστόμου, Κ. Κωνσταντίνου) και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου 

Ειδήσεων του 2003 Νόμος του 2002», παρατηρήσεις (∆. Θεοδώρου, Ά. 

Χρυσοστόμου) και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

α. «Οι περί Γενικού Γραμματειακού Προσωπικού - Θέσεις Πρώτου 

Γραμματειακού Λειτουργού και Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια 

Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002», 

β. «Οι περί Ταμείου Θήρας - Θέση Θηροφύλακα (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2002», 

γ. «Οι περί Ταμείου Θήρας - Θέση Ανώτερου Θηροφύλακα (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2002», 

δ. «Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση Ανώτερου Λειτουργού Πολιτικής 

Άμυνας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002»  

και έγκρισή τους. 

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Ιατρικές Εξετάσεις 

και Ιατρική Περίθαλψη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή τους. 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κυβερνητικών Λαχείων (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002», οι παρατηρήσεις του κ. Γιώργου Περδίκη και έγκρισή τους. 
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7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγραφής Μη Αδειούχων Καταλυμάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και για τους κανονισμούς «Οι περί 

Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2002» ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Οικιακών Συσκευών (Εκπομπές 

Αερόφερτου Θορύβου) Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Επεξεργασίας ∆εδομένων (Άδειες και 

Τέλη) Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή τους. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης για την Κατάργηση Επικύρωσης 

Εγγράφων στα Κράτη Μέλη των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων (Κυρωτικός) Νόμος του 

2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έγκριση των κανονισμών «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(Νιτρορύπανση Γεωργικής Προέλευσης) Κανονισμοί του 2002». 

12. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Πανεπιστημίου  Κύπρου (∆ίδακτρα) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή τους. 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002», οι παρατηρήσεις του κ. Πρόδρομου 

Προδρόμου και ψήφισή του σε νόμο. 

14. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

15. Ερωτήσεις βουλευτών:  Ανάγκη δημιουργίας κέντρου για επιθεώρηση οχημάτων 

στην ελεύθερη Αμμόχωστο - Έκρηξη σφαίρας αποθήκευσης υγραερίου στη 

Λάρνακα - Αποτροπή εκδήλωσης διαμαρτυρίας των οικολόγων για την κεραία στο 

Ακρωτήρι - Παράπονα συγγραφέων και εκδοτών για τις επιχορηγήσεις του 

Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - Προβλήματα ∆ημοτικού Σχολείου ∆ρούσιας 

- Υπηρεσιακός δρόμος Λιοπετρίου-Αγίας Θέκλας - Κατασκευή του δρόμου 
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Σωτήρας-∆ερύνειας - ∆ημιουργία αλιευτικού καταφυγίου στο Ζύγι - ∆ημιουργία 

βιομηχανικών ζωνών στα χωριά Σωτήρα, Λιοπέτρι και Αυγόρου - Αρνητικά 

δημοσιεύματα για την Κύπρο και το εθνικό της πρόβλημα - Μη κήρυξη αρχαίων 

μνημείων στην κατεχόμενη Κύπρο - Κατάργηση της επιχορήγησης των κυπριακών 

ομογενειακών τηλεοπτικών προγραμμάτων στις ΗΠΑ - Καθυστέρηση λειτουργίας 

του βιολογικού σταθμού στην Κυπερούντα. 

16. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  Προβλήματα 

παιδιών με ειδικές ανάγκες στα Μανδριά Λεμεσού - Ανάγκη κατασκευής γέφυρας 

μεταξύ του φράκτη Γερμασόγειας και της κοινότητας Ακρούντας - Κίνδυνοι για την 

κυπριακή μέλισσα από την εισαγωγή μελισσών - Θέματα σχετικά με τη χρήση του 

ελικοπτέρου Mi-26 - Προβλήματα από τα υψηλά νοσήλια στα κρατικά νοσοκομεία - 

Ίδρυση Πανεπιστημίου Εφαρμοσμένων Επιστημών και Τεχνών στη Λεμεσό - 

Ανησυχίες για αμιαντοσωλήνες ύδρευσης σε κοινότητα της επαρχίας Λεμεσού - 

Ζημιές σε γεωργικές καλλιέργειες από τη διακοπή ψεκασμού - ∆ημοσίευμα για τη 

συνεισφορά της Κύπρου στον προϋπολογισμό της ΕΕ. 

17. Συνέχιση της συζήτησης του θέματος «Προβλήματα/προοπτικές/ευθύνες από τη 

λειτουργία του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου» (Γ. Γεωργίου, Χρ. Πουργουρίδης). 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 31ης Οκτωβρίου 2002 

(Ώρα έναρξης: 4.13 μ.μ.)  

(Αρ.  6)  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.    

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων.    

Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αρχίζουμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με τη νομοθετική εργασία.  Υπενθυμίζω 

τη συμφωνία μας οι ομόφωνες εκθέσεις να θεωρούνται αναγνωσθείσες.   

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι «Ο περί της Αντιμισθίας του 

Προέδρου και των Μελών των Επιτροπών ∆ημόσιας Υπηρεσίας και ∆ημόσιας 

Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Το ΑΚΕΛ θα 

τοποθετηθεί στην ολομέλεια.  Παρακαλώ τον πρόεδρο της αρμόδιας κοινοβουλευτικής 

επιτροπής να διαβάσει την έκθεση.   

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Αντιμισθίας του Προέδρου και των 

Μελών των Επιτροπών ∆ημόσιας Υπηρεσίας και ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 

Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Πρόδρομος Προδρόμου 

 Άριστος Χρυσοστόμου Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου ∆ώρος Θεοδώρου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 14 

Οκτωβρίου 2002.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε 

εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Αντιμισθίας 

του Προέδρου και των Μελών των Επιτροπών ∆ημόσιας Υπηρεσίας και ∆ημόσιας 

Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμου, ώστε να αναθεωρηθεί η αντιμισθία των προέδρων και 

των μελών της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Ε∆Υ) και της Επιτροπής 

Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (ΕΕΥ) κατ’ αναλογία με τις μισθοδοτικές ρυθμίσεις που έγιναν 

πρόσφατα, με σχετική νομοθεσία, για άλλους κρατικούς αξιωματούχους. 

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου η επιτροπή ζήτησε από την 

εκτελεστική εξουσία την κατάθεση συμπληρωματικών στοιχείων σχετικά με τις 

ισχύουσες απολαβές των εν λόγω αξιωματούχων και άλλων ομοβάθμων τους τόσο 

όσον αφορά τους μισθούς όσο και τα διάφορα καταβλητέα επιδόματα παραστάσεως. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως των 

στοιχείων που κατατέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς του υπό συζήτηση 
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νομοσχεδίου και για λόγους ισότιμης μεταχείρισης των εν λόγω αξιωματούχων με 

άλλους κρατικούς αξιωματούχους για τους οποίους ισχύουν ήδη ανάλογες ρυθμίσεις και 

κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού, του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του Σοσιαλδημοκρατικού 

Κινήματος εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο με αναδρομική έναρξη ισχύος 

από την 1η Ιανουαρίου 2002. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά 

Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην 

ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Χρίστου, παρακαλώ. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι γεγονός ότι οι αυξήσεις οι οποίες ζητούνται με το νομοσχέδιο 

που έχουμε ενώπιόν μας έχουν με διάφορους τρόπους και σε διαφορετικές στιγμές 

δοθεί και σε άλλους ανεξάρτητους αξιωματούχους, σε άλλους αξιωματούχους και σε 

μερίδα ανώτερων δημόσιων λειτουργών.  Και υπό αυτή την έννοια η σημερινή πρόταση 

ακολουθεί τα όσα έχουν γίνει τους τελευταίους μήνες και αφορούσαν τους υπολοίπους.  

Η δική μας η ομάδα όμως δεν αισθάνεται ότι έχει το ηθικό έρεισμα να ψηφίσει αυτές τις 

αυξήσεις, όταν στον πρόσφατα κατατεθέντα προϋπολογισμό του κράτους 

διαπιστώσαμε ότι η πολιτική της κυβέρνησης για μείωση των κλιμάκων εισδοχής των 

νεοεισερχομένων, πτυχιούχων κυρίως δημόσιων υπαλλήλων, περικόπτεται στο 

επίπεδο που η κυβερνητική πολιτική είχε εξαγγείλει.  Γι’ αυτό το λόγο εμείς δε θα 

ψηφίσουμε το νομοσχέδιο και θα τηρήσουμε αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   
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 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, αν επιτρέπεται.   

 Όσον αφορά την πρόταση για τη διαφοροποίηση της αντιμισθίας των μελών των 

δύο αυτών σωμάτων, τα οποία ειρήσθω εν παρόδω είναι, συνταγματικά, καθιερωμένα 

ανεξάρτητα σώματα, πιστεύω ότι, παρά την αιτιολογία που μπορεί να δίνεται είτε από 

την κυβέρνηση είτε από οποιονδήποτε άλλο ότι οι απολαβές μπορεί να εναρμονίζονται 

ή να συγκρίνονται με κάποιο τρόπο με το τι συμβαίνει γενικότερα στο δημόσιο τομέα, 

είναι θεσμικό ατόπημα να προσπαθούμε να συνδέσουμε την αντιμισθία των μελών 

αυτών των σωμάτων, στα οποία η πολιτεία αναθέτει ένα λειτούργημα τελικά, με τις 

κλίμακες διορισμού στην κυβέρνηση.  Εμείς βεβαίως θα υπερψηφίσουμε.    

 Αν επήρα το λόγο είναι διότι θα ήθελα να κάνω αυτό το σχόλιο έπειτα από όσα 

έχει πει ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ, ο συνάδελφος   κ. Χρίστου, 

υπενθυμίζοντας ότι ήταν πολιτική και της Βουλής, τουλάχιστο στην επιτροπή 

Οικονομικών, ότι θα έπρεπε με κάποιο τρόπο το κράτος να αναθεωρήσει τα 

δημοσιονομικά του στοιχεία και μάλιστα, σε προοπτική, και αυτούς τους όρους 

εργοδότησης και το μισθολόγιο.  Έγιναν οι διαπραγματεύσεις, ελήφθησαν οι αποφάσεις, 

δεν μπορούμε όμως τώρα, σε καμιά περίπτωση, όποια θέση και αν πάρουμε απέναντι 

στο κρατικό μισθολόγιο, που εγώ πιστεύω ότι δε θα έπρεπε να είναι αυτή που 

διαφαίνεται, δε θα πρέπει σε καμιά περίπτωση να διασυνδέσουμε την Επιτροπή 

∆ημόσιας Υπηρεσίας και την Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας με τις αποφάσεις του 

κράτους για τους μισθούς των πρωτοδιοριζόμενων δημόσιων υπαλλήλων, ε, για να μην 

μπω στον πειρασμό να πω ότι μπορεί να είναι εξαιτίας του ότι είναι περίοδος μερικών 

μηνών πριν τις εκλογές.   Ας θυμόμαστε ότι, εκτός από τους δημόσιους υπαλλήλους, 

υπάρχει και το πλήθος των πολιτών που απλώς πληρώνουν τους δημόσιους 
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υπαλλήλους.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε πρόεδρε, από τη θέση μου, αν επιτρέπεται.  Θα είμαι σύντομος.  Απλώς να 

τονίσω πρώτ’ απ’ όλα διαδικαστικό θέμα.   Μάλλον, πριν πάω σε αυτό, να πω ότι, όσον 

αφορά τη δική μας πλευρά, το ότι υπάρχει μια παράγραφος στον προϋπολογισμό που 

προβλέπει για τις μειώσεις των κλιμάκων εισδοχής δε σημαίνει ότι αυτή θα γίνει 

αποδεκτή είτε από την επιτροπή Οικονομικών ή τις κοινοβουλευτικές ομάδες.  Κακώς η 

κυβέρνηση δεν τα έφερε όλα μαζί το καλοκαίρι μαζί με το κρατικό μισθολόγιο.  Όμως 

επέλεξε τη μέθοδο του προϋπολογισμού.  ∆ουλεύουμε μαζί με τη γραμματεία και θα 

βρούμε μεθόδους, που, αν η πλειοψηφία της Βουλής θέλει να απορρίψει τις μειώσεις, 

να μπορεί να το κάνει.  Όσον αφορά το συγκεκριμένο θέμα, θα ήθελα να υπενθυμίσω 

ότι είναι συμπτωματικά που βρίσκεται αυτή τη στιγμή ενώπιόν μας, διότι είναι μέρος του 

κρατικού μισθολογίου που εγκρίθηκε πριν το καλοκαίρι με τη μορφή συμπληρωματικού 

προϋπολογισμού.  Για συνταγματικούς λόγους, ενώ οι απολαβές, τα επιδόματα και οι 

μισθοδοσίες όλων των άλλων αξιωματούχων ήταν σε εκείνο το ενιαίο νομοσχέδιο, 

μισθολόγιο, και υιοθετήθηκαν με απόφαση όλων των πλευρών ως είχαν, χωρίς να γίνει 

οποιαδήποτε επεξεργασία, αυτό για τους λόγους που είπα ήθελε χωριστό νομοσχέδιο 

και, αν θέλετε, εκ παραδρομής δεν προωθήθηκε μαζί με τα άλλα για ψήφιση, αλλά 

έμεινε πίσω.  

  Επομένως, ίσως εδώ να υπάρχει μια διαφορετική μεταχείριση, διότι σε εκείνο το 

μισθολόγιο που εγκρίναμε, και χωρίς συζήτηση, υπήρχαν κρατικοί αξιωματούχοι που 

πήραν δύο φορές αυξήσεις, όπως οι δικαστές.  Υπενθυμίζω τη μεγάλη συζήτηση που 
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είχαμε εδώ ειδικά για τις αυξήσεις των δικαστών, οι οποίοι πήραν μετά και άλλες 

αυξήσεις με το κρατικό μισθολόγιο που εγκρίναμε σε σύνολο και χωρίς συζήτηση.  

Επομένως, βλέπω και νομίζω ότι μπορεί να είναι πρόκληση όχι μόνο η συγκεκριμένη 

αύξηση, αλλά όλες οι αυξήσεις που εγκρίναμε.  Όμως, από τη στιγμή που αυτό απλώς 

είναι ένα κομμάτι, ένα κατάλοιπο, της συνολικής διευθέτησης που έγινε, πιστεύω ότι 

πιθανώς σε αυτή την περίπτωση να έπρεπε να υιοθετηθεί, διότι, αν εστέλλαμε ένα 

μήνυμα, θα το εστέλλαμε με το σύνολο των αυξήσεων που εγκρίναμε το περασμένο 

καλοκαίρι. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Κύριε Χρίστου, ζητήσατε το λόγο. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Ε, δε θα συζητήσουμε ασφαλώς σήμερα το θέμα του κρατικού μισθολογίου.  ∆εν 

είναι το αντικείμενό μας και η τοποθέτησή μας δεν έχει σχέση ούτε με την Επιτροπή 

Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας ούτε με την Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας.  Μπορούσε 

αυτή τη στιγμή μπροστά μας να ήταν πρόταση για κάποιους άλλους αξιωματούχους. 

δεν τίθεται για μας τέτοιο θέμα.  Όμως θεωρώ ότι το θεσμικά άτοπο δεν είναι η δική μας 

θέση, αλλά είναι η θέση ότι για την περιστολή του κρατικού μισθολογίου πρέπει να 

πληρώσουν μόνο οι νέοι οι οποίοι θα εισέλθουν αύριο στη δημόσια υπηρεσία και ουδείς 

άλλος.  Όλοι οι άλλοι θα πάρουν όλες τις αυξήσεις τις οποίες ζητούν και έχουν 

αποφασιστεί.  Εδώ είναι η ουσία της διαφοράς μας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Ερωτοκρίτου, ορίστε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω πως παίρνει μια τροπή η συζήτηση υπό την έννοια ότι ούτε 

τα ζητήματα του κρατικού μισθολογίου θα λύσουμε εδώ και πολύ περισσότερο δε θα 

επιθυμούσα να επαναλαμβάνουμε εαυτούς σε σχέση με τα επιχειρήματα που 

ακούστηκαν.  Αλλά μπαίνω στον πειρασμό να πω το εξής:  Έχω ακούσει τους φίλους 

της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις να μιλούν για ένα 

επιχείρημα, προτάσσοντας αυτό το συγκεκριμένο επιχείρημα, ενώ στην ουσία του δεν 

το υιοθετούν στο επίπεδο της άλλης συζήτησης σχετικά με τη μείωση του κρατικού 

μισθολογίου ή τουλάχιστο δεν έχει φανεί μέχρι σήμερα ότι το υιοθετούν.  Και τονίζω ότι 

δε θέλω να ανοίξουμε τη συζήτηση αυτή.  Θα συμφωνήσω με τον Αντρέα Χρίστου ότι δε 

θα λύσουμε το κρατικό μισθολόγιο τώρα.  Απομονώνουμε το επιχείρημα αυτό, ότι τα 

μέλη της Επιτροπής Εκπαιδευτικής και ∆ημόσιας Υπηρεσίας, όσον αφορά τη 

μισθοδοσία, είναι περίπου τα ίδια ή ακριβώς τα ίδια με τους νεοεισερχομένους στη 

δημόσια υπηρεσία και οικοδομούμε ένα επιχείρημα.  Εγώ δε θα πω ότι αυτό μπορεί να 

είναι θεσμικό ατόπημα -το έχει πει προηγουμένως ο συνάδελφος που μίλησε- αλλά θα 

πω ότι είναι επιχείρημα το οποίο δεν είναι καθόλου πειστικό, γιατί, και τελειώνω, κύριε 

Πρόεδρε, αν υπάρχει τοποθέτηση στην ουσία των συναδέλφων που μίλησαν 

προηγουμένως από τη μεριά του ΑΚΕΛ-Αριστερά ότι η μείωση των κλιμάκων των 

νεοεισερχομένων είναι ένα επιχείρημα που το υιοθετούν, ενόσω το προτάσσουν σε 

αυτή τη συζήτηση, αναμένω στις συζητήσεις που θα γίνουν για τη μείωση του κρατικού 

μισθολογίου και στην ολομέλεια και στην επιτροπή Οικονομικών να τοποθετηθούν 

αναλόγως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Θεοδώρου, παρακαλώ. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   Από τη θέση μου τζιαι εγώ. 
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 Νομίζω ότι πρέπει να λάβουμε υπόψη μας και έναν άλλο παράγοντα, που δε μας 

πολυεπιτρέπει να έχουμε ευχέρεια μεγάλης επιλογής πάνω στο θέμα της μισθοδοσίας, 

διότι έχω την εντύπωση -και ας με διαψεύσουν οι νομικοί της Βουλής- ότι το καθεστώς 

της δημόσιας υπηρεσίας, των μελών της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας, ρυθμίζεται 

από το σύνταγμα,  ακόμα και μισθολογικά.  Είναι τόσες κλίμακες πάνω από το μισθό 

του γενικού διευθυντή, φέρ’ ειπείν.  Άρα θα είμαστε και εκτός συντάγματος, αν όντως 

έτσι έχουν τα πράγματα -νομίζω η μνήμη μου συνήθως δε με προδώνει, και είναι 

σωστό- αν όντως έτσι έχουν τα πράγματα λοιπόν, θα είμαστε και εκτός συντάγματος, αν 

εκάμναμε διαφορετικά.   

 Αλλά υπάρχει τζιαι ένα άλλο θέμα, κύριε Πρόεδρε.   Έχω την εντύπωση ότι, όταν 

χειριζόμεθα θέματα υψηλών αξιωματούχων αυτής της πολιτείας, μεταξύ των οποίων 

είμαστε και εμείς  -εγώ θεωρώ ότι και εμείς είμαστε υψηλοί αξιωματούχοι αυτής της 

πολιτείας-  πρέπει να είμαστε πολύ ευαίσθητοι και πολύ προσεχτικοί πάνω σε ζητήματα 

που είναι δυνατό να δημιουργήσουν ψιθύρους, εντυπώσεις, μεμψιμοιρίες, να εκθέτουν, 

χωρίς να φταίουν, τέτοιους αξιωματούχους.  Και  το γεγονός ότι ήρθαν χωριστά πρώτ’ 

απ’ όλα αυτά τα νομοσχέδια και καθυστερήσαμε εμείς εδώ πέρα ένα χρονικό διάστημα 

να αποφασίσουμε ήδη έχει δημιουργήσει μια κατάσταση όχι ικανοποιητική γι’ αυτούς 

τους αξιωματούχους.  Τώρα, αν η Βουλή έχει πολιτικούς λόγους για τους οποίους θέλει 

να πάρει μια απόφαση, δεν είναι ικανοποιημένη από την Επιτροπή ∆ημόσιας 

Υπηρεσίας, διότι δε λειτουργεί αξιοκρατικά, φέρ’ ειπείν, εντάξει, μπορεί να πάρει μια 

πολιτική απόφαση, αλλά πέραν τούτου νομίζω ότι πρέπει να είμαστε προσεχτικοί.  ∆ε 

θέλω να κάμω το δάσκαλο σε κανέναν, με όλη την εκτίμηση που μιλώ προς πάντες και 

για πάντες, αλλά πρέπει να είμαστε προσεχτικοί, διότι την ίδια μεταχείριση ζητούμε και 

εμείς από άλλους. 

   Νομίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι, λαμβανομένων υπόψη αυτών των σημείων τα οποία 
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έθιξα, δεν μπορούμε να πούμε “όχι” σε αυτή την πρόταση, πολύ περισσότερο για το 

λόγο ότι δεν είναι η Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας που έκαμε τις συμφωνίες για το 

κυβερνητικό μισθολόγιο.  Είναι η κυβέρνηση, αυτοί δεν έχουν καμιά σχέση με αυτό το 

ζήτημα και επομένως είναι σαν να κτυπούμε εκεί που δεν πρέπει να κτυπήσουμε και 

που δεν έχουν καμιά ευθύνη. 

 Ευχαριστώ πολύ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Αντιμισθίας του Προέδρου και των 

Μελών των Επιτροπών ∆ημόσιας Υπηρεσίας και ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και 

είκοσι αποχές. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός)  (Αρ. 4) 

Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 4) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Άριστος Χρυσοστόμου Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  ∆ώρος Θεοδώρου 

 Πρόδρομος Προδρόμου     

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 25 Οκτωβρίου 2002.  
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Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων 

Οικονομικών και Εσωτερικών και ο διευθυντής του Τμήματος Κτηματολογίου και 

Χωρομετρίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί 

Προϋπολογισμού Νόμου του 2002, ώστε να επιτραπεί η πλήρωση ορισμένων κενών 

θέσεων που προβλέπονται σε αυτόν και οι οποίες παραμένουν κενές για πέντε συνεχή 

χρόνια και άνω.   

 Σύμφωνα με το ισχύον νομοθετικό καθεστώς, με βάση διάταξη που 

περιλαμβάνεται στον περί Προϋπολογισμού Νόμο, δεν επιτρέπεται η πλήρωση κενών 

θέσεων οι οποίες παραμένουν κενές για πέντε συνεχή χρόνια και άνω και για τις οποίες 

δεν έχει αρμοδίως αρχίσει η διαδικασία πλήρωσής τους.   Συνεπώς, η τροποποίηση του 

περί Προϋπολογισμού Νόμου κρίνεται αναγκαία, γιατί η υφιστάμενη διάταξη επηρεάζει 

την πλήρωση σαράντα εννέα από τις υπάρχουσες κενές θέσεις Κτηματολογικού Γραφέα 

οι οποίες λόγω απόφασης του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου παρέμειναν κενές για χρονικό 

διάστημα πέραν των πέντε ετών. 

 Όπως είναι γνωστό, το Ανώτατο ∆ικαστήριο, με απόφασή του ημερομηνίας 23 

∆εκεμβρίου 1999, σε σχετική προσφυγή, έκρινε αντισυνταγματικό στην ολότητά του τον 

περί Εντάξεως Εκτάκτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμο του 1996 (αριθμός 

νόμου 107 του 1996).  Ως αποτέλεσμα της απόφασης αυτής, ακυρώθηκαν οι επίδικες 

αποφάσεις της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας για διορισμό εκατόν εξήντα πέντε 

ατόμων σε μόνιμες θέσεις στη δημόσια υπηρεσία και, συνακόλουθα, οι επηρεαζόμενοι 

επαναφέρθηκαν στο καθεστώς έκτακτων υπαλλήλων.  Από την απόφαση αυτή 

επηρεάστηκαν, μεταξύ άλλων, εκατό τρεις θέσεις Κτηματολογικού Γραφέα, οι οποίες, 

λόγω της απόφασης του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου με βάση την οποία κρίθηκε 

αντισυνταγματικός ο σχετικός νόμος, παρέμειναν κενές για χρονικό διάστημα πέραν των 
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πέντε ετών.     

 Επειδή η εκκρεμότητα που αφορά στο διορισμό των εκατό τριών κτηματολογικών 

γραφέων βρισκόταν και εξακολουθεί να βρίσκεται υπό συνεχή συζήτηση στα αρμόδια 

σώματα  για αντιμετώπιση του θέματος, έχει τροποποιηθεί το σχέδιο υπηρεσίας, ώστε 

να δοθεί ισχυρό πλεονέκτημα στους επηρεασθέντες.   Για να γίνει όμως δυνατή η 

πλήρωση, με μία μόνο διαδικασία, όλων των υφιστάμενων κενών θέσεων, στις οποίες 

περιλαμβάνονται και οι σαράντα εννέα θέσεις που παραμένουν κενές για χρονικό 

διάστημα πέραν των πέντε ετών, κρίνεται, σύμφωνα με τα πιο πάνω, αναγκαία η 

τροποποίηση του περί Προϋπολογισμού Νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως των 

πιο πάνω, υιοθετεί τους σκοπούς του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και ομόφωνα 

εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφισή του σε νόμο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 4) Νόμος του 2002.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 

του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη, παρακαλώ. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζητούμε αναβολή για δεκαπέντε μέρες.  Το θέμα είναι πολύ 

σοβαρό, άπτεται και άλλων ομάδων λειτουργών, δεν έχουμε προλάβει να το 

εξαντλήσουμε, γι’ αυτό ζητούμε δεκαπέντε μέρες αναβολή για το δεύτερό του μέρος.  

Για το μέρος της παράτασης της ηλικίας αφυπηρέτησης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν δεν υπάρχει ένσταση, να δώσουμε τις δεκαπέντε μέρες.  Αναβάλλεται για 

δεκαπέντε μέρες. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2002», άλλως ακούεται “ταμπέλες”.   

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, η κ. Βασιλείου. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Θα εζητούσα και εγώ αναβολή δεκαπέντε ημερών γι’ 

αυτό το νομοσχέδιο, διότι δεν είχαμε το χρόνο να το μελετήσουμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, νομίζω, μια φορά που ζητά αναβολή η κ. Βασιλείου πρέπει να τη δώσουμε. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 
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 Πιστεύω ότι θέλετε και εσείς αναβολή, αλλά...  

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Επρόλαβά σας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έντζιε πολλά ειλικρινές να το φορτώσουμε της κ. Βασιλείου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έντζιε πολλά ειλικρινές να φορτώσουμε την αναβολή της κ. Βασιλείου. 

Ετοιμάζονταν όλοι για αναβολή δαμαί! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το προεδρείο δεν μπορεί να ζητά αναβολές, κύριοι.  Ε, πόσες φορές! 

 Λοιπόν, να πάμε στο επόμενο θέμα. 

 Παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Το “ούλλοι”, που είπε ο κ. Συλλούρης, να αποσυρθεί.  Αφορά ούλλους πλην εμένα.   

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να παραδεχτούμε, κύριε Συλλούρη, ότι είστε μοναδικός, έτσι κι αλλιώς.  Λοιπόν, 

πάμε στο υπ’ αριθμόν 4 νομοσχέδιο.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Το υπ’ αριθμόν 4 νομοσχέδιο είναι αυτό που αναβάλλεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, ναι, συγνώμη. 

 Το θέμα υπ’ αριθμόν 5 είναι «Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού 

Καταλόγου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2000».  Είναι πρόταση νόμου του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Παρακαλώ, να διαβαστεί η έκθεση.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου 

που τιτλοφορείται «Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού Καταλόγου 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2000» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κατσουρίδης, πρόεδρος  Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Κίκης Γιάγκου  ∆ώρος Θεοδώρου 

 Γιάννος Λαμάρης  Γιώργος Βαρνάβα 

 Νίκος Τορναρίτης Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Ανδρέας Παπαπολυβίου Γιώργος Περδίκης 

 Σοφοκλής Φυττής  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από την κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού, σε πολλές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 3 

Ιουνίου και 18 Οκτωβρίου 2002.  Στα πλαίσια της μελέτης της υπό αναφορά πρότασης 

νόμου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή ο Υπουργός Εσωτερικών 

συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς παράγοντες, ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας της 

∆ημοκρατίας και ο πρόεδρος του Κόμματος Ευρωδημοκρατικής Ανανέωσης.  

Εκπρόσωποι των υπόλοιπων μη κοινοβουλευτικών κομμάτων, παρ’ όλο που κλήθηκαν, 



 16

δεν παρευρέθηκαν στην επιτροπή. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εγγραφής 

Εκλογέων και Εκλογικού Καταλόγου Νόμου, ώστε να καταστεί δυνατή η  αυτεπάγγελτη 

εγγραφή στον εκλογικό κατάλογο από τους οικείους επάρχους των προσώπων που 

έχουν το δικαίωμα του εκλέγειν και για οποιοδήποτε λόγο παραλείπουν να εγγραφούν 

στον εκλογικό κατάλογο. 

 Εισάγοντας την πρόταση νόμου στην επιτροπή εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 

του ομάδας, ο βουλευτής κ. Ανδρέας Παπαπολυβίου δήλωσε πως, με βάση την 

ισχύουσα νομοθεσία, πολίτης της ∆ημοκρατίας που έχει το δικαίωμα του εκλέγειν 

υποχρεούται να εγγραφεί στον εκλογικό κατάλογο μέσα σε ένα μήνα από την ημέρα 

που αποκτά το δικαίωμα του εκλέγειν.  Ανέφερε επίσης πως με στόχο την απόλυτη 

διασφάλιση της νομικά κατοχυρωμένης υποχρεωτικής ψηφοφορίας, καθώς και τη 

διευκόλυνση των πολιτών της ∆ημοκρατίας που για διάφορους λόγους αδυνατούν να 

υποβάλουν έγκαιρα τις αιτήσεις τους για εγγραφή στους εκλογικούς καταλόγους η 

κοινοβουλευτική του ομάδα κατέθεσε την υπό αναφορά πρόταση νόμου. 

 Ο Υπουργός Εσωτερικών, σχολιάζοντας τις πρόνοιες της υπό αναφορά πρότασης 

νόμου, δήλωσε πως η κυβέρνηση συμφωνεί με την προτεινόμενη τροποποίηση. Με τη 

λειτουργία του Αρχείου Πληθυσμού, πρόσθεσε ο ίδιος, η προτεινόμενη ρύθμιση 

πρακτικά μπορεί να υλοποιηθεί.  Εισήγηση όμως του υπουργείου του είναι όπως 

τροποποιηθεί η σχετική πρόνοια της πρότασης νόμου, ώστε η εγγραφή στον εκλογικό 

κατάλογο να γίνεται, αφού προηγουμένως ο οικείος έπαρχος καλεί τα πρόσωπα που 

έχουν υποχρέωση να εγγραφούν στον εκλογικό κατάλογο να προσέλθουν στις κατά 

τόπους επαρχιακές διοικήσεις για να υποβάλουν όλα τα σχετικά στοιχεία τους, όπως τη 

διεύθυνσή τους, τη φωτογραφία τους κ.λπ., για να μπορεί να εκδοθεί γι’ αυτά και 

εκλογικό βιβλιάριο, αφού μόνο με την αυτεπάγγελτη εγγραφή τους στον εκλογικό 
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κατάλογο τα πρόσωπα αυτά δε θα μπορούν να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωμα.   

 Ο πρόεδρος του Κόμματος Ευρωδημοκρατικής Ανανέωσης συμφώνησε με τις 

πρόνοιες της υπό συζήτηση πρότασης νόμου.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη της όλα όσα 

τέθηκαν ενώπιόν της, έχει διαμορφώσει τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος 

της επιτροπής βουλευτής του Α∆ΗΚ κ. Ντίνος Μιχαηλίδης διαφώνησαν με τις πρόνοιες 

της υπό αναφορά πρότασης νόμου, γιατί, όπως υποστήριξαν, θα ασκείται επιπρόσθετη 

πίεση στους πολίτες της ∆ημοκρατίας, γι’ αυτό και εισηγούνται στη Βουλή την απόρριψή 

της. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού, καθώς και τα μέλη της βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 

δήλωσαν πως υιοθετούν τις πρόνοιες της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, γι’ αυτό και 

εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

κ. Γιώργος Περδίκης επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση της υπό αναφορά 

πρότασης νόμου στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 

κατά πλειοψηφία των μελών της εισηγείται στη Βουλή την απόρριψη της υπό συζήτηση 

πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Παπαπολυβίου. 

Α. ΠΑΠΑΠΟΛΥΒΙΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η πρόταση νόμου αυτή, όπως έχει ήδη αναγνωσθεί από τον πρόεδρο της 

επιτροπής Εσωτερικών, έχει σκοπό να βοηθήσει όλους τους Κύπριους πολίτες οι οποίοι 

συμπληρώνουν το δέκατο όγδοο έτος της ηλικίας τους να εγγραφούν στους εκλογικούς 

καταλόγους και να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωμα.  Αυτό μέχρι σήμερα ήταν πολύ 

δύσκολο να εφαρμοστεί, γιατί δεν υπήρχε το Αρχείο Πληθυσμού.  Τώρα, με τη 

λειτουργία του Αρχείου Πληθυσμού, οι επαρχιακές διοικήσεις είναι σε θέση άμεσα να 

κατέχουν τα στοιχεία οποιουδήποτε πολίτη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας που 

συμπληρώνει το δέκατο όγδοο της ηλικίας του και να τον εγγράφουν στους εκλογικούς 

καταλόγους.   

 Είναι γνωστό ότι όλοι οι πολίτες θέλουν να ασκούν το εκλογικό τους δικαίωμα, 

γιατί το θεωρούν ιερό και αναφαίρετο δικαίωμά τους.  ∆υστυχώς, οι νέοι, οι 

δεκαοχτάχρονοι, είτε από αδιαφορία είτε από άγνοια του νόμου, παραλείπουν να 

υποβάλουν αίτηση και να εγγραφούν στον εκλογικό κατάλογο, με αποτέλεσμα ένας 

μεγάλος αριθμός νέων να παραμένει εκτός εκλογικού καταλόγου μέχρι και τα είκοσι 

πέντε και τα είκοσι οκτώ τους χρόνια, γιατί εν τω μεταξύ πηγαίνουν στο εξωτερικό για να 

φοιτήσουν ή για οποιουσδήποτε άλλους λόγους.    

 Είναι γεγονός ότι η νομοθεσία, ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού 

Καταλόγου Νόμος, προβλέπει ήδη την υποχρεωτική εγγραφή στους εκλογικούς 

καταλόγους όλων των πολιτών που έχουν το εκλογικό δικαίωμα, που έχουν τα 

προσόντα για να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωμα.  Και, αν αυτό δεν το ασκήσουν 

σε διάστημα ενός μηνός, την εγγραφή, τότε η νομοθεσία προβλέπει τη λήψη μέτρων 

εναντίον αυτών που παραλείπουν να εγγραφούν, με ποινή φυλάκισης μέχρι έξι μήνες ή 

χρηματική ποινή που να μην υπερβαίνει τις £200 ή και τα δύο μαζί.  Άρα νομίζω ότι είναι 

πολύ απλό και πολύ εύκολο να γίνεται η εγγραφή των εκλογέων αυτών στους 
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εκλογικούς καταλόγους και να ειδοποιούνται από τους οικείους επάρχους, για να 

εξασφαλίσουν εκλογικό βιβλιάριο και να μπορούν να ασκήσουν το εκλογικό τους 

δικαίωμα.   

 Με τα σύγχρονα μέσα που χρησιμοποιεί το Αρχείο Πληθυσμού ούτε φωτογραφίες 

ακόμα δεν είναι απαραίτητο να προσκομίσουν οι εκλογείς.  Όταν παν εκεί 

φωτογραφίζονται και εκδίδεται το εκλογικό βιβλιάριο.  Άρα η πρόταση νόμου αυτή 

νομίζω ότι...  Έχουμε μάλλον υποχρέωση να διευκολύνουμε τους πολίτες να εγγραφούν 

στους εκλογικούς καταλόγους και να μπορούν να ασκούν το εκλογικό τους δικαίωμα, 

μετά, επαναλαμβάνω, από τη λειτουργία του Αρχείου Πληθυσμού.  Είναι αδιανόητο να 

μιλούμε για νέες μεθόδους, να προσπαθούμε να απλοποιούμε τις διαδικασίες, να 

κάνουμε όλα εκείνα τα οποία χρειάζονται και στον κατάλληλο χρόνο να μην τα 

εφαρμόζουμε.  Έχει καταρτιστεί ένα Αρχείο Πληθυσμού, το οποίο δίδει όλη αυτή την 

ευχέρεια.  Αν εμείς δε θέλουμε να αξιοποιούμε αυτές τις σύγχρονες μεθόδους, τότε 

διερωτώμαι γιατί υποβαλλόμαστε σε όλα αυτά τα έξοδα. 

 Υπάρχει ένας ισχυρισμός ότι, άμα εγγραφεί κάποιος στον εκλογικό κατάλογο και 

δεν παρουσιαστεί να βγάλει εκλογικό βιβλιάριο, πάλι μπορεί να ληφθούν δικαστικά 

μέτρα εναντίον του, γιατί δεν πήγε να εφοδιαστεί με εκλογικό βιβλιάριο και επομένως δε 

θα πάει να ασκήσει το εκλογικό του δικαίωμα και άρα θα είναι μέσα σ’ εκείνους που δεν 

άσκησαν το εκλογικό τους δικαίωμα και θα ληφθούν μέτρα εναντίον του.  Μα, ούτως ή 

άλλως, η νομοθεσία προβλέπει τη λήψη μέτρων εναντίον του, αν δεν έχει εγγραφεί στον 

εκλογικό κατάλογο.  Και, εφόσον το Αρχείο Πληθυσμού παρουσιάζει άμεσα αυτούς οι 

οποίοι παρέλειψαν να εγγραφούν στον εκλογικό κατάλογο, αυτός ο φόβος υπάρχει.  Και 

πρέπει να πω ότι ποτέ δεν εφαρμόστηκε και ούτε πρόκειται, πιστεύω, να εφαρμοστεί 

και τώρα, αν κάποιος παραλείψει να πάει στην επαρχιακή διοίκηση για να εφοδιαστεί με 

εκλογικό βιβλιάριο.  Άρα εμείς, ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός, πιστεύουμε ότι είναι 
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δίκαιο και σωστό να επωφεληθούμε αυτής της διευκόλυνσης που παρέχει το Αρχείο 

Πληθυσμού και να δώσουμε την ευκαιρία να εγγράφονται όλοι οι εκλογείς που έχουν το 

εκλογικό δικαίωμα στους εκλογικούς καταλόγους, για να ασκούν το εκλογικό τους 

δικαίωμα.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σύντομα από τη θέση μου.  Όσοι διαφωνούμε με την πρόταση 

διαφωνούμε για τους εξής λόγους:  Πρώτον, υπάρχει μια υποχρέωση διά νόμου να 

ψηφίζεις.  Προσθέτουμε δεύτερη τώρα υποχρέωση.  Θα τον εγγράφουμε και θα τον 

υποχρεώνουμε να πάει να του εκδοθεί εκλογικό βιβλιάριο.  Είναι δικαίωμά του να 

εγγραφεί ή να μην εγγραφεί.  Επιλέγει να μην εγγραφεί γνωρίζοντας όλες τις συνέπειες 

του νόμου, όπως κάποιος επιλέγει να μην πληρώνει το λογαριασμό της ΑΗΚ. 

 ∆εύτερον, ο Υπουργός Εσωτερικών, που είναι ο αρμοδιότερος, είπε ότι, είτε τον 

εγγράψεις αυτόματα είτε όχι, πρέπει να πάει και πάλι ο ίδιος για να προσκομίσει όλα 

αυτά που λέει ο υπουργός.  ∆ηλαδή, το μόνο που θα επιτύχουμε, ας είμαστε ειλικρινείς 

με την πρόταση, είναι να διασφαλίσουμε το ότι τη δουλειά που κάνουν τα κόμματα, για 

να μη χάσουν νέους ψηφοφόρους, θα την κάνει για λογαριασμό μας η κυβέρνηση. 

 Τρίτον όμως και ουσιαστικότερο, από του χρόνου, με την πλήρη, εκατό τοις εκατό, 

εναρμόνιση με την Ευρωπαϊκή Ένωση, η υποχρεωτική ψηφοφορία δε θα ισχύει.  ∆εν 

κατάλαβα γιατί πρέπει να γίνει τούτο το πράγμα τώρα, εκτός αν είναι τόσο μεγάλη η 

αγωνία για τις προεδρικές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 
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∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ξεκινώ με το τελευταίο που είπε ο κ. Κατσουρίδης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με την “αγωνία”, κύριε συνάδελφε; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Με την “αγωνία”.  

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Α. ΠΑΠΑΠΟΛΥΒΙΟΥ: 

 Τώρα, ποιοι έχουν την αγωνία; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Νομίζω ότι ακριβώς αυτοί που δε συμφώνησαν με αυτή την πρόταση δεν είναι για 

λόγους ορθολογιστικούς, αλλά γιατί έχουν δει το θέμα, είτε με αγωνία είτε χωρίς αγωνία, 

με βάση το φόντο των προεδρικών εκλογών.  Εδώ γίνεται μια πρόταση πολύ πρακτική, 

η οποία δεν είναι για να εξυπηρετήσει τα κόμματα, είναι τον πολίτη που θα 

εξυπηρετήσει.  Και, ναι, αν θέλετε, υπάρχει και μια διαφορά ίσως στην προσέγγιση ή 

στη φιλοσοφία.  Εμείς δε θέλουμε ο πολίτης από τα σπάργανά του να είναι 

εξαρτώμενος των κομμάτων.  Προτιμούμε να τηρεί τις υποχρεώσεις του προς την 

πολιτεία ως ελεύθερος πολίτης και, αν θα αποφασίσει μετά τι θα ψηφίσει ή ποιο κόμμα, 

εκείνο είναι δουλειά δική του. Γιατί αυτή τη δουλειά να μην την κάνει η πολιτεία με τα νέα 

μέσα και με τις νέες μεθόδους που υπάρχουν, όπως μπορεί να γίνει;  Το ότι θα ξέρουμε 

ποιοι είναι εγγεγραμμένοι και ποιοι από τους εγγεγραμμένους δεν ψηφίζουν έχει και μια 

χρησιμότητα.  Έχει τη χρησιμότητα να ξέρουμε ποιοι ενσυνείδητα απέχουν, παρά την 

υποχρεωτική ψηφοφορία. 

(Ακούεται θόρυβος από το μικρόφωνο του κ. Συλλούρη.) 
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 Ήταν το δικό μου, κύριε Πρόεδρε. Το έχω στο αθόρυβο, αλλά δεν ήξερα ότι 

ενοχλούσε και αθόρυβα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βάλαμε μηχανισμούς εδώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εβάλαν μας μηχανισμούς τζιαι δαμαί!  Αλλού έχουν μας.  Τώρα το παρακολουθώ 

ότι... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Επομένως, τουλάχιστο θα γνωρίζαμε.  Υπάρχει αυτή η χρησιμότητα.   

 Είπε ο κ. Κατσουρίδης «μα, είναι υποχρεωτική η ψηφοφορία, να βάλουμε και 

υποχρεωτική την εγγραφή;».  Νομίζω το εξήγησε πολύ καλά ο κ. Παπαπολυβίου, ότι 

δεν προσθέτει στο υποχρεωτικό.  Αν θέλαμε κάτι να αφαιρέσουμε από το υποχρεωτικό, 

αυτό είναι η υποχρεωτική ψηφοφορία, όχι η κατάσταση ενός κράτους να γνωρίζει ποιοι 

είναι οι ψηφοφόροι του, ανεξάρτητα αν θα παν να πάρουν το βιβλιάριό τους ή αν θα 

παν να ψηφίσουν.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Λυσσαρίδη, παρακαλώ. 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο στόχος μιας πολιτείας είναι να διευκολύνει τον πολίτη να 

προσαρμόζεται με τους υφισταμένους νόμους.  Αν ο νόμος αργότερα θα τροποποιηθεί 

και η ψηφοφορία δε θα είναι υποχρεωτική, αυτό είναι άλλο θέμα.  Στο παρόν στάδιο η 

ψηφοφορία είναι υποχρεωτική.  Επομένως, αυτός ο νόμος απλώς υποβοηθά τον πολίτη 

να μην παρανομήσει.  Μάλιστα τον υποβοηθά κατά τρόπο πολύ αντικειμενικό.  Γι’ αυτό 
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νομίζω ειλικρινά ότι δεν μπορώ να αντιληφθώ κανένα επιχείρημα εναντίον αυτού του 

νόμου, του οποίου στόχος είναι να διευκολύνει τον πολίτη να προσαρμοστεί με την 

υφιστάμενη νομοθεσία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχουμε μπροστά μας το πρώτο από έξι νομοθετήματα που αφορούν τις εκλογές, 

και μάλιστα σε μια κρίσιμη περίοδο, ακριβώς πριν από κάποιες σημαντικές εκλογές.  

Παρ’ όλο που κάποιοι διατείνονται ότι δε θα υπάρχουν εκλογές, τυπικά και ουσιαστικά 

νομίζω ότι βρισκόμαστε σε μια προεκλογική περίοδο.  Και μόνο αυτό καθιστά επισφαλή 

τη συζήτηση σ’ αυτό το χρονικό σημείο.  Αυτό είναι ένα πρώτο σημείο της τοποθέτησης 

που ήθελα να κάνω -και δεν τοποθετήθηκα κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων της 

επιτροπής Εσωτερικών- γιατί θεωρώ ότι για άλλη μια φορά, δυστυχώς, το σώμα, η 

Βουλή, νομοθετεί παραμονές εκλογών για τις εκλογές.  Και αυτό είναι ως πρακτική 

λαθεμένο.  Και παρ’ όλο που το έχετε πει πάρα πολλές φορές στο παρελθόν -και 

απευθύνομαι στους βουλευτές που έχουν τη δεύτερη και την τρίτη τους θητεία και στα 

πολιτικά κόμματα- παρ’ όλα αυτά επαναλαμβάνεται για ακόμα μια φορά.  Και ερχόμαστε 

σήμερα, λίγους μήνες πριν τις προεδρικές εκλογές, να έχουμε έξι νομοθετήματα που 

αφορούν αυτές τις ίδιες τις εκλογές.  Αυτό είναι το πρώτο σημείο. 

 Το δεύτερο σημείο για το οποίο επικαλούμαι λίγο την υπομονή σας και την ανοχή 

σας, γιατί θα πούμε λίγα πράγματα που έχουν να κάμουν με τις σκληρές αλήθειες -έχει 

δίκιο ο κ. Κατσουρίδης- είναι:  Όταν ένα κόμμα, και μάλιστα μεγάλο κόμμα, 

αντιμετωπίζει εκλογικό νομοσχέδιο ή νομοθέτημα, έχει να παίξει μεταξύ των αξιών, των 

τοποθετήσεών του που αντανακλούν την ιδεολογία του από τη μια πλευρά, αλλά από 
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την άλλη πλευρά, ας είμαστε ειλικρινείς, θα παίξει σοβαρό ρόλο και λόγο το ψηφοθηρικό 

τους συμφέρον, το από πού θα εισπράξει κέρδη και από πού θα έχει ζημιές.  Και για το 

παρόν νομοσχέδιο, που έχουμε μπροστά μας, είναι εμφανές ότι τα κόμματα που 

πιστεύουν ότι έχουν εμβέλεια στο χώρο των νέων ψηφοφόρων το υποστηρίζουν, γιατί 

νομίζουν ότι έτσι θα διευκολυνθεί η ψηφοσυλλεκτικότητά τους στο χώρο των νέων 

ψηφοφόρων.  Από την άλλη, ίσως, τα κόμματα που αντιλαμβάνονται ή που θεωρούν ότι 

δεν έχουν τόση προσβασιμότητα στο χώρο των νέων ψηφοφόρων δεν το βλέπουν με 

μια σχετική συμπάθεια. 

 Εμείς, και μιλώ μόνο για το κίνημα το δικό μας, που δεν έχουμε τη δυνατότητα να 

ξέρουμε ποιοι μας ψηφίζουν και ποιοι δε μας ψηφίζουν είμαστε εκ των πραγμάτων 

υποχρεωμένοι να περιοριστούμε στις αρχές μας.  Να πάρουμε θέση και σ’ αυτό το 

νομοθέτημα και στα επόμενα, στη συνέχεια, με βάση τις αρχές και τις τοποθετήσεις μας 

τις πολιτικές, ακόμα κι αν αυτό, λεν κάποιοι, μπορεί να προωθεί ή μπορεί να μην 

προωθεί τους ψηφοθηρικούς μας σχεδιασμούς.  ∆ηλαδή, να είναι ή να μην είναι 

συμφέρον προς το δικό μας το κίνημα από άποψη ψηφοσυλλεκτικότητας.  Πολλοί λένε, 

για παράδειγμα, ότι, αν είναι υποχρεωτική η ψηφοφορία, τα μικρότερα κόμματα ή τα 

νεότερα κόμματα έχουν μεγαλύτερες δυνατότητες, ενώ, αν γίνει η ψηφοφορία 

προαιρετική -είναι μια άποψη αυτή- τα νεότερα κόμματα ή τα μικρότερα κόμματα θα 

έχουν μια σχετική δυσκολία να προσεγγίζουν τους ψηφοφόρους.   

 Παρ’ όλα αυτά, η τοποθέτησή μας, όπως θα ξέρετε, ως Κινήματος Οικολόγων, 

είναι ότι υποστηρίζουμε την προαιρετική ψηφοφορία.  Είμαστε ενάντια στο υποχρεωτικό 

της ψηφοφορίας.  Και έχουμε την εντύπωση, την άποψη, αν θέλετε, ότι η παρούσα 

πρόταση νόμου, αυτή που έχουμε μπροστά μας, κάνει πιο υποχρεωτική την 

υποχρεωτική ψηφοφορία.  ∆ε θα είχαμε καμία ένσταση να υποστηρίξουμε αυτή την 

πρόταση νόμου, αν δεν ήταν υποχρεωτική η ψηφοφορία.  Αλλά, όπως αναπτύχθηκε και 
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από τους προηγούμενους ομιλητές, ουσιαστικά αυτή η πρόταση νόμου θωρακίζει την 

υποχρεωτικότητα της ψήφου.  Και γι’ αυτό το λόγο, παρ’ όλο που, κατά πολλούς 

αναλυτές, αυτό θα μας κάνει ζημιά όχι προφανώς στις επόμενες εκλογές, αλλά στις 

βουλευτικές εκλογές, εμείς δε θα υποστηρίξουμε αυτή την πρόταση νόμου, βασισμένοι 

πάνω στην αρχή ότι θα πρέπει ο πολίτης, είτε νεαρός είναι στην ηλικία είτε ηλικιωμένος, 

να έχει όλη την ελευθερία όχι μόνο να επιλέξει ποιο κόμμα θα ψηφίσει, αλλά και αν θα 

ψηφίσει ή αν δε θα ψηφίσει, γιατί είναι δικαίωμα και όχι υποχρέωση η ψηφοφορία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αναστασιάδης. 

 Αρχηγού παρόντος, κύριε Κωνσταντίνου... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Βεβαίως!  Σέβομαι απόλυτα την αρχή! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ. 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν άκουσα το... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είπα, αρχηγού παρόντος, πάσα ευχή παυσάτω!  Ζήτησαν το λόγο  ο κ. 

Κωνσταντίνου και ο κ. Καράς. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

  Αυτή είναι μια άλλη αρχή.  Απολογήθηκα στον κ. Καρά και τους άλλους 

συναδέλφους μου. 

 Άκουσα με προσοχή, κύριε Πρόεδρε, τα επιχειρήματα που ανέπτυξε ο 

εκπρόσωπος της αντιπολίτευσης ή της μειοψηφίας της αντιπολίτευσης, όπως μπορώ να 

την πω -δε γνωρίζω- ο κ. Κατσουρίδης.  Μεταξύ άλλων άκουσα το πρωτόγνωρο ότι, 

«αν μπούμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ξέρετε, καταργείται το υποχρεωτικό της 
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ψηφοφορίας».  Πού βρήκατε αυτή την ντιρεκτίβα δε γνωρίζω βεβαίως!  Μόνο εσείς 

μπορεί να ξέρετε.  Αλλά, εξ όσων γνωρίζω, στην Ελλάδα είναι υποχρεωτική η 

ψηφοφορία.  Και ο τρόπος εξάσκησης του δικαιώματος είναι δικαίωμα ρύθμισης από 

την κάθε χώρα και δεν είναι γενικός κανόνας.  Επομένως, αυτά είναι προφάσεις εν 

αμαρτίαις ακριβώς για εκλογικές σκοπιμότητες. 

 Υπάρχει ακόμα κάτι, το οποίο άκουσα και με εξέπληξε -και διερωτώμαι αν αύριο 

θα αποτυπωθεί μέσα από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης και θα το ακούσει ο κόσμος- το 

εξής:  «Θα απαλλάξουμε τα κόμματα από τον μπελά να μαζεύουν βιβλιάρια ή να 

μαζεύουν ψηφοφόρους, για να εκδώσουν εκλογικά βιβλιάρια».  Καλά, κύριε 

Κατσουρίδη, και όσοι των πολιτών δεν είναι ενταγμένοι στα κόμματα;  Θα πρέπει 

δηλαδή να υφίστανται τις συνέπειες ενδεχομένως της αγνοίας τους;  Και, όταν αύριο θα 

μπούμε στην Ευρώπη, όπως πολύ καλά είπατε, παραγνωρίσατε να αναφέρετε ότι 

ψηφίζουν απλά και μόνο με την προσκόμιση της αστυνομικής ταυτότητας και όχι 

εκλογικού βιβλιαρίου.  Ε, και τότε θα τους πούμε ότι «ξέρετε, οι συνέπειες είναι γιατί δεν 

αποφασίσατε να βγάλετε ταυτότητα;».  Αυτή είναι η εκσυγχρονιστική αντίληψη, όταν 

σήμερα στην Ευρώπη ο καθένας παίρνει το δελτίο ταυτότητας, όχι γιατί αποτείνεται ή 

γιατί θα πρέπει να εγγραφεί, αλλά γιατί αυτόματα, εξ υποχρεώσεως, το κράτος τον 

εφοδιάζει με τα στοιχεία που πρέπει να υποδηλούν την ταυτότητά του.  Και με την 

επίδειξη απλώς και μόνο της ταυτότητας, κάτι που εφαρμόστηκε πολύ πρόσφατα και 

στην Ελλάδα, είναι αρκετό να ψηφίζει κανένας.  Ιδιαίτερα δε στις εκλογές τοπικής 

αυτοδιοίκησης αυτός είναι ο σύγχρονος τρόπος και η σύγχρονη μορφή ψηφοφορίας.  Αν 

δε πάμε σε κάποια άλλα κράτη, ακόμα που τα θεωρούμε μη ικανά να ενταχθούν στην 

Ευρώπη και που πιθανόν να έχουν την τύχη επανεξέτασης το 2007, όπως είναι η 

Ρουμανία και η Βουλγαρία, ε, εκεί ακόμα υπάρχει το δικαίωμα και διά της 

αλληλογραφίας να ψηφίσουν. 
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 Εμείς εδώ λέμε ότι με την αυτόματη εγγραφή ενοχλούμαστε, γιατί, ξέρετε, είναι 

εκλογικό νομοσχέδιο...  Λυπούμαι πάρα πολύ!  Αλλά το να ρυθμίζεις το δικαίωμα του 

πολίτη και να διευκολύνεις... Ποιες είναι οι υπηρεσίες με τις οποίες λέμε πως πρέπει να 

κάνουμε καλύτερη τη ζωή του πολίτη;  Ο συνωστισμός έξω από τα γραφεία των 

επάρχων, για να εκδώσουν οι έπαρχοι εκλογικά βιβλιάρια, τα οποία πιθανότατα, όπως 

πολύ ορθά ανέφερε ο φίλος μου ο κ. Κατσουρίδης,  θα πρέπει να μαζέψουν οι πολλοί 

και διάφοροι κομματικοί, για να τα προσκομίσουν;  ∆ηλαδή, αντί να βελτιωνόμαστε, 

πάμε προς τα πίσω, πάντοτε με την αρχή ότι το κόμμα θα πρέπει να ελέγχει τους 

πολίτες;  Αυτή είναι η βασική αρχή που εισάγετε στον εκσυγχρονισμό που υπόσχεστε 

μετά το Φεβρουάριο, όταν βεβαίως και εφόσον... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ένα άλλο που έπρεπε, ακριβώς, να άγγιζε τις ευαισθησίες του φίλου μου Γιώργου 

Περδίκη είναι ότι ακριβώς δε χρειάζεται, φίλε Περδίκη, να τρέχουν οι του Συναγερμού, οι 

του ΑΚΕΛ για ψηφοσυλλεκτικούς λόγους να εγγράψουν ψηφοφόρους.  Εάν ήταν 

υποχρεωτική η συμπερίληψή τους, την ίδια ώρα -όπως πολύ ορθά είπατε, δε 

γνωρίζουμε ποιοι ναι και ποιοι όχι μας ψηφίζουν- ναι, θα συμπεριλαμβάνονταν, 

ακριβώς, και οι κατηγορίες εκείνες που λέτε, που πιθανότατα αποστασιοποιούνται από 

τις υφιστάμενες πολιτικές δυνάμεις, αν θέλετε τις μεγάλες, με τα μεγάλα ιδεολογικά 

ρεύματα, και θα ασκούσαν με βάση τις προτάσεις το δικαίωμα της ψήφου τους.  Και 

συνεπώς ένα ακόμα στοιχείο, γιατί θα πρέπει ακριβώς να προστατεύσουμε όλους 

όσους έχουν κάτι να πουν σε αυτό τον τόπο.  Κι ας μη μας κατηγορείτε ότι εμείς κάποτε, 

τάχα, επειδή είχαμε υποβάλει μια πρόταση ρύθμισης και πάλι, ήταν γιατί θέλαμε να 

στραφούμε εναντίον του οποιουδήποτε κόμματος.  Αυτό κι αν είναι στροφή εναντίον του 
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κόμματος.  

  Και δεν έχει να κάνει ποσώς, γιατί δεν είναι εκλογικό νομοσχέδιο, με τις εκλογές 

του Φεβράρη.  Ρυθμίζει απλά, δεν αλλοιώνει το εκλογικό σύστημα.  ∆ίνει την ευχέρεια, 

αν θέλετε, στο μεγαλύτερο δυνατό αριθμό των πολιτών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 

που έχουν την υποχρέωση της ψηφοφορίας, διαφορετικά θα υποστούν τις συνέπειες 

του νόμου εκ της παραλείψεως, να αποφύγουν, είτε διότι τεμπέλιασαν…  Και είναι ένα 

από τα στοιχεία που γνωρίζουμε.  Την επομένη της λήξεως της εγγραφής στον 

κατάλογο λέει ο πολίτης: «Έλεγα να πάω τη μια, να πάω την επομένη, πέρασε ο 

χρόνος.  Ποιες άραγε θα είναι οι συνέπειες;».  Και ερχόμαστε και λέμε στο κράτος ότι θα 

πρέπει να κάνει σύγχρονες δομές, θα πρέπει να εκσυγχρονίσει το σύστημα, θα πρέπει 

η πολιτογράφηση να μην είναι πλέον στην ευχέρεια του καθενός αλλά στην υποχρέωση 

του κράτους να προσφέρει μια υπηρεσία.  Όταν είναι έτοιμο το κράτος να την 

προσφέρει, προσπαθούμε να πείσουμε λέγοντας ότι: «ξέρετε, αυτό είναι απλούστατα 

υπόθεση των κομμάτων και, επειδή θέλουμε να απαλλαγούμε από τον μπελά, εμείς οι 

σύγχρονοι Ευρωπαίοι, αντιγράφοντας την Ευρώπη που δε θέλει τους ψηφοφόρους 

υποχρεωτικά να ψηφίζουν» -ευτυχώς που δεν είστε ακόμα στις Βρυξέλλες, κύριε 

Κατσουρίδη, διαφορετικά δεν ξέρω τι άλλο ήταν ν’ ακούσουμε- «ε, δε χρειάζεται, αφού 

του χρόνου καταργείται».  ∆ηλαδή, αντιλαμβάνεστε την ορθότητα του επιχειρήματος, 

αλλά το αποκρούετε, απλώς διότι δήθεν του χρόνου δε θα είναι υποχρεωτική η 

ψηφοφορία.  

 Αυτό είναι ειλικρινά για να εκπλήττεται κανένας, αν αυτές τις αλλαγές θα φέρετε 

στο κράτος, όπως επαγγέλλεστε προς τους πολίτες και προς τον καθένα.  Αυτές δεν 

είναι πια αλλαγές προς τα εμπρός, είναι αλλαγές προς τα πίσω, γιατί σε λίγο θα 

ακούσουμε πολλά και διάφορα χάριν όχι των εκλογικών σκοπιμοτήτων που αγωνιούμε 

εμείς.  Εδώ η μέθοδος είναι πώς παρεμποδίζεται ο Κύπριος ψηφοφόρος να ασκήσει το 
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δικαίωμά του.  Σε λίγο θα δούμε μια σειρά από νομοσχέδια και επιφυλάττομαι να κάνω 

αναφορά τότε.   

 Όταν όλα τα κράτη προσπαθούν να διευκολύνουν την ψηφοφορία, όταν όλα τα 

κράτη, ακόμα και εκείνα που δε θεωρούνται ικανά, ακόμα και τα αφρικανικά κράτη, 

σήμερα δίνουν το δικαίωμα της ψήφου στους πολίτες τους οσάκις βρίσκονται 

προσωρινά στο εξωτερικό, στην Κύπρο προσπαθούμε με κάθε τρόπο πώς θα 

διαγράψουμε από τους εκλογικούς καταλόγους, πώς θα παρεμποδίσουμε την 

ψηφοφορία, πώς θα μεταφέρουμε το βάρος στα κόμματα να αναλάβουν το κόστος 

μεταφοράς.  Άκουσον-άκουσον, για να ασκήσεις το εκλογικό σου δικαίωμα, πρέπει 

κάποιες πολιτικές παρατάξεις ή κάποιοι υποψήφιοι ενδεχομένως να έχουν την 

οικονομική ευχέρεια.  Και εδώ είναι τώρα που αρχίζω να διερωτώμαι πόσο ο πλούτος 

μετρά στο κόμμα του εργαζομένου λαού.  ∆ιαφορετικά, κάποιος δεν μπορεί να έρθει να 

ψηφίσει, εάν δεν έχει την οικονομική ευχέρεια.  Θα πρέπει επομένως να αρχίσουμε, ένα 

άλλο στοιχείο για το οποίο μας κατηγορούν, να έχουμε άμεση διαπλοκή με τα 

οικονομικά συμφέροντα, προκειμένου να φέρουμε τους ψηφοφόρους από το εξωτερικό, 

για να τους δώσουμε το δικαίωμα να ψηφίζουν, ένα δικαίωμα που αποτελεί το 

απαραβίαστο, το ιερότερο των δικαιωμάτων.   

 Και εγώ να σας πω κάτι.  Παρακολουθώ τις χώρες όπου δήθεν δεν είναι 

υποχρεωτική η ψηφοφορία.  Ε, η συμμετοχική δημοκρατία είναι στο μηδέν.  Αν δείτε, τις 

προάλλες στο δημοψήφισμα της Ιρλανδίας, κλασικότατο παράδειγμα του τι συνέβη, το 

64% απείχε της ψηφοφορίας, ψήφισε το 38% και κινδύνευε η διεύρυνση της Ευρώπης 

από τη μη υποχρεωτικότητα.  Τέλος, παρακολουθώ ότι και στις ΗΠΑ ψηφίζει μόνο το 

50%.  Το 50%, δηλαδή περίπου το 26% του συνόλου του πληθυσμού κατά τα 

δημοκρατικά θέσμια, γι’ αυτό και λέω ότι υπάρχει έλλειμμα δημοκρατίας εκεί και δεν έχω 

να διστάσω από κανέναν να πω όπως αντιλαμβάνομαι τα πράγματα, αποφασίζει για 
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την τύχη του 74%.  Και είναι τα επιχειρήματα που λέμε καμιά φορά ή που ακούμε για το 

ρατσιστικό καθεστώς που ενδεχομένως θα έχουμε, αν το 18% των Τουρκοκυπρίων, 

δηλαδή μόλις το 10%, θα αποφασίζει για το υπόλοιπο 90% τον Πρόεδρο της 

∆ημοκρατίας. 

 Επομένως, το να προσπαθούμε να βελτιώσουμε, να διευκολύνουμε, αλλά και να 

καταστήσουμε τη δυνατότητα του πολίτη να ψηφίζει ευχερέστερη δεν είναι εκλογικό 

νομοσχέδιο.  Είναι ακριβώς υποχρέωση του κράτους, που πρέπει να προσφέρει προς 

τον κάθε πολίτη, προκειμένου να ενασκεί ένα δικαίωμα που, ορθώς λέω εγώ, για χρόνια 

τώρα αυτή η Βουλή πιστεύει ότι είναι υποχρεωτικό, μάλιστα με ποινικές κυρώσεις σε 

περίπτωση που δεν ενασκηθεί.   

 Θέλω τελειώνοντας να παρακαλέσω, εάν είναι δυνατό, έστω κι αν σε κάποια 

πολιτικά γραφεία έχουμε αποφασίσει μαύρο στο νομοσχέδιο, γιατί κινδυνεύει να 

επηρεάσει ψηφοφόρους που θα στραφούν εναντίον μας...  Οι κανόνες της δημοκρατίας 

δεν είναι πώς διαγράφεις για να κερδίσεις.  Είναι πώς σωστά προτείνεις για να επιτύχεις 

την πειθώ, ώστε οι πολίτες να σε εμπιστευτούν.  ∆ιαφορετικά, αυτές οι τέχνες που 

παρακολουθούσαμε σε δικτατορικά καθεστώτα -και δεν κάνω διάκριση- που 

φυλακίζονταν οι πολίτες, γιατί είχαν το αντίθετο φρόνημα, προκειμένου να σιγήσουν οι 

φωνές... Κύριοι, δεν αναφέρθηκα σε καθεστώτα.  Αναφέρθηκα σε δικτατορίες και έτσι 

είναι που συμπεριφέρονται οι δικτατορίες.  Ναι, φράσσουν το στόμα, προκειμένου να 

πετύχουν να περάσουν εκείνα τα οποία θέλουν.  Επειδή δεν αναφέρθηκα σε 

καθεστώτα, δε νομίζω να σας έδωσα και το δικαίωμα, κύριε Κατσουρίδη, με τόσο 

έντονο τρόπο να καταγράφετε τι θα μου πείτε.  Υπολογίζω, εύχομαι να υπολογίζετε και 

εσείς.   

 Σας ευχαριστώ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 
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(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, κύριε Αναστασιάδη, νομίζω ότι το δικαίωμα να 

καταγράφει κάποιος είναι ανθρώπινο δικαίωμα κατοχυρωμένο από το σύνταγμα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ που προστατεύετε τον Κατσουρίδη.  ∆ε χρειαζόταν, 

διότι ήταν αστεϊσμός από δικής μου πλευράς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και εγώ αστειεύομαι, κύριε Αναστασιάδη. 

 Να μου επιτρέψετε, προτού δώσω το λόγο στον επόμενο ομιλητή για να συνεχιστεί 

η συζήτηση για το πόσο Ευρωπαίοι και σύγχρονοι είμαστε, να χαιρετίσω εκ μέρους 

όλων την παρουσία εδώ στη Βουλή των Αντιπροσώπων του Προέδρου της Γερουσίας 

των Φιλιππινών, του κ. Φράνκλιν Ντρίλον. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ντρίλον πραγματοποιεί επίσκεψη στην Κύπρο ως φιλοξενούμενος της 

Βουλής των Αντιπροσώπων.  Είναι η πρώτη φορά που Πρόεδρος του κοινοβουλίου των 

Φιλιππινών επισκέπτεται την Κυπριακή ∆ημοκρατία και ως εκ τούτου  ευελπιστούμε ότι 

η επίσκεψη, οι συνομιλίες που θα έχουν τόσο στη Βουλή των Αντιπροσώπων όσο και 

με τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και με άλλους αξιωματούχους της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας θα συμβάλουν ώστε να δοθεί ώθηση στην περαιτέρω ανάπτυξη των 

φιλικών σχέσεων μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και των Φιλιππινών, καθώς και 

στη συνεργασία μεταξύ των κοινοβουλίων των δύο χωρών.   

 Θα ήθελα εκ μέρους όλων να καλωσορίσω θερμά τον κ. Ντρίλον και τη συνοδεία 
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του στην Κύπρο και να τους ευχηθώ ευχάριστη και καρποφόρα παραμονή.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Παρακαλώ, ποιος άλλος θέλει το λόγο;  

 Πολύς κόσμος.  Για να έχουμε και μια ποικιλία, ρε παιδιά, να δώσω το λόγο στην 

κ. Παπαδοπούλου. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Θα είμαι σύντομη, κύριε Πρόεδρε.  Εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Κόμματος θα 

ήθελα να πω τους λόγους που εμείς δεν ψηφίζουμε αυτό το νομοσχέδιο.  Θεωρούμε ότι 

στην Κύπρο η υποχρεωτική ψηφοφορία είναι νομικά κατοχυρωμένη και ασκείται 

επιπρόσθετη πίεση στους ψηφοφόρους, όταν αυτεπάγγελτα ο έπαρχος, ο οικείος 

έπαρχος, τους εγγράφει στον εκλογικό κατάλογο.  Το γεγονός ότι θα πρέπει να πάνε να 

προσκομίσουν τα στοιχεία τους για να μπορέσουν να εξασφαλίσουν το εκλογικό 

βιβλιάριο δεν προδικάζει και το ότι θα ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωμα.  Αυτό το 

οποίο θα πρέπει να μας απασχολήσει είναι πώς να νιώσουν οι πολίτες, ιδιαίτερα οι νέοι 

ψηφοφόροι, ότι η άσκηση του εκλογικού τους δικαιώματος είναι ιερή και πρέπει ν’ 

αναλάβουν και τις ευθύνες και τις υποχρεώσεις τους.  Και εδώ ακριβώς είναι που 

πρέπει να στραφεί η προσοχή μας, στο πώς να εμπεδωθεί στον ελεύθερα σκεπτόμενο 

πολίτη, που δεν είναι ούτε κομματικά ρυμουλκούμενος αλλά ούτε και εξαρτώμενος από 

αυτόματες εγγραφές από τους οικείους επάρχους, να ασκήσει αυτό το δικαίωμα που 

του παρέχει ο νόμος, δηλαδή, μόλις γίνει δεκαοκτώ ετών, εντός ενός μηνός να εγγραφεί 

στον εκλογικό κατάλογο.  Εδώ είναι που πρέπει να στραφεί η προσοχή της πολιτείας, 

ώστε όντως να νιώθει ο πολίτης ελεύθερος και να αναλαμβάνει και τις ευθύνες και τις 

υποχρεώσεις του απέναντι σε μια πατρίδα ημικατεχόμενη με τόσα πολλά προβλήματα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Καράς, παρακαλώ. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Ζήτησα το λόγο, διότι υπήρξα ο εισηγητής αυτού του νομοσχεδίου, το οποίο 

μετεξελίχθη ύστερα σε πρόταση νόμου της κοινοβουλευτικής μου ομάδας.  Ήταν απλή 

και αθώα η σκέψη.  Το σύνταγμά μας επιβάλλει την υποχρεωτική ψηφοφορία, δηλαδή 

λέει στον πολίτη «δεν έχεις το δικαίωμα μόνο να ψηφίζεις, αλλά έχεις και την 

υποχρέωση να ψηφίζεις».  Και το ερώτημα είναι, εάν το κράτος με υποχρεώνει να κάνω 

κάτι, το κράτος με υποχρεώνει να κάνω στρατιωτική θητεία, μόλις τελειώσω το λύκειο, 

και γνωρίζει το κράτος, έχει προηγουμένως τους καταλόγους των υπό στράτευση νέων 

και τους στέλλει το φύλλο ατομικής πρόσκλησης στο σπίτι τους, τους καλεί όλους και 

κανένας δεν εξαιρείται και κανένας δε χάνεται από αυτούς τους μηχανισμούς και τους 

καλεί να κάνουν δύο χρόνια και πλέον στρατιωτική θητεία...  Αυτό το κράτος επομένως, 

που έχει αυτή την ικανότητα και αυτή την αποτελεσματικότητα, δεν έχει υποχρέωση και 

δεν έχει ευθύνη να διασφαλίσει ή να διευκολύνει τον πολίτη στο να ασκεί τα εκλογικά 

του δικαιώματα;  Προβληματιζόμουν, αφού θέλουμε εμείς τους πολίτες να είναι ενεργοί 

πολίτες, δηλαδή να γνωρίζουν, να προσέρχονται, να ψηφίζουν υποχρεωτικά, αλλά και 

να έχουν το δικαίωμα της επιλογής -επομένως είναι θέμα παιδείας- για το εξής: ∆ε θα 

μπορούσαν στην τρίτη λυκείου να παρουσιάζουν οι τελειόφοιτοι δύο φωτογραφίες και, 

με τη φροντίδα των διευθυντών και των κρατικών υπηρεσιών, με το απολυτήριο να 

επιδίδεται σ’ αυτούς και το εκλογικό βιβλιάριο;  Να τους λέμε «καλοί πολίτες» και όντως 

να εισέρχονται στην κοινωνία καλοί πολίτες;  Είναι καλύτερη η εικόνα που δίδουμε;  Και 

έκανα οργανωτικός στο κόμμα μου, κύριε Πρόεδρε, για πολλά χρόνια και γνωρίζω και 

πρόσωπα και πράγματα.  Σε κάθε εκλογή μάς λένε οι δικοί μας οι υπάλληλοι, οι 

προσκείμενοι στο Συναγερμό:  «Μα εσείς δε φέρατε εκλογικά βιβλιάρια.  Το ΑΚΕΛ 
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έφερε μια στοίβα τόση».  Αντιλαμβάνομαι τις ενστάσεις του ΑΚΕΛ.  Προφανώς κάποιοι 

που κτυπούν από πόρτα σε πόρτα για να βγάλουν εκλογικά βιβλιάρια να χάσουν τη 

δουλειά τους.  Αυτά πιθανόν να γίνονταν σε παρωχημένες εποχές και να είχαν κάποιο 

αντίκρισμα. 

 Αν πράγματι συνειδητοποιούμε, παραδεχόμαστε ή θέλουμε να φτάσουμε σε 

κάποια επίπεδα, θα πρέπει αυτά να τα ξεπεράσουμε ως παλιές πρακτικές τις οποίες και 

εμείς κάμναμε. δεν παρουσιαζόμαστε ως αθώες περιστερές.  Αλλά θα πρέπει να 

αντικρίσουμε τον πολίτη με μεγαλύτερο σεβασμό και να του δώσουμε το εκλογικό 

βιβλιάριο, αφού η ψηφοφορία είναι υποχρεωτική, έτσι ώστε να πάει και να ψηφίσει και 

να είναι ενεργός πολίτης, χωρίς να υπόκειται πολλές φορές, κύριε Πρόεδρε, σε 

διλήμματα ή σε φοβίες.  Το να κτυπάς την πόρτα, να του λες «ήρθα να βγάλω εκλογικό 

βιβλιάριο του γιου σου» και να λέει «ναι, αλλά επρολάβαν σας τούτοι του ΑΚΕΛ» ή 

«επρολάβαν σας τούτοι του Συναγερμού» ή ακόμα, επειδή φοβάται να το αντιμετωπίσει, 

να δίνει φωτογραφίες και στους μεν και στους δε και να πληροφορούνται τα κόμματα 

από τις επαρχιακές διοικήσεις ότι αυτός υπέβαλε δύο αιτήσεις, και από το συνεργείο του 

ΑΚΕΛ και από το συνεργείο του Συναγερμού, αυτά νομίζω είναι πρακτικές που κάποτε 

μπορεί να βοήθησαν τους πολίτες να αποκτήσουν εκλογικά βιβλιάρια, αλλά σήμερα, 

νομίζω, θα πρέπει να τα ξεπεράσουμε και θα πρέπει να δούμε τα πράγματα με 

μεγαλύτερο σεβασμό προς τον πολίτη. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει άλλος; 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σύντομα.  Ο κ. Αναστασιάδης είπε πολλά και διάφορα, αλλά δε θα 



 35

ασχοληθώ αυτή τη στιγμή.  Έχει και άλλα νομοσχέδια.  Πήγε πολλά ταξίδια για να 

καταλήξει σε αυτό που ήθελε να καταλήξει. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θέλω να διακόψω τον κ. Κατσουρίδη, αλλά, απλώς για να το 

προσέξουμε, λέω ότι είναι δευτερολογία του κ. Κατσουρίδη.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε ζήτησε άλλος. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είσαι ο τελευταίος;  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε ζήτησε άλλος πρωτολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, ζήτησε ο κ. Κωνσταντίνου πρωτολογία. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ∆εν είναι πρόβλημα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επίσης ο κ. Περδίκης.  Είναι δευτερολογία για σας, κύριε Περδίκη, έννεν; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ορίστε. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Μιλήστε, γιατί θα σας απαντήσω σ’ ένα θέμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα θα προκύψει τριτολογία.  

 Ορίστε. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 



 36

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το λάθος είναι του Συλλούρη.  Τι να κάνουμε; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εν πάση περιπτώσει, κύριε Πρόεδρε, ανέμενα ότι ο συνάδελφος κ. Κατσουρίδης 

θα αντιδρούσε άμεσα -σε εισαγωγικά φυσικά η αντίδρασή του- αμέσως μόλις τελείωσε η 

ομιλία του κ. Περδίκη, γιατί στην ουσία με αυτά που έχει αναφέρει ο κ. Περδίκης γίνεται 

ξεκάθαρη αναφορά στην πλευρά του κ. Κατσουρίδη και του ΑΚΕΛ φυσικά σε 

προέκταση. Έχει αναφερθεί σε κομματικούς, ψηφοθηρικούς και άλλους λόγους 

συμφεροντολογικούς, από πλευράς ΑΚΕΛ, για τη συγκεκριμένη στήριξη, άρνηση 

μάλλον, αυτής της πρότασης η οποία γίνεται.  Είναι εδώ ακριβώς το σκεπτικό μέσα από 

το οποίο το ΑΚΕΛ τοποθετείται για να μην προωθήσει αυτή τη συγκεκριμένη πρόταση, 

η οποία υπό άλλη μορφή είναι μια συγκεκριμένη παροχή προς τους πολίτες, την οποία 

έπρεπε όλοι να επιδιώξουμε, και έπρεπε να συνδράμουμε στην παροχή, όπως πολύ 

σωστά ανεφέρθη και από τον πρόεδρο του κόμματός μας, με παραδείγματα απτά, αλλά 

και από τον κ. Καρά αμέσως προηγουμένως, με το συγκεκριμένο παράδειγμα για τους 

αποφοίτους των σχολών.  Θα πω ακόμη ένα χαρακτηριστικό παράδειγμα, το κράτος 

εκεί απ’ όπου έχει να παίρνει από τους πολίτες τούς υπενθυμίζει, π.χ. να γεμίζουν 

έγκαιρα τις φορολογικές τους δηλώσεις.  ∆ηλαδή, εκεί που παίρνει υπενθυμίζει κι εδώ 

που είναι μια υποχρέωση και ένα δικαίωμα που θα πρέπει να έχουν οι πολίτες με την 

άμεση εγγραφή στους εκλογικούς καταλόγους εμείς οι ίδιοι δεν προωθούμε και δεν 

βοηθούμε προς αυτή την κατεύθυνση;  

 Παράλληλα, θα πω ότι για την Ευρώπη αυτό το παράδειγμα που έχει αναφερθεί, 
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ότι δήθεν δεν υπάρχει και είναι η κατάργηση η οποία προωθείται μέσα από τους 

κοινοτικούς νόμους, είναι αναληθές, γιατί είναι καθαρά θέματα νομοθεσίας η οποία 

ρυθμίζει τα θέματα αυτά σε κάθε χώρα ξεχωριστά.  

 Όσον αφορά δε τις όποιες παροχές υπάρχουν και δίνονται, θα αναφερθώ και σε 

ένα άλλο παράδειγμα, το οποίο έχει σχέση με τις συλλογικές δραστηριότητες που 

υπάρχουν και γίνονται θεσμός πλέον στις ευρωπαϊκές χώρες, όπου εκεί, ξεκάθαρα, 

μέσα από θεσμικά όργανα και διαδικασίες δίδεται το δικαίωμα των συλλογικών 

προσφορών, κάτι το οποίο είναι χαρακτηριστικό ως παράδειγμα αυτής της ζήτησης- 

προσφοράς από τους πολίτες.  Εδώ ένα δικαίωμα το οποίο εμείς έχουμε να δώσουμε 

το αρνούμεθα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, να μιλήσω από τη θέση μου. 

 Εξελίσσεται σε άκρως εκπαιδευτική πολιτικώς η συζήτηση, ιδιαίτερα όσον αφορά 

τις εκλογικές πρακτικές των μεγάλων ή παλιών κομμάτων.  Εμείς που δεν τα ξέρουμε τα 

μαθαίνουμε έστω και από τα έδρανα της Βουλής. 

 Θα ήθελα να σχολιάσω λίγο την τοποθέτηση του κ. Αναστασιάδη, η οποία με τη 

σειρά της σχολίαζε κάποια δικά μου σημεία της πρωτομιλίας.  Θέλω πραγματικά να 

συμφωνήσω μαζί του, ότι πράγματι είναι θέμα της κάθε χώρας στην Ευρωπαϊκή Ένωση 

να καθορίσει το εκλογικό σύστημα ή την πρακτική της.  Είναι χαρακτηριστικό, και πρέπει 

να το υποδείξουμε, ότι όσο περισσότερο προαιρετικό γίνεται αυτό το δικαίωμα της 

ψηφοφορίας τόσο πιο πολύ ελευθεροποιείται και ο τρόπος ψηφοφορίας.  ∆ηλαδή τα 

παραδείγματα που ανέφερε ο κ. Αναστασιάδης, όπου και με την επίδειξη της 
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ταυτότητας μπορείς να ψηφίσεις, είναι ακριβώς στις χώρες εκείνες όπου δεν είναι 

υποχρεωτική η ψηφοφορία.  Όσον αφορά τις εθνικές εκλογές είναι υποχρεωτική και 

πρέπει να παρουσιάσει εκλογικό βιβλιάριο, όχι ταυτότητα. 

 Τώρα, όσον αφορά το πόσο και ποιο είναι το ενδεικτικό της ποιότητας της 

∆ημοκρατίας, θέλω να υποδείξω ότι η υποχρεωτική ψηφοφορία υπάρχει στο Πακιστάν, 

στο Ιράκ, στην Τουρκία, ενώ δεν απαντά τόσο συχνά στις λεγόμενες αναπτυγμένες 

δημοκρατικά χώρες, όπως η Ευρώπη και οι Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής.   Εκτός αν ο 

κ. Αναστασιάδης υπαινίσσεται ότι πιο ανεπτυγμένες δημοκρατικά είναι το Πακιστάν, η 

Τουρκία, το Ιράκ, για παράδειγμα, και όχι οι Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής!  Αυτό θα 

ήταν μια πολύ ενδιαφέρουσα προσέγγιση, αν έβγαινε μέσα από την τοποθέτησή του. 

 Ένα τρίτο, πολύ επικίνδυνο, στοιχείο που αναφέρθηκε στην ομιλία του κ. 

Αναστασιάδη, το οποίο οφείλω να το πω, είναι αυτή η παρομοίωση ή η σύγκριση του 

οξύμωρου πολιτικά σχήματος, να μπορεί το δέκα τοις εκατόν των Τουρκοκυπρίων ή το 

δεκαοχτώ τοις εκατόν των Τουρκοκυπρίων να καθορίζει τις τύχες του εκατόν τοις εκατόν 

των Κυπρίων.  Είναι εντελώς διαφορετικό από αυτό το οποίο εμείς έχουμε καταγράψει 

όσον αφορά το θέμα της ψηφοφορίας.  Είναι πολύ διαφορετικό να έχεις το δικαίωμα και 

να μην το ασκείς, γιατί έχεις το δικαίωμα να μην το ασκήσεις -και είναι υγιές αυτό το 

στοιχείο- από το να σου καθορίζουν οι άλλοι την τύχη σου, μέσα από ένα στρεβλό 

εκλογικό σύστημα ή μια συνταγματική ρύθμιση η οποία παραβιάζει τις αρχές της 

∆ημοκρατίας. εντελώς διαφορετικό.  Είναι πολύ διαφορετικό ο Αμερικάνος ψηφοφόρος 

να λέει «εγώ δε θα ψηφίσω» και να αφήνει το δικαίωμα σε αυτό το σαράντα τοις εκατόν, 

που θέλει να ψηφίσει, να του καθορίζει την τύχη του από αυτό, δηλαδή του Κύπριου 

ψηφοφόρου στο μέλλον που θέλει να ψηφίσει, και θα ψηφίζει, λόγω ενός στρεβλού 

συνταγματικού συστήματος, παρ’ όλο που θα ψηφίζει, να του καθορίζει το δεκαοχτώ 

τοις εκατόν τι θα κάνει στη ζωή του! 
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 Άρα και συνεπώς, ολοκληρώνοντας και καταγράφοντας ξανά τη θέση μας, λέω ότι, 

αν δεν ήταν υποχρεωτική η ψηφοφορία, θα υποστηρίζαμε και με τα δέκα μας τα 

δάκτυλα τη δική σας την τροποποίηση, αγαπητοί φίλοι του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  

Αλλά, επειδή είναι υποχρεωτική -και εσείς οι ίδιοι το λέτε, ότι με βάση τη δική σας την 

τροποποίηση ενισχύεται ή βασίζεται πάνω στο χαρακτηριστικό της υποχρεωτικής 

ψηφοφορίας- δεν το ψηφίζουμε.  Προτείνετε, αν θέλετε, άρση του υποχρεωτικού και θα 

το ψηφίσουμε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα καμιά πρόθεση πραγματικά να πω οτιδήποτε, αλλά, μετά 

τα όσα άκουσα, θα πω το εξής μόνο:  Αν κάποια κινήματα ή κόμματα πρασίνων στην 

Ευρώπη έχουν διεκδικήσει και έχουν αποκτήσει θεσμοθετημένα τα λεγόμενα 

δικαιώματα συλλογικής δράσης…  Tι είναι αυτό, αγαπητοί φίλοι και φίλες;  Είναι μια 

κοινότητα.  Όταν εγκαθίστανται τοξικά απόβλητα -και σας ενδιαφέρει, κύριε Περδίκη- 

δίπλα στη γειτονιά της, κάτω από το χωράφι της, έχει δικαίωμα να πηγαίνει συλλογικά, 

όχι μόνο να διαμαρτύρεται βάσει του νόμου, αλλά και να προσφεύγει συλλογικά στα 

κατεστημένα όργανα της πολιτείας.  Είναι μέσα από την αντίληψη της συμμετοχικής 

δημοκρατίας που πάρα πολλά λέχθηκαν από τους προηγούμενους ομιλητές. 

 Κατά συνέπεια, δεν ανέμενα από ανθρώπους -συναδέλφους, εννοώ, φίλους 

αγαπητούς, κατά τα άλλα- να έχουν αυτή την τοποθέτηση σε σχέση με την 



 40

υποχρεωτικότητα της ψήφου, σε σχέση με το ότι, από τη στιγμή που θα πρέπει να 

κάνουμε αυτή τη ρύθμιση, αναιρούνται άλλα δικαιώματα ή χάνονται άλλες ελευθερίες.  

Είναι το αντίθετο.  Μέσα από την υποχρεωτικότητα, στο βαθμό του συνειδητού 

αυτοπεριορισμού βέβαια, γιατί πρέπει να ενισχυθεί η δημοκρατία...  Όταν υποχρεούμαι 

να ψηφίσω, ψηφίζω, γιατί θέλω να ενισχύσω τη δημοκρατία, δεν υποχρεούμαι να 

ψηφίσω, για να ψηφίζω οτιδήποτε άλλο.  Μέσα, λοιπόν, από αυτή τη λογική έχουν 

κερδηθεί δικαιώματα που τα κινήματα των πρασίνων και τα κόμματα του εξωτερικού, τα 

οποία εκπροσωπούν αυτές τις αντιλήψεις, τα κέρδισαν, γιατί ακριβώς πάλεψαν γι’ αυτή 

τη συμμετοχική δημοκρατία, μέσα από αυτή τη λογική.  Εγώ πρώτη φορά ακούω στην 

Κύπρο αντίθετη λογική σε σχέση με αυτά τα οποία λέω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κλεάνθους.  Νομίζω ότι, με όλο το σεβασμό, να μιλήσει ο κ. Κλεάνθους, ο κ. 

Κατσουρίδης... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να του απαντήσεις, κύριε Αναστασιάδη, άλλωστε δε συνηθίσαμε διαφορετικά, 

αλλά θεωρώ ότι εξαντλήθηκε. 

 Κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Με συγχωρείτε, αλλά τι σημαίνει “συνηθίσετε”;  Είναι δικαίωμά μου, όπως είπατε, 

και, αν θέλω να το ενασκήσω, θα το ενασκήσω, έστω και αν δε συνηθίσατε, θα το 

συνηθίσετε ή, αν το συνηθίσατε, να το ξεσυνηθίσετε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τελειώσατε, κύριε Αναστασιάδη;  ∆ώστε μας και ένα χαμόγελο, να συνεχίσουμε 
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παρακάτω! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ τον κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ χαμογελώ συνέχεια.  Το καλό μου εμένα είναι ότι χαμογελώ συνέχεια! 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Ο κ. Αναστασιάδης, κύριε Πρόεδρε, οφείλουμε να ομολογήσουμε αυτή τη στιγμή 

είναι ο πιο ξεκούραστος -δεν ξέρω από πού προέρχεται, από τη συνήθειά του με τον 

ύπνο- άρα να δείχνει εκείνος παραπάνω κατανόηση σε εμάς, παρά εμείς σε εκείνον, 

που είμαστε πιο κουρασμένοι. 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι με τέτοιου είδους συζήτηση, που πλατειάζει και 

διευρύνεται με τόσες υπερβολές, κινδυνεύουμε να ξεχάσουμε για ποιο θέμα συζητούμε.  

Και καταλήγει να είναι ένα μάθημα υπερβολής, αλαζονείας για το ποιος είναι εκείνος 

που προασπίζεται ουσιαστικά το ιερό δικαίωμα της ψήφου, αλλά δεν τελειώνει με την 

ψήφο.  Είναι για να προασπίζεσαι το αποτέλεσμα της ψήφου, όταν η δημοκρατία μπορεί 

να απειλείται.  Και απειλείται με πολλούς τρόπους.  Και δεν αναφέρομαι μόνο στο 

παρελθόν της κατάλυσης της δημοκρατίας, για να λέμε τα πράγματα με το όνομά τους.  

Αν ο πολιτικός λόγος δεν έχει συνέπεια και φθάνουμε σε τόσες υπερβολές, να κάνουμε 

και μαθήματα, όταν δεν πήραμε μαθήματα, διερωτώμαι οι νέοι ψηφοφόροι πώς θα 

τολμούν, ακούοντάς μας και βιώνοντας, ξέροντας πρόσωπα, πράγματα, καταστάσεις 

ιστορίας σε αυτό τον τόπο, πώς θα μπορούν να μας ακούν με τόσες υπερβολές και με 
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τέτοια αλαζονεία να παραδίδουμε ο ένας στον άλλο μαθήματα, διερωτώμαι αν θα τους 

ενδιαφέρει να προσέρχονται στην κάλπη, ακόμα και αν τους υποχρεώσουμε ή αν δεν 

τους υποχρεώσουμε!  Ας γίνουμε πιο σεμνοί στον πολιτικό μας λόγο, πιο συνεπείς σε 

αυτά που λέμε με αυτά που ακολουθούμε στην πράξη και τότε θα μπορούμε να μιλούμε 

για προσφορά στη δημοκρατία και σε αυτούς που θα έλκονται για να έρθουν να 

ασκήσουν το δικαίωμά τους σε μια τέτοια άσκηση του δικαιώματος της ψήφου. 

 Εγώ νομίζω ότι τα λέω χωρίς να υποδεικνύω σε καμιά παράταξη και σε κανέναν 

από τους συναδέλφους οτιδήποτε.  Αν θέλετε, να περιλάβω και τον εαυτό μου,  από το 

ίδιο ελάττωμα μπορεί να πάσχουμε όλοι και ας το προσέξουμε.  Νομίζω ότι φθάσαμε 

ήδη σε πολλές υπερβολές σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι σαφές ότι ο κ. Αναστασιάδης ήρθε προετοιμασμένος να 

μιλήσει εφ’ όλης της ύλης, γι’ αυτό δεν κατόρθωσε να περιοριστεί στο θέμα, που είναι το 

συγκεκριμένο σχέδιο νόμου.  Επεκτάθηκε στα πάντα καταλήγοντας και στο προσφιλές 

του “Εκσυγχρονισμός, ∆ημοκρατία, Ευρώπη” και στο ΑΚΕΛ, που υποτίθεται είναι το 

αντίθετό του.  Εγώ θα δηλώσω ότι είμαι πολύ ευχαριστημένος, να συνεχίσει αυτή την 

τακτική, η οποία έχει αποδώσει μέχρι στιγμής.  Θα έφερνε το ΑΚΕΛ στο 35% και πρώτο 

κόμμα της Κύπρου. 

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι είναι εκπληκτικό να ακούεις πρόεδρο 

κόμματος να λέει το εξής από το βήμα:  Ένα μέτρο που είναι ενάντια στα κόμματα δεν 

το υποστηρίζετε.  ∆ηλαδή,  μήπως έχετε κηρύξει, εκτός από την επανάσταση, την 

ειρηνική, ενάντια στην παρούσα διακυβέρνηση, έχετε κηρύξει και ειρηνική επανάσταση 

ενάντια στο θεσμό των κομμάτων;  Και, αν τόσο πολύ ενδιέφερε τον πρόεδρο του 
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∆ημοκρατικού Συναγερμού να μειωθεί ο ρόλος των κομμάτων, προς τι έδωσε τη μάχη 

που έδωσε τότε, για να αφήσει τα μικρά κόμματα εκτός Βουλής, με εκείνο το ψηλό 

ποσοστό εισδοχής, που απέρριπτε την απλή αναλογική; 

 Έγινε υπαινιγμός ότι το ΑΚΕΛ φοβάται, γιατί αφορά νέους ψηφοφόρους αυτό το 

πράγμα.  Αν δεν το έχετε πάρει είδηση, πάρτε το:  Στις τελευταίες βουλευτικές ήμαστε 

κατά κάτι πάνω από εσάς και στους νέους ψηφοφόρους. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Αλαζονεία! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Καμία αλαζονεία να λέγεις την πραγματικότητα.  Αλαζονεία είναι να βγαίνεις από 

το βήμα και να λέγεις ότι οι άλλοι όλοι δεν μπορούν να αντιληφθούν τι είναι 

εκσυγχρονισμός.  Και το μαγικό ραβδί του εκσυγχρονισμού το έχουν αυτοί οι οποίοι 

πασχίζουν δέκα χρόνια να εκσυγχρονίσουν την κοινωνία και στο δέκατο χρόνο 

κηρύσσουν επανάσταση ειρηνική για τον εκσυγχρονισμό.  Αυτοί είναι οι σύγχρονοι. 

 Ο σκοπός αυτού του σχεδίου νόμου, όπως το κατάλαβα εγώ, είναι να 

διευκολυνθεί, μας λένε, ο πολίτης να προσέρχεται να εγγράφεται στον εκλογικό 

κατάλογο.  Και είναι ανάγκη να τον υποχρεώσουμε, να του επιβάλλουμε το δικαίωμά 

του;  ∆ιότι το δικαίωμα νομίζω ότι είναι κάτι διαφορετικό από το καθήκον.  ∆εν έχει άλλες 

μεθόδους η πολιτεία να υπενθυμίζει συνεχώς τον πολίτη;  Έχετε την κυβέρνηση στα 

χέρια σας.  Κάντε μια εκστρατεία ενημέρωσης του κόσμου, διαφωτίστε τον, διότι 

δημοκρατία δεν είναι να το επιβάλεις, είναι να τον πείσεις ότι πρέπει να ασχοληθεί με τα 

κοινά.  Και, αν τόσο πολύ είσαστε υπέρ της δημοκρατίας, λογικά θα έπρεπε να 

υποστηρίζετε την εθελοντική ψηφοφορία και όχι την υποχρεωτική.  Και η Ευρώπη 

επιμένω ότι είναι παράδειγμα.  Η συντριπτική πλειοψηφία των χωρών είναι εθελοντικά 

που το ασκεί.  Τι σημαίνει;  Ότι σε αυτές τις χώρες είναι άνθρωποι αντιδημοκράτες και 
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είναι άνθρωποι οι οποίοι πολεμούν τον εκσυγχρονισμό; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα σας πούμε και για εκείνο, κύριε Αναστασιάδη, μην αγωνιάτε.  Είναι δύσκολο να 

ππέσετε χαμαί, γιατί κάθεστε αυτή τη στιγμή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, παρακαλώ να προχωρήσουμε, διότι... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λοιπόν... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με συγχωρείτε, κύριε Κατσουρίδη...  Μάλιστα. 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα ήθελα να γνωρίζω, γιατί είμαι αφελής:  Το θέμα που συζητούμε σήμερα είναι η 

υποχρεωτική ή η εθελοντική ψηφοφορία -διότι διαφορετικά θα εμπλακούμε σε αυτό το 

διάλογο- ή έχουμε ένα σχέδιο νόμου με το οποίο διευκολύνεται ο πολίτης -κατά άλλους 

διευκολύνεται, κατά άλλους δε διευκολύνεται- στο να αποκτήσει το εκλογικό του 

βιβλιάριο;  Αν θα μετατρέψουμε τη Βουλή είτε σε βήμα αντιπαραθέσεων άσχετων με το 

θέμα ή αν θα μετατρέψουμε το θέμα από θέμα του σχεδίου νόμου σε θέμα 

υποχρεωτικής ή εθελοντικής ψηφοφορίας, παρακαλώ να εμπλακεί, διότι έχει δίκαιο ο κ. 

Κλεάνθους,   έχουμε ξεφύγει από το θέμα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Θεωρώ ότι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ πολύ!  ∆ώστε μου ένα δευτερόλεπτο.  Έχω και εγώ να πω 
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για θέμα τάξης, αν γίνεται δηλαδή. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆ε ζήτησες το λόγο, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Χωρίς αυτό να σημαίνει ότι θέλω να περιορίσω κανέναν, είναι πολλή ώρα που 

θεωρώ ότι το θέμα είναι εξαντλημένο και βγήκαμε και εκτός θέματος.  Λέγω ειλικρινά 

πώς αισθάνομαι.  Όμως, επειδή νιώθω ότι όλοι αρχίσαμε να λειτουργούμε, έτσι, και λίγο 

προεκλογικά, επειδή μιλούμε και περί δημοκρατίας, είπα να μη θεωρηθεί ότι ο 

Πρόεδρος εδώ προσπαθεί να επιβάλει ορισμένα πράγματα, να επιβάλει τον κανονισμό 

δηλαδή, διότι περί κανονισμού πρόκειται, με όλο το σεβασμό.  ∆ε θέλω να προβώ από 

το βήμα σε τέτοια κίνηση.  Γι’ αυτό θα παρακαλέσω ειλικρινά να υπάρξει 

αυτοσυγκράτηση και να περιοριστούμε όσο γίνεται, διότι έχουμε και άλλα τρία ή 

τέσσερα παρόμοια ζητήματα.  Συνολικά είναι έξι, περάσαμε ένα, δύο νομίζω... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Είμαστε στο πρώτο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Γι’ αυτό ακριβώς, επειδή είμαστε στο πρώτο, θα παρακαλέσω θερμά να υπάρξει 

αυτοσυγκράτηση, να μπουν τα υπέρ και τα κατά της κάθε άποψης σύντομα, χωρίς να 

μπαίνουμε έτσι στη γενική τοποθέτηση των φιλοσοφιών εκάστου εξ ημών, διότι αυτά θα 

τα συζητήσουμε στην πορεία, είμαι σίγουρος και εντός και εκτός της Βουλής των 

Αντιπροσώπων, για να μπορέσουμε να προχωρήσουμε και τη διαδικασία.  Θυμίζω ότι 

είχαμε συμφωνήσει ως ολομέλεια την περασμένη βδομάδα ότι τούτη τη συνεδρία θα 

εξαντλήσουμε και θα κλείσουμε τη συζήτηση στο Κεφάλαιο ∆΄ -αν φθάσουμε στο 

Κεφάλαιο ∆΄, από ό,τι βλέπω- που αφορά το θέμα του χρηματιστηρίου.  Γι’ αυτό, 

παρακαλώ θερμά, κύριε Κατσουρίδη, ξεκινώντας από εσάς, έτσι λίγη αυτοσυγκράτηση, 
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για να προχωρήσουμε παρακάτω και να εξαντλήσουμε τη διαδικασία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα τελειώσω σε ένα λεπτό, γιατί έχετε και εσείς δίκαιο και ο κ. 

Λυσσαρίδης έχει δίκαιο, ανέμενα όμως οι παρεμβάσεις να γίνουν, όταν ο πρόεδρος του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού ανήγαγε τη συζήτηση σε καθαρά προεκλογική, ρωτώντας 

μας κιόλας τι αλλαγή θα φέρουμε, αν ανέλθουμε στην εξουσία. και οι αρχηγοί των 

κομμάτων πρέπει να δίνουν το παράδειγμα.  Κοντολογίς -κλείνω- εάν ο στόχος είναι η 

διευκόλυνση των πολιτών, δεν επιτυγχάνεται, διότι ο υπουργός, που είναι ο 

αρμοδιότερος -θα το επαναλάβω- είπε ότι έτσι ή αλλιώς θα πρέπει να πηγαίνουν για να 

προσκομίζουν τα διάφορα.  Κάμετε λοιπόν μία εκστρατεία και να κάνουμε όλοι από 

κοινού, να τους υπενθυμίσουμε να πάνε να εγγραφούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ειλικρινά, εκείνο στο οποίο θα συμφωνήσω με τον κύριο Κλεάνθους είναι ότι 

ελέχθησαν πολλές υπερβολές και η μεγαλύτερη υπερβολή είναι ακόμα και αυτή η 

συζήτηση που γίνεται.  Εάν μας παρακολουθούσαν από οπουδήποτε αλλού, από το 

Πακιστάν ή αλλού, όπως άκουσα, ε, ειλικρινά θα διερωτώντο σε ποίαν χώραν 

ευρίσκονται!  Για να χρησιμοποιήσω εκείνο το θαυμάσιο του Χάρι Κλιν, κύριε Πρόεδρε, 

τον οποίο το κόμμα σας ετίμησε:  «Είμεθα η μόνη αφρικανική χώρα που κατοικείται από 

λευκούς».  Ναι, είμαστε!   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Εάν συζητούμε... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αναστασιάδη!  Είμαστε στο Μπανανιστάν, κύριε συνάδελφε! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Είστε Πρόεδρος της Βουλής αυτού του κράτους, κύριε Πρόεδρε,... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βεβαίως, και... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ...και συνεπώς, εάν έτσι αισθάνεστε, πρόβλημα δικό σας!  Εγώ αισθάνομαι ότι 

βρίσκομαι στη ∆ημοκρατία της Κύπρου και ήτο, βεβαίως, η ειρωνεία που 

χρησιμοποίησε ο Χάρι Κλιν για τις νοοτροπίες των Ελλήνων και κατ’ επέκταση τις δικές 

μας:  Να συζητούμε αν αυτό είναι υποχρέωση -υποχρέωση, διότι δεν είναι μόνο 

δικαίωμα. είναι και υποχρέωση!- κατά πόσο το κράτος θα πρέπει να παράσχει τις 

ελάχιστες υπηρεσίες προς τους πολίτες!  Και διερωτόμαστε εάν αυτό είναι υπερβολή ή 

όχι!  Ε, είναι υπερβολή ακόμα και να το συζητούμε, και ιδιαίτερα πολύ περισσότερο 

υπερβολή είναι να προσπαθούμε με κάθε τρόπο να το καταργήσουμε ή να το 

αποτρέψουμε!   

 Άκουσα και το πιο θαυμάσιο από τον κ. Κατσουρίδη:  Είμαι ενάντια στο θεσμό των 

κομμάτων!  Κύριε Κατσουρίδη, βεβαίως οι υπερβολές είναι μέσα στα δικαιώματα και 

πολύ περισσότερο μέσα στο δικαίωμα κάποιου που είναι γνωστός για τις υπερβολές 

του.  Γι’ αυτό, δε με ενδιαφέρει το επιχείρημά σας.  Εκείνο όμως που με ενδιαφέρει είναι 

να λέγομεν την αλήθεια και η αλήθεια είναι μία:  ∆εν αγωνίστηκε ο ∆ημοκρατικός 

Συναγερμός να αποκλείσει τα άλλα κόμματα, αφού θέλετε την αλήθεια, από τη Βουλή.  

Εκείνο το οποίο συζητείτο, όταν επρόκειτο να τροποποιηθεί το εκλογικό μέτρο, κύριε 
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Κατσουρίδη, ήταν ότι έπρεπε να παραμείνει, σύμφωνα με το ∆ΗΚΟ τότε -ήτο η επιμονή- 

το 8% -ενθυμείσθε ότι ο αείμνηστος Σπύρος Κυπριανού και η κοινοβουλευτική του 

ομάδα, βεβαίως, επέμεναν στο 8%-, σε κάποια φάση, μία εβδομάδα προ της ψηφίσεως 

του νόμου, όλα τα κόμματα πλην του ∆ΗΚΟ συμφωνήσαμε στο 4% και όχι στο 3,6% 

που εισηγήθηκε ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός μέσα σε μια σειρά μέτρων, ο οποίος, 

μάλιστα, πρότεινε και την οριζόντια ψηφοφορία ενισχύοντας και εκσυγχρονίζοντας, αν 

θέλετε, το εκλογικό σύστημα με τρόπους που θα διασφαλίζονταν και τα μικρά κόμματα, 

και απλά, την ώρα που ήμαστε έτοιμοι να μπούμε στη Βουλή για να ψηφιστεί ο νόμος 

από τα τρία κόμματα με μειοψηφία το ∆ΗΚΟ, παρακάλεσε -και λυπούμαι που δεν είναι 

σήμερα εδώ, να σας το επιβεβαίωνε- ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος να αναβληθεί για μια 

εβδομάδα, διότι υπήρχε το ενδεχόμενο ή το σοβαρό ενδεχόμενο να επείθετο και ο κ. 

Κυπριανού να συστρατευτεί, έτσι που να είναι ομόφωνη η απόφαση.  Στην επόμενη 

συνεδρία των αρχηγών το μήνυμα από πλευράς του ∆ΗΚΟ ήταν ότι ο κ. Κυπριανού 

μετέβαλε άποψη και ότι από το 8% αποδέχεται το 1,8% και ήταν τότε που αναφέρθη  

και από πλευράς ΚΙΣΟΣ και από πλευράς ΑΚΕΛ ότι «εφόσον μιλούμε για την απλή 

αναλογική, εμάς ήτο πάγια η θέση μας, λυπούμαστε, αλλά πάμε στην απλή αναλογική». 

 ∆ιαφορετικά, κύριε Κατσουρίδη, και για να μη νομίζετε ότι ζείτε ανάμεσα σε κόσμο 

και απευθύνεστε σε ανθρώπους που είναι μακράν και θα τους παρασύρετε ότι τάχα 

«είναι ο Συναγερμός που ήθελε, μικρά κόμματα, να σας αποκλείσει, ελάτε από δω, που 

σας αγαπούμε» -μέχρι που να σας απορροφήσουμε!-... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αναστασιάδη, παρακαλώ, μείνετε στο θέμα, να χαρείτε ό,τι αγαπάτε, διότι να 

μου επιτρέψετε, έτσι μισό, λεπτό:  Εμένα είναι η πιο δύσκολη η θέση μου εδώ, διότι 

μιλάτε εσείς τώρα και δε θέλω να παρεξηγούμαι, ότι θέλω να σας διακόψω, ποσώς.  

Ειλικρινά, δηλαδή! 
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Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Είναι καθαρά πολιτικό το θέμα και απαντώ απλούστατα εις όσα άκουσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ σας λέω ότι θα ανοίξει τώρα μία νέα συζήτηση για τι έγινε τότε για την απλή 

αναλογική. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Φάλια! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, τη λέω “συζήτηση”, κύριε Θεοδώρου! 

 Παρακαλώ, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα επικαλεστώ τη δική σας μαρτυρία στο παρόν, για να μην 

ανοίξει το τι έγινε τότε.  Είναι καλά γνωστά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η δική μου μαρτυρία θα δημιουργήσει μεγάλη συζήτηση και αντιπαράθεση, γι’ 

αυτό δεν τη θέτω κάτω.  Εγώ θα σιωπήσω γι’ αυτό το θέμα.  Θεωρώ ότι είναι εκτός 

συζήτησης αυτή την ώρα και εκτός Βουλής... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Γράφει και στον τύπο, νομίζω, τι εσυζητήθη τότε.  Εγώ ήμουν παρών, ενθυμούμαι 

και λυπούμαι που δεν είναι εδώ ο κ. Παπαδόπουλος για να τα διαψεύσει, αν δεν είναι 

έτσι όπως ακριβώς τα έχω πει.  Απλά απαντούσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, δεν αρνούμαι τίποτα, κύριε Αναστασιάδη,... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Μπορώ να συνεχίσω, κύριε Πρόεδρε; 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, να συνεχίσετε, αλλά δεν είναι της ώρας να το συζητήσουμε αυτό το 

θέμα...   

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ε, όταν ελέχθη ότι έδωσα μάχη για να αποκλείσω τα κόμματα, κύριε Πρόεδρε, και 

βεβαίως θα απαντούσα πώς είχαν τα πράγματα!  Και δεν είμαι εναντίον του θεσμού των 

κομμάτων. είμαι υπέρ της κοινωνίας των πολιτών, είτε σας αρέσει είτε όχι!  Να 

υπάρχουν τα κόμματα που είναι τα κύτταρα της δημοκρατίας, αλλά να υπάρχουν και οι 

ανεξάρτητοι πολίτες, που στο κάτω κάτω δεν είναι υποχρεωμένοι να εκδίδουν 

κομματικές ταυτότητες είτε του Συναγερμού είτε του ΑΚΕΛ είτε του ∆ΗΚΟ, της Ε∆ΕΚ, 

των Πρασίνων, των οποιωνδήποτε.  ∆εν αντιλήφθηκα γιατί, δηλαδή, αυτό το δικαίωμα 

θα πρέπει να το αναλάβουν τα κόμματα για να εκδώσουν ταυτότητες.   

 Μίλησε ο κ. Κατσουρίδης -και πέστε μου πώς δεν μπορώ να απαντήσω!- για την 

ειρηνική επανάσταση εναντίον της κυβέρνησης.  Ε, ή δεν παίρνετε σωστά τα μηνύματα 

ή δε θέλετε να τα πάρετε!  Μιλούμε για ένα κράτος το οποίο πρόκειται να ενταχθεί, αλλά 

και που θα πρέπει να ενσωματωθεί στην Ευρώπη, και με ανάλογες νοοτροπίες, ναι, 

που ακούω δεν μπορεί να θεωρηθεί ότι ενσωματώνεται.  Γι’ αυτό είναι που λέμε ότι 

χρειάζονται ριζοσπαστικές αλλαγές και τις ριζοσπαστικές αλλαγές δεν τις φέρνουμε με 

αναπαλαιώσεις -αυτό να λέγεται!  Μιλούμε και για τη συντριπτική πλειοψηφία των 

κρατών της Ευρώπης, όπου δεν είναι υποχρεωτική η ψηφοφορία.  Και, όταν θα έρθει το 

νομοσχέδιο που θα συζητούμε, κύριε Κατσουρίδη, για το θέμα της ψήφου στο 

εξωτερικό, τι θα πείτε;  Θα ξεχάσετε ότι η πλειοψηφία επιτρέπει και δι’ αλληλογραφίας 

την ψήφο;   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ... 
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Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Εκεί θα χρησιμοποιήσετε νέα εκσυγχρονιστικά επιχειρήματα, βεβαίως -δεν έχω 

καμία αμφιβολία.  “Οι αρχηγοί να δίνουν μαθήματα.”  ∆εν... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Παραδείγματα, όχι μαθήματα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Παραδείγματα, δηλαδή να...  Ευχαριστώ, κύριε Κατσουρίδη, καλά κάνετε να 

σχολιάζετε κατ’ αυτό τον τρόπο τον αρχηγό του κόμματός σας και είναι δικαίωμά σας, 

αν θέλετε, να ασκείτε κριτική και για μένα.  Εγώ τη δέχομαι σαν καλοδεχούμενο στοιχείο.  

Όταν θα γίνετε αρχηγός, κάποια φορά, ελπίζω να σας κρίνουν κι εσάς.   

 Ευχαριστώ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Λυσσαρίδη, παρακαλώ. 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Υποβάλλω πρόταση ότι το θέμα έχει εξαντληθεί και παρακαλώ η πρόταση να τεθεί 

σε ψηφοφορία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υποστηρίζω την πρόταση του κ. Λυσσαρίδη και, αν θέλετε να ψηφίσουμε, θα τη 

θέσω σε ψηφοφορία.  Νομίζω ότι έχει εξαντληθεί το θέμα και με το παραπάνω, βγήκαμε 

από το θέμα -εγώ πρέπει να κάνω την αυτοκριτική μου από την έδρα ότι βγήκαμε από 

το θέμα- και να προχωρήσουμε στη διαδικασία.   

 Λοιπόν, να παρακαλέσω δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν κατά των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η πρόταση νόμου απορρίπτεται με είκοσι μία ψήφους υπέρ, είκοσι επτά εναντίον 

και καμιά αποχή.  

 Το επόμενο θέμα, το υπ’ αριθμόν 6, είναι «Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και 

Εκλογικού Καταλόγου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Και αυτή είναι πρόταση 

νόμου του κ. Παπαπολυβίου.  Παρακαλώ να διαβαστεί η έκθεση.   Κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πού πάτε, κύριε Αναστασιάδη;  Μόλις τελειώσω την ανάγνωση, θα σας σχολιάσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, θα παρακαλέσω...  Θα κάμω και πρόταση-εισήγηση, εάν 

γίνεται αποδεκτή από το σώμα, προτού διαβάσετε την έκθεση.  Να διαβαστεί η έκθεση, 
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προσωπικά όμως θεωρώ ότι το θέμα είναι εξαντλημένο από την προηγούμενη 

συζήτηση και θα παρακαλέσω πάρα πολύ τους βουλευτές να δεχθούν αυτή την 

πρόταση, για να προχωρήσει η Βουλή των Αντιπροσώπων στη συνεδρία της.   

 Κύριε Συλλούρη, αφήστε το, εντάξει!  Ύστερα, ποννά δκιαβάσει.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Θα πάρω μια ευκαιρία, κύριε Πρόεδρε -ξέρετε ότι πάντα μιλώ πολύ σύντομα- θα  

πάρω για ακόμα μία φορά την ευκαιρία να σας ζητήσω πολύ επίσημα να βρούμε έναν 

τρόπο να περιορίσουμε το χρόνο των ομιλιών και να πειθαρχήσουμε όλοι σε απόφαση 

της ολομέλειας.  Κάποια ώρα, όποτε θέλετε εσείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαρίστως, αλλά, με βάση τον Κανονισμό της Βουλής, επαφίεται στον Πρόεδρο 

της Βουλής να κρίνει εάν ένα θέμα έχει εξαντληθεί.   

 Έν’ σωστά που λέω, κύριε Λυσσαρίδη; 

 Λοιπόν, παρακαλώ, κύριε Κατσουρίδη. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όταν δεν υπάρχουν ονομαστικές αναφορές, βέβαια.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ελπίζω να μην υπάρξουν, ρε αδερφέ! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Γιατί ο κανονισμός το επιτρέπει, όταν δεν υπάρχουν ονομαστικές αναφορές. 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βεβαίως!  Ελπίζω να μην υπάρξουν ονομαστικές αναφορές.   

 Παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου 

που τιτλοφορείται «Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού Καταλόγου 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κατσουρίδης, πρόεδρος  Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Κίκης Γιάγκου  ∆ώρος Θεοδώρου 

 Γιάννος Λαμάρης  Γιώργος Βαρνάβα 

 Νίκος Τορναρίτης Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Ανδρέας Παπαπολυβίου Γιώργος Περδίκης 

 Σοφοκλής Φυττής  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Ανδρέα Παπαπολυβίου εκ 

μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, σε πολλές 

συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ της 3ης Ιουνίου και της 

18ης Οκτωβρίου 2002.  Στα πλαίσια της μελέτης της υπό αναφορά πρότασης νόμου, 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή ο Υπουργός Εσωτερικών συνοδευόμενος 

από υπηρεσιακούς παράγοντες, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, ο Βοηθός 

Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας και ο πρόεδρος του Κόμματος 

Ευρωδημοκρατικής Ανανέωσης.  Εκπρόσωποι των υπόλοιπων εκτός της Βουλής 

κομμάτων, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν στην επιτροπή.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εγγραφής 

Εκλογέων και Εκλογικού Καταλόγου Νόμου, ώστε οι εκτοπισθέντες που έχουν το 

δικαίωμα του εκλέγειν και διαμένουν στο εξωτερικό να θεωρείται ότι έχουν τη συνήθη 

διαμονή τους στην Κύπρο και έτσι να μπορούν να εγγραφούν στον εκλογικό κατάλογο. 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου κ. Ανδρέα Παπαπολυβίου, η 
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προτεινόμενη τροποποίηση στοχεύει στο να παράσχει τη δυνατότητα εγγραφής στον 

εκλογικό κατάλογο των προσφύγων που διαμένουν στο εξωτερικό, γιατί, όπως 

υποστήριξε, σε οποιοδήποτε μέρος και αν κατοικούν σήμερα οι πρόσφυγες, η διαμονή 

τους είναι προσωρινή, γι’ αυτό και θα πρέπει να θεωρείται ότι είναι στην Κύπρο, λόγω 

της βίαιης εκδίωξής τους από τα τουρκικά κατοχικά στρατεύματα.   

 Ο Υπουργός Εσωτερικών, ενημερώνοντας την επιτροπή Εσωτερικών για τη θέση 

της κυβέρνησης στις πρόνοιες της υπό αναφορά πρότασης νόμου, με επιστολή του που 

απέστειλε σ’ αυτήν, αναφέρει πως η απόφαση για ρύθμιση του όλου θέματος που 

προτείνεται αφορά τα ίδια τα κόμματα και κατ’ επέκταση τη Βουλή των Αντιπροσώπων.  

Η Κεντρική Υπηρεσία Εκλογών, αναφέρει στην ίδια επιστολή του, σε περίπτωση που 

ψηφιστεί ο προτεινόμενος νόμος, είναι σε θέση να αντιμετωπίσει τα διαδικαστικά και 

πρακτικά προβλήματα για την εγγραφή όλων των επηρεαζόμενων προσώπων στον 

εκλογικό κατάλογο, επισημαίνει όμως ότι τυχόν ψήφιση της πρότασης νόμου θα 

συνεπάγεται τη διαφοροποίηση της κατανομής των βουλευτικών εδρών κατά εκλογική 

περιφέρεια προς όφελος των επαρχιών που τελούν εξ ολοκλήρου ή εν μέρει υπό 

κατοχή.  Επιπρόσθετα όμως με τα πιο πάνω, οι πρόνοιές της επιβαρύνουν τον κρατικό 

προϋπολογισμό, δεδομένου ότι με την εγγραφή των εκτοπισθέντων κατοίκων 

εξωτερικού και τη χορήγηση σ’ αυτούς εκλογικών βιβλιαρίων θα υπάρξει οικονομικό 

κόστος.     

 Ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, σχολιάζοντας τις πρόνοιες της 

πρότασης νόμου στην επιτροπή αλλά και με σχετική επιστολή που απέστειλε σ’ αυτήν, 

υποστήριξε πως αυτές προκαλούν διάκριση μεταξύ Κυπρίων προσφύγων και μη 

προσφύγων που διαμένουν στο εξωτερικό, γι’ αυτό και προσκρούουν στο άρθρο 28 του 

συντάγματος που κατοχυρώνει την αρχή της ισότητας.  Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τον 

ίδιο, αυτές προσκρούουν στο άρθρο 63 του συντάγματος, σύμφωνα με το οποίο κάθε 
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πολίτης της ∆ημοκρατίας που έχει συμπληρώσει το δέκατο όγδοο έτος της ηλικίας του 

και έχει τα καθοριζόμενα από τον εκλογικό νόμο προσόντα διαμονής δικαιούται να 

εγγραφεί ως εκλογέας στον εκλογικό κατάλογο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 

ενώπιόν της, έχει διαμορφώσει τις ακόλουθες θέσεις:  

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος και τα μέλη της 

επιτροπής βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών, καθώς και ο βουλευτής του 

Α∆ΗΚ κ. Ντίνος Μιχαηλίδης δήλωσαν πως διαφωνούν με τις πρόνοιες της υπό 

συζήτηση πρότασης νόμου, γιατί, όπως υποστήριξαν, πέραν των θέσεών τους που 

διατηρούν για το εν λόγω θέμα, έλαβαν υπόψη και τα συνταγματικά κωλύματα που οι 

πρόνοιές της επισύρουν, όπως αυτά αναφέρθηκαν στην επιτροπή από το Βοηθό Γενικό 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, γι’ αυτό και εισηγούνται στη Βουλή την απόρριψή της.  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού δήλωσαν πως η κοινοβουλευτική τους ομάδα υιοθετεί τις πρόνοιες της υπό 

συζήτηση πρότασης νόμου, γιατί θέση της είναι πως οι πρόσφυγες δεν τελούν κάτω 

από το ίδιο καθεστώς με τους μη πρόσφυγες, γι’ αυτό και τάχθηκαν υπέρ της ψήφισής 

της σε νόμο.   

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

κ. Γιώργος Περδίκης επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση της πρότασης 

νόμου στην ολομέλεια της Βουλής.  

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 

κατά πλειοψηφία των μελών της εισηγείται στη Βουλή την απόρριψη της υπό αναφορά 

πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές;   

 Να μου επιτρέψετε, αν υπάρχουν ομιλητές, να προτείνω για τις κοινοβουλευτικές 

ομάδες τέσσερα λεπτά και για τα μονοεδρικά κόμματα δύο λεπτά, τους βουλευτές.  

Είμαστε σύμφωνοι; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Σύμφωνοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Είναι γι’ αυτό...; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Γι’ αυτό, αγαπητέ, γι’ αυτό.  Για όλα θα κάμνω μια πρόταση, να δούμε τι θα γίνει! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Τέσσερα λεπτά συνολικά ή ο καθένας; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνολικά.  ∆ηλαδή από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό μπορούν να μιλήσουν 

τέσσερις βουλευτές από ένα λεπτό.  Το ίδιο και το ΑΚΕΛ, ας πούμε, και εσείς.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ή ένας τέσσερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ.  Ή ένας τέσσερα λεπτά. 

Α. ΠΑΠΑΠΟΛΥΒΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορούσε να μη μιλήσω, αλλά υπάρχουν δύο ουσιαστικοί λόγοι 

τους οποίους πρέπει να αναφέρω, γιατί φαίνεται κάπως παράδοξο να λέει ο Γενικός 

Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας ότι αυτό είναι αντισυνταγματικό και εγώ να επιμένω.  Και, 
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δεύτερον, η κυβέρνηση λέει ότι θα υπάρχουν έξοδα, εάν αυτή η πρόταση εγκριθεί.   

 Εγώ έκανα μία πρόταση, ούτως ώστε οι εκτοπισμένοι που διαμένουν στο 

εξωτερικό να θεωρηθεί ότι έχουν προσωρινή διαμονή και να μπορούν να ασκήσουν το 

εκλογικό τους δικαίωμα, έχοντας υπόψη ότι έχουν εκδιωχθεί πράγματι βίαια από το 

σπίτι τους, δεν έχουν επιλέξει οι ίδιοι να γίνουν απόδημοι του εξωτερικού, παραμένουν 

εκεί περιμένοντας την ημέρα της επιστροφής.  Εάν και εφόσον δοθεί μία λύσις, την 

οποία αναμένουμε, και αυτοί οι εκτοπισμένοι επιλέξουν να παραμείνουν στο εξωτερικό, 

ενώ θα τους δοθεί το δικαίωμα -και πρέπει να τους δοθεί, σε όλους τους πρόσφυγες- να 

επιστρέψουν πίσω και δεν επιστρέψουν, τότε εγώ προσωπικά λέω, ναι, τότε δε θα 

υπάρχει καμία εξαίρεσις μεταξύ των αποδήμων. 

 Το άρθρο για το οποίο ο Γενικός Εισαγγελέας μιλά -και σέβομαι την άποψή του, 

αλλά έχω μία διαφορετική γνώμη- το άρθρο 28 του συντάγματος καθορίζει την ισότητα 

των πολιτών.  Εγώ ξέρω ότι, με βάση το διοικητικό δίκαιο, καθιερώνεται η αρχή της 

ισότητας των πολιτών και υποχρεώνει το νομοθέτη, κατά την άσκηση της διακριτικής 

του εξουσίας, να έχει ίση ή ομοιόμορφη μεταχείριση όλων των πολιτών που τελούν 

κάτω από τις ίδιες ή παρόμοιες συνθήκες.  Εάν, συνάδελφοι, θεωρείτε εσείς ότι οι 

πρόσφυγες και οι απόδημοι τελούν κάτω από τις ίδιες ή παρόμοιες συνθήκες, τότε, ναι, 

η πρόταση είναι αντισυνταγματική.  Εγώ προσωπικά πιστεύω ότι δεν τελούν κάτω από 

τις ίδιες ή παρόμοιες συνθήκες. 

 ∆εύτερον, αντίκειται, λέει, στο άρθρο 63 του συντάγματος, γιατί το άρθρο εκεί λέει 

ότι δεν μπορούν να εγγραφούν στον εκλογικό κατάλογο πολίτες που δεν έχουν το 

εκλογικό δικαίωμα.  Μα, αφού ζητώ με την πρότασή μου να τροποποιήσω την εκλογική 

νομοθεσία, για να έχουν το δικαίωμα να εγγραφούν.  Άρα, άμα τροποποιηθεί ο νόμος, 

δε θα είναι αντισυνταγματικό.  Και η Βουλή αυτή έχει πάρει πάρα πολλά μέτρα, τα 

οποία, εάν κάποιος τα σκεφθεί με τον τρόπο που τα σκεφτόμαστε, τότε υπάρχει 



 59

ανισότητα.  Ένας πρόσφυγας ο οποίος διαμένει στην Αγλαντζιά και κατάγεται από τη 

Μόρφου -η συνάδελφος η Αντιγόνη Παπαδοπούλου- δικαιούται να ψηφίσει με βάση τη 

νομοθεσία, την οποία εσείς έχετε ψηφίσει, το δήμαρχο της Αγλαντζιάς, αλλά μπορεί να 

ψηφίσει και το δήμαρχο της Μόρφου.  Όμως ένας Λεμεσιανός, όταν κάθεται στην 

Αγλαντζιά μόνιμα, έχει τη συνήθη διαμονή του, δεν μπορεί να ψηφίσει το δήμαρχο της 

Λεμεσού.  Αυτό είναι ανισότητα;  Όλα εκείνα τα δικαιώματα που έχουμε δώσει στους 

πρόσφυγες και δεν τα έχουν οι υπόλοιποι πολίτες -£8.000 για τα παιδιά τους κ.λπ.- 

δημιουργούν ανισότητα;  Και, αν η αντιμετώπιση η δική μας εμάς απέναντι των 

προσφύγων είναι αυτή, τότε τι περιμένουμε από τους ξένους να δουν και να 

αντιμετωπίσουν τους πρόσφυγες που βρίσκονται στο εξωτερικό; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, κοντεύει... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ετέλειωσε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...όι κοντεύει· περνά ο χρόνος... 

Α. ΠΑΠΑΠΟΛΥΒΙΟΥ: 

 Και έχουμε κάνει άλλες ελαφρύνσεις, όπως είναι οι φοιτητές που διαμένουν στο 

εξωτερικό, να μπορούν να ψηφίζουν, οι προσωρινά εργαζόμενοι, να μπορούν να 

ψηφίζουν.  Και εγώ λέω, ναι, οι πρόσφυγες είναι προσωρινά εργαζόμενοι μέχρι να τους 

δοθεί το δικαίωμα να επιστρέψουν στα σπίτια τους.  Οι δημόσιοι λειτουργοί και οι 

οικογένειές τους -αυτό είναι ανισότητα;- που παραμένουν στο εξωτερικό... 

 Πραγματικά είχα πάρα πολλά να πω, αλλά θα σεβαστώ το χρόνο ο οποίος έχει 

καθιερωθεί, γιατί δεν μπορούμε να κάνουμε και διαφορετικά, αλλά εγώ κάνω έκκληση 

στο σώμα να δει αυτή την επιχειρηματολογία...   
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 Επίσης, το δεύτερο σημείο, που ξέχασα να το αναφέρω, είναι ότι υπάρχουν έξοδα.  

Συνάδελφοι, αυτό επιβλήθηκε για να λεχθεί.  Τα έξοδα τα οποία υπάρχουν -δεν 

αναφέρονται στην έκθεση- είναι πενήντα σεντ για την παραχώρηση του εκλογικού 

βιβλιαρίου.  Εγώ διερωτώμαι:  Έχετε καμιά νομοθεσία την οποία ψηφίζουμε εδώ η 

Βουλή που δεν έχει έξοδα με αυτό τον τύπο;  Εάν αυτές είναι προφάσεις, για να 

απορρίπτουμε προτάσεις, λυπούμαι.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Απλώς, ακούγοντας με προβληματισμό τα επιχειρήματα του αγαπητού 

συναδέλφου, πρέπει να μην ξεχνούμε ότι κανένας δε μεταναστεύει από τον τόπο του 

πανευτυχής, εκτός εάν είναι τουρίστας.  Γιατί και η οικονομική καταπίεση ή οι συνθήκες 

που υποχρεώνουν έναν να εγκαταλείψει την αγαπημένη του πατρίδα...  Και είναι για 

όλους τους κατοίκους που ζουν σε μια χώρα και σε μια πατρίδα τα ίδια αισθήματα· δεν 

την εγκαταλείπει κανείς παρά μόνο με την ίδια προσωρινότητα.  Έτσι και αυτή η τάξη 

ανθρώπων, για τόσα χρόνια, πλησιάζουν την τριακονταετία, εγκατέλειψε την πατρίδα 

της με τη νοσταλγία της επιστροφής, που θα γίνει δυνατή μόλις οι συνθήκες το 

επιτρέψουν.  Ε, αν αυτό το πράγμα δεν είναι μια πραγματικότητα και δεν το 

αναγνωρίσουμε, καταντά και μια προσβολή για όσους συμπατριώτες μας 

μεταναστεύουν κάτω από συνθήκες που είναι ανεξάρτητες της δικής τους θέλησης.  

Όμως δεν μπορεί να μην υπάρχει το θέμα της άνισης μεταχείρισης και να το 

προσπερνούμε με τόση ευκολία, ακριβώς και γι’ αυτό το λόγο.  Αν υπήρχε κάτι που θα 

μπορούσε ίσως να δημιουργεί ένα σοβαρό προβληματισμό θετικά προς την πρόταση 

του κ. Παπαπολυβίου, θα ήταν ίσως στα πρώτα χρόνια, που πραγματικά δεν υπήρχε 
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καμιά δυνατότητα να προλάβουν αρκετοί συμπατριώτες μας πρόσφυγες εκτοπισμένοι 

που κατέφυγαν στο εξωτερικό... 

Α. ΠΑΠΑΠΟΛΥΒΙΟΥ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Παπαπολυβίου, να παρακαλέσω, μπορεί να νιώθετε έντονα, μπορεί να 

νιώθουν και άλλοι έντονα το αντίθετο και να έχετε και οι δύο δίκαιο. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Χαίρομαι, διότι αυτό που ξέφυγε από τον αγαπητό συνάδελφο δείχνει και μια 

μορφή -λυπούμαι να το πω- κακής εκμετάλλευσης του όρου “πρόσφυγας”.  ∆ηλαδή οι 

πρόσφυγες οι οποίοι βρίσκονται εδώ ή ευρίσκονταν στους καταυλισμούς υπό τις πιο 

απελπιστικές συνθήκες δεν πρόσφεραν υπηρεσία σ’ αυτό τον τόπο, όταν γυρόφερναν 

οι διάφοροι ξένοι και το πρώτο πράγμα που εκάμναμε -φυσιολογικό- ήταν να τους 

περιφέρνουμε μέσα στους συνοικισμούς, για να δουν τις άθλιες συνθήκες κάτω από τις 

οποίες βρέθηκαν με τη βάρβαρη τουρκική εισβολή;  Τώρα θα προσπαθήσουμε να 

κάνουμε και διαχωρισμό εδώ των τάξεων μεταξύ των προσφύγων, ποιοι ήθελαν να είναι 

καλύτερα ή ποιοι περνούν καλύτερα και κάποιοι άλλοι που εγκατέλειψαν ή δεν έμειναν 

στον τόπο τους;  Ας μην τα λέμε αυτά.  Έγιναν επιλογές ανθρώπινες, φυσιολογικές.  Και 

δε νομίζω ότι οι πρόσφυγες χρειάζονται τέτοιου είδους υπεράσπιση, για να νιώθουν την 

άνεση και την αγάπη, την οποία όλοι έχουμε, ανεξαίρετα, και ευγνωμοσύνη, γιατί 

σηκώνουν τα βάρη. 

 Λοιπόν, θα επαναλάβω ότι ακριβώς θα καταθέσω κι εδώ κάτι.  Και σ’ αυτό το 

σχέδιο νόμου και σε αυτά που ακούονται και με το τελευταίο που εκστομίστηκε, 

λυπούμαι να πω, υπάρχει πάλι μια υπερβολή που, αντί να βοηθά εκείνο το στόχο που 

έχουμε όλοι, το αντίθετο αποτέλεσμα είναι που επιφέρει.   
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα.  Νομίζω ότι ούτε ο Γενικός Εισαγγελέας ούτε ο 

Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας έχουν καμιά πρόθεση ή σκοπιμότητα να λεν ότι συνιστά 

διάκριση χωρίς να συνιστά.  Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι δεν αποτελεί 

παράδειγμα η εξαίρεση που έχει δοθεί στους πρόσφυγες να ψηφίζουν για τοπική 

αυτοδιοίκηση σε δύο δήμους.  Στην ουσία τι κάνει η κυπριακή πολιτεία σ’ αυτό το θέμα;  

Η μία ψήφος είναι καθαρά ψήφος πολιτικού συμβολισμού.  Αρνούμαστε ότι αυτοί οι 

άνθρωποι και οι δήμοι τους έχουν χαθεί.  Η ουσιαστική ψήφος τους αφορά ακριβώς τον 

τόπο όπου κατοικούν και αυτούς οι οποίοι πρέπει να τους διοικούν.  Θα ήταν εξαίρεση 

και θα υπήρχε βάση, αν οι πρόσφυγες δικαιούνταν να ψηφίσουν σε δύο δήμους 

ελεύθερους.  Νομίζω ότι είναι καθαρό.  ∆εν έχουμε δικαίωμα, με τις τοποθετήσεις που 

έγιναν από πλευράς εισαγγελίας και κυβέρνησης, να προχωρήσουμε να το ψηφίσουμε.  

Και δεν είναι μ’ αυτό τον τρόπο που θα δείξουμε τα αισθήματά μας ή την αλληλεγγύη 

μας προς τους πρόσφυγες, με αντισυνταγματικότητα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα, παρακαλώ. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν πιστεύω κανένας από τους συναδέλφους να διακατέχεται με 

λιγότερο θετικά συναισθήματα απ’ ό,τι ο συνάδελφος ο οποίος έχει καταθέσει την 

πρόταση νόμου.  Και θα διαφωνήσω με το συνάδελφο τον Κλεάνθους, ο οποίος είπε ότι 

είναι υπερβολές.  Ό,τι και να πούμε, δεν είναι υπερβολές όσον αφορά το θέμα των 

προσφύγων.  Όμως το θέμα της αποδήμησης, κύριε συνάδελφε, είναι θέμα επιλογής για 
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τον καθένα.  ∆ηλαδή, μπορώ να πω ότι οι πρόσφυγες οι οποίοι έχουν παραμείνει στον 

τόπο τους επέλεξαν να παραμείνουν, οι πρόσφυγες οι οποίοι αποδήμησαν, είναι θέμα 

πάλι επιλογής.  Το ίδιο και για τους αυτόχθονες οι οποίοι δεν είναι πρόσφυγες.  Το 

παράδειγμα το οποίο έχετε φέρει, όσον αφορά το θέμα των προσφύγων και του 

δικαιώματος των δύο ψήφων, αφορά δύο ξεχωριστές ψηφοφορίες, όπου γίνεται.  Αν 

όμως εφαρμοστεί αυτό το οποίο εσείς προτείνετε τώρα, θα δημιουργηθεί πλέον η 

ανισότητα μεταξύ του αυτόχθονα που είναι στην Αγγλία, για παράδειγμα, και του 

πρόσφυγα που είναι στην Αγγλία, δηλαδή ο ένας θα δικαιούται ψήφο, ο άλλος δε θα 

δικαιούται ψήφο.  Επίσης, θέλω να πω ότι, ναι, πολύ ορθά αντίκειται στο άρθρο 28 του 

συντάγματος αυτό το θέμα και εμείς, ως Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών, ο βασικός λόγος 

για τον οποίο καταψηφίζουμε αυτό το θέμα δεν είναι ότι το αίσθημα το οποίο έχουμε 

είναι αρνητικό όσον αφορά τους πρόσφυγες που είναι στο εξωτερικό, αλλά ότι βασικά 

βασιζόμαστε πάνω σ’ αυτό το άρθρο. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ... 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Έκανε προσωπική αναφορά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κλεάνθους, ένα δευτερόλεπτο... 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Ένα δευτερόλεπτο.   

 Είμαι βέβαιος ότι δεν αντιλήφθηκε σωστά ο συνάδελφος τι είπα.  Ακριβώς 



 64

χρησιμοποίησε το επιχείρημά μου.  Εγώ εννοούσα ότι είναι υπερβολή να 

διαχωριζόμαστε και να λέμε ότι υπάρχουν κάποιοι που εκφράζουν πιο έντονα την 

αγάπη τους ή οτιδήποτε άλλο.  Αλλά υπάρχει και η τελευταία αναφορά του συναδέλφου, 

που και πάλι νομίζω ότι αδικεί τον οποιοδήποτε εδώ, ότι εδώ καταψηφίζεται η πρόταση, 

τάχατες, λόγω κάποιας μορφής... ενδεχομένως λιγότερης συμπάθειας -να το πω έτσι- 

προς τους πρόσφυγες.  ∆ε νομίζω ότι έχουν σχέση αυτά τα πράγματα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να το διευκρινίσω...  Παρακαλώ, κύριοι!  Παρακαλώ!  Να το διευκρινίσω 

από την έδρα.  ∆εν ελέχθη τέτοιο πράγμα· ελέχθη ότι όλοι αγαπούμε το ίδιο τους 

πρόσφυγες.  Λοιπόν, να μην μπούμε τώρα στην επωδό ποιος, πόσο παραπάνω αγαπά 

τους πρόσφυγες, γιατί πράγματι εννά γινούμε τζιαι περίγελο!  Όλοι μας έχουμε την ίδια 

υπευθυνότητα και την ίδια τοποθέτηση και συμπάθεια προς αυτό τον κόσμο.  Αλίμονο!   

 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ.  Αντιλαμβάνομαι είναι ο τελευταίος ομιλητής;  Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, επειδή θα είμαι πράγματι 

σύντομος. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 ∆ύο λεπτά, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εμένα μεν με φοάστε, κύριε Θεοδώρου· τους άλλους να φοάστε! 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Είντα που εννά φοηθώ; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Λοιπόν, εγώ θα έλεγα... θα αρκούσε να πω μονάχα ότι επαναλαμβάνεται αυτό που 

είπα και στην ομιλία μου στο προηγούμενο θέμα, δηλαδή ότι είναι παράδοξο πολιτικά 

να συζητούμε θέματα που αφορούν τις εκλογές την προτεραία των εκλογών.  Αλλά και 

για το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, την πρόταση νόμου, μάλλον, θα ήθελα να πω ότι 

συμφωνούμε με το σκεπτικό των προτεινόντων ή του προτείνοντος, είναι σίγουρα καλές 

οι προθέσεις, και πιστεύω ότι όλοι λίγο ή πολύ έχουμε την ίδια αίσθηση γι’ αυτό το θέμα.  

Όμως αυτό το πραγματικά σοβαρό κώλυμα, που υπάρχει μπροστά μας -δεν είναι 

βεβαίως τα έξοδα που ισχυρίζεται η έκθεση και η κυβέρνηση ότι θα προκύψουν- το 

κώλυμα που υπάρχει είναι πραγματικό, είναι συνταγματικό.  Γι’ αυτό και μόνο το λόγο 

εμείς δεν μπορούμε να ψηφίσουμε αυτή την πρόταση νόμου, γιατί, όσο και αν 

διαφωνούμε με πολλά πράγματα του συντάγματος, είμεθα υποχρεωμένοι, δυστυχώς, 

να το ανεχόμεθα μέχρι νεωτέρας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ευτυχώς· όι δυστυχώς! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Παρακαλώ να περάσουμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού 

Καταλόγου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους εναντίον, δεκατρείς ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η πρόταση 

νόμου απορρίπτεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού 

Καταλόγου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002».   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σ’ αυτό το θέμα... Κύριε Κατσουρίδη, επειδή μου το έχουν καταγραμμένο εδώ, 
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άφησ’ μου το να το πω εγώ! 

(Γέλια) 

 Γι’ αυτό το θέμα υπάρχει εισήγηση για αναβολή, έτσι που να διευκρινιστούν από τη 

Γενική Εισαγγελία ορισμένα νομοτυπικά σημεία.  Αν δεν υπάρχει ένσταση, η συζήτηση 

της πρότασης νόμου αναβάλλεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού 

Καταλόγου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι ομόφωνο.  Λοιπόν... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το θέμα υπ’ αριθμόν 8 είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα ο κατάλογος εδώ λέει... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι ομόφωνο.  Ο κ. Περδίκης, όπως σε όλα, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί στην 

ολομέλεια.  Είναι μόνιμη η κατάσταση, δεν μπαίνει στην ομοφωνία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού Καταλόγου 
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(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κατσουρίδης, πρόεδρος  Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Κίκης Γιάγκου  ∆ώρος Θεοδώρου 

 Γιάννος Λαμάρης  Γιώργος Βαρνάβα 

 Νίκος Τορναρίτης Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Ανδρέας Παπαπολυβίου Γιώργος Περδίκης 

 Σοφοκλής Φυττής  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και στις 18 Οκτωβρίου 2002.  Στην 

πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του 

Υπουργείου Εσωτερικών συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς παράγοντες και ο Βοηθός 

Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εγγραφής 

Εκλογέων και Εκλογικού Καταλόγου Νόμου, ώστε να καταστεί δυνατή η διόρθωση του 

εκλογικού καταλόγου με τη διαγραφή από αυτόν των εκλογέων που διαμένουν στο 

εξωτερικό και των οποίων η εγγραφή έγινε ύστερα από ψευδή δήλωση. 

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσε πως έχει παρατηρηθεί 

ότι στον εκλογικό κατάλογο περιλαμβάνονται ονόματα εκλογέων που διαμένουν στο 

εξωτερικό και η εγγραφή τους σ’ αυτόν πιθανόν να έγινε έπειτα από ψευδείς δηλώσεις.  

Για τη διαγραφή των ονομάτων των εν λόγω εκλογέων και τη διόρθωση  του εκλογικού 

καταλόγου, ενόψει των προσεχών προεδρικών εκλογών, κρίθηκε σκόπιμο να κατατεθεί 

το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, με βάση τις πρόνοιες του οποίου ο μόνιμος εκλογικός 

κατάλογος κάθε εκλογικής περιφέρειας θα επανεκτεθεί από τους οικείους επάρχους για 

κάποιο χρονικό διάστημα, ώστε να δοθεί η ευκαιρία επιθεώρησής του από κάθε 



 69

ενδιαφερόμενο και υποβολής ενστάσεων οι οποίες θα υποστηρίζονται από τα αναγκαία 

δικαιολογητικά στοιχεία.  Τέλος, δήλωσε πως η ίδια ρύθμιση έγινε από τη Βουλή το 

1988 για τους σκοπούς διεξαγωγής των προεδρικών εκλογών του 1988, λόγω της ίδιας 

ανάγκης που είχε τότε παρουσιαστεί. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 

ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, 

γι’ αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, με εξαίρεση το μέλος της 

βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών Γιώργο Περδίκη, ο οποίος 

επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής.    

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές, λοιπόν; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη ειδικών διατάξεων.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού 

Καταλόγου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν διαφωνίες; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχουν διαφωνίες, ομόφωνα το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν επιτρέπετε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Σχετικά με τις εκθέσεις, είναι εκ παραδρομής που γράφτηκε ότι θα τοποθετούμουν 

στην ολομέλεια.  Κανονικά, σ’ αυτό το σημείο είχα ομοφωνήσει στην επιτροπή, απλώς 

δε γράφτηκε.  Επίσης, κάτι που αφορά τις εκθέσεις και ήθελα να το σημειώσω, γράφει 

μέσα στις εκθέσεις, στα προηγούμενα νομοσχέδια, ότι, εκτός από το Κίνημα 

Ευρωδημοκρατικής Ανανέωσης, έχουν καλεστεί και τα άλλα εκτός Βουλής κόμματα.  Και 

έχω την απορία:  Υπάρχουν και άλλα εκτός Βουλής κόμματα τζιαι εκαλεστήκαν τζιαι εν 

ήρτασιν; 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να μην το αρχίσουμε τούτο τωρά, Γιώργο.  Να χαρείτε ό,τι αγαπάτε! 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 

Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002». 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι.  Παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Το θέμα του δικαιώματος να ψηφίζουν στο εξωτερικό, κατά την άποψή μου, έχει 

άμεση σχέση με το πώς θα διαμορφωθεί ο εκλογικός κατάλογος όσων είναι εκτός 

Κύπρου.  Θεωρώ λογικό, είναι σκέψη της στιγμής, να παραπεμφθεί και τούτο για μια 

βδομάδα, να τα δει ξανά η επιτροπή και τα δύο. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μαζί με το θέμα υπ’ αριθμόν 7 δηλαδή; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι.  Μαζί με το θέμα υπ’ αριθμόν 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Εγώ θα συμφωνήσω, αν και εφόσον η πρόθεσή μας είναι -και πιστεύω ότι πρέπει 

να είναι- όλων ειλικρινής, να καθορίσουμε χρονικό διάστημα πέραν του οποίου, όταν 

κάποιος διαμένει στο εξωτερικό, δε θα έχει το δικαίωμα να ψηφίζει.  Ή να καθορίσουμε 

τι σημαίνει προσωρινότητα.  Αν έτσι είναι η κοινή αντίληψη και θα δώσουμε την 

ευχέρεια, π.χ. στους φοιτητές και στους προσωρινά ή υπηρεσιακά ευρισκόμενους ή 

στους λόγω ασθενείας που είναι αποδεδειγμένο, αν θέλετε, δε θα είχαμε ένσταση να 

αναβληθεί, αν η ειλικρινής πρόθεση... Και εντίμως για τούτες τις εκλογές, ναι, συμφωνώ 

ότι κάποιοι οι οποίοι είναι εγγεγραμμένοι και διαμένουν στο εξωτερικό για μακράν 

περίοδο δεν πρέπει να έχουν το δικαίωμα να ψηφίζουν.  Ακόμα και οι χώρες που δίδουν 

το δικαίωμα στους υπηκόους τους στο εξωτερικό, π.χ. η Αγγλία ανεγνώριζε το δικαίωμα 

στους υπηκόους του εξωτερικού να ψηφίζουν μέχρι είκοσι χρόνια.  Πρόσφατα έχει 

τροποποιήσει τη νομοθεσία και το έχει περιορίσει στα πέντε.  Αλλά εγώ λέγω ότι, για 

λόγους δικούς μας, αν και εφόσον συμφωνήσει η Βουλή, δοθέντων των ταλαιπωριών    

-είμαστε και νησί- που μπορεί να προκαλέσουμε σε πραγματικά προσωρινά 
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διαμένοντες, δε θα είχα καμία ένσταση και πιστεύω ούτε και το κόμμα μου να εδίδετο το 

δικαίωμα μόνο σε όσους φοιτούν σε ανώτερες, ανώτατες σχολές ή βρίσκονται για 

λόγους σπουδών και σε όσους υπηρετούν σε διπλωματικές αποστολές, να τους δίδαμε 

το δικαίωμα να ψηφίσουν, εφόσον στηθούν δηλαδή κάλπες στο εξωτερικό.   

Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ: 

 Να συζητηθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Μέσα στους ασθενείς είναι και άρρωστοι με το κόμμα τους, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Φαίνεται ότι αυτή η ασθένεια είναι και αγιάτρευτη.  Έτσι, για να εξηγούμαστε. 

 Λοιπόν, να δώσουμε την αναβολή...  ∆εν μπορώ τώρα, κύριε Αναστασιάδη, δεν 

μπορώ να πω ότι ξέρω τι δεσμεύεται ο καθένας.  Την έκκλησή σας... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από την ώρα που ελέχθη με κάθε σοβαρότητα, δεν έχω λόγο να 

αμφιβάλλω ότι θα είναι αντικείμενο προβληματισμού... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ακριβώς. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ...και δε ζήτησα δέσμευση, διαφορετικά θα το ψηφίζαμε τότε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ακριβώς.  Να θεωρήσουν ότι θα προβληματιστούν όλες οι πλευρές και να έρθουμε 

πίσω να δώσουμε μια τελική λύση.  Άρα, αναβάλλεται και αυτό το θέμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της 
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∆ημοκρατίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Είναι ομόφωνο; 

 Κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι ομόφωνο. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κατσουρίδης, πρόεδρος  Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Κίκης Γιάγκου  ∆ώρος Θεοδώρου 

 Γιάννος Λαμάρης  Γιώργος Βαρνάβα 

 Νίκος Τορναρίτης Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Ανδρέας Παπαπολυβίου Γιώργος Περδίκης 

 Σοφοκλής Φυττής  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

πολλές συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 3ης Ιουνίου και 

18ης Οκτωβρίου 2002.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε 

ο Υπουργός Εσωτερικών, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, καθώς και 

εκπρόσωπος του Κόμματος Ευρωδημοκρατικής Ανανέωσης.  Εκπρόσωποι των 

υπόλοιπων, μη κοινοβουλευτικών, κομμάτων, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 

παρευρέθηκαν στην επιτροπή.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εκλογής 

(Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας) Νόμου, ώστε κατά τη διεξαγωγή των 
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σχετικών εκλογών να καταστεί δυνατό η διαλογή και καταμέτρηση των ψήφων να 

γίνονται στα κατά τόπους εκλογικά κέντρα. 

 Σύμφωνα με τον Υπουργό Εσωτερικών, η προτεινόμενη ρύθμιση εφαρμόστηκε με 

μεγάλη επιτυχία κατά τις τελευταίες δημοτικές εκλογές, γι’ αυτό και κρίθηκε σκόπιμο να 

τροποποιηθεί η ισχύουσα νομοθεσία που διέπει τις προεδρικές εκλογές, ώστε η 

διαδικασία αυτή να εφαρμοστεί και στις προσεχείς προεδρικές εκλογές με σκοπό την 

ταχύτερη εξαγωγή των σχετικών αποτελεσμάτων.    

 Ο εκπρόσωπος του Κόμματος Ευρωδημοκρατικής Ανανέωσης συμφώνησε με τις 

πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 

κατατέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου, γι’ αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, με εξαίρεση το 

μέλος της, βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, κ. Γ. Περδίκη, ο 

οποίος επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου ενώπιον της 

ολομέλειας της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές, αντιλαμβάνομαι. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος 

της ∆ημοκρατίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιαννάκης Ομήρου  

 Σοφοκλής Φυττής  Χρίστος Κληρίδης 

 Ανδρέας Χρίστου Ανδρούλα Βασιλείου  

 Ελένη Μαύρου   

 Άγις Αγαπίου  Μη μέλη της επιτροπής: 

 ∆ημήτρης Συλλούρης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 21η Οκτωβρίου 2002.  Στη 

συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο επικεφαλής της 
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διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση 

κ. Γιώργος Βασιλείου, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας. 

 Το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών και 

παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια 

της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης 

νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το 

κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας 

για τα ιδιωτικά γραφεία εξευρέσεως εργασίας, έτσι ώστε να εναρμονιστεί με τα άρθρα 

12, 43 έως 48 και 49 έως 55 της Συνθήκης για την Ίδρυση της Ευρωπαϊκής Κοινότητας.   

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο καταργείται η διάκριση που υπάρχει στη 

βασική νομοθεσία λόγω ιθαγένειας, αφού παρέχεται η δυνατότητα σε υπηκόους κρατών 

μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης για εξασφάλιση άδειας λειτουργίας ιδιωτικού γραφείου 

εξευρέσεως εργασίας και τίθενται οι ίδιοι όροι σε ό,τι αφορά την εξεύρεση εργασίας στο 

εξωτερικό τόσο για τους πολίτες της ∆ημοκρατίας όσο και για τους πολίτες των κρατών 

μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

 ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές.   

 Να περάσουμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν;   

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης 

Εργασίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Οι περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς  που τιτλοφορούνται «Οι περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Γιαννάκης Ομήρου   

 Σοφοκλής Φυττής   Χρίστος Κληρίδης 

 Ανδρέας Χρίστου Ανδρούλα Βασιλείου    
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 Ελένη Μαύρου   

 Άγις Αγαπίου   Μη μέλη της επιτροπής: 

 ∆ημήτρης Συλλούρης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 6 Σεπτεμβρίου, στις 14 

Οκτωβρίου και την 21η Οκτωβρίου 2002.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων της 

επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του επικεφαλής της 

διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, αρμόδιοι 

υπηρεσιακοί παράγοντες και εκπρόσωποι της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ). 

 Οι εν λόγω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών και 

παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με 

το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η εναρμόνιση της εσωτερικής 

νομοθεσίας με τις πρόνοιες του κοινοτικού κεκτημένου που αφορούν την τιμολογιακή 

διάρθρωση στον τομέα της ηλεκτρικής ενέργειας στην Κοινότητα.   

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η αντικατάσταση των 

υφιστάμενων διατιμήσεων ηλεκτρικού ρεύματος με διατιμήσεις οι οποίες θα βασίζονται 

στο οριακό κόστος σύμφωνα με το κοινοτικό κεκτημένο.  Σύμφωνα με τα στοιχεία που 

κατατέθηκαν στην επιτροπή, οι κανονισμοί αναμένεται να επιφέρουν τη σταδιακή 

ισορρόπηση των διατάξεων με τις διάφορες κατηγορίες καταναλωτών σε τρεις φάσεις, 

ενώ με την αναϊσορρόπηση αυτή δεν αναμένεται να αυξηθούν τα συνολικά έσοδα της 

ΑΗΚ. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων προβληματίστηκε 

ιδιαίτερα αναφορικά με τους εν λόγω κανονισμούς και τις επιπτώσεις που δυνατό να 

έχουν για ορισμένες κατηγορίες καταναλωτών, καθώς και για τον τρόπο και το χρόνο 

που οι αναδιατιμήσεις θα επιβληθούν, ώστε να έχουν τις λιγότερες δυσμενείς 

επιπτώσεις στους καταναλωτές.   

 Στη βάση της ανταλλαγής απόψεων που έγινε και του προβληματισμού μεταξύ 

των μελών της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, υποβλήθηκαν 

διάφορες εισηγήσεις προς τους αρμοδίους, που στοχεύουν κυρίως στα ακόλουθα: 

1. Να μην πληγεί ιδιαίτερα μια κατηγορία καταναλωτών από τη νέα αναδιατίμηση. 

2. Η εισαγωγή των νέων διατιμήσεων να επέλθει σταδιακά. 

3. Το σύστημα διατιμήσεων να είναι όσο το δυνατό πιο απλοποιημένο. 

 Οι αρμόδιοι, αφού μελέτησαν τις σχετικές εισηγήσεις της επιτροπής, επανήλθαν με 

τις απόψεις τους επί αυτών, από τις οποίες και διεφάνη ότι υιοθετείται το μεγαλύτερο 

μέρος. 

 Στη βάση όσων συμφωνήθηκαν σύμφωνα με τα πιο πάνω, επαναδιατυπώθηκε το 

σχετικό κείμενο των κανονισμών με την ομόφωνη εισήγηση της επιτροπής για έγκριση 

από την ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι δεν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το θέμα υπ’ αριθμόν 13 είναι «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 

(Τρόποι Επιτήρησης και Ελέγχου των Χώρων οι οποίοι Σχετίζονται με τα Απόβλητα της 

Βιομηχανίας του ∆ιοξιδίου του Τιτανίου) Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι 
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ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 

Ατμόσφαιρας (Τρόποι Επιτήρησης και Ελέγχου των Χώρων οι οποίοι Σχετίζονται 

με τα Απόβλητα της Βιομηχανίας του ∆ιοξιδίου του Τιτανίου) Κανονισμοί του 

2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιαννάκης Ομήρου  

 Σοφοκλής Φυττής  Χρίστος Κληρίδης 

 Ανδρέας Χρίστου Ανδρούλα Βασιλείου  

 Ελένη Μαύρου   

 Άγις Αγαπίου  Μη μέλη της επιτροπής: 

 ∆ημήτρης Συλλούρης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 21η Οκτωβρίου 2002.  Στη 

συνεδρία της επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε ο επικεφαλής της διαπραγματευτικής 

αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση κ. Γιώργος 

Βασιλείου, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας. 

 Οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με 

το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Με τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 9 της 
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νομοθεσίας για τον έλεγχο της ρύπανσης της ατμόσφαιρας, σκοπείται η εναρμόνιση της 

εσωτερικής νομοθεσίας με την οδηγία του κοινοτικού κεκτημένου που αφορά τον 

καθορισμό των τρόπων επιτήρησης και ελέγχου των επιπτώσεων που έχει στην 

ατμόσφαιρα η απόρριψη αποβλήτων τα οποία προέρχονται από τη βιομηχανία διοξιδίου 

του τιτανίου.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των πιο πάνω κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την έγκρισή τους. 

 ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές.   

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Πάμε στο τελευταίο θέμα της νομοθετικής εργασίας, που είναι η απόφαση της 

Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί την παράταση της υπηρεσίας του 

Μόνιμου Αντιπροσώπου της ∆ημοκρατίας στη Νέα Υόρκη (ΟΗΕ) κ. Σωτήρη Ζακχαίου 

με βάση την ειδική διάταξη 2 των περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας (Ειδικές 

∆ιατάξεις) (Τροποποιητικών) Κανονισμών του 2002.  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για την απόφαση της 

Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί την παράταση της υπηρεσίας του 

Μόνιμου Αντιπροσώπου της ∆ημοκρατίας στη Νέα Υόρκη (ΟΗΕ) κ. Σωτήρη 

Ζακχαίου με βάση την ειδική διάταξη 2 των περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της 

∆ημοκρατίας (Ειδικές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικών) Κανονισμών του 2002 

Παρόντες: 
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 Νίκος Αναστασιάδης, πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου  

 ∆ημήτρης Συλλούρης Μάρκος Κυπριανού 

 Ελένη Θεοχάρους Αντιγόνη Παπαδοπούλου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, σε συνεδρία της που 

πραγματοποιήθηκε στις 29 Οκτωβρίου 2002, μελέτησε σχετική απόφαση του 

Υπουργικού Συμβουλίου, που διαβιβάστηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το 

Υπουργείο Εξωτερικών, για την παράταση της υπηρεσίας του πρέσβη κ. Σωτήρη 

Ζακχαίου ως Μόνιμου Αντιπροσώπου της ∆ημοκρατίας στη Νέα Υόρκη (ΟΗΕ), με βάση 

την ειδική διάταξη 2 των περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας (Ειδικές 

∆ιατάξεις) (Τροποποιητικών) Κανονισμών του 2002. 

 Σκοπός της ζητούμενης παράτασης είναι η παραπέρα παραμονή του πιο πάνω 

πρέσβη στη θέση του, υπό το φως των συνεχιζόμενων εντατικών προσπαθειών και 

εξελίξεων στο εθνικό θέμα. 

 Όπως είναι γνωστό, με βάση τους πιο πάνω κανονισμούς, για να καταστεί δυνατή 

η παράταση της υπηρεσίας των υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών στο 

εξωτερικό, πέρα από την προνοούμενη ανώτατη περίοδο, κατά περίπτωση, υπαλλήλου 

που υπηρετεί στο εξωτερικό, απαιτείται ειδική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, η 

οποία καθίσταται εκτελεστή, μόνο εφόσον εγκριθεί και από τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων.  Η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με ημερομηνία 16 

Οκτωβρίου 2002 προωθείται ακριβώς στα πλαίσια των εν λόγω τροποποιητικών 

κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού συνεκτίμησε τους λόγους στους 

οποίους στηρίχθηκε η υπό επικύρωση απόφαση, συμφωνεί με τη ζητούμενη παράταση, 

όπως αυτή έχει εγκριθεί και προτείνεται με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ 

 Επειδή, σύμφωνα με την ειδική διάταξη 2 των περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της 

∆ημοκρατίας (Ειδικές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικών) Κανονισμών του 2002, το 

Υπουργικό Συμβούλιο μπορεί, σε εξαιρετικές περιπτώσεις και εφόσον αυτό επιβάλλεται 

από τις ανάγκες της υπηρεσίας, να παρατείνει την περίοδο παραμονής υπαλλήλου στο 

εξωτερικό, έπειτα από δεόντως αιτιολογημένη πρόταση του Υπουργού Εξωτερικών. 

 Και επειδή, σύμφωνα με την ίδια ειδική διάταξη, για να καταστεί εκτελεστή η πιο 

πάνω απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, πρέπει να εγκριθεί από τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων. 

 Και επειδή το Υπουργικό Συμβούλιο, ενεργώντας με βάση τα πιο πάνω, ενέκρινε 

την παράταση των υπηρεσιών του πρέσβη κ. Σωτήρη Ζακχαίου, ως Μόνιμου 

Αντιπροσώπου της ∆ημοκρατίας στη Νέα Υόρκη (ΟΗΕ) μέχρι την 31η Οκτωβρίου 2003. 

 Και επειδή το Υπουργείο Εξωτερικών με έγγραφό του ζητά την έγκριση της 

απόφασης αυτής. 

 Για όλους αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων με την απόφασή της 

αυτή εγκρίνει την πιο πάνω απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, με την οποία 

εγκρίνεται η παράταση των υπηρεσιών του πρέσβη κ. Σωτήρη Ζακχαίου στη σημερινή 

του έδρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η απόφαση εγκριθεί; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η απόφαση εγκρίνεται. 

 Στο σημείο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο.  Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

είναι όπως ο κατάλογος ο οποίος έχει ήδη διανεμηθεί στους βουλευτές. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 

έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  

από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Σχολείων ∆ημόσιας 

Προδημοτικής, ∆ημοτικής και 

Μέσης Ελληνικής Εκπαίδευσης 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.301.2002) 

Παιδείας και Πολιτισμού Παιδείας 

2. Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 11) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.302.2002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

3. Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού του 

Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 

Κατανομής Βαρών Νόμος 

(Αρ. 1) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.303.2002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

 

4. Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 

Νόμος (Αρ. 1) του 2002. 

Συγκοινωνιών και Έργων Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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(Αρ. Φακ. 23.01.304.2002) 

5. Oι περί των Βασικών 

Απαιτήσεων (Νέοι Λέβητες 

Ζεστού Νερού 

Τροφοδοτούμενοι με Υγρά ή 

Αέρια Καύσιμα) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.292.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

6. Οι περί των Βασικών 

Απαιτήσεων (Οικιακά 

Ηλεκτρικά Ψυγεία, Καταψύκτες 

και Συνδυασμοί τους) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.293.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

7. Οι περί της Ποιότητας του 

Ατμοσφαιρικού Αέρα (Οριακές 

Τιμές ∆ιοξιδίου του Θείου, 

∆ιοξιδίου του Αζώτου και 

Οξιδίων του Αζώτου, 

Σωματιδίων και Μολύβδου 

στον Ατμοσφαιρικό Αέρα) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.294.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

8. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης 

της Ατμόσφαιρας 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 



 86

(Αποτέφρωση Επικίνδυνων 

Αποβλήτων) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.295.2002) 

9. Έγγραφα (αρ. 8, 9, 12, 17, 18 

και 19 του 2002) αποσταλέντα 

από το Υπουργείο Οικονομικών 

την 31η Οκτωβρίου, σύμφωνα 

με το εδάφιο 1 του άρθρου 4 

του περί Προϋπολογισμού 

Νόμου του 2002 [13(ΙΙ)/2002]. 

(Αρ. Φακ. 13.04.003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

10. Έγγραφο που αφορά την 

παράταση των υπηρεσιών 

έκτακτου υπαλλήλου από το 

Συμβούλιο Ελέγχου 

Λιπασμάτων, δυνάμει του 

άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων 

Υπαλλήλων στην Υπηρεσία 

Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 

∆ικαίου Νόμου. 

(Αρ. Φακ. 10.10.007). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 

και Περιβάλλοντος 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

11. Έγγραφο (Θ. 37/2002) που 

αφορά την εξαίρεση από την 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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αναστολή πλήρωσης θέσεων 

πρώτου διορισμού στη δημόσια 

υπηρεσία, σύμφωνα με τους 

περί Αναστολής Πλήρωσης 

Θέσεων Πρώτου ∆ιορισμού στη 

∆ημόσια Υπηρεσία 

(Προσωρινές ∆ιατάξεις) 

Νόμους του 2000 έως 2001. 

(Αρ. Φακ. 15.21.001) 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν 

από 

Παραπέμπονται 

 στις επιτροπές 

1. Ο περί Ποινικού Κώδικα 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.02.077.2002) 

 

Χριστόδουλο Ταραμουντά, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Κερύνειας και  

Λευτέρη Χριστοφόρου, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου 

Νομικών  

2. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 

(∆ιακατοχή, Εγγραφή και 

Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.02.078.2002) 

Γεώργιο Τάσου, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας 

 

 

Εσωτερικών 

3. Ο περί Πώλησης 

Οινοπνευματωδών Ποτών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 

∆ημήτρη Συλλούρη, 

Ιωνά Νικολάου και 

Χριστόδουλο Ταραμουντά 

Εσωτερικών 
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2002. 

(Αρ. Φακ. 23.02.079.2002) 

 

εκ μέρους της 

κοινοβουλευτικής ομάδας 

του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού 

4. Ο περί Κέντρων Αναψυχής 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.02.080.2002) 

 

∆ημήτρη Συλλούρη, 

Ιωνά Νικολάου και 

Χριστόδουλο Ταραμουντά 

εκ μέρους της 

κοινοβουλευτικής ομάδας 

 του ∆ημοκρατικού 

 Συναγερμού 

Εσωτερικών 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ερωτήσεις και απαντήσεις... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Παρακαλώ. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Η πρόταση νόμου με τίτλο «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) 

Νόμος του 2002», που κατατέθηκε από εμένα και το συνάδελφο Χριστόδουλο 

Ταραμουντά, θα ήταν πιο ορθό να παραπεμπόταν στην επιτροπή Εμπορίου, γιατί 

ασχολείται με το θέμα της αισχροκέρδειας, που είναι καθαρά ζήτημα το οποίο 

απασχόλησε και απασχολεί την επιτροπή Εμπορίου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση; 
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 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

 Κύριε Φυττή. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Έχω την εντύπωση ότι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών Νόμος (Αρ. 1) του 2002» άλλες φορές 

ερχόταν στην επιτροπή Προσφύγων και όχι στην επιτροπή Οικονομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τώρα πεταχτήκαμε σε άλλο θέμα.  

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ετέλειωσε εκείνο το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Να θεωρήσουμε ότι πήγε -γράφονται και πρακτικά, κύριοι συνάδελφοι- να 

θεωρήσουμε ότι πήγε στην επιτροπή Εμπορίου το προηγούμενο θέμα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ∆ε μας φτάνετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν προλαβαίνουμε, πράγματι, επήρετε φόρα. 

 Ναι, κύριε Φυττή, παρακαλώ. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Συγνώμη, αν βιάστηκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, δεν υπάρχει κανένα πρόβλημα. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Που λέτε, έχω την εντύπωση ότι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών Νόμος (Αρ. 1) του 2002», που 
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παραπέμπεται στην επιτροπή Οικονομικών, λανθασμένα παραπέμπεται εκεί, διότι 

άλλες φορές ερχόταν στην επιτροπή Προσφύγων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να μετακινηθεί εκεί που πηγαίνει κανονικά, τέλος πάντων, συνήθως, αυτό 

το θέμα.   

 Υπάρχει καμιά άλλη τοποθέτηση, ένσταση; 

 ∆εν υπάρχει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο.  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.086 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Γιώργο Χατζηγεωργίου στις 29 Οκτωβρίου 2002. 

 «Ένας μεγάλος αριθμός κατοικιών που κτίστηκαν το 1953, μετά από τους 

σεισμούς στην Πάφο, στην κοινότητα Στρουμπιού, αλλά και σε άλλες κοινότητες της 

επαρχίας Πάφου, έχουν στέγες από αμίαντο.  Το Μάιο του 2001 ο Πρόεδρος της 

∆ημοκρατίας, σε επίσκεψή του στο Στρουμπί, έδωσε οδηγίες για αντικατάσταση όλων 

των στεγών από αμίαντο.  Έκτοτε έχει περάσει ενάμισης χρόνος, χωρίς να έχουν 

υλοποιηθεί οι οδηγίες του Προέδρου. 

 Καλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 

τους λόγους της καθυστέρησης και πώς προτίθεται να αντιμετωπίσει το θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.087 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 29 Οκτωβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην περιοχή Σολιάς δεν υπάρχει βιοτεχνική ζώνη, με 

αποτέλεσμα να λειτουργούν οχληρές βιοτεχνίες μέσα ή κοντά σε κατοικημένες περιοχές 

ή σε ευαίσθητες οικολογικά περιοχές.  Επίσης αποθαρρύνεται η εγκατάσταση νέων 

βιοτεχνιών, με αποτέλεσμα να δημιουργούνται μονοπωλιακές καταστάσεις. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν υπάρχει σχέδιο για σύντομη χωροθέτηση και λειτουργία βιοτεχνικής 
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ζώνης που να καλύπτει τις ανάγκες της περιοχής Σολιάς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.088 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 30 Οκτωβρίου 2002. 

 «Πολλοί πρόσφυγες δικαιούχοι στέγασης σε κυβερνητικούς οικισμούς παίρνουν τη 

στερεότυπη απάντηση:  «Η αίτησή σας απορρίπτεται, διότι δεν υπάρχουν διαθέσιμες 

οικιστικές μονάδες».  Από στοιχεία που συλλέξαμε, πέραν των 250 οικιών 

κατακρατούνται παράνομα και είναι κλειστές. 

 Στον κυβερνητικό οικισμό Λινόπετρας, στην οδό Ηγουμενίτσας αρ. 1, κυβερνητική 

κατοικία κατέχεται από καθηγήτρια, διορισμένη σε δημόσιο σχολείο, και χρησιμοποιείται 

ως φροντιστήριο.  Στην οδό Αραράτ αρ. 18 κυβερνητική κατοικία κατέχεται παράνομα 

από αστυνομικό και ενοικιάζεται σε άλλους πρόσφυγες. 

 Καλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

γιατί δεν ανακτά τις πιο πάνω κατοικίες, για να δοθούν σε οικογένειες που δικαιούνται, 

και τι μέτρα θα λάβει ενάντια στους παρανομούντες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Ανδρέα Μουσιούττα στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.01.136, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2002, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους. 

 «Σχετικά με την παροχή του επιδόματος τέκνου για τρίτο παιδί, σας πληροφορώ 

τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με τον περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου για Τρίτο Παιδί Νόμο αρ. 8(Ι) 

του 2002, που δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας στις 22 

Φεβρουαρίου 2002, επίδομα τέκνου πληρώνεται σε οικογένειες που έχουν τη συνήθη 

διαμονή τους στην Κύπρο και είχαν ή θα αποκτήσουν μετά τις 22 Φεβρουαρίου 2002 

τρία εξαρτώμενα παιδιά για τα οποία δεν πληρώνεται επίδομα τέκνου με βάση τους 

περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου Νόμους του 1987 μέχρι 2001 (για τέσσερα παιδιά).  
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Με βάση τη νομοθεσία, το δικαίωμα σε επίδομα για τις οικογένειες που είχαν τρία 

εξαρτώμενα παιδιά στις 22 Φεβρουαρίου 2002 αρχίζει την πρώτη του επόμενου μήνα, 

δηλαδή την 1η Μαρτίου 2002. 

 Για την εφαρμογή της πιο πάνω νομοθεσίας το Υπουργείο Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων ζήτησε από το Υπουργικό Συμβούλιο στη σχετική πρόταση 

που υπέβαλε για έγκριση του νομοσχεδίου όπως το Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το 

οποίο είναι υπεύθυνο για την εφαρμογή της νομοθεσίας, ενισχυθεί με τη δημιουργία των 

πιο κάτω πρόσθετων θέσεων: 

1. ∆ύο (2) μόνιμες θέσεις Βοηθού Ασφαλιστικού Λειτουργού (Κλ. Α2-5-7). 

2.  Μία (1) μόνιμη θέση Ασφαλιστικού Λειτουργού 1ης τάξης (Κλ. Α8-9). 

 Πρόσθετα ζητήθηκε η πρόσληψη δέκα (10) έκτακτων Βοηθών Ασφαλιστικών 

Λειτουργών για περίοδο έξι μηνών. 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο με την υπ. αρ. 54.483 απόφασή του, ημερομηνίας 31ης 

Οκτωβρίου 2001, αποφάσισε όπως “το θέμα του αναγκαίου προσωπικού εξεταστεί κατά 

προτεραιότητα από το Υπουργείο Οικονομικών με προοπτική να επιλυθεί μέσα σε 

σύντομο χρονικό διάστημα”. 

 Η αρμόδια υπηρεσία του Υπουργείου Οικονομικών προέβη τον περασμένο Μάρτιο 

σε επιτόπια εξέταση του αιτήματος του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων σε σχέση με το προσωπικό και ενέκρινε την πρόσληψη οκτώ (8) αντί δέκα 

(10) έκτακτων Βοηθών Ασφαλιστικών Λειτουργών, ενώ για τη δημιουργία των μόνιμων 

θέσεων δεν έγινε οποιαδήποτε ενέργεια. 

 Λόγω του γεγονότος αυτού το Κλαδικό Συμβούλιο των Υπαλλήλων του Τμήματος 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων κάλεσε τα μέλη του να μην εφαρμόσουν τη νομοθεσία χωρίς 

την ικανοποίηση του αιτήματος της δημιουργίας των μόνιμων θέσεων. 

 Όπως είναι γνωστό, με την ψήφιση της νέας νομοθεσίας για παροχή επιδόματος 
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τέκνου με βάση εισοδηματικά κριτήρια, η οποία θα τεθεί σε εφαρμογή από 1η 

Ιανουαρίου 2003, καταργούνται οι νομοθεσίες για παροχή επιδόματος τέκνου για τρίτο 

παιδί και παροχή επιδόματος τέκνου για τέσσερα παιδιά.  Ενόψει της εξέλιξης αυτής και 

έχοντας υπόψη ότι την ευθύνη εφαρμογής της νέας νομοθεσίας θα έχει το Υπουργείο 

Οικονομικών, το Κλαδικό Συμβούλιο αναθεώρησε την πιο πάνω απόφασή του. 

 Στις 5 Αυγούστου 2002 προσλήφθηκαν οι οκτώ έκτακτοι Βοηθοί Ασφαλιστικοί 

Λειτουργοί και από την ίδια ημερομηνία άρχισε η παραλαβή των αιτήσεων στα κατά 

τόπους Επαρχιακά Γραφεία Κοινωνικών Ασφαλίσεων για εφαρμογή του Νόμου 8(Ι) του 

2002, ο οποίος θα ισχύσει μόνο μέχρι 31η ∆εκεμβρίου 2002. 

 Επειδή, όπως αναφέρεται πιο πάνω, η νομοθεσία για την παροχή επιδόματος 

τέκνου για τρίτο παιδί καταργείται από 1η Ιανουαρίου 2003, έχει αποφασιστεί όπως η 

πληρωμή του επιδόματος διενεργηθεί μέσα στο μήνα ∆εκέμβριο του 2002 αναδρομικά 

από την ημερομηνία απόκτησης του δικαιώματος.  Η πληρωμή θα περιλαμβάνει την 

αναλογία του 13ου ποσού επιδόματος, καθώς επίσης και την ειδική χορηγία των £60 

που παραχωρείται με βάση τη νομοθεσία περί Παροχής Ειδικών Χορηγιών. 

 Πληροφοριακά αναφέρεται ότι μέχρι σήμερα παραλήφθηκαν έντεκα χιλιάδες 

αιτήσεις περίπου, οι οποίες έχουν ήδη καταχωριστεί στο μηχανογραφημένο σύστημα 

του Τμήματος Κοινωνικών Ασφαλίσεων και αναμένεται η παραλαβή άλλων τόσων.  

Όσες αιτήσεις υποβληθούν μετά το ∆εκέμβριο του 2002 θα εξεταστούν μέσα στο 2003 

με βάση τις πρόνοιες της σχετικής νομοθεσίας. 

 Τέλος, θα ήθελα να εκφράσω τη λύπη μου για την καθυστέρηση στην απάντηση 

της επιστολής σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Νίκου Ρολάνδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.007, ημερομηνίας 19 Αυγούστου 2002, του βουλευτή εκλογικής 



 94

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με προϊόντα που διατίθενται σε πανηγύρια, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Η ασφάλεια των παιδικών παιχνιδιών ρυθμίζεται από τους περί Ασφάλειας 

(Παιχνίδια) Κανονισμούς του 1997, Κ.∆.Π. 181/97.  Ο  έλεγχος εφαρμογής των 

κανονισμών ασφάλειας στα παιχνίδια διενεργείται από την Υπηρεσία Ανταγωνισμού και 

Προστασίας Καταναλωτών του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κατά 

κύριο λόγο στα καταστήματα λιανικής πώλησης.  Επιπρόσθετα, διενεργείται έλεγχος και 

από το Τμήμα Τελωνείων κατά την εισαγωγή τους. 

 Η Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών, εκτός από τους 

συνηθισμένους τόπους διάθεσης των παιχνιδιών, κατά καιρούς διενεργεί έλεγχο και σε 

άλλους χώρους διάθεσής τους, όπως πανηγύρια, καζαντίν κ.α. 

 Τέτοιος έλεγχος έγινε και κατά τη διάρκεια της λειτουργίας της ∆ιεθνούς Κρατικής 

Έκθεσης Κύπρου, όπου κατασχέθηκαν από καζαντίν επικίνδυνοι ηλεκτρικοί λαμπτήρες 

για τους οποίους εκδόθηκε και σχετική ανακοίνωση για πληροφόρηση των 

καταναλωτών.  (Επισυνάπτεται φωτοαντίγραφο). 

 Εν πάση περιπτώσει, θα καταβληθεί κάθε δυνατή προσπάθεια για να ενταθεί ο 

σχετικός έλεγχος και στους χώρους που αναφέρονται στην επιστολή του έντιμου 

βουλευτή Γιώργου Περδίκη, με ιδιαίτερη έμφαση στα παιχνίδια, για ανίχνευση πιθανής 

ύπαρξης σ’ αυτά επικίνδυνων ουσιών.» 

Σημ.:  Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Νίκου Ρολάνδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.008, ημερομηνίας 19 Αυγούστου 2002, του βουλευτή εκλογικής 
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περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με προϊόντα επικίνδυνα για την υγεία, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η εισαγωγή δισκόφρενων αυτοκινήτων που περιέχουν αμίαντο απαγορεύτηκε με 

το διάταγμα του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού Κ.∆.Π. 69/2001, 

ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2001. 

 Αναφορικά με παιδικά παιχνίδια και προϊόντα παιδικής μέριμνας που περιέχουν 

φθαλικές ουσίες, όπως DINP, DEHP κ.ά., ζητήθηκε από το Τμήμα Τελωνείων όπως 

κατά την εισαγωγή τους συνοδεύονται από πιστοποιητικό που να πιστοποιεί ότι δεν 

περιέχουν επικίνδυνες φθαλικές ουσίες.  Στις περιπτώσεις όπου δε συνοδεύονται από 

το απαραίτητο πιστοποιητικό, τότε, σύμφωνα με τον περί Ασφάλειας Καταναλωτικών 

Προϊόντων Νόμο 74(Ι)94, απαγορεύεται η διάθεσή τους στην αγορά.  Προγραμματίζεται 

σχετικός δειγματολογικός έλεγχος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.005, ημερομηνίας 19 

Αυγούστου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Αναφορικά με την προστασία του περιβάλλοντος από νέο σκυβαλότοπο στο 

Μαρί, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών, μέσω της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λάρνακας, 

προώθησε τη δημιουργία προσωρινού χώρου απόρριψης σκυβάλων στο χωριό Μαρί 

για τις ανάγκες της ορεινής και ημιορεινής περιοχής Λάρνακας, με στόχο την κατάργηση 

των μεμονωμένων κοινοτικών σκυβαλότοπων στους οποίους συχνά προκαλούνταν 

μέχρι πρόσφατα πυρκαγιές, με τραγικές συνέπειες για το φυσικό περιβάλλον και τις 

ιδιοκτησίες του πληθυσμού της περιοχής.  Τούτο αποφασίστηκε ως άμεσο μέτρο μέχρι 

την ολοκλήρωση της διαδικασίας που ήδη αποφασίστηκε για την κατασκευή του Χώρου 
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Υγειονομικής Ταφής Απορριμμάτων (ΧΥΤΑ), που θα εξυπηρετεί μόνιμα τις επαρχίες 

Λάρνακας και Αμμοχώστου. 

 Ο χώρος που επιλέγηκε στο Μαρί ως προσωρινή λύση βρίσκεται σε περιοχή της 

οποίας το φυσικό περιβάλλον είναι σχετικά υποβαθμισμένο, λόγω της λειτουργίας  

λατομείου στην περιοχή, ενώ διασφαλίζεται σημαντική απόσταση από οποιαδήποτε 

περιοχή ανάπτυξης ή οποιοδήποτε οικισμό.  Για την επιλογή του χώρου 

πραγματοποιήθηκε επιτόπου επίσκεψη όλων των αρμοδίων υπηρεσιών (Επαρχιακή 

∆ιοίκηση, Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, Τμήμα 

Γεωλογικής Επισκόπησης, Υγιειονολόγος Μηχανικός, Πυροσβεστική Υπηρεσία) και όλοι 

συμφώνησαν για την καταλληλότητά του.  Στην επίσκεψη δε συμμετέσχε η Υπηρεσία 

Περιβάλλοντος, παρ’ όλο που είχε προσκληθεί.  Τα Τμήματα Αναπτύξεως Υδάτων και 

Γεωλογικής Επισκόπησης βεβαίωσαν ότι δεν υπάρχει κίνδυνος ρύπανσης υπόγειων 

υδροφόρων στρωμάτων, λόγω της σύστασης του υπεδάφους και της μη ύπαρξης 

υδροφόρων στρωμάτων σε απόσταση/βάθος που να δημιουργεί τέτοια ανησυχία.  

Λόγω της προσωρινότητας της χρήσης του χώρου, της συναίνεσης όλων των αρμοδίων  

κρατικών υπηρεσιών και των επηρεαζόμενων τοπικών αρχών (πλην μιας) και της 

προφανούς βελτίωσης, σε σύγκριση με την κατάσταση που επικρατούσε μέχρι 

πρόσφατα στους κοινοτικούς σκυβαλότοπους, δεν πραγματοποιήθηκε πλήρης μελέτη 

εκτίμησης των επιπτώσεων στο περιβάλλον για τον εν λόγω χώρο.  

 Παρ’ όλα αυτά, όλα τα μέτρα που εισηγήθηκαν οι διάφορες κρατικές υπηρεσίες και 

οι τοπικές αρχές έχουν υιοθετηθεί και οι ειδικοί επιστήμονες του Τμήματος Πολεοδομίας 

και Οικήσεως κατέληξαν στο ότι δε δημιουργείται κίνδυνος για επιβάρυνση της 

περιοχής, λόγω της προσωρινής λειτουργίας του χώρου ταφής.  Σημειώνεται ότι ο 

χώρος θα περιφραχθεί και θα κατασκευασθεί μικρό δωμάτιο για τη στέγαση φύλακα, 

δεδομένου ότι η λειτουργία του χώρου θα είναι ελεγχόμενη και η απόθεση σκυβάλων θα 
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καταγράφεται.  Επιπλέον, θα κατασκευασθούν αντιπυρικές ζώνες, με βάση τις 

υποδείξεις της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, και για την απορροή των ομβρίων του ιδίου 

του χώρου και της εγγύς περιοχής θα κατασκευαστεί ειδικό κανάλι απορροής που 

παρακάμπτει το χώρο.  Επιπρόσθετα, οι κλίσεις του πυθμένα του χώρου θα 

συγκεντρώνουν οποιαδήποτε υγρά κατάλοιπα προκύπτουν από τα σκύβαλα σε ειδική 

δεξαμενή. 

 Οριστική λύση των προβλημάτων θα επιτευχθεί με την κατασκευή του ΧΥΤΑ για 

τις επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου, πριν από την οποία θα πραγματοποιηθεί 

πλήρης μελέτη εκτίμησης των επιπτώσεων στο περιβάλλον.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.025, ημερομηνίας 23 

Αυγούστου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Σχετικά με τις εκδηλώσεις του δήμου Κερύνειας στα πλαίσια της Πολιτιστικής 

Ολυμπιάδας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο Υπουργός Εσωτερικών έδωσε οδηγίες όπως ποσό ύψους £5.000 παραχωρηθεί 

ως χορηγία. 

 Αναμένεται ότι και άλλα υπουργεία θα συμβάλουν στις αξιέπαινες προσπάθειες 

του δήμου Κερύνειας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.039, ημερομηνίας 16 

Σεπτεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Αναφορικά με τις αντιδράσεις στη λειτουργία πολεοδομικής ζώνης στην περιοχή 

Παραμύθας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Στην περιοχή Παραμύθας καθορίσθηκε το 1994 με τη ∆.Π. αρ. 972 βιομηχανική 

ζώνη περιορισμένου βαθμού οχληρίας Β1, κατόπιν σχετικού αιτήματος του κοινοτικού 

συμβουλίου Παραμύθας. 

 Κατά την περίοδο καθορισμού της αναφερόμενης βιομηχανικής ζώνης δεν υπήρχε 

νομική υποχρέωση για εκπόνηση μελέτης εκτίμησης των επιπτώσεων στο περιβάλλον 

σε ό,τι αφορά τον καθορισμό της ζώνης.  Εξυπακούεται βεβαίως ότι, σε περίπτωση 

κατά την οποία θα υποβληθεί αίτηση για ανέγερση ανάπτυξης που καθορίζεται στα 

παραρτήματα του περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα 

Έργα Νόμου, θα εφαρμοσθούν με ακρίβεια οι πρόνοιες του εν λόγω νόμου. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία των φακέλων του Υπουργείου Εσωτερικών, ουδέποτε 

μέχρι σήμερα έχει τεθεί οποιαδήποτε αντίρρηση ή ανησυχία από το Υπουργείο Άμυνας 

αναφορικά με τη γειτνίαση του ορίου της βιομηχανικής ζώνης με ορισμένες 

εγκαταστάσεις της Εθνικής Φρουράς. 

 Κατά την πρώτη δημοσίευση της καθορισμένης βιομηχανικής ζώνης Β1 και τις 

μεταγενέστερες τροποποιήσεις των πολεοδομικών ζωνών Παραμύθας ακολουθήθηκαν 

οι διαδικασίες πληροφόρησης του κοινού που προβλέπονται στον περί Πολεοδομίας και 

Χωροταξίας Νόμο.  Οι διαδικασίες αυτές ακολουθήθηκαν και κατά την πρόσφατη 

τροποποίηση των πολεοδομικών ζωνών που δημοσιεύθηκε την 31η Μαΐου 2002.  

Συνημμένα αποστέλλεται προς ενημέρωσή σας αντίγραφο ταυτάριθμης σχετικής 

επιστολής μου, με ημερομηνία 9 Σεπτεμβρίου 2002, προς ορισμένους ενιστάμενους 

πολίτες. 

 Ανεξάρτητα από τα πρόσωπα που ενδεχομένως ενίστανται στην καθορισμένη 

βιομηχανική ζώνη, το κοινοτικό συμβούλιο Παραμύθας ουδέποτε έθεσε θέμα για την 

κατάργηση της ζώνης.  Όπως είναι γνωστό, κατά τη διαδικασία τροποποίησης 

πολεοδομικών ζωνών πάντοτε αποδίδεται ιδιαίτερη σημασία στις απόψεις της οικείας 
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τοπικής αρχής. 

 Ανεξάρτητα από τα ανωτέρω, το θέμα της καθορισμένης βιομηχανικής ζώνης θα 

αξιολογηθεί εκ νέου κατά τη διαδικασία μελέτης των ενστάσεων που υποβάλλονται κατά 

των προνοιών των δημοσιευμένων πολεοδομικών ζωνών και στο πλαίσιο αυτό θα 

γίνουν διαβουλεύσεις με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς, περιλαμβανομένου και του 

Υπουργείου Άμυνας.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε τώρα στη συζήτηση του Κεφαλαίου ∆΄.   Το πρώτο θέμα είναι 

«Προβλήματα/προοπτικές/ευθύνες από τη λειτουργία του Χρηματιστηρίου Αξιών 

Κύπρου».  Ως είχαμε συμφωνήσει, παρακάλεσα τις κοινοβουλευτικές ομάδες, τους 

βουλευτές, να δηλώσουν ποιοι θέλουν να μιλήσουν σ’  αυτή τη συνεδρία.  Είναι η 

τελευταία, είπαμε, μέρα για συζήτηση αυτού του θέματος.  Έχω εδώ δύο, τέσσερα, έξι, 

οκτώ, δέκα ονόματα συναδέλφων που θέλουν να μιλήσουν.  Αυτό σημαίνει, αν θα 

τελειώσουμε σήμερα, θα πρέπει να είναι σύντομες οι ομιλίες. 

 Λοιπόν, έχω και παράκληση από τον κ. Λυσσαρίδη να του δώσω πρώτου το λόγο, 

διότι, ένεκα άλλων ειλημμένων υποχρεώσεων, θα πρέπει στην πορεία να αποχωρήσει 

και παρακαλώ τον κ. Λυσσαρίδη να πάρει το βήμα, με την άδειά σας. 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα να εκφράσω τα συγχαρητήριά μου για τη συστηματική και επίμοχθη 

δουλειά των δυο κοινοβουλευτικών επιτροπών.  Οποιεσδήποτε παρατηρήσεις δεν 

αλλοιώνουν την εκτίμησή μου για το έργο.  Η πρώτη μου παρατήρηση είναι γενικής 

φύσης.  Αφορά τον τρόπο λειτουργίας των επιτροπών. 

 Πριν εκφράσω την άποψή μου γι’  αυτό το θέμα, θα ήθελα να κάνω ένα 

διαχωρισμό.  Η επιτροπή Ελέγχου από τη φύση της πρέπει να είναι πιο διαφανής.  
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Όμως θα πρέπει να τονίσω ότι οι επιτροπές λειτουργούν κατά παράβαση των 

κανονισμών.  Μάταια προσπάθησα να φέρω το θέμα στην ολομέλεια της Βουλής.  Όταν 

αποπειράθηκα, προτάθηκε η άποψη ότι το θέμα θα απασχολούσε ειδική επιτροπή, διότι 

σε πολύ σύντομο χρονικό διάστημα το θέμα θα απασχολούσε και την ολομέλεια.  

∆υστυχώς, αυτό δεν έγινε και οι επιτροπές λειτουργούν κατά παράβαση των 

κανονισμών. 

 Τι προνοεί ο κανονισμός για τη λειτουργία των επιτροπών;  Ότι οι επιτροπές, όταν 

είναι ανοικτές, είναι ανοικτές, για να καταθέτουν πολίτες ή δημόσιοι λειτουργοί στην 

επιτροπή.  Επιτρέπεται στους βουλευτές να υποβάλλουν ερωτήσεις και μάλιστα οι 

ερωτήσεις θα πρέπει να είναι τέτοιας φύσης, που να μην προκαταβάλλεται η άποψη την 

οποία θα εκφράσουν και ότι η συζήτηση θα πρέπει να γίνεται κεκλεισμένων των θυρών.  

Γιατί, πώς ένας βουλευτής ο οποίος θα έχει δεσμευτεί δημόσια σε μία τοποθέτηση, θα 

είναι δυνατό να διαφοροποιήσει τη θέση του, αν και εφόσον πειστεί από τα 

επιχειρήματα των υπολοίπων συναδέλφων; 

 Σήμερα όχι μόνο αυτό δε συμβαίνει, αλλά παρακολουθούμε από τις τηλεοράσεις 

βουλευτές να βρίσκονται σε έντονη αντιπαράθεση με εξεταζόμενους πολίτες ή ακούμε 

αντεγκλήσεις ακόμα και ύβρεις μεταξύ βουλευτών.  Να μου επιτραπεί να πω ότι αυτό 

υπονομεύει και την πιστευτότητα και την αξιοπιστία και το κύρος της Βουλής. 

 Εγώ θα επιμείνω και θα παρακαλέσω τον Πρόεδρο να καλέσει ειδική συνεδρία, 

έστω και κεκλεισμένων των θυρών, για να εξετάσει αυτό το θέμα, όσο το δυνατό πιο 

σύντομα, γιατί, δεν ξέρω, αν παρακολουθείτε πράγματι από τηλεοράσεως πως 

προβάλλονται οι εργασίες των επιτροπών, δε νομίζω κανένας μας ότι πρέπει να 

αισθάνεται ευτυχής για τον τρόπο με τον οποίο παρουσιάζονται οι εργασίες της Βουλής. 

 Από την έκθεση ορθά διαπιστώνεται ότι απώτερος στόχος των επιτροπών ήταν 

ευθύς εξαρχής η κατανομή πολιτικών ευθυνών.  ∆εν είναι δικαστήριο.  Και αυτό είναι 
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κατανοητό.  Θα πρέπει να πω όμως ότι πιθανότατα ο επιμερισμός των ευθυνών δεν 

είναι πλήρως ισορροπημένος.  Τόσο οι επιτροπές όσο και το σύνολο, πιστεύω, της 

Βουλής συμφωνούμε ότι ασφαλώς την πρώτη ευθύνη τη φέρει η εκτελεστική εξουσία και 

μάλιστα συλλογικά, έστω κι αν ο υπουργός, ο καθ’  ύλην υπεύθυνος, ίσως να είναι 

ακόμα πιο υπεύθυνος για όσα έχουν συμβεί στο χρηματιστήριο.  Όμως θα πρέπει να 

παραδεχτούμε ότι και η Βουλή φέρει ευθύνη για μερικές παραμέτρους.  Υπάρχει βέβαια 

το δικαιολογητικό ότι δυστυχώς η Βουλή είχε έλλειψη τεχνικής βοήθειας και αυτό είναι 

σωστό. 

 Εδώ θέλω να κάνω μία άλλη παρατήρηση.  Ελέχθη από συναδέλφους ότι δεν 

έχουμε προσωπικό, γιατί δεν είμαστε σε θέση να προσλάβουμε προσωπικό.  Κύριοι 

συνάδελφοι, για σαράντα τώρα χρόνια μέσα σ’  αυτή τη Βουλή προσπαθώ να πείσω τη 

Βουλή ότι η Βουλή είναι αυτοδύναμο σώμα, ότι η Βουλή δεν έχει ανάγκη να ζητάει από 

τον υπουργό ή από την κυβέρνηση κονδύλια για τη λειτουργία της.  ∆υνάμει του 

συντάγματος η Βουλή έχει και πρέπει να έχει οικονομική αυτοδυναμία.  Σε όλες τις 

χώρες του κόσμου ο προϋπολογισμός της Βουλής, αφού εγκριθεί από την επιτροπή 

στην οποία μετέχουν όλα τα κόμματα, θεωρείται αυτομάτως επιψηφισθείς.  Μόνο εμείς 

μεταβαλλόμαστε σε σωματείο το οποίο επιδιώκει μέσω αιτημάτων να ικανοποιήσει τις 

ανάγκες της Βουλής.  Και αυτό πλήττει και το κύρος αλλά και τη λειτουργικότητα της 

Βουλής. 

 Ανάμεσα στις ευθύνες της Βουλής -και σ’  αυτές τις ευθύνες όλοι μας έχουμε 

μερίδιο, για να μη φανεί ότι κάνω διαχωρισμό- είναι και η ισοπεδωτική φορολογία των 

συναλλαγών του χρηματιστηρίου.  Πειστήκαμε τότε, κακώς, ότι δήθεν η κυβέρνηση δεν 

είχε τρόπο να εισπράξει με βάση είτε το φόρο εισοδήματος είτε με άλλους τρόπους τα 

οποιαδήποτε κέρδη θα προέκυπταν από το χρηματιστήριο.  Κακώς, διότι και 

προηγούμενα γινόταν και αργότερα έγινε και επομένως θέλω να πιστεύω ότι η Βουλή, 
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δυστυχώς, σ’  αυτή την περίπτωση παγιδεύτηκε και φτάσαμε στο τραγελαφικό σημείο 

να δεχτούμε ένα ισοπεδωτικό τέλος, το οποίο πληρωνόταν και από τους κερδίζοντας 

και από τους χάνοντας.  ∆ηλαδή ένας μπορούσε να χάσει εκατοντάδες, χιλιάδες λίρες 

στο χρηματιστήριο και να πληρώνει τέλος και όταν αγόραζε και όταν πουλούσε και με 

αυτό τον τρόπο συντείναμε δυστυχώς και εμείς, χωρίς να το θέλουμε, σ’  αυτό το 

έκτροπο. 

 Χάθηκαν τεράστια ποσά.  Και αρκετά μάλιστα από ανώμαλες συναλλαγές, τα 

οποία, αν είχαμε ουσιαστικά αποκομίσει, ίσως το δράμα των επενδυτών σήμερα να 

ήταν σε καλύτερη μοίρα, γιατί δε θα ήταν δύσκολο τα κέρδη τα οποία θα είχε αποκομίσει 

η κυβέρνηση από το χρηματιστήριο, μια και εφόσον υπάρχει ευθύνη κυβερνητική για τη 

φούσκα, να μπορούσε πράγματι να αποδοθούν, αν όχι στο σύνολό τους, τουλάχιστον 

εν μέρει στους χρηματιστές. 

 Η έκθεση, πρέπει να τονίσω, είναι επιεικής για το ρόλο των κομμάτων που 

εξασφάλισαν προνομιακή με τα τότε δεδομένα απόκτηση μετοχών.  Εγώ δεν 

αναφέρομαι στην αποκόμιση απλώς οικονομικών οφελών, αλλά στο ότι αυτό συνέτεινε 

στη φούσκα του χρηματιστηρίου, γιατί έδινε λανθασμένα μηνύματα στο κοινό ότι, αν τα 

κόμματα επενδύουν, αυτό το πράγμα, επομένως, είναι επωφελές και επικερδές, γιατί 

όχι εσείς! 

 Να μου επιτραπεί δε να πω ότι δεν είναι δίκαιη η αναφορά γενικά σε κόμματα, 

βουλευτές και υπουργούς -αυτό λέει η έκθεση- που συνέβαλαν στο φαινόμενο.  Είμαι 

βουλευτής και με τη γενικολογία θα πρέπει να μου αποδίδεται και εμένα ευθύνη που δεν 

έχω.  Στις εκθέσεις ή παραλείπεται κάτι ή η έκθεση πρέπει να είναι σαφής και η 

απόδοση να μην είναι γενική, γιατί τότε είναι φυσικό ότι ένοχοι και συνένοχοι, αθώοι και 

συναθώοι βρίσκονται στην ίδια μοίρα.  Είναι ορθή, αλλά ελλιπής, η παρατήρηση ότι 

εταιρείες που είτε ιδρύθηκαν γι’  αυτό το σκοπό είτε υπήρχαν εμπλέκονται και αυτές στη 
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φούσκα του χρηματιστηρίου αλλά και πάλι με αόριστη αναφορά διαπλοκής.  Και, επειδή 

είμαστε όλοι πολιτικά πρόσωπα και πολιτικές ομάδες, θέλω να διακηρύξω με 

κατηγορηματικότητα ότι το δικό μας κόμμα ούτε άμεσα ούτε μέσω εταιρειών μετείχε στο 

απαράδεκτο φαινόμενο της εκτροπής του χρηματιστηρίου.  Γι’  αυτό, δε συμφωνώ με 

την παρατήρηση των επιτροπών ότι δεν τέθηκε ως αυτοσκοπός ο εντοπισμός και η 

απαρίθμηση συγκεκριμένων περιπτώσεων.  ∆έχομαι ότι δεν μπορούσαν να καταλήξουν 

σε συμπεράσματα για ενοχή ή όχι, γιατί, όπως είπα, δεν είναι δικαστήριο, αλλά θα 

έπρεπε και πρέπει τα συμπεράσματα να υπάρχουν αναφορικά με τις πολιτικές ευθύνες.  

Έτσι, η αναφορά σε αχυράνθρωπους -της επιτροπής είναι η αναφορά- και όσους 

κρύπτονται πίσω από άγνωστες ή και γνωστές εταιρείες ενοχοποιεί τους πάντες και 

απενοχοποιεί τους ενόχους.  Είναι σαφής η ενοχή όσων εμπλέκονται σε εισαγωγή 

ημιμαϊμούδων εταιρειών ή ενημερωτικών δελτίων που άμεσα ή έμμεσα 

παραπλανούσαν τον επενδυτή. 

 Και σ’  αυτό τον τομέα οι επιτροπές είναι κάπως επιεικείς.  Γίνεται αναφορά στην 

έκθεση αλλά όχι επαρκής στην ευθύνη νομικών και λογιστών.  Η επιτροπή αναφέρει ότι 

αποφασίστηκε να θέσει στη διάθεση του Γενικού Εισαγγελέα τους καταλόγους με την 

ακριβή έκδοση τιμής ανοίγματος των τίτλων εκάστης εισηγμένης εταιρείας, τους 

καταλόγους των συμβούλων που αναφέρονται στα ενημερωτικά δελτία, καθώς και των 

εγκεκριμένων λογιστών και νομικών συμβούλων που υπογράφουν τα ενημερωτικά 

δελτία κτλ.  Αυτό υποδηλεί και από πλευράς των επιτροπών τη δυνατότητα απόδοσης 

ευθυνών σε όλες αυτές τις ομάδες. 

 Θα πρέπει να πω ότι είναι δραματική η πληροφορία ότι στις 30 Αυγούστου του 

1999 ο αριθμός καθυστερημένων εγγράφων ήτο 82 000.  Μετά από επίσκεψη στο 

χρηματιστήριο επικεφαλής αντιπροσωπείας του κόμματός μας τον Ιούνιο του 1999, 

προειδοποιήσαμε το κοινό για τους κινδύνους, υποδεικνύοντας ότι το χρηματιστήριο δεν 
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είναι καζίνο, ότι υπήρχε ήδη λανθασμένη εκτίμηση για τις δυνατότητες διασφάλισης 

εσόδων, ότι οι εταιρείες ήσαν υπερεκτιμημένες και αργότερα πολύ σύντομα αποδώσαμε 

δημόσια ευθύνη στην κυβέρνηση, όταν, παρά την εξόγκωση των τιμών, επιχειρείτο 

ενθάρρυνση του κοινού να αγοράζει ήδη μετοχές σ’  αυτές τις διογκωμένες τιμές.  Όταν 

επανήνοιξε το χρηματιστήριο, ο αριθμός των καθυστερημένων εγγράφων ανήρχετο σε 

χιλιάδες.  Ποιος είναι ο λογικός στόχος ενός χρηματιστηρίου;  Είναι η ενεργοποίηση του 

αδρανούς κεφαλαίου και η ανακατανομή του εθνικού εισοδήματος από τα πάνω προς 

τα κάτω, γιατί θα υπάρχει συμμετοχή ακόμα και των μη ισχυρών οικονομικά τάξεων του 

λαού στο κοινωνικοοικονομικό γίγνεσθαι μιας χώρας.  Θα πρέπει να πω ότι το δικό μας 

χρηματιστήριο μετατράπηκε σε μπούμερανγκ.   

 Είναι αποκρουστική η διαπίστωση ότι «χρηματιστές κατάρτιζαν εντολές για 

πελάτες τους, τις οποίες λόγω αύξησης των τιμών κρατούσαν για λογαριασμό τους ή 

έδιναν σε άλλους πελάτες» -αναφέρομαι στη σελίδα 49 της έκθεσης.  Ποια μέτρα θα 

ληφθούν;  Γιατί, ασφαλώς, αυτό παραβιάζει όχι μόνο κάθε έννοια πολιτικής ηθικής, αλλά 

παραβιάζει και την κειμένη νομοθεσία.  Αν δεν την παραβιάζει, σημαίνει ότι η νομοθεσία 

δεν είναι καν νομοθεσία.  Ο λόγος που επενδυτές...  Γιατί μας λένε:  «Γιατί δεν 

κατάγγειλαν οι επενδυτές αυτό το φαινόμενο;»  Και απαντώ:  Ο λόγος που οι επενδυτές 

δεν κατάγγειλαν τα συμβαίνοντα οφειλόταν στην ευφορία που επικρατούσε και σε 

ψευδείς προσδοκίες:  Πώς θα καταγγείλω εκείνον από τον οποίο νομίζω ότι θα 

αποκομίσω κέρδη;  Είναι καταθλιπτική η διαπίστωση ότι το συμβούλιο ήτο απρόθυμο 

να προχωρήσει σε επιβολή της τάξης ενδεχομένως, μας λένε οι επιτροπές, λόγω 

εκβιασμών εκ μέρους χρηματιστών, όπως και της ανάκλησης των επιβληθεισών 

ποινών.  Αν ένας ήξερε ότι, και αν ακόμα καταδικαζόταν, και αν ακόμα επρόκειτο να 

πληρώσει κάποια ποινή, αυτή η ποινή αργότερα θα αναιρείτο, ε, νομίζω πως αυτό 

αποτελεί όχι έμμεση αλλά άμεση ενθάρρυνση για το φαινόμενο του οποίου σήμερα 
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είμαστε μάρτυρες! 

 Επανερχόμενος στο θέμα των ενημερωτικών δελτίων, διερωτάται κανείς ποια η 

αξία τους όταν μετατρέπονται σε παγίδες.  Και είναι τερατώδες να λέγεται -όχι από τις 

επιτροπές- ότι «οι αρμόδιες αρχές δεν προέβαιναν σε εκτίμηση της ποιότητας της 

εταιρείας, καθότι αυτό είναι αποκλειστικά θέμα του επενδυτή» μας είπαν οι υπεύθυνοι    

-σελίδα 107- και αδιανόητο ότι κατηγορήθηκε -αν συνέβη- η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς 

ότι καθυστερούσε την εισαγωγή εταιρειών, γιατί έμπαινε σε λεπτομέρειες για τη 

διακρίβωση των στοιχείων.  Μα, αυτό ήτο το καθήκον της, να μπει σε λεπτομέρειες, για 

να προστατεύσει τον επενδυτή από το να στηρίξει την οποιανδήποτε επένδυσή του σε 

ψευδείς λεπτομέρειες!  Οι επιτροπές αναφέρουν ότι, σύμφωνα με το άρθρο 57(1) του 

περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου Νόμου, εδάφιο (4), «δε γίνεται δεκτό 

προς καταχώριση το ενημερωτικό δελτίο, εάν το συμβούλιο κρίνει ότι αυτό περιέχει 

πληροφορία ψευδή, απατηλή ή παραπλανητική ή αποκρύπτει ουσιώδη πληροφορία» 

και, σύμφωνα με τον κανονισμό 61, ότι για εισαγωγή τίτλων στο χρηματιστήριο, μεταξύ 

άλλων, πρέπει ο εκδότης να ικανοποιεί το συμβούλιο ότι παρέχει όλα τα αναγκαία προς 

προστασία των επενδυτών εχέγγυα.  Άρα, ήτο καθήκον τους να προστατεύσουν τον 

επενδυτή και όχι να λένε «αν ο επενδυτής έχει εξαπατηθεί, δεν ήταν δικό μας καθήκον 

να τον προστατεύσουμε»!   

 Αναφορικά με τις ιδιωτικές τοποθετήσεις, οι επιτροπές διαπιστώνουν ότι η 

κατάχρηση του θεσμού οδήγησε σε πολλές περιπτώσεις σε τεχνητή έλλειψη 

προσφοράς και επομένως και σε τεχνητή αύξηση των τιμών, την καλούμενη “φούσκα”.  

Ο υπουργός καταθέτει ότι η αγορά μετοχών δι’ ιδιωτικής τοποθέτησης δεν είναι 

προνομιακή.  Και πράγματι!  Σε χώρες με ώριμα χρηματιστήρια πιθανότατα δεν είναι 

προνομιακή.  Οι συνθήκες στην Κύπρο στα αρχικά στάδια και μετέπειτα τη μετέτρεπαν 

σε χρυσοφόρα για αρκετούς και σε καταστροφική μετέπειτα, διότι δινόταν η εντύπωση 
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ότι οποιοσδήποτε κατόρθωνε να εξασφαλίσει μετοχές με ιδιωτική τοποθέτηση σε μικρό 

χρονικό διάστημα θα διασφάλιζε τεράστια κέρδη, και διασφάλιζε τεράστια κέρδη, αν 

έδινε τις μετοχές του πίσω στο χρηματιστήριο για αγορά.  Αντίθετα, αρκετοί 

κερδοσκόπησαν εκ του ασφαλούς και συνέτειναν στο φαινόμενο της φούσκας και 

αργότερα στην κατάρρευση των τιμών.  Ακόμα και άνθρωποι που ήσαν μέλη των 

εταιρειών, αξιωματούχοι, έπαιρναν μετοχές με ιδιωτική τοποθέτηση και τις πωλούσαν 

σε μερικές εβδομάδες σε υπερβολικά αυξημένες τιμές.   

 Είναι αξιοπερίεργο το ότι οι τόσο φειδωλές στην παραχώρηση δανείων τράπεζες 

έδωσαν £500.000.000 ως δάνεια για εξασφάλιση μετοχών.  Ομολογώ ότι δεν μπορώ να 

το αντιληφθώ, αν και έχω ασφαλώς τις υποψίες μου.  Οι δε κυρώσεις της Κεντρικής 

Τράπεζας ήσαν ανεπαρκείς.  Κρίνοντας από το ποσοστό των ανθρώπων που κατείχαν 

μετοχές και τη σημερινή οικονομική κατάσταση αυτού του ποσοστού, που είναι 

τεράστιο, βρισκόμαστε μπροστά σε μια τραγωδία και απλώς σήμερα αντικρίζουμε την 

κορυφή του παγόβουνου.  Η δε πρακτική να επιτρέπεται στους χρηματιστές να έχουν τη 

διαχείριση χαρτοφυλακίων και ταυτόχρονα να κάνουν πράξεις δι’ ίδιον λογαριασμό ήτο 

και είναι ακατανόητη και άφηνε τον επενδυτή εντελώς γυμνό.   

 Από την άλλη, ο έλεγχος ουσίας από τους δικηγόρους -μας το λέει η επιτροπή!- δε 

γινόταν εξαρχής και άρχισε από τις 24 Σεπτεμβρίου του 2001.  Οι δε ελεγκτές, γιατί να 

υπογράφουν μόνο οικονομικές καταστάσεις που ετοιμάζουν οι εταιρείες και μια 

επιστολή για την αριθμητική ορθότητα των προβλέψεων;  Ευθύνη έχουν και οι νομικοί 

και τα διοικητικά συμβούλια των εταιρειών και οι λογιστές.  Οι επιτροπές αναφέρουν ότι, 

με βάση το άρθρο 61, ποινική ευθύνη έχουν και τα μέλη του διοικητικού συμβουλίου, 

δηλαδή ο ελεγκτής, ο ανάδοχος της έκδοσης, ο σύμβουλος επενδύσεων ή οποιοδήποτε 

άλλο πρόσωπο έδωσε τη συγκατάθεσή του -εγώ λέω άμεσα ή έμμεσα- για την έκδοση 

του ενημερωτικού δελτίου.  Έτσι, οι επιτροπές διαπιστώνουν -και σωστά- ότι στην κοινή 
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αντίληψη της κοινής γνώμης η εισαγωγή εταιρειών με μετοχές-φούσκες βαρύνει και τους 

ίδιους τους ελεγκτές και τους ίδιους τους δικηγόρους.   

 Το έγκλημα συνετελέσθη.  Απομένει τώρα η κάθαρση, η τιμωρία των ενόχων και, 

αν υπάρχει τρόπος, η μείωση των αρνητικών επιπτώσεων στα θύματα.  Πώς;  Γιατί εδώ 

δεν πρέπει να υπάρξει λαϊκισμός.  Θα πρέπει να είμαστε πρακτικοί και, κυρίως, να 

είμαστε έντιμοι.  Εκεί που υπάρχουν τρόποι ανάκτησης των ζημιών -και υπάρχουν- από 

χρηματιστές και εισηγμένες εταιρείες που ευθύνονται, η κυβέρνηση πρέπει να δώσει 

άμεση δωρεάν νομική αρωγή στους επενδυτές-θύματα, για να διεκδικήσουν τα 

οφειλόμενα, πέραν των επιπτώσεων από ποινικής άποψης.  Οι εμπορικές τράπεζες 

έχουν ευθύνη λόγω της εύκολης παραχώρησης δανείων και πρέπει να υιοθετηθούν 

μέτρα ανακούφισης των οφειλετών.  Όμως, να μη μας διαφεύγει ότι οι κύριοι καταθέτες 

των τραπεζών είναι οι μικρομεσαίοι και οι οικονομικά ασθενέστεροι.  Γιατί αυτό είναι το 

περίεργο!  Άλλο ποιοι εκμεταλλεύονται τα κατατεθειμένα κεφάλαια και άλλο ποιοι είναι οι 

καταθέτες των κεφαλαίων.  Οι μεγάλοι δεν καταθέτουν κεφάλαιαֹ οι μεγάλοι παίρνουν 

δάνεια.  Οι μικροί καταθέτουν!  Επομένως, να είμαστε προσεκτικοί.  Ασφαλώς, όπως 

είπα, σ’ αυτές τις περιπτώσεις επιβάλλεται σωφροσύνη και όχι λαϊκισμός.  Κάποιοι λένε  

από τον προϋπολογισμό να πληρωθούν όλα τα σπασμένα.  Τι είναι ο προϋπολογισμός;  

Ο προϋπολογισμός ανήκει στο σύνολο των πολιτών και θα ήτο άδικο όσοι δεν έπαιξαν  

-γιατί πρόκειται περί τζόγου- στο χρηματιστήριο να κληθούν να πληρώσουν τα 

σπασμένα.  Αυτό είναι, κατά την άποψή μου, εντελώς ανεπίτρεπτο.   

 Από την άλλη, τι θα γίνει με αυτούς που πράγματι παραπλανήθηκαν;  Έχει η 

κυβέρνηση ευθύνη;  Έχει.  Είναι ένοχη και κάτι οφείλει στα θύματα.  Να εξευρεθούν, 

λοιπόν, τρόποι για διασφάλιση εσόδων από τους ενόχους, και υπάρχουν τρόποιֹ η 

κυβέρνηση έχει τους τρόπους.  Ακόμα και αναδρομικά, με φόρο εισοδήματος... δεν 

ξέρω, δεν είμαι νομικός.  Να μελετηθεί το όλο θέμα.  Να υπάρξει ειδικό ταμείο για 
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παροχή νομικής αρωγής, ανάκτηση απωλειών, για είσπραξη, όπως είπα, από 

διαφυγόντες φόρους και, εκεί που υπάρχουν καταστροφικές επιδράσεις σε 

μικροεπενδυτές, ναι, να υπάρξει κοινωνική πρόνοια.  Εκεί πράγματι μπορεί το κράτος 

να παρέμβει, όπως παρεμβαίνει για όλους τους πολίτες οι οποίοι ευρίσκονται σε μία 

έντονα αρνητική θέση από πλευράς οικονομικής, γιατί πρέπει να υπάρχει πάντοτε η 

κοινωνική πρόνοια.   

 Νομίζω ότι με σοβαρότητα, όλοι μαζί... γιατί εδώ αυτό το θέμα ειλικρινά πιστεύω 

ότι δεν πρέπει να πάρει απλώς πολιτική διάσταση.  Υπάρχουν πολιτικές ευθύνες -τις 

είπα- αλλά τουλάχιστον η θεραπεία θα πρέπει από όλους μας να αναζητηθεί με 

συναίνεση, με κοινές προσπάθειες, χωρίς πολιτική εκμετάλλευση, με μόνο στόχο να 

ανακουφίσουμε όσο μπορούμε, γιατί δεν μπορούμε στο ακέραιο να τους 

ανακουφίσουμε, τους μικροεπενδυτές.   

 Ευχαριστώ για την υπομονή σας, κύριε Προεδρεύοντα...  ο Πρόεδρος έφυγε.      

 (Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Βάσου Λυσσαρίδη τον Πρόεδρο της 

Βουλής αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Άριστος Χρυσοστόμου.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

 Εντάξει, κύριε Λυσσαρίδη.   

 Παρακαλώ, ο κ. Προδρόμου.  Μου έχει δώσει κατάλογο ο Πρόεδρος. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μου έχει δώσει κατάλογο ο Πρόεδρος με τη σειρά και τον ακολουθώ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Πώς είναι ο κατάλογος, κύριε Πρόεδρε; 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μετά είναι ο κ. Κυπριανού, μετά είναι ο κ. Λιλλήκας και μετά ο κ. Γιάγκου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, πολλές δεκάδες χιλιάδες άνθρωποι έχασαν τα 

τελευταία δύο χρόνια ποσά που ισοδυναμούν με τις οικονομίες μιας ολόκληρης ζωής.  

Για αρκετούς μάλιστα από αυτούς δεν ήταν πραγματικές οικονομίες, αλλά είναι χρήματα 

που χρωστούν.  Πολλοί συμπολίτες μας έχουν οδηγηθεί σε απόγνωση, οικογένειες 

κινδύνευσαν να διαλυθούν, προγράμματα, οικογενειακά σχέδια και όνειρα έχουν διαμιάς 

μηδενιστεί.  Σωστά έχει επισημανθεί ότι σημειώθηκε μία τεραστίων διαστάσεων 

μετατόπιση περιουσιακών στοιχείων.  Αν σκεφτεί κανείς ότι τον τελευταίο καιρό έγινε 

τόσο μεγάλη προσπάθεια από το Υπουργείο Οικονομικών και τα κόμματα, ώστε να 

διασφαλιστούν κάποια κοινωνικά αντισταθμιστικά μέτρα μερικών δεκάδων 

εκατομμυρίων λιρών, μέτρα που κάποτε μεταφράζονται σε μερικές δεκάδες λίρες το 

μήνα μόνο για ορισμένους δικαιούχους, τότε αντιλαμβάνεται την τραγικότητα της 

κατάστασης.   

 Ναι, κύριοι συνάδελφοι, κάνουμε πραγματικό πολιτικό αγώνα, ώστε να 

αναδιανεμηθούν σωστά κάποια ποσά που ωχριούν, που είναι ψίχουλα μπροστά σε 

αυτά που διακινήθηκαν μέσα σε μερικούς μήνες μέσα από αυτό που ονομάστηκε 

“χρηματιστήριο”.  Και έπειτα μιλάμε και συζητάμε και αγωνιζόμαστε για φορολογική 

πολιτική, για δικαιοσύνη και για ανακατανομή εισοδημάτων!  ∆ύσκολα περιγράφεται με 

λόγια η λεηλασία που έγινε σε βάρος της πλειοψηφίας του κυπριακού λαού μέσα από 

ένα χρηματιστήριο συνώνυμο της δυσλειτουργίας, το οποίο μετατράπηκε σε λαιμητόμο 

για τις μεσαίες τάξεις της κοινωνίας μας.  ∆ύσκολα μπορούμε να συνοψίσουμε το 

μέγεθος της καταστροφής και ακόμα δυσκολότερα μπορούμε να αποτιμήσουμε τις 

απροσδιόριστες ακόμα κοινωνικές και ψυχοκοινωνικές συνέπειες που θα συνοδεύσουν 
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αυτό τον τόπο για αρκετά ακόμα χρόνια.  Και ακόμα περισσότερο κατηφής θα γίνεται η 

εικόνα όσο σταδιακά θα προσμετρώνται και οι άμεσες οικονομικές συνέπειες στο 

χρηματοοικονομικό σύστημα, του οποίου η σταθερότητα ήδη επηρεάζεται -για να μην 

πω ότι κινδυνεύει- αλλά και στην ίδια την εταιρική δομή, που αντί, όπως ελπίσαμε, να 

ευεργετηθεί με τάσεις εξορθολογισμού και καλύτερης οργάνωσης, όπως αναφέρθηκε 

και από τον προηγούμενο ομιλητή, τώρα πια θα κινδυνεύει να βρεθεί στη δίνη των 

απαραίτητων βίαιων αναπροσαρμογών, χώρια το γεγονός ότι έχει σχεδόν εξανεμισθεί 

κάθε είδους εμπιστοσύνη προς το επιχειρηματικό διάβημα και προς τις εταιρικές δομές.   

 Ανοίχθηκε και επισήμως από το βήμα της Βουλής συζήτηση για το τι και ποιος 

φταίει για τη χρηματιστηριακή τραγωδία που εκτυλίχθηκε στην Κύπρο μεταξύ του 1999 

και του 2000.  Και που διαρκεί κατ’ ακρίβειαν ακόμα και που οι συνέπειές της θα μας 

ακολουθούν για αρκετά χρόνια.  Μια συζήτηση που ήδη έχει γίνει σε διάφορους τόνους 

δημόσια τόσο σε πολιτικό όσο και σε άλλα επίπεδα.   Μια συζήτηση από την οποία ο 

κυπριακός λαός δεν αναμένει πλέον πολλά πράγματα, παρά μόνο ίσως κάποια 

ειλικρίνεια και κάθαρση.  Ναι, κάθαρση, γιατί όλοι νιώθουμε σαν να είμαστε βουτηγμένοι 

σε ενός είδους έλος.  Και η κάθαρση σε αυτή την περίπτωση θα πρέπει να είναι διττή.  

Πρώτα απ’ όλα η αυτονόητη κάθαρση που μπορεί να έρθει μέσα από τις διαδικασίες της 

∆ικαιοσύνης, μέσα από τα δικαστήρια, αλλά και μία κάθαρση ψυχολογική.  

 Ποιοι έφταιξαν;  Ποιοι έφταιξαν, νομίζω πως το ξέρουμε όλοι και δε χρειαζόταν 

ίσως καν το πόρισμα των δύο επιτροπών της Βουλής.  Πολλοί αδίστακτοι καιροσκόποι 

χρηματιστές έφταιξαν.  Έφταιξαν ακόμα ασυνείδητοι επιχειρηματίες, ιδιοκτήτες 

δημοσίων εταιρειών και μεγαλοπαράγοντες του χρηματοοικονομικού συστήματος, που, 

μόλις είδαν την ευκαιρία, μετατράπηκαν σε αρπακτικά όρνεα.   Έφταιξαν ακόμα 

σαφέστατα και κάποιες επαγγελματικές ομάδες, χωρίς βεβαίως η ευθύνη αυτή να 

αφορά όλα τα μέλη τους, αλλά χωρίς να μπορούμε να παρασιωπήσουμε το γεγονός ότι 
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καθόλα αξιοσέβαστες και με ψηλό βαθμό εκτίμησης σε αυτή την κοινωνία ομάδες 

επαγγελματιών, όπως είναι οι λογιστές και οι ελεγκτές, όπως είναι ακόμα και οι 

δικηγόροι, φαίνεται ότι τελικά απέτυχαν παταγωδώς να κάμουν σε αυτή την περίπτωση 

το αυτονόητο.  Όχι απλώς απέτυχαν, αλλά, δυστυχώς, πολλοί από αυτούς συνέδραμαν 

στην καταδολίευση, πιστοποιώντας τελικά λογαριασμούς εξαπάτησης, πιστοποιώντας 

τελικά με τη δική τους εγκυρότητα ακόμα και κάποια ενημερωτικά δελτία που ήταν 

παγίδες για τους επενδυτές.  Έφταιξαν ακόμα και ευκαιριακοί απατεώνες κάθε 

διαμετρήματος, που ταλαντεύτηκαν ανάμεσα στα απροσδιόριστα σύνορα της 

νομότυπης και της κοινής απάτης.  Άλλου είδους φταίξιμο, πρωτογενώς -το οποίο 

ωστόσο δε φαίνεται, τουλάχιστον σύμφωνα με τα ευρήματα της κοινοβουλευτικής 

έρευνας- έχουν οπωσδήποτε τα αρμόδια χρηματιστηριακά όργανα. Οι χρηματιστηριακές 

αρχές που αποδείχτηκαν πολύ κατώτερες των περιστάσεων, που επέτρεψαν να 

βασιλέψει το χάος μέσα στο οποίο ανενόχλητοι κάποιοι έκαμαν τη λεηλασία, που και 

αδύναμες και ανίκανες παρακολούθησαν να επικρατεί αναρχία και να στήνεται κάτι σαν 

πελώριο θερμοκήπιο μέσα στο οποίο ευδοκίμησε κάθε λογής απάτη.  Αυτοί και άλλοι 

παρόμοιοι έφταιξαν.   

 Την ευθύνη όμως την έχει η κυβέρνηση· έτσι είναι.   Την πολιτική ευθύνη μιας 

τέτοιας κατάστασης την έχει η κυβέρνηση.  ∆εν μπορεί παρά να την έχει η κυβέρνηση.  

Πρώτα η κυβέρνηση και ύστερα οποιοσδήποτε άλλος, γιατί υπάρχουν σίγουρα και 

άλλοι.  Στη δική μου αντίληψη, σε τέτοιες περιπτώσεις τα πράγματα είναι σαφή.  Την 

πολιτική ευθύνη την έχει τελικά η κυβέρνηση, διότι ολιγώρησε και διότι όργανα που 

εκείνη διόρισε, χωρίς κάποιο ενδιάμεσο έλεγχο, αποδείχτηκαν τραγικώς ανεπαρκή.   Η 

κυβέρνηση δεν έφταιξε με την έννοια της όποιας αποδόσεως προθέσεων, αλλά δεν 

μπορεί τελικά παρά να έχει την ευθύνη.  Έχει την ευθύνη, πρώτον, για αποφάσεις ή 

παραλείψεις οργάνων τα οποία βρίσκονταν υπό τη δικαιοδοσία και την ευθύνη της, 
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κυρίως των χρηματιστηριακών αρχών.  ∆εύτερον, για πράγματα που δεν έκανε.  Τρίτον, 

για πράγματα που επέτρεψε να γίνουν, δηλαδή να κάνουν ορισμένοι.  

 Ίσως, σύμφωνα με το γράμμα του νόμου, να μην προκύπτει τέτοια βαρύτατη 

ευθύνη για την κυβέρνηση.  Μέσα όμως στις συνθήκες που δημιουργήθηκαν, τις 

εξωπραγματικά έκτακτες συνθήκες, δεν μπορεί κανείς να κρίνει και τις πολιτικές αρχές 

με το κοινό μέτρο.  Ναι, σε τέτοιες περιπτώσεις δεν αρκεί να ακολουθεί κανείς το 

γράμμα του νόμου και των διατάξεων, γιατί είναι ώρες που όλοι και όλα δείχνουν ότι δεν 

μπορεί·  κάποιος πρέπει να κάμει κάτι!  Αλήθεια, πόσες φορές ακούστηκε αυτή η 

κραυγή αγωνίας ή και στη συνέχεια απόγνωσης, ότι, επιτέλους, κάποιος πρέπει να 

κάμει κάτι.  Και όμως, κανείς δεν έκαμε τίποτε!   Άφησαν -αφήσαμε θα πω- να εκτυλιχθεί 

το σενάριο μιας προδιαγεγραμμένης τραγωδίας.   

 Φυσικά και φταίνε οι χρηματιστές και όλοι εκείνοι οι αυτοσχέδιοι χρηματιστηριακοί 

παράγοντες·  κυρίως οι ευκαιριακοί.  Και εδώ η ευθύνη των αρχών είναι συγκεκριμένη 

ως προς το έδαφος που δόθηκε να υπάρχουν τέτοιοι αυτοσχέδιοι παράγοντες που να 

δρουν ανενόχλητα διαχειριζόμενοι και διακινώντας τεράστια ποσά.  Φυσικά και φταίνε οι 

εταιρείες -παλιές και καινούριες- και πάνω απ’ όλα οι τράπεζες· οι δύο μεγάλες 

τράπεζες.  Όμως μαζί ευθύνεται και η επιχειρηματική κοινότητα.  Οι οικονομικοί 

παράγοντες που βρίσκονταν μέσα αλλά και πίσω από εταιρείες.  Όλων όμως αυτών οι 

ευθύνες δεν είναι πρωτογενείς.  Ήβραν και έκαμναν.  Η πρώτη ευθύνη είναι θεσμική.  

Βλέπαμε να γίνεται ένα πραγματικό όργιο συναλλαγών, πέρα από κάθε λογική, εκτός 

ορίων, όπως έγραφαν ακόμα και οι εφημερίδες.  Την ίδια ώρα ξέραμε ότι οι υφιστάμενες 

δομές και ρυθμίσεις, οι μηχανισμοί που είχαμε τάξει, δεν άντεχαν και το ξέραμε, είναι 

πρώτο πληθυντικό πρόσωπο και καλύπτει και τη Βουλή.  Και στη Βουλή υπήρχε αυτή η 

γνώση έγκαιρα.   Τι κάναμε;  Τι έκαμε ο Υπουργός Οικονομικών και η κυβέρνηση;  Τι 

έκαμε όμως και η Βουλή, όταν είδε ότι η κυβέρνηση είχε σηκώσει ψηλά τα χέρια;  Γιατί 
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δεν επιμείναμε αποφασιστικά να μείνει κλειστή η αγορά, όταν έκλεισε;  Βέβαια τότε, δεν 

είχαμε τη γνώση του τι έγινε μετά.  Όμως αυτή θα ήταν η σώφρων πολιτική, να 

προβλέπαμε διορατικά, να μπορούσαμε να καταλάβουμε.  

 Προφήτες που σήμερα περηφανεύονται ότι δικαιώνονται δεν είναι αυτοί που 

φώναζαν, όπως ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ, ο κ. Χριστόφιας, ότι είναι φούσκα το 

χρηματιστήριο.  Στο κάτω κάτω δε θα χρειαζόντουσαν τέτοιοι προφήτες, όταν άλλοι με 

πολύ μεγαλύτερα εχέγγυα και πιστοποιητικά γνώσεως και τεχνογνωσίας επί του 

θέματος το είχαν πει.  ∆ε χρειαζόταν να προειδοποιήσουν ότι μπορεί να πέσουν 

απότομα οι τιμές.  Αυτό το έγραψαν και ξένα έντυπα και, για να είμαστε ειλικρινείς, το 

διαισθάνθηκαν σε διάφορες στιγμές σχεδόν όλοι.  Προφήτης θα ήταν όποιος έδινε τη 

μάχη να παγοποιηθεί η αγορά, όπως σήμερα ρίχνεται η ιδέα και ζητείται να 

παγοποιηθούν τα χρέη των επενδυτών.  Ήθελε τόλμη και κουράγιο να πας κόντρα στο 

ρεύμα, να ρισκάρεις, να αντέξεις μάλιστα με όλους εκείνους που ούρλιαζαν, κρατώντας 

χρυσοφόρα χαρτιά στα χέρια τους που δεν μπορούσαν να τα εξαργυρώσουν.  Να 

πούμε και να επιβάλουμε δηλαδή το αυτονόητο, ότι, αν δεν υπήρχαν ασφαλείς 

μηχανισμοί που να εγγυώνται τη λογική και τίμια λειτουργία της αγοράς, αν δεν υπήρχε 

επαρκής έλεγχος και ασφάλεια συναλλαγών, αν δεν υπήρχε και κάποιου είδους 

χρηματιστηριακή αστυνόμευση, δε θα έπρεπε να προχωρήσουμε ούτε βήμα.  Εξάλλου 

τότε θα έπρεπε να έμπαινε στη μέση και ο κ. Τσιμπανούλης ή κάποιος τέλος πάντων κ. 

Τσιμπανούλης.   

 Υπήρχε η γνώση την εποχή εκείνη ότι δεν υπήρχε Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς!  Το 

διανοείστε;  Όμως έτσι ήταν·  δεν υπήρχε!  ∆εν είχε εξουσίες ούτε τα μέσα να κάνει τη 

δουλειά της.  Το ήξερε και η Βουλή.  Αρκεστήκαμε όμως να ζητάμε μόνο τα υλικά μέσα, 

δηλαδή προσωπικό και ηλεκτρονικούς υπολογιστές, διότι τo υπόλοιπο κομμάτι ήταν 

δύσκολο.  Οι νομοθετημένες εξουσίες και αρμοδιότητες δεν ήταν απλό να δοθούν.  
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Όμως, εκεί, στα πράγματα που δεν ήταν απλά, θα μπορούσε να γίνει μια σωτήρια 

επέμβαση. 

 Τα πράγματα φαίνονταν μπλεγμένα, περίπλοκα και αφήσαμε λοιπόν το ποτάμι 

να τρέξει.  ∆εν εξισώνω εδώ τις ευθύνες της εκτελεστικής και της κοινοβουλευτικής 

εξουσίας.  Όχι, θα ήταν και άδικο και ανάρμοστο.  Μιλώ έχοντας ως δεδομένο ότι η 

κυβέρνηση απέτυχε και ευθύνεται γι’ αυτό και έχει την πρώτη ευθύνη.  

 Στη συζήτηση σχετικά με το πόρισμα της επιτροπής Ελέγχου έχουν ακουστεί 

από αυτό το βήμα διάφορες απόψεις σχετικές με τη Βουλή, διότι εγώ θα 

προσυπογράψω και θα επαυξήσω ακόμα απόψεις που ακούστηκαν αμέσως 

προηγουμένως από τον κ. Λυσσαρίδη, γιατί από την πρώτη στιγμή ήμουν από αυτούς 

που δε δεχόντουσαν αυτή τη μετάθεση ευθυνών·  να λέμε δηλαδή ότι, επειδή φταίει η 

κυβέρνηση, δε θα πρέπει να κριθεί η Βουλή.  ∆υστυχώς, και η Βουλή σε κάποια σημεία 

απέτυχε να παίξει το ρόλο της.  Έγιναν συζητήσεις -και πολύ σωστά- για φαινόμενα και 

προβλήματα διαπλοκής· διαπλοκής συμφερόντων, ενδιαφερόντων, ρόλων.   Θα ήθελα 

λοιπόν να υπογραμμίσω καταρχάς ότι τέτοια φαινόμενα, ενοχλητικότατα για το κοινό 

αίσθημα του πολίτη αλλά και για το κύρος το ίδιο αυτού του σώματος, δε γεννήθηκαν με 

το χρηματιστήριο.  Η Βουλή  στο παρελθόν ρύθμισε, ψήφισε νόμους για ζητήματα που 

αφορούσαν πολεοδομικές ζώνες, για ζητήματα που αφορούσαν την ανάπτυξη της 

χώρας, για ζητήματα που αφορούσαν τις καθημερινές συναλλαγές.  Και τότε υπήρχαν, 

τουλάχιστον θεωρητικά, κάποια ζητήματα διαπλοκής.   Και όμως, όταν, πριν ακόμα 

εμφανιστεί το θέμα  “χρηματιστήριο”, εμφανίστηκε μπροστά στο σώμα πρόταση νόμου, 

για να ψηφιστεί και να θεσπιστεί το ασυμβίβαστο ανάμεσα στη βουλευτική ιδιότητα και 

στην άσκηση οποιουδήποτε επαγγέλματος, δυστυχώς, αυτή η πρόταση νόμου 

απορρίφθηκε πανηγυρικά, με τεράστια πλειοψηφία.  Άρα λοιπόν, σήμερα, ας μην 

ψάχνουμε εκ των υστέρων να συζητήσουμε θέματα διαπλοκής.   
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  Βεβαίως και η διαπλοκή ακόμα έχει τις διαβαθμίσεις της.  Βεβαίως, υπάρχει το 

φαινόμενο επαγγελματιών που μέσα στην πολιτική μπορεί να δουν να πέφτει κάποια 

σκιά πάνω στο όνομά τους εξαιτίας της διπλής ιδιότητας.  Είναι όμως ένα πράγμα η 

επαγγελματική ιδιότητα κάποιου, που πολλές φορές μπορεί να είναι κυριολεκτικά 

βιοπορισμός, και άλλο πράγμα είναι κάποιες επιλογές.  Και εγώ δεν έχω ακούσει ακόμα 

αυτό το σώμα να τοποθετείται σε καταγγελίες που έγιναν αυτές τις μέρες, αυτή την 

εποχή, εκτός της Βουλής.  Καταγγελίες που έγιναν για μέλη του νομοθετικού σώματος 

τα οποία συμμετείχαν σε διοικητικά συμβούλια εισηγμένων εταιρειών και όχι 

οποιωνδήποτε εισηγμένων εταιρειών, που εκεί θα μπορούσε κάποιος μάλιστα να το 

παρομοιάσει με ενός είδους επιτήδευμα ή επάγγελμα, αλλά σε διοικητικά συμβούλια 

εταιρειών οι οποίες αυτή τη στιγμή είναι υπό ποινικό διωγμό. 

 Θα πρέπει λοιπόν να δοθούν απαντήσεις σε αυτά τα θέματα, πέρα από τις 

γενικότερες ρυθμίσεις που θα πρέπει επιτέλους να κάμει η Βουλή.   Υπενθυμίζω ακόμα 

ότι στην επιτροπή Θεσμών είναι ανοιχτή μια συζήτηση, μια σχετική συζήτηση.  Καλώς 

είναι ανοιχτή και καλώς προωθείται αυτή την εποχή.  Κακώς, πολύ κακώς όμως, είναι 

ανοιχτή από το καλοκαίρι του 1999.  Και, όταν εκεί κάποιοι σε αυτό το σώμα είχαν 

ανησυχήσει και είχαν δοκιμάσει μετά την πολύκροτη περίπτωση, που άνοιξε σε 

πολλούς τα μάτια, της δημοσιοποίησης της εταιρείας “Louis” -αναφέρω το όνομά της, 

γιατί πλέον πρόκειται για φαινόμενα πολύ γνωστά- όταν λοιπόν τότε έσπευσαν κάποιοι 

και διερωτήθηκαν τι θα πρέπει να γίνει μέσα στη Βουλή γι’ αυτό το θέμα και τι θα πρέπει 

να κάνει η Βουλή, ανεξάρτητα από το τι συμβαίνει έξω στην κυβέρνηση, με τους άλλους 

αξιωματούχους, τότε, δυστυχώς -και δεν αποδίδω μομφή καμία στη συγκεκριμένη 

επιτροπή- η επιτροπή Θεσμών εξέτασε το θέμα.  Φαίνεται όμως ότι το κλίμα δεν ήταν 

ώριμο, για να ληφθούν τα απαραίτητα μέτρα. 

 Από εκεί και πέρα όμως θα πρέπει να επισημάνουμε ένα άλλο πολύκροτο, 
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πολυθρύλητο ζήτημα που έχει συζητηθεί και πολύ σωστά μάλιστα είναι και στο 

επίκεντρο, κατά κάποιο τρόπο, του πορίσματος, την κατάχρηση αυτής της περίφημης 

διαδικασίας πρόσκτησης μετοχών μέσω ιδιωτικής τοποθέτησης.  Έχει καταδειχθεί με 

διάφορους τρόπους, αν και σε πολλές περιπτώσεις κατά τρόπο μερικώς 

παραπλανητικό -παρ’ όλ’ αυτά έχει καταδειχθεί- ο καταστροφικός ρόλος που έπαιξε η 

κατάχρηση αυτής της μεθόδου.  Πλην όμως και εδώ έχει γίνει μεγάλη πολιτική 

συζήτηση.  Κάποιοι μάλιστα θέλησαν και από αυτό το βήμα να συνδέσουν τη μη 

θέσπιση κανονισμών και ρυθμιστικού πλαισίου για την ιδιωτική τοποθέτηση με το νόμο 

που ψήφισε η Βουλή στο τέλος του 1999 και στο τέλος αναπέμφθηκε.  Ουδεμία σχέση, 

δυστυχώς, είχε εκείνος ο νόμος, όπως ουδεμία ενέργεια έγινε από τότε που ήξερε η 

Βουλή το πρόβλημα -και θα επικαλεστώ πρακτικά της ίδιας της Βουλής για τη γνώση 

που είχαμε του προβλήματος-  ουδεμία λοιπόν ενέργεια έγινε,  ούτως ώστε να ρυθμιστεί 

νομοθετικά.   Κάποιοι συνάδελφοι είπαν -και είχαν δίκαιο- ότι περιμέναμε από την 

κυβέρνηση και από τον υπουργό να φέρουν νομοσχέδιο και αυτή θα ήταν η ορθόδοξη 

διαδικασία.  Μπροστά όμως σε έκτακτες συνθήκες, τις οποίες μάλιστα κάποιοι σήμερα 

σε αυτό το σώμα θέλουν να λένε ότι τις είχαν υποψιαστεί, τις είχαν μυριστεί και είχαν 

καταγγείλει και είχαν προειδοποιήσει, αν έτσι είχαν τα πράγματα, μέσα σε ένα τέτοιο 

περιβάλλον, η Βουλή δε θα έπρεπε να υπερβεί αυτές τις ορθόδοξες διαδικασίες και να 

νομοθετήσει, όπως το έκαμε πολλές φορές;  Γιατί άραγε δε νομοθέτησε η Βουλή, 

περιορίζοντας αυτή τη γάγγραινα της ιδιωτικής τοποθέτησης; 

 Είμαι υποχρεωμένος, επειδή κανονικά δε θα έπρεπε να κομματικοποιηθεί το θέμα, 

πλην όμως εν πολλοίς έχει κομματικοποιηθεί ακόμα και στην τελική σύνταξη του 

πορίσματος, είμαι υποχρεωμένος να δώσω ένα στοιχείο σχετικά με το γιατί η Βουλή δεν 

είχε σπεύσει να ρυθμίσει νομοθετικά το θέμα.  ∆ιότι, όταν μετά από παρέλευση εννέα 

ολόκληρων μηνών, στις 19 Οκτωβρίου του 2000, ψηφίσαμε εδώ, σε αυτό το σώμα, 
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νομοθεσία που ρύθμιζε το ζήτημα της ιδιωτικής τοποθέτησης, και ρύθμιζε όχι το ποιος 

παίρνει ιδιωτική τοποθέτηση, γιατί δεν είναι εκεί η πέτρα του σκανδάλου· η μεγαλύτερη 

πέτρα του σκανδάλου μάλλον είναι στο πώς λειτουργούσε η ιδιωτική τοποθέτηση 

φουσκώνοντας τις τιμές.  Ρύθμισε η Βουλή το θέμα υποχρεώνοντας τις εταιρείες να μην 

κάνουν εικονικές δημόσιες προσκλήσεις και δημόσιες εγγραφές και να εκμεταλλεύονται 

το ρόλο που μπορούσε να παίξει η ιδιωτική τοποθέτηση συντηρώντας τεχνητά υψηλές 

τιμές.  Το ρυθμίσαμε αυτό στις 19 Οκτωβρίου του 2000, μετά από παρέλευση εννέα 

τόσων μηνών, πλην όμως εκείνη την ημέρα -και θα παραπέμψω στα πρακτικά της 

Υπηρεσίας Ερευνών, Μελετών και Εκδόσεων της Βουλής και δε φαντάζομαι, κύριε 

Πρόεδρε, να χρειάζεται να καταθέσω ένα έγγραφο το οποίο είναι της Βουλής.  Απλώς 

περιορίζομαι να σας πω ότι είναι τα πρακτικά της συνεδρίας της ολομέλειας της 19ης 

Οκτωβρίου του 2000 (αριθμός συνεδρίασης Ζ΄Ε΄3).  Εκεί μέσα θα διαπιστώσει κανείς 

ότι ένα συγκεκριμένο πολιτικό κόμμα προσπαθούσε ακόμη και την υστάτη να αποτρέψει 

αυτή τη νομοθεσία για λόγους που μπορεί να ήταν δικοί τους, πλην όμως αυτή είναι η 

αλήθεια, για λόγους που μπορεί να μην είχαν να κάμουν με την προστασία αυτής της 

φθοροποιού καταχρήσεως της ιδιωτικής τοποθέτησης, πλην όμως αυτή ήταν η 

πραγματικότητα, ότι κάποιοι, παρασυρμένοι, ξεγελασμένοι, συγχυσμένοι ή δεν ξέρω 

κάτω από ποια άλλη πίεση τελούντες, κατά καιρούς εμπόδισαν να ληφθούν τέτοια 

μέτρα, θέλοντας και μη.   

 Και σε αυτό το σημείο θα σας έκανα ακόμα και μία αποκάλυψη, γιατί είπαμε ότι το 

ζήτημα αυτό δε θα πρέπει να το χειριστούμε κομματικά.  Θα ήθελα να σας πω ότι εμείς, 

στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό, επειδή από την πρώτη στιγμή είχαμε προσπαθήσει και 

είχαμε καταθέσει πληθώρα προτάσεων νόμου, άλλες ίσως σοφές και άλλες ίσως 

άστοχες, από εκείνη την εποχή, από τον Ιούλιο του 1999, είχαμε προτάσεις της 

Γραμματείας Οικονομικών του κόμματος για τη νομοθετική ρύθμιση της ιδιωτικής 
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τοποθέτησης.  Θα πρέπει, λοιπόν, να σας πω ότι, όταν αυτές οι προτάσεις έφθασαν 

στην κοινοβουλευτική ομάδα, που θα έπρεπε να καταθέσει προτάσεις νομοθεσίας, εκεί 

δεν υπήρχε το κατάλληλο έδαφος.  Οι βουλευτές, πιεσμένοι από όλους αυτούς τους 

διψασμένους επενδυτές που ήθελαν να “εκδημοκρατιστεί” η περίφημη ιδιωτική 

τοποθέτηση παρά να ρυθμιστεί και να περιοριστεί, δίσταζαν και δεν έκριναν ότι το ορθό 

ήταν να έρθουμε με πρόταση νόμου.   

 Κάνοντας αυτή την αυτοκριτική θα πρέπει να υπενθυμίσω και κάτι άλλο.  Έγινε 

πολλή συζήτηση και μεγάλος θόρυβος για την ιδιωτική τοποθέτηση.  Όλοι ξύπνησαν 

από την άκρως αντιδεοντολογική περίπτωση της δημοσιοποίησης της εταιρείας 

“Λούης”.  Και, βεβαίως, από τότε κάποια κόμματα είναι υπόλογα, διότι συμμετείχαν σε 

εκείνη την περίπτωση με ιδιωτική τοποθέτηση.  Τα κόμματα είναι γνωστά, όπως επίσης 

είναι γνωστό και το τρίτο κόμμα που συμμετείχε έμμεσα, μέσω εταιρείας της την οποία 

ελέγχουν κάποια κομματικά συμφέροντα, πλην όμως για λόγους ευνόητους το αρνείται 

ακόμα· αλλά είναι όμως αλήθεια.  ∆εν έχει σημασία ποιοι ακριβώς ήταν· σημασία έχει 

ότι και τότε κάποιοι βουλευτές κατήγγειλαν αυτή τη συμπεριφορά, σημείωσαν ότι, έστω 

ασύγγνωστα, τα κόμματα παρέβλαπταν τη σωστή λειτουργία της αγοράς και έδιναν 

κακό παράδειγμα, και αυτό δεν έπρεπε να ξαναγίνει.  Και τουλάχιστον με το δικό μας 

κόμμα, αν αυτό αποτελεί παρηγοριά, δεν έχει ξαναγίνει.  Είχαμε διαπιστώσει ότι άλλο 

είναι να μπορεί ένα κόμμα να συμμετέχει στη σύγχρονη οικονομική ζωή ως μεγάλος 

οικονομικός οργανισμός και άλλο να συμμετέχει μέσω τέτοιων μεθοδεύσεων.   

 Όμως, με εκείνη την ευκαιρία είχαμε αντιληφθεί πλέον αυτό που και οι 

προλαλήσαντες έχουν σημειώσει, ότι, δηλαδή, η ιδιωτική τοποθέτηση ήταν μια μεγάλη 

ευκαιρία, μια χρυσοφόρος ευκαιρία για προνομιούχους.  Εδώ θα πρέπει να 

σημειώσουμε ότι το μεγάλο πρόβλημα που δημιουργούσε η ιδιωτική τοποθέτηση δεν 

ήταν το ποιοι έπαιρναν μετοχές με αυτό τον τρόπο, γιατί αυτή η συζήτηση, όσο και αν 
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είναι εύληπτη, όσο και αν σκανδαλίζει, δικαιολογημένα, μάλιστα, από τη στιγμή που 

φαίνεται ότι ήταν όντως συνήθως κάποιοι προνομιούχοι, αν εξαιρέσουμε τις ευθύνες 

αξιωματούχων που καταχρώνται τη θέση τους για να αποσπάσουν οφέλη, και στη 

συγκεκριμένη περίπτωση μετοχές μέσω αυτής της μεθόδου, αν αφήσουμε αυτό το 

πρόβλημα, που είναι συγκεκριμένο και θα πρέπει να αντιμετωπιστεί, αν το αφήσουμε 

στην άκρη, τι είναι αυτό που μένει;  Αυτό που μένει δεν ήταν το αίτημα να 

εκδημοκρατιστεί η ιδιωτική τοποθέτηση.  Γιατί εκεί ήταν η δεύτερη μεγάλη παγίδα του 

χρηματιστηρίου, η παγίδα όχι του ’99· του 2000!  Όταν οι δεκάδες εταιρείες 

ξεπουλούσαν χαρτιά, πολλές φορές μέσω μιας απατηλής διαδικασίας δήθεν ιδιωτικής 

τοποθέτησης, και παγίδευσαν τους επενδυτές.   

 Η μεγάλη παγίδα που στήθηκε, η οποία -θα πρέπει να το πω και βρίσκεται και στα 

πρακτικά της επιτροπής Οικονομικών- είχε έγκαιρα επισημανθεί στη Βουλή, ήταν το ότι 

με τη μέθοδο της ιδιωτικής τοποθέτησης στρεβλώνονταν οι συνθήκες της προσφοράς 

και της ζήτησης, εδημιουργείτο τεχνητή ζήτηση και υποστηριζόταν με διαφήμιση, 

ουσιαστικά, διαφήμιση απλήρωτη και άτυπη, η τιμή και η αξία μιας μετοχής, η τιμή η 

οποία ήταν ήδη υπερτιμημένη, ήταν ήδη παραφουσκωμένη.  Και, βεβαίως, ξέρουμε ότι 

φούσκωναν οι νέες μετοχές εκτός πατώματος και ξεφούσκωναν τις πρώτες μέρες στο 

πάτωμα.  Αυτή ήταν η ολέθρια λειτουργία της ιδιωτικής τοποθέτησης και αυτό ήταν 

περισσότερο επείγον να αντιμετωπιστεί από το να περιορίσουμε αυτούς που θα 

εδικαιούντο να πάρουν ιδιωτική τοποθέτηση -αν και ούτε και σε αυτό το θέμα δε 

χρειαζόταν καμιά σοφία.  

 Σε πλείστες όσες χώρες υπάρχει και υπήρχε από τότε νομοθεσία, και δεν είναι 

δικαιολογία ούτε για τη Βουλή ούτε για την κυβέρνηση ούτε για τη δημόσια υπηρεσία να 

λέμε ότι δεν είχαμε πείρα ή δεν ξέραμε.  Εκεί αρκούσε απλώς μια ανάγνωση της 

νομοθεσίας.  Αρκούσε απλώς κάποιοι να είχαν ζήσει στην Ελλάδα -όχι αλλού, στην 
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Ελλάδα!- κάποιοι να είχαν παρακολουθήσει στον ελλαδικό τύπο τι έγινε το 1996.  Θα 

ήξεραν ότι στην Ελλάδα, για παράδειγμα, 95% των προσφερόμενων τίτλων 

υποχρεωτικά και με το νόμο δίδονται στη δημόσια εγγραφή.  Άρα, πού πάει η ιδιωτική 

τοποθέτηση;  Είναι εκείνο που μένει.  Και δεν είναι μόνο η ιδιωτική τοποθέτηση, όπως 

γινόταν στην Κύπρο, αλλά μέσα εκεί συμπεριλαμβάνονται και οι συμφωνίες που κάνει η 

εταιρεία οι επιχειρηματικές με σκοπό την εισαγωγή της, οι ανταλλαγές μετοχών κ.λπ.  

Άρα, είναι πολύ λιγότερο και από αυτό το 5%.   

 Θα μπορούσαμε να ξέραμε από τότε ότι στις Ηνωμένες Πολιτείες, στη μάνα, λένε 

κάποιοι, του κεφαλαιοκρατικού συστήματος, ναι, υπάρχει περιορισμός, στον αριθμό των 

προσώπων, νομικών και φυσικών, που δικαιούνται να συμμετάσχουν σε 

δημοσιοποίηση με αυτή τη διαδικασία, που θεωρείται πίσω πόρτα.   

 Άρα, λοιπόν, θα μπορούσαμε θαυμάσια να ξέρουμε ότι χρειαζόταν ρύθμιση, όμως 

πολύ περισσότερο είχαμε τη γνώση και μέσα στη Βουλή ότι αυτή ήταν μία διαδικασία 

κατεξοχήν διογκώσεως των τιμών, ήταν μία βιομηχανία διογκώσεως των τιμών, και 

μπορούσαμε να το διαπιστώσουμε και στατιστικά.  Θα μπορούσαμε να δούμε ότι από 

τις εταιρείες που δημοσιοποιήθηκαν εκείνη την περίοδο κάποιες υπερκάλυψαν τη 

δημόσια πρόσκληση σε αριθμούς και μεγέθη αστρονομικά: η μία πεντακόσιες εξήντα 

φορές, η άλλη τριακόσιες ογδόντα οκτώ, η άλλη τετρακόσιες πενήντα φορές.  Γιατί 

άραγε υπερκαλύπτετο τόσο πολύ το ποσό των μετοχών που διετίθεντο στους 

επενδυτές;  Ήταν διότι οι επενδυτές εκτιμούσαν τόσο πολύ τις εταιρείες ή την απάντηση 

θα τη βρούμε, αν αναζητήσουμε ποιο ποσοστό από αυτές τις μετοχές που δίνονταν σε 

δημόσια πρόσκληση, ποιο ήταν το ποσοστό που δινόταν σε δημόσια πρόσκληση;  Ε, ο 

συσχετισμός των δύο αυτών αριθμών είναι πολύ απλός, φαίνεται με το μάτι!  Η εταιρεία 

που κάλυπτε πεντακόσιες εξήντα φορές τη δημόσια πρόσκλησή της ήταν η εταιρεία που 

έδιδε το 0,7% του κεφαλαίου της σε δημόσια εγγραφή.  Βεβαίως, ήταν εύκολο!  Αν 
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έδιναν δέκα μετοχές όλες κι όλες από τα δέκα εκατομμύρια μετοχές που ήρθαν να 

φέρουν στην αγορά, τότε φυσικά θα γινόντουσαν ανάρπαστες.  Η εταιρεία η οποία 

υπερκαλύφθηκε τετρακόσιες πενήντα φορές ήταν γιατί διέθετε στη δημόσια πρόσκληση 

το 0,9% του αριθμού των μετοχών που έφερνε, η εταιρεία που υπερκαλύφθηκε 

τριακόσιες φορές το 4,4% και, για να μη σας κουράσω με αριθμούς, ακόμα και μερικές 

εταιρείες που σήμερα γίνονται διάσημες, διότι είναι υπό διωγμόν, ήταν μεταξύ αυτών 

που προσέφεραν σε δημόσια εγγραφή κάτω από το 1% του κεφαλαίου τους.   

 Επομένως, από τότε θα μπορούσε και ένας αδαής ακόμη να καταλάβει ότι εδώ 

στηνόταν ένας μηχανισμός εξαπάτησης και μπορεί να καταλάβει ότι οι δημόσιες 

προσκλήσεις και όλο το χρηματιστήριο και όλη η ουσία του είναι να είναι δημόσιο, είναι 

να υπάρχει διαφάνεια, είναι να υπάρχουν δημόσιες εταιρείες στις οποίες συμμετέχουν οι 

άνθρωποι, όχι γιατί το έχουν ανάγκη οι εταιρείες μόνο, όχι γιατί το έχουν ανάγκη οι 

μεγαλομέτοχοι των εταιρειών και οι κεφαλαιοκράτες, αλλά γιατί το έχουν ανάγκη και οι 

ίδιοι για να επενδύσουν.  Πώς, λοιπόν, να επενδύσουν σε κάποιες εταιρείες των οποίων 

η λογική ήταν να μη δημοσιοποιούν τις μετοχές τους κατευθείαν στο κοινό, αλλά να 

προσπαθούν με τεχνάσματα να πολλαπλασιάσουν την τιμή τους;   

 (Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής επιστρέφει στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, ... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, ...  Ναι, γνωρίζω το πρόβλημα του χρόνου και θα ήθελα 

με την ευκαιρία να σας πω ότι έτσι κι αλλιώς προσπαθώ να μη διαβάσω την ομιλία που 

έχω ετοιμάσει από τον Ιούλιο, και δε θα τη διαβάσω και θα περιοριστώ, γιατί όσα και να 

πούμε -το έχω πει στην αρχή- ίσως να μην προσθέτουν πολλά πράγματα.  Όμως, θα 

ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε, και είναι ευκαιρία, ότι δεν είναι η πρώτη φορά που 
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συμβαίνει αυτό το περιστατικό που ζούμε τώρα με τις συζητήσεις στο Κεφάλαιο ∆΄ και 

ότι πραγματικά πρέπει να υπάρχει κάποια συνεννόηση και κάποιος περιορισμός 

χρόνου, ούτως ώστε να τελειώνουν και οι συζητήσεις σε χρήσιμο χρόνο.   

 Υπήρξε η άποψη ότι αυτή η συζήτηση έπρεπε να γίνει ευθύς αμέσως μετά το 

πόρισμα.  ∆εν κατακρίνω κανέναν -ίσως να μην ήταν δυνατό.  ∆εύτερη έντονη άποψη 

θα ήταν ότι θα έπρεπε να ξεκινήσει, να γίνει και να τελειώνει.  ∆εν έχει νόημα να 

συζητούμε και οι απόψεις του ενός να κατατίθενται τον Ιούλιο και του άλλου τον 

Οκτώβριο, κυρίως, μάλιστα, όταν είμαστε πολιτικά πρόσωπα και είναι ενδεχόμενο ο 

ένας να ανταποκρίνεται στα επιχειρήματα του άλλου και να φέρνει απαντήσεις ή να 

υποβάλλει ερωτήματα.  Και δυστυχώς, κύριε Πρόεδρε, και αυτό το λέω και δεν αποτελεί 

και πάλι επίκριση για κανέναν, αλλά συνήθως ξεκινούν οι συζητήσεις, οι πρώτοι μιλούν, 

αυξάνεται η πίεση προς το μέσο, προς το τέλος, και λέμε στους τελευταίους «όσοι 

μείνατε σε εκατό λεπτά πρέπει να τελειώσουμε».   

 ∆ε διεκδικώ περισσότερο χρόνο.  Απλώς θα ήθελα -και πιστεύω ότι όλοι το 

συμμερίζονται αυτό- ναι, να υπάρχουν συγυρισμένες συζητήσεις, να υπάρχει 

περιορισμός χρόνου, εκεί όπου κρίνεται χρήσιμο για τη συζήτηση και όχι για τον καθένα 

μας ατομικά, αλλά οι κανόνες του παιχνιδιού να είναι γνωστοί από την αρχή.   

 Θα ήθελα τηλεγραφικά να προσθέσω, κάνοντας μία παρένθεση, ότι ήταν πολύ 

χρήσιμη και βεβαίως ιστορικής σημασίας -δεν είναι υπερβολή να το πούμε- αυτή η 

παρέμβαση των κοινοβουλευτικών επιτροπών με τις επιφυλάξεις που έχει πει και ο κ. 

Λυσσαρίδης, τις οποίες σε μεγάλο βαθμό αποδέχομαι, διότι πράγματι πρώτη φορά 

υπήρξε μια τέτοια διαδικασία και ενδέχεται να υπήρξαν υπερβολές και ενδέχεται να 

υπήρξαν και άστοχες ενέργειες, πλην όμως παραμένει ιστορική αυτή παρέμβαση.  

Όμως, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να υπογραμμίσω το εξής:  Ήταν μία υποδειγματική για 

το ότι πρέπει να γίνεται κοινοβουλευτικός έλεγχος -ίσως όχι για το πώς πρέπει να 
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γίνεται- αλλά ήταν μία υποδειγματική περίπτωση κοινοβουλευτικού ελέγχου.   

 Όμως, μιλώντας για κοινοβουλευτικό έλεγχο δεν μπορώ να μην απευθυνθώ σε 

αυτή τη Βουλή για να πω ότι κοινοβουλευτικός έλεγχος είχε γίνει και τον Ιούλιο του 1999 

και ότι η Βουλή είναι το πρώτο σώμα που πρέπει να έχει συνέχεια.  Και κάποια σημάδια 

αυτού του κοινοβουλευτικού ελέγχου φαίνονται στα πρακτικά, τα οποία τότε ήταν 

συνοπτικά -παρ’ όλα αυτά υπάρχουν-, της συνεδρίας της 23ης Ιουλίου 1999, όταν η 

Βουλή, μάλιστα, άνοιξε επί τούτου -είχε κλείσει τότε, τότε έκλεινε ακόμα η Βουλή μετά τις 

15 Ιουλίου.  Αυτά τα πρακτικά, που μπορεί να μην είναι όπως τώρα -ευτυχώς έχουμε 

πρακτικά εξαντλητικά- αλλά είναι συνοπτικά, δείχνουν κάποιες τεράστιες ευθύνες από 

τη μια -βεβαίως, εδώ φαίνεται ότι ο πρόεδρος του συμβουλίου του χρηματιστηρίου μάς 

έλεγε αυτό που από τότε είχαμε υποψιαστεί ότι ήταν στραβοτιμονιά, δηλαδή ότι 

αυτοματοποιείται κατά το ήμισυ το σύστημα -δε θα σας κουράσω το ξέρετε.  Ήταν η 

πρώτη κερκόπορτα που άνοιξε για να γίνει ό,τι έγινε: αυτοματοποιείται κατά το ήμισυ, το 

υπόλοιπο ήμισυ δεν μπορεί να αντεπεξέλθει.  Από τότε ανησυχούσαμε και 

προσπαθήσαμε να ασκήσουμε έλεγχο και μας έλεγε ότι σε έξι μήνες θα έχει γίνει 

αποϋλοποίηση -Ιούλιος του ’99.  Ξέρουν όσοι συμμετείχαν στις διαδικασίες πόσες 

φορές ακόμα ακούσαμε «σε έξι μήνες» ή «σε τρεις μήνες».   

 Βέβαια, δε θέλω εδώ να κρίνω τον πρόεδρο ή τα μέλη του τότε συμβουλίου: έχουν 

κριθεί στην έκθεση.  Αυτό που θέλω να κρίνω όμως είναι τη Βουλή.  Πρέπει να κάνουμε 

και αυτοκριτική, διότι, όταν ο κοινοβουλευτικός έλεγχος γίνεται και κατατίθεται εκεί, θα 

πρέπει και στη συνέχεια να χρησιμοποιείται, θα πρέπει και στη συνέχεια να υπάρχει, 

ακριβώς, συνέχεια, η οποία δυστυχώς σε πολλές περιπτώσεις δεν υπήρξε.   

 Και βεβαίως θα πρέπει να πούμε ότι η Βουλή κακώς έδωσε την εντύπωση, και την 

έδωσε, ότι γύρεψε να δει αυτό το πρόβλημα, για λόγους ίσως ευνόητους, μετά τις 

βουλευτικές εκλογές του 2001.  Και πολύ κακώς λέω, γιατί, γιατί ο κοινοβουλευτικός 
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έλεγχος των οργάνων, του ρόλου τους, του κατά πόσο είχαν ανταποκριθεί οι αρχές είχε 

ξεκινήσει προηγουμένως.  Και δυστυχώς...  Και πάλι, κύριε Πρόεδρε, δε θα καταθέσω 

το σημείωμα αυτό της επιτροπής Οικονομικών, είναι έγγραφο της Βουλής, είναι το 

σημείωμα για τη συνεδρία της 23ης Ιουλίου του 1999 και φαντάζομαι ότι υπάρχει σε όλα 

τα πρακτικά. 

 Θα ήθελα να μη σας κουράσω άλλο. δε θα προσθέσω οποιαδήποτε πράγματα.  

Θα εκφράσω απλώς τηλεγραφικά τη θλίψη για τη μόνη μεγάλη σκιά η οποία κάλυψε τις 

διαδικασίες αυτής της διερευνητικής επιτροπής, της κοινοβουλευτικής, που ήταν, 

δυστυχώς, αυτές οι πολιτικές σκοπιμότητες που είχαν εμφιλοχωρήσει την υστάτη ώρα -

τα ξέρουμε, τα έχουμε πει- σχετικά με τις ευθύνες των διωκτικών αρχών.  ∆ιότι ένα 

μέρος της αυτοκριτικής που πρέπει να κάμει αυτή η Βουλή αφορά και στο δίκαιο της 

απόδειξης.  ∆εν πρέπει να το κρύψουμε.  Και αφορά όχι μόνο στο χρηματιστήριο.  Η 

συζήτηση αυτή είναι παλαιότερη.  Αν η Βουλή σήμερα έχει πεισθεί, πολύ καλώς έχει 

πεισθεί, φαίνεται, αλλά, αν χρειάστηκε πέντε και έξι χρόνια, είναι πολιτικό της δικαίωμα 

να το κάμει.  Πλην, όμως, στο διά ταύτα, διαπιστώνοντας, θα πούμε ότι αυτή δυστυχώς 

ήταν μια πολύ μεγάλη αδυναμία, πολύ μεγάλη αδυναμία της νομοθετικής εξουσίας, να 

καταλάβει ότι θα έπρεπε να υπάρχουν σύγχρονες διωκτικές διαδικασίες που να 

μπορούν να ανταποκριθούν και σε αυτά τα σημεία και τέρατα που είδαμε να 

διαδραματίζονται μέσα στο χρηματιστήριο.   

 Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, επαναλαμβάνοντας ότι η εργασία που έγινε στις 

επιτροπές -και βεβαίως βγάζω τον εαυτό μου έξω, διότι δεν περιαυτολογούμε, αλλά 

μιλούμε για τη λειτουργία των επιτροπών- ήταν σημαντική. 

 Παρακαλώ να μου επιτρέψετε ακόμα να εξάρω την πολύτιμη υποστήριξη και την 

αφοσίωση των υπηρεσιακών παραγόντων, οι οποίοι δούλεψαν και εκτός κλασικών 

υπηρεσιακών συνθηκών βεβαίως, των γραμματέων των κοινοβουλευτικών επιτροπών, 
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της κ. Ηλιάδη, της κ. Ιερωνυμίδου, του Μάριου Παπαπολυβίου, του Ανδρέα Νεοφύτου, 

αλλά και των στελεχών του αρχείου, διότι έγινε μια τεράστια δουλειά αρχειοθέτησης.  

Έκαμαν και αυτοί, όπως και οι βουλευτές μέλη των επιτροπών, μια προσπάθεια πολύ 

πέραν του κανονικού τόσο σε χρόνο όσο και σε επιμέλεια εργασίας.  Θέλω, τέλος, να 

κάμω ιδιαίτερη μνεία στο έργο της σύνταξης του πορίσματος, διότι και αυτό είναι 

πρωτόγνωρο.  Είναι ένα ντοκουμέντο που θα μείνει στη Βουλή και το οφείλουμε στην κ. 

Τασούλα Ιερωνυμίδου. 

 Όμως, κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε να καταλήξω λέγοντας ότι πραγματικά 

θα δικαιωθεί αυτή η προσπάθεια αν, πέραν των ευθυνών, που πολύ σωστά έχουν 

αποδοθεί σε όσους θα έπρεπε να τους είχαν αποδοθεί, και πέραν της προσπάθειας 

που θα πρέπει να κάμει η Βουλή, για να συνεχίσει να παρακολουθεί το πώς θα 

αναληφθούν αυτές οι ευθύνες, πολύ πέραν αυτών, να φροντίσουμε, τουλάχιστο για όσα 

έχουν απομείνει ως κατάλοιπο εκείνης της εποχής, η Βουλή να κάμει σωστά το έργο 

της, η Βουλή να παραδεχθεί κάποιες αδυναμίες, που δεν ήταν αδυναμίες υλικοτεχνικές, 

να τις παραδεχθεί, όχι για να κάμει αυτοκριτική, αλλά για να ενεργήσει στη συνέχεια 

κατά τον τρόπο τον οποίο η ίδια υποδεικνύει και στην κυβέρνηση και γενικότερα 

δημοσίως σχετικά με το πώς θα έπρεπε να λειτουργούμε.    

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προτού δώσω το λόγο σε άλλο συνάδελφο ή συναδέλφισσα, πρέπει να πω δυο- 

τρία πράγματα. είμαι υποχρεωμένος να το κάμω. 

Πρώτον, επειδή γίνεται κριτική για τον τρόπο λειτουργίας των επιτροπών της 

Βουλής από διάφορους συναδέλφους και τον τρόπο λειτουργίας της Βουλής -λείπει ο κ. 

Λυσσαρίδης και λυπάμαι που λείπει- θέλω να τονίσω ότι, από την ώρα που έχει εκλεγεί 

η νέα Βουλή, μπήκε στην ημερήσια διάταξη και αρχίσαμε να συζητούμε τον τρόπο 
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λειτουργίας των κοινοβουλευτικών επιτροπών, ακριβώς με στόχο να εφαρμόζουμε τον 

κανονισμό, να σισταριστούμε, να μη γινόμαστε έρμαιο, αν θέλετε, της πρόκλησης που 

πηγάζει από την παρουσία των μέσων μαζικής επικοινωνίας στις ίδιες τις επιτροπές.  

Έγιναν πολλές εκκλήσεις.  Έγιναν τρεις συναντήσεις με τους προέδρους των 

επιτροπών.  Καταλήξαμε και σε κοινά συμπεράσματα.  Τελικά, αυτά τα κοινά 

συμπεράσματα, αντί να έρθουν εδώ στην ολομέλεια της Βουλής, εδώ σ’ αυτή την 

ολομέλεια, και να εγκριθούν, ζητήθηκε να ξανασυζητηθούν και να γίνει ad hoc επιτροπή.  

Έγινε η ad hoc επιτροπή.  Πότε;  Όταν έκλεινε η Βουλή!  Γνωρίζετε πολύ καλά ότι 

υπήρξε πίεση προς αυτή την κατεύθυνση από πλευράς του προεδρείου.  ∆εν 

κατορθώσαμε μέχρι σήμερα.  Τώρα μιλούμε για το σιστάρισμα και του Κεφαλαίου ∆΄.  Ε, 

είμαστε πανέτοιμοι.  Ο φίλος μου ο κ. Προδρόμου έκαμε τζιαι λλίον παράπονο τώρα, ότι 

εννά κόψουμε τους τελευταίους.  Ε, ο ίδιος μίλησε σχεδόν πενήντα λεπτά!  Αν αυτό 

σημαίνει κόψιμο, τότε η ελεύθερη συζήτηση και η ελεύθερη τοποθέτηση των 

συναδέλφων πρέπει να είναι διακόσια λεπτά!  Λοιπόν, την πίεση θα τη δεχθούν εκείνοι 

που έμειναν μετά τον κ. Προδρόμου.  Εδώ είναι η διαφορά. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Αυτό εννοούσα.  Εγώ είπα «δεν έχω παράπονο», διότι ήξερα πόση ώρα μιλούσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και είπαμε στην προηγούμενη συνεδρία ότι απόψε θα κλείσουμε.  Ε, δε θα 

κλείσουμε απόψε.  Και θα κάμω και την εξής έκκληση ακόμα:  Ε, δεν μπορεί το 

Κεφάλαιο ∆΄ να συζητείται και να ακούουν δυο ή τρεις βουλευτές από την κάθε 

κοινοβουλευτική ομάδα.  Εγγράφουμε τα θέματα... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ ΑΚΕΛ: 

 Εμείς είμαστε σχεδόν όλοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Είναι ούλλοι ομιλητές τούτοι, ξέρετε, γι’ αυτό έν’ που εμείναν! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγγράφουμε τα θέματα, όχι για να μας ακούουν απλώς τα μέσα μαζικής 

επικοινωνίας, αλλά για να ακούμε και ο ένας τον άλλο εδώ οι βουλευτές, διότι ασκείται 

και κριτική. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ούτε εγώ είμαι ομιλητής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το γνωρίζω, ήσαστε την περασμένη βδομάδα εσείς. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μιλήσατε κι εσείς σαράντα πέντε λεπτά την περασμένη βδομάδα!   

Α. ΠΑΠΑΠΟΛΥΒΙΟΥ: 

 Ο μόνος που δε μίλησε και δε θα μιλήσει είμαι εγώ, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχει άλλους, Ανδρέα μου, εντάξει! 

 Λοιπόν, να μου επιτρέψετε να πω ότι έχουμε τη δυνατότητα, για να ακούμε ο ένας 

τον άλλο, να μιλήσουν ακόμα δύο ομιλητές.  Ο κ. Μάρκος Κυπριανού και ένας από την 

κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, διότι έχει τρεις-τέσσερις 

που είναι στη σειρά.  

Α. ΠΑΠΑΠΟΛΥΒΙΟΥ: 

 Να μας πείτε ποιος θα μιλήσει, γιατί θα φύγουν και οι υπόλοιποι! 
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πόσοι έμειναν στην άλλη συνεδρία, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μείνατε ακόμα έξι-εφτά.  Έξι. 

 Κύριοι, ποιος θα μιλήσει από την ομάδα σας;  ∆εν έχει γραμμένο.  ∆εν μπορεί να 

γραφτεί πλέον ο κ. Χατζηγεωργίου. 

 Παρακαλώ, κύριε Κυπριανού.  Τζιαι άμα τά βρει η κοινοβουλευτική ομάδα του 

ΑΚΕΛ να... 

(Ακούονται σχόλια από τους βουλευτές.) 

 Έχετε το λόγο, κύριε Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αντιλαμβάνομαι, μετά από τα όσα σχόλια κάνατε, θα πρέπει να αλλάξω ιδέα και να 

μη διαβάσω την έκθεση.   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ...∆ιότι η αρχική μου σκέψη ήταν ακριβώς, παρά για ομιλία, για να μην τα 

επαναλαμβάνω, να διαβάσω το κείμενο της έκθεσης, το οποίο, νομίζω, καλύπτει όλες 

τις πλευρές και όλα τα θέματα, αλλά, από την αντίδραση των συναδέλφων, 

αντιλαμβάνομαι ότι θα ήταν καλύτερα να το αφήσω στο πλάι. 

 Εγώ θα εφαρμόσω ουσιαστικά τη θεωρία που εξέφρασε ο κ. Προδρόμου και δε θα 

ακολουθήσω την ομιλία μου -είναι σημειώσεις έτσι κι αλλιώς- και θα προσπαθήσω να 

είμαι όσο πιο σύντομος γίνεται.   
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 Όμως οφείλω κι εγώ, καταρχάς, να σχολιάσω το θέμα της συζήτησης του 

Κεφαλαίου ∆΄... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, δώστε προσοχή! 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

...όπως έχει καταντήσει, δυστυχώς.  Αυτή είναι η λέξη: “έχει καταντήσει”.  Θέματα 

πολύ σοβαρά που εμείς πιστεύουμε ότι έχουν ιδιαίτερη σημασία για τον κυπριακό λαό -

δε θα πω για την καθυστέρηση της συζήτησης. γι’ αυτό έχουμε όλοι ευθύνη- βλέπουμε 

τελικά ότι συζητιούνται μέσα σε μια σχεδόν άδεια αίθουσα.  Είπατε προηγουμένως για 

τα μέσα μαζικής ενημέρωσης, κύριε Πρόεδρε. ελάχιστα έχουν μείνει και από αυτή την 

άποψη.  Επομένως, στο τέλος γίνεται μια εσωτερική συζήτηση μεταξύ των λίγων που 

ενδιαφέρονται και έχουν τις θέσεις και τις απόψεις τους.   

 Πιστεύω ότι καμιά φορά η υπερβολική δημοκρατία δεν ωφελεί.  Υπάρχουν οι 

κανονισμοί.  ∆ίνουν το δικαίωμα στον Πρόεδρο να καθορίζει χρόνο για συζήτηση ενός 

θέματος, κατανομή στις κοινοβουλευτικές ομάδες.  Εφαρμόζεται σχεδόν σε όλα τα 

κοινοβούλια του κόσμου.  Είμαστε από τα λίγα κοινοβούλια -βασικά δεν ξέρω άλλο 

προσωπικά- όπου υπάρχει αυτός ο απεριόριστος χρόνος, μιλά κανείς όση ώρα θέλει 

και όσοι βουλευτές θέλουν.  Έχουμε ένα καλό σύστημα κοινοβουλευτικών ομάδων και, 

πιστεύω, πρέπει να το εφαρμόσουμε, ούτως ώστε να γίνονται ουσιαστικές και 

αποτελεσματικές οι συζητήσεις.  

 Τώρα, πέντε μήνες μετά, φαίνεται ότι όλη η φασαρία και η αναστάτωση που είχε 

προκαλέσει τότε η συζήτηση της έκθεσης ανήκουν στο παρελθόν αυτή τη στιγμή.  

Φαίνεται ότι έχει χάσει το ενδιαφέρον και το κοινό, εκ μέρους του οποίου, και εννοώ εκ 

μέρους του λαού,  ασκήσαμε αυτό τον κοινοβουλευτικό έλεγχο.  Βεβαίως, και συμφωνώ 

με τους προηγούμενους ομιλητές, υπάρχει η έκθεση, είναι η κατάθεση, είναι ένα 
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ολοκληρωμένο έργο, και επιτέλεσε το σκοπό και το έργο, που ήταν ακριβώς η 

εξακρίβωση του τι συνέβηκε και η επιβεβαίωση ό,τι, σ’ ένα μεγάλο βαθμό, ήταν ήδη 

γνωστό. 

 ∆υστυχώς, τα προβλήματα που προκάλεσε η κρίση του χρηματιστηρίου, έστω κι 

αν τέλειωσε η έρευνά μας, συνεχίζουν και παραμένουν.  Θέλω επιγραμματικά να 

αναφερθώ στο θέμα της ανάμειξης της Βουλής στην έρευνα και να υπενθυμίσω ότι η 

επιτροπή Οικονομικών ομόφωνα είχε αποφασίσει ότι αυτό το ρόλο έπρεπε να τον 

αναλάβει ειδική ανεξάρτητη επιτροπή.  Πριν τις εκλογές αναφέρομαι.  Και είχαμε κρίνει 

ακριβώς ότι, αν ένα πολιτικό σώμα αναλάμβανε αυτό το ρόλο, θα υπήρχε ο κίνδυνος να 

πολιτικοποιηθεί το θέμα, να αμφισβητηθεί η αντικειμενικότητα των πορισμάτων, να 

αρχίσουν οι αλληλοκατηγορίες και, βεβαίως, κάποια στιγμή να ξαναγυρίσουμε στο θέμα 

της Βουλής.  Και γι’ αυτό μέσα από ειρωνείες άλλων συναδέλφων, εκτός της επιτροπής, 

για τον όγκο των όρων εντολής, που εμείς συντάξαμε, προχωρήσαμε και ζητήσαμε 

εμείς από το Υπουργικό Συμβούλιο...  Και κακώς κομπάζει η κυβέρνηση ότι διόρισε 

ερευνητική επιτροπή. ήταν μετά από απόφαση και εισήγηση της επιτροπής 

Οικονομικών.  Και τους όρους εντολής εμείς τους κάναμε.  Και εκεί, αν θέλετε, υπάρχει 

και ένα παράπονο.  Όταν έγινε ο διορισμός της επιτροπής, δεν είχαν καν τη στοιχειώδη 

ευγένεια να αναφέρουν ότι, «ξέρετε, υιοθετούμε την εισήγηση της Βουλής».  Παρ’ όλα 

αυτά, και μετά το διορισμό, η Βουλή, η επιτροπή Οικονομικών, ομόφωνα, και η Ελέγχου 

αργότερα, ασκήσαμε πιέσεις για ενίσχυση του έργου αυτής της ερευνητικής επιτροπής, 

η οποία επιτελεί ένα πάρα πολύ σημαντικό έργο.  Αλλά μόνο για να πάρουν ένα 

ηλεκτρονικό υπολογιστή, ειδικό βέβαια για την έρευνά τους, χρειάστηκαν μήνες και 

χρειάστηκε η παρέμβαση της Βουλής.  Επομένως, είχε την έγνοια η Βουλή γι’ αυτό τον 

έλεγχο.  Μετά τις εκλογές και, αν θέλετε, κάτω από μια λαϊκή πίεση που υπήρχε, 

ανέλαβαν από κοινού οι δύο επιτροπές να γίνει αυτός ο έλεγχος και να γίνει αυτή η 
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έρευνα παράλληλα και χωρίς να αμφισβητούμε, χωρίς να υποσκάπτουμε τον 

ερευνητικό ρόλο της άλλης επιτροπής, η οποία θα πάρει κάποιο χρόνο, αλλά θα έχει 

ουσιαστικό αποτέλεσμα, πρακτικό αποτέλεσμα, και βεβαίως θα έχει και μεγαλύτερη 

αναγνώριση η αντικειμενικότητα, η κατάληξή της. 

 ∆ε θα αναφερθώ στα προβλήματα του χρηματιστηρίου -τα έχουν αναπτύξει οι 

συνάδελφοι προηγουμένως-  είναι μέσα στην έκθεση.  Και το θέμα του ξεφορτώματος 

των μετοχών από μεγαλομετόχους και το θέμα του φουσκώματος των τιμών, με τεχνητή 

έλλειψη μετοχών, το θέμα της έλλειψης των τίτλων.  ∆εν υπάρχει λόγος να τα αναφέρω 

όλα αυτά, διότι είναι μέσα στην έκθεση και ο χρόνος μας είναι λίγος. 

 Όμως πρέπει να αναφερθούμε σε ορισμένες ευθύνες που κάπου διστάζουμε να τις 

πούμε.  Έχουν και οι επενδυτές ευθύνες.  ∆εν τους βάζω όλους στην ίδια μοίρα και 

σίγουρα δεν μπορεί να γίνει ισοπεδωτική απόδοση ευθυνών, όμως έχει και μερίδα 

επενδυτών τη δικιά του ευθύνη, για τον τρόπο που έδιναν τα χρήματά τους, για τον 

τρόπο που έδειχναν εμπιστοσύνη, την οποία δε θα έδειχναν σε άλλες περιπτώσεις.  Αν 

ήταν αγορά αυτοκινήτου, θα ήθελαν τρεις μηχανικούς να το ελέγξουν.  Αν ήταν αγορά 

ενός ακινήτου, θα ήθελαν αρχιτέκτονα να το ελέγξει.  Για την ευκολία με την οποία 

εμπιστεύονταν χρήματα σε άγνωστους ουσιαστικά, σ’ ένα βαθμό, επιρρίπτει κανείς και 

σ’ αυτούς ευθύνη.  Βεβαίως, δεν απαλλάσσονται από τις κύριες τους ευθύνες όλοι οι 

υπόλοιποι αρμόδιοι.  Όμως κάποια στιγμή πρέπει να είμαστε ειλικρινείς και πρέπει να 

το πούμε αυτό, διότι θα αρχίσει ξανά να ανεβαίνει το χρηματιστήριο, θα ξαναρχίσει η 

ανάμειξη επενδυτών μέσα.  ∆εν πρέπει να θεωρούν ότι πάντα θα υπάρχει το κράτος 

πατέρας, το οποίο θα έρχεται και θα επεμβαίνει και θα προστατεύει και θα τους 

κηδεμονεύει.  Θα πρέπει να ασκούν και αυτοέλεγχο και αυτοπροστασία.  ∆ικιά μας 

ευθύνη είναι να βάζουμε κάτω τα εχέγγυα και τις βάσεις.  Όμως και ο καθένας με τον 

ίδιο τρόπο που προστατεύει κάθε του επένδυση πρέπει να την προστατεύει και αυτή. 
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 Βεβαίως, ένα από τα προβλήματα της έρευνας -θα αναφερθώ μόνο 

επιγραμματικά- είναι η γενική πτώση των δεικτών των τιμών, που δυστυχώς έκρυψε 

πολλούς ένοχους, όσον αφορά τουλάχιστο την υπερτίμηση των τιμών των μετοχών.  

∆ιότι όλοι κρύβονται τώρα πίσω από τη γενική πτώση και λεν, «μα, δε φταίνε οι δικές 

μου μετοχές, αλλά όλος ο δείκτης έπεσε, όλο το χρηματιστήριο έπεσε, άρα δεν έχουμε 

ευθύνη».  Βεβαίως, ευελπιστώ ότι στη δεύτερη φάση της έρευνάς μας θα μπορέσουμε - 

και είναι το πρώτο θέμα που θα ασχοληθούμε ακριβώς, το φούσκωμα των τιμών, η 

υπερτίμηση των μετοχών- να βρούμε πρακτικά ποιοι ήταν υπεύθυνοι γι’ αυτό το θέμα.  

Βεβαίως, ακολουθούν και παράλληλες έρευνες.   

 Οι επιτροπές, όπως λέχθηκε, είχαν ευθύνη για την απόδοση πολιτικών ευθυνών.  

υποχρέωση για την απόδοση πολιτικών ευθυνών, όχι άσκησης ποινικών διώξεων.  

Κακώς ίσως καμιά φορά δινόταν η εντύπωση ότι εμείς θα καταδικάσουμε κάποιους και 

θα πάνε φυλακή.  Εμείς υποδεικνύουμε τα προβλήματα, βρίσκουμε τους ενόχους, 

βρίσκουμε ότι έγινε λάθος, τα δίνουμε παρακάτω στις διωκτικές αρχές και εκείνες 

βεβαίως πρέπει να ασκήσουν το ρόλο τους.   

 Γενικά για την ευθύνη την πολιτική συμφωνώ και υιοθετώ την ομιλία του 

συναδέλφου του κ. Ερωτοκρίτου και προηγούμενων ομιλητών. δεν υπάρχει λόγος να 

μπω σε λεπτομέρεια.  Θα αναφερθώ ειδικά στην ευθύνη του Υπουργού και του 

Υπουργείου Οικονομικών.  Είχαν υποκειμενική ευθύνη, διότι αδράνησαν, διότι 

παρακολούθησαν παθητικά τη μεγάλη κλοπή που διαδραματιζόταν και για τον έναν ή 

τον άλλο λόγο δεν αναμείχθηκαν, ενώ έβλεπαν το τι γινόταν.  Όμως έχουν και 

αντικειμενική ευθύνη και υποκειμενική ευθύνη, διότι ακριβώς ήταν το θεσμικό όργανο, το 

πολιτικό όργανο που είχε ευθύνη για την εποπτεία του θεσμού του χρηματιστηρίου. 

 Έφταιγαν, δεν έφταιγαν, έχουν την πολιτική ευθύνη, γιατί ήταν οι πολιτικοί 

προϊστάμενοι και ο νόμος που ψήφισε η Βουλή αυτή το 1996, το 1995, πότε έγινε, 
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ακριβώς έδωσε ιδιαίτερη ανάμειξη στο κράτος.  Τότε έγιναν συζητήσεις, να γίνει πιο 

ιδιωτικής μορφής το χρηματιστήριο -και είπαμε ότι είναι ένας νέος θεσμός- έδωσαν 

ειδική αρμοδιότητα στο κράτος, ακριβώς για να αποτραπούν αυτά.   Και κακώς 

ορισμένοι, ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, παραδείγματος χάριν -σ’ αυτό θα αναφερθώ 

αργότερα- επιρρίπτουν ευθύνη σε εκείνο το νόμο.  ∆ιότι, ναι, έχει τρωτά εκείνος ο νόμος 

-και τον ψήφισε η Βουλή- αλλά η κυβέρνηση τον έστειλε, εν πάση περιπτώσει, και είναι 

εμπειρογνώμονες της κυβέρνησης που βοήθησαν τη Βουλή να συντάξει αυτό το νόμο.   

 Όμως είχε μια ασφαλιστική δικλίδα εκείνο το νομοθέτημα.  Στο Υπουργείο 

Οικονομικών έδινε τη δυνατότητα και την αρμοδιότητα να παρεμβαίνει.  Και είναι εδώ 

που απέτυχε ο Υπουργός Οικονομικών και το Υπουργείο Οικονομικών.  Οι δικαιολογίες 

«μα δε με βοηθούσε το νομοθέτημα, ο νόμος» και «δεν μπορούσα να παρέμβω» είναι 

δικαιολογίες.  Έπρεπε και όφειλαν, αν ήθελαν να διορθώσουν κάποιο νομοθετικό 

κομμάτι που τους εμπόδιζε να ασκήσουν αποτελεσματικά το ρόλο τους, να έρθουν σε 

αυτή τη Βουλή και να το ζητήσουνε και, αν η Βουλή το απέρριπτε, να έλεγαν, ναι, τότε 

ότι έχουμε ευθύνες.  ∆εν μπορούσαν -λέει- να παύσουνε τα συμβούλια, ή της 

κεφαλαιαγοράς ή του χρηματιστηρίου, παρ’ όλο που έβλεπαν ότι δεν επιτελούσαν 

σωστά το έργο τους!  Γιατί δεν ήρθαν να μας ζητήσουν αυτή την εξουσία;  Γιατί 

κρύφτηκαν πίσω από αυτή τη νομοθετική πρόνοια;  Εδώ είναι ουσιαστικά οι ευθύνες 

τους και, ό,τι και να είχε η νομοθεσία μέχρι τότε, πρώτον, δεν εφαρμόστηκε και, 

δεύτερον, μπορούσε να είχε βελτιωθεί, αν έπαιρναν την παραμικρή νομοθετική 

πρωτοβουλία.  Για δύο χρόνια, μέσα σε όλο εκείνο το σκάνδαλο του χρηματιστηρίου, 

δεν ήρθε μια νομοθετική πρόταση από την κυβέρνηση, εκτός και αν τη ζητούσε η 

Βουλή.  Εγώ δε νομίζω να υπάρχει μεγαλύτερη ευθύνη.   

 Βεβαίως, υπάρχουν ευθύνες.  Όταν τώρα μιλούμε για τα προβλήματα των 

δανείων, για τα χρέη των επενδυτών... Όταν όμως η Κεντρική Τράπεζα προσπάθησε να 
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περιορίσει τα επενδυτικά δάνεια, τότε, θυμούμαι, ο πρόεδρος του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού βγήκε και έκανε έκκληση, μέσα στα πλαίσια ενίσχυσης του θεσμού, να 

ξανανεβεί το όριο.  Καλοπροαίρετα, λέω, αλλά δεν πρέπει να παραγνωρίζουμε και 

αυτές τις ευθύνες.   

Το θέμα της ανάμειξης των κομμάτων ως επενδυτών μέσα στο χρηματιστήριο 

νομίζω ότι είναι ένα είδος αποπροσανατολισμού και δεν πρέπει να το υπερτονίζουμε.  

Υπάρχει ένα γενικότερο ηθικό πρόβλημα χρηματοδότησης  των κομμάτων.  Και εγώ θα 

ήθελα όχι μόνο -ναι, κάποια κόμματα, αν θέλετε, κάνανε την γκάφα να επενδύσουν στο 

χρηματιστήριο- εγώ θα ήθελα όλα τα κόμματα να δείξουν από πού παίρνουν χρήματα 

και από πού παίρνουν εισφορές.  ∆ιότι είναι ωραία να κρίνουμε αφ’ υψηλού, διότι 

μερικά πράγματα δεν τα αποκαλύπτουνε και είναι στα κρυφά.  Όλοι μας, εγώ δέχομαι, 

όλα τα κόμματα -το ∆ΗΚΟ ήδη το έκανε παραμονές των εκλογών των προηγούμενων- 

να αποκαλύψουμε από πού έρχονται οι εισφορές και τα ποσά, οι μεγάλες εισφορές 

τουλάχιστον.  Αλλά δεν μπορεί να επιρρίπτεται ευθύνη για το ότι κάποια κόμματα 

προσπαθούνε, θεσμικά και νόμιμα, να αποκτήσουν μια ανεξαρτησία οικονομική, είτε με 

κάποιες επιχειρήσεις στις οποίες επενδύουνε είτε με τις μετοχές, διότι, ακριβώς, έχοντας 

οικονομική ανεξαρτησία, επιτελούν καλύτερα το ρόλο τους. Και εγώ προτιμώ ένα κόμμα 

να είναι επιχειρηματίας ή επενδυτής παρά να είναι χρηματοδοτούμενο από τέσσερα-

πέντε άτομα με μεγάλα κεφάλαια.  Μακάρι να μην υπήρχε ανάγκη ούτε για το ένα ούτε 

για το άλλο.  Αλλά πρέπει να μη σταματούμε να βλέπουμε μακροπρόθεσμα και να 

βλέπουμε την ευρύτερη εικόνα.    

Βεβαίως, ηθικά υπήρξε πρόβλημα, λόγω της κρίσης του χρηματιστηρίου, 

δόθηκαν λανθασμένα μηνύματα.  Η πρόθεση ήταν σωστή τότε, αλλά, βλέποντάς την 

αυτή τη στιγμή και κρίνοντας, ήταν λανθασμένη.  ∆εν έπρεπε να είχε αναμειχθεί μέσα σε 

εκείνη τη φρενίτιδα του χρηματιστηρίου οποιοδήποτε πολιτικό κόμμα,  όχι γιατί υπήρχε 
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θέμα χρηματισμού ή επηρεασμού αποφάσεων... Πρώτ’ απ’ όλα, τα κόμματα δεν έχουν 

εκτελεστική εξουσία, άρα η ανάμειξη σε μετοχές υπουργών ή αξιωματούχων του 

κράτους ή γενικών διευθυντών είναι πιο σημαντική.  Αλλά, από την άλλη πλευρά, όλα τα 

νομοθετήματα πέρασαν ομόφωνα από αυτό το σώμα και από εκείνους που πήραν 

μετοχές και από εκείνους που δεν πήραν μετοχές.  Άρα δεν είχε άμεση επίδραση στις 

αποφάσεις.  Όμως έδωσε λανθασμένα μηνύματα και αυτό είναι γεγονός και γι’ αυτό 

πρέπει να κάνουμε την αυτοκριτική μας. 

 Τώρα, όσον αφορά το ασυμβίβαστο είναι ένα τελείως διαφορετικό θέμα.  Όμως 

εκείνο που θέλω να πω είναι ότι εκείνο που έχει σημασία είναι ο χαρακτήρας και όχι αν 

έχει επαγγελματική σχέση ένας βουλευτής ή όχι με κάποιους άλλους.  Αν κάποιος 

πρόκειται να διαφθαρεί, θα διαφθαρεί έτσι κι αλλιώς, είτε έχει επαγγελματική σχέση είτε 

όχι.   

 Θέλω να αναφερθώ ειδικά στην ευθύνη της Βουλής, κύριε Πρόεδρε, και νιώθω 

αρκετά έντονα γι’ αυτό το θέμα, διότι αυτό το σώμα, πέραν του ότι ήταν το μόνο που 

ενδιαφέρθηκε να βοηθήσει το θεσμό του χρηματιστηρίου, από το 1999 μέχρι πρόσφατα, 

είναι και το μόνο που κάνει αυτοκριτική.  Είμαστε οι μόνοι.  Και πριν τις εκλογές και μετά 

τις εκλογές και με τη συζήτηση κάθε νομοσχεδίου.  Και έκτακτη συνεδρίαση καλέσαμε 

δύο και τρεις φορές μέσα στο καλοκαίρι,  για να συζητήσουμε για το χρηματιστήριο και 

κάναμε την αυτοκριτική μας και λέγαμε τις αδυναμίες μας και διορθώναμε νόμους που 

μπορεί να ψηφίσαμε και να είχαν άλλο αποτέλεσμα και ερχόμασταν και το 

παραδεχόμασταν και τους διορθώναμε.  ∆εν άκουσα κανέναν άλλο να κάνει 

αυτοκριτική.  Παρέλασαν στις επιτροπές Ελέγχου και Οικονομικών όλοι, όλοι, όλοι που 

είχαν ανάμειξη με το θεσμό.  ∆εν είπε κανένας, «ξέρετε, ε, μπορεί να έχω κι εγώ ευθύνη 

εκεί πέρα,  μπορεί να έχω και εγώ το μερτικό της ευθύνης μου, γιατί ήμουν ο Υπουργός 

Οικονομικών ή γιατί ήμουν ο πρόεδρος της κεφαλαιαγοράς ή ο πρόεδρος του 
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χρηματιστηρίου».  Πάντα φταίει κάποιος άλλος.  

  Και, εν πάση περιπτώσει, να κάνω και την παρένθεση, ότι άλλη είναι η ευθύνη του 

Υπουργού Οικονομικών, όταν έβλεπε  τις διαμάχες, τις βεντέτες μεταξύ των θεσμικών 

οργάνων -που εμείς στη Βουλή τις ξέρουμε και γράφουμε και γράμματα- να κατηγορά το 

ένα το άλλο, και έμενε και τους έβλεπε.  Εκεί έπρεπε να παυθούν όλοι και να 

αντικατασταθούνε.  Όταν τα δύο ακριβώς θεσμικά όργανα του θεσμού δε 

συνεργάζονται, έχει ευθύνη η Βουλή;  Και εγώ λέω, ναι, να κάνουμε αυτοκριτική, και την 

κάνουμε -και εγώ παραπέμπω στα πρακτικά όλων των συζητήσεων για το 

χρηματιστήριο που έχουν γίνει- αλλά να μην αποπροσανατολίζουμε ξανά εμείς μόνοι 

μας την κοινή γνώμη.  Και να λέμε, «ναι, εμείς φταίμε» και να είναι αύριο το 

πρωτοσέλιδο «φταίει η Βουλή και δεν έκανε η Βουλή και δεν έκανε αυτοκριτική η 

Βουλή», διότι η Βουλή είναι ο τελευταίος τροχός της αμάξης στο θεσμό του 

χρηματιστηρίου.   

Και όσον αφορά τις νομοθετικές πρωτοβουλίες, πρώτον  -και λυπούμαι που 

έφυγε ο κ. Προδρόμου- πρώτον, εμείς ήμασταν οι μόνοι, απ’ όλες τις πλευρές και όλα 

τα κόμματα, που φέρναμε συνέχεια προτάσεις νόμου, για να διορθώσουμε κάποια κενά 

μέσα στις δυνατότητές μας.  Ψηφίζαμε νόμους, για να εφαρμοστούν άλλοι νόμοι, δεν 

τους εφαρμόζανε οι αρμόδιοι και η κυβέρνηση έβλεπε παθητικά, το είπα 

προηγουμένως.  ∆εν μπορούμε να έχουμε εμείς ευθύνη ως νομοθετικό σώμα για το ότι 

η κυβέρνηση, που έχει υποχρέωση να φέρει νομοθεσίες, δεν τις έφερνε.  Και έχουμε 

ευθύνη, λένε συνάδελφοι, από αυτό το βήμα, εμείς, διότι δεν ήρθαμε να καλύψουμε την 

αδυναμία, τις ατέλειες, την αδράνεια της κυβέρνησης.    Όλοι οι συνάδελφοι έτσι 

ξεκινούνε: «Φταίει η κυβέρνηση, έχει την ευθύνη, αλλά φταίμε και εμείς, διότι δεν κάναμε 

εκείνο που έπρεπε να κάνει η κυβέρνηση».   

Εγώ, κύριε Πρόεδρε, δεν μπορώ να το δεχτώ αυτό το πράγμα.  Έχουμε την 
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ευθύνη μας ως Βουλή, αν θέλετε, έχουμε την ευθύνη, γιατί ίσως καλύψαμε την 

κυβέρνηση και δεν αφήσαμε να εκτεθεί και να καταρρεύσει απ’ την αρχή ο θεσμός. Αν 

ερχόμασταν εμείς, με πρωτοβουλία συναδέλφων, και διορθώναμε ορισμένα κενά και 

παρατείναμε την αγωνία, να μου επιτραπεί ο όρος... Όμως εγώ αρνούμαι ότι έχουμε 

ευθύνη για τα κενά της κυβέρνησης.  Και ακόμα τον κ. Τσιμπανούλη, τον 

εμπειρογνώμονα που έφερε η κυβέρνηση, η Βουλή τον απαίτησε.  Για το νόμο της 

κεφαλαιαγοράς, για να κατατεθεί, που είναι πολύ καλός νόμος και μακάρι να υπήρχε απ’ 

την αρχή αυτός ο νόμος, εκβίασε η Βουλή, υπενθυμίζω όλους, εκβίασε η Βουλή, 

πρώτον, γράφοντας θέμα στην επιτροπή Οικονομικών και, δεύτερον, μετά μη 

ανανεώνοντας τη θητεία της υφιστάμενης τότε Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς μέχρι να 

κατατεθεί το νέο νομοσχέδιο.  Ε, δε δέχομαι ότι έχουμε την ευθύνη που μας αποδίδουνε 

οι ίδιοι συνάδελφοι.   

 Η ευθύνη της Βουλής είναι να νομοθετεί.  Αν οποιοσδήποτε συνάδελφος έχει ή 

οποιοσδήποτε άλλος, όσον αφορά αυτό το θέμα, να επιρρίψει ευθύνη στη Βουλή, να πει 

«εκείνο το νομοθέτημα έχει αυτή την επίπτωση στο θεσμό», όχι θεωρητικά και αόριστα.  

Εκεί που δέχομαι... Α, θέλω να κάνω και μια παρένθεση:  Εμείς πρώτοι ζητήσαμε η 

ερευνητική επιτροπή να κρίνει και τη Βουλή, άσχετα αν έχει συνταγματική αρμοδιότητα, 

άσχετα αν έχει νομική δυνατότητα ή όχι.  ∆ιότι δε θέλω να βγάλουμε εμείς το κεφάλι μας 

απ’ έξω.  Εμείς είπαμε να μας κρίνει ένας τρίτος.  Και κακώς ήρθε και ο Κυβερνητικός 

Εκπρόσωπος και άλλοι και λένε «γιατί δεν κάναμε αυτοκριτική;».  Εμείς γιατί να κάνουμε 

αυτοκριτική;  Είπαμε σε άλλους να μας κρίνουν.  Τι πιο αντικειμενικό υπάρχει;  Τι πιο 

γενναίο, αν θέλετε, υπάρχει;  Μόνο εμείς το είπαμε.  Εγώ δεν άκουσα κανέναν άλλο να 

ζητά να κριθεί.  Αντίθετα, δυσανασχετούσαν όλοι, για να μην έρθουνε στη Βουλή για την 

εξέταση του θέματος.   

 Εκείνο που θέλω να τονίσω είναι ότι έγινε ένα τεράστιο έργο.   
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 Πριν πάω σε αυτό, κύριε Πρόεδρε, εγώ θέλω να αναφερθώ σε δύο σημεία:  Στην 

ανοίκεια, στην απαράδεκτη επίθεση του Κυβερνητικού Εκπροσώπου και του Υπουργού 

Συγκοινωνιών και Έργων εναντίον της Βουλής και εναντίον των δύο επιτροπών.  Είναι 

απαράδεκτο!  Και, πραγματικά, εγώ διερωτώμαι γιατί.  ∆ιότι σε συζήτηση 

προϋπολογισμών, σε συζήτηση άλλων νομοσχεδίων, γίνεται πολύ πιο αυστηρή κριτική, 

πολύ πιο αυστηρή.  Για μένα, αν με ρωτάτε, ήταν ήπια η κριτική που ασκήθηκε μέσα 

από αυτή την έκθεση.  Και βγήκαν με όλα αυτά τα απαράδεκτα -και τελείως χωρίς καμιά 

ενημέρωση ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος. όλο ανακρίβειες οι αναφορές του στις 

ευθύνες της Βουλής- και βγήκαν να επιτεθούνε.  Γιατί;  Για να αμφισβητήσουν το 

αποτέλεσμα του πορίσματος;   

 Εγώ χαίρομαι, χαίρομαι ιδιαίτερα με τη στάση του κ. Πουργουρίδη και με τη 

δήλωση που έκανε -κάποιοι από εμάς ήμασταν σε κοινοβουλευτική αποστολή τότε- με 

τη δήλωση που έκανε.  Και απάντησε -είναι ανακοινωθέν της Βουλής, βεβαίως, άρα 

είναι μέσα στα έγγραφα της Βουλής- με αναφορά σε, χωρίς προηγούμενο, 

χαρακτηρισμούς και δριμύτατη, συντονισμένη εκστρατεία εναντίον της Βουλής και 

μελών της Βουλής για το αποτέλεσμα... για το πόρισμα των επιτροπών.  «Αποτελούν», 

λέει, «ενορχηστρωμένη προσπάθεια και καλά σχεδιασμένη στρατηγική, με μόνο σκοπό 

τον αποπροσανατολισμό της κοινής γνώμης από το ένα και μοναδικό και κρυστάλλινο 

συμπέρασμα, που έρευνα της Βουλής έχει αποδείξει, ότι δηλαδή το μεγαλύτερο 

κοινωνικοοικονομικό έγκλημα του βίου της νεότερης κυπριακής πολιτείας, αυτό της 

καταδολίευσης, εξαπάτησης του συνόλου του κυπριακού λαού από τη λειτουργία του 

χρηματιστηρίου, συντελέστηκε με την ανοχή και αδράνεια της ίδιας της εκτελεστικής 

εξουσίας και του αρμόδιου υπουργού».  Και αυτά τα λέει, προς τιμήν του, ο κ. 

Πουργουρίδης.  Είναι ανακοίνωση.   Λέει: «Οι βαρύτατοι χαρακτηρισμοί, αλλά κυρίως τα 

υπονοούμενα, που άφησαν σε βάρος της Βουλής και μεμονωμένων μελών της, οι δύο 
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κυβερνητικοί αξιωματούχοι δημιουργούν μείζον θέμα ηθικής τάξης».  Λέει παρακάτω: 

«Οι κ. Παπαπέτρου και Νεοφύτου πρέπει να κατανοήσουν ότι είναι η ίδια η κυβέρνηση 

που άφησε το σκάνδαλο να συντελεστεί και το κοινό να καταδολιευτεί και ότι θα πρέπει 

επιτέλους να λάβει το μεγάλο μερίδιο της πολιτικής ευθύνης που της αναλογεί και να 

παύσει να αναπτύσσει το ίδιο τις συμπεριφορές των τελευταίων ημερών, που 

περιχαρακώνει ακόμα πιο βαθιά τους υπαίτιους του εγκλήματος στην αλαζονεία τους 

και κάνει τους αρχιτέκτονες της ληστείας να τρίβουν τα χέρια τους από χαρά».   

 Και εγώ διερωτώμαι... ∆ε θα το διαβάσω όλο, κύριε Πρόεδρε, νομίζω, τίμησε τη 

Βουλή αυτή η απάντηση.  Ο Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων τι σχέση είχε με το 

θέμα;  Εγώ με τον κ. Χατζηγεωργίου και άλλους συναδέλφους ήμαστε στην Αμερική σε 

κοινοβουλευτική αποστολή και πραγματικά εκπλάγηκα.  Τι σχέση είχε ο Υπουργός 

Συγκοινωνιών -ούτε αρμόδιος είναι ούτε αναφέρθηκε μέσα στην έκθεση- τι σχέση είχε 

να βγει να επιτεθεί στη Βουλή για το πόρισμα του χρηματιστηρίου!  Πραγματικά, εντάξει, 

ξέρω ότι έχει συμβούλους, επικοινωνιολόγους -ο κ. Λιλλήκας θα ξέρει να το αναλύσει 

καλύτερα αυτό, υποθέτω- όμως πραγματικά διερωτώμαι, χωρίς να θέλω να κάνω 

σύγκριση, βεβαίως... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν είσαι σύμβουλός του, είσαι πετυχημένος, διότι... 

(Γέλια) 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Εσχολίασέ το ο κ. Λιλλήκας.  Eπειδή δεν αναφερόταν στο πόρισμα, λέει, και 

έπρεπε να... 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ορίστε!  Είδατε που ξέρετε, που υπάρχει η ανάλυση η επικοινωνιακή.  Ορίστε, 

υπάρχει! 
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 Αλλά, πραγματικά, έχω εδώ τις ανακοινώσεις και τις δηλώσεις του Κυβερνητικού 

Εκπροσώπου που κατηγορεί τη Βουλή για τελείως άσχετα θέματα.  Εντάξει το κλασικό 

«γιατί δεν έκανε αυτοκριτική η Βουλή;», εγώ λέω «ωραία, δεν έκανε».  Αυτό απαλλάσσει 

την κυβέρνηση από τις ευθύνες της, επειδή η Βουλή δεν έκανε αυτοκριτική;  

Αναφέρεται, για να κατηγορήσει τη Βουλή, στο θέμα των αμοιβαίων κεφαλαίων.  Τι 

έκανε η Βουλή;  Γελώ -με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε- αλλά, όταν έκανε αυτές τις 

δηλώσεις ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, η Βουλή... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το χαμόγελο επιτρέπεται για όλους, κύριε συνάδελφε, για όνομα του Θεού! 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Είναι σοβαρό το θέμα, κύριε Πρόεδρε, αλλά το έχουν πραγματικά κάνει 

κωμικοτραγικό. 

 Όταν έκανε αυτές τις δηλώσεις, η Βουλή είχε ψηφίσει ένα χρόνο προηγουμένως το 

νόμο των αμοιβαίων κεφαλαίων και δεν τον εφάρμοζε η κυβέρνηση, γιατί δεν είχε φέρει 

τους κανονισμούς.  Και παρεμπιπτόντως θα σας ενημερώσω ότι έφερε άλλο 

νομοσχέδιο η κυβέρνηση τώρα, το οποίο πάλι θα αλλάξει, γιατί θα βγει νέα ευρωπαϊκή 

οδηγία.  Και μας κατηγορεί γιατί δεν ψηφίσαμε, λέει, το νόμο των αμοιβαίων κεφαλαίων 

που ήταν ψηφισμένος εδώ κι ένα χρόνο! 

 Τι έγινε, λέει, με τους κανονισμούς για τους συμβούλους επενδύσεων;  Και ξεχνά 

ότι μας έφεραν κανονισμούς για εξετάσεις των συμβούλων επενδύσεων μόνο.  Το τι θα 

κάνουν, τι ευθύνες θα έχουν, τι αρμοδιότητες θα έχουν, τι επιπτώσεις θα έχουν, δεν 

ήρθε.  Τι εξετάσεις θα δίνουν, αυτό ήταν το πρόβλημα της κυβέρνησης.  Φαντάζομαι να 

εισπράττει τέλη. δεν ξέρω.  Και βεβαίως η Βουλή απέρριψε εκείνο το κομμάτι.  Και 

επιμέναμε όλοι μας -και ο κ. Προδρόμου, θυμάμαι, τότε πρώτα απ’ όλα- να έρθει ο 

περίφημος νόμος των ΕΠΕΥ, που βεβαίως ήρθε ενάμιση χρόνο αργότερα.  Αλλά αυτό 
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το ξεχνά ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος! 

 Για να μη μακρηγορώ, κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά το θέμα του Κυβερνητικού 

Εκπροσώπου, θέλω να αναφερθώ σε δύο σημεία:  Πρώτα απ’ όλα για το θέμα των 

διωκτικών αρχών, θα το πω στο τέλος, ο ίδιος Κυβερνητικός Εκπρόσωπος τον Ιούνιο, 

δηλαδή πριν τέσσερις, πέντε μήνες, λέει ότι «η κυβέρνηση, όταν έχει μπροστά της τα 

συμπεράσματα της Βουλής» -τώρα τα έχει, τα είχε μια βδομάδα μετά- «αλλά και της 

ερευνητικής επιτροπής, και αυτό δε σήμαινε ότι θα περιμένει η κυβέρνηση να τελειώσει 

η ερευνητική επιτροπή, θα πραγματοποιηθούν ειδικές συσκέψεις, για να γίνει σε βάθος 

συζήτηση αυτού του θέματος και, όπου εντοπιστούν οι κυβερνητικές ευθύνες, θα 

αναληφθούν».  Εγώ δεν πήρα είδηση τέτοιο πράγμα.  Τώρα, δεν ξέρω, εσείς που ζείτε 

ίσως σε άλλη Κύπρο, απ’ αυτήν που ζω εγώ, αν έχετε καταλάβει κάτι τέτοιο.  ∆εν πήρα 

είδηση αν έχει κάνει αυτό το πράγμα η κυβέρνηση.  Ξέχασε και τις δεσμεύσεις, ξέχασε 

και τις δηλώσεις, ξέχασε και την έκθεσή μας και βεβαίως ελπίζει ότι θα περάσουν όλα 

ομαλά μέχρι τις εκλογές και αφού είναι προκαθορισμένο και το αποτέλεσμα, γιατί να 

ασχοληθούν περισσότερο, να προσπαθήσουν περισσότερο; 

 Θέλω να τονίσω και εγώ το μεγάλο γεγονός, τη μεγάλη σημασία της ομόφωνης 

αντιμετώπισης του πορίσματος χωρίς αλλοίωση του περιεχομένου.  ∆εν έγιναν 

συμβιβασμοί και για μένα είναι προσβλητικό όσοι ήταν απέξω να έρχονται να λένε 

«έκανες συμβιβασμούς», η επιτροπή, τα κόμματα δηλαδή που συμμετέχουν στις 

επιτροπές, χάριν σκοπιμοτήτων.  ∆εν έγιναν.  έγινε μια πολύ σωστή δουλειά.  Και εγώ, 

αν θέλετε, για να χωρίσουμε αντιπολίτευση, συμπολίτευση, παραπέμπω στον κ. 

Πουργουρίδη που προήδρευε. 

 ∆ύο μελανά σημεία, δύο αρνητικά σημεία έχει η όλη ιστορία.  Πρώτον, το θέμα των 

διωκτικών αρχών.  Και λέω γιατί:  Πρώτον, ηγέρθη θέμα «μα, πότε περιλήφθηκε 

τελευταία στιγμή;»  Μα, ποια τελευταία στιγμή;  Ετοίμασε ο κ. Πουργουρίδης ως 
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εισηγητής την έκθεση με τη γραμματεία, την έφεραν και μας εισηγήθηκαν να είναι η 

βάση για συζήτηση.  ∆εν ήταν η θέση της επιτροπής.  Έγιναν πολλές προσθήκες.  Ο κ. 

Ερωτοκρίτου έκανε προσθήκες στην έκθεση και άλλοι κάναμε προσθήκες στην έκθεση. 

Μέσα σε αυτά ήρθε μια εισήγηση από κάποιες πλευρές και στο θέμα των διωκτικών 

αρχών.  Αφού αυτός ήταν ο σκοπός εκείνης της συγκεκριμένης συνεδρίασης, να 

εξεταστεί, να εγκριθεί και να τροποποιηθεί η έκθεση. τότε έγινε.  Ούτε τελευταία στιγμή 

ήταν ούτε τίποτε.  Αλλά ήταν τόσο απαράδεκτο;  Και εδώ θα αναφερθώ στο ειδικό 

σημείο, ότι, ενώ συμφωνήθηκε και ομοφωνήσαμε, κάποιοι συνάδελφοι από το 

∆ημοκρατικό Συναγερμό τότε βγήκαν και εξέφραζαν διαφωνίες, μετά ότι πιέστηκαν, ότι 

εκβιάστηκαν.  Μα, αν ήταν τόσο ζωτικής σημασίας πράγμα;  Έπρεπε να το δεχθούν;  

Έπρεπε να το απορρίψουν!  Έπρεπε να βγουν να μας καταγγείλουν ότι τους 

εκβιάζουμε γι’ αυτό το θέμα! 

 Εγώ πιστεύω ότι συμμετείχαν πολύ σωστά και ήταν πολύ εποικοδομητική η 

συμμετοχή των συναδέλφων απ’ όλες τις πλευρές και το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, 

απλώς μετά θα ήρθε η επίπληξη από κάπου ότι εκθέσαμε το Γενικό Εισαγγελέα και 

αναγκάστηκαν να τροποποιήσουν τη θέση τους.  δεν μπορώ να δώσω άλλη εξήγηση. 

 Το δεύτερο αρνητικό σημείο στην όλη διαδικασία ήταν η στάση του ΚΙΣΟΣ.  

Λυπούμαι, έχουν φύγει όλοι από εδώ.   Ο κ. Θεοδώρου -και το λέω, για να γραφτεί- 

απουσίαζε στο εξωτερικό.  Τηλεφωνήσαμε στον κ. Ομήρου και του ζητήσαμε να έρθει 

κάποιος βουλευτής του ΚΙΣΟΣ να συμμετέχει στη σύνταξη της έκθεσης, στην έγκριση.  

Να έρθουν να μας την απορρίψουν.  δεν έχει σημασία. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ήρθα εγώ. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Προς τιμή σας, κύριε Περδίκη.  είσαστε μόνος σας εσείς.  ∆εν εμφανίστηκε κανένας 
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και μόλις εκδόθηκε το πόρισμα, άρχισε η κριτική «γενικολογίες, αοριστολογίες, δεν 

εκφράζει, έπρεπε να κάνουν εκείνο».  Ο κ. Λυσσαρίδης, τον ακούσατε προηγουμένως,  

«έπρεπε να γίνει το ένα, έπρεπε να γίνει το άλλο».  Είναι μέλη και των δύο επιτροπών.  

Πού ήταν;  Γιατί δεν ήρθαν να τα πούνε;  Μα, και εγώ ξέρω να μη συμμετέχω σε μια 

διαδικασία και να έρθω μετά αφ’ υψηλού και να κάνω κριτική.  Αλλά ειδικά ο κ. 

Πουργουρίδης -αναφέρομαι συνέχεια- γιατί είχε ένα προβάδισμα στη συζήτηση, τους 

τηλεφώνησε και ο κ. Γεωργίου το θυμάται αυτό.  Τους τηλεφώνησε και μίλησαν με τον κ. 

Ομήρου και του είπαμε «πάμε για έγκριση, ελάτε».  Άρα, αυτά τα δύο νομίζω ότι σε ένα 

βαθμό υπέσκαψαν την εγκυρότητα και την αποτελεσματικότητα χωρίς λόγο του 

πορίσματος της έκθεσης.  Και η αναφορά στις διωκτικές αρχές δεν είχε τόση σημασία.  

Ήταν μια διαδικαστική αναφορά, ότι πιστεύω ότι έπρεπε να έρθει πιο δυναμικά ο 

Γενικός Εισαγγελέας, για να επισπεύσει και να λύσει τα προβλήματα που 

καθυστερούσαν την αντιμετώπιση ή τα πορίσματά του.  Αυτό είχαμε πει.  Ο ίδιος φταίει 

που το έκανε μέγα θέμα βέβαια και ιδίως στα κανάλια.  Τελικά ξέχασαν όλοι και τις 

ευθύνες των υπουργών, τις ευθύνες της κεφαλαιαγοράς, τις ευθύνες του 

χρηματιστηρίου και ασχολούνταν όλα τα κανάλια και όλες οι εφημερίδες με τις ευθύνες 

του Γενικού Εισαγγελέα.  Εκείνο είναι δική του ευθύνη, λυπούμαι να πω, αν 

μεγιστοποίησε και μεγαλοποίησε την αναφορά που γινόταν σε αυτόν. 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, απολογούμαι, αλλά δεν έχει μιλήσει και άλλος από το 

κόμμα μας μέχρι τώρα, δύο πολύ σύντομες αναφορές.  Η πρώτη αφορά το θέμα της 

φορολογίας του χρηματιστηρίου, που αναφέρθηκε και εκείνο προηγουμένως.  Πρώτα 

αποφασίστηκε ομόφωνα μετά από πολλές διαβουλεύσεις.  Να μην έρχεται οποιαδήποτε 

πλευρά τώρα και να λέει ότι φταίει η Βουλή.  Ήταν ομόφωνο τότε, μετά από πολλή 

συζήτηση.  Αν θέλετε να έχουμε κάπου ευθύνη, ναι, έχουμε στην καθυστέρηση 

ρύθμισης της ιδιωτικής τοποθέτησης.  Εκεί έχουμε ευθύνη, αλλά δεν υπήρχε κάποια 
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σκοπιμότητα, κάποιοι αμφισβητούσαν αν έπρεπε ή όχι να ρυθμιστεί τότε.  Βεβαίως αυτό 

καλύπτει πάλι την κυβέρνηση στην καθυστέρηση που έκανε, αλλά δέχομαι εγώ ότι στο 

θέμα της ιδιωτικής τοποθέτησης έχουμε κάποια ευθύνη και ίσως θα έπρεπε να ήμαστε 

πιο αποτελεσματικοί.  ∆εν είναι αυτό το πρόβλημα πάντως του χρηματιστηρίου,  η 

φορολογία.  Αφού η κυβέρνηση και ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος ένα από τα κύρια 

σημεία που χρησιμοποιούν, για να κτυπήσουν τη Βουλή, είναι ότι ψήφισε τη φορολογία 

του χρηματιστηρίου, γιατί ο Πρόεδρος δεν έκανε αναπομπή;  Με το συμπάθιο, κύριε 

Πρόεδρε, με ψύλλου πήδημα κάνει αναπομπή αυτή η κυβέρνηση!  Έκανε αναπομπή 

τότε για τον κ. Σοφιανό.  Έκανε αναπομπή για τις χορηγίες των νεολαιών.  Μας θύμισε ο 

κ. Περδίκης προχθές ότι έκανε αναπομπή για τα καψαλίσματα των χωραφιών.  Αν η 

φορολογία του χρηματιστηρίου, ένα τόσο θεσμικό, ριζικό, σοβαρό θέμα, ήταν τόσο 

απαράδεκτη, γιατί δεν έκανε μια αναπομπή; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Για τους χρηματιστές. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Για τους χρηματιστές έκανε.  Και η αναπομπή που αφορούσε το νόμο του κ. 

Παπαδόπουλου, που θα έλυε πολλά προβλήματα, συμπτωματικά περιείχε ως 

επιχειρηματολογία τα πράγματα που μας έγραψαν στην επιστολή τους οι χρηματιστές.  

Ας τα άλλαζαν λίγο τουλάχιστον!  Άρα, εγώ δε δέχομαι.  Υπογράφτηκε από τον 

Πρόεδρο, δεν έχει να...  Ούτε αναπομπή έκανε ούτε αναφορά έκανε.  Έχει την ίδια 

ευθύνη η κυβέρνηση και για τα όσα έχει πει ο υπουργός ή ο Κυβερνητικός 

Εκπρόσωπος δεν μπορεί να μας επιρρίψει ευθύνη! 

 Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.  Ευχαριστώ τους συναδέλφους για την υπομονή τους.  

Εκείνο που θέλω να πω είναι ότι κατατέθηκε απόδοση πολιτικών ευθυνών από τις δύο 

επιτροπές, ένα πολύ δύσκολο έργο.  Και θέλω και εγώ με τη σειρά μου να συγχαρώ 
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τους λειτουργούς τους οποίους ανέφερε ο κ. Προδρόμου προηγουμένως, τους 

λειτουργούς των δύο επιτροπών που βοήθησαν πάρα πολύ και στη σύνταξη και στην 

έρευνα και στο ξεκαθάρισμα των τόνων εγγράφων που κατετίθεντο κοντά μας.  Εγώ 

θέλω να πω ότι, πέρα από κάποιες αντιπαραθέσεις που υπάρχουν μέσα σε μια 

∆ημοκρατία -και οι παρευρισκόμενοι εκεί συνεργάστηκαν με τις επιτροπές, όσοι 

προσκλήθηκαν, για να εκφράσουν τις απόψεις τους και να δώσουν τις καταθέσεις τους- 

εκείνο που θα ήθελα να δω είναι η αξιοποίηση πλέον αυτών των πορισμάτων από την 

κυβέρνηση, από τις διωκτικές αρχές, από το Γενικό Εισαγγελέα.  Πρέπει να επισπεύσει 

και ο Γενικός Εισαγγελέας τις εργασίες του.  Έγινε θέμα πρόσφατα για τον πρόεδρο του 

χρηματιστηρίου.  ∆ε θα επαναλάβω αν έχει ευθύνη ή όχι.  ∆εν μπορεί όμως να εκκρεμεί 

μια τέτοια έρευνα για κάποια εταιρεία ή για κάποιο άτομο το οποίο αυτή τη στιγμή 

προεδρεύει του θεσμού.  Τον κάλυψε ο Υπουργός Οικονομικών -δικαίωμά του- όμως 

έπρεπε τουλάχιστον να μεσολαβήσει όσο πιο γρήγορα γίνεται να ολοκληρωθεί αυτή η 

έρευνα.  Αν είναι αθώος ο άνθρωπος, τελειώνει η ιστορία.  Αν όμως έχει ευθύνες, 

πρέπει να ληφθούν τα ανάλογα μέτρα.  ∆εν μπορούμε να αφήνουμε, γιατί θέλουμε να 

φέρουμε το δίκαιο της απόδειξης, γιατί θέλουμε κάτι άλλο, να αφήνουμε σε εκκρεμότητα 

τόσο σημαντικά ζητήματα. 

 Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι έγινε ένα πάρα πολύ σημαντικό 

έργο, παρ’ όλα τα προβλήματα που ανέφερα προηγουμένως.  Αποδόθηκαν ευθύνες 

εκεί που έπρεπε να αποδοθούν.  Έχει και η Βουλή το μερτικό της, αλλά η Βουλή έχει 

τρία χρόνια που αναλαμβάνει αυτό το μερτικό.  Εγώ θα χαιρόμουν πραγματικά και θα 

ένιωθα ότι είμαστε σε μια ευνομούμενη πολιτεία, αν ερχόντουσαν και οι υπόλοιποι, 

εκείνοι που είχαν την κύρια ευθύνη χειρισμού του θεσμού του χρηματιστηρίου, είτε η  

κυβέρνηση, ο αρμόδιος υπουργός, είτε τα δύο συμβούλια, του χρηματιστηρίου και της 

κεφαλαιαγοράς,  και παραδέχονταν ότι έχουν και αυτοί ένα μερίδιο ευθύνης. 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Σας άκουσα με πολλή προσοχή, κύριε συνάδελφε, όλοι οι παρόντες 

τουλάχιστον συνάδελφοι.  Να μου επιτρέψετε να πω ότι δε βλέπω λόγο να συνεχίσουμε 

αυτή την ώρα, νοουμένου ότι υπάρχουν κοινοβουλευτικές ομάδες με μηδέν παρουσία 

εδώ και άλλες κοινοβουλευτικές ομάδες με πολύ μικρή παρουσία. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Τριάντα τρία τοις εκατόν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλά, αν πούμε επί τοις εκατόν, εντάξει.  Λοιπόν, δε θα κλείσω το θέμα απόψε, 

όπως έχουμε πει, νοουμένου ότι υπάρχει και για μένα προσωπικά θέμα, που δεν 

μπορώ να το σχολιάσω από την έδρα.  Επιφυλάσσομαι να σχολιάσω ορισμένα 

πράγματα από το βήμα, για να γίνει κανονικά η διαδικασία, διότι αναφέρονται αρκετές 

περιπτώσεις στον προφήτη γενικό γραμματέα της κεντρικής επιτροπής του ΑΚΕΛ και 

θέλω να απαντήσω σε αυτό και να δω και ποιες ευθύνες έχω εγώ προσωπικά και, αν 

έχω, να τις αναλάβω.  Λοιπόν, γι’ αυτό θα κλείσω τη συνεδρία απόψε, θα την κηρύξω 

λήξασα και θα επανέλθουμε την ερχόμενη βδομάδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την 

Πέμπτη, 7 Νοεμβρίου 2002, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

 ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:     Νομοθετική εργασία 

1. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 10) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.293.2002) 

2. Ο περί Ορισμένων Νομικών Προσώπων ∆ημόσιου 

∆ικαίου (∆ιορισμός ∆ιοικητικών Συμβουλίων) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1999. 
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(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. Ν. 35/99) 

3. Ο περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών 

Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.283.2002) 

4. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.250.2002) 

5. Ο περί της Συμφωνίας για την Ίδρυση του ∆ιεθνούς 

Οργανισμού Αμπέλου και Οίνου (Κυρωτικός) Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.261.2002) 

6. Ο περί της Σύμβασης κατά των Βασανιστηρίων και 

Άλλων Μορφών Σκληρής, Απάνθρωπης ή 

Εξευτελιστικής Μεταχείρισης ή Τιμωρίας 

(Κυρωτικός)  (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.275.2002) 

7. Ο περί της Συμφωνίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 

και της Ιρλανδίας για Καταπολέμηση του 

Οργανωμένου Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.280.2002) 

8. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
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2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.067.2002) 

9. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.130.2002) 

10. Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο 

Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.129.2002) 

11. Ο περί της Αναγνώρισης της Προσφοράς των 

Κυπρίων Εθελοντών κατά το Β´ Παγκόσμιο Πόλεμο 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.231.2002) 

12. Ο περί Καθιέρωσης της 14ης Σεπτεμβρίου Κάθε 

Έτους ως Επίσημης Ημέρας Μνήμης και Τιμής 

προς τους Πεσόντες κατά τη Μικρασιατική 

Καταστροφή του 1922 Νόμος του 2001. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.043.2001) 

13. Οι περί Εθελοντών Πενταετούς Υποχρεώσεως του 

Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.272.2002) 

14. 

 

Οι περί Γενικού Συστήματος Υγείας (Έναρξη Ισχύος 

του Νόμου) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.291.2002) 
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15. Οι περί Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας - Θέσεις 

Επιθεωρητή Πλοίων Α΄ και Επιθεωρητή Πλοίων 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.257.2002)  

16. Οι περί Τμήματος Οδικών Μεταφορών - Θέση 

Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.250.2002) 

17. Οι περί Σπόρων (Τέλη) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.211.2002) 

18. Οι περί Σπόρων (Άδεια Λειτουργίας 

Σποροπαραγωγικής Επιχείρησης και Άδεια 

Εμπορίας Σπόρων) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.210.2002) 

19. Οι περί Σπόρων (∆ειγματοληψία) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.209.2002) 

20. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Μέσα Ατομικής 

Προστασίας) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.221.2002) 

21. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Απλά ∆οχεία 

Πίεσης) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.235.2002) 

22. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εξοπλισμός και 

Συστήματα Προστασίας για Χρήση σε Εκρήξιμες 

Ατμόσφαιρες) Κανονισμοί του 2002. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.240.2002) 

23. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ηλεκτρολογικός 

Εξοπλισμός Χαμηλής Τάσης) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.189.2002) 

24. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Ηλεκτρομαγνητική Συμβατότητα) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.191.2002) 

25. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκρηκτικές Ύλες 

Εμπορικής Χρήσης) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.215.2002) 

26. Oι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Σκάφη 

Αναψυχής) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.217.2002) 

27. Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.214.2002) 

28. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Υπηρεσίες Εναέριας 

Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.115.2002) 

29. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Γενικοί) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.116.2002) 

30. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Αποδοχή 

Αλλοδαπών Αδειών Ιπτάμενου Τεχνικού 
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Προσωπικού) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.117.2002) 

31. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Αρχή Αδειών για 

Αεροπορικές Μεταφορές) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.118.2002) 

32. Οι περί Υγιεινής του Κρέατος (Τροποποιητικοί) 

 (Αρ. 2)  Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.084.2002) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 

Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών και της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Προβλήματα/προοπτικές/ευθύνες από τη 

λειτουργία του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση των 

Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Παρακολουθήσεως 

Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων 

∆απανών και Οικονομικών και Προϋπολογισμού). 

(12.7.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.169.2001) 

(Συνέχιση της συζήτησης). 
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2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-

Παθόντων για τα θέματα που τιτλοφορούνται: 

 α. «Οι παράνομες ανασκαφές που διεξάγονται 

στην κατεχόμενη αρχαία Σαλαμίνα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του  βουλευτή κ. Κώστα Παπακώστα). 

(28.11.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.348.2001) 

 β. «Η προσπάθεια αναστήλωσης της εκκλησίας 

της ιεράς μονής Αποστόλου Ανδρέα». 

  (Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Κώστα Παπακώστα). 

(28.11.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.349.2001) 

 γ. «Η πρόσφατη ανέγερση από το παράνομο 

καθεστώς Ντενκτάς δύο μιναρέδων μέσα στην 

κατεχόμενη πόλη της Αμμοχώστου». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του  βουλευτή κ. Κώστα Παπακώστα). 

  (28.11.2001).  

(Αρ. Φακ. 23.04.350.2001) 



 153

 δ. «Οι συνεχιζόμενες προκλητικές ενέργειες 

καταστροφής της θρησκευτικής και 

πολιτιστικής μας κληρονομιάς στα 

κατεχόμενα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Λευτέρη Χριστοφόρου).  

(24.10.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.267.2001) 

 ε. «Οι νομικές ενέργειες και οι δυνατότητες 

επαναπατρισμού των κλεμμένων 

θρησκευτικών και πολιτιστικών μας 

θησαυρών». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Λευτέρη Χριστοφόρου). 

  (24.10.2001).  

(Αρ. Φακ. 23.04.274.2001)  

(Συνέχιση της συζήτησης). 

3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Tα προβλήματα που προκύπτουν 

από τη μη ικανοποιητική εφαρμογή της νομοθεσίας 

για την πρόληψη της βίας στην οικογένεια και την 
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 προστασία των θυμάτων και η ανάγκη δημιουργίας 

της αναγκαίας υποδομής για προστασία και στήριξη 

των θυμάτων βίας». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  

(15.11.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.313.2001)   

4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας 

για το θέμα που τιτλοφορείται «Η διδασκαλία του 

μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική 

εκπαίδευση». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Πρόδρομου Προδρόμου).  

(18.9.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.194.2001) 

5. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

∆ραστηριότητες της Υπεπιτροπής για την 

Επικοινωνία της Βουλής των Αντιπροσώπων με τον 

Πολίτη για Θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Έχω μια επιστολή εδώ από την κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

∆υνάμεις, διαμέσου του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου της, που λέει τα εξής: 

«Παρακαλούμε όπως εγγραφεί στο Κεφάλαιο Τέταρτο και συζητηθεί κατά 

προτεραιότητα το θέμα “Νεανική παραβατικότητα, αιτίες και πρόληψη”.  Θεωρούμε 

αχρείαστη την οποιαδήποτε επιχειρηματολογία για το σοβαρό και το επείγον του 
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θέματος, καθότι τα γεγονότα των τελευταίων ημερών αναδεικνύουν, δυστυχώς, το 

μέγεθος και το βάθος του προβλήματος.»  

 Υπάρχει ένσταση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; 

 Παρακαλώ, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όχι ένσταση, απλώς μια έρευνα να γίνει, μήπως... Έχω την εντύπωση ότι κάτι 

υπάρχει ανάλογο ή το ίδιο στην επιτροπή για την Εγκληματικότητα γραμμένο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, ο κ. Παπακώστας. 

Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα έχει αποφασιστεί να εγγραφεί στην επιτροπή για την 

Εγκληματικότητα στην προσεχή συνεδρία της επιτροπής.   

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Από την επιτροπή. 

Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ: 

 Ναι, από την επιτροπή. 

 Τώρα, αν θα συζητηθεί στο Κεφάλαιο Τέταρτο, δε φέρουμε ένσταση, αλλά ίσως θα 

είχαμε περισσότερα στοιχεία, μελετώντας το όλο θέμα στην επιτροπή, τα οποία δυνατό 

να υποβοηθήσουν στην όλη συζήτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι.  Κυρία Βασιλείου. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σίγουρα, επειδή είναι πάρα πολύ σοβαρό το θέμα, νομίζω, θα 

είναι πολύ πιο χρήσιμο να ακουστούν οι απόψεις όλων στην επιτροπή για την 

Εγκληματικότητα και μετά να γίνει η έκθεση, όπως είθισται, και να το συζητήσουμε στην 
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ολομέλεια.  Θα είναι πολύ πιο αποδοτικό, νομίζω.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ταραμουντά. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ήδη στην προηγούμενη συνεδρία είχε ληφθεί απόφαση ότι σε αυτή 

τη συνεδρία θα εξαντλείτο η συζήτηση του θέματος για το χρηματιστήριο και την 

επόμενη συνεδρία στο Κεφάλαιο Τέταρτο θα συζητείτο το θέμα της καταστροφής της 

πολιτιστικής μας κληρονομιάς, ένα θέμα το οποίο, υπό τας περιστάσεις, θα 

θεωρούσαμε και εμείς κατεπείγον, το οποίο εκκρεμεί στο Κεφάλαιο Τέταρτο εδώ και 

πάρα πολλούς μήνες.  Και άρχισε η συζήτηση, έχει μιλήσει ο κ. Παπακώστας, μετά 

θεωρήθηκε ως κατεπείγον το θέμα του χρηματιστηρίου και έτσι αυτό πήγε δεύτερο.  Με 

την εισήγησή σας σήμερα πολύ φοβούμαι ότι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν κάμνω καμιά εισήγηση, κύριε Ταραμουντά, εγώ, με συγχωρείτε που σας 

διακόπτω! 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Αναφέρω, εν πάση περιπτώσει, τα όσα αναφέρω, κύριε Πρόεδρε, για να 

καταδείξω ότι το θέμα της καταστροφής της πολιτιστικής μας κληρονομιάς θα πρέπει να 

συζητηθεί πλέον στην επόμενη συνεδρία, με την έννοια πάλι του κατεπείγοντος, όπως 

το έχετε θέσει εσείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Όπως το θέτει η κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά Νέες 

∆υνάμεις.  Θέλω να κάνω αυτή τη διευκρίνιση, διότι εδώ κάθομαι στην καρέκλα του 

Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων και όχι του γενικού γραμματέα της κεντρικής 

επιτροπής του ΑΚΕΛ.  Και είμαι υποχρεωμένος όλες τις ομάδες να τις αντιμετωπίζω 
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ισότιμα και με μια προσπάθεια συναίνεσης.   

 Παρακαλώ, κύριε Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε διαπιστώσει όλοι, συζητώντας και στην κλειστή συνεδρία 

την τριήμερη της ολομέλειας στην περασμένη σύνοδο, ότι, αν τα θέματα του Κεφαλαίου 

∆΄ έχουν μια αξία για την κοινή γνώμη και για το λαό, είναι όταν συζητούνται επίκαιρα 

θέματα, την ώρα που εμφανίζονται και όταν η συζήτηση μπορεί να τελειώσει σε δύο το 

πολύ τρεις συνεδρίες. 

 Ασφαλώς, τέτοια θέματα, όπως το θέμα της παραβατικότητας, δεν μπορεί κανένας 

να τα συγκρίνει εύκολα με άλλα.  ∆υστυχώς!  Όμως, εφόσον είναι γραμμένο στην 

επιτροπή για την Εγκληματικότητα, εμείς θα προτείναμε να ολοκληρωθεί η συζήτησή 

του εκεί, σε τακτό όμως χρονικό διάστημα το οποίο να καθοριστεί, και να γίνει η 

συζήτηση στην ολομέλεια το συντομότερο δυνατό, αν έχουμε κάτι να πούμε ως Βουλή 

των Αντιπροσώπων.  ∆ιαφορετικά, αν θα μείνει το ∆εκέμβρη, το θέμα, νομίζω, θα 

επισκιαστεί από άλλα γεγονότα και τότε ίσως ούτε η πολιτιστική κληρονομιά ούτε άλλα 

θέματα να μην είναι του παρόντος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς συμφωνούμε να ακολουθηθεί αυτή η διαδικασία, αλλά 

ταυτόχρονα θα τονίσω κάτι που μπορούμε να δούμε στη σύσκεψη των εκπροσώπων 

των κομμάτων, την επιτάχυνση και των άλλων θεμάτων που είναι ήδη γραμμένα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ σωστά και πολύ ευχαρίστως.  Λοιπόν, βρέθηκε η χρυσή τομή. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 
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(Ώρα λήξης:  7.50 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Ματσάκης Μάριος 

Αναστασιάδης Νίκος Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαύρου Ελένη 

Βασιλείου Ανδρούλα Μιχαηλίδης Θάσος 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γιάγκου Κίκης Παπακώστας Κώστας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πιττοκοπίτης Νίκος 

Θεοδώρου ∆ώρος Προδρόμου Πρόδρομος 

Θεοχάρους Ελένη Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Συλλούρης ∆ημήτρης 

Καράς Αντώνης Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κατσουρίδης Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κλεάνθους Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τυρίμος Κυριάκος 

Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Μάρκος Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυριακού Μαρία Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγεωργίου Τάκης 

Λαμάρης Γιάννος Χρίστου Ανδρέας 

Λιλλήκας Γιώργος Χριστοφόρου Λευτέρης 
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Λυσσαρίδης Βάσος Χρυσοστόμου Άριστος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης

Καλαϊτζιάν Πετρός  

  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Αντιμισθίας του Προέδρου και των Μελών 

των Επιτροπών ∆ημόσιας Υπηρεσίας και ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002», η συζήτηση που ακολούθησε (Α. Χρίστου, 

Πρ. Προδρόμου, Μ. Κυπριανού, Ρ. Ερωτοκρίτου, ∆. Θεοδώρου) και ψήφισή του σε 

νόμο. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 

Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού 

Καταλόγου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2000», η συζήτηση που ακολούθησε (Α. 

Παπαπολυβίου, Ν. Κατσουρίδης, ∆. Συλλούρης, Β. Λυσσαρίδης, Γ. Περδίκης, Ν. 

Αναστασιάδης, Α. Παπαδοπούλου, Α. Καράς, Κ. Κωνσταντίνου, Ρ. Ερωτοκρίτου, 

Ν. Κλεάνθους) και απόρριψή της. 

4. Χαιρετισμός από τον Πρόεδρο του σώματος της παρουσίας στην αίθουσα της 

ολομέλειας του Προέδρου της Γερουσίας των Φιλιππινών κ. Φράνκλιν Ντρίλον και 

της συνοδείας του. 

5. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού 

Καταλόγου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002», η συζήτηση που ακολούθησε (Α. 

Παπαπολυβίου, Ν. Κλεάνθους, Ν. Κατσουρίδης, Γ. Βαρνάβα, Πρόεδρος, Γ. 

Περδίκης) και απόρριψή της. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού Καταλόγου 
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(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Γιώργου 

Περδίκη και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Αναβολή έπειτα από εισήγηση του κ. Νίκου Κατσουρίδη της συζήτησης του 

θέματος «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και οι παρατηρήσεις του κ. Νίκου 

Αναστασιάδη. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της 

∆ημοκρατίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή τους. 

11. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 

(Τρόποι Επιτήρησης και Ελέγχου των Χώρων οι οποίοι Σχετίζονται με τα 

Απόβλητα της Βιομηχανίας του ∆ιοξιδίου του Τιτανίου) Κανονισμοί του 2002» και 

έγκρισή τους. 

12. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί την 

παράταση της υπηρεσίας του Μόνιμου Αντιπροσώπου της ∆ημοκρατίας στη Νέα 

Υόρκη (ΟΗΕ) κ. Σωτήρη Ζακχαίου με βάση την ειδική διάταξη 2 των περί 

Εξωτερικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας (Ειδικές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικών) 

Κανονισμών του 2002, η σχετική απόφαση και έγκρισή της. 

13. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

14. Ερωτήσεις βουλευτών:  Καθυστέρηση στην αντικατάσταση στεγών από αμίαντο 

στο Στρουμπί - Ανάγκη λειτουργίας βιοτεχνικής ζώνης στην περιοχή Σολιάς - 

Παράνομη κατοχή οικιών σε κυβερνητικούς οικισμούς. 
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15. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  Καθυστέρηση στην 

παροχή επιδόματος τέκνου - Ανάγκη ελέγχου των προϊόντων που διατίθενται σε 

πανηγύρια - Ανάγκη απόσυρσης από την αγορά επικίνδυνων προϊόντων - Ανάγκη 

προστασίας του περιβάλλοντος από νέο σκυβαλότοπο στο Μαρί - Εκδηλώσεις 

δήμου Κερύνειας στα πλαίσια της Πολιτιστικής Ολυμπιάδας - Αντιδράσεις στη 

λειτουργία βιομηχανικής ζώνης στην Παραμύθα. 

16. Συνέχιση της συζήτησης του θέματος «Προβλήματα/προοπτικές/ευθύνες από τη 

λειτουργία του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου» (Β. Λυσσαρίδης, Πρ. Προδρόμου, 

Μ. Κυπριανού).  

16α. Απάντηση του Προέδρου της Βουλής σε σχόλια βουλευτών για τον τρόπο 

λειτουργίας των κοινοβουλευτικών επιτροπών και για τις συζητήσεις θεμάτων στο 

Τέταρτο Κεφάλαιο. 

17. Εισήγηση του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις κ. 

Ανδρέα Χρίστου για εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Νεανική 

παραβατικότητα, αιτίες και πρόληψη», η σχετική συζήτηση (∆. Συλλούρης, Κ. 

Παπακώστας, Κ. Κωνσταντίνου, Α. Βασιλείου, Χρ. Ταραμουντάς, Α. Χρίστου) και 

απόφαση για συζήτησή του κατά προτεραιότητα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

για την Εγκληματικότητα, στην οποία εκκρεμεί ανάλογο θέμα. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

H΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 7ης Νοεμβρίου 2002 

(Ώρα έναρξης:  4.20 μ.μ.) 

(Αρ. 7) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλησπέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων 

και παρακαλώ τον κ. γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού μπούμε στα θέματα της ημερήσιας 

διάταξης, θα ήθελα να αναφερθώ στον προχθεσινό ξαφνικό και αδόκητο θάνατο του 

λειτουργού της Βουλής Αργυρού Μιχαήλ, που τον κηδεύσαμε σήμερα το μεσημέρι.  Ο 

Αργυρός, ιδιαίτερα αγαπητός στους βουλευτές και στους συναδέλφους, υπηρέτησε για 

δεκατρία χρόνια στην Υπηρεσία των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών με εργατικότητα και 

υψηλό αίσθημα ευθύνης.  Τον τελευταίο χρόνο και ύστερα από δική του επιθυμία 

αποσπάστηκε ως σύμβουλος στο Υπουργείο Άμυνας, όπου υπηρέτησε μέχρι και τη 

μέρα που τον πρόδωσε η καρδιά του.  Εκφράζοντας από μέρους του σώματος τα 
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ειλικρινή συλλυπητήρια προς την οικογένεια του Αργυρού, σας καλώ να τηρήσουμε στη 

μνήμη του μονόλεπτη σιγή. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία η μνήμη του. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Αιωνία η μνήμη του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ν’ αρχίσουμε με τη νομοθετική εργασία.  Να παρακαλέσω να θεωρούνται 

αναγνωσθείσες οι εκθέσεις που είναι ομόφωνες.  

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 10) 

του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 10) του 2002»   

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Σωτηρούλα Χαραλάμπους 

 Μάριος Ματσάκης, εκπροσωπώντας Γιάννος Λαμάρης 

 τον κ. Άριστο Χρυσοστόμου Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιo 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 4 Νοεμβρίου 2002. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό  

του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας συμπληρωματικής πίστωσης, που απαιτείται για 

την κάλυψη ορισμένων αναγκών οι οποίες προέκυψαν μέσα στο 2002 για σκοπούς 

αμυντικής θωράκισης. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης και ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος 

του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 

12) του 2002». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού £40.000.000 

για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2002.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να διευκρινίσω... Με ειδοποιούν οι βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 

ΑΚΕΛ ότι θα τηρήσουν αποχή.  Εδώ έχω ομόφωνη έκθεση.  Εν πάση περιπτώσει! 

 Πόσοι είναι υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 3;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ και δεκατέσσερις αποχές, τα άρθρα 1 έως 3 

εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 12) του 2002.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ και δεκατέσσερις αποχές, το νομοσχέδιο 

ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Ορισμένων Νομικών Προσώπων ∆ημόσιου 

∆ικαίου (∆ιορισμός ∆ιοικητικών Συμβουλίων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1999».  Η 

πρόταση νόμου είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 

Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για την πρόταση νόμου που 

τιτλοφορείται «Ο περί Ορισμένων Νομικών Προσώπων ∆ημόσιου ∆ικαίου 

(∆ιορισμός ∆ιοικητικών Συμβουλίων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1999» 

Παρόντες: 

 Χρήστος Πουργουρίδης, πρόεδρος  Άντρος Κυπριανού 

 Γεώργιος Γεωργίου  Κίκης Γιάγκου 

 Πρόδρομος Προδρόμου  Ζαχαρίας Κουλίας 

 Αριστοφάνης Γεωργίου  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 

Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών εξέτασε την υπό αναφορά πρόταση νόμου, η οποία 

κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Γιώργο Λιλλήκα εκ μέρους της 

κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, σε πέντε συνεδρίες της που 

πραγματοποιήθηκαν στις 7 Οκτωβρίου 1999, στις 20 και 27 Φεβρουαρίου 2002 και στις 

23 και 30 Οκτωβρίου 2002.  Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά σχεδίου 

νόμου, κλήθηκε και παρευρέθηκε ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Οικονομικών, η Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας, ο Γενικός Εισαγγελέας της 

∆ημοκρατίας, ο Βοηθός Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας και ο Γενικός Λογιστής της 

∆ημοκρατίας.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας 

για το διορισμό των διοικητικών συμβουλίων των ημικρατικών οργανισμών, ώστε να 

απαγορεύεται ο διορισμός στη θέση του προέδρου, του αντιπροέδρου ή του μέλους 
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διοικητικού συμβουλίου ημικρατικού οργανισμού προσώπου που είτε το ίδιο είτε ο/η 

σύζυγός του είτε πρώτου βαθμού συγγενείς τους ασχολούνται επαγγελματικά ή έχουν 

οποιοδήποτε συμφέρον σε τομείς συναφείς με τη δραστηριότητα του οργανισμού.  

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά σχέδιο 

νόμου, με την υιοθέτηση της προτεινόμενης τροπολογίας θα δημιουργηθούν καλύτερες 

προϋποθέσεις χρηστής διοίκησης και έτσι θα διασκεδασθούν οι ανησυχίες των πολιτών 

για πιθανή πρόκληση σκανδάλων με την εξυπηρέτηση ιδιωτικών συμφερόντων από 

μέλη διοικητικών συμβουλίων ημικρατικών οργανισμών, αφού αυτοί διαμορφώνουν 

σχέδια και κίνητρα τα οποία δυνατό να επηρεάζουν τις δραστηριότητες συναφών 

κλάδων. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης της πρότασης νόμου, ο Γενικός Εισαγγελέας της 

∆ημοκρατίας είχε δηλώσει ενώπιον της επιτροπής ότι το κείμενό της χρειαζόταν 

περαιτέρω επεξεργασία και για το σκοπό αυτό το Γραφείο του συνεργάστηκε στη 

συνέχεια με τον εισηγητή της αναθεωρώντας το κείμενο του σχεδίου νόμου, το οποίο 

και εστάλη στην επιτροπή. 

 Με βάση τις πρόνοιες του αναθεωρημένου σχεδίου νόμου, καθορίζεται 

ασυμβίβαστο για το διορισμό ή τη διατήρηση προσώπου στη θέση του προέδρου, του 

αντιπροέδρου ή του μέλους διοικητικού συμβουλίου ημικρατικού οργανισμού, αν το 

πρόσωπο αυτό ή ο/η σύζυγός του ή πρώτου βαθμού συγγενείς τους έχουν 

επαγγελματική σχέση ή κατέχουν πέραν του 2% του μετοχικού κεφαλαίου της εταιρείας 

ή έχουν άλλο συγκρουόμενο συμφέρον προερχόμενο από συναφείς επιχειρήσεις.  

Επιπρόσθετα, γίνεται εισήγηση το μέλος του διοικητικού συμβουλίου να υποχρεούται 

τόσο κατά την ανάληψη των καθηκόντων του όσο και μία φορά το χρόνο, μέχρι και τη 

λήξη της θητείας του, να προβαίνει σε δήλωση προς το Υπουργικό Συμβούλιο όσον 

αφορά οποιοδήποτε συμφέρον του σε συναφείς με τον ημικρατικό αυτό οργανισμό 
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δραστηριότητες.  Η υποβολή ψευδούς δήλωσης αποτελεί ποινικό αδίκημα που 

τιμωρείται με φυλάκιση μέχρι δύο χρόνια ή με χρηματική ποινή μέχρι £20.000 ή και με 

τις δύο ποινές. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης της υπό αναφορά πρότασης νόμου, την επιτροπή  την 

απασχόλησε και το θέμα της θέσπισης ανάλογων ρυθμίσεων για τις κρατικές εταιρείες.  

Εξάλλου, όπως ανέφερε ενώπιον της επιτροπής η Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας, η 

Ευρωπαϊκή Επιτροπή σε πρόσφατη έκθεσή της για την Κύπρο παρατηρεί ότι οι 

εταιρείες περιορισμένης ευθύνης που ελέγχονται από το κράτος είναι οι μόνες που 

έχουν το δικαίωμα να υποδεικνύουν στις γενικές τους συνελεύσεις τους δικούς τους 

ελεγκτές, όπως άλλωστε ισχύει διεθνώς.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 

Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του αναθεωρημένου σχεδίου νόμου 

που ετοιμάστηκε από το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, αφού 

μειωθεί από το 2% στο 1% το ποσοστό του μετοχικού κεφαλαίου της εταιρείας που 

απαιτείται να κατέχει ένα πρόσωπο για να ισχύει το πιο πάνω αναφερόμενο 

ασυμβίβαστο και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 

Ορισμένων Νομικών Προσώπων ∆ημόσιου ∆ικαίου (∆ιορισμός ∆ιοικητικών 

Συμβουλίων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002». 

 Προβαίνοντας στην πιο πάνω εισήγησή της, η επιτροπή εκφράζει την πρόθεση να 

προχωρήσει σύντομα στην εξέταση ανάλογης νομοθετικής ρύθμισης και για τις κρατικές 

εταιρείες.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 ∆εν υπάρχουν.   
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 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ορισμένων Νομικών Προσώπων 

∆ημόσιου ∆ικαίου (∆ιορισμός ∆ιοικητικών Συμβουλίων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών 

Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη.   

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών 

Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002 

Παρόντες: 

 Νίκος Πιττοκοπίτης, πρόεδρος Κυριάκος Τυρίμος 
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 Ζαχαρίας Κουλίας  Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Θάσος Μιχαηλίδης Γεώργιος Τάσου  

 Γιώργος Χατζηγεωργίου Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων εξέτασε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 29 Οκτωβρίου 2002.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου 

Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων.  Η Ομοσπονδία Συνδέσμων 

Εργολάβων Οικοδομών Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη 

συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση της νομοθεσίας περί 

Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων, για να  

διορθωθεί ένα τυπογραφικό λάθος, καθώς και μια λανθασμένη παραπομπή, τα οποία 

εντοπίστηκαν κατά την εφαρμογή της εν λόγω νομοθεσίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων συμφωνεί με το σκοπό και 

τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’ αυτό ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του 

σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών 

Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, γιατί σκοπεύω να ζητήσω απλά αναβολή της 

συζήτησης του θέματος, όχι γιατί η έκθεση είναι εκπρόθεσμη, αλλά γιατί θα ήθελα να 

μελετήσω περισσότερο για ποιο λόγο αυτό το μεγάλο ποσό, το παράλογα μεγάλο 

ποσό, καταγράφεται στον περιέργως έκτακτο προϋπολογισμό. ∆ιακόσιες δεκαοκτώ 

χιλιάδες λίρες για υπερωριακές εργασίες για τους επόμενους δύο μήνες!  

 Πρέπει να το μελετήσουμε, γι’ αυτό ζητώ αναβολή.  Και διερωτώμαι γιατί αυτό δεν 

μπήκε στον τακτικό προϋπολογισμό, εφόσον ήταν τόσο σοβαρό θέμα!  Γενικά θέλω 

αναβολή.   

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να πω ότι στην έκθεση περιλαμβάνεται αρκετά 
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αναλυτικά γιατί η επιτροπή έχει αναγκαστεί να εισηγηθεί ομόφωνα την έγκριση αυτού 

του προϋπολογισμού.  Σίγουρα ολόκληρο το ποσό δε θα δαπανηθεί τους επόμενους 

δύο μήνες.  Το χρονοδιάγραμμα το οποίο έχουν δώσει στην επιτροπή είναι μεγαλύτερο 

και καλύπτει από οκτώ μέχρι δέκα μήνες.  Σίγουρα και η επιτροπή είχε διαμαρτυρηθεί 

ομόφωνα για το μεγάλο κόστος των υπερωριών που θα χρειαστούν, για να γίνει 

μηχανογράφηση σε αυτή την υπηρεσία, που είναι και υπερήμερη με βάση τις 

δεσμεύσεις του υπουργού όπως ήταν αρχικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, εζητήθη αναβολή.   Να δοθεί αναβολή; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Καταλήγω σ’ αυτό, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, καταλήξετε! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Όλα αυτά έχουν συζητηθεί, δεν έχουμε ένσταση για την αναβολή, εφόσον ένας 

συνάδελφος τη ζητά, για να ξαναμελετηθεί το θέμα.  Eλπίζω να υπάρξουν καλύτερες 

απαντήσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στο να δοθεί αναβολή;  

 Ο κ. Ταραμουντάς. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε.  Να δεσμεύσω και τη δική μας κοινοβουλευτική ομάδα υπέρ 

της αναβολής, παρ’ όλο που όποια θέματα έχουν θιγεί από μέρους του κ. Περδίκη 

απετέλεσαν αντικείμενο ευρύτατης συζήτησης, οι υπερβάσεις οι οποίες πιθανόν 

παρατηρούνται, αλλά και η ανάγκη όπως τάχιστα διεκπεραιωθεί το έργο της 
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μηχανογράφησης.  Εάν όμως ο κ. Περδίκης επιμένει, θα συγκατατεθούμε και εμείς στην 

αναβολή.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρ’ όλο που συνήθως δεν είναι επίμονος ο κ. Περδίκης, επιμένει.  Η αναβολή 

δίνεται.   

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας για την Ίδρυση του ∆ιεθνούς 

Οργανισμού Αμπέλου και Οίνου (Κυρωτικός) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη.   

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί της Συμφωνίας για την Ίδρυση του ∆ιεθνούς Οργανισμού 

Αμπέλου και Οίνου (Κυρωτικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Αναστασιάδης, πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου  

 ∆ημήτρης Συλλούρης Μάρκος Κυπριανού   

 Ελένη Θεοχάρους Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 29 Οκτωβρίου 2002.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του 

Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της Συμφωνίας για την Ίδρυση 

του ∆ιεθνούς Οργανισμού Αμπέλου και Οίνου, που υπογράφτηκε στο Παρίσι στις 3 

Απριλίου 2001. 

 Η προσχώρηση της Κύπρου στην πιο πάνω συμφωνία αποφασίστηκε με την υπ’ 
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αριθμόν 55.386 και ημερομηνία 3 Απριλίου 2002 απόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλίου.   

 Η επιψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδίου από τη Βουλή απαιτείται για την κατά 

νόμο κύρωση της πιο πάνω συμφωνίας, με βάση το άρθρο 169(2) του Συντάγματος της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Ο πιο πάνω διεθνής οργανισμός, ο οποίος αντικαθιστά το ∆ιεθνές Γραφείο 

Αμπέλου και Οίνου, που ιδρύθηκε από το 1924, έχει ως κύριο στόχο την προώθηση και 

τη βελτίωση των μεθόδων παραγωγής και εμπορίας των αμπελοοινικών προϊόντων, 

καθώς και τη διασφάλιση των συμφερόντων των καταναλωτών.  Επίσης στοχεύει στη 

διεθνή εναρμόνιση των υφιστάμενων πρακτικών και προτύπων, καθώς και στην 

προετοιμασία νέων διεθνών προτύπων προς αυτή την κατεύθυνση.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας στην οποία αναφέρεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας για την Ίδρυση του 

∆ιεθνούς Οργανισμού Αμπέλου και Οίνου (Κυρωτικός) Νόμος του 2002.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης κατά των Βασανιστηρίων και 

Άλλων Μορφών Σκληρής, Απάνθρωπης ή Εξευτελιστικής Μεταχείρισης ή Τιμωρίας 

(Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί της Σύμβασης κατά των Βασανιστηρίων και Άλλων 

Μορφών Σκληρής, Απάνθρωπης ή Εξευτελιστικής Μεταχείρισης ή Τιμωρίας 

(Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Αναστασιάδης, πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου  

 ∆ημήτρης Συλλούρης Μάρκος Κυπριανού   

 Ελένη Θεοχάρους Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 29 Οκτωβρίου 2002.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του 

Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του κυρωτικού νόμου της 

Σύμβασης κατά των Βασανιστηρίων και Άλλων Μορφών Σκληρής, Απάνθρωπης ή 
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Εξευτελιστικής Μεταχείρισης ή Τιμωρίας, έτσι ώστε να δημιουργείται ποινικό αδίκημα 

για τον υπεύθυνο αστυνομικού σταθμού και τον υπεύθυνο ανακρίσεων, σε περίπτωση 

που διαπιστώνεται ότι, κατά την κράτηση ή μετά την απόλυση κρατουμένου από 

αστυνομικό σταθμό, ο συλληφθείς ή ο κρατούμενος φέρει εξωτερικές κακώσεις τις 

οποίες δεν έφερε κατά το χρόνο εισδοχής του στο σταθμό ή στο χώρο κράτησης του 

σταθμού και οι υπεύθυνοι του σταθμού και των ανακρίσεων δεν παρέχουν εύλογη 

εξήγηση για την πρόκληση των κακώσεων. 

 Η πιο πάνω τροποποίηση, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην 

επιτροπή από τους αρμοδίους, κρίνεται αναγκαία, έτσι ώστε να καταστούν 

αποτελεσματικές οι σχετικές διατάξεις της σύμβασης και να τιμωρείται η υποβολή σε 

σκληρή, απάνθρωπη ή εξευτελιστική μεταχείριση ή τιμωρία προσώπου κατά τη διάρκεια 

της κράτησής του. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Μία τροποποίηση θα ήθελα να κάνω, απλώς φραστική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, ορίστε. 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Στο άρθρο 6, κύριε Πρόεδρε, αναφέρεται ότι το τεκμήριο της κάκωσης έχει σχέση 

με εξωτερικές κακώσεις και είναι κακή διατύπωση, διότι εξωτερική κάκωση δε σημαίνει 

ούτε ιατρικά οτιδήποτε.  Θα εισηγούμουν να τροποποιηθεί η φράση εκείνη, ώστε να 
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εννοεί γενικά τις σωματικές κακώσεις. μπορεί η κάκωση να είναι εσωτερική και να μην 

είναι εξωτερική.  Ακόμη κι αν πρόκειται για εξωτερική σωματική κάκωση, το τεκμήριο να 

αφορά οποιεσδήποτε σωματικές κακώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να μας πει ο ιατροδικαστής. 

 Ορίστε, κύριε Ματσάκη. 

Μ. ΜΑΤΣΑΚΗΣ: 

 Νομίζω ότι η πρόσθεση του “σωματικές κακώσεις” δε χρειάζεται.  Απλώς 

“κακώσεις” είναι αρκετό και συμπεριλαμβάνει όλες τις κακώσεις και τις εξωτερικές και τις 

εσωτερικές. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Ψυχικές; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, οι ψυχολογικές δεν είναι σωματικές, εν πάση περιπτώσει! 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν μπορεί να διευρυνθεί στο βαθμό που εισηγείται ο συνάδελφος, 

διότι τότε παύει να υπάρχει σημασία τέτοια που θέλει ο νόμος να δώσει στο τεκμήριο.  

Εδώ μιλούμε για τεκμήριο το οποίο είναι μαχητό.  Άρα, πρέπει να είναι σωματική η 

κάκωση και όχι οποιασδήποτε μορφής κάκωση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Βεβαίως. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έχω σημειώσει δυο, τρία σημεία στο συγκεκριμένο νομοσχέδιο κι ένα είναι αυτό 

που συζητάμε αυτή δα τη στιγμή.  ∆ηλαδή είχα και εγώ σημειώσει το “εξωτερικές 

κακώσεις”, επειδή έχω και σχετική εμπειρία από τέτοιου είδους υποθέσεις.  Υπάρχουν 

περιπτώσεις βασανιστηρίων, μπορεί και να τις έχουν ακούσει πολλοί από εμάς, που 

προκαλούν κακώσεις οι οποίες δεν μπορούν να διαπιστωθούν από μια απλή ιατρική 

εξέταση η οποία διερευνά μονάχα τις εξωτερικές κακώσεις.  Υπάρχουν και ψυχολογικού 

χαρακτήρα βασανιστήρια, τα οποία όμως μπορούν να τα εντοπίσουν ειδικοί ιατροί, οι 

ψυχίατροι.  Όπως διατυπώνεται το συγκεκριμένο εδάφιο, περιορίζεται η κάκωση 

μονάχα στις σωματικές κακώσεις, όχι στις ψυχολογικές κακώσεις, τις οποίες μπορεί να 

εντοπίσει ειδικός γιατρός.  Και υπάρχει το τεκμήριο της γνωμάτευσης του γιατρού, του 

ειδικού επί τούτω γιατρού. 

 Πέραν τούτου του σημείου, μπορεί να έχω κάνει λάθος και να μην έχω καταλάβει 

καλά, έχω την εντύπωση ότι όπως καταγράφονται οι ποινές, κύριε Πρόεδρε και 

αγαπητοί συνάδελφοι, φαίνεται ότι στην περίπτωση ισχυριζόμενης κακοποίησης το 

όργανο το οποίο εκτελεί την κακοποίηση τιμωρείται με πιο μεγάλη ποινή από τον 

αξιωματικό ή τον υπεύθυνο του αστυνομικού σταθμού ή του τμήματος, ο οποίος πολύ 

πιθανόν να έχει διατάξει αυτή την κακοποίηση.  Έτσι το έχω καταλάβει, δεν ξέρω αν 

κάνω λάθος.   

 Επίσης, στο εδάφιο 6(2) δεν είναι καθαρό από τη διατύπωση ότι υπάρχει 

ξεκάθαρα ευθύνη για τον υπεύθυνο του αστυνομικού σταθμού.  Όπως είναι γραμμένο 

υπάρχει περίπτωση, εάν δεν υπάρχει εύλογη εξήγηση για την πρόκληση των 

κακώσεων, παρ’ όλο που ευθύνεται σύμφωνα με τη γνώμη ίσως οποιουδήποτε ειδικού 

επί τούτω, να αποκλείεται από αυτή την ευθύνη. 
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 Έχω πολλές αμφιβολίες πάντως και, εάν μείνει έτσι όπως είναι, εγώ δε θα ψηφίσω 

αυτό το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

 Για να γίνουμε συγκεκριμένοι πια, έχει γίνει μια πρόταση για τροποποίηση, να 

τελειώσει ο κ. Ερωτοκρίτου και να προχωρήσουμε στην ψήφιση ή καταψήφιση της 

τροποποίησης, για να πάμε παρακάτω. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μια διευκρίνιση που πρέπει να δοθεί -και, νομίζω, καλύπτεται με 

την τροποποίηση  ή με τη διόρθωση τη φραστική που εισηγήθηκε ο κ. ∆ημητρίου- είναι 

ότι η κάκωση δεν είναι μόνο εξωτερική, είναι και εσωτερική, εκτός από την ψυχολογική.  

Και μια τέτοια περίπτωση, αν μιλάμε για κάκωση η οποία δεν είναι εμφανής, δηλαδή 

είναι εσωτερική κι όχι ψυχολογική, θα πρέπει να καλύπτεται.  Έχω παρακολουθήσει τι 

έχει εισηγηθεί ο κ. Παναγιώτης ∆ημητρίου κι έχω την εντύπωση ότι καλύπτεται. αυτό 

είναι το ένα.   

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι γι’ αυτή την ανησυχία για τις ψυχολογικές 

κακώσεις οι οποίες μπορεί να προκύψουν υπό το καθεστώς κράτησης κάποιου από την 

αστυνομία.  Και η έκθεση αλλά και το κείμενο δε λένε για φυλακές.  Λένε για αστυνομικό 

σταθμό.  Αυτό τι σημαίνει;  Σημαίνει ότι πρόκειται για μία βραχύβια, σύντομη κράτηση 

στον αστυνομικό σταθμό, γιατί μετά προβλέπεται συγκεκριμένα τι πρέπει να γίνει ένας 

μετά από εικοσιτετράωρη κράτηση σε αστυνομικό σταθμό.  μεταφέρεται αλλού, δε μένει 

στον αστυνομικό σταθμό.  Και κατά συνέπεια, αν η σκοπιμότητα -που είναι πασιφανής 

από τη φρασεολογία της διάταξης- είναι ότι σε αυτό το βραχύβιο χρονικό διάστημα που 

θα τελεί υπό αστυνομική κράτηση δε θα πρέπει ο αστυνομικός να συμπεριφερθεί 
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καταχρηστικά, τότε νομίζω ότι είναι σωστό και λογικό να περιοριστούμε στις κακώσεις 

γενικώς, τις εξωτερικές και τις εσωτερικές, εκτός από τις ψυχολογικές για τις οποίες και 

πάλι τεκμαίρεται ότι χρειάζεται κάποιος χρόνος περισσότερος των εικοσιτεσσάρων 

ωρών, για να προξενηθούν.  Βλέπω τον κ. Παπακώστα να συγκατανεύει, νομίζω ότι 

καταλαβαινόμαστε τι εννοούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στη δική μας κοινοβουλευτική ομάδα έγινε αρκετή συζήτηση πριν 

λίγο και είχαμε αρκετά ερωτηματικά, ιδιαίτερα για μία αναφορά, την οποία απαντούμε σε 

αρκετά νομοσχέδια, περί “εύλογου”.  Αρκετών από εμάς δε χωρεί το μυαλό μας τι είναι 

το εύλογο!  Το εύλογο, όπως διατυπώνεται γενικώς, είναι όπως το καταλαβαίνει ένας 

συγκεκριμένος άνθρωπος. στην περίπτωση, αν κατάλαβα καλά, ο αστυνομικός 

υπεύθυνος.  Και είχαμε προσανατολιστεί να ζητήσουμε αναβολή.  Όμως λεχθέντος ότι 

υπάρχει μία γενική ομοφωνία, δεν τη ζητήσαμε.  Τώρα αντιλαμβάνομαι ότι προκύπτουν 

άλλα δύο ερωτηματικά, πέραν του δικού μας ερωτηματικού.   

 Εάν, κατά συνέπεια, δε θα αναβληθεί η ένταξή μας, ας το αφήσουμε να το 

ψηφίσουμε την επόμενη εβδομάδα, εμείς ζητούμε αναβολή μιας εβδομάδας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Χατζηγεωργίου.   

 Είναι επί της αναβολής;  Κύριε Χατζηγεωργίου, η κοινοβουλευτική σας ομάδα 

ζήτησε αναβολή.  Αν είναι να συζητήσουμε τα θέματα που έχουν θέσει άλλοι, νομίζω ότι 

πρέπει να προχωρήσουμε στη διαδικασία.  Με συγχωρείτε που σας... 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Αν μου επιτρέπεται... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...άφησα να σηκωθείτε... 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ...θέλω να βοηθήσω απλώς το σώμα να κατανοήσει λίγο παραπάνω το 

νομοσχέδιο, γιατί νομίζω ότι δεν έγινε κατανοητό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το νομοσχέδιο...  Σας παρακαλώ πολύ!  Ένα λεπτό!  Εδώ γίνεται πρόταση από 

την ομάδα σας για αναβολή και θα ρωτήσω το σώμα:  Θεωρείτε λογικό να αναβληθεί 

για μία εβδομάδα, για παράδειγμα;  Για να μη συζητούμε άσκοπα εδωπέρα.  

Αναβάλλεται για μία εβδομάδα.  Ωραία. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 “Σκόπιμο” είπα; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Είναι εύλογη η απάντηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, είναι εύλογο! 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 

και της Ιρλανδίας για Καταπολέμηση του Οργανωμένου Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος 

του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί της Συμφωνίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 

Ιρλανδίας για Καταπολέμηση του Οργανωμένου Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος 

του 2002» 
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Παρόντες: 

 Νίκος Αναστασιάδης, πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου  

 ∆ημήτρης Συλλούρης Μάρκος Κυπριανού   

 Ελένη Θεοχάρους Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 29 Οκτωβρίου 2002.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του 

Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της συμφωνίας μεταξύ της 

κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της κυβέρνησης της Ιρλανδίας για 

καταπολέμηση διάφορων μορφών του οργανωμένου εγκλήματος, που εγκρίθηκε από το 

Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφαση υπ’ αριθμόν 55.206 και ημερομηνία 27 

Φεβρουαρίου 2002. 

 Η επιψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδίου από τη Βουλή απαιτείται για την κατά 

νόμο κύρωση της πιο πάνω συμφωνίας, με βάση το άρθρο 169(2) του Συντάγματος της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους αρμοδίους, η 

πιο πάνω συμφωνία, η οποία έχει συνταχθεί σε μεγάλο βαθμό σύμφωνα με το πρότυπο 

παρόμοιων συμφωνιών που έχουν συνομολογηθεί μεταξύ της ∆ημοκρατίας και άλλων 

χωρών, στοχεύει ειδικότερα στην καταπολέμηση της παράνομης διακίνησης 

ναρκωτικών, του ξεπλύματος παράνομου χρήματος, του οργανωμένου εγκλήματος, της 

εμπορίας προσώπων, της τρομοκρατίας και άλλων σοβαρών εγκλημάτων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
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ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας στην οποία αναφέρεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 2.    

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας και της Ιρλανδίας για Καταπολέμηση του Οργανωμένου Εγκλήματος 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο;   

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και η σύμβαση κυρούται.   

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002»  

Παρόντες: 
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 Νίκος Κατσουρίδης, πρόεδρος  Σοφοκλής Φυττής 

 Κίκης Γιάγκου  Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Γιάννος Λαμάρης  Γιώργος Βαρνάβα 

 Νίκος Τορναρίτης Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Ανδρέας Παπαπολυβίου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 18 Οκτωβρίου 2002.  Στη συνεδρία αυτή 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, της Ένωσης 

Κοινοτήτων Κύπρου και της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΠΕΟ.  Οι συνδικαλιστικές 

οργανώσεις ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη 

συνεδρία της επιτροπής.   

  Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Κοινοτήτων 

Νόμου, έτσι ώστε οι κανονισμοί που εκδίδονται από κοινοτικό συμβούλιο και αφορούν 

το ποσοστό εισφοράς των μελών ή του συμβουλίου στο Ταμείο Προνοίας να μπορούν 

να προβλέπουν για αναδρομική ισχύ. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με 

τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 ∆εν υπάρχουν.  ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 116 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 

Νόμος του 2002»  

Παρόντες: 

 Νίκος Κατσουρίδης, πρόεδρος  Σοφοκλής Φυττής 

 Κίκης Γιάγκου  Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Γιάννος Λαμάρης  Γιώργος Βαρνάβα 

 Νίκος Τορναρίτης Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Ανδρέας Παπαπολυβίου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 18 Οκτωβρίου 2002.   
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  Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ρυθμίσεως 

Οδών και Οικοδομών Νόμου, για να διορθωθεί τυπογραφικό λάθος που παρεισέφρησε 

κατά τη δημοσίευσή του.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί την προτεινόμενη 

τροποποίηση, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου 

σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 ∆εν υπάρχουν.  ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση να ψηφιστεί το νομοσχέδιο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο 

Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη... 
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 Ναι, κύριε Πιττοκοπίτη. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Υπεβλήθη την τελευταία στιγμή από κάποιους... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία, να ακούμε το συνάδελφο. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, την τελευταία στιγμή υπεβλήθησαν από κάποιους συναδέλφους 

κάποιοι προβληματισμοί και, επειδή, όπως βλέπετε, τέσσερις συνάδελφοι από την 

κοινοβουλευτική μου ομάδα απουσιάζουν, θα παρακαλούσα θερμώς να αναβληθεί για 

δύο εβδομάδες, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για δύο βδομάδες; 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Μάλιστα.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ποιο είναι; 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Εκείνο που αφορά τον περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο Συντάξεων)... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, ναι.  Υπάρχει ένσταση;   

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Αναβάλλεται για δύο εβδομάδες. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί της Αναγνώρισης της Προσφοράς των 

Κυπρίων Εθελοντών κατά το Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι 
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ομόφωνη.   

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί της Αναγνώρισης της Προσφοράς των Κυπρίων 

Εθελοντών κατά το Β´ Παγκόσμιο Πόλεμο Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος  Σοφοκλής Φυττής 

 Ιωνάς Νικολάου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Θάσος Μιχαηλίδης  

 Τάκης Χατζηγεωργίου Αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων: 

 Γιάννος Λαμάρης Αντώνης Χατζηρούσος 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 2 Οκτωβρίου 2002.  Στη συνεδρία αυτή 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και 

του Παγκύπριου Συνδέσμου Πολεμιστών Β΄ Παγκόσμιου Πολέμου.  Ο Παγκύπριος 

Ελληνικός Σύνδεσμος Εθελοντών Πολεμιστών Ελληνικού Στρατού, παρ’ όλο που 

κλήθηκε, δεν κατέστη δυνατό να εκπροσωπηθεί στη συνεδρία, αλλά διαμήνυσε τη θέση 

του στην επιτροπή με γραπτό υπόμνημά του. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η αναγνώριση της προσφοράς των 

Κυπρίων εθελοντών στον αγώνα υπέρ της ελευθερίας και ειρήνης κατά το Β΄ Παγκόσμιο 

Πόλεμο.   

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου  Παιδείας και Πολιτισμού, μετά την 

αναγνώριση της προσφοράς Κυπρίων αγωνιστών σε άλλους αγώνες για την ελευθερία, 

την ειρήνη και τη δημοκρατία κρίθηκε αναγκαία και η επίσημη αναγνώριση της 

προσφοράς των Κυπρίων εθελοντών που πολέμησαν στο Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο. 
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Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο καθιδρύεται Επιτροπή Καταρτισμού και 

Τήρησης Μητρώου Κυπρίων Εθελοντών, η οποία θα είναι αρμόδια για τον καταρτισμό 

και την τήρηση Μητρώου Κυπρίων Εθελοντών.  Επίσης, προτείνεται η καθιέρωση της 

8ης Μαΐου κάθε χρόνου ως ημέρας μνήμης και τιμής και γίνεται πρόνοια για απονομή 

ηθικών αμοιβών στους Κυπρίους εθελοντές. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδέσμων των Κυπρίων εθελοντών πολεμιστών που 

παρευρέθηκαν στην εν λόγω συνεδρία ή που διαμήνυσαν γραπτώς τις απόψεις τους 

στην επιτροπή εξέφρασαν τη βαθιά τους ικανοποίηση για την απόφαση της κυπριακής 

πολιτείας να αναγνωρίσει την προσφορά τους για την ελευθερία και την παγκόσμια 

ειρήνη.  Όπως οι ίδιοι εκπρόσωποι επισήμαναν στην επιτροπή, οι προτεινόμενες 

ρυθμίσεις αφορούν τους Κυπρίους οι οποίοι μεταξύ της 3ης Σεπτεμβρίου 1939 και της 

15ης Αυγούστου 1945, αμφοτέρων των ημερομηνιών περιλαμβανομένων, κατετάγησαν 

στις Ένοπλες Συμμαχικές ∆υνάμεις της Μεγάλης Βρετανίας ή στο Κυπριακό Σύνταγμα ή 

στην Κυπριακή Εθελοντική ∆ύναμη ή στις ένοπλες δυνάμεις των άλλων συμμαχικών 

χωρών και υπηρέτησαν σ’ αυτές σε οποιοδήποτε χρόνο κατά το Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, θεωρώντας την αναγνώριση των Κυπρίων 

εθελοντών του Β΄ Παγκόσμιου Πολέμου ως οφειλόμενη τιμή σε αυτούς από την 

κυπριακή πολιτεία, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο όπως 

αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να ρωτήσω κάτι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆εν υπάρχει περίπτωση μετά από την ψήφιση αυτού του νόμου να έχουμε 

διπλωματικό επεισόδιο με τη Γερμανία ή την Ιταλία, έννεν;   

 Ευχαριστώ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Τούτο αφορά το επόμενο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η Γερμανία είπε πολλές φορές το “mea culpa” για τον πόλεμο αυτόν και τιμά, 

επίσης, τους αγωνιστές της αντίστασης κατά του χιτλεροφασισμού.  Συνεπώς, δεν 

υπάρχει κανένα θέμα.  Εγώ νομίζω ότι η δική μας η πολιτεία είναι αργοπορημένα που 

προβαίνει σ’ αυτή την πράξη.  Θα έπρεπε από πολύ καιρό να τιμώνται αυτοί οι 

άνθρωποι και επίσημα από την πολιτεία. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Αναγνώριση της προσφοράς των Κυπρίων Εθελοντών κατά το Β΄ Παγκόσμιο 

Πόλεμο.  Άρθρο 3. 

 Καθιέρωση της 8ης Μαΐου ως ημέρας μνήμης και τιμής.  Άρθρο 4. 

 Απονομή ηθικών αμοιβών.  Άρθρο 5. 

 Επιτροπή Καταρτισμού και Τήρησης Μητρώου Κυπρίων Εθελοντών.  Άρθρο 6. 

 Μητρώο Κυπρίων Εθελοντών.  Άρθρο 7.  
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 Εισηγήσεις Επιτροπής σχετικά με συντάξεις Κυπρίων Εθελοντών.  Άρθρο 8. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 1 μέχρι το 9 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 1 μέχρι το 9 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Αναγνώρισης της Προσφοράς των 

Κυπρίων Εθελοντών κατά το Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Για το υπ’ αριθμόν 12 θέμα, που είναι «Ο περί Καθιέρωσης της 14ης Σεπτεμβρίου 

Κάθε Έτους ως Επίσημης Ημέρας Μνήμης και Τιμής προς τους Πεσόντες κατά τη 

Μικρασιατική Καταστροφή του 1922 Νόμος του 2001», υπάρχει εισήγηση από τον 

εισηγητή για αναβολή.  Αναβάλλεται. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆εν υπάρχει εισήγηση από τον εισηγητή να αναβληθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έτσι λέει εδωπέρα. 
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Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Θα ζητήσομε εμείς, κύριε Πρόεδρε, αναβολή για μια εβδομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εδωπέρα αυτό λέει... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έν’ ξεχωριστό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, έτσι είχα, έτσι είχα... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ:  

 Εμένα μου διαβιβάστηκε, κύριε Πρόεδρε, ότι υπάρχει εισήγηση για αναβολή και 

ερωτήθηκα αν το δέχομαι.  Και εγώ είπα “εντάξει”, υπό τις συνθήκες που μου 

επεξηγήθηκαν, “εντάξει”. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Παρακαλώ θερμά όπως αναβληθεί για μία εβδομάδα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να μου επιτρέψετε να πούμε ότι αναβάλλεται και να μην καθορίσουμε χρονικό 

διάστημα, διότι θα ήθελα να το συζητήσουμε κιόλας λίγο αυτό το θέμα... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να το συζητήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...μέσα σ’ αυτές τις συνθήκες. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ∆ηλαδή να διευκρινίσουμε πότε εννά ’ρτει πίσω στην ολομέλεια, κύριε Πρόεδρε;  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, να το βάλουμε να το συζητήσουμε και πολύ ευχαρίστως την 
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άλλη εβδομάδα να ’ρτει.  ∆εν έχω καμία αντίρρηση.  Εάν κριθεί όμως σκόπιμο, μπορεί 

να πάει πίσω στις κοινοβουλευτικές ομάδες, να ανταλλάξουν απόψεις, με τρόπο έτσι 

πολύ σοβαρό και νούσιμο, να δούμε τι κάμνουμε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εν τζιαι διαφωνώ επί της ουσίας, κύριε Πρόεδρε.  Έχετε απόλυτο δίκαιο, αλλά η 

αναβολή... το να μετακινηθεί από την ολομέλεια και να πάει στις επιτροπές προϋποθέτει 

και προσδιορισμό του χρόνου ή συνεπάγεται...  ∆ιότι να μείνει εκκρεμές... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όχι διαδικαστικά.  Όπου εννά πάει, όπου θα συζητηθεί.  Όταν μείνει εκκρεμές -εγώ 

δεν είμαι ο εισηγητής- αλλά, όταν μείνει εκκρεμές, σημαίνει ότι είναι αδιευκρίνιστο πότε 

αναμένεται να ’ρτει πίσω.  Υπάρχει, από την πλευρά μου τουλάχιστον, ενδιαφέρον να 

γίνει συζήτηση και στην ολομέλεια επ’ αυτού του θέματος, κύριε Πρόεδρε.  Γι’ αυτό θα 

το εκτιμούσα, αν εβάλλετε ένα χρονικό όριο, ένα μήνα, δκυο μήνες, δεκαπέντε μέρες... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μετά την υποβολή του σχεδίου λύσης τζιαι πριν την εξεύρεση της λύσης! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ναι, ρε Νίκο, εντάξει! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Οι περί Εθελοντών Πενταετούς 
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Υποχρεώσεως του Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 

2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Εθελοντών Πενταετούς Υποχρεώσεως του Στρατού της 

∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Ομήρου, πρόεδρος  Αντώνης Καράς 

 Κώστας Κωνσταντίνου  Σωτήρης Σαμψών 

 Νίκος Κατσουρίδης Μάριος Ματσάκης 

 Κώστας Παπακώστας Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 17 Οκτωβρίου 2002.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Άμυνας και του ΓΕΕΦ. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 14 και 

27 του περί Στρατού της ∆ημοκρατίας Νόμου, σκοπείται, μεταξύ άλλων, η τροποποίηση 

των περί Εθελοντών Πενταετούς Υποχρεώσεως του Στρατού της ∆ημοκρατίας 

Κανονισμών, ώστε να καθοριστεί ο αριθμός των ημερών της άδειας ανάπαυσης την 

οποία δικαιούνται οι Εθελοντές Πενταετούς Υποχρεώσεως (ΕΠΥ) που εργάζονται με 

βάση την πενθήμερη εβδομάδα εργασίας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους 

του Υπουργείου Άμυνας, με βάση τους ισχύοντες κανονισμούς, οι ΕΠΥ μετά τη 

συμπλήρωση έξι μηνών υπηρεσίας δικαιούνται άδεια ανάπαυσης είκοσι δύο εργάσιμων 

ημερών το χρόνο.  Με την εισαγωγή της πενθήμερης εβδομάδας εργασίας από την 1η 

Ιανουαρίου του 2000, παραχωρείται σε αυτούς άδεια ανάπαυσης δεκαοκτώ εργάσιμων 

ημερών το χρόνο, χωρίς όμως να έχει προηγηθεί η τροποποίηση των ισχυόντων 
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κανονισμών.  Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας στην 

ετήσια έκθεσή της για το 2002 επισήμανε το γεγονός ότι το Υπουργείο Άμυνας 

παραχωρεί στους ΕΠΥ τον πιο πάνω αναφερόμενο αριθμό ημερών ως άδεια 

ανάπαυσης, χωρίς να υπάρχει αντίστοιχη ρύθμιση στους ισχύοντες κανονισμούς, γι’ 

αυτό και το Υπουργείο Άμυνας έκρινε σκόπιμο να καταθέσει στη Βουλή την υπό 

αναφορά τροποποίηση.  Επιπρόσθετα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται 

η τροποποίηση ορισμένων διατάξεων των βασικών κανονισμών, ώστε να αρθούν 

ορισμένες ασάφειες που παρατηρήθηκαν κατά την εφαρμογή τους. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 

υπό αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή 

τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν.  Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι κανονισμοί;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Οι περί Γενικού Συστήματος Υγείας (Έναρξη Ισχύος 

του Νόμου) Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Γενικού Συστήματος Υγείας (Έναρξη Ισχύος του Νόμου) 

Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Καράς, πρόεδρος Μάριος Ματσάκης 

 Ελένη Θεοχάρους Ζαχαρίας Κουλίας 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου ∆ώρος Θεοδώρου 
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 Κυριάκος Τυρίμος     

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο 

συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν την 24η και 31η Οκτωβρίου 2002.  Στην πρώτη 

συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε ο πρόεδρος του διοικητικού 

συμβουλίου του Γενικού Συστήματος Υγείας, καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Υγείας. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών είναι να τεθούν σε ισχύ ορισμένες διατάξεις 

της βασικής νομοθεσίας για το Γενικό Σύστημα Υγείας.  Συγκεκριμένα, ενεργοποιούνται 

τα άρθρα που ρυθμίζουν την ίδρυση και τους σκοπούς του οργανισμού, τη σύσταση 

επιτροπών, τον καθορισμό δικαιούχων, την ίδρυση του Ταμείου Ασφάλισης, τις 

δημοσιονομικές διατάξεις και τον καθορισμό κινήτρων για τη  σύσταση συνεταιρισμών, 

τις κοινοπραξίες γιατρών και τη σύσταση του ιατροσυμβουλίου. 

 Ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του Γενικού Συστήματος Υγείας και οι 

εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας δήλωσαν ότι είναι αναγκαίο να τεθούν σε ισχύ τα 

συγκεκριμένα άρθρα, ώστε να ενεργοποιηθούν οι μηχανισμοί που θα θέσουν τις βάσεις 

για την εφαρμογή του Γενικού Συστήματος Υγείας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 ∆εν υπάρχουν.  Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Εγκρίνονται οι κανονισμοί. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 15 και 16 έχουν κοινή έκθεση.  Τα θέματα είναι «Οι 

περί Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας - Θέσεις Επιθεωρητή Πλοίων Α΄ και Επιθεωρητή 
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Πλοίων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002» και «Οι περί Τμήματος Οδικών 

Μεταφορών - Θέση Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002».  Είναι 

ομόφωνη η έκθεση. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται 1.  «Οι περί Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας - Θέσεις Επιθεωρητή 

Πλοίων Α΄ και Επιθεωρητή Πλοίων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002» και 

2.  «Οι περί Τμήματος Οδικών Μεταφορών - Θέση Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου, πρόεδρος  Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Ιωνάς Νικολάου  Κώστας Παπακώστας 

 Μαρία Κυριακού  Άγις Αγαπίου 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς  Χρίστος Κληρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους υπό αναφορά κανονισμούς 

σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 24 και την 31η Οκτωβρίου 2002.  

Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι των Υπουργείων 

Οικονομικών (Υπηρεσία ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού) και Συγκοινωνιών και 

Έργων (Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας και Τμήμα Οδικών Μεταφορών) και της ΠΑΣΥ∆Υ. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 και 87 

των περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμων, σκοπείται η αναθεώρηση του υφιστάμενου από 

το 1990 σχεδίου υπηρεσίας για τις θέσεις Επιθεωρητή Πλοίων Α΄ και Επιθεωρητή στο 

Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας, ώστε να μπορούν οι  κάτοχοι των πιο πάνω θέσεων να 

επιθεωρούν και κυπριακά πλοία που βρίσκονται στο εξωτερικό, καθώς και πλοία με 

ξένη σημαία που βρίσκονται στην Κύπρο, στα πλαίσια και της προσπάθειας για 

εναρμόνιση της κυπριακής ναυτιλίας με τα ισχύοντα στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Με τους 
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ίδιους κανονισμούς σκοπείται, επίσης, και η τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τη 

θέση Τεχνικού στο Τμήμα Οδικών Μεταφορών, ώστε να μην απαιτείται, ως 

προαπαιτούμενο προσόν για διεκδίκηση της θέσης, η κατοχή άδειας οδηγού όλων των 

τύπων μηχανοκινήτων οχημάτων, γεγονός που δυσκολεύει την πλήρωση των κενών 

θέσεων, αλλά η άδεια αυτή να αποκτάται μέσα σε ένα χρόνο από την πρόσληψη του 

υπαλλήλου. 

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας, σε γραπτή επιστολή τους 

που κατέθεσαν στην επιτροπή, αναφέρουν ότι τα πιστοποιητικά ναυτικής ικανότητας 

πλοιάρχου εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες διεθνών συμβάσεων που επικύρωσε και η 

Κύπρος και οι κάτοχοί τους αποκτούν τέτοια προσόντα που τους επιτρέπουν να 

επιθεωρούν πλοία. 

 Με τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών συμφώνησαν όλοι οι 

παρευρισκόμενοι. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την έγκρισή τους, όπως έχουν τελικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 ∆εν υπάρχουν.  Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 15 κανονισμών;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 16 κανονισμών υπάρχει ένσταση;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει.  Οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Τα θέματα από τον αριθμό 17 μέχρι τον αριθμό 22 αποσύρονται από την 
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εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάσαμε στο τέλος της νομοθετικής εργασίας. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, να ακούμε ο ένας τον άλλο. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Μα η ατζέντα μας πάει ως το 32, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν υπάρχουν εκθέσεις.  Αναβάλλονται τα θέματα τούτα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχουν αποσυρθεί τα θέματα· όχι αναβάλλονται. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Είπατε “22”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχουν αποσυρθεί και τα άλλα.  Όσα είναι πάνω στην ατζέντα, τα υπόλοιπα, 

αποσύρονται.  Είναι παράλειψη εδώ.  Λοιπόν...  Για να πάρω την ευθύνη πάνω μου, 

δική μου παράλειψη.   

 Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Ο κατάλογος έχει 

διανεμηθεί. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 

έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  

από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1.  O περί της Εκλογής Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 
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Αντιπροσώπων στο Ευρωπαϊκό 

Κοινοβούλιο Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.305.2002) 

Υποθέσεων 

2.  Ο περί ∆ημοτικών και 

Κοινοτικών Εκλογών (Υπήκοοι 

Άλλων Κρατών Μελών) Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.306.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

3.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 

Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 

Θέσεις Προϊστάμενου 

Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού 

Προϊστάμενου 

Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.296.2002) 

Υγείας Νομικών 

4.  Οι περί Σπόρων (Τέλη) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.211.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

5.  Οι περί Σπόρων (Άδεια 

Λειτουργίας 

Σποροπαραγωγικής 

Επιχείρησης και Άδεια 

Εμπορίας Σπόρων) Κανονισμοί 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.210.2002) 

6.  Οι περί Σπόρων 

(∆ειγματοληψία) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.209.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

7.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας 

(Υπηρεσίες Εναέριας 

Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.115.2002) 

Eξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

8.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας 

(Γενικοί) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.116.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

9.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας 

(Αποδοχή Αλλοδαπών Αδειών 

Ιπτάμενου Τεχνικού 

Προσωπικού) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.117.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

10.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας 

(Αρχή Αδειών για Αεροπορικές 

Μεταφορές) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.118.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 



 41  

11.  Οι περί Υγιεινής του Κρέατος 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2)  

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.084.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

12.  Eτήσια έκθεση της Επιτρόπου 

∆ιοικήσεως για το έτος 2001. 

(Αρ. Φακ. 05.22.003.04) 

Επίτροπο ∆ιοικήσεως Επιτροπή Θεσμών, 

Αξιών και Επιτρόπου 

∆ιοικήσεως 

13.  Έγγραφα (αρ. 99/2002 και 

100/2002) σύμφωνα με τους 

περί Πρόσληψης Εκτάκτων 

Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 

Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 

του 1995 έως 2001. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

14. Έγγραφα (Θ. 38/2002, Θ. 

39/2002 και Θ. 40/2002) που 

αφορούν την εξαίρεση από την 

αναστολή πλήρωσης θέσεων 

πρώτου διορισμού στη δημόσια 

υπηρεσία, σύμφωνα με τους 

περί Αναστολής Πλήρωσης 

Θέσεων Πρώτου ∆ιορισμού στη 

∆ημόσια Υπηρεσία 

(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμους 

του 2000 έως 2001. 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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(Αρ. Φακ. 15.21.001) 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν 

από 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί της Κατοχύρωσης και της 

Προστασίας των ∆ικαιωμάτων 

των Ασθενών και περί Συναφών 

Θεμάτων Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.02.081.2002) 

 

Κυριάκο Τυρίμο 

εκ μέρους της 

κοινοβουλευτικής 

ομάδας ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες 

∆υνάμεις 

Ανθρωπίνων 

∆ικαιωμάτων  

2. Ο περί Ταφής (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.02.082.2002) 

 

Τάκη Χατζηγεωργίου  

εκ μέρους της 

κοινοβουλευτικής 

ομάδας ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες 

∆υνάμεις 

Εσωτερικών 

3. Ο περί Σχολικών Εφορειών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.02.083.2002) 

Πρόδρομο Προδρόμου, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας 

Παιδείας 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο, οι ερωτήσεις και απαντήσεις έχουν δοθεί γραπτώς. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.089 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 4 Νοεμβρίου 2002. 

 «Όπως έχω πληροφορηθεί υπάρχει μεγάλο πρόβλημα ελέγχου και επιτήρησης 

της θαλάσσιας περιοχής της Τηλλυρίας.  Επίσης, στην περιοχή αυτή με τα ιδιαίτερα 
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προβλήματα που αντιμετωπίζει, δραστηριοποιείται μεγάλος αριθμός ψαράδων, 

επαγγελματιών και ερασιτεχνών, χωρίς να υπάρχει οποιαδήποτε βοήθεια ή υποστήριξη 

και βεβαίως έλεγχος από το Τμήμα Αλιείας. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν υπάρχει σχέδιο για δημιουργία και λειτουργία σταθμού της Λιμενικής 

Αστυνομίας ή του Τμήματος Αλιείας ή και των δύο στον Κάτω Πύργο Τηλλυρίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.090 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 5 Νοεμβρίου 2002. 

 «Έχω παρατηρήσει ότι στην ιστοσελίδα του Περιφερειακού Γραφείου για την 

Ανατολική Μεσόγειο του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας (World Health Organization - 

Regional Office for the Easter Mediterranean) που εδρεύει στην Αίγυπτο δεν 

αναφέρεται όνομα επίσημου εκπροσώπου για την Κύπρο (επισυνάπτω αντίγραφο της 

συγκεκριμένης σελίδας).  Ως σύνδεσμος της Κύπρου με τον οργανισμό κατονομάζεται 

κάποιος ο οποίος φαίνεται να ανήκει στο μόνιμο επιτόπιο προσωπικό του οργανισμού. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

για τα ακόλουθα: 

1. Γιατί δεν έχει διοριστεί επίσημος εκπρόσωπος της Κύπρου στον εν λόγω 

οργανισμό; 

2. Βάσει ποιων κριτηρίων και από ποιους επελέγη ο υφιστάμενος σύνδεσμος της 

Κύπρου με τον οργανισμό αυτό;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.091 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 5 Νοεμβρίου 2002. 

 «Έχει περιέλθει στην αντίληψή μου ότι ορισμένα φάρμακα για διάφορες σπάνιες 

ασθένειες (π.χ. για παραπληγικούς) δεν παρέχονται από τις Φαρμακευτικές Υπηρεσίες 

του κράτους.  Ο μόνος τρόπος, για να προμηθευτούν οι ασθενείς αυτά τα φάρμακα, 
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είναι μέσω του ιδιωτικού τομέα.  Επιπλέον, το κόστος αυτών των φαρμάκων φαίνεται να 

είναι αρκετά ψηλό. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για το αν υπάρχει συγκεκριμένη πρόνοια ή διαδικασία για προμήθεια 

ή/και επιχορήγηση αυτών των φαρμάκων μέσω των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών του 

κράτους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.092 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 5 Νοεμβρίου 2002. 

 «Το νερό που συγκεντρώνεται στη λίμνη Παραλιμνίου εμπλουτίζει το υδροφόρο 

στρώμα της γύρω περιοχής.  Τα τελευταία χρόνια μεγάλη ποσότητα του νερού αυτού 

διοχετεύεται στη θάλασσα. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

εάν προτίθεται να λάβει συγκεκριμένα μέτρα, ούτως ώστε το νερό να αξιοποιηθεί προς 

όφελος των αγροτών της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.093 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 5 Νοεμβρίου 2002. 

 «Το φαινόμενο του “κραχτισμού” αποτελεί μεγάλη μάστιγα για την τουριστική 

βιομηχανία. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

για τα ακόλουθα: 

1. Υπάρχουν οιαδήποτε σχέδια για θέσπιση νομοθεσίας προς αντιμετώπιση του 

προβλήματος; 

2. Επί του παρόντος τι είδους πρακτικά μέτρα λαμβάνονται για απάμβλυνση του 

προβλήματος;» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.094 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 5 Νοεμβρίου 2002. 

 «Τα τελευταία χρόνια φαίνεται να υπάρχει αύξηση των κρουσμάτων βίας και 

εγκληματικότητας στην τουριστική περιοχή Αγίας Νάπας.  Υπάρχει αίτημα του δήμου 

Αγίας Νάπας όπως επανδρωθεί καλύτερα ο αστυνομικός σταθμός Αγίας Νάπας, ώστε 

να γίνεται καλύτερη αστυνόμευση της περιοχής. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

εάν και πώς προτίθεται να ικανοποιήσει αυτό το αίτημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.095 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 5 Νοεμβρίου 2002. 

 «Έντονη ανησυχία προκαλούν τα σχεδόν καθημερινά κρούσματα βίας που 

παρουσιάζονται στην κυπριακή κοινωνία.  Ενδεικτικά αναφέρω την έξαρση της βίας στα 

γήπεδα, στην οικογένεια, στα σχολεία κτλ. 

 Ο Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας [World Health Organization (WHO)] δημοσίευσε 

πρόσφατα, 3 Οκτωβρίου 2002, την πρώτη στο είδος της έκθεση για τη βία και την υγεία 

(World Report on Violence and Health).  Στην έρευνα, που διενεργήθηκε σε εβδομήντα 

χώρες, λήφθηκαν υπόψη όλες οι μορφές βίας, από τη σεξουαλική παρενόχληση έως τη 

βία σε βάρος ηλικιωμένων ατόμων.  (Επισυνάπτεται αντίγραφο-περίληψη). 

 Το αξιοσημείωτο της έρευνας είναι ότι ορίζει τη βία ως ένα πρόβλημα δημόσιας 

υγείας που μπορεί να προληφθεί.  Στην έκθεση γίνονται και συγκεκριμένες πρακτικές 

προτάσεις για την κάθε μορφή βίας που έχει μελετηθεί.  Αυτές οι εισηγήσεις 

απευθύνονται προς τις εθνικές κυβερνήσεις, για να αξιοποιηθούν ως κατευθυντήριες 

γραμμές πάνω στις οποίες θα μπορούσε να χαραχτεί μια ολοκληρωμένη εθνική 

πολιτική για πρόληψη και αντιμετώπιση κάθε μορφής βίας. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 
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Αντιπροσώπων αν και με ποιο τρόπο σκοπεύει να αξιοποιήσει την εν λόγω έκθεση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.035, ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με τη δημιουργία λατομικής ζώνης στην περιοχή Ιδαλίου, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 

και Περιβάλλοντος, γνωρίζοντας το χρόνιο πρόβλημα έλλειψης πρώτης ύλης για την 

τουβλοποιία και μετά από σχετικό αίτημα του Συνδέσμου Κατασκευαστών Τούβλων, 

ερεύνησε συγκεκριμένη έκταση στην περιοχή Ιδαλίου, που αποτελείται από μάργες, για 

να διαπιστώσει κατά πόσο το υλικό αυτό διαθέτει τις αναγκαίες γεωλογικές, φυσικές και 

μηχανικές, ιδιότητες, για να μπορεί να χρησιμοποιηθεί ως πρώτη ύλη για την παραγωγή 

τούβλων και κεραμιδιών.  Η έρευνα που έγινε σε γνωστή γεωλογική βάση περιλάμβανε 

δίκτυο γεωτρήσεων, γεωλογική περιγραφή των γεωτρήσεων και χημικές αναλύσεις 

αντιπροσωπευτικών δειγμάτων από τις γεωτρήσεις.  Τα αποτελέσματα της έρευνας 

έδειξαν ότι η περιοχή Ιδαλίου διαθέτει σημαντικές ποσότητες κατάλληλου υλικού, ικανού 

να καλύψει τις ανάγκες της βιομηχανίας τούβλων.  Το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης 

ενημέρωσε σχετικά το Σύνδεσμο Κατασκευαστών Τούβλων, που αντιμετωπίζει σοβαρά 

προβλήματα εξασφάλισης κατάλληλης πρώτης ύλης.  Η επιλογή της περιοχής ως της 

πλέον κατάλληλης έγινε με βάση όχι μόνο γεωλογικά κριτήρια, που είχαν ασφαλώς 

δεσπόζουσα θέση, αλλά και άλλα πλεονεκτήματα που προσφέρει, όπως η μικρή 

απόσταση από τα κέντρα παραγωγής (τουβλοποιεία) και από τα κέντρα κατανάλωσης 

(Λευκωσία, μεγάλες αγροτικές κοινότητες, γειτονία με τον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-

Λεμεσού). 
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 Ο Σύνδεσμος Κατασκευαστών Τούβλων επέδειξε ενδιαφέρον και απέστειλε προς 

το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος σχετική επιστολή, με 

ημερομηνία 10 Ιουλίου 2002, με την οποία ζητούσε όπως η εν λόγω περιοχή κηρυχθεί 

λατομική ζώνη, ενώ, παράλληλα, υπέβαλε και τη σχετική προκαταρκτική μελέτη 

περιβαλλοντικών επιπτώσεων από τη δημιουργία λατομείου στην περιοχή που 

ερευνήθηκε, για να εξεταστεί από το υπουργείο. 

 Αντίγραφα της μελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων έχουν αποσταλεί από το 

υπουργείο στις αρμόδιες υπηρεσίες για μελέτη.  Εκκρεμεί η αξιολόγηση της μελέτης από 

την αρμόδια τεχνική επιτροπή. 

 Μέχρι στιγμής το υπουργείο δεν έχει αποφασίσει και δεν έχει υποβάλει σχετική 

πρόταση για δημιουργία λατομικής ζώνης στην περιοχή Ιδαλίου για εξόρυξη αργίλου για 

ικανοποίηση των αναγκών της βιομηχανίας τούβλων.  Το θέμα μελετάται από το 

υπουργείο και τις αρμόδιες υπηρεσίες του (Υπηρεσία Περιβάλλοντος, Τμήμα 

Γεωλογικής Επισκόπησης, Τμήμα Γεωργίας και Υπηρεσία Μεταλλείων). 

 Το θέμα της χωροταξικής μελέτης θα μελετηθεί από το  Τμήμα Πολεοδομίας και 

Οικήσεως, εφόσον γίνει η σχετική πρόταση από το υπουργείο για τη δημιουργία 

λατομικής ζώνης.»    

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Υγείας κ. Φρίξου 

Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.106, ημερομηνίας 25 Απριλίου 2002, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Σχετικά με επικίνδυνη ουσία σε γαρίδες της Άπω Ανατολής, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Οι υπηρεσίες μας ενημερώθηκαν για την ύπαρξη του εν λόγω προβλήματος μέσω 

του συστήματος Ταχείας Ανταλλαγής Πληροφοριών για τα Τρόφιμα, γνωστού ως 

RASFF, από τον Ιανουάριο του 2002.  Αμέσως διαβιβάστηκαν σχετικές οδηγίες σε όλες 
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τις επαρχίες για τη λήψη συγκεκριμένων μέτρων από τους Υγειονομικούς Επιθεωρητές 

που ασκούν υγειονομικό έλεγχο στα εισαγόμενα τρόφιμα, συμπεριλαμβανομένης και 

δειγματοληψίας για έλεγχο υπολειμμάτων χλωραμφαινικόλης. 

 Τα πρώτα δείγματα γαρίδων τα οποία πάρθηκαν από τις αποθήκες εισαγωγέων, 

έχουν σταλεί τον περασμένο Φεβρουάριο στο Γενικό Χημείο Κύπρου για σχετικές 

αναλύσεις.  Ακολούθως και μέχρι τον περασμένο Αύγουστο διεξαγόταν έλεγχος σε όλα 

τα εισαγόμενα φορτία γαρίδων κυρίως από τις επηρεαζόμενες χώρες. 

 Σύμφωνα με τα επίσημα αποτελέσματα που μας έχουν σταλεί από το Γενικό 

Χημείο Κύπρου, μέχρι στιγμής δεν έχει εντοπιστεί ύπαρξη χλωραμφαινικόλης σε 

οποιαδήποτε δείγματα γαρίδων. 

 Οι υπηρεσίες μας παρακολουθούν τις εξελίξεις επί του θέματος και ανάλογα 

διαμορφώνουν και τα μέτρα που πρέπει να λαμβάνονται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.162, ημερομηνίας 

25 Ιουλίου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης 

Παπαδοπούλου. 

 «Αναφορικά με το δρόμο Κοκκινοτριμιθιάς-Αστρομερίτη, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Ο υφιστάμενος δρόμος Κοκκινοτριμιθιάς-Αστρομερίτη βελτιώνεται σταδιακά στα 

πλαίσια του προϋπολογισμού κάτω από το κεφάλαιο 21.04.3, άρθρο 31.837. 

 Στις 23 Μαΐου 2002 συμπληρώθηκε και παραδόθηκε στην κυκλοφορία το τμήμα 

του υφιστάμενου δρόμου Ακακίου-Περιστερώνας, μήκους 912 μ., από τις δασικές 

βιομηχανίες προς Περιστερώνα, περιλαμβανομένης και της διαπλάτυνσης της 

υφιστάμενης γέφυρας στη βόρεια πλευρά έναντι ποσού συμβολαίου ύψους £254.601.

 Το τμήμα του υφιστάμενου δρόμου Περιστερώνας-Αστρομερίτη από τη συμβολή 



 49  

προς το νεκροταφείο Περιστερώνας μέχρι την είσοδο του Αστρομερίτη, μήκους 2 χμ., 

έναντι δαπάνης ύψους £631.092, αναμένεται να συμπληρωθεί ουσιαστικά μέχρι τέλος 

Νοεμβρίου 2002. 

 Στο συμβόλαιο του έργου λήφθηκε πρόνοια για λήξη των εργασιών στις 10 Ιουνίου 

2002, πριν από την έναρξη της τουριστικής περιόδου, ώστε να μην παρακωλύεται η 

κυκλοφορία.  Ωστόσο, λόγω προβλημάτων που προέκυψαν κυρίως από την ανάγκη 

προστασίας του υφιστάμενου δικτύου της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, το έργο 

παρουσίασε καθυστέρηση, με αποτέλεσμα η συμπλήρωση των εργασιών να μετατεθεί 

για το τέλος Νοεμβρίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.053, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 

2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με την αίτηση της εταιρείας “Πίπης Φαρμ Λτδ” για ανέγερση 

πτηνοσφαγείου σε τεμάχιο στην Κοκκινοτριμιθιά, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η ανάπτυξη δεν εμπίπτει στις περιπτώσεις των αιτήσεων που καταγράφονται στο 

Παράρτημα 3 των περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Παρεκκλίσεις) Κανονισμών του 

1999 για τις οποίες απαιτείται η διεξαγωγή δημόσιας ακρόασης.  Η αίτηση αφορά 

ιδιωτικό πτηνοσφαγείο και όχι περιφερειακό. 

 Το Συμβούλιο Μελέτης Παρεκκλίσεων, κατά τη μελέτη της αίτησης, έκρινε ότι δε 

συντρέχει οποιοσδήποτε λόγος που να δικαιολογεί τη δημόσια συμμετοχή στη λήψη 

απόφασης.  Συναφώς, αναφέρεται ότι δεν υποβλήθηκαν παραστάσεις στην 

Πολεοδομική Αρχή εναντίον της αιτούμενης παρέκκλισης μετά τη δημοσίευση 

γνωστοποίησης της ανάπτυξης σε δύο καθημερινές εφημερίδες και την ανάρτησή της 

στο γραφείο της Πολεοδομικής Αρχής, σύμφωνα με τον Κανονισμό 12 των 

προαναφερόμενων κανονισμών. 
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 Όσον αφορά την ένσταση του κοινοτικού συμβουλίου Μάμμαρη για τη 

χωροθέτηση του υπό αναφορά πτηνοσφαγείου στην κοινότητά τους, αυτή έγινε 

αποδεκτή και αποφασίστηκε η χωροθέτηση της ανάπτυξης σε μέρος του κρατικού 

τεμαχίου που εμπίπτει στη διοικητική περιοχή Κοκκινοτριμιθιάς, για την οποία το 

κοινοτικό συμβούλιο έδωσε τη συγκατάθεσή του. 

 Η αίτηση της εταιρείας “Πίπης Φαρμ Λτδ” για χορήγηση πολεοδομικής άδειας κατά 

παρέκκλιση των προνοιών της ∆ήλωσης Πολιτικής έχει εγκριθεί μαζί με άλλες αιτήσεις 

από το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφαση με αρ. 55.658 και ημερομηνία 16 Μαΐου 

2002, η οποία δημοσιεύθηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας στις 14 Ιουνίου 

2002. 

 Η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου μαζί με τα υπηρεσιακά σημειώματα προς 

το Συμβούλιο Μελέτης Παρεκκλίσεων, καθώς και οι αιτιολογημένες εισηγήσεις του 

Συμβουλίου Μελέτης Παρεκκλίσεων προς το Υπουργικό Συμβούλιο έχουν αποσταλεί σε 

σας με την επιστολή μου με αρ. 179/99/∆/25 και ημερομηνία 16 Ιουλίου 2002, σύμφωνα 

με τις πρόνοιες του Κανονισμού 18(2) των προαναφερομένων κανονισμών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Ουράνιου Ιωαννίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.061, 

ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2002, της βουλευτού εκλογικής  

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένης Μαύρου. 

 «Αναφορικά με την απουσία εξειδικευμένου νοσηλευτικού προσωπικού στο Ειδικό 

Σχολείο Ευαγγελισμός Γερίου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει διαπιστώσει, μέσα από τις επισκέψεις 

των αρμοδίων λειτουργών του και από αναφορές του διευθυντή του σχολείου και του 

συνδέσμου γονέων, την ανάγκη της συνεχούς παρουσίας νοσηλευτή στο Ειδικό Σχολείο 

Ευαγγελισμός. 
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 Η παρουσία νοσηλευτή στο σχολείο κρίθηκε απαραίτητη, γιατί πολλά από τα 

σαράντα τέσσερα παιδιά ηλικίας έξι μέχρι δεκαοκτώ χρονών που φοιτούν στο Ειδικό 

Σχολείο χρειάζονται νοσηλευτική φροντίδα, λόγω της φυσικής κατάστασης στην οποία 

βρίσκονται και των προβλημάτων υγείας που αντιμετωπίζουν. 

 Συγκεκριμένα: 

1. Τέσσερα παιδιά εκδηλώνουν σοβαρές κρίσεις επιληψίας και χρειάζονται φάρμακα 

ή υπόθετα, για να συνέλθουν.  Μερικές φορές χρειάστηκε να μεταφερθούν τα 

παιδιά στις Πρώτες Βοήθειες του Γενικού Νοσοκομείου για άμεση αντιμετώπιση 

της επιληπτικής τους κρίσης. 

 Η χορήγηση της φαρμακευτικής αγωγής, π.χ. Valium Rectant, παρέχεται από 

ανειδίκευτο προσωπικό, με αποτέλεσμα να υπάρχει ο κίνδυνος σοβαρών 

παρενεργειών (όπως π.χ. άπνοια). 

2. Τέσσερα παιδιά παίρνουν καθημερινά ηρεμιστικά φάρμακα ή φάρμακα κατά της 

υπερκινητικότητας. 

3. Επτά παιδιά έχουν πρόβλημα δυσκαταποσίας και δυσκολεύονται να πάρουν το 

πρόγευμα, που παρέχεται στο σχολείο.  Το προσωπικό που αναλαμβάνει να 

δώσει το πρόγευμα σ’ αυτά τα παιδιά διακατέχεται από το άγχος και την αγωνία 

μήπως δημιουργηθούν ανεπιθύμητες καταστάσεις πνιγμού των παιδιών αυτών. 

4. Τέσσερα παιδιά υποφέρουν από εγκεφαλική παράλυση και βρίσκονται 

καθηλωμένα σε αναπηρικά καροτσάκια. 

 Ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού κ. Ουράνιος Ιωαννίδης με επιστολή του 

προς τον Υπουργό Υγείας, με ημερομηνία 6 Νοεμβρίου 2000, ζήτησε την επείγουσα 

παραχώρηση νοσηλευτή στο Ειδικό Σχολείο Ευαγγελισμός, κάτι το οποίο, δυστυχώς, 

δεν υλοποιήθηκε μέχρι τώρα. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού επανήλθε με νέα επιστολή του γενικού 
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διευθυντή προς το Υπουργείο Υγείας, με ημερομηνία 8 Απριλίου 2002, με την οποία 

τόνιζε και πάλι το επείγον του θέματος και ζητούσε τα ακόλουθα: 

1. Τοποθέτηση νοσηλευτή στον Ευαγγελισμό, ο οποίος θα παρέχει τα φάρμακα και 

τις πρώτες βοήθειες σε περίπτωση πνιγμού ή επιληψίας ή σοβαρού τραυματισμού 

των παιδιών. 

2. Κάλυψη του σχολείου από ιδιωτικό ή κυβερνητικό γιατρό που εργάζεται στην 

περιοχή Γερίου και ο οποίος ανά πάσα στιγμή θα μπορεί να σπεύσει τάχιστα στο 

σχολείο, όταν κληθεί, για να παράσχει τις πρώτες βοήθειες. 

3. Οργάνωση σειράς μαθημάτων πρώτων βοηθειών για το προσωπικό του σχολείου, 

το οποίο είναι πρόθυμο να παρακολουθήσει τέτοια σεμινάρια.  Κυρίως, τα 

μαθήματα θα πρέπει να αφορούν την εκπαίδευσή τους στη σίτιση παιδιών με 

δυσκαταποσία, στην παροχή πρώτων βοηθειών σε περίπτωση πνιγμού και στην 

αντιμετώπιση επιληπτικών κρίσεων και άλλων προβλημάτων υγείας.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση... 

 Ο κ. Λυσσαρίδης εζήτησε κάτι; 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Απλώς θέλω να θέσω ένα θέμα διαδικασίας.  Θα κλείσει η συζήτηση για το ΧΑΚ 

σήμερα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Αν θα κλείσει σήμερα, έχω μία συγκεκριμένη εισήγηση.  Για να μην παραμείνουμε 

σε θεωρητικολογία, δεδομένου ότι έγιναν αρκετές εισηγήσεις για μέτρα, μία επιτροπή 

από όλους τους εκπροσώπους των εν τη Βουλή κομμάτων να μελετήσει τι είδους 
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εισηγήσεις έχουν γίνει από διάφορους ομιλητές και να επανέλθει το θέμα, όχι για 

συζήτηση πλέον, αλλά για υιοθέτηση ή απόρριψη των μέτρων τα οποία διάφοροι 

βουλευτές έχουν εισηγηθεί.  Αυτή είναι η εισήγησή μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Υπάρχουν απόψεις; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συμφωνούμε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να μεν κάνουμε συζήτηση άλλη; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, συζήτηση θα κάνουμε... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μετά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...θα γίνει η συζήτηση, να τελειώσει, αλλά η κατάληξη της συζήτησης...  Νομίζω ότι 

είναι λογική η πρόταση.  ∆εν ξέρω κατά πόσο θα το αφήσουμε στις επιτροπές που 

ασχολούνται, κύριε Λυσσαρίδη, ή θα γίνει ειδική επιτροπή.  Νομίζω, επειδή 

ασχολήθηκαν σε τόσο βάθος αυτές οι επιτροπές, θα μπορούσαν να ενδιατρίψουν και εις 

τις εισηγήσεις και να φέρουν την πρόταση για τα πιθανά μέτρα.   

 Εγκρίνεται. 

 Λοιπόν, να προχωρήσουμε τώρα στην τελική συζήτηση, δηλαδή στους 

τελευταίους ομιλητές.  Έχω πληροφορηθεί ότι έχει αποσυρθεί ο κ. Αριστοφάνης 

Γεωργίου, έχει καταθέσει την ομιλία του ένα βαρύ πυροβολικό, ο κ. Κίκης Γιάγκου, και 

έμειναν στον κατάλογο ο κ. Σταύρος Ευαγόρου, ο κ. Λιλλήκας, η κ. Κυριακού και ο κ. 

Κουλίας.   
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∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Και ο Λευτέρης Χριστοφόρου. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Άλλο βαρύ πυροβολικό! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, δεν ήταν καταγραμμένος ο Λευτέρης, ρε παιδιά! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έννεν μέσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν είναι δηλωμένος ο Λευτέρης. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εσφαλμένως... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εσφαλμένως, δε σε δήλωσαν οι συνάδελφοί σου! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Οι της κοινοβουλευτικής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Λυσσαρίδη. 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχω την εντύπωση ότι δεν μπορούν να κατατίθενται ομιλίες, διότι από τα 

λεγόμενα ενός συναδέλφου είναι δυνατό να προκύψει συζήτηση.  Γι’ αυτό θα 

παρακαλούσα ή να αποσυρθεί ή να εκτεθεί ενώπιον του σώματος η οποιαδήποτε 

ομιλία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν έχουν ξανακατατεθεί σ’ αυτή τη Βουλή ομιλίες στο Κεφάλαιο ∆΄; 
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ε, να επιλέξει η κοινοβουλευτική ομάδα του κ. Κίκη και ο κ. Κίκης Γιάγκου 

τι θα κάνει.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θέλαμε μεταξύ άλλων να διευκολύνουμε τη συζήτηση.  Εν 

τοιαύτη περιπτώσει, και από τη στιγμή που έχουν προκύψει και ομιλητές που δεν ήταν 

γραμμένοι στον κατάλογο, θα μιλήσει ο κ. Γιάγκου, με την παράκληση ένα μέρος της 

ομιλίας του να το καταθέσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, πώς θα το καταθέσει;  Θα τελειώσει την ομιλία του ως ένα... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εννοώ, κύριε Πρόεδρε, να είναι πιο σύντομη η ομιλία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, εντάξει.  Λοιπόν, για να μην τρώμε χρόνο, σας παρακαλώ και για αυτά 

τα... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και θα είναι ο πρώτος ομιλητής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν...  Ναι. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Αν επιτρέπεται, για να υπάρξει συναίνεση και να υπάρξει και αίσιο τέλος, δηλαδή 

να μην υπάρξει στο σώμα κούραση και αποψίλωση και τελικά να μείνουμε δυο-τρία 
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άτομα, να υπάρξει ισοτιμία όσον αφορά τον αριθμό των ομιλητών και ίσος χρόνος, 

δηλαδή κάθε ομιλία να είναι δέκα λεπτά επί παραδείγματι, με αποτέλεσμα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, δεν αρχίζει τώρα η συζήτηση· τώρα τελειώνει η συζήτηση.  

Παρακαλώ!  Αυτές οι εισηγήσεις δεν προσθέτουν και δεν τις θεωρώ εποικοδομητικές, με 

όλο το σεβασμό και την αγάπη.  

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ σας διαβεβαιώνω ότι εμένα με συμφέρει να είναι 

απεριόριστος ο χρόνος! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα δε θα είναι απεριόριστος ο χρόνος· σας διαβεβαιώ και εγώ!  Ο κάθε ομιλητής... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Τούτα που κάμνει ο Λευτέρης έν’ πονηρκές!  Αν ήθελες να ήσουν δίκαιος, 

Λευτέρη, έπρεπε να πεις:  «Περιορισμός σε λέξεις και όχι σε χρόνο»! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εάν συμφωνούμε να μην υπάρχουν δευτερολογίες, εμείς δε θα διαφωνήσουμε να 

περιοριστούμε σε ίσο αριθμό ομιλητών. 

 ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, τότε εκατάλαβες, αλλά εννά μιλήσει ο κ. Γιάγκου!  Εντάξει!  Οκέι!  Εντάξει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, θα θέσω στο σώμα...  ∆ε μου αρέσουν αυτά τα πράματα και το 

λέω με όλο το σεβασμό προς όλους τους συναδέλφους.  Θα θέσω στο σώμα να 

εγκρίνει...  Υπήρχε ένας κατάλογος, προστίθεται και ο κ. Λευτέρης Χριστοφόρου.  

Καλώς όρισε!  Τελειώνουμε με αυτό τον κατάλογο... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Σύμφωνοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...με την έκκληση οι ομιλητές να περιοριστούν μάξιμουμ στα είκοσι λεπτά. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για να τελειώσουμε, διότι δε θα τελειώσουμε ούτε απόψε και προειδοποιώ το 

σώμα ότι πάμε να εκφυλίσουμε άθελά μας ένα θέμα για το οποίο έγινε τόσος ντόρος και 

λέχθηκαν τόσα πολλά και από την επιτροπή στη διάρκεια των συζητήσεων.  Κατατέθηκε 

αυτή η πολυσέλιδη έκθεση και συζητούμε εδώ και κάμποσο καιρό.  Συμφωνούμε, κυρίες 

και κύριοι συνάδελφοι; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Συμφωνούμε, συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συμφωνούμε!  Λοιπόν, ο κ. Κίκης Γιάγκου, παρακαλώ, να ανοίξει τον κατάλογο, το 

χορό. 

Κ. ΓΙΑΓΚΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες, κύριοι συνάδελφοι, 

 Είμαστε μάρτυρες του μεγαλύτερου οικονομικού εγκλήματος στην ιστορία του 

τόπου μας, που ξεπερνά τα £2 δις, με θύματα πέρα από ογδόντα χιλιάδες οικογένειες.  

Το χρηματιστηριακό έγκλημα συντελέστηκε με την ανοχή της κυβέρνησης, του  

Υπουργού Οικονομικών, και τη συμμετοχή των χρηματιστηριακών αρχών, του   

διοικητικού συμβουλίου του χρηματιστηρίου, της μέχρι τότε αστελέχωτης Επιτροπής  

Κεφαλαιαγοράς, της διοίκησης της Κεντρικής Τράπεζας, των προέδρων των τραπεζών, 

των μέσων μαζικής ενημέρωσης, κάποιων βουλευτών εκδοτών οικονομικών 

εφημερίδων, της ΟΕΒ, του ΚΕΒΕ και του εκλεγμένου, με τριάντα πέντε ψήφους, 

προέδρου των επενδυτών Άλκη Αργυρίδη.  Όλοι τους αναμείχθηκαν ή βοήθησαν ή 

επωφελήθηκαν από το χρηματιστήριο μαζί με μια ομάδα άλλων μεγαλοαπατεώνων, 

διοικητών εταιρειών και χρηματιστών, σε βάρος ενός ολόκληρου λαού.  

 Ιδιαίτερη αναφορά θα κάνω σε συνάδελφο, εκδότη οικονομικής εφημερίδας, που 

μέσα από άρθρα έδινε συμβουλές και παρότρυνε ανυποψίαστους ανθρώπους να 

επενδύουν και να χάσουν τα λεφτά τους στο χρηματιστήριο.  Κάνω αυτή την ιδιαίτερη 

μνεία, γιατί ο συνάδελφος όφειλε, τουλάχιστο, να σιωπήσει, αντί να κατηγορεί τους 

πάντες και τα πάντα για το σκάνδαλο του χρηματιστηρίου.   

 Στους ώμους των επενδυτών έπεσε το βάρος της διάσωσης του τραπεζικού 

συστήματος, το βάρος διάσωσης περίπου εξήντα καταχρεωμένων προβληματικών 

εταιρειών, το βάρος της διάσωσης των τριών μεγαλύτερων τραπεζών, στις οποίες, 

μέχρι το 1999, εκκρεμούσαν γύρω στα £800 εκατομ. προβληματικά δάνεια.  Για  χρόνια  

οι  τρεις μεγάλες τράπεζες παραχωρούσαν δάνεια σε εταιρείες που δεν είχαν τη 

δυνατότητα να τα αποπληρώσουν.  Οι διευθυντές και διοικητικοί σύμβουλοι τραπεζών 

παραχωρούσαν δάνεια σε διάφορα πρόσωπα ή εταιρείες με κριτήρια μη αντικειμενικά.  

Ως αποτέλεσμα, μερικές απ’ αυτές, λόγω κακοδιαχείρισης, δεν είχαν τη δυνατότητα να 
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τα αποπληρώσουν.   

 Φθάσαμε στο 1999, όπου, με την προοπτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και το 

άνοιγμα της αγοράς, ήταν πλέον ορατά τα προβλήματα, λόγω του ανταγωνισμού ή του 

εντεινόμενου ανταγωνισμού.  Εταιρειών που δυσκολεύονταν σε μια κλειστή οικονομία, 

όπως η δική μας, τα προβλήματα θα αυξάνονταν σε μια ανοικτή, πλέον, πιο 

ανταγωνιστική αγορά.  Οι τρεις μεγάλες εμπορικές τράπεζες, η Τράπεζα Κύπρου, η 

Λαϊκή Τράπεζα  και η Ελληνική Τράπεζα, παραχώρησαν δάνεια πέραν των £800 

εκατομ., τα οποία ήταν προβληματικά, με περιορισμένη δυνατότητα αποπληρωμής, σε 

εταιρείες που ασχολούνταν στους τομείς της βιομηχανίας, του εμπορίου, της ανάπτυξης 

ακινήτων και τουρισμού.  Ενδεικτικά, αναφέρω ότι δέκα εταιρείες και επιχειρηματίες 

χρωστούσαν στις τράπεζες πέραν των £400 εκατομ.  Εάν οι τράπεζες πίεζαν να 

αποπληρωθούν,  σύμφωνα με  τους  όρους δανειοδότησης, όλες αυτές οι εταιρείες θα 

οδηγούνταν σε χρεοκοπία και, κατ’ επέκταση, το πρόβλημα θα επεκτεινόταν και στις 

τράπεζες, με αποτέλεσμα  τον  κίνδυνο  κατάρρευσης  του τραπεζικού συστήματος και 

της οικονομίας στην Κύπρο. 

 Το πρώτο στάδιο του εγκλήματος ήταν η δημιουργία εύφορου κλίματος στο 

χρηματιστήριο.  Το εύφορο κλίμα άρχισε να καλλιεργείται στις αρχές του 1999, πρώτα 

με την εξαγορά των ασφαλιστικών εταιρειών Σιακόλα από τη Λαϊκή Τράπεζα.  Με αυτό 

τον τρόπο πληρώθηκαν τα χρέη Σιακόλα προς την Τράπεζα Κύπρου. Ακολούθησε η 

γνωστή σε όλους δημοσιοποίηση της εταιρείας “Louis”.  Στη συνέχεια, η Τράπεζα 

Κύπρου, όπως είμαι σε θέση να γνωρίζω, για να επιταχύνει τη διαδικασία ένταξης 

εταιρειών στο ΧΑΚ, δημιούργησε ομάδα ετοιμασίας ενημερωτικών δελτίων στα κεντρικά 

γραφεία της, στην Αγία Παρασκευή, όπου και ετοιμάστηκαν τα ενημερωτικά δελτία 

διάφορων εταιρειών.  Αυτό έγινε, παρά το γεγονός ότι η αποκλειστική ευθύνη για 

ετοιμασία ενημερωτικών δελτίων ανήκει στη CISCO. 
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 Στην πορεία εφαρμογής του σχεδίου επωφελήθηκαν και άλλοι. Οι χρηματιστές 

εκμεταλλεύτηκαν στο έπακρον την ευκαιρία, μέσα στο πρώτο εξάμηνο του 1999, με την 

ανοχή των αρχών του ΧΑΚ, που τους επέτρεπαν να παρανομούν ανενόχλητοι.  Είναι 

πολύ βαριά κατηγορία που δεν μπορεί ν’ αποδειχθεί.  ∆ε βάλαμε τέτοιο θέμα  στο 

πόρισμα.  Όπως εξελίσσονταν τα ζητήματα, δόθηκε η ευκαιρία σε χρηματιστηριακά 

γραφεία, όπως CLR, SUPHIRE, SHARELINK και άλλα, να εισαχθούν στο ΧΑΚ και να 

δημιουργήσουν επενδυτικές εταιρείες, μαζεύοντας εκατοντάδες χιλιάδες λίρες. 

 Μέσα στο 2000, η καθυστέρηση που παρατηρήθηκε στην εισαγωγή της Τράπεζας, 

Κύπρου στο Χρηματιστήριο Αθηνών και η δημοσιοποίηση της Λαϊκής Επενδυτικής,   

μαζί με την αντίσταση Σορόκου, που καθυστέρησε την εισαγωγή πολλών φούσκων που 

σχεδίασαν να εισαγάγουν οδήγησε τους κυρίους προέδρους των τραπεζών να 

προβαίνουν σε απαράδεκτες δηλώσεις, να επιστρατεύουν τον Υπουργό Οικονομικών 

και το διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας και όλοι μαζί, διαδοχικά, να προβαίνουν σε 

δηλώσεις που απέληξαν σε βάρος των επενδυτών.  Γίνονταν συσκέψεις μεταξύ τους και 

μεθόδευση δημοσιότητας περί μέτρων, περί παρεμβάσεων για ανάκαμψη του ΧΑΚ το 

καλοκαίρι του 2000.  Οι δηλώσεις των προέδρων των τραπεζών, καθώς και των 

Ρολόγη, Τάκη Κληρίδη,  Μεταξά, Χαραλάμπους και άλλων υποβοήθησαν στην 

περαιτέρω σύγχυση των επενδυτών, τόσο από χρηματιστές όσο και από διοικητικούς 

συμβούλους    μεγαλομετόχους εισηγμένων εταιρειών και από όσους μάζευαν χρήματα, 

για να εισαγάγουν τις εταιρείες τους.   

 Όλες οι εταιρείες εισάγονταν σε τιμές παραφουσκωμένες, με ψεύτικες οικονομικές 

καταστάσεις.  Και, από τη στιγμή που εισάγονταν εταιρείες, με στόχο να πάρουν πίσω οι 

τράπεζες τα χρήματα που δάνεισαν, παραβιάσθηκε η βασικότερη αρχή λειτουργίας ενός 

χρηματιστηρίου, που λέει ότι θεμελιακός ρόλος ενός χρηματιστηρίου είναι οι 

αποταμιεύσεις να διοχετεύονται στους τομείς και τις εταιρείες με τις καλύτερες 
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προοπτικές.  Οι τράπεζες, για να πετύχουν το στόχο τους, στρέβλωσαν την αγορά, 

παραβιάζοντας τους νόμους της προσφοράς και ζήτησης, με τα καθυστερημένα 

έγγραφα και τίτλους, επιστρατεύοντας το διευθυντή του ΧΑΚ, ώστε να μην εφαρμόζει το 

νόμο, αποσύροντας και επαναφέροντας τις μετοχές, όποτε ήθελαν.  Ταυτόχρονα, 

διοχετεύονταν διάφορες παραπλανητικές ειδήσεις στα μέσα ενημέρωσης, 

δημιουργώντας περισσότερη ζήτηση κ.λπ.   

 Οι κύριοι υπεύθυνοι για την κατάντια του ΧΑΚ είναι η  κυβέρνηση, οι τράπεζες και  

κάποιοι μεγαλοεπιχειρηματίες.  Θα πρέπει να τονιστεί ότι στην πορεία εξελίχθηκαν 

κάποιες καταστάσεις που δεν περιλαμβάνονταν αρχικά μέσα στο σχέδιο.  Θα πρέπει να 

τονιστεί ότι η μια παρανομία έφερε την άλλη με αυξητική τάση, πολλαπλασιάζοντας τις 

παρανομίες.  Εκτιμώ ότι, αν εφαρμόζετο η νομοθεσία για τα καθυστερημένα έγγραφα 

και τίτλους μέσα στο πρώτο εξάμηνο 1999, θα αποτρέπετο, σε μεγάλο βαθμό, η 

ανοδική τάση και η αγορά θα διορθώνετο πιο νωρίς και θα περιορίζετο το μέγεθος της 

καταδολίευσης των επενδυτών.  Εξετάζοντας το χρηματιστηριακό έγκλημα, πρέπει να 

λαμβάνονται σοβαρά υπόψη οι τάσεις που δημιούργησαν οι διάφορες δηλώσεις, 

πράξεις και παραλείψεις.  Έχει μεγάλη σημασία η χρονική στιγμή, το  μέγεθος  και  η 

προβολή της πληροφορίας, ποιοι προμήθευαν τις πληροφορίες και τι πίστευαν οι 

επενδυτές γι’ αυτά τα πρόσωπα, τη στιγμή που εγίνοντο οι διάφορες δηλώσεις.   

 ∆ε θα πρέπει να περάσει απαρατήρητη η απραξία που επέδειξε η γενική  

εισαγγελία και ο προϊστάμενός της, την ώρα που συντελείτο το έγκλημα, καθώς και η 

μετέπειτα στάση της μέχρι και σήμερα.  Καθυστέρησε την προσαγωγή ενώπιον των 

δικαστηρίων διακοσίων ποινικών υποθέσεων για λήψη προνομιακά ιδιωτικών 

τοποθετήσεων.  ∆εν κινήθηκε αυτεπάγγελτα, για να προσάψει κατηγορίες  ενώπιον  των  

δικαστηρίων για καταδολίευση και παραπλάνηση των επενδυτών.  Ο πρώην Υπουργός 

Οικονομικών έχει και αυτός ευθύνη.  Εξετάζοντας τις πράξεις, ενέργειες και 
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ανακοινώσεις του κ. Ρολόγη, προέδρου του ΚΕΒΕ, των προέδρων των τραπεζών και 

άλλων, ένας καταλήγει στο συμπέρασμα ότι έχουν ευθύνες για το έγκλημα που 

εξελίχθηκε στην πορεία σε βάρος των οικονομιών μιας ζωής ενός ολόκληρου λαού, με 

πρόσχημα δήθεν τον αδυσώπητο ανταγωνισμό από τις ξένες τράπεζες και τις 

επιχειρήσεις ενάντια στις τράπεζες μας και τις επιχειρήσεις μας που είναι καθ’ οδόν από 

την Ευρώπη προς την Κύπρο.  ∆υστυχώς, κατάφεραν να επιβάλουν το σχέδιό τους 

στην κυβέρνηση, που το εκτέλεσε, με αποτέλεσμα δεκάδες χιλιάδες οικογένειες να 

κινδυνεύουν να μείνουν στο δρόμο και κάποιοι συνάνθρωποί μας, μπροστά στα 

αβάσταχτα χρέη και στον όλεθρο της οικονομικής καταστροφής, να έχουν θέσει τέρμα 

στη ζωή τους.   

 Η κυβέρνηση, προτείνοντας και διορίζοντας στις χρηματιστηριακές αρχές τους κ. 

Πάρη Λένα, αντιπρόεδρο του ΚΕΒΕ, Άλκη Αργυρίδη, Άκη Χατζηπιερή και, πρόσφατα, 

τον κ. Σαββίδη, επιβράβευσε την παρανομία.  Την περίοδο της μεγάλης κλοπής, μετά 

τον Οκτώβριο 1999, είχε εξουσία και καθήκον από το νόμο να κλείσει το χρηματιστήριο.  

Αντί αυτού, με δηλώσεις και ανακοινώσεις, παραβιάζοντας βασικά άρθρα της 

νομοθεσίας, βοήθησε στην παραπλάνηση και στην περαιτέρω καταδολίευση εις βάρος 

των επενδυτών.  Με δημόσιες δηλώσεις και ανακοινώσεις, ενεθάρρυνε την εισαγωγή 

εταιρειών φούσκων στο χρηματιστήριο και έτσι πέτυχε πέραν των £300.000 εισροή στα 

κρατικά ταμεία σε βάρος δεκάδων χιλιάδων οικογενειών.  

 Η καταδολίευση των επενδυτών συντελέστηκε, κυρίως, μέσω των μη ανεξάρτητων 

παράνομων συμβούλων χρηματιστών, μέσω της μη εφαρμογής της νομοθεσίας για τα 

καθυστερημένα έγγραφα και τους καθυστερημένους τίτλους, μέσω της παράνομης 

εισαγωγής εταιρειών φούσκων, με ψεύτικες οικονομικές καταστάσεις,  με 

παραπλανητικά ενημερωτικά δελτία, με παραπλανητικές διαφημίσεις, ανακοινώσεις, 

μέσω της ολοφάνερης κλοπής των κεφαλαίων πολλών εταιρειών από τους διοικητές και 
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διαχειριστές τους και ιδιαίτερα των επενδυτικών εταιρειών. 

 Αν εφαρμοζόταν από τις αρχές του 1999 η νομοθεσία που αφορά τα 

καθυστερημένα έγγραφα, που όφειλαν οι χρηματιστές να παραδίνουν στο 

χρηματιστήριο, θα αποφεύγετο σε μεγάλο βαθμό το μέγεθος της φούσκας, με δείκτη τις 

850 μονάδες, και η καταδολίευση των κεφαλαίων των εταιρειών από τους διευθυντές 

τους.  ∆ε θα φθάναμε στην κατάσταση του «όποιος κλέψει πρώτος» και θα αποφεύγετο 

η οικονομική καταστροφή δεκάδων χιλιάδων οικογενειών.  Εν γνώσει τους οι αρμόδιοι 

δεν εφάρμοζαν τη νομοθεσία, με σκοπό τη δημιουργία αγοράς φούσκας, ώστε να 

μεταφέρουν τις οικονομίες του απλού πολίτη στο χρηματιστήριο. 

 Στο πρώτο εξάμηνο του 1999 δεν απετράπη από τον κ. Μεταξά, γενικό διευθυντή 

του ΧΑΚ, η διάπραξη από χρηματιστές πέραν των εκατό χιλιάδων παρανομιών, που 

αφορούσαν καθυστερημένα έγγραφα και τίτλους.  Ο κ. Μεταξάς δεν απέβαλε έστω και 

ένα χρηματιστή από το χρηματιστήριο, όπως είχε καθήκον από το νόμο να πράξει.  Στις 

20 Ιουλίου 1999, όταν ήταν ήδη πολύ αργά, για πολλοστή φορά, το συμβούλιο κάλεσε 

το γενικό διευθυντή να εφαρμόσει αυστηρότατα τη νομοθεσία.  Ο γενικός διευθυντής 

ανάφερε ότι η εφαρμογή της πιο  πάνω  απόφασης  θα δημιουργήσει μεγάλες 

αντιδράσεις από τους χρηματιστές και ζήτησε όπως έχει την πλήρη συμπαράσταση του 

συμβουλίου και της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς για την εφαρμογή της νομοθεσίας.  Το 

αίτημά του αυτό έγινε ομόφωνα αποδεκτό.  Στις 4 Οκτωβρίου 1999 το χρηματιστήριο 

λειτούργησε με χρηματιστές που, κατά παράβαση της απόφασης του συμβουλίου, δεν 

είχαν τακτοποιήσει όλες τις υποχρεώσεις τους, με απόφαση του διευθυντή του 

χρηματιστηρίου.  Στη   συνεδρία  της 4ης Οκτωβρίου 1999 η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς 

διαφώνησε με την ενέργεια του διευθυντή, διότι υπήρχαν πέραν των είκοσι τριών 

χιλιάδων εγγράφων που εκκρεμούσαν.  
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  Το γεγονός ότι ο γενικός διευθυντής επέτρεπε σε χρηματιστές  να  παραδίδουν  

καθυστερημένα έγγραφα μεταβίβασης, χωρίς να αποβάλλονται, για μεγάλο χρονικό 

διάστημα, οδήγησε στο χάος με τους τίτλους.  Στρεβλώθηκε η αγορά, μειώθηκε η 

προσφορά, διογκώθηκε η φούσκα,  με αποτέλεσμα να παγιδευτούν και να ξεκληριστούν 

χιλιάδες οικογένειες επενδυτών. 

 ∆ε θα πρέπει να περάσει ατιμώρητος ο παράνομος ρόλος που έπαιξαν οι 

τράπεζες... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, με συγχωρείτε.  Ήδη επεράσατε το χρόνο σας.   

Κ. ΓΙΑΓΚΟΥ: 

 Καλά κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆ώσε του δύο λεπτά μόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Του δίνω, βεβαίως. θα του δώσω άλλο δυο λεπτά, αλλά εδώ μου λέει ο 

γραμματέας ότι έχει ακόμα πέντε λεπτά.  ∆εν έχει ακόμα πέντε λεπτά, έχει περάσει και 

το χρόνο του.   

Κ. ΓΙΑΓΚΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας την ομιλία μου, θέλω να 

επαναλάβω και να τονίσω με έμφαση ότι η κυβέρνηση φέρει την κύρια ευθύνη για το 

μεγαλύτερο οικονομικό σκάνδαλο που γίνεται στην Κύπρο.  Η κυβέρνηση αυτή, που 

γεννήθηκε από το κεφάλαιο, δεν μπορούσε ποτέ να κόψει τον ομφάλιο λώρο από το 

δημιουργό της, πόσο μάλλον να απογαλακτιστεί.   

 Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, το συμπέρασμα είναι ένα:  Η 

ληστεία του χρηματιστηρίου εκκολάφθηκε, καθοδηγήθηκε, υλοποιήθηκε και στο τέλος 
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κουκουλώθηκε από τους κυβερνώντες.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.    

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Προτού δώσω το λόγο στην κ. Κυριακού, που ακολουθεί, να μου επιτρέψετε να 

πω ότι οι πιο δύσκολες στιγμές του προεδρείου είναι όταν διακόπτει ομιλητές, γι’ αυτό, 

παρακαλώ θερμότατα, συντονιστείτε εσείς οι ίδιοι με το χρόνο σας, για να μη χρειάζεται 

η προειδοποίηση και προπάντων η διακοπή. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ο συναγερμός είναι πειθαρχημένος! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρία Κυριακού...  Εννά σε δω, Λευτέρη μου, εντάξει! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Θα προσπαθήσω να είμαι σύντομη, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, και θα 

αποφύγω να μπω στις λεπτομέρειες που τις έχουμε ήδη ακούσει όλοι. 

 Για την καταπολέμηση του οικονομικού εγκλήματος, υπάρχουν νόμοι από την 

εποχή του Σόλωνα.  Ο Σόλωνας είναι ο πρώτος που έκανε νομοθεσία για την εταιρική 

διακυβέρνηση και είπε ότι οι εταιρείες της αρχαίας Ελλάδας, τότε, είχαν κανονισμούς 

εσωτερικούς για το πώς θα διακυβερνώνται, πώς θα προστατεύονται τα μέλη τους και 

απαγόρευε στην πολιτεία να επεμβαίνει.  ∆ηλαδή αυτό που κάνουμε τώρα δε θα το 

επέτρεπε ο Σόλωνας, εν πάση περιπτώσει. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ηλαδή όλα τα κακά τα εφεύραν οι αρχαίοι Έλληνες! 
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Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Μετά ο Ιουστινιανός ο Παραβάτης, στο Βυζάντιο, έκανε την πρώτη νομοθεσία για 

την προστασία των επενδυτών... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

  Ο Ιουλιανός. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Ο Ιουλιανός ο Παραβάτης, με συγχωρείτε, έκανε την πρώτη νομοθεσία για την 

προστασία των επενδυτών και οι Φαραώ έκαναν και την πρώτη νομοθεσία για τη 

δωροδοκία.  Οπότε, έχουμε αρκετές νομοθεσίες πάνω στο οικονομικό έγκλημα και 

παράδοση.   

 Πρώτη φορά στην ιστορία ίσως όλων των χρηματιστηρίων και των οικονομιών έχει 

γίνει τόση πολλή έρευνα για τόσες πολλές εταιρείες σε τόσα πολλά χρηματιστήρια, μέσα 

στο 1999 και στο 2000.  Μελετώντας θέματα οικονομικού εγκλήματος, προσπάθησα να 

ανατρέξω και να βρω ποιος για πρώτη φορά στην Κύπρο κατάφερε να καταδικάσει 

διευθυντή εταιρείας, ο οποίος παρουσίασε ψεύτικους λογαριασμούς ή 

παραφουσκωμένους λογαριασμούς ή λανθασμένους λογαριασμούς.  Και βρήκα μία 

υπόθεση του 1955, στην οποία ο κατήγορος, νεαρός δικηγόρος τότε, ήταν ο Γλαύκος 

Κληρίδης.  Και κατάφερε ο Γλαύκος Κληρίδης και τον έβαλε φυλακή αυτό το σύμβουλο 

της εταιρείας που κατάθεσε λανθασμένους λογαριασμούς.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τωρά που είναι Πρόεδρος, γιατί δεν έβαλε πολλούς φυλακή; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Τωρά δεν εκατάφερε τίποτε! 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Αν δικηγορήσει, μπορεί· δεν τον φέραμε να δικηγορήσει σε καμιά από τις 
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υποθέσεις!   

(Γελά.) 

 ∆υστυχώς, στα χρηματιστήρια από το 1999 μέχρι την άνοιξη του 2000, όχι μόνο 

στην Κύπρο -η Κύπρος δεν ήταν μόνο μια μεμονωμένη περίπτωση- υπήρξε μια γενική 

κατάρρευση του συστήματος και γίνονταν συνεχώς δημοσκοπήσεις, και στο εξωτερικό 

και στην Κύπρο, για να δουν πού οφειλόταν αυτή η κατάρρευση.  Λέχθηκε ότι τότε οι 

επενδυτές θεώρησαν ότι τα χρηματιστήρια όλα, στα οποία επένδυαν, ήταν ένα έντιμο 

καζίνο στο οποίο όλοι κέρδιζαν.  Ξαφνικά κατάρρευσε το χρηματιστήριο και μαζί 

κατάρρευσε και η ψυχολογία των επενδυτών.  Μετά από κάθε φούσκα, υπήρχαν 

έρευνες σε όλα τα χρηματιστήρια, ούτως ώστε να εντοπιστεί πού ήταν το λάθος.  Μετά 

από ένα μεγάλο κραχ που έγινε το 1929, έγιναν οι νόμοι πάνω στην προνομιακή 

πληροφόρηση.  Εντόπισαν τότε οι έρευνες που αφορούσαν το χρηματιστήριο ότι αυτοί 

οι οποίοι είχαν προνομιακή πληροφόρηση κέρδιζαν στο χρηματιστήριο, σε βάρος των 

υπόλοιπων επενδυτών οι οποίοι δεν είχαν εσωτερικές πληροφορίες.  Μέσα σε αυτή τη 

δίνη του 1929, έγινε για πρώτη φορά η εποπτική αρχή, η κεφαλαιαγορά, και 

απαγορεύτηκε στις τράπεζες να κάνουν επενδύσεις.  Ξεχώρισαν δηλαδή οι επενδυτικές 

εταιρείες από τις τράπεζες και απαγορεύτηκε το short-selling.  ∆εν μπορούσες να 

πουλήσεις, αν δεν κρατούσες μετοχές.   

 Τώρα, στην περίπτωση του 1999, τι είχε γίνει;  Σε πολλά χρηματιστήρια έγιναν 

έρευνες, για να εντοπιστούν αυτά τα προβλήματα.  Τι προβλήματα υπήρχαν και 

οδήγησαν στην κατάρρευση του συστήματος και στις μεγάλες ζημιές των επενδυτών.  

Ακούσαμε πολλά για την έρευνα που έγινε στο χρηματιστήριο το δικό μας από τη 

Βουλή·  έγινε μια εξαιρετική και πολύ αναλυτική εργασία.  Μελέτησα εκείνο το πόρισμα, 

εκείνες τις έρευνες, και παράλληλα σύγκρινα και την έρευνα που έγινε στη Νέα Υόρκη, 

στη Νότιο Αφρική, στο Κουβέιτ και στη Σιγκαπούρη.  Είδα τις μελέτες της Νέας Υόρκης 
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και της Νοτίου Αφρικής και πρέπει να πω ότι όλες συγκλίνουν στα αποτελέσματά τους, 

στα πορίσματά τους.  Και θα πάρω ένα, ένα και πολύ γρήγορα τα λάθη που έχουν γίνει 

και το έγκλημα που έχει γίνει. 

 Πρώτα και πολύ ψηλά είναι οι λογαριασμοί των εταιρειών και στους λογαριασμούς 

των εταιρειών οι οποίες κατάρρευσαν μετά φάνηκε ότι ήταν τέτοιοι οι αριθμοί, που 

χαρακτηριστικά ένας οικονομολόγος ανέφερε ότι σαν τα κουνέλια πετούσαν οι αριθμοί 

από τους λογαριασμούς αυτούς, από τα καπέλα των ταχυδακτυλουργών·  τόσο μαγικά 

ανέβαιναν οι αριθμοί και φούσκωναν!  Γι’ αυτό το λόγο, οι επενδυτές έχασαν την 

εμπιστοσύνη τους στους λογαριασμούς που καταθέτουν οι εταιρείες.  Και το τι 

προτείνεται και το τι πρέπει να γίνει είναι ότι πρέπει να επιβάλουμε στις εταιρείες να 

καταθέτουν λογαριασμούς εύκολους και κατανοητούς στον απλό επενδυτή, με πλήρη 

διαφάνεια.  Έχει γίνει εισήγηση στα ξένα χρηματιστήρια -και θα μπορούσε να γίνει και 

στο δικό μας-  να κατατίθενται λογαριασμοί καθαροί και απλοί και απλά κατανοητοί που 

να μη χωρούν αμφισβητήσεις.   

 Ο δεύτερος κατηγορούμενος φάνηκε ότι ήταν οι ανεξάρτητοι οικονομικοί αναλυτές.  

Οι ανεξάρτητοι οικονομικοί αναλυτές μπορεί να είναι οι αναλυτές οι οποίοι συμβούλευαν 

τις εταιρείες, μπορεί να είναι οι αναλυτές που συμβούλευαν τους επενδυτές, αλλά ακόμα 

και οι εφημερίδες, ακόμα οι οικονομικοί αναλυτές των εφημερίδων.  Θα πρέπει να 

υπάρξει ένας κανονισμός, ούτως ώστε οι ανεξάρτητοι αναλυτές να είναι πραγματικά 

ανεξάρτητοι, μακριά από συμφέροντα, και να ξέρουν ότι το συμφέρον το οποίο 

εξυπηρετούν είναι μόνο αυτό του επενδυτή.  Μόνο με αυτό τον τρόπο θα μπορέσουν οι 

επενδυτές να έχουν σωστές και ανεξάρτητες πληροφορίες.  Μάλιστα στο χρηματιστήριο 

της Νέας Υόρκης είχαν πει να απαγορεύεται οι οικονομικοί αναλυτές να επενδύουν σε 

εταιρείες τις οποίες αναλύουν.    

 Ο τρίτος κατηγορούμενος είναι οι εποπτικές αρχές που δεν είχαν ικανοποιητικό 
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προσωπικό, αρκετά εκπαιδευμένο, για να κάμουν αυτή την έρευνα και να κάμουν αυτή 

τη μελέτη.  Φάνηκε ότι έξω αυτοί που ζωγράφιζαν τις εταιρείες και τις παρουσίαζαν στον 

κόσμο ήταν σαΐνια πραγματικά, ήταν τετραπέρατοι.  Οι νεαροί επιστήμονες οι οποίοι 

μόλις είχαν τελειώσει το πανεπιστήμιο και δούλευαν στις διάφορες κεφαλαιαγορές σαν 

εποπτικές αρχές δεν είχαν τις γνώσεις να πάνε μπροστά, να τρέξουν μπροστά και να 

διαβάσουν μέσα από τους λογαριασμούς και να συμβουλεύσουν και την κεφαλαιαγορά 

σαν εποπτική αρχή και την αγορά.  Και  καταλήγει κάποιος οικονομολόγος, λέγοντας ότι 

οι νεαροί αυτοί που έκαναν τις έρευνες σκορπούσαν την προσοχή τους σε πάρα πολλά 

θέματα και σε τίποτε.  Χαρακτηριστικά λέχθηκε ότι ένα στράτευμα, όταν είναι παντού, 

δεν είναι πουθενά.  Γι’ αυτό, πρέπει να εντοπίζονται τα λάθη, να εντοπίζονται τα 

προβλήματα και να τα χτυπούμε στη ρίζα τους.  ∆ηλαδή η εισήγηση πάλι εδώ είναι ότι 

πρέπει οι εποπτικές αρχές να οργανωθούν καλά, με υψηλά καταρτισμένο προσωπικό, 

όχι με προσωπικό το οποίο δεν έχει εμπειρίες στα χρηματιστηριακά πράγματα, για να 

μπορεί να εντοπίζει έγκαιρα τα προβλήματα και να στέλλει σήματα στους επενδυτές. 

 Τέταρτη παρατήρηση των πορισμάτων αυτών είναι ότι πρέπει να γίνουν αυστηροί 

κανονισμοί για την εταιρική διακυβέρνηση.  Η εταιρική διακυβέρνηση είναι ένα θέμα το 

οποίο σχολιάστηκε πάρα πολύ σε όλα τα χρηματιστήρια.  Οι τελευταίοι κανονισμοί της 

Κύπρου είναι σίγουρα ένα χαλάκι που προσθέτει στο τι έχουμε μέχρι τώρα, αλλά θα 

προστρέξω και πάλι στο χρηματιστήριο της Νέας Υόρκης όπου έχουν προτείνει 

καινούριους κανονισμούς τον περασμένο Ιούνιο πάνω στην εταιρική διακυβέρνηση και 

είναι πραγματικά σαρωτικοί.  Οι κανονισμοί αυτοί προβλέπουν όχι μόνο την εσωτερική 

διακυβέρνηση της εταιρείας αλλά ακόμα και την ψήφιση των δικαιωμάτων, των bonus 

shares, το διαμοιρασμό των δωρεάν μετοχών και λοιπά.  Όμως κάτι καινούριο που 

έχουν εισάξει είναι ότι οι επενδυτές πρέπει να βαθμολογούν τους συμβούλους ανάλογα 

με την παραγωγικότητά τους, την κατάρτισή τους και τις ικανότητές τους.  Μάλιστα, οι 
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επενδυτές πρέπει να απαιτούν σύμβουλοι οι οποίοι δεν κατέχουν τα θέματα να φεύγουν 

από το συμβούλιο της εταιρείας στην οποία έχουν επενδύσει και πολύ χαρακτηριστικά 

ένας επενδυτής είπε στην Αμερική: «Να διώξουμε από το board of directors, από το 

συμβούλιο των directors, the bored directors, τους βαριεστημένους συμβούλους.  Τους 

συμβούλους που έχουν βαρεθεί να είναι σύμβουλοι». 

 Πέμπτον, είναι οι ιδιωτικές τοποθετήσεις.  Στα χρηματιστήρια αυτά, όπως και στο 

χρηματιστήριο της Κύπρου, έχουν δοθεί μετοχές σε επίλεκτους επενδυτές με ιδιωτική 

τοποθέτηση σε χαμηλές τιμές, αφήνοντας πολύ μικρό αριθμό μετοχών στη δημόσια 

πρόσκληση.  Έτσι ανεβαίνουν οι τιμές στα ύψη την ημέρα που ανοίγει για πρώτη φορά 

η μετοχή στην αγορά και πουλούν αυτοί οι επίλεκτοι που πήραν τις ιδιωτικές 

τοποθετήσεις και ο απλός επενδυτής χάνει τα λεφτά του. 

 Τέλος, οι μέτοχοι επενδυτές πρέπει να καταλάβουν ότι είναι οι ιδιοκτήτες της 

εταιρείας και θα πρέπει να επιβλέπουν την εταιρεία και να επιμένουν στο να παίρνουν 

λογαριασμούς και έγκαιρες προειδοποιήσεις.   

 Και τελειώνω με τις εισηγήσεις που έκανε το Risk Laboratory του Πανεπιστημίου 

Κύπρου, το οποίο έκανε την επιμέτρηση κινδύνων και το οποίο είναι ένας πάρα πολύ 

σημαντικός φορέας και θα έπρεπε το κράτος να χρησιμοποιεί τις συμβουλές του.  

Παράλληλα, είχαν εισηγηθεί και τη δημιουργία εθνικού οικονομικού συμβουλίου, μακριά 

από πολιτικά και οικονομικά ενδιαφέροντα, θα έλεγα, ούτως ώστε να υπάρχουν 

ανεξάρτητοι ακαδημαϊκοί που να συμβουλεύουν το Υπουργείο Οικονομικών πάνω σε 

οικονομικά θέματα.   

 Τελειώνω λέγοντας ότι θα πρέπει το κράτος να αναλάβει την ευθύνη του.  

Εισηγούμαστε να γίνει συμψηφισμός των κερδών του 1999 και του 2000, ούτως ώστε 

να απαμβλυνθεί το βάρος των επενδυτών.  Οι εισηγήσεις που έχουν γίνει για την 

εξόφληση των χρεών των επενδυτών να μελετηθούν σοβαρά από το κράτος και να 
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γίνουν επενδύσεις στο χρηματιστήριο της Κύπρου με τα χρεόγραφα εγγυημένου 

κεφαλαίου που είναι το guaranteed equity bond, το οποίο υπάρχει σε όλα τα 

χρηματιστήρια της Ευρώπης, ούτως ώστε να ενθαρρυνθούν οι επενδυτές να 

επιστρέψουν πίσω στο χρηματιστήριο με εγγυημένο κεφάλαιο από το κράτος.   

 Αυτές είναι, εν ολίγοις, μερικές εισηγήσεις που θα μπορούσαν να γίνουν, ούτως 

ώστε την επόμενη μέρα το χρηματιστήριο της Κύπρου να ξαναδυναμώσει, για να 

έχουμε μια δυνατή οικονομία ξανά.    

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία συνάδελφε. 

 Να παρακαλέσω τον κ. Παπακώστα που σηκώθηκε -νομίζω ότι είναι ο 

γηραιότερος εδώ αυτή την ώρα- να μου δώσει τη δυνατότητα να κατέβω στο βήμα για 

δύο μόνο λεπτά. 

 (Στο σημείο αυτό την προεδρική έδρα καταλαμβάνει ο κ. Κώστας Παπακώστας.) 

∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

 Παρακάλεσα να έρθω σε αυτό το βήμα, διότι θα πω δύο λόγια ως γενικός 

γραμματέας της κεντρικής επιτροπής του ΑΚΕΛ, το όνομα του οποίου έχει αναφερθεί 

κατά κόρον στη διάρκεια της συζήτησης από διάφορους συναδέλφους του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Επειδή, όπως ορθά χαρακτηρίζεται και από την επιτροπή 

και από όλους τους συναδέλφους, η υπόθεση “Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου” όπως 

έχει εξελιχθεί είναι ένα μεγάλο έγκλημα κατά του λαού της Κύπρου και επειδή γράφουμε 

ιστορία εδώ πέρα, θέλω μόνο δύο, τρία πράγματα να πω, για αποκατάσταση, αν θέλετε, 

της πραγματικότητας·  δε θα πω της αλήθειας, αλλά της πραγματικότητας.  

 Λέχθηκε από μερικούς συναδέλφους ότι έχουμε όλοι την ίδια ευθύνη και 

αναφέρθηκαν και στο γενικό γραμματέα της κεντρικής επιτροπής του ΑΚΕΛ, λέγοντας 
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ότι τάχατες εκ των υστέρων λένε οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ ότι είχε προειδοποιήσει, ότι 

κανένας χαπάρι δεν επήρε, ούτε λίγο ούτε πολύ, στη διάρκεια όλης εκείνης της 

διαδρομής του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου προς τα πάνω, που δεν είχε σταματημό, 

και βεβαίως της κάθετης πτώσης, της φυσιολογικής κάθετης πτώσης, του 

ξεφουσκώματος της φούσκας. 

 Ποια είναι η πραγματικότητα;  Παρ’ όλο που ήταν η εποχή που είχα την 

προσωπική μου περιπέτεια, μετέβηκα στο Λονδίνο το Μάρτιο, για να κάνω την 

εγχείρηση, την πρώτη εγχείρηση της καρδιάς, εντούτοις παρακολουθούσα τα πράγματα 

και στο βαθμό που γνωρίζω από οικονομία και πολιτική οικονομία, ήμουν σίγουρος ότι 

το Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου δεν είναι οπωσδήποτε κάποιος χώρος, για να παίζει 

κανένας και να κερδίζει.  ∆εν είναι δηλαδή κουμαρτζίδικο, για να χρησιμοποιήσω μια 

πολύ κυπριακή λέξη, το Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου!  Είπα από την αρχή ότι είναι 

ένας θεσμός του καπιταλισμού, ο οποίος κάτω από ορισμένες συγκεκριμένες συνθήκες 

μπορεί να αποβεί και θετικός για την οικονομία ενός τόπου.  Όμως ο θεσμός αυτός δεν 

έχει δημιουργηθεί, για να προσφέρει κέρδη σε αυτούς οι οποίοι θα παίξουν, θα 

αποσύρουν και θα ξαναπαίξουν. 

 Εκρίθην και επεκρίθην εκείνη την περίοδο ότι «ορίστε, ο κομμουνιστής είναι 

ενάντια στο χρηματιστήριο και στο θεσμό». 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Από ποιον; 

∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

 Από συγκεκριμένους συναδέλφους.  Επειδή δε θέλω να ανοίγω νέες 

αντιπαραθέσεις... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εβκάλαν σε τζιαι κομμουνιστή στο τέλος! 
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∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

 Ναι, θεώρησαν φυσιολογικό ο κομμουνιστής να ταχθεί ενάντια στο θεσμό του 

καπιταλισμού. 

 Στην πορεία άρχισε η άνοδος.  Επέστρεψα από το Λονδίνο και τον Ιούνιο, όταν ο 

δείκτης ήταν στις τριακόσιες μονάδες, διότι έφτασε στις οκτακόσιες πενήντα, που ήταν 

το απόγειο... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Οκτακόσιες σαράντα εννέα. 

∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

 Συγνώμη; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Οκτακόσιες σαράντα εννέα. 

∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

 Οκτακόσιες σαράντα εννέα.  Όταν ήταν λοιπόν στις τριακόσιες τόσες μονάδες, με 

δήλωσή μου -και γραπτή μάλιστα, αλλά και άλλες δηλώσεις- προειδοποίησα τον κόσμο 

ότι αυτή η άνοδος, η οποία παίρνει την άνω βόλτα, δεν είναι φυσιολογική και ότι είναι 

φυσικό επόμενο κάποια στιγμή την άνοδο να τη διαδεχθεί η πτώση και η χρεοκοπία.  

Και καλούσα τον απλό άνθρωπο, που για μένα τουλάχιστον είναι το κέντρο του 

ενδιαφέροντος, να προσέξει, διότι θα έχει σοβαρότατες επιπτώσεις.  Θα χάσει τα λεφτά 

του, με λίγα λόγια.  Και τότε επεκρίθην από διάφορους παράγοντες και μάλιστα 

χρηματιστές.  ∆ε θέλω να αναφέρω ονόματα, αλλά πρέπει να πω ότι με σχολίασε και ο 

Υπουργός Οικονομικών τότε.  Θέλω να πω με πολλή έτσι ειλικρίνεια και εντιμότητα ότι 

το Σεπτέμβριο, όταν ξαναέκαμα την έκκληση, επιστρέφοντας ξανά από το Λονδίνο μετά 

τη μεταμόσχευση, είχαμε... Και είχα και το καλοκαίρι αρκετά τηλεφωνήματα και από 

συντρόφους μου επενδυτές, απλούς ανθρώπους, τα οποία ήταν και ενδιαφέροντα.  Και 
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βέβαια έπρεπε να έχω πολλή ψυχραιμία, για να αντιμετωπίσω αυτούς τους φίλους ή 

συντρόφους με ευγενικό τρόπο, διότι ήταν και προκλητικά ορισμένα τηλεφωνήματα.  Και 

σας λέω, για να καταγραφεί στα πρακτικά, τι άκουα:  «Είντα, ρε σύντροφε, θέλετέ μας 

να μείνουμε πάντα φτωσιοί;  Έν’ τούτο που θέλει το κόμμα μας;  Ε, είντα, ρε φίλε 

∆ημήτρη, βρέσιει ριάλλια, λίρες, τζιαι θέλετέ μας να κρατούμεν ομπρέλλα, σιόρ;».  Και 

πολύ επικριτικοί μάλιστα.  Βεβαίως, μερικοί από αυτούς, όταν επήλθε η χρεοκοπία -και 

η δική τους ταυτόχρονα, βεβαίως- και η καθίζηση του δείκτη, όταν πήγαιναν κάτω, 

αργότερα και δημόσια σε συγκεντρώσεις έκαμαν την αυτοκριτική τους λέγοντάς μου: 

«Ξέρεις, σύντροφε, είμαι ένας από αυτούς που πήραν τηλέφωνο και ήμουν και πολύ 

επικριτικός.  Ζητώ συγνώμη, αλλά δείτε τι θα κάμουμε τωρά τζιαι να πάει, να 

σωθούμε!».  Ε, έχει σωτηρία;  Εδώ είναι το θέμα.   

 Το θέμα είναι ότι, δυστυχώς, ο κόσμος επλήρωσε.  Και ως το τέλος και τώρα θέλω 

να προειδοποιήσω:  Όσα μέτρα και αν ληφθούν, ο κόσμος τα λεφτά του δε θα τα πάρει 

πίσω, γι’ αυτό, αν από αυτό το βήμα τάζουμε στον κόσμο ότι θα πάρει πίσω τα λεφτά 

του, είναι δεύτερη απάτη.  Συνεπώς, πρέπει από αυτό το βήμα, ως υπεύθυνα πολιτικά 

πρόσωπα, που μας εμπιστεύεται αυτός ο λαός τις τύχες του, να του λέμε την αλήθεια.  

Και η αλήθεια είναι ότι ήταν μια μεγάλη απάτη από ανθρώπους που γνώριζαν την 

“τέχνη”!  Γνώριζαν τι έπρατταν εκείνοι οι οποίοι οδήγησαν το χρηματιστήριο εκεί που το 

οδήγησαν.  Και ετζιέπωσαν τα λεφτά του κόσμου, πολλά από τα οποία είναι 

διαπιστωμένο ότι είναι στο εξωτερικό.  ∆εν τα επενδύουν καν στην Κύπρο, στην 

κυπριακή οικονομία!   

 Θέλω επίσης να πω ότι δεν είναι σωστό, είναι μεγάλη ανακρίβεια και είναι και 

κρίμα να λέγονται αυτά τα πράγματα, στην προσπάθειά μας να δικαιολογήσουμε τον 

εαυτό μας ή την κυβέρνηση, αν θέλετε, και να απεκδυθούμε τις ευθύνες μας, ότι με 

απόφαση του ΑΚΕΛ δημιουργήθηκε η “∆ήμητρα”, το “Λευκόνοικο” και όλα αυτά και 



 75  

καλούσε το ΑΚΕΛ τον κόσμο να επενδύσει.  Το ΑΚΕΛ καλούσε τον κόσμο γενικά να 

είναι πολύ φειδωλό, γιατί διείδε ότι αυτή η ιστορία που λέγεται “Χρηματιστήριο Αξιών 

Κύπρου”, όπως την αξιοποιούσαν -όχι όπως θα πρέπει να λειτουργεί, αλλά όπως την 

αξιοποιούσαν- οι διάφοροι “ειδήμονες”, οι διάφοροι που ήθελαν ακριβώς να την 

αξιοποιήσουν με αυτό τον τρόπο, για να μαζέψουν τα λεφτά του κόσμου, ήταν μια 

μεγάλη απάτη.  Και δεν ήθελε το ΑΚΕΛ να καλεί τον κόσμο να λάβει μέρος σ’ αυτή την 

απάτη και να καταληστευθεί.  Πέραν τούτου, επαναλαμβάνω, για να καταγραφεί, ότι το 

πολιτικό γραφείο του κόμματος πήρε απόφαση και δέσμευσε τα μέλη του να μην 

επενδύσουν στο χρηματιστήριο.  Και το έκαμε πολύ έγκαιρα αυτό το πράγμα, την ώρα 

που ήταν και ψηλά οι δείκτες ή την ώρα που ήταν χαμηλά και προβλέπετο ότι θα 

ψηλώσουν.  Και έκαμε έκκληση και στα μέλη της κεντρικής επιτροπής να κάμουν κάτι 

τέτοιο. 

 Συνεπώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απευθυνόμενος και στον κόσμο, λέγω ότι, 

ναι, δυστυχώς, ο απλός άνθρωπος πλήρωσε και θα πληρώνει μέχρι το τέλος τα 

σπασμένα της απάτης που λέγεται “λειτουργία του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου”.  

Υπάρχουν σοβαρότατες πολιτικές ευθύνες, πέρα από τις ποινικές ευθύνες που 

υπάρχουν και τα αναγκαία μέτρα που δε λήφθηκαν, για να βρεθούν στο εδώλιο του 

κατηγορουμένου εκείνοι οι οποίοι απάτησαν τόσο χυδαία τον κυπριακό λαό. 

 Ευχαριστώ πολύ.  Ήθελα να κάμω αυτές τις διευκρινίσεις, διότι σε μερικές ομιλίες 

έχουν αναφερθεί πράγματα τα οποία δεν ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα και 

φορτώνουν όλους μας με ίσες ευθύνες. 

(Στο σημείο αυτό την προεδρική έδρα καταλαμβάνει ο Πρόεδρος 

της Βουλής κ. ∆ημήτρης Χριστόφιας.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπακώστα. 
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Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ: 

 Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Περδίκης.  Είναι έτοιμος; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Επειδή δε με είπατε στην αρχή, κύριε Πρόεδρε, νόμισα ότι εβκάλετέ με έξω, έτσι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι εκ παραδρομής, για να διορθώσω το λάθος μου, κύριε συνάδελφε.  Και 

ακολουθεί ο κ. Κουλίας. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εκαλύψετέ με, κύριε Πρόεδρε.  Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Κύριε Ζαχαρία Κουλία, έχετε το λόγο.  Και ακολουθούν ο κ. Σταύρος Ευαγόρου και 

ο κ. Λευτέρης Χριστοφόρου. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πόσος είναι ο χρόνος, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και θα τελειώσει ο κ. Λιλλήκας.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μετά από όσα λέχθηκαν από τους 

συναδέλφους, οι σημαντικότερες επισημάνσεις θα έλεγα ότι έχουν γίνει.  Εκείνο που 

εναπομένει να πει κάποιος είναι οι τεράστιες ευθύνες που είχε και έχει αυτή η πολιτεία.   

 Νομίζω ότι μετά το μεγάλο κακό που μας ηύρε το ’74 το επόμενο μεγάλο κακό που 

έγινε ήταν το σκάνδαλο του χρηματιστηρίου.  Αυτή η κυβέρνηση κατηγορήθηκε για 
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πολλά πράγματα, όμως για ένα δεν μπορεί να κατηγορηθεί. για τη συνέπειά της στην 

παραγωγή των σκανδάλων!  Με συνεχή και σταθερό τρόπο είχαμε σ’ αυτή τη 

διακυβέρνηση σημαντική παραγωγή σκανδάλων.  Πλήρης η συνέπεια!  Όμως, επειδή 

υπήρχαν και ορισμένα διάκενα, εμεριμνήσαν να έχουν και τη ναυαρχίδα των 

σκανδάλων, το Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου.   ∆υστυχώς!  Και νομίζω ότι αυτά που 

λέω δεν είναι υπερβολή, διότι συνάδελφοι από το κυβερνητικό στρατόπεδο έχουν κάμει 

σωρεία δηλώσεων, με επισφράγιση τις δηλώσεις από τον ίδιο τον Πρόεδρο της 

∆ημοκρατίας.  Και νομίζω δεν είναι τυχαία που ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας απεκάλεσε 

το κράτος αυτό “μπανανία”.  Και ο κ. Πουργουρίδης το μεταγλώττισε και στα ελληνικά 

μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ηλαδή; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Στα αγγλικά, με συγχωρείτε.   

 Τώρα, από το 1974, μετά την καταστροφή, αυτός ο κόσμος ανασκουμπώθηκε, 

μάζεψε τα κομμάτια του και ξαναστάθηκε στα πόδια του.  Σίγουρα, όσα ανέφερε η 

συνάδελφος Κυριακού για τα μεγάλα εγκλήματα που έγιναν κατά καιρούς σε πολλές και 

διάφορες χώρες του κόσμου διπλασιάζουν την ευθύνη αυτής της πολιτείας, διότι είχαμε 

τη γνώση και την εμπειρία, όταν στήναμε αυτό το μηχανισμό που ελέγετο 

“χρηματιστήριο”.  Επιβαρύνουν έτι περισσότερο τις ευθύνες τις πολιτικές αυτής της 

πολιτείας, όταν σκέφθηκε να στήσει αυτό το μηχανισμό.  Και τον καιρό που στήθηκε 

αυτός ο μηχανισμός και θεσμοθετήθηκε από την πολιτεία -αν δεν κάμνω λάθος, είναι το 

1996- η Βουλή, σοφά θα έλεγα εγώ, προνόησε το εξής:  Επειδή ήταν ένας νέος θεσμός, 

την ευθύνη, στην κυριολεξία, θα την είχε το ίδιο το Υπουργείο Οικονομικών και δη η 

κυβέρνηση διαμέσου του Υπουργού Οικονομικών.  Αυτό είναι ξεκάθαρο από το άρθρο 
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7, όπου γίνεται αναφορά στη βασική νομοθεσία.  Και ήταν λογικό να είναι έτσι, διότι στα 

χρηματιστηριακά δρώμενα σίγουρα δεν μπορεί να πάει κάποιος στο δικαστήριο να βρει 

το δίκιο του, αλλά χρειάζεται η άμεση λήψη αποφάσεων και εκείνη η ευελιξία που θα 

θέτει φρένο σε μια άμεση παρανομία που γίνεται, διότι, όταν γίνεται παρανομία ή απάτη 

στο χρηματιστήριο, χρειάζεται άμεση και σταθερή λήψη αποφάσεων.  Και ο νομοθέτης 

τότε, πολύ σοφά και πολύ ορθά, έδωσε αυτή την εξουσία στον Υπουργό Οικονομικών. 

 Αλλά τι είδαμε στην πορεία;  ∆ηλαδή, πώς βρέθηκε η Βουλή σήμερα να συζητά 

αυτό το ζήτημα;  ∆ιότι, ενώ κατά κοινή παραδοχή, όχι του απλού ανθρώπου, των 

αρμοδιοτέρων αυτής της πολιτείας... και αναφέρομαι στην πρώτη παράγραφο των 

“Συμπερασμάτων” της επιτροπής Οικονομικών και Ελέγχου, όπου επιγραμματικά 

αναφέρεται το εξής:  «Μέσα στα πλαίσια της διεξαχθείσης διαδικασίας, οι περισσότεροι 

από τους κλητευθέντες προέβησαν άμεσα σε δημόσια παραδοχή ότι οι επενδυτές 

υπήρξαν θύματα καταδολίευσης».  Από ποιους, σας παρακαλώ;  Στην παραδοχή 

προέβησαν οι κύριοι του συμβουλίου του ΧΑΚ, ο κ. Ντίνος Παπαδόπουλος... πρώτος 

και καλύτερος.  Ο πρόεδρος αυτού του θεσμικού οργάνου παραδέχθηκε ενώπιον των 

δύο επιτροπών ότι υπήρξε καταδολίευση.  Σειρά πήραν οι πρόεδροι της Επιτροπής 

Κεφαλαιαγοράς Σορόκκος και Ανδρέας Χαραλάμπους.  Ο ∆ιοικητής της Κεντρικής 

Τράπεζας του τόπου παραδέχθηκε ότι έγινε αυτή η δουλειά.  Οι πρόεδροι του 

συγκροτήματος της Τράπεζας Κύπρου και της Λαϊκής Σόλωνας Τριανταφυλλίδης και 

Κίκης Λαζαρίδης και οι πρόεδροι των συνδέσμων των χρηματιστών και ούτω καθεξής.  

Εδώ υπήρξε άμεση παραδοχή ενώπιον της επιτροπής, αλλά δεν είδαμε να γίνεται 

τίποτε. Α, βρήκαν και τη μεθοδολογία και το επιχείρημα, «ξέρετε, φταίει το δίκαιο της 

απόδειξης».  Ε, καλά, γιατί δεν το σάσατε, κύριε, πριν ξεκινήσετε την κομπίνα;  Αν είναι 

τούτο που έφταιγε.  Όμως, ενώ έγινε αυτό το έγκλημα, δε γινόταν τίποτε.  Αυτό το 

κράτος σε πλήρη αδράνεια και πλήρη απραξία παρέμεινε, σαν να μη συνέβη τίποτε. 
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Τότε η Βουλή υποχρεώθηκε να επέμβει.  Και πρώτη και καλύτερη επενέβη η 

επιτροπή Οικονομικών. έστειλε επιστολή.  Και διαβάζω από τα πρακτικά του 

Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου του 2000:  «Το Συμβούλιο 

(εννοούμε το Υπουργικό Συμβούλιο), αφού έλαβε υπόψη την επιστολή του προέδρου 

της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού όπως αυτή εστάλη 

στον Υπουργό Οικονομικών και τα τεκταινόμενα στη χρηματιστηριακή αγορά κατά την 

περίοδο 1999-2000, απεφάσισε να διορίσει διερευνητική επιτροπή».  Ε, περιμέναμε ως 

Βουλή να δούμε τι θα έκαμνε η διερευνητική επιτροπή.  Ξέραμε όλοι τι έγινε με την 

ερευνητική επιτροπή.  Ήταν μια ερευνητική επιτροπή από την οποία κάποιοι 

παραίτησαν, εργαζόταν μετ’ εμποδίων, δεν τις έδιναν τα απαιτούμενα μέσα.  Έβαλαν 

τρεις ανθρώπους, για να εξιχνιάσουν αυτή τη μεγάλη κομπίνα, και ξέρουμε όλοι αν τους 

έδωσαν μέσα και ποια μέσα τούς έδωσαν.  Και χρειάστηκε να εγγραφεί το θέμα πολλές 

φορές στη Βουλή, για να πιέσουμε να τους δοθούν κάποια μέσα.  Αφού η Βουλή 

παρακολουθούσε άναυδη, στην ουσία, αυτή τη διαδικασία, τότε ενεγράφη το θέμα στις 

επιτροπές Ελέγχου και Οικονομικών.  Και μάλιστα κάποιοι προσπάθησαν αυτές οι 

συνεδρίες να ήταν κλειστές.  Όμως οι συνεδρίες αυτές αποφασίστηκε να είναι ανοικτές.  

Έγινε ψηφοφορία και υπερίσχυσε η άποψη ότι αυτό το έγκλημα πρέπει να αναλυθεί 

ενώπιον του κυπριακού λαού με πλήρη διαφάνεια.  Και επί τριάντα συναπτές συνεδρίες, 

σχεδόν έναν ολόκληρο χρόνο, οι δύο επιτροπές, κάτω από μια ψυχοφθόρο διαδικασία, 

ταλαιπωρούνταν, τόσο τα μέλη τους όσο και οι υπηρεσιακοί της Βουλής, και 

κατέγραψαν λεπτό προς λεπτό αυτή τη μεγάλη απάτη.  Και η κατάληξη ποια ήταν;  

Άκουσον-άκουσον!  Όταν αυτές οι επιτροπές εξέδωσαν το πόρισμα, το οποίο ήταν και 

αναμενόμενο, διότι ό,τι έγινε έγινε υπό το φως της ημέρας, η κυβέρνηση το 

αντιμετώπισε με τη χειρότερη κριτική, προεξαρχόντων του κ. Παπαπέτρου και του 

Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων.  
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 Και μάλιστα το πιο ωραίο της όλης ιστορίας είναι ότι, όταν τους το παρέδωσε ο 

πρόεδρος της επιτροπής Ελέγχου, είπε: «Κύριοι, θα διορίσουμε μια επιτροπή τριμελή, 

στην οποία θα αποφασίσουμε σε δεκαπέντε μέρες».  Ποιοι ήταν η τριμελής επιτροπή;  

Ο κατά κύριο λόγο κατηγορούμενος αυτής της υπόθεσης, που ήταν ο Υπουργός των 

Οικονομικών.  Και λέει το πόρισμα για τον κ. υπουργό, ειδικά για τον Υπουργό των 

Οικονομικών, τον καθ’ ύλην αρμόδιο της διαφύλαξης αυτού του θεσμού: 

«Συμπερασματικά οι δύο επιτροπές πιστεύουν ότι η εποπτεία του θεσμού καθ’ όλη τη 

διάρκεια της χρηματιστηριακής κρίσης ασκήθηκε από τον Υπουργό Οικονομικών 

πλημμελώς, καθ’ ην στιγμήν θα έπρεπε, λόγω των εξαιρετικά κρίσιμων περιστάσεων 

που επικρατούσαν στο χρηματιστήριο από το 1999 και εντεύθεν, να ήταν ιδιαίτερα 

επαυξημένη.  Οι επιτροπές έχουν ομόφωνα καταλήξει ότι οι πολιτικές ευθύνες για την 

κατάσταση στα χρηματιστηριακά πράγματα του 1999-2000 βαρύνουν τον Υπουργό 

Οικονομικών, ο οποίος ανέλαβε τα καθήκοντά του το Μάρτιο του 1999 και ο οποίος είχε 

εκ του νόμου την υποχρέωση να εποπτεύει το χρηματιστήριο και κατ’ επέκταση το 

θεσμό».  Μάλιστα επί τούτου έκαμε και ειδική αναφορά ο συνάδελφος ο Ρίκκος και για 

το σύνταγμα, για τις ευθύνες του κ. υπουργού, και για το νόμο του ίδιου του 

χρηματιστηρίου, για τον καθ’ ύλην αρμόδιο υπουργό, κατ’ επέκταση όμως, τουτέστιν, 

την ίδια την κυβέρνηση και το Υπουργικό Συμβούλιο.   

 Και συνεχίζει το πόρισμα των δύο επιτροπών:  «Επιπλέον, ο Υπουργός 

Οικονομικών όφειλε να είχε επιδείξει επαυξημένο βαθμό επιμέλειας και εποπτείας κατά 

τη διαταραγμένη εκείνη περίοδο, πράγμα που όμως αποδεδειγμένα και για λόγους που 

αναλύονται σε έκταση στο κυρίως μέρος του πορίσματος δεν έπραξε, παρουσιάζοντας, 

αντίθετα, εικόνα αδράνειας και αδιαφορίας».  ∆ηλαδή, αυτόν τον άνθρωπο ο οποίος 

ενήργησε με τον τρόπο που ενήργησε στο τέλος αυτή η κυβέρνηση τι τον έκαμε;  Τον 

έβαλε πρόεδρο της επιτροπής της τριμελούς που διόρισε, για να εξετάσει το πόρισμα!  
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Ε, μα, νομίζω αυτό προσβάλλει κάθε αρχή δικαίου, κάθε αξία!  ∆ε γίνεται εκείνον ο 

οποίος είναι ο κύριος κατηγορούμενος να τον βάλει να εξετάσει την υπόθεση εναντίον 

του εαυτού του!  Αυτά νομίζω δικαιολογούν τη μεγάλη κουβέντα που είπε ο κ. Κληρίδης, 

ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, ότι είμαστε πράγματι στο κράτος της μπανανίας.  Αυτό 

είναι όντως απαράδεκτο!  Και είπαν ότι σε δεκαπέντε μέρες θα μας έλεγαν την άποψή 

τους.  Ε, πόσα δεκαπενθήμερα πέρασαν ως τώρα;   

 Επιπλέον, ξέρετε, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, εδώ πολλές φορές τούτοι 

οι επιτήδειοι όλοι θέλουν να καταλογίζουν ευθύνες στους πάντες.  Ε, διότι μέσα στην 

ανωνυμία δίκαιοι και άδικοι εμπλέκονται.  Εγώ επ’ ουδενί λόγω δέχομαι ότι η Βουλή έχει 

οποιαδήποτε ευθύνη.  Το ποιοι έχουν την ευθύνη είναι καθορισμένο από το ίδιο το 

νομοθέτημα.  Την είχε η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς και το διοικητικό συμβούλιο του 

χρηματιστηρίου και το Υπουργείο Οικονομικών.  Ήταν αυτά τα τρία θεσμικά όργανα που 

έστησαν  το θεσμό και είχαν υποχρέωση να τον διαφυλάξουν και να εφαρμόσουν το 

νόμο. 

 Και επιγραμματικά θέλω να σας αναφέρω από τις συνεδρίες της επιτροπής το εξής 

περιβόητο:  Έχω σημειώσει, κύριε Πρόεδρε, καμιά τριανταριά βασικούς λόγους, δε θα 

τους αναφέρω, διότι θα εξαντληθεί ο χρόνος και προτιμώ να πω κάποια αποσπάσματα 

για το τι γινόταν σ’ αυτή την επιτροπή και πώς αυτοί οι κύριοι, τους οποίους διόρισε 

ποιος, το Υπουργικό Συμβούλιο...  Aυτοί τους επέλεξαν και αυτοί τους διόρισαν ως μέλη 

του διοικητικού συμβουλίου του χρηματιστηρίου και ως μέλη της Επιτροπής 

Κεφαλαιαγοράς.  Ο κ. Παπαδόπουλος, κάποια ώρα, είπε το εξής περιβόητο:  «Όταν 

εισάγονταν εταιρείες με μη πραγματικά οικονομικά εχέγγυα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ποιος Παπαδόπουλος, κύριε συνάδελφε; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, σίγουρα, μακάρι να ήταν όλοι σαν τον Τάσσο.  Είναι ο κ. Ντίνος 

Παπαδόπουλος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Α, μάλιστα! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Σωστό.  Όταν αναφέρομαι σ’ αυτόν, εννοώ τον πρόεδρο του χρηματιστηρίου.  Για 

να εισάγουν εταιρείες, των οποίων τα περιουσιακά τους στοιχεία ήταν παντελώς άσχετα 

με την πραγματικότητα, σκέφτηκαν να ζητήσουν γνωμάτευση για το τι σημαίνει 

“οικονομικά εχέγγυα”.  Αν είναι ποτέ δυνατό!  Εξειδικευμένα άτομα, που τα επέλεξε αυτή 

η πολιτεία να διαχειριστούν τέτοιο θεσμό, έφτασαν στο σημείο, όταν άρχισαν οι τέχνες 

και οι κομπίνες, να παν να ζητήσουν γνωμάτευση για το τι σημαίνει “οικονομικά 

εχέγγυα”.  Και η κατάληξη ποια ήταν;  Αντί να παν σ’ έναν οικονομολόγο ή να 

αποταθούν στους Εγγλέζους -ένας συνάδελφος ήταν στο συμβούλιο, μου διαφεύγει 

τώρα το όνομά του, θα το θυμηθώ και θα σας τον πω- αντί να αποταθούν στους 

Άγγλους και να τους ζητήσουν να πουν τι σημαίνει “οικονομικά εχέγγυα”, διότι μας είπε 

ότι είναι αντιγραφή από τους αγγλικούς κανονισμούς, πήγαν σ’ ένα δικηγόρο να τους 

πει τι είναι “οικονομικά εχέγγυα”.  Και άκουσον-άκουσον!  Με βάση τη γνωμάτευση που 

πήραν, η οποία φαίνεται ήταν κατά παραγγελία, “οικονομικά εχέγγυα” είναι άμα 

υπογράφει ένας λογιστής από κάτω.  Ό,τι υπογράψει οποιοσδήποτε λογιστής, αυτό 

σημαίνει ότι είναι εντολή Θεού!  Και του είπε ο κ. Πουργουρίδης:  «Καλά, κύριε 

Παπαδόπουλε, δηλαδή αν έφερνες ένα λογιστή και σου έλεγε ότι ένας γουμάς κάμνει 

πέντε εκατομμύρια με υπογραφή του λογιστή, θα το δεχόσουν;».  Η απάντηση αυτού 

του κυρίου ήταν “ναι!”. 

Το λέω αυτό, για να καταδείξω ότι αυτοί οι άνθρωποι διαχειρίστηκαν τις 

οικονομίες του απλού πολίτη.  Και αξίζει να σημειωθεί, διότι εγώ δεν καταδικάζω 
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ανθρώπους ούτε αναφέρω κάτι, αν δε βεβαιωθώ ή αν δε ρωτήσω προηγουμένως το 

εξής:  Όταν ήταν Υπουργός Οικονομικών ο κ. Χριστόδουλος Χριστοδούλου, η Επιτροπή 

Κεφαλαιαγοράς ήταν πράγματι Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς.  Ουδεμία εταιρεία εισαγόταν, 

αν δεν έδιδε τη συγκατάθεσή της η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς.  ∆υστυχώς, όταν άλλαξε 

στο Υπουργείο Οικονομικών ο Υπουργός Οικονομικών, τότε άρχισαν άλλες τέχνες και 

την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς ουδόλως τη λάμβαναν υπόψη.  Και άρχισαν να 

εισάγονται εταιρείες με πολλές μεθοδολογίες, με κραυγαλέο παράδειγμα εταιρείες οι 

οποίες λέχθηκαν στην επιτροπή, είναι στο πόρισμα, αλλά δεν είναι του παρόντος να τις 

αναφέρω.   

 Επίσης, αξίζει τον κόπο να αναφερθεί το εξής:  Επειδή κατηγορηθήκαμε πολλές 

φορές και ως Βουλή... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(∆ιαμαρτύρονται για το χρόνο.) 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ένα δευτερόλεπτο και τελειώνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τι είναι, κύριοι συνάδελφοι; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ. 

 Πόση ώρα έχει που μιλά; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχει πρόβλημα με την καταμέτρηση του χρόνου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 ∆εκαπέντε λεπτά. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Νομίζω είναι που δκυο ρολόγια που θωρεί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, το έγραψα, 5.36. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Επειδή κρατώ το χρόνο, ξεκίνησε η κ. Μαρία Κυριακού η ώρα 5.10 και τέλειωσε σε 

δώδεκα λεπτά. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Πέντε και δεκατρία. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όχι! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ε, νομίζω να έρθετε να κάτσετε εσείς εδώ και να ελέγχετε εσείς την ώρα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πέντε και δεκατρία, δέχομαι.  Πέντε και δεκατρία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε!  Ένα λεπτό! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν είναι εσένα που λέω. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πέντε και δεκατρία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι του βοηθού μου εδωπέρα που λέω, ο οποίος... 
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∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εν πειράζει, αν μου θυμώσει ο Θάσος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆αμαί είμαστε όλοι ίσοι. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ δέχομαι να μου θυμώνει ο Θάσος.  Πέντε και δεκατρία και δώδεκα λεπτά που 

τέλειωσε η Μαρία... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα πήρε, ναι.  

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μάλιστα, πόσα είναι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τι σχέση έχει; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πόση ώρα έχει που μιλά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εμάς μας ενδιαφέρει πότε αρχίζει ο κάθε ομιλητής. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πόση ώρα έχει που μιλά;  Έχει είκοσι πέντε λεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, μίλησα κι εγώ μετά τον... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πόση ώρα μίλησες; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, δεν ξέρω πόση ώρα.  ΄Εντζιε καταμέτρησα το χρόνο μου, εν πάση περιπτώσει.  
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Μίλησα εφτά λεπτά, αντιλαμβάνομαι, εγώ.  Προσθέστε και τα εφτά λεπτά. Είναι μέσα 

στα πλαίσια ο κ. Κουλίας.  Έχει ακόμα ένα λεπτό ο κ. Κουλίας να τελειώσει, με βάση το 

χρόνο που κρατώ εγώ. 

 Κύριε Κουλία, παρακαλώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μου κάμνει εντύπωση που διαμαρτύρεται ο κ. Συλλούρης. 

 Κύριε Πρόεδρε, καταλήγω με το εξής:  Επειδή πολλές φορές κατηγορήθηκε η 

Βουλή ότι φταίει ή ότι ενεχόμαστε, εγώ σε καμιά περίπτωση δε δέχομαι ότι φταίει η 

Βουλή.  Σ’ αυτό τον τόπο ισχύει ένα πολιτειακό σύστημα και ισχύει η διάκριση των 

εξουσιών.  Αυτοί που έχουν την ευθύνη είναι η κυβέρνηση αυτού του τόπου.  Μάλιστα, 

όταν κάποια ώρα η Βουλή προσπάθησε να εισαγάγει και νομοθεσίες σωστές, όπως 

ήταν εκείνη με το διαχωρισμό των χρηματιστών, να μην πουλούν προς ίδιον όφελος -και 

ήταν ήδη γνωστή η πρόταση του κ. Τάσσου Παπαδόπουλου και την ψηφίσαμε όλοι- 

τότε τι έγινε;  Άκουσον-άκουσον!  Αυτή η κυβέρνηση την ανέπεμψε, διότι, λέει, θα τη 

διόρθωνε τεχνοκρατικά ή... σίγουρα όχι για συνταγματικούς λόγους για τους οποίους θα 

μπορούσε να αναπεμφθεί, με την υπόσχεση ότι θα έφερνε καλύτερη νομοθεσία.  Ε, 

μέχρι σήμερα δεν έφερε.   

 Και τελειώνω με τούτο, ότι αυτή η κυβέρνηση έχει ακεραία την ευθύνη και ακεραία 

την ευθύνη φέρουν και οι διωκτικές αρχές, διότι αυτό το μεγάλο σκάνδαλο εξώθησε τον 

κόσμο με προτροπές της ίδιας της κυβέρνησης.  Και θυμίζω τις δηλώσεις των 

υπουργών και πολλών παραγόντων του κράτους, ότι το χρηματιστήριο είναι ο 

καθρέφτης της οικονομίας, είναι η ατμομηχανή της οικονομίας, και σίγουρα ο κόσμος 

είχε μια εκτίμηση προς τους κρατικούς αξιωματούχους, δε διανοήθηκε κανένας ότι οι 

άνθρωποι αυτοί θα προέβαιναν σε τέτοιες παραπλανητικές δηλώσεις, πείστηκε και 

καταλήξαμε εδώ που καταλήξαμε. 
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 Τελειώνω με το εξής απλό:  Έγινε ένα μεγάλο έγκλημα.  Η απαίτησή μας είναι να 

εφαρμοστεί ο νόμος και, επιπλέον, πρέπει να σκεφτούμε ότι αυτός ο κόσμος δεν πρέπει 

να αφεθεί στην τύχη του, λαμβάνοντας υπόψη και τις επισημάνσεις που έκανε 

προηγουμένως ο Πρόεδρος της Βουλής.  Όμως πρέπει να σκεφτούμε ότι κάτι πρέπει να 

γίνει.  ∆εν πρέπει να αφεθεί ο κόσμος στην τύχη του, όπως τον κατέστρεψαν αυτοί οι 

κύριοι. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.   

 Κύριε Ευαγόρου, έχετε το λόγο.  Να ετοιμάζεται ο κ. Χριστοφόρου, παρακαλώ.   

 Ζαχαρία και Παναγιώτη, ποιος από τους δύο θα με αντικαταστήσει;  Ο 

Παναγιώτης, αντιλαμβάνομαι, ή... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορεί να είμαι ασπρομάλλης, αλλά είμαι λλίον μιτσής, είμαι 

γέννημαν του ’50 -να δηλώνουμεν τζιαι τις ηλικίες μας! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 ...ο κ. ∆ημητρίου είναι μεγαλύτερος από εμένα στην ηλικία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ:  

 Αν δε θέλει, αν θέλετε, να σας αντικαταστήσω, κύριε Πρόεδρε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ... 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Μα, εγώ εννά φύω, ρε παιδκιά! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ζαχαρία, να ζήσεις!  Πραγματικά με έχεις, πώς να σου πω, ξεγελάσει.  Ενόμιζα 

τον... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Τα φαινόμενα απατούν. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ενόμιζες τον πιο μιτσή, δηλαδή; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, ναι, ενόμιζα τον... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ενόμιζες ότι ήταν του ’60; 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Ενώ εμάς τους κκέληδες εν μας υπολογίζει κανένας.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Άτε, Παναγιώτη μου, άτε!  Το ’50 κέρδισε.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 7 ∆εκεμβρίου του ’50, είπαμεν το, κύριε, δημόσια.  Εκαταγράψαν το, φαντάζομαι, 

στα πρακτικά.   

 (Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Παναγιώτης 

∆ημητρίου.) 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, έχω περικόψει ένα σημαντικό μέρος της ομιλίας μου, για να 

μείνω εντός των περιθωρίων που έχουν τεθεί. 
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 Αγαπητοί κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ως ΑΚΕΛ έχουμε εκφράσει, και με την παρούσα ευκαιρία εκφράζουμε ξανά, την 

ευαρέσκειά μας και την εκτίμησή μας για το έργο, ένα δύσκολο και επίμοχθο έργο, που 

έφεραν σε πέρας οι δύο κοινοβουλευτικές επιτροπές.  Νιώθω επίσης την ανάγκη από το 

βήμα της Βουλής να ευχαριστήσω και να συγχαρώ τον πρόεδρο της επιτροπής 

Ελέγχου, το συνάδελφο Χρήστο Πουργουρίδη, για τις κοπιώδεις προσπάθειες που 

κατέβαλε και τους συναινετικούς χειρισμούς του καθ’ όλη τη διάρκεια της διαδικασίας 

διερεύνησης.  Χαιρετίζω παράλληλα το γεγονός ότι τόσο το πόρισμα όσο και τα τελικά 

συμπεράσματα ήταν ομόφωνα, γεγονός που αποδεικνύει τον υψηλό βαθμό 

υπευθυνότητας των μελών των δύο επιτροπών, καθώς και τον παραμερισμό 

μικροπολιτικών ή μικροκομματικών σκοπιμοτήτων.  Το πόρισμα καλύπτει πλήρως τις 

προσδοκίες του κόμματός μας και ανταποκρίνεται στο περί δικαίου αίσθημα του λαού. 

 Το σκάνδαλο του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου, το οποίο συντελέστηκε κατά τη 

διαταραγμένη περίοδο 1999-2000, πρέπει να καταγραφεί στην ιστορία ως το 

μεγαλύτερο κοινωνικοοικονομικό έγκλημα του βίου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Όμως, είτε μιλήσουμε για απάτη είτε για καταδολίευση και εξαπάτηση είτε για 

κλοπή, στο τέλος της ημέρας η ουσία είναι μία:  Οι εξαπατημένοι, οι καταληστευθέντες 

εξακολουθούν να μετρούν τις ζημιές και τα χρέη τους, βιώνουν ακόμα καθημερινά 

τεράστια προβλήματα και ζουν μέσα στην απόγνωση και με την προσμονή της 

δικαίωσης. 

 Ναι, το πόρισμα της Βουλής μπορεί να ικανοποίησε το περί δικαίου αίσθημα, 

μπορεί κατά τον πλέον επίσημο τρόπο οι εκλελεγμένοι αντιπρόσωποι του λαού να 

έχουν δαχτυλοδείξει τους απατεώνες και τους ενόχους, όμως, συνάδελφοι, το έγκλημα 

παραμένει ατιμώρητο, οι απατεώνες απολαμβάνουν τη λεία τους, κυκλοφορούν ξανά 

προκλητικά με τις λιμουζίνες τους, αξιοποιούν επιχειρηματικά τα ακίνητα που 



 90  

απόκτησαν χωρίς να ιδρώσουν, μετρούν τα κεφάλαια που φυγάδευσαν με τη βοήθεια 

και την ανοχή κάποιων στο εξωτερικό περιφρονώντας τη Βουλή και την πολιτεία στο 

σύνολό της. 

 Λέγεται ότι τα εγκλήματα που παραμένουν ατιμώρητα συνήθως 

επαναλαμβάνονται.  Παρ’ όλο που το απεύχομαι, πολύ φοβούμαι ότι σε μικρότερο 

βαθμό από πριν η απάτη θα επαναληφθεί, αν δεν επαναλαμβάνεται και σήμερα. 

 Επιχειρώντας έναν ποιοτικό προσδιορισμό του χρηματιστηριακού εγκλήματος, θα 

οδηγηθούμε αναντίλεκτα στο κάτωθι αβίαστο συμπέρασμα:  Ενώ στις υποθέσεις του 

κοινού ποινικού δικαίου οι εγκληματίες είναι συνήθως περιθωριακά στοιχεία των οποίων 

η εγκληματική ενέργεια εμπεριέχει στο αιτιολογικό της και το φορτίο της 

συσσωρευμένης κοινωνικής απόρριψης, στην περίπτωση της χρηματιστηριακής απάτης 

ηθικοί αυτουργοί, απατεώνες και πολιτικοί υπεύθυνοι είναι εκείνοι που σε μια 

αναπτυγμένη καπιταλιστική κοινωνία αποτελούν την αφρόκρεμα:  Ευυπόληπτοι 

επαγγελματίες, ηχηρά ονόματα της πολιτικής, οικονομικής και κοινωνικής ζωής του 

τόπου, το επιχειρηματικό και το επαγγελματικό κατεστημένο, η λεγόμενη άρχουσα τάξη 

με τις παραφυάδες της και, όπως πάντα, κάποια ζιζάνια.  Η κινητήρια δύναμη του 

κυπριακού κοινωνικοοικονομικού γίγνεσθαι, οι πρωτοπόροι του επιχειρείν, όχι μόνο 

πρόδωσαν, αλλά είτε κατέκλεψαν είτε συνέβαλαν στη μεγάλη κλοπή.  Τα μεγάλα τζάκια 

από τη μια και οι χιλιάδες φουκούδες (ο λαός) από την άλλη.  Η ανηθικότητα  και η 

ανεντιμότητα του κατεστημένου απέναντι στην αξιοπρέπεια και στην περηφάνια των 

χιλιάδων εξαπατημένων, πλην τίμιων, ανθρώπων του λαού.  Η κατάρρευση του μύθου 

της αμόλυντης και άμωμης κυρίαρχης τάξης κάτω από το βάρος των εκατοντάδων 

χιλιάδων που αφελώς πίστεψαν ότι θα μπορούσαν να δουν καλύτερες μέρες, αυτών 

των χιλιάδων απλών ανθρώπων που υποχρεώθηκαν να υποθηκεύσουν το βιος τους 

και το αποτέλεσμα της μελλοντικής τους δουλειάς σ’ αυτούς που συνέβαλαν στην 
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εξαπάτησή τους. 

 Πολλοί αιώνιοι ρομαντικοί αναζητούμε, κρατώντας το λυχνάρι του ∆ιογένη, τη 

συνείδηση.  Συνείδηση, κατά τον Μαρξ, δημιουργεί μόνο το συμφέρον.  Για χρόνια στον 

τόπο μας η συνείδηση αλλά και η ηθική εμονοπωλούντο από όλους εκείνους τους 

επώνυμους, την αφρόκρεμα που θησαύριζε ξεπλένοντας τις τύψεις της σε 

γλυκανάλατες φιλανθρωπικές εκδηλώσεις, που συνοδεύονταν από την απαραίτητη 

κοσμική διαφήμιση.  Αυτοί, λοιπόν, είναι εκείνοι που γυμνοί μπροστά στην κοινωνία θα 

πρέπει να δεχθούν το ανελέητο μαστίγωμα του λαού: η άρχουσα τάξη. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν δώσουμε στο έγκλημα όνομα, θα 

πρέπει να το ονομάσουμε το “έγκλημα των λευκών κολάρων”.  Αλλά φευ!  Ποιος 

συγκινήθηκε, ποιος ενοχλήθηκε και ποιος ανέλαβε την όποια ευθύνη, πολιτική ή άλλη;  

Μέχρι στιγμής κανένας!  Φέρνω, αγαπητοί συνάδελφοι, στη μνήμη μου τη λυσσώδη 

αντίδραση και τις ανοίκειες επιθέσεις ενάντια στη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Θα 

θυμάστε όλοι την ενορχηστρωμένη και καλά σχεδιασμένη επίθεση της κυβέρνησης 

ενάντια στη Βουλή με έναν και μοναδικό σκοπό:  τον αποπροσανατολισμό της κοινής 

γνώμης από το ένα και μοναδικό κρυστάλλινο συμπέρασμα που κατέδειξε η έρευνα της 

Βουλής, ότι δηλαδή «το μεγαλύτερο έγκλημα στην ιστορία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 

συντελέστηκε με την ανοχή και την αδράνεια της ίδιας της κυβέρνησης, της εκτελεστικής 

εξουσίας και του Υπουργού Οικονομικών». 

 Ιστορικά είμαστε μάρτυρες της προκλητικότερης πολιτικής παχυδερμίας που 

γνωρίσαμε ποτέ.  Η Βουλή ομόφωνα κατέδειξε ότι σοβαρότατες πολιτικές ευθύνες φέρει 

το Υπουργικό Συμβούλιο, το οποίο φάνηκε κατώτερο των περιστάσεων 

παραγνωρίζοντας προκλητικά το πρόβλημα του χρηματιστηρίου.  Ποια η αντίδραση 

από την πλευρά του Προέδρου και του Υπουργικού Συμβουλίου;  Επίθεση και ασέβεια 

απέναντι στη Βουλή διά στόματος του κυβερνητικού εκπροσώπου, του Μιχάλη 
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Παπαπέτρου.  Η αλαζονεία της εξουσίας στο απόγειό της! 

 Όμως, οι μεγαλύτερες και οι βαρύτερες των ευθυνών πέφτουν σίγουρα στους 

ώμους του καθ’ ύλην αρμόδιου υπουργού, αυτού των Οικονομικών, ο οποίος, καθ’ όλη 

τη διαταραγμένη περίοδο 1999-2000, άσκησε πλημμελώς τα καθήκοντά του, αδράνησε 

και απέτυχε να σταματήσει το έγκλημα.  Όχι μόνο απέτυχε να θωρακίσει το θεσμό 

προστατεύοντας τον κόσμο και την οικονομία, αλλά και με συγκεκριμένες ενέργειές του 

επέτρεψε να εισέλθουν και οι πιο μεγάλες αλλά και πιο προκλητικές φούσκες στο ΧΑΚ.  

Ακόμα και σήμερα ελέγχεται ο υπουργός, όπως ελέγχεται και το Υπουργικό Συμβούλιο, 

γιατί επέτρεψαν το διορισμό του νέου προέδρου του ΧΑΚ, τη στιγμή που κατά 

παράβαση της νομοθεσίας εξακολουθούσε ακόμα και την ημέρα του διορισμού του να 

είναι σύμβουλος σε δημόσια εταιρεία, τη στιγμή που μπορούσαν, αν ήθελαν, να μάθουν 

κατά πόσο εκκρεμεί ή όχι διαδικασία έρευνας, ανεξάρτητα από το αποτέλεσμα, από 

πλευράς της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς. 

 Το ζητούμενο, λοιπόν, είναι η ευθιξία.  ∆ιερωτώμαι πραγματικά σε ποια άλλη χώρα 

του κόσμου θα εξανεμίζονταν και με την ευθύνη του αρμόδιου υπουργού τόσα χρήματα 

όσα και το ακαθάριστο εγχώριο προϊόν της χώρας σε ένα χρόνο, θα χάνονταν οι 

συσσωρευμένες οικονομίες του λαού, αποτέλεσμα δουλειάς δεκαετιών, και ο Πρόεδρος 

της ∆ημοκρατίας θα έλεγε, όπως είπε στη μία και μοναδική του δήλωση για το 

χρηματιστήριο, «φταίει η απληστία των επενδυτών», αντί να καλέσει τον καθ’ ύλην 

αρμόδιο υπουργό και να ζητήσει την παραίτησή του.  Θα ήταν το λιγότερο που θα 

μπορούσε να πράξει. 

 Έστω και τώρα, λοιπόν, χωρίς πάθος -γιατί δεν είναι προσωπικό το θέμα- καλούμε 

τον Υπουργό των Οικονομικών να αναλάβει τις ευθύνες που του καταλογίζει ομόφωνα η 

Βουλή των Αντιπροσώπων και να παραιτηθεί.  Θα είναι μια μέγιστη πολιτική πράξη 

εξιλέωσης.  Κατά τον ίδιο τρόπο πρέπει να συμπεριφερθούν όλοι εκείνοι στους οποίους 
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το πόρισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων καταλογίζει πολιτικές ευθύνες.  Ακόμα και 

αν δε βρίσκονται στα πόστα που κατείχαν κατά την περίοδο εκείνη, το λιγότερο που 

έχουν να κάνουν είναι να ζητήσουν δημόσια συγνώμη από το λαό.  Οι υπόλοιποι 

επιβάλλεται να αντιμετωπίσουν το νόμο και την μήνιν των επαγγελματικών τους 

οργανώσεων:  Οι χρηματιστές, μεγάλη μερίδα των οποίων πρωταγωνίστησε στο 

έγκλημα, εκείνοι που με δηλώσεις τους παρέσυραν τον κόσμο και πολλοί επαγγελματίες 

περιωπής οι οποίοι με τις ενέργειές τους επέτρεψαν την είσοδο στο ΧΑΚ του κάθε  

“γουμά”, κατά τον προσφιλή χαρακτηρισμό του κ. Πουργουρίδη.   

 (Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Σταύρου Ευαγόρου, ο Πρόεδρος της Βουλής 

επανήλθε στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Του κάθε; 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δε θέλω να κουράσω το σώμα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγνώμη!  Του κάθε;   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Γουμά. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Ορνιθώνας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Γουμά;  Νομίζω ότι τέτοιες λέξεις έν’ αχρείαστες. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Έχουν, κύριε Πρόεδρε, αναφερθεί σε όλα, στις συνεδριάσεις... 
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Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Είναι ιδιαίτερα δημοφιλής η λέξη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι;   

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Η λέξη αυτή έχει αναφερθεί μερικές... 

(Πολλοί βουλευτές μιλούν ταυτοχρόνως.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επειδή δεν είμαι ειδήμονας του χρηματιστηρίου, ζητώ συγνώμη.  

(Γελά.) 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Απλά να εξηγήσω για τον κ. Πρόεδρο ότι εκατοντάδες... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε χρειάζεται, Σταύρο, εντάξει!   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εξήγησα του εγώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...που τους γουμάες τωρά!   

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ:  

  ∆ε θέλω να κουράσω το σώμα με αναφορές στις ευθύνες του καθενός ξεχωριστά.  

Εξάλλου, το ομόφωνο πόρισμα της Βουλής είναι ένα ιστορικό ντοκουμέντο που 

αναφέρεται  με σαφήνεια και επαρκή τεκμηρίωση στις ευθύνες όλων εκείνων που με 

ενέργειες ή παραλείψεις τους συνέβαλαν στην ολοκλήρωση του εγκλήματος. 

 Να μου επιτρέψετε να σταθώ στην άδικη, όμως, και ατεκμηρίωτη επίθεση ενάντια 

στο ΑΚΕΛ και στις κατηγορίες που εκτοξεύθηκαν από το συνάδελφο, τον Γιώργο τον 
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Γεωργίου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Αφήνω κατά μέρος τις ατυχείς κατηγορίες 

ενάντια σ’ έναν ιδιαίτερα αγαπητό πρώην συνάδελφο, τον Κίκη τον Καζαμία, αφού επί 

τούτου η απάντηση έχει δοθεί.   

 «Πότε» διερωτάται ο αγαπητός συνάδελφος «προειδοποίησε το ΑΚΕΛ για τους 

κινδύνους στο χρηματιστήριο, για το επερχόμενο χρηματιστηριακό κραχ;  Τι έκανε το 

ΑΚΕΛ για να προειδοποιήσει το κοινό και να παρέμβει στα πράγματα;»   

 Εμείς λέμε ότι τίποτε άλλο δεν κάναμε παρά να προειδοποιούμε, να 

παρεμβαίνουμε και να προστατεύουμε το κοινό, στα μέτρα των δικών μας δυνατοτήτων.  

Ξεχνούμε μήπως τις ανοίκειες επιθέσεις που δέχθηκε ο γενικός γραμματέας της 

Κεντρικής Επιτροπής του ΑΚΕΛ, ο ∆ημήτρης ο Χριστόφιας, όταν στις 2 Ιουνίου του ’99 

σε δηλώσεις του εξέφρασε σοβαρές διαφωνίες για τον τρόπο λειτουργίας του ΧΑΚ και 

προειδοποίησε για πρώτη φορά -διαβάζω επί λέξει τι είχε πει- ότι «αν συνεχίσει αυτή η 

κατάσταση, ο κόσμος θα χάσει τις οικονομίες του, θα κλάψουν πολλοί»;  ∆εν είναι τότε 

που μέλη της κυβέρνησης καλούσαν τους πολιτικούς να μην πλήττουν με τις δηλώσεις 

τους το ΧΑΚ; -αναφέρθηκε άλλωστε από το γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ πριν από λίγα 

λεπτά.  ∆εν είναι τότε που ο ίδιος ο πρόεδρος των χρηματιστών κάλεσε τον ∆ημήτρη 

τον Χριστόφια και το ΑΚΕΛ να αφήσουν το χρηματιστήριο έξω από την πολιτική;  

Παρόμοιες δηλώσεις αγωνίας έγιναν από τον ∆ημήτρη Χριστόφια στο τέλος του 

Σεπτέμβρη και στις αρχές του Οκτώβρη του ’99 με την ευκαιρία της υποβολής των 

πρώτων προτάσεων που επεξεργάστηκε το ΑΚΕΛ με στόχο τη διόρθωση των κακώς 

εχόντων στο ΧΑΚ. 

 Στη συνέχεια, κύριε Πρόεδρε, και για όσο χρόνο μου απομένει θα καταθέσω μια 

σειρά από επιλεγμένες δηλώσεις και προτάσεις οι οποίες αποδεικνύουν περίτρανα ότι 

το ΑΚΕΛ  “στάθηκε στον πούντον του”, ήταν εκεί, αγωνιούσε και προειδοποιούσε, τη 

στιγμή, μάλιστα, που άλλοι μιλούσαν, την ώρα της κατάρρευσης ιδιαίτερα, για νέα limit 
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up, για τη σοφία του κόμματος ορισμένων να επενδύσει στο ΧΑΚ, ή τη στιγμή που ο 

ίδιος ο Υπουργός Οικονομικών μιλούσε για ελκυστικές τιμές και νέες ευκαιρίες για 

επενδύσεις. 

 Έχω, αγαπητοί συνάδελφοι, για του λόγου το αληθές φέρει το πακέτο των 

προτάσεων που σε τέσσερις περιπτώσεις το ΑΚΕΛ υπέβαλε όσον αφορά στο ΧΑΚ.  Η 

πρώτη παρεδόθη στον Υπουργό Οικονομικών, στο συμβούλιο του χρηματιστηρίου και 

στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς το Σεπτέμβριο του 1999, πριν ακόμα ο δείκτης πάει στις 

οκτακόσιες σαράντα εννέα μονάδες.  Και μέσα στις προτάσεις-εισηγήσεις του Πολιτικού 

Γραφείου της Κεντρικής Επιτροπής του ΑΚΕΛ για επίλυση των προβλημάτων του 

Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου λέγαμε παράλληλα και τονίζαμε -και θα καταθέσω αυτά 

τα έγγραφα:  «Η ανυπαρξία συγκεκριμένης πολιτικής για προστασία των επενδυτών, και 

ιδιαίτερα των μικρομεσαίων, επέτρεψε σε ορισμένα κυκλώματα να προχωρήσουν σε 

παρεμβάσεις σκοπιμότητος, ωθώντας συγκεκριμένους χρηματιστηριακούς τίτλους σε 

ύψη αδικαιολόγητα, και επέτρεψε ουσιαστικά την κερδοσκοπία».  Μιλώ από τότε.  Αυτό 

δόθηκε στο συμβούλιο του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου και επίσης υπόμνημα 

δόθηκε στον Υπουργό Οικονομικών.  Στη συνέχεια το ΑΚΕΛ ήρθε με νέο πακέτο 

προτάσεων και μέτρων -συνολικά είκοσι οκτώ προτάσεων και μέτρων- το οποίο δόθηκε 

στη δημοσιότητα και στάληκε στον Υπουργό Οικονομικών.  Με επιστολή του ο 

∆ημήτρης Χριστόφιας, ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ, στις 24 του Οκτώβρη του 2000, 

εκφράζοντας την αγωνία του για την κατάρρευση, ζητά το διορισμό διερευνητικής 

επιτροπής, τη μετάκληση εμπειρογνώμονα και πολλά άλλα, τα οποία ο Πρόεδρος της 

∆ημοκρατίας, εκφράζοντας την ευαρέσκειά του, υιοθέτησε και προχωρήσαμε σε κάποια 

μέτρα.  Αυτά είναι κάποια από εκείνα... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η ερώτηση του συναδέλφου, αν μου επιτρέπετε, έν’ τζι’ ήταν οι προτάσεις μαςֹ 



 97  

κακώς τις ανέφερες.  Αλλά, ποιοι εμίλησαν για limit up;  Αμφισβήτησε αν εμίλησαν 

κάποιοι για limit up.   

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Τα έχω, αγαπητοί φίλοι, και, αν μου δοθεί ο χρόνος και προλάβω, θα τα αναφέρω.  

Να πω μόνο ότι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε σας δίνεται πολύς χρόνος, κύριε συνάδελφε, κάμε το λοαρκασμό σου.  Σε 

τέσσερα λεπτά πρέπει να τελειώσεις.  

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Μάλιστα, θα τελειώσω σε τέσσερα λεπτά.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ιώ σου τζιαι ένα λεπτόν που την πούγκα, δηλαδή, α! 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Τη στιγμή που κάποιοι προειδοποιούσαν -και έχω φέρει δεκάδες δηλώσεις από το 

Γενάρη του 1996, αγαπητοί συνάδελφοι και θα τις παραθέσω- κάποιοι άλλοι μιλούσαν 

για ελκυστικές τιμές την ώρα της κατάρρευσης και limit ups!  Να παραθέσω δηλώσεις 

του Υπουργού Οικονομικών τον δωδέκατο του 2000, όταν έλεγε ότι είναι μια δύσκολη 

περίοδος, αλλά κάλεσε τους θεσμικούς επενδυτές και τα μέλη του ΧΑΚ να 

αντιμετωπίσουν τα προβλήματα ως πρόκληση, για να αξιοποιήσουν τη συγκυρία προς 

όφελος των πελατών τους, αλλά και του χρηματιστηριακού θεσμού γενικότερα;  «Στα 

σημερινά επίπεδα των τιμών των μετοχών υπάρχουν ελκυστικές επενδυτικές 

ευκαιρίες», παρατήρησε, «για τους προσεκτικούς και μελετημένους επενδυτές».  Τέτοιες 

δηλώσεις υπάρχουν πάρα πολλές, αγαπητοί συνάδελφοι, του υπουργού για ελκυστικές 

τιμές, για μεγάλες προοπτικές του χρηματιστηρίου, «αισιόδοξες οι προοπτικές του 

ΧΑΚ». 
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 Ο ίδιος ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός σε δημοσιογραφική διάσκεψη μιλούσε για 

αδικαιολόγητη για το ∆ΗΣΥ πτωτική πορεία του χρηματιστηρίου, το 2000, όταν συνέχιζε 

να πέφτει.  «∆εν έκλεισε ο κύκλος του ενθουσιασμού του επενδυτικού κοινού», δηλώνει 

ο συνάδελφος Πρόδρομος Προδρόμου.  Εκτιμά, 20 Σεπτεμβρίου 2000, ότι ο κύκλος του 

ενθουσιασμού του επενδυτικού κοινού δεν έχει κλείσει ακόμη και, όπως είπε, η κρίση 

εμπιστοσύνης των επενδυτών είναι παροδική!  «Σοφά έπραξε ο ∆ημοκρατικός 

Συναγερμός, που αγόρασε τις μετοχές του “Louis”, δηλώσεις του προέδρου του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού, τις οποίες έχουμε εδώ.  Και στο τέλος, «θα ξαναέρθουν limit 

ups», δηλώνει ο συνάδελφος Πρόδρομος Προδρόμου το έτος 2000, ενώ λέει και 

συστήνει να αγοραστούν μετοχές των τραπεζών, γιατί, «είναι τράπεζες, πώς να το 

κάνουμε;».  Παραφράζω τα λόγια του, «είναι τράπεζες, πώς να το κάνουμε;», σίγουρα,  

οι τράπεζες είναι σίγουρο χαρτί! 

 Όμως, ως οικονομολόγος, λέει το πολύ απλό:  «Υπάρχει κανείς που διανοείται ότι 

οι μετοχές των τραπεζών, για παράδειγμα, σε έξι μήνες, σε ενάμιση χρόνο θα είναι στα 

σημερινά επίπεδα;»  Πήγαν τούμπα.  ήταν πολύ πιο κάτω.  Κανείς!  Επομένως, οι 

επενδυτές που δε χρωστούν λεφτά δεν έχουν κανένα λόγο να πωλούν.  Καλούσε τους 

επενδυτές να κρατήσουν τις μετοχές. 

 Έχω και πολλά άλλα, αγαπητοί φίλοι.  Να αναφέρω μόνο δύο:  Στην εφημερίδα  

“Νέος Τύπος”, στη στήλη “Οδηγός επενδύσεων”, άρθρο με την υπογραφή “Μάντης” 

έλεγε:  «Η μετοχή της τάδε τράπεζας δεν μπορεί να λείψει», συμβουλεύοντας, «από 

κανένα χαρτοφυλάκιο», όπως δεν μπορεί να λείψει, ξέρω εγώ, το φαμόζο από κανένα 

σπίτι!  Το Σάββατο, 17 Ιουλίου 1999, και όταν γινόταν η άνοδος η μεγάλη, προ της 

μεγάλης ανόδου, έγραφε ο “Οδηγός επενδύσεων” του Νέου Τύπου:  «Ψηλά, πιο ψηλά, 

στα ύψη, με ανανεωμένη την προεδρία Κληρίδη και απαλλαγμένη από τον μπαμπούλα 

των πυραύλων S300, το χρηματιστήριο έχει γίνει το ίδιο ένας πύραυλος». 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Ένα λεπτό. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Έχω ένα λεπτό.  Στο ένα λεπτό που μου απομένει, αγαπητοί φίλοι, να πω και 

κάποιες σαφείς προειδοποιήσεις του συναδέλφου Γιώργου Λιλλήκα, του Κίκη του 

Καζαμία και δικές μου ως επικεφαλής τότε του τμήματος μελετών του ΑΚΕΛ.  Στις 21 

του Γενάρη το 1996, σε άρθρο, είχα γράψει τότε:  «Τελικά, έχουμε χρηματιστήριο ή 

καζίνο!», όταν γίνονταν οι πρώτες μαζικές εξαγορές.  Ήταν και η πρώτη προειδοποίηση 

στον κόσμο, λέγοντας ότι «προτού καλά καλά λειτουργήσει το κυπριακό χρηματιστήριο, 

με την ανοχή της κυβέρνησης, βλέπουμε να μετατρέπεται σε καζίνο.  Γνωρίζοντας τη 

ροπή πολλών Κυπρίων προς τον τζόγο, πολύ φοβούμαστε ότι τα χειρότερα έπονται».  

Τέτοιες δηλώσεις, αγαπητοί συνάδελφοι, ακολούθησαν πάμπολλες. προειδοποιήσεις 

από πλευράς ΑΚΕΛ πάρα πολλές. 

 Να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με το εξής:  Αναμένοντας 

την εκδήλωση ευθιξίας από εκείνους που πρέπει να την επιδείξουν, αναμένοντας από 

την Εισαγγελία να διαδραματίσει επιτέλους το ρόλο της με ταχύτερους ρυθμούς και να 

προσάξει ενώπιον της ∆ικαιοσύνης εκείνους που οφείλει να προσάξει, η Βουλή, αφού η 

κυβέρνηση αδιαφορεί ως να μην υπάρχει, θα πρέπει όπως και στην περίπτωση της 

έρευνας και του πορίσματος να επεξεργαστεί, μέσα σε πνεύμα συναίνεσης, μέτρα 

συγκεκριμένα ανακούφισης των επενδυτών.  Αυτά τα μέτρα πρέπει να αφορούν τη 

ρύθμιση των δανείων των επενδυτών, τη ρύθμιση των φορολογικών τους 

εκκρεμοτήτων, εκεί όπου μπορεί να γίνει.  Την ίδια στιγμή θα πρέπει να επιταχύνουμε 

τους ρυθμούς εξυγίανσης του χρηματιστηρίου, θωράκισης του χρηματιστηρίου, ούτως 

ώστε να μην αντιμετωπίσουμε ξανά τα ίδια προβλήματα με τα σημερινά. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ’στε καλά. 

 Κύριε Χριστοφόρου, παρακαλώ, έχετε το λόγο. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είσαστε άλλωστε Βαρωσιώτης. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Εχάρισά σου την εσένα! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Παραχωρώ σου πέντε λεπτά από το χρόνο μου, για να αναφερθείς και σε εμένα, 

γιατί θα είσαι πιο πειστικός για μένα. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Σε μια δήλωσή σου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ!  Αν το αποφύγετε αυτό, είναι καλύτερα.   

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ανερχόμενος στο βήμα, ανήλθα κάτω από διαρκή πρόκληση, αλλά 

ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός είναι συνηθισμένος να μάχεται ακόμα και υπό τη σκιά 

βελών.  Αλλά δεν ανήλθα απλώς να μιλήσω, για να μιλήσω!  Πιστεύω ότι είμαι εξ 

εκείνων που νομιμοποιούνται να θέσουν και σήμερα τις απόψεις τους για το 

χρηματιστήριο.  Γιατί ως συναγερμικός βουλευτής, εκφράζοντας και το ∆ημοκρατικό 

Συναγερμό, ουκ ολίγες φορές, έγκαιρα, έδωσα το δικό μας στίγμα για το χρηματιστήριο, 

για την πορεία του, για τα διαπλεκόμενα συμφέροντα, για το σκάνδαλο του 
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χρηματιστηρίου, για τη χρηματιστηριακή τραγωδία, για τους επενδυτές.  Όμως, επειδή 

οι προκλήσεις ήταν αλλεπάλληλες, πρέπει στους συναδέλφους να πω ότι είναι σκληρό 

“προς κέντρα λακτίζειν”.  Και, όταν κάνουν κάποιοι συνάδελφοι με τόση ευτολμία και 

ευφράδεια αναφορά σε σκάνδαλα, να ξέρουν ότι στη μνήμη του λαού τους 

παραπέμπουν σε άλλες εποχές.  Και ακόμα να γνωρίζουν και να μη διαγράφουν και να 

παραλείπουν κάποιοι ότι αυτή η κυβέρνηση δεν ήταν αυτοδύναμη κυβέρνηση, αλλά 

κυβερνήθηκε και συγκυβερνήθηκε και με κάποιους άλλους που θέλουν να ξεγράφουν 

και να διαγράφουν το παρελθόν.  Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός είναι περήφανος για το 

παρελθόν του από το 1976 και δε διαγράφει ούτε μέρα ούτε ώρα από αυτά τα οποία 

έπραξε και προσέφερε στο κοινωνικό σύνολο, στην οικονομία και στο λαό. 

 Όμως πιστεύω ότι εδώ δεν ήρθαμε, για να στολίσουμε και εμείς τον επιτάφιο του 

χρηματιστηρίου.  Ήρθαμε για να δώσουμε το δικό μας στίγμα και πιστεύω ότι η 

ισοπέδωση από κάποιους συναδέλφους και ουσιαστικά το μήνυμα που στέλλεται προς 

τα έξω, ότι όλοι ίδιοι είναι, και αυτοί οι οποίοι λεηλάτησαν το χρηματιστήριο και οι 

πολιτικές δυνάμεις και οι πολιτικοί, με αποτέλεσμα αυτοί οι πραγματικά διεφθαρμένοι να 

ελέγχουν με τον τρόπο τους και με τη δική μας ισοπέδωση τους αδιάφθορους, πρέπει 

να σταματήσει!  Εμείς δε θα επιτρέψουμε κάτι τέτοιο.  ∆εν πρόκειται να ισοπεδώσουμε 

τους πάντες και τα πάντα!  Για μας το χρηματιστήριο δεν είναι πεδίο δόξης για 

μικροπολιτική και μικροκομματισμό.  ∆εν είναι πεδίο για συμπολίτευση και 

αντιπολίτευση.  Και αυτά δεν τα δηλώνουμε όψιμα τώρα. τα δηλώναμε πάντα.  Το 

χρηματιστήριο ήταν ένα μεγάλο έγκλημα και έτσι οφείλαμε να το αντιμετωπίσουμε, 

συνενώνοντας όλες μας τις δυνάμεις, γιατί μόνο έτσι δε θα βρουν ησυχία αυτοί οι οποίοι 

πραγματικά έβαψαν με το αίμα των επενδυτών τα χέρια τους μέσα στο χρηματιστήριο.  

Ο τρόπος με τον οποίο, πιστεύω, αντιμετωπίσαμε και μέσα από αυτή τη συζήτηση το 

θέμα είναι ότι δημιουργήσαμε άλλοθι σε κάποιους να λένε ότι τελικά η κινητήρια δύναμη 
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του χρηματιστηρίου και η πορεία του χρηματιστηρίου ήταν έργο των πολιτικών μόνο και 

δεν ήταν έργο και αυτών οι οποίοι ευρέθησαν στο πεδίο του χρηματιστηρίου και 

ουσιαστικά πραγματικά λειτούργησαν ως κοινοί εγκληματίες. 

 Ειδοποιός διαφορά λοιπόν του ∆ημοκρατικού Συναγερμού από οποιουσδήποτε 

άλλους τοποθετήθηκαν με τον τρόπο που τοποθετήθηκαν είναι ότι ο ∆ημοκρατικός 

Συναγερμός δε χαρίζεται και δε συγκαλύπτει κανέναν.  Όπου και αν βρίσκεται, όποιος 

και αν είναι αυτός, όπου και αν είναι αυτός, όσο ψηλά και αν κάθεται!  Εμείς ως 

∆ημοκρατικός Συναγερμός λέμε ότι όποιος ενεπλάκη και διεπλάκη στα θέματα του 

χρηματιστηρίου και όπου αποδεδειγμένα πραγματικά έθεσε τη “συνεισφορά” του γι’ 

αυτή τη μεγάλη εξαπάτηση του κυπριακού λαού να πληρώσει σκληρό και βαρύ τίμημα.  

Και, αν θέλουμε πραγματικά, ως Βουλή πρέπει να μη δίνουμε άλλοθι σε κάποιους, γιατί 

είμαι εξ εκείνων που ανέφεραν πολλές φορές ότι για το θέμα του χρηματιστηρίου και η 

Νομική Υπηρεσία ακόμη του κράτους, χωρίς να χαριστούμε σε κανέναν, ολιγώρησε και 

δεν επέδειξε τον ίδιο υπερβάλλοντα ζήλο που επιδεικνύει σε άλλες περιπτώσεις που 

αφορούν μικροποσά ή μικροπαραβάσεις.  Όμως και η Νομική Υπηρεσία -και πρέπει να 

την πιστώσουμε- και ο Γενικός Εισαγγελέας έθεσαν πάρα πολλές φορές την πρόκληση 

στη Βουλή να ψηφίσει το δίκαιο της απόδειξης.  Και εμείς, επειδή πραγματικά θέλουμε 

εδώ και τώρα να απαλλάξουμε ακόμη και από το άλλοθι τους οποιουσδήποτε -και το 

βάρος είναι επί των δικών μας ώμων-  να προχωρήσουμε άμεσα να ικανοποιήσουμε και 

να εκπληρώσουμε αυτό που μας υποδεικνύουν η Νομική Υπηρεσία και ο Γενικός 

Εισαγγελέας και να ψηφίσουμε το δίκαιο της απόδειξης και τότε πραγματικά θα 

αποδοθούν τα του Καίσαρος τω Καίσαρι και θα αποδειχθεί στο τέλος για όσους 

αμφισβητούν ή με σκεπτικισμό αντιμετωπίζουν αυτή την κατάσταση κατά πόσο μπορεί 

να αποδοθεί δικαιοσύνη.  Είναι τότε που ουδείς μπορεί να έχει άλλοθι ή πίσω από το 

τείχος της μη ψήφισης του δικαίου της απόδειξης να αφήνονται κάποιοι μέχρι σήμερα να 
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κυκλοφορούν ελεύθεροι! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ∆ε λειτουργεί αναδρομικά αυτό το πράγμα, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εσείς οι νομικοί που τα γνωρίζετε τόσα καλά οφείλατε να σπεύσετε, όλοι οι 

νομικοί, να ψηφιστεί έγκαιρα.  Είμαι εξ εκείνων που πραγματικά, αβλεπτί και εν λευκώ, 

θα μπορούσα να είχα ψηφίσει αυτό το δίκαιο της απόδειξης, αν πράγματι ήμουν 

πεπεισμένος -και είμαι σήμερα πεπεισμένος- ότι θα μπορούσε να βάλει τα θέματα του 

χρηματιστηρίου σε τάξη. 

 Πιστεύω ότι, όταν κάποιοι αποτολμούν και προβαίνουν σε κατεβατά αναφορών, 

προσώπων με όνομα και επώνυμο, προβαίνουν σε αναφορά όλων εκείνων οι οποίοι 

ενεπλέκοντο στο σκάνδαλο του χρηματιστηρίου, είναι προκλητικό και πιστεύω ότι 

καταρρίπτεται και ολόκληρη η επιχειρηματολογία και αποκαλύπτονται οι σκοπιμότητες, 

όταν κάποιους τους εξαιρούμε, γιατί με αυτό τον τρόπο θέλουμε να καλύψουμε ή να 

συγκαλύψουμε και άλλους που εμπλέκονται στο χρηματιστήριο. 

 Το χρηματιστήριο είχε και νομικούς συμβούλους.  Οι εταιρείες οι οποίες εισέρχοντο 

στο χρηματιστήριο είχαν και τις υπογραφές και των λογιστών και των νομικών.  

Υπήρχαν κόμματα που είχαν εταιρείες παρακοιμώμενες στο χρηματιστήριο.  Υπήρχαν 

εκφραστικά όργανα κομμάτων που έβγαιναν με πηχυαίους τίτλους, όταν εισερχόταν 

συγκεκριμένη επενδυτική εταιρεία στο χρηματιστήριο, με το «∆ημητρούλα μου, γεια 

σου».  Αυτός ήταν ο τίτλος του εκφραστικού οργάνου του ΑΚΕΛ, για να υποδεχθεί και 

να δώσει στο φτωχό, τον εξαπατημένο λαό το στίγμα ότι πρέπει να επενδύσει και τις 

τελευταίες του οικονομίες, γιατί εκεί ήταν το ζητούμενο.  Και οι τελευταίες οικονομίες 

στην τελευταία απομακρυσμένη κοινότητα, στο τελευταίο απομακρυσμένο χωριό 

έπρεπε να επενδυθούν μέσα από τη λαϊκή εκφραστική φωνή της συγκεκριμένης 
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πολιτικής παράταξης, με τον πηχυαίο, εύθυμο, ενθουσιώδη και ελκυστικό τίτλο 

«∆ημητρούλα μου, γεια σου». 

 Αυτές είναι πραγματικότητες και κάποτε το “mea culpa” πρέπει να λέγεται και εδώ.  

Εμείς, όπως είπα, δεν ξεχωρίσαμε, δε διαχωρίσαμε και δε χαριστήκαμε σε κανέναν και 

δεν πρόκειται να χαριστούμε.  Όμως, ενώστε μαζί μας τη φωνή καθολικά, χωρίς 

εξαιρέσεις, χωρίς αποκλεισμούς, χωρίς συγκαλύψεις, χωρίς σκοπιμότητες να φθάσουμε 

μέχρι τέλους.  Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός είναι αποφασισμένος να το πράξει. 

 Όσον αφορά πολιτικές ευθύνες, κατά πόσο επιμερίζονται, κατανέμονται και αν ο 

∆ημοκρατικός Συναγερμός ως κυβερνών ή ως συγκυβερνών κόμμα έχει λιγότερες ή 

περισσότερες ευθύνες, απλώς να υπενθυμίσω ότι ως Βουλή και ως πολιτικές δυνάμεις 

ψηφίσαμε αυτούς τους νόμους καθολικά, ομόφωνα.  Άρα, αν υπάρχουν οποιεσδήποτε 

ευθύνες... γι’ αυτό λέω ότι είναι αδύνατο κάποιοι να προσπαθούν να το αναγάγουν σε 

θέμα ευκαιριακής συμπολιτευτικής ή αντιπολιτευτικής συγκυρίας, για να μπορέσουν να 

αποκομίσουν, ιδιαίτερα αυτή τη χρονική περίοδο, οποιαδήποτε εκλογικά οφέλη. 

 Επειδή υπήρξε από αυτό το βήμα αλυσιδωτή αναφορά για προειδοποιήσεις σε 

επενδυτές, είμαι υποχρεωμένος -είπα ότι νομιμοποιούμαι να βρίσκομαι σε αυτό το 

βήμα- να πω και εγώ ως συναγερμικός βουλευτής, εκφράζοντας το ∆ημοκρατικό 

Συναγερμό, ότι και εμείς, κύριοι, προειδοποιούσαμε στον ίδιο τόνο, στο ίδιο ύφος, στην 

ίδια χροιά όλο αυτό τον κόσμο. Το 1999, μόλις γινόταν δημόσια εταιρεία η εταιρεία 

“Louis”, εγκαιρότατα, όταν τότε άρχισε ο κόσμος να γνωρίζει τι εστί χρηματιστήριο, 

δημοσίευσα σε όλο τον τύπο το συγκεκριμένο άρθρο-δήλωση «Χρηματιστήριο, εύκολο 

κέρδος ή μεγάλο ρίσκο;».  Είναι πράγματι το χρηματιστήριο πεδίο εύκολου κέρδους και 

με αυτή την προσέγγιση νομιμοποιείται ο καθένας αβίαστα να καταθέτει τις οικονομίες 

μιας ολόκληρης ζωής;  Πάντως το μήνυμα που διαχέεται παντού είναι ότι το 

χρηματιστήριο είναι πηγή κέρδους και μόνο κέρδους. 
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 Τελειώνοντας τη μικρή χρηματιστηριακή μου αναφορά, απλώς τονίζω ότι και σε 

αυτό τον τομέα όλοι μας κινηθήκαμε χωρίς πρόγραμμα, χωρίς πολλή περίσκεψη και 

ίσως να μην αργήσει εκείνη η θλιβερή στιγμή που θα τελειώσει και ο χρηματιστηριακός 

αντικατοπτρισμός που η Κύπρος ζει σήμερα.  Και τότε τι γίνεται πραγματικά, 

προαναφέροντας φυσικά πως είναι δυνατό μια συγκεκριμένη εταιρεία με συγκεκριμένο 

κεφάλαιο, με συγκεκριμένα περιουσιακά στοιχεία να εκδίδει τις μετοχές και να 

πουλιούνται και να μπαίνουν στο χρηματιστήριο με τις συγκεκριμένες τιμές! 

 Στις 20 Αυγούστου του 2000, γνωρίζοντας πού βρισκόταν τότε ο δείκτης, είκοσι 

μεγαλόσχημοι αφαίμαξαν την Κύπρο σε συνεντεύξεις, σε αναφορές, σε δηλώσεις, σε 

τηλεοπτικές εκπομπές.  Αντί να βρίσκονται στη φυλακή, τους έδωσαν άλλοθι οι θεσμοί 

της πολιτείας.  Πριν ακόμα αρχίσει την έρευνα η Βουλή, πριν ακόμα μπούμε στη 

διαδικασία και εμείς, ως Βουλή, να πάρουμε δραστικά μέτρα για το χρηματιστήριο, 

έστειλα επιστολή στον Πρόεδρο της Βουλής, 24 Ιουλίου του 2000:  «Έντιμε κύριε 

Πρόεδρε, διαπιστώνοντας ότι υπάρχουν σε εκκρεμότητα σοβαρά νομοθετήματα και 

προτάσεις νόμου που αφορούν το χρηματιστήριο και χρήζουν άμεσης προώθησης, 

συζήτησης και ψήφισης από τη Βουλή, πιστεύω ότι η Βουλή πρέπει να ασχοληθεί 

εκτάκτως και άμεσα.  Αναμένοντας θετική ανταπόκρισή σας.  Καλοκαίρι του 2000».  

Φυσικά, δεν υπήρχε άμεσα η δυνατότητα κινητοποίησης της Βουλής εκείνη τη χρονική 

περίοδο και σίγουρα η Βουλή δε φέρει οποιεσδήποτε ευθύνες, γιατί εγώ θα πω ότι, εάν 

το χρηματιστήριο, που ο συμβολισμός του είναι το γνωστό “καραβάκι”, είχε τα 

οποιαδήποτε προβλήματα ως προς το να έχει ορθή πορεία πλεύσης, δε σημαίνει ότι για 

το ότι κάποιοι το έριξαν στα βράχια ή σε σκοπέλους και υφάλους ευθύνονται εκείνες οι 

μικρές ατέλειες των νομοθεσιών, αλλά ευθύνονται εκείνοι που πραγματικά ανέλαβαν την 

πλοήγηση, εκείνοι που ήταν οι καπετάνιοι και, αντί να βλέπουν την πορεία αυτού του 

“καραβιού”, ψάρευαν σε θολά νερά.   
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 Πέραν τούτου, απευθύνθηκα προς το διευθυντή του ΧΑΚ, προς την επιτροπή 

Ελέγχου της Βουλής, πριν αρχίσει ακόμα τον έλεγχο για το χρηματιστήριο -ζητούσα 

άμεσα να συγκληθεί για το χρηματιστήριο- προς το ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας, 

από τον οποίο έγκαιρα ζητούσα να γνωρίζω πού ουσιαστικά κατευθύνθηκαν όλα εκείνα 

τα εκατομμύρια, 27 Ιουνίου 2001.  Πολύ πιο μπροστά ασχολήθηκε η συγκεκριμένη 

επιτροπή με το θέμα.  Αντί στοιχείων και απαντήσεων, πέρα από την αργοπορία για 

απάντηση σε όλα αυτά τα ερωτήματα, πήρα τη γνωστή επωδό που δίνεται σ’ αυτές τις 

περιπτώσεις, όταν δε θέλουν να σε πληροφορήσουν, ότι η Κεντρική Τράπεζα μπορεί να 

δώσει πληροφορίες για τη συνολική εξαγωγή κεφαλαίων που προβλέπουν οι άδειες 

που εκδίδει και μου έδωσαν μόνο πληροφορίες για τα γενικότερα στοιχεία, χωρίς να 

αναφέρονται, όπως ζητούσα, ονομαστικά σε συγκεκριμένους που εξήγαγαν κεφάλαια.   

 Άρα, με όλες αυτές τις αναφορές, θέλω να πω ότι υπήρξε ολιγωρία των θεσμών, 

ότι τα συμβούλια του χρηματιστηρίου και της κεφαλαιαγοράς όχι μόνο έπραξαν 

λανθασμένα, αλλά εγκλημάτησαν και ότι σε αυτό τον τόπο δεν είδαμε καμία... Και αυτά 

τα συμβούλια δεν είχαν ούτε χρώμα ούτε συγκεκριμένη πολιτική κατεύθυνση ούτε 

συγκεκριμένη κομματική ντιρεκτίβα.  Ήταν στελέχη που ανέλαβαν να επιτελέσουν το 

στόχο και το σκοπό και την αποστολή τους, για να λειτουργήσει το χρηματιστήριο, και, 

αντί αυτού, φυσικά άφησαν το χρηματιστήριο να καταλήξει εκεί που κατέληξε.   

 Πέραν τούτου, θέλω να πω ότι είναι πολύ εύκολο -και ήταν και εκείνη τη χρονική 

περίοδο πολύ εύκολο- οι διάφορες υπηρεσίες, αλλά και οι θεσμοί του κράτους να 

ελειτουργούσαν, να επενεργούσαν και πραγματικά να έθεταν τάξη στο χρηματιστήριο, 

σε μια περίοδο που θα μπορούσε το χρηματιστήριο να συγκρατηθεί, να εξυγιανθεί και 

να λειτουργήσει χωρίς να εξανεμιστούν οι οικονομίες των πολιτών.  ∆ε μιλούμε σήμερα 

που είναι στις εκατό μονάδες, μιλούσαμε τότε που ήταν στις πεντακόσιες και εξακόσιες.  

Εδώ είναι γνωστό, είναι ηλίου φαεινότερο ποιοι είναι αυτοί οι οποίοι πραγματικά 



 107  

τσέπωσαν και θησαύρισαν και πλούτισαν μέσα από το χρηματιστήριο ξαφρίζοντας 

πραγματικά όλους εκείνους τους ανύποπτους και αδαείς επενδυτές, που έμπαιναν κατά 

χιλιάδες.  Γιατί;  Γιατί ο χρηματιστηριακός θεσμός διαφημίστηκε από την πολιτεία ως μια 

αξιόπιστη, όπως είναι και ορθό, εναλλακτική μορφή επένδυσης, ανεξάρτητα αν σε αυτό 

τον τόπο τα περισσότερα λειτουργούν ανορθόδοξα ή δεν μπόρεσε να λειτουργήσει 

ορθόδοξα, με αποτέλεσμα να έχουμε καθολικώς διαμαρτυρόμενους τους επενδυτές.   

 Αυτό που έχει σημασία είναι ότι μπορούσαν τότε οι θεσμοί να βάλουν τάξη.  Και 

πώς μπορούσαν να θέσουν τάξη στο χρηματιστήριο;  Είναι γνωστό ότι ο Φόρος 

Εισοδήματος έχει τη δυνατότητα να ασκήσει πόθεν έσχες για καθέναν από αυτούς τους 

καθημερινά καταγγελλόμενους, οι οποίοι πλούτισαν από το χρηματιστήριο.  Άνθρωποι 

οι οποίοι ήταν γνωστοί για τη μικρή οικονομική εμβέλειά τους εν μια νυκτί βρέθηκαν με 

κότερα, με επαύλεις, με πολυτελή αυτοκίνητα.  Άνθρωποι οι οποίοι πραγματικά 

επιβίωναν και δεν επιβίωναν εν μια νυκτί πραγματικά μεταμορφώθηκαν και έγιναν οι 

μεγαλοεπιχειρηματίες, οι μεγαλοσχήμονες του τόπου.  Πού ήταν η εφορία;  Πού ήταν ο 

Φόρος Εισοδήματος;  Πού ήταν αυτοί που κυνηγούν και τον τελευταίο πολίτη, για να 

καταβάλει τα οποιαδήποτε, εκατοντάδες λίρες, οφειλόμενα στο Φόρο Εισοδήματος, 

όταν αυτοί οι δακτυλοδειχτούμενοι όχι μόνο διερρήγνυαν το δίχτυ για τη φορολογική 

περισυλλογή, αλλά ταυτόχρονα και προκλητικά ενεργούντες δεν έδιναν λογαριασμό σε 

κανέναν;  Πού ήταν πραγματικά οι διωκτικές αρχές;  Η Υπηρεσία ∆ίωξης Οικονομικού 

Εγκλήματος;  Εδώ απλωνόταν σε όλη την Κύπρο ένα ολόκληρο οικονομικό έγκλημα.  

Αυτή η συγκεκριμένη υπηρεσία και άλλες συναφείς υπηρεσίες ποιους κυνήγησαν;  

Ποιους πραγματικά αντιμετώπισαν άμεσα εκείνη τη δεδομένη χρονική στιγμή που 

εξαπατούσαν το κοινό;   

 Καθενυχτικά τα βλέπαμε, γιατί εκείνη την περίοδο, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να 

πούμε ότι και το επενδυτικό κοινό κρεμόταν από τα χείλη των μεγαλοχρηματιστών και 
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όχι από τους πολιτικούς.  Και αυτό μπορούμε όλοι να το επιβεβαιώσουμε.  Εκεί που 

εναπόθεταν τις ελπίδες τους οι επενδυτές ήταν οι χρηματιστές και μόνο οι χρηματιστές 

και αυτοί που φέρουν τη μεγάλη ενοχή είναι αυτοί που είχαν και το βήμα από τα μέσα 

μαζικής ενημέρωσης και έβγαιναν καθενυχτικά και καλούσαν τον κόσμο να επενδύσει, 

γιατί οι τιμές ήταν ελκυστικές.  Και, ταυτόχρονα, αποδεδειγμένα εκείνη την ίδια ημέρα, 

την επομένη, ξεφόρτωναν στην πλάτη των επενδυτών.  Υπάρχει περίπτωση να μη 

γνωρίζουμε ποιοι φόρτωναν και ξεφόρτωναν και αν αυτό δεν είναι εξαπάτηση και 

παραπληροφόρηση; 

  Γνωρίζουμε μεγαλομετόχους εταιρειών που είχαν εσωτερική πληροφόρηση. και 

προνοείτο από το νόμο.  Και εδώ πρέπει να αναφέρουμε για τους νόμους ότι και τα ίδια 

τα μέλη του συμβουλίου του χρηματιστηρίου και της κεφαλαιαγοράς, ιδιαίτερα αυτοί που 

αποχώρησαν, ανέφεραν χαρακτηριστικά ότι οι νόμοι είχαν μερικές ατέλειες, αλλά είχαν 

τη δυνατότητα να πατάξουν το νοσηρό φαινόμενο του χρηματιστηρίου.  Υπάρχει νόμος 

για την εσωτερική πληροφόρηση, με βάση τον οποίο καταδικάζεται αυτός που κάνει 

χρήση εσωτερικής πληροφόρησης.  Ε, μη μου πείτε ότι όλοι αυτοί οι μεγαλομέτοχοι 

εταιρειών που πλούτισαν και γνώριζαν εκ των προτέρων και αξιοποιούσαν την 

εσωτερική πληροφόρηση δεν υπέπιπταν σε ποινικό αδίκημα, για το οποίο φυσικά 

ουδέποτε κατέβαλαν τίμημα.  Ε, και μη μου πείτε ακόμα ότι όλοι αυτοί οι οποίοι 

ευρίσκοντο εντός του χρηματιστηρίου καθημερινά και εξαπατούσαν κατ’ αυτό τον τρόπο 

όλους τους επενδυτές δεν μπορούσαν εν μια νυκτί να συλληφθούν και να ενεργήσουν οι 

θεσμοί που ήδη ήταν υφιστάμενοι και υπήρχαν.   

 Αναφέρθηκαν συνάδελφοι προηγουμένως στους τίτλους που έπρεπε να 

παραδίδονται.  Ε, υπάρχει σαφής νομοθεσία που αναφέρει ότι, αν σε επτά μέρες δεν 

παραδοθούν οι τίτλοι, είναι ποινικό αδίκημα.  Και η δημόσια εταιρεία φέρει ευθύνη και ο 

χρηματιστής και όλοι αυτοί που εμπλέκονται.  Ε, πέστε μου σε ποια περίπτωση για 
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όλους αυτούς τους τίτλους που ποτέ δε γύρισαν στους επενδυτές, ενώ τους αγόρασαν 

με πολύ υψηλά ποσά και δεν μπορούσαν να αξιοποιήσουν τους τίτλους, ποια εταιρεία 

πλήρωσε τίμημα για όλα αυτά τα οποία επεσυνέβησαν.    

 Έτσι, κύριε Πρόεδρε, αυτό το οποίο κάποιοι, όπως είπα, πολυδιαφήμισαν ως 

χρηματιστηριακό θεσμό που θα μπορούσε να αποτελέσει εναλλακτική μορφή και 

αξιόπιστη μορφή επένδυσης  -αυτή ήταν η θεωρία και η φιλοσοφία- στέλλοντας 

ουσιαστικά το μήνυμα στον κάθε πολίτη ότι θα μπορούσε σταθερά να παίρνει απόδοση 

περισσότερη από αυτή που έπαιρνε από τις καταθέσεις, από τις επενδύσεις του στις 

τράπεζες... Αυτοί όλοι οι οποίοι πραγματικά του έδωσαν την εικόνα και την 

ψευδαίσθηση ότι τα χρήματά του θα βρίσκονταν σε ένα θεσμό, οιονεί τράπεζα, οιονεί 

τράπεζα θεσμών, με εγγύηση των χρημάτων του, όχι μόνο αποδείχτηκε ότι δεν ήταν το 

νέο Κολοράντο, το οποίο ανακαλύπταμε στην Κύπρο, αλλά ήταν αυτοί οι ίδιοι οι οποίοι 

την ίδια στιγμή, ρίχνοντας τους επενδυτές σε αυτή τη μεγάλη παγίδα, τους αφαίμαξαν 

και δημιούργησαν όλο αυτό το σκάνδαλο.   

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή έγινε αναφορά στην Αρχαία Ελλάδα, θα πω ότι πράγματι... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ο πρώτος που έκαμε ήμουν εγώ. στον Αλκιβιάδη. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ο συνάδελφος πάντων των περί αυτογνωσίας και αρχαίων ζητημάτων είναι 

ειδήμων.   

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Είχαν τις ίδιες ομοιότητες. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εγώ δεν μπορώ να πω ότι έχω ομοιότητες με οποιοδήποτε Αλκιβιάδη.  Αυτό που 

έχει σημασία... 
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Αυτό που έχει σημασία είναι ότι οι Αθηναίοι πολίτες έπρεπε να είναι σε θέση να 

αποδείξουν ότι συντηρούν την οικογένειά τους με τον τίμιο ιδρώτα και με την εργασία 

τους.  Εάν δεν το αποδείκνυαν  -δηλαδή υπήρχε πόθεν έσχες για ολόκληρο το λαό- αν 

δεν το αποδείκνυαν, καταδικάζονταν σε θάνατο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι σύγχρονοι Αθηναίοι πολίτες εκάμαν τα σιόνιν με το χρηματιστήριο όμως, α! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Γι’ αυτό και εμείς, κύριε Πρόεδρε, ανήκουμε στους Λακεδαιμονίους.  

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ:  

(Γέλια) 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Τηλεφώνα του Λεωνίδα! 

(Γέλια) 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εδώ ολοκληρώνοντας, θα πω ότι σήμερα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πέρασε η ώρα. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Θα μπορούσα σε δέκα λεπτά, αλλά ο Πρόεδρος ηθέλησε να το κάνει εικοσάλεπτο. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 
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(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κάμνω την αυτοκριτική μου, κύριε συνάδελφε, τζιαι για τούτο! 

(Γέλια) 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Πιστεύω ότι σήμερα η αξιοπιστία ολόκληρης της κοινωνίας και της οικονομίας, η 

λυδία λίθος για να αποδείξουμε ότι είμαστε μια ευνομούμενη πολιτεία, ότι αυτό για το 

οποίο έδωσαν όλοι αγώνες και έγιναν θυσίες με πολλούς κόπους, για να στεριώσουμε 

και να εμπεδώσουμε στη συνείδηση του λαού ότι όλοι είναι ίσοι απέναντι στο νόμο, 

κρίνεται στο θέμα της εξυγίανσης του χρηματιστηρίου.  Και, αν πραγματικά δε γίνει 

κατορθωτό να υπάρξει εξυγίανση του θεσμού του χρηματιστηρίου, τότε η πολιτεία θα 

χάσει την αξιοπιστία της και η δικαιοσύνη μας πλέον θα βρίσκεται εις τα κατώτερα 

επίπεδα της συνείδησης του κάθε Κύπριου πολίτη.  Γι’ αυτό πρέπει να είμεθα ιδιαίτερα 

απαιτητικοί, ιδιαίτερα ανελαστικοί, ασυμβίβαστοι, ενάντια στη διαφθορά και πρέπει να 

τους στείλουμε σήμερα το μήνυμα ότι αυτή η Βουλή δε θα ησυχάσει, αν πραγματικά δεν 

πληρώσουν το αντίστοιχο σκληρό τίμημα όλοι αυτοί οι οποίοι χρέωσαν τον κυπριακό 

λαό με δις.  Είναι εδώ που είναι και η ευθύνη της πολιτείας, η οποία άφησε τα πράγματα 

να εξελιχθούν έτσι, να βρει και τρόπους να στηρίξει όλους αυτούς οι οποίοι 

αφαιμάχθηκαν στο χρηματιστήριο και εξαπατήθηκαν είτε με την εκκωφαντική σιωπή 

κάποιων είτε με τη συνωμοσία της σιωπής είτε με την ένοχη ανοχή που επέδειξαν για το 

θεσμό και την πορεία του χρηματιστηρίου.   

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Ο τελευταίος ομιλητής είναι ο κ. Γιώργος Λιλλήκας. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Το λακωνίζειν εστί φιλοσοφείν, συνάδελφε. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε μου καταρχάς να 

προσθέσω τον έπαινο και τις ευχαριστίες μου σε αυτές των συναδέλφων για το 

προσωπικό της Βουλής που στήριξε το έργο των δύο επιτροπών. 

 Θα ήθελα να ξεκινήσω με ένα χαριτολόγημα, αναφερόμενος στη συνάδελφο  κ. 

Κυριακού, η οποία μίλησε για έντιμα καζίνα, όπου όλοι μπορεί να κερδίζουν.  Θα ήθελα 

να πω ότι έτσι νόμιζαν πολλοί επενδυτές και το 1999, ότι μπορούν όλοι να κερδίζουν 

στο ΧΑΚ.  Αλλά, όσο έντιμο και αν είναι ένα καζίνο, όσο έντιμο και αν είναι ένα 

χρηματιστήριο, δεν μπορεί να κερδίζουν όλοι.  Η πίτα δε μεγαλώνει, γιατί δεν είναι 

παραγωγικός θεσμός.  Συνεπώς, για να κερδίζουν κάποιοι, κάποιοι πρέπει να χάνουν.   

 Και μου θύμισε η κ. Κυριακού ένα βιβλίο που αναφέρεται στην ιστορία της ανόδου 

και της πτώσης των χρηματιστηρίων, που είναι πολύ ενδιαφέρον να διαβάσουν όχι 

μόνο οι βουλευτές, αλλά και όλοι οι Κύπριοι επενδυτές, το οποίο μεταξύ των άλλων 

αναφερόταν και στην ψυχολογία των επενδυτών στην πρώτη “φούσκα της τουλίπας” το 

1630.  Να θυμίσω εδώ ότι τότε, πριν από τέσσερις αιώνες, όταν κάποιοι χρηματιστές 

εφάρμοζαν την πρακτική να πουλούν μετοχές που δε διέθεταν, ψήφισαν ένα νόμο, το 

1636, που απαγόρευε να πουλούν μετοχές, αν δεν τις είχαν αγοράσει εκ των προτέρων.   

Το 1999, τέσσερις αιώνες μετά, τέτοια πρόνοια δεν είχε το νομοσχέδιο της κυβέρνησης.  

Βέβαια, αναφερόταν και στη φρενίτιδα, στο ξέσπασμα αυτής της φρενίτιδας της ανόδου 

των τιμών, και έλεγε ότι όλοι τρέχουν να αγοράσουν μετοχές ανεξάρτητα από την ποινή, 

με μια μόνο ελπίδα, ότι κάποιος άλλος, περισσότερο πλεονέκτης, θα τις αγοράσει μετά 

σε υψηλότερη τιμή. 
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 Να θυμίσω στην κ. Κυριακού ότι προσπαθήσαμε κι εμείς να κάνουμε διαχωρισμό 

των συμβούλων από τους χρηματιστές, με την πρόταση νόμου του κ. Παπαδόπουλου, 

που ψηφίστηκε από τη Βουλή, αλλά δυστυχώς, μετά από συμβουλές των χρηματιστών, 

ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας ανέπεμψε το σχετικό νόμο.   

 ∆υο σύντομα λόγια στο συνάδελφο κ. Χριστοφόρου για την ομιλία του.  Θα ήθελα 

να του υπενθυμίσω ότι, ενώ τον ξεχωρίζω από αρκετούς συναδέλφους από το 

∆ημοκρατικό Συναγερμό, γιατί άσκησε κάποια κριτική... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Χριστοφόρου, αναφέρεται σε εσάς ο συνάδελφος. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ακούω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Α, ακούεις! 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Επειδή πιστεύει ότι μόνο θα τον κολακεύσω, γι’  αυτό δε με ακούει. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Άλλωστε, είναι γνωστή η συμπάθειά μου προς το συνάδελφο Γιώργο Λιλλήκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα κάμνετε πάσες ο ένας του άλλου· πράγματι τώρα! 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 ∆ε θα αρκεστώ σε αυτό, κύριε Πρόεδρε.  Όμως πρέπει να είμαστε αντικειμενικοί. 

Όντως είναι από τους συναδέλφους από το χώρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού που 

άσκησαν και έγκαιρα κριτική για το χρηματιστήριο και ήταν και αυστηρός.  Όμως θα του 

θυμίσω ότι την εποχή της τρελής χαράς ο ίδιος είχε χρησιμοποιήσει με περηφάνια τη 

φράση «με το χρηματιστήριο φέραμε το λαϊκό καπιταλισμό στην Κύπρο».  Συνεπώς, 
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τότε... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Τη λαϊκή... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Ήταν πολύ λαϊκίστικα... 

 Θα διαφωνήσω μαζί του και στην ισοπέδωση που έχει κάνει για τα κόμματα.  Όχι 

γιατί εμείς είμαστε αλάθητοι· θα ασκήσω και αυτοκριτική για μας.  Όμως δεν μπορεί να 

φέρουν ίσες ευθύνες το κυβερνών κόμμα που ασκεί την εξουσία και το κόμμα της 

αντιπολίτευσης.  Και δεν ήταν ομόφωνα όλα τα νομοσχέδια.  Στην πορεία της 

παρουσίασης της παρέμβασής μου θα φανούν ουσιαστικές διαφωνίες στο νομοθετικό 

σώμα.  Θα θυμίσω μόνο σε αυτό το στάδιο ότι, όταν συζητούσαμε την πρόταση νόμου 

του συναδέλφου κ. Κλεάνθους για την επιστροφή των χρημάτων, ο ∆ημοκρατικός 

Συναγερμός, ο πρόεδρός του, ο κ. Αναστασιάδης, και ο κ. Προδρόμου-  με  μεγάλες  και 

μακρόσυρτες ομιλίες, που έγιναν στις 26 Οκτωβρίου 2000 -έχω τα πρακτικά εδώ- 

υπερασπίστηκαν, μάλλον αντιτάχθηκαν στην ψήφιση αυτής της πρότασης νόμου για την 

επιστροφή των χρημάτων.  Συνεπώς, δεν ήμασταν ομόφωνοι. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Την ώρα που ψήφισαν; 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Ναι, ναι.  Γι’  αυτό αναφέρθηκα σε δυο συναδέλφους από το χώρο του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού ονομαστικά.   

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Να μας δώσετε το αρχείο του ΑΚΕΛ· είναι χρήσιμο! 
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Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Όποτε θέλετε, να σας το δανείζουμε, να το μελετάτε! 

 Όσον αφορά τις παραμέτρους και τις αιτίες της κρίσης, πρέπει να πω ότι έχω 

καλυφθεί από πολλούς συναδέλφους και βεβαίως ιδιαίτερα σήμερα από το συνάδελφο 

το Σταύρο Ευαγόρου.  Όμως δεν μπορώ να αφήσω ασχολίαστα κάποια αφοριστικά 

επιχειρήματα του συναδέλφου Πρόδρομου Προδρόμου από την περασμένη Πέμπτη και 

κάποια ειρωνικά του σχόλια όσον αφορά τη δική μας κοινοβουλευτική ομάδα. 

 Καταρχάς, θέλω να πω ότι απορρίπτω τον ισοπεδωτικό του λόγο, μέσα από τον 

οποίο ουσιαστικά προσπαθεί να εξισώσει τις ευθύνες της Βουλής με της κυβέρνησης, 

σε μια προσπάθεια στην ουσία να καλύψει, να σκεπάσει τις ευθύνες της κυβέρνησης.  

Αφήσαμε, είπε, να εξελιχθεί το σενάριο μιας προδιαγεγραμμένης τραγωδίας.  Ε, όχι, δεν 

αφήσαμε.  Εμείς δε δεχόμαστε το πρώτο πληθυντικού.  Άφησε η κυβέρνηση, άφησαν 

κάποιοι άλλοι οι οποίοι είχαν ευθύνη και να διοικούν το θεσμό του χρηματιστηρίου και 

να τον ελέγχουν και κάποιοι οι οποίοι διόρισαν αυτούς τους αρμόδιους, για να διοικούν 

και να ελέγχουν το θεσμό του χρηματιστηρίου.  Και θα πω ότι, όταν εμείς 

προειδοποιούσαμε, όπως ανέφερε ο κ. Ευαγόρου, με παραδείγματα συγκεκριμένα, 

κάποιοι μας κατηγορούσαν, όπως είπε και ο Πρόεδρος της Βουλής, ότι υποσκάπταμε το 

θεσμό, ότι δε θέλαμε το ΧΑΚ και γι’  αυτό το πολεμούσαμε.  Κάποιοι, ενώ άρχιζε η 

αντίστροφη μέτρηση της πτώσης, μιλούσαν για limit up και κάποιοι παρακινούσαν τους 

επενδυτές, όχι ως χρηματιστηριακά αλλά ως πολιτικά παπαγαλάκια, να συνεχίσουν να 

επενδύουν. 

 Ο κ. Προδρόμου είπε ότι κομματικοποιήθηκε ακόμα και η έκθεση των δυο 

επιτροπών.  ∆εν ξέρω τι εννοούσε ο κ. Προδρόμου, αλλά πραγματικά μου γεννιούνται 

κάποια ερωτήματα.  ∆ηλαδή -και εδώ υπάρχει ένας συνάδελφος από την επιτροπή- ο κ. 

Ερωτοκρίτου, που ήταν μέλος της επιτροπής, ο κ. Πουργουρίδης, που προήδρευε της 
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μιας επιτροπής, κομματικοποίησαν την έκθεση;  Για ποιο λόγο;  Για να αντιπολιτευθούν 

τη δική τους κυβέρνηση;  Ποια είναι η λογική αυτού του «κομματικοποίησαν την 

έκθεση»;  Μήπως εννοεί ότι οι υπόλοιποι βουλευτές ξεγελάσαμε τους βουλευτές του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού ή ότι τους εκβιάσαμε, όπως έλεγε δημόσια μια βδομάδα 

μετά την έκθεση, σας θυμίζω;  Ότι εκβιάσαμε τους βουλευτές του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού;  Πρέπει να πω, κύριοι συνάδελφοι, ότι, κατά την άποψή μου, δεν περιποιεί 

τιμή για τους βουλευτές του ∆ημοκρατικού Συναγερμού το ότι κάποιοι από αυτούς 

επικαλούνται τέτοιες προσεγγίσεις, γιατί δίνουν την εικόνα ότι παραδίδονται πολύ 

εύκολα και αμαχητί.  Και θέλω να σημειώσω εδώ και να παραπέμψω στα πρακτικά των 

συνεδριάσεων των δυο επιτροπών και ειδικά της τελευταίας, όπου ο κ. Προδρόμου δεν 

εξέφρασε και δεν κατεγράφη καμιά ένσταση από μέρους του για την έκθεση.  Πέρασε 

ομόφωνα και επικαλούμαι τους συναδέλφους που είναι εδώ... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μίλησε σε πρώτο πρόσωπο ο κ. Προδρόμου· δεν είπε για τους υπόλοιπους. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Α, ότι εκβιάστηκε ο ίδιος. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Είναι καταγραμμένη. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

  Θα μπορούσε όμως να ζητήσει να καταγραφεί η διαφωνία του στην έκθεση, 

πράγμα που δεν έκανε και ίσως είναι και έλλειψη πολιτικού θάρρους, μια και μίλησε σε 

κάποια φάση για το πολιτικό θάρρος που λείπει από τη Βουλή. 

 Είπε, διαβάζω, επί λέξει:  «Προφήτες που σήμερα υπερηφανεύονται ότι 

δικαιώνονται δεν είναι αυτοί που φωνάζουν, όπως ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ κ. 

Χριστόφιας, ότι είναι φούσκα το χρηματιστήριο.  ∆ε χρειαζόντουσαν τέτοιοι προφήτες.  
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Προφήτης θα ήταν όποιος έδινε τη μάχη να παγοποιηθεί η αγορά.  Ήθελε τόλμη και 

κουράγιο να πας κόντρα στο ρεύμα, να ρισκάρεις, να αντέξεις μάλιστα με όλους 

εκείνους που ούρλιαζαν, κρατώντας χρυσοφόρα χαρτιά στα χέρια τους».  

 ∆ε θα διεκδικήσουμε τον τίτλο του προφήτη.  ∆ιεκδικούμε όμως τον τίτλο της 

τόλμης και της ειλικρίνειας, ο οποίος είναι καλύτερος.  Πήγαμε κόντρα στο ρεύμα.  

Είχαμε το θάρρος τότε, όπως το ανέφερε ήδη ο Πρόεδρος της Βουλής, τότε που υπήρχε 

η τρελή χαρά, που όλοι νόμιζαν ότι κέρδιζαν, να πάμε κόντρα στο ρεύμα.  Και υπήρξαν 

αντιδράσεις και από ψηφοφόρους και από μέλη του ΑΚΕΛ, όπως το είπε ο κ. 

Χριστόφιας.  Και είχαμε προειδοποιήσει ότι η κρίση θα οδηγούσε τους χαμένους 

επενδυτές να ζητούν από το κράτος αποζημιώσεις.  Αυτά τα είπαμε και έχω εδώ 

συνεντεύξεις να τις καταθέσουμε, για να μη φαίνεται ότι είμαστε εκ των υστέρων 

προφήτες, όπως είπε ο κ. Προδρόμου.  

 Θα πω ακόμη ότι δεν ήταν από αφέλεια που κάποιοι υποδαύλιζαν ή 

παρασύρονταν από το ρεύμα.  Κάποιοι ήταν από λαϊκισμό, κάποιοι όμως ήταν για 

άλλους σκοπούς που υποδαύλιζαν και αυτοί το ρεύμα, σπρώχνοντας τους επενδυτές 

να αγοράσουν.  Και εδώ θα θυμίσω ότι, όταν ψηφίσαμε τη μηδενική φορολογία για τα 

κέρδη από το χρηματιστήριο, αυτή η πρόταση νόμου προήλθε από το συνάδελφο 

Πρόδρομο Προδρόμου.  ∆ε θυμάμαι αν υπήρχαν κι άλλοι από μέρους του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Εμείς τότε καταθέσαμε για μηδενικό συντελεστή. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ποια πρόταση είπετε; 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Για μηδενικό συντελεστή από τα κέρδη του χρηματιστηρίου, ∆εκέμβριο του ’99. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όχι, δεν ήταν του Προδρόμου, είχε κατατεθεί από εμένα και, νομίζω, και από το 
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Λευτέρη.   

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Μάλιστα.  Εδώ ίσως είναι και ένα σημείο που εμείς ως αντιπολίτευση και ως 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις πρέπει να κάνουμε αυτοκριτική.  Είχαμε καταθέσει 

πρόταση νόμου βάσει της οποίας αφορολόγητο θα ήταν το ποσό των πρώτων £30.000 

και μετά θα ίσχυε η κανονική φορολογία.  ∆υστυχώς, σε μια προσπάθεια συναίνεσης -

και λέω “δυστυχώς”, γιατί ήταν λάθος μας- αποσύραμε στο τέλος αυτή την πρόταση 

νόμου.    

 Κάποιοι παρεμπόδισαν, είπε ο κ. Προδρόμου, τη φορολογική ρύθμιση της 

ιδιωτικής τοποθέτησης.  ∆ε μας είπε ούτε ποιοι είναι αυτοί ούτε πότε ούτε και πώς.  Και 

έψαξα στα πρακτικά στα οποία αναφέρθηκε ο κ. Προδρόμου, τα έχω εδώ, και, αν 

χρειάζεται, να καταθέσουμε και τα πρακτικά πλέον της ίδιας της ολομέλειας.  Άλλοι ήταν 

που αμφισβητούσαν και ήταν ο ίδιος με τον κ. Αναστασιάδη και πάλι που 

αμφισβητούσαν κατά πόσο θα έπρεπε να είναι αυστηρή η ρύθμιση της ιδιωτικής 

τοποθέτησης, δηλαδή του ποσοστού που θα δίνεται με τη δημόσια πρόσκληση.  Και θα 

υπενθυμίσω, για τους παλαιότερους βουλευτές συναδέλφους, ότι έκαμε αντιπρόταση ο 

κ. Θεοδώρου, για να αυξηθεί αυτό το ποσοστό, έφεραν ένσταση ο κ. Αναστασιάδης και 

ο κ. Προδρόμου και συμβιβαστήκαμε, με αντιπρόταση δική μου, μεταξύ εκείνου που 

αποφάσισε η επιτροπή Οικονομικών και εκείνου που πρότεινε ο κ. Θεοδώρου.  

Συνεπώς, πρέπει να διαβάζονται τα πρακτικά και το αναφέρω, γιατί κρατούνται 

πρακτικά για λόγους ιστορίας γι’  αυτά τα ζητήματα. 

 Να υπενθυμίσω ακόμη ότι για δέκα μήνες συζητούσαμε στην επιτροπή 

Οικονομικών τη ρύθμιση της ιδιωτικής τοποθέτησης.  Για δέκα μήνες -και επικαλούμαι 

όλα τα μέλη της επιτροπής Οικονομικών τότε- ερχόταν ο Υπουργός Οικονομικών και ο 

γενικός διευθυντής και μας δήλωναν ότι αδυνατούσαν να μας δώσουν ορισμό για την 
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ιδιωτική τοποθέτηση και μας παρέπεμπαν στη δυσκολία μεταξύ ιδιωτικής τοποθέτησης 

και αμετάκλητων αιτήσεων.  Και μετά από δέκα μήνες, όταν έφεραν νομοσχέδιο -και 

παραπέμπω στα πρακτικά, γιατί κρατούνται τα νομοσχέδια εδώ στο αρχείο- το 

νομοσχέδιο ήταν γεμάτο από κενές παρενθέσεις.  ∆εν είχε το θάρρος, λειτούργησε σαν 

Πόντιος Πιλάτος ακόμη και εδώ η κυβέρνηση, μη παίρνοντας θέση για το ποιο ποσοστό 

θα έπρεπε να δίνεται στον κόσμο, στους επενδυτές, με τη δημόσια πρόσκληση.  Τα λέω 

αυτά, γιατί δεν πρέπει να εξασθενεί -όπως κάποιοι παριστάνουν- τόσο εύκολα η μνήμη 

μας ούτε να είναι τόσο επιλεκτική, όταν θυμούμαστε το παρελθόν, ό,τι γινόταν πριν από 

μόλις δύο και τρία χρόνια. 

 Αναφέρθηκε και έδωσε πολλή έμφαση ο κ. Προδρόμου στην υπερκάλυψη των 

δημόσιων προσφορών, που ήταν ένας από τους παράγοντες που ώθησαν τους 

επενδυτές στο να ελκύονται και να τρέχουν στο πάτωμα.  Και είναι γεγονός.  Και ήταν 

ένας από τους παράγοντες, δεν ήταν ο κυριότερος βέβαια, ήταν όμως μια αιτία.  ∆ε μας 

είπε, όμως, ο κ. Προδρόμου πώς μάθαιναν οι επενδυτές με πόσα υπερκαλύφθηκε μια 

δημόσια πρόσκληση.  Το μάθαιναν μόνο από τα παπαγαλάκια;  Και, υπενθυμίζω -για 

να μη με ρωτήσει ο Πρόεδρος της Βουλής τι είναι- τα παπαγαλάκια ήταν η πρακτική 

που χρησιμοποιούσαν τα χρηματιστηριακά γραφεία, για να διαμηνύουν και να περνούν 

φήμες μέσα στους επενδυτές πείθοντάς τους, εκμεταλλευόμενοι την αφέλειά τους, αν 

θέλετε, ή την αγνότητά τους... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ήμουν έτοιμος να σε ρωτήσω ο αδαής. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ακόμα μια απόδειξη ότι δεν είσαστε ενημερωμένος, κύριε Πρόεδρε! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Είναι η γλώσσα του επαγγέλματος! 
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Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Όμως θα πω ότι τη μεγαλύτερη ζημιά δεν την έκαναν αυτά τα παπαγαλάκια· την 

έκαναν κάποια παπαγαλάκια κάποιων εξειδικευμένων μέσων ενημέρωσης που 

εξειδικεύονταν στο χρηματιστήριο.  Και παραπέμπω στα εξειδικευμένα έντυπα της 

εποχής, τις οικονομικές εφημερίδες, τι έγραφαν, πώς αξιοποιούσαν, πώς αξιολογούσαν 

τις εταιρείες. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Παραδείγματος χάριν; 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Ο νοών νοείτω, αγαπητέ συνάδελφε.  Νομίζω δε χρειάζονται διευκρινίσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πάλι εμείς που δεν ξέρουμε θα ρωτήσουμε! 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Έγινε μεγάλη αναφορά... κι εδώ θα δώσω ιδιαίτερη σημασία στις ευθύνες της 

Βουλής.  Όπως είπα και πριν, είναι μια τακτική ισοπέδωσης, που όχι μόνο είναι άδικη, 

αλλά θέλει να σκεπάσει τις ευθύνες της κυβέρνησης.  ∆ε θα πω ότι είναι αλάνθαστη η 

Βουλή, όχι, ούτε ότι είναι τέλειο το νομοθετικό έργο που πράττουμε, στις συνθήκες που 

το πράττουμε, αλλά σίγουρα το έργο της Βουλής και η προσπάθεια των συναδέλφων 

βουλευτών έχει ή είχε ένα και μόνο κίνητρο, να θωρακίσει το θεσμό και να προστατεύσει 

τους επενδυτές.  Ήταν ειλικρινές το ενδιαφέρον της Βουλής και ήταν ανιδιοτελές, σε 

αντίθεση με το ενδιαφέρον κάποιων άλλων που ήταν ιδιοτελές.  Και δε θα δεχθώ με 

τίποτε, προσωπικά, ότι ευθύνεται η Βουλή, ούτε στο ελάχιστο, για το τι συνέβη στην 

Κύπρο.  Και πρέπει εμείς ως βουλευτές, ανεξαρτήτως κομματικής τοποθέτησης, να 

υπερασπιστούμε το θεσμό της Βουλής.  ∆εν είναι η Βουλή που εφαρμόζει τους νόμους 

και δεν είναι ευθύνη της να εφαρμόζει τους νόμους.  Και κανένας νόμος δεν μπορεί να 
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σώσει οποιονδήποτε.  Ο νόμος που επιβάλλει να φορούμε ζώνη ασφάλειας στο 

αυτοκίνητο δε σώζει τον οδηγό ή τον επιβάτη του αυτοκινήτου, επειδή υπάρχει· είναι η 

εφαρμογή του νόμου που θα τον σώσει.  Και εδώ κρίνεται η κυβέρνηση, που έχει την 

ευθύνη να εφαρμόσει το νόμο και δεν τον εφάρμοσε. 

 Θα θυμίσω όμως ότι τις πρωτοβουλίες, τις μόνες πρωτοβουλίες, για την 

προστασία των επενδυτών τις ανέλαβαν συνάδελφοι βουλευτές από διάφορες 

κοινοβουλευτικές ομάδας, γιατί έγιναν προσπάθειες και από την κοινοβουλευτική ομάδα 

του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Μεμονωμένα μεν, αλλά έγιναν ειλικρινείς προσπάθειες. 

Προσπαθήσαμε και ως Βουλή.  Υπενθυμίζω ότι επιβάλαμε στην κυβέρνηση να 

ενισχύσει τις εξουσίες της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς.  Την εκβιάσαμε την κυβέρνηση, 

στο τέλος, αρνούμενοι να δώσουμε παράταση στη θητεία της τότε Επιτροπής 

Κεφαλαιαγοράς.   Της επιβάλαμε να καλέσει εμπειρογνώμονα, τον κ. Τσιμπανούλη,  της 

επιβάλαμε να διορίσει ερευνητική επιτροπή.  Είναι λυπηρό, αλλά έτσι είναι η 

πραγματικότητα.  Ο μόνος θεσμός που νοιαζόταν  τότε ήταν αυτό το σώμα εδώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Και σήμερα ακόμη. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Και σήμερα ακόμη.   

 Αναλάβαμε δεκάδες πρωτοβουλίες, κάποιες πολύ πετυχημένες, κάποιες λιγότερο 

πετυχημένες, αλλά με καλή πρόθεση.  Και ό,τι κάναμε τελικά το κάναμε για να 

καλύψουμε όλα εκείνα τα τεράστια νομοθετικά κενά και ιδιαίτερα όλα εκείνα τα κενά 

στον έλεγχο που άφησε η κυβέρνηση, η οποία υπενθυμίσω ότι τότε, όταν εμείς 

ασκούσαμε κριτική ή προειδοποιούσαμε, διαμαρτύρετο, γιατί την υποχρεώναμε να 

διακόψει το βαθύ ύπνο που τότε απολάμβανε. 

 Βέβαια από τη συζήτηση αυτή δεν ήταν δυνατό να λείπει το κερασάκι του δικαίου 
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της απόδειξης.  Έκανε αναφορά σήμερα και ο φίλος μου Λευτέρης Χριστοφόρου.  

Βέβαια ο κ. Προδρόμου στην αναφορά του είπε: «Ένα μέρος της αυτοκριτικής που 

πρέπει να κάνει η Βουλή» -και αναφερόταν στο τότε- «αφορά και το δίκαιο της 

απόδειξης».  Και συνέχισε: «Είναι μια πολύ μεγάλη αδυναμία της Βουλής, να καταλάβει 

ότι έπρεπε», τότε, «να υπάρχουν σύγχρονες διωκτικές διαδικασίες που να μπορούν να 

ανταποκριθούν». 

 Κύριοι συνάδελφοι, δεν είμαι νομικός, αλλά στα έξι-επτά χρόνια που είμαι 

βουλευτής έχω αντιληφθεί ότι το δίκαιο της απόδειξης ή οποιοσδήποτε νόμος ψηφίζεται 

εδώ, ποινικός, δεν μπορεί να έχει αναδρομική ισχύ.  Αυτό, νομίζω, το γνωρίζουμε όλοι. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Πλην ενός.  Είχαμε ψηφίσει νόμο και υπέστημεν κριτική προ καιρού. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Μάλιστα. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 .... 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Εσείς κάνατε στο σήμερα αναφορά, ο κ. Προδρόμου αναφερόταν στο τότε.  Κι εγώ 

θα θυμίσω ότι δεν είχε έρθει τότε η κυβέρνηση με οποιαδήποτε πρόταση την οποία 

αρνήθηκε η Βουλή.  Όμως δε θα έλυε το πρόβλημα... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κωλυσιεργεί η επιτροπή Νομικών! 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Μήπως, κύριε συνάδελφε, κινήθηκαν οι διαδικασίες τότε, διώχθηκαν κάποιοι, τους 

ασκήθηκε έλεγχος για τις πράξεις στο χρηματιστήριο και δυσκολεύτηκε ο Γενικός 

Εισαγγελέας να τους στείλει στο δικαστήριο;  Υπενθυμίζω ότι ο ίδιος παραδέχθηκε ότι 
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δεν έκαμε καμιά, μα καμιά, αυτεπάγγελτη παρέμβαση, καμιά. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 ∆εν είχε απόδειξη. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Τι σχέση έχει το δίκαιο της απόδειξης;  

 Όμως, επειδή θα το συζητήσουμε και στην πορεία σύντομα το δίκαιο της 

απόδειξης, θα απαντήσω αλλιώς στο συνάδελφο Πρόδρομο Προδρόμου, με το 

«δάσκαλε που δίδασκες».  Και πραγματικά αρμόζει απόλυτα.   

 Αξίζει να θυμόμαστε, γιατί ο καθένας πρέπει να κρίνεται όχι από το τι λέει σήμερα 

αλλά από την ιστορία του.  Ποια ήταν η θέση του κ. Προδρόμου και κάποιων άλλων,      

-λέω, τονίζω, όχι όλων των μελών του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και της 

κοινοβουλευτικής ομάδας, διότι η πλειοψηφία ψήφισε με τους υπόλοιπους βουλευτές. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Φυσικά, λείπει ο συνάδελφος. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, εγώ είχα την υπομονή να καθίσω να τον ακούσω και θα 

χαιρόμουν να ήταν εδώ να ακούσει και εμένα και τους συναδέλφους βουλευτές.  Αλλά 

δεν μπορεί -επειδή καταγράφονται στα πρακτικά- να μείνουν αναπάντητα, και είμαι 

υπέρ του διαλόγου, αλλά σαφέστατα δεν μπορώ να αφήσω αναπάντητα κάποια 

πράγματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι και ο χρόνος σου, συνάδελφε, πολύ λίγος.  Έχε υπόψη σου αυτό το πράγμα! 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, σε τρία τέσσερα λεπτά. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 
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 Υπάρχει και το ενδεχόμενο να μπει ο Πρόδρομος στην αίθουσα και να απαντήσει 

επί προσωπικού. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τρία τέσσερα λεπτά τα έχετε.  Ορίστε. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Ποια ήταν η θέση του κ. Προδρόμου και κάποιων άλλων ηγετικών στελεχών του 

∆ΗΣΥ, της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ΗΣΥ, κατά τη συζήτηση και ψήφιση του 

Νόμου περί Κατοχής και Χρήσης Εμπιστευτικών και Προνομιακών Πληροφοριών;   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Η πλειοψηφία ήταν υπέρ, κύριε Λιλλήκα. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Ναι, το έχω πει, είπα πριν ότι η πλειοψηφία των βουλευτών ψήφισε με τους 

υπόλοιπους.  Όμως, ο κ. Προδρόμου και ο κ. Παναγιώτης ∆ημητρίου, έτσι, για να λέμε 

τα πράγματα όπως είναι καταγραμμένα στα πρακτικά, τα οποία έχω μαζί μου, 

ημερομηνίας 2 Απριλίου του 1999, πριν ακόμη ξεκινήσει το τρελό φορτηγό της ανόδου 

των τιμών, τότε, λοιπόν, που θα μπορούσαμε να προλάβουμε κάποια πράγματα και 

που όλοι σήμερα συμφωνούμε, και ο κ. Προδρόμου στην ομιλία του συμφωνεί, ότι 

εκείνοι που εκμεταλλεύτηκαν και έκαναν τις απάτες ήταν κάποιοι ασυνείδητοι 

επιχειρηματίες, κάποιοι μεγαλομέτοχοι και κάποιοι χρηματιστές, δηλαδή αυτές οι τρεις 

κατηγορίες που κατέχουν εκ φύσεως, εκ θέσεως, εμπιστευτικές και προνομιακές 

πληροφορίες.  Εκείνο, λοιπόν, το νομοσχέδιο, όπως ήρθε με πλειοψηφία από την 

επιτροπή Οικονομικών στην ολομέλεια, αντέστρεφε το βάρος της απόδειξης και 

μετέθετε το βάρος στον κατέχοντα προνομιακές πληροφορίες: Αυτός όφειλε να 
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αποδείξει ότι δεν έκανε χρήση αυτών των πληροφοριών, γιατί σωστά θεωρήθηκε ότι δεν 

είναι εύκολο να αποδειχθεί στο δικαστήριο εάν κάποιος έκανε χρήση ή όχι προνομιακών 

πληροφοριών.  Ήρθε το νομοσχέδιο για να θεωρείται εκ των προτέρων ένοχος, όπως 

θεωρούμαστε όλοι και στο Φόρο Εισοδήματος.   

 Ο κ. Προδρόμου... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κατά τεκμήριο. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κατά τεκμήριο.  Ο κ. Προδρόμου δεν αρκέστηκε στο να δώσει μία πολιτική μάχη 

κατ’ αυτού του νομοσχεδίου, δεν αρκέστηκε στο να το καταψηφίσει· κατέθεσε πρόταση 

νόμου, για να αντιστραφεί αυτό το βασικό αντικίνητρο μέσα στη νομοθεσία που θα 

επέτρεπε να ασκηθεί ουσιαστικός έλεγχος.  Λοιπόν, γι’ αυτό δεν μπορούμε να δεχθούμε 

την ισοπέδωση.   

 Κάποιοι ευθύνονται.  Ενσυνείδητα ή για άλλους λόγους δεν ήθελαν αυστηρή τη 

νομοθεσία σε αυτό το σώμα.  Και όσους από εμάς θέλαμε ή επιδιώκαμε αυστηρή 

νομοθεσία μάς κατηγορούσαν ότι θα πνίξουμε το θεσμό του χρηματιστηρίου στα πρώτα 

του βήματα και ότι έπρεπε να αφήσουμε το νόμο της αγοράς και της ζήτησης να 

λειτουργήσει.   

 Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, λέγοντας ευτυχώς που δε 

δεχθήκαμε και κάποιες άλλες προτάσεις που μας κατατέθηκαν, όπως, π.χ., να 

επενδύσουμε το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Σήμερα θα κρατούσαμε δίσκο στα 

πεζοδρόμια για τις συντάξεις.  Ευτυχώς που δε δεχθήκαμε εκείνη τη φαεινή ιδέα για το 

ταμείο στήριξης του δείκτη τιμών με τα εκατό εκατομμύρια λίρες από το δημόσιο.  

Σήμερα θα επιβάλλαμε έκτακτη φορολογία, για να καλύψουμε αυτό το νέο έλλειμμα, και 

δυστυχώς, αντί το ΧΑΚ να είναι ατμομηχανή της οικονομίας, κάποιοι θα ήθελαν σε 
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κάποιες φάσεις να μετατραπεί η υπόλοιπη οικονομία και τα δημόσια ταμεία σε καύσιμη 

ύλη του δείκτη.   

 Τα υπενθύμισα όλα αυτά, γιατί νιώθω ότι επαναλαμβάνεται η ιστορία και σήμερα:  

Πάθαμε, αλλά δε μάθαμε.  Όσοι από εμάς παρακολουθούν, έστω μέσω των 

εφημερίδων ή της τηλεόρασης, το χρηματιστήριο διαπιστώνουμε ότι το τρελό φορτηγό 

ξανάρχισε την ανοδική του πορεία.  ∆εν είμαι εναντίον του να υπάρχει άνοδος του 

δείκτη και κανένας δεν είναι εναντίον και ελπίζω να μη μας ξαναπούν εκείνα που μας 

είπαν το ’99.  Αλλά, ας βρεθεί ένας -ένας!- να μου πει σε ποιο χρηματιστήριο του 

κόσμου, εκτός από το δικό μας, μπορεί να ανεβαίνει για τρεις συνεχόμενες βδομάδες ή 

για τέταρτη, αυτή τη βδομάδα, ο δείκτης με ρυθμούς του έξι και του δέκα και του 

δεκαπέντε τοις εκατόν!  Ό,τι συνέβαινε το ’99!  Είναι ο ίδιος ρυθμός.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Και με τις ίδιες εταιρίες, χωρίς να αλλάξει τίποτε με τη φερεγγυότητα. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Το λέω αυτό, γιατί ούτε τα δημόσια οικονομικά έχουν αλλάξει ούτε οι βασικοί 

οικονομικοί δείκτες του τόπου μας έχουν αλλάξει ούτε και τα οικονομικά στοιχεία των 

εταιρειών έχουν αλλάξει· μάλλον έχουν επιδεινωθεί. 

 Συνεπώς, καλώ την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ο δείκτης του εγκεφάλου του δικού μας δεν είναι ο ίδιος με των άλλων μελών· πάει 

πιο πάνω. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Καλώ την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς έγκαιρα και πάλι και το διοικητικό συμβούλιο 

να εξετάσουν τους μηχανισμούς μέσα από τους οποίους άρχισε αυτός ο τρελός ρυθμός 

ανόδου.  Κάποιοι φοβούμαι ότι θα εγκλωβιστούν και πάλι.   
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 Κλείνοντας θέλω να πω ότι εμείς αναλάβαμε κάποιες πρωτοβουλίες όχι για την 

επιστροφή των λεφτών των επενδυτών που έχασαν -πολύ σωστά το είπε ο Πρόεδρος 

της Βουλής, δε θα τα πάρουν πίσω- αλλά για να απαμβλύνουμε το πρόβλημα των 

επενδυτών.  ∆εν απέδωσε η πρωτοβουλία μας εκείνη.  Ξεκινήσαμε έναν άλλο διάλογο 

με τον κ. Συλλούρη και είμαστε έτοιμοι, ανοικτοί, να συνεργαστούμε με όποιον άλλο 

συνάδελφο, με όποια κοινοβουλευτική ομάδα έχει προτάσεις, για να καταλήξουμε σε μια 

κοινή προσέγγιση που, για να είμαστε ειλικρινείς, απλά θα ανακουφίσει τους επενδυτές. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τη συζήτηση. 

 Ορίστε, τι είναι κ. Κατσουρίδη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Απλώς θέλω να κάμω μια διευκρίνιση, κύριε Πρόεδρε.  Μετά την αναφορά του κ. 

Χριστοφόρου φρόντισα να το ελέγξω.  ∆εν υπήρξε κανένας πηχυαίος τίτλος της 

Χαραυγής με το “∆ημητρούλα μου, γεια σου!”  Εξάλλου, δε μου είναι και πολύ εύηχο το 

∆ημητρούλα ως όνομα.  Υπήρξε μια μικρή... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι ∆ημητρούλα!  Ο γενικός γραμματέας είναι ∆ημήτρης.  

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Υπήρξε ένα παρακωλυτικό από ένα συγκεκριμένο συντάκτη στις στήλες που 

πειράζουν με αυτή τη συγκεκριμένη αναφορά.   Αλλά πηχυαίος τίτλος δεν υπήρξε.  
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, εγώ θα πω το “Χαραυγούλα μου, γεια σου!” τώρα και θα τελειώσουμε. 

 Ήταν εποικοδομητική η συζήτηση, κατά την άποψή μου, και με στιλ, ιδιαίτερα 

σήμερα με την ανταλλαγή απόψεων που έχει γίνει, και θέλω να σας ευχαριστήσω 

όλους. Καταλήγουμε, θυμίζω, στο ότι πάμε πίσω στις επιτροπές, για να 

κωδικοποιήσουν σειρά από μέτρα που εισηγήθηκαν συνάδελφοι και συναδέλφισσες 

βουλευτές και βουλευτίνες.   

 Να κλείσουμε τη συνεδρία με αυτό το δεδομένο και να πούμε ότι η επόμενη 

συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 14 Νοεμβρίου 2002, στις 4.00 το απόγευμα 

-είναι παραμονή, να έχουμε υπόψη μας, της ανακήρυξης του ψευδοκράτους και 

παραμονή της παρουσίας του νέου ηγέτη της Τουρκίας στην κατεχόμενη Κύπρο.   Η 

ημερήσια διάταξη θα έχει ως ακολούθως:   

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

1. Ο περί Αποδείξεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.220.2002) 

2. Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.005.2002) 

3. Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 

Νόμος του 2002. 

Φακ. 23.01.256.2002) 

4. Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 

Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.043.2002) 
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5. Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού 

Καταλόγου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2)  Νόμος του 

2002. 

(Πρόταση νόμου) 

(Αρ. Φακ. 23.02.061.2002) 

6. Ο περί της Σύμβασης κατά των Βασανιστηρίων και 

Άλλων Μορφών Σκληρής, Απάνθρωπης ή 

Εξευτελιστικής Μεταχείρισης ή Τιμωρίας 

(Κυρωτικός)  (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.275.2002) 

7. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.250.2002) 

8. Ο περί Προλήψεως Πυρκαγιών στην Ύπαιθρο 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2000. 

(Αρ. Φακ. 23.01.175.2000) 

9. O περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 1999 του 

Ταμείου διά την Ανέγερσιν Κυπριακού Μουσείου 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.288.2002) 

10. O περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 2000 του 

Ταμείου διά την Ανέγερσιν Κυπριακού Μουσείου 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.289.2002) 
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11. O περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 2001 του 

Ταμείου διά την Ανέγερσιν Κυπριακού Μουσείου 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.290.2002) 

12. O περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 2002 του 

Ταμείου διά την Ανέγερσιν Κυπριακού Μουσείου 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.291.2002) 

13. Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.238.2002) 

14. Ο περί της Καταπολέμησης των Καθυστερήσεων 

Πληρωμών στις Εμπορικές Συναλλαγές Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.284.2002) 

15. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 

Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.186.2002) 

16. Οι περί Αεροπλοΐας (Τέλη Αεροδρομίου) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.288.2002) 

17. Οι περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα 

(Οριακές Τιμές ∆ιοξιδίου του Θείου, ∆ιοξιδίου του 

Αζώτου και Οξιδίων του Αζώτου, Σωματιδίων και 
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Μολύβδου στον Ατμοσφαιρικό Αέρα) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.294.2002) 

18. Οι περί Φυλακών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.130.2002) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-

Παθόντων για τα θέματα που τιτλοφορούνται: 

 α. «Οι παράνομες ανασκαφές που διεξάγονται 

στην κατεχόμενη αρχαία Σαλαμίνα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του  βουλευτή κ. Κώστα Παπακώστα).  

(28.11.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.348.2001)   

 β. «Η προσπάθεια αναστήλωσης της εκκλησίας 

της Ιεράς Μονής Αποστόλου Ανδρέα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Κώστα Παπακώστα).  

(28.11.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.349.2001) 

 γ. «Η πρόσφατη ανέγερση από το παράνομο 
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καθεστώς Ντενκτάς δύο μιναρέδων μέσα 

στην κατεχόμενη πόλη της Αμμοχώστου». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Κώστα Παπακώστα).   

(28.11.2001).  

(Αρ. Φακ. 23.04.350.2001) 

 δ. «Οι συνεχιζόμενες προκλητικές ενέργειες 

καταστροφής της θρησκευτικής και 

πολιτιστικής μας κληρονομιάς στα 

κατεχόμενα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Λευτέρη Χριστοφόρου).  

(24.10.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.267.2001) 

 ε. «Οι νομικές ενέργειες και οι δυνατότητες 

επαναπατρισμού των κλεμμένων 

θρησκευτικών και πολιτιστικών μας 

θησαυρών». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Λευτέρη Χριστοφόρου).  

(24.10.2001).   

(Αρ. Φακ. 23.04.274.2001)  

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που 
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τιτλοφορείται «Tα προβλήματα που προκύπτουν 

από τη μη ικανοποιητική εφαρμογή της νομοθεσίας 

για την πρόληψη της βίας στην οικογένεια και την 

προστασία των θυμάτων και η ανάγκη δημιουργίας 

της αναγκαίας υποδομής για προστασία και στήριξη 

των θυμάτων βίας». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  

(15.11.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.313.2001)   

3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας 

για το θέμα που τιτλοφορείται «Η διδασκαλία του 

μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική 

εκπαίδευση». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Πρόδρομου Προδρόμου).  

(18.9.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.194.2001) 

4. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της Υποεπιτροπής για την 

Επικοινωνία της Βουλής των Αντιπροσώπων με τον 

Πολίτη για Θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται «Οι 
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επιπτώσεις στο περιβάλλον και στους κατοίκους 

από τη συνέχιση της λειτουργίας του χυτηρίου 

“Νέμιτσας” στη Λεμεσό». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επιτροπής)  

(21.5.2002)  

(Αρ. Φακ. 23.04.202.2002)   

 Ευχαριστώ πολύ.  Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης:  7.05 μ.μ.) 

(Στις 13 Νοεμβρίου 2002 κυκλοφόρησε συμπληρωματική ημερήσια διάταξη.) 

8η Συνεδρίαση 

Συμπληρωματική ημερήσια διάταξη 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι 

στην ημερήσια διάταξη της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 14 Νοεμβρίου 2002, 

στις 4.00 το απόγευμα, προστίθεται το ακόλουθο θέμα:   

 ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:      Νομοθετική εργασία 

Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 

Νόμος (Αρ. 1) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.303.2002) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Μιχαηλίδης Θάσος 

Βαρνάβα Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 
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Γιάγκου Κίκης Παπακώστας Κώστας 

∆ημητρίου Παναγιώτης Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος  Προδρόμου Πρόδρομος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σαμψών Σωτήρης 

Καράς Αντώνης Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κατσουρίδης Νίκος Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κληρίδης Χρίστος Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Άντρος Τυρίμος Κυριάκος 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Λιλλήκας Γιώργος Χατζηγεωργίου Τάκης 

Λυσσαρίδης Βάσος Χριστοδουλίδης ∆ώρος 

Ματσάκης Μάριος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1.  Αναφορά του Προέδρου του σώματος στο θάνατο του λειτουργού της Βουλής      

Αργυρού Μιχαήλ και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη του.  

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
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(Αρ. 10) του 2002» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 12). 

3. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ορισμένων Νομικών Προσώπων 

∆ημόσιου ∆ικαίου (∆ιορισμός ∆ιοικητικών Συμβουλίων) (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1999» και ψήφισή της σε νόμο.  

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών 

Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και ψήφισή 

του σε νόμο. 

5. Αναβολή της συζήτησης του θέματος «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών Νόμος του 2002», 

έπειτα από εισήγηση του κ. Γιώργου Περδίκη, και οι παρατηρήσεις των κ. 

Αριστοφάνη Γεωργίου και Χριστόδουλου Ταραμουντά. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας για την Ίδρυση του ∆ιεθνούς 

Οργανισμού Αμπέλου και Οίνου (Κυρωτικός) Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε 

νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης κατά των Βασανιστηρίων και 

Άλλων Μορφών Σκληρής, Απάνθρωπης ή Εξευτελιστικής Μεταχείρισης ή 

Τιμωρίας (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002», η συζήτηση που 

ακολούθησε (Π. ∆ημητρίου, Μ. Ματσάκης, Μ. Κυριακού, Πρόεδρος, Γ. Περδίκης, 

Ρ. Ερωτοκρίτου) και αναβολή του έπειτα από εισήγηση του κ. Νίκου Κατσουρίδη. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 

και της Ιρλανδίας για Καταπολέμηση του Οργανωμένου Εγκλήματος (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
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(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Αναγνώρισης της Προσφοράς των 

Κυπρίων Εθελοντών κατά το Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο Νόμος του 2002», το σύντομο 

σχόλιο του Προέδρου και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Εθελοντών Πενταετούς Υποχρεώσεως του 

Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2002» και 

έγκρισή τους. 

13. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Γενικού Συστήματος Υγείας (Έναρξη 

Ισχύος του Νόμου) Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή τους. 

14. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας - Θέσεις 

Επιθεωρητή Πλοίων Α΄ και Επιθεωρητή Πλοίων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 2002» και «Οι περί Τμήματος Οδικών Μεταφορών - Θέση Τεχνικού (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή τους. 

15. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

16. Ερωτήσεις βουλευτών:  Προβλήματα ελέγχου της θαλάσσιας περιοχής της 

Τηλλυρίας - Σύνδεσμος Κύπρου με το Περιφερειακό Γραφείο για την Ανατολική 

Μεσόγειο του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας - Προμήθεια φαρμάκων από τις 

Φαρμακευτικές Υπηρεσίες - Ανάγκη αξιοποίησης του νερού της λίμνης 

Παραλιμνίου - Το φαινόμενο του “κραχτισμού” στην τουριστική βιομηχανία - 

Αύξηση βίας και εγκληματικότητας στην τουριστική περιοχή Αγίας Νάπας - Έκθεση 

του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας για τη βία και την υγεία. 

17. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  ∆ημιουργία 

λατομικής ζώνης στην περιοχή Ιδαλίου - Επικίνδυνη ουσία σε γαρίδες από χώρες 

της Άπω Ανατολής - Κυκλοφοριακά προβλήματα στο δρόμο Κοκκινοτριμιθιάς-

Αστρομερίτη - Αίτηση της εταιρείας “Πίπης Φαρμ Λτδ” για ανέγερση 
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πτηνοσφαγείου - Απουσία εξειδικευμένου νοσηλευτικού προσωπικού στο Ειδικό 

Σχολείο Ευαγγελισμός. 

18. Συνέχιση της συζήτησης (Β. Λυσσαρίδης, Κ. Γιάγκου,  Μ. Κυριακού,                 

∆. Χριστόφιας,  Ζ.  Κουλίας, Στ.  Ευαγόρου, Ν. Κατσουρίδης,  Λ. Χριστοφόρου,        

Α. Γεωργίου, Γ. Λιλλήκας, Ρ. Ερωτοκρίτου) για το θέμα 

«Προβλήματα/προοπτικές/ευθύνες από τη λειτουργία του Χρηματιστηρίου Αξιών 

Κύπρου» και λήξη του. 



 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

H΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 14ης Νοεμβρίου 2002 

(Ώρα έναρξης:  4.15 μ.μ.) 

(Αρ. 8) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Κηρύσσω την έναρξη της 

σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να 

διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού μπούμε στα θέματα της ημερήσιας 

διάταξης, θα ήθελα να αναφερθώ σε τρεις επετείους.  H αναφορά σε αυτές από τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων είναι, κατά την άποψή μου, απαραίτητη.  Πρόκειται για 

την ανακήρυξη του ψευδοκράτους, την εξέγερση των φοιτητών στο Πολυτεχνείο 

ενάντια στη χούντα και τη θυσία του ήρωα του απελευθερωτικού αγώνα του 

κυπριακού λαού ενάντια στην αποικιοκρατία Κυριάκου Μάτση. 
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Αύριο συμπληρώνονται δεκαεννέα χρόνια από την ανακήρυξη του παράνομου 

κράτους του κ. Ντενκτάς. Η δημιουργία της λεγόμενης Τουρκικής ∆ημοκρατίας της 

Βόρειας Κύπρου στα εδάφη της πατρίδας μας, που παράνομα κατέχει ο Αττίλας από 

το 1974, έγινε κατά παράβαση κάθε έννοιας διεθνούς δικαίου, γι’ αυτό και το 

παράνομο έκτρωμα δεν έχει αναγνωριστεί από καμιά χώρα πλην της Τουρκίας.  Τα 

ίδια τα Ηνωμένα Έθνη έχουν επίσης καταδικάσει αυτή την ενέργεια μέσα από τα 

ψηφίσματά τους. 

 Η ανακήρυξη του ψευδοκράτους αποτελεί συνέχεια της εισβολής του Αττίλα, της 

κατοχής και κορύφωση της διχοτομικής πολιτικής που ακολουθεί η τουρκική πλευρά.  

Η διεθνής αναγνώριση και νομιμοποίηση του ψευδοκράτους είναι ο βασικός στόχος 

αυτής της πολιτικής.  Η ανακήρυξη του παράνομου εκτρώματος ανέκαθεν 

συνιστούσε και συνιστά σοβαρότατο κίνδυνο για την Κύπρο και το λαό της.  Αυτή η 

διχοτομική ενέργεια στρέφεται ενάντια στο σύνολο του κυπριακού λαού, 

περιλαμβανομένων και των Τουρκοκυπρίων, οι οποίοι απειλούνται με αφανισμό 

λόγω του μαζικού εποικισμού των κατεχομένων και της παρουσίας του τουρκικού 

κατοχικού στρατού. 

 Η αναφορά που γίνεται κάθε χρόνο σε αυτή τη θλιβερή επέτειο έχει σκοπό να 

υπενθυμίσει και να επαναβεβαιώσει την αποφασιστικότητά μας να αντισταθούμε 

στην κατοχή, να μη δεχτούμε τα τετελεσμένα της βίας και της εισβολής, να 

αγωνιστούμε για μια δίκαιη, υπό τις περιστάσεις, και βιώσιμη λύση στο Κυπριακό. 

 Η πλευρά μας αγωνίζεται όλα αυτά τα χρόνια με καλή διάθεση, για να 

πετύχουμε τη λύση του Κυπριακού.  Επιθυμία μας ήταν και παραμένει, με τη λύση, 

να βρεθούμε με τους συμπατριώτες μας Τουρκοκύπριους κάτω από την ίδια στέγη 

μιας δικοινοτικής διζωνικής ομοσπονδίας, της οποίας ένα από τα γνωρίσματα θα 

είναι η ευρεία αυτονομία των πολιτειών της. 
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 ∆υστυχώς, ο κ. Ντενκτάς και η Άγκυρα όλα αυτά τα χρόνια, με απαιτήσεις και 

θέσεις παράλογες και αντίθετες προς τα ψηφίσματα και τις αποφάσεις του ΟΗΕ, όχι 

μόνο δε συνέβαλαν στη λύση του Κυπριακού, αλλά οδήγησαν τις όποιες 

προσπάθειες είχαν καταβληθεί για επίλυσή του σε αδιέξοδο. 

 Η πλευρά μας πολλές φορές έχει εκφράσει την καλή της θέληση και έχει 

αποδείξει τη διάθεσή της για την επίτευξη ενός έντιμου συμβιβασμού με τους 

συμπατριώτες μας Τουρκοκύπριους ο οποίος θα απαλλάσσει την πατρίδα μας από 

την κατοχή και θα επανενώνει ειρηνικά την Κύπρο.  Η πλευρά μας έχει από καιρό 

καθορίσει τις βασικές αρχές αυτού του συμβιβασμού, αρχές που έχουν υιοθετηθεί και 

ερμηνεύονται στα ψηφίσματα του ΟΗΕ.  

 Εργαζόμαστε για την επανένωση της πατρίδας μας στο πλαίσιο μιας διζωνικής 

δικοινοτικής ομοσπονδίας.  Εργαζόμαστε για λύση που θα διασφαλίζει την 

ανεξαρτησία, την εδαφική ακεραιότητα, τη μία και μόνη κυριαρχία της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας, την πολιτική ισότητα των δύο κοινοτήτων, αλλά και τα ανθρώπινα 

δικαιώματα και τις βασικές ελευθερίες όλων των Κυπρίων πολιτών. 

 Στα πλαίσια των όρων εντολής του ο γενικός γραμματέας του ΟΗΕ έχει δώσει 

την περασμένη ∆ευτέρα στις δύο πλευρές πρόταση λύσης.  Ο γενικός γραμματέας 

προτείνει να υπογραφεί η θεμελιώδης συμφωνία πριν από τη 12η ∆εκεμβρίου, 

χρονικό διάστημα που από τα γεγονότα φαντάζει ανεδαφικό, αλλά και ως μέρος της 

όλης διαδικασίας μοιάζει με τελεσίγραφο.  Μέσα σε αυτές τις συνθήκες είναι 

πεποίθησή μας ότι το Εθνικό Συμβούλιο επιβάλλεται με νηφαλιότητα, ψυχραιμία και 

σοβαρότητα να συζητήσει το όλο θέμα και σε συνεργασία με την ελληνική κυβέρνηση 

να καθοριστεί η γραμμή πλεύσης, η πολιτική και η τακτική που πρέπει να 

ακολουθηθούν. 
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 Η έκφραση μαξιμαλιστικών και αυθαίρετων προσεγγίσεων που ωραιοποιούν 

σημαντικές θέσεις που υπάρχουν στο σχέδιο, η έκφραση μηδενιστικών και απόλυτα 

αρνητικών προσεγγίσεων από την άλλη για τις διάφορες πτυχές και το σύνολο του 

σχεδίου, χωρίς μάλιστα αυτό να έχει μελετηθεί σοβαρά, μειώνουν τη 

διαπραγματευτική δυνατότητα του Προέδρου Κληρίδη.  Οι ώρες είναι κρίσιμες για τη 

χώρα μας και, επαναλαμβάνω, χρειάζεται ψυχραιμία, σε βάθος ανάλυση και 

υπεράσπιση αρχών για δίκαιη και βιώσιμη λύση και ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Το δεύτερο γεγονός στο οποίο έχουμε καθήκον να αναφερθούμε είναι η 

εξέγερση του Πολυτεχνείου το Νοέμβριο του 1973 στην Αθήνα.  Η εξέγερση των 

φοιτητών αλλά και του λαού της Αθήνας υπήρξε το αποκορύφωμα του αντιχουντικού, 

αντιδικτατορικού αγώνα του ελληνικού λαού.  Η εξέγερση του Πολυτεχνείου, παρά 

την αιματηρή καταστολή της από τα τανκς της χούντας των συνταγματαρχών, σήμανε 

την αρχή του τέλους της λαομίσητης ξενοκίνητης δικτατορίας. 

 ∆υστυχώς όμως, παρά τη λαϊκή και διεθνή κατακραυγή, η χούντα δεν 

κατέρρευσε τότε.  Παρέμεινε στην εξουσία για να υλοποιήσει το πιο φοβερό της 

έγκλημα, την καταστροφή της Κύπρου.  Αυτοί που αιματοκύλισαν τους φοιτητές στην 

Αθήνα πρόδωσαν και αιματοκύλισαν και το δικό μας λαό.  Τα παιδιά του 

Πολυτεχνείου, αγωνιζόμενα για την ελευθερία και τη δημοκρατία ενάντια στη χούντα, 

αγωνίστηκαν και για την Κύπρο, για την αποτροπή του εγκλήματος σε βάρος της, 

γιατί όλοι κατανοούσαν και αντιλαμβάνονταν το παιγνίδι που οι δικτάτορες έπαιζαν 

στις πλάτες του λαού μας. 

Τιμούμε σήμερα τη μνήμη του Κυριάκου Μάτση, ενός σεμνού ιδεολόγου 

αγωνιστή, που έπεσε από τα βόλια των αποικιστών πριν από σαράντα τέσσερα 

χρόνια, αγωνιζόμενος για την ελευθερία της πατρίδας μας.  Ο Κυριάκος Μάτσης, που 
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αγωνίστηκε για την απαλλαγή της Κύπρου από τα αποικιακά δεσμά, διακρινόταν για 

τις βαθιά ανθρωπιστικές του ιδέες, για την αγάπη του προς την Κύπρο και το λαό της.  

Ο Κυριάκος Μάτσης, αγωνιζόμενος για την Κύπρο, οραματίστηκε μια πατρίδα που να 

αγκαλιάζει με στοργή όλα της τα παιδιά, Ελληνοκύπριους και Τουρκοκύπριους, ένα 

όραμα που παραμένει επίκαιρο μέχρι σήμερα.  Η θυσία του είναι πράξη που αξίζει 

κάθε εκτίμησης και σεβασμού και υπογραμμίζει το χρέος κάθε Κύπριου να αγωνιστεί 

για μια λεύτερη και ενωμένη Κύπρο, απαλλαγμένη από την κατοχή και τη διαίρεση. 

 Συναδέλφισσες, συνάδελφοι, στη μνήμη όλων όσων έπεσαν για την ελευθερία 

της χώρας μας, στη μνήμη των ηρώων του Πολυτεχνείου, στη μνήμη του ήρωα 

Κυριάκου Μάτση σας καλώ να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή.  

(Τηρείται μονόλεπτη σιγή.) 

 Τιμή και δόξα.  Ας είναι αιώνια η μνήμη τους. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Αιωνία τους η μνήμη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πριν προχωρήσουμε στην ημερήσια διάταξη, να παρακαλέσω τον κ. 

Λυσσαρίδη, αν είναι δυνατό, να με αντικαταστήσει. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Λυσσαρίδη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ) 

 Το πρώτο θέμα, που είναι εξ αναβολής, είναι «Ο περί Αποδείξεως 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Παρακαλώ τον πρόεδρο της αρμόδιας 

κοινοβουλευτικής επιτροπής να διαβάσει την έκθεση. 

 Ο κ. Παναγιώτης ∆ημητρίου είχε ζητήσει πρώτος το λόγο. 
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∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είμαι κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος και έχω κάτι να πω εκ μέρους της 

κοινοβουλευτικής ομάδας. 

 Συγνώμη, Παναγιώτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Επειδή στην κοινοβουλευτική ομάδα πήραμε τώρα το απόγευμα σωρεία 

τροποποιήσεων, η κοινοβουλευτική ομάδα αποφάσισε να ζητήσει μια 

δεκαπενθήμερη αναβολή και, αν θέλει, η επιτροπή να ξαναδεί το θέμα.  Πάντως εμείς 

δεν μπορούμε να τοποθετηθούμε σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει αίτημα για αναβολή.  Υπάρχει ένσταση;  

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όχι, δεν έχουμε ένσταση, κύριε Πρόεδρε.  Θέλω όμως να κάνω σαφέστατο ότι 

εμείς δεν έχουμε ένσταση στην έγκριση ενός εκσυγχρονισμού του δικαίου της 

απόδειξης. ποτέ δεν είχαμε.  Όμως τους συναδέλφους που θα εξετάσουν ξανά το 

θέμα τους καλώ να λάβουν υπόψη μια απόφαση του Εφετείου πρόσφατη, πολύ 

πρόσφατη, η οποία λέει ότι οποιαδήποτε πρόνοια νόμου, είτε που υπάρχει είτε που 

θα γίνει, που δεν επιτρέπει την κατά πρόσωπο αντιπαράθεση κατηγορουμένου -μιλώ 

για ποινικές υποθέσεις- με το μάρτυρα είναι αντισυνταγματική, διότι η έννοια της 

δίκαιης δίκης κάτω από το σύνταγμά μας και, πιο σημαντικό αυτό, κάτω από την 

Ευρωπαϊκή Ένωση, άρθρο 6 της Ευρωπαϊκής Σύμβασης, επιβάλλει την κατά 

αντιπαράθεση εξέταση μαρτύρων.  Παρακαλώ τους συναδέλφους να εξετάσουν και 
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αυτή την πτυχή, μήπως κάνουμε κανένα νόμο ο οποίος θα είναι αντισυνταγματικός 

και όλες οι ποινικές υποθέσεις που θα γίνουν -και θα χαιρετίσουμε καταδίκες- ή άλλες 

κηρυχθούν άκυρες.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είμαι βέβαιος ότι η επιτροπή θα λάβει υπόψη τις παρατηρήσεις του κ. 

Παπαδόπουλου. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει ένσταση για αναβολή, άρα το θέμα 

αναβάλλεται.  

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι επίσης εξ αναβολής.  Είναι «Ο περί Οδικής 

Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Υπάρχει συμπληρωματική έκθεση 

και παρακαλώ τον πρόεδρο μίας από τις δύο αρμόδιες επιτροπές να διαβάσει την 

έκθεση. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Και πάλι, κύριε Πρόεδρε, το ίδιο πρόβλημα έχουμε, που μας ταλαιπωρεί και 

θεωρούμε ότι και πάλι υπεύθυνοι είναι όσοι μας δημιουργούν αυτό το πρόβλημα και 

όχι η κοινοβουλευτική μας ομάδα.  Η έκθεση κυκλοφόρησε μόλις... τουλάχιστο μέχρι 

τις δυόμισι, οι βουλευτές μέλη της επιτροπής δεν είχαν έτοιμη την έκθεση, για να 

δουν πάλι αρκετές τροποποιήσεις της τελευταίας στιγμής.  Παρ’ όλο που έχουμε την 

τοποθέτησή μας πλέον, δεν ξέρω αν θα πρέπει να αναβληθεί μόνο για μία εβδομάδα, 

απλώς και μόνο για να δούμε την έκθεση, όχι για τίποτε άλλο -εμείς έχουμε την 

τοποθέτησή μας- να δούμε τις τροποποιήσεις που μπήκαν.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αν η έκθεση δεν έχει κυκλοφορήσει έγκαιρα και υπάρχει αίτημα για αναβολή, δε 

δικαιούμαι καν να ρωτήσω το σώμα.  Το θέμα αναβάλλεται για την ερχόμενη 

συνεδρία της Βουλής. 
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 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 

Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε το ίδιο πρόβλημα που έχουν οι συνάδελφοι για τα 

προηγούμενα δύο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Άρα ζητάτε αναβολή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αν είναι το ίδιο πρόβλημα, δε δικαιούμαι καν να το θέσω σε ψηφοφορία. 

 Ορίστε. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή και η έκθεση παραπλανεί, θα ήθελα να συμπληρώσω εκ 

μέρους του ΑΚΕΛ ότι εμείς ουδέποτε τοποθετηθήκαμε στο ένα από τα δύο μέρη του 

νομοσχεδίου αυτού, που είναι το όριο ηλικίας.  Στο άλλο είχαμε τοποθετηθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον υπάρχει αίτημα για αναβολή, δε χρειάζεται περαιτέρω επεξήγηση. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι επίσης εξ αναβολής.  Είναι «Ο περί Εκλογής 

Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  

Παρακαλώ τον πρόεδρο της επιτροπής να αναγνώσει την έκθεση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εδώ έχουμε πάλι θέμα αναβολής για άλλο λόγο.  Είχαμε ζητήσει 

για δύο θέματα τη γραπτή τοποθέτηση της Γενικής Εισαγγελίας, την οποία δεν 
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έχουμε πάρει.  Ως εκ τούτου, παρ’ όλο που είναι η δεύτερη φορά, θεωρώ ότι θα ήταν 

πρέπον να περιμένουμε τη γνωμάτευση.  Και για το υπ’ αριθμόν 4 και για το υπ’ 

αριθμόν 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρ’ όλο, βέβαια, που αυτές όλες οι αναβολές νομίζω ότι δημιουργούν 

πρόβλημα, εφόσον υπάρχει αίτημα... 

 Υπάρχει ένσταση στην αναβολή των υπ’ αριθμόν 4 και 5  θεμάτων; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα υπ’ αριθμόν 4 και 5 θέματα αναβάλλονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα, πάλι εξ αναβολής, είναι «Ο περί της Σύμβασης κατά 

των Βασανιστηρίων και Άλλων Μορφών Σκληρής, Απάνθρωπης ή Εξευτελιστικής 

Μεταχείρισης ή Τιμωρίας (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, είναι η σειρά μου να ζητήσω ξανά αναβολή.  

Είχα ζητήσει και την προηγούμενη εβδομάδα.  Για ευνόητους λόγους αλλά και γιατί 

δεν είχα τη δυνατότητα να μαζέψω τα κατάλληλα στοιχεία που χρειαζόμουν -έχω 

προχωρήσει τη δουλειά μου, έχω τρεις τροποποιήσεις τις οποίες δεν μπόρεσα να 

καταθέσω ακόμα- δώστε μου λίγο χρόνο, ακόμα μια εβδομάδα, για να τις καταθέσω.  

Εγώ θέλω μόνο μια εβδομάδα όμως, όχι δεκαπέντε μέρες.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λυπούμαι, αλλά φαίνεται ότι δε θέλω να εφαρμόσω τον Κανονισμό της Βουλής.  

Είμαι εδώ προσωρινά και θα παρακαλούσα οι αναβολές, πράγματι, να γίνονται βάσει 

συγκεκριμένων στοιχείων.  Εν πάση περιπτώσει, υπάρχει αίτημα για αναβολή.  

Υπάρχει ένσταση;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το υπ’ αριθμόν 6 θέμα αναβάλλεται.  
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 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα -και πάλι εξ αναβολής- είναι «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών Νόμος του 2002».  Η 

έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα.   

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-

Αγνοουμένων-Παθόντων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί 

Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Ταμείου Τουρκοκυπριακών 

Περιουσιών Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος Γεώργιος Γεωργίου 

 Κώστας Παπακώστας Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Κίκης Γιάγκου Σοφοκλής Φυττής 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-

Παθόντων εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδριάσεις της που 

πραγματοποιήθηκαν στις 16, 23 και 30 Οκτωβρίου 2002.  Στο στάδιο της εξέτασης 

του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 

του Υπουργείου Εσωτερικών, ο έπαρχος Λεμεσού, καθώς και εκπρόσωποι της 

Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, του Τμήματος Υπηρεσιών 

Πληροφορικής του Υπουργείου Οικονομικών και της ΠΕΠ. 

 Σκοπός του πιο πάνω νομοσχεδίου είναι η έγκριση συμπληρωματικής πίστωσης 

από το Ταμείο Τουρκοκυπριακών Περιουσιών του 2002 ύψους £300.000, ώστε να 

καλυφθούν οι δαπάνες για πρόσθετες βοηθητικές υπηρεσίες, για επιδόματα σε 

υπαλλήλους για υπηρεσία πέρα από τις συνήθεις ώρες εργασίας, για μίσθωση 

υπηρεσιών και για αγορά μηχανογραφικού και άλλου εξοπλισμού. 
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 Ο εκπρόσωπος της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, 

αφού ανέλυσε τις δαπάνες οι οποίες πρέπει να καλυφθούν με τον προτεινόμενο 

συμπληρωματικό προϋπολογισμό, αναφέρθηκε στη δέσμευση που ανέλαβε το 

Υπουργείο Εσωτερικών έναντι της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-

Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων, κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού 

του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών για το 2002, για ολοκλήρωση της 

μηχανογράφησης των τουρκοκυπριακών περιουσιών.  Ειδικότερα, ο πιο πάνω 

εκπρόσωπος ανέφερε ότι είχε ανατεθεί σε υπηρεσιακή επιτροπή να μελετήσει το όλο 

θέμα, ώστε η μηχανογράφηση, η οποία είχε αρχίσει το 1998 και διακόπηκε το 1999, 

να επαναρχίσει μόλις ετοιμαστεί η σχετική μελέτη, με τη διερεύνηση του ενδεχομένου 

να ολοκληρωθεί η όλη εργασία της μηχανογράφησης μέχρι το τέλος του 2002. 

 Ο έπαρχος Λεμεσού, αφού ανέφερε ότι ο ίδιος προσωπικά ανέλαβε την 

εκπόνηση της μελέτης για τη μηχανογράφηση των τουρκοκυπριακών περιουσιών, 

κατέθεσε αντίγραφό της ενώπιον της επιτροπής.  Όπως ανέφερε, η μηχανογράφηση 

υπολογίζεται ότι θα ολοκληρωθεί εντός δέκα μηνών, με κόστος £300.000, νοουμένου 

ότι η όλη εργασία θα γίνει υπερωριακά και με την εργοδότηση πρόσθετου 

προσωπικού και, συγκεκριμένα, επτά έκτακτων δακτυλογράφων και τριών έμπειρων 

κτηματολόγων. 

 Η επιτροπή, στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου και της παρουσίασης 

της έκθεσης της μηχανογράφησης από τον έπαρχο Λεμεσού, υπέβαλε στους 

αρμοδίους διευκρινιστικές ερωτήσεις, που αφορούν τα ακόλουθα ζητήματα: 

 Τους λόγους καθυστέρησης της ολοκλήρωσης της μηχανογράφησης και τα ποσά 

τα οποία δαπανήθηκαν μέχρι σήμερα. 

 Τα κριτήρια με βάση τα οποία έχει επιλεγεί το σύστημα μηχανογράφησης, τη  

διαδικασία  που ακολουθείται και το κόστος εφαρμογής του. 
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 Τη συμβατότητα του συστήματος μηχανογράφησης που έχει επιλεγεί με άλλα 

σχετικά συστήματα άλλων υπηρεσιών της ευρύτερης δημόσιας υπηρεσίας. 

 Τους λόγους που επιβάλλουν την υπερωριακή απασχόληση και την πρόσληψη 

έκτακτου προσωπικού, καθώς και τους λόγους για τους οποίους δεν υπήρξε 

σχετική πρόνοια στον προϋπολογισμό του 2002 για πλήρωση μόνιμων θέσεων 

στην Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών. 

 Την ανάγκη επόπτευσης και παρακολούθησης του συστήματος μηχανογράφησης 

από τις Υπηρεσίες Πληροφορικής. 

 Σύμφωνα με τον έπαρχο Λεμεσού, η μηχανογράφηση των τουρκοκυπριακών 

περιουσιών άρχισε από το 1994 με την ανάπτυξη σχετικών προγραμμάτων τα οποία 

παραδόθηκαν σε δοκιμαστική βάση το 1996. Η διοχέτευση δεδομένων στο 

μηχανογραφικό σύστημα άρχισε το 1998 και διακόπηκε λόγω κόστους το 1999.  Οι 

δαπάνες που έχουν διατεθεί μέχρι σήμερα για τη μηχανογράφηση ανέρχονται στις 

£275.000, από τις οποίες £157.660 έχουν διατεθεί για κάλυψη της υπερωριακής 

απασχόλησης του προσωπικού που εργάστηκε για τη μηχανογράφηση.  Το 

μηχανογραφικό σύστημα αποτελείται από τρία βασικά υποσυστήματα τα οποία 

συνδέονται μεταξύ τους και καλύπτουν όλες σχεδόν τις δραστηριότητες της 

Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών.  Τα υποσυστήματα αυτά είναι 

το κτηματολογικό σύστημα, το σύστημα διαχείρισης συμβολαίων και το σύστημα 

διαχείρισης επιδιορθώσεων. 

 Όπως ανέφερε επίσης ο έπαρχος Λεμεσού, από τα στοιχεία τα οποία έχουν 

συγκεντρωθεί, υπάρχουν γύρω στις 106 000 εγγραφές τουρκοκυπριακών 

περιουσιών, από τις οποίες έχουν ήδη μηχανογραφηθεί οι 19 300 (ποσοστό 18,2%), 

και 19 000 συμβόλαια, από τα οποία έχουν μηχανογραφηθεί τα 4 400 (ποσοστό 

23,5%).   Για την ολοκλήρωση της μηχανογράφησης είχαν προταθεί τρεις επιλογές, 
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από τις οποίες επελέγη εκείνη το κόστος της οποίας ανέρχεται στις £300.000, ενώ, 

αν συνεχιζόταν με άλλες διαδικασίες, το κόστος θα ανερχόταν σε £1.000.000.  

Σύμφωνα με την προτεινόμενη διαδικασία, θα μηχανογραφηθούν όλα τα δεδομένα, 

όπως αυτά υπάρχουν καταχωρισμένα στα αρχεία της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης 

Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, με τις αδυναμίες ή και τα λάθη που υπάρχουν στα 

συμβόλαια και με σταδιακή διόρθωση του συστήματος.     

 Όλοι οι εμπλεκόμενοι που παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής συμφώνησαν 

με τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-

Παθόντων, αφού άκουσε όσα τέθηκαν ενώπιόν της με μεγάλο δισταγμό ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο.  Παράλληλα, όμως, 

επικρίνει το γεγονός ότι δεν υπήρξε σωστός προγραμματισμός, ώστε οι δαπάνες του 

προτεινόμενου συμπληρωματικού προϋπολογισμού να καλυφθούν από το βασικό 

προϋπολογισμό.  Η επιτροπή επίσης ομόφωνα κατέληξε στις ακόλουθες 

διαπιστώσεις/επισημάνσεις: 

 Παρ’ όλο που η μελέτη που αφορά τη μηχανογράφηση δεν κρίνεται επαρκής,  η 

διαδικασία της μηχανογράφησης πρέπει να προχωρήσει το ταχύτερο δυνατό, 

γιατί ήδη υπήρξε μεγάλη καθυστέρηση, ώστε να υπάρξει σωστή διαχείριση των 

τουρκοκυπριακών περιουσιών και να διαπιστώνεται με γρήγορο και εύκολο τρόπο 

ποιοι έχουν στην κατοχή τους τουρκοκυπριακή περιουσία. 

 Η υπερωριακή απασχόληση που προτείνεται με τον υπό συζήτηση 

συμπληρωματικό προϋπολογισμό δε συνάδει με τις πολιτικές θέσεις της Βουλής 

και της κυβέρνησης με βάση προηγούμενες αποφάσεις τους. 

 Υπήρξε αδικαιολόγητη διασπάθιση δημόσιου χρήματος από την καθυστέρηση της 

ολοκλήρωσης της μηχανογράφησης, ενώ  θα μπορούσε να γίνει καλύτερη 
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αξιοποίηση άλλων υφιστάμενων προγραμμάτων/συστημάτων, όπως, για 

παράδειγμα, του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

 Κρίνεται σκόπιμο η διαδικασία που θα ακολουθηθεί για τη μηχανογράφηση να 

χρησιμοποιεί σύστημα το οποίο θα είναι συμβατό και με άλλα συστήματα της 

ευρύτερης δημόσιας υπηρεσίας.   

 Η εξέλιξη της όλης διαδικασίας της μηχανογράφησης θα τυγχάνει 

παρακολούθησης από την επιτροπή, κυρίως  όσον αφορά την εφαρμογή και την 

αξιοποίησή της.   

 Καλείται, τέλος, ο Κηδεμόνας Τουρκοκυπριακών Περιουσιών να ενημερώνει 

εγγράφως κάθε δύο μήνες την επιτροπή για την πορεία εφαρμογής της 

μηχανογράφησης και υλοποίησης του εγκρινόμενου προϋπολογισμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Ορίστε. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου.  Θα ήθελα να πω ότι η επιτροπή -και αυτό 

φαίνεται και στην έκθεση- είναι με μεγάλο δισταγμό που εισηγείται την ψήφιση αυτού 

του συμπληρωματικού προϋπολογισμού, ιδιαίτερα για τα θέματα της 

μηχανογράφησης της υπηρεσίας.  Και επικεντρωνόμαστε στο σημείο, ουσιαστικά, 

των υπερωριών που θα χρειαστεί να γίνουν και να πληρωθούν, κατ’ αντίθεση με την 

πάγια πολιτική που ακολουθείται σ’ αυτό το κοινοβούλιο, να μην τοποθετείται θετικά 

στις εκ των προτέρων υπερωρίες, οι οποίες θα γίνουν.  Όμως μπροστά στην 

αδυναμία των Μηχανογραφικών Υπηρεσιών του κράτους να ανταποκριθούν σε αυτή 

την ανάγκη και μπροστά στο ότι θα πρέπει να προχωρήσει τάχιστα αυτή η 

διαδικασία, γιατί θα βοηθήσει το σύνολο της Κύπρου, δεχόμαστε με μεγάλο δισταγμό 
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-αλλά σημειώνουμε αυτή τη διαμαρτυρία μας- την ψήφιση αυτού του 

συμπληρωματικού προϋπολογισμού.  Και αυτές είναι οι θέσεις όλων των πλευρών 

στην επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είναι επί του ιδίου θέματος, κύριε Πρόεδρε.  Πολύ σύντομα από τη θέση μου.  

Είχα τις αμφιβολίες μου και την περασμένη Πέμπτη κατά τη διάρκεια της 

συνεδρίασης της ολομέλειας γι’ αυτό το θέμα, ιδιαίτερα για την παροχή τόσο μεγάλου 

ποσοστού υπερωριών για μια εργασία που για τόσα χρόνια είχε καθυστερήσει, για 

μια εργασία που βεβαίως είναι αναγκαία, έπρεπε να είχε γίνει από χρόνια, αλλά η 

οποία, για να γίνει σωστά, όπως λένε τα έγγραφα τα οποία κατατέθηκαν στην 

επιτροπή και όπως ομολογούν και αυτοί που συνέταξαν τη σχετική μελέτη, για να 

επιτύχει, λέω, διαβάζω επί λέξει: «Για να επιτύχει όμως τούτο, χρειάζεται συνεχή και 

αποδοτική εποπτεία, με δυνατότητα άμεσης επέμβασης και παροχής ευέλικτων 

λύσεων για την πληθώρα των προβλημάτων που αναμένεται να παρουσιαστούν στη 

διάρκεια της μηχανογράφησης».  Για δέκα χρόνια όλες αυτές οι λύσεις, όλη αυτή η 

πρακτική, η ευέλικτη και αποτελεσματική, δεν παρουσιάστηκε.  Επειδή έχω τις 

αμφιβολίες μου ότι στους επόμενους τρεις μήνες ή έξι μήνες ή εφτά μήνες θα υπάρξει 

τέτοια εμφάνιση-αποκάλυψη στην πρακτική των κυβερνητικών παραγόντων και των 

λειτουργών, προσωπικά δε θα υποστηρίξω αυτό το νομοσχέδιο.  Όχι γιατί δεν 

υποστηρίζω τη μηχανογράφηση, την υποστηρίζω, αλλά νομίζω ότι ο τρόπος με τον 

οποίο θα γίνει δεν είναι ασφαλής και δε μας οδηγεί σ’ ένα σαφές, γρήγορο και σωστό 

αποτέλεσμα. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ:   

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς πιστεύουμε ότι πρέπει να υπάρξει μία ολοκληρωμένη 

μηχανογράφηση των τουρκοκυπριακών περιουσιών, για να μπορέσουμε να 

αποφύγουμε και το ό,τι συμβαίνει σήμερα στην κατανομή αυτών των κλήρων κυρίως, 

γιατί υπάρχει πραγματικά μια κατάσταση η οποία είναι ανεξήγητη.  Όμως αυτό το 

οποίο ήθελα να τονίσω είναι ότι αυτή η μηχανογράφηση είχε αρχίσει από το 1994, 

κράτησε μέχρι το 1998, τέσσερα ολόκληρα χρόνια, και διακόπηκε λόγω κόστους το 

1999.  Έχει, από τις πληροφορίες που έχουμε πάρει, και είναι γραμμένο και μέσα 

στην έκθεση,  διεκπεραιωθεί μόνο το 25% περίπου της όλης μηχανογράφησης.  Και 

τότε για τη μηχανογράφηση μόνο του 25% είχαν σπαταληθεί £275.000 και το κύριο 

ποσό είχε διατεθεί για υπερωρίες.   

 Αυτή τη στιγμή ζητούνται £300.000, από τις οποίες πάλι τα περισσότερα είναι 

για υπερωρίες.  Θεωρούμε, ως επιτροπή, ότι για την πρώτη προσπάθεια που έγινε 

της μηχανογράφησης έγινε διασπάθιση δημόσιου χρήματος, από τη στιγμή που με 

£300.000 έγινε μόνο το 25% και αυτή τη στιγμή με £300.000 θα γίνει το υπόλοιπο 

75%.  

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Περίμενε να γίνει. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 



 17

 Θα το έλεγα στο τέλος.  Η υπόσχεση που έχει δοθεί στην επιτροπή είναι ότι θα 

τελειώσει αυτή η μηχανογράφηση σε δέκα μήνες και ας ελπίσουμε -αυτό θα έλεγα- 

ότι θα γίνει στο τέλος της ημέρας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;  

 Ορίστε, κύριε Ταραμουντά. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Εκφράζουμε και εμείς, κύριε Πρόεδρε, την απαρέσκειά μας όσον αφορά τη 

διασπάθιση των £275.000.  Όντως, αυτά τα λεφτά έχουν πεταχτεί στα σκουπίδια, 

πραγματικά, λόγω λανθασμένου λογισμικού προγράμματος το οποίο είχαν επιλέξει 

για τις ανάγκες της μηχανογράφησης των τουρκοκυπριακών περιουσιών.  Επίσης, 

κύριε Πρόεδρε, να αναφέρω ότι και ο ίδιος ο εξοπλισμός, τα κομπιούτερ έχουν 

αχρηστευτεί και πρέπει σήμερα να αντικατασταθούν με άλλα.  Το νέο πρόγραμμα το 

οποίο επεξεργάζονται αυτή τη στιγμή σίγουρα δεν ανταποκρίνεται ούτε στις 

προσδοκίες της επιτροπής αλλά ούτε και στις ανάγκες πάλι της υπηρεσίας.  Τα όσα 

θα καταφέρουν με το νέο λογισμικό πρόγραμμα και με τη νέα προσπάθεια η οποία 

θα καταβληθεί θα καλύψουν πάλι μέρος των αναγκών της μηχανογράφησης των 

τουρκοκυπριακών περιουσιών.  Παρ’ όλα αυτά, αναγνωρίζουμε την ανάγκη όπως 

αυτή η δουλειά διεκπεραιωθεί όσο το δυνατό πλησιέστερα πλέον προς τις ανάγκες 

και προς τις προσδοκίες όλων μας, γιατί σήμερα γίνεται διαχείριση μέσω αυτών των 

προγραμμάτων περίπου τριακόσιων χιλιάδων σκαλών τουρκοκυπριακής γης, γίνεται 

σωρεία ατασθαλιών, υπάρχουν άτομα τα οποία καταχρώνται τουρκοκυπριακή γη, 

είτε με διπλοεγγραφές ονομάτων είτε με διπλοεγγραφές αριθμών ταυτοτήτων.  

Υπάρχουν άτομα τα οποία κατέχουν μεγάλο αριθμό τουρκοκυπριακής γης και δεν 
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είναι κατορθωτό σήμερα να εντοπιστούν, καθότι το πρόγραμμα που υπάρχει δεν 

μπορεί να ανταποκριθεί στις ανάγκες.  Γι’ αυτό, κρίνοντας ότι αυτές οι ανάγκες είναι 

πέρα από το εάν ανταποκρίνονται απόλυτα στις ανάγκες που εμείς θέλουμε, πρέπει 

το κονδύλι να εγκριθεί.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΕΡΥΩΝ: 

 Ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υποστηρίζουμε την ψήφιση του νομοσχεδίου αυτού και του 

προϋπολογισμού, γιατί θεωρούμε αναγκαία και επείγουσα τη μηχανογράφηση των 

τουρκοκυπριακών περιουσιών.  Και ο λόγος είναι ότι απέναντι από κάθε κτήμα 

τουρκοκυπριακής περιουσίας θα εγγράφεται ο ενοικιαστής, ο πρόσφυγας δηλαδή ή 

μη στον οποίο έχει ενοικιαστεί ή παραχωρηθεί ο κλήρος αυτός και θα εγγράφεται η 

προσφυγική του ταυτότητα.  Με αυτό τον τρόπο τουλάχιστον εγώ υποστήριξα ότι, 

λόγω του ότι θα εγγράφεται η προσφυγική ταυτότητα, θα ανακαλύψουμε πόσοι 

αετονύχηδες έχουν πάρει τουρκοκυπριακές περιουσίες και σπίτια και μαγαζιά και 

οτιδήποτε άλλο και κάποιοι τους προστατεύουν και διαιωνίζεται η κατάσταση σε 

βάρος των πραγματικών δικαιούχων, των προσφύγων, οι οποίοι μετά την εισβολή 

βρήκαν αυτό το στήριγμα, για να δραστηριοποιηθούν και να επιβιώσουν, μετά τα 

δεινά του 1974, μέχρι την ημέρα της επιστροφής, η οποία με το παρόν Σχέδιο Ανάν 

δε φαίνεται να πραγματοποιείται για μεγάλο αριθμό προσφύγων. 

 Έτσι, υποστηρίζουμε αυτό το σχέδιο νόμου και ελπίζουμε η υπηρεσία που θα το 

χειριστεί να μην κατασπαταλήσει και αυτό το κονδύλι όπως προηγουμένως. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Θεοδώρου. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτή η υπόθεση της διαχείρισης των τουρκοκυπριακών 

περιουσιών είναι ένας νέος “στάβλος του Αυγείου”!  Για παρανομίες, για 

ετσιθελισμούς, για καταχρήσεις περιουσιών, για αποκλεισμούς, για ευνοιοκρατίες, για 

χίλια δυο πράγματα μπορεί να μιλήσει κανείς.  Εγώ υποπτεύομαι ότι όλη αυτή η 

καθυστέρηση στη μηχανογράφηση δεν είναι τυχαία ούτε οφείλεται σε τεχνικούς 

λόγους.  Εγώ υποπτεύομαι ότι είναι σκόπιμα που δε γίνεται μηχανογράφηση.  Και 

διερωτώμαι αν είναι νέο κονδύλι που πρέπει να προτείνουμε ή αν πρέπει να 

αποφασίσουμε ότι κάποιοι πρέπει να οδηγηθούν στα δικαστήρια επιτέλους, διότι δεν 

πρόκειται, κύριε Πρόεδρε, ούτε με τις £300.000 να ξεκαθαρίσει η υπόθεση.  Είναι 

“στάβλος του Αυγείου” και χρειάζεται Ηρακλής και Ηρακλής, δεν ξέρω ποιος μπορεί 

να είναι σε τελευταία ανάλυση, αλλά, αν δεν υπάρξει η πολιτική βούληση από την 

κυβέρνηση, ότι αυτά τα πράγματα θα τα πατάξει, δεν πρόκειται ποτέ να υπάρξει 

εξυγίανση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ματσάκης. 

Μ. ΜΑΤΣΑΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή γίναμε μάρτυρες, ακούσαμε για τη διασπάθιση του 

δημόσιου χρήματος, θα ανέμενα ότι τουλάχιστον θα εξεφράζετο η άποψη ότι θα 

έπρεπε η επιτροπή  Ελέγχου, πιστεύω, να εξετάσει αυτές τις ατασθαλίες.  Ανέμενα 

ότι ο κ. Πουργουρίδης θα σήκωνε το χέρι του, για να δηλώσει την πρόθεση της 

επιτροπής Ελέγχου να εξετάσει αυτά τα θέματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ο κ. Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε ακούσει από όλους τους ομιλητές για σκάνδαλα, για 

ύπαρξη σκανδάλων, για διαπλοκές, για ένα σωρό διαδικασίες οι οποίες υφίστανται 

και ομολογουμένως υπάρχουν πάρα πολλά ζητήματα και άλλα που δεν έχουν 

ακουστεί.  Αλλά οφείλαμε και οφείλουμε να επισημάνουμε ότι η πηγή αυτών των 

σκανδάλων επισημαίνεται εδώ και δεκάδες χρόνια, είτε αρέσει είτε δεν αρέσει, και οι 

διαδικασίες αλλά και οι όλοι συσχετισμοί εγένοντο προ χρόνων που δεν επιδέχοντο 

οποιεσδήποτε αλλαγές.  Και είναι εδώ η δυσκολία η μεγάλη που υπάρχει και στη 

σημερινή κυβέρνηση να αλλάξει αυτές τις δομές και είναι γι’  αυτό που συνεχίζεται μία 

απαράδεκτη κατάσταση η οποία νοσεί και θα πρέπει επιτέλους να βρεθούν οι 

μηχανισμοί να αλλάξει.  Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδημα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση 

του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο Τουρκοκυπριακών Περιουσιών ποσού 

£300.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2002.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των δύο άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και τέσσερις αποχές, τα δύο άρθρα 

εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τέσσερις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και τέσσερις αποχές, το 

νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Προλήψεως Πυρκαγιών στην Ύπαιθρο 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2000».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο 

που τιτλοφορείται «Ο περί Προλήψεως Πυρκαγιών στην Ύπαιθρο 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2000» 

Παρόντες: 

 Γιώργος Λιλλήκας, πρόεδρος Μάριος Ματσάκης 

 Ελένη Μαύρου Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Νίκος Τορναρίτης Ανδρούλα Βασιλείου 

 Μαρία Κυριακού Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε αρκετές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν μεταξύ Σεπτεμβρίου 2001 και 

Νοεμβρίου 2002. 

 Στα πλαίσια της μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 

της επιτροπής εκπρόσωποι των Υπουργείων Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος, Εσωτερικών και ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, καθώς και 

εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων, της Ένωσης Κοινοτήτων, των αγροτικών 

οργανώσεων, της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων 

Κύπρου και του Φιλοδασικού Συνδέσμου. 
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής 

νομοθεσίας για την πρόληψη των πυρκαγιών στην ύπαιθρο, ώστε να παραταθεί η 

προθεσμία για τον καθορισμό ειδικών περιοχών εγκατάστασης των καμινιών 

παρασκευής ξυλοκάρβουνου μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2002. 

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης Κοινοτήτων, χωρίς να διαφωνούν με τη φιλοσοφία 

του νομοσχεδίου, ζήτησαν να παραταθεί η πιο πάνω ημερομηνία μέχρι το τέλος του 

2003, για να καταστεί δυνατή η εξεύρεση κατάλληλων χώρων για την εγκατάσταση 

των καμινιών. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών ανέλαβαν τη δέσμευση να 

διαβουλευθούν με τους εμπλεκόμενους φορείς, για να εξευρεθεί κατάλληλος χώρος 

και να τεθεί χρονοδιάγραμμα για τη μετακίνηση των καμινιών.  Οι ίδιοι εκπρόσωποι, 

με επιστολή τους προς τη Βουλή με ημερομηνία 30 Οκτωβρίου 2001, επισήμαναν ότι 

δεν κατέστη δυνατό, λόγω ασυμφωνίας των εμπλεκομένων, να εξευρεθεί κατάλληλος 

χώρος και κατά συνέπεια το υπουργείο δεν μπορεί να δεσμευτεί με χρονοδιάγραμμα 

μετακίνησης των καμινιών.  Ο Υπουργός Εσωτερικών, με νέα επιστολή του 

ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2002, τόνισε την πολυπλοκότητα του όλου θέματος και 

εισηγήθηκε παράταση της σχετικής προθεσμίας μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2003, για 

να δοθεί χρόνος στους εμπλεκόμενους φορείς να καταλήξουν σε οριστική επίλυση 

του όλου προβλήματος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 

τέθηκαν ενώπιόν της και πιστεύοντας ότι η προστασία του περιβάλλοντος γενικά και 

ειδικότερα των δασών, που αποτελούν ανεκτίμητο εθνικό πλούτο, πρέπει να τίθεται 

πάνω από τις όποιες διαφωνίες των εμπλεκόμενων φορέων, εισηγείται ομόφωνα την 

ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, όπως έχει κατατεθεί και αφού 
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προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 

Προλήψεως Πυρκαγιών στην Ύπαιθρο (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θα ήθελα να βγω στο βήμα, κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε, δε χρειάζεται η άδειά μου. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Παίρνω το θάρρος να βγω στο βήμα, όχι γιατί είναι ένα σημαντικό θέμα αυτό 

που έχουμε μπροστά μας, αλλά γιατί κατά παράδοξο τρόπο ταλαιπώρησε την 

επιτροπή Περιβάλλοντος για δύο χρόνια τώρα και περισσότερα και εμένα 

προσωπικά, γιατί χρειάστηκε να επέμβει η ίδια η Βουλή, να μπει σε ρόλο ο οποίος 

ανήκει στην εκτελεστική εξουσία, για να δώσει λύση σε ένα θέμα που έπρεπε να έχει 

μια αυτονόητη κατάληξη. 

 Θα σας εξηγήσω, γιατί φαντάζομαι ότι οι περισσότεροι δε βρήκατε το χρόνο 

μέσα στις κρίσιμες αυτές στιγμές που περνούμε να εντρυφήσετε σ’  αυτό το 

επιμέρους ζήτημα. 

 Τι έχουμε μπροστά μας;  Έχουμε μια μικρή πρόνοια, ασήμαντη πρόνοια, στον 

περί Προλήψεως Πυρκαγιών Νόμο που λέει ότι όπου υπάρχουν καμίνια -αυτό 

έπρεπε να συμβεί το 1999 όμως- όπου υπάρχουν καμίνια, έπρεπε οι τοπικές αρχές 

να καθορίσουν χώρο στον οποίο να εργάζονται αυτοί οι άνθρωποι.  Και έβαζε μία 

ημερομηνία, αν θυμάμαι καλά, την 31η ∆εκεμβρίου 1999, αν θυμάμαι καλά.  Από τότε 
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όμως μέχρι σήμερα, κάθε έξι μήνες ερχόταν η κυβέρνηση και μας έλεγε ότι δεν 

κατάφερε να διαπραγματευθεί, δεν κατάφερε να τα βρει με τους κατοίκους και τις 

τοπικές αρχές και ζητούσε αναβολή ανά εξάμηνο. 

 Αυτό, βέβαια, όσον αφορά τους ίδιους τους επαγγελματίες είχε μια πολύ 

αρνητική επίπτωση, γιατί κανένας από αυτούς δεν είχε άδεια.  Οι άδειες εργασίας για 

εβδομήντα συμπατριώτες μας τουλάχιστον στην περιοχή της Τηλλυρίας με τα 

γνωστά προβλήματά της, ναι,  ανθρώπους οικογενειάρχες, ανθρώπους που 

κρατήθηκαν με τα νύχια και τα δόντια σ’  αυτή την περιοχή, οι άδειες εργασίας τους 

ήταν αίολες.  ∆εν ήξεραν αν θα έχουν μέλλον στη δουλειά τους για τους επόμενους 

έξι μήνες! 

 Πρέπει να πω ότι, δυστυχώς, η όλη υπόθεση δεν είναι άσχετη με το γνωστό 

γιουρούσι στην περιοχή, το αναπτυξιακό γιουρούσι της υφαρπαγής των περιουσιών 

ανθρώπων που δεν είχαν ιδέα από διάφορους αετονύχηδες του χρηματιστηρίου, οι 

οποίοι σε συνεργασία με τοπικούς άρχοντες έκλεψαν μέσα από τις τσέπες και τα 

συρτάρια τα κοτσάνια και τους τίτλους ιδιοκτησίας, όπως είπα και πριν, 

ανυποψίαστων ανθρώπων!  Γιατί όλοι αυτοί οι κύριοι οι οποίοι έχουν αγοράσει τα 

ορμάνια και τις χαράδρες της Τηλλυριάς όπου συγκεντρώνονται τα περισσότερα 

καμίνια, στην προοπτική της ανάπτυξης αυτών των περιοχών, μέσα από τη διαπλοκή 

και τις γνωστές σχέσεις με την εξουσία, αυτό που επεδίωκαν βασικά ήταν να 

εκπαραθυρώσουν αυτούς τους φιλήσυχους εργαζόμενους, αυτούς τους 

οικογενειάρχες, να τους στείλουν στη θάλασσα και στο “πυρ το εξώτερον”, 

προκειμένου να μπορέσουν στη συνέχεια να μεταπουλήσουν και να 

αισχροκερδήσουν σε βάρος των ανθρώπων αυτών σε εκείνη την περιοχή.  ∆εν ήταν 

η προστασία του περιβάλλοντος, αγαπητοί συνάδελφοι, που οδήγησε σε αυτή την 
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πρόνοια· ήταν η ανάγκη να πουλήσουν παρακάτω αυτά τα οποία υφάρπασαν με 

νόμιμους και παράνομους τρόπους. 

 Σήμερα έχετε μπροστά σας βασικά ένα συμβιβασμό, ο οποίος λέει ότι είναι 

υποχρεωμένες οι κοινότητες, οι τοπικές αρχές, μέχρι το τέλος του ∆εκεμβρίου να 

καταγράψουν πού βρίσκονται τα υφιστάμενα καμίνια και να θεωρήσουν ότι αυτές οι 

περιοχές είναι περιοχές, για να αναπτύξουν δραστηριότητα αυτές οι τριάντα 

οικογένειες ανθρώπων.  Στο κάτω κάτω της γραφής απλά χρησιμοποιούν ή 

εφαρμόζουν μια παραδοσιακή πρακτική και για λόγους συντήρησης της 

παράδοσης...  Όχι για τα αμπελοπούλια, αγαπητοί συνάδελφοι...  Αυτής της μορφής 

η παράδοση, η καθόλα ειρηνική και παραγωγική, πρέπει να διατηρηθεί!  Σας καλώ 

λοιπόν να υποστηρίξετε αυτή την πρόταση από την επιτροπή Περιβάλλοντος, ενώ 

ταυτόχρονα όμως πρέπει οπωσδήποτε να ψέξουμε τη στάση της κυβέρνησης, η 

οποία σε θέματα τα οποία έχουν να κάνουν με την επιβίωση φτωχών βιοπαλαιστών 

αδυνατεί, κωφεύει, αδυνατεί, δεν ασχολείται, ενώ παίρνει σταθερά τη θέση πάντα 

αυτών με τους οποίους εξασφαλίζει και εξυπηρετεί  τα συμφέροντα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

  Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, αν επιτρέπεται. 

 Θα ήθελα καταρχάς να υπενθυμίσω ότι ο συγκεκριμένος νόμος ήταν 

αποτέλεσμα της πρότασης νόμου που είχε υποβάλει ο κοινοβουλευτικός 

εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, ο κ. Ανδρέας Χρίστου, μετά από τη 

μεγάλη και γνωστή πυρκαγιά του 1999 που είχε επεκταθεί και στα κατεχόμενα και 
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που είχε προέλθει από κάποιο καμίνι.  Το νομοθετικό σώμα υιοθέτησε την πρόταση 

νόμου του κ. Χρίστου και έγινε νόμος.  Από τότε, δυστυχώς, όπως το έχει πει και ο 

συνάδελφος κ. Περδίκης, η κυβέρνηση έχει επιδείξει μία μεγάλη κωλυσιεργία και από 

το 1999 ζητά κάθε φορά αναβολή, αναστολή της εφαρμογής του νόμου για κάποιο 

χρονικό διάστημα, και, όταν πλησιάζει η λήξη του διαστήματος για το οποίο ζήτησε 

αναστολή, ζητά νέα αναστολή. 

 Πρέπει να πω ότι το συζητήσαμε δύο χρόνια στην επιτροπή Περιβάλλοντος και 

σ’  αυτά τα δύο χρόνια δεν κατάφερε η κυβέρνηση να έρθει να μας προτείνει κάποιες 

συγκεκριμένες περιοχές, για να εγκατασταθούν αυτά τα καμίνια. 

 Θεωρώ, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτή πρέπει να είναι η τελευταία αναβολή.  Βέβαια 

το είχαμε πει και στην προηγούμενη αναβολή, αλλά, όπως έχουμε πράξει και σε 

άλλες περιπτώσεις, νομίζω ότι, αν μετά την 31η ∆εκεμβρίου η κυβέρνηση δεν 

εφαρμόσει το νόμο, θα πω ότι θα είναι παράνομα τα καμίνια μετά την 31η ∆εκεμβρίου 

του 2002 και, αν ζητήσει νέα αναβολή, θέλω να πιστεύω ότι η Βουλή θα την αρνηθεί,  

όπως έκανε σε άλλες περιπτώσεις. 

 Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι απ’  εκείνη την πυρκαγιά, να 

υπενθυμίσω, δεν έχουν αποζημιωθεί μέχρι σήμερα οι κάτοικοι που είχαν καεί οι 

περιουσίες τους, τρία χρόνια αργότερα, και το δικαιολογητικό, απ’  ό,τι φαίνεται, που 

προβάλλεται από μέρους της κυβέρνησης είναι ότι η πυρκαγιά προήλθε από κάποιο 

καμίνι. 

 Νομίζω ότι, όπως σε άλλες περιπτώσεις φυσικών καταστροφών, έτσι και σ’  

αυτή την πυρκαγιά, έχουν δικαίωμα αποζημίωσης οι πολίτες που έχουν υποστεί 

μεγάλη οικονομική ζημιά και έχει υποχρέωση το κράτος, αντίθετα, να τους 

αποζημιώσει. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Παπαπολυβίου. 

Α. ΠΑΠΑΠΟΛΥΒΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα πω δυο λόγια για τα καμίνια, γιατί νομίζω ότι είναι ένα 

πολύ δύσκολο θέμα το να εξευρεθεί κατάλληλος χώρος, για να λειτουργήσουν 

καμίνια·   πιστεύω ότι δεν υπάρχει τέτοια πιθανότητα, όση προσπάθεια κι αν 

καταβληθεί.  Επομένως, δεν είναι σωστό, πιστεύω, να πληρώσουν τη νύφη αυτοί οι 

εξήντα, εβδομήντα καμινιέρηδες που υπάρχουν εκεί στην περιοχή της Τηλλυριάς και 

στον Κάμπο με το προτεινόμενο νομοσχέδιο, με την προτεινόμενη τροποποίηση, 

γιατί γνωρίζω το θέμα πολύ καλά.  ∆ε θέλω να πω περισσότερα, απλά εγώ λέω 

αυτά, για να δικαιολογήσω την αρνητική μου ψήφο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορεί να φαίνεται “ευτελές” το θέμα, αλλά νομίζω ότι έχει τη 

δική του αξία, όχι από κοινωνικής σημασίας μόνο αλλά και περιβαλλοντολογικής.  

Εγώ θα πω ότι αυτά τα άτομα, και θα συμφωνήσω με τον προηγούμενο συνάδελφο, 

θα πληρώσουν τελικά τη νύφη, ανεξάρτητα από το δικαίωμα αποζημίωσης που 

θεωρητικά τους παρέχεται βέβαια.  Μιλάμε στην πλειοψηφία για αγράμματους 

ανθρώπους, βιοπαλαιστές, οι οποίοι έχουν ένα τσούρμο παιδιά να θρέψουν.  Θα 

πάνε και στα δικαστήρια να εναγάγουν την κοινότητα, γιατί η κοινότητα μέχρι την 31η 
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∆εκεμβρίου δεν τους παρείχε τον κατάλληλο χώρο;  Είναι εκ των πραγμάτων 

αδύνατο! 

 Θέλω να πω το εξής:  Αυτοί οι άνθρωποι προσφέρουν κοινωνικό έργο κατά μία 

άλλη εκδοχή, που δεν την είπε ο κ. Περδίκης, αλλά τη γνωρίζει, είμαι βέβαιος.  Τους 

χρησιμοποιούν και σαν παρατηρητές για τις πυρκαγιές.  Επειδή είναι μόνιμα στην 

περιοχή εκεί και έχουν την εγκατάσταση που χρησιμοποιούν για την κατασκευή των 

καρβούνων, σε συνεννόηση με τα παρατηρητήρια της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, 

ιδιαίτερα κατά τις θερινές περιόδους, προσφέρουν αμισθί έργο, θεωρώντας ότι είναι 

υποχρέωσή τους να βοηθήσουν στην πρόληψη των πυρκαγιών, ανεξάρτητα από το 

γεγονός που καταχωρήθηκε, που έχει πει ο κ. Λιλλήκας, ότι η πυρκαγιά του 1999 

ξεκίνησε απ’  εκεί. 

 Εγώ θα το ψηφίσω, κύριε Πρόεδρε, αλλά θεωρώ ότι η λογική τουλάχιστον η 

ηθική, δε θα πω για την πολιτική, του νομοθετήματος είναι ελλειμματική.  Θα 

μπορούσε να γίνει διαφορετική η ρύθμιση.  Θα ψηφίσω όμως, θεωρώντας πως μέχρι 

την 31η ∆εκεμβρίου του χρόνου που προβλέπει το νομοθέτημα η κυβέρνηση θα κάνει 

ό,τι περνά από το χέρι της, για να μην τους αφήσει εκτεθειμένους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση 

του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των δύο άρθρων; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και καμιά αποχή, τα δύο άρθρα 

εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προλήψεως Πυρκαγιών στην 

Ύπαιθρο (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε, 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και καμιά αποχή, το νομοσχέδιο 

ψηφίζεται σε νόμο. 

 Μία παράκληση είναι η Βουλή να ασχοληθεί με ποιο τρόπο θα φαίνεται στα 

πρακτικά ποιοι ψηφίζουν εναντίον και ποιοι απέχουν, διότι με αυτό τον τρόπο ο 

μελλοντικός μελετητής των πρακτικών θα το αγνοεί. 

 Τα θέματα υπ’  αριθμόν 9 μέχρι και 12 δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί 

Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002».  

Υπάρχει και συμπληρωματική έκθεση, αλλά και οι δύο εκθέσεις είναι ομόφωνες.  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Νίκος Κλεάνθους  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σοφοκλής Φυττής Πρόδρομος Προδρόμου 

 Ανδρέας Χρίστου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Γιαννάκης Ομήρου 

 Ελένη Μαύρου  Χρίστος Κληρίδης 
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 Άγις Αγαπίου  Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Σεπτεμβρίου 2002.  Στη 

συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου 

του επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου 

στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής 

νομοθεσίας περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως, με στόχο την υιοθέτηση του 

κοινοτικού κεκτημένου που αφορά τον κατάλογο των τρίτων χωρών των οποίων οι 

υπήκοοι υπόκεινται στην υποχρέωση θεώρησης για τη διέλευση των εξωτερικών 

συνόρων στα κράτη μέλη και τον κατάλογο των τρίτων χωρών των οποίων οι 

υπήκοοι απαλλάσσονται από την υποχρέωση αυτή.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού ζήτησε και πήρε 

πρόσθετα στοιχεία και διευκρινίσεις, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 

του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Αλλοδαπών και 

Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002» 



 33

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Νίκος Κλεάνθους Χρίστος Κληρίδης 

 Σταύρος Ευαγόρου  Ανδρούλα Βασιλείου 

 Ελένη Μαύρου   

 Άγις Αγαπίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Γιώργος Βαρνάβα 

 ∆ημήτρης Συλλούρης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε εκ νέου το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 11 Νοεμβρίου 2002.  

Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Εσωτερικών 

και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Όπως είναι γνωστό, το πιο πάνω νομοσχέδιο εξετάστηκε από την 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, η οποία ετοίμασε σχετική 

έκθεση, και στη συνέχεια παραπέμφθηκε για συζήτηση στην ολομέλεια του σώματος 

στις 12 Σεπτεμβρίου 2002.  Το νομοσχέδιο παραπέμφθηκε εκ νέου, με απόφαση της 

ολομέλειας, στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για 

επανεξέταση, με την εισήγηση να κληθεί ο αρμόδιος υπουργός, για να διευκρινίσει 

ειδικότερα το θέμα που αφορά τη θεώρηση διαβατηρίων από τη Ρωσία. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων κάλεσε στη συνεδρίασή 

της τον αρμόδιο υπουργό, ο οποίος ανέλυσε στην επιτροπή τις δεσμεύσεις της 

χώρας μας με βάση το κεκτημένο σε σχέση με τις χώρες που απαιτούν θεώρηση 

διαβατηρίων.  Επίσης, ο υπουργός αναφέρθηκε στις ειδικές διευθετήσεις στις οποίες 

προβαίνει η ∆ημοκρατία, για να διευκολύνει τη διαδικασία θεώρησης διαβατηρίων 
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από τη Ρωσία, αλλά και άλλες χώρες, από τις οποίες, με βάση το κεκτημένο, είμαστε 

πλέον υποχρεωμένοι να απαιτούμε θεώρηση διαβατηρίων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού ενημερώθηκε 

από τον αρμόδιο υπουργό σε σχέση με όλα τα πιο πάνω, συμφωνεί με τους σκοπούς 

και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτό το νομοσχέδιο είχε πάει στην Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

και εζητήθη και παραπέμφθηκε στην Εσωτερικών σε κάποιο στάδιο και μετά 

επανήλθε στην Ευρωπαϊκών Υποθέσεων.  Η επιτροπή Εσωτερικών είχε τότε, 

ομόφωνα, υιοθετήσει τη θέση, για να αντιμετωπιστεί μια σειρά από πρακτικές 

δυσκολίες ιδίως σε σχέση με τους Ρώσους υπηκόους που επισκέπτονται την πατρίδα 

μας, η ημερομηνία έναρξης ισχύος του νόμου να είναι η ημέρα ένταξής μας στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Επειδή τώρα στην έκθεση της επιτροπής -δεν ξέρω, από παραδρομή ή για ποιο 

λόγο- δεν υπάρχει αυτή η ρύθμιση, θέλω να πω ότι τουλάχιστον ως κοινοβουλευτική 

ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιμένουμε σε αυτή τη θέση και θα την 

ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Στη συνεδρία της επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, με την παρουσία του 

Υπουργού Εσωτερικών, που ήταν κλειστή, εδόθησαν διάφορες εξηγήσεις και είναι 

φυσιολογικό κάποια πράγματα να μην μπορούσαν να μπουν στην έκθεση, όμως όλες 

οι ομάδες νομίζω ότι είναι ενήμερες για την τοποθέτηση που έγινε από τον υπουργό 

στην επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, την τοποθέτηση των συναδέλφων του ΑΚΕΛ-Αριστερά Νέες 

∆υνάμεις την αντιλαμβάνομαι ως τοποθέτηση μάλλον επί του θέματος αρχής.   

Επειδή έτσι είχαν προσεγγίσει το θέμα αρχικά, μπορεί να έχει και γενικότερη και πιο 

καθολική εμβέλεια η τοποθέτηση, είναι κάτι που δε θα σχολιαστεί.  Θέλω να πω μόνο 

το εξής:   

 Στο βαθμό που θα αντανακλούσε πρακτική επιφύλαξη η πολιτική θέση του 

ΑΚΕΛ, θα πρέπει να είναι ήσυχο.  Και, νομίζω, είναι ήσυχο.  Νομίζω ζήτησε το λόγο η 

συνάδελφος κ. Μαύρου, η οποία ήταν παρούσα στην επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων και νομίζω ότι θα το σχολιάσει και εκείνη με τη σειρά της.   

 Ο υπουργός έδωσε διαβεβαίωση ότι με την υποδομή σε ανθρώπινο δυναμικό 

που θα εγκατασταθεί στα προξενεία, τα οποία έχουν επιφορτιστεί με τη 

διεκπεραίωση του καθήκοντος αυτού, με μόνιμους αστυνομικούς, δηλαδή, που θα 

στελεχώνουν τις πρεσβείες και τα προξενεία, θα υπάρχει δυνατότητα να παράγεται 

έργο θεώρησης βιζών μέσα σε είκοσι τέσσερις ώρες.  ∆ηλαδή έχουν ληφθεί υπόψη 

παρά πολλές παράμετροι με σκληρή εργασία, τόσο σε σχέση με την προμήθεια της 

υλικοτεχνικής υποδομής, την εκπαίδευση του προσωπικού, την αποστολή του και την 

εγκατάστασή του εκεί.   
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 Παραμένει βέβαια ένα μικρό ζήτημα, κύριε Πρόεδρε, μιας και έχω το λόγο, και 

θα πρέπει να το πω.  Έχει σχέση με την αμοιβή. δεν αφορά αυτή την επιτροπή ούτε 

αυτό καθαυτό το θέμα.  Αφορά την αμοιβή των αστυνομικών οι οποίοι θα πάνε να 

εγκατασταθούν στα προξενεία διά σκοπούς διεκπεραίωσης της εργασίας αυτής.  

Αυτό είναι μία γραφειοκρατική διαδικασία που εξακολουθεί να εκκρεμεί.  Ο Υπουργός 

Εσωτερικών δήλωσε πως θα κάμει ό,τι περνά από το χέρι του σε σχέση με τους 

λειτουργούς και το συνάδελφό του τον Υπουργό Οικονομικών, για να εξευρεθεί λύση, 

γιατί έχει γίνει μία ετεροβαρής κατανομή σε σχέση με τα επιδόματα και τα χρήματα 

που θα καταβάλλονται με κριτήρια τα οποία μπορεί να έχουν δημιουργήσει και 

συντεχνιακό πρόβλημα.  Γι’ αυτό το όλο ζήτημα χωλαίνει μέχρι εκείνου του σημείου. 

 Κατά τα άλλα, στην πολιτική πτυχή που μας αφορά, θα πρέπει να πούμε ότι 

εμείς είμαστε απόλυτα ικανοποιημένοι και θα είμαστε ιδιαίτερα, εάν τελικά το 

σύστημα  καταφέρει να διεκπεραιώνει την εργασία αυτή μέσα σε είκοσι τέσσερις 

ώρες, από τη στιγμή που θα παίρνει την παραγγελία από τον πράκτορα ταξιδιών ή 

από τον ενδιαφερόμενο αιτητή.  Ο υπουργός διαβεβαίωσε ότι έτσι θα γίνεται.  Κατά 

συνέπεια, δεν έχουμε καμιά επιφύλαξη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα επαναλάβω τους συναδέλφους για το τι έγινε εκεί.  

Γεγονός είναι ότι ανησυχία και ενδιαφέρον υπήρξαν από όλες τις πολιτικές πλευρές, 

όμως εκείνο το οποίο είχαμε να υπολογίσουμε -και αυτό είναι που μετρά- είναι ότι δεν 

υπήρχε κανένα απολύτως περιθώριο -μας ελέχθη απερίφραστα- και βρίσκονται ήδη 

και σε χρονική απόσταση πολύ μικρότερη από αυτή που δικαιούμαστε.  Γι’ αυτό 

πιστεύω ότι ό,τι ήταν δυνατό να γίνει έχει γίνει, έχουν δοθεί οι διαβεβαιώσεις, αλλά 
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δεν είχαμε και καμία άλλη απολύτως επιλογή.  Είναι δέσμευση και υποχρέωση, που 

ξεκάθαρα μας ελέχθη ότι την έχουμε πάρει και θεωρούν πάρα πολύ σημαντική τη 

στάση μας πάνω σε αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης πρώτος είχε ζητήσει το λόγο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτά όλα που έχουν λεχθεί τα ακούσαμε και στην Εσωτερικών.  

Εμένα μου κάνει έκπληξη το εξής:  Στην Εσωτερικών ομοφωνήσαμε για το ότι δε μας 

έπεισε ο υπουργός.  Θα σας πω μάλιστα -και, αν ανατρέξετε στα πρακτικά, θα δείτε 

ότι πείσαμε τον υπουργό, τον τότε υπουργό, τον κ. Χριστοδούλου... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πρέπει να πω ότι δεν υπήρξε περίπτωση που να ήρθε εδώ νομοσχέδιο που 

αφορούσε την ευρωπαϊκή εναρμόνιση και αυτοί οι οποίοι διεξάγουν τη 

διαπραγμάτευση να μη μας πουν ότι δεν έχουμε άλλη επιλογή.  Και εκατό φορές 

αποδείχθηκε ότι είχαμε άλλη επιλογή!  

 Κατά συνέπεια, εμείς μένουμε σταθεροί στη θέση μας.  ∆εν έχουμε πειστεί ότι 

θα διεξάγονται τόσο ειδυλλιακά, όπως τα έχει περιγράψει ο συνάδελφος κ. 

Ερωτοκρίτου.  Θεωρούμε ότι είναι μία χώρα με την οποία υπάρχει ειδική σχέση η 

Ρωσία για πολλά ζητήματα και θα έπρεπε, κάτι που έχουμε κάμει για πολλά άλλα 

σοβαρότατα θέματα, να ορίσουμε ως ημερομηνία έναρξης την ημερομηνία ένταξης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αγαπίου. 

Α. ΑΓΑΠΙΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου. 

 Πρέπει, για σκοπούς σωστής ενημέρωσης του σώματος, να επισημανθούν δύο 

ή τρία σημεία.  Πρέπει να πω ότι δε συμφωνώ με το συνάδελφο κ. Ερωτοκρίτου.  Η 

ενημέρωση της οποίας τύχαμε εκεί, σε ό,τι αφορά το θέμα της αμοιβής των 

αστυνομικών οι οποίοι μεταβαίνουν στο εξωτερικό, δεν είναι καθόλου γραφειοκρατικό 

θέμα. είναι, αντίθετα, ουσιαστικό θέμα, το οποίο και μέχρι αυτή τη στιγμή δεν έχει 

επιλυθεί.  Εκείνο που εμείς ως Βουλή πρέπει να εκφράσουμε είναι ότι αυτό το θέμα 

πρέπει να επιλυθεί το συντομότερο δυνατό, γιατί επηρεάζει ένα πάρα πολύ 

σημαντικό τομέα της οικονομικής ζωής τόσο της χώρας μας όσο και πολλών 

συμπατριωτών μας, με την άφιξη ιδιαίτερα Ρώσων τουριστών. 

 Και, επίσης, το δεύτερο σημείο το οποίο πρέπει να επισημανθεί και να τονιστεί 

σε αυτό το σώμα είναι ότι το θέμα επισημάνθηκε, συζητήθηκε και λύθηκε, κατόπιν 

παρέμβασης των μελών του σώματος.  Και, αν κάποιος δει την εισηγητική έκθεση 

όπως ήρθε από το αρμόδιο υπουργείο, θα δει ότι δεν επισημαινόταν κανένα 

απολύτως πρόβλημα από την υιοθέτηση αυτού του εναρμονιστικού νομοσχεδίου.  

Είναι καλό να τονιστεί ότι ήταν κατόπιν παρέμβασης των μελών της Βουλής που 

επισημάνθηκε έγκαιρα το θέμα και ήταν κατόπιν εισηγήσεων αυτού του σώματος που 

η κυβέρνηση πήρε τα μέτρα που πήρε, για να μειώσει, όσο το δυνατό περισσότερο, 

τις συνέπειες από την υιοθέτηση του εναρμονιστικού αυτού νομοσχεδίου.  Σε ό,τι 

αφορά τα υπόλοιπα, με έχει καλύψει ο κ. Κατσουρίδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Μαύρου. 

Ε. ΜΑΥΡΟΥ: 

 Μόνο δύο σημεία, κύριε Πρόεδρε, γιατί η θέση μας και στην επιτροπή 

Εσωτερικών και στην επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων ήταν ταυτόσημη, δεν 
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υπήρχε αντίφαση.  Στην επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων δε συμμεριστήκαμε την 

άποψη ότι οι ρυθμίσεις στις οποίες αναφέρθηκε ο υπουργός είναι ικανοποιητικές.  

Επίσης, διαφωνήσαμε με το επιχείρημα ότι δεσμευτήκαμε για εφαρμογή του νόμου 

από την 1η Ιανουαρίου 2003 και ότι δεν υπάρχουν άλλα περιθώρια.  Επιμέναμε -και 

κακώς δεν έχει καταγραφεί στην έκθεση της επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων- 

επιμέναμε και στην τοποθέτησή μας, αλλά και στο κλείσιμο του θέματος, ότι σε αυτό 

το σημείο θα επανέλθουμε και στην ολομέλεια θέτοντας ξανά τη θέση μας.  Και 

πιστεύω ότι αυτή η θέση είναι θέση πάνω στην οποία θα πρέπει να καλεστεί και η 

ολομέλεια να τοποθετηθεί.   

 Η δική μας τουλάχιστον η πρόταση ως κοινοβουλευτική ομάδα είναι να τεθεί 

ξεχωριστά ως τροπολογία στο νομοσχέδιο που έχουμε μπροστά μας η πρόταση για 

εφαρμογή του νόμου με την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και όχι από την 1η 

Ιανουαρίου 2003.  Και καλούμε το σώμα να τοποθετηθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα θέσω την τροπολογία του ΑΚΕΛ σε ψηφοφορία, με την οποία προτείνεται η 

έναρξη της εφαρμογής του νόμου να είναι με την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε, ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Εγώ θέλω να κάμω σαφές ότι δεν έχει αμφισβητηθεί αυτή η ημερομηνία ούτε 

από τους συναδέλφους που παρευρίσκονταν από πλευράς του ΑΚΕΛ.  Μπορεί να 
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είχαν τις επιφυλάξεις πιο έντονα, μα δε νομίζω ότι είναι δίκαιο για τη γραμματεία να 

λέμε κάποια πράγματα ότι ελέχθησαν και δεν περιελήφθησαν. 

Ε. ΜΑΥΡΟΥ: 

 ... 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Εντάξει, δικαιούστε να τοποθετηθείτε όπως εσείς θέλετε -δεν αμφισβητώ αυτό 

το δικαίωμα- αποκαθιστώ εκείνο που αντιληφθήκαμε όλοι μας.  Εν πάση περιπτώσει, 

εκείνο που έχει σημασία είναι να τονίσουμε ότι το θέμα αυτό το εγείραμε πιεστικά 

όλες οι πλευρές και δεν υπάρχει αυτή η δυνατότητα.  Από εκεί και πέρα είναι 

δικαίωμα του καθενός να τοποθετηθεί.  Είναι πολλά άλλα και πολύ σημαντικότερα, 

εκτός από τα οικονομικά ωφελήματα των συμπατριωτών μας, που διακυβεύονται με 

τα νομοθετήματα που αφορούν την εναρμόνιση, αλλά, εκεί που δυστυχώς είμαστε 

δεσμευμένοι, ξέρουμε καλά ότι αυτό το κόστος και το τίμημα δεχθήκαμε να τα 

πληρώσουμε σε πλείστα τόσα νομοθετήματα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βαρνάβα και τελειώνουμε, διότι θα θέσω το... 

 Ορίστε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς θέλω να πω ότι αυτή τη στιγμή τίθεται σε ψηφοφορία 

μία εισήγηση την οποία προσωπικά πιστεύω ότι κανένας από τους συναδέλφους δε 

θα απέρριπτε.  Ευχής έργον θα ήταν, αν η έναρξη ισχύος αυτής της νομοθεσίας ήταν 

η ημερομηνία ένταξής μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Αυτό το ερώτημα πολύ σωστά 

τέθηκε από τη συνάδελφο κ. Μαύρου στον Υπουργό Εσωτερικών προχθές -και ήταν 

έντονη μάλιστα- όμως ο Υπουργός Εσωτερικών είπε ότι το πολύ πολύ να δώσουμε 
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την ευκαιρία να μπει η 1η Φεβρουαρίου, άτε η 1η Μαρτίου, αλλά για ένα χρόνο δεν 

μπορούμε, δεν έχουμε τη δυνατότητα, είμαστε αργοπορημένοι σε αυτό το σημείο. 

 Άρα η ψήφος που θα δώσουμε εμείς αυτή τη συγκεκριμένη στιγμή δε σημαίνει 

ότι η θέλησή μας δεν είναι η ισχύς της νομοθεσίας να έχει έναρξη την ημέρα ένταξής 

μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά αυτές είναι οι διαβεβαιώσεις που πήραμε από 

τον ίδιο τον Υπουργό Εσωτερικών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του ΑΚΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται.  Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος, συγνώμη. 

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εξήγηση αρνητικής ψήφου, κύριε Πρόεδρε.  Εμείς ψηφίσαμε σύμφωνα με την 

επίσημη ενημέρωση που είχαμε από την κυβέρνηση, ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν 

επιτρέπει αυτή τη μετάθεση.  Αυτός είναι ο λόγος που ψηφίσαμε εναντίον. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται.   

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα δεν είναι έτοιμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 

Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη 

και συνεπώς θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 

Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2002» 
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Παρόντες: 

 Νίκος Πιττοκοπίτης, πρόεδρος Κυριάκος Τυρίμος 

 Ζαχαρίας Κουλίας Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Θάσος Μιχαηλίδης  Γεώργιος Τάσου 

 Γιώργος Χατζηγεωργίο Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων εξέτασε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρίασή της που πραγματοποιήθηκε στις 29 Οκτωβρίου 2002. 

Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 

εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων (Τμήμα Οδικών Μεταφορών) 

και της ΠΟΒΕΚ.  Οι αυτοκινητιστικές οργανώσεις ΣΕΕΑ και ΠΕΕΑ, παρ’ όλο που 

κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το εδάφιο 

(1) του άρθρου 5 του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου, 

είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων ομότιτλων κανονισμών, ώστε να παραταθεί η 

προθεσμία υποβολής αιτήσεων για εγγραφή ρυμουλκούμενων οχημάτων μέχρι την 

31η ∆εκεμβρίου 2002. 

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς αίρεται η παρανομία που 

υπάρχει σήμερα από τη μη εγγραφή εκατόν πενήντα περίπου ρυμουλκούμενων 

οχημάτων, τα οποία οι ιδιοκτήτες τους τα είχαν μεν δηλώσει στο Τμήμα Οδικών 

Μεταφορών, δεν πρόλαβαν όμως για διάφορους λόγους να τα παρουσιάσουν για 

εγγραφή μέσα στην καθορισμένη προθεσμία των έξι μηνών. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Οδικών Μεταφορών ανέφερε ενώπιον της 

επιτροπής ότι τα εν λόγω ρυμουλκούμενα οχήματα δεν παρουσιάστηκαν για εγγραφή 

μέσα στην καθορισμένη προθεσμία των έξι μηνών, επειδή οι ιδιοκτήτες τους δεν 

πρόλαβαν για οικονομικούς λόγους να τα επιδιορθώσουν και επειδή υπήρξε 
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καθυστέρηση στην παραχώρηση άδειας οδικής χρήσης μεταφορέα Α΄ ή Β΄, ανάλογα 

με την περίπτωση, από την Αρχή Αδειών.  Επιπρόσθετα, ο ίδιος εκπρόσωπος 

εισηγήθηκε στην επιτροπή όπως η προθεσμία για υποβολή των αιτήσεων για 

εγγραφή των εν λόγω ρυμουλκούμενων οχημάτων επεκταθεί μέχρι τις 30 Ιουνίου 

2003, για να δοθεί ικανοποιητικός χρόνος στους ιδιοκτήτες των οχημάτων να 

συμμορφωθούν με τις πρόνοιες των εν λόγω κανονισμών. 

 Ο εκπρόσωπος της ΠΟΒΕΚ συμφώνησε με την τροποποίηση που επιφέρουν οι 

υπό εξέταση κανονισμοί, καθώς και με την εισήγηση του εκπροσώπου του Τμήματος 

Οδικών Μεταφορών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όσα 

τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να υιοθετήσει την εισήγηση του εκπροσώπου του 

Τμήματος Οδικών Μεταφορών για περαιτέρω παράταση της προθεσμίας εγγραφής 

των ρυμουλκούμενων οχημάτων μέχρι τις 30 Ιουνίου 2003.  Επιπλέον, η επιτροπή 

κάλεσε την ΠΟΒΕΚ να ενημερώσει το συντομότερο δυνατό όλα τα μέλη της, ώστε να 

ανταποκριθούν άμεσα στις πρόνοιες των εν λόγω κανονισμών, δηλώνοντας ότι δεν 

προτίθεται μελλοντικά να εγκρίνει άλλη παράταση στην πιο πάνω προθεσμία.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκριση των εν λόγω κανονισμών, όπως έχουν τελικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι κανονισμοί; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Οι περί Αεροπλοΐας (Τέλη Αεροδρομίου) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 

συνεπώς θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Αεροπλοΐας (Τέλη Αεροδρομίου) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Πιττοκοπίτης, πρόεδρος Κυριάκος Τυρίμος 

 Ζαχαρίας Κουλίας Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Θάσος Μιχαηλίδης Γεώργιος Τάσου 

 Γιώργος Χατζηγεωργίου Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων εξέτασε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρίασή της που πραγματοποιήθηκε στις 29 Οκτωβρίου 2002.  

Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 

εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Πολιτικής 

Αεροπορίας του ίδιου υπουργείου, των αεροπορικών εταιρειών “Κυπριακές 

Αερογραμμές” και “Γιουροσύπρια” και του Συνδέσμου Ιδιοκτητών Αεροσκαφών 

Ελαφράς Αεροπορίας.  Η αεροπορική εταιρεία “Helios”, παρ’ όλο που κλήθηκε,   δεν 

εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί 

Αεροπλοΐας (Τέλη Αεροδρομίου) Κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 

52 και 68 των περί Αεροπλοΐας σχετικών διαταγμάτων, ώστε, πρώτον, να μην 

επιβάλλεται πρόσθετο τέλος στάθμευσης για αεροσκάφη που έχουν τη συνηθισμένη 

βάση τους σε αερολιμένα της Κύπρου και, δεύτερον, στην κατηγορία των ελαφρών 

αεροσκαφών να εμπίπτουν τα αεροσκάφη με βάρος μέχρι 5,7 τόνους αντί μέχρι 2,5 
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τόνους, όπως προβλέπεται σήμερα, για να μην καταβάλλεται οποιαδήποτε άλλη 

πρόσθετη επιβάρυνση, παρά μόνο το ετήσιο τέλος στάθμευσης. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Τμήματος 

Πολιτικής Αεροπορίας ανέφεραν ενώπιον της επιτροπής ότι η θέσπιση με τους 

υφιστάμενους κανονισμούς της επιβολής πρόσθετου τέλους στάθμευσης είχε σκοπό 

να αποτελέσει αντικίνητρο για τη στάθμευση αεροσκαφών που επισκέπτονται κατά 

καιρούς την Κύπρο.   Γι’ αυτό και το αίτημα των αεροπορικών εταιρειών που έχουν τη 

συνηθισμένη βάση τους στους αερολιμένες της Κύπρου για απαλλαγή από την 

καταβολή του εν λόγω τέλους είναι απόλυτα δικαιολογημένο και έγινε αποδεκτό από 

το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων.  

 Επιπρόσθετα, όπως δήλωσαν οι ίδιοι εκπρόσωποι, επειδή είναι διεθνώς 

αποδεκτό τα αεροσκάφη με βάρος μέχρι 5,7 τόνους να εμπίπτουν στην κατηγορία 

των ελαφρών αεροσκαφών, το αίτημα του Συνδέσμου Ιδιοκτητών Αεροσκαφών 

Ελαφράς Αεροπορίας να επέλθει σχετική τροποποίηση στους υφιστάμενους 

κανονισμούς υιοθετήθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων.    

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη που παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 

συμφώνησαν με τις τροποποιήσεις που επιφέρουν οι υπό αναφορά κανονισμοί. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όσα 

τέθηκαν ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 

προτεινόμενων κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή 

τους.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Οι περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα 

(Οριακές Τιμές ∆ιοξιδίου του Θείου, ∆ιοξιδίου του Αζώτου και Οξιδίων του Αζώτου, 

Σωματιδίων και Μολύβδου στον Ατμοσφαιρικό Αέρα) Κανονισμοί του 2002».  Η 

έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού 

Αέρα (Οριακές Τιμές ∆ιοξιδίου του Θείου, ∆ιοξιδίου του Αζώτου και Οξιδίων του 

Αζώτου, Σωματιδίων και Μολύβδου στον Ατμοσφαιρικό Αέρα) Κανονισμοί του 

2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Νίκος Κλεάνθους Χρίστος Κληρίδης 

 Σταύρος Ευαγόρου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Ελένη Μαύρου  

 Άγις Αγαπίου Mη μέλη της επιτροπής: 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Γιώργος Bαρνάβα 

 ∆ημήτρης Συλλούρης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο 

πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 11 Νοεμβρίου 

2002.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

γραφείου του  επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της 
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Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο 

Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη 

διεκπεραίωση της εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Με τους πιο πάνω κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 8 της 

βασικής νομοθεσίας για την ποιότητα του ατμοσφαιρικού αέρα, σκοπείται ο 

καθορισμός των οριακών τιμών για τις συγκεντρώσεις διοξιδίου του θείου, διοξιδίου 

του αζώτου και οξιδίων του αζώτου, καθώς και σωματιδίων και μολύβδου στον 

ατμοσφαιρικό αέρα, ώστε να αποφεύγονται, να προλαμβάνονται ή να μειώνονται οι 

επιβλαβείς επιπτώσεις στην ανθρώπινη υγεία και στο σύνολο του περιβάλλοντος.   

 Με τους ίδιους κανονισμούς προβλέπεται ρύθμιση για την εκτίμηση των 

συγκεντρώσεων των πιο πάνω ρύπων στον ατμοσφαιρικό αέρα, βάσει μεθόδων και 

κριτηρίων κοινά αποδεκτών από διακρατικούς και περιφερειακούς οργανισμούς 

στους οποίους μετέχει η Κυπριακή ∆ημοκρατία, καθώς και για τη συλλογή 

κατάλληλων και επαρκών πληροφοριών σχετικά με τις συγκεντρώσεις των πιο πάνω 

ρύπων στον ατμοσφαιρικό αέρα.  Oι κανονισμοί προνοούν επίσης οι διάφορες 

πληροφορίες που εξασφαλίζονται μέσω των μετρήσεων να τίθενται στη διάθεση του 

κοινού. Tέλος, οι προτεινόμενοι κανονισμοί προνοούν για τα μέτρα διατήρησης ή 

βελτίωσης της ποιότητας του ατμοσφαιρικού αέρα με τη μείωση των πιο πάνω 

ρύπων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού ζήτησε και πήρε 

πρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τη διοχέτευση προς το κοινό των πληροφοριών 
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που εξασφαλίζονται μέσω των μετρήσεων, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των πιο πάνω κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 Η κ. Βασιλείου. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, περιττό να τονίσουμε πόσο σημαντικός είναι αυτός ο νόμος για 

την υγεία όλων μας.  Εκείνο το οποίο θέλω να επισημάνω είναι ότι στην έκθεση 

λέγεται ότι τα στοιχεία από τις μετρήσεις θα τίθενται στη διάθεση του κοινού.  Εμείς 

έχουμε επισημάνει ότι βάσει του νομοσχεδίου δεν πρέπει απλώς να τίθενται στη 

διάθεση του κοινού· έχει υποχρέωση η κυβέρνηση να πληροφορεί το κοινό επί 

καθημερινής, αν είναι δυνατό, βάσεως, ποιες είναι οι μετρήσεις, για να ξέρει ακριβώς 

ο κόσμος την ποιότητα του ατμοσφαιρικού αέρα στα διάφορα σημεία του νησιού μας 

και παρακαλώ αυτή η διόρθωση να γίνει και να επισημανθεί ότι είναι υποχρέωση της 

κυβέρνησης να δίδει αυτά τα στοιχεία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι δεν εισηγείστε τροποποίηση των κανονισμών· απλώς μία 

απλή εισήγηση, η κυβέρνηση...   

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση οι κανονισμοί να εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα είναι «Οι περί Φυλακών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Φυλακών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002» 

Παρόντες: 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου, πρόεδρος Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Ιωνάς Νικολάου Άγις Αγαπίου 

 Μαρία Κυριακού Ζαχαρίας Κουλίας 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Χρίστος Κληρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους υπό αναφορά κανονισμούς 

σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 Μαΐου και στις 7 Νοεμβρίου 

2002.  Στα πλαίσια της εξέτασης των κανονισμών αυτών κλήθηκαν και παρέστησαν 

ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 

Τάξεως και του Υπουργείου Υγείας, ο ∆ιευθυντής των Φυλακών και εκπρόσωποι του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου της Επιτρόπου 

∆ιοικήσεως και του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου.  Ο Παγκύπριος Ιατρικός 

Σύλλογος δεν εκπροσωπήθηκε στην επιτροπή, παρά το γεγονός ότι κλήθηκε για το 

σκοπό αυτό. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 28 της 

βασικής νομοθεσίας για τις φυλακές, σκοπείται η τροποποίηση των γενικών 

κανονισμών για τις φυλακές, ώστε, για να υποβάλλονται οι κρατούμενοι σε 

αιματολογικές εξετάσεις για μεταδοτικές ασθένειες, όπως το σύνδρομο επίκτητης 

ανοσιολογικής ανεπάρκειας  (έιτζ) και η ηπατίτιδα, να πρέπει να εξασφαλίζεται εκ των 

προτέρων η συγκατάθεσή τους. 
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 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 

Τάξεως, η τροπολογία που προτείνεται σκοπό έχει τη συμμόρφωση της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας με σύσταση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής του Συμβουλίου της Ευρώπης 

για την Πρόληψη των Βασανιστηρίων και της Απάνθρωπης ή Ταπεινωτικής 

Μεταχείρισης ή Τιμωρίας (CTP). 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, χωρίς να διαφωνούν με τις πρόνοιες 

των υπό αναφορά κανονισμών, τόνισαν τους κινδύνους για τη δημόσια υγεία, σε 

περίπτωση που φυλακισμένος δε δίδει τη συγκατάθεσή του για να υποβληθεί σε 

αιματολογικές αναλύσεις για τέτοιες σοβαρές μεταδοτικές ασθένειες. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως δήλωσε ενώπιον της 

επιτροπής ότι πρέπει να διαφυλάσσονται πάντα τα ατομικά δικαιώματα των 

φυλακισμένων και να τηρείται εμπιστευτικότητα για τα προσωπικά τους δεδομένα.  

Περαιτέρω, τόνισε την ανάγκη να εξασφαλίζεται εκ των προτέρων η συγκατάθεση 

των φυλακισμένων, για να υποβληθούν σε οποιεσδήποτε ιατρικές εξετάσεις, 

σύμφωνα και με τις εισηγήσεις των Επιτροπών του Συμβουλίου της Ευρώπης που 

επισκέφθηκαν τις φυλακές της Κύπρου. 

 Ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου τόνισε την ανάγκη 

διαχωρισμού των ασθενειών για τις οποίες θα γίνονται αναλύσεις αίματος σε 

μεταδοτικές και μη, σημειώνοντας ότι θα πρέπει να εξασφαλίζεται πάντοτε η 

συγκατάθεση των φυλακισμένων, πριν υποβληθούν σε οποιεσδήποτε αναλύσεις. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 

κατατέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό 

αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί έχουν τροποποιηθεί σε συνεργασία με το 

Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα 

της ∆ημοκρατίας, ώστε να εξασφαλίζεται η εκ των προτέρων συγκατάθεση των 
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κρατουμένων για υποβολή τους σε αιματολογικές εξετάσεις για οποιαδήποτε σοβαρή 

ασθένεια που εγκυμονεί κινδύνους για τη δημόσια υγεία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 Ορίστε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, οι κανονισμοί αυτοί αφορούν ένα σοβαρό ζήτημα που άπτεται 

των ανθρωπίνων δικαιωμάτων.  Αφορούν υποχρεωτική λήψη συγκατάθεσης από 

τους κρατούμενους, στην περίπτωση κατά την οποία πρόκειται να ληφθεί αίμα για 

σκοπούς ανάλυσης σοβαρών μεταδοτικών ασθενειών που αφορούν τη δημόσια 

υγεία. 

 Αυτό που δεν έχω καταλάβει -δεν ήμουν βέβαια στην αρμόδια επιτροπή, γιατί 

δε συμμετέχω σαν οργανικό μέλος- αλλά αυτό που δεν έχω καταλάβει, διαβάζοντας 

την έκθεση και βλέποντας την τοποθέτηση του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου, ότι 

σε κάθε περίπτωση από την άποψη της ιατρικής δεοντολογίας θα ήταν δυνατό να 

λαμβάνεται πάντα η συγκατάθεση για τη λήψη αίματος, ακόμα κι όταν δεν πρόκειται 

για σοβαρές ασθένειες...  Εδώ θα πρόσθετα υπό την ιδιότητά μου σαν νομικού ότι 

έτσι προβλέπει και η συνταγματική προσέγγιση στο θέμα· δεν μπορεί κανένας να 

πάρει αίμα από άλλον παρά μόνο με τη συγκατάθεσή του.  ∆ιερωτώμαι γιατί σ’ 

αυτούς τους κανονισμούς προβλέπεται εξειδικευμένα και συγκεκριμένα μόνο η 

περίπτωση σοβαρής μεταδοτικής ασθένειας που έχει σαν προϋπόθεση για τη λήψη 

αίματος τη συγκατάθεση και δε μιλάμε γενικά για τη λήψη αίματος, την κάθε 

περίπτωση λήψης αίματος, όπως πολύ σωστά επισήμανε ο πρόεδρος του 

Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου από το σχόλιο που διαλαμβάνει η έκθεση, που 
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πρέπει να ισχύει, για λόγους βέβαια ιατρικής δεοντολογίας.  Εγώ προσθέτω και για 

λόγους νομικής δεοντολογίας.   

 Εν πάση περιπτώσει, αν δεν υπάρχει κανείς συνάδελφος που θα θέλει να 

σχολιάσει το θέμα αυτό από την αρμόδια επιτροπή, θα το υπερψηφίσω, κύριε 

Πρόεδρε, έχοντας όντως την πεποίθηση βέβαια ότι σε κάθε περίπτωση που 

παίρνεται αίμα από οποιοδήποτε φυλακισμένο ή από οποιοδήποτε πρόσωπο θα 

πρέπει να γίνεται πάντα με τη συγκατάθεσή του.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ταραμουντάς. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Απλά να αναφέρω στο συνάδελφο, κύριε Πρόεδρε, ότι μεταδοτική ασθένεια 

θεωρείται και η γρίπη.  Άρα δε θα υποβάλλαμε τους κρατούμενους σε εξέταση για τη 

γρίπη, εξ ου και η πρόνοια... πρέπει να είναι σοβαρή μεταδοτική ασθένεια, ούτως 

ώστε να συνάδει και με το σύνταγμα, αλλιώς θα οδηγούμαστε σίγουρα σε 

παραλογισμούς, εάν σε κάθε υποψία ή με την απλή γρίπη υποβάλλαμε τους 

κρατούμενους σε αιματολογική εξέταση κτλ.  Αυτό το λέω σαν εξήγηση σε αυτό το 

οποίο αναφέρει και η πρόνοια τελικά του νόμου· ως έχει αφορά σοβαρή μεταδοτική 

ασθένεια και αφαιρείται η λέξη “έιτζ” κτλ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση οι κανονισμοί να εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Το επόμενο θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Αρ. 1) Νόμος του 2002».  Η έκθεση 

είναι ομόφωνη.   

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-

Αγνοουμένων-Παθόντων  για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί 

Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 

Κατανομής Βαρών Νόμος (Αρ. 1) του 2002» 

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος  Γιώργος Βαρνάβα 

 Κώστας Παπακώστας   

 Κίκης Γιάγκου  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς  Ζαχαρίας Κουλίας 

 Σοφοκλής Φυττής 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγλωβισμένων-Αγνοουμένων-

Παθόντων εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε 

στις 13 Νοεμβρίου 2002.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εσωτερικών και του 

Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας.  Παρευρέθηκε επίσης ο πρόεδρος και ο 

διευθυντής του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, εκπρόσωποι του 

ΠΑΣΥΠΕΕ και ο δήμαρχος Καραβά.  Η ΠΕΠ και ο ΣΙΤΟΠ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, 

δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από τον 

προϋπολογισμό του Ταμείου του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 

2002 συμπληρωματικής πίστωσης ύψους £2.000.000 και η διάθεσή της για την 

παροχή σε δικαιούχους αιτητές σπουδαστικών δανείων μέσω του Σχεδίου 
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Φερεγγυότητας.  Επιπρόσθετα, βάσει του ίδιου σχεδίου, θα παραχωρηθούν 

πρόσθετες εγγυήσεις ύψους £858.000 με σκοπό την παροχή στεγαστικών και 

επαγγελματικών δανείων ύψους £563.000 και £295.000 αντίστοιχα. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του όλου θέματος ενώπιον της επιτροπής, ο 

πρόεδρος του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών επισήμανε το γεγονός 

ότι παρά τη σχετική μελέτη, καθώς και τις επιστολές με ημερομηνίες 14 Φεβρουαρίου 

και 7 Ιουνίου 2002 που εστάλησαν από το Φορέα στο Υπουργείο Οικονομικών 

αναφορικά με την ανάγκη έγκρισης της πιο πάνω συμπληρωματικής πίστωσης για 

τους σκοπούς που αναφέρονται στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο, αυτό κατατέθηκε στη 

Βουλή μόλις πρόσφατα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-

Παθόντων, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του προτεινόμενου νόμου, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

 Με την ευκαιρία αυτή η επιτροπή δεν μπορεί να αφήσει ασχολίαστο το γεγονός 

ότι, ενώ ο Κεντρικός Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών υπέβαλε έγκαιρα τα 

αναγκαία στοιχεία όσον αφορά την ανάγκη παροχής συμπληρωματικής πίστωσης σε 

δικαιούχους αιτητές μέσα στο 2002, το Υπουργείο Οικονομικών καθυστέρησε 

αδικαιολόγητα να ετοιμάσει και να καταθέσει στη Βουλή το σχετικό νομοσχέδιο.  Η 

επιτροπή αναμένει ότι στο μέλλον δε θα σημειωθεί από το αρμόδιο υπουργείο 

παρόμοια καθυστέρηση, η οποία αναπόφευκτα δημιουργεί σοβαρά οικονομικά 

προβλήματα σε δικαιούχους αιτητές του Σχεδίου Φερεγγυότητας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 
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 Ο πρόεδρος της επιτροπής... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και πάλι ο συμπληρωματικός προϋπολογισμός θα εγκριθεί 

κάτω από τις έντονες παραστάσεις και διαμαρτυρίες του συνόλου της επιτροπής, 

από όλες τις πλευρές.  Έχει το θέμα αυτό καταντήσει αυτοί οι οποίοι λεν την αδικία να 

είναι οι γραφικοί της παρέας!  Η επιτροπή, κατά την περσινή χρονιά, είχε 

επανειλημμένως ασκήσει την ανάλογη και την αναγκαία πίεση, για να έρθει 

συμπληρωματικός προϋπολογισμός· το συμβούλιο του φορέα το ίδιο.  Οι ανάγκες 

είναι εγνωσμένες και υπερβαίνουν τα £60.000.000.  Τα ζητούμενα με το 

συμπληρωματικό προϋπολογισμό ήταν και είναι £6.000.000, αλλά πέρσι ο υπουργός 

εδέησε να στείλει το συμπληρωματικό προϋπολογισμό, για να ψηφιστεί από αυτό το 

κοινοβούλιο την ίδια ημέρα, στις 29 Νοεμβρίου του 2001, και στο τέλος της ημέρας 

δεν πρόλαβαν να εκταμιεύσουν ούτε ένα σεντ, παρά το ότι αρκετοί κρατούσαν 

εγκρίσεις στα χέρια και ανέμεναν αυτά τα χρήματα είτε για σπουδές των παιδιών τους 

είτε για να ικανοποιήσουν ανάγκες στεγαστικές ή επιχειρησιακής δραστηριότητας.   

 Φέτος είχαμε προειδοποιήσει και είχαμε καλέσει το συμβούλιο του φορέα να 

ενεργήσει έγκαιρα, ζητώντας συμπληρωματικό προϋπολογισμό, αφού είχε γίνει 

περικοπή στο βασικό προϋπολογισμό.  Πράγματι, στις 14 Φεβρουαρίου 2002 είχε 

ζητηθεί συμπληρωματικός προϋπολογισμός, αλλά ουδεμία απάντηση εδόθη από το 

υπουργείο.  Στις 13 Ιουνίου ξαναζητήθηκε συμπληρωματικός προϋπολογισμός και 

πάλι ουδεμία απάντηση υπήρξε, για να αναγκαστεί η Βουλή να επανέλθει στις 17 

Οκτωβρίου, διερωτώμενη γιατί δεν έρχεται συμπληρωματικός προϋπολογισμός, 
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εφόσον είχε υποσχεθεί από τον Ιανουάριο ο υπουργός ότι θα ερχόταν αυτός ο 

προϋπολογισμός· εδέησε να έρθει τώρα!  

 Ο λόγος που το ψηφίζουμε σήμερα σαν κατεπείγον, κύριε Πρόεδρε, είναι γιατί, 

αν καθυστερήσει περαιτέρω η δημοσίευση ή η οποιαδήποτε συζήτηση αυτού του 

θέματος, δε θα προλάβουν και πάλι αυτοί οι άνθρωποι που αναμένουν τα χρήματα 

να πάρουν ούτε σεντ.  Γι’ αυτό, είναι παράκλησή μου και προς τις υπηρεσίες της 

Βουλής αλλά και στην κυβερνητική πλευρά, η υπογραφή από τον Πρόεδρο της 

∆ημοκρατίας και η δημοσίευση να γίνουν μέσα σε πολύ σύντομο χρονικό διάστημα, 

ούτως ώστε να προλάβουν μέχρι το τέλος του χρόνου να εκταμιευθούν αυτά τα 

ποσά. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βαρνάβα.  Μετά ο κ. Ταραμουντάς. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών είναι ένα 

πολυσυζητημένο θέμα, το οποίο έχει αρκετές φορές περάσει και από την επιτροπή 

Προσφύγων και από την ολομέλεια της Βουλής.  Πιστεύω ότι η εκτελεστική εξουσία 

δεν μπορεί να κατανοήσει τις ανάγκες ενός οργάνου που η ίδια έχει θεσμοθετήσει, 

ούτως ώστε να υπάρξει φερεγγυότητα στον προσφυγικό κόσμο. 

 Πρώτον, μπορώ να πω ότι με τον τρόπο τον οποίο χρησιμοποιεί η κυβέρνηση, 

δηλαδή αυτό το οποίο έχει αναλύσει προηγουμένως ο πρόεδρος της επιτροπής, το 

να ζητείται έκτακτος συμπληρωματικός προϋπολογισμός στις αρχές κάθε έτους, αλλά 

να τον καταθέτει στο τέλος Νοεμβρίου -και αυτό πιστεύω ότι γίνεται σκόπιμα- μέχρι 

στιγμής τουλάχιστον το συμβούλιο του φορέα δεν μπόρεσε να εκταμιεύσει γύρω στα 

£25.000.000.  Μέχρι στιγμής έχουν εγκριθεί £112.000.000 και εκταμιεύθηκαν μόνο 
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£85.000.000.  Αυτό είναι ένα σημείο το οποίο με αλλεπάλληλες επιστολές η επιτροπή 

καταδικάζει. 

 ∆εύτερον, ενώ οι ανάγκες του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών έχουν 

κατατεθεί και από το ίδιο το συμβούλιο του φορέα με εκτεταμένη έκθεση, βλέπουμε 

πάλι την εκτελεστική εξουσία να μην κατανοεί.  Ενώ οι ανάγκες του φορέα 

συγκεκριμένα, αυτή τη συγκεκριμένη στιγμή, για να μπορεί να αντεπεξέλθει, είναι 

£6.000.000, στέλλει περί τα £2.800.000.  Ας ελπίσουμε, κύριε Πρόεδρε...  Εμείς θα 

ψηφίσουμε αυτό το ποσό.  Και την προηγούμενη φορά πάλι είπαμε ότι το ψηφίζουμε 

με το πιστόλι στον κρόταφο, όμως αυτή τη στιγμή θα το ψηφίσουμε, γιατί νιώθουμε 

ότι τουλάχιστον αυτοί οι πρόσφυγες που αναμένουν πρέπει να πάρουν τα λεφτά 

τους.  Και, επίσης, καλούμε την κυβέρνηση αυτό το πράγμα, το να καταθέτει πάντοτε 

στο τέλος του Νιόβρη τον προϋπολογισμό, να μην το επαναλάβει και ας ελπίσουμε 

ότι οι υπηρεσίες... γιατί έχει λεχθεί στην επιτροπή ότι υπάρχει μεγάλη πιθανότητα το 

συμβούλιο του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών να μην μπορέσει να 

διεκπεραιώσει τη διαδικασία.  Ακόμη και για τις διακόσιες αιτήσεις οι οποίες έχουν 

περάσει, έχουν μελετηθεί από την επιτροπή και έχουν εγκριθεί να πάρουν τα λεφτά 

αυτά δεν είναι δυνατό να εκταμιευτούν αυτά τα λεφτά.  Ας ελπίσουμε, κύριε Πρόεδρε, 

ότι θα το κατορθώσουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ταραμουντάς. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υιοθετώντας τα όσα έχουν προαναφέρει οι συνάδελφοι, θέλω 

να σταθώ στους αριθμούς τους οποίους ανέφερε ο κ. Βαρνάβα, τουλάχιστο να 

ανατρέψω κάπως τις εντυπώσεις.  Όντως, η κυβέρνηση διέθεσε £112.000.000 για το 

φορέα μέχρι τώρα.  Είναι ένα ποσό αρκετό, ούτως ώστε να πούμε ότι η κυβέρνηση 
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ανταποκρίνεται, στα πλαίσια της δημοσιονομικής πολιτικής, στις ανάγκες του φορέα.  

Υπάρχουν, ασφαλώς, κύριε Πρόεδρε, προβλήματα στην απόδοση αυτών των 

λεφτών -το αναγνωρίζουμε- όπως υπάρχουν επίσης και αυξημένες ανάγκες, οι 

οποίες δεν καλύπτονται βάσει της δημοσιονομικής πολιτικής την οποία ακολουθεί η 

κυβέρνηση. 

 Εάν εγκριθεί, κύριε Πρόεδρε, ο συμπληρωματικός προϋπολογισμός που έχει 

κατατεθεί τώρα ενώπιόν σας, θα καλυφθούν εκατόν ογδόντα αιτήσεις σπουδαστικών 

δανείων, οι οποίες υπεβλήθησαν πριν δεκατέσσερις μήνες· θα καλυφθούν με το 

ποσό των £563.000, που είναι το ποσό του συμπληρωματικού προϋπολογισμού που 

αφορά τα στεγαστικά δάνεια.  Θα καλυφθούν δεκαεννιά αιτήσεις οι οποίες 

υπεβλήθησαν πριν τρία χρόνια και θα καλυφθούν επίσης δέκα αιτήσεις για 

επαγγελματικά δάνεια, τα οποία είχαν υποβληθεί πάλι πριν δεκατέσσερις μήνες.  

Αυτό, όντως, δείχνει τη δυσκολία της κυβέρνησης να ανταποκριθεί στις ανάγκες του 

ταμείου.   

 Την ίδια στιγμή όμως, κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να της αναγνωρίσουμε ότι τα 

£112.000.000, τα οποία έχει διαθέσει την τελευταία επταετία, είναι ένα ικανοποιητικό 

ποσό στα πλαίσια της δημοσιονομικής πολιτικής.  Περαιτέρω ποσό θα έθετε σε 

κίνδυνο τους δείκτες της εναρμόνισης.  Αυτή ήταν τουλάχιστον η επίσημη αιτιολογία 

από πλευράς του υπουργού. 

 Όσον αφορά δε τα £60.000.000, τα οποία ανέφερε ο κ. Αριστοφάνης, ναι, θα 

ήταν ευχής έργο η κυβέρνηση να μπορούσε να δώσει αυτά τα ποσά στο ταμείο, 

ούτως ώστε να δοθούν στους πρόσφυγες.  Γνωρίζουμε όμως ότι αυτά τα νούμερα, 

εάν δοθούν, κύριε Πρόεδρε, οπωσδήποτε θα θέσουν άλλους δείκτες σε κίνδυνο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;   

 Ορίστε. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, το Φεβράρη έστειλε το συμβούλιο του 

φορέα στον Υπουργό Οικονομικών συμπληρωματικό προϋπολογισμό με £6.000.000 

για σπουδαστικές ανάγκες και £5.000.000 για στεγαστικές, £11.000.000 δηλαδή.  

Ενώπιόν μας έχουμε το τι έστειλε το Υπουργείο Οικονομικών και το Υπουργικό 

Συμβούλιο, £2.858.000.  Από το Φεβράρη μέχρι σήμερα μειώθηκε... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα παρακαλέσω λίγη ησυχία, να ακούγεται ο ομιλητής! 

 Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ναι.  Είμαι και κοσμήτορας, πρέπει να τους κάμνω παρατήρηση, κύριε 

Πρόεδρε, αλλά δε θα ήθελα να ασκήσω τα καθήκοντά μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Γελά) 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ... 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Το πρόβλημα του φορέα, κύριε Πρόεδρε, όπως το βλέπει ο προσφυγικός 

κόσμος, είναι ότι ακόμη και αυτά τα δάνεια που αποφάσισε να δίνει το κράτος μέσω 

του φορέα για αύξηση της φερεγγυότητας τα καθυστερεί!  Να ενισχύσει τον 

προσφυγικό κόσμο!  Οι αιτήσεις είναι χιλιάδες και αυτοί που θα ικανοποιηθούν, αυτοί 

οι διακόσιοι, όπως ανεφέρθη, θα ικανοποιηθούν...  Έχουμε διαβεβαιώσεις από την 
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υπηρεσία του φορέα και από το συμβούλιο ότι μέχρι τέλος ∆εκεμβρίου θα 

εκταμιευτούν, θα παραδοθούν, διότι είναι έτοιμα τα συμβόλαια.  Απλώς θα τα 

στείλουν να τα υπογράψουν οι δικαιούχοι, να έρθουν εκεί και να παν εις τον 

Οργανισμό Χρηματοδότησης Στέγης να πάρουν τα λεφτά.  Το θέμα είναι ότι αυτοί οι 

άνθρωποι είναι αιτητές από το 1999, είναι τρία χρόνια αιτητές και, για να 

σπουδάσουν τα παιδιά τους, κάποιοι κάνουν αιτήσεις και παίρνουν δάνεια από τις 

τράπεζες και τα συνεργατικά με πολύ ψηλότερο τόκο!  Αυτό που κάνει ο φορέας είναι 

ότι έρχεται μετά, όταν θα εγκριθεί η αίτηση, τους δίνει το δάνειο και ξοφλούν τις 

τράπεζες και τα συνεργατικά ταμιευτήρια, αφού καταβάλουν τον πιο ψηλό τόκο, διότι 

ο τόκος εδώ είναι περίπου 3%.  ∆ηλαδή ο φορέας είναι δανειστής χρημάτων και δεν 

ενισχύει και πολύ τη φερεγγυότητα. 

 Εκείνο που τονίζομε ξανά ενώπιον του σώματος είναι ότι ο Κεντρικός Φορέας 

Ισότιμης Κατανομής Βαρών ιδρύθηκε, για να προωθήσει την ισότιμη κατανομή των 

βαρών εις όλο τον κυπριακό λαό και να μην έχουν τα βάρη μόνο οι πρόσφυγες.  Με 

αυτά τα δάνεια ενισχύεται -ερωτώ- η ισότιμη κατανομή των βαρών;  Λέει ο κ. 

υπουργός, όταν έρχεται ενώπιον της επιτροπής:  «Σκεφτόμαστε να κάνουμε 

χρηματοπιστωτικό οργανισμό αυτό το φορέα».  Πότε θα τον κάνει;  Πότε θα δώσει 

κάτι για τα χαμένα εισοδήματα των προσφύγων εις όλη την κατεχόμενη περιοχή;  

Ουδέν προωθήθηκε!   Και έβαλε και ο φορέας στο πανεπιστήμιο -και πλήρωσε 

£65.000- να του ετοιμάσουν μελέτη, η οποία είναι εκεί, διαπιστωμένη και τη δέχεται η 

κυβέρνηση.  ∆ιότι, όταν ρωτήσαμε σε τελευταία συγκέντρωση, «αυτή τη μελέτη που 

έκανε το πανεπιστήμιο τη δέχεται η κυβέρνηση;», μας είπαν ότι κομμάτι κομμάτι την 

έστελλαν στο Υπουργείο Οικονομικών και τη δεχόταν.  Πότε λοιπόν θα την 

προωθήσει;  Σημαίνει ότι δεν έχουν όρεξη να ενισχύσουν τον προσφυγικό κόσμο! 
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 Αυτά ήθελα να πω.  Εμείς θα τον υποστηρίξουμε και εμείς ζητήσαμε και 

επιμέναμε να σταλεί σύντομα ο συμπληρωματικός προϋπολογισμός.  ∆υστυχώς, 

άργησε, είναι πολύ χαμηλός και ελπίζω του χρόνου να στείλουν υψηλότερο 

προϋπολογισμό. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όποτε γίνεται αναφορά στο Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, 

μου έρχεται στο μυαλό ο σισύφειος μύθος, όπου εκεί, πραγματικά, τα ίδια 

επαναλαμβάνονται και ουσιαστικά πάντα είμαστε στην ίδια αφετηρία, κουβαλώντας 

το τεράστιο βάρος, τον ογκόλιθο της ισότιμης κατανομής βαρών, που λέγεται 

προσφυγικός κόσμος.  Εδώ πρέπει να είμαστε αποτελεσματικοί και πρακτικοί.  Και 

είπα πολλές φορές, αν δεν υπάρξουν ρηξικέλευθες αποφάσεις όσον αφορά το Φορέα 

Ισότιμης Κατανομής Βαρών και αν δεν υπάρχει πολιτική βούληση και απόφαση να 

επιλυθεί το πρόβλημα, θα το συζητούμε, θα τρέχουμε με το χρόνο, θα κάμνουμε 

αγώνα δρόμου, πραγματικά, για να αντιμετωπίσουμε τα προβλήματα του 

προσφυγικού κόσμου.  Υπάρχει λύση για το πρόβλημα· την πρότεινα ξανά σ’ αυτή τη 

Βουλή εις ώτα μη ακουόντων.   

 Η λύση είναι απλή.  Αυτή τη στιγμή, επειδή όλη η φιλοσοφία του φορέα 

βασίζεται στην επιδότηση επιτοκίου, αν η κυβέρνηση διαθέσει για την επιδότηση 

επιτοκίου £3.000.000 μόνο και δώσει τη δυνατότητα στον Οργανισμό 

Χρηματοδότησης Στέγης να χορηγήσει αυτά τα δάνεια όπου έχει λιμνάζοντα 

χρήματα, καθώς και σε άλλους κρατικούς οργανισμούς, που θα είναι αμοιβαίο και 

διπλό το όφελος, τότε θα μπορέσουν να χρηματοδοτήσουν όλα τα £60.000.000 που 
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βρίσκονται εκεί ως αιτήσεις και περιμένουν.   Το μείζον πρόβλημα είναι η αναμονή 

και στη διεκπεραίωση των αιτήσεων.  Και ένα δάνειο στεγαστικό που κατατίθεται 

σήμερα ουσιαστικά θα εκτελεσθεί μετά από μια εξαετία, που ουσιαστικά είναι δώρο 

άδωρο.  Αν δε ληφθεί απόφαση και δεν πιεσθεί η κυβέρνηση να πάρει αυτή την 

απόφαση, που δεν έχει καμία δημοσιονομική επιβάρυνση, και αυτό είναι το 

σημαντικό -ως προς το άλλοθι της δημοσιονομικής επιβαρύνσεως και των δεικτών 

του Μάαστριχτ ότι θα ανατραπούν- όχι μόνο δεν ανατρέπονται, αλλά εξοικονομούνται 

και χρήματα.  Αυτά τα £3.000.000 που δίνει σήμερα και τα εκταμιεύει από το δημόσιο 

ταμείο η κυβέρνηση... θα μπορούσε με επιδότηση μόνο και μόνο του επιτοκίου, με 

£300.000 να μπορέσει να εκπληρώσει αυτά τα δάνεια που αναμένουν.  Άρα λοιπόν 

χρειάζεται ομόφωνη απόφαση από πλευράς μας, πίεση στην κυβέρνηση να πάρει 

μια, απλοελληνική στην έκφρασή της, απόφαση, να επιδοτήσει το επιτόκιο και να 

δώσει το πράσινο φως στον Οργανισμό Χρηματοδότησης Στέγης, που σας 

διαβεβαιώνω -από επικοινωνία και επαφές μαζί τους- είναι έτοιμοι να αντιμετωπίσουν 

το πρόβλημα των δανείων των προσφύγων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ορίστε. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ∆υο λόγια, κύριε Πρόεδρε.  Είναι καθολική η απαίτηση να λειτουργήσει αυτός ο 

θεσμός.  Η ίση κατανομή δεν εφαρμόστηκε ποτέ.  Αυτό το οποίο γίνεται με το 

δανεισμό είναι παρανυχίδα της ίσης κατανομής βαρών, η οποία δεν πλησιάζει να 

αγγίξει καν την έννοια της ίσης κατανομής βαρών, γι’ αυτό χρειάζεται πολιτική 

βούληση.  Και αυτή την πολιτική βούληση από την κυβέρνηση, την οποία στηρίζει ο 
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κ. Χριστοφόρου και στην οποία απευθύνεται, και τα “ώτα μη ακουόντων” δεν είναι 

αυτό το κοινοβούλιο που τα λέει χρόνια.  Είναι η κυβέρνηση την οποία στηρίζει.   ∆εν 

ακούουν, πράγματι, γιατί δεν έχουν πολιτική βούληση να δώσουν την ίση κατανομή 

βαρών.  Άρα η Βουλή να αναλαμβάνει ευθύνες εκεί που έχει ευθύνες.  Σ’ αυτό το 

θέμα η Βουλή ήταν πάντοτε ομόφωνη και θετική σε στήριξή του.  Γι’ αυτό τα πυρά 

πρέπει να στραφούν προς άλλη κατεύθυνση. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επειδή ήταν επί προσωπικής πρόκλησης, ας δώσουμε πρώτα... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επί προσωπικού, Χριστόδουλε. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Και τελικά δεν είναι μόνο “εις ώτα μη ακουόντων”, τα οποία σίγουρα δεν 

αφορούσαν τους εδώ, αλλά και τα ώτα ακουόντων που έχω απέναντί μου, επειδή 

βρίσκονται στην αντιπολίτευση, διακατεχόμενα από τις σειρήνες του μηδενισμού, του 

ισοπεδωτισμού και της αντιπολιτευτικής διαθέσεως, δεν άκουσαν και δε συνέλαβαν 

το νόημα αυτών που ήθελα να πω.  Και πραγματικά αυτή τη στιγμή δε διερωτώμαι 

γιατί οι άλλοι τα ακούν τόσο καιρό και δεν τα συλλαμβάνουν.  Εδώ ήταν ξεκάθαρη η 

θέση μου, ότι η πολιτική βούληση και απόφαση αφορά τον Υπουργό Οικονομικών.  

Αλλά θέλοντας να ασκήσουν αντιπολίτευση, ακόμα και εκεί που κι εμείς έχουμε την 

τόλμη και το θάρρος να ασκούμε κριτική, απαλλαττόμενοι από αναχρονιστικά, 

αντιπολιτευτικά ή συμπολιτευτικά σύνδρομα, οι συνάδελφοι διολίσθησαν να 

ασκήσουν αντιπολίτευση επί της αντιπολιτεύσεως.   
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 Ευχαριστώ. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα είσαι ο τελευταίος, διότι νομίζω ότι το θέμα έχει εξαντληθεί. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή πάντοτε εμείς της αντιπολίτευσης αντιμετωπίζουμε τα 

πράγματα με σύνεση και σοβαρότητα... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Είσαι σαΐνι. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ...θα αποφύγω να απαντήσω στον κ. Χριστοφόρου, ο οποίος μπορεί να θέλει να 

είναι αντιπολίτευση της συμπολίτευσης και οτιδήποτε άλλο.  Θα πω ότι το μήνυμα 

που πρέπει να φύγει από εδώ είναι ότι αυτό το κοινοβούλιο δεν είναι ικανοποιημένο 

με την κυβερνητική πολιτική αντιμετώπισης αυτού του σοβαρού θέματος, της ίσης 

κατανομής βαρών.  Και καλεί την κυβέρνηση να ακούσει τον κ. Χριστοφόρου, που 

δεν τους έπεισε στο σπίτι του να εφαρμόσουν τη σωστή πολιτική. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκρισης πληρωμής από το Ταμείο του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 

Βαρών ποσού £2.000.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 

2002.  Άρθρο 2. 
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 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Πίνακας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 και ο Πίνακας εγκριθούν;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών Νόμος (Αρ. 1) του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφισθεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Όσον αφορά το Κεφάλαιο ∆εύτερο, την κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, 

είναι όπως σας έχει διανεμηθεί. 

 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 

έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  

από τα  υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Τερματισμού 

Απασχολήσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.307.2002) 

Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

Eργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

2. Ο περί των Επιχειρήσεων 

Παροχής Επενδυτικών 

Υπηρεσιών (Ε.Π.Ε.Υ.) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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(Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.308.2002) 

3. Ο περί Προϋπολογισμού της 

Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 

του 2003 Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.309.2002) 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

4. O Τροποποιητικός του περί 

Προϋπολογισμού της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου 

του 2001 Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.310.2002) 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

5. Οι περί της Υπηρεσίας της 

Επιτροπής Προστασίας του 

Ανταγωνισμού - Θέση 

Λειτουργού Υπηρεσίας 

Επιτροπής Προστασίας 

Ανταγωνισμού Α΄ (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.297.2002) 

Οικονομικών Νομικών 

6. Οι περί Ποιότητας 

Υπηρεσιών 

(Τηλεπικοινωνιών) 

Κανονισμοί του 2002. 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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(Αρ. Φακ. 23.03.298.2002) 

7. Οι περί ∆ιοικητικών Τελών 

Αδειών (Τηλεπικοινωνιών) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.299.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

8. Οι περί ∆ημόσιων 

Ακροάσεων Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.300.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

9. Οι περί Συμφωνιών 

∆ιασύνδεσης 

(Τηλεπικοινωνιών) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.301.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

10. Οι περί Ρυθμίσεως Γενικών 

Εξουσιοδοτήσεων και 

Ειδικών Αδειών 

(Τηλεπικοινωνιών) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.302.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

11. Οι περί Υπολογισμού Τελών 

∆ιασύνδεσης 

(Τηλεπικοινωνιών) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.303.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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12. Oι περί Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων (Εισφορές) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.304.2002) 

Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

13. Οι περί Ενάρξεως Ισχύος 

Ορισμένων Άρθρων του περί 

Ρυθμίσεως Τηλεπικοινωνιών 

και Ταχυδρομικών 

Υπηρεσιών Νόμου 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.305.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

14. Έκθεση όσον αφορά την 

παραχώρηση εγκρίσεων που 

δόθηκαν από τον Υπουργό 

Εσωτερικών προς το 

Κυπριακό Πρακτορείο 

Ειδήσεων, σύμφωνα με το 

εδάφιο (2) του άρθρου 4 του 

περί Προϋπολογισμού του 

Κυπριακού Πρακτορείου 

Ειδήσεων Κύπρου Νόμου  

[Ν. 4(ΙΙ)/2002]. 

(Αρ. Φακ. 10.04.005) 

Εσωτερικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

Πρόταση νόμου Κατατέθηκε Παραπέμπεται 
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 από στην επιτροπή 

Ο περί Συσκευασιών και 

Αποβλήτων Συσκευασιών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002

(Αρ. Φακ. 23.02.081.2002) 

Γιώργο Περδίκη, 

βουλευτή Κινήματος 

Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

 

Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη 

δοθεί γραπτώς. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.096 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 8 Νοεμβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η κοινότητα Χούλου ενίσταται στην παραχώρηση 

άδειας για κατασκευή και λειτουργία χοιροστασίου πολύ κοντά στις κατοικίες του 

χωριού, μέσα στη γεωργική ζώνη.   

 Η κοινότητα Χούλου στηρίζει την επιβίωσή της στην ανάπτυξη του 

αγροτουρισμού, που επενδύει στο πλούσιο ιστορικό παρελθόν, τους μύθους και την 

παράδοση.  Ήδη η κοινότητα προσελκύει το ενδιαφέρον πολλών Κυπρίων και ξένων, 

που αναπαλαιώνουν παλιά πετρόκτιστα αγροτόσπιτα και με την παρουσία τους 

αναζωογονούν την κοινωνική και οικονομική ζωή της. 

Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τις ενέργειες της κυβέρνησης στο θέμα της λειτουργίας 

χοιροστασίου στην κοινότητα Χούλου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.097 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιο Τάσου στις 8 Νοεμβρίου 2002. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για ποιο λόγο καθυστερεί η έναρξη των εργασιών για βελτίωση του 
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παραλιακού δρόμου Πιαλέ Πασιά μέχρι τη λεωφόρο Αρτέμιδος στη Λάρνακα (από το 

κάστρο Λάρνακας μέχρι την ακτή Μακένζυ).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.098 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 8 Νοεμβρίου 2002. 

 «Σε τηλεοπτική εκπομπή, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2002, έγινε αναφορά 

από πατέρα ανήλικης ότι η κόρη του, ηλικίας δεκαπέντε χρόνων, μετά τη σύλληψή 

της οδηγήθηκε στα κρατητήρια Λεμεσού όπου κρατήθηκε μαζί με άλλες ανήλικες 

κρατούμενες και όπου οι γονείς δεν είχαν καμία πρόσβαση.  Η “καταγγελία” του 

πατέρα, ανεξάρτητα από τα δεδομένα της συγκεκριμένης υπόθεσης, δημιουργεί 

ερωτήματα για την τακτική που ακολουθείται σε περιπτώσεις σύλληψης ανήλικων 

παραβατών. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα:   

1. Τη διαδικασία που ακολουθείται σε περιπτώσεις κράτησης ανηλίκων και πιο 

συγκεκριμένα κατά πόσο γίνονται σεβαστές οι πρόνοιες του άρθρου 7 του περί 

Αδικοπραγούντων Ανηλίκων Νόμου Κεφ. 157. 

2. Τα μέτρα που παίρνονται, σύμφωνα και με τη σχετική νομοθεσία, για αποφυγή 

της δημοσιοποίησης στοιχείων ανηλίκων που εμπλέκονται σε παρόμοια 

περιστατικά και κατ’ επέκταση της θυματοποίησής τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.099 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 11 Νοεμβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην περιοχή Αρμενοχωρίου λειτουργεί, εδώ και 

περισσότερο από δύο χρόνια, λατομείο μπεντονίτη, το οποίο εργάζεται είκοσι 

τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο.  Οι εργασίες του επηρεάζουν σε μεγάλο βαθμό τη 

ζωή των κατοίκων του χωριού των Φοινικαριών, γιατί τα σύννεφα σκόνης που 
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σχηματίζονται από τα μηχανήματα καλύπτουν ολόκληρη την περιοχή. Σε αρκετούς, 

μάλιστα, κατοίκους έχουν δημιουργηθεί αναπνευστικά προβλήματα.  Επίσης, επειδή 

τα μηχανήματα λειτουργούν ασταμάτητα, ακόμα και κατά τη διάρκεια της νύχτας, ο 

θόρυβος που δημιουργείται προκαλεί οχληρία ιδιαίτερα κατά τους καλοκαιρινούς 

μήνες.  Ας σημειωθεί ότι η εταιρεία εργάζεται χωρίς διακοπή, γιατί μπορεί να εξορύξει 

μόνο κατά τους ξηρούς μήνες.  Επιπλέον, σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, δεν έχει 

ανανεωθεί η πολεοδομική άδεια λειτουργίας της από το 1977, ενώ έχει απορριφθεί η 

νέα αίτηση για έκδοση πολεοδομικής άδειας (16 ∆εκεμβρίου 1999), όπως και η 

ιεραρχική προσφυγή που ακολούθησε (απόφαση Υπουργικού Συμβουλίου με ημερ. 

29 Ιουνίου 2000). 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τις επιπτώσεις από τη λειτουργία του λατομείου στο περιβάλλον 

και την υγεία των κατοίκων, καθώς και για τα μέτρα που προτίθεται να λάβει, 

προκειμένου να εφαρμοστεί ο νόμος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.100 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 12 Νοεμβρίου 2002. 

 «Σχετικά με τη δημιουργία εκκολαπτηρίων υψηλής τεχνολογίας στην Κύπρο, 

παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

για τα ακόλουθα: 

1.  Πόσα εκκολαπτήρια άρχισαν να λειτουργούν και πόσα υπολογίζεται να 

δημιουργηθούν στο προσεχές μέλλον; 

2. Σε πια περιοχή της Κύπρου λειτουργούν ή πρόκειται να λειτουργήσουν; 

3. Υπάρχει κάποιος προγραμματισμός για ισομερή και ισότιμη κατανομή των 

εκκολαπτηρίων σε όλες τις επαρχίες της Κύπρου; 

4. Τι ποσοστό κρατικής χορηγίας δίδεται σε αυτού του είδους τις επιχειρήσεις;» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.101 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 12 Νοεμβρίου 2002. 

 «Η εφαρμογή των κοινοτικών προγραμμάτων και η αξιοποίηση των 

χρηματοδοτικών πρωτοκόλλων της Ευρωπαϊκής Ένωσης μας φέρνει συνεχώς σε πιο 

στενή επαφή με τους Ευρωπαίους μελλοντικούς μας εταίρους.  Αναπτύσσουμε μαζί 

τους στενότερες σχέσεις και αποκομίζουμε σημαντικά πρακτικά οφέλη, εμπειρίες και 

τεχνογνωσία.  Η εξοικείωση με τα χρηματοδοτικά προγράμματα της ΕΕ είναι πολύ 

σημαντική, γιατί αυτά, με την πάροδο του χρόνου, αποκτούν μεγαλύτερη σημασία για 

την Κύπρο. 

 Είναι επίσης γνωστό ότι οι τοπικές αυτοδιοικήσεις και οι τοπικές κοινωνίες, 

γενικότερα, είναι οι πιο άμεσα ενδιαφερόμενοι και επηρεαζόμενοι από την υλοποίηση 

χρηματοδοτικών προγραμμάτων.  Επιπλέον, η ενδυνάμωση και ανεξαρτητοποίηση 

των τοπικών αυτοδιοικήσεων αποτελεί διακηρυγμένη πολιτική της ΕΕ.  Σημαντικό 

μέτρο για την υλοποίηση αυτής της πολιτικής της ΕΕ αποτελεί και η αποκέντρωση 

κονδυλίων κατευθείαν στις τοπικές αυτοδιοικήσεις, φορείς μη κερδοσκοπικού 

χαρακτήρα, φυσικά ή νομικά πρόσωπα. 

 Έχω γίνει δέκτης παραπόνων από μέλη των τοπικών αυτοδιοικήσεων της 

επαρχίας Αμμοχώστου, αλλά και από ενδιαφερόμενους φορείς ή/και πολίτες, ότι δεν 

τυγχάνουν επαρκούς ενημέρωσης από το κράτος για το πώς μπορούν να 

επωφεληθούν από κονδύλια που παρέχει η ΕΕ.  Πιστεύω ότι, τουλάχιστο σε αυτό το 

αρχικό στάδιο της ευρωπαϊκής μας πορείας, το κράτος θα έπρεπε να 

δραστηριοποιηθεί περισσότερο σε αυτό τον τομέα.  Παράλληλα, έχω παρατηρήσει 

ότι τα πλείστα, αν όχι όλα, ενημερωτικά σεμινάρια που διοργανώνονται για αυτό το 

σκοπό γίνονται στην πρωτεύουσα. 
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 Σε σχέση με τα πιο πάνω, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να 

πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πώς και πόσο συχνά ενημερώνονται οι τοπικές αυτοδιοικήσεις/κοινωνίες για τις 

ευκαιρίες χρηματοδότησης από κονδύλια της ΕΕ και πόσα λεφτά δαπανώνται 

ειδικά για αυτό το σκοπό; 

2.  Πέραν του Γραφείου Προγραμματισμού και του Κέντρου Παραγωγικότητας 

Κύπρου, πόσοι και ποιοι άλλοι φορείς είναι εντεταλμένοι από το κράτος για την 

εξυπηρέτηση αυτού του σκοπού; 

3. Πόσα ενημερωτικά σεμινάρια έγιναν κατά το τρέχον έτος και πού αυτά έλαβαν 

χώρα; 

4. Υπάρχει σχεδιασμός για αποκέντρωση ή παροχή κρατικών κονδυλίων σε 

ιδιωτικούς φορείς που θα μπορούσαν να αναλάβουν το έργο της ενημέρωσης 

τόσο για τις ευκαιρίες χρηματοδότησης από την ΕΕ όσο και για την ευρωπαϊκή 

προοπτική της Κύπρου γενικότερα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.102 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 12 Νοεμβρίου 2002. 

 «Οι ρόλοι, οι αρμοδιότητες και οι ευθύνες της δημόσιας υπηρεσίας υπόκεινται 

σε ριζικές αλλαγές λόγω της ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Η δημόσια υπηρεσία θα γίνει μέρος του ευρωπαϊκού θεσμικού συστήματος και 

θα επηρεάζεται άμεσα από αυτό.  Ως μέρος του ευρωπαϊκού συστήματος εξουσίας 

θα συμμετέχει ενεργά στη λήψη και εφαρμογή αποφάσεων, στην αξιοποίηση 

ευκαιριών, καθώς και στην αντιμετώπιση τυχόν αρνητικών επιπτώσεων. 

 Καλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

για τα ακόλουθα: 
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1. Σε ποιο βαθμό είναι έτοιμη η δημόσια υπηρεσία να αντιμετωπίσει τις 

προκλήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης; 

2. Πώς οι δημόσιοι υπάλληλοι ενημερώνονται και επιμορφώνονται για ευρωπαϊκά 

θέματα που σχετίζονται με τον τομέα/υπηρεσία όπου ανήκουν; 

3. Πόσοι δημόσιοι υπάλληλοι έχουν συμμετάσχει σε ενημερωτικά ή/και 

επιμορφωτικά προγράμματα για την Ευρωπαϊκή Ένωση; 

4. Πόσοι δημόσιοι υπάλληλοι μεταβαίνουν κάθε χρόνο στο εξωτερικό για 

επιμόρφωση σε θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης και πώς αυτοί μεταδίδουν τις 

γνώσεις και εμπειρίες που αποκτούν σε άλλους συναδέλφους τους;  Έχω 

πληροφορίες ότι πολλοί από αυτούς δεν ενημερώνουν τους συναδέλφους τους. 

5. Λαμβάνοντας υπόψη το γεγονός ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση αξιοποιεί πλήρως την 

ηλεκτρονική μορφή επικοινωνίας μέσω του διαδικτύου, ως του κύριου 

εργαλείου επικοινωνίας, οργάνωσης και διοίκησης, πότε υπολογίζεται (χρονικά) 

να ολοκληρωθεί η μηχανογράφηση όλων των τμημάτων της δημόσιας 

υπηρεσίας;  Αν κάποια τμήματα του κυπριακού δημόσιου τομέα δεν είναι 

μηχανογραφημένα μέχρι την ένταξη, πώς αυτά θα ανταποκρίνονται στις 

απαιτήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης;» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Υγείας κ. Φρίξου 

Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.085, ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2002, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Σχετικά με την κατάσταση των νεκρών που παραδίνονται για ταφή στους 

οικείους τους, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τα πιθανά αίτια για το φαινόμενο να παραδίνονται νεκροί στους οικείους τους 

για ταφή σε τυμπανιαία κατάσταση ή κατάσταση πρόωρης σήψης, εάν φυσικά ο 

νεκρός ήταν σε καλή κατάσταση, όταν μεταφέρθηκε στο νεκροτομείο, είναι είτε η 
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θερμοκρασία του ψυγείου είτε ο νεκρός να είχε μείνει για πολλές ώρες έξω από το 

ψυγείο. 

 Τα μέτρα που λαμβάνονται σε τέτοιες περιπτώσεις είναι ο καθημερινός έλεγχος 

της θερμοκρασίας των ψυγείων από τους νεκροτόμους, καθώς και ο έλεγχος για το 

εάν οι νεκροί μεταφέρονται έγκαιρα στο ψυγείο. 

 Ήδη δόθηκαν οδηγίες στους νεκροτόμους και το άλλο εμπλεκόμενο προσωπικό 

όπως η μεταφορά των νεκρών στο νεκροτομείο και η τοποθέτηση στο ψυγείο 

γίνονται έγκαιρα, καθώς επίσης τηρείται και παρακολουθείται η θερμοκρασία που 

ενδείκνυται για τα ψυγεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 

Ιωάννη Κασουλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.020, ημερομηνίας 21ης 

Αυγούστου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Αντιγόνης Παπαδοπούλου. 

 «Αναφορικά με την τουρκική προπαγάνδα για προβολή του ψευδοκράτους, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το κατοχικό καθεστώς κατέβαλλε και καταβάλλει έντονες προσπάθειες για 

εδραίωση και προώθηση τόσο εμπορικών συναλλαγών όσο και τουριστικού 

ρεύματος προς τα κατεχόμενα, παράλληλα με τις διαρκείς προσπάθειες της Άγκυρας 

και της υποτελούς σε αυτή τοπικής διοίκησης στα κατεχόμενα για προώθηση των 

πολιτικών τους στόχων. 

 Τα αποτελέσματα των προσπαθειών αυτών ήταν και είναι πενιχρά, αφού 

διαρκείς και εν πολλοίς αποτελεσματικές ήταν και είναι, από της τουρκικής εισβολής 

και εντεύθεν, και οι προσπάθειες τόσο του Υπουργείου Εξωτερικών όσο και των 

άλλων κρατικών φορέων και υπηρεσιών για την τήρηση της διεθνούς νομιμότητας, 

όπως αυτή εκφράζεται μέσα από τα ψηφίσματα 541(1983) και 550(1984) του 
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Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ, την απόφαση του ∆ικαστηρίου Ευρωπαϊκών 

Κοινοτήτων, τις σχετικές αποφάσεις του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων 

∆ικαιωμάτων, καθώς και τους νόμους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Το Υπουργείο Εξωτερικών και οι διπλωματικές μας αποστολές στο εξωτερικό 

διερευνούν κάθε πληροφορία που αφορά τις δραστηριότητες του ψευδοκράτους και 

προβαίνουν στα αναγκαία διαβήματα και παραστάσεις προς τα Υπουργεία 

Εξωτερικών των χωρών στις οποίες πιθανό να δραστηριοποιείται το ψευδοκράτος, 

με στόχο τη διαφύλαξη της διεθνούς νομιμότητας. 

 Σε ενημέρωση, παραστάσεις και άλλες ενέργειες προβαίνει το Υπουργείο 

Εξωτερικών, σε συνεργασία και συντονισμό με τις εμπλεκόμενες κρατικές υπηρεσίες, 

και προς ιδιωτικούς οργανισμούς σε ξένες χώρες, καθώς και στα μέσα μαζικής 

ενημέρωσης, δεδομένου ότι πολλές διοργανώσεις, όπως τουριστικές εκθέσεις, 

οργανώνονται από ιδιωτικούς οργανισμούς, ενώ η συμμετοχή του ψευδοκράτους 

γίνεται ουσιαστικά υπό το κάλυμμα ιδιωτικών πρωτοβουλιών και συχνά στο πλαίσιο 

τουρκικών συμμετοχών. 

 Ταυτόχρονα, το Υπουργείο Εξωτερικών παρέχει την πολύπλευρη αρωγή του σε 

κυπριακούς φορείς και μη κυβερνητικούς οργανισμούς για αντιμετώπιση της 

δραστηριότητας του ψευδοκράτους, ενώ κινητοποιεί και συντονίζει τις προσπάθειες 

των φορέων αυτών για διαφώτιση και ευαισθητοποίηση στους ειδικούς τομείς της 

δραστηριοποίησής τους. 

 Είναι φυσικό ότι η προσπάθεια αυτή είναι διαρκής και πολύμορφη, αφού πρέπει 

να προσαρμόζεται σε κάθε περίπτωση ειδικά και να λαμβάνει υπόψη τις ιδιομορφίες 

του περιβάλλοντος μέσα στο οποίο πρέπει να κινηθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 

Ιωάννη Κασουλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.022, ημερομηνίας 21ης 
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Αυγούστου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Αντιγόνης Παπαδοπούλου. 

 «Αναφορικά με δημοσιεύματα για εμπλοκή της Βρετανίας σε ανεπιθύμητη λύση 

του Κυπριακού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας ενημερώνει τα μέλη του Εθνικού Συμβουλίου για 

θέματα που αφορούν την εξέλιξη των συνομιλιών, καθώς και για τις δραστηριότητες 

των ειδικών απεσταλμένων ξένων κυβερνήσεων για το Κυπριακό. 

 Θέματα που άπτονται των συνομιλιών τυγχάνουν χειρισμού στο ανώτατο 

πολιτικό επίπεδο και για τους χειρισμούς αυτούς τηρείται ενήμερη η πολιτική ηγεσία 

στο πλαίσιο του Εθνικού Συμβουλίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Οικονομικών κ. Τάκη 

Κληρίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.024, ημερομηνίας 23 Αυγούστου 

2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ανδρέα 

Παπαπολυβίου. 

 «Σχετικά με το συμψηφισμό της κυβερνητικής σύνταξης των δημόσιων 

υπαλλήλων με την αναλογική σύνταξη του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η αρμόδια εξ Υπουργών Επιτροπή της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού, στα 

πλαίσια των καταστατικών διαδικασιών του μηχανισμού εργασιακών σχέσεων στη 

δημόσια υπηρεσία, αφού μελέτησε σε βάθος το αίτημα της ΠΑΣΥ∆Υ για τερματισμό 

του συμψηφισμού της κυβερνητικής σύνταξης με την αναλογική σύνταξη του Ταμείου 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων, διαμόρφωσε την τελική της θέση, την οποία και 

γνωστοποίησε στην ΠΑΣΥ∆Υ σε συνεδρία που έγινε στις 8 Οκτωβρίου 2002. 

 Το πλήρες κείμενο της σχετικής απόφασης της Υπουργικής Επιτροπής 

επισυνάπτεται για ενημέρωσή σας.  Η δημοσιοϋπαλληλική πλευρά επιφύλαξε την 
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τοποθέτησή της, μέχρις ότου η θέση της επίσημης πλευράς μελετηθεί από τα 

αρμόδια συλλογικά όργανά της.» 

Σημ.:  Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή 

και φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.036, 

ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Νίκου Πιττοκοπίτη. 

 «Αναφορικά με την κατασκευή χώρων στάθμευσης στο δρόμο Μεσόγης-

Τσάδας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Για την επίλυση των προβλημάτων που αφορούν την κυκλοφοριακή 

συμφόρηση και οδική ασφάλεια στο δρόμο Μεσόγης-Τσάδας, το Τμήμα ∆ημοσίων 

Έργων έχει μελετήσει τη δυνατότητα κατασκευής επιπρόσθετης τρίτης λωρίδας 

(climbing lane) στο ανηφορικό τμήμα του δρόμου. 

 Η μεγάλη σε έκταση απαλλοτρίωση γης που θα χρειαστεί, λόγω του 

περιορισμένου πλάτους του υφιστάμενου δρόμου, καθώς και η κατασκευή μεγάλων 

σε ύψος τοίχων αντιστήριξης (30-40 μ.) κατέστησαν την υλοποίηση του έργου πάρα 

πολύ δύσκολη και ασύμφορη. 

 Για την απάμβλυνση των κυκλοφοριακών προβλημάτων έχει ήδη κατασκευαστεί 

στο δρόμο Μεσόγης-Τσάδας ένας κόλπος στάθμευσης βαρέων οχημάτων στη 

Χ.Θ.6.600 και μέχρι το τέλος του 2002 προγραμματίζεται η κατασκευή ενός 

επιπρόσθετου κόλπου στη Χ.Θ.8.400. 

 Το Γραφείο του Επαρχιακού Μηχανικού ∆ημοσίων Έργων Πάφου έχει ήδη 

διευθετήσει την τοποθέτηση θεμελίου σε τρεις κόλπους στάθμευσης στο ανηφορικό 
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τμήμα του δρόμου Στρουμπίου-Τσάδας, οι οποίοι προγραμματίζεται να 

ασφαλτοστρωθούν μέχρι το τέλος του έτους. 

 Η κατασκευή επιπρόσθετων χώρων στάθμευσης βαρέων οχημάτων στο 

ανηφορικό τμήμα του δρόμου Μεσόγης-Τσάδας δεν μπορεί να προωθηθεί λόγω του 

περιορισμένου πλάτους των ερεισμάτων και της μορφολογίας του εδάφους στην 

περιοχή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.042, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου. 

 «Αναφορικά με το θέμα της επιστροφής των τελών που κατέβαλαν ερασιτέχνες 

ψαράδες για έκδοση ερασιτεχνικής άδειας αλιείας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Για το θέμα έχει ζητηθεί γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα μετά από αίτημα 

ερασιτεχνών ψαράδων για επιστροφή του ποσού των £50 που πλήρωσαν για 

έκδοση ερασιτεχνικής άδειας αλιείας.  Η γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα ήταν 

ότι δεν μπορούν να επιστραφούν τέλη που πληρώθηκαν από ερασιτέχνες ψαράδες, 

όταν την ημέρα έκδοσης της ερασιτεχνικής άδειας αλιείας ίσχυαν τα τέλη που 

καθορίζονται στο παράρτημα IV των περί Αλιείας (Τροποποιητικών) Κανονισμών του 

2000 (Κ∆Π 194/00).» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Άμυνας κ. Σωκράτη 

Χάσικου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.049, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 

2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας Γιώργου Περδίκη. 

 «Σχετικά με τα προβλήματα από το πεδίο βολής στο Καλό Χωριό Λάρνακας, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Μέχρι σήμερα στο Υπουργείο Άμυνας έχουν υποβληθεί παράπονα από δύο 

μόνο κατοίκους του Καλού Χωριού για πρόκληση ζημιών στις κατοικίες τους, εξαιτίας 

βολών που διενεργούνται στο εκεί πεδίο βολής από την Εθνική Φρουρά.  Οι αιτήσεις 

αυτές έχουν υποβληθεί πολύ πρόσφατα και συγκεκριμένα στις 24 Σεπτεμβρίου 2002 

και 14 Οκτωβρίου 2002. 

 Το Υπουργείο Άμυνας, σε συνεργασία με το Γενικό Επιτελείο Εθνικής Φρουράς, 

τον έπαρχο και τον Επαρχιακό Μηχανικό ∆ημοσίων Έργων Λάρνακας, άρχισε την 

εξέταση των πιο πάνω αιτήσεων.  Σε περίπτωση που θα διαπιστωθεί ότι 

οποιεσδήποτε ζημιές στις κατοικίες έχουν προκληθεί εξ υπαιτιότητας της Εθνικής 

Φρουράς, θα καταβληθεί μετά από εκτίμηση δαπάνης η ανάλογη αποζημίωση στους 

ιδιοκτήτες των κατοικιών αυτών για την επιδιόρθωσή τους. 

 Η διαδικασία που το Υπουργείο Άμυνας ακολουθεί στις περιπτώσεις 

προκλήσεων ζημιών, γενικά σε περιουσίες πολιτών, εξ υπαιτιότητας της Εθνικής 

Φρουράς, πιστεύουμε πως και πολύ σύντομη είναι, αλλά και πολύ αποτελεσματική.  

Για τέτοιους σκοπούς συστήνεται επιτροπή, η οποία αποτελείται από εκπροσώπους 

αρμόδιων τμημάτων, οι οποίοι, σε συνεργασία με το ΓΕΕΦ και με συντονισμό του 

οικείου επάρχου, προβαίνουν σε επιτόπου έρευνες και υποβάλλουν έκθεση με 

εκτίμηση δαπάνης, προκειμένου να καταβάλλονται οι ανάλογες αποζημιώσεις στους 

δικαιούχους. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες ή 

διευκρινίσεις χρειασθείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.052, 

ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 
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 «Αναφορικά με την κακή κατάσταση των δημόσιων μέσων συγκοινωνίας, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μέσα στα πλαίσια της αναβάθμισης των υπηρεσιών των δημόσιων επιβατικών 

μεταφορών, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων άρχισε διάλογο με τις 

αυτοκινητιστικές οργανώσεις. 

 Στόχος του διαλόγου είναι να βρεθούν συναινετικές λύσεις για βελτίωση και 

εκσυγχρονισμό των δημόσιων συγκοινωνιών, με βάση τις σημερινές απαιτήσεις του 

κοινού. 

 Συμφωνούμε ότι ο τομέας της δημόσιας συγκοινωνίας νοσεί, γι’ αυτό 

χρειάζονται ριζικές λύσεις, προκειμένου να καταστεί το λεωφορείο ανταγωνιστικό 

μεταφορικό μέσο ως προς το ιδιωτικό όχημα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 

Ιωάννη Κασουλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.084, ημερομηνίας 24 

Οκτωβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Αναφορικά με την επιχορήγηση των ομογενειακών τηλεοπτικών και 

ραδιοφωνικών προγραμμάτων, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η επιχορήγηση των ομογενειακών τηλεοπτικών και ραδιοφωνικών 

προγραμμάτων εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών 

και καλύπτεται από το κονδύλι του για τη διαφώτιση.  Λόγω των προβλημάτων που 

παρουσιάζει αυτή η επιχορήγηση, το Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών υπέβαλε 

εισήγηση στη Συμβουλευτική Επιτροπή ∆ιαφώτισης για κατάργηση της 

επιχορήγησης και αντικατάστασή της από το 2003 με διαγωνισμό μεταξύ των 

ομογενειακών μέσων μαζικής ενημέρωσης και επίδοση χρηματικών βραβείων.  Η 
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Συμβουλευτική Επιτροπή ∆ιαφώτισης στη συνεδρία της 3/2002, ημερομηνίας 7 

Ιουνίου 2002, ενέκρινε την εισήγηση. 

 Για περισσότερες λεπτομέρειες η επιστολή σας διαβιβάζεται στο διευθυντή του 

Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.084, ημερομηνίας 24 

Οκτωβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Αναφορικά με την επιχορήγηση των κυπριακών ομογενειακών τηλεοπτικών 

προγραμμάτων, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η κατάργηση της επιχορήγησης των κυπριακών προγραμμάτων και η 

εγκαινίαση του θεσμού των βραβείων κρίθηκαν αναγκαίες για τους πιο κάτω λόγους: 

1. Τις έντονες και, κατά την άποψή μας, δικαιολογημένες αντιδράσεις από 

ελλαδικής ιδιοκτησίας προγράμματα, τα οποία επίσης προβάλλουν την Κύπρο 

και προωθούν το εθνικό μας θέμα χωρίς να λαμβάνουν οποιαδήποτε βοήθεια. 

2. Την αύξηση των τηλεοπτικών ομογενειακών σταθμών κατά δύο, και με 

απαιτήσεις για οικονομική ενίσχυση, που θα καθιστούσε αναγκαία την 

κατακόρυφη αύξηση των διαθέσιμων κονδυλίων, καθώς και τις αντιζηλίες και 

φιλονικίες μεταξύ των ομογενειακών μέσων μαζικής ενημέρωσης.  Όλα αυτά σε 

συνδυασμό με τα πενιχρά οικονομικά μέσα στη διάθεσή μας καθιστούσαν πολύ 

δύσκολο αν όχι αδύνατο το να ανταποκριθούμε ικανοποιητικά στα οικονομικής 

φύσεως αιτήματά τους. 

 Για τους λόγους αυτούς και επειδή πιστεύουμε ότι η προβολή της Κύπρου και 

των θέσεών της θα αναβαθμιστεί με τη νέα πρακτική των βραβείων που ενέκρινε η 

Υπουργική Επιτροπή ∆ιαφώτισης, θεωρούμε ότι θα ήταν λάθος η επαναφορά του 
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συστήματος της χορηγίας των κυπριακής ιδιοκτησίας μέσων.  Ετοιμάζουμε 

εισηγήσεις προς την Υπουργική Επιτροπή για επιπρόσθετους τρόπους ενίσχυσης 

των κυπριακών ομογενειακών μέσων μαζικής ενημέρωσης που να μη δημιουργεί 

προβλήματα, όπως για παράδειγμα πληρωμένες διαφημίσεις από τον ΚΟΤ ή το 

Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

 Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, το θέμα εκκρεμεί ενώπιον της Υπουργικής 

Επιτροπής ∆ιαφώτισης για επανεξέταση και αναζήτηση επιπρόσθετων υπαλλακτικών 

τρόπων ενίσχυσης των εν λόγω μέσων. 

 Για την εξέλιξη του όλου θέματος θα σας τηρήσουμε ενήμερο.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ερχόμαστε στο Κεφάλαιο Τέταρτο.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για τα γνωστά θέματα:  α. «Οι 

παράνομες ανασκαφές που διεξάγονται στην κατεχόμενη αρχαία Σαλαμίνα», β. «Η 

προσπάθεια αναστήλωσης της εκκλησίας της Ιεράς Μονής Αποστόλου Ανδρέα», γ. 

«Η πρόσφατη ανέγερση από το παράνομο καθεστώς Ντενκτάς δύο μιναρέδων μέσα 

στην κατεχόμενη πόλη της Αμμοχώστου», δ. «Οι συνεχιζόμενες προκλητικές 

ενέργειες καταστροφής της θρησκευτικής και πολιτιστικής μας κληρονομιάς στα 

κατεχόμενα», ε. «Οι νομικές ενέργειες και οι δυνατότητες επαναπατρισμού των 

κλεμμένων θρησκευτικών και πολιτιστικών μας θησαυρών».   

 Πόσοι ομιλητές υπάρχουν;  Θέλω να ξέρω αν θα κλείσει σήμερα το θέμα.   

 Ένας.  Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα ήθελα να μιλήσω στο τέλος, γιατί θα μιλήσω και εκ 

μέρους της επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Σήμερα ή στην επόμενη συνεδρία; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Είχαμε παρακαλέσει και σε προηγούμενες συνεδρίες να τελειώσει αυτό το θέμα, 

για να μπορέσει η ολομέλεια να προχωρήσει και στην έγκριση του ψηφίσματος, γιατί 

είναι ένα θέμα του οποίου η καθυστέρηση δημιουργεί συνεχές πρόβλημα, γιατί η 

άλλη πλευρά στα κατεχόμενα καθημερινά προχωρεί σε αποξένωση, λεηλάτηση κ.λπ. 

της πολιτιστικής και αρχαιολογικής μας κληρονομιάς. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε εισηγούμαι -διαδικαστικά, με συγχωρείτε- να ρωτήσουμε πόσοι 

είναι οι ομιλητές και, αν μπορούμε, να τελειώσουμε απόψε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ θα ήθελα να γνωρίζω αν το ψήφισμα έχει κυκλοφορήσει. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Έχει κυκλοφορήσει δυο τρεις φορές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχει κυκλοφορήσει. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ναι, βεβαίως, είχε κυκλοφορήσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αν έχει κυκλοφορήσει, τότε υπάρχει πιθανότητα να τελειώσουμε σήμερα. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Υπάρχουν και συνάδελφοι που απουσιάζουν και μπορεί να ήθελαν να 

μιλήσουν,  όπως η συνάδελφος Αντιγόνη Παπαδοπούλου, η οποία είχε έντονο το 

αίσθημα να αναφερθεί στα της πολιτιστικής κληρονομιάς.  Φυσικά, δε γνωρίζω κατά 

πόσο είναι... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει.  Θα το αφήσω ανοικτό.   

 Θα αρχίσει ο πρώτος ομιλητής.  Ποιος θα μιλήσει σήμερα;  Και θα παρακαλέσω 

τον κ. Χρυσοστόμου να με αντικαταστήσει. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγνώμη, πριν φύγετε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Επειδή την προηγούμενη φορά μίλησε βουλευτής του ΑΚΕΛ, αν γίνεται, να 

μιλήσει ο δικός μας βουλευτής τώρα και να συνεχίσουν... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτό είναι και μέσα στους κανονισμούς. 

 Ορίστε. 

 (Στο σημείο αυτό ο κ. Άριστος Χρυσοστόμου αντικαθιστά στην έδρα τον κ. Βάσο 

Λυσσαρίδη.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

 Παρακαλώ, κύριε Ταραμουντά, έχεις το λόγο. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο πρώτος στόχος της Τουρκίας, όσον αφορά την Κύπρο, είχε επιτευχθεί με την 

πρώτη και δεύτερη εισβολή του 1974.  Ο επόμενος στόχος της Τουρκίας ήταν η 

καταστροφή και η εξαφάνιση κάθε ίχνους ελληνικής παρουσίας στα κατεχόμενα.  Η 
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προσπάθεια των κατακτητών συνεχής και συστηματική.  Ο στόχος ξεκάθαρος: η 

αλλοίωση του χαρακτήρα και η πλήρης τουρκοποίηση των κατεχομένων.   

 ∆ιαμέσου αυτών των χρόνων, κάθε χωριό, κάθε τοπωνύμιο, κάθε δρόμος 

έχασαν τα ελληνικά τους ονόματα.  Αρχαιολογικά μουσεία, βυζαντινές εκκλησίες και 

μοναστήρια, προϊστορικοί και ιστορικοί χώροι, εργαστήρια λαϊκής τέχνης, μνημεία 

ηρώων της ιστορίας μας, σχολεία, πινακοθήκες, όλα όσα θύμιζαν τον πολιτισμό και 

την ιστορία αυτού του τόπου λεηλατούνται, καταστρέφονται, εξαφανίζονται. 

 Στην προσπάθειά τους να εκτουρκίσουν τα πάντα έσβησαν τα ονόματα.  

Ονόματα αγίων, ονόματα ηρώων, ονόματα βγαλμένα από τις παραδόσεις και την 

ιστορία αυτού του τόπου διεγράφησαν.  Ονόματα τα οποία ούτε οι ίδιοι οι Οθωμανοί 

Τούρκοι σε τριακόσια χρόνια σκλαβιάς δεν τόλμησαν να αλλάξουν.  Η Κερύνεια πήρε 

το πάλαι ποτέ οθωμανικό “Κίρνε”, ο Άγιος Γεώργιος της Κερύνειας έγινε 

“Καραογλάνογλου” προς τιμή του πρώτου Τούρκου αξιωματικού που σκοτώθηκε 

στην εισβολή.  Η Μόρφου μετονομάστηκε σε “Όμορφη πατρίδα”, “Guzelyurt”, προς 

τιμή της ίδιας της Τουρκίας.  Η Σίντα έγινε “Ινονού” προς τιμή του πρώην Τούρκου 

Πρωθυπουργού.  Πολλά χωριά πήραν ονόματα χωριών της ενδοχώρας της 

ανατολικής Τουρκίας, για να θυμίζουν στους κουβαλητούς Ανατολίτες τα χωριά τους.  

Σε όλα ανεξαίρετα τα χωριά ανεγέρθηκαν μεγαλύτερα ή μικρότερα μνημεία του 

νεότουρκου Κεμάλ Ατατούρκ. 

 Υπολογίζεται ότι πεντακόσιες πενήντα εκκλησίες μας εσυλήθησαν ή 

κατεστράφησαν ή μετετράπησαν σε τζαμιά, σε χώρους διασκέδασης, μάντρες ζώων, 

χώρους απορρίψεως ακαθαρσιών, σε στρατιωτικές αποθήκες, σε μουσεία.   Μεταξύ 

αυτών εκκλησίες-σύμβολα της θρησκείας και της ιστορίας μας, η εκκλησία της 

Παναγίας της Κανακαριάς στη Λυθράγκωμη, της Αχειροποιήτου στη Λάπηθο, η 

Παναγία των Καθαρών στο Λάρνακα της Λαπήθου, η εκκλησία του Αντιφωνητή, του 
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Αγίου Χρυσοστόμου στον Κουτσοβέντη, έχουν συληθεί και απογυμνωθεί από κάθε 

ιερό αντικείμενο.   

 Τα νεκροταφεία μας μετετράπησαν σε στόχους καταστροφικής μανίας.  

∆ιαβάζω από την εφημερίδα “Guardian”, ημερομηνίας 6 Μαΐου 1976:  

«Επισκεφθήκαμε είκοσι έξι χωριά, παρ’ όλο ότι τα νεκροταφεία ευρίσκονται συνήθως 

εκτός των κατοικημένων περιοχών.  Όλα αυτά (τα νεκροταφεία) ήσαν 

κατεστραμμένα.  Οι σταυροί από τους τάφους κομματιάστηκαν και οι εισβολείς 

άνοιξαν και λεηλάτησαν τους τάφους». 

 ∆έκα χιλιάδες θρησκευτικές εικόνες και τα τέμπλα των κατεχόμενων εκκλησιών 

μας υπολογίζεται ότι κατεστράφησαν αμέσως μετά την εισβολή.  Οι εισβολείς στις 

περισσότερες περιπτώσεις άναβαν πυρκαγιές στα προαύλια των εκκλησιών και 

έκαιαν στη φωτιά τις άγιες εικόνες και όλα τα αλλά εκκλησιαστικά είδη.  Αργότερα, 

όταν αντελήφθησαν την ανεκτίμητη αξία αυτών των ειδών, ήταν πια αργά.  Από την 

καταστροφική μανία τους είχαν γλιτώσει ελάχιστες εκκλησίες.  Και ακολούθησε από 

όλους ένα μεθυστικό κυνήγι κλοπής και πώλησης ό,τι πλέον είχε απομείνει.  Ο ίδιος ο 

τουρκοκυπριακός τύπος καταγγέλλει αυτό το όργιο κλοπών, αλλά χωρίς αποτέλεσμα.   

Οι αρχαιολογικοί χώροι, τα μουσεία, οι απείρακτες εκκλησίες δε διαθέτουν φύλακες 

και ο Ντενκτάς δηλώνει προκλητικά ότι δε χρειάζονται.  Και έτσι φτάσαμε σταδιακά 

στις γνωστές πλέον κλοπές, τις οποίες οι τουρκοκυπριακές εφημερίδες “Οrtam”, 

“Βozkurt” και “Οlay” απεκάλυψαν: 

- Συλλογή από εκατό σαράντα εικόνες του 12ου και 13ου αιώνα, οι οποίες 

ευρίσκοντο πριν από την εισβολή στη μητρόπολη Κερύνειας, εξηφανίσθησαν 

μαζί με άλλα εκκλησιαστικά είδη της βυζαντινής περιόδου. 

- Εκατό πενήντα βυζαντινές εικόνες, οι οποίες ευρίσκοντο για συντήρηση στη 

Κερύνεια πριν την εισβολή, εκλάπησαν.  Όταν αργότερα εντοπίσθηκαν στα 
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χέρια κλεφτών Τούρκων, εκρατούντο ως αποδεικτικό στοιχείο στο “δικαστήριο 

της Κερύνειας”, παραδόξως κάποια νύκτα εκλάπησαν και από το δικαστήριο και 

έκτοτε εξηφανίσθησαν. 

- Το 1981 στο τελωνείο της Άγκυρας και στο παράνομο αεροδρόμιο της Τύμπου 

ανευρέθη αριθμός κιβωτίων γεμάτα με διακόσιες είκοσι πέντε κυπριακές εικόνες 

και αρχαιότητες.  Επιβεβαιώθηκε ότι οι εικόνες προέρχοντο από το κάστρο της 

Κερύνειας όπου εφυλάττοντο.  Ο ούτω καλούμενος διευθυντής του μουσείου 

Κερύνειας Mehmet Rasih εκατηγορήθη ενώπιον του ψευδοδικαστηρίου.   Και η 

εφημερίδα “Olay” γράφει επ’ ευκαιρία της δίκης του Rasih:  «Εκατοντάδες 

εικόνες κλάπηκαν και πουλήθηκαν παράνομα.  Μικρός μόνο αριθμός απ’ αυτές 

τις εικόνες έχει ανευρεθεί».  Και ρωτά η τουρκοκυπριακή εφημερίδα:  «Είναι 

άραγε μόνο αυτές οι εικόνες που έχουν κλαπεί;  Μήπως δεν έχουμε κλέψει 

ολόκληρη την Κερύνεια;».  Κυνική ή/και μακάβρια παραδοχή. 

- Στο μοναστήρι του Αποστόλου Βαρνάβα, παρά την παρουσία Τουρκοκύπριου 

φύλακα, στις 20 Μαΐου 1980 άγνωστα πρόσωπα έκλεψαν δεκάδες εικόνες και 

άλλα είδη. 

- Στη Σαλαμίνα, για σκοπούς προστασίας του αρχαιολογικού χώρου, 

τοποθετήθηκε περίφραξη.  Οι Τούρκοι δεν έχασαν την ευκαιρία.  Την επομένη 

νύκτα έκλεψαν και το ττέλλιν. 

 Κατά καιρούς, αρχαιολογικά αντικείμενα εντοπίσθηκαν σε διάφορες 

δημοπρασίες του εξωτερικού.  Φαίνεται ότι όλα τα αρχαιολογικά μουσεία, τα μουσεία 

λαϊκής τέχνης, ιδιωτικές συλλογές, βιβλιοθήκες, πινακοθήκες και άλλα έχουν όλα 

κλαπεί. Και εμείς στεκόμαστε τόσα χρόνια μπροστά σ’ αυτή την καταστροφή, 

μαθαίνοντας καινούρια ονόματα κλεφτών και αρχαιοκαπήλων, εμπλουτίζοντας 
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απλώς το λεξιλόγιό μας, “Dickmen”, “Van Rijn”, “Rifak”, “Goldberg”, “Faulk”, 

“Fitzerald”. 

 Η κατεχόμενη Κύπρος χάνεται μέρα με τη μέρα.  Ο Ντενκτάς, θέτοντας σε 

ενέργεια το πιο εφιαλτικό σενάριο δημογραφικής αλλοίωσης των εδαφών μας, 

κουβάλησε από την Τουρκία Ανατολίτες εποίκους, καταστρέφοντας και 

εξουδετερώνοντας τόσο την ελληνική περιουσία χιλιάδων χρόνων όσο και την 

παρουσία των ίδιων των Τουρκοκυπρίων. 

 Η έκθεση του Ισπανού βουλευτή Κουκό στο Συμβούλιο της Ευρώπης τον 

Οκτώβριο του 1992 δεν επιδέχεται καμία αμφισβήτηση.  Το πιο τραγικό όμως στην 

περίπτωση αυτής της έκθεσης ήταν η ανικανότητα την οποία επέδειξε το δικό μας 

κράτος στην αξιοποίησή της.  Ο εν λόγω γερουσιαστής κατέβαλε υπεράνθρωπες 

προσπάθειες για τη συλλογή των αναγκαίων στοιχείων, εξετέθη ο ίδιος στις απειλές 

του ψευδοκράτους και στο τέλος συνέταξε μια έκθεση την οποία εμείς την επομένη 

των πανηγυρισμών την πετάξαμε στα σκουπίδια.  Και, εάν δούμε τις σημερινές 

πραγματικότητες όπως έχουν διαμορφωθεί, θα δούμε ότι το θέμα των εποίκων, το 

οποίο δεν αντιμετωπίσθηκε, ως έπρεπε, έγκαιρα, τείνει να εξελιχθεί, σε περίπτωση 

λύσης, σε εφιάλτη τόσο για μας όσο και για τους Τουρκοκύπριους. 

 Με στοιχεία της ίδιας της ούτω καλούμενης τουρκοκυπριακής διοίκησης, ο 

πληθυσμός στα κατεχόμενα από 115 600 που ήταν το 1974 αυξήθηκε σε 171 500 

στο τέλος του 1990.  Αφύσικη αύξηση 48,3%, παρά τη γνωστή παραγωγικότητα των 

Τουρκοκυπρίων.  Σε αυτούς τους αριθμούς ασφαλώς δεν περιλαμβάνονται ο 

τουρκικός στρατός και οι οικογένειες των αξιωματικών.  Υπολογίζεται ένας επιπλέον 

αριθμός 30 000 στρατιωτών και 10 000 μελών των οικογενειών τους στα κατεχόμενα, 

ανεβάζοντας τη δημογραφική αλλοίωση σε τρομακτικά ύψη. 
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 Η αντίστοιχη αύξηση στις ελεύθερες περιοχές κατά την ίδια περίοδο ήταν μόνο 

13,7%, ήτοι από 505 000 κατοίκους το 1974 αυξηθήκαμε σε 575 000. 

 Η έκθεση Κουκό θεωρεί ως κύριο λόγο της αύξησης το κύμα των εποίκων του 

1975 και του 1977, που υπολογίζονται σε 60 000, τονίζοντας παράλληλα και τη 

μείωση του τουρκοκυπριακού στοιχείου που επαρατηρείτο λόγω μετανάστευσης.  

Σήμερα στα κατεχόμενα, με επίσημα στοιχεία της δικής μας πλευράς, διαμένουν 75 

885 Τουρκοκύπριοι και 129 390 έποικοι.  Επιπλέον, στα κατεχόμενα διαμένουν 

παράνομα 2 776 αλλοδαποί διαφόρων εθνοτήτων.  Σύνολο πληθυσμού στα 

κατεχόμενα 208 598.  Το μέγεθος της τραγωδίας προκύπτει από τους ίδιους τους 

αριθμούς.  Είναι φανερό ότι η όποια λύση του Κυπριακού, με αυτούς τους αριθμούς 

εποίκων, καθίσταται ιδιαίτερα δύσκολη, αν όχι αδύνατη.  Με ποιους πραγματικά θα 

επανενωθούμε;  Με τους εποίκους της Ανατολίας;  Από την άλλη πλευρά, η κυπριακή 

κυβέρνηση απρογραμμάτιστα υπερέβαλλε και υπερτόνιζε κατά καιρούς τη 

μετανάστευση των Τουρκοκυπρίων στο εξωτερικό, με αποτέλεσμα σήμερα ο αριθμός 

των Τουρκοκυπρίων στα κατεχόμενα να είναι όντως ιδιαίτερα φτωχός.  Και εδώ πάλι 

προβάλλει το αμείλικτο ερώτημα:  Αν διώξουμε τους εποίκους από τα κατεχόμενα, 

είναι δυνατόν ο Ντενκτάς να αποδεχθεί λύση του Κυπριακού, έχοντας πίσω του μια 

φτωχή μειονότητα Τουρκοκυπρίων που ανέρχεται μόλις στις 75 000 συγκριτικά με 

εμάς, που ήδη ανερχόμαστε στις 704 000; 

 Να δούμε όμως τι εμείς κάναμε πέραν της μη αξιοποίησης της έκθεσης Κουκό ή 

καλύτερα τι πρέπει να κάνουμε ως κράτος, ως Βουλή και ως Εκκλησία, γιατί 

αναμφισβήτητα το μεγαλύτερο μέρος των καταστραφέντων ή κλαπέντων 

πολιτιστικών αντικειμένων ανήκουν στην Εκκλησία. 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο με απόφασή του, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 1999, 

αποφάσισε την προσχώρηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στη σύμβαση περί 
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Κλαπέντων ή Παρανόμως Εξαχθέντων Πολιτιστικών Αντικειμένων του ∆ιεθνούς 

Ινστιτούτου για την Ενοποίηση του ∆ιεθνούς Ιδιωτικού ∆ικαίου (UNIDROIT), η οποία 

είχε υπογραφεί στη Ρώμη στις 24 Ιουνίου 1995.  Βάσει αυτής της απόφασης, 

ετοιμάστηκε νομοσχέδιο κυρωτικού νόμου, το οποίο κατετέθη στη Βουλή για την 

κύρωση της σύμβασης, έτσι ώστε να καταστεί δυνατή η προσχώρηση σ’ αυτή της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας, σύμφωνα με τις πρόνοιες του συντάγματος. 

 Παρουσιάζοντας το θέμα στις επιτροπές Παιδείας και Προσφύγων, ο 

εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών ανέφερε ότι η κύρωση της σύμβασης 

αποτελεί ενίσχυση του νομικού οπλοστασίου της Κύπρου στην προσπάθεια που 

καταβάλλουμε, ως κράτος, για τον περιορισμό των κλοπών που συνετελέσθησαν και 

συνεχίζουν να συντελούνται στα κατεχόμενα, καθώς και την ανάσχεση των 

πωλήσεων τέτοιων αντικειμένων στις ξένες αγορές και κυρίως στις χώρες της 

Ευρώπης. 

 Η σύμβαση, σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, ουσιαστικά εισάγει μέτρα και 

διαδικασίες οι οποίες διευκολύνουν τη διεκδίκηση των κλαπέντων και παρανόμως 

εξαχθέντων πολιτιστικών αντικειμένων. 

 Η σύμβαση, δυστυχώς για μας, δεν είναι τόσο ευχάριστη όπως παρουσιάζεται. 

Αντιθέτως, θα έλεγα μάλιστα ότι η τυχόν επικύρωση θα αποτελέσει τη ληξιαρχική 

πράξη θανάτου των αρχαιοτήτων μας.  Μέχρι τώρα στη σύμβαση έχουν 

προσχωρήσει πέντε χώρες και την έχουν επικυρώσει άλλες οκτώ χώρες σε σύνολο 

εκατόν ενενήντα εννέα χωρών ανά το παγκόσμιο.  Το γεγονός αυτό αποδεικνύει ότι η 

σύμβαση δεν είναι αποδεκτή από τη συντριπτική πλειοψηφία των κρατών.  Αξίζει εδώ 

να σημειωθεί ότι ούτε η Ελλάδα ούτε και η Τουρκία δεν έχουν επικυρώσει ή 

υπογράψει τη σύμβαση. 
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 Σύμφωνα με τις πρόνοιες της σύμβασης, οποιαδήποτε απαίτηση για ανάκτηση 

ενός πολιτιστικού αντικειμένου θα πρέπει να υποβάλλεται εντός τριών χρόνων από 

την ημερομηνία που οι αρχές του κράτους από το οποίο έχει κλαπεί ή εξαχθεί αυτό το 

αντικείμενο έχουν πληροφορηθεί την ταυτότητα του κλέφτη ή του παράνομα 

κατέχοντος και το μέρος όπου φυλάττεται.  Σε κάθε δε περίπτωση και κάτω από 

οποιεσδήποτε περιστάσεις το δικαίωμα διεκδίκησης καθορίζεται στην περίοδο των 

πενήντα χρόνων.  Πιο απλά, κάτω από τις προϋποθέσεις που αναφέρονται πιο 

πάνω, το δικαίωμα διεκδίκησης του κλαπέντος διαγράφεται σε τρία χρόνια και σε 

κάθε περίπτωση το δικαίωμα διεκδίκησης διαγράφεται σε πενήντα χρόνια και καμία 

απαίτηση δεν μπορεί πλέον να υποβληθεί. 

 Η Κύπρος, όπως είναι γνωστό, πάσχει από ακόμη μία εγκληματική έλλειψη:  ∆ε 

διαθέτει ενιαίο Αρχείο Καταγραφής των Πολιτιστικών και Θρησκευτικών μας 

Θησαυρών.  Είναι επίσης απόλυτα παραδεκτό ότι η δημιουργία τέτοιου αρχείου είναι 

αδύνατη όσον αφορά τη συμπερίληψη σ’ αυτό των πολιτιστικών και θρησκευτικών 

αντικειμένων τα οποία ευρίσκονται στα κατεχόμενα και το πιθανότερο είναι ότι έχουν 

κλαπεί και εξαχθεί παράνομα στο εξωτερικό.  Όλοι επίσης γνωρίζουμε ότι στα 

κατεχόμενα έχουν διενεργηθεί και διενεργούνται και σήμερα αρχαιολογικές 

ανασκαφές, τα ευρήματα των οποίων δεν είναι ούτε καταγραμμένα ούτε γνωστά.  Οι 

αρμόδιες αρχές της ∆ημοκρατίας σε καμία περίπτωση δεν είναι σε θέση να 

γνωρίζουν πόσα αντικείμενα έχουν κλαπεί και εξαχθεί στο εξωτερικό από τα 

κατεχόμενα εδάφη μας. 

 Η επικύρωση της σύμβασης θα δημιουργήσει, παρερχομένου του χρόνου, 

νομιμοποίηση της κλοπής και νομιμοποίηση των παρανομιών της Τουρκίας και του 

Ντενκτάς.  Στις περισσότερες γνωστές περιπτώσεις κλοπών και παράνομων 
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εξαγωγών πολιτιστικών αντικειμένων στο εξωτερικό είναι ξεκάθαρη η εμπλοκή και 

συμμετοχή των ούτω καλουμένων αρχών των κατεχομένων. 

 Η συνεργασία του Τούρκου μεγαλοκλέφτη Dickmen με τις κατοχικές αρχές είναι 

απόλυτα εξακριβωμένη.  Είναι γνωστό ότι στην περίπτωση των κλεμμένων 

θρησκευτικών εικόνων που είχαν εικονικά κλαπεί από το φρούριο της Κερύνειας και 

ευρέθησαν αργότερα στο αεροδρόμιο της Άγκυρας οι εικόνες συνοδεύονταν από 

“νόμιμα έγγραφα” εξαγωγής του ψευδοκράτους. 

 Ο ίδιος ο Ντενκτάς το 1982 δώρισε στο Πανεπιστήμιο της Βιρτζίνια των 

Ηνωμένων Πολιτειών δώδεκα κλεμμένες αρχαιότητες.  Κατόπιν παραστάσεων της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας, οι αρχαιότητες επεστράφησαν, δυστυχώς, στον Ντενκτάς 

και όχι σε εμάς, σε μια προσπάθεια του πανεπιστημίου να μην εκτεθεί διεθνώς. 

 Ο “δήμαρχος” της κατεχόμενης Μόρφου Isfendiyar Acikcoz, ο οποίος μαζί με 

τον Ιταλό μεγαλοαπατεώνα Bellazi έκλεψαν και πούλησαν εκατοντάδες εικόνες και 

αρχαιότητές μας, απεδείχθη στα πλαίσια “δίκης” ότι διέθετε επίσημη άδεια πωλητή 

αρχαιοτήτων (dealer) από το ίδιο το κατοχικό καθεστώς του Ντενκτάς. 

 Υπολογίζεται σήμερα ότι από τα κατεχόμενα έχουν κλαπεί ή εξαφανιστεί δέκα 

χιλιάδες θρησκευτικές εικόνες και χιλιάδες άλλα αντικείμενα πολιτιστικής, 

καλλιτεχνικής, εθνολογικής και αρχαιολογικής αξίας.  Όλες αυτές οι χιλιάδες των 

αντικειμένων θα περιέλθουν νόμιμα στην κατοχή των κλεφτών με την παρέλευση 

τριών μόνο χρόνων από την ημερομηνία της κλοπής ή εξαγωγής (σε κάποιες 

περιπτώσεις) ή σε πενήντα χρόνια σε κάθε περίπτωση.  Και κάποιοι ερωτούν:  Εάν 

και εφόσον μέσα σε πενήντα χρόνια δεν καταφέρουμε να διεκδικήσουμε τις 

αρχαιότητές μας, μήπως θα το πράξουμε μετά;  Ας μην ξεχνούμε όμως ότι είμαστε η 

μόνη χώρα στον κόσμο η οποία στον 20ό αιώνα έχει δεχθεί εισβολή και κατέχεται το 
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μισό της έδαφος από ξένη χώρα, και με δική μας υπογραφή δεν πρέπει να βγάλουμε 

τα μάτια μας. 

 Πολιτισμός χιλιάδων χρόνων, θρησκευτικοί θησαυροί, η ίδια η θρησκευτική και 

εθνική μας ταυτότητα θα διαγραφούν με δική μας νομοθετική πράξη, εάν η σύμβαση 

επικυρωθεί.  Η τυχόν λύση του Κυπριακού δε θα επιφέρει οποιαδήποτε αλλαγή στο 

θέμα της διαγραφής.  Είναι αρκετή η κλοπή και η απόκρυψη ενός πολιτιστικού 

αγαθού για περίοδο τριών χρόνων ή, σε κάθε περίπτωση, σε πενήντα χρόνια, ούτως 

ώστε να περιέλθει στη νόμιμη ιδιοκτησία του κλέφτη, ο οποίος θα έχει πλέον το 

δικαίωμα της ελεύθερης διάθεσής του στο εμπόριο. 

 Η επικύρωση της σύμβασης κάτω από τις σημερινές περιστάσεις είναι 

ακατανόητη.  ∆ιαγράφει την πολιτιστική μας κληρονομιά στα κατεχόμενα και 

εξουσιοδοτεί τη μελλοντική εκποίησή της στα παζάρια της Ανατολής και της 

Ευρώπης. Κρίνω ότι η ∆ιεθνής Σύμβαση της ΟΥΝΕΣΚΟ του 1970 για την Προστασία 

της Πολιτιστικής Κληρονομιάς, η οποία ισχύει σε ειρηνικές περιόδους, καθώς και η 

Σύμβαση της Χάγης του 1954 για το ίδιο θέμα, αλλά με ισχύ σε εμπόλεμες 

καταστάσεις, προσφέρουν απόλυτο νομικό πλαίσιο, που μας επιτρέπει να 

διεκδικούμε τις αρχαιότητές μας σε κάθε περίπτωση.  Επιπλέον, η Σύσταση της 

Γενικής Συνδιάσκεψης της ΟΥΝΕΣΚΟ του 1964, η Ευρωπαϊκή Σύμβαση για την 

Προστασία της Αρχαιολογικής Κληρονομιάς του Λονδίνου του 1969, που υιοθετήθηκε 

από τις χώρες του Συμβουλίου της Ευρώπης, καθώς και η Σύμβαση του Παρισιού 

του 1972 αποτελούν επιπλέον όπλα για την κυπριακή πολιτεία.  Ενώ όλες αυτές οι 

συστάσεις και συμβάσεις ουδέποτε ουσιαστικά χρησιμοποιήθηκαν μέχρι σήμερα, 

εμείς ψάχνουμε να επικυρώσουμε τη σύμβαση της Ρώμης, η οποία είναι παγίδα για 

την Κύπρο.  Εδώ αξίζει να σημειώσω ότι σε ένα τόσο σοβαρό θέμα δεν έχει γίνει 

ακόμη από πλευράς μας οποιαδήποτε ατομική η συλλογική προσφυγή στα αρμόδια 
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ευρωπαϊκά και διεθνή σώματα, με μόνη εξαίρεση την προσφυγή της αυτοκέφαλης 

Εκκλησίας της Κύπρου εναντίον της Goldberg στα δικαστήρια της Ιντιανάπολης των 

Ηνωμένων Πολιτειών για τη διεκδίκηση των ψηφιδωτών της Κανακαριάς. 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο σε απόφασή του, ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 1999, 

αποφάσισε την ανάγκη σύστασης από το κράτος ενός μηχανισμού προστασίας και 

προβολής της πολιτιστικής μας κληρονομιάς, ο οποίος μηχανισμός θα λειτουργούσε 

ως πυρήνας δικτύου, με κύριο στόχο και αρμοδιότητα το συντονισμό των ενεργειών 

των αρμοδίων φορέων.  Η ίδια απόφαση πρότεινε όπως προς το σκοπό αυτό 

συσταθεί ομάδα εργασίας με αντιπροσώπους από διάφορα υπουργεία, τη Βουλή και 

το Γενικό Εισαγγελέα.  Φαίνεται ότι η απόφαση έμεινε απόφαση, παρ’ όλο που στο 

σκεπτικό της λήψης της σχετικής απόφασης εγίνετο καθολικά δεκτό ότι οι ενέργειες 

του κράτους στον τομέα αυτό χαρακτηρίζονται από έλλειψη συντονισμού, ενώ δε 

φαίνεται να κατευθύνονται από οποιοδήποτε όραμα ή πολιτική.  Ετονίζετο 

παράλληλα ότι το θέμα αποτελούσε θέμα υψηλής προτεραιότητας, αν ληφθεί υπόψη 

η προσπάθεια του Ντενκτάς για εξάλειψη κάθε ίχνους ελληνικότητας από τα 

κατεχόμενα. 

 Έστω και χωρίς τη βοήθεια του κράτους, ως Βουλή καταφέραμε να 

αναστείλουμε την εφαρμογή της σύμβασης της Ρώμης (UNIDROIT) με την άρνηση 

επικύρωσής της.   Ξαφνικά όμως μας προέκυψε άλλος κίνδυνος, που αυτή τη φορά 

στο όνομα της εναρμόνισης δεν μπορέσαμε να αποφύγουμε.  ∆υνάμει της 

ευρωπαϊκής οδηγίας, κατατέθηκε προς ψήφιση το νομοσχέδιο για την επιστροφή των 

παρανόμως εξαχθέντων πολιτιστικών αντικειμένων από και προς χώρες της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Σύμφωνα λοιπόν με τις πρόνοιες αυτής της οδηγίας, η οποία 

έχει ήδη υιοθετηθεί από όλα τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δικαιούμεθα να 

διεκδικήσουμε ως κράτος όποια πολιτιστικά αντικείμενα έχουν κλαπεί και εξαχθεί 
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παράνομα από την Κύπρο σε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης μετά το 1993 και 

εντός περιόδου τριάντα χρόνων από την εν λόγω ημερομηνία.  Ο καθένας από εμάς 

αντιλαμβάνεται ότι αδυνατούμε ως κράτος να ελέγξουμε και να γνωρίζουμε τις 

ημερομηνίες των παράνομων εξαγωγών των δικών μας αρχαιοτήτων προς το 

εξωτερικό.  Με μαθηματική ακρίβεια, λοιπόν, το έτος 2023, είτε λυθεί είτε όχι το 

Κυπριακό, οι αρχαιότητές μας θα πωλούνται ελεύθερα και νόμιμα στα ευρωπαϊκά 

παζάρια.  Τι κάναμε ως διαπραγματευτές και ως κράτος μπροστά σ’ αυτή την οδηγία, 

προτάσσοντας το απλό επιχείρημα ότι είμαστε η μόνη χώρα μέλος υπό ένταξη που 

είμαστε υπό κατοχή;  Η απάντηση είναι απλή:  ∆εν κάναμε τίποτε.  Στα πλαίσια έστω 

της αμοιβαιότητας με τα άλλα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα μπορούσαμε 

κάτι να πετύχουμε.  Το μόνο που έμεινε από τη μικρή συζήτηση στη δική μας Βουλή 

αυτού του νομοσχεδίου ήταν σύγχυση και απορίες. 

 Ένα άλλο γεγονός που πρέπει ιδιαιτέρως να μας προβληματίσει είναι η 

πρόσφατη απόφαση της Εκκλησίας της Κύπρου να προχωρήσει από μόνη της σε 

δικαστική διαδικασία ενώπιον των γερμανικών δικαστηρίων για τη διεκδίκηση των 

εκατοντάδων αρχαιοτήτων μας, παρακάμπτοντας κάθε διαδικασία η οποία 

καταβάλλεται από τη Γενική Εισαγγελία για τον επαναπατρισμό των αντικειμένων 

αυτών, τα οποία κατασχέθηκαν από τη γερμανική αστυνομία στη Βαυαρία, στη 

γνωστή υπόθεση αρχαιοκαπηλίας του Dickmen.  Από σχετική αλληλογραφία την 

οποία κατέχω φαίνεται η πλήρης έλλειψη εμπιστοσύνης της Εκκλησίας προς τις 

νόμιμες αρχές της ∆ημοκρατίας, οι οποίες είναι επιφορτισμένες με τη διαδικασία 

διεκδίκησης και επιστροφής αυτών των αντικειμένων στην Κύπρο και σε κάποιες 

περιπτώσεις, τολμώ να πω, διατυπώνονται βαρύτατοι χαρακτηρισμοί και εισάγονται 

όχι κολακευτικά υπονοούμενα.  Έχουμε προειδοποιήσει, ως επιτροπή Παιδείας της 

Βουλής, και τις εμπλεκόμενες πλευρές σε αυτή την υπόθεση, Εκκλησία και πολιτεία, 
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ότι η παρατηρούμενη ρήξη ζημιώνει το ίδιο το αντικείμενο το οποίο και οι δύο 

πλευρές προσπαθούν να διαφυλάξουν και που είναι η ίδια η πολιτιστική μας 

κληρονομιά.  Η αρμονική συνεργασία η οποία υπήρξε στην υπόθεση της διεκδίκησης 

από την Εκκλησία της Κύπρου των ψηφιδωτών της Κανακαριάς στο δικαστήριο της 

Ιντιανάπολης εναντίον της Goldberg αποδεικνύει ότι η σημερινή κατάσταση μόνο 

ζημιά θα μας προκαλέσει. Εισηγούμαι όπως αμέσως και οι δύο πλευρές 

επανεξετάσουν τις θέσεις τους, γιατί κινδυνεύουμε να εκτεθούμε διεθνώς, με κύριο 

θύμα τις ίδιες τις αρχαιότητες, οι οποίες ούτως ή άλλως είναι κτήμα ολόκληρου του 

κυπριακού λαού, ο οποίος είμαι βέβαιος ότι σε κάποια στιγμή θα απονείμει ευθύνες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κίκης Γιάγκου. 

Κ. ΓΙΑΓΚΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στην περίοδο της μακρόχρονης δουλείας του ο λαός μας έχει υποστεί πολλά 

δεινά.  Οι διάφοροι κατακτητές, κρατώντας τον δέσμιο για εκατοντάδες χρόνια, τον 

ανάγκασαν να ζήσει και σε πνευματικό μαρασμό, που τον συνόδευε μαζί με κάθε 

μορφή εθνικής και κοινωνικής καταπίεσης.  Παρ’ όλα αυτά, μπόρεσε, μέσα στα 

σπλάχνα της αιματοβαμμένης γης μας, να διαφυλάξει και να φέρει έως τις μέρες μας 

μεγάλο μέρος της ιερότερης πολιτιστικής κληρονομιάς των προγόνων μας.  Μιας 

κληρονομιάς που, στη γλώσσα της επιστήμης, ονομάζεται πολιτιστικός θησαυρός, 

ό,τι ωραίο, δηλαδή, και μεγαλόπρεπο έφτιαξαν η εργασία και το θαυμάσιο ταλέντο 

τους από τα πανάρχαια ακόμα χρόνια μέχρι τις ημέρες μας. 

∆εν πρόκειται απλώς για αντικείμενα μεγάλης χρηματικής αξίας, όπως χυδαία 

συνηθίζουν να τα θεωρούν όλοι εκείνοι που δεν έχουν την ικανότητα να αναζητήσουν 

σ’ αυτά τίποτε άλλο εκτός από την τεράστια “ανταλλακτική” τους αξία.  ∆εν 
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προσφέρουν μονάχα καλλιτεχνική συγκίνηση τα αριστουργήματα αυτά, καθώς τα 

ατενίζουμε με έκθαμβα μάτια στις βιτρίνες των μουσείων.  Προσφέρουν εκατοντάδες 

πληροφορίες και πολύτιμες γνώσεις, αποκαλύπτουν τη σοφία του παρελθόντος ως 

μέρους του ποικιλόμορφου βάθρου των υλικών και πνευματικών αξιών, πάνω στο 

οποίο οικοδομήθηκε και ορθώνεται και ο σημερινός μας πολιτισμός.   Να γιατί όλοι οι 

καλλιεργημένοι λαοί με περηφάνια αναζητούν και διαφυλάττουν τους θησαυρούς της 

πολιτιστικής τους κληρονομιάς, να γιατί και εμείς, ως κυπριακός λαός, θα πρέπει να 

υπερασπιζόμαστε την πολιτιστική μας κληρονομιά. 

 Η τουρκική εισβολή και η παράνομη για είκοσι οκτώ χρόνια κατοχή ενός 

μεγάλου τμήματος της πατρίδας μας, εκτός από τη συμφορά που έχει φέρει στον 

κοινωνικό, οικονομικό τομέα, έχει δημιουργήσει τεράστια καταστροφή στην 

πολιτιστική μας κληρονομιά, που αποτελεί τμήμα της παγκόσμιας πολιτιστικής 

κληρονομιάς.  Η λεηλάτηση εκκλησιών και μουσείων, η καταστροφή μνημείων, η 

αρχαιοκαπηλία, η παράνομη διοχέτευση  αρχαιολογικών και άλλων ευρημάτων στο 

εξωτερικό και η πώλησή τους, όλα αυτά έχουν πλήξει βαριά το κορμί της πατρίδας 

μας.  ∆υστυχώς, η κυβέρνηση, αντί να ενεργοποιηθεί έντονα σε όλα τα διεθνή 

βήματα και να καταγγείλει αυτή την απαράδεκτη κατάσταση, στέκει αμήχανη 

μπροστά σε εγκλήματα που διαπράττει η Τουρκία σε βάρος του πολιτισμού μας.  

Αλλά και όσες φορές έκανε κάποιες παραστάσεις αυτές ήταν σπασμωδικές, σχεδόν, 

τυπικές.  Αντίθετα, με τη στάση της, η κυβέρνηση δίνει άλλοθι στην παρανομία.  

Αλήθεια, ποιος θα ξεχάσει την παρουσία και το χαιρετισμό του Προέδρου της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας στα εγκαίνια των νέων αιθουσών με κλοπιμαία κυπριακά 

αρχαιολογικά ευρήματα στο Μητροπολιτικό Μουσείο της Νέας Υόρκης; 

 Αυτό που πρέπει να γίνει είναι η συντονισμένη καταγγελία σε όλα τα διεθνή 

βήματα της Τουρκίας για λεηλάτηση και καταστροφή τμήματος της παγκόσμιας 
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πολιτιστικής κληρονομιάς, η δημιουργία αρχείου πολιτιστικής κληρονομιάς, όπως το 

έχει προτείνει το ΑΚΕΛ-Αριστερά Νέες ∆υνάμεις, η ευαισθητοποίηση της κοινής 

γνώμης και ιδιαίτερα του μέσου Ευρωπαίου πολίτη, ενημερώνοντάς τον με εκθέσεις, 

επιστημονικές διαλέξεις, διαφημιστικό και κινηματογραφικό υλικό, με ειδική 

ιστοσελίδα, όπου θα καταγράφεται και, παράλληλα, θα καταγγέλλεται η Τουρκία για 

την καταστροφή της πολιτιστικής μας κληρονομιάς.  Παράλληλα, θα πρέπει να 

επιδιώξουμε την ενεργό συμμετοχή των ανθρώπων των γραμμάτων, των τεχνών και 

της επιστήμης αλλά και των οργανώσεών τους που έχουν διασυνδέσεις με 

αντίστοιχες του εξωτερικού.  Νομίζουμε πως μόνο μια καλά οργανωμένη και 

συντονισμένη προσπάθεια θα δημιουργήσει τις προϋποθέσεις, για να σταματήσει 

αυτή η καταστροφή. 

 Και, ενώ το Μητροπολιτικό Μουσείο της Νέας Υόρκης, όπως επίσης και 

μουσεία σε άλλες ευρωπαϊκές μεγαλουπόλεις, όπως στη Γενεύη και στις Βρυξέλλες, 

εκτιμούν και εκθέτουν αυτούς τους αρχαιολογικούς θησαυρούς, εμείς όχι μόνο δεν 

τους ζητούμε πίσω, αλλά επικροτούμε κιόλας τους ξένους, γιατί τους 

εκμεταλλεύονται. 

 Είναι να διερωτάται κανείς πόση ανευθυνότητα διακατέχει το κυπριακό κράτος 

και ιδιαίτερα αυτούς που δηλώνουν, και δεν χάνουν ευκαιρία να το υπερτονίζουν, ότι 

αποτελούν τους φύλακες αγγέλους της ιστορίας και των παραδόσεών μας.  Μόνο 

που ξεχνούν ότι τα λόγια είναι απλώς λόγια και ότι είναι οι πράξεις που μιλούν.  Και οι 

πράξεις αποδεικνύουν περίτρανα ότι εδώ και χρόνια συντελείται ένα πραγματικό 

ξεπούλημα των τεκμηρίων, ανεκτίμητης αξίας, του πλούσιου και ιδιότυπου κυπριακού 

πολιτισμού, χωρίς οποιοσδήποτε να λαμβάνει μέτρα.  Επομένως, το μέγεθος της 

ευθύνης γι’ αυτό το ξεπούλημα είναι τεράστιο.  Και δε μιλώ μόνο για τις παράνομες 
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εξαγωγές αρχαιοτήτων, αλλά και για τα όσα συντελούνται εντός Κύπρου με άδεια των 

αρμόδιων αρχών σε βάρος των αρχαιοτήτων. 

 Με βάση αρμόδιες πηγές, την περίοδο πριν από το 1974 εξήχθησαν από την 

Κύπρο με παράνομο ή νόμιμο τρόπο, δηλαδή με άδεια, γύρω στις είκοσι επτά 

χιλιάδες αρχαιολογικά αντικείμενα.  Ο αριθμός αυτός είναι τεράστιος, αν αναλογιστεί 

κάποιος ότι στο αρχαιολογικό μουσείο εδώ στον τόπο μας εκτίθενται μόνο τρεις 

χιλιάδες τέτοια αντικείμενα.  Με λίγα λόγια, θα μπορούσαμε να ανοίξουμε ακόμα δέκα 

μουσεία στην Κύπρο, αν αυτά τα αντικείμενα παρέμεναν στο νησί. 

 Κατά την άποψή μου, δύο τινά μπορεί να συμβαίνουν, για να υπάρχει τέτοια 

ροή αρχαιολογικών θησαυρών προς το εξωτερικό.  Είτε κάποιοι είναι αρκετά 

αετονύχηδες και βρήκαν εύφορο έδαφος, ευρισκόμενοι σε αρμόδιες θέσεις, να 

λειτουργούν σαν κοινοί αρχαιοκάπηλοι, όπως ο διαβόητος Τουρκοκύπριος Αϊτίν 

Ντικμάν, είτε αυτοί οι αρχαιολογικοί θησαυροί αποδεικνύουν ορισμένες ιστορικές 

πραγματικότητες που δε διαβάζουμε στην επίσημη εκδοχή της ιστορίας της Κύπρου 

και κάποιοι εγκέφαλοι θέλουν να τις εξοβελίσουν στο πυρ το εξώτερον.  Και στις δύο 

περιπτώσεις δεν υπάρχει δικαιολογία, αλλά υπάρχει συντέλεση εγκλήματος και 

βιασμού της ιστορίας μας.  Οι ένοχοι πρέπει να βρεθούν και να τιμωρηθούν 

παραδειγματικά. 

 Θα ήθελα από αυτό το βήμα να ρωτήσω πόσοι Κύπριοι αρχαιολόγοι 

παρακολουθούν τις εκσκαφές που γίνονται από ξένες αρχαιολογικές αποστολές,  

πόσος έλεγχος ασκείται και τι αναφορές δίδονται.  Θα ήθελα επίσης να μάθω πόσες 

χιλιάδες απ’ αυτά τα ανεκτίμητης αξίας αρχαιολογικά κομμάτια έχουν γνωστή ή 

καθορισμένη προέλευση.  Η απάντηση θα είναι άκρως απογοητευτική, αφού ο 

έλεγχος που ασκείται είναι ο ελάχιστος και το γεγονός παραμένει ότι χιλιάδες 
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κομμάτια γίνονται εμπορία στην παγκόσμια αγορά αρχαιοτήτων, η οποία είναι μια 

από τις επικερδέστερες. 

 Είναι κοινό μυστικό ότι αρκετοί ξένοι διπλωμάτες έφευγαν από το νησί μας με 

εκατοντάδες αρχαιότητες, ξεπερνώντας σε θράσος και τον κλέφτη λόρδο Έλγιν, που 

μετέφερε τα γλυπτά του Παρθενώνα στη Βρετανία.  Ο πρώην πρέσβης των ΗΠΑ 

William Craw Ford δώρισε πολύτιμη συλλογή κυπριακών αρχαιοτήτων στο 

πανεπιστήμιο της Βιργινίας με αντάλλαγμα φοροαπαλλαγή 200.000 δολαρίων. 

 Εντός της δεκαετίας του 1990 και κατά την παρούσα περίοδο το εμπόριο, 

λαθρεμπόριο αρχαιοτήτων έχει ξεπεράσει κάθε προηγούμενο.  Τα λιμάνια, μαρίνες 

και αεροδρόμιά μας είναι ξέφραγα αμπέλια.  Και όσες φορές ρωτήσαμε για τη 

φρούρηση αυτών των νευραλγικών χώρων οι κυβερνώντες απάντησαν με ειρωνεία.  

Μόνο που, όταν οι κυβερνώντες ειρωνεύονται, ο κάθε λογής κλέφτης ή 

αρχαιοκάπηλος και λωποδύτης επιχαίρει.  Και επιχαίρει, γιατί βλέπει ότι μπορεί να 

μπαίνει και να βγαίνει ανενόχλητος στο νησί. 

 ∆ε μας φτάνει, δηλαδή, το όργιο λεηλασίας που διαπράττεται καθημερινά από 

τους Τούρκους, αφήνουμε και τις ελεγχόμενες από τη ∆ημοκρατία περιοχές να 

γίνονται βορά στα δόντια των αρχαιοκάπηλων.  Στηλιτεύουν μόνο τις λεηλασίες των 

Τούρκων στα κατεχόμενα κι αυτή είναι η μισή αλήθεια και μισή αλήθεια σημαίνει 

υποκρισία. 

 Το κυπριακό κράτος είχε και έχει τις ευθύνες του για το καθημερινό ξεπούλημα 

των αρχαιοτήτων.  Και δε μιλώ μόνο για την αδυναμία του να διαφυλάξει από την 

παράνομη εξαγωγή τις αρχαιότητες, αλλά και για τα δύο μέτρα και δύο σταθμά που 

ακολουθεί σε ό,τι αφορά την προστασία αρχαιολογικών χώρων. 

 Εκεί που τα οικονομικά συμφέροντα είναι μεγάλα και οι ιδιοκτήτες γης με 

τεράστια οικονομική επιφάνεια ολόκληροι θησαυροί θάβονται κάτω από τουριστικά 
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συγκροτήματα! Εκεί που η γη είναι μισή σκάλα οι ιδιοκτήτες διώκονται, γιατί 

παραβαίνουν τον περί Αρχαιοτήτων Νόμο!  Επομένως, το πρόβλημα έχει και άλλες 

διαστάσεις. 

 Οι αρχαιότητές μας δεν έχουν τιμή εξαγοράς. αποτελούν αναπόσπαστο κομμάτι 

αυτής της όμορφης, ιδιότυπης κυπριακής παράδοσης και ιστορίας.  Είναι τεκμήρια 

ενός πλούσιου πολιτισμού με ρίζες που απλώνονται σε όλο τον κόσμο.  Είναι 

δημιουργήματα εξαίρετης αισθητικής αξίας και αστείρευτες πηγές ιστορικής 

αναζήτησης.  Οι αρχαιότητές μας αποτελούν το είναι και τη συνείδησή μας και πρέπει 

να διαφυλάττονται ως κόρη οφθαλμού.  Η προσπάθεια για διαφύλαξή τους πρέπει να 

είναι πολυεπίπεδη, μεθοδική και προσεγμένη, γιατί μπορεί η γη μας να είναι πλούσια 

σε αρχαιολογικούς θησαυρούς, αλλά, με την πάροδο του χρόνου, αυτοί λιγοστεύουν. 

 Ξεκινώντας από το σπίτι μας, πρέπει να εφαρμόζουμε τους σχετικούς νόμους 

με αυστηρότητα.  Οι καταγγελίες των λεηλασιών από τους Τούρκους είναι η μια όψη 

της πραγματικότητας.  Και πολύ σωστά κάνει ο κ. Βάσος Καραγιώργης να τις 

καταγγέλλει στο Τορόντο του Καναδά, όπου ευρίσκεται, αλλά, από την άλλη, οφείλει 

να συμβάλει, ώστε να δοθούν απαντήσεις για το πώς βρέθηκαν στα χέρια των 

Καναδών κυπριακές αρχαιότητες που εκτίθενται στο Μουσείο Οντάριουμ. 

 Η κυβέρνηση οφείλει να δώσει λόγο και εξηγήσεις για την απώλεια μεγάλων 

ποσοτήτων αρχαιολογικών θησαυρών, όπως επίσης και για την έκδοση αδειών, εκ 

των οποίων μόνο μια επέτρεπε εξαγωγή 1 659 αντικειμένων από μια και μόνο 

συλλογή. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Από όλους τους συναδέλφους όλων των πλευρών έχει καταγραφεί αυτή η 

μαύρη σελίδα της ιστορίας του τόπου μας μετά τη βάρβαρη τουρκική εισβολή του 

1974.  Είναι γεγονός αναντίλεκτο ότι ο Τούρκος κατακτητής εκείνο που κατά 

κυριολεξία αμαύρωσε ήταν την πολιτιστική μας κληρονομιά, τη θρησκευτική μας 

κληρονομιά:  υφάρπασε, λεηλάτησε, κατάκλεψε τα τέμπλα των εκκλησιών και τις 

εικόνες, αφαίρεσε τους σταυρούς από τις εκκλησίες, κατέστρεψε τα κοιμητήρια, 

κατέστρεψε οτιδήποτε ήταν ελληνικό και άλλαξε τα τοπωνύμια.  Εμπορεύθηκε όλα τα 

αντικείμενα αξίας είτε αρχαιολογικής σημασίας είτε θρησκευτικής σημασίας είτε 

οποιαδήποτε άλλα εργαλεία ή εξαρτήματα εχρησιμοποιήθησαν κατά καιρούς είτε από 

την Εκκλησία είτε για την πολιτιστική μας παράδοση.  Οι διεθνείς συμβάσεις οι οποίες 

υπήρχαν και είχαν υπογραφεί και από αυτή τούτη την Τουρκία ουδέποτε έγιναν 

σεβαστές και το μέγα ερώτημα που τίθεται είναι αν αυτή η πολιτεία έπραξε αυτό που 

έπρεπε να πράξει με τις δυνατότητες που είχε, για να παρεμποδίσει ή να μειώσει όλο 

αυτό το κακό.   

 Η ιστορία των είκοσι οκτώ χρόνων αποδεικνύει ότι δυστυχώς δεν έχουμε πράξει 

ως πολιτεία αυτό που έπρεπε να είχαμε πράξει.  ∆εχθήκαμε και αφήσαμε πολλές 

φορές ανενόχλητους τους αρχαιοκάπηλους των κατεχομένων να εμπορεύονται ιερά 

και όσια, αρχαιολογικούς θησαυρούς, χωρίς στην ουσία να αντιδρούμε με τον έντονο 

τρόπο που έπρεπε να αντιδρούμε ή να ζητούμε να επιβληθούν στην Τουρκία εκείνες 

οι απαραίτητες κυρώσεις που επιβαλλόταν από το διεθνή νόμο να της επιβληθούν.  

Και όταν αυτή ακόμα η ΟΥΝΕΣΚΟ ανέλαβε κάποια δράση μετά το 1974 με έναν 

Καναδό εκπρόσωπό της και κατέγραψε όλη αυτή τη θηριωδία του κατοχικού στρατού 

και των κατοχικών δυνάμεων, στο τέλος η έκθεσή της κηρύχθηκε ως απόρρητη και 

παρέμεινε κλειδωμένη σε κάποια συρτάρια.   
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 Μετά την παρέλευση τόσων χρόνων ένα άλλο θρησκευτικό σημείο αναφοράς, η 

Ιερά Μονή Αποστόλου Ανδρέα, η οποία στην ουσία έμεινε ασυντήρητη με κίνδυνο να 

καταρρεύσει, έφτασε κάποια στιγμή η ώρα να αναστηλωθεί κατόπιν πολλών 

ενεργειών και πολλών προσπαθειών και δεν παραγνωρίζεται και η προσπάθεια που 

γινόταν πολλές φορές εκ μέρους της επιτροπής Προσφύγων, προκαλώντας στην 

ουσία το ενδιαφέρον πολλών και διαφόρων να συνδράμουν προς αυτή την 

κατεύθυνση.  Όμως, όταν ήρθε η ώρα να γίνει η αναστήλωση της Ιεράς Μονής, το 

θέμα της αποκατάστασης της ιστορικής Μονής του Αποστόλου Ανδρέα, παρ’ ότι 

αφορά την Ιερά Αρχιεπισκοπή Κύπρου και κατά συνέπεια την Ιερά Σύνοδο της 

Εκκλησίας της Κύπρου, λόγω της περιπέτειας της υγείας του Μακαριοτάτου δεν 

έτυχε της δέουσας προσοχής παρά τις επανειλημμένες προσπάθειες και 

κινητοποιήσεις της διαχειριστικής επιτροπής της Ιεράς Μονής Αποστόλου Ανδρέα και 

των λοιπών εμπλεκομένων φορέων της Καρπασίας.  Το πρόγραμμα αποκατάστασης 

της Ιεράς Μονής του Αποστόλου Ανδρέα ανέλαβε η UNOPS διά της οποίας ανετέθη 

στον Ιταλό καθηγητή κ. Τζόρτζιο Κρότσι η κατάθεση εισηγήσεων για την 

αποκατάσταση του μνημείου.  Στην υπόθεση ενεπλάκη και το αρχιτεκτονικό γραφείο 

των αδελφών Φιλίππου, ενώ εκπρόσωπος της Ιεράς Αρχιεπισκοπής διορίστηκε ο 

τέως διευθυντής του Τμήματος Αρχαιοτήτων κ. Παπαγεωργίου.   

 Η υλοποίηση του εν λόγω προγράμματος περιλαμβάνει τρεις διαδοχικές φάσεις:  

την αποκατάσταση των δευτερευούσης σημασίας κτισμάτων, κελιών, βοηθητικών 

χώρων κ.λπ., δεύτερον, την τοπιοτέχνηση του περιβάλλοντος χώρου και, τρίτον, την 

αποκατάσταση του ιστορικού πυρήνα της μονής.  Οι δύο πρώτες φάσεις του 

προγράμματος έχουν υλοποιηθεί.  Η τρίτη φάση του σχεδίου, του οποίου επίκειται η 

εφαρμογή, περιλαμβάνει την κατεδάφιση -η αναφορά γίνεται με τον αγγλικό όρο 

“demolition”- όλων των κτισμάτων πέριξ του νεότερου ναού αλλά και μέρους των 
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προκτισμάτων του μεσαιωνικού παρεκκλησιού, της πηγής και του αγιάσματος.  Και 

πιο συγκεκριμένα:  Κατεδαφίζονται τα κελιά και οι εξώστες στο νότιο προστώο και το 

ανατολικό τμήμα του ναού, το προστατευτικό τείχος της μονής, κατά συνέπεια, και το 

προστατευτικό τείχος του μεσαιωνικού παρεκκλησιού και του αγιάσματος, οι καμάρες 

με τα σταυροθόλια στη νότια πλευρά του ναού και κατά συνέπεια οι κίονες με τα 

κιονόκρανά τους, ο μακρύς διάδρομος κατά μήκος των κελιών έως το ανατολικό 

μέρος, άρα και ο εξώστης του ιερού, τα ανατολικά παλαιά συγκροτήματα του 

Συνοδικού, τα οποία συνδέουν οργανικά το μεγάλο ναό με τα υπόλοιπα προκτίσματα 

συνεπεία τούτου.  Επίσης, κατεδαφίζεται ο νάρθηκας που, λόγω των πολλών 

βαπτίσεων, έχει διαμορφωθεί σε βαπτιστήριο.  Σε τελική ανάλυση, παραμένει γυμνός 

ο μεγάλος ναός, ο οποίος, σύμφωνα με τα σχέδια, θα ανακατασκευαστεί σε τέτοιο 

σημείο, που θα αδυνατεί να τον αναγνωρίσει και αυτός ο ίδιος ο ένοικός του, ο 

Απόστολος Αντρέας!  Αυτό επιχειρείται σήμερα, επί των ημερών μας, στην Ιερά 

Μονή Αποστόλου Ανδρέα.   

 Στο επιχείρημα που ετέθη, ότι τα νεότερα κελιά -αρχές του αιώνος, το 1920- τα 

οποία επιβαρύνουν το ναό στη νότια πλευρά θα πρέπει να κατεδαφιστούν για λόγους 

αισθητικούς και κυρίως θρησκευτικούς, η απάντηση είναι σαφής, σύμφωνα με το 

άρθρο 2 του περί Αρχαιοτήτων Νόμου, ως έχει κωδικοποιηθεί το 1996, το οποίο λέει:  

«Νοείται ότι για έργα εκκλησιαστικής ή λαϊκής τέχνης μεγάλης αρχαιολογικής ή 

καλλιτεχνικής αξίας ιστορικής σημασίας αντί του έτους 1850 μ.Χ. θα λογίζεται το έτος 

1940 ως χρονολογικό όριο κήρυξης, ανεξάρτητα από τον τρόπο κατασκευής ή 

προέλευσής τους».  Άρα, λοιπόν, αυτά που προσπαθούν σήμερα κάποιοι να 

κατεδαφίσουν δεν επιτρέπεται ούτε εκ του νόμου να το πράξουν.   

 Επίσης, στον Παγκόσμιο Χάρτη της Βενετίας του 1964, τον οποίο 

προσυπέγραψε και η Κύπρος, στο άρθρο 11, περιλαμβάνονται τα ακόλουθα:  Οι 
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αξιόλογες προσθήκες όλων των εποχών στη σημερινή υπόσταση του μνημείου 

πρέπει να γίνουν σεβαστές, γιατί σκοπός της αποκατάστασής τους δεν είναι η 

ενότητα του αρχικού του ρυθμού.  Όταν ένα κτίριο φέρει υπερκείμενες φάσεις 

διαφόρων εποχών, η επαναφορά στην αρχική του κατάσταση δε δικαιολογείται παρά 

μόνο κατ’ εξαίρεσιν, αν, δηλαδή, τα στοιχεία που θα αφαιρεθούν έχουν πολύ μικρή 

σημασία και η σύνθεση που θα αποκαλυφθεί είναι μεγάλης ιστορικής, αρχαιολογικής 

και αισθητικής αξίας και ακόμη αν η κατάσταση της διατήρησης του μνημείου κριθεί 

αρκετά ικανοποιητική.  Η κρίση σχετικά με την αξιολόγηση των μεταγενεστέρων 

στοιχείων και η απόφαση για την απάλειψή τους δε θα πρέπει να εξαρτώνται μόνο 

από το άτομο που ανέλαβε τη μελέτη του έργου αυτού.   

 Στην προκειμένη περίπτωση, ποιος έχει προαποφασίσει ή προσυπογράψει και 

εκ μέρους τίνος το σχέδιο κατεδάφισης και ανακατασκευής όχι μόνο των κελιών αλλά 

σχεδόν όλου του μνημείου;  Η νόμιμος αρχή και ιδιοκτήτης της μονής είναι και 

παραμένει η διαχειριστική επιτροπή της Ιεράς Μονής Αποστόλου Ανδρέα, η οποία 

διαθέτει τον πρώτο και τελευταίο λόγο (άρθρο 92 του Καταστατικού Χάρτη της 

Αγιοτάτης Εκκλησίας της Κύπρου και το καταστατικό και οι ειδικοί κανονισμοί του 

Αποστόλου Ανδρέου στην έκδοση του καταστατικού του του 1926).   

 Θα προβληθεί ίσως ως επιχείρημα η σύσκεψη της 21ης Μαρτίου του 2001 στην 

Ιερά Αρχιεπισκοπή υπό την προεδρία του Μακαριοτάτου Αρχιεπισκόπου Κύπρου κ. 

Χρυσοστόμου, παρουσία των εμπλεκομένων υπηρεσιών και επιτροπών της 

Καρπασίας.  Στα φερόμενα πρακτικά αποτυπώνεται ξεκάθαρα η θέση και του 

Μακαριοτάτου αλλά κατά κύριο λόγο του άμεσου ιδιοκτήτη, που ήταν η διαχειριστική 

επιτροπή της Ιεράς Μονής Αποστόλου Ανδρέου, που σε καμία περίπτωση δεν έδωσε 

τη συγκατάθεσή της για να γίνουν όλες αυτές οι αλλοιώσεις της μονής.  Εξαιτίας των 

εκ διαμέτρου αντιθέτων περί του ζητήματος απόψεων ακολούθησαν πολλαπλές 
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συσκέψεις είτε στο γραφείο του Μακαριοτάτου είτε στη μεγάλη αίθουσα της 

τραπεζαρίας της Ιεράς Αρχιεπισκοπής και στο γραφείο του Υπουργού Εξωτερικών.  

Το θέμα ενεγράφη στην επιτροπή Προσφύγων της Βουλής, όπου εξεφράσθη με τον 

πλέον σαφή και κατηγορηματικό τρόπο τόσο εκ μέρους της διαχειριστικής επιτροπής 

όσο και εκ μέρους απάντων των φορέων της Καρπασίας, άνευ ουδεμιάς εξαιρέσεως, 

η αντίθεση εις οιανδήποτε αλλοίωσιν της πρόσοψης και του ιστορικού πυρήνα της 

Ιεράς Μονής του Αποστόλου Ανδρέα.  Ενημερώθηκε και εξέφρασε την αντίθεσή του 

επί του θέματος και ο πρέσβης της Κύπρου στην ΟΥΝΕΣΚΟ, αείμνηστος 

Κωνσταντίνος Λεβέντης.   

 Ποιο σκοπό εξυπηρετεί η κατεδάφιση και η ανακατασκευή του μνημείου;  Η 

μέθοδος αυτή είναι πρωτοφανής στη δεοντολογία αποκατάστασης οιουδήποτε 

ιστορικού μνημείου.  Ποιος θα τολμούσε να ισχυριστεί ότι απαιτείται η κατεδάφιση του 

Καθεδρικού Ναού της Λευκωσίας ή του Παγκυπρίου Γυμνασίου ή της Παλαιάς 

Αρχιεπισκοπής ή αυτής ακόμη της πατρικής οικίας για λόγους καλύτερης 

ανακατασκευής και μάλιστα άνευ της αδείας των νομίμων ιδιοκτητών τους;   

 Κάθε αρμός και κάθε πέτρα έχει την ιστορία της, γι’ αυτό και θα έπρεπε στην 

περίπτωση του Αποστόλου Ανδρέα πρώτιστα να κληθούν συντηρητές, αρχιτέκτονες 

και αρχαιολόγοι, για να αποτυπώσουν το υφιστάμενο κτίριο μέσα στον περιβάλλοντα 

χώρο του και ακολούθως να προχωρήσουν στην αποκατάσταση του μνημείου ως 

έχει για τον απλούστατο πρώτιστο λόγο της ιστορικής μνήμης και ευαισθησίας του 

μνημείου και του χώρου.  Αυτό το κτίριο με τις αλλεπάλληλες φάσεις, με τη 

συγκεκριμένη πρόσοψη και όψη, το παρέδωσε ο κτήτοράς του, ο σεβάσμιος χατζη-

παπα-Ιωάννης και οι μετ’ αυτών οικονόμοι της μονής, προς τον κυπριακό λαό.  Ο 

λαός αγάπησε τον Απόστολο Ανδρέα όπως είναι σήμερα και συνέδεσε κάθε πέτρα 

και κάθε τοίχο και καμάρα και εξώστη με τη θαυματουργή χάρη του Αποστόλου 
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Ανδρέα, γι’ αυτό και δεν είναι λίγες οι φορές που οι προσκυνητές, αγωνιώντας να 

διαβούν το τρίτο και το δεύτερο και το πρώτο κάγκελο του Αποστόλου Ανδρέου, όταν 

έφταναν στο κατώφλι, ασπάζονταν και αυτή την πόρτα του ναού του.  Κάτω από τις 

αψίδες και τα σταυροθόλια των ιερών χώρων της μονής έζησαν και κινήθηκαν 

μεγάλες μορφές αρχιεπισκόπων, ηγουμένων, κληρικών και προσκυνητών.   

 Η αφαίρεση όλων αυτών διαγράφει προοδευτικά το ιστορικό παρελθόν και 

οδηγεί στη σταδιακή καταστροφή του μέλλοντος της μονής.  Η αφαίρεση του 

ιστορικού πυρήνα της μονής ισοδυναμεί με την πραγματική αφαίρεση ενός 

κεφαλαιώδους μέρους της ίδιας της μνήμης της ιστορίας της Εκκλησίας της Κύπρου 

με σταθερό στόχο το ξεθώριασμα της μνήμης ήδη από αυτά τα μικρά παιδάκια του 

δημοτικού σχολείου που αναγνωρίζουν χωρίς αναστολή σκέψης στα εξώφυλλα των 

τετραδίων τους την εικόνα της Μονής του Αποστόλου Ανδρέα με την υπόμνηση:  

“∆εν Ξεχνώ”.   

 Στο επιχείρημα ότι αυτό δεν είναι παρά συναισθηματισμός ή βάρος του 

μνημείου που καταρρέει, άρα επιβάλλεται η άμεση συντήρησή του, η απάντηση είναι 

απλή:  Να αποκατασταθεί ως έχει με τα κτίσματα και τα προκτίσματα όλων των 

ιστορικών φάσεων.  Η σύγχρονη τεχνολογία, που αποκατέστησε τις πυραμίδες της 

Αιγύπτου, που στήριξε και σχεδόν όρθωσε τον κεκλιμένο Πύργο της Πίζας, πώς θα 

μπορούσε να αδυνατούσε να στηρίξει μερικά κελιά στο προστώο της Μονής του 

Αποστόλου Ανδρέα, η υποδομή των οποίων κατά το μέγιστο μέρος είναι μια ξύλινη 

κατασκευή;   

 Επιθυμία όλων είναι να αποκατασταθεί το μοναστήρι του Αποστόλου Ανδρέα.  

Επιθυμία όλων είναι τα παιδιά μας, κατά την ημέρα της επιστροφής, να καταξιωθούν 

να δουν και να γνωρίσουν χωρίς αναστολή σκέψης το μοναστήρι του Αποστόλου 

Ανδρέα μέσα από τις ίδιες συνειρμικά παραστάσεις, σκέψεις και αισθήματα, με τα ίδια 
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τα μάτια των γονιών τους και των προγόνων τους, ειδάλλως καλύτερα ο Απόστολος 

Ανδρέας να μείνει ασυντήρητος και ας συντηρηθεί όταν έρθει εκείνη η ώρα.   

 Αυτά όλα, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, τα έχω αναφέρει, για να 

καταδείξω ότι κάποιοι σ’ αυτό τον τόπο, έστω και αν με την προσπάθεια πολλών 

ευρεθούν οι πόροι, ο τρόπος και η μεθοδολογία να γίνει η σωστή δουλειά, δυστυχώς 

παρεμβαίνουν και θέλουν να αλλοιώσουν μνημεία -και θρησκευτικό σημείο αναφοράς 

είναι ο Απόστολος Ανδρέας- κατά τρόπο που δε συνάδει με τη σύγχρονη τεχνολογία 

και με τις δυνατότητες που παρέχει η σημερινή τεχνολογία να γίνει η αποκατάσταση 

όπως πρέπει να γίνει.   

 Σας ευχαριστώ πολύ.       

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Παρακαλώ, από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε,... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα παραμείνει το θέμα... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θα παραμείνει ανοικτό. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Θα παραμείνει; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα παραμείνει ανοικτό, ναι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έσιει συνάδελφους που εζητήσαν... 
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Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Άρα, δε θα μιλήσω τώρα.  Θα μείνω μετά, τελευταίος ή προτελευταίος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει, κύριε Γεωργίου. 

 Στο σημείο αυτό έχουμε φθάσει στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.  Η επόμενη 

συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 21 Νοεμβρίου 2002, στις 4.00 το 

απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

1. Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.005.2002) 

2. Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.256.2002) 

3. Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 

Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.043.2002) 

4. Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού 

Καταλόγου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2)  Νόμος του 

2002.  (Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.061.2002) 

5. Ο περί της Σύμβασης κατά των Βασανιστηρίων και 

Άλλων Μορφών Σκληρής, Απάνθρωπης ή 

Εξευτελιστικής Μεταχείρισης ή Τιμωρίας 

(Κυρωτικός)  (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 



 112

(Αρ. Φακ. 23.01.275.2002) 

6. Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών 

Υποτροφιών Κύπρου του 2003 Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.292.2002) 

7. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου (Αρ. 1) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.299.2002) 

8. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 

Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.304.2002) 

9. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης 

Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου του 2003 Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.277.2002) 

10. Ο περί της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της 

Εταιρείας ΛΟΕΛ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.296.2002) 

11. O περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 11) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.302.2002) 

12. Ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών 

στην Απασχόληση και στην Επαγγελματική 

Εκπαίδευση Νόμος του 2002. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.218.2002) 

13. 

 

Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο 

Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.129.2002) 

14. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.278.2002) 

15. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Καθορισμός 

Αναγνωρισμένης Υπηρεσίας για Σκοπούς 

∆ιορισμού, Προαγωγής και Προσαυξήσεων) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.284.2002) 

16. Οι περί Σχεδίων Υπηρεσίας (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.285.2002) 

17. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 

(Παιδεία) - Θέση Εκπαιδευτικού Προγραμματιστή 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.159.2002) 

18. Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.110.2002) 

19. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Υπηρεσίες Εναέριας 

Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.115.2002) 

20. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Γενικοί) Κανονισμοί 
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του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.116.2002) 

21. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Αποδοχή 

Αλλοδαπών Αδειών Ιπτάμενου Τεχνικού 

Προσωπικού) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.117.2002) 

22. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Αρχή Αδειών για 

Αεροπορικές Μεταφορές) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.118.2002) 

23. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Μηχανήματα) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.274.2002) 

24. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ανελκυστήρες) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.275.2002) 

25. Oι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Νέοι Λέβητες 

Ζεστού Νερού Τροφοδοτούμενοι με Υγρά ή Αέρια 

Καύσιμα) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.292.2002) 

26. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Οικιακά 

Ηλεκτρικά Ψυγεία, Καταψύκτες και Συνδυασμοί 

τους) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.293.2002) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-

Παθόντων για τα θέματα που τιτλοφορούνται: 

 α. «Οι παράνομες ανασκαφές που διεξάγονται 

στην κατεχόμενη αρχαία Σαλαμίνα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Κώστα Παπακώστα).  

(28.11.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.348.2001)   

 β. «Η προσπάθεια αναστήλωσης της εκκλησίας 

της Ιεράς Μονής Αποστόλου Ανδρέα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Κώστα Παπακώστα).  

(28.11.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.349.2001) 

 γ. «Η πρόσφατη ανέγερση από το παράνομο 

καθεστώς Ντενκτάς δύο μιναρέδων μέσα 

στην κατεχόμενη πόλη της Αμμοχώστου». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

  του βουλευτή κ. Κώστα Παπακώστα).  

(28.11.2001).  

(Αρ. Φακ. 23.04.350.2001) 
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 δ. «Οι συνεχιζόμενες προκλητικές ενέργειες 

καταστροφής της θρησκευτικής και 

πολιτιστικής μας κληρονομιάς στα 

κατεχόμενα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Λευτέρη Χριστοφόρου).  

(24.10.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.267.2001) 

 ε. «Οι νομικές ενέργειες και οι δυνατότητες 

επαναπατρισμού των κλεμμένων 

θρησκευτικών και πολιτιστικών μας 

θησαυρών». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Λευτέρη Χριστοφόρου).  

(24.10.2001).   

(Αρ. Φακ. 23.04.274.2001)  

 (Συνέχιση της συζήτησης). 

2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Tα προβλήματα που προκύπτουν 

από τη μη ικανοποιητική εφαρμογή της νομοθεσίας 

 για την πρόληψη της βίας στην οικογένεια και την 

προστασία των θυμάτων και η ανάγκη δημιουργίας 

της αναγκαίας υποδομής για προστασία και στήριξη 
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 των θυμάτων βίας». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επιτροπής).  

(15.11.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.313.2001)   

3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας 

για το θέμα που τιτλοφορείται «Η διδασκαλία του 

μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική 

εκπαίδευση». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Πρόδρομου Προδρόμου).  (18.9.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.194.2001) 

4. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της Υποεπιτροπής για την 

Επικοινωνία της Βουλής των Αντιπροσώπων με τον 

Πολίτη για Θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται «Οι 

επιπτώσεις στο περιβάλλον και στους κατοίκους 

από τη συνέχιση της λειτουργίας του χυτηρίου 

“Νέμιτσας” στη Λεμεσό». 

 (Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επιτροπής).  

(21.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.202.2002)   
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6. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για το Μέλλον της 

Ευρώπης. 

7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 

Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Η σχεδιαζόμενη αναθεώρηση του 

τοπικού σχεδίου στο ∆ήμο Γεροσκήπου και τα εξ 

αυτής προκύπτοντα θέματα ευνοϊκής μεταχείρισης 

προς συγκεκριμένο επιχειρηματία». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη).  (22.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.181.2002) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίασης της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  6.20 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Ματσάκης Μάριος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Βασιλείου Ανδρούλα Μαύρου Ελένη 

Γεωργίου Αριστοφάνης Μιχαηλίδης Θάσος 

Γεωργίου Γεώργιος Μιχαηλίδης Ντίνος 

Γιάγκου Κίκης Νικολάου Ιωνάς 

∆ημητρίου Παναγιώτης Παπαδόπουλος Τάσσος 
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Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπακώστας Κώστας 

Ευαγόρου Σταύρος  Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Περδίκης Γιώργος 

Θεοδώρου ∆ώρος Πιττοκοπίτης Νίκος 

Θεοχάρους Ελένη Πουργουρίδης Χρήστος 

Θωμά Γιαννάκης Προδρόμου Πρόδρομος 

Καράς Αντώνης Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κατσουρίδης Νίκος Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κληρίδης Χρίστος Τυρίμος Κυριάκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Άντρος Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυπριανού Μάρκος Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Κυριακού Μαρία Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας Χριστοδουλίδης ∆ώρος 

Λαμάρης Γιάννος Χρίστου Ανδρέας 

Λιλλήκας Γιώργος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λυσσαρίδης Βάσος Χρυσοστόμου Άριστος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Καλαϊτζιάν Πετρός  

  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ομιλία του Προέδρου της Βουλής με αφορμή τις επετείους της παράνομης 

ανακήρυξης του ψευδοκράτους, της εξέγερσης των φοιτητών του Πολυτεχνείου 
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και της θυσίας του ήρωα Κυριάκου Μάτση και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη 

μνήμη του, καθώς και στη μνήμη των πεσόντων για την ελευθερία της πατρίδας 

και των ηρώων του Πολυτεχνείου. 

2. Αναβολή, έπειτα από εισήγηση του κ. ∆ημήτρη Συλλούρη, της συζήτησης του 

θέματος «Ο περί Αποδείξεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και  

παρατηρήσεις του κ. Τάσσου Παπαδόπουλου. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών Νόμος του 2002», συζήτηση (Α. 

Γεωργίου, Γ. Περδίκης, Γ. Βαρνάβα, Χρ. Ταραμουντάς, Σ. Φυττής, ∆. 

Θεοδώρου, Μ. Ματσάκης, Κ. Κωνσταντίνου) και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προλήψεως Πυρκαγιών στην Ύπαιθρο 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2000», αγορεύσεις (Γ. Περδίκης, Γ. Λιλλήκας, Α. 

Παπαπολυβίου, Ρ. Ερωτοκρίτου) και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αλλοδαπών 

και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002», συζήτηση  (Ν. 

Κατσουρίδης, ∆. Συλλούρης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Ν. Κλεάνθους, Ά. Αγαπίου, Ε. 

Μαύρου, Γ. Βαρνάβα, Τ. Παπαδόπουλος) και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 

Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή 

τους. 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αεροπλοΐας (Τέλη Αεροδρομίου) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή τους. 

8. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα 

(Οριακές Τιμές ∆ιοξιδίου του Θείου, ∆ιοξιδίου του Αζώτου και Οξιδίων του 
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Αζώτου, Σωματιδίων και Μολύβδου στον Ατμοσφαιρικό Αέρα) Κανονισμοί του 

2002», σύντομες παρατηρήσεις της κ. Ανδρούλας Βασιλείου και έγκρισή τους. 

9. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Φυλακών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002», παρατηρήσεις των κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου και 

Χριστόδουλου Ταραμουντά και έγκρισή τους. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών Νόμος (Αρ. 1) του 2002», 

αγορεύσεις και συζήτηση (Α. Γεωργίου, Γ. Βαρνάβα, Χρ. Ταραμουντάς, Σ. 

Φυττής, Λ. Χριστοφόρου) και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

12. Ερωτήσεις βουλευτών:  Θέμα λειτουργίας χοιροστασίου στη Χούλου - 

Καθυστέρηση στη βελτίωση του παραλιακού δρόμου Πιαλέ Πασά στη Λάρνακα 

- ∆ιαδικασία σύλληψης και κράτησης ανήλικων παραβατών - Επιπτώσεις 

λατομείου στο περιβάλλον και την υγεία των κατοίκων Φοινικαριών - ∆ημιουργία 

εκκολαπτηρίων υψηλής τεχνολογίας στην Κύπρο - Χρηματοδοτικά 

προγράμματα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τοπικές αυτοδιοικήσεις - ∆ημόσια 

υπηρεσία και Ευρωπαϊκή Ένωση. 

13. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  Περιστατικά 

παράδοσης από τα νεκροτομεία νεκρών σε κατάσταση σήψης - Τουρκική 

προπαγάνδα για προβολή του ψευδοκράτους - ∆ημοσιεύματα για εμπλοκή της 

Βρετανίας σε ανεπιθύμητη λύση του Κυπριακού - Συμψηφισμός της 

επαγγελματικής και αναλογικής σύνταξης των δημόσιων υπαλλήλων - 

Επικινδυνότητα του δρόμου Μεσόγης-Τσάδας - Αίτημα ερασιτεχνών ψαράδων 

για επιστροφή τελών - Προβλήματα από το πεδίο βολής στο Καλό Χωριό 

Λάρνακας - Κακή κατάσταση των δημόσιων μέσων συγκοινωνίας - Κατάργηση 
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της επιχορήγησης των κυπριακών ομογενειακών τηλεοπτικών προγραμμάτων 

στις ΗΠΑ. 

14. Συνέχιση της συζήτησης (Α. Γεωργίου, Χρ. Ταραμουντάς, Κ. Γιάγκου, Ζ. 

Κουλίας) για τα θέματα: 

 α.  «Οι παράνομες ανασκαφές που διεξάγονται στην κατεχόμενη αρχαία     

Σαλαμίνα», 

 β. «Η προσπάθεια αναστήλωσης της εκκλησίας της Ιεράς Μονής Αποστόλου 

Ανδρέα», 

 γ. «Η πρόσφατη ανέγερση από το παράνομο καθεστώς Ντενκτάς δύο 

μιναρέδων μέσα στην κατεχόμενη πόλη της Αμμοχώστου», 

 δ. «Οι συνεχιζόμενες προκλητικές ενέργειες καταστροφής της θρησκευτικής 

και πολιτιστικής μας κληρονομιάς στα κατεχόμενα», 

 ε. «Οι νομικές ενέργειες και οι δυνατότητες επαναπατρισμού των κλεμμένων 

θρησκευτικών και πολιτιστικών μας θησαυρών». 

 



 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 21ης Νοεμβρίου 2002 

(Ώρα έναρξης: 4.35 μ.μ.)  

(Αρ.  9)  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.    

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων.    Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.  Επαναλαμβάνω το χιλιοειπωμένο, οι 

ομόφωνες εκθέσεις να θεωρούνται αναγνωσθείσες.   

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία.  Το μόνο 

σχόλιο που θέλω να κάνω είναι ότι δε χρειαζόταν να βασανιστεί η Βουλή των 

Αντιπροσώπων τόσο καιρό, εφόσον υπήρχαν προϋποθέσεις να αποσυρθεί από την 

εκτελεστική εξουσία.   

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα, που είναι εξ αναβολής, είναι «Ο περί ∆ικαστηρίων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2002».  Όπως δηλώθηκε στην προηγούμενη 

συνεδρία, η έκθεση εκ παραδρομής έλεγε ότι ήταν ομόφωνη η εισήγηση για ψήφιση, 
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και παρακαλώ να διορθωθεί.  Η κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

∆υνάμεις είχε επιφυλαχθεί να τοποθετηθεί.   

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 Παρακαλώ, κύριε Νικολάου, πρέπει να διαβαστεί η έκθεση. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

Έκθεση των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Νομικών και Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί ∆ικαστηρίων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2002»  

Παρόντες: 

        Κοινοβουλευτική Επιτροπή   Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

        Νομικών:                                           Οικονομικών και Προϋπολογισμού: 

        Παναγιώτης ∆ημητρίου, πρόεδρος  Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος 

        Ιωνάς Νικολάου                                 Σταύρος Ευαγόρου 

        Μαρία Κυριακού                                 Σωτηρούλα Χαραλάμπους 

        Χριστόδουλος Ταραμουντάς                      Πρόδρομος Προδρόμου 

        Αριστοφάνης Γεωργίου                      Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

        Άγις Αγαπίου                                           Μαρία Κυριακού 

        Ζαχαρίας Κουλίας                                ∆ώρος Θεοδώρου 

        Χρίστος Κληρίδης 

        Μη μέλη της επιτροπής: 

        Μάριος Ματσάκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 10 Οκτωβρίου 2002 και η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού σε συνεδρία της που 

πραγματοποιήθηκε στις 25 Οκτωβρίου 2002.  Στη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Νομικών κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι των Υπουργείων 
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∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και Οικονομικών, ο πρόεδρος του Ανωτάτου 

∆ικαστηρίου, η πρόεδρος της Ένωσης ∆ικαστών Κύπρου και ο αρχιπρωτοκολλητής 

του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου.  Στη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Οικονομικών και Προϋπολογισμού παρευρέθηκε ο πρόεδρος του Ανωτάτου 

∆ικαστηρίου. 

 Με το νόμο που προτείνεται τροποποιείται η νομοθεσία για τα δικαστήρια, ώστε 

να αυξηθούν κατά έξι οι δικαστικές θέσεις στα επαρχιακά δικαστήρια, οι οποίες έχουν 

ήδη εγκριθεί με την ψήφιση σχετικού συμπληρωματικού προϋπολογισμού, και να 

επεκταθεί το όριο αφυπηρέτησης των δικαστών των πρωτόδικων δικαστηρίων από 

το εξηκοστό στο εξηκοστό τρίτο έτος της ηλικίας τους.   

 Ο πρόεδρος του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου δήλωσε ενώπιον της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Νομικών ότι η επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης των επαρχιακών 

δικαστών υπαγορεύεται από τα ακόλουθα: 

1. Τη σημαντική αύξηση του μέσου όρου ζωής των Κυπρίων που σημειώθηκε από 

το 1960, που καθιερώθηκε το εξηκοστό έτος, μέχρι σήμερα. 

2. Το σημαντικά μικρό αριθμό δικαστών που θα έχουν πλήρη συνταξιοδοτικά 

ωφελήματα μετά τη συμπλήρωση είκοσι οκτώ ετών υπηρεσίας, αφού ο μέσος 

όρος εισδοχής τους σήμερα είναι το τριακοστό έβδομο έτος.  Το ποσοστό των 

υπηρετούντων δικαστών που θα έχει πλήρη συνταξιοδοτικά δικαιώματα 

ανέρχεται μόνο στο 22,81% των δικαστών που υπηρετούν σήμερα και 

αναμένεται να αυξηθεί σε ποσοστό 49,12%, αν επεκταθεί στο εξηκοστό τρίτο 

έτος το όριο αφυπηρέτησης. 

3. Την ανάγκη αξιοποίησης της κτηθείσας πείρας των υπηρετούντων δικαστών. 

4. Το μέσο όρο αφυπηρέτησης των δικαστών σε είκοσι επτά χώρες μέλη της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης ∆ικαστών, όπου επικρατέστερη ηλικία αφυπηρέτησης 

είναι το εξηκοστό πέμπτο έτος και άνω.  Σημειώνεται επίσης ότι ο μέσος όρος 
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ζωής των πολιτών των κρατών μελών του Συμβουλίου της Ευρώπης είναι 

παρόμοιος με αυτόν που ισχύει στην Κύπρο. 

 Ο πρόεδρος του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου διευκρίνισε ενώπιον της επιτροπής ότι 

η προτεινόμενη τροποποίηση θα ισχύει κατ’ αναλογία και για τους υπόλοιπους 

πρωτόδικους δικαστές του Οικογενειακού ∆ικαστηρίου, του ∆ικαστηρίου Εργατικών 

∆ιαφορών, του ∆ικαστηρίου Ελέγχου Ενοικιάσεων και του Στρατιωτικού ∆ικαστηρίου. 

 Με τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου συμφώνησαν όλοι οι 

παρευρισκόμενοι.  Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι η 

επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης αποτελεί πάγια κυβερνητική πολιτική και ότι 

παρόμοια ρύθμιση έγινε το 2001 στην περίπτωση των γιατρών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 

τους, υιοθετούν τους σκοπούς του νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγούνται στη Βουλή 

την ψήφισή του σε νόμο.   

 Αναφέρεται, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι ομόφωνη η εισήγηση στη Βουλή για 

ψήφιση του νομοσχεδίου, αλλά αντιλαμβάνομαι ότι είναι εκ παραδρομής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, ευχαριστώ. 

 Η κ. Σωτηρούλα Χαραλάμπους. 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως είχε δηλωθεί και την προηγούμενη φορά, η δική μας 

κοινοβουλευτική ομάδα ζήτησε αναβολή, γιατί ήθελε να ξανασυζητήσει αυτό το θέμα.  

Η τοποθέτησή μας είναι ότι δε θα δεχθούμε να συναινέσουμε εις την ψήφιση αυτού 

του νομοσχεδίου.  Θα ήθελα να πω ότι αυτή μας η τοποθέτηση δεν έχει σχέση με την 

εκτίμηση για το ρόλο και τα καθήκοντα που οι δικαστές έχουν και δεν έχει να κάνει 

ουδόλως με την πάγια θέλησή μας σίγουρα η δικαστική εξουσία να στηριχτεί, για να 
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μπορεί να αντιμετωπίζει πιο αποτελεσματικά το έργο της, εξ ου και είχαμε 

συμφωνήσει με την αύξηση των θέσεων των δικαστών.  Τοποθετούμαστε στο θέμα 

που αφορά την αύξηση του ορίου συνταξιοδότησης των δικαστών και εδώ είναι που 

δε θα τοποθετηθούμε υπέρ, διότι θεωρούμε ότι αυτό το θέμα της επέκτασης του 

ορίου συνταξιοδότησης στο δημόσιο και ημιδημόσιο τομέα και σε όλους τους άλλους 

τομείς που επηρεάζονται μέσα από τέτοιες ρυθμίσεις είναι ένα θέμα για το οποίο 

πρέπει να συζητηθούν όλες οι συνιστώσες.  Είναι ένα θέμα που επηρεάζει ευρύτερα 

την κοινωνία και δεν μπορεί με αυτό τον αποσπασματικό, τμηματικό τρόπο κάθε 

φορά να έρχονται μπροστά στο κοινοβούλιο ζητήματα τα οποία να δημιουργούν και 

προηγούμενα, να δημιουργούν και κάποια τετελεσμένα, αν θέλετε, και να μη μας 

επιτρέπουν μια πιο συνολική, σφαιρική αντιμετώπιση του θέματος και να 

δημιουργούν και κάποια προδιάθεση γύρω από ένα θέμα το οποίο, επαναλαμβάνω, 

δεν έχει συζητηθεί εξαντλητικά και για το οποίο δεν έχουν καταλήξει όλοι οι 

εμπλεκόμενοι φορείς.  Αυτός είναι και ο λόγος που δε θα τοποθετηθούμε υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Υπάρχουν τοποθετήσεις;   

 Ορίστε. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆εν πιστεύω ότι το θέμα το οποίο έχουμε ενώπιόν μας είναι απλώς θέμα  

αποσπασματικού τρόπου.  Το αντιμετωπίζουμε ακριβώς με τα ίδια κριτήρια, με τα 

ίδια στοιχεία τα οποία λήφθηκαν υπόψη και με βάση τα οποία το 2001 ομόφωνα 

είχαμε εγκρίνει την αύξηση του ορίου αφυπηρέτησης στην περίπτωση των δικαστών, 

συγνώμη στην περίπτωση των γιατρών.   
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 Στην περίπτωση των γιατρών είχαμε λάβει υπόψη ότι δε συμπλήρωναν το 

εικοστό όγδοο έτος υπηρεσίας, είκοσι οκτώ χρόνια δηλαδή υπηρεσίας, και επίσης το 

όριο εισδοχής τους στη δημόσια υπηρεσία... Και θεωρήθηκε ότι, με βάση το όριο 

εισδοχής, δεν μπορούσαν να συμπληρώσουν είκοσι οκτώ χρόνια.  Είναι γι’ αυτούς 

τους ίδιους λόγους που ζητείται με τον προτεινόμενο νόμο η αύξηση του ορίου 

αφυπηρέτησης των δικαστών.  Όπως φαίνεται και στην ίδια την έκθεση, και με 

στοιχεία τα οποία έχουν κατατεθεί ενώπιόν μας, στην επιτροπή, ο μέσος όρος ηλικίας 

εισδοχής των δικαστών είναι το τριακοστό έβδομο έτος και με αυτό τον τρόπο δεν 

μπορούν να συμπληρώσουν είκοσι οκτώ χρόνια υπηρεσίας.  Με την αύξηση όμως 

στο εξηκοστό πέμπτο έτος θα μπορέσουν περισσότεροι να εξασφαλίσουν τα πλήρη 

συνταξιοδοτικά τους δικαιώματα, χωρίς με τούτο μάλιστα να μπορέσουμε να πούμε 

ότι όλοι οι δικαστές θα εξασφαλίσουν αυτά τα δικαιώματα.  Επιπρόσθετα όμως 

σημειώνεται ακόμα ένας λόγος, πέραν αυτών των οποίων έχω αναφέρει, η 

αξιοποίηση της κτηθείσας πείρας των υπηρετούντων δικαστών.  Και μάλιστα θα 

μπορούσα να σημειώσω ότι, αν και η δικαιοσύνη συμβολίζει τη δημοκρατία και είναι ο 

προστάτης των δικαιωμάτων του πολίτη, η λειτουργία του δικαστή στηρίζεται 

ουσιαστικά στην εμπιστοσύνη την οποία η κοινωνία επιδεικνύει στον ίδιο το δικαστή.  

  Και αυτή η εμπιστοσύνη γεννιέται, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

από την αντίληψη την οποία έχουν οι απλοί πολίτες έναντι των δικαστών.  Και η 

αντίληψη αυτή σχηματίζεται από τις γνωστικές, ηθικές και αξιολογικές, θα έλεγα, 

προϋποθέσεις που ένας δικαστής έχει, για να μπορέσει να εφαρμόσει και τη σχετική 

νομοθεσία, να αξιολογήσει δηλαδή την εφαρμογή που έγινε της νομοθεσίας και να 

απονέμει το δίκαιο, χωρίς μάλιστα να παρασύρεται από το ποια πρόσωπα δικάζονται 

ενώπιόν του.  Συνεπώς, το καθημερινό βίωμα, θα έλεγα, των δικαστών είναι η 

εξασφάλιση αυτών όλων τα οποία έχω αναφέρει προηγουμένως.  Και μάλιστα 
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καλούμαστε με αυτό τον προτεινόμενο νόμο να αξιοποιήσουμε όλα αυτά τα στοιχεία 

προς όφελος της καλύτερης απονομής της δικαιοσύνης.   

 Θέλω επίσης να σημειώσω ότι από τα στοιχεία που είχαμε ενώπιόν μας η 

αύξηση του μέσου όρου ζωής το 1999 για τους άντρες ήταν περίπου 75%, ενώ για τις 

γυναίκες ήταν 80%.  Ενώ το 1950 -κατά το 1960 είχε αποφασιστεί ότι οι δικαστές θα 

αφυπηρετούν στα εξήντα- η αύξηση του μέσου όρου ζωής για τους άντρες ήταν 63%, 

ενώ για τις γυναίκες ήταν 68%.  Συνεπώς, έχοντας υπόψη όλα αυτά τα στοιχεία, 

πιστεύω ότι είναι μια ξεχωριστή περίπτωση, την οποία δεν μπορούμε να 

συγκρίνουμε με όλες τις άλλες περιπτώσεις οι οποίες μπορεί να έρθουν ενώπιόν μας,  

παρά το γεγονός ότι υπάρχει και προειλημμένη ή, θα έλεγα ακόμα, και δηλωμένη 

θέληση πολιτικής από πλευράς της κυβέρνησης το θέμα αυτό να εξεταστεί και στις 

άλλες περιπτώσεις.  Συνεπώς, καταλήγω ότι αυτή η περίπτωση δεν μπορεί να 

θεωρείται μια αποσπασματική περίπτωση ή ένας αποσπασματικός τρόπος για 

εφαρμογή της πολιτικής για αύξηση του ορίου ηλικίας αφυπηρέτησης. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με την άδειά σας, κύριε συνάδελφε, για να διορθωθούν τα πρακτικά.  

Μιλούσατε για 68% και 65%.  Μιλάτε για χρόνο, χρόνια.  για την ηλικία μιλάτε.   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ναι, ναι, για χρόνια, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Κύριε Κυπριανού. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μπορεί να είναι γνώστης κάποιων δημοσκοπήσεων. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Ναι, κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου. θα είμαι σύντομος.  

 Επίσης θα κάνω άλλη μια διόρθωση.  Συζητούμε για αφυπηρέτηση στα εξήντα 

τρία και όχι στα εξήντα πέντε, όπως εκ παραδρομής είπε ο συνάδελφος.   

 Κύριε Πρόεδρε, αυτό το θέμα πιστεύω ότι είναι εξειδικευμένο.  Και με τον ίδιο 

τρόπο που εξετάστηκε εξειδικευμένα στην περίπτωση των γιατρών, όπου 

συμφωνήσαμε όλα τα κόμματα ότι, επειδή -και αυτή ήταν η αιτιολογία που έγινε 

αποδεκτή απ’ όλη τη Βουλή- αργούνε να μπούνε στην υπηρεσία και να αρχίσει η 

καριέρα τους, δεν προλαβαίνουν να πάρουν πλήρη συνταξιοδοτικά ωφελήματα, γι’ 

αυτό και εγκρίναμε όλοι ομόφωνα την αφυπηρέτηση εδώ και ένα χρόνο στα εξήντα 

τρία.  Εδώ, όχι μόνο ισχύει το ίδιο πράγμα, διότι όλοι ξέρουμε ότι ένας που διορίζεται 

δικαστής συνήθως είναι σε παρόμοια ηλικία, κατά μέσο όρο, με την ηλικία των 

γιατρών, αλλά υπάρχει επιπρόσθετη επιχειρηματολογία για το γεγονός ότι δε 

βρίσκονται πλέον αρκετοί δικαστές, εξ ου και σε ένα μεγάλο βαθμό αυτή η Βουλή έχει 

χαλαρώσει τα κριτήρια διορισμού δικαστών και αυξήσει τις μισθοδοσίες, από τη μια 

ακριβώς για να γίνει πιο ελκυστικό το επάγγελμα και από την άλλη να είναι πιο 

εύκολος ο διορισμός.  Με το να παραταθεί για τρία χρόνια το όριο αφυπηρέτησης, θα 

ευκολυνθεί και ο συνολικός αριθμός των δικαστών, χωρίς να σημαίνει ότι θα αποτελεί 

προηγούμενο για να ισχύσει και σε άλλους τομείς.  Επίσης να τονίσω ότι το 

επιχείρημα που χρησιμοποιήθηκε τότε για τους γιατρούς είναι το ότι η επέκταση 

αποτελούσε αποτέλεσμα συμφωνίας, συλλογικής σύμβασης μεταξύ της συντεχνίας 

των γιατρών και της κυβέρνησης.  Πόσο μάλλον εδώ που πρόκειται για συμφωνία 

μεταξύ μιας ανεξάρτητης εξουσίας, όπως είναι η δικαστική εξουσία, και της 

κυβέρνησης. 

 Επομένως, πιστεύω ότι θα πρέπει να εξεταστεί ειδικά και εξειδικευμένα αυτή η 

υπόθεση -η ομάδα μας έτσι το έχει αντιμετωπίσει το θέμα- βλέποντας ότι πρόκειται 

για την ανεξάρτητη εξουσία, τη δικαστική εξουσία, ότι έχει επέλθει συμφωνία με την 
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κυβέρνηση και ότι η επιχειρηματολογία που έχει ακουστεί έχει υιοθετηθεί απ’ όλα τα 

κόμματα ομόφωνα στην περίπτωση των γιατρών και υπάρχουν και επιπρόσθετα 

επιχειρήματα, όπως διατυπώνονται μέσα στην έκθεση.  Γι’ αυτό και εμείς έχουμε 

ταχθεί θετικά υπέρ της επέκτασης του ορίου αφυπηρέτησης. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο  κ. Χριστοδουλίδης. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Απλώς να διορθώσω κάποια πράγματα, διότι η 

ταύτιση του θέματος των γιατρών με το θέμα των δικαστών πιστεύω ότι είναι άδικο 

να γίνεται.  Υπενθυμίζω ότι σήμερα, για να μπορέσει γιατρός εις την Κύπρο να 

ασκήσει το επάγγελμα, οφείλει να συμπληρώσει σπουδή, εξάσκηση ή απόκτηση 

ειδικότητας, απαραίτητη για να μπορέσει να ασκεί το επάγγελμά του, που διαρκεί το 

ελάχιστο δέκα χρόνια.  Ειδικά για τους άρρενες που έχουν υπηρετήσει και στην 

Εθνική Φρουρά η ηλικία στην οποία θα μπορέσουν να ασκήσουν το επάγγελμα και 

να ενταχθούν στη δημόσια υπηρεσία είναι τα τριάντα και χρόνια.   

 Το αίτημα -και εδώ επιβάλλεται μια διόρθωση- το αίτημα της ΠΑΣΥΚΙ, κύριε 

Πρόεδρε, το αίτημα της ΠΑΣΥ∆Υ, όπως και των γιατρών, δεν ήτο να αυξηθεί το όριο 

συνταξιοδοτήσεως.  Το αίτημά τους ήταν να μειωθούν τα απαραίτητα χρόνια, τα 

τριάντα τρία, για πλήρη σύνταξη, για να φτάσουν το όριο των δικαστών, που ήταν και 

παραμένει είκοσι οκτώ χρόνια.  Αίτημα λογικότατο το οποίο δεν έγινε αποδεκτό από 

την κυβέρνηση, διότι πιστεύουμε εστόχευε και στοχεύει η κυβέρνηση στο να μας 

παρατείνει το αγαθό της εργασίας για συνταξιοδότηση ακόμα τρία ή πέντε χρόνια.  

Επομένως, η τάξη των γιατρών δεν απολαμβάνει, δεν απολάμβανε η 

δημοσιοϋπαλληλική τάξη, κατά τα δέκα χρόνια, κανένα ωφέλημα μελλοντικής 
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συνταξιοδοτήσεως, διότι οι σπουδές και η άσκηση δεν έχουν συμβολή στο ταμείο 

συντάξεως.  Ενώ, με όλο το σέβας για τους δικαστικούς, το μίνιμουμ που απαιτείται 

είναι έξι χρόνια υπηρεσίας στη δικηγορία, δηλαδή έξι χρόνια πρέπει να ασκούν 

δικηγορία, για να απολαμβάνουν εκείνα τα ωφελήματα που μπορεί να 

απολαμβάνουν, και ταυτόχρονα έχουν τη συμβολή τους στη μελλοντική τους 

σύνταξη.  Επομένως... 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ∆εν είναι έτσι. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Με συγχωρείτε! 

 Επομένως, πιστεύω, λανθασμένα η έκπτωση που έγινε από την κυπριακή 

Βουλή προς όφελος, για αποκατάσταση της αδικίας αναφορικά με τους γιατρούς του 

δημοσίου δεν μπορεί να συνεχίζεται, διότι και μετά τους δικαστές θα έρθουν από 

δεκαπέντε ακόμα δημοσιοϋπαλληλικά επαγγέλματα, που δικαιολογημένα πλέον θα 

απαιτήσουν αύξηση του ορίου αφυπηρέτησης. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα και εγώ προσωπικά έχουμε 

αποφασίσει να το ψηφίσουμε.  Όμως ακούω κάποια επιχειρήματα για το γιατί πρέπει 

να το ψηφίσουμε, που κάπου με προβληματίζουν και σκέφτομαι κατά πόσο πρέπει 

να το ψηφίσω.  Όλη αυτή η ιστορία, ότι δε βρίσκουμε δικαστές, από συμπαθέστατους 

και αγαπητούς, κατά τα άλλα, συναδέλφους με προβληματίζει τόσο πολύ, που 

νομίζω, ναι, είναι ανεξάρτητη εξουσία η δικαστική, αλλά καθόλου ανεξάρτητη δεν 

είναι όσον αφορά όλα αυτά τα πράγματα που συζητούμε εδώ.  ∆εν έχουμε παρέμβει 
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στον τρόπο που αποδίδεται η δικαιοσύνη και δεν μπορεί να εξαιρείται η δικαστική 

εξουσία από οτιδήποτε αφορά τα θέματα πρόσληψης κ.λπ.  Και μάλιστα νομίζω ότι 

θα πρέπει να σεβαστούμε τη δική μας ανεξαρτησία, της Βουλής, όταν εξετάζουμε 

αυτά τα θέματα, και να μπούμε, ναι, στα θέματα της δικαστικής υπηρεσίας για πολλά 

άλλα θέματα που βασανίζουν το λαό, όπως ο τρόπος απόδοσης της δικαιοσύνης και 

όλα αυτά.   ∆εν είναι του παρόντος μεν, αλλά νομίζω ότι όλα αυτά τα επιχειρήματα, 

ότι δε βρίσκουμε δικαστές να προσλάβουμε, ότι πρέπει να αλλάξουμε τα κριτήρια 

πρόσληψης και ούτω καθεξής -ενώ τα γνώριζαν, όταν έμπαιναν- νομίζω, είναι λίγο 

υπερβολικά και κάπου άρχισαν να προκαλούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Γεωργίου, με τη σειρά.  Ζήτησε το λόγο ο κ. Περδίκης, ο κ. Ματσάκης και 

μετά είναι η δική σας η σειρά. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, αν επιτρέπεται, να πω δυο λόγια για τη θέση 

των Οικολόγων.  Εμείς ως Οικολόγοι, μεταφέροντας τη βασική πολιτική μας θέση 

που υπάρχει σε όλο τον κόσμο, είμαστε γενικά υπέρ της μείωσης του ορίου 

συνταξιοδότησης.  Πιστεύουμε ότι ο άνθρωπος δε γεννιέται για να εργάζεται, η 

εργασία είναι δουλεία και ο μόνος λόγος για τον οποίο ομάδες επαγγελματιών 

επιδιώκουν αύξηση του ορίου της εργασίας τους είναι το κέρδος.  Σε μια χώρα όμως 

όπου επιδιώκουμε την εμπλοκή νέων ανθρώπων και σε μια χώρα στην οποία ήδη 

συζητιέται η μείωση των κλιμάκων εισδοχής στην κυβερνητική υπηρεσία για τις νέες 

προσλήψεις, νομίζω ότι το να επεκτείνουμε τη διάρκεια εργασίας και εργοδότησης 

υψηλόβαθμων και υψηλόμισθων αξιωματούχων της κυβέρνησης ή της δημόσιας 

ζωής είναι κάτι το οποίο αποτελεί και μία πρόκληση. 

 Εν κατακλείδι θα έλεγα ότι οι αξιότιμοι δικαστές μας θα μπορούν με το 

υφιστάμενο σχέδιο υπηρεσίας τους να συνταξιοδοτούνται το συντομότερο δυνατό.  
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Υπάρχουν πολύ ωραία πράγματα να κάνει κανείς μετά τα εξήντα.  Να ασχοληθεί με 

τα εγγονάκια του, με τη φύση!  Μπορεί να διεκδικήσει ακόμα και θέση στη Γερουσία 

που δημιουργείται με το νέο σχέδιο για τη λύση του Κυπριακού... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Και στη συμπροεδρία. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Και τη συμπροεδρία και πολλές άλλες ωραίες θέσεις καινούριες.  Άρα, νομίζω 

ότι δεν υπάρχει κανένας λόγος να αυξήσουμε το όριο συνταξιοδότησης. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ματσάκη. 

Μ. ΜΑΤΣΑΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  από τη θέση μου, παρακαλώ. 

 Εγώ πιστεύω ότι, εκτός από το θέμα της σύνταξης, υπάρχουν και άλλα 

πράγματα που πρέπει να δούμε και νομίζω ότι το θέμα της σύνταξης είναι μια μικρή 

πτυχή, για να κρίνουμε πώς θα τοποθετηθούμε σε αυτό το νομοσχέδιο.  Το πιο 

βασικό, κατά την άποψή μου, είναι το θέμα της προσφοράς.  Κατά πόσο δηλαδή ένας 

άνθρωπος κάποιας ηλικίας μπορεί ακόμη να προσφέρει.  Είναι η θέση μου ότι με την 

εμπειρία και τη γνώση που αποκτούν κάποιοι άνθρωποι σε μια τέτοια ηλικία μπορούν 

να προσφέρουν περισσότερο από νεαρότερους συναδέλφους.  Και αυτό ισχύει 

ιδιαίτερα στην περίπτωση των νομικών και των δικαστικών παρά στην περίπτωση 

των ιατρών.  Υπάρχει και μια γνωστή παροιμία, αλλά δε θα την πω.  Οπόταν... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ πολύ! 

Μ. ΜΑΤΣΑΚΗΣ: 
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 Ένα δεύτερο κριτήριο είναι ο προσδόκιμος χρόνος ζωής.  Την εποχή που 

έκριναν οι συνάδελφοί μας ότι έπρεπε να γίνεται αφυπηρέτηση των δικαστών στη 

νεαρή ηλικία των εξήντα χρόνων, όπως αναφέρθηκε, ο προσδόκιμος χρόνος ζωής 

ήταν μόνον εξήντα πέντε, εξήντα με εξήντα πέντε χρόνια.  Σήμερα είναι εβδομήντα 

πέντε και αυξάνεται και πάει προς τα ογδόντα.  Και πρέπει να έχουμε υπόψη μας, 

κύριε Πρόεδρε, ότι στις πλείστες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης το όριο 

αφυπηρέτησης των δικαστών και των γιατρών είναι εξήντα πέντε και άνω.  Σε μερικές 

χώρες είναι εβδομήντα έτη. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μου προκαλείτε έναν πειρασμό, αλλά δε θα πω τίποτε. 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής;  Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ό,τι αφορά τη συνταξιοδότηση, 

η πρόταση η οποία έρχεται, αν γίνει αποδεκτή, από τα εξήντα στα εξήντα τρία, λέει τη 

μισή αλήθεια, όταν λέει ότι θα καλύψει τη συνταξιοδότηση όσων δε συμπληρώνουν 

τα είκοσι οκτώ χρόνια, για να παίρνουν πλήρη σύνταξη.  Αν γίνει αποδεκτή, τότε, με 

βάση τους σημερινούς υφιστάμενους δικαστές, εκείνοι που θα πάρουν πλήρη 

σύνταξη είναι το σαράντα τοις εκατόν των δικαστών.  Συνεπώς, το εξήντα τοις εκατόν 

των δικαστών δε θα πάρει πλήρη σύνταξη, διότι δε θα καλύπτεται ακόμα και με αυτή 

την αύξηση του ορίου της συνταξιοδότησης.  Συνεπώς, το πρόβλημα της 

συνταξιοδότησης δεν πρέπει να είναι το πρώτο για το οποίο είχαν έρθει εδώ.  Άρα, 

εκείνο το οποίο μπήκε ως προμετωπίδα, μόνο να λάβουμε υπόψη τους αριθμούς, 

φεύγει. 

 Γι’ αυτό, εμείς λέγουμε ότι η ουσία της θέσης που πρέπει να αναπτυχθεί είναι 

αυτή που ανέπτυξε η συνάδελφος κ. Χαραλάμπους και αυτό το θέμα δεν μπορούμε 
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να το βλέπουμε ξεκομμένα.  Γιατί, ναι μεν ρυθμίστηκε έτσι σε μια περίπτωση με τους 

γιατρούς, όμως, αν γίνει σήμερα το ίδιο με τους δικαστές, αύριο θα ακολουθήσουν οι 

καθηγητές, μεθαύριο θα ακολουθήσουν κάποιοι άλλοι επιστήμονες οι οποίοι μπορεί 

να κάνουν το δοκτοράτο τους και να αργήσουν να μπουν στο δημόσιο τομέα και ένα 

σωρό άλλοι κλάδοι.  Γι’ αυτό, το θέμα της συνταξιοδότησης θα πρέπει να αποτελέσει 

αντικείμενο ευρύτερης μελέτης και από την εκτελεστική εξουσία και από την 

Υπηρεσία ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, αλλά και από το κοινοβούλιο, μετά 

που θα ολοκληρωθούν οι απόψεις και οι σκέψεις οι οποίες θα υπάρχουν εκεί.  Και να 

προβληματιστούμε, για να δούμε πώς το ευρύτερο μέγα θέμα επιλύεται. 

 Σε ό,τι αφορά τώρα το θέμα της ανεύρεσης δικαστών, δεν είναι γιατί δεν 

υπάρχει ενδιαφέρον.  πρέπει να γίνουν δομικές αλλαγές.  Εμείς έχουμε προτείνει από 

χρόνια και αναμένουμε να συζητηθεί η πρόταση να γίνει σχολή δικαστών, στην οποία 

ο καθένας που θέλει να ακολουθήσει το δικαστικό επάγγελμα να μπορεί να 

δοκιμαστεί και να εκπαιδευτεί, για να είναι κατάλληλος, όταν βρεθεί στην έδρα και να 

έχουμε και αυτή τη δυνατότητα.  Συνεπώς, αυτά πρέπει να γίνουν, αν θέλουμε σωστά 

να συμβάλουμε όλοι μας στην καλύτερη και συντομότερη απονομή της δικαιοσύνης. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μετά τη σχολή δικαστών, εννά θέλουν στα ενενήντα να συνταξιοδοτηθούν! 

 Ναι, κύριε Καρά. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι... Τουλάχιστον στο κόμμα μου αυτό γίνεται, 

φαντάζομαι ότι κάτι ανάλογο γίνεται και στα άλλα κόμματα, όταν θα συστήσουμε τις 

κοινοβουλευτικές επιτροπές, στην επιτροπή Νομικών λένε οι νομικοί «εγώ πρέπει να 

είμαι μέλος, διότι είμαι δικηγόρος».   Βεβαίως, παρότι είμαι δικηγόρος, εγώ δεν το 

έκανα.  Νομίζω ότι εκ των πραγμάτων όμως υπάρχει μια στενή σχέση μεταξύ των 
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δικηγόρων και των δικαστών, διότι είμαστε δικηγόροι εν ενεργεία, ιδιαίτερα όταν 

έρχεται ο Πρόεδρος του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου ενώπιον των δικηγόρων και εκθέτει 

το ζήτημα.  Όσο και να θέλουμε να πούμε ότι είμαστε ανεξάρτητοι, όσο και να 

θέλουμε να πούμε «δε μας επηρέασε», όσο και να θέλουμε να πούμε «δεν 

αισθανθήκαμε καμιά επίδραση», πλανάται μέσα στα μυαλά μας ότι κάπου αυτό το 

σύνδρομο λειτουργεί, διότι είναι συνάδελφοι των δικηγόρων οι δικαστές, ήταν 

δικηγόροι και έγιναν δικαστές, αφού υπηρέτησαν κάποια χρόνια στα θρανία.  Νομίζω 

ότι, αν προχωρήσουμε με βάση την έκθεση της επιτροπής των Νομικών, που είναι 

συνάδελφοί μου και δεν έχω τίποτε με κανέναν -απεναντίας, έχω τα καλύτερα 

αισθήματα- θα αφήσουμε σκιά να πλανάται και εις βάρος των δικαστών τους οποίους 

οφείλουμε να προστατεύσουμε. 

 Εισηγούμαι, επομένως -χωρίς να κακοφανίσω κανένα από τους αγαπητούς 

συναδέλφους της επιτροπής Νομικών- το θέμα να εξεταστεί από την επιτροπή 

Θεσμών και Αξιών.  Εδώ η δικαστική εξουσία είναι θεσμός.  Να πάει στην επιτροπή 

Θεσμών και Αξιών, ώστε να φύγει και η τελευταία σκιά ότι δικηγόροι ψήφισαν για 

τους συναδέλφους τους. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ πολύ!  ∆ώστε μου τη δυνατότητα να πω 

μισή κουβέντα.  νομίζω έχω το δικαίωμα. 

 Έχω την άποψη ότι έχει προχωρήσει τόσο πολύ η συζήτηση, που δεν τίθεται 

θέμα αναβολής ή μεταφοράς αυτή τη στιγμή σε άλλη επιτροπή.  Πρέπει να 

ολοκληρωθεί η συζήτηση και να τοποθετηθεί η Βουλή.  Ας το απορρίψει και ας πάει 

αλλού.  Ας το εγκρίνει και να μείνει έτσι.  Νομίζω ότι η διαδικασία δε μας επιτρέπει 

τώρα να στραφούμε πίσω. 

 Ναι, κύριε Λυσσαρίδη. 
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Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Καταρχάς συμφωνώ μαζί σας, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι αδιανόητο, όταν η Βουλή 

βρίσκεται στο τελικό στάδιο για ψηφοφορία να ζητείται παραπομπή του θέματος σε 

άλλη επιτροπή.  Αν όμως επρόκειτο να δεχθώ αυτό το επιχείρημα, τότε η Βουλή δε 

θα έπρεπε πουθενά να ψηφίζει!  Αν είμαι γιατρός και, επειδή είμαι γιατρός, δεν 

μπορώ να ψηφίζω για ιατρικά θέματα, αν είσαι νομικός και δε θα ψηφίζεις για νομικά 

θέματα, στη Βουλή ελάχιστοι θα παίρνουν μέρος σε ψηφοφορίες! Μόνο αν έχεις 

προσωπικό ενδιαφέρον, υπό την έννοια ότι είσαι δικαστής, δεν πρέπει να μετέχεις 

στην ψηφοφορία. δε θα ήσουν εδώ ούτως ή άλλως, αν ήσουν δικαστής.  Αλλά νομίζω 

ότι είναι πολύ παρατραβηγμένο να θέσουμε εν αμφιβόλω το δικαίωμα των νομικών 

να ασχολούνται με θέματα τα οποία αφορούν μάλιστα το επάγγελμά τους.  Είναι 

πολύ πολύ εξεζητημένη η εικασία ότι κάποτε μπορεί να γίνει κάποιος δικαστής από 

τους βουλευτές.  Άσε που, άμα γίνει κάποιος από τους βουλευτές, με την ηλικία που 

έχουν δε θα τους καλύπτει αυτό το νομοσχέδιο. 

 Γι’ αυτό, νομίζω, να προχωρήσουμε στην ψηφοφορία.  Πιστεύω, αφού δοθεί ο 

λόγος και στον τελευταίο ομιλητή, να προχωρήσουμε στην ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Αποποιούμαι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Προδρόμου, εσείς δεν αποποιείστε, αντιλαμβάνομαι. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα, σε συνέχεια κάποιων παρατηρήσεων που έκανε ο 

συνάδελφος κ. Περδίκης, να πω ότι, αν τυχόν εγκριθεί αυτή η νομοθετική πρόταση, 

θα πρέπει οπωσδήποτε να υπάρξει ρητή διαβεβαίωση ότι δε θεωρούμε ότι είναι μια 
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πιλοτική πρόταση από την πλευρά της εκτελεστικής εξουσίας, για να μεγαλώσει το 

όριο αφυπηρέτησης, διότι αυτή η συζήτηση γίνεται εδώ και χρόνια.  Σε άλλα βήματα, 

με άλλες ευκαιρίες είχαν εκφραστεί πολύ σοβαρές επιφυλάξεις.  Είναι αλήθεια ότι τα 

δημογραφικά στοιχεία αλλάζουν, όπως τα τόνισε εκ μέρους της προεδρίας της 

επιτροπής Νομικών ο συνάδελφος κ. Νικολάου, αλλά αυτό ισχύει για όλους.  

Ταυτόχρονα είναι πολύ ισχυρό και το επιχείρημα που είπε ο συνάδελφος κ. 

Περδίκης, ότι θέλουμε να δώσουμε ευκαιρίες σε νεότερους, αφού ειδικά στην Κύπρο 

ξέρουμε ότι μπορεί η ανεργία να μην είναι μεγάλη, αλλά υπάρχει ετεροαπασχόληση 

και υπάρχουν νέοι πτυχιούχοι οι οποίοι δεν μπορούν εύκολα να βρουν ευκαιρίες. 

 Προσωπικά θα πω ότι δε δέχομαι ποτέ το επιχείρημα ότι πρέπει να αυξηθεί το 

όριο αφυπηρέτησης, για να καλύψουν κάποιοι τα συνταξιοδοτικά τους δικαιώματα, 

διότι εδώ δεν πρέπει να συγχύζουμε τα πράγματα.  Η θέση στη δημόσια υπηρεσία ή 

στη δικαστική υπηρεσία ή στην εκπαιδευτική υπηρεσία είναι εκεί.  ∆εν πιάνουμε 

κανέναν να τον βάλουμε με το ζόρι!  Όποιος θέλει να πάει ξέρει και την ηλικία του, 

ξέρει και τις πιθανότητες να πάρει ή να μην πάρει σύνταξη. 

 Άρα, λοιπόν, αυτή η μεθύστερη λογική, ότι πρώτα μπαίνουμε μέσα, αλλά μετά 

θα καλυφθούμε με νομοθετικές ρυθμίσεις, δεν πρέπει να πλανάται ως σκιά σε αυτό 

το σώμα.  Κλείνω, λέγοντας ότι για μας τουλάχιστον δεν αποτελεί προηγούμενο.  

Έγινε ήδη στην Κεντρική Τράπεζα αυτό το πράγμα, η αύξηση του ορίου 

αφυπηρέτησης, που είναι μεμονωμένος, ανεξάρτητος οργανισμός.  Γίνεται τώρα στη 

δικαστική υπηρεσία.  Να μη θεωρηθεί ότι θα προχωρήσουμε, όπως ανέφερε 

προηγουμένως και ο συνάδελφος κ. Γεωργίου, με μέθοδο σαλαμοποίησης, αλλά ότι, 

αν τυχόν υπάρξει πρόταση, θα πρέπει να συζητηθεί σοβαρά -σε αυτή την περίπτωση 

και στην επιτροπή Εργασίας ίσως, εκτός από την επιτροπή Θεσμών και Αξιών, και να 

ληφθεί μια πολιτική απόφαση. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ελπίζω να έχει εξαντληθεί η συζήτηση. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του άρθρου 3;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον του άρθρου 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το άρθρο 3 εγκρίνεται με είκοσι μία ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον και 

καμιά αποχή. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός)     

(Αρ. 4) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο, με είκοσι μία ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις 

εναντίον και καμιά αποχή. 

 Τα επόμενα θέματα είναι τα υπ’ αριθμόν 3 και 4 και είναι «Ο περί Εκλογής 

Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και «Ο 

περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού Καταλόγου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2002» αντίστοιχα.  Κατόπιν συνεννόησης αναβάλλονται για δεκαπέντε μέρες. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα, που είναι «Ο περί της Σύμβασης κατά των 

Βασανιστηρίων και Άλλων Μορφών Σκληρής, Απάνθρωπης ή Εξευτελιστικής 

Μεταχείρισης ή Τιμωρίας (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002», 
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αναβάλλεται για μία βδομάδα, για να συζητηθούν οι τροποποιήσεις οι οποίες 

προτείνονται.  

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών 

Υποτροφιών Κύπρου του 2003 Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος 

Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου του 2003 Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος  Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Άριστος Χρυσοστόμου           Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου                      ∆ώρος Θεοδώρου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τον 

προϋπολογισμό του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου για το 2003 σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Νοεμβρίου 2002.  Στη συνεδρίαση 

αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών και ο 

πρόεδρος του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου. 

 Ο προϋπολογισμός του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου για το 2003 

προβλέπει δαπάνες ύψους £3.390.000 και έσοδα του ίδιου ύψους, που προέρχονται 

αποκλειστικά από κρατική χορηγία, η οποία για το έτος 2003 προϋπολογίζεται σε 

£3.389.980.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής για τον υπό 

συζήτηση προϋπολογισμό, ο οποίος σημειώνεται ότι έχει κατατεθεί έγκαιρα στη 

Βουλή, οι δαπάνες για υποτροφίες ανέρχονται στα £3.208.000 και αφορούν: 

                    £ 

1. τεταρτοετείς υποτρόφους του ακαδημαϊκού έτους 2000-2001  757.000 
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2. τριτοετείς υποτρόφους του ακαδημαϊκού έτους 2001-2002  757.000  

3. πρωτοετείς υποτρόφους του ακαδημαϊκού έτους 2002-2003     

 που δεν έχουν προπληρωθεί το προηγούμενο έτος   822.000  

4. δευτεροετείς υποτρόφους του ακαδημαϊκού έτους 2002-2003   822.000  

5. κατά χάριν υποτροφίες που εγκρίνει ο Υπουργός Οικονομικών    50.000

 £3.208.000. 

 Η επιτροπή ενημερώθηκε επίσης από τον πρόεδρο του ιδρύματος για τα 

διάφορα προσφερόμενα σχέδια υποτροφιών τα οποία καλύπτουν υποτροφίες χωρίς 

οικονομικά κριτήρια, με οικονομικά κριτήρια, ειδικές υποτροφίες και υποτροφίες για 

μεταπτυχιακές σπουδές στο εξωτερικό και στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και σε 

δικαιούχους παθόντες. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 

όλων των στοιχείων που κατατέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην 

ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου για την κατά 

νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου 

για το 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Προδρόμου. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Συνάδελφοι, σας παρακαλώ!  Ο Ανάν, νομίζω, έχει δημιουργήσει κάμποση 

ανακατωσούρα!   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ο Ανάν φταίει; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έτσι νομίζω. 
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ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν ζήτησα το λόγο και έχω ανέβει στο βήμα, είναι διότι το 

Ίδρυμα Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου (ΙΚΥΚ) είναι ένας νέος οργανισμός σχετικά· 

λειτουργεί εδώ και μερικά χρόνια.  Σε αυτή την αίθουσα, από αυτό το βήμα, είχε γίνει 

μεγάλη προσπάθεια από συναδέλφους για την ύπαρξή του, την ίδρυσή του, 

ειδικότερα ίσως από έναν πρώην συνάδελφο, τον κ. Φιλίππου.  Επειδή πρόσφατα 

ήταν και στην επικαιρότητα η συζήτηση για τις δαπάνες για την εκπαίδευση, νομίζω 

ότι θα ήταν σκόπιμο να τονίσουμε ότι ο φετινός προϋπολογισμός έχει φθάσει τα £3,4 

εκατομ. από £2 εκατομ. περίπου που ήταν πέρσι και μόλις £700.000 που ήταν την 

πρώτη χρονιά που λειτούργησε, το 2001.  Να επισημανθεί ότι επίσης είναι 

κατατεθειμένος και ένας συμπληρωματικός προϋπολογισμός για άλλο περίπου μισό 

εκατομμύριο, που θα φέρει τα κονδύλια που θα διαχειριστεί το ΙΚΥΚ για υποτροφίες 

και δάνεια σε ύψος σχεδόν £4 εκατομ.   

 Στο ίδρυμα, όπως έχει παρουσιαστεί το έργο του στην επιτροπή, υπάρχουν έξι 

κατηγορίες υποτρόφων και συνολικά έντεκα προγράμματα.  Αυτή τη στιγμή 

υπάρχουν περίπου τριακόσιοι φοιτητές οι οποίοι επωφελούνται από τα προγράμματα 

αυτά και θα ήθελα να επισημάνω, επειδή γίνονται πολλές συζητήσεις και 

παραστάσεις προς τη Βουλή σχετικά με το πώς δίνονται αυτές οι υποτροφίες, ότι, 

δυστυχώς, εδώ είμαστε αντιμέτωποι για ακόμα μία φορά με μία τεράστια αδυναμία 

και μία στρέβλωση που προκαλεί στο ΙΚΥΚ η οικονομική και κοινωνική πολιτική, το 

φορολογικό σύστημα της χώρας.   

 Θα γνωρίζετε ίσως ότι ένα από τα βασικά προγράμματα του ΙΚΥΚ είναι οι 

υποτροφίες με οικονομικά κριτήρια και η ίδια η φιλοσοφία των υποτροφιών, για τους 

περισσότερους τουλάχιστον, προορίζεται στο να βοηθήσει τους σπουδαστές οι 

οποίοι έχουν εξαιρετική επίδοση, αλλά ταυτόχρονα και κυρίως τους σπουδαστές οι 

οποίοι το έχουν ανάγκη.  ∆υστυχώς, εκεί που τα κριτήρια είναι οικονομικά το ίδρυμα 
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αυτό βρίσκεται αντιμέτωπο με το πολύ γνωστό πρόβλημα, το οποίο δε χρειάζεται να 

αναλύσω βεβαίως, ότι τα εισοδήματα στην Κύπρο δεν είναι ασφαλώς πιστοποιημένα 

για όλους.  Επομένως και εδώ συμβαίνουν κάποιες πολύ θλιβερές αδικίες, ότι 

δηλαδή στην ουσία τα αυτομάτως δηλώσιμα εισοδήματα, που είναι τελικά αυτά των 

μισθωτών, είναι γνωστά και για πολλούς είναι απαγορευτικά στο να ζητήσουν 

υποτροφίες.  Το όριο απολαβών που θέτει το ίδρυμα είναι £200 κατά κεφαλήν στην 

οικογένεια του αιτητή, ενώ από την άλλη πλευρά εισοδήματα τα οποία δεν είναι 

αυτομάτως δηλώσιμα, αλλά προκύπτουν από δήλωση του ενδιαφερόμενου, 

γνωρίζουμε ότι αφήνουν περιθώρια φοροδιαφυγής.    

 Βλέπουμε, λοιπόν, εδώ ακόμα ένα λόγο, εφόσον όλοι είμαστε ευαίσθητοι στην 

αξιοκρατία και στη δικαιοσύνη, ειδικά προς τους σπουδαστές, ειδικά προς τη νεολαία, 

για να βρούμε επιτέλους κάποτε έναν τρόπο να σταματήσει αυτό το στρεβλό 

σύστημα να μολύνει, θα έλεγα, και πολλές άλλες πολιτικές του κράτους.   

 Θα ήθελα να επισημάνω ακόμα ότι, επειδή διαρκώς γίνονται παράπονα για τη 

βαθμολογία που πρέπει να έχουν οι υποψήφιοι, το θέμα αυτό έχει μελετηθεί σε 

βάθος από τις επιτροπές που εξέτασαν το θέμα, τις επιτροπές της Βουλής, και 

επειδή συνήθως λέγεται ότι πρέπει να έχουν άριστα, 20 ολοστρόγγυλο, αυτό αφορά 

μόνο ένα πρόγραμμα και πολύ μικρό αριθμό υποτροφιών.  Ο μεγάλος όγκος των 

υποτροφιών που είναι τα προγράμματα που απευθύνονται σε όσους έχουν 

απολυτήριο 18,8 με οικονομικά κριτήρια ή το γενικότερο που απευθύνεται σε όλους, 

με χαλαρότερο οικονομικό κριτήριο, εκεί η βαθμολογία είναι 18,5 και θα πρέπει να 

υπογραμμίσουμε ότι αυτά τα δύο προγράμματα απορροφούν τα δύο τρίτα των 

κονδυλίων και εκείνο που σκανδαλίζει, ίσως δικαιολογημένα κάποιους όταν ακούν 

ότι, για να πάρεις υποτροφία, πρέπει να έχεις γενικό βαθμό 20, αφορά μόνο δύο 

προγράμματα που έχουν πολύ μικρό κονδύλι· κάπου £10.000 έκαστο από τις 

£757.000 που είναι για κάθε έτος. 
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 ∆ε θα μπω σε περισσότερες λεπτομέρειες, θα επισημάνω απλώς ότι, πρώτον, 

το Ίδρυμα Κρατικών Υποτροφιών με τη βοήθεια βεβαίως της πολιτείας, γιατί δεν 

μπορεί να το κάμει μόνο του, πρέπει να βρει έναν τρόπο, ούτως ώστε να μπορεί να 

αξιολογεί τους υποψηφίους κι όχι μόνο από το βαθμό του απολυτηρίου, διότι με αυτό 

τον τρόπο αποκλείονται σπουδαστές που μπορεί μετά το λύκειο, στο δεύτερο, στον 

τρίτο χρόνο των σπουδών τους να δικαιούνται οπωσδήποτε υποτροφία.  Εδώ το 

πρόβλημα είναι η γεωγραφική απόσταση. 

 ∆εύτερον, καλωσορίζουμε την πρόταση την οποία έχει κάμει ο πρόεδρος, ο 

νέος πρόεδρος του ιδρύματος, ούτως ώστε να μπορούν οι άρρενες, οι εθνοφρουροί 

δηλαδή, να διεκδικούν υποτροφία από το πρώτο έτος και να μην περιμένουν στο 

τέλος, διότι καμιά φορά δημιουργούνται ίσως άνισα δεδομένα, εφόσον ουσιαστικά η 

κάθε γενιά, η κάθε χρονιά που βγαίνει από τα λύκεια, χωρίζεται στα δύο.  Οι κοπέλες, 

οι θήλεις, διεκδικούν υποτροφία με τους όρους της αποφοίτησής τους αμέσως, ενώ οι 

άλλοι περιμένουν τα δύο χρόνια της στρατιωτικής θητείας.  Φαίνεται ότι υπάρχει η 

θέληση να διορθωθεί αυτό το πράγμα, για να μην υπάρχουν υπόνοιες ότι γίνεται 

κάποια αδικία σε αυτή την περίπτωση, όχι φαλλοκρατική, αλλά το αντίθετο. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπενθυμίζω, κύριε συνάδελφε, ότι ήταν ομόφωνη η έκθεση. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Όλα είναι ομόφωνα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, δεν είναι όλα ομόφωνα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Τα παραπάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Λοιπόν, υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ίδρυμα Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου ποσού 

£3.390.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.   Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος 

άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.   Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 6;   

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος 

Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου του 2003 Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου (Αρ. 1) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
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για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) 

του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Άριστος Χρυσοστόμου            Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου                      ∆ώρος Θεοδώρου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Νοεμβρίου 

2002.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών και ο πρόεδρος του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών 

Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το ταμείο του 

Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου ποσού ύψους £530.000 και η διάθεσή του 

αφενός για την πληρωμή του τρίτου έτους φοίτησης για ένα μέρος των υποτρόφων 

του ακαδημαϊκού έτους 2000-2001 (£240.000) και αφετέρου για την πληρωμή του 

δεύτερου έτους φοίτησης για ένα μέρος των υποτρόφων του ακαδημαϊκού έτους 

2001-2002 (£290.000). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, στον 

προϋπολογισμό του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου για το 2002 γίνεται 

πρόνοια ύψους £1.730.000 για παραχώρηση υποτροφιών σε δικαιούχους 

σπουδαστές.  Το ποσό αυτό δεν αρκεί για την κάλυψη των υποχρεώσεων του 

ιδρύματος, επειδή δεν έχει συμπεριληφθεί σε αυτό πρόβλεψη για τις πληρωμές που 

αφορούν το τρίτο έτος φοίτησης των υποτρόφων του ακαδημαϊκού έτους 2000-2001 

και το δεύτερο έτος φοίτησης των υποτρόφων του ακαδημαϊκού έτους 2001-2002.  Η 
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μη συμπερίληψη των απαιτούμενων ποσών οφείλεται στο γεγονός ότι οι αιτήσεις για 

παραχώρηση υποτροφίας υποβάλλονται την περίοδο Οκτωβρίου-∆εκεμβρίου κάθε 

έτους και, αφού αξιολογηθούν, εγκρίνονται από το διοικητικό συμβούλιο, με 

αποτέλεσμα η πληρωμή για το πρώτο ακαδημαϊκό έτος να καταβάλλεται τον επόμενο 

χρόνο.  Οι πληρωμές όμως των επόμενων ακαδημαϊκών ετών είναι προπληρωτέες, 

νοουμένου ότι οι υπότροφοι προσκομίζουν δελτίο προόδου για το προηγούμενο 

ακαδημαϊκό έτος.   

 Το έτος 2001, που ήταν ο πρώτος ουσιαστικά χρόνος λειτουργίας του 

ιδρύματος, λόγω έλλειψης προσωπικού και φόρτου εργασίας δεν έγιναν 

προπληρωμές των υποτροφιών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης, σύμφωνα με τα πιο 

πάνω, και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών 

Κύπρου ποσού £530.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 

2002.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα, που είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2002», αναβάλλεται για μια 

βδομάδα. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης 

Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου του 2003 Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου του 2003 Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου  

        Άριστος Χρυσοστόμου            Μαρία Κυριακού 

        Σταύρος Ευαγόρου                      ∆ώρος Θεοδώρου 

        Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τον 

προϋπολογισμό της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού για το 2003 σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 11 Νοεμβρίου 2002.  Στη συνεδρίαση 



 29

αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών και 

εκπρόσωποι της διεύθυνσης της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού. 

 Ο προϋπολογισμός της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού για το 2003 

προβλέπει δαπάνες ύψους £9.203.860 και έσοδα ύψους £8.955.000, τα οποία 

προέρχονται από τόκους που αποφέρουν οι επενδύσεις σε κυβερνητικά χρεόγραφα 

αναπτύξεως και καταθέσεις στην Κεντρική Τράπεζα, καθώς και από επιβλητέα τέλη. 

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, ο οποίος πρέπει να 

σημειωθεί ότι έχει κατατεθεί έγκαιρα στη Βουλή, η επιτροπή ενημερώθηκε για τους 

κυριότερους στρατηγικούς στόχους της Αρχής, όπως αυτοί περιέχονται στο 

στρατηγικό πρόγραμμά της, οι οποίοι επικεντρώνονται στα ακόλουθα: 

1. Συμμετοχή στην προώθηση της εναρμόνισης της Κύπρου με το κοινοτικό 

κεκτημένο και αξιοποίηση των δυνατοτήτων που προσφέρονται από τα 

διαρθρωτικά ταμεία και τα προγράμματα/πρωτοβουλίες της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης. 

2. Εκτίμηση των μακροχρόνιων τάσεων στην αγορά εργασίας, με περιοδικές 

προβλέψεις για την απασχόληση σε τομείς οικονομικής δραστηριότητας και 

επαγγέλματα. 

3. Καλύτερη αξιοποίηση του απασχολούμενου ανθρώπινου δυναμικού και 

γρηγορότερη και ομαλότερη ένταξη νεοεισερχόμενων αποφοίτων ανώτερων και 

ανώτατων σχολών και άλλων νέων στην αγορά εργασίας μέσω κατάλληλων 

δραστηριοτήτων κατάρτισης/ανάπτυξης. 

4. Προσέλκυση μεγαλύτερου αριθμού γυναικών από όλες τις ομάδες και βαθμίδες 

εργατικού δυναμικού για συμμετοχή σε δραστηριότητες κατάρτισης. 

5. Εκσυγχρονισμό του συστήματος κατάρτισης με ενίσχυση της υποδομής 

κατάρτισης και προώθηση καινοτομικών πρακτικών, μεθόδων και τεχνολογιών 

ηλεκτρονικής μάθησης. 
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6. Σχεδιασμό ολοκληρωμένου συστήματος προτύπων επαγγελματικών 

προσόντων και σταδιακή προώθηση της εισαγωγής του. 

7. Προώθηση ειδικών αναπτυξιακών δραστηριοτήτων και δράσεων κατάρτισης, 

που συνδέουν άμεσα την ανάπτυξη και κατάρτιση του ανθρώπινου δυναμικού 

με την αύξηση της παραγωγικότητας και τη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας 

των επιχειρήσεων.  Στα πλαίσια αυτά θα ενισχύονται οι δυνατότητες των ίδιων 

των επιχειρήσεων, με έμφαση στις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, για πληρέστερη 

αξιοποίηση του ανθρώπινού τους δυναμικού. 

 Η επιτροπή ενημερώθηκε επίσης για τα προγράμματα αρχικής και 

συνεχιζόμενης κατάρτισης, τις ειδικές δράσεις της Αρχής, τις ειδικές αναπτυξιακές 

δραστηριότητές της, τις διεθνείς σχέσεις και συνεργασίες της, τη συμβολή της Αρχής 

στην εναρμονιστική προσπάθεια και για άλλα συναφή ζητήματα. 

 Ειδικότερα, μέσα στα πλαίσια των δραστηριοτήτων και των σχεδίων κατάρτισης 

της Αρχής προγραμματίζονται τα ακόλουθα: 

 ∆ιάθεση ποσού £4,9 εκατομ. για την κατάρτιση τριάντα πέντε χιλιάδων 

εξακοσίων εβδομήντα ατόμων σε διάφορες μορφές προγραμμάτων αρχικής και 

συνεχιζόμενης κατάρτισης.  Ιδιαίτερη έμφαση θα δοθεί στην τεχνολογική 

αναβάθμιση και στον εκσυγχρονισμό των επιχειρήσεων, στην αναβάθμιση της 

διευθυντικής ικανότητας και στον εμπλουτισμό των δραστηριοτήτων της αρχικής 

κατάρτισης. 

 Εφαρμογή του νέου σχεδίου συμβουλευτικών υπηρεσιών.  Αναμένεται να 

διατεθεί συνολικό ποσό ύψους £360.000. 

 Συνέχιση της εφαρμογής του σχεδίου ενίσχυσης της υποδομής κατάρτισης, με 

πρόνοια για χορηγίες ύψους £150.000 και για δάνεια ύψους £200.000. 
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 Εξασφάλιση συμβουλευτικών υπηρεσιών από ειδικούς συμβούλους 

εξειδικευμένου οργανισμού του εξωτερικού για το σχεδιασμό και την 

εγκαθίδρυση ολοκληρωμένου συστήματος προτύπων επαγγελματικών 

προσόντων.  Για τη δραστηριότητα αυτή προβλέπεται η διάθεση ποσού ύψους 

£50.000. 

 Συνεισφορά της Αρχής στη βελτίωση της λειτουργίας του συστήματος μαθητείας 

μέσα στις τεχνικές σχολές, με πρόνοια για διάθεση ποσού ύψους £50.000. 

 Με βάση τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, μέσα στο 2003 

επιδιώκονται επίσης τα ακόλουθα: 

  Περαιτέρω επικέντρωση στην ποιότητα και στην αναβάθμιση της παρεχόμενης 

κατάρτισης. 

  Προώθηση της “διά βίου μάθησης”. 

  Περαιτέρω προώθηση της υποστήριξης των μικροεπιχειρήσεων, με πιο 

ενεργητική παρεμβολή της Αρχής. 

  Προώθηση του θέματος της ένταξης αυτοεργοδοτουμένων στο σύστημα 

κατάρτισης της Αρχής. 

  Αύξηση του ποσοστού συμμετοχής στις δραστηριότητες κατάρτισης των 

ανέργων, ιδιαίτερα των γυναικών, και του οικονομικά αδρανούς γυναικείου 

δυναμικού. 

  Προετοιμασία για αξιοποίηση των ευρωπαϊκών προγραμμάτων και 

πρωτοβουλιών, όπως του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Ταμείου. 

 Προγραμματίζεται επίσης η εκπόνηση των ακόλουθων μελετών: 

1. Προβλέψεις απασχόλησης 2004. 

2. Πανόραμα της προσφοράς προγραμμάτων της Αρχής κατά το 2002. 
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3. Σχεδιασμός και εγκαθίδρυση συστήματος προτύπων επαγγελματικών 

προσόντων στην Κύπρο. 

4. Στρατηγικό σχέδιο ανάπτυξης της Αρχής 2004-2006.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε 

τις επιμέρους πρόνοιες του υπό αναφορά προϋπολογισμού, ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό αναφορά νομοσχεδίου, για την κατά νόμο 

έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού για το 

2003.   

 Με την ευκαιρία αυτή η επιτροπή εκφράζει και πάλι την ευαρέσκειά της για την 

έγκαιρη κατάθεση του εν λόγω προϋπολογισμού στη Βουλή, γεγονός που δεικνύει ότι 

όλοι οι αρμόδιοι ανταποκρίθηκαν με συνέπεια στην απαίτηση της επιτροπής για 

έγκαιρη κατάθεση των προϋπολογισμών των ημικρατικών οργανισμών στη Βουλή, 

αλλά και για το ιδιαίτερα σημαντικό έργο το οποίο επιτελείται από την Αρχή 

Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού, με δυναμισμό και εξαιρετικό πνεύμα 

συνεργασίας με όλους τους εμπλεκομένους σε θέματα τεχνολογικής αναβάθμισης και 

εξειδίκευσης επιχειρήσεων και άλλων παραγωγικών μονάδων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 

∆υναμικού Κύπρου ποσού £9.203.860 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η 

∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 
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 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος 

άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 6;   

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου του 2003 Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της 

Εταιρείας ΛΟΕΛ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Εγγύησης της 

Χρηματοδότησης της Εταιρείας ΛΟΕΛ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 

 Άριστος Χρυσοστόμου            Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου                       ∆ώρος Θεοδώρου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 11 Νοεμβρίου 

2002.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της συμφωνίας για παροχή 

κυβερνητικής εγγύησης για την αποπληρωμή δανείου ύψους μέχρι £5.495.000, το 

οποίο η Εμπορική Τράπεζα της Ελλάδος (Κύπρου) Λτδ παραχώρησε στην εταιρεία 

ΛΟΕΛ Λτδ, με σκοπό τη διάθεσή του για την αποπληρωμή με ευνοϊκότερους όρους 

και περιορισμούς άλλου ισόποσου δανείου που η ίδια οινοβιομηχανία είχε συνάψει το 

1995 με τη Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα Λτδ, επίσης με κυβερνητική εγγύηση.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς του πιο πάνω νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο για την κύρωση της συμφωνίας που αναφέρεται σ’ αυτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3;   

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Εγγύησης της Χρηματοδότησης 

της Εταιρείας ΛΟΕΛ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 2002. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 11) του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 11) του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Άριστος Χρυσοστόμου            Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου                       ∆ώρος Θεοδώρου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Νοεμβρίου 

2002.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείου Προγραμματισμού. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας ποσού ύψους £113.556.570 και η 

διάθεσή του για διάφορους σκοπούς και προγράμματα, τα οποία αναφέρονται 

αναλυτικά στο επισυνημμένο παράρτημα.   

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου η επιτροπή ζήτησε από 

την εκτελεστική εξουσία την κατάθεση διάφορων συμπληρωματικών στοιχείων 

σχετικά με ορισμένους από τους σκοπούς που προβλέπονται σε αυτό, τα οποία 

κατατέθηκαν από την κυβέρνηση ενώπιον της επιτροπής 



 36

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 

των συμπληρωματικών στοιχείων που κατατέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους 

σκοπούς διάθεσης ορισμένων από τις ζητούμενες συμπληρωματικές πιστώσεις οι 

οποίες κρίθηκαν επειγούσης φύσεως και, διαμορφώνοντας ανάλογα το κείμενο του 

υπό αναφορά νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, 

αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 13) του 2002». 

 Το μέρος του υπό συζήτηση νομοσχεδίου που αφορά τις εναπομείνασες 

ζητούμενες πιστώσεις, για τις οποίες γίνεται αναφορά στο επισυνημμένο παράρτημα, 

θα συζητηθεί από την επιτροπή σε εύθετο χρόνο. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

 Ζητούμενη 

πίστωση 

£ 

Σκοπός 

1.  18.000 Κάλυψη του κόστους αγοράς εξειδικευμένων υπηρεσιών που 

παρέχονται προς τη Νομική Υπηρεσία για ιατροδικαστικά 

θέματα. 

2.  425.000 Κάλυψη της κατά χάριν οικονομικής βοήθειας στις οικογένειες 

του Αρχηγού της Εθνικής Φρουράς και των τεσσάρων 

αξιωματικών που σκοτώθηκαν από την πτώση ελικοπτέρου 

της Εθνικής Φρουράς στις 10.7.2002 κατά την εκτέλεση των 

καθηκόντων τους. 

3.  2.500.000 Κάλυψη της κορυνοβακτηρίωσης, της επιδότησης υπέρβαρων 

αρνιών, επιδότησης αμυγδαλιών, λαχανικών, εσπεριδοειδών, 

καρπουζιών και της παραχώρησης οικονομικής βοήθειας προς 
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τους εγκλωβισμένους. 

4.

  

 980.000 Κάλυψη της δαπάνης για επιδότηση όλων των ποσοτήτων 

σανού που έχουν επιθεωρηθεί και καταμετρηθεί κατά το 2002. 

5.  390.000 Καταβολή αποζημιώσεων σε κτηνοτρόφους για αιγοπρόβατα 

και αγελάδες μολυσμένα από την ασθένεια της βρουκέλλωσης 

που κατασχέθηκαν/θα κατασχεθούν μέχρι τα τέλη του 2002, 

καθώς και για συνέχιση της εκστρατείας κατά της ασθένειας 

αυτής. 

6.  350.000 Καταβολή αποζημιώσεων σε κτηνοτρόφους για ζώα 

μολυσμένα από την ασθένεια της τρομώδους νόσου που 

κατασχέθηκαν/θα κατασχεθούν, καθώς και για συνέχιση του 

προγράμματος παραγωγής γενετικά ανθεκτικών ζώων. 

7.  99.400 Κάλυψη των αυξημένων δαπανών για επιδότηση ενοικίου 

λόγω έγκρισης υψηλότερου αριθμού αιτητών από αυτό που 

προϋπολογίστηκε με τον προϋπολογισμό του 2002. 

8.  567.000 

(Παραμένει σε 

εκκρεμότητα για 

περαιτέρω 

συζήτηση.) 

Κάλυψη των υπερωριών των μελών της αστυνομίας που 

απασχολούνται: 

α. με την επιτήρηση των ακτών της Κύπρου, μέσα στα 

πλαίσια του σχεδίου για το συνεχή έλεγχο των συνόρων 

του κράτους (£248.000)· 

β. με την ασφαλή φύλαξη των λειψάνων προσώπων που 

ετάφησαν στα κοιμητήρια Λακατάμιας και Αγίων 

Κωνσταντίνου και Ελένης, τα οποία βρίσκονται στο 

εργαστήριο των Γιατρών για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα 

(£81.000)· 



 38

γ. με την αστυνόμευση των ισραηλινών ποδοσφαιρικών 

αγώνων (£238.000). 

9.

  

 686.000 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

(Παραμένει σε 

εκκρεμότητα για 

περαιτέρω 

συζήτηση.) 

Κάλυψη των αυξημένων δαπανών λόγω: 

α. απρόβλεπτων επιδιορθώσεων που προέκυψαν κατά την 

καθιερωμένη συντήρηση του Ε/Π “Ακρίτας”· 

β. της προκαταβολής με την υπογραφή του συμβολαίου για 

την επικείμενη συντήρηση του Ε/Π “Απόλλων”, που 

προγραμματίζεται να αποσταλεί στην Ελλάδα περί το 

τέλος Οκτωβρίου· 

γ. απρόβλεπτων εξόδων κατά την επισκευή των μηχανών 

του Α/Φ “Ερμής”, που ξεκίνησε στο τέλος του 2001 και 

τελείωσε το Φεβρουάριο του 2002· 

δ. της αυξημένης κατανάλωσης καυσίμων από τα πλωτά 

μέσα λόγω των αυξημένων περιπολιών των αστυνομικών 

ακάτων για φρούρηση των ακτών και παρεμπόδιση 

λαθρομεταναστών να εισέλθουν στο έδαφος της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας· 

ε. της αύξησης των τιμών των πετρελαιοειδών· 

στ. της αύξησης του ΦΠΑ από 1.7.2002 σε 13%. 

10.  145.000 Κάλυψη της δαπάνης που προέκυψε λόγω αύξησης του 

αριθμού των δικαιούχων του επιδόματος βαριάς μορφής 

κινητικής αναπηρίας από 800 σε 890, καθώς επίσης και λόγω 

της αύξησης του επιδόματος αυτού από £150,59 σε £154,23, 

αφού είναι συνδεδεμένο με τις εκάστοτε τιμαριθμικές 

αναπροσαρμογές. 
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11.  34.000.000 ∆ημιουργία του νέου τούτου άρθρου και διάθεση των 

απαιτουμένων πιστώσεων για κάλυψη της ειδικής χορηγίας 

προς τους συνταξιούχους ως αντιστάθμισμα της φορολογικής 

μεταρρύθμισης.  

12.  1.500.000 Κάλυψη της δαπάνης που προέκυψε λόγω της αύξησης από 

1.1.2002 της βασικής σύνταξης κατά 5,21%, όσο δηλαδή και το 

ποσοστό αύξησης του εβδομαδιαίου ποσού των βασικών 

ασφαλιστέων αποδοχών από £65,34 σε £68,74, σύμφωνα με 

τους περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) 

(Τροποποιητικούς) Κανονισμούς του 2001 (Κ∆Π.478/2001). 

13.  1.300.000 

 5.717.000 

Κάλυψη της δαπάνης που προέκυψε λόγω της αναθεώρησης 

των χρηματικών επιδομάτων σε εκτοπισθέντες που εγκρίθηκαν 

δυνάμει των περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών 

(Ανώτατο Ποσό για την Κάλυψη Βασικών Αναγκών) (Αρ. 2) 

Κανονισμών του 2001 και τα οποία δεν κατέστη δυνατό να 

πληρωθούν κατά τη διάρκεια του 2001. 

14.  1.891.000 

 

(Παραμένει σε 

εκκρεμότητα για 

περαιτέρω 

συζήτηση.) 

Κάλυψη της δαπάνης που απαιτείται για την καταβολή 

αυξημένης κρατικής χορηγίας προς το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 

Κύπρου, η οποία καθίσταται αναγκαία για υλοποίηση του 

ετήσιου προϋπολογισμού του ΡΙΚ, όπως αυτός ψηφίστηκε από 

τη Βουλή των Αντιπροσώπων [Νόμος Αρ. 25(ΙΙ)/2002]. 

15.  255.000 

 

 

 

∆ιάθεση πιστώσεων για εγκατάσταση προπαρασκευασμένων 

οικιστικών μονάδων, παρόμοιων με αυτές που θα 

τοποθετηθούν στο Κέντρο Υποδοχής Κοφίνου, στις περιοχές 

στις οποίες θα μετακινηθούν οι αθίγγανοι: 
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(Παραμένει σε 

εκκρεμότητα για 

περαιτέρω 

συζήτηση.) 

α. εντός και στην περιφέρεια της πόλης της Λεμεσού· 

β. στην περιοχή Πολεμιδιών· 

γ. στην περιοχή Μουτταγιάκας. 

16.  1.500.000 Κάλυψη νέων αναγκών που προέκυψαν κατά τη διάρκεια του 

χρόνου για τις ανάγκες των σχεδίων αποχετεύσεως ομβρίων 

υδάτων διάφορων πόλεων, σε συνδυασμό με τα αποχετευτικά 

λύματα και τα πολεοδομικά έργα στις ίδιες περιοχές. 

17.  6.000 

(Παραμένει σε 

εκκρεμότητα για 

περαιτέρω 

συζήτηση.) 

∆ιάθεση πιστώσεων για την καταβολή ετήσιου ειδικού 

επιδόματος ευθύνης σε όλους τους επάρχους, ύψους £1.000 

ετησίως, με ισχύ από 1.1.2002, στα πλαίσια της γενικής 

συμφωνίας για την αναθεώρηση του κρατικού μισθολογίου. 

18.  105.000 

 96.000 

Αντιμετώπιση/αποκατάσταση των ζημιών που προκλήθηκαν 

από τις θεομηνίες της 8ης και 9ης Σεπτεμβρίου 2001 και της 

8ης και 9ης Ιανουαρίου 2002 στο οδικό δίκτυο κοινοτήτων των 

επαρχιών Λευκωσίας και Λεμεσού. 

19.  259.990 

 

 

 

(Παραμένει σε 

εκκρεμότητα για 

περαιτέρω 

συζήτηση.) 

∆ιάθεση πρόσθετων πιστώσεων για την καταβολή ετήσιου 

ποσού ύψους £260.000 στην Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου, το 

οποίο θα καταβάλλεται σε μηνιαίες ισόποσες δόσεις στους 

δικαιούχους κοινοτάρχες υπό μορφή συνταξιοδοτικής 

αποζημίωσης, νοουμένου ότι το ύψος της αποζημίωσης αυτής 

θα καθοριστεί με βάση συγκεκριμένα κριτήρια που θα 

συμφωνηθούν με την Ένωση Κοινοτήτων εκ των προτέρων. 

20.  206.500 Κάλυψη της παραχώρησης οικονομικής βοήθειας ύψους 

$80.000 Αμερικής μέσω του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών 
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για τους πρόσφυγες του Αφγανιστάν (£46.500) και της 

μεταφοράς της Κύπρου από την κατηγορία των λιγότερο 

αναπτυγμένων χωρών σ’ αυτή των αναπτυγμένων μετά την 

αναθεώρηση των κλιμάκων των συνεισφορών της Κύπρου 

στον ΟΗΕ (£160.000). 

21.  83.000 Κάλυψη των αυξημένων αναγκών της Υπηρεσίας Ελέγχου 

Ασφαλιστικών Εταιρειών για υπηρεσίες αναλογιστή. 

22.  2.000.000 α. ∆ιάθεση πρόσθετων πιστώσεων λόγω αύξησης του 

αριθμού των παραχωρούμενων από το Φορέα Ισότιμης 

Κατανομής Βαρών δανείων μέσα στο τρέχον έτος. 

β. Αύξηση των εγγυήσεων που θα παραχωρήσει ο φορέας 

μέσα στο τρέχον έτος από £10,5 εκατομ. σε £11.358.000 

(£9.313.000 για στέγαση και £2.045.000 για 

επαγγελματική δραστηριοποίηση), με βάση τους περί 

Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σχέδιο Αποκατάστασης 

Προπολεμικής Φερεγγυότητας) Κανονισμούς του 1995. 

23.  20.000.000 Κάλυψη της επιχορήγησης προς το Συμβούλιο Αμπελουργικών 

Προϊόντων και την Επιτροπή Σιτηρών. 

24.  2.000.000 Κάλυψη της αυξημένης δαπάνης για παροχή ειδικής χορηγίας 

προς τους φοιτητές η οποία εγκρίθηκε σύμφωνα με τις 

διατάξεις του περί Παροχής Ειδικών Χορηγιών Νόμου. 

25.  685.000 Πρόσθετη πίστωση που μαζί με διαθέσιμο υπόλοιπο του 

κονδυλιού ύψους £305.000, δηλαδή συνολικά ποσό £990.000, 

θα χρησιμοποιηθεί για να καλύψει το ένα δεύτερο της ειδικής 

χορηγίας για το 2002 που παραχωρείται σε τυφλούς σε 
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αντικατάσταση φορολογικών ελαφρύνσεων. 

26.  400.000 Κάλυψη αυξημένου αριθμού αιτήσεων για απόκτηση 

αυτοκινήτου από δικαιούχα πρόσωπα, που υποβλήθηκαν και 

εγκρίθηκαν μέσα στο 2002. 

27.  500.000 ∆ιάθεση των απαιτουμένων πιστώσεων για διαγραφή οφειλών 

των αγροτών προς το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων από 

την εργοδότηση αλλοδαπών εργατών. 

28.  9.000.000 Κάλυψη της κυβερνητικής συνεισφοράς στο Ταμείο 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων μέχρι το τέλος του 2002. 

29.  2.500.000 Κάλυψη της απαιτούμενης δαπάνης για την κυβερνητική 

συνεισφορά για κυβερνητικούς υπαλλήλους στο Ταμείο 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων μέχρι το τέλος του 2002. 

30.  700.000 Κάλυψη της απαιτούμενης δαπάνης για την κυβερνητική 

συνεισφορά για κυβερνητικούς υπαλλήλους στο Σχέδιο 

Τερματισμού Απασχόλησης μέχρι το τέλος του 2002. 

31.  1.000.000 ∆απάνη που προκύπτει λόγω αναθεώρησης του τρόπου 

υπολογισμού του κατοχυρωμένου Ταμείου Προνοίας για το 

ωρομίσθιο κυβερνητικό προσωπικό. 

32.  408.660 Κάλυψη των αυξήσεων στις παροχές των δικαιούχων του 

Ταμείου Ανακουφίσεως Παθόντων αναδρομικά από 1.1.2000. 

33.  800.000 Κάλυψη της αυξημένης δαπάνης για ενοίκια μεταστέγασης, 

τηλεφωνικά τέλη και άλλες απρόβλεπτες λειτουργικές δαπάνες 

μέσα στο 2002. 

34.  1.500.000 Πρόσθετες πιστώσεις που θα παραχωρηθούν στο Ίδρυμα 

Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου προς κάλυψη των δαπανών 



 43

για τις υποτροφίες του 2002. 

35.  10.000.000 Πρόσθετες πιστώσεις που θα παραχωρηθούν στο 

Πανεπιστήμιο Κύπρου για κάλυψη δαπανών που σχετίζονται 

με την υλοποίηση του προϋπολογισμού του. 

36.  600.000 Κάλυψη της αυξημένης δαπάνης για μεταφορά μαθητών μέσα 

στο 2002. 

37.  10 Πρόσθετη συμβολική πίστωση που σκοπό έχει την έγκριση της 

εγκατάστασης συστήματος για πλήρη έλεγχο (100%) των 

αποσκευών στο ∆ιεθνή Αερολιμένα Λάρνακας, για να γίνει 

δυνατή η προκήρυξη προσφορών από φέτος.  (Ολικό κόστος 

μαζί με το ίδιο σύστημα για την Πάφο, £3,5 εκατομ.) 

38.  10 Πρόσθετη συμβολική πίστωση για τον ίδιο σκοπό με την 

αμέσως προηγούμενη περίπτωση για τον Αερολιμένα Πάφου. 

39.  88.000 Πρόσθετη πίστωση για την έκδοση με προσφορές 40 000 

βιβλιαρίων ταυτότητας και ναυτικής υπηρεσίας ναυτικών. 

40.  500.000 

(Παραμένει σε 

εκκρεμότητα για 

περαιτέρω 

συζήτηση.) 

Κάλυψη της επιδότησης ζημιών (για το 2001) οικονομικών 

χρήσεων των ΠΕΑΛ, που προκύπτει στο τέλος κάθε 

οικονομικής χρήσης. 

41.  150.000 Κάλυψη της αυξημένης δαπάνης που προέκυψε από την 

επιχορήγηση για την αγορά ακουστικών βαρηκοΐας από 

δικαιούχους ασθενείς. 

42.  1.000.000 Κάλυψη των αυξημένων δαπανών για θεραπεία Κυπρίων στο 

εξωτερικό με έγκριση του Ειδικού Ιατροσυμβουλίου ή του 

Υπουργικού Συμβουλίου. 
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43.  145.000 

(Παραμένει σε 

εκκρεμότητα για 

περαιτέρω 

συζήτηση.) 

Κάλυψη της δαπάνης που απαιτείται για την ασφάλεια/ 

φρούρηση των νοσοκομείων λόγω ανάθεσης του συμβολαίου 

φρούρησης για όλα τα νοσοκομεία εκτός του νοσοκομείου 

Πάφου στην εταιρεία “Group 4” με αυξημένη τιμή μονάδας και 

αυξημένες ώρες φρούρησης. 

44.  3.000.000 Κάλυψη της δαπάνης που απαιτείται για την αγορά φαρμάκων. 

45.  1.500.000 Κάλυψη της δαπάνης που απαιτείται για την αγορά ιατρικών 

προμηθειών. 

46.  2.000.000 Κάλυψη των δαπανών ανέγερσης του νέου γενικού 

νοσοκομείου Λευκωσίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ματσάκης. 

Μ. ΜΑΤΣΑΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή στο κονδύλι αυτό συμπεριλαμβάνεται και ένα ποσό 

£18.000 για την κάλυψη του κόστους αγοράς εξειδικευμένων υπηρεσιών που 

παρέχονται προς τη Νομική Υπηρεσία για ιατροδικαστικά θέματα και δυνατόν μέρος 

αυτού του ποσού να καλύπτει και παροχή υπηρεσιών από το άτομό μου, για λόγους 

αρχής θα τηρήσω αποχή από την ψήφιση αυτού του κονδυλίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ήταν καλλίττερα να μην κάμνεις τον ιατροδικαστή, να μην έχεις πρόβλημα! 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού 

£109.246.580 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2002.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 13) του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών 

στην Απασχόληση και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση Νόμος του 2002».  Η έκθεση 

είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και 

Γυναικών στην Απασχόληση και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση Νόμος του 

2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Νίκος Κλεάνθους                                 Χρίστος Κληρίδης 

 Σταύρος Ευαγόρου                                Ανδρούλα Βασιλείου 

 Ελένη Μαύρου  
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 Άγις Αγαπίου                                            Μη μέλη της επιτροπής: 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου                     Γιώργος Βαρνάβα 

 ∆ημήτρης Συλλούρης                               Γιώργος Περδίκης 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή στις 27 Ιουνίου 2002 από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την 

εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Στη συνέχεια η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σε 

συνεδρία της, που πραγματοποίησε στις 15 Ιουλίου 2002, εξέτασε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο και κατόπιν συζήτησης αποφάσισε ομόφωνα να το παραπέμψει στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για περαιτέρω 

μελέτη. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 

το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 19 και 

26 Σεπτεμβρίου και στις 10 Οκτωβρίου 2002.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή η γενική διευθύντρια του Υπουργείου 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης 

και ∆ημοσίας Τάξεως, του Υπουργείου Εξωτερικών, του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του γραφείου του επικεφαλής της διαπραγματευτικής 

αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, του Εθνικού 

Μηχανισμού για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας, της ΠΟΓΟ, του Γυναικείου Ομίλου 

«Πρωτοπορία», της ΓΟ∆ΗΣΥ, της ΓΟ∆ΗΚ, της Σοσιαλιστικής Γυναικείας Κίνησης, 

της Παγκύπριας Κίνησης Ίσα ∆ικαιώματα-Ίσες Ευθύνες, της Γυναικείας Οργάνωσης 

Ενωμένων ∆ημοκρατών (ΓΟΕ∆), του Τμήματος Γυναικών Εργατοϋπαλλήλων ΠΕΟ, 

του Τμήματος Εργαζομένων Γυναικών ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ, της ΠΑΣΥ∆Υ και της ΟΕΒ. 



 47

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση της κυπριακής 

νομοθεσίας με την Οδηγία 76/207/ΕΟΚ του Συμβουλίου περί της εφαρμογής της 

αρχής της ίσης μεταχείρισης ανδρών και γυναικών, όσον αφορά την πρόσβαση σε 

απασχόληση, την επαγγελματική εκπαίδευση και προώθηση και τις συνθήκες 

εργασίας, καθώς και με την Οδηγία 97/80/ΕΚ του Συμβουλίου σχετικά με το βάρος 

της απόδειξης σε περιπτώσεις διακριτικής μεταχείρισης λόγω φύλου, οι οποίες 

συνιστούν δεσμευτικό κοινοτικό κεκτημένο. 

 Ειδικότερα, με το προτεινόμενο νομοσχέδιο προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. ∆ιασφαλίζεται η εφαρμογή της αρχής της ίσης μεταχείρισης ανδρών και 

γυναικών, όσον αφορά τον επαγγελματικό προσανατολισμό, την εκπαίδευση, 

την κατάρτιση, την πρόσβαση σε απασχόληση, τους όρους και τις συνθήκες 

απασχόλησης, τους όρους και τις προϋποθέσεις απολύσεως από 

οποιεσδήποτε θέσεις απασχόλησης ή εργασίας, καθώς και την πρόσβαση σε 

ελεύθερα επαγγέλματα και την άσκησή τους. 

2. ∆ιασφαλίζεται η προστασία των γυναικών από οποιαδήποτε άμεση ή έμμεση 

δυσμενή μεταχείριση λόγω εγκυμοσύνης, τοκετού, γαλουχίας, μητρότητας ή 

ασθένειας οφειλόμενης στην εγκυμοσύνη ή τον τοκετό, όσον αφορά τα θέματα 

που αναφέρονται στην παράγραφο (α) πιο πάνω. 

3. Επιτρέπεται η υιοθέτηση θετικών δράσεων, με στόχο την πλήρη και ουσιαστική 

ισότητα ανδρών και γυναικών, όσον αφορά τα θέματα της παραγράφου (α) πιο 

πάνω. 

4. Καθίσταται ποινικό αδίκημα η σεξουαλική παρενόχληση κατά την απασχόληση 

ή την επαγγελματική εκπαίδευση ή κατάρτιση ή κατά την πρόσβαση σε 

απασχόληση. 

5. Προβλέπεται δικαστική και εξώδικη προστασία σε περίπτωση παράβασης των 

διατάξεων του προτεινόμενου νόμου. 
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6. Προβλέπεται διαδικασία κατάργησης ή ακυρότητας αντίθετων ρυθμίσεων και 

εξέταση και τροποποίηση ή κατάργηση διατάξεων συλλογικών συμβάσεων 

εργασίας που περιέχουν διατάξεις αντίθετες προς τις διατάξεις του 

προτεινόμενου νόμου. 

7. Προβλέπεται η σύσταση Επιτροπής Ισότητας των Φύλων στην Απασχόληση και 

στην Επαγγελματική Εκπαίδευση, η οποία θα έχει συμβουλευτικό χαρακτήρα. 

8. Προβλέπονται, πέραν του δικαιώματος αποζημίωσης, αδικήματα και ποινές για 

παράβαση. 

9. Προβλέπεται η αντιστροφή του βάρους της απόδειξης σε περιπτώσεις 

διακριτικής μεταχείρισης λόγω φύλου. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 

κυβερνητικούς αρμοδίους, οι χρονικές δεσμεύσεις της πλευράς μας για την υιοθέτηση 

της προτεινόμενης νομοθεσίας καθορίστηκαν μέχρι την 1η Ιανουαρίου 2003. 

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου η γενική διευθύντρια του 

Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων επισήμανε στην επιτροπή ότι 

πρόκειται για ένα πρωτοποριακό νομοθέτημα, στη σύνταξη του οποίου συμμετείχαν 

όλοι οι κοινωνικοί εταίροι, καθώς και εμπειρογνώμονες.  Στα πλαίσια συζήτησης του 

νομοσχεδίου αυτού στο Εργατικό Συμβουλευτικό Σώμα, δήλωσε η ίδια, 

διατυπώθηκαν επιφυλάξεις από τις γυναικείες οργανώσεις, όσον αφορά το ρόλο και 

τις αρμοδιότητες της Επιτροπής Ισότητας που συστήνεται με τη νομοθεσία αυτή και 

ζήτησαν όπως δοθεί στην επιτροπή αυτή δεσμευτικός και όχι μόνο συμβουλευτικός 

ρόλος.  Η ίδια δήλωσε πως η σύσταση της Επιτροπής Ισότητας δεν υπαγορεύεται 

από οποιαδήποτε ευρωπαϊκή οδηγία και ως εκ τούτου δεν είναι υποχρεωτική, 

εισηγήθηκε δε το θέμα που ήγειραν οι γυναικείες οργανώσεις να συζητηθεί σε 

μεταγενέστερο στάδιο, στα πλαίσια των δύο νέων οδηγιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 

οι οποίες αναμένεται να δημοσιευτούν σύντομα και οι οποίες θα καθορίζουν τη 
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σύσταση επιτροπής/φορέα στα πρότυπα της επιτροπής που εισηγούνται οι 

γυναικείες οργανώσεις.  Με τις οδηγίες αυτές, δήλωσε η ίδια, η κυπριακή νομοθεσία 

θα πρέπει να εναρμονιστεί το έτος 2003. 

 Όλες οι γυναικείες οργανώσεις οι οποίες παρευρέθηκαν στην επιτροπή 

χαιρέτισαν το νομοσχέδιο και επέμειναν στην ανάγκη να δοθούν στην Επιτροπή 

Ισότητας ουσιαστικές αρμοδιότητες.  Οι περαιτέρω απόψεις τους για επιμέρους 

διατάξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου διατυπώθηκαν σε σχετικά υπομνήματα 

που έχουν καταθέσει στην επιτροπή. 

 Ο εκπρόσωπος της ΟΕΒ δήλωσε ότι, παρά τις επιφυλάξεις που η ΟΕΒ 

διατύπωσε ενώπιον του Εργατικού Συμβουλευτικού Σώματος κατά τη συζήτηση του 

προσχεδίου του νομοσχεδίου, τελικά δεν επέμενε σε πολλές από αυτές για λόγους 

συναίνεσης.   Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας εισηγήθηκε να ψηφιστεί το 

νομοσχέδιο όπως αυτό κατατέθηκε και ακολούθως να μελετηθεί τροποποίηση του 

προτεινόμενου νόμου, με βάση τις νέες ευρωπαϊκές οδηγίες που στο μεταξύ 

αναμένεται να δημοσιευτούν.   

 Οι απόψεις που εξέφρασε η εκπρόσωπος του Εθνικού Μηχανισμού για τα 

∆ικαιώματα της Γυναίκας παρατίθενται σε σχετικό υπόμνημα που κατατέθηκε από το 

Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 

έλαβε υπόψη όλα τέθηκαν ενώπιόν της, εισηγείται την ψήφιση του υπό αναφορά 

νομοσχεδίου σε νόμο, αφού προηγουμένως επενεχθούν σ’ αυτό οι πιο κάτω 

τροποποιήσεις: 

1. Να δοθούν ουσιαστικές αρμοδιότητες στην Επιτροπή Ισότητας που συστήνεται 

με το άρθρο 22, ώστε ο ρόλος της να μην είναι μόνο συμβουλευτικός, αλλά να 

μπορεί να δέχεται παράπονα, να διερευνά και να εκδίδει γνωμοδοτήσεις.   
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2. Να αντικατασταθεί ο όρος «δόλος» που απαντάται στα άρθρα 30 και 31 με τον 

όρο «εκ προθέσεως». 

3. Να αντικατασταθεί η φράση «ο νόμιμος εκπρόσωπός του», όπου αυτή 

απαντάται στα άρθρα 30 και 31, με τη φράση «ο διευθύνων σύμβουλος, 

πρόεδρος, διευθυντής, γραμματέας ή άλλος παρόμοιος αξιωματούχος του 

νομικού προσώπου ή οργανισμού, εφόσον αποδειχθεί ότι το αδίκημα έχει 

διαπραχθεί με τη συγκατάθεση, σύμπραξη ή ανοχή του». 

 Οι δύο τελευταίες εισηγήσεις κρίνονται σκόπιμες, για να υπάρχει ταυτόσημη 

ορολογία στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο με το νόμο περί Ίσης Αμοιβής μεταξύ 

Ανδρών και Γυναικών για την Ίδια Εργασία ή για Εργασία Ίσης Αξίας που ψήφισε 

πρόσφατα η Βουλή [Ν. 177(Ι)/2002].  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε εκ νέου το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 11 Νοεμβρίου 2002, 

έχοντας ενώπιόν της τις εισηγήσεις της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Στη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 

και του γραφείου του επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την 

ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Η επιτροπή αποφάσισε να υιοθετήσει την εισήγηση της επιτροπής Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων σε σχέση με την αντικατάσταση του όρου «δόλος» με τον 

όρο «εκ προθέσεως», όπως και την εισήγηση για αντικατάσταση της αναφοράς σε 

«νόμιμο εκπρόσωπο» με αναφορά στους συγκεκριμένους αξιωματούχους της 

εταιρείας που θα είναι υπεύθυνοι σε περίπτωση διάπραξης αδικημάτων από νομικά 

πρόσωπα.  Σε σχέση με την εισήγηση της επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για  διαφοροποίηση του ρόλου της Επιτροπής Ισότητας που 

εγκαθιδρύεται με βάση το άρθρο 22 του νομοσχεδίου, ώστε αυτός να μην είναι 
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απλώς συμβουλευτικός, η επιτροπή, αφού άκουσε τις επεξηγήσεις των εκπροσώπων 

του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, αποφάσισε στο στάδιο αυτό 

να μη διαφοροποιήσει το προτεινόμενο με το νομοσχέδιο καθεστώς της επιτροπής. 

 Ειδικότερα, οι εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας ανέφεραν στην επιτροπή ότι σύντομα ο προτεινόμενος νόμος θα 

τροποποιηθεί, ώστε να συμπεριληφθούν σε αυτό πρόνοιες δύο άλλων σχετικών 

οδηγιών, με τις οποίες πρέπει να εναρμονιστούμε για την πλήρη ρύθμιση των 

θεμάτων ίσης μεταχείρισης.  Στα πλαίσια αυτά η εκτελεστική εξουσία προτίθεται να 

προτείνει τη δημιουργία ανεξάρτητου φορέα για τα θέματα ίσης μεταχείρισης ανδρών 

και γυναικών, για τη μορφή και τις αρμοδιότητες του οποίου ακόμα υπάρχει 

προβληματισμός.  Ως εκ τούτου, η εισήγηση των αρμοδίων ήταν όπως το θέμα της 

διαφοροποίησης των αρμοδιοτήτων της Επιτροπής Ισότητας ρυθμιστεί με την 

ευκαιρία αυτή και όταν θα έχει ολοκληρωθεί ο προβληματισμός και η έρευνα από 

τους εκπροσώπους της Νομικής Υπηρεσίας γύρω από το φορέα και τα παρεμφερή 

ζητήματα.  Εν πάση περιπτώσει, δήλωσαν οι  εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας, 

η σύνθεση της επιτροπής θα πρέπει να είναι διαφορετική από την προτεινόμενη, εάν 

οι γνωμοδοτήσεις της θα έχουν δεσμευτικό χαρακτήρα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων έκρινε επίσης σκόπιμο 

να διαφοροποιήσει τη συγκεκριμένη πρόνοια του νομοσχεδίου που προβλέπει για 

την αντιστροφή του βάρους της απόδειξης σε περιπτώσεις διαφορετικής μεταχείρισης 

λόγω φύλου, ώστε να διευκρινίζεται ότι μόνο σε υποθέσεις πολιτικής φύσεως 

αντιστρέφεται το βάρος της απόδειξης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού τροποποίησε το 

υπό συζήτηση νομοσχέδιο σύμφωνα με τα πιο πάνω, συμφωνεί με τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις του, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε 

νόμο.  Παράλληλα, η επιτροπή επιφυλάσσεται να επανεξετάσει το θέμα των 
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αρμοδιοτήτων της Επιτροπής Ισότητας, όταν θα έχει ενώπιόν της τις εισηγήσεις της 

εκτελεστικής εξουσίας για τον ανεξάρτητο φορέα και για την υιοθέτηση των 

υπόλοιπων προνοιών του κεκτημένου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Η κ. Σωτηρούλα Χαραλάμπους. 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Ανέβηκα στο βήμα, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να έχω τα 

νώτα μου φυλαγμένα·να μη δεχθώ παρατήρηση.   

 Έχετε αναφέρει πολύ σωστά ότι το νομοσχέδιο είναι ομόφωνο, αλλά πίσω από 

αυτό το νομοσχέδιο υπάρχει μια ιστορία και κάποιες δεσμεύσεις που αυτή η 

κυβέρνηση έχει αναλάβει έναντι της πλειοψηφίας των πολιτών αυτού του τόπου, που 

νομίζω ότι πρέπει να λεχθούν από το βήμα του κοινοβουλίου.  Αυτό το νομοσχέδιο 

πρέπει να πούμε ότι, όπως καταγράφεται και στην έκθεση, είναι ένα πολύ σημαντικό 

νομοσχέδιο.  Ένα νομοσχέδιο το οποίο εισάγει πολύ σύγχρονες πρωτοποριακές 

διατάξεις στον τομέα της ισότητας της μεταχείρισης μεταξύ ανδρών και γυναικών, σε 

τομείς όπως η πρόσληψη, η επαγγελματική κατάρτιση και η επαγγελματική ανέλιξη.  

Ρυθμίζει το θέμα της σεξουαλικής παρενόχλησης, που ήταν ένα αίτημα αυτού του 

κοινοβουλίου και το οποίο είχε απασχολήσει την επιτροπή Εργασίας της 

προηγούμενης Βουλής.   

 Μέσα σε αυτό το νομοσχέδιο, όμως, υπάρχει και μία πρόνοια που αφορά την 

επιτροπή ίσων ευκαιριών και είναι αυτός ο λόγος που ζήτησα να μιλήσω.  Το 1992, 

όταν αυτή η κυβέρνηση ανέλαβε τη διακυβέρνηση του τόπου, είχε δεσμευτεί για τη 

δημιουργία ενός μηχανισμού ο οποίος θα είχε την εξουσία να δέχεται και να διερευνά 

παράπονα σε περιπτώσεις μη ισότιμης μεταχείρισης.  Γι’ αυτό το λόγο έγιναν 

επιτροπές στον Εθνικό Μηχανισμό για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας και ομόφωνα οι 
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γυναικείες συνδικαλιστικές οργανώσεις κατάληξαν στην ανάγκη να γίνει ένα τέτοιο 

όργανο.  Πήγαμε μετά σε ειδικές επιτροπές·  ταλαιπωρηθήκαμε πάρα πολύ.  Το 1998 

αυτή η διακήρυξη-δέσμευση επαναλήφθηκε στο πρόγραμμα διακυβέρνησης του 

Γλαύκου Κληρίδη.  Και μάλιστα εκεί γινόταν αναφορά στο ότι «θα υλοποιήσουμε αυτή 

μας τη δέσμευση, όπως είχαμε αναλάβει και από το βήμα της διεθνούς διάσκεψης 

του ΟΗΕ για τις γυναίκες, που έγινε το 1995 στο Πεκίνο».  Σε εκείνο το στάδιο 

λέχθηκε ότι θα ρυθμίσουμε αυτό το θέμα μέσα από αυτό το εναρμονιστικό 

νομοσχέδιο, το νομοσχέδιο περί ίσης μεταχείρισης.  Αυτή ήταν μία δέσμευση η οποία 

δόθηκε ενώπιον γυναικείων και συνδικαλιστικών οργανώσεων σε συνάντηση που 

είχαν με τους συναρμόδιους υπουργούς, τον Υπουργό Εργασίας και τον Υπουργό 

∆ικαιοσύνης.   

 Λυπούμαι να πω ότι αυτή η δέσμευση δεν έχει τηρηθεί.  Το νομοσχέδιο το οποίο 

έχουμε μπροστά μας συστήνει ακόμα μια επιτροπή, μπροστά στις τόσες άλλες που 

έχουν συσταθεί, παράλληλη με τον Εθνικό Μηχανισμό για τα ∆ικαιώματα της 

Γυναίκας, χωρίς να λύει το μεγάλο πρόβλημα που σήμερα εντοπίζεται στον τομέα της 

ισότητας, που είναι η ύπαρξη ενός αποτελεσματικού μηχανισμού στον οποίο κάθε 

γυναίκα θα μπορεί να προσφεύγει, όταν νιώθει ότι αδικείται. 

 Στο στάδιο που το εξετάσαμε στην επιτροπή Εργασίας και στην προσπάθειά 

μας να δώσουμε κάποια ρύθμιση, λέχθηκε, όπως φαίνεται και μέσα από την έκθεση 

της επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, ότι αυτό το θέμα θα ρυθμιστεί με μια 

καινούρια οδηγία.  Πρέπει να πω ότι η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα έχει δεχθεί 

αυτή την ομόφωνη έκθεση της επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και αυτή την 

τοποθέτηση που η Νομική Υπηρεσία έχει καταθέσει στην επιτροπή, με μόνο σκεπτικό 

ότι αυτό είναι ένα από τα τελευταία νομοσχέδια τα οποία έχουν απομείνει στον τομέα 

της εναρμόνισης.  ∆ε θέλουμε να καθυστερήσουμε αυτό το νομοσχέδιο, διότι είναι 

πάρα πολύ σημαντικό και γιατί έχει υποδειχθεί από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή η 
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καθυστέρηση που έχει επισημανθεί σε αυτό τον τομέα.  Αλλά εμείς θα επιμένουμε 

στην ανάγκη πράγματι να δημιουργηθεί αυτός ο μηχανισμός, διότι, όπως πολλές 

φορές έχουμε τονίσει, σημασία δεν έχει μόνο να εναρμονιζόμαστε στα χαρτιά.  

Σημασία έχει αυτό το εργατικό και κοινωνικό κεκτημένο να γίνει πράξη.  Και, για να 

γίνει πράξη, χρειάζονται αποτελεσματικοί μηχανισμοί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Παρακαλώ, κυρία Παπαδοπούλου. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα κατά νου να μιλήσω, διότι το θέμα είναι ομόφωνο, 

αλλά, μια και έχει ανοίξει το θέμα η Σωτηρούλα, θα ήθελα και εγώ να υποστηρίξω ότι 

είναι γεγονός ότι εκκρεμεί εδώ και δέκα χρόνια το συγκεκριμένο παλλαϊκό αίτημα 

όλων των γυναικείων οργανώσεων.  Και πιστεύω ότι κάποιες φορές θα πρέπει να 

προκαταλαμβάνουμε κάποια γεγονότα και να μην αναμένουμε μόνο λέγοντας 

φραστικά ότι εναρμονιζόμαστε, ενώ στην πράξη δεν εναρμονιζόμαστε.  

Οπωσδήποτε, το αίτημα για την επιτροπή ισότητας είναι πάγιο αίτημα όλων μας.  

Χρειάζεται να έχει αυτή η επιτροπή ουσιαστικό ρόλο και οπωσδήποτε πρέπει να γίνει 

τάχιστα.  Θα αναμένουμε να δούμε τα νέα νομοσχέδια που θα υποβληθούν και, αν 

δεν είναι ικανοποιητικά, τότε θα επανέλθουμε. 

 Όσον αφορά επίσης το δεύτερο θέμα, το βάρος της απόδειξης, βλέπω ότι έχει 

γίνει κάποια διαφοροποίηση στη συγκεκριμένη πρόνοια του νομοσχεδίου.  Θα μας 

ικανοποιούσε να μην είχε γίνει αυτό.  Προτείνω όμως όπως στο μέλλον, αν δε μας 

ικανοποιεί η νέα νομοθεσία, να ξαναέρθουμε με τροποποιήσεις στο συγκεκριμένο 

νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 
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 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;  ∆εν υπάρχουν.  

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Πεδίον εφαρμογής και εξαιρέσεις.  Άρθρο 4. 

 Ίση μεταχείριση ανδρών και γυναικών - Προϋποθέσεις ευθύνης του παραβάτη.  

Άρθρο 5. 

 Θετικές δράσεις.  Άρθρο 6. 

 Επαγγελματικός προσανατολισμός, εκπαίδευση και κατάρτιση - Πρόσβαση, 

όροι και συνθήκες παροχής.  Άρθρο 7. 

 Πρόσβαση σε απασχόληση, όροι και συνθήκες απασχολήσεως.  Άρθρο 8. 

 Απόλυση.  Άρθρο 9. 

 Πρόσβαση σε ελεύθερα επαγγέλματα και άσκησή τους.  Άρθρο 10. 

 ∆υσμενής μεταχείριση εγκύων ή μητέρων.  Άρθρο 11. 

 Σεξουαλική παρενόχληση.  Άρθρο 12. 

 Ενημέρωση εργαζομένων και εργοδοτών.  Άρθρο 13. 

 ∆ικαστική και εξώδικη προστασία.  Άρθρο 14. 

 Αρμόδια δικαστήρια και κυρώσεις.  Άρθρο 15. 

 Η ευθύνη του παραβάτη δεν υπόκειται σε ορισμένες προϋποθέσεις.  Άρθρο 16. 

 Εκδικητικές ενέργειες εις βάρος εργαζομένων, εκπαιδευομένων ή υποψηφίων.  

Άρθρο 17. 

 Κατάργηση ή ακυρότητα αντίθετων ρυθμίσεων.  Άρθρο 18. 

 Εξέταση και τροποποίηση ή κατάργηση διατάξεων συλλογικών συμβάσεων 

εργασίας.  Άρθρο 19. 
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 Επανεξέταση και αναθεώρηση ή κατάργηση προστατευτικών κανόνων.  Άρθρο 

20. 

 Ευνοϊκότερες ρυθμίσεις.  Άρθρο 21. 

 Σύσταση επιτροπής.  Άρθρο 22. 

 Αρμοδιότητες της επιτροπής.  Άρθρο 23. 

 Εφαρμογή του νόμου και διορισμός αρχιεπιθεωρητή και επιθεωρητών.  Άρθρο 

24. 

 Κύριο έργο αρχιεπιθεωρητή και επιθεωρητών.  Άρθρο 25. 

 Εξουσίες αρχιεπιθεωρητή και επιθεωρητών.  Άρθρο 26. 

 Ενέργειες αρχιεπιθεωρητή και επιθεωρητή σε περίπτωση καταγγελίας.  Άρθρο 

27. 

 Υποχρεώσεις αρχιεπιθεωρητή και επιθεωρητών.  Άρθρο 28. 

 Καθήκον για παροχή πληροφοριών.  Άρθρο 29. 

 Αδικήματα και ποινές για παράβαση των άρθρων 7 έως 12 και 17.  Άρθρο 30. 

 Αδικήματα και ποινές για παρεμπόδιση του αρχιεπιθεωρητή ή επιθεωρητή κατά 

την άσκηση των εξουσιών τους.  Άρθρο 31. 

 Εκθέσεις πεπραγμένων.  Άρθρο 32. 

 Υπεροχή των διατάξεων του παρόντος Νόμου έναντι άλλων νόμων.  Άρθρο 33. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 34. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 35. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 35; 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 35 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και 

Γυναικών στην Απασχόληση και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο 

Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη.   

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο Συντάξεων) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Καράς, πρόεδρος Μάριος Ματσάκης 

 Ελένη Θεοχάρους Ζαχαρίας Κουλίας 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου ∆ώρος Θεοδώρου 

 Κυριάκος Τυρίμος   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

αρκετές συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν μεταξύ Μαΐου και Οκτωβρίου 2002.  

Στα πλαίσια μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας και του Παγκύπριου 

Ιατρικού Συλλόγου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής 

νομοθεσίας για τους συλλόγους, την πειθαρχία και το ταμείο συντάξεων των ιατρών, 

έτσι ώστε να καθοριστεί ο τρόπος και η διάρκεια έκδοσης της επαγγελματικής άδειας 

των ιατρών. 

 Συγκεκριμένα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προνοούνται τα ακόλουθα: 
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1. Κανένας γιατρός δεν μπορεί να ασκεί ιατρική ή να παρευρίσκεται στη γενική 

συνέλευση του συλλόγου ή να είναι υποψήφιος για μέλος του συμβουλίου ή του 

συλλόγου, αν δεν έχει άδεια ασκήσεως επαγγέλματος. 

2. Η άδεια εκδίδεται ετησίως από τον Παγκύπριο Ιατρικό Σύλλογο έπειτα από 

καταβολή συγκεκριμένου ποσού, το οποίο θα καθορίζει το συμβούλιο του 

συλλόγου. 

3. Η άσκηση ιατρικής χωρίς άδεια σε ισχύ απαγορεύεται. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας και του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου 

δήλωσαν ενώπιον της επιτροπής ότι η προτεινόμενη τροποποίηση αποτελεί προϊόν 

της μεταξύ τους διαβούλευσης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Ματσάκης. 

Μ. ΜΑΤΣΑΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κατά τη διάρκεια της περιόδου της αναβολής, προέκυψαν 

κάποια νέα στοιχεία τα οποία δεν ήταν ενώπιον της επιτροπής, όταν εξετάσαμε το 

θέμα την πρώτη φορά.  Έθεσα αυτά τα στοιχεία ενώπιον των συναδέλφων μου στην 

επιτροπή Υγείας της Βουλής σήμερα το πρωί και υπάρχει μια συναντίληψη ότι 

πρέπει να ξαναδούμε το θέμα στην επιτροπή Υγείας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Λυσσαρίδη. 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Νομίζω αυτή η άποψη της επιτροπής θα έπρεπε να διαβιβαστεί στην ειδική 

σύσκεψη που γίνεται υπό την προεδρία σας για αναβολή των θεμάτων.  Να μας 
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ζητείται αναβολή χωρίς να ξέρουμε ποιος είναι ο λόγος της αναβολής και αν 

πράγματι η επιτροπή έχει αυτό το αίτημα να μου επιτραπεί να πω ότι είναι κάπως 

ανορθόδοξο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Καράς. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι γεγονός ότι η επιτροπή Υγείας επιλήφθηκε αυτού του 

θέματος και, ως αποτέλεσμα, συντάχθηκε η έκθεση η οποία είναι ενώπιόν σας και 

ενώπιον του σώματος και είναι ομόφωνη.  Είναι γεγονός, παράλληλα, ότι ο 

συνάδελφος κ. Ματσάκης ήθελε να είναι διαφορετικά τα πράγματα και είναι γεγονός 

επίσης -και μας πληροφόρησε σήμερα- ότι βρήκε ένα σημείο στον ελλαδικό νόμο που 

προβλέπει κάτι διαφορετικό ή κάτι που προσομοιάζει προς τη δική του άποψη.  Η 

θέση της επιτροπής Υγείας, την οποία δηλώνω ενώπιον του σώματος, είναι ότι αυτή 

είναι η έκθεση, τα έχουμε εξετάσει και έχουμε καταλήξει να υιοθετήσουμε την ίδια 

πρακτική που ακολουθεί ο ιατρικός κόσμος της Κύπρου από τότε που υπάρχει η 

νομοθεσία μέχρι σήμερα.  Επομένως, δε συγκατατιθέμεθα στην πρόταση του 

συναδέλφου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ματσάκη. 

Μ. ΜΑΤΣΑΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω, κύριε Ματσάκη, ότι...  Ναι, πέστε, όμως, τι θέλετε να πείτε. 

Μ. ΜΑΤΣΑΚΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι ως θέμα τάξης...   Όταν το συζητήσαμε σήμερα το 

πρωί, συμφωνήσαμε, νομίζω, και με το συνάδελφο, ότι αυτή θα ήταν η διαδικασία 

που θα ακολουθούσαμε.  Αν τώρα υπάρχει αλλαγή θέσης...  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, επειδή... 

Μ. ΜΑΤΣΑΚΗΣ: 

 Εγώ εγείρω τότε, εγώ προσωπικά, εγείρω θέμα περαιτέρω αναβολής και θα 

δώσω τους λόγους στους συναδέλφους.  Όταν εξετάζαμε αυτό το θέμα τέθηκε 

ενώπιόν μας το γεγονός ότι στην Ελλάδα υπάρχει αντίστοιχος κανονισμός και ότι έτσι 

λειτουργούν τα πράγματα και έτσι είναι η νομοθεσία στην Ελλάδα.  Αυτό ίσχυε πριν 

πολλά χρόνια, κύριε Πρόεδρε, και έχω πάρει τη νομοθεσία της Ελλάδας, την έχω 

εδώ, την έθεσα ενώπιον της επιτροπής Υγείας και λέει διαφορετικά πράγματα.  Και, 

εφόσον θέλουμε να κάνουμε έναν πιο εκμοντερνισμένο νόμο, τότε θα πρέπει να 

λάβουμε υπόψη το τι ισχύει στην Ευρώπη.  Και σε όλη την Ευρώπη ισχύει κάτι 

διαφορετικό.  Αν στην Κύπρο θέλουμε να πρωτοτυπούμε και να κάνουμε κάτι το 

οποίο είναι αντιευρωπαϊκό, είναι άλλη υπόθεση.  Εγώ πιστεύω ότι πρέπει να το 

ξαναδούμε ενώπιον της επιτροπής Υγείας, διότι, όταν ήρθαν οι αρμόδιοι να μας 

ενημερώσουν, μας παραπληροφόρησαν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι.  Να μιλήσει και ο κ. Χριστοδουλίδης και θα ρωτήσω το σώμα από εκεί και 

πέρα, παρ’ όλο το ανορθόδοξο στο οποίο έχει αναφερθεί ο κ. Λυσσαρίδης, κατά 

πόσο δέχεται την εισήγηση ή όχι. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και ο κ. Ματσάκης έχει δίκαιο.  Πράγματι, το πρωί έγινε νύξη για 

το θέμα, αλλά στη μετακίνηση της δικής μας της πλευράς έπαιξε σημαντικό ρόλο η 

θέση του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου και του προέδρου του, τον οποίο 
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συναντήσαμε και μετά.  Στην εμμονή του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου, να 

μεταπηδήσει αυτό το δικαίωμα από το Ιατρικό Συμβούλιο Κύπρου προς το σύλλογο, 

που είναι όχι μόνο συνδικαλιστικό αλλά είναι και επιστημονικό σώμα, υπάρχουν 

σοβαρότατα επιχειρήματα, μεταξύ των οποίων -τολμώ να το πω- είναι και η 

οικονομική ενίσχυση του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου, ο οποίος σήμερα έχει 

οδηγηθεί σε ένα δύσκολο οικονομικό αδιέξοδο·  πέραν όλων των άλλων σωστών 

επιχειρημάτων.   

 Επομένως, η άποψη η δική μας είναι να ακολουθηθεί η σωστή διαδικασία και, 

αν στο μέλλον αποδειχθεί ότι ο νόμος αυτός, η τροποποίηση αυτή είναι λανθασμένη, 

δε θα διστάσει, πιστεύω, η Βουλή να επανεξετάσει το όλο θέμα.  Απολογούμαι και 

προς τον   κ. Ματσάκη, αλλά η πλευρά μας έχει πειστεί από την επιχειρηματολογία 

του εκλελεγμένου προέδρου του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι η πλειοψηφία του σώματος ή το σώμα θέλει να συζητηθεί το 

θέμα, γι’ αυτό, παρακαλώ, να προχωρήσουμε.  Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος 

αρχής; 

 Θα μιλήσετε, κύριε Ματσάκη, επί του θέματος; 

Μ. ΜΑΤΣΑΚΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε.  Αν τελικά θα συζητήσουμε το θέμα σήμερα, θα ήθελα να 

μιλήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Ναι.  Εδώ λέει ότι η έκθεση είναι ομόφωνη.  Ρωτώ αν υπάρχουν ομιλητές.   

 Ο κ. Ματσάκης. 

Μ. ΜΑΤΣΑΚΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, για να αντιληφθούμε τη σοβαρότητα του θέματος και τι 

προσπαθεί να κάνει, πρέπει να ξέρουμε τι διαδικασία ακολουθείται για να ασκήσει 

ένας γιατρός την ιατρική στον τόπο μας.  Για να ασκήσει, λοιπόν, την ιατρική ένας 

γιατρός, πρέπει να κάνει αίτηση, να εξεταστούν τα πτυχία του, να εξεταστούν όλα τα 

στοιχεία του από το Ιατρικό Συμβούλιο Κύπρου, το οποίο είναι ένα ανεξάρτητο σώμα 

το οποίο δεν ανήκει στον Παγκύπριο Ιατρικό Σύλλογο.  Είναι ένα θεσμικό όργανο του 

κράτους.  Αφού το Ιατρικό Συμβούλιο Κύπρου αποφασίσει ότι όντως πληρεί τα 

κριτήρια για να ασκήσει την ιατρική στην Κύπρο αυτός ο γιατρός, τότε ο Έφορος 

Εγγραφής, που είναι αξιωματούχος του Υπουργείου Υγείας, εγγράφει, καταχωρίζει 

στο μητρώο εγγραφής ιατρών το όνομα του γιατρού.  Και αυτή είναι η πρακτική που 

ακολουθείτο και αυτή είναι η πρακτική που ακολουθείται και στις πλείστες χώρες του 

κόσμου, συμπεριλαμβανομένης της Αγγλίας, όπου το ιατρικό συμβούλιο είναι το 

General Medical Council, και έχω εδώ τους κανονισμούς.  Η ίδια διαδικασία 

ακολουθείται και στην Ελλάδα, όπου την άδεια χορηγεί ο Υπουργός Κρατικής 

Υγιεινής και Αντιλήψεως, ο Υπουργός Υγείας.   

 Όμως στις πλείστες χώρες υπάρχει και μια ετήσια ανανέωση της άδειας 

άσκησης του επαγγέλματος που γίνεται κάθε χρόνο.  Είναι τυπική διαδικασία τις 

περισσότερες φορές και γίνεται από το ίδιο όργανο που έκανε την αρχική έγγραφή 

του γιατρού, δηλαδή από το ιατρικό συμβούλιο της χώρας στην οποία ανήκει ο 

γιατρός.  Στην Κύπρο τι προσπαθούμε να κάνουμε τώρα με αυτή τη νομοθεσία;  Αντί 

τη δικαιοδοσία να την έχει το θεσμικό όργανο του κράτους, που έκανε την αρχική 

εγγραφή και τηρεί το μητρώο των γιατρών, μεταθέτουμε την αρμοδιότητα στο 

συνδικαλιστικό όργανο των γιατρών, τον Παγκύπριο Ιατρικό Σύλλογο, για να 

αποφασίζει αυτός αν θα ανανεώσει την άδεια άσκησης επαγγέλματος των γιατρών 

και να παίρνει αυτός τα λεφτά τα οποία θα πληρώνονται για αυτή την εγγραφή.  Αυτό 

είναι εντελώς ανορθόδοξο και δεν ισχύει σε καμιά χώρα της Ευρώπης.  Ούτε στην 
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Ελλάδα, που μας είχαν πει ότι έτσι είναι τα πράγματα -που έτσι ήταν πριν πολλά 

χρόνια, αλλά σήμερα είναι πολύ διαφορετικά τα πράγματα και έχω εδώ το νόμο και 

όποιος θέλει μπορεί να τον δει- ούτε στην Αγγλία, όπου το δικαίωμα ή την 

υποχρέωση εγγραφής ιατρών αλλά και την ανανέωση ετήσιας άδειας άσκησης 

επαγγέλματος την τηρεί και πάλι το ιατρικό συμβούλιο, το General Medical Council.   

 Κύριε Πρόεδρε, έχοντας αναγνωρίσει πόσο ανορθόδοξο ήταν αυτό που 

πηγαίναμε να κάνουμε, είχα επιχειρήσει να καταθέσω ή κατάθεσα μάλλον πρόταση 

νόμου με την οποία τροποποιούσα τη νομοθεσία, ούτως ώστε...  Ναι, είναι σωστός 

θεσμός να υπάρχει ανανέωση κάθε χρόνο, αλλά να την κάνει το Ιατρικό Συμβούλιο 

της Κύπρου, ο Έφορος Εγγραφής Ιατρών, που τηρεί το μητρώο των γιατρών, και όχι 

ένα συνδικαλιστικό όργανο που δεν είχε τίποτε να κάνει με την αρχική εγγραφή των 

γιατρών ή την τήρηση του μητρώου των γιατρών.  Όμως στη συζήτηση που 

ακολούθησε στην επιτροπή Υγείας, δυστυχώς, φαίνεται ότι ο Παγκύπριος Ιατρικός 

Σύλλογος είχε περισσότερη επιρροή από τη δική μου τουλάχιστο την άποψη.  Και 

έτσι αναγκάστηκα, όταν δυστυχώς ανακάλυψα ότι ήμουν ο μόνος που υποστήριζα 

αυτή τη γνώμη στην επιτροπή Υγείας, να αποσύρω την πρόταση αυτή και να την 

ξανακαταθέσω αργότερα.   

 Έστω και την υστάτη, κάνω έκκληση σε εσάς, αν θέλετε να είμαστε σωστοί, αν 

θέλετε να τηρούμε τα ευρωπαϊκά δεδομένα και κεκτημένα, για τα οποία όλοι μιλούμε, 

να κάνουμε ένα νομοσχέδιο που να είναι σωστό.  Να διατηρήσει την υποχρέωση και 

την αρμοδιότητα ανανέωσης ετήσιας άσκησης επαγγέλματος ο Έφορος Εγγραφής 

Ιατρών, μέσω του Ιατρικού Συμβουλίου Κύπρου, και να μη μετατεθεί αυτή η ευθύνη 

στον Παγκύπριο Ιατρικό Σύλλογο.  Άκουσα, βεβαίως, ότι ο Παγκύπριος Ιατρικός 

Σύλλογος δεν είναι πλούσιος και χρειάζεται τη συνδρομή.  Άλλο πράγμα είναι η 

συνδρομή που πληρώνουν τα μέλη.  Ας αυξηθεί η συνδρομή.  Ας κάνουμε μία 

νομοθεσία όπως υπάρχει σε άλλες χώρες, ας κάνουμε νομοθεσία με την οποία να 



 64

λέμε ότι πρέπει να πληρώνει τη συνδρομή του ή, αν δεν την πληρώνει, να υπάρχουν 

πειθαρχικές κυρώσεις.  Να μη συγχύζουμε όμως τη συνδρομή προς τον Παγκύπριο 

Ιατρικό Σύλλογο με την εγγραφή και τήρηση μητρώου ιατρών· είναι άλλου οργάνου 

δουλειά αυτό. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λυσσαρίδης. 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Αρχίζω λέγοντας ότι είμαι ορθόδοξος, ορθόδοξος γιατρός.  Το λειτούργημα του 

συμβουλίου είναι να παρακολουθεί αν αυτός που υποβάλλει αίτηση, για να εγγραφεί 

στο μητρώο γιατρών, έχει τα υπό του νόμου προνοούμενα προσόντα.  Και αυτό το 

έχουμε δώσει, πράγματι, στο ιατρικό συμβούλιο.  Απ’ εκεί και πέρα, το σώμα το 

οποίο ελέγχει τον τρόπο με τον οποίο ασκείται η ιατρική και η συνέχιση του ιατρικού 

επαγγέλματος δεν είναι πλέον το συμβούλιο αλλά ο ιατρικός σύλλογος.  Όταν για 

πρώτη φορά κάναμε αυτό το νόμο -έτυχε τότε να είμαι και πρόεδρος του ιατρικού 

συλλόγου- ε, αυτό αποφασίσαμε.  Και δε νομίζω ότι το θέμα είναι τι κάνει η άλφα 

χώρα ή η βήτα χώρα.  ∆εν ξέρω αν τα κάνουν και υπό ποίες συνθήκες.   

 ∆ε βλέπω τι είναι αυτό που πραγματικά μπορεί να προκαλέσει ένσταση, όταν η 

μεν εγγραφή στο μητρώο εναποτίθεται σε ανθρώπους οι οποίοι πρέπει να εξετάσουν 

αν πράγματι τηρείται η πρόνοια του νόμου για εγγραφή ιατρών.  Απ’ εκεί και πέρα η 

άσκηση του επαγγέλματος, ναι, πρέπει να είναι μέλημα του ιατρικού συλλόγου 

καθημερινό.  Και, πέραν των οικονομικών...  ∆εν είναι μόνο το οικονομικό, γιατί, 

όπως πολύ σωστά είπε ο κ. συνάδελφος, μπορούσε το οικονομικό να λεχθεί ότι είναι 

υποχρεωτικό μέλος του ιατρικού συλλόγου...  Αλλά θα κάναμε ακόμα πιο δύσκολη 

την κατάσταση.  Μ’ αυτό τον τρόπο, αντί διά νόμου να επιβάλουμε αυτό το πράγμα, 

γίνεται με τη γενική νομοθεσία περί γιατρών.  Γι’ αυτό επιμένω ότι είναι ορθή η 
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απόφαση της επιτροπής και του ιατρικού συλλόγου, ότι, μετά την εγγραφή στο 

μητρώο, τα υπόλοιπα εναποτίθενται στον ιατρικό σύλλογο.  Γι’ αυτό εγώ επιμένω ότι 

πρέπει να ψηφιστεί το νομοσχέδιο ως έχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.   

 Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Μπορεί το θέμα να μην είναι ευρύτερου ενδιαφέροντος, όμως έχει κάποιες 

πτυχές που είναι καλό, νομίζω, να γνωρίζει το σώμα, εφόσον θα κληθεί να ψηφίσει 

κάτι που, κατά την άποψη του συναδέλφου, έχει κάποια λογικότητα που πιθανό να 

μη συνάδει, κατά την άποψη του συναδέλφου -δεν είχα τη δυνατότητα να ερευνήσω 

τα στοιχεία. δεν τα αμφισβητώ- να μη συνάδει μ’ αυτό που λέμε ευρωπαϊκή 

παράδοση και ευρωπαϊκό κεκτημένο.   

 Όμως, υπενθυμίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτά που είπε ο γιατρός κ. Λυσσαρίδης 

είναι σωστά, είχαμε θητεύσει πολύ παλιά, επί προεδρίας του, είχαμε μάθει κάποια 

πράγματα σε σχέση με την ιατρική.   Επαναλαμβάνω ότι ο Παγκύπριος Ιατρικός 

Σύλλογος δεν είναι συνδικαλιστικό όργανο. είναι επιστημονικό όργανο.  ∆ιευκρινίζω 

ότι, για να ασκήσει οποιοσδήποτε την ιατρική, πέραν της εγκρίσεως άπαξ από το 

Ιατρικό Συμβούλιο Κύπρου, οφείλει να είναι εγγεγραμμένος στον τοπικό ιατρικό 

σύλλογο, βάσει του νόμου και των κανονισμών, οφείλει να καταβάλλει την ετήσια 

συνδρομή του προς το σύλλογο, άλλως πως υπόκειται σε πειθαρχική δίωξη, με 

δικαίωμα του πειθαρχικού να του στερήσει την άδεια ασκήσεως επαγγέλματος.  Άρα 

σήμερα η καινοτομία, κατά την ταπεινή μου γνώμη, η καινοτομία είναι ότι φεύγει από 

ένα διορισμένο σώμα, όπως είναι το ιατρικό συμβούλιο στο οποίο βέβαια ο 

Παγκύπριος Ιατρικός Σύλλογος εκπροσωπείται, και μεταφέρεται στο επιστημονικό 
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συνδικαλιστικό σώμα των γιατρών, που είναι και αιρετό.  Αν μη τι άλλο, κάθε τρία 

χρόνια είναι οι αρχαιρεσίες και μπορεί να γίνεται και ανανέωση.  

 Επομένως η άποψή μου, εφόσον δεν είχαν κατατεθεί, κύριε Πρόεδρε, εκείνα τα 

στοιχεία έγκαιρα... ∆εν είναι μόνο ο ισχυρισμός ότι στην Ελλάδα υπάρχει αυτό το 

σύστημα, άρα το ψηφίζουμε. όχι.  Είναι μια σειρά επιχειρημάτων που είχαν πείσει την 

επιτροπή να ψηφιστεί ως έχει το νομοσχέδιο και, αν πράγματι αποδειχθεί ότι κακώς 

έχει αποφασιστεί, η Βουλή, η νέα Βουλή ή η σημερινή θα είναι εις θέση, πιστεύω, να 

τον αλλάξει το νόμο, να τον τροποποιήσει.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τι είναι, κύριε Κατσουρίδη;  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, προσωπικά εγώ δεν έχω αντιληφθεί το θέμα.  Έχω συγχυστεί 

απ’ όσα έχω ακούσει.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να διαβάζετε καλύτερα τα νομοσχέδια και να τα συζητάτε καλύτερα στην 

κοινοβουλευτική σας ομάδα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆έχομαι την κριτική, κύριε Πρόεδρε, αλλά, παρά να ψηφίσουμε κάτι το οποίο 

δεν καταλαβαίνουμε, εγώ ζητώ να δοθεί ένα περιθώριο ακόμα μιας εβδομάδας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν μπορώ να δώσω περιθώριο, έχει φτάσει στο τέρμα, στη δεύτερη ανάγνωση, 

το νομοσχέδιο και δεν μπορεί να γίνεται αυτή η διαδικασία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή με πληροφόρησαν οι συνάδελφοί μου ότι είχε θέσει το θέμα της 

αναβολής ο κ. Ματσάκης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Το έθεσε ο κ. Ματσάκης. δεν έγινε δεκτό από την ολομέλεια και προχωρούμε 

παρακάτω.  ∆εν μπορεί δεύτερη φορά...  Το έθεσε ο κ. Ματσάκης.  Καλά ή κακά η 

ολομέλεια απεφάνθη ότι θα συνεχίσουμε.  Ε, δεν μπορούμε να επανερχόμεθα μετά 

και από τη συζήτηση και να ζητούμε ξανά αναβολή.  Είναι δηλαδή εκτός διαδικασίας 

η πρότασή σας. 

 Λοιπόν, να παρακαλέσω να προχωρήσουμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.   

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.   

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και 

Ταμείο Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ, παρακαλώ. 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με δεκαεννέα ψήφους υπέρ, μία εναντίον και επτά αποχές, το νομοσχέδιο 

ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα επόμενα θέματα υπ’ αριθμούς 14, 15 και 16 έχουν κοινή έκθεση.  Τα θέματα 

αυτά είναι «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2002», «Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Καθορισμός 

Αναγνωρισμένης Υπηρεσίας για Σκοπούς ∆ιορισμού, Προαγωγής και 

Προσαυξήσεων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2002»... 

 Σας παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι!  Σας ακούω και δεν μπορώ να διαβάσω.  

Κύριε Χριστοδουλίδη, σας παρακαλώ πολύ! 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Απολογούμαι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Και το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Οι περί Σχεδίων Υπηρεσίας (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη.  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο και τους 

κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα. 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος Γιώργος Βαρνάβα 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς    Ανδρούλα Βασιλείου 

 Ιωνάς Νικολάου  

 Θάσος Μιχαηλίδης            Αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων: 
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 Τάκης Χατζηγεωργίου                               Αντώνης Χατζηρούσος 

 Γιάννος Λαμάρης Πετρός Καλαϊτζιάν 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου Μπενίτο Μαντοβάνη 

 Σοφοκλής Φυττής  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το νομοσχέδιο και τους 

κανονισμούς που προτείνονται σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 

22 Οκτωβρίου και στις 19 Νοεμβρίου 2002.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Παιδείας και Πολιτισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και 

των εκπαιδευτικών οργανώσεων ΟΕΛΜΕΚ, ΟΛΤΕΚ και ΠΟΕ∆. 

 Με το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς σκοπείται η επί μόνιμης βάσης ρύθμιση 

του θέματος της αναγνώρισης της εκτός σχολείου υπηρεσίας των εκπαιδευτικών. 

 Υπενθυμίζεται ότι η ανάγκη για την προτεινόμενη ρύθμιση προέκυψε στα 

πλαίσια της μελέτης άλλων κανονισμών, οι οποίοι εγκρίθηκαν πρόσφατα από τη 

Βουλή και με τους οποίους ρυθμίζονται τα σχέδια υπηρεσίας των νέων θέσεων 

Καθηγητή (Κλ. Α11) και Εκπαιδευτή (Κλ. Α11).  Συγκεκριμένα, κατά τη μελέτη των 

υπό αναφορά σχεδίων υπηρεσίας είχε εγερθεί το νομικό ζήτημα κατά πόσο κάποιες 

πρόνοιές τους, σύμφωνα με τους περί Σχεδίων Υπηρεσίας (Γενικούς) Κανονισμούς 

του 1998, οι οποίες αφορούσαν την εκτός σχολείου υπηρεσία εκπαιδευτικών 

λειτουργών, συνάδουν με την ισχύουσα νομοθεσία που διέπει το θέμα του τρόπου 

υπολογισμού τέτοιας υπηρεσίας για σκοπούς προαγωγής και προσαυξήσεων. 

 Υπενθυμίζεται επίσης ότι το πιο πάνω νομικό ζήτημα είχε εγερθεί υπό το φως 

πρόσφατης σχετικής γνωμάτευσης του Βοηθού Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 

σύμφωνα με την οποία το θέμα της υπηρεσίας εκπαιδευτικού λειτουργού που 

αποσπάται ή του οποίου οι υπηρεσίες παραχωρούνται σε κρατική ή άλλη υπηρεσία 

πρέπει να κρίνεται σύμφωνα με τις πρόνοιες των περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών 
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(Καθορισμός Αναγνωρισμένης Υπηρεσίας για Σκοπούς ∆ιορισμού, Προαγωγής και 

Προσαυξήσεων) Κανονισμών του 1997.  Με τους εν λόγω κανονισμούς καθορίζεται 

ότι τέτοια υπηρεσία εκτός σχολείου υπολογίζεται ως πραγματική υπηρεσία στη θέση 

που ο εκπαιδευτικός λειτουργός κατέχει οργανικά.   

 Όπως είχε τότε διαπιστωθεί, αλλά και όπως επεξηγήθηκε στο στάδιο της υπό 

συζήτηση τώρα ρύθμισης από τους εκπροσώπους του Υπουργείου Παιδείας και 

Πολιτισμού και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, το 1998, μετά 

την Απόφαση του Ανώτατου ∆ικαστηρίου στην Αναθεωρητική Έφεση Αρ. 1546 

(Προσφυγή Αρ. 647/90), σχετικά με τη μη αναγνώριση για σκοπούς προαγωγής της 

υπηρεσίας εκπαιδευτικού λειτουργού σε απόσπαση, το Υπουργείο Παιδείας και 

Πολιτισμού είχε προβεί στην τροποποίηση των υφιστάμενων τότε σχεδίων υπηρεσίας 

με γενικούς κανονισμούς, ώστε τόσο η υπηρεσία εκτός σχολείου όσο και η απαλλαγή 

από διδακτικά καθήκοντα λόγω συνδικαλιστικών δραστηριοτήτων των εκπαιδευτικών 

να αναγνωρίζεται για σκοπούς προαγωγής.  Η ισχύς αυτών των γενικών κανονισμών 

παρατεινόταν μέχρι σήμερα πάνω σε ετήσια βάση.  Σε μεταγενέστερο στάδιο και 

αφού στο μεταξύ η εν λόγω ρύθμιση είχε ενσωματωθεί με ειδική διάταξη στη βασική 

νομοθεσία για τη δημόσια εκπαιδευτική υπηρεσία, με την υπό αναφορά γνωμάτευση 

κρίθηκε ότι η υπηρεσία σε απόσπαση καλύπτεται από τους περί Εκπαιδευτικών 

Λειτουργών (Καθορισμός Αναγνωρισμένης Υπηρεσίας για Σκοπούς ∆ιορισμού, 

Προαγωγής και Προσαυξήσεων) Κανονισμούς του 1997.  Συνεπώς, η ρύθμιση του 

1998 ήταν αχρείαστη και εσφαλμένη, για το λόγο ότι η απόφαση του Ανώτατου 

∆ικαστηρίου που την προκάλεσε αφορούσε διαφορετικό, πραγματικό και νομικό, 

καθεστώς. 

 Με βάση τα πιο πάνω είχε αποφασιστεί να προωθηθούν οι αναγκαίες 

νομοθετικές ρυθμίσεις, ώστε αφενός να παραμείνει σε ισχύ η ρύθμιση του 1997 και 

αφετέρου να ρυθμιστεί το θέμα της απαλλαγής από διδακτικά καθήκοντα λόγω 
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συνδικαλιστικών δραστηριοτήτων των εκπαιδευτικών, ώστε η υπηρεσία αυτή να 

αναγνωρίζεται για σκοπούς προαγωγής. 

 Οι εκπρόσωποι των εκπαιδευτικών οργανώσεων ΟΕΛΜΕΚ, ΟΛΤΕΚ και ΠΟΕ∆ 

που παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής δήλωσαν ότι συμφωνούν με την 

προτεινόμενη ρύθμιση.   

 Υπό το φως των πιο πάνω και δεδομένου ότι η προτεινόμενη ρύθμιση αποτελεί 

υλοποίηση των όσων αναφέρονται πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας 

συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και των κανονισμών 

που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση των κανονισμών, όπως 

έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.278.2002) 

2. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Καθορισμός Αναγνωρισμένης Υπηρεσίας 

για Σκοπούς ∆ιορισμού, Προαγωγής και Προσαυξήσεων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 

2) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.284.2002) 

3. Οι περί Σχεδίων Υπηρεσίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.285.2002) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Κατάργηση ειδικής διάταξης.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 2;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 2 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι υπ’ αριθμόν 15 κανονισμοί;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 15 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι υπ’ αριθμόν 16 κανονισμοί;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 16 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 

(Παιδεία) - Θέση Εκπαιδευτικού Προγραμματιστή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2002».   Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού (Παιδεία) - Θέση 

Εκπαιδευτικού Προγραμματιστή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002» 
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Παρόντες: 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου, πρόεδρος  Άγις Αγαπίου 

 Ιωνάς Νικολάου Κώστας Παπακώστας 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Μάρκος Κυπριανού 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Χρίστος Κληρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους υπό αναφορά κανονισμούς 

σε οκτώ συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 8 Ιουλίου, στις 10, 17, 24 

και την 31η Οκτωβρίου και στις 7 και 14 Νοεμβρίου 2002.  Στις συνεδριάσεις αυτές 

κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών (Υπηρεσία 

∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού), του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, της 

ΠΑΣΥ∆Υ και του ΕΤΕΚ. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 και 

87 των περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμων, σκοπείται η τροποποίηση του 

υφιστάμενου από το 1990 σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση του Εκπαιδευτικού 

Προγραμματιστή στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Με τις πρόνοιες του υπό αναφορά σχεδίου υπηρεσίας συμφώνησαν όλοι οι 

παριστάμενοι.  Το ΕΤΕΚ, με γραπτή επιστολή του προς την επιτροπή, εισηγείται την 

τροποποίηση του τίτλου της θέσης, έτσι που να αντικατοπτρίζει με τον καλύτερο 

δυνατό τρόπο τα καθήκοντα και τις ευθύνες της θέσης, καθώς και την προσθήκη 

στον κατάλογο των απαιτούμενων μεταπτυχιακών προσόντων και μεταπτυχιακού 

τίτλου σε κλάδο της μηχανικής επιστήμης, για να διευρυνθεί το φάσμα των 

υποψηφίων που θα μπορούν να διεκδικήσουν την πιο πάνω θέση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 

κατατέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση του πιο πάνω 

σχεδίου υπηρεσίας, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί, με αντικατάσταση του 
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μεταπτυχιακού διπλώματος στα μαθηματικά ή στη φυσική με μεταπτυχιακό δίπλωμα 

στην πληροφορική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι κανονισμοί;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Τα επόμενα θέματα υπ’ αριθμούς 18, 19, 20, 21 και 22 αναβάλλονται για μία 

εβδομάδα. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμούς 23, 24, 25 και 26 αποσύρονται από την εκτελεστική 

εξουσία.   

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και 

εγγράφων.  Τα σχέδια νόμου και οι κανονισμοί κατατίθενται και παραπέμπονται 

σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί.   

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 

έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  

από τα  υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του 

Κυπριακού Οργανισμού 

Αναπτύξεως Γης του 2003 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.311.2002) 

Εσωτερικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

2. Ο περί Σχολικών Εφορειών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 

Παιδείας και Πολιτισμού Παιδείας 
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2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.312.2002) 

3. Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 

Νόμος (Αρ. 2) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.313.2002) 

Συγκοινωνιών και Έργων Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

4. Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας 

Εκπαίδευσης 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.314.2002) 

Παιδείας και Πολιτισμού Παιδείας 

5. Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας 

(Πλοίαρχοι και Ναυτικοί) 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.315.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

6. Οι περί Υπουργείου Παιδείας 

και Πολιτισμού - Θέση 

∆ασκάλου (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.306.2002) 

Παιδείας και Πολιτισμού Παιδείας 

7. Έγγραφα (Θ. 41/2002, Θ. 

42/2002 και Θ. 43/2002) που 

αφορούν την εξαίρεση από την 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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αναστολή πλήρωσης θέσεων 

πρώτου διορισμού στη 

δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα 

με τους περί Αναστολής 

Πλήρωσης Θέσεων Πρώτου 

∆ιορισμού στη ∆ημόσια 

Υπηρεσία (Προσωρινές 

∆ιατάξεις) Νόμους του 2000 

έως 2001. 

(Αρ. Φακ. 15.21.001) 

8. Έγγραφο (αρ. 102/2002) 

σύμφωνα με τους περί 

Πρόσληψης Εκτάκτων 

Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 

Εκπαιδευτική Υπηρεσία 

Νόμους του 1985 και τις 

εγκυκλίους του Υπουργείου 

Οικονομικών με αρ. 741, 746 

και 834, ημερομηνίας 

4.10.1985, 6.12.1985 και 

9.11.1987 αντίστοιχα. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

9. Έγγραφα (αρ. 21, 22, 23 και 

24 του 2002) αποσταλέντα 

από το Υπουργείο 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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Οικονομικών την 21η 

Νοεμβρίου, σύμφωνα με το 

εδάφιο (1) του άρθρου 4 του 

περί Προϋπολογισμού Νόμου 

του 2002 [13(ΙΙ)/2002]. 

(Αρ. Φακ. 13.04.003) 

10. Έγγραφο που αφορά την 

πρόσληψη έκτακτων 

υπαλλήλων από τον 

Οργανισμό Κυπριακής 

Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας, 

δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) 

του περί Προσλήψεως 

Εκτάκτων Υπαλλήλων στην 

Υπηρεσία Νομικών 

Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου 

Νόμου. 

(Αρ. Φακ. 10.10.016). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

11. Ετήσια έκθεση της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου για το 

έτος 2001. 

(Αρ. Φακ. 10.01.009) 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 

Πρόταση νόμου 

 

Κατατέθηκε 

από 

Παραπέμπεται 

στην επιτροπή 
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Ο περί Οδικής Ασφάλειας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος  

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.02.085.2002) 

Γιώργο Περδίκη, 

βουλευτή επαρχίας 

Λευκωσίας 

Συγκοινωνιών και 

Έργων και 

Εσωτερικών 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο.  Οι ερωτήσεις και οι απαντήσεις έχουν 

δοθεί γραπτώς.  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.103 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 18 Νοεμβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι κατά την πρόσφατη επίσκεψή του στην Κύπρο ο 

Υπουργός Πολιτισμού της Ελλάδας κ. Ευάγγελος Βενιζέλος υπέβαλε πρόταση στην 

κυβέρνηση για τη μονοπωλιακή διαχείριση των συλλογικών στοιχημάτων στην 

Κύπρο από τον ΟΠΑΠ.  

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για το περιεχόμενο και τις πρόνοιες της εν λόγω πρότασης και πώς 

προτίθεται να χειριστεί το θέμα, καθότι τα τελευταία δέκα χρόνια υπάρχουν και 

λειτουργούν αδειούχες εταιρείες συλλογικών στοιχημάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.104 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 15 Νοεμβρίου 2002. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Άγιος Κωνσταντίνος, επαρχίας 

Λεμεσού, και τη συνάντησή μου με το κοινοτικό συμβούλιο και τους κατοίκους της 

περιοχής, μου ζητήθηκε να προωθήσω για επίλυση διάφορα θέματα/προβλήματα 

που απασχολούν την κοινότητα. 

 Γι’ αυτό το λόγο, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 
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Προτίθεται να υλοποιήσει την υπόσχεση του πρώην Υπουργού Οικονομικών κ. 

Χριστόδουλου Χριστοδούλου για διαγραφή του δανείου αρδευτικού σχεδίου 

Πιτσιλιάς, Τ.662/1982, που παραχώρησαν προς την κοινότητα οι δανειστικοί 

επίτροποι; 

Υπάρχει η δυνατότητα: 

α.  ενίσχυσης των σταθμών αναμετάδοσης της τηλεόρασης, 

β. ύπαρξης νέας πολιτικής για κοστολόγηση εγκατάστασης ρεύματος σε νέες   

εγκαταστάσεις, 

γ. βελτίωσης του οδικού δικτύου και πιο συγκεκριμένα του δρόμου Αγίου 

Κωνσταντίνου προς Καλό Χωριό και 

δ.  αύξησης των γραμμών τηλεφώνων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.105 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 15 Νοεμβρίου 2002. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μας στο χωριό Άγιος Παύλος της επαρχίας 

Λεμεσού και τη συνάντηση που είχαμε με το κοινοτικό συμβούλιο και τους κατοίκους 

της περιοχής, μας ζήτησαν να προωθήσουμε για επίλυση διάφορα 

θέματα/προβλήματα που απασχολούν την κοινότητά τους. 

 Γι’ αυτό το λόγο, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο είναι δυνατή: 

1. η αντιπροσώπευση της κοινότητας στη Σχολική Εφορεία Καλού Χωριού που 

έχει την ευθύνη του περιφερειακού σχολείου, 

2. η αύξηση των μαθημάτων που διδάσκονται από τα κρατικά φροντιστήρια της 

περιοχής πέρα από τα αγγλικά και τα μαθηματικά, 

3. η μεταφορά ρεύματος στον υφιστάμενο σταθμό του ΡΙΚ για χρήση 

τηλεοράσεων και τηλεφώνων, 
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4. η επέκταση του παρακαμπτηρίου Καλού Χωριού μέχρι τον κύριο δρόμο 

(περιοχή Αγίου Φώτου), 

5. η παραχώρηση οικονομικών πόρων προς την κοινότητα για απαλλοτρίωση 

περιοχών για σκοπούς εγγραφής δρόμων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.106 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 15 Νοεμβρίου 2002. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Άλασσα, στην επαρχία Λεμεσού, 

και τη συνάντησή μου με το κοινοτικό συμβούλιο και τους κατοίκους της περιοχής, 

μου ζητήθηκε να προωθήσω για επίλυση διάφορα θέματα/προβλήματα που 

απασχολούν την κοινότητα.  Στα πλαίσια αυτά παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο 

όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το κατά πόσο είναι δυνατά τα 

ακόλουθα: 

1. Η δημιουργία οικοπέδων για παραχώρησή τους προς νέα ζευγάρια. 

2. Η μείωση της ζώνης προστασίας του φράγματος Κούρρη. 

3. Η αντικατάσταση του κεντρικού αγωγού της πηγής Κεφαλόβρυσου, λόγω της 

κακής κατάστασής του, και η κατάργηση της υφιστάμενης πηγής, λόγω του ότι η 

χρήση της υποχρεώνει την κοινότητα να καταβάλλει αυξημένα ποσά για την 

κατανάλωση ρεύματος της διάτρησης. 

4. Η υλοποίηση της υπόσχεσης του Υπουργού Εσωτερικών, κατά τη μετακίνηση 

του χωριού το 1985, για παροχή νερού από το φράκτη Κούρρη για άρδευση. 

5. Η αξιοποίηση του εγκαταλειμμένου σχολείου της κοινότητας ως πολιτιστικού 

κέντρου και η παραχώρηση οικονομικής βοήθειας για το σκοπό αυτό. 

6. Η επιτάχυνση των διαδικασιών για παροχή αποζημιώσεων και η εκτέλεση όλων 

των έργων που απαιτούνται να γίνουν ως αποτέλεσμα των πρόσφατων 

πυρκαγιών. 

7. Η ύπαρξη καλύτερου ελέγχου στη συντήρηση του βιολογικού σταθμού.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.107 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 15 Νοεμβρίου 2002. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Κάτω Αμίαντος στην επαρχία 

Λεμεσού και τη συνάντησή μου με το κοινοτικό συμβούλιο και τους κατοίκους της 

περιοχής, μου ζητήθηκε να προωθήσω για επίλυση διάφορα θέματα/προβλήματα 

που απασχολούν την κοινότητα.  Στα πλαίσια αυτά παρακαλείται το αρμόδιο 

υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το κατά πόσο είναι 

δυνατά τα ακόλουθα: 

1. Η πραγματοποίηση των έργων που απαιτούνται για ολοκλήρωση του κοινοτικού 

γηπέδου. 

2. Η παροχή γης για ίδρυση πάρκου. 

3. Η επέκταση της υδατοπρομήθειας προς την περιοχή Καρβουνά-Κάρδαμα. 

4. Η αναθεώρηση των πολεοδομικών ζωνών και η παραχώρηση γης σε νεαρά 

ζευγάρια, για να μπορέσουν να παραμείνουν στο χωριό οι νέοι. 

5. Η δημιουργία πεζόδρομων εντός της κοινότητας στον κύριο δρόμο, καθώς και 

στη βόρεια είσοδο, με τη διαπλάτυνση του γεφυριού, καθώς και η 

απαλλοτρίωση σπιτιών στη νότια είσοδο για βελτίωση του δρόμου για την 

ασφάλεια των πεζών. 

6. Η αύξηση κονδυλίων για αναπτυξιακά έργα. 

7. Η υλοποίηση υποσχέσεων για εγκατάσταση κεντρικής θέρμανσης και 

εξοπλισμού στο ιατρικό κέντρο. 

8. Η ενίσχυση σήματος τηλεόρασης. 

9. Η χρήση του εγκαταλειμμένου σχολείου ως κέντρου ψυχαγωγίας και 

πολιτιστικού οικήματος για τη νεολαία.  
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10. Η ενίσχυση του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης, για να μπορεί να εξυπηρετεί 

πιο έγκαιρα και γρήγορα όσους γεωργούς υφίστανται ζημιές και δικαιούνται 

αποζημίωση. 

11. Η κατάργηση της κοινότητας Πάνω Αμιάντου και η ενσωμάτωση της περιοχής 

στην κοινότητα Κάτω Αμιάντου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.108 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 15 Νοεμβρίου 2002. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μας στο χωριό Σπιτάλλι της επαρχίας Λεμεσού 

και τη συνάντηση που είχαμε με το κοινοτικό συμβούλιο και τους κατοίκους της 

περιοχής, μας ζήτησαν να προωθήσουμε για επίλυση διάφορα θέματα/προβλήματα 

που απασχολούν την κοινότητά τους.   

 Με βάση τα πιο πάνω, καλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο είναι δυνατή: 

1. η μετακίνηση του πτηνοτροφείου που λειτουργεί στην περιοχή και προκαλεί 

οχληρία και η λήψη μέτρων για οριστικό κλείσιμό του, 

2. η επέκταση των πολεοδομικών ζωνών για οικιστικούς σκοπούς για βοήθεια των 

κατοίκων της περιοχής, 

3. η κατεδάφιση υφιστάμενου περιτειχίσματος για ευθυγράμμιση του δρόμου στην 

έξοδο προς την περιοχή Φασούλας για λόγους ασφάλειας, 

4. η μετακίνηση πασσάλων ηλεκτρισμού και τηλεφώνων που παρέμειναν στο 

δρόμο και μετά τη διαπλάτυνσή του, προκαλώντας κίνδυνο στους πεζούς, 

χωρίς να επιβαρυνθεί η κοινότητα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.109 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 15 Νοεμβρίου 2002. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μας σε κοινότητες της επαρχίας Λεμεσού, οι 

κοινοτικές αρχές και οι κάτοικοι των περιοχών αυτών μας πληροφόρησαν ότι 
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επιθυμούν να χρησιμοποιήσουν ως πολιτιστικά κέντρα κτίρια σχολείων που δε 

χρησιμοποιούνται πλέον λόγω κατάργησης των σχολείων στις κοινότητες αυτές. 

 Με βάση τα πιο πάνω, καλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο είναι δυνατή: 

1. η χρησιμοποίηση των κτιρίων των εν λόγω εγκαταλειμμένων σχολείων ως 

πολιτιστικών κέντρων, 

2. η παροχή οικονομικής βοήθειας στην αντίστοιχη κοινότητα για υλοποίηση της 

πιο πάνω επιθυμίας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.110 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 15 Νοεμβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έχουν πρόσφατα εισαχθεί στην Κύπρο ηλεκτρικά 

ποδήλατα, τα οποία λειτουργούν με ηλεκτρική επαναφορτιζόμενη μπαταρία. 

 Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, το Τμήμα Οδικών Μεταφορών, προκειμένου 

να επιτρέψει την κυκλοφορία των εν λόγω ηλεκτρικών ποδηλάτων, πρότεινε την 

εγγραφή τους ως μοτοποδηλάτων, αφού ζήτησε να γίνουν οι απαραίτητες 

τροποποιήσεις σε αυτά. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για το αιτιολογικό αυτής της απόφασης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.111 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 19 Νοεμβρίου 2002. 

 «Σχετικά με τη δημιουργία μονάδας επεξεργασίας σκυβάλων για τις επαρχίες 

Λάρνακας και Αμμοχώστου, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία δημιουργίας της μονάδας; 

2. Έχει τεθεί συγκεκριμένο χρονοδιάγραμμα για την κατασκευή και ολοκλήρωση 

του εν λόγω έργου;»  
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Απάντηση ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.01.014, ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 2001, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Χρυσοστόμου. 

 «Αναφορικά με το πρόβλημα εγγραφής στο κτηματολόγιο ακίνητης περιουσίας 

στο Λουβαρά και στο Καλό Χωριό, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το θέμα της κατοχής τίτλων ιδιοκτησίας από ιδιώτες των οποίων τα κτήματα 

στο Λουβαρά, Καλό Χωριό (Λεμεσού) και σε ορισμένες άλλες περιοχές έχουν 

κηρυχθεί κρατικά δάση, σύμφωνα με τον περί ∆ασών Νόμο, απασχολεί τη Νομική 

Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και το Τμήμα 

∆ασών για χρόνια.  Η εξεύρεση λύσης όμως δεν είναι εύκολη, αφού το 1940, με 

σχετικές γνωστοποιήσεις που δημοσιεύτηκαν στην Επίσημη Εφημερίδα της 

∆ημοκρατίας, συγκεκριμένες περιοχές που δείχνονταν σε σχέδια κηρύχθηκαν κρατικά 

δάση και για ορισμένα από αυτά το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας συνεχίζει 

και εκδίδει τίτλους ιδιοκτησίας σε ιδιώτες. 

 Για το θέμα πραγματοποιήθηκε σύσκεψη στο Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα 

της ∆ημοκρατίας και συμφωνήθηκε η ετοιμασία ειδικών κανονισμών διάθεσης 

δασικής γης, σύμφωνα με το άρθρο 14 του περί ∆ασών Νόμου.  Το Τμήμα ∆ασών 

ετοίμασε προσχέδιο των κανονισμών αυτών και το υπέβαλε στο Γενικό Εισαγγελέα 

της ∆ημοκρατίας για νομοτεχνικό έλεγχο.  Στους εν λόγω κανονισμούς το Τμήμα 

∆ασών πρότεινε την ακόλουθη πρόνοια, βάσει της οποίας αναμένεται επίλυση του 

προβλήματος: 

 “Το Υπουργικό Συμβούλιο μπορεί να διαθέσει τεμάχιο ή μέρος τεμαχίου γης το 

οποίο έχει κηρυχθεί ως δάσος, σύμφωνα με το νόμο, όταν συντρέχουν οι πιο κάτω 

λόγοι: 

1. Ο φερόμενος ιδιοκτήτης κατέχει νομότυπο τίτλο ιδιοκτησίας. 
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2. ∆ιαχειρίζεται ενεργά για οποιοδήποτε σκοπό το εν λόγω τεμάχιο για είκοσι 

πέντε (25) συναπτά έτη, μετά από την κήρυξή του σε κρατικό δάσος. 

3. Νοείται ότι σε περίπτωση που το τεμάχιο είναι περίκλειστο στο κρατικό δάσος, 

τότε ο ιδιοκτήτης δικαιούται να το ανταλλάξει με ισάξια κρατική γη ή χρηματική 

αποζημίωση.”. 

 Σύμφωνα με τη σχετική γνωμοδότηση της Νομικής Υπηρεσίας της 

∆ημοκρατίας, προτού προωθηθούν οι αναφερόμενοι κανονισμοί, πρέπει να 

τροποποιηθεί το άρθρο 14 του περί ∆ασών Νόμου.  Επομένως, το Τμήμα ∆ασών 

προέβη στην ετοιμασία προσχεδίου τροποποίησης του εν λόγω νόμου, το οποίο θα 

υποβάλει εντός των ημερών στη Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο. 

 Περαιτέρω, πληροφορείσθε ότι εκ παραδρομής, πιστεύω, η ερώτησή σας, που 

απευθύνατε στο Υπουργείο Εσωτερικών, δεν παραλήφθηκε  από το Υπουργείο 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, παρ’ όλον ότι μας έχει διαβιβαστεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Υγείας κ. Φρίξου 

Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.164, ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2002, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης 

Παπαδοπούλου. 

 «Αναφορικά με το θέμα της ανέγερσης του νέου Γενικού Νοσοκομείου 

Λευκωσίας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ποσό συμβολαίου: £37,5 εκατομ. 

 Κατασκευαστική περίοδος: ∆ιακόσιες πενήντα εβδομάδες. 

 Ημερομηνία έναρξης: 5 Μαΐου 1997. 

 Ημερομηνία αποπεράτωσης: 18 Φεβρουαρίου 2002. 

 Κατά τη διάρκεια της εκτέλεσης του έργου συνέβησαν γεγονότα τα οποία και 

αποτέλεσαν αιτίες, ώστε ο εργολάβος να εγείρει απαιτήσεις για παράταση χρόνου, 
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όπως αναλυτικά φαίνεται στο επισυνημμένο Παράρτημα Α΄. Οι αιτίες αυτές θα 

μπορούσε να ταξινομηθούν στις ακόλουθες κατηγορίες: 

1. Αιτίες που εμπόδισαν ή προκάλεσαν αναστολή εργασιών. 

2. Προσθήκες ή τροποποιήσεις μετά από απόφαση του εργοδότη. 

3. Τροποποιήσεις για τεχνικούς κυρίως λόγους, μετά από απόφαση του 

αρχιτέκτονα. 

4. Καιρικές συνθήκες. 

 Συνολικά ο εργολάβος ζήτησε διακόσιες ογδόντα οκτώ εβδομάδες παράταση 

(μέχρι τον Αύγουστο του 2007), η πλευρά του εργοδότη είχε τη θέση ότι 

δικαιολογούνταν μόνο εξήντα πέντε εβδομάδες, ενώ ο αρχιτέκτονας ενέκρινε τελικά 

ενενήντα επτά εβδομάδες παράταση. 

 Η διαδικασία αξιολόγησης των απαιτήσεων του εργολάβου και λήψης 

απόφασης από τον εργοδότη είναι η ακόλουθη: 

 Αξιολόγηση της απαίτησης του εργολάβου από τον αρχιτέκτονα και υποβολή 

απόψεων/εισηγήσεων στο διευθυντή του έργου. 

 Μελέτη των απόψεων/εισηγήσεων του αρχιτέκτονα από το διευθυντή του έργου 

και υποβολή εισηγητικού σημειώματος στην Τμηματική Επιτροπή Αλλαγών και 

Απαιτήσεων (ΤΕΑΑ). 

 Εξέταση του θέματος από την ΤΕΑΑ και υποβολή εισήγησης στην Κεντρική 

Επιτροπή Αλλαγών και Απαιτήσεων (ΚΕΑΑ). 

 Εξέταση της απαίτησης του εργολάβου και των απόψεων/εισηγήσεων από την 

ΚΕΑΑ και λήψη απόφασης. 

 Η πιο πάνω διαδικασία ισχύει και για την έγκριση αλλαγών/τροποποιήσεων/ 

προσθηκών και για το υπό αναφορά έργο κατά κανόνα πάντοτε ακολουθείτο.  

Εξαίρεση αποτελούσαν οι αλλαγές που γίνονταν για τεχνικούς κυρίως λόγους, οι 
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οποίες, λόγω του επείγοντός τους, αποφασίζονταν απευθείας από τον αρχιτέκτονα, 

ούτως ώστε να αποφεύγονται οι καθυστερήσεις στην πρόοδο των εργασιών και οι 

χρονικές και οικονομικές απαιτήσεις που πιθανό να ήγειρε ο εργολάβος.  Για όλες 

αυτές τις περιπτώσεις η ΚΕΑΑ αποφάσισε ότι θα λαμβανόταν καλυπτική έγκριση με 

εκ των υστέρων υποβολή συγκεντρωτικών καταστάσεων στις επιτροπές αλλαγών, 

πράγμα που γινόταν. 

 Λόγω των προσθηκών, των τροποποιήσεων και της αναθεώρησης των τιμών 

(βάσει συμβατικής πρόνοιας), η τελική δαπάνη εκτιμάται ότι θα ανέλθει στα £51-52 

εκατομ., όπως φαίνεται στο Παράρτημα Β΄ (αύξηση κατά 37% σε σχέση με το αρχικό 

ποσό του συμβολαίου). 

 Σύμφωνα με το συμβόλαιο, σε περίπτωση διαφοράς μεταξύ της απαίτησης του 

εργολάβου και της απόφασης του εργοδότη, η οποία λαμβάνεται με την πιο πάνω 

διαδικασία, ισχύει η απόφαση του αρχιτέκτονα, εκτός εάν ένα από τα μέρη (ή και τα 

δύο) παραπέμψει τη διαφορά σε διαιτησία, το πόρισμα της οποίας είναι δεσμευτικό 

και τελεσίδικο. 

 Επειδή στα θέματα των παρατάσεων χρόνου υπήρξαν τέτοιες διαφορές, τα 

περισσότερα θέματα παραπέμφθηκαν σε διαιτησία, με τον εργολάβο, από τη μια, να 

διεκδικεί διακόσιες ογδόντα οκτώ εβδομάδες και τον εργοδότη, από την άλλη, να 

υποστηρίζει ότι μόνο εξήντα πέντε εβδομάδες δικαιολογούνται.  Θα ίσχυε όμως η 

θέση του αρχιτέκτονα για ενενήντα επτά εβδομάδες, με νέα ημερομηνία 

αποπεράτωσης του έργου τις 29 ∆εκεμβρίου 2003, εκτός εάν η ημερομηνία αυτή 

τελικά διαφοροποιείτο, ως αποτέλεσμα του πορίσματος των διαιτησιών. 

 Ενόψει του γεγονότος ότι κατά κανόνα οι διαιτησίες διαρκούν πολλά χρόνια, 

ιδίως όταν πρόκειται για πολύπλοκα θέματα, όπως οι παρατάσεις χρόνου, η πιο 

πάνω ημερομηνία είχε θεωρητική μόνο αξία, αφού στην πράξη η πραγματική 
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ημερομηνία αποπεράτωσης του έργου θα ήταν αβέβαιη και θα εξαρτάτο από τις 

δυνατότητες και τις προθέσεις του εργολάβου. 

 Ο εργοδότης όμως έπρεπε να γνωρίζει την πραγματική ημερομηνία 

αποπεράτωσης του έργου με ικανοποιητική ακρίβεια για σοβαρούς λόγους, όπως 

τους ακόλουθους: 

1. Για να μπορέσει να δεσμευτεί με τον εργολάβο που θα αναλάβει το πλυντήριο 

για την ημερομηνία έναρξης της λειτουργίας του.  (Ο εργολάβος αυτός θα 

εργοδοτήσει προσωπικό και, αν η ημερομηνία διαφοροποιηθεί, θα έχει 

απαιτήσεις). 

2. Για να μπορέσει να προγραμματίσει τις προσφορές για την προμήθεια και 

εγκατάσταση του ιατρικού και άλλου εξοπλισμού. 

3. Για να μπορέσει να προγραμματίσει την παραλαβή του έργου, τη μετακόμιση 

στο νέο νοσοκομείο και την έναρξη της λειτουργίας του. 

 Επιπρόσθετα, λόγω της αβέβαιης ημερομηνίας αποπεράτωσης του έργου και 

του προδιαγραφόμενου κινδύνου να μην τελειώσει στις 29 ∆εκεμβρίου 2003 (με το 

μέχρι σήμερα ρυθμό το έργο θα τελείωνε περί το τέλος του 2005), ο εργοδότης θα 

υφίστατο και τις ακόλουθες οικονομικές και κοινωνικές συνέπειες: 

  Απώλειες της τάξης των £10.000 ημερησίως λόγω αδρανούς κεφαλαίου κ.λπ. 

  Προσαυξήσεις επί της υπολειπόμενης δαπάνης. 

  Φθορά του ηλεκτρομηχανολογικού εξοπλισμού και των υλικών που έχουν ήδη 

εγκατασταθεί.  (Ορισμένα μηχανήματα εγκαταστάθηκαν από το 1999 και 

πιθανό να προκύψουν και προβλήματα με τα εργοστάσια τα οποία θα έχουν 

υποχρεωτική συντήρηση για δεκαοκτώ μήνες μετά την αποπεράτωση του 

έργου, η οποία τοποθετείτο περί τα μέσα του 2002). 

  Έξοδα συντήρησης του υφιστάμενου νοσοκομείου. 
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  Κοινωνικό κόστος λόγω αποστέρησης από τον πολίτη της χρήσης του 

καινούριου νοσοκομείου. 

 Ενόψει των πιο πάνω και αφού προηγήθηκαν διαπραγματεύσεις με τον 

εργολάβο στο επίπεδο της ΤΕΑΑ / διευθυντή έργου και συμβούλων, ο Γενικός 

Λογιστής και πρόεδρος της ΚΕΑΑ, κάλεσε τον εργολάβο σε διαπραγματεύσεις με την 

ΚΕΑΑ και τελικά συμφωνήθηκε μαζί του η αποπεράτωση του έργου οριστικά στις 30 

Ιουλίου 2004, η διευθέτηση όλων των οικονομικών απαιτήσεών του με το κατ’ 

αποκοπή ποσό των £5.000.000, ο τερματισμός όλων των διαιτησιών και η απόσυρση 

όλων των διαφορών για τις οποίες εκφράστηκε πρόθεση ή επιφύλαξη για 

παραπομπή τους στη διαιτησία. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Α΄ 

ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΑΙΤΙΩΝ ΓΙΑ ΠΑΡΑΤΑΣΗ ΧΡΟΝΟΥ 

Α/Α Αιτίες Εργολάβος Εργοδότης Αρχιτέκτονας 

1. Γεωλογικά προβλήματα στο 

υπέδαφος θεμελίωσης 

 

9,2 

 

6 

 

9,2 

2. Καθυστέρηση στο διορισμό 

υπεργολάβων Η/Μ 

εγκαταστάσεων  

 

15 

 

15 

 

15 

3.1 Αναστολή εργασιών στις 

οροφές κτιρίων 1, 2 και 3 

 

1 

 

1 

 

1 

3.2 Εγκατάσταση σωλήνων 

αποχετεύσεων κάτω από 

εδαφόπλακα 

 

 

0 

 

 

0 

 

 

0 

3.3 Κατασκευή εδαφόπλακων 

εκτός σειράς 

 

1,7 

 

0 

 

0 
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Α/Α Αιτίες Εργολάβος Εργοδότης Αρχιτέκτονας 

3.4 Αναστολή εργασιών στα κτίρια 

40 & 41 (μεταφορά στο 4.8) 

 

0 

 

0 

 

0 

3.5 Κατασκευή αεραγωγών στο 

υπόγειο κανάλι υπηρεσιών 

 

0 

 

0 

 

0 

4.1 Αναστολή λόγω αλλαγής στο 

δίκτυο υψηλής τάσης 

 

19,4 

 

0 

 

0 

4.2 Αναστολή λόγω διορισμού 

υπεργολάβου ανελκυστήρων 

 

3,38 

 

0 

 

0 

4.3 Αναστολή λόγω διορισμού 

υπεργολάβου κουζίνας 

 

0,7 

 

0 

 

0 

4.4 Αναστολή στους χώρους 

ακτινοπροστασίας 

 

5,88 

 

0 

 

0 

4.5 Αναστολή και ενισχύσεις για 

αναρτώμενο εξοπλισμό 

 

8,4 

 

0 

 

0 

4.6 Αναστολή λόγω διορισμού 

προμηθευτή εξαρτημάτων 

λειτουργίας 

 

 

0 

 

 

0 

 

 

0 

4.7 Αναστολή λόγω ποιότητας 

τούβλων 

2,83 0 0 

4.8 Προσθήκη Κέντρου 

Παραπληγικών κ.λπ. 

 

61,26 

 

13 

 

45 

4.9 Αναστολή λόγω αλλαγής 

απολήξεων αεραγωγών στις 

οροφές 

 

2 

 

2 

 

2 
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Α/Α Αιτίες Εργολάβος Εργοδότης Αρχιτέκτονας 

5.1 Μετακίνηση κτιρίου πλυντηρίου 0,33 0 0 

5.2 Αλλαγή προδιαγραφών 

επιχωματώσεων 

 

27,35 

 

2 

 

2 

5.3 Έλλειψη πληροφοριών για 

ιατρικό εξοπλισμό 

 

0 

 

0 

 

0 

6. ∆ιάφορες αλλαγές 151,28 22 22 

7. Βροχερός καιρός 10 8 8 

8. Αφαίρεση λόγω επιτάχυνσης (7,2) (4,2) (7,2) 

 Σύνολο 312,51 64,8 97 

 Τελικές θέσεις 288,31 64,8 97 

 

 Επιστολή εργολάβου NGHF2-0300-3952, ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2000:  Για 

αιτίες 3.1-5.3 ζήτησε συνολική παράταση 75,7 εβδομάδες, αντί 133,23 που ζήτησε 

στις 6 Μαρτίου 2002.  Για τις ίδιες αιτίες ο εργοδότης ενέκρινε δεκαοκτώ εβδομάδες 

και ο αρχιτέκτονας πενήντα εβδομάδες. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Β΄ 

ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΣ ΤΕΛΙΚΗΣ ∆ΑΠΑΝΗΣ 

  εκατομ. £ εκατομ. £ 

1. Ποσό συμβολαίου 37,5 

2. Συν αύξηση λόγω υπεργολαβιών 0,5 

3. Πλην εξοπλισμός πλυντηρίου (1,2) 

4. Πλην απρόβλεπτα και υλικά επί απολογισμώ (2,5) 

  34,3 

5. Συν προσθήκες  
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 Κέντρο Παραπληγικών 3,0 

 Νοσηλευτική Σχολή (επιπρόσθετο) 2,0 

 Υπόγειοι χώροι στάθμευσης 2,0 

 Κτίριο αποτεφρωτήρα - ∆ιάδρομος 0,2 7,2 

6. Συν μεγάλες αλλαγές/αναβαθμίσεις £ 

 ∆ίκτυο δομημένης καλωδίωσης 687.000 

 ∆ίκτυο υψηλής τάσης 574.000 

 ∆ίκτυο ιατρικών αερίων 100.000 

 Εξοπλισμός αποτεφρωτήρα 125.000 

 Σύστημα αποστράγγισης 150.000 

 Απολήξεις αεραγωγών 137.000 1,8 

7. Συν μικρές αλλαγές (<£90.000)  2,5 

8. Συν αλλαγές ηλεκτρομηχανολογικών εργασιών  1,5 

   47,3 

9. Συν διακύμανση τιμών  4,3 

   £51,6 

10. Συν διακανονισμός απαιτήσεων εργολάβου  ;» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.002, ημερομηνίας 26 

Ιουλίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Αναφορικά με την άσχημη κατάσταση που παρουσιάζει το διαχωριστικό του 

παρακαμπτήριου δρόμου στη Λεμεσό, σας πληροφορώ ότι ο παρακαμπτήριος 

δρόμος Λεμεσού εμπίπτει στα όρια των πέντε δήμων της επαρχίας Λεμεσού.  

Πρόκειται για κύριο οδικό άξονα και την ευθύνη για την καθαριότητά του έχει το 

Τμήμα ∆ημοσίων Έργων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
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Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.038, 

ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ.  Γιώργου Περδίκη. 

 «Σχετικά με το οδικό δίκτυο που συνδέει το Μένικο με τις γύρω κοινότητες, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι δρόμοι προς το Μένικο από την Κοκκινοτριμιθιά και το Παλιομέτοχο 

υπάγονται στην αρμοδιότητα του Υπουργείου Εσωτερικών (έπαρχο Λευκωσίας). 

 Ωστόσο, μέσα στους προγραμματισμούς του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 

Έργων περιλαμβάνεται η προώθηση του αιτήματος για σύνδεση του Μενίκου με τον 

υπεραστικό δρόμο Κοκκινοτριμιθιάς-Αστρομερίτη.  Αυτό είναι συνυφασμένο με τις 

μελέτες για τον αυτοκινητόδρομο Κοκκινοτριμιθιάς-Αστρομερίτη και θα διασαφηνιστεί 

με την πρόοδο που αναμένεται να υπάρξει όσον αφορά τη δεύτερη φάση του έργου 

μεταξύ ∆ένειας και Ακακίου. 

 Τονίζεται επίσης ότι η εν λόγω σύνδεση θα επηρεάσει την περιοχή Ακακίου και 

θα απαιτηθούν πρόσθετες διαβουλεύσεις με την κοινότητα αυτή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Υγείας κ. Φρίξου 

Σαββίδη, στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.055, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 

2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου Κληρίδη. 

 «Σχετικά με τα προβλήματα των εξετάσεων MRI και οστεοπόρωσης, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Εξέταση MRI 

 Τα δημόσια νοσηλευτήρια δεν έχουν τη δυνατότητα παροχής υπηρεσιών στον 

τομέα της μαγνητικής τομογραφίας (MRI).  Για το λόγο αυτό το Υπουργείο Υγείας 

αγοράζει υπηρεσίες από τον ιδιωτικό τομέα.  Σε κάθε νοσοκομείο λειτουργεί ειδική 
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επιτροπή έγκρισης των MRI για αποστολή στον ιδιωτικό τομέα.  Ο αριθμός των 

εγκεκριμένων MRI ανά μήνα ανά νοσοκομείο φαίνεται στον πιο κάτω πίνακα. 

Νοσοκομεία Αριθμός MRI ανά μήνα 

Νοσοκομείο Λευκωσίας 40 

Μακάρειο Νοσοκομείο 14 

Νοσοκομείο Λεμεσού 16 

Νοσοκομείο Λάρνακας 7 

Νοσοκομείο Πάφου 5 

Σύνολο 82 

 Επιπρόσθετα, στον αριθμό αυτό προστίθενται και όσα περιστατικά 

αποστέλλονται με επιδότηση στο εξωτερικό για θεραπεία για τα οποία απαιτείται 

όπως η ιατρική τους έκθεση συνοδεύεται από μαγνητική τομογραφία. 

 Όλες οι πιο πάνω υπηρεσίες προσφέρονται δωρεάν για τους δικαιούχους “Α” 

και για τους δικαιούχους “Β” πληρώνεται το ήμισυ της συμφωνηθείσας με το 

Υπουργείο Υγείας τιμής. 

Εξέταση στην οστεοπόρωση  

 Πρόσφατα έχει εγκατασταθεί και λειτουργεί στο Νοσοκομείο Πάφου μηχάνημα 

μέτρησης της οστικής πυκνότητας, το οποίο αποτελεί δωρεά του κ. Χρίστου Πετρίδη 

και του Πετρίδειου Ιδρύματος για το νοσοκομείο. 

 Σημειώνεται ότι οι δύο προαναφερόμενες εξετάσεις θα γίνονται στο νέο Γενικό 

Νοσοκομείο Λευκωσίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.063, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 
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 «Η προσφορά του Γραφείου των Ηνωμένων Εθνών για Προσφορά Υπηρεσιών 

σε Προγράμματα Ανάπτυξης (UNOPS) στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες αφορά κυρίως 

τα προγράμματα για καταπολέμηση του εχινόκοκκου, της σαλμονέλας και της 

βρουκέλλωσης και όχι μόνο την κατασκευή παγίδων για σύλληψη αδέσποτων 

σκύλων. 

 Μέρος της συνολικής βοήθειας ύψους £330.000 από το “UNOPS” που δόθηκε 

για τα πιο πάνω προγράμματα διατέθηκε για την κατασκευή παγίδων για σύλληψη 

αδέσποτων σκύλων στα πλαίσια του προγράμματος καταπολέμησης του 

εχινόκοκκου.  Κατασκευάστηκαν εβδομήντα (70) παγίδες, οι οποίες διανεμήθηκαν 

στα επαρχιακά γραφεία και σταθμούς για χρήση εκεί όπου υπάρχει ανάγκη.  ∆έκα 

(10) παγίδες δόθηκαν στα Ηνωμένα Έθνη για χρήση στη νεκρή ζώνη.  Το κόστος για 

την κατασκευή κάθε παγίδας ανήλθε σε £45. 

 Οι παγίδες βρίσκονται σήμερα σε χρήση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.065, 

ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Αντιγόνης Παπαδοπούλου. 

 «Αναφορικά με τη χρονιαία παράδοση ημερολογίων, αρνητικών φωτογραφιών 

και σχεδίων από κάθε αρχαιολόγο, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τα σχέδια πάντοτε παραδίδονται στο Αρχείο του Τμήματος Αρχαιοτήτων, αφού 

γίνονται από τους σχεδιαστές του ίδιου του τμήματος.   

 Για πρακτικούς λόγους συνεχούς αναφοράς που χρειάζεται να γίνεται από τον 

αρχαιολόγο υπεύθυνο ανασκαφής, ενόσω συνεχίζει τις ανασκαφές του, τα 

ημερολόγια παραδίδονται μετά το τέλος των ανασκαφών.  Εξάλλου, σύμφωνα με τη 

δεοντολογία, κανείς δε δικαιούται χωρίς την άδεια του ανασκαφέα να προστρέξει στα 

ημερολόγια ανασκαφών, εκτός αν η ανασκαφή περατωθεί και δημοσιευθεί.  Κάθε 
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αρχαιολόγος παραδίδει διαφάνειες, φωτογραφίες και κατάλογο ευρημάτων στο τέλος 

της ανασκαφικής του περιόδου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως κ. Αλέκου Σιάμπου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.068, 

ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ελένης Μαύρου. 

 «Αναφορικά με την αποκάλυψη της ταυτότητας θύματος και την προστασία 

μαρτύρων, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με το άρθρο 12 του συντάγματος, ο κατηγορούμενος θεωρείται αθώος 

μέχρι να αποδειχθεί ένοχος σύμφωνα με το νόμο.  Ο κατηγορούμενος μπορεί να 

υπερασπίσει τον εαυτό του αυτοπροσώπως ή με συνήγορο της εκλογής του, πρέπει 

να πληροφορηθεί λεπτομερώς τη φύση και τους λόγους της κατηγορίας που του 

αποδίδεται, πρέπει να έχει επαρκή χρόνο και διευκόλυνση για την προπαρασκευή 

της υπεράσπισής του και μπορεί να εξετάζει ή να προκαλεί την εξέταση μαρτύρων 

κατηγορίας. 

 Σύμφωνα με το άρθρο 30 του συντάγματος, ο τύπος και το κοινό μπορούν να 

αποκλεισθούν από τη δίκη με απόφαση του δικαστηρίου, προς το συμφέρον των 

ανηλίκων ή την προστασία της ιδιωτικής ζωής των διαδίκων κ.λπ.  Καθένας έχει το 

δικαίωμα να πληροφορηθεί τους λόγους για τους οποίους καλείται να εμφανισθεί 

ενώπιον του δικαστηρίου και να προσάγει ή να προκαλεί την προσαγωγή των μέσων 

αποδείξεως και να εξετάζει μάρτυρες σύμφωνα με το νόμο. 

 Πρόσωπο που παραπέμφθηκε σε δίκη δικαιούται να έχει αντίγραφο του 

κατηγορητηρίου των ένορκων καταθέσεων στην προανάκριση και της κατάθεσής του, 

σύμφωνα με το άρθρο 102 του περί Ποινικής ∆ικονομίας Νόμου, Κεφ. 155. 

 Αναφορικά με τις υποθέσεις βίας στην οικογένεια, δύναται με άδεια του 

δικαστηρίου να προσαχθεί ως μαρτυρία οπτικογραφημένη κατάθεση [άρθρο 10, Ν. 
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119(Ι)/2000], σύμφωνα με τους κανόνες λήψης που προβλέπονται στο άρθρο 11 και 

τις εξουσίες του δικαστηρίου που προβλέπονται στα άρθρα 12 και 13. 

 Για αποτροπή εκφοβισμού των μαρτύρων υπάρχουν οι πρόνοιες του άρθρου 18 

[Ν. 119(Ι)/2000]. 

 Επίσης, σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 35 [Ν. 119(Ι)/2000], 

απαγορεύεται η παράδοση, παραλαβή ή δημοσίευση αντιγράφων καταθέσεων σε ή 

από τρίτους, όχι όμως από τον κατηγορούμενο ή το δικηγόρο του. 

 Όταν το θύμα ποινικού αδικήματος προβλεπόμενου από τον περί Βίας στην 

Οικογένεια (Πρόληψη και Προστασία Θυμάτων) Νόμο του 2002 είναι μάρτυρας σε 

ποινική διαδικασία σε σχέση προς το εν λόγω αδίκημα, ο μάρτυρας θεωρείται ως 

μάρτυρας που χρήζει βοήθειας, εκτός αν δηλώσει στο δικαστήριο την επιθυμία του να 

μη θεωρηθεί ως μάρτυρας που χρήζει βοήθειας, και τυγχάνει των μέτρων 

προστασίας μαρτύρων που χρήζουν βοήθειας και ενδεχομένως του σχεδίου 

προστασίας μαρτύρων και συνεργατών της δικαιοσύνης, που προβλέπονται 

αναλυτικά στις πρόνοιες του περί Προστασίας Μαρτύρων Νόμου του 2001 [Ν. 

95(Ι)/2001]. 

 Ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως με επιστολές του προς τον 

Αρχηγό Αστυνομίας υπέδειξε κατ’ επανάληψη ότι, σύμφωνα με τις πρόνοιες του 

άρθρου 35(Ι)/2000, είναι αδίκημα η παράδοση, παραλαβή ή δημοσίευση 

οποιασδήποτε κατάθεσης θύματος ή μάρτυρα σε αδίκημα βίας σε οποιοδήποτε 

πρόσωπο που δεν έχει σχέση με τη διερεύνηση, δίωξη ή εκδίκαση της υπόθεσης και 

ζήτησε όπως δοθούν σαφείς οδηγίες για αυστηρή τήρηση του νόμου.  Σε όσες 

περιπτώσεις έγιναν καταγγελίες στον Υπουργό ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως για 

ενδεχόμενη εμπλοκή μελών της αστυνομίας στη διαρροή πληροφοριών προς τα 

ΜΜΕ σε συγκεκριμένες υποθέσεις βίας στην οικογένεια διεξήχθη έρευνα, από την 

οποία δεν προέκυψε εμπλοκή μελών της αστυνομίας. 



 98

 Τα τελευταία χρόνια δίδεται ιδιαίτερη έμφαση στην ευαισθητοποίηση και 

εκπαίδευση των μελών της αστυνομίας, ανδρών και γυναικών, στα πλαίσια κυρίως 

της Αστυνομικής Ακαδημίας, με στόχο την εξειδίκευσή τους στην παροχή κατάλληλης 

βοήθειας στα θύματα βίας και στον αποτελεσματικό χειρισμό των υποθέσεων βίας 

γενικότερα. 

 Η εκπαίδευση αυτή, που πραγματοποιείται με τη βοήθεια Κυπρίων και ξένων 

εμπειρογνωμόνων, θα συνεχιστεί και εντατικοποιηθεί, με απώτερο στόχο την 

εξειδίκευση ομάδας αστυνομικών οι οποίοι θα τοποθετούνται σε αστυνομικούς 

σταθμούς σ’ όλη την Κύπρο, για να χειρίζονται αποκλειστικά και σε εικοσιτετράωρη 

βάση υποθέσεις βίας. 

 Ειδικά εκπαιδευτικά προγράμματα έχουν ήδη αρχίσει στην Αστυνομική 

Ακαδημία για την εκπαίδευση στη λήψη μαρτυρίας με οπτικοακουστικά μέσα, ενώ 

στο Αρχηγείο Αστυνομίας έχει οριστεί μία κεντρική συντονιστική ομάδα για το 

χειρισμό των υποθέσεων βίας σ’ όλη την Κύπρο. 

 Επίσης, πριν από το τέλος του έτους, αναμένεται η κάθοδος Βρετανού 

εμπειρογνώμονα, ο οποίος θα συμβουλεύσει την κυπριακή αστυνομία σχετικά με τη 

δημιουργία ενός πρότυπου αστυνομικού σταθμού σχετικά με το χειρισμό 

περιστατικών βίας. 

 Επιπρόσθετα, βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο η διαδικασία εξασφάλισης του 

κατάλληλου τεχνικού εξοπλισμού για τη λήψη μαρτυρίας με οπτικοακουστικά μέσα 

και η διευθέτηση ειδικών χώρων σε αστυνομικούς σταθμούς, ώστε να διασφαλίζεται 

η εχεμύθεια, η απόκρυψη της ταυτότητας του θύματος, αλλά και ο διακριτικός 

χειρισμός των περιστατικών βίας. 

 Ο τεχνολογικός εξοπλισμός και οι διευθετήσεις κατάλληλων χώρων, που είναι 

εξαιρετικά σημαντικά, ιδιαίτερα για τα ανήλικα θύματα, αφορούν και τα δικαστήρια.  

Ήδη σε συνεργασία με το Ανώτατο ∆ικαστήριο έχουν τροχοδρομηθεί οι διαδικασίες 
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και θα καταβληθεί κάθε δυνατή προσπάθεια για την εξασφάλισή τους το 

συντομότερο, ώστε οι σχετικές πρόνοιες της νομοθεσίας μας να μπορούν να 

εφαρμοστούν στην πράξη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.081, ημερομηνίας 22 

Οκτωβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη 

Καρά. 

 «Σχετικά με τη δημιουργία βιομηχανικών ζωνών στα χωριά Σωτήρα, Λιοπέτρι 

και Αυγόρου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στη Σωτήρα υπάρχουν καθορισμένη βιομηχανική και βιοτεχνική ζώνη, οι οποίες 

έχουν αξιοποιηθεί σε ποσοστό 5%-10% περίπου.  Στην τελευταία αναθεώρηση των 

πολεοδομικών ζωνών της Σωτήρας το κοινοτικό συμβούλιο ζήτησε μικρή μείωση της 

έκτασης της βιομηχανικής ζώνης και ένταξη του τμήματος που ζητήθηκε να εξαιρεθεί 

σε ζώνη υπαίθρου Γ2. 

 Στην Αυγόρου υπάρχουν καθορισμένη βιομηχανική και βιοτεχνική ζώνη, οι 

οποίες όμως δεν έχουν αξιοποιηθεί.  Κατά την πρόσφατη αναθεώρηση, το κοινοτικό 

συμβούλιο είχε ζητήσει την κατάργηση της βιομηχανικής ζώνης Β1 όσο και της 

βιοτεχνικής ζώνης Ε1. 

 Στο Λιοπέτρι υπάρχει καθορισμένη μόνο βιομηχανική ζώνη, η οποία δεν έχει 

αξιοποιηθεί.  Το κοινοτικό συμβούλιο Λιοπετρίου δεν υπέβαλε οποιαδήποτε αιτήματα 

στα πλαίσια της διαδικασίας αναθεώρησης. 

 Επιπρόσθετα, επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι, σύμφωνα με την απόφαση 

του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 47.212 και ημερομηνία 14 Ιανουαρίου 1998, η 

αρμοδιότητα για την προώθηση έργων υποδομής σε βιομηχανικές ζώνες ανήκει στο 

Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
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Ιωάννη Κασουλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.082, ημερομηνίας 22 

Οκτωβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη 

Καρά. 

 «Αναφορικά με το θέμα της αντιμετώπισης αρνητικών δημοσιευμάτων για την 

Κύπρο στο διεθνή τύπο,  σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Γίνονται διαβήματα και υποδείξεις από τις κατά τόπους πρεσβείες της 

∆ημοκρατίας προς τους εκδότες/συντάκτες των δημοσιευμάτων.  Όπου υπάρχουν 

σύμβουλοι τύπου τα σχετικά διαβήματα γίνονται από αυτούς σε συνεργασία με τον 

αρχηγό αποστολής.  Επιπλέον, αποστέλλονται επιστολές που απαντούν στα 

διάφορα δημοσιεύματα, οι οποίες συνήθως δημοσιεύονται στα έντυπα μέσα.  

(Πληροφοριακά αναφέρεται ότι η επιστολή του συμβούλου τύπου της πρεσβείας στην 

Ουάσιγκτον κ. Μ. Μιλτιάδους, η οποία απαντά στο πρόσφατο δημοσίευμα της 

Washington Times “Turkey:  our most underappreciated ally”, δημοσιεύθηκε στην 

εφημερίδα την 1η Νοεμβρίου 2002). 

 Η καθ’ ύλην αρμόδια υπηρεσία για την παρακολούθηση του θέματος είναι το 

Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών (ΓΤΠ), το οποίο συνεργάζεται με το Υπουργείο 

Εξωτερικών και τις αποστολές (είτε του ΓΤΠ είτε του Υπουργείου Εξωτερικών) στο 

εξωτερικό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.088, ημερομηνίας 30 

Οκτωβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη 

Γιάγκου. 

 «Σχετικά με την ανάκτηση των οικιών στην οδό Ηγουμενίτσας αρ. 1 και στην 

οδό Αραράτ αρ. 18 στον κυβερνητικό οικισμό Λινόπετρας, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

1. Η πρώτη από τις δύο πιο πάνω περιπτώσεις, η οποία αφορά την ισχυριζόμενη 
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χρήση διαμερίσματος ως φροντιστηρίου, διερευνήθηκε επιτόπου από 

αρμόδιους λειτουργούς και διαπιστώθηκε ότι το διαμέρισμα παραμένει κλειστό 

και αχρησιμοποίητο από την ημερομηνία που απεβίωσε ο αδειούχος 

εκτοπισθείς.  Η κόρη του αδειούχου υπέβαλε αίτημα στην Υπηρεσία Μερίμνης 

και Αποκαταστάσεως Εκτοπισθέντων για παραχώρηση της κατοικίας ή για την 

παραχώρηση οικονομικής βοήθειας για την κατοικία που έκτισε σε ιδιόκτητο 

οικόπεδο όπου διαμένει.  Το αίτημα θα τεθεί ενώπιον της ΚΕΕΚ για λήψη 

σχετικής απόφασης. 

2. Σε ό,τι αφορά το δεύτερο διαμέρισμα, ο ισχυρισμός ότι υποενοικιάζεται από τον 

κάτοχό της δεν ευσταθεί, δεδομένου ότι οι συγγενείς της αποθανούσας 

αδειούχου έχουν εκκενώσει το διαμέρισμα  και παρέδωσαν πρόσφατα τα 

κλειδιά στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

  Για το γενικότερο θέμα των κατοικιών που είναι κλειστές αναφέρεται ότι γίνεται 

καταγραφή τους από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, η οποία αναμένεται να 

αποπερατωθεί σύντομα.  Η καταγραφή αποσκοπεί στη διερεύνηση της σκοπιμότητας 

για ανάκτηση των κατοικιών, χωρίς να δημιουργηθούν νομικά προβλήματα και στην 

τροχιοδρόμηση των αναγκαίων ενεργειών.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.   

 Το θέμα είναι η έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-

Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για τα θέματα που τιτλοφορούνται:  1. «Οι 

παράνομες ανασκαφές που διεξάγονται στην κατεχόμενη αρχαία Σαλαμίνα» 

(αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του βουλευτή κ. Κώστα Παπακώστα), 2. 

«Η προσπάθεια αναστήλωσης της εκκλησίας της Ιεράς Μονής Αποστόλου Ανδρέα» 

(αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του  βουλευτή κ. Κώστα Παπακώστα), 

3. «Η πρόσφατη ανέγερση από το παράνομο καθεστώς Ντενκτάς δύο μιναρέδων 
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μέσα στην κατεχόμενη πόλη της Αμμοχώστου» αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 

πρόταση του βουλευτή κ. Κώστα Παπακώστα), 4. «Οι συνεχιζόμενες προκλητικές 

ενέργειες καταστροφής της θρησκευτικής και πολιτιστικής μας κληρονομιάς στα 

κατεχόμενα» (αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του βουλευτή κ. Λευτέρη 

Χριστοφόρου) και 5. «Οι νομικές ενέργειες και οι δυνατότητες επαναπατρισμού των 

κλεμμένων θρησκευτικών και πολιτιστικών μας θησαυρών» (αυτεπάγγελτη εξέταση 

έπειτα από πρόταση του βουλευτή κ. Λευτέρη Χριστοφόρου.) 

 Θα ολοκληρωθεί σήμερα η συζήτηση, αντιλαμβάνομαι;  Κύριοι συνάδελφοι;  

 Ολοκληρώνεται η συζήτηση. 

 Υπάρχει ψήφισμα;  Να διαβαστεί το ψήφισμα, παρακαλώ. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε.  Θα ολοκληρωθεί χωρίς άλλη συζήτηση;  ∆ιότι 

είμαι ένας από τους ενδιαφερόμενους... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα μιλήσετε;  Είχα την εντύπωση, απ’ ό,τι μου ελέχθη, ότι δεν υπάρχουν 

ομιλητές.  Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, πάρτε το βήμα.   

 Ο κ. Γεωργίου κάτι θέλει να πει. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Είχε κληθεί, κύριε Πρόεδρε να μιλήσει η κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου, που 

απουσίαζε, ο συνάδελφος ο ∆ώρος είχε εκφράσει την επιθυμία να μιλήσει και θα πω 

και εγώ ως πρόεδρος της επιτροπής δυο λόγια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επειδή ρώτησα στη διάρκεια της σύσκεψης, κύριοι συνάδελφοι -για να μην 

πιάνομαι και αδιάβαστος κιόλας- ρώτησα και μου ελέχθη ότι θα πείτε εσείς δύο λόγια, 

ότι θα διαβαστεί το ψήφισμα και θα κλείσει το θέμα. 
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 Λοιπόν, παρακαλώ, κύριε Χριστοδουλίδη.  ∆εν υπάρχει καμία αντίρρηση να 

συνεχιστεί η συζήτηση ως το τέλος.  Και η κ. Παπαδοπούλου, αν θέλει, να μιλήσει. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ απουσίαζα την περασμένη φορά και έτσι είχα κατά νουν να 

μιλήσω σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είπα, κυρία Παπαδοπούλου, να μιλήσετε.  ∆ε φέρω αντίρρηση. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κυρία Παπαδοπούλου, πάρτε το λόγο.  Ελάτε στο βήμα. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, φυσικά το θέμα αυτό είχε εγγραφεί πριν 

από αρκετό χρονικό διάστημα και φαίνεται ότι αρκετές εξελίξεις στο Κυπριακό έχουν 

προκαταλάβει αρκετά πράγματα, όμως θεωρώ υποχρέωσή μου να αναφερθώ σε 

κάποια δεδομένα τα οποία έχω συλλέξει.  Η νομική κατοχύρωση της... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία, παιδιά στο θεωρείο.  Μη θορυβούμε, σας παρακαλώ πολύ.  

Τα σχολεία και τα πανεπιστήμια ετελειώσαμέν τα! 

(Γέλια) 

 Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε. 

 Όχι δηλαδή πως κάνουν λιγότερη φασαρία οι βουλευτές, για να είμαστε εντάξει! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μα πόσοι εμείναν τζιαι εννά κάμουν;  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 
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Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Όσοι έμειναν.   

 Οι συνεχιζόμενες προκλητικές ενέργειες καταστροφής της θρησκευτικής και 

πολιτιστικής μας κληρονομιάς στα κατεχόμενα, η νομική κατοχύρωση της 

ιδιαιτερότητας και ποικιλομορφίας, ο σεβασμός της ταυτότητας του άλλου, ο 

απόλυτος διάλογος μεταξύ των πολιτισμών της υφηλίου αποτελούν κοινό τόπο και 

αρχή δράσης των διεθνών οργανισμών.  Αυτό τουλάχιστον είναι το κοινό όραμα και 

αξίωση των πολιτισμένων κρατών και ιδιαίτερα της Ενωμένης Ευρώπης. 

 Αυτές όμως οι διακηρυγμένες αρχές του διεθνούς δικαίου παραβιάζονται 

βάναυσα στο νησί μας.  Ο Τούρκος κατακτητής δεν αρκέστηκε στην κατοχή, στην 

προσφυγοποίηση, στη δολοφονία αμάχων, στην εθνοκάθαρση και στη δημογραφική 

αλλοίωση της ημικατεχόμενής μας πατρίδας.  Με τη συστηματική ενσωμάτωση 

χιλιάδων εποίκων στον πληθυσμό των κατεχομένων και με την παραχώρηση σε 

αυτούς κινήτρων για να αποκτήσουν υπόσταση πολιτών προσπαθεί να θεμελιώσει 

εκείνο το νομικό υπόβαθρο με βάση το οποίο να μπορέσει να αιτιολογήσει σήμερα το 

ψευδροκράτος και την ύπαρξή του ως χωριστού κράτους και να μας οδηγήσει στη 

συνομοσπονδία.   

 ∆υστυχώς, πέρα από τον εποικισμό, μεθοδικά, ανενόχλητα και προκλητικά 

προβαίνει και σε πολιτιστική εκκαθάριση τα τελευταία είκοσι οκτώ χρόνια.  Αφανίζει 

μαρτυρίες της μακραίωνης παρουσίας του ελληνισμού στη μεγαλόνησο.  Εξολοθρεύει 

πολιτιστικές ρίζες.  Επιχειρεί να σπάσει το διαχρονικό συνδετικό κρίκο και την 

αλληλεγγύη της ελληνοκυπριακής κοινότητας κονιορτοποιώντας το ιστορικό 

παρελθόν και εξαλείφοντας βίαια τη συλλογική μνήμη. 

 Μακρύς ο κατάλογος της πολιτιστικής καταστροφής και της ιεροσυλίας.  

Εκκλησίες, παρεκκλήσια, βυζαντινά μνημεία συλήθηκαν.  Αρχαιολογικοί χώροι 
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βιάσθηκαν.  Ιδιωτικές συλλογές, βυζαντινές αγιογραφίες, τοιχογραφίες, θησαυροί 

βγήκαν στο σφυρί στα παζάρια της Ευρώπης και της Ανατολίας. 

 Η αφαίρεση τοιχογραφιών του 15ου αιώνα από την εκκλησία του Αντιφωνητή 

στην Καλογραία από τον Τούρκο αρχαιολόγο Αϊντίν Ντικμέν, η αφαίρεση 

τοιχογραφιών του 13ου και 14ου αιώνα από την εκκλησία του Αγίου Ευφημιανού στη 

Λύση και η πώλησή τους στο Χιούστον, η αφαίρεση και εξαγωγή των ψηφιδωτών της 

Κανακαριάς στη Λυθράγκωμη, η ανακάλυψη των βημόθυρων της εκκλησίας του 

Αγίου Αντωνίου της Περιστερώνας Αμμοχώστου στη μακρινή Ιαπωνία είναι μόνο 

μερικά χαρακτηριστικά παραδείγματα. 

 Ανάμεσα στις κατεστραμμένες ή κατεδαφισμένες εκκλησίες, η εκκλησία της 

Παναγίας της Αβγασίδας στη Μηλιά Αμμοχώστου, του Αγίου Θωμά στο Τρίκωμο, του 

Αγίου Γεωργίου του Ριγάτου στη Φιλιά Μόρφου.  Εκκλησίες μετατράπηκαν σε 

μουσουλμανικά τεμένη.  Το Αρμενομονάστηρο έγινε τουρκικό ξενοδοχείο.  Ιεροί 

χώροι άλλαξαν χρήση:  Έγιναν ξενώνες, μουσεία, στάβλοι, κέντρα διασκέδασης και 

κινηματοθέατρα, στρατόπεδα, αποχωρήτηρια, αποθήκες πυρομαχικών και άλλων 

εξοπλισμών του τουρκικού στρατού.  Κοιμητήρια βεβηλώθηκαν.  ∆εκαπέντε χιλιάδες 

και πλέον φορητές  εικόνες αγνοούνται.  Το μέγεθος της λεηλασίας ασύλληπτο. 

 Στις κατεχόμενες περιοχές Αμμοχώστου, Κερύνειας και Μόρφου παράνομες 

ανασκαφές εξακολουθούν να διενεργούνται παρά το γεγονός της αναστολής κάθε 

νόμιμης αρχαιολογικής έρευνας από το 1974.  Ο καθηγητής Κοσκιούν Οζγκιουβέρ και 

η ομάδα φοιτητών του παράνομου Πανεπιστημίου της Ανατολικής Μεσογείου και του 

Πολυτεχνείου της Μέσης Ανατολής συνεχίζουν τις παράνομες ανασκαφές στην 

αρχαία Σαλαμίνα από το 1999.  Παρά τις καταγγελίες του Τμήματος Αρχαιοτήτων σε 

συνεργασία με το Υπουργείο Εξωτερικών στην ΟΥΝΕΣΚΟ, στα Ηνωμένα Έθνη και 

στο Συμβούλιο της Ευρώπης και παρά τις επικλήσεις της Σύμβασης της Χάγης η 

τουρκική αποστολή συνεχίζει το βέβηλο έργο της. 
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 Την ίδια ώρα μιναρέδες ξεφυτρώνουν στα κατεχόμενα:  δυο στην περιοχή 

Σαχάρια κοντά στη Σαλαμίνα και άλλοι στη Μόρφου, στην Κερύνεια, στην Ακανθού 

και στην Κυθρέα.  Χρηματοδότης η ισλαμική οργάνωση RAPITA.  Η αλλοίωση της 

φυσιογνωμίας του νησιού μεθοδεύεται συστηματικά.  Ο εκτουρκισμός αντικαθιστά την 

πολιτισμική εξαφάνιση κάθε στοιχείου που καταμαρτυρεί την ελληνικότητα και την 

ορθοδοξία. 

 Το μοναστήρι του Αποστόλου Ανδρέα στην εγκλωβισμένη χερσόνησο της 

Καρπασίας αφέθηκε επίσης στη φθορά του χρόνου.  Τερμίτες και διάβρωση 

συνεργούν πρόσθετα στην καταστροφή του.  Ο περιβάλλων χώρος απεριποίητος, 

γεμάτος σκουπίδια.  Η εξαγγελθείσα αναπαλαίωση του μοναστηριού από ομάδα 

ειδικών καθηγητών, συντηρητών ιστορικών μνημείων, χρονοτριβεί. 

 Τι πρέπει να γίνει:  Είναι γεγονός πως διαβήματα, καταγγελίες και διαφωτιστικές 

εκστρατείες έγιναν και στο παρελθόν.  ∆υστυχώς, όμως, όχι μεθοδικά και 

συντονισμένα. Επαναπατρίστηκαν κάποιοι κλεμμένοι θησαυροί, όμως οι 

προσπάθειες για επαναπατρισμό και άλλων κλεμμένων θρησκευτικών και 

πολιτιστικών θησαυρών δεν εντατικοποιήθηκαν όσο θα έπρεπε.  Χαρακτηριστική η 

περίπτωση των βυζαντινών θησαυρών μας στη Γερμανία που δεν 

επαναπατρίστηκαν ακόμα. 

 Υποτονικότητα σημείωσαν και ο νομικές ενέργειες και καταγγελίες, που θα 

έπρεπε να συνεχίζονταν με αμείωτη ένταση εναντίον της τουρκικής ασυδοσίας. 

 Η διαρκής συνεργασία με την ελλαδική κυβέρνηση, και ιδίως με τη Βουλή των 

Ελλήνων, είναι απαραίτητη.  Προς τιμήν της, η Βουλή των Ελλήνων έχει αποδείξει 

πως και τη δέουσα ευαισθησία διαθέτει και τη βούληση να υλοποιεί πρωτοβουλίες, 

όπως τη θαυμάσια έκδοσή της “Κύπρος - Η λεηλασία ενός πολιτισμού”, η οποία 

κυκλοφόρησε και στην Αγγλική.  Η καταγγελία της λεηλασίας θα πρέπει να 

συνεχίζεται αμείωτη σε όλα τα διεθνή βήματα. 
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 Στηλιτεύουμε την ανυπαρξία ενός συντονιστικού πολιτιστικού φορέα με δυνατή 

προσωπικότητα που να προβάλλει τη λεηλασία του πολιτισμού μας συστηματικά.  

Ένας τέτοιος φορέας θα μπορούσε να αναλάβει μεθοδικά και υπεύθυνα την 

καταγραφή και αρχειοθέτηση όλων των μνημείων, αρχαιολογικών χώρων, πολύτιμων 

έργων και άλλων αντικειμένων πολιτιστικής κληρονομιάς.  Ο πολυκερματισμός και η 

διασπορά των διαφόρων υπηρεσιών που ασχολούνται με αρχειοθετήσεις που 

αφορούν μνημεία της πολιτιστικής μας κληρονομιάς σε επτά διαφορετικά υπουργεία, 

η ανεπαρκής στελέχωση, η έλλειψη πρακτικών τρόπων συντονισμού των 

διαδικασιών αρχειοθέτησης συνιστούν ελλείψεις που έπρεπε να είχαν αντιμετωπιστεί 

καίρια πριν από πολλά χρόνια. 

 Η συνεχής συλλογή στοιχείων από τα κατεχόμενα, η ενημέρωση, η καταγγελία, 

η διαφώτιση και η προβολή του μεγέθους του προβλήματος είναι αδήριτη ανάγκη 

έστω και τώρα.  Ένας τέτοιος φορέας θα μπορούσε να συντονίζει τη διαφωτιστική 

εκστρατεία των κατεχόμενων δήμων, οργανώσεων, ενεργών πολιτών και να 

καθοδηγεί με κατάλληλο διαφωτιστικό υλικό, βιβλία, ειδικά σεμινάρια και σύγχρονους 

τρόπους προσέγγισης όλους όσους θα μπορούσαν να συμβάλουν στη διαφωτιστική 

προσπάθεια.  Θα μπορούσε να αξιοποιήσει ανεκμετάλλευτες ανθρώπινες εφεδρείες 

που εθελοντικά δραστηριοποιούνται χωρίς ένα στρατηγικό σχέδιο δράσης, έτσι ώστε 

να αποδώσουν αποτελεσματικότερα.  ∆υστυχώς κάτι τέτοιο δεν έγινε όλα αυτά 

χρόνια. 

 Η ενίσχυση και σωστή στελέχωση των διπλωματικών και άλλων αποστολών της 

Κύπρου που μας εκπροσωπούν σε διεθνή φόρουμ, όπου συχνά συζητούνται 

εκθέσεις ξένων εισηγητών για την Κύπρο, θα έπρεπε να ήταν ύψιστη προτεραιότητα 

και πρώτιστο μέλημά μας.  Οι πρεσβείες, οι διπλωματικές μας αποστολές, οι 

οποιεσδήποτε αντιπροσωπίες μας, πέρα από τις απαραίτητες ακαδημαϊκές και 

γνωστικές ικανότητες στα θέματα που χειρίζονται, πρέπει να επιμορφώνονται 
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συνεχώς και συστηματικά με ειδικά σεμινάρια, για να μπορούν να αναπτύσσουν 

τεκμηριωμένη επιχειρηματολογία και πειστικά να προωθούν τις θέσεις μας στο 

εξωτερικό. 

 Τολμώ να πω ότι πριν από λίγες μέρες, όταν ήμουν στη Χάγη και στο 

Άμστερνταμ για ένα συνέδριο του Συμβουλίου της Ευρώπης, την επομένη της 

κατάθεσης του σχεδίου του Κόφι Ανάν και ενώ πολλοί ξένοι ήθελαν να ενημερωθούν 

για τις εξελίξεις στο Κυπριακό, οι διπλωματικές μας αποστολές ήταν όλες κλειστές, 

γεγονός το οποίο στηλιτεύω, γιατί σε ώρες κρίσιμες δεν ήταν παρούσες, διότι 

διεκδικούσαν συνδικαλιστικά αιτήματα!  Και δυστυχώς στηλιτεύω το γεγονός ότι 

πολλά από αυτά που εισηγούμαι έπρεπε να είχαν γίνει πριν από πολλά χρόνια, γιατί 

τώρα βρισκόμαστε στην αιχμή και στο τέλος μιας αδιάλλακτης τουρκικής στάσης που 

μας οδηγεί διαρκώς στον όλεθρο. 

 Καταλήγοντας θα ήθελα να πω -γιατί δυστυχώς φαίνεται ότι αυτά τα οποία λέω 

δεν πουλάνε, μια και έχει εγκαταλειφθεί όλη η αίθουσα-  ότι όλα αυτά θα έπρεπε να 

τα είχαμε δει έγκαιρα.  Τα λέω έστω και τώρα, την υστάτη, γιατί θα πρέπει να είμαστε 

πιο προνοητικοί για το πώς θα θωρακίσουμε την πολιτισμική μας παράδοση, πώς θα 

σταθούμε πραγματικά στη γη που μας γέννησε, πώς θα συντηρήσουμε ό,τι έχουμε, 

γιατί ο πολιτισμός μας θα έπρεπε να ήταν σεβαστός από την ίδια την Ευρώπη και 

προπάντων θα έπρεπε η Ευρώπη και πολλοί άλλοι να είχαν αρθρώσει όλα αυτά τα 

χρόνια πιο ισχυρό λόγο, διότι είναι η ευρωπαϊκή πολιτιστική κληρονομιά που έχει 

συληθεί στη δική μας πατρίδα και δυστυχώς φαίνεται ότι οδηγούμαστε σε 

τουρκοποίηση, αν αποδεχτούμε τα τετελεσμένα και αν αποδεχτούμε αυτά που 

μεθοδεύει εδώ και αρκετά χρόνια η τουρκική προπαγάνδα. 

 Ευχαριστώ. 

 (Κατά τη διάρκεια της ομιλίας της κ. Αντιγόνης Παπαδοπούλου τον Πρόεδρο της 

Βουλής αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Άριστος Χρυσοστόμου.) 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

 Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μιλούμε για μια πολιτιστική κληρονομιά τεσσάρων χιλιάδων χρόνων.  Όσο 

απαιτητικοί και αν είμαστε από τους ξένους ζητώντας την προστασία τους για να 

αποδοθεί ο κλοπιμαίος θησαυρός της Κύπρου, κατά τι περισσότερο απαιτητικοί 

έπρεπε να ήμαστε προς τους εαυτούς μας, τουλάχιστον όταν συζητούμε αυτό το 

θέμα, το οποίο, εντάξει, μπορεί να μην αγοράζει, να μην πουλά, αλλά λαοί που 

ξεχνούν την προέλευσή τους, που διαγράφουν την ιστορία τους, τον πολιτισμό τους, 

τη θρησκεία τους κτλ., θα δυσκολεύουν, πιστεύω, και τους ξένους να τους δώσουν τη 

δέουσα υποστήριξη.  Και λυπούμαι να πω ότι αρκετοί από τους εισηγητές του 

θέματος -και είδα κάπου τέσσερα πέντε ονόματα- τους οποίους συγχαίρω για την 

πρωτοβουλία τους, απουσιάζουν από αυτή την αίθουσα -ίσως ασχολούνται με το 

Κυπριακό.   

 ∆εν είναι τυχαία που λέω για μια ιστορία τεσσάρων χιλιάδων χρόνων σε αυτό 

τον τόπο.  Ξεκίνησε από τους αρχέγονους Κύπριους, τους Φοίνικες, τους Ασσύριους 

-όλων των ειδών αποικιστές και αποικιοκράτες πέρασαν από τον τόπο μας- από τα 

ελληνικά φύλα, από την κάθοδο των Ελλήνων, και δίκαια μιλούμε σήμερα για έναν 

πολιτισμό που μπορεί στην τεράστια πλειοψηφία του αυτός να είναι ο ελληνικός 

πολιτισμός αλλά προς Θεού!  Να μη διαγράφουμε τον πολιτισμό που ανεπτύχθη 

στην πατρίδα μας -και εδώ ήταν το στίγμα που δώσαμε στο Συμβούλιο της 

Ευρώπης- ο οποίος είναι δημιούργημα όλων  των ομάδων  του κυπριακού  λαού.  

Περιλαμβάνει και μουσουλμανικό  πολιτισμό -να μην το ξεχνούμε!- από την τούρκικη 
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κατοχή, όχι  την ημικατοχή, αρμένικο  πολιτισμό -να μην τον διαγράφουμε, έχει 

προσφέρει σε αυτό τον τόπο πολιτιστική κληρονομιά- Λατίνων πολιτισμό και 

Μαρωνιτών.   

 Έτσι εμείς, οι εντεταλμένοι της κυπριακής Βουλής, εδώ και είκοσι χρόνια 

χειριζόμαστε το θέμα της προστασίας της πολιτιστικής κληρονομιάς της πατρίδας 

μας, του τόπου μας.  Και είχαμε εγγράψει θέμα προστασίας της Αρμενοεκκλησιάς, 

δημιούργημα όχι Ελληνορθόδοξων αλλά της αρμενικής θρησκευτικής κοινότητας, 

όπως και προστασίας της πολιτιστικής κληρονομιάς που παρήχθη στον τόπο μας 

από τους συμπατριώτες μας Μαρωνίτες και Λατίνους. Και με αυτό τον τρόπο 

πιστεύω ότι πετύχαμε εκείνο για το οποίο αγωνιζόμαστε πάρα πολλά χρόνια, την 

τελευταία απόφαση της ολομέλειας της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του 

Συμβουλίου της Ευρώπης για την ίδρυση ευρωπαϊκού ιδρύματος για την προστασία 

της πολιτιστικής κληρονομιάς της Κύπρου. 

 Βέβαια, εδώ να πούμε -νομίζω ότι είναι γνωστό στην πλειοψηφία των 

συναδέλφων- ότι καταρχήν οι Τουρκοκύπριοι που συμμετείχαν στη διαδικασία της 

συζήτησης και όλοι οι Τούρκοι βουλευτές αποδέχτηκαν την πρόταση της οποίας η 

εκκίνηση είχε γίνει από τη δική μας την πλευρά, όμως κατετέθη ως πρόταση της 

γραμματείας της αρμόδιας επιτροπής του Συμβουλίου της Ευρώπης.  Όταν ήρθαν 

όμως στην Κύπρο και είδαν, φαίνεται, οι ιθύνοντες Τουρκοκύπριοι ηγέτες εδώ -ο κ. 

Ντενκτάς- τι απεφασίσθη -η ίδρυση ενός ανεξάρτητου ιδρύματος ευρωπαϊκού υπό 

την καθοδήγηση του Συμβουλίου της Ευρώπης, που θα είχε κύριο καθήκον την 

προστασία και την προάσπιση της πολιτιστικής κληρονομιάς της Κύπρου- τότε 

αντέδρασαν και απόσυραν την υποστήριξή τους και γι’  αυτό βρισκόμαστε ακόμη στο 

στάδιο εξεύρεσης του τρόπου της πρακτικής υλοποίησης της ιδρύσεως αυτού του 

προστατευτικού ιδρύματος.   
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 Αλλά δε θα πάρω άλλο χρόνο από σας, αγαπητοί συνάδελφοι.  Να μην 

ξεχνούμε ότι αυτός ο τόπος ήταν πατρίδα του λαού που ιστορικά μέχρι σήμερα είχε 

μια κατάληξη διαφορετική όσον αφορά τη δημογραφική ή εθνολογική του σύνθεση.  

Να μην το ξεχνούμε, να μην το διαγράφουμε!  Και όταν μιλούμε για προστασία της 

πολιτιστικής κληρονομιάς, να ξεκινούμε, εγώ θα έλεγα, από το σύνοικο 

μουσουλμανικό στοιχείο, που και εκείνο υποφέρει στα κατεχόμενα· δε συντηρείται.  

Ισχυρίζονται ότι δεν έχουν τα απαραίτητα χρήματα.  Εμείς με εξουσιοδότηση της 

κυβέρνησης και του προεδρείου της Βουλής είπαμε ότι αναλαμβάνει η Κυπριακή 

∆ημοκρατία όσα χρειάζονται, για να διατηρηθεί και να συντηρηθεί ο κυπριακός 

πολιτισμός, ξεκινώντας και από αυτόν των Μουσουλμάνων, των Αρμενίων, των 

Μαρωνιτών και των Λατίνων.  Άλλως πως, δικαιολογημένα θα δίνουμε το μήνυμα, 

έστω από το επίπεδο του πολιτισμού, της ιστορίας αυτού του τόπου, ότι εμείς μόνο 

για εκείνο το τμήμα του πολιτισμού ενδιαφερόμαστε το οποίο αφορά εθνολογικά τους 

Έλληνες Κυπρίους. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 (Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. ∆ώρου Χριστοδουλίδη, ο Πρόεδρος της 

Βουλής επέστρεψε στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πολύ σύντομα από τη θέση μου· δε θα κάμω ομιλία.  Είναι περισσότερο 

πληροφοριακά, διότι ήταν και χρήσιμη η πληροφορία που έδωσε ο κ. 

Χριστοδουλίδης.   

 Εμείς ως Βουλή στη Μικτή Κοινοβουλευτική Επιτροπή Κύπρου - Ευρωπαϊκής 

Ένωσης έχουμε κάμει πρόταση να γίνει ένα πρόγραμμα υπό την αιγίδα της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης και ίσως και με τη χρηματοδότησή της και ίσως και με το να 
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χρησιμοποιηθούν Ευρωπαίοι ειδικοί, ώστε να δημιουργηθεί ένας πολιτιστικός χάρτης 

της Κύπρου στον οποίο να καταγράφεται ολόκληρη η πολιτιστική κληρονομιά, 

ανεξαρτήτως περιόδου ή προέλευσης ή θρησκείας ή εθνικότητας.  Είναι 

καταγραμμένο και νομίζω ότι απαντά και δηλώνει ότι εμείς ουδέποτε, νομίζω, είχαμε 

την τάση να είμαστε μονόπλευροι.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κάτι θέλει ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, οι ομιλίες όλων των συναδέλφων ήταν σημαντικές πραγματικά.  

Την περασμένη Πέμπτη ο συνάδελφος Ζαχαρίας Κουλίας κατέθεσε στοιχεία για το 

μοναστήρι του Αποστόλου Ανδρέα.  Με βάση τα στοιχεία εκείνα, oι επιδιορθώσεις 

που γίνονται αλλοιώνουν τον παραδοσιακό χαρακτήρα του μοναστηριού που 

διατηρούσε και πιστεύω πως η επιτροπή που εξέτασε το θέμα θα πρέπει το 

συγκεκριμένο θέμα να το δει με ιδιαίτερη προσοχή και να γίνουν έγκαιρα 

παρεμβάσεις, προτού πραγματικά αλλοιωθεί ο παραδοσιακός χαρακτήρας του 

μοναστηριού.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα να ευχαριστήσω εκ μέρους της επιτροπής τους εισηγητές γι’ αυτό το 

τόσο σημαντικό θέμα που συζητά για αρκετές μέρες το κοινοβούλιό μας.  

Ταυτόχρονα θα ήθελα να ευχαριστήσω τη γραμματέα της επιτροπής μας και όλους 

όσους συνεργάστηκαν για να ετοιμαστεί αυτή η έκθεση, η οποία είναι αρκετά 



 113

περιεκτική και δίνει τη δυνατότητα στο κοινοβούλιο να έχει συνέχεια στο στόχαστρό 

του αλλά και στην επιφάνεια αυτό το πολύ σημαντικό θέμα.  

 Μέσα από τη συζήτηση αυτά τα οποία έχουν γίνει πλέον ξεκάθαρα είναι, 

πρώτον, ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία δυστυχώς δεν έχει αρχείο πολιτισμού στο οποίο 

να περιλαμβάνονται οι αρχαιότητες, άλλοι χώροι πολιτιστικοί, οι εκκλησιαστικοί 

θησαυροί, εικόνες και άλλα αρχαιολογικής αξίας και πολιτιστικής αξίας αντικείμενα, 

καθώς και αρχείο όπου να υπάρχει μία σωστή σειρά, ανάλογα με το πότε ανεπτύχθη 

αυτός ο πολιτισμός, όλων των αντικειμένων τα οποία έχουν μείνει στην κατεχόμενη 

περιοχή.  Ακόμα, αδυναμίες υπάρχουν και για το τι υπάρχει στην ελεύθερη περιοχή 

και δραττόμενοι αυτής της ευκαιρίας θα πρέπει να επισημάνουμε και αυτές τις 

ελλείψεις και να ζητήσουμε σαν κοινοβούλιο να προχωρήσουν στην πλήρη 

ενημέρωση και συμπλήρωση του αρχείου πολιτιστικής κληρονομιάς της Κύπρου. 

 Είναι επίσης ξεκάθαρο μέσα από τα δεδομένα και τα γεγονότα τα οποία έχουν 

περισυλλεγεί από τη συζήτηση στην επιτροπή ότι έχει γίνει σκόπιμα σύληση και 

καταστροφή των αρχαιολογικών, εκκλησιαστικών και γενικά των χώρων πολιτιστικής 

κληρονομιάς της Κύπρου.  Είναι επίσης καταγεγραμμένο και παραδεκτό ότι πολλά 

από αυτά τα αντικείμενα έχουν χρησιμοποιηθεί στο λαθρεμπόριο από πλευράς 

επιτήδειων εγκληματιών Τουρκοκυπρίων, οι οποίοι με κάποια διεθνή κυκλώματα στο 

εξωτερικό προώθησαν την πώληση παρανόμως των δικών μας πολιτιστικών 

θησαυρών.  Είναι επίσης καταγεγραμμένο και παραδεκτό ότι υπήρξαν παραλείψεις 

σημαντικότατες από το Υπουργείο Εξωτερικών και από το αρμόδιο για τις 

αρχαιότητες υπουργείο και δεν υπήρξε σχεδόν καθόλου συντονισμός, εκτός από 

εξαιρετικές περιπτώσεις, Εκκλησίας και πολιτείας. 

 Ταυτόχρονα, ακόμα και ανθρώπους τους οποίους είχαμε εξουσιοδοτήσει να 

ενεργήσουν για ανεύρεση και προώθηση τέτοιων πολιτιστικών αντικειμένων και 

θησαυρών σε κάποιο στάδιο τους σταματήσαμε κακήν κακώς, με αποτέλεσμα η 
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εργασία την οποία θα έπρεπε να φέρουν σε πέρας να έχει μείνει ημιτελής.  

Υπάρχουν και ζητούνται πολλοί από αυτούς τους θησαυρούς που έχουν φύγει από 

την Κύπρο, γι’ αυτό και θα πρέπει, πέρα από τις δραστηριότητες του κοινοβουλίου, 

να κινηθούμε σε διεθνείς φορείς, σώματα και περιφερειακά και διεθνή δικαστήρια, 

ώστε να μπορέσουμε να προστατεύσουμε εκείνα τα οποία τουλάχιστον έχουμε 

καταγράψει και προς αυτή την κατεύθυνση θα πρέπει να αξιοποιήσουμε τις 

καταγεγραμμένες και στην έκθεση διεθνείς συμβάσεις αλλά και τις οργανώσεις οι 

οποίες ασχολούνται είτε κάτω από την ομπρέλα των Ηνωμένων Εθνών είτε κάτω 

από άλλες διεθνείς ομπρέλες με θέματα πολιτισμού και κληρονομιάς. 

 ∆ύο μικρά ζητήματα σε ό,τι αφορά τους μιναρέδες.  Ενώ υπήρχε η υποψία ότι 

είχαν ανεγερθεί σε δικό μας έδαφος, έχει τελικά διαπιστωθεί ότι ανεγέρθηκαν σε 

έδαφος του ΕΒΚΑΦ, αλλά εκείνο που είναι ανησυχητικό είναι η διείσδυση των 

Σαουδαράβων μέσω της RAPITA με πρόθεση να προχωρήσουν σε εξισλαμισμό της 

κατεχόμενης Κύπρου και είναι και εδώ αποδεδειγμένο ότι αυτοί οι μιναρέδες που 

έχουν στηθεί στην Αμμόχωστο έχουν γίνει με χρηματοδότηση της RAPITA. 

 Το αρμένικο μοναστήρι δίνει ένα παράδειγμα, ότι, δηλαδή, με λίγη περισσότερη 

κινητοποίηση μπορούμε να προστατεύσουμε σε έναν καλό βαθμό έστω και μέρος 

των περιουσιών οι οποίες έχουν μείνει στις κατεχόμενες περιοχές. 

 Με βάση όλα αυτά, πιστεύω ότι υπάρχει αρκετό έργο να γίνει και θα πρέπει να 

προχωρήσουμε στην έγκριση του ψηφίσματος, και ιδιαίτερα για το θέμα της Ιεράς 

Μονής Αποστόλου Ανδρέα συμμερίζομαι τις ανησυχίες που έχει εκφράσει ο σύντρο... 

ο συνάδελφος ο Κουλίας... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Τούντα “σύντροφε” παραίτα τα! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 
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Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Σύντροφος στο μουστάκι εννοούσα! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Και θα έλεγα ότι η επιτροπή, ναι, να καλέσει ξανά την ειδική επιτροπή γι’ αυτό 

το θέμα και να προχωρήσει σε ενέργειες και παραστάσεις και προς την UNOPS αλλά 

και προς κάθε κατεύθυνση, για να δώσουμε το σωστό στίγμα της αναμόρφωσης και 

της αναδόμησης της ιεράς μονής.   

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ’στε καλά. Νομίζω να προχωρήσουμε στην ανάγνωση του ψηφίσματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

H Boυλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 ∆ιακηρύσσοντας την ανάγκη για προστασία της θρησκευτικής, αρχαιολογικής 

και πολιτιστικής μας κληρονομιάς στο κατεχόμενο από την Τουρκία τμήμα της 

Κύπρου, 

 Γνωρίζοντας ότι οι περισσότερες εκκλησίες, μοναστήρια και εξωκκλήσια που 

υπάρχουν στα κατεχόμενα έχουν λεηλατηθεί και υποστεί καταστροφές, ενώ αρκετοί 

από αυτούς τους χώρους λατρείας έχουν μετατραπεί σε στάβλους και αποθήκες, σε 

ξενοδοχεία, καφενεία, μπαρ, χώρους αναψυχής και αποχωρητήρια, 

Απευθύνεται προς τα κοινοβούλια όλου του κόσμου και κάνει έκκληση όπως: 

1. Ασκήσουν  την επιρροή τους, ώστε να τερματιστεί η συνεχιζόμενη και 

συστηματική καταστροφή της θρησκευτικής, αρχαιολογικής και πολιτιστικής 

κληρονομιάς μας από το κατοχικό καθεστώς του Ντενκτάς. 
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2. Εκφράσουν την αποδοκιμασία τους για την κλοπή και την παράνομη εξαγωγή 

των αρχαιολογικών και ιστορικών αντικειμένων, καθώς και των εκκλησιαστικών 

κειμηλίων της Κύπρου που δημοπρατούνται, πωλούνται και αγοράζονται 

συνεχώς και μαζικά, δημόσια ή στη μαύρη αγορά, σε πολλές χώρες του 

εξωτερικού. 

3. Υποστηρίξουν τις έρευνες που κατά καιρούς διεξάγονται σε σχέση με τα 

ανωτέρω, ιδιαίτερα όταν έρχονται στο φως πληροφορίες και στοιχεία για 

κλεμμένους κυπριακούς θησαυρούς. 

4. Ασκήσουν την επιρροή τους, ώστε να τερματιστεί η συνεχιζόμενη και παράνομη 

αλλαγή των τοπωνυμίων μας στα κατεχόμενα. 

5. Συμβάλουν στην εφαρμογή όλων των συνθηκών που αφορούν τη διαφύλαξη 

της πολιτιστικής κληρονομιάς και ειδικότερα της Σύμβασης της Χάγης του 1954, 

της Σύμβασης της ΟΥΝΕΣΚΟ του 1970, της Σύμβασης του Παρισιού του 1972, 

της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την Προστασία των Ανθρώπινων ∆ικαιωμάτων 

και της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την Προστασία της Αρχαιολογικής 

Κληρονομιάς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, αντιλαμβάνομαι ότι εγκρίνεται ομόφωνα το ψήφισμα.  Αναλαμβάνει και 

το προεδρείο να διερευνήσει τα όσα ο κ. Κουλίας έχει καταθέσει περί μεταμόρφωσης 

της Ιεράς Μονής Αποστόλου Ανδρέα και να επανέλθουμε, αν χρειαστεί. 

 Ναι, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τα έργα προχωρούν και οι ενέργειες πρέπει να γίνουν κάπως 

άμεσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Άμεσα!  Άμεσα!  Αύριο το πρωί, μεθαύριο το πολύ.  Αντιλαμβάνεστε ότι θα 

απευθυνθούμε στην εκτελεστική εξουσία.  Εκείνοι πρέπει να είναι πιο 

πληροφορημένοι από όλους, διότι πρέπει να τα παρακολουθούν αυτά τα πράγματα.   

 Εδώ έχουμε φτάσει στο τέλος της συνεδρίας.  Προτού κλείσω τη συνεδρία, 

κύριοι συνάδελφοι, να πω ότι υπάρχει εισήγηση από μέρους δύο βουλευτών, του κ. 

Περδίκη και του κ. Ματσάκη, για εγγραφή προς συζήτηση στην ολομέλεια του 

θέματος «Η κατάθεση του Σχεδίου Λύσης του Κυπριακού από τον κ. Ανάν και η θέση 

του κυπριακού κοινοβουλίου».  Έχει συζητηθεί στη σύσκεψη των αρχηγών και 

εκπροσώπων των κομμάτων και υπήρξε συναίνεση στην εγγραφή του θέματος.    

 Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την Πέμπτη, 28 Νοεμβρίου 2002, στις 4.00 το 

απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

1. Ο περί Αποδείξεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.220.2002) 

2. Ο περί της Σύμβασης κατά των Βασανιστηρίων και 

Άλλων Μορφών Σκληρής, Απάνθρωπης ή 

Εξευτελιστικής Μεταχείρισης ή Τιμωρίας 

(Κυρωτικός)  (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.275.2002) 

3. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 

Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.304.2002) 

4. Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας Νόμος του 2002. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.110.2002) 

5. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Υπηρεσίες Εναέριας 

Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.115.2002) 

6. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Γενικοί) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.116.2002) 

7. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Αποδοχή 

Αλλοδαπών Αδειών Ιπτάμενου Τεχνικού 

Προσωπικού) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.117.2002) 

8. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Αρχή Αδειών για 

Αεροπορικές Μεταφορές) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.118.2002) 

9. O περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 1999 του 

Ταμείου διά την Ανέγερσιν Κυπριακού Μουσείου 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.288.2002) 

10. O περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 2000 του 

Ταμείου διά την Ανέγερσιν Κυπριακού Μουσείου 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.289.2002) 

11. O περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 2001 του 

Ταμείου διά την Ανέγερσιν Κυπριακού Μουσείου 

Νόμος του 2002. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.290.2002) 

12. O περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 2002 του 

Ταμείου διά την Ανέγερσιν Κυπριακού Μουσείου 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.291.2002) 

13. Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού της 

Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμου του 2000 Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.151.2002) 

14. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 11) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.302.2002) 

15. Ο περί Τερματισμού Απασχολήσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.307.2002) 

16. Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2001. 

(Αρ. Φακ. 23.01.145.2001) 

17. Οι περί ∆ανείου (Ανάπτυξη) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.163.2002) 

18. Οι περί Πτητικού Επιδόματος των Ιπταμένων 

Αεροπορίας του Στρατού της ∆ημοκρατίας 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.241.2002) 
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19. Οι περί Καταδυτικού Επιδόματος των Υποβρυχίων 

Καταστροφέων του Ναυτικού του Στρατού της 

∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.242.2002) 

20. Οι περί Πτωτικού Επιδόματος των Αλεξιπτωτιστών 

του Στρατού της ∆ημοκρατίας Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.243.2002) 

21. Οι περί Επιδόματος Επικίνδυνης Εργασίας και 

Συναφών Ωφελημάτων των Αξιωματικών, Μόνιμων 

Υπαξιωματικών και Οπλιτών του Στρατού της 

∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.271.2002) 

22. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 

∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις Προϊσταμένου 

Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού Προϊσταμένου 

Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.296.2002) 

23. Οι περί Υλικών και Αντικειμένων (Επαφή με 

Τρόφιμα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.289.2002) 

24. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 

(Αποτέφρωση Επικίνδυνων Αποβλήτων) 
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Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.295.2002) 

25. Οι περί Χορηγημάτων και Απολαβών της Εθνικής 

Φρουράς της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.244.2002) 

26. Οι περί Αξιωματικών του Στρατού της ∆ημοκρατίας 

(∆ιορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και 

Αφυπηρετήσεις) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4)  

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.014.2002) 

27. Οι περί Άμυνας (Εξαγωγή Εμπορευμάτων 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.247.2002) 

28. Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 

(Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ.23.03.135.2002) 

29. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 113/99) 

30. Οι περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.229.2002) 

31. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος 
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∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002) 

32. Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 19/97) 

33. Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.195.2002) 

34. Οι περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2)  Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 69/99) 

35. Οι περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Εγγραφή, Ρύθμιση 

και ∆ιαχείριση Κοινόκτητων Οικοδομών) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.057.2001) 

36. Οι περί Αποβαθρών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.056.2001) 

37. Οι περί Κινηματογραφικών Ταινιών (Κατάταξη) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.082.2000) 

38. Οι περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.183.2002) 

39. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (∆ικαιώματα) 
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Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 86/96) 

40. Οι περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών 

(Ίση Μεταχείριση Κομμάτων και Υποψηφίων) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.046.2001) 

41. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας 

(∆ιάθεση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.245.2002) 

42. Οι περί του Κεντρικού Σφαγείου (Φιλοδωρήματα 

Τακτικών Εργατών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.248.2002) 

43. Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) (Aρ. 2) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.249.2002) 

44. Οι περί Αλιευτικών Καταφυγίων (∆ικαιώματα 

Χρήσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.281.2002) 

45. Οι περί Ρύθμισης, ∆ιαχείρισης και Λειτουργίας 

Αλιευτικών Καταφυγίων (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.282.2002) 

46. Οι περί Γεωργικών Φαρμάκων (Πώληση, 

Παρασκευή και Αποθήκευση) Κανονισμοί του 2002. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.089.2000) 

47. Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί)  

(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.116.2000) 

48. Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί)  

(Αρ. 4) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 11/98) 

49. Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 12/98) 

50. Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 13/98) 

51. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (∆ιεξαγωγή Έρευνας 

για την Πηγή των Οικονομικών Πόρων ∆ημόσιων 

Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 119/98) 

52. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

(∆ιεξαγωγή Έρευνας για την Πηγή των Οικονομικών 

Πόρων Εκπαιδευτικών Λειτουργών) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99) 

53. Οι περί Όρων και ∆ιαδικασιών Πρόσληψης Ειδικών 

Αστυφυλάκων Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 57/99) 
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54. Οι περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης 

και Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών 

Πληροφοριών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.234.2002) 

55. Οι περί Σχολικών Εφορειών (∆ιαχείριση Χρημάτων 

στα Σχολεία Μέσης Γενικής Εκπαίδευσης) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.087.2002) 

56. Οι περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (∆ιαχείριση 

και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.145.2001) 

57. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Καταβλητέα 

∆ικαιώματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.016.2000) 

58. Ο περί Σχολείων ∆ημόσιας Προδημοτικής, 

∆ημοτικής και Μέσης Ελληνικής Εκπαίδευσης 

Νόμος του 2001. 

(23.01.069.2001) 

59. Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός)  

(Αρ. 2) Νόμος του 2001. 

(Αρ. Φακ. 23.01.147.2001)   

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Tα προβλήματα που προκύπτουν 

από τη μη ικανοποιητική εφαρμογή της νομοθεσίας 

για την πρόληψη της βίας στην οικογένεια και την 

προστασία των θυμάτων και η ανάγκη δημιουργίας 

της αναγκαίας υποδομής για προστασία και στήριξη 

των θυμάτων βίας». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (15.11.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.313.2001)   

2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας 

για το θέμα που τιτλοφορείται «Η διδασκαλία του 

μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική 

εκπαίδευση». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Πρόδρομου Προδρόμου).  (18.9.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.194.2001) 

3. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της Υποεπιτροπής για την 

Επικοινωνία της Βουλής των Αντιπροσώπων με τον 

Πολίτη για Θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης. 
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4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται «Οι 

επιπτώσεις στο περιβάλλον και στους κατοίκους 

από τη συνέχιση της λειτουργίας του χυτηρίου 

“Νέμιτσας” στη Λεμεσό». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (21.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.202.2002)   

5. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για το Μέλλον της 

Ευρώπης. 

 Σας ευχαριστώ.  Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης:  6.12 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Μαύρου Ελένη 

Αναστασιάδης Νίκος Μιχαηλίδης Θάσος 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γιάγκου Κίκης Παπακώστας Κώστας 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Περδίκης Γιώργος 

Θωμά Γιαννάκης Πιττοκοπίτης Νίκος 
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Καράς Αντώνης Προδρόμου Πρόδρομος 

Κατσουρίδης Νίκος Σαμψών Σωτήρης 

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κληρίδης Χρίστος Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Άντρος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Μάρκος Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακού Μαρία Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Λιλλήκας Γιώργος Χατζηγεωργίου Τάκης 

Λυσσαρίδης Βάσος Χριστοδουλίδης ∆ώρος 

Ματσάκης Μάριος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος Χρυσοστόμου Άριστος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Καλαϊτζιάν Πετρός  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 

Νόμος του 2002», η συζήτηση που ακολούθησε (Σ. Χαραλάμπους, Ι. Νικολάου, 

Μ. Κυπριανού, ∆. Χριστοδουλίδης, ∆. Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Μ. Ματσάκης, Α. 

Γεωργίου, Α. Καράς, Β. Λυσσαρίδης, Πρ. Προδρόμου) και ψήφισή του σε νόμο. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών 

Υποτροφιών Κύπρου του 2003 Νόμος του 2002», η αγόρευση του κ. 

Πρόδρομου Προδρόμου και ψήφισή του σε νόμο. 
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3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2002» και ψήφισή 

του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης 

Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου του 2003 Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε 

νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της 

Εταιρείας ΛΟΕΛ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 11) του 2002», το σύντομο σχόλιο του κ. Μάριου Ματσάκη και ψήφισή του 

σε νόμο (με αρ. 13). 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών 

στην Απασχόληση και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση Νόμος του 2002», οι 

αγορεύσεις των κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους και  Αντιγόνης Παπαδοπούλου 

και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο 

Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002», η συζήτηση που ακολούθησε 

(Μ. Ματσάκης, Β. Λυσσαρίδης, Α. Καράς, ∆. Χριστοδουλίδης) και ψήφισή του 

σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002» και τους κανονισμούς «Οι περί 

Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Καθορισμός Αναγνωρισμένης Υπηρεσίας για 

Σκοπούς ∆ιορισμού, Προαγωγής και Προσαυξήσεων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 

Κανονισμοί του 2002» και «Οι περί Σχεδίων Υπηρεσίας (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002», ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και 
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έγκριση των κανονισμών. 

10. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 

(Παιδεία) - Θέση Εκπαιδευτικού Προγραμματιστή (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή τους. 

11. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

12. Ερωτήσεις βουλευτών:  Πρόταση του Υπουργού Πολιτισμού της Ελλάδας για τα 

συλλογικά στοιχήματα - Προβλήματα κοινότητας Αγίου Κωνσταντίνου Λεμεσού - 

Προβλήματα κοινότητας Αγίου Παύλου Λεμεσού - Προβλήματα κοινότητας 

Άλασσας Λεμεσού - Προβλήματα κοινότητας Κάτω Αμιάντου Λεμεσού - 

Προβλήματα κοινότητας Σπιταλλιού Λεμεσού - Χρησιμοποίηση 

εγκαταλειμμένων σχολικών κτιρίων ως πολιτιστικών κέντρων σε κοινότητες της 

Λεμεσού - Εγγραφή ηλεκτρικών ποδηλάτων ως μοτοποδηλάτων από το Τμήμα 

Οδικών Μεταφορών - ∆ημιουργία μονάδας επεξεργασίας σκυβάλων για τις 

επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου. 

13. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  Πρόβλημα 

εγγραφής στο κτηματολόγιο ακίνητης περιουσίας στο Λουβαρά και στο Καλό 

Χωριό - Καθυστέρηση στην αποπεράτωση του νέου νοσοκομείου Λευκωσίας - 

Ακαθαρσίες στο διαχωριστικό του παρακαμπτήριου δρόμου στη Λεμεσό - 

Πρόβλημα οδικού δικτύου στο Μένικο - Προβλήματα σχετικά με τις εξετάσεις 

MRI και για οστεοπόρωση - Προσφορά χρηματικού ποσού από την UNOPS για 

τη σύλληψη αδέσποτων σκύλων - Κατάθεση από αρχαιολόγους στοιχείων 

σχετικών με τις ανασκαφές τους - ∆ιαρροή πληροφοριών για θύματα βίας και 

μάρτυρες - ∆ημιουργία βιομηχανικών ζωνών στα χωριά Σωτήρα, Λιοπέτρι και 

Αυγόρου - Αρνητικά δημοσιεύματα για την Κύπρο και το εθνικό της πρόβλημα - 

Παράνομη κατοχή οικιών σε κυβερνητικούς οικισμούς. 



 131

14. Έκθεση για τα θέματα: 

 α. «Οι παράνομες ανασκαφές που διεξάγονται στην κατεχόμενη αρχαία 

Σαλαμίνα», 

 β. «Η προσπάθεια αναστήλωσης της εκκλησίας της Ιεράς Μονής Αποστόλου 

Ανδρέα», 

 γ. «Η πρόσφατη ανέγερση από το παράνομο καθεστώς Ντενκτάς δύο 

μιναρέδων μέσα στην κατεχόμενη πόλη της Αμμοχώστου», 

 δ. «Οι συνεχιζόμενες προκλητικές ενέργειες καταστροφής της θρησκευτικής 

και πολιτιστικής μας κληρονομιάς στα κατεχόμενα», 

 ε. «Οι νομικές ενέργειες και οι δυνατότητες επαναπατρισμού των κλεμμένων 

θρησκευτικών και πολιτιστικών μας θησαυρών», 

 η συζήτηση που ακολούθησε (Α. Παπαδοπούλου, ∆. Χριστοδουλίδης, ∆. 

Συλλούρης, Ά. Χρυσοστόμου, Α. Γεωργίου, Ζ. Κουλίας), έγκριση σχετικού 

ψηφίσματος και λήξη των θεμάτων. 

15. Εγγραφή στο Κεφάλαιο ∆΄, έπειτα από εισήγηση των κ. Γιώργου Περδίκη και 

Μάριου Ματσάκη, για συζήτηση από την ολομέλεια του σώματος του θέματος 

«Η κατάθεση του Σχεδίου Λύσης του Κυπριακού από τον κ. Ανάν και η θέση του 

κυπριακού κοινοβουλίου». 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 28ης Νοεμβρίου 2002 

(Ώρα έναρξης:  4.28 μ.μ.) 

(Αρ. 10) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 

γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να αρχίσουμε με τη νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα οι ομόφωνες εκθέσεις 

να θεωρούνται αναγνωσθείσες.   

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Αποδείξεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  

Υπάρχει παράκληση από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών να αναβληθεί η 

συζήτησή του για δεκαπέντε μέρες, ώστε να ολοκληρωθεί η επανεξέτασή του.  Αν δεν 

υπάρχει ένσταση... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μετά την Κοπεγχάγη. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...η συζήτηση αναβάλλεται για δεκαπέντε μέρες. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και είναι «Ο περί της Σύμβασης κατά των 

Βασανιστηρίων και Άλλων Μορφών Σκληρής, Απάνθρωπης ή Εξευτελιστικής 

Μεταχείρισης ή Τιμωρίας (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τώρα, σύντομα θα αντιληφθείτε τι σημαίνει “βασανιστήρια”, κύριε Πρόεδρε.  Έχει 

σαράντα τροπολογίες ο Περδίκης. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όχι σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν είναι τα βασανιστήρια του Περδίκη, καλώς εδεχτήκαμεν. έννεν τίποτε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όχι μόνο αστείο, να μιλούμε και λίγο στο σοβαρό του αστείου.  Έχουμε δέσμευση 

να μιλούμε δύο-τρία λεπτά για κάθε νομοσχέδιο, όχι για κάθε τροποποίηση. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Άλλο τούτο, “βασανιστήριο”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι έχει τροπολογίες ο κ. Περδίκης.  Να παρακαλέσω τότε το 

γραμματέα να διαβάζει τις τροπολογίες μία μία ξεχωριστά και ακολούθως να τεθούν σε 

ψηφοφορία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η πρώτη τροπολογία: 

«1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του προτεινόμενου με το άρθρο 2 του 

νομοσχεδίου άρθρου 5, έτσι ώστε η παράγραφος (β) του εδαφίου (1) αυτού να 

τροποποιηθεί ως ακολούθως: 

 α. Η λέξη “τρία” (δεύτερη γραμμή) να αντικατασταθεί από τη λέξη “πέντε”˙ και 

β. να διαγραφεί η τελεία στο τέλος της και να προστεθεί η ακόλουθη φράση: 

  “ή χρησιμοποιήθηκαν μέσα ή μέθοδοι συστηματικής, απάνθρωπης ή 

εξευτελιστικής μεταχείρισης ή τιμωρίας.”. » 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι τα έχουμε εκ των προτέρων αυτά τα πράγματα.  ∆εν είναι έτσι; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας του κ. Περδίκη σ’ αυτό το σημείο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πάμε στη δεύτερη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εύτερη τροπολογία: 

«2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του προτεινόμενου με το άρθρο 2 του 

νομοσχεδίου άρθρου 6, ως ακολούθως: 

α.   Με την προσθήκη στο εδάφιο (1) αυτού αμέσως μετά τη λέξη “κακοποιήθηκε” 

(τρίτη γραμμή) των λέξεων “ή υπέστη βασανιστήρια” και την αντικατάσταση 

της λέξης “εξωτερικές” (όγδοη γραμμή) με τις λέξεις “ψυχικές ή σωματικές”˙ 

β. με την προσθήκη στο εδάφιο (2) αυτού αμέσως μετά τη λέξη “εξήγηση” 

(έβδομη γραμμή) των λέξεων “ενώπιον δικαστηρίου”˙ 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχει και γάμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

γ. με την προσθήκη στο εδάφιο (3) αυτού αμέσως μετά τη λέξη “κακοποίηση” 

(δεύτερη γραμμή) των λέξεων “ή βασανιστήρια”˙ και  

δ. με την αντικατάσταση των παραγράφων (α), (β) και (γ) του εδαφίου (3) αυτού 
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με τα ακόλουθα νέα εδάφια...». 

 Έχει κάμποσα.  Να τα διαβάσουμε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχω την άποψη ότι πρέπει να ψηφίζουμε για το καθένα ξεχωριστά, για να 

βγάζουμε λογαριασμό, για να μην αδικήσουμε και τον κ. Περδίκη.  Μπορεί κάποιος, για 

κάτι από αυτά, να θέλει να ψηφίσει υπέρ.  

 Άρα ρωτώ για το άλφα της δεύτερης τροπολογίας: «α.  Με την προσθήκη στο 

εδάφιο (1) αυτού αμέσως μετά τη λέξη “κακοποιήθηκε” (τρίτη γραμμή) των λέξεων “ή 

υπέστη βασανιστήρια” και την αντικατάσταση της λέξης “εξωτερικές” (όγδοη γραμμή) με 

τις λέξεις “ψυχικές ή σωματικές”.» 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία αυτή απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στην επόμενη τροπολογία: «β.  με την προσθήκη στο εδάφιο (2) 

αυτού αμέσως μετά τη λέξη “εξήγηση” (έβδομη γραμμή) των λέξεων “ενώπιον 
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δικαστηρίου”˙»   

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τέσσερις ψήφους υπέρ, τριάντα έξι ψήφους εναντίον και καμία αποχή 

απορρίπτεται και αυτή η τροπολογία. 

 Προχωρούμε στην τρίτη τροπολογία: «γ.  με την προσθήκη στο εδάφιο (3) αυτού 

αμέσως μετά τη λέξη “κακοποίηση” (δεύτερη γραμμή) των λέξεων “ή βασανιστήρια”˙» 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με πέντε ψήφους υπέρ, σαράντα ψήφους εναντίον και καμία αποχή η τροπολογία 

απορρίπτεται. 

 Και τώρα η τέταρτη τροποποίηση.  Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, διαβάστε την. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

«δ. με την αντικατάσταση των παραγράφων (α), (β) και (γ) του εδαφίου (3) αυτού 

με τα ακόλουθα νέα εδάφια: 

(α) σε ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει τα τέσσερα έτη... 

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όπως αναφέρονται στην τροποποίηση του κ. Περδίκη.  Τα έχουμε διαβάσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν συμφωνείτε, πολύ ευχαρίστως.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Στο άλφα, τώρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα βάλουμε άλφα, βήτα ή θα βάλουμε συνολικά;  Νομίζω συνολικά πρέπει να τα 

βάλουμε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Συμφωνούμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η τέταρτη τροποποίηση: 

«δ. με την αντικατάσταση των παραγράφων (α), (β) και (γ) του εδαφίου (3) αυτού 
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με τα ακόλουθα νέα εδάφια: 

 (α) σε ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει τα τέσσερα έτη, αν η 

κακοποίηση στην οποία υποβλήθηκε συλληφθείς ή κρατούμενος 

στο σταθμό συνιστά σκληρή, απάνθρωπη ή ταπεινωτική 

μεταχείριση ή τιμωρία μέσα στην έννοια του άρθρου 5. 

(β) σε ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει τα πέντε έτη, αν η 

κακοποίηση στην οποία υποβλήθηκε συλληφθείς ή κρατούμενος 

στο σταθμό συνιστά βασανιστήριο μέσα στην έννοια του άρθρου 

3. 

(γ) σε ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει τα επτά έτη, αν 

προκληθεί βαριά σωματική βλάβη από κακοποίηση στην οποία 

υποβλήθηκε συλληφθείς ή κρατούμενος στο σταθμό που 

συνιστά σκληρή, απάνθρωπη ή ταπεινωτική μεταχείριση ή 

τιμωρία μέσα στην έννοια του άρθρου 5. 

(δ) σε ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει τα δεκατέσσερα έτη, αν 

προκληθεί βαριά σωματική βλάβη στο βασανιζόμενο και η 

κακοποίηση στην οποία υποβλήθηκε συλληφθείς ή κρατούμενος 

στο σταθμό συνιστά βασανιστήριο μέσα στην έννοια του άρθρου 

3.  

(ε) σε ποινή φυλάκισης διά βίου, αν συνεπεία των βασανιστηρίων ή 

σκληρής, απάνθρωπης ή ταπεινωτικής μεταχείρισης ή τιμωρίας 

στην έννοια των άρθρων 3 και 5 επέλθει ο θάνατος του 

συλληφθέντος ή κρατουμένου.»  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Λοιπόν, πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και αυτή η τροπολογία απορρίπτεται με έξι ψήφους υπέρ, σαράντα μία εναντίον 

και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι; 

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θέλω να κάνω σαφές ότι η απόρριψη των τροποποιήσεων βασίζεται καθαρά σε 

νομοτεχνικούς λόγους και όχι στην ουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω να κάνουμε μετά τη δικαιολόγηση, κύριε Παπαδόπουλε. 

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Όχι, επειδή... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ψηφίσουμε και να δικαιολογηθεί η ψήφος. 

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είναι δικαιολόγηση ψήφου η αρνητική ψήφιση της τροποποίησης.  Η κακοποίηση 

περιλαμβάνεται στα βασανιστήρια.  Γι’  αυτό το λόγο τις απορρίψαμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα, για τους ίδιους ακριβώς 

λόγους που έχει αναφέρει και ο κ. Παπαδόπουλος, έχει τοποθετηθεί εναντίον των 

τροπολογιών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

 Ναι, κύριε Περδίκη, συγνώμη.  Ορίστε, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Επειδή τυχαίνει να έχω διαφορετική άποψη, κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, 

εγώ πιστεύω ότι από τη στιγμή που μέσα στην τροποποίηση ακριβώς, σ’ αυτή που 

κάνουμε, καταγράφουμε τι είναι η κακοποίηση -και στην ίδια τη συνθήκη ακόμα που 

έχουμε υπογράψει και κυρώθηκε σε νόμο υπάρχει άλλο άρθρο που περιγράφει τι είναι η 

κακοποίηση σε σχέση με τα βασανιστήρια- γι’ αυτό έχουν μπει όλες αυτές οι 

τροπολογίες, οι οποίες δεν αφορούν μονάχα αυτή τη διαφοροποίηση, αφορούν και το 

βαθμό της ευθύνης του υπευθύνου του αστυνομικού σταθμού, αφορούν και το ζήτημα 
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της συστηματικής κακοποίησης, διαφοροποίηση που δεν υπάρχει μέσα στη βασική 

τροπολογία του νόμου, και πολλά άλλα θέματα.  Αλλά έχω την εντύπωση -ταπεινή μου 

άποψη- ότι δεν είχαμε το χρόνο μέσα σ’ αυτές τις συνθήκες που βιώνουμε να 

εγκύψουμε με σοβαρότητα σ’ αυτό το ζήτημα, που είναι πολύ σοβαρό και το περνάμε 

λίγο έτσι... ε, λαμβάνοντας υπόψη πάντα τις συνθήκες... 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 “Του φτέρου”. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆εν το λέω “του φτέρου”, αλλά κάπως έτσι. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης κατά των Βασανιστηρίων 

και Άλλων Μορφών Σκληρής, Απάνθρωπης ή Εξευτελιστικής Μεταχείρισης ή Τιμωρίας 

(Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αποχή το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι επίσης εξ αναβολής και είναι «Ο περί 

Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 

1) του 2002».  Παρακαλώ τον πρόεδρο της κοινοβουλευτικής επιτροπής να διαβάσει 

την έκθεση.  ∆εν είναι ομόφωνη. 

 Ναι, κύριε Θεοδώρου. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Θα ήθελα να παρακαλέσω εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών να μας 

δοθεί μιας βδομάδας αναβολή, γιατί θέλουμε να έχουμε επαφές, που έπρεπε ίσως να 

τις είχαμε κάνει, αλλά δεν τις κάναμε.  Προέκυψε εκ των υστέρων το θέμα και με την 

Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού.  Αντιλαμβανόμαστε ή υποπτευόμαστε ή 

βλέπουμε, αν θέλετε, ότι υπάρχει και ένα σοβαρό θεσμικό θέμα σ’ αυτή την υπόθεση και 

θέλουμε να έχουμε αυτές τις επαφές και μετά να συζητηθεί αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση σ’ αυτή την παράκληση; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αναβάλλεται για μια βδομάδα. 

 Τα επόμενα θέματα με τους αριθμούς 4, 5, 6, 7 και 8 είναι εξ αναβολής και έχουν 

κοινή έκθεση.  Τα θέματα είναι «Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας Νόμος του 2002», «Οι 

περί Πολιτικής Αεροπορίας (Υπηρεσίες Εναέριας Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 2002», 

«Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Γενικοί) Κανονισμοί του 2002», «Οι περί Πολιτικής 
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Αεροπορίας (Αποδοχή Αλλοδαπών Αδειών Ιπτάμενου Τεχνικού Προσωπικού) 

Κανονισμοί του 2002», «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Αρχή Αδειών για Αεροπορικές 

Μεταφορές) Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο και τους κανονισμούς που περιλαμβάνονται στο επισυνημμένο 

παράρτημα. 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Νίκος Κλεάνθους Χρίστος Κληρίδης 

 Σταύρος Ευαγόρου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Ελένη Μαύρου  

 Άγις Αγαπίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Γιώργος Βαρνάβα 

 ∆ημήτρης Συλλούρης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που 

πραγματοποιήθηκαν στις 15 Ιουλίου, 30 Σεπτεμβρίου και 11 Νοεμβρίου 2002.  Στα 

πλαίσια των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 

του γραφείου του επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της 

Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το νομοσχέδιο και οι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο 

Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη 

διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που σχετίζονται με την 
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εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου και των κανονισμών είναι κατά κύριο λόγο η εναρμόνιση 

της νομοθεσίας μας με το κοινοτικό κεκτημένο, αλλά παράλληλα και ο γενικότερος 

εκσυγχρονισμός της υφιστάμενης νομοθεσίας που διέπει την πολιτική αεροπορία, η 

οποία έχει χαρακτηριστεί από την εκτελεστική εξουσία απαρχαιωμένη.   

 Ειδικότερα, με τα προτεινόμενα νομοθετήματα σκοπούνται τα ακόλουθα: 

1. Ο εκσυγχρονισμός και η κωδικοποίηση της νομοθεσίας περί Πολιτικής 

Αεροπορίας. 

2. Η εναρμόνιση της ημεδαπής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο, το οποίο 

αποτελείται από ένα σημαντικό αριθμό κοινοτικών κανονισμών και οδηγιών  (εννέα 

κοινοτικοί κανονισμοί, επτά κοινοτικές οδηγίες και δύο κοινοτικές 

προπαρασκευαστικές πράξεις).  Με την υιοθέτηση του κεκτημένου 

ελευθεροποιείται ο τομέας των αερομεταφορών και όλες οι προσφερόμενες 

υπηρεσίες. 

3. Με τους περί Πολιτικής Αεροπορίας (Υπηρεσίες Εναέριας Κυκλοφορίας) 

Κανονισμούς του 2002 ρυθμίζεται το θέμα της παροχής υπηρεσιών ελέγχου 

εναέριας κυκλοφορίας, της εκπαίδευσης και της διαδικασίας έκδοσης και 

αναστολής της άδειας ελεγκτών εναέριας κυκλοφορίας.  Η έκδοση των εν λόγω 

κανονισμών προνοείται δυνάμει του άρθρου 259 του νομοσχεδίου. 

4. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Γενικοί) Κανονισμοί του 2002 εφαρμόζονται σε 

κάθε αεροσκάφος δημόσιας μεταφοράς που είναι νηολογημένο στη ∆ημοκρατία 

και ρυθμίζουν τις εξουσίες του κυβερνήτη αεροσκάφους, τα δικαιώματα και τις 

υποχρεώσεις των πληρωμάτων και καθορίζουν τα σήματα που πρέπει να φέρουν 

τα αεροσκάφη.  Η έκδοση των κανονισμών προβλέπεται από το άρθρο 259 του 

νομοσχεδίου. 
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5. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Αποδοχή Αλλοδαπών Αδειών Ιπτάμενου Τεχνικού 

Προσωπικού) Κανονισμοί του 2002 ρυθμίζουν το θέμα της αποδοχής τέτοιων 

αδειών που χορηγούνται από κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η έκδοση 

των κανονισμών προβλέπεται από τα άρθρα 22 και 259 του νομοσχεδίου. 

6. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Αρχή Αδειών για Αεροπορικές Μεταφορές) 

Κανονισμοί του 2002 ρυθμίζουν το θέμα της ίδρυσης και λειτουργίας της αρχής 

αδειών για αεροπορικές μεταφορές, η οποία θα παραχωρεί, θα ανανεώνει και θα 

αναστέλλει τις άδειες εκμετάλλευσης σχετικά με τους αερομεταφορείς.  Η έκδοση 

των κανονισμών προβλέπεται από το άρθρο 259 του νομοσχεδίου. 

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι, όταν αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή το πιο πάνω 

εναρμονιστικό νομοσχέδιο, διαπιστώθηκε από τις υπηρεσίες της Βουλής ότι αυτό δεν 

πληρεί τις συνήθεις νομοτεχνικές προδιαγραφές που ακολουθούνται στην εσωτερική  

μας νομοθεσία.  Συναφώς, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, επισημαίνοντας 

τους λόγους για τους οποίους το νομοσχέδιο φέρει την εν λόγω μορφή, ανέφερε μεταξύ 

άλλων, σε επιστολή του με ημερομηνία 9 Μαΐου 2002, ότι οι ιδιαιτερότητες που 

παρουσιάζει το αντικείμενο της περί Πολιτικής Αεροπορίας νομοθεσίας, ιδιαίτερα ως 

προς τις διεθνείς της διαστάσεις και ως προς την ανάγκη του εκ βάθρων 

εκσυγχρονισμού της, επέβαλαν την υιοθέτηση της προτεινόμενης μορφής, η οποία 

ανταποκρίνεται στην κοινοτική πρακτική.  Παράλληλα, κάλεσε τη Βουλή να προχωρήσει 

στην υιοθέτηση του νομοσχεδίου με την παρούσα του μορφή, εισάγοντας με αυτό τον 

τρόπο ακόμα πιο εκσυγχρονιστικές προσεγγίσεις εναρμόνισης με το κοινοτικό 

κεκτημένο. 

 Τα πιο πάνω νομοθετήματα μελετήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής 

ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2002.  Στη συνέχεια και μετά από την υποβολή αριθμού 

ερωτημάτων από τον πρόεδρο και τα μέλη της επιτροπής, οι αρμόδιοι ανέλαβαν να 
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αποστείλουν γραπτώς τα στοιχεία που τους ζητήθηκαν, καθώς και συγκριτικό πίνακα, 

στον οποίο να αναγράφονται αναλυτικά όλες οι επιπτώσεις και διαφοροποιήσεις που θα 

επέλθουν με την προτεινόμενη νομοθεσία στην υφιστάμενη εσωτερική κατάσταση.  

Παράλληλα, ζητήθηκε από τους αρμοδίους να μελετήσουν και να λάβουν υπόψη τους 

τις θέσεις των ενδιαφερόμενων μερών (Παγκύπρια Συντεχνία Πιλότων και Συντεχνία 

των Μηχανικών), αφού πρώτα τα ενημερώσουν ως προς τις διατάξεις της 

προτεινόμενης νομοθεσίας.   

 Το θέμα συζητήθηκε εκ νέου στη συνεδρία της επιτροπής της 30ής Σεπτεμβρίου 

2002, κατά την οποία κατατέθηκε ο συγκριτικός πίνακας με τα στοιχεία που ζήτησε η 

επιτροπή.  Παράλληλα, διατυπώθηκε πρόσθετος αριθμός ερωτημάτων προς τους 

αρμοδίους.  Ειδικότερα, το μέλος της επιτροπής κ. Άγις Αγαπίου επιφυλάχθηκε να 

αποστείλει γραπτώς αριθμό ερωτημάτων και εισηγήσεών του στους αρμοδίους, οι 

οποίοι δεσμεύτηκαν να τις μελετήσουν και να επανέλθουν στην επιτροπή.   

 Κατά τη νέα συνεδρίαση της επιτροπής στις 11 Νοεμβρίου 2002 η μελέτη του 

νομοσχεδίου ολοκληρώθηκε, αφού δόθηκαν απαντήσεις και στοιχεία για όλα τα 

ερωτήματα των μελών της επιτροπής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα 

τα πρόσθετα στοιχεία και διευκρινίσεις γύρω από το όλο θέμα, συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και των υπό συζήτηση 

κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του 

νομοσχεδίου και την έγκριση των κανονισμών. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας Νόμος του 2002. 

2. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Υπηρεσίες Εναέριας Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 

2002. 
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3. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Γενικοί) Κανονισμοί του 2002. 

4. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Αποδοχή Αλλοδαπών Αδειών Ιπτάμενου Τεχνικού 

Προσωπικού) Κανονισμοί του 2002. 

5. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Αρχή Αδειών για Αεροπορικές Μεταφορές) 

Κανονισμοί του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ορισμοί.  Άρθρο 2. 

 Αντικείμενο, πεδίο εφαρμογής και ερμηνεία του νόμου.  Άρθρο 3. 

 Κυριαρχία επί του εναέριου χώρου.  Άρθρο 4. 

 ∆ικαίωμα χρήσεως του εναέριου χώρου.  Άρθρο 5. 

 Απαγορευμένες περιοχές.  Άρθρο 6. 

 Περιορισμοί αεροπορικών μεταφορών.  Άρθρο 7. 

 Κρατική ρύθμιση και εποπτεία.  Άρθρο 8. 

 Υποχρέωση νηολογήσεως - Επίδειξη σημάτων.  Άρθρο 9. 

 Κυπριακό Νηολόγιο Αεροσκαφών.  Άρθρο 10. 

 Εγγραφή.  Άρθρο 11. 

 Μεταγραφή.  Άρθρο 12. 

 ∆ιαγραφή.  Άρθρο 13. 

 Ρήτρα δημόσιου συμφέροντος.  Άρθρο 14. 

 Κυπριακή εθνικότητα.  Άρθρο 15. 
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 Πιστοποιητικό πτητικής ικανότητας.  Άρθρο 16. 

 Τεχνικός έλεγχος της πτητικής ικανότητας.  Άρθρο 17. 

 Έγγραφα φερόμενα επί του αεροσκάφους.  Άρθρο 18. 

 ∆ικαίωμα διακυβερνήσεως αεροσκάφους.  Άρθρο 19. 

 Άδεια χειριστή αεροσκάφους.  Άρθρο 20. 

 Υπόλοιπο ιπτάμενο τεχνικό πλήρωμα.  Άρθρο 21. 

 Αποδοχή αλλοδαπών αδειών ιπτάμενου τεχνικού πληρώματος.  Άρθρο 22. 

 Πλήρωμα θαλάμου επιβατών.  Άρθρο 23. 

 Αναγκαίο πλήρωμα.  Άρθρο 24. 

 Άδεια εκπαιδευτή χειριστών.  Άρθρο 25. 

 Εκπαίδευση υπόλοιπου ιπτάμενου τεχνικού πληρώματος.  Άρθρο 26. 

 Πρόσβαση σε σχολές ιπτάμενου τεχνικού πληρώματος.  Άρθρο 27. 

 Εκπαίδευση πληρώματος θαλάμου επιβατών.  Άρθρο 28. 

 Καθήκοντα.  Άρθρο 29. 

 Εξουσίες.  Άρθρο 30. 

 Ευθύνη.  Άρθρο 31. 

 Κατάταξη.  Άρθρο 32. 

 Άδεια αεροδρομίου.  Άρθρο 33. 

 Ρήτρα δημόσιου συμφέροντος.  Άρθρο 34. 

 Τεχνικός έλεγχος αεροδρομίων.  Άρθρο 35. 

 Κρατική εποπτεία επί αεροδρομίων.  Άρθρο 36. 

 Κυριότητα επί αεροδρομίου.  Άρθρο 37. 

 Περιορισμοί κυριότητας.  Άρθρο 38. 

 Αναγκαστική απαλλοτρίωση.  Άρθρο 39. 

 ∆ημόσια και ιδιωτική χρήση αεροδρομίων.  Άρθρο 40. 
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 Περιορισμοί χρήσεως.  Άρθρο 41. 

 Ίσοι όροι χρήσεως.  Άρθρο 42. 

 Γενικοί κανόνες.  Άρθρο 43. 

 Ισότητα τελών.  Άρθρο 44. 

 Επιτρεπόμενες διακρίσεις.  Άρθρο 45. 

 Τέλη αερολιμένα για αεροπορικά δρομολόγια προς και από την Ευρωπαϊκή 

Ένωση και τον Ευρωπαϊκό Κοινό Αεροπορικό Χώρο.  Άρθρο 46. 

 Απαγόρευση διακρίσεων.  Άρθρο 47. 

 Συσχέτιση με κόστος.  Άρθρο 48. 

 Αναπροσαρμογή τελών.  Άρθρο 49. 

 ∆ιαφάνεια.  Άρθρο 50. 

 ∆ιαβουλεύσεις.  Άρθρο 51. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 52. 

 Χρονοθυρίδες.  Άρθρο 53. 

 Νομικό καθεστώς της χρονοθυρίδας.  Άρθρο 54. 

 Συντονισμός αερολιμένα.  Άρθρο 55. 

 Συντονιστής.  Άρθρο 56. 

 Επιτροπή συντονισμού.  Άρθρο 57. 

 Χωρητικότητα αερολιμένα.  Άρθρο 58. 

 Πληροφόρηση του συντονιστή.  Άρθρο 59. 

 ∆ιαδικασία κατανομής χρονοθυρίδων.  Άρθρο 60. 

 Περιφερειακά δρομολόγια.  Άρθρο 61. 

 Αποταμίευμα χρονοθυρίδων.  Άρθρο 62. 

 Μηχανισμός διασφαλίσεως.  Άρθρο 63. 

 Παροχή υπηρεσιών εδάφους.  Άρθρο 64. 
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 Κατάλογος υπηρεσιών εδάφους.  Άρθρο 65. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 66. 

 ∆ιαχωρισμός λογαριασμών.  Άρθρο 67. 

 Επιτροπή αερομεταφορέων.  Άρθρο 68. 

 Παροχή υπηρεσιών εδάφους σε τρίτους.  Άρθρο 69. 

 Αυτοεξυπηρέτηση.  Άρθρο 70. 

 Συγκεντρωμένη υποδομή.  Άρθρο 71. 

 Παρεκκλίσεις.  Άρθρο 72. 

 Επιλογή παροχών.  Άρθρο 73. 

 ∆ιαβουλεύσεις.  Άρθρο 74. 

 Έγκριση.  Άρθρο 75. 

 ∆εοντολογία.  Άρθρο 76. 

 Πρόσβαση σε αερολιμενικές εγκαταστάσεις.  Άρθρο 77. 

 Ασφάλεια.  Άρθρο 78. 

 Κοινωνική προστασία και προστασία του περιβάλλοντος.  Άρθρο 79. 

 Αμοιβαιότητα.  Άρθρο 80. 

 Κανόνες λειτουργίας και χρήσεως αερολιμένων.  Άρθρο 81. 

 Εύρυθμη λειτουργία αερολιμένων.  Άρθρο 82. 

 Υπηρεσίες προς αεροσκάφη.  Άρθρο 83. 

 Υπηρεσίες προς επιβάτες.  Άρθρο 84. 

 Εγγυήσεις και εξουσιοδότηση.  Άρθρο 85. 

 Εύρυθμη λειτουργία πεδίων προσγειώσεως δημόσιας χρήσεως.  Άρθρο 86. 

 Ασφάλεια αερολιμένων.  Άρθρο 87. 

 Ασφάλεια λοιπών αεροδρομίων.  Άρθρο 88. 

 Υποχρεώσεις αεροπορικής ασφάλειας.  Άρθρο 89. 
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 Κόστος.  Άρθρο 90. 

 Αναλόγως εφαρμοζόμενες διατάξεις.  Άρθρο 91. 

 Κυκλοφορία προσώπων και οχημάτων.  Άρθρο 92. 

 Ζώνη κυκλοφορίας αεροδρομίου.  Άρθρο 93. 

 Τροχοδρόμηση αεροσκάφους.  Άρθρο 94. 

 Προτεραιότητα κυκλοφορίας επί του εδάφους.  Άρθρο 95. 

 Αποφυγή συγκρούσεως επί του εδάφους.  Άρθρο 96. 

 Προσπέρασμα επί του εδάφους.  Άρθρο 97. 

 Γενικοί κανόνες.  Άρθρο 98. 

 Ειδικοί κανόνες.  Άρθρο 99. 

 Αεροσκάφη χωρίς προκαθορισμένο τόπο προσγειώσεως.  Άρθρο 100. 

 Αναγκαστική προσγείωση.  Άρθρο 101. 

 Επαναπογείωση ή απομάκρυνση αεροσκάφους.  Άρθρο 102. 

 Γνωστοποιήσεις.  Άρθρο 103. 

 Αποζημίωση επί αναγκαστικής προσγειώσεως.  Άρθρο 104. 

 Επικίνδυνη πτήση.  Άρθρο 105. 

 Ελάχιστο ύψος.  Άρθρο 106. 

 Περιορισμοί κατά την πτήση.  Άρθρο 107. 

 Αποφυγή συγκρούσεως.  Άρθρο 108. 

 Προσπέρασμα.  Άρθρο 109. 

 Προτεραιότητα προσγειωνόμενων αεροσκαφών.  Άρθρο 110. 

 Αντικείμενο και πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 111. 

 Άδεια εκμεταλλεύσεως.  Άρθρο 112. 

 Αντικειμενικές προϋποθέσεις άδειας εκμεταλλεύσεως.  Άρθρο 113. 

 Έλεγχος.  Άρθρο 114. 
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 Στοιχεία χρηματοοικονομικής ικανότητας αερομεταφορέων.  Άρθρο 115. 

 Κοινοποίηση προγραμμάτων.  Άρθρο 116. 

 Αναστολή και ανάκληση της άδειας.  Άρθρο 117. 

 Υποβολή λογαριασμών.  Άρθρο 118. 

 Παρεκκλίσεις για μικρούς αερομεταφορείς.  Άρθρο 119. 

 Υποκειμενικές προϋποθέσεις άδειας εκμεταλλεύσεως.  Άρθρο 120. 

 Υποχρέωση ασφαλίσεως.  Άρθρο 121. 

 Κυριότητα ή διάθεση αεροσκαφών.  Άρθρο 122. 

 Πιστοποιητικό αερομεταφορέα.  Άρθρο 123. 

 Επίπεδο ασφάλειας και ευθύνης αερομεταφορέων.  Άρθρο 124. 

 Επανεξέταση της άδειας εκμεταλλεύσεως.  Άρθρο 125. 

 Πτώχευση.  Άρθρο 126. 

 ∆ιαδικασία χορηγήσεως άδειας εκμεταλλεύσεως.  Άρθρο 127. 

 Απόρρητο.  Άρθρο 128. 

 Αντικείμενο και πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 129. 

 ∆ικαίωμα αερομεταφορών προς και από την ΕΕ και τον ΕΚΑΧ.  άρθρο 130. 

 Παρέκκλιση.  Άρθρο 131. 

 Υποχρέωση παροχής δημόσιας υπηρεσίας.  Άρθρο 132. 

 Αποκλειστικό δικαίωμα εκμεταλλεύσεως.  Άρθρο 133. 

 Ενιαίος αριθμός πτήσεως.  Άρθρο 134. 

 Επιφυλάξεις.  Άρθρο 135. 

 Προβλήματα συμφορήσεως και περιβάλλοντος.  Άρθρο 136. 

 Αντικείμενο και πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 137. 

 Κανόνες αερομεταφορέων.  Άρθρο 138. 

 Επιλογές επιβάτη.  Άρθρο 139. 
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 Αποζημίωση επί αρνήσεως επιβιβάσεως.  Άρθρο 140. 

 Άρνηση επιβιβάσεως σε οργανωμένα ταξίδια.  Άρθρο 141. 

 Άλλες παροχές.  Άρθρο 142. 

 Επιβάτες που ταξιδεύουν δωρεάν.  Άρθρο 143. 

 Έντυπα πληροφοριών.  Άρθρο 144. 

 Προσφυγή στα δικαστήρια.  Άρθρο 145. 

 Αντικείμενο και πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 146. 

 Κατάργηση ελέγχων.  Άρθρο 147. 

 Αερολιμένας ελέγχου.  Άρθρο 148. 

 Τουριστικά και επιχειρησιακά αεροσκάφη.  Άρθρο 149. 

 Μεταφόρτωση παραδιδόμενων αποσκευών.  Άρθρο 150. 

 Αντικείμενο και πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 151. 

 Εφαρμογή των περί ανταγωνισμού διατάξεων στις αερομεταφορές.  Άρθρο 152. 

 Εξαιρέσεις εκ του νόμου.  Άρθρο 153. 

 ∆υνητικές εξαιρέσεις.  Άρθρο 154. 

 Χρονικός περιορισμός.  Ανάκληση και τροποποίηση.  Άρθρο 155. 

 Αναδρομική ισχύς.  Άρθρο 156. 

 Υποβολή παρατηρήσεων.  Άρθρο 157. 

 Παράβαση όρου ή υποχρεώσεως.  Άρθρο 158. 

 Αντικείμενο και πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 159. 

 Ελεύθερη συμφωνία.  Άρθρο 160. 

 Γνωστοποίηση ναύλων και κομίστρων.  Άρθρο 161. 

 Καθορισμός και ισχύς ναύλων.  Άρθρο 162. 

 Κατάργηση ναύλου και απαγόρευση μειώσεως ναύλου.  Άρθρο 163. 

 Αντικείμενο και πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 164. 
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 Νομική ικανότητα πωλητή συστημάτων.  Άρθρο 165. 

 Πρόσβαση σε ηλεκτρονικά συστήματα κρατήσεων.  Άρθρο 166. 

 Ανταγωνισμός μεταξύ ηλεκτρονικών συστημάτων κρατήσεων.  Άρθρο 167. 

 Συμμετοχή.  Άρθρο 168. 

 Σειρά αναγραφής πτήσεων στο κύριο έκθεμα.  Άρθρο 169. 

 Χρήση από συνδρομητές διευκολύνσεων διανομής.  Άρθρο 170. 

 Απαγόρευση διακρίσεων.  Άρθρο 171. 

 Εκθέματα.  Άρθρο 172. 

 ∆ιάθεση πληροφοριών.  Άρθρο 173. 

 Αμοιβαιότητα.  Άρθρο 174. 

 Περιορισμοί μητρικού αερομεταφορέα.  Άρθρο 175. 

 Περιορισμοί πωλητή ηλεκτρονικών συστημάτων κρατήσεων.  Άρθρο 176. 

 Υποχρεώσεις συνδρομητή.  Άρθρο 177. 

 Τέλη ηλεκτρονικού συστήματος κρατήσεων.  Άρθρο 178. 

 ∆ιαδικασία επί παραβάσεων.  Άρθρο 179. 

 Πληροφόρηση.  Άρθρο 180. 

 Έλεγχος.  Άρθρο 181. 

 Απόρρητο.  Άρθρο 182. 

 Μη παροχή πληροφορίας.  Άρθρο 183. 

 Πρόστιμο.  Άρθρο 184. 

 ∆ημοσίευση αποφάσεων.  Άρθρο 185. 

 Εξαιρέσεις.  Άρθρο 186. 

 Ανεξάρτητοι ελεγκτές.  Άρθρο 187. 

 Επιφυλάξεις.  Άρθρο 188. 

 Σκοπός.  Άρθρο 189. 
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 Υποχρέωση μειώσεως της ρυπάνσεως του περιβάλλοντος.  Άρθρο 190. 

 Πιστοποιητικό θορύβου.  Άρθρο 191. 

 Μορφές πιστοποιήσεως θορύβου.  Άρθρο 192. 

 Πιστοποίηση θορύβου σε νέες νηολογήσεις.  Άρθρο 193. 

 Απαλλαγές εκ του νόμου.  Άρθρο 194. 

 ∆υνητικές απαλλαγές.  Άρθρο 195. 

 Χρήση κυπριακών αεροπλάνων εκτός της ∆ημοκρατίας.  Άρθρο 196. 

 Προσωρινές απαλλαγές.  Άρθρο 197. 

 Αεροπλάνα μη εγγεγραμμένα στο Κυπριακό Νηολόγιο Αεροσκαφών.  Άρθρο 198. 

 Αυστηρότερα κριτήρια.  Άρθρο 199. 

 Αεροπλάνα νηολογημένα μετά την 1η Νοεμβρίου 1990.  Άρθρο 200. 

 Καταστρατήγηση του νόμου.  Άρθρο 201. 

 ∆υνητικές απαλλαγές.  Άρθρο 202. 

 Αεροπλάνα με αναλογία παρακάμψεως μικρότερη του δύο.  Άρθρο 203. 

 Απαλλαγές εκ του νόμου.  Άρθρο 204. 

 ∆υνητικές απαλλαγές.  Άρθρο 205. 

 Περαιτέρω απαλλαγές.  Άρθρο 206. 

 Απαλλαγές επί παραγγελίας αεροπλάνου.  Άρθρο 207. 

 Περιορισμός διαγραφής αεροπλάνων από το Κυπριακό Νηολόγιο Αεροσκαφών.  

Άρθρο 208. 

 Προσωρινές απαλλαγές.  Άρθρο 209. 

 Επαναπιστοποιημένα αεροπλάνα.  Άρθρο 210. 

 ∆υνητικές απαλλαγές.  Άρθρο 211. 

 Αναγνώριση αλλοδαπών απαλλαγών.  Άρθρο 212. 

 Υπερπόντια διαμερίσματα.  Άρθρο 213. 
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 Αντικείμενο, σκοπός και πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 214. 

 Υποχρέωση αναγγελίας.  Άρθρο 215. 

 Ενέργειες έναντι ενδιαφερόμενων κρατών και διεθνών οργανισμών.  Άρθρο 216. 

 Υποχρέωση διερευνήσεως.  Άρθρο 217. 

 Σκοπός διερευνήσεως.  Άρθρο 218. 

 Χωρισμός διαδικασιών.  Άρθρο 219. 

 Νομικό καθεστώς διερευνήσεως.  Άρθρο 220. 

 Επιτροπή ∆ιερευνήσεως Αεροπορικών Ατυχημάτων και Συμβάντων.  Άρθρο 221. 

 Ανεξαρτησία των μελών της Επιτροπής.  Άρθρο 222. 

 Σύνθεση και διορισμός μελών της Επιτροπής.  Άρθρο 223. 

 Εξουσίες των επιθεωρητών αεροπορικών ατυχημάτων.  Άρθρο 224. 

 Έκθεση ατυχήματος.  Άρθρο 225. 

 Έκθεση συμβάντος.  Άρθρο 226. 

 Κοινοποιήσεις.  Άρθρο 227. 

 Συστάσεις ασφαλείας.  Άρθρο 228. 

 Αποκάλυψη στοιχείων.  Άρθρο 229. 

 Νέα διερεύνηση.  Άρθρο 230. 

 Αντικείμενο και πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 231. 

 Γενικός κανόνας.  Άρθρο 232. 

 Αντικειμενική ευθύνη.  Άρθρο 233. 

 Συμπεριφορά ζημιωθέντος.  Άρθρο 234. 

 Παρεκκλίνουσες ρήτρες.  Άρθρο 235. 

 ∆ιατάξεις που διέπουν την ευθύνη για θάνατο ή τραυματισμό επιβάτη.  Άρθρο 236. 

 ∆ιατάξεις που διέπουν την ευθύνη για καθυστέρηση.  Άρθρο 237. 

 ∆ιατάξεις που διέπουν την ευθύνη για αποσκευές.  Άρθρο 238. 
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 Αποκλεισμός τεκμηρίων.  Άρθρο 239. 

 Προκαταβολή.  Άρθρο 240. 

 Υποχρέωση ασφαλίσεως.  Άρθρο 241. 

 Ενημέρωση επιβατών.  Άρθρο 242. 

 ∆ιοικητικές παραβάσεις.  Άρθρο 243. 

 Παρέλκυση ή παρακώλυση ελέγχου ή έρευνας.  Άρθρο 244. 

 ∆ιοικητικές κυρώσεις.  Άρθρο 245. 

 Πρόστιμο.  Άρθρο 246. 

 Αναστολή και ανάκληση άδειας.  Άρθρο 247. 

 ∆ιοικητικά μέτρα.  Άρθρο 248. 

 Απαγόρευση απογειώσεως.  Άρθρο 249. 

 Αξιόποινες πράξεις.  Άρθρο 250. 

 ∆ιακινδύνευση ασφάλειας αεροσκάφους εν πτήσει.  Άρθρο 251. 

 ∆ιατάραξη λειτουργίας αερολιμένα.  Άρθρο 252. 

 Παράνομη κατάληψη αεροσκάφους.  Άρθρο 253. 

 Επιβαρυντικές περιπτώσεις.  Άρθρο 254. 

 Απόπειρα και συνέργεια.  Άρθρο 255. 

 Εκπρόσωπος νομικού προσώπου.  Άρθρο 256. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 257. 

 ∆ιεθνείς συμβάσεις και άλλοι νόμοι.  Άρθρο 258. 

 Εξουσιοδοτήσεις προς το Υπουργικό Συμβούλιο.  Άρθρο 259. 

 Εξουσιοδοτήσεις προς τον υπουργό.  Άρθρο 260. 

 Κανονισμοί των Συνδυασμένων Αρχών Πολιτικής Αεροπορίας και του Ευρωπαϊκού 

Οργανισμού για την Ασφάλεια της Αεροπλοΐας.  Άρθρο 261. 

 Τέλη του Ευρωπαϊκού Οργανισμού για την Ασφάλεια της Αεροναυτιλίας 
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(Eurocontrol).  Άρθρο 262. 

 Κατάργηση διατάξεων.  Άρθρο 263. 

 Έναρξη ισχύος, επιφυλάξεις και μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 264. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 264 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 264 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολιτικής Αεροπορίας Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στους κανονισμούς τώρα. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών υπ’ αριθμόν 5;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών υπ’ αριθμόν 6; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών υπ’ αριθμόν 7; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών υπ’ αριθμόν 8; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 9, 10, 11 και 12 δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού της 

Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμου του 2000 Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνα 

απορριπτική.  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού 

της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμου του 2000 Νόμος του 2002» 

Παρόντες:  

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους ∆ώρος Θεοδώρου 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 

Σεπτεμβρίου, στις 7 και 14 Οκτωβρίου και στις 25 Νοεμβρίου 2002.  Στην πρώτη 

συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων 

Οικονομικών και Συγκοινωνιών και Έργων και ο πρόεδρος της Αρχής Λιμένων Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του προϋπολογισμού της 

Αρχής Λιμένων Κύπρου για το έτος 2000, για τη νομοθετική κάλυψη διάφορων 

υπερβάσεων στον εν λόγω προϋπολογισμό, οι οποίες προέκυψαν κατά το κλείσιμο των 

λογαριασμών του 2000. 

 Ειδικότερα και σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, 

το ποσό των υπερβάσεων που έγινε στον εν λόγω προϋπολογισμό αναλύεται ως εξής: 

1. Επιδόματα και κατ’ αποκοπήν επιδόματα σε υπαλλήλους για £  293.023 
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υπηρεσία πέραν των κανονικών ωρών εργασίας τους  

2. Σύναψη νέου δανείου με την “Prudential Annuities” στις 14 

Ιουνίου 2000 και συναλλαγματική διαφορά για τους τόκους 

όλων των δανείων που συνήψε η Αρχή   

£1.687.880 

3. Συναλλαγματική διαφορά για τις αποπληρωμές όλων των 

δανείων 

£1.341.954 

4. Αποζημίωση για απαλλοτρίωση ακινήτου στο Ζακάκι        £7.434 

5. Υπηρεσίες σχετικά με τη διαιτησία Αρχιρόδον (Lungren-

Μελετίου) 

     £10.031 

 Σύνολο: £3.349.322. 

 Ανάμεσα στα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής περιλαμβάνεται 

επιστολή του Υπουργείου Οικονομικών,  στην οποία αναφέρεται ότι το υπουργείο δεν 

είχε άλλη επιλογή για την αντιμετώπιση της κατάστασης που διαμορφώθηκε  ύστερα 

από τις γενόμενες υπερβάσεις εκτός από την κατάθεση σχετικού νομοσχεδίου στη 

Βουλή των Αντιπροσώπων, με σκοπό την τροποποίηση του προϋπολογισμού της 

Αρχής Λιμένων για το 2000. 

 Από τα συμπληρωματικά στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής όσον 

αφορά τις εν λόγω υπερβάσεις προκύπτουν τα ακόλουθα: 

 Η υπέρβαση στο άρθρο που αφορά τις υπερωρίες προέκυψε, λόγω του ότι για την 

πρόβλεψη που είχε γίνει το έτος 2000 είχε υπολογιστεί ότι θα εφαρμοζόταν η 

βάρδια στο λιμάνι Λεμεσού, με συνακόλουθη μείωση των δαπανών για υπερωρίες 

κατά £199.000 σε σχέση με δαπάνες για την εφαρμογή της βάρδιας ύψους 

£160.000.  Τα ποσά αυτά καταγράφονται σε διαφορετικά κονδύλια και δε 

συμψηφίζονται.  Η εφαρμογή της βάρδιας δεν έγινε κατορθωτή και έτσι υπήρξε 

αύξηση στις δαπάνες υπερωριών και μείωση στις δαπάνες για εφαρμογή της 
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βάρδιας. 

 Επίσης, η σχετική υπέρβαση κατέστη αναγκαία, λόγω αύξησης του όγκου 

εργασιών στο λιμάνι Λεμεσού (αύξηση εσόδων κατά £3.054.511), που 

συνεπάγεται και αύξηση της απασχόλησης σε μη κανονικές ώρες εργασίας. 

 Η υπέρβαση που είναι σχετική με τη σύναψη νέου δανείου εντός του 2000 και τη 

συναλλαγματική διαφορά ως προς τους τόκους όλων των δανείων που συνήψε η 

Αρχή και που συνολικά ανέρχεται σε £1.687.880 οφείλεται σε λανθασμένη 

πρόγνωση για τους συνολικούς τόκους και στη διακύμανση τόσο των τιμών 

συναλλάγματος όσο και των επιτοκίων. 

 Η υπέρβαση που αφορά το κονδύλι για αποπληρωμή μακροχρόνιων δανείων και 

πιστώσεων οφείλεται στο ότι το εν λόγω κονδύλι προϋπολογίστηκε στη βάση των 

επικρατουσών τιμών συναλλάγματος περί τα μέσα του έτους 1999 σε 

£13.820.000, όταν όμως έγιναν οι πραγματικές πληρωμές μέσα στο 2000 οι 

σχετικές τιμές συναλλάγματος είχαν διαφοροποιηθεί και έτσι καταβλήθηκε 

συνολικό ποσό £15.161.954, υπήρξε δηλαδή διαφορά ύψους £1.341.954. 

 Η υπέρβαση που αφορά την αναβάθμιση του λιμανιού της Λεμεσού συνίσταται 

αφενός μεν στην καταβολή αποζημίωσης για απαλλοτρίωση ακίνητου χώρου στην 

κοινότητα Ζακακίου (£7.434) για σκοπούς τοποθέτησης των φώτων 

ευθυγράμμισης εισόδου στο λιμάνι και αφετέρου στην καταβολή πληρωμής 

(£10.031) για σκοπούς διαιτησίας σε σχέση με το θέμα της καθίζησης του 

κυματοθραύστη. 

 Ο πρόεδρος της Αρχής Λιμένων Κύπρου, καταθέτοντας ενώπιον της επιτροπής, 

εξέφρασε την απολογία του για το γεγονός ότι η Αρχή Λιμένων Κύπρου δεν προχώρησε 

στον κατάλληλο χρόνο στις νενομισμένες διαδικασίες για κατάθεση συμπληρωματικού 

προϋπολογισμού του 2000, που θα μπορούσε να είχε γίνει, αφού, όπως δήλωσε, 
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τουλάχιστον οι υπερβάσεις που αφορούν την παραχώρηση επιδομάτων σε υπαλλήλους 

για υπερωριακή εργασία και τη διαφορά που προέκυψε όσον αφορά τη σύναψη νέου 

δανείου και την αποπληρωμή όλων των υφιστάμενων δανείων της Αρχής ήταν 

προβλέψιμες.  Όλες οι δαπάνες καταβλήθηκαν εντός του 2000 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 

όλων των στοιχείων και της ενημέρωσης που είχε από τους αρμοδίους, αποφάσισε 

ομόφωνα να εισηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος την καταψήφιση του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου.  Προβαίνοντας  στην εισήγησή της αυτή, η επιτροπή εκφράζει τη μεγάλη 

της απαρέσκεια για τον τρόπο χειρισμού του όλου θέματος και για τις ακολουθηθείσες 

από την Αρχή Λιμένων Κύπρου διαδικασίες, οι οποίες οδήγησαν σε τετελεσμένα 

γεγονότα. 

 Η επιτροπή θεωρεί ότι αντιδεοντολογικά και κατά παράβαση της νομοθεσίας η 

Αρχή χειρίστηκε το όλο θέμα, που είχε ως αποτέλεσμα την κατάθεση νομοσχεδίου 

ενώπιον της Βουλής δύο ολόκληρα χρόνια μετά τη λήξη του οικονομικού έτους 2000, 

στον προϋπολογισμό του οποίου σημειώθηκαν οι συγκεκριμένες υπερβάσεις. 

 Η επιτροπή υπενθυμίζει τη συζήτηση που έγινε στην ολομέλεια του σώματος, με 

αφορμή τη συζήτηση ενώπιόν της άλλων σχετικών νομοσχεδίων που είχαν ως σκοπό 

τη νομοθετική κάλυψη συγκεκριμένων υπερβάσεων στον κρατικό προϋπολογισμό του 

1994 και στον προϋπολογισμό του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 1996.  Κατά 

τη διάρκεια της συζήτησης εκείνης είχε ασκηθεί από όλες τις πλευρές της Βουλής 

δριμεία κριτική και είχε δηλωθεί ότι το σώμα δε θα προχωρούσε σε νέες εγκρίσεις 

ανάλογων υπερβάσεων είτε της κυβέρνησης είτε άλλων δημόσιων οργανισμών, 

συνηγορώντας με τον τρόπο αυτό ή καλύπτοντας τέτοιες ατασθαλίες ή και παρανομίες.  

Κατά τη διάρκεια της συζήτησης εκείνης είχαν υποβληθεί εκ μέρους βουλευτών 

διάφορες εισηγήσεις, μεταξύ των οποίων και εισήγηση σύμφωνα με την οποία η Βουλή 
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δε θα πρέπει να προχωρεί στην εξέταση τέτοιων νομοσχεδίων, παρά μόνο στην 

περίπτωση που η κυβέρνηση ικανοποιεί προηγουμένως τη Βουλή ότι θα λαμβάνει 

εκείνα τα θεραπευτικά ή πειθαρχικά ή ακόμη και ποινικά μέτρα, αν χρειάζεται. 

 Συναφώς, σημειώνεται ότι η Βουλή έχει πρόσφατα ψηφίσει νομοθεσία, με την 

οποία δίδεται η εξουσία στο Γενικό Λογιστή της ∆ημοκρατίας να ελέγχει λειτουργούς της 

δημόσιας υπηρεσίας που διαχειρίζονται δημόσιο χρήμα και εναντίον των οποίων, με 

βάση την ίδια νομοθεσία, επισύρονται τόσο αστικές όσο και ποινικές ευθύνες, όταν 

αυτοί συμπράττουν με οποιοδήποτε τρόπο στη διενέργεια δαπανών, χωρίς 

προηγουμένως να υπάρχει νομοθετική κάλυψη [Νόμος 112 (Ι) του 2002]. 

 Υπό το φως των θέσεων της ολομέλειας του σώματος, όπως αυτές έχουν 

σημειωθεί πιο πάνω, η επιτροπή δε δύναται να προχωρήσει σε εισήγηση για ψήφιση 

του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο για την κάλυψη των εν λόγω υπερβάσεων, 

ακόμη και στην περίπτωση που ήταν πραγματικά απρόβλεπτες, διότι εκτός των άλλων 

σημειώθηκε μεγάλη καθυστέρηση στην κατάθεση στη Βουλή του σχετικού νομοσχεδίου.  

Παρά το γεγονός ότι δεν αμφισβητείται ο σκοπός των αυξημένων δαπανών ούτε και η 

χρήση τους, υπήρξε αναμφισβήτητα κακός προγραμματισμός και μη έγκαιρη 

αντιμετώπιση της κατάστασης, στα πλαίσια της νόμιμης υποχρέωσης της Αρχής για 

κατάθεση συμπληρωματικών προϋπολογισμών, παρατηρείται δε ότι αναφορικά με το 

θέμα της διαχείρισης των δανείων θα μπορούσαν να γίνουν καλύτεροι χειρισμοί.  Το 

γεγονός αυτό είχε ως αποτέλεσμα την καταστρατήγηση, αλλά και την εξουδετέρωση της 

χρησιμότητας της έγκρισης οποιουδήποτε προϋπολογισμού από τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων, η οποία στην ουσία καλείται να εγκρίνει εκ των υστέρων ήδη 

πραγματοποιηθείσες δαπάνες. 

 Ταυτόχρονα, η επιτροπή καλεί την κυβέρνηση και ειδικότερα τα αρμόδια 

υπουργεία να προχωρήσουν αμέσως, σε συνεργασία με τη Γενικό Ελεγκτή της 
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∆ημοκρατίας, στη διεξαγωγή έρευνας για τη μη έγκαιρη υποβολή σχετικού 

συμπληρωματικού προϋπολογισμού, καθώς και στη σύνταξη και κατάθεση ενώπιον της 

επιτροπής σχετικής έκθεσης στην οποία να εμφαίνονται οι λόγοι αυτοί.   

 Η επιτροπή θεωρεί το όλο θέμα εξαιρετικά σοβαρό, γιατί παρόμοια θλιβερά 

φαινόμενα παράνομων ενεργειών πλήττουν τις αρχές της χρηστής διοίκησης, της 

νομιμότητας και της διαφάνειας, καταστρατηγώντας έτσι τα συνταγματικά θέσμια, και 

δηλώνει ότι σε καμιά περίπτωση δε θα ταχθεί υπέρ της έγκρισης ή θα συνηγορήσει με 

οποιοδήποτε τρόπο στην επανάληψη παρόμοιων φαινομένων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στόχος της επιτροπής Οικονομικών, απορρίπτοντας ή 

εισηγούμενη την καταψήφιση του τροποποιητικού προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων, 

δεν ήταν σίγουρα να τιμωρηθεί με οποιοδήποτε τρόπο αυτός ο ημικρατικός οργανισμός, 

αλλά να υποδειχθεί ότι πρέπει να υπάρχει σωστός και έγκαιρος προγραμματισμός ως 

προς την υποχρέωση της κατάθεσης, έγκαιρα, στη Βουλή των Αντιπροσώπων των 

προϋπολογισμών.  Και, όπως είχαμε πράξει και πριν από μερικούς μήνες, όσον αφορά 

τους προϋπολογισμούς, τους καθυστερημένους προϋπολογισμούς από πλευράς 

Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, εισηγούμαστε την καταψήφιση, χωρίς αυτό να 

σημαίνει ότι δεν εκτιμούνται οι προσπάθειες που καταβάλλονται σήμερα για 

νοικοκύρεμα, εξυγίανση, αλλά και χρηστή διοίκηση μέσα στην Αρχή Λιμένων.  Να 

σημειώσω απλώς ότι, κατά τη συνάντηση που είχε η επιτροπή Οικονομικών με το 

συμβούλιο της Αρχής, ο νέος πρόεδρος εξέφρασε γι’ αυτό ακριβώς το θέμα την 

απολογία του στη Βουλή των Αντιπροσώπων και παράλληλα να υπογραμμίσω και το 
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γεγονός ότι απεδέχθησαν τις συστάσεις τις επιτροπής για την ανάγκη καταλληλότερης 

διαχείρισης των δανείων, ούτως ώστε να εξοικονομούνται χρήματα χωρίς υπερβάσεις. 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, βεβαίως καλύπτομαι από αυτά που έχει πει μόλις τώρα ο 

συνάδελφος, απλώς θέλω να προσθέσω ότι η Βουλή νιώθει... και η επιτροπή που το 

εισηγήθηκε μάλλον νιώθει αναγκασμένη να μην υπερψηφίσει.  Νιώθουμε ότι είναι πέραν 

της δικαιοδοσίας μας το να ψηφίζουμε με τέτοιο καλυπτικό τρόπο.  Έχει υποδειχθεί ο 

σωστός τρόπος θεσμικά και έχει συμφωνήσει και το συμβούλιο ότι θα έπρεπε να 

υπάρχουν συμπληρωματικοί προϋπολογισμοί, γιατί είναι και διαφορετικής φύσεως τα 

κονδύλια για τα οποία έχουν γίνει υπερβάσεις.  Είναι διαφορετική η φύση τους.  Κάποια 

είναι πολύ δικαιολογημένα, κάποια άλλα λιγότερο.  Εν πάση περιπτώσει, είναι με 

ανάμικτα συναισθήματα που καταψηφίζουμε, διότι πράγματι το νέο συμβούλιο έχει 

νοικοκυρέψει τα οικονομικά αυτού του οργανισμού, που και στο παρελθόν μας έχει 

απασχολήσει.  Υπενθυμίζω απλώς ότι κάποτε έρχονταν δύο δύο οι προϋπολογισμοί της 

Αρχής Λιμένων σ’ αυτό το σώμα.  Εν πάση περιπτώσει, ελπίζουμε ότι αυτή τη φορά το 

μήνυμα θα περάσει και δε θα αναγκαστούμε άλλη φορά να καταψηφίσουμε κονδύλια 

που αναγνωρίζουμε ότι έπρεπε να δαπανηθούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Θεοδώρου. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Και από της πλευράς μας θα ήθελα να δηλώσω ότι η θέση μας για καταψήφιση 
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αυτού του συμπληρωματικού προϋπολογισμού δεν πρέπει να ερμηνευθεί ως μομφή για 

το παρόν διοικητικό συμβούλιο, το οποίο, ομολογουμένως, έχει επιφέρει μια σημαντική, 

πολύ αξιόλογη βελτίωση στη λειτουργία και στη διαχείριση γενικά της Αρχής Λιμένων.  

Αυτό, βεβαίως, έχει αναφερθεί και στα πλαίσια της συνεδρίας της αρμόδιας επιτροπής 

Οικονομικών, όμως υπάρχει ένα θέμα αρχής, και επί θεμάτων αρχής δεν μπορούμε να 

κάμνουμε εξαιρέσεις.  Έχουμε ήδη τηρήσει παρόμοια στάση στο θέμα του ΡΙΚ και 

νομίζω ότι επιβάλλεται να τηρηθεί η ίδια στάση και στην περίπτωση της Αρχής Λιμένων, 

παρ’ όλο που, επαναλαμβάνω, δεν αποτελεί μομφή για το παρόν διοικητικό συμβούλιο 

της Αρχής η θέση μας για καταψήφιση.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Χρυσοστόμου, παρακαλώ. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμφωνώ με όσα έχουν πει οι συνάδελφοι.  Θα ήθελα να 

προσθέσω πως υπάρχει και απόφαση της ολομέλειας σε τέτοια θέματα αρχής να μην 

υποχωρούμε, που πάρθηκε όταν συζητήθηκε το θέμα του προϋπολογισμού του ΡΙΚ.  Γι’ 

αυτό το λόγο και η δική μας ομάδα θα καταψηφίσει.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Υπάρχει ένσταση να απορριφθεί το νομοσχέδιο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο απορρίπτεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 15 θέμα είναι «Ο περί Τερματισμού Απασχολήσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2002».  Είναι ομόφωνη η έκθεση. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Τερματισμού 

Απασχολήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος Ζαχαρίας Ζαχαρίου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Νίκος Πιττοκοπίτης 

 Ανδρέας Παπαπολυβίου                          Αντιγόνη Παπαδοπούλου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 21η Νοεμβρίου 

2002.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ 

και ∆ΕΟΚ και των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του νόμου περί 

Τερματισμού Απασχολήσεως, ώστε η απασχόληση εργοδοτουμένου που απασχολείται 

κάθε χρόνο στον ίδιο εργοδότη και του οποίου ο ετήσιος μέσος όρος απασχόλησης για 

όλη την περίοδο απασχόλησής του στον ίδιο εργοδότη είναι τουλάχιστον δεκαπέντε 

εβδομάδες να θεωρείται συνεχής. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων, η πιο πάνω τροποποίηση κρίθηκε αναγκαία, γιατί, κατά την εφαρμογή της 

βασικής νομοθεσίας, διαπιστώθηκε ότι υπήρχαν περιπτώσεις εποχιακά 

εργοδοτουμένων, με μακρά περίοδο συνεχούς απασχόλησης στον ίδιο εργοδότη, οι 

οποίοι δε δικαιούνταν πληρωμής λόγω πλεονασμού, επειδή υπήρχαν έτη κατά τα οποία 

η περίοδος απασχόλησής τους ήταν λιγότερη των είκοσι έξι εβδομάδων που 

καθορίζεται στη βασική νομοθεσία, με αποτέλεσμα να διακόπτεται το συνεχές της 

απασχόλησής τους. 
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 Όλοι όσοι παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τις πρόνοιες του υπό 

αναφορά νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά 

νομοσχεδίου σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να 

αναφέρεται ως «Ο περί Τερματισμού Απασχολήσεως (Τροποποιητικός)  (Αρ. 4) Νόμος 

του 2002». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Θεοδώρου. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, βεβαίως συμφωνούμε με το περιεχόμενο της σχετικής νομοθεσίας.  

Αν παίρνω το  λόγο, είναι για να τονίσω κάτι το οποίο μπορεί να μην εμπίπτει απόλυτα 

μέσα στα πλαίσια του παρόντος θέματος, όμως είναι σχετικό.  Πρέπει να τονίσουμε, 

κύριε Πρόεδρε, ότι γίνεται μία κατάχρηση από πλευράς των εργοδοτών του θεσμού του 

τερματισμού απασχόλησης για λόγους πλεονασμού.  ∆εν είναι λίγες οι περιπτώσεις που 

απολύονται άνθρωποι από την εργασία τους και επιβαρύνεται το Ταμείο Πλεονασμού, 

επιβαρύνεται το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, επιβαρύνεται ολόκληρη η κοινωνία, 

απολύονται με μόνο λόγο ότι έχουν φτάσει σε μία ηλικία που, λόγω ακριβώς της 

μακρόχρονης υπηρεσίας τους, είναι, ας πω, υψηλόμισθοι οι άνθρωποι αυτοί. 

 Νομίζω ότι αυτό το φαινόμενο πρέπει να παταχθεί.  Πρέπει οι αρμόδιες υπηρεσίες 

του υπουργείου και των Κοινωνικών Ασφαλίσεων να είναι εξαντλητικές στη διερεύνηση 

τέτοιων περιπτώσεων, διότι είναι άδικο και για τους απολυόμενους, αλλά είναι άδικο και 

για το ταμείο να πληρώνει δαπάνες, οι οποίες υπό κανονικές συνθήκες δε θα έπρεπε να 

πληρώνονται.  Είναι αυτό που θέλαμε να τονίσουμε και θέλω το μήνυμα αυτό να 
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μεταφερθεί και προς το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και το Ταμείο 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τερματισμού Απασχολήσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 16 θέμα είναι «Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2001».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
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Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων 

Εξεύρεσης Εργασίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2001» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος Ζαχαρίας Ζαχαρίου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Νίκος Πιττοκοπίτης 

 Ανδρέας Παπαπολυβίου                          Αντιγόνη Παπαδοπούλου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε έξι συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα 

μεταξύ 13ης ∆εκεμβρίου 2001 και 21ης Νοεμβρίου 2002.  Στα πλαίσια των 

συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του Υπουργείου Εσωτερικών, ο 

Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας και εκπρόσωποι του Παγκύπριου 

Συνδέσμου Ιδιοκτητών Εγγεγραμμένων Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας και 

του Συνδέσμου Καλλιτεχνικών και Μουσικών Αντιπροσώπων Κύπρου. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του νόμου περί Ιδιωτικών 

Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας αναφορικά με τις προϋποθέσεις για χορήγηση άδειας 

λειτουργίας ιδιωτικού γραφείου εξεύρεσης εργασίας, ώστε πρόσωπα που κατά το χρόνο 

έναρξης της ισχύος της βασικής νομοθεσίας, δηλαδή τη 14η Φεβρουαρίου 1997, 

ασκούσαν το επάγγελμα του καλλιτεχνικού πράκτορα, ύστερα από άδεια του Υπουργού 

Εσωτερικών ή του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών ή του Λειτουργού 

Μετανάστευσης, και τα οποία υπόκεινται στις πρόνοιες του πιο πάνω νόμου να 

μπορούν να συνεχίσουν το επάγγελμά τους και να τους  παρασχεθεί άδεια λειτουργίας 

γραφείου, έστω κι αν δεν πληρούν την προϋπόθεση της κατοχής απολυτηρίου μέσης 

εκπαίδευσης ή άλλου ισοδύναμου προσόντος. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
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Ασφαλίσεων, την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο και το 

σχετικό υπόμνημα που κατατέθηκε στην επιτροπή από το αρμόδιο υπουργείο, 

πρόσωπα που κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του βασικού νόμου (14.2.1997) 

ασκούσαν το επάγγελμα του καλλιτεχνικού πράκτορα με άδεια του Υπουργού 

Εσωτερικών ή του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών ή του Λειτουργού 

Μετανάστευσης και τα οποία υπόκεινται στις πρόνοιες του νόμου περί Ιδιωτικών 

Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας, αλλά δεν κατέχουν απολυτήριο μέσης εκπαίδευσης ή 

άλλο ισοδύναμο προσόν ζήτησαν εξαίρεση από την πρόνοια του σχετικού άρθρου, για 

να μπορέσουν να συνεχίσουν τη δραστηριότητα που είχαν πριν από την έναρξη της 

ισχύος του υπό αναφορά νόμου.  Ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε περαιτέρω ότι για την 

εφαρμογή της ισχύουσας νομοθεσίας αρμόδιο είναι το Τμήμα Εργασίας του Υπουργείου 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το οποίο διεξάγει έλεγχο σε ιδιωτικά γραφεία 

εξεύρεσης εργασίας: 

1.  όταν έχει εύλογη αιτία να πιστεύει ότι ιδιωτικό γραφείο εξεύρεσης εργασίας 

λειτουργεί κατά παράβαση των διατάξεων του υπό αναφορά νόμου. 

2.  όταν δέχεται οποιεσδήποτε σχετικές με το νόμο αυτό καταγγελίες εναντίον 

συγκεκριμένου γραφείου από πολίτες. και 

3.   κατά την ανανέωση της άδειας λειτουργίας ιδιωτικού γραφείου, η οποία γίνεται κάθε 

δύο χρόνια.   

 Στις περιπτώσεις, δήλωσε ο ίδιος, που εντοπίζεται ότι ιδιωτικό γραφείο εξεύρεσης 

εργασίας λειτουργεί χωρίς τη σχετική άδεια, το Τμήμα Εργασίας, σε συνεργασία με το 

Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, διερευνά το θέμα και ανάλογα με τα αποτελέσματα της 

έρευνας προχωρεί ή όχι στη διαδικασία λήψης δικαστικών μέτρων. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσε ότι την τροποποίηση 

ζήτησαν καλλιτεχνικοί πράκτορες οι οποίοι λειτουργούσαν τα γραφεία τους πριν από τις 
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14 Φεβρουαρίου 1997, ημερομηνία ενάρξεως της ισχύος του νόμου,  και οι οποίοι 

επιθυμούν να συνεχίσουν την εργασία τους, αλλά λόγω μη κατοχής απολυτηρίου μέσης 

εκπαίδευσης ή ισοδύναμου προσόντος, όπως απαιτεί ο νόμος περί Ιδιωτικών Γραφείων 

Εξεύρεσης Εργασίας, δεν μπορούν να εξασφαλίσουν τη σχετική άδεια. 

 Ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας δήλωσε ότι είναι σύνηθες στις 

νομοθεσίες με τις οποίες κατοχυρώνονται διάφορα επαγγέλματα να καλύπτονται και 

όσοι ασκούσαν σχετικό επάγγελμα πριν αυτό κατοχυρωθεί διά νόμου, έστω κι αν κατά 

το χρόνο ενάρξεως της ισχύος του σχετικού νόμου δεν πληρούσαν κάποιες 

προϋποθέσεις αυτού.    Αναφορικά με την προτεινόμενη ρύθμιση, ο ίδιος διευκρίνισε ότι 

δε δημιουργεί οποιοδήποτε νομικό κώλυμα. 

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Εγγεγραμμένων Ιδιωτικών 

Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας και του Συνδέσμου Καλλιτεχνικών και Μουσικών 

Αντιπροσώπων Κύπρου δήλωσαν ότι συμφωνούν με την προτεινόμενη ρύθμιση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε 

υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 

υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, 

ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, σύντομα, τα δύο λεπτά του κ. Συλλούρη θα χρησιμοποιήσω, 

με την άδειά σας. 

 ∆ιαβάζοντας αυτό το νόμο, έμεινα πραγματικά έκπληκτος.  Εδώ πάμε να κάνουμε 
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μία τροποποίηση πάνω στη νομοθεσία, για να εξυπηρετήσουμε δεκαπέντε 

καλλιτεχνικούς πράκτορες -το δεκαπέντε είναι σχετικό, το λέω έτσι ενδεικτικά- αυτούς 

που ο λαός συνήθως αποκαλεί τσαμπατζήδες, επειδή έχουν μία δυσκολία όσον αφορά 

την κατάρτισή τους· δηλαδή δεν έχουν πάρει ένα απολυτήριο λυκείου! 

 Προς Θεού!  Ας πάνε σε ένα εσπερινό γυμνάσιο, να μπουν λίγο στον κόπο και 

αυτοί της διαδικασίας του απολυτηρίου και να μπουν σύμφωνα με το νόμο.  Είναι 

πραγματικά εξωφρενικό για μένα να ψηφίζουμε ένα νόμο, για να εξυπηρετήσουμε μία 

πρακτική δυσκολία που έχει αυτή η “συμπαθής κατηγορία” επιχειρηματιών!  Καλώ 

πραγματικά το σώμα να το ξανασκεφτεί.  Είναι πολύ σοβαρό το θέμα για μένα, όσον 

αφορά δηλαδή την υπόσταση του ίδιου του σώματος. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Μια και είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε, δε θα μιλούσα, αλλά μήπως περαστεί το 

μήνυμα από το συνάδελφο Περδίκη, ότι σε μας που επεξεργαστήκαμε αυτό το πράγμα 

είναι πολύ συμπαθείς οι δεκατέσσερις.  ∆εν εργάζονται μόνο ως καλλιτεχνικοί 

πράκτορες, κύριε Πρόεδρε, αλλά δύνανται να διεξαγάγουν εργασίες με εισαγωγή 

(παντός είδους ξένου προσωπικού κι όχι μόνο) και, εν πάση περιπτώσει, όταν το 

έφεραν...  Υπάρχει μια πρακτική από την ίδρυση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, σύμφωνα 

με την οποία εκεί όπου τροποποιείται ένας νόμος και γίνονται σύνδεσμοι, επιμελητήρια, 

το άλφα, το βήτα, το γάμα, το δέλτα, γι’  αυτούς που ήδη εξασκούν το επάγγελμα και 

που βάσει των  νέων κανονισμών δεν καλύπτονται, αυτή η κάλυψη να δίδεται σε όλους 

και απλώς είναι για σκοπούς εναρμόνισης... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 
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 ... 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Όχι!  Όχι, γιατί ύστερα θα θεωρήσετε ότι πράγματι είναι πολύ συμπαθείς. 

 Εν πάση περιπτώσει, αυτοί ήταν οι λόγοι που ανάγκασαν την επιτροπή Εργασίας 

της Βουλής να το δει ακριβώς μέσα απ’ αυτό το πνεύμα. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κυπριανού. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα.  Απλώς να ξεκαθαρίσω ότι το αίτημα το 

συγκεκριμένο αφορούσε επτά συγκεκριμένα πρόσωπα.  Ανθρώπους οι οποίοι 

ασκούσαν το επάγγελμα, προτού θεσπιστούν οι σχετικοί κανονισμοί, το επάγγελμα του 

καλλιτεχνικού πράκτορα.  Όταν θεσπίστηκαν οι σχετικοί κανονισμοί, οι οποίοι 

προνοούσαν ότι θα έπρεπε αυτοί που θα ασκούν το επάγγελμα, να έχουν απολυτήριο 

λυκείου, αυτοί οι άνθρωποι έμεναν εκτός.  Είναι μια πρακτική που ακολουθείται σε όλες 

τις παρόμοιες νομοθεσίες και απλώς ακολουθήσαμε την πεπατημένη.  Ασκούσαν αυτό 

το επάγγελμα και απλώς έτυχαν μιας εξαίρεσης, για να συνεχίσουν να ασκούν το 

επάγγελμα το οποίο ασκούσαν όλα αυτά τα χρόνια·  τίποτα περισσότερο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ήταν ανάγκη να το συζητάτε και στην ολομέλεια αυτό το θέμα, αφού θα το 

περάσετε; 

 Λοιπόν, ο κ. Θεοδώρου. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς να υπενθυμίσω ότι σε κάποιες περιπτώσεις η Βουλή έχει 

επιβάλει πολύ πιο ψηλά επίπεδα και κριτήρια, π.χ. για τους κτηματομεσίτες όπου 
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απαιτείται πτυχίο πανεπιστημίου. 

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Για τους οδοντίατρους, κύριε. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Μα τι οδοντίατρους!  Εγώ είπα ένα πολύ πρόσφατο παράδειγμα, που έγινε προ 

τριετίας.  Απαιτείται πτυχίο πανεπιστημίου και εδώ δεχτήκαμε τους υφιστάμενους 

κτηματομεσίτες που ασκούσαν καλή τη πίστει το επάγγελμα με το ή χωρίς το 

απολυτήριο του δημοτικού!  Είναι μια πάγια τακτική αυτής της Βουλής μέσα σ’  αυτή την 

κοινωνία να κατοχυρώνει όσους ασκούν καλή τη πίστει ένα επάγγελμα, αν και εφόσον η 

Βουλή έρθει να αναβαθμίσει τα επίπεδα του επαγγέλματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ζαχαρίου. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Η δική μας η κοινοβουλευτική ομάδα στα πλαίσια της επιτροπής Εργασίας 

τοποθετήθηκε υπέρ, σεβόμενη την πάγια διαδικασία που ακολουθείται πάντα, ότι, όταν 

εφαρμόζεται μία νομοθεσία για κατοχύρωση ενός επαγγέλματος ή αναβάθμισή του, 

κατοχυρώνονται οι ήδη εργαζόμενοι στον τομέα αυτό.  Αυτό το πράγμα είναι μια 

πρακτική που έχει ακολουθηθεί για όλα τα επαγγέλματα και θα ήταν άδικο αυτή τη 

στιγμή σ’  αυτό το συγκεκριμένο επάγγελμα, που είναι τα γραφεία εξευρέσεως εργασίας, 

να ακολουθήσουμε διαφορετική πολιτική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των δύο άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, μία εναντίον και τρεις αποχές, τα δύο άρθρα 

εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης 

Εργασίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, μία εναντίον και τρεις αποχές, το νομοσχέδιο 

ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ορίστε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ νιώθω λίγο άβολα, διότι ειλικρινά πρέπει να διευκρινιστεί.  

Είναι εναντίον του γεγονότος ότι δεν έχουν πτυχίο;  Να μην παρουσιαστεί τώρα ότι τρεις 

συνάδελφοι, ας πούμε, διαφωνούν με το να υπάρχουν καλλιτεχνικοί πράκτορες και οι 

υπόλοιποι αμάν αμάν θέλουμε να υπάρχουν!  Αν διαφωνούν, να καταθέσουν πρόταση 

νόμου που να φαίνεται ότι διαφωνούν να ασκείται αυτό το επάγγελμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ευχαριστώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να απαντήσω, αν επιτρέπεται από τον κανονισμό. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, νομίζω να προχωρήσουμε παρακάτω, κύριοι συνάδελφοι.  Το υπ’  

αριθμόν 17 θέμα δεν είναι έτοιμο.  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ να ακούετε, διότι φωνάζω και πονώ και το λαιμό μου και δεν μπορώ! 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 18, 19 και 20 έχουν κοινή έκθεση.  Τα θέματα αυτά 

είναι «Οι περί Πτητικού Επιδόματος των Ιπταμένων Αεροπορίας του Στρατού της 

∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002», «Οι περί Καταδυτικού 

Επιδόματος των Υποβρυχίων Καταστροφέων του Ναυτικού του Στρατού της 

∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» και «Οι περί Πτωτικού 

Επιδόματος των Αλεξιπτωτιστών του Στρατού της ∆ημοκρατίας Κανονισμοί του 2002». 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για τους κανονισμούς που 

περιλαμβάνονται στο επισυνημμένο παράρτημα. 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Ομήρου, πρόεδρος  Κώστας Παπακώστας 

 Κώστας Κωνσταντίνου  Αντώνης Καράς 

 ∆ώρος Χριστοδουλίδης  Μάριος Ματσάκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε τους κανονισμούς που 

περιλαμβάνονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε συνεδρία της που 

πραγματοποιήθηκε στις 14 Νοεμβρίου 2002.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Άμυνας και Οικονομικών και του ΓΕΕΦ.   

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 16 και 

27 του περί Στρατού της ∆ημοκρατίας Νόμου, σκοπούνται τα ακόλουθα:   

1. Με τους πρώτους κανονισμούς σκοπείται η τροποποίηση των ισχυόντων περί 

Πτητικού Επιδόματος των Ιπταμένων Αεροπορίας του Στρατού της ∆ημοκρατίας 
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Κανονισμών, ώστε, μεταξύ άλλων, να επεκταθεί η χορήγηση του πτητικού 

επιδόματος, πέραν των Ιπτάμενων Αξιωματικών της Αεροπορίας, και στους 

Τεχνικούς Αεροσκαφών, οι οποίοι θα δικαιούνται του επιδόματος αυτού κάθε 

δεκαοκτάμηνο και όχι κάθε εξάμηνο όπως προβλέπεται για τους Ιπτάμενους 

Αξιωματικούς. 

2. Με τους δεύτερους κανονισμούς σκοπείται η τροποποίηση των ισχυόντων περί 

Καταδυτικού Επιδόματος των Υποβρυχίων Καταστροφέων του Ναυτικού του 

Στρατού της ∆ημοκρατίας Κανονισμών, ώστε, μεταξύ άλλων, να επεκταθεί η 

χορήγηση του καταδυτικού επιδόματος και στους εκπαιδευόμενους Υποβρύχιους 

Καταστροφείς. 

3. Με τους τρίτους κανονισμούς σκοπείται η θέσπιση κανονιστικών διατάξεων που να 

ρυθμίζουν την καταβολή πτωτικού επιδόματος στους Αλεξιπτωτιστές του Στρατού 

της ∆ημοκρατίας οι οποίοι πληρούν τις αναφερόμενες σ’ αυτούς προϋποθέσεις. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους κυβερνητικούς 

αρμοδίους, το ύψος και των τριών πιο πάνω αναφερόμενων επιδομάτων θα καθορίζεται 

με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, έπειτα από εισήγηση των Υπουργών Άμυνας 

και Οικονομικών, και αυτά θα υπόκεινται στις εκάστοτε αυξομειώσεις του τιμαρίθμου.  

Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, στους Ιπταμένους της Αεροπορίας, στους Αλεξιπτωτιστές 

του Στρατού Ξηράς και στους Υποβρύχιους Καταστροφείς του Ναυτικού του Στρατού, οι 

οποίοι δικαιούνται ολόκληρο το επίδομα της βασικής τους ειδικότητας, δηλαδή πτητικό, 

πτωτικό ή καταδυτικό, αντίστοιχα, και ταυτόχρονα  δικαιούνται και οποιoδήποτε από τα 

άλλα επιδόματα που δεν είναι της βασικής τους ειδικότητας, θα καταβάλλεται το ήμισυ 

του ποσού οποιουδήποτε από τα άλλα δύο επιδόματα για το οποίο θεμελιώνεται 

δικαίωμα μέσα στο ίδιο εξάμηνο.   

 Σημειώνεται ότι οι προτεινόμενες με τους υπό συζήτηση κανονισμούς ρυθμίσεις θα 
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έχουν αναδρομική ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 2002. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού έλαβε υπόψη της όλα όσα τέθηκαν 

ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών, 

γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, αφού τροποποιηθούν οι 

τίτλοι των δύο πρώτων κανονισμών, ώστε να αναφέρονται ως 1. «Οι περί Πτητικού 

Επιδόματος Ιπταμένων και Τεχνικών Αεροσκαφών Αεροπορίας του Στρατού της 

∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» και 2. «Οι περί Καταδυτικού 

Επιδόματος των Υποβρυχίων Καταστροφέων του Στρατού της ∆ημοκρατίας 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002». 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Πτητικού Επιδόματος των Ιπταμένων Αεροπορίας του Στρατού της 

∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

2. Οι περί Καταδυτικού Επιδόματος των Υποβρυχίων Καταστροφέων του Ναυτικού 

του Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

3. Οι περί Πτωτικού Επιδόματος των Αλεξιπτωτιστών του Στρατού της ∆ημοκρατίας 

Κανονισμοί του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η ενέργεια της Βουλής να εγκρίνει αυτά τα επιδόματα, πιστεύω, 

αποκαθιστά μία αδικία που συνέβαινε μέχρι σήμερα.  Αφορά και τα πτητικά και τα 

πτωτικά και τα καταδυτικά επιδόματα που έχουν σχέση με επικίνδυνες ειδικότητες.  

Αφορούν ανθρώπους οι οποίοι συνεχώς, πέραν των συνηθισμένων στρατιωτικών 

καθηκόντων τους, είναι υπόχρεοι να επιτελούν τα πιο επικίνδυνα τμήματα, μέρη της 
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καθημερινότητας στο στρατό, αλλά παραμένει ακόμη μία αδικία, γι’  αυτό ζήτησα να 

πάρω το λόγο.  Αφορά τους ναρκαλιευτές ή ναρκοσυλλέκτες που υπηρετούν στην 

Εθνική Φρουρά, που είναι εξίσου επικίνδυνο... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Είναι το παρακάτω· είναι το επόμενο. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Α, με συγχωρείτε!  Είχαμε την ίδια παρατήρηση.  Απολογούμαι, κύριε Πρόεδρε, αν 

υπάρχει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, άλλος ειδικός;  Ορίστε, κύριε Ματσάκη. 

Μ. ΜΑΤΣΑΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ, από τη θέση μου. 

 Υπάρχει μία αδικία, κύριε Πρόεδρε, και αυτή στηρίζεται στο γεγονός ότι υπάρχουν 

άτομα τα οποία, επειδή έχουν δύο βασικές ειδικότητες που είναι και οι δύο επικίνδυνες, 

παίρνουν ολόκληρο το επίδομα για τη μία ειδικότητα και παίρνουν το μισό για την άλλη.  

Πιστεύω ότι ένας ο οποίος κάνει καταδύσεις για παράδειγμα, κύριε Πρόεδρε, και παίρνει 

ολόκληρο το επίδομα, εάν είναι και αλεξιπτωτιστής συνάμα, παίρνει μόνο το μισό 

επίδομα για το θέμα του αλεξιπτώτου.  Εγώ πιστεύω ότι θα ήταν πιο δίκαιο, διότι δεν 

είναι λιγότερο επικίνδυνη ειδικότητα, όταν έχεις και δεύτερη επικίνδυνη ειδικότητα να 

παίρνεις ολόκληρο και το πρώτο, ολόκληρο και το δεύτερο επίδομα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Καράς.  Ε, είπα τζι εγώ!  Λέω τζι εγώ, τώρα ο στρατηγός Καράς δε θα μιλήσει;  

Τι γίνεται; 
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Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι πράγματι αποκαθιστούμε μια αδικία που 

λειτουργούσε εις βάρος των Κυπρίων αξιωματικών, οι οποίοι συνυπηρετούν με τους 

συναδέλφους, συμμαθητές τους Ελλαδίτες αξιωματικούς και πρέπει να πούμε ότι εκεί τα 

επιδόματα, αυτά τα οποία εμείς δίνουμε σήμερα, στους Ελλαδίτες συμφοιτητές, 

συμμαθητές που συνυπηρετούν είναι περισσότερα ή ψηλότερα.  Όμως λάβαμε υπόψη 

ότι οι μισθοί, οι παροχές τις οποίες δίνουμε εμείς ως πολιτεία στους αξιωματικούς μας, 

είναι ψηλότεροι και έτσι υπάρχει μία ισορροπία στα ωφελήματα τα οποία παίρνουν οι 

αξιωματικοί.  Έπρεπε επίσης να δοθεί αυτό το επίδομα, διότι στους αξιωματικούς οι 

οποίοι επιλέγουν να καταφεύγουν σ’  αυτές τις επικίνδυνες αποστολές θα έπρεπε να 

υπάρχει μια διαφοροποίηση στις απολαβές, η οποία στο τέλος της ημέρας επενεργεί και 

ως κίνητρο, για να έχουμε στελέχη σ’  αυτές τις εξειδικευμένες υπηρεσίες. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’  αριθμόν 18 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’  αριθμόν 18 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’  αριθμόν 19 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’  αριθμόν 19 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’  αριθμόν 20 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’  αριθμόν 20 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 21 θέμα είναι «Οι περί Επιδόματος Επικίνδυνης Εργασίας και 
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Συναφών Ωφελημάτων των Αξιωματικών, Μόνιμων Υπαξιωματικών και Οπλιτών του 

Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη.  Και τούτο αφορά εκείνο στο οποίο αναφερόταν ο συνάδελφος κ. 

Χριστοδουλίδης. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Επιδόματος Επικίνδυνης Εργασίας και Συναφών 

Ωφελημάτων των Αξιωματικών, Μόνιμων Υπαξιωματικών και Οπλιτών του 

Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Ομήρου, πρόεδρος  Κώστας Παπακώστας 

 Κώστας Κωνσταντίνου  Αντώνης Καράς 

 ∆ώρος Χριστοδουλίδης  Μάριος Ματσάκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε τους υπό αναφορά κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Νοεμβρίου 2002.  Στη συνεδρίαση 

αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Άμυνας και 

Οικονομικών και του ΓΕΕΦ. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 27 του περί 

Στρατού της ∆ημοκρατίας Νόμου, σκοπείται η τροποποίηση των ισχυόντων περί 

Επιδόματος Επικίνδυνης Εργασίας και Συναφών Ωφελημάτων των Αξιωματικών, 

Μόνιμων Υπαξιωματικών και Οπλιτών του Στρατού της ∆ημοκρατίας Κανονισμών, ώστε 

να αυξηθεί το επίδομα επικίνδυνης εργασίας που δικαιούνται τα μέλη της ∆ιμοιρίας 

Εκκαθαρίσεως Ναρκοπεδίων Ξηράς, καθώς και το ποσό για το οποίο τα μέλη αυτά είναι 

ασφαλισμένα από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, σε περίπτωση θανάτου τους που 

οφείλεται στην εκτέλεση επικίνδυνης εργασίας.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους κυβερνητικούς 
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αρμοδίους, το ΓΕΕΦ, με αφορμή τρία ατυχήματα που συνέβησαν σε ναρκοπέδια της 

Εθνικής Φρουράς, συνεπεία των οποίων τραυματίστηκαν θανάσιμα τρεις μόνιμοι 

Υπαξιωματικοί κατά τη διάρκεια εκτέλεσης των καθηκόντων τους, ως μέλη της ∆ιμοιρίας 

Εκκαθαρίσεως Ναρκοπεδίων Ξηράς (∆ΕΝΞ), αφού έλαβε υπόψη του τους σοβαρούς 

κινδύνους που από τη φύση της εμπεριέχει η συγκεκριμένη υπηρεσία και στοχεύοντας 

στην οικονομική στήριξη των εξαρτωμένων τους, εισηγήθηκε στο Υπουργείο Άμυνας 

την αύξηση του επιδόματος επικίνδυνης εργασίας που παραχωρείται στα μέλη της 

∆ΕΝΞ, καθώς και του ποσού για το οποίο τα πρόσωπα αυτά είναι ασφαλισμένα, σε 

περίπτωση θανάτου τους που οφείλεται στην εκτέλεση επικίνδυνης εργασίας.  Το 

Υπουργείο Άμυνας, αφού έλαβε υπόψη του τα πιο πάνω, σε συνεργασία με το ΓΕΕΦ 

και το Υπουργείο Οικονομικών κατέθεσε τους υπό αναφορά κανονισμούς, με τους 

οποίους, μεταξύ άλλων, προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Καθορισμός του επιδόματος επικίνδυνης εργασίας στο ένα δέκατο έβδομο του 

μηνιαίου βασικού μισθού της εκάστοτε κορυφής της μισθοδοτικής κλίμακας Α7 για 

όλους τους δικαιούχους, εκτός από το ∆ιοικητή και τον Υποδιοικητή της ∆ΕΝΞ, για 

τους οποίους το επίδομα που εξάγεται με τον πιο πάνω τρόπο επαυξάνεται κατά 

ποσοστό 10%.  Το επίδομα αυτό θα αναθεωρείται από καιρού εις καιρόν, με 

απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, έπειτα από εισήγηση των Υπουργών 

Άμυνας και Οικονομικών. 

2. Αύξηση του ποσού για το οποίο είναι ασφαλισμένα από την Κυπριακή ∆ημοκρατία 

τα μέλη της ∆ΕΝΞ, σε περίπτωση θανάτου τους που θα οφείλεται στην εκτέλεση 

επικίνδυνης εργασίας, από £20.000 σε £50.000.  Το ύψος του ποσού αυτού θα 

αναθεωρείται από καιρού εις καιρόν, με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, 

έπειτα από εισήγηση των Υπουργών  Άμυνας και Οικονομικών. 

 Σημειώνεται ότι με τις προτεινόμενες με τους υπό αναφορά κανονισμούς 
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αναθεωρήσεις συμφωνεί και το Υπουργείο Οικονομικών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού έλαβε υπόψη της όλα όσα τέθηκαν 

ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των  υπό αναφορά κανονισμών, 

γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, αφού τροποποιηθεί ο 

τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί Επιδόματος Επικίνδυνης Εργασίας και 

Συναφών Ωφελημάτων των Μελών του Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002».  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 22 θέμα είναι «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 

∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις Προϊσταμένου Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού Προϊσταμένου 

Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 

Θέσεις Προϊσταμένου Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού Προϊσταμένου 

Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, αναπλ. πρόεδρος Άγις Αγαπίου 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Μάρκος Κυπριανού 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Ζαχαρίας Κουλίας 

 Κώστας Παπακώστας Χρίστος Κληρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους υπό αναφορά κανονισμούς 
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σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 21η Νοεμβρίου 2002.  Στη συνεδρίαση  

αυτή κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών (Υπηρεσία 

∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού), του Υπουργείου Υγείας, της ΠΑΣΥ∆Υ και της 

ΠΑΣΥΚΙ. 

 Με τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών, που εκδίδονται με βάση τα άρθρα 

27 και 87 της βασικής νομοθεσίας για τη δημόσια υπηρεσία, σκοπείται η αναθεώρηση 

των σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις Προϊσταμένου Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού 

Προϊσταμένου Κλινικής/Τμήματος στις Ιατρικές Υπηρεσίες και στις Υπηρεσίες ∆ημόσιας 

Υγείας του Υπουργείου Υγείας, με στόχο την ενοποίηση των θέσεων αυτών. 

 Με τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών συμφώνησαν όλοι οι 

παριστάμενοι. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα κατατέθηκαν 

ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά 

κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 23 θέμα είναι «Οι περί Υλικών και Αντικειμένων (Επαφή με 

Τρόφιμα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Υλικών και Αντικειμένων (Επαφή με 

Τρόφιμα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 
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 Νίκος Κλεάνθους, αναπλ. πρόεδρος Γιαννάκης Ομήρου 

 Σοφοκλής Φυττής Χρίστος Κληρίδης 

 Ανδρέας Χρίστου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Ελένη Μαύρου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Άγις Αγαπίου Γιώργος Περδίκης 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 25 Νοεμβρίου 2002.  Στη 

συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του γραφείου του 

επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των 

αρμόδιων κυβερνητικών τμημάτων. 

 Με τους πιο πάνω κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 29 της περί 

Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) βασικής νομοθεσίας, σκοπείται η τροποποίηση των 

βασικών κανονισμών που αφορούν τις προδιαγραφές κατασκευής των πλαστικών 

υλικών και αντικειμένων που προορίζονται να έρθουν σε επαφή με τρόφιμα, με στόχο 

την πλήρη εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο.   

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι οι βασικοί κανονισμοί έχουν εγκριθεί από τη Βουλή 

τον Ιούνιο του 2002 και με αυτούς υλοποιήθηκε σε πρώτο στάδιο η εναρμόνιση με το 

κοινοτικό κεκτημένο σε σχέση με τον τομέα αυτό. 

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς υιοθετείται νεότερη οδηγία, που αφορά τις 

προδιαγραφές κατασκευής και χρήσης των πλαστικών υλικών και αντικειμένων που 

προορίζονται να έρθουν σε επαφή με τρόφιμα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 
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σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους.  Με την ευκαιρία της τροποποίησης των 

βασικών κανονισμών και έπειτα από υπόδειξη των αρμοδίων, επιφέρονται στο κείμενό 

τους ορισμένες διορθώσεις που είχαν εντοπιστεί κατά τη δημοσίευσή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 24 θέμα δεν είναι έτοιμο.  Τα επόμενα θέματα από τον αριθμό 25 

μέχρι και τον αριθμό 59 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.  Προχωρούμε στο 

Κεφάλαιο ∆εύτερο, στην κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, η οποία έχει όπως ο 

κατάλογος που έχει διανεμηθεί στους βουλευτές. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 

εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 

τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και 

Λατομείων (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.316.2002) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 

2. Ο περί του Πρωτοκόλλου της 

Καρθαγένης για τη Βιοασφάλεια 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.317.2002) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Εξωτερικών 

3. Ο περί της Μεταβίβασης της 

Αρμοδιότητας και των Λειτουργιών 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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του Ελέγχου της Υγιεινής του Κρέατος 

από το Κεντρικό Σφαγείο στο Τμήμα 

Κτηνιατρικών Υπηρεσιών Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.318.2002) 

4. Ο περί της Μεταβίβασης της 

Αρμοδιότητας και των Λειτουργιών 

του Ελέγχου της Υγιεινής του Κρέατος 

από το ∆ημοτικό Σφαγείο Πάφου στο 

Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.319.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

5.  Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.320.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

6. Ο περί Κανονισμών Ασφαλείας 

∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών, 

Εγγράφων και Υλικού και για Συναφή 

Θέματα Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.321.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

7. Ο περί Ραδιοεπικοινωνιών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.322.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

8. Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη και Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 
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Φορολογικές ∆ιατάξεις) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.323.2002) 

Υποθέσεων 

9. Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων 

Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.324.2002) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

10. Οι περί Εμπορικών Σημάτων 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.307.2002) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 

11. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 

(Ειδικό Καθεστώς Αγροτών) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.308.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

12. Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών 

(∆ιαδικασίες ∆ιαγωνισμού και 

∆ιαπραγμάτευσης) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.309.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

13. Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών (Γενικές 

Εξουσιοδοτήσεις) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.310.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

14. Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών (Ειδικές Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 
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Άδειες) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.311.2002) 

Υποθέσεων 

15. Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών (Τέλη) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.312.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

16. Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών 

(Ραδιοεξοπλισμός) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.313.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

17. Οι περί Τμήματος Πολεοδομίας και 

Οικήσεως – Θέση Ανώτερου 

Λειτουργού Πολεοδομίας (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.314.2002) 

Εσωτερικών Νομικών 

18. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 

(Σχέδια Υπηρεσίας Θέσεων) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2)  Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.315.2002) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

19. Οι περί Χορηγημάτων και Απολαβών 

της Εθνικής Φρουράς της 

∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.244.2002) 

Άμυνας Άμυνας 

20. Οι περί Αξιωματικών του Στρατού της Άμυνας Άμυνας 
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∆ημοκρατίας (∆ιορισμοί, Ιεραρχία, 

Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 4)  Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.014.2002) 

 

21. Οι περί Άμυνας (Εξαγωγή 

Εμπορευμάτων) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.247.2002) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 

22. Οι περί Αρχής Ανάπτυξης 

Ανθρώπινου ∆υναμικού (Όροι 

Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ.23.03.135.2002) 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

23. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

(Εισφορές) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 113/99) 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

24. Οι περί Ρυθμίσεως Οδών και 

Οικοδομών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.229.2002) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

25. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 

(Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί 

Εσωτερικών Εσωτερικών 



 

 

 

63

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002) 

26. Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού- 

Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 19/97) 

Εσωτερικών 

 

Εσωτερικών 

27. Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-

Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.195.2002) 

Εσωτερικών 

 

Εσωτερικών 

28. Οι περί Αλλοδαπών και 

Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικοί) 

(Αρ. 2)  Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 69/99) 

Εσωτερικών 

 

Εσωτερικών 

29. Οι περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 

(Εγγραφή, Ρύθμιση και ∆ιαχείριση 

Κοινόκτητων Οικοδομών) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.057.2001) 

Εσωτερικών 

 

Εσωτερικών 

30. Οι περί Αποβαθρών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.056.2001) 

Εσωτερικών 

 

 

Εσωτερικών 

31. Οι περί Κινηματογραφικών Ταινιών 

(Κατάταξη) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.082.2000) 

Εσωτερικών 

 

Εσωτερικών 
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32. Οι περί Οδών και Οικοδομών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.183.2002) 

Εσωτερικών 

 

Εσωτερικών 

33. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 

(∆ικαιώματα) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 86/96) 

Εσωτερικών 

 

Εσωτερικών 

34. Οι περί Ραδιοφωνικών και 

Τηλεοπτικών Σταθμών (Ίση 

Μεταχείριση Κομμάτων και 

Υποψηφίων) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.046.2001) 

Εσωτερικών 

 

Εσωτερικών 

35. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 

∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.245.2002) 

Εσωτερικών Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 

36. Οι περί του Κεντρικού Σφαγείου 

(Φιλοδωρήματα Τακτικών Εργατών) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.248.2002) 

Εσωτερικών Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 

37. Οι περί Εκρηκτικών Υλών 

(Τροποποιητικοί) (Aρ. 2) Κανονισμοί 

του 2002. 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 
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(Αρ. Φακ. 23.03.249.2002) 

38. Οι περί Αλιευτικών Καταφυγίων 

(∆ικαιώματα Χρήσης) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.281.2002) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 

39. Οι περί Ρύθμισης, ∆ιαχείρισης και 

Λειτουργίας Αλιευτικών Καταφυγίων 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.282.2002) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 

40. Οι περί Γεωργικών Φαρμάκων 

(Πώληση, Παρασκευή και 

Αποθήκευση) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.089.2000) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

 

Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 

41. Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.116.2000) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

 

Νομικών 

42. Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 11/98) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

 

Νομικών 

43. Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 
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2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 12/98) 

 

44. Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 13/98) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

 

Νομικών 

45. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 

(∆ιεξαγωγή Έρευνας για την Πηγή 

των Οικονομικών Πόρων ∆ημόσιων 

Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 119/98) 

Οικονομικών 

 

Νομικών 

46. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 

Υπηρεσίας (∆ιεξαγωγή Έρευνας για 

την Πηγή των Οικονομικών Πόρων 

Εκπαιδευτικών Λειτουργών) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

 

Νομικών 

47. Οι περί Όρων και ∆ιαδικασιών 

Πρόσληψης Ειδικών Αστυφυλάκων 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 57/99) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

 

Νομικών 

48. Οι περί Αναγνώρισης Τίτλων 

Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης 

Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών 

Πληροφοριών (Τροποποιητικοί) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Παιδείας 
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Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.234.2002) 

49. Οι περί Σχολικών Εφορειών 

(∆ιαχείριση Χρημάτων στα Σχολεία 

Μέσης Γενικής Εκπαίδευσης) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.087.2002) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

 

 

Παιδείας 

50. Οι περί Τουρκοκυπριακών 

Περιουσιών (∆ιαχείριση και Άλλα 

Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.145.2001) 

Εσωτερικών 

 

Προσφύγων-

Εγκλωβισμένων-

Αγνοουμένων-

Παθόντων 

51. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 

(Καταβλητέα ∆ικαιώματα) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.016.2000) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

52. Έγγραφα (Αρ. 103/2002, 104/2002 

και 105/2002) σύμφωνα με τους περί 

Πρόσληψης Εκτάκτων Υπαλλήλων 

στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία Νόμους του 1985 και τις 

εγκυκλίους του Υπουργείου 

Οικονομικών με αρ. 741, 746 και 834, 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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ημερομηνίας 4.10.1985, 6.12.1985 και 

9.11.1987 αντίστοιχα. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

 

Πρόταση νόμου 

 

 

Κατατέθηκε από 

 

Παραπέμπεται 

στην επιτροπή 

Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.02.086.2002) 

Γιώργο Βαρνάβα, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας 

Αμμοχώστου, εκ 

μέρους του 

Κινήματος 

Σοσιαλδημοκρατών 

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Θα παρακαλούσα τα υπ’  αριθμόν 5 και 11 θέματα να πάνε πρώτα στην επιτροπή 

Οικονομικών, αφορούν το ΦΠΑ, παρ’ όλο που είναι εναρμονιστικά νομοσχέδια, και το 

βασικό νόμο τον είχε συζητήσει η επιτροπή Οικονομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα θέματα με αριθμούς 5 και 11 παραπέμπονται 

στην επιτροπή Οικονομικών. 
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 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές δόθηκαν ήδη 

γραπτώς. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.112 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη την 21η Νοεμβρίου 2002. 

 «Επειδή πιστεύω ότι πρέπει να αποκατασταθεί χωρίς καθυστέρηση η ασφάλεια 

και η ηρεμία των κατοίκων της τουρκοκυπριακής συνοικίας της Λεμεσού, παρακαλείται 

το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα 

ακόλουθα: 

1. Τις ενέργειες που έγιναν, ώστε να επιλυθούν το ταχύτερο δυνατό τα προβλήματα 

που έχουν δημιουργηθεί στους κατοίκους της πιο πάνω περιοχής από την 

παρουσία εκατοντάδων αθιγγάνων στην περιοχή και την εγκατάστασή τους σε 

ακατάλληλα υποστατικά, με αποτέλεσμα την οχληρία και παρενόχληση καθ’ όλη τη 

διάρκεια της ημέρας και ιδιαίτερα της νύκτας. 

2. Τις διευθετήσεις στις οποίες η κυβέρνηση προέβη για δημιουργία ειδικών 

περιοχών, για να στεγαστούν οι αθίγγανοι, ώστε να ελέγχονται καλύτερα από τις 

αρχές της ∆ημοκρατίας, με γνώμονα βέβαια πάντοτε την ασφάλεια της πατρίδας 

μας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.113 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Τάκη Χατζηγεωργίου στις 22 Νοεμβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι εταιρείες που προτίθενται να δραστηριοποιηθούν σε 

διάφορους δήμους καλούνται να πληρώσουν υπέρογκα ποσά για πάρκινγκ, όπως 

χαρακτηριστικά τους αναφέρεται.  ∆ιαφορετικά δε λαμβάνουν τη σχετική άδεια. 

 Καλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

για τα ακόλουθα: 

1. Κατά πόσο είναι νόμιμο να υποχρεώνεται ένας μικροεπιχειρηματίας να καταβάλλει 
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οποιοδήποτε ποσό στην περίπτωση που δεν υφίσταται χώρος στάθμευσης. 

2. Αν τα ποσά που απαιτούνται για τα εστιατόρια και τα κέντρα αναψυχής είναι κατά 

πολύ υψηλότερα από αυτά που απαιτούνται από τους ιδιοκτήτες άλλων 

καταστημάτων.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.114 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 22 Νοεμβρίου 2002. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Λιμνάτη, επαρχίας Λεμεσού, και 

της συνάντησής μου με το κοινοτικό συμβούλιο και τους κατοίκους της περιοχής, μου 

ζητήθηκε να προωθήσω για επίλυση διάφορα θέματα/προβλήματα που απασχολούν 

την κοινότητα.   

 Στα πλαίσια αυτά παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή 

των Αντιπροσώπων κατά πόσο είναι δυνατά τα ακόλουθα: 

1. Η υλοποίηση υπόσχεσης του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος για καταβολή επιδότησης και/ή αποζημίωσης για τα έτη 2001 και 

2002 που αφορά τα αμύγδαλα. 

2. Η δημιουργία αντιπλημμυρικών έργων σε διάφορους χώρους εντός της 

κοινότητας, λόγω των προβλημάτων που παρατηρούνται, ιδιαίτερα όταν βρέχει. 

3. Η μετακίνηση των πασσάλων της ΑΤΗΚ και ΑΗΚ που βρίσκονται εντός του 

δρόμου, με αποτέλεσμα να διατρέχουν κίνδυνο οι οδηγοί. 

4. Η παροχή βοήθειας προς νεαρά ζευγάρια για παραμονή τους στην κοινότητα. 

5. Η αναθεώρηση των πολεοδομικών ζωνών. 

6. Η δημιουργία νέου περιφερειακού σχολείου, με σκοπό τη μείωση του μεγάλου 

αριθμού των μαθητών του περιφερειακού σχολείου της Τριμήκληνης.  

7. Παραχώρηση προς την κοινότητα για χρήση του εγκαταλειμμένου κτιρίου που 

χρησιμοποιούταν ως σχολείο για πολιτιστικές εκδηλώσεις, με ταυτόχρονη παροχή 
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οικονομικής βοήθειας για  κάλυψη των εξόδων. 

8. Η βελτίωση του οδικού δικτύου με επιτάχυνση της συμπλήρωσης του δρόμου 

Αλάσκας-Λιμνάτη και συμπλήρωση του έργου Αγίας Ειρήνης-Τριμήκληνης. 

9. Η άμεση λειτουργία της διάτρησης για παροχή νερού στην περιοχή “Τρύπες”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.115 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 22 Νοεμβρίου 2002. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Άγιος Αμβρόσιος, στην επαρχία 

Λεμεσού, και τη συνάντησή μου με το κοινοτικό συμβούλιο και τους κατοίκους της 

περιοχής, μου ζητήθηκε να προωθήσω για επίλυση διάφορα προβλήματα που 

απασχολούν την κοινότητα.   

 Στα πλαίσια αυτά παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή 

των Αντιπροσώπων για το κατά πόσο είναι δυνατά τα ακόλουθα: 

1. Η υλοποίηση σχεδίου για δημιουργία αποχετευτικού στην κοινότητα, όπως ήταν η 

υπόσχεση που δόθηκε από τους αρμοδίους. 

2. Η αναθεώρηση των οικιστικών ζωνών. 

3. Η παροχή οικονομικής βοήθειας προς νεαρά ζευγάρια για ανέγερση κατοικίας, 

καθώς επίσης και η παροχή προς αυτά της δυνατότητας, σε περίπτωση παροχής 

γης, υποθήκευσης της γης για εξασφάλιση οικονομικών πόρων για ανέγερση 

κατοικίας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.116 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. ∆ώρο Χριστοδουλίδη στις 25 Νοεμβρίου 2002. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων βάσει ποιας περιβαλλοντικής αντιλήψεως έγιναν οι επεμβάσεις στα 

βουνά Εύκολη - Σταυρίδες - Μονοδέντρι - Πίπης, στην περιοχή της κοινότητας Πυργών, 

από το Τμήμα ∆ασών για τη δημιουργία αντιπυρικών δρόμων, που είχαν ως 
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αποτέλεσμα την αλλοίωση του φυσικού περιβάλλοντος της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.117 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 25 Νοεμβρίου 2002. 

 «Υπάρχει αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Άχνας όπως επισπευσθεί η 

διαδικασία διαχωρισμού νέων οικιστικών οικοπέδων για στέγαση εκτοπισθέντων.  

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται και πότε υπολογίζεται να ολοκληρωθεί η όλη 

διαδικασία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.118 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 25 Νοεμβρίου 2002. 

 «Υπάρχει αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Άχνας όπως επισπευσθεί η  

διαδικασία διαχωρισμού νέων οικοπέδων για επαγγελματική στέγαση εκτοπισθέντων.  

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία διαχωρισμού των οικοπέδων; 

2. Πόσα οικόπεδα θα διαχωριστούν και πότε υπολογίζεται να είναι έτοιμα για 

παράδοση σε δικαιούχους ενοικιαστές;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.119 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 25 Νοεμβρίου 2002. 

 «Υπάρχει αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Άχνας να επισπευσθεί η  διαδικασία 

για την ανέγερση της Β΄ φάσης του εμπορικού κέντρου της κοινότητας. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία δημιουργίας του έργου; 

2. Πότε υπολογίζεται να ολοκληρωθεί η όλη διαδικασία;  Τέθηκαν συγκεκριμένα 
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χρονοδιαγράμματα;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.120 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 25 Νοεμβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην επαρχία Αμμοχώστου το Τμήμα Οδικών 

Μεταφορών δεν παρέχει υπηρεσία είσπραξης εξώδικων προστίμων για αδικήματα που 

αφορούν την επιβολή βαθμών ποινής στις άδειες οδήγησης. 

 Εξαιτίας αυτού του κενού οι καταγγελμένοι αναγκάζονται να μεταβούν στη 

Λάρνακα, για να πληρώσουν το πρόστιμο και να εγγραφούν οι βαθμοί ποινής στην 

άδεια οδήγησής τους, με αποτέλεσμα να επιβαρύνονται με επιπρόσθετο οικονομικό και 

ψυχολογικό κόστος. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων εάν και πότε προτίθεται να καλύψει αυτό το κενό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.121 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 27 Νοεμβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η πρόνοια του περί Κηδεμονίας και Άλλων Τρόπων 

Μεταχείρισης Αδικοπραγούντων Νόμου του 1996 για έκδοση διατάγματος κηδεμονίας 

με όρους κοινοτικής εργασίας δεν έχει ακόμα εφαρμοστεί, παρά τις διαπιστώσεις 

κοινωνιολόγων ότι ο θεσμός της κοινοτικής εργασίας ενισχύει την επανένταξη των 

ανήλικων αδικοπραγούντων στην κοινωνία. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τους λόγους που η πιο πάνω πρόνοια δεν έχει ακόμα εφαρμοστεί 

και πότε αναμένεται η κυβέρνηση να την εφαρμόσει.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.070, ημερομηνίας 5 

Μαρτίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
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Περδίκη. 

 «Σχετικά με τις λατομικές/βιομηχανικές μονάδες που βρίσκονται στην περιοχή της 

κοινότητας Πολιτικού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο διευθυντής του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως (Πολεοδομική Αρχή) 

χορήγησε στην εταιρεία “Λατομεία Φαρμακά Λτδ” πολεοδομική άδεια (αρ. 

ΛΕΥ/862/1994/Ε - ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2001) για ανανέωση προσωρινής 

άδειας λατομείου με βάση τα εγκριμένα σχέδια και την προϋπόθεση ότι θα τηρηθούν οι 

όροι του Παραρτήματος που είναι ενσωματωμένοι στην άδεια.  Η εν λόγω πολεοδομική 

άδεια είναι περιορισμένης χρονικής ισχύος και λήγει την 1η Ιανουαρίου 2003.  Αντίγραφο 

της αναφερόμενης άδειας επισυνάπτεται  (Παράρτημα Α´). 

 Η άδεια τελεί υπό την προϋπόθεση  ότι θα τηρηθούν οι επιβληθέντες όροι, μεταξύ 

των οποίων και ειδικοί όροι (αρ. 521, 522 και 523), οι οποίοι αναφέρονται στη 

διασφάλιση της ορθής προσπέλασης και του περιορισμού της οχληρίας.  Συγκεκριμένα, 

η άδεια καθίσταται ανενεργός σε περίπτωση που τα βαρέα οχήματα μεταφοράς 

λατομικών υλικών της πιο πάνω εταιρείας διέρχονται από την κατοικημένη περιοχή της 

κοινότητας Πολιτικού (όρος υπ’ αριθμόν 522).  Παράλληλα ο όρος υπ’ αριθμόν 521 

αποσκοπεί στη διασφάλιση της ορθής προσπέλασης και στον περιορισμό στο ελάχιστο 

της προκαλούμενης οχληρίας, με την κατασκευή δρόμου ο οποίος να παρακάμπτει την 

κοινότητα Πολιτικού από δυτικά.  Ο όρος υπ’ αριθμόν 523 προνοεί ότι, σε περίπτωση 

μη υλοποίησης της κατασκευής του εν λόγω δρόμου, η πολεοδομική άδεια δε θα 

ανανεωθεί. 

 Όπως αναφέρει η Πολεοδομική Αρχή, για να καταλήξει στην απόφαση για 

χορήγηση της άδειας, είχε λάβει υπόψη και το γεγονός ότι η εταιρεία “Λατομεία 

Φαρμακά Λτδ”, αφότου απέκτησε τα δικαιώματα εξόρυξης του λατομείου, επέδειξε 

διάθεση για συνεργασία και κατανόηση, στα πλαίσια της οποίας, ανάμεσα σε άλλα, έχει 
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αναθέσει σε τοπογράφο μηχανικό την εκπόνηση μελέτης για την ετοιμασία 

τοπογραφικού σχεδίου του παρακαμπτήριου δρόμου.  Επίσης αναφέρει ότι λατομεία 

όπως το συγκεκριμένο αποτελούν αναπτύξεις οι οποίες διέπονται από τις πρόνοιες της 

Πολιτικής 9(Η) της ∆ήλωσης Πολιτικής, βάσει της οποίας δεν απαιτείται ως 

προϋπόθεση και ο καθορισμός σκυροθραυστικής μονάδας στην οποία να τυγχάνει 

επεξεργασίας το εξορυσσόμενο υλικό. 

 Σχετικά με το εργοτάξιο που βρίσκεται σε απόσταση 6-7 χμ. από το λατομείο προς 

το χωριό Πολιτικό και αποτελείται από εγκαταστάσεις σκυροθραυστικής μονάδας και 

βιομηχανίας παραγωγής έτοιμου σκυροδέματος, πρέμιξ και πλακών πεζοδρομίων, 

αναφέρονται τα ακόλουθα: 

1. Η εταιρεία “Premixco Asphalting Co Ltd”, αφού με απόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλίου (αρ. 46.017) εξασφάλισε ανταλλαγή τεμαχίων της με κρατική γη, 

προκειμένου να αποκτήσει πρόσβαση στο δημόσιο δρόμο, υπέβαλε στις 20 

Ιουνίου 1997 αίτηση (ΛΕΥ/1203/97) για χορήγηση πολεοδομικής άδειας για τις 

υφιστάμενες εγκαταστάσεις της σκυροθραυστικής μονάδας, βιομηχανίας 

παραγωγής ασφαλτικού σκυροδέματος, πρέμιξ έτοιμου σκυροδέματος και πλακών 

πεζοδρομίου.  Η αναφερόμενη αίτηση απορρίφθηκε από την πολεοδομική αρχή 

την 21η Απριλίου 1999. 

2. Η εν λόγω εταιρεία υπέβαλε ιεραρχική προσφυγή εναντίον της πιο πάνω 

πολεοδομικής απόφασης, η οποία απορρίφθηκε από την αρμόδια Υπουργική 

Επιτροπή στις 5 ∆εκεμβρίου 2001. 

 Όσον αφορά το θέμα της δημιουργίας παρακαμπτήριου δρόμου στην κοινότητα 

Πολιτικού για χρήση από τα βαρέα οχήματα του λατομείου της εταιρείας “Λατομεία 

Φαρμακά Λτδ”, διαπιστώνεται ότι το γραφείο του επάρχου Λευκωσίας έχει αναλάβει να 

προβεί στις ενέργειες που απαιτούνται για εξασφάλιση της κρατικής και ιδιωτικής γης, 
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εφόσον η εταιρεία συμφωνήσει στην καταβολή της δαπάνης που είναι αναγκαία για 

τυχόν απαλλοτριώσεις και για την κατασκευή του δρόμου αυτού.» 

 Σημ.:  Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Υγείας κ. Φρίξου 

Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.169, ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2002, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης Παπαδοπούλου. 

 «Σχετικά με την ανησυχία για τη νόσο των λεγεωναρίων, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Μετά την κλινική εξέταση και την εργαστηριακή διερεύνηση που έγινε στους πέντε 

ασθενείς που παρουσιάστηκαν με πνευμονία (7 Ιουνίου 2002 μέχρι 27 Ιουνίου 2002), 

διαφάνηκε ότι κανένα από τα περιστατικά δε συνδεόταν αιτιολογικά με τη νόσο των 

λεγεωναρίων.  Πιο συγκεκριμένα, σύμφωνα με τους θεράποντες ιατρούς, η πνευμονία 

οφείλετο σε ιογενή λοίμωξη. 

 Παράλληλα με την κλινική και εργαστηριακή διερεύνηση των περιστατικών, οι 

Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας προέβησαν σε επιδημιολογική διερεύνηση των 

περιστατικών. 

 Κατά τη δειγματοληψία νερού που έγινε στη “Στέγη Νέα Ελεούσα” (όπου είχαν 

εντοπιστεί τα περιστατικά) εντοπίστηκαν προβλήματα μόλυνσης του νερού από 

διάφορα μικρόβια.  Σημειώνεται ότι σε ορισμένα σημεία εντοπίστηκε το μικρόβιο της 

λεγεωνέλλας. 

 ∆όθηκαν αμέσως οδηγίες και λήφθηκαν τα κατάλληλα μέτρα κι έτσι σε 

μεταγενέστερο δειγματοληπτικό έλεγχο που έγινε το νερό της στέγης κρίθηκε κατάλληλο 

και ήταν αρνητικό για το μικρόβιο της λεγεωνέλλας. 

 Ο έλεγχος θα επαναλαμβάνεται κατά τακτά χρονικά διαστήματα.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.003, ημερομηνίας 26 Ιουλίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με το δρόμο Κάμπου-Ορκόντα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η κατασκευή του δρόμου Ορκόντα-Κάμπου-Πύργου, συνολικού μήκους 67 

περίπου χμ., άρχισε το 1992 με τη διαπλάτυνση από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων ενός 

τμήματος δρόμου, 11,3 περίπου χμ., στην περιοχή Λιμνίτη. 

 Με τη διαπλάτυνση του πιο πάνω τμήματος του δρόμου με πρότυπα του 

Τμήματος ∆ημοσίων Έργων διαπιστώθηκε ότι προκαλούνταν σοβαρές επιπτώσεις στο 

δάσος και γενικά στο περιβάλλον.  Μετά από αλλεπάλληλες συσκέψεις αρμόδιων 

εμπλεκόμενων κυβερνητικών φορέων, ώστε ο δρόμος αυτός να κατασκευαστεί με τις 

λιγότερες ζημιές στο περιβάλλον, αποφασίστηκαν τα ακόλουθα: 

1. Να εφαρμοστούν μικρότερες ακτίνες στις στροφές και καθόλου, ει δυνατόν, 

ευθυγραμμίσεις, δηλαδή η όδευση του δρόμου να ακολουθήσει κατά το δυνατόν 

την ισοκλινή του εδάφους. 

2. Να περιοριστεί το πλάτος του καταστρώματος σε 8 μ. αντί σε 10 και πλέον μ. που 

προέβλεπαν τα αρχικά σχέδια. 

3. Να γίνει συστηματική διαχείριση της περίσσειας χωμάτων με βάση σχέδιο και 

πρόγραμμα που θα περιληφθεί στη μελέτη. 

4. Να εφαρμοστεί στις στροφές ελάχιστη ακτίνα 15 μ. 

 Ο δρόμος Κάμπου-Ορκόντα έχει μήκος 26 χμ. και αποτελεί τμήμα του δρόμου 

Ορκόντα-Κάμπου-Πύργου.  Η πορεία του εν λόγω δρόμου ακολούθησε υφιστάμενο 

δασόδρομο και η διαπλάτυνση έγινε με πρότυπα του Τμήματος ∆ασών, ακριβώς για να 

μην επηρεαστεί το περιβάλλον.  Θα πρέπει να σημειωθεί ότι αυτό ήταν και το αρχικό 
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αίτημα της κοινότητας Κάμπου, μια απλή διαπλάτυνση του υφιστάμενου δρόμου και η 

κατασκευή μιας μικρής γέφυρας στον ποταμό Καφίζιδες, έτσι ώστε, όταν θα είχε βαριές 

χιονοπτώσεις που θα έκλειναν το δρόμο Κάμπου-Κύκκου-Γερακιών, να υπάρχει 

διέξοδος προς Λευκωσία. 

 Το Τμήμα ∆ασών πιστεύει ότι ο κατασκευασθείς δρόμος εξυπηρετεί σε μεγάλο 

βαθμό την κοινότητα και ταυτόχρονα το έργο αυτό δεν επηρέασε σοβαρά το γύρω 

περιβάλλον.  Περιθώρια αναβάθμισης του δρόμου υπάρχουν, αλλά οι αρνητικές 

επιπτώσεις στο περιβάλλον (ευθυγραμμίσεις, εκχώματα, καταστροφή βλάστησης κ.λπ.) 

θα είναι μεγαλύτερες και σε πολλά σημεία σοβαρές. 

 Το Τμήμα ∆ασών θα μπορούσε να προβεί στη διαπλάτυνση ορισμένων στροφών, 

αυτών που οι κάτοικοι της περιοχής χαρακτηρίζουν επικίνδυνες, παρ’ όλο που δεν τις 

θεωρούμε τέτοιες, επειδή οι οδηγοί κινούνται με χαμηλές ταχύτητες.  Τονίζεται όμως ότι 

οποιαδήποτε, μικρή ή μεγάλη, επέμβαση γίνει στον εν λόγω δρόμο είναι επόμενο ότι θα 

δημιουργήσει και τις ανάλογες αρνητικές επιπτώσεις στο γύρω περιβάλλον.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Νίκου Ρολάνδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.044, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Αναφορικά με τον τρόπο που θα επωφεληθούν οι αγρότες από το σχέδιο που 

προωθείται για τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας (ΑΠΕ) στην Κύπρο, σας πληροφορώ 

τα ακόλουθα: 

 Στην παρούσα του μορφή το σχέδιο παροχής χορηγιών για εξοικονόμηση 

ενέργειας και υποκατάστασης συμβατικών καυσίμων και ηλεκτρισμού με ΑΠΕ καλύπτει 

επενδύσεις στους τομείς της μεταποιητικής βιομηχανίας, ξενοδοχείων και γεωργίας.  Το 

υφιστάμενο σχέδιο τέθηκε σε λειτουργία στις 2 Ιουνίου 1999 και προβλέπει την παροχή 
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χορηγίας ύψους 30% της επένδυσης με μέγιστο ποσό χορηγίας τις £30.000.   

 Το διευρυμένο νέο σχέδιο χορηγιών για εξοικονόμηση ενέργειας και ενθάρρυνση 

της χρήσης των ΑΠΕ, μεταξύ άλλων, προβλέπει και τα πιο κάτω κίνητρα για τον 

αγροτικό τομέα: 

1. Για επενδύσεις που αποσκοπούν στην εξοικονόμηση ενέργειας προβλέπεται η 

παροχή χορηγίας ύψους 30% της επένδυσης με μέγιστο ποσό χορηγίας τις 

£50.000. 

2. Για επενδύσεις εκμετάλλευσης των ΑΠΕ, ηλιακής, αιολικής, φωτοβολταϊκών ή 

συστημάτων εκμετάλλευσης βιομάζας, προβλέπεται η παροχή χορηγίας μεταξύ 

30% και 40% της επένδυσης με μέγιστα ποσά χορηγίας τα οποία κυμαίνονται από 

£10.000 μέχρι £125.000. 

 Με βάση τα πιο πάνω, ο αγροτικός τομέας αναμένεται να βοηθηθεί σημαντικά από 

την εφαρμογή του νέου σχεδίου τόσο στον τομέα της εξοικονόμησης ενέργειας όσο και 

στον τομέα της εκμετάλλευσης των ΑΠΕ. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή 

διευκρινίσεις θα θέλατε σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.048, ημερομηνίας 24 

Σεπτεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Σχετικά με το εγκαταλελειμμένο τουρκοκυπριακό σχολείο στο Καλό Χωριό 

Λάρνακας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο Κηδεμόνας Τουρκοκυπριακών Περιουσιών ενέκρινε την παραχώρηση ποσού 

ύψους £50.000 από τις πιστώσεις του ταμείου τουρκοκυπριακών περιουσιών για την 

επιδιόρθωση και αναπαλαίωση του τουρκοκυπριακού σχολείου στο Καλό Χωριό 
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Λάρνακας. 

 Παράλληλα, μετά και από σχετικό αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου του Καλού 

Χωριού, ο Κηδεμόνας Τουρκοκυπριακών Περιουσιών αποφάσισε την παραχώρηση του 

εν λόγω τουρκοκυπριακού κτιρίου στο κοινοτικό συμβούλιο, για να χρησιμοποιηθεί ως 

κοινοτικό πολιτιστικό κέντρο και γραφείο της ΣΠΕ Καλού Χωριού.  Για το σκοπό αυτό, η 

Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών θα ετοιμάσει για υπογραφή 

σχετική σύμβαση μίσθωσης με τον καθορισμό μικρού συμβολικού ενοικίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Άμυνας κ. Σωκράτη 

Χάσικου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.050, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 

2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Σχετικά με την καταστροφή των άχρηστων πυρομαχικών και άλλων υλικών της 

Εθνικής Φρουράς, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Αποσυρόμενα-ακατάλληλα πυρομαχικά 

 Μέχρι τον Ιούλιο του 1993 τα πυρομαχικά καταστρέφονταν διά ποντισμού στη 

θάλασσα.  Έκτοτε, λόγων των διεθνών συμβάσεων, απαγορεύθηκε η πόντισή τους και 

η καταστροφή τους γίνεται όπως παρακάτω: 

1. Τα άχρηστα πυρομαχικά όπλων μεγάλου διαμετρήματος καταστρέφονται διά 

εκρήξεως στο πεδίο βολής Καλού Χωριού. 

2. Τα ακατάλληλα πυρομαχικά φορητού οπλισμού (μικρού διαμετρήματος) σε 

κλίβανο, ο οποίος είναι εγκατεστημένος και λειτουργεί στην 661 Αποθήκη Βάσεως 

Πυρομαχικών (ΑΒΠ), στην περιοχή Λεμεσού. 

Άχρηστα υλικά (γενικά-τοξικά) 

 Τα άχρηστα υλικά (ανταλλακτικά και γενικά υλικά) παραδίδονται στα κατά τόπους 

Τμήματα Κρατικών Αγορών και Προμηθειών για εκποίηση. 

 Υγρά τα οποία περιέχουν τοξικές ουσίες, όπως η αντιπηκτική διάλυση, 
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απορρίπτονται σε δεξαμενές υποδοχής υγρών αποβλήτων στην περιοχή Βαθιά Γωνιά, 

μετά από έγκριση και υπόδειξη του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος. 

 Το Υπουργείο Άμυνας και το ΓΕΕΦ, επιδεικνύοντας ευαισθησία στα θέματα 

προστασίας του περιβάλλοντος, λαμβάνουν όλα τα ενδεικνυόμενα μέτρα, εφαρμόζοντας 

πιστά τις πρόνοιες των διεθνών συμβάσεων, συμβάλλοντας στο μέγιστο δυνατό βαθμό 

στην προστασία του φυσικού περιβάλλοντος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Ουράνιου Ιωαννίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.060, 

ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ελένης Μαύρου. 

 «Σχετικά με τη μη συμπερίληψη κοινωνιολόγων στη διδασκαλία του μαθήματος 

των διαφυλικών σχέσεων στο γυμνάσιο, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει αποφασίσει την εισαγωγή δύο 

παράλληλων πιλοτικών προγραμμάτων σεξουαλικής αγωγής/διαφυλικών σχέσεων σε 

έξι γυμνάσια στην τρίτη τάξη.  Στα τρία γυμνάσια θα εφαρμοστεί η διαθεματική 

προσέγγιση με την εμπλοκή καθηγητών που διδάσκουν στην τρίτη τάξη από τις 

ειδικότητες των θεολόγων, των φιλολόγων, της οικιακής οικονομίας και της φυσικής 

αγωγής.  Σε τρία άλλα γυμνάσια θα εφαρμοστεί άλλο πιλοτικό πρόγραμμα με 

προσέγγιση “βιολογική-ιατρική” και θα διδάσκουν αποκλειστικά βιολόγοι. 

 Οι καθηγητές που θα εμπλακούν στα δύο προγράμματα θα τύχουν επιμόρφωσης 

από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο. 

 Για να είναι αποτελεσματική η σεξουαλική αγωγή, πρέπει οι διδάσκοντες να 

γνωρίζουν τους μαθητές, να έχουν αναπτύξει μαζί τους σχέσεις εμπιστοσύνης, αγάπης 

και  ψυχικής επαφής.  Αυτό είναι δύσκολο να επιτευχθεί από πρόσωπα άγνωστα στους 
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μαθητές.  Επομένως, εκ των πραγμάτων, δεν ήταν δυνατό να εμπλακούν ειδικότητες 

όπως των κοινωνιολόγων στο όλο πρόγραμμα, δεδομένου ότι δε διδάσκουν 

οποιοδήποτε άλλο μάθημα στο γυμνάσιο. 

 Όσον αφορά την ερώτησή σας “γιατί το μάθημα της κοινωνιολογίας στο λύκειο να 

διδάσκεται από φιλολόγους και όχι κοινωνιολόγους”, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Βασικός στόχος της παιδείας μας είναι η παροχή γενικής και όχι εξειδικευμένης 

μόρφωσης.  ∆εν επιδιώκεται ακαδημαϊκή προσέγγιση κανενός μαθήματος, πολύ δε 

περισσότερο μαθημάτων όπως η κοινωνιολογία και η ψυχολογία.  Γι’ αυτό, το 

Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δε θεωρεί ότι μόνο οι κοινωνιολόγοι μπορούν να 

διδάξουν την κοινωνιολογία ούτε και αποτελεί αντιεπιστημονική πρακτική η εμπλοκή 

των φιλολόγων στη διδασκαλία του μαθήματος.  Αντίθετα, οι φιλόλογοι έχουν 

παιδαγωγική κατάρτιση, διδάσκουν δε το μάθημα μέσα στα πλαίσια της συνάφειάς του 

με τα υπόλοιπα μαθήματα, όπως της ιστορίας, πολιτικής αγωγής, νέων ελληνικών κ.λπ.  

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προσβλέπει πάντοτε στην αγαστή 

συνεργασία με τους αιρετούς εκπροσώπους του λαού επ’ αγαθώ της παιδείας και γι’ 

αυτό είναι πάντοτε στη διάθεσή σας για προώθηση του πιο πάνω στόχου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.062, ημερομηνίας 

8 Οκτωβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου 

Κληρίδη. 

 «Αναφορικά με τις κυπριακές αρχαιότητες σε μουσεία των υπό ένταξη στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση χωρών, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αρχαιοτήτων δε διαθέτει κατάλογο που να αφορά κυπριακές 

αρχαιότητες οι οποίες βρίσκονται στα μουσεία των υπό ένταξη χωρών της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης.  Είναι όμως σε θέση να γνωρίζει για την ύπαρξη τέτοιων αρχαιοτήτων από 
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διάφορες δημοσιεύσεις και εκθέσεις που γίνονται κατά καιρούς στα μουσεία αυτά και 

ιδιαίτερα στα μουσεία της Τσεχίας, Ουγγαρίας και Πολωνίας. 

 Οι περιπτώσεις όπου θεωρείται ότι επιβάλλεται να γίνουν διευθετήσεις για 

επιστροφή πολιτιστικών αγαθών, όπως καθορίζονται από τον περί Επιστροφής 

Πολιτιστικών Αγαθών Νόμο του 2002, είναι: 

1. Όταν το πολιτιστικό αγαθό απομακρυνθεί από το έδαφος κράτους μέλους κατά 

παράβαση των κανόνων του σχετικά με την προστασία των εθνικών θησαυρών ή 

κατά παράβαση του Κανονισμού ΕΟΚ 3911/92 (παράνομη εξαγωγή πολιτιστικών 

αγαθών εκτός συνόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης). 

2. Όταν το πολιτιστικό αγαθό δεν επιστράφηκε μετά την παρέλευση της προθεσμίας 

για μια νόμιμη προσωρινή απομάκρυνση κατά παράβαση ενός από τους όρους 

της προσωρινής αυτής απομάκρυνσης. 

 Σημειώνεται ότι το πολιτιστικό αγαθό πρέπει να ανήκει σε μια από τις πιο κάτω 

κατηγορίες: 

1. Στις κατηγορίες που αναφέρονται στο παράρτημα του νόμου και διέπονται από 

αξίες σε ευρώ (οι αρχαιότητες είναι πολιτιστικά αγαθά ανεξαρτήτως αξίας). 

2. Να αποτελεί αναπόσπαστο τμήμα δημόσιων συλλογών απαριθμημένων σε 

καταλόγους μουσείων, αρχείων ή ταμείου συντήρησης βιβλιοθηκών των κρατών 

μελών. 

3. Να ανήκει σε καταλόγους εκκλησιαστικών ιδρυμάτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.070, ημερομηνίας 

17 Οκτωβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Γιώργου Βαρνάβα. 

 «Σχετικά με την αναγραφή της ∆ερύνειας στις οδικές πινακίδες στο νέο 
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αυτοκινητόδρομο ∆ερύνειας-Αγίας Νάπας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Κατόπιν επικοινωνίας λειτουργών του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων με το δημοτικό 

γραμματέα ∆ερύνειας, διευκρινίστηκε ότι το πρόβλημα αφορά τη διοχέτευση των 

οχημάτων προς το δήμο ∆ερύνειας σε υπό βελτίωση δρόμους.  Συμφωνήθηκε όπως, 

μέχρι την αποπεράτωση των σχετικών χωματουργικών εργασιών στην πρόσβαση προς 

∆ερύνεια, από τον ανισόπεδο κόμβο Σωτήρας στο νέο αυτοκινητόδρομο ∆εκέλειας-

Πρωταρά, επικαλυφθεί η τοπωνυμία “∆ερύνεια” στις υφιστάμενες πινακίδες του κόμβου, 

ώστε σε πρώτο στάδιο η όδευση προς τη ∆ερύνεια να γίνεται μέσω του δρόμου Αγίας 

Νάπας-Παραλιμνίου. 

 Εντός των ημερών θα επισκεφθούν αρμόδιοι λειτουργοί του κλάδου 

κυκλοφοριακών μελετών του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων τη ∆ερύνεια για εξέταση 

επιπρόσθετων αιτημάτων του δήμου που αφορούν τη σηματοδότηση προς τη 

∆ερύνεια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Νίκου Ρολάνδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.081, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Αναφορικά με τη διαδικασία δημιουργίας βιομηχανικών ζωνών στη Σωτήρα, 

Λιοπέτρι και Αυγόρου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, μέσα στα πλαίσια της 

πολιτικής της κυβέρνησης για ανάπτυξη των βιομηχανικών ζωνών και επίλυση 

προβλημάτων που αντιμετωπίζουν οι βιομηχανίες που βρίσκονται μέσα σ’ αυτές, 

προβαίνει στα ακόλουθα: 

1. Κατασκευή δρόμων προσπελάσεως σ’ αυτές. 

2. Απλή χάραξη/διάνοιξη του οδικού αυτού δικτύου. 
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3. Ασφαλτόστρωση του κεντρικού οδικού άξονα της κάθε ζώνης. 

4. Απαλλοτρίωση των λωρίδων γης που καταλαμβάνει το οδικό δίκτυο (όπως αυτό 

προτείνεται από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως). 

5. Μεταφορά των δικτύων παροχής ηλεκτρισμού, νερού και τηλεφώνων μέχρι τα 

σύνορά τους. 

 Η πρακτική με την οποία υλοποιούνται τα έργα υπ’ αριθμόν 1-3 πιο πάνω είναι η 

σύναψη από τις τοπικές αρχές, οι οποίες εκτελούν τα έργα αυτά,  δανείου με εγγύηση 

της κυβέρνησης, η δε κυβέρνηση αναλαμβάνει την καταβολή των τοκοχρεολυτικών 

δόσεων έναντι των δανείων. 

 Η κατάσταση στις βιομηχανικές/βιοτεχνικές ζώνες στις κοινότητες Σωτήρας, 

Λιοπετρίου και Αυγόρου περιγράφεται στην επιστολή του γενικού διευθυντή του 

Υπουργείου Εσωτερικών, με αρ. 8.1.13 και ημερομηνία 13 Νοεμβρίου 2002, αντίγραφο 

της οποίας επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά. 

 Οι τοπικές αρχές Σωτήρας, Λιοπετρίου και Αυγόρου δεν έχουν μέχρι σήμερα 

υποβάλει στο υπουργείο μας οποιοδήποτε αίτημα για ανάπτυξη/αξιοποίηση, μέσα στα 

πλαίσια της πιο πάνω πολιτικής, των βιομηχανικών ζωνών που βρίσκονται στα 

κοινοτικά τους όρια. 

 Ωστόσο, το Υπουργείο Εμπορίου,  Βιομηχανίας και Τουρισμού έχει μεριμνήσει για 

την ετοιμασία  ρυθμιστικού σχεδίου για τη Βιομηχανική Ζώνη Σωτήρας και έχει προβεί 

στην απαλλοτρίωση της ακίνητης ιδιωτικής ιδιοκτησίας που επηρεάζεται από το οδικό 

δίκτυο που προνοείται από το πιο πάνω σχέδιο.» 

Σημ.:   Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο.  Το πρώτο θέμα είναι «Τα προβλήματα που 
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προκύπτουν από τη μη ικανοποιητική εφαρμογή της νομοθεσίας για την πρόληψη της 

βίας στην οικογένεια και την προστασία των θυμάτων και η ανάγκη δημιουργίας της 

αναγκαίας υποδομής για προστασία και στήριξη των θυμάτων βίας».  Αυτεπάγγελτη 

εξέταση με απόφαση της επιτροπής.  (15.11.2001).  Παρακαλώ τον πρόεδρο της 

αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής να διαβάσει την έκθεση στο σώμα. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για το θέμα που τιτλοφορείται «Τα προβλήματα που προκύπτουν 

από τη μη ικανοποιητική εφαρμογή της νομοθεσίας για την πρόληψη της βίας 

στην οικογένεια και την προστασία των θυμάτων και η ανάγκη δημιουργίας της 

αναγκαίας υποδομής για προστασία και στήριξη των θυμάτων βίας» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος  Νίκος Πιττοκοπίτης 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Γιαννάκης Θωμά  Γιώργος Βαρνάβα 

 Ανδρέας Παπαπολυβίου   

 Νίκος Τορναρίτης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου  Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε 

αυτεπάγγελτα το πιο πάνω θέμα, το οποίο ενέγραψε η ίδια, σε πέντε συνεδρίες της που 

πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από 10 Ιανουαρίου μέχρι 28 Μαρτίου 2002.  Στα 

πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή 

εκπρόσωποι των Υπουργείων ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Υγείας και Παιδείας και Πολιτισμού, του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Αστυνομίας, της Συμβουλευτικής Επιτροπής για την 
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Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια, του Συνδέσμου για την 

Πρόληψη και Αντιμετώπιση της Βίας στην Οικογένεια, της Παγκύπριας Συντονιστικής 

Επιτροπής Προστασίας και Ευημερίας του Παιδιού, της ΠΟΓΟ, του Γυναικείου Ομίλου 

“Πρωτοπορία”, της ΓΟ∆ΗΣΥ, της ΓΟ∆ΗΚ, της Σοσιαλιστικής Γυναικείας Κίνησης, της 

Γυναικείας Οργάνωσης Ενωμένων ∆ημοκρατών (ΓΟΕ∆), της Παγκύπριας Κίνησης “Ίσα 

∆ικαιώματα - Ίσες Ευθύνες”, του Τμήματος Γυναικών Εργατοϋπαλλήλων ΠΕΟ, του 

Τμήματος Εργαζομένων Γυναικών ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ, της ΟΕΒ και της ΠΑΣΥ∆Υ.  

 Σημειώνεται ότι το θέμα αυτό είχε εγγραφεί προς συζήτηση στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων της προηγούμενης βουλευτικής 

περιόδου από τη βουλευτή των Ενωμένων ∆ημοκρατών κ. Ανδρούλα Βασιλείου.   

 Εισάγοντας το θέμα στην επιτροπή, ο πρόεδρός της επισήμανε το γεγονός της 

αλματώδους αύξησης των φαινομένων βίας στην οικογένεια και ζήτησε από τους 

αρμοδίους να ενημερώσουν την επιτροπή για τους λόγους του φαινομένου αυτού, τη μη 

ικανοποιητική εφαρμογή της σχετικής νομοθεσίας και τα μέτρα που αναμένεται να 

ληφθούν στα πλαίσια της νομοθεσίας αυτής για την προστασία και στήριξη των 

θυμάτων.   

 Οι θέσεις που εκφράστηκαν στην επιτροπή ή κατατέθηκαν γραπτώς σε 

υπομνήματα συνοψίζονται κατωτέρω:   

Α. Γραφείο Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας σε εκτενές 

και εμπεριστατωμένο υπόμνημα που κατέθεσε στην επιτροπή εξηγεί το ρόλο της 

Νομικής Υπηρεσίας στο χειρισμό υποθέσεων βίας στην οικογένεια.  Σημαντική, τόνισε, 

είναι η εγκύκλιος που απέστειλε ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, με ημερομηνία 

11 Ιουνίου 1998, σύμφωνα με την οποία κάθε κρατικός λειτουργός (λειτουργός 

ευημερίας, αστυνομικός, γιατρός, ψυχίατρος, ψυχολόγος, καθηγητής, δάσκαλος) στην 
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αντίληψη του οποίου περιέρχεται υπόθεση πιθανής βίας στην οικογένεια υποχρεούται 

να υποβάλει αναφορά στο Γενικό Εισαγγελέα σε διάστημα επτά ημερών.  Περαιτέρω, 

ενημέρωσε την επιτροπή ότι στο Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα έχει οριστεί 

δεκαπενταμελής oμάδα νομικών λειτουργών για θέματα βίας στην οικογένεια, τα μέλη 

της οποίας εξετάζουν τις πιο πάνω αναφορές και τις παραπέμπουν, όπου χρειάζεται, 

στις αρμόδιες κυβερνητικές υπηρεσίες για τον κατάλληλο χειρισμό. 

 Όσον αφορά τα βασικά προβλήματα τα οποία έχουν εντοπιστεί στην εφαρμογή 

του σχετικού νόμου, η ίδια εκπρόσωπος επισήμανε τα ακόλουθα: 

1. ∆εν υπάρχουν εξειδικευμένα θεραπευτικά προγράμματα για θύτες, για να καταστεί 

δυνατή η εφαρμογή του άρθρου 25 του νόμου. 

2. ∆εν υπάρχουν σήμερα τα μέσα για οπτικογραφημένες καταθέσεις ανήλικων 

θυμάτων ή μαρτύρων βίας, σύμφωνα με το άρθρο 10 του νόμου. 

3. ∆εν έχει οριστεί ικανοποιητικός αριθμός εξειδικευμένων επαγγελματιών: 

α. στο Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας (οικογενειακοί σύμβουλοι), 

β. στο Υπουργείο Υγείας (παιδοψυχίατροι, παιδοψυχολόγοι), 

 γ.    στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (εκπαιδευτικοί ψυχολόγοι που να       

καλύπτουν όλα τα σχολεία). 

4. Οι ποινές που επιβάλλονται είναι πολύ χαμηλές σε σχέση με τη σοβαρότητα του 

αδικήματος της βίας στην οικογένεια, όπως προνοείται στο σχετικό νόμο. 

5. Παρά τις επανειλημμένες επιστολές του Γενικού Εισαγγελέα προς όλα τα μέσα 

μαζικής ενημέρωσης για μη αποκάλυψη των στοιχείων των θυμάτων και ιδιαίτερα 

των ανήλικων θυμάτων σε υποθέσεις βίας στην οικογένεια, τα μέσα συνεχίζουν 

σχεδόν καθημερινά να τα αποκαλύπτουν.   

6. Τα θύματα βίας στην οικογένεια, ακόμα και θύματα βιασμού, εξετάζονται στις 

Πρώτες Βοήθειες πολλές φορές με τους δημοσιογράφους να περιμένουν απ’ έξω.  
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∆εν υπάρχουν ειδικοί χώροι για εξέταση των θυμάτων βίας. 

7. ∆εν υπάρχουν ειδικοί χώροι για να δίνουν κατάθεση τα θύματα ή οι μάρτυρες βίας 

στην αστυνομία. 

8. ∆εν υπάρχουν ειδικοί χώροι για τα θύματα και ιδιαίτερα τα ανήλικα θύματα βίας 

στο δικαστήριο. 

9. ∆εν υπάρχει η δυνατότητα για χρήση κλειστού κυκλώματος τηλεόρασης στο 

δικαστήριο για σκοπούς προστασίας των μαρτύρων, όπως προνοεί το άρθρο 

18(2)(β) του νόμου. 

10. Παρ’ όλον ότι η εγκύκλιος του Γενικού Εισαγγελέα για υποχρεωτική αναφορά σ’ 

αυτόν υποθέσεων βίας στην οικογένεια στάλθηκε στα αρμόδια τμήματα από τον 

Ιούνιο του 1998, μέχρι σήμερα δεν υπάρχει καμιά αναφορά από δασκάλους ή 

καθηγητές. 

11. ∆εν έχουν μέχρι σήμερα οριστεί εισαγγελείς της αστυνομίας οι οποίοι να 

ασχολούνται μόνο με υποθέσεις βίας στην οικογένεια. 

Β. Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 

Τάξεως, ιδιαίτερη σημασία δόθηκε στην ειδική εκπαίδευση της αστυνομίας, η οποία 

διαδραματίζει σημαντικό ρόλο στην αντιμετώπιση περιπτώσεων βίας στην οικογένεια.  

Στόχος και θέση του υπουργείου είναι οι υποθέσεις αυτές να τυγχάνουν χειρισμού 

αποκλειστικά και μόνο από ειδικά εκπαιδευμένα μέλη της αστυνομίας, τα οποία θα 

βρίσκονται στους διάφορους αστυνομικούς σταθμούς επί εικοσιτετραώρου βάσεως.  

Θετικό, τόνισαν, είναι και το γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια αυξήθηκε ο γυναικείος 

πληθυσμός στην αστυνομική δύναμη, χωρίς όμως ακόμα ο αριθμός να ικανοποιεί τις 

υπαγορεύσεις της κείμενης νομοθεσίας.  Επίσης το υπουργείο επιχορηγεί και 

ενθαρρύνει προγράμματα διαφώτισης και ευαισθητοποίησης των μη κυβερνητικών 
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κυρίως γυναικείων οργανώσεων.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τους ίδιους, προωθείται η 

συνεργασία και γίνονται οι απαραίτητες ενέργειες με τα δικαστήρια, προκειμένου να 

εξασφαλιστεί ο απαραίτητος εξοπλισμός που καθορίζεται στο νόμο για τη μεγαλύτερη 

προστασία των θυμάτων βίας, ιδιαίτερα όταν αυτά είναι ανήλικα. 

Γ. Αστυνομία 

 Η αστυνομία, σύμφωνα με την εκπρόσωπό της που παρευρέθηκε στην επιτροπή, 

αναγνωρίζοντας ότι η στήριξη του θεσμού της οικογένειας αποτελεί το κυριότερο μέτρο 

πρόληψης της εγκληματικότητας, αποδίδει μεγάλη σημασία στην εφαρμογή των 

προνοιών της νομοθεσίας για την πρόληψη της βίας στην οικογένεια και την προστασία 

των θυμάτων, καθώς και στον ορθό χειρισμό των υποθέσεων βίας μέσα στην 

οικογένεια.  Ήδη, τόνισε, μαθήματα σχετικά με τη νομοθεσία αυτή και το χειρισμό 

υποθέσεων της φύσης αυτής έχουν ενταχθεί σε όλα τα επίπεδα εκπαίδευσης στην 

Αστυνομική Ακαδημία (νεοσυλλέκτων, λοχιών, αξιωματικών) από τη θέσπιση της 

αρχικής νομοθεσίας, το 1994.  Περαιτέρω, συχνά διοργανώνονται μεγάλης διάρκειας 

εξειδικευμένα προγράμματα, τόσο από Κυπρίους όσο και από ξένους 

εμπειρογνώμονες, με τη συμβολή του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 

και σε συνεργασία με άλλες αρμόδιες υπηρεσίες.  Παρ’ όλα ταύτα, δήλωσε η ίδια, 

απαιτείται ακόμη να αφιερωθεί περισσότερος χρόνος εκπαίδευσης.   

 Περαιτέρω, τόνισε η ίδια εκπρόσωπος, έχουν καθοριστεί ειδικοί χώροι σε όλες τις 

αστυνομικές διευθύνσεις, που θα διαμορφωθούν κατάλληλα, για τη λήψη 

οπτικογραφημένων καταθέσεων μόλις εξασφαλιστούν τα συστήματα οπτικογράφησης, 

κάτι που βρίσκεται στο στάδιο της προκήρυξης ανοικτών προσφορών.  Για τη λήψη 

οπτικογραφημένων καταθέσεων από ανηλίκους έχουν γίνει στην Αστυνομική Ακαδημία 

εισαγωγικά προγράμματα από Αγγλίδα εμπειρογνώμονα και προγραμματίζεται επίσης η 

εγκατάσταση σχετικού εξοπλισμού στην Αστυνομική Ακαδημία, με σκοπό την 
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περαιτέρω εκπαίδευση των μελών της αστυνομίας που χειρίζονται τέτοιες υποθέσεις.   

∆. Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Υπηρεσίες Κοινωνικής 

Ευημερίας) 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Κοινωνικής Ευημερίας, το εν λόγω 

τμήμα διαδραματίζει πρωτεύοντα ρόλο στην αντιμετώπιση φαινομένων βίας στην 

οικογένεια.  Οι λόγοι της ανησυχητικής αύξησης των φαινομένων αυτών, σύμφωνα με 

τους ίδιους, οφείλονται κυρίως στην αποδυνάμωση της κυπριακής οικογένειας, στην 

αστικοποίηση της κοινωνικής ζωής ακόμα και σε αγροτικές περιοχές, στους 

οικονομικούς μετανάστες, στην αβεβαιότητα λόγω της κατοχής και του εκτοπισμού, στις 

ραγδαίες κοινωνικές αλλαγές και στην οικονομική ανάπτυξη.  Ειδικότερα, η κατακόρυφη 

αύξηση των διαζυγίων με προηγούμενη μακρά συνήθως περίοδο κρίσης με 

συγκρούσεις και αντιπαραθέσεις, ο αυξανόμενος αριθμός των μονογονεϊκών 

οικογενειών, οι οποίες αντιμετωπίζουν ιδιάζοντα οικονομικά και κοινωνικά προβλήματα 

με επιπτώσεις κυρίως στα παιδιά, ο σημαντικός αριθμός οικογενειών που 

δυσλειτουργούν χωρίς όμως να έχουν διαλυθεί, η εμπορία και χρήση ναρκωτικών 

ουσιών, η ανυπακοή και επιθετικότητα μαθητών στα σχολεία μέσης εκπαίδευσης, είναι 

φαινόμενα που αναπαράγουν καταστάσεις βίας στην οικογένεια.  ∆υστυχώς, σύμφωνα 

με τους ίδιους εκπροσώπους, οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας αδυνατούν να 

αγγίξουν τα προβλήματα είτε σε πρώιμο στάδιο, όταν είναι εύκολο να αντιμετωπιστούν, 

είτε σε βάθος, όταν είναι σοβαρά, λόγω της ελλιπούς στελέχωσης η οποία υποχρεώνει 

τους λειτουργούς να επιλέγουν για χειρισμό περιπτώσεις κατά προτεραιότητα, αλλά και 

σ’ αυτές ακόμη να μην είναι πρακτικά δυνατό να αφιερωθεί ο απαιτούμενος χρόνος.  Για 

σκοπούς εφαρμογής του σχετικού νόμου έχουν προσληφθεί δέκα έκτακτοι Λειτουργοί 

Ευημερίας 3ης Τάξης οι οποίοι διορίστηκαν ως οικογενειακοί σύμβουλοι και έχουν 

κατανεμηθεί ως ακολούθως:  τέσσερις για την επαρχία Λευκωσίας, τρεις για τη Λεμεσό 
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και ένας στις επαρχίες Λάρνακας, Αμμοχώστου και Πάφου, αντίστοιχα.  Οι σύμβουλοι 

αυτοί έχουν να αντιμετωπίσουν σήμερα περίπου τριακόσιες τριάντα τρεις περιπτώσεις.  

Οι ίδιοι, όπως λέχθηκε στην επιτροπή, αντιμετωπίζουν προβλήματα κατά την εκτέλεση 

των καθηκόντων τους, όπως δυσκολίες παροχής θεραπευτικών προγραμμάτων στα 

θύματα, απουσία θεραπευτικής αγωγής θυτών, παρά τις πρόνοιες του άρθρου 25 του 

νόμου, δυσκολία κατά την εξέταση θυμάτων στις Πρώτες Βοήθειες λόγω της έλλειψης 

κατάλληλου χώρου εξέτασης, έλλειψη χώρων φιλοξενίας θυμάτων και άλλα πολλά.      

 Έχοντας υπόψη όλα τα πιο πάνω, οι ίδιοι εκπρόσωποι εισηγήθηκαν: 

1. Σωστή στελέχωση των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας με μόνιμο προσωπικό, 

για να μπορέσει να διαδραματίσει σωστά το ρόλο του στο χειρισμό προβλημάτων 

σε πρώιμο στάδιο. 

2. Θεσμοθέτηση των διατμηματικών διαδικασιών, που ετοιμάστηκε σε συνεργασία με 

τη Συμβουλευτική Επιτροπή για την Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην 

Οικογένεια. 

3. ∆ημιουργία προγραμμάτων για θεραπευτική αγωγή των θυτών. 

4. ∆ημιουργία μονάδων παροχής Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας σε παιδιά και εφήβους 

σ’  όλες τις επαρχίες. 

5. Ίδρυση χώρου φιλοξενίας θυμάτων στις μεγάλες επαρχίες. 

Ε. Υπουργείο Υγείας (Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας) 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας, οι κυριότερες 

υπηρεσίες που οι  υπηρεσίες αυτές παρέχουν είναι η διαγνωστική αξιολόγηση, η 

θεραπευτική παρακολούθηση, η διασυνδετική-συμβουλευτική παιδοψυχιατρική και η 

ενδονοσοκομειακή θεραπεία ανηλίκων θυμάτων βίας.  Το τμήμα λειτουργεί μόνο στην 

επαρχία Λευκωσίας και στεγάζεται στο Μακάρειο Νοσοκομείο, με αποτέλεσμα να 

επηρεάζεται η παροχή κυρίως της θεραπευτικής παρακολούθησης των ανηλίκων που 
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προέρχονται από άλλες επαρχίες.  Περαιτέρω, λόγω ανεπαρκούς στελέχωσης το τμήμα 

δεν μπορεί, ούτε ποσοτικά ούτε ποιοτικά, να αντιμετωπίσει τις ανάγκες του παιδικού και 

εφηβικού πληθυσμού με αποτέλεσμα να γίνεται επιλεκτικός χειρισμός των 

περιπτώσεων με προτεραιότητα τα επείγοντα και σοβαρά περιστατικά.  Επίσης, στο 

επίπεδο της πρόληψης οι υπηρεσίες που προσφέρονται είναι πολύ περιορισμένες, 

όπως περιορισμένο είναι και το επίπεδο της εκπαίδευσης και έρευνας.   

 Μακροπρόθεσμοι στόχοι του τμήματος είναι να αναπτυχθούν στις πέντε επαρχίες 

πέντε πλήρη τμήματα εφηβικής και ψυχιατρικής τα οποία να μπορούν να παρέχουν 

υπηρεσίες σε πρωτοβάθμιο, δευτεροβάθμιο και τριτοβάθμιο επίπεδο περίθαλψης.  

Επιπρόσθετα, οι ίδιοι εκπρόσωποι εισηγήθηκαν την ανάγκη δημιουργίας κέντρου 

ημέρας για εφήβους μέχρι δεκαεπτά χρονών, το οποίο θα στελεχωθεί με εξειδικευμένο 

προσωπικό, ξενώνα για εφήβους με ψυχικές διαταραχές, ομάδας παιδοψυχιατρικής 

στην κοινότητα και τμήματος ενδονοσοκομειακής νοσηλείας για παιδιά και εφήβους στο 

Μακάρειο Νοσοκομείο.  Επίσης οι ίδιοι τόνισαν την ανάγκη για οργάνωση 

μετεκπαιδευτικών σεμιναρίων του προσωπικού σε θέματα που έχουν σχέση με την 

παιδοψυχιατρική πρακτική και τη δυνατότητα παροχής υποτροφιών στο νοσηλευτικό 

προσωπικό για μετεκπαίδευσή του στο εξωτερικό σε θέματα παιδοψυχιατρικής 

νοσηλευτικής.     

ΣΤ. Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, στα 

διάφορα σχολεία έχουν δημιουργηθεί πολυθεματικές ομάδες που χειρίζονται θέματα 

βίας και, σε περίπτωση διαπίστωσης τέτοιων φαινομένων, ενημερώνουν τον 

οικογενειακό σύμβουλο.  Περαιτέρω, το υπουργείο παρέχει επιμορφωτικά μαθήματα 

τόσο στους εκπαιδευτικούς όσο και στους μαθητές μέσω του αναλυτικού προγράμματος 

σε θέματα σχετικά με την οικογένεια, το γάμο, τη βία κ.λπ.              
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Ζ. Συμβουλευτική Επιτροπή για την Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην 

Οικογένεια 

 Οι εκπρόσωποι της Συμβουλευτικής Επιτροπής για την Πρόληψη και 

Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια δήλωσαν ότι με βάση τις εμπειρίες που έχουν 

αποκτηθεί μέχρι σήμερα από μελέτη του προβλήματος, πορίσματα σεμιναρίων, καθώς 

και τις εμπειρίες των λειτουργών που χειρίζονται τις περιπτώσεις βίας, εκτιμούν ότι για 

τη βελτίωση της εφαρμογής της σχετικής νομοθεσίας θεωρούνται απαραίτητα και 

πρέπει να τύχουν προτεραιότητας τα πιο κάτω: 

1. Η προώθηση των διατμηματικών διαδικασιών όπου θα καθορίζεται ο ρόλος της 

κάθε υπηρεσίας και κάθε επαγγελματία.  Η συμβουλευτική επιτροπή έχει 

διαπιστώσει ότι η απουσία θεσμοθετημένων διατμηματικών διαδικασιών για 

χειρισμό περιστατικών βίας στην οικογένεια προκαλεί σύγχυση και ανασφάλεια 

ανάμεσα στους επαγγελματίες σε βαθμό που δημιουργούνται συγκρούσεις για τα 

καθήκοντα και τις ευθύνες του καθενός, γεγονός που πιθανό να αποτρέπει 

κάποιους να ενεργήσουν, όταν οι συνθήκες το επιβάλλουν.  Για υποβοήθηση των 

κρατικών υπηρεσιών, η επιτροπή ετοίμασε προσχέδιο εγχειριδίου διατμηματικών 

διαδικασιών το οποίο υπέβαλε στον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων και αναμένει την έγκρισή του από το Υπουργικό Συμβούλιο, για να 

αρχίσει η άμεση εφαρμογή του από όλους τους εμπλεκόμενους φορείς. 

2. Η βελτίωση του συντονισμού όλων των αρμόδιων υπηρεσιών και μη κυβερνητικών 

οργανώσεων που ασχολούνται με θέματα βίας στην οικογένεια. 

3. Η προώθηση συστηματικής και εξειδικευμένης εκπαίδευσης των επαγγελματιών 

που ασχολούνται με θέματα βίας. 

4. Η επαρκής στελέχωση όλων των αρμόδιων υπηρεσιών για άμεση, εντατική και 

αποτελεσματική παρακολούθηση του προβλήματος της βίας στην οικογένεια σε 
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επίπεδο πρόληψης και αντιμετώπισης. 

5. Η εξασφάλιση του αναγκαίου τεχνικού εξοπλισμού στην αστυνομία και στα 

δικαστήρια σε σχέση με τη χρήση οπτικογραφημένων μέσων στη λήψη μαρτυρίας 

και η προώθηση όλων των αναγκαίων διευθετήσεων, ώστε ο χειρισμός 

περιστατικών βίας να διεκπεραιώνεται κάτω από συνθήκες εχεμύθειας και 

διασφάλισης της προστασίας των θυμάτων. 

6. Η λειτουργία προγραμμάτων πρόληψης και αντιμετώπισης της βίας, ανάλογα με 

τις αρμοδιότητες κάθε υπουργείου. 

 Πέραν των πιο πάνω, οι ίδιοι εκπρόσωποι, με γραπτό υπόμνημα που κατέθεσαν 

στην επιτροπή, εισηγούνται: 

1. Τη συστηματική και εξειδικευμένη εκπαίδευση επαγγελματιών με σύσταση σε κάθε 

τμήμα/υπηρεσία ομάδας λειτουργών η οποία θα αποτελεί πυρήνα εκπαίδευσης και 

εξειδίκευσης πάνω σε θέματα βίας στην οικογένεια. 

2. Τη σύσταση στην αστυνομία κεντρικής συντονιστικής ομάδας παρακολούθησης 

περιστατικών βίας στην οικογένεια, η οποία θα αποτελείται από την εκπρόσωπο 

της αστυνομίας στη συμβουλευτική επιτροπή, καθώς και από άλλα μέλη της 

αστυνομίας, κατάλληλα ευαισθητοποιημένα και καταρτισμένα, τα οποία να 

συνεργάζονται και να είναι σε συνεχή επαφή με τη συμβουλευτική επιτροπή. 

3. Τη στελέχωση των αστυνομικών σταθμών με άτομα τα οποία να χαρακτηρίζονται 

από ευαισθησία, κατανόηση, χωρίς να κάνουν φυλετικές, κοινωνικές και 

ρατσιστικές διακρίσεις.  Τα άτομα αυτά θα καταρτιστούν κατάλληλα και θα 

καταρτίζονται συστηματικά στο μέλλον και θα επιλαμβάνονται περιστατικών βίας 

στην οικογένεια. 

4. Την πρόβλεψη για δημιουργία ειδικών αιθουσών στους αστυνομικούς σταθμούς 

για τα θύματα βίας, οι οποίες θα είναι απομονωμένες από το ευρύ κοινό και από 
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τους υπόλοιπους επαγγελματίες και όπου οι παραπονούμενοι θα μπορούν να 

καταθέτουν χωρίς παρεμβάσεις άλλων μη αρμόδιων ατόμων. 

5. Τη διασφάλιση της ανωνυμίας παραπονούμενου/ης και δράστη. 

6. Την ενδοϋπηρεσιακή επιμόρφωση των νεοπροσληφθέντων εκπαιδευτικών. 

7. Το διορισμό στα σχολεία (νηπιαγωγείο, δημοτικό, γυμνάσιο, λύκειο) ατόμων τα 

οποία να έχουν ρόλο συμβούλου για στήριξη των παιδιών που αποκαλύπτουν το 

πρόβλημά τους. 

8. Τη διενέργεια προγραμμάτων για πρόληψη βίας, επιθετικής συμπεριφοράς και για 

ευαισθητοποίηση μαθητών και γονιών σε θέματα βίας. 

9. Την προώθηση έρευνας σχετικά με τη βία στην οικογένεια μεταξύ των μαθητών 

στα σχολεία. 

Η. Σύνδεσμος για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της Βίας στην Οικογένεια 

 Οι εκπρόσωποι του εν λόγω συνδέσμου, αφού δήλωσαν ότι ο σύνδεσμός τους 

παρέχει εξειδικευμένες υπηρεσίες στην αντιμετώπιση του φαινομένου της βίας στην 

οικογένεια, παρέθεσαν τις πιο κάτω παρατηρήσεις/εισηγήσεις τους: 

1. Με βάση τις πρόνοιες του νόμου, επιτρέπεται η ίδρυση και λειτουργία χώρων 

φιλοξενίας για ασφαλή διαμονή θυμάτων βίας.  Ο μοναδικός χώρος φιλοξενίας 

κακοποιημένων γυναικών και παιδιών που λειτουργεί αυτή τη στιγμή στην Κύπρο 

ιδρύθηκε το 1998 από το σύνδεσμο και στηρίζεται από κρατική χορηγία ύψους 

£15.000 ετησίως, η οποία όμως δεν καλύπτει ούτε τις τρέχουσες ανάγκες του 

χώρου φιλοξενίας, με αποτέλεσμα να μην είναι δυνατό να εφαρμοστούν πρόσθετα 

προγράμματα για πρόληψη και αντιμετώπιση της βίας.   

2. Παρ’ όλο που ο διορισμός των δέκα οικογενειακών συμβούλων λειτούργησε πολύ 

θετικά στην αντιμετώπιση των περιπτώσεων βίας στην οικογένεια, ο αριθμός τους 

είναι πολύ μικρός σε σχέση με την έκταση και τη σοβαρότητα του προβλήματος.   
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3. Επιβάλλονται η συστηματική και εξειδικευμένη εκπαίδευση αστυνομικών οι οποίοι 

να ασχολούνται αποκλειστικά με το χειρισμό υποθέσεων βίας στην οικογένεια και 

η ικανοποιητική στελέχωση των αστυνομικών σταθμών με εξειδικευμένους 

επαγγελματίες, όπως και με αστυνομικούς του ίδιου φύλου στη λήψη καταθέσεων.  

Απαιτείται η δημιουργία ειδικών χώρων για το διακριτικό χειρισμό των 

περιστατικών βίας, ώστε να εξασφαλίζεται η εχεμύθεια και η προστασία των 

θυμάτων.   

4. Απαιτείται η έγκριση από το Υπουργικό Συμβούλιο, ώστε να εφαρμοστούν οι 

ενδοτμηματικές και διατμηματικές διαδικασίες που θα δώσουν τις κατευθυντήριες 

γραμμές και το πλαίσιο μέσα στο οποίο όλες οι υπηρεσίες και οι επαγγελματίες θα 

ενεργούν.   

5. Απαιτείται η λειτουργία θεραπευτικών προγραμμάτων αυτοελέγχου για θύτες, 

όπως προνοεί η σχετική νομοθεσία. 

6. Είναι αναγκαία η λειτουργία τμήματος στη Νομική Υπηρεσία που να χειρίζεται 

αποκλειστικά και μόνο περιστατικά βίας. 

7. Απαιτείται η στελέχωση όλων των σχολείων με έναν ή περισσότερους 

ευαισθητοποιημένους σε θέματα βίας στην οικογένεια συμβούλους καθηγητές, 

ανάλογα με τον αριθμό των παιδιών που φοιτούν στο κάθε σχολείο.   

8. Απαιτείται η στελέχωση των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας με το απαραίτητο 

προσωπικό για έγκαιρη και σωστή αντιμετώπιση των περιστατικών βίας.    

9. Είναι αναγκαία η επέκταση της ευαισθητοποίησης σε θέματα βίας τόσο στους  

νομικούς της μάχιμης δικηγορίας όσο και στους εκπροσώπους της δικαστικής 

εξουσίας.  

Θ. Γυναικείο Κίνημα Π∆ΟΓ-ΠΟΓΟ 

 Η εκπρόσωπος της ΠΟΓΟ δήλωσε ότι για τη σωστή και αποτελεσματική εφαρμογή 
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της νομοθεσίας απαιτούνται συλλογική και συστηματική προσπάθεια, συντονισμός και 

συνεργασία από όλους τους εμπλεκόμενους φορείς, κυβερνητικούς και μη.  Περαιτέρω, 

η ίδια εισηγήθηκε, μεταξύ άλλων, την αύξηση των ποινών και τη λειτουργία 

θεραπευτικής αγωγής για θύτες, το διορισμό οικογενειακών συμβούλων με ευρείες 

αρμοδιότητες, την υποχρεωτική λήψη κατάθεσης από αστυνομικό ίδιου φύλου με το 

θύμα, την απαγόρευση αποκάλυψης στοιχείων της ταυτότητας του θύματος, την ίδρυση 

ταμείου για οικονομική βοήθεια θυμάτων βίας και την οικονομική κατοχύρωση των 

καταφυγίων κακοποιημένων ατόμων.   Επίσης, η ίδια εκπρόσωπος προτείνει όπως το 

κράτος διαμορφώσει ολοκληρωμένη πολιτική που να περιλαμβάνει: 

1. την έναρξη και λειτουργία προγραμμάτων για ενημέρωση και ευαισθητοποίηση 

όσον αφορά την ισότητα των φύλων και τους μη στερεότυπους ρόλους γυναικών 

και ανδρών εντός της οικογένειας˙  

2. την έναρξη και λειτουργία προγραμμάτων για τους νέους, για τις προγαμιαίες 

σχέσεις και τις σχέσεις μέσα στο γάμο και για την προετοιμασία τους στο γονικό 

ρόλο˙ 

3. τη στήριξη των νέων ζευγαριών ιδιαίτερα σε ζητήματα στέγασης και 

επαγγελματικής αποκατάστασης˙   

4. την υιοθέτηση συγκεκριμένων μέτρων για προστασία της γυναίκας από 

οποιαδήποτε κακοποίηση˙ 

5. τη στήριξη του Συνδέσμου Πρόληψης και Αντιμετώπισης της Βίας στην Οικογένεια, 

ώστε να επιτελεί στο ακέραιο το έργο του˙  και 

6. την παραχώρηση οικονομικών πόρων μέσα από τον κρατικό προϋπολογισμό στις 

γυναικείες οργανώσεις και τους άλλους φορείς, ώστε να διευκολύνεται ο αγώνας 

τους για την πρόληψη και αντιμετώπιση της βίας.  

Ι. Γυναικεία Οργάνωση ∆ημοκρατικού Συναγερμού (ΓΟ∆ΗΣΥ) 
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 Οι εκπρόσωποι της ΓΟ∆ΗΣΥ έδωσαν ιδιαίτερη έμφαση στην πρωτοβάθμια 

πρόληψη, η οποία, όπως τόνισαν, μπορεί να επιτευχθεί με τα ακόλουθα μέτρα: 

1. Ευαισθητοποίηση και εκπαίδευση των εκπαιδευτικών από την προδημοτική τάξη. 

2. Προώθηση προγραμμάτων, προετοιμασία νέων ζευγαριών σε τομείς που αφορούν 

τους γονικούς ρόλους και τη λειτουργία ισορροπημένης οικογένειας. 

3. Προώθηση προγραμμάτων υγιούς απασχόλησης και ψυχαγωγίας των παιδιών και 

των νέων κατά τον ελεύθερο χρόνο τους. 

4. Εισαγωγή μαθήματος στο αναλυτικό πρόγραμμα εκπαίδευσης σχετικά με την 

κοινωνική αγωγή και την άσκηση στους γονικούς ρόλους. 

5. Θεσμοθέτηση πλαισίου λειτουργίας προγραμμάτων για επιτήρηση και φροντίδα 

των παιδιών των εργαζόμενων γονιών μετά τη λήξη των σχολικών μαθημάτων.  

6. ∆ιευκολύνσεις στους εργαζόμενους γονείς για την αποτελεσματική άσκηση του 

γονικού ρόλου. 

7. Ενίσχυση κρατικών κονδυλίων που αφορούν επιχορηγήσεις προγραμμάτων, 

όπως στις παιδικές λέσχες, και προώθηση αυτών των προγραμμάτων με 

συνεταιριστική βάση και εμπλοκή κρατικών υπηρεσιών, τοπικής αυτοδιοίκησης και 

εθελοντικών οργανώσεων. 

ΙΑ. Γυναικείος Όμιλος “Πρωτοπορία” 

 Η εκπρόσωπος του Γυναικείου Ομίλου “Πρωτοπορία” εξέφρασε την άποψη ότι 

πρωταρχικά πρέπει να αλλάξει η νοοτροπία της κοινωνίας, για να επέλθει λύση του 

προβλήματος.  Ειδικότερα, εισηγήθηκε, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Τη συνεργασία όλων των εμπλεκόμενων φορέων, κρατικών και μη, στην 

αντιμετώπιση περιστατικών βίας. 

2. Την ενίσχυση της συμβουλευτικής επιτροπής στο έργο της τόσο οικονομικά όσο 

και σε ανθρώπινο δυναμικό. 
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3. Την ενίσχυση των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας, ώστε να μπορούν να προσφέρουν 

θεραπευτική αγωγή. 

4. Τη δημιουργία καταφυγίων σε όλες τις επαρχίες. 

5. Τη λειτουργία προγραμμάτων σεμιναρίων για όλους τους εμπλεκόμενους φορείς.  

6. Τη λειτουργία σχολής γονέων στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού για 

επιμόρφωση των γονέων. 

7. Τη δημιουργία του θεσμού του Επιτρόπου για τα ∆ικαιώματα του Παιδιού και τη 

διεύρυνση των αρμοδιοτήτων του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως. 

ΙΒ. Γυναικεία Οργάνωση ∆ημοκρατικού Κόμματος (ΓΟ∆ΗΚ) 

 Η εκπρόσωπος της ΓΟ∆ΗΚ εισηγήθηκε στην επιτροπή τα πιο κάτω: 

1. Την ενίσχυση της στελέχωσης και των μηχανισμών στήριξης θυμάτων στα 

διάφορα υπουργεία που εμπλέκονται σε υποθέσεις βίας στην οικογένεια. 

2. Τη διενέργεια επιστημονικής και σε βάθος έρευνας, ώστε να περισυλλεγούν 

αντικειμενικά στοιχεία για τη βία ενάντια στη γυναίκα και στο παιδί. 

3. Την επιμόρφωση του θύτη με κατάλληλα επιμορφωτικά υποστηρικτικά 

προγράμματα, ώστε να μην επαναλαμβάνεται παρόμοια συμπεριφορά στο 

μέλλον.  

4. Την αύξηση των ποινών στις περιπτώσεις που τα μέσα μαζικής ενημέρωσης 

παραβιάζουν το νόμο και αποκαλύπτουν την ταυτότητα των θυμάτων. 

5. Την αξιοποίηση προγραμμάτων και εμπειριών της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την 

πρόληψη και καταστολή της βίας, καθώς επίσης και κονδυλίων που παρέχονται 

για το σκοπό αυτό. 

6. Την κρατική οικονομική στήριξη μη κυβερνητικών οργανώσεων που ασχολούνται 

με θέματα βίας στην οικογένεια. 

7. Τη διαρκή επιμόρφωση όλων των ατόμων που ασχολούνται με θέματα βίας. 
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ΙΓ. Σοσιαλιστική Γυναικεία Κίνηση 

 Η εκπρόσωπος της Σοσιαλιστικής Γυναικείας Κίνησης, επισημαίνοντας ότι η 

νομοθεσία για τη βία στην οικογένεια αποτελεί μοντέλο διεθνώς, δήλωσε ότι η εφαρμογή 

της παρουσιάζει κενά, γι’ αυτό και ζήτησε όπως εγκριθούν από τη Βουλή, στα πλαίσια 

του κρατικού προϋπολογισμού, ειδικά κονδύλια για: 

1. πρόσληψη εξειδικευμένου προσωπικού που να μπορεί να αντιμετωπίσει αυτού 

του είδους περιστατικά, όπως προνοεί ο σχετικός νόμος˙ 

2. ανάπτυξη διάφορων προγραμμάτων σεμιναρίων, έκδοση διαφωτιστικού υλικού και 

παράλληλα ενίσχυση των εθελοντικών οργανώσεων ή και ομάδων, για να 

βοηθήσουν στην πρόληψη του προβλήματος˙  και 

3. δημιουργία κινήτρων για εμπλοκή περισσότερων εθελοντικών οργανώσεων. 

Ι∆. Παγκύπρια Κίνηση “Ίσα ∆ικαιώματα - Ίσες Ευθύνες” 

    Η εκπρόσωπος της κίνησης, αφού επισήμανε ότι η Κύπρος έχει την πλέον 

εμπεριστατωμένη νομοθεσία αναφορικά με τη βία στην οικογένεια, τόνισε ότι εκείνο που 

χρειάζεται για τη δημιουργία της αναγκαίας υποδομής για προστασία και στήριξη των 

θυμάτων βίας είναι η αλλαγή της νοοτροπίας και η ευαισθητοποίηση όλων των ατόμων 

και ειδικότερα εκείνων που χειρίζονται υποθέσεις βίας στην οικογένεια.   

ΙΕ. Παγκύπρια Συντονιστική Επιτροπή Προστασίας και Ευημερίας του Παιδιού  

 Ο εκπρόσωπος της εν λόγω επιτροπής εισηγήθηκε τα πιο κάτω μέτρα που πρέπει 

να ληφθούν, προκειμένου να δημιουργηθεί η αναγκαία υποδομή για την καλύτερη 

εφαρμογή του νόμου:   

1. Πρέπει να δημιουργηθεί, στο ανώτατο δυνατό επίπεδο (προεδρία, Υπουργικό 

Συμβούλιο) θεσμικό όργανο, το οποίο να έχει τη δυνατότητα και την 

εξουσιοδότηση να παίρνει αποφάσεις και να δίνει οδηγίες για συντονισμό των 

απαραίτητων ενεργειών. 
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2. Στο επίπεδο της παροχής υπηρεσιών επείγει η εκπόνηση δικτύου επισήμανσης, 

ώστε να υπάρχει έγκαιρη παρέμβαση.  Στο δίκτυο αυτό πρέπει να 

περιλαμβάνονται: 

α.  ανοικτή τηλεφωνική γραμμή μέσω της οποίας τα παιδιά να γνωστοποιούν τα 

προβλήματα με δωρεάν τηλεφώνημα˙  και 

β. αξιοποίηση υφιστάμενων τοπικών συνοικιακών δομών και παραγόντων 

(εκκλησία, εκπαιδευτικό σύστημα, εθελοντικές οργανώσεις, τοπική 

αυτοδιοίκηση). 

3. Πολύ επείγουσα είναι επίσης η δραστηριοποίηση της προληπτικής παρέμβασης 

και καθοδήγησης των γονιών από ειδικούς στα θέματα αυτά. 

4. Πρέπει να εισαχθεί ο θεσμός του Επιτρόπου ∆ικαιωμάτων του Παιδιού ο οποίος 

λειτουργεί σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες.   

 Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος ζήτησε, μεταξύ άλλων, από την επιτροπή 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων όπως συμβάλει, στο μέτρο του δυνατού, ώστε 

να προσυπογραφεί και να κυρωθεί η Ευρωπαϊκή Σύμβαση για την Άσκηση των 

∆ικαιωμάτων του Παιδιού και να συσταθεί Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τα ∆ικαιώματα 

του Παιδιού.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 

μελέτησε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε ομόφωνα στις πιο κάτω 

παρατηρήσεις/διαπιστώσεις/εισηγήσεις: 

 Η ισχύουσα νομοθεσία περί Βίας στην Οικογένεια (Πρόληψη και Προστασία 

Θυμάτων) [N.119(I)/2000] είναι πράγματι από τις πλέον ολοκληρωμένες και 

πρωτοποριακές νομοθεσίες που ισχύουν στην Ευρώπη και έχει δεχτεί τα ευμενή σχόλια 

διεθνών οργανισμών.  Παρ’  όλα αυτά η πρακτική εφαρμογή της αποδείχτηκε  μη 

ικανοποιητική, καθότι οι προϋποθέσεις και οι όροι που η ίδια η νομοθεσία θέτει, για να 
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εφαρμοστεί, δεν έχουν ακόμα υλοποιηθεί ικανοποιητικά.  Υπό το φως αυτών των 

διαπιστώσεων και με πρωταρχικό στόχο την παντελή εξάλειψη των παρατηρούμενων 

φαινομένων βίας στην οικογένεια, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων καλεί την εκτελεστική εξουσία να προχωρήσει χωρίς 

καθυστέρηση στη λήψη των πιο κάτω μέτρων: 

1. ∆ημιουργία της αναγκαίας υποδομής που προβλέπει ο νόμος.  Σ’ αυτήν 

περιλαμβάνονται τα ακόλουθα: 

 α. Τα μέσα για οπτικογραφημένες καταθέσεις ανήλικων θυμάτων ή μαρτύρων 

βίας σύμφωνα με το άρθρο 10. 

 β. Οι ειδικά διαμορφωμένοι χώροι στα νοσηλευτικά κέντρα για εξέταση των 

θυμάτων βίας. 

γ. Οι ειδικά διαμορφωμένοι χώροι στους αστυνομικούς σταθμούς στους οποίους 

θα δίνουν κατάθεση τα θύματα ή μάρτυρες βίας. 

δ. Οι ειδικά διαμορφωμένοι χώροι για τα θύματα και ιδιαίτερα τα ανήλικα θύματα 

βίας στο δικαστήριο. 

ε. Η δυνατότητα χρήσης κλειστού κυκλώματος τηλεόρασης στο δικαστήριο για 

σκοπούς προστασίας των μαρτύρων, όπως προνοεί το άρθρο 18(2)(β) του 

νόμου. 

Στο σημείο αυτό η επιτροπή καλεί την εκτελεστική εξουσία να λάβει όλα τα δέοντα 

μέτρα για επιτάχυνση των διαδικασιών που προβλέπονται, ώστε να υλοποιηθούν τα πιο 

πάνω χωρίς οποιαδήποτε καθυστέρηση. 

2. Άμεση στελέχωση όλων των υπηρεσιών που εμπλέκονται σε θέματα βίας.  

Ιδιαίτερη σημασία πρέπει να δοθεί στο Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, 

στο Υπουργείο Υγείας (παιδοψυχίατροι, παιδοψυχολόγοι) και στο Υπουργείο 

Παιδείας και Πολιτισμού (εκπαιδευτικοί ψυχολόγοι, ώστε να καλύπτουν όλα τα 
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σχολεία).  Περαιτέρω, η επιτροπή καλεί το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού να 

επαναλαμβάνει την εγκύκλιο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας σε όλα τα 

σχολεία με την έναρξη κάθε σχολικής χρονιάς, ώστε να αρχίσουν να γίνονται οι 

σχετικές αναφορές από τους εκπαιδευτικούς για τα περιστατικά βίας που 

παρουσιάζονται στα σχολεία. 

Η αστυνομία πρέπει να στελεχωθεί και ενισχυθεί τόσο με γυναίκες αστυνομικούς, 

ώστε να υλοποιηθεί η πρόνοια του νόμου για λήψη καταθέσεων των θυμάτων από 

αστυνομικούς του ίδιου φύλου, όσο και με αστυνομικούς εισαγγελείς, οι οποίοι θα είναι 

οι πλέον αρμόδιοι και εξειδικευμένοι, για να παρουσιάζουν τις υποθέσεις αυτές στα 

δικαστήρια.   

Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, η επιτροπή επισημαίνει την ανάγκη για συνεχή 

επιμόρφωση και εκπαίδευση όλων των ατόμων που εμπλέκονται με οποιοδήποτε 

τρόπο σε θέματα βίας.   

 Περαιτέρω, η επιτροπή θεωρεί αναγκαία την άμεση αύξηση του αριθμού των 

οικογενειακών συμβούλων, ώστε να μπορούν να ανταποκρίνονται σωστά στο ρόλο που 

τους αναθέτει ο νόμος. 

3. Επίσπευση της έγκρισης από το Υπουργικό Συμβούλιο του εγχειριδίου 

διατμηματικών διαδικασιών που ετοίμασε η Συμβουλευτική Επιτροπή για την 

Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια, ώστε να καθοριστούν 

σαφώς τα όρια ενεργειών και οι αρμοδιότητες των διάφορων υπηρεσιών που 

χειρίζονται θέματα βίας.  Με την έγκριση του εγχειριδίου αυτού θα καθοριστεί 

συντονιστικός φορέας για παρακολούθηση και συντονισμό των ενεργειών και θα 

αποτρέπονται συγκρούσεις καθηκόντων και αρμοδιοτήτων μεταξύ των διάφορων 

υπηρεσιών.   

4. Αναβάθμιση του ρόλου της συμβουλευτικής επιτροπής, ώστε να ανταποκρίνεται 
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πλήρως στις αρμοδιότητες που της αναθέτει το άρθρο 7 της κείμενης νομοθεσίας. 

5. Άμεση διενέργεια προγραμμάτων θεραπευτικής αγωγής θυτών με σκοπό την υγιή 

επανένταξή τους στην κοινωνία.  Παράλληλα, η επιτροπή εισηγείται την αύξηση 

των κονδυλίων προς τους μη κυβερνητικούς οργανισμούς, ώστε να παρέχουν και 

να εκτελούν τέτοιου είδους προγράμματα.   

6. ∆ημιουργία χώρων φιλοξενίας θυμάτων βίας σε όλες τις επαρχίες.  Στο σημείο 

αυτό η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων καλεί 

και τις αρχές τοπικής διοίκησης, παράλληλα με το κράτος, να συμμετάσχουν και να 

βοηθήσουν στην υλοποίηση του στόχου αυτού. 

 Αναφορικά με τα μακροπρόθεσμα μέτρα που η εκτελεστική εξουσία οφείλει να 

λάβει, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων σημειώνει 

τα ακόλουθα: 

1. Αύξηση του ποσού των επιχορηγήσεων προς τους μη κυβερνητικούς 

οργανισμούς, ώστε να ενισχυθεί η συμμετοχή τους και ο ρόλος τους στην 

καταπολέμηση των φαινομένων βίας στην οικογένεια. 

2. ∆ιενέργεια παγκύπριας έρευνας, στα πρότυπα ευρωπαϊκών ερευνών, 

προκειμένου να εντοπιστεί το μέγεθος του προβλήματος, οι αιτίες που το 

προκαλούν και οι λόγοι μεγέθυνσής του.  Στο σημείο αυτό η επιτροπή επισημαίνει 

την ανάγκη να εξεταστεί το ενδεχόμενο εξασφάλισης ευρωπαϊκών κονδυλίων για 

τη διενέργεια της έρευνας αυτής.   

3. Εισαγωγή ειδικού μαθήματος στο αναλυτικό πρόγραμμα της μέσης εκπαίδευσης 

για εμπέδωση της κοινωνικής αγωγής και σωστή άσκηση των γονικών ρόλων. 

4. Θεσμοθέτηση οργάνου/επιτρόπου για θέματα βίας στην οικογένεια με ευρείες 

αρμοδιότητες. 

 Η επιτροπή, πέραν των πιο πάνω διαπιστώσεων και εισηγήσεών της, καλεί την 
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Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου να ασκήσει το δέοντα έλεγχο, ώστε να τηρείται 

αυστηρά ο κώδικας δεοντολογίας από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης και να 

επιτυγχάνεται εξισορρόπηση μεταξύ του δικαιώματος πληροφόρησης και του 

δικαιώματος προστασίας της ιδιωτικής ζωής.  Την ίδια ευαισθησία η επιτροπή αναμένει 

ότι θα επιδείξει και η κρατική ραδιοτηλεόραση. 

 Τέλος, η επιτροπή διαπιστώνει ότι οι επιβαλλόμενες από τα δικαστήρια ποινές για 

παράβαση των διατάξεων της ισχύουσας σχετικής νομοθεσίας δεν είναι αποτρεπτικές, 

γι’ αυτό και δηλώνει έτοιμη να εξετάσει το ενδεχόμενο αύξησής τους. 

 Αυτή είναι η έκθεση της επιτροπής, κύριε Πρόεδρε.  Επιφυλάσσομαι να καταθέσω 

σε έκταση τις δικές μου απόψεις σε μία επόμενη συνεδρία. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν ομιλητές.  Να παρακαλέσω τις κοινοβουλευτικές 

ομάδες, τους συναδέλφους βουλευτές, να καταρτίσουν κατάλογο ομιλητών, για να 

συνεχίσουμε στην επόμενη συνεδρία της Βουλής.  

 Να μου επιτρέψετε να πω μισή κουβέντα, που στεναχωριέμαι να την πω κιόλας. 

Επειδή είναι περιστρεφόμενες οι καρέκλες μας, χωρίς να το θέλουμε, πολλές φορές 

γυρίζουμε την πλάτη στον ομιλητή και στο προεδρείο και αυτό, νομίζω, είναι καλά να το 

προσέξουμε.  Επαναλαμβάνω ότι άθελά μας το κάνουμε και πιστεύω ότι είναι καλά να 

προσεχθεί. 

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 5 ∆εκεμβρίου 

2002, στις 4.00 η ώρα το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

1. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής 
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Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.304.2002) 

2. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 11) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.302.2002) 

3. O περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 1999 του 

Ταμείου διά την Ανέγερσιν Κυπριακού Μουσείου 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.288.2002) 

4. O περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 2000 του 

Ταμείου διά την Ανέγερσιν Κυπριακού Μουσείου 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.289.2002) 

5. O περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 2001 του 

Ταμείου διά την Ανέγερσιν Κυπριακού Μουσείου 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.290.2002) 

6. O περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 2002 του 

Ταμείου διά την Ανέγερσιν Κυπριακού Μουσείου 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.291.2002) 

7. Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 

Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.043.2002) 

8. Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού Καταλόγου 
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(Τροποποιητικός) (Αρ. 2)  Νόμος του 2002. 

(Πρόταση νόμου) 

(Αρ. Φακ. 23.02.061.2002) 

9. Ο περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.285.2002) 

10. Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 

(Πολυχλωροδιφαινύλια και Πολυχλωροτριφαινύλια) 

(PCB/PCT) Kανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.286.2002) 

11. Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 

(∆ιαχείριση Χρησιμοποιημένων Ορυκτελαίων) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.287.2002) 

12. Ο περί της Σύμβασης για την Ίδρυση Ευρωπαϊκής 

Αστυνομικής Υπηρεσίας και του Πρωτοκόλλου Σχετικά 

με την Ερμηνεία της εν λόγω Σύμβασης από το 

∆ικαστήριο των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων με 

Προδικαστικές Αποφάσεις (Κυρωτικός) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.254.2002) 

13. O περί της Σύμβασης για την Απαγόρευση της 

Χρήσης, Αποθήκευσης, Παραγωγής και Μεταφοράς 

των Ναρκών κατά Προσωπικού και για την 

Καταστροφή τους (Κυρωτικός) Νόμος του 2002. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.022.2002) 

14. Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 

Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.212.2002) 

15. Ο περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του Επαγγέλματος 

των Οδοντοτεχνιτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2000. 

(23.01.177.2000) 

16. Οι περί ∆ανείου (Ανάπτυξις) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.163.2002) 

17. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 

(Αποτέφρωση Επικίνδυνων Αποβλήτων) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.295.2002) 

18. Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 

(Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ.23.03.135.2002) 

19. Οι περί της Υπηρεσίας της Επιτροπής Προστασίας του 

Ανταγωνισμού - Θέση Λειτουργού Υπηρεσίας 

Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού Α΄ (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.297.2002) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Τα προβλήματα που προκύπτουν 

από τη μη ικανοποιητική εφαρμογή της νομοθεσίας 

για την πρόληψη της βίας στην οικογένεια και την 

προστασία των θυμάτων και η ανάγκη δημιουργίας 

της αναγκαίας υποδομής για προστασία και στήριξη 

των θυμάτων βίας». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (15.11.2001). 

(Αρ. Φακ.: 23.04.313.2001) 

(Συνέχιση της συζήτησης) 

2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας 

για το θέμα που τιτλοφορείται «Η διδασκαλία του 

μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική 

εκπαίδευση». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Πρόδρομου Προδρόμου).   

(18.9.2001).   

(Αρ. Φακ. 23.04.194.2001) 

3. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της Υποεπιτροπής για την 



 

 

 

111

Επικοινωνία της Βουλής των Αντιπροσώπων με τον 

Πολίτη για Θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται «Οι 

επιπτώσεις στο περιβάλλον και στους κατοίκους 

από τη συνέχιση της λειτουργίας του χυτηρίου 

“Νέμιτσας” στη Λεμεσό». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (21.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.202.2002)   

5. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για το Μέλλον της 

Ευρώπης. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.14 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Μαύρου Ελένη 

Βαρνάβα Γιώργος Μιχαηλίδης Θάσος 

Βασιλείου Ανδρούλα Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος Τάσσος 

Γιάγκου Κίκης Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

∆ημητρίου Παναγιώτης Παπαπολυβίου Ανδρέας 
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Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος  Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεοδώρου ∆ώρος Προδρόμου Πρόδρομος 

Θεοχάρους Ελένη Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Συλλούρης ∆ημήτρης 

Καράς Αντώνης Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κατσουρίδης Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κλεάνθους Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κληρίδης Χρίστος Τυρίμος Κυριάκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Άντρος Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυριακού Μαρία Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χριστοδουλίδης ∆ώρος 

Λαμάρης Γιάννος Χρίστου Ανδρέας 

Λιλλήκας Γιώργος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Ματσάκης Μάριος Χρυσοστόμου Άριστος 

Μαυροκορδάτος Χρίστος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Καλαϊτζιάν Πετρός  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Η συζήτηση (Τ. Παπαδόπουλος, Α. Γεωργίου, Γ. Περδίκης) για το νομοσχέδιο «Ο 

περί της Σύμβασης κατά των Βασανιστηρίων και Άλλων Μορφών Σκληρής, 
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Απάνθρωπης ή Εξευτελιστικής Μεταχείρισης ή Τιμωρίας (Κυρωτικός) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς: 

 α. «Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας Νόμος του 2002», 

 β. «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Υπηρεσίες Εναέριας Κυκλοφορίας) 

Κανονισμοί του 2002», 

 γ. «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Γενικοί) Κανονισμοί του 2002», 

 δ. «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Αποδοχή Αλλοδαπών Αδειών Ιπτάμενου 

Τεχνικού Προσωπικού) Κανονισμοί του 2002», 

 ε. «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Αρχή Αδειών για Αεροπορικές Μεταφορές) 

Κανονισμοί του 2002», 

 ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού της 

Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμου του 2000 Νόμος του 2002», η συζήτηση που 

ακολούθησε (Στ. Ευαγόρου, Πρ. Προδρόμου, ∆. Θεοδώρου, Ά. Χρυσοστόμου) και 

απόρριψή του. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τερματισμού Απασχολήσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2002», οι παρατηρήσεις του κ. ∆ώρου 

Θεοδώρου και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 4). 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2001», η συζήτηση που ακολούθησε (Γ. Περδίκης, Ν. 

Πιττοκοπίτης, Ά. Κυπριανού, ∆. Θεοδώρου, Ζ. Ζαχαρίου, Ν. Κατσουρίδης) και 

ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης 

Εργασίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002». 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς: 
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 α. «Οι περί Πτητικού Επιδόματος των Ιπταμένων Αεροπορίας του Στρατού της 

∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002»,  

β.  «Οι περί Καταδυτικού Επιδόματος των Υποβρυχίων Καταστροφέων του 

Ναυτικού του Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002», 

γ.  «Οι περί Πτωτικού Επιδόματος των Αλεξιπτωτιστών του Στρατού της 

∆ημοκρατίας Κανονισμοί του 2002»,  

 η συζήτηση που ακολούθησε (∆. Χριστοδουλίδης, Μ. Ματσάκης, Α. Καράς) και 

έγκρισή τους, των δύο πρώτων με τους τίτλους «Οι περί Πτητικού Επιδόματος των 

Ιπταμένων και Τεχνικών Αεροσκαφών Αεροπορίας του Στρατού της ∆ημοκρατίας 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» και «Οι περί Καταδυτικού Επιδόματος των 

Υποβρυχίων Καταστροφέων του Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002» αντίστοιχα. 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Επιδόματος Επικίνδυνης Εργασίας και 

Συναφών Ωφελημάτων των Αξιωματικών, Μόνιμων Υπαξιωματικών και Οπλιτών 

του Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή 

τους με τον τίτλο «Οι περί Επιδόματος Επικίνδυνης Εργασίας και Συναφών 

Ωφελημάτων των Μελών του Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002». 

8. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 

∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις Προϊσταμένου Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού 

Προϊσταμένου Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002» και 

έγκρισή τους. 

9. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Υλικών και Αντικειμένων (Επαφή με 

Τρόφιμα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή τους. 
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10. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

11. Ερωτήσεις βουλευτών:  Προβλήματα από αθιγγάνους στην τουρκοκυπριακή 

συνοικία Λεμεσού - Υποχρέωση εταιρειών για πληρωμή υψηλών ποσών για 

πάρκινγκ - Προβλήματα κοινότητας Λιμνάτη Λεμεσού - Προβλήματα κοινότητας 

Αγίου Αμβροσίου Λεμεσού - Αλλοίωση φυσικού περιβάλλοντος στα Πυργά - 

Αίτημα κοινοτικού συμβουλίου Άχνας για στέγαση εκτοπισθέντων - Αίτημα 

κοινοτικού συμβουλίου Άχνας για επαγγελματική στέγαση εκτοπισθέντων - Αίτημα 

κοινοτικού συμβουλίου Άχνας για επίσπευση της ανέγερσης εμπορικού κέντρου - 

Μη παροχή υπηρεσιών για είσπραξη προστίμων και εγγραφή βαθμών ποινής στις 

άδειες οδήγησης στην επαρχία Αμμοχώστου - Καθυστέρηση εφαρμογής πρόνοιας 

για κηδεμονία με όρους κοινοτικής εργασίας. 

12. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  Παράνομες 

λατομικές μονάδες στην περιοχή του χωριού Πολιτικό - Ανησυχία για τη νόσο των 

λεγεωναρίων - Προβλήματα δρόμου Κάμπου-Ορκόντα - Αγρότες και σχέδια για τις 

ανανεώσιμες πηγές ενέργειας - Ανάγκη αναπαλαίωσης του τουρκοκυπριακού 

σχολείου στο Καλό Χωριό Λάρνακας - Ερώτημα για τα ληγμένα πυρομαχικά και 

άλλα υλικά της Εθνικής Φρουράς - ∆ιδασκαλία μαθήματος διαφυλικής αγωγής - 

Κυπριακές αρχαιότητες σε μουσεία των υπό ένταξη στην ΕΕ χωρών - Ανάγκη 

ύπαρξης κατευθυντήριων πινακίδων στον αυτοκινητόδρομο ∆ερύνειας-Αγίας 

Νάπας - ∆ημιουργία βιομηχανικών ζωνών στα χωριά Σωτήρα, Λιοπέτρι και 

Αυγόρου. 

13. Έκθεση για το θέμα «Τα προβλήματα που προκύπτουν από τη μη ικανοποιητική 

εφαρμογή της νομοθεσίας για την πρόληψη της βίας στην οικογένεια και την 

προστασία των θυμάτων και η ανάγκη δημιουργίας της αναγκαίας υποδομής για 

προστασία και στήριξη των θυμάτων βίας». 



 1

 

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

H΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 5ης ∆εκεμβρίου 2002  

 (Ώρα έναρξης:  4.19 μ.μ.)  

(Αρ. 11)  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

 Καλό απόγευμα, κύριοι συνάδελφοι.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 

γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα οι ομόφωνες εκθέσεις να 

θεωρούνται αναγνωσθείσες. Το πρώτο θέμα, που είναι εξ αναβολής, είναι «Ο περί 

Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 

1) του 2002.  Παρακαλώ τον πρόεδρο της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής να 

διαβάσει την έκθεση...   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ναι, παρακαλώ. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είχαμε ζητήσει μία βδομάδα αναβολή την περασμένη βδομάδα, 

όμως δεν μπορέσαμε να τελειώσουμε τις επαφές οι οποίες ήταν και ο λόγος για τον 

οποίο ζητήσαμε την αναβολή, γι’ αυτό ζητούμε ακόμη μία βδομάδα αναβολή για το 

συγκεκριμένο θέμα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση να αναβληθεί... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αν δεν ενοχλεί το ότι θα συμπέσει με την Κοπεγχάγη, εντάξει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Γελά.) 

 Αν δεν υπάρχει ένσταση, αναβάλλεται για μια βδομάδα.   

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα δεν είναι έτοιμο.   

 Τα επόμενα θέματα με τους αριθμούς 3, 4, 5 και 6 έχουν κοινή έκθεση.  Τα θέματα 

αυτά είναι «Ο περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 1999 του Ταμείου διά την Ανέγερσιν 

Κυπριακού Μουσείου Νόμος του 2002», «Ο περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 2000 

του Ταμείου διά την Ανέγερσιν Κυπριακού Μουσείου Νόμος του 2002», «Ο περί 

Προϋπολογισμού διά το Έτος 2001 του Ταμείου διά την Ανέγερσιν Κυπριακού 

Μουσείου Νόμος του 2002» και «Ο περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 2002 του 

Ταμείου διά την Ανέγερσιν Κυπριακού Μουσείου Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη.   

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

τα νομοσχέδια που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες:  
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 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Πρόδρομος Προδρόμου 

 Άριστος Χρυσοστόμου Μαρία Κυριακού 

 Γιώργος Λιλλήκας  

 Σταύρος Ευαγόρου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Γιώργος Περδίκης 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 

νομοσχέδια που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε τρεις συνεδρίες της που 

πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 25 Νοεμβρίου και στις 2 ∆εκεμβρίου 2002. 

 Στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά νομοσχεδίων κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του 

Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και ο διευθυντής του Τμήματος Αρχαιοτήτων. 

 Σκοπός των υπό αναφορά νομοσχεδίων είναι η έγκριση πληρωμής από το Ταμείο 

διά την Ανέγερσιν Κυπριακού Μουσείου των ακόλουθων ποσών: 

 £110.820 προς κάλυψη των δαπανών του ταμείου για το 1999, 

 £0.00 για το έτος 2000, 

 £134.620 προς κάλυψη των δαπανών του ταμείου για το 2001, 

 £154.620 προς κάλυψη των δαπανών του ταμείου για το έτος 2002. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με βάση το 

άρθρο 7(1) του περί Κυπριακού Μουσείου (Ίδρυση Ταμείου διά την Ανέγερσιν) Νόμου 

(Αρ. 61 του 1987), το ταμείο έχει δικό του προϋπολογισμό, ο οποίος καταρτίζεται κάθε 

χρόνο από τη διαχειριστική επιτροπή που εγκαθιδρύθηκε με βάση την ίδια νομοθεσία 

και αποτελείται από το γενικό διευθυντή του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων ως 

πρόεδρο, τους γενικούς διευθυντές του Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείου 
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Προγραμματισμού, το Γενικό Λογιστή της ∆ημοκρατίας και το διευθυντή του Τμήματος 

Αρχαιοτήτων ως μέλη. 

 Η διαχειριστική επιτροπή του ταμείου έχει καταρτίσει τους προτεινόμενους με τα 

υπό συζήτηση νομοσχέδια προϋπολογισμούς για τα έτη 1999, 2000, 2001 και 2002.  

Συναφώς αναφέρεται ότι τις κυριότερες πηγές εσόδων του ταμείου αποτελούν η 

καταβολή μέρους των εσόδων του κράτους από το ΛΟΤΤΟ και ΠΡΟΠΟ, η καταβολή 

του 30% των τελών εισόδου στα μουσεία και στους αρχαιολογικούς χώρους και οι τόκοι 

από επενδύσεις.  Οι δαπάνες του ταμείου αφορούν κυρίως τη μεταφορά στο Πάγιο 

Ταμείο της ∆ημοκρατίας έναντι των δαπανών για ανέγερση αρχαιολογικού μουσείου στη 

Λευκωσία, καθώς και τις αμοιβές των μελών της τεχνικής επιτροπής για την κατάρτιση 

του κτιριολογικού προγράμματος για την ανέγερση νέου μουσείου. 

 Με βάση τα ίδια στοιχεία, αναφέρεται ότι η τεχνική επιτροπή για την ετοιμασία του 

κτιριολογικού προγράμματος, που θα οδηγήσει στην προκήρυξη αρχιτεκτονικού 

διαγωνισμού για την ανέγερση του νέου κυπριακού μουσείου, ορίστηκε με σχετική 

απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 1999.  Λόγω όμως 

προβλημάτων που αφορούσαν την αμοιβή των μελών της επιτροπής, η διεύθυνση του 

Τμήματος Αρχαιοτήτων αποτάθηκε στο Υπουργείο Πολιτισμού της Ελλάδας για τη 

σύνταξη προσχεδίου κτιριολογικού προγράμματος, το οποίο υλοποιήθηκε στα πλαίσια 

της πολιτιστικής συμφωνίας Κύπρου-Ελλάδας και ολοκληρώθηκε το Μάιο του 2000.   

 Τον Ιούνιο του 2001, αφού ξεπεράστηκαν τα προβλήματα που αφορούσαν την 

αμοιβή των μελών της εν λόγω επιτροπής, άρχισαν κανονικές συνεδρίες, που 

συνεχίστηκαν μέχρι το Μάρτιο του 2002.  Πραγματοποιήθηκαν συνολικά τριάντα έξι 

συνεδρίες διάρκειας δύο ωρών η καθεμιά.  Παρά το γεγονός ότι έχει σχεδόν 

ολοκληρωθεί το κτιριολογικό πρόγραμμα, οι συνεδρίες αποφασίστηκε να ανασταλούν 

προσωρινά, μέχρις ότου ληφθεί η προκήρυξη του διαγωνισμού για το μεγάλο 
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αιγυπτιακό μουσείο του Καΐρου, το οποίο ετοίμασε η ιταλική κυβέρνηση για το σκοπό 

αυτό.  Συναφώς αναφέρεται ότι η εκτύπωση σχετικού CD ROM και η κοινοποίησή του 

σε όλα τα μέλη της επιτροπής αναμένεται σύντομα, ενώ η προκήρυξη για το μουσείο 

του Καΐρου, που είναι υψηλού επιπέδου, θα βοηθήσει την επιτροπή στο τεχνικό στάδιο 

της προκήρυξης του διαγωνισμού. 

 Στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά νομοσχεδίων, η επιτροπή ζήτησε από 

τους αρμοδίους την κατάθεση περαιτέρω στοιχείων σχετικά με το θέμα του καθορισμού 

της αμοιβής των μελών της κριτικής και τεχνικής επιτροπής για την ανέγερση του νέου 

μουσείου. 

 Με βάση τα στοιχεία αυτά, τα οποία κατατέθηκαν στην επιτροπή, προκύπτουν τα 

ακόλουθα: 

1. Η αμοιβή του κάθε μέλους της επιτροπής προσδιορίστηκε με βάση τα ποσά που 

καθόρισε η Κεντρική Επιτροπή Αλλαγών και Απαιτήσεων του Κεντρικού 

Συμβουλίου Προσφορών για προσφορά υπηρεσιών περιορισμένης έκτασης από 

Κυπρίους συμβούλους σε συμβόλαια μελετών και συναφών υπηρεσιών.  Η εν 

λόγω επιτροπή για τον προσδιορισμό της σχετικής αμοιβής έλαβε υπόψη τόσο το 

επίπεδο και την κατηγορία της θέσης του κάθε συμβούλου όσο και την εμπειρία 

που έχει αποκτήσει ο κάθε σύμβουλος στον τομέα του πριν από την προσφορά 

των υπηρεσιών του. 

2. Η ωριαία αμοιβή, που προκύπτει με βάση τον τύπο που χρησιμοποιεί η Κεντρική 

Επιτροπή Αλλαγών και Απαιτήσεων, εγκρίθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών 

στις 14 Μαρτίου 2001. 

3. Αφού καθορίστηκε η ωριαία αμοιβή όλων των μελών της επιτροπής και 

υποβλήθηκαν από τα μέλη τα απαιτούμενα στοιχεία, υπολογίστηκε το οφειλόμενο 
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ποσό σε κάθε μέλος για τα έτη 2000-2001-2002 με βάση τον αριθμό και τη 

διάρκεια των συνεδριών που πραγματοποιήθηκαν, το οποίο έχει ήδη καταβληθεί. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 

όλων των στοιχείων που τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε ομόφωνα να εισηγηθεί στην 

ολομέλεια του σώματος την απόρριψη και των τεσσάρων υπό αναφορά νομοσχεδίων με 

τα οποία ζητείται η κατά νόμο έγκριση των προϋπολογισμών του ταμείου για την 

ανέγερση κυπριακού μουσείου για τα έτη 1999, 2000, 2001 και 2002.   

 Προβαίνοντας στην εισήγησή της αυτή, η επιτροπή επικρίνει την εκπρόθεσμη 

κατάθεση στη Βουλή των συγκεκριμένων προϋπολογισμών, για τους λόγους που είχαν 

προταθεί και που συνίστανται σε προβλήματα που είχαν αναφυεί σε σχέση με το ύψος 

της αμοιβής των μελών της τεχνικής επιτροπής.  Καυτηριάζει επίσης το γεγονός ότι, 

παρά την εν λόγω εκπρόθεσμη κατάθεση, η κυβέρνηση δεν έχει ταυτόχρονα καταθέσει 

στη Βουλή, όπως θα έπρεπε να είχε πράξει, τον προϋπολογισμό του ταμείου για την 

ανέγερση κυπριακού μουσείου για το έτος 2003. 

 Περαιτέρω, η επιτροπή, σχολιάζοντας την ουσία των λόγων που έχουν δοθεί από 

τους κυβερνητικούς αρμοδίους ως δικαιολογία για την καθυστέρηση στην κατάρτιση και 

κατάθεση στη Βουλή των εν λόγω προϋπολογισμών, έκρινε τις δοθείσες δικαιολογίες 

ανεπαρκείς.  Εν πάση περιπτώσει, οι λόγοι της καθυστέρησης δε δικαιολογούν την 

αμέλεια στην προώθηση των προϋπολογισμών του ταμείου μέσα στα νόμιμα χρονικά 

περιθώρια, κάτι που θα έπρεπε οι συγκεκριμένοι φορείς εξουσίας να έπρατταν, 

δίδοντας πρώτοι το καλό παράδειγμα. 

 Η επιτροπή καυτηριάζει ιδιαίτερα την τακτική αυτή, η οποία, εκτός του ότι 

αντιβαίνει προς κάθε κανόνα ορθής δημοσιονομικής διαχείρισης, αποκτά και ιδιαίτερη 

σημασία, αν ληφθεί υπόψη ότι η διαχειριστική επιτροπή του ταμείου απαρτίζεται 

αποκλειστικά από ανώτερους κυβερνητικούς λειτουργούς και συγκεκριμένα από το 
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γενικό διευθυντή του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, το γενικό διευθυντή του 

Υπουργείου Οικονομικών, το γενικό διευθυντή του Γραφείου Προγραμματισμού, το 

Γενικό Λογιστή της ∆ημοκρατίας και το διευθυντή του Τμήματος Αρχαιοτήτων. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 1999 του Ταμείου διά την Ανέγερσιν 

Κυπριακού Μουσείου Νόμος του 2002. 

 (Αρ. Φακ.:  23.01.288.2002) 

2. Ο περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 2000 του Ταμείου διά την Ανέγερσιν 

Κυπριακού Μουσείου Νόμος του 2002. 

 (Αρ. Φακ.:  23.01.289.2002) 

3. Ο περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 2001 του Ταμείου διά την Ανέγερσιν 

Κυπριακού Μουσείου Νόμος του 2002. 

 (Αρ. Φακ.:  23.01.290.2002) 

4. Ο περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 2002 του Ταμείου διά την Ανέγερσιν 

Κυπριακού Μουσείου Νόμος του 2002. 

 (Αρ. Φακ.:  23.01.291.2002) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα ήθελα στο σημείο αυτό να αναφέρω ότι, αντί να έχουμε ενώπιόν μας 

απολογισμό του αρμόδιου σώματος, έχουμε προϋπολογισμούς για τα τέσσερα χρόνια 

που έχουν παρέλθει, χωρίς να έχουμε ενώπιόν μας προϋπολογισμούς για το 2003.   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα μακρηγορήσω, από τη θέση μου, αν επιτρέπετε.  Εκτός από 

το σκεπτικό που αναλύει η επιτροπή στην έκθεσή της, εγώ θα ψηφίσω υπέρ ακριβώς 
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της άποψης της επιτροπής, όχι μόνο γι’ αυτό το σκεπτικό, αλλά και για ένα άλλο 

σκεπτικό το οποίο σας το έχω κοινοποιήσει.  Πιστεύω ότι πρέπει να επανεξεταστεί το 

θέμα της χωροθέτησης του αρχαιολογικού μουσείου, να συνδυαστεί με το γεγονός ότι 

στο λόφο της ΠΑΣΥ∆Υ έχουν ανακαλυφθεί σημαντικές αρχαιότητες και να αλλάξει 

γενικά η χωροθέτηση και του αρχαιολογικού μουσείου σε σχέση και με τη χωροθέτηση 

της Βουλής.  Θα μπορούσε δηλαδή να αξιοποιηθεί ο χώρος απέναντι του νοσοκομείου 

για να γίνει εκεί το νέο κτίριο της Βουλής και το αρχαιολογικό μουσείο να μετακινηθεί 

στο χώρο της ΠΑΣΥ∆Υ, όπου είναι και οι αρχαιότητες.  Για το θέμα αυτό υπάρχει και 

γραπτή εισήγηση, που σας έχει διανεμηθεί.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εγώ δε θα ασχοληθώ με την εισήγηση του κ. Περδίκη.  Απλώς να πω ότι είναι 

εκτός θέματος.  Εδώ έχουμε θέμα προϋπολογισμούֹ δεν έχουμε θέμα ενώπιόν μας για 

το πού θα κτιστεί, αν κτιστεί.  Με τους προϋπολογισμούς, πρώτα απ’ όλα, δε θα κτιστεί, 

έτσι κι αλλιώς, μην ανησυχείτε.  Αν θέλει ο συνάδελφος να γράψει θέμα για το χώρο 

επιλογής για την ανέγερση του μουσείου και της Βουλής αντίστοιχα, να γραφτεί θέμα, να 

πάει στην αρμόδια επιτροπή που το έχει εξετάσει δυο-τρεις φορές, να αποφασιστεί.  

Αλλά δεν είναι θέμα που σχετίζεται με το... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προϋπολογισμό. 

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ...νομοθέτημα που βρίσκεται μπροστά στη Βουλή και η οποία ομόφωνα, πιστεύω, 

έχει αποφασίσει να το απορρίψει.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου και μετά ο κ. Λαμάρης. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι υπάρχει μία πάγια πρακτική η οποία είναι σαφώς 

οριοθετημένη.  Ξεκίνησε με παρόμοια κυβερνητικά νομοσχέδια, όπως αυτά για το 

Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου και την Αρχή Λιμένων Κύπρου.  Στα πλαίσια μιας 

αντιμετώπισης που επιβάλλει εκ των πραγμάτων τη χρηστή δημοσιονομική διαχείριση 

στους οργανισμούς αυτούς αλλά και στους υπό συζήτηση προϋπολογισμούς, για να 

βρισκόμαστε εν δικαίω και εντός της τάξεως, βάσει της αρχής την οποία αποφασίσαμε 

και που βέβαια δεν υπάρχει κανένας συγκεκριμένος λόγος να την εγκαταλείψουμε, 

εισηγούμαι όπως καταψηφιστούν τα συγκεκριμένα νομοσχέδια με την ίδια αιτιολογία και 

στα πλαίσια της ίδιας αρχής που αφορούσε τα νομοσχέδια τα οποία έχω αναφέρει.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ακριβώς κι εμάς η αρνητική μας θέση έναντι των νομοσχεδίων δεν 

έχει να κάμει καθόλου με την ανάγκη δημιουργίας του χώρου για το μουσείο.  Το ένα 

είναι το θέμα αρχής, ότι έχουμε μπροστά μας προϋπολογισμούς από το 1999, τέλος του 

2002 και πολύ χειρότερο είναι το γεγονός ότι η καθυστέρηση στην κατάθεση αυτών των 

προϋπολογισμών δεν έχει να κάμει με τίποτα περισσότερο ή λιγότερο παρά με τη 

διαφωνία των μελών της επιτροπής για την αμοιβή τους.  Αυτό θεωρούμε ότι είναι κάτι 

το οποίο πρέπει να αναφερθεί και επαναλαμβάνω ότι η ανάγκη κτισίματος του μουσείου 

είναι μπροστά μας. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Να προχωρήσουμε σε ψηφοφορία, εφόσον ο κ. Περδίκης διαφοροποιείται στην 

ψήφιση.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ συμφωνώ με την απόρριψη.  Συμφωνώ και επαυξάνω.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει.  Οπότε η έκθεση είναι ομόφωνα απορριπτική;  Μάλιστα. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην απόρριψη του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχειֹ το νομοσχέδιο απορρίπτεται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην απόρριψη του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, απορρίπτεται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην απόρριψη του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, απορρίπτεται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην απόρριψη του υπ’ αριθμόν 6 νομοσχεδίου; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, απορρίπτεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα, που είναι εξ αναβολής, είναι «Ο περί Εκλογής Μελών της 

Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Επειδή η έκθεση δεν 

είναι ομόφωνη, παρακαλώ τον πρόεδρο... 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι -μάλλον ήμουν παρών- ότι το πρωί στη σύσκεψη 

έχει επέλθει ομοφωνία για να ψηφιστούν και το 7 και το 8.  

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Άρα να μπουν μαζί στην ψηφοφορία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Οπόταν δε χρειάζεται να διαβάσω έκθεση. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002»  

Παρόντες: 

 Νίκος Κατσουρίδης, πρόεδρος  Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Κίκης Γιάγκου  ∆ώρος Θεοδώρου 

 Γιάννος Λαμάρης  Γιώργος Βαρνάβα 

 Νίκος Τορναρίτης Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Ανδρέας Παπαπολυβίου Γιώργος Περδίκης 

 Σοφοκλής Φυττής  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

πολλές συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 3 Ιουνίου και 18 

Οκτωβρίου 2002.  Στα πλαίσια της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου κλήθηκαν 

και παρευρέθηκαν στην επιτροπή ο Υπουργός Εσωτερικών συνοδευόμενος από 

υπηρεσιακούς παράγοντες, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, ο Βοηθός Γενικός 

Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας και εκπρόσωποι του Κόμματος Ευρωδημοκρατικής 

Ανανέωσης.  Εκπρόσωποι των υπόλοιπων μη κοινοβουλευτικών κομμάτων, παρ’ όλο 

που κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν στην επιτροπή. 



 12

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εκλογής Μελών 

της Βουλής των Αντιπροσώπων Νόμου, ώστε να καταστεί δυνατή η λειτουργία 

εκλογικών κέντρων στις πρεσβείες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο εξωτερικό, στα 

οποία θα κατανέμονται εκλογείς που είναι εγγεγραμμένοι στον εκλογικό κατάλογο, οι 

οποίοι κατά την ημέρα των εκλογών βρίσκονται στο εξωτερικό.  Επιπρόσθετα, 

σκοπείται η τροποποίηση της ίδιας πιο πάνω νομοθεσίας, ώστε να καταστεί δυνατή η 

διαλογή και καταμέτρηση των ψήφων στα κατά τόπους εκλογικά κέντρα. 

 Σύμφωνα με τον Υπουργό Εσωτερικών, που παρευρέθηκε στην επιτροπή, η 

προτεινόμενη με το νομοσχέδιο τροποποίηση της ισχύουσας νομοθεσίας για λειτουργία 

εκλογικών κέντρων στο εξωτερικό ήταν αίτημα των κομμάτων αλλά και εισήγηση της 

κυβέρνησης, που στοχεύει στο να διευκολύνει κατά την ψηφοφορία βασικά τους 

Κύπριους φοιτητές στο εξωτερικό, καθώς και τους Κύπριους πολίτες που βρίσκονται 

κατά την ημέρα διεξαγωγής των εκλογών στο εξωτερικό, υπό την προϋπόθεση ότι είναι 

εγγεγραμμένοι στον εκλογικό κατάλογο και κατέχουν εκλογικά βιβλιάρια.  Η 

προτεινόμενη ρύθμιση, πρόσθεσε, καλύπτει και τον περί Εκλογής (Πρόεδρος και 

Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας) Νόμο, με βάση σχετική διάταξή του που παραπέμπει 

στον περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων Νόμο.  Αναφορικά με την 

πρόνοια του νομοσχεδίου που προβλέπει τροποποίηση της ισχύουσας νομοθεσίας, 

ώστε να καταστεί δυνατή η διαλογή και καταμέτρηση των ψήφων στα κατά τόπους 

εκλογικά κέντρα κατά τη διεξαγωγή των βουλευτικών εκλογών, δήλωσε πως αυτή 

κρίθηκε σκόπιμη, γιατί τέτοια ρύθμιση εφαρμόστηκε με μεγάλη επιτυχία κατά τη 

διεξαγωγή των τελευταίων δημοτικών εκλογών. 

 Ο πρόεδρος του Κόμματος Ευρωδημοκρατικής Ανανέωσης δήλωσε πως ως θέμα 

αρχής συμφωνεί με την προτεινόμενη ρύθμιση.   
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη της όλα όσα 

τέθηκαν ενώπιόν της, έχει διαμορφώσει τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος δήλωσαν πως οι 

κοινοβουλευτικές τους ομάδες διαφωνούν με τις πρόνοιες του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου για τους λόγους που θα εκθέσουν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου 

στην ολομέλεια της Βουλής, γι’ αυτό και εισηγούνται στη Βουλή την απόρριψή του. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού και οι βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών, καθώς και ο 

βουλευτής του Α∆ΗΚ κ. Ντίνος Μιχαηλίδης δήλωσαν πως υιοθετούν τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και τάχθηκαν υπέρ της ψήφισής 

του σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

κ. Γιώργος Περδίκης επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου 

στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 

καταθέτει την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια της Βουλής για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές.  Τότε προχωρούμε στην ψήφισή του. 

 Υπάρχει τροπολογία του κ. Παπαπολυβίου;   

Α. ΠΑΠΑΠΟΛΥΒΙΟΥ: 

 Είναι για τα εκλογικά κέντρα... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ύστερα θωρείτε το·  θωρείτε το ύστερα! 
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Α. ΠΑΠΑΠΟΛΥΒΙΟΥ: 

 Εντάξει, εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 

Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον;  Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 
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 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει αποχή;  Όχι. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Τότε το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το ίδιο ισχύει, κύριε Κατσουρίδη, και για το υπ’ αριθμόν 8.  Πρόκειται περί 

πρότασης νόμου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, ναι.     

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου 

που τιτλοφορείται «Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού Καταλόγου 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κατσουρίδης, πρόεδρος  Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Κίκης Γιάγκου  ∆ώρος Θεοδώρου 

 Γιάννος Λαμάρης  Γιώργος Βαρνάβα 

 Νίκος Τορναρίτης Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Ανδρέας Παπαπολυβίου Γιώργος Περδίκης 

 Σοφοκλής Φυττής  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από τον πρόεδρό της Νίκο Κατσουρίδη εκ μέρους 

της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και από τη βουλευτή 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Κόμματος, σε πολλές συνεδρίες 

της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 8 Ιουλίου και 18 Οκτωβρίου 2002.  

Στα πλαίσια της μελέτης της υπό αναφορά πρότασης νόμου κλήθηκαν και 
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παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και ο Βοηθός 

Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας.   

 Σκοπός της πρότασης νόμου, σύμφωνα με τους εισηγητές της, είναι η 

τροποποίηση του περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού Καταλόγου Νόμου, ώστε 

πρόσωπα που δεν έχουν τη συνήθη διαμονή τους στην Κύπρο για περίοδο πέραν των 

έξι μηνών πριν από τη διεξαγωγή εκλογών, με εξαίρεση τους φοιτητές και τους 

προσωρινά εργαζόμενους στο εξωτερικό, να μην έχουν το δικαίωμα του εκλέγειν και να 

διαγράφονται από τους εκλογικούς καταλόγους. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσαν πως το υπουργείο τους 

είναι έτοιμο να εφαρμόσει τον προτεινόμενο νόμο, αν αυτός ψηφισθεί, ανεξάρτητα από 

οποιαδήποτε τεχνικά ή και πρακτικά προβλήματα ενδέχεται να παρουσιαστούν. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού μελέτησε το όλο θέμα, έχει 

διαμορφώσει τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και ο 

βουλευτής του Α∆ΗΚ Ντίνος Μιχαηλίδης τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης σε νόμο της υπό 

αναφορά πρότασης νόμου.  Επιπρόσθετα, εισηγήθηκαν την τροποποίησή της, ώστε να 

μη διαγράφονται από τον εκλογικό κατάλογο πρόσωπα τα οποία βρίσκονται στο 

εξωτερικό προσωρινά για λόγους υγείας. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 

δήλωσαν πως διαφωνούν με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου, γι’ αυτό και τάχθηκαν 

υπέρ της απόρριψής της. 
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 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

Γιώργος Περδίκης επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση της πρότασης 

νόμου στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η επιτροπή, αφού διαμόρφωσε το κείμενο 

της πρότασης νόμου με βάση τη θέση της πλειοψηφίας, εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή της σε νόμο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού 

Καταλόγου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση η πρόταση νόμου να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Τότε ψηφίζεται σε νόμο. 

 Για τα θέματα με τους αριθμούς 9, 10 και 11 υπάρχει εισήγηση για αναβολή, για να 

μελετηθούν οι τροπολογίες που έχουν στο μεταξύ υποβληθεί από τον κ. Περδίκη.  Αν 
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δεν υπάρχει ένσταση, τα θέματα αναβάλλονται για μια βδομάδα.  Υπάρχει ένσταση να 

αναβληθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα θέματα αναβάλλονται για μια βδομάδα. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης για την Ίδρυση Ευρωπαϊκής 

Αστυνομικής Υπηρεσίας και του Πρωτοκόλλου Σχετικά με την Ερμηνεία της εν  λόγω 

Σύμβασης από το ∆ικαστήριο των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων με Προδικαστικές 

Αποφάσεις (Κυρωτικός) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

´Eκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Σύμβασης για την Ίδρυση 

Ευρωπαϊκής Αστυνομικής Υπηρεσίας και του Πρωτοκόλλου Σχετικά με την 

Ερμηνεία της εν λόγω Σύμβασης από το ∆ικαστήριο των Ευρωπαϊκών 

Κοινοτήτων με Προδικαστικές Αποφάσεις (Κυρωτικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, αναπλ. πρόεδρος  Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Σοφοκλής Φυττής Χρίστος Κληρίδης 

 Ανδρέας Χρίστου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Ελένη Μαύρου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Άγις Αγαπίου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 25 Νοεμβρίου 2002.  Στη 

συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του γραφείου του 

επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς  

και εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της Σύμβασης για την Ίδρυση 

Ευρωπαϊκής Αστυνομικής Υπηρεσίας (Σύμβαση Europol), καθώς και του πρωτοκόλλου 

σχετικά με την ερμηνεία της εν λόγω σύμβασης από το ∆ικαστήριο των Ευρωπαϊκών 

Κοινοτήτων.  Η ψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδίου είναι απαραίτητη, ώστε η Κυπριακή 

∆ημοκρατία να συμμορφωθεί με δέσμευσή της προς την Ευρωπαϊκή Ένωση ότι με την 

ένταξή της σε αυτή θα προσχωρήσει στη Σύμβαση Europol και στο σχετικό 

πρωτόκολλο.  Θα πρέπει να σημειωθεί ότι η εν λόγω σύμβαση και το εν λόγω 

πρωτόκολλο αφορούν τον τομέα του Κεφαλαίου 24, «∆ικαιοσύνη και Εσωτερικές 

Υποθέσεις του Κοινοτικού Κεκτημένου». 

 H επιψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδίου από τη Βουλή απαιτείται για την κατά 

νόμο κύρωση της πιο πάνω σύμβασης και του πιο πάνω πρωτοκόλλου, με βάση το 

άρθρο 169(2) του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Ο προτεινόμενος νόμος, εκτός από τις διατάξεις για την κύρωση της πιο πάνω 

σύμβασης και του πρωτοκόλλου, περιλαμβάνει διατάξεις οι οποίες θα διευκολύνουν την 

αποτελεσματικότερη εφαρμογή και των δύο.  Θα πρέπει ειδικότερα να αναφερθεί ότι 

αποστολή της Ευρωπαϊκής Αστυνομικής Υπηρεσίας (Europol), η ίδρυση της οποίας 

προβλέπεται στην υπό κύρωση σύμβαση, είναι να συνδράμει ουσιαστικά την 

Ευρωπαϊκή Ένωση στην επιβολή του νόμου, δράση που στοχεύει στην καταπολέμηση 

του οργανωμένου εγκλήματος και κυρίως των εγκληματικών οργανώσεων. 
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 Στα πλαίσια της αποστολής αυτής, η Εuropol διευκολύνει την ανταλλαγή 

πληροφοριών μεταξύ των κρατών μελών, συλλέγει, συνθέτει, αναλύει στοιχεία και 

πληροφορίες και διευκολύνει τη διεξαγωγή ερευνών στα κράτη μέλη, διαβιβάζοντας στις 

αρμόδιες εθνικές υπηρεσίες όλες τις ενδεδειγμένες πληροφορίες.  Σύμφωνα με τον 

προτεινόμενο νόμο, η Κυπριακή ∆ημοκρατία αρμόδια εθνική υπηρεσία έχει ορίσει την 

Αστυνομία της Κύπρου, η οποία αποτελεί και τη μοναδική υπηρεσία-σύνδεσμο μεταξύ 

της Europol και των αρμόδιων αρχών της ∆ημοκρατίας.  Παράλληλα, εθνική εποπτική 

αρχή έχει οριστεί ο Επίτροπος Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, ο 

οποίος, με βάση τις πρόνοιες της σύμβασης, θα πρέπει να επιτηρεί και να ελέγχει, 

σύμφωνα με το εθνικό δίκαιο, τη νομιμότητα της οποιασδήποτε μορφής εισαγωγής, 

ανάκτησης και διαβίβασης δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα από την Κυπριακή 

∆ημοκρατία προς την Europol και συγχρόνως να ελέγχει κατά πόσο παραβιάζονται τα 

δικαιώματα των ενδιαφερομένων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου, γι’ αυτό και εισηγείται στη Βουλή 

την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της σύμβασης και του πρωτοκόλλου 

στα οποία αυτό αναφέρεται. 

 Tα μέλη της επιτροπής, βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-

Νέες ∆υνάμεις, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν στο θέμα κατά τη συζήτησή του 

ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 ∆εν υπάρχουν.   

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2.   

 Κύρωση.  Άρθρο 3. 

 Εθνική Υπηρεσία.  Άρθρο 4. 

 Αξιωματικοί σύνδεσμοι.  Άρθρο 5. 

 Εθνική Εποπτική Αρχή.  Άρθρο 6. 

 Αντιπρόσωπος στο ∆ιοικητικό Συμβούλιο της Europol.  Άρθρο 7. 

 Ποινικά αδικήματα.  Άρθρο 8. 

 Έκδοση κανονισμών.  Άρθρο 9. 

 Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 10; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 10 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης για την Ίδρυση 

Ευρωπαϊκής Αστυνομικής Υπηρεσίας και του Πρωτοκόλλου Σχετικά με την Ερμηνεία 

της εν λόγω Σύμβασης από το ∆ικαστήριο των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων με 

Προδικαστικές Αποφάσεις (Κυρωτικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η δική μας η κοινοβουλευτική ομάδα θα τηρήσει αποχή στο συγκεκριμένο θέμα.  

Θέλω να καταγραφεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Τότε πόσοι ψηφίζουν υπέρ, παρακαλώ;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαπέντε αποχές, το 

νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης για την Απαγόρευση της 

Χρήσης, Αποθήκευσης, Παραγωγής και Μεταφοράς των Ναρκών κατά Προσωπικού και 

για την Καταστροφή τους (Κυρωτικός) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί της Σύμβασης για την Απαγόρευση της Χρήσης, 

Αποθήκευσης, Παραγωγής και Μεταφοράς των Ναρκών κατά Προσωπικού και 

για την Καταστροφή τους (Κυρωτικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Αναστασιάδης, πρόεδρος Άντρος Κυπριανού 

 ∆ημήτρης Συλλούρης Μάρκος Κυπριανού 

 Ελένη Θεοχάρους  Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 ∆ώρος Χριστοδουλίδης ∆ώρος Θεοδώρου 

 Τάκης Χατζηγεωργίου Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 Φεβρουαρίου και στις 29 

Οκτωβρίου 2002.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Εξωτερικών και Άμυνας και του Γραφείου 

του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η επικύρωση της Σύμβασης για την 

Απαγόρευση της Χρήσης, Αποθήκευσης, Παραγωγής και Μεταφοράς των Ναρκών κατά 

Προσωπικού και για την Καταστροφή τους.  Η επιψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδίου 

από τη Βουλή απαιτείται για την κατά νόμο κύρωση της πιο πάνω σύμβασης, με βάση 

το άρθρο 169(2) του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Στην πρώτη συνεδρίασή της η επιτροπή ζήτησε να πληροφορηθεί κατά πόσο το 

υπό αναφορά νομοσχέδιο επηρεάζει με οποιοδήποτε τρόπο την αμυντική ικανότητα της 

χώρας μας και αν αυτό συγκρούεται ή συμβαδίζει με το Πρωτόκολλο της Γενεύης για 

την απαγόρευση ή τον περιορισμό της χρήσης ναρκών, παγίδων και άλλων 

μηχανισμών.  Η άποψη της επιτροπής ήταν ότι, στην περίπτωση που το υπό συζήτηση 
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κυρωτικό νομοσχέδιο και το Πρωτόκολλο της Γενεύης δε συγκρούονται, αυτά θα έπρεπε 

να προωθηθούν παράλληλα. 

 Στο μεταξύ ο Υπουργός Εξωτερικών με επιστολή του ζήτησε από τον πρόεδρο της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών να προωθήσει το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, 

ανεξάρτητα από την προώθηση του Πρωτοκόλλου της Γενεύης, το οποίο θα πρέπει να 

ακολουθήσει, λόγω του επείγοντος της ανάγκης συμμόρφωσης με τη διεθνή συμβατική 

υποχρέωσή μας για τον περιορισμό των ναρκών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών πραγματοποίησε δεύτερη συνεδρίαση 

για το θέμα στις 29 Οκτωβρίου 2002.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν εκ νέου οι πιο 

πάνω αρμόδιοι.  Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 

αρμοδίους, η αμυντική θωράκιση της Κύπρου δεν επηρεάζεται από το νομοσχέδιο ούτε 

η προτεινόμενη για κύρωση σύμβαση συγκρούεται με το Πρωτόκολλο της Γενεύης. 

 Ωστόσο, οι εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 

παρά το γεγονός ότι από πλευράς εκτελεστικής εξουσίας διατυπώθηκε η ανάγκη για 

ταχεία προώθηση της κύρωσης της εν λόγω σύμβασης, ανέφεραν ότι εμπειρογνώμονας 

που μετακλήθηκε από το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 

επανεξετάζει το κείμενο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ζήτησαν από την 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών να μην προωθηθεί η κύρωση της σύμβασης, 

μέχρι να δοθεί η άποψη του εμπειρογνώμονα.  Στη συνέχεια κατατέθηκε το τελικό 

κείμενο του νομοσχεδίου με τις τροποποιήσεις που επέφερε το Γραφείο του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, αφού συμβουλεύθηκε τον προαναφερθέντα 

εμπειρογνώμονα.  Θα πρέπει να σημειωθεί ότι στο νέο νομοσχέδιο έχει απαλειφθεί η 

πρόνοια για την επιβολή ποινών που προέβλεπε το αρχικό κείμενο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, υπό το φως όλων των πιο πάνω, 

συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό 
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και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως έχει τελικά 

διαμορφωθεί, για την κατά νόμο κύρωση της σύμβασης στην οποία αναφέρεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Απλώς να υπενθυμίσω ότι η Κύπρος, παρά τις 

συνθήκες στις οποίες είναι υποχρεωμένη να ζει, έχει προχωρήσει στην υπογραφή και 

στην κύρωση αυτής της συμβάσεως.  Προς γνώσιν ολωνών μας υπάρχουν μεγάλες, 

πολύ μεγάλες, στρατιωτικές υπερδυνάμεις οι οποίες δε συμμορφώνονται με αυτή τη 

διεθνή σύμβαση.  Η Κύπρος έχει πρωτοπορήσει, παρ’ όλο που έχει σπίτι της ακόμη 

πρόβλημα.  Αυτό ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;  Όχι. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2.   

 Κύρωση της Σύμβασης.  Άρθρο 3. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης για την Απαγόρευση της 

Χρήσης, Αποθήκευσης, Παραγωγής και Μεταφοράς των Ναρκών κατά Προσωπικού και 

για την Καταστροφή τους (Κυρωτικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα δεν είναι έτοιμο.   

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 15 θέμα, που είναι «Ο περί Ρυθμίσεως της 

Άσκησης του Επαγγέλματος των Οδοντοτεχνιτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2000».  

Η έκθεση είναι ομόφωνη... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Τυρίμος... 

Κ. ΤΥΡΙΜΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή ένα από τα άρθρα χρήζει διευκρίνισης, ζητούμε αναβολή 

για μία εβδομάδα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση; 

 Όχι.  Το νομοσχέδιο αναβάλλεται για μια βδομάδα. 

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Οι περί ∆ανείου (Ανάπτυξις) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί ∆ανείου (Ανάπτυξις) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 
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 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος  Σωτηρούλα Χαραλάμπους 

 Άριστος Χρυσοστόμου Γιάννος Λαμάρης 

 Γιώργος Λιλλήκας Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους 

πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 

Νοεμβρίου και στις 2 ∆εκεμβρίου 2002.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της 

Κεντρικής Τράπεζας. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 8 του περί 

∆ανείου (Ανάπτυξις) Νόμου, σκοπείται η τροποποίηση των περί ∆ανείου (Ανάπτυξις) 

Κανονισμών, έτσι που να εκσυγχρονιστεί και να ρυθμιστεί πιο αποτελεσματικά το 

νομικό καθεστώς που διέπει δύο ή περισσότερους από κοινού κατόχους 

εγγεγραμμένων ονομαστικών χρεογράφων αναπτύξεως.   

 Ειδικότερα, με τους υπό αναφορά κανονισμούς εισάγεται η έννοια των από κοινού 

κατόχων χρεογράφων υπό τη διαζευκτική μορφή “ή”, παράλληλα με τη συζευκτική 

μορφή “και”, και ρυθμίζεται ο τρόπος εκτέλεσης των δικαιωμάτων από τους κατόχους 

τους.  Παράλληλα, εισάγεται διευκρινιστική διάταξη για την αποπληρωμή χρεογράφων 

προς τους εγγεγραμμένους κατόχους τους, σε περίπτωση που τα χρεόγραφα έχουν 

επανευρεθεί έπειτα από απώλειά τους.   

 Αναλύοντας στην επιτροπή το όλο θέμα, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Οικονομικών και της Κεντρικής Τράπεζας δήλωσαν ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις 

καθιστούν τα χρεόγραφα πιο ελκυστικά και διευκολύνουν τον τρόπο κατοχής τους.   
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν υπάρχουν.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 

(Αποτέφρωση Επικίνδυνων Αποβλήτων) Κανονισμοί του 2002».  Υπάρχει εισήγηση για 

αναβολή του θέματος για μια βδομάδα.  ∆εν υπάρχει ένστασηֹ το θέμα αναβάλλεται για 

μια βδομάδα.   

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα είναι «Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 

(Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Αρχής 

Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος Ζαχαρίας Ζαχαρίου 
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 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Νίκος Πιττοκοπίτης 

 Ανδρέας Παπαπολυβίου Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 

τους πιο πάνω κανονισμούς σε πέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο 

διάστημα από την 27η Ιουνίου μέχρι και την 21η Νοεμβρίου 2002.  Στα πλαίσια των 

συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου 

και των κλαδικών συμβουλίων ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ και ΣΥΑΝΑ∆. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 

14(3) και 37(5) του περί Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Νόμου,  είναι η 

τροποποίηση των περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού (Όροι Υπηρεσίας 

Υπαλλήλων) Κανονισμών, ώστε να περιληφθούν σ’ αυτούς πρόνοιες για αποκατάσταση 

υπαλλήλων της Aρχής των οποίων η προαγωγή  ακυρώθηκε έπειτα από απόφαση του 

Ανώτατου ∆ικαστηρίου, καθώς και διευκρινιστικές διατάξεις σε σχέση με την αξιολόγηση 

των υπαλλήλων της Αρχής.   

 Σύμφωνα με το γενικό διευθυντή της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 

και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, η 

προτεινόμενη τροποποίηση για αποκατάσταση των υπαλλήλων της Aρχής των οποίων 

η προαγωγή ακυρώθηκε έπειτα από απόφαση του Ανώτατου ∆ικαστηρίου αποτελεί 

υλοποίηση συμφωνίας για ανανέωση της συλλογικής σύμβασης της Αρχής για τα έτη 

1998 έως 2000, η οποία εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφασή του 

με Αρ. 53668 και ημερομηνία 16 Μαΐου 2001.  Σχετικά με την τροποποίηση αυτή, 

δήλωσε ο ίδιος, επισημαίνεται ότι οι ίδιες νομοθετικές ρυθμίσεις ισχύουν και για τους 

δημόσιους υπαλλήλους στο νόμο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας.  Αναφορικά με τις 



 30

προτεινόμενες διευκρινιστικές διατάξεις που αφορούν την αξιολόγηση των υπαλλήλων, 

αυτές προτείνεται να έχουν αναδρομική ισχύ κατόπιν σχετικής συμβουλής του νομικού 

συμβούλου της Αρχής. 

 Οι εκπρόσωποι των κλαδικών συμβουλίων ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ και ΣΥΑΝΑ∆ 

συμφώνησαν με την προτεινόμενη τροποποίηση που αφορά υλοποίηση της συλλογικής 

σύμβασης, διαφώνησαν όμως με το θέμα της αναδρομικότητας των προτεινόμενων 

διατάξεων που αφορούν την αξιολόγηση υπαλλήλων, καθώς και της συμμετοχής του 

γενικού διευθυντή ως τρίτου μέλους της ομάδας αξιολόγησης.  Για το τελευταίο 

ειδικότερα θέμα εισηγήθηκαν όπως η συμμετοχή του γενικού διευθυντή στην ομάδα 

αξιολόγησης γίνεται μόνο στις περιπτώσεις όπου δεν είναι δυνατή η συμπλήρωση της 

προβλεπόμενης στους κανονισμούς τριμελούς ομάδας. 

 Η εκπρόσωπος του γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 

σχολιάζοντας τη νομική πτυχή του θέματος της αναδρομικότητας που προτείνεται για τις 

πιο πάνω διατάξεις των κανονισμών, ανέφερε ότι ο Νόμος περί Αρχής Ανθρώπινου 

∆υναμικού παρέχει τη δυνατότητα έκδοσης κανονισμών με αναδρομική ισχύ.  

Προκειμένου όμως, δήλωσε η ίδια, να μην επηρεαστούν αποφάσεις, πράξεις ή 

παραλείψεις, σε σχέση με τις οποίες κατά την ημέρα δημοσίευσης των προτεινόμενων 

κανονισμών στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας δεν έχει παρέλθει η προθεσμία 

του άρθρου 146.3 του συντάγματος ή εκκρεμεί αίτηση ακύρωσης ενώπιον του 

Ανωτάτου ή, σε περίπτωση που έχει ήδη εκδοθεί απόφαση για τέτοια αίτηση ακύρωσης, 

δεν έχει παρέλθει η προθεσμία έφεσης ή εκκρεμεί η έφεση που προσβάλλει τέτοια 

απόφαση, η σχετική διάταξη των προτεινόμενων κανονισμών είναι ανάγκη να 

τροποποιηθεί ανάλογα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε 

υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε ομόφωνα να εισηγηθεί στη Βουλή την 
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έγκριση των προτεινόμενων κανονισμών, αφού αυτοί τροποποιηθούν, ώστε αφενός ο 

γενικός διευθυντής να μπορεί να είναι τρίτο μέλος της ομάδας αξιολόγησης, όταν δε 

συμμετέχει στην ομάδα αξιολόγησης ως διοικητικά προϊστάμενος του αξιολογούμενου 

υπαλλήλου, νοουμένου όμως ότι δε συμπληρώνεται διαφορετικά ο αναγκαίος αριθμός 

της ομάδας αξιολόγησης, και αφετέρου να συμπεριληφθεί σ’ αυτούς η εισήγηση της 

εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας σε σχέση με τις 

εξαιρέσεις εφαρμογής της αναδρομικής ισχύος του Κανονισμού 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.  

 Το υπ’ αριθμόν 19 θέμα είναι «Οι περί της Υπηρεσίας της Επιτροπής Προστασίας 

του Ανταγωνισμού - Θέση Λειτουργού Υπηρεσίας Επιτροπής Προστασίας 

Ανταγωνισμού Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί της Υπηρεσίας της Επιτροπής Προστασίας του 

Ανταγωνισμού - Θέση Λειτουργού Υπηρεσίας Επιτροπής Προστασίας 

Ανταγωνισμού Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου, πρόεδρος Αριστοφάνης Γεωργίου 



 32

 Ιωνάς Νικολάου  Κώστας Παπακώστας 

 Μαρία Κυριακού Άγις Αγαπίου 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Μάρκος Κυπριανού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους υπό αναφορά κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 28 Νοεμβρίου 2002.  Στη συνεδρίαση 

αυτή κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και ο 

πρόεδρος της Επιτροπής Προστασίας του Ανταγωνισμού.  Η ΠΑΣΥ∆Υ, παρ’ όλο που 

προσκλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στην επιτροπή, διαβίβασε ωστόσο τη συμφωνία 

της με τις πρόνοιες των κανονισμών αυτών. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 και 87 

της περί δημόσιας υπηρεσίας νομοθεσίας, καθορίζονται τα σχέδια υπηρεσίας για τη 

θέση Λειτουργού Υπηρεσίας Προστασίας Ανταγωνισμού Α΄ στην Υπηρεσία της 

Επιτροπής Προστασίας του Ανταγωνισμού (Κλίμακα Α11), ώστε να καταστεί δυνατή η 

πλήρωση δύο θέσεων που δημιουργήθηκαν με τον περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού (Αρ. 9) Νόμο του 2002. 

 Με τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών συμφώνησαν όλοι οι 

παριστάμενοι. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την έγκρισή τους, όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 ∆εν υπάρχουν.  

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της νομοθετικής εργασίας. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Ο σχετικός κατάλογος 

έχει ήδη διανεμηθεί. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 

εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 

τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Γραφείων Τουρισμού και 

Ταξιδίων και Ξεναγών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.325.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

2. Ο περί Αμετακλήτου του 

∆ιακανονισμού στα Συστήματα 

Πληρωμών και στα Συστήματα 

∆ιακανονισμού Αξιογράφων Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.326.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

3. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Κρατικών Εκθέσεων του 2003 Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.327.2002) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

4. O περί Εκτάκτου Εισφοράς για την 

Άμυνα της ∆ημοκρατίας 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.328.2002) 

5. Ο περί Αναγκαστικής 

Απαλλοτριώσεως (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.329.2002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

6. Ο περί Φορολογίας των Κερδών από 

Παιχνίδια του ΟΠΑΠ ΑΕ Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.330.2002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

7. Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού του Κεντρικού 

Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 

Νόμος (Αρ. 2) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.331.2002) 

Οικονομικών Προσφύγων-

Εγκλωβισμένων-

Αγνοουμένων-

Παθόντων 

8. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων 

και Τροχαίας Κινήσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.332.2002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

9. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.333.2002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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10. Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την 

Άμυνα της ∆ημοκρατίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.334.2002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

11. Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την 

Άμυνα της ∆ημοκρατίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.335.2002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

12. Ο περί Χαρτοσήμων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.336.2002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

13. Ο περί Κτηματολογικού και 

Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 

∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.337.2002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

14. Ο περί Μεταβιβάσεως και 

Υποθηκεύσεως Ακινήτων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.338.2002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

15. Ο περί Επιβολής Ειδικού Τέλους επί Οικονομικών Οικονομικών και 



 36

των Χρηματιστηριακών Συναλλαγών 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.339.2002) 

Προϋπολογισμού 

16. Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και 

Φόρων Καταναλώσεως Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.340.2002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

17. Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Επιτροπής 

Σιτηρών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.341.2002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

18. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 

Ατμόσφαιρας (Περιορισμός των 

Εκπομπών στην Ατμόσφαιρα 

Ορισμένων Ρύπων από Μεγάλες 

Εγκαταστάσεις Καύσης) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.316.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

19. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 

Ατμόσφαιρας (Πρόληψη της 

Ατμοσφαιρικής Ρύπανσης που 

Προκαλείται από Υφιστάμενες 

Εγκαταστάσεις Καύσης Αστικών 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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Αποβλήτων) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.317.2002) 

20. Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη 

έκτακτου προσωπικού από το 

Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου, 

δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 

στην Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 

∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμου. 

(Αρ. Φακ. 10.10.004) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

21. Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη 

έκτακτων υπαλλήλων από την Αρχή 

Λιμένων Κύπρου, δυνάμει του άρθρου 

3(1)(α) του περί Προσλήψεως 

Εκτάκτων Υπαλλήλων στην Υπηρεσία 

Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 

∆ικαίου Νόμου. 

(Αρ. Φακ. 10.10.005) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

22. Έγγραφα (Θ. 35/2002, Θ. 44/2002 και 

Θ. 45/2002) που αφορούν την 

εξαίρεση από την αναστολή 

πλήρωσης θέσεων πρώτου διορισμού 

στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με 

τους περί Αναστολής Πλήρωσης 

Θέσεων Πρώτου ∆ιορισμού στη 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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∆ημόσια Υπηρεσία (Προσωρινές 

∆ιατάξεις) Νόμους του 2000 έως 

2001. 

(Αρ. Φακ. 15.21.001) 

23. Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη 

έκτακτων υπαλλήλων από τον 

Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού, 

δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 

στην Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 

∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμου. 

(Αρ. Φακ. 10.10.005) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο.  Oι ερωτήσεις και απαντήσεις έχουν δοθεί γραπτώς. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.122 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτηρούλα Χαραλάμπους στις 28 Νοεμβρίου 2002. 

 «Στην προκήρυξη θέσεων ειδικών αστυφυλάκων στην Επίσημη Εφημερίδα της 

∆ημοκρατίας, με ημερομηνία 20 Σεπτεμβρίου 2002 και αριθμό 5386, αναφέρεται πως 

αιτήσεις γίνονται δεκτές μόνο από άνδρες πολίτες της ∆ημοκρατίας. 

 Αναφορικά με το πιο πάνω, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει 

τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιος ο λόγος που οι θέσεις αυτές απευθύνονται μόνο σε άνδρες; 

2. Πώς η διάκριση αυτή συνάδει με τη σύμβαση 34/180 των Ηνωμένων Εθνών για 

την εξάλειψη κάθε μορφής διάκρισης εις βάρος της γυναίκας, την οποία η 

Κυπριακή ∆ημοκρατία επικύρωσε; 
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3. Πώς αυτό συμβαδίζει με το ρόλο και την αποστολή του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης 

και ∆ημοσίας Τάξεως ως αρμόδιου υπουργείου για την προώθηση της ισότητας 

και εφαρμογής προγραμμάτων για την ισότητα;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.123 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 28 Νοεμβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην Ελλάδα έχουν αρχίσει να εφαρμόζονται με 

αυστηρότητα οι πρόνοιες του νόμου που αφορά τον περιορισμό του καπνίσματος στους 

δημόσιους χώρους (εστιατόρια, χώροι εργασίας κ.λπ.). 

 Στην Κύπρο είναι εμφανές ότι οι πρόνοιες της σχετικής νομοθεσίας δεν 

εφαρμόζονται. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται για την εφαρμογή της νομοθεσίας 

σχετικά με το κάπνισμα σε δημόσιους χώρους, αυτοκίνητα κ.λπ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.124 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 28 Νοεμβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού επιχορηγεί τις 

ομοσπονδίες/επιτελικούς φορείς/σωματεία με βάση το εθνικό σχέδιο υποστήριξης 

αναπτυξιακού αθλητισμού. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τις λεπτομέρειες αυτού του σχεδίου, τη μέθοδο με την οποία 

κατανέμονται τα ποσά των χορηγιών στις διάφορες ομοσπονδίες, καθώς και για το 

βαθμό στον οποίο το σχέδιο αυτό έχει βοηθήσει στην ανάπτυξη του αθλητισμού στην 

Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.125 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 29 Νοεμβρίου 2002. 
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 «Οι κάτοικοι του συνοικισμού ΑΗΚ εκφράζουν σφοδρά παράπονα για τη ρύπανση 

που δημιουργούν τα καυσαέρια από τα φουγάρα του ηλεκτροπαραγωγικού σταθμού Β΄ 

στο συνοικισμό τους.  Συγκεκριμένα, όταν δε φυσά καθόλου άνεμος, αυτά τα καυσαέρια 

πέφτουν πάνω στις βεράντες των σπιτιών, στα τραπέζια και τις καρέκλες που 

βρίσκονται έξω, καθώς και στα αυτοκίνητα που είναι σταθμευμένα στις αυλές των 

σπιτιών. 

 Πιστεύω ότι από τη ρύπανση που προκαλούν τα καυσαέρια πιο πολύ επηρεάζεται 

η υγεία των κατοίκων. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα μέτρα που προτίθεται να πάρει, ώστε να τερματισθεί η 

απαράδεκτη αυτή κατάσταση.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.126 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 29 Νοεμβρίου 2002. 

 «Με βάση την έκθεση της Γενικής Ελεγκτού, οι επιθεωρητές του Τμήματος 

Εμπορικής Ναυτιλίας, λόγω εργατικών διαφορών, ουσιαστικά δεν επιθεωρούν πλοία 

που προσεγγίζουν τα λιμάνια μας.  Επιθεωρούν ελάχιστο αριθμό πλοίων τα οποία είναι 

εγγεγραμμένα στο κυπριακό νηολόγιο.  Επιπλέον, αναφέρεται ότι τα κυπριακά λιμάνια 

δε διαθέτουν ευκολίες υποδοχής, όπως προνοείται στη διεθνή σύμβαση Μarbol 73/78. 

   Αναφέρω ότι σε πρόσφατο ατύχημα στις ακτές της βόρειας Ισπανίας προκλήθηκε 

τεράστια οικολογική καταστροφή και παρ’ ολίγον να προκληθεί διπλωματικό επεισόδιο, 

λόγω της κακής συντήρησης του υπό ελληνική σημαία πλοίου. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων με τι ασχολούνται οι επιθεωρητές των πλοίων του Τμήματος Εμπορικής 

Ναυτιλίας από τις αρχές του 2001, που προέκυψε η πιο πάνω εργατική διαφορά, και 

ποιες ενέργειες έχουν γίνει, ώστε να ανταποκρινόμαστε τα δύο τελευταία χρόνια στις 
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δεσμεύσεις που απορρέουν από την υπογραφή του Μεσογειακού Μνημονίου 

Συνεργασίας για επιθεώρηση τουλάχιστο του 15% των πλοίων που προσεγγίζουν τα 

λιμάνια μας.  Επιπλέον, τι ενέργειες αναμένεται να γίνουν για τη δημιουργία ευκολιών 

στην υποδοχή των πλοίων στα λιμάνια μας, δεδομένου ότι στον προϋπολογισμό του 

2003 δεν υπάρχει πρόνοια για τη δημιουργία αυτών των ευκολιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.127 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 29 Νοεμβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί από ιδιοκτήτες υδροφόρων πόσιμου νερού ότι το τμήμα του 

υπουργείου που είναι υπεύθυνο για τον υγειονομικό έλεγχο των υδροφόρων και του 

νερού καθυστερεί να εκδώσει και να παραδώσει στους ενδιαφερομένους τα 

πιστοποιητικά υγείας που απαιτούνται. 

 Ως αποτέλεσμα αυτού, οι πωλητές πόσιμου νερού εργάζονται υπό συνθήκες 

ανασφάλειας.  ∆εν είναι σωστό, κατά τη γνώμη μου, να τους λένε οι αρμόδιοι “αν σας 

σταματήσουν για υγειονομικό έλεγχο, πέστε τους να μας τηλεφωνήσουν, για να 

πιστοποιήσουμε εμείς ότι έχετε υποβάλει αίτηση και ότι το πιστοποιητικό υγείας το 

έχουμε εμείς”. 

 Γι’ αυτό παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων ποια μέτρα προτίθεται να λάβει, για να επιλυθεί το πιο πάνω 

πρόβλημα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.128 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου  κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 3 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Έχω παρατηρήσει ότι το μέγεθος ενός pint (έτσι λέγεται το μεγάλο ποτήρι μπίρας 

που προσφέρεται στις μπιραρίες, στα εστιατόρια, ξενοδοχεία κτλ.) ποικίλει από 

κατάστημα σε κατάστημα. Στο εξωτερικό η χωρητικότητα ενός pint ισούται με μια 
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συγκεκριμένη ποσότητα.  Για παράδειγμα, στο Ηνωμένο Βασίλειο ένα pint ισούται με 

0,568 λίτρα και στις ΗΠΑ ένα pint ισούται με 0,473 λίτρα. 

Στην Κύπρο όλες οι μπιραρίες, μηδεμιάς εξαιρουμένης, διαφημίζουν και 

σερβίρουν το συγκεκριμένο προϊόν ως pint, χωρίς να αναφέρουν το μέγεθος του 

ποτηριού.  Άλλωστε, δεν υπάρχει οποιαδήποτε νομοθεσία που να το καθορίζει.  Αυτό το 

γεγονός προκαλεί πρόβλημα στην αγορά, αφού κάποια καταστήματα, εκμεταλλευόμενα 

την έλλειψη νομοθεσίας, σερβίρουν την μπίρα σε ποτήρια μικρότερης χωρητικότητας, 

παρουσιάζοντάς τα ως pint.  Σημειωτέον ότι ο πελάτης δύσκολα μπορεί να αντιληφθεί 

τη διαφορά από ποτήρι σε ποτήρι, λόγω της μικρής διαφοράς στην ποσότητα, στο 

μέγεθος και στο σχήμα, η οποία όμως είναι αρκετά σημαντική τόσο για τον ίδιο όσο και 

για το κατάστημα. Σε μία τέτοια περίπτωση είναι καθαρό ότι πλεονέκτημα έχουν τα 

καταστήματα που σερβίρουν σε μικρά ποτήρια, τα οποία είναι σε θέση να προσφέρουν 

και χαμηλότερες τιμές, έχουμε δηλαδή ένα φαινόμενο αθέμιτου ανταγωνισμού. 

 Θα πρέπει να σημειώσουμε ότι σχεδόν σ’ όλα τα προϊόντα που διατίθενται στην 

κυπριακή αγορά  αναφέρεται η ποσότητα (π.χ. στις σοκολάτες, στα αναψυκτικά, στα 

απορρυπαντικά κ.λπ.). 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τις προδιαγραφές που ισχύουν για τα ποτήρια pint στην Κύπρο και 

στην Ευρώπη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.129 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου  κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 3 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Έχει περιέλθει εις γνώσιν μου ότι οι οδηγοί των οχημάτων που κυκλοφορούν σε 

δυσπρόσιτες περιοχές (“safari excursions”) εκτελούν συνάμα και χρέη ξεναγών, χωρίς 

να κατέχουν τα απαραίτητα προσόντα (π.χ.  καλή γνώση ξένων γλωσσών).  Επίσης, 

σύμφωνα με τις πληροφορίες που έχω, οι πλείστοι από αυτούς τους οδηγούς δε 
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γνωρίζουν πρώτες βοήθειες, κάτι το οποίο θα έπρεπε να επιβάλλεται λόγω της φύσης 

των συγκεκριμένων εκδρομών. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα απαιτούμενα προσόντα απόκτησης άδειας οδηγού για τα “safari 

excursions”, καθώς και για τους όρους και τις προϋποθέσεις διοργάνωσης τέτοιων 

εκδρομών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.130 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 3 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Σε πρόσφατες δηλώσεις του ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος ανέφερε ότι η κυβέρνηση έχει αποφασίσει να παραχωρήσει τα 

φράγματα για ιστιοπλοϊκούς αγώνες. 

 Εξ όσων γνωρίζω, μια τέτοια πρόταση έχει κατ’ επανάληψη απορριφθεί, γιατί 

εγκυμονεί κινδύνους για την ποιότητα του νερού ύδρευσης, καθώς και για το 

περιβάλλον. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων εάν υπάρχουν μελέτες βάσει των οποίων υποστηρίζεται η πιο πάνω 

απόφαση και ειδικότερα εάν έχει προηγηθεί περιβαλλοντική μελέτη.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.131 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 3 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην κοινότητα Κόρνου παρουσιάζεται οξύ υδατικό 

πρόβλημα.  Σύμφωνα με την κοινοτική αρχή, το σύστημα των διασωληνώσεων μέσα 

στην κοινότητα είναι πεπαλαιωμένο, με αποτέλεσμα να δημιουργούνται προβλήματα 

απωλειών και να υπάρχουν κίνδυνοι για την υγεία των κατοίκων.  Επίσης 

παρουσιάζεται μεγάλη καθυστέρηση στη μεταφορά επιπλέον ποσοτήτων νερού για την 

ύδρευση της κοινότητας. 
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 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται, ώστε να λυθεί το υδατικό πρόβλημα της 

κοινότητας Κόρνου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.132 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 3 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην αίθουσα αναχωρήσεων επιβατών στο λιμάνι 

Λεμεσού, παρά το γεγονός ότι σύμφωνα με τον περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος 

του Καπνίσματος) Νόμο του 2002 το κάπνισμα απαγορεύεται και γι’ αυτό το λόγο έχουν 

τοποθετηθεί πινακίδες με την ένδειξη “ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ ΤΟ ΚΑΠΝΙΣΜΑ”, υπάρχουν 

τοποθετημένα σταχτοδοχεία και επιτρέπεται το κάπνισμα. 

 Παρακαλώ το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

για τους λόγους που επιτρέπεται το κάπνισμα στην αίθουσα επιβατών του λιμανιού 

Λεμεσού.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.133 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 3 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Έχει περιέλθει εις γνώσιν μου ότι το κόστος των εκδηλώσεων που διοργανώνουν 

κάθε χρόνο οι δήμοι Αγίας Νάπας και Παραλιμνίου στα πλαίσια της προώθησης και 

αναβίωσης της πολιτιστικής μας κληρονομιάς ανέρχεται περίπου σε £300.000 για κάθε 

δήμο ετησίως, ποσά τα οποία καλύπτουν σχεδόν εξ ολοκλήρου οι ίδιοι οι δήμοι. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή για τα ποσά που 

διατίθενται ως επιχορηγήσεις των πολιτιστικών εκδηλώσεων σε όλους τους δήμους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.134 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου  κ. Κίκη Γιάγκου στις 4 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί από ψαράδες της περιοχής Ζυγίου ότι οι συσκευές εκδίωξης 

δελφινιών δεν παραχωρούνται εκ περιτροπής σε όλους. 
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 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα κριτήρια παραχώρησης συσκευών εκδίωξης δελφινιών στους 

ψαράδες της περιοχής Ζυγίου και πότε θα παραχωρηθούν σε όλους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Νίκου Ρολάνδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.01.170, ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2002, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης Παπαδοπούλου. 

 «Αναφορικά με την ανάγκη προσέλκυσης τουριστών προς τη δυτική Λευκωσία, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού (ΚΟΤ) εφαρμόζει τα ακόλουθα 

σχέδια/προγράμματα: 

1. Σχέδιο αγροτουρισμού 

 Ο ΚΟΤ σχεδίασε και εφαρμόζει από το 1992 το πρόγραμμα ανάπτυξης του 

αγροτουρισμού.  Στα πλαίσια του προγράμματος παραχωρούνται κίνητρα σε ιδιοκτήτες 

οικοδομών παραδοσιακής αρχιτεκτονικής για τη μετατροπή τους σε παραδοσιακά 

τουριστικά καταλύματα, εστιατόρια, παραδοσιακά εργαστήρια και μουσεία.  Εκτός από 

τα κίνητρα, ο ΚΟΤ έχει χρηματοδοτήσει έργα διαμόρφωσης και αξιοποίησης πλατειών 

και άλλων αξιόλογων σημείων και δημόσιων κτιρίων σε πενήντα χωριά της ενδοχώρας.  

Τα χωριά της δυτικής Λευκωσίας (Μαραθάσας, Σολέας) περιλαμβάνονται στο σχέδιο 

αγροτουρισμού και μπορούν να επωφεληθούν των οικονομικών κινήτρων που 

παρέχονται στα πλαίσια του εν λόγω σχεδίου που συντονίζει ο ΚΟΤ.  Σημειώνεται ότι σε 

κοινότητες στη δυτική πλευρά της Λευκωσίας ήδη λειτουργούν πέντε αγροτουριστικά 

καταλύματα (Ασκάς, Πολύστυπος, Καλοπαναγιώτης, Κακοπετριά) και μελετώνται 

αιτήσεις από άλλες κοινότητες. 
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 Ο ΚΟΤ προβάλλει τα μνημεία στις κοινότητες στη δυτική πλευρά της Λευκωσίας 

(Μαραθάσα, Σολέα) και ιδιαίτερα αυτά που αποτελούν μνημεία παγκόσμιας πολιτιστικής 

κληρονομιάς μέσα από το ειδικό έντυπο “10 000 Χρόνια Ιστορίας και Πολιτισμού”.  Πέρα 

από την προβολή των μνημείων αυτών στα έντυπα που εκδίδει ο ΚΟΤ, στον ΚΟΤ 

λειτουργεί σχέδιο επιχορήγησης εντύπων προβολής που εκδίδονται από τις ίδιες τις 

κοινότητες. 

 Αξίζει να σημειωθεί ότι ο ΚΟΤ επιχορήγησε πρόσφατα την παραγωγή ταινίας με 

τίτλο “Στα βήματα του μοναχού Μπάρσκη”, στην οποία προβάλλονται οι βυζαντινές 

εκκλησίες που επισκέφθηκε ο μοναχός και βρίσκονται στη δυτική πλευρά της 

Λευκωσίας. 

2. Σχέδιο επιχορήγησης πολιτιστικών εκδηλώσεων 

 Στον ΚΟΤ λειτουργεί σχέδιο επιχορήγησης πολιτιστικών εκδηλώσεων στα πλαίσια 

του οποίου είναι δικαιούχες οι κοινότητες.  Στα πλαίσια του εν λόγω σχεδίου έχουν 

επιχορηγηθεί εκδηλώσεις στις κοινότητες της νότιας Μαραθάσας, στον Καλοπαναγιώτη, 

στη Γαλάτα και αλλού. 

3. Μονοπάτια μελέτης της φύσης  

 Ο ΚΟΤ επιχορηγεί την κατασκευή μονοπατιών μελέτης της φύσης.  Στα πλαίσια 

της πιο πάνω δραστηριότητας που αναπτύσσει ο ΚΟΤ έχει διαμορφωθεί δίκτυο πενήντα 

μονοπατιών, το οποίο καλύπτει πέραν των διακοσίων χιλιομέτρων παγκύπρια.  Στην 

περιοχή της δυτικής Λευκωσίας έχει επιχορηγηθεί η κατασκευή μονοπατιού στις 

κοινότητες Οίκος-Καλοπαναγιώτης, στις Γερακιές, στον Άγιο Νικόλαο της Στέγης, στο 

φράκτη Προδρόμου, ενώ βρίσκονται υπό εξέταση αιτήματα για κατασκευή μονοπατιών 

στις κοινότητες Λεμίθου, Πεδουλά, Κακοπετριάς. 

4. Περιβαλλοντικό κέντρο Τροόδους 
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 Τέλος, αξίζει να τονιστεί το έργο του ΚΟΤ για τη δημιουργία και αναβάθμιση της 

υποδομής στην πλατεία Τροόδους, όπου, με χρηματοδότηση και σχεδιασμό του 

οργανισμού, δημιουργήθηκε το Κέντρο Περιβαλλοντικής Πληροφόρησης, ένα 

πρωτοποριακό έργο στον τομέα του περιβαλλοντικού τουρισμού.  Παράλληλα, 

αναβαθμίστηκε το εστιατόριo “Dolphin”, για ολόχρονη λειτουργία, δημιουργήθηκαν 

χώροι στάθμευσης, χώροι υγιεινής, γήπεδα αντισφαίρισης, κατάλληλος φωτισμός και 

δίκτυο πεζοδρόμων για εξυπηρέτηση των επισκεπτών του Τροόδους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.001, ημερομηνίας 26 Ιουλίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Σχετικά με τη ρύπανση θαλάσσιας περιοχής στη Λεμεσό από διερχόμενα πλοία, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Είναι γεγονός ότι στη συγκεκριμένη θαλάσσια περιοχή παρατηρείται πολύ 

περιορισμένη παρουσία “αχρήστων”, που είναι αποτέλεσμα του μεγάλου αριθμού 

πλοίων στο λιμάνι και το αγκυροβόλιο. 

 Όμως, τόσο από τις θαλάσσιες περιπολίες του Τμήματος Αλιείας και Θαλάσσιων 

Ερευνών όσο και από τα αποτελέσματα του μικροβιολογικού ελέγχου, δε διαπιστώθηκε 

οποιαδήποτε ρύπανση, που να δημιουργεί πρόβλημα στην υγεία των λουομένων. 

 Όσον αφορά τα ευρύτερα θέματα ελέγχου των πλοίων, η επιστολή σας 

κοινοποιείται στην Αρχή Λιμένων Κύπρου, ο γενικός διευθυντής της οποίας 

παρακαλείται όπως σας ενημερώσει για τα μέτρα που λαμβάνονται όσον αφορά τη 

συλλογή των απορριμμάτων των πλοίων και των πετρελαϊκών καταλοίπων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.008.02.011, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2002, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης Παπαδοπούλου. 

 «Σχετικά με την προώθηση βιολογικής καλλιέργειας στις περιοχές Σολιάς και 

Μαραθάσας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος προγραμμάτισε και προγραμματίζει για το άμεσο μέλλον, αλλά και 

μακροπρόθεσμα, τη λήψη συγκεκριμένων μέτρων για προώθηση της βιολογικής 

καλλιέργειας στην Κύπρο, συμπεριλαμβανομένων βέβαια και των περιοχών της Σολιάς 

και Μαραθάσας. 

 Συγκεκριμένα, από την 31η ∆εκεμβρίου 2001, έχει τεθεί σε εφαρμογή ο περί 

Βιολογικής Παραγωγής Νόμος 160(Ι) του 2001 ο οποίος ρυθμίζει τους κανόνες 

παραγωγής, μεταποίησης, εμπορίας και ελέγχου των προϊόντων βιολογικής 

παραγωγής, προστατεύοντας έτσι τους βιοκαλλιεργητές από τον αθέμιτο ανταγωνισμό 

τυχόν ψεύτικων βιολογικών προϊόντων, αλλά και ενισχύοντας παράλληλα την εκτίμηση 

του καταναλωτικού κοινού προς τα προϊόντα αυτά. 

 Οι αγρότες των περιοχών Σολέας και Μαραθάσας μπορούν να παίρνουν 

πληροφορίες για τις τεχνικές της βιολογικής καλλιέργειας και τις πρόνοιες της σχετικής 

νομοθεσίας τόσο από το Επαρχιακό Γεωργικό Γραφείο στη Λευκωσία όσο και από τα 

κεντρικά γραφεία του Τμήματος Γεωργίας στη Λευκωσία, όπου συγκεκριμένος 

λειτουργός ασχολείται αποκλειστικά με τα θέματα αυτά.  Στον προϋπολογισμό του 2003 

έχει γίνει πρόβλεψη για περαιτέρω ενίσχυση του τομέα της βιολογικής γεωργίας με 

πρόσληψη τόσο επιστημονικού όσο και βοηθητικού προσωπικού και ευελπιστούμε ότι η 

Βουλή θα εγκρίνει το κονδύλι για την εν λόγω δαπάνη. 

 Από τις 22 Ιουλίου 2002 έχει τεθεί σε εφαρμογή το σχέδιο βιολογικής παραγωγής 

βιολογικών προϊόντων, το οποίο προβλέπει την παραχώρηση εκταρικής επιχορήγησης 
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προς τους δικαιούχους βιοκαλλιεργητές, το ύψος της οποίας για το 2002 θα ανέλθει στο 

ποσό των £100.000, ενώ υπάρχει πρόβλεψη στον προϋπολογισμό του 2003 το ποσό 

αυτό να αυξηθεί στις £204.000.  Επιπλέον, βιοκαλλιεργητές μπορούν να αξιοποιήσουν 

και τα άλλα σχέδια που εφαρμόζει το Τμήμα Γεωργίας για στήριξη της γεωργίας 

γενικότερα, όπως είναι το σχέδιο για εκσυγχρονισμό και βελτίωση της αποδοτικότητας 

των γεωργικών εκμεταλλεύσεων και το σχέδιο παραμονής των νέων στην ύπαιθρο. 

 Τον Απρίλιο του 2000  το Τμήμα Γεωργίας, σε συνεργασία με το Ινστιτούτο 

Γεωργικών Ερευνών, την Παγκύπρια Ένωση Γεωπόνων και τους δύο συνδέσμους 

βιοκαλλιεργητών, διοργάνωσε διήμερο σεμινάριο με θέμα “Εφαρμογή της Βιολογικής 

Γεωργίας στην Κύπρο”.  Στο σεμινάριο αυτό, που σημείωσε εξαιρετική επιτυχία τόσο 

από απόψεως συμμετοχής όσο και για το επίπεδό του, βασικοί εισηγητές ήταν τρεις 

επιστήμονες από την Ελλάδα, ειδικοί στη βιολογική γεωργία. 

 Επίσης, στις 7 Νοεμβρίου του 2002, διοργανώθηκε στο ΚΕΓΕ Αγρού μονοήμερη 

εκπαίδευση αγροτών με θέμα τη βιολογική γεωργία, με συμμετοχή και αγροτών της 

επαρχίας Λευκωσίας. 

 Πολύ σύντομα το Τμήμα Γεωργίας θα θέσει στη διάθεση των αγροτών δύο 

σχετικές με τη βιολογική γεωργία εκδόσεις.  Η πρώτη είναι μια εκλαϊκευμένη 

παρουσίαση των σημαντικότερων διατάξεων της νομοθεσίας για τη βιολογική γεωργία 

και η δεύτερη θα παρέχει τεχνικής φύσεως συμβουλές προς τους βιοκαλλιεργητές 

αμπελιού, λαχανικών και αρωματικών φυτών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Νίκου Ρολάνδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.015, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2002, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης Παπαδοπούλου. 
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 «Αναφορικά με την ανάγκη ανάπτυξης του αγροτουρισμού στις ορεινές περιοχές, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στα πλαίσια του στρατηγικού σχεδίου για τον τουρισμό μέχρι το 2010, το οποίο 

εγκρίθηκε από την κυβέρνηση, προωθείται από τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού  η 

ετοιμασία σχεδίου δράσης για την πτυχή του τουριστικού προϊόντος  που αφορά τη 

διαμονή.  Συγκεκριμένα, στο παρόν στάδιο, μελετάται το υφιστάμενο θεσμικό πλαίσιο 

που ρυθμίζει τη δημιουργία και λειτουργία των τουριστικών καταλυμάτων, με στόχο την 

αναθεώρησή του, έτσι ώστε να προωθείται η δημιουργία καταλυμάτων τέτοιων που θα 

εξυπηρετούν τις ανάγκες της επιλεγμένης πελατείας.  Στο σχέδιο δράσης θα 

περιληφθούν και σχέδια κινήτρων για τη βελτίωση της ξενοδοχειακής υποδομής. 

 Όσον αφορά την παροχή οικονομικών κινήτρων για ανάπτυξη του αγροτουρισμού, 

από το 1991 βρίσκεται σε ισχύ το σχέδιο δανειοδότησης οικοδομών παραδοσιακής 

αρχιτεκτονικής με επιχορηγημένο επιτόκιο για σκοπούς προώθησης του 

αγροτουρισμού.  Το εν λόγω σχέδιο καλύπτει όλα τα χωριά της ενδοχώρας και 

προσφέρει μερική επιχορήγηση του επιτοκίου του δανείου για μετατροπή 

παραδοσιακών οικοδομών σε αγροτουριστικά καταλύματα, ταβέρνες ή παραδοσιακά 

εργαστήρια/πολιτιστικά κέντρα.  Αρκετά από τα υφιστάμενα αγροτουριστικά καταλύματα 

σε ορεινά θέρετρα έχουν ήδη επωφεληθεί από το σχέδιο.  Σημειώνεται ότι το εν λόγω 

σχέδιο έχει ήδη αξιολογηθεί από τον Έφορο ∆ημοσίων Ενισχύσεων και θα ισχύει και 

την 31η Απριλίου 2003, (αντίγραφο του σχεδίου επισυνάπτεται). 

 Οποιαδήποτε σχέδια κινήτρων, αν θα εισαχθούν, μελετούνται στα πλαίσια του 

στρατηγικού σχεδίου για τον τουρισμό μέχρι το 2010 και θα πρέπει να ικανοποιούν τις 

πρόνοιες του περί Ελέγχου των ∆ημοσίων Ενισχύσεων Νόμου.  Σύμφωνα με το 

στρατηγικό σχέδιο για τον τουρισμό, ο αγροτουρισμός αποτελεί ειδικό προϊόν ψηλής 



 51

προτεραιότητας και έχει προταθεί να περιληφθεί και στο εθνικό σχέδιο ανάπτυξης 2004-

2006.» 

Σημ.: Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και      

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.017, ημερομηνίας 21ης 

Αυγούστου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης 

Παπαδοπούλου. 

 «Σχετικά με την προώθηση αποχετευτικού συστήματος στην περιοχή Σολιάς και 

Μαραθάσας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Για τις δύο περιοχές τροχιοδρομείται η ίδρυση Συμβουλίου Αποχετεύσεων, ενώ το 

Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων έχει εκπονήσει τα αναγκαία σχέδια για τη δημιουργία των 

συστημάτων. 

 Αναμένεται η διεξαγωγή περιβαλλοντικής μελέτης για κάθε περιοχή, ώστε να 

εξευρεθούν οι καταλληλότεροι χώροι για την ανέγερση βιολογικών σταθμών, οπότε θα 

μπορεί να προχωρήσει και η εκτέλεση των έργων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Οικονομικών κ. Τάκη 

Κληρίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.040, ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 

2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σταύρου Ευαγόρου. 

 «Αναφορικά με την επένδυση του μεγαλύτερου μέρους του αποθεματικού του 

Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων (ΤΚΑ) σε κυβερνητικά αξιόγραφα (κυρίως 

κυβερνητικά γραμμάτια) και συγκεκριμένα με τον τρόπο που η κυβέρνηση προτίθεται να 

αποπληρώσει το χρέος της στα ΤΚΑ, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Σχέδιο Κοινωνικών Ασφαλίσεων (ΣΚΑ) σχεδιάστηκε με τέτοιο τρόπο, ώστε να 

παρουσιάζει σημαντικά πλεονάσματα στις πρώτες δεκαετίες λειτουργίας του τόσο για 
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σκοπούς ασφάλειας όσο και για σκοπούς κάλυψης των υποχρεώσεών του απέναντι 

στους δικαιούχους, χωρίς να καταστεί αναγκαία για κάποιο χρονικό διάστημα η αύξηση 

των τριμερών εισφορών. 

 Όπως αναφέρεται σ’ όλες τις περιοδικές εκθέσεις του αναλογιστή, λόγω της 

σταδιακής ωρίμασης του ΣΚΑ και της γήρανσης του πληθυσμού οι δαπάνες για 

συντάξεις και άλλα ωφελήματα παρουσιάζουν συνεχή αύξηση, η οποία θα επιταχυνθεί 

τα επόμενα χρόνια. 

 Τα πλεονάσματα (δηλαδή το αποθεματικό του ΤΚΑ) ανερχόταν στα £2,2 εκατομ. 

στο τέλος του 2001.  Με στόχο την εξασφάλιση ικανοποιητικής απόδοσης των 

αποθεματικών, χωρίς επενδυτικό κίνδυνο σήμερα, τα κεφάλαια του ΤΚΑ κατατίθενται 

κυρίως στην Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, η οποία τα επενδύει σε γραμμάτια του 

δημοσίου.  Επισημαίνεται ότι το επιτόκιο αναφορικά με τις επενδύσεις του ΤΚΑ σε 

γραμμάτια του δημοσίου είναι 5% ετησίως, δηλαδή 0,5 μονάδες κάτω από το εκάστοτε 

βασικό επιτόκιο.  Επισημαίνεται επίσης ότι η κυβέρνηση θα μπορούσε να δανειστεί με 

επιτόκιο χαμηλότερο του 5%. 

 Επισημαίνεται ότι, με βάση τα σημερινά δεδομένα, ο αναλογιστής εκτιμά ότι το 

αποθεματικό του ΤΚΑ θα αυξηθεί από £2,2 εκατομ. το 2001 στα £3,7 εκατομ. το 2010.  

Το αποθεματικό του ΤΚΑ θα πρέπει να κυμανθεί σε υψηλά επίπεδα και τη μετέπειτα 

περίοδο, ούτως ώστε να παρέχει την απαραίτητη ασφάλεια σε ό,τι αφορά τη 

διεκπεραίωση των υποχρεώσεων του ταμείου έναντι των δικαιούχων.  Οι παράγοντες 

που επεξηγούν την αναμενόμενη αύξηση του αποθεματικού είναι η σταδιακή γήρανση 

του πληθυσμού και η συνακόλουθη αύξηση των συντάξεων και των άλλων ωφελημάτων 

που παρέχει το ΣΚΑ.  Επισημαίνεται ότι ο αναλογιστής του ΣΚΑ υπολογίζει ότι το 

αποθεματικό πρέπει, για σκοπούς ασφάλειας, να καλύπτει μία φορά τις ετήσιες 

δαπάνες του βασικού μέρους των παροχών του ΣΚΑ και εννέα φορές τις ετήσιες 
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δαπάνες του αναλογικού μέρους των δαπανών του ΣΚΑ.  Με βάση τα πιο πάνω, 

προκύπτει ότι τα πλεονάσματα (αποθεματικό) του ΤΚΑ που είναι επενδυμένα σε 

κυβερνητικά αξιόγραφα όχι μόνο δε θα μειωθούν τις επόμενες δεκαετίες, αλλά αντίθετα 

θα παρουσιάσουν σημαντική αύξηση.  Ακόμη και στην περίπτωση που η κυβέρνηση 

αποφασίσει να αποπληρώσει το χρέος της έναντι του ΤΚΑ, θα πρέπει να εξευρεθούν 

υπαλλακτικοί τρόποι επένδυσης του αποθεματικού των ΤΚΑ, που να προσφέρουν 

ικανοποιητική απόδοση και την απαιτούμενη ασφάλεια, ώστε να διασφαλιστούν τα 

συμφέροντα των δικαιούχων του ταμείου.  Ήδη η κυβέρνηση πήρε την πολιτική 

απόφαση να μελετηθεί, με βοήθεια συμβούλων, το θέμα της επένδυσης μέρος του 

αποθεματικού του ΤΚΑ με υπαλλακτικούς τρόπους, εκτός από την επένδυση σε 

κυβερνητικά γραμμάτια. 

 Από τα πιο πάνω προκύπτει ότι η κυβέρνηση δεν ενδείκνυται να αποπληρώσει το 

χρέος της έναντι του ΤΚΑ.  Θα πρέπει όμως να εξακολουθήσει, όπως πράττει μέχρι 

σήμερα, να εκπληρώνει στο ακέραιο τις υποχρεώσεις της έναντι του ΤΚΑ, ώστε το 

ταμείο να διατηρήσει τη δυνατότητά του να εκπληρώνει τις υποχρεώσεις του έναντι των 

δικαιούχων.  Σημειώνεται ότι για το σκοπό αυτό η κυβέρνηση κατέβαλε το 2002 καθαρά 

ποσό ύψους £65 εκατομ. προς τα ΤΚΑ.  Τα επόμενα χρόνια οι καθαρές συνεισφορές 

της κυβέρνησης προς τα ΤΚΑ θα αυξηθούν κατακόρυφα και προβλέπεται να 

ξεπεράσουν τα £200 εκατομ. το 2010. 

 Συμπερασματικά, το σημαντικό θέμα για τη μακροχρόνια ευρωστία του ΤΚΑ δεν 

είναι η αποπληρωμή του κυβερνητικού χρέους προς τα ΤΚΑ για τους λόγους που 

επεξηγήθηκαν πιο πάνω, αλλά η προώθηση μεταρρυθμίσεων για διασφάλιση 

ορθολογικής χρηματοδότησής του σε μακροχρόνια βάση.  Η σχετική μελέτη του 

αναλογιστή προβλέπεται να υποβληθεί μέχρι το τέλος του έτους.  Η κυβέρνηση 

υποστηρίζει την εντατικοποίηση του διαλόγου με τους κοινωνικούς εταίρους για 
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συζήτηση των εισηγήσεων του αναλογιστή ή υπαλλακτικών εισηγήσεων, οι οποίες 

πρέπει να διασφαλίζουν τη μακροχρόνια βιωσιμότητα του ΤΚΑ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2002 του Υπουργού Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Νίκου Ρολάνδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.043, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Σχετικά με τη δημιουργία γηπέδου γκολφ στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 45.023 και 

ημερομηνία 23 Οκτωβρίου 1996, που προνοεί για τη διάθεση κρατικής/δασικής γης σε 

αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης ή κοινοπραξίες αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης μαζί με 

ξενοδόχους για την κατασκευή γηπέδων γκολφ, επιλέχθηκε δασική γη στην περιοχή 

Αγίας Νάπας για κάλυψη των αναγκών της τουριστικής περιοχής Αγίας Νάπας-

Πρωταρά. 

 Με τις αποφάσεις με αρ. 45.594 και 46.832 και ημερομηνίες 19 Φεβρουαρίου 1997 

και 7 Νοεμβρίου 1997 το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε την εκμίσθωση της δασικής 

γης στην εταιρεία “Ayia Napa Forest Golf Ltd” και με την απόφαση με αρ. 51.292 και 

ημερομηνία 23 Φεβρουαρίου 2000 ενέκρινε την προώθηση της δημιουργίας του 

γηπέδου γκολφ. 

 Στις 5 ∆εκεμβρίου 2000 το Τμήμα ∆ασών κοινοποίησε αντίγραφο της σύμβασης 

μίσθωσης που ετοίμασε στο διοικητικό συμβούλιο της εταιρείας “Ayia Napa Forest Golf 

Ltd”, ζητώντας τις απόψεις του, κατά πόσο συμφωνεί με τους όρους της σύμβασης, με 

σκοπό την υπογραφή της.  Στις 10 Μαΐου 2001 η πιο πάνω εταιρεία απάντησε ότι δε 

συμφωνούσε με τον όρο που αφορούσε το ενοίκιο, που καθορίζετο στο 3% πάνω στην 

αγοραία αξία της γης, και εισηγήθηκε τον καθορισμό του ενοικίου στις £8.000. 
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 Στη συνέχεια ακολούθησαν διαβουλεύσεις και αλληλογραφία μεταξύ του δήμου 

Αγίας Νάπας και των αρμοδίων υπηρεσιών για προσδιορισμό συμφωνημένου ύψους 

ενοικίου. 

 Εν τω μεταξύ, στις 30 Απριλίου 2001 τέθηκε σε ισχύ ο περί Ελέγχου των 

∆ημοσίων Ενισχύσεων Νόμος.  Σύμφωνα με τη θέση του Εφόρου ∆ημοσίων 

Ενισχύσεων, το ύψος του ενοικίου πρέπει να καθορίζεται με βάση την αγοραία αξία της 

γης.  Με βάση τη θέση αυτή, το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας προέβη στον 

καθορισμό του αγοραίου ενοικίου της συγκεκριμένης δασικής γης στο ποσό των 

£111.000 (4% επί της αναθεωρημένης αγοραίας αξίας της γης, που είναι  £2.770.000). 

 Επιπρόσθετα, το θέμα της εκμίσθωσης κρατικής γης σε σχέση με τους περί 

Προσφορών του ∆ημοσίου Νόμους εξετάσθηκε από τη Νομική Υπηρεσία, η οποία, σε 

σχετική γνωμάτευσή της, αναφέρει ότι για την εκμίσθωση ακίνητης ιδιοκτησίας (για 

σκοπούς δημιουργίας θεματικών πάρκων και γηπέδων γκολφ) από το κράτος θα πρέπει 

να ακολουθείται η διαδικασία των προσφορών. 

 Υπό το φως των ανωτέρω εξελίξεων, το θέμα μελετήθηκε σε σύσκεψη που έγινε 

στο Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και αποφασίστηκε όπως το 

Τμήμα ∆ασών προβεί στην τροποποίηση των υπό έκδοση περί ∆ασών Κανονισμών, 

ούτως ώστε στις χρήσεις για τις οποίες είναι δυνατή η εκμίσθωση δασικής γης να 

περιλαμβάνεται και η δημιουργία γηπέδων γκολφ.  Σε αυτό το στάδιο οι πιο πάνω 

κανονισμοί βρίσκονται στη Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο. 

 Αναφέρεται επίσης ότι το θέμα συζητήθηκε σε συνεδρία της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας που έγινε στις 5 Νοεμβρίου 2002.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Νίκου Ρολάνδη στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.008.02.045, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Αναφορικά με την κατασκευή μαρίνας στην Αγία Νάπα, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Οι προσφορές για τη μελέτη, κατασκευή, δημιουργία και διαχείριση των   μαρίνων 

-συμπεριλαμβανομένης της μαρίνας Αγίας Νάπας- από τον ιδιωτικό τομέα έχουν ήδη 

προκηρυχθεί και λήγουν στις 17 Ιανουαρίου 2003. 

 Σύμφωνα με τη μελέτη Ρογκάν για την ανάπτυξη του αγροτικού τουρισμού στην 

Κύπρο, κάθε μαρίνα που έχει συνολική (θαλάσσια και χερσαία) δυναμικότητα πέραν 

των πεντακοσίων σκαφών θεωρείται βιώσιμη.  Η μαρίνα Αγίας Νάπας θα έχει 

δυναμικότητα εξακοσίων σκαφών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2002 του Υπουργού Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Νίκου Ρολάνδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.047, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με την παραχώρηση επιπλέον ηλεκτρικού ρεύματος για τη λειτουργία 

της κεραίας των Βρετανών στο Ακρωτήρι, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου με επιστολή της, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 

2002, μας πληροφορεί ότι οι βρετανικές βάσεις Ακρωτηρίου δεν έχουν υποβάλει καμία 

αίτηση για παροχή πρόσθετου ηλεκτρικού φορτίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Ουράνιου Ιωαννίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.067, 

ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 
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 «Σχετικά με την απόσπαση της κ. Ελένης Φωκά στη μέση εκπαίδευση, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η κ. Ελένη Φωκά, ενώ είναι διορισμένη στη μέση εκπαίδευση, από τα μέσα 

Σεπτεμβρίου 2002 βρίσκεται σε γραφείο στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού.  Στα 

σχολεία έχει σταλεί σχετική εγκύκλιος με την οποία γίνεται υπενθύμιση περσινής 

εγκυκλίου για αξιοποίηση των υπηρεσιών, γνώσεων και εμπειριών της κ. Φωκά στο 

θέμα. 

 Ήδη τα σχολεία έχουν αρχίσει να ανταποκρίνονται όπως και τις δύο προηγούμενες 

σχολικές χρονιές.  Μετά από τηλεφωνική επικοινωνία με την κ. Φωκά καθορίζεται η 

ημερομηνία επίσκεψής της σε αυτά και καταρτίζεται  σχετικό πρόγραμμα.»  

Απάντηση ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2002 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.080, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Σχετικά με τη δημιουργία αλιευτικού καταφυγίου στο Ζύγι, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Μέχρι σήμερα έχουν ολοκληρωθεί τα κατασκευαστικά σχέδια και οι όροι 

προσφορών, καθώς επίσης και η μελέτη επιμέτρησης επιπτώσεων στο περιβάλλον 

(ΜΕΕΠ). 

 Την περίοδο αυτή και μετά την πρόσφατη γνωμάτευση του διευθυντή της 

Υπηρεσίας Περιβάλλοντος εκ μέρους της περιβαλλοντικής αρχής καταβάλλονται 

προσπάθειες σε συνεργασία με το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για την προκήρυξη 

προσφορών για την εκτέλεση  του έργου όσο το δυνατό πιο σύντομα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.083, ημερομηνίας 
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24 Οκτωβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Αναφορικά με την κήρυξη αρχαίων μνημείων στην κατεχόμενη Κύπρο, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μετά το 1974 το Τμήμα Αρχαιοτήτων έπαψε να κηρύσσει αρχαία μνημεία Α´ και Β´ 

Πίνακα στην κατεχόμενη Κύπρο. 

 Η κήρυξη ενός κτιρίου ή μιας περιοχής σε αρχαίο μνημείο δημιουργεί ορισμένες 

υποχρεώσεις τόσο στον ιδιοκτήτη όσο και στο Τμήμα Αρχαιοτήτων.  Λόγω του ότι τα 

μνημεία στην κατεχόμενη Κύπρο είναι απροσπέλαστα και κανένας έλεγχος δεν μπορεί 

να αναληφθεί από το Τμήμα Αρχαιοτήτων, η οποιαδήποτε κήρυξη θα ήταν καθαρά 

τυπική χωρίς ουσιαστικό περιεχόμενο. 

 Επιπρόσθετα αναφέρεται ότι πρόσφατα το Τμήμα Αρχαιοτήτων πρότεινε την 

κήρυξη ολόκληρης της εντός των τειχών πόλης της Λευκωσίας σε αρχαίο μνημείο.  Αυτό 

το πρότεινε, γιατί η πόλη της Λευκωσίας αποτελεί ένα αδιαίρετο σύνολο και δε θα 

μπορούσε να κηρυχθεί επιλεκτικά.»    

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και προχωρούμε τώρα στο Τέταρτο Κεφάλαιο, στο θέμα του οποίου η συζήτηση 

άρχισε την περασμένη βδομάδα και είναι «Τα προβλήματα που προκύπτουν από τη μη 

ικανοποιητική εφαρμογή της νομοθεσίας για την πρόληψη της βίας στην οικογένεια... 

(Ακούγονται ομιλίες και θόρυβος εντός της αίθουσας.) 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

 ...και την προστασία των θυμάτων και η ανάγκη δημιουργίας της αναγκαίας 

υποδομής για προστασία και στήριξη των θυμάτων βίας», αυτεπάγγελτη εξέταση με 

απόφαση της επιτροπής. 

 Θα ήθελα, παρακαλώ, να δηλώσουν ποιοι θα ομιλήσουν επί του θέματος. 
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Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Σήμερα ή το συνολικό κατάλογο θέλετε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν έχω ενώπιόν μου κατάλογο -γι’ αυτό ρωτώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εγώ προτίθεμαι να μιλήσω, κύριε Πρόεδρε, αλλά όχι σήμερα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Μπορεί κι εγώ να μιλήσω. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Εγώ την επόμενη Πέμπτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ομιλητής αυτή τη βδομάδα, σήμερα; 

 Θα παρακαλούσα πολύ τους κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους -αυτό είχε λεχθεί 

και την περασμένη βδομάδα- να ετοιμάσουν κατάλογο ομιλητών, για να μπορεί και το 

προεδρείο να οργανώσει τη συζήτηση κατά τον καλύτερο τρόπο. 

 Η κ. Χαραλάμπους. 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα τελευταία χρόνια το πρόβλημα της βίας στην οικογένεια έχει ξεφύγει από τον 

κύκλο της ένοχης σιωπής που οι κοινωνικές προκαταλήψεις επέβαλλαν και έχει αναχθεί 

σε ένα από τα πιο σοβαρά κοινωνικά προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι σύγχρονες 

κοινωνίες.  Η ευαισθητοποίηση γύρω από αυτό το ζήτημα, η οποία προήλθε κύρια από 

την τεράστια δουλειά διαφώτισης που οι γυναικείες οργανώσεις και οι εξειδικευμένοι 

φορείς έχουν διεξαγάγει, οδήγησε στο να είναι αυτό το ζήτημα κυρίαρχο, σε παγκόσμιο 
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και ευρωπαϊκό επίπεδο, στην προσπάθεια ενάντια στις διακρίσεις για ισότητα και 

ανάπτυξη των δύο φύλων. 

(Ακούγονται ομιλίες και θόρυβος εντός της αίθουσας.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, λίγη ησυχία! 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Φυσικά θα ήταν λάθος να θεωρηθεί ότι το φαινόμενο της βίας στην οικογένεια είναι 

ένα φαινόμενο απομονωμένο, ξεκομμένο από τις κοινωνικές πραγματικότητες, το οποίο 

απλά εστιάζεται στην ύπαρξη κάποιων στρεβλωτικών, μη υγιών σχέσεων μέσα στην 

μικροκοινωνία της οικογένειας. 

 Το φαινόμενο της βίας στην οικογένεια στις σύγχρονες αστικές κοινωνίες έχει να 

κάνει και με το κυρίαρχο πρότυπο των κοινωνιών όπου ζούμε, ένα πρότυπο έντονα 

ανταγωνιστικό και ατομικιστικό, ένα πρότυπο επιβολής του δυνατού στον αδύνατο,  

όπου οι αξίες που προβάλλονται είναι η καταξίωση μέσα από το χρήμα, τη δύναμη, την 

επιβολή.  Αξίες όπως η συντροφικότητα, η συνεργασία, η ισότητα υποσκάπτονται και 

περιθωριοποιούνται μέσα από αυτό το σύστημα.   

 Το φαινόμενο της βίας στην οικογένεια είναι ένα φαινόμενο που επηρεάζει ένα 

μεγάλο ποσοστό του πληθυσμού παγκόσμια.  Έρευνες που έχουν γίνει καταδεικνύουν 

ότι εκατομμύρια οικογένειες παγκόσμια εκτίθενται στον κύκλο της βίας, ανεξάρτητα από 

τη μόρφωση και την καταγωγή τους, ανεξάρτητα από την κοινωνικοοικονομική τους 

θέση, παρ’ όλο που η φτώχια είναι ένας επιπρόσθετος παράγοντας που σπρώχνει 

προς τη βία.  

 Επιπρόσθετα έχει αποδειχθεί ότι όσα παιδιά ήταν μάρτυρες της βίας των γονιών 

τους είναι τρεις φορές πιο πιθανόν να κακοποιήσουν τα παιδιά τους, όταν τα ίδια πλέον 

γίνουν γονείς, παρά τα άτομα τα οποία δεν έχουν βιώσει τέτοια εμπειρία.  Οι έρευνες 
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έχουν καταδείξει επίσης ότι η κύρια διαφορά μεταξύ παιδιών με εγκληματικό παρελθόν 

και παιδιών χωρίς τέτοιο παρελθόν είναι η βία που έζησαν μέσα στην ίδια τους την 

οικογένεια.  Η βία μεταδίδεται από γενιά σε γενιά και αυτός είναι από μόνος του αρκετός 

λόγος για τον οποίο πρέπει να καταπολεμήσουμε συντονισμένα και όσο το δυνατό πιο 

αποτελεσματικά το φαινόμενο.  Παιδιά και οικογένειες που βιώνουν βία σημαίνει στο 

τέλος βίαιες κοινωνίες. 

 Θεωρώ ότι δε χρειάζεται να τονίσω ότι το άλλο θύμα της βίας, χωρίς να τίθεται 

θέμα ιεράρχησης, είναι οι γυναίκες, που αποτελούν το 97% των θυμάτων βίας.  Μια στις 

τρεις γυναίκες βιώνει τουλάχιστον μια φορά στη ζωή της σωματική βία από το σύντροφό 

της.  Στην Αμερική χίλιες πεντακόσιες γυναίκες δολοφονούνται κάθε χρόνο από τους 

συντρόφους τους.  Στην Κύπρο, αν και δεν υπάρχουν επαρκή στατιστικά στοιχεία για το 

πρόβλημα, φαίνεται ότι η κατάσταση δεν έχει ιδιαίτερες αποκλίσεις από τα γενικά 

παγκόσμια στατιστικά στοιχεία.  Το 1990 οι αναφορές στις Υπηρεσίες Κοινωνικής 

Ευημερίας για φαινόμενα βίας ήταν είκοσι έξι.  Το 2000 έγιναν διακόσιες ογδόντα 

τέσσερις αναφορές, δηλαδή αύξηση κατά 992,3%.  Η πλειοψηφία των θυμάτων ήταν 

γυναίκες. 

 Να σημειώσουμε επίσης κάτι το οποίο είναι ιδιαίτερα σημαντικό για σκοπούς 

εξαγωγής συμπερασμάτων για το μέγεθος του προβλήματος:  Στατιστικά μόνο το 1/7 

των περιστατικών βίας καταγγέλλεται ή μόνο στο 1/7 εμπλέκεται η αστυνομία. 

 Η παραδοχή από την κυπριακή πολιτεία και κοινωνία στο σύνολό της ότι η βία 

στην οικογένεια αποτελεί ένα κοινωνικό φαινόμενο το οποίο επηρεάζει την ποιότητα της 

κοινωνίας μας, το οποίο δημιουργεί πληγές στην εξέλιξη των οικογενειών μας αλλά και 

γενικά του κοινωνικού συνόλου, μας οδήγησε... 

(Ακούονται ομιλίες και θόρυβος εντός της αίθουσας.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Παρακαλώ, ο ομιλητής δεν ακούεται!  Παρακαλώ! 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Ακόμα έχω δυνατή φωνή. 

 ...από το 1994 ουσιαστικά στην ψήφιση του νόμου για την πρόληψη και 

καταπολέμηση της βίας στην οικογένεια, ο οποίος αντικαταστάθηκε με έναν πιο 

ολοκληρωμένο ποιοτικά και πιο σύγχρονο νόμο το 2000, ένα νόμο ο οποίος έχει 

χαρακτηριστεί πρωτοποριακός και σύγχρονος, ένα νόμο μοντέλο και πρότυπο για 

πολλές ευρωπαϊκές χώρες, ένα νόμο για τον οποίο περηφανευόμαστε και λαμβάνουμε 

τα εύσημα όταν βρισκόμαστε στα διεθνή φόρουμ.  Αυτές φυσικά είναι οι διαπιστώσεις 

όσων θέλουν να κρύβονται πίσω από τις εικόνες, χωρίς να αγγίζουν επί τον τύπον των 

ήλων. 

 Η πραγματικότητα αυτή που βιώνουν όσοι καθημερινά έρχονται αντιμέτωποι με 

τον αδυσώπητο σύνθετο κύκλο της βίας -και αυτοί είναι οι επαγγελματίες και πρωτίστως 

τα θύματα της βίας- είναι πολύ διαφορετική.  Είναι μια πραγματικότητα, κυρίες και κύριοι 

συνάδελφοι, που μόλις χθες από το στόμα της Γενικής Εισαγγελίας έχει κατατεθεί στην 

ειδική επιτροπή της Βουλής που εξετάζει τα ζητήματα της νεανικής παραβατικότητας.     

 Αυτή η πραγματικότητα λέει για τα τεράστια κενά και τις ελλείψεις που 

παρουσιάζονται στο θέμα της εφαρμογής του νόμου.  Αυτή την πραγματικότητα την 

είδαμε κατάματα όσοι λάβαμε μέρος στη συζήτηση του θέματος στην αρμόδια 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.   

 Το συμπέρασμα είναι ένα και, αν θέλουμε να είμαστε ουσιαστικοί, συγκεκριμένοι 

και παραγωγικοί σε αυτή τη συζήτηση, εδώ πρέπει να σταθούμε: ∆ώσαμε το νόμο, 

έχουμε τη βάση, αλλά αυτός παραμένει μετέωρος και ακροβατεί από την έλλειψη των 

μέσων που ο ίδιος ο νόμος καθορίζει, ώστε να εφαρμοστεί αποτελεσματικά.   
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 Οι μαρτυρίες και το μέγεθος των προβλημάτων που εκτέθηκαν μπροστά μας στην 

επιτροπή Εργασίας αποδεικνύουν αυτό που λέμε παραπάνω.  Αποδεικνύουν ότι 

δυστυχώς η κυβέρνηση αρέσκεται να περηφανεύεται για το νόμο, χωρίς να δίνει τα 

υλικά και ανθρώπινα μέσα για εφαρμογή του νόμου.  Και, για να μη θεωρηθεί ότι αυτά 

λέγονται χάριν της κριτικής, θα είμαστε συγκεκριμένοι. 

 Το άρθρο 6 του νόμου προβλέπει την ύπαρξη οικογενειακών συμβούλων, των 

οποίων οι αρμοδιότητες είναι όχι απλά σημαντικές, αλλά αποτελούν ουσιαστικά το 

θεμελιό πάνω στον οποίο πρέπει να χτιστεί το όλο σύστημα της πρόληψης και 

προστασίας των θυμάτων. 

 Οι οικογενειακοί σύμβουλοι διορίστηκαν από την κυβέρνηση με πάνω από ένα 

χρόνο καθυστέρηση ως έκτακτοι κοινωνικοί λειτουργοί και ανέρχονται στον 

εξευτελιστικό αριθμό των δέκα παγκύπρια ως ακολούθως:  Τέσσερις στη Λευκωσία, 

τρεις στη Λεμεσό, ένας στη Λάρνακα, ένας στην Πάφο και ένας για την ελεύθερη 

περιοχή Αμμοχώστου.  Αυτοί οι άνθρωποι είχαν να αντιμετωπίσουν τις διακόσιες 

ογδόντα τέσσερις αναφορές που έγιναν το 2000.  Είναι λοιπόν πολύ φυσιολογικό με 

αυτή τη στελέχωση να γίνεται ουσιαστικά μόνο διάγνωση και προσπάθεια προστασίας 

του θύματος και περιορισμού του προβλήματος για όσους παρακολουθούνται, για 

όσους έχουν καταγγείλει φαινόμενα βίας, και έτσι είναι πολύ φυσιολογικό αυτό που η 

ίδια διευθύντρια του Τμήματος Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας έχει δηλώσει 

δημόσια, ότι απλά κάνουν πυρόσβεση χωρίς οποιεσδήποτε δυνατότητες πρόληψης.  Οι 

εκατοντάδες οικογένειες που δυσλειτουργούν, που έχουν ενδεχόμενα κύτταρα 

εκκόλαψης βίας, παραμένουν άψυχοι φάκελοι στοιβαγμένοι στα γραφεία του Τμήματος 

Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας και δυστυχώς τα προβλήματα βγαίνουν στην 

επιφάνεια, μόνο όταν υπάρξει το πρόβλημα, που στις πλείστες των περιπτώσεων είναι 

πια αργά για να μπορείς να κάνεις πρόληψη. 
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 Το άρθρο 9 του νόμου προβλέπει ότι, όπου η καταγγελία γίνεται σε αστυνομικό 

σταθμό, η κατάθεση πρέπει να λαμβάνεται από αστυνομικό του ιδίου φύλου.  Ε, νομίζω 

ότι, για να εφαρμοστεί αυτό το άρθρο της νομοθεσίας, πρέπει να αντιστραφούν τα 

στατιστικά στοιχεία και τα θύματα να είναι στην πλειοψηφία τους άντρες και όχι 

γυναίκες!  Με τα σημερινά στατιστικά δεδομένα και τη σημερινή σύνθεση του 

αστυνομικού σώματος απλά έχουμε το ίδιο καθεστώς και την ίδια τακτική, να 

αναγκάζεται μια γυναίκα να δίνει κατάθεση μπροστά στους αστυνομικούς με ό,τι 

ψυχολογικά συνεπάγεται τούτο.   

 Η απλή διακηρυκτική δήλωση της εκπροσώπου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, που 

είναι το αρμόδιο υπουργείο, ειρήσθω εν παρόδω, για προώθηση της πολιτικής για την 

ισότητα, είναι ότι εργάζονται για βελτίωση της κατάστασης.  Φυσικά αυτή η διακήρυξη 

δεν αρκεί, διότι εργάζονται εδώ και πολλά χρόνια χωρίς αποτέλεσμα.   

 Στο νόμο προβλέπεται η δημιουργία υποδομής για οπτικογραφημένες καταθέσεις 

σε ειδικά διαρρυθμισμένους χώρους στους αστυνομικούς σταθμούς, ειδικά 

διαμορφωμένους χώρους στα νοσηλευτικά κέντρα για εξέταση των θυμάτων βίας, ειδικά 

διαμορφωμένους χώρους για τα θύματα, και ιδιαίτερα τα ανήλικα θύματα βίας, στα 

δικαστήρια. 

 Επανειλημμένα και κατά την περσινή συζήτηση των προϋπολογισμών των 

διαφόρων υπουργείων και στη φετινή συζήτηση έχουμε υποβάλει το ερώτημα πότε 

επιτέλους αυτά τα “ειδικά” θα γίνουν πραγματικά.  Αποτελεί εμπαιγμό για το όλο 

σύστημα που ο νόμος εγκαθιδρύει και για τη φιλοσοφία του νόμου η συνέχιση της 

σημερινής κατάστασης.  Αποτελεί διασυρμό της προσωπικότητας των θυμάτων και 

επιπρόσθετο βιασμό της ήδη βιασμένης προσωπικότητας του ατόμου το να 

αναγκάζονται να εξετάζονται στο χάος των Πρώτων Βοηθειών με ένα σωρό άλλα 

περιστατικά και κόσμο να μπαινοβγαίνει και πολλές φορές τις κάμερες των μέσων 
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μαζικής ενημέρωσης στημένες απέξω.  Ο κατάλογος με τις ελλείψεις στην υποδομή 

ουσιαστικά καθιστά σε μεγάλο μέρος ανενεργό τον ίδιο το νόμο.   

 Θα κλείσω, γιατί είμαι σίγουρη ότι και άλλοι συνάδελφοι θα καταπιαστούν με 

πολλές εξειδικευμένες πτυχές αυτού του θέματος, με δύο σημεία τα οποία θεωρώ πάρα 

πολύ σημαντικά. 

 Η αποτελεσματικότητα του νόμου αυτού εξαρτάται σε μεγάλο βαθμό από τη 

συνέργεια, την έγκαιρη πρόληψη, την αποτελεσματικότητα των διαφόρων 

επαγγελματιών που καλούνται ως σύνολο να δράσουν συντονισμένα για πρόληψη και 

καταπολέμηση του φαινομένου.  Αυτή η φιλοσοφία του νόμου είναι σήμερα θεωρητική,  

πρώτον, γιατί υπάρχει μια προκλητική υποστελέχωση των υπηρεσιών -έχω καταθέσει 

κάποια παραδείγματα.  Θα προσθέσω επίσης την ανυπαρξία υπηρεσιών ψυχικής 

υγείας για παιδιά και εφήβους στις επαρχίες με αποτέλεσμα, όπως οι ίδιοι οι λειτουργοί 

αυτών των υπηρεσιών έχουν δηλώσει στην επιτροπή Εργασίας, να γίνεται σήμερα 

επιλεκτικός χειρισμός των περιπτώσεων με προτεραιότητα τα επείγοντα περιστατικά και 

χωρίς τη δυνατότητα να υπάρξουν προληπτικά προγράμματα, όπως και την έλλειψη 

ικανοποιητικού αριθμού εκπαιδευτικών ψυχολόγων στα σχολεία. 

 Ιδιαίτερα ένα σημαντικό στοιχείο που λέχθηκε στην επιτροπή και πρέπει να 

αναφερθεί, γιατί δείχνει και την έλλειψη της κατάλληλης επιστημονικής διάρθρωσης 

αλλά και την απουσία της αναγκαίας ευαισθητοποίησης γύρω από αυτά τα ζητήματα, 

είναι η δήλωση της εκπροσώπου της Γενικής Εισαγγελίας ότι ελάχιστα περιστατικά 

καταγγέλλονται από τους εκπαιδευτικούς, κι αυτό γιατί πολύ απλά δεν έχουν 

δημιουργηθεί οι αναγκαίοι μηχανισμοί και οι αναγκαίες ομάδες που σε συνεργασία με 

τους άλλους φορείς να προχωρούν στην έγκαιρη διάγνωση και πρόληψη αυτών των 

φαινομένων.   



 66

 Το δεύτερο σημείο αφορά την ανάγκη να στραφούμε και στους θύτες.  Ουσιαστικά 

σήμερα δεν υπάρχει κανένα δομημένο πρόγραμμα στήριξης των θυτών.  Ίσως η 

κυβέρνηση, της οποίας ο νόμος δημιουργεί και αυτή την ευθύνη, να αναμένει τη συνήθη 

οδό, να έρθει ο εθελοντισμός μέσα από ένα κοινοτικό ή οποιοδήποτε άλλο πρόγραμμα 

εθελοντικής οργάνωσης να καλύψει αυτή την ανάγκη και να ικανοποιηθούμε μέσα από 

μια κρατική χορηγία. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η μακροσκελής και λεπτομερής εξέταση από την επιτροπή Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων των προβλημάτων που παρουσιάζονται στην πρακτική 

εφαρμογή του νόμου μάς οδηγεί αβίαστα σε ένα συμπέρασμα:  Η κυβέρνηση όλα αυτά 

τα χρόνια ελάχιστα έχει κάνει για την εφαρμογή του νόμου.  Ο νόμος θα παραμείνει 

γράμμα κενό, θα χάσει τη δύναμή του και στο τέλος θα εκφυλιστεί, αν δε δοθούν τα 

μέσα για τη σωστή και αποτελεσματική λειτουργία του.    

 Είναι απαραίτητο -και αυτή είναι η δική μας η προσέγγιση- αυτά τα ζητήματα, τα 

οποία αγγίζουν την ποιότητα της κοινωνίας μας, τα οποία αγγίζουν το ανθρώπινο 

πρόσωπο της κοινωνίας μας, να τα δούμε μέσα από το φακό όχι των οικονομικίστικων 

προσεγγίσεων αλλά του σύγχρονου κράτους πρόνοιας που είναι δίπλα στον πολίτη και 

τις ανάγκες του.  Η αυτοϊκανοποίηση για νόμους-μοντέλα που διαφημίζονται στο 

εξωτερικό είναι μια πλαστή εικόνα που δεν απαντά στις πραγματικές ανάγκες της 

κοινωνίας για πρόληψη και καταπολέμηση της βίας στην οικογένεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Θωμά είναι παρών; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, βέβαια... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ναι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ...επειδή δώσαμε κατάλογο -φανήκαμε, ως συνήθως, συνεπείς και πειθαρχημένοι- 

δε σημαίνει ότι θα μιλούν συνεχώς οι ομιλητές της πλευράς μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχετε απόλυτο δίκαιο.  Λοιπόν, τότε το θέμα αναβάλλεται για την προσεχή 

βδομάδα.  Θα δοθούν κατάλογοι ομιλητών από τους κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους 

και θα κλείσει την προσεχή βδομάδα. 

 Το επόμενο θέμα δεν ξέρω αν οι συνάδελφοι είναι έτοιμοι να το συζητήσουμε.  

Είναι η έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Η διδασκαλία του μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική εκπαίδευση»,  

αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του βουλευτή κ. Προδρόμου. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Λείπει ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τότε στο σημείο αυτό έχουμε φθάσει στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.  Η 

επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 12 ∆εκεμβρίου 2000 -σημαδιακή 

μέρα!- στις 4.00 το απόγευμα με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

1. Ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.182.2002) 

2. O περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και 

Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών 

Πληροφοριών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.248.2002) 

3. Οι περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και 

Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών 

Πληροφοριών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.234.2002) 

4. Ο περί Αποδείξεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.220.2002) 

5. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 11) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.302.2002) 

6. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.304.2002) 

7. Ο περί των Επιχειρήσεων Παροχής Επενδυτικών 

Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ) (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.308.2002) 

8. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 5) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.162.2002) 

9. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης 

Κύπρου του 2003 Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.279.2002) 

10. Ο περί ∆ιατηρητέων Οικοδομών Νόμος του 2002. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.066.2002) 

11. Ο περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του Επαγγέλματος 

των Οδοντοτεχνιτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2000. 

(Αρ. Φακ. 23.01.177.2000) 

12. Ο περί Εγγραφής Κουρέων, Κομμωτών και Συναφών 

Τεχνιτών Νόμος του 1999. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. Ν. 309/99) 

13. Oι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.304.2002) 

14. Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 

Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.212.2002) 

15. Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.238.2002) 

(Αναπομπή). 

16. Ο περί Κανονισμών Ασφαλείας ∆ιαβαθμισμένων 

Πληροφοριών, Εγγράφων και Υλικού και για Συναφή 

Θέματα Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.321.2002) 

17. Ο περί Επεξεργασίας ∆εδομένων Προσωπικού 

Χαρακτήρα (Προστασία του Ατόμου) (Τροποποιητικός) 
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Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.264.2002) 

18. Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Ελαιοκομικών 

Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.287.2002) 

19. Ο περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.285.2002) 

20. Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 

(Πολυχλωροδιφαινύλια και Πολυχλωροτριφαινύλια 

(PCB/PCT) Kανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.286.2002) 

21. Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 

(∆ιαχείριση Χρησιμοποιημένων Ορυκτελαίων) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.287.2002) 

22. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 

(Αποτέφρωση Επικίνδυνων Αποβλήτων) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.295.2002) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που 
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τιτλοφορείται «Τα προβλήματα που προκύπτουν από 

τη μη ικανοποιητική εφαρμογή της νομοθεσίας για την 

πρόληψη της βίας στην οικογένεια και την προστασία 

των θυμάτων και η ανάγκη δημιουργίας της αναγκαίας 

υποδομής για προστασία και στήριξη των θυμάτων 

βίας». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επιτροπής).  

(15.11.2001). 

(Αρ. Φακ.: 23.04.313.2001) 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για 

το θέμα που τιτλοφορείται «Η διδασκαλία του 

μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική 

εκπαίδευση». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Πρόδρομου Προδρόμου).   

(18.9.2001).   

(Αρ. Φακ. 23.04.194.2001) 

3. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της Υποεπιτροπής για την 

Επικοινωνία της Βουλής των Αντιπροσώπων με τον 

Πολίτη για Θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται «Οι 
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επιπτώσεις στο περιβάλλον και στους κατοίκους από 

τη συνέχιση της λειτουργίας του χυτηρίου “Νέμιτσας” 

στη Λεμεσό». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επιτροπής).  

(21.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.202.2002)   

5. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για το Μέλλον της 

Ευρώπης. 

6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 

∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα που τιτλοφορείται «Η 

σχεδιαζόμενη αναθεώρηση του τοπικού σχεδίου στο 

δήμο Γεροσκήπου και τα εξ αυτής προκύπτοντα 

θέματα ευνοϊκής μεταχείρισης προς συγκεκριμένο 

επιχειρηματία». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη).  

(22.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.181.2002) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.50 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
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Αγαπίου Άγις Μιχαηλίδης Θάσος 

Αναστασιάδης Νίκος Μιχαηλίδης Ντίνος 

Βαρνάβα Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδόπουλος Τάσσος 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γιάγκου Κίκης Παπακώστας Κώστας 

∆ημητρίου Παναγιώτης Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πιττοκοπίτης Νίκος 

Θωμά Γιαννάκης Πουργουρίδης Χρήστος 

Καράς Αντώνης Σαμψών Σωτήρης 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κλεάνθους Νίκος Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κληρίδης Χρίστος Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Άντρος Τυρίμος Κυριάκος 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Λιλλήκας Γιώργος Χατζηγεωργίου Τάκης 

Ματσάκης Μάριος Χριστοδουλίδης ∆ώρος 

Μαυροκορδάτος Χρίστος Χρυσοστόμου Άριστος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Καλαϊτζιάν Πετρός  
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 1999 του Ταμείου διά την Ανέγερσιν 

Κυπριακού Μουσείου Νόμος του 2002», 

β. «Ο περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 2000 του Ταμείου διά την Ανέγερσιν 

Κυπριακού Μουσείου Νόμος του 2002», 

γ. «Ο περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 2001 του Ταμείου διά την Ανέγερσιν 

Κυπριακού Μουσείου Νόμος του 2002», 

δ. «Ο περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 2002 του Ταμείου διά την Ανέγερσιν 

Κυπριακού Μουσείου Νόμος του 2002», 

η συζήτηση που ακολούθησε (Γ. Περδίκης, Τ. Παπαδόπουλος, Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. 

Λαμάρης) και απόρριψή τους. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 

Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού 

Καταλόγου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002» και ψήφισή της σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης για την Ίδρυση Ευρωπαϊκής 

Αστυνομικής Υπηρεσίας και του Πρωτοκόλλου Σχετικά με την Ερμηνεία της εν 

λόγω Σύμβασης από το ∆ικαστήριο των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων με 

Προδικαστικές Αποφάσεις (Κυρωτικός) Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης για την Απαγόρευση της 

Χρήσης, Αποθήκευσης, Παραγωγής και Μεταφοράς των Ναρκών κατά 

Προσωπικού και για την Καταστροφή τους (Κυρωτικός) Νόμος του 2002» το 

σύντομο σχόλιο του κ. ∆ώρου Χριστοδουλίδη και ψήφισή του σε νόμο. 
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6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί ∆ανείου (Ανάπτυξις) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή τους. 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 

(Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» και 

έγκρισή τους. 

8. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της Υπηρεσίας της Επιτροπής Προστασίας 

του Ανταγωνισμού - Θέση Λειτουργού Υπηρεσίας Επιτροπής Προστασίας 

Ανταγωνισμού Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή τους. 

9. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

10. Ερωτήσεις βουλευτών:  Προκήρυξη θέσεων ειδικών αστυφυλάκων απευθυνόμενες 

σε άντρες - Ανάγκη εφαρμογής της νομοθεσίας για το κάπνισμα σε δημόσιους 

χώρους - Σχέδιο υποστήριξης αναπτυξιακού αθλητισμού - Ρύπανση από 

καυσαέρια στο συνοικισμό ΑΗΚ - Ανάγκη επιθεώρησης και ύπαρξης ευκολιών 

στην υποδοχή των πλοίων στα λιμάνια μας - Καθυστέρηση στην παράδοση 

πιστοποιητικών υγείας σε ιδιοκτήτες υδροφόρων - Ανάγκη ισχύος των 

ευρωπαϊκών προδιαγραφών για τα ποτήρια μπίρας “pint” - Προσόντα απόκτησης 

άδειας οδηγού για τα “safari excursions” - Κυβερνητική απόφαση για παραχώρηση 

των φραγμάτων για ιστιοπλοϊκούς αγώνες - Υδατικό πρόβλημα στην κοινότητα 

Κόρνου - Μη εφαρμογή του νόμου για το κάπνισμα στην αίθουσα επιβατών του 

λιμανιού Λεμεσού - Ανάγκη επιχορήγησης των πολιτιστικών εκδηλώσεων των 

δήμων - Κριτήρια παραχώρησης συσκευών εκδίωξης δελφινιών στους ψαράδες 

της περιοχής Ζυγίου. 

11. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  Ανάγκη 

προσέλκυσης τουριστών προς τη δυτική Λευκωσία - Ρύπανση θαλάσσιας 

περιοχής στη Λεμεσό από διερχόμενα πλοία - Προώθηση βιολογικής καλλιέργειας 
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στην περιοχή Σολιάς και Μαραθάσας - Ανάγκη ανάπτυξης του αγροτουρισμού στις 

ορεινές περιοχές - Μόλυνση υπόγειων υδάτων στις περιοχές Σολιάς και 

Μαραθάσας - Οφειλές κυβέρνησης στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Γήπεδα 

γκολφ στην ελεύθερη Αμμόχωστο - Κατασκευή μαρίνας στην Αγία Νάπα - 

Ηλεκτρικό ρεύμα για τη λειτουργία της κεραίας των Βρετανών στο Ακρωτήρι - 

Απόσπαση της κ. Ελένης Φωκά στη μέση εκπαίδευση - ∆ημιουργία αλιευτικού 

καταφυγίου στο Ζύγι - Μη κήρυξη αρχαίων μνημείων στην κατεχόμενη Κύπρο. 

12. Συνέχιση της συζήτησης (Σ. Χαραλάμπους) για το θέμα «Τα προβλήματα που 

προκύπτουν από τη μη ικανοποιητική εφαρμογή της νομοθεσίας για την πρόληψη 

της βίας στην οικογένεια και την προστασία των θυμάτων και η ανάγκη 

δημιουργίας της αναγκαίας υποδομής για προστασία και στήριξη των θυμάτων 

βίας». 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 12ης ∆εκεμβρίου 2002 

(Ώρα έναρξης: 4.15 μ.μ.)  

(Αρ.  12)  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.    

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων.    

Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αρχίζουμε με τη νομοθετική... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θα ήθελα, πριν μπούμε στη νομοθετική εργασία, να εκφράσω τη λύπη μου που, 

αυτή την ώρα που η τύχη της Κύπρου παίζεται κάπου μακριά απ’ εδώ, αυτό το 

κοινοβούλιο δεν μπόρεσε να συζητήσει και να μελετήσει τις εξελίξεις στο Κυπριακό και 
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ιδιαίτερα το Σχέδιο Ανάν.  Και θέλω αυτή τη λύπη να την καταθέσω και να καταγραφεί 

στα πρακτικά.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Θυμίζει, αν μου επιτρέπεις, Πρόεδρε, το γνωστό ποίημα του Καβάφη 

“Περιμένοντας τους βαρβάρους”, όπου οι συγκλητικοί δε νομοθετούν περιμένοντας τους 

βαρβάρους, οι οποίοι θα νομοθετήσουν.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα μπορούσα να άφηνα την παρατήρηση του κ. Περδίκη 

απαρατήρητη, αλλά αυτό θα εσήμαινε ότι αποδεχόμουν ότι είναι από έλλειψη 

ενδιαφέροντος, αγαπητέ συνάδελφε, που αυτό το κοινοβούλιο δε συζήτησε το θέμα.  

Μπορεί να έχουμε διαφορετικές απόψεις όσον αφορά κάποιες προσεγγίσεις ή κάποιες 

στρατηγικές.  Νομίζω όμως, με το λίγο που το έχουμε συζητήσει στη σύσκεψη των 

εκπροσώπων των κομμάτων, είναι συγκεκριμένος και ενσυνείδητος ο λόγος που δεν το 

συζητούμε πριν την Κοπεγχάγη.  Μπορεί να διαφωνούμε.  Αν θέλετε να κάνουμε και 

συζήτηση για το θέμα ευχαρίστως, αλλά τουλάχιστο μιλώ για να δώσω το μήνυμα ότι 

δεν είναι από έλλειψη ενδιαφέροντος, είναι λόγω της διαφορετικής εκτίμησης για το πότε 

πρέπει να συζητηθεί αυτό το θέμα.  Εξάλλου αλλού και δημόσια ακόμα συζητείται.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω πως δεν μπορεί να δοθεί συνέχεια στη συζήτηση. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Με όλο το σεβασμό, με όλο το σεβασμό, αλλά ο κ. Περδίκης είναι απλώς ένας 
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βουλευτής, όπως είμαι και εγώ απλώς ένας βουλευτής, και δεν ανέχομαι σε καμιά 

περίπτωση να μιλά μεγαλοσχήμως ως αρχηγός κόμματος και προπαντός ως 

εκπρόσωπος μιας πλειοψηφίας.  Το ποσοστό είναι καταγραμμένο.  Αυτούς που η 

συντριπτική πλειοψηφία του λαού ανέδειξε ως εκπροσώπους και αρχηγούς κομμάτων 

ευρίσκονται εκεί που τους εκάλεσε η ευθύνη, η ευθύνη των στιγμών.  Αν κάποιοι δεν 

ήθελαν να αναλάβουν τις ευθύνες τους και να ευρίσκονται μακριά προφασιζόμενοι  ότι 

είναι έτοιμοι για ηρωικές πράξεις, είναι δικό τους πρόβλημα και δε μας απασχολεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, νομίζω να μη δοθεί περαιτέρω συνέχεια στη συζήτηση. 

 Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτό το κοινοβούλιο, για όσα χρόνια υπάρχει και λειτουργεί, έχει 

συζητήσει πάρα πολλές φορές, συχνά πρώτο απ’ όλους τους άλλους εκφραστές της 

πολιτικής ζωής, τα καυτά θέματα του τόπου, περιλαμβανομένου και του Κυπριακού.  

Ακόμα, άλλες τόσες φορές απέφυγε συζητήσεις πάνω σε καυτά θέματα, γιατί έκρινε 

κατά πλειοψηφία ότι αυτό εξυπηρετούσε το καλώς νοούμενο συμφέρον του τόπου.  Η 

σύσκεψη της περασμένης εβδομάδας είχε καταλήξει σε ορισμένα συμπεράσματα, με τη 

διαφωνία ορισμένων,  που ήταν η απόφαση της πλειοψηφίας, την οποία οφείλουμε όλοι 

να μάθουμε να σεβόμαστε.  Εμείς δε δεχόμαστε από κανέναν ούτε μονοπώληση 

πατριωτισμού ούτε μονοπώληση ενδιαφέροντος.   

 Ευχαριστώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κλεάνθους. 
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Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι, αν συνεχίσουμε να συζητούμε τούτο το πράγμα, 

πραγματικά θα έχουμε προσφέρει πολύ κακή υπηρεσία και δε νομίζω ότι είναι η στιγμή 

τώρα να συναγωνιστούμε για το πώς αισθανόμαστε.  Νομίζω ξέρει ο καθένας. Θα 

εισηγούμουν και θα έκανα έκκληση σε όλους τους συναδέλφους να αφήσουμε το θέμα 

μέχρις εδώ.  Υπάρχει και χρόνος για να συζητήσουμε και για να αντιμετωπίσουμε τις 

όποιες εξελίξεις, τη στιγμή που πραγματικά η προσφορά μας θα είναι θετική προς την 

κατεύθυνση που θα επιδιώξουμε.  Νομίζω ότι θα ’πρεπε να τελειώσει το θέμα εδώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Θεοδώρου. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαι εξ εκείνων των παλαιοτέρων που έχουν ζήσει μια παρόμοια 

εποχή στο παρελθόν.  την περίοδο της πρώτης Ζυρίχης.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είσαι τόσο παλαιός; 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Είμαι του εξήντα. είμαι της δεκαετίας του εξήντα.   

 Θέλω να διαβεβαιώσω όλους τους συναδέλφους και ιδιαίτερα τους νεότερους ότι 

εκείνες οι έντονες και οι κάθετες αντιπαραθέσεις, οι οποίες ήταν φυσικό να συνεχιστούν 

και μετά τη Ζυρίχη, όχι μόνο δε βοήθησαν τον τόπο, αλλά τον οδήγησαν σε αυτό το 

οποίο βιώσαμε μετά το 1974.  Νομίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι υπό τις περιστάσεις λίγη 

αυτοσυγκράτηση, λίγη ψυχραιμία, περισσότερη λογική παρά συναισθηματισμός δεν 

πρόκειται να βλάψουν τον τόπο.  Αντίθετα, αν αυτή η Βουλή μπει στη διελκυστίνδα, που 

εγώ με λύπη και οδύνη παρακολουθώ έξω από τη Βουλή, των κάθετων τοποθετήσεων 

και των αφορισμών, πολύ φοβούμαι ότι δημιουργούμε την απαρχή μιας νέας 



 5

τραγωδίας, διότι δεν μπορεί κανένας να είναι βέβαιος, παρ’ όλο που οι πιθανότητες 

δείχνουν κατά πού πάει το πράγμα, ότι θα υπάρξει λύση αύριο στην Κοπεγχάγη.  

Ουδείς μπορεί να είναι βέβαιος.  Αν υπάρξει λύση, κύριοι συνάδελφοι, θα αρχίσουμε να 

τη χαλούμε από την ώρα που θα γίνει η λύση;  Και πού θα οδηγήσει το ξήλωμα εκείνο;  

Όπου οδήγησε ο πόλεμος εναντίον της Ζυρίχης, απλούστατα.  Λοιπόν, λίγη 

αυτοσυγκράτηση και νομίζω ότι θα μπορέσουμε να οδηγηθούμε εκεί που πρέπει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νομίζω πως εδώ κλείει το θέμα.  Εκείνο που μπορώ 

να τονίσω είναι ότι είναι γνωστό το ενδιαφέρον όλων των συναδέλφων γύρω από το 

εθνικό θέμα.  Κανένας δεν υστερεί ούτε σε ενδιαφέρον ούτε σε πρωτοβουλίες γύρω από 

το θέμα, γι’ αυτό νομίζω πως είναι πολύ μειωτικό να υποβαθμίζουμε το ενδιαφέρον του 

οποιουδήποτε συναδέλφου.  Κλείει το θέμα εδώ.   

 Προχωρούμε με την ημερήσια διάταξη και αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.  

Θα παρακαλούσα οι ομόφωνες εκθέσεις να θεωρούνται αναγνωσθείσες, ως είναι η 

τακτική. 

 Το πρώτο θέμα... Ναι, κύριε Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι παράκληση της δικής μας κοινοβουλευτικής ομάδας, επειδή 

το πρώτο θέμα, καθώς και το δεύτερο με το τρίτο, που έχουν κοινή έκθεση, 

συνοδεύονται από τροπολογίες που έχουν κατατεθεί πριν από λίγη ώρα, να τα 

αφήσουμε στο τέλος, ούτως ώστε να δοθεί χρόνος να διαβαστούν και να αξιολογηθούν 

οι τροπολογίες, για να γίνει η καλύτερη δυνατή εργασία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, εγώ είχα σκοπό να ζητήσω αναβολή του πρώτου θέματος, για να 

μελετήσουμε και τις τροπολογίες, αλλά και γιατί υπάρχουν κάποια θέματα τα οποία δεν 

είχαμε την ευκαιρία να τα εξετάσουμε προηγουμένως και σύμφωνα με την πάγια 

πρακτική που υπάρχει στη Βουλή.   Τα ξέρετε εσείς αυτά. είστε πιο παλιοί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Φοβούμαι, κύριε Πρόεδρε, ότι, αν ζητούμε εύκολα αναβολές σήμερα, παρ’ όλο 

που σέβομαι οποιαδήποτε παράκληση, θα έχουμε στις δεκαεννέα του μηνός, που είναι 

η τελευταία συνεδρία του σώματος πριν από τις γιορτές, όχι σαράντα ή πενήντα 

νομοσχέδια, αλλά ίσως και περισσότερα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Χρίστου, να σας ενημερώσω ότι... 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 ...και πιο δύσκολα θα μπορέσουμε να τα μελετήσουμε, παρά την αναβολή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...μέχρι τώρα υπάρχουν πενήντα πέντε νομοσχέδια για την προσεχή συνεδρίαση. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Όχι, εύκολα, αναβολές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Βεβαίως, θα συμφωνήσω με τον κ. Χρίστου, χωρίς να θέλω να πω στον κ. 

Περδίκη ότι δε δικαιούται ή δε θα του δώσουμε αναβολή.  Αν πράγματι νιώθει έντονα, 

να το κάνουμε, αλλά θα έχουμε μεγάλο πρόβλημα, όπως ξέρετε και εσείς, την άλλη 
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Πέμπτη με τα πολλά νομοσχέδια, αν αρχίσουμε να αναβάλλουμε από την αρχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εξ όσων έχω αντιληφθεί, επειδή πήγα σε δύο συνεδριάσεις γι’ 

αυτό το θέμα στην επιτροπή Παιδείας -δεν είναι όψιμο το ενδιαφέρον μου, είναι 

συστηματικό- έχουμε μια σειρά από απόψεις για το θέμα αυτό, έχουμε και τέσσερις 

σελίδες τροπολογίες από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, ο οποίος φαντάζομαι ότι ζητά και 

απαιτεί να τις δούμε. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Είναι για το δεύτερο θέμα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Συγνώμη, έστω για το πρώτο τις μισές.  Φαντάζομαι ότι δικαιολογημένα θα ζητά να 

τις δούμε με σοβαρότητα αυτές τις τροπολογίες που καταθέτει σήμερα, άρα με ακόμα 

ένα θέμα στα πενήντα πέντε δε νομίζω ότι χάθηκε ο κόσμος.  Η αντίληψη που έχω είναι 

ότι δεν είναι επείγον το θέμα, εκτός αν ο πρόεδρος της επιτροπής Παιδείας έχει άλλη 

αντίληψη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θέτω την πρόταση για αναβολή... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής, παρακαλώ. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μιλούμε για το πρώτο θέμα, το Ανοικτό Πανεπιστήμιο.  Καταρχάς, 
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οι τροπολογίες για το ανοικτό πανεπιστήμιο δεν είναι πολλές, είναι δύο απλά πράγματα,  

αλλά, αν ο συνάδελφος ζητά αναβολή, δε θα του αρνηθούμε το δικαίωμα.  Εγώ όμως 

θέλω να πω ότι θα πρέπει, πριν ολοκληρώσει η Βουλή τις εργασίες της... Μιλούμε για 

την ίδρυση του Ανοικτού Πανεπιστημίου. δεν είναι κάτι που μπορεί να το αφήσουμε 

πέντε-έξι μήνες μετά.  Και θέλω να προειδοποιήσω, επειδή είπατε και εσείς, σωστά, για 

το μέγεθος της επόμενης συνεδρίας, ότι η επιτροπή Παιδείας θα στείλει και το θέμα του 

Πανεπιστημίου Εφαρμοσμένων Επιστημών και Τεχνών, που θέλει ακόμα περισσότερη 

συζήτηση, αλλά πρέπει να τα διεκπεραιώσουμε.   

 Όσον αφορά το δεύτερο θέμα, οπωσδήποτε θα συμφωνούσαμε με τον κ. Χρίστου 

να πάει στο τέλος, αλλά ειδικά το δεύτερο θέμα νομίζω ότι πρέπει να ολοκληρωθεί 

σήμερα, γιατί υπάρχουν δεσμεύσεις, υπάρχει κόσμος έξω ο οποίος εξαρτάται από τις 

αποφάσεις για την αναγνώριση των τίτλων και θα παρακαλούσα εκείνο να μην 

αναβληθεί. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν,  κυρίες και κύριοι, θέτω σε ψηφοφορία την εισήγηση, την πρόταση του κ. 

Περδίκη για αναβολή της συζήτησης. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ∆ε χρειάζεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η ολομέλεια. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Το πρώτο μόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Για το πρώτο μόνο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν μπορεί έτσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συγνώμη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι μία πρακτική.  Από τη στιγμή που το ζητά και επιμένει, δεν μπορούμε να 

αρνηθούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αν δεν υπάρχει διαφωνία, ναι, τότε το πρώτο θέμα αναβάλλεται. 

 Το δεύτερο και το τρίτο θέμα θα συζητηθούν στο τέλος, αφού ολοκληρώσουμε τη 

συζήτηση των άλλων νομοθετημάτων. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Το τέταρτο αναβάλλεται. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα αναβάλλεται για μια εβδομάδα.   

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 5 θέμα, που είναι «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 11) του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη.   

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 11) του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 



 10

 Άριστος Χρυσοστόμου Πρόδρομος Προδρόμου 

 Γιώργος Λιλλήκας Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου ∆ώρος Θεοδώρου  

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συνέχισε τη 

μελέτη του πιο πάνω νομοσχεδίου σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 2 

∆εκεμβρίου 2002, στην οποία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών. 

 Όπως είναι γνωστό, μέρος του νομοσχεδίου, συνολικής πίστωσης £109.246.580, 

ψηφίσθηκε σε νόμο την 21η Νοεμβρίου 2002 και παρέμεινε σε εκκρεμότητα το 

υπόλοιπο μέρος, που αφορά πιστώσεις ύψους £4.309.990 για διάφορους σκοπούς και 

προγράμματα που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα.   

 Στο στάδιο της μελέτης του μέρους του υπό αναφορά νομοσχεδίου που εκκρεμεί, 

η επιτροπή ζήτησε από την εκτελεστική εξουσία την κατάθεση συμπληρωματικών 

στοιχείων σε σχέση με τους σκοπούς για τους οποίους προβλέπεται να διατεθούν οι 

σχετικές πιστώσεις, τα οποία έκρινε απαραίτητα για πληρέστερη ενημέρωσή της.  Στη 

βάση των στοιχείων που κατατέθηκαν ενώπιόν της, η επιτροπή διατυπώνει τις 

ακόλουθες παρατηρήσεις σε σχέση με ορισμένες από τις προτεινόμενες πιστώσεις: 

1. Αναφορικά με τη ζητούμενη διάθεση πιστώσεων ύψους £255.000 για εγκατάσταση 

προπαρασκευασμένων οικιστικών μονάδων για στέγαση των οικογενειών 

αθιγγάνων, το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις κ. Σταύρος Ευαγόρου, παρ’ όλο που τάσσεται 

υπέρ της έγκρισης του εν λόγω κονδυλίου, διατυπώνει παράλληλα τις ακόλουθες 

παρατηρήσεις: 

α. Στην αντιμετώπιση των σοβαρών προβλημάτων που δημιουργούνται από 
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την εγκατάσταση των αθιγγάνων παρατηρούνται αδυναμίες ως προς τη 

συνεννόηση και το συντονισμό μεταξύ της κυβέρνησης και των τοπικών 

αρχών.  

β. Από την παρουσία των αθιγγάνων προκύπτουν προβλήματα κοινωνικής 

συμπεριφοράς, γι’ αυτό και υπάρχει ανάγκη λήψης περαιτέρω μέτρων για 

παροχή των αναγκαίων υπηρεσιών στους χώρους εγκατάστασής τους, όπως 

υγειονομική περίθαλψη, ομαλή ένταξή τους στο ευρύτερο κοινωνικό σύνολο, 

τροχοδρόμηση διαδικασιών για άμεση επαφή τους με τις κοινωνικές 

υπηρεσίες του κράτους, καθώς και λήψης μέτρων για την απασχόλησή τους.   

γ. Στις περιοχές όπου φιλοξενούνται οι αθίγγανοι τίθεται και θέμα ασφάλειας, γι’ 

αυτό και υπάρχει ανάγκη για περαιτέρω αστυνόμευση των περιοχών αυτών.   

2. Όσον αφορά το κονδύλι ύψους £6.000, που αφορά τη διάθεση πιστώσεων για 

καταβολή ετήσιου ειδικού επιδόματος ευθύνης σε όλους τους επάρχους, ύψους 

£1.000 ετησίως, με ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 2002, μέσα στα πλαίσια της 

γενικής συμφωνίας για την αναθεώρηση του κρατικού μισθολογίου, η επιτροπή, 

παρ’ όλο που τάσσεται υπέρ της έγκρισης του εν λόγω κονδυλίου, δηλώνει και 

πάλι κατηγορηματικά την απαρέσκειά της για την άνιση μεταχείριση που 

προκύπτει μέσα από τις πρόνοιες του νόμου αναφορικά με το κρατικό μισθολόγιο.  

Ειδικότερα, η επιτροπή αναφέρεται στη διαφορετική μισθολογική μεταχείριση 

μεταξύ θέσεων της ίδιας κατηγορίας, όπως είναι οι διευθυντές υπηρεσιών, 

συμπεριλαμβανομένων των διευθυντών των υπηρεσιών της Βουλής των 

Αντιπροσώπων, κρίνοντας τη στάση της κυβέρνησης ως απαράδεκτη και 

αντιδεοντολογική.  Το γεγονός αυτό διαφοροποιεί χωρίς αιτιολογία υπαλλήλους 

της ίδιας κατηγορίας και αποτελεί δυσμενή διάκριση, που πλήττει τελικά το 

ευρύτερο συμφέρον της δημόσιας υπηρεσίας.   
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3. Ως προς το κονδύλι ύψους £259.990, που προορίζεται για καταβολή ετήσιου 

ποσού ύψους £260.000 στην Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου, σε δικαιούχους 

κοινοτάρχες, υπό μορφή μηνιαίας συνταξιοδοτικής αποζημίωσης, στη βάση του 

καθορισμού του ύψους της αποζημίωσης βάσει κριτηρίων που θα συμφωνηθούν 

εκ των προτέρων με την Ένωση Κοινοτήτων, η επιτροπή τάσσεται υπέρ της 

αναβολής έγκρισης του υπό αναφορά κονδυλίου προς αποφυγή οποιωνδήποτε 

διακρίσεων μεταξύ των κοινοταρχών.  Η επιτροπή δηλώνει ότι η συνταξιοδοτική 

αυτή αποζημίωση πρέπει να επεκταθεί και να καλύψει όλους τους αιρετούς 

κοινοτάρχες, καθώς επίσης και αυτούς που είχαν διατελέσει κοινοτάρχες μετά το 

1979 και για το λόγο αυτό έχει ζητήσει και αναμένει στοιχεία για τον αριθμό των 

επηρεαζομένων. 

4. Τέλος, ως προς το κονδύλι ύψους £500.000 για κάλυψη της επιδότησης ζημιών 

για το 2001 των Περιφερειακών Εταιρειών Αστικών και Αγροτικών Λεωφορείων 

(ΠΕΑΛ), η επιτροπή, παρά το γεγονός ότι τάσσεται υπέρ της έγκρισης του υπό 

αναφορά κονδυλίου, εκφράζει την άποψη ότι η εφαρμογή του υπό αναφορά 

συστήματος είναι δαπανηρή, χωρίς να υπάρχει το αντίστοιχο όφελος προς τον 

πολίτη, γι’ αυτό και χρήζει ριζικής αναθεώρησης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 

όλων των πιο πάνω θέσεων/παρατηρήσεών της, υιοθετεί τους σκοπούς διάθεσης των 

υπό εκκρεμότητα ζητούμενων συμπληρωματικών πιστώσεων, με εξαίρεση το κονδύλι 

που αφορά την παροχή συνταξιοδοτικών αποζημιώσεων στους κοινοτάρχες, το οποίο 

κρίνει ότι χρήζει περαιτέρω μελέτης, και, διαμορφώνοντας ανάλογα το κείμενο του υπό 

αναφορά νομοσχεδίου, εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού 

τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 14) του 2002». 
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

 Ζητούμενη 

πίστωση 

£ 

Σκοπός 

1.  567.000 

 

Κάλυψη των υπερωριών των μελών της αστυνομίας που 

ασχολούνται: 

(α) με την επιτήρηση των ακτών της Κύπρου, μέσα στα 

πλαίσια του σχεδίου για το συνεχή έλεγχο των συνόρων 

του κράτους (£248.000)· 

(β) με την ασφαλή φύλαξη των λειψάνων προσώπων που 

ετάφησαν στα κοιμητήρια Λακατάμειας και Αγίων 

Κωνσταντίνου και Ελένης, τα οποία βρίσκονται στο 

εργαστήριο των “Γιατρών για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα” 

(£81.000)· 

(γ) με την αστυνόμευση των ισραηλινών ποδοσφαιρικών 

αγώνων (£238.000). 

2.  686.000 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Κάλυψη των αυξημένων δαπανών λόγω: 

(α) απρόβλεπτων επιδιορθώσεων που προέκυψαν κατά την 

καθιερωμένη συντήρηση του Ε/Π “Ακρίτας”· 

(β) της προκαταβολής με την υπογραφή του συμβολαίου για 

την επικείμενη συντήρηση του Ε/Π “Απόλλων”, που 

προγραμματιζόταν να αποσταλεί στην Ελλάδα περί το 

τέλος Οκτωβρίου· 

(γ) απρόβλεπτων εξόδων κατά την επισκευή των μηχανών 

του Α/Φ “Ερμής”, που ξεκίνησε στο τέλος του 2001 και 
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τελείωσε το Φεβρουάριο του 2002· 

(δ) της αυξημένης κατανάλωσης καυσίμων από τα πλωτά 

μέσα λόγω των αυξημένων περιπολιών των αστυνομικών 

ακάτων για φρούρηση των ακτών και παρεμπόδιση 

λαθρομεταναστών να εισέλθουν στο έδαφος της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας· 

(ε) της αύξησης των τιμών των πετρελαιοειδών· 

(στ) της αύξησης του ΦΠΑ από 1.7.2002 σε 13%. 

3.  1.891.000 

 

 

Κάλυψη της δαπάνης που απαιτείται για καταβολή αυξημένης 

κρατικής χορηγίας στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, η οποία 

καθίσταται αναγκαία για υλοποίηση του ετήσιου 

προϋπολογισμού του ΡΙΚ όπως αυτός ψηφίστηκε από τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων [Νόμος Αρ. 25(ΙΙ)/2002]. 

4.  255.000 

 

 

 

 

∆ιάθεση πιστώσεων για εγκατάσταση προπαρασκευασμένων 

οικιστικών μονάδων, παρόμοιων με αυτές που θα 

τοποθετηθούν στο Κέντρο Υποδοχής Κοφίνου, στις περιοχές 

στις οποίες θα μετακινηθούν οι αθίγγανοι: 

(α) Εντός και στην περιφέρεια της πόλης της Λεμεσού· 

(β) στην περιοχή Πολεμιδιών· 

(γ) στην περιοχή Μουτταγιάκας. 

5.  6.000 

  

∆ιάθεση πιστώσεων για καταβολή ετήσιου ειδικού επιδόματος 

ευθύνης σε όλους τους επάρχους, ύψους £1.000 ετησίως, με 

ισχύ από 1.1.2002, στα πλαίσια της γενικής συμφωνίας για την 

αναθεώρηση του κρατικού μισθολογίου. 

6.  259.990 ∆ιάθεση πρόσθετων πιστώσεων για καταβολή ετήσιου ποσού 
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(Παραμένει σε 

εκκρεμότητα για 

περαιτέρω 

μελέτη.) 

 

ύψους £260.000 στην Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου, το οποίο 

θα καταβάλλεται σε μηνιαίες ισόποσες δόσεις στους 

δικαιούχους κοινοτάρχες υπό μορφή συνταξιοδοτικής 

αποζημίωσης, νοουμένου ότι το ύψος της αποζημίωσης αυτής 

θα καθοριστεί με βάση συγκεκριμένα κριτήρια που θα 

συμφωνηθούν με την Ένωση Κοινοτήτων εκ των προτέρων. 

7.  500.000 

 

Κάλυψη της επιδότησης ζημιών (για το 2001) οικονομικών 

χρήσεων των ΠΕΑΛ, που προκύπτει στο τέλος κάθε 

οικονομικής χρήσης. 

8.  145.000 

 

Κάλυψη της δαπάνης που απαιτείται για την ασφάλεια/ 

φρούρηση των νοσοκομείων λόγω ανάθεσης του συμβολαίου 

φρούρησης για όλα τα νοσοκομεία, εκτός από το νοσοκομείο 

Πάφου, στην εταιρεία “Group 4” με αυξημένη τιμή μονάδας και 

αυξημένες ώρες φρούρησης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού £4.309.990 

για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2002.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 
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 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 14) του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι εξ αναβολής και είναι «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2002».  

Παρακαλώ τον πρόεδρο της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής να διαβάσει την 

έκθεση.  Εδώ υπάρχει αναφορά ότι το ΑΚΕΛ και το ΚΙΣΟΣ -έτσι αναφέρει η έκθεση- θα 

τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση την ολομέλεια. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς να διευκρινίσω κάτι.  Είχε κυκλοφορήσει αρχικά μια 

λανθασμένη έκθεση, έχει αποσυρθεί και έχει κυκλοφορήσει καινούργια έκθεση εδώ και 

αρκετό καιρό, η οποία είναι αυτή στην οποία  θα αναφερθώ.  Αλλάζουν οι τοποθετήσεις 

των κομμάτων.  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος, Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Άριστος Χρυσοστόμου Μαρία Κυριακού  

 Σταύρος Ευαγόρου              ∆ώρος Θεοδώρου 
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 Πρόδρομος Προδρόμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Νοεμβρίου 2002.  

Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Οικονομικών, του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και της διεύθυνσης της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από τον 

προϋπολογισμό της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου για το 2002 ποσού ύψους 

£20.000.000 και η κατάθεσή του στο Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας.  Το υπό αναφορά 

ποσό αποτελεί οικονομική υποχρέωση της Αρχής που απορρέει από το πρόστιμο που 

η Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού επέβαλε στην Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, 

με το αιτιολογητικό ότι η Αρχή καταχράστηκε τη δεσπόζουσα θέση της στην αγορά, 

επιβάλλοντας πολύ υψηλά τέλη υπηρεσιών, κατά παράβαση του άρθρου 6(2)(α) του 

περί Προστασίας του Ανταγωνισμού Νόμου του 1989 (Αριθμός Νόμου 207 του 1989). 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετώντας  

τους σκοπούς διάθεσης του υπό αναφορά κονδυλίου, το οποίο θα κατατεθεί στο Πάγιο 

Ταμείο της ∆ημοκρατίας, εισηγείται στη Βουλή,  κατά πλειοψηφία των μελών της 

βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 

∆ημοκρατικού Κόμματος, την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-

Νέες ∆υνάμεις και του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν 

κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Επομένως, κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, πρέπει να δοθούν οι θέσεις των 

δύο συναδέλφων, για να δούμε πώς θα προχωρήσουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Παρακαλώ, υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου.   

 Κύριε Πρόεδρε, είναι γνωστό ότι η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, ως ένας 

οργανισμός κοινής ωφέλειας, έχει διαδραματίσει έναν ιστορικό ρόλο στην ανάπτυξη των 

τηλεπικοινωνιών στην Κύπρο και έχει μια συγκεκριμένη αποστολή, η οποία αποστολή 

είναι να παρέχει στον Κύπριο πολίτη, στον Κύπριο καταναλωτή, υψηλής ποιότητας 

υπηρεσίες σε προσιτές τιμές.  Είναι γενικά παραδεκτό ότι είναι ένας εύρωστος 

οργανισμός, ο οποίος και από πλευράς τεχνολογικού επιπέδου, αλλά και τεχνογνωσίας 

βρίσκεται σε πολύ υψηλά επίπεδα.  Είναι παραδεκτό ότι ποιοτικά οι υπηρεσίες οι οποίες 

παρέχονται στο κοινό είναι επίσης σε αρκετά υψηλά επίπεδα και ότι οι τιμές είναι 

προσιτές.  Αν συγκριθούν δε με τα ευρωπαϊκά δεδομένα οι τιμές της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών, συγκρίνονται ευνοϊκά σχεδόν με όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης.   

 Θα μπορούσε λόγω της δεσπόζουσας θέσης που η Αρχή Τηλεπικοινωνιών έχει 

όντως ως κρατικό μονοπώλιο στην κυπριακή αγορά να είναι χαμηλότερες, να είναι πιο 

προσιτές;  Εμείς λέμε, ναι, θα μπορούσε και αυτό το πράγμα θα μπορούσε να τύχει 

εξέτασης και από την Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού.   

 Όσον αφορά τώρα στο θεσμό της Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού, εμείς 

θεωρούμε ότι είναι και ουσιαστικός και σημαντικός και καθοριστικός, όσον αφορά στην 

προστασία του καταναλωτή, και γι’ αυτό το λόγο ταχθήκαμε υπέρ της εισαγωγής αυτού 

του θεσμού, ενός θεσμού που αναμένουμε ότι στο τέλος θα λειτουργήσει θετικά προς 

όφελος της κοινωνίας.   

 Την ίδια στιγμή όμως θεωρούμε ότι το πρόστιμο, το οποίο επεβλήθη στην Αρχή 
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Τηλεπικοινωνιών Κύπρου με το επιχείρημα ότι έχει καταχραστεί τη δεσπόζουσα θέση 

της στην αγορά... θεωρούμε ότι είναι εξοντωτικό το ποσό των £20 εκατομμυρίων!  Και, 

αν κρίνουμε και από το ποιας μεταχείρισης έτυχε η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 

αμέσως μετά την επιβολή προστίμου και την έκρηξη που είχε γίνει στα μέσα μαζικής 

ενημέρωσης, όπου κάποιοι -και ιδιαίτερα ο Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων- 

προσφέρθηκαν να χαρίσουν άλλα £30 εκατομμύρια από τους φόρους της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών υπό μορφή κοινωνικών παροχών, τη στιγμή που γνωρίζουμε ότι 

κοινωνική πολιτική πρέπει να ασκούν και είναι υποχρεωμένα να ασκούν τα κράτη και 

όχι οι όποιοι οργανισμοί ξεχωριστά και, παράλληλα, διαπιστώνοντας την επιλεκτικότητα 

όσον αφορά στην κρίση της Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού, αφού δεσπόζουσα 

θέση στην αγορά αλλά και κατάχρηση της θέσης αυτής στην αγορά βλέπουμε και ζούμε 

καθημερινά σε μία σειρά από ολιγοπώλια ή και μονοπώλια που δρουν στον ιδιωτικό 

τομέα και δεν έχουμε δει μέχρι στιγμής ούτε πρόθεση αλλά ούτε και κίνηση προς την 

κατεύθυνση της τιμωρίας ή της πάταξης του οποιουδήποτε ιδιωτικού μονοπωλίου και 

θέλοντας να στείλουμε το μήνυμα ότι δεν πρέπει να εξοντώσουμε τους ημικρατικούς 

οργανισμούς, αλλά να τους στηρίξουμε, ιδιαίτερα αυτές τις δύσκολες ώρες, εμείς θα 

τηρήσουμε αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Εντάξει, προηγείται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Θεοδώρου. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Επειδή είμαι και εκείνος... εκείνο το κόμμα που ζήτησε αναβολή της συζήτησης, 
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έχω την εντύπωση ότι θα έπρεπε να έχω μία προτεραιότητα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, κύριε Θεοδώρου, δεν είχα προσέξει ότι ζήτησες το λόγο... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν υπήρχε πρόθεση να σου στερηθεί το δικαίωμα... 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 ∆εν έχω την παραμικρή αμφιβολία... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...να μιλήσεις πρώτος. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 ∆εν έχω την παραμικρή αμφιβολία, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Όπως θα ενθυμείσθε, το κόμμα μας είχε ζητήσει από την ολομέλεια αναβολή της 

συζήτησης αυτού του θέματος, επειδή, κατά την αντίληψή μας ή κατά την υποψία μας, 

ενδέχετο να υπάρχει θεσμικό ζήτημα, θεσμικό πρόβλημα και θέλαμε να μελετήσουμε εις 

βάθος αυτό το ζήτημα, προτού τοποθετηθούμε στη Βουλή.  Αναθέσαμε στον 

κοινοβουλευτικό μας συνεργάτη, τον κ. ∆ημήτρη Ραπτόπουλο, να μελετήσει το θέμα 

αυτό, αντλώντας πληροφόρηση και γνώση και από δικαστικές αποφάσεις και από το 

∆ικαστήριο των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και από καθηγητές πανεπιστημίου και φυσικά 

από την ίδια την Επιτροπή Ανταγωνισμού. 

 Έτσι παρενθετικά θέλω να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι πρέπει να 

καταθέσω εδώ πέρα πως αισθάνομαι ότι η δουλειά η κοινοβουλευτική, τουλάχιστον σε 

αυτό το θέμα και όχι μόνο βεβαίως, αναβαθμίζεται και νιώθω να αναβαθμίζεται 
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ουσιαστικά με τη συμβολή των κοινοβουλευτικών μας συνεργατών και αυτό αποδεικνύει 

ότι ήταν και μία σοφή απόφαση το να δοθούν στους βουλευτές και στα κόμματα οι 

κοινοβουλευτικοί συνεργάτες. 

 Η έκθεση η οποία έχει ετοιμαστεί από τον κ. Ραπτόπουλο θα κατατεθεί, για να 

διανεμηθεί στους συναδέλφους.  Θέλω όμως να πω περιληπτικά ποια είναι τα 

συμπεράσματά της.  Τρεις σελίδες είναι η έκθεση και περιληπτικά θα πω τα 

συμπεράσματά της. 

 Πρώτον, από νομική άποψη, καθαρά νομική άποψη, φαίνεται ότι η Επιτροπή 

Προστασίας Ανταγωνισμού είχε το νομικό δικαίωμα να επιβάλει το πρόστιμο το οποίο 

επέβαλε.  Νομίζω ότι περί αυτού δεν μπορεί να υπάρξει αμφισβήτηση.   

 ∆εύτερον, το ∆ικαστήριο Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων σε παρόμοιες υποθέσεις έχει 

αποφανθεί και διατυπώσει ότι ανεξαρτήτως της φύσεως ενός οργανισμού ο οποίος 

λειτουργεί ως επιχείρηση ο οργανισμός αυτός εμπίπτει στις πρόνοιες της νομοθεσίας 

περί προστασίας του ανταγωνισμού και με αυτό το σκεπτικό έχει επιβάλει ποινές σε 

άλλους οργανισμούς. 

 Το τρίτο σημείο το οποίο θέλω να παραθέσω -και είναι εδώ που, κατά τη γνώμη 

μας, προκύπτει ένα θεσμικό πρόβλημα- είναι ότι οι εμπειρογνώμονες από τους οποίους 

ζητήσαμε γνωμάτευση -και πιο συγκεκριμένα θα αναφέρω τον καθηγητή του 

Πανεπιστημίου Λέστερ κ. Γκράχαμ- μας είπαν ότι δεν μπορούν να αποφανθούν στη 

συγκεκριμένη περίπτωση, διότι το καθεστώς των ημικρατικών μας οργανισμών δεν έχει 

προηγούμενο στην Ευρώπη. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Α, μάλιστα! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 
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∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Όχι, δεν υπάρχει ημικρατικός οργανισμός, κατά τον κ. Γκράχαμ, ο οποίος να έχει 

το δικό μας καθεστώς, του άμεσου ελέγχου από το κοινοβούλιο -αυτό είναι το θέμα-  του 

άμεσου ελέγχου από το κοινοβούλιο.  Και δημιουργείται ένα ολίγον οξύμωρο σχήμα.  

Και ποιο είναι το οξύμωρο σχήμα;  Ότι με τη νομοθεσία που κάναμε, σε τελευταία 

ανάλυση, η Επιτροπή Ανταγωνισμού, την οποία εμείς δημιουργήσαμε, ελέγχει το 

κοινοβούλιο αν προστατεύει τον ανταγωνισμό, αν προστατεύει το συμφέρον του λαού!  

Ε, αυτό το θεωρώ αντίφαση και το θεωρώ έλλειμμα της νομοθεσίας μας.  Και, νομίζω, 

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι, ενόσω θα λειτουργήσουν οι ημικρατικοί οργανισμοί 

υπό το καθεστώς που λειτουργούν τώρα -και αναφέρομαι κύρια στην ΑΤΗΚ και την 

Αρχή Ηλεκτρισμού- θα πρέπει να τροποποιήσουμε τη νομοθεσία που έχει σχέση με την 

Επιτροπή Ανταγωνισμού.  Γιατί το λέω αυτό το πράμα;  Το λέω αυτό το πράμα, κυρίες 

και κύριοι συνάδελφοι, διότι έχω προσέξει και εγώ, όπως έχει προσέξει και ο κ. 

Ευαγόρου και άλλοι συνάδελφοι πιθανότατα, την επιλεκτική ευαισθησία της Επιτροπής 

Ανταγωνισμού προς συγκεκριμένες κατευθύνσεις.  Και δεν έχει λάβει υπόψη η 

Επιτροπή Ανταγωνισμού ότι προσφέρονται τα χαμηλότερα τέλη σε ολόκληρη την 

Ευρωπαϊκή Ένωση από την Αρχή Τηλεπικοινωνιών και δεν έχει λάβει υπόψη ότι αυτά 

πέρασαν από τη Βουλή.  Είτε πούμε μας εγελάσαν είτε πούμε δε μας εγελάσαν εκείνο 

το οποίο στέκει τελικά είναι ότι αυτά επεράσαν από τη Βουλή!  Και ήταν στο χέρι της 

Βουλής να τους πει ότι αυτό το ποσό ή εκείνο το ποσό εμείς επιμένουμε ή θέλουμε ή 

απαιτούμε να πάει προς αυτή την κατεύθυνση.   

 Η Επιτροπή Ανταγωνισμού έχει πρώτα και κύρια καθήκον να προστατεύσει τον 

πολίτη από αισχροκέρδειες που προέρχονται από μονοπώλια τα οποία ανεβάζουν σε 

τελευταία ανάλυση τις τιμές, όχι τις κατεβάζουν, και κυρίως μονοπώλια από τον ιδιωτικό 

τομέα· όχι από το δημόσιο τομέα.  Ο δημόσιος τομέας εξ ορισμού δεν επιδιώκει να 
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αποστραγγίσει το λαό· εξ ορισμού είναι κτήμα του λαού οι δημόσιες επιχειρήσεις του 

δημόσιου τομέα.   

 Γι’ αυτό, τελικά εμείς θα ψηφίσουμε μεν τον προϋπολογισμό των £20 

εκατομμυρίων, διότι νομικά, επαναλαμβάνω, είναι απόλυτα κατοχυρωμένη η απόφαση 

της Επιτροπής Ανταγωνισμού, όμως, πρώτον, καλούμε την Επιτροπή Ανταγωνισμού να 

στρέψει την προσοχή της εκεί όπου κύρια θα πρέπει να την έχει στραμμένη και, 

δεύτερον, εισηγούμαστε στη Βουλή, εάν και εφόσον το καθεστώς αυτό των ημικρατικών 

οργανισμών θα συνεχίσει επί κάποιο χρονικό διάστημα, να επανεξετάσουμε το 

καθεστώς και τις αρμοδιότητες της Επιτροπής Ανταγωνισμού αναφορικά με τους 

ημικρατικούς οργανισμούς. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κυπριανού, μετά ο κ. Προδρόμου, μετά ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απ’ τη θέση μου να μου επιτρέψετε· θα ’μαι σύντομος.   

 Είναι από τις περιπτώσεις, κύριε Πρόεδρε, που η Βουλή δεν έχει καμία επιλογή, 

παρά να εγκρίνει αυτό το συγκεκριμένο νομοσχέδιο.  Και συμφωνώ με την ανάλυση του 

κ. Θεοδώρου πάνω στη νομική πτυχή.  Βεβαίως δε θα ασχοληθώ με την ουσία του 

θέματος· μπορεί να έχει δίκαιο, μπορεί να μην έχει δίκαιο.  Εγώ απλώς θα υπενθυμίσω 

ότι αυτό το σώμα ειδικά το θέμα των υπερχρεώσεων και των επιπλέον χρημάτων που 

συσσώρευσε η Αρχή Τηλεπικοινωνιών το έχει εξετάσει σε επιτροπή και έχει ζητήσει να 

επιστραφούν τα χρήματα πίσω στους καταναλωτές.   

 Εγώ δε θα μπω στην ουσία όμως, δεν είναι αυτό το θέμα.  ∆ε μας πέφτει λόγος 

πάνω στην ουσία.  Αυτή η Βουλή ψήφισε ένα νόμο για ανεξαρτησία της Επιτροπής 

Ανταγωνισμού και δεν μπορεί να παρεμβαίνει στο έργο της, έστω και αν διαφωνεί με τις 
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αποφάσεις της, έστω και αν έχουν δίκαιο ή άδικο στην ουσία.  Υπάρχει διαδικασία 

νενομισμένη, υπάρχει δυνατότητα προσφυγής στο Ανώτατο ∆ικαστήριο και διαδικασία 

έφεσης, την οποία έχει εκμεταλλευτεί και χρησιμοποιήσει αυτή τη στιγμή η Αρχή 

Τηλεπικοινωνιών, η οποία θα αποφασίσει, θα αποφανθεί στο τέλος αν...  Και είμαι 

σίγουρος ότι, όχι μόνο αυτά τα επιχειρήματα που είπε ο κ. Θεοδώρου, αλλά και άλλα 

νομικά επιχειρήματα θα λεχθούνε στο δικαστήριο, ίσως και στο εφετείο αργότερα, και θα 

αποφασίσει οριστικά και τελεσίδικα πάνω σε αυτό το θέμα.   

 Όμως, όπως είναι ο νόμος σήμερα, πρώτον, η Αρχή Τηλεπικοινωνιών υπόκειται 

στον έλεγχο της Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού και, δεύτερον, αυτό το σώμα, 

από τη στιγμή που βγήκε νομότυπα και σωστά μία απόφαση ενός ημιδικαστικού 

οργάνου, δεν έχει επιλογή, παρά να εγκρίνει την πληρωμή.  Και είναι τυπικός ο λόγος, 

επειδή δεν υπήρχε αυτό το κονδύλι, δεν υπήρχε αυτό το άρθρο στον προϋπολογισμό 

της Αρχής που βρέθηκε σήμερα ενώπιόν μας.   

 Μη εγκρίνοντας αυτό τον προϋπολογισμό, όχι συμβάλλουμε, επιδιώκουμε την 

παρανομία, επιδιώκουμε κάποιος να παραβεί νόμο, έστω και μία Αρχή, νόμο που 

ψήφισε αυτό το σώμα!  ∆εν έχουμε αυτό το δικαίωμα, έστω κι αν διαφωνούμε με την 

απόφαση.  ∆εν μπορούμε εμείς να εμποδίσουμε έναν οργανισμό να μη συμμορφωθεί 

με νομοθεσία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Και μόνο πάνω σ’ αυτό και γι’ αυτό το λόγο 

είχαμε και έχουμε υποχρέωση να εγκρίνουμε αυτό το κονδύλι.   

 Στην ουσία, όπως είπα, δε θα αναφερθώ ούτε εξετάστηκε απ’ την επιτροπή 

Οικονομικών η ουσία, ακριβώς για το λόγο που είπα προηγουμένως.  ∆εν έχει δικαίωμα 

η Βουλή να αναθεωρεί αποφάσεις οργάνων, όπως της Επιτροπής Ανταγωνισμού ή 

οποιουδήποτε παρόμοιου σώματος.  Υπάρχει η διαδικασία του δικαστηρίου και αυτή 

ακολουθήθηκε και ακολουθείται.   

 Και να προσθέσω ακόμα κάτι.  Προσέφυγε στο δικαστήριο, για να μην καταβάλει 
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το πρόστιμο, έστω και προσωρινά, η Αρχή Τηλεπικοινωνιών, ζήτησε αναστολή δηλαδή 

της υλοποίησης αυτής της απόφασης, η οποία απορρίφθηκε από το Ανώτατο 

∆ικαστήριο το οποίο είπε:  «Πληρώστε τα και, αν κερδίσετε αύριο, θα τα πάρετε πίσω».  

Νομίζω το κράτος είναι φερέγγυο, μπορεί να τα δώσει πίσω αυτά τα χρήματα.   

 Άρα, κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι, χωρίς να αμφισβητώ όσα είπαν οι συνάδελφοι 

πάνω στο θέμα της ουσίας της υπόθεσης που εκδικάστηκε και εξετάστηκε εναντίον της 

επιτροπής, αυτό το σώμα δεν μπορεί παρά να συμμορφωθεί με τις νομοθεσίες που το 

ίδιο το σώμα έχει ψηφίσει και δεν μπορεί να εναντιωθεί σε αποφάσεις που έχουν ληφθεί 

με βάση αυτές τις διαδικασίες ούτε να εμποδίσει τη συμμόρφωση σ’ αυτές.  Εξ ου και η 

ίδια η Αρχή Τηλεπικοινωνιών, η ίδια η Αρχή, ήρθε και μας ζήτησε να τη βοηθήσουμε να 

πληρώσει αυτό το πρόστιμο.  Αν υπήρχε η δυνατότητα, δε νομίζω να ’παιρναν αυτή την 

πρωτοβουλία και να επιδίωκαν να πληρώσουν μόνοι τους £20 εκατομμύρια!   

 Άρα, κύριε Πρόεδρε, η εισήγησή μου είναι να εγκριθεί -και αυτή είναι η θέση του 

∆ημοκρατικού Κόμματος- να εγκριθεί αυτός ο προϋπολογισμός και η δικαιοσύνη θα 

ακολουθήσει το δρόμο της και θα αποφασίσει ανάλογα.  Εάν ο κ. Θεοδώρου...  Θα το 

βάλω λάθος...  Το επιχείρημα του κ. Θεοδώρου είναι ότι ορισμένες περιπτώσεις, των 

οποίων καθορισμός της πολιτικής, αν θέλετε, περνά από το κοινοβούλιο, θα πρέπει να 

εξαιρεθούν από αυτό το νόμο του ανταγωνισμού και να είναι όπως -να υπενθυμίσω- 

ήταν παλιά.  Ο πρώτος νόμος του ανταγωνισμού προέβλεπε ότι οποιοδήποτε θέμα 

καθορισμού τιμής διέπεται από άλλο νόμο εξαιρείται από την εφαρμογή αυτού του 

νόμου.  Εάν μπορεί να γίνει αυτό, είναι κάτι που θα πρέπει να εξεταστεί μάλλον από την 

επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, θα έλεγα, διότι πρέπει να δούμε τι μας επιβάλλει το 

ευρωπαϊκό κεκτημένο και βεβαίως να κάνουμε τις τροπολογίες, μέχρις ότου αλλάξει και 

το καθεστώς.  

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών έχει τοποθετήσει πολύ 

σωστά το θεσμικό και το νομικό πλαίσιο και δεν έχω να προσθέσω οτιδήποτε επί 

τούτου.  Απλώς θέλω να πω ότι η απόφαση αυτή της Επιτροπής Ανταγωνισμού είναι 

προοίμιο για μία τάξη πραγμάτων η οποία πρόκειται να έλθει.  Εμείς είχαμε από την 

αρχή σημειώσει ότι, προτού ακόμα εφαρμοστεί στην Κύπρο το κοινοτικό κεκτημένο, 

ιδού που με τέτοιες αποφάσεις φαίνεται ότι μπορούμε να εφαρμόζουμε, τουλάχιστον 

κατά τμήματα, μεγάλες γραμμές και κατευθύνσεις της κοινής ευρωπαϊκής πολιτικής.  Η 

πολιτική του ανταγωνισμού είναι κεντρική μέσα στο οικοδόμημα της ενιαίας αγοράς και 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης και βεβαίως θα πρέπει να συνηθίσουμε και σε θεσμούς 

ανεξάρτητους από τις υφιστάμενες εξουσίες, την κυβέρνηση και τη Βουλή ακόμα, σε 

ανεξάρτητους θεσμούς, οι οποίοι ασκούν έλεγχο στα πλαίσια της ευρωπαϊκής 

νομοθεσίας.  Τέτοια είναι η Επιτροπή Ανταγωνισμού.  Ίσως μάλιστα εμείς, 

λειτουργώντας σε προεδρικό σύστημα, να είχαμε συνηθίσει -καλώς, θα έλεγα- να 

διεκδικούμε ως κοινοβούλιο έλεγχο επί των πραγμάτων, διότι δεν είχαμε τις εξουσίες 

που έχουν τα κοινοβούλια σε κοινοβουλευτικά συστήματα.  Τώρα όμως είναι η ώρα που 

θα πρέπει και εμείς να προσαρμόσουμε τη σκέψη μας.  Ίσως να φαίνεται μεγάλο το 

ποσό αυτό -δε θα το σχολιάσω- το ποσό της ποινής, πλην όμως μου θυμίζει εμένα και 

τα τεράστια αποθέματα τα οποία είχε δημιουργήσει η Αρχή και πιστεύω ότι ήταν 

ανάλογο.  Αλλά, επαναλαμβάνω, δεν είναι δική μας δουλειά να κρίνουμε αυτή την 

απόφαση της Επιτροπής Ανταγωνισμού· θα πρέπει η επιτροπή να λειτουργεί 

ανεξάρτητα.  Απ’ εκεί και πέρα εμείς προσβλέπουμε στο όφελος, εφόσον μάλιστα βγουν 

κι άλλες τέτοιες αποφάσεις, γιατί δεν είναι αυτοσκοπός οι αποφάσεις να έχουν ποινές, 
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αλλά η επίδραση που θα έχουν αυτές οι ποινές πάνω στην ίδια την αγορά, για να 

υπάρξει συμπεριφορά ανάλογη όλων των παραγόντων είτε είναι κρατικοί είτε είναι 

ημικρατικοί είτε είναι ιδιωτικοί.   

 Επομένως, βεβαίως, θα πρέπει να εγκρίνουμε αυτό το κονδύλι, διότι πρώτ’ απ’ 

όλα η απόφαση εδώ στη Βουλή είναι τυπική.  Όμως, ίσως να αξίζει τον κόπο να γίνει η 

συζήτηση που προαναφέρθηκε από τους δύο συναδέλφους, για να ξεκαθαρίσει τελείως 

το πλαίσιο, διότι εγώ τουλάχιστον προσωπικά έχω την εντύπωση ότι δε θα πρέπει να 

παραμείνουν οργανισμοί ή κομμάτια στη νομοθεσία που, επειδή περνούν από τη 

Βουλή, θα εξαιρούνται.  Η σημασία του ανταγωνισμού είναι ότι θα λειτουργήσει και για 

το ίδιο το κράτος, όπως ήδη έχουμε πάρει αποφάσεις να φορολογούνται, να 

δασμολογούνται, να καταβάλλουν τέλη κρατικοί οργανισμοί που δεν το είχαμε 

συνηθίσει.  Είναι μία νέα κατάσταση, από την οποία περιμένουμε και θα πρέπει να 

περιμένουμε και τα οφέλη. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα σχολιάσω το “εξοντωτικό” πρόστιμο που ακούστηκε και θα 

υπενθυμίσω ότι η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου κατά την εξαετία από το ’98, 

πενταετία καλύτερα, μέχρι το 2001, είχε ένα συνολικό πλεόνασμα της τάξεως των 

διακόσιων δεκαεπτά εκατομμυρίων.  Εάν δούμε σε τι αντιστοιχεί η επιβολή του 

προστίμου, ποσοτικά δηλαδή, αναφορικά με το αποθεματικό που δημιουργήθηκε κάθε 

χρόνο, θα δούμε ότι για τα πρώτα δύο χρόνια είναι το 1/2 του συνολικού αποθεματικού, 

γιατί το ’98 ήταν σαράντα περίπου, σαράντα έξι το ’99, εξήντα τέσσερα το 2000 και το 

2001 εξήντα οκτώ.  Ενώ για τα δύο πρώτα χρόνια λοιπόν ήταν περίπου το μισό, για τα 
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δύο τελευταία χρόνια είναι το 1/3.  Κατά συνέπεια, δε μιλούμε για “εξοντωτικό” 

πρόστιμο, λαμβανομένου υπόψη πάντα ότι η Επιτροπή Ανταγωνισμού, βάσει της 

κειμένης νομοθεσίας, έχει τη δυνατότητα να επιβάλει πρόστιμο μέχρι την ολοκληρωτική 

ποσοτικά αντιστοιχία του κέρδους το οποίο προξενείται.  Εγώ θα έλεγα εδώ ότι, εάν 

πρόκειται περί παραδειγματικού προστίμου, θα έπρεπε ίσως, ενδεχομένως, εάν έτσι θα 

ήταν η περίπτωση, να επιβληθεί πρόστιμο που να αντιστοιχεί ολοκληρωτικά στο 

αποθεματικό το οποίο δημιουργήθηκε.  ∆εν το εισηγούμαι, λέω, αν ήταν έτσι η σκέψη 

της επιτροπής. 

 Το δεύτερο σχόλιο που θέλω να κάμω αφορά ένα άλλο στοιχείο το οποίο 

αναφέρθηκε από τους συναδέλφους προηγουμένως και που αγγίζει βέβαια ή εφάπτεται 

καλύτερα μιας πολιτικής συζήτησης που μπορεί κάποιοι να ισχυρίζονται είτε από 

ιδεολογίες ότι εκκινά ή, αν ήθελαν ακόμα να δώσουν άλλη εικόνα, από ιδεολογήματα.  

∆ε θα την κάμουμε αυτή τη συζήτηση τώρα εδώ.  ∆εν είναι η ώρα.  Αλλά δεν μπορεί να 

λέγεται ότι, παραδείγματος χάριν, εμποδίζονται, γιατί το έχω ακούσει και αυτό, με την 

επιβολή αυτού του “εξοντωτικού” προστίμου, εμποδίζονται τα αναπτυξιακά έργα της 

Αρχής Τηλεπικοινωνιών.  Ακούστηκε όχι μέσα σε αυτή την αίθουσα, εκτός.   

 Εάν πάμε στους αριθμούς που η ίδια η Αρχή Τηλεπικοινωνιών έχει δώσει, χωρίς 

να επηρεάζονται τα οποιαδήποτε αποθεματικά κατά τη λογική των αριθμών που έχω 

αναφέρει, αναφορικά με τις μελλοντικές επενδύσεις -ήταν ένα στοιχείο το οποίο λήφθηκε 

υπόψη πριν την επιβολή του προστίμου κατά την ακρόαση ενώπιον της Επιτροπής 

Ανταγωνισμού- εξηγήθηκε από τους ίδιους τους δικηγόρους, τους νομικούς συμβούλους 

της Αρχής Τηλεπικοινωνιών, ότι, αναφορικά με το μέλλον, βάσει του προστίμου το 

οποίο θα έμπαινε και τελικά μπήκε, τα αποθεματικά θα εξακολουθούσαν να 

υπερκαλύπτουν -ήταν το εύρημα της επιτροπής μετά που εδόθησαν οι αριθμοί- τις 

επενδύσεις από τριακόσια εξήντα μέχρι πεντακόσια εκατομμύρια μέχρι το 2005, που 
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είναι το πρόγραμμα της ίδιας της Αρχής Τηλεπικοινωνιών.  Γιατί;  Γιατί η Επιτροπή 

Προστασίας του Ανταγωνισμού έκαμε έναν υπολογισμό ο οποίος ήταν βάσει των 

αριθμών που της εδώκαν, ότι η Αρχή Τηλεπικοινωνιών θα εξακολουθεί να δημιουργεί 

πλεόνασμα μέχρι τότε, σύμφωνα με τη συνήθη πορεία των πραγμάτων, δηλαδή, αν δεν 

αλλάξει και δεν αναϊσορροπήσει τα τέλη, αξίας εκατόν πενήντα με εκατόν εξήντα 

εκατομμύρια.  Κατά συνέπεια, ούτε αυτή η πτυχή επηρεάζεται, εάν κάποιοι θα ήθελαν 

να αναδείξουν αυτή την πτυχή, ότι σ’ έναν ημικρατικό οργανισμό, στον οποίο ανατέθηκε 

η υπηρεσία δημόσιας ωφέλειας, έρχεται μία επιτροπή ή ένα ρυθμιστικό tribunal -οιονεί 

δικαστήριο, όπως λέγεται- και επιβάλλει αυτά τα “εξοντωτικά” προστίματα χωρίς να 

λαμβάνει υπόψη το σκοπό που έχει να επιτελέσει. 

 Ακόμα κάτι, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω.  Επειδή άκουσα από συναδέλφους μου 

σε αυτή την αίθουσα ότι δε γίνεται, όταν η Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού δικάζει 

ή επιλαμβάνεται αυτών των θεμάτων, να στρέφει τα πυρά της προς μία κατεύθυνση 

μόνο και να εξαιρεί άλλους ή ακόμα πολύ περισσότερο, καταπιεστικά ή κατά τρόπο 

επαχθέστατο, να φορτώνεται πάνω σε έναν οργανισμό που ασκεί δημόσια ωφέλεια, 

κατά τον τρόπο που την ασκεί, στο επίπεδο των υπηρεσιών που δίνει και που περίπου 

θα πρέπει, στα πλαίσια ακόμα τα ελάχιστα που παρέχονται, στα πλαίσια της άσκησης 

των εξουσιών της επιτροπής να προστατεύεται.  Χωρίς να ξέρω τι μπορεί να σημαίνει 

αυτή η προστασία.   

 Θέλω να πω το εξής:  Η ίδια η νομοθεσία... και δόθηκε η ευκαιρία στην Αρχή 

Τηλεπικοινωνιών, μέσω των νομικών της συμβούλων, κατά τη διάρκεια που δικάστηκε 

αυτή η υπόθεση, να δώσει εξηγήσεις γιατί δημιούργησε αυτό το πλεόνασμα, για να δει 

αν εξαιρείτο αναγκαστικά, βάσει του άρθρου 7, από την επιβολή οποιουδήποτε 

προστίμου ή την εξαίρεση από τη δικαιοδοσία της επιτροπής.  Και πότε εξαιρείται;  ∆εν 

αρκεί μόνο να πεις ως δημόσιος οργανισμός ότι «μου έχει δοθεί δημοσιονομικό 
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μονοπώλιο ή ασκώ επιχείρηση δημόσιας ωφέλειας», αλλά θα πρέπει να δώσεις 

εξηγήσεις στην επιτροπή ότι, αν δεν έκαμνες αυτό που έκαμνες, θα είχες δυσκολίες να 

επιτελέσεις τη λειτουργία σου. 

 Κοντολογίς, δηλαδή, αν δε χρέωνε τις τιμές που χρέωσε η Αρχή Τηλεπικοινωνιών, 

οι οποίες οδήγησαν στο πρόστιμο -αυτή ήταν η εξήγηση που έπρεπε να δώσει και να 

πείσει στην επιτροπή- αν δεν το έκαμνε αυτό, τότε θα είχε πρόβλημα να παρέχει τις 

λειτουργίες της και τις υπηρεσίες της.  Που δεν είναι έτσι!  Τα διακόσια δεκαεπτά 

εκατομμύρια, αφαιρουμένης της φορολογίας, είναι κέρδος στην τετραετία στην οποία 

αναφερόμαστε.   

 Κατά συνέπεια, ενόσω τα πράγματα βρίσκονται σε εξέλιξη, και το κλείνω, κύριε 

Πρόεδρε, βρίσκω απόλυτα ορθή την εισήγηση του κ. ∆ώρου Θεοδώρου αναφορικά με 

το θεσμικό πρόβλημα που δημιουργείται, αλλά νομίζω όμως πως πρέπει να κάμουμε τη 

συζήτηση αυτή σε κάποιο μεταγενέστερο στάδιο, ενόσω θα εξελίσσεται βέβαια και η 

δομή και η φιλοσοφία, αλλά και η αντίληψη γύρω από τη λειτουργία αυτών των 

οργανισμών.  Απομένει πάρα πολύς δρόμος ακόμα να καλύψουμε και νομίζω, στο 

πρέπον και δέον στάδιο που θα προκύψει το ζήτημα, θα ήταν σωστό να κάμουμε αυτή 

τη συζήτηση, αν θα πρέπει δηλαδή, στα πλαίσια ενός ελεύθερου και γνήσιου 

ανταγωνισμού, ζητήματα που αφορούν, όπως αυτό που συζητούμε, να έρχονται από τη 

Βουλή, για να ποδηγετεί ή να χειραγωγεί, αλλά όχι τώρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, όταν πρόκειται να μακρηγορούμε, να προσερχόμαστε στο βήμα.   

 Ο κ. Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εγώ πιστεύω ότι έχω το δικαίωμα να μιλήσω γι’ αυτό το ζήτημα, γιατί ήμουν εξ 

εκείνων που προασπίστηκαν το δικαίωμα της Επιτροπής Ανταγωνισμού ως μιας 
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νεόδμητης επιτροπής για να ρυθμίζει τα του ανταγωνισμού, και ιδιαίτερα το ζήλο αυτής 

της επιτροπής να αποκαταστήσει τα του ανταγωνισμού στην κοινωνία και στην 

οικονομία, που επέβαλε το συγκεκριμένο πρόστιμο, το οποίο δεν εξέταζα ούτε ως προς 

το ύψος ούτε σε ποιον επιβαλλόταν.  Βάσει του σκεπτικού της Επιτροπής 

Ανταγωνισμού, εμείς θεωρήσαμε ότι πράγματι η Επιτροπή Ανταγωνισμού με 

αντικειμενικά κριτήρια επέβαλε υπό αυτές τις προϋποθέσεις το συγκεκριμένο πρόστιμο 

στην ΑΤΗΚ και, αντί να πυροβολείται η Επιτροπή Ανταγωνισμού, που θεωρήσαμε ότι 

είναι ένας θεσμός που πράγματι μπορεί να προστατεύει τους καταναλωτές, να 

προστατεύει τον υγιή ανταγωνισμό, να προστατεύει την κοινωνία και την οικονομία, 

έπρεπε η ίδια η ΑΤΗΚ να κοιτάξει στον καθρέφτη και, αντί να τον σπάζει, γιατί νόμιζε ότι 

αυτός είναι η αιτία για τα λάθη που διέπραξε, η ίδια να αποδεχτεί αυτή την πολιτική της 

Επιτροπής Ανταγωνισμού και να καταβάλει προσπάθειες βελτίωσης.   

 Η ΑΤΗΚ ανήκει σε όλους μας.  Και τα πλεονάσματα της ΑΤΗΚ ανήκουν στο λαό 

και στους καταναλωτές που τα δημιούργησαν.  Άρα προς τους καταναλωτές έπρεπε να 

οδεύουν αυτά τα πλεονάσματα και όχι προς άλλες κατευθύνσεις.  Και για το ότι, βάσει 

αυτού του σκεπτικού, η Επιτροπή Ανταγωνισμού επέβαλε το πρόστιμο πιστεύω ότι είχε 

απόλυτο δίκαιο.  Και τούτο αποδείχτηκε τελικά, ότι ήταν η ορθή απόφαση και μέσα από 

δικαστηριακή απόφαση, παρά το ότι η ΑΤΗΚ αντέδρασε με τον τρόπο που αντέδρασε. 

 Πέραν τούτου, πρέπει να πω ότι εμείς, παρά το ότι ιδεολογικά πολλές φορές 

κάποιοι μας έστηναν στον τοίχο, αποδείχτηκε ότι, όχι συνθηματολογώντας αλλά στην 

πράξη, είμαστε εναντίον των οποιωνδήποτε μονοπωλίων.  Και εκεί που βλέπουμε 

μονοπώλια αισθανόμαστε την ανάγκη να ζητούμε να τίθενται οι κανόνες του υγιούς 

ανταγωνισμού.  Το ίδιο συμβαίνει και με την ΑΤΗΚ.  Εμείς λέμε, παρά το ότι είναι 

ημικρατικός οργανισμός, παρά το ότι έχει μονοπωλιακό χαρακτήρα, δεν μπορεί να είναι 

ανεξέλεγκτος αυτός ο οργανισμός.  Άλλωστε, δεν είναι τυχαίο το ότι στηρίζουμε και 



 32

υποστηρίζουμε το αυτονόητο για άλλες ελεύθερες οικονομίες ή οικονομίες που 

προσβλέπουν και προσδοκούν να μπορέσουν να αποδώσουν τα μέγιστα μέσα στην 

Ενωμένη Ευρώπη στη μετοχοποίηση αυτού του οργανισμού.  Και η μετοχοποίηση αυτή 

δεν μπορεί να είναι άλλη από το να επιστραφούν και να δοθούν αυτές οι μετοχές στον 

ίδιο το λαό, στους ίδιους τους καταναλωτές.   

 Έτσι, αφενός μεν στηρίζοντας την Επιτροπή Ανταγωνισμού για τις όποιες 

αποφάσεις, ως θέμα αρχής, λαμβάνει για τον υγιή ανταγωνισμό και αφετέρου 

στηρίζοντας την ΑΤΗΚ, της οποίας τα πλεονάσματα προέρχονται από το λαό και από 

την προσπάθεια των ιδίων των εργαζομένων, πιστεύουμε ότι αυτός ο οργανισμός θα 

μπορεί να αποδίδει και περισσότερα, μέσα στα πλαίσια της ελεύθερης οικονομίας, με τη 

μετοχοποίηση και την ευελιξία που θα του δώσει αυτή η μετοχοποίηση.  Φυσικά, αυτές 

οι μετοχές, όπως είπα, με ένα βασικό στοιχείο και κριτήριο να πάνε σε αυτούς που τις 

δημιούργησαν, που δεν είναι άλλος από όλους εμάς τους καταναλωτές.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ να περιοριστούμε στο θέμα μας, διότι, νομίζω, ξεφεύγουμε στο τέλος. 

 Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ίσως να μη θυμούνται όλοι οι συνάδελφοι ότι ήμαστε οι πρώτοι και 

οι μόνοι που από το βήμα της ολομέλειας είχαμε πει ότι, ενδεχομένως, τα τέλη τα οποία 

ψηφίζαμε, όταν γινόταν η αναϊσορρόπηση των τελών της ΑΤΗΚ, να υπέκρυπταν ένα 

κέρδος μεγαλύτερο από εκείνο που λογικά ήταν αναγκαίο για τις ανάγκες της ΑΤΗΚ.  

Λέω οι πρώτοι και οι μόνοι και είχαμε ζητήσει να επανέλθει η ΑΤΗΚ με παρουσίαση των 

λογαριασμών της σε έξι μήνες από την εφαρμογή των τελών, για να δούμε πώς το 

πράγμα επήγαινε.   



 33

 Εμάς δε μας ενοχλεί η δημιουργία των πλεονασμάτων της ΑΤΗΚ, έστω και αν 

αυτά τα πλεονάσματα ενδεχομένως να είναι πέρα από αυτά που πραγματικά χρειάζεται, 

γιατί τα πλεονάσματα δεν τα διαχειρίζεται η ΑΤΗΚ.  Τα πλεονάσματα τα διαχειρίζεται η 

πολιτεία με το διοικητικό συμβούλιο, το οποίο διορίζει ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και 

το Υπουργικό Συμβούλιο, και, εάν όντως το έργο της ΑΤΗΚ και τώρα και στο μέλλον θα 

είναι έργο σταθεροποιητικό με έντονα κοινωνικά γνωρίσματα και θα ισχύσει και θα 

εξακολουθήσει και σε συνθήκες ελεύθερου ανταγωνισμού, τα χρήματα αυτά ναι μεν 

είναι από τους καταναλωτές, αλλά θα επιστρέψουν στους καταναλωτές με διάφορους 

τρόπους.   

 Το πρόβλημα για μας δεν είναι ο ρόλος της Επιτροπής Ανταγωνισμού.  Εμείς 

χαιρετίζουμε την παρουσία και τη λειτουργία της Επιτροπής Ανταγωνισμού.  Μας 

ενοχλεί όμως, ναι, πρώτον, η επιλεκτική της στάση σε ορισμένα θέματα -και το έχουμε 

ήδη καταθέσει- και, δεύτερον, μας ενοχλεί που αυτή η ενέργεια -δε θέλω να την κρίνω 

την ενέργεια της Επιτροπής Ανταγωνισμού, θα κριθεί στο δικαστήριο- έδωσε την 

ευκαιρία σε ορισμένους να προσπαθήσουν να διασύρουν την ΑΤΗΚ και την προσφορά 

της και σε ιδιωτικά συμφέροντα να παρεισφρήσουν, δημιουργώντας ένα κλίμα, ωσάν η 

ΑΤΗΚ ήταν ο κλέφτης του λαού και όχι ο υπηρέτης του λαού.  ∆εν είναι έτσι τα 

γεγονότα!  ∆εν είναι έτσι τα γεγονότα!  Λέμε για τον ανταγωνισμό.   

 Κύριοι συνάδελφοι, όλα τα τέλη της ΑΤΗΚ περνούν από τη Βουλή.  Και της Αρχής 

Ηλεκτρισμού και όλων των ημικρατικών οργανισμών.  Αύριο που τα τέλη θα 

καθορίζονται με διάφορους τρόπους, θα είσαστε βέβαιοι ότι η πολιτεία θα έχει τον 

καθοριστικό λόγο στη διαμόρφωση των τιμών σε αυτά τα πράγματα;  Είτε με τους 

επιτρόπους είτε με τους ρυθμιστές;  Εγώ δεν είμαι καθόλου βέβαιος, κύριε Πρόεδρε.  

 Εν πάση περιπτώσει.  Επισημαίνω το θεσμικό πρόβλημα που έθεσε ο κ. 

Θεοδώρου και υπό μία άλλη γωνία.  Παραπονούνται μερικοί ότι η ΑΤΗΚ, λόγω 
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υψηλότερων χρεώσεων από αυτές που μπορούσε να επιβάλει, δημιούργησε 

πλεόνασμα.  Ποιος μηχανισμός, κύριοι συνάδελφοι, αν η ΑΤΗΚ είχε ζημιά, εφόσον το 

κοινοβούλιο καθορίζει σε τελική ανάλυση τις χρεώσεις της, ποιος μηχανισμός θα έρχετο 

να καλύψει τις ενδεχόμενες ζημιές της Αρχής Τηλεπικοινωνιών;  Ποιος είναι αυτός που 

θα τιμωρεί, όταν έχεις πλεόνασμα, και θα έρχεται να αποζημιώνει, όταν έχεις έλλειμμα; 

Κατά συνέπεια, ο δρόμος είναι αυτός της αποδέσμευσης της ΑΤΗΚ σε ό,τι αφορά τον 

ασφυκτικό κλοιό και του κοινοβουλίου και του Υπουργικού Συμβουλίου, με τρόπο που 

να τους δοθεί μεγάλη αυτονομία και ανεξαρτησία, αλλά ταυτόχρονα να παραμείνει σε 

μια σχέση λειτουργική μαζί με το δημόσιο.  Αλλά τούτη τη διάσταση που είπε ο κ. 

Θεοδώρου πρέπει να τη μελετήσουμε, γιατί είτε αυτοί είτε άλλοι οργανισμοί θα 

εξακολουθήσουν να παρέχουν υπηρεσίες των οποίων το ύψος των χρεώσεων θα 

περνά από τη Βουλή των Αντιπροσώπων.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πουργουρίδης, και μετά να δευτερολογήσει ο κ. Πιττοκοπίτης. 

XΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, βεβαίως πολλά από όσα έχουν λεχθεί δεν αφορούν το θέμα του 

προϋπολογισμού που συζητούμε σήμερα.  Μοιραία όμως είμαι αναγκασμένος να πάρω 

το λόγο.  Ίσως αυτά που θα πω, που έχουν πολύ μεγάλη σημασία, και πάλι να μην 

έχουν σχέση με το θέμα που συζητούμε, την έγκριση ή όχι του προϋπολογισμού, αλλά 

είμαι αναγκασμένος να βάλω τα πράγματα σε μια τάξη και να υπενθυμίσω στο σώμα 

μερικές αλήθειες που είναι πολύ σημαντικές για το θέμα που συζητούμε. 

 Το πρώτο θέμα που πρέπει να σημειώσει η ολομέλεια είναι ότι δύο 

κοινοβουλευτικές επιτροπές καθ’ ύλην αρμόδιες, η καθεμιά από τη δική της σκοπιά -και 

αναφέρομαι στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και 

στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ελέγχου- αλλεπάλληλα καλέσαμε την ΑΤΗΚ να 
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προσαρμοστεί προς τα τέλη και να περιορίσει τα τέλη της μέσα στα πλαίσια της 

νομοθεσίας.  Εμείς ιδιαίτερα ως επιτροπή Ελέγχου, ως αποτέλεσμα σχετικών 

παρατηρήσεων σε αλλεπάλληλες ετήσιες εκθέσεις της Γενικής Ελεγκτού της 

∆ημοκρατίας...  ∆εν ήταν μια η χρονιά, δεν ήταν δύο οι χρονιές, ήταν τρεις συνεχόμενες 

οι χρονιές που η Ελεγκτική Υπηρεσία, με την έκθεση της Γενικής Ελεγκτού, υπέδειξε ότι 

η ΑΤΗΚ συγκεντρώνει πλεονάσματα παράνομα.  Και ήρθε το θέμα ενώπιον της 

ολομέλειας της Βουλής και τότε ακούστηκαν κάποιες απόψεις για τη στήριξη της ΑΤΗΚ, 

τόσο από τον κ. Χρίστου, παρόμοια με αυτά τα οποία είπε, όταν συζητούσαμε σχετικές 

εκθέσεις της επιτροπής Ελέγχου, όσο και από άλλες πλευρές της Βουλής.  Ο κ. Τάσσος 

Παπαδόπουλος, που απουσιάζει σήμερα στην Κοπεγχάγη, παρόμοια είπε, ότι περίπου 

δε μας ενοχλεί η συγκέντρωση αυτών των πλεονασμάτων.  Ναι, μπορεί να μην ενοχλεί 

και ίσως ένας να ήθελε να συγκεντρώνει πλεονάσματα η ΑΤΗΚ και έχουμε κάθε λόγο να 

είναι υγιής οργανισμός η ΑΤΗΚ.  Αλλά το θέμα είναι η παρανομία.  Αν θέλαμε η ΑΤΗΚ 

να μη συγκεντρώνει πλεονάσματα παράνομα, έπρεπε να τροποποιήσουμε το νόμο που 

εγκαθιδρύει την ΑΤΗΚ.  Από τη στιγμή που δεν τον τροποποιήσαμε, η ΑΤΗΚ ήταν 

υποχρεωμένη αυτό το νόμο να τον εφαρμόσει και να μην κάνει κάθε χρόνο η Γενικός 

Ελεγκτής την παρατήρηση ότι συγκεντρώνει πλεονάσματα παράνομα. 

 Αυτή την παρανομία ήρθε και τιμώρησε η Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού.  

Αυτή.  Και πολύ ορθά έπραξε.  Και δε νομίζω ότι στο σύγχρονο κόσμο του 2002 

μπορούμε μέσα στο κοινοβούλιο της χώρας μας να θέτουμε υπό αμφισβήτηση το ρόλο 

τον πολύ σημαντικό που έχει να διαδραματίσει η Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού 

μέσα στα πλαίσια της σύγχρονης οικονομίας.  Και πρέπει να αφήσουμε το πράγμα, 

καθόσον αφορά την απόφαση που είναι εντελώς μέσα στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων 

της Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού, να κριθεί από το Ανώτατο ∆ικαστήριο. 

 Έχω κάποιες παρατηρήσεις που μπορώ να κάνω.  Θα τις αποφύγω όμως, για το 
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λόγο ότι, κατά την πάγια τακτική μας, για θέματα που εκκρεμούν ενώπιον του Ανωτάτου 

∆ικαστηρίου προς εκδίκαση αποφεύγουμε τοποθετήσεις που ενδεχομένως να θεωρηθεί 

ότι επηρεάζουν το έργο της ∆ικαιοσύνης.  Απλώς περιορίζομαι σε αυτά τα ολίγα, για να 

πω ότι θα πρέπει να στηρίξουμε με κάθε τρόπο το έργο της Eπιτροπής Προστασίας 

Ανταγωνισμού, γιατί ο ρόλος της στη σύγχρονη κοινωνία -αν τα καταφέρουμε αύριο και 

μπούμε και στην Ευρώπη- θα αποκτήσει πολύ μεγαλύτερη σημασία και, εν πάση 

περιπτώσει, το  ποιος θα είναι ο ρόλος της θα καθορίζεται σύμφωνα με το ευρωπαϊκό 

κεκτημένο.  Και δεν έχουμε εμείς ως Βουλή των Αντιπροσώπων δικαίωμα να 

περιορίσουμε κατά τον άλφα ή βήτα τρόπο το ρόλο αυτής της επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

  Kύριε Πρόεδρε, ειλικρινά δεν είχα πρόθεση να μιλήσω, αλλά είναι μερικά 

πράγματα που μας υποχρεώνουν, γιατί και ως Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Συγκοινωνιών και Έργων, αν θέλετε -εκεί υπάγεται και η Αρχή Τηλεπικοινωνιών 

Κύπρου για σκοπούς κοινοβουλευτικού ελέγχου- έχουμε συζητήσει πάρα πολλές φορές 

αυτό το θέμα. 

 Η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου έκανε ένα λάθος μοιραίο.  Η Αρχή 

Τηλεπικοινωνιών τα τελευταία χρόνια, ενώ έπρεπε να έχει συμβολικά τέλη, ώστε όλα 

αυτά τα οικονομικά θηρία που είναι απέξω και αναμένουν την ώρα πώς θα την 

καταβροχθίσουν αποδυναμωμένη και να διαλύσουν τους ημικρατικούς οργανισμούς, 

έκανε το μοιραίο λάθος να είναι αρκετά εύρωστη και να μπορεί να ανταγωνίζεται όλους 

αυτούς οι οποίοι ενδιαφέρονται για ένα νέο καθεστώς.  Λέω για μένα ήταν μοιραίο 

λάθος αυτό που έκανε, γιατί, αν, παραδείγματος χάριν, τα τέλη της κινητής τηλεφωνίας, 

και είναι από εκεί τα περισσότερα έσοδα, μειώνονταν συμβολικά, ε, τότε, θα βλέπαμε  
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πόσοι από αυτούς οι οποίοι ενδιαφέρονται σήμερα, με τα διάφορα γκρουπ, θα έβλεπαν 

το θήραμα και θα έτρεχαν να το αρπάξουν. 

 Η διαφορά ποια είναι;  Ότι το έκαναν με όλη τη νομιμότητα.  Κανένας δεν 

αμφισβητεί την εξουσία της Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού, αλλά είναι η 

στόχευση, η επιλογή που έγινε, η περίοδος που έγινε.  Και μάλιστα την ίδια στιγμή 

εκκρεμεί ακόμα ενώπιον της Βουλής το θέμα της μετοχοποίησης της Αρχής ή, αν 

θέλετε, ακόμα να αλλάξει το status, το θεσμικό πλαίσιο, δηλαδή, της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών από οργανισμός δημόσιας ωφελείας σε οργανισμό ιδιωτικού δικαίου.  

Εμείς είχαμε τοποθετηθεί και τότε και ξανατοποθετούμαστε και σήμερα ως κόμμα.  Ναι, 

πρέπει να δοθεί ευελιξία στην Αρχή Τηλεπικοινωνιών, εκεί όπου χρειάζεται, για να 

μπορέσει να λειτουργεί ως οργανισμός μέσα στο νέο περιβάλλον και τον ανταγωνισμό. 

 Θέλω επίσης να διορθώσω και μερικούς συναδέλφους οι οποίοι λένε «τα τέλη 

έρχονται όλα από τη Βουλή».  Όχι.  Αυτή η Βουλή έδωσε το δικαίωμα στην Αρχή 

Τηλεπικοινωνιών, εκτός από τα βασικά τέλη, με τη νομοθεσία που ψηφίσαμε τότε, για 

σκοπούς αναϊσορρόπησης των τελών, να έχει μια πληθώρα από άλλα τέλη ή άλλες 

υπηρεσίες.  Αυτά τα κάνει από μόνη της και καλά κάνει.  Και, ειλικρινά, ναι, μπορεί να 

είναι παρανομία, αλλά εκείνο που δεν μπορώ να κατανοήσω είναι όλα αυτά τα 

περισσεύματα που υπάρχουν και είναι εκεί ποιου, εκτός από του λαού, περιουσία είναι. 

 Εκείνο όμως στο οποίο διαφωνήσαμε με την Αρχή είναι ότι δεν μπορεί η ίδια να 

κάνει κοινωνική πολιτική, όπως πριν ένα μήνα, όταν κλήθηκε στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων...  Προσωπικά, όχι το κόμμα μου, εγώ προσωπικά 

έχω δεσμευτεί ότι δεν πρόκειται να ψηφίσω τον προϋπολογισμό της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών όσον αφορά εκείνο το κομμάτι που αναφέρεται σε εκατομμύρια λίρες 

για σκοπούς διαφήμισης, δε θα το ψηφίσω, αν δε φέρει στο κοινοβούλιο και 

παρουσιάσει αναλυτικά το ποια θα είναι αυτή η διαφήμιση που θα κάνει.  ∆ιότι, αν είναι 
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σαν αυτή τη διαφήμιση που βλέπουμε στα κανάλια, κάποιον γυμνό που βάζει ένα φύλλο 

συκής μπροστά και, με αυτό τον τρόπο, προσελκύει πελάτες, δεν ξέρω ειλικρινά, δεν 

ξέρω ειλικρινά ποιος επιλέγει αυτά τα πράγματα ή πώς περνά αυτά τα μηνύματα!  

Εμένα τουλάχιστο δε με έπεισε.  ∆εν ξέρω, αγαπητοί συνάδελφοι, εσάς αν σας έχει 

πείσει εκείνη η διαφήμιση, ώστε να αυξήσετε... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Οπόταν, κύριε Πρόεδρε, ναι, είναι εκ των ων ουκ άνευ.  ∆υστυχώς, ως 

κοινοβούλιο, δεν έχουμε άλλη επιλογή, παρά να εγκρίνουμε αυτό το ποσό, για να μην 

έρθουμε οι ίδιοι πάλι να κατηγορηθούμε ότι συμβάλλουμε στο να παρανομήσει η Αρχή 

Τηλεπικοινωνιών στο να εφαρμόσει απόφαση ανεξάρτητης αρχής, όπως είναι η 

Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού, γιατί πιστεύω ότι θα την οδηγήσουμε σε 

περισσότερες περιπέτειες, παρά θα τη βοηθήσουμε. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ευαγόρου και μετά ο κ. Θεοδώρου. δευτερολογούν και, νομίζω, κλείνει το 

θέμα. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως είχα πει και στην αρχική μου τοποθέτηση, το ΑΚΕΛ και 

στηρίζει και θέλει το θεσμό της Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού να επιτυγχάνει 

και να λειτουργεί προς όφελος των καταναλωτών.  Την ίδια στιγμή όμως θέλουμε να 

δούμε και να πειστούμε και για τη δίκαιη και ισότιμη μεταχείριση απέναντι σε όλα 

ανεξαίρετα τα μονοπώλια τα οποία δρουν στην κυπριακή αγορά.  Και είναι πραγματικά 

με λύπη μου που διαπιστώνω -και είναι κάπως παράξενο- να επιδεικνύεται 
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υπερβάλλων ζήλος, όταν πρόστιμο επιβάλλεται σε κρατικό μονοπώλιο, ενώ την ίδια 

στιγμή χαιρετίζουν ορισμένοι τα κέρδη που πραγματοποιούν μεγάλοι οργανισμοί. 

 ∆εν έχει αναφερθεί ενώπιον του σώματος η περίπτωση, για παράδειγμα, των 

εταιρειών των καυσίμων, που όλοι γνωρίζουμε ότι πραγματοποιούν τεράστια κέρδη, τα 

οποία επίσης είναι αποτέλεσμα κατάχρησης της δεσπόζουσας θέσης στην αγορά.  Την 

ίδια στιγμή επίσης ορισμένοι σπεύδουν να χειροκροτήσουν την πραγματοποίηση 

τεράστιων κερδών και να χαιρετίσουν το γεγονός, κερδών εταιρειών που είναι 

εισηγμένες στο Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου και ιδιαίτερα εταιρειών 

χρηματοοικονομικών κολοσσών, οργανισμών που είναι σε όλους γνωστό ότι ακόμα και 

σήμερα προσυμφωνούνται και επιβάλλονται ή καθορίζονται τα ίδια επιτόκια σε όλη την 

αγορά.  Και, αν κάποιος μπει στον κόπο να πάει να αναλύσει και να ζητήσει να 

πληροφορηθεί για το ποια επιτόκια σήμερα επιβάλλονται, τότε θα διαπιστώσει ότι είναι 

πανομοιότυπα και αυτό το πράγμα το έχουμε πράξει. 

 Είναι γι’ αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε...  Και σίγουρα δεν αμφισβητήθηκε με κανένα 

τρόπο το δικαίωμα της Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού να επιβάλλει πρόστιμα, 

αλλά η επιλεκτικότητα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Θεοδώρου. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα πρόθεση να δευτερολογήσω, αλλά νομίζω ότι 

επιβάλλεται.  ∆ύο πράγματα έχω να πω.  Το πρώτο αφορά το ρόλο της Επιτροπής 

Προστασίας Ανταγωνισμού, σε ό,τι αφορά τις τιμές των πετρελαιοειδών, στον οποίο ο 

συνάδελφος Ευαγόρου μόλις έχει αναφερθεί.  Αν αυτή η επιτροπή ήθελε να 

διαδραματίσει το ρόλο ο οποίος της έχει ανατεθεί, θα έπρεπε, πρώτα απ’ όλα, να έρθει 

και να δικάσει το σύστημα με το οποίο καθορίζεται η τιμή των πετρελαιοειδών, το οποίο 
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και μονοπωλιακό είναι και παρέχει στις εταιρείες απεριόριστα περιθώρια κέρδους, για το 

λόγο ότι το 14% που καθορίζει το σύστημα είναι επί ανεξέλεγκτης κατάστασης εξόδων, 

ανεξέλεγκτης.  Και μας έχει λεχθεί και στην επιτροπή Οικονομικών και σε άλλα βήματα 

ότι δεν ελέγχεται ουσιαστικά το κοστολόγιο των εταιρειών πετρελαίου.  Μα, δε ζει στην 

Κύπρο η Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού;  Αν πρόκειται να αρχίσουμε, δηλαδή, 

να κάνουμε κριτική, να την κάνουμε.  ∆ε ζει στην Κύπρο; 

 Το δεύτερο σημείο.  Αναφέρθηκε ο πολύ αγαπητός μου συνάδελφος και φίλος κ. 

Πουργουρίδης στα πλεονάσματα τα οποία είναι παράνομα.  Παράνομο είναι να κάνει 

και μία λίρα πλεόνασμα η Αρχή Τηλεπικοινωνιών.  Βεβαίως.  ∆ιότι, αν το πλεόνασμα 

λογίζεται επί της προοπτικής επενδύσεως, ποιος είναι εκείνος που θα καθορίσει τι είναι 

το πλεόνασμα και τι δεν είναι το πλεόνασμα, αν θα πάμε προς αυτή την κατεύθυνση;  

Ποιος θα δώσει στην ΑΤΗΚ τα λεφτά για τις επενδύσεις και τους προγραμματισμούς 

τους μακροχρόνιους που έχει;  Μήπως θέλει η Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού να 

προστρέχει στις τράπεζες;  Μήπως θέλει η Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού ή και 

εμείς, αν θέλετε, εδώ που νομοθετούμε, αυτός ο οργανισμός όπως είναι η Αρχή 

Τηλεπικοινωνιών και άλλοι ημικρατικοί οργανισμοί να είναι υποχείρια των τραπεζών εις 

πάσαν περίπτωση; 

 Νομίζω ότι το θέμα είναι πολύ βαθύτερο και όσοι υποστηρίζουν έτσι, ελαφρά τη 

καρδία, την άποψη ότι «μην αγγίζετε πάνω σε αυτά τα οποία υπάρχουν γύρω από την 

Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού» διαπράττουν λάθος.  Η Επιτροπή Προστασίας 

Ανταγωνισμού είναι προϊόν δικής μας θεσμοθέτησης.  Εμείς της δώσαμε τα πλαίσια.  

Εμείς μπορούμε να διαφοροποιήσουμε τα πλαίσια, έτσι ώστε να ανταποκρίνονται στις 

πραγματικές ανάγκες και τα συμφέροντα αυτού του λαού, αλλά και των εταιρειών κοινής 

ωφελείας, τις οποίες εμείς έχουμε δημιουργήσει, για να προστατεύσουμε τα 

συμφέροντα του λαού.  Εκτός και αν η απόφασή μας θα είναι ότι αλλάζουμε το 
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καθεστώς των ημικρατικών οργανισμών.  Έτερον εκάτερον.  Αλλά, εφόσον το καθεστώς 

των ημικρατικών οργανισμών θα είναι αυτό που είναι σήμερα, έχουμε υποχρέωση να 

εγκύψουμε πάνω στη νομοθεσία για την Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού και να 

πράξουμε αυτό το οποίο θα είναι το ορθότερο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση.  Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου ποσού 

£20.000.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2002.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.   Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο, με δεκαέξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και 

δεκατέσσερις αποχές. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μετρούμε μόνο όσους κάθονται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί των Επιχειρήσεων Παροχής Επενδυτικών 

Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη.   

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί των Επιχειρήσεων Παροχής 

Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άριστος Χρυσοστόμου Πρόδρομος Προδρόμου  

 Γιώργος Λιλλήκας Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου ∆ώρος Θεοδώρου  

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 
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πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 και 9 

∆εκεμβρίου 2002.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς.   

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της νομοθεσίας για τις 

Επιχειρήσεις Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ), ώστε ο κώδικας 

επαγγελματικής συμπεριφοράς των ΕΠΕΥ και των φυσικών προσώπων που 

απασχολούνται σε αυτές να εκδίδεται, αντί με κανονισμούς που εκδίδονται από το 

Υπουργικό Συμβούλιο, με κοινή οδηγία της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς και της 

Κεντρικής Τράπεζας Κύπρου.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ο κώδικας 

επαγγελματικής συμπεριφοράς έχει ήδη ετοιμαστεί από το μετακληθέντα 

εμπειρογνώμονα της κυβέρνησης για χρηματιστηριακά θέματα και οι αρμόδιες 

εποπτικές αρχές είναι σύμφωνες με το περιεχόμενό του.  Ενόψει του γεγονότος ότι η 

υποβολή αίτησης για άδεια λειτουργίας κυπριακής εταιρείας παροχής επενδυτικών 

υπηρεσιών από φυσικά ή νομικά πρόσωπα που παρέχουν επενδυτικές υπηρεσίες κατά 

την ημερομηνία έναρξης της σχετικής νομοθεσίας για τις  ΕΠΕΥ έπρεπε να γίνει μέχρι 

τις 26 Νοεμβρίου 2002, η άμεση εφαρμογή του κώδικα επαγγελματικής συμπεριφοράς 

κρίνεται απαραίτητη.   

 ∆εδομένου του γεγονότος ότι η διαδικασία έκδοσης του υπό αναφορά κώδικα με 

τη μορφή κανονισμών που κατατίθενται στη Βουλή των Αντιπροσώπων και εγκρίνονται 

από αυτή είναι χρονοβόρα, η προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται επιτακτική. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως των 

πιο πάνω στοιχείων, υιοθετεί τους σκοπούς του υπό αναφορά νομοσχεδίου και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως έχει διαμορφωθεί, ώστε 

να περιληφθεί σε αυτό σχετική διάταξη, σύμφωνα με την οποία ο εκδοθείς με βάση τα 
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πιο πάνω κώδικας επαγγελματικής συμπεριφοράς των ΕΠΕΥ και οποιεσδήποτε 

μεταγενέστερες τροποποιήσεις του θα κοινοποιούνται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 2 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Επιχειρήσεων Παροχής 

Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 5) του 2002».  Παρακαλώ τον πρόεδρο της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής 

να διαβάσει την έκθεση.  

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ:  

 Κύριε Πρόεδρε, και εδώ εκκρεμούν οι τοποθετήσεις κομμάτων.   
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 5) του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 

 Άριστος Χρυσοστόμου Πρόδρομος Προδρόμου 

 Γιώργος Λιλλήκας Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου ∆ώρος Θεοδώρου  

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού επανεξέτασε το 

μέρος του υπό αναφορά νομοσχεδίου που παρέμεινε σε εκκρεμότητα σε δύο συνεδρίες 

της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Νοεμβρίου και στις 2 ∆εκεμβρίου 2002.  Στην 

πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών. 

 Όπως είναι γνωστό, το πιο πάνω νομοσχέδιο, όπως αυτό αρχικά είχε κατατεθεί 

στη Βουλή, πρόβλεπε έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της 

∆ημοκρατίας ποσού ύψους £2.200.936 και διάθεσή του για την αναθεώρηση του 

κρατικού μισθολογίου, καθώς και για την αύξηση, μεταξύ άλλων, των επιδομάτων 

παραστάσεως που καταβάλλονται στους προέδρους και τα μέλη της Επιτροπής 

∆ημόσιας Υπηρεσίας (Ε∆Υ) και της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (ΕΕΥ).   

 Το εν λόγω νομοσχέδιο ψηφίστηκε σε νόμο στις 11 Ιουλίου 2002, με εξαίρεση το 

μέρος του που αφορά την αύξηση των επιδομάτων των προέδρων και των μελών της 

Ε∆Υ και της ΕΕΥ, το οποίο παρέμεινε σε εκκρεμότητα, για να συζητηθεί από κοινού με 

άλλο συναφές νομοσχέδιο που είχε στο μεταξύ κατατεθεί ξεχωριστά και προνοούσε για 

την αύξηση της αντιμισθίας των προέδρων και των μελών της Ε∆Υ και της ΕΕΥ. 
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 Η επιτροπή, αφού μελέτησε τα συμπληρωματικά στοιχεία που κατατέθηκαν 

ενώπιόν της σε σχέση με το μέρος του νομοσχεδίου το οποίο αφορά συμπληρωματικές 

πιστώσεις ύψους £12.269 για κάλυψη του πιο πάνω σκοπού, έχει διαμορφώσει τις 

ακόλουθες θέσεις:   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού και του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών τάσσονται υπέρ της ψήφισης του 

υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο για την παραχώρηση αύξησης στα επιδόματα των 

πιο πάνω αναφερόμενων αξιωματούχων, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να 

αναφέρεται ως «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 15) του 2002».  

 Ο πρόεδρος της επιτροπής και τα μέλη της βουλευτές των κοινοβουλευτικών 

ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια 

του σώματος. 

 Αν μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, μια και είμαι στην έδρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆ύο στοιχεία μόνο, κάτι που δεν είναι μέσα στην έκθεση.  Αναφέρω ότι σχετικό 

νομοσχέδιο που αφορά την αύξηση των μισθών εγκρίθηκε πριν ένα μήνα περίπου από 

την ολομέλεια κατά πλειοψηφία.  Εκ παραδρομής δεν είχε έρθει στην ολομέλεια και το 

κομμάτι του προϋπολογισμού που αφορά την αύξηση στα επιδόματα.  Αυτό είναι που 

συζητούμε σήμερα.   

 Επίσης, θα ήθελα να πληροφορήσω το σώμα ότι το ∆ημοκρατικό Κόμμα έχει 

αποφασίσει να τηρήσει αποχή από την ψηφοφορία γι’ αυτό το νομοσχέδιο, το 

συμπληρωματικό προϋπολογισμό.  Κρίνει ότι, ναι μεν από τη μια πλευρά έχουν ήδη 
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εγκριθεί οι μισθοδοσίες, όμως, με τα σημερινά δεδομένα και την ανάγκη λιτότητας, δε θα 

έπρεπε να δοθούν περαιτέρω αυξήσεις. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;  

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για τους ίδιους ακριβώς λόγους που εκτενώς είχαμε αναφέρει στο 

σώμα, που αφορούσαν την αύξηση στους μισθούς, για τους οποίους λόγους τηρήσαμε 

αποχή, θα τηρήσουμε και σήμερα αποχή όσον αφορά στα επιδόματα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;  

 Ο κ. Θεοδώρου. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάνω μία διευκρίνιση και υπενθύμιση ταυτόχρονα.  

Αναφέρθηκε από τον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών ότι η 

Βουλή αυτή ψήφισε ήδη τις αυξήσεις στους μισθούς των προέδρων και των μελών των 

Επιτροπών ∆ημόσιας και Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας. ∆εν αναφέρθηκε όμως ότι το 

σύνταγμα καθορίζει τη σχέση του μισθού του προέδρου της μιας και της άλλης 

επιτροπής, καθώς και των μελών των επιτροπών σε σχέση με κάποιους ανώτατους 

δημόσιους υπάλληλους και ότι αυτή η αύξηση στους μισθούς των προέδρων και των 

μελών των δύο επιτροπών ήταν αποτέλεσμα της αύξησης στους αντίστοιχους μισθούς 

των άλλων κατηγοριών.  Και ήταν συνταγματικό επακόλουθο.  ∆εν είχαμε δηλαδή 

περιθώριο να μην ψηφίσουμε την αύξηση σ’ εκείνους τους μισθούς.  Κατά τον ίδιο 

τρόπο είναι και τα επιδόματα.  ∆εν είναι διότι θέλουμε να αυξήσουμε τους μισθούς.  
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Θέλουμε να είμαστε συνεπείς με το σύνταγμα και με τις υποχρεώσεις που απορρέουν 

από το σύνταγμα, γι’ αυτό και ψηφίζουμε, φυσικά, και τις αυξήσεις στα επιδόματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, βεβαίως ο συνάδελφος από το ΑΚΕΛ που μίλησε προηγουμένως 

ήταν διακριτικός.  Εγώ όμως θα πρέπει να πω ότι, εφόσον οι λόγοι που έχουν ενστάσεις 

είναι ακριβώς οι ίδιοι, θα πρέπει να επαναλάβω ότι, πρώτον, είναι μεγάλο λάθος να 

συνδυάζουμε την αντιμισθία, τις απολαβές των μελών αυτών των ανεξάρτητων 

σωμάτων, των συνταγματικά κατοχυρωμένων, όπως πολύ καλά μας υπενθύμισε ο 

συνάδελφος κ. Θεοδώρου, να συσχετίζουμε με οποιουσδήποτε άλλους υπαλλήλους, 

είτε αυτοί είναι νεοεισερχόμενοι είτε όχι.  Και, κατά δεύτερο λόγο, επειδή θα έρθει και ο 

Προϋπολογισμός του 2003 και θα τον συζητήσουμε και εκεί γίνεται κριτική στην 

κυβέρνηση ότι δεν έκανε τίποτε για τα έξοδα της δημόσιας υπηρεσίας, για το κρατικό 

μισθολόγιο, θα πω εδώ ότι δεν μπορεί από τη μια να διαμαρτυρόμαστε ότι η κυβέρνηση 

δεν περιστέλλει αυτές τις δαπάνες και -η πρώτη ιστορική ευκαιρία στα χρόνια της 

∆ημοκρατίας ήρθε τότε με μια συμφωνία- σήμερα όχι να διαμαρτυρόμαστε μόνο για τη 

μείωση των κλιμάκων των νεοεισερχομένων, αλλά να τη συνδυάζουμε και με τα 

επιδόματα των μελών της Ε∆Υ και της ΕΕΥ.  Εμείς θα υπερψηφίσουμε και για το λόγο 

ότι πρέπει να είμαστε σύμφωνοι, να συνάδουν οι ενέργειές μας με τις συνταγματικές 

πρόνοιες, αλλά και διότι επί της ουσίας πιστεύουμε ότι τα μέλη τέτοιων επιτροπών, 

ανάλογα με όλους τους άλλους αξιωματούχους που έχουν παρελάσει με εγκρίσεις από 

το κοινοβούλιο, πρέπει να έχουν ένα καθεστώς αμοιβής ανάλογο της θέσης τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 
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Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στη συζήτηση που έγινε για το προηγούμενο νομοσχέδιο, όπως 

πολύ ορθά είπαν οι συνάδελφοι, ακούστηκαν απόψεις.  Και από την πλευρά του ΑΚΕΛ 

αναφέρθηκε ένα γεγονός για το οποίο υιοθετείται σήμερα η ίδια θέση, ότι, ενόσω η 

κυβέρνηση προτίθεται ή μελετά να μειώσει την αντιμισθία των νεοεισερχομένων στη 

δημόσια υπηρεσία, κατά τον ίδιο λόγο λοιπόν αυτό είναι αντίφαση, ενόσω επιδιώκεται η 

αύξηση στους μισθούς ή στα επιδόματα των μελών της Επιτροπής ∆ημόσιας και 

Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας.  Θα πρέπει κάτω απ’ αυτές τις περιστάσεις, με πολύ μεγάλη 

συντομία, να επαναλάβω, γιατί είχα λάβει μέρος και σε εκείνη τη συζήτηση, το εξής:  

Πρώτον, το επιχείρημα αυτό πέραν του ότι είναι άσχετο, κατά την άποψή μου, και δεν 

απαντά στο ερώτημα που έχουμε μπροστά μας σε σχέση με μια λογική εξήγηση... 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Εμείς αποφύγαμε να αναλύσουμε, κύριε Πρόεδρε, και απαντούν οι συνάδελφοι για 

επιχείρημα που υιοθετήθηκε πριν ένα μήνα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όχι, δεν είναι για το επιχείρημα που υιοθετήθηκε πριν ένα μήνα, είναι για το 

επιχείρημα που υιοθετήσατε σήμερα.   

 Αν έχω το λόγο, κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλέσω να μη γίνονται διακοπές.   

 Κατά συνέπεια, εκτός του ότι είναι άσχετο μ’ αυτό που συζητούμε, αν υπάρχει 

κάποια λογική θεμελίωση κάποιου επιχειρήματος με την καταληκτική απόφαση, αυτό 

μπορεί να είναι άλλο, δε θα το πω εγώ.  Η κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ είπε άλλο. 

 Το δεύτερο που θα πρέπει να επαναλάβω, όσο κι αν ενοχλεί, είναι το ότι υπάρχει 

μια αντίφαση εξ ορισμού στην υιοθέτηση αυτού του επιχειρήματος, το οποίο συλλήβδην, 

και στην περασμένη συζήτηση και σήμερα, υιοθέτησε το ΑΚΕΛ.  Από τη στιγμή κατά την 

οποία επικαλείσαι ένα επιχείρημα του οποίου δε δέχεσαι τη δομική λογική -το ΑΚΕΛ δε 
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δέχεται ότι θα πρέπει να μειωθεί η αντιμισθία των νεοεισερχομένων στη δημόσια 

υπηρεσία- πώς μπορεί να υιοθετηθεί ένα τέτοιο επιχείρημα, για να προταχθεί στη 

λογική αυτού του νομοθετήματος που συζητούμε τώρα;  Θα το ξαναπώ, όπως το είπα 

και τότε, όσο κι αν ενοχλεί, στα πλαίσια μιας φιλικής συζήτησης που κάνουμε.  Και δε 

θέλω να διαμαρτύρονται οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ.  Κάποια επιχειρήματα που λέγονται 

να λέγονται, αλλά να είναι και δομικά συγκροτημένα και να διασυνδέονται με το 

αντικείμενο που συζητούμε. 

 Ευχαριστώ. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Θέμα τάξης... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν πρόκειται να απαντήσω σε τίποτε, διότι ο κ. Ερωτοκρίτου ούτε 

τότε κατάλαβε τι είπαμε ούτε σήμερα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ε, να μας το επαναλάβετε ξανά να το καταλάβουμεỊ 

(Σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Να πάτε να κάνετε φροντιστήρια.  Να κάνει φροντιστήρια ο Πρόδρομος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  
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 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού £12.269 για τη 

χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2002.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Πρώτος Πίνακας.  Άρθρο 3. 

 Άρση ανωμαλιών και επίλυση προβλημάτων.  Άρθρο 4. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 5;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Πόσοι εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι μία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με δεκατέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και είκοσι μία αποχές τα άρθρα 1 

μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 15) του 2002.  
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Νομίζω πρέπει να ελεγχθεί ο Κανονισμός της Βουλής.  Οι θετικές ψήφοι πρέπει να 

είναι περισσότερες από τις αρνητικές και τις αποχές για να περάσει κάτι. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έτσι είναι, κύριε Πουργουρίδη.  Είμαι σίγουρος για τούτο. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Σε άλλες Βουλές μπορεί.  Το θέμα αυτό θίχτηκε ξανά.  ∆εν έχω ένσταση να 

ερευνηθεί, αλλά νομίζω δεν είναι έτσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα είναι ότι το σύνταγμα λέει ότι, για να ψηφισθεί ένα 

νομοσχέδιο, πρέπει να έχει την πλειοψηφία των παρόντων και ψηφιζόντων βουλευτών.  

Εκείνο που είναι θέμα ερμηνείας και μπορεί να υπάρχουν γνωματεύσεις και από τις δύο 

πλευρές είναι κατά πόσο η αποχή αποτελεί ψήφο ή όχι.  Έχει καταγραφεί, έχει εγκριθεί, 
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μπορεί να το ερευνήσει η υπηρεσία με τους νομικούς συμβούλους της Βουλής και να 

αποφασίσουν ανάλογα.  ∆ε νομίζω ότι είναι θέμα της ολομέλειας να αποφασίσει αυτή τη 

στιγμή. 

(Σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, θα ερευνηθεί από την υπηρεσία ο Κανονισμός της Βουλής.  

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2003 Νόμος του 2002».  Παρακαλώ τον πρόεδρο της 

αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής να διαβάσει την έκθεση.   

 Ο κ. Περδίκης είχε δηλώσει πως θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια, αλλά δεν είναι 

παρών. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου 

του 2003 Νόμος του 2002» 

Παρόντες:  

 Νίκος Κατσουρίδης, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Κίκης Γιάγκου Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Γιάννος Λαμάρης ∆ώρος Θεοδώρου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου  Γιώργος Περδίκης 

 Νίκος Τορναρίτης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 9 ∆εκεμβρίου 2002.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, ο πρόεδρος 
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και μέλη της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου και ο διευθυντής της Αρχής 

Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου.   

 Ο προϋπολογισμός της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου για το 2003, που 

κατατέθηκε στη Βουλή με βάση το άρθρο 36 του περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών 

Σταθμών Νόμου, προβλέπει έσοδα ύψους £689.000 και έξοδα ύψους £665.954. 

 Τα έσοδα προέρχονται από τέλη που εισπράττει η Αρχή από εξέταση αιτήσεων για 

χορήγηση αδειών εγκατάστασης και λειτουργίας ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών 

σταθμών, από τέλη για παραχώρηση άδειας ίδρυσης, εγκατάστασης και λειτουργίας 

ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών σταθμών, από τέλη επί των εσόδων των σταθμών από 

τις διαφημίσεις και από διοικητικά πρόστιμα που επιβάλλονται στους τηλεοπτικούς και 

ραδιοφωνικούς σταθμούς για παραβάσεις της ισχύουσας περί Ραδιοφωνικών και 

Τηλεοπτικών Σταθμών νομοθεσίας. 

 Οι δαπάνες της Αρχής αφορούν κυρίως αποδοχές προσωπικού, λειτουργικά 

έξοδα, αποζημίωση του προέδρου και των μελών της Αρχής, αγορά εξοπλισμού και μη 

προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη της όλα όσα 

τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

κ. Γιώργος Περδίκης επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου 

στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Ο κ. Θεοδώρου. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα ψηφίσουμε βεβαίως το νομοσχέδιο για τους 

προϋπολογισμούς της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης.  Είναι ομόφωνο.  Αν παίρνω το λόγο, 

είναι διότι θέλω να τονίσω γι’ άλλη μια φορά ότι αυτό που αναμένει η οργανωμένη 

κοινωνία από την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης είναι να αποτελέσει την άμυνα αυτής της 

κοινωνίας ενάντια σε τυχόν αυθαιρεσίες ή εκτροπές ή επικίνδυνες ενέργειες των ΜΜΕ, 

ιδιαίτερα της τηλεόρασης και του ραδιοφώνου.  ∆ε θα αναφερθώ στην τεράστια σημασία 

και την τεράστια ισχύ της τηλεόρασης. αυτά τα γνωρίζουμε όλοι.  Θέλω απλώς να 

υπενθυμίσω και θα υπενθυμίζω, ενόσω είμαι εδώ, στην Αρχή Ραδιοτηλεόρασης ότι 

αυτός είναι ο ρόλος της, η προστασία του δημοκρατικού πολιτεύματος, πρώτον, των 

ηθών, όχι απλώς των πολιτικών αλλά των ευρύτερων ηθών αυτού του τόπου, δεύτερον, 

και η άμυνα έναντι των πιθανών αυθαιρεσιών των ΜΜΕ, τρίτον.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;   

 Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής ποσού £655.954,00 για τη χρήση 

του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003. Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Πίνακας.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη του 

ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2003 Νόμος του 2002.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

  Τα θέματα με τους αριθμούς 11 και 12 αναβάλλονται για μία εβδομάδα. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Το υπ’ αριθμόν 12, που είναι «Ο περί Εγγραφής Κουρέων, Κομμωτών και 

Συναφών Τεχνιτών Νόμος του 1999», είναι έτοιμο με μία μόνο αλλαγή, με την ομοφωνία 

όλων. 

Κ. ΤΥΡΙΜΟΣ. 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Τυρίμος. 

Κ. ΤΥΡΙΜΟΣ: 

 Το ίδιο ισχύει και για το 11, κύριε Πρόεδρε.  Έχουμε συμφωνήσει στη σελίδα 2 να 

διαγραφεί το άρθρο 3, διότι η πρακτική εξάσκηση η οποία προβλέπεται στο άρθρο 1 
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μετά την αποφοίτηση θεωρείται ικανοποιητική, και έτσι είναι ομόφωνα και τα δύο, και το 

11 και το 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ας τα πάρουμε ένα ένα. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του Επαγγέλματος 

των Οδοντοτεχνιτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του Επαγγέλματος των 

Οδοντοτεχνιτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2000» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Καράς Θάσος Μιχαηλίδης 

 Ελένη Θεοχάρους Μάριος Ματσάκης 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Ζαχαρίας Κουλίας 

 Κυριάκος Τυρίμος ∆ώρος Θεοδώρου 

 ∆ώρος Χριστοδουλίδης    

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

αρκετές συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ Οκτωβρίου 2001 

και Νοεμβρίου 2002.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του 

Συμβουλίου Εγγραφής Οδοντοτεχνιτών, του Συνδέσμου Οδοντοτεχνιτών, καθώς και του 

Συνδέσμου Εργαστηριούχων Οδοντοτεχνιτών Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας 

που ρυθμίζει την άσκηση του επαγγέλματος των οδοντοτεχνιτών, ώστε να 

αναβαθμιστούν οι παρεχόμενες στο κοινό οδοντοτεχνικές υπηρεσίες. 

Συγκεκριμένα με το υπό αναφορά νομοσχέδιο, όπως αρχικά κατατέθηκε στη 
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Βουλή: 

1. Αυξάνεται ο χρόνος πρακτικής εξάσκησης από έξι μήνες σε δύο χρόνια για τους 

κατόχους ακαδημαϊκού τίτλου και από ένα χρόνο σε τρία χρόνια για τους κατόχους 

επαγγελματικού πτυχίου. 

2. Εισάγονται νέες διατάξεις για τους ασκούμενους οδοντοτεχνίτες, με βάση τις 

οποίες αυτοί θα εγγράφονται σε μητρώο και θα παρακάθηνται σε εξετάσεις μετά 

την ολοκλήρωση της πρακτικής εξάσκησής τους. 

3. Καθορίζεται ότι η άδεια λειτουργίας οδοντοτεχνικού εργαστηρίου θα είναι ετήσια. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Συμβουλίου Εγγραφής 

Οδοντοτεχνιτών, καθώς και του Συνδέσμου Εργαστηριούχων Οδοντοτεχνιτών Κύπρου, 

δήλωσαν ότι οι προτεινόμενες τροπολογίες, που είναι σύμφωνες με το ευρωπαϊκό 

κεκτημένο, θα βοηθήσουν στην αναβάθμιση και στην ποιοτική βελτίωση των 

παρεχόμενων προς τους πολίτες υπηρεσιών. 

 Στο στάδιο της μελέτης του πιο πάνω νομοσχεδίου κρίθηκε ότι το όλο θέμα θα 

έπρεπε να μελετηθεί ενδελεχέστερα από τους εμπλεκομένους και παράλληλα 

διαπιστώθηκε ότι η θητεία του Συμβουλίου Εγγραφής Οδοντοτεχνιτών είχε ήδη λήξει.  

Συνεπώς κρίθηκε σκόπιμο να παρασχεθεί στους εμπλεκομένους και στο νέο συμβούλιο 

που θα εκλεγόταν ο αναγκαίος χρόνος, για να μελετήσουν ενδελεχώς το νομοσχέδιο και 

να καταλήξουν σε συγκεκριμένες αποφάσεις όσον αφορά: 

1. Την πρακτική εξάσκηση των οδοντοτεχνιτών. 

2. Τη μορφή και τον τρόπο διεξαγωγής των εξετάσεων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, το Υπουργείο Υγείας κατόπιν διαβουλεύσεων με 

όλους τους εμπλεκομένους κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής τις ακόλουθες κοινώς 

αποδεκτές από όλους εισηγήσεις: 

1. Οι διατάξεις της υπό τροποποίηση νομοθεσίας με βάση τις οποίες απαιτείται 
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πρακτική εξάσκηση έξι μηνών για τους αποφοίτους πανεπιστημίου και ενός έτους 

για τους αποφοίτους επαγγελματικής σχολής να παραμείνουν ως έχουν. 

2. Να μην απαιτούνται εξετάσεις για εγγραφή στο μητρώο οδοντοτεχνιτών. 

3. Τα άτομα που διευθύνουν εργαστήριο να έχουν συμπληρώσει δύο χρόνια 

επιπρόσθετης εξάσκησης.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού μελέτησε όλα όσα κατατέθηκαν 

ενώπιόν της και με γνώμονα την προστασία του κοινού, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει τροποποιηθεί: 

1. Με βάση τις κοινώς αποδεκτές από τους εμπλεκόμενους φορείς εισηγήσεις. 

2. Με την προσθήκη σε αυτό διάταξης βάσει της οποίας η πρακτική εξάσκηση μπορεί 

να γίνεται και σε οποιοδήποτε εργαστήριο οποιασδήποτε χώρας της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης που είναι αναγνωρισμένο από την αρμόδια αρχή της χώρας αυτής. 

3. Αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Ρυθμίσεως της 

Άσκησης του Επαγγέλματος των Οδοντοτεχνιτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002». 

 Με την ευκαιρία αυτή η επιτροπή καλεί όλους τους εμπλεκόμενους φορείς να 

παρέχουν στους ασκούμενους οδοντοτεχνίτες κάθε δυνατή βοήθεια, ώστε να ασκούνται 

στον τομέα τους απρόσκοπτα, και παράλληλα να μελετήσουν τρόπους εφαρμογής 

προγράμματος πρακτικής εξάσκησης των οδοντοτεχνιτών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.   

 Υπάρχει ένσταση επί της τροπολογίας που έχει αναφερθεί; 

 ∆εν υπάρχει. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 7Α.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

Κ. ΤΥΡΙΜΟΣ: 

 Εγκρίνονται με την τροποποίηση την οποία έχω αναφέρει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχει γίνει αποδεκτή, κύριε συνάδελφε. 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του 

Επαγγέλματος των Οδοντοτεχνιτών (Τροποποιητικός)  Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

  Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί Εγγραφής Κουρέων, Κομμωτών και 

Συναφών Τεχνιτών Νόμος του 1999».  Είναι πρόταση νόμου.  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για την 

πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί Εγγραφής Κουρέων, Κομμωτών και 
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Συναφών Τεχνιτών Νόμος του 1999» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος  Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Μαρία Κυριακού  

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σταύρος Ευαγόρου Κυριάκος Τυρίμος 

 Άριστος Χρυσοστόμου Γεώργιος Γεωργίου 

 Γιώργος Βαρνάβα  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε την πιο πάνω 

πρόταση νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Κυριάκο Τυρίμο εκ 

μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, σε επτά  

συνεδριάσεις της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από τις 11 Μαΐου 2000 μέχρι 

και τις 3 Νοεμβρίου 2002.  Στα πλαίσια της μελέτης του θέματος κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού, εκπρόσωποι των Υπουργείων Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και 

Υγείας, ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, εκπρόσωποι της Ομοσπονδίας 

Κομμωτών Κύπρου (ΚΕΒΕ) και της Ομοσπονδίας Κομμωτών και Κουρέων Κύπρου 

(ΠΟΒΕΚ) και του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κατοχύρωση και η ρύθμιση του 

επαγγέλματος του κουρέα/κομμωτή και συναφών τεχνιτών προς όφελος τόσο των ίδιων 

των επαγγελματιών όσο και του κοινού γενικότερα, καθώς και η αναβάθμιση του 

συγκεκριμένου επαγγέλματος στη βάση των όσων ισχύουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Ειδικότερα, με την πρόταση νόμου καθιδρύεται Συμβούλιο Εγγραφής 

Κουρέων/Κομμωτών και Συναφών Τεχνιτών, το οποίο είναι αρμόδιο για την εγγραφή 

κουρέων, κομμωτών και συναφών τεχνιτών, για τη χορήγηση άδειας λειτουργίας 
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κουρείων και κομμωτηρίων και για την άσκηση πειθαρχικής εξουσίας.  Επίσης 

προτείνεται η δημιουργία του θεσμού του εφόρου, ο οποίος φροντίζει, ώστε να 

καταρτιστεί και τηρηθεί μητρώο κουρέων, κομμωτών και συναφών τεχνιτών.   

 Ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας σε γραπτή γνωμάτευσή του προς 

την επιτροπή, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2000, ανέφερε ότι η ρύθμιση της άσκησης των 

επαγγελμάτων, ειδικότερα όσων από αυτά η άσκηση δεν απαιτεί ακαδημαϊκά 

προσόντα, υπόκειται μόνο στους περιορισμούς που καθορίζει το άρθρο 25 του 

Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, δηλαδή σε όρους, περιορισμούς ή 

διατυπώσεις που αναφέρονται στα απαιτούμενα για την άσκηση του επαγγέλματος 

προσόντα ή που είναι απαραίτητοι για το συμφέρον της ασφάλειας της ∆ημοκρατίας ή 

της συνταγματικής τάξης ή της δημόσιας ασφάλειας ή της δημόσιας τάξης ή της 

δημόσιας υγείας ή των δημόσιων ηθών ή της προστασίας των δικαιωμάτων και 

ελευθεριών των προσώπων που διαμένουν στη ∆ημοκρατία ή προς το δημόσιο 

συμφέρον.  Ο ίδιος εισηγήθηκε επίσης όπως για το υπό αναφορά σχέδιο νόμου 

καθορισθεί καθ’ ύλην αρμόδιο υπουργείο, για να επανεξετάσει και συντονίσει την 

περαιτέρω επεξεργασία του. 

 Μετά την πιο πάνω γνωμάτευση και παρά τις επανειλημμένες προσπάθειες της 

επιτροπής να ανατεθεί η εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου σε υπουργείο, που 

απέτυχαν, ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας με 

επιστολή του, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2001, προς το Υπουργικό Συμβούλιο ζήτησε 

την παρέμβασή του για καθορισμό αρμόδιου υπουργείου για το θέμα αυτό.  Ο 

Γραμματέας του Υπουργικού Συμβουλίου σε σχετική απαντητική επιστολή του, 

ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2002, πληροφόρησε την επιτροπή ότι το Υπουργικό 

Συμβούλιο σε συνεδρία του στις 17 Ιανουαρίου 2002 αποφάσισε ότι δεν επιθυμεί να 

καθορίσει υπουργείο στην αρμοδιότητα του οποίου να υπαχθεί η εφαρμογή της 
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προτεινόμενης νομοθεσίας, γιατί η εν λόγω πρόταση νόμου σημαίνει αύξηση δαπανών 

και θα δημιουργήσει προηγούμενο για παρόμοια αντιμετώπιση και άλλων 

επαγγελμάτων, αλλά και γιατί η κατοχύρωση των επαγγελμάτων θα γίνει μέσω 

εναρμονιστικής νομοθεσίας. 

 Στη συνέχεια, όλοι οι αρμόδιοι επαγγελματικοί φορείς συνεργάστηκαν και 

κατέθεσαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας αναθεωρημένο 

κείμενο της πρότασης νόμου, με βάση τα ισχύοντα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, το οποίο, 

αφού μελετήθηκε, υιοθετήθηκε από την επιτροπή. 

 Ειδικότερα, οι εκπρόσωποι της Ομοσπονδίας Κομμωτών Κύπρου και της 

Ομοσπονδίας Κομμωτών και Κουρέων Κύπρου ανέφεραν ότι συμφωνούν με τα 

ισχύοντα στην Ευρωπαϊκή Ένωση στον τομέα αυτό, τα οποία θα ακολουθήσει και η 

Κύπρος.  Οι ίδιοι τόνισαν παράλληλα ότι το Συμβούλιο Εγγραφής, που καθιδρύεται με 

βάση την υπό ψήφιση πρόταση νόμου, θα έχει τους δικούς του οικονομικούς πόρους, 

που θα προέρχονται από τα ίδια τα μέλη του. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, υπό το φως των πιο 

πάνω, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, γι’ 

αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, όπως αυτή έχει 

διαμορφωθεί και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 

Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων Νόμος του 2002». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  Παρακαλώ τον κ. Χριστοφόρου να αναφέρει την τροπολογία επί 

του θέματος. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 
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 Η τροπολογία είναι η εξής:  Στο ακροτελεύτιο άρθρο αναφέρεται: «Ο παρών Νόμος 

τίθεται σε ισχύ σε ημερομηνία που καθορίζεται με απόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλίου».  Τώρα τροποποιείται και καταγράφεται ως εξής:  «Ο παρών Νόμος τίθεται 

σε ισχύ την 1η Ιουνίου 2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση της τροπολογίας; 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Συμβούλιο Εγγραφής.  Άρθρο 3. 

 Πρώτη συγκρότηση του Συμβουλίου.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργία κουρείων και κομμωτηρίων.  Άρθρο 5. 

 Τήρηση Μητρώου.  Άρθρο 6. 

 Προσόντα εγγραφής στο Μητρώο.  Άρθρο 7. 

 Εγγραφή.  Άρθρο 8. 

 Άσκηση του επαγγέλματος.  Άρθρο 9. 

 Άσκηση άδειας του επαγγέλματος.  Άρθρο 10. 

 Άσκηση του επαγγέλματος με άδεια του Συμβουλίου.  Άρθρο 11. 

 Απαγορευτικές διατάξεις.  Άρθρο 12. 

 Πειθαρχικό Συμβούλιο.  Άρθρο 13. 

 Πειθαρχική δίωξη.  Άρθρο 14. 

 Πειθαρχικές κυρώσεις.  Άρθρο 15. 

 Ιεραρχική προσφυγή.  16. 
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 Ίδρυση Συνδέσμου.  Άρθρο 17. 

 Τακτική Γενική Συνέλευση του Συνδέσμου.  Άρθρο 18. 

 ∆ιοικητικό Συμβούλιο του Συνδέσμου.  Άρθρο 19. 

 Έκτακτη Γενική Συνέλευση.  Άρθρο 20. 

 Συνδρομή προς το Σύνδεσμο.  Άρθρο 21. 

 Εξουσία ∆ιοικητικού Συμβουλίου.  Άρθρο 22. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 23. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 24. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 25. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 25; 

  Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 25 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων 

Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

  Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 13 θέμα, που είναι «Οι περί Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων (Εισφορές) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2002». 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων (Εισφορές) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2002» 
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Παρόντες:  

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος  Ζαχαρίας Ζαχαρίου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  Νίκος Πιττοκοπίτης 

 Γιαννάκης Θωμά Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Ανδρέας Παπαπολυβίου  Γιώργος Βαρνάβα 

 Νίκος Τορναρίτης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 

τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 5 ∆εκεμβρίου 

2002.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του ΚΕΒΕ και των συνδικαλιστικών 

οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ.  Η συνδικαλιστική οργάνωση ∆ΕΟΚ και η εργοδοτική 

οργάνωση ΟΕΒ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρίαση της 

επιτροπής. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 73 του 

περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου, σκοπείται η τροποποίηση των βασικών περί 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) Κανονισμών, ώστε τόσο οι βασικές ασφαλιστέες 

αποδοχές όσο και οι βασικές συντάξεις και τα εφάπαξ βοηθήματα να αυξηθούν από τον 

Ιανουάριο του 2003 κατά 3,04%.  Αυξάνονται επίσης οι συμπληρωματικές συντάξεις 

κατά το ποσοστό αύξησης του δείκτη τιμών καταναλωτή κατά το δεύτερο εξάμηνο του 

2002 σε σύγκριση με το δεύτερο εξάμηνο του 2001. 

 Στους υπό συζήτηση κανονισμούς προβλέπονται αναλυτικά οι πιο κάτω αυξήσεις: 

1. Η κυβερνητική εισφορά για τους εθνοφρουρούς αυξάνεται από £0,87 σε £0,90 την 

εβδομάδα. 

2. Το ποσό των βασικών ασφαλιστέων αποδοχών αυξάνεται από £68,74 σε £70,83 

την εβδομάδα και από £3.574 σε £3.683 το χρόνο. 
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3. Το ύψος του ανώτατου ορίου ασφαλιστέων αποδοχών αυξάνεται από £412 σε 

£425 την εβδομάδα και από £1.785 σε £1.842 το μήνα.   

 Οι πιο πάνω αυξήσεις καθορίστηκαν έπειτα από έρευνα που διεξήγαγε το Τμήμα 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων σε συνεργασία με τον αναλογιστή του Σχεδίου Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων, σύμφωνα με τη διαδικασία που προβλέπεται στους οικείους νόμους.  Από 

την εν λόγω έρευνα προέκυψε ότι το 2001 οι ασφαλιστέες αποδοχές αυξήθηκαν κατά 

3,04% σε σύγκριση με τις ασφαλιστέες αποδοχές του 2000. 

 Ως επακόλουθο της αύξησης του εβδομαδιαίου ποσού των βασικών ασφαλιστέων 

αποδοχών από £68,74 σε £70,83 θα αυξηθούν κατά το ίδιο ποσοστό (3,04%) οι 

βασικές συντάξεις και τα εφάπαξ βοηθήματα.  Οι συμπληρωματικές συντάξεις από τον 

Ιανουάριο του 2003 θα αυξηθούν κατά το ποσοστό αύξησης του δείκτη τιμών 

καταναλωτή κατά το δεύτερο εξάμηνο του 2002 σε σύγκριση με το δεύτερο εξάμηνο του 

2001, όπως προβλέπεται στο άρθρο 72 του περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου. 

 Περαιτέρω, τα τεκμαρτά εισοδήματα των αυτοτελώς εργαζομένων από την 1η 

Ιανουαρίου 2003 αυξάνονται κατά το ίδιο ποσοστό όπως και τα ποσά των βασικών 

ασφαλιστέων αποδοχών, δηλαδή κατά 3,04%. 

 Επειδή, σύμφωνα με τον περί Χορήγησης Κοινωνικής Σύνταξης Νόμο, το μηνιαίο 

ύψος της κοινωνικής σύνταξης είναι ίσο με το 81% του ανώτατου ποσού της βασικής 

παροχής της σύνταξης γήρατος, το ποσό της κοινωνικής σύνταξης από την 1η 

Ιανουαρίου 2003 αυξάνεται από £133,63 σε £137,70 το μήνα. 

 Η αναθεώρηση των παροχών υπολογίζεται να αυξήσει τις δαπάνες του Ταμείου 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων κατά δέκα περίπου εκατομμύρια λίρες, με βάση τα δεδομένα 

του 2002.  Ο κρατικός προϋπολογισμός θα έχει μια πρόσθετη επιβάρυνση ύψους ενός 

περίπου εκατομμυρίου λιρών λόγω της αύξησης του ανώτατου ορίου ασφαλιστέων 

αποδοχών, της εισφοράς για τους εθνοφρουρούς και της αύξησης των ασφαλιστέων 
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εισοδημάτων των αυτοτελώς εργαζομένων, καθώς επίσης και πρόσθετη επιβάρυνση 

ύψους £1.200.000 περίπου λόγω της αύξησης του ποσού της κοινωνικής σύνταξης και 

του ποσού της κατώτατης σύνταξης κοινωνικών ασφαλίσεων. 

 Σύμφωνα με την καθιερωμένη διαδικασία, τα πορίσματα της έρευνας, όπως 

εκτίθενται στη σχετική έκθεση, εξετάστηκαν και από το Συμβούλιο Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων, το οποίο υιοθέτησε ομόφωνα τις εισηγήσεις για αναθεώρηση των 

ασφαλιστέων αποδοχών και παροχών, καθώς και την εισήγηση για αναθεώρηση των 

τεκμαρτών εισοδημάτων των αυτοτελώς εργαζομένων. 

 Όλες οι πλευρές που παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τους υπό 

αναφορά κανονισμούς. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να 

αναφέρονται ως «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση για την έγκριση των κανονισμών; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

  Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 

Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2002».   Η έκθεση είναι ομόφωνη.  

Υπάρχουν ομιλητές; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 
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 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή υπάρχουν κάποια στοιχεία τα οποία θα πρέπει να δούμε 

ξανά, γι’ αυτό ζητώ προσωπικά μια βδομάδα αναβολή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι το εναρμονιστικό τούτο, κύριε Πρόεδρε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Τι σημασία έχει; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Εγώ θέλω να ενημερώσω το σώμα για το εξής:  Φυσικά είναι η πρακτική που 

ακολουθούμε και σίγουρα η αναβολή θα γίνει.  Αλλά, αν καλείται το Επιστημονικό 

Τεχνικό Επιμελητήριο τέσσερις φορές ενώπιον της επιτροπής και καταλήγουμε 

ομόφωνα, αλλά κάποια από τα μέλη αυτού του επιμελητηρίου έχουν διαφωνία, είναι 

εσωτερική τους υπόθεση.  Και αν θα ανοίξουμε αυτή την καμαρόπορτα, δεν ξέρω πού 

τελειώνουμε!  Ποιους θα καλούμε στη Βουλή;  Θα καλούμε τους εκλελεγμένους που, 

βάσει του νόμου, είναι εκεί ή θα καλούμε και άλλους οι οποίοι διαφωνούν; 

 Απλώς εγώ θέλω να ενημερώσω τη Βουλή ότι το πρόβλημα είναι αυτό και να μη 

δημιουργήσουμε άλλα και ύστερα να τρέχουμε.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆εν πειράζει μια βδομάδα αναβολή. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 
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 ∆εν είμαστε εναντίον της αναβολής, αλλά οφείλω να ενημερώσω ότι αυτή είναι η 

θέση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το θέμα αναβάλλεται για μία εβδομάδα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Κύριε Πρόεδρε, αυτό το θέμα, το 14, είναι εναρμονιστικό· δεν είναι το άλλο θέμα 

του ΕΤΕΚ, που θα έρθει την άλλη Πέμπτη, πάντως! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αναβλήθηκε για μία εβδομάδα. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι η αναπομπή από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας του 

νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τον 

αναπεμφθέντα νόμο που τιτλοφορείται «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2)  Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Tάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Ελένη Μαύρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Χρίστος Κληρίδης 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συνήλθε στις 9 

∆εκεμβρίου 2002 και εξέτασε τον υπό αναφορά νόμο, ο οποίος ψηφίστηκε από τη 

Βουλή στις 14 Νοεμβρίου 2002 και αναπέμφθηκε σ’ αυτή από τον Πρόεδρο της 

∆ημοκρατίας, κατ’ επίκλησιν του άρθρου 51(1) του συντάγματος.  Στη συνεδρίαση αυτή 
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κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Εσωτερικών και εκπρόσωποι του Γραφείου 

του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με την επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, ημερομηνίας 2 

∆εκεμβρίου 2002, με την οποία ανέπεμψε στη Βουλή τον υπό αναφορά νόμο, η εν λόγω 

αναπομπή γίνεται, επειδή ο νόμος προβλέπει ότι θα τεθεί σε ισχύ με την ένταξη της 

Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση και όχι με τη δημοσίευσή του.  Με βάση τις 

δεσμεύσεις που ανέλαβε η ∆ημοκρατία έναντι της Ευρωπαϊκής Επιτροπής σε σχέση με 

την πολιτική θεωρήσεων, ο νόμος αυτός θα πρέπει να τεθεί σε ισχύ το αργότερο την 1η 

Ιανουαρίου 2003. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας στην ίδια επιστολή ζητά 

από τη Βουλή των Αντιπροσώπων να επανεξετάσει τον αναπεμπόμενο νόμο και να μην 

επιμείνει στη θέσπισή του ως έχει. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη της 

τους λόγους της αναπομπής, καθώς και όλα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε 

να την αποδεχθεί και, αφού επαναδιατύπωσε τον αναπεμφθέντα νόμο, ώστε η ισχύς 

του να αρχίζει από την 1η Ιανουαρίου 2003, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 

του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 ∆εν υπάρχουν. 

 Αντιλαμβάνομαι από την έκθεση της επιτροπής ότι η αναπομπή γίνεται ομόφωνα 

αποδεκτή.  Συνεπώς προχωρούμε με τη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση για την επαναθέσπιση του νομοσχεδίου, όπως τροποποιήθηκε 

από την επιτροπή; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

  Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, ο νόμος επαναθεσπίζεται όπως έχει τελικά 

τροποποιηθεί. 

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Ο περί Κανονισμών Ασφαλείας ∆ιαβαθμισμένων 

Πληροφοριών, Εγγράφων και Υλικού και για Συναφή Θέματα Νόμος του 2002».  

Παρακαλώ τον πρόεδρο της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής να αναγνώσει την 

έκθεση. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εδώ βλέπω ότι ΑΚΕΛ και ∆ΗΚΟ έχουν δηλώσει ότι θα τοποθετηθούν στην 

ολομέλεια. 
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Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ψηφίσουμε υπέρ του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το ∆ΗΚΟ; 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Και εμείς το ίδιο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τότε η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Κανονισμών Ασφαλείας ∆ιαβαθμισμένων 

Πληροφοριών, Εγγράφων και Υλικού και για Συναφή Θέματα Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Ελένη Μαύρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Χρίστος Κληρίδης 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 9 ∆εκεμβρίου 2002.  Στη 

συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο επικεφαλής της διαπραγματευτικής 

αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση κ. Γιώργος 

Βασιλείου, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και 

εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα 
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πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με τους κανονισμούς ασφάλειας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι οποίοι 

αποτελούν μέρος του κοινοτικού κεκτημένου, για να καταστεί δυνατή η αποτελεσματική 

συμμετοχή της Κύπρου στην Κοινή Εξωτερική Πολιτική και Πολιτική Ασφάλειας και στην 

Κοινή Πολιτική Ασφάλειας και Άμυνας της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Ειδικότερα, το υπό αναφορά νομοσχέδιο προδιαγράφει και ρυθμίζει τις 

υποχρεώσεις της ∆ημοκρατίας, που συνεπάγονται τη λήψη των κατάλληλων μέτρων 

από μέρους της ως υποψήφιας για ένταξη χώρας και ως συμμετέχουσας στην ΚΕΠΠΑ 

και ΕΠΑΑ για διευκόλυνση της υλοποίησης και τήρησης ενός ολοκληρωμένου 

συστήματος ασφαλείας.  Το εν λόγω σύστημα, που θα καλύπτει το Συμβούλιο, τα κράτη 

μέλη και τους αποκεντρωμένους οργανισμούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έχει ως στόχο 

τον ασφαλή χειρισμό διαβαθμισμένων πληροφοριών, εγγράφων και υλικού και τη 

διασφάλιση της εμπιστευτικότητάς τους.   

 Παράλληλα, καθορίζονται οι εσωτερικές δομές που θα αποτελέσουν τους 

μηχανισμούς διαχείρισης της ασφάλειας διαβαθμισμένων πληροφοριών, εγγράφων και 

υλικού στην επικράτεια της ∆ημοκρατίας. 

 Τα μέλη της επιτροπής, βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού, και τα μέλη της επιτροπής, βουλευτές του Κινήματος 

Σοσιαλδημοκρατών, των Ενωμένων ∆ημοκρατών και των Νέων Οριζόντων, 

συμφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’ αυτό εισηγούνται 

στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής και μέλος της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
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∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Τάσσος Παπαδόπουλος και τα μέλη της επιτροπής, 

βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, δήλωσαν ότι 

θα τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Η κ. Μαύρου. 

Ε. ΜΑΥΡΟΥ: 

 Απλώς θα ήθελα να σημειώσω, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, ότι το 

νομοσχέδιο αυτό, παρ’ όλο που ψηφίζεται, αν θέλετε, και λόγω των υποχρεώσεών μας 

απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, δεν είναι νομοσχέδιο το οποίο ψηφίζουμε με 

ευκολία.  Με το νόμο αυτό παραχωρούνται στις λεγόμενες αρμόδιες αρχές υπέρμετρες  

εξουσίες πάνω στην προσωπική ζωή των ατόμων.  ∆ίνεται το δικαίωμα, αν θέλετε, 

παραβίασης της ιδιωτικής ζωής, σε σημείο που φτάνει τα όρια του απαράδεκτου.   

 Έχουμε επίσης την άποψη ότι αφήνονται ανοικτά αρκετά παράθυρα σε ό,τι αφορά 

την παροχή πληροφοριών σε τρίτες χώρες.  Με λίγα λόγια, νιώθουμε ότι με αυτό το 

νομοσχέδιο, το οποίο, σημειώνω, δεν είμαστε έτοιμοι να εφαρμόσουμε σε ικανοποιητικό 

βαθμό, σύμφωνα με την ενημέρωση που είχαμε, αφήνονται παραθυράκια αυθαιρεσίας 

σε τομείς που για μας έχουν μια ιδιαίτερη σημασία.   

 Επαναλαμβάνω ότι, αν ψηφίζεται λόγω της πίεσης που ασκήθηκε και των 

υποχρεώσεων που έχουμε αναλάβει, είναι ένα, αλλά θεωρώ ότι και οι κρατικές 

υπηρεσίες αλλά και η Βουλή θα πρέπει να αντιμετωπίζουν τέτοια νομοσχέδια με πολύ 

μεγαλύτερη προσοχή και πολύ μεγαλύτερη σοβαρότητα.  ∆ε θεωρώ ότι ένα τέτοιο 

νομοσχέδιο έπρεπε να περάσει από τη Βουλή με το χαρακτήρα του επείγοντος και 

χωρίς στη Βουλή να έχουν δοθεί όλες οι απαραίτητες πληροφορίες για το πώς θα 

εφαρμόζεται και από ποιους θα εφαρμόζεται ο νόμος αυτός. 
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 Αυτά, απλώς για να καταγραφούν οι επιφυλάξεις, αν θέλετε, και οι έγνοιες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα σχολιάσω την τοποθέτηση της κ. Μαύρου από την άποψη 

ίσως κάποιου προβλήματος που αντιμετωπίζει η πλευρά του ΑΚΕΛ.  Θέλω να 

αναφερθώ στα ζητήματα της ουσίας, γιατί λέχθηκαν ...  Ναι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, αν μου επιτρέπετε,... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ναι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ... από την ώρα που καθίσατε στην καρέκλα του κ. Αναστασιάδη,... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Συμπεριφέρομαι όπως τον... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ...τα έχετε με το ΑΚΕΛ! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όχι.  Μπορεί να το έχει η καρέκλα, κύριε Κατσουρίδη! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Θέλω να πω για την ουσία των πραγμάτων το εξής:  Έχει δίκαιο η κ. Μαύρου, 

όταν λέει ότι υπήρξε κάποια συζήτηση στην αρμόδια επιτροπή σχετικά με την 

παραβίαση του δικαιώματος της προσωπικότητας του ατόμου.  Η Νομική Υπηρεσία, 
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όμως, η οποία έγκαιρα το είχε δει, έχει κάμει την παρέμβασή της και νομίζω ότι η τελική 

διατύπωση, όπως είναι μετά τη συζήτηση που έγινε στην επιτροπή, πρέπει να 

ικανοποιεί.   

 Θέλω να πω το εξής, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτό το νομοθέτημα, αν αρχίζαμε να το 

συζητούμε, αν είχαμε αυτή τη δυνατότητα είτε στην ολομέλεια είτε στην επιτροπή, 

νομίζω ότι θα άνοιγε τόσο ευρύ πεδίο συζήτησης, που μπορεί να μην τελειώναμε ούτε 

και μέσα σε κάποια ημερονύχτια.  Αφορά το διαβαθμισμένο τρόπο προστασίας 

πληροφοριών με τον οποίο, στα πλαίσια της μεγάλης ευρωπαϊκής οικογένειας στην 

οποία θέλουμε να μπούμε, ιδιαίτερα αυτό το εικοσιτετράωρο, είμαστε υποχρεωμένοι να 

συμμορφωθούμε.  Μόνον τούτο· τίποτε άλλο.  ∆ε δίδεται καμία ζωτική πληροφορία 

προς οποιοδήποτε τρίτο χωρίς την απόφαση ειδικά προορισμένου συμβουλίου το οποίο 

αποφασίζει -απλώς για να καθησυχάσω ενδεχομένως κάποιες περαιτέρω σκέψεις- και, 

βέβαια, ποτέ δε δίδονται πληροφορίες τις οποίες ήδη δε γνωρίζει η Ευρωπαϊκή Ένωση.  

Είναι πληροφορίες για τις οποίες η Ευρωπαϊκή Ένωση ή η συσσωμάτωση η οποία 

παρακολουθεί αυτό το διαβαθμισμένο τρόπο θέλει να γνωρίζει σε σχέση με τον τρόπο 

προστασίας, κατοχύρωσης, εξασφάλισης και διαβίβασης, όταν τούτο επιτρέπεται από 

το νόμο.  Αυτό μόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;   

 Ο κ. Αγαπίου.   

Α. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σε συνέχεια των όσων έχει πει η συνάδελφος, η κ. Μαύρου, και σε 

απάντηση προς το συνάδελφο, τον κ. Ερωτοκρίτου, εκείνο που απλά θα έλεγα είναι ότι, 

αν αυτό το νομοσχέδιο περνά σε νόμο, είναι διότι υπάρχει η επιθυμία του νομοθετικού 

σώματος να βοηθήσει την εκτελεστική εξουσία, και συνεπώς τη χώρα μας, στην 
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ενταξιακή πορεία, για να μη δημιουργηθούν οποιαδήποτε ουσιαστικής φύσεως 

προβλήματα στην ενταξιακή πορεία.  Είναι, λοιπόν, προτιμότερο ορισμένα νομοσχέδια 

σαν αυτά να προσπαθούμε να τα περνούμε χωρίς οποιαδήποτε σχόλια τα οποία ίσως 

στο τέλος να δυσχεραίνουν την κατάσταση.  Συνεπώς, δεν απαντώ στα όσα είπε ο κ. 

Ερωτοκρίτου σε ό,τι αφορά το ΑΚΕΛ. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Παράρτημα.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός.  Άρθρο 3. 

 Υποχρέωση τήρησης των κανονισμών ασφαλείας.  Παράρτημα.  Άρθρο 4. 

 Αρμοδιότητες Εθνικής Αρχής Ασφαλείας.  Άρθρο 5. 

 Αρμοδιότητες Αρχής ∆ιαπίστευσης Ασφαλείας.  Άρθρο 6. 

 Εξουσίες Εθνικού Οργανισμού Ασφαλείας.  Άρθρο 7. 

 Αρμοδιότητες Αρχής Ασφαλείας Πληροφοριών Τεχνικής Φύσης (INFOSEC).  

Παράρτημα.  Άρθρο 8. 

 Αρμοδιότητες Κεντρικής Γραμματείας Άκρως Απορρήτων ΕΕ και 

Υπογραμματειών.  Παράρτημα.  Άρθρο 9. 

 Μέτρα ασφαλείας.  Παράρτημα.  Άρθρο 10. 

 Υλική ασφάλεια.  Παράρτημα.  Άρθρο 11. 

 Έλεγχος προσωπικού.  Παράρτημα.  Άρθρο 12. 

 Συστήματα.  Άρθρο 13. 

 Κοινοποίηση διαβαθμισμένων πληροφοριών.  Παράρτημα.  Άρθρο 14. 
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 Πειθαρχικά παραπτώματα.  Άρθρο 15. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 16. 

 Εξουσία έκδοσης Κανονισμών.  Άρθρο 17. 

 Εξουσία έκδοσης διαταγμάτων.  Παράρτημα.   Άρθρο 18. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 18 μαζί με τα παραρτήματα; 

  Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 18 μαζί με τα παραρτήματα 

εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κανονισμών Ασφαλείας 

∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών, Εγγράφων και Υλικού και για Συναφή Θέματα Νόμος 

του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

  Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Με όλο το σεβασμό προς τα μέλη, ο συνάδελφος Γιώργος Βαρνάβα είχε 

παρασυρθεί από τον τίτλο του θέματος που αφορούσε το Επιστημονικό Τεχνικό 

Επιμελητήριο Κύπρου και εκείνο για το οποίο ζήτησε αναβολή είναι εναρμονιστικό και γι’ 
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αυτό το λόγο είναι ομόφωνο και να περάσει και είναι εκ λάθους που είχε ζητήσει 

αναβολή  και εγώ παρασύρθηκα για την αναβολή που είχε ζητήσει, ενώ δεν πρόκειται 

γι’ αυτό το νομοσχέδιο.  Επομένως, το υπ’ αριθμόν 14 της ημερήσιας διάταξης, που 

είναι εναρμονιστικό, είναι ομόφωνο και μπορεί, κύριε Πρόεδρε, να περάσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είναι πίσω ο κ. Βαρνάβα.  Νομίζω έχει δίκαιο ο κ. Πιττοκοπίτης.  Μας το είπε ο κ. 

Μιχαηλίδης, αλλά δεν τον λάβαμε υπόψη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προσπαθήσαμε να προειδοποιήσουμε, αλλά υπήρχε επιμονή για αναβολή και γι’ 

αυτό είχε γίνει αποδεκτή η αναβολή. 

 Επανερχόμαστε λοιπόν στο υπ’ αριθμόν 14 θέμα, που είναι «Ο περί 

Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 

2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 

Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, αναπλ. πρόεδρος Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Σοφοκλής Φυττής  Χρίστος Κληρίδης 

 Ανδρέας Χρίστου  Ανδρούλα Βασιλείου 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Ελένη Μαύρου  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Άγις Αγαπίου Γιώργος Περδίκης 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 25 Νοεμβρίου 2002.  Στη 

συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του γραφείου του επικεφαλής 

της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, των αρμόδιων 

κυβερνητικών υπηρεσιών, καθώς και του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 

Κύπρου (ΕΤΕΚ). 

 Το νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών και 

παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα πλαίσια 

της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης 

νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το 

κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της νομοθεσίας για το 

Εμπορικό Τεχνικό Επιμελητήριο Κύπρου (ΕΤΕΚ), ώστε να εναρμονιστεί με το κοινοτικό 

κεκτημένο στο κεφάλαιο της ελεύθερης διακίνησης προσώπων και συγκεκριμένα με την 

οδηγία που αφορά την ελεύθερη διακίνηση προσώπων/αρχιτεκτόνων, που στοχεύει 

στην αμοιβαία αναγνώριση των πτυχίων/πιστοποιητικών και άλλων τίτλων στον τομέα 

της αρχιτεκτονικής και στη θέσπιση μέτρων για τη διευκόλυνση της πραγματικής 

άσκησης του δικαιώματος εγκατάστασης και ελεύθερης παροχής υπηρεσιών.   

 Παράλληλα, με τον προτεινόμενο νόμο υιοθετείται μέρος της οδηγίας που αφορά 

το γενικό σύστημα αναγνώρισης των διπλωμάτων τριτοβάθμιας εκπαίδευσης που 

πιστοποιούν επαγγελματική εκπαίδευση ελάχιστης διάρκειας τριών ετών. 

 Το νομικό αποτέλεσμα της υιοθέτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου θα είναι η 

άρση των οποιωνδήποτε περιορισμών στην άσκηση των επαγγελμάτων της μηχανικής 

επιστήμης από υπηκόους των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, νοουμένου ότι 
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αυτοί κατέχουν τα απαραίτητα προσόντα, που προβλέπονται στις σχετικές οδηγίες με 

τις οποίες εναρμονιζόμαστε.   

 Μετά την κατάθεση του εν λόγω νομοσχεδίου στη Βουλή και πριν από την εξέτασή 

του από την αρμόδια επιτροπή, η Νομική Υπηρεσία αντικατέστησε το αρχικό κείμενο με 

νεότερο, στο οποίο υιοθετήθηκαν παρατηρήσεις και εισηγήσεις της Ευρωπαϊκής 

Επιτροπής επί του αρχικού νομοσχεδίου, καθώς επίσης και μέρος των εισηγήσεων που 

υπέβαλαν οι εκπρόσωποι του ΕΤΕΚ, για τις οποίες επήλθε συμφωνία με όλες τις 

πλευρές.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της 

συνεδρίασής της, αφού ζήτησε πρόσθετα στοιχεία από τους αρμοδίους, αποφάσισε να 

εισηγηθεί την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, αφού προηγουμένως 

τροποποιηθεί περαιτέρω, ώστε να περιλάβει πρόσθετο αριθμό εισηγήσεων που 

υπέβαλαν οι εκπρόσωποι του ΕΤΕΚ.  Η βασικότερη από αυτές αφορά μεταβατική 

διάταξη της ίδιας της οδηγίας που, κατά παρέκκλιση των προνοιών της, κατοχυρώνει 

πτυχιούχους που απέκτησαν κάποια προσόντα πριν από την 5η Αυγούστου 1985 και 

διαμορφώνεται με τρόπο που να μην αφορά Κύπριους πολίτες αλλά μόνο πολίτες 

άλλων κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού τροποποίησε το 

υπό συζήτηση νομοσχέδιο με βάση τις θέσεις αυτές, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο όπως έχει τελικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 



 83

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων μερών VIIA, VIIB και 

VΙΙΓ.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του μέρους ΙΧ του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη παραρτημάτων.  Άρθρο 7. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.   Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 8; 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 

Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

  Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα δεν είναι έτοιμο.   

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 18 θέμα, που είναι «Ο περί Εμπορίας Κυπριακών 

Ελαιοκομικών Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Ελαιοκομικών 



 84

Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Tάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Ελένη Μαύρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Χρίστος Κληρίδης 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 9 ∆εκεμβρίου 2002.  Στη 

συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του γραφείου του επικεφαλής 

της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και 

εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη 

διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας 

περί Εμπορίας Κυπριακών Ελαιοκομικών Προϊόντων, για να εκπληρωθούν σε πρώτη 

φάση οι υποχρεώσεις της ∆ημοκρατίας για εναρμόνιση του τομέα του ελαιολάδου με το 

κοινοτικό κεκτημένο.  Ειδικότερα, με το νόμο αυτό καταργείται το μονοπωλιακό 

καθεστώς του Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Ελαιοκομικών Προϊόντων (ΣΕΚΕΠ) 

στην εμπορία του ελαιολάδου. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, ο προτεινόμενος νόμος 
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στοχεύει στην εναρμόνιση με τα άρθρα 31 και 86(1) της Συνθήκης, που αφορούν τα 

μονοπώλια εμπορικού χαρακτήρα και τις δημόσιες επιχειρήσεις, αντίστοιχα, καθώς και 

με τον κανονισμό 136/66/ΕΟΚ του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης περί 

δημιουργίας κοινής οργάνωσης αγοράς στον τομέα των λιπαρών ουσιών.   

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι με το προτεινόμενο νομοσχέδιο υλοποιείται η πρώτη 

φάση της εναρμόνισης με τις πρόνοιες του πιο πάνω κεκτημένου, ενώ για την πλήρη 

εναρμόνιση θα πρέπει να υιοθετηθούν και οι πρόνοιες για την κοινή οργάνωση αγοράς. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ασφαλώς θα ψηφίσουμε αυτό το εναρμονιστικό νομοσχέδιο.  

Απλώς ήθελα να κάμω κάποιο σχόλιο.   

 Ο μονοπωλιακός χαρακτήρας του ΣΕΚΕΠ είχε παύσει προ πολλών χρόνων να 

υπάρχει και πολλοί εμπορεύονταν ελαιόλαδο και ελιές ιδιωτικά από εταιρείες και έτσι 

αυτός ο οργανισμός είχε αδυνατίσει πολύ.  Όπως μας είχαν πει κάποτε και στην 

επιτροπή Γεωργίας, τα χρέη τους και η αδυναμία τους ήταν τόσο μεγάλα, ώστε οι ίδιοι 

ήθελαν να διαλύσουν τον οργανισμό και τώρα με αυτό το νομοσχέδιο ουσιαστικά τους 

δίνουμε ένα γερό χτύπημα και βάζουμε μια ταφόπετρα πάνω σε αυτό τον οργανισμό, ο 

οποίος δε θα επιβιώσει, κατά τη γνώμη μου, και πρέπει να βρουν οι ελαιοπαραγωγοί 

άλλες μεθόδους συνεργασίας για να αντέξουν το διεθνή συναγωνισμό, για να αντέξουν 

την πίεση των τιμών οι οποίες θα διαμορφωθούν μελλοντικά. 
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 Απλώς θέλω να σχολιάσω ακόμα ένα σημείο, ότι αυτός ο οργανισμός στα πρώτα 

χρόνια της λειτουργίας του βοήθησε τους ελαιοπαραγωγούς, βοήθησε τους γεωργούς 

μας, διότι έδινε σταθερές τιμές τόσο στο λάδι όσο και στις ελιές.  Νομίζω ότι πρέπει να 

αποτίσουμε κάποιο φόρο τιμής στους πρωτεργάτες αυτής της κίνησης, στο 

Συνεργατισμό και στην κυβέρνηση Μακαρίου που ίδρυσε το ΣΕΚΕΠ. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Μαυροκορδάτος. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡ∆ΑΤΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε από τη θέση μου.  

 Θα πρέπει να συμφωνήσω ότι το ΣΕΚΕΠ είναι ένας οργανισμός, ένας θεσμός, ο 

οποίος έχει προσφέρει τα μέγιστα σε ό,τι αφορά την εμπορία των ελαιοκομικών 

προϊόντων.  Είναι γεγονός ότι αντιμετώπισε δυσκολίες.  Εκείνο που θα πρέπει όλοι να 

ευχηθούμε είναι να δημιουργηθεί τέτοια ομάδα παραγωγών μέσα στις νέες συνθήκες, 

έτσι που να συνεχίσει πάνω σε πιο σωστές βάσεις το έργο του το ΣΕΚΕΠ. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Κατάργηση των άρθρων 29, 30, 31, 32, 38, 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 49 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 53 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 63 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 68 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 71 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 11; 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 11 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπορίας Κυπριακών Ελαιοκομικών 

Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

  Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 19, 20 και 21 είναι εξ αναβολής και έχουν κοινή 

έκθεση.  Τα θέματα αυτά είναι «Ο περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων  Νόμος 

του 2002», «Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων (Πολυχλωροδιφαινύλια και 

Πολυχλωροτριφαινύλια) (PCB/PCT) Κανονισμοί του 2002», «Οι περί Στερεών και 

Επικίνδυνων Αποβλήτων (∆ιαχείριση Χρησιμοποιημένων Ορυκτελαίων) Κανονισμοί του 

2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 
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Νόμος του 2002» και για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Στερεών 

και Επικίνδυνων Αποβλήτων (Πολυχλωροδιφαινύλια και Πολυχλωροτριφαινύλια) 

(PCB/PCT) Κανονισμοί του 2002» και «Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων 

Αποβλήτων (∆ιαχείριση Χρησιμοποιημένων Ορυκτελαίων) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, αναπλ. πρόεδρος Άγις Αγαπίου 

 Σοφοκλής Φυττής Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Ανδρέας Χρίστου Γιαννάκης Ομήρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Χρίστος Κληρίδης 

 Ελένη Μαύρου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε 

στις 25 Νοεμβρίου 2002.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

εκπρόσωποι του γραφείου του επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για 

την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 

της ∆ημοκρατίας και εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο και οι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που σχετίζονται με 

την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα της διαχείρισης των αποβλήτων, που εμπίπτει στο 

Κεφάλαιο 22, “Περιβάλλον”, και αφορά τη διαχείριση των στερεών και επικίνδυνων 

αποβλήτων.  Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο επιδιώκεται η θέσπιση νομοθετικού πλαισίου 
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για την ορθολογιστική διαχείριση των στερεών και επικίνδυνων αποβλήτων, με 

απώτερο στόχο την προστασία της δημόσιας υγείας και του περιβάλλοντος από τις 

επιβλαβείς επιδράσεις που προκαλούνται από τη συγκέντρωση, τη μεταφορά, την 

επεξεργασία, την εναποθήκευση και την απόθεση αποβλήτων. 

 Το νομοσχέδιο προβλέπει τη λήψη συγκεκριμένων μέτρων για τη διαχείριση όλων 

των στερεών και επικίνδυνων αποβλήτων και ειδικότερα των δημοτικών αποβλήτων, 

των βιομηχανικών αποβλήτων και άλλων κατηγοριών αποβλήτων.  Θα πρέπει να 

σημειωθεί ότι, σύμφωνα με το προτεινόμενο νομοσχέδιο, η δαπάνη για τη διάθεση των 

αποβλήτων βαρύνει τον κάτοχο των αποβλήτων με βάση την αρχή “της ευθύνης του 

παραγωγού” και την αρχή “ο ρυπαίνων πληρώνει”. 

 Και οι δύο προτεινόμενοι κανονισμοί εκδίδονται με βάση το άρθρο 5 της πιο πάνω 

βασικής νομοθεσίας.  Σκοπός ειδικότερα των πρώτων προτεινόμενων κανονισμών είναι 

η ρύθμιση της ελεγχόμενης διάθεσης των “PCBs”, της απολύμανσης ή διάθεσης 

συσκευών που περιέχουν “PCBs” ή και της διάθεσης χρησιμοποιημένων “PCBs”. 

 Με τους δεύτερους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται ο καθορισμός των 

απαιτούμενων διαδικασιών για τη διαχείριση των χρησιμοποιημένων ορυκτελαίων εκτός 

από τη μέθοδο της καύσης, που ρυθμίζεται με βάση τον περί Ελέγχου της Ρύπανσης 

της Ατμόσφαιρας Νόμο. 

 H Koινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού μελέτησε διεξοδικά 

και τα τρία προτεινόμενα νομοθετήματα και αφού πήρε πρόσθετα στοιχεία από τους 

αρμοδίους, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις τους, γι’ αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του νομοσχεδίου και την έγκριση των 

κανονισμών.  Σημειώνεται ότι και στα τρία προτεινόμενα νομοθετήματα η επιτροπή 

επέφερε αριθμό τροποποιήσεων. 

 Ειδικότερα, η επιτροπή: 
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1. επέφερε νομοτεχνικές τροποποιήσεις, αλλά και άλλες βελτιώσεις, στο κείμενο του 

προτεινόμενου νομοσχεδίου και ειδικότερα στις διατάξεις του που αφορούν την 

έκδοση προσωρινών διαταγμάτων και την ευθύνη των νομικών προσώπων, ώστε 

να συμφωνούν με προηγούμενες ρυθμίσεις που έγιναν σε άλλα νομοθετήματα. 

2. διέγραψε τις πρόνοιες για έναρξη ισχύος και των δύο κανονισμών, έτσι ώστε αυτοί 

να ισχύσουν από τη δημοσίευσή τους. 

3. τροποποίησε τις πρόνοιες για τις προβλεπόμενες ποινές, για να ευθυγραμμιστούν 

και στα τρία νομοθετήματα προς το αυστηρότερο. 

4. υιοθέτησε αριθμό τροπολογιών που εισηγήθηκε ο βουλευτής κ. Γ. Περδίκης σε 

σχέση με τους κανονισμούς για τα “PCBs”, ώστε να απαγορευθεί η αποτέφρωση 

των εν λόγω αποβλήτων στα πλοία και, επίσης, να διασφαλιστεί ότι η μεταφορά 

τους από τον κάτοχό τους σε αδειοδοτημένη επιχείρηση θα γίνεται “το ταχύτερο 

δυνατό”, αντί “σε εύλογο χρόνο”, όπως αρχικά προβλεπόταν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 19 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κατάλογος αποβλήτων.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

 Έκδοση κανονισμών και διαταγμάτων.  Άρθρο 5. 
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 Υποχρεώσεις κατόχου αποβλήτων.  Άρθρο 6. 

 Μέτρα μείωσης των αποβλήτων και ορθολογιστικής διαχείρισής τους.  Άρθρο 7. 

 Πλαίσιο τεχνικών προδιαγραφών διαχείρισης αποβλήτων.  Άρθρο 8. 

 Στρατηγική διαχείρισης αποβλήτων.  Άρθρο 9. 

 Υποχρεώσεις κατόχων αποβλήτων.  Άρθρο 10. 

 Άδεια διαχείρισης αποβλήτων.  Άρθρο 11. 

 Υφιστάμενες εγκαταστάσεις ή επιχειρήσεις διαχείρισης αποβλήτων.  Άρθρο 12. 

 Έλεγχοι διαχείρισης αποβλήτων.  Άρθρο 13. 

 Μητρώο αποβλήτων.  Άρθρο 14. 

 Τερματισμός λειτουργίας εγκατάστασης.  Άρθρο 15. 

 ∆απάνη διάθεσης αποβλήτων.  Άρθρο 16. 

 ∆ιατάξεις για τη διαχείριση των επικίνδυνων αποβλήτων.  Άρθρο 17. 

 Πλαίσιο τεχνικών προδιαγραφών διαχείρισης επικίνδυνων αποβλήτων.  Άρθρο 18. 

 Άδεια διαχείρισης επικίνδυνων αποβλήτων.  Άρθρο 19. 

 Υφιστάμενες εγκαταστάσεις ή επιχειρήσεις επικίνδυνων αποβλήτων.  Άρθρο 20. 

 Απαγόρευση ανάμειξης επικίνδυνων αποβλήτων.  Άρθρο 21. 

 Έλεγχοι επικίνδυνων αποβλήτων.  Άρθρο 22. 

 Μητρώο επικίνδυνων αποβλήτων.  Άρθρο 23. 

 Συλλογή και μεταφορά επικίνδυνων αποβλήτων.  Άρθρο 24. 

 Τερματισμός λειτουργίας εγκατάστασης επικίνδυνων αποβλήτων.  Άρθρο 25. 

 Περιπτώσεις έκτακτης ανάγκης.  Άρθρο 26. 

 Παροχή πληροφοριών προς την Επιτροπή των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων.  Άρθρο 

27. 

 Εφαρμογή διεθνούς σύμβασης.  Άρθρο 28. 

 Κοινοποίηση διαμετακόμισης αποβλήτων.  Άρθρο 29. 
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 ∆ιαδικασία για έγκριση διαμετακόμισης.  Άρθρο 30. 

 Συστήματα παρακολούθησης και ελέγχου.  Άρθρο 31. 

 Απαγόρευση εισαγωγής, εξαγωγής και διαμετακόμισης ορισμένων κατηγοριών 

αποβλήτων.  Άρθρο 32. 

 Συμβουλευτική Επιτροπή.  Άρθρο 33. 

 Γνώμη αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης.  Άρθρο 34. 

 Αρχιεπιθεωρητής και επιθεωρητές.  Άρθρο 35. 

 Καθήκοντα και εξουσίες επιθεωρητών.  Άρθρο 36. 

 Ειδοποίηση βελτίωσης και απαγορευτική ειδοποίηση.  Άρθρο 37. 

 Τροποποίηση εγκατάστασης.  Άρθρο 38. 

 Ανάκληση ή τροποποίηση άδειας.  Άρθρο 39. 

 Τήρηση αρχείου.  Άρθρο 40. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 41. 

 Κυρώσεις.  Άρθρο 42. 

 Τέλη.  Άρθρο 43. 

 Τροποποιήσεις παραρτημάτων.  Άρθρο 44. 

 Έκθεση προς την Επιτροπή των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων.  Άρθρο 45. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 45; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται.  Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 

Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 



 93

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 20 κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 21 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.  

 Το υπ’ αριθμόν 22 θέμα είναι εξ αναβολής.  Είναι «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης 

της Ατμόσφαιρας (Αποτέφρωση Επικίνδυνων Αποβλήτων) Κανονισμοί του 2002». Η 

έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορoύνται «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 

Ατμόσφαιρας (Αποτέφρωση Επικίνδυνων Αποβλήτων) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, αναπλ. πρόεδρος Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Σοφοκλής Φυττής Χρίστος Κληρίδης 

 Ανδρέας Χρίστου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Ελένη Μαύρου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Άγις Αγαπίου Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 25 Νοεμβρίου 2002.  Στη 

συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του γραφείου του  

επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην 
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Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας και εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Οι εν λόγω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών και 

παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με 

το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός των πιο πάνω κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 9 της 

βασικής νομοθεσίας για τον έλεγχο της ρύπανσης της ατμόσφαιρας, είναι η θέσπιση 

μέτρων για την πρόληψη και τη μείωση της ατμοσφαιρικής ρύπανσης από την 

αποτέφρωση επικίνδυνων αποβλήτων, προκειμένου να προστατευθεί η ανθρώπινη 

υγεία και το περιβάλλον. 

 Στους προτεινόμενους κανονισμούς γίνεται πρόβλεψη για επιβολή υποχρέωσης 

στον έχοντα την εκμετάλλευση μιας εγκατάστασης για εξασφάλιση άδειας εκπομπής 

αερίων από υφιστάμενες εγκαταστάσεις αποτέφρωσης επικίνδυνων αποβλήτων.  

Παράλληλα, προβλέπεται ο έλεγχος τήρησης των όρων της άδειας εκπομπής και η 

επιβολή κυρώσεων, όταν υπάρχει παράβαση των διατάξεων των προτεινόμενων 

κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού ζήτησε και πήρε 

πρόσθετες πληροφορίες από τους αρμοδίους, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των πιο πάνω κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Επανερχόμαστε στα θέματα 2 και 3 που έχουν κοινή έκθεση.  Τα θέματα αυτά, για 

να επαναλάβω, είναι «ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης 

Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

και «Οι περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και 

Παροχής Σχετικών Πληροφοριών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση 

είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας  για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης 

Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002» και για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Αναγνώρισης 

Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών 

Πληροφοριών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

   Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Ιωνάς Νικολάου Σοφοκλής Φυττής 

 Θάσος Μιχαηλίδης  Γιώργος Βαρνάβα 

 Τάκης Χατζηγεωργίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο και τους 

πιο πάνω κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 
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Νοεμβρίου και στις 2 και 10 ∆εκεμβρίου 2002.   Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού και ο αντιπρόεδρος του Κυπριακού 

Συμβουλίου Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών (ΚΥΣΑΤΣ). 

 Με τον προτεινόμενο νόμο σκοπείται η συμπλήρωση ορισμένων κενών στη βασική 

νομοθεσία που διέπει το ΚΥΣΑΤΣ, ώστε να καταστεί πιο εύρυθμη η λειτουργία του. 

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς γίνεται ρύθμιση σύμφωνα με την οποία οι 

απόφοιτοι ανώτερης εκπαίδευσης ή πιστοποιημένων κλάδων σπουδών τριετούς 

διάρκειας, οι οποίοι φοίτησαν συμπληρωματικά σε ίδρυμα ανώτατης εκπαίδευσης ή 

πιστοποιημένο κλάδο σπουδών τετραετούς φοίτησης και τελικά απέκτησαν πτυχίο 

ανώτατης εκπαίδευσης, θα θεωρείται ότι πληρούν τις διατάξεις των βασικών 

κανονισμών που αφορούν την προϋπόθεση για το ουσιώδες μέρος-ποσοστό των 

σπουδών που πρέπει να έχει γίνει στο ίδρυμα που απονέμει τον τίτλο, εφόσον έχουν 

ολοκληρώσει δύο τουλάχιστον εξάμηνα πλήρους φοίτησης στο ίδρυμα που απονέμει 

τον τίτλο.  Η πρόνοια αυτή όπως προτείνεται θα ισχύει μόνο για όσους διπλωματούχους 

ιδρυμάτων ανώτερης εκπαίδευσης ή αξιολογημένων κλάδων τριετούς διάρκειας έχουν 

εγγραφεί στα ιδρύματα αυτά μέχρι και το ακαδημαϊκό έτος 2001-2002. 

 Στους προτεινόμενους κανονισμούς γίνεται επίσης πρόνοια σύμφωνα με την 

οποία για την αναγνώριση ισοτιμίας το ΚΥΣΑΤΣ θα έχει την ίδια δυνατότητα όπως και 

στην περίπτωση αναγνώρισης αντιστοιχίας, δηλαδή θα μπορεί να απαιτήσει την 

παρακολούθηση και επιτυχή εξέταση σε συμπληρωματικό αριθμό μαθημάτων σε 

αναγνωρισμένο εκπαιδευτικό ίδρυμα της Κύπρου ή του εξωτερικού. 

 Σημειώνεται ότι της κατάθεσης της προτεινόμενης νομοθεσίας προηγήθηκε 

αυτεπάγγελτη μελέτη από την επιτροπή, αντικείμενο της οποίας υπήρξαν και διάφορα 

άλλα ζητήματα, συναφή με αυτά που ρυθμίζονται με τον προτεινόμενο νόμο και τους 

προτεινόμενους κανονισμούς.  Ειδικότερα, την επιτροπή απασχόλησαν προβλήματα και 
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ενστάσεις σε σχέση με αναγνώριση τίτλων σπουδών ή την εφαρμογή άλλων προνοιών 

της σχετικής νομοθεσίας, που τέθηκαν ενώπιόν της με σωρεία υπομνημάτων, που 

απευθύνονταν είτε στην ίδια είτε στον Πρόεδρο της Βουλής.  Τα προβλήματα αυτά είναι 

πια καλά γνωστά σε όλους τους εμπλεκομένους. 

 Όπως ήταν φυσικό, στις πολυάριθμες συνεδρίες της επιτροπής, που 

πραγματοποιήθηκαν για το σκοπό αυτό πριν και μετά την κατάθεση του νομοσχεδίου 

και των κανονισμών, αναπτύχθηκε ένας πολύπλοκος προβληματισμός, αντίστοιχος της 

πολυπλοκότητας του θέματος της αναγνώρισης τίτλων σπουδών και της σχετικής 

νομοθεσίας.  Ωστόσο, η επιτροπή, αναγνωρίζοντας την πιεστική ανάγκη για άμεση 

ρύθμιση τουλάχιστο των πιο σημαντικών πτυχών του θέματος, προσπάθησε να 

διατυπώσει συγκεκριμένες εισηγήσεις, απλουστεύοντας έτσι τη διαδικασία λήψης 

απόφασης.  Τελικά, η επιτροπή συμφώνησε με τη ρύθμιση που προτείνεται από την 

κυβέρνηση, αλλά επιπρόσθετα αποφάσισε τη συμπερίληψη στο κείμενο του 

νομοσχεδίου και των κανονισμών ορισμένων άλλων διατάξεων που αφορούν τα 

ζητήματα που παρατίθενται πιο κάτω, για τα οποία υπήρξε ομόφωνη απόφαση:  

1. Τροποποίηση των διατάξεων του βασικού νόμου που αφορούν τη σύνθεση του 

ΚΥΣΑΤΣ, ώστε να συμμετέχουν σε αυτό τρεις καθηγητές πανεπιστημίου από τους 

οποίους ο καθένας προέρχεται από διαφορετική χώρα. 

2. Προσθήκη πρόνοιας στο βασικό νόμο για διασαφήνιση της κατάστασης σε ό,τι 

αφορά την αναγνώριση τίτλων σπουδών των Τεχνολογικών Εκπαιδευτικών 

Ιδρυμάτων (ΤΕΙ) της Ελλάδας, οι οποίοι εκδόθηκαν πριν από τη δημοσίευση στις 

11 Ιουνίου 2001 του  νόμου της Ελληνικής ∆ημοκρατίας για τη διάρθρωση της 

ανώτερης εκπαίδευσης και τη ρύθμιση θεμάτων του τεχνολογικού τομέα. 

3. Προσθήκη πρόνοιας στους βασικούς κανονισμούς σύμφωνα με την οποία, για την 

αναγνώριση ισοτιμίας τίτλων που απονεμήθηκαν από ιδρύματα τύπου “Ανοικτού 
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Πανεπιστημίου” (Open University), “σπουδών εξ αποστάσεως” (distance learning) 

και “εξωτερικών πτυχίων” (external degrees), η διαδικασία διδασκαλίας και 

μάθησης, κατ’ εξαίρεση, δε θα πρέπει να πληροί τις απαιτήσεις του Πανεπιστημίου 

Κύπρου ή των άλλων δημόσιων εκπαιδευτικών ιδρυμάτων ανώτερης εκπαίδευσης 

της Κύπρου, εφόσον πληρούνται κάποιες άλλες προϋποθέσεις, που τίθενται ως 

ασφαλιστική δικλίδα για το σκοπό αυτό. 

 Παράλληλα τα μέλη της επιτροπής επιφυλάχθηκαν να υποβάλουν τροπολογίες, 

κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας, αναφορικά με άλλες εισηγήσεις 

για τις οποίες δεν υπήρξε ομοφωνία στην επιτροπή. 

 Επισημαίνεται επίσης ότι, πέρα από τις πιο πάνω εισηγήσεις της για νομοθετικές 

ρυθμίσεις, η επιτροπή αναμένει ότι το ΚΥΣΑΤΣ θα μεριμνήσει για την επίλυση 

προβλημάτων που επισημάνθηκαν στο στάδιο της μελέτης της προτεινόμενης 

νομοθεσίας και είναι σχετικά με την αναγνώριση τίτλων άλλων κατηγοριών ιδρυμάτων, 

όπως τα γερμανικά πολυτεχνικά πανεπιστήμια, οι ιταλικές ακαδημίες καλών τεχνών και 

τα γαλλικά πανεπιστήμια που απονέμουν το δίπλωμα “Λισάνς” (Licence).  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας συμφωνεί με 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και των κανονισμών και, αφού 

επέφερε στα κείμενά τους τις αναγκαίες τροποποιήσεις στη βάση των πιο πάνω, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση 

των κανονισμών όπως τελικά έχουν διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι για το δεύτερο όσο και για το τρίτο θέμα υπάρχουν 

τροπολογίες, γι’ αυτό παρακαλώ το γραμματέα να τις διαβάσει και να τεθούν σε 

ψηφοφορία.  Αρχίζουμε με το νομοσχέδιο υπ’ αριθμόν 2, όπου υπάρχουν τροπολογίες 

από τον κ. Προδρόμου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Γίνεται εισήγηση για αντικατάσταση της παραγράφου (α) του άρθρου 3 του 

νομοσχεδίου από την πιο κάτω φράση: 

«(α) Με την αντικατάσταση της παραγράφου (δ) του εδαφίου (2) αυτού από την 

ακόλουθη νέα παράγραφο: 

 “(δ) Τέσσερις καθηγητές πανεπιστημίου οι οποίοι διδάσκουν ή έχουν 

διδάξει σε τρεις διαφορετικές χώρες του εξωτερικού.”.».  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς να εξηγήσω με δύο λόγια την τροποποίηση.  ∆εν είναι, 

πιστεύω, και τόσο διαφιλονικούμενο το θέμα.  Ήδη η επιτροπή έχει τροποποιήσει την 

πρόταση της κυβέρνησης, μετά από εισήγηση συναδέλφων, και, εκεί όπου απλώς 

προέβλεπε ο νόμος ότι το συμβούλιο απαρτίζεται από τον πρόεδρο, καθηγητή του 

Πανεπιστημίου Κύπρου και τέσσερις καθηγητές, εκ των οποίων ο ένας είναι πάλι από 

το Πανεπιστήμιο Κύπρου, εκάμαμε τη διάκριση -η επιτροπή ομόφωνα και θα ψηφιστεί, 

βεβαίως, υποθέτω- ώστε οι τρεις άλλοι να προέρχονται από διαφορετικές χώρες, για να 

υπάρχει μία ανάμειξη εμπειριών και να μην υπάρχει μονομέρεια στο συμβούλιο.  

 Πρόσθετα σε αυτή τη δομή, η δική μου άποψη είναι ότι δε χρειάζεται πλέον να 

διευκρινίζεται ότι, εκτός από τον πρόεδρο, θα είναι και ένας από το Πανεπιστήμιο 

Κύπρου, διότι, πρώτον, με τη διατύπωση που προτείνω θα μπορούν και οι τέσσερις, αν 

το κρίνει η διορίζουσα αρχή, να είναι του Πανεπιστημίου Κύπρου.  Αρκεί βεβαίως να 

κρατούμε το “να έχουν διδάξει σε τρεις διαφορετικές χώρες του εξωτερικού”.  Και, κατά 

δεύτερο λόγο, πρέπει να πω ότι η αιτία για την οποία προτείνεται αυτή η τροπολογία 

είναι ότι ήδη έχουν ακουστεί κάποιες απόψεις ή επιφυλάξεις ως προς το ότι στη 
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λειτουργία του σώματος αυτού μπορεί κάποτε να υπάρχει και σύγκρουση συμφερόντων 

με το Πανεπιστήμιο Κύπρου.  Επειδή, πολύ απλά να το πούμε, το μέτρο σύγκρισης 

είναι το Πανεπιστήμιο Κύπρου, λένε κάποιοι “θα ήταν καλύτερο να μην ήταν και 

δικαστές”.   

 Επομένως, εάν αφαιρεθεί αυτή η αποκλειστικότητα, ότι ο ένας πρέπει να είναι από 

το Πανεπιστήμιο Κύπρου, ίσως να γίνει καταλληλότερη η νομοθεσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν...  Παρακαλώ ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πράγματι το σκεπτικό στην επιτροπή Παιδείας ήταν να δώσουμε 

τη διαφορετικότητα των αντιλήψεων από διάφορες σχολές πανεπιστημιακές, έτσι που 

πραγματικά και να αποφύγουμε επί της ουσίας, αλλά και να σπάσουμε την αντίληψη 

που υπάρχει, ότι όλα στο ΚΥΣΑΤΣ μετρούνται με συγκεκριμένη κατεύθυνση του 

Πανεπιστημίου Κύπρου ή του ∆ΙΚΑΤΣΑ της Ελλάδας.  

 Όμως δε θα συμφωνήσουμε με τη συγκεκριμένη τροπολογία.  Θα επιμείνουμε  

στην πρόταση όπως είναι μέσα στην έκθεση.  Λέει ότι «πέραν του ενός, που είναι ο 

πρόεδρος και είναι από το Πανεπιστήμιο Κύπρου, οι τέσσερις καθηγητές 

πανεπιστημίου, από τους οποίους ο ένας να είναι επίσης του Πανεπιστημίου 

Κύπρου...».  Εμείς δε θέλουμε να μειώσουμε τη συμμετοχή των καθηγητών του 

Πανεπιστημίου Κύπρου, αλλά ταυτόχρονα θέλουμε να διασφαλίσουμε ότι οι υπόλοιποι 

τρεις θα προέρχονται από διαφορετικά πανεπιστήμια.  Ποια είναι η διαφορά;  Την είπε ο 

πρόεδρος της επιτροπής, ότι, με την τροπολογία που προτείνει ο κ. Προδρόμου, 

ακριβώς μπορεί να είναι και οι τέσσερις από το Πανεπιστήμιο Κύπρου ή και κανένας 

από το Πανεπιστήμιο Κύπρου.  Εμείς με αυτό δε συμφωνούμε και ταυτόχρονα δε θα 

συμφωνήσουμε ούτε με την πρόταση που λέει «διδάσκουν ή έχουν διδάξει», γιατί αυτό 
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προϋποθέτει ότι μπορεί να μην είναι εν ενεργεία καθηγητής πανεπιστημίου σήμερα, 

αλλά κάπου αλλού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι που θέλουν να πρωτολογήσουν πάνω στην τροπολογία; 

 Όχι.  Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Απλώς μια διευκρίνηση,  κύριε Πρόεδρε.  Ο νόμος, όπως ήταν, προέβλεπε ότι 

είναι τέσσερις και ο ένας τουλάχιστον από το Πανεπιστήμιο Κύπρου.  Άρα και εκεί 

μπορούσε να ήταν, αν το έκρινε η διορίζουσα αρχή, και οι τέσσερις.   

 Επομένως, δεν είμαι εγώ που εισηγούμαι ότι μπορεί να είναι και οι τέσσερις.  

Πάντα μπορούσε να ήταν, απλώς τώρα θα μπει η επιφύλαξη ότι θα πρέπει να είναι 

άνθρωποι οι οποίοι είτε διδάσκουν είτε έχουν διδάξει σε κάποιες διαφορετικές χώρες, 

για να υπάρχει η σύνθεση όλων των εμπειριών και των απόψεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Όχι.  Τότε θα θέσω την τροπολογία σε ψηφοφορία.  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της 

πρώτης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η πρώτη τροπολογία απορρίπτεται.  Προχωρούμε στη δεύτερη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Γίνεται εισήγηση για προσθήκη στο νομοσχέδιο του πιο κάτω νέου άρθρου 5, 

αμέσως μετά το άρθρο 4 του νομοσχεδίου, και την αναρίθμηση των υφιστάμενων 

άρθρων 5 και 6 του νομοσχεδίου σε 6 και 7, αντίστοιχα: 

«Τροποποίηση 

του άρθρου 12 

του βασικού 

νόμου. 

 5.  Το εδάφιο (1) του άρθρου 12 του βασικού νόμου τροποποιείται 

με την αρίθμησή του ως παραγράφου (α) και την προσθήκη 

αμέσως μετά της ακόλουθης νέας παραγράφου (β): 

  “(β)  Το Συμβούλιο αναγνωρίζει οποιοδήποτε δίπλωμα ή τίτλο το 

οποίο ή ο οποίος απονεμήθηκε από αναγνωρισμένο εκπαιδευτικό 

ίδρυμα του εξωτερικού και το οποίο ή ο οποίος αναγνωρίζεται από 

τους αρμόδιους φορείς της χώρας στην οποία αυτό ή αυτός 

εκδίδεται.”.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κάτι θέλει να μας αναφέρει ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 
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 Θέλω απλώς να κάνω μία μικρή διόρθωση.  Όπως είναι το κείμενο, δηλαδή η 

προσθήκη ότι «το Συμβούλιο αναγνωρίζει οποιοδήποτε δίπλωμα ή τίτλο που 

αναγνωρίζεται από τους αρμόδιους φορείς της χώρας στην οποία εκδίδεται», 

εισηγούμαστε να μπει σύμφωνα με την αρχή της αμοιβαιότητας.  Είναι διάταξη η οποία 

υπάρχει στις διεθνείς συμβάσεις που έχει κυρώσει η Κύπρος, πρώτα της ΟΥΝΕΣΚΟ και 

μετά της Λισαβόνας.  Γι’ αυτό το λόγο θα ήθελα να προστεθεί στο τέλος του τυπωμένου 

κειμένου που έχετε «Νοείται ότι για τους σκοπούς της παραγράφου αυτής ο όρος 

“χώρα” περιλαμβάνει μόνο τις χώρες που έχουν προσυπογράψει τη σύμβαση της 

Λισαβόνας του 1997 για την αναγνώριση προσόντων σχετικά με την ανώτερη 

εκπαίδευση στον ευρωπαϊκό χώρο».  Εάν τυχόν εγκριθεί αυτή η τροποποίηση, πιστεύω 

ότι ο σκοπός της είναι το αυτονόητο, το οποίο όμως δυστυχώς φαίνεται ότι στην 

πρακτική δεν ισχύει πάντοτε, εξ ου και πάρα πολλές παραστάσεις και παράπονα που 

υπάρχουν για τις αποφάσεις μέχρι στιγμής του ΚΥΣΑΤΣ.  Και, επειδή, όταν θέσπισε 

αυτή η Βουλή και αυτή η πολιτεία γενικότερα το νόμο για τη λειτουργία του ΚΥΣΑΤΣ, ο 

στόχος ήταν βεβαίως να διαφυλαχθεί ένα επίπεδο της ανώτερης εκπαίδευσης και να 

υπάρξει μία ασφάλεια σχετικά με τους τίτλους που κυκλοφορούν στην Κύπρο...  Αλλά 

ταυτόχρονα οπωσδήποτε στόχος ήταν και αυτός που αναφέρεται και στις νομοθεσίες 

πολλών άλλων χωρών τις οποίες έχουμε διεξέλθει.  Εμείς δεν τα αναφέρουμε στις 

νομοθεσίες μας.  Για παράδειγμα, έχω εδώ μπροστά μου το νόμο της ∆ανίας, ο οποίος 

είναι παρόμοιος με το δικό μας και ο οποίος έχει ως στοχοθεσία το ότι θα πρέπει να 

διευκολυνθούν οι αλλοδαποί μετανάστες ή πρόσφυγες, όπως λέει, να μπορέσουν στη 

∆ανία είτε να συνεχίσουν τις σπουδές τους είτε να τύχουν επαγγελματικής αναγνώρισης 

και για να αποφευχθεί η ανώφελη επανάληψη σπουδών.  Αυτή είναι η αιτιολογία και όχι 

για να κάνουμε ένα δικαστήριο διπλωμάτων, το οποίο ενδεχομένως θα δυσκολεύει ή 

ακόμα και θα κόβει τον κόσμο.   
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 Άρα, λοιπόν, πιστεύω ότι η βασική αρχή ολόκληρου αυτού του συστήματος θα 

έπρεπε να είναι, όπως διατυπώνεται σε αυτή την παράγραφο, ότι ισχύει η αμοιβαιότητα.  

Ό,τι αναγνωρίζεται από τις κρατικές αρχές στις άλλες χώρες που έχουν υπογράψει τη 

σύμβαση πρέπει να το αναγνωρίζουν και οι δικές μας οι αρχές και τανάπαλιν.     

 Επομένως, με κίνδυνο ακόμα να πει κάποιος ότι θα ήταν πλεονασμός να μπει 

αυτό το κείμενο σε αυτό το νόμο, διότι υπάρχει σε άλλο νόμο που κύρωσε τη σύμβαση, 

νομίζω ότι υπάρχει αναγκαιότητα να μπει, διότι πρέπει να πω αυτή τη στιγμή στο σώμα 

ότι, παρά τις αλλαγές που κάνουμε, όποιες και αν συμφωνήσουμε, παραμένουν 

σοβαρότατες εκκρεμότητες.  Λέγεται μέσα στην έκθεση, αναφέρεται, δεν τη διαβάσαμε. 

Αλλά, για παράδειγμα, θεωρώ απαράδεκτο το ότι το ΚΥΣΑΤΣ μέχρι στιγμής επιμένει ότι 

τα γαλλικά πτυχία δεν αναγνωρίζονται, δεν αναγνωρίζεται η “Λισάνς” ειδικά στην 

Κύπρο, δεν αναγνωρίζονται τα πτυχία των γερμανικών πολυτεχνικών πανεπιστημίων, 

δεν αναγνωρίζονται οι ακαδημίες καλών τεχνών της Ιταλίας.   

 Αυτά είναι πράγματα όμως που δεν μπορούμε να τα διορθώσουμε με νόμο, όπως 

προσπαθούμε να κάνουμε με άλλα πράγματα.  Και η δική μου η πρόθεση, κύριε 

Πρόεδρε, και λυπούμαι αν μακρηγόρησα από τη θέση μου, είναι με αυτή τη διάταξη να 

υπάρχει μέσα στο νόμο η σαφής υποχρέωση της αμοιβαιότητας, που αποτελεί 

υποχρέωση από τη σύμβαση που έχουμε κυρώσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στο νόμο για το ΚΥΣΑΤΣ υπάρχει αυτή η αμοιβαιότητα.  Και 

διαβάζω: «Αναγνωρισμένο Εκπαιδευτικό Ίδρυμα σημαίνει ίδρυμα που έχει τύχει 

αναγνώρισης ως ίδρυμα ανώτερης ή ανώτατης εκπαίδευσης από τους αρμόδιους 

εθνικούς φορείς της χώρας στην οποία λειτουργεί».  Το ίδιο και για τους αξιολογημένους 
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πιστοποιημένους κλάδους.  Επομένως, αυτό υπάρχει.  Αυτό που κάνει το ΚΥΣΑΤΣ και 

που θέλουμε να διασφαλιστεί ποιο είναι;  Είναι η ισοτιμία του επιπέδου των σπουδών 

και του τίτλου, κάτι το οποίο χρειάζεται να γίνεται και είναι επίσης αντικείμενο και στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση σήμερα.  Και στην Πολώνια και στην Πράγα αποτέλεσε αντικείμενο 

συζήτησης και μάλιστα έχουν οριοθετήσει μέχρι το 2010 να ξεκαθαρίσουν αυτό το 

ζήτημα, γιατί και μέσα στην ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση αποτελεί θέμα συζήτησης η 

μεταξύ τους αναγνώριση των τίτλων σπουδών διαφόρων εκπαιδευτικών ιδρυμάτων. 

 Επομένως, ούτε με αυτή την τροπολογία θα συμφωνήσουμε, γιατί πιστεύουμε ότι 

δεν εξυπηρετεί την υποστήριξη των αναγνωρισμένων πραγματικά και αξιολογημένων 

κλάδων σπουδών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ταραμουντάς. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Παρά το ότι, κύριε Πρόεδρε, θα φανεί κάπως παράξενη η τοποθέτησή μου, 

συγκρινόμενη με την τοποθέτηση του κ. Προδρόμου, αναφέρω εξ υπαρχής ότι 

διαφωνώ.  ∆ιαφωνώ έντονα μάλιστα, γιατί καταβάλλεται μία προσπάθεια για 

παράκαμψη των νόμων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας που αφορούν τη λειτουργία και την 

οργάνωση πανεπιστημίων, για να μετατρέψουμε τα κολέγια τα οποία αυτή τη στιγμή 

λειτουργούν στην Κύπρο ουσιαστικά σε πανεπιστήμια. 

 Οι τίτλοι οι οποίοι, κύριε Πρόεδρε, απονέμονται αυτή τη στιγμή από τα διάφορα 

κολέγια με μία φοίτηση στο εξωτερικό μετατρέπονται σε πανεπιστημιακούς τίτλους και 

επιστρέφει κάποιος στην Κύπρο και αξιολογείται αυτός πλέον ο τίτλος τον οποίο φέρει.  

Με αυτή την τροποποίηση ουσιαστικά όποιος τίτλος απονέμεται πλέον από ανώτερη 

σχολή και περιέχει οποιοδήποτε χρόνο φοίτησης στο εξωτερικό, έστω και μία ημέρα, 

μετατρέπεται σε πανεπιστημιακό.  Καταβάλλουμε μία προσπάθεια για παράκαμψη των 
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όποιων διαδικασιών ισοτιμίας και αντιστοιχίας των τίτλων σπουδών, που είναι έργο το 

οποίο ανήκε στο ΚΥΣΑΤΣ μέχρι τώρα, ούτως ώστε να καταργήσουμε ολόκληρη 

νομοθεσία. 

 Σήμερα τα κολέγια, κύριε Πρόεδρε, είναι γνωστό ότι θέλουν όλοι ή κάποιοι από 

αυτούς διακαώς να μετατραπούν σε πανεπιστήμια.  Θα υπάρξουν νέες αξιολογήσεις 

από το ΣΕΚΑΠ, δηλαδή το Συμβούλιο Εκπαιδευτικής Αξιολόγησης και Πιστοποίησης, 

θα αξιολογηθούν ξανά οι κλάδοι σπουδών τους και, αν τηρούν κάποια κριτήρια, κάποια 

ανάλογα κριτήρια τα οποία τηρεί το Πανεπιστήμιο Κύπρου, τότε θα μετατραπούν σε 

πανεπιστήμια. 

 Εγώ λέω να καταβληθεί πρώτα αυτή η προσπάθεια, να αξιολογηθούν, να 

αναβαθμιστούν τα υπάρχοντα κολέγια και μετά να δούμε με ποιο τρόπο μπορούμε 

αυτούς τους τίτλους να τους κατοχυρώσουμε στην Κύπρο. Θα διαφωνήσω και ως προς 

την προσέγγιση του κ. Προδρόμου, ότι στο εξωτερικό συμβαίνουν αυτά τα οποία λέει.  

∆ε συμβαίνουν.  Έχω εδώ κάποια έκθεση η οποία λέει ότι, για να μπει κάποιος στα 

ιδρύματα ανώτερης εκπαίδευσης στο εξωτερικό -και μιλούμε για Βέλγιο, Ισπανία, 

Φινλανδία, Λουξεμβούργο και Ελλάδα- υπάρχουν προϋποθέσεις.  Εδώ ποιες είναι οι 

προϋποθέσεις κάποιου για να μπει σε ένα κολέγιο;  Καμία προϋπόθεση.  ∆ε θέλω 

φυσικά να μπω σε αυτή την επιχειρηματολογία, για να μη μειώσω την αξία των 

κολεγίων, αλλά σίγουρα καταβάλλουν πολύ μεγαλύτερη προσπάθεια κάποιοι για να 

μπουν στα πανεπιστήμια -όποια πανεπιστήμια, και γνωρίζουμε τις διαδικασίες- από ό,τι 

η προσπάθεια την οποία καταβάλλουν κάποιοι σπουδαστές, για να εισέλθουν σήμερα 

στα κολέγια. 

 Για φανταστείτε τώρα να φοιτήσω δύο ή τρία χρόνια στην Κύπρο σε ένα κολέγιο, 

να μεταπηδήσω για αόριστο χρόνο, μία ημέρα, σε ένα πανεπιστήμιο του εξωτερικού το 

οποίο έχει συμβληθεί με ένα κολέγιο στην Κύπρο και να επιστρέψω με έναν τίτλο ο 
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οποίος δε θα αξιολογείται, σύμφωνα με την πρόταση του κ. Προδρόμου.  Άκρως 

επικίνδυνο, κύριοι, παρακάμπτουμε ολόκληρη νομοθεσία!  Θέλω να πω ότι 

οδηγούμαστε ίσως σε διάλυση της παιδείας. 

 Άρα διαφωνώ έντονα, καταθέτω την άποψή μου, ως αναπληρωτής πρόεδρος της 

επιτροπής Παιδείας, και λυπούμαι, πραγματικά, που αντιπαρατίθεμαι με τον κ. 

Προδρόμου. 

 Ευχαριστώ. 

(Σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς θέλω να πω στον κ. Λαμάρη ότι μας διάβασε τον ορισμό 

για το τι είναι αναγνωρισμένο ίδρυμα και τι είναι αναγνώριση·  δεν υπάρχει πουθενά στο 

νόμο του ΚΥΣΑΤΣ αυτό το οποίο προτείνω να μπει.  Βεβαίως, κάποιοι μπορεί να 

επιμένουν σε αυτή την αίθουσα ότι η σύμβαση της ΟΥΝΕΣΚΟ, την οποία υπογράψαμε 

και κυρώσαμε, η ευρωπαϊκή σύμβαση, την οποία υπογράψαμε και κυρώσαμε... Μπορεί 

κάποιοι να νομίζουν ότι δεν πειράζουν οι υπογραφές· εξάλλου, είναι και της μόδας 

αυτές τις μέρες οι υπογραφές.  Αν είναι έτσι, να βάλουμε και μερικές παραπάνω, αν 

μεθαύριο θα λέμε ότι δεν πειράζει.   

 Από εκεί και πέρα, δεν καταλαβαίνω γιατί αναπτύχθηκε η επιχειρηματολογία για τα 

κολέγια.  Ουδεμία σχέση έχουν τα κολέγια.  Υποχρεωτικά θα σας ξαναδιαβάσω ότι η 

τροπολογία λέει: «Το Συμβούλιο αναγνωρίζει οποιοδήποτε δίπλωμα ή τίτλο το οποίο ή 

ο οποίος απονεμήθηκε από αναγνωρισμένο εκπαιδευτικό ίδρυμα του εξωτερικού και το 

οποίο ή ο οποίος αναγνωρίζεται από τους αρμόδιους φορείς της χώρας στην οποία 

αυτό ή αυτός εκδίδεται.».  ∆εν κατάλαβα γιατί ξαφνικά έχει μπει στη συζήτησή μας θέμα 
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κολεγίων που λειτουργούν στην Κύπρο.  Η αρχή είναι απλή.  Η Κύπρος θα πρέπει να 

αναγνωρίζει τίτλους σπουδών που δίδονται από τις άλλες χώρες που έχουν υπογράψει 

τη σύμβαση αυτή της Λισαβόνας -της οποίας είμαστε κι εμείς συνυπογράφον μέλος- θα 

πρέπει να αναγνωρίζει τους τίτλους που αναγνωρίζουν οι άλλες χώρες, όπως 

περιμένουμε κι εμείς για τους δικούς μας τους τίτλους, που αναγνωρίζονται, να τους 

αναγνωρίζουν εκείνοι.  Είναι απλό.  ∆εν είναι θέμα κολεγίων, δεν είναι θέμα επιπέδου 

εισδοχής των φοιτητών.   

 Ανέφερε ο συνάδελφος μερικές χώρες όπου υπάρχουν εξετάσεις.  Ναι, και στην 

Κύπρο υπάρχουν εξετάσεις στο πανεπιστήμιο και στην Ελλάδα.  Υπάρχουν στη 

Γερμανία;  Υπάρχουν στη Γαλλία;  Στην Αγγλία υπάρχουν σε όλα τα πανεπιστήμια;  Τι 

υπονοούμε δηλαδή εδώ;  Ότι εκεί που δεν υπάρχουν, θα πρέπει να μην αναγνωρίζουμε 

τους τίτλους;  Αυτό είναι άκρως επικίνδυνο και εγώ δε βλέπω κανένα πρόβλημα στο ότι 

είτε διαφωνήσαμε είτε είχαμε διαφορετικές απόψεις.  Αντίθετα, πιστεύω ότι βοηθά τη 

συζήτηση και την κατανόηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ να τεθεί η τροπολογία σε ψηφοφορία.  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της 

τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται.  ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 14Α.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών 

Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε τώρα με τους κανονισμούς υπ’ αριθμόν 3.  Παρακαλώ το γραμματέα 

να διαβάσει πρώτα τις τροπολογίες που έχουν υποβληθεί εκ μέρους του κ. Προδρόμου 
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και μετά τη μια τροπολογία που υποβλήθηκε από το ΑΚΕΛ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πρώτη τροπολογία του κ. Προδρόμου. 

 Γίνεται εισήγηση για αντικατάσταση της παραγράφου (α) του Κανονισμού 2 των 

προτεινόμενων κανονισμών από την πιο κάτω νέα παράγραφο: 

 «(α)  Με την αντικατάσταση από την υποπαράγραφο (α) (i) της πρώτης από τις 

υφιστάμενες παραγράφους αυτής (πρώτη μέχρι πέμπτη γραμμή) από την ακόλουθη νέα 

παράγραφο: 

 “Η διάρκεια των σπουδών, η διαδικασία διδασκαλίας και μάθησης και οι όροι 

αξιολόγησης και αποφοίτησης των σπουδαστών πληρούν τις απαιτήσεις του 

Πανεπιστημίου Κύπρου ή των άλλων δημόσιων εκπαιδευτικών ιδρυμάτων ανώτερης 

εκπαίδευσης της Κύπρου.”». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι απλώς μια διατύπωση για σκοπούς ακρίβειας, δεν έχει, 

νομίζω, μεγάλη ουσία, επειδή ο πρωτότυπος κανονισμός έλεγε ότι η αναγνώριση 

ισοτιμίας δίνεται, αν η διάρκεια σπουδών, οι όροι εισδοχής, αξιολόγησης, προαγωγής 

και αποφοίτησης των σπουδαστών κ.λπ. κ.λπ. πληρούν τις απαιτήσεις του 

Πανεπιστημίου Κύπρου.  Βεβαίως, θα πρέπει εδώ να ξέρουμε ότι, αν ίσχυαν αυτοί οι 

κανονισμοί, σχεδόν όλες οι αναγνωρίσεις που γίνονταν θα μπορούσαν να θεωρηθούν 

και παράνομες, διότι πάρα πολλά πανεπιστήμια του εξωτερικού καθόλα 

αναγνωρισμένα, ίσως πιο αναγνωρισμένα, θα έλεγε κάποιος, από κάποια άλλα, δεν 

πληρούν τους όρους εισδοχής του Πανεπιστημίου Κύπρου.  Επομένως, εδώ θα πρέπει 

να διορθωθεί, ούτως ώστε να παραμείνει ότι η ουσία θα είναι η διάρκεια σπουδών, η 
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διαδικασία διδασκαλίας και μάθησης και οι όροι αξιολόγησης και αποφοίτησης θα είναι 

παρόμοιοι, αλλά δε θα μπορεί να είναι οι όροι εισδοχής.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ακριβώς στην επιτροπή είχαμε πει ότι θα μπορούσαμε να 

τροποποιούσαμε αυτό το σημείο της εισδοχής.  Βέβαια, γίνεται μια αναδιατύπωση της 

παραγράφου, δε διαφωνούμε με την αναδιατύπωση, αλλά δεν ξέρω αν εκ παραδρομής 

μετά τη λέξη “αξιολόγηση” έφυγε η λέξη “προαγωγή”.  Νομίζω πρέπει να μείνει η λέξη 

“προαγωγή”.  Αισθάνομαι ότι είναι εκ παραδρομής και δε θα διαφωνήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω μπροστά μου ολόκληρο το κείμενο, αλλά, από το κείμενο 

του κανονισμού που θα ψηφίσουμε στο τέλος, απαλείφεται ήδη η λέξη “εισδοχή”.  Αν 

απαλείφεται, είμαστε εντάξει.  Μπορεί να μη χρειάζεται και η επαναδιατύπωση, για να 

αποφύγουμε... Αν και δεν είμαι σίγουρος ότι και τούτο που λέμε δε δημιουργεί 

προβλήματα, αλλά εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση να εγκριθεί η τροπολογία; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 ∆εύτερη τροπολογία του κ. Προδρόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Γίνεται εισήγηση για προσθήκη στον Κανονισμό 2 των προτεινόμενων 

κανονισμών, αμέσως μετά τη παράγραφο (β) αυτού, της πιο κάτω νέας παραγράφου (γ) 
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και την αναρίθμηση των υφιστάμενων παραγράφων (γ) και (δ) αυτού σε (δ) και (ε) 

αντίστοιχα: 

 «(γ) με τη διαγραφή της υποπαραγράφου (α) (ii) αυτού». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η δεύτερη τροπολογία των κανονισμών αφορά ένα ζήτημα το 

οποίο ήδη έχει αλλάξει με τους τροποποιημένους κανονισμούς που στέλλει η επιτροπή, 

κατόπιν εισηγήσεως της εκτελεστικής εξουσίας.   

 Το θέμα εδώ είναι απλό.  Υπενθυμίζω ότι τίτλοι σπουδαστών οι οποίοι είχαν 

καθόλα αναγνωρισμένους τίτλους, αλλά μέρος των σπουδών τους το είχαν 

πραγματοποιήσει όχι στο ίδιο ίδρυμα αλλά ενδεχομένως σε κάποιο ίδρυμα τριτοβάθμιας 

εκπαίδευσης, είτε στην Κύπρο είτε στο εξωτερικό, πολλές φορές δεν αναγνωρίζονταν, 

διότι οι κανονισμοί μας έλεγαν ότι πρέπει το ουσιώδες μέρος των σπουδών να γίνεται 

στο ίδρυμα που απονέμει τελικά τον τίτλο.  Υπενθυμίζω ότι ζητήθηκε και γνωμάτευση 

από τη Γενική Εισαγγελία για το τι σημαίνει “ουσιώδες μέρος” και η γνωμάτευση ήταν ότι 

επαφίεται στο ΚΥΣΑΤΣ.  Αυτό το πράγμα όμως δημιουργούσε και αβεβαιότητα και 

πολλές φορές μοιραία άνιση μεταχείριση.  

 Η πρόταση, που είναι ομόφωνη από την επιτροπή, λέει ότι για όσους είναι 

γραμμένοι μέχρι φέτος σε προγράμματα τριετούς διάρκειας το ουσιώδες μέρος είναι δύο 

εξάμηνα.  Αυτό το πράγμα καλύπτει τους περισσότερους, διότι συνήθως αυτό 

συμβαίνει.  Να πω ότι παλαιότερα το ΚΥΣΑΤΣ τους ζητούσε τρία εξάμηνα και 

δημιουργείτο ένα φοβερό αδιέξοδο, διότι ο άνθρωπος ο οποίος έφερνε πτυχίο, έχοντας 

κάμει δύο εξάμηνα σε ένα πανεπιστήμιο, ήταν αδύνατο να κάμει ακόμα ένα εξάμηνο.  

Πού θα το έκαμνε;  Αυτό διορθώνεται.  Όμως υπάρχει μια πρόταση -θα τη δούμε στη 



 113

συνέχεια, δε θέλω να σας προκαταλάβω- να μην είναι καταληκτική η ημερομηνία φέτος, 

αλλά να είναι σε μερικά χρόνια που θα τελειώσουν αυτοί οι οποίοι τώρα είναι 

εγγεγραμμένοι σε κάποια ιδρύματα.   

 Η δική μου πρόταση είναι ότι θα ήταν καλό να σταματήσουμε να αναμειγνυόμαστε  

-εννοώ ως πολιτεία- στα ζητήματα αυτού του οργάνου που έχουμε, του ΚΥΣΑΤΣ.  Η 

άποψη είναι ότι ένας τίτλος πανεπιστημίου -όπου είναι αναγνωρισμένο το 

πανεπιστήμιο- πρέπει να τυγχάνει αναγνώρισης.  Όπως εμείς, η κυπριακή πολιτεία ή το 

ΚΥΣΑΤΣ, δε θα ανακατευθούμε και δε θα ρωτήσουμε το άλφα πανεπιστήμιο στην 

Αγγλία ή στην Ισπανία ή οπουδήποτε αλλού πώς έχει δεχθεί τους πρωτοετείς φοιτητές 

και τους βγάζει στο άλλο άκρο με πτυχίο, με τον ίδιο τρόπο πιστεύω ότι δε θα έπρεπε 

να ασχοληθούμε με το γιατί τους δέχεται στο δεύτερο ή στο τρίτο ή στο τέταρτο έτος.  Σ’ 

ένα αναγνωρισμένο πανεπιστήμιο που δίνει αναγνωρισμένα πτυχία έχουμε 

εμπιστοσύνη εξ ορισμού, ντε φάκτο, ότι κάμνει αυτή τη δουλειά. 

 Επομένως, κρίνω ότι δεν είναι σκόπιμο, είναι άστοχο να έχουμε ολόκληρους 

κανονισμούς που να λένε ότι θα πρέπει να έχει κάμει εκεί τόσο χρόνο σπουδών.  Στο 

κάτω κάτω είναι στη διακριτική ευχέρεια των πανεπιστημίων, των όχι οποιωνδήποτε 

πανεπιστημίων, των αναγνωρισμένων, που δίνουν πτυχία που δέχεται αυτή η πολιτεία 

κατ’  ακολουθία άλλων πολιτειών οι οποίες εκδίδουν τα πτυχία.  Επομένως, πιστεύω ότι 

θα ήταν σκόπιμο να αφαιρεθεί πλήρως οποιαδήποτε πρόνοια που να ορίζει δύο 

εξάμηνα, τρία εξάμηνα, αν είναι τετραετές το πρόγραμμα σπουδών, αν είναι τριετές, να 

διαφοροποιείται.  Θα μπορούσε να αφαιρεθεί  και στο εξής να μην υπάρχει απαίτηση,  

το ουσιώδες μέρος των σπουδών να έχει γίνει εδώ ή εκεί, αλλά, αν κάποιος είναι 

κάτοχος ενός τίτλου σπουδών, να γίνεται σεβαστός αυτός ο τίτλος σπουδών από την 

Κυπριακή ∆ημοκρατία, εφόσον είναι αναγνωρισμένος.  Είναι πάντα δικαίωμα και του 

ΚΥΣΑΤΣ και της κυπριακής πολιτείας να μην αναγνωρίσει τίτλους.    Και, αν υπάρχουν 
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πανεπιστήμια -διότι κάποιοι το λένε αυτό- που μπορεί να δέχονται κάποιους με 

μειωμένες απαιτήσεις, δηλαδή να κάμνουν εκπτώσεις από ακαδημαϊκής σκοπιάς, τότε 

θα ήταν ένας λόγος να μην αναγνωρίζονται τα πτυχία τους. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μπορείς να ολοκληρώσεις, κύριε Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Ακριβώς, έχω ολοκληρώσει, κύριε Κατσουρίδη. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ακριβώς να συνεχίσω από εκεί που έμεινε ο κ. Προδρόμου, διότι 

ακριβώς έγιναν πάρα πολλές συζητήσεις στην επιτροπή Παιδείας της Βουλής.  

Συζητήθηκαν κατά κόρον αυτές οι απόψεις και πρέπει να πω ότι η συντριπτική 

πλειοψηφία δε συμφωνεί, γιατί το ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυμα στον τόπο μας ακόμη 

δεν έχει ολοκληρωθεί.  Πληθαίνουν ταυτόχρονα στο εξωτερικό και είμαστε μάρτυρες 

τίτλων σπουδών οι οποίοι παραχωρούνται ή τα προγράμματά τους απευθύνονται σε 

συγκεκριμένες ομάδες ατόμων.  Για παράδειγμα, πάρα πολλές χώρες έχουν 

προγράμματα σπουδών για φοιτητές από το εξωτερικό και μόνο και το λένε στα 

προγράμματά τους, το λένε στις διαφημίσεις τους.  Επομένως, θεωρούμε ότι το 

ΚΥΣΑΤΣ πρέπει να συνεχίσει να ασχολείται με την αναγνώριση της ισοτιμίας των τίτλων 

σπουδών.  

 Εμείς, με αυτή την τροποποίηση στους κανονισμούς για τα δύο εξάμηνα, μετά 

λύπης μας, επειδή το συμβούλιο του ΚΥΣΑΤΣ δεν μπόρεσε να λειτουργήσει στη βάση 

του να κρίνει το ίδιο ποιο είναι κάθε φορά το ουσιώδες μέρος των σπουδών, είμαστε 
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αναγκασμένοι να βοηθήσουμε μια συγκεκριμένη μεγάλη ομάδα ατόμων στην κυπριακή 

κοινωνία, όπως είναι αυτή των ανώτερων σχολών των υφιστάμενων σήμερα, να 

ανταποκριθούν, γιατί αντιμετώπιζαν πάρα πολλά προβλήματα.  Επομένως, τα δύο 

εξάμηνα νομίζουμε πως συμβάλλουν σε αυτό που θέλουμε να κάνουμε.   

 Έχουμε βέβαια παρακάτω την τροπολογία τη δική μας και να μου επιτρέψετε να 

την εξηγήσω τώρα.  Είναι απόλυτα συνδεδεμένο.  Εμείς λέμε να ισχύσει για τους 

φοιτητές του 2004-2005, γιατί ακριβώς εκεί οριοθετείται το κλείσιμο των υφιστάμενων 

σχολών και η εισδοχή των καινούριων στο Πανεπιστήμιο Εφαρμοσμένων Επιστημών 

και Τεχνών.  Ταυτόχρονα, εμείς κάνουμε ακόμα μια φορά έκκληση στην κυβέρνηση, 

επιτέλους, να μας καταθέσει ολοκληρωμένο σύστημα πιστωτικών μονάδων και όχι 

εξαμήνων, κάτι το οποίο θα βοηθήσει τα μέγιστα στη λύση αυτών των προβλημάτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Απλώς να πω ότι με τη διατύπωση των κανονισμών που θα ψηφίσουμε, με τον 

έναν ή τον άλλο τρόπο, ήδη έχει μπει πρόνοια για πιστωτικές μονάδες, κύριε Λαμάρη.  

Ήδη υπάρχει πρόνοια για πιστωτικές μονάδες. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 ... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Όχι, επειδή είπατε να φέρει σύστημα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ολοκληρωμένο σύστημα.  Εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θέτω σε ψηφοφορία την τροπολογία του κ. Προδρόμου.  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ 
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της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στην τροπολογία που έχει κατατεθεί από τον κ. Λαμάρη εκ μέρους 

του ΑΚΕΛ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

       Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της επιφύλαξης που περιέχεται στην παράγραφο 

(γ) του Κανονισμού 2 των προτεινόμενων κανονισμών, με την αντικατάσταση των 

αριθμών «2001-2002» (τελευταία γραμμή) με τους αριθμούς «2004-2005».   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θέτω σε ψηφοφορία την τροπολογία που έχει κατατεθεί από τον κ. Λαμάρη εκ 

μέρους του ΑΚΕΛ.  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και οκτώ αποχές, η τροπολογία 

εγκρίνεται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών όπως έχουν τροποποιηθεί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχει και άλλες τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!  Είχα την εντύπωση ότι... Παρακαλώ! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η τρίτη τροπολογία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, η επόμενη τροπολογία δε χρειάζεται πλέον, 

διότι έχει καταψηφιστεί η προηγούμενη.  Θα ήταν διορθωτική, αν εγκρίνετο η 

προηγούμενη, άρα αποσύρεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, η τρίτη τροπολογία αποσύρεται. 

 Η τέταρτη τροπολογία του κ. Προδρόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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  Γίνεται εισήγηση για προσθήκη στους προτεινόμενους κανονισμούς του 

ακόλουθου νέου Κανονισμού 3: 

«Αντικατάσταση του 

Κανονισμού 7 των 

βασικών 

κανονισμών. 

 3.  Οι βασικοί κανονισμοί τροποποιούνται με την 

αντικατάσταση του Κανονισμού 7 με τον ακόλουθο νέο 

Κανονισμό: 

  “Η απάντηση του συμβουλίου, θετική ή αρνητική, δίνεται 

γραπτώς στον αιτητή, το αργότερο μέσα σε ένα μήνα από 

την ημερομηνία ολοκλήρωσης της διαδικασίας 

συγκέντρωσης των απαραίτητων στοιχείων και εν πάση 

περιπτώσει όχι αργότερα από τρεις μήνες από την 

ημερομηνία υποβολής της αίτησης.” ». 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Η τέταρτη τροπολογία βασίζεται σε μία αρχή, η οποία ήδη υπάρχει στη Σύμβαση 

της Λισαβόνας, ότι οι δικαιούχοι, οι ενδιαφερόμενοι χρήστες των υπηρεσιών 

αναγνώρισης, έχουν δικαίωμα πληροφόρησης σε εύλογο χρονικό διάστημα.  Ο 

κανονισμός μάς λέει ότι το συμβούλιο είναι υπόχρεο να απαντά θετικά ή αρνητικά εντός 

τριών μηνών -νόμιζαν οι περισσότεροι ως τώρα- αλλά όσοι διαβάσουν τους 

κανονισμούς θα δουν ότι είναι εντός τριών μηνών -που φαίνεται λογικό- από την 

ημερομηνία κατά την οποία θα ολοκληρωθεί η συλλογή των απαραίτητων στοιχείων.  

δηλαδή ανοικτή ημερομηνία.  Μπορεί το ΚΥΣΑΤΣ να κάμει και δύο χρόνια να 

συγκεντρώσει τα στοιχεία ή έξι μήνες.  Άρα, έχει ακόμα τρεις μήνες.  Αυτή η διευθέτηση 

δεν είναι ικανοποιητική, χωρίς να θέλουμε να πούμε ότι έγινε επίτηδες έτσι.  Η πρόταση 

εδώ η δική μου είναι ότι θα απαντά γραπτώς στον αιτητή θετικά ή αρνητικά το αργότερο 
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σε ένα μήνα από την ολοκλήρωση της διαδικασίας συγκέντρωσης των απαραίτητων 

στοιχείων και, εν πάση περιπτώσει, όχι αργότερα από τρεις μήνες από την υποβολή της 

αίτησης.  Πιστεύω ότι τρεις μήνες είναι αρκετοί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της...  Ναι, ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Υιοθετούμε και την επόμενη. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τώρα τίθεται σε ψηφοφορία η τροπολογία που έχει εξηγηθεί... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τέταρτη τροπολογία ομόφωνα εγκρίνεται. 

 Υπάρχει άλλη τροπολογία, κύριε Προδρόμου; 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Ναι, είναι η τελευταία, κύριοι συνάδελφοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι για το ενημερωτικό δελτίο. 

 Γίνεται εισήγηση για προσθήκη στους προτεινόμενους κανονισμούς του 

ακόλουθου νέου Κανονισμού 9Α: 

«Τροποποίηση των 

βασικών 

κανονισμών με 

 4.  Οι βασικοί κανονισμοί τροποποιούνται με την προσθήκη 

στο Μέρος ΙΙΙ αυτών, αμέσως μετά τον Κανονισμό 9, του 

ακόλουθου νέου Κανονισμού 9Α: 
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προσθήκη του νέου 

Κανονισμού 9Α. 

  

   “9Α.  Το συμβούλιο εκδίδει σε τακτά χρονικά διαστήματα 

ενημερωτικό δελτίο στο οποίο περιλαμβάνονται και 

επεξηγούνται επαρκώς αποφάσεις γενικής φύσης που 

αφορούν στην αναγνώριση κατηγοριών τίτλων σπουδών 

μιας χώρας, ενός είδους εκπαιδευτικών ιδρυμάτων και ενός 

επιπέδου σπουδών.  Στο ενημερωτικό δελτίο δημοσιεύεται 

τουλάχιστον μια φορά κατ’ έτος κατάλογος αναγνωρισμένων 

εκπαιδευτικών ιδρυμάτων του εξωτερικού με τις 

απαραίτητες επεξηγήσεις για το επίπεδο αναγνώρισης των 

τίτλων που χορηγούν.”». 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Είναι στην ίδια λογική της ενημέρωσης των ενδιαφερομένων και, παρά την 

ενημέρωση που ήδη κάμνει το ΚΥΣΑΤΣ -για να μην είμαστε άδικοι- εμείς θα θέλαμε να 

θεσμοθετήσουμε ότι θα εκδίδεται ένα ενημερωτικό δελτίο σε τακτά χρονικά διαστήματα, 

όπου, εκτός των άλλων πληροφοριών, πρώτον, θα συμπεριλαμβάνονται οι αποφάσεις 

γενικής φύσεως του οργάνου... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εντάξει.  Τώρα, ποιοι ψηφίζουν υπέρ. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 …και, δεύτερον, θα δημοσιεύεται κατάλογος κατά καιρούς των αναγνωρισμένων 

πανεπιστημίων και άλλων ιδρυμάτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η τροπολογία εγκριθεί; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι.  Είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται.   

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται, όπως έχουν 

διαμορφωθεί με βάση τις τροπολογίες που έχουν εγκριθεί. 

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της νομοθετικής εργασίας.  Προχωρούμε στο Κεφάλαιο 

∆εύτερο, στην κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, η οποία έχει όπως ο κατάλογος 

που έχει διανεμηθεί στους βουλευτές. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 

εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 

τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος 

(Αρ. 3) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.342.2002) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

2. Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος 

(Αρ. 4)  του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.343.2002) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

3. Ο περί Μετονομασίας της Υπηρεσίας 

∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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Προσωπικού Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.344.2002) 

4. Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 12) του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.345.2002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

5. Ο περί της Συμφωνίας για τα 

Προνόμια και τις Ασυλίες του 

∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για το ∆ίκαιο 

της Θάλασσας (Κυρωτικός) Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.346.2002) 

Εξωτερικών Εξωτερικών 

6. Ο περί Εμπορίας Κυπριακών 

Καρότων και Τεύτλων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.347.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

7. Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης 

της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών 

Ενέργειας και της Εξοικονόμησης 

Ενέργειας Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.348.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

8. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 

∆ημοσίων ∆ανείων του 2003 Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.349.2002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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9. Ο περί Προϋπολογισμού του 

Οργανισμού Xρηματοδοτήσεως 

Στέγης του 2003 Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.350.2002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

10. Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας 

Συνεργατικών Εταιρειών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.318.2002) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 

11. Οι περί Πετρελαιοειδών 

(Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής 

Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.319.2002) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

12. Οι περί των Υγειονομικών Συνθηκών 

για την Παραγωγή και τη ∆ιάθεση 

στην Αγορά Ζώντων ∆ίθυρων 

Μαλακίων Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.320.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

13. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 

Ατμόσφαιρας [Έλεγχος των 

Εκπομπών Πτητικών Οργανικών 

Ουσιών (VOC) από την Αποθήκευση 

Βενζίνης και τη ∆ιάθεσή της από τις 

Τερματικές Εγκαταστάσεις στους 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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Σταθμούς ∆ιανομής Καυσίμων] 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.321.2002) 

14. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 

Ατμόσφαιρας (Περιορισμός των 

Εκπομπών Πτητικών Οργανικών 

Ενώσεων από τη Χρήση Οργανικών 

∆ιαλυτών σε Ορισμένες 

∆ραστηριότητες και Εγκαταστάσεις) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.322.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

15. Έκθεση όσον αφορά την 

παραχώρηση εγκρίσεων που 

δόθηκαν από τον Υπουργό 

Εσωτερικών προς το Ταμείο Θήρας, 

σύμφωνα με το εδάφιο (2) του 

άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού 

του Ταμείου Θήρας Νόμου 

[4(ΙΙ)/2002]. 

(Αρ. Φακ. 10.04.005) 

Εσωτερικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

16. Έγγραφο (αρ. 107/2002) σύμφωνα 

με τους περί Πρόσληψης Έκτακτων 

Υπαλλήλων (∆ημόσια και 

Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμους του 

1995 έως 2001. 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.135 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας  κ. Ελένη Μαύρου στις 6 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Σε απάντηση του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού σχετικά με την απουσία 

εξειδικευμένου νοσηλευτικού προσωπικού στο Ειδικό Σχολείο “Ευαγγελισμός” 

αναφέρεται ότι, αν και έγιναν αλλεπάλληλα διαβήματα προς το Υπουργείο Υγείας για 

τοποθέτηση του κατάλληλου προσωπικού, δεν υπήρξε ανταπόκριση. 

 Συγκεκριμένα αναφέρεται ότι ζητήθηκε η τοποθέτηση νοσηλευτή, η κάλυψη του 

σχολείου από ιδιωτικό ή κυβερνητικό γιατρό, όπως και η οργάνωση σειράς μαθημάτων 

πρώτων βοηθειών για το προσωπικό του σχολείου. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

για τα μέτρα που προτίθεται να πάρει για επίλυση του θέματος τόσο στον 

“Ευαγγελισμό” όσο και στα υπόλοιπα ειδικά σχολεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.136 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 6 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η κοινότητα Κόρνου αντιμετωπίζει μεγάλο πρόβλημα 

πρόσβασης στον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού, προς την κατεύθυνση της 

Λεμεσού. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τις ενέργειες και τα σχέδια για επίλυση του πιο πάνω 

προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.137 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Aμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 10 ∆εκεμβρίου 2002. 
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 «Υπάρχει αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Φρενάρους για επίσπευση της 

διαδικασίας διαχωρισμού οικοπέδων για φτωχές οικογένειες. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία διαχωρισμού των οικοπέδων; 

2. Πόσα οικόπεδα θα διαχωριστούν και πότε υπολογίζεται να είναι έτοιμα για 

παράδοση;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.138 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Aμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 10 ∆εκεμβρίου 2002. 

  «Το επιχειρησιακό σχέδιο (business plan) ως εργαλείο αποτελεί το θεμέλιο λίθο 

και το καθημερινό κείμενο αναφοράς για κάθε επιχειρηματική δράση είτε αυτή είναι 

ιδιωτική είτε δημόσια.  Στα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης τα διάφορα 

τμήματα/οργανισμοί του δημόσιου τομέα καταρτίζουν και δημοσιοποιούν τόσο 

μακροπρόθεσμα όσο και μεσοπρόθεσμα επιχειρησιακά σχέδια, βάσει των οποίων 

διαγράφουν και υλοποιούν την καθημερινή τους δράση.  Τα σχέδια αυτά μπορεί να 

αφορούν τόσο τη γενική δράση και τον τρόπο λειτουργίας ενός δημόσιου οργανισμού 

όσο και συγκεκριμένα έργα που αναλαμβάνει. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

για τα ακόλουθα: 

1. Καταρτίζουν επιχειρησιακά σχέδια, είτε γενικής φύσεως είτε για συγκεκριμένα έργα 

που αναλαμβάνουν, τα διάφορα τμήματα/οργανισμοί της κυπριακής δημόσιας 

υπηρεσίας; 

2. Πώς τα σχέδια αυτά αξιοποιούνται από το προσωπικό του κάθε δημόσιου 

οργανισμού; 

3. Πώς δημοσιοποιούνται τα επιχειρησιακά σχέδια είτε ενδοτμηματικά στους 
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υπαλλήλους των διάφορων τμημάτων είτε ευρύτερα στον Κύπριο πολίτη;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.139 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 10 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Πληροφορίες που είδαν το φως της δημοσιότητας στις αρχές Σεπτεμβρίου 2002 

έλεγαν ότι Τούρκοι έκλεψαν ανεκτίμητης αξίας θησαυρούς από την εκκλησία της 

Παναγίας στην κατεχόμενη κωμόπολη της Λύσης.  Είναι επίσης γνωστό ότι πολλές 

άλλες εκκλησίες και μοναστήρια που βρίσκονται στα κατεχόμενα έχουν συληθεί από 

τους Τούρκους εισβολείς. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι έρευνες των αρχών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε 

σχέση με τις κλοπές που έγιναν στην εκκλησία της Παναγίας στη Λύση; 

2. Ποια διαδικασία ακολουθείται και ποιες υπηρεσίες του κράτους είναι αρμόδιες για 

τη διερεύνηση τέτοιων καταγγελιών; 

3. Πόσες περιπτώσεις σύλησης εκκλησιών καταγγέλθηκαν ή περιήλθαν εις γνώσιν 

του κράτους μέχρι σήμερα, πόσες διερευνήθηκαν και σε πόσες και σε ποιες 

συγκεκριμένα επανακτήθηκαν τα κλοπιμαία;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.140 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Aμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 10 ∆εκεμβρίου 2002. 

  «Η σημερινή γεωργία στην Κύπρο εξαρτάται σε μεγάλο βαθμό από μη 

ανανεώσιμους και οικονομικά ασύμφορους φυσικούς πόρους, όπως το πετρέλαιο. Στην 

αειφορική γεωργία αρχίζει η σταδιακή απεξάρτηση από το πετρέλαιο, που 

αντικαθίσταται από άλλες ανανεώσιμες και πιο οικονομικές πηγές ενέργειας (ηλιακή, 

αιολική κ.ά.). 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού εφαρμόζει σχέδιο παροχής 
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χορηγιών για εξοικονόμηση ενέργειας και υποκατάσταση συμβατικών καυσίμων και 

ηλεκτρισμού με ανανεώσιμες πηγές ενέργειας (ΑΠΕ), το οποίο καλύπτει επενδύσεις και 

στον τομέα της γεωργίας.  Το σχέδιο τέθηκε σε λειτουργία στις 2 Ιουνίου 1999 και 

προβλέπει την παροχή χορηγίας ύψους 30% της επένδυσης, με μέγιστο ποσό χορηγίας 

τις £30.000. 

 Το διευρυμένο νέο σχέδιο χορηγιών για εξοικονόμηση ενέργειας και ενθάρρυνση 

των ΑΠΕ, μεταξύ άλλων, προβλέπει και τα πιο κάτω κίνητρα για τον αγροτικό τομέα: 

1. Για επενδύσεις που αποσκοπούν στην εξοικονόμηση ενέργειας προβλέπεται η 

παροχή ύψους 30%, με μέγιστο ποσό χορηγίας τις £50.000. 

2. Για επενδύσεις με σκοπό την εκμετάλλευση των ΑΠΕ, ηλιακής, αιολικής, 

φωτοβολταϊκών ή συστημάτων εκμετάλλευσης βιομάζας, προβλέπεται η παροχή 

χορηγίας μεταξύ 30% και 40% της επένδυσης, με μέγιστα ποσά χορηγίας τα οποία 

κυμαίνονται από £10.000 μέχρι £125.000. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πώς και πόσο συχνά ενημερώνονται οι γεωργοί γι’ αυτά τα σχέδια; 

2. Σε σχέση με το υφιστάμενο σχέδιο, πόσοι γεωργοί επωφελήθηκαν ανά επαρχία 

και τι ποσό δαπανήθηκε γι’ αυτό το σκοπό; 

3. Πώς ενημερώνονται/επιμορφώνονται οι γεωργοί για συστήματα αξιοποίησης 

εναλλακτικών πηγών ενέργειας, όπως τις ηλιακές ηλεκτροτουρμπίνες άντλησης 

νερού (solar water pumps);» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.141 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 10 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Υπάρχει αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Φρενάρους για αναβάθμιση του 

κοινοτικού γηπέδου. 
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 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται και πότε υπολογίζεται να ολοκληρωθεί η όλη 

διαδικασία δημιουργίας του έργου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.142 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 10 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Υπάρχει αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Φρενάρους για δημιουργία μεγάλου 

αντιπλημυρικού έργου βόρεια της κοινότητας. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται και πότε υπολογίζεται να ολοκληρωθεί η όλη 

διαδικασία δημιουργίας του έργου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.143 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου στις 11 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Με μια σειρά αποφάσεων του Εφόρου ∆ημοσίων Ενισχύσεων καταργούνται τα 

διάφορα κίνητρα που παραχωρήθηκαν στον Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης και 

στους καταθέτες του. 

 Ως γνωστό τα κίνητρα αυτά παραχωρήθηκαν από το κράτος με σκοπό την 

ενθάρρυνση της συσσώρευσης κεφαλαίων στον οργανισμό και την καλύτερη 

εξυπηρέτηση του κοινού, ιδιαίτερα των μεσαίων και χαμηλών εισοδηματικών τάξεων, σε 

ένα ζωτικό κοινωνικό τομέα όπως η στέγαση.  Η πολιτική αυτή έχει αποδειχθεί πολύ 

επιτυχής, αφού ο οργανισμός κάθε χρόνο εξυπηρετεί χιλιάδες οικογένειες, 

προσφέροντας στεγαστικά δάνεια με χαμηλά επιτόκια, μακροχρόνια αποπληρωμή και 

γενικούς όρους πολύ πιο ευνοϊκούς από αυτούς που πρόσφεραν άλλα χρηματοδοτικά 

ιδρύματα.  Η υποβοήθηση της προσπάθειας των πολιτών να αποκτήσουν ιδιόκτητη 

στέγη είναι σήμερα περισσότερο αναγκαία από ποτέ, αφού μετά την τελευταία 

φορολογική μεταρρύθμιση έχει καταργηθεί και το κίνητρο της φοροαπαλλαγής μέρους 
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των τόκων των στεγαστικών δανείων. 

 Είναι φανερό ότι τυχόν υλοποίηση των αποφάσεων του εφόρου θα έχει σοβαρές 

αρνητικές επιπτώσεις στον Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης και κατ’ επέκταση στις 

χιλιάδες των οικογενειών που είτε έχουν εξασφαλίσει είτε προτίθενται να εξασφαλίσουν 

στεγαστικά δάνεια. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

για τα ακόλουθα: 

1. Χρειάζονται οποιεσδήποτε αλλαγές στη νομοθεσία ή τους όρους εντολής του 

οργανισμού, προκειμένου να διασφαλιστεί η συνέχιση της λειτουργίας και της 

κοινωνικής προσφοράς του, όταν η Κύπρος θα καταστεί μέλος της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης; 

2. Θεωρεί η κυβέρνηση ότι οι προσφερόμενες από τον οργανισμό υπηρεσίες 

εμπίπτουν στην κατηγορία των υπηρεσιών γενικού οικονομικού συμφέροντος, 

ώστε να συνεχίσουν να απολαύουν κρατικής στήριξης σύμφωνα με το ευρωπαϊκό 

κεκτημένο; 

3. Ποια συγκεκριμένα μέτρα πρέπει να λάβει η κυβέρνηση για τη στήριξη του 

οργανισμού, ώστε να μπορέσει να συνεχίσει απρόσκοπτα τη λειτουργία του και 

την κοινωνική του προσφορά στο ζωτικό τομέα της στέγασης; 

4. Κατά την πρόσφατη φορολογική μεταρρύθμιση έχει ληφθεί υπόψη ότι σύμφωνα με 

τις αποφάσεις του Εφόρου ∆ημοσίων Ενισχύσεων πιθανόν να καταργηθούν οι 

φοροαπαλλαγές των καταθέσεων στον οργανισμό, γεγονός που θα επιφέρει 

πρόσθετα έσοδα στον κρατικό προϋπολογισμό;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.144 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας  κ. Ελένη Μαύρου στις 11 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 



 131

Αντιπροσώπων αναφορικά με το Κέντρο Υποδοχής Κοφίνου, ο σχεδιασμός του οποίου 

έγινε, όπως αντιλαμβάνομαι, βάσει ευρωπαϊκών προτύπων και προδιαγραφών. 

Συγκεκριμένα, ζητείται ενημέρωση για τα ακόλουθα: 

1. Τους σκοπούς που θα εξυπηρετούνται με τη δημιουργία του, 

2. τις υπηρεσίες που θα παρέχονται, ιδιαίτερα όσον αφορά οικογένειες με παιδιά, 

3. τη χωρητικότητα, τη διαρρύθμιση και τυχόν πρόνοιες για φιλοξενία οικογενειών, 

4. τα μέτρα κοινωνικής ένταξης των ατόμων που θα φιλοξενούνται, 

5. την περίοδο φιλοξενίας, 

6. τους φορείς που συμμετέχουν στο σχεδιασμό και τη διαχείριση του κέντρου, 

7. το στάδιο εργασιών και το χρονοδιάγραμμα παράδοσής του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.145 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 11 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Μας έχει αναφερθεί ότι ανήλικα παιδιά που βρίσκονται στην Παιδική Στέγη και τη 

Στέγη Νεανίδων Λευκωσίας συχνά παρενοχλούνται από τους γονείς τους, οι οποίοι είναι 

κατηγορούμενοι για άσκηση βίας σε αυτά.  Οι παρεμβάσεις αυτές ασκούν ψυχολογική 

βία στα παιδιά και στο προσωπικό των ιδρυμάτων, που στη συνέχεια καλούνται συχνά 

για μαρτυρία.   

 Παρά το γεγονός ότι οι εν λόγω παρεμβάσεις συνιστούν παραβίαση από πλευράς 

των γονιών των διαταγμάτων απομάκρυνσης και μη επικοινωνίας με τα ανήλικα παιδιά, 

εντούτοις οι γονείς αφήνονται ανενόχλητοι να συνεχίζουν το έργο τους κατά παράβαση 

του περί Βίας στην Οικογένεια Νόμου (άρθρο 21). 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων γιατί η αστυνομία δεν παρέχει προστασία στους πιο πάνω χώρους, τη 

στιγμή που η προστασία αυτών των παιδιών είναι ευθύνη του κράτους.»  

Απάντηση ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2002 του Υπουργού Γεωργίας Φυσικών 
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Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.01.152, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με τις εστίες μόλυνσης και ασθενειών στην περιοχή “Καυκάλλα”, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Για μελέτη και αξιολόγηση της όλης κατάστασης έγιναν από την Υπηρεσία 

Περιβάλλοντος δύο επιτόπου επισκέψεις. Η πρώτη στις 3 Σεπτεμβρίου 2002 με τον 

αρμόδιο λειτουργό του Τμήματος ∆ασών, ο οποίος συμπλήρωσε και το σχετικό έντυπο 

δεδομένων της περιοχής.  Η δεύτερη έγινε στις 26 Οκτωβρίου 2002 με την κ. Μελίνα 

Μενελάου του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών. 

 Κατά τις υπό αναφορά επισκέψεις διαπιστώθηκε ότι τα προβλήματα στα οποία 

αναφέρεται ο βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης βρίσκονται εκτός του ορίου και στην 

περιφέρεια της περιοχής που έχει μελετηθεί και είναι υποψήφια για ένταξη στο δίκτυο 

“ΦΥΣΗ 2000”.  Θα πρέπει να αναφερθεί ότι τα τελικά όρια της περιοχής θα καθοριστούν 

μετά από σχετικές διαβουλεύσεις με την τοπική αρχή.  Η διαδικασία αυτή 

προγραμματίζεται να αρχίσει σταδιακά για όλες τις υποψήφιες περιοχές του δικτύου στις 

αρχές του 2003. 

 Τα πλέον εμφανή προβλήματα που παρουσιάζονται στο χώρο είναι η ανεξέλεγκτη 

απόρριψη σκουπιδιών και κυρίως της άχρηστης κομπόστας από εργοστάσιο 

παραγωγής μανιταριών και των στερεών αποβλήτων παρακείμενου ορνιθοτροφείου. 

 Για την καθαριότητα γενικά της υπό αναφορά περιοχής δρομολογούνται οι 

αναγκαίες διαδικασίες.  Για τα σκουπίδια και σε συνεννόηση με την τοπική αρχή θα 

καταβληθεί προσπάθεια ευπρεπισμού του χώρου, διασφαλίζοντας ταυτόχρονα, με τις 

κατάλληλες παρεμβάσεις, τη διατήρηση του χώρου και του περιβάλλοντος της 

περιοχής. 
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 Όσον αφορά τη διάθεση των στερεών αποβλήτων των κτηνοτροφικών μονάδων, 

το πρόβλημα οδεύει προς οριστική επίλυσή του με τη δημιουργία σε παγκύπρια βάση 

πενήντα δύο σταθμών συλλογής μεταφοράς και επεξεργασίας της κατηγορίας αυτής 

των αποβλήτων.  Στο ενδιάμεσο καταβάλλονται προσπάθειες, για να διασφαλιστεί μια 

κατά το δυνατό ανεκτή κατάσταση στις πρακτικές που χρησιμοποιούνται σήμερα για 

διάθεση/απόρριψη των αποβλήτων αυτών.» 

Σημ.:  Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.014, ημερομηνίας 21ης 

Αυγούστου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης 

Παπαδοπούλου. 

 «Σχετικά με το διαχωρισμό οικοπέδων για φτωχές οικογένειες στην Κοράκου, Οίκο 

και άλλες περιοχές της Σολιάς και της Μαραθάσας, ώστε να ενθαρρυνθούν νέα 

ζευγάρια να μείνουν στην ύπαιθρο, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Κατόπιν σχετικής υπόδειξης ιδιωτικού τεμαχίου από το κοινοτικό συμβούλιο 

Κοράκου, η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας μελετά, σε συνεργασία με τις εμπλεκόμενες 

υπηρεσίες, το διαχωρισμό του σε οικόπεδα για φτωχές οικογένειες, στα πλαίσια 

εφαρμογής του σχετικού στεγαστικού σχεδίου.  Μόλις ολοκληρωθεί η μελέτη, το θέμα 

θα τεθεί ενώπιον του κοινοτικού συμβουλίου, για να εξετασθεί κατά πόσο η 

προτεινόμενη τιμή των οικοπέδων είναι προσιτή στους δικαιούχους του σχεδίου. 

 Στα χωριά Γαλάτα, Ευρύχου και Οίκος έχουν υποδειχθεί τεμάχια γης για 

διαχωρισμό οικοπέδων για φτωχές οικογένειες.  Ωστόσο, η μορφολογία του εδάφους 

στα συγκεκριμένα τεμάχια καθιστά τον ενδεχόμενο διαχωρισμό τους σε οικόπεδα 

ιδιαίτερα δαπανηρό, γεγονός που θα έχει ως αποτέλεσμα την αύξηση της τιμής 
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διάθεσής τους σε επίπεδο που θα είναι απαγορευτικό για τους δικαιούχους του 

στεγαστικού σχεδίου.  Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας καταβάλλει προσπάθειες για 

εντοπισμό άλλων τεμαχίων γης προς εφαρμογή της σχετικής κυβερνητικής πολιτικής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2002 του Υπουργού Υγείας κ. Φρίξου 

Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.016, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 

2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης 

Παπαδοπούλου. 

 «Αναφορικά με την ανάγκη αναβάθμισης του Αγροτικού Υγειονομικού Κέντρου 

Ευρύχου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Αγροτικό Υγειονομικό Κέντρο Ευρύχου λειτουργεί καθημερινά από τις 7.30 π.μ. 

μέχρι τις 2.30 μ.μ. και κάθε Πέμπτη από τις 7.30 π.μ. μέχρι τις 2.30 μ.μ. και από τις 3.00 

μ.μ. μέχρι τις 6.00 μ.μ.  Γίνονται περιοδείες μία φορά την εβδομάδα στα χωριά Λινού, 

Φλάσου, Κατύδατα (∆ευτέρα), Σπήλια, Καννάβια (Τρίτη), Βυζακιά, Νικητάρι (Τετάρτη), 

Γαλάτα, Κακοπετριά (Πέμπτη), Ποτάμι (Παρασκευή). 

 Η στελέχωσή του είναι η ακόλουθη:  Τρεις ιατρικοί λειτουργοί, ένας οδοντιατρικός 

λειτουργός (τρεις φορές την εβδομάδα), ένας ανώτερος νοσηλευτικός λειτουργός, επτά 

νοσηλευτές, δύο φαρμακοποιοί (ένας καθημερινά και ένας δύο φορές την εβδομάδα), 

μία επισκέπτρια υγείας, ένας υγειονομικός επιθεωρητής, έξι υγειονομικοί εργάτες, ένας 

γραφέας, δύο καθαρίστριες και ένας οδηγός.  

 Ο αριθμός των εξωτερικών ασθενών είναι κατά μέσο όρο 1 300 άτομα το μήνα. 

 Το Αγροτικό Υγειονομικό Κέντρο Ευρύχου αποτελεί κέντρο πρωτοβάθμιας 

φροντίδας υγείας και επιτελεί έναν πολύ σημαντικό ρόλο στην παροχή  

ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στην περιοχή.   

 ∆εν υπάρχει πολιτική απόφαση για μετατροπή του σε κέντρο δευτεροβάθμιας 

φροντίδας υγείας.  Η δευτεροβάθμια φροντίδα υγείας παρέχεται από το Νοσοκομείο 
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Κυπερούντας, το οποίο έχει αναβαθμιστεί προς το σκοπό αυτό τα τελευταία χρόνια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2002 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 

Ιωάννη Κασουλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.034, ημερομηνίας 5 

Σεπτεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου 

Κληρίδη. 

 «Αναφορικά με τα δημοσιεύματα που αφορούν το θέμα της πολιτικής αεροπορίας, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σε ό,τι αφορά το πρώτο ερώτημα αναφέρεται ότι το θέμα τυγχάνει συνεχούς 

παρακολούθησης από το Υπουργείο Εξωτερικών.  Ο αρμόδιος για το όλο θέμα διεθνής 

οργανισμός ICAO είναι τεχνικός οργανισμός και το πιο πάνω θέμα αντιμετωπίζεται από 

τις αρμόδιες υπηρεσίες της ∆ημοκρατίας, περιλαμβανομένου του Υπουργείου 

Εξωτερικών, σε συντονισμό με τις άλλες αρμόδιες υπηρεσίες και κυρίως με το Τμήμα 

Πολιτικής Αεροπορίας.  Ως γνωστό, η Τουρκία επιδιώκει να δημιουργεί συνεχώς 

προβλήματα με το FIR Λευκωσίας, με σκοπό την προώθηση της αναγνώρισης του 

ψευδοκράτους μέσω της δημιουργίας περιοχής ελέγχου κυκλοφορίας.  Το Υπουργείο 

Εξωτερικών προβαίνει σε διαβήματα και παραστάσεις προς τον ICAO ή προσφέρει την 

αρωγή του υπό μορφή συμμετοχής και συνοδείας υπηρεσιακών και πολιτικών 

αξιωματούχων σε διεθνείς συναντήσεις, παροχής συμβουλευτικών υπηρεσιών σε άλλες 

κυβερνητικές υπηρεσίες και πληροφοριών που φτάνουν πρώτα στο Υπουργείο 

Εξωτερικών από διάφορες πηγές. 

 Στην 33η σύνοδο της ολομέλειας της γενικής συνέλευσης του ICAO στο Μοντρεάλ 

συμμετείχε ανώτερος λειτουργός του Υπουργείου Συγκοινωνιών, ο οποίος 

εκπροσώπησε αποτελεσματικά την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Η πληροφόρηση που 

έχουμε έρχεται σε αντίθεση με το εν λόγω δημοσίευμα, το οποίο, άλλωστε, δεν 

ασχολείται με την κυπριακή αντιπροσωπία. 
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 Το Υπουργείο Εξωτερικών, είτε απευθείας είτε μέσω των διπλωματικών του 

αποστολών, προβαίνει σε όλες τις απαιτούμενες ενέργειες για αποτροπή άμεσης 

σύνδεσης των κατεχομένων με τρίτες χώρες.  Πρόσφατο παράδειγμα ήταν η αποτροπή 

σύνδεσης των κατεχομένων με την Ιρλανδία.  Επίσης, προωθήθηκε και η ετοιμασία από 

την πολιτική αεροπορία, με τη συνδρομή και του Υπουργείου Εξωτερικών, εγκυκλίου 

που θα κυκλοφορήσει σε όλες τις αρχές πολιτικής αεροπορίας και αεροπορικές 

εταιρείες.  Η εν λόγω εγκύκλιος εξηγεί την πραγματική κατάσταση σε ό,τι αφορά τους 

κλειστούς αερολιμένες στα κατεχόμενα και καλεί τις ξένες αρχές και εταιρείες να 

αγνοούν τις όποιες προσπάθειες των κατεχομένων να παρουσιάσουν τους κλειστούς 

αερολιμένες ως νόμιμους.  Σε ό,τι αφορά τις ίδιες τις πτήσεις από και προς την Τουρκία, 

η Τουρκία τις παρουσιάζει ως εσωτερικές πτήσεις με διαφορετικό αριθμό πτήσης και 

προορισμό, με αποτέλεσμα να μην μπορούν να ληφθούν πρακτικά μέτρα πέραν των 

διαμαρτυριών μας προς τους αρμόδιους διεθνείς οργανισμούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2002 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.037, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Νίκου Πιττοκοπίτη. 

 «Σχετικά με το σχέδιο αναδασμού στη ∆ρούσια, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η εφαρμογή των μέτρων αναδασμού στην κοινότητα ∆ρούσιας σκοπό είχε, μεταξύ 

άλλων, τη δημιουργία οργανωμένης ενσταβλισμένης κτηνοτροφίας στα νέα τεμάχια που 

θα δημιουργούνταν για την απάμβλυνση του προβλήματος υπερβόσκησης στον Ακάμα. 

 Σημειώνεται ότι στην αρδευόμενη έκταση της περιοχής αναδασμού 

κατασκευάστηκαν αγροτικοί δρόμοι από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, αλλά δεν 

έχουν εγγραφεί μέχρι σήμερα.  Οι εργασίες αναδασμού που έγιναν περιλαμβάνουν την 

ετοιμασία και δημοσίευση του καταλόγου ιδιοκτητών, τη διενέργεια ψηφοφορίας και την 
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ετοιμασία του σχεδίου του νέου οδικού δικτύου. 

 Ως γνωστό, όπως ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 

ενημέρωσε την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας στις 13 Απριλίου 2000, 

αποφασίσθηκε η αναστολή των εργασιών του αναδασμού στη ∆ρούσια, μέχρις ότου 

οριστικοποιηθεί το διαχειριστικό σχέδιο του Ακάμα, οπότε το θέμα θα επανεξεταζόταν. 

 Επισημαίνεται ότι το διαχειριστικό σχέδιο του Ακάμα οριστικοποιήθηκε φέτος τον 

Ιούλιο.  Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος μετά την 

επανεξέταση του όλου θέματος με τις αρμόδιες υπηρεσίες αποφάσισε πρόσφατα την 

προώθηση του σχεδίου αναδασμού στη ∆ρούσια, οπότε αναμένεται σύντομα να γίνουν 

οι απαραίτητες ενέργειες για υλοποίηση του αναδασμού στην περιοχή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 ∆εκεμβρίου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.041, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 

2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου. 

 «Σχετικά με την εκμίσθωση τουρκοκυπριακού τεμαχίου στη λεωφόρο Βύρωνος, 

στη Λευκωσία, στην εταιρεία Centrovincial Property Investments Ltd, σας πληροφορώ 

τα ακόλουθα: 

 Το υπό αναφορά τουρκοκυπριακό τεμάχιο αποτελεί ακίνητη ιδιοκτησία του 

ΕΒΚΑΦ.  Η εταιρεία Centrovincial Property Investments Ltd ισχυρίζεται ότι διατηρεί 

δικαίωμα κατοχής και χρήσης μέρους της εν λόγω ιδιοκτησίας, ως θέσμιος ενοικιαστής, 

δυνάμει ιδιωτικής γραπτής συμφωνίας με το ΕΒΚΑΦ, που έχει συναφθεί πριν την 

τουρκική εισβολή.  Ως εκ τούτου, έχει ζητηθεί η νομική συμβουλή του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Τα πρόσωπα, πρόσφυγες και μη, που κατακρατούν παράνομα τμήματα της εν 

λόγω ιδιοκτησίας είναι τα ακόλουθα: 

Α/Α Πρόσωπα/εταιρείες/οργανώσεις Σχόλια 
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1. Centrovincial Property Investments Ltd Μη πρόσφυγες. 

2. Εταιρεία Αντωνάκη Σολωμονίδη Λτδ Μη πρόσφυγες. 

3. Οικ. Άννας Βούρκου Πρόσφυγες από την Κερύνεια.  

Χρησιμοποιεί κατοικία για τη διαμονή 

της. 

4. Ανδρέας Νικολάου και Χρ. Γεωργίου Πρόσφυγες.  Χρησιμοποιούν χώρο ως 

καφενείο, μηχανουργείο και αποθήκη. 

5. Παναγιώτης Χατζηαθανάση Χρησιμοποιεί χώρο ως βαφείο 

αυτοκινήτων.  Έχει παραχωρηθεί άλλος 

κατάλληλος τουρκοκυπριακός χώρος 

στη βιομηχανική περιοχή ∆αλίου, όπου 

αναμένεται να μετακινηθεί. 

6. Χρίστος Γεωργίου Χρησιμοποιεί χώρο για την 

επιδιόρθωση υποδημάτων. 

7. Οικ. Άννας Βούρκου Εκτοπισθέντες.  Χρησιμοποιούν χώρο 

για τη λειτουργία καταστήματος ως 

φρουταρίας. 

8. Αν. Καπνός Μη εκτοπισθείς.  Χρησιμοποιεί χώρο ως 

καφενείο και γραφείο για τα λεωφορεία 

εταιρείας του. 

9. Σύνδεσμος Παλαιών Πολεμιστών Χρησιμοποιεί τα πρώην γραφεία της 

ΠΕΠ. 

 Η Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών θα μεριμνήσει για την 

παραχώρηση άλλης κατάλληλης τουρκοκυπριακής γης στα ανωτέρω πρόσωπα για τη 

μεταφορά των υποστατικών και την επαναδραστηριοποίησή τους, με νόμιμες 
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διαδικασίες, όταν καταστεί δυνατή η ανάκτηση ελεύθερης κατοχής της εν λόγω 

τουρκοκυπριακής ιδιοκτησίας. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών θα σας ενημερώσει για οποιεσδήποτε σχετικές 

εξελίξεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2002 του Υπουργού Υγείας κ. Φρίξου 

Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.051, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 

2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με την ανάγκη λειτουργίας Κέντρου ∆ηλητηριάσεων στην Κύπρο, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Κέντρο Πληροφόρησης για Φάρμακα και ∆ηλητηριάσεις λειτούργησε πάνω σε 

δοκιμαστική βάση το 1996 και υπάγεται στο Τμήμα Φαρμακευτικών Υπηρεσιών του 

Υπουργείου Υγείας. 

 Για τη λειτουργία του κέντρου οι Φαρμακευτικές Υπηρεσίες εξασφάλισαν 

μηχανογραφημένα συστήματα πληροφόρησης από την Αμερική, με τα οποία οι 

λειτουργοί του κέντρου μπορούν να παρέχουν τις αναγκαίες πληροφορίες. 

 Επιπλέον, για να μπορεί το κέντρο να ανταποκρίνεται σε περιστατικά 

δηλητηρίασης από οικιακά και βιομηχανικά προϊόντα που κυκλοφορούν στην Κύπρο, 

έπρεπε να διαθέτει αρχείο με όλα τα εμπορικά ονόματα και τα συστατικά τους.  Μετά 

από τη διαπίστωση ότι δεν υπήρχε ανάλογο μητρώο, για να ληφθούν οι πιο πάνω 

πληροφορίες, αποφασίστηκε η δημιουργία αρχείου οικιακών και βιομηχανικών 

προϊόντων στο κέντρο.  Με τη βοήθεια καταλόγου που λήφθηκε από το ΚΕΒΕ στάληκε 

επιστολή στους κατασκευαστές και τους εισαγωγείς, με την παράκληση να 

γνωστοποιήσουν στο κέντρο τα εμπορικά ονόματα, τα συστατικά, καθώς και τα 

τοξικολογικά στοιχεία των προϊόντων που διέθεταν στην Κύπρο.  Αν και υπήρξε 

ανταπόκριση, εντούτοις δεν υπάρχει τρόπος να συμπληρώνεται συνεχώς το αρχείο που 
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διατηρείται στο κέντρο, μια και δεν υπάρχει νομοθεσία που να αναγκάζει τους 

εισαγωγείς και κατασκευαστές να εγγράφουν τα προϊόντα τους. 

 Στη συνέχεια διεξήχθη μελέτη όσον αφορά τις δηλητηριάσεις στην Κύπρο.  Η 

έρευνα διάρκεσε έξι μήνες και κατέγραψε όλες τις εισαγωγές στα κυβερνητικά 

νοσοκομεία λόγω δηλητηριάσεων.  Τα αποτελέσματα της έρευνας παρουσιάστηκαν στο 

πρώτο παγκύπριο σεμινάριο για τις δηλητηριάσεις που διοργάνωσε το κέντρο το 1997. 

 Στα πλαίσια του ενημερωτικού και εκπαιδευτικού ρόλου του, το κέντρο ξεκίνησε 

την έκδοση τετρασέλιδου ενημερωτικού δελτίου, το οποίο αποστέλλεται σ’ όλους τους 

γιατρούς και φαρμακοποιούς παγκύπρια.  Μέσω του δελτίου ενημερώνονται οι 

λειτουργοί υγείας της Κύπρου για θέματα που αφορούν την αντιμετώπιση των 

δηλητηριάσεων, τη φαρμακοεπαγρύπνηση και τη σωστή χρήση των φαρμάκων. 

 Ειδικότερα για την τηλεφωνική γραμμή 1401, αναφέρεται ότι από το Κέντρο 

Πληροφόρησης για Φάρμακα και ∆ηλητηριάσεις λαμβάνονται κατά μέσο όρο δύο 

τηλεφωνήματα την ημέρα, γι’ αυτό και το κοινό εξυπηρετείται από έναν κλινικό 

φαρμακοποιό ο οποίος απαντά στο 1401 παράλληλα με τα υπόλοιπα καθήκοντά του, 

ενώ τα περισσότερα περιστατικά απευθύνονται άμεσα στα Τμήματα Επειγόντων 

Περιστατικών και Ατυχημάτων και στο Κέντρο Πληροφόρησης των Αθηνών.  Λόγω δε 

της έλλειψης επαρκούς στελέχωσης το Κέντρο Πληροφόρησης λειτουργεί σε ώρες 

γραφείου. 

 Στο κέντρο τηρούνται στοιχεία όσον αφορά τα τηλεφωνήματα που λαμβάνονται.  

Για τους λόγους όμως που αναφέρονται πιο πάνω δεν είναι δυνατό να εξαχθούν 

συμπεράσματα για τις δηλητηριάσεις από ουσίες οικιακής χρήσης ή όσες συμβαίνουν 

στα παιδιά. 

 Η αναγραφή του αριθμού 1401 σε ορισμένα προϊόντα είναι αποτέλεσμα 

πρωτοβουλίας των κατασκευαστών οι οποίοι πληροφορήθηκαν τις προσπάθειες του 
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κέντρου». 

Απάντηση ημερομηνίας 9 ∆εκεμβρίου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.086, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 

2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιώργου Χατζηγεωργίου. 

 «Σχετικά με το αίτημα κοινοτήτων της επαρχίας Πάφου για αντικατάσταση των 

αμιάντινων στεγών των αντισεισμικών παραγκών/κατοικιών που κτίστηκαν κατά το 1953 

για αποκατάσταση των πληγέντων από το σεισμό, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Για εξέταση του θέματος της αντικατάστασης των αμιάντινων στεγών ορίσθηκε 

υπηρεσιακή επιτροπή, στην οποία συμμετείχαν το Υπουργείο Εσωτερικών, το 

Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το Υπουργείο Υγείας, το Τμήμα 

∆ημοσίων Έργων, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, η Υπηρεσία ∆ιαχείρισης 

Τουρκοκυπριακών Περιουσιών και οι επαρχιακές διοικήσεις, η οποία κατέληξε στα πιο 

κάτω: 

1. ∆ε συντρέχει οποιοσδήποτε λόγος αντικατάστασης όλων των πλακών αμιάντου 

που φέρουν οι στέγες των αντισεισμικών οικιών της Πάφου. 

2. Οι ιδιοκτήτες των σπιτιών να προχωρήσουν με δικά τους έξοδα σε αντικατάσταση 

των φθαρμένων πλακών αμιάντου, όπου χρειάζεται. 

3. Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων να διοργανώσει σεμινάρια, 

για να υποδείξει στις υπηρεσίες που ασχολούνται με οικοδομικές εργασίες τα 

προστατευτικά μέτρα που θα πρέπει να λαμβάνουν κατά την αφαίρεση πλακών 

αμιάντου από στέγες ή άλλες κατασκευές με αμίαντο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 ∆εκεμβρίου 2002 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.089, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 
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 «Σχετικά με το πρόβλημα ελέγχου της θαλάσσιας περιοχής της Τηλλυρίας, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 ∆εν υπάρχει σχέδιο για τη δημιουργία και λειτουργία σταθμού του Τμήματος 

Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών στον Κάτω Πύργο Τηλλυρίας, αλλά προγραμματίζεται 

η δημιουργία γραφείου Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών στο Λατσί.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο.  Υπήρχε εισήγηση να μη συζητηθεί σήμερα 

το Κεφάλαιο Τέταρτο.  Υπάρχουν ομιλητές για το θέμα που έχουμε ενώπιόν μας, που 

είναι «Τα προβλήματα που προκύπτουν από τη μη ικανοποιητική εφαρμογή της 

νομοθεσίας για την πρόληψη της βίας στην οικογένεια και την προστασία των θυμάτων 

και η ανάγκη δημιουργίας της αναγκαίας υποδομής για προστασία και στήριξη των 

θυμάτων βίας»;  Πόσοι ομιλητές είναι έτοιμοι να ομιλήσουν;  Είναι η κ. Μαύρου και ο κ. 

Πουργουρίδης. 

 Παρακαλώ, η κ. Μαύρου. 

Ε. ΜΑΥΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Επιτρέψτε μου να ξεκινήσω με μια εμπειρία μακρινή:  «Είναι γεγονός ότι λίγες 

φορές με κτύπησες στ’ αλήθεια.  Αλλά οι φωνές, το κοκκίνισμα του προσώπου σου, η 

βιασύνη με την οποία έβγαζες τις τιράντες του παντελονιού σου, ο τρόπος που μας 

άφηνες να περιμένουμε στην καρέκλα, για μένα ήταν χειρότερο.  Ήταν σαν να 

απαγχόνιζες κάποιον.  Μόνο που ο πραγματικός απαγχονισμός θα ήταν καλύτερος, 

γιατί θα πέθαινε και όλα θα τέλειωναν.  Ενώ, αν έπρεπε να περάσει όλη τη διαδικασία 

και μόνο όταν έβλεπε τη θηλιά μπροστά στα μάτια του θα του απονεμόταν χάρη, τότε 

θα υπέφερε σε όλη του τη ζωή.  Όπως υπέφερα όλες εκείνες τις φορές που κατά τη 

γνώμη σου θα έπρεπε να με δείρεις, αλλά με συγχωρούσες και δεν το έκανες.  Και μέσα 
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μου φούντωνε ένα συναίσθημα ενοχής.  Ό,τι και να συνέβαινε, για σένα πάντοτε εγώ 

ήμουν ο φταίχτης». 

 Τα λόγια αυτά του Φρανς Κάφκα, που γράφτηκαν το 1919, είναι μέρος μιας 

επιστολής, η οποία ουδέποτε στάληκε στον προορισμό της.  Εκδόθηκε αργότερα, μετά 

το θάνατό του, σε βιβλίο με τίτλο “Γράμμα προς τον πατέρα μου”.  Είναι μια 

συγκλονιστική μαρτυρία των δραματικών συγκρούσεων που είχε με τον αυταρχικό και 

βίαιο πατέρα του, που στιγμάτισαν όλη τη ζωή και το έργο του.   

 Περιστατικά άσκησης βίας, ψυχολογικής και σωματικής, είναι γνωστά από την 

αρχαιότητα.  Είναι, λοιπόν, η βία διαχρονικό φαινόμενο, το οποίο βεβαίως αξιολογείται 

στη βάση του συγκεκριμένου κάθε φορά ιστορικού και πολιτισμικού πλαισίου. 

 Η βία σε μια σχέση, είτε συναισθηματική είτε νομική, δεν αφορά μόνο τη σωματική 

βία, αλλά και την ψυχολογική, την οικονομική, σίγουρα τη σεξουαλική κακοποίηση και το 

φόνο.  Και, παρ’ όλο που η άσκηση βίας δεν αφορά μόνο γυναίκες, είναι γεγονός ότι 

πέραν του 90% των περιστατικών βίας που καταγγέλλονται έχουν ως θύματα γυναίκες. 

 Το φαινόμενο της βίας στην οικογένεια, που στις μέρες μας θεωρείται το 

σοβαρότερο κοινωνικό πρόβλημα των σύγχρονων κοινωνιών, έφερε στην επιφάνεια η 

δράση του φεμινιστικού κινήματος και του κινήματος παιδικής προστασίας.  Ως 

αποτέλεσμα της επιρροής των κινημάτων αυτών, η οικογενειακή βία έχει πάψει να 

θεωρείται μια κλειστή οικογενειακή υπόθεση και θεωρείται κοινωνικό φαινόμενο.  Στο 

εξωτερικό μία στις δύο γυναίκες που δολοφονούνται είναι θύματα του πρώην ή του 

τωρινού συζύγου ή συντρόφου.  Στη Βρετανία πεθαίνει μια γυναίκα κάθε τρεις μέρες και 

στην Ισπανία περίπου μια κάθε βδομάδα.   

 Η ερμηνεία του φαινομένου της βίας είναι πολυσύνθετη και πολυδιάστατη.  Από 

διεθνείς έρευνες έχει διαπιστωθεί ότι η βία στην οικογένεια δε συναρτάται αυστηρά με το 

οικονομικό επίπεδο, το χρώμα, τη θρησκεία, το κοινωνικό status ή τη γεωγραφική 
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περιοχή.  Κοινωνικοί παράγοντες, όπως η φτώχια, η ανεργία, οι δυσμενείς συνθήκες 

διαβίωσης, ο κοινωνικός αποκλεισμός, αλλά και παθολογικοί παράγοντες ή ατομικά 

χαρακτηριστικά -το αλκοόλ, τα ναρκωτικά- ακόμα και παράγοντες που αφορούν τη δομή 

και τα χαρακτηριστικά μιας οικογένειας -αν είναι πατριαρχική, για παράδειγμα, και άλλα- 

είναι όλα στοιχεία που συμβάλλουν αλληλένδετα στη δημιουργία του φαινομένου.  Και 

θα πρέπει, επιπρόσθετα, να σημειώσουμε την επίδραση που έχει στην κοινωνία μια 

σωρεία ιδεολογικών ή και πολιτισμικών αξιών, οι οποίες, καμιά φορά, δικαιολογούν τη 

βία είτε άμεσα είτε έμμεσα.  Χαρακτηριστικό αυτών των ιδεολογιών είναι ότι η γυναίκα 

είναι “ιδιοκτησία” του συζύγου, τα παιδιά είναι “ιδιοκτησία των γονιών”, έτσι το δικαίωμα 

του ελέγχου και της ανεξέλεγκτης κακομεταχείρισης αφορά “ιδιωτικά αντικείμενα”, άρα 

είναι δικαιολογημένο. 

 Η επίδραση της σύγχρονης πραγματικότητας στο ζευγάρι είναι συχνά 

καταστροφική.  Η μείωση του ελεύθερου χρόνου ελαχιστοποιεί την επαφή μεταξύ του 

ζεύγους και των παιδιών.  Είναι όμως πολύ πιο αρνητικές οι επιδράσεις πάνω στη 

γυναίκα, που είναι συνεχώς εκτεθειμένη σε καταστάσεις που απαιτούν διαρκή προσοχή 

και φροντίδα, με ελάχιστη επιβράβευση, με αποτέλεσμα να συνθλίβεται και το αίσθημα 

της μητρότητας, αλλά και να δημιουργούνται καταστάσεις κατάθλιψης, θυμού, έντασης, 

που, δυστυχώς, εκτονώνονται συχνά μέσα στην οικογένεια. 

 Εδώ είναι που καλείται η πολιτεία και το κράτος πρόνοιας να επενδύσουν στην 

οικογένεια και να προστατεύσουν τους ανηλίκους, παρέχοντας στην οικογένεια 

υπηρεσίες στήριξης και στα ανήλικα άτομα μια θέση ισότιμου μέλους της οικογένειας, 

όπου μέσω ειδικών νόμων για προστασία και φύλαξη θα προστατεύονται από 

παράγοντες καταστροφικούς για την ανάπτυξή τους. 

 ∆υστυχώς, υπάρχουν πολιτικοί -και το δικό μας το κοινοβούλιο δεν ξεφεύγει από 

τον κανόνα- που περιορίζονται σε επιφανειακές, για να μην τις πω λαϊκίστικες 
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καταγγελίες τούτων των φαινομένων, γιατί δεν αντιλαμβάνονται την ανάγκη αυτής της 

“επένδυσης”.  Ε, τα παιδιά δεν έχουν ψήφο, οι γυναίκες συνήθως αντιμετωπίζονται ως 

δεδομένες!  Μια μακρόχρονη όμως επένδυση της στήριξης της οικογένειας και των 

παιδιών δε θα μειώσει απλώς το κρατικό κόστος της αντιμετώπισης και θεραπείας των 

κακοποιημένων ατόμων, αλλά θα συμβάλει ουσιαστικά και στην πρόληψη άλλων 

κοινωνικών προβλημάτων που εκκολάπτονται στον προθάλαμο μιας βίαιης οικογένειας. 

 Συζητούσαμε χθες για την παραβατικότητα ανηλίκων, συζητούμε για τη χρήση 

τοξικών ουσιών, για τη φυγή από το σπίτι, για τη σχολική αποτυχία, για τις απόπειρες 

αυτοκτονίας εφήβων.  Είναι όλα προβλήματα αλληλένδετα.  Από μελέτες, για 

παράδειγμα, που έχουν γίνει, συνάγονται τα ακόλουθα: 

1. Το 97% από τους άρρενες ανηλίκους που επαναλαμβάνουν παραβάσεις είχαν 

οικογενειακό ιστορικό σοβαρής σωματικής τιμωρίας. 

2. Το 50% των οικογενειών που έχουν καταγγελθεί για κακοποίηση ενός παιδιού 

τους έχουν τουλάχιστον ένα παιδί που στη συνέχεια παραπέμφθηκε στο 

δικαστήριο για παραβατική συμπεριφορά.   

3. Σύμφωνα με μια μελέτη που έγινε πριν μερικά χρόνια στη Βρετανία, αν κάποιος 

κακοποιήθηκε στην παιδική ηλικία, οι πιθανότητες να κακοποιήσει το δικό του 

παιδί είναι μία στις δεκατέσσερις, ενώ, αν δεν έχει ιστορικό κακοποίησης, τότε οι 

πιθανότητες είναι μία στις τετρακόσιες.   

 Τι επιβεβαιώνουν όλες αυτές οι μελέτες;  Ότι η βία στην οικογένεια είναι ένας 

συνεχής κύκλος. επαναλαμβάνεται και επαναφέρεται από τη μια γενιά στην άλλη. 

 Τι γίνεται στην Κύπρο;  Στην Κύπρο, ως συνήθως, επιλέγουμε να 

στρουθοκαμηλίζουμε.  Το πρόβλημα της βίας στην οικογένεια μέχρι πρόσφατα 

εθεωρείτο ανύπαρκτο. «η οικογένειά μας είναι ισχυρή, έχει παιδοκεντρικό 

προσανατολισμό».  ∆υσκολευόμαστε να παραδεχτούμε ότι στην οικογένεια υπάρχει βία 
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και συνήθως δικαιολογούμε την κακοποίηση, εξηγώντας ότι, αν κάποιος κακοποιεί τη 

σύζυγό του, σίγουρα τον έχει προκαλέσει ή, αν κάποιος κακοποιεί τα παιδιά του, είναι 

ψυχικά ασθενής, αν και οι μελέτες δείχνουν ότι τούτη η κατηγορία, των ψυχικά ασθενών, 

φτάνει μόλις το 10% του ποσοστού που προβαίνει σε κακοποίηση.   

 Όταν άρχισε δειλά να ανακινείται στην Κύπρο αυτό το θέμα, αρχές του ’80, 

υπήρξαν κριτικές για υπερβολή και για διαστρέβλωση του προβλήματος.  Στην πορεία 

είχαμε, βέβαια, δύο σημαντικές θετικές εξελίξεις:  Από την Κίνηση “Ίσα ∆ικαιώματα Ίσες 

Ευθύνες” ιδρύθηκε το Κέντρο Άμεσης Βοήθειας Θυμάτων Βίας στην Οικογένεια -το 

γνωστό καταφύγιο που λειτουργεί στη Λευκωσία- και ψηφίστηκε το 1994 ο περί Βίας 

στην Οικογένεια Νόμος, ο οποίος, προς τιμήν μας, μας έθετε ανάμεσα στις πέντε 

πρώτες χώρες στην Ευρώπη που θεσμοθετούν και ποινικοποιούν την ενδοοικογενειακή 

βία.  Με τις τροποποιήσεις στις οποίες προβήκαμε το 2000, θεωρητικά οι τρόποι 

αντιμετώπισης του προβλήματος της βίας στην Κύπρο για τους αρμοδίους και τους 

ειδικούς θα έπρεπε να είναι, ε, παιγνίδι!  

 ∆υστυχώς, τα πράγματα δεν έχουν έτσι.  ∆εν έχουμε ακριβή στοιχεία για την 

έκταση του προβλήματος, γιατί επιλέγουμε να κατακερματίζουμε τις πληροφορίες.  

Μαζεύονται στοιχεία σε μια σειρά ασυντόνιστες υπηρεσίες, με αποτέλεσμα να μην 

υπάρχουν συγκεκριμένα στατιστικά στοιχεία.  Και γιατί βεβαίως η βία στην οικογένεια 

συνεχίζει να είναι απόκρυφο, οικογενειακό μυστικό, το οποίο ντρεπόμαστε να βγάλουμε 

στην επιφάνεια. 

 Και μόνο όμως το γεγονός ότι στις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας το 2000 και 

το 2001 έχουν καταγραφεί  διακόσια ογδόντα τέσσερα και τετρακόσια τριάντα έξι 

περιστατικά βίας αντίστοιχα, μέσα σε ένα χρόνο είχαμε περίπου διπλασιασμό των 

περιπτώσεων, ενώ πριν δέκα χρόνια, το 1990, τα περιστατικά ήταν μόνο είκοσι έξι, θα 

έπρεπε να μας προβληματίζει!  ∆εν είναι αρκετές οι νομοθεσίες, νομίζω ότι αυτό το 
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έχουμε επισημάνει πολλές φορές και με διαφορετικές περιπτώσεις. 

 Ανησυχητικές είναι και οι τάσεις που ανέδειξε η μοναδική έρευνα που έγινε στην 

Κύπρο από τη Συμβουλευτική Επιτροπή για Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην 

Οικογένεια.  Αυτή τη στιγμή που μιλούμε, αγαπητοί συνάδελφοι, κάποιο παιδί 

κακοποιείται σωματικά ή κάποια γυναίκα βρίσκεται σε απόγνωση, γιατί ένας στους 

πέντε Κυπρίους θεωρεί ότι «κανένα χαστούκι πότε πότε στη γυναίκα δεν είναι βία» και 

ότι «οι γονείς που κτυπούν τα παιδιά τους το κάνουν για το καλό τους».  Αυτά είναι τα 

στοιχεία που ανέδειξε η έρευνα κι ακόμη ότι 36% των Κυπρίων ήταν μάρτυρες βίας και 

11% παραδέχτηκαν ότι ήταν θύματα βίας. 

 Τι κάνουμε λοιπόν;  Στην έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων αναφέρονται πολλά κενά που θα πρέπει να συμπληρωθούν 

και αδυναμίες στην εφαρμογή της νομοθεσίας.  Θα επικεντρωθώ απλώς σε κάποια 

σημεία που αφορούν περισσότερο την αντιμετώπιση του φαινομένου από τις 

υπηρεσίες, σε μια προσπάθεια να ρίξω περισσότερο φως σε μια πτυχή που ίσως δε 

μας έχει απασχολήσει όσο θα έπρεπε μέχρι σήμερα. 

 Το ένα είναι η απουσία έρευνας και χωρίς έρευνα δεν μπορείς να έχεις 

προγράμματα είτε προληπτικά είτε θεραπευτικά.  Το δεύτερο είναι ότι δεν έχει γίνει 

πλατιά ενημέρωση του κοινού για τις επιπτώσεις της βίας στην οικογένεια, ιδιαίτερα σε 

ό,τι αφορά τα παιδιά.  Αν συζητούμε απλώς την ποινικοποίηση αυτών των φαινομένων 

και αντιλαμβάνομαι ότι χθες τουλάχιστον σε μια από τις κοινοβουλευτικές επιτροπές 

αυτή ήταν η τάση που διαφάνηκε από κάποιους συναδέλφους, τότε νομίζω ότι υπάρχει 

μια μεγάλη πιθανότητα να φέρουμε αντίθετα αποτελέσματα, έχοντας να κάνουμε με ένα 

φαινόμενο, μια αντίληψη που είναι ριζωμένη βαθιά στην κυπριακή οικογένεια. 

 ∆εν έχουν γίνει επαρκή σεμινάρια ευαισθητοποίησης και κατάρτισης 

επαγγελματιών.  Τα ανθρώπινα δικαιώματα των θυμάτων καταπατούνται 
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επανειλημμένα στους χώρους ιατρικής εξέτασης, στους αστυνομικούς σταθμούς που 

δίνουν κατάθεση, στις αναφορές στις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας από τα μέσα 

μαζικής ενημέρωσης που καταπατούν και τη νομοθεσία που έχουμε εγκρίνει.  ∆εν 

υπάρχουν θεραπευτικά προγράμματα για θύματα, ιδιαίτερα για παιδιά, αλλά δεν 

υπάρχουν ούτε προγράμματα για τους θύτες.  Θεραπευτικά προγράμματα, στα οποία 

θα μπορούσε σε συνδυασμό ίσως με κοινοτική εργασία να τους παραπέμψει 

υποχρεωτικά το δικαστήριο. 

 ∆εν παρέχεται ασφάλεια από την αστυνομία στις λιγοστές στέγες που έχουμε για 

ανήλικα θύματα βίας, με αποτέλεσμα επανειλημμένα τα παιδιά αυτά να εκφοβίζονται 

από τους γονείς θύτες, για να μην καταθέσουν στο δικαστήριο. 

 Υπάρχουν προβλήματα στην έκδοση διαταγμάτων.  Μου είναι αδιανόητο το 

γεγονός ότι δεν μπορεί να εκδοθεί διάταγμα απομάκρυνσης ενός ανηλίκου που 

κακοποιείται στην οικογένειά του, γιατί τα δικαστήριά μας το Σαββατοκύριακο είναι 

κλειστά ή γιατί από τις 2.30 και μετά το απόγευμα δε λειτουργούν!  Άστε που πολλές 

φορές αυτά τα διατάγματα δεν εφαρμόζονται, γιατί μπορεί να περάσουν έξι μήνες και να 

μη βρουν το θύτη, για να του επιδώσουν το διάταγμα ή να παραβιάζονται τα 

διατάγματα, χωρίς να παίρνονται μέτρα. 

 Για να μη σταθώ στα γνωστά!  Κατάντησε έτσι συνηθισμένη επωδός να μιλούμε 

για έλλειψη προσωπικού είτε στη Νομική Υπηρεσία είτε στις Υπηρεσίες Κοινωνικής 

Ευημερίας, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά οικογενειακούς συμβούλους.  ∆εν μπορώ να 

αντιληφθώ πως είναι δυνατό να αντιμετωπίζονται τόσο σοβαρά περιστατικά 

αποτελεσματικά, όταν στην Αγγλία το ανώτατο όριο των περιπτώσεων που χειρίζεται 

ένας οικογενειακός σύμβουλος είναι μόλις πέντε με έξι περιπτώσεις και στην Κύπρο 

ένας οικογενειακός σύμβουλος μπορεί να χειρίζεται τριάντα, σαράντα, πενήντα 

περιπτώσεις το μήνα. 
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 ∆ε θα αναφερθώ στα ζητήματα πρόληψης, παρ’  όλο που θεωρώ ότι είναι εξίσου 

σημαντικά με όσα αναφέρθηκαν μέχρι τώρα.  Θα μπορούσα ίσως να σταθώ 

επιγραμματικά απλώς, κλείνοντας, στην πεποίθησή μου ότι ο μοναδικός τρόπος 

αντιμετώπισης των περιστατικών βίας είναι η δημιουργία μιας ανεξάρτητης υπηρεσίας 

σε κάθε πόλη, όπου συντονισμένα και σε συνεργασία θα απασχολούνται τόσο 

οικογενειακοί σύμβουλοι όσο και αστυνομικοί, ψυχολόγοι, νομικοί λειτουργοί. 

 Θα μπορούσαμε να μιλούμε για πολλή ώρα ακόμα και να αναφέρουμε εισηγήσεις 

και να κάνουμε αξιολόγηση του προβλήματος, αλλά σε τελική ανάλυση νομίζω 

καταλήγουμε στο πιο σημαντικό, ότι απαραίτητη προϋπόθεση, για να αντιμετωπιστεί 

αυτό το σοβαρό κοινωνικό πρόβλημα, είναι η διαμόρφωση πολιτικής, ολοκληρωμένης 

πολιτικής και όχι αποσπασματικής.  Και εδώ καλούμαστε όλοι να συνεισφέρουμε, γιατί η 

βία είναι θέμα που αφορά όλους μας· όλους μας, πραγματικά, και όχι μια μερίδα 

περιθωριοποιημένη ίσως του λαού. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα ήθελα να μιλήσω από τη θέση μου, αλλά, επειδή δε σας πολυαρέσει η ιδέα, να 

πάω στο βήμα.  Θα ήμουν σύντομος.  Είναι σωστή η θέση, όταν κάποιος θα μιλήσει για 

κάποιο χρόνο, να έρχεται στο βήμα. 

 Σίγουρα θα υιοθετήσω τη θέση της κ. Μαύρου, ότι στο θέμα της βίας στην 

οικογένεια στην Κύπρο, όπως και σε πολλά άλλα θέματα, ο στρουθοκαμηλισμός 

χαρακτηρίζει την κοινωνία μας.  Και όταν αποφασίσουμε να εγκαταλείψουμε το 

στρουθοκαμηλισμό, τα προβλήματα, για τα οποία τα χρόνια τα προηγούμενα 

στρουθοκαμηλίζαμε, γίνονται τόσο πολύπλοκα, που είναι πολύ πιο δύσκολο να τα 
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λύσουμε στο στάδιο εκείνο και να τα αντιμετωπίσουμε με επιτυχία. 

 Υπάρχει όντως πρόβλημα βίας στην οικογένεια αρκετά σοβαρό στην Κύπρο, που 

ξεκινά από πολλούς παράγοντες, ο κυριότερος των οποίων, τολμώ να πω, είναι η 

κουλτούρα μας, η νοοτροπία μας, που όσο κι αν θέλουμε να υπερηφανευόμαστε ότι 

είμαστε Ευρωπαίοι στα θέματα αυτά η νοοτροπία κυρίως του ανδρικού φύλου έχει 

δεχτεί επιδράσεις αρκετές από την Ανατολή.  Χωρίς να θέλω με αυτό τον τρόπο να 

φανώ ότι υποτιμώ μια γεωγραφική περιοχή ή τους ανθρώπους που κατοικούν σ’  αυτή 

την περιοχή· απλώς κάμνω μια διαπίστωση. 

 ∆υστυχώς, την έκταση την ακριβή του προβλήματος δεν τη γνωρίζουμε.  Όπως και 

δεν τη γνωρίζουν σε καμιά χώρα του κόσμου.  Τούτο είναι φυσικό, γιατί πάρα πολλά 

περιστατικά δεν καταγγέλλονται ποτέ.  Κυρίως περιστατικά που αφορούν τις 

συντρόφους, τη σύζυγο ή τη σύντροφο.  Στα παιδιά ίσως εκεί τα πράγματα να 

καταγγέλλονται κατά τι ευκολότερα διεθνώς και στην Κύπρο, αλλά οι πιο πολλές 

σύντροφοι δεν τολμούν να καταγγείλουν τη βία που ασκείται εις βάρος τους, ιδιαίτερα 

όσες είναι συζευγμένες.  Η σύζυγος στην Κύπρο δέχεται έναν πόλεμο, θα το 

χαρακτήριζα, από το οικογενειακό περιβάλλον.  Να μην καταγγείλει τη βία που ασκεί εις 

βάρος της ο σύζυγος και σε πάρα πολλές περιπτώσεις ο οικογενειακός περίγυρος, 

συνήθως οι γονείς ή τα πεθερικά ή από κοινού εξαναγκάζουν σε πάρα πολλές 

περιπτώσεις τις συζύγους να μην καταγγέλλουν τη βία που ασκείται σε βάρος τους. 

 Επιπρόσθετα, και αυτός είναι ο λόγος που βασικά πήρα αφορμή, για να ανέβω 

στο βήμα, στις περιπτώσεις που γίνονται καταγγελίες...  Ακριβώς ανέβηκα στο βήμα, για 

να καταθέσω την εμπειρία μου ως δικηγόρος και, όπως ξέρετε οι πιο πολλοί, ιδιαίτερα 

όσοι κατάγεστε από τη Λεμεσό, ασχολούμαι ειδικά με ποινικά θέματα.  Έχω μια 

εμπειρία αρκετά μεγάλη και πολύχρονη.  Όταν καταγγείλουν σύζυγοι υποθέσεις και 

φτάσουν στο δικαστήριο, κατά κανόνα, και τονίζω τη φράση κατά κανόνα, 
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εξαναγκάζονται με τον άλφα ή βήτα τρόπο να αποσύρουν το παράπονό τους. 

 Τι γίνεται;  Ποιος είναι ο τρόπος του εξαναγκασμού;  Επειδή η σύζυγος έχει το 

δικαίωμα από το νόμο, αν θέλει να αρνηθεί, να μην πάει να καταθέσει, δεν είναι από τις 

περιπτώσεις εκείνες που, όταν ένας δώσει μαρτυρία, μετά είναι αναγκασμένος να πάει 

στο δικαστήριο να μαρτυρήσει.  Εδώ, αν θέλει η σύζυγος, μπορεί να πάει, δεν είναι 

όμως εξαναγκασμένη να πάει. 

 Και σε πάρα πολλές περιπτώσεις -καταθέτω προσωπικές εμπειρίες- 

εξαναγκάστηκαν οι σύζυγοι να αποσύρουν τις καταγγελίες τους και να μη μαρτυρήσουν 

τελικά στα δικαστήρια, με αποτέλεσμα οι σύζυγοι που άσκησαν βία εναντίον τους να 

αθωωθούν και σε πάρα πολλές περιπτώσεις να αντιμετωπίσουν οικογενειακή βία σε 

σύντομο χρονικό διάστημα μετά την απόσυρση της υποθέσεως, πολύ χειρότερη απ’  

εκείνη που οδηγήθηκε αρχικά στο δικαστήριο. 

 Είναι και εδώ που χρειάζεται ένας εκσυγχρονισμός του δικαίου της απόδειξης.  

Πιστεύω ότι σε τέτοιες περιπτώσεις θα πρέπει, από τη στιγμή που δίνει μία κατάθεση η 

σύζυγος, αυτή η κατάθεση να μπορεί να γίνεται αποδεικτικό υλικό στο δικαστήριο και 

μόνο σε εξαιρετικές περιπτώσεις να μπορεί η σύζυγος να αποσύρει το παράπονό της. 

 Ξέρω πως δεν είναι εύκολη η λύση του προβλήματος αυτού. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Συζητήθηκε επί μακρόν και σ’  αυτή τη Βουλή. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Παλαιότερα. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Χρήστο, έχει γίνει ήδη η τροποποίηση και είναι εξαναγκαστός μάρτυρας η γυναίκα 

τώρα ή ο σύζυγος που έχει κακοποιηθεί· τούτο είναι άλλο όμως. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Θα έφτανα στο σημείο αυτό.  Εις δε τις περιπτώσεις εκείνες που η σύζυγος δεν 

εμφανίζεται στο δικαστήριο, αναγκάζεται πολλές φορές να αποταθεί στο Γενικό 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και να ζητήσει η ίδια να αποσυρθεί, με το να μην ασκηθεί, 

να μη συνεχιστεί δίωξη εναντίον του συζύγου, επικαλούμενη διάφορες ανύπαρκτες 

αιτίες, στις πλείστες περιπτώσεις είναι ψευδή τα επιχειρήματα που προβάλλονται.  Τις 

αναγκάζουν να προβάλλουν αυτά τα επιχειρήματα, με αποτέλεσμα να προσφέρεται η 

χείριστη υπηρεσία εις βάρος των γυναικών αυτών που δέχονται τη βία. 

 Γι’  αυτό, νομίζω ότι θα πρέπει στα θέματα αυτά να προβληματιστούμε, ώστε να 

γίνουν οι αναγκαίες τροποποιήσεις.  Η δική μου θέση και πρόταση είναι ότι, από τη 

στιγμή που δίνει μία κατάθεση στην αστυνομία η σύζυγος, μπορεί αυτή η κατάθεση να 

αποτελεί αποδεικτικό υλικό εναντίον του συζύγου και στη βάση αυτής της καταθέσεως, 

αν ενισχύεται από ιατρική μαρτυρία ότι όντως δέχτηκε τη βία, να μπορεί να εκδίδεται 

καταδικαστική απόφαση.  Είναι ο μοναδικός τρόπος αυτός, για να μπορούν οι γυναίκες 

να αποφεύγουν αυτό τον πόλεμο των νεύρων, που είναι μια δεύτερη κακοποίηση από 

την αρχική που υφίστανται. 

 Έρχομαι τώρα και σε ένα άλλο θέμα εμπειρίας, γιατί το πρώτο το έχω καλύψει.  

Είναι το θέμα της αδυναμίας, της μοναδικής χώρας στην Ευρώπη, της αδυναμίας των 

δικαστηρίων μας να εκδίδουν διατάγματα εναντίον προσώπων που ασκούν βία σε ώρες 

μη εργάσιμες.  Και οι περιπτώσεις που είναι επιτακτική η ανάγκη να εκδοθεί ένα 

διάταγμα σε ώρες που δεν είναι εργάσιμες είναι πολλές και πολύ σοβαρές, γιατί 

συνήθως συμβαίνει να ασκείται μια πολύ σοβαρή μορφή βίας εναντίον μιας συζύγου, 

μιας συντρόφου ή ενός παιδιού νωρίς το βράδυ.  Εκείνη η σύζυγος, συνάδελφοι, είναι 

αναγκασμένη να ζει το μαρτύριο ολόκληρης της νύχτας μέσα στο σπίτι με 

προπηλακισμούς και ύβρεις ή και απειλές ή και συνεχή άσκηση της βίας, γιατί δεν 

υπάρχει κανένας μηχανισμός στην Κύπρο σύμφωνα με τον οποίο να μπορεί η ώρα 
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8.00, η ώρα 9.00 το βράδυ να πάει κάπου και συνοπτικά να εξασφαλίσει ένα διάταγμα 

που να διατάξει τον άνδρα να φύγει από το σπίτι και να πάει η αστυνομία να τον πάρει 

απ’  εκεί και να τον βγάλει έξω. 

 Σας λέω από την πείρα μου ότι είμαστε η μοναδική χώρα της Ευρώπης!  Μέχρι 

πρόσφατα ήταν και η Μάλτα, η Μάλτα όμως τροποποίησε το νόμο το 2000 και έδωσε 

αυτή την εξουσία στα δικαστήριά της.  Επιχειρήσαμε παλαιότερα, έκαμα μία πρόταση 

νόμου με την οποία αποπειραθήκαμε να θεραπεύσουμε αυτό το μεγάλο κενό.  

∆υστυχώς, δεν προχώρησε η προσπάθεια, γιατί το Ανώτατο ∆ικαστήριο είπε ότι αυτό 

είναι θέμα κανονισμού των δικαστηρίων, δευτερογενούς νομοθεσίας, γι’  αυτό είναι στην 

αποκλειστική αρμοδιότητα του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου και η Βουλή δεν έχει εξουσία να 

θεσμοθετήσει αυτού του είδους τη νομοθεσία. 

 ∆έχομαι ότι η συνταγματική τάξη των πραγμάτων που ισχύει αυτή τη στιγμή στην 

Κύπρο είναι όπως την ερμηνεύει το Ανώτατο ∆ικαστήριο.  Μπορεί να έχω διαφορετική 

άποψη, είμαι υποχρεωμένος όμως να σεβαστώ τη θέση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου.  

Κάμνω όμως έκκληση προς το Ανώτατο ∆ικαστήριο γι’  αυτό το θέμα και, νομίζω, είναι η 

θέση ομόφωνα του σώματος ότι έπρεπε τέτοιου είδους διαδικαστικοί κανονισμοί που να 

επιτρέπουν την έκδοση τέτοιων διαταγμάτων επειγούσης φύσεως είκοσι τέσσερις ώρες 

το εικοσιτετράωρο να είχαν θεσπιστεί από το ίδιο το Ανώτατο ∆ικαστήριο προ πολλού. 

 Αν δεν είναι δική μας εξουσία, όπως μας λέχθηκε, και γι’  αυτό δεν μπορούμε να το 

κάνουμε και δεν το κάναμε μέχρι τώρα, αλλά αυτό ανήκει στην αποκλειστική εξουσία 

του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, τους καλούμε ως η νομοθετική εξουσία αυτού του κράτους, 

την άλλη εξουσία τη δικαστική εξουσία, να προχωρήσουν το ταχύτερο δυνατό στη 

θέσπιση του αναγκαίου διαδικαστικού κανονισμού.  Και παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, να 

δώσετε οδηγίες όπως αυτά τα πρακτικά σταλούν στον πρόεδρο του Ανωτάτου 

∆ικαστηρίου, γιατί δε νομίζω να υπάρχει οποιαδήποτε πλευρά της Βουλής που να 
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διαφωνεί με την εισήγηση και τη θέση, ότι τέτοιου είδους διατάγματα πρέπει να 

εκδίδονται είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο. 

 Επομένως, το Ανώτατο ∆ικαστήριο θα πρέπει να προχωρήσει τάχιστα στην 

έκδοση του σχετικού διαδικαστικού κανονισμού, γιατί το πρόβλημα είναι σοβαρό, 

ανάγκες για έκδοση διαταγμάτων είκοσι τέσσερις το εικοσιτετράωρο υπάρχουν και σε 

πολλούς άλλους τομείς των κοινωνικών και άλλων δραστηριοτήτων μας, αλλά σε 

εκείνες δεν υπάρχει αυτό το πελώριο ανθρωπιστικό στοιχείο.  ∆εν υπάρχει η φοβερή 

αυτή ανάγκη, διότι εδώ έχω δει πολλές γυναίκες υπό την ιδιότητα του δικηγόρου για 

πολλά χρόνια και σας λέω ότι είναι ένα απερίγραπτο μαρτύριο για μία γυναίκα να είναι 

αναγκασμένη, έστω και για δώδεκα ώρες, να μείνει μέσα στο σπίτι ο σύζυγος ή ο 

σύντροφος που την κακοποίησε άγρια.  Και πρέπει επιτέλους, αν θέλουμε να 

ονομαζόμαστε Ευρωπαίοι, να αρχίσουμε τέτοιου είδους προβλήματα να τα 

αντιμετωπίζουμε και να μην αφήνουμε τις νοοτροπίες, τις ανατολίτικες που μας 

επηρέασαν, να συνεχίζονται επί πολύ. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σίγουρα είναι καλή η εισήγησή σας, κύριε Πουργουρίδη, στο πέρας της συζήτησης 

του θέματος τα πρακτικά να σταλούν στη δικαστική εξουσία, έτσι ώστε να λάβουν 

υπόψη τις εισηγήσεις. 

 Ο κ. Αριστοφάνης. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα έλεγα, επειδή θα σταλούν τα πρακτικά αυτής της συνεδρίας,... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Με μία επιστολή, θα έλεγα. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 
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 ...θα ήθελα να συμπληρώσω και κάτι άλλο.  Έχουμε ψηφίσει εδώ και αρκετούς 

μήνες μία νομοθεσία με βάση την οποία θα πρέπει να αναπροσαρμοστούν τα 

δικαστήρια, για να δίνουν τη δυνατότητα στον ανήλικο ή στη σύζυγο που υφίσταται βία 

να μην αντιμετωπίζει και κατά τη δίκη το βιαστή ή τον άνθρωπο ο οποίος 

χρησιμοποίησε βία εις βάρος του και να μη νιώθει την ψυχολογική πίεση εκείνος που 

υπέστη τη βία από εκείνον που ήσκησε τη βία, θα πρέπει, δηλαδή, να υπάρχει ειδικός 

χώρος μέσω του οποίου να διεξάγεται η δίκη, αλλά να μην υπάρχει η άμεση επαφή.  

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Με τηλεοράσεις. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Με τηλεοράσεις ή με κάθετα γυαλιά ή με πολλούς άλλους τρόπους που έχουν 

περιγραφεί.  Κάτι τέτοιο ούτε προσπάθεια δεν έγινε να εφαρμοστεί παρά το ότι 

καθημερινά στα δικαστήρια εκδικάζονται υποθέσεις βίας στην οικογένεια.  Και γι’ αυτό 

το λόγο μαζί με το υπόλοιπο πρακτικό θα πρέπει να σταλεί και αυτό, γιατί, αν δε ζητηθεί 

από το Ανώτατο ∆ικαστήριο να εφαρμοστεί αυτή η ειδική διάταξη αυτής της νομοθεσίας, 

δε θα εφαρμοστεί, φοβούμαι, και θα συνεχίσουμε να είμαστε αναχρονιστικοί και να 

επιτρέπουμε την άσκηση βίας και κατά τη διάρκεια της δίκης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Παπακώστας. 

Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε.  Στην επιτροπή για την Εγκληματικότητα, της οποίας 

προεδρεύω, είχαμε ακριβώς εντοπίσει αυτό το πρόβλημα το οποίο ανέφερε ο κ. 

Πουργουρίδης πολύ σωστά και είχαμε καλέσει τον πρόεδρο του Συνδέσμου ∆ικαστών, 

αλλά δυστυχώς δεν ήρθε -δεν ξέρουμε για ποιο λόγο- αλλά και τον Αρχιπρωτοκολλητή, 

για να δούμε κάποια θέματα που αφορούσαν διατάγματα που ζητούν οι αρμόδιες 
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υπηρεσίες, σε ό,τι αφορά θύματα βίας στην οικογένεια, και εκεί πράγματι μας τα είχαν 

αναφέρει.   

 Ειδικότερα η κ. Λοϊζίδου, η οποία είναι εκπρόσωπος της Γενικής Εισαγγελίας που 

χειρίζεται αυτά τα θέματα, μας έχει αναφέρει με πολλή παραστατικότητα τα προβλήματα 

που αντιμετωπίζουν οι αρμόδιες υπηρεσίες και εκεί ακριβώς διαπιστώσαμε επίσης πως 

δεν εφαρμόζεται η σχετική νομοθεσία, η οποία είναι του Ιουνίου του 2000, η οποία 

νομοθεσία ορίζει σαφώς τη διαμόρφωση αιθουσών του δικαστηρίου με οπτικοακουστικά 

μέσα, και όχι μόνο,... 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Και των ανακριτικών αιθουσών. 

Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ: 

 Και διευθετήσεις στα ανακριτικά γραφεία της αστυνομίας, όπου διεξάγεται η 

σχετική ανάκριση, αλλά και εκπαιδευμένο κατάλληλα προσωπικό προβλέπει επίσης η 

νομοθεσία για τη διεξαγωγή των ανακρίσεων.   

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Να νομιμοποιεί τούτο που είπε ο κ. Πουργουρίδης, να γίνεται κασέτα η μαρτυρία 

και να αμφισβητείται στη δίκη από το ανακριτικό... 

Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ: 

 Αυτά όλα τα έχουμε διαπιστώσει και στην επιτροπή για την Εγκληματικότητα και 

μάλιστα στείλαμε το μήνυμα μέσω του Αρχιπρωτοκολλητή... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

  Μα, πότε, κύριε Παπακώστα;  Έχει τόσα χρόνια... 

Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ: 

 ...και μας έχει διαβεβαιώσει ο Αρχιπρωτοκολλητής ότι καταβάλλεται προσπάθεια 

από μέρους του δικαστηρίου, των δικαστών, να ετοιμάσουν το σχετικό κανονισμό τον 
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οποίο θα στείλουν στη Βουλή.  ∆εν ξέρω αν το αντιλήφθηκα καλά, αλλά αυτός ο 

κανονισμός είναι εσωτερικός κανονισμός και δεν μπορούμε δυστυχώς εμείς οι ίδιοι, 

όπως είπε και ο κ. Πουργουρίδης, να τροποποιήσουμε νόμο ή κανονισμό που αφορά, 

που διέπει, δηλαδή, τον τρόπο λειτουργίας των δικαστηρίων, γιατί υπάρχει το 

πρόβλημα ότι τις μη εργάσιμες ώρες του εικοσιτετραώρου δεν μπορούν να 

εξασφαλίσουν διατάγματα, και πολύ παραστατικά η κ. Λοϊζίδου μας έχει πει περιστατικά 

τα οποία είναι θλιβερά, πραγματικά!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Η κ. Μαύρου. 

Ε. ΜΑΥΡΟΥ: 

 Απλώς μία σημείωση, γιατί ίσως να μην είναι ξεκάθαρο.   

 Είναι μια μεγάλη συζήτηση τούτη που γίνεται.  Πολλά από αυτά τα θέματα έχουν 

θιχτεί στο παρελθόν, χωρίς να προωθείται λύση των προβλημάτων.  Απλώς ήθελα να 

συμφωνήσω με την εισήγηση του κ. Πουργουρίδη, να σταλούν τα πρακτικά, αφού 

ολοκληρωθεί, αντιλαμβάνομαι, η συζήτηση,... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σίγουρα. 

Ε. ΜΑΥΡΟΥ: 

 ...γιατί είμαι βέβαιη ότι θα ακουστούν στην πορεία και άλλες εισηγήσεις τόσο από 

το Ανώτατο ∆ικαστήριο όσο και από άλλες υπηρεσίες που είναι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης, τη Γενική Εισαγγελία... 

Ε. ΜΑΥΡΟΥ: 

 Ναι, χειρίζονται παρόμοια θέματα, με την ελπίδα ότι θα καταφέρουμε να 

ξεφύγουμε από τα πολλά τα λόγια, για να κάμουμε κάποια από αυτά έτσι πράξη.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σίγουρα.  Το θέμα θα παραμείνει στην ημερήσια διάταξη, για να συνεχιστεί η 

συζήτηση, και τα πρακτικά μαζί με επιστολή από τον Πρόεδρο της Βουλής θα σταλούν 

στο Ανώτατο ∆ικαστήριο και στους άλλους.   

 Στο σημείο αυτό έχουμε φθάσει στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.  Η επόμενη 

συνεδρία, που θα είναι και η τελευταία πριν τα Χριστούγεννα, ορίζεται για την ερχόμενη 

Πέμπτη, 19 ∆εκεμβρίου 2002.  Θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι, επειδή αναμένεται 

να έχουμε πάρα πολλά νομοθετήματα -μέχρι στιγμής υπάρχουν πενήντα έξι στην 

ημερήσια διάταξη για την επόμενη Πέμπτη- η συνεδρία θα ξεκινήσει στις δέκα το πρωί.   

 Η ημερήσια διάταξη έχει ως ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

1. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Κρατικών 

Εκθέσεων του 2003 Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.327.2002) 

2. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 

Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.341.2002) 

3. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.281.2002) 

4. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 2) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.313.2002) 

5. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 3) του 2002. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.342.2002) 

6. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 4) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.343.2002) 

7. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 

Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.332.2002) 

8. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.333.2002) 

9. Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της 

∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.334.2002) 

10. Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της 

∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.335.2002) 

11. Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.336.2002) 

12. Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος 

(Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.337.2002) 
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13. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.338.2002) 

14. Ο περί Επιβολής Ειδικού Τέλους επί των 

Χρηματιστηριακών Συναλλαγών (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 3) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.339.2002) 

15. Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.340.2002) 

16. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.227.2002) 

17. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2)  Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.228.2002) 

18. O περί της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου 

(Σύσταση και Αρμοδιότητες) (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.242.2002) 

19. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 

Αναπτύξεως Γης του 2003 Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.311.2002) 

20. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού 

Κύπρου του 2003 Νόμος του 2002. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.309.2002) 

21. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου 

του 2003 Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.267.2002) 

22. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 2) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.095.2002) 

23. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής 

Λιμένων Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.324.2002) 

24. O περί των Οργανισμών Συλλογικών Επενδύσεων 

Ανοικτού Τύπου και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.152.2002) 

25. Οι περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της Λιανικής 

Τιμής Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.319.2002) 

26 Ο περί Αποδείξεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.220.2002) 

27. O περί Γάμου Νόμος του 2001. 

(Αρ. Φακ. 23.01.132.2001) 

28 O περί Εφαρμογής του περί Γάμου Νόμου του 2001 

σε Μέλη της Τουρκικής Κοινότητας (Προσωρινές 
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∆ιατάξεις) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.065.2002) 

29. Ο περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων 

Ουσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.171.2002) 

30. Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 

Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 3)  Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.145.2002)  

31. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών Νόμος 

(Αρ. 2) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.331.2002) 

32. Ο περί ∆ιατηρητέων Οικοδομών Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.066.2002) 

33. Ο περί Κατατάξεως Κινηματογραφικών Ταινιών Νόμος 

του 2000. 

(Αρ. Φακ. 23.01.122.2000) 

34. Οι περί Κινηματογραφικών Ταινιών (Κατάταξη) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.082.2000) 

35. Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 

Νόμος του 2002. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.085.2002) 

36. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος 
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∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002) 

37. Ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.182.2002) 

38. Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2002. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.083.2002) 

39. Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.312.2002) 

40. Ο περί Βοηθών Καταστημάτων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.074.2002)  

41. Οι περί του Κεντρικού Σφαγείου (Φιλοδωρήματα 

Τακτικών Εργατών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.248.2002) 

42. Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Πλοίαρχοι και Ναυτικοί) 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.315.2002) 

43. O περί Κτηνιατρικών Τελών Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.265.2002) 
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44. Οι περί Ποιότητας Υπηρεσιών (Τηλεπικοινωνιών) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.298.2002) 

45. Οι περί ∆ιοικητικών Τελών Αδειών (Τηλεπικοινωνιών) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.299.2002) 

46. Οι περί ∆ημόσιων Ακροάσεων Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.300.2002) 

47. Οι περί Συμφωνιών ∆ιασύνδεσης (Τηλεπικοινωνιών) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.301.2002) 

48. Οι περί Ρυθμίσεως Γενικών Εξουσιοδοτήσεων και 

Ειδικών Αδειών (Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.302.2002) 

49. Οι περί Υπολογισμού Τελών ∆ιασύνδεσης 

(Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.303.2002) 

50. Οι περί Ενάρξεως Ισχύος Ορισμένων Άρθρων του 

περί Ρυθμίσεως Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρομικών 

Υπηρεσιών Νόμου Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.305.2002) 

51. Οι περί Σπόρων (Τέλη) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.211.2002) 

52. Οι περί Σπόρων (Άδεια Λειτουργίας 
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Σποροπαραγωγικής Επιχείρησης και Άδεια Εμπορίας 

Σπόρων) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.210.2002) 

53. Οι περί Σπόρων (∆ειγματοληψία) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.209.2002) 

54. Οι περί Υγιεινής του Κρέατος (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2)  

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.084.2002) 

55. Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 

εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από το Πάγιο 

Ταμείο για το μήνα Ιανουάριο του 2003. 

56. Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 

εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά 

πρόσωπα δημοσίου δικαίου για το μήνα Ιανουάριο του 

2003. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Τα προβλήματα που προκύπτουν από 

τη μη ικανοποιητική εφαρμογή της νομοθεσίας για την 

πρόληψη της βίας στην οικογένεια και την προστασία 

των θυμάτων και η ανάγκη δημιουργίας της αναγκαίας 
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υποδομής για προστασία και στήριξη των θυμάτων 

βίας». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επιτροπής).  

(15.11.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.313.2001) 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για 

το θέμα που τιτλοφορείται «Η διδασκαλία του 

μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική 

εκπαίδευση». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Πρόδρομου Προδρόμου).   

(18.9.2001).   

(Αρ. Φακ. 23.04.194.2001) 

3. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της Υποεπιτροπής για την 

Επικοινωνία της Βουλής των Αντιπροσώπων με τον 

Πολίτη για Θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται «Οι 

επιπτώσεις στο περιβάλλον και στους κατοίκους από 

τη συνέχιση της λειτουργίας του χυτηρίου “Νέμιτσας” 

στη Λεμεσό». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επιτροπής).  



 167

(21.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.202.2002)   

5. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για το Μέλλον της 

Ευρώπης. 

6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 

∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα που τιτλοφορείται «Η 

σχεδιαζόμενη αναθεώρηση του τοπικού σχεδίου στο 

δήμο Γεροσκήπου και τα εξ αυτής προκύπτοντα 

θέματα ευνοϊκής μεταχείρισης προς συγκεκριμένο 

επιχειρηματία». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη).  

(22.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.181.2002) 
 

7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Ενημέρωση της επιτροπής για τη διεξαγόμενη από 

τις αρμόδιες αρχές έρευνα σχετικά με την ύπαρξη 

τεχνολογικού εξοπλισμού στο Αρχηγείο της 

Αστυνομίας για την παρακολούθηση τηλεφώνων». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επιτροπής). 
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(8.10.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.287.2002) 

 Επίσης σας πληροφορώ ότι η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού θα γίνει σε 

συνεδρίες της Βουλής στις 8 του Γενάρη το απόγευμα και στις 9 και 10 ολοήμερα. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  7.05 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Μιχαηλίδης Θάσος 

Βαρνάβα Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπακώστας Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Γιάγκου Κίκης Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος  Πουργουρίδης Χρήστος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Προδρόμου Πρόδρομος 

Θεοδώρου ∆ώρος Σαμψών Σωτήρης 

Θεοχάρους Ελένη Συλλούρης ∆ημήτρης 

Καράς Αντώνης Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κατσουρίδης Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κλεάνθους Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τυρίμος Κυριάκος 

Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Μάρκος Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυριακού Μαρία Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγεωργίου Τάκης 
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Λαμάρης Γιάννος Χριστοδουλίδης ∆ώρος 

Λιλλήκας Γιώργος Χρίστου Ανδρέας 

Ματσάκης Μάριος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος Χρυσοστόμου Άριστος 

Μαύρου Ελένη  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Συζήτηση [∆. Συλλούρης, Α. Καράς, Α. Χρίστου, Ν. Κλεάνθους, ∆. Θεοδώρου, 

Προεδρεύων (Ά. Χρυσοστόμου)] έπειτα από σχόλιο του κυρίου Γιώργου Περδίκη  

για  τις εξελίξεις στο Κυπριακό και το Σχέδιο Ανάν. 

2. ∆ιαδικαστική συζήτηση (Α. Χρίστου, Γ. Περδίκης, ∆. Συλλούρης, Πρ. Προδρόμου) 

σχετικά με την αναβολή της συζήτησης των θεμάτων: 

α. «Ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος του 2002», 

β. «Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης 

Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2002», 

γ. «Οι περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης 

Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002»  

και αναβολή του υπ’ αριθμόν (α) θέματος. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 11) του 2002» και ψήφισή του σε νόμο (με αριθμό 14). 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
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Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2002», συζήτηση (Στ. 

Ευαγόρου, ∆. Θεοδώρου, Μ. Κυπριανού, Πρ. Προδρόμου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Λ. 

Χριστοφόρου, Α. Χρίστου, Χρ. Πουργουρίδης, Ν. Πιττοκοπίτης) και ψήφισή του σε 

νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Επιχειρήσεων Παροχής Επενδυτικών 

Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. α. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 5) του 2002», συζήτηση (Μ. Κυπριανού, Στ. Ευαγόρου, ∆. 

Θεοδώρου, Πρ. Προδρόμου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Α. Χρίστου) και ψήφισή του σε 

νόμο (με αριθμό 15). 

β. ∆ιαδικαστική συζήτηση (Ν. Κατσουρίδης, Χρ. Πουργουρίδης, ∆. Συλλούρης, 

Μ. Κυπριανού) και απόφαση της ολομέλειας να διερευνηθεί αν η αποχή 

αποτελεί ή όχι ψήφο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης 

Κύπρου του 2003 Νόμος του 2002», σύντομες παρατηρήσεις του κ. ∆ώρου 

Θεοδώρου και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του Επαγγέλματος 

των Οδοντοτεχνιτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2000» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εγγραφής Κουρέων, Κομμωτών και 

Συναφών Τεχνιτών Νόμος του 1999» και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί 

Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων Νόμος του 2002». 

10. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή τους με τον τίτλο «Οι 

περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002». 
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11. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002» και επαναψήφιση του 

τροποποιηθέντος νόμου σε νόμο. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κανονισμών Ασφαλείας ∆ιαβαθμισμένων 

Πληροφοριών, Εγγράφων και Υλικού και για Συναφή Θέματα Νόμος του 2002», 

συζήτηση (Ε. Μαύρου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Ά. Αγαπίου) και ψήφισή του σε νόμο. 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 

Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο (με 

αριθμό 3). 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Ελαιοκομικών 

Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002», σχόλια των κ. Σοφοκλή Φυττή και 

Χρίστου Μαυροκορδάτου και ψήφισή του σε νόμο. 

15. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων Νόμος 

του 2002» και για τους κανονισμούς «Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων 

Αποβλήτων (Πολυχλωροδιφαινύλια και Πολυχλωροτριφαινύλια) (PCB/PCT) 

Κανονισμοί του 2002» και «Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 

(∆ιαχείριση Χρησιμοποιημένων Ορυκτελαίων) Κανονισμοί του 2002», ψήφισή του 

νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

16. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 

(Αποτέφρωση Επικίνδυνων Αποβλήτων) Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή τους. 

17. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και 

Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002» και για τους κανονισμούς «Οι περί Αναγνώρισης Τίτλων 

Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών 

Πληροφοριών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002», συζήτηση (Πρ. 
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Προδρόμου, Γ. Λαμάρης, Χρ. Ταραμουντάς), ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και 

έγκριση των κανονισμών. 

18. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

19. Ερωτήσεις βουλευτών:  Απουσία ειδικευμένου νοσηλευτικού προσωπικού στο 

Ειδικό Σχολείο “Ευαγγελισμός” - Πρόβλημα πρόσβασης της κοινότητας Κόρνου 

στον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού - Αίτημα κοινοτικού συμβουλίου 

Φρενάρους για διαχωρισμό οικοπέδων - Επιχειρησιακά σχέδια στη δημόσια 

υπηρεσία - Πληροφορίες για κλοπές από την εκκλησία της Παναγίας στη Λύση - 

Εκμετάλλευση ανανεώσιμων πηγών ενέργειας στη γεωργία - Αίτημα κοινοτικού 

συμβουλίου Φρενάρους για αναβάθμιση του κοινοτικού γηπέδου - Αίτημα 

κοινοτικού συμβουλίου Φρενάρους για δημιουργία αντιπλημμυρικού έργου - 

Ανάγκη στήριξης του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης από την κυβέρνηση - 

Κέντρο Υποδοχής Κοφίνου - Παρενόχληση ανηλίκων σε παιδικές στέγες από τους 

γονείς τους. 

20. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  Εστίες μόλυνσης 

και ασθενειών στην περιοχή “Καυκάλλα” - ∆ιαχωρισμός οικοπέδων σε περιοχές 

Σολιάς και Μαραθάσας - Ανάγκη αναβάθμισης του Αγροτικού Υγειονομικού 

Κέντρου Ευρύχου - Ερωτήματα σχετικά με το λεγόμενο FIR ERCAN στην 

κατεχόμενη Κύπρο - Καθυστέρηση στα έργα αναδασμού στη ∆ρούσια - Πρόθεση 

της κυβέρνησης για εκμίσθωση ιδιοκτησίας του ΕΒΚΑΦ - Ανάγκη λειτουργίας 

Κέντρου ∆ηλητηριάσεων στην Κύπρο - Καθυστέρηση στην αντικατάσταση στεγών 

από αμίαντο στο Στρουμπί - Πρόβλημα ελέγχου της θαλάσσιας περιοχής της 

Τηλλυρίας. 

21. Συνέχιση της συζήτησης (Ε. Μαύρου, Χρ. Πουργουρίδης, Α. Γεωργίου, 

Προεδρεύων, Κ. Παπακώστας) για το θέμα «Τα προβλήματα που προκύπτουν 



 173

από τη μη ικανοποιητική εφαρμογή της νομοθεσίας για την πρόληψη της βίας στην 

οικογένεια και την προστασία των θυμάτων και η ανάγκη δημιουργίας της 

αναγκαίας υποδομής για προστασία και στήριξη των θυμάτων βίας». 

 

   

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 19ης ∆εκεμβρίου 2002 

(Ώρα έναρξης: 10.50 π.μ.)  

(Αρ.  13)  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

 Κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής 

των Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω με το Κεφάλαιο Β΄, κατάθεση 

νομοσχεδίων και εγγράφων, γιατί υπάρχουν ορισμένα προτεινόμενα νομοθετήματα 

που πρέπει να κηρυχθούν επείγοντα και να ψηφιστούν σήμερα, τα ακόλουθα: 

1. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 

Νόμος (Αρ. 1) του 2002, που κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 

Έργων και παραπέμπεται στην επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

2. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 

Κύπρου Νόμος (Αρ. 5) του 2002, που κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού και παραπέμπεται στην επιτροπή Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 
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3. Ο περί Αναστολής Πλήρωσης Θέσεων Πρώτου ∆ιορισμού στη ∆ημόσια 

Υπηρεσία (Προσωρινές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002, που 

κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών και παραπέμπεται στην επιτροπή 

Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

4. Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 7) Νόμος του 2002, που κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών και 

παραπέμπεται στην επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

5. Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 8) Νόμος του 2002, που κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών και 

παραπέμπεται στην επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

6. Oι περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002, που κατατέθηκαν από το Υπουργείο 

Υγείας και παραπέμπονται στην επιτροπή Υγείας. 

7. Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002, 

που κατατέθηκε από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Εσωτερικών και παραπέμπεται στην επιτροπή Εσωτερικών. 

8. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002, 

που κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών και 

παραπέμπεται στην επιτροπή Εσωτερικών. 

9. Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 

2) Νόμος του 2002, που κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Εσωτερικών και παραπέμπεται στην επιτροπή Εσωτερικών. 
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10.  Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002, που 

κατατέθηκε από τους κ. Θάσο Μιχαηλίδη, Τάκη Χατζηγεωργίου, Γιάννο Λαμάρη, 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου, Σοφοκλή Φυττή, Ανδρούλα Βασιλείου, μέλη της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας, και παραπέμπεται στην επιτροπή 

Παιδείας. 

 H υπόλοιπη κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων είναι όπως έχει διανεμηθεί. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 

εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 

τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και 

Φόρων Καταναλώσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.351.2002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

2. Ο περί Κρατικών Υπαλλήλων 

(Αύξηση Μισθών και Συντάξεων) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.355.2002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

3. Ο περί Μελών των Επιτροπών 

∆ημόσιας Υπηρεσίας και ∆ημόσιας 

Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Αύξηση 

Αντιμισθίας) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.356.2002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

4. Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 

(Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 
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(Αρ. Φακ. 23.03.324.2002) 

5. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 

Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 

Θέσεις Προϊσταμένου/ης 

Νοσηλευτικού Λειτουργού, Βοηθού 

Προϊσταμένου/ης Νοσηλευτικού 

Λειτουργού, Πρώτου/ης 

Νοσηλευτικού Λειτουργού και 

Ανώτερου/ης Νοσηλευτικού 

Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.325.2002) 

Υγείας Νομικών 

6. Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών -

Θέση Βοηθού Λειτουργού 

Καταγραφής και ∆ιαχείρισης 

Tουρκοκυπριακών  Περιουσιών στην 

Υπηρεσία ∆ιαχείρισης 

Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.326.2002) 

Εσωτερικών Νομικών 

7. Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων 

Αποβλήτων (Ηλεκτρικές Στήλες ή 

Συσσωρευτές) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.327.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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8. Οι περί Σπόρων (Τέλη) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.211.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

9. Οι περί Σπόρων (Άδεια Λειτουργίας 

Σποροπαραγωγικής Επιχείρησης 

και Άδεια Εμπορίας Σπόρων) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.210.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

10. Οι περί Σπόρων (∆ειγματοληψία) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.209.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

11. Οι περί Υγιεινής του Κρέατος 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2)  

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.084.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

12. Έγγραφα (αρ. 26, 28, 29 και 30 του 

2002) αποσταλέντα από το 

Υπουργείο Οικονομικών τη 19η 

Νοεμβρίου, σύμφωνα με το εδάφιο 

(1) του άρθρου 4 του περί 

Προϋπολογισμού Νόμου του 2002 

[13(ΙΙ)/2002]. 

(Αρ. Φακ. 13.04.003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

13. Έκθεση του Υπουργείου Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού προς τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων, δυνάμει 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 
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των διατάξεων του άρθρου 2 του 

Νόμου 74 του 1988. 

(Αρ. Φακ. 06.03.001.01) 

14. Έκθεση όσον αφορά την 

παραχώρηση εγκρίσεων που 

δόθηκαν από τον Υπουργό 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού προς την Αρχή 

Ηλεκτρισμού Κύπρου, σύμφωνα με 

το εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περί 

Προϋπολογισμού της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου του 

2001. 

(Αρ. Φακ. 10.04.005) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

15. Έγγραφα (αρ. 106/2002, 108/2002 

και 112/2002) σύμφωνα με τους 

περί Πρόσληψης Έκτακτων 

Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 

Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους του 

1985 έως 1991. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

16. Έγγραφα (αρ. 109/2002, 111/2002, 

113/2002, 117/2002, 118/2002 και 

119/2002) σύμφωνα με τους περί 

Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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(∆ημόσια και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία) Νόμους του 1995 έως 

2001. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

17. Έγγραφο (Θ. 46/2002) που αφορά 

την εξαίρεση από την αναστολή 

πλήρωσης θέσεων πρώτου 

διορισμού στη δημόσια υπηρεσία, 

σύμφωνα με τους περί Αναστολής 

Πλήρωσης Θέσεων Πρώτου 

∆ιορισμού στη ∆ημόσια Υπηρεσία 

(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμους του 

2000 έως 2001. 

(Αρ. Φακ. 15.21.001) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

18. Έκθεση του Υπουργείου 

Eσωτερικών προς τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων, δυνάμει των 

διατάξεων του άρθρου 2 του Νόμου 

74 του 1988. 

(Αρ. Φακ. 06.03.001.01) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 
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1. Ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και 

Πώληση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.02.091.2002) 

Γιώργο Λιλλήκα εκ 

μέρους της 

κοινοβουλευτικής 

ομάδας ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες 

∆υνάμεις 

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 

2. Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας 

Μεταφορά (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.02.092.2002) 

Νίκο Πιττοκοπίτη, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου 

Συγκοινωνιών 

και Έργων 

3. Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την 

Άμυνα της ∆ημοκρατίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.02.093.2002) 

Μαρία Κυριακού, 

βουλευτής επαρχίας 

Λευκωσίας 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλούνται οι αρμόδιες επιτροπές να ετοιμάσουν τις εκθέσεις για τα 

επείγοντα.  

 Παρακαλώ, ναι, ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Χρειάζεται απόφαση της Βουλής για να κηρυχθούν επείγοντα.  Εγώ, 

ακούγοντας τους τίτλους μόνο, κρίνω ότι τούτη είναι νέα ημερήσια διάταξη.   

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Είναι από την κατάθεση. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Όχι, δεν είναι όλα επείγοντα.   
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ε, ποια έν’ τα επείγοντα; 

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Να μας πείτε ποια είναι τα επείγοντα, που θα κηρυχθούν τώρα επείγοντα, όπως 

και το λόγο που είναι επείγοντα.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όλα είναι επείγοντα. 

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πώς είναι επείγοντα;  Ο περί Προστασίας της Παραλίας εν θωρώ γιατί είναι 

επείγον να ψηφιστεί σήμερα.  Εγώ θέλω αιτιολόγηση για το γιατί κρίνονται επείγοντα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν έχουν ολοκληρωθεί οι θέσεις, κύριε Παπαδόπουλε, και είναι ορισμένα 

νομοσχέδια που εκπνέουν.  Τα περισσότερα τα έχουν δει οι επιτροπές.  Οι εκθέσεις 

είναι προς την ολοκλήρωσή τους.   

 Λοιπόν, παρακαλούνται οι αρμόδιες επιτροπές να ετοιμάσουν τις σχετικές 

εκθέσεις, έτσι ώστε τα θέματα αυτά να συζητηθούν στο τέλος της σημερινής 

συνεδρίας. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ναι, κύριε Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς, σε συνέχεια αυτού που είπε ο κ. Παπαδόπουλος, έχει 

γίνει κατάθεση τώρα όλων των νομοσχεδίων και προτάσεων νόμου και κανονισμών. 

δεν είναι όλα επείγοντα.  Ίσως θα πρέπει να λεχθεί ποια από αυτά θα κηρυχθούν 

επείγοντα.  Ας πούμε, έχει σχέδια υπηρεσίας. δε νομίζω να είναι επείγοντα.  Υπάρχει 
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ένα νομοσχέδιο της επιτροπής Οικονομικών που δεν είναι επείγον.  Άρα πρέπει να 

διευκρινιστεί, για σκοπούς πρακτικών, ποια είναι αυτά που κηρύσσονται επείγοντα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κυπριανού, να καθοριστεί ποια είναι τα επείγοντα, όπως εσείς έχετε πει, 

για να προχωρήσουμε.   

 Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγκρίνοντάς τα να κατατεθούν ως επείγοντα, δε σημαίνει ότι 

δεσμευόμαστε στο τέλος της ημέρας και να τα ψηφίσουμε σήμερα.  Θέλουμε να το 

δηλώσουμε από την αρχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ασφαλώς όχι!  Ασφαλώς όχι! 

 Λόγω του πολύ βεβαρημένου προγράμματός μας σήμερα και στη βάση 

σχετικής συνεννόησης που έγινε με τα κόμματα σε προχθεσινή μας σύσκεψη, 

αποφασίστηκε για όποια θέματα αναμένεται ότι θα γίνει συζήτηση αυτή να 

περιοριστεί.  Γι’ αυτό παράκληση είναι οι οποιεσδήποτε παρεμβάσεις γίνουν να είναι 

πολύ σύντομες.  Επίσης, στην ίδια σύσκεψη των κομμάτων αποφασίστηκε να γίνουν 

κατά τη σημερινή συνεδρία δηλώσεις σε σχέση με την πρόσφατη απόφαση της 

Κοπεγχάγης για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση τόσο από τον 

Πρόεδρο της Βουλής, δέκα λεπτά, όσο και από όλα τα κόμματα, περιλαμβανομένων 

και των μονοεδρικών, μέχρι πέντε λεπτά έκαστο.  Οι δηλώσεις αυτές αποφασίστηκε 

να γίνουν το απόγευμα μετά το μεσημεριανό διάλειμμα.   

 Υπενθυμίζω επίσης ότι στο τέλος της σημερινής μας συνεδρίας θα γίνει η 

καθιερωμένη χριστουγεννιάτικη γιορτή της Βουλής, γι’ αυτό θα προσπαθήσουμε -και 

ελπίζω να τα καταφέρουμε -η συνεδρία να ολοκληρωθεί μέχρι τις 7.00 με 7.30 το 

βράδυ.  Στη βάση της ίδιας συνεννόησης που έγινε με όλα τα κόμματα, έχω 



 11

εξουσιοδοτηθεί να θέσω πρώτα όσα από τα θέματα αναμένεται ότι θα έχουν 

συζήτηση και πρέπει να ψηφιστούν πριν το τέλος του χρόνου, γι’ αυτό και θα 

ακολουθήσουμε τη σειρά όπως φαίνεται στην ημερήσια διάταξη. 

 Συνεπώς, θα ξεκινήσουμε με τα θέματα αυτά, θα συνεχίσουμε με τα ομόφωνα 

και θα τελειώσουμε με αυτά που έχουν κατατεθεί σήμερα και έχουν κηρυχθεί 

επείγοντα. 

 Προχωρούμε λοιπόν με το υπ’ αριθμόν 5 θέμα... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγνώμη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κάθε χρόνο υπάρχει αυτή η ίδια κατάσταση.  Τη μέρα πριν τις γιορτές πρέπει 

να ψηφιστεί με ταχύτητα μια σειρά ολόκληρη από νομοσχέδια κάτω από την πίεση 

του χρόνου, μάλιστα κάθε φορά μέχρι την ώρα που είπατε να τελειώσουμε, γιατί είναι 

και η γιορτή της Βουλής.  Και κάθε χρόνο λέμε ότι η Βουλή δε θα δέχεται την τακτική 

της εκτελεστικής εξουσίας να φέρνει νομοσχέδια την τελευταία στιγμή.  Παρ’ όλα 

αυτά, έρχεται σωρεία νομοθετημάτων και ορισμένες επιτροπές, ξεχνώντας τη θέση 

της ολομέλειας, αναλαμβάνουν με συνεδρίες καθημερινές να εξετάζουν νομοσχέδια.   

 Εγώ δηλώνω ότι αυτή τη στιγμή η Βουλή για μια ακόμα φορά θα ψηφίσει 

νομοσχέδια για τα οποία η πλειοψηφία των βουλευτών δεν έχει πάρει είδηση.   Και 

δεν καταλαβαίνω γιατί πρέπει να γίνεται αυτό το πράγμα.  Εκτίθεται η Βουλή με το να 

έρχεται την τελευταία στιγμή η εκτελεστική εξουσία να φέρνει νομοσχέδια.  Εν ηξέρω 

πότε θα σεβαστούμε τον εαυτό μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Κύριε Κατσουρίδη, το σχόλιό σας είναι σωστό.  ∆υστυχώς, αυτό γίνεται κάθε 

φορά, αλλά είναι νομοσχέδια τα οποία λήγουν και πρέπει να ψηφιστούν και είναι 

άλλα που είναι επείγοντα και πρέπει να προχωρήσουμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι έτσι, κύριε Πρόεδρε! 

 ∆εν είναι όλα αυτής της κατηγορίας! ∆εν είναι!  Αρκετά θα μπορούσαν να 

περιμένουν για μετά τις γιορτές.  Είναι μια προσπάθεια του καθενός να εκπληρώσει 

σχέδια, πλάνα, προγράμματα, αλλά γίνεται εις βάρος της ουσίας αυτό το πράγμα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, είναι... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και από την άλλη μιλάτε για περιορισμό σε δύο ή τρία λεπτά.  Ε, μα έχει θέματα 

τα οποία εν μπορείς να τα αναπτύξεις σε δύο ή τρία λεπτά.  Καλύτερα να μη μιλούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κατσουρίδη... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εδώ εξελίσσεται τελικά το πράγμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...η απόφαση λαμβάνεται από το ίδιο το σώμα.  Αν κάποια νομοσχέδια νομίζετε 

πως δεν είναι έτοιμο το σώμα να τα συζητήσει, να το εγείρετε και να μη συζητηθούν.  

Η απόφαση είναι της ολομέλειας.   

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Πολύ σωστή η παρατήρησή σας, κύριε Πρόεδρε.  Απλώς και εγώ τούτο θα 

επιβεβαίωνα, ότι εκεί που δεν αισθανόμαστε ότι είμαστε έτοιμοι -τζιαι για λόγους 
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σοβαρότητας και υπευθυνότητας- είτε θα αναβάλλονται είτε θα καταψηφίζονται 

κάποια πράγματα που δεν είμαστε έτοιμοι να τα συζητήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η απόφαση ανήκει στο σώμα.   

 Προχωρούμε λοιπόν με το υπ’ αριθμόν 5 θέμα, που είναι «Ο περί 

Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος 

(Αρ. 3) του 2002».   

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, ο κ. Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ γι’ αυτό το θέμα να μου επιτρέψετε να κάνω μια 

δήλωση εκ μέρους της επιτροπής Οικονομικών και ακολούθως να ζητήσω την 

αναβολή του.   

 Αυτό το θέμα αφορά νέες θέσεις της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου.  Είναι 

συμπληρωματικός προϋπολογισμός.  ∆εν υπάρχει θέση στην έκθεση.  Έχει 

επανεξετάσει το θέμα η επιτροπή Οικονομικών, έχει καταλήξει ότι στο θέμα ουσίας 

συμφωνεί και θεωρεί ότι πρέπει να εγκριθούν αυτές οι θέσεις, όμως στο θέμα 

διαδικασίας πιστεύω ότι αυτές οι θέσεις θα έπρεπε να περιληφθούν στον τακτικό 

προϋπολογισμό της Αρχής Τηλεπικοινωνιών, ο οποίος δυστυχώς δεν έχει έρθει 

ακόμα.  Επομένως, κάνοντας τη δήλωση ότι η επιτροπή ως θέμα αρχής εγκρίνει 

ουσιαστικά τις θέσεις, θα παρακαλούσα να αναβληθεί το θέμα για επόμενη συνεδρία, 

ούτως ώστε να μπορέσουν να ενσωματωθούν στον τακτικό προϋπολογισμό της 

Αρχής Τηλεπικοινωνιών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Το θέμα αναβάλλεται για την επόμενη συνεδρία της Βουλής. 

 Προχωρούμε στα θέματα με τους αριθμούς 16 και 17, τα οποία έχουν κοινή 

έκθεση.  Τα θέματα είναι «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002» 

και «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002».  Υπάρχει 

επιφύλαξη από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό.   

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για τα νομοσχέδια που τιτλοφορούνται «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός)   

(Αρ. 3) Νόμος του 2002» και «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 

 Άριστος Χρυσοστόμου  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 

πιο πάνω νομοσχέδια σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 

Σεπτεμβρίου και στις 9, 12 και 16 ∆εκεμβρίου 2002.  Στο στάδιο της μελέτης των υπό 

αναφορά νομοσχεδίων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο 

Υπουργός Οικονομικών, ο πρόεδρος της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου και ο πρόεδρος 

της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου.   

 Σκοπός των νόμων που προτείνονται είναι η τροποποίηση του περί ∆ήμων 

Νόμου και του περί Κοινοτήτων Νόμου, ώστε να καταργηθεί η υποχρέωση των 

φυσικών προσώπων που διεξάγουν επιχείρηση, επιτήδευμα, εργασία ή επάγγελμα 

μέσα στα όρια των δήμων ή των κοινοτικών συμβουλίων για καταβολή δικαιώματος 

προς τους δήμους ή τα κοινοτικά συμβούλια αντίστοιχα.   
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 Όπως είναι γνωστό, μέσα στα πλαίσια των συζητήσεων που έγιναν μεταξύ 

κυβέρνησης και Βουλής στο στάδιο της μελέτης της φορολογικής μεταρρύθμισης είχε 

συμφωνηθεί η κατάργηση του επαγγελματικού φόρου, με στόχο η κατάργηση να 

ισχύσει από την 1η Ιανουαρίου 2003 τόσο για τους αυτοτελώς εργαζομένους όσο και 

για τους μισθωτούς.  Το διάστημα που θα μεσολαβούσε κρίθηκε αναγκαίο για την 

πραγματοποίηση των απαραίτητων διαβουλεύσεων με τους εκπροσώπους της 

τοπικής αυτοδιοίκησης σχετικά με την εξεύρεση τρόπων αναπλήρωσης των εσόδων 

μετά την κατάργηση της φορολογίας αυτής.   

 Στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά νομοσχεδίων, τόσο η Ένωση ∆ήμων 

όσο και η Ένωση Κοινοτήτων κατέθεσαν στην επιτροπή στοιχεία σε σχέση με το 

ύψος των ετήσιων εσόδων τους από τον επαγγελματικό φόρο.  Ενδεικτικά 

αναφέρεται ότι, με βάση τα κατατεθέντα στοιχεία, οι εισπράξεις του 2001 για τα 

φυσικά πρόσωπα πλησιάζουν τα £11 εκατομ. για τους είκοσι από τους είκοσι 

τέσσερις δήμους, με εξαίρεση τους δήμους Λατσιών, Μέσα Γειτονιάς, Λευκάρων και 

Πόλης, ενώ, σύμφωνα με σχετικές εκτιμήσεις, το ποσό ανέρχεται τόσο για τους 

δήμους όσο και για τις κοινότητες στα £14 εκατομ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 

των στοιχείων που κατατέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί ως θέμα αρχής τους σκοπούς 

και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά νομοσχεδίων και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την ψήφισή τους σε νόμους, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται 

ως «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002» και «Ο περί 

Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002». 

 Συναφώς, αναφέρεται ότι στο στάδιο της μελέτης των νομοσχεδίων τα μέλη της 

επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 

τάχθηκαν υπέρ της επεξεργασίας σχεδίου καταβολής επαγγελματικού φόρου κατά το 

ανάλογο σχέδιο καταβολής κοινωνικών εισφορών με βάση τη νομοθεσία για τις 
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κοινωνικές ασφαλίσεις.  Περαιτέρω, το σύνολο των μελών της επιτροπής δηλώνει ότι 

η κυβέρνηση καλείται να αναπληρώσει τις απώλειες των δήμων και κοινοτήτων που 

θα προκύψουν από την κατάργηση του επαγγελματικού φόρου με ετήσια αύξηση του 

ποσού βάσης του μέσου ετήσιου ρυθμού αύξησης των εσόδων των δήμων όπως 

αυτό έχει αξιολογηθεί μέχρι σήμερα, που είναι της τάξης του 10%. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  εγώ θέλω να θέσω ένα άλλο θέμα.  ∆εν έχω επιφύλαξη...  ό,τι 

υποστήριξαν τα μέλη της επιτροπής συμφωνώ εγώ που ανήκω στο ΑΚΕΛ-Αριστερά-

Νέες ∆υνάμεις.  Θέλω να παρατηρήσω όμως ότι τέλη τέτοιας φύσης, στα δώδεκα 

χρόνια που είμαι πρόεδρος της επιτροπής Εσωτερικών, έρχονταν στην επιτροπή 

Εσωτερικών.  Τώρα συζητήθηκαν και ούτε καν εζητήθη η γνώμη μας.  Πάρα πολλές 

φορές έχει θιγεί αυτό το θέμα.  Εάν θα κριθεί ή αν θα λάβουμε υπόψη το γεγονός ότι 

όλα τα νομοσχέδια που έχουν οικονομική πτυχή αφορούν την επιτροπή 

Οικονομικών, τότε όλα θα πηγαίνουν εκεί.  Έχει αποφασίσει πάρα πολλές φορές 

αυτή η ολομέλεια θέματα τα οποία χειρίζονται παραδοσιακά και άλλες επιτροπές, είτε 

θέματα παιδείας, που έθεσε κατά καιρούς ο κ. Αναστασιάδης ή ο κ. Προδρόμου, όταν 

ήταν πρόεδροι των επιτροπών, είτε της Εσωτερικών είτε άλλα παραπέμπονται είτε 

και στις δύο επιτροπές είτε στη μια από τις δύο.  Απλώς το επισημαίνω.  ∆εν έχω 

ένσταση να προχωρήσουμε να ψηφίσουμε, από τη στιγμή που είμαστε έτοιμοι, αν 

είμαστε έτοιμοι.   

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 ∆εν έχει σχέση εκείνο που λες.  Είναι η κατάργηση του επαγγελματικού φόρου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Ανεξάρτητα.  Ο κ. Χρίστου επισημαίνει ότι δεν είναι αυτό, αλλά υπάρχει και αυτό 

μέσα.  Υπάρχουν και αυτά τα τέλη μέσα στην ημερήσια διάταξη. και θέλω να το 

επισημάνω.  Θα έρθει μετά.  Όταν ορισμένα πράγματα μια επιτροπή τα χειρίζεται 

χρόνια, όλες τις πτυχές ενός θέματος, είναι σε καλύτερη θέση να κρίνει και αυτό το 

ζήτημα.  ∆ιαφορετικά θα αποφασίσουμε άπαξ και διά παντός ότι κάθε θέμα που έχει 

οικονομική πτυχή πηγαίνει στην επιτροπή Οικονομικών.  Θα αλλάξουν βέβαια και οι 

όροι λειτουργίας της επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχει άδικο ο κ. συνάδελφος.  Κακώς θίγει αυτό το θέμα.  Αυτό το 

νομοσχέδιο και οι κανονισμοί είναι μέρος της φορολογικής μεταρρύθμισης που 

άρχισε από το περασμένο καλοκαίρι.  Εξετάστηκαν όλα συνολικά, νομοσχέδια και 

κανονισμοί, από την ίδια αρμόδια επιτροπή, γιατί είναι μέρος ενός πακέτου, και έχουν 

εγκριθεί από τις κοινοβουλευτικές ομάδες.  Και να υπενθυμίσω ότι, από τη στιγμή 

που δίνεται μια πολιτική τοποθέτηση ενός κόμματος, θέλω να υποθέτω ότι, είτε 

δίνεται στη μια επιτροπή είτε στην άλλη επιτροπή, η θέση θα είναι ίδια. 

 Αυτό είναι μέρος του φορολογικού πακέτου.  Να υπενθυμίσω ότι εγκρίναμε, ως 

επιτροπή Οικονομικών, φοιτητικές χορηγίες, που δεν πήγανε στην επιτροπή 

Παιδείας, διότι ήταν μέρος του πακέτου, και εγκρίναμε επιχορήγηση συντάξεων, που 

δεν πήγαν στην επιτροπή Εργασίας, γιατί ήταν ακριβώς μέρος του ίδιου πακέτου και 

πρέπει να υπάρχει μια συνολική εικόνα.  Επομένως, η επιτροπή Οικονομικών έχει 

υπέρ το δέον όγκο εργασίας και φόρτο εργασίας και όχι μόνο δε θέλουμε να 

παίρνουμε θέματα από άλλες επιτροπές, αλλά αντιθέτως εμείς στέλλουμε θέματα σε 

άλλες επιτροπές, όταν θεωρούμε ότι είναι πιο αρμόδιες.  Και το έχουμε κάνει και με 

την επιτροπή Εργασίας και με την επιτροπή Ελέγχου αυτό το πράγμα.  Όμως αυτό το 



 18

θέμα και αργότερα ένα άλλο, που αφορά τα τέλη κτηματολογίου, είναι όλα μέρος της 

φορολογικής μεταρρύθμισης και γι’ αυτό βρέθηκαν σαν ένα πακέτο.  Αλλά, ως θέμα 

αρχής, σε άλλες περιπτώσεις σίγουρα είναι αρμόδια η επιτροπή Εσωτερικών και δεν 

το αμφισβητούμε αυτό το πράγμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πολύ σύντομος. 

 Θέλω να πω ότι, ενώ επί της αρχής συμφωνώ με τη λογική της κατάργησης του 

επαγγελματικού φόρου, θέλω να κάμω... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Περδίκη, τώρα συζητούμε θέμα διαδικασίας... ο κ. Κατσουρίδης. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Η διαδικασία τέλειωσε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η διαδικασία έχει τελειώσει.   

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Επί της ουσίας θέλω να μιλήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, υπάρχουν ομιλητές επί θέματος ουσίας; 

 Ο κ. Προδρόμου και μετά ο κ. Περδίκης. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει καμιά επιφύλαξη από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, 

επειδή κάτι αναφέρεται στην έκθεση.  Υποστηρίζουμε τη ρύθμιση αυτή, απλώς 

θέλουμε να επισημάνουμε ότι, ναι, πρέπει να καταβληθεί αυτό το ποσό στους 



 19

δήμους, όμως την ίδια ώρα δεν είναι η πιο επιθυμητή εξέλιξη συνεχώς η τοπική 

αυτοδιοίκηση να εξαρτάται από άμεση χρηματοδότηση από το κράτος.  Θα πρέπει σε 

κάποια στιγμή να δούμε και αυτό το ζήτημα.  Και, όσον αφορά αυτό που αναφέρεται 

στην έκθεση, ότι ο Συναγερμός θα ευνοούσε την εξέταση ενός σχεδίου για εφαρμογή 

αυτής της νομοθεσίας, εννοούμε βεβαίως ότι είναι για μελέτη για το μέλλον.  Η θέση 

μας είναι ανεπιφύλακτα θετική.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν το δουν από την πλευρά των εργαζομένων, σίγουρα είναι 

θετικό να καταργηθεί ο επαγγελματικός φόρος.  Όσον αφορά την πλευρά όμως των 

δήμων, φεύγουμε από μια βασική μας αρχή, που είναι η δυνατότητα των δήμων να 

αυτοχρηματοδοτούνται.  Έχει θιγεί το θέμα αυτό και από τον κ. Προδρόμου.  Εξάλλου 

εμείς υπενθυμίζουμε ότι δεν είχαμε συμφωνήσει στη φορολογική μεταρρύθμιση. 

Κανονικά, για να είμαι συνεπής με τη θέση μου, δεν πρέπει να ψηφίσω ούτε αυτό το 

νομοσχέδιο.  Επιπλέον θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι η κυβέρνηση έχει εντάξει 

μέσα στην εξαγγελία της για αύξηση της χορηγίας προς τους δήμους με πρόσφατη 

απόφασή της, έχει ονοματίσει αυτή την αύξηση ως αντίβαρο της μείωσης αυτού του 

επαγγελματικού φόρου, κάτι που θεωρώ ότι είναι λαθεμένο.  ∆ηλαδή, δε θα έπρεπε 

να θεωρείται ότι η αύξηση της χορηγίας προς τους δήμους που έχει εξαγγείλει η 

κυβέρνηση πρέπει να είναι το αποτέλεσμα αυτής της νομοθετικής αλλαγής.  Έπρεπε 

να ήταν ένα επιπλέον ποσό.  Γι’ αυτούς τους λόγους θα απόσχω από την 

ψηφοφορία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ευαγόρου και μετά ο κ. Θεοδώρου. 
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ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η κατάργηση του επαγγελματικού φόρου ήταν μια πάγια για το 

ΑΚΕΛ θέση, μια θέση η οποία υιοθετήθηκε στα πλαίσια των συζητήσεων για τη 

φορολογική μεταρρύθμιση, όπου εκεί είχε συμφωνηθεί μεταξύ κυβέρνησης και των 

πολιτικών κομμάτων η κατάργηση αυτή της φορολογίας ως αντισταθμιστικό μέτρο για 

τις διάφορες φορολογίες οι οποίες επιβλήθηκαν στο λαό.   

 Παράλληλα να πούμε ότι αυτό σίγουρα δημιουργεί ή θα δημιουργούσε, αν 

γινόταν η κατάργηση, σοβαρά προβλήματα στα οικονομικά των δήμων, τα οποία έτσι 

κι αλλιώς δεν είναι τα καλύτερα.  Κατά συνέπεια, είναι εδώ που θα πρέπει η 

κυβέρνηση έγκαιρα να υλοποιήσει -και αναμένουμε να υλοποιήσει- τη δέσμευσή της 

να έρθει στη Βουλή των Αντιπροσώπων, για να καταθέσει συμπληρωματικό 

προϋπολογισμό που να επιστρέφει τις απώλειες στους δήμους και να τις επιστρέφει 

έγκαιρα, γιατί οι δήμοι ένα από τα βασικά προβλήματα τα οποία αντιμετωπίζουν είναι 

το σοβαρότατο πρόβλημα της ρευστότητας.  Είναι γι’ αυτό το λόγο που κάποιοι δήμοι 

έχουν μοιράσει ανά εξάμηνα ή και ανά μήνα την είσπραξη αυτής της φορολογίας, για 

να μπορούν να έχουν ρευστότητα.   

 Κατά συνέπεια, η κυβέρνηση μέσα στο Γενάρη θα πρέπει, πρώτιστα, να 

υιοθετήσει, να τιμήσει την υπόσχεση και τη δέσμευσή της για την επιστροφή 

ολόκληρου του ποσού.  Και είναι εκ του πονηρού που καταβάλλονται, πιστεύω, 

προσπάθειες να ταυτιστεί ή να συνταυτιστεί η αύξηση της χορηγίας της κρατικής 

προς τους δήμους με τον επαγγελματικό φόρο και να πουν «ξέρετε το μισό τοις 

εκατόν» -όπως μας έχουν πει- «το μισό τοις εκατόν το πρόσθετο που αποφασίστηκε 

να δοθεί είναι ως αντισταθμιστικό μέτρο για την κατάργηση αυτής της φορολογίας».  

Η κατάργηση αυτής της φορολογίας είναι συμφωνημένη στη βάση άλλων 

φορολογιών που έχουν  επιβληθεί είτε λόγω εναρμόνισης είτε άλλως πως.  Κατά 

συνέπεια, η κυβέρνηση πρέπει να τιμήσει την υπόσχεσή της, τη δέσμευσή της, 
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διατηρώντας και την κρατική χορηγία στο ύψος του ενάμιση τοις εκατόν, όπως 

δεσμεύτηκε απέναντι στην Ένωση ∆ήμων.  

 Ένα τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, που θα ήθελα να επισημάνω είναι το θέμα της 

καθολικής κατάργησης αυτής της φορολογίας όσον αφορά στα φυσικά πρόσωπα, 

χωρίς οποιεσδήποτε διαφοροποιήσεις που να αφορούν τα επίπεδα εισοδημάτων.  

Εννοούμε τους αυτοτελώς εργαζόμενους και τους μισθωτούς εργατοϋπαλλήλους, ως 

φυσικά πρόσωπα, στους οποίους αναφερόμαστε, γιατί κι εδώ η κυβέρνηση 

επιχείρησε, επειδή υπήρξαν εισοδηματικά κριτήρια σε κάποιες κοινωνικές παροχές, 

να τα ταυτίσει με την κατάργηση των φορολογιών.  Όταν καταργούνται φορολογίες, 

καταργούνται καθολικά. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Θεοδώρου. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Θα είμαι και εγώ πολύ σύντομος, γι’ αυτό 

επιτρέψτε μου να μιλήσω από τη θέση μου. 

 Θα ξεκινήσω από εκεί που σταμάτησε ο κ. Ευαγόρου.  Αρχικά η απόφαση της 

επιτροπής Οικονομικών στα πλαίσια της μελέτης της φορολογικής μεταρρύθμισης 

ήταν η κατάργηση του επαγγελματικού φόρου σε ό,τι αφορά τους μισθωτούς.  Μετά 

επεκτάθηκε και στα φυσικά πρόσωπα γενικώς.  Ε, νομίζω όχι απλώς εξαιτίας αυτού, 

αλλά πολλών άλλων που θα ακολουθήσουν ή που προηγήθηκαν   είναι καιρός αυτή 

η πολιτεία να σκεφτεί ότι πρέπει να δημιουργήσει μια υπηρεσία κοινωνικής πολιτικής. 

Πρέπει να δημιουργηθεί μια υπηρεσία κοινωνικής πολιτικής, για να μπορούν να 

υλοποιούνται αποφάσεις που να απονέμουν κοινωνική δικαιοσύνη.  ∆ιότι με ποια 

λογική θα απαλλαγεί ένα φυσικό πρόσωπο που παίρνει £100.000 το χρόνο ή 

£200.000 το χρόνο από την υποχρέωση καταβολής επαγγελματικού φόρου;  Αλλά 
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κοντά στα ξύλα τα ξερά καύκουνται τζιαι τα γλωρά ή για το χαττίριν της βασιλιτζιάς 

πίννει τζι η γλάστρα το ζουμί!  Αυτά όμως, και όσα θα ακούσουμε στη συνέχεια 

σήμερα για άλλα ζητήματα, δεν είναι τίποτε άλλο παρά ελαττωμένη ευαισθησία στην 

κοινωνική δικαιοσύνη.  Και κάποτε αυτή η πολιτεία πρέπει αυτά τα ζητήματα της 

κοινωνικής δικαιοσύνης να τα αντιμετωπίσει με τη δημιουργία υπηρεσίας ή τμήματος 

για τις κοινωνικές παροχές ή για την κοινωνική δικαιοσύνη. 

 Το δεύτερο σημείο που θέλω να θίξω, κύριε Πρόεδρε, αφορά γενικώς το θέμα 

των δήμων κάτω από το πρίσμα της κατάργησης ενός πόρου, που αυτή τη στιγμή 

έχουν, και της αντικατάστασής του από πλευράς της κυβέρνησης.  Νομίζω ότι 

ενθαρρύνουμε τους δήμους να είναι τσαπατσούληδες, κύριε Πρόεδρε, και ανεύθυνοι 

πολιτικά.  Ο τρόπος με τον οποίο γίνεται η χρηματοδότηση στους δήμους σήμερα 

είναι τέτοιος που περίπου τη μόνη ευθύνη που έχουν είναι πώς να ξοδέψουν τα 

χρήματα τα οποία τους δίνει η κυβέρνηση.  Και δεν είναι τυχαίο που βλέπουμε ότι το 

μέγιστο ποσοστό των εσόδων των δήμων πηγαίνει σε μισθούς.  ∆εν είναι τυχαίο που 

το 70% και 80%, σε μερικές περιπτώσεις και πέραν του 80% σε κάποιους δήμους, 

των εσόδων διατίθενται σε μισθούς.  Νομίζω ότι είναι καιρός οι δήμοι, τα δημοτικά 

συμβούλια, ως αιρετές αρχές, να αποκτήσουν αυτό που ονομάζουμε πολιτική ευθύνη 

και στο λαβείν και στο δούναι, στη διαχείριση των εσόδων που το κράτος θα τους 

εκχωρήσει.  Θα τους εκχωρήσει όχι το ποσό, «πάρτε το, εισπράττω το και πάρτε το», 

θα τους εκχωρήσει τους πόρους, να εισπράττουν οι δήμοι, να εισπράττουν τα ποσά 

αυτά και να τα διαχειρίζονται με τον καλύτερο δυνατό τρόπο, με αίσθημα πολιτικής 

ευθύνης.  Μόνο τότε η τοπική αυτοδιοίκηση πραγματικά θα αυτονομηθεί, θα 

νοικοκυρευτεί και θα διεκδικήσει αυτά τα οποία έχει η συνάδελφός της στην Ευρώπη, 

τις αυξημένες, δηλαδή, αρμοδιότητες, που, υπό τις περιστάσεις, δεν πρέπει καν να 

διανοείται να τις πάρει, αν συνεχιστεί το καθεστώς το οποίο έχουμε σήμερα.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πολύ σύντομος, διότι ήδη έχω καλυφθεί από τους 

συναδέλφους, τον κ. Ευαγόρου.  Απλώς θέλω να τονίσω κι εγώ ότι σήμερα 

ψηφίζουμε ένα ακόμα κομμάτι της φορολογικής μεταρρύθμισης, κάτι που ήταν 

δέσμευση όλων των πλευρών, που αφορά την απλοποίηση του συστήματος.  

Ταυτόχρονα, υπάρχει η δέσμευση της πολιτείας, του κράτους, να καλύψει τις 

απώλειες των εσόδων των δήμων και με μια ετήσια αύξηση, όπως έχει παρατηρηθεί 

τα τελευταία χρόνια. 

 Βεβαίως, έχουν εγερθεί θέματα γενικά των οικονομικών των δήμων στην 

επιτροπή και ιδιαίτερα για το ότι πρέπει να μπει μια τάξη στα οικονομικά τους.  Αυτό 

είναι κάτι το οποίο θα πρέπει να απασχολήσει τη Βουλή σε κατοπινό στάδιο, διότι δεν 

είναι ένα μεμονωμένο θέμα.  Είναι ένα θετικό σημείο, να δίνουμε βοήθεια στους 

δήμους, αλλά το πώς χρησιμοποιούνται αυτά τα χρήματα και αν πάνε τελικά όλα σε 

μισθοδοσίες είναι κάτι που πρέπει να μας προβληματίσει.  Και, επίσης, να πω ότι η 

επιτροπή δεν έχει δεσμευτεί, αλλά ούτε και έχει τεθεί ως επίσημη θέση από την 

κυβέρνηση, ότι το μισό τοις εκατόν που έχει δοθεί στους δήμους για το 2003, η 

αύξηση, θα καλύψει αυτό το συγκεκριμένο ποσό.  Η πλειοψηφία, η επιτροπή, νομίζω, 

όλοι μας, έχουμε πει ότι εκείνο αφορά γενικά τη δέσμευση της κυβέρνησης για γενική 

αύξηση της επιχορήγησης προς τους δήμους.  Η απώλεια αυτών των συγκεκριμένων 

εσόδων θα πρέπει να καλυφθεί με διαφορετικό κονδύλι.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κληρίδης. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, ακριβώς αυτή η ασάφεια η οποία επικρατεί, δηλαδή το κατά 

πόσο η αύξηση της κρατικής χορηγίας του μισού τοις εκατόν καλύπτει και την 

απώλεια των δεκατεσσάρων εκατομμυρίων ή όχι, θα ήταν ένας επιπρόσθετος λόγος 

για το γιατί δε θα πρέπει η Βουλή να σπεύσει σήμερα, χωρίς την απαραίτητη 

διασαφήνιση, εκ των προτέρων να ψηφίσει τη μείωση των εσόδων των δήμων και 

των κοινοτήτων κατά δεκατέσσερα εκατομμύρια.  Πολύ φοβούμαι ότι η κυβέρνηση θα 

μας πει ότι συμπεριλαμβάνεται αυτή η μείωση μέσα στην αύξηση του μισού τοις 

εκατόν. 

 Και εγώ δε δέχομαι δεσμεύσεις...  Έχουμε ακούσει πάρα πολλές δεσμεύσεις 

από διάφορες, να το βάλω έτσι, κυβερνήσεις, ότι «περάστε το και θα το κανονίσουμε, 

περάστε το και θα το κανονίσουμε!».  Νομίζω δεν είναι σοβαρό αυτό το πράγμα.  

Εφόσον γίνεται αυτό το πράγμα, έπρεπε να υπάρχει και το δεύτερο σκέλος 

παράλληλα, για να μας πουν επακριβώς πού θα βρεθούν οι πόροι.  ∆εν μπορεί η 

Βουλή να ψηφίζει με υποσχέσεις τις οποίες δίδει η κυβέρνηση ή η εκτελεστική 

εξουσία ή ο αρμόδιος υπουργός. 

 Πέραν τούτου, έχω την αίσθηση ότι η φορολογική μεταρρύθμιση, όπως έχει 

γίνει, έχει κατατεμαχιστεί με τέτοιο τρόπο που δεν παρουσιάζει την εικόνα μιας 

συνοχής.  Όταν γίνεται μια φορολογική μεταρρύθμιση βάζεις τα έσοδα, βάζεις τα 

έξοδα, για να βγει ένα ολοκληρωμένο και συνολικό πακέτο.  Εδώ έχουμε γίνει 

μάρτυρες μιας διαδικασίας κατατεμαχισμού και στο τέλος διερωτώμαι αν έκατσε 

κανένας σοβαρά να μας κάνει μια κοστολόγηση αυτής της διαβόητης φορολογικής 

μεταρρύθμισης και τι τελικά είναι ο απολογισμός αυτής της φορολογικής 

μεταρρύθμισης.   

 Γι’ αυτούς τους λόγους δεν προτίθεμαι να ψηφίσω το νομοσχέδιο αυτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 
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ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν παρεμβαίνω ξανά είναι απλώς για να διευκρινίσω ότι αυτή η 

ρύθμιση που γίνεται σήμερα, η κατάργηση του επαγγελματικού φόρου, είχε 

συμφωνηθεί στα πλαίσια της φορολογικής μεταρρύθμισης.  ∆εν έχει απολύτως καμία 

σχέση με τυχόν αύξηση που μπορεί να δώσει ή μπορεί να μη δώσει η κυβέρνηση στη 

χορηγία που δίνει στους δήμους.  Και τα όσα ακούγονται εδώ, μήπως χαθεί η 

αύξηση, οι αυξημένοι πόροι στους δήμους από την κυβέρνηση, να σημειώσουμε ότι 

έρχονται σε πλήρη αντίφαση με τα όσα, πολύ σωστά, επεσήμαναν και ο κ. 

Θεοδώρου και προηγουμένως ο κ. Περδίκης και άλλοι συνάδελφοι για το πού πρέπει 

να προχωρήσουν τα οικονομικά των δήμων.  Εγώ θα έλεγα ότι δεν πρέπει να 

μπλέξουμε τα δύο.  Η κυβέρνηση θα κριθεί χωριστά για το αν και πόσα θα δώσει ως 

χορηγία στους δήμους, αυξημένη ή όχι.  Αυτό το κομμάτι είναι της φορολογικής 

μεταρρύθμισης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι συμφωνημένο. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Είναι συμφωνημένο, είναι κοστολογημένη η φορολογική μεταρρύθμιση και είναι 

γνωστά τα στοιχεία, τουλάχιστο στη Βουλή.  Kαι εγώ λέω όσοι δε θέλουν ας μην το 

ψηφίσουν, αλλά ας μην το συνδυάζουν με άλλη χορηγία και χρηματοδότηση των 

δήμων.  Εδώ σήμερα καταργείται ο επαγγελματικός φόρος.  Αυτό καλούμαστε να 

ψηφίσουμε, όπως το ζήτησε η Βουλή και συμφώνησε η κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω υπάρχει μια σύγχυση.  Συγχύζουμε δύο διαφορετικές 

υποχρεώσεις της πολιτείας.  Η μια είναι η υποχρέωση της πολιτείας να ενισχύει τους 
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δήμους.  Και αυτό έχει να κάμει με τη χορηγία του κράτους προς τους δήμους, που 

αυξάνεται κατά μισό τοις εκατόν φέτος, με απόφαση της κυβέρνησης, και που θα 

συνεχίσει να αυξάνεται, γιατί υπάρχουν ανάγκες στους δήμους.  Και η άλλη είναι η 

υποχρέωση που ανέλαβε, με πρωτοβουλία του, το κοινοβούλιο, κατά τη συζήτηση 

της φορολογικής μεταρρύθμισης, και για την οποία στη συνέχεια η κυβέρνηση 

συμφώνησε, η δέσμευση και η υποχρέωση απέναντι στους πολίτες τους 

φορολογούμενους.  ∆εν έχει να κάμει με τα καθαυτό έσοδα των δήμων.  Απλά θα 

αντικατασταθούν αυτά τα έσοδα από τον κρατικό προϋπολογισμό.  Απ’ εκεί και πέρα, 

νομίζω ότι οι δήμοι θα εξυπηρετηθούν πολύ καλύτερα με αυτή τη διαφοροποίηση 

που επιχειρείται τώρα, και γιατί θα μειωθούν τα έξοδα, τα οποία έχουν οι δήμοι στη 

διαχείριση και στη συλλογή αυτής της φορολογίας.  ∆εν υπάρχουν  πάντα οι πιο 

αποτελεσματικοί μηχανισμοί, γιατί υπάρχουν αδυναμίες στους δήμους και γιατί δεν 

απλοποιείται και το όλο φορολογικό σύστημα στην Κύπρο.  ∆εν μπορούμε να 

αυξάνουμε τους φόρους και ιδιαίτερα το ΦΠΑ, που θα γίνει κι άλλη αύξηση, πάνω 

στους πολίτες χωρίς ελαφρύνσεις.  Έτσι, να μη συγχύζουμε τις δύο υποχρεώσεις της 

πολιτείας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;   

 Νομίζω ότι έχει εξαντληθεί η συζήτηση.  ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 104 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 105 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 109 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του Τρίτου Πίνακα.  Άρθρο 5. 
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 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές, το νομοσχέδιο 

ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 17 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 85 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 86 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 90 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του Τέταρτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι οι ψήφοι είναι οι ίδιοι. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές, το νομοσχέδιο 

ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 21 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων 

Κύπρου του 2003 Νόμος του 2002».  Παρακαλώ τον πρόεδρο της 

 Παρακαλώ. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να ζητήσω αναβολή του άρθρου που αφορά ποσό 

ύψους £400.000 για μεταφορά των γερανογεφυρών από το λιμάνι της Λάρνακας στο 

λιμάνι της Λεμεσού.  Μόνο του συγκεκριμένου άρθρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μετά από την ανάγνωση της έκθεσης. 

 Ο κ. Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μια και άκουσα το συνάδελφο, θέλω να διευκρινίσω κάτι πάνω 
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στο θέμα της διαδικασίας, πριν αρχίσει η συζήτηση, ακριβώς. 

 Επειδή είναι προϋπολογισμός, δεν μπορεί να αναβληθεί το συγκεκριμένο 

κομμάτι,  άρα θα πρέπει να αναβληθεί όλος ο προϋπολογισμός.  Και να υπενθυμίσω 

τη δέσμευση της Βουλής και την επίκριση που κάνει, όταν δεν κατατίθενται έγκαιρα οι 

προϋπολογισμοί.  Αν το σώμα κρίνει ότι πρέπει να επανεξεταστεί αυτό το 

συγκεκριμένο άρθρο, τότε αυτό που μπορούσε να κάνει είναι να βάλει σημείωση ότι 

δε θα χρησιμοποιηθεί και δε θα αποδεσμευτεί αυτό το κονδύλι, αν δε ληφθεί η 

έγκριση της Βουλής προηγουμένως.  Είναι ο μόνος τρόπος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Γι’ αυτό είχα διακόψει το συνάδελφο, έτσι προχωρούμε με την κανονική 

διαδικασία.  Θεωρείται η έκθεση αναγνωσθείσα; 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Η έκθεση δεν μπορεί να θεωρηθεί ομόφωνη, καθότι η κοινοβουλευτική ομάδα 

ΑΚΕΛ-Αριστερά έχει εκφραστεί εναντίον κάποιου συγκεκριμένου κονδυλίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, να διαβαστεί η έκθεση. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι θέμα ανάγνωσης μόνο.  Και επί της ουσίας η πλευρά μας θα έχει 

διαφορετική θέση πάνω σε συγκεκριμένο κονδύλι που αφορά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ε συζητούμε τώρα το κονδύλι.  Θα συζητήσουμε την έκθεση. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι πρέπει το θέμα να αναβληθεί εξ ολοκλήρου, για να 

το δούμε ξανά, διότι άπτεται και συγκεκριμένης περίπτωσης που αφορά τις 

γερανογέφυρες στη Λάρνακα, να δούμε τι πρέπει να γίνει γι’ αυτό το θέμα.  Είναι 

όπως το Κυπριακό.  Πρέπει να το δούμε.  Εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 

του ∆ημοκρατικού Συναγερμού γίνεται η εισήγηση. να το θέσω έτσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, το άρθρο εκείνο θα το δούμε χωριστά.  Να διαβαστεί η 

έκθεση, να συνεχίσουμε κανονικά... 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ ζητώ αναβολή για ολόκληρο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τότε θέτω προς...  Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν ζητείται αναβολή του θέματος συνολικά, εμείς δεν έχουμε 

ένσταση να αναβληθεί.  Πλην όμως σημειώνουμε ότι για πρώτη φορά, και είναι προς 

πίστιν της Αρχής Λιμένων, μας φέρνει προϋπολογισμό έγκαιρα. για πρώτη φορά.  

Έχει φορά που μας έφερε μετά από δύο χρόνια προϋπολογισμούς η Αρχή Λιμένων...  

Και εμείς τώρα θα το αναβάλουμε.  Επαναλαμβάνω ότι είναι δικαίωμα το οποίο 

μπορεί να ασκήσει η κοινοβουλευτική ομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Ούτε εγώ έχω ένσταση, κύριε Πρόεδρε, για την αναβολή.  Αλλά, επειδή 

συνήθως η Βουλή ασκεί κριτική στους ημικρατικούς οργανισμούς, ότι καθυστερούν 

την κατάθεση των προϋπολογισμών, καλά είναι να το έχουμε υπόψη μας, διότι 

πιθανό να υποστούμε κι εμείς κριτική. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Βασιλείου. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι πρέπει να είμαστε λίγο ειλικρινείς με τους εαυτούς 

μας.  Ζητούμε αναβολή, διότι ελπίζουμε ότι θα τα βρούμε;  Έχει τώρα τρία-τέσσερα 

χρόνια που συζητούμε το θέμα των γερανογεφυρών και δε φτάνουμε σε καμιά 

συμφωνία.  Νομίζω ότι δεν υπάρχουν περιθώρια να συμφωνήσουμε.  Νομίζω να 

προχωρήσουμε και, αν επιμένετε, να το καταψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός επιμένει στην αναβολή, τότε 

εμείς δε θα έχουμε ένσταση, εν πάση περιπτώσει, να αναβληθεί.  Αλλά, αν όμως, 

όπως αντιλήφθηκα τώρα μόλις, θέλουν να προχωρήσουν σε ψηφοφορία, τότε κι 

εμείς είμαστε έτοιμοι. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Επιμένουμε στην αναβολή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να προσπαθήσω να μιλήσω... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λόγω τεχνικού προβλήματος, κύριε Πρόεδρε, εμείς έχουμε ζητήσει αναβολή.  

Νομίζω πρέπει να μπει σε ψηφοφορία.  Είναι πάγια... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, το θέμα αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 25 θέμα είναι «Οι περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της 

Λιανικής Τιμής Πωλήσεως) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 2002». 

 Ναι, κύριε Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή έχουμε εξετάσει και το νομοσχέδιο που κατατέθηκε και 

κηρύχθηκε επείγον σήμερα και έχουν επιφυλαχθεί οι ομάδες να απαντήσουν το 

απόγευμα -περιμένουμε απάντηση και από το Υπουργείο Οικονομικών όσον αφορά 

την επιστροφή ενός ποσού προς τους αγρότες- παρακαλώ όπως αυτό το θέμα 

αφεθεί να εξεταστεί μαζί με τα άλλα συναφή θέματα στο τέλος της ημέρας με τη 

συμπληρωματική δουλειά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ σωστά.  Το θέμα θα συζητηθεί στο τέλος της ημέρας. 

 Το υπ’ αριθμόν 30 θέμα είναι «Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 

Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002».  Παρακαλώ τον πρόεδρο της 

αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής να διαβάσει την έκθεση. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ο συνάδελφος, ο κ. Βαρνάβα, έχει ζητήσει ήδη 

αναβολή και το αίτημά του περιέχεται στην έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον έχει ζητηθεί αναβολή, τότε το θέμα αναβάλλεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχει όμως τροπολογία, κύριε Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 
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 Εφόσον ζητείται αναβολή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εντάξει. 

 (Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής κ. ∆ημήτρης Χριστόφιας 

καταλαμβάνει την έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλημέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Ήταν μία προσπάθεια να μου 

εξηγήσει ο φίλος ο Άριστος Χρυσοστόμου πώς προχωρούμε παρακάτω, γι’ αυτό 

καθυστερούμε. 

 Μιλάμε για το υπ’ αριθμόν 31 θέμα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 31 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών Νόμος (Αρ. 2) του 2002».  Όλοι θα 

τοποθετηθούν στην ολομέλεια.  Παρακαλώ τον πρόεδρο να διαβάσει την έκθεση. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ∆ε νομίζω ότι χρειάζεται να διαβαστεί η έκθεση.  Η έκθεση καταγράφει το τι 

ελέχθη στην επιτροπή.  Απλά, επειδή ήταν τόσο επείγον, δεν είχαν προλάβει οι 

διάφορες πλευρές να τοποθετηθούν.  Να προχωρήσουμε στις τοποθετήσεις, 

πιστεύω, της κάθε πλευράς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Αγνοουμένων 

Παθόντων-Εγκλωβισμένων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί 
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Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 

Κατανομής Βαρών Νόμος (Αρ. 2) του 2002 

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Κώστας Παπακώστας  

 Κίκης Γιάγκου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Αντιπρόσωπος θρησκευτικής ομάδας: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου Αντώνης Χατζηρούσος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων 

εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 11 

∆εκεμβρίου 2002.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 

επιτροπής εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών και του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 

Κατανομής Βαρών (ΚΦΙΚΒ). 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η έγκριση πληρωμής από τον προϋπολογισμό 

του Ταμείου του ΚΦΙΚΒ για το 2002 συμπληρωματικής πίστωσης ύψους £850 και η 

διάθεσή της για την αναθεώρηση του μισθολογίου του προσωπικού του ΚΦΙΚΒ και 

ορισμένων επιδομάτων τους, κατά τρόπο που να συμβαδίζει με την αναθεώρηση 

που έχει ήδη επέλθει στο μισθολόγιο και σε ορισμένα επιδόματα των δημόσιων 

υπαλλήλων. 

 Σύμφωνα με το διευθυντή του ΚΦΙΚΒ και την εκπρόσωπο του Υπουργείου 

Οικονομικών, επειδή μέχρι σήμερα οι μισθοδοτικές κλίμακες και τα επιδόματα του 

προσωπικού του ΚΦΙΚΒ, καθώς και οι αυξήσεις μισθών του προσωπικού του 

συμβαδίζουν με όσα εφαρμόζονται στους δημόσιους υπαλλήλους, θα πρέπει να 

αναθεωρηθούν λόγω του ότι αυτά έχουν ήδη αναθεωρηθεί για τους δημόσιους 

υπαλλήλους και έχουν τεθεί σε ισχύ με τον περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
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Νόμο [42 (ΙΙ) του 2002].  Η συνεπαγόμενη δαπάνη για το 2002 θα ανέλθει στις £850 

σε διαχειριστικά έξοδα. 

 Επιπλέον, ο διευθυντής του ΚΦΙΚΒ επισήμανε ότι, όσον αφορά τις 

προτεινόμενες αυξήσεις των μισθών των υπαλλήλων του Φορέα, αυτές θα 

καταβληθούν, όταν οι υπάλληλοι συμπληρώσουν τα χρόνια υπηρεσίας στις κλίμακες 

στις οποίες βρίσκονται, που κυμαίνονται ως εξής:  Για την κλίμακα Α11 από οκτώ 

χρόνια και άνω, για τις κλίμακες Α8-Α10-Α11 από έντεκα μέχρι δεκαεπτά χρόνια και 

άνω, για τις κλίμακες Α2-Α5-Α7 από είκοσι δύο μέχρι είκοσι έξι χρόνια και άνω και για 

τις κλίμακες Α1-Α2-Α5 από δεκαοκτώ χρόνια και άνω.   

 Όπως επίσης διευκρίνισε ο διευθυντής του Φορέα, στο παρόν στάδιο μόνο ο 

ίδιος συμπληρώνει τα απαραίτητα χρόνια υπηρεσίας λόγω προϋπηρεσίας του στη 

δημόσια υπηρεσία, γι’ αυτό και η μισθοδοτική κλίμακά του θα μπορεί να επεκταθεί 

από Α15 σε Α16.  

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν για το 

νομοσχέδιο κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η εισήγησή μας είναι να απορριφθεί αυτός ο συμπληρωματικός 

προϋπολογισμός.  Αφορά αναβαθμίσεις του προσωπικού οι οποίες δεν ευρίσκονται 

στα πλαίσια μιας λογικότητας και αποτελεί μία αποτύπωση ουσιαστικά μηχανική των 

αναβαθμίσεων στη δημόσια υπηρεσία που δε λαμβάνει καθόλου υπόψη το μέγεθος 

αυτού του οργανισμού στον οποίο επιδιώκονται αυτές οι αναβαθμίσεις. 

 Ταυτόχρονα, ένας δεύτερος λόγος είναι ότι θεωρούμε ότι υπάρχει πρόκληση, 

όταν χιλιάδες άνθρωποι αναμένουν να πάρουν τα δάνεια... 
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(Ομιλίες από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ...τα δάνεια και τις εγγυήσεις και δεν υπάρχουν χρήματα, και την ίδια στιγμή -

έστω και λίγα- να ερχόμαστε να δίνουμε αναβαθμίσεις στο προσωπικό.  Γι’ αυτό και 

εισηγούμαστε να απορριφθεί ο συμπληρωματικός προϋπολογισμός. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ταραμουντάς. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τασσόμεθα και εμείς εναντίον της ψήφισης του νομοσχεδίου.  

Επιχειρείται ουσιαστικά εναρμόνιση του μισθολογίου του οργανισμού δημοσίου 

δικαίου με το μισθολόγιο των δημοσίων υπαλλήλων.  Στην πράξη γίνεται μέχρι τώρα 

αυτή η εναρμόνιση, αλλά με ειδικότερη απόφαση του φορέα.  Όποτε δίδονται δηλαδή 

οποιαδήποτε επιδόματα ή αυξήσεις στους υπαλλήλους του δημοσίου, τότε, με ειδική 

απόφαση του διοικητικού συμβουλίου του φορέα, δίδονται παράλληλα και προς τους 

υπαλλήλους του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών.  Για λόγους όμως αρχής και 

λόγω της επικινδυνότητος, εάν αυτή η αρχή υιοθετηθεί, τασσόμεθα και εμείς εναντίον.  

Επίσης, για τον ιδιαίτερο λόγο ότι, εάν ψηφισθεί ο νόμος αυτή τη στιγμή, τον μόνο τον 

οποίο καλύπτει είναι το διευθυντή· οι υπόλοιποι υπάλληλοι δεν έχουν ακόμη 

συμπληρώσει τα ανάλογα χρόνια υπηρεσίας.  Έτσι, κρίνουμε και εμείς ότι στο παρόν 

στάδιο πρέπει να απορρίψουμε το νομοσχέδιο.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άλλοι ομιλητές;   

 Ο κ. Φυττής. 
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Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου. 

 Και εμείς θα ταχθούμε εναντίον.  Να επισημάνουμε βεβαίως ότι, όταν 

συζητήθηκε το θέμα στην επιτροπή Προσφύγων και ερωτήθη ο διευθυντής πόσοι 

επηρεάζονται, είπε ότι στο παρόν στάδιο επηρεάζεται μόνο ο ίδιος. Και ανέφερε, 

λόγω των αντιδράσεων που ήδη είχαν εκδηλωθεί, ότι, αν είναι γι’ αυτόν μόνο, δεν 

επιθυμεί να καλυφθεί μόνο αυτός· ή θα καλυφθούν όλοι οι συνάδελφοί του ή 

καθόλου.  Αυτό πρέπει να το αναφέρουμε, διότι είναι προς πίστιν του.  Πιστεύω ότι 

σε ευθετότερο χρόνο, σε άλλη χρονιά, μπορεί να διευθετηθεί, διότι και αυτοί είναι 

υπάλληλοι και θα πρέπει να πάρουν και αυτοί τις αυξήσεις των δύο κλιμάκων που 

πήραν όλοι οι δημόσιοι υπάλληλοι.  Αλλά στο παρόν στάδιο, νομίζω, θα 

συγκατατεθούμε στην απόρριψη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 

Βαρών ποσού £850 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2002.  

Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Άρση ανωμαλιών και επίλυση προβλημάτων.  Άρθρο 4. 

 Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 
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 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών Νόμος (Αρ. 2) του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

 Αντιλαμβάνομαι ότι είναι ομόφωνα εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι, ομόφωνα εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο απορρίπτεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 35 θέμα είναι «Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) (Αρ. 

3) Νόμος του 2002».  Είναι πρόταση νόμου και το θέμα αυτό έχει συζητηθεί από τις 

επιτροπές Συγκοινωνιών και Έργων και Εσωτερικών.  Θα παρακαλέσω τον πρόεδρο 

της κοινοβουλευτικής επιτροπής... 

 Ναι, ορίστε. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού θα 

ζητούσα αναβολή της συζήτησης του θέματος αυτού, διότι πρόκειται για ένα πολύ 

σοβαρό θέμα το οποίο, απ’ ό,τι φαίνεται και από την έκθεση, έχει μελετηθεί μόνο σε 

μια συνεδρία των δύο επιτροπών, στις 16 του ∆εκέμβρη.  Οι επιτροπές αναφέρονται 
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σε σημαντικές τροποποιήσεις τις οποίες προτείνουν στην πρόταση νόμου, όπως 

αυτή είχε κατατεθεί.  Επειδή δεν είχαμε επαρκή χρόνο, για να μελετήσουμε όλες 

αυτές τις τροποποιήσεις -είναι και η έκθεση, η οποία έχει συνταχθεί στις 18 του 

∆εκέμβρη- γι’ αυτό το λόγο θα ζητούσα αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση για την αναβολή του πιο πάνω θέματος; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το πιο πάνω θέμα αναβάλλεται. 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, δεν έχω ένσταση να υπάρξει αναβολή.  

Έχω ένσταση, αλλά σέβομαι τους θεσμούς και τους κανονισμούς της Βουλής. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Την πρακτική. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Την πρακτική.  Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.  Αλλά αυτή η πρόταση νόμου, 

όπως έχει γίνει τελικά, μας ταλανίζει εδώ και αρκετό καιρό.  Είναι πολύ σημαντικό.  

Έχει απασχολήσει την κοινή γνώμη, δίδονται πολύ άσχημες εντυπώσεις προς τα 

έξω, έχουμε και τις εκλογές, οι οποίες συνδέονται -οι προεδρικές και η εκστρατεία- με 

αυτό το σχέδιο νόμου.  Υπάρχει μια σχέση οπωσδήποτε.  Τι να κάνουμε;  Εντάξει, να 

έχουμε αναβολή, εφόσον υπάρχει αυτή η πρακτική συνήθεια.  Απλώς εκφράζω τη 

λύπη μου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, δεν είμαι εγώ που έχω εγείρει πρώτος θέματα αναφορικά με τις 

διαδικασίες και τις σαράντα οκτώ ώρες πριν που θα έπρεπε να κυκλοφορήσει η 

έκθεση.  Αλλά μιλούμε για ένα πολύ σοβαρό θέμα και έχουν επέλθει σημαντικότατες 

αλλαγές στην πρόταση, όπως αυτή είχε κατατεθεί.  Νομίζω έχουμε δικαίωμα να 

μελετήσουμε τις αλλαγές, όπως έχουν γίνει, και γι’ αυτό το λόγο θα ζητούσα μάλιστα, 

κύριε Πρόεδρε, το θέμα να παραπεμφθεί στις επιτροπές ξανά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι θέμα πρακτικής αυτής της Βουλής να δέχεται τα αιτήματα 

για αναβολή.  Κατ’ επέκταση, εμείς με τούτη τη λογική θα δεχθούμε το αίτημα. 

 Θέλω όμως να πω δυο πράγματα.  Πρώτον, επί της ουσίας του θέματος, οι 

αλλαγές είναι γνωστές.  ∆ιότι αυτή τη στιγμή, τι είναι που γίνεται;  Εκείνα στα οποία 

είχε καταλήξει η πλειοψηφία των δύο επιτροπών, διαμορφώνοντας το νομοσχέδιο της 

κυβέρνησης, επανέρχονται ως πρόταση νόμου.  ∆εν υπάρχουν θεαματικές, 

ουσιαστικές, ριζικές αλλαγές.  Όμως είναι γεγονός ότι αυτά έχουν επισυμβεί τις 

τελευταίες δύο μέρες.  ∆ηλαδή η υιοθέτηση της θέσης αυτής της πλειοψηφίας.   

 Ο κύριος λόγος που έχω εγερθεί, κύριε Πρόεδρε, είναι γιατί θέλω να πω ότι όλοι 

οι ενδιαφερόμενοι και όλοι οι εμπλεκόμενοι σε αυτό το νομοσχέδιο ή την πρόταση 

νόμου, εκτός Βουλής, καλά κάμνουν να σταματήσουν να ασκούν πίεση πάνω στη 

Βουλή και τους βουλευτές, διαδίδοντας ότι ο ένας ή ο άλλος βουλευτής ή 

κοινοβουλευτική ομάδα επηρεάζεται από τα άλφα ή τα βήτα συμφέροντα, 

διαφορετικά η Βουλή, εάν σέβεται τον εαυτό της, πρέπει να ενεργήσει, λαμβάνοντας 

υπόψη και αυτό το πράγμα.  Και πολύ περισσότερο βέβαια να μην καταντούμε 

αχρείοι μιλώντας, όχι απλά προσβλητικά, κατά αισχρό τρόπο εναντίον και βουλευτών 

και υπουργών για τις απόψεις τους.  Ο καθένας έχει τις απόψεις του και είναι 
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δικαίωμά του και μπορεί να είναι και έντονες.  Κανένας όμως, ιδιαίτερα από αυτούς 

που αναμένουν να επωφεληθούν, είτε από τη μια πλευρά είτε από την άλλη, από το 

νομοσχέδιο δε δικαιούται να μιλά με αυτό τον τρόπο για τη Βουλή και τους βουλευτές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Πιττοκοπίτη. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Απλώς για το ότι, κατά την άποψή μου, μπορεί να περάσουν λανθασμένα 

μηνύματα.  Επειδή έχει ένα χρόνο που βαλλόμαστε, ειδικά εμείς που είμαστε σ’ αυτές 

τις επιτροπές, εγώ δηλώνω ότι στις επτά φορές που αναβλήθηκε αυτό το νομοσχέδιο 

για να μελετηθεί -ήταν δικαίωμα της όποιας κοινοβουλευτικής ομάδας να ζητήσει 

αναβολή, όπως και σήμερα, εμείς το σεβόμαστε- το ∆ημοκρατικό Κόμμα δε ζήτησε 

ποτέ αναβολή.  Και ήμαστε πάντοτε έτοιμοι για να ψηφίσουμε και να μπει μία τάξη 

άσχετα με τα συμφέροντα ή της μιας πλευράς ή της άλλης.  Όπως πολύ ορθά είπε ο 

συνάδελφος ο Κατσουρίδης, ναι, από τη μια τα μέσα μαζικής ενημέρωσης και από 

την άλλη οι εταιρείες εξωτερικής διαφήμισης, με τον τρόπο που συμπεριφέρθηκαν, 

μείωσαν, αν θέλετε, αυτό το κύρος της Βουλής και προσωπικά των ίδιων των 

βουλευτών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να προχωρήσουμε στην αναβολή του θέματος και ελπίζω την άλλη 

φορά να μην υπάρξει αναβολή. 

 Βέβαια, θέλω να υπερθεματίσω ότι οι έξωθεν πιέσεις και χαρακτηρισμοί, ένθεν 

και ένθεν, των συμφερόντων, των εχόντων συμφέροντα, πρέπει να τερματιστούν.  

Και βεβαίως και οι βουλευτές πρέπει να συμπεριφερόμαστε με τέτοιο τρόπο, ώστε 

κανένας μας να μη δίνουμε το πόδι μας σε κανέναν, ώστε να μας διαβάλλει και κατά 

προέκταση να διαβάλλει αυτό το σώμα, που είναι ένα από τα ύψιστα όργανα του 

κράτους, της πολιτείας.   
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 Να προχωρήσουμε τώρα στο υπ’ αριθμόν 37 θέμα, «Ο περί Ανοικτού 

Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος του 2002».  Είναι εξ αναβολής.  Παρακαλώ τον 

πρόεδρο της κοινοβουλευτικής επιτροπής να διαβάσει την έκθεση.   

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος  Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς  Σοφοκλής Φυττής 

 Ιωνάς Νικολάου  Γιώργος Βαρνάβα 

 Θάσος Μιχαηλίδης  Ανδρούλα Βασιλείου 

 Γιάννος Λαμάρης 

 H Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από 25 Ιουνίου μέχρι 2 

∆εκεμβρίου 2002.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών, κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού και εκπρόσωποι του σωματείου 

“Οι Φίλοι του Ελληνικού Ανοικτού Πανεπιστημίου και του Ανοικτού Πανεπιστημίου 

Κύπρου”. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η ίδρυση και η ρύθμιση της λειτουργίας 

του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου, αποστολή του οποίου θα είναι η παροχή σε 

όλους, Κύπριους πολίτες, Κύπριους αποδήμους και αλλοδαπούς, ίσων ευκαιριών 

μάθησης με τη μέθοδο της ανοικτής και εξ αποστάσεως εκπαίδευσης, ανεξάρτητα 

από ηλικία, τόπο και χρόνο μελέτης, καθώς και η προαγωγή της επιστήμης, της 

γνώσης, της μάθησης, της έρευνας και της διά βίου εκπαίδευσης.   

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά 

νομοσχέδιο, πλείστες ευρωπαϊκές χώρες, ακολουθώντας τις σχετικές συστάσεις τόσο 
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της ΟΥΝΕΣΚΟ όσο και του Οργανισμού Οικονομικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης, 

έχουν ήδη υιοθετήσει και εφαρμόσει το θεσμό της εξ αποστάσεως και διά βίου 

εκπαίδευσης μέσω των ανοικτών πανεπιστημίων.  Η ίδρυση ανοικτού πανεπιστημίου 

αναμένεται να έχει ευεργετικά αποτελέσματα για την Κύπρο, αφού θα δώσει την 

ευκαιρία και σε μη προνομιούχες ομάδες πληθυσμού να αποκτήσουν πρόσβαση 

στην τριτοβάθμια εκπαίδευση και να ενισχύσουν την κατάρτισή τους και την 

ανταγωνιστικότητά τους στην ευρύτερη αγορά εργασίας. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατέθεσε στην επιτροπή ο Υπουργός 

Παιδείας και Πολιτισμού, το Ανοικτό Πανεπιστήμιο Κύπρου στα πρώτα χρόνια της 

λειτουργίας του θα στηριχθεί στη συνεργασία του με αναγνωρισμένα ανοικτά 

πανεπιστήμια του εξωτερικού, όπως το ανοικτό πανεπιστήμιο “The Open University” 

του Ηνωμένου Βασιλείου και το Ελληνικό Ανοικτό Πανεπιστήμιο της Ελλάδας, 

προσφέροντας τόσο πτυχιακά όσο και μεταπτυχιακά προγράμματα.  Στην αρχική 

φάση αναμένεται ότι θα αξιοποιηθούν ολοκληρωμένα προγράμματα και διδακτικό 

υλικό, για τα οποία θα αποκτήσει το δικαίωμα χρήσης και τα οποία θα προέρχονται 

κυρίως από τα πιο πάνω πανεπιστήμια.  Προτεραιότητα θα δοθεί σε προγράμματα 

που συμβάλλουν στην ικανοποίηση των οικονομικών και κοινωνικών αναγκών της 

χώρας.  Αναφορικά με το διδακτικό προσωπικό του νέου πανεπιστημίου 

επισημάνθηκε στην επιτροπή ότι αυτό θα αποτελείται τόσο από μόνιμο διδακτικό και 

ερευνητικό προσωπικό όσο και από συνεργαζόμενο εκπαιδευτικό προσωπικό, το 

οποίο θα προσλαμβάνεται με ειδική σύμβαση εργασίας και θα αποτελείται είτε από 

διδάκτορες είτε από μέλη διδακτικού προσωπικού άλλων ανώτατων εκπαιδευτικών 

ιδρυμάτων της Κύπρου ή του εξωτερικού.  Η εγγραφή φοιτητών στα πτυχιακά 

προγράμματα θα γίνεται χωρίς εξετάσεις, αλλά θα προϋποθέτει την κατοχή 

απολυτηρίου δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης.  Οι φοιτητές θα καταβάλλουν δίδακτρα 

ανά θεματική ενότητα, η οποία αποτελεί και τη βασική λειτουργική μονάδα και η 
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οποία καλύπτει ένα συγκεκριμένο γνωστικό αντικείμενο σε πτυχιακό και 

μεταπτυχιακό επίπεδο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, κατανοώντας τη σοβαρότητα του 

νομοσχεδίου και την αναγκαιότητα της κατάθεσής του, αφιέρωσε πολλές συνεδρίες 

της στη διεξοδική εξέταση των προνοιών του.  Η επιτροπή, αφού άκουσε και 

μελέτησε σε πρώτο στάδιο τις απόψεις που κατατέθηκαν ενώπιόν της, προχώρησε 

σε δεύτερο στάδιο στην κατά άρθρο συζήτηση, κατά την οποία επέφερε ορισμένες 

τροποποιήσεις, οι σημαντικότερες των οποίων στοχεύουν στην καλύτερη λειτουργία 

του υπό ίδρυση πανεπιστημίου και στη διασφάλιση υψηλού επιπέδου της 

παρεχόμενης από αυτό εκπαίδευσης. 

 Στο στάδιο της διαμόρφωσης του κειμένου, η επιτροπή έλαβε ιδιαίτερα υπόψη 

τις απόψεις που υποβλήθηκαν από το σωματείο “Οι Φίλοι του Ελληνικού Ανοικτού 

Πανεπιστημίου και του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου”, καθώς και την ανάγκη να 

συνταιριάσει την επιχειρούμενη ρύθμιση με τις πραγματικές συνθήκες και ανάγκες 

της κυπριακής κοινωνίας και ταυτόχρονα με τις σύγχρονες επιστημονικές αντιλήψεις 

για το θέμα της παροχής διά βίου και εξ αποστάσεως εκπαίδευσης.  Παράλληλα, η 

επιτροπή προσπάθησε, επιφέροντας τις αναγκαίες κατά την άποψή της 

τροποποιήσεις, να διασφαλίσει κατά το δυνατόν ότι η προτεινόμενη τελικά ρύθμιση 

είναι πρακτικά εφαρμόσιμη. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, υπό το φως των πιο πάνω και 

επισημαίνοντας ότι η διά βίου εκπαίδευση και επαγγελματική κατάρτιση απαιτεί 

υιοθέτηση κατάλληλης κυβερνητικής πολιτικής που να παρέχει δυνατότητα 

πρόσβασης σε τέτοιου τύπου εκπαίδευση καθώς και τα αναγκαία μέσα για την 

υλοποίησή της, υιοθετεί ως θέμα αρχής τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό 

συζήτηση νομοσχεδίου και κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της 

βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, των μελών 
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της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του 

μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών κ. Γιώργου Βαρνάβα και του 

μέλους της βουλευτού των Ενωμένων ∆ημοκρατών κ. Ανδρούλας Βασιλείου 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 

∆ημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 

νομοσχεδίου ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

 Ε, κύριε Πρόεδρε, μάλιστα νομίζω ότι -βέβαια οι ίδιοι θα το πουν- και το ∆ΗΚΟ 

υπερψηφίζει, και ίσως άδικα να διάβασα την έκθεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, τώρα να δούμε!  Μάλιστα. 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πολύ σύντομος, γι’ αυτό ζητώ να μιλήσω από τη θέση 

μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Οπωσδήποτε χαιρετίζουμε την ίδρυση του Ανοικτού Πανεπιστημίου.  Αυτή η 

απόφαση βρίσκεται σε εναρμόνιση με την πάγια και διακηρυγμένη, αλλά μη 

εφαρμοσμένη ως τώρα, πολιτική της κυβέρνησης και της πολιτείας για ανάδειξη της 

Κύπρου σε ένα διεθνές εκπαιδευτικό κέντρο.  Μία μορφή που θα πραγματώσει αυτό 

το χαρακτήρα, τον τελευταίο που ανέφερα, δηλαδή το διεθνή χαρακτήρα, είναι η 

λειτουργία ενός ανοικτού πανεπιστημίου, το οποίο να δίδει τη δυνατότητα και σε 

φοιτητές ή όσους από το εξωτερικό ενδιαφέρονται, από μακριά, εξ αποστάσεως, 
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όπως είπαμε και προηγουμένως, να έχουν σπουδές και να λαμβάνουν τίτλους από 

ένα κυπριακό πανεπιστήμιο. 

 Ευχαριστώ επίσης την ολομέλεια, γιατί μου έδωσε την ευκαιρία να καταθέσω 

σειρά τροπολογιών σε επίπεδο επιτροπής Παιδείας.  Αυτές οι τροπολογίες που έχετε 

μπροστά σας -πρέπει να πω, κύριε Πρόεδρε, και να το διευκρινίσω- οι υπ’ αριθμόν 1 

και αριθμόν 3 έχουν εγκριθεί σε επίπεδο επιτροπής Παιδείας, η υπ’ αριθμόν 2 δεν 

έχει υιοθετηθεί και θα ’θελα να την αποσύρω για λόγους ευκολίας στη συζήτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Το ΑΚΕΛ έχει τροποποιήσεις; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, γιατί δεν το δηλώνετε;  Ο κ. Προδρόμου είπε ότι ήταν ομόφωνο το θέμα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 ∆ε με είδατε, κύριε Χριστόφια. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, οι τροποποιήσεις είχαν...  Εγώ λέω η ανάγνωση της έκθεσης ότι 

μπορεί να μη χρειαζόταν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ασφαλώς χρειάζεται ο 

καθένας να χαιρετίσει την ίδρυση του Ανοικτού Πανεπιστημίου, γιατί πραγματικά δίνει 

την ευκαιρία σε μη προνομιούχες ομάδες των πολιτών, που δεν είχαν την ευκαιρία, 

όταν η μεγάλη πλειοψηφία είχε την ευκαιρία, να αποκτήσουν πρόσβαση στην 

τριτοβάθμια εκπαίδευση.  Και ακριβώς γιατί δίδει αυτή τη δυνατότητα, αλλά και βοηθά 
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ομάδες πληθυσμού και την ίδια την κοινωνία μας και τις οικονομικές και κοινωνικές 

της ανάγκες, εμείς έχουμε τρεις τροπολογίες οι οποίες άπτονται τούτης ακριβώς της 

πτυχής. 

 Η πρώτη έχει σχέση με τις γλώσσες του πανεπιστημίου.  Πιστεύομε πως θα 

πρέπει να ακολουθήσομε την ίδια πρακτική όπως και για το Πανεπιστήμιο Κύπρου, 

και γλώσσες του Ανοικτού Πανεπιστημίου να είναι οι επίσημες γλώσσες της 

∆ημοκρατίας.  Αυτή είναι η πρώτη μας τροπολογία. 

 Να τις βάλω... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, δεν είναι εσείς που εννά βάλετε τις τροπολογίες.  Θα διαβάσει τις 

τροπολογίες ο γραμματέας μια μια, έτσι για λόγους πρακτικούς, πρώτα τις 

τροπολογίες του ΑΚΕΛ και κατόπιν τις τροπολογίες του κ. Περδίκη.   

 Ορίστε, κύριε γραμματέα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κλεάνθους, ναι. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Επειδή υπολείπετο η τοποθέτηση η δική μας, πρέπει να πω ότι εξαρχής, 

βασικά ως θέμα αρχής, του ∆ημοκρατικού Κόμματος η τοποθέτησή του ήταν θετική 

για το συγκεκριμένο νομοσχέδιο.  Οι τροπολογίες ήταν εκείνες που χρειάστηκαν 

χρόνο για να τις δούμε -πρέπει να πω όχι τόσο άνετο-  και φαίνεται ότι η δική μας 

ομάδα ξεκάθαρα τοποθετείται και υπέρ κάποιων τροπολογιών που έχουν κατατεθεί 

και από πλευράς του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Ο κ. Προδρόμου. 
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ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, προτού συζητήσουμε τις τροπολογίες, θα ήθελα απλώς να πω 

ότι ήδη ένας μεγάλος αριθμός από εισηγήσεις έχει γίνει αποδεκτός και έχει 

ενσωματωθεί στο νομοσχέδιο και η ουσία του πράγματος, πριν συζητήσουμε τις 

τροπολογίες αυτές, είναι ότι αυτό είναι ένα πολύ σημαντικό βήμα.  Έχουμε βιαστεί και 

εμείς στην επιτροπή Παιδείας, αλλά νομίζουμε ότι άξιζε τον κόπο, διότι ελπίζουμε ότι 

το συντομότερο δυνατό μπορεί να λειτουργήσει.  Και υπογραμμίζω αυτά που 

διαβάστηκαν στην έκθεση, ότι, για να λειτουργήσει επειγόντως -εν πάση περιπτώσει 

όσο γίνεται πιο γρήγορα- καλύπτοντας κάποιες ανάγκες αυτό το πανεπιστήμιο, το 

νέου τύπου πανεπιστήμιο, θα χρησιμοποιηθούν ήδη ολοκληρωμένα προγράμματα 

και διδακτικό υλικό που υπάρχει.  Και αυτό το πράγμα ας το σκεφτούμε λίγο σε 

σχέση με την τροπολογία που αφορά τις γλώσσες λειτουργίας.  Απ’ εκεί και πέρα -

βέβαια δε θα προκαταλάβω, θα συζητηθεί μετά- είναι ιδιαίτερα σημαντικό να 

τονίσουμε αυτή την ώρα και κάτι που ψήφισε την περασμένη βδομάδα η Βουλή, 

τροποποιώντας νομοθεσία και θεσπίζοντας την υποχρέωση του ΚΥΣΑΤΣ, του 

Κυπριακού Συμβουλίου Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών, να αξιολογήσει και να κρίνει 

επιτέλους και τους τίτλους εξ αποστάσεως εκπαίδευσης.  Αποκτούμε κρατικό ίδρυμα 

εξ αποστάσεως εκπαίδευσης που καλύπτει βεβαίως μία σημαντική ανάγκη, αλλά ήδη 

θα πρέπει η πολιτεία να μεριμνήσει και για όσους πολίτες της είχαν αποταθεί σε 

ιδρύματα εξ αποστάσεως εκπαίδευσης του εξωτερικού και να γίνεται η κατάλληλη 

αποτίμηση, σύμφωνα με τα όσα είχε ψηφίσει η Βουλή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.  Υπάρχει άλλος; 

 Να μπούμε στην ανάγνωση των τροπολογιών και στην έγκριση ή απόρριψή 

τους. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

∆υνάμεις για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ανοικτού 

Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος του 2002» 

 «Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Το εδάφιο (1) του άρθρου 4 αντικαθίσταται από το ακόλουθο νέο εδάφιο: 

 “Γλώσσες διδασκαλίας του πανεπιστημίου είναι οι επίσημες γλώσσες της 

∆ημοκρατίας.”.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροποποίησης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο;  ∆ε θωρώ σιέρκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε βλέπω να είναι ομόφωνο.  Παρακαλώ, μετρήστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τα χέρια πάνω.   

 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ και τέσσερις αποχές... 
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ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Βεβαίως δικαιολογείται αρνητική ψήφος.  Εγώ απλώς εδώ θέλω να πω ότι αυτό 

το πράγμα εγκρίνεται, για να λειτουργήσει αμέσως.  Εάν η Βουλή έβαλε δεύτερη 

γλώσσα και υποχρέωσε να γίνουν διπλάσια προγράμματα, είναι διπλάσια έξοδα και 

αν, έστω και τρεις πολίτες, όχι τρεις, ένας αποταθεί αύριο και ζητήσει πρόγραμμα 

στην τουρκική, το πανεπιστήμιο αντιλαμβάνεστε ότι δε θα ξεκινήσει τη λειτουργία του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, να μου επιτρέψετε να τελειώσω τη διαδικασία πρώτ’ απ’ 

όλα.  Είμαστε στα μέσα... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Νόμισα ότι μπορώ να δικαιολογήσω αυτή την ψήφο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, όχι, πρέπει να πω ότι... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Με συγχωρείτε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ...έχει εγκριθεί η τροπολογία με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ και τέσσερις 

αποχές.  Και δικαιολογήσατε την ψήφο σας.   

 Λοιπόν, πάμε παρακάτω.  Παρακαλώ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Στη δεύτερη τροπολογία υπάρχει... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει τροπολογία επί της τροπολογίας; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Είναι λανθασμένα διατυπωμένο το (β).  Να το πω τώρα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τώρα να το διαβάσει ο γραμματέας. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ναι, ναι, να διαβαστεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

∆υνάμεις για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ανοικτού 

Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος του 2002» 

«2. Το εδάφιο (1) του άρθρου 22 αντικαθίσταται από το ακόλουθο νέο εδάφιο: 

“(α) Κάθε φοιτητής που δεν είναι πολίτης της ∆ημοκρατίας ή κράτους μέλους της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης καταβάλλει δίδακτρα, ανά θεματική ενότητα, το ύψος των 

οποίων καθορίζεται από το Συμβούλιο. 

(β) Κάθε φοιτητής μεταπτυχιακού επιπέδου ο οποίος είναι πολίτης της ∆ημοκρατίας 

ή κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης καταβάλλει δίδακτρα το ύψος των 

οποίων καθορίζεται από το Συμβούλιο.”.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Λαμάρη.  Κάπου υπάρχει πρόβλημα, ναι.   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 
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 Ναι.  ∆ιατυπώθηκε λανθασμένα.  Το (β) είναι:  «Κάθε φοιτητής μεταπτυχιακού 

επιπέδου καταβάλλει δίδακτρα το ύψος των οποίων καθορίζεται...».  Επαναλήφθηκε 

από το (α) ένα κομμάτι που δεν έπρεπε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ηλαδή; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Η ουσία είναι ότι εμείς κάμνομε την τροπολογία, για να καλύψομε την 

υποχρέωση της πολιτείας για τους πτυχιακούς φοιτητές του Ανοικτού Πανεπιστημίου 

έστω και μία φορά, όπως συμβαίνει με τον όποιο φοιτητή σε άλλη φάση της ζωής 

του, να αποκτήσουν πρόσβαση στην ανώτατη εκπαίδευση δωρεάν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Γι’ αυτό το (α) αφορά τη μη καταβολή διδάκτρων για τους πολίτες της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και το (β) καλύπτει το ότι στο 

μεταπτυχιακό επίπεδο θα καταβάλλουν όλοι δίδακτρα, τα οποία θα καθορίζονται από 

το Συμβούλιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ένα δευτερόλεπτο.  ∆ηλαδή, θα διαβάζεται στο (β):  «Κάθε φοιτητής 

μεταπτυχιακού επιπέδου καταβάλλει δίδακτρα το ύψος των οποίων καθορίζεται από 

το Συμβούλιο». 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Προδρόμου, παρακαλώ. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, το νομοσχέδιο όπως έχει υποβληθεί από την κυβέρνηση 

προβλέπει, όπως εξάλλου είναι και η νομοθεσία για τα υπόλοιπα πανεπιστήμια -το 

ένα που έχουμε και αυτό που είναι υπό κρίση και ενδεχομένως έγκριση- προβλέπει 

ότι υπάρχουν δίδακτρα.  Είναι άλλη διευθέτηση εκείνη με βάση την οποία 

καλύπτονται με άλλο τρόπο τα δίδακτρα.  Αυτό είναι το πρώτο, ότι, ακόμα και αν η 

Βουλή έκρινε ότι δεν πρέπει να υπάρχουν δίδακτρα και σε αυτό τον τύπο 

πανεπιστημίου, θα έπρεπε να γίνει με άλλο τρόπο και όχι μέσα στο νόμο. 

 Το δεύτερο που έχω να πω είναι το ότι -και εδώ ισχύει αυτό που είπα 

προηγουμένως- έχει γίνει ένας σχεδιασμός και ενδεχομένως, εάν η Βουλή 

αποφασίσει αυτό το πανεπιστήμιο να μην έχει καθόλου ίδιους πόρους, πέραν του 

γενικότερου φιλοσοφικού ζητήματος, δημιουργείται πρακτικό πρόβλημα.  ∆εν 

ξέρουμε πλέον εάν και πότε θα μπορέσει να ξεκινήσει, πόσα προγράμματα θα 

μπορέσει να οργανώσει, όπως αυτό που αποφασίσαμε πριν, που γίνονται ξαφνικά 

διπλά τα προγράμματά του, όχι διότι απορρίπτουμε με κανένα τρόπο τη δυνατότητα 

να δώσει προγράμματα και στην τουρκική.   

 Το τελευταίο που έχω να πω είναι βεβαίως ότι για μας, για το ∆ημοκρατικό 

Συναγερμό, είναι θέμα αρχής το ότι αυτό το πανεπιστήμιο δεν απευθύνεται στους 

δεκαοκτάχρονους, στους εικοσάχρονους πολίτες οι οποίοι συνεχίζουν τις σπουδές 

τους.  Μπορεί και σε αυτούς, αλλά δεν απευθύνεται κυρίως σε αυτούς.  Κυρίως 

απευθύνεται σε πολίτες οι οποίοι είτε προέρχονται από μη προνομιούχες ομάδες και 

δεν είχαν την ευκαιρία, για οικονομικούς ή άλλους λόγους, να σπουδάσουν είτε σε 

κάποιο άλλο στάδιο της ζωής τους θέλουν να συμπληρώσουν τη μόρφωσή τους.  

Αυτοί οι πολίτες, κατά κανόνα, μπορούν να συνεισφέρουν στην εκπαίδευσή τους και 

πιστεύουμε ότι θα ήταν ορθολογικότερο να καταβάλλουν κάποια δίδακτρα, τα οποία 

βεβαίως εννοείται ότι θα είναι τέτοια -αυτή είναι και η φιλοσοφία του νομοσχεδίου και 

η πρόταση της κυβέρνησης- που να συνεχίζει να απευθύνεται στους μη 
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προνομιούχους που δε σπούδασαν.  Άρα δε θα πρέπει να μιλούμε για πολύ υψηλά 

δίδακτρα.  Εν πάση περιπτώσει, εμείς δε συμφωνούμε με αυτή την τροπολογία και 

θα αναγκαστούμε να την καταψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Εν τω μεταξύ, να παρακαλέσω να είμαστε σύντομοι· μιλούμε για 

τροπολογίες.  

 Η κ. Βασιλείου.   

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς και στην περίπτωση του Πανεπιστημίου Κύπρου και τώρα 

υποστηρίζουμε ότι πρέπει να υπάρχουν δίδακτρα, χαμηλά μεν δίδακτρα, αλλά να 

υπάρχουν δίδακτρα, διότι πιστεύω ότι κάμνουμε πιο υπεύθυνους φοιτητές, όταν 

υπάρχουν δίδακτρα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής;   

 Όχι.  Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είκοσι πέντε.   

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εκαοκτώ.   

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ και δεκαοκτώ εναντίον εγκρίνεται η τροπολογία. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να κάνω δικαιολόγηση ψήφου, αν επιτρέπεται; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να την κάνεις. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ:  

 Πολύ σύντομα.  Ο λόγος που δεν ψήφισα την τροπολογία, παρ’ όλο που 

συμφωνώ επί της αρχής της, είναι γιατί για μένα έχει ένα χαρακτήρα ρατσιστικό, 

ιδιαίτερα σε βάρος των Κυπρίων αποδήμων.  ∆ηλαδή οι Κύπριοι απόδημοι οι οποίοι 

ζουν στην Αυστραλία και στην Αμερική… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Είναι Κύπριοι πολίτες! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆εν είναι Κύπριοι πολίτες, όχι!  Υπάρχουν συνομήλικοί μου, ο ξάδελφός μου ο 

∆ημήτρης στην Αυστραλία, για παράδειγμα, δε θα μπορέσει να σπουδάσει, ενώ η κ. 

Ρόμπινσον από την Αγγλία και ο κ. Μπλιντ από τη Γερμανία θα μπορούν να 

σπουδάζουν χωρίς δίδακτρα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στην τρίτη τροπολογία.   

 Κύριε γραμματέα. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

∆υνάμεις για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ανοικτού 

Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος του 2002» 

 Το άρθρο 33 τροποποιείται με την προσθήκη στο τέλος του των ακόλουθων 

νέων υποπαραγράφων (ζ) μέχρι (ιβ): 

«(ζ) Το πτυχιακό πρόγραμμα στον ευρωπαϊκό πολιτισμό. 

(η) το πτυχιακό πρόγραμμα σπουδών στις ξένες γλώσσες. 

(θ) το πτυχιακό πρόγραμμα στη διοίκηση επιχειρήσεων και οργανισμών. 

(ι) το μεταπτυχιακό πρόγραμμα στη διασφάλιση ποιότητας. 

(ια) το μεταπτυχιακό πρόγραμμα στον περιβαλλοντικό σχεδιασμό έργων υποδομής. 

(ιβ) το μεταπτυχιακό πρόγραμμα διοίκησης τουριστικών επιχειρήσεων.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Υπάρχει ομιλητής;  ∆εν υπάρχει. 

 Ναι, κύριε Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Περίμενα πρώτα να υπερασπιστούν την τροπολογία.   

 Εν πάση περιπτώσει, εδώ ισχύει το γεγονός ότι στο πανεπιστήμιο αυτό είναι 

ανεξάντλητος ο αριθμός των θεμάτων που μπορεί να διδαχτούν.  Αντιλαμβάνεται 

κανένας ότι ένα ανοικτό πανεπιστήμιο θα πρέπει να απευθύνει στους πολίτες όλο το 

εύρος των επιστημονικών και πρακτικών γνώσεων.  Έπρεπε να γίνει κάποια 

επιλογή, ώστε να ξεκινήσει το πανεπιστήμιο.  Προτάθηκε από την κυβέρνηση, 

κατόπιν εισηγήσεων και μίας μελέτης που έγινε, ένας περιορισμένος αριθμός 

κλάδων.  Εμείς δεν έχουμε αντίρρηση στο περιεχόμενο βεβαίως αυτών των 

θεματικών ενοτήτων και των προγραμμάτων που προτείνει η τροπολογία του ΑΚΕΛ.  
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Καμία αντίρρηση. τουναντίον!  Θα μπορούσαμε να έχουμε αντίρρηση, ας πούμε, να 

διδαχθεί ο ευρωπαϊκός πολιτισμός ή η διοίκηση επιχειρήσεων;  Πλην όμως... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τ ο έβαλε το ΑΚΕΛ, για να σας γλυκάνει, αλλά δεν το... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Μάλιστα.  Πλην όμως, αν έρθουμε, κύριε Πρόεδρε, εδώ να εγκρίνουμε ακόμη 

τέσσερα, πέντε, έξι, πόσα είναι, προγράμματα, είναι και πάλι σαν να βάζουμε 

τρικλοποδιά στο πανεπιστήμιο, για να μην μπορέσει να ξεκινήσει.  Ας ξεκινήσει μ’ 

αυτά τα οποία έχουν αποφασιστεί και στη συνέχεια, βεβαίως, θα επεκταθεί και θα 

προστεθούν νέα προγράμματα, καλή ώρα αυτό που γίνεται στο Πανεπιστήμιο 

Κύπρου.  Άρα, λοιπόν, δε βλέπουμε το λόγο να προσθέτουμε πράγματα τα οποία 

μπορεί να καταστήσουν δύσκολη και ίσως και αδύνατη την πρακτική λειτουργία του 

πανεπιστημίου, την οποία περιμένουν οι πολίτες το συντομότερο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, ακριβώς ένας από τους βασικούς στόχους της λειτουργίας 

αυτού του πανεπιστημίου είναι να ενισχύσει την κατάρτιση και ν’ ανεβάσει την 

ανταγωνιστικότητα των αποφοίτων στη βάση των αναγκών της αγοράς εργασίας 

στον τόπο μας.  Επομένως, αφού και το άρθρο 33 προβλέπει ότι στα πρώτα έτη 

λειτουργίας του Ανοικτού Πανεπιστημίου, τα οποία μάλιστα δεν καθορίζονται ποια 

είναι, τα πρώτα έτη μπορεί να είναι και τα πρώτα είκοσι χρόνια, δε διευκρινίζεται...  Γι’ 

αυτό, εμείς λέμε να προστεθούν αυτά τα οποία έχουν διαπιστωθεί μέσα και από την 

μελέτη της προπαρασκευαστικής επιτροπής και το πανεπιστήμιο με τα όργανά του 

θα κρίνει ποια μπορεί να υλοποιήσει με την έναρξή του και ποια σε κάποιο 

μεταγενέστερο στάδιο.  Νομίζω ότι αυτό δεν υποχρεώνει το πανεπιστήμιο να 
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προχωρήσει αμέσως με δέκα, δώδεκα προγράμματα από την ημερομηνία έναρξης 

της λειτουργίας του.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει άλλος;  

 Ο κ. Κληρίδης. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το πρόβλημα προκύπτει από το γεγονός ότι για μένα είναι 

λάθος μέσα σε νόμο να μπαίνει άρθρο με τα θέματα του πανεπιστημίου.  Τι σχέση 

έχει;  Και κάθε φορά που θα θέλουμε να βάλουμε ένα θέμα, θα έρχεται στη Βουλή να 

προσθέτουμε τη θεματολογία του πανεπιστημίου;  Είτε θα έπρεπε να ρυθμίζεται με 

κανονισμούς αυτό το πράγμα είτε θα έπρεπε να είναι στη διακριτική ευχέρεια της 

Συγκλήτου, των υπευθύνων του πανεπιστημίου.  ∆εν είναι θέματα του νόμου αυτά!  

Λυπούμαι δηλαδή, αλλά κάπου εκείνοι που κατέθεσαν το νομοσχέδιο, νομίζω, δεν 

έπρεπε να βάλουν καν το άρθρο 33. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, πόσοι τάσσονται υπέρ της τροποποίησης αυτής; 

 Κύριοι συνάδελφοι!  Η συνεδρία συνεχίζεται! 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές;  
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαέξι αποχές, η τροπολογία 

εγκρίνεται.  

 Προχωρούμε τώρα στις τροπολογίες του κ. Περδίκη.  Η υπ’ αριθμόν 1. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 

Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου Περδίκη για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται 

«Ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος του 2002» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του εδαφίου (1) του άρθρου 9 του 

νομοσχεδίου ως ακολούθως:  

1. Με τη διαγραφή της λέξης “Ερευνητικού” (τέταρτη γραμμή), 

2. με τη διαγραφή από την υφιστάμενη επιφύλαξη αυτού της λέξης “Ερευνητικού”  

(πρώτη γραμμή) και 

3.  με την προσθήκη αμέσως πριν από την υφιστάμενη επιφύλαξη αυτού της 

ακόλουθης νέας επιφύλαξης, αφού προηγουμένως γίνει προσθήκη στην 

υφιστάμενη επιφύλαξη αμέσως πριν από τη λέξη “Νοείται” (πρώτη γραμμή) της 

λέξης   “περαιτέρω”: 

  «Νοείται ότι μεταξύ μελών του διδακτικού ερευνητικού προσωπικού και 

του συνεργαζόμενου εκπαιδευτικού προσωπικού που έχουν την ίδια βαθμίδα 

και αρχαιότητα δίδεται προτεραιότητα στα μέλη του διδακτικού προσωπικού:». 

 Ορίστε, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Όπως είπα και πριν, κύριε Πρόεδρε, έχουν παρουσιαστεί στην επιτροπή και 

είναι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εάν είναι ομόφωνα αποδεκτές, να προχωρήσουμε τότε.  Είναι στην επιτροπή 

ομόφωνα αποδεκτές; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ναι.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, η δεύτερη θα αποσυρθεί, όπως είπε ο κ. Περδίκης, διότι έχει καλυφθεί. 

 Λοιπόν, για την πρώτη, πόσοι τάσσονται υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Αφού είναι ομόφωνη κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι ομόφωνη, περνάει και αυτή. 

 Η δεύτερη είπαμε ότι αποσύρεται.   

 Η τρίτη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 

Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου Περδίκη για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται 

«Ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος του 2002» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 34 του νομοσχεδίου με την 

αντικατάσταση από αυτό της φράσης «που με οποιοδήποτε τρόπο χρησιμοποιεί σε 

εκπαιδευτικά προγράμματα» (πρώτη και δεύτερη γραμμή) με την ακόλουθη φράση: 

 «το οποίο χωρίς την έγκριση του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 

χρησιμοποιεί για σκοπούς εκπαιδευτικών προγραμμάτων». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Είναι ομόφωνη; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ομόφωνα εγκρίνεται και η τρίτη.   

 ∆εν υπάρχει άλλη τροπολογία, αντιλαμβάνομαι.  

 Να ψηφίσουμε για το νόμο.  ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Ίδρυση Ανοικτού Πανεπιστημίου.  Άρθρο 3. 

 Γλώσσες διδασκαλίας.  Άρθρο 4. 

 Αποστολή του πανεπιστημίου.  Άρθρο 5. 

 Στόχοι του πανεπιστημίου.  Άρθρο 6. 

 Βασική λειτουργική μονάδα.  Άρθρο 7. 

 Σχολές.  Άρθρο 8. 

 Ακαδημαϊκός υπεύθυνος προγραμμάτων σπουδών.  Άρθρο 9. 

 Όργανα διοίκησης του πανεπιστημίου.  Άρθρο 10. 

 Συμβούλιο.  Άρθρο 11. 

 Σύγκλητος.  Άρθρο 12.  

 Συμμετοχή μελών διδακτικού ερευνητικού προσωπικού στη Σύγκλητο.  Άρθρο 

13. 

 Γραμματέας Συγκλήτου.  Άρθρο 14. 

 Πρύτανης και αντιπρύτανης.  Άρθρο 15.  

 Εκλογή και αρμοδιότητες κοσμητόρων.  Άρθρο 16. 

 Σύνθεση και αρμοδιότητες κοσμητείας.  Άρθρο 17.  
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 ∆ιδακτικό προσωπικό.  Άρθρο 18. 

 Αποστολή διδακτικού προσωπικού.  Άρθρο 19. 

 Τίτλοι που απονέμονται από το πανεπιστήμιο.  Άρθρο 20. 

 Εγγραφή φοιτητών.  Άρθρο 21.  

 Υποχρεώσεις και δικαιώματα φοιτητών.  Άρθρο 22. 

 ∆ιοικητικές και Οικονομικές Υπηρεσίες και αρμοδιότητες του διευθυντή των 

υπηρεσιών αυτών.  Άρθρο 23.  

 Εκπαιδευτικό υλικό, εργαστήριο εκπαιδευτικού υλικού και εκπαιδευτικής 

μεθοδολογίας.  Άρθρο 24. 

 Συνεργασία με πανεπιστήμια και φορείς και μαζική αναπαραγωγή 

εκπαιδευτικού υλικού.  Άρθρο 25. 

 Ραδιοφωνικά και τηλεοπτικά προγράμματα.  Άρθρο 26. 

 Επιτροπή Εσωτερικής Αξιολόγησης και εξωτερική αξιολόγηση.  Άρθρο 27. 

 Πρόγραμμα ανάπτυξης.  Άρθρο 28. 

 Πόροι του πανεπιστημίου.  Άρθρο 29. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 30. 

 Εσωτερικοί κανονισμοί.  Άρθρο 31. 

 ∆ιορισμός και αρμοδιότητες προσωρινής διοικούσας επιτροπής.  Άρθρο 32. 

 Τα πρώτα προγράμματα σπουδών.  Άρθρο 33. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 34.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 

Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νόμου;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όλοι, είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα εγκρίνεται το νομοσχέδιο σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 39 θέμα είναι «Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνα απορριπτική. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Ιωνάς Νικολάου Σοφοκλής Φυττής 

 Θάσος Μιχαηλίδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Τάκης Χατζηγεωργίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από 26 Νοεμβρίου μέχρι 17 

∆εκεμβρίου 2002.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού, ο 

Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, καθώς και εκπρόσωποι της 

Συντονιστικής Επιτροπής Σχολικών Εφοριών, της Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών 

Συνδέσμου Γονέων Μέσης Εκπαίδευσης και της Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών 

Συνδέσμου Γονέων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης. 
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής 

νομοθεσίας για τις σχολικές εφορίες, ώστε, αντί τα μέλη των σχολικών εφοριών να 

εκλέγονται, αυτά να διορίζονται από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία, τα μέλη των 

σχολικών εφοριών αναδεικνύονται με εκλογές οι οποίες διεξάγονται μέσα στο μήνα 

∆εκέμβριο.  Ειδικότερα, προβλέπεται ότι τα μέλη σχολικής εφορίας σχολείων που 

βρίσκονται σε δήμο εκλέγονται με βάση τις σχετικές διατάξεις του περί ∆ήμων Νόμου, 

ενώ αναφορικά με σχολική εφορία σχολείων που βρίσκονται σε κοινότητα 

προβλέπεται ότι η εφορία αυτή απαρτίζεται από τα μέλη του οικείου κοινοτικού 

συμβουλίου.  Σημειώνεται ότι οι υπό αναφορά διατάξεις για την ανάδειξη μελών 

σχολικών εφοριών με εκλογές δεν έχουν ακόμα εφαρμοστεί καθόσον αφορά τα 

σχολεία των δήμων.   

 Όπως είναι επίσης γνωστό, ενώ το ∆εκέμβριο του 2001, σύμφωνα με την 

ισχύουσα νομοθεσία, έπρεπε να διεξαχθούν οι πρώτες εκλογές για την ανάδειξη 

μελών των σχολικών εφοριών, για διάφορους λόγους κρίθηκε ότι κατ’ εκείνο το χρόνο 

δε θα έπρεπε να διεξαχθούν εκλογές, είτε με βάση την ισχύουσα νομοθεσία είτε με 

βάση την τότε προτεινόμενη από την κυβέρνηση νομοθεσία.  Τελικά, η Βουλή το 

Νοέμβριο του 2001 ψήφισε νόμο με τον οποίο αναστάληκαν προσωρινά, μέχρι την 

31η ∆εκεμβρίου του 2002, οι πρόνοιες της ισχύουσας νομοθεσίας που αφορούν τη 

διεξαγωγή εκλογών για ανάδειξη σχολικών εφοριών σε δήμους.  Με βάση τον ίδιο 

νόμο, για τη χρονική περίοδο της αναστολής των εκλογών διορίστηκαν νέα μέλη 

σχολικών εφοριών από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

 Στην αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει το υπό συζήτηση νομοσχέδιο 

επισημαίνεται ότι η θητεία των μελών των σχολικών εφοριών που διορίστηκαν, 

σύμφωνα με τα πιο πάνω, λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2002 και, επειδή ταυτόχρονα 

λήγει και η αναστολή της εφαρμογής των διατάξεων της ισχύουσας νομοθεσίας που 
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αφορούν τη διεξαγωγή εκλογών, η κυβέρνηση έκρινε σκόπιμη την προτεινόμενη 

ρύθμιση, δηλαδή τα μέλη των σχολικών εφοριών, αντί να εκλέγονται, να διορίζονται 

από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

 Όπως επεξηγήθηκε στην επιτροπή από τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού, 

βασικό πλεονέκτημα της προτεινόμενης ρύθμισης συνιστά το γεγονός ότι αυτή είναι 

πρακτικά εφαρμόσιμη, σε αντίθεση με την ισχύουσα ρύθμιση που καθιερώνει ένα 

σύστημα εκλογής για την εφαρμογή του οποίου παρουσιάστηκαν δυσκολίες, 

οικονομικής και τεχνικής φύσης, οι οποίες μέχρι σήμερα δεν κατέστη δυνατό να 

ξεπεραστούν. 

 Παράλληλα με τη μελέτη του υπό αναφορά νομοσχεδίου, η επιτροπή μελέτησε 

και σχετική πρόταση νόμου η οποία είχε κατατεθεί προηγουμένως από τον πρόεδρο 

της επιτροπής βουλευτή Πρόδρομο Προδρόμου.  Σκοπός της εν λόγω πρότασης 

νόμου είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας για τις σχολικές εφορίες, ώστε 

να εκλέγεται μια σχολική εφορία για κάθε σχολείο στην οποία να συμμετέχει και ο 

διευθυντής του οικείου σχολείου και το δικαίωμα του εκλέγειν και εκλέγεσθαι να το  

έχουν οι γονείς και οι νόμιμοι κηδεμόνες των μαθητών που φοιτούν στο οικείο 

σχολείο. 

 Η πλειοψηφία των εκπροσώπων της Συντονιστικής Επιτροπής Σχολικών 

Εφοριών που παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τις πρόνοιες του 

νομοσχεδίου.  Συγκεκριμένα, οι εκπρόσωποι αυτοί υποστήριξαν ότι το διοριστικό 

σύστημα που προτείνεται με το νομοσχέδιο έχει ήδη δοκιμαστεί και, κατά την άποψή 

τους, το σύστημα αυτό παρουσιάζει τα λιγότερα μειονεκτήματα σε σχέση με 

οποιοδήποτε άλλο σύστημα  έχει μέχρι τώρα προταθεί.   

 Οι εκπρόσωποι των Συνομοσπονδιών Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων 

Μέσης και ∆ημοτικής Εκπαίδευσης διαφώνησαν με τη σκοπούμενη, με το υπό 

συζήτηση νομοσχέδιο, επαναφορά του διοριστικού συστήματος στη λειτουργία του 
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θεσμού των σχολικών εφοριών.  Η άποψή τους αυτή εδράζεται στη διαπίστωση 

ασύγγνωστης αδιαφορίας ή και ακαταλληλότητας σημαντικού αριθμού εφόρων που 

διορίζονται, γεγονός που έχει αρνητική επίδραση στην αποτελεσματική λειτουργία 

του θεσμού των σχολικών εφοριών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας καταρχήν  

επισημαίνει ότι, από το χρόνο της εισαγωγής της ισχύουσας νομοθεσίας για ανάδειξη 

των μελών των σχολικών εφοριών με εκλογές, η Βουλή δεν εγκατέλειψε την αρχή με 

βάση την οποία υιοθετήθηκε το εκλογικό σύστημα, παρά το γεγονός ότι κατά καιρούς 

αποφάσισε προσωρινά την επαναφορά του διοριστικού συστήματος, με σκοπό κάθε 

φορά να δοθεί χρόνος να υπερπηδηθούν προβλήματα, πρακτικά και οικονομικά, που 

εντοπίστηκαν σε σχέση με την εφαρμογή του εκλογικού συστήματος, όπως αυτό 

ισχύει σήμερα. 

 Συνεπακόλουθα, ως θέμα αρχής, η επιτροπή διαφωνεί με τη ρύθμιση που τώρα 

προτείνεται με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την απόρριψή του. 

 Παράλληλα, κατά την άποψη της πλειοψηφίας των μελών της επιτροπής 

βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του 

∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών  

Γιώργου Βαρνάβα και της βουλευτού των Ενωμένων ∆ημοκρατών Ανδρούλας 

Βασιλείου, δεν πρέπει να ληφθούν βεβιασμένα αποφάσεις για τη μόνιμη επίλυση του 

όλου θέματος, αφού δεν κατέστη ακόμα δυνατό να ξεπεραστούν οι δυσκολίες για την 

εφαρμογή της ισχύουσας νομοθεσίας και δεν παρασχέθηκε αρκετός χρόνος για τη σε 

βάθος μελέτη της σχετικής πρότασης νόμου.  Ως εκ τούτου, η πλειοψηφία αυτή των 

μελών της επιτροπής αποφάσισε στο παρόν στάδιο να εισηγηθεί την παράταση της 

θητείας των μελών που διορίστηκαν  πέρσι, ως προσωρινή ρύθμιση, για ακόμα ένα 

χρόνο, ώστε να της παρασχεθεί στο μεταξύ ο απαιτούμενος χρόνος για διεξοδικότερη 
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μελέτη της ρύθμισης που προτείνεται με τη σχετική πρόταση νόμου.  Για την 

επιδιωκόμενη παράταση η επιτροπή αποφάσισε να καταθέσει στη Βουλή άλλη 

σχετική πρόταση νόμου. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας 

του ∆ημοκρατικού Συναγερμού δε συμφωνούν με την απόφαση της πλειοψηφίας για 

περαιτέρω παράταση της προσωρινής ρύθμισης που εκπνέει,  υποστηρίζοντας ότι 

αυτή τη φορά υπήρχε η ευχέρεια για οριστική διευθέτηση του όλου θέματος με την 

ψήφιση της πρότασης νόμου που εκκρεμεί ενώπιον της επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει μεν ομοφωνία στην απόρριψη του νομοσχεδίου, 

πρέπει όμως εδώ να πούμε ότι αυτό το νομοσχέδιο που απορρίπτουμε το είχε φέρει 

η κυβέρνηση ενόψει του γεγονότος ότι τέλος του χρόνου αυτού, σε λίγες μέρες, θα 

έληγε η παράταση που είχε δώσει η Βουλή στον εαυτό της, ούτως ώστε να αλλάξει τη 

νομοθεσία, διότι, όπως θα θυμάστε όλοι, αποφασίσαμε εμείς ότι θέλουμε να γίνονται 

εκλογές για τις σχολικές εφορίες, να είναι αιρετά σώματα.  Όταν ήρθε ο χρόνος των 

εκλογών, παρατηρήθηκαν ανυπέρβλητα προβλήματα, πρακτικά κυρίως.  Είπαμε ότι 

θα διορθώσουμε το νόμο ή ότι, εν πάση περιπτώσει, θα θεσπίσουμε νέο πλαίσιο.  

Αυτό το πράγμα δεν είχε γίνει, μέχρι τη στιγμή που κατέθεσε η κυβέρνηση ένα 

νομοσχέδιο με το οποίο προβλέπεται ένα πράγμα, η ευχέρεια να διοριστούν άλλες 

σχολικές εφορίες.  Στη συνέχεια όμως, επειδή υπάρχει και άλλη νομοθετική πρόταση, 

η δική μας η άρνηση να δεχτούμε το διοριστικό σύστημα είναι διότι επιμένουμε στη 

θέση ότι πρέπει να γίνονται εκλογές.  Και έχει βρεθεί τρόπος, τουλάχιστον εμείς 

έχουμε καταθέσει μια πρόταση νόμου, ούτως ώστε να γίνονται εκλογές.  Μ’ αυτό το 
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σκεπτικό είναι που απορρίπτουμε το νομοσχέδιο και όχι προκειμένου να δοθεί με 

οποιοδήποτε τρόπο παράταση στα υφιστάμενα συμβούλια ή να διοριστούν άλλα με 

διοριστικό σύστημα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Η κ. Βασιλείου. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μέσα στην επιτροπή Παιδείας πράγματι άρχισε να συζητείται 

μια πρόταση νόμου του κ. Προδρόμου, η οποία προνοεί για εκλογή των εφοριών.  Μ’ 

αυτή την πρόταση υπάρχει μια ευρεία συναίνεση για την αρχή της εκλογής των 

εφοριών, αλλά ταυτόχρονα βρισκόμαστε σε αδυναμία να εγκρίνουμε αυτή την 

πρόταση νόμου, χωρίς να εξεταστεί περαιτέρω.  Την τελευταία στιγμή είχαμε 

τροποποιήσεις, οι οποίες φαίνεται ότι χρειάζονταν, αλλά δε μας εδόθη καιρός να τις 

μελετήσουμε.  Είναι γι’ αυτό τον λόγο και επειδή λήγει η θητεία των παρουσών 

εφοριών που η ομάδα αυτή των βουλευτών καταθέσαμε την πρόταση νόμου, για να 

παραταθεί η θητεία των υφιστάμενων εφοριών για ακόμα ένα χρόνο.  Νομίζω αυτή τη 

στιγμή, εφόσον υπάρχει ενώπιόν μας μία πρόταση νόμου, δεν υπάρχει τίποτα που 

να μας δυσκολεύει, ώστε μετά τις γιορτές να αρχίσουμε αμέσως την εξέταση της 

πρότασης νόμου του κ. Προδρόμου, με πρόθεση να την εγκρίνουμε έγκαιρα αυτή τη 

φορά, προτού εκπνεύσει η θητεία των υφιστάμενων εφοριών. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Χρίστου, παρακαλώ. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για να μη δημιουργηθεί σύγχυση.  Την απόφαση για αιρετότητα 

των σχολικών εφοριών την πήραμε ομόφωνα πριν από εφτά χρόνια.  Είτε από 

αδυναμίες των αρμοδίων υπηρεσιών είτε από έλλειψη πολιτικής βούλησης δεν έγιναν 
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εκλογές.  Και όταν πέρσι ήρθε η ώρα να γίνουν εκλογές, με την προβολή υπαρκτών, 

ίσως και άλλων, δυσκολιών, δεν έγιναν εκλογές, όπως έπρεπε να γίνουν ταυτόχρονα 

με τις εκλογές στις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης, και όλοι μαζί αποφασίσαμε να 

δώσουμε το δικαίωμα στο υπουργείο να διορίσει σχολικές εφορίες, χωρίς να 

αναιρούμε -τουλάχιστον όσον αφορά εμάς- την πρόθεσή μας να επανέλθουμε στη 

λειτουργία του αιρετού συστήματος. 

 Η πρόταση του κ. Προδρόμου είναι μια άλλη πρόταση και πάλι για εκλογή 

σχολικών εφοριών, πάνω σε άλλη βάση.  Επομένως, δεν απομακρύνεται κανένας, 

τουλάχιστον ως αυτή τη στιγμή, από την πρόταση να εκλέγονται οι σχολικές εφορίες.  

∆εν είμαστε σε θέση αυτή τη στιγμή ν’ αποφασίσουμε για αλλαγή αυτού του 

συστήματος. πιστεύω ότι δε μας παρέχεται ο χρόνος, όχι γιατί δεν έχουμε απόψεις!  

Άρα, προχωρούμε να βρούμε λύσεις, για να αντιμετωπίσουμε αυτή την κατάσταση 

στην οποία είμαστε αυτή τη στιγμή, όχι για να αναιρέσουμε το σύστημα εκλογής, το 

οποίο μπορεί να είναι οποιοδήποτε.  Εμείς θ’ αποφασίσουμε. έχουμε αποφασίσει, 

βεβαίως, κι αυτό που αποφασίσαμε ήταν ομόφωνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχοντας ακούσει τη συνάδελφο, την κ. Βασιλείου, και τον κ. 

Χρίστου, να πω ότι καταρχάς οι διευκρινίσεις που δίνει ο κ. Χρίστου έτσι είναι και εγώ 

αυτά τα πράγματα είχα πει.  Όμως, αυτή τη στιγμή, αν τυχόν προταθεί παράταση -και 

γι’ αυτό το λόγο είναι που εμείς καταψηφίζουμε το νομοσχέδιο της κυβέρνησης και 

την πρόταση της παράτασης- αν δοθεί παράταση, υπενθυμίζω ότι αυτή η διευθέτηση 

που είχε γίνει απ’ όλους μας εδώ, εν γνώσει μας, δεν είναι εντελώς και ακριβώς 

συνταγματική.  ∆εν πιστεύουμε ότι συνάδει με το σύνταγμα να λέμε μέσα στο νόμο 

ότι διορίζει ο υπουργός, αφού συμφωνήσει με τα κόμματα πώς θα τα μοιράσουν.   



 70

 Και ήδη η επιτροπή Παιδείας στην προσπάθεια να τροποποιήσει το νόμο έχει 

ζητήσει από τη Γενική Εισαγγελία γνωμάτευση για παρόμοια ρύθμιση, σύμφωνα με 

την οποία, η ιδέα ήταν, για παράδειγμα, τα δημοτικά συμβούλια να διορίζουν πολίτες 

ως μέλη των σχολικών εφοριών, λαμβάνοντας υπόψη το αποτέλεσμα των εκλογών 

και μας είπαν, «όχι, είναι αντισυνταγματικό, δεν μπορείτε να κάνετε αυτό το πράγμα».  

Επομένως, αυτή τη στιγμή που έχουμε διορισμένα κάποια συμβούλια, που καλώς 

έκαναν τη δουλειά τους, τελειώνει η θητεία τους τώρα, δεν επιθυμούμε εμείς στο 

∆ημοκρατικό Συναγερμό, εν γνώσει μας, να παρατείνουμε ένα νόμο που έχει μέσα 

τέτοια προβλήματα.   

 Άρα, λοιπόν, εμείς θα συναινούσαμε, βεβαίως, να συζητηθεί η πρόταση νόμου 

και οποιαδήποτε άλλη πρόταση νόμου υπάρχει, να δώσουμε μια περίοδο…  Η ιδέα 

είναι τρεις μήνες;  Αλλά να μη δοθεί παράταση ενός ή δύο ετών στις σχολικές εφορίες 

που υπάρχουν, διότι ουσιαστικά επικυρώνουμε εκείνη τη νομοθεσία η οποία έχει 

κάποια προβλήματα.  Ήταν μια προσωρινή ρύθμιση, ας μη γίνει η προσωρινή 

μόνιμη.  ∆ιαφορετικά, θα ’πρεπε να συζητήσουμε και την πρόταση της κυβέρνησης 

να διορίσει ξανά.  Εμείς λέμε όχι και στο ένα και στο άλλο.  Αν δέχονται οι άλλες 

πλευρές μια παράταση της θητείας για τρεις μήνες ή ίσως έξι μήνες, δεν ξέρω, που 

να μη θεωρηθεί όμως ότι είναι νέα θητεία, ευχαρίστως να συζητήσουμε, ν’ αναβληθεί 

και η συζήτηση της πρότασης νόμου, ενδεχομένως ν’ αλλαχθεί, να τροποποιηθεί -

είμαστε ανοικτοί στη συζήτηση- για να γίνουν τελικά εκλογές, όπως όλοι 

συμφωνούμε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ο κ. Κλεάνθους, παρακαλώ.  

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Παρ’ όλον ότι έπρεπε να είναι ξεκάθαρο, όμως, επειδή μερικές τοποθετήσεις 

μπορεί να αφήσουν κάποια ερωτηματικά, δε νομίζω ότι υπάρχει οποιοδήποτε 
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πολιτικό κόμμα εδώ, το οποίο δεν τοποθετείται ξεκάθαρα ότι τα μέλη των εφοριών 

πρέπει να εκλέγονται.  Άλλωστε, κάποιοι είχαν και συγκεκριμένους λόγους να το 

επιζητούν, βλέποντας ποιο ήταν ακριβώς το διοριστικό σύστημα, που ουσιαστικά 

κομματικοποιούσε τις σχολικές εφορίες και ασφαλώς δεν ήταν προς το συμφέρον της 

σωστής λειτουργίας τους.   

 Τώρα όμως, αν υπάρχει κάτι που πρέπει να συζητήσουμε, είναι αν θα πρέπει 

να ασκήσουμε κριτική είτε για ανεπάρκεια από πλευράς της κυβέρνησης είτε για 

έλλειψη πολιτικής βούλησης, που φαίνεται, παρά τη στάση του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού, που την επαινώ όπως την εκφράζει ο κ. Προδρόμου, ότι δεν κατάφεραν 

είτε να συντονιστούν είτε να πείσουν, ενώ είχαν την ευχέρεια, την κυβερνητική 

πλευρά, ώστε να διευκολυνθεί εκείνη η διαδικασία και να μπορούσαμε σήμερα όλοι 

ομόφωνα να ψηφίσουμε το νομοσχέδιο για τη διεξαγωγή αυτών των εκλογών.  Άρα, 

νομίζω, οποιαδήποτε άλλη συζήτηση δεν μπορεί να οδηγήσει πουθενά, γιατί δεν 

έχουμε καμιά αντίθεση ή διαφωνία μεταξύ μας, εκτός από τον έλεγχο και την κριτική 

που μπορεί να ασκηθεί στην κυβερνητική πλευρά.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης ζήτησε το λόγο, για να διευκρινίσει κάτι. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, πέρα από όσα έχουν αναφερθεί, είμαστε μπροστά σε ένα 

δεδομένο.  Λήγει η θητεία των υφιστάμενων σχολικών εφοριών.  ∆εν έγινε καλά ή 

κακά οποιαδήποτε συζήτηση.  Ο κ. Προδρόμου -και δε νομίζω να είχε οποιαδήποτε 

δυσκολία ως πρόεδρος της επιτροπής Παιδείας- κατέθεσε μια πρόταση δική του, η 

οποία ξεκίνησε να συζητιέται στις 26 Νοεμβρίου, πολύ πρόσφατα.  ∆εν υπήρχε το 

χρονικό περιθώριο, ώστε να εγκύψουμε με σοβαρότητα πάνω στην κάθε πτυχή.  

Μάλιστα έγιναν και τροποποιήσεις στην πορεία με καινούρια κατάθεση προνοιών για 

δευτεροβάθμιες σχολικές εφορίες και είμαστε μπροστά στο γεγονός ότι λήγει η θητεία 
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τους.  Εμείς δε θεωρούμε ότι η αδυναμία, η όποια δική μας και της εκτελεστικής 

εξουσίας πρέπει να επιφέρει αναστάτωση σε έναν πολύ σημαντικό θεσμό, όπως οι 

σχολικές εφορίες που έχουν να επιτελέσουν πάρα πολύ σοβαρό έργο.  Ο χρόνος 

παράτασης που εμείς ζητούμε των υφιστάμενων σχολικών εφοριών ούτε 

αναστατώνει με νέους διορισμούς ούτε δημιουργεί οποιαδήποτε προβλήματα.  Η 

πρότασή μας προβλέπει ότι είναι μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου ή μέχρι την οποιαδήποτε 

προγενέστερη ημερομηνία ήθελε καθοριστεί.  Αυτό δε μας απαγορεύει στην πορεία, 

αν θελήσουμε, να προχωρήσουμε σε εκλογές ή οτιδήποτε άλλο θα ήθελε κάποιος να 

προτείνει, αν υιοθετηθεί, νομίζω, δεν είναι απαγορευτικό. 

 Ταυτόχρονα, δεν είναι και υποχρεωτικό να ληφθούν υπόψη οι αναλογίες των 

κομμάτων για το Υπουργικό. είναι δυνητικό! Επομένως, δε νομίζω η 

αντισυνταγματικότητα να είναι στο  βαθμό που εδώ τοποθετείται.  Γι’ αυτό, εμείς 

παραμένουμε στην πρόταση νόμου που έχουμε καταθέσει για παράταση της θητείας 

των σχολικών εφοριών για ακόμα ένα χρόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό, ένα λεπτό!  Έτσι, πρώτα κάποιους λόγους διαδικασίας πρέπει να 

εγείρω.  Θα σας δώσω το λόγο.  δεν υπάρχει κανένα θέμα.  Ξεκινήσαμε με μια 

έκθεση η οποία είναι απορριπτική.  Θα έπρεπε να πω υπό κανονικές συνθήκες, 

χωρίς να ρωτήσω, «αντιλαμβάνομαι, απορρίπτεται» και να προχωρήσουμε.  Έχει 

είκοσι λεπτά, είκοσι πέντε που συζητούμε! 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Απλώς συζητούμε και τα δύο θέματα.  Με συγχωρείτε, αλλά συζητούμε και τα 

δύο θέματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κακώς συζητούμε και τα δύο θέματα, αν με ρωτάτε! 

 Κύριε Κωνσταντίνου. 
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Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δυστυχώς, είμαστε μάρτυρες μιας θέσης και αντίφασης από 

κάποιους, οι οποίοι προσπαθούν να δικαιολογήσουν μια τακτική και πολιτική η οποία 

έρχεται ακριβώς σε αντίθεση με όσα κατά καιρούς υποστήριζαν και μάλιστα με 

έντονο τρόπο και δικαιολογημένα, δηλαδή την εκλογή.  Και μάλιστα σε τέτοιο βαθμό 

που θεωρήθηκε ως κατεπείγον.  Φθάσαμε σε ένα σημείο και ήταν μια προσωρινή 

ρύθμιση η οποία εγένετο και με τη σύμφωνη γνώμη όλων.  Και, αντί σήμερα να 

επιδιώκουμε, μετά την προσωρινή εκείνη ρύθμιση, το συντομότερο δυνατό να γίνουν 

εκλογές, βλέπουμε σήμερα να γίνονται προτάσεις του έτους και βάλε, γιατί κάποιοι 

ίσως βολεύονται σήμερα με κάποιες τακτικές και με κάποιες επιλογές οι οποίες 

ακολουθήθηκαν, έστω και μέσα από τις ρυθμίσεις που έγιναν τις προσωρινές.  Και 

φαίνεται ότι αυτό το βόλεμα είναι εκείνο που επαναπαύει κάποιους και δεν τους 

αφήνει να προωθήσουν εκείνα για τα οποία πίστευαν ή ενστερνίζονταν 

προηγούμενα.  Και είναι εδώ που ο φίλος μου ο κ. Κλεάνθους μίλησε για 

κομματικοποίηση.  Μα, για ποια κομματικοποίηση, όταν το ∆ημοκρατικό Κόμμα, όταν 

κυβερνούσε, απόλυτα διόριζε, χωρίς να υπάρχει έστω και ένας από πλευράς 

αντιπολίτευσης τότε του ∆ημοκρατικού Συναγερμού που να συμμετέχει σε αυτά τα 

όργανα;  Τουλάχιστον αυτή η κυβέρνηση προχώρησε, έστω και αναλογικά -

προηγούμενα όχι για την παρούσα φάση- και διόρισε απ’ όλα τα κόμματα, απ’ όλες 

τις πολιτικές δυνάμεις.  Αυτό δεν το αναγνωρίζει ο κ. Κλεάνθους και μας μιλά για 

κομματικοποίηση προηγούμενη!  Νομίζω ότι ο καθένας έχει και κρίση και λογική και 

νομίζω ότι πρέπει να είμαστε πολύ πιο προσεκτικοί στις τοποθετήσεις μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Θα μπείτε σε βαθιά νερά όλοι.  Η κυβέρνηση δεν προχώρησε.  είναι η Βουλή 

που προχώρησε, τέλος πάντων!  Να μην μπούμε σε αυτά τα βαθιά νερά, σας 

παρακαλώ θερμά! 

 Κύριε Λιλλήκα, για να έχει το παιχνίδι πάρε-δώσε. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας.  Η πρόταση του ΑΚΕΛ, που βεβαίως τη 

γνωρίζουμε, σήμερα έχει κατατεθεί και είναι μέσα σ’ αυτά που κηρύχθηκαν επείγοντα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κατά συνέπεια, γιατί συζητάτε, ρε παιδιά;  Για ποιο πράγμα συζητούμε;  Αυτό 

διερωτώμαι από την αρχή εγώ! 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Για δε την πρόταση νόμου, το υπ’ αριθμόν 39, δεν έχει καν κυκλοφορήσει η 

έκθεση. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Άρα, πρέπει να επιβάλετε τη διαδικασία, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Kύριε Λιλλήκα.  Έτσι είναι;  Είμαι λίγο μαλακτός.  Εκατάλαβες τι γίνεται!  Λοιπόν, 

είναι στην έκθεση, εν πάση περιπτώσει.  Κύριε Λιλλήκα. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 ∆ε σκόπευα, κύριε Πρόεδρε, να πάρω το λόγο, αλλά ακούγοντας το συνάδελφο, 

τον κ. Κωνσταντίνου, νομίζω ότι ήταν πρόκληση και δεν μπορούσε πλέον να μείνει 

αναπάντητη αυτή η τοποθέτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Α, εσαστήκαμε τωρά! 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 
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 Περίπου ο κ. Κωνσταντίνου έχει συγχύσει τους ρόλους μέσα σε αυτό το κράτος.  

Θα υπενθυμίσω, διότι ήταν βουλευτής τότε, νομίζω, ότι ο νόμος για την εκλογή από 

το λαό των μελών των σχολικών εφοριών προήλθε από πρόταση νόμου του 

κοινοβουλευτικού μας εκπροσώπου, που εκκρεμούσε για χρόνια στη Βουλή και 

προωθήθηκε το 1996.  Αν κάποιον πρέπει να μέμφεται ο κ. Κωνσταντίνου είναι την 

κυβέρνησή του, η οποία είχε την ευθύνη να οργανώνει εκλογές.  ∆εν οργανώνει 

εκλογές το κοινοβούλιο, για να το μεμφόμαστε διότι δίνονται παρατάσεις!  ∆ίνονται 

παρατάσεις, διότι η κυβέρνηση αδιαφορεί.  Ούτε έφερε οποιαδήποτε... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ, κύριε Κωνσταντίνου, ψύχραιμα! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Είμαι ψύχραιμος και με χαμόγελο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, καλέ, εντάξει! 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 ∆εν έφερε η κυβέρνηση όλα αυτά τα χρόνια μια τροπολογία για τις όποιες 

δυσκολίες υπήρχαν στο νόμο, αν είχε δυσκολία στην οργάνωση των εκλογών, για να 

βελτιώσει το νόμο.  Συνεπώς -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- για την κομματικοποίηση, 

αν  αυτό το κοινοβούλιο ένιωσε την ανάγκη να επιβάλει στην κυβέρνηση με νόμο την 

αιρετότητα, είναι γιατί δεν ήταν ικανοποιημένο από το σύστημα που λειτουργούσε και 

από τον τρόπο που η κυβέρνηση διόριζε τα μέλη στις σχολικές εφορίες, αλλά και από 

κάποια αποτελέσματα.  Από εκεί και πέρα ας κάνουμε λίγη υπομονή.  Eίμαι σίγουρος 

ότι η νέα κυβέρνηση θα προχωρήσει στην εφαρμογή του νόμου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Λοιπόν, διαδικασία.  Θα το θέσω εγώ, κύριοι συνάδελφοι.  Αντιλαμβάνομαι, 

κύριε Ερωτοκρίτου, ότι είναι θέμα διαδικασίας που θα θέσετε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Θέμα διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, θεωρώ ότι το θέμα έληξε.  Έληξε το θέμα, με συγχωρείτε πάρα πολύ, 

και αντιλαμβάνομαι ότι απορρίπτεται ομόφωνα.  Προχωρούμε παρακάτω.  Όταν 

έρθουν τα θέματα, να κάνετε όση συζήτηση χρειάζεται. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, συνδέονται τα δύο θέματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν τα συνδέω εγώ από το προεδρείο εδώ, κύριε συνάδελφε. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Αν μου επιτρέπετε, λέμε ότι, αν απορρίψουμε την πρόταση την οποία θα 

καταθέσουν οι συνάδελφοι από πλευράς του ΑΚΕΛ, θα μείνουμε χωρίς σχολικές 

εφορίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, τότε να το αντιμετωπίσετε, κύριε συνάδελφε.  Έκλεισε το θέμα αυτό.   

(Κτυπά τη σφύρα.)  

Το νομοσχέδιο ομόφωνα απορρίπτεται. 

 Λοιπόν, πάμε παρακάτω.  Ερχόμαστε πίσω τώρα, κανονικά.  Το υπ’ αριθμόν 1 

θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Κρατικών 

Εκθέσεων του 2003 Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Κρατικών Εκθέσεων του 2003 Νόμος του 2002» 
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Παρόντες:  

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 

 Άριστος Χρυσοστόμου  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

υπό αναφορά νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 

∆εκεμβρίου 2002.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 

του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και του Υπουργείου 

Οικονομικών, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός 

διευθυντής της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση του προϋπολογισμού της 

Αρχής Κρατικών Εκθέσεων για το 2003, που προβλέπει έξοδα ύψους £1.956.108 και 

έσοδα ύψους £1.969.742.   

 Με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής και αναλύθηκαν 

εκτενέστερα από τους εκπροσώπους της Αρχής, το 40% περίπου των δαπανών 

διαχείρισης αφορά τις αποδοχές του προσωπικού, ενώ το υπόλοιπο τις λειτουργικές 

δαπάνες, τα έξοδα οργάνωσης των διάφορων ειδικών εκθέσεων, καθώς και τη 

συντήρηση και την επιδιόρθωση των χώρων.  Αναφέρεται επίσης ότι στον υπό 

έγκριση προϋπολογισμό της Αρχής δεν περιλαμβάνονται οποιεσδήποτε νέες θέσεις. 

 Με βάση τα ίδια στοιχεία, επειδή τα έσοδα της Αρχής μειώνονται κάθε έτος, 

κρίθηκε αναγκαίο να εγκριθούν νέοι προσανατολισμοί για αύξησή τους.  Προς την 

κατεύθυνση αυτή καταβάλλονται προσπάθειες για ενοικίαση των χώρων της Αρχής 

για σεμινάρια, συνέδρια, καλλιτεχνικές εκδηλώσεις, δεξιώσεις και διοργάνωση 

εκθέσεων από τρίτους.  Για το σκοπό αυτό στον εν λόγω προϋπολογισμό 

περιλαμβάνεται πρόνοια £12.000 για τη μίσθωση των υπηρεσιών ειδικού, ο οποίος 



 78

θα μελετήσει και θα εισηγηθεί τρόπους διάθεσης των χώρων της Αρχής και 

αξιοποίησής τους από τρίτους. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με βάση όσα 

κατατέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε ομόφωνα να εισηγηθεί στη Βουλή την ψήφιση 

του νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί, ώστε ο προτεινόμενος 

προϋπολογισμός της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων για το 2003 να μειωθεί κατά 

£12.892.  Το εν λόγω ποσό αφορά αυξημένες δαπάνες διαχείρισης σχετικά με τη 

συντήρηση του πρασίνου στην Αρχή Κρατικών Εκθέσεων σε σχέση με τις 

πραγματικές δαπάνες για το 2001 για τον ίδιο σκοπό.  Η επιτροπή δηλώνει ότι θα 

επανεξετάσει το όλο θέμα, αν και εφόσον υποβληθεί στη Βουλή σχετικός 

συμπληρωματικός προϋπολογισμός.     

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Μια διόρθωση στην έκθεση, κύριε Πρόεδρε.  Στη δεύτερη σελίδα που γίνεται 

στην πρώτη παράγραφο αναφορά για μια πρόνοια £12.000 για μίσθωση υπηρεσιών 

ειδικού για θέματα διάθεσης των χώρων, θέλω να τονίσω ότι τελικά αυτό το κονδύλι 

δεν έχει εγκριθεί από την κυβέρνηση, από το αρμόδιο υπουργείο και έτσι δεν τέθηκε 

ενώπιόν μας. ήταν απλώς επιθυμία της Αρχής.  Έτσι η αναφορά που γίνεται εδώ 

πέρα να διορθωθεί, διότι δεν υπάρχει στον προϋπολογισμό σήμερα αυτό το κονδύλι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν ήθελα να μιλήσω.  Κάτι έλεγα με τον κ. Θάσο.  Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Εντάξει, εντάξει. 

 Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη 

δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων ποσού 

£1.956.108 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 

ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Κρατικών Εκθέσεων του 2003 Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Κύριε Χρυσοστόμου, παρακαλώ να με αντικαταστήσετε.  Πρέπει να κάνω μια 

συνάντηση με ξένο διπλωμάτη, ο οποίος φεύγει. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2002».  Η 

έκθεση είναι ομόφωνη. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 

 Άριστος Χρυσοστόμου  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

υπό αναφορά νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 

∆εκεμβρίου 2002.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 

του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και ο διευθυντής της Επιτροπής Σιτηρών 

Κύπρου.   

 Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση συμβολικής πρόνοιας £10 από 

τον προϋπολογισμό της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου για το 2002 και η διάθεσή της 

για την εφαρμογή συλλογικής σύμβασης των υπαλλήλων της Επιτροπής Σιτηρών 

Κύπρου για την περίοδο από 1η Ιανουαρίου 2001 μέχρι 31η ∆εκεμβρίου 2003, για 

την καταβολή γενικών αυξήσεων στους υπαλλήλους της Επιτροπής Σιτηρών και για 

την κάλυψη των αυξημένων συνεισφορών στα διάφορα ταμεία.   

 Το ποσό ύψους £160.000 που απαιτείται για τους πιο πάνω σκοπούς 

καλύπτεται από εξοικονομήσεις που προέκυψαν από την αναδιοργάνωση των 

υπηρεσιών της Επιτροπής Σιτηρών, γι’ αυτό και προτείνεται η έγκριση συμβολικής 

μόνο πρόνοιας ύψους £10, η οποία από απόψεως προϋπολογισμού απαιτείται για τη 

δημιουργία νέου σκοπού, για τον οποίο δεν υπάρχει οποιαδήποτε πρόνοια στον ίδιο 

προϋπολογισμό. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου ποσού £10 

για τη χρήση του έτους που λήγει στις 30 Αυγούστου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση του ποσού που θα δαπανηθεί.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τώρα να προχωρήσουμε στο υπ’ αριθμόν 3 θέμα στην ημερήσια διάταξη, που 

είναι «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2002» και το οποίο θα συζητηθεί μαζί με το υπ’ αριθμόν 8 θέμα, που είναι «Ο περί 
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Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002», 

δεδομένου ότι τα κείμενά τους έχουν ενοποιηθεί.  Οι εκθέσεις είναι ομόφωνες.  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για τo νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

Άριστος Χρυσοστόμου Πρόδρομος Προδρόμου 

Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 ∆εκεμβρίου 

2002.  Στη συνεδρίαση κλήθηκε και παρευρέθηκε ενώπιον της επιτροπής ο 

Υπουργός Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας 

του Εισοδήματος Νόμου, ώστε να επιβάλλεται επιπρόσθετη επιβάρυνση ύψους 2% 

μηνιαίως επί του προσδιορισθέντος φόρου στις περιπτώσεις φορολογουμένων που 

δεν έχουν εκπληρώσει τις υποχρεώσεις τους, δυνάμει της υφιστάμενης νομοθεσίας, 

και οι οποίοι μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2002 δε θα έχουν υποβάλει δικό τους 

υπολογισμό του πληρωτέου φόρου αναφορικά με πραγματοποιηθέντα πλεονάσματα 

από τη διάθεση τίτλων κατά το φορολογικό έτος 1999. 

 Όπως είναι γνωστό, με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία, το πλεόνασμα που 

πραγματοποίησαν φυσικά πρόσωπα από τη διάθεση τίτλων εντός του 1999 

φορολογείται με συντελεστή 5%.  Περαιτέρω κέρδη που προέκυψαν από τη διάθεση 

τίτλων κατά τη διάρκεια προηγούμενων ετών φορολογούνται με τους κανονικούς 
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συντελεστές φόρου εισοδήματος, με εξαίρεση τα κεφαλαιουχικά κέρδη από τη 

διάθεση τίτλων, τα οποία δε φορολογούνται. 

 Όπως έχει κατατεθεί ενώπιον της επιτροπής από τους κυβερνητικούς 

αρμοδίους, με βάση στοιχεία της Ερευνητικής Επιτροπής για το Χρηματιστήριο, 

διαφαίνεται ότι πολλοί φορολογούμενοι δεν έχουν δηλώσει το πλεόνασμα που 

πραγματοποίησαν από τη διάθεση τίτλων μέσα στο 1999, με αποτέλεσμα να μην έχει 

καταβληθεί στο κράτος το ανάλογο ποσό φόρου.  Με βάση τις διατάξεις της 

ισχύουσας νομοθεσίας, το πλεόνασμα αυτό θα έπρεπε να είχε δηλωθεί το αργότερο 

μέχρι την 30ή Απριλίου 2000 ή, στην περίπτωση υποβολής λογαριασμών, μέχρι την 

31η ∆εκεμβρίου 2000. 

 Με σκοπό την ενθάρρυνση της εθελοντικής συμμόρφωσης των 

φορολογουμένων είχε αρχικά εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο νομοσχέδιο 

σκοπός του οποίου ήταν ο καθορισμός προθεσμίας, έτσι που μέχρι την 31η 

∆εκεμβρίου 2002 οι φορολογούμενοι που είχαν πραγματοποιήσει τέτοιο πλεόνασμα 

να δήλωναν τα πλεονάσματα αυτά, για να καταβάλουν το ανάλογο ποσό φόρου και 

τόκου και να επωφεληθούν έτσι του ειδικού συντελεστή 5%.  Σε αντίθετη περίπτωση, 

το πλεόνασμα υπόκειται σε φορολογία με βάση τους κανονικούς συντελεστές φόρου 

εισοδήματος για την εισοδηματική τάξη στην οποία ενέπιπτε ο φορολογούμενος για 

το 1999 (για εισόδημα πέραν των £11.000, συντελεστής 40%). 

 Επειδή κρίθηκε από το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ότι ο αναφερόμενος 

πιο πάνω τρόπος ρύθμισης δυνατό να είναι αντισυνταγματικός, γίνεται εισήγηση  με 

το υπό συζήτηση νομοσχέδιο για επιβολή πρόσθετης επιβάρυνσης (προστίμου) στις 

περιπτώσεις προσώπων που καθυστερούν να υποβάλουν το δικό τους υπολογισμό 

μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2002. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 

των στοιχείων που κατατέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς του υπό 
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συζήτηση νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, 

αφού τροποποιηθεί, ώστε η προθεσμία εντός της οποίας οι φορολογούμενοι θα 

δύνανται να δηλώσουν τα πλεονάσματα που πραγματοποίησαν από τη διάθεση 

τίτλων εντός του 1999, σύμφωνα με τα πιο πάνω, να παραταθεί μέχρι την 31η 

Μαρτίου 2003 αντί μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2002, όπως προτείνεται με το υπό 

συζήτηση νομοσχέδιο.  Η τροποποίηση αυτή κρίνεται αναγκαία λόγω του ότι δεν 

παρέχεται ο ανάλογος χρόνος μέχρι το τέλος του έτους για συμμόρφωση με τα πιο 

πάνω. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άριστος Χρυσοστόμου Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 ∆εκεμβρίου 

2002.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε ο Υπουργός Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας 

του Εισοδήματος Νόμου, για να γίνουν ορισμένες διορθωτικές τροποποιήσεις, 

ουσιαστικές και λεκτικές, οι οποίες κρίθηκαν αναγκαίες ύστερα από την επανεξέταση 

του βασικού νόμου [118(Ι) του 2002] όπως αυτός ψηφίστηκε από τη Βουλή, στα 

πλαίσια της φορολογικής μεταρρύθμισης, και ο οποίος θα τεθεί σε εφαρμογή από την 

1η Ιανουαρίου 2003.   
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 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνονται, μεταξύ άλλων, οι 

ακόλουθες ουσιαστικές τροποποιήσεις: 

1. Το ποσό που καταβάλλεται ως εισφορά εργοδότη στο Ταμείο Κοινωνικής 

Συνοχής δυνάμει των διατάξεων της σχετικής νομοθεσίας να εκπίπτεται από το 

φορολογητέο εισόδημα. 

2. Η αύξηση του ποσού των επιτρεπόμενων εξόδων ψυχαγωγίας από 0,5% του 

κύκλου εργασιών εταιρείας σε 1% ή από £5.000 σε £10.000, οποιοδήποτε είναι 

το πιο χαμηλό.  Στον όρο “επιχείρηση” θα περιλαμβάνεται επίσης η εκμίσθωση 

ιδιοκτησίας. 

3. Η διασαφήνιση ότι οι ζημιές του έτους 1997 και μετά, που, αν ήταν κέρδος, θα 

φορολογούνταν και που δε συμψηφίστηκαν με κέρδη μέχρι το έτος 2002, 

δύνανται να μεταφέρονται στο έτος 2003 και σε επόμενα έτη. 

4. Η διευκρίνιση ότι ζημιές που υπέστη εταιρεία από την εκμετάλλευση 

οποιουδήποτε παρεμφερούς τουριστικού κτιρίου ή έργου κατά τα έτη 1997 

μέχρι 2002, που σήμερα δε φορολογούνται, δύνανται να μεταφέρονται στο έτος 

2003 και σε επόμενα έτη.  Στον όρο “επιχείρηση” διευκρινίζεται ότι θα 

περιλαμβάνεται και η εκμίσθωση ιδιοκτησίας. 

5. Επεκτείνεται το δικαίωμα επιβολής φορολογίας με μειωμένο συντελεστή 4,25% 

για τη μεταβατική περίοδο 2003, 2004, 2005 και των κερδών των εταιρειών που 

ενέγραψαν υποκατάστημα δυνάμει του περί Εταιρειών Νόμου και που σήμερα 

δεν υπόκεινται σε φορολογία δυνάμει του άρθρου 8(κε), το οποίο προβλέπει για 

την απαλλαγή των κερδών των υπεράκτιων εταιρειών από το φόρο 

εισοδήματος. 

6. ∆ιευκρινίζεται ότι το δικαίωμα επιβολής φορολόγησης με μειωμένο συντελεστή  

4,25% για τη μεταβατική περίοδο 2003, 2004 και 2005 έχουν και εταιρείες που, 

αν και ήταν ενεργές εταιρείες κατά το 2001, αναμένεται να έχουν εισόδημα, το 
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οποίο δεν προέκυψε μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2001 λόγω της φύσης των 

εργασιών τους. 

7. Καθορίζεται ότι δεν υπόκεινται σε φορολογία τη μεταβατική περίοδο 2003, 

2004, 2005 τα μερίσματα μεταξύ εταιρειών που έχουν δικαίωμα επιλογής 

φορολόγησής τους, δυνάμει του σχετικού άρθρου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς του υπό αναφορά νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, ενώ τάσσονται υπέρ της ψήφισης του υπό αναφορά 

νομοσχεδίου σε νόμο, επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν ως προς την πρόταση για 

έκπτωση του ποσού που καταβάλλεται ως εισφορά εργοδότη στο Ταμείο Κοινωνικής 

Συνοχής από το φορολογητέο εισόδημα κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της 

ολομέλειας του σώματος. 

 Συναφώς, αναφέρεται επίσης ότι το κείμενο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου έχει 

τροποποιηθεί από νομοτεχνικής πλευράς, ώστε να περιληφθεί σ’ αυτό η ρύθμιση για 

τη φορολόγηση των πλεονασμάτων που πραγματοποιήθηκαν από τη διάθεση 

κινητών αξιών το 1999, όπως αυτή προτείνεται με το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται 

«Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002», 

για το οποίο η επιτροπή υποβάλλει ταυτόχρονα σχετική έκθεση προς το σώμα με 

εισήγηση για ψήφισή του σε νόμο. 

 Η πιο πάνω αναφερόμενη ενσωμάτωση κρίνεται αναγκαία, γιατί η επιτροπή 

εισηγείται την παράταση της προθεσμίας εντός της οποίας θα ισχύει η σχετική 

ρύθμιση, δηλαδή μέχρι την 31η Μαρτίου 2003 αντί μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2002 

όπως προτείνεται από την κυβέρνηση, αλλά και γιατί από την 1η Ιανουαρίου 2003 ο 
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ισχύων νόμος για τη φορολογία του εισοδήματος καταργείται και τίθεται σε εφαρμογή 

νέα αναθεωρημένη νομοθεσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Κύριε Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι νομοσχέδια τα οποία έχουν πολλές πρόνοιες διαφορετικές 

μέσα.  Είναι ομόφωνες όλες.  Για μία μόνο είχε διατυπωθεί μία επιφύλαξη από την 

ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. Είναι στο άρθρο 5(β) και αφορά την 

αφαίρεση από το φόρο εισοδήματος της εισφοράς, την έκπτωση από το φόρο 

εισοδήματος της εισφοράς για το Ταμείο Κοινωνικής Συνοχής, οπότε θα πρέπει να 

δοθεί η θέση του ΑΚΕΛ και, αν δεν είναι ομόφωνη, θα πρέπει να μπει σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Τι λέει το ΑΚΕΛ;   

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά την τροποποίηση του άρθρου 9, το 5(β), που 

αφορά στην έκπτωση της εισφοράς των εργοδοτών στο Ταμείο Άμυνας, το οποίο έχει 

μετατραπεί σε Ταμείο Κοινωνικής Συνοχής -η εισφορά έχει μετατραπεί σε εισφορά 

στο Ταμείο Κοινωνικής Συνοχής, για την εισφορά εργοδότη πάντοτε μιλούμε- γίνεται 

πρόταση, ούτως ώστε αυτή η εισφορά να εκπίπτει από το φορολογητέο εισόδημα 

των εργοδοτών.  Το ΑΚΕΛ διαφωνεί με αυτή την πρόταση και ρύθμιση, γιατί είναι για 

πάρα πολλά χρόνια που το συνδικαλιστικό κίνημα όσον αφορά στους εργαζομένους 

και την εισφορά την οποία κατέβαλλαν για την άμυνα πρότεινε να εκπίπτει για τους 

εργαζομένους, αλλά ανάλογη ρύθμιση δεν έγινε.  Παράλληλα με αυτό, θα ήθελα να 

πω ότι βρισκόμαστε μπροστά στο φαινόμενο, ενώ η κυβέρνηση για διάφορες 
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κοινωνικές παροχές που αφορούν στους εργαζoμένους και τα πλατιά λαϊκά 

στρώματα παζαρεύει -και πολύ σκληρά μάλιστα- διάφορα ποσά, σε αυτή την 

περίπτωση όπου μιλούμε, με κάποιους υπολογισμούς στους οποίους έχουμε προβεί, 

για ένα ποσό το οποίο θα στερούνται τα ταμεία του κράτους που μπορεί να φθάσει 

και τα £4,5 εκατομ. ετήσια, σε αυτή την περίπτωση η κυβέρνηση παραδόξως -και για 

μας δεν είναι παράδοξο φυσικά- καθίσταται πολύ γενναιόδωρη, γιατί αφορά 

αποκλειστικά και μόνο ελάφρυνση για τον επιχειρηματικό κόσμο.  Γι’ αυτό το λόγο, 

αυτή την πρόνοια εμείς θα την καταψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα αναφερθώ μόνο στη συγκεκριμένη πρόνοια που έχουμε 

ενώπιόν μας.  Στα προηγούμενα, έχει δίκαιο όσον αφορά την άμυνα ο συνάδελφος,  

δεν υπάρχει λόγος να αναφερθώ.  Βεβαίως η άμυνα καταργήθηκε, άρα πλέον έχουν 

αλλάξει τα δεδομένα.  Να υπενθυμίσω ότι τα κόμματα είχαμε δηλώσει επανειλημμένα 

ότι θα καταργείτο η άμυνα για όλο τον κόσμο και εκεί προχωρούσαμε.  Κατά τη 

διάρκεια της εξέτασης της φορολογικής μεταρρύθμισης, να υπενθυμίσω, 

χρειαστήκαμε χρήματα και πρέπει να είμαστε ειλικρινείς μεταξύ μας και, επειδή δεν 

μπορούσαμε να τα βρούμε διαφορετικά, εισήχθη αυτή η εισφορά στο Ταμείο 

Κοινωνικής Συνοχής, που μάλιστα με παρέμβαση συναδέλφων έχει δηλωθεί κι ο 

προορισμός αυτών των χρημάτων, θα δίνονται για κοινωνικές αντιπαροχές στον 

κόσμο, και επιβαρύνθηκαν οι εργοδότες με αυτή την εισφορά. 

 Επομένως, ένα μέρος από αυτό που είχαμε υποσχεθεί προς την εργοδοτική 

πλευρά ότι θα απαλλασσόταν τελικά απλώς μετονομάστηκε.  Το δεύτερο που θέλω 

να τονίσω είναι ότι με αυτό τον τρόπο δεν είναι μόνο οι εργοδότες που έχουν 

πρόβλημα, αλλά ουσιαστικά αυξάνεται το κόστος της εργοδότησης και αυτό μπορεί 
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να έχει και αρνητικές επιπτώσεις στην ίδια την εργοδότηση και στο θέμα της 

ανεργίας.  Το τρίτο είναι ότι μετά από παραστάσεις των κομμάτων συνεχίζεται η 

αφαίρεση της εισφοράς στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, των ασφαλειών ζωής 

και άλλων τομέων που αφαιρούνται από το φόρο εισοδήματος.  Επομένως, έχοντας 

όλα αυτά υπόψη και την αρχική δέσμευση που είχαμε τότε όλα τα κόμματα, ότι θα 

καταργείτο πλήρως η άμυνα, εμείς πιστεύουμε ότι είναι δίκαιη αυτή η διευθέτηση και 

θα πρέπει να εγκριθεί. 

 (Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Μάρκου Κυπριανού, τον Πρόεδρο της 

Βουλής αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Άριστος Χρυσοστόμου.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δε θέλω να μιλήσω για την τροπολογία.  Θέλω να μιλήσω 

όμως για το ένα από τα δύο νομοσχέδια που θα ψηφίσουμε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πρώτα να τεθεί η τροπολογία σε ψήφιση.   

 Ορίστε.  Υπάρχει τροπολογία; 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η θέση του ΑΚΕΛ είναι να καταψηφιστεί συγκεκριμένο άρθρο.  

Άρα, δεν είναι θέμα τροπολογίας.  Την ώρα της ψηφοφορίας το 5(β) θα πρέπει να 

μπει σε ξεχωριστή ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δε θέλω να μιλήσω για την τροπολογία, θέλω να μιλήσω 

όμως για το ένα από τα δύο νομοσχέδια που θα ψηφίσουμε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πρώτα να τεθεί η τροπολογία σε ψήφιση.  Υπάρχει τροπολογία; 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η θέση του ΑΚΕΛ είναι να καταψηφιστεί συγκεκριμένο άρθρο.  

Αν δεν είναι θέμα τροπολογίας, είναι θέμα ψηφοφορίας.  Το 5(β) θα πρέπει να μπει 

σε ψηφοφορία.  Επομένως, αν θέλει, να μιλήσει ο συνάδελφος για την ουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το υπ’ αριθμόν 3 θέμα, που αφορά τον περί Φορολογίας του 

Εισοδήματος (Τροποποιητικό) Νόμο, θεσπίζει μια πρόσθετη επιβάρυνση για 

κάποιους φορολογούμενους.  Θέλω να πω ότι στην προσπάθειά μας να ελέγξουμε 

κατά πόσο έστω και εκείνη η χαμηλή φορολογία, το 5% επί του πλεονάσματος, που 

είχε επιβληθεί στα χρηματιστηριακά κέρδη του ’99, αν, λοιπόν, εκείνη η φορολογία 

είχε καταβληθεί, διαπιστώσαμε στην επιτροπή Οικονομικών ότι υπάρχει τεράστιας 

έκτασης φοροδιαφυγή -εκατομμύρια απωλειών για το δημόσιο.  Η ειδική ερευνητική 

επιτροπή που διορίστηκε για τη διαλεύκανση του χρηματιστηριακού σκανδάλου 

κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής Οικονομικών συνταρακτικά στοιχεία.  Τεράστια 

κέρδη πολλών εκατομμυρίων δεν έχουν επιβαρυνθεί ούτε καν με εκείνο το πενιχρό 

5%.  ∆ιερωτάται, λοιπόν, κανείς τι αξία είχε όλη εκείνη η συζήτηση και διαμάχη 

σχετικά με τη φορολογική ασυλία που, δήθεν, παραχώρησε η Βουλή.  Στην επιτροπή 

Οικονομικών παροτρύναμε το Υπουργείο Οικονομικών να κάνει κάτι γι’ αυτό το θέμα.  

Ιδιαίτερα, μάλιστα, σήμερα, που χάρη στις προσπάθειες της ερευνητικής επιτροπής 

συγκροτήθηκε και είναι διαθέσιμη μία πλήρης τράπεζα δεδομένων με όλες τις 



 91

συναλλαγές που έγιναν το 1999 και το 2000, είναι ανεπίτρεπτο να μιλούμε για 

φοροδιαφυγή.  Υπάρχουν όλα τα στοιχεία και θα έπρεπε οι αρμόδιες φοροθετικές 

υπηρεσίες να είχαν επιληφθεί του θέματος.  

 Αυτός ο έλεγχος ο κοινοβουλευτικός έγινε στην επιτροπή Οικονομικών και το 

νομοσχέδιο αυτό που έχουμε μπροστά μας, ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος, δηλαδή το υπ’ αριθμόν 3 της ημερήσιας διάταξης, 

είναι αποτέλεσμα εκείνης της προσπάθειας.  ∆εν είναι εκείνο όμως που πρότεινε το 

Υπουργείο Οικονομικών αρχικά ούτε και εκείνο το οποίο είχε συμφωνήσει η επιτροπή 

Οικονομικών.  ∆ιότι η αρχική ιδέα ήταν να δοθούν κάποια κίνητρα σε όσους δεν είχαν 

πληρώσει ακόμα τη φορολογία, έστω το 5% για το 1999, ώστε να την καταβάλλουν.  

Η ιδέα ήταν αυτή η ευεργετική πρόνοια να είναι 5% και όχι φόρος εισοδήματος που 

φτάνει μέχρι το 40%, να ισχύσει για μια συγκεκριμένη χρονική περίοδο και από ’κει 

και πέρα οι άνθρωποι αυτοί, που επιμένουν να μην καταβάλλουν φορολογία, θα 

επιβαρύνονταν με πολύ μεγαλύτερους συντελεστές.  ∆υστυχώς, όμως, αυτός ο 

μηχανισμός δεν έτυχε της έγκρισης της Νομικής Υπηρεσίας.  Η Γενική Εισαγγελία 

είπε ότι δεν μπορούμε να θεσπίσουμε μια τέτοια νομοθεσία και αντί αυτού 

προτείνεται αυτό το νομοσχέδιο που έχουμε ενώπιόν μας, που προβλέπει ότι για 

όσους δεν καταβάλλουν τη φορολογία θα μπαίνει μία επιπρόσθετη επιβάρυνση 2% 

το μήνα, δηλαδή 24% το χρόνο, που ίσως να ακούγεται και πολύ ψηλή επιβάρυνση, 

αλλά, εν πάση περιπτώσει, θα μπαίνει γι’ αυτούς που δεν καταβάλλουν τα 

οφειλόμενα, και συμφωνήσαμε να δοθεί και μία τρίμηνη μεταβατική περίοδος και 

αυτό θα ισχύσει από την 1η Απριλίου. 

 Πρέπει να πούμε, κύριε Πρόεδρε, ότι η προσπάθεια να ασκηθεί 

κοινοβουλευτικός έλεγχος και να παροτρυνθούν ή ακόμα και να εξωθηθούν οι 

δημόσιες αρχές να εισπράξουν έστω εκείνη τη χαμηλή φορολογία που ενέκρινε η 
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Βουλή για το ’99 οδηγεί σ’ αυτό το αποτέλεσμα, για το οποίο δεν είμαστε μεν 

ικανοποιημένοι, αλλά αναγνωρίζουμε ότι δεν μπορεί να γίνει τίποτε άλλο.   

 Με την ευκαιρία, όμως, θα πρέπει να πούμε ότι παραμένει ένα πρόβλημα:  Οι 

περισσότεροι -όχι όλοι- πολλοί από αυτούς οι οποίοι είχαν κάνει κέρδη το 1999 -είχαν 

υλοποιήσει κέρδη, όχι είχαν κάνει στα χαρτιά, πούλησαν, δηλαδή, και δημιούργησαν 

πλεονάσματα -πολλοί από αυτούς δυστυχώς, όπως αποδεικνύεται εκ των υστέρων, 

είχαν επανεπενδύσει και έχασαν το 2000 και έτσι είμαστε ενώπιον τραγικών 

ειρωνικών αποτελεσμάτων του όλου θεσμικού συστήματος, κάποιοι να πλήρωσαν ή 

να πρέπει να πληρώσουν φόρους, γιατί έτσι το λέει ο νόμος, φυσικά, για το 1999 και 

στη συνέχεια το 2000, που είχαν μεγάλες απώλειες, να μην μπορούν να 

συνυπολογισθούν.  Συνάδελφοι πρότειναν στην επιτροπή Οικονομικών, και θα 

επιμείνουν, να υπάρξει κάποια λύση, η δυνατότητα όμως συμψηφισμού των δύο 

ετών δεν υπάρχει τεχνικά, διότι, δυστυχώς, για το 2000 δεν υπάρχει καμία 

φορολογική ρύθμιση. άρα δεν μπορεί να κατασκευαστεί νομοθεσία.   

 Επισημαίνουμε, λοιπόν, ότι συμφωνούμε με το πνεύμα της επιβάρυνσης αυτής, 

που στόχος της είναι να καταβληθεί έστω εκείνη η χαμηλή φορολογία, για να 

πάψουμε κιόλας να λέμε ότι το μόνο πρόβλημα ήταν ότι η Βουλή έδωσε χαμηλή 

φορολογία και χάρισε τα κέρδη του ’99, όταν φαίνεται εκ των πραγμάτων ότι, 

δυστυχώς, με τους φορολογικούς μας νόμους τα χαρίζουμε σε όλους -οι 

περισσότεροι δεν έχουν πληρώσει ούτε το 5%.  Άρα, λοιπόν, ναι, να μπει αυτό το 

αντικίνητρο που θέλει η νομοθεσία, αλλά και να κρατήσουμε τα μάτια μας ανοικτά για 

το πρόβλημα που υπάρχει, τη δυσαναλογία, και ελπίζω, αν δεν είναι δυνατός ο 

συμψηφισμός, να βρεθεί κάποιος άλλος τρόπος, γιατί πρέπει να αντιμετωπιστεί αυτή 

η τραγική ειρωνεία ανθρώπων που πλήρωσαν φόρους για το 1999 για κέρδη, ενώ οι 

ζημιές του 2000, που συνήθως είναι πολύ μεγαλύτερες από αυτά τα κέρδη, δεν 

μπορούν να υπολογιστούν με κανένα τρόπο. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι σύντομος, γι’ αυτό να μιλήσω από τη θέση μου, αν μου 

επιτρέπετε. 

 Για λόγους ιστορίας θα πρέπει να θυμίσω τι έγινε το 1999 και θα πρέπει να 

θυμίσω ότι το μεγάλο σφάλμα που έκανε η Βουλή -και η κυβέρνηση, βέβαια, που δεν 

ανέπεμψε το νόμο-, να βάλει τόσο χαμηλό συντελεστή φορολογίας στα κέρδη του 

χρηματιστηρίου, προήλθε από πρωτοβουλία, από πρόταση νόμου που υπόγραψε ο 

συνάδελφος, ο κ. Προδρόμου, για μηδενικό συντελεστή.  Πρέπει να πω ότι υπήρχε 

δική μας αντιπρόταση νόμου, τότε, να χαρίζονταν μόνο οι πρώτες £30.000 από τα 

κέρδη και τα υπόλοιπα κέρδη να φορολογούνταν κανονικά, μάλιστα με το 

δικαιολογητικό ότι δεν μπορεί να φορολογείται με συντελεστή μέχρι 40% το εισόδημα 

από την εργασία και το εισόδημα από επενδύσεις στο χρηματιστήριο -που τότε 

θυμίζω ότι ήταν περίπου... έτσι, έμοιαζε με καζίνο- να μη φορολογείται καθόλου.  

Βέβαια, εδώ πρέπει να κάνω και μια αυτοκριτική σ’ εμάς, γιατί στο τέλος 

υποχωρήσαμε και εμείς και αποδεχτήκαμε αυτή τη λανθασμένη πρόταση νόμου που 

έγινε. 

 ∆ε διαφωνούμε και είναι ομόφωνο το νομοσχέδιο που περνά σήμερα, που θα 

ψηφιστεί σε νόμο, ώστε να επιβληθεί μία επιβάρυνση σε όσους αρνήθηκαν να 

πληρώσουν ακόμη και εκείνο τον πολύ χαμηλό και εξευτελιστικό συντελεστή 

φορολογίας, αλλά νομίζω ότι πρέπει να μας γίνει και μάθημα ως κοινοβούλιο, ώστε 

να μην παρασυρόμαστε σε τέτοια ζητήματα από τις πιέσεις που θα υπάρχουν κατά 

καιρούς από τις διάφορες ομάδες πιέσεων που έχουν συμφέρον και να διαπράττουμε 

λάθη τα οποία είναι και κοινωνικά ή οδηγούν, αν θέλετε, και στην κοινωνική αδικία. 
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 Βέβαια, για να είμαστε, έτσι, και αντικειμενικοί και να μη δημιουργούμε και την 

εντύπωση στον κυπριακό λαό ότι το κράτος μας θα εισπράξει αρκετά εκατομμύρια 

από αυτή τη φορολογία, έχω την ανησυχία, για να μην πω τη βεβαιότητα, κύριε 

Πρόεδρε, ότι εκείνοι που έκαναν τα πολλά εκατομμύρια λίρες κέρδη τα έχουν 

φυγαδεύσει από την Κύπρο.  Αν δεν τα έχουν φυγαδεύσει από την Κύπρο, τα έχουν 

κρύψει δεξιά και αριστερά, τα έχουν καθαρίσει με διάφορους τρόπους... 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Μόνο δεξιά. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Ή μόνο δεξιά. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Γνωρίζει τι λέει. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Εγώ δε γνωρίζω ούτε είδα! 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κατά συνέπεια, είναι μία νομοθεσία, κύριε Πρόεδρε, που φοβούμαι ότι στο τέλος 

εκείνο που θα πετύχει θα είναι κάποιους μικρούς επενδυτές που δεν τα δήλωσαν να 

τους μαζέψει.  Εκείνοι όμως που όντως μάζεψαν τα λεφτά του κόσμου και έκαναν 

εκατομμύρια λίρες κέρδη νομίζω ότι θα διαφύγουν και αυτή τη φορά.  Εύχομαι, 

βέβαια, να διαψευσθώ. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, πράγματι εκείνη η νομοθεσία που ψηφίσαμε συνιστά ένα 

σφάλμα και πρέπει κάποτε να βρίσκουμε το θάρρος να ομολογούμε το mea culpa.  

Εν πάση περιπτώσει, ενώ φαίνονται οι επιβαρύνσεις αυστηρές στα ποσά, αν δεν 

πληρωθούν μέσα στην προθεσμία των τριών μηνών που θέτει το νομοσχέδιο για να 

τα πληρώσουν, για να πληρώσουν το φόρο που πρέπει να πληρώσουν,... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 ∆ύο χρόνια και τρεις μήνες. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ...αν ληφθεί υπόψη ότι έπρεπε να είχαν ήδη πληρωθεί, γιατί είναι κέρδη που 

προέκυψαν τη χρονιά του 1999, και αν ληφθεί υπόψη ότι κανονικά αυτοί οι άνθρωποι 

έπρεπε να είχαν πληρώσει 40% οι πιο πολλοί πάνω στα κέρδη αυτά, όπως ήταν η 

νομοθεσία που ίσχυε τότε, αυτές οι επιβαρύνσεις δεν είναι σημαντικές, αν ληφθούν 

αυτοί οι παράγοντες υπόψη.  Και πρέπει να ασκηθεί μια πίεση, για να πληρωθούν 

αυτά τα χρήματα το ταχύτερο δυνατό, γιατί είναι μεγάλα ποσά, και νομίζω ότι με αυτό 

το νομοσχέδιο ασκείται πράγματι μια νομοθετική πίεση πάνω σ’ αυτούς που έχουν να 

πληρώσουν το φόρο και έχουν ένα σοβαρό κίνητρο για να τον πληρώσουν έγκαιρα 

και έχουμε κάθε λόγο να το υποστηρίξουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μόνο δυο λόγια. 

 Ουσιαστικά στην έκθεσή μας για το χρηματιστήριο λέγαμε ότι δεν υπήρξε η 

πολιτική βούληση να εφαρμοστεί η νομοθεσία.  Ακόμα και αυτή η χαριστική 

νομοθεσία του 5% διαπιστώνει η επιτροπή που φέρνει αυτή την εισήγηση τώρα εδώ 

ότι και αυτή η χαριστική νομοθεσία δεν εφαρμόστηκε.  Είναι ένδειξη σαφώς της 

πολιτικής που ακολουθήθηκε γύρω από τα θέματα του χρηματιστηρίου.  Γι’ αυτό, 
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έστω και τώρα και με βάση και τη χτεσινή συνεδρία που είχαμε κάνει, θα πρέπει 

κάποιες διαδικασίες να προχωρήσουν, ούτως ώστε να στείλουμε τα σωστά 

μηνύματα.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς θέλω να πω ότι δε γνωρίζω τη συλλογιστική, 

βεβαίως, με βάση την οποία προχώρησε η περασμένη Βουλή για να τοποθετήσει το 

πλαφόν του 5% επί των κερδών του χρηματιστηρίου -δεν ήμουν μέλος εκείνης της 

Βουλής.  Αυτό που θέλω να πω είναι ότι το συγκεκριμένο μέτρο που εισάγεται, η 

φορολογία του 2% κάθε μήνα των κερδών που έγιναν το 1999 και χάθηκαν 

συλλήβδην το 2000, είναι, κατά την ταπεινή μου άποψη, ένα απόλυτα άδικο μέτρο, το 

οποίο και πάλι θα χτυπήσει -ποιους άλλους;- τους μικροεπενδυτές.   

 Άκουσα από πολλούς ότι γνωρίζουν μεγαλόσχημους επιχειρηματίες και 

εταιρείες οι οποίοι κέρδισαν εκατομμύρια και αυτές τις λίστες τις έχουν, ξέρω ’γω, οι 

διάφορες επιτροπές της Βουλής ή άλλοι φορείς.  Ας τις καταθέσουν στο Φόρο 

Εισοδήματος!  Αλλά έχω την εντύπωση ότι, αν αυτή η Βουλή σήμερα προχωρήσει 

και σ’ αυτό το μέτρο, επαναλαμβάνω ότι θα είναι ένα μέτρο απόλυτης κοινωνικής 

αδικίας, διότι αυτοί τους οποίους θα χτυπήσει θα είναι και πάλι οι μικροεπενδυτές οι 

οποίοι κέρδισαν ορισμένα μικροποσά το 1999, επαναλαμβάνω, και οι οποίοι τα 

έχασαν και εκείνα και πολύ περισσότερα το 2000 και εισάγουμε αυτό το νομοσχέδιο 

δε γνωρίζω με ποια λογική.  Προσωπικά θα το καταψηφίσω. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ιωνάς Νικολάου. 
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Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επιχειρείται να εισαχθεί κάτι το, κατά την άποψή μου, 

δυστυχώς, κάπως παράδοξο.  Έχουμε μπροστά μας να αντιμετωπίσουμε ένα 

γεγονός, μία ανείσπρακτη φορολογία, η οποία μπορεί να ήταν και περιορισμένη στο 

5%, λες και αυτός ο τόπος δεν έχει άλλες ανείσπρακτες φορολογίες!  ∆ηλαδή, για το 

φόρο εισοδήματος, για παράδειγμα, που είναι τα βασικά έσοδα του κράτους, εκεί 

έχουμε παραγνωρίσει το γεγονός αυτό;  Γιατί να μην επιβάλλουμε παρόμοια, τότε, 

ρύθμιση και για το φόρο εισοδήματος και για τα τέλη και για τα άλλα δικαιώματα που 

μπορεί να διεκδικεί το κράτος από τους πολίτες αυτού του τόπου;  Γιατί μόνο σε 

αυτούς επιχειρούμε να επιβάλουμε αυτή τη συγκεκριμένη, κατά την άποψή μου, 

μάλιστα, υπερβολική, θα έλεγα, επιβάρυνση;  Αντιλαμβάνεστε τι σημαίνει 2% το 

μήνα;  Μιλούμε περίπου στο σύνολο για 24% το έτος, πλέον οτιδήποτε άλλο θα 

προκύπτει, διότι αυτό θα σημαίνει μια συνέχεια.  Ενώ, κύριε Πρόεδρε,... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Βέβαια, αν πληρώσουν έγκαιρα, δε θα επιβληθεί. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Σίγουρα.  Το ίδιο θα μπορούσαμε, κύριε Πρόεδρε, αφού είναι αυτή η τακτική 

μας, να επιβάλουμε και για το φόρο εισοδήματος.  Γιατί όχι, δηλαδή, να μην κληθούν 

όλοι, τότε, να καταβάλουν με την ίδια συνέπεια τις φορολογικές τους υποχρεώσεις σ’ 

αυτό τον τόπο και να περιοριστούμε μόνο σ’ αυτούς τους ανθρώπους;  ∆ιότι μήπως 

θέλουμε... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 ... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Συγνώμη, κύριε Προδρόμου!  Μήπως θέλουμε να εξευμενίσουμε αυτό το οποίο 

ουσιαστικά κάναμε με το 5%;  Ε, διερωτώμαι τι είναι εκείνο το οποίο επιδιώκουμε, 
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δηλαδή!  Λυπούμαι ειλικρινέστατα, κύριε Πρόεδρε!  Επιχειρείται να εισαχθεί, κατά την 

άποψή μου εμένα, μία αδικαιολόγητη φορολογική επιβάρυνση σε σχέση με εκείνες τις 

ρυθμίσεις που υπάρχουν και εφαρμόζονται για τους σκοπούς είσπραξης του φόρου 

εισοδήματος.  Αυτό είναι που πρέπει να κρίνουμε και όχι απλώς τη συγκεκριμένη 

περίπτωση “γιατί κάποιοι έκαμαν τα εκατομμύρια” κατά την εντύπωσή μας “κατά την 

περίοδο του 1999”, από τους οποίους, δυστυχώς, οι περισσότεροι, που είναι και 

εκείνοι που θα κληθούν να τα πληρώσουν, έχασαν πολλαπλάσια στη συνέχεια.  

 Εγώ νομίζω ότι θα μπορούσε το θέμα της είσπραξης αυτών των... πιστεύω ότι η 

είσπραξη αυτών των φορολογικών υποχρεώσεων θα μπορούσε να αντιμετωπιστεί 

διαφορετικά και όχι με αυτό τον τρόπο.  Αυτή είναι μια πολύ εύκολη διέξοδος, την 

οποία, δυστυχώς, επαναλαμβάνω, δεν τολμούμε να εφαρμόσουμε και σε άλλες 

περιπτώσεις. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πραγματικά με εκπλήσσει το ότι ακούω, με οποιοδήποτε 

επιχείρημα, επιχειρηματολογία υπέρ της φοροδιαφυγής.  Μα είναι η Βουλή των 

Αντιπροσώπων εδώ.  Ερχόμαστε και λέμε ότι, «ξέρετε, να μην τιμωρήσουμε εκείνους 

που φοροδιαφεύγουν». ∆ηλαδή πραγματικά πρέπει να αναθεωρηθεί η 

επιχειρηματολογία, αν θέλουμε να μιλήσουμε εναντίον αυτού του νομοσχεδίου, το 

οποίο να υπενθυμίσω ότι ήρθε μετά από πρόταση του κ. Προδρόμου και ότι το 

έστειλε η κυβέρνηση.  Αλλά αυτό είναι θέμα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού·  δε με 

αφορά εμένα.   Όλοι το έχουμε ψηφίσει. 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι οποιαδήποτε περίπτωση.  Τους χαρίσαμε το φόρο.  

Όλοι οι άλλοι φορολογούμενοι πλήρωναν 30% ή 40%.  Τους τον χαρίσαμε το φόρο 
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τους κυρίους που θέλουν να προστατεύσουν οι συνάδελφοι.  Τους είπαμε «να μην 

πληρώσετε 40%, μπορείτε να πληρώσετε 5%».  Και ούτε εκείνο το 5%, όπως μας 

είπε ο κ. Προδρόμου -με εξέφρασε απόλυτα όπως τα είπε προηγουμένως- ούτε 

εκείνο το 5% το πληρώσανε.  Και το κρύβουνε.  Βεβαίως, υπήρχαν και οι νομοταγείς 

που το πληρώσανε -άρα τους λένε «είσαστε βλάκες εσείς που πήγατε και 

πληρώσατε»- και οι υπόλοιποι που ήταν οι έξυπνοι που δεν το πληρώσανε χωρίς να 

υποστούν οποιαδήποτε τιμωρία.   

 Και να υπενθυμίσω κάτι:  ∆εν είναι μόνο οι τρεις ή οι τέσσερις μήνες που 

δίνουμε παράταση χρονική.  ∆ηλαδή τους δίνουμε και μια περίοδο μεταβατική, για να 

συμμορφωθούν, πριν επιβληθεί το πρόστιμο.  ∆εν αρχίζει αμέσως.  Αλλά να μην 

ξεχνούμε ότι έχει και δύο χρόνια ήδη που έχουν καθυστερήσει να πληρώσουν αυτό 

το φόρο.   

 Επομένως, κύριε Πρόεδρε, καλά είπε ο κ. Προδρόμου.  Η αρχική θέση όλων 

μας ήταν να δώσουμε κίνητρο να πληρωθεί ο φόρος, παρά να επιβληθεί πρόστιμο 

αυτής της μορφής.  Ο Γενικός Εισαγγελέας δεν το επέτρεψε.  Θεώρησε ότι θα ήταν 

δυσμενής διάκριση και είπε ότι ο μόνος τρόπος, για να εξασφαλιστεί η πληρωμή 

αυτής της φορολογίας, είναι να μπει επιπλέον πρόστιμο σε εκείνους που δεν 

τήρησαν τις υποχρεώσεις τους με βάση το νόμο.   

 Αν νιώθουν οι συνάδελφοι ότι θα πρέπει να αυξηθούν οι ποινές και για την 

υπόλοιπη φοροδιαφυγή, εγώ θα μπορούσα να το ψηφίσω και, νομίζω, και όλοι οι 

συνάδελφοι.  Κανένας δεν έχει ένσταση να αυξηθούν τα πρόστιμα και οι ποινές για 

οποιαδήποτε μορφή φοροδιαφυγής.  Εδώ όμως είναι μια ιδιάζουσα περίπτωση, γιατί 

αντιμετωπίστηκαν και με ιδιαίτερο τρόπο φορολογικά.   Πέντε τοις εκατόν!  Πέστε μου 

ποιος άλλος βγάζει κέρδη οποιασδήποτε μορφής και πληρώνει μόνο 5%!  Και αυτό, 

αντί να το αξιοποιήσουν και να συμμορφωθούν, το καταχράστηκαν.   
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 Επομένως, νομίζω ότι είναι πολύ σωστό αυτό το νομοσχέδιο, αυτός ο νόμος 

που πάμε να ψηφίσουμε σήμερα.  Από εκεί και πέρα, όποιοι θέλουν να επιβάλουν 

και σε άλλες μορφές φοροδιαφυγής ποινές, εδώ είμαστε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι ευσεβάστως να θεωρηθεί ότι έχει ολοκληρωθεί η 

συζήτηση και παρακαλώ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτό θα έκανα, κύριε Χρίστου... 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Απόψεις θα υπάρχουν, αλλά δε νομίζω ότι ένα ομόφωνο κατά τα άλλα... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μόνο ένα λεπτό, σας παρακαλώ.  Μια διευκρίνιση, για να μη 

μένουν εντυπώσεις.  Κανένας δεν υποστήριξε, κύριε Κυπριανού, τη φοροδιαφυγή -

για να μη μένουν εντυπώσεις- απλώς εισηγηθήκαμε άλλους τρόπους είσπραξης των 

φόρων, αν θέλετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, η συζήτηση έχει ολοκληρωθεί. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι για ένα λεπτό μόνο.  Παρακαλώ όπως μου δοθεί ο λόγος. 

 Λέχθηκε μια βαριά κουβέντα σε αυτή την αίθουσα, και πρέπει να διευκρινιστεί, 

ότι αυτή η Βουλή βοηθά τους φοροδιαφεύγοντες.  Εγώ θα πω το εξής, γιατί ούτε εγώ 

θα ψηφίσω το νομοθέτημα αυτό.  Η συντριπτική πλειοψηφία αυτών των 

μικροεπενδυτών που, βάσει της λογικής του νομοσχεδίου, θα πρέπει να πληρώσει το 

φόρο μπορεί για ελάχιστο χρονικό διάστημα να εισέπραττε τα χρήματα από τα 
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υποτιθέμενα κέρδη στο χρηματιστήριο και την ίδια στιγμή να τα επαναεπένδυε, όπως 

έκανε η συντριπτική πλειοψηφία των επενδυτών, αγοράζοντας μέσα στη φρενίτιδα 

περαιτέρω μετοχές.  Αυτοί οι άνθρωποι, οι οποίοι είναι η πλειοψηφία, είναι αυτοί που 

θα πληρώσουν αυτό το φόρο, ο οποίος δεν ανταποκρίνεται σε πραγματικά κέρδη, 

και, βέβαια, δεν είναι καθόλου φοροδιαφεύγοντες σε σχέση με κάποιους 

μεγαλόσχημους που ούτε τώρα ούτε μετά το πέρασμα της νομοθεσίας δεν πρόκειται 

ποτέ να πληρώσουν φόρους.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, το θέμα έχει εξαντληθεί. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε.  Το 1999 φορολογούνταν κέρδη άνω των 

£35.000·  κάτω των £35.000 ήταν αφορολόγητα.  Μιλούμε για κέρδη.  Κέρδη άνω 

των £35.000, όχι κεφάλαιο, κέρδη.  Αν αυτός είναι μικροεπενδυτής, θα έπρεπε να 

καταψηφίσουμε.  

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή προχωρούμε με τη συζήτηση, για να είμαστε δίκαιοι, αν 

επρόκειτο να προσφέρουμε, σε αυτή τη συγκεκριμένη περίπτωση, δικαιοσύνη σε 

εκείνους που επεναεπένδυσαν και ζημιώσανε τα μέγιστα, θα έπρεπε να υπήρχε 

τρόπος, και μάλιστα αποδεκτός, για να λειτουργεί από την κυβέρνηση, ώστε να 

συμψηφίζονται.  Από τη στιγμή που δεν μπορούμε να τους προσφέρουμε αυτό που 

θα ήταν και λογικό και δίκαιο, όχι εξ υπαιτιότητός μας, νομίζω ότι οποιοιδήποτε άλλοι 

τρόποι μάς οδηγούν ακριβώς σε λανθασμένες εντυπώσεις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, κύριοι, το θέμα έχει εξαντληθεί. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πίνακα «ΚΑΤΑΤΑΞΗ ΑΡΘΡΩΝ» του βασικού νόμου.  Άρθρο 

2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 4; 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα θέσω τώρα σε ψηφοφορία την πρόταση του κ. Ευαγόρου, το άρθρο 5(β). 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας, όπως έχει κατατεθεί από τον κ. 

Ευαγόρου; 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, να βάλουμε μια τάξη στις ψηφοφορίες που 

κάνουμε.  Είναι μια καλή αρχή τώρα.  Να μπει σε ψηφοφορία το άρθρο 5, ποιοι 

ψηφίζουν υπέρ του άρθρου και ποιοι ψηφίζουν εναντίον του άρθρου.  Έτσι είναι η 

διαδικασία.  ∆εν υπάρχει τροπολογία, είναι πρόταση για την καταψήφιση του άρθρου 

5(β). 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, αυτό είναι.  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του άρθρου 5(β); 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τι γίνεται τώρα; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Απορρίπτεται η τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Απορρίπτεται η τροπολογία.  Το άρθρο 5(β) ψηφίζεται. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τι είναι που τέθηκε σε ψηφοφορία; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το άρθρο 5(β). 

 Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το άρθρο.  Το άρθρο, για να περάσει, πρέπει οι θετικές ψήφοι να είναι 

περισσότερες.  Άρα είναι το άρθρο που απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Το άρθρο.  Το άρθρο απορρίφθηκε.  Ναι. 
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Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έχει δίκαιο ο κ. Κατσουρίδης. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Να ξαναψηφίσουμε! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε θα παίζουμε!  Τέλειωσε!  Απορρίφθηκε το άρθρο 5(β). 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Στοιχίζει της ∆ημοκρατίας τεσσεράμισι εκατομμύρια λίρες.  Εντάξει.  Μη 

στενοχωριέστε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, το άρθρο 5(β) απορρίπτεται· εγκρίνεται το άρθρο 5 όπως έχει 

τροποποιηθεί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 46 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 6 μέχρι 13; 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 6 μέχρι 13 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τροποποίηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι πάνω στο θέμα της φορολογίας του 

χρηματιστηρίου υπάρχουν ενστάσεις.  Είναι εδώ, στο άρθρο 14.  Μπορεί στο 

υπόλοιπο νομοσχέδιο να θέλουν να τοποθετηθούν θετικά οι συνάδελφοι.  Άρα 

πρέπει να μπει επίσης σε ψηφοφορία το άρθρο 14. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του άρθρου 14; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και δύο αποχές, το άρθρο 14 

εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

  Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.   Άρθρο 16. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 15 και 16; 
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 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 15 και 16 εγκρίνονται. 

  Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου όπως έχει τροποποιηθεί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Αφορά το πρόσωπό σας η ερώτησή μου.  Στην ψηφοφορία που το αποτέλεσμα 

ήταν δεκαέξι υπέρ και δεκαέξι εναντίον ψηφίσατε;  Λάβατε μέρος ή δε λάβατε μέρος; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε λάβατε μέρος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εντάξει.  Τότε είναι δεκαέξι υπέρ και δεκαέξι εναντίον.  ∆ιότι, αν λάβατε μέρος, 

είναι δεκαεφτά υπέρ και δεκαέξι εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, δεν έλαβα μέρος. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 

Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 2) του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 2) του 

2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 

 Άριστος Χρυσοστόμου  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 
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 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

υπό αναφορά νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 

∆εκεμβρίου 2002.  Στην εν λόγω συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 

Έργων, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής 

της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από τον 

προϋπολογισμό της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου για το 2002 συμπληρωματικής 

πίστωσης ύψους £23.005.226 και η διάθεσή της για τη διαγραφή/αποπληρωμή 

ελλείμματος του σχεδίου συντάξεως και του ταμείου συντάξεως, το οποίο προέκυψε 

κατόπιν πρόσφατης αναλογιστικής εκτίμησης. 

 Με βάση τα στοιχεία τα οποία κατατέθηκαν στην επιτροπή, η πιο πάνω 

διαφοροποίηση οφείλεται από τη μια στη μακροπρόθεσμη εκτίμηση για μειωμένα 

επιτόκια και από την άλλη στο ποσοστό που χρησιμοποιήθηκε, που είναι η μέση 

αύξηση των βασικών ασφαλιστέων αποδοχών τα τελευταία πέντε χρόνια.   

 Στα ίδια στοιχεία αναφέρεται επίσης ότι το Υπουργείο Οικονομικών, αφού 

μελέτησε τον προτεινόμενο συμπληρωματικό προϋπολογισμό σε συνεργασία με το 

Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων και την Υπηρεσία ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 

Προσωπικού, δε φέρει ένσταση στην προώθησή του, εξέφρασε όμως διάφορες 

παρατηρήσεις.  Ειδικότερα, το Υπουργείο Οικονομικών διαπιστώνει, με βάση την 

αναλογιστική εκτίμηση του πιο πάνω σχεδίου και ταμείου, πόσο ευάλωτο/ευαίσθητο 

είναι το σχέδιο συντάξεων στις μειώσεις των επιτοκίων, που επηρεάζουν σε μεγάλο 

βαθμό την απόδοση του ταμείου, δεδομένου ότι η προεξόφληση των μελλοντικών 

εξόδων του γίνεται με χαμηλό συντελεστή.  Συναφώς, παρατηρεί ότι οι τάσεις που 

υπάρχουν σήμερα όσον αφορά τη μείωση των επιτοκίων θα πρέπει να 
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προβληματίσουν ιδιαίτερα την ΑΤΗΚ, η οποία απαιτείται να ακολουθήσει νέα 

στρατηγική επενδύσεων και να περιορίσει τις νέες προσλήψεις. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 

υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 

νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου ποσού 

£23.005.226 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2002.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.   Πρώτος Πίνακας.   Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:   

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 2) του 2002. 

 ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 

Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 4) του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 4) του 

2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης  

 Άριστος Χρυσοστόμου  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 ∆εκεμβρίου 

2002.  Στη συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 

εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών και Συγκοινωνιών και Έργων, καθώς 

επίσης ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (ΑΤΗΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση από τον προϋπολογισμό της 

Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου για το 2002 συμπληρωματικής πίστωσης ύψους 

£3.862.313 και η διάθεσή της για τα ακόλουθα: 

1. Την υλοποίηση της συλλογικής σύμβασης εργασίας μεταξύ της ΑΤΗΚ και των 

συνδικαλιστικών οργανώσεων του προσωπικού που υπογράφτηκε τον 

Οκτώβριο του 2002 και ρυθμίζει τις απολαβές, τα ωφελήματα και γενικά τους 

όρους εργοδότησης του προσωπικού μέχρι το βαθμό του τμηματάρχη. 

 2. Την αναθεώρηση της μισθοδοσίας των ανώτατων στελεχών της ΑΤΗΚ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 

υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 

νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ρυθμίζονται με το συμπληρωματικό αυτό προϋπολογισμό δύο θέματα.  Η 

υλοποίηση της συλλογικής σύμβασης εργασίας μεταξύ της ΑΤΗΚ και των 

συνδικαλιστικών οργανώσεων που αφορά το κατώτερο, θα έλεγα, προσωπικό της 

ΑΤΗΚ και την αναθεώρηση της μισθοδοσίας των ανωτάτων στελεχών της ΑΤΗΚ.  Η 

αναθεώρηση προς τα άνω των μισθών των ανωτάτων στελεχών της ΑΤΗΚ δίνει 

αυξήσεις τέτοιες που, κατά την αντίληψή μου, συνιστούν σπατάλη και είναι 

αδικαιολόγητες.  ∆εν είμαστε σε εποχή που δικαιολογούνται τέτοιου είδους αυξήσεις 

και, κατά την πάγιά μου τακτική -και στο παρελθόν καταψήφιζα όλες τις παρόμοιες 

νομοθεσίες- θα καταψηφίσω το σημερινό σχέδιο νόμου.  Αμείβονται ήδη 

πλουσιοπάροχα τα ανώτατα στελέχη της ΑΤΗΚ και οι οποιεσδήποτε αυξήσεις στη 

μισθοδοσία τους -ιδίως στην έκταση που προνοούνται με αυτό το συμπληρωματικό 

προϋπολογισμό- συνιστούν, κατά την ταπεινή μου αντίληψη, πρόκληση για το 

δημόσιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου ποσού 

£3.862.313 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2002.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.   Πρώτος Πίνακας.   Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:   

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 4) του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο 

ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 

Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
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Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002» 

Παρόντες:  

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άριστος Χρυσοστόμου Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 ∆εκεμβρίου 

2002.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε ο Υπουργός Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί 

Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου, ώστε από την 1η 

Ιανουαρίου 2003 να αυξηθούν τα τέλη εγγραφής όλων των μηχανοκίνητων οχημάτων 

και να αναπροσαρμοστούν τα τέλη κυκλοφορίας των βενζινοκίνητων οχημάτων και 

ιδιωτικών πετρελαιοκίνητων οχημάτων. 

 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Η αύξηση κατά 20% των τελών εγγραφής όλων των μηχανοκίνητων οχημάτων. 

2. Η αύξηση κατά 10% των τελών κυκλοφορίας των βενζινοκίνητων οχημάτων 

που έχουν απόβαρο μέχρι 1 016 κιλά και κατά 20% των βενζινοκίνητων 

οχημάτων που έχουν απόβαρο άνω των 1 016 κιλών. 

3. Η μείωση κατά 10% των τελών κυκλοφορίας των ιδιωτικών πετρελαιοκίνητων 

οχημάτων. 

4. Η κατάργηση της προνομιακής μεταχείρισης που απολαύουν οι ιδιοκτήτες 

ιδιωτικών οχημάτων να καταβάλλουν μειωμένα τέλη κυκλοφορίας, επειδή τα 

χρησιμοποιούν για μεταφορά ατόμων που βρίσκονται στην υπηρεσία τους. 
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 Όπως είναι γνωστό, οι προτεινόμενες διαφοροποιήσεις έχουν συμφωνηθεί μεταξύ 

κυβέρνησης και Βουλής στα πλαίσια της φορολογικής μεταρρύθμισης και υπολογίζεται ότι θα 

αποφέρουν ετήσια αύξηση στα δημόσια έσοδα της τάξης των £2,5 εκατομ. 

 Συναφώς αναφέρεται ότι η κατάργηση της προνομιακής μεταχείρισης που τυγχάνουν οι 

ιδιοκτήτες ιδιωτικών οχημάτων που τα χρησιμοποιούν για τη μεταφορά ατόμων που τελούν 

στην υπηρεσία τους, δηλαδή η καταβολή μειωμένων τελών κυκλοφορίας, υπολογίζεται ότι θα 

αποφέρει μικρή μόνο αύξηση στα δημόσια έσοδα.  Η αύξηση αυτή, που υπολογίζεται στις 

£100.000 περίπου, θα συνοδευτεί από εξοικονομήσεις στο διοικητικό κόστος έκδοσης αδειών 

για καταβολή μειωμένων τελών.  Παράλληλα, με την κατάργηση του σχετικού προνομίου θα 

εκλείψει κυρίως το φαινόμενο της κατάχρησής του. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Μέρους Ι του Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 

Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ήμουν εναντίον σ’ αυτό, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ να σημειωθεί η αρνητική ψήφος του κ. Περδίκη. 

 Τα επόμενα θέματα με τους αριθμούς 9 και 10 έχουν κοινή έκθεση.  Τα θέματα 

αυτά είναι «Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002» και «Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την 

Άμυνα της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για τα νομοσχέδια που τιτλοφορούνται «Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την 

Άμυνα της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002» και «Ο περί 

Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 

Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άριστος Χρυσοστόμου Πρόδρομος Προδρόμου  

 Σταύρος Ευαγόρου   Μαρία Κυριακού 

  Σωτηρούλα Χαραλάμπους 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 

πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 ∆εκεμβρίου 

2002.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε ο Υπουργός Οικονομικών. 

 Σκοπός του πρώτου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση της 

νομοθεσίας για την έκτακτη εισφορά για την άμυνα, για να γίνουν ορισμένες 

διορθωτικές τροποποιήσεις σε αυτή, οι οποίες προέκυψαν μετά την ψήφιση του περί 

Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας Νόμου [Αρ. Νόμου 117(Ι) του 

2002], του οποίου η ισχύς θα αρχίσει την 1η Ιανουαρίου 2003. 

 Σκοπός του δεύτερου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 

Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας Νόμου, η ισχύς του οποίου λήγει 

την 31η ∆εκεμβρίου 2002, για να γίνουν σε αυτό ορισμένες διορθωτικές 

τροποποιήσεις οι οποίες κρίνονται αναγκαίες, ύστερα από την ψήφιση της 

φορολογικής μεταρρύθμισης τον Ιούλιο του 2002.  

 Ειδικότερα, με το πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο, προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. ∆ιασαφηνίζεται ότι απαλλάσσονται από την υποχρέωση καταβολής έκτακτης 

εισφοράς τα μερίσματα που πληρώνονται από κέρδη που πραγματοποιούνται 

από την εκμετάλλευση κυπριακού πλοίου και από εισοδήματα από την παροχή 

υπηρεσιών πλοιοδιαχείρισης.   

2. Καθορίζεται ότι τα λογιζόμενα μερίσματα μεταξύ εταιρειών υπόκεινται σε 

έκτακτη εισφορά, παρ’ όλον ότι τα πραγματικά μερίσματα μεταξύ τέτοιων 

εταιρειών δεν υπόκεινται στην υποχρέωση αυτή. 

3. Καθορίζεται ότι απαλλάσσονται από την έκτακτη εισφορά τα μερίσματα που 

εκδίδονται από εισόδημα που προέρχεται από μερίσματα τα οποία 

φορολογήθηκαν για φόρο εισοδήματος στην πηγή, με συντελεστή προς 20%, 

και η έκδοση των οποίων γίνεται σε περίοδο έξι ετών από την ημερομηνία 

απόκτησής τους. 
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4. ∆ιασαφηνίζεται ότι οι τόκοι από πιστοποιητικά αποταμιεύσεως και χρεόγραφα 

αναπτύξεως που φορολογούνται με 3% αφορούν τα κυβερνητικά πιστοποιητικά 

αποταμιεύσεως και τα κυβερνητικά χρεόγραφα αναπτύξεως. 

5. Καταργείται ο προνομιακός συντελεστής του 3% όσον αφορά την υποχρέωση 

για έκτακτη εισφορά για τόκους που προέρχονται από καταθέσεις στον 

Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης και καθορίζεται ότι οι τόκοι από τέτοιες 

καταθέσεις θα υπόκεινται σε συντελεστή προς 10%, όπως και για όλους τους 

άλλους τόκους.  

6. ∆ιευκρινίζεται ότι, σε περίπτωση προσώπου μη κατοίκου της ∆ημοκρατίας το 

οποίο είναι μέτοχος εταιρείας που είναι κάτοικος στη ∆ημοκρατία και η οποία 

εκδίδει μέρισμα, η έκτακτη εισφορά που καταβλήθηκε λόγω λογιζόμενης 

διανομής που αναλογεί σε τέτοιο πρόσωπο θα επιστρέφεται. 

7. ∆ιαφοροποιείται ο όρος “κέρδος” για σκοπούς λογιζόμενης διανομής, έτσι που 

να μην περιλαμβάνει ποσά, περιλαμβανομένων των πρόσθετων αποσβέσεων 

που προκύπτουν από επανεκτίμηση ακίνητων ή κινητών αξιών.  

8. Καθορίζεται ότι, σε περίπτωση που εταιρεία διαλύεται για σκοπούς 

αναδιοργάνωσης, δε θα εφαρμόζεται η διάταξη σύμφωνα με την οποία κατά τη 

διάλυση της εταιρείας λογίζεται ότι διανέμεται το κέρδος που δεν έχει 

διανεμηθεί. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 

των στοιχείων που τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση 

των υπό αναφορά νομοσχεδίων σε νόμους. 

 Προβαίνοντας στην εισήγηση αυτή, η επιτροπή εισηγείται την τροποποίηση της 

πρόνοιας, που περιλαμβάνεται στο πρώτο υπό συζήτηση νομοσχέδιο, με την οποία 

προτείνεται οι τόκοι από καταθέσεις στον Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης να 

υπόκεινται σε έκτακτη εισφορά προς 10%, αντί προς 3%, όπως ίσχυε μέχρι σήμερα.  
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Η επιτροπή εισηγείται την επαναφορά του ισχύοντος μέχρι σήμερα καθεστώτος 

επιβάρυνσης των πιο πάνω τόκων με συντελεστή 3%. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Η κ. Κυριακού. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Παρ’ όλον ότι είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ήθελα να κάνω 

μια διευκρίνιση λόγω του ότι, όταν εψηφίζετο η φορολογική μεταρρύθμιση, είχαμε 

εισαγάγει το ίδιο φορολογικό πλαίσιο που αφορά τις εταιρείες κυπριακών 

δραστηριοτήτων και διεθνών δραστηριοτήτων.  Στη φορολογική μεταρρύθμιση 

έχουμε εισαγάγει τη φορολογία 10% για όλες τις εταιρείες, αλλά έχουμε απαλλάξει τις 

εταιρείες διεθνών δραστηριοτήτων όσον αφορά τα διανεμηθέντα και λογισθέντα μη 

διανεμηθέντα κέρδη.  Λόγω του ότι δεν έχει διευκρινιστεί μέσα στη νομοθεσία όσον 

αφορά τους δικαιούχους των μετοχών αυτών, εισηγούμαι και καταθέτω σήμερα 

πρόταση νόμου, ώστε να μπορέσει να διευκρινιστεί αυτή η διαφορά η οποία υπάρχει 

μέσα στο σημερινό νομοσχέδιο που κατατίθεται, αλλά και στη νομοθεσία την 117, 

που αφορά την άμυνα, και ο τίτλος θα είναι «Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την 

Άμυνα της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός)...» για τη διευκρίνιση αυτού του σημείου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν.  ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 9 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 
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 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα 

της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη και λήξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν  υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα 

της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Σε τούτο το σημείο θα διακόψουμε τις εργασίες της Βουλής και θα 

επαναρχίσουμε στις 4.30 το απόγευμα. 

(Ώρα διακοπής:  1.00 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  5.00 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως έχει ήδη ανακοινωθεί κατά την πρωινή 

συνεδρία, έχει συμφωνηθεί σ’ αυτό το σημείο να γίνουν δηλώσεις εκ μέρους του 

Προέδρου και των ηγετών των πολιτικών ομάδων των κομμάτων σε σχέση με την 

πρόσφατη απόφαση της Κοπεγχάγης για ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η Σύνοδος Κορυφής της Κοπεγχάγης απεφάσισε την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση μαζί με άλλες εννιά χώρες.  Η απόφαση για ένταξη της Κύπρου 

στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι ένα μεγάλο επίτευγμα του κυπριακού λαού ιστορικής 

σημασίας, ένα επίτευγμα που επιβραβεύει προσπάθειες και αγωνίες του κόσμου 

πολλών χρόνων, ένα επίτευγμα που διανοίγει νέες προοπτικές, που οδηγεί την 

Κύπρο σε μια καινούργια εποχή και μας φέρνει μπροστά σε πρωτόγνωρες 

προκλήσεις.  Το αύριο σίγουρα θα είναι διαφορετικό από το χθες.  Σ’ εμάς 

εναπόκειται να ελαχιστοποιήσουμε τις όποιες δυσκολίες θα φέρει αυτή η τεράστια 

αλλαγή στη ζωή μας και να αξιοποιήσουμε στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό τις 

δυνατότητες που ανοίγονται μπροστά μας. 

 Από μέρους της Βουλής των Αντιπροσώπων συγχαίρω θερμά όλους όσοι 

εργάστηκαν σκληρά και μεθοδικά για να κατακτηθεί ο στόχος της ένταξης στην 
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ευρωπαϊκή οικογένεια.  Συγχαίρω τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και την κυβέρνηση, 

το διαπραγματευτή και την ομάδα του, τη διπλωματική υπηρεσία, τα πολιτικά 

κόμματα και τις μαζικές οργανώσεις που στήριξαν με κάθε τρόπο αυτή την 

προσπάθεια, καθώς και τους εργαζόμενους στον κυβερνητικό μηχανισμό, που με τη 

δουλειά τους έφεραν σε πέρας με επιτυχία όλη την πρακτική εργασία.  

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας έχει τη δική της πολύ 

σημαντική συμβολή στην επιτυχή κατάληξη των προσπαθειών της Κύπρου.  

Προσαρμόζοντας τους εσωτερικούς μηχανισμούς της, η Βουλή κατάφερε να 

ανταποκριθεί άμεσα και αποτελεσματικά σε ένα βαρύ φόρτο εργασίας για τα θέματα 

της εναρμόνισης, χωρίς να υπάρχουν οποιεσδήποτε καθυστερήσεις.  Το έργο που 

επιτελέστηκε από τους βουλευτές και το προσωπικό της Βουλής ήταν πράγματι 

τεράστιο σε σύγκριση με τον πολύ περιορισμένο αριθμό του προσωπικού της.  Για τη 

σημαντική αυτή στήριξη και υποστήριξη του προσωπικού της Βουλής όλοι αξίζουν 

κάθε επαίνου.   

 Σε πολιτικό επίπεδο η Βουλή προώθησε την ένταξη μέσα από την αναβάθμιση 

των σχέσεων και τη συνεργασία της με το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και τα εθνικά 

κοινοβούλια των χωρών μελών και των υποψήφιων χωρών, καθώς και την πρακτική 

εναρμόνιση της νομοθεσίας μας με το κοινοτικό κεκτημένο και την παρακολούθηση 

της εφαρμογής της.  Η εντατική πολιτική δουλειά που έγινε αποτελεί στέρεο 

υπόβαθρο για την ολοκλήρωση της ένταξης με την επικύρωσή της από το 

Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και τα εθνικά κοινοβούλια.   

 Ιδιαίτερη μνεία θα ήθελα να κάμω στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, η οποία από την ώρα της έναρξης της νομοθετικής 

εργασίας για την εναρμόνιση έχει εξετάσει και προωθήσει για ψήφιση προς την 

ολομέλεια διακόσια τριάντα πέντε νομοσχέδια και διακόσια ενενήντα έξι κανονισμούς 

με εναρμονιστικό περιεχόμενο. 
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 Αναμφίβολα τα πιο θερμά συγχαρητήρια τα αξίζει ο ίδιος ο λαός μας, ο οποίος, 

κατανοώντας την πολύπλευρη σημασία της ένταξης της Κύπρου στην  Ευρωπαϊκή 

Ένωση, στηρίζει με όλες του τις δυνάμεις αυτή την προσπάθεια, δείχνει κατανόηση  

και αγόγγυστα αναλαμβάνει το κόστος της.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η απόφαση για ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση δε θα μπορούσε 

να καταστεί δυνατή χωρίς την ολόπλευρη βοήθεια και στήριξη της Ελλάδας.  Είμαι 

βέβαιος ότι απηχώ τα αισθήματα όλων των πλευρών της Βουλής των 

Αντιπροσώπων εκφράζοντας ευγνωμοσύνη και θερμές ευχαριστίες προς την 

κυβέρνηση της Ελλάδας, προσωπικά προς τον πρωθυπουργό κ. Σημίτη και τον 

Υπουργό Εξωτερικών κ. Παπανδρέου, τη Βουλή των Ελλήνων και τον Πρόεδρό της, 

τον κ. Κακλαμάνη, καθώς και προς ολόκληρο τον πολιτικό κόσμο της χώρας, για όσα 

έπραξαν και συνεχίζουν να πράττουν στηρίζοντας την ευρωπαϊκή πορεία της 

Κύπρου.  

 Η απόφαση για την ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση, κυρίες και κύριοι 

συνάδελφοι, δεν πρέπει να μας οδηγήσει σε αλαζονικές και εξωπραγματικές σκέψεις 

και ενέργειες. Συνειδητοποιούμε ότι υπάρχει αρκετός ακόμα δρόμος να διανύσουμε, 

μέχρις ότου η Κύπρος καταστεί πλήρες μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενώ από 

την άλλη η πατρίδα μας εξακολουθεί να δοκιμάζεται από την τουρκική κατοχή.   

 Θα ήμασταν περισσότερο ευτυχείς αν μέχρι σήμερα είχε επιτευχθεί η λύση του 

Κυπριακού, έτσι που η Κύπρος επανενωμένη να βαδίζει το δρόμο της ένταξής της 

στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  ∆υστυχώς η τουρκική αδιαλλαξία στάθηκε εμπόδιο στην 

υλοποίηση αυτού του στόχου.  ∆εν απογοητευόμαστε όμως.  Συνεχίζουμε τον αγώνα 

μας με σύνεση αλλά και με αποφασιστικότητα και αφοσίωση σε αρχές. 

 Η επίλυση του Κυπριακού ήταν και παραμένει ο διακαής μας πόθος και ο 

κύριος στρατηγικός μας στόχος.  Η ελληνοκυπριακή πλευρά και μετά την απόφαση 
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για ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση παραμένει δεσμευμένη να εργαστεί 

για τη λύση του Κυπριακού και εξακολουθεί να διακατέχεται από καλή θέληση.  Τα 

όσα ακούγονται είτε στο εξωτερικό είτε ανάμεσα σε Τουρκοκύπριους είτε ανάμεσα σε 

Ελληνοκύπριους, ότι τάχα, τώρα που λήφθηκε η απόφαση για την ένταξη, η 

ελληνοκυπριακή πλευρά θα αδιαφορήσει για τη λύση του Κυπριακού, στερούνται 

κάθε αλήθειας.  ∆εν μπορούμε να αδιαφορήσουμε για το μέλλον το δικό μας και το 

μέλλον των παιδιών μας.  ∆εν μπορούμε να αδιαφορήσουμε για τη σωτηρία της 

δοκιμαζόμενής μας πατρίδας.  Η ελληνοκυπριακή πλευρά είναι έτοιμη να 

διαπραγματευτεί με βάση το αναθεωρημένο Σχέδιο Ανάν, για να επιτευχθεί μια 

δίκαιη, υπό τις περιστάσεις, λειτουργική και βιώσιμη λύση του Κυπριακού, μια λύση 

διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας, που θα στηρίζεται στα ψηφίσματα των 

Ηνωμένων Εθνών και στις Συμφωνίες Υψηλού Επιπέδου και η οποία θα απαλλάσσει 

την Κύπρο από την κατοχή και την καταθλιπτική παρουσία των εποίκων, θα 

επανενώνει την πατρίδα και το λαό μας, θα αποκαθιστά την ανεξαρτησία, την 

εδαφική ακεραιότητα και την κυριαρχία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και θα 

κατοχυρώνει τα αναφαίρετα ανθρώπινα δικαιώματα και τις βασικές ελευθερίες των 

Κυπρίων πολιτών.  Η διαπραγμάτευση του Σχεδίου Ανάν είναι αναγκαία, 

προκειμένου να επέλθουν εκείνες οι αλλαγές που θα το καταστήσουν αποδεκτή βάση 

μιας συμφωνημένης βιώσιμης και λειτουργικής λύσης.  

 Ο διεθνής παράγοντας, έχοντας υπόψη και την εμπειρία της Κοπεγχάγης και 

των όσων προηγήθηκαν, θα πρέπει ήδη να έχει αντιληφθεί ότι η λύση του Κυπριακού 

παρεμποδίζεται από τις αδιάλλακτες θέσεις της τουρκικής ηγεσίας και του κ. 

Ντενκτάς.  Χρειάζεται να υπάρξει ριζική αλλαγή στην τουρκική πολιτική, για να ανοίξει 

ο δρόμος προς μια συμφωνημένη λύση του Κυπριακού, και προς αυτή την 

κατεύθυνση είναι που καλούμε το διεθνή παράγοντα να στρέψει την προσοχή και να 

ασκήσει την επιρροή του. 
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 Η Βουλή των Αντιπροσώπων χαιρετίζει τις κινητοποιήσεις των Τουρκοκυπρίων 

συμπατριωτών μας, που ξεσηκώνονται ενάντια στη διχοτομική πολιτική του Ντενκτάς 

και απαιτούν το μερίδιο που δικαιούνται στην πρόοδο, τη σιγουριά και την ευημερία 

μιας ενωμένης Κύπρου.  Η Βουλή των Αντιπροσώπων επιδοκιμάζει την πρόθεση της 

κυβέρνησης να εξαγγείλει μέτρα που θα απευθύνονται προς τους Τουρκοκύπριους.  

Θεωρούμε ότι η υλοποίηση μέτρων τα οποία, ενώ δε θα περιέχουν το στοιχείο της 

αναγνώρισης του κατοχικού καθεστώτος, θα διευκολύνουν την καθημερινή ζωή των 

Τουρκοκυπρίων συμπατριωτών μας είναι βήμα προς την ορθή κατεύθυνση και 

πρέπει να υλοποιηθεί με αποφασιστικότητα.  Πρέπει έμπρακτα να δώσουμε το 

μήνυμα ότι η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση γίνεται και προς το δικό 

τους συμφέρον και για τη δική τους ευημερία και πρόοδο.  

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας είναι έτοιμη να 

χαιρετίσει κάθε αλλαγή στην Τουρκία που θα συμβάλει στην επίλυση του Κυπριακού 

και στην υιοθέτηση των ευρωπαϊκών και πανανθρώπινων αξιών στη γειτονική χώρα.  

Πιστεύουμε ότι οι λαοί της Κύπρου, της Ελλάδας και της Τουρκίας μπορούν να 

ζήσουν ειρηνικά και να μοιραστούν ένα κοινό μέλλον προόδου και ανάπτυξης, μέσα 

στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Πρέπει όμως να είναι ελεύθεροι αυτοί οι λαοί. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλή των Αντιπροσώπων, στρατευμένη στην 

υπόθεση της Κύπρου, θα εξακολουθήσει να συμβάλλει με όλες της τις δυνάμεις στην 

πάλη για τη λύση του Κυπριακού και στην προσπάθεια για την ολοκλήρωση της 

ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Σας ευχαριστώ. 

 Προτού δώσω το λόγο στον πρώτο ομιλητή, να μου επιτρέψετε να 

παρακαλέσω, αν μπορεί, να γίνει κάτι με αυτή τη θέρμανση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σταμάτησε. 
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Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Θέλετε πιο ζεστό αέρα; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Χρίστου, παρακαλώ, έχετε το λόγο.  Όπως θα θυμάστε, έχει 

συμφωνηθεί οι ομιλίες, οι παρεμβάσεις των ηγετών των κομμάτων, να είναι μέχρι 

πέντε λεπτά. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η απόφαση της Κοπεγχάγης για ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση 

είναι ένας σταθμός στη σύγχρονη ιστορία της χώρας μας με πολλαπλή σημασία.  Το 

ΑΚΕΛ συγχαίρει όλους ανεξαίρετα τους συντελεστές αυτής της επιτυχίας και 

απευθύνει ευχαριστίες προς την ελληνική κυβέρνηση και τον πολιτικό κόσμο της 

Ελλάδας, χωρίς τη βοήθεια των οποίων θα ήταν αδύνατη η σημερινή επιτυχία. 

 Ιδιαίτερα όμως εμείς σημειώνουμε το ρόλο και τη συμβολή της Βουλής των 

Αντιπροσώπων, του Προέδρου του σώματος, της επιτροπής Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων, της Μικτής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Κύπρου-Ευρωπαϊκής Ένωσης, 

του προέδρου των δύο αυτών επιτροπών, όλων των μελών του σώματος, καθώς και 

των υπηρεσιών της Βουλής.   

 Η απόφαση για ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση μας ευχαριστεί, 

αλλά δεν πρέπει να μας συνεπάρει.  Γνωρίζουμε πολύ καλά ότι η όλη προσπάθεια 

απέχει αρκετά από την ολοκλήρωσή της και θα χρειαστεί επιπρόσθετη σκληρή 

εργασία, μέχρις ότου η Κύπρος καταστεί πλήρες μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

Από την άλλη, ο κύριος μας στόχος, η επίλυση, δηλαδή, του Κυπριακού και η 

επανένωση της πατρίδας και του λαού μας, ακόμα δεν έχει επιτευχθεί.  Οι αντιλήψεις 
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που συνεχίζουν, όπως φαίνεται, να επικρατούν στην Άγκυρα και η διχοτομική 

πολιτική του κ. Ντενκτάς εξακολουθούν να παρεμποδίζουν την πρόοδο στο 

Κυπριακό.  Απαραίτητη προϋπόθεση για μια βιώσιμη και λειτουργική λύση του 

Κυπριακού, που να στηρίζεται στα ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και 

στις Συμφωνίες Υψηλού Επιπέδου, είναι η ουσιαστική αλλαγή στην πολιτική της 

τουρκικής πλευράς.   

 Επομένως, η πάλη για το πολιτικό μας πρόβλημα συνεχίζεται.  Το ΑΚΕΛ θεωρεί 

ότι η ελληνοκυπριακή πλευρά είναι δεσμευμένη να συνεχίσει την αναζήτηση λύσης 

στη βάση του Σχεδίου Ανάν επί του οποίου έχουμε σαφή θέση.  Εκτιμούμε ότι έχει 

θετικά στοιχεία που πρέπει να τα αξιοποιήσουμε, στοιχεία που πρέπει να 

ξεκαθαριστούν, ώστε να μην επιδέχονται διαφορετικών ερμηνειών, καθώς και 

σοβαρά αρνητικά στοιχεία που πρέπει να αλλάξουν.  Μας βρίσκει αντίθετους τόσο η 

ωραιοποίηση του σχεδίου, απ’ όπου και αν προέρχεται, όσο και η  δαιμονοποίηση, 

που στοχεύει στην αχρήστευσή του, που στοχεύει στην υπονόμευση της λύσης 

ομοσπονδίας και τελικά χύνει νερό στο μύλο της διχοτόμησης.  Εμείς επιμένουμε στο 

δικαίωμα διαπραγμάτευσης του σχεδίου.  Και πρέπει όλοι να γνωρίζουν, εντός και 

εκτός της Κύπρου, ότι μια λύση που θα έρθει ως αποτέλεσμα πίεσης ή επιβολής και 

δε θα εκφράζει τη συναίνεση του λαού, Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων, δε θα 

είναι το τέλος του Κυπριακού, αλλά θα σημάνει την απαρχή νέων προβλημάτων. 

 Ακούονται φωνές ότι με την απόφαση για ένταξη μας δίδεται η χρυσή ευκαιρία 

για απεγκλωβισμό από το Σχέδιο Ανάν.  ∆ε συμμεριζόμαστε αυτές τις απόψεις˙ τις 

θεωρούμε ζημιογόνες, τις θεωρούμε εκτός τόπου και χρόνου.  Το σχέδιο είναι 

μπροστά μας και θα πρέπει να το διαπραγματευτούμε.  Και εμείς ως ΑΚΕΛ, όταν 

μιλούμε για διαπραγμάτευση, το εννοούμε.  ∆εν αναζητούμε άλλοθι, για να δεχτούμε 

τελικά το σχέδιο ως έχει, αλλά ούτε και αφορμές για να το απορρίψουμε μέσα από τη 



 127

διαπραγμάτευση.  Στόχος μας είναι να γίνουν τέτοιες βελτιώσεις, που να επιτρέπουν 

να το δεχτούμε ως βάση λύσης του Κυπριακού. 

 Εφόσον η τουρκική πλευρά παραμένει στις γνωστές της θέσεις, θεωρούμε 

απομακρυσμένο το ενδεχόμενο να υπάρξει πρόοδος και λύση του Κυπριακού μέχρι 

τις 28 του Φλεβάρη.  Η προσπάθεια πρέπει να συνεχιστεί και μετά το ορόσημο αυτό.  

Θα μεσολαβήσουν βέβαια οι προεδρικές εκλογές, οι οποίες ως συνταγματική 

υποχρέωση και ύψιστη έκφραση της λαϊκής κυριαρχίας πρέπει να γίνουν.  Εκτιμούμε 

ότι έχουμε όλοι την πολιτική ωριμότητα και την υπευθυνότητα, ώστε κατά τη διάρκεια 

της σύντομης, εκ των πραγμάτων, προεκλογικής εκστρατείας να μην τραυματίσουμε 

ανεπανόρθωτα ούτε τις προοπτικές ούτε τη δυναμική γύρω από το Κυπριακό. 

 Θα ήθελα από μέρους του ΑΚΕΛ αυτή την ώρα να απευθύνω θερμό χαιρετισμό 

προς τους συμπατριώτες μας Τουρκοκύπριους, που δραστηριοποιούνται ιδιαίτερα 

έντονα υπέρ της λύσης του Κυπριακού και ενάντια στις διχοτομικές πολιτικές.  Τους 

διαβεβαιώνουμε ότι για μας η ένταξη αποτελεί συμβολή στην κοινή υπόθεση για 

επανένωση της Κύπρου, ότι είναι μια κατάκτηση που θα αξιοποιηθεί για τη λύση του 

Κυπριακού.  Η ένταξη ανήκει σε ολόκληρο τον κυπριακό λαό και όλα τα 

πλεονεκτήματα και οι δυνατότητές της θα πρέπει να αφορούν Ελληνοκύπριους και 

Τουρκοκύπριους. 

 Συμπερασματικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μετά την Κοπεγχάγη μπροστά 

μας τίθενται σημαντικά και άμεσα καθήκοντα, από την εκπλήρωση των οποίων θα 

εξαρτηθεί η μεγιστοποίηση των πλεονεκτημάτων της ένταξης και η αντιμετώπιση της 

οποιασδήποτε αρνητικής στάσης της Τουρκίας και του κ. Ντενκτάς. 

 Σε αυτή την προσπάθεια στρατηγικός μας σύμμαχος ήταν και παραμένει η 

τουρκοκυπριακή κοινότητα, την οποία οφείλουμε να στηρίξουμε με κάθε τρόπο, 

όπως παραμένουν κοινά και τα συμφέροντα Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων, τα 

οποία πρέπει να αναδεικνύουμε και να υπηρετούμε με συνέπεια.   
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Καλώ τον πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, κ. Νίκο 

Αναστασιάδη, να πάρει το βήμα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι με ιδιαίτερη χαρά και, οφείλω να πω, με κάποια δικαιολογημένη 

συγκίνηση που προσφωνώ σήμερα τη Βουλή στην πανηγυρική αυτή συνεδρίαση, 

που πραγματοποιείται για να τιμηθεί με την αρμόζουσα επισημότητα η ιστορική 

απόφαση για τη διεύρυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης και την ένταξη της Κύπρου στη 

μεγάλη ευρωπαϊκή οικογένεια. 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός αισθάνεται δικαιωμένος, γιατί από την ίδρυσή του, 

το 1976, είχε καταστήσει την Ευρώπη αναπόσπαστο αλλά και κορυφαίο τμήμα του 

οράματός του για το μέλλον της Κύπρου. Η Κοπεγχάγη υπήρξε ένα κορυφαίο, θα 

πρέπει να παραδεχτούμε, ιστορικό ορόσημο, που σφραγίζει με τη σημασία της 

απόφασης για τη διεύρυνση τη νεότερη πολιτική μας ιστορία. 

 Τούτη η ώρα, που τα αισθήματα της ικανοποίησης, της ελπίδας και της 

αισιοδοξίας διακατέχουν το σύνολο του λαού μας, είναι, νομίζω, η πιο κατάλληλη 

στιγμή για να αποδώσουμε τον οφειλόμενο δημόσιο έπαινο σε εκείνους που υπήρξαν 

οι πρωταγωνιστές αυτής της μεγάλης πορείας, σε αυτούς που οραματίστηκαν ένα 

ευρωπαϊκό μέλλον για το λαό μας και που θέλησαν να συνδέσουν αναπόσπαστα τις 

τύχες της πατρίδας μας με αυτό που αποκλήθηκε ως το πιο τολμηρό και φιλόδοξο 

εγχείρημα στην παγκόσμια πολιτική ιστορία, σε αυτούς που εργάστηκαν και 

υπερέβαλαν εαυτούς για να γίνει το ευρωπαϊκό όραμα πράξη. 

 Οφείλουμε, νομίζω, μια ελάχιστη αναφορά στη σκέψη και την ενόραση του 

Γιάννου Κρανιδιώτη για την ουσιαστική συμβολή του στην προώθηση του 
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ευρωπαϊκού μας οράματος.  Ταυτόχρονα, νιώθουμε δικαιολογημένη υπερηφάνεια, 

γιατί ο Γλαύκος Κληρίδης όχι περιστασιακά αλλά με συνέπεια ήδη από το 1976 ως 

ιδρυτής και ηγέτης του ∆ημοκρατικού Συναγερμού πρόβαλε την Ευρώπη ως 

κορυφαίο όραμα, ως στρατηγικό στόχο και ως αδιαπραγμάτευτο εθνικό προορισμό.  

Πλάι σε αυτόν θερμά συγχαρητήρια αξίζουν και στο διαπραγματευτή μας, τον πρώην 

Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κ. Γιώργο Βασιλείου, και στην ομάδα που τον 

περιστοίχισε, στο Υπουργείο Εξωτερικών και τους εκάστοτε Υπουργούς Εξωτερικών, 

στη Νομική Υπηρεσία και στις τόσες άλλες κυβερνητικές υπηρεσίες που εργάστηκαν 

σκληρά για να επιτευχθεί ο κορυφαίος αυτός σκοπός. 

 Κανένας εξάλλου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φίλε κύριε Πρόεδρε, δεν μπορεί 

να παραγνωρίζει το έργο της Βουλής στην κατεύθυνση της εναρμόνισης, έργο που με 

ικανοποίηση δηλώνω ότι στήριξαν όλες οι πολιτικές δυνάμεις, ακόμη και αυτές που, 

ενώ στο παρελθόν είχαν αντίθετες μ’ εμάς απόψεις, στην πορεία συνειδητοποίησαν 

τη σημασία της ευρωπαϊκής επιλογής, ώστε να γίνει αυτό το έργο πραγματικότητα, 

ένα έργο που θα πρέπει, κατά την άποψή μας, να συνεχιστεί για την πλήρη και 

ουσιαστική ενσωμάτωση στις ευρωπαϊκές δομές. 

 Το επίτευγμα της Κοπεγχάγης ανήκει κυρίως στο λαό μας, που, 

συνειδητοποιώντας τις προοπτικές ασφάλειας και ευημερίας που διανοίγει η 

Ευρώπη, επωμίστηκε αυτά τα χρόνια το αναπόφευκτο κόστος της εναρμόνισης. 

 Θέλω, όμως, με ιδιαίτερη έμφαση να εκφράσω την ευγνωμοσύνη και τις 

ευχαριστίες μας προς την ελληνική κυβέρνηση για την αποφασιστική και καθοριστική 

συμβολή της στην υλοποίηση του μεγάλου εθνικού στόχου. Γνωρίζουμε πως χωρίς 

αυτή την υποστήριξη, χωρίς την αδελφική συνεργασία με την Αθήνα, μια συνεργασία 

που, επιτρέψτε μου να πω, έφτασε στο απόγειό της τα τελευταία χρόνια, δε θα είχαμε 

φτάσει μέχρις εδώ.  Το ίδιο καθοριστική υπήρξε και η συστράτευση ολόκληρης 

σχεδόν της ελληνικής πολιτικής ηγεσίας, που έδωσε μάχες σκληρές στο Ευρωπαϊκό 
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Κοινοβούλιο και στα διάφορα ευρωπαϊκά φόρουμ, για να προωθηθεί το κυπριακό 

αίτημα. 

 Τώρα, με ανυψωμένο το ηθικό μας, με ενισχυμένο το πολιτικό μας οπλοστάσιο, 

οφείλουμε να στρέψουμε τις προσπάθειές μας στο πολιτικό μας πρόβλημα. Είναι 

ξεκάθαρο, νομίζω, πως η ευρωπαϊκή μας πορεία δημιούργησε μια καταλυτική 

δυναμική. Αυτή τη δυναμική πρέπει να την αξιοποιήσουμε έγκαιρα, γιατί θα 

επαναλάβω πως η πάροδος του χρόνου δε λειτουργεί προς όφελος αλλά σε βάρος 

μας:  Παγιώνει τα τετελεσμένα, μονιμοποιεί τους εποίκους και οπωσδήποτε αφήνει τα 

στρατεύματα κατοχής ανενόχλητα, ενώ οριστικοποιεί την τουρκοποίηση και τη 

διχοτόμηση. 

 Οφείλουμε, συνεπώς, να παραμείνουμε προσηλωμένοι στον κορυφαίο στόχο 

της, κατά το δικαιότερο τρόπο, εξεύρεσης λύσης βιώσιμης και λειτουργικής στο 

εθνικό μας πρόβλημα. Η προσοχή μας, η προσοχή του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, 

είναι αταλάντευτα στραμμένη στις κρίσιμες εξελίξεις που θα ακολουθήσουν στο πεδίο 

της εθνικής μας υπόθεσης τις επόμενες βδομάδες ή τους επόμενους μήνες και 

κανένας απολύτως μικροκομματικός σχεδιασμός, καμιά απολύτως προσωπική 

φιλοδοξία ή σκοπιμότητα δεν πρόκειται να μας αποσπάσει από την εθνική αυτή 

προτεραιότητα. 

 Με την αυτοπεποίθηση που δημιουργεί η δεδομένη πλέον προοπτική της 

πλήρους ενσωμάτωσης της Κύπρου στο ευρωπαϊκό οικοδόμημα, τώρα είναι η ώρα 

να δώσουμε με ενότητα, με σύνεση αλλά και πραγματισμό τη μάχη για τη λύση 

γνωρίζοντας πως το σταθερό έδαφος της Ευρώπης και η έννοια του κοινού 

συμφέροντος θα ενισχύσουν τη βούληση για ειρηνική αλλά και λειτουργική συμβίωση 

και ανάπτυξη Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων.  ∆εν πρέπει να λησμονούμε πως 

το μεγαλύτερο ίσως όφελος από την ενταξιακή μας πορεία υπήρξε η καταλυτική 

δυναμική που δημιουργήθηκε στο Κυπριακό. Αυτή η δυναμική, επαναλαμβάνω, δεν 
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πρέπει να ανακοπεί με κανένα τρόπο, πολύ δε περισσότερο δεν επιτρέπεται να μας 

καταλάβει ο ενθουσιασμός και η αλαζονεία και να οδηγηθούμε στην υιοθέτηση της 

λογικής πως η Ευρώπη και η πάροδος του χρόνου αρκούν για να μας εξασφαλίσουν 

τη λύση. 

 Η σημερινή συνεδρίαση δεν προσφέρεται, βεβαίως, για ανάλυση σε βάθος του 

σχεδίου του Γενικού Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών.  Το βέβαιο είναι ότι το σχέδιο 

αυτό είναι μπροστά μας και καλούμαστε να το διαχειριστούμε μέσα σε συγκεκριμένα 

χρονοδιαγράμματα. Το σχέδιο υποβλήθηκε με τη σύμφωνη γνώμη του Συμβουλίου 

Ασφαλείας και αποτελεί, κατά την εκτίμηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, μια 

ισοζυγισμένη πρόταση συμβιβασμού, έστω και αν αναγνωρίζονται και οι 

παρεκκλίσεις που παρατηρούνται σε αυτό το σχέδιο.  Ταυτόχρονα το σχέδιο θα 

πρέπει να πούμε πως περιέχει σημαντικά θετικά στοιχεία, πολλές ασάφειες και 

αρκετά αρνητικά, βεβαίως, σημεία.  Οφείλουμε, παρ’  όλα αυτά, να παραμείνουμε 

προσηλωμένοι στις αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλίου και να διαπραγματευτούμε 

σκληρά και αποφασιστικά τα κείμενα του Γενικού Γραμματέα, για να δοθούν 

διευκρινίσεις, όπου χρειάζονται, και να απαλειφθούν τα αρνητικά σημεία που κατά 

προτεραιότητα έχει εντοπίσει η πλευρά μας. 

 Έχοντας πάντα κατά νουν το στόχο της επανένωσης της Κύπρου αλλά και το 

γεγονός ότι στην Κοπεγχάγη κάναμε ένα μεγάλο βήμα, το οποίο θα ακολουθήσουν 

και άλλα μέχρι την οριστική μας ένταξη, πρέπει να συνειδητοποιήσουμε πως πάγια 

επιδίωξή μας πρέπει να είναι η δικαιότερη, όπως είπα και προηγουμένως, υπό τις 

περιστάσεις λύση, μια λύση που θα πρέπει να την αντικρίζουμε σε βάθος χρόνου και 

στα πλαίσια μιας Ενωμένης Ευρώπης που βρίσκεται σε φάση διαρκούς μετεξέλιξης. 

 Πιστεύω ειλικρινά πως, αν όλοι πιστέψουμε στο όραμα της επανένωσης και της 

δημιουργικής συμβίωσης με τους Τουρκοκύπριους, αν ακόμη συνειδητοποιήσουμε 

πως οι νεότερες γενιές δε βαρύνονται με τα σφάλματα και τις διχαστικές εμπειρίες 
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του χθες και πως ακόμη η Κύπρος πρέπει να είναι η κοινή πατρίδα όλων των 

νομίμων κατοίκων αυτού του νησιού, ανεξαρτήτως φυλής, θρησκείας, γλώσσας και 

πολιτισμού, τότε μπορούμε να προσβλέπουμε όλοι μαζί σε ένα ευρωπαϊκό μέλλον 

ειρήνης, ασφάλειας και ευημερίας. 

 Αυτή την ώρα, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να 

διαβεβαιώσουμε για μια ακόμη φορά τους συμπατριώτες μας Τουρκοκύπριους για 

την ειλικρινή μας επιθυμία για λύση.  Τους καλούμε ταυτόχρονα σε μια κοινή πορεία 

προς την Ευρώπη, μέσα από την οποία και αυτοί μπορούν να προσβλέπουν σε ένα 

καλύτερο μέλλον δημοκρατίας, σε ένα μέλλον ασφάλειας, οικονομικής προόδου και 

κοινωνικής προκοπής. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αναστασιάδη. 

 Το λόγο έχει ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος του ∆ημοκρατικού 

Κόμματος. 

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εμείς του ∆ημοκρατικού Κόμματος, μαζί με την ολότητα σχεδόν του κυπριακού 

ελληνισμού, θεωρούμε ιστορική και βαρυσήμαντη την απόφαση του Συμβουλίου της 

Κοπεγχάγης στις 13 του ∆εκέμβρη του 2002 για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση μαζί και ταυτόχρονα με τις άλλες εννιά χώρες που θα 

αποτελέσουν το πρώτο κύμα της νέας διεύρυνσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία δεν έχει ακόμα ενταχθεί στη Ευρωπαϊκή Ένωση ούτε 

και οι πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας έχουν από τώρα καταστεί Ευρωπαίοι -

αυτό θα γίνει την 1η του Μάη του 2004.  Είναι η εκτίμησή μας, όμως, ότι η 

ολοκλήρωση της ένταξης της Κύπρου το Μάη του 2004 είναι αναπόφευκτη, 
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προκαθορισμένη και μη αναστρέψιμη.  Γι’  αυτό, δικαιολογημένα ο λαός δικαιούται να 

αισθάνεται και να εκφράζει την ευφορία του για την ευτυχή κατάληξη μιας 

πολύχρονης και επίπονης προσπάθειας και για την πραγμάτωση του κοινού 

οράματος της ένταξης με την τελεσίδικη απόφαση του Συμβουλίου της Κοπεγχάγης 

στις 13 αυτού του μήνα.  Γι’ αυτό, ο λαός της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, όλος ο λαός, 

Ελληνοκύπριοι, Τουρκοκύπριοι, Αρμένιοι, Μαρωνίτες και Λατίνοι, μπορούν να 

ατενίζουν και να προσβλέπουν στο μέλλον με αισιοδοξία και αυτοπεποίθηση. 

 Είναι γνωστή η αρχή ότι «πάντοτε η επιτυχία έχει πολλούς πατεράδες».  Η 

αποτυχία παραμένει νόθα. Την πατρότητα της επιτυχίας τη διεκδικούν πολλοί.  Την 

αποτυχία την αποποιούνται όλοι.  Είμαστε σήμερα μάρτυρες αυτού του φαινόμενου 

στην Κύπρο.  Πολλοί συνωθούνται στις δημόσιες εκδηλώσεις, ιδιαίτερα στις 

τηλεοπτικές οθόνες, για να διεκδικήσουν για τον εαυτό τους άκομψα, αλαζονικά και 

προκλητικά μερίδιο σε αυτή την επιτυχία.  Η αλήθεια, όμως, είναι ότι αυτή η επιτυχία 

είναι αποτέλεσμα μιας συλλογικής προσπάθειας όλων των παραγόντων του 

συγκροτημένου κράτους και της κοινωνίας μας. 

 Πρώτος, κύριος και αποφασιστικός παράγοντας είναι η Ελλάδα, η κυβέρνηση, η 

Βουλή των Ελλήνων και τα πολιτικά κόμματα, που υποστήριξαν την αναγκαιότητα 

της ένταξης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και που με αγώνες και θυσίες, με 

αντιπαραθέσεις αλλά και με σταθερότητα και συνέπεια κατόρθωσαν να εμπεδώσουν 

το μήνυμα ότι η διεύρυνση της Ευρώπης περνούσε από την Κύπρο.  Αυτή η πολιτική 

της Ελλάδας υπήρξε ο καταλύτης.  Χωρίς την αποφασιστικότητα της Ελλάδας πάνω 

σε αυτό το κρίσιμο εναρκτήριο βήμα ούτε το ψηλό κατά κεφαλήν εισόδημα ούτε η 

συμμόρφωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας προς τους δείκτες και τους κανόνες της 

πρώτης Κοπεγχάγης και του Μάαστριχτ μπορούσαν να αποτελέσουν ικανοποιητικό 

βάθρο για την ένταξη της Κύπρου. 
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 Από εκείνο το σημείο και μετά η ευθύνη για την περαιτέρω συμπεριφορά και 

συμμόρφωση προς τις απαιτήσεις της Ευρώπης έπεσε στους ώμους του λαού, της 

κυβέρνησης και της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Τότε και μόνον τότε έγινε 

επιτρεπτό και κατορθωτό να ισχύσουν και να υπολογιστούν οι προσπάθειες, οι 

ενέργειες, η πολιτική, η τακτική της κυβέρνησης και της Βουλής των Αντιπροσώπων 

της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Χωρίς καμιά αναστολή και δισταγμό σε αυτό το δεύτερο αλλά αποφασιστικό 

στάδιο τα εύσημα ανήκουν στην κυβέρνηση και στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κ. 

Γλαύκο Κληρίδη, στον επικεφαλής των ενταξιακών διαπραγματεύσεων κ. Γιώργο 

Βασιλείου και την ομάδα του, στις κυβερνητικές και νομικές υπηρεσίες αλλά -και αυτό 

να μην το ξεχνούμε- και στη Βουλή των Αντιπροσώπων, ιδιαίτερα στην επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, το διευθυντή του Γραφείου της Βουλής και την Υπηρεσία 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στήριγμα της επιτροπής, της οποίας έχω την τιμή να 

προεδρεύω. 

 Εύφημη μνεία πρέπει να γίνει και στο συμπατριώτη μας Γιάννο Κρανιδιώτη, που 

υπήρξε ο εμπνευστής και η κινητήρια δύναμη για το άνοιγμα της λεωφόρου προς την 

ευρωπαϊκή μας ένταξη. 

 Θέλω να τονίσω ότι στη διάρκεια δύο περίπου ετών η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Ευρωπαϊκών  Υποθέσεων  έχει  μελετήσει και έχει εγκρίνει συνολικά 

πεντακόσια τριάντα ένα νομοθετήματα και κανονισμούς με εναρμονιστικό 

περιεχόμενο, χωρίς να υπολογίζουμε αυτά που θα εγκρίνουμε σήμερα. 

 Εγώ θεωρώ πιο σημαντικό το γεγονός ότι όλα αυτά τα νομοθετήματα έχουν 

εγκριθεί, με εξαίρεση όχι πάνω από δέκα από αυτά, με την ομόφωνη απόφαση όλων 

των μελών της επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων.  Γι’ αυτό, σε χτεσινή 

ανακοίνωση της επιτροπής, στην οποία παραπέμπω όσους ενδιαφέρονται, 

αναφέρεται το έργο της επιτροπής και αποδίδονται ευχαριστίες σε όλα τα μέλη της 
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επιτροπής για τη συνεργασία, την κατανόηση, τις εύστοχες παρατηρήσεις και 

τροποποιήσεις νομοθεσίας που εισηγήθηκαν και που έτσι έδωσαν το δικαίωμα στην 

Κυπριακή ∆ημοκρατία να διεκδικήσει στην Κοπεγχάγη πειστικά το δικαίωμα της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας να ενταχθεί χωρίς όρους, αστερίσκους και δεσμεύσεις στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Η απόφαση του Συμβουλίου της Κοπεγχάγης για ένταξη της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας καλύπτει τον έναν από τους δύο βασικούς στόχους του κυπριακού 

λαού.  ∆υστυχώς, η απόφαση για την ένταξη δεν έχει λύσει το βασικό πρόβλημα που 

αντιμετωπίζουμε, που είναι η λύση του Κυπριακού. Παραμένει στο τραπέζι των 

διαπραγματεύσεων το Σχέδιο Ανάν και επικυρώνεται η δέσμευσή μας για διεξαγωγή 

διαπραγματεύσεων με βάση το Σχέδιο Ανάν.  Αυτή τη δέσμευση οφείλουμε να την 

τιμήσουμε. Με ειλικρινή διάθεση θα πρέπει να υποστούμε θυσίες, να δεχτούμε έναν 

επώδυνο συμβιβασμό και με διαλλακτικότητα αλλά και διεκδικητικότητα να 

προσπαθήσουμε να βρούμε μια λύση που, αν δεν είναι δυνατό να είναι δίκαιη, να 

είναι τουλάχιστον βιώσιμη.  Για να καταστεί μια λύση βιώσιμη, πρέπει, μέσω 

ουσιαστικών και σε βάθος διαπραγματεύσεων, να πετύχουμε την τροποποίηση 

συγκεκριμένων σημείων του Σχεδίου Ανάν που δεν εξασφαλίζουν τη λειτουργικότητα 

και τη βιωσιμότητα μιας πιθανής λύσης.  Ο στόχος δεν μπορεί να είναι το κλείσιμο 

του Κυπριακού, δεν μπορεί να είναι μια οποιαδήποτε, τάχατες, λύση, αλλά μια λύση 

που δε θα είναι μεν δίκαιη, αλλά θα είναι τουλάχιστον βιώσιμη. 

 Πολύ φτωχή υπηρεσία προσφέρουν στον κυπριακό λαό αυτοί που πριν την 

Κοπεγχάγη, ντόπιοι και ξένοι, προσπαθούσαν να προωθήσουν το ψεύτικο και 

ανύπαρκτο δίλημμα “είτε αποδοχή του Σχεδίου Ανάν είτε ένταξη”.  Τέτοιο δίλημμα 

ούτε υπήρξε ποτέ ούτε τέθηκε μπροστά μας στην Κοπεγχάγη.  Άλλοι οφείλουν να 

εξηγήσουν γιατί πρόβαλλαν ένα τέτοιο ανύπαρκτο δίλημμα. 
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 Εμείς έχουμε χρέος και ευθύνη να προσπαθήσουμε με ειλικρινείς και σε βάθος 

διαπραγματεύσεις από τώρα ως τις 28 του Φλεβάρη του 2003 να 

διαπραγματευθούμε με ειλικρίνεια, με υπευθυνότητα, με γνώση και σιγουριά, με 

ελαστικότητα αλλά και διεκδικητικότητα, ώστε να πετύχουμε αλλαγή του σχεδίου με 

τρόπο που αυτό το πλαίσιο να καταστεί βιώσιμο και λειτουργικό προς όφελος τόσο 

των Τουρκοκύπριων συμπατριωτών μας όσο και των Ελληνοκύπριων.  ∆υστυχώς, οι 

αντιπροτάσεις που έχουν υποβληθεί χωρίς συζήτηση και χωρίς έγκριση από το 

Εθνικό Συμβούλιο περιορίζουν -ελπίζω όχι ανεπανόρθωτα- και το πλαίσιο και την 

έκταση των τροποποιήσεων που είναι απαραίτητες.  

 Μετά την απόφαση της Κοπεγχάγης ο κυπριακός λαός μπορεί και δικαιούται να 

βλέπει το μέλλον με αισιοδοξία χωρίς το άγχος και το δίλημμα, το πλαστό δίλημμα, 

“ένταξη ή λύση”, χωρίς εκβιαστικά χρονοδιαγράμματα και χωρίς ψεύτικα διλήμματα. 

Ευελπιστούμε και προσβλέπουμε στο ότι με ευελιξία, διεκδικητικότητα και σωστούς 

χειρισμούς, από ’δω και μπρος, μπορούμε να πετύχουμε την ένταξη μιας 

επανενωμένης Κύπρου, μέσα στο πλαίσιο μιας βιώσιμης και λειτουργικής λύσης, 

έστω και αν αυτή δε θα είναι -και δε θα είναι- δίκαιη.  Πρέπει να πιστέψουμε αυτή την 

αρχή, να την καταστήσουμε βίωμά μας και θεμέλιο κοινής πολιτικής, και τότε να 

είμαστε βέβαιοι ότι θα πετύχουμε.  Αυτό είναι το μήνυμα αισιοδοξίας που πρέπει να 

προέλθει και αυτό το μήνυμα πρέπει να στείλουμε στο λαό  από αυτή τη συζήτηση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

 Παρακαλώ τώρα τον κ. Ομήρου, πρόεδρο του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών, 

να πάρει το λόγο. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Η Βουλή των Αντιπροσώπων ορθά αφιερώνει σήμερα χρόνο, για να αποτιμήσει 

τη σημασία της απόφασης της Κοπεγχάγης για τη διεύρυνση με τις δέκα υποψήφιες 

χώρες περιλαμβανομένης και της Κύπρου.  Οι σημερινές σύντομες αναφορές δε θα 

είναι όμως, πιστεύω, αρκετές.  Θα ήταν χρήσιμο και αναγκαίο να υπάρξει προσεχώς 

μια πιο εκτεταμένη και ολοκληρωμένη συζήτηση που να καλύψει και τις κυπριακές 

εξελίξεις. 

 Η απόφαση της Κοπεγχάγης για τη διεύρυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι 

αναμφίβολα ιστορικής σημασίας.  Ανοίγει μια νέα εποχή για την Ευρώπη των είκοσι 

πέντε χωρών και των τετρακόσιων πενήντα εκατομμυρίων πολιτών.  Αποτελεί όμως 

ιστορικό σταθμό και για τον τόπο μας, την Κύπρο.  Μετά από πολύχρονες 

προσπάθειες, η Κύπρος δημιουργεί νέα δεδομένα για τη μελλοντική της πορεία.  

Ισχυροποιεί τη θέση της στο διεθνές περιβάλλον και δημιουργεί νέες δυνατότητες 

ανάπτυξης και ευημερίας για κάθε Κύπρια και κάθε Κύπριο. 

 Ποτέ η Κύπρος δεν είχε περισσότερες ελπίδες για ένα ασφαλές, ειρηνικό και 

δημιουργικό μέλλον.  Ποτέ δεν είχε τόσες προσδοκίες ότι μπορεί να αποκαταστήσει 

την ενότητά της και να ξεπεράσει τις πληγές του παρελθόντος, την κατοχή και τη 

διαίρεση. 

 Η ιστορική επιτυχία της ένταξης στην Ένωση ήταν το αποτέλεσμα της συνεπούς 

πορείας προς την Ευρώπη.  Ήταν το αποτέλεσμα της ενότητας του πολιτικού 

κόσμου, της ενότητας των Αθηνών με τη Λευκωσία. 

 Αποδείχτηκε στην Κοπεγχάγη ότι έχουμε τις δυνατότητες να ορίζουμε εμείς το 

μέλλον μας, αν δουλεύουμε με σχέδιο, συνέπεια και στρατηγική.  Με σωστές 

πολιτικές και διπλωματικές κινήσεις που να λαμβάνουν υπόψη το πολύπλοκο και 

πολυσύνθετο διεθνές και κοινοτικό περιβάλλον.  Υπ’  αυτή την έννοια η ένταξη της 

Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που υπήρξε το μεγαλύτερο πολιτικό και 

διπλωματικό επίτευγμα του ελληνισμού μετά το 1974, αποτελεί και την ιστορική 
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δικαίωση των ορθών επιλογών στα μεγάλα ορόσημα του 1995 με την εξασφάλιση 

της ημερομηνίας έναρξης των ενταξιακών διαπραγματεύσεων και του 1999 με το 

Ελσίνκι, όταν αποσυνδέθηκε η ένταξη από τη λύση.  Το Ελσίνκι μάς οδήγησε με 

σιγουριά και ασφάλεια στη μεγάλη απόφαση της Κοπεγχάγης. 

 Αξίζει έπαινος πρώτα και πάνω απ’  όλα στον κυπριακό λαό που στήριξε όλα 

αυτά τα χρόνια ακόμα και με θυσίες την ευρωπαϊκή πορεία.  Στον Πρόεδρο της 

∆ημοκρατίας και τις κατά καιρούς κυβερνήσεις, στη Βουλή των Αντιπροσώπων, στα 

πολιτικά κόμματα, στη διαπραγματευτική ομάδα και στον επικεφαλής της και σε 

όλους τους κρατικούς λειτουργούς που εργάστηκαν για την προετοιμασία της 

ένταξης. 

 Και θέλουμε στο σημείο αυτό να τονίσουμε τη σημασία και το ρόλο της 

ελληνικής κυβέρνησης σε αυτή μας την προσπάθεια.  Να τονίσουμε τις ευχαριστίες 

του κυπριακού λαού προσωπικά στον Πρωθυπουργό της Ελλάδας κ. Κώστα Σημίτη 

για τις προσπάθειες που κατέβαλε και την υποστήριξη που παρείχε στην Κύπρο.  

Αυτή την ώρα θυμόμαστε επίσης καθηκόντως και με ευγνωμοσύνη τον αρχιτέκτονα 

αυτής της πορείας, τον αδικοχαμένο συμπατριώτη μας Γιάννο Κρανιδιώτη. 

 Πρέπει να επισημάνουμε όμως ότι η επιτυχία της ένταξης όχι μόνο δεν πρέπει 

να μας εφησυχάζει, αλλά, αντίθετα, θα πρέπει να μας κινητοποιεί, για να 

απαντήσουμε στις προκλήσεις που έχουμε μπροστά μας.  Οι μήνες που έρχονται, οι 

μέρες που έρχονται είναι ιδιαίτερα σημαντικές.  Η διαδικασία της ένταξης θα πρέπει 

να ολοκληρωθεί με τις επικυρώσεις από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και τα εθνικά 

κοινοβούλια.  Και βέβαια με την υπογραφή της συνθήκης προσχώρησης στην Αθήνα 

στις 16 Απριλίου. 

 Ταυτόχρονα θα πρέπει να γίνει κάθε δυνατή προσπάθεια, ώστε να υπάρξει 

λύση του πολιτικού προβλήματος στη βάση των αποφάσεων, των θέσεων του 

Εθνικού Συμβουλίου.  Μιας λύσης που θα εξυπηρετεί τα συμφέροντα και των δύο 
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κοινοτήτων και θα δημιουργεί περιβάλλον ασφάλειας και ειρήνης στην περιοχή.  Να 

αποδείξουμε έτσι ότι η πολιτική της Κύπρου και του ελληνισμού έχει συνέχεια και 

αξιοπιστία. 

 Είμαστε σταθερά προσανατολισμένοι στην επίλυση του πολιτικού προβλήματος 

στη βάση των θέσεων του Εθνικού Συμβουλίου, της ανάγκης τροποποιήσεων του 

Σχεδίου Ανάν, για να διασφαλίζεται λειτουργική και βιώσιμη λύση, της εφαρμογής του 

κοινοτικού κεκτημένου στο σύνολο της Κύπρου, της ουσιαστικής αποκατάστασης 

σχέσεων επικοινωνίας και συνεννόησης με την πλευρά των Τουρκοκυπρίων, οι 

οποίοι όλο και περισσότερο κατανοούν το αδιέξοδο της πολιτικής του Ντενκτάς και 

της συνεχιζόμενης κατοχής.  Η επίλυση του πολιτικού προβλήματος είναι αναγκαία, 

για να ενισχυθεί η ασφάλεια στην περιοχή μας, για να μπορέσουν οι νέες γενιές να 

σχεδιάσουν ένα μέλλον με ειρήνη και δυνατότητες ευημερίας. 

 Η ένταξη δίνει νέα ώθηση στο εθνικό μας θέμα.  Η τουρκική πλευρά πρέπει να 

κατανοήσει ότι η λύση του κυπριακού προβλήματος πρέπει να στηρίζεται σε νέους 

όρους και δεδομένα.  Στο ευρωπαϊκό κεκτημένο, δηλαδή στην αρχή της μίας κρατικής 

οντότητας και της ενιαίας εκπροσώπησης της χώρας. 

 Η τουρκική πλευρά πρέπει να κατανοήσει ακόμα ότι, για να συμμετάσχει στη 

νέα αρχιτεκτονική της Ευρώπης, όπως επιδιώκει, οφείλει να προχωρήσει σε 

μεταρρυθμίσεις, ώστε να καταστεί μια σύγχρονη δημοκρατία που θα σέβεται τις αξίες 

του ευρωπαϊκού πολιτισμού, τις σχέσεις καλής γειτονίας και της ειρηνικής επίλυσης 

των διαφορών.  Οφείλει να σεβαστεί το διεθνές δίκαιο στην περίπτωση της Κύπρου 

και ακόμα και τη φωνή των Τουρκοκυπρίων που επιθυμούν τη λύση του 

προβλήματος με τον τερματισμό της κατοχής. 

 Κύριε Πρόεδρε, όλα αυτά τα χρόνια αγωνιστήκαμε σαν λαός, σαν συντεταγμένο 

κράτος, σαν Βουλή των Αντιπροσώπων, για να προασπίσουμε την κρατική μας 

οντότητα, για τη διεθνοποίηση του κυπριακού προβλήματος, για ισχυρή οικονομία 
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που να στηρίζει τον αγώνα του λαού μας, για ισχυρή άμυνα σαν κορυφαία 

παράμετρο της εθνικής μας στρατηγικής, για την προετοιμασία της Κύπρου για την 

ένταξη. 

 Τώρα πια οριστικά το 2004 θα είμαστε μέλος της μεγάλης ευρωπαϊκής 

οικογένειας.  Αυτή είναι η βούλησή μας.  Αυτή είναι η εθνική μας στρατηγική:  Να 

ενώσουμε την προοπτική και το μέλλον μας με την προοπτική και το μέλλον των 

ευρωπαϊκών λαών.  Να δημιουργήσουμε ένα μέλλον με ασφάλεια, ευημερία και 

κοινωνική αλληλεγγύη.  Και η ώρα της ιστορικής δικαίωσης του λαού μας θα έλθει.  

Στο νέο κόσμο που έρχεται δεν έχουν θέση οι διαχωριστικές γραμμές και τα 

διαιρετικά τείχη.  Αξίζει στον κυπριακό λαό ένα καλύτερο μέλλον.  Ένα μέλλον 

ειρηνικό και δημιουργικό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Παρακαλώ, ο κ. Χρίστος Κληρίδης εκ μέρους των Νέων Οριζόντων να πάρει το 

λόγο. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Μέσα από τις συμπληγάδες των τελευταίων ημερών η Κυπριακή ∆ημοκρατία με 

τη βοήθεια όλων των εμπλεκομένων πολιτικών δυνάμεων και του λαού στην Ελλάδα 

και Κύπρο κατάφερε να πραγματοποιήσει και να ολοκληρώσει την ευρωπαϊκή πορεία 

που ξεκίνησε πριν την τουρκική εισβολή του 1974 με τη συμφωνία σύνδεσης Κύπρου 

και τότε ΕΟΚ του 1973.  Περάσαμε μέσα από την Τελωνειακή Ένωση στην πλήρη 

ένταξη, η οποία, είμαστε σίγουροι, θα ολοκληρωθεί την 1η Μαΐου του 2004. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων έχει διαδραματίσει πρωταγωνιστικό ρόλο στην 

πορεία αυτή, τόσο ο πρόεδρός της όσο και ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής 
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Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων κ. Τάσσος Παπαδόπουλος, αλλά και όλοι μας 

έχουμε δώσει το άπαν των δυνάμεών μας, για να καταστεί το όνειρο πραγματικότητα. 

 Πολύτιμη και απαραίτητη υπήρξε και η συμβολή της Υπηρεσίας Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων και της διεύθυνσης της Βουλής, αλλά και ο ρόλος και η προσφορά της 

Μικτής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Κύπρου-Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Ειλικρινά, πιστεύουμε ότι η πλήρης ένταξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση θα επενεργήσει σαν καταλύτης για τη δημιουργία 

καταλληλότερων συνθηκών για μια λύση του Κυπριακού που θα βασίζεται στο 

σεβασμό των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και πολιτικών ελευθεριών και το κοινοτικό 

κεκτημένο, για την οποία λύση πρέπει να συνεχίσουμε τον αγώνα μας. 

 Επισημαίνουμε, μεταξύ άλλων, τα εξής: 

1. Η Κυπριακή ∆ημοκρατία εντάσσεται στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε όλη της την 

έκταση με αναστολή εφαρμογής προσωρινά του κοινοτικού κεκτημένου στα 

κατεχόμενα.  Αυτό σημαίνει ότι επιβεβαιώνονται τα διεθνή σύνορα της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας και δεν αναγνωρίζεται η τουρκική εισβολή, η οποία 

παραμένει σαν παράνομη κατοχή.  Τα κατεχόμενα αποτελούν και παραμένουν 

έδαφος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και τώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

2. Το Κυπριακό αναβαθμίζεται σαν ευρωπαϊκό πλέον πρόβλημα, το οποίο εκ των 

πραγμάτων θα απασχολήσει την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Με το πρόβλημα της 

Κύπρου υποχρεωτικά θα ασχοληθούν επισταμένα πλέον και συστηματικά όλα 

τα θεσμικά και πολιτικά όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως το Ευρωπαϊκό 

Συμβούλιο, το Συμβούλιο Υπουργών, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, το Ευρωπαϊκό 

Κοινοβούλιο, αλλά ακόμη και οι Ευρωπαίοι πολίτες. 

3. Η συμμετοχή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε όλα πλέον τα θεσμικά και πολιτικά 

όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα συμβάλει πιο αποτελεσματικά στην 

καλύτερη διαφώτιση των Ευρωπαίων για όλες τις πτυχές του κυπριακού 
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προβλήματος και εκ των πραγμάτων θα δημιουργήσει και νέες συμμαχίες, αλλά 

και θα συντείνει στην ενδυνάμωση των σχέσεων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με 

φίλες χώρες κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

4. Όποια και να είναι η τελική κατάληξη της ευρωπαϊκής πορείας της Τουρκίας, 

αναπόδραστα και με την προϋπόθεση ότι δε θα επιτρέψουμε την αποσύνδεσή 

της με τη λύση του Κυπριακού θα ασκηθεί επιρροή και πίεση προς την Τουρκία, 

για να αναθεωρήσει την όλη στάση της. 

5. Η Κυπριακή ∆ημοκρατία παύει από το να είναι έρμαιο της αγγλοαμερικανικής 

πρωτοβουλίας στο μέλλον, γιατί εκ των πραγμάτων οι κυβερνήσεις των 

Ηνωμένων Πολιτειών και Ηνωμένου Βασιλείου δεν μπορούν παρά να 

αντιμετωπίζουν πλέον την Κυπριακή ∆ημοκρατία σαν πλήρες μέλος της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης και ευρωπαϊκής οικογένειας.  Τα στρατηγικά συμφέροντά 

τους θα πρέπει να αναθεωρηθούν και να επανεξεταστούν μέσα σ’  αυτό το 

πλαίσιο. 

6. Με τη διεύρυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε είκοσι πέντε και πολύ σύντομα σε 

είκοσι επτά χώρες, την περαιτέρω εμβάθυνση της ενοποίησης, την ανάδειξή της 

σαν της μεγαλύτερης ίσως παγκόσμιας οικονομικής δύναμης και με τη χάραξη 

προσεχώς ενιαίας πολιτικής άμυνας και ασφάλειας, η Κυπριακή ∆ημοκρατία θα 

έχει πλέον τη δυνατότητα να μην υποκύπτει στους εκβιασμούς και στις πιέσεις 

για την επιβολή απαράδεκτων λύσεων. 

 ∆ε διαφεύγει την προσοχή μας ότι η ένταξη είχε και κάποιο κόστος, δυστυχώς, 

το οποίο είχαμε προβλέψει ως Νέοι Ορίζοντες.  Κάτω από την πίεση της ουράς του 

Ελσίνκι, ότι δηλαδή θα ληφθούν υπόψη όλες οι περιστάσεις, η πλειοψηφία της 

πολιτικής ηγεσίας στην Κύπρο έκρινε ότι θα έπρεπε να δεχθεί το Σχέδιο Ανάν σαν 

βάση για διαπραγμάτευση.  Την απόφαση αυτή υιοθέτησαν εκ των πραγμάτων και τα 

πορίσματα της Κοπεγχάγης.  Κληρονομήσαμε με λίγα λόγια το Σχέδιο Ανάν, το οποίο 
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εκείνοι συνέταξαν και τροχιοδρόμησαν προσπάθησαν και ακόμη προσπαθούν να 

συνδέσουν με την ένταξη.  Η απόκλιση από το κοινοτικό κεκτημένο όσον αφορά τον 

ευρωστρατό και τις αγγλικές βάσεις στην Κύπρο, αλλά και η προσπάθεια 

αποσύνδεσης της ευρωπαϊκής πορείας της Τουρκίας από τη λύση του Κυπριακού 

είναι επίσης ένα άλλο μέρος του τιμήματος που καλούμαστε να καταβάλουμε για την 

ένταξη. 

 Πιστεύουμε ότι δεν είναι αργά ακόμη και για αυτά τα θέματα, εάν επιδείξουμε 

την απαραίτητη διεκδικητικότητα, να μπορέσουμε να τα ξεπεράσουμε, φτάνει 

επιτέλους να επικρατήσει για το εθνικό μας θέμα η απαραίτητη ομοψυχία και να 

απαλλαγούμε από το σύνδρομο της ήττας και της μοιρολατρίας. 

 Η ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση θα μας βοηθήσει σταδιακά να 

μπορέσουμε να διακρίνουμε τη γνήσια λύση του κυπριακού προβλήματος από το 

κλείσιμό του όπως όπως, αναλογιζόμενοι πάντοτε ότι την ιστορία της Κύπρου δεν τη 

μετρούμε ούτε με πενήντα ούτε με εκατό χρόνια, αλλά με πολλές χιλιετηρίδες αγώνα 

και επιβίωσης. 

 Χαιρετίζουμε την ένταξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση 

σαν κομβικό σημείο στην ιστορία μας και προσμένουμε ότι μέσα από αυτή θα 

ευτυχήσουμε να δούμε μια επανενωμένη ενιαία Κύπρο χωρίς συρματοπλέγματα, 

χωρίς διαχωριστικά τείχη και με τους Ελληνοκύπριους και Τουρκοκύπριους να ζουν 

μαζί ειρηνικά σαν Ευρωπαίοι πολίτες και όχι χωριστά σε δύο κράτη πλάι-πλάι, όπως 

το θέλησαν αυτοί που για χρόνια επιζητούν τη νομιμοποίηση της διχοτόμησης της 

Κύπρου. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Παρακαλώ, η κ. Βασιλείου εκ μέρους των Ενωμένων ∆ημοκρατών. 
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Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆ικαιολογημένα όλοι μας, Κύπριοι και Ελλαδίτες, νιώθουμε μεγάλη χαρά και 

ικανοποίηση, γιατί η Κύπρος έγινε δεκτή στην Ευρωπαϊκή Ένωση μαζί με τις 

υπόλοιπες εννέα χώρες.  Όταν έγινε η αίτηση ένταξης και σε συνέχεια όταν άρχισαν 

οι διαπραγματεύσεις, πολύ λίγοι πίστευαν ότι η Κύπρος μπορούσε να ενταχθεί χωρίς 

λύση.  Μέχρι και την τελευταία στιγμή στην Κύπρο αλλά και στην Ελλάδα ακούγονταν 

φωνές ότι δήθεν μας εκβίαζαν σε σχέση με τη λύση του Κυπριακού και δε θα ήταν 

διατεθειμένοι να μας εντάξουν.  Σήμερα όλοι χαίρονται γι’  αυτή τη μεγάλη επιτυχία. 

 Η Κύπρος πέτυχε το στόχο της, γιατί ακολούθησε μια συνεπή και σώφρονα 

πολιτική σε πλήρη συμφωνία και συνεργασία με την ελληνική κυβέρνηση.  Από την 

πρώτη στιγμή τονίζαμε ότι στόχος είναι η ένταξη ολόκληρης της Κύπρου και 

εκφράζαμε την ελπίδα ότι η αίτηση ένταξης θα λειτουργούσε ως καταλύτης για λύση 

του Κυπριακού.  Γι’  αυτό το λόγο, σε όλο το διάστημα που μεσολάβησε, από τη μια 

ακολουθήσαμε μια σταθερή και συνεπή πολιτική όσον αφορά την προσπάθεια λύσης 

του Κυπριακού και από την άλλη εργαστήκαμε με σύστημα και επιμονή, για να 

προωθήσουμε την εναρμόνιση της Κύπρου με το ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Γνωρίζαμε 

ότι δεν είχαμε την πολυτέλεια να δώσουμε την παραμικρή αφορμή στις χώρες μέλη 

να κάνουν κριτική στις προσπάθειες της Κύπρου για εναρμόνιση και ότι θα έπρεπε 

να είμαστε πρωτοπόροι σ’  αυτό τον τομέα. 

 Ο στόχος αυτός, όπως πολύ καλά γνωρίζουμε, επετεύχθη πλήρως.  Η ομάδα 

εργασίας, κάτω από την καθοδήγηση του διαπραγματευτή, κινητοποίησε τόσο τη 

δημόσια υπηρεσία όσο και τη Νομική Υπηρεσία και η στενή και αρμονική συνεργασία 

με την επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων της Βουλής αλλά και ολόκληρο το σώμα 

συνέβαλε τα μέγιστα στην ολοκλήρωση με επιτυχία του τεράστιου αυτού έργου. 
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 Σ’  αυτό το σημείο επιθυμώ να ευχαριστήσω την Υπηρεσία Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων και γενικά όλους τους λειτουργούς της Βουλής που στήριξαν όλα αυτά τα 

χρόνια το έργο μας. 

 Σε όλο αυτό το διάστημα η Ελλάδα στάθηκε σταθερός συμπαραστάτης και 

συνεργάτης.  Όλοι μάλιστα γνωρίζουμε και εκτιμούμε ιδιαίτερα τη μεγάλη συνεισφορά 

του αδικοχαμένου παιδιού της Κύπρου, του Γιάννου Κρανιδιώτη, που στο πολιτικό 

πεδίο έπαιξε πρωταγωνιστικό ρόλο στην προώθηση της ενταξιακής μας πορείας.  

Αναμφισβήτητα, η απόφαση του Ελσίνκι ήταν εκείνη που άνοιξε οριστικά το δρόμο 

για την ένταξη, με το να διασφαλίσει την προοπτική ένταξης της Κύπρου και χωρίς 

λύση και να αποδεχθεί ταυτόχρονα την προοπτική της ένταξης της Τουρκίας στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Τα συμπεράσματα που βγαίνουν από την εμπειρία όλων αυτών των χρόνων 

είναι τα ακόλουθα: 

 Πρώτον, οι μεγάλοι στόχοι δεν πραγματοποιούνται με μεγάλα λόγια, αλλά με 

σκληρή δουλειά και μετριοπάθεια. 

 ∆εύτερον, για να πετύχεις τους στόχους σου, πρέπει να έχεις το θάρρος να 

πάρεις αποφάσεις και να υιοθετήσεις νέα μέτρα και νέα πολιτική.  Η πολιτική φιλίας 

της Ελλάδας προς την Τουρκία και η ετοιμότητά της να αποδεχθεί την υποψηφιότητα 

της Τουρκίας για ένταξη στην Ευρώπη μέσα από την απόφαση του Ελσίνκι 

αποτέλεσε αντικείμενο άδικης κριτικής από πολλούς.  Οι Ενωμένοι ∆ημοκράτες 

υποστήριξαν ανεπιφύλακτα από την αρχή την απόφαση αυτή.  Σήμερα χαιρετίζεται 

απ’  όλους σαν η σοφή πολιτική που μας οδήγησε στην ένταξη. 

 Τι πρέπει να κάνουμε.  Πρώτα απ’  όλα πρέπει να συνεχιστούν οι προσπάθειες 

για επίτευξη λύσης για την επανένωση του νησιού.  Χαρήκαμε γιατί στην Κοπεγχάγη 

πετύχαμε την ένταξη.  Λυπηθήκαμε, όμως, γιατί συνεχίστηκε η αδιαλλαξία του κ. 

Ντενκτάς και οδήγησε στην αποτυχία των προσπαθειών των Ηνωμένων Εθνών για 
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επίτευξη λύσης.  Λυπούμαστε μάλιστα τα μέγιστα γιατί σύμφωνα με τις χθεσινές 

ειδήσεις ούτε ο Ντενκτάς αλλά ούτε και η Τουρκία δείχνουν διάθεση να συνεργαστούν 

μέσα στα πλαίσια των συμπερασμάτων της Κοπεγχάγης. 

 Θα ήταν μεγάλο λάθος, κύριε Πρόεδρε, να παρασυρθούμε από τη χαρά της 

ένταξης και λόγω της τουρκικής αδιαλλαξίας να πέσουμε θύματα της ψευδαίσθησης 

ότι τώρα ο κόσμος είναι δικός μας.  ∆εν υπάρχουν περιθώρια για υπεροψία.  Είναι 

μάλιστα αδιανόητο να φανταστεί κανείς ότι η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση μας δίνει τη δυνατότητα να απορρίψουμε το Σχέδιο Ανάν με την 

ψευδαίσθηση δήθεν ότι μπορούμε να πετύχουμε κάτι καλύτερο στο μέλλον.  Ο 

χρόνος που περνά απλώς παγιώνει τα τετελεσμένα και οδηγεί σε αύξηση του 

αριθμού των εποίκων.  Οι “πατριωτικές” κορώνες μόνο κακό κάνουν στην 

προσπάθεια για επανένωση του νησιού και εξυπηρετούν στην ουσία τις επιδιώξεις 

του κ. Ντενκτάς που είναι η οριστικοποίηση της διχοτόμησης, όπως χαράχτηκε  με 

την πράσινη γραμμή.  Όπως χαρακτηριστικά είπε πρόσφατα ο Πρωθυπουργός της 

Ελλάδας, «η ιστορία δεν περιμένει για πάντα». 

 Παράλληλα έχουμε ένα πολύ σημαντικό έργο να επιτελέσουμε, για να 

προετοιμάσουμε την Κύπρο για την ένταξη.  Οφείλουμε πρώτα απ’ όλα να 

ολοκληρώσουμε τη νομοθετική εναρμόνιση και να ενισχύσουμε τις διοικητικές δομές 

με στόχο τη σωστή και πλήρη εφαρμογή του κεκτημένου.  Οφείλουμε επίσης να 

προετοιμάσουμε την Κυπριακή ∆ημοκρατία, για να μπορεί να συμμετέχει ως ίση στην 

Ευρώπη των είκοσι πέντε και να συμβάλει στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό στην 

πρόοδο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Η Κύπρος μπορεί να μετατραπεί στο ανατολικό προπύργιο της Ευρώπης, σε 

κέντρο προσφοράς υπηρεσιών και επαφής με την Ανατολική Μεσόγειο, τη Μέση 

Ανατολή και άλλες χώρες. 
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   Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, επαναλαμβάνω ότι είμαστε μεν περήφανοι για το 

έργο που επιτελέστηκε και τα αποτελέσματα της Κοπεγχάγης, αυτό όμως δεν είναι το 

τέλος αλλά η αρχή για την επανένωση του νησιού μας, για αποτελεσματική εφαρμογή 

του κεκτημένου, για σταθερή οικονομική και κοινωνική άνοδο, για ουσιαστική 

συμμετοχή στο γίγνεσθαι της Ευρώπης. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Καλώ στο βήμα τον κ. Μιχαηλίδη, πρόεδρο του Α∆ΗΚ. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Κοπεγχάγη αποτελεί μέγα και ιστορικό σταθμό.  Σηματοδοτεί το παρελθόν, 

γιατί μετά από χρόνια σοβαρής, μεθοδικής και πολύμοχθης προσπάθειας φτάσαμε 

στο κατώφλι της πρώτοι ανάμεσα σε ίσους και ισότιμους συνυποψήφιους για ένταξη 

στην Ενωμένη Ευρώπη.  Αγγίζει το παρόν, γιατί στα μέγαρα της πόλης, αλλά πιο 

πολύ στους διαδρόμους τους, ακούσαμε και μάθαμε πολλά, δουλέψαμε συλλογικά, 

χειριστήκαμε κρίσιμα θέματα και αποφασίσαμε για ακόμη κρισιμότερα.  ∆είχνει το 

μέλλον, γιατί η ένταξή μας στη μεγάλη ευρωπαϊκή οικογένεια είναι πια γεμάτη από 

ψηλές προσδοκίες, μεγαλεπήβολους στόχους και το πάθος ολονών μας, για να 

φτιάξουμε μια Κύπρο όσο ποτέ στο παρελθόν καλύτερη, όσο ποτέ στο παρελθόν πιο 

ευδαιμονούσα, όσο ποτέ στο παρελθόν ασφαλέστερη, ενωμένη και ειρηνική για 

όλους ανεξαίρετα τους κατοίκους της, Ελληνοκύπριους, Τουρκοκύπριους, Αρμένιους, 

Μαρωνίτες και Λατίνους. 

 Μόνο θερμά συγχαρητήρια και πολλά εύγε μπορούμε να απευθύνουμε στους 

πρωτεργάτες της τεράστιας αυτής και επιτυχούς προσπάθειας.  Σ’ αυτούς που 

πρώτοι πρόβλεψαν και πάλεψαν για την Τελωνειακή Ένωση, σ’ αυτούς που 
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ενεργοποίησαν τις διαδικασίες για διεκδίκηση της Κύπρου μιας θέσης κάτω από τον 

ευρωπαϊκό ουρανό, σ’ αυτούς που πάλεψαν ανάμεσα σε αντιξοότητες, εμπόδια, 

συχνές ειρωνείες και εμπλοκές, για να πάμε μπροστά σ’ αυτούς που δούλεψαν 

σημείο προς σημείο, νόμο προς νόμο, θεσμό προς θεσμό εκατοντάδες κοινοτικές 

προβλέψεις και οδηγίες, για να φέρουν με υπομονή, σταθερότητα και πίστη την 

Κύπρο μας πρώτη και καλύτερη στη σειρά των υποψήφιων και σήμερα ενταγμένων 

δέκα νέων κρατών. 

 Από το 1963, όταν η Κύπρος άρχιζε να πορεύεται το Γολγοθά της με 

αποκορύφωμα τη σταύρωσή της το 1974, τώρα και για πρώτη φορά Κύπρος, 

Ελλάδα και ολόκληρο το έθνος παίρνουν μια βαθιά ανάσα λύτρωσης και καταξίωσης.  

Ο κυπριακός λαός δίκαια χαίρεται και δίκαια ελπίζει.  Ο Πρόεδρος της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας, η Βουλή των Αντιπροσώπων, το Υπουργικό Συμβούλιο, ο 

διαπραγματευτής με την ομάδα του πρώην Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας Γεώργιος 

Βασιλείου, το Γραφείο Προγραμματισμού, όλοι οι κρατικοί αξιωματούχοι που 

πολυεπίπεδα και πολύτροπα συνέδραμαν στην προσπάθεια, οι διπλωμάτες μας σ’ 

όλο τον κόσμο, όλοι αυτοί οι γνωστοί αλλά και όλοι οι αφανείς εργάτες αξίζουν δίκαιο 

και σπουδαίο έπαινο.  Απεριόριστη είναι η ευγνωμοσύνη και οι ευχαριστίες όλων μας 

προς την Ελλάδα για τη σημαντική και ανεκτίμητη βοήθεια που είχε η Κύπρος πάντα 

καθ’ όλη τη διάρκεια της ενταξιακής μας πορείας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η Κοπεγχάγη, για τους περισσότερους από εμάς, υπήρξε συνάμα και ιδιαίτερα 

αποκαλυπτική για το εύρος, την ένταση και τη διαπλοκότητα των παγκόσμιων και 

ευρωπαϊκών συμφερόντων και της ασταμάτητης πάλης για επικράτηση φιλοσοφιών, 

γραμμών και συμμαχιών.  Αποτέλεσμα τούτων ακριβώς των εμπειριών μας θα 

πρέπει να είναι η ταχύτατη μελέτη, η επανεξέταση και η αναπροσαρμογή των 

σχεδίων, των τάσεων και των επιλογών μας γύρω από το θέμα των διαπροσωπικών 
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και διακρατικών ιεραρχήσεων, επιρροών και προτεραιοτήτων.  

 Είναι ηλίου φαιεινότερον, κύριε Πρόεδρε, ότι ο πάλαι ποτέ ισχυρός άξονας 

Παρισιού-Βόννης με τον Μιτεράν και τον Κολ επαναθεμελιώνεται πολλαπλάσια 

ισχυρότερος με τους Σιράκ και Σρέτερ στο νέο άξονα Παρισιού-Βερολίνου.  Οι 

εξελίξεις στο Ιράκ, αλλά κυρίως ο χειρισμός της ημερομηνίας για την Τουρκία, 

φανερώνουν πως τουλάχιστον στα καθαρά ευρωπαϊκά θέματα, η ατλαντική 

συνεργασία Λονδίνου-Ουάσιγκτον εμφανίζεται αμήχανη έως και αναποτελεσματική.  

Να θυμίσουμε τις δηλώσεις του Φερχόιχεν:  «Όταν σε δυο χρόνια η Ευρώπη θα 

υφίσταται έξωθεν νέες και μεγαλύτερες πιέσεις για τα ευρωτουρκικά, η Ευρωπαϊκή 

Ένωση δε θα εντυπωσιαστεί ποσώς από αυτές και θα κάνει τη δουλειά της, όπως η 

ίδια καλύτερα νομίζει».  Τα όποια συμπεράσματα και δραστικά αναδιπλωματικά 

μέτρα για την κυβέρνησή μας και τους διαπραγματευτές της λύσης του Κυπριακού 

αφίενται στην κρίση των υπευθύνων χειριστών των εθνικών μας θεμάτων. 

 Όμως η Κοπεγχάγη μάς δίδαξε και άλλα πολλά στα θέματα συναντίληψης, 

κοινής φωνής, κοινών στόχων και κοινών χειρισμών.  Το μάθημα όμως που πήραμε 

όλοι στην Κοπεγχάγη ήταν πως στους ξένους διαμεσολαβητές και αντιπροσώπους 

θα πρέπει να αποδίδουμε μεγάλη βέβαια προσοχή, αλλά και να διατηρούμε 

πολλαπλάσια αυτής μεγαλύτερη καχυποψία.  Η συμπεριφορά ορισμένων από 

αυτούς ήταν επιεικώς εξοργιστικά απαράδεκτη.  Αναμένουμε από ολόκληρη την 

ηγεσία και από όλους τους κρατικούς αξιωματούχους και παράγοντες πολύ 

ολιγότερες φιλοφρονήσεις και πολύ περισσότερη μαχητικότητα σαν όλοι αυτοί -

προσκεκλημένοι ή και απρόσκλητοι- καταφθάνουν εδώ, ο ένας μετά τον άλλο.  Τοις 

φρονίμοις ολίγα! 

 Τέλος δυο λόγια, κύριε Πρόεδρε, για την προσπάθεια επίλυσης του Κυπριακού.  

Αν ειλικρινά όλοι εμείς πιστεύουμε πως μπορούμε να διαπραγματευτούμε ουσιαστικά 

και να διαμορφώσουμε αποφασιστικά και επί το πολύ καλύτερον το Σχέδιο Ανάν, 
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μέχρι την 28η Φεβρουαρίου, τότε καλώς.  Ας προσπαθήσουμε στο μέτρο των 

δυνάμεών μας, και των συνοίκων συναινούντων βεβαίως, να διαπραγματευτούμε, να 

διορθώσουμε και να επανορθώσουμε όσα μπορούμε.  Αν όμως εκλαμβάνουμε την 

πορεία μας μέχρι την 28η Φεβρουαρίου σαν απλή τελετουργία και το προϊόν έτοιμο 

προς βρώσιν, τότε είτε θα πρέπει να κάνουμε ένα συνολικό επαναπροσδιορισμό της 

στρατηγικής μας και να εντοπίσουμε το συντομότερο και ευθετότερο χρόνο για την 

επαναδραστηριοποίηση των προσπαθειών επίλυσης του Κυπριακού είτε θα πρέπει 

να πούμε ολοκάθαρα στο λαό την αλήθεια, όλη την αλήθεια και τίποτα πέρα απ’ 

αυτήν.  Και βέβαια να απαιτήσουμε το σαφή διαχωρισμό των ερωτημάτων στο όποιο 

δημοψήφισμα, για να δοθούν δημοκρατικά και δικαιωματικά στο λαό επιλογές ή 

ακόμα και διαφυγές. 

 Και πάλι θερμά συγχαίρουμε όλους όσους εργάστηκαν για πολλά χρόνια 

σοβαρά, σκληρά και αφοσιωμένα και στην Κύπρο και στην Ελλάδα, για να μπορούμε 

σήμερα να βλέπουμε δίπλα στη σημαία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας να κυματίζει η 

σημαία της Ενωμένης Ευρώπης των είκοσι πέντε χωρών και του μισού 

δισεκατομμυρίου κατοίκων.  Ιδιαίτερα συγχαίρουμε τον Πρόεδρο της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας, που συνέδεσε άρρηκτα τη δράση, το όραμα και το όνομά του με την 

πανεθνική αυτή επιτυχία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Το λόγο έχει ο κ. Περδίκης εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 

Περιβαλλοντιστών. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Χαιρετίζουμε με ιδιαίτερη ικανοποίηση την απόφαση της Κοπεγχάγης για ένταξη 

της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς ουσιαστικές 

προϋποθέσεις και περιορισμούς. 

 Η ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση αποτελεί το αποτέλεσμα των προσπαθειών 

του κυπριακού λαού και της πολιτικής ηγεσίας της Κύπρου και της Ελλάδας.  Ας μην 

ξεχνάμε όμως ότι παραμερίστηκαν πολιτικά, οικονομικά και κοινωνικά συμφέροντα 

του κυπριακού λαού, προκειμένου να προχωρήσει απρόσκοπτα η ενταξιακή 

διαδικασία.  Η μεγαλύτερη λοιπόν τιμή ανήκει κυρίως στο λαό της Κύπρου, ο οποίος 

στη συνέχεια θα καλεστεί να υποστεί τις συνέπειες της χωρίς διεκδικητική 

διαπραγμάτευση ένταξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Με ιδιαίτερη χαρά και ικανοποίηση χαιρετίζουμε το γεγονός της μη υπογραφής 

του Σχεδίου Ανάν και συγκεκριμένα της θεμελιώδους συμφωνίας, της ούτω 

καλούμενης “foundation agreement”, παρά την πιεστική επιμονή και τους εκβιασμούς 

που ασκήθηκαν από διεθνείς παράγοντες αλλά και εκ των έσω. 

 Η ευτυχής αυτή κατάληξη οφείλεται κυρίως στην αδιάλλακτη στάση της 

Τουρκίας και του Ντενκτάς και στην αντίδραση του κυπριακού λαού και όχι, 

δυστυχώς, στην αντίσταση της κυπριακής κυβέρνησης.  Είναι ολοφάνερο ότι, εάν η 

Ευρωπαϊκή Ένωση, και ιδιαίτερα η Γαλλία και η Γερμανία, υπέκυπτε στις πιέσεις των 

ΗΠΑ και της Βρετανίας και ικανοποιούσε τις υπερβολικές τουρκικές απαιτήσεις, 

τίποτα δε θα εμπόδιζε την υπογραφή του Σχεδίου Ανάν. 

 Εμείς επιλέξαμε να στηρίξουμε με αποφασιστικότητα και επιμονή το λαϊκό 

κίνημα που αναπτύχθηκε τις τελευταίες εβδομάδες κατά της υπογραφής του Σχεδίου 

Ανάν.  Παρά τις δυσχέρειες και τα προβλήματα που προέκυψαν από τη σύμπραξη 

ετερόκλητων πολιτικών στοιχείων, σημειώνουμε με ικανοποίηση ότι ο πρώτος στόχος 

αυτού του κινήματος έχει επιτευχθεί.  ∆υστυχώς, η απουσία των πολιτικών ηγεσιών 
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που διατύπωσαν όμορες θέσεις έναντι του Σχεδίου Ανάν στέρησε από αυτό το λαϊκό 

κίνημα τη φυσική του ηγεσία και μείωσε την αποτελεσματικότητά του. 

 Θεωρούμε ότι ορισμένα σημεία της απόφασης ένταξης είναι ανησυχητικά.  Για 

παράδειγμα, η πολιτική δέσμευση στην ημερομηνία της 28ης Φεβρουαρίου, πρέπει 

ευσχήμως να παρακαμφθεί.  Λυπούμαστε που για άλλη μια φορά βιαστικοί χειρισμοί 

της κυβέρνησης προκαλούν αχρείαστες αγκυλώσεις στη διαδικασία επίλυσης του 

Κυπριακού. 

 Θεωρούμε ότι η πολιτική σκέψη του Γιάννου Κρανιδιώτη είναι όσο ποτέ άλλοτε 

σήμερα επίκαιρη.  Ο Γιάννος Κρανιδιώτης έλεγε:  «Η ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση προηγείται της λύσης του Κυπριακού, γιατί αποτελεί το μόνο 

αποτελεσματικό καταλύτη για τη σωστή επίλυσή του». 

 Εξακολουθούμε λοιπόν να πιστεύουμε ότι είναι εφικτή η επιδίωξη μιας 

ευρωπαϊκής, δημοκρατικής και βιώσιμης λύσης στο Κυπριακό, που να κατοχυρώνει 

τα ανθρώπινα και πολιτικά δικαιώματα όλων των πολιτών της Κύπρου, να 

εξασφαλίζει την κυριαρχία, την ενότητα και την ανεξαρτησία της χώρας, το ενιαίο του 

περιβάλλοντος και των οικοτόπων, χωρίς διαχωρισμούς, χωρίς ξένους στρατούς, 

βάσεις και εποίκους. 

 Η λύση αυτή δεν μπορεί να αναζητηθεί στο πλαίσιο των χρονοδιαγραμμάτων 

και των διατάξεων του Σχεδίου Ανάν.  Οφείλουμε να συνεχίσουμε με 

αποφασιστικότητα τον αγώνα κατά της επιβολής του Σχεδίου Ανάν, μακριά από 

εθνικιστικές εξάρσεις και φανατισμούς.  Στα πλαίσια αυτής της προσπάθειας πρέπει 

να διατηρήσουμε την ετοιμότητά μας για υποβολή εποικοδομητικών προτάσεων στην 

κατεύθυνση της αλλαγής της φιλοσοφίας και των ουσιωδών προνοιών και 

προδιαγραφών της προτεινόμενης λύσης, κατά τρόπο που να καθίσταται λειτουργική, 

βιώσιμη, αειφόρος, στοιχειωδώς δίκαιη και δημοκρατική. 
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 Θεωρούμε ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία οφείλει να αξιοποιήσει τις νέες 

στρατηγικές αναλογίες και να επιδιώξει λύση του Κυπριακού με βάση το ευρωπαϊκό 

κεκτημένο με χρονικό ορίζοντα το ∆εκέμβριο του 2004, όταν δηλαδή η Τουρκία θα 

αξιολογηθεί από την Ευρώπη των είκοσι πέντε αν πληρεί τα πολιτικά κριτήρια, 

προκειμένου να τεθεί ημερομηνία έναρξης ενταξιακών διαπραγματεύσεων. 

 Αναγνωρίζουμε ως θεμελιώδες ζήτημα την ανάπτυξη, επιτέλους, μιας πολιτικής 

της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για την τουρκοκυπριακή κοινότητα και τις θρησκευτικές 

μειονότητες.  Οφείλουμε να είμαστε έτοιμοι για ουσιαστικές πολιτικές πρωτοβουλίες 

προς τους Τουρκοκύπριους πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Έχουμε ήδη όλοι 

διακηρύξει την ετοιμότητά μας να καταθέσουμε συγκεκριμένες προτάσεις στο Εθνικό 

Συμβούλιο με σκοπό τον καταρτισμό πλαισίου μέτρων υποστήριξης της 

τουρκοκυπριακής κοινότητας.  Θεωρούμε ουσιώδες τα μέτρα αυτά να αποτελέσουν 

το επιστέγασμα μιας πολιτικής απόφασης που θα στηριχθεί στη συλλογική συμβολή 

και την ανάληψη ευθύνης. 

 Ζητούμε την άμεση λήψη μέτρων, για να γίνει η ένταξη κτήμα όλων των 

κατοίκων της Κύπρου.  Αυτό περιλαμβάνει κατά κύριο λόγο τους συμπατριώτες μας 

Τουρκοκύπριους οι οποίοι πρέπει να ενισχυθούν με όλους τους τρόπους, για να 

αντέξουν, μέχρι να έρθει η ώρα της λύσης. 

 Θεωρούμε ότι η ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση και οι αντιδράσεις των 

Τουρκοκυπρίων αποτελούν συντριπτική ήττα για το καθεστώς Ντενκτάς και την 

πολιτική του και καλούμε όλες τις πολιτικές δυνάμεις, Ελληνοκυπρίων και 

Τουρκοκυπρίων, να αξιοποιήσουν τη δυναμική που διαμορφώνεται από τις 

κινητοποιήσεις των Τουρκοκυπρίων. 

 Χαιρετίζουμε τις δηλώσεις Τούρκων πολιτικών για συνέχιση των συνομιλιών, 

κάτι που αποτελεί ουσιαστική διαφορά από τις υστερικές δηλώσεις του Ντενκτάς και 

της προηγούμενης κυβέρνησης της Τουρκίας.  Η αλλαγή νοοτροπίας και πολιτικών 
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στοχοθετήσεων στην Άγκυρα αποτελεί άλλωστε ουσιώδη προϋπόθεση για διαρκή και 

σταθερή ειρήνη στην περιοχή μας. 

 Καλούμε το Εθνικό Συμβούλιο και την πολιτική ηγεσία να προβληματιστούν 

σοβαρά και κατά λεπτομερή τρόπο για τις δυνατότητες μετατροπής της φιλοσοφίας 

του Σχεδίου Ανάν, κατά τρόπο που να εξασφαλίζεται μια βιώσιμη, αειφόρος, 

λειτουργική και στοιχειωδώς δίκαιη λύση του Κυπριακού.  Εάν δεν μπορεί να συμβεί 

τούτο, είναι καιρός να δοκιμάσουμε, Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι, να 

καταθέσουμε ένα δικό μας σχέδιο λύσης του Κυπριακού, που δε θα ικανοποιεί τα 

στρατηγικά συμφέροντα της Τουρκίας, της Ελλάδας, της Βρετανίας και των ΗΠΑ, 

αλλά θα ικανοποιεί τις ανάγκες των Κυπρίων. 

 Είναι καιρός να σταθούμε στα πόδια μας.  Για μια Κύπρο ευρωπαϊκή, ελεύθερη, 

δημοκρατική, μια χώρα για τους Κυπρίους.  Για μια πατρίδα, για ένα λαό. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Κύριε Λυσσαρίδη. 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα δημιουργήσω προβλήματα.  Νομίζω πως θα συμφωνείτε 

μαζί μου ότι δεν επρόκειτο για μια πανηγυρική συνεδρία της Βουλής που να 

συνδέεται με την Κοπεγχάγη, αλλά μπήκαμε στην ουσία της συζήτησης του 

κυπριακού προβλήματος, γι’ αυτό θέλω να συνεχιστεί η εισήγηση που έκανε ο 

πρόεδρος του κινήματός μας.  ∆ε λέω σήμερα, αντιλαμβάνομαι τη δυσχέρεια, αλλά 

θα πρέπει, μια και άρχισε ο διάλογος, και θεωρώ ότι άρχισε ήδη η συζήτηση του 

κυπριακού προβλήματος στην κυπριακή Βουλή, αμέσως μετά τις διακοπές και προ 

ημερήσιας διάταξης να συνεχιστεί η συζήτηση, ούτως ώστε όλοι να μπορούμε να 
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καταθέσουμε τις απόψεις μας γύρω από αυτό το τόσο, όχι τόσο ουσιώδες, το 

ουσιώδες θέμα του κυπριακού λαού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θεωρώ ότι έχει αρχίσει η συζήτηση του Κυπριακού.  Το 

Κυπριακό είναι εγγεγραμμένο στην ημερήσια διάταξη και ευχαρίστως μετά τις γιορτές 

να διαβουλευτούμε για τη συζήτηση του θέματος.  ∆εν έχει δηλαδή, με λίγα λόγια, 

βγει από την ημερήσια διάταξη, είναι εγγεγραμμένο το θέμα.  Ακροθιγώς βεβαίως, 

πρέπει να πω, να παραδεχτώ, ότι έχουν θιγεί διάφορα ζητήματα που έχουν σχέση με 

τις εξελίξεις στο Κυπριακό.  Το θεωρούσα και αναπόφευκτο κιόλας.  Θυμάστε ότι στη 

συνεδρία που είχαμε καταλήξαμε στο συμπέρασμα ότι ακροθιγώς μπορεί να γίνουν 

μικρές τοποθετήσεις.  Εν πάση περιπτώσει, θέλω να επαναλάβω ότι είναι στην 

ημερήσια διάταξη το θέμα και θα διαβουλευτούμε για την παραπέρα συζήτησή του. 

 Ευχαριστώ όλους.  Να συνεχίσουμε τώρα με τη νομοθετική εργασία. 

 Κύριε Λυσσαρίδη, αν έχετε την καλοσύνη, μπορείτε να με αντικαταστήσετε για 

λίγο; 

 Πρέπει να πω, πριν ανέβει ο κ. Λυσσαρίδης εδώ στο προεδρείο, ότι έχουμε 

κάμποση νομοθετική εργασία και θα συστήσω ολίγη συγκράτηση, αν είναι δυνατό, 

για να τελειώσουμε σε κάποια όρια χρόνου, γιατί έχουμε να αποχαιρετήσουμε και 

εαυτούς και αλλήλους ενόψει των εορτών. 

 Κύριε Λυσσαρίδη, παρακαλώ. 

 (Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής κ. ∆ημήτρη Χριστόφια αντικαθιστά 

στην έδρα ο κ. Βάσος Λυσσαρίδης.) 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ) 
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 Λοιπόν, προχωρούμε με το υπ’ αριθμόν 11 θέμα «Ο περί Χαρτοσήμων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άριστος Χρυσοστόμου Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 ∆εκεμβρίου 

2002.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε ο Υπουργός Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Χαρτοσήμων 

Νόμου, ώστε να επέλθουν σε αυτόν ορισμένες διαφοροποιήσεις που κρίθηκαν 

αναγκαίες.  Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Η επιβολή τέλους χαρτοσήμου να γίνεται μόνο για έγγραφα που αφορούν  

οποιοδήποτε περιουσιακό στοιχείο που βρίσκεται στη ∆ημοκρατία ή για 

ζητήματα ή πράγματα τα οποία θα εκτελεστούν ή θα συντελεστούν στη 

∆ημοκρατία ανεξάρτητα από τον τόπο σύνταξής τους. 

2. Nα υπάρξει διασαφήνιση ότι, σε περίπτωση εγγράφου ανάθεσης οικοδομικού 

έργου σε εργολήπτη, το τέλος χαρτοσήμου θα καταβάλλεται από τον 

εργολήπτη. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς του υπό αναφορά νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 

2) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 

Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Και πάλι η 

έκθεση είναι ομόφωνη.  
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Κτηματολογικού και 

Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άριστος Χρυσοστόμου Πρόδρομος Προδρόμου 

  Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 ∆εκεμβρίου 

2002.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε ο Υπουργός Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί 

Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) Νόμου, έτσι που 

να απαλλάσσονται από την καταβολή τελών μεταβίβασης οι μεταβιβάσεις ακινήτων 

που γίνονται από εταιρεία σε εταιρεία λόγω αναδιοργάνωσης. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η 

προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, διότι αποσκοπεί στην εφαρμογή της 

οδηγίας 90/434/ΕΟΚ της 23ης Ιουλίου 1990 σχετικά με το φορολογικό καθεστώς για 

τις συγχωνεύσεις, διασπάσεις, εισφορές ενεργητικού και ανταλλαγές μετοχών που 

αφορούν εταιρείες κρατών μελών.  Με την υιοθέτηση της οδηγίας αυτής 

ολοκληρώνεται η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το φορολογικό καθεστώς 

για τις συγχωνεύσεις, διασπάσεις, εισφορές ενεργητικού και ανταλλαγές μετοχών 

που αφορούν εταιρείες κρατών μελών. 



 159

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς του υπό αναφορά νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν.  ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 

Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα δεν είναι έτοιμο.   Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί 

Επιβολής Ειδικού Τέλους επί των Χρηματιστηριακών Συναλλαγών (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 3) Νόμος του 2002».  Και πάλι η έκθεση είναι ομόφωνη.  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Επιβολής Ειδικού Τέλους επί 
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των Χρηματιστηριακών Συναλλαγών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 

2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άριστος Χρυσοστόμου Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 ∆εκεμβρίου 

2002.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της νομοθεσίας για την 

επιβολή ειδικού τέλους επί των χρηματιστηριακών συναλλαγών, ώστε να παραταθεί 

η ισχύς της μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2003. 

 Όπως είναι γνωστό, με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία, που τέθηκε σε ισχύ 

από την 1η ∆εκεμβρίου 2000, επιβάλλεται ειδικό τέλος επί των συναλλαγών που 

καταρτίζονται ή που ανακοινώνονται στο Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ).  Το 

ειδικό τέλος καταβάλλεται από τον πωλητή και έχει καθοριστεί σε 1% στην 

περίπτωση που ο πωλητής του τίτλου ή το πρόσωπο που ανακοινώνει τη συναλλαγή 

είναι νομικό πρόσωπο και σε 0,6% στην περίπτωση που ο πωλητής του τίτλου ή το 

πρόσωπο που ανακοινώνει τη συναλλαγή είναι φυσικό πρόσωπο. 

 Συναφώς αναφέρεται ότι έχουν μελετηθεί διάφοροι υπαλλακτικοί τρόποι 

φορολογίας των κερδών από τη διάθεση τίτλων εισηγμένων στο ΧΑΚ και έχουν 

ετοιμαστεί ειδικά νομοσχέδια, τα οποία κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων 

για μελέτη.  Τα υπό αναφορά νομοσχέδια έχουν στόχο την εισαγωγή ειδικής 

φορολογίας επί των κερδών που προκύπτουν από τη διάθεση κινητών αξιών και 
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παράλληλα την τροποποίηση του νόμου για την επιβολή ειδικού τέλους επί των 

χρηματιστηριακών συναλλαγών, ώστε ο συντελεστής του ειδικού τέλους να μειωθεί 

σε 0,3% τόσο για τα φυσικά όσο και για τα νομικά πρόσωπα. 

 Επειδή δεν παρέχεται ικανοποιητικός χρόνος μελέτης των υπό αναφορά 

νομοσχεδίων, κρίνεται σκόπιμη στο παρόν στάδιο η παράταση της ισχύος της 

νομοθεσίας για την επιβολή ειδικού τέλους επί των χρηματιστηριακών συναλλαγών 

για ακόμα ένα έτος, ώστε να παρασχεθεί ο αναγκαίος χρόνος ενδελεχούς μελέτης 

όλων των θεμάτων που άπτονται της φορολόγησης των κερδών από τη διάθεση 

κινητών αξιών και άλλων συναφών με το χρηματιστηριακό θεσμό θεμάτων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία.  

 ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν.  ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επιβολής Ειδικού Τέλους επί των 

Χρηματιστηριακών Συναλλαγών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και 

Φόρων Καταναλώσεως Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άριστος Χρυσοστόμου Πρόδρομος Προδρόμου  

 Σταύρος Ευαγόρου   Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 ∆εκεμβρίου 

2002.   Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η αναπροσαρμογή από την 1η 

Ιανουαρίου 2003 των συντελεστών των τελωνειακών δασμών, ώστε να καταστεί 

δυνατή η εφαρμογή των διατάξεων που αφορούν το δεύτερο στάδιο της συμφωνίας 

συνδέσεως μεταξύ της ∆ημοκρατίας και της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ) και να 

τηρηθούν οι δεσμεύσεις της ∆ημοκρατίας έναντι του Παγκόσμιου Οργανισμού 

Τουρισμού.  Περαιτέρω, προτείνονται ορισμένες τροποποιήσεις που στοχεύουν στην 

κατάργηση ορισμένων δασμολογικών απαλλαγών, σύμφωνα με σχετικές δεσμεύσεις 

έναντι της ΕΕ για κατάργηση των φορολογικών κινήτρων που ενδέχεται να συνιστούν 

κρατική ενίσχυση.   
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο 

προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Αναπροσαρμογή των δασμών για τα αλιευτικά προϊόντα, με την ενσωμάτωση 

της δεύτερης μείωσης των προτιμησιακών δασμών (κατά το 1/3 των 

συντελεστών των προτιμησιακών δασμών που ίσχυαν το 2001), την υιοθέτηση 

των συντελεστών του κοινού εξωτερικού δασμολογίου (ΚΕ∆) για τα αλιευτικά 

προϊόντα προέλευσης τρίτων χωρών, που σήμερα επιβαρύνονται με 

συντελεστές δασμών χαμηλότερους από τους συντελεστές του ΚΕ∆, και μείωση 

των υφιστάμενων γενικών δασμών, οι οποίοι είναι ψηλότεροι από τους 

συντελεστές του ΚΕ∆, κατά το ήμισυ της διαφοράς σε σχέση με τους 

συντελεστές του ΚΕ∆. 

2. Μειώσεις των δασμών για προϊόντα του παραρτήματος Ι του πρωτοκόλλου του 

1987 για τη Συμφωνία Τελωνειακής Ένωσης Κύπρου-ΕΕ. 

3. Τροποποιήσεις του τέταρτου πίνακα με την κατάργηση ορισμένων 

δασμολογικών απαλλαγών εξαιτίας των δεσμεύσεων της Κύπρου έναντι της ΕΕ. 

 Συναφώς γίνεται εισήγηση όπως οι διαφοροποιήσεις που προτείνονται σε 

σχέση με τα αντίστοιχα προϊόντα τεθούν σε εφαρμογή από την 1η Ιανουαρίου 2003. 

 Ειδικότερα, στα πλαίσια της κατάργησης των προστατευτικών δασμών, 

συγκαταλέγονται τα ακόλουθα: 

1. Η σταδιακή κατάργηση των εισαγωγικών δασμών, με τους οποίους 

επιβαρύνονται τα αλιευτικά προϊόντα κοινοτικής και κυπριακής προέλευσης με 

τρεις ισόποσες διαδοχικές μειώσεις, με πρώτη μείωση την 1η Ιανουαρίου 2002. 

2. Η αναπροσαρμογή των δασμών σε προϊόντα για την παραγωγή των οποίων δε 

χρησιμοποιούνται εγχώριες πρώτες ύλες, όπως είναι τα ζαχαρώδη προϊόντα, 

τσίχλες, παστίλιες, καραμέλες, σοκολάτες, μπισκότα, γκοφρέτες, ζυμαρικά, είδη 

αρτοποιίας και αντλίες, σύμφωνα με τα πιο κάτω: 
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 α. Οι “κατ’ αξίαν” γενικοί εισαγωγικοί δασμοί να μειωθούν σε τρία στάδια και 

συγκεκριμένα, κατά 30% επί της διαφοράς των υφιστάμενων “κατ’ αξίαν” 

συντελεστών και των συντελεστών του ΚΕ∆ του 2001 από την 1η 

Ιανουαρίου 2002 και 1η Ιανουαρίου 2003 και κατά 40% με την ένταξη στην 

ΕΕ, ενώ ο “ειδικός δασμός” (specific) να διατηρηθεί μέχρι την ένταξη στα 

σημερινά επίπεδα. 

 β. Οι ανώτατοι γενικοί εισαγωγικοί δασμοί στα ζαχαρώδη προϊόντα και τις 

σοκολάτες να μειωθούν κατά δέκα ποσοστιαίες μονάδες από την 1η 

Ιανουαρίου 2002 και κατά δέκα ποσοστιαίες μονάδες από την 1η 

Ιανουαρίου 2003. 

 γ. Οι ανώτατοι γενικοί δασμοί στα είδη αρτοποιίας και ζαχαροπλαστικής να 

μειωθούν κατά πέντε ποσοστιαίες μονάδες από την 1η Ιανουαρίου 2002 

και κατά πέντε ποσοστιαίες μονάδες από την 1η Ιανουαρίου 2003. 

 δ. Οι προτιμησιακοί δασμοί τόσο οι “κατ’ αξίαν” και οι “ειδικοί” όσο και οι 

“ανώτατοι” να μειωθούν κατά 30% από την 1η Ιανουαρίου 2002 και κατά 

30% από την 1η Ιανουαρίου 2003, ενώ το υπόλοιπο 40% να απαλειφθεί 

με την ένταξη. 

 Με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνεται επίσης μια σειρά άλλων 

ρυθμίσεων που είναι οι ακόλουθες: 

1. Η κατάργηση από την 1η Ιανουαρίου 2003 της απαλλαγής που απολαύουν οι 

αλλοδαπές εταιρείες και το αλλοδαπό προσωπικό που απασχολείται σε αυτές, 

όσον αφορά αυτοκίνητα τύπου “saloon” και παντός εδάφους (4x4) και όλο το 

γραφειακό και οικιακό εξοπλισμό τους (εκτός επίπλων).  Επειδή προβλέπεται 

ότι μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2002, που θα ισχύει η υπό αναφορά απαλλαγή, 

θα υπάρχουν στο Αρχιτελωνείο αιτήσεις για απαλλαγή που δε θα έχουν 

διεκπεραιωθεί, προτείνεται μεταβατική ρύθμιση μέχρι την 31η Μαρτίου 2003, 



 165

έτσι ώστε να διασφαλιστούν τα δικαιώματα αυτών οι οποίοι θα έχουν υποβάλει 

σχετικές αιτήσεις μέχρι το τέλος του 2002. 

2. Η κατάργηση της παραχώρησης δασμολογικών απαλλαγών σε ιδιωτικούς 

ραδιοφωνικούς και τηλεοπτικούς σταθμούς.  Οι απαλλαγές αυτές αφορούν 

μηχανήματα, συσκευές, εγκαταστάσεις, εξοπλισμό (περιλαμβανομένων δίσκων 

και μαγνητοταινιών), μέρη, εξαρτήματα και υλικά, εκτός των επίπλων, των ειδών 

αναλώσιμης φύσης, όπως για παράδειγμα καύσιμα, γραφική ύλη κ.λπ., των 

οχημάτων (πλην των οχημάτων τύπου van), τα οποία είναι αναγκαία για την 

εγκατάσταση και λειτουργία ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών σταθμών.  

Συναφώς αναφέρεται ότι, με βάση νομοθεσία που ψηφίστηκε από τη Βουλή, 

από την 1η Ιανουαρίου 2003 καταργούνται και οι δασμολογικές απαλλαγές που 

απολαύει το ΡΙΚ όπως και όλοι οι άλλοι ημικρατικοί οργανισμοί. 

3. Η παραχώρηση δασμολογικών απαλλαγών για οποιαδήποτε αντικείμενα ή 

υλικά εισάγονται από την εταιρεία “Κυπριακές Αερογραμμές Λτδ” και την 

εταιρεία “Eurocypria Airlines Ltd” για χρήση στο χώρο του αερολιμένα ή πάνω 

σε αεροσκάφη για τη λειτουργία, συντήρηση και γενικά την εξυπηρέτηση 

αεροσκαφών ή των επιβατών τους, με εξαίρεση τα έπιπλα γραφείου και τη 

γραφική ύλη, και για αεροσκάφη που εισάγονται από τις εταιρείες αυτές. 

4. Η παραχώρηση δασμολογικών απαλλαγών για έντυπα, ταινίες και σφραγίδες 

σήμανσης ή καταμέτρησης δελτίων και παρόμοια είδη αναγκαία για την 

κανονική λειτουργία του σχεδίου ελληνικών προγνωστικών ποδοσφαίρου (ΠΡΟ-

ΠΟ), τα οποία εισάγονται από το Γραφείο του Οργανισμού Προγνωστικών 

Αγώνων Ποδοσφαίρου της Ελλάδος που εδρεύει στην Κύπρο. 

5. Η παραχώρηση δασμολογικών απαλλαγών για λέβητες, μηχανήματα, 

συσκευές, εργαλεία, εξοπλισμό, πρώτες ύλες και λοιπά υλικά και αντικείμενα, με 
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εξαίρεση τα έπιπλα γραφείου και τη γραφική ύλη που εισάγονται για χρήση από 

την εταιρεία “∆ασικές Βιομηχανίες Λτδ”. 

 Οι πιο πάνω απαλλαγές με βάση αποφάσεις του Εφόρου ∆ημοσίων 

Ενισχύσεων συνιστούν δημόσια ενίσχυση που αντίκειται στις διατάξεις της σχετικής 

νομοθεσίας και, ως εκ τούτου, θα έπρεπε να καταργηθούν μέχρι τις 30 Απριλίου 

2003. 

 Τέλος, με το ίδιο νομοσχέδιο προβλέπεται η τροποποίηση του κώδικα 

απαλλαγής όσον αφορά τη δασμολογική απαλλαγή για επιβατικά οχήματα που 

μπορούν να μεταφέρουν έντεκα με δώδεκα πρόσωπα, περιλαμβανομένου του 

οδηγού, τα οποία εισάγονται από ή για λογαριασμό πολίτη της ∆ημοκρατίας που έχει 

τέσσερα ή περισσότερα τέκνα.  Η προτεινόμενη τροποποίηση διαλαμβάνει ότι θα 

δικαιούνται ατελή εισαγωγή των υπό αναφορά οχημάτων μόνο όσοι έχουν τέσσερα 

παιδιά και άνω και είναι δικαιούχοι παροχής επιδόματος τέκνου με βάση τον περί 

Παροχής Επιδόματος Τέκνου Νόμο του 2002 [Αρ. 167(Ι) του 2002], που ψηφίστηκε 

από τη Βουλή στις 26 Ιουλίου 2002 και θα τεθεί σε ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 2003 

και με τον οποίο εισάγονται εισοδηματικά κριτήρια για την παραχώρηση επιδόματος 

τέκνου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί ως 

θέμα αρχής τους σκοπούς του υπό αναφορά νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο ως προς το σύνολο των προνοιών του, με 

εξαίρεση τις πρόνοιες με τις οποίες διαφοροποιείται το καθεστώς παραχώρησης 

δασμολογικής απαλλαγής σε πολύτεκνες οικογένειες για αγορά επιβατικού οχήματος 

και την πρόνοια με την οποία καταργείται η παραχώρηση δασμολογικών απαλλαγών 

σε ιδιωτικούς ραδιοφωνικούς και τηλεοπτικούς σταθμούς. 

 Η επιτροπή, προβαίνοντας στην πιο πάνω εισήγησή της για εξαίρεση από τις 

πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου των προτάσεων που αφορούν τη 
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διαφοροποίηση της μεταχείρισης των ραδιοφωνικών και των τηλεοπτικών σταθμών 

και των πολυτέκνων, σύμφωνα με τα πιο πάνω, δηλώνει ότι τα θέματα που αφορούν 

τα μέσα μαζικής ενημέρωσης θα πρέπει να εξεταστούν στα πλαίσια της 

αναθεώρησης της γενικότερης κυβερνητικής πολιτικής για τους ραδιοτηλεοπτικούς 

σταθμούς.  Όσον αφορά τις δασμολογικές απαλλαγές που απολαύουν οι πολύτεκνοι, 

η επιτροπή κρίνει ότι το όλο θέμα θα πρέπει να παραμείνει σε εκκρεμότητα, μέχρι να 

ληφθούν οι τελικές αποφάσεις που αφορούν γενικότερα την παροχή επιδομάτων σε 

πολύτεκνες οικογένειες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν.  ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Τελωνειακοί δασμοί.  Άρθρο 3. 

 ∆ασμοί προτιμήσεως.  Άρθρο 4. 

 Γενικός δασμός.  Άρθρο 5. 

 Τελωνειακές διευθετήσεις που αφορούν τις Ένοπλες ∆υνάμεις κτλ.  Άρθρο 6. 

 Επιβολή τελωνειακών δασμών.  Άρθρο 7. 

 Φόροι κατανάλωσης.  Άρθρο 8. 

 ∆ιευθετήσεις περί των φόρων κατανάλωσης που αφορούν τις Ένοπλες 

∆υνάμεις κτλ.  Άρθρο 9. 

 Μείωση δασμού επί εμπορευμάτων επανεισαγομένων μετά προηγούμενη 

επεξεργασία.  Άρθρο 10. 

 Απαλλαγή υπό όρους.  Άρθρο 11. 

 Επιστροφή καταβληθέντος δασμού ή φόρου κατανάλωσης.  Άρθρο 12. 
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 Εξουσία τροποποίησης των διατάξεων που αφορούν την επιστροφή δασμών.  

Άρθρο 13. 

 Εξουσία επιστροφής τελωνειακού δασμού ή φόρου κατανάλωσης.  Άρθρο 14. 

 ∆ιάθεση μεταχειρισμένων εμπορευμάτων.  Άρθρο 15. 

 Απαγορευτικές διατάξεις και περιορισμοί.  Άρθρο 16. 

 Κατάργηση των περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων Καταναλώσεως Νόμων 

του 2002.  Άρθρο 17. 

 Έναρξη ισχύος.  Άρθρο 18. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 18; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 18 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 19 είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 

Αναπτύξεως Γης του 2003 Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη.  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2003 Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 
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 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 

 Άριστος Χρυσοστόμου  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

υπό αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 

16 ∆εκεμβρίου 2002.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών και Οικονομικών, καθώς 

και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του Κυπριακού 

Οργανισμού Αναπτύξεως Γης. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση του προϋπολογισμού του 

Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης για το 2003, ο οποίος προβλέπει έξοδα 

ύψους £12.756.267 και έσοδα ύψους £11.229.950. 

 Με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η αύξηση των δαπανών 

σε σύγκριση με τα έσοδα οφείλεται κυρίως στην αύξηση των κεφαλαιουχικών 

δαπανών και συγκεκριμένα στην έναρξη των εργασιών ανέγερσης κατοικιών στο 

συγκρότημα “∆άφνη” στο Στρόβολο.  Τα προβλεπόμενα έσοδα θα προκύψουν 

κυρίως από την πώληση κατοικιών/διαμερισμάτων/οικοπέδων, τόκους, καθώς και 

αναλήψεις δανείων, τα οποία θα χρησιμοποιηθούν για τη χρηματοδότηση χώρου των 

κατασκευαστικών έργων.  Επιπρόσθετα, ποσό ύψους £6.000.000 θα προέλθει από 

την κυβερνητική χορηγία για τη χρηματοδότηση του στεγαστικού σχεδίου για χαμηλά 

αμειβομένους. 

 Στα ίδια στοιχεία αναφέρεται επίσης ότι ο υπό αναφορά προϋπολογισμός 

περιλαμβάνει, ανάμεσα σε άλλα, τη συμπλήρωση στεγαστικού προγράμματος 

τριακοσίων είκοσι δύο μονάδων και την έναρξη της ανέγερσης πεντακοσίων σαράντα 
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τεσσάρων μονάδων από τις οποίες τριακόσιες ενενήντα έξι αναμένεται να διατεθούν 

μέσω του σχεδίου για χαμηλά αμειβομένους.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο για την έγκριση του προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού Αναπτύξεως Γης για το 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν.  ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως 

Γης ποσού £12.756.267 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η  ∆εκεμβρίου 2003.   

Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 

ελλείμματος άλλων άρθρων του αυτού κεφαλαίου.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2003 Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 20 είναι το επόμενο και είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της 

Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2003 Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη.  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2003 Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άριστος Χρυσοστόμου Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 25 

Νοεμβρίου και στις 16 ∆εκεμβρίου 2002.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών και 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, καθώς επίσης ο πρόεδρος και ο γενικός 

διευθυντής της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ). 

 Ο προϋπολογισμός της ΑΗΚ, όπως αυτός έχει κατατεθεί στη Βουλή, προβλέπει 

δαπάνες ύψους £276.979.939 και έσοδα ύψους £218.014.000, τα οποία θα 

προέλθουν κυρίως από πώληση ηλεκτρικής ενέργειας κατά κατηγορία καταναλωτών. 

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, η επιτροπή είχε την 

ευκαιρία να ενημερωθεί για τους βασικούς στόχους και τα διάφορα αναπτυξιακά 

προγράμματα της Αρχής, καθώς επίσης και την αναβάθμιση των παρεχόμενων 

υπηρεσιών προς τους καταναλωτές. 
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 Ειδικότερα, οι δαπάνες λειτουργίας παρουσιάζουν μικρή αύξηση σε σύγκριση 

με το 2002 και κατά το μεγαλύτερο μέρος τους αφορούν την κατανάλωση καυσίμων.  

Η αύξηση των κεφαλαιουχικών δαπανών αφορά, ανάμεσα σε άλλα, το νέο 

αναπτυξιακό πρόγραμμα παραγωγής στο σταθμό Βασιλικού, τη βελτίωση και 

επέκταση δικτύου μεταφοράς και διανομής και τη βελτίωση και ανέγερση κτιρίων και 

υποστατικών. 

 Περαιτέρω, όσον αφορά την παρατηρηθείσα αύξηση του κονδυλίου για την 

κάλυψη των ασφαλιστικών αναγκών της Αρχής, ένα σημαντικό κονδύλι που 

ανέρχεται στα £2.020.900 από £919.900 που ήταν το 2002, ο πρόεδρος του 

διοικητικού συμβουλίου της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ανέφερε ότι έγιναν τεράστιες 

προσπάθειες από κοινού με ασφαλιστικούς οργανισμούς, για να διαφοροποιηθεί, 

αλλά παρ’ όλες τις προσπάθειες αυτό δεν κατέστη δυνατό να επιτευχθεί. 

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, μέλη της 

επιτροπής ζήτησαν επιπρόσθετες πληροφορίες αναφορικά με τη συμμετοχή της ΑΗΚ 

στο εταιρικό κεφάλαιο της “HELLAS SAT” και σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία το 

υπό αναφορά θέμα, καθόσον δεν εντάσσεται καθ’ οιονδήποτε τρόπο στον υπό 

συζήτηση προϋπολογισμό, αναμένεται να συζητηθεί με την κατάθεση στη Βουλή 

σχετικού συμπληρωματικού προϋπολογισμού της Αρχής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε 

τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού και αφού μελέτησε όλα 

τα επιπρόσθετα στοιχεία που ζητήθηκαν και κατατέθηκαν, αποφάσισε ομόφωνα να 

εισηγηθεί στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου για την κατά νόμο 

έγκριση του προϋπολογισμού της ΑΗΚ για το 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Περδίκης. 
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, πολύ σύντομα, από τη θέση μου. 

 Η εξέταση των προϋπολογισμών έχει έναν αΐπιν.  ∆εν μπορείς ποτέ να 

προσθέσεις επιπλέον κονδύλι, αυτά που θέλεις.  Ο προϋπολογισμός της Αρχής 

Ηλεκτρισμού θα ήταν πολύ πιο πλήρης και πιο ολοκληρωμένος, αν περιελάμβανε και 

απόψεις και πολιτικές φιλικές προς το περιβάλλον.  Όσες υπάρχουν είναι, κατά την 

άποψή μου, περιορισμένες και μη ικανοποιητικές.  Ελπίζω να μην έχουμε τα 

φαινόμενα που παρουσιάστηκαν πέρσι, όταν έκαμα την ανάλογη παρατήρηση και 

όλοι οι συνάδελφοι ή κάποιοι συνάδελφοι θεώρησαν σωστό να εξαίρουν τη 

λειτουργία της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου.  Τους προλαβαίνω... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Να την εξάρουν. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...να την εξάρουν.  Ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Πρώτα σεβασμός στη γλώσσα μας. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι.  Και στην πατρίδα μας όμως, κύριε συνάδελφε.  

Και στην πατρίδα μας, κύριε συνάδελφε. 

 Θα έλεγα λοιπόν ότι, για να τους προλάβω... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, όχι διαλογική συζήτηση!  Έχουμε ήδη μπροστά μας πολλή δουλειά. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θα ήθελα, για να τους προλάβω, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι εκτιμώ ιδιαίτερα την 

εργασία που γίνεται στην Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου και το έργο της, αλλά και φέτος 
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δε θα ψηφίσω τον προϋπολογισμό της, θα απέχω από την ψηφοφορία, γιατί 

εξακολουθεί να περιλαμβάνει κονδύλια τα οποία είναι άκρως αντιπεριβαλλοντικά.  

Έχει προβλήματα με τους υποσταθμούς της, με τις γραμμές των πυλώνων της, με 

τον τρόπο που φορτώνει, εκφορτώνει το πετρέλαιο στους δύο ηλεκτροπαραγωγούς 

σταθμούς της...  Να μη σας καθυστερώ άλλο, ο κατάλογος είναι μεγάλος. 

 Ευχαριστώ πολύ για την υπομονή σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν.  ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση κονδυλίων Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ποσού £276.979.939 για τη 

χρήση του έτους που λήγει την 31η  ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 

ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Ίδρυση και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2003 Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει μία αρνητική ψήφος του κ. Περδίκη... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχή. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 22 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 23 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 

Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2002». Είναι ομόφωνη και πάλι η έκθεση. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης  

 Άριστος Χρυσοστόμου  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 16 

∆εκεμβρίου 2002.  Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών και Συγκοινωνιών και Έργων και ο 

γενικός διευθυντής της Αρχής Λιμένων Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το ταμείο της 

Αρχής Λιμένων Κύπρου συνολικού ποσού ύψους £3.757.644 και η διάθεσή του για 

κάλυψη των ακόλουθων δαπανών: 
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£130.000 : Για την κάλυψη αύξησης των ασφαλίστρων που επήλθε μετά τα 

γεγονότα της 11ης Σεπτεμβρίου 2001. 

£188.000 : Για την πληρωμή αποχετευτικών τελών που καθορίζονται από τη 

σχετική νομοθεσία. 

 £99.654 : Για την κάλυψη συναλλαγματικής διαφοράς για την αποπληρωμή 

μακροχρόνιων δανείων και πιστώσεων. 

£3.339.990 

 

________ 

£3.757.644 

: Για την κάλυψη των απαιτήσεων της εργοληπτικής εταιρείας  

“Αρχιρόδον”, που διευθετήθηκαν μέσω διαιτησίας, σε σχέση με 

το έργο της επέκτασης του λιμανιού Λεμεσού, που 

συμπληρώθηκε το 1996. 

 Ειδικότερα, αναφορικά με το κονδύλι για την κάλυψη της συναλλαγματικής 

διαφοράς για την αποπληρωμή μακροχρόνιων δανείων και πιστώσεων, που 

οφείλεται στη διαχρονική διακύμανση της τιμής συναλλάγματος, η επιτροπή τονίζει 

ότι αιτήματα για κάλυψη των υπό αναφορά συναλλαγματικών ζημιών υποβάλλονται 

συνεχώς και γι’ αυτό πρέπει να ληφθούν ουσιαστικά μέτρα προς αποφυγή σύναψης 

παρόμοιων δανείων, που εμπεριέχει τέτοιους κινδύνους.  Η επιτροπή προς εξάλειψη 

των κινδύνων αυτών εισηγείται όπως η Αρχή προβεί σε αγορά υπηρεσιών από 

εξειδικευμένους συμβούλους για παροχή συμβουλών επί των θεμάτων αυτών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης, γι’ αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου για την 

κατά νόμο διάθεση των ζητούμενων συμπληρωματικών πιστώσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο της Αρχής Λιμένων Κύπρου ποσού 

£3.757.644 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2002.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο επί των κονδυλίων.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 24 θέμα είναι «Ο περί των Οργανισμών Συλλογικών 

Επενδύσεων Ανοικτού Τύπου και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2002». 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί των Οργανισμών Συλλογικών 

Επενδύσεων Ανοικτού Τύπου και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άριστος Χρυσοστόμου Πρόδρομος Προδρόμου 

 Γιώργος Λιλλήκας Μαρία Κυριακού 
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 Σταύρος Ευαγόρου ∆ώρος Θεοδώρου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο 

διάστημα από 29 Νοεμβρίου μέχρι 13 ∆εκεμβρίου 2002.  Στο στάδιο της μελέτης του 

υπό αναφορά νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος του συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του 

Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (ΧAK),  ο πρόεδρος της Eπιτροπής Κεφαλαιαγοράς, 

εκπρόσωποι της Κεντρικής Τράπεζας Κύπρου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 

της ∆ημοκρατίας, του Συνδέσμου Εμπορικών Τραπεζών και του Συνδέσμου 

Επενδυτικών Εταιρειών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η επαναδιατύπωση του περί των 

Οργανισμών Συλλογικών Επενδύσεων Ανοικτού Τύπου και περί Συναφών Θεμάτων 

Νόμου του 2001, έτσι ώστε να καταστεί λειτουργικότερο το νομικό πλαίσιο των 

αμοιβαίων κεφαλαίων.  Η αλλαγή αυτή κρίνεται αναγκαία ένεκα διαφοροποίησης στα 

δεδομένα που ίσχυαν το 1999, έτος που είχε καταρτισθεί το αρχικό νομοσχέδιο στη 

βάση των εμπειριών και των εξελίξεων των τελευταίων ετών σε σχέση με τη 

χρηματιστηριακή αγορά της Κύπρου. 

 Ειδικότερα, στο υπό αναφορά νομοσχέδιο, το οποίο είναι ευρύτερα γνωστό ως 

νομοσχέδιο για τα αμοιβαία κεφάλαια, τα δεδομένα τα οποία επηρεάζουν τους 

οργανισμούς συλλογικών επενδύσεων και για τα οποία απαιτείται να γίνουν 

νομοθετικές ρυθμίσεις, συνοψίζονται ως ακολούθως: 

 Η φιλελευθεροποίηση των χρηματιστηριακών αγορών και της παροχής 

επενδυτικών υπηρεσιών, όπως και η εξάπλωση του ηλεκτρονικού εμπορίου, 

μέσω του διαδικτύου, απαιτούν ανάλογες διατάξεις στη νομοθεσία για σωστή 

χρήση και εκμετάλλευσή τους. 
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 Η γενική κίνηση προς την κατεύθυνση της αποϋλοποίησης τίτλων και μεριδίων 

απαιτεί τον ανάλογο χειρισμό του θέματος. 

 Η ψήφιση της νέας νομοθεσίας για την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς επιβάλλει 

διαφοροποιήσεις διατάξεων που εφαρμόζονται και στις περιπτώσεις των 

οργανισμών συλλογικών επενδύσεων. 

Οι εμπειρίες των τελευταίων ετών, οι οποίες πρέπει επίσης να ληφθούν υπόψη, 

είναι σε συντομία οι ακόλουθες: 

 Οι εποπτικές δυνατότητες και εμπειρίες σε σχέση με τις επενδυτικές εταιρείες 

κλειστού τύπου στο χρηματιστήριο και τα προβλήματα της χρηματιστηριακής 

αγοράς, γενικά, συνηγορούν προς την απαγόρευση της διαπραγμάτευσης 

μεριδίων στις χρηματιστηριακές αγορές και απαιτούν τη διασαφήνιση των 

δικαιωμάτων της εποπτικής αρχής για τον έλεγχο και την εφαρμογή της 

επενδυτικής πολιτικής των επενδυτικών οργανισμών (π.χ. ποσοστό ρευστών 

κ.λπ.). 

 Η ανάγκη πιο αποτελεσματικής εποπτείας επιβάλλει την εποπτεία εταιρειών 

διαχειρίσεως και θεματοφυλάκων στο επίπεδο των ατόμων που είναι οι 

χειριστές των εποπτευόμενων θεμάτων, ενώ ο περιορισμός των 

εποπτευόμενων οργανισμών διευκολύνει και βελτιώνει το έργο της εποπτείας. 

 Η ανάγκη που διαπιστώθηκε, ότι οι έμμεσες σχέσεις των εμπλεκομένων θα 

πρέπει να είναι ξεκάθαρες, και, όπου μπορεί να υπάρξει πρόβλημα, αυτές να 

απαγορεύονται, επιβάλλει, π.χ., την απαγόρευση της σημαντικής συμμετοχής 

επενδυτικού οργανισμού σε χρηματιστηριακό γραφείο. 

 Η ανάγκη για πιο αυστηρή εποπτεία και επιβολή αποτρεπτικών ποινών στους 

παραβάτες του νόμου συνηγορεί σε αυστηρότερες απαιτήσεις σε ό,τι αφορά την 
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πληροφόρηση των μεριδιούχων και την επιβολή αυστηρότερων διοικητικών 

ποινών από τις εποπτικές αρχές. 

 Η ανάγκη ευελιξίας της εποπτικής αρχής στη λειτουργία και στο χειρισμό 

θεμάτων που προκύπτουν από μια νέα νομοθεσία, για να ελέγχει 

αποτελεσματικά την εισαγωγή και εξέλιξη του νεοσύστατου θεσμού, απαιτεί την 

ύπαρξη ευχέρειας έκδοσης οδηγιών παρά κανονισμών. 

 Η ανάγκη για απλοποίηση της διαδικασίας σύστασης των αμοιβαίων κεφαλαίων 

και βελτίωσης της ανταγωνιστικότητάς τους απαιτεί διαφοροποίηση του 

υφιστάμενου καθεστώτος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς προχώρησε στην 

ετοιμασία νέου νομοσχεδίου για τα αμοιβαία κεφάλαια, το οποίο περιλαμβάνει, πέραν 

της υφιστάμενης νομοθεσίας για τους οργανισμούς συλλογικών επενδύσεων 

ανοικτού τύπου, που είναι ήδη εναρμονισμένη με το κοινοτικό κεκτημένο, τις 

τροποποιήσεις και προσθήκες που απαιτούνται ως προς τα σημεία που αναφέρονται 

πιο πάνω. 

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου ο εκπρόσωπος του 

Υπουργείου Οικονομικών και ο πρόεδρος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς ανέφεραν 

ότι απαιτείται να προσαρμοστεί ακόμη περαιτέρω η νομοθεσία για τα αμοιβαία 

κεφάλαια, πέραν των τροποποιήσεων που προτείνονται με το υπό συζήτηση 

νομοσχέδιο, καθόσον υπάρχει δέσμευση για ενσωμάτωση και εφαρμογή των νέων 

κοινοτικών οδηγιών.  Η νέα νομοθεσία, που θα προέλθει κατόπιν τροποποιήσεων 

που θα γίνουν βάσει των κοινοτικών οδηγιών, πρέπει να τεθεί σε ισχύ το αργότερο 

μέχρι το 2004. 

 Η επιτροπή περαιτέρω ζήτησε από τους κυβερνητικούς αρμοδίους να 

καταθέσουν τις ουσιαστικές διαφοροποιήσεις μεταξύ του υφιστάμενου νόμου και της 

προτεινόμενης νομοθεσίας.  Η εκτελεστική εξουσία, ανταποκρινόμενη στο αίτημα της 
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επιτροπής, κατέθεσε συνοπτικό πίνακα στον οποίο περιέχονται οι σχετικές 

διαφοροποιήσεις με τις ανάλογες επεξηγήσεις.  Η επιτροπή, προβαίνοντας σε μελέτη 

τους,  προέβη σε ορισμένες τροποποιήσεις που ενσωματώθηκαν στο τελικό κείμενο 

του υπό αναφορά νομοσχεδίου, οι κυριότερες από τις οποίες αναφέρονται στα 

ακόλουθα: 

 Καθήκοντα θεματοφύλακα, εκτός από τραπεζικό οργανισμό, να είναι δυνατό να 

ασκεί και άλλος οργανισμός ο οποίος τηρεί τις προϋποθέσεις που είναι 

σύμφωνες με τους κανονισμούς που εκδίδονται από την Επιτροπή 

Κεφαλαιαγοράς. 

 Παρέχεται η ευχέρεια στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, για σκοπούς προστασίας 

των επενδυτών και για ευελιξία στην αντιμετώπιση προβλημάτων που 

αναφύονται και τα οποία δυνατό να επηρεάζουν δυσμενώς τα συμφέροντα των 

επενδυτών, πέραν του δικαιώματος έκδοσης συγκεκριμένης και ειδικής 

απόφασης, να δύναται με αποφάσεις της να ρυθμίζει ή ερμηνεύει οποιοδήποτε 

θέμα εγείρεται. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετώντας, 

ως θέμα αρχής, τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και 

επισυνάπτοντας νέο κατάλληλα διαμορφωμένο κείμενο σχεδίου νόμου, στο οποίο 

έχουν ενσωματωθεί οι τροποποιήσεις που αναφέρονται πιο πάνω, ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, με ημερομηνία έναρξης ισχύος του τη 

17η Μαρτίου 2003. 

 Η επιτροπή δηλώνει ταυτόχρονα ότι, λόγω της φύσης του θέματος, αποφάσισε 

να μην προβεί σε λεπτομερή νομοτεχνική επεξεργασία του νομοσχεδίου, αφήνοντας 

το θέμα αυτό στην αποκλειστική ευθύνη της εκτελεστικής εξουσίας, περιορίζοντας το 

ρόλο της στην εξέταση των βασικών αρχών πολιτικής. 
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 Η επιτροπή δηλώνει ακόμα ότι η απόφασή της να μην προχωρήσει σε 

περαιτέρω επεξεργασία του κειμένου του υπό συζήτηση νομοσχεδίου βασίστηκε, 

μεταξύ άλλων,  στο γεγονός ότι εντός του 2003 αναμένεται η κατάθεση στη Βουλή 

νέου νομοσχεδίου για τα αμοιβαία κεφάλαια στη βάση νέας κοινοτικής οδηγίας, στην 

οποία θα ενσωματωθεί, όπως η κυβέρνηση ανέφερε, η ήδη ψηφισθείσα νομοθεσία 

για τα διεθνή συλλογικά  επενδυτικά σχέδια (αμοιβαία κεφάλαια εξωτερικού). 

 Τέλος, η επιτροπή δηλώνει ότι το σχετικό νομοσχέδιο, εφόσον αχθεί ενώπιον 

της Βουλής έγκαιρα, θα καταβληθεί κάθε προσπάθεια να προωθηθεί προς ψήφιση 

στην ολομέλεια του σώματος πριν από την έναρξη των θερινών διακοπών της 

Βουλής για το 2003, με πρόθεση να τεθεί σε ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 2004.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Έκταση εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Εποπτική αρμοδιότητα Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς.  Άρθρο 4. 

 Συνεργασία με άλλες εποπτικές αρχές στη ∆ημοκρατία και στην αλλοδαπή.  

Άρθρο 5. 

 Επαγγελματικό απόρρητο.  Άρθρο 6. 

 Ποινικό και πειθαρχικό αδίκημα παραβίασης επαγγελματικού απορρήτου.  

Άρθρο 7. 

 Έννοια οργανισμού επενδύσεων ανοικτού τύπου.  Άρθρο 8. 

 ∆ιάκριση οργανισμών επενδύσεων ανοικτού τύπου και επέκταση εφαρμογής.  

Άρθρο 9. 
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 Νομική μορφή οργανισμών επενδύσεων.  Άρθρο 10. 

 Άδεια σύστασης και λειτουργίας οργανισμού επενδύσεων.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση μετατροπής ή συγχώνευσης οργανισμού επενδύσεων ανοικτού 

τύπου.  Άρθρο 12. 

 Ορισμός και νομική μορφή αμοιβαίου κεφαλαίου.  Άρθρο 13. 

 Άδεια σύστασης και λειτουργίας αμοιβαίου κεφαλαίου.  Άρθρο 14. 

 Προϋποθέσεις προς χορήγηση της άδειας.  Άρθρο 15. 

 Αίτηση για χορήγηση άδειας σύστασης και λειτουργίας αμοιβαίου κεφαλαίου.  

Άρθρο 16. 

 Έγγραφα που συνυποβάλλονται με την αίτηση.  Άρθρο 17. 

 Βεβαίωση Θεματοφύλακα.  Άρθρο 18. 

 Απαγόρευση διάθεσης μεριδίων.  Άρθρο 19. 

 ∆ιαφήμιση αμοιβαίου κεφαλαίου.  Άρθρο 20. 

 Περιουσία αμοιβαίου κεφαλαίου.  Άρθρο 21. 

 Μερίδια.  Άρθρο 22. 

 Μητρώο Μεριδιούχων.  Άρθρο 23. 

 Συνδικαιούχοι μεριδίων.  Άρθρο 24. 

 Βεβαίωση συμμετοχής.  Άρθρο 25. 

 Μεταβίβαση μεριδίων.  Άρθρο 26. 

 Ενεχυρίαση μεριδίων.  Άρθρο 27. 

 Προϋποθέσεις για τη διάθεση μεριδίων αμοιβαίου κεφαλαίου. Άρθρο 28. 

 Τιμή διάθεσης μεριδίων.  Άρθρο 29. 

 ∆ιάθεση και εξαγορά μεριδίων μέσω αντιπροσώπου.  Άρθρο 30. 

 Καταβολή τιμής διαθέσεως μεριδίων.  Άρθρο 31. 

 Αποδοχή, απόρριψη και ανάκληση αιτήσεων για την απόκτηση μεριδίων σε 

αμοιβαίο κεφάλαιο.  Άρθρο 32. 
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 Κατάρτιση Κανονισμού.  Άρθρο 33. 

 Ελάχιστο περιεχόμενο Κανονισμού.  Άρθρο 34. 

 Τροποποίηση του Κανονισμού.  Άρθρο 35. 

 Γνωστοποίηση τροποποιήσεων Κανονισμού.  Άρθρο 36. 

 Ενημερωτικό δελτίο αμοιβαίου κεφαλαίου.  Άρθρο 37. 

 Εξαγορά μεριδίων αμοιβαίου κεφαλαίου.  Άρθρο 38. 

 Αναστολή εξαγοράς ή διάθεσης μεριδίων αμοιβαίου κεφαλαίου με απόφαση της 

Εταιρείας ∆ιαχειρίσεως.  Άρθρο 39. 

 Αναστολή εξαγοράς ή διάθεσης μεριδίων με απόφαση της Επιτροπής.  Άρθρο 

40. 

 Σκοπός Εταιρείας ∆ιαχειρίσεως.  Άρθρο 41. 

 Ελάχιστο ύψος μετοχικού κεφαλαίου Εταιρείας ∆ιαχειρίσεως.  Άρθρο 42. 

 Άδεια λειτουργίας Εταιρείας ∆ιαχειρίσεως.  Άρθρο 43. 

 Τροποποίηση καταστατικών εγγράφων και μείωση μετοχικού κεφαλαίου.  

Άρθρο 44. 

 Μεταβολή μετοχικής σύνθεσης και ∆ιοικητικού Συμβουλίου.  Άρθρο 45. 

 Ανάκληση άδειας λειτουργίας Εταιρείας ∆ιαχειρίσεως.  Άρθρο 46. 

 Ευθύνη Εταιρείας ∆ιαχειρίσεως.  Άρθρο 47. 

 Παραίτηση Εταιρείας ∆ιαχειρίσεως.  Άρθρο 48. 

 Αντικατάσταση Εταιρείας ∆ιαχειρίσεως.  Άρθρο 49. 

 Υποκατάσταση Εταιρείας ∆ιαχειρίσεως.  Άρθρο 50. 

 Θεματοφύλακας αμοιβαίου κεφαλαίου.  Άρθρο 51. 

 Υποκατάσταση Θεματοφύλακα.  Άρθρο 52. 

 Γενικά καθήκοντα Θεματοφύλακα.  Άρθρο 53. 

 Ειδικότερες υποχρεώσεις ελέγχου του Θεματοφύλακα.  Άρθρο 54. 

 Ευθύνη του Θεματοφύλακα.  Άρθρο 55. 
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 Λειτουργική ανεξαρτησία Θεματοφύλακα και Εταιρείας ∆ιαχειρίσεως.  Άρθρο 56. 

 Παραίτηση Θεματοφύλακα.  Άρθρο 57. 

 Αντικατάσταση Θεματοφύλακα με απόφαση της Επιτροπής.  Άρθρο 58. 

 Σύγκληση συνελεύσεως μεριδιούχων με απόφαση της Εταιρείας ∆ιαχειρίσεως.  

Άρθρο 59. 

 Σύγκληση συνελεύσεως μεριδιούχων κατ’ αίτηση μεριδιούχων.  Άρθρο 60. 

 Λόγοι λύσεως του αμοιβαίου κεφαλαίου.  Άρθρο 61. 

 ∆ιαδικασία λύσεως αμοιβαίου κεφαλαίου.  Άρθρο 62. 

 Γνωστοποίηση και δημοσίευση λύσεως αμοιβαίου κεφαλαίου.  Άρθρο 63. 

 Χρέη Εκκαθαριστή.  Άρθρο 64. 

 Εκκαθάριση αμοιβαίου κεφαλαίου.  Άρθρο 65. 

 Συγχώνευση.  Άρθρο 66. 

 Εκτίμηση περιουσίας συγχωνευομένων αμοιβαίων κεφαλαίων και μεταβίβαση 

της περιουσίας.  Άρθρο 67. 

 Αποτελέσματα της συγχώνευσης.  Άρθρο 68. 

 Νομικό καθεστώς Εταιρειών Επενδύσεων μεταβλητού κεφαλαίου.  Άρθρο 69. 

 Μετοχικό κεφάλαιο Εταιρείας Επενδύσεων μεταβλητού κεφαλαίου.  Άρθρο 70. 

 ∆ιάθεση και εξαγορά μετοχών.  Άρθρο 71. 

 Ακύρωση μετοχών.  Άρθρο 72. 

 Αναστολή εξαγοράς μετοχών με απόφαση της εταιρείας.  Άρθρο 73. 

 Αναστολή εξαγοράς με απόφαση της Επιτροπής.  Άρθρο 74. 

 Εταιρεία Επενδύσεων μεταβλητού κεφαλαίου καθορισμένης χρονικής διάρκειας.  

Άρθρο 75. 

 Ελάχιστο ύψος μετοχικού κεφαλαίου Εταιρείας Επενδύσεων μεταβλητού 

κεφαλαίου.  Άρθρο 76. 
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 Εξαίρεση από την εφαρμογή ορισμένων διατάξεων του περί Εταιρειών Νόμου.  

Άρθρο 77. 

 Άδεια σύστασης και λειτουργίας Εταιρείας Επενδύσεων.  Άρθρο 78. 

 Αίτηση για χορήγηση άδειας λειτουργίας Εταιρείας Επενδύσεων.  Άρθρο 79. 

 Έγγραφα που συνυποβάλλονται με την αίτηση.  Άρθρο 80. 

 Προϋποθέσεις για χορήγηση της άδειας λειτουργίας.  Άρθρο 81. 

 Ελάχιστο περιεχόμενο καταστατικών εγγράφων.  Άρθρο 82. 

 Τροποποίηση των καταστατικών εγγράφων.  Άρθρο 83. 

 Ενημερωτικό δελτίο Εταιρείας Επενδύσεων.  Άρθρο 84. 

 Θεματοφύλακας Εταιρείας Επενδύσεων.  Άρθρο 85. 

 Υποκατάσταση Θεματοφύλακα.  Άρθρο 86. 

 Γενικά καθήκοντα Θεματοφύλακα.  Άρθρο 87. 

 Ευθύνη του Θεματοφύλακα.  Άρθρο 88. 

 Λειτουργική ανεξαρτησία Θεματοφύλακα Εταιρείας Επενδύσεων και Εταιρείας 

∆ιαχειρίσεως.  Άρθρο 89. 

 ∆ικαιώματα του Θεματοφύλακα.  Άρθρο 90. 

 Παραίτηση Θεματοφύλακα.  Άρθρο 91. 

 Αντικατάσταση του Θεματοφύλακα.  Άρθρο 92. 

 Εξαίρεση από την υποχρέωση προς διορισμό Θεματοφύλακα.  Άρθρο 93. 

 Υποχρεώσεις εταιρειών που στερούνται Θεματοφύλακα.  Άρθρο 94. 

 Εταιρεία ∆ιαχειρίσεως Εταιρειών Επενδύσεων.  Άρθρο 95. 

 Εξαίρεση από την υποχρέωση προς διορισμό Εταιρείας ∆ιαχειρίσεως.  Άρθρο 

96. 

 Επενδυτική πολιτική οργανισμού συλλογικών επενδύσεων σε κινητές αξίες.  

Άρθρο 97. 

 Μέσα και τεχνικές για αποτελεσματική διαχείριση του ενεργητικού.  Άρθρο 98. 
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 Τοποθέτηση ενεργητικού ΟΣΕΚΑ.  Άρθρο 99. 

 Επένδυση σε μερίδια άλλου οργανισμού επενδύσεων.  Άρθρο 100. 

 Απόκτηση μετοχών.  Άρθρο 101. 

 Εγκυρότητα συμβάσεων και έλεγχος των επενδύσεων του οργανισμού.  Άρθρο 

102. 

 Επιτρεπτή παρέκκλιση από τα όρια των άρθρων 99, 100 και 101.  Άρθρο 103. 

 Επενδυτική πολιτική οργανισμού συλλογικών επενδύσεων σε μέσα 

χρηματαγοράς και τραπεζικές καταθέσεις.  Άρθρο 104. 

 Κατάρτιση ενημερωτικού δελτίου και περιοδικών εκθέσεων και δημοσίευση 

συνοπτικών καταστάσεων.  Άρθρο 105. 

 ∆ιαχειριστική χρήση.  Άρθρο 106. 

 Ετήσιες, εξαμηνιαίες εκθέσεις και τριμηνιαίες συνοπτικές καταστάσεις.  Άρθρο 

107. 

 Υποβολή εκθέσεων και καταστάσεων, έλεγχος, διάθεση στους μεριδιούχους και 

δημοσίευση.  Άρθρο 108. 

 ∆ημοσίευση άλλων στοιχείων.  Άρθρο 109. 

 ∆ιαφήμιση οργανισμού επενδύσεων.  Άρθρο 110. 

 Σύναψη δανείων.  Άρθρο 111. 

 Αποτίμηση της αξίας των στοιχείων ενεργητικού του οργανισμού επενδύσεων.  

Άρθρο 112. 

 ∆ιανομή κερδών οργανισμού επενδύσεων.  Άρθρο 113. 

 Απαγόρευση πιστώσεων εγγυήσεων και ακάλυπτων πωλήσεων.  Άρθρο 114. 

 ∆ιάθεση μεριδίων οργανισμού επενδύσεων που εδρεύει σε κράτος-μέλος της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης στη ∆ημοκρατία.  Άρθρο 115. 

 Προϋποθέσεις για διάθεση μεριδίων στη ∆ημοκρατία.  Άρθρο 116. 

 ∆ημοσίευση πληροφοριών.  Άρθρο 117. 
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 ∆ιάθεση μεριδίων οργανισμών επενδύσεων με έδρα τη ∆ημοκρατία στην 

αλλοδαπή.  Άρθρο 118. 

 Αποφάσεις της Επιτροπής.  Άρθρο 119. 

 Ανάκληση της άδειας λειτουργίας οργανισμού επενδύσεων.  Άρθρο 120. 

 Παραστάσεις σχετικά με αποφάσεις της Επιτροπής δυνάμει των άρθρων 119, 

120 και 133.  Άρθρο 121. 

 ∆ημοσίευση ανάκλησης άδειας.  Άρθρο 122. 

 Έκδοση οδηγιών από την Επιτροπή.  Άρθρο 123. 

 Κοινοποίηση και δημοσίευση οδηγιών.  Άρθρο 124. 

 Αιτήματα προς έγκριση.  Άρθρο 125. 

 Απόρριψη αιτημάτων.  Άρθρο 126. 

 Ανακοίνωση πληροφοριών στην Επιτροπή από ελεγκτές.  Άρθρο 127. 

 Ανάθεση ελέγχου σε εγκεκριμένους ελεγκτές.  Άρθρο 128. 

 Υποβολή δημοσιεύσεων στην Επιτροπή.  Άρθρο 129. 

 Εξουσία Επιτροπής προς συλλογή πληροφοριών και επιβολή διοικητικού 

προστίμου.  Άρθρο 130. 

 Εξουσία της Επιτροπής προς είσοδο και έρευνα.  Άρθρο 131. 

 ∆ιαδικασία εισόδου και έρευνας, επιβολή διοικητικού προστίμου.  Άρθρο 132. 

 ∆ιοικητικές κυρώσεις.  Άρθρο 133. 

 Είσπραξη διοικητικού προστίμου.  Άρθρο 134. 

 Ψευδείς δηλώσεις ή ανακοινώσεις προς το κοινό.  Άρθρο 135. 

 Ψευδείς πληροφορίες ή απόκρυψη πληροφοριών.  Άρθρο 136. 

 Παράβαση διατάξεων του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 137. 

 Ποινική ευθύνη για αδικήματα τελούμενα από νομικά πρόσωπα.  Άρθρο 138. 

 Φορολόγηση οργανισμών επενδύσεων ως “οργανισμών προσώπων”.  Άρθρο 

139. 
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 Ειδικό φορολογικό καθεστώς οργανισμών επενδύσεων ΟΣΕΚΑ.  Άρθρο 140. 

 Απαλλαγή μεριδιούχων από φορολογία.  Άρθρο 141. 

 Απαλλαγή οργανισμών επενδύσεων ΟΣΕΚΑ από υποχρέωση παρακράτησης 

φόρου.  Άρθρο 142. 

 Ισχύς διατάξεων του παρόντος Μέρους έναντι άλλων νόμων.  Άρθρο 143. 

 ∆ικαιώματα και ετήσιες εισφορές.  Άρθρο 144. 

 Μεταβατική διάταξη.  Άρθρο 145. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 146. 

 Έκδοση αποφάσεων.  Άρθρο 147. 

 Κατάργηση υφιστάμενου νόμου.  Άρθρο 148. 

 Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 149. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 149 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 149 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Οργανισμών Συλλογικών 

Επενδύσεων Ανοικτού Τύπου και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 25 βλέπω εδώ ότι θα συζητηθεί. Κηρύχθηκε ως επειγούσης 

φύσεως.  Το έχετε μπροστά σας; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ποιο; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Για τα πετρελαιοειδή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε.  Ο κ. Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Το υπ’ αριθμόν 25 θα συζητηθεί μαζί με αντίστοιχο νομοσχέδιο που κηρύχθηκε 

επείγον στο τέλος, όταν θα μπούμε σε επιπρόσθετη ημερήσια διάταξη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ καλά. 

 Τα υπ’ αριθμόν 27 και 28 θέματα δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 29 θέμα είναι «Ο περί Ψυχοτρόπων Ουσιών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002».  Εδώ... 

 Ορίστε. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να αναβληθεί, γιατί υπάρχουν κάποιες 

επιπρόσθετες απόψεις που θέλουμε να προτείνουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει εισήγηση για αναβολή.  Υπάρχει ένσταση; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αναβάλλεται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 30 και 31 δεν είναι έτοιμα. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 32 θέμα, που είναι «Ο περί ∆ιατηρητέων Οικοδομών 

Νόμος του 2002»... «Ο περί Κατατάξεως Κινηματογραφικών Ταινιών Νόμος του 

2002»; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο περί ∆ιατηρητέων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, συγνώμη, εγώ διαβάζω ό,τι μου έχουν εδώ.  Ξέρετε, είναι δύσκολο να 

διαφοροποιήσω αυτά που έχω μπροστά μου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι για τα διατηρητέα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λέει:  «Ο περί ∆ιατηρητέων Οικοδομών Νόμος του 2002»... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Εντάξει, εντάξει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία.  Και παρακάτω λέει και δεύτερο πράγμα.   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Είναι άλλο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, δεν είναι άλλο εδώ.  τα έχουν μαζεμένα όλα!  Εν πάση περιπτώσει, 

προχωρούμε.  Η έκθεση είναι ομόφωνη.  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί ∆ιατηρητέων Οικοδομών Νόμος του 2002»  

Παρόντες: 

 Νίκος Κατσουρίδης, πρόεδρος  Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Κίκης Γιάγκου  Σοφοκλής Φυττής 

 Γιάννος Λαμάρης  Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  ∆ώρος Θεοδώρου 

 Λευτέρης Χριστοφόρου  Γιώργος Περδίκης 
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 Νίκος Τορναρίτης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 Νοεμβρίου 2002 και στις 9 

και 16 ∆εκεμβρίου 2002.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Παγκύπριου Οργανισμού Αρχιτεκτονικής 

Κληρονομιάς.   

 Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η ενοποίηση, η αναθεώρηση και η 

αντικατάσταση της ισχύουσας περί ∆ιατηρητέων Οικοδομών νομοθεσίας, ώστε να 

συμπληρωθούν ορισμένα κενά που εντοπίστηκαν κατά την εφαρμογή της και έτσι να 

εκσυγχρονιστεί.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών, με την 

προτεινόμενη νομοθεσία επέρχονται, σε σχέση με τη νομοθεσία που καταργείται, οι  

ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. Περιλαμβάνονται ορισμένες διατάξεις που θα βοηθήσουν στην 

αποτελεσματικότερη εφαρμογή του μέτρου της μεταφοράς του συντελεστή 

δόμησης προς όφελος των ιδιοκτητών διατηρητέων οικοδομών. 

2. Το διάστημα εντός του οποίου οι ιδιοκτήτες διατηρητέων οικοδομών θα 

μπορούν να συμπληρώνουν τα έργα συντήρησής τους, ώστε να απαλλάσσονται 

από τα τέλη μεταβίβασης, αυξάνεται από τέσσερα σε έξι χρόνια. 

3. Περιλαμβάνεται διάταξη με βάση την οποία κίνητρα παρέχονται και στους  

ενοικιαστές των διατηρητέων οικοδομών. 

4. Ύστερα από εισήγηση της Γενικού Ελεγκτή, τροποποιούνται οι διατάξεις της 

υπό κατάργηση νομοθεσίας που αφορούν το Ειδικό Ταμείο ∆ιατήρησης, ώστε η 

διαχείρισή του να συνάδει με την ακολουθούμενη δημοσιονομική πολιτική του 

κράτους. 
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 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Οργανισμού Αρχιτεκτονικής Κληρονομιάς 

συμφώνησε με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών στο στάδιο της μελέτης του υπό 

αναφορά νομοσχεδίου αποφάσισε να τροποποιήσει το άρθρο 11 που καθορίζει τις 

προϋποθέσεις υπό τις οποίες ο υπουργός μπορεί να εγκρίνει τη μεταφορά του 

συντελεστή δόμησης εκτός της περιοχής του δέκτη, σε τεμάχιο που ανήκει στον 

ιδιοκτήτη της διατηρητέας οικοδομής, ώστε να περιληφθεί και η προϋπόθεση ότι ο 

αριθμός των ορόφων και το ποσοστό κάλυψης του τεμαχίου δε δημιουργούν 

συνθήκες που επιβαρύνουν ή αλλοιώνουν αρνητικά τα περιβαλλοντικά και οικολογικά 

χαρακτηριστικά της περιοχής, κατά την κρίση της Πολεοδομικής Αρχής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 

κατατέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό 

συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του 

σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί με βάση τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, υπάρχουν ομιλητές για τον περί ∆ιατηρητέων Οικοδομών Νόμο; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Περιοχή δέκτης.  Άρθρο 3. 

 Μεταφορά συντελεστή δόμησης.  Άρθρο 4. 

 Όροι μεταφοράς.  Άρθρο 5. 

 Άδεια για μεταφορά.  Άρθρο 6. 

 Χρησιμοποίηση του μεταφερόμενου συντελεστή δόμησης.  Άρθρο 7. 

 Απαλλαγή από φόρους κτλ.  Άρθρο 8. 
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 Καταχωρίσεις στα κτηματολογικά βιβλία.  Άρθρο 9. 

 Μεταφορά ολόκληρου του συντελεστή δόμησης.  Άρθρο 10. 

 Μεταφορά συντελεστή δόμησης σε ειδικές περιπτώσεις.  Άρθρο 11. 

 Μεταφορά σε μία ή περισσότερες οικοδομές δέκτες.  Άρθρο 12. 

 Μεταφερόμενο εμβαδόν.  Άρθρο 13. 

 Χαρισμένο μεταφερόμενο εμβαδόν.  Άρθρο 14. 

 Εισφορά στο Ταμείο.  Άρθρο 15. 

 Αύξηση επιτρεπόμενου συντελεστή δόμησης.  Άρθρο 16. 

 Έκπτωση από το φορολογητέο εισόδημα.  Άρθρο 17. 

 Απαλλαγή από τη φορολογία του εισοδήματος των εισοδημάτων από 

διατηρητέα οικοδομή.  Άρθρο 18. 

 Απαλλαγή από τέλη και δικαιώματα μεταβίβασης.  Άρθρο 19. 

 Απαλλαγή από τη φορολογία της ακίνητης ιδιοκτησίας.  Άρθρο 20. 

 Παροχή κινήτρων προς ενοικιαστές διατηρητέων οικοδομών.  Άρθρο 21. 

 Ίδρυση και ∆ιαχείριση Ταμείου.  Άρθρο 22. 

 Αίτηση για επιχορήγηση.  Άρθρο 23. 

 Καθορισμός επιχορήγησης.  Άρθρο 24. 

 Καταργήσεις και επιφυλάξεις.  Άρθρο 25. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 25 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 25 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ιατηρητέων Οικοδομών Νόμος του 

2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τώρα βλέπω εδώ ότι το υπ’ αριθμόν 33 υπάρχει στον άλλο κατάλογο.  Είναι ο 

«Ο περί Κατατάξεως Κινηματογραφικών Ταινιών Νόμος του 2000».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Κατατάξεως Κινηματογραφικών Ταινιών Νόμος του 

2000» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κατσουρίδης, πρόεδρος  Σοφοκλής Φυττής 

 Κίκης Γιάγκου  Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Γιάννος Λαμάρης  ∆ώρος Θεοδώρου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Νίκος Τορναρίτης Γιώργος Περδίκης 

 Ανδρέας Παπαπολυβίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε πολλές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από τις 3 

∆εκεμβρίου 2001 μέχρι και τις 9 ∆εκεμβρίου 2002.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων 

αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Εσωτερικών και του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 

(αστυνομία), ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, ο διευθυντής του 

Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών, ο διευθυντής της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης 

Κύπρου, η πρόεδρος του Συμβουλίου Λογοκριτών, ο πρόεδρος της Παγκύπριας 

Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων ∆ημόσιων Σχολείων Μέσης 

Εκπαίδευσης και ο πρόεδρος του Παγκύπριου Συμβουλίου Ευημερίας.  
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Παρευρέθηκαν επίσης εκπρόσωποι του Συνδέσμου Κοινωνικών Λειτουργών 

Κύπρου, του Κυπριακού Κέντρου ∆ιεθνούς Ινστιτούτου Θεάτρου, της Ένωσης 

Σκηνοθετών Κινηματογράφου και Τηλεόρασης, του Συνδέσμου Ιδιοκτητών Αιθουσών 

Κινηματογράφου και της Κινηματογραφικής Λέσχης “ΑΚΡΟΠΟΛ”.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η αντικατάσταση της ισχύουσας περί 

Κινηματογραφικών Ταινιών νομοθεσίας, ώστε αυτή να εκσυγχρονιστεί.  

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών, το υπουργείο 

κατέθεσε το υπό αναφορά νομοσχέδιο με στόχο τον εκσυγχρονισμό της νομοθεσίας 

που διέπει τις κινηματογραφικές ταινίες.  Ειδικότερα, ο προτεινόμενος νόμος 

προβλέπει, μεταξύ άλλων, την ίδρυση Συμβουλίου Κατάταξης Κινηματογραφικών 

Ταινιών και καθορίζει τις εξουσίες του.  Επιπρόσθετα, προβλέπει ότι το εν λόγω 

συμβούλιο θα έχει την εξουσία να διορίζει Επιτροπές Κατατάξεως Κινηματογραφικών 

Ταινιών.  Με βάση την κατάταξη των ταινιών την οποία οι επιτροπές αυτές θα 

διενεργούν, θα επιτρέπεται ή όχι η προβολή τους. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 

συμφώνησαν με την ανάγκη εκσυγχρονισμού της νομοθεσίας που διέπει τις 

κινηματογραφικές ταινίες.  Παράλληλα, υπέβαλαν εισηγήσεις για τροποποίηση 

ορισμένων διατάξεων του νομοσχεδίου, οι κυριότερες από τις οποίες αφορούν: 

1. Την τροποποίηση του ορισμού του όρου “κινηματογραφική ταινία”, ώστε σε 

αυτόν να περιλαμβάνονται και οι παραγωγές ψηφιακών έργων. 

2. Την τροποποίηση της διάταξης που αφορά τη σύσταση του Συμβουλίου 

Κατάταξης Κινηματογραφικών Ταινιών, με βάση την οποία τα πρόσωπα που 

μετέχουν σε αυτό ορίζονται από τον υπουργό, ώστε το συμβούλιο αυτό να 

αποτελείται, μεταξύ άλλων, από  εκπροσώπους του Υπουργείου Παιδείας και 

Πολιτισμού, του Τμήματος Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, των σκηνοθετών, των ηθοποιών, των 
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συνδέσμων γονέων δημόσιων σχολείων, των ψυχολόγων και των 

κοινωνιολόγων.   

 Υπό το φως των εισηγήσεων που υποβλήθηκαν στην επιτροπή για 

τροποποιήσεις, το Υπουργείο Εσωτερικών διαμόρφωσε ανάλογα το νομοσχέδιο και 

υπέβαλε νέο κείμενο στην επιτροπή. 

 Η επιτροπή στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου αποφάσισε να 

τροποποιήσει τη διάταξη που προβλέπει ότι μέλος της αστυνομίας που φέρει βαθμό 

όχι κατώτερο του λοχία δικαιούται να εισέλθει χωρίς ένταλμα στο χώρο προβολής 

κινηματογραφικής ταινίας, για να τον ερευνήσει και να κατάσχει τη συγκεκριμένη 

ταινία, όταν έχει εύλογη υποψία ότι αυτή δεν έχει καταταγεί σε συγκεκριμένη 

κατηγορία, με βάση τις διατάξεις του προτεινόμενου νόμου, ώστε το μέλος αυτό της 

αστυνομίας να μπορεί να προβαίνει στις πιο πάνω ενέργειες μόνο εφόσον 

προηγουμένως έχει διαπιστώσει ότι μία κινηματογραφική ταινία δεν έχει καταταγεί. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού διαμόρφωσε το κείμενο του 

νομοσχεδίου με βάση τα πιο πάνω, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του, γι’ 

αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί 

ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Κατατάξεως Κινηματογραφικών 

Ταινιών Νόμος του 2002». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σύσταση Συμβουλίου Κατάταξης Κινηματογραφικών Ταινιών.  Άρθρο 3. 

 ∆ιορισμός Επιτροπών Κατάταξης Ταινιών.  Άρθρο 4. 
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 Κατάταξη ταινιών.  Άρθρο 5. 

 Ανάκληση κατάταξης κινηματογραφικής ταινίας.  Άρθρο 6. 

 Καθήκοντα και εξουσίες Επιτροπής.  Άρθρο 7. 

 Έκθεση της κατηγορίας κινηματογραφικής ταινίας.  Άρθρο 8. 

 Υποβολή ενστάσεων στο Συμβούλιο.  Άρθρο 9. 

 Έρευνα για ταινία που δεν κατατάγηκε.  Άρθρο 10. 

 Αμοιβή μελών Επιτροπής.  Άρθρο 11. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 12. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 13. 

 Κατάργηση και επιφύλαξη.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 14 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 14 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κατατάξεως Κινηματογραφικών Ταινιών 

Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 34, 36, 38 και 40 δεν είναι έτοιμα.   

 Το υπ’ αριθμόν 41 θέμα είναι «Οι περί του Κεντρικού Σφαγείου (Φιλοδωρήματα 

Τακτικών Εργατών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002».   

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 

τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται  «Οι περί του Κεντρικού Σφαγείου 
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(Φιλοδωρήματα Τακτικών Εργατών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος, πρόεδρος Γεώργιος Τάσου 

 Γιαννάκης Θωμά Σωτήρης Σαμψών 

 Γιώργος Χατζηγεωργίου Άριστος Χρυσοστόμου 

 Κώστας Κωνσταντίνου Σοφοκλής Φυττής 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο 

πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της τις οποίες πραγματοποίησε στις 5 και στις 

12 ∆εκεμβρίου 2002.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, 

Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Συμβουλίου του Κεντρικού Σφαγείου 

Κοφίνου, καθώς και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ.  Η 

συνδικαλιστική οργάνωση ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στην 

επιτροπή. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 

17 και 25 του περί Σφαγείων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Κεντρικού 

Σφαγείου (Φιλοδωρήματα Τακτικών Εργατών) Κανονισμών, ώστε η υπηρεσία των 

τακτικών εργατών οι οποίοι αμέσως πριν εργοδοτηθούν από το Συμβούλιο 

εργάζονταν σε δήμο και μεταφέρθηκαν κατά ή μετά την 1η Ιανουαρίου 1988 στην 

υπηρεσία του Συμβουλίου να προστίθεται  στην τελευταία. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τους 

υπό αναφορά κανονισμούς. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά 

κανονισμών, όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία, αφού 
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προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί 

Κεντρικού Σφαγείου (Φιλοδωρήματα Τακτικών Εργατών) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί 

εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 42 θέμα είναι «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Πλοίαρχοι και 

Ναυτικοί) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002». 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Πλοίαρχοι και 

Ναυτικοί) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Νίκος Κλεάνθους Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Ανδρέας Χρίστου  Χρίστος Κληρίδης 

 Σταύρος Ευαγόρου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Άγις Αγαπίου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρίασή της που πραγματοποιήθηκε στις 16 ∆εκεμβρίου 2002.  

Στη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο επικεφαλής της 

διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση κ. Γιώργος Βασιλείου, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας, καθώς και εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 
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 Το υπό αναφορά νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο 

Εξωτερικών και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη 

διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση του περί Εμπορικής 

Ναυτιλίας (Πλοίαρχοι και Ναυτικοί) Νόμου, ώστε οι διατάξεις του που αναφέρονται 

στην υποχρέωση διατήρησης σε κάθε κυπριακό πλοίο που αποπλέει από λιμάνι της 

∆ημοκρατίας φαρμάκων και ιατρικών εφοδίων, στο σχετικό έλεγχο από την αρμόδια 

αρχή, καθώς και στην υποχρέωση των πλοίων αυτών να φέρουν γιατρό, όταν   

μεταφέρουν πέραν των εκατόν ατόμων, να καταργηθούν. 

 Η προτεινόμενη κατάργηση των πιο πάνω διατάξεων της υπό τροποποίηση 

νομοθεσίας κρίνεται σκόπιμη, δεδομένου ότι η εναρμονιστική νομοθεσία του 2002 

περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Ελάχιστες Προδιαγραφές Ιατρικής Περίθαλψης των 

Πλοίων) ρυθμίζει όλα τα πιο πάνω θέματα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων υιοθετεί τους σκοπούς 

του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο.    

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Κατάργηση των άρθρων 57, 58 και 62 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 



 202

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Πλοίαρχοι και 

Ναυτικοί) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 43 θέμα είναι «Ο περί Κτηνιατρικών Τελών Νόμος του 2002». 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Κτηνιατρικών Τελών Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Νίκος Κλεάνθους Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Ανδρέας Χρίστου Χρίστος Κληρίδης 

 Σταύρος Ευαγόρου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Άγις Αγαπίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το υπό 

αναφορά νομοσχέδιο σε συνεδρίασή της που πραγματοποιήθηκε στις 16 ∆εκεμβρίου 

2002.  Στην εν λόγω συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν o επικεφαλής της 

διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση κ. Γιώργος Βασιλείου και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 

της ∆ημοκρατίας και  των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 
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 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Η επιτροπή, σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Οκτωβρίου 2002, 

εξέτασε το εν λόγω νομοσχέδιο, το οποίο όμως, ύστερα από συνεννόηση του 

προέδρου της επιτροπής με τον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων, παραπέμφθηκε για εξέταση και από την τελευταία. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η εναρμόνιση της κυπριακής 

νομοθεσίας με την Οδηγία 96/43/ΕΚ του Συμβουλίου της 26ης Ιουνίου 1996 για 

τροποποίηση και κωδικοποίηση της Οδηγίας 85/73/ΕΟΚ για τη χρηματοδότηση των 

υγειονομικών επιθεωρήσεων και ελέγχων των ζώντων ζώων και ορισμένων ζωικών 

προϊόντων και για τροποποίηση των Οδηγιών 90/675/ΕΟΚ και 91/496/ΕΟΚ. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο ορίζονται οι κτηνιατρικές υπηρεσίες 

ως αρμόδια αρχή για τον καθορισμό και την είσπραξη των τελών για ελέγχους και 

επιθεωρήσεις των ζώντων ζώων και ορισμένων ζωικών προϊόντων.  Με την 

είσπραξη των κτηνιατρικών τελών από τις κτηνιατρικές υπηρεσίες θα δημιουργηθεί 

ένα σύστημα, με βάση το οποίο τα έσοδα από τα τέλη αυτά θα αποτελούν την πηγή 

χρηματοδότησης των εν λόγω ελέγχων και επιθεωρήσεων. 

 Με βάση την πιο πάνω συνεννόηση η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων μελέτησε το νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 

πραγματοποιήθηκαν την 24η και την 31η Οκτωβρίου 2002.  Στα πλαίσια των 

συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή ο γενικός 

διευθυντής του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ο 

διευθυντής των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού 
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Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του γραφείου του επικεφαλής της διαπραγματευτικής 

αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, των αγροτικών 

οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και Παναγροτικός Σύνδεσμος, της Παγκύπριας 

Οργάνωσης Αγελαδοτρόφων, του Κτηνοτροφικού Συμβουλίου και του Παγκύπριου 

Κτηνιατρικού Συλλόγου.  Η Παγκύπρια Οργάνωση Αιγοπροβατοτρόφων, η 

Παγκύπρια Οργάνωση Ποιμνιοτρόφων και ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Χοιροτρόφων, 

παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.  

Ωστόσο, η Παγκύπρια Οργάνωση  Ποιμνιοτρόφων και η Παγκύπρια Οργάνωση 

Αιγοπροβατοτρόφων απέστειλαν γραπτώς τις απόψεις τους στην επιτροπή. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 

κυβερνητικούς αρμοδίους, οι χρονικές δεσμεύσεις της πλευράς μας για την υιοθέτηση 

της προτεινόμενης νομοθεσίας καθορίστηκαν μέχρι το τέλος Οκτωβρίου 2002. 

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος και ο διευθυντής των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, αφού ανέλυσαν τις 

πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου, δήλωσαν ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση 

καθόρισε ένα ομοιόμορφο τέλος.  Ωστόσο, με το νομοσχέδιο παρέχεται η 

δυνατότητα, σε συγκεκριμένες περιπτώσεις, στα κράτη μέλη να μειώσουν το 

επιβαλλόμενο τέλος, εκεί όπου η μείωση κρίνεται δικαιολογημένη.  Αναφορικά με τη 

δέσμευση που ανέλαβε η Κυπριακή ∆ημοκρατία να υιοθετήσει τις πρόνοιες του 

νομοσχεδίου, διευκρίνισαν ότι, αφού αυτό ψηφιστεί, θα εισηγηθούν στο Υπουργικό 

Συμβούλιο, το οποίο έχει, σύμφωνα με τις διατάξεις, την εξουσία καθορισμού της 

ημερομηνίας έναρξης της ισχύος του νόμου, αυτός να τεθεί σε ισχύ σε χρόνο που να 

παρέχει τη δυνατότητα  να δημιουργηθούν οι κατάλληλες υποδομές για την 

εφαρμογή του. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας δήλωσε ότι για συγκεκριμένες 

περιπτώσεις που αναφέρονται στο Παράρτημα Ι του νομοσχεδίου παρέχεται η 
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δυνατότητα μείωσης των σχετικών τελών μέχρι 55%, δυνατότητα που δεν παρέχεται 

ως προς τα υπόλοιπα παραρτήματα. 

 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων, καθώς και η Παγκύπρια 

Οργάνωση Ποιμνιοτρόφων και η Παγκύπρια Οργάνωση Αιγοπροβατοτρόφων, που 

απέστειλαν γραπτό υπόμνημα στην επιτροπή, υποστήριξαν ότι ο προτεινόμενος 

νόμος αναμένεται να επηρεάσει αρνητικά τον κλάδο της κτηνοτροφίας, αφού θα 

αυξήσει το κόστος παραγωγής των προϊόντων.  Για το λόγο αυτό εισηγήθηκαν την 

ταυτόχρονη λήψη αντισταθμιστικών μέτρων, καθώς και τη μείωση των 

προβλεπόμενων τελών. 

 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Κτηνιατρικού Συλλόγου εξέφρασε τις 

επιφυλάξεις του για τον όρο “κτηνιατρικός επιθεωρητής” όπως αυτός ερμηνεύεται στο 

υπό συζήτηση νομοσχέδιο, διευκρινίζοντας ότι ο όρος αυτός ενδέχεται να προκαλέσει 

σύγχυση, γιατί στην Ευρωπαϊκή Ένωση κτηνιατρικός επιθεωρητής είναι ο κτηνίατρος.  

Επίσης, δήλωσε ότι οι έλεγχοι θα πρέπει να γίνονται από τους κτηνιάτρους και όχι 

από τους επιθεωρητές. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 

υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε ομόφωνα στις πιο κάτω 

παρατηρήσεις/εισηγήσεις: 

 Από τη στιγμή που το προτεινόμενο νομοσχέδιο αποτελεί υιοθέτηση προνοιών 

κοινοτικής οδηγίας και υπάρχει δέσμευση για τη θέσπισή του σε νόμο, η 

επιτροπή εισηγείται την ψήφισή του. 

 Λαμβάνοντας ωστόσο η επιτροπή σοβαρά υπόψη τις επιφυλάξεις και ανησυχίες 

που εκφράστηκαν από τις αγροτικές και κτηνοτροφικές οργανώσεις, ότι η 

ψήφιση του νομοσχεδίου θα επηρεάσει αρνητικά τον κλάδο της κτηνοτροφίας, 

εισηγείται τη μείωση των επιβαλλόμενων τελών που αναφέρονται στις 
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κατηγορίες του Παραρτήματος Ι, δυνατότητα που παρέχει ο προτεινόμενος 

νόμος. 

 Σε ό,τι αφορά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου, η 

οποία προβλέπεται ότι καθορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο, η επιτροπή 

καλεί την εκτελεστική εξουσία να μην ορίσει την ημερομηνία αυτή αμέσως αλλά 

σε μεταγενέστερο χρόνο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, με βάση όλα τα 

στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν της, καθώς και τη θέση των αρμοδίων ότι 

μειώσεις των προβλεπόμενων στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο τελών δυνατόν να 

γίνουν σε εξειδικευμένες περιπτώσεις, αφού εφαρμοστεί πλήρως η σχετική 

νομοθεσία και μετά την ένταξή μας, αποφάσισε ομόφωνα να εισηγηθεί στη Βουλή την 

ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, αφού επεκταθεί η προβλεπόμενη 

στο άρθρο 16 περίοδος, μέσα στην οποία τα επιβαλλόμενα από το άρθρο 4 τέλη 

δυνατόν να αντιστοιχούν με ποσό χαμηλότερο του καθοριζομένου δυνάμει του εν 

λόγω άρθρου κατά ποσοστό μέχρι και πενήντα τοις εκατόν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής και σκοπός.  Άρθρο 3. 

 Επιβολή τελών.  Άρθρο 4. 

 Υποχρέωση καταβολής τελών.  Άρθρο 5. 

 Χώροι είσπραξης τελών.  Άρθρο 6. 
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 Γνωστοποίηση των τελών στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας.  Άρθρο 

7. 

 Έξοδα που καλύπτονται από τα τέλη.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση επιστροφής των τελών.  Άρθρο 9. 

 Ύψος τέλους.  Άρθρο 10. 

 Αντικατάσταση εθνικών υγειονομικών τελών.  Άρθρο 11. 

 Πληρωμή τελών.  Άρθρο 12. 

 Ενημέρωση της Επιτροπής και διαδικασίες σε σχέση με την εφαρμογή του 

Νόμου.  Άρθρο 13. 

 ∆ιορισμός, εξουσίες και υποχρεώσεις εξουσιοδοτημένων λειτουργών.  Άρθρο 

14. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 15. 

 Μεταβατική διάταξη.  Άρθρο 16. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 17 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 17 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κτηνιατρικών Τελών Νόμος του 

2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 44 μέχρι 50 έχουν κοινή έκθεση. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς  που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα. 

Παρόντες: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Νίκος Κλεάνθους Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Ανδρέας Χρίστου Χρίστος Κληρίδης 

 Σταύρος Ευαγόρου  Ανδρούλα Βασιλείου 

 Άγις Αγαπίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους 

αναφερόμενους στο επισυνημμένο παράρτημα κανονισμούς σε συνεδρία της που 

πραγματοποιήθηκε στις 16 ∆εκεμβρίου 2002.  Στη συνεδρίαση της επιτροπής 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας 

για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση κ. Γιώργος Βασιλείου, 

εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του 

Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και ο Επίτροπος Ρυθμίσεως Τηλεπικοινωνιών 

και Ταχυδρομείων. 

 Οι εν λόγω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός των πρώτων έξι κανονισμών του επισυνημμένου παραρτήματος, οι 

οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 144 της νομοθεσίας περί Ρυθμίσεως 

Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών, είναι η υιοθέτηση του σχετικού 

κοινοτικού κεκτημένου στον τομέα των τηλεπικοινωνιών, που απαιτείται για να 

καταστεί δυνατή η ελευθεροποίηση του τομέα αυτού. 
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 Σκοπός των υπ’ αριθμόν 7 κανονισμών του επισυνημμένου παραρτήματος, οι 

οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 149 της ίδιας πιο πάνω νομοθεσίας, είναι να 

καθοριστεί ημερομηνία εφαρμογής ορισμένων άρθρων της νομοθεσίας αυτής, ώστε 

να παρέχεται η εξουσία στον Επίτροπο Ρυθμίσεως Τηλεπικοινωνιών και 

Ταχυδρομείων να εφαρμόζει τους κανονισμούς που αναφέρονται στην προηγούμενη 

παράγραφο. 

 Ειδικότερα, με τους περί Ποιότητας Υπηρεσιών (Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμούς 

ρυθμίζονται οι υποχρεώσεις των παροχέων σταθερής φωνητικής υπηρεσίας με 

σημαντική ισχύ στην αγορά και με παρουσία σε αυτή πέραν των δεκαοκτώ μηνών, 

καθώς και οι υποχρεώσεις των παροχέων καθολικής υπηρεσίας και κινητής 

τηλεφωνίας. 

 Με τους περί ∆ιοικητικών Τελών Αδειών (Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμούς 

ρυθμίζονται οι διαδικασίες καθορισμού και υποβολής των διοικητικών τελών αδειών 

σύμφωνα με τον περί Ρυθμίσεως Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών 

Νόμο και το ευρωπαϊκό κεκτημένο. 

 Σκοπός των περί ∆ημόσιων Ακροάσεων Κανονισμών είναι η ρύθμιση των 

διαδικασιών δημόσιων ακροάσεων σύμφωνα με την προαναφερόμενη νομοθεσία, οι 

οποίες πρέπει να προηγηθούν οποιασδήποτε χορήγησης άδειας και του καθορισμού 

οποιουδήποτε τέλους διασύνδεσης με βάση τους σχετικούς κανονισμούς. 

 Με τους περί Συμφωνιών ∆ιασύνδεσης (Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμούς 

σκοπείται η ρύθμιση του πλαισίου σύναψης συμφωνιών διασύνδεσης σύμφωνα με 

την ίδια πιο πάνω νομοθεσία και το ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Οι εν λόγω κανονισμοί 

καθορίζουν ειδικότερα τους οργανισμούς που έχουν δικαίωμα και υποχρέωση 

διασύνδεσης, τη διαδικασία σύναψης των σχετικών συμφωνιών και τα θέματα που 

μπορούν να συμπεριληφθούν σε αυτές. 
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 Με τους περί Ρυθμίσεως Γενικών Εξουσιοδοτήσεων και Ειδικών Αδειών 

(Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμούς καθορίζεται το πλαίσιο χορήγησης γενικών 

εξουσιοδοτήσεων και ειδικών αδειών και οι όροι που θα συνοδεύουν κάθε άδεια με 

βάση το ευρωπαϊκό κεκτημένο, καθώς και τα διοικητικά πρόστιμα που μπορεί να 

επιβάλλονται στους αδειούχους σε περίπτωση παραβίασης των όρων της άδειας. 

 Με τους περί Υπολογισμού Τελών ∆ιασύνδεσης (Τηλεπικοινωνιών) 

Κανονισμούς καθορίζονται οι διαδικασίες καθορισμού των τελών διασύνδεσης, οι 

υποχρεώσεις λογιστικού διαχωρισμού των παροχέων δικτύων και υπηρεσιών με 

σημαντική ισχύ στην αγορά, καθώς και οι μέθοδοι καταλογισμού του κόστους και των 

εσόδων σε χωριστούς λογαριασμούς. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού ζήτησε και πήρε 

από τους αρμοδίους πρόσθετα στοιχεία και πληροφορίες σε σχέση με τους υπό 

εξέταση κανονισμούς και αφού έλαβε σοβαρά υπόψη τη δέσμευση του Επιτρόπου 

Ρυθμίσεως Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρομείων ότι η υπηρεσία του είναι έτοιμη να 

εφαρμόσει τους υπό αναφορά κανονισμούς, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 

τους, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ                                                                              

1.  Οι περί Ποιότητας Υπηρεσιών (Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 2002. 

2.  Οι περί ∆ιοικητικών Τελών Αδειών (Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 2002. 

3.  Οι περί ∆ημόσιων Ακροάσεων Κανονισμοί του 2002.  

4.  Οι περί Συμφωνιών ∆ιασύνδεσης (Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 2002.  

5.  Οι περί Ρυθμίσεως Γενικών Εξουσιοδοτήσεων και Ειδικών Αδειών 

(Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 2002.  

6.  Οι περί Υπολογισμού Τελών ∆ιασύνδεσης (Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 

2002.  
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7.  Οι περί Ενάρξεως Ισχύος Ορισμένων Άρθρων του περί Ρυθμίσεως 

Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών Νόμου Κανονισμοί του 2002.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές για αυτά τα θέματα; 

 Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε καταθέσει μια τροπολογία για το υπ’ αριθμόν 48, η 

οποία βρίσκεται ενώπιον του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία, θα τη δούμε, όταν θα φτάσουμε στο 48. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ:  

 Παρακαλώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές για το υπ’ αριθμόν 44 θέμα; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, υπάρχει ένσταση όπως εγκριθούν οι υπ’ αριθμόν 44 

κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 45 θέμα, που είναι «Οι περί ∆ιοικητικών Τελών 

Αδειών (Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 2002». 

 Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 46 θέμα, που είναι «Οι περί ∆ημόσιων 

Ακροάσεων Κανονισμοί του 2002». 

 Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι κανονισμοί; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 47 θέμα, που είναι «Οι περί Συμφωνιών 

∆ιασύνδεσης (Τηλεπικοινωνιών)  Κανονισμοί του 2002». 

 Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 48 θέμα, που είναι «Οι περί Ρυθμίσεως Γενικών 

Εξουσιοδοτήσεων και Ειδικών Αδειών (Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 2002».   

 Ορίστε. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Η τροποποίηση, κύριε Πρόεδρε, αναφέρει ότι στην Επιτροπή Αξιολόγησης 

προβλέπεται, από τον κανονισμό 38 του θέματος που συζητούμε, ότι συμμετέχει και 

ένα από τα μέλη της συμβουλευτικής επιτροπής η οποία καθιδρύεται με βάση αυτό 

το νόμο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε, είδα χέρι.  Υπάρχει ένσταση η τροπολογία να γίνει δεκτή;   

 Ορίστε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα διαφωνήσουμε με την τροπολογία η οποία προτείνεται 

για τον εξής λόγο:  Η επιτροπή αξιολόγησης είναι τεχνική επιτροπή.  Είναι μία 

επιτροπή η οποία είναι εντεταλμένη βάσει του νόμου αλλά και των κανονισμών οι 

οποίοι ψηφίζονται να διεκπεραιώσει ένα καθαρώς τεχνοκρατικό έργο.   

 Θεωρούμε ότι όχι μόνο βάσει της εμπειρίας της κείμενης νομοθεσίας, η οποία 

μπορεί να αφορά την υπόθεση, τηρουμένων των αναλογιών... Και βεβαίως αφορά 

τον περί Προσφορών Νόμο.    Σε παρόμοια θέματα θα πρέπει να υπενθυμίσω ότι 
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όπου στις επιτροπές αυτές υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι δεν είναι δυνατό να 

συμμετέχουν θεσμοθετημένα ή ακόμα και στις περιπτώσεις που είναι θεσμοθετημένο 

να συμμετάσχουν δημιουργείται ακυρότητα στη διαδικασία και ανατρέπεται η όλη 

διαδικασία.  Στη συγκεκριμένη περίπτωση είναι αδιανόητο για μας σ’ αυτή την τεχνική 

επιτροπή μέλη της συμβουλευτικής επιτροπής, της οποίας, ειρήσθω εν παρόδω, 

παρενθετικά, θα πρέπει να υπενθυμίσω ότι τα μέλη διορίζονται με υπόδειξη των 

κομμάτων ουσιαστικά και συμμετέχουν γύρω από το Ρυθμιστή, ο οποίος αποτελεί τη 

ρυθμιστική αρχή για την κατοχύρωση της λειτουργίας του ελεύθερου συναγωνισμού, 

και έχουν λόγο σε τεχνική επιτροπή, στην οποία ενδεχομένως, πέραν όλων των 

άλλων, πρώτον, στερούνται των τεχνικών γνώσεων...      

 Αλλά θα περιοριστώ στο καθαρά θεσμικό μέρος και θα υπερτονίσω ότι σε μια 

τέτοια περίπτωση νομίζω ότι αλλοιώνεται η λειτουργία κάθετα, ριζικά και 

ολοκληρωτικά αυτών των τεχνικών επιτροπών.  Είμαι βέβαιος ότι, αν ψηφίσουμε 

βάσει της τροπολογίας που προτείνεται, χωρίς να θέλω να διεκδικώ νομική αυθεντία, 

και ενώπιον του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου θα προσβληθεί ως αντισυνταγματικός ο 

νόμος...  Αλλά και με πολιτικούς όρους είναι κάτι που αλλοιώνει την αποστολή αυτών 

των τεχνικών επιτροπών.   

 Οι συνάδελφοι που συμμετέχουν στην επιτροπή Ελέγχου και έχουν 

περισσότερη τριβή με τα ζητήματα των προσφορών και αυτών των τεχνικών 

επιτροπών, οι συνάδελφοι που συμμετέχουν στην επιτροπή Άμυνας της Βουλής, που 

έχουν εξίσου παρόμοια ικανή γνώση και εμπειρία νομίζω ότι θα πρέπει να είναι 

έτοιμοι να συμφωνήσουν μαζί μου.   

 Για όλους αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, θεωρούμε ότι δεν πρέπει να 

υπερψηφιστεί η τροπολογία.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Μόνο μια λέξη, κύριε Πρόεδρε.  Εμείς δε βλέπουμε κανένα λόγο, ούτε θεσμικό 

ούτε νομικό, εξ ου, άλλωστε, και η γνωμάτευση της γενικής εισαγγελίας, ότι δεν είναι 

ασύμβατη η τροπολογία με τις πρόνοιες του νόμου, γιατί να μην περιληφθεί αυτή η 

πρόνοια στον κανονισμό.  Γι’ αυτό επιμένουμε στη δική μας τροπολογία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφοφορία.  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται, με δεκατρείς ψήφους υπέρ, δεκαέξι εναντίον και έξι 

αποχές. 

 Υπάρχει ένσταση οι κανονισμοί να εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 49 θέμα, που είναι «Οι περί Υπολογισμού Τελών 

∆ιασύνδεσης (Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 2002». 
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 Υπάρχει ένσταση οι κανονισμοί να εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 50 θέμα είναι «Οι περί Ενάρξεως Ισχύος Ορισμένων Άρθρων 

του περί Ρυθμίσεως Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών Νόμου 

Κανονισμοί του 2002». 

 Υπάρχει ένσταση οι κανονισμοί να εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 51, 52, 53, 54 θέματα έχουν αποσυρθεί. 

 Το υπ’ αριθμόν 55 θέμα είναι η απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 

εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από το Πάγιο Ταμείο για το μήνα Ιανουάριο του 

2003.   

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 

διενέργεια δαπάνης από το Πάγιο Ταμείο για το μήνα Ιανουάριο του 2003 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 

 Άριστος Χρυσοστόμου  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την 

πιο πάνω απόφαση σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις  16 ∆εκεμβρίου 

2002. 

 Με την εν λόγω απόφαση της Βουλής παρέχεται η εξουσιοδότηση για 

διενέργεια δαπάνης από το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας για το μήνα Ιανουάριο του 
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2003 ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του  συνολικού ποσού που προβλέπεται 

στον Προϋπολογισμό του 2002 το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα, δηλαδή 

στο μήνα Ιανουάριο του 2002, σχετικά με κάθε κεφάλαιο δαπάνης, όπως φαίνεται 

στον πίνακα που έχει ετοιμαστεί από το Υπουργείο Οικονομικών. 

 Όπως αναφέρεται και στην απόφαση, δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε 

δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε και μπορεί να πληρωθεί οποιαδήποτε 

νέα θέση, μέχρι να εγκριθεί από τη Βουλή και να πάρει την τελική του μορφή ο 

Προϋπολογισμός του 2003. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με το άρθρο 168 του Συντάγματος της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας, σε περίπτωση που ο  προϋπολογισμός  δεν ψηφιστεί από 

τη Βουλή των Αντιπροσώπων μέχρι την ημέρα που αρχίζει το οικονομικό έτος στο 

οποίο αυτός αναφέρεται, η Βουλή των Αντιπροσώπων μπορεί, αφού τηρηθούν οι 

διατάξεις του συντάγματος, με απόφασή της να εξουσιοδοτήσει τη διενέργεια 

οποιασδήποτε δαπάνης απαιτείται για χρονικό διάστημα που δεν υπερβαίνει τον ένα 

μήνα κάθε φορά και σε καμιά περίπτωση τους δύο μήνες συνολικά από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ή από οποιοδήποτε άλλο λογαριασμό του δημοσίου, 

εφόσον το θεωρήσει αναγκαίο για τη συνέχιση των δημόσιων υπηρεσιών που 

προβλέπονται στον προϋπολογισμό, μέχρι την εκπνοή του πιο πάνω χρονικού 

διαστήματος.  Η δαπάνη που εγκρίνεται για οποιαδήποτε υπηρεσία, σύμφωνα με τα 

πιο πάνω, δεν μπορεί να υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού το οποίο έχει 

ψηφιστεί για την ίδια υπηρεσία στον προϋπολογισμό του προηγούμενου οικονομικού 

έτους που αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα. 

 Οι εξουσιοδοτήσεις που παρέχονται από τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη 

διενέργεια των δαπανών που αναλύονται στον πίνακα που επισυνάπτεται είναι 

αναγκαίες για τη συνέχιση των διάφορων υπηρεσιών για τις οποίες υπάρχει πρόνοια 
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στον προϋπολογισμό του έτους αυτού, μέχρι να καταστεί δυνατή η μελέτη και η 

ψήφισή του από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση της υπό συζήτηση 

απόφασης, με τη διευκρίνιση όμως ταυτόχρονα ότι η εισήγηση αυτή δεν 

προκαθορίζει και τις τελικές θέσεις των μελών της για τον υπό εξέταση 

προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την απόφαση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια 

δαπάνης από το Πάγιο Ταμείο για το μήνα Ιανουάριο του 2003 

 ΕΠΕΙ∆Η δε γίνεται κατορθωτή η μελέτη και ψήφιση του περί Προϋπολογισμού 

Νόμου του 2003 από τη Βουλή των Αντιπροσώπων πριν από την έναρξη του 

οικονομικού έτους 2003. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η επιπρόσθετα με το ποσό που πρέπει να βαρύνει το Πάγιο Ταμείο, 

όπως προνοείται από το Σύνταγμα ή Νόμο, είναι αναγκαία η συνέχιση υπηρεσιών για 

τις οποίες γίνεται πρόνοια στον Προϋπολογισμό του 2002. 

 ΓΙ’ ΑΥΤΟΥΣ τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τ’ ακόλουθα: 

α. Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα 

Ιανουάριο του 2003 ποσού που δε θα υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού 

ποσού που προβλέπεται στον Προϋπολογισμό του 2002 και που αναλογεί στο 

ίδιο χρονικό διάστημα σε σχέση με κάθε Κεφάλαιο ∆απάνης, όπως φαίνεται 

στον Πίνακα που επισυνάπτεται. 
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 Νοείται όμως ότι το ποσό που θα δαπανηθεί κάτω από οποιοδήποτε Άρθρο δεν 

μπορεί να υπερβεί το ποσό που προνοείται στον Προϋπολογισμό του 2003 σε 

σχέση με το Άρθρο αυτό. 

β. ∆εν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή σκοπούς 

και δεν μπορεί να πληρωθεί καμιά νέα θέση μέχρι την τελική έγκριση του 

Προϋπολογισμού του 2003 από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

γ. ∆εν μπορεί να διενεργηθεί δαπάνη από Άρθρα που είναι σημειωμένα με σταυρό 

(+) μέχρι να παρασχεθούν πλήρεις λεπτομέρειες του σχεδίου και ληφθεί η 

εξουσιοδότηση του Υπουργού Οικονομικών με μορφή «Εξουσιοδοτήσεως για 

∆ιενέργεια ∆απανών». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η απόφαση εγκριθεί; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η απόφαση εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 56 θέμα, που είναι η απόφαση της Βουλής των 

Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα 

δημόσιου δικαίου για το μήνα Ιανουάριο του 2003. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 

διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα 

Ιανουάριο του 2003 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 

 Άριστος Χρυσοστόμου  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την 

πιο πάνω απόφαση σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 ∆εκεμβρίου 

2002. 

 Με την εν λόγω απόφαση της Βουλής παρέχεται σε ορισμένα νομικά πρόσωπα 

δημόσιου δικαίου η εξουσιοδότηση για διενέργεια δαπάνης, για το μήνα Ιανουάριο 

του 2003, ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που 

προβλέπεται στον προϋπολογισμό κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το 

2002 και το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα, δηλαδή στο μήνα Ιανουάριο 

του 2002. 

 Σύμφωνα με την πιο πάνω απόφαση, δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε 

δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε μπορεί να πληρωθεί οποιαδήποτε νέα 

θέση στα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου, μέχρι να εγκριθούν από τη Βουλή και 

να πάρουν την τελική τους μορφή οι προϋπολογισμοί των νομικών αυτών 

προσώπων δημόσιου δικαίου για το 2003. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με την περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 

∆ικαίου (Ψήφισις Προϋπολογισμών) νομοθεσία, οι προϋπολογισμοί των νομικών 

προσώπων δημόσιου δικαίου υποβάλλονται στη Βουλή για έγκριση μέσα στα ίδια 

χρονικά περιθώρια στα οποία υποβάλλεται και ο κρατικός προϋπολογισμός.  

Ωστόσο, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου, παρά τις 

επανειλημμένες υποδείξεις της επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού, δεν 

έχουν ακόμη κατατεθεί στη Βουλή, πράγμα που καθιστά αναγκαία την παροχή 

εξουσιοδότησης για τη διενέργεια δαπανών, όπως προβλέπεται στην πιο πάνω 

απόφαση της Βουλής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με βάση τα 

πιο πάνω και χωρίς να δεσμεύεται ως προς τις τελικές της θέσεις, που θα 
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προκύψουν μετά  τη μελέτη κάθε προϋπολογισμού ξεχωριστά, ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την έγκριση της υπό αναφορά απόφασης. 

 Η επιτροπή με την ευκαιρία αυτή εκφράζει τη δυσαρέσκειά της για το γεγονός 

ότι ορισμένα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου δεν έχουν μέχρι στιγμής καταθέσει 

τον προϋπολογισμό τους ενώπιον του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια 

δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα  

Ιανουάριο του 2003 

 ΕΠΕΙ∆Η, σύμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου 

(Ψήφισις Προϋπολογισμών) Νόμους, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων 

δημόσιου δικαίου κατατίθενται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση της 

διενέργειας των δαπανών που περιλαμβάνονται σε αυτούς. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση των προϋπολογισμών αυτών για 

μελέτη και έγκριση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων πριν από την 31η ∆εκεμβρίου 

2002. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρουν τα 

πιο πάνω νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου. 

 Γι’  αυτούς τους λόγους, η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο κάτω: 

1. Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα 

Ιανουάριο του 2003 ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού 

που προβλέπεται στον προϋπολογισμό του 2002 κάθε νομικού προσώπου 

δημόσιου δικαίου το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα. 
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2. Η εξουσιοδότηση αυτή δίνεται με τον όρο ότι δε θα διενεργηθεί οποιαδήποτε 

δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή σκοπούς και ότι δε θα πληρωθεί καμιά νέα θέση 

μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων του 

προϋπολογισμού κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η απόφαση εγκριθεί; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η απόφαση εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που τιτλοφορείται «Οι περί Κυβερνητικών 

Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002».   

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών 

(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Καράς, πρόεδρος ∆ώρος Χριστοδουλίδης 

 Ελένη Θεοχάρους Θάσος Μιχαηλίδης 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Ζαχαρίας Κουλίας 

 Κυριάκος Τυρίμος ∆ώρος Θεοδώρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε αυθημερόν τους πιο πάνω 

κανονισμούς, οι οποίοι κατατέθηκαν στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και 

κηρύχθηκαν επείγοντες. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 3 της 

νομοθεσίας για τη ρύθμιση και τα τέλη στα κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα και 

υπηρεσίες, είναι η αναθεώρηση των τελών νοσηλείας στα κυβερνητικά ιατρικά 

ιδρύματα και υπηρεσίες. 
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 Ειδικότερα, με τους υπό αναφορά κανονισμούς προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Τροποποιείται ο όρος “εισόδημα”, ώστε να μη συμπεριλαμβάνεται στα 

οικογενειακά εισοδήματα το επίδομα τέκνου, η φοιτητική χορηγία και το δημόσιο 

βοήθημα καθώς και ο όρος “εξαρτώμενος”, ώστε τα παιδιά άνω των δεκαοκτώ 

ετών να μη θεωρούνται εξαρτώμενοι της οικογένειάς τους. 

2. Καθορίζονται νέα εισοδηματικά κριτήρια με βάση τα οποία θα καταβάλλονται τα 

ανάλογα νοσήλια. 

3. ∆ιευρύνεται ο κατάλογος των χρόνιων ασθενών στους οποίους παραχωρείται 

δωρεάν ιατροφαρμακευτική περίθαλψη. 

4. Εισάγεται πρόνοια για παροχή δικαιώματος στον Υπουργό Υγείας να εγκρίνει 

εκτέλεση συνταγών ιατρών του ιδιωτικού τομέα στα κυβερνητικά φαρμακεία και 

παράλληλα προνοείται προκαταβολή τελών από εσωτερικούς ασθενείς μη 

δικαιούχους δωρεάν περίθαλψης. 

5. Εξαιρούνται οι δικαιούχοι συντεχνιακών ταμείων υγείας από την καταβολή 

τελών. 

6. Μειώνονται τα τέλη εσωτερικής νοσηλείας για τους μη δικαιούχους. 

 Σύμφωνα με σχετικό σημείωμα του Υπουργείου Υγείας που κατατέθηκε 

ενώπιον της επιτροπής, με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις υπολογίζεται ότι θα 

παρέχεται δωρεάν και ποιοτικά αναβαθμισμένη ιατρική περίθαλψη στο 65% του 

πληθυσμού. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή έχει διαμορφώσει τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού εισηγούνται στη Βουλή την έγκριση των υπό συζήτηση 

κανονισμών, όπως έχουν νομοτεχνικά διαμορφωθεί. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του 
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Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών επιφυλάχθηκαν να εκφράσουν τις απόψεις τους κατά τη 

διάρκεια της συζήτησης του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιληταί;   

 Υπάρχει ένσταση;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχει τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχει πρόταση για τροπολογίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει πρόταση; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Για τροπολογίες.  Για τροπολογίες. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, καλά, ρωτώ, δε μιλάει κανείς!  Ορίστε. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μιλάτε μεταξύ σας και ξεχνάτε ότι εδώ γίνεται συνεδρία!  Λοιπόν, ορίστε! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σσσσ!  Ησυχία, παρακαλώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ορίστε, παρακαλώ!   

 Ευρισκόμαστε εις το «Οι περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και 

Υπηρεσιών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί».  Αυτό είναι το θέμα.   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

Κ. ΤΥΡΙΜΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πιστεύω ότι η υγεία και η παιδεία πρέπει να είναι ευθύνη κάθε κράτους 

προνοίας.  Γι’ αυτό και η κοινοβουλευτική μας ομάδα κατέθεσε τροποποιητικούς 

κανονισμούς το Φεβρουάριο του 1994, με σκοπό την καλύτερη εξυπηρέτηση των 

δικαιούχων δωρεάν ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης και όσων δικαιούνται 

περίθαλψη με μειωμένα τέλη στα κρατικά νοσηλευτήρια.  Το 2002 η κυβέρνηση 

κατέθεσε τους παρόντες Κανονισμούς, οι οποίοι ισχύουν σήμερα και οι οποίοι 

ψηφίστηκαν από τη Βουλή τον Ιούλιο του 2002, μετά από παράκληση του Υπουργού 

Υγείας, για να μπορέσει, όπως ο ίδιος μας είχε τότε αναφέρει, να βάλει κάποια τάξη 

στα του οίκου του, με την υπόσχεση να επανέλθει με τροποποίηση, αν κατά την 

εφαρμογή παρουσιαστούν προβλήματα, και με τη δέσμευση για αναθεώρηση ανά 

διετία. 

 Αμέσως μετά την εφαρμογή των παρόντων Κανονισμών διεφάνη ότι ήταν 

κοινωνικά άδικοι και δεν ανταποκρίνονταν στην κυπριακή πραγματικότητα.  Γι’ αυτό η 

κοινοβουλευτική μας ομάδα κατέθεσε τροποποιητικές εισηγήσεις στις 16 Ιανουαρίου 

2002.   

 Το θέμα συζητήθηκε επανειλημμένα στην επιτροπή Υγείας της Βουλής.  

∆υστυχώς, όμως ο υπουργός, παρά τις υποσχέσεις που έδωσε ότι θα καταθέσει 

τροποποιητικούς κανονισμούς αμέσως μετά τις καλοκαιρινές διακοπές, δεν τις 

υλοποίησε.  Οι τροποποιήσεις κατατέθηκαν στις 12 ∆εκεμβρίου 2002 και δόθηκαν 
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στους βουλευτές χτες, για να συζητηθούν σήμερα το πρωί στην επιτροπή Υγείας της 

Βουλής.  ∆υστυχώς, οι τροποποιήσεις δεν είναι ουσιαστικές...  Είναι ελάχιστα πιο 

ψηλές από τις αυξήσεις των μισθών και ημερομισθίων της περιόδου 1999-2002, οι 

οποίοι υπολογίζονται γύρω στο 18%-20%, γι’ αυτό η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα 

καταθέτει τις δικές της τροπολογίες.   

 Γίνεται εισήγηση για ενσωμάτωση των ακόλουθων τροπολογιών: 

 Κανονισμός 3: 

1. Η υποπαράγραφος (α) της παραγράφου (1) του υπό τροποποίηση Κανονισμού 

4 τροποποιείται με την αντικατάσταση του ποσού των £7.500 από το ποσό των 

£9.000. 

2. Η υποπαράγραφος (β) της παραγράφου (1) του υπό τροποποίηση Κανονισμού 

4 τροποποιείται με την αντικατάσταση του ποσού των £12.000 από το ποσό 

των £18.000. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έθθα τες δκιαβάσεις εσύ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μετά, μια-μια, στην ψήφιση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να τελειώσει την ομιλία του και να τις βάλω σε ψηφοφορία.   

 Ορίστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μεν ενοχλάτε το προεδρείο! 

Κ. ΤΥΡΙΜΟΣ: 

3. Η υποπαράγραφος (α) της παραγράφου (2) του υπό τροποποίηση Κανονισμού 

4 τροποποιείται με την αντικατάσταση των ποσών £7.500 και £11.250 από τα 

ποσά £9.000 και £12.000 αντίστοιχα.   
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4. Η υποπαράγραφος (β) της παραγράφου (2) του υπό τροποποίηση Κανονισμού 

4 τροποποιείται με την αντικατάσταση των ποσών των £16.000 από το ποσό 

των £22.000. 

 Κανονισμός 4: 

5. Η υποπαράγραφος (5) του υπό τροποποίηση Κανονισμού 7 τροποποιείται με 

την προσθήκη στο τέλος αυτής της ακόλουθης φράσης: 

 «Εξαιρούνται όσοι παίρνουν σύνταξη μέχρι £300 μηνιαίως». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν... 

Κ. ΤΥΡΙΜΟΣ: 

 Κανονισμός 10... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Α, έχουμε ακόμη!  Συγνώμη. 

Κ. ΤΥΡΙΜΟΣ: 

6. Ο πέμπτος πίνακας του βασικού Κανονισμού τροποποιείται ως ακολούθως.  

Εδώ ο πίνακας έχει κάποιο λάθος και παρακαλώ να διορθωθεί: 

 (α) Άτομο χωρίς εξαρτώμενους: 

  Για το ποσό εισοδήματος μέχρι £7.500:  Να αυξηθεί σε £9.000 και ο 

συντελεστής επιβάρυνσης να είναι μηδενικός. 

  Για το ποσό εισοδήματος £7.501-£15.000:   

  Να αυξηθούν σε £9.001-£15.000, με συντελεστή επιβάρυνσης 20%. 

  Τα υπόλοιπα δύο έχουν λάθος, δηλαδή για το ποσό εισοδήματος £15.000-

£20.000 μένει όπως είναι ο συντελεστής, με επιβάρυνση 25% και για το 

ποσό εισοδήματος £20.000 και άνω με επιβάρυνση 30%.   

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Μένει ως έχει· δεν αυξάνεται. 
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Κ. ΤΥΡΙΜΟΣ: 

 Μένει ως έχει.  Αυτά τα δύο. 

 (β) Μέλος οικογενείας:   

  Για το ποσό εισοδήματος μέχρι £12.000:  Να αυξηθεί σε £18.000, με 

συντελεστή επιβάρυνσης μηδέν.   

  Για το ποσό εισοδήματος £12.001 έως £15.000:  Να αυξηθεί σε £18.001 

έως £20.000, με ποσοστό επιβάρυνσης 20%.   

  Για το ποσό εισοδήματος £15.001 έως £20.000:  Να αυξηθεί σε £20.001 

έως £25.000, με συντελεστή επιβάρυνσης 25%.   

 Για το ποσό εισοδήματος £20.000 και άνω:  Να αυξηθεί σε £25.001, με 

συντελεστή επιβάρυνσης 30%.   

7. Προστίθεται ο ακόλουθος νέος Κανονισμός: 

«Ειδική 

διάταξη.   

Συμπληρωματική πίστωση θέλει προβλέψει για την κάλυψη κάθε 

πρόσθετης δαπάνης που συνεπάγεται η αναθεώρηση των τελών 

και δικαιωμάτων που προνοούνται από τους παρόντες 

Κανονισμούς.». 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ το γραμματέα...  Ναι, ορίστε, κύριε Καρά. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η κυβέρνηση κατέθεσε σήμερα τους κανονισμούς, οι οποίοι 

ευεργετούν περισσότερο κόσμο εις το να εξασφαλίσει την κάρτα νοσηλείας, δηλαδή 

δωρεάν νοσηλεία.  Το κράτος από τους κανονισμούς αυτούς εισπράττει περίπου το 

ποσό του £1,5 εκατομ.  Επομένως, ο λόγος της επιβολής τελών δεν είναι για να έχει 

το κράτος εισοδήματα, αλλά εδράζεται πάνω σε μελέτες και στατιστικές που έχει 

κάνει το Υπουργείο Υγείας, ότι, για να δώσουμε καλύτερη ιατροφαρμακευτική 



 228

περίθαλψη εις τους οικονομικά ασθενέστερους πολίτες, πρέπει να λιγοστέψουμε τους 

προσερχομένους εις τα εξωτερικά ιατρεία και εις τα κρατικά νοσηλευτήρια.  Άρα 

στηρίζεται σε αυτή τη λογική. 

 Εάν υιοθετηθούν οι απόψεις, οι τροπολογίες του ΑΚΕΛ, τότε σημαίνει ότι 

αυξάνουμε τους προσερχομένους εις τα εξωτερικά ιατρεία.  ∆εν υπάρχουν τέτοιες 

δυνατότητες να υποδεχθούν όλο αυτό τον κόσμο και να του παράσχουν την 

αναμενόμενη ιατροφαρμακευτική περίθαλψη.  Επομένως, το κράτος δεν έχει να 

κερδίσει τίποτε.  Αυτά τα οποία θα δώσει δε θα είναι επ’ ωφελεία των οικονομικά 

ασθενεστέρων, αλλά θα είναι εις βάρος τους, διότι θα έχουμε εκεί ουρές, αντί, όπως 

σήμερα, των σαράντα ή σαράντα πέντε ασθενών μάξιμουμ κατά ιατρό, ενδεχομένως 

των εβδομήντα ή και περισσοτέρων και η παροχή ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης 

θα είναι προβληματική.   

 Με τους κανονισμούς τροποποιείται ο όρος “εισόδημα”, ώστε να μη 

συμπεριλαμβάνεται στα οικογενειακά εισοδήματα το εισόδημα τέκνου, η φοιτητική 

χορηγία και το δημόσιο βοήθημα, καθώς και ο όρος “εξαρτώμενος”, ώστε τα παιδιά 

άνω των δεκαοκτώ ετών να μη θεωρούνται εξαρτώμενοι της οικογένειάς τους.  

Επομένως, έχουμε μια παραπέρα βελτίωση από το προηγούμενο καθεστώς.  

Καθορίζονται νέα εισοδηματικά κριτήρια, με βάση τα οποία θα καταβάλλονται τα 

ανάλογα νοσήλια.  ∆ιευρύνεται ο κατάλογος των χρόνιων ασθενών, στους οποίους 

παραχωρείται δωρεάν ιατροφαρμακευτική περίθαλψη.  Εισάγεται πρόνοια για 

παροχή δικαιώματος στον Υπουργό Υγείας να εγκρίνει εκτέλεση συνταγών ιατρών 

του ιδιωτικού τομέα στα κυβερνητικά φαρμακεία.  Παράλληλα, προνοείται 

προκαταβολή τελών από εσωτερικούς ασθενείς στους δικαιούχους δωρεάν 

περίθαλψης.  Εξαιρούνται οι δικαιούχοι συντεχνιακών ταμείων υγείας από την 

καταβολή τελών.  Μειώνονται τα τέλη εσωτερικής νοσηλείας για τους μη δικαιούχους.   
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 Η άποψή μας είναι ότι βελτιώνεται σημαντικά η ιατροφαρμακευτική περίθαλψη 

που δίνομεν εις τους πολίτες.  Εάν το ΑΚΕΛ επιμένει στις τροπολογίες, εμείς δεν τις 

μελετήσαμε, διότι μόλις κατετέθησαν σήμερα, θα ζητήσουμε αναβολή 

δικαιολογημένα, για να τις μελετήσουμε και, επομένως, τα ευεργετικά μέτρα που 

προορίζονται σε πολίτες θα ανασταλούν.   

 Η εισήγησή μου, με όλο το σεβασμό εις την κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, είναι να ψηφίσουμε σήμερα τα τέλη, όπως έχουν κατατεθεί 

-άλλωστε, θα είναι και αντισυνταγματικό, αν προχωρήσουμε χωρίς συνεννόηση με 

την κυβέρνηση- να αποκτήσουν το ευεργέτημα αυτό οι πολίτες με τους κανονισμούς 

οι οποίοι κατατέθηκαν και στη συνέχεια είμαστε ανοικτοί να εξετάσουμε κάθε 

πρόταση η οποία προέρχεται από την κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ ή από άλλο 

κόμμα. 

 Επομένως, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιμένουμε στην 

ψήφιση των κανονισμών, όπως έχουν έρθει από την κυβέρνηση.  Άλλως πως 

αναγκαστικά πάμε για αναβολή, στερούντες έτσι το δικαίωμα πολλών πολιτών να 

τύχουν καλύτερων ευεργετημάτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, αντιλαμβάνομαι ότι, αν υπάρχει επιμονή, είμαι υποχρεωμένος να δεχτώ την 

αναβολή για λόγους συνταγματικούς, δεδομένου ότι η έκθεση δεν κυκλοφόρησε 

έγκαιρα.  Είναι δικαίωμα οιασδήποτε πλευράς να ζητήσει αναβολή και είμαι 

υποχρεωμένος να τη δώσω.  Γι’ αυτό, θα παρακαλέσω, έχοντας υπόψη αυτά, να 

ακούσω την άποψη του ΑΚΕΛ.   

 Ορίστε. 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  
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 Νιώθω την ανάγκη να κάνω κάποιες αναγκαίες επισημάνσεις, για να είναι 

ξεκάθαρο σε όλους πώς έχει προκύψει αυτό το θέμα.  Εμείς δε διαφωνούμε ότι αυτή 

η πρόταση που έχει κατατεθεί είναι βελτιωμένη σε σχέση με αυτό που υπάρχει 

σήμερα.  Υπάρχει όμως μία μεγάλη διαφορά φιλοσοφίας.  Όταν εμείς εξετάζουμε το 

σε ποιους είναι ανάγκη το κράτος να παράσχει δωρεάν ιατροφαρμακευτική 

περίθαλψη ή με μειωμένα τέλη ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, δε βάζουμε ως 

πρωτεύον το πόσους τα κρατικά νοσηλευτήρια μπορούν να εξυπηρετήσουν με μία 

λογική, να μου επιτρέψετε να πω, λίγο-πολύ οικονομίστικη.  Το ότι ο δημόσιος τομέας 

της υγείας χρειάζεται αναβάθμιση, για να μπορέσει να καλύψει τις συνεχώς 

αυξανόμενες ανάγκες, όχι μόνο σε αριθμό αλλά και σε ποιότητα ιατροφαρμακευτικής 

περίθαλψης, αυτό είναι κάτι το οποίο δεν μπορεί να κρίνεται με το πόσους 

ανθρώπους, που πραγματικά έχουν ανάγκη, των οποίων πραγματικά το εισόδημα 

δεν τους επιτρέπει να στραφούν εις τον ιδιωτικό τομέα για ιατροφαρμακευτική 

περίθαλψη, πρέπει να εξυπηρετεί.   

 Η δική μας η πρόταση ακριβώς εδράζεται σε αυτή τη φιλοσοφία, να καλύψουμε 

εκείνες τις ομάδες του πληθυσμού που τα εισοδήματά τους δεν μπορούν να τους 

βάλουν σε αυτή τη δίνη του ανταγωνισμού μεταξύ ιδιωτικού και δημόσιου τομέα.  Η 

πρότασή μας είναι να έρθει το κράτος να τους καλύψει με δωρεάν ιατροφαρμακευτική 

περίθαλψη.  Πολύ δε περισσότερο που οι προτάσεις μας φροντίζουν να αναιρέσουν 

κάποιες αδικίες, όπως ήταν αυτή η περιβόητη λίρα που οι συνταξιούχοι πλήρωναν 

για κάθε επίσκεψή τους στο κρατικό νοσηλευτήριο.   

 Αυτή είναι η φιλοσοφία των δικών μας προτάσεων, τις οποίες προτάσεις -και 

αυτή είναι η τελευταία μου επισήμανση- έχουμε καταθέσει πολλές φορές εις την 

επιτροπή Υγείας της Βουλής, έχουμε δώσει στον ίδιο τον Υπουργό Υγείας, σε 

συνάντηση που είχαμε μαζί του ως αντιπροσωπία της κοινοβουλευτικής ομάδας, οι 
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οποίες έχουν δημοσιοποιηθεί και συζητηθεί πάρα πολλές φορές δημόσια.  Και δεν 

μπορούμε να δεχτούμε το επιχείρημα ότι οι προτάσεις μας δεν ήταν γνωστές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Τυρίμος. 

Κ. ΤΥΡΙΜΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ούτε εγώ δέχομαι το επιχείρημα ότι οι τροπολογίες μας δεν 

ήταν γνωστές· είναι οι ίδιες τροπολογίες τις οποίες καταθέσαμε στην επιτροπή Υγείας 

της Βουλής τον Ιανουάριο του 2002, είναι αυτές τις οποίες ανακοινώσαμε και 

ακολούθως σε δημοσιογραφική διάσκεψη.  Όμως και βάσει των στατιστικών 

στοιχείων τα οποία έχουν αναφερθεί, παρ’ όλο που δεν ήθελα να υπεισέλθω σε 

αριθμούς, βάσει της πρότασης του Υπουργείου Υγείας, ένα 65% θα είναι δικαιούχοι 

δωρεάν ή με μειωμένα τα τέλη... δωρεάν ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης.  Η δική 

μας τροπολογία αυξάνει αυτό τον αριθμό γύρω στο 72% με 75%.  Εάν, δε, λάβουμε 

υπόψη ότι οι 135 000 είναι κρατικοί λειτουργοί, οι 60 000 είναι πολύτεκνοι και αν 

λάβουμε υπόψη ότι υπάρχουν κάποιοι που είναι ασφαλισμένοι σε ταμεία, τότε δεν 

αυξάνεται σημαντικά αυτός ο αριθμός και υπενθυμίζω ότι από τους δημοσίους 

υπαλλήλους περίπου το 52% καταφεύγει στον ιδιωτικό τομέα.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μία απολογία.  Έλειπα το πρωί και βλέπω ότι αυτά τα νομοσχέδια κηρύχθηκαν 

επείγοντα, άρα δεν υπάρχει συνταγματική δυσχέρεια για τη συζήτηση, διότι έχουν 

κηρυχθεί επείγοντα· δεν είναι κανονικά νομοσχέδια.   

 Ο κ. Θεοδώρου. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  
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 Αυτή η ιστορία της αλλαγής των νοσηλίων χρονολογείται.  Χρονολογείται και, 

κατά τους εισηγητές της -που φυσικά είναι το Υπουργείο Υγείας, η κυβέρνηση- σκοπό 

είχε να προετοιμάσει την είσοδό μας εις το εθνικό σύστημα υγείας, εις το Γενικό 

Σύστημα Υγείας.   

 Θέλω να υπενθυμίσω ότι ο λόγος που επικαλέστηκε η κυβέρνηση, 

προτείνοντας αυτά τα νέα νοσήλια και αυτούς τους νέους κανονισμούς, ήταν ότι η 

παρατηρούμενη τότε κατάχρηση του πιστοποιητικού απορίας από τους κοινοτάρχες 

είχε ως αποτέλεσμα το συνωστισμό εις τα κρατικά νοσηλευτήρια και την υποβάθμιση 

της παρεχόμενης υπηρεσίας προσφοράς υγείας προς εκείνους οι οποίοι ήσαν οι 

πραγματικοί δικαιούχοι, δηλαδή οι φτωχότεροι των συμπολιτών μας.  Βεβαίως, το 

δεύτερο ευσταθεί απόλυτα. 

 Σε ό,τι αφορά όμως το πρώτο, ότι τάχατες αυτή η αλλαγή σκοπούσε στην 

προετοιμασία για την εισαγωγή εις την πράξη του Γενικού Σχεδίου Υγείας, να μου 

επιτρέψετε όχι απλώς να έχω τις αμφιβολίες, όπως και τότε είχαμε εμείς του 

κόμματός μας, αλλά και να ισχυρίζομαι το αντίθετο.  Όταν υπεβλήθη αυτή η πρόταση, 

τότε, το πρώτο το οποίο εφαίνετο ολοκάθαρα ήταν ότι η μεγάλη πλειοψηφία των 

υπαλλήλων και ιδιαίτερα του ιδιωτικού τομέα, διότι περί αυτού ομιλούμε κυρίως, θα 

ήσαν τα μεγάλα θύματα αυτής της νέας διευθέτησης.  Αντίθετα, η άλλη ομάδα, των 

αυτοεργοδοτουμένων, θα ήσαν οι μεγάλοι κερδισμένοι από αυτή την υπόθεση, οι 

οποίοι άνθρωποι αυτοεργοδοτούμενοι, χαλάλι τους, είναι οι μεγάλοι κερδισμένοι και 

όσον αφορά τις κοινωνικές ασφαλίσεις και όσον αφορά τις υποτροφίες του Ιδρύματος 

Κρατικών Υποτροφιών και όσον αφορά χίλια δυο άλλα πράγματα.  Να είναι 

κερδισμένοι, αλλά να μη θυσιάζεται ο εργαζόμενος με τους μισθούς που 

αναφερόντουσαν τότε εδώ πέρα! 

 Πρέπει να πω, κύριοι συνάδελφοι, ότι προβάλαμε ισχυρότατες αντιστάσεις και 

αντιδράσεις τότε, για να περάσουν αυτοί οι κανονισμοί.  ∆υστυχώς, μείναμε μόνοι 



 233

και, απομένοντες μόνοι, αναγκαστήκαμε να ξανασκεφτούμε μήπως η σοφία η 

συλλογική είναι πράγματι καλύτερη από τη σοφία του ενός, του ενός κόμματος.  Και, 

δυστυχώς, ενδώσαμε στις αφόρητες πιέσεις των συναδέλφων των άλλων των 

κομμάτων -να το τονίσω- όλων των άλλων κομμάτων.  Ενδώσαμε σε αυτή την 

κατάσταση.  Και ερχόμαστε σήμερα να διαπιστώσουμε ότι αυτοί είναι οι κανονισμοί...  

Θυματοποίησαν όλους τους υπαλλήλους, τους μισθωτούς που έπαιρναν πάνω απ’ 

αυτό το εισόδημα το οποίο περιγράφεται εκεί πέρα.  Και ερχόμαστε επίσης να 

διαπιστώσουμε περίτρανα ότι το Γενικό Σχέδιο Υγείας όχι μόνο δεν προωθήθηκε και 

δεν εφαρμόστηκε, αλλά βρίσκεται εκεί περίπου που ήταν, όταν το ψηφίζαμε, το 

Φεβρουάριο, προ τριετίας, διετίας-τριετίας.  ∆ηλαδή το μόνο που έγινε είναι ότι 

διορίστηκε ο πρόεδρος του συμβουλίου και δεν είμαι βέβαιος αν διορίστηκε και 

ολόκληρο το διοικητικό συμβούλιο -περί αυτού δεν είμαι ακόμα βέβαιος -αυτό έχει 

γίνει.   

 Πληθώρα κανονισμών με βάση τους οποίους θα λειτουργούσε το σύστημα δεν 

έχει υποβληθεί.  ∆ηλαδή δεν έχει υποβληθεί κανένας στην πραγματικότητα, εκτός 

από ένα σημείωμα το οποίο δίνει ισχύ κανονισμού σε ορισμένες διατάξεις του νόμου, 

που είναι αυτονόητο αυτό το πράγμα.  Κατά τα άλλα, ουδείς κανονισμός 

παρουσιάστηκε.  Ουδεμία αναδιάρθρωση έγινε στα δημόσια νοσηλευτήρια.  

Εξακολουθεί να παραμένει το οργανωμένο χάος, το οποίο υπήρχε και στο παρελθόν 

και διερωτώμαι πότε και πώς το κράτος θα προχωρήσει στην εφαρμογή του Γενικού 

Σχεδίου Υγείας.   

 ∆ε θα μεταφέρω το θέμα στο Γενικό Σχέδιο Υγείας.  Είναι όμως, κύριε Πρόεδρε, 

εντελώς αλληλένδετα, διότι, σε τελευταία ανάλυση, η λύση αυτού του προβλήματος 

των νοσηλίων που τώρα ξανασυζητούμε είναι αυτόματη με την εφαρμογή του Γενικού 

Σχεδίου Υγείας.  Και είναι και δίκαιη, διότι έκαστος θα πληρώνει το 2% επί των 

απολαβών του, επί των εισοδημάτων του, και θα δικαιούται δωρεάν και ίση 
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ιατροφαρμακευτική περίθαλψη με όλους τους άλλους.  Αυτή είναι η λύση, την οποία 

καθυστερούμε και δεν ξέρω πόσο ακόμα θα την καθυστερούμε.  Φοβούμαι ότι η 

πρόθεση είναι να μην το περάσουν τελικά κάποιοι, να μην το εφαρμόσουν, όχι να 

μην το περάσουν, διότι πέρασε.   

 Όμως, ανεξαρτήτως τούτου, υπάρχει πράγματι αδήριτη ανάγκη να αλλάξουν 

κάποια νούμερα, να αλλάξουν κάποιες διαστρωματώσεις, διότι είναι κατάφωρα άδικο 

το σύστημα, όπως ισχύει αυτή τη στιγμή.  Πρέπει να πούμε ότι η πρόταση η οποία 

υπεβλήθη από πλευράς της κυβέρνησης έρχεται σε αντίφαση με τις θέσεις της 

κυβέρνησης πάνω σε οικονομικά ζητήματα για τα ίδια θέματα, για τα ίδια στοιχεία.  

Ενώ η κυβέρνηση, παραδείγματος χάριν, εισηγήθηκε να θεωρείται ως αφορολόγητο 

το εισόδημα των £9.000, τώρα μας προτείνει ένα εισόδημα κάτω των £9.000 -αν δε 

με απατά η μνήμη μου- £7.000 ή £7.500. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 £7.500. 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 £7.500. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 £7.500, μάλιστα και ούτω καθεξής και ούτω καθεξής.  Είναι περιττό να τονίσω 

ότι είναι εντελώς ανεπαρκείς οι διορθώσεις και οι βελτιώσεις που επιφέρει αυτή η 

πρόταση.  Έχω την εντύπωση ότι, για να υποχρεωθεί η κυβέρνηση να επισπεύσει 

την εφαρμογή του Γενικού Σχεδίου Υγείας, θα πρέπει όχι απλά να δεχτούμε τα 

νούμερα που βάζει το ΑΚΕΛ, τα οποία μπορεί κάποιος να θεωρήσει ψηλά, αλλά να 

βάλουμε ακόμη υψηλότερα, να βάλουμε ακόμα υψηλότερα, για να είναι πίεση προς 

την κυβέρνηση, να έρθει και να εφαρμόσει το Γενικό Σχέδιο Υγείας.  Εάν δεν υπάρχει 

πίεση προς την κυβέρνηση, δεν πρόκειται να γίνουν αλλαγές, διότι η κυβέρνηση, να 

είστε βέβαιοι -και εδώ προκαλώ- ότι δε μας δίνει τα πραγματικά στοιχεία.  Έχει 
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σημαντικά έσοδα από την εφαρμογή αυτών των κανονισμών και αυτών των τελών, 

πολύ σημαντικά έσοδα.  Προσωπικά, έχουν περιπέσει στην αντίληψή μου, μου έχουν 

καταγγελθεί πέντε, έξι, δέκα περιπτώσεις -δε θυμούμαι ακριβώς το νούμερο- οι 

οποίες συμποσούνται με πέραν των £100.000, πέραν των £100.000 αυτές οι πέντε, 

δέκα περιπτώσεις...  Επιβαρύνθηκαν όλοι μαζί φυσικά, για να τύχουν μιας 

περίθαλψης είτε στο Μακάρειο Νοσοκομείο είτε κάπου αλλού είτε κάπου αλλού.  

Ακόμα και τελευταίως, πρόσφατα, κάποιος ατυχής συμπολίτης μας πήγε να κάνει 

μπαλονάκι και τον χρέωσαν με το ποσό των £5.500.  Ό,τι θέλουν βάζουν!  £5.500 για 

ένα μπαλονάκι, παρακαλώ!  Επομένως, τα έσοδα της κυβέρνησης, κατά τη γνώμη 

μου, είναι πολύ πολύ μεγαλύτερα από αυτά τα τρία-τέσσερα εκατομμύρια που λέει ότι 

έχει από την εφαρμογή αυτών των κανονισμών.   

 Έτσι, λοιπόν, η δική μας εισήγηση είναι ότι πρέπει να ψηφιστούν κλίμακες πολύ 

ψηλότερες από αυτές που εισηγείται η κυβέρνηση, για να ασκήσουμε μία πραγματική 

πίεση, ώστε το σχέδιο υγείας να προωθηθεί το ταχύτερο δυνατό στην εφαρμογή του.  

∆ιότι μόνο με την εφαρμογή ενός Γενικού Σχεδίου Υγείας θα λυθούν όλα αυτά τα 

προβλήματα, οι ανισότητες, οι αδικίες που δημιουργούνται και που επιβαρύνουν 

δυστυχώς ασθενή οικονομικά στρώματα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;   

 Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Το πρώτο είναι ξεπερασμένο, κύριε Πρόεδρε, γιατί θα είχα διαφωνήσει ότι 

μπορούσαμε να το συζητήσουμε γιατί ήταν κατεπείγον.   

 Το δεύτερο που θέλω να τονίσω είναι ότι εμείς συμφωνούμε απόλυτα και θα 

υπερψηφίσουμε αυτές τις τροποποιήσεις και δεν μπορεί να είμαστε οι μόνοι εμείς, 
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γιατί πιστεύω ότι όλοι οι συνάδελφοι θα πρέπει να εδέχθησαν παράπονα από 

φτωχούς ανθρώπους -ναι, το λέω, φτωχούς ανθρώπους- γιατί έστω και σήμερα με 

βελτιωμένα τα πράγματα, που μιλάμε για τις £7.500, αντιλαμβάνεστε με το 

προηγούμενο τι έγινε και αναγκάζοντο να φύγουν από τα νοσοκομεία σαν κλέφτες, 

γιατί δεν είχαν να πληρώσουν οι άνθρωποι και έστελλαν αστυνομία πίσω τους να 

τους συλλάβει.  Εάν πράγματι στον 21ο αιώνα μιλούμε ότι πρέπει να παρέχουμε 

ιατροφαρμακευτική περίθαλψη στους πολίτες αυτού του κράτους, και ειδικά στα 

μεσαία και χαμηλά στρώματα, και η όλη πρακτική ή, αν θέλετε, οι ίδιοι οι κανονισμοί 

που αυτό το σώμα εψήφισε είναι άδικοι, δε σημαίνει ότι, επειδή ψηφίστηκαν, αλλά 

μέσα από την πράξη απεδείχθη ότι εκαταβάλλοντο υπέρογκα ποσά, πρέπει να 

συνεχίσει αυτή η κατάσταση.   

 Επομένως, γι’ αυτούς τους λόγους εμείς θα υπερψηφίσουμε τις τροποποιήσεις 

οι οποίες έχουν κατατεθεί από το συνάδελφο του ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θέλω να υπενθυμίσω ότι κάποτε, όχι πολύ παλιά, ήταν 

δωρεάν η περίθαλψη και, αν θέλαμε σήμερα, μπορούσε η τροπολογία να είναι να 

γίνει και πάλι δωρεάν.  ∆υστυχώς, όμως, ήταν δωρεάν η περίθαλψη, αλλά δεν 

υπήρχε περίθαλψη συνήθως.  Και η αρχική φιλοσοφία με βάση την οποία μπήκαν 

κάποια νοσήλια δεν ήταν, βεβαίως, για να πληρώνει ο κόσμος, και ειδικά οι χαμηλά 

αμειβόμενοι, αλλά ήταν για να δημιουργηθεί η αίσθηση ότι συμμετέχουν και οι 

χρήστες στο κόστος μιας υπηρεσίας.   

 Τώρα, το πόσο ψηλή πρέπει να είναι αυτή η συνεισφορά είναι πράγματι θέμα 

που πρέπει να μελετηθεί στη λεπτομέρειά του και με αριθμούς, διότι άκουσα και το 

συνάδελφο πριν, τον κ. Θεοδώρου… δεν ξέρω, βέβαια, σ’ αυτά τα θέματα δεν έχω 
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καμιά ειδικότητα, αλλά φαντάζομαι ότι το ποσό που είπε δεν το επλήρωσε ο 

άνθρωπος!  Απλώς το χρεώθηκε.  Επομένως... 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Εγώ διαφωνώ! 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Σε αυτή τη ζωή, όχι στην επόμενη! 

(Σχόλια και γέλια από βουλευτές) 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Σύμφωνοι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, όχι διαλογική συζήτηση. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Επομένως, επειδή ακριβώς θα έπρεπε να είχαμε και αριθμούς και να ξέραμε 

ποιοι είναι οι χρήστες και άλλα πολλά στοιχεία, για να καταλήξουμε σε κάτι που να 

ξέρουμε ότι είναι σωστό, γι’ αυτό ήταν που είχαμε πει ότι δε θα θέλαμε να ψηφίσουμε 

βεβιασμένα.  Αλλά, εάν οι υπόλοιπες πλευρές σκοπεύουν να διευρύνουν την 

πρόταση της κυβέρνησης για τα εισοδηματικά κριτήρια, εμείς δε θα είχαμε αντίρρηση 

εκ πρώτης όψεως με τη διαφορά, βεβαίως, ότι πρέπει να γίνει μια διόρθωση, διότι 

έχει ένα λάθος η τροπολογία του ΑΚΕΛ. 

 Εδώ στον κανονισμό 10 -φαντάζομαι είναι εκ παραδρομής- στον πέμπτο 

πίνακα, στον κανονισμό 9, στο (α), που λέει:  Άτομο χωρίς εξαρτώμενους για ποσό 

εισοδήματος μέχρι £7.500 να γίνει £9.000, για ποσό £7.500-£15.000 να γίνει £9.000-

£15.000 και μετά £15.000-£20.000 να γίνει £20.000-£25.000.   

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Έχετε δίκαιο.  Απαλείφθηκε· το είχε πει και ο κ. Κατσουρίδης. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 
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 ∆εν το είχα ακούσει.  Ωραία!  Εάν γίνει αυτή η διόρθωση, εμείς θα μπορούσαμε 

και να υπερψηφίσουμε τις τροπολογίες και ακόμα θα έλεγα ότι θα μπορούσε, όπως 

είπε και ο κ. Θεοδώρου, να ήταν και πιο γενναιόδωρες.  Απλώς το θέμα είναι να 

βρεθεί ένα σημείο ισορροπίας, για να μην εμπαίζουμε τελικά και τους ίδιους τους 

χρήστες, δηλαδή να βγάζουμε αποφάσεις εμείς “πηγαίνετε δωρεάν”, αλλά να μην 

υπάρχουν επαρκείς υπηρεσίες, μεταξύ των άλλων -δε λέμε ότι είναι αυτός ο λόγος- 

μεταξύ των άλλων διότι δεν υπάρχουν ούτε επαρκή έσοδα ούτε υπάρχει αυτή η 

σχέση του χρήστη με την υπηρεσία, και γίνονται οι γνωστές καταχρήσεις που έχουν 

γίνει στο παρελθόν και που τα μέλη της επιτροπής Υγείας τα ξέρουν καλύτερα από 

εμάς.   

 Επομένως, επειδή δεν υπάρχει θέμα αναβολής, εμείς θα μπορούσαμε να το 

υπερψηφίσουμε... είναι βέβαια και ο πρόεδρος της επιτροπής Υγείας στην ομάδα 

μας, που μπορεί να έχει άποψη τελική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είχαμε πριν από πολλά χρόνια στην επιτροπή Ελέγχου 

επισημάνει την ανάγκη να μπουν κάποια τέλη.  Η φιλοσοφία μας ήταν να συμμετέχει 

ο πολίτης με τα τέλη, έτσι που να μην υπάρχει κατάχρηση του συστήματος.  Στην 

πορεία και με την εξέλιξη των πραγμάτων εμείς τους είχαμε πει να πάρουν το μωρό 

και να το λούσουν τζιαι τούτοι επιάσαν το τζιαι που το λούσιμον επνίξαν το!  Και 

εβάλαν τέλη που πράγματι είναι απαγορευτικά για αρκετούς πολίτες.  Βεβαίως, εάν 

ένας πλήρωσε £5.500 για ένα μπαλονάκι, δεν έχει καμιά σημασία αν αυτός ο κάποιος 

είναι ένας πολυεκατομμυριούχος και το κόστος ήταν £5.500.  Βεβαίως να το 

πληρώσει!  ∆ε βλέπω κανένα λόγο γιατί να μην το πληρώσει, αν αυτή ήταν η δαπάνη 

του κράτους!  Αυτό ήταν το κόστος της ιατρικής και φαρμακευτικής του περίθαλψης!  



 239

Σημασία έχει να μπορούν οι πολίτες που έχουν χαμηλά εισοδήματα ή οι πολίτες της 

μεσαίας τάξης να τυγχάνουν δωρεάν ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στα κρατικά 

νοσηλευτήρια και προς την κατεύθυνση αυτή νομίζω ότι οι τροπολογίες του ΑΚΕΛ 

επιφέρουν μια βελτίωση.  Γι’ αυτό το λόγο νομίζω ότι ορθά καταλήξαμε να τις 

υπερψηφίσουμε, παρ’ όλο που γίνονται με έναν τρόπο, πρέπει να πω, χωρίς σε 

βάθος μελέτη, διότι δεν μπορεί κάτι που κατατέθηκε σήμερα να πούμε ότι το 

μελετήσαμε σε βάθος, διότι ενδεχόμενα να υπάρχει μια ανάγκη σε κάποιες 

περιπτώσεις να αυξηθούν ακόμα περισσότερο οι κλίμακες, όπως έχει πει ο κ. 

Θεοδώρου.  Αυτό όμως για να γίνει, θέλει να μελετηθεί σε βάθος.   

 Επομένως, λέω ότι το θέμα έχει εξαντληθεί, έχουν ακουστεί όλα τα 

επιχειρήματα και να το ψηφίσουμε, να τελειώνουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει πλέον διαφωνία, να μην προκαλέσουμε... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ακριβώς! 

Κ. ΤΥΡΙΜΟΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αν επιμένετε, θα σας δώσω το λόγο. 

Κ. ΤΥΡΙΜΟΣ: 

 Λυπούμαι, κύριε Πρόεδρε, που επανέρχομαι, αλλά το θέμα έχει συζητηθεί πάρα 

πολλές φορές, πάρα πολλές φορές έχουμε τονίσει ότι τα νοσοκομεία έχουν 

μετατραπεί σε γηροκομεία, έχω τα πρακτικά 22 Φεβρουαρίου 2002, βάσει των 

οποίων ο Υπουργός Υγείας τότε δεσμεύτηκε ότι, με βάση το ύψος του αφορολόγητου 

εισοδήματος, θα καταθέσει προτάσεις, συζητήθηκε τον Ιούνιο... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 
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 ... 

Κ. ΤΥΡΙΜΟΣ: 

 Ε, λυπούμαι, αλλά έχει συζητηθεί.  Εντάξει, δε θα κουράσω τους 

συναδέλφους... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το γεγονός και μόνο -μιλάω απλώς θεσμικά- το γεγονός ότι εδέχθη η ολομέλεια 

να το κηρύξει ως επείγον δίνει το δικαίωμα σε οποιουσδήποτε πλέον να κάνουν 

τροπολογίες. 

 Προχωρούμε στις τροπολογίες.  Υπάρχει ένταση οι τροπολογίες που έχουν 

αναγνωσθεί να γίνουν δεκτές;   

 ∆ε βλέπω ένσταση.  Οι τροπολογίες γίνονται δεκτές. 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν, όπως έχουν τροποποιηθεί; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Προστασίας της Παραλίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη.  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου 

που τιτλοφορείται «Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κατσουρίδης, πρόεδρος  Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Κίκης Γιάγκου  Σοφοκλής Φυττής 

 Γιάννος Λαμάρης  Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Λευτέρης Χριστοφόρου  Γιώργος Περδίκης 

 Νίκος Τορναρίτης  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου, την οποία η ίδια κατέθεσε στη σημερινή συνεδρία της Βουλής και η οποία 

κηρύχθηκε επείγουσα, σε σημερινή συνεδρία της. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Προστασίας 

της Παραλίας Νόμου, ώστε η ισχύς των αδειών για την παροχή υπηρεσιών ή 

διευκολύνσεων οι οποίες εκδόθηκαν μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 1993 και οι οποίες 

λήγουν την 31η ∆εκεμβρίου 2002 να παραταθεί μέχρι την 30ή Απριλίου 2003. 

 Η επιτροπή κατέθεσε την πιο πάνω πρόταση νόμου με στόχο να συνεχίσει να 

ισχύει το υφιστάμενο καθεστώς παροχής διευκολύνσεων, μέχρι να κατατεθούν από 

την εκτελεστική εξουσία κανονισμοί για τη ρύθμιση του θέματος αυτού με την 

παράλληλη αναθεώρηση της νομοθεσίας που διέπει την προστασία της παραλίας και 

την επίλυση διάφορων προβλημάτων που αυτή παρουσιάζει. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της υπό αναφορά πρότασης νόμου σε 

νόμο. 

 Με την ευκαιρία αυτή η επιτροπή καλεί την εκτελεστική εξουσία να καταθέσει 

στη Βουλή κανονισμούς που να ρυθμίζουν το όλο θέμα το συντομότερο δυνατό.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση της ειδικής διάταξης του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 2;   

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 2 εγκρίνονται. 
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 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας της Παραλίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

 Ορίστε, ο κ. Κληρίδης. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Συγνώμη!  Και εγώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ύο αποχές. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο με δύο αποχές. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος».  Η έκθεση είναι ομόφωνη.  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου 

που τιτλοφορείται «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός)  

(Αρ. 2) Νόμος του 2002»   

Παρόντες:   

 Νίκος Κατσουρίδης, πρόεδρος Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Κίκης Γιάγκου Σοφοκλής Φυττής 

 Γιάννος Λαμάρης Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Νίκος Τορναρίτης Γιώργος Περδίκης  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε αυθημερόν την πιο πάνω 

πρόταση νόμου, την οποία η ίδια κατέθεσε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και 

η οποία κηρύχθηκε επείγουσα. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Πολεοδομίας 

και Χωροταξίας Νόμου, έτσι ώστε να παραχωρηθεί η εξουσία στον Υπουργό 

Εσωτερικών να δύναται να εκπονήσει ∆ήλωση Πολιτικής με βάση την οποία θα 

εξετάζονται αιτήσεις για πολεοδομική άδεια για ανάπτυξη και εντός των ορίων δήμου 

και της μείζονος περιοχής αναπτύξεως γύρω από αυτόν, σε περίπτωση που δεν έχει 

τεθεί σε ισχύ τοπικό σχέδιο ή σχέδιο περιοχής, με σκοπό τη μεθοδική ανάπτυξη προς 

το συμφέρον της υγείας, των ανέσεων, της εξυπηρέτησης και της γενικής ευημερίας. 

 Η ανάγκη για την κατάθεση της πιο πάνω πρότασης νόμου από την επιτροπή 

προέκυψε στα πλαίσια μελέτης του νομοσχεδίου που τιτλοφορείται «Ο περί 

Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2002» και των 

κανονισμών που τιτλοφορούνται «Οι περί Οδών και Οικοδομών (Χαλαρώσεις) 

Κανονισμοί του 2002», αντίστοιχα, που είχαν κατατεθεί στη Βουλή από την 

εκτελεστική εξουσία και στόχευαν στο να καταστεί δυνατή η χορήγηση άδειας κατά 

παρέκκλιση στους δήμους Παραλιμνίου και Λευκάρων, οι οποίοι δεν είχαν 

ολοκληρώσει τη διαδικασία εκπόνησης των τοπικών τους σχεδίων.  Η επιτροπή, 

διαφωνώντας με την πιο πάνω ρύθμιση, δεν προχώρησε στην ψήφιση/έγκριση των 

υπό αναφορά προτεινόμενων νομοθετημάτων, τα οποία αποσύρθηκαν από την 

εκτελεστική εξουσία, και κάλεσε το αρμόδιο υπουργείο να την ενημερώνει σε τακτά 

διαστήματα αναφορικά με την πρόοδο ολοκλήρωσης των τοπικών σχεδίων των πιο 

πάνω αναφερόμενων δήμων.  Σημειώνεται ότι η εκπόνηση του Τοπικού Σχεδίου 

Λευκάρων έχει ολοκληρωθεί και αναμένεται να δημοσιευθεί τον Ιανουάριο του 2003. 

 Στα πλαίσια της μελέτης των πιο πάνω νομοθετημάτων ο δήμαρχος 

Παραλιμνίου είχε δεσμευτεί ενώπιον της επιτροπής ότι η διαδικασία εκπόνησης του 
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Τοπικού Σχεδίου Παραλιμνίου θα ολοκληρωνόταν το ∆εκέμβριο του 2002.  Επειδή το 

πιο πάνω χρονικό διάστημα παρήλθε, χωρίς ωστόσο η εκπόνηση αυτή να 

ολοκληρωθεί, η επιτροπή ζήτησε ενημέρωση για την πορεία του όλου θέματος τόσο 

από τον Υπουργό Εσωτερικών όσο και από όλους τους εμπλεκόμενους φορείς. 

 Κατά την εν λόγω ενημέρωση, ο δήμαρχος Παραλιμνίου κατέθεσε 

χρονοδιάγραμμα στην επιτροπή αναφορικά με τις συνεδρίες του Κοινού Συμβουλίου 

που θα πραγματοποιηθούν σε σχέση με την εκπόνηση του τοπικού σχεδίου του 

δήμου του, με βάση το οποίο αναμένεται ότι αυτές θα ολοκληρωθούν το Μάρτιο του 

2003. 

 Ο Υπουργός Εσωτερικών, επισημαίνοντας στην επιτροπή ότι η ολοκλήρωση 

της εκπόνησης του σχεδίου του δήμου Παραλιμνίου έχει πράγματι καθυστερήσει, 

δήλωσε πως ανέφερε στο δήμαρχο Παραλιμνίου ότι αναμένει να υποβάλει, ως 

πρόεδρος του Κοινού Συμβουλίου, την έκθεσή του για το τοπικό σχέδιο του δήμου 

του στο Πολεοδομικό Συμβούλιο σε διάστημα τεσσάρων μηνών, δηλαδή μέχρι το 

τέλος Μαρτίου 2003.  Γι’ αυτό δήλωσε πως θα παρακολουθεί την πορεία του όλου 

θέματος σε τακτά χρονικά διαστήματα και, σε περίπτωση μη τήρησης του 

χρονοδιαγράμματος που τέθηκε, το υπουργείο του προτίθεται να καταθέσει στη 

Βουλή νομοσχέδιο για τροποποίηση του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, 

ώστε να εφαρμοστεί και στην περιοχή του δήμου Παραλιμνίου η ∆ήλωση Πολιτικής 

μέχρι τη δημοσίευση του τοπικού του σχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη πως η εφαρμογή 

του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου στο δήμο Παραλιμνίου καθυστερεί εδώ 

και δεκατρία χρόνια, χωρίς επαρκή αιτιολογία, και διατηρώντας σοβαρές επιφυλάξεις 

αναφορικά με το κατά πόσο θα τηρηθεί το τελευταίο χρονοδιάγραμμα που ετέθη στην 

επιτροπή για την ολοκλήρωση της διαδικασίας εκπόνησης τοπικού σχεδίου με 

συνεπακόλουθες δυσμενείς επιπτώσεις στην ανάπτυξη της περιοχής, αποφάσισε να 
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καταθέσει την πιο πάνω πρόταση νόμου, έτσι ώστε να καταστεί δυνατή η εφαρμογή 

της ∆ήλωσης Πολιτικής και στην περιοχή του δήμου Παραλιμνίου μέχρι την 

ολοκλήρωση και δημοσίευση του τοπικού του σχεδίου, με έναρξη ισχύος του 

προτεινόμενου νόμου την 30ή Απριλίου 2003. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, υπό το φως των πιο πάνω, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο. 

 Παράλληλα, με την ευκαιρία αυτή, η επιτροπή αναμένει ότι ο δήμος 

Παραλιμνίου θα τηρήσει τα χρονοδιαγράμματα που ο ίδιος έχει θέσει ενώπιον της 

επιτροπής, καθώς και ότι κατά τη διάρκεια της χρονικής περιόδου μέχρι την 30ή 

Απριλίου 2003 θα αποφύγει συνειδητά την έκδοση αδειών ιδιαίτερα για έργα μεγάλης 

ανάπτυξης.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 Ορίστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλο που η έκθεση είναι ομόφωνη και έτσι δεν έχει 

αναγνωσθεί, θέλω να αναφέρω δύο επισημάνσεις της έκθεσης οι οποίες είναι πολύ 

σημαντικές.   

 Η μια επισήμανση είναι ότι υποχρεωνόμαστε να ψηφίσουμε νόμο για το θέμα, 

γιατί ο δήμος Παραλιμνίου για δεκατρία ολόκληρα χρόνια καθυστερεί να εκπονήσει 

και να εφαρμόσει σχέδιο τοπικής ανάπτυξης και δεν έκρινε η επιτροπή ότι υπήρξε 

επαρκής αιτιολογία γύρω από το θέμα.  Η πρόταση, κύριε Πρόεδρε, της κυβέρνησης 

ήταν να δοθεί ακόμα μία παράταση.  Η επιτροπή τελικά κατέληξε, για να ασκήσει μία 

πίεση ώστε όντως να γίνει επεξεργασία και ετοιμασία των σχεδίων, να ψηφίσει το 

νόμο με έναρξη της ισχύος του την 30ή Απριλίου, παράλληλα όμως τονίζει η 

επιτροπή ότι κατά τη διάρκεια της χρονικής περιόδου μέχρι 30ής Απριλίου του 2003 
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ο δήμος Παραλιμνίου θα πρέπει να αποφύγει συνειδητά την έκδοση αδειών, ιδιαίτερα 

για έργα μεγάλης ανάπτυξης.   

 Θέλω να δηλώσω την πρόθεση της ομάδας μας πλέον -όχι της επιτροπής- με 

την έναρξη των εργασιών της Βουλής μετά τις διακοπές των γιορτών να φροντίσει με 

τροπολογία όπως αυτό το πράγμα στους νόμους όπου χρειάζεται να γίνει 

τροπολογία -ενδεχόμενα όχι σε αυτόν- πάρει και μία θεσμική ισχύ, για να είμαστε 

βέβαιοι ότι αυτό το τετράμηνο δε θα είναι ένα τετράμηνο που θα βγουν τα πράγματα 

εκτός ελέγχου.   

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Καράς. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Η μόνη επιφύλαξη είναι ότι, επειδή γνωρίζω ότι ο δήμος Παραλιμνίου είναι 

έτοιμος να θέσει σε εφαρμογή τα σχέδιά του το αργότερο μέχρι το Μάρτιο, θα πρέπει 

να θεωρείται αυτονόητο ότι από της καταθέσεως και της αποδοχής τους δε θα μπορεί 

να του επιβληθεί αναγκαστικά νομοθεσία, αλλά θα ισχύει το σχέδιο το οποίο ετοιμάζει 

ο δήμος Παραλιμνίου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ακριβώς, κύριε Πρόεδρε, είπαμε ότι ο στόχος δεν είναι να την επιβάλουμε, αλλά 

να υποχρεωθεί ο δήμος, έχοντας και αυτά υπόψη, να ετοιμάσει και να εφαρμόσει 

σχέδια.  Πρέπει να πω ότι αυτή έχει τη σύμφωνη γνώμη και του υπουργού και του 

δήμου, το κρίσιμο σημείο όμως, θέλω να επαναλάβω, είναι το τετράμηνο που 

μεσολαβεί να μη χρησιμοποιηθεί για ανεξέλεγκτη παροχή αδειών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό! 

 Ορίστε. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Ζήτησα και εγώ το λόγο, αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να σας ακούσουμε. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Ευχαριστώ. 

 Λοιπόν, νομίζω ότι πρέπει ορισμένα πράγματα πλέον να λέγονται έξω από τα 

δόντια.  Όλη αυτή η ιστορία των δεκατριών ετών ηθελημένης παράλειψης... 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Θα σχολιάσω και για τα Λεύκαρα... 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Να πεις για ό,τι θέλεις!  Οτιδήποτε, κύριε, είναι θέμα αρχής ισχύει για όλους!  

Εγώ αναφέρομαι στο συγκεκριμένο που απασχόλησε τη Βουλή.  ∆εκατρία χρόνια 

ηθελημένης παράλειψης οδηγεί... 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Απασχολούσαν και τα Λεύκαρα τη Βουλή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, όχι διάλογο! 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ: 
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...σε υπόνοιες για πολιτικές και οικονομικές συναλλαγές και αυτά τα πράγματα δεν 

μπορούμε να τα ανεχτούμε επ’ αόριστον μέσα στη Βουλή!  Κάποτε πρέπει να μπαίνει 

τέρμα σε αυτά τα πράγματα!  Να πέφτει το μαχαίρι και ο πέλεκυς, τον οποίο άλλοι 

επεκαλέσθησαν και δεν τον χρησιμοποίησαν καμιά φορά, για να σταματούν τέτοια 

φαινόμενα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Μαύρου. 

Ε. ΜΑΥΡΟΥ: 

 Νομίζω, κύριοι συνάδελφοι, ότι το πρόβλημα στο Παραλίμνι δεν είναι καινούργιο 

και είναι χαρακτηριστικό του πώς νόμοι και υποχρεώσεις παραγνωρίζονται και από 

τοπικές αρχές και σε πολλές άλλες περιπτώσεις, βέβαια.   

 Ο Νόμος... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όταν έχεις μπάρμπα στην Κορώνη... 

Ε. ΜΑΥΡΟΥ: 

 Ναι.  Ο Νόμος... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να παρακαλέσω όχι διαλογική συζήτηση μέσα στη Βουλή! 

Ε. ΜΑΥΡΟΥ: 

 Ο Νόμος περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας δεν εφαρμόζεται στο Παραλίμνι, αν 

και έχουν περάσει δεκατρία χρόνια από την ψήφισή του. Όλοι γνωρίζουμε ή όλοι 

βλέπουμε, τουλάχιστον τα καλοκαίρια, την πολεοδομική αναρχία που επικρατεί στην 

περιοχή ως αποτέλεσμα -και νομίζω ότι έχει δίκαιο ο συνάδελφος- ευνοιοκρατικών 

παραχωρήσεων και ευνοιοκρατικών αποφάσεων, όπως καταγγέλλεται συχνά στα 

μέσα μαζικής ενημέρωσης, ή έστω αποσπασματικών λύσεων. Θεωρώ επιπλέον ότι η 
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συμπεριφορά του δήμου Παραλιμνίου υποσκάπτει και ευρύτερα την απαίτηση των 

τοπικών αρχών να τους παραχωρηθούν ευρύτερες αρμοδιότητες. 

 Θα ήθελα να συμμερίζομαι τη βεβαιότητα του κ. Καρά ότι το Μάρτη θα έχουμε 

μπροστά μας πολεοδομικό σχέδιο από μέρους του δήμου Παραλιμνίου... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ∆εν είναι ο κ. Βλίττης. 

Ε. ΜΑΥΡΟΥ: 

 Φαίνεται γνωρίζει κάτι παραπάνω!  

 Αλλά επανειλημμένα έχει δεσμευτεί ο δήμος προς αυτή την κατεύθυνση και δεν 

το έχει κάμει.  Έχω την εντύπωση ότι με τη νομοθεσία που εγκρίνουμε και με τις 

συγκεκριμένες ρυθμίσεις που θα φέρουμε ως κοινοβουλευτική ομάδα με τον 

καινούριο χρόνο θα πάει το μήνυμα σαφώς στο δήμο...   ∆ίνοντάς του έτσι 

ικανοποιητικό χρονικό περιθώριο και την ευκαιρία να περισώσει τουλάχιστον την 

αξιοπρέπειά του. 

 (Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής επανέρχεται στην έδρα.) 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, ορίστε. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Ακριβώς, επειδή εδώ γίνεται ένα σχόλιο, ότι ο δήμος Παραλιμνίου είναι μια 

σκέτη παρανομία, αυτό το πράγμα νομίζω ότι προσβάλλει εμάς τους ιδίους.  Ο δήμος 

Παραλιμνίου λειτουργεί εφαρμόζοντας τους περί Οδών και Οικοδομών κανονισμούς 

και νόμους.  Επιπρόσθετα, στα Λεύκαρα το ίδιο ίσχυε και ισχύει όπως ίσχυε και στην 

Αθηένου.  Άρα, λοιπόν, δεν είναι ένα θέμα.  Ο κάθε δήμος αποφάσισε τότε να 

εφαρμόσει την άλφα πολιτική.  Και νόμοι υπάρχουν και κανονισμοί.   
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 Επιπρόσθετα, τι θα πούμε για τις Βάσεις πάλι, όπου δεν εφαρμόζεται αυτή η 

διαδικασία, ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Βεβαίως δεν εφαρμόζεται!  Άρα, λοιπόν, να μη λέμε ότι ο δήμος Παραλιμνίου 

είναι μια παρανομία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Καρά. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Η επιτροπή Εσωτερικών εξέτασε την περίπτωση δύο δήμων οι οποίοι δεν 

υπέβαλαν τοπικό σχέδιο· ήταν ο δήμος Λευκάρων και ο δήμος Παραλιμνίου.  

Παραδόξως ο δήμος Λευκάρων -δε γνωρίζω γιατί- ενώ κάμνει το ίδιο παράπτωμα, 

κάμνει την ίδια παράλειψη, ουδόλως αναφέρεται ή μνημονεύεται, αλλά εξόχως 

αναφέρεται το Παραλίμνι.  Και τίθεται το ερώτημα -παρανομούν, λέει, στο Παραλίμνι 

και πόσο καιρό να διαρκέσει αυτή η αυθαιρεσία.  Ερώτημα:  Αν η Βουλή σήμερα 

ψηφίζει ένα νόμο που τους αναγκάζει να έρθουν τον Απρίλιο, αν δεν εφαρμόσουν το 

τοπικό τους σχέδιο, αν τους το επιβάλλει η νομοθεσία, γιατί δεν το έκαμε η Βουλή 

προηγουμένως;  Γιατί άφησε τα πράγματα να εξελίσσονται έτσι;  Άρα, εάν εκεί δεν 

εφαρμόζεται ένα σχέδιο, δεν είναι διότι ευθύνεται η τοπική αρχή, αλλά διότι υπάρχει 

μια συντρέχουσα ευθύνη και από το νομοθετικό σώμα.   

 Έχω την αίσθηση ότι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ευτερολογείτε, κύριε Καρά, σε ομόφωνο. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Όχι.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ευτερολογείτε σε ομόφωνο. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Προεκλήθην από τη συνάδελφο βουλευτή... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επιαστήκετε όπως τα αμπελοπούλια στα βερκά! -εσείς οι Παραλιμνίτες τωρά. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Εμείς οι Παραλιμνίτες, κύριε Πρόεδρε, προσπαθούμε να επιβιώσουμε σε αυτό 

τον ξερό βράχο που μας έταξε ο Θεός, η ιστορία και η φύση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάνα μου!  Τους καημένους! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Αλλά, για να το πω, κύριε Πρόεδρε, να ησυχάσω, έχω την αίσθηση ότι γίνεται 

επίθεση εναντίον του δήμου Παραλιμνίου, ακριβώς γιατί είναι ο μοναδικός δήμος που 

έχει δήμαρχο που προέρχεται από το Συναγερμό.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να είμαστε ειλικρινείς -και ας 

με διαψεύσει οποιοδήποτε μέλος της επιτροπής Εσωτερικών- η εικόνα που έδωσε ο 

δήμαρχος στην επιτροπή Εσωτερικών σε μερικές συνεδρίες ήταν ότι θα ήταν 

ευτυχής, αν μπορούσε να μην εφαρμόζει ούτε τον περί Οδών και Οικοδομών Νόμο.  

Αυτή ήταν η εικόνα.  Στη συζήτηση η επιτροπή μπήκε... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 
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 ... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Μου δίνεις την ευκαιρία, αγαπητέ συνάδελφε, τρεις γραμμές να διαβάσω από 

την έκθεση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως:  «Κατά τη διερεύνηση του παραπόνου τάδε 

που αφορούσε την παράλειψη του δήμου Παραλιμνίου να λάβει δικαστικά μέτρα για 

την ανέγερση παράνομων υποστατικών ζητήθηκαν από το δήμαρχο οι σχετικές 

απόψεις και τα σχόλιά του.  Ο δήμαρχος Παραλιμνίου παρέλειψε να απαντήσει στην 

επίτροπο, παρά το ότι του στάληκαν έξι υπενθυμητικές επιστολές σε διάστημα 

δώδεκα μηνών.  Η στάση αυτή κρίθηκε ως περιφρονητική προς το θεσμό κ.λπ.». 

 Εμείς στη Βουλή συζητήσαμε, όταν η ίδια η κυβέρνηση, για να αντιμετωπίσει το 

πρόβλημα της μη δυνατότητας έκδοσης αδειών κατά παρέκκλιση στους πολίτες του 

Παραλιμνιού, ζήτησε να τροποποιήσουμε τον περί Πολεοδομίας Νόμο, για να έχει 

αυτή τη δυνατότητα.  Γιατί ο δήμος Παραλιμνίου για δεκατρία χρόνια κωλυσιεργεί 

σκόπιμα -και αυτή ήταν η εικόνα- να εκπονήσει τοπικό σχέδιο και να εφαρμοστεί ο 

περί Πολεοδομίας Νόμος.  Όσον αφορά τα Λεύκαρα, που ήταν ο δεύτερος δήμος, 

μας διαβεβαίωσε ο Υπουργός Εσωτερικών ότι ολοκληρώθηκε από το πολεοδομικό 

συμβούλιο η συζήτηση του τοπικού σχεδίου και εκκρεμεί η δημοσίευση στην 

Επίσημη Εφημερίδα, για να γίνει νόμος. 

 Επομένως, ναι, αγαπητοί συνάδελφοι, επειδή η εικόνα, επαναλαμβάνω, ήταν 

καθ’ όλα απογοητευτική για το κατά πόσο θα τηρηθούν τα χρονοδιαγράμματα που με 

τον Υπουργό Εσωτερικών καθόρισε ο δήμος Παραλιμνίου, είμαστε υποχρεωμένοι να 

πάρουμε ως Βουλή μέτρα, ώστε να μπει η τάξη που χρειάζεται να μπει.  Πρέπει να 

πω ότι υπήρξαν και οι απόψεις να εφαρμοστεί από την 1η Ιανουαρίου η ∆ήλωση 

Πολιτικής στο Παραλίμνι, αλλά σεβαστήκαμε την άποψη του Υπουργείου 

Εσωτερικών να δώσουμε αυτό το χρονικό διάστημα, με την ευχή ότι θα ολοκληρωθεί 

το σχέδιο του Παραλιμνίου. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, είναι ομόφωνη αυτή η πρόταση νόμου;  Λοιπόν, εφόσον 

είναι ομόφωνη, να μου επιτρέψετε, με όλο το σεβασμό και την αγάπη και την 

ελευθερία έκφρασης των συναδέλφων βουλευτών, να προχωρήσω στη δεύτερη 

ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 

Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002».  Και αυτή η πρόταση 

νόμου είναι ομόφωνη. 

 Ευχαριστώ.   
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου 

που τιτλοφορείται «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002»   

Παρόντες:   

 Νίκος Κατσουρίδης, πρόεδρος Νίκος Τορναρίτης 

 Κίκης Γιάγκου Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Γιάννος Λαμάρης Σοφοκλής Φυττής 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους ∆ώρος Θεοδώρου 

 Λευτέρης Χριστοφόρου  Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε αυθημερόν την πιο πάνω 

πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από την ίδια και κηρύχθηκε επείγουσα στη 

σημερινή συνεδρία της ολομέλειας της Βουλής. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εκλογής Μελών της 

Βουλής των Αντιπροσώπων Νόμου, ώστε ο Έφορος Εκλογής να μπορεί να επιτρέπει 

τη λειτουργία εκλογικών κέντρων και σε χώρες του εξωτερικού, εφόσον πενήντα 

τουλάχιστον εκλογείς (φοιτητές ή προσωρινά εργαζόμενοι) σε οποιαδήποτε πόλη 

χώρας του εξωτερικού έχουν εκφράσει το ενδιαφέρον να ασκήσουν εκεί το εκλογικό 

τους δικαίωμα αντί μόνο σε πρεσβείες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο εξωτερικό, 

όπως προβλέπεται στο βασικό νόμο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις της υπό αναφορά πρότασης νόμου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 

Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι «Ο περί Σχολικών 

Εφορειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002».  ∆εν είναι ομόφωνο.  

Παρακαλώ τον πρόεδρο της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής να διαβάσει την 

έκθεση. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για την πρόταση νόμου 

που τιτλοφορείται «Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 
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 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Ιωνάς Νικολάου Σοφοκλής Φυττής 

 Θάσος Μιχαηλίδης Ανδρούλα Βασιλείου 

 Τάκης Χατζηγεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε αυθημερόν την πιο πάνω 

πρόταση νόμου, την οποία κατέθεσαν στη σημερινή συνεδρία της Βουλής τα μέλη 

της βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 

∆ημοκρατικού Κόμματος καθώς και το μέλος της βουλευτής των Ε∆Η και  η οποία 

κηρύχθηκε επείγουσα. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η παράταση για ακόμα ένα χρόνο της 

θητείας των μελών των σχολικών εφοριών, τα οποία διορίστηκαν από το Υπουργικό 

Συμβούλιο πριν από ένα χρόνο, στη βάση προσωρινής νομοθετικής ρύθμισης που 

ψήφισε η Βουλή. 

 Όπως είναι γνωστό, η εν λόγω ρύθμιση είχε υιοθετηθεί από τη Βουλή, επειδή 

για διάφορους λόγους, πρακτικούς και οικονομικούς, κρίθηκε ότι σε εκείνο το στάδιο 

δε θα έπρεπε να διεξαχθούν εκλογές σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία, για την 

ανάδειξη νέων μελών σχολικών εφοριών. 

 Ενόψει του ότι η θητεία των μελών που διορίστηκαν, σύμφωνα με τα πιο πάνω, 

λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2002 και ταυτόχρονα λήγει και η αναστολή της εφαρμογής 

των διατάξεων της ισχύουσας νομοθεσίας που αφορούν τη διεξαγωγή εκλογής για 

ανάδειξη νέων μελών σχολικών εφοριών για σχολεία που βρίσκονται σε δήμο, η 

επιτροπή κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του 

μέλους της βουλευτού των Ενωμένων ∆ημοκρατών Ανδρούλας Βασιλείου 

αποφάσισε να εισηγηθεί την εν λόγω παράταση, αφού ακόμα δεν είναι έτοιμη να 

εισηγηθεί μια μόνιμη και πρακτικά εφαρμόσιμη λύση για το όλο θέμα.  Εξάλλου, κατά 
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την άποψη της πιο πάνω πλειοψηφίας, η προσωρινή αυτή ρύθμιση είναι αναγκαία, 

προκειμένου να παρασχεθεί ο απαιτούμενος χρόνος, για να ολοκληρωθεί από την 

επιτροπή η μελέτη σχετικής πρότασης νόμου, την οποία κατέθεσε ο πρόεδρος της 

επιτροπής κ. Πρόδρομος Προδρόμου.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, κατά 

πλειοψηφία των μελών της, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο της υπό 

συζήτηση πρότασης νόμου, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως 

«Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002». 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας 

του ∆ημοκρατικού Συναγερμού διαφωνούν με την απόφαση της πιο πάνω 

πλειοψηφίας για περαιτέρω παράταση της περσινής προσωρινής ρύθμισης, 

επισημαίνοντας ότι οι συνεχείς προσωρινές λύσεις εμποδίζουν ουσιαστικά την 

ορθολογιστική μελέτη και επίλυση του όλου προβλήματος.  Επιπρόσθετα, πιστεύουν 

ότι η συνεχής αναβολή λήψης απόφασης για οριστική λύση και οι παράλληλα 

συνεχιζόμενοι διορισμοί μελών σχολικών εφοριών έχουν ως αποτέλεσμα να 

καταστρατηγείται η ειλημμένη με την ισχύουσα νομοθεσία απόφαση της Βουλής για 

καθιέρωση εκλογικού συστήματος στον τομέα αυτό.  Περαιτέρω, επισημαίνουν ότι 

αυτή τη φορά η επιτροπή είχε την ευχέρεια για οριστική διευθέτηση του όλου θέματος 

με την ψήφιση της σχετικής πρότασης νόμου που εκκρεμεί ενώπιόν της, με την 

οποία, όπως επαρκώς επεξηγήθηκε στο στάδιο της μελέτης της, προτείνεται ρύθμιση 

στη βάση εκλογικού συστήματος ικανή να εξουδετερώσει τη συντριπτική πλειοψηφία 

των αδυναμιών που παρουσιάζει η εφαρμογή της ισχύουσας νομοθεσίας.  Στη βάση 

των πιο πάνω απόψεών τους, τα μέλη αυτά της επιτροπής δηλώνουν ότι δεν 

υιοθετούν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Επιτρέπεται να πω κάτι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μετά από τη συζήτηση που έγινε το πρωί... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ήθελα να αναφέρω, κύριε Πρόεδρε -συγνώμη που διακόπτω το συνάδελφο- ότι 

ασχοληθήκαμε για πάνω από τριάντα πέντε λεπτά στην πρωινή συνεδρία με το θέμα 

και δεν υπάρχει κανένας λόγος να προστεθεί οτιδήποτε.   

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Όχι, έχουμε να προτείνουμε, συνάδελφε, τροπολογία.   Μετά τη συζήτηση που 

έγινε το πρωί, κύριε Πρόεδρε... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Στην έκθεση... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σωστά, Xρίστο.  Έχετε απόλυτο δίκαιο.  Αυτό θα έλεγα και εγώ.  Αλλά είναι στο 

βήμα ο συνάδελφος.  Ήθελε να πει κάτι.  ∆εν ήξερα τι ήθελε να πει.  Βλέπετε θα 

προτείνει τροπολογία. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Μετά τη συζήτηση που έγινε το πρωί, επειδή ο βασικός λόγος για τον οποίο 

δίνεται αυτή η παράταση, την οποία δεν επιθυμούμε -και έχουμε εξηγήσει γιατί- είναι 

διότι θέλουμε να μελετήσουμε το όλο ζήτημα, θέλω να πω, γιατί ακούστηκε το πρωί 

ότι μόλις πρόσφατα κατατέθηκε πρόταση νόμου, ότι, πρώτον, δεν ήταν υποχρέωση 

κανενός να καταθέσει πρόταση νόμου.  Ολόκληρη η επιτροπή και τα κόμματα 

έπρεπε να βρουν μια λύση.  Το θέμα συζητείται από το καλοκαίρι του 2001.  Υπήρχε 
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πάρα πολύς χρόνος.  Επομένως, αφού υπάρχει η πρόταση νόμου τουλάχιστο και τα 

κόμματα μπορούν βεβαίως να κάνουν οποιεσδήποτε άλλες προτάσεις θέλουν και η 

πρόταση νόμου αυτή θα συζητηθεί και θα οδηγηθεί στην ολομέλεια αμέσως μετά τις 

διακοπές, θα λέγαμε, για να είμαστε συνεπείς με την όλη λογική μας, ότι δε χρειάζεται 

παράταση ενός έτους.  Εμείς θα βάλουμε τροπολογία για μια παράταση τριών 

μηνών, ούτως ώστε να μη δημιουργηθεί θεσμικό πρόβλημα, να υπάρχει ο χρόνος να 

αποφασίσει η Βουλή για μια μόνιμη ρύθμιση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Ο κ. Θεοδώρου. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πω ότι εμείς με τη φιλοσοφία της πρότασης του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού συμφωνούμε, δηλαδή βρίσκουμε πολύ σωστά και πολύ 

λογικά τα σημεία τα οποία μπαίνουν ως βάση για την πρότασή του.  Πλην όμως 

πρέπει να λάβουμε υπόψη μας ότι, πρώτον, θα χρειαστεί μια σειρά κανονισμών, τους 

οποίους πρέπει να κάνει η κυβέρνηση, γι’ αυτό το πράγμα.  Εμείς δεν μπορούμε να 

κάνουμε κανονισμούς.  ∆εύτερον, μπαίνουμε σε μια προεκλογική περίοδο και άρα το 

διάστημα μέχρι το τέλος του Φεβρουαρίου δεν είναι διάστημα κατά το οποίο η Βουλή 

προβλέπεται ότι θα εργαστεί ή τουλάχιστον ότι θα εργαστεί κανονικά. 

 Κατά συνέπεια, νομίζω ότι μια παράταση όχι ενός έτους, που προτείνει το 

ΑΚΕΛ, αλλά έξι μηνών, και με δέσμευση ότι θα μελετήσουμε την πρόταση του 

Συναγερμού με οποιεσδήποτε άλλες παρεμφερείς προτάσεις θα μπουν κάτω, 

βασιζόμενες στην αρχή της αιρετότητας αυτών των εφοριών, πρέπει να τα 

συζητήσουμε και να καταλήξουμε σε συγκεκριμένες αποφάσεις ως το τέλος Ιουνίου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Βασιλείου. 
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Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να συμφωνήσω με το συνάδελφο Θεοδώρου.  Να 

υπενθυμίσω ότι και κατά τη συζήτηση στην επιτροπή Παιδείας αναφέρθηκε από 

συναδέλφους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ότι ο καλύτερος χρόνος για να 

αλλάξουν οι εφορίες είναι ο Μάιος.  Άρα νομίζω η πρόταση του συναδέλφου είναι η 

πιο καλή και εισηγούμαι να την υιοθετήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, αυτό το θέμα συζητήθηκε επί πολύ στην 

επιτροπή Παιδείας και εκεί τέθηκαν πολλά επιχειρήματα και για το τρίμηνο που 

εισηγείται ο κ. Προδρόμου και για το εξάμηνο.  Και είπαμε ότι ούτε το ένα, το τρίμηνο, 

συμφέρει, ας πούμε, στην καλή λειτουργία των σχολικών εφοριών ούτε και το 

εξάμηνο.  Περί τα τέλη Μαΐου, Ιουνίου γίνονται οι περισσότερες προσφορές και 

αρχίζουν τα έργα τα οποία κάνουν οι σχολικές εφορίες κατά τη διάρκεια όλου του 

καλοκαιριού.  Επομένως, δεν είναι λογικό να αλλάσσουμε εφορίες στα τέλη Ιουνίου 

και να μπαίνουν νέα πρόσωπα, τα οποία δεν ξέρουν ούτε πράγματα ούτε τα των 

σχολείων.  Επιπλέον επιχείρημα που θέτω:  Η πρόταση η οποία θα μελετηθεί 

αμέσως μετά τις γιορτές, δηλαδή η πρόταση Προδρόμου, προνοεί εκλογή σχολικών 

εφοριών ανά σχολείο.  Κάθε σχολείο δηλαδή θα έχει τη δική του σχολική εφορία, η 

οποία από πού θα εκλέγεται;  Από τους γονείς.  Οι γονείς στα τέλη Ιουνίου θα 

έρχονται να ενδιαφερθούν να εκλέξουν σχολικές εφορίες για όλο το καλοκαίρι και για 

το υπόλοιπο έτος;  Αυτό είναι αδιανόητο πράγμα.  Επομένως, θα επιμένουμε στην 

παράταση των υπηρεσιών των παρόντων για ένα χρόνο και, αν εν τω μεταξύ 

συμφωνήσουμε στην πρόταση Προδρόμου, που θέλει πολλή μελέτη, διότι είναι μεν 

έτσι ευφάνταστη, αλλά θέλει πολλή δουλειά να βγει καλή… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Προδρόμου, ζήτησαν άλλοι το λόγο πρώτα. ο κ. Λαμάρης.  Αλλά 

σε λίγο ο κ. Λυσσαρίδης θα μου πει «υπάρχει θέμα διαδικασίας» και θα έχει απόλυτο 

δίκαιο. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, βέβαια!  Είναι θέμα που το συζητήσαμε και το πρωί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ακριβώς! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Για μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.  Απλώς θα συμφωνήσω με τον κ. Φυττή.  

Ήθελα να πω ότι οι πιο παραγωγικοί μήνες των σχολικών εφοριών είναι από ο 

Απρίλης και οι μήνες του καλοκαιριού που κλείνουν τα σχολεία, για να γίνουν τα 

έργα.  Επομένως, εφόσον δε μας εμποδίζει κανείς πριν τη λήξη του ενός χρόνου να 

προχωρήσουμε σε άλλες λύσεις, να πάμε με την πρόταση για ενός χρόνου 

παράταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Προδρόμου, δυο τελευταίες λέξεις, παρακαλώ. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς εμείς δεχόμαστε τους έξι μήνες.  Και πρέπει να πω ότι η 

παράταση δε σημαίνει ότι είναι το όριο για να γίνουν εκλογές.  ∆ε θα γίνουν εκλογές 

στους έξι μήνες.  Αν αποφασίσει η Βουλή κάτι άλλο προηγουμένως, θα ισχύσει ο 

νόμος που θα αποφασίσει με το ό,τι κρίνει σωστό.   Άρα οι έξι μήνες είναι 

προσφορότεροι να είναι παράταση μιας θητείας παρά ο ένας χρόνος, που είναι μια 

θητεία σχεδόν ολόκληρη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, η τελευταία τροπολογία είναι για έξι μήνες. 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται με δεκαεννέα ψήφους υπέρ, είκοσι τέσσερις 

εναντίον και δύο αποχές. 

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση της ειδικής διάταξης του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 

2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Κανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαεπτά αποχές, τα άρθρα 1 

και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Σχολικών Εφορειών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, καμία 

εναντίον και δεκαεπτά αποχές. 

 Προχωρούμε με τα υπόλοιπα νομοσχέδια, προτάσεις νόμου και κανονισμούς 

που κατατέθηκαν στη Βουλή σήμερα και κηρύχθηκαν επείγοντα. 

 «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 

Νόμος (Αρ. 1) του 2002» και «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 5) του 2002». 

 Λοιπόν, ο κ. Χρίστου.  

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ:  

 Κύριε Πρόεδρε, είναι σοβαρά νομοσχέδια. εμείς δεν είμαστε σε θέση να 

τοποθετηθούμε σήμερα, γι’ αυτό ζητούμε αναβολή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  ∆ίνεται η αναβολή.  

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αναβολή έως πότε; Μέχρι την επόμενη συνεδρία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, να το πω.  Μέχρι την επόμενη συνεδρία της Βουλής.  

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ:  

 Κύριε Πρόεδρε, για να είμαστε συνεπείς, σε προηγούμενο νομοσχέδιο που είχε 

κηρυχθεί επείγον είχε λεχθεί από το προεδρείο -και σωστά πιστεύω- ότι σε κηρυχθέν 

και αποδεχθέν ως επείγον δεν μπορεί μετά να δοθεί αναβολή.  

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν είναι έτσι τα πράγματα, κύριοι συνάδελφοι.  ∆ικαιούνται να ζητήσουν 

αναβολή. 
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 Κύριε Πουργουρίδη, ορίστε, βοηθάτε με. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι έτσι τα πράγματα.  Ο Πρόεδρος της Βουλής ορθά είπε ότι δεν είχε 

κυκλοφορήσει η έκθεση, αλλά, επειδή μετά διόρθωσε λέγοντας ότι κατατέθηκαν και 

κηρύχθηκαν επείγοντα, δεν υπήρχε θέμα να κυκλοφορήσει η έκθεση έγκαιρα.  Άρα 

υπάρχει και από το σύνταγμα και από τον κανονισμό δικαίωμα να ζητηθεί αναβολή, 

έστω κι αν κηρυχθεί ένα νομοσχέδιο επείγον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ο κ. Λυσσαρίδης. 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ικαιούται κάποιος να ζητήσει αναβολή, αλλά εγώ οφείλω να υποδείξω το 

παράδοξο, το πρωί -δεν ήμουν παρών, είμαι ανεύθυνος του “εγκλήματος” τούτου- να 

έχει κηρυχθεί κάτι ως επείγον και το απόγευμα να ζητείται αναβολή.  Αυτό δε 

σημαίνει ότι συνταγματικά δε δικαιούνται να το πράξουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, δεν υπάρχει το παράδοξο.  Τώρα να εξηγηθούν τα πράγματα. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Απλώς για τον κ. Λυσσαρίδη που έλειπε.  Τουλάχιστον εγώ, όταν ο 

προεδρεύων τότε κ. Χρυσοστόμου διάβασε έναν κατάλογο νομοθετημάτων για να 

κηρυχθούν επείγοντα, ήγειρα ένσταση και είπα «να μας εξηγήσετε για ποιο λόγο θα 

κηρυχθούν επείγοντα».  Και είπε «ας μην το συζητούμε, η επιτροπή ας πει αν κρίνει 

να ψηφισθούν ή όχι».  Άρα δεν είναι επείγοντα κατά το συνηθισμένο τρόπο που τα 

κηρύξαμε επείγοντα για να ψηφισθούν.  ∆εχτήκαμε την κατάθεσή τους ως 

επειγόντων θεμάτων και επιφυλαχθήκαμε του δικαιώματός μας να τα ψηφίσουμε ή 

όχι. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Το ένα μέρος είναι αυτό που είπε ο κ. Παπαδόπουλος, αλλά εμείς, κύριε 

Προδρόμου, το πρωί είπαμε ξεκάθαρα ότι το ότι δεχόμαστε την κήρυξή τους ως 

επειγόντων δε σημαίνει ότι και θα τοποθετηθούμε εκ προοιμίου υπέρ.  Το είχαμε πει 

για άρση παρομοίων παρεξηγήσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Προδρόμου.  Μην απευθύνεστε σε πρώτο πρόσωπο, διότι θα σας 

απαντούν. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Όχι, δεν απαντώ στον κ. Χρίστου.  Απλώς θα επισημάνω ότι προ δεκαπέντε 

λεπτών ζήτησε η κοινοβουλευτική ομάδα του Συναγερμού, διά του προέδρου της 

επιτροπής Υγείας, αναβολή για κάτι άλλο, που πράγματι είχε κατατεθεί τώρα -ήταν 

αρκετά περίπλοκο και θέλαμε να το μελετήσουμε, χωρίς να διαφωνούμε- και μας 

ελέχθη ότι είναι επείγον και δε θα το αναβάλουμε.  Τώρα, μετά από δεκαπέντε λεπτά, 

εισάγεται μια άλλη πρακτική, χωρίς να αντιλέγω ότι ίσως να μην πρέπει να γίνει έτσι.  

Θέλω να το επισημάνω απλώς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αναβάλλονται για την επόμενη συνεδρία της Βουλής.  

 Προχωρούμε στο θέμα «Ο περί Αναστολής Πλήρωσης Θέσεων Πρώτου 

∆ιορισμού στη ∆ημόσια Υπηρεσία (Προσωρινές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2002».  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Αναστολής Πλήρωσης Θέσεων 

Πρώτου ∆ιορισμού στη ∆ημόσια Υπηρεσία (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 
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(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άριστος Χρυσοστόμου Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους ∆ώρος Θεοδώρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία 

της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Αναστολής 

Πλήρωσης Θέσεων Πρώτου ∆ιορισμού στη ∆ημόσια Υπηρεσία (Προσωρινές 

∆ιατάξεις) Νόμου, ώστε να καταστεί δυνατή αφενός η παράταση της ισχύος του μέχρι 

τις 30 Ιουνίου 2003 και αφετέρου η εξαίρεση από την προβλεπόμενη σ’ αυτό 

διαδικασία της αναστολής πλήρωσης ορισμένων θέσεων στη δημόσια υπηρεσία. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς του υπό αναφορά νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 ∆εν υπάρχουν.  Είναι ομόφωνο, αντιλαμβάνομαι. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2;  
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αναστολής Πλήρωσης Θέσεων 

Πρώτου ∆ιορισμού στη ∆ημόσια Υπηρεσία (Προσωρινές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο θέμα «Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2002».   

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και 

Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 7)  Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άριστος Χρυσοστόμου Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους ∆ώρος Θεοδώρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία 

της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον. Στη συνεδρίαση αυτή παρευρέθηκαν ο 

Υπουργός Οικονομικών και ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η αύξηση των συντελεστών των 

φόρων καταναλώσεως για τη βενζίνη (μολυβδούχα και αμόλυβδη) και για το 

πετρέλαιο (καθαρό και ακάθαρτο). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, μεταξύ των 

δεσμεύσεων που έχουν αναληφθεί από τη ∆ημοκρατία έναντι της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης είναι και η σταδιακή υιοθέτηση των ελάχιστων συντελεστών φόρων 

κατανάλωσης, όσον αφορά τα πετρελαιοειδή, τα καπνικά προϊόντα, το οινόπνευμα 

και την μπίρα.  Σημειώνεται συναφώς ότι η δέσμευση αυτή που εξυπακούεται 

σημαντική αύξηση των υφιστάμενων συντελεστών φόρων κατανάλωσης λήφθηκε 

υπόψη κατά τις διαβουλεύσεις που έγιναν μεταξύ κυβέρνησης και Βουλής στα 

πλαίσια της φορολογικής μεταρρύθμισης.   

 Όσον αφορά τις αυξήσεις στους συντελεστές φόρων κατανάλωσης για το 

πετρέλαιο και τη βενζίνη, συμφωνήθηκε να επέλθουν με βάση το ακόλουθο 

χρονοδιάγραμμα: 

πετρέλαιο: 5 σεντ το λίτρο 

 

4 σεντ το λίτρο 

3 σεντ το λίτρο 

2 Ιουλίου 2002 ψηφίστηκε  

[Νόμος αρ. 96(Ι) 2002]  

1η Ιανουαρίου 2003 

1η Οκτωβρίου 2003 

βενζίνη αμόλυβδη: 2 σεντ το λίτρο 

 

3 σεντ το λίτρο 

2 Ιουλίου 2002 ψηφίστηκε  

[Νόμος αρ. 96(Ι) 2002] 

1η Ιανουαρίου 2003 

βενζίνη μολυβδούχα: 2 σεντ το λίτρο 

 

3 σεντ το λίτρο 

2 Ιουλίου 2002 ψηφίστηκε  

[Νόμος αρ. 96(Ι) 2002] 

1η Ιανουαρίου 2003 
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 Με βάση το πιο πάνω χρονοδιάγραμμα από την 1η Ιανουαρίου 2003 ο φόρος 

κατανάλωσης στο πετρέλαιο θα πρέπει να αυξηθεί κατά 4 σεντ το λίτρο και στη 

βενζίνη κατά 3 σεντ το λίτρο. 

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου εγέρθηκε το θέμα που 

αφορά τη μείωση της τιμής του πετρελαίου θέρμανσης που, όπως είναι γνωστό, 

απασχόλησε και συνεχίζει να απασχολεί διάφορες πλευρές της Βουλής.  Σύμφωνα 

με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το Υπουργικό Συμβούλιο 

αποφάσισε την επιστροφή του ποσού του φόρου κατανάλωσης που θα καταβάλλεται 

πέραν των 4 σεντ ανά λίτρο στους καταναλωτές πετρελαίου για τη θέρμανση 

κατοικιών.  Το μέτρο αυτό θα εφαρμοστεί με την επιστροφή ενός κατ’ αποκοπήν 

ποσού που θα αντιπροσωπεύει το μέσο όρο της επιπλέον επιβάρυνσης στο κάθε 

νοικοκυριό. 

 Με την ίδια απόφαση το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε όπως η απώλεια 

εσόδων που θα προκύψει από τη χορηγία του πετρελαίου θέρμανσης ανακτηθεί με 

ανάλογη αύξηση στο φόρο κατανάλωσης στη βενζίνη.  Η απώλεια που θα προκύψει 

από την επιστροφή ενός κατ’ αποκοπήν ποσού υπολογίζεται ότι θα είναι της τάξης 

των £9,3 εκατομ. και για την ανάκτηση του ποσού απαιτείται η επιβολή πρόσθετου 

φόρου κατανάλωσης προς 3 σεντ το λίτρο στη βενζίνη (μολυβδούχα και αμόλυβδη). 

 Κατά τη συζήτηση του όλου θέματος ενώπιον της επιτροπής, στην παρουσία 

των αρμόδιων υπουργών, εκφράστηκαν από τα μέλη της επιτροπής διάφορες 

απόψεις σχετικά με τον πιο πρόσφορο τρόπο  κάλυψης της απώλειας που θα 

επέλθει στα δημόσια έσοδα από τη χορηγία για το πετρέλαιο θέρμανσης, σύμφωνα 

με τα πιο πάνω.  Εκφράστηκαν επίσης διάφορες θέσεις σχετικά με τα  νοικοκυριά 

που πρέπει να επωφελούνται από τη χορηγία αυτή και με βάση ποια κριτήρια. 

 Η επιτροπή υπό της φως της συζήτησης που διεξήχθη και όλων των στοιχείων 

που κατατέθηκαν ενώπιόν της αποφάσισε ότι στο παρόν στάδιο δεν είναι σκόπιμο να 
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επιβαρυνθεί η βενζίνη με πρόσθετο φόρο κατανάλωσης έτσι που να καλυφθεί μέρος 

της απώλειας που θα προκύψει στα δημόσια έσοδα από την επιχορήγηση του 

πετρελαίου θέρμανσης.  Η επιτροπή δηλώνει ότι το όλο ζήτημα θα την απασχολήσει 

εκ νέου στις αρχές του 2003 έτσι που να βρεθεί η πλέον πρόσφορη και δίκαιη λύση 

σε σχέση με το   εγείρεται για το  ποιοι καταναλωτές θα δικαιούνται της χορηγίας  και 

με ποιον τρόπο αυτή θα κατανέμεται. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, 

επισυνάπτοντας νέο κατάλληλα διαμορφωμένο κείμενο σχεδίου νόμου ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Τρίτου Πίνακα, Μέρος Α, του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2;  

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, μία εναντίον και μία αποχή τα άρθρα 1 και 2 

εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2002.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

 Ο κ. Περδίκης. 
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 Εναντίον, κύριε Περδίκη;  

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για να πάμε κανονικά, πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι είναι εναντίον. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, μία εναντίον και μία αποχή το νομοσχέδιο ψηφίζεται 

σε νόμο. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ένα τυπικό θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆εν έχω το κείμενο του νόμου...  Συμφωνήσαμε να αρχίζει από 2 Ιανουαρίου και 

όχι από 1η Ιανουαρίου, που είναι αργία.  Αν δεν υπάρχει διόρθωση, να γίνει. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχει 1η Ιανουαρίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να γίνει 2 Ιανουαρίου.  Και αντιλαμβάνομαι ότι είναι εγκεκριμένο ομόφωνα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2002».  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και 

Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άριστος Χρυσοστόμου Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου   Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους ∆ώρος Θεοδώρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρίαση 

της ολομέλειας της Βουλής και κηρύχθηκε επείγον.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Τελωνειακών 

∆ασμών και Φόρων Καταναλώσεως Νόμου, ώστε να αυξηθούν οι υφιστάμενοι 

συντελεστές φόρων καταναλώσεως επί των τσιγάρων. 

 Όπως είναι γνωστό, η αναπροσαρμογή των φόρων καταναλώσεως επί των 

καπνικών προϊόντων εντάσσεται στα πλαίσια της σταδιακής υιοθέτησης των 
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ελάχιστων συντελεστών φόρων καταναλώσεως της Ευρωπαϊκής Ένωσης, με βάση 

σχετική δέσμευση την οποία έχει αναλάβει η Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

 Συναφώς αναφέρεται ότι στη συμφωνία που έγινε μεταξύ της κυβέρνησης και 

της Βουλής για τη φορολογική μεταρρύθμιση περιλαμβανόταν και η προτεινόμενη 

αύξηση των συντελεστών των φόρων κατανάλωσης στα τσιγάρα. 

 Η προτεινόμενη αύξηση ανέρχεται στα δέκα σεντ και υπολογίζεται ότι θα 

αποφέρει στο κράτος πρόσθετα έσοδα ύψους £7.000.000 ετησίως. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την ψήφισή του σε νόμο. 

 Συναφώς η επιτροπή δηλώνει ότι όσον αφορά το εγερθέν κατά τη συζήτηση του 

νομοσχεδίου ζήτημα επιβάρυνσης των τσιγάρων με υψηλότερο συντελεστή φόρου 

κατανάλωσης, ούτως ώστε να καλυφθεί το μέρος της επιβάρυνσης που θα προκύψει 

όσον αφορά τα δημόσια έσοδα από την απόφαση για επιχορήγηση του πετρελαίου 

θέρμανσης για όλα τα νοικοκυριά, το όλο ζήτημα θα συζητηθεί για λήψη τελικών 

αποφάσεων σε εύθετο χρόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 ∆εν υπάρχουν.  Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Τρίτου Πίνακα, Μέρος Α, του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.  

 Τροποποίηση του Τρίτου Πίνακα,  Μέρος Β, του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3;  

 Με μια ψήφο εναντίον τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία ψήφο εναντίον το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Ορίστε. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έχει μείνει το υπ’ αριθμόν 25 θέμα από την κανονική ημερήσια διάταξη, που 

αφορά την αναϊσορρόπηση.  Είναι «Οι περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της 

Λιανικής Τιμής Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 2002».   

 (Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Πετρελαιοειδών 

(Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) 

Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 

 Άριστος Χρυσοστόμου  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 
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 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους 

πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 ∆εκεμβρίου 

2002.  Στη συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 

εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, οι οποίοι 

ανέλυσαν τους σκοπούς των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Με τους εν λόγω κανονισμούς σκοπείται η αναπροσαρμογή από 1η Ιανουαρίου 

2003 της λιανικής τιμής πωλήσεως των πετρελαιοειδών.   

 Όπως είναι γνωστό, οι λιανικές τιμές των πετρελαιοειδών καθορίστηκαν για 

τελευταία φορά με κανονισμούς που κατατέθηκαν από τον Υπουργό Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού στη Βουλή στις 10 Οκτωβρίου 2002.  Οι νέες λιανικές 

τιμές πώλησης των καυσίμων που προτείνονται περιλαμβάνουν τους υφιστάμενους 

φόρους κατανάλωσης των πετρελαιοειδών και την τελευταία αύξηση του συντελεστή 

του φόρου προστιθέμενης αξίας που θα ισχύσει από 1η Ιανουαρίου 2003 από 13% 

σε 15%.   

 Οι τιμές αυτές έχουν ως ακολούθως: 

 Πρώτη στήλη 

Περιγραφή πετρελαιοειδών 

∆εύτερη στήλη 

Ανώτατη τιμή πωλήσεως 

1. Βενζίνη (μολυβδούχα): 

α.  Βενζίνη έξτρα 98 οκτανίων και άνω 

β.  Βενζίνη συνήθης 92 οκτανίων 

 

44,1 σεντ ανά λίτρο 

43 σεντ ανά λίτρο 

2. Βενζίνη (αμόλυβδη): 

α.  Βενζίνη σούπερ 98 οκτανίων και άνω 

β.  Βενζίνη 95 οκτανίων 

 

42,8 σεντ ανά λίτρο 

41,8 σεντ ανά λίτρο 

3. Φωτιστικό πετρέλαιο 26,5 σεντ ανά λίτρο 
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4. Ακάθαρτο πετρέλαιο, σύνηθες 26,5 σεντ ανά λίτρο 

5. Ακάθαρτο πετρέλαιο χαμηλής 

περιεκτικότητας σε θείο (350 ppm) 

28,5 σεντ ανά λίτρο 

 Περαιτέρω θα ισχύσουν οι ακόλουθες τιμές, στις οποίες δεν περιλαμβάνεται ο 

φόρος προστιθέμενης αξίας, σε σχέση με τα ακόλουθα είδη πετρελαιοειδών: 

 Πρώτη στήλη 

Περιγραφή πετρελαιοειδών 

∆εύτερη στήλη 

Ανώτατη τιμή πωλήσεως 

1. Υγραέριο £300 ανά μετρικό τόνο 

2. Ελαφρύ μαζούτ 9,5 σεντ ανά λίτρο 

3. Άσφαλτος: 

α.  70/100 

β.  50/70 

γ.  35/50 

δ.  S/125 

 

£88,5 ανά μετρικό τόνο 

£88,5 ανά μετρικό τόνο 

£88,5 ανά μετρικό τόνο 

£97,5 ανά μετρικό τόνο 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν από τους εκπροσώπους του 

Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, επίκειται επίσης ο σταδιακός 

τερματισμός των σταυροειδών επιδοτήσεων, σύμφωνα με τα πιο κάτω 

χρονοδιαγράμματα: 

1. Κατάργηση κατά το ήμισυ από 1η Ιανουαρίου 2003. 

2. Πλήρης κατάργηση της επιδότησης των Κυπριακών Αερογραμμών και της 

Eurocypria από 1η Ιανουαρίου 2003. 

3. Πλήρης κατάργηση των σταυροειδών επιδοτήσεων από 1η Ιουλίου 2003. 

 Σημειώνεται ότι η πλήρης ελευθεροποίηση των τιμών των καυσίμων θα γίνει 

από 1η Ιουλίου 2003. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού επιφυλάχθηκε 

να τοποθετηθεί επί των υπό συζήτηση κανονισμών κατά τη συζήτησή τους ενώπιον 

της ολομέλειας του σώματος. 

 (Ομιλίες από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αν υπάρξει λίγη ησυχία, θα ήθελα να πω... 

 Κύριε Πρόεδρε, η έκθεση είχε κυκλοφορήσει έγκαιρα, όμως δεν περιλαμβάνει 

τις θέσεις των κομμάτων.  Έχουμε κάνει δύο συνεδρίες σήμερα και είναι ομόφωνη η 

θέση.  Να πω τις διαφοροποιήσεις που θα γίνουνε στους κανονισμούς που έχουν 

κατατεθεί.  Θέλω να αναφέρω πάλι από 2 Ιανουαρίου να αρχίζει ο νόμος και όχι από 

την 1η Ιανουαρίου.  Επίσης έχουμε επιφέρει αλλαγή στην αύξηση του γκαζιού, αντί 

£300 τον τόνο θα είναι £250 τον τόνο, διότι η επιτροπή αποφάσισε να μη γίνει μόνο 

σε δύο δόσεις -να μην είναι τόσο μεγάλη η αύξηση- να γίνει σε τέσσερις δόσεις.  Και -

η γραμματεία το ξέρει- θα γίνουν οι τροποποιήσεις στο κείμενο του νόμου.  Θα είναι 

ακόμα τρεις δόσεις, κύριε Πρόεδρε, των πενήντα η καθεμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, με τις διευκρινίσεις. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Επίσης, επειδή έχουμε και το θέμα των αγροτών, θα ήθελα να καταθέσω την 

επιστολή του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Ρολάνδη, που 

δεσμεύεται για ορισμένα θέματα που αφορούν τους αγρότες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Μαυροκορδάτος. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡ∆ΑΤΟΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον τελευταίο ενάμιση χρόνο έχει 

αυξηθεί η τιμή του πετρελαίου από 12,4 σεντ σε 25 σεντ το λίτρο.  Το πετρέλαιο είναι 

γνωστό ότι χρησιμοποιείται από τους γεωργούς και είναι ο βασικότατος συντελεστής 

που καθορίζει το κόστος των γεωργικών προϊόντων και, αν έχουμε υψηλό κόστος, 

έχουμε υψηλές τιμές και μη ανταγωνιστικά προϊόντα.  Η κυβέρνηση στις 17 Απριλίου, 

όταν ήρθε στη Βουλή για την πρώτη αύξηση της τιμής κατά 2,4 σεντ, είχε δεσμευτεί 

ότι θα επέστρεφε στους αγρότες το ποσό που αντιστοιχεί σε αυτή την αύξηση.  Από 

τότε έχουν επιβληθεί κι άλλες αυξήσεις.   Ήρθαμε τον Ιούλιο με άλλα 7 σεντ φόρους 

κατανάλωσης και σήμερα ερχόμαστε με άλλες αυξήσεις.  Και οι αγρότες, ενώ 

διαφήμιζαν οι υπουργοί της κυβέρνησης ότι επιστρέφεται το πετρέλαιο και οι αγρότες 

δεν πληρώνουν ούτε 1 σεντ απ’ αυτές τις αυξήσεις, μέχρι σήμερα δεν έχουν πάρει 

ούτε 1 σεντ και πληρώνουν 25 σεντ και από αύριο θα πληρώνουν 26,5 σεντ.  Γι’ 

αυτό, αν θα ψηφίσουμε αυτή την αύξηση, θα πρέπει να ζητήσουμε από την 

κυβέρνηση να επιστρέψει αυτά που οφείλει στους αγρότες από τον Απρίλιο, τα οποία 

έχει δηλώσει ότι θα πρέπει να επιστρέψει, μέχρι το τέλος του χρόνου.  ∆ιαφορετικά, 

έχει εισπράξει από τους αγρότες περίπου 12,5 σεντ το λίτρο και δεν τους έχει 

επιστρέψει ούτε 1 σεντ, ενώ λέγεται καθημερινά ότι έχει επιστραφεί ένα μεγάλο ποσό 

σ’ αυτούς.  Γι’ αυτό, εφόσον θα προχωρήσουμε στην ψήφιση, να σημειώσουμε ότι θα 

πρέπει να καλέσουμε την κυβέρνηση μέχρι το τέλος του χρόνου να δώσει στους 

αγρότες αυτό που έχει υποσχεθεί να τους δώσει. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ανοίξατε ιστορία. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 



 280

 Πολύ σύντομα από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε.  Θέλω να παρατηρήσω ότι 

στην αναϊσορρόπηση, για πρώτη φορά στην ιστορία της Κύπρου, έχουμε 

διαφοροποίηση της τιμής της αμόλυβδης βενζίνης από τη μολυβδούχο, τη συνήθη.  

Είναι πιο χαμηλή για πρώτη φορά, αλλά δυστυχώς ακόμα δεν εμπεδώθηκε και το 

υπόλοιπο της περιβαλλοντικής πολιτικής για τα καύσιμα, ότι θα πρέπει και το 

ακάθαρτο πετρέλαιο χαμηλής περιεκτικότητας σε θείο να είναι πιο φτηνό από το 

ακάθαρτο πετρέλαιο, το οποίο περιέχει περισσότερο θείο.  ∆υστυχώς, γι’ άλλη μια 

φορά βλέπουμε μπροστά μας να είναι πιο ακριβό το πετρέλαιο χαμηλής 

περιεκτικότητας σε θείο, το οποίο είναι φιλικό προς το περιβάλλον.  Φαίνεται ότι 

χρειάζονται άλλα τέσσερα χρόνια να επιχειρηματολογήσει κάποιος, για να πειστεί η 

κυβέρνηση, η επόμενη κυβέρνηση ίσως, να εμπεδώσει και να εφαρμόσει ένα απλό 

περιβαλλοντικό μέτρο.  Λυπούμαι, αλλά γι’ αυτό το λόγο δε θα ψηφίσω.   Όμως, για 

να δείξω εποικοδομητική στάση, κύριε Πρόεδρε, δε θα καταψηφίσω, θα μείνω στην 

αποχή.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Θεοδώρου. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι το ότι θα πρέπει να γίνει αναφορά ίσως να διέφυγε 

του προέδρου της επιτροπής.  Και στο θέμα της επιδότησης του πετρελαίου 

θέρμανσης, που ο κόσμος αναμένει... 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆εν προλάβαμε να το πούμε. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Να το πούμε τώρα, γιατί ο κόσμος περιμένει αυτό το πράγμα!  Να μη νομίζει ότι 

εμείς σταυρώσαμε τα χέρια δηλαδή!   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγκρίθηκε. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Με την άδειά σας, μπορώ, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Είχε φέρει η κυβέρνηση μία πρόταση μέσα στα πλαίσια της αναϊσορρόπησης 

μάλιστα των τιμών των πετρελαιοειδών, με την οποία προβλεπόταν η επιδότηση με 

ένα εφάπαξ ποσό για όλα τα νοικοκυριά, εξήντα χιλιάδες ο αριθμός, που έχουν 

κεντρική θέρμανση.  Ε, ο κοσμάκης με τη φουκού, ας πούμε, ή με τη σοπούδα ή με 

οτιδήποτε άλλο, που κυρίως έχει την ανάγκη της επιδότησης και της επιχορήγησης, 

εστερείτο.  ∆ηλαδή, ήταν μια πράξη που έδινε σε εκείνους που έχουν, δόξα τω Θεώ, 

και σ’ εκείνους που δεν έχουν δεν έδινε τίποτε.  Η επιτροπή απαίτησε ότι πρέπει να 

δοθεί μια χορηγία προς όλα τα νοικοκυριά, ισότιμη και ισόποση και ανέλαβε το 

υπουργείο να μας φέρει συγκεκριμένη και ολοκληρωμένη πρόταση εντός του 

Ιανουαρίου, ο δε κόσμος θα πληρωθεί εφάπαξ ποσό για όλο το χειμώνα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρά την ανησυχία σας, δε θα απαντήσω στον κ. 

Μαυροκορδάτο.  Θα πω απλώς ότι είναι ήδη ενώπιον της Βουλής και ενώπιον της 

επιτροπής Οικονομικών πρόταση για αποζημίωση των αγροτών με βάση ένα σχέδιο 

για τις αυξήσεις στο φόρο κατανάλωσης και το πετρέλαιο -και στο φόρο 

κατανάλωσης και στο ΦΠΑ- και μελετάται.  Φαίνεται ότι υπάρχουν ακόμα κάποιες 

διαφορές.  Η Βουλή είναι έτοιμη, όταν καταλήξουμε σε κάτι το ικανοποιητικό, και εδώ 
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να πούμε ότι η πρόταση της κυβέρνησης είναι αυτό το σχήμα που εφαρμόζεται στις 

περισσότερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Με τον ίδιο τρόπο η επιτροπή 

Οικονομικών, όπως το είπε ο συνάδελφος κ. Θεοδώρου, θα μελετήσει και πρόταση 

για το πετρέλαιο θέρμανσης, χωρίς να σημαίνει ότι προκαταλαμβάνουμε και 

δεχόμαστε την επιδότηση από άλλη τιμή καυσίμων. μπορεί να βρεθεί άλλη καλύτερη 

λύση.  Να προσθέσω ότι ούτως ή άλλως η στιγμή κατά την οποία θα έπαιρναν την 

αποζημίωση οι καταναλωτές δε θα απομακρυνθεί κατ’ ανάγκη, εξαιτίας του ότι 

σήμερα επιλέξαμε καθαρές λύσεις για τα καύσιμα και αφήσαμε έξω το πετρέλαιο 

θέρμανσης.  Μπορεί και πάλι να είναι η ίδια η ημερομηνία που θα δοθεί η 

αποζημίωση και μπορεί και να διευρυνθεί η ομάδα των καταναλωτών που θα 

δικαιούνται κάποια επιχορήγηση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η επιτροπή μας ασχολήθηκε έγκαιρα και με το αγροτικό 

πετρέλαιο και ιδιαίτερα με το πετρέλαιο θέρμανσης και πιστεύω ότι τώρα θα ήμαστε 

ευτυχείς, αν κάποιοι ήταν προμηθείς και όχι επιμηθείς.  ∆ηλαδή ήταν γνωστό ότι 

έπρεπε να επέλθει μείωση στο φόρο κατανάλωσης για το πετρέλαιο θέρμανσης, ως 

ισχύει στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπου εκεί χώρες με τριπλάσιο και τετραπλάσιο 

ακαθάριστο εθνικό προϊόν και κατά κεφαλήν εισόδημα καταβάλλουν για το πετρέλαιο 

θέρμανσης το ένα τέταρτο από ό,τι για το πετρέλαιο κίνησης.   

 Εδώ, με επίπονες προσπάθειες, προσπαθήσαμε να δώσουμε το μήνυμα ότι και 

ο Κύπριος καταναλωτής σε αυτό το ζήτημα έπρεπε να φοροελαφρυνθεί, γι’ αυτό 

έπρεπε να υπάρξει σπουδή από την κυβέρνηση για ελάφρυνση.  Υπήρξε μια 

κωλυσιεργία άνευ προηγουμένου για το θέμα του πετρελαίου  θέρμανσης, με 
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αποτέλεσμα οι πολίτες να βρίσκονται διαρκώς σε αγωνία για το τι θα εφαρμοστεί, 

πότε θα εφαρμοστεί και με ποιο τρόπο θα εφαρμοστεί.  

 Η επιτροπή μας, όταν αναφερόταν σε πετρέλαιο θέρμανσης, εννοούσε 

πετρέλαιο θέρμανσης· δεν αναφερόταν στο πετρέλαιο με το οποίο χορηγούνται οι 

κεντρικές θερμάνσεις.  Εξυπακούεται ότι όποιος κάνει χρήση πετρελαίου για αυτό το 

μεγάλο κοινωνικό αγαθό, που και η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση είδε με κατανόηση, 

πρέπει να επιδοτείται και πρέπει να καταβάλλει φόρο κατανάλωσης επιτρεπτέο από 

την Ευρωπαϊκή Ένωση μέχρι και ένα σεντ.  Αντί αυτού υπήρξε υπουργική απόφαση 

για τέσσερα σεντ.  Παρά ταύτα όμως αυτή η απόφαση δεν εφαρμόστηκε ακόμα ποτέ, 

γιατί διαρκώς προβάλλονται κωλύματα, υπάρχουν προσκόμματα και κωλυσιεργία, 

ως εάν, όταν πρόκειται για φοροελαφρύνσεις, πρέπει να υπάρχει τεράστιο Σινικό 

τείχος, ενώ, όταν επιβάλλονται φοροεπιβαρύνσεις, υπάρχει ο εύκολος τρόπος 

επιβολής.   

 Εμείς για ακόμα μια φορά εκφράζουμε πραγματικά τη λύπη μας, γιατί 

συζητούμε μέχρι σήμερα για πετρέλαιο θέρμανσης, όταν όλα τα νοικοκυριά ήδη 

προμηθεύτηκαν πετρέλαιο θέρμανσης.  Εκφράζουμε τη λύπη μας, γιατί αυτό το 

μέτρο δεν υλοποιήθηκε και ευελπιστούμε ότι θα υλοποιηθεί, χωρίς να επιβαρυνθούν 

οποιαδήποτε άλλα πετρελαιοειδή, όπως ήταν η απόφαση να επιβαρυνθεί η βενζίνη, 

και ελπίζουμε να μην καλυφθούν μόνο τα εξήντα χιλιάδες νοικοκυριά, αλλά να 

καλυφθούν σε όλη την έκταση όλοι εκείνοι οι οποίοι χρησιμοποιούν πετρέλαιο 

θέρμανσης και επιβαρύνθηκαν.   

 Και πρέπει με μια μοναδική επισήμανση να πω ότι, όσον αφορά το αγροτικό 

πετρέλαιο, πραγματικά εδώ έπρεπε να υπάρξει ευαισθησία, γιατί, ενώ γνωρίζουμε 

όλοι ότι το αγροτικό κόστος καθιστά τα προϊόντα τα δικά μας μη ανταγωνιστικά, 

υποχρεώσαμε τους αγρότες να προκαταβάλλουν τις αυξήσεις του πετρελαίου, για να 

ελπίζουν μελλοντικά στην επιστροφή αυτών των αυξήσεων.  Αυτή δεν είναι ορθή 
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αγροτική πολιτική, όσον αφορά την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας  των δικών μας 

προϊόντων, γιατί, για όλο αυτό το χρονικό διάστημα που τα δικά μας προϊόντα 

επιβαρύνονται με επιπρόσθετο κόστος, κάποια άλλα προϊόντα για τα οποία είχαν την 

πρόνοια έγκαιρα να εφαρμόσουν αυτού του είδους τις ελαφρύνσεις δεν 

επιβαρύνονται.   

 Έτσι, είναι θερμή παράκληση, για να είμαστε και εμείς θετικοί στην ψήφιση των 

οποιωνδήποτε αυξήσεων -είναι το μόνο όπλο και μέτρο που έχει η Βουλή- πρέπει να 

επέλθει άμεση, πρακτική, αποτελεσματική εφαρμογή και του μέτρου για το πετρέλαιο 

θέρμανσης και του μέτρου για το αγροτικό πετρέλαιο.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χριστοφόρου.  Είναι Χριστούγεννα, δεν είναι Πάσχα.   

 Λοιπόν, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

  Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχουν αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται με έξι αποχές. 

 Λοιπόν, εδώ φτάνουμε στο τέλος της νομοθετικής εργασίας... 

(Ομιλίες από βουλευτές) 
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 Πάρτε υπομονή μισό λεπτό, σας παρακαλώ!  Να τηρήσουμε τα θέσμια και να 

κατέβουμε κάτω. 

 Το Κεφάλαιο Β΄ που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων έχει ήδη γίνει.   

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Γ΄, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές δόθηκαν ήδη 

γραπτώς.   

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.146 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 12 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Επισκοπή στη Λεμεσό και συνάντησή 

μου με το κοινοτικό συμβούλιο πληροφορήθηκα ότι το κοινοτικό συμβούλιο υπέβαλε 

αίτημα στο Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος (υπόμνημα 

ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2002) όπως αυξηθεί η ποσότητα του νερού που 

παραχωρείται στους γεωργούς για άρδευση μέσω του νότιου αγωγού. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Έλαβε γνώση του υπομνήματος, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2002, του κοινοτικού 

συμβουλίου Επισκοπής Λεμεσού; 

2. Ποιες είναι οι απόψεις και θέσεις του σχετικά με το αίτημα του κοινοτικού 

συμβουλίου Επισκοπής Λεμεσού;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.147 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 12 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Επισκοπή στη Λεμεσό και συνάντησή 

χρόνια εφαρμόζεται σε όλες τις παράλιες περιοχές ο περί Παραλιών Νόμος, στην μου 

με το κοινοτικό συμβούλιο πληροφορήθηκα ότι, παρ’ όλο που εδώ και πολλά περιοχή 

Επισκοπής δεν μπορεί να εφαρμοστεί, λόγω του ότι η παραλία βρίσκεται μέσα στα 

όρια των βρετανικών βάσεων.  Σημειώνεται ότι για το θέμα αυτό το κοινοτικό 

συμβούλιο είχε συνάντηση με τις αρχές των βρετανικών βάσεων, κατά την οποία 
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δόθηκαν υποσχέσεις ότι θα υιοθετηθεί ο περί Παραλιών Νόμος, ούτως ώστε να 

μπορεί το κοινοτικό συμβούλιο να αναλάβει τη διαχείριση της παραλίας. 

 Για το θέμα αυτό το κοινοτικό συμβούλιο είχε υποβάλει σχετικό υπόμνημα στο 

Υπουργείο Εσωτερικών, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2002. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Έλαβε γνώση του υπομνήματος, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2002, του κοινοτικού 

συμβουλίου Επισκοπής Λεμεσού; 

2. Ποιες είναι οι απόψεις και θέσεις του σχετικά με το αίτημα του κοινοτικού 

συμβουλίου Επισκοπής Λεμεσού;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.148 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 12 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Επισκοπή στη Λεμεσό και συνάντησή 

μου με το κοινοτικό συμβούλιο πληροφορήθηκα ότι στην κοινότητα υπάρχουν αρκετά 

ετοιμόρροπα υποστατικά τουρκοκυπριακής ιδιοκτησίας τα οποία πρέπει να 

κατεδαφιστούν. 

 Σημειώνεται ότι για το θέμα αυτό η κοινότητα έχει υποβάλει υπόμνημα στο 

Υπουργείο Εσωτερικών, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2002. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Έλαβε γνώση του υπομνήματος, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2002, του κοινοτικού 

συμβουλίου Επισκοπής Λεμεσού; 

2. Ποιες είναι οι απόψεις και θέσεις του σχετικά με το αίτημα του κοινοτικού 

συμβουλίου Επισκοπής Λεμεσού;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.149 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 12 ∆εκεμβρίου 2002. 
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 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Επισκοπή στη Λεμεσό και συνάντησή 

μου με το κοινοτικό συμβούλιο, πληροφορήθηκα ότι το κοινοτικό συμβούλιο με 

υπόμνημα που υπέβαλε προς το Υπουργείο Εσωτερικών, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 

2002, ζήτησε όπως του εκμισθωθεί μέρος των χαλίτικων τεμαχίων 226, 227 και 228 

Φ./ΣΧ. 53/60, στα οποία υπάρχουν λυόμενα υποστατικά που ανήγειρε η εταιρεία που 

κατασκεύασε τον αυτοκινητόδρομο Λεμεσού-Πάφου (τμήμα Ερήμης-Αυδήμου) με 

σκοπό τη δημιουργία κατασκηνωτικού χώρου. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Έλαβε γνώση του υπομνήματος, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2002, του κοινοτικού 

συμβουλίου Επισκοπής Λεμεσού; 

2. Ποιες είναι οι απόψεις και θέσεις του στο αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου 

Επισκοπής Λεμεσού;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.150 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 12 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Επισκοπή στη Λεμεσό και συνάντησή 

μου με το κοινοτικό συμβούλιο, πληροφορήθηκα ότι με επιστολή, ημερομηνίας 28 

Μαΐου 2002, ζήτησαν από τον έπαρχο Λεμεσού, μέσω του προϊσταμένου της 

Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, να τους παραχωρηθεί ο 

τουρκοκυπριακός χώρος του τεμαχίου με αρ. 440 Φ./Σχ. 58/5 (κλίμακα 1:5 000), το 

οποίο προτίθενται να εξωραΐσουν με δικά τους έξοδα, για να χρησιμοποιείται και ως 

χώρος στάθμευσης. 

 Ο χώρος αυτός βρίσκεται στο κέντρο της κοινότητας (τουρκοκυπριακός τομέας) 

και σήμερα χρησιμοποιείται από διάφορους για την τοποθέτηση άχρηστων 

αντικειμένων, με αποτέλεσμα να δημιουργείται πολύ άσχημη εικόνα. 
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 Προς το σκοπό αυτό, το κοινοτικό συμβούλιο Επισκοπής Λεμεσού ετοίμασε και 

επισύναψε στην επιστολή του, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2002, προσχέδιο 

διαμόρφωσης του πιο πάνω χώρου. 

 Στα πλαίσια αυτά, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Έλαβε γνώση της επιστολής, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2002, του κοινοτικού 

συμβουλίου Επισκοπής Λεμεσού; 

2. Ποιες είναι οι απόψεις και θέσεις του στο αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου 

Επισκοπής Λεμεσού;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.151 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 12 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Επισκοπή Λεμεσού και συνάντησή μου 

με το κοινοτικό συμβούλιο, πληροφορήθηκα ότι με επιστολή τους, ημερομηνίας 11 

Οκτωβρίου 2002, ζήτησαν από τον έπαρχο Λεμεσού όπως τους εκμισθωθεί το 

παλαιό κτίριο του γυμνασίου με σκοπό τη στέγαση του αστυνομικού σταθμού 

Επισκοπής. 

 Σημειώνεται ότι στην επιστολή τονίζεται ότι, σε περίπτωση που για διάφορους 

λόγους η μεταφορά του αστυνομικού σταθμού δε γίνει κατορθωτή, το κτίριο του 

παλαιού γυμνασίου θα χρησιμοποιηθεί για άλλους κοινωφελείς σκοπούς, όπως 

δημιουργία στέγης νέων και γερόντων. 

 Στα πλαίσια αυτά, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Έλαβε γνώση της επιστολής, ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2002, του κοινοτικού 

συμβουλίου Επισκοπής Λεμεσού; 

2. Ποιες είναι οι απόψεις και θέσεις του στο αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου 

Επισκοπής Λεμεσού;» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.152 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 12 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Επισκοπή Λεμεσού και έπειτα από 

συνάντησή μου με το κοινοτικό συμβούλιο, με πληροφόρησαν ότι με υπόμνημα που 

υπέβαλαν στο Υπουργείο Εσωτερικών, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2002, ζήτησαν όπως 

επεκταθεί η οικιστική ζώνη τόσο βόρεια του αυτοκινητόδρομου όσο και προς άλλες 

κατευθύνσεις. 

 Σημειώνεται ότι στο υπόμνημα τονίζεται ότι ο Υπουργός Εσωτερικών κατά την 

περιφερειακή σύσκεψη που έγινε στο χωριό Ερήμη το καλοκαίρι του 2001 έδωσε 

υπόσχεση ότι, κατά την αναθεώρηση των πολεοδομικών ζωνών, η περιοχή βόρεια 

του αυτοκινητόδρομου θα ενταχθεί στην οικιστική ζώνη. 

 Στα πλαίσια αυτά παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Έλαβε γνώση του υπομνήματος, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2002, του κοινοτικού 

συμβουλίου Επισκοπής Λεμεσού; 

2. Ποιες είναι οι απόψεις και θέσεις του στο αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου 

Επισκοπής Λεμεσού;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.153 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 12 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Επισκοπή Λεμεσού και έπειτα από 

συνάντησή μου με το κοινοτικό συμβούλιο, με πληροφόρησαν ότι, παρ’ όλο που εδώ 

και αρκετά χρόνια ετοιμάστηκε από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων σχέδιο και 

εκτίμηση της δαπάνης για την κατασκευή νέας υδατοδεξαμενής για εξυπηρέτηση 

τόσο σημερινών όσο και μελλοντικών αναγκών της κοινότητας, το σχέδιο δεν έχει 

ακόμη εφαρμοστεί. 
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 Για το σκοπό αυτό η κοινότητα υπέβαλε σχετικό υπόμνημα στο αρμόδιο 

υπουργείο, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2002. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Έλαβε γνώση του υπομνήματος, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2002, του κοινοτικού 

συμβουλίου Επισκοπής Λεμεσού; 

2. Ποιες είναι οι απόψεις και θέσεις του στο αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου 

Επισκοπής Λεμεσού;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.154 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 12 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Επισκοπή Λεμεσού και έπειτα από 

συνάντησή μου με το κοινοτικό συμβούλιο, με πληροφόρησαν ότι στο παρελθόν 

δόθηκαν υποσχέσεις από τους αρμόδιους φορείς για κατασκευή πεζοδρομίων και 

βελτίωση του παλαιού δρόμου Λεμεσού-Πάφου, που διέρχεται μέσα από την 

κατοικημένη περιοχή. 

 Σημειώνεται ότι έχει γίνει και προκαταρκτική εκτίμηση και η κοινότητα 

αποδέχθηκε το όλο έργο ως πολεοδομικό. 

 Για το σκοπό αυτό η κοινότητα υπέβαλε σχετικό υπόμνημα στο Υπουργείο 

Συγκοινωνιών και Έργων, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2002. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Έλαβε γνώση του υπομνήματος, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2002, του κοινοτικού 

συμβουλίου Επισκοπής Λεμεσού; 

2. Ποιες είναι οι απόψεις και θέσεις του στο αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου 

Επισκοπής Λεμεσού;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.155 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 
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περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 12 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Σύμφωνα με στοιχεία του ΟΗΕ, γύρω στα τέσσερα εκατομμύρια γυναικών και 

παιδιών γίνονται στόχος σωματεμπορίας και σεξουαλικής εκμετάλλευσης και είναι 

γνωστό ότι ζουν κάτω από καθεστώς βίας και ανάρμοστων συνθηκών διαβίωσης.  Το 

φαινόμενο της πορνείας, το οποίο συνοδεύεται από σωρεία άλλων αξιόποινων 

πράξεων, όπως είναι η διαφθορά, ο εκβιασμός, η διακίνηση πορνογραφικού υλικού 

κ.ά., απασχολεί σήμερα όλες τις ευρωπαϊκές χώρες και τα Ηνωμένα Έθνη. 

 Στην Κύπρο έχει κατά καιρούς καταγγελθεί ότι ξένες εργαζόμενες και 

μετανάστριες πέφτουν θύματα ψευδών υποσχέσεων και εξωθούνται από κυκλώματα 

σωματεμπορίας στην πορνεία. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνει ή προτίθεται να λάβει για τη δίωξη των 

κυκλωμάτων αυτών και την παροχή πλήρους προστασίας από το κράτος στις 

γυναίκες αυτές, περιλαμβανομένων: 

 της έγκαιρης πληροφόρησης ατόμων που έρχονται να εργαστούν ως 

καλλιτέχνιδες, οικιακοί βοηθοί και προσωπικό σε ξενοδοχεία/εστιατόρια 

αναφορικά με τους κινδύνους που ενδέχεται να αντιμετωπίσουν,  

 της ενημέρωσης για τα δικαιώματά τους, όταν παραβιάζεται το συμβόλαιο 

εργασίας, καθώς και συχνού ελέγχου των συνθηκών εργασίας, 

 της ρητής απαγόρευσης κατακράτησης των αναγνωριστικών τους εγγράφων 

από τους εργοδότες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.156 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 13 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Επισκοπή Λεμεσού και έπειτα από 

συνάντησή μου με το κοινοτικό συμβούλιο, με πληροφόρησαν ότι η κοινότητα θεωρεί 
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αναγκαίο το διαχωρισμό εκατό πενήντα νέων οικοπέδων χαλίτικης γης, για να 

αντιμετωπισθούν οι συνεχώς αυξανόμενες ανάγκες για στέγαση των φτωχών 

οικογενειών της κοινότητας, καθώς και το διαχωρισμό οικοπέδων αυτοστέγασης για 

στέγαση των εκτοπισθέντων κατοίκων της Επισκοπής. 

 Για το σκοπό αυτό η κοινότητα υπέβαλε σχετικό υπόμνημα στο Υπουργείο 

Εσωτερικών. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Έλαβε γνώση του υπομνήματος, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2002, του κοινοτικού 

συμβουλίου Επισκοπής Λεμεσού; 

2. Ποιες είναι οι απόψεις και θέσεις του στο αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου 

Επισκοπής Λεμεσού;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.157 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 13 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Επισκοπή Λεμεσού και συνάντησή μου 

με το κοινοτικό συμβούλιο πληροφορήθηκα ότι, παρά το γεγονός ότι εδώ και αρκετά 

χρόνια αποφασίστηκε η δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής, έγινε ο σχεδιασμός και η 

οριοθέτηση, παραχωρήθηκαν τέσσερα βιοτεχνικά οικόπεδα και ανηγέρθησαν σ’ αυτά 

υποστατικά, μέχρι τώρα δεν έγιναν τα αναγκαία κατασκευαστικά έργα, γιατί δεν είναι 

δυνατή η αξιοποίηση του τεμαχίου, στο οποίο βρίσκεται η πιο πάνω περιοχή, επειδή 

το εν λόγω τεμάχιο ανήκει στο ΕΒΚΑΦ. 

 Για το σκοπό αυτό, η κοινότητα υπέβαλε σχετικό υπόμνημα στο Υπουργείο 

Εσωτερικών, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2002, με το οποίο ζητά όπως εξευρεθεί άλλος 

κατάλληλος χώρος για τη δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 
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1. Έλαβε γνώση του υπομνήματος, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2002, του κοινοτικού 

συμβουλίου Επισκοπής Λεμεσού; 

2. Ποιες είναι οι απόψεις και θέσεις του στο αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου 

Επισκοπής Λεμεσού; 

3. Τι προτίθεται να πράξει το υπουργείο για τα έργα υποδομής όπως δρόμους, 

πεζοδρόμια και υπηρεσίες για τα πιο πάνω τέσσερα βιοτεχνικά εργαστήρια, τα 

οποία ανηγέρθησαν και λειτουργούν στο χώρο του ΕΒΚΑΦ;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.158 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 17 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Σωτήρα Λεμεσού και τη 

συνάντησή μου με το κοινοτικό συμβούλιο και τους κατοίκους της περιοχής, μου 

ζητήθηκε να προωθήσω για επίλυση διάφορα θέματα/προβλήματα που απασχολούν 

την κοινότητα.  

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει δυνατότητα να γίνουν τα ακόλουθα: 

1. Η διαπλάτυνση και ευθυγράμμιση του δρόμου προς τον αυτοκινητόδρομο και 

ιδιαίτερα η άμεση λήψη μέτρων για την ευθυγράμμιση της επικίνδυνης στροφής. 

2. Η ολοκλήρωση του νέου δρόμου προς Ζανακιά καθώς και η ολοκλήρωση του 

δρόμου προς τις αρχαιότητες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.159 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 17 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Σωτήρα Λεμεσού και τη 

συνάντησή μου με το κοινοτικό συμβούλιο και τους κατοίκους της περιοχής, μου 

ζητήθηκε να προωθήσω για επίλυση διάφορα θέματα/προβλήματα που απασχολούν 

την κοινότητα.   
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 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο είναι δυνατή η συντήρηση σχολικού κτιρίου που δε 

λειτουργεί πλέον με σκοπό τη μετατροπή του σε πολιτιστικό κέντρο, με παροχή 

σχετικής οικονομικής επιχορήγησης.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.160 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 17 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Σωτήρα Λεμεσού και τη 

συνάντησή μου με το κοινοτικό συμβούλιο και τους κατοίκους της περιοχής, μου 

ζητήθηκε να προωθήσω για επίλυση διάφορα θέματα/προβλήματα που απασχολούν 

την κοινότητα.   

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει δυνατότητα να γίνουν τα ακόλουθα:  

1. Η επέκταση της οικιστικής περιοχής, ενός αιτήματος της κοινότητας που 

εκκρεμεί από το 1995.  

2. Η παραχώρηση χώρου στην τοποθεσία Εξάρχου για χρήση του ως 

σκυβαλότοπου τον οποίο θα διαχειρίζεται η κοινότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.161 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 17 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Σωτήρα Λεμεσού και τη 

συνάντηση που είχα με το κοινοτικό συμβούλιο και τους κατοίκους της περιοχής, μου 

ζητήθηκε να προωθήσω για επίλυση διάφορα θέματα/προβλήματα που απασχολούν 

την κοινότητα.   

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για το κατά πόσο είναι δυνατά τα ακόλουθα:  

1. Η ολοκλήρωση της διαδικασίας για εγγραφή αγροτικών δρόμων. 
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2. Η βοήθεια προς την κοινότητα για εξασφάλιση άδειας παροχής νερού από το 

φράγμα Σύμβουλα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.162 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 17 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Σωτήρα Λεμεσού και τη 

συνάντηση που είχα με το κοινοτικό συμβούλιο και τους κατοίκους της περιοχής, μου 

ζητήθηκε να προωθήσω για επίλυση διάφορα θέματα/προβλήματα που απασχολούν 

την κοινότητα.   

 Στα πλαίσια αυτά παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων για το κατά πόσο είναι δυνατή η διευθέτηση επίσκεψης 

ιατρικής μονάδας στην κοινότητα.»    

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.163 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 17 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Επταγώνεια της επαρχίας 

Λεμεσού και τη συνάντηση που είχα με το κοινοτικό συμβούλιο και τους κατοίκους 

της περιοχής, μου ζητήθηκε να προωθήσω για επίλυση διάφορα θέματα/προβλήματα 

που απασχολούν την κοινότητα.   

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για το κατά πόσο είναι δυνατά τα ακόλουθα:  

1. Η διαγραφή χρέους για κατασκευή των χωμάτινων υδατοδεξαμενών του 

σχεδίου ενιαίας αγροτικής ανάπτυξης Πιτσιλιάς. 

2. Η παροχή οικονομικής βοήθειας για ανόρυξη διάτρησης για το αρδευτικό έργο 

Αγίου Γεωργίου-Πελεκάνους.  

3. Η παροχή οικονομικής στήριξης στους μανταρινοπαραγωγούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.164 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 17 ∆εκεμβρίου 2002. 
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 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μας στο χωριό Επταγώνεια της επαρχίας 

Λεμεσού και τη συνάντηση που είχαμε με το κοινοτικό συμβούλιο και τους κατοίκους 

της περιοχής, μας ζήτησαν να προωθήσουμε για επίλυση διάφορα 

θέματα/προβλήματα που απασχολούν την κοινότητά τους. 

 Καλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

κατά πόσο είναι δυνατά τα ακόλουθα:  

1. Η δημιουργία μόνιμου ιατρικού κέντρου που να λειτουργεί και ως περιφερειακό 

ιατρικό κέντρο. 

2. Η δημιουργία ή παροχή οικονομικής βοήθειας για δημιουργία περιφερειακού 

γηροκομείου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.165 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 17 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μας στο χωριό Επταγώνεια της επαρχίας 

Λεμεσού και τη συνάντηση που είχαμε με το κοινοτικό συμβούλιο και τους κατοίκους 

της περιοχής, μας ζήτησαν να προωθήσουμε για επίλυση διάφορα 

θέματα/προβλήματα που απασχολούν την κοινότητά τους.   

 Καλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

κατά πόσο είναι δυνατή η έναρξη κατασκευής δρόμου Κελλακίου-Επταγώνειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.166 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 17 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μας στο χωριό Επταγώνεια της επαρχίας 

Λεμεσού και τη συνάντηση που είχαμε με το κοινοτικό συμβούλιο και τους κατοίκους 

της περιοχής, μας ζήτησαν να προωθήσουμε για επίλυση διάφορα 

θέματα/προβλήματα που απασχολούν την κοινότητά τους.   
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 Καλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

κατά πόσο είναι δυνατή η παροχή οικονομικής βοήθειας σε νεαρά ζευγάρια για 

παραμονή τους στην περιοχή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.167 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 17 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Υπάρχει αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Φρενάρους για εγγραφή αγροτικών 

δρόμων λόγω και της επιδείνωσής τους εξαιτίας των βροχών. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για το πού βρίσκεται η όλη διαδικασία και πότε υπολογίζεται να 

ολοκληρωθεί.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.168 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 17 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε οκτάλεπτο διαφημιστικό τουριστικό φιλμάκι για την 

Κύπρο που προβάλλεται στα αεροπλάνα των Κυπριακών Αερογραμμών υπάρχει 

άνιση προβολή των ελεύθερων επαρχιών.  Συγκεκριμένα, η Πάφος προβάλλεται για 

τέσσερα από τα οκτώ λεπτά που διαρκεί το φιλμάκι, ενώ από την επαρχία 

Αμμοχώστου προβάλλεται μόνο η Αγία Νάπα για δέκα δευτερόλεπτα και δεν 

αναφέρεται καθόλου ο Πρωταράς.  Ο υπόλοιπος χρόνος κατανέμεται στις άλλες τρεις 

επαρχίες. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Εξακολουθεί να προβάλλεται και για πόσο καιρό προβαλλόταν το εν λόγω 

φιλμάκι; 

2. Ποιος είχε την πρωτοβουλία/ευθύνη για την παραγωγή της ταινίας; 

3. Επειδή έχω πληροφορηθεί ότι το φιλμάκι έγινε από κάποια αγγλική εταιρεία, 

βάσει ποιων διαδικασιών δόθηκε η παραγωγή της ταινίας σε ξένη εταιρεία;  
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Ενδιαφέρθηκαν και κυπριακές εταιρείες για την παραγωγή του διαφημιστικού 

αυτού;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.169 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 17 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα τέλη προσγείωσης αεροπλάνων και τα τέλη λεωφορείων που 

ίσχυαν κατά τα έτη 1999, 2000, 2001 και 2002 στα αεροδρόμια Λάρνακας και Πάφου, 

καθώς και για τα τέλη προσγείωσης και λεωφορείων τα οποία θα ισχύουν για το έτος 

2003.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.170 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 17 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων το συντομότερο δυνατό για τις επιπτώσεις που μπορεί να έχει για 

τον άνθρωπο η πόση/χρήση αφαλατωμένου νερού το οποίο ρέει μέσα από 

πεπαλαιωμένους και οξιδωμένους μεταλλικούς αγωγούς.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.171 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 17 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Υπάρχει αίτημα του δήμου ∆ερύνειας για παροχή οικονομικής βοήθειας για 

αντικατάσταση του υδρευτικού δικτύου (των μεταλλικών αγωγών) του δήμου.  

Σύμφωνα με εκτίμηση του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, το κόστος 

αντικατάστασης του δικτύου ανέρχεται γύρω στις £145.000.  Σημειωτέον ότι το 

πρόβλημα επιδεινώθηκε λόγω και της φθοράς των μεταλλικών σωλήνων από το 

αφαλατωμένο νερό.   

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιος θα επωμισθεί το κόστος του πιο πάνω έργου; 
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2. Πότε υπολογίζεται να ολοκληρωθεί η αντικατάσταση των μεταλλικών αγωγών;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.172 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 17 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Ο δήμος ∆ερύνειας τροχοδρομεί τη δημιουργία βοτανικού πάρκου και παιδικής 

χαράς κοντά στη γραμμή αντιπαράταξης, στην τοποθεσία του λατομείου, πίσω από 

το πολιτιστικό κέντρο της κατεχόμενης Αμμοχώστου.  Η συνύπαρξη του πάρκου με 

το πολιτιστικό κέντρο καθίσταται αναγκαία και για την αναζωογόνηση της πράσινης 

γραμμής. 

 Υπάρχει αίτημα του δήμου όπως το έργο αυτό, το κόστος του οποίου 

υπολογίζεται γύρω στις £200.000, γίνει πολεοδομικό. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων εάν και πώς προτίθεται να συνδράμει στη δημιουργία του εν λόγω 

έργου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.173 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 17 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Υπάρχει αίτημα του δήμου ∆ερύνειας όπως του παραχωρηθεί οικονομική και 

άλλη βοήθεια για την εξασφάλιση ιδιωτικής γης/κατοικίας που βρίσκεται κοντά στο 

λαογραφικό μουσείο, η οποία, αφού διαμορφωθεί κατάλληλα, θα αξιοποιηθεί ως 

εκθεσιακός χώρος για τη φιλοξενία συλλογής παλαιών νομισμάτων και άλλων 

αντικειμένων, καθώς και για τη δημιουργία υπαίθριου λαογραφικού μουσείου. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται και πότε υπολογίζεται να ολοκληρωθεί η 

όλη διαδικασία έγκρισης και παροχής της βοήθειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.174 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 17 ∆εκεμβρίου 2002. 
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 «Σύμφωνα με πληροφορίες που κατέχω, μέχρι σήμερα δεν έχει εφαρμοστεί 

οποιαδήποτε νομοθεσία που να υποχρεώνει τα ινστιτούτα αισθητικής, γυμναστήρια 

και κομμωτήρια να υπόκεινται σε υγειονομικό έλεγχο. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Γίνεται υγειονομικός έλεγχος στα εν λόγω υποστατικά; 

2. Τι προβλέπει το ευρωπαϊκό κεκτημένο για αυτό το θέμα και ποια πρακτική 

ακολουθείται από άλλα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.175 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 17 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Υπάρχει αίτημα του δήμου ∆ερύνειας όπως του παραχωρείται πρόσθετη 

οικονομική βοήθεια για κάλυψη των λειτουργών εξόδων του, όπως συμβαίνει και με 

τους κατεχόμενους δήμους, ίσης με το 75%, που είναι η κατεχόμενη περιοχή του 

δήμου. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Βάσει ποιων κριτηρίων και πόσο ενισχύονται οικονομικά οι κατεχόμενοι δήμοι; 

2. Υπάρχει πρόθεση από το κράτος να ικανοποιήσει το αίτημα του δήμου 

∆ερύνειας;  Εάν ναι, πότε και γιατί αυτό δεν κατέστη δυνατό μέχρι σήμερα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.176 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 17 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Τον Αύγουστο του 2002 ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος επισκέφθηκε τη λίμνη Παραλιμνίου (επισυνάπτεται σχετικό άρθρο).  Ο 

ίδιος δήλωσε ότι τα αρμόδια τμήματα του υπουργείου του θα λάβουν συγκεκριμένα 

μέτρα για την προστασία του ενδημικού φιδιού (Natrix Natrix Cypriaca) που ζει στην 

περιοχή της λίμνης. 
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 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Τι μέτρα λήφθηκαν μέχρι στιγμής, για να προστατευθεί το συγκεκριμένο είδος 

φιδιού; 

2. Τι άλλα μέτρα λαμβάνονται για την προστασία της χλωρίδας και της πανίδας 

της λίμνης;  

3. Ποιες διεθνείς συμβάσεις έχει υπογράψει η Κύπρος για την προστασία των 

λιμνών και γενικότερα των υδροβιότοπων και σε ποιες από αυτές 

συμπεριλαμβάνεται η λίμνη Παραλιμνίου; 

4. Έχει γίνει κάποια περιβαλλοντική ή άλλη μελέτη για την προστασία ή/και 

κάποιας μορφής αξιοποίηση της λίμνης Παραλιμνίου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.177 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννο Λαμάρη στις 18 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η συνοικία Αγίου Αντωνίου Λεμεσού (πρώην 

τουρκοκυπριακή συνοικία) αντιμετωπίζει διάφορα προβλήματα σε σχέση με την 

παρουσία ατόμων που περνούν στις ελεύθερες περιοχές της ∆ημοκρατίας, 

προερχόμενα από τις κατεχόμενες περιοχές. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τις ενέργειες που γίνονται από τις αρμόδιες υπηρεσίες του 

κράτους αναφορικά με τον ιατρικό έλεγχο αυτών των ατόμων και με το κατά πόσο 

εκδίδεται οποιοδήποτε πιστοποιητικό υγείας για σκοπούς εγγραφής των παιδιών στα 

δημόσια σχολεία της ∆ημοκρατίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.178 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννο Λαμάρη στις 18 ∆εκεμβρίου 2002. 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι η κοινότητα Κολοσσίου της επαρχίας Λεμεσού 

αντιμετωπίζει σοβαρά προβλήματα από την ύπαρξη κτηνοτροφικής περιοχής εντός 

της κοινότητας. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τον προγραμματισμό του αναφορικά με τη μετακίνηση της πιο 

πάνω κτηνοτροφικής περιοχής, η οποία γειτνιάζει σε περιοχή τριακόσιων οικιστικών 

οικοπέδων και χώρο δημιουργίας αθλητικών εγκαταστάσεων.»  

Απάντηση ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2002 του Υπουργού Γεωργίας, 

Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με 

αρ. 23.06.008.02.010, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2002, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης Παπαδοπούλου. 

 «Αναφορικά με την ανάγκη κατασκευής του φράγματος στη Σολιά, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων εξετάζει δύο λύσεις για εξωποτάμιο φράγμα 

χωρητικότητας 3,5 εκατομ. κυβ.μ. στην κοιλάδα Σολέας (περιοχή Φλάσου ή περιοχή 

Κοράκου).  Αναμένεται ότι σύντομα θα καταλήξει σε μια από τις δύο λύσεις.  Η 

παρατήρηση ότι τα νερά του Καρκώτη καταλήγουν στη θάλασσα της Μόρφου δεν 

είναι ορθή, γιατί, όταν υπάρχει ροή του ποταμού προς τις κατεχόμενες περιοχές, 

αυτός καταλήγει σε φράγμα στην περιοχή Μόρφου. 

 Εάν κατασκευαστεί φράγμα στην περιοχή Σολέας, δε θα χρειάζονται και 

λιμνοδεξαμενές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.008.02.012 και 

23.06.008.02.087, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2002 και 29 Οκτωβρίου 2002, 

των βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης 

Παπαδοπούλου και Γιώργου Περδίκη. 
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 «Σχετικά με την ανάγκη δημιουργίας βιοτεχνικής ζώνης ή περιοχής στην 

περιοχή Σολιάς, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στη διοικητική περιοχή Ευρύχου (τοποθεσία Ατσάς) έχει καθοριστεί βιοτεχνική 

ζώνη Ε1 με τη δημοσίευση, στις 11 Απριλίου 1996, σχετικής γνωστοποίησης στην 

Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, με αρ. 3051 ως Α.∆.Π. 437.  Κατόπιν σχετικού 

αιτήματος του κοινοτικού συμβουλίου Ευρύχου, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως 

εκπόνησε σχέδιο γενικής διάταξης για τμήμα της βιοτεχνικής ζώνης, με σκοπό τη 

δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής. 

 Κατά το Μάιο του 2002 διαπιστώθηκε ότι μέρος ενός από τα τεμάχια γης, το 

οποίο επρόκειτο να περιληφθεί στη βιοτεχνική περιοχή, δεν είναι δυνατό να 

απαλλοτριωθεί, γιατί είναι επιταγμένο από την Εθνική Φρουρά. 

 Ενόψει των πιο πάνω προβλημάτων, διευθετήθηκε από τον έπαρχο Λευκωσίας, 

σε συνεργασία με το Υπουργείο Άμυνας και το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, 

σύσκεψη στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση στην Ευρύχου στις 10 Ιανουαρίου 2003 και, 

ακολούθως, επιτόπια επίσκεψη στην αναφερόμενη περιοχή για εξεύρεση τρόπων 

υπέρβασης των δυσχερειών και προώθηση της διαδικασίας δημιουργίας της 

προγραμματιζόμενης βιοτεχνικής ζώνης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2002 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Ουράνιου Ιωαννίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.013, 

ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Αντιγόνης Παπαδοπούλου. 

 «Σχετικά με το κλείσιμο των σχολείων στις περιοχές Σολιάς και Μαραθάσας, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το θέμα της μεταστέγασης του ∆ημοτικού Σχολείου Οίκου στο Περιφερειακό 

∆ημοτικό Σχολείο Μαραθάσας είχε εγερθεί με την αποκλειστική πρωτοβουλία των 

κατοίκων της περιοχής και οι ενέργειες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού ήταν 
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απόρροια του αιτήματος των οργανωμένων γονιών.  Σε καμιά περίπτωση το 

Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν ενήργησε από μόνο του. 

 Ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού είχε επαφές με τους επηρεαζόμενους 

γονείς και την κοινοτική αρχή και έπειτα από αίτημα με ενυπόγραφες δηλώσεις της 

πλειοψηφίας των γονιών αποφασίστηκε η φοίτηση των παιδιών στο Περιφερειακό 

∆ημοτικό Σχολείο Μαραθάσας. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού σε καμιά περίπτωση δεν αναγκάζει με 

τον τρόπο αυτό τους κατοίκους σε αστυφιλία.  Αντίθετα, δημιουργεί μεγάλες σχολικές 

μονάδες στην περιφέρεια των μικρών χωριών, παρέχει τις ίδιες ευκαιρίες μόρφωσης 

με τα σχολεία της πόλης και καταβάλλει τα μεταφορικά έξοδα των παιδιών προς και 

από το σχολείο, ώστε να μην εγκαταλείπουν οι κάτοικοι τα χωριά τους. 

 Όλα τα παιδιά του Οίκου έχουν ήδη εγγραφεί στο Περιφερειακό ∆ημοτικό 

Σχολείο Μαραθάσας και φοιτούν στο σχολείο τους χωρίς κανένα πρόβλημα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.027, 

ημερομηνίας 23 Αυγούστου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με την οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης για χρήση οικολογικών 

υλικών στη βαφή των ισάλων των πλοίων, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μετά από έρευνα που έχουμε διενεργήσει προέκυψε ότι υπάρχουν οι 

ευρωπαϊκές Οδηγίες 60/2000/ΕΚ και 2455/2001/ΕΚ (τροποποιητική), οι οποίες 

αναφέρονται στην πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε θέματα υδάτινων πόρων.  

Καμία από τις δύο αυτές οδηγίες δεν αναφέρεται στην αποκλειστική χρήση 

οικολογικών υλικών για βαφή των ισάλων των πλοίων.  Σχετική είναι και η ευρωπαϊκή 

Οδηγία 2002/62/ΕΚ, η οποία αναφέρεται στην πώληση οικολογικής βαφής και 

παραπέμπει στη Σύμβαση του ∆ιεθνούς Ναυτιλιακού Οργανισμού (ΙΜΟ) “On Control 
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of Harmful Anti-Fouling Systems on Ships”, που υιοθετήθηκε στις 5 Οκτωβρίου 2001 

σε διπλωματικό συνέδριο στο Λονδίνο. 

 Πρόθεση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας είναι όπως προχωρήσει στην επικύρωση 

της πιο πάνω σύμβασης το συντομότερο δυνατό.  Το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας 

ζήτησε τις απόψεις του Κυπριακού Ναυτιλιακού Συμβουλίου, του Συνδέσμου 

Κυπρίων Εφοπλιστών και της Ένωσης Κυπρίων Εφοπλιστών, που απάντησαν ότι 

υποστηρίζουν θερμά την εφαρμογή της σύμβασης.  Το εν λόγω τμήμα κάνει 

προσπάθειες για την εξασφάλιση μετάφρασης της σύμβασης στα ελληνικά, για να 

καταστεί δυνατή η επικύρωσή της.  Η συγκεκριμένη σύμβαση θέτει χρονικούς 

περιορισμούς στη χρήση μη οικολογικής βαφής στα πλοία.  Αυτοί οι περιορισμοί θα 

ισχύσουν, όταν η σύμβαση τεθεί σε εφαρμογή, κάτι που θα γίνει δώδεκα μήνες μετά 

την επικύρωσή της από είκοσι πέντε χώρες μέλη του ΙΜΟ, οι οποίες εκπροσωπούν 

το 25% του παγκόσμιου στόλου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.034, 

ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Χρίστου Κληρίδη. 

 «Σχετικά με τα δημοσιεύματα του περιοδικού “Άμυνα και ∆ιπλωματία”, καθώς 

και με άλλα δημοσιεύματα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σε σχέση με τη δημιουργία του λεγόμενου FIR ERCAN (περιοχή ελέγχου 

πτήσεων), έγιναν από το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας και άλλες αρμόδιες υπηρεσίες 

της ∆ημοκρατίας  τα πιο κάτω διαβήματα: 

 Στις 8 Μαρτίου 1977 η Κυπριακή ∆ημοκρατία εξέδωσε αγγελία (NOTAM) με την 

οποία ενημέρωνε όλους τους ενδιαφερομένους (χειριστές αεροσκαφών, 

αεροπορικές εταιρείες και αρχές πολιτικής αεροπορίας) ότι η παροχή 

υπηρεσιών ελέγχου εναέριας κυκλοφορίας, μέσα στην περιοχή πληροφοριών 
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πτήσεων Λευκωσίας, αποτελεί ευθύνη των υπηρεσιών της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας και καλούσε όλους να αγνοήσουν την παράνομη και άκυρη 

αγγελία (NOTAM) του παράνομου ψευδοκράτους. 

 Οι αρμόδιες υπηρεσίες της ∆ημοκρατίας προέβησαν σε πληθώρα διαβημάτων 

και διαμαρτυριών προς διάφορες κατευθύνσεις, και κυρίως προς το ∆ιεθνή 

Οργανισμό Πολιτικής Αεροπορίας (∆ΟΠΑ), και καλούσαν τους αρμοδίους να 

πάρουν μέτρα για ματαίωση αυτών των παράνομων ενεργειών. 

 Στις 18 Μαρτίου 1977 ο πρόεδρος του ∆ΟΠΑ, με δηλώσεις του, καταδίκασε την 

αυθαίρετη ενέργεια του παράνομου ψευδοκράτους για δημιουργία “περιοχής 

πληροφοριών πτήσεων” ERTZIAN και τόνισε ότι είναι ευθύνη της αρμόδιας 

αρχής της Κυπριακής ∆ημοκρατίας η παροχή υπηρεσιών ελέγχου εναέριας 

κυκλοφορίας στην περιοχή πληροφοριών πτήσεων Λευκωσίας, όπως 

καθορίζεται από το περιφερειακό σχέδιο του ∆ΟΠΑ με αρ. 7754. 

 Αναφορικά με τις διάφορες παραβάσεις και παραβιάσεις του εναερίου χώρου 

μας, έχουν γίνει και γίνονται συνεχείς διαμαρτυρίες, τόσο προς το ∆ΟΠΑ όσο 

και προς το Συμβούλιο Ασφαλείας και στο γενικό γραμματέα του ΟΗΕ. 

 ∆ιαβήματα έχουν γίνει, επίσης, προς τον οργανισμό EUROCONTROL και στο 

διεθνή σύνδεσμο αεροπορικών εταιρειών (ΙΑΤΑ). 

 Κατά τη διάρκεια της 33ης συνόδου της ολομέλειας της γενικής συνέλευσης του 

∆ΟΠΑ, που πραγματοποιήθηκε στο Μοντρεάλ από τις 25 Σεπτεμβρίου 2001 μέχρι τις 

5 Οκτωβρίου 2001, την Κύπρο εκπροσώπησε ο κ. Αντώνης Λεμεσιανός, διευθυντής 

αεροδρομίου Λάρνακας.  Από τον κ. Α. Λεμεσιανό ζητήθηκε η ετοιμασία 

σημειώματος, το οποίο επισυνάπτεται.  Επισυνάπτονται, επίσης, τα κείμενα εργασίας 

του ∆ΟΠΑ. 
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 Το θέμα των παράνομων πτήσεων από και προς τα κατεχόμενα μέσω Τουρκίας 

σε ευρωπαϊκούς και άλλους προορισμούς έχει τις εξής δύο πτυχές: 

1. Η πρώτη περίπτωση αφορά πτήσεις αεροπορικών εταιρειών χωρών (εκτός της 

Τουρκίας και τουρκοκυπριακών) από/προς τα κατεχόμενα.  Οι περιπτώσεις 

αυτές έχουν αντιμετωπισθεί και αντιμετωπίζονται έγκαιρα και αποτελεσματικά 

από το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας με παραστάσεις τόσο προς τις αρχές 

πολιτικής αεροπορίας των χωρών που είναι εγγεγραμμένα τα αεροσκάφη όσο 

και προς τις εταιρείες. 

2. Η δεύτερη περίπτωση αφορά πτήσεις των τουρκικών και τουρκοκυπριακών 

αερογραμμών από/προς τα κατεχόμενα, είτε από αεροδρόμια της Τουρκίας είτε 

μέσω Τουρκίας είτε και κατευθείαν από/προς ευρωπαϊκούς οργανισμούς.  Το 

σοβαρό αυτό θέμα αποτέλεσε αντικείμενο μελέτης και συζήτησης που έγινε στο 

Υπουργείο Εξωτερικών στις 17 Σεπτεμβρίου 2002 με τη συμμετοχή του 

Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας και της γενικής εισαγγελίας.  Η σύσκεψη πήρε 

τις πιο κάτω αποφάσεις: 

 α. Το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας, σε συνεργασία με το Υπουργείο 

Εξωτερικών και τη γενική εισαγγελία, να κυκλοφορήσει εγκύκλιο 

(επισυνάπτεται) προς όλες τις αρχές πολιτικής αεροπορίας και 

αεροπορικές εταιρείες στην οποία να αναφέρεται ότι τα αεροδρόμια στα 

κατεχόμενα είναι παράνομα και δεν πρέπει να χρησιμοποιούνται, είτε 

άμεσα είτε έμμεσα, για οποιαδήποτε πτήση. 

 β. Το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας να προσπαθήσει με όλα τα μέσα που έχει 

στη διάθεσή του να συλλέξει πληροφορίες για το αν οι πτήσεις από/προς  

Ευρώπη προς/από τα κατεχόμενα που διαφημίζεται ότι γίνονται μέσω 

Τουρκίας πράγματι γίνονται έτσι ή αν γίνονται κατευθείαν από τα 

αεροδρόμια των κατεχομένων περιοχών.  Οι πληροφορίες αυτές θα είναι 
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χρήσιμες, για να μπορέσει το Υπουργείο Εξωτερικών να προβεί σε 

διαμαρτυρίες προς τις χώρες που επιτρέπουν τις πτήσεις αυτές. 

 γ. Για τις πτήσεις των τουρκικών/τουρκοκυπριακών αερογραμμών, εκτός από 

τις συνεχείς καταγγελίες που γίνονται προς τον ΟΗΕ και άλλους 

οργανισμούς, δεν είναι δυνατό να ληφθούν άλλα μέτρα.»  

Σημ.: Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή 

και φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2002 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως κ. Αλέκου Σιάμπου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.064, 

ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με την ανάγκη αναβάθμισης του αστυνομικού σταθμού Κάτω 

Πύργου,  σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο αστυνομικός σταθμός Κάτω Πύργου αστυνομεύει συνολικά εννέα χωριά, από 

τα οποία τα πέντε είναι ακατοίκητα τουρκοκυπριακά χωριά, ενώ τα υπόλοιπα 

τέσσερα έχουν συνολικό πληθυσμό, σύμφωνα με την τελευταία απογραφή, 1 807 

κατοίκους, εκ των οποίων οι 1 546 είναι κάτοικοι Κάτω Πύργου.  Η ολική έκταση της 

περιοχής είναι 126 τετραγωνικά χιλιόμετρα και περιλαμβάνει τόσο την παραλιακή και 

οικιστική περιοχή των κοινοτήτων της περιοχής όσο και σημαντική σε έκταση δασική 

περιοχή.  Η απόσταση από την Πάφο είναι 854 χιλιόμετρα, ενώ από την Πόλη 

Χρυσοχούς 49 χιλιόμετρα. 

 Είναι γεγονός ότι η περιοχή Κάτω Πύργου κατά την τελευταία περίοδο έχει 

αναπτυχθεί τουριστικά, αλλά η τουριστική κίνηση περιορίζεται κατά τους 

καλοκαιρινούς μήνες.  Πρόσθετα, οι ιδιαιτερότητες που παρουσιάζονται στην περιοχή 

λόγω της ύπαρξης του τουρκοκυπριακού θύλακα Κοκκίνων και της γραμμής 

αντιπαράταξης επιβάλλουν αυστηρή αστυνόμευση. 
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 Ο αστυνομικός σταθμός εδρεύει στην κοινότητα Κάτω Πύργου και σήμερα 

υπηρετούν σε αυτό συνολικά εννέα μέλη (ένας λοχίας, έξι αστυφύλακες, 1 γ/ε/αστ. και 

1 ε/αστ.).  Συγκριτικά με τα προηγούμενα χρόνια, στο σταθμό υπηρετούσαν κατά 

μέσο όρο επτά ή οκτώ αστυφύλακες.  Επικεφαλής του σταθμού είναι πάντοτε λοχίας-

σταθμάρχης, ελέγχεται όμως καθημερινά από τον αξιωματικό υπεύθυνο της περιοχής 

που έχει έδρα τον αστυνομικό σταθμό Πόλεως Χρυσοχούς και ο οποίος σε τακτά 

χρονικά διαστήματα παραμένει στον Κάτω Πύργο για σκοπούς ελέγχου. 

 Το έγκλημα, τα τροχαία δυστυχήματα, οι τροχαίες παραβάσεις και γενικά τα 

επεισόδια που δημιουργούν την ανάγκη εμπλοκής της αστυνομίας βρίσκονται σε 

χαμηλά επίπεδα.  Ενδεικτικά παρατίθεται πιο κάτω κατάσταση του εγκλήματος και 

των άλλων δραστηριοτήτων που απασχόλησαν την αστυνομία κατά τα έτη 2000, 

2001 και 2002. 

 Σοβαρ. 

εγκλ. 

Μικρο-

εγκλήμ. 

Τροχ. 

παραβ. 

Εξώδ. 

καταγγ. 

Τροχ. 

δυστυχ. 

Εντάλμ. 

προστ. 

Εντάλμ. 

συλλήψ.

ΦΑΠ  

στρ. εντ.

2000 1 21 56 51 11 83 74 76 

2001 5 25 45 101 12 79 83 78 

2002 

μέχρι 

31/10 

2 12 31 64 2 92 50 44 

 Με βάση τα πιο πάνω στοιχεία, η επάνδρωση του αστυνομικού σταθμού Κάτω 

Πύργου είναι ικανοποιητική, λαμβανομένων υπόψη των δυνατοτήτων της 

αστυνομικής διεύθυνσης σε προσωπικό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2002 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.074, 

ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
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Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με τις εγκαταστάσεις υγραερίου της εταιρείας “SYNERGAS”, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το βράδυ της 8ης Οκτωβρίου πλοίο τροφοδοτούσε με υγραέριο μια σφαίρα της 

εταιρείας “ΠΕΤΡΟΛΙΝΑ” μέσω διασωληνώσεων που περνούν από τις εγκαταστάσεις 

της εταιρείας “SYNERGAS”.  Κατά τη μετάγγιση υγραερίου από το πλοίο 

αναπτύχθηκαν υψηλές πιέσεις στις σωληνώσεις, με αποτέλεσμα τα ρουμπινέτα 

ασφαλείας, που ήταν κλειστά στη γραμμή του υγρού υγραερίου παροχής και 

επιστροφής, τα οποία βρίσκονταν  στις εγκαταστάσεις της εταιρείας “SYNERGAS”, 

να αφήσουν μικρή ποσότητα υγραερίου να διαρρεύσει μέσα από αυτά και να μαζευτεί 

διαμέσου των σωληνώσεων σε άλλη σφαίρα υγραερίου που ήταν ανοικτή, γιατί 

βρισκόταν υπό έλεγχο. 

 Το πρωί της επόμενης μέρας τεχνίτης της εταιρείας έθεσε σε λειτουργία τον 

ηλεκτρικό διακόπτη, για να ανάψουν οι φωτιστικές λάμπες που ήταν μέσα στην 

ανοικτή σφαίρα, με σκοπό να συνεχιστεί η εργασία αποσυναρμολόγησης των 

σκαλωσιών, που είχε αρχίσει την προηγούμενη εβδομάδα μέσα στα πλαίσια του 

καθιερωμένου ελέγχου.  Το αποτέλεσμα της ενέργειας αυτής ήταν η δημιουργία 

σπινθήρα, που προκάλεσε εκτόνωση του υγραερίου που είχε συγκεντρωθεί στη 

σφαίρα την προηγούμενη νύκτα. 

 Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων δε θεώρησε σκόπιμο να προβεί σε 

δημόσια ανακοίνωση, επειδή δεν υπήρξε διαρροή στον περιβάλλοντα χώρο και δε 

δημιουργήθηκε πρόβλημα υγείας ή περιβάλλοντος.  Ζήτησε όμως να γίνουν τα 

ακόλουθα: 

1. Να αντικατασταθούν αμέσως τα ρουμπινέτα που παρουσίασαν πρόβλημα και 

να γίνει έλεγχος στις σχετικές διασωληνώσεις. 
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2. Να γίνουν ξανά όλες οι απαιτούμενες μετρήσεις, συμπεριλαμβανομένης και της 

υδραυλικής δοκιμής, για πλήρη επιβεβαίωση της ασφάλειας της σφαίρας.  

3. Να ετοιμαστεί από τους εμπλεκομένους έκθεση για το περιστατικό που συνέβη, 

ώστε να βοηθηθεί η έρευνα για τυχόν ενέργειες που αντίκεινται στην υφιστάμενη 

νομοθεσία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2002 του Υπουργού Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Νίκου Ρολάνδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.093, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Σχετικά με το φαινόμενο του “κραχτισμού” στην τουριστική βιομηχανία, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το αδίκημα  της άγρας πελατών ρυθμίζεται με το άρθρο 188Α του ποινικού 

κώδικα (Κεφ. 154).  Λόγω της αδυναμίας απόδειξης του σοβαρού αυτού αδικήματος 

με βάση τις πρόνοιες του άρθρου αυτού, με αποτέλεσμα κανένας παραβάτης να μην 

έχει προσαχθεί ενώπιον της δικαιοσύνης μέχρι τώρα, ζητήθηκε από τον Επίτροπο 

Νομοθεσίας η τροποποίησή του.  Για το νομοσχέδιο το οποίο ετοίμασε ο Επίτροπος 

Νομοθεσίας η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, όπου υποβλήθηκε για νομοτεχνικό 

έλεγχο, εξέφρασε επιφυλάξεις όσον αφορά την αυστηρότητά του, καθώς και τη 

δυνατότητα πρακτικής εφαρμογής των διατάξεών του.  Γι’ αυτό ο Επίτροπος 

Νομοθεσίας προέβη στην ετοιμασία νέου νομοσχεδίου, το οποίο βρίσκεται στη 

Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο από τον περασμένο Νοέμβριο. 

 Αναφέρεται επίσης ότι τώρα το αδίκημα της άγρας πελατών ρυθμίζεται εξώδικα, 

σύμφωνα με το περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Αντικατάσταση και 

Προσθήκη Πινάκων) ∆ιάταγμα (Κ.∆.Π. 133/2002), που δημοσιεύθηκε, με βάση το 

άρθρο 3 των περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων Νόμων του 1997 έως 2002, 

στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας με αρ. 3586 και ημερομηνία 15 Μαρτίου 
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2002.  Σύμφωνα με το διάταγμα αυτό, το υπό αναφορά αδίκημα τιμωρείται με 

εξώδικο πρόστιμο ύψους £50.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν υπάρχει περιθώριο για συζήτηση των θεμάτων του Κεφαλαίου ∆΄ .  

 Σε αυτό το σημείο φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  

Είναι η τελευταία του χρόνου.  Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας ευχηθώ όλους 

καλά Χριστούγεννα και ευτυχισμένο τον καινούριο χρόνο σε σας, στις οικογένειές σας 

και σε ολόκληρο τον κυπριακό λαό.  Θα πούμε φυσικά και τις ευχές μας κάτω στην 

αίθουσα, όταν θα κάνουμε τη χριστουγεννιάτική μας γιορτή σε λίγο. 

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την Τετάρτη, 8 Ιανουαρίου 2003, 

το απόγευμα.  Ξεκινούμε τη συζήτηση των προϋπολογισμών.   

 Η ημερήσια διάταξη έχει ως ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

     Ο περί Προϋπολογισμού Νόμος του 2003. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: -------------------------  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ:  -------------------------  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: -------------------------  

 Λοιπόν, να είστε καλά. 

 Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας.   

(Ώρα λήξης:  7.50 μ.μ.) 

 Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Μαύρου Ελένη 

Αναστασιάδης Νίκος Μιχαηλίδης Θάσος 

Βασιλείου Ανδρούλα Μιχαηλίδης Ντίνος 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 
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Γεωργίου Γεώργιος Ομήρου Γιαννάκης 

Γιάγκου Κίκης Παπαδόπουλος Τάσσος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Ευαγόρου Σταύρος  Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Περδίκης Γιώργος 

Θεοδώρου ∆ώρος Πιττοκοπίτης Νίκος 

Θεοχάρους Ελένη Πουργουρίδης Χρήστος 

Θωμά Γιαννάκης Προδρόμου Πρόδρομος 

Καράς Αντώνης Σαμψών Σωτήρης 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κλεάνθους Νίκος Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κληρίδης Χρίστος Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Άντρος Τυρίμος Κυριάκος 

Κυπριανού Μάρκος Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακού Μαρία Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοδουλίδης ∆ώρος 

Λιλλήκας Γιώργος Χρίστου Ανδρέας 

Λυσσαρίδης Βάσος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος Χρυσοστόμου Άριστος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Καλαϊτζιάν Πετρός  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
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1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και διεξαγωγή συζήτησης [Τ. 

Παπαδόπουλος, Ν. Κατσουρίδης, προεδρεύων (Ά. Χρυσοστόμου), Μ. 

Κυπριανού, Α. Χρίστου, Ν. Κλεάνθους] για την κατάθεση από την εκτελεστική 

εξουσία νομοσχεδίων την υστάτη και την κήρυξή τους ως επειγόντων. 

2. Αναβολή της συζήτησης του νομοσχεδίου «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 3) του 

2002» έπειτα από εισήγηση του προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Οικονομικών και Προϋπολογισμού κ. Μάρκου Κυπριανού. 

3. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 

2002» και «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002», η 

συζήτηση που ακολούθησε (Ν. Κατσουρίδης, Α. Χρίστου, Μ. Κυπριανού, Πρ. 

Προδρόμου, Γ. Περδίκης, Στ. Ευαγόρου, ∆. Θεοδώρου, Χρ. Κληρίδης, Γ. 

Λιλλήκας) και ψήφισή τους σε νόμους (του πρώτου με αρ. 2). 

4. Αναβολή, έπειτα από συζήτηση (Ζ. Ζαχαρίου, Μ. Κυπριανού, ∆. 

Χριστοδουλίδης, Γ. Τάσου, Α. Χρίστου, Γ. Ομήρου, Α. Βασιλείου, Ν. Κλεάνθους, 

Χρ. Πουργουρίδης), του θέματος «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων 

Κύπρου του 2003 Νόμος του 2002». 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών Νόμος (Αρ. 2) του 2002», η 

συζήτηση που ακολούθησε (Α. Γεωργίου, Χρ. Ταραμουντάς, Σ. Φυττής) και 

απόρριψή του. 

6. Αναβολή του θέματος «Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 

Νόμος του 2002» έπειτα από εισήγηση του κ. Ιωνά Νικολάου και η σχετική 

συζήτηση (Γ. Περδίκης, Ν. Κατσουρίδης, Ν. Πιττοκοπίτης, Πρόεδρος). 
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7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος του 

2002», η συζήτηση που ακολούθησε (Γ. Περδίκης, Πρ. Προδρόμου, Γ. 

Λαμάρης, Ν. Κλεάνθους, Α. Βασιλείου, Χρ. Κληρίδης) και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002», η συζήτηση που ακολούθησε (Πρ. Προδρόμου, Α. Βασιλείου, 

Α. Χρίστου, Ν. Κλεάνθους, Γ. Λαμάρης, Κ. Κωνσταντίνου, Γ. Λιλλήκας, Ι. 

Νικολάου) και απόρριψή του. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Κρατικών 

Εκθέσεων του 2003 Νόμος του 2002», η σύντομη παρατήρηση του προέδρου 

της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού κ. Μάρκου 

Κυπριανού και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 

Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Εκθέσεις για τα νομοσχέδια «Ο περί Φορολογίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2002» και «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός)  

(Αρ. 3) Νόμος του 2002», η συζήτηση που ακολούθησε (Μ. Κυπριανού, Στ. 

Ευαγόρου, Πρ. Προδρόμου, Γ. Λιλλήκας, Χρ. Πουργουρίδης, Α. Γεωργίου, Ν. 

Τορναρίτης, Ι. Νικολάου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Ν. Κλεάνθους) και ψήφισή τους σε 

νόμο σε ενιαίο κείμενο με τον τίτλο «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002». 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 

Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 2) του 2002» και ψήφισή του σε 

νόμο. 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 

Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 4) του 2002», η τοποθέτηση του κ. 

Χρήστου Πουργουρίδη και ψήφισή του σε νόμο. 
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14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 

Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

15. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της 

∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002» και «Ο περί Εκτάκτου 

Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 

2002», σχόλιο της κ. Μαρίας Κυριακού και ψήφισή τους σε νόμους με τίτλο «Ο 

περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002» και «Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της 

∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002» αντίστοιχα. 

16. Ομιλίες (Πρόεδρος, Α. Χρίστου, Ν. Αναστασιάδης, Τ. Παπαδόπουλος, Γ. 

Ομήρου, Χρ. Κληρίδης, Α. Βασιλείου, Ντ. Μιχαηλίδης, Γ. Περδίκης, Β. 

Λυσσαρίδης) σχετικά με την απόφαση της Συνόδου Κορυφής της Κοπεγχάγης 

για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

17. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

18. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 

Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και 

ψήφισή του σε νόμο. 

19. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Επιβολής Ειδικού Τέλους επί των 

Χρηματιστηριακών Συναλλαγών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002» και 

ψήφισή του σε νόμο. 

20. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

21. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2003 Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε 

νόμο. 
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22. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού 

Κύπρου του 2003 Νόμος του 2002», η τοποθέτηση του κ. Γιώργου Περδίκη και 

ψήφισή του σε νόμο. 

23. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 

Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

24. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Οργανισμών Συλλογικών Επενδύσεων 

Ανοικτού Τύπου και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2002» και ψήφισή του 

σε νόμο. 

25. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ιατηρητέων Οικοδομών Νόμος του 2002» 

και ψήφισή του σε νόμο. 

26. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κατατάξεως Κινηματογραφικών Ταινιών 

Νόμος του 2000» και ψήφισή του σε νόμο. 

27. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί του Κεντρικού Σφαγείου (Φιλοδωρήματα 

Τακτικών Εργατών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή τους 

με τον τίτλο «Οι περί Κεντρικού Σφαγείου (Φιλοδωρήματα Τακτικών Εργατών) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002». 

28. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Πλοίαρχοι και 

Ναυτικοί) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

29. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κτηνιατρικών Τελών Νόμος του 2002» και 

ψήφισή του σε νόμο. 

30. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

 α. «Οι περί Ποιότητας Υπηρεσιών (Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 2002», 

 β. «Οι περί ∆ιοικητικών Τελών Αδειών (Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 

2002», 

 γ. «Οι περί ∆ημόσιων Ακροάσεων Κανονισμοί του 2002», 
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 δ. «Οι περί Συμφωνιών ∆ιασύνδεσης (Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 

2002», 

 ε. «Οι περί Ρυθμίσεως Γενικών Εξουσιοδοτήσεων και Ειδικών Αδειών 

(Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 2002», 

 στ. «Οι περί Υπολογισμού Τελών ∆ιασύνδεσης (Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί 

του 2002», 

 ζ. «Οι περί Ενάρξεως Ισχύος Ορισμένων Άρθρων του περί Ρυθμίσεως 

Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών Νόμου Κανονισμοί του 

2002», οι τοποθετήσεις των κ. Ανδρέα Χρίστου και Ρίκκου Ερωτοκρίτου 

για το πέμπτο θέμα και έγκριση όλων των κανονισμών. 

31. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 

διενέργεια δαπάνης από το Πάγιο Ταμείο για το μήνα Ιανουάριο του 2003», η 

απόφαση και έγκρισή της. 

32. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 

διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα 

Ιανουάριο του 2003, η απόφαση και έγκρισή της. 

33. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και 

Υπηρεσιών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002», η συζήτηση που 

ακολούθησε (Κ. Τυρίμος, Α. Καράς, Σ. Χαραλάμπους, ∆. Θεοδώρου, Ν. 

Πιττοκοπίτης, Πρ. Προδρόμου, Α. Χρίστου, Χρ. Πουργουρίδης) και έγκρισή 

τους. 

34. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Προστασίας της Παραλίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002» και ψήφισή της σε νόμο. 

35. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002», η συζήτηση που ακολούθησε (Ν. 

Κατσουρίδης, Α. Καράς, ∆. Θεοδώρου, Ε. Μαύρου, Χρ. Πουργουρίδης, Γ. 
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Τάσου, Γ. Λαμάρης) και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Πολεοδομίας 

και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002». 

36. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 

Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002» και ψήφισή της σε 

νόμο. 

37. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2002», η συζήτηση που ακολούθησε (Πρ. Προδρόμου, ∆. 

Θεοδώρου, Α. Βασιλείου, Σ. Φυττής, Γ. Λαμάρης) και ψήφισή της σε νόμο με 

τον τίτλο «Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002». 

38. Αναβολή των θεμάτων «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2002» και «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 5) του 

2002» έπειτα από εισήγηση του κ. Ανδρέα Χρίστου και η σχετική συζήτηση (Πρ. 

Προδρόμου, Χρ. Πουργουρίδης, Πρόεδρος, Β. Λυσσαρίδης, Τ. Παπαδόπουλος, 

Α. Χρίστου). 

39. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αναστολής Πλήρωσης Θέσεων Πρώτου 

∆ιορισμού στη ∆ημόσια Υπηρεσία (Προσωρινές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

40. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2002», ψήφισή του σε 

νόμο και η σύντομη παρατήρηση του κ. Μάρκου Κυπριανού. 

41. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε 

νόμο (με αρ. 6). 

42. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της 

Λιανικής Τιμής Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 2002»,  οι 
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διευκρινίσεις του προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού κ. Μάρκου Κυπριανού, η συζήτηση που ακολούθησε (Χρ. 

Μαυροκορδάτος, Γ. Περδίκης, ∆. Θεοδώρου, Πρ. Προδρόμου, Λ. Χριστοφόρου) 

και έγκρισή τους (με αρ. 3). 

43. Ερωτήσεις βουλευτών:  Αίτημα για αύξηση του νερού άρδευσης στην Επισκοπή 

Λεμεσού - Ανάγκη εφαρμογής του περί Παραλιών Νόμου στην περιοχή 

Επισκοπής Λεμεσού - Ετοιμόρροπα τουρκοκυπριακά υποστατικά στην 

Επισκοπή Λεμεσού - Αίτημα για δημιουργία κατασκηνωτικού χώρου σε χαλίτικη 

γη στην Επισκοπή Λεμεσού - Αίτημα για δημιουργία χώρου στάθμευσης σε 

τουρκοκυπριακό χώρο στην Επισκοπή Λεμεσού - Αίτημα για στέγαση του 

αστυνομικού σταθμού Επισκοπής Λεμεσού σε κτίριο γυμνασίου - Αίτημα για 

επέκταση της οικιστικής ζώνης στην Επισκοπή Λεμεσού - Αίτημα για κατασκευή 

νέας υδατοδεξαμενής στην Επισκοπή Λεμεσού - Αίτημα για κατασκευή 

πεζοδρομίων και βελτίωση δρόμου στην Επισκοπή Λεμεσού - Σωματεμπορία 

και σεξουαλική εκμετάλλευση γυναικών και παιδιών - Αίτημα για διαχωρισμό 

οικοπέδων στην Επισκοπή Λεμεσού - Ανάγκη δημιουργίας βιοτεχνικής 

περιοχής στην Επισκοπή Λεμεσού - Αίτημα για πραγματοποίηση οδικών έργων 

στη Σωτήρα Λεμεσού - Αίτημα για μετατροπή σχολικού κτιρίου σε πολιτιστικό 

κέντρο στη Σωτήρα Λεμεσού - Αίτημα για επέκταση της οικιστικής περιοχής και 

για δημιουργία σκυβαλότοπου στη Σωτήρα Λεμεσού - Αίτημα για εγγραφή 

αγροτικών δρόμων και εξασφάλιση νερού για άρδευση - Ανάγκη επίσκεψης 

ιατρικής μονάδας στη Σωτήρα Λεμεσού - Αίτημα για οικονομική βοήθεια στην 

κοινότητα Επταγώνειας - Αίτημα για δημιουργία ιατρικού κέντρου και 

γηροκομείου στην Επταγώνεια Λεμεσού - Αίτημα για κατασκευή δρόμου 

Κελλακίου-Επταγώνειας Λεμεσού - Ανάγκη παροχής οικονομικής βοήθειας σε 

νεαρά ζευγάρια στην Επταγώνεια Λεμεσού - Αίτημα για εγγραφή αγροτικών 
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δρόμων στο Φρέναρος - Άνιση προβολή των ελεύθερων επαρχιών από 

διαφημιστικό φιλμάκι στα αεροπλάνα των Κυπριακών Αερογραμμών - Τέλη 

προσγείωσης αεροπλάνων και τέλη λεωφορείων - Αφαλατωμένο νερό από 

οξιδωμένους μεταλλικούς αγωγούς - Αίτημα δήμου ∆ερύνειας για 

αντικατάσταση του υδρευτικού δικτύου - Βοτανικό πάρκο και παιδική χαρά 

κοντά στη γραμμή αντιπαράταξης στη ∆ερύνεια - Αίτημα δήμου ∆ερύνειας για 

οικονομική βοήθεια για δημιουργία εκθεσιακού χώρου και λαογραφικού 

μουσείου - Ανάγκη υγειονομικού ελέγχου στα ινστιτούτα αισθητικής, 

γυμναστήρια και κομμωτήρια - Αίτημα δήμου ∆ερύνειας για οικονομική ενίσχυσή 

του - Θέματα που αφορούν την προστασία της λίμνης Παραλιμνίου - 

Προβλήματα στη συνοικία Αγίου Αντωνίου Λεμεσού από άτομα από τα 

κατεχόμενα - Προβλήματα από την ύπαρξη κτηνοτροφικής περιοχής στο 

Κολόσσι.  

44. Απαντήσεις Υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  Ανάγκη 

κατασκευής του φράγματος στη Σολιά - Ανάγκη δημιουργίας βιοτεχνικής 

περιοχής στην περιοχή του Ατσά Σολιάς - Κλείσιμο των σχολείων στις περιοχές 

Σολιάς και Μαραθάσας - Οδηγία ΕΕ για χρήση οικολογικών υλικών στη βαφή 

πλοίων - Ερωτήματα σχετικά με το λεγόμενο FIR ERCAN στην κατεχόμενη 

Κύπρο - Ανάγκη αναβάθμισης του αστυνομικού σταθμού Κάτω Πύργου - 

Έκρηξη σφαίρας αποθήκευσης υγραερίου στη Λάρνακα - Το φαινόμενο του 

“κραχτισμού” στην τουριστική βιομηχανία. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

 Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄  

Συνεδρίαση 8ης Ιανουαρίου 2003 

(΄Ωρα έναρξης:  4.35 μ.μ.)  

(Αρ. 14)  

  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Κηρύσσω την έναρξη της 

σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ τους γραμματείς να 

διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία.   

 ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού μπούμε στην ημερήσια διάταξη για τη 

συζήτηση των προϋπολογισμών του κράτους και την έγκρισή τους, επιτρέψτε μου να 

ευχηθώ σε όλους και όλες καλή χρονιά, χρόνια πολλά σε εσάς και τις οικογένειές σας 

και προπάντων υγεία στον κυπριακό λαό, Ελληνοκύπριους και Τουρκοκύπριους!  Τούτη 

η χρόνια να είναι επιτέλους η χρονιά της λύτρωσης!   

 Είπα υγεία και ευτυχία.  Έχω πληροφορηθεί ένα συμβάν το οποίο δεν είναι 

καθόλου ευχάριστο.  Θα ήθελα να ευχηθώ και εκ μέρους σας στη συνάδελφο Αντιγόνη 

Παπαδοπούλου περαστικά στον άντρα της, ο οποίος έχει υποστεί έμφραγμα του 

μυοκαρδίου και είναι στη Μονάδα Εντατικής Παρακολούθησης. 
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 Λοιπόν, αρχίζουμε τη συζήτηση του προϋπολογισμού.  Όπως έχει συμφωνηθεί σε 

σύσκεψη των κομμάτων, σήμερα θα μιλήσουν οι αρχηγοί και εκπρόσωποι των 

κομμάτων και αύριο θα συνεχίσουμε τη συζήτηση με τις ομιλίες των συναδέλφων 

βουλευτών.   

 Καλώ τώρα τον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών κ. Μάρκο 

Κυπριανού να μας πληροφορήσει για το περιεχόμενο της έκθεσης, να κάνει μια 

περίληψη της έκθεσης, η οποία έχει ήδη κυκλοφορήσει και είναι στα χέρια όλων μας. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλωσορίζω και τους Υπουργούς Οικονομικών και Εσωτερικών στη συνεδρία. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, όπως έχει λεχθεί, θα κάνω προσπάθεια να 

παρουσιάσω την ουσία της έκθεσης με αποσπάσματα και περίληψη.  Ήταν μεγάλος ο 

πειρασμός αρχικά να διαβαστεί ολόκληρη η έκθεση, αλλά οφείλω να παραδεχτώ ότι 

μετά τις παραινέσεις των συναδέλφων αλλά και λόγω γρίπης δικής μου δε θα μπορέσω, 

και μάλιστα έχω σε επιφυλακή και το συνάδελφο, τον  κ. Χρυσοστόμου, αν χρειαστεί, να 

με αντικαταστήσει.  Υπάρχει μία γενική καταδρομή στο ∆ΗΚΟ αυτές τις μέρες, φαίνεται, 

με τη φωνή! 

(Γέλια) 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Η έκθεση αποτελείται περίπου από εκατόν ογδόντα σελίδες, από εννέα κεφάλαια 

και τρία παραρτήματα.   

 (Ο κ. Κυπριανού διαβάζει στη συνέχεια αποσπάσματα της έκθεσης που ακολουθεί 

μαζί με τα τελικά σχόλια της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
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Προϋπολογισμού.) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού Νόμος του 2003» 

Μέλη της επιτροπής: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Άριστος Χρυσοστόμου Πρόδρομος Προδρόμου 

 Τάσσος Παπαδόπουλος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Γιώργος Λιλλήκας Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους ∆ώρος Θεοδώρου 

 Γιάννος Λαμάρης  

 1. ΕΙΣΑΓΩΓΗ 

  Ο κρατικός προϋπολογισμός για το οικονομικό έτος 2003 εγκρίθηκε από το 

Υπουργικό Συμβούλιο στις 18 Σεπτεμβρίου 2002 και, σύμφωνα με το άρθρο 81 

του Συντάγματος, υποβλήθηκε με επιστολή του Υπουργού Οικονομικών, 

ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2002, προς τον Πρόεδρο της Βουλής των 

Αντιπροσώπων.  Με την ίδια επιστολή υποβλήθηκαν επίσης επεξηγηματικά 

υπομνήματα για τις τακτικές και τις αναπτυξιακές δαπάνες του 2003, κατάλογος 

πινάκων στους οποίους παρατίθενται οι κυριότεροι δημοσιονομικοί δείκτες για τα 

έτη 1998-2003, τα μεγέθη των προϋπολογισμών για τα έτη 2000-2003 και άλλες 

αναλυτικές λεπτομέρειες για τα έσοδα και τις δαπάνες των προϋπολογισμών και, 

τέλος, συνοπτική κατάσταση κατάργησης/ίδρυσης θέσεων στη δημόσια υπηρεσία 

για το 2003. 

  Στις 10 Οκτωβρίου 2002 ο κρατικός προϋπολογισμός για το έτος 2003 

κατατέθηκε επίσημα στην ολομέλεια του σώματος (στην τρίτη συνεδρία της 
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παρούσας συνόδου) και παραπέμφθηκε ενώπιον της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού προς εξέταση και υποβολή σχετικής 

έκθεσης προς το σώμα.  Κατατέθηκε επίσης στη Βουλή σχετικό σημείωμα για την 

πορεία της κυπριακής οικονομίας το 2002 και τις προοπτικές για το 2003 του 

Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείου Προγραμματισμού.1 

  Στην ίδια συνεδρία ο Υπουργός Οικονομικών κ. Τάκης Κληρίδης, 

παρουσιάζοντας τον εν λόγω προϋπολογισμό ενώπιον του σώματος, ανέπτυξε τη 

φιλοσοφία της κοινωνικοοικονομικής πολιτικής της κυβέρνησης αναλύοντας τις 

επιδόσεις της κυπριακής οικονομίας στην παρούσα οικονομική κατάσταση.  

Προβαίνοντας στην παρουσίαση αυτή, ο Υπουργός Οικονομικών έκανε επίσης 

απολογισμό του κοινωνικοοικονομικού έργου της παρούσας κυβέρνησης, της 

οποίας η θητεία λήγει τον προσεχή Φεβρουάριο. 

  Αξίζει να σημειωθεί ότι, όπως και τα προηγούμενα χρόνια, έτσι και φέτος, η 

κυβέρνηση ανταποκρίθηκε στη συνταγματική διάταξη για έγκαιρη κατάθεση του 

κρατικού προϋπολογισμού στη Βουλή τρεις τουλάχιστον μήνες πριν από την 

έναρξη του οικονομικού έτους στο οποίο αυτός αφορά. 

  Η επιτροπή, προχωρώντας και φέτος στην κατά προτεραιότητα μελέτη του 

παραπεμφθέντος ενώπιόν της ετήσιου κρατικού προϋπολογισμού, 

πραγματοποίησε δώδεκα συνεδρίες στο διάστημα μεταξύ 21ης Οκτωβρίου και  

18ης Νοεμβρίου 2002.  Ακολούθως, σε δύο συνεδρίες της που 

πραγματοποιήθηκαν στις 18 και στις 20 ∆εκεμβρίου 2002 συζήτησε και ενέκρινε 

την παρούσα έκθεση.  Πρωταρχικός στόχος της επιτροπής υπήρξε η υποβολή της 

έκθεσής της προς την ολομέλεια του σώματος πριν από την έναρξη του νέου 

οικονομικού έτους στο οποίο ο κρατικός προϋπολογισμός αναφέρεται.  Ο στόχος 

                                            
1  Έκδοση Οκτωβρίου 2002. 
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αυτός, βέβαια, δεν κατέστη δυνατό να επιτευχθεί για λόγους ανεξάρτητους της 

βούλησης της επιτροπής.  Η ορισθείσα πρώτη ημερομηνία συζήτησης και 

έγκρισης του προσχεδίου της παρούσας έκθεσης ήταν η 11η ∆εκεμβρίου 2002.  Η 

συγκεκριμένη συνεδρία όμως, παρ’ ότι άρχισε, διακόπηκε πριν από την έναρξη 

της συζήτησης του προσχεδίου της έκθεσης για λόγους που οφείλονταν στις 

εξελίξεις των ημερών εκείνων και πιο συγκεκριμένα στην ορισθείσα Σύνοδο 

Κορυφής της Κοπεγχάγης την ίδια ημέρα και τις εν εξελίξει συζητήσεις για επίλυση 

του κυπριακού προβλήματος. 

  Η επιτροπή κρίνει εν πάση περιπτώσει σκόπιμο να δηλώσει ότι, καθ’ ο μέτρο 

η ίδια ως καθ’ ύλην αρμόδια εμπλέκεται στην όλη διαδικασία εξέτασης του 

προϋπολογισμού, η έγκαιρη υποβολή της σχετικής έκθεσής της προς το σώμα για 

την έναρξη της συζήτησης είναι για την ίδια πρωταρχικής σημασίας και κάτω από 

το πρίσμα αυτό αντιμετωπίζεται.  Με την έγκαιρη ολοκλήρωση των διαδικασιών 

εξέτασης του προϋπολογισμού από την επιτροπή δηλώνεται με τον πλέον σαφή 

τρόπο η βούληση των μελών της για ακριβή τήρηση των συνταγματικών 

διατάξεων, σύμφωνα με τις οποίες ο προϋπολογισμός κατατίθεται στη Βουλή τρεις 

τουλάχιστον μήνες πριν από την έναρξη του οικονομικού έτους στο οποίο αφορά 

και ψηφίζεται από τη Βουλή πριν από την ημερομηνία έναρξης του έτους αυτού. 

 2. ∆ΙΑ∆ΙΚΑΣΙΑ ΣΥΖΗΤΗΣΗΣ ΤΟΥ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

  Η επιτροπή, ακολουθώντας τη διαδικασία εξέτασης του κρατικού 

προϋπολογισμού που έχει καθιερώσει τα τελευταία χρόνια, στη βάση της 

αντίληψης ότι η πολυπρόσωπη παρουσία στις συνεδρίες της υπηρεσιακών 

παραγόντων των υπουργείων δεν είναι εποικοδομητική, κάλεσε αρχικά ενώπιόν 

της τον Υπουργό Οικονομικών, ο οποίος προσήλθε συνοδευόμενος από το γενικό 

διευθυντή του υπουργείου του και το γενικό διευθυντή του Γραφείου 
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Προγραμματισμού, και ακολούθως όλους τους άλλους υπουργούς για μία 

συζήτηση εφ’  όλης της ύλης, τόσο δηλαδή επί θεμάτων που αφορούν την 

οικονομική και δημοσιονομική κατάσταση όσο και επί θεμάτων που εμπίπτουν στις 

αρμοδιότητες κάθε υπουργείου. 

  Παρεκκλίνοντας από τη συζήτηση αυτού καθαυτού του κρατικού 

προϋπολογισμού για το 2003, η επιτροπή αποφάσισε να συζητήσει επίσης 

συναφή θέματα και ειδικότερα τις προτάσεις της κυβέρνησης για τη δημιουργία 

αριθμού νέων θέσεων και την αναβάθμιση αριθμού άλλων σε διάφορες υπηρεσίες 

και τμήματα της δημόσιας υπηρεσίας, οι οποίες περιλαμβάνονται σε σχετικό 

νομοσχέδιο συμπληρωματικού προϋπολογισμού του 2002,2 μέρος του οποίου, 

στο στάδιο της συζήτησης του προϋπολογισμού του 2003, εκκρεμούσε ενώπιόν 

της.  Συνεπακόλουθα, μέσα στα πλαίσια της γενικότερης συζήτησης, 

αποφασίστηκε να κληθούν ενώπιον της επιτροπής, εκτός από τους γενικούς 

διευθυντές των υπουργείων, οι οποίοι παρέστησαν στις συνεδρίες της επιτροπής  

συνοδεύοντας τους υπουργούς τους, και οι επηρεαζόμενοι διευθυντές τμημάτων 

και υπηρεσιών, για να καταθέσουν ειδικά στοιχεία σχετικά με την ανάγκη 

δημιουργίας ή αναβάθμισης θέσεων στα αντίστοιχα τμήματα.  Σε όλες τις 

συνεδρίες της επιτροπής παρευρίσκονταν επίσης εξουσιοδοτημένοι εκπρόσωποι 

του Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείου Προγραμματισμού.   

  Η επιτροπή για πρώτη φορά αποφάσισε να αρχίσει και να ολοκληρώσει τη 

συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού σε συνεχείς συνεδρίες της, μέσα σε 

διάστημα δύο ή τριών το πολύ εβδομάδων, με τρεις συνεδρίες εβδομαδιαίως και 

με επικέντρωσή της αποκλειστικά στη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού 

                                            
2  Το νομοσχέδιο υπό τον τίτλο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2002» 

κατατέθηκε στη Βουλή στις 4 Απριλίου 2002 και δύο μέρη του έχουν ήδη ψηφιστεί σε νόμους στις 25 
Απριλίου 2002 και 11 Ιουλίου 2002 αντίστοιχα  [Αρ. Νόμων 34(ΙΙ) του 2002 και 43(ΙΙ) του 2002].  Το 
τρίτο μέρος εκκρεμεί ενώπιον της επιτροπής. 
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χωρίς την παρεμβολή άλλων θεμάτων, διαδικασία που κρίθηκε ότι θα καθιστούσε 

το έργο της επιτροπής αποτελεσματικότερο.  Με ελάχιστες παρεκκλίσεις από την 

αρχική της απόφαση, ο στόχος της επιτροπής εν πολλοίς επιτεύχθηκε, αφού οι 

εργασίες της ολοκληρώθηκαν με γοργούς ρυθμούς και η εξέταση άλλων θεμάτων 

γινόταν μόνο, όταν, κατά την κρίση της, κάτι τέτοιο ήταν απολύτως αναγκαίο.  

Συναφώς, κατεβλήθη προσπάθεια σε κάθε συνεδρία της επιτροπής να 

παρουσιάζεται ο προϋπολογισμός ενός μόνο υπουργείου.  Αναφορικά με ειδικά 

ζητήματα για επιμέρους άρθρα ή ειδικά κονδύλια του υπό συζήτηση 

προϋπολογισμού, ακολουθήθηκε και φέτος η καθιερωθείσα εδώ και δύο χρόνια 

διαδικασία υποβολής εκ μέρους ενδιαφερόμενων βουλευτών γραπτών ερωτήσεων 

προς τα καθ’ ύλην αρμόδια υπουργεία.   

 3. ΕΙ∆ΙΚΑ ∆ΙΑ∆ΙΚΑΣΤΙΚΑ ΖΗΤΗΜΑΤΑ 

  Εν αντιθέσει με προηγούμενες χρονιές, παρατηρείται ότι φέτος η 

καθορισθείσα διαδικασία υποβολής γραπτών ερωτήσεων επί ειδικών κονδυλίων 

του προϋπολογισμού αξιοποιήθηκε σε κάποιο βαθμό αλλά όχι πλήρως από 

βουλευτές, μέλη και μη μέλη της επιτροπής.  Όλες οι υποβληθείσες ερωτήσεις 

διαβιβάστηκαν μέσω της γραμματείας της επιτροπής στους γενικούς διευθυντές 

των υπουργείων για να τύχουν γραπτών απαντήσεων.3  Στο σημείο αυτό κρίνεται 

σκόπιμο να επισημανθεί ότι η σύνταξη της παρούσας έκθεσης έγινε, προτού οι 

σχετικές απαντήσεις εκ μέρους των υπουργείων διαβιβαστούν στη Βουλή στις 

αρχές περίπου του ∆εκεμβρίου του 2002.  Συνεπώς, κρίθηκε σκόπιμο για λόγους 

ισότιμης μεταχείρισης όλων των υπουργείων, μια και η λήψη απαντήσεων 

συνεχιζόταν μέχρι τη συμπλήρωση της παρούσας έκθεσης, να περιληφθούν σε 

αυτή μόνο στοιχεία που προκύπτουν από τις συζητήσεις που έγιναν στην 

                                            
3  Όλες οι ερωτήσεις και οι αντίστοιχες απαντήσεις βρίσκονται αρχειοθετημένες και στη διάθεση όλων 

των μελών του σώματος. 
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επιτροπή, καθώς και από όσα συμπληρωματικά  στοιχεία ζητήθηκαν και 

κατατέθηκαν κατά τη διάρκεια των εν λόγω συζητήσεων, στα πλαίσια της 

διαδικασίας κατάθεσης στοιχείων και πληροφοριών που συνήθως ακολουθείται 

από τις κοινοβουλευτικές επιτροπές.  Στην πλειοψηφία τους τα συμπληρωματικά 

στοιχεία που συμπεριλήφθηκαν στην έκθεση κατατέθηκαν από το Υπουργείο 

Οικονομικών μέσα στα σωστά χρονικά περιθώρια.  Η αναφορά αυτή κρίνεται 

αναγκαία, για να διευκρινιστεί ότι στην παρούσα έκθεση δίδεται η εικόνα που 

αρχικά παρουσίασε η κυβέρνηση ενώπιον της επιτροπής πέραν οποιωνδήποτε 

διευκρινίσεων κατατέθηκαν σε μεταγενέστερο στάδιο. 

  Κρίνεται σκόπιμο στο μέλλον η όλη διαδικασία υποβολής ερωτήσεων επί 

ειδικών κονδυλίων στα πλαίσια της συζήτησης του προϋπολογισμού να ρυθμιστεί 

λεπτομερέστερα, στη βάση της αποκτηθείσας εμπειρίας.  Όπως έχει ήδη 

αναφερθεί, τα τεχνικά προβλήματα που έχουν επισημανθεί οφείλονται στο γεγονός 

ότι η όλη διαδικασία έτυχε πρακτικής εφαρμογής ουσιαστικά για πρώτη φορά.  Η 

ανάγκη ρύθμισης του όλου θέματος με τον προκαθορισμό συγκεκριμένων 

χρονοδιαγραμμάτων διαβίβασης των ερωτήσεων και λήψεως αντιστοίχως των 

απαντήσεων αποκτά ιδιαίτερη σημασία, μια και τα στοιχεία που κατατέθηκαν 

αφορούν στην πλειοψηφία τους θέματα γενικότερης οικονομικής πολιτικής ή άλλα 

οικονομικά δεδομένα.  Ανάλογα με το χρόνο που τα στοιχεία αυτά κατατέθηκαν, 

δυνατό να διαφοροποιείται η εικόνα που ο Υπουργός Οικονομικών ή και άλλοι 

υπουργοί έδωσαν στο στάδιο της παρουσίας τους στην επιτροπή.    

Συνεπακόλουθα, επειδή πολλά από τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στις 

ληφθείσες απαντήσεις δεν επικεντρώνονται σε ειδικά κονδύλια του 

προϋπολογισμού, όπως θα έπρεπε, μέσα στα πλαίσια της καθορισθείσας 

διαδικασίας, αλλά σε γενικότερα θέματα πολιτικής, κρίνεται σκόπιμο να αναφερθεί 
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ότι η κυβέρνηση θα έπρεπε αυτοβούλως να είχε προβεί σε κατάθεσή τους, για να 

τεκμηριώσει τις θέσεις της.  Σχετικά αναφέρεται ότι οι απαντήσεις που λήφθηκαν 

αφορούν γενικότερα ζητήματα, όπως η προβολή του τουρισμού, η 

ανταγωνιστικότητα των επιχειρήσεων, η έρευνα κ.ά.   

  Από την άλλη, το ζήτημα που εγείρεται αφορά και τους ίδιους τους 

βουλευτές, μέλη και μη μέλη της επιτροπής, οι οποίοι υπέβαλαν γραπτές 

ερωτήσεις επί θεμάτων γενικότερης οικονομικής πολιτικής.  Το θέμα θα πρέπει 

κυρίως να ρυθμιστεί με διασαφήνιση, στα πλαίσια της καθοριζόμενης διαδικασίας, 

του ποια ακριβώς θεωρούνται κατά τεκμήριο ειδικά κονδύλια του προϋπολογισμού 

για τα οποία τότε και μόνο θα υπάρχει η δυνατότητα να υποβάλλονται γραπτώς 

ερωτήσεις εκ μέρους των βουλευτών.  Σε αντίθετη περίπτωση κρίνεται 

προσφορότερο οι ενδιαφερόμενοι βουλευτές να παρίστανται οι ίδιοι στον 

κατάλληλο χρόνο στις συνεδρίες της επιτροπής, για να υποβάλλουν τις ερωτήσεις 

τους και να ζητούν την κατάθεση περαιτέρω στοιχείων και πληροφοριών για 

θέματα πολιτικής. 

  Υπό το φως των πιο πάνω επισημάνσεων, κρίνεται επίσης σκόπιμο να 

αναφερθεί ότι η γραμματεία που υποστηρίζει την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Οικονομικών και Προϋπολογισμού θα πρέπει αμέσως να ενισχυθεί με πρόσθετο 

προσωπικό, το οποίο να αποσπασθεί ειδικά σε θέματα που αφορούν τον 

προϋπολογισμό, γιατί λόγω πίεσης χρόνου και φόρτου εργασίας καθίσταται εκ των 

πραγμάτων αδύνατη η σωστή αρχειοθέτηση και έγκαιρη αξιολόγηση όλων των 

στοιχείων και άλλων θεμάτων που σχετίζονται με τη μελέτη του προϋπολογισμού 

και τη σύνταξη της σχετικής έκθεσης.   

  Σημειώνεται επίσης με ικανοποίηση η συνεργασία μεταξύ νομοθετικής και 

εκτελεστικής εξουσίας και ειδικότερα μεταξύ της επιτροπής και όλων των 
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υπουργών, οι οποίοι στο σύνολό τους ανταποκρίθηκαν αμέσως στην απόφαση 

της επιτροπής να προχωρήσει σε εξέταση του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, 

σύμφωνα με τα πιο πάνω.  Όλοι οι υπουργοί ανταποκρίθηκαν με συνέπεια στις 

διευθετήσεις που έγιναν από τη γραμματεία της επιτροπής, σε συνεννόηση πάντα 

με τον πρόεδρό της, για την παρουσία τους ενώπιόν της σε συγκεκριμένες 

ημερομηνίες και ώρες, αναβάλλοντας άλλες από προηγουμένως αναληφθείσες 

υποχρεώσεις τους.  Αξίζει να σημειωθεί επίσης ότι, στα πλαίσια της ίδιας 

συνεργασίας, οι καθορισμένες για κάθε Τετάρτη συνεδρίες του Υπουργικού 

Συμβουλίου μετατέθηκαν στην πλειοψηφία τους, κατόπιν συνεννοήσεως κατά τη 

διάρκεια της συζήτησης του προϋπολογισμού, σε άλλες ημερομηνίες. 

  Το πνεύμα συναντίληψης και συνεργασίας το οποίο επικράτησε εκ μέρους 

και των δύο εξουσιών είναι αξιοσημείωτο και υποδηλεί αναμφίβολα τη σημασία 

που τόσο η νομοθετική όσο και η εκτελεστική εξουσία αποδίδουν πλέον στη 

συνταγματικά καθορισμένη διαδικασία κατάθεσης και εξέτασης του 

προϋπολογισμού.   

  Συναφώς, επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

«O κρατικός προϋπολογισμός, αφ’ ης κατατεθεί στη Βουλή, 

καθίσταται περιουσιακό στοιχείο κάθε κοινοβουλίου.  Από ’κει και 

πέρα εναπόκειται αποκλειστικά στο ίδιο, μέσα από κανόνες που 

αυτό και μόνο καθορίζει, να προχωρήσει στην εξέταση του 

προϋπολογισμού μέσα από διαδικασίες που δεν είναι δυνατό να 

αμφισβητηθούν από την εκτελεστική εξουσία».4 

  Όπως κάθε χρόνο, έτσι και φέτος για όλες τις συνεδρίες της επιτροπής 

τηρήθηκαν πλήρη αποστενογραφημένα πρακτικά, τα οποία στην ολότητά τους 

                                            
4  Parliament and the Budgetary Process, Including from a Gender Perspective - Regional Seminar of 

English-speaking African Parliaments, 22-24 May 2000, Nairobi (Kenya) - Inter-Parliamentary Union 
Reports and Document No. 38 - Geneva 2001.   
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αποδίδουν με μεγάλη ακρίβεια τα όσα διημείφθησαν κατά τη διάρκεια όλων των 

συνεδριών.  Τα αποστενογραφημένα πρακτικά των συζητήσεων κρίνεται ότι 

αποτελούν ένα πολύ χρήσιμο εργαλείο που είναι στη διάθεση όλων ανεξαιρέτως 

των βουλευτών, είτε αυτοί παρέστησαν στις συνεδρίες της επιτροπής είτε όχι, για 

τον έλεγχο της κυβερνητικής πολιτικής και για την άσκηση κοινοβουλευτικού 

ελέγχου επί ειδικών θεμάτων που αφορούν τα διάφορα υπουργεία και τα 

προγράμματά τους με τελικό πάντα στόχο την προετοιμασία για τη συζήτηση του 

προϋπολογισμού ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.  Για το συντονισμό, την 

άψογη σύνταξη των πρακτικών αυτών και την έγκαιρη κυκλοφορία τους η 

επιτροπή εκφράζει την ικανοποίησή της προς την Υπηρεσία Στενογράφων της 

Βουλής, η οποία συμβάλλει κάθε χρόνο στην ολοκλήρωση της επίπονης 

διαδικασίας εξέτασης του κρατικού προϋπολογισμού από την αρμόδια επιτροπή 

αλλά και στην άρτια παρουσίαση της παρούσας έκθεσης.  Η ίδια ευαρέσκεια 

εκφράζεται και για τις άλλες υπηρεσίες της Βουλής που συμβάλλουν στο έργο 

αυτό, και ιδιαίτερα για το Αρχείο της Βουλής, το οποίο παρά το φόρτο εργασίας 

του βρίσκεται πάντα σε ετοιμότητα και με άψογο επαγγελματισμό συνδράμει κάθε 

χρόνο το έργο της επιτροπής καθ’ όλη τη διάρκεια της εξέτασης του κρατικού 

προϋπολογισμού. 

 [Στο σημείο αυτό ο κ. Κυπριανού κάνει την ακόλουθη παρέκβαση:   

 Νομίζω ότι εδώ είναι σωστό να προσθέσω ειδική αναφορά και στη γραμματεία της 

επιτροπής Οικονομικών, στον κ. Ανδρέα Νεοφύτου, στην κ. Τασούλα Ιερωνυμίδου, που 

είχε την άμεση ευθύνη για τη σύνταξη αυτής της έκθεσης, και, βεβαίως, στην κ. Λητώ 

Μιχαηλίδου, διευθύντρια των κοινοβουλευτικών επιτροπών.] 

 4. ΣΥΛΛΟΓΗ ΣΤΟΙΧΕΙΩΝ ΚΑΙ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΩΝ 

  Για πρώτη φορά υπό την παρούσα σύνθεσή της η επιτροπή αποφάσισε να 
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καλέσει ενώπιόν της, εκτός από το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο οποίος 

μέχρι τώρα εκαλείτο κάθε χρόνο στη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού 

παρουσιάζοντας τον προϋπολογισμό της υπηρεσίας του, και άλλους 

αξιωματούχους της ∆ημοκρατίας οι οποίοι δεν κλήθηκαν τα προηγούμενα χρόνια.  

Η παρουσία των αξιωματούχων αυτών κρίθηκε ότι θα συνέβαλλε στο σχηματισμό 

σφαιρικής εικόνας για όλα τα θέματα και όλες τις παραμέτρους που σχετίζονται με 

την εύρυθμη λειτουργία του κράτους γενικότερα, της δημόσιας υπηρεσίας 

ειδικότερα και του τρόπου με τον οποίο τέτοιοι αξιωματούχοι λειτουργούν 

συμβάλλοντας με το έργο τους στην άσκηση χρηστής διοίκησης και στη 

διαμόρφωση κράτους δικαίου.  Μέσα στα πλαίσια αυτά κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, η Γενικός 

Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας και η Επίτροπος ∆ιοικήσεως, χωρίς να αποκλείεται στο 

μέλλον το ενδεχόμενο να καλούνται ενώπιον της επιτροπής και άλλοι κρατικοί 

αξιωματούχοι.   

  Υπό το φως της πιο πάνω απόφασής της να διευρύνει τον κύκλο των 

αξιωματούχων που παρουσιάζονται ενώπιόν της, η επιτροπή έκρινε σκόπιμο να 

καλέσει επίσης το ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, για να παραθέσει 

τις δικές του θέσεις και εκτιμήσεις για την κατάσταση και την πορεία της κυπριακής 

οικονομίας, καθώς και για άλλα ειδικότερα ζητήματα που αφορούν θέματα της 

αρμοδιότητάς του.  Το γεγονός αυτό αποκτά ιδιαίτερη σημασία ύστερα από την 

πλήρη ανεξαρτητοποίηση της Κεντρικής Τράπεζας με την ψήφιση ειδικής 

νομοθεσίας και τη σχετική τροποποίηση του Συντάγματος τον Ιούλιο του 2002.5   

  Τέλος, σημειώνεται ότι κλήθηκε ενώπιον της επιτροπής ο Πρόεδρος του 

Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, εκπροσωπώντας τη δικαστική εξουσία, και ο Γενικός 

                                            
5  Αριθμός Νόμων 198(Ι) του 2002 και 104(Ι) του 2002 αντίστοιχα. 
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∆ιευθυντής της Βουλής των Αντιπροσώπων, εκπροσωπώντας τη νομοθετική 

εξουσία, οι οποίοι, παρουσιάζοντας τους προϋπολογισμούς της δικαστικής και της 

νομοθετικής εξουσίας αντίστοιχα, ανέλυσαν ταυτόχρονα διάφορα ζητήματα της 

αρμοδιότητάς τους και άλλα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι δύο εξουσίες 

στην επιτέλεση του έργου τους.   

  Εκ των υστέρων κρίνοντας, η παρουσία όλων των πιο πάνω αξιωματούχων 

και των άλλων κυβερνητικών αρμοδίων ενώπιον της επιτροπής υπήρξε άκρως 

εποικοδομητική και οι συζητήσεις που έγιναν διαφώτισαν την επιτροπή αναφορικά 

με σωρεία ζητημάτων που αφορούν τον τρόπο λειτουργίας της δημόσιας 

υπηρεσίας αλλά και της κρατικής μηχανής γενικότερα, διαγράφοντας τους 

τρόπους ελέγχου της λειτουργίας αυτής και προβάλλοντας την ανάγκη ενίσχυσης 

του αντίποδα αυτού της εκτελεστικής εξουσίας με στόχο πάντα την πάταξη 

φαινομένων αυθαιρεσίας, διασπάθισης δημόσιου χρήματος και διαφθοράς.  

  Συναφώς με τα πιο πάνω πρέπει να αναφερθεί ότι η παρουσία της Γενικού 

Ελεγκτού ενώπιον της επιτροπής προσέδωσε νέα διάσταση στη διαδικασία 

εξέτασης του κρατικού προϋπολογισμού.  Η επιτροπή, στη βάση της συζήτησης 

που διεξήχθη, αποφάσισε ότι στο μέλλον πρέπει να καθιερώσει διαδικασία 

αξιοποίησης της ετήσιας έκθεσης της Γενικού Ελεγκτού.  Εν πάση περιπτώσει, η 

ειλημμένη απόφαση είναι ότι η επιτροπή για την εξαγωγή των συμπερασμάτων 

της και τη σύνταξη της έκθεσής της για τον κρατικό προϋπολογισμό θα βασίζεται 

στα ευρήματα της Γενικού Ελεγκτού, όπως αυτά αντικατοπτρίζονται εκάστοτε στην 

ετήσια έκθεσή της. 

  Τέλος, πρέπει να σημειωθεί ότι, με εξαίρεση τον Υπουργό Γεωργίας, 

Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και τον Υπουργό Υγείας, όλοι οι άλλοι 

υπουργοί, ανταποκρινόμενοι, όπως πάντα, σε σχετικό αίτημα της επιτροπής, το 
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οποίο τους γνωστοποιήθηκε έγκαιρα και γραπτώς, κατέθεσαν και πάλι εκ των 

προτέρων ή και προσκόμισαν κατά τη διάρκεια των συζητήσεων εμπεριστατωμένα 

σημειώματα με όλα τα σχετικά στοιχεία που αφορούν την πολιτική και τα 

προγράμματα των υπουργείων τους.  Τονίζεται για άλλη μια φορά ότι η συνεπής 

ανταπόκριση των υπουργών με την εκ των προτέρων κατάθεση σημειωμάτων για 

τους επιμέρους προϋπολογισμούς των υπουργείων αλλά και όλων των 

συμπληρωματικών στοιχείων, όταν αυτά ζητούνται κατά τη διάρκεια των 

συνεδριών της επιτροπής, κρίνεται απόλυτα αναγκαία.  Η έγκαιρη υποβολή και/ή 

κατάθεσή τους συμβάλλει στην καλύτερη προετοιμασία των μελών της επιτροπής 

και συνεπακόλουθα στη διεξαγωγή εποικοδομητικής συζήτησης τόσο κατά τη 

διάρκεια των συνεδριών όσο και στο στάδιο της προετοιμασίας για τη συζήτηση 

του προϋπολογισμού ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.  Επισημαίνεται ότι η 

συνεπής ανταπόκριση της κυβέρνησης προς τα εκάστοτε αιτήματα της Βουλής για 

περαιτέρω πληροφορίες και στοιχεία υπογραμμίζει ότι τα μέλη του Υπουργικού 

Συμβουλίου και κατ’ επέκταση όλοι οι αρμόδιοι λειτουργοί της κυβέρνησης, 

έχοντας πλήρη επίγνωση του σωστού τρόπου λειτουργίας των δημοκρατικών 

θεσμίων, επιθυμούν να συμβάλλουν στην περαιτέρω προαγωγή τους.   

  Αξιοσημείωτο είναι το γεγονός ότι ο Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων και 

ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος μετά το πέρας της 

συζήτησης για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2002 απέστειλαν στην επιτροπή 

μνημόνια στα οποία περιέχονται στοιχεία/απαντήσεις σχετικά με διάφορα θέματα 

που είχαν εγερθεί τόσο κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού του 2002 στην 

ολομέλεια του σώματος όσο και στη σχετική έκθεση της επιτροπής.  Το γεγονός 

αυτό, όμοιο του οποίου τουλάχιστον πολύ πρόσφατα δεν έχει σημειωθεί παρά 

μόνο μία φορά από τον Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου 
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μετά το τέλος της συζήτησης στην ολομέλεια του σώματος του προϋπολογισμού 

του 2001, σημειώνεται με πολύ μεγάλη ικανοποίηση.  Η τακτική αυτή προσδίδει 

νέα διάσταση και δυναμική στις συζητήσεις που γίνονται κάθε χρόνο για τον 

κρατικό προϋπολογισμό και υποδηλεί έμπρακτα ότι η κυβέρνηση, επιδεικνύοντας 

τη δέουσα ανταπόκριση και ευαισθησία ως προς το ρόλο της νομοθετικής 

εξουσίας, συμβάλλει κατά τρόπο που οι συζητήσεις στο επίπεδο των 

κοινοβουλευτικών επιτροπών και της ολομέλειας του σώματος να μην παραμένουν 

χωρίς αντίκρισμα. 

  Συναφώς αναφέρεται:   

«Οι κρατικές μηχανές παντού είναι τώρα μεγάλοι και πολύπλοκοι 

οργανισμοί.  Για να ασκηθεί αποτελεσματικός έλεγχος, τα 

κοινοβούλια πρέπει αυτά να έχουν στη διάθεσή τους όσο το δυνατό 

μεγαλύτερη πληροφόρηση για το τι υποκρύπτεται πίσω από τα 

στεγνά νούμερα και να μπορούν να τα κατανοούν όπως ακριβώς 

και η κυβέρνηση». 6 

  Κατά τη διάρκεια της συζήτησης του προϋπολογισμού για το 2003 προσήλθε 

επίσης και παρακολούθησε τις εργασίες της επιτροπής μεγάλος αριθμός 

βουλευτών, μη μελών της.  Οι βουλευτές αυτοί είναι κατ’ αλφαβητική σειρά οι 

ακόλουθοι: 

Αγαπίου Άγις 

Βασιλείου Ανδρούλα 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Ματσάκης Μάριος 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μαύρου Ελένη 

                                            
6  Key issues and guidelines emerged from the Inter-Parliamentary Union’s Seminar on “Parliament and 

Budgetary Process” - Nairobi (Kenya), 22-24 May 2000. 
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Μιχαηλίδης Θάσος 

Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Παπακώστας Κώστας 

Περδίκης Γιώργος 

Τυρίμος Κυριάκος 

Φυττής Σοφοκλής 

Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Χατζηγεωργίου Τάκης 

Χρίστου Ανδρέας 

  Σημειώνεται με ιδιαίτερη ικανοποίηση η παρουσία των βουλευτών, μη μελών 

της επιτροπής, γιατί με τον τρόπο αυτό η επιτροπή ενισχύεται σημαντικά με τις 

εξειδικευμένες γνώσεις και εμπειρίες που οι βουλευτές αυτοί έχουν υπό την 

ιδιότητά του προέδρου ή μέλους άλλων κοινοβουλευτικών επιτροπών, ως επίσης 

γιατί με την όσο το δυνατό μεγαλύτερη παρουσία βουλευτών στις συζητήσεις που 

γίνονται εκάστοτε για τον προϋπολογισμό παγιώνονται οι κοινοβουλευτικές 

διαδικασίες και ειδικά η υπέρτατη κοινοβουλευτική διαδικασία εξέτασης του 

κρατικού προϋπολογισμού.  Εν αντιθέσει με την παρουσία πολλών βουλευτών, μη 

μελών της επιτροπής, επισημαίνεται με απογοήτευση η παρατηρηθείσα απουσία 

τακτικών μελών της επιτροπής καθ’ όλη τη διάρκεια των συνεδριών για τον 

προϋπολογισμό, γεγονός που δεν μπορεί παρά να σχολιαστεί αρνητικά. 

  Τέλος, θα πρέπει να αναφερθεί ότι στο ∆εύτερο Μέρος της παρούσας 

έκθεσης περιέχονται ως παραρτήματα όλα τα αναλυτικά στοιχεία και οι 

λεπτομέρειες που κατατέθηκαν εκ μέρους της εκτελεστικής εξουσίας και που 

κρίθηκε ότι η συγκέντρωσή τους στην παρούσα έκθεση θα εξυπηρετήσει καλύτερα 

τους βουλευτές στο έργο της μελέτης του κρατικού προϋπολογισμού και της 
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προετοιμασίας της συζήτησής του στην ολομέλεια του σώματος. 

 5. ΕΚΤΙΜΗΣΕΙΣ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΣΧΕΤΙΚΑ ΜΕ ΤΗΝ ΑΚΟΛΟΥΘΟΥΜΕΝΗ 

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ ΚΑΙ ∆ΗΜΟΣΙΟΝΟΜΙΚΗ ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ, ΤΙΣ 

ΠΡΟΟΠΤΙΚΕΣ ΤΗΣ ΚΥΠΡΙΑΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ ΚΑΙ ΑΛΛΑ ΕΙ∆ΙΚΟΤΕΡΑ 

ΘΕΜΑΤΑ ΠΟΥ ΣΧΕΤΙΖΟΝΤΑΙ ΜΕ ΤΟΝ ΚΡΑΤΙΚΟ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟ ΓΙΑ 

ΤΟ 2003 

  Η επιτροπή στο σημείο αυτό κρίνει σκόπιμο να προβεί σε δήλωση 

διευκρινίζοντας ότι η έγκριση είτε του συνόλου είτε επιμέρους προνοιών του 

ετήσιου κρατικού προϋπολογισμού σε καμιά περίπτωση δε συνεπάγεται και 

έγκριση ή αποδοχή της κυβερνητικής πολιτικής είτε στο σύνολό της είτε μερικώς.  

Σημειώνεται ότι η μη έγκριση του κρατικού προϋπολογισμού στο σύνολό του, στα 

πλαίσια του ισχύοντος πολιτειακού συστήματος, συνεπάγεται παράλυση της 

κρατικής μηχανής με όλες τις συνεπακόλουθες καταστάσεις.  Συνεπώς, η έγκριση 

του κρατικού προϋπολογισμού που για κάποιες κοινοβουλευτικές πλευρές είναι εκ 

των πραγμάτων επιβεβλημένη για συνταγματικούς λόγους σε καμιά περίπτωση 

δεν υποδηλεί εκ προοιμίου και έγκριση της κυβερνητικής οικονομικής ή 

δημοσιονομικής πολιτικής είτε στο σύνολό της είτε μερικώς.  Λέγοντας αυτό η 

επιτροπή δηλώνει ότι επιφυλάσσει το δικαίωμα μελών της να εισηγηθούν 

περικοπή ειδικών κονδυλίων, όπου αυτό κρίνεται σκόπιμο. 

   ∆ιευκρινίζεται επιπρόσθετα ότι πολλές από τις θέσεις που περιλαμβάνονται 

στην παρούσα έκθεση διατυπώνονται κατά πλειοψηφία των μελών της επιτροπής.  

Ειδικότερα, τα μέλη της επιτροπής, βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού, διαφωνώντας με πλείστες όσες θέσεις διατυπώνονται 

στην παρούσα έκθεση, απέστειλαν στην επιτροπή σημείωμα με τις θέσεις της 
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κοινοβουλευτικής τους ομάδας για τα ζητήματα που πραγματεύεται η παρούσα 

έκθεση.  Για λόγους ακριβοδίκαιης μεταχείρισης κρίθηκε σκόπιμο το εν λόγω 

σημείωμα να συμπεριληφθεί στο κείμενο της έκθεσης αυτούσιο χωρίς 

οποιουδήποτε είδους επεξεργασία, λεκτική ή άλλη.7 

  Η επιτροπή θα παραθέσει ακολούθως τις γενικές της εκτιμήσεις αναφορικά 

με την πορεία και τις προοπτικές της κυπριακής οικονομίας, την όλη 

δημοσιονομική κατάσταση, την ακολουθούμενη μακροοικονομική πολιτική αλλά 

και την πολιτική αναφορικά με επιμέρους τομείς της κυπριακής οικονομίας.  Οι 

εκτιμήσεις αυτές, οι παρατηρήσεις και οι διαπιστώσεις της επιτροπής εξάγονται 

τόσο από τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν της γραπτώς όσο και από όλες τις 

συζητήσεις που έγιναν ενώπιόν της. 

  Ειδικότερα, όσον αφορά την παρούσα κατάσταση και τις προοπτικές της 

κυπριακής οικονομίας, η επιτροπή διαμορφώνοντας τις τελικές της θέσεις κρίνει 

σκόπιμο να δηλώσει ότι έλαβε υπόψη όχι μόνο τις θέσεις που εκφράστηκαν από 

τον Υπουργό Οικονομικών ενώπιόν της, αλλά και τις θέσεις που εξέφρασε ο 

∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, ο οποίος, όπως έχει ήδη 

αναφερθεί,  κλήθηκε σε ειδική συνεδρία της επιτροπής και ανέλυσε τη θεώρηση 

της Κεντρικής Τράπεζας για την παρούσα κατάσταση της κυπριακής οικονομίας 

δίδοντας τις δικές του προβλέψεις για το 2002 και το 2003 και αναλύοντας 

ταυτόχρονα τους προβληματισμούς του για διάφορα θέματα, όπως είναι το ύψος 

των επιτοκίων, οι τρόποι αντιμετώπισης του πληθωρισμού, η αποπληρωμή του 

δημόσιου χρέους κ.ά. 

  Η επιτροπή βασίστηκε επίσης στα συμπληρωματικά στοιχεία που η ίδια 

ζήτησε από την εκτελεστική εξουσία, καθώς και σε άλλες σχετικές πληροφορίες 

                                            
7  Οι θέσεις της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού περιλαμβάνονται στο Πρώτο 

Μέρος της παρούσας έκθεσης, στις σελίδες 90 έως 98, Κεφάλαιο 10. 
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που βρίσκονται κατατεθειμένες ενώπιόν της με την ευκαιρία της συζήτησης 

συναφών θεμάτων είτε από την ίδια είτε από άλλες κοινοβουλευτικές επιτροπές, 

και συνεκτιμώντας και αξιολογώντας όλα τα δεδομένα παραθέτει τις ακόλουθες 

παρατηρήσεις: 

 α. ∆ημοσιονομική κατάσταση και δείκτες   

  Η δημοσιονομική κατάσταση, όπως αυτή έχει διαγραφεί από τον καθ’ 

ύλην αρμόδιο υπουργό ενώπιον της επιτροπής την 21η Οκτωβρίου 2002 και 

σύμφωνα με τους δοθέντες από το Υπουργείο Οικονομικών δημοσιονομικούς 

δείκτες, ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2002, παρουσιάζεται εκ πρώτης όψεως 

και σε γενικές γραμμές σταθερή με το αναθεωρημένο ύψος του 

δημοσιονομικού ελλείμματος ως ποσοστού επί του ακαθάριστου εγχώριου 

προϊόντος (ΑΕΠ) για το 2002 να ανέρχεται στο 2,7% σε σύγκριση με 3% το 

2001 με πρόβλεψη για μείωσή του στο 2,1% του ΑΕΠ για το 2003. 

  Το δημόσιο χρέος, εξαιρουμένου του ενδοκυβερνητικού, είναι, σύμφωνα 

με τα αναθεωρημένα μεγέθη, της τάξης του 57,1% του ΑΕΠ το 2002 σε 

σύγκριση με αναθεωρημένο ποσοστό της τάξης του 54,6% το 2001 με 

πρόβλεψη για ποσοστό της τάξης του 57,2% του ΑΕΠ για το 2003. 

  Το συνολικό δημόσιο χρέος, περιλαμβανομένου του ενδοκυβερνητικού, 

παρουσιάζει διεύρυνση τόσο σε απόλυτους αριθμούς όσο και ως ποσοστό 

επί του ΑΕΠ και ανέρχεται, σύμφωνα με τα αναθεωρημένα μεγέθη, σε 

£6.076,8 εκατομ. ή στο 98,1% του ΑΕΠ το 2002 σε σύγκριση με £5.424,8 

εκατομ. ή 92,5% ως ποσοστό του ΑΕΠ το 2001 με πρόβλεψη για £6.669,9 ή 

98,6% ως ποσοστό του ΑΕΠ για το 2003.   

  Συναφώς με τα πιο πάνω το ενδοκυβερνητικό χρέος παρουσιάζει 

διεύρυνση τόσο σε απόλυτους αριθμούς όσο και ως ποσοστό επί του ΑΕΠ 
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και ανέρχεται, σύμφωνα με τα αναθεωρημένα μεγέθη, σε £2.447,5 εκατομ. ή 

σε ποσοστό 39,5% του ΑΕΠ το 2002 σε σύγκριση με £2.216,7 εκατομ. ή 

ποσοστό 37,8% του ΑΕΠ το 2001 με πρόβλεψη για £2.693,8 ή ποσοστό 

39,8% του ΑΕΠ για το 2003. 

  Από την άλλη, με βάση τα δοθέντα μεγέθη, το σύνολο των δημόσιων 

εσόδων ήταν £2.427,0 εκατομ. το 2002 (αναθεωρημένα) σε σύγκριση με 

£1.712,9 εκατομ. το 2001 με πρόβλεψη για £2.401,4 για το 2003.  Όσον 

αφορά τα δημόσια έσοδα για το 2003, παρουσιάζουν σημαντική 

αναδιάρθρωση με αύξηση κυρίως των εσόδων από έμμεσους φόρους (ΦΠΑ 

και άλλους φορείς κατανάλωσης) και με ταυτόχρονη μείωση των εσόδων από 

άμεσους φόρους (φόρο εισοδήματος).8 

  Υπό το φως των πιο πάνω στοιχείων, η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη 

και τις θέσεις του ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας, όπως κατατέθηκαν 

ενώπιόν της, σύμφωνα με τις οποίες η τελική διαμόρφωση του ύψους του 

δημοσιονομικού ελλείμματος για το 2002 αλλά και η πρόβλεψη για το 2003 

συναρτώνται εν πολλοίς από πρόσφατους παράγοντες που διαφοροποιούν 

τις αρχικές προβλέψεις, δηλώνει τα ακόλουθα: 

  Οι προβλέψεις της κυβέρνησης για δημοσιονομικό έλλειμμα της τάξης 

του 2,7% του ΑΕΠ το 2002 και του 2,1% του ΑΕΠ το 2003 αντιμετωπίζονται 

από την επιτροπή με σκεπτικισμό. 

  Η επιτροπή, προτού παραθέσει τους συγκεκριμένους προβληματισμούς 

της, δηλώνει ότι μελέτησε τις επεξηγήσεις που περιέχονται σε σημείωμα του 

Υπουργείου Οικονομικών, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2002, σε σχέση με τον 

τρόπο υπολογισμού των προβλέψεων για το ύψος του δημοσιονομικού 

                                            
8  Τα στοιχεία περιλαμβάνονται στον κατάλογο πινάκων που συνοδεύει τον κρατικό προϋπολογισμό, 

Υπουργείο Οικονομικών - 3 Οκτωβρίου 2002. 
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ελλείμματος, το οποίο κατατέθηκε μέσα στα πλαίσια της συζήτησης 

συμπληρωματικού προϋπολογισμού του 2002.9 

  Σύμφωνα με το εν λόγω σημείωμα, το δημοσιονομικό έλλειμμα των 

ενοποιημένων λογαριασμών της κεντρικής κυβέρνησης και των ταμείων 

κοινωνικών ασφαλίσεων υπολογίζεται στο 2,7% του ΑΕΠ για το 2002.  

Συναφώς, στο ίδιο σημείωμα του Υπουργείου Οικονομικών αναφέρεται ότι 

κατά την ετοιμασία των προβλέψεων λαμβάνονται υπόψη πάντοτε οι 

δεσμεύσεις ή αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου που προϋποθέτουν τη 

διενέργεια δαπανών, όπως είναι στη συγκεκριμένη περίπτωση οι πρόνοιες 

της φορολογικής μεταρρύθμισης και οι χορηγίες που προβλέπονται στους 

προϋπολογισμούς  των ημικρατικών οργανισμών.  Περαιτέρω, αναφέρεται 

ότι στον υπό αναφορά συμπληρωματικό προϋπολογισμό περιλαμβάνονται 

ποσά που αφορούν ενδοκυβερνητικές συναλλαγές και δεν επηρεάζουν το 

δημοσιονομικό έλλειμμα για το 2002, καθώς και δεσμεύσεις ύψους £47 

εκατομ., που προκύπτουν από τη φορολογική μεταρρύθμιση και λήφθηκαν 

υπόψη στον υπολογισμό του ελλείμματος, από τον οποίο προέκυψε έλλειμμα 

2,7% του ΑΕΠ για το 2002.  Τέλος, γίνεται αναφορά σε δαπάνες που δεν 

επηρεάζουν τη σχετική πρόβλεψη, γιατί υπάρχουν μεγαλύτερες 

εξοικονομήσεις από διάφορα κεφάλαια του προϋπολογισμού, για τις οποίες 

όμως ζητείται έγκριση, επειδή δεν είναι εφικτή, με βάση τη νομοθεσία, η 

μεταφορά εξοικονομήσεων μεταξύ κεφαλαίων του προϋπολογισμού. 

  Παρά τις διαβεβαιώσεις που δόθηκαν από την κυβέρνηση σε σχέση με 

τον τρόπο υπολογισμού του δημοσιονομικού ελλείμματος, η επιτροπή στο 

σημείο αυτό είναι αναγκασμένη να επισύρει την προσοχή της κυβέρνησης 

                                            
9  Ο συμπληρωματικός προϋπολογισμός φέρει τον τίτλο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

(Αρ. 11) Νόμος του 2002» και με αυτόν ζητούνται συμπληρωματικές πιστώσεις ύψους £113.556.570. 
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στο συναφές θέμα που αφορά τη συνεχιζόμενη αυξητική τάση των δημόσιων 

δαπανών και ειδικότερα τις δαπάνες προσωπικού και λειτουργίας της 

δημόσιας υπηρεσίας.  Με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν από το 

Υπουργείο Οικονομικών, το σύνολο των δαπανών προσωπικού και των 

δαπανών συντήρησης και λειτουργίας της δημόσιας υπηρεσίας παρουσιάζει 

ετήσια αύξηση τόσο σε απόλυτους αριθμούς όσο και ως ποσοστό.  Η 

αυξητική αυτή τάση αναφορικά με δαπάνες που κρίνονται ως ανελαστικές 

είναι ανησυχητική.   

  Η επιτροπή κρίνει ότι η αυξητική τάση γενικά των δημόσιων δαπανών 

σε αντιδιαστολή με την παρατηρηθείσα δραστική μείωση των τελευταίων 

χρόνων στο ρυθμό αύξησης των αμυντικών δαπανών10 προσδίδει νέα 

διάσταση στο όλο θέμα δημιουργώντας διαφορετική εικόνα από την εικόνα 

που έχει διαγραφεί ενώπιον της επιτροπής.  Η εικόνα αυτή, ειδικά όσον 

αφορά το βαθμό ελέγχου της δημοσιονομικής κατάστασης και της 

συγκράτησης των διάφορων δαπανών για τη δημόσια υπηρεσία, υποδηλεί 

ότι το δημοσιονομικό έλλειμμα είναι μεν εντός των πλαισίων του σχετικού 

κριτηρίου της Συνθήκης του Μάαστριχτ, που ορίζεται κατ’ ανώτατο ποσοστό 

στο 3% του ΑΕΠ, αλλά η επιτροπή δεν έχει πεισθεί ότι οι δαπάνες για τη 

δημόσια υπηρεσία είναι δυνατό να περιοριστούν.  Ο περιορισμός των 

δαπανών για την αμυντική θωράκιση δε συνοδεύθηκε με περιορισμό των 

γενικών δαπανών.  Αντίθετα, το ύψος των δαπανών για τη δημόσια 

υπηρεσία παρέμεινε αμετάβλητο συνεχίζοντας την αυξητική του πορεία.  Η 

αύξηση επίσης των εσόδων της κυβέρνησης από έμμεσους φόρους σε 

συσχετισμό με την αύξηση των λειτουργικών δαπανών και των δαπανών 

                                            
10  Σύμφωνα με τα επίσημα στοιχεία που βρίσκονται ενώπιον της επιτροπής, επιτεύχθηκε μηδενισμός 

των χρεών για αμυντικές δαπάνες με τον προϋπολογισμό του 2001. 
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προσωπικού της δημόσιας υπηρεσίας υπογραμμίζει τη θέση της επιτροπής 

ότι δεν έχει επιδειχθεί η δέουσα αυστηρότητα όσον αφορά την 

αδιαμφισβήτητη και παραδεκτή απ’ όλες τις πλευρές ανάγκη συμπίεσης των 

δαπανών για τη δημόσια υπηρεσία. 

  Η επιτροπή στο σημείο αυτό κρίνει σκόπιμο να δηλώσει ότι, 

προβαίνοντας σε σχολιασμό ως προς την τελική διαμόρφωση του 

δημοσιονομικού ελλείμματος για το 2002, έχει επίγνωση του γεγονότος ότι η 

κυβέρνηση, καταθέτοντας αρχικά τις προτάσεις της για τη φορολογική 

μεταρρύθμιση, είχε προτείνει την αρχή της μηδενικής βάσης όσον αφορά την 

αύξηση των εσόδων και των δαπανών της (αντισταθμιστικά μέτρα) και ότι, 

στα πλαίσια των συναινετικών διαδικασιών που ακολουθήθηκαν στη 

συνέχεια μεταξύ κυβέρνησης και Βουλής στο στάδιο της συζήτησης και 

επεξεργασίας των προνοιών της φορολογικής μεταρρύθμισης, υπήρξαν εκ 

μέρους της Βουλής άλλες τοποθετήσεις που διαφοροποίησαν την 

κατάσταση.  Γνωρίζει περαιτέρω ότι, όσον αφορά την επιβάρυνση των 

δημόσιων δαπανών, το αποτέλεσμα συνεπάγεται επιβάρυνση του 

προϋπολογισμού κατά £22 εκατομ. ετησίως, ενώ ειδικά για το 2002 η 

επιβάρυνση αυτή ανέρχεται για ολόκληρο το έτος στα £47 εκατομ.11 

  Παρά ταύτα η επιτροπή δηλώνει ότι εξαρχής δεν είχε δεσμευθεί με την 

εξαγγελθείσα αρχή της μηδενικής βάσης, όσον αφορά τις επιπτώσεις στα 

έσοδα της κυβέρνησης από την προταθείσα φορολογική μεταρρύθμιση, 

κρίνοντας αντίθετα ότι υπήρχαν περιθώρια αύξησης των κυβερνητικών 

εσόδων με προτάσεις για συγκεκριμένα φορολογικά μέτρα προοδευτικού 

                                            
11  Η επιπλέον επιβάρυνση οφείλεται στην επέκταση των κοινωνικών αντισταθμιστικών μέτρων για 

ολόκληρο το έτος 2002, καθ’ ην στιγμήν η αύξηση του συντελεστή του ΦΠΑ από 10% σε 13% έχει 
επιβληθεί από 1ης Ιουλίου 2002 αντί από την αρχή του τρέχοντος έτους. 
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χαρακτήρα, τα οποία θα είχαν ισχύ για τα υψηλά και πολύ υψηλά 

εισοδηματικά στρώματα.  Την ίδια στιγμή η επιτροπή έκρινε ότι η σημαντική 

αύξηση του ύψους των αντισταθμιστικών κοινωνικών μέτρων και των 

ομάδων που θα επωφελούνταν από αυτά ήταν και εξακολουθεί να είναι τόσο 

για την ίδια όσο και για όλες τις πλευρές που εκπροσωπούνται στη Βουλή 

απολύτως αναγκαία, δηλώνει δε ότι τα σχετικά αντισταθμιστικά μέτρα 

επιδέχονται περαιτέρω βελτίωση.  Η θέση αυτή συνάδει και εντάσσεται στα 

πλαίσια μιας κοινωνικής προσέγγισης και πολιτικής που στοχεύει στην 

αναϊσορρόπηση και σμίκρυνση, στο μέτρο του δυνατού, των κοινωνικών 

ανισοτήτων και αδικιών στο θέμα της φορολογικής μεταχείρισης των 

διάφορων κοινωνικών στρωμάτων.  Η εισαγωγή όμως των νέων 

αντισταθμιστικών κοινωνικών μέτρων ή η βελτίωση των μέχρι πρότινος 

ισχυόντων με την εισαγωγή, για παράδειγμα, εισοδηματικών κριτηρίων έχει 

θεμελιώσει την αρχή μιας νέας κατάστασης πραγμάτων.  Η επιτροπή στο 

σημείο αυτό δηλώνει ότι θα παρακολουθεί την εφαρμογή της φορολογικής 

μεταρρύθμισης με στόχο να επανέλθει επί του θέματος, αν και εφόσον κρίνει 

ότι η υλοποίηση των σχετικών διατάξεων επιδέχεται βελτιώσεις.   

  Υπό το φως της πιο πάνω προσέγγισης, η επιτροπή επισύρει την 

προσοχή της κυβέρνησης προς την κατεύθυνση εκείνη προς την οποία η ίδια 

κρίνει ότι υπάρχουν πάρα πολλά και μεγάλα περιθώρια βελτίωσης.  Η 

κατεύθυνση αυτή αφορά τις μη ελαστικές δαπάνες για τη λειτουργία της 

δημόσιας υπηρεσίας στις οποίες περιλαμβάνονται και οι δαπάνες 

προσωπικού, καθώς και το γεγονός ότι η αύξησή τους συνεχίζει να 

τροφοδοτείται με την ίδια πολιτική που ακολουθήθηκε τα τελευταία χρόνια.    

  Ο Υπουργός Οικονομικών, διαβεβαιώνοντας την επιτροπή ότι η 
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κυβέρνηση επαγρυπνεί σε σχέση με την ανάγκη συμπίεσης των πιο πάνω 

δαπανών και συνεπακόλουθα ότι αναγνωρίζει την ανάγκη συγκράτησής 

τους, διαφοροποίησε το θέμα από αυτό καθαυτό το θέμα της τελικής 

διαμόρφωσης του δημοσιονομικού ελλείμματος, αποδεχόμενος το γεγονός 

ότι υπάρχουν πολλά περιθώρια για ανάληψη ενεργειών που θα επιφέρουν 

μείωση των λειτουργικών δαπανών της δημόσιας υπηρεσίας.  Ούτε και φέτος 

όμως προχώρησε σε κατάθεση ταυτόχρονα οποιωνδήποτε συγκεκριμένων 

μέτρων στρατηγικής και/ή προγραμμάτων μείωσης και/ή περικοπής ειδικά 

των δαπανών της δημόσιας υπηρεσίας, γεγονός που συνεχίζεται κατ’ 

επανάληψιν τα τελευταία χρόνια παρά τις περί του αντιθέτου δηλώσεις. 

  Η κυβέρνηση δεν έχει καταφέρει να ανατρέψει την εδραιωμένη 

εντύπωση της επιτροπής, ότι, δηλαδή, η μείωση και/ή περικοπή των 

δαπανών που αφορούν τη δημόσια υπηρεσία αντιμετωπίζεται χλιαρά ή έστω 

περιστασιακά, χωρίς ιδιαίτερο προγραμματισμό, και ότι δεν υφίσταται 

πράγματι πολιτική βούληση για αυστηρή δημοσιονομική διαχείριση και 

πειθαρχία, καθ’ ην στιγμήν είναι παραδεκτό από τον ίδιο τον αρμόδιο 

υπουργό ότι υφίστανται πολλά περιθώρια βελτίωσης.  Το γεγονός ότι 

υφίστανται περιθώρια βελτίωσης υπογραμμίστηκε ιδιαίτερα και από το 

∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, ο οποίος μίλησε ενώπιον της 

επιτροπής για την ανάγκη περαιτέρω δημοσιονομικής εξυγίανσης και 

περαιτέρω δημοσιονομικής πειθαρχίας και τόνισε ότι θέση του είναι ότι 

υπάρχουν περιθώρια προς την κατεύθυνση αυτή.  Συναφώς, ο ∆ιοικητής 

έκανε αναφορά στο ότι η επίδειξη πειθαρχημένης δημοσιονομικής 

συμπεριφοράς επηρεάζει συνεπακόλουθα πολλούς άλλους οικονομικούς 

δείκτες, εκτός από το δημοσιονομικό έλλειμμα, θέση που βρίσκει σύμφωνη 
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την επιτροπή.  Σημειώνεται συναφώς ότι οι δαπάνες προσωπικού, σύμφωνα 

με τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στους πίνακες που συνοδεύουν τον υπό 

συζήτηση προϋπολογισμό, ανέρχονταν σε £661.950 εκατομ. το 2002, έναντι 

£613.463 εκατομ. το 2001 με πρόβλεψη αύξησής τους στα £724.886 εκατομ. 

το 2003.  Ο ρυθμός αύξησης των δαπανών αυτών το 2002 ήταν 7,9% έναντι 

ρυθμού αύξησης 5,7% το 2001.  Από την άλλη, οι λειτουργικές δαπάνες 

παρουσιάζουν αύξηση σε απόλυτους αριθμούς και ανέρχονται σε £123.918 

εκατομ. το 2002 έναντι £101.570 εκατομ. το 2001 με πρόβλεψη αύξησής 

τους στα £141.459 εκατομ. το 2003.  Ας σημειωθεί συναφώς ότι δεν έχει 

ληφθεί ακόμη υπόψη η μακροχρόνια επίδραση επί των δημοσιονομικών 

μεγεθών της αναδρομικής παραχώρησης αυξήσεων ύψους 7,5% προς τους 

δημόσιους υπαλλήλους που καλύπτει την περίοδο 2001-2003, η οποία 

υποβλήθηκε με σχετικά νομοσχέδια που κατατέθηκαν στη Βουλή στις 19 

∆εκεμβρίου 2002 και εκκρεμούν ενώπιον της επιτροπής. 

  Ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Οικονομικών, κατόπιν 

παράκλησης του προέδρου της, κατέθεσε στο μεταξύ τα προκαταρκτικά 

συμπεράσματα κλιμακίου του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου (∆ΝΤ), το 

οποίο προέβη σε αξιολόγηση της κυπριακής οικονομίας για το 2002.12  Στην 

προκαταρκτική αυτή έκθεση επισημαίνεται η ανάγκη για χάραξη πολιτικής με 

μακροπρόθεσμο ορίζοντα για συγκράτηση των τρεχουσών δαπανών, ενώ, 

αφού καθορίζονται οι παράγοντες που επηρεάζουν μακροπρόθεσμα τα 

δημόσια οικονομικά, επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

«Υπό το φως των νέων τάσεων, η επίτευξη των στόχων που έχουν 

καθοριστεί από το Προενταξιακό Οικονομικό Πρόγραμμα (ΠΟΠ) 

                                            
12  Η αποστολή του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου (∆ΝΤ) για την αξιολόγηση της κυπριακής οικονομίας 

για το 2002 επισκέφθηκε την Κύπρο μεταξύ 23 Οκτωβρίου και 4 Νοεμβρίου 2002. 
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απαιτεί την υιοθέτηση μιας συνεπούς πολιτικής προσέγγισης».   

  Περαιτέρω αναφέρονται τα ακόλουθα: 

«Τα στατιστικά στοιχεία για τους πρώτους οκτώ μήνες του 2002 

δεικνύουν ότι το έλλειμμα της γενικής κυβέρνησης αυξάνεται με 

ψηλότερους ρυθμούς από αυτούς που είχαν αρχικά προβλεφθεί 

αντικατοπτρίζοντας κυρίως υπερβάσεις δαπανών.  Με την αυστηρή 

διαχείριση των δαπανών και την αύξηση των εσόδων από μη 

επαναλαμβανόμενα έσοδα, όπως την επιβολή προστίμου στην 

ΑΤΗΚ ύψους £20 εκατομ., το δημοσιονομικό έλλειμμα μπορεί να 

διατηρηθεί γύρω στο 3% του ΑΕΠ, στα ίδια περίπου επίπεδα με τον 

προηγούμενο χρόνο.  Όμως αυτές οι αυξήσεις των δαπανών θα 

επιφέρουν αρκετή επίπτωση στο δημοσιονομικό έλλειμμα του 

επόμενου χρόνου, απειλώντας την πρόοδο της δημοσιονομικής 

εξυγίανσης και ως επακόλουθο την επίτευξη του δημοσιονομικού 

στόχου του 2003». 

  Όλες οι πιο πάνω θέσεις υιοθετούνται από την επιτροπή.  Οι σχετικές 

επιφυλάξεις της επιτροπής τόσο για τη δημοσιονομική κατάσταση, όπως 

αυτή έχει σκιαγραφηθεί από τον Υπουργό Οικονομικών ενώπιόν της, όσο και 

για τη γενικότερη κατάσταση της οικονομίας έχουν ήδη επισημανθεί στην 

κυβέρνηση κατά τη συζήτηση στην επιτροπή με την υπόδειξη ότι οι 

κυβερνητικές προβλέψεις τίθενται εν αμφιβόλω υπό το φως της 

επιβράδυνσης του ρυθμού ανάπτυξης της παγκόσμιας οικονομίας, των 

Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής (ΗΠΑ) και της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ) 

ειδικότερα, η οποία συνεπακόλουθα πλήττει την Κύπρο.  Επισημαίνεται 

συναφώς ότι η κυβέρνηση είχε αρχικά θέσει ως στόχο της πολιτικής της τον 

ισοσκελισμό του προϋπολογισμού αρχικά μέχρι το 2004 και ακολούθως, 

αναθεωρώντας τον αρχικό της προγραμματισμό, μέχρι το 2005.  Η επιτροπή, 

σχολιάζοντας το δημοσιονομικό έλλειμμα και τους παράγοντες που η ίδια 
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θεωρεί ότι το επηρεάζουν δυσμενώς και μακροπρόθεσμα και οι οποίοι για το 

λόγο αυτό δεν πρέπει να παραγνωρίζονται, δεν αμφισβητεί ότι τα τελευταία 

χρόνια επήλθε σημαντικός βαθμός δημοσιονομικής σύγκλισης, ο οποίος 

συνάδει με το κριτήριο της Συνθήκης του Μάαστριχτ παρά το γεγονός ότι 

βρίσκεται σε οριακά επίπεδα. 

  Η επιτροπή όμως επικεντρώνεται ιδιαίτερα στο γεγονός ότι τόσο η ίδια 

όσο και το σώμα της Βουλής γενικότερα αποτελούν κατεξοχήν πολιτικά 

σώματα ελέγχου της κυβερνητικής πολιτικής.  Μέσα στα πλαίσια αυτά η 

επιτροπή θεωρεί αναμενόμενο ότι κάθε χρόνο κατά τη συζήτηση του 

κρατικού προϋπολογισμού η κυβέρνηση, πέραν της υποστήριξης από τον 

αρμόδιο υπουργό των καθαρά λογιστικών και τεχνικών κειμένων αυτού 

καθαυτού του προϋπολογισμού, θα είναι σε θέση να παρουσιάζει και να 

διαγράφει με ευκρίνεια τα μέτρα πολιτικής που έλαβε ή προτίθεται να λάβει 

όσον αφορά ζωτικά θέματα που ενδιαφέρουν τη Βουλή, και ιδιαίτερα όσον 

αφορά τη δημοσιονομική κατάσταση, αλλά και τα συγκεκριμένα 

χρονοδιαγράμματα υλοποίησής τους για επίτευξη των στόχων της.  Τα μέτρα 

αυτά πρέπει να χαρακτηρίζονται από ευελιξία και αποτελεσματικότητα και να 

δίδουν σαφείς απαντήσεις στις κατά καιρούς επισημάνσεις και απαιτήσεις της 

Βουλής.   

  Η επιτροπή επισημαίνει συναφώς τα ακόλουθα: 

«Ο κρατικός προϋπολογισμός είναι η πιο σημαντική έκθεση 

πολιτικής της κυβέρνησης κατά τη διάρκεια του έτους στην οποία 

αντικατοπτρίζονται οι βασικές αρχές της κυβερνητικής πολιτικής, 

περιλαμβάνει δε τις θέσεις της κυβέρνησης για την 

κοινωνικοοικονομική κατάσταση του κράτους, το βαθμό 

ευαισθησίας της κυβερνητικής πολιτικής και δεικνύει τις μελλοντικές 
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προθέσεις και τον τρόπο άσκησης της πολιτικής της σε παρελθόντα 

χρόνο. 

Κάθε κοινοβούλιο, για να ασκήσει με αποτελεσματικότητα το 

συνταγματικό του καθήκον να ελέγχει τις ενέργειες της κυβέρνησης 

και τον ίδιο τον προϋπολογισμό, πρέπει να πηγαίνει πίσω από τα 

νούμερα και να διαβλέπει τις πραγματικές ενέργειες της 

κυβέρνησης, τις χρηματοδοτήσεις και τις συμφωνίες που 

υποκρύπτονται.  Έτσι μόνο ένα κοινοβούλιο διασφαλίζει ότι οι 

πολίτες παίρνουν πράγματι από το κράτος το αντάλλαγμα που 

δικαιούνται για τους φόρους που καταβάλλουν».13 

  Ούτε και φέτος παρά τις συνεχείς, κατά τα άλλα, υποδείξεις και 

παρατηρήσεις της επιτροπής κατατέθηκαν ενώπιόν της τα συγκεκριμένα 

μέτρα πολιτικής που λαμβάνονται από την κυβέρνηση για επίτευξη των 

δημοσιονομικών στόχων της, πιο συγκεκριμένα δε για το ειδικό θέμα που 

αφορά τις δαπάνες της δημόσιας υπηρεσίας και την ανάγκη για περικοπή 

και/ή αναϊσορρόπηση και/ή ιεράρχηση των δαπανών αυτών.  Περαιτέρω η 

επιτροπή θεωρεί ότι ο ρόλος της κυβέρνησης στα πλαίσια της εξέτασης του 

ετήσιου προϋπολογισμού έγκειται στο να παρουσιάζει με σαφήνεια στη 

Βουλή το πρόγραμμά της, όσον αφορά την αναπτυξιακή της πολιτική, σε 

συνάρτηση με τα μέτρα που λαμβάνει για εξισορρόπηση των 

μακροοικονομικών μεγεθών.   

  Αναφέρεται σχετικά στα προκαταρκτικά συμπεράσματα για την 

κυπριακή οικονομία του κλιμακίου του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου: 

«Η αξιοπιστία της δημοσιονομικής πολιτικής μπορεί να 

αναβαθμιστεί με την καθιέρωση ενός πολυετούς δημοσιονομικού 

προγράμματος, βασισμένου πάνω σε ορθολογικούς 

                                            
13  Key issues and guidelines emerged from the Inter-Parliamentary Union’s Seminar on “Parliament and 

Budgetary Process” - Nairobi (Kenya), 22-24 May 2000. 
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μακροοικονομικούς στόχους, αναλυμένους στις βασικές κατηγορίες 

δαπανών, θέτοντας ετήσιους στόχους όσον αφορά το ύψος τους.  

Ένα τέτοιο πρόγραμμα θα θέσει τη βάση για την επιλογή μεταξύ 

δαπανών με ανταγωνιστικές προτεραιότητες με ένα διαφανή και 

αποδοτικό τρόπο». 

  Στη βάση των πιο πάνω επισημάνσεων, η επιτροπή υπό την παρούσα 

σύνθεσή της είχε και η ίδια κάνει πολλές φορές αναφορά στο παρελθόν.  

Στην έκθεση της επιτροπής για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2001 

αναφέρονται τα ακόλουθα: 

«Η Βουλή, επιδεικνύοντας πολλές φορές την ευαισθησία της στα 

προβλήματα της δημόσιας υπηρεσίας, έχει δηλώσει επανειλημμένα 

ότι επέστη ο χρόνος για ριζικές τομές.  Αποτελεί πλέον επιτακτική 

ανάγκη η χάραξη από την κυβέρνηση μεσοπρόθεσμης και 

μακροπρόθεσμης στρατηγικής και της υλοποίησής της μέσα σε 

συγκεκριμένα χρονοδιαγράμματα...   

Η επιτροπή θεωρεί ότι δεν έχουν καταβληθεί ουσιαστικές 

προσπάθειες προς την κατεύθυνση της συγκράτησης των 

δημόσιων δαπανών ή πως, εν πάση περιπτώσει, οι όποιες 

προσπάθειες δεν έχουν επαρκώς συγκεκριμενοποιηθεί...» 

  Η επιτροπή κρίνει σκόπιμο να αναφερθεί και πάλι σε χρόνια 

επαναλαμβανόμενα γεγονότα που δεικνύουν τη διαχρονική στασιμότητα και 

την απροθυμία της κυβέρνησης για ριζικές τομές τέτοιες, που με την 

εφαρμογή τους να είχαν ήδη επέλθει μεσοπρόθεσμα και μακροπρόθεσμα 

αποτελέσματα όχι αποκλειστικά μετρήσιμα σε απόλυτους αριθμούς αλλά υπό 

την έννοια της χάραξης συγκεκριμένης πολιτικής αυτοπεριορισμού και 

αυτοδεσμεύσεων που θα συνέβαλλε στην αναμόρφωση του δημόσιου τομέα.  

Μεταξύ αυτών συγκαταλέγεται η κατάθεση συμπληρωματικών 

προϋπολογισμών με τους οποίους ζητείται η δημιουργία μεγάλου αριθμού 
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νέων θέσεων.14   

  Σημειώνεται συναφώς ότι τέτοια νομοσχέδια συνοδεύονται στην 

πλειονότητά τους με ανεπαρκή στοιχεία σε σχέση με τη δικαιολόγηση της 

δημιουργίας των ζητούμενων νέων θέσεων.  Τα στοιχεία αυτά στην 

πλειοψηφία τους δεν προβαίνουν σε σαφή συσχετισμό με τον αριθμό των 

υφιστάμενων θέσεων και κυρίως με τη διαχρονική εξέλιξη της στελέχωσης 

των αντίστοιχων τμημάτων και υπηρεσιών για τα οποία ζητούνται οι νέες 

θέσεις και ειδικά σε ποσοστιαία αναφορά ως προς την εξέλιξη του αριθμού 

του προσωπικού σε αυτές τόσο σε μόνιμο όσο και σε έκτακτο προσωπικό. 

  Επισημαίνεται επιπρόσθετα η απασχόληση κάθε χρόνο μεγάλου 

αριθμού έκτακτων υπαλλήλων σε διάφορα τμήματα της δημόσιας υπηρεσίας.  

Συναφώς αναφέρεται η πρόταση του Υπουργείου Οικονομικών προς το 

Υπουργικό Συμβούλιο που βρίσκεται κατατεθειμένη στη Βουλή και προνοεί 

την έγκριση πρόσληψης 1 000 και πλέον έκτακτων υπαλλήλων για τις 

ανάγκες του 2003,15 γεγονός που επαναλαμβάνεται αμείωτο και με αυξητική 

τάση όσον αφορά το ζητούμενο αριθμό εκτάκτων καθ’ όλη τη διάρκεια της 

τελευταίας δεκαετίας. 

  Επιπροσθέτως των πιο πάνω, αναφέρεται η συνέχιση της τακτικής 

κατάθεσης μεγάλου αριθμού συμπληρωματικών προϋπολογισμών για 

διάφορους σκοπούς και προγράμματα πέραν των καθαρά απροβλέπτων.  

Είναι γεγονός ότι η επιτροπή δυνατό να επικριθεί ότι με τις τελικές εισηγήσεις 

της για έγκριση των ζητούμενων συμπληρωματικών πιστώσεων συμβάλλει 

                                            
14  Με το νομοσχέδιο υπό τον τίτλο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 

2002» προνοείται η δημιουργία 1 498 νέων θέσεων έναντι μέσης ετήσιας μακροπρόθεσμης δαπάνης 
ύψους £22.379.156.  Προτείνεται επίσης η κατάργηση 98 άλλων θέσεων, η αναβάθμιση 66 θέσεων, 
καθώς και μια σειρά άλλων συναφών ρυθμίσεων.  

15  Περαιτέρω αναλυτικά στοιχεία για τις ανάγκες σε έκτακτους υπαλλήλους περιλαμβάνονται στην 
πρόταση του Υπουργείου Οικονομικών προς το Υπουργικό Συμβούλιο με αριθμό 1729/2002, η 
οποία βρίσκεται κατατεθειμένη στο Αρχείο της Βουλής. 
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εν πολλοίς στη συνέχιση της ίδιας τακτικής από την κυβέρνηση.  Η επιτροπή 

όμως είναι αναγκασμένη να τονίσει το γεγονός ότι η Βουλή σε καμιά 

περίπτωση δεν ασκεί εκτελεστική εξουσία με την έννοια που αυτή η εξουσία 

ασκείται από την κυβέρνηση και συνεπώς, εκ των πραγμάτων, βρίσκεται 

κάθε φορά απλώς προ τετελεσμένων γεγονότων.  Ενδεικτικά αναφέρεται ότι 

μόνο για το 2002 η κυβέρνηση έχει καταθέσει στη Βουλή δώδεκα συνολικά 

συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς με τους οποίους ζητούνται 

συμπληρωματικές πιστώσεις συνολικού ύψους £241.917.985.  

Υπενθυμίζεται στο σημείο αυτό ότι στο παρελθόν είχε αναληφθεί δέσμευση 

της κυβέρνησης έναντι της Βουλής να μην καταθέτει πέραν των δύο 

συμπληρωματικών προϋπολογισμών ανά εξάμηνο, συμφωνία η οποία έχει 

πλήρως καταπατηθεί τα τελευταία χρόνια. 

  Εν πάση περιπτώσει, η επιτροπή, ειδικά ως προς το θέμα των 

προτάσεων της κυβέρνησης για δημιουργία νέων θέσεων, δεν έχει πεισθεί 

ότι τα τελευταία χρόνια υπήρξε ορθολογική διαχείριση του θέματος και ότι οι 

οποιεσδήποτε ανάγκες των τμημάτων και υπηρεσιών δεν ήταν δυνατό να 

καλυφθούν με άλλους τρόπους, και ιδιαίτερα από το υφιστάμενο προσωπικό, 

ή ότι η δικαιολογία της συμμόρφωσης με το κοινοτικό κεκτημένο δε 

χρησιμοποιήθηκε ανεξέλεγκτα.  Σημειώνεται, εν πάση περιπτώσει, ότι η 

επιτροπή είναι ενήμερη για τα ειδικά τμήματα στα οποία υπάρχουν ανάγκες 

με βάση το κοινοτικό κεκτημένο.16  Κρίνεται όμως ως ορθολογική διαχείριση 

η χάραξη στο δεδομένο χρόνο προγράμματος αναδιάρθρωσης των 

υπηρεσιών, όπου, με βάση το κοινοτικό κεκτημένο, υπήρχαν ανάγκες, το 

                                            
16 Με βάση σημείωμα, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2002, του Υπουργείου Οικονομικών στο οποίο 

περιλαμβάνεται απόσπασμα της Τακτικής Έκθεσης Προόδου της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για θέματα 
στελέχωσης υπηρεσιών. 
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οποίο κατόπιν διαβουλεύσεων με τη Βουλή θα αποτελούσε έναν κώδικα 

υλοποιήσιμο σταδιακά και χωρίς παρεκκλίσεις μέσα σε προκαθορισμένο 

χρονοδιάγραμμα.  Από την άλλη, οι τομείς της παιδείας και της υγείας θα 

έπρεπε να συζητούνται κεχωρισμένως και εν πάση περιπτώσει η Βουλή δε 

θα έπρεπε να βρίσκεται προ αδιεξόδων με βάση τέτοιους χειρισμούς της 

κυβέρνησης, που να ασκούνται σε αυτή έμμεσες πιέσεις. 

  Άμεσα συναρτημένα με τα πιο πάνω θέματα της δημόσιας υπηρεσίας 

είναι και τα θέματα που σχετίζονται με το ισχύον σύστημα αξιολόγησης των 

δημόσιων υπαλλήλων και τη χαμηλή γενικά παραγωγικότητα στη δημόσια 

υπηρεσία. 

  Η επιτροπή στο σημείο αυτό χαιρετίζει τη συμπλήρωση της μελέτης για 

αναμόρφωση του συστήματος αξιολόγησης των δημόσιων υπαλλήλων, η 

οποία αναλήφθηκε από ιδιωτικό οίκο, και την πρόθεση για εισαγωγή νέου 

συστήματος αξιολόγησης εντός του 2003.  Σημειώνεται όμως ότι η 

κυβέρνηση προχώρησε στην ανάθεση των σχετικών μελετών μετά πάροδο 

πολλών ετών, κατά τη διάρκεια των οποίων η Βουλή με διάφορους τρόπους 

είχε κατ’ επανάληψιν επισημάνει την ανάγκη αυτή.  Αναμένεται πάντως ότι η 

προσπάθεια τροποποίησης του ισχύοντος αναχρονιστικού και ισοπεδωτικού 

συστήματος αξιολόγησης, το οποίο αποτελεί αντικίνητρο για τους ικανούς 

λειτουργούς της δημόσιας υπηρεσίας, θα αποδώσει τα μέγιστα, εάν και 

εφόσον εφαρμοστεί, καλείται δε η κυβέρνηση να τηρεί ενήμερη τη Βουλή για 

όλα τα στάδια υλοποίησης της απόφασης για τροποποίηση του συστήματος 

αυτού. 

  Αναφορικά με το θέμα της εξεύρεσης ειδικών τρόπων αύξησης της 

μειωμένης παραγωγικότητας στη δημόσια υπηρεσία, η επιτροπή χαιρετίζει 
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επίσης την εξαγγελία εκ μέρους της κυβέρνησης της μελέτης για εισαγωγή 

του θεσμού της υποχρεωτικής μετάταξης δημόσιων υπαλλήλων, όπου και 

όταν παρουσιάζονται αυξημένες ανάγκες.  Τονίζεται όμως ταυτόχρονα η 

ανάγκη επιμέτρησης των παραγόμενων υπηρεσιών ανά τμήμα, έτσι ώστε να 

κωδικοποιηθεί συγκεκριμένα η ανά μονάδα παραγόμενη υπηρεσία σε σχέση 

με το κόστος και το χρόνο εκτέλεσής της, ενώ θα ήταν σκόπιμο να μελετηθεί 

ενδεχομένως η εισαγωγή του θεσμού της πίστωσης μονάδων, η οποία θα 

έχει συγκεκριμένο αντίκρισμα για κάθε λειτουργό ή τμήμα που υπερβαίνει το 

μέσο διαπιστούμενο βαθμό απόδοσης.   

  Στα ίδια πλαίσια σημειώνονται προσεγγίσεις που βρίσκουν σύμφωνη 

την επιτροπή, των οποίων ενδεχόμενη θεσμοθέτηση και εισαγωγή σίγουρα 

θα συνέβαλλε στην αναμόρφωση της δημόσιας υπηρεσίας: 

«Για επίλυση των προβλημάτων παραγωγικότητας επιβάλλεται η 

ρύθμιση της εναλλαγής των υπαλλήλων ενδοϋπηρεσιακά (rotation), 

καθώς και μεταξύ διάφορων υπηρεσιών, κατά τρόπο που να μην 

επιδέχεται καταστρατήγηση, ιδιαίτερα στα πρώτα στάδια της 

υπηρεσίας τους.  Για να επιτευχθεί βέβαια αυτή, θα πρέπει η 

εκπαίδευση και η εκ περιτροπής ανάθεση διαφορετικών 

καθηκόντων μέσα στην ίδια υπηρεσία να είναι υποχρεωτική, ούτως 

ώστε μέσα σε ορισμένα χρόνια, και κυρίως στα πρώτα πέντε με 

δέκα χρόνια, ο υπάλληλος να γνωρίζει όλα ή τα περισσότερα 

καθήκοντα της θέσης του.  Η διευθέτηση αυτή θα βοηθήσει στη 

διάγνωση των διάφορων ικανοτήτων των υπαλλήλων και στην 

επίτευξη πιο ολοκληρωμένης και αντικειμενικής αξιολόγησης.   

Μετά την ολοκλήρωση της πιο πάνω ενδοτμηματικής εκπαίδευσης 

και μετά τα πρώτα πέντε χρόνια στην ίδια υπηρεσία ή/και μετά την 

προαγωγή υπαλλήλων σε εποπτικές θέσεις, θα πρέπει να γίνονται 

υποχρεωτικές μεταθέσεις, χωρίς αυτό να αφαιρεί το δικαίωμα της 
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αρμόδιας υπηρεσίας για μετάθεση οποτεδήποτε και ανάλογα με τις 

υπηρεσιακές ανάγκες».17 

  Μέσα στα ίδια πλαίσια εντάσσεται η ανάγκη εφαρμογής νέων 

απλουστευμένων και σύγχρονων μεθόδων παροχής υπηρεσιών με την 

εκχώρηση απαραίτητα εξουσιών εντός των τμημάτων, με την ανάθεση 

ευθυνών σε όλες τις βαθμίδες και συνεπακόλουθα με την κατάργηση 

χρονοβόρων και αχρείαστων γραφειοκρατικών διαδικασιών, αλλά και με την 

αφαίρεση ενδεχομένως μονάδων από όλες τις βαθμίδες της ιεραρχίας, όπου 

διαπιστώνεται ότι υπάρχει άρνηση εφαρμογής τέτοιων μεθόδων είτε λόγω 

άγνοιας περί της ουσίας τους είτε για άλλα ιδιοτελή συμφέροντα. 

  Η επιτροπή είναι εκ των πραγμάτων αναγκασμένη να επικρίνει την 

αργοπορία που επεδείχθη εκ μέρους της κυβέρνησης στο να προχωρήσει 

έγκαιρα στις βαθιές εκείνες τομές που κρίνονται αναγκαίες για την πάταξη 

των κατεστημένων της δημόσιας υπηρεσίας και ειδικότερα στην εξεύρεση 

τρόπων για επανακαθορισμό του συστήματος αξιολόγησης των δημόσιων 

λειτουργών, το οποίο έχει εισαχθεί και ισχύει εδώ και μία δεκαετία και το 

οποίο αποδεδειγμένα απέτυχε.  Το εν λόγω σύστημα οδήγησε χωρίς 

αμφιβολία, οδήγησε στην εδραίωση χαμηλών επιπέδων παραγωγικότητας.   

  Συναφώς η επιτροπή υιοθετεί προσεγγίσεις όπως η ακόλουθη: 

«Στόχος, σκοπός και πλαίσιο άσκησης των αρμοδιοτήτων σε 

οποιοδήποτε τομέα της δημόσιας υπηρεσίας είναι και πρέπει να 

είναι ο ακόλουθος: 

Ότι η εργασία που γίνεται πράγματι χρειάζεται να γίνεται, ότι ο 

τρόπος που γίνεται είναι ο ενδεδειγμένος και ο καλύτερος ή, αν δεν 

είναι, θα πρέπει να εξευρεθεί ο πιο αποτελεσματικός και 

                                            
17  Από το εγχειρίδιο «Η δημόσια υπηρεσία και η τέχνη της παραγωγικότητας» - Ξενοφών Λαζάρου, 

Λευκωσία, 1996. 
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οικονομικός, ότι το προσωπικό που κάνει την εργασία, από τον πιο 

χαμηλά στην ιεραρχία μέχρι τον πιο ψηλά, είναι το κατάλληλο τόσο 

από άποψη προσωπικών ιδιοτήτων όσο και ικανοτήτων, γνώσεων 

και κατάρτισης ή, αν δεν είναι, θα εξευρεθεί ή και αναπτυχθεί, για 

να μπορεί να διεκπεραιώνει το έργο με τον πιο ταχύ και γενικά 

επωφελή τρόπο».18 

  Αναφορικά με αυτή καθαυτή την κατάθεση συμπληρωματικών 

προϋπολογισμών στη Βουλή, η επιτροπή επικρίνει την τακτική αυτή, η οποία 

εν πολλοίς ανατρέπει την εικόνα που η επιτροπή καλείται να σχηματίσει στο 

στάδιο της κατάθεσης του κρατικού προϋπολογισμού ενώπιόν της. 

  Στο σημείο αυτό επαναλαμβάνεται η ανάγκη κατάθεσης, μαζί με τον 

κρατικό προϋπολογισμό, επεξηγηματικών σημειωμάτων στα οποία να 

αναφέρονται αναλυμένες οι προβλέψιμες πιστώσεις οι οποίες 

προγραμματίζεται να ζητηθούν με συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς 

κατά τη διάρκεια του οικονομικού έτους στο οποίο ο σχετικός 

προϋπολογισμός αφορά, καθώς και οι λόγοι για τους οποίους οι πιστώσεις 

αυτές δε συμπεριλαμβάνονται στον υπό συζήτηση κρατικό προϋπολογισμό.  

Αναφέρονται ενδεικτικά οι χορηγίες προς διάφορους ημικρατικούς 

οργανισμούς, όπως είναι, για παράδειγμα, ο Κυπριακός Οργανισμός 

Τουρισμού (ΚΟΤ) για τον οποίο η κρατική χορηγία δεν προνοείται στον 

κρατικό προϋπολογισμό, καθ’ ην στιγμή η δαπάνη είναι σχετικά προβλέψιμη.  

Η επιτροπή θεωρεί ως ορθολογική διαχείριση του ειδικού αυτού θέματος την 

έγκαιρη κατάρτιση των προϋπολογισμών των ημικρατικών οργανισμών, έτσι 

που οι σχετικές κυβερνητικές χορηγίες να περιλαμβάνονται στον κρατικό 

προϋπολογισμό.  Θεωρεί επίσης ότι, στην περίπτωση που αυτό δεν 

                                            
18  Από το εγχειρίδιο «Η δημόσια υπηρεσία και η τέχνη της παραγωγικότητας» - Ξενοφών Λαζάρου, 

Λευκωσία 1996. 



 

 37

καθίσταται δυνατό, θα πρέπει τουλάχιστον να περιλαμβάνονται στον κρατικό 

προϋπολογισμό τα σχετικά κονδύλια του προηγούμενου έτους. 

  Το ίδιο ισχύει και για τις ζητούμενες νέες θέσεις, οι οποίες, αδιαφόρως 

του ότι δυνατό σε τελικό στάδιο να εγκριθούν, διότι κρίνονται τελικά 

δικαιολογημένες για διάφορους λόγους, όπως ήταν, για παράδειγμα, η 

ανάγκη συμμόρφωσης με το κοινοτικό κεκτημένο, θα πρέπει να 

περιλαμβάνονται στον κρατικό προϋπολογισμό για λόγους διαφάνειας και 

καλύτερης ενημέρωσης της Βουλής, η οποία καλείται να εγκρίνει τις θέσεις 

αυτές.  ∆ε γίνεται αποδεκτή οποιαδήποτε θεώρηση, σύμφωνα με την οποία 

οι ζητούμενες νέες θέσεις περιλαμβάνονται σε συμπληρωματικούς 

προϋπολογισμούς, επειδή οι σχετικές συμφωνίες έχουν επιτευχθεί κατά τη 

διάρκεια του έτους.  Εν πάση περιπτώσει, η Βουλή θα έπρεπε τουλάχιστον 

να ετηρείτο ενήμερη για οποιεσδήποτε συμφωνίες μεταξύ της κυβέρνησης 

και της συνδικαλιστικής πλευράς οι οποίες αφορούν νέες θέσεις ή 

αναβαθμίσεις θέσεων.  Παρατηρείται περαιτέρω ότι ενδεχομένως να 

ακολουθείται η τακτική της κατάθεσης συμπληρωματικών προϋπολογισμών, 

γιατί έτσι εξυπηρετείται η πολιτική της κυβέρνησης να παρουσιάζει έναν 

προϋπολογισμό στον οποίο να μην περιλαμβάνονται νέες θέσεις, ώστε σε 

τελευταία ανάλυση το δημοσιονομικό έλλειμμα να μην εμφαίνεται 

διογκωμένο. 

  Η επιτροπή έχει πολλές φορές επισημάνει στην κυβέρνηση ότι η 

κατάθεση συμπληρωματικών προϋπολογισμών, ιδιαίτερα προϋπολογισμών 

με τους οποίους προβλέπεται η δημιουργία νέων θέσεων, αποτελεί τακτική 

που ακολουθήθηκε επανειλημμένα εκ μέρους της και που για λόγους αρχής 

είναι απορριπτέα από τη Βουλή, αλλά και η οποία τη φέρνει πάντα προ 
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αδιεξόδων.  Σε τελευταία ανάλυση δημιουργεί, όπως έχει πολλές φορές 

τονιστεί, αχρείαστη δημοσιονομική ακαταστασία στον προγραμματισμό των 

δημόσιων δαπανών παρακωλύοντας την επιτροπή στο έργο της ή δίδοντας 

στη Βουλή μη σωστή και διαφανή εικόνα της δημοσιονομικής κατάστασης 

στο αρχικό στάδιο κατάθεσης του κρατικού προϋπολογισμού.  Η επιτροπή 

για λόγους αρχής συμφωνεί με την κατάθεση συμπληρωματικών 

προϋπολογισμών, μόνο όπου οι ζητούμενες πιστώσεις προορίζονται για την 

κάλυψη έκτακτων και πραγματικά απρόβλεπτων σκοπών. 

  Υπό το φως των πιο πάνω επισημάνσεων, σημειώνεται με 

απογοήτευση η διάθεση της κυβέρνησης έναντι της επιτροπής και κατ’ 

επέκταση του σώματος σε σχέση με την ανάγκη εμπέδωσης της 

απαιτούμενης διαφάνειας και των προϋποθέσεων εκείνων που θα 

καταστήσουν ικανή την καθ’ ύλην αρμόδια επιτροπή και τη Βουλή ως σώμα 

στην άσκηση εποικοδομητικού ελέγχου της κυβερνητικής πολιτικής. 

  Σύμφωνα με το άρθρο 11 του εγκριθέντος και δημοσιευθέντος 

προϋπολογισμού του 2002, η κατάθεση του επόμενου προϋπολογισμού στη 

Βουλή θα έπρεπε απαραιτήτως να συνοδεύεται με τις ακόλουθες εκθέσεις, 

πίνακες και στοιχεία: 

i. Ειδική έκθεση στην οποία να περιέχονται αναλυτικά στοιχεία για το ύψος του 

δημοσιονομικού ελλείμματος (η έκθεση αυτή να επαναλαμβάνεται αμέσως μετά τη 

συμπλήρωση του πρώτου εξαμήνου του ιδίου έτους). 

ii. Ειδική έκθεση στην οποία να περιέχονται αναλυτικά στοιχεία για το ύψος του δημόσιου 

εξωτερικού (μακροχρόνιου, μεσοπρόθεσμου και βραχυπρόθεσμου) εσωτερικού και 

ενδοκυβερνητικού χρέους, για τις κατηγορίες των πηγών χρηματοδότησης τόσο του 

εξωτερικού όσο και του εσωτερικού χρέους, για τον κατά μέσο όρο χρόνο 

αποπληρωμής κατά κατηγορία υφιστάμενων δανείων και για το μέσο όρο κόστους 

κατά κατηγορία των δανείων αυτών. 
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iii. Ειδικούς πίνακες στους οποίους να εμφαίνονται κατά υπουργείο τα 

προγραμματιζόμενα σε βραχυπρόθεσμη, μεσοπρόθεσμη και μακροπρόθεσμη βάση, 

καθώς και τα υπό εκτέλεση, αναπτυξιακά έργα.  Στους πίνακες αυτούς να περιέχονται 

πρόσθετα αναλυτικά επεξηγηματικά στοιχεία για τα επαναλαμβανόμενα κονδύλια, για 

τις σχετικές αποκλίσεις, για το βαθμό υλοποίησης και για τα χρονοδιαγράμματα 

αποπεράτωσης των αντίστοιχων έργων.   

  Πέραν του ενδεχομένου προβολής οποιουδήποτε ισχυρισμού από την 

κυβέρνηση ότι όλα τα πιο πάνω στοιχεία περιλαμβάνονται με τον έναν ή 

άλλο τρόπο στον προϋπολογισμό που κατατέθηκε στη Βουλή και/ή στα 

σχετικά μνημόνια και πίνακες που τον συνοδεύουν, η Βουλή είχε αποφασίσει 

σε δεδομένο χρόνο ότι όλα τα πιο πάνω στοιχεία θα έπρεπε να κατατίθενται 

στη Βουλή κωδικοποιημένα και συγκεντρωμένα, έτσι που, πέρα από το 

καθαρά λογιστικό και τεχνικό κείμενο του προϋπολογισμού, η καθ’ ύλην 

αρμόδια επιτροπή να είναι σε θέση να διαπιστώνει με ευκρίνεια και ευκολία 

όλα τα πιο πάνω ζητούμενα δεδομένα. 

  Η κυβέρνηση ατυχώς επέλεξε να παρακάμψει τις πιο πάνω 

θεσμοθετηθείσες υποχρεώσεις της.  Είναι ενδεχόμενο να έχει ερμηνεύσει ότι 

η συμπερίληψη των πιο πάνω διατάξεων στον προϋπολογισμό του 2002 δεν 

είναι δεσμευτική υπό στενή νομική έννοια.  Το γεγονός όμως είναι ότι, πέραν 

οποιασδήποτε στενής νομικής ερμηνείας του κειμένου του προϋπολογισμού, 

η καθ’ ύλην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή παραγνωρίστηκε, γεγονός 

που σημειώνεται με απαρέσκεια. 

  Επισημαίνεται συναφώς με τις πιο πάνω επανειλημμένως δηλωθείσες 

θέσεις της επιτροπής ότι: 

«Ο προϋπολογισμός αποτελεί ένα οριακής σημασίας έγγραφο, το 

οποίο πρέπει να διασφαλίζει τη διαφάνεια, αξιοπιστία και ευελιξία 

μιας καλά ασκούμενης διακυβέρνησης.  Με το να δίδεται στο 
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κοινοβούλιο μια λεπτομερής περιγραφή των προτεινόμενων 

δαπανών δίδεται η ευκαιρία σ’ αυτό και κατ’ επέκταση στους ίδιους 

τους πολίτες να ξέρουν “πού πάνε τα λεφτά” και κάτι τέτοιο αυξάνει 

τη διαφάνεια...  Μαζί με την εξυπηρέτηση της διαφάνειας, που είναι 

αναγκαία καθ’ όλη τη διάρκεια και για όλες τις πτυχές που αφορούν 

την εξέταση του κρατικού προϋπολογισμού, συνεπακόλουθη είναι 

έτσι και η αξιοπιστία της κυβερνητικής πολιτικής που αποτελεί αυτή 

καθ’ εαυτή την ουσία της δημοκρατίας».19 

 Η επιτροπή στο σημείο αυτό σημειώνει ότι η ίδια έχει πολλές φορές 

επιδείξει τη δέουσα κατανόηση, η οποία το δίχως άλλο συμβάλλει στο 

πνεύμα συνεργασίας και κατανόησης μεταξύ των δύο εξουσιών.  Συναφώς 

θα πρέπει να αναφερθεί ότι, ενώ ανεμένετο από την κυβέρνηση, σύμφωνα με 

δέσμευση του αρμόδιου υπουργού που είχε δοθεί κατά τη συζήτηση του 

προϋπολογισμού του 2002 στην επιτροπή, να είχε καταθέσει στη Βουλή τον 

προϋπολογισμό του 2003 υπό νέα μορφή και τεχνική παρουσίαση, ο 

προϋπολογισμός του 2003 παρουσιάζεται και φέτος με την ίδια εικόνα των 

προηγούμενων ετών, η οποία δε συμβάλλει στην εύκολη μελέτη του 

προϋπολογισμού. 

  Υπό το φως της πιο πάνω επισήμανσής της, η επιτροπή τονίζει ότι η μη 

κατάθεση εκ μέρους της κυβέρνησης των αναλυτικών στοιχείων που, 

σύμφωνα με τα πιο πάνω, θα έπρεπε να είχαν κατατεθεί υποδηλεί μεταξύ 

άλλων την απροθυμία της κυβέρνησης και των τεχνοκρατών της να 

επιδείξουν το αναγκαίο πνεύμα συμμόρφωσης προς τις αποφάσεις της 

νομοθετικής εξουσίας.   

  Η επιτροπή, ανεξάρτητα από τη γενικότερη κριτική της όσον αφορά 

                                            
19  Key issues and guidelines emerged from the Inter-Parliamentary Union’s Seminar on “Parliament and 

Budgetary Process” - Nairobi (Kenya), 22-24 May 2000 - Geneva, 2002. 
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θέματα της δημόσιας υπηρεσίας, χαιρετίζει, όπως και πέρυσι, την 

αναμόρφωση που έχει αρχίσει εδώ και λίγα χρόνια στο Υπουργείο 

Εσωτερικών με την αποκέντρωση που καθιερώθηκε σε σχέση με την έκδοση 

διάφορων πιστοποιητικών και άλλων εγγράφων, η οποία είναι τώρα δυνατή 

στα κατά τόπους επαρχιακά γραφεία, και την έκδοση για όλα τα τμήματα του 

υπουργείου χάρτη των δικαιωμάτων του πολίτη.  Ενδεικτικά αναφέρεται ο 

εκδοθείς κώδικας δικαιωμάτων και υποχρεώσεων των προσφύγων και τα 

έντυπα για τα κυβερνητικά στεγαστικά σχέδια, με βάση τα οποία μπορούν να 

τύχουν βοήθειας και μη εκτοπισθέντες κ.ά.  Η επιτροπή προτρέπει το 

υπουργείο να προχωρήσει ένα βήμα παραπέρα με την καθιέρωση του 

θεσμού της επιβολής κυρώσεων στα τμήματά του, όταν παρατηρούνται 

αποκλίσεις από τις υποχρεώσεις τους, στη βάση πάντα των προνοιών των 

σχετικών χαρτών. 

 β. Προοπτικές της κυπριακής οικονομίας - Οικονομική πολιτική 

  Ο Υπουργός Οικονομικών αλλά και ο ∆ιοικητής της Κεντρικής 

Τράπεζας της Κύπρου από την πλευρά του, προδιαγράφοντας την πορεία 

της κυπριακής οικονομίας για το 2002 και τις προοπτικές της για το 2003, 

αναφέρθηκαν στις επιπτώσεις από τα γεγονότα της 11ης Σεπτεμβρίου 2001 

στις ΗΠΑ, οι οποίες συνεχίζονται μέχρι σήμερα και είχαν ως αποτέλεσμα 

μειωμένες αφίξεις τουριστών στην Κύπρο κατά τη διάρκεια του 2002.  

Περαιτέρω, ο Υπουργός Οικονομικών, κάνοντας αναφορά σε προβλέψεις 

διεθνών οικονομικών οργανισμών, δήλωσε ότι το εξωτερικό περιβάλλον της 

Κύπρου για το 2003 προδιαγράφεται ευνοϊκότερο σε σχέση με το 2002, αφού 

η αβεβαιότητα και τα μέτρα που λήφθηκαν κατά της τρομοκρατίας αναμένεται 

να εξασθενίσουν με θετικά αποτελέσματα για τη διεθνή οικονομία παρά το 



 

 42

γεγονός, βέβαια, ότι ενδεχόμενη επέμβαση στο Ιράκ θα ανατρέψει ριζικά την 

κατάσταση.   

  Επισημαίνοντας τα πιο πάνω, ο Υπουργός Οικονομικών για το 2003 

έκαμε αναφορά σε επιτάχυνση του ρυθμού ανάπτυξης γύρω στο 4,3%, σε 

ποσοστό ανεργίας γύρω στο 3,2% και σε ρυθμό πληθωρισμού γύρω στο 

4,1% [ή στο 2%, αν εξαιρεθούν οι επιπτώσεις από τις αυξήσεις στο 

συντελεστή του φόρου προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ)]. 

  Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή είναι εκ των πραγμάτων 

αναγκασμένη να επισημάνει ότι οι επίσημες προβλέψεις της κυβέρνησης για 

το 2002, ύστερα από την επανεκτίμηση της πρόβλεψης για το ρυθμό 

ανάπτυξης που έγινε μετά την 11η Σεπτεμβρίου 2001, μιλούσαν για ρυθμό 

της τάξης του 4%, ενώ η τελική εκτίμηση για το 2002, με βάση τα επίσημα 

στοιχεία του Οκτωβρίου του 2002, διαγράφει ρυθμό της τάξης του 2,3% σε 

πραγματικούς όρους.20  Από την άλλη, η ανεργία για το 2002 παρουσιάζει 

αύξηση και φτάνει το 3,3% σε σχέση με την περσινή πρόβλεψη για ποσοστό 

ανεργίας της τάξης του 3% του οικονομικά ενεργού πληθυσμού. 

  Καθίσταται πρόδηλο ότι η κυβέρνηση, ενημερώνοντας την επιτροπή 

στο στάδιο της συζήτησης του προϋπολογισμού του 2002, προέβαλε εικόνα 

αισιοδοξίας, καθ’ ην στιγμή υπήρχαν σαφείς ενδείξεις ή ήταν γνωστές και εν 

πάση περιπτώσει προβλέψιμες οι επιπτώσεις που αναμένονταν στον 

τουριστικό τομέα για το 2002 ύστερα από την εκδήλωση των γνωστών 

γεγονότων στις ΗΠΑ, που κατεδείκνυαν την επερχόμενη δυσμενέστερη 

τροπή των πραγμάτων. 

                                            
20  Τα στοιχεία αναφέρονται στο σημείωμα για την πορεία της κυπριακής οικονομίας το 2002 και τις 

προοπτικές για το 2003 του Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείου Προγραμματισμού - 
Οκτώβριος 2002. 
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  Σχετικά αναφέρεται ότι, με βάση τα στοιχεία που η ίδια η κυβέρνηση 

κατέθεσε στην επιτροπή τον Οκτώβριο του 2002, οι αφίξεις τουριστών 

μειώθηκαν κατά 14,2% την περίοδο Ιανουαρίου-Αυγούστου 2002 (σε 

σύγκριση με αύξηση της τάξης του 4,7% την ίδια περίοδο του 2001). 

  Η επιτροπή, υπό το φως όλων των δεδομένων που κατατέθηκαν 

ενώπιόν της και χωρίς να παραγνωρίζει το γεγονός ότι σε περιόδους ύφεσης 

ενδεχομένως για λόγους σκοπιμότητας να ενδείκνυται η εκ μέρους της 

κυβέρνησης παρουσίαση εικόνας που να καλλιεργεί κλίμα ανάκαμψης, 

επισημαίνει τα ακόλουθα: 

  Το κοινοβούλιο με τον έναν ή άλλο τρόπο πρέπει να έχει ενώπιόν του 

την πραγματική εικόνα, σε όλες της τις διαστάσεις, και όλα τα προγράμματα 

και πιθανά σενάρια που, αναλυόμενα σε κοινοβουλευτικό επίπεδο, δεικνύουν 

την ευελιξία και την ετοιμότητα της κυβέρνησης να αντιμετωπίσει την 

κατάσταση που ενδεχομένως να δημιουργηθεί. 

  Στα πλαίσια της πιο πάνω θέσης της, η επιτροπή είχε επισημάνει στον 

Υπουργό Οικονομικών κατά τη συζήτηση που διεξήχθη ενώπιόν της την 21η 

Οκτωβρίου 2002 ότι η κυβέρνηση παρουσιάζεται υπερβολικά αισιόδοξη σε 

σχέση με τις προβλέψεις της για το 2003.  Η επιτροπή θεωρεί ότι η 

κυβέρνηση απέτυχε να δώσει στην επιτροπή εικόνα ετοιμότητας για 

παρουσίαση συγκεκριμένου προγράμματος αντιμετώπισης των συνεπειών 

από ενδεχόμενη εκδήλωση αρνητικών, για την κυπριακή οικονομία, 

γεγονότων.  Η επιτροπή θεωρεί ότι τα ίδια τα αποτελέσματα του 2002, σε 

συσχετισμό πάντα με τις περσινές προβλέψεις που δόθηκαν στην επιτροπή, 

διαψεύδουν τις προσδοκίες της κυβέρνησης και δημιουργούν εύλογες 

αμφιβολίες και για το 2003, ιδιαίτερα σε περίπτωση που δε θα σημειωθεί η 
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αναμενόμενη, σύμφωνα με τον Υπουργό Οικονομικών, παγκόσμια 

οικονομική ανάκαμψη το δεύτερο εξάμηνο του 2002.  Πολύ περισσότερο 

τίθενται εν αμφιβόλω οι προβλέψεις της κυβέρνησης, αν τελικά εκδηλωθεί 

οποιαδήποτε σύρραξη στο Ιράκ, γεγονός που ενισχύεται επίσης από τις 

προβλέψεις διεθνών οικονομικών οργανισμών για συνέχιση της ύφεσης 

διεθνώς.   

  Κρίνεται σκόπιμο να αναφερθεί ότι η όλη προσέγγιση της κυβέρνησης 

στα οποιαδήποτε καίρια ζητήματα απασχολούν την επιτροπή ως καθ’ ύλην 

αρμόδια παρουσιάζεται ενώπιόν της εντελώς θεωρητική, χωρίς να δίδονται 

συγκεκριμένες λύσεις και προτάσεις στους προβληματισμούς της Βουλής. 

  Ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας, καταθέτοντας από την πλευρά 

του, όταν κλήθηκε, τις δικές του εκτιμήσεις για την πορεία της κυπριακής 

οικονομίας, εξέφρασε τη θέση, την οποία υιοθετεί η επιτροπή, ότι είναι 

δυνατό στο παρόν στάδιο με πρωτοβουλία του Υπουργείου Οικονομικών να 

καταρτισθεί έκτακτο σχέδιο οικονομικής δράσης προς αντιμετώπιση της 

κατάστασης, όπως ακριβώς έγινε το 1991 και το 1996, όταν είχε εκδηλωθεί ο 

πόλεμος στο Ιράκ και τα γνωστά τραγικά επεισόδια της ∆ερύνειας αντίστοιχα. 

  Συναφώς αναφέρεται ότι η επιτροπή δεν έχει ακόμη τύχει της δέουσας 

ενημέρωσης από την κυβέρνηση σε σχέση με το ενδεχόμενο κατάργησης του 

3% που καταβάλλεται στον ΚΟΤ για παρεχόμενες υπηρεσίες από ξενοδοχεία 

και εστιατόρια ή για την κατάργηση των τελών προσγείωσης και του 

επιβατικού τέλους για συγκεκριμένες περιόδους εντός του 2003 ως μέτρων 

ενίσχυσης της τουριστικής βιομηχανίας.21 

                                            
21  Σημειώνεται ότι για το 2002 με κανονισμούς που εγκρίθηκαν από τη Βουλή στις 20 ∆εκεμβρίου 2001 

καταργήθηκαν τα τέλη προσγείωσης για όλες τις πτήσεις από τις 15 ∆εκεμβρίου 2001 έως την 31η 
Μαΐου 2002 και το επιβατικό τέλος για τους μήνες Απρίλιο και Μάιο του 2002. 
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  Η επιτροπή, υπό το φως της πιο πάνω προδιαγραφείσας κατάστασης, 

επισημαίνει για άλλη μία φορά την αποκλειστική σχεδόν εξάρτηση της 

κυπριακής οικονομίας από τις υπηρεσίες, και ειδικότερα από τον τουρισμό, 

και την ανάγκη περαιτέρω ενίσχυσης άλλων παραγωγικών δραστηριοτήτων 

και απεξάρτησής της από τον τουρισμό. 

  Ο Υπουργός Οικονομικών κατά την ομιλία του με την ευκαιρία της 

κατάθεσης του κρατικού προϋπολογισμού του 2002 στη Βουλή των 

Αντιπροσώπων είχε αναφερθεί στους στόχους της κυβέρνησης για το 2002 

και είχε επικεντρωθεί στο τρίπτυχο “Ανάπτυξη - Σταθερότητα - Κοινωνική 

συνοχή”.  Στη φετινή του ομιλία με την ευκαιρία της κατάθεσης του 

προϋπολογισμού για το 2003 έκαμε αναφορά σε νέο τρίπτυχο πολιτικής για 

το 2003 και συγκεκριμένα στο τρίπτυχο “Ανάπτυξη - Ανταγωνιστικότητα - 

Μεταρρύθμιση”. 

  Η επιτροπή, στη βάση της τοποθέτησης του ∆ιοικητή της Κεντρικής 

Τράπεζας στις 18 Νοεμβρίου 2002, σύμφωνα με την οποία το έλλειμμα στο 

ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών του ισοζυγίου πληρωμών θα παρουσιάσει 

επιδείνωση και θα κυμανθεί γύρω στο 6% για το 2002, στοιχεία που 

επιβεβαιώνονται και από το Υπουργείο Οικονομικών, σύμφωνα με το οποίο 

παρουσιάζεται επιδείνωση γύρω στο 6,5% του ΑΕΠ για το 2002, σε 

σύγκριση με 4,3% το 2001, είναι αναγκασμένη να επισύρει την προσοχή της 

κυβέρνησης στα ακόλουθα: 

  Εκτός από την αποκλειστική σχεδόν εξάρτηση της κυπριακής 

οικονομίας από τον τουρισμό, που αντικατοπτρίζεται στη μεγάλη μείωση των 

εσόδων από τον τουρισμό τον τελευταίο χρόνο, η ανταγωνιστικότητα της 

κυπριακής οικονομίας γενικά είναι μειωμένη.  Τα επίσημα στοιχεία που 
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δόθηκαν, σύμφωνα με τα οποία οι επενδύσεις σε μηχανικό εξοπλισμό 

σημείωσαν επιβράδυνση, που αντικατοπτρίζεται στις μειωμένες εισαγωγές 

μηχανικού εξοπλισμού κατά το πρώτο πεντάμηνο του 2002,22 διαψεύδουν 

από μόνα τους την κυβερνητική πολιτική, όπως αυτή έχει διαγραφεί από τον 

αρμόδιο υπουργό, για “Ανάπτυξη - Ανταγωνιστικότητα - Μεταρρύθμιση”.  Η 

επιτροπή θεωρεί ότι η ικανοποίηση του στόχου της ανταγωνιστικότητας 

απαιτεί διαρθρωτικές μεταρρυθμίσεις που επιτυγχάνονται μέσα στα πλαίσια 

μακροπρόθεσμων προγραμμάτων και με την εισαγωγή συγκεκριμένων 

σχεδίων για αύξηση της παραγωγικότητας.  

  Περαιτέρω η επιτροπή επισημαίνει ότι η διαφοροποίηση της 

κυβερνητικής πολιτικής από τη σταθερότητα προς την ανταγωνιστικότητα δεν 

αναλύθηκε με οποιοδήποτε συγκεκριμένο τρόπο ενώπιόν της, η οποία ως 

κατεξοχήν πολιτικό σώμα θα ανέμενε να ακούσει με ποιους πρακτικούς 

τρόπους προωθείται η αύξηση της ανταγωνιστικότητας της κυπριακής 

οικονομίας με τα χρόνια διαρθρωτικά προβλήματα που αποτελεί επίσημη 

κυβερνητική εξαγγελία.  Θα περίμενε επίσης να ακούσει από τον αρμόδιο 

υπουργό πώς ακριβώς αξιοποιούνται από την κυβέρνηση τα συγκριτικά 

πλεονεκτήματα της Κύπρου ή με ποια μέτρα αυτά ενισχύονται, όπως σχετικά 

είχε αναφέρει στην ομιλία του στη Βουλή για την κατάθεση του 

προϋπολογισμού.  Μέσα στα ίδια πλαίσια εντάσσεται και η ανάγκη 

κατάθεσης στη Βουλή των συγκεκριμένων μέτρων που αναλαμβάνονται από 

την κυβέρνηση για κάλυψη του ελλείμματος στο ισοζύγιο τρεχουσών 

συναλλαγών του ισοζυγίου πληρωμών και πιο συγκεκριμένα των μέτρων 

χρηματοδότησής του αλλά και των μέτρων/κινήτρων για αύξηση των 

                                            
22  Τα στοιχεία περιλαμβάνονται στο σημείωμα για την πορεία της κυπριακής οικονομίας το 2002 και τις 

προοπτικές για το 2003 - Υπουργείο Οικονομικών, Γραφείο Προγραμματισμού, Οκτώβριος 2002. 
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εξαγωγών.   

  Ο πληθωρισμός είναι επίσης ένα μέγεθος το οποίο εξ αντικειμένου 

απασχολεί την Κεντρική Τράπεζα, αλλά το οποίο πρέπει να προβληματίζει 

και την κυβέρνηση, γιατί από τη διακύμανσή του συναρτώνται πολλές άλλες 

οικονομικές εξελίξεις.  Σύμφωνα με τον Υπουργό Οικονομικών, η αυξητική 

τάση του πληθωρισμού που παρατηρείται πρόσφατα σχετίζεται με τις 

αυξήσεις στους έμμεσους φόρους και πρόκειται για προσωρινό φαινόμενο.  

Το ύψος του δομικού πληθωρισμού, από το οποίο εξαιρούνται όλοι οι 

εποχιακοί παράγοντες, καθώς και οποιεσδήποτε αυξήσεις στους φόρους 

κατανάλωσης, εξακολουθεί να κυμαίνεται, όπως είπε, μεταξύ 2% και 2,5%.  

Ο πληθωρισμός στο σύνολό του εκτιμάται ότι θα ανέλθει για ολόκληρο το 

2002 γύρω στο 3% εξαιτίας των τελευταίων αυξήσεων του συντελεστή ΦΠΑ 

και των άλλων έμμεσων φόρων.  Από την άλλη, ο ρυθμός πληθωρισμού 

προβλέπεται να κυμανθεί γύρω στο 4,1% το 2003, ενώ περιορίζεται στο 2%, 

εξαιρουμένων των επιπτώσεων από τους προσωρινούς παράγοντες που 

έχουν αναφερθεί πιο πάνω.   

  Πέραν οποιωνδήποτε προσωρινών παραγόντων οι οποίοι επηρεάζουν 

τον πληθωρισμό, και η κυβέρνηση, εκτός από την Κεντρική Τράπεζα, θα 

πρέπει να επαγρυπνεί, γιατί, όπως ο ίδιος ο Υπουργός Οικονομικών ανέφερε 

στην ομιλία του, η κυβέρνηση θεωρεί τον πληθωρισμό πολύ σημαντικό 

δείκτη, που συνδέεται με την ανταγωνιστικότητα και που, όπως είπε, 

αποτελεί κλειδί για την ανάπτυξη της κυπριακής οικονομίας.  Από την ίδια την 

αναφορά του Υπουργού Οικονομικών ενώπιον του σώματος προκύπτει 

επίσης η προσδοκία της κυβέρνησης ότι θα επιτευχθεί λογικά περαιτέρω 

σύγκλιση με τα χαμηλότερα επιτόκια της Ευρωζώνης κατά τα επόμενα λίγα 
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χρόνια με χειροπιαστά οφέλη για τις επιχειρηματικές μονάδες και τον απλό 

πολίτη.  Η επιτροπή, εν πάση περιπτώσει, αναμένει από την κυβέρνηση να 

είναι σε θέση να χρησιμοποιεί τις σωστές μεθόδους δημοσιονομικής 

πολιτικής που, σε συνδυασμό πάντα με τη νομισματική πολιτική που ασκείται 

από την Κεντρική Τράπεζα, θα ενθαρρύνουν τη στροφή προς τις 

παραγωγικές επενδύσεις αντί προς την ιδιωτική κατανάλωση, η οποία 

σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα δοθέντα στοιχεία, για ολόκληρο το 2002 

διευρύνθηκε κατά 3% σε πραγματικούς όρους.  Η εφαρμογή πολιτικής, 

σύμφωνα με τα πιο πάνω, επηρεάζει σίγουρα θετικά και σε μακροπρόθεσμη 

βάση και την ανεργία.   

  Όσον αφορά το θέμα του δημόσιου χρέους, η επιτροπή θεωρεί ότι η 

αξιολόγηση του ύψους του και του ποσοστού εξυπηρέτησής του αποτελεί για 

κάθε κυβέρνηση βασική συνισταμένη της αξιοπιστίας της πολιτικής της.  Η 

αξιολόγηση αυτή αφορά τις τάσεις που παρουσιάζονται εκάστοτε για στροφή 

προς τον εξωτερικό δανεισμό, αλλά αντικατοπτρίζει επίσης σε κάποιο βαθμό 

την οικονομική ευρωστία ενός κράτους, αφού οι όροι και το κόστος του 

δανεισμού αυτού δεικνύουν την αξιοπιστία της οικονομικής πολιτικής των 

κρατών στο διεθνή χώρο.   

  Συναφώς με τα πιο πάνω σημειώνεται ότι το σύνολο του δημόσιου και 

ενδοκυβερνητικού χρέους ανέρχεται σε 98,1% ως ποσοστό του ΑΕΠ το 2002 

σε σύγκριση με 92,5% ως ποσοστό του ΑΕΠ το 2001 με πρόβλεψη για 

98,6% ως ποσοστό του ΑΕΠ το 2003.  Η αυξητική αυτή τάση, που δυστυχώς 

προσεγγίζει οριακά επίπεδα, δημιουργεί προβληματισμό και είναι ένα 

γεγονός που η κυβέρνηση θα πρέπει να λάβει πολύ σοβαρά υπόψη, γιατί η 

αντιμετώπιση του θέματος και η παρουσίαση στη Βουλή των τρόπων 
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μείωσης του δημόσιου χρέους αποτελεί το βασικότερο ίσως παράγοντα 

αξιολόγησης της αποτελεσματικότητας της κυβερνητικής οικονομικής 

πολιτικής.  Η συνεχής τάση για προσφυγή σε εξωτερικό δανεισμό δημιουργεί 

μεταξύ άλλων δυσεπίλυτα προβλήματα υποσκάπτοντας σε πολύ μεγάλο 

βαθμό και εκ προοιμίου την πολιτική των επερχόμενων κυβερνήσεων, ενώ 

πλήττει επίσης την αξιοπιστία των στόχων που σε θεωρητικό επίπεδο 

τίθενται από την κυβέρνηση για μείωσή του.   

  Σύμφωνα με το ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας, ο οποίος εξέφρασε 

τις ανησυχίες του ενώπιον της επιτροπής, παρά το γεγονός ότι τα στοιχεία 

αυτά δε δημιουργούν πρόβλημα στην πορεία της Κύπρου προς την ΕΕ, δε 

θα πρέπει να αγνοείται η αδήριτη ανάγκη το χρέος αυτό να μειωθεί και 

κάποτε να αποπληρωθεί. 

  Η επιτροπή συναφώς αναφέρει, όπως και πέρσι, ότι επικροτεί την 

πολιτική της σύναψης νέων δανείων με ευνοϊκότερους όρους και χαμηλότερα 

επιτόκια ή για σκοπούς ενοποίησης υφιστάμενων δανείων, σίγουρα όμως, 

υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, όσον αφορά το ενδεχόμενο συνεχούς 

προσφυγής της κυβέρνησης σε εξωτερικό δανεισμό, τάσσεται εναντίον 

οποιασδήποτε περαιτέρω διεύρυνσης των ορίων του επιτρεπόμενου 

εξωτερικού δανεισμού, εξ ου και είχε διαφωνήσει με κυβερνητική πρόταση 

για αύξηση των ορίων αυτού μέσω του προγράμματος ΕΜΤΝ από $ΗΠΑ 

1.000 εκατομ. σε $ΗΠΑ 2.000 εκατομ.    

  Συναφές επίσης και μείζον θέμα, το οποίο απασχολεί την επιτροπή, 

είναι το ενδοκυβερνητικό χρέος, το οποίο επίσης παρουσιάζει διεύρυνση 

τόσο σε απόλυτους αριθμούς όσο και ως ποσοστό του ΑΕΠ και ανέρχεται σε 

39,5% το 2002 σε σύγκριση με 37,8% το 2001 με πρόβλεψη για 39,8% για το 
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2003.  Το ζήτημα του ενδοκυβερνητικού χρέους απασχολεί κάθε χρόνο την 

επιτροπή, κυρίως γιατί αφορά δανεισμό της κυβέρνησης αποκλειστικά από 

το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.   

  Είναι απαίτηση τόσο της επιτροπής όσο και ευρύτερα διάφορων 

ενδιαφερομένων, όπως, για παράδειγμα, του συνδικαλιστικού κινήματος, να 

κατατεθεί από την κυβέρνηση συγκεκριμένο πρόγραμμα σταδιακής 

αποπληρωμής αυτού του χρέους, χωρίς βέβαια να υπονοείται ότι υφίσταται 

οποιοδήποτε πρόβλημα φερεγγυότητας.   

  Ο Υπουργός Οικονομικών υποστήριξε ενώπιον της επιτροπής ότι το 

ενδοκυβερνητικό χρέος προς το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το οποίο 

παρουσιάζει διεύρυνση το 2003, οφείλεται σε πλεόνασμα του ταμείου το 

οποίο θα πρέπει να επενδυθεί.  ∆ήλωσε επίσης ότι η επένδυση των 

καταθέσεων στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων γίνεται συνεπακόλουθα, με 

βάση απόφαση του συμβουλίου του, σε κυβερνητικά χρεόγραφα.   

  Ο Υπουργός Οικονομικών ανέφερε συναφώς ότι η κυβέρνηση δεν έχει 

οποιοδήποτε πρόγραμμα αποπληρωμής του εν λόγω χρέους, αλλά ότι δεν 

έχει οποιοδήποτε πρόβλημα να αποπληρώσει το χρέος αυτό, αν κληθεί να το 

πράξει.   

  Το γεγονός της έλλειψης προγράμματος αποπληρωμής του εν λόγω 

χρέους δε βρίσκει σύμφωνη την επιτροπή για λόγους αρχής.  Η επιτροπή 

απαιτεί τη λήψη συγκεκριμένης απόφασης και την κατάρτιση προγράμματος 

για το σταδιακό περιορισμό του χρέους αυτού τόσο ως ποσοστού όσο και σε 

απόλυτους αριθμούς και για την τελική αποπληρωμή του.  Το πρόγραμμα 

αποπληρωμής του εν λόγω χρέους θα υποβοηθήσει ενδεχομένως την 

κυβέρνηση μεσοπρόθεσμα και μακροπρόθεσμα να μειώσει και το κόστος της 
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σε σχέση με το δανεισμό αυτό.  

  Ταυτόχρονα η επιτροπή, υπό το φως όλων των επεξηγήσεων που 

έχουν δοθεί, δηλώνει ότι για λόγους αρχής τάσσεται υπέρ της μελέτης και 

εξεύρεσης και άλλων τρόπων επένδυσης των καταθέσεων του ταμείου, 

καθότι η προσφυγή του ταμείου και σε άλλες επενδυτικές ευκαιρίες 

ενδεχομένως να αποβεί πιο επωφελής σε μακροπρόθεσμη βάση για το 

ταμείο και τους ασφαλισμένους σε αυτό.  Η επιτροπή δηλώνει συναφώς ότι 

το μείζον αυτό θέμα θα την απασχολήσει σύντομα σε ειδική συνεδρία της.   

 6. ΑΛΛΑ ΣΥΝΑΦΗ ΘΕΜΑΤΑ  

 α. Φορολογική μεταρρύθμιση 

  Η ολοκλήρωση της φορολογικής μεταρρύθμισης έγινε τον Ιούλιο του 

2002 με την ψήφιση αριθμού νομοσχεδίων με τα οποία υλοποιήθηκε η 

συμφωνία μεταξύ κυβέρνησης και Βουλής αναφορικά με την εισαγωγή νέων 

φορολογικών διατάξεων.  Όπως είναι γνωστό, το πλαίσιο φορολογικής 

μεταρρύθμισης είχε εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 5 Νοεμβρίου 

2001 και ακολούθως κατατέθηκε στη Βουλή στις 7 Νοεμβρίου 2001 υπό 

μορφή άτυπων προτάσεων.  Στη συνέχεια αποτέλεσε αντικείμενο εντατικών 

διαβουλεύσεων μεταξύ του Υπουργείου Οικονομικών και εκπροσώπων των 

κοινοβουλευτικών κομμάτων. 

  Ακολούθως και αφού συμφωνήθηκε το βασικό πλαίσιο της 

προωθούμενης φορολογικής μεταρρύθμισης, η κυβέρνηση προχώρησε στην 

κατάθεση νομοσχεδίων τα οποία συζητήθηκαν και έλαβαν τελική μορφή από 

την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού.  Στόχος 

της όλης διαδικασίας εκ μέρους και των δύο πλευρών υπήρξε η επίτευξη της 

μεγαλύτερης δυνατής συναίνεσης όσον αφορά τις πρόνοιες της φορολογικής 
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μεταρρύθμισης, μέσα στα πλαίσια της ανάγκης για απάμβλυνση των 

αρνητικών προνοιών της, με απώτερο στόχο την κοινωνική δικαιοσύνη και 

την εισαγωγή κοινωνικών παροχών ως αντιστάθμισμα της αύξησης των 

συντελεστών των διάφορων έμμεσων φόρων. 

  Το αποτέλεσμα της φορολογικής μεταρρύθμισης, το οποίο σημειώνεται 

ότι επιτεύχθηκε ομόφωνα με εξαίρεση το ζήτημα των εισοδηματικών 

κριτηρίων για την παροχή του επιδόματος τέκνου, η πλήρης υλοποίηση της 

οποίας θα επιτευχθεί σταδιακά και θα ολοκληρωθεί μέχρι το 2004, κρίνεται 

ότι θα συμβάλει, με την παραχώρηση ανάλογων χορηγιών, στην ανακούφιση 

των χαμηλών εισοδηματικών τάξεων που πλήττονται άμεσα από τις αυξήσεις 

του συντελεστή του φόρου προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ) και των άλλων 

φόρων κατανάλωσης, η διαμόρφωση των οποίων έγινε με βάση τις 

απαιτήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ).  Η απόδοση κοινωνικών 

παροχών κρίθηκε επίσης αναγκαία για τις χαμηλές εισοδηματικές τάξεις, 

εφόσον αυτές δεν ωφελούνται μεταξύ άλλων από τις ελαφρύνσεις της 

άμεσης φορολογίας οι οποίες επίσης έχουν επέλθει με βάση τη 

συμφωνηθείσα φορολογική μεταρρύθμιση, ενώ κρίνεται ότι συνάδει με τις 

σύγχρονες προσεγγίσεις, σύμφωνα με τις οποίες η κοινωνική πολιτική 

πρέπει να ασκείται με απευθείας παροχές. 

  Οι εισαχθείσες ρυθμίσεις, εκτός από την εναρμόνιση με τις πρόνοιες 

του κοινοτικού κεκτημένου, συμβάλλουν επίσης στην απλοποίηση του 

φορολογικού συστήματος, ώστε αυτό να καταστεί αποδοτικότερο 

διευρύνοντας ταυτόχρονα τη φορολογική βάση, όπως επίσης και στην 

πάταξη της φοροδιαφυγής.  Αναμένεται επιπρόσθετα η βελτίωση της θέσης 

της Κύπρου στα πλαίσια του διεθνούς φορολογικού ανταγωνισμού με την 
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κατάργηση αφενός διατάξεων που προάγουν τον επιζήμιο φορολογικό 

ανταγωνισμό, αφετέρου δε με την παροχή εκείνων των ευνοϊκών 

προϋποθέσεων που θα δημιουργήσουν ανταγωνιστικές συνθήκες 

λειτουργίας των επιχειρήσεων, γεγονός που θα συμβάλει στη μετεξέλιξη της 

Κύπρου σε περιφερειακό χρηματοοικονομικό κέντρο.   

  Μέσα στα πλαίσια της φορολογικής μεταρρύθμισης σημειώνεται επίσης 

η κατάργηση νομοθεσιών οι οποίες κρίθηκε ότι δεν αποδίδουν ή ο σκοπός 

εισαγωγής των οποίων έχει μεταβληθεί, μεταξύ των οποίων είναι η 

νομοθεσία για την έκτακτη προσφυγική επιβάρυνση στα εισαγόμενα 

εμπορεύματα και την κατάργηση της έκτακτης εισφοράς για την άμυνα.  

Προβλέπεται επίσης η αύξηση του αφορολόγητου εισοδήματος φυσικών 

προσώπων από £6.000 σε £9.000 με τελικό στόχο το αφορολόγητο 

εισόδημα να φτάσει τις £10.000 το έτος 2004 και η υιοθέτηση συντελεστή 

εταιρικού φόρου προς 10% τόσο για τις ημεδαπές όσο και για τις εταιρείες 

διεθνών  δραστηριοτήτων (υπεράκτιες). 

  Μεταξύ των προβλεπόμενων ρυθμίσεων επισημαίνονται επιπρόσθετα 

οι αυξήσεις στα επιδόματα και στην αντιμισθία των εθνοφρουρών, εφέδρων 

αξιωματούχων και δοκίμων, η επέκταση των κριτηρίων για παραχώρηση της 

ειδικής χορηγίας σε φοιτητές τριτοβάθμιας εκπαίδευσης, η αύξηση του 

επιδόματος τυφλών, της κοινωνικής σύνταξης, της βασικής σύνταξης και του 

δημόσιου βοηθήματος, καθώς και του επιδόματος εγκλωβισμένων, και η 

παραχώρηση ετήσιου επιδόματος τέκνου για όλα τα τέκνα ηλικίας μέχρι 

δεκαοκτώ ετών με βάση εισοδηματικά κριτήρια. 

  Τέλος, επισημαίνεται ότι στα πλαίσια της εν λόγω μεταρρύθμισης 

συγκαταλέγεται και η ληφθείσα πρόσφατα απόφαση για κατάργηση του 
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επαγγελματικού φόρου από το έτος 2003 και μετά.  Για το θέμα αυτό 

σημειώνεται ότι τα εκκρεμούντα ενώπιον της επιτροπής νομοσχέδια, τα 

οποία συζητούνταν υπό το φως των επιφυλάξεων που είχαν εκφραστεί εκ 

μέρους της κυβέρνησης όσον αφορά τις πηγές αναπλήρωσης των εσόδων 

των δήμων και των κοινοτήτων σε περίπτωση κατάργησης του εν λόγω 

φόρου, ψηφίστηκαν τελικά από τη Βουλή σε νόμους στις 19 ∆εκεμβρίου 

2002. 

  Παρά το γεγονός ότι, με βάση την τεχνική μορφή παρουσίασης του 

κρατικού προϋπολογισμού, δεν καθίσταται αναγκαία η ταυτόχρονη με τον 

προϋπολογισμό κατάθεση φορολογικών νομοσχεδίων και συνεπακόλουθα η 

ταυτόχρονη συζήτηση των συναφών αυτών θεμάτων, όπως συμβαίνει αλλού, 

η επιτροπή θεωρεί ότι με την εμπλοκή της στην όλη συζήτηση, όπως αυτή 

έγινε τελικά, συνέβαλε τα μέγιστα στην επίτευξη ενός ισοζυγισμένου 

φορολογικού πλαισίου από το οποίο θα επωφεληθεί το σύνολο του λαού.  

Την ίδια στιγμή έχει ταυτόχρονα, όπως επεβάλλετο, επιτευχθεί συμμόρφωση 

προς τον Οργανισμό Οικονομικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης (ΟΟΣΑ), όσον 

αφορά την υποχρέωση εξάλειψης του επιζήμιου φορολογικού ανταγωνισμού, 

αλλά και προς τις δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

Απομένει η εκ μέρους της κυβέρνησης υλοποίηση εκείνων των προνοιών 

που έχει συμφωνηθεί να υλοποιηθούν με αποφάσεις του Υπουργικού 

Συμβουλίου, πολλές από τις οποίες έχει ήδη ληφθεί, όπως είναι το επίδομα 

σε μονογονικές οικογένειες που χρήζουν οικονομικής βοήθειας, η αύξηση του 

ποσού επιδιόρθωσης προσφυγικών κατοικιών, το επίδομα σε άτεκνα 

ζευγάρια για σκοπούς τεχνητής γονιμοποίησης, η επιστροφή στους 

γεωργούς του καταβληθέντος ΦΠΑ για γεωργικό πετρέλαιο και για ενδιάμεσα 
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γεωργικά χρειώδη κ.ά.  Τέλος, αναμένεται περί το τέλος ∆εκεμβρίου 2002 η 

ολοκλήρωση της μελέτης του αναλογιστή, σύμφωνα με δέσμευση της 

κυβέρνησης έναντι της Βουλής, η οποία θα καταδείξει τον τρόπο αύξησης 

των συντάξεων, όπως σχετικά έχει αποφασιστεί στα πλαίσια της 

φορολογικής μεταρρύθμισης.  Η απόφαση για αύξηση των κατώτατων ορίων 

της κοινωνικής σύνταξης και της βασικής σύνταξης έχει στόχο την 

ενσωμάτωση των σχετικών αυξήσεων πάνω σε μηνιαία βάση.   

  Σημειώνεται τέλος ότι τα αποτελέσματα της φορολογικής 

μεταρρύθμισης προνοούν ετήσια επιβάρυνση, με βάση τις θεσμοθετηθείσες 

νομοθεσίες, ύψους £22 εκατομ. περίπου.  (Απομένει η επιβάρυνση η οποία 

θα προκληθεί από την κατάργηση του επαγγελματικού φόρου.) 

  Η επιτροπή, συνεπώς, θεωρεί ότι η κυβέρνηση πρέπει να επικεντρωθεί 

στην ιεράρχηση των προτεραιοτήτων της και στην περικοπή άλλων δαπανών 

για μείωση των επιπτώσεων επί του δημοσιονομικού ελλείμματος, γεγονός 

που αντικατοπτρίζεται στη γενική της τοποθέτηση εναντίον της αρχής της 

μηδενικής επίπτωσης εσόδων και εξόδων που είχε αρχικά εξαγγείλει η 

κυβέρνηση σε σχέση με την προωθηθείσα φορολογική μεταρρύθμιση. 

 β. Κρατικό μισθολόγιο 

  Η συμφωνία για την αναθεώρηση του κρατικού μισθολογίου μεταξύ 

κυβέρνησης και ΠΑΣΥ∆Υ ολοκληρώθηκε και επισφραγίστηκε με την 

κατάθεση σχετικού νομοσχεδίου στη Βουλή, το οποίο ψηφίστηκε σε νόμο23 

στις 11 Ιουλίου 2002.  Με την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε 

νόμο ολοκληρώθηκε το πρώτο μέρος της αναθεώρησης του κρατικού 

μισθολογίου, το οποίο αφορά αναθεωρήσεις των κλιμάκων των ήδη 

                                            
23  Αριθμός Νόμου 42(ΙΙ) του 2002. 
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υπηρετούντων δημόσιων υπαλλήλων προς τα πάνω και αυξήσεις διάφορων 

επιδομάτων.   

  Οι πρόνοιες του δεύτερου μέρους της συμφωνίας, που αφορά μείωση 

των κλιμάκων εισδοχής των νεοεισερχομένων στη δημόσια υπηρεσία, 

περιλαμβάνονται στον υπό συζήτηση κρατικό προϋπολογισμό του 2003.24 

 γ. Κεφαλαιαγορά  

  Η κεφαλαιαγορά συνέχισε να παρουσιάζει τα γνωστά λειτουργικά και 

άλλα προβλήματα.  Τα θέματα που αφορούν το κεφάλαιο αυτό έχουν κατά 

κόρον απασχολήσει την επιτροπή, στα πλαίσια της από κοινού εμπλοκής της 

με την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως 

και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών στη μελέτη του θέματος 

“Προβλήματα/Προοπτικές/Ευθύνες από τη λειτουργία του Χρηματιστηρίου 

Αξιών Κύπρου”, το οποίο ενεγράφη από τις δύο επιτροπές στις 12 Ιουλίου 

2001.   

  Οι δύο επιτροπές, ολοκληρώνοντας τον κύκλο εργασιών τους ένα 

σχεδόν χρόνο μετά, δηλαδή τον Ιούνιο του 2002, με την έκδοση σχετικού 

πορίσματος, περιέγραψαν σε αυτό με μεγάλη σαφήνεια τα διαδραματισθέντα 

της περιόδου 1999-2000 και τους παράγοντες που οδήγησαν το 

Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ) σε κατάρρευση με τα γνωστά 

επακόλουθα, όπως αυτά προέκυπταν μέσα από παραδοχές των ιδίων των 

εμπλεκομένων.  Στην ίδια έκθεση των δύο επιτροπών διαγράφονται επίσης 

με μεγάλη σαφήνεια οι ευθύνες των διάφορων φορέων που ενεπλάκησαν 

στην υπόθεση του χρηματιστηρίου είτε λόγω της ex officio ιδιότητάς τους είτε 

λόγω των αρμοδιοτήτων τους που προβλέπονται από τη χρηματιστηριακή 

                                            
24  Προτεινόμενο άρθρο 11 του κρατικού προϋπολογισμού του 2003. 
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νομοθεσία είτε με οποιοδήποτε άλλο τρόπο.  Από το ίδιο πόρισμα 

προκύπτουν επίσης σαφώς τα προβλήματα που οδήγησαν στην όλη 

κατάσταση και που συνίσταντο στο ανεπαρκές νομοθετικό πλαίσιο και στην 

έλλειψη αποτελεσματικής εποπτείας του θεσμού, παράγοντες που έδωσαν 

το έναυσμα για τη δημιουργία των προϋποθέσεων εξαπάτησης του 

επενδυτικού κοινού. 

  Η επιτροπή στο σημείο αυτό είναι αναγκασμένη να επισημάνει ότι η 

κυβέρνηση παραγνώρισε τα συμπεράσματα και τις διαπιστώσεις των δύο 

κοινοβουλευτικών επιτροπών, ακολουθώντας αμέσως μετά την έκδοση του 

πορίσματος παρελκυστική πολιτική με κύριο στόχο την αποδυνάμωσή του, 

όπως κατ’ επέκταση και του όλου έργου που επιτελέσθηκε σε 

κοινοβουλευτικό επίπεδο.  Η επιτροπή δηλώνει ότι η όλη στάση της 

κυβέρνησης δεικνύει μεταξύ άλλων έλλειψη ευθιξίας, ενώ μπορεί να 

θεωρηθεί και προκλητική, καθ’ ην στιγμήν ακόμη αναμένεται η επίσημη 

κυβερνητική απάντηση στο πόρισμα της Βουλής από την ειδικά διορισθείσα 

για το θέμα εξ υπουργών επιτροπή. 

  Η επιτροπή θεωρεί ότι η ανταπόκριση της κυβέρνησης προς την 

εργασία που επιτελέσθηκε σε κοινοβουλευτικό επίπεδο για το θέμα αυτό είναι 

απογοητευτική, ενώ έδωσε την εντύπωση προσπάθειας αποποίησης 

ευθυνών, καθ’ ην στιγμήν η συνεργασία των δύο εξουσιών και η αξιοποίηση 

των σχετικών συμπερασμάτων θα συνέβαλλαν τα μέγιστα στην 

αποκατάσταση της εμπιστοσύνης στο θεσμό. 

  Σημειώνεται περαιτέρω, στα πλαίσια του παρόντος κεφαλαίου, η 

ολοκλήρωση της μελέτης και η ψήφιση σε νόμο του νομοσχεδίου για τη 

ρύθμιση της λειτουργίας των επιχειρήσεων παροχής επενδυτικών υπηρεσιών 
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(ΕΠΕΥ), που έγινε τον Ιούλιο του 2002,25 το οποίο και αναμένεται να 

συμβάλει στην παροχή σωστών συμβουλευτικών υπηρεσιών προς τους 

επενδυτές.  Θα πρέπει να αναφερθεί ακόμη η κατάθεση στη Βουλή νέου 

νομοσχεδίου για την επαναρύθμιση του θεσμού των αμοιβαίων κεφαλαίων,26 

το οποίο ψηφίστηκε σε νόμο από τη Βουλή στις 19 ∆εκεμβρίου 2002.  Το 

γεγονός ότι η έναρξη εφαρμογής του νομοθετικού πλαισίου για τη λειτουργία 

των αμοιβαίων κεφαλαίων έχει καθυστερήσει πάρα πολύ αποδίδεται από την 

επιτροπή στους γνωστούς λόγους έλλειψης συντονισμού μεταξύ των 

εμπλεκόμενων πλευρών και ενδεχομένως στην έλλειψη ειδικής τεχνογνωσίας 

εκ μέρους των κυβερνητικών αρμοδίων, που διαφαίνεται και διαγράφεται 

μέσα από τις όψιμες ενέργειες της κυβέρνησης που είχαν ως αποτέλεσμα την 

καθυστερημένη κατάθεση νέου νομοσχεδίου με το οποίο προτείνονται ριζικές 

τροποποιήσεις στο θεσμό των αμοιβαίων κεφαλαίων, πριν ακόμη αυτός τύχει 

εφαρμογής. 

  Τέλος, αναφέρεται η κατάθεση εκ μέρους της κυβέρνησης σχεδίου 

στρατηγικού προσδιορισμού του ρόλου του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου 

(ΧΑΚ) (Blue Print), το οποίο στοχεύει στον επαναπροσδιορισμό του ρόλου 

και της νομικής μορφής του ΧΑΚ και στο διακριτικό διαχωρισμό των 

αρμοδιοτήτων μεταξύ του Συμβουλίου του ΧΑΚ και της Επιτροπής 

Κεφαλαιαγοράς.  Η επιτροπή θα δώσει την τελική της τοποθέτηση επί της 

ουσίας του σχεδίου αυτού, αφού διαβουλευθεί σε επίπεδο κοινοβουλευτικών 

ομάδων σε σχέση με τις προτάσεις που περιλαμβάνονται σε αυτό, 

                                            
25  Το νομοσχέδιο με τίτλο «Ο περί των Επιχειρήσεων Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ) Νόμος 

του 2002» ψηφίστηκε από τη Βουλή σε νόμο στις 17 Ιουλίου 2002 [Νόμος 138(Ι) του 2002].  
26  Το πρώτο νομοσχέδιο για τα αμοιβαία κεφάλαια κατατέθηκε στη Βουλή στις 2 ∆εκεμβρίου 1999 και 

ψηφίστηκε σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί των Οργανωμένων Συλλογικών Επενδύσεων Ανοικτού 
Τύπου και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2001» στις 5 Απριλίου 2001 [Αριθμός Νόμου 63(I) του 
2001].  



 

 59

επισημαίνοντας όμως ότι βασικά ζητήματα τα οποία αυτό πραγματεύεται, 

όπως είναι ειδικότερα η ανάγκη διαχωρισμού των αρμοδιοτήτων μεταξύ του 

Συμβουλίου του ΧΑΚ και της  Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, αποτέλεσαν 

βασική επισήμανση τόσο της ίδιας της επιτροπής σε παλαιότερο στάδιο όσο 

και στα πλαίσια του πορίσματος των δύο κοινοβουλευτικών επιτροπών.  Το 

γεγονός αυτό καταδεικνύει, σε τελευταία ανάλυση, ότι η ανάγκη ενίσχυσης 

του νομοθετικού πλαισίου της κεφαλαιαγοράς και ειδικότερα ο διαχωρισμός 

και η κατάργηση της παραδεκτής επικάλυψης των αρμοδιοτήτων του 

Συμβουλίου του ΧΑΚ και του εποπτικού του οργάνου, δηλαδή της Επιτροπής 

Κεφαλαιαγοράς, προϋπήρχε εξαρχής.  Το γεγονός επίσης ότι η επισήμανση 

αυτή περιλαμβάνεται στις εισηγήσεις του εμπειρογνώμονα για 

χρηματιστηριακά θέματα δεικνύει τα μεγάλα κενά που συνεχίζουν να 

υπάρχουν στη λειτουργία του θεσμού και τα οποία οδήγησαν σε μεγάλα 

προβλήματα. 

 Το θέμα της ενδεχόμενης αναστολής της είσπραξης χρεών που 

συνομολογήθηκαν για επενδυτικούς σκοπούς αποτελεί επίσης θέμα το οποίο 

βρίσκεται υπό μελέτη από τη Βουλή και ενδιαφέρει όλες τις κοινοβουλευτικές 

πλευρές.  Ήδη έχει εγγραφεί σχετικό θέμα,27 το οποίο εκκρεμεί ενώπιον της 

επιτροπής, από τη συζήτηση του οποίου αναμένεται να προκύψουν 

συγκεκριμένες εισηγήσεις που θα διαβιβαστούν προς την κυβέρνηση και τις 

άλλες εμπλεκόμενες πλευρές με στόχο την απάμβλυνση, στο μέτρο του 

δυνατού, όλων των δυσμενών επιπτώσεων από τη λειτουργία του 

χρηματιστηριακού θεσμού που έπληξαν τους απλούς επενδυτές. 

                                            
27  Το θέμα ενεγράφη έπειτα από πρόταση των βουλευτών κ. ∆ημήτρη Συλλούρη, Μάρκου Κυπριανού, 

Γιώργου Λιλλήκα και ∆ώρου Θεοδώρου στις 13.11.2002 υπό τον τίτλο «Τα επενδυτικά χρέη σε σχέση 
με το ΧΑΚ – Πρόταση για συγκεκριμένη αντιμετώπιση μερικών από τα προβλήματα που 
προκύπτουν».  
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  δ. Ενταξιακή πορεία και εναρμόνιση με το κοινοτικό κεκτημένο 

  Η ενταξιακή πορεία της Κύπρου με την ολοκλήρωση των ενταξιακών 

διαπραγματεύσεων και την απόφαση της Συνόδου Κορυφής της Κοπεγχάγης 

σημειώνεται με ιδιαίτερα μεγάλη ικανοποίηση.  Η Κύπρος με την έγκαιρη 

ολοκλήρωση των ενταξιακών διαπραγματεύσεων παρουσιάστηκε πανέτοιμη 

στη Σύνοδο Κορυφής της Κοπεγχάγης, από τις εργασίες της οποίας 

προέκυψε η τελική απόφαση για ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση.   

  Στην πορεία αυτή, που δικαιώνει σε όλα τα επίπεδα το στρατηγικό 

στόχο που είχε αρχικά τεθεί στις 4 Ιουλίου 1990 με την υποβολή της αίτησης 

της ∆ημοκρατίας για ένταξή της στην Ενωμένη Ευρώπη, έχει αναμφίβολα 

συμβάλει κατά το ήμισυ η Βουλή των Αντιπροσώπων με τις προτεραιότητες 

και τις διαδικασίες που η ίδια είχε θέσει και για το λόγο αυτό η νομοθετική 

εξουσία πρέπει να πιστωθεί με ένα πολύ μεγάλο μερίδιο για την επιτυχή 

έκβαση των πραγμάτων.   

  Η ίδια η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

συνέβαλε από την πλευρά της σε σημαντικό βαθμό στο έργο της 

εναρμόνισης με την ουσιαστική εξέταση πολύ σημαντικών για την παραπέρα 

πορεία της εναρμόνισης νομοσχεδίων της αρμοδιότητάς της.  Η αναφορά 

αυτή κρίνεται αναγκαία, γιατί με τα εναρμονιστικά αυτά νομοσχέδια, τα οποία 

ψηφίστηκαν σε νόμους με εισήγηση της επιτροπής, επηρεάζεται 

αδιαμφισβήτητα η ευημερία του κυπριακού λαού και το επίπεδο διαβίωσής 

του, αλλά και γιατί, αναλαμβάνοντας η επιτροπή τον άχαρο ρόλο να 

εισηγηθεί την ψήφιση νομοθεσιών με τις οποίες αυξάνονται διάφορες 

φορολογίες, κατέβαλε κάθε προσπάθεια να χειριστεί τα ζητήματα αυτά με τη 
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δέουσα ευαισθησία προς τις ανάγκες του συνόλου του κυπριακού λαού 

πιστεύοντας ότι ο στόχος της αυτός έχει επιτευχθεί. 

  Η επιτροπή σε οικονομικό επίπεδο προσβλέπει περαιτέρω στη 

διατήρηση των προϋποθέσεων εκείνων που απαιτούνται για τη σύντομη και 

ομαλή μετάβαση προς το καθεστώς της Ευρωζώνης με την πλήρη ένταξη της 

Κύπρου στην Οικονομική και Νομισματική Ένωση (ΟΝΕ) και δηλώνει ότι από 

την πλευρά της θα καταβάλει κάθε προσπάθεια για ευόδωση του σημαντικού 

αυτού στόχου. 

  Σημειώνεται, τέλος, ότι στο στάδιο αυτό η κυβέρνηση οφείλει να αρχίσει 

το ταχύτερο δυνατό τη μελέτη και την προεργασία για την καθίδρυση των 

αναγκαίων διοικητικών μηχανισμών και για τη στελέχωση της βάσης της 

Κύπρου στις Βρυξέλλες, κατά τρόπο που η Κύπρος να είναι έτοιμη, αφ’ ης 

στιγμής ολοκληρωθεί η ένταξή της στην ΕΕ, να λειτουργήσει αμέσως με την 

ταχύτητα και απόδοση που απαιτείται, ώστε να παρακολουθεί τις διαδικασίες 

στα ευρωπαϊκά όργανα, να συμμετέχει ισότιμα, να έχει ουσιαστικό λόγο στη 

διαμόρφωση των αποφάσεών τους οι οποίες θα επηρεάζουν άμεσα και τη 

δική της ευημερία, αλλά και να έχει τη δυνατότητα άμεσης αξιοποίησης των 

κοινοτικών κονδυλίων. 

 7. ΠΑΡΟΥΣΙΑΣΗ / ΜΟΡΦΗ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ - ΒΑΘΜΟΣ ΥΛΟΠΟΙΗΣΗΣ 

ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΩΝ ΕΡΓΩΝ 

  Για τέταρτη συνεχή χρονιά ο ετήσιος κρατικός προϋπολογισμός κατατίθεται 

στη Βουλή στην ενοποιημένη μορφή που προσέλαβε μετά τη συγχώνευση του 

Τακτικού Προϋπολογισμού, του Αναπτυξιακού Προϋπολογισμού και του Ταμείου 

Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων (ΤΑΕΠ), καθώς και του Ταμείου 

Αμυντικής Θωράκισης.  Όπως έχει ήδη αναφερθεί, ανεμένετο η κατάθεση στη 
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Βουλή, σύμφωνα με δέσμευση του αρμόδιου υπουργού, του κρατικού 

προϋπολογισμού του 2003 υπό νέα μορφή, που για διάφορους λόγους που έχουν 

ήδη επεξηγηθεί δεν κατέστη δυνατό να επιτευχθεί ούτε και φέτος.   

  Η τεχνική παρουσίαση του προϋπολογισμού και ο τρόπος παράθεσης των 

διάφορων κονδυλίων, έτσι που να υπάρχει η δέουσα διαφάνεια και ευκολία 

χειρισμού του κειμένου του προϋπολογισμού, αποτελεί για την επιτροπή απαίτηση 

που υποβάλλεται εκ νέου προς την εκτελεστική εξουσία.  Συναφώς επισημαίνεται 

για άλλη μία φορά ότι επιβάλλεται η απλούστευση της μορφής του 

προϋπολογισμού, ενώ είναι αναγκαία η συγκέντρωση και η συγχώνευση των 

διάσπαρτων κονδυλίων για τον ίδιο σκοπό και για δαπάνες της ίδιας μορφής, η 

αποφυγή επικαλύψεων και ο ορθολογικός διαχωρισμός των κεφαλαιουχικών και 

καταναλωτικών δαπανών.   

  Το ποσοστό υλοποίησης των αναπτυξιακών έργων και γενικά του υπό 

κατάθεση προϋπολογισμού, το οποίο για το 2002 είναι, σύμφωνα με τον Υπουργό 

Οικονομικών, της τάξης του 68%, απασχολεί επίσης έντονα την επιτροπή, γιατί, 

εκτός των άλλων, οποιεσδήποτε καθυστερήσεις, ανεξάρτητα από τους λόγους 

στους οποίους οφείλονται, συνεπάγονται πρώτιστα αύξηση του πραγματικού 

κόστους των έργων.  Η Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας στην τελευταία της 

έκθεση για το 2001 αναφέρει ότι σε αρκετά τμήματα και υπηρεσίες της δημόσιας 

υπηρεσίας δεν επιτυγχάνεται η ικανοποιητική υλοποίηση του προϋπολογισμού, με 

αποτέλεσμα σε αρκετά κονδύλια σημαντικά ποσά να παραμένουν αδαπάνητα.   

  Ειδικά προβλήματα για την επιτροπή, σε σχέση με την παρακολούθηση του 

ετήσιου βαθμού υλοποίησης των προϋπολογισμών, παρουσιάζονται σε σχέση με 

επαναλαμβανόμενα κονδύλια για διάφορα έργα και κατά τρόπο που να μην 

παρέχονται συνάμα ικανοποιητικές πληροφορίες για τους λόγους της επανάληψης 
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των ιδίων κονδυλίων αλλά και για το στάδιο υλοποίησης των αντίστοιχων έργων.  

Η επιτροπή δηλώνει ότι είναι αναμενόμενη η απόκλιση, σε κάποιο βαθμό, από τις 

κυβερνητικές προβλέψεις σε σχέση με την υλοποίηση των προϋπολογισμών, το 

ποσοστό όμως της απόκλισης θα πρέπει να δικαιολογείται σε συσχετισμό πάντα 

με τους λόγους της καθυστέρησης, οι οποίοι πρέπει να τυγχάνουν 

συγκεκριμενοποίησης ενώπιον της Βουλής τόσο γενικά όσο και ειδικά, εφόσον 

τούτο ζητείται από τη Βουλή.   

  Η επιτροπή αναφέρει σχετικά ότι στην περσινή της έκθεση είχε επισημάνει τα 

ακόλουθα:   

«Η επιτροπή τέλος προβληματίζεται να προχωρήσει σε εισήγηση 

προς την ολομέλεια του σώματος για καθιέρωση της πρακτικής να 

κατατίθεται μαζί με τον ετήσιο προϋπολογισμό ειδικό μνημόνιο, 

πέραν των αναφορών που παρουσιάζονται ήδη στο επεξηγηματικό 

υπόμνημα για τις αναπτυξιακές δαπάνες του προϋπολογισμού, στο 

οποίο να περιλαμβάνεται συγκεντρωτική αναλυτική κατάσταση 

όλων των αναπτυξιακών έργων όλων των υπουργείων που 

εμφαίνονται εκάστοτε στον ετήσιο προϋπολογισμό, καθώς και 

αναλυτική πληροφόρηση για τα επαναλαμβανόμενα κονδύλια ως 

προς τα αντίστοιχα έργα, για τις παρατηρούμενες αποκλίσεις, 

καθυστερήσεις, καθώς και για άλλα σχετικά ζητήματα».  

  Οι θέσεις της επιτροπής, όπως αυτές έχουν εκφραστεί στην περσινή της 

έκθεση, εκφράζονται και διά της Γενικού Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας,28 η οποία 

στην έκθεσή της για το 2001 αναφέρει τα ακόλουθα: 

«Επειδή από ανάλυση των συγκεκριμένων κονδυλίων 

διαπιστώθηκε ότι εκτελείται περίπου το 50% των νέων έργων, ενώ 

το υπόλοιπο ποσοστό αφορά κυρίως έργα του προηγούμενου 

προϋπολογισμού, τα οποία δεν έχουν ολοκληρωθεί, εισηγήθηκα 

                                            
28  Ετήσια έκθεση 2001 - Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (σελ. 137). 
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όπως στον προϋπολογισμό κάθε έτους γίνεται πρόνοια για 

ανεκτέλεστα έργα του προηγούμενου έτους, των οποίων η εκτέλεση 

προβλέπεται ότι θα είναι εφικτή.  Για το σκοπό αυτό εισηγήθηκα να 

υιοθετηθεί σύστημα συνεχούς παρακολούθησης της εκτέλεσης των 

έργων του προϋπολογισμού κάθε έτους». 

  Συναφώς με την πιο πάνω εκφρασθείσα θέση της, η οποία ατυχώς δεν έτυχε 

της δέουσας ανταπόκρισης από την κυβέρνηση παρά το γεγονός ότι αυτή έχει 

θεσμοθετηθεί με τη συμπερίληψη σχετικής διάταξης στον προϋπολογισμό του 

2002, η επιτροπή αναφέρει ότι η προσέγγιση αυτή δεν αποτελεί μόνο δική της 

θέση, αλλά αποτελεί επίσης πάγια θέση όλων των κοινοβουλίων παγκοσμίως, 

όπως προκύπτει από τα πιο κάτω: 

«Είναι ανάγκη να καθιδρυθεί υποχρέωση της κυβέρνησης προς το 

κοινοβούλιο, έτσι που το τελευταίο να είναι σε θέση να εξετάζει την 

εφαρμογή του προϋπολογισμού στην πράξη, διότι είναι ένα πράγμα 

να εγκρίνεται ο προϋπολογισμός και άλλο πράγμα να διασφαλίζεται 

ότι αυτός εφαρμόζεται  (L.C. Ikpeazu Nigeria)». 

«Στη διαδικασία εξέτασης του προϋπολογισμού (budgetary 

procedure) θα πρέπει να απαιτείται από την κυβέρνηση να δίδει 

τριμηνιαίες ή περιοδικές εκθέσεις σε σχέση με εφαρμογή του 

προϋπολογισμού.  Εάν έχουν τηρηθεί τα χρονοδιαγράμματα, θα 

πρέπει η κυβέρνηση να το αναφέρει, εάν όχι, θα πρέπει να 

επεξηγεί γιατί (Jangwenyi – Kenya)».29 

 Για την επίτευξη των πιο πάνω στόχων θα πρέπει οπωσδήποτε η κυβέρνηση 

να έχει τη βούληση να καταθέτει στη Βουλή προϋπολογισμούς που να είναι 

δυνατό να τύχουν του μεγαλύτερου δυνατού βαθμού υλοποίησης.  Για το λόγο 

                                            
29  Parliament and the Budgetary Process, Including from a Gender Perspective - Regional Seminar of 

English speaking African Parliaments, 22-24 May 2000, Nairobi (Kenya) - Inter-Parliamentary Union 
Reports and Document No. 38 - Geneva 2001.   
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αυτό απαιτείται ακριβής προγραμματισμός των έργων με συστηματική εξέταση και 

εξειδίκευση των δεδομένων κάθε περίπτωσης, έτσι που να λαμβάνονται υπόψη οι 

λόγοι καθυστέρησης που ο Υπουργός Οικονομικών δήλωσε ότι αναφύονται 

εκάστοτε και που αφορούν ενστάσεις σε γνωστοποιήσεις απαλλοτριώσεων, 

προσφυγές στα δικαστήρια, αιτήματα ή παραστάσεις από οργανωμένα σύνολα για 

τροποποιήσεις σε σχέδια κ.ά. 

  Η επιτροπή πιστεύει ότι με τον κατάλληλο συντονισμό των εμπλεκόμενων 

κυβερνητικών αρμοδίων στο στάδιο της κατάρτισης του προϋπολογισμού υπό την 

εποπτεία του Γραφείου Προγραμματισμού είναι δυνατό να αξιολογούνται οι 

παράγοντες που συμβάλλουν στις καθυστερήσεις σε κάθε περίπτωση ξεχωριστά 

αλλά και η βαρύτητα κάθε παράγοντα, έτσι που στο τέλος να συμπεριλαμβάνονται 

στους προϋπολογισμούς εκείνα μόνο τα έργα ανάπτυξης ή τα κονδύλια που 

απαιτούνται για συνεχιζόμενα έργα, μόνο εφόσον υπάρχουν οι προϋποθέσεις 

υλοποίησής τους. 

  Στο σημείο αυτό η επιτροπή δηλώνει ότι απαιτεί από την κυβέρνηση 

πληρέστερη ενημέρωση σε σχέση με τις νέες μεθόδους αυτοχρηματοδότησης για 

κατασκευή δημόσιων έργων, όπως είναι η μέθοδος ΒΟΤ και PFI, καθώς επίσης 

και για το ποια συγκεκριμένα έργα έχει αποφασιστεί να εκτελεστούν και πώς 

προχωρεί η όλη διαδικασία. 

 8. ΣΗΜΑΝΤΙΚΑ ΚΕΦΑΛΑΙΑ ΤΟΥ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ 2003 

 α. Γεωργία 

 Σύμφωνα με τα δοθέντα στοιχεία, ο τομέας παρουσιάζει διεύρυνση της 

τάξης του 5% το 2002 σε πραγματικούς όρους σε συνέχεια αύξησης της 

τάξης του 8% το 2001, εν αντιθέσει με τη φθίνουσα πορεία που είχε 

παρουσιάσει κατά τα προηγούμενα έτη.  
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 Η πάγια θέση της επιτροπής είναι ότι ο τομέας πρέπει να τύχει κάθε 

δυνατής υποστήριξης, για να αντιμετωπίσει το νέο περιβάλλον που 

διαμορφώνεται υπό το φως της αναμενόμενης ένταξης στην ΕΕ και στους 

μηχανισμούς της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, καθώς και των 

ελευθεροποιήσεων σε συναφείς τομείς.  Η επιτροπή γνωρίζει ότι με την 

ένταξη στην ΕΕ η στήριξη του τομέα θα πρέπει να διαφοροποιηθεί από την 

παραδοσιακή στήριξη της οποίας ετύγχανε μέχρι σήμερα και που αφορούσε 

την επιδότηση των τιμών. 

 Ο τομέας όμως παρουσιάζει επίσης προβλήματα λόγω του ότι τα 

κυπριακά προϊόντα παραμένουν σε χαμηλά επίπεδα ανταγωνιστικότητας 

έναντι των κοινοτικών προϊόντων, ενώ επιπρόσθετα συνυπολογίζονται στα 

προβλήματα του τομέα και αστάθμητοι παράγοντες που στην περίπτωση της 

Κύπρου είναι πιο έντονοι με τις κατά καιρούς παρουσιαζόμενες δυσμενείς 

καιρικές συνθήκες.  

 Η επιτροπή, πέραν της λήψης συγκεκριμένων μέτρων στήριξης των 

γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων που, σύμφωνα με τα στοιχεία που 

κατατέθηκαν στην επιτροπή, για το 2002 ανέρχεται σε £12 εκατομ. 

(εξαιρουμένων των επιδοτήσεων των σιτηρών), επισημαίνει, όπως και πέρσι, 

την ανάγκη διοχέτευσης νέων κεφαλαίων στον τομέα, μέσα στα πλαίσια των 

ορίων που επιτρέπει το κοινοτικό κεκτημένο, με στόχο τον εκσυγχρονισμό και 

τις διαρθρωτικές αλλαγές, οι οποίες κρίνονται πλέον απολύτως αναγκαίες για 

να καταστεί βιώσιμος ο τομέας μετά την πλήρη ένταξη της Κύπρου στην ΕΕ. 

 Η επιτροπή θεωρεί ότι θα πρέπει επίσης σύντομα να λήξει το θέμα που 

αφορά την επιδότηση του πετρελαίου για γεωργική χρήση, το οποίο 

απασχόλησε σε έκταση τη Βουλή, και για το λόγο αυτό καλεί την κυβέρνηση 
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να μην καθυστερήσει άλλο στην εξεύρεση των τρόπων εκείνων με τους 

οποίους η επιδότηση αυτή θα καταστεί δυνατή.  Η επιτροπή δηλώνει επίσης 

κατηγορηματικά ότι θα πρέπει να επιστραφεί στους γεωργούς το ποσό εκείνο 

που αντιστοιχεί στην αύξηση της τιμής του πετρελαίου για ολόκληρο το έτος 

2002, όπως η κυβέρνηση έχει σχετικά δεσμευθεί ενώπιον της Βουλής. 

 Τέλος, επισύρεται η προσοχή της κυβέρνησης στην ανάγκη επίσπευσης 

της δημιουργίας και λειτουργίας των μηχανισμών εκείνων μέσω των οποίων 

θα διοχετεύονται στην Κύπρο, και ακολούθως θα κατανέμονται, οι κοινοτικοί 

πόροι για τον τομέα και καλείται η κυβέρνηση να τηρεί ενήμερη τη Βουλή για 

το θέμα αυτό, που είναι μείζονος σημασίας για ολόκληρη την Κύπρο.30 

 β. Παιδεία και πολιτισμός 

 Η επιτροπή, υπό το φως των παρατηρήσεων της Γενικού Ελεγκτού της 

∆ημοκρατίας στην έκθεσή της για το 2001, σύμφωνα με τις οποίες ο 

αναπτυξιακός προϋπολογισμός του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 

υλοποιείται, όσον αφορά νέα έργα, μόνο κατά το 50%, ότι στη θέση των 

προγραμματισμένων έργων εκτελούνται τελικά άλλα έργα για τα οποία δεν 

υπήρχε σχετική πρόνοια στους προϋπολογισμούς και ότι έπειτα από 

ανάλυση των συγκεκριμένων κονδυλίων διαπιστώθηκε ότι το υπόλοιπο 

ποσοστό του 50% αφορά κυρίως έργα του προηγούμενου προϋπολογισμού 

τα οποία δεν έχουν ολοκληρωθεί, επισύρει την προσοχή της κυβέρνησης  

στα ακόλουθα: 

 Ο βαθμός υλοποίησης των αναπτυξιακών έργων για την παιδεία, 

σύμφωνα με το δοθέν ποσοστό από τον ίδιο τον Υπουργό Παιδείας και 

Πολιτισμού, ανέρχεται για το 2002 στο 95,4% των δαπανών για το σύνολο 

                                            
30  Ο Υπουργός Γεωργίας Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος ενημερώνοντας την επιτροπή αναφέρθηκε 

στην ανάγκη σύστασης οργανισμού πληρωμών.  
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του προϋπολογισμού του υπουργείου.  Επειδή πράγματι, όπως αναφέρει και 

η Γενικός Ελεγκτής, δεν υπάρχει σύστημα συνεχούς παρακολούθησης της 

εκτέλεσης των έργων, η δε Βουλή ακόμη περισσότερο αδυνατεί λόγω 

έλλειψης τεχνικών υπηρεσιών να παρακολουθήσει την κατάσταση, καλείται η 

κυβέρνηση να δίδει στη Βουλή την πραγματική εικόνα σε σχέση με την 

υλοποίηση των προϋπολογισμών του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, 

ιδιαίτερα όσον αφορά τα αναπτυξιακά έργα.  Επανατονίζεται συναφώς, όπως 

και πέρσι, ότι το μεγαλύτερο μέρος του συνόλου των δαπανών για την 

παιδεία καταλαμβάνει το μισθολόγιο.     

 Μέσα στα ίδια πλαίσια επισημαίνεται από την επιτροπή ότι η παιδεία 

δεν πρέπει να αντιμετωπίζεται από καμιά κυβέρνηση ως βήμα για την 

προώθηση οποιωνδήποτε πολιτικών σκοπιμοτήτων με την παρουσίαση 

ενδεχομένως εικόνας άλλης από την πραγματική.  Αντίθετα, η παιδεία πρέπει 

να αντιμετωπίζεται από κάθε κυβέρνηση ως εθνικό αγαθό, το οποίο θα 

πρέπει να τίθεται υπεράνω οποιασδήποτε σκοπιμότητας.    

 Τέλος, η επιτροπή δηλώνει ότι εξακολουθεί να θεωρεί τις δαπάνες για 

τον πολιτισμό πενιχρές παρά το γεγονός ότι σε απόλυτους αριθμούς, 

σύμφωνα με τα δοθέντα στοιχεία, παρουσιάζεται αύξηση και το αρμόδιο 

υπουργείο, προβαίνοντας σε σύγκριση μεταξύ του έτους 1993 και του έτους 

2003, παρουσιάζει τις δαπάνες αυτές να οκταπλασιάζονται.  Στο σύνολο 

όμως των δαπανών το ποσοστό που διοχετεύεται σε αυτή καθαυτή την 

ανάπτυξη του πολιτισμού ανέρχεται ουσιαστικά μόλις στο 0,1% του ΑΕΠ, 

επιβεβαιώνοντας τη θέση της επιτροπής ότι η πολιτιστική ανάπτυξη δεν 

αποτελεί για την κυβέρνηση άμεση προτεραιότητα. 

 γ. Υγεία  
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  Το Γενικό Σχέδιο Υγείας (ΓΕΣΥ)31 θεσμοθετήθηκε, όπως είναι γνωστό, 

από τη Βουλή με την ψήφιση σχετικής νομοθεσίας στις 19 Απριλίου 2001. 

 Σύμφωνα με αναφορά του Υπουργού Οικονομικών στην ομιλία του στη 

Βουλή με την ευκαιρία της κατάθεσης του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, 

το ΓΕΣΥ αποτελεί όνειρο δεκαετιών και υλοποίηση της απαίτησης της 

κοινωνίας για τη δημιουργία ενός ολοκληρωμένου συστήματος υγείας που θα 

προσφέρει στον Κύπριο πολίτη τη σιγουριά ότι θα απολαμβάνει στις 

δύσκολές του στιγμές την ιατρική φροντίδα που δικαιούται.  Όπως ανέφερε, η 

αλλαγή στο σύστημα άρχισε ήδη με το διορισμό προέδρου διοικητικού 

συμβουλίου και ειδικής ομάδας δράσης. 

 Η επιτροπή επικρίνει τη μεγάλη αργοπορία που παρατηρήθηκε στη 

λήψη απόφασης από την κυβέρνηση για διορισμό, σύμφωνα με τα πιο πάνω, 

του προέδρου του διοικητικού συμβουλίου, καθώς και για ικανοποίηση 

οποιωνδήποτε άλλων αναγκών προς προώθηση της υλοποίησης του 

σχεδίου, η οποία δε συνάδει καθόλου με τις σχετικές εξαγγελίες της 

κυβέρνησης προηγουμένων ετών αλλά και του Υπουργού Οικονομικών 

ενώπιον της ολομέλειας του σώματος φέτος.  Η επιτροπή εν πολλοίς είναι 

ενήμερη για τις σκοπιμότητες που συνέβαλαν στην αργοπορία της λήψης 

των σχετικών αποφάσεων, οι οποίες είχαν ως συνέπεια η υλοποίηση του 

σχεδίου να έχει καθυστερήσει τόσο πολύ με τελικό αποτέλεσμα οι σχετικές 

προτάσεις της κυβέρνησης, ύψους £400.000, να επαναλαμβάνονται στον 

προϋπολογισμό στο ίδιο ύψος για τρίτη συνεχή χρονιά με βαθμό υλοποίησης 

μηδέν.  Η εφαρμογή του ΓΕΣΥ απαιτεί ανυπολόγιστα μεγάλες 

μεταρρυθμίσεις και έργα υποδομής τόσο στον ιδιωτικό όσο και στο δημόσιο 

                                            
31  Αρ. Νόμου 89(Ι) του 2001. 
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τομέα, κατά τρόπο που είναι αμφίβολο αν τελικά θα καταστεί δυνατή η 

εφαρμογή του μέσα στα νενομισμένα χρονικά πλαίσια.  Η επιτροπή 

σημειώνει στο σημείο αυτό ότι αναμένει ότι η κυβέρνηση θα ενημερώσει το 

συντομότερο τη Βουλή σχετικά με τα αποτελέσματα της επανακοστολόγησης 

του ΓΕΣΥ και της βιωσιμότητας του σχεδίου μακροπρόθεσμα.   

   Αναφορικά με άλλα ειδικότερα ζητήματα, η επιτροπή σημειώνει τα 

ακόλουθα: 

   Η επαναδιαπραγμάτευση της ιδρυτικής πράξης και των όρων 

λειτουργίας του Ογκολογικού Κέντρου της Τράπεζας Κύπρου, ζήτημα το 

οποίο είχε και πέρυσι απασχολήσει την επιτροπή, δεν έχει ούτε και φέτος, 

σύμφωνα με τον Υπουργό Υγείας, φτάσει σε τελικό αποτέλεσμα.32  Το 

γεγονός αυτό είναι αξιοκατάκριτο, καθότι, από την ημερομηνία λήψης της 

σχετικής απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με την οποία 

εξουσιοδοτήθηκαν δύο υπουργοί να επαναδιαπραγματευθούν το όλο θέμα, 

έχουν παρέλθει τέσσερα συνολικά έτη χωρίς κανένα ουσιαστικό αποτέλεσμα.  

Τα ζητήματα για τα οποία υπάρχουν αμφισβητούμενες θέσεις και για τα 

οποία ο Υπουργός Υγείας έκαμε αναφορά στην επιτροπή δηλώνοντας ότι 

αυτά εστιάζονται στη διαφορετική θεώρηση κάθε πλευράς, όσον αφορά τις 

υποχρεώσεις της, δε θεωρούνται από την επιτροπή δικαιολογία για τη 

συνέχιση επ’ αόριστον της διελκυστίνδας αυτής από την οποία, σε τελευταία 

ανάλυση, μόνο ο απλός πολίτης ζημιώνεται.  Η κυβέρνηση θα έπρεπε να είχε 

προωθήσει με κάθε τρόπο τη διαδικασία επίλυσης της διαφοράς αυτής, η 

                                                                                                                                             
 
32 Το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του με αριθμό 48.753, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 1998, 

είχε εξουσιοδοτήσει τον Υπουργό Υγείας και τον Υπουργό Οικονομικών να επαναδιαπραγματευθούν 
με την Τράπεζα Κύπρου το θέμα της ιδρυτικής πράξης και των όρων λειτουργίας του Ογκολογικού 
Κέντρου. 
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οποία είναι από κάθε άποψη ανεπίτρεπτο να διαιωνίζεται. 

   Επιπρόσθετα η επιτροπή επιθυμεί να σημειώσει ότι αποτελεί 

υποχρέωση οποιασδήποτε κυβέρνησης, και δη της παρούσας κατά τη 

διάρκεια της θητείας της οποίας ιδρύθηκε το εν λόγω κέντρο, να 

προχωρούσε η ίδια στη δημιουργία ενός σύγχρονου ογκολογικού δημόσιου 

κέντρου, το οποίο στη σύγχρονη εποχή αποτελεί άμεση αναγκαιότητα, 

ιδιαίτερα αν ληφθούν υπόψη οι μεγάλες εξελίξεις στα μέσα θεραπείας των 

ογκολογικών ασθενειών αλλά και οι παραδεκτές τεράστιες ελλείψεις του 

δημόσιου τομέα, όσον αφορά την παρεχόμενη θεραπεία σε ασθενείς με 

ογκολογικά προβλήματα, αφού, ως γνωστόν, πρόσφατα είχαν δημιουργηθεί 

μεγάλα προβλήματα στην εξυπηρέτηση του κοινού.    

 Το Νέο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας και η αποπεράτωση των 

κατασκευαστικών έργων, θέμα που κατά τη διάρκεια του 2002 απασχόλησε 

αυτεπάγγελτα την επιτροπή με την εγγραφή και συζήτηση σχετικού 

θέματος,33 αποτελεί επίσης αντικείμενο των επισημάνσεων της Γενικού 

Ελεγκτού στην έκθεσή της για το 2001.  Οι καθυστερήσεις αυτές, σύμφωνα 

με τη Γενικό Ελεγκτή, οφείλονται κυρίως σε σημαντικές αλλαγές και 

προσθήκες που αποφασίστηκαν στο μεταξύ από την κυβέρνηση και μερικώς 

στον εργολάβο, η δε συμπληρωματική συμφωνία προβλέπει πληρωμή 

αποζημίωσης στον εργολάβο της τάξης των £5 εκατομ.  Συναφώς ο 

Υπουργός Οικονομικών, ενημερώνοντας την επιτροπή στο στάδιο της 

αυτεπάγγελτης εξέτασης του ειδικού αυτού θέματος, ανέφερε ότι για το 2002 

δεν υπάρχει επίπτωση επί του δημοσιονομικού ελλείμματος, γιατί η 

                                            
33  Το θέμα που ενεγράφη και συζητήθηκε έπειτα από πρόταση του μέλους της επιτροπής, βουλευτή κ. 

Σταύρου Ευαγόρου, τιτλοφορείται «Οι πιθανές επιπτώσεις πάνω στο δημοσιονομικό έλλειμμα και στο 
δημόσιο χρέος από τις σοβαρές αποκλίσεις και υπερβάσεις του προϋπολογισμού για την ανέγερση 
του Νέου Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας». 
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πρόσθετη δαπάνη θα καταβληθεί εντός του 2003, ενώ για το 2002 δεν 

αναμένεται η εκταμίευση ολόκληρου του εγκεκριμένου ποσού, ύψους £10 

εκατομμυρίων.  Παρά ταύτα, η επιτροπή είναι ενήμερη ότι στο σύνολό τους οι 

αλλαγές των κατασκευαστικών σχεδίων και όλες οι καθυστερήσεις 

συνεπάγονται επιπρόσθετες δαπάνες ύψους £25 εκατομ., γεγονός το οποίο, 

πέραν των καθαρά λογιστικών στοιχείων που αφορούν τον υπολογισμό των 

δημοσιονομικών ελλειμμάτων, δεικνύει τη μεγάλη έλλειψη συντονισμού και/ή 

προγραμματισμού και γενικότερα την εκ μέρους της κυβέρνησης 

κακοδιαχείριση του όλου θέματος που δεν μπορεί παρά να σχολιαστεί πολύ 

αρνητικά.    

 δ. Περιβάλλον 

  Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος διά της 

αρμόδιας Υπηρεσίας Περιβάλλοντος, επιδεικνύοντας ιδιαίτερη ευαισθησία 

στην περσινή αναφορά της επιτροπής στην έκθεσή της για τον 

προϋπολογισμό του 2002 στο κεφάλαιο “Περιβάλλον”, προχώρησε σε 

κατάθεση εμπεριστατωμένου υπομνήματος πριν από τη συζήτηση του 

προϋπολογισμού του αρμόδιου υπουργείου για το 2003 στο οποίο γίνεται 

πλήρης αναφορά και σχολιασμός όλων των θεμάτων τα οποία απασχόλησαν 

και συνεχίζουν να απασχολούν την επιτροπή. 

  Ενδεικτικά αναφέρεται ότι η επιτροπή μεταξύ άλλων είχε ζητήσει κατά 

την περσινή συζήτηση την ενοποίηση και συγκέντρωση όλων των 

διάσπαρτων σε άλλα υπουργεία κονδυλίων υπό την Υπηρεσία 

Περιβάλλοντος, έτσι που το αρμόδιο υπουργείο να αποκτήσει ουσιαστική και 

όχι απλώς συντονιστική αρμοδιότητα.  Επιπρόσθετα είχε ζητήσει τη 

δημιουργία ανεξάρτητης αρχής περιβάλλοντος, ώστε όλες οι διάσπαρτες 
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υπηρεσίες και τμήματα να συγκεντρωθούν υπό μία γενική διεύθυνση και η 

ανάπτυξη των θεμάτων που αφορούν το περιβάλλον να καταστεί πιο 

αποτελεσματική, απαίτηση που συνάδει και με τα ισχύοντα στην ΕΕ.  Τέλος, 

είχε επίσης ζητήσει την ενίσχυση της υπηρεσίας με νέο προσωπικό, η οποία 

κατά τεκμήριο παρουσιαζόταν υποστελεχωμένη.   

  Υπό το φως των απαντήσεων που δόθηκαν εκ μέρους του αρμόδιου 

υπουργείου, σύμφωνα με το οποίο δεν καθίσταται δυνατή στο παρόν στάδιο 

η δημιουργία ανεξάρτητης αρχής περιβάλλοντος για διάφορους λόγους που 

παρατίθενται αναλυτικά στο σχετικό υπόμνημα της κυβέρνησης, η επιτροπή 

ως πρώτο βήμα επικροτεί τη ληφθείσα απόφαση για ενοποίηση των 

διάσπαρτων κονδυλίων για το περιβάλλον κάτω από ένα κεφάλαιο του 

προϋπολογισμού, που, όπως αναφέρεται, προγραμματίζεται στα πλαίσια του 

προϋπολογισμού του 2004 και που για την επιτροπή αποτελεί αναγκαιότητα 

για σκοπούς άσκησης καλύτερου ελέγχου. 

  Περαιτέρω η επιτροπή εκφράζει την ικανοποίησή της και για όλες τις 

άλλες λεπτομέρειες που έχουν δοθεί στο σχετικό υπόμνημα στο οποίο 

αναφέρεται ότι στο μεταξύ η υπηρεσία ενισχύθηκε και θα συνεχίσει να 

ενισχύεται με πρόσθετο επιστημονικό προσωπικό και αναλύεται η 

προώθηση προγραμμάτων χρηματοδότησης από την ΕΕ κ.ά.   

  Ιδιαίτερη σημασία αποδίδει η επιτροπή στην εκπόνηση προγραμμάτων 

περιβαλλοντικής εκπαίδευσης/ευαισθητοποίησης.  Από τα στοιχεία όμως που 

κατατέθηκαν διαφαίνεται ότι η πρωτοβουλία στην πλειοψηφία της ανήκει σε 

μη κυβερνητικές οργανώσεις ή αφορά αποσπασματική προσπάθεια εκ 

μέρους του αρμόδιου υπουργείου, γεγονός που δε βρίσκει σύμφωνη την 

επιτροπή.  Το βάρος για τον προγραμματισμό ανάπτυξης τέτοιων 
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προγραμμάτων ανήκει κατά κύριο λόγο στην κυβέρνηση, η οποία καλείται να 

λάβει σοβαρά υπόψη τη θέση αυτή της επιτροπής. 

 ε. Στεγαστική πολιτική 

  Η επιτροπή και κατ’ επέκταση όλες οι κοινοβουλευτικές πλευρές, ως 

γνωστόν, αποδίδουν μεγάλη σημασία στη χάραξη στεγαστικής πολιτικής για 

τις ανάγκες των χαμηλών εισοδηματικών στρωμάτων και ιδιαίτερα του 

προσφυγικού κόσμου και, υπό το φως της πάγιας αυτής θέσης της και των 

ειδικότερων παρατηρήσεών της που περιλαμβάνονται στην περσινή της 

έκθεση, δηλώνει, όσον αφορά τις στεγαστικές ανάγκες των προσφύγων, τα 

ακόλουθα: 

  Η αναδόμηση των υφιστάμενων προσφυγικών συνοικισμών και η 

ανάγκη ενθάρρυνσης νεαρών ζευγαριών να εγκατασταθούν σε αυτούς είχε 

και πέρσι επισημανθεί από την επιτροπή και εξακολουθεί να αποτελεί πάγια 

θέση της.  Από την άλλη, οι συνοικισμοί έχουν διανύσει την περίοδο ζωής 

τους και η απόφαση για ριζική αναδόμησή τους ή η καθυστέρηση 

συμπλήρωσης της αναδόμησης, όπου αυτή έχει αρχίσει, δε δικαιολογείται 

περισσότερο, ενώ η κυβέρνηση δεν έχει ακόμη προχωρήσει σε κατεδαφίσεις 

συνοικισμών εκεί όπου κρίνεται αναγκαίο.   

  Είναι επίσης σε γνώση της επιτροπής από συζητήσεις που διεξήχθησαν 

στην καθ’ ύλην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή ότι έχουν παρατηρηθεί 

μεγάλα προβλήματα στην πορεία αναδόμησης, όπου αυτή έχει αρχίσει, και 

ότι υπάρχουν σοβαρά ελλείμματα όσον αφορά την υλοποίηση των 

συμφωνηθέντων.  Η υλοποίηση προσκρούει σε κακοδιαχείριση, σε 

ανεπάρκεια των εργολάβων που ανέλαβαν τις προσφορές, σε αδυναμία 

ανταπόκρισής τους, καθώς και σε άλλα συναφή προβλήματα.  Περαιτέρω 
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παρουσιάζονται προβλήματα όσον αφορά τα κριτήρια μεταστέγασης των 

προσφύγων, οι οποίοι έχουν προσωρινά μετακινηθεί στα πλαίσια της 

αναδόμησης.  Όλα τα ζητήματα και άλλα συναφή προβλήματα ταλαιπωρούν 

τον προσφυγικό κόσμο και προκαλούν επιπρόσθετη ταλαιπωρία σε διάφορες 

κατηγορίες προσφύγων.   

  Παρουσιάζονται επίσης προβλήματα στα σπίτια αυτοστέγασης που 

ανεγέρθηκαν με πολύ χαμηλό κόστος, καθώς και στα σπίτια υπό αναδόμηση 

προηγούμενων φάσεων, ενώ υπάρχουν και ιδιαιτερότητες που δε 

συγκαταλέγονται στα υφιστάμενα κριτήρια στέγασης, όπως είναι, για 

παράδειγμα, η ανάγκη ύπαρξης διευκολύνσεων για να μπορούν οι 

ηλικιωμένοι ή οι άρρωστοι πρόσφυγες να μετακινούνται με ευκολία, όταν 

συμβαίνει να κατοικούν σε πολυώροφες οικοδομές στις οποίες δεν υπάρχουν 

τέτοιες ευκολίες.   

  Υπό το φως της πιο πάνω διαγραφείσας εικόνας, καλείται η κυβέρνηση 

να δώσει προτεραιότητα στα προβλήματα των προσφύγων και να 

προχωρήσει αμέσως στη λήψη όλων εκείνων των μέτρων που θα 

συμβάλουν στο συντονισμό των κατασκευαστικών έργων αναδόμησης αλλά 

και στην επίλυση των θεμάτων που αφορούν θεσμοθετημένα κριτήρια 

στέγασης, τα οποία χρήζουν περαιτέρω επαναξιολόγησης και 

επανακαθορισμού στη βάση νεότερων τάσεων και αντιλήψεων.   

  Η επιτροπή δηλώνει ότι οποιαδήποτε καθυστέρηση της κυβέρνησης να 

εγκύψει στα προβλήματα  στέγασης των προσφύγων δε δικαιολογείται, γιατί, 

εκτός των άλλων, οι σχετικοί μηχανισμοί και το σύστημα επίβλεψης των 

έργων αναδόμησης διαφαίνεται ότι πάσχουν, καθ’ ην στιγμήν υπάρχουν 

επίσης φαινόμενα αισχροκέρδειας εκ μέρους των εμπλεκομένων στις 
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προσφορές, τέλος δε αναφέρεται και μεροληπτική μεταχείριση κάποιων 

προσφύγων έναντι άλλων, γεγονός που πρέπει να παταχθεί.    

  Τέλος, μέσα στα πλαίσια του κεφαλαίου αυτού, η επιτροπή κρίνει 

σκόπιμο να επαναλάβει την περσινή αναφορά της όσον αφορά την 

ανειλημμένη υποχρέωση της κυβέρνησης για απόδοση ως αντιστάθμισμα 

της αύξησης του συντελεστή του ΦΠΑ από 8% σε 10% ποσού ύψους £6 

εκατομ. πάνω σε ετήσια βάση προς τον Κυπριακό Οργανισμό Αναπτύξεως 

Γης (ΚΟΑΓ).  Ως γνωστόν, η απόδοση αυτή αφορά τη διάθεση του ποσού 

αυτού για σχέδια στέγασης των πολύ χαμηλών εισοδηματικών στρωμάτων.  

Η επιτροπή είναι ενήμερη ότι ο ΚΟΑΓ είναι πλέον σε θέση να απορροφά τα 

κονδύλια αυτά, σύμφωνα με δηλώσεις των αρμοδίων του οργανισμού 

ενώπιόν της.  Για το λόγο αυτό καλείται η κυβέρνηση να διαθέσει προς τον 

οργανισμό όλα τα ποσά που για οποιουσδήποτε τεχνικούς λόγους δεν 

απορροφήθηκαν στον κατάλληλο χρόνο, έτσι που, σύμφωνα με τη σχετική 

δέσμευση της κυβέρνησης, ο οργανισμός να έχει στη διάθεσή του τα 

κονδύλια εκείνα που αντιστοιχούν στην ετήσια χορηγία των £6 εκατομ. από 

το χρονικό σημείο της αύξησης του συντελεστή του ΦΠΑ από 8% σε 10% 

έως σήμερα. 

 9. ΕΙ∆ΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 

 α. Οικονομική και λειτουργική αυτονομία της νομοθετικής εξουσίας 

 Οι διάφορες πτυχές που αφορούν το θέμα της αυτονομίας της Βουλής 

και η υλοποίηση και πρακτική εφαρμογή της αρχής αυτής απασχολούν την 

επιτροπή αυτεπάγγελτα τα τελευταία λίγα χρόνια, στα πλαίσια της συζήτησης 

του κρατικού προϋπολογισμού. 

 Η παγίωση των κοινοβουλευτικών διαδικασιών, μέσα στα πλαίσια της 
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πολύ σύντομης κοινοβουλευτικής ιστορίας του κυπριακού κράτους, όπως 

διαμορφώνεται τα τελευταία χρόνια, και η εμπέδωση του κοινοβουλευτισμού 

για όλες τις εκφάνσεις του κοινοβουλευτικού έργου επιβάλλουν το δίχως άλλο 

την οριστική αντιμετώπιση του θέματος της αυτονομίας της Βουλής και ό,τι 

αυτή συνεπάγεται. 

 Η εκτελεστική εξουσία διά στόματος του αρμόδιου υπουργού 

τοποθετήθηκε επί του θέματος, όταν ερωτήθηκε πριν από μερικά χρόνια, 

αναφέροντας ότι, δεδομένων των, κατά τη γνώμη του, συνταγματικών 

προβλημάτων που δεν επιτρέπουν στη Βουλή να καταρτίζει και να εγκρίνει η 

ίδια τον προϋπολογισμό της, χωρίς να είναι αναγκαία η έγκριση της 

εκτελεστικής εξουσίας, και μέχρις ότου το όλο θέμα ρυθμιστεί οριστικά, η 

κυβέρνηση διάκειται θετικά έναντι της Βουλής.  Συναφώς, ο Υπουργός 

Οικονομικών είχε δηλώσει -και είναι καταγραμμένο στα τηρηθέντα 

αποστενογραφημένα πρακτικά και στις εκθέσεις της επιτροπής- ότι οι 

εκάστοτε ανάγκες των δύο εξουσιών, εννοώντας τη νομοθετική και τη 

δικαστική, ικανοποιούνται από την κυβέρνηση χωρίς προσκόμματα. 

 Υπάρχουν πολλές απόψεις επί του θέματος και η επιτροπή, 

εξετάζοντας το υπό αναφορά ειδικό θέμα στα πλαίσια της συζήτησης του 

προϋπολογισμού, δεν επιθυμεί να υπεισέλθει σε νομικές ερμηνείες και 

αναλύσεις, αλλά να δηλώσει μόνο τα ακόλουθα: 

 Η, κατά τη διάρκεια πρόσφατων διαβουλεύσεων, επίδειξη εκ μέρους της 

κυβέρνησης αυξημένης ισχύος έναντι της Βουλής, μιας καθ’ όλα 

συντεταγμένης και ισότιμης εξουσίας, αν όχι υπέρτερης, η οποία εκφράστηκε 

με την αρνητική διάθεση έναντι των διάφορων αναγκών της Βουλής που 

είχαν τεθεί ενώπιον του αρμόδιου υπουργού και των τεχνοκρατών του 
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Υπουργείου Οικονομικών, δεν πλήττει σε τελευταία ανάλυση τη Βουλή αλλά 

την ίδια την κυβέρνηση, που με τον τρόπο αυτό παρουσιάζει εικόνα 

αυθαιρεσίας και ασυνέπειας.  ∆ιαφορετικά, το ερώτημα που τίθεται είναι ποιο 

σκοπό εξυπηρετούσε η εν τη αγνοία της Βουλής κατάργηση οργανικών 

θέσεων σε υπηρεσίες της Βουλής έναντι των οποίων νυν υπηρετούντες 

υπάλληλοι διεκδικούσαν δικαιώματα, και μάλιστα θέσεων που η 

θεσμοθέτησή τους ήταν το αποτέλεσμα διαβουλεύσεων σε προγενέστερο 

στάδιο.34  Συναφές δείγμα της διάθεσης και/ή αδιαλλαξίας του αρμόδιου 

υπουργείου και κατ’ επέκταση της κυβέρνησης είναι και η παρουσία στον 

κατατεθέντα προϋπολογισμό, παρά τις περί του αντιθέτου συμφωνίες, 

μειωμένου του ύψους της ετήσιας χορηγίας προς τα κοινοβουλευτικά 

κόμματα με τη δικαιολόγηση ότι το ύψος της τελικής χορηγίας θα πρέπει να 

αποτελέσει και πάλι αντικείμενο διαβούλευσης, μια διαδικασία που άρχισε και 

ολοκληρώθηκε στη βάση σχετικής μελέτης που έγινε. 

 Η Βουλή απαιτεί, ανεξάρτητα από τις οποιεσδήποτε περί του αντιθέτου 

απόψεις ή παρελκυστικές ενέργειες, να αποκτήσει λειτουργική και οικονομική 

αυτονομία, όπως αυτή ισχύει και εφαρμόζεται σε άλλα κοινοβούλια με 

προεδρικό ή κοινοβουλευτικό σύστημα.  Όταν η Βουλή δεν απολαμβάνει 

οικονομικής αυτονομίας, το έργο της επηρεάζεται αρνητικά για διάφορους 

λόγους που είναι αυτονόητοι.  Η Βουλή πρέπει επιτέλους να έχει τη 

δυνατότητα αυτόνομης οικονομικής διαχείρισης και αυτόνομου καθορισμού 

                                            
34  Αναφέρεται σχετικά ότι στο νομοσχέδιο με τίτλο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού (Αρ. 2) 

Νόμος του 2002», στο οποίο γίνονταν διάφορες προτάσεις που αφορούσαν τη δημιουργία και/ή 
αναβάθμιση αριθμού θέσεων σε διάφορες υπηρεσίες της Βουλής, σε τρεις συνολικά θέσεις στην 
κλίμακα Α14 είχε τεθεί διπλός σταυρός με σκοπό την κατάργησή τους αμέσως μετά την κένωσή τους.  
Οι θέσεις αυτές υπάγονται στην Υπηρεσία Κοινοβουλευτικών Επιτροπών, στην Υπηρεσία ∆ιεθνών 
Σχέσεων και στην Υπηρεσία Ερευνών, Μελετών και Εκδόσεων.  Η Βουλή, κατά την ψήφιση του 
μέρους εκείνου του νομοσχεδίου που αφορούσε τις θέσεις της Βουλής, διέγραψε τους διπλούς 
σταυρούς από τις αντίστοιχες θέσεις. 
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της οργανικής δομής των υπηρεσιών και των τμημάτων της, καθώς και της 

αντίστοιχης στελέχωσής τους, καθ’ ην στιγμήν δεσμεύεται να καθορίσει τους 

τρόπους και τους μηχανισμούς ελέγχου στην άσκηση της εν λόγω 

αυτονομίας της.  Για το λόγο αυτό, αφού το όλο θέμα μελετηθεί ως προς την 

κάθε πτυχή του, θα πρέπει να συζητηθεί εκ νέου με στόχο την άμεση 

διευθέτησή του.  Η επιτροπή προτίθεται να εισηγηθεί στην ολομέλεια του 

σώματος την έναρξη σχετικών διαβουλεύσεων σε ανώτατο επίπεδο με 

μοναδικό στόχο το όλο θέμα να τεθεί και να αντιμετωπιστεί επιτέλους στις 

σωστές του βάσεις. 

 β. ∆ιαφώτιση 

 Η επιτροπή κάλεσε ενώπιόν της τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο, ο 

οποίος, παρουσία του Υπουργού Εξωτερικών, ανέλυσε τους τρόπους 

χειρισμού των κονδυλίων της διαφώτισης που διενεργείται από κοινού με τον 

Υπουργό Εξωτερικών. 

 Η επιτροπή στην περσινή της αναφορά για το θέμα της διαφώτισης, 

εκτός από την κριτική στην οποία προέβη για το πολύ χαμηλό ύψος των 

αντίστοιχων κονδυλίων, είχε επίσης προβεί σε κριτική για τους τρόπους 

διενέργειας της διαφωτιστικής εκστρατείας από το Γραφείο Τύπου και 

Πληροφοριών, τους οποίους θεωρούσε απηρχαιωμένους. 

 Η επιτροπή δηλώνει ότι ύστερα από την ανάλυση στην οποία προέβη 

ενώπιόν της ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος διαπίστωσε ότι οι τρόποι 

προβολής του προβλήματος της Κύπρου στο διεθνή χώρο πράγματι έχουν 

ουσιαστικά αλλάξει και έχουν ξεφύγει από την τυποποίηση και τη στεγνή 

παρουσίαση προηγούμενων ετών, πέραν του θέματος αυτού καθαυτού του 

“lobbying” στο διεθνή χώρο για το οποίο η μέχρι τώρα ισχύουσα διαδικασία 
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προώθησής του από διεθνή οίκο συνεχίζεται.  Συναφώς αναφέρεται ότι 

διαπιστώθηκε ότι υιοθετούνται πλέον πιο σύγχρονες και ευφάνταστες 

μέθοδοι με τη βοήθεια της σύγχρονης τεχνολογίας.  Μέσα στα δεδομένα 

πλαίσια των οικονομικών δυνατοτήτων που παρέχονται τόσο στο Γραφείο 

Τύπου και Πληροφοριών όσο και στο Υπουργείο Εξωτερικών, η επιτροπή 

είναι εκ των πραγμάτων αναγκασμένη να επικροτήσει την προσπάθεια. 

 Ταυτόχρονα όμως επικρίνει τη διάθεση με την οποία αντιμετωπίστηκε 

για σειρά ετών και με την οποία συνεχίζει να αντιμετωπίζεται από την 

κυβέρνηση το ζωτικότατο θέμα της διαφώτισης με τα καθ’ ομολογίαν πενιχρά 

κονδύλια που διατίθενται για την προβολή του κυπριακού προβλήματος.  Η 

επιτροπή δηλώνει ότι δεν κατανοεί ποια είναι η φιλοσοφία της κυβερνητικής 

πολιτικής στο θέμα ούτε και ποια είναι η βάση και τα κριτήρια που 

χρησιμοποιούνται για τον τελικό καθορισμό του ύψους των κονδυλίων 

αυτών.   

 Τέλος, η επιτροπή επικρίνει την, παρά την αύξηση του γενικού 

κονδυλίου για τη διαφώτιση ταυτόχρονη περικοπή κονδυλίων για διάφορες 

άλλες  διαφωτιστικές δραστηριότητες.  Όπως ο Υπουργός Εξωτερικών 

ανέφερε, ακόμη και η αύξηση του γενικού κονδυλίου για τη διαφώτιση έγινε 

κατόπιν μεγάλων πιέσεων και αφορά αύξηση μόνο κατά £100.000, δηλαδή 

από £1.235.000 σε £1.350.000. 

 γ. ∆ήμοι - Κοινότητες 

 Η επιτροπή σημειώνει την πρόσφατη απόφαση της κυβέρνησης για 

ενίσχυση των δήμων με αύξηση της ετήσιας χορηγίας που παρέχεται σε 

αυτούς από το 1% των καθαρών εσόδων του κράτους από έμμεσες και 

άμεσες φορολογίες στο 1,5%. 
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 Σημειώνονται όμως ταυτόχρονα με ανησυχία οι παρατηρήσεις της 

Γενικού Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας στην έκθεσή της για το 2001,35 σύμφωνα 

με την οποία όλοι οι δήμοι αντιμετωπίζουν οικονομικά και άλλα προβλήματα 

ρευστότητας, με αποτέλεσμα να αδυνατούν να καλύψουν τις τρέχουσες 

υποχρεώσεις τους.  Η επιτροπή στο σημείο αυτό τάσσεται ανεπιφύλακτα 

υπέρ της εισήγησης της Γενικού Ελεγκτού, σύμφωνα με την οποία για 

αποτροπή οικονομικής κατάρρευσής τους οι δήμοι θα πρέπει να ετοιμάσουν 

πρόγραμμα μέτρων οικονομικής περισυλλογής με στόχο τη μείωση ή 

εξάλειψη των ελλειμμάτων και την ισοσκέλιση του ετήσιου προϋπολογισμού 

τους. 

 Η επιτροπή δηλώνει συναφώς ότι η κυβερνητική εξαγγελία για αύξηση 

της χορηγίας προς τους δήμους, η οποία θεωρεί ότι έγινε εσπευσμένα και 

χωρίς προηγούμενη μελέτη, θα έπρεπε να είχε ταυτόχρονα συνοδευθεί με 

όρους και προϋποθέσεις που να εξαναγκάζουν τους δήμους να 

προχωρήσουν αμέσως σε κατάρτιση προγραμμάτων οικονομικής 

εξυγίανσης. 

 Τέλος, η επιτροπή, υπό το φως της ψηφισθείσας νομοθεσίας για 

κατάργηση του επαγγελματικού φόρου, καλεί την κυβέρνηση να καλύψει την 

απώλεια εσόδων των δήμων και των κοινοτικών συμβουλίων με την 

κατάθεση σχετικού συμπληρωματικού προϋπολογισμού, να μελετήσει δε 

τρόπους που θα καταστήσουν μεσοπρόθεσμα την τοπική αυτοδιοίκηση 

αυτόνομη. 

 Όσον αφορά τα κοινοτικά συμβούλια, με ικανοποίηση σημειώνονται οι 

παρατηρήσεις της Γενικού Ελεγκτού ενώπιον της επιτροπής, σύμφωνα με τις 

                                            
35  Ετήσια έκθεση για το 2001, σελίδα 190. 
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οποίες, παρά το γεγονός ότι οι οικονομικές καταστάσεις που ετοιμάζονται 

από αρκετά κοινοτικά συμβούλια παρουσιάζουν λάθη και παραλείψεις, όλοι 

οι κοινοτάρχες και άλλοι τοπικοί αρμόδιοι με πρόθυμο πνεύμα και διάθεση 

συμμόρφωσης συνεργάζονται με τις υπηρεσίες της για καλύτερη 

παρουσίαση και διαχείριση των οικονομικών τους. 

 δ. Ενίσχυση ανεξάρτητων υπηρεσιών 

 Η επιτροπή με ικανοποίηση ενημερώθηκε για το έργο που επιτελείται 

από τις ανεξάρτητες υπηρεσίες και τους άλλους αξιωματούχους της 

∆ημοκρατίας.  Μεταξύ των υπηρεσιών στις οποίες η επιτροπή αποδίδει 

ιδιαίτερα μεγάλη σημασία συγκαταλέγεται η Ελεγκτική Υπηρεσία της 

∆ημοκρατίας και το Γραφείο Επιτρόπου ∆ιοικήσεως. 

 Το έργο που επιτελείται τόσο από τη Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας 

όσο και από την Επίτροπο ∆ιοικήσεως, που βασίζονται της μεν πρώτης στο 

ίδιο το Σύνταγμα και της δεύτερης σε ειδική νομοθεσία, είναι γνωστό και 

αδιαμφισβήτητο.  Η επιτροπή αποδίδει ιδιαίτερη σημασία στην εύρυθμη 

λειτουργία και των δύο υπηρεσιών και στην παροχή σε αυτές κάθε δυνατής 

βοήθειας, τεχνικής και άλλης, όπως και κάθε διευκόλυνσης και πρόσθετου 

προσωπικού, για τη σωστή και αποτελεσματική επιτέλεση της αποστολής 

τους. 

 Η επιτροπή επικεντρώνεται πιο συγκεκριμένα στο Γραφείο Επιτρόπου 

∆ιοικήσεως, το οποίο, όπως εμφαίνεται από την ανάλυση της ίδιας της 

Επιτρόπου ενώπιόν της, μέσα στο διάστημα της δεκαετούς λειτουργίας του 

θεσμού έχει εμπεδωθεί με το έργο και την προσφορά του και έτσι ο θεσμός 

έχει πλέον καταστεί ένα πολύτιμο βοήθημα στα χέρια του απλού πολίτη, 

αφού, όταν αισθάνεται ότι τυγχάνει δυσμενούς ή άδικης μεταχείρισης από τη 
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διοίκηση, δύναται να υποβάλει το παράπονό του. 

 Ύστερα από τροποποίηση της σχετικής νομοθεσίας και την παροχή 

εξουσίας στην Επίτροπο ∆ιοικήσεως να παρεμβαίνει επίσης αυτεπάγγελτα 

σε υποθέσεις γενικότερου ενδιαφέροντος και να ελέγχει και τις αρχές τοπικής 

αυτοδιοίκησης, ο κύκλος διερεύνησης κατέστη συνεπακόλουθα ευρύτερος. 

 Η επιτροπή τάσσεται ανεπιφύλακτα υπέρ των δομικών αλλαγών και της 

οργανικής αναδιάρθρωσης του Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως.  Τάσσεται 

επίσης υπέρ της ενίσχυσης της στελέχωσης της υπηρεσίας, όπως αυτή έχει 

σημειωθεί από την Επίτροπο και καταγράφεται στην ετήσια έκθεσή της για το 

2001.  Ο συνολικός αριθμός των λειτουργών του Γραφείου μέχρι το τέλος του 

2001, όπως αναφέρεται στην έκθεση του 2001, ήταν 11 λειτουργοί έναντι 8 

το 2000.  Αδιαμφισβήτητα η στελέχωση του Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 

δεν είναι ικανοποιητική και δικαίως η Επίτροπος δηλώνει ότι το Γραφείο της 

χρήζει τόσο ενίσχυσης όσο και αναδιάρθρωσης.  Πέραν οποιωνδήποτε 

παραγόντων είναι δυνατό να συνυπολογιστούν, για να εξαχθούν τελικά 

συμπεράσματα σε σχέση με τις ακριβείς ανάγκες, η επιτροπή από την 

παρούσα θέση της καλεί την κυβέρνηση να εγκύψει με πραγματικά 

εποικοδομητική διάθεση στο ειδικό αυτό θέμα της ενίσχυσης του Γραφείου 

Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, ώστε το θέμα αυτό να επιλυθεί και οι σχετικές 

προτάσεις να αχθούν ενώπιον της Βουλής το συντομότερο δυνατό. 

 Με το ίδιο εποικοδομητικό πνεύμα καλείται η κυβέρνηση να εγκύπτει 

στα εκάστοτε υποβαλλόμενα εκ μέρους της Γενικού Ελεγκτού της 

∆ημοκρατίας ζητήματα, όταν και εφόσον αυτά τίθενται ενώπιόν της.  

Συνεπακόλουθα, καλείται επίσης η κυβέρνηση να αντικρίζει τα θέματα αυτά 

υπό το πρίσμα ότι η Ελεγκτική Υπηρεσία της Κύπρου αποτελεί βασικά την 
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εξαίρεση στον ευρωπαϊκό χώρο στο θέμα της ανεξαρτησίας της σε σχέση με 

την κατάρτιση του προϋπολογισμού της. 

 Τέλος, η επιτροπή επαναλαμβάνει και από τη θέση αυτή τη βούλησή 

της για την καθιέρωση στενής συνεργασίας με τη Γενικό Ελεγκτή της 

∆ημοκρατίας, μέσα στα πλαίσια της εξέτασης του κρατικού προϋπολογισμού, 

στη βάση των συμπερασμάτων και διαπιστώσεων που περιλαμβάνονται 

στην ετήσια έκθεσή της. 

 10. ΘΕΣΕΙΣ ΤΩΝ ΜΕΛΩΝ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ, ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ ΤΗΣ 

ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΟΜΑ∆ΑΣ ΤΟΥ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΚΟΥ ΣΥΝΑΓΕΡΜΟΥ 

  (Το κείμενο που ακολουθεί αποτελεί αυτούσια απόδοση σημειώματος του 

βουλευτή, μέλους της επιτροπής, κ. Πρόδρομου Γ. Προδρόμου, το οποίο απεστάλη 

στην Υπηρεσία Κοινοβουλευτικών Επιτροπών στις 30 ∆εκεμβρίου 2002, για να 

περιληφθεί στην παρούσα έκθεση.)  

  «Τα μέλη της επιτροπής Οικονομικών, βουλευτές του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού, έχοντας διαφορετική προσέγγιση  και απόψεις από τη 

διαμορφούμενη, στα πλαίσια της επιτροπής, πλειοψηφία, καταθέτουν χωριστά τις 

κυριότερες από τις θέσεις τους με την επιφύλαξη να διευκρινίσουν και όποια άλλα 

σημεία χρειαστεί κατά τη συζήτηση στην ολομέλεια. 

  Τα μέλη της επιτροπής Οικονομικών, βουλευτές του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού, θεωρούν τη συζήτηση και την ψήφιση του κρατικού προϋπολογισμού 

ως την κατάλληλη ευκαιρία για τη συζήτηση της δημοσιονομικής πολιτικής της 

κυβέρνησης για την ευρύτερη κατάσταση της οικονομίας. 

  Μέσα από τον κρατικό προϋπολογισμό κρίνεται η δημοσιονομική πολιτική 

της κυβέρνησης.  Εάν μάλιστα ληφθεί υπόψη ότι μόλις πρόσφατα η Βουλή σε 

σχεδόν απόλυτη συναντίληψη με την κυβέρνηση ενέκρινε σειρά σημαντικών 
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φορολογικών μέτρων, καθώς και άλλων στοιχείων οικονομικής και κοινωνικής 

πολιτικής, στα πλαίσια της μεγάλης φορολογικής μεταρρύθμισης που προτάθηκε 

από την κυβέρνηση, η φετινή συζήτηση μπορεί να αγγίξει το γενικότερο φάσμα της 

οικονομικής πολιτικής. 

  Ειδικότερα, ως προς τη φορολογική μεταρρύθμιση που σε μεγάλο βαθμό 

καθορίζει και τα περιθώρια δημοσιονομικής πολιτικής των επόμενων χρόνων, η 

κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, υπενθυμίζοντας ότι 

υπήρξε γενική συμφωνία και εκ των προτέρων συγκατάθεση και της Βουλής στην 

επιλογή η όλη μεταρρύθμιση να είναι “μηδενικού αποτελέσματος” -με την έννοια 

ότι όσες φορολογικές ελαφρύνσεις, μέτρα κοινωνικής πολιτικής και άλλες 

αντισταθμιστικές χορηγίες ή παροχές επρόκειτο να παραχωρηθούν δε θα 

υπερέβαιναν ως ποσό το σύνολο των πρόσθετων εσόδων του δημοσίου-, 

διαπιστώνει ότι η θέση ότι θα έπρεπε οι καινούργιες δαπάνες να υπερβαίνουν τα 

πρόσθετα έσοδα, όπως υπονοείται από κάποιες πλευρές και φαίνεται και σε 

κάποια σημεία αυτής της έκθεσης, βρίσκεται σε πλήρη αντίφαση με τις συστάσεις 

της επιτροπής για συγκράτηση του δημοσιονομικού ελλείμματος. 

  Όσον αφορά γενικότερα στην αποτίμηση της φορολογικής μεταρρύθμισης, 

θα πρέπει να γίνει μνεία της ανεξάρτητης και επιστημονικά τεκμηριωμένης 

σχετικής μελέτης που έγινε από τη Μονάδα Οικονομικών Ερευνών του 

Πανεπιστημίου Κύπρου και υπογράφεται από τους Πάνο Πασιαρδή και Πάρη 

Νεάρχου.  Στο πόρισμα της μελέτης αυτής με τίτλο “Επιπτώσεις της φορολογικής 

μεταρρύθμισης στα νοικοκυριά: Τελική αποτίμηση” (Σεπτέμβριος 2002) 

αναφέρεται ότι “η φορολογική μεταρρύθμιση είναι προς τη σωστή κατεύθυνση.  Η 

μετατόπιση του φορολογικού βάρους από το εισόδημα στην κατανάλωση 

περιορίζει τη φοροδιαφυγή και τις στρεβλώσεις” (σελ. 6).  Όσον αφορά μάλιστα 
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ειδικότερα στην αναδιανεμητική επίδραση της μεταρρύθμισης, η μελέτη των 

ερευνητών του πανεπιστημίου αναφέρει ότι “σε σχέση με το 2002, η τελική 

ποσοστιαία αύξηση στο καθαρό εισόδημα του φτωχότερου 10% του πληθυσμού 

θα είναι περισσότερο από διπλάσια από την ποσοστιαία αύξηση στο καθαρό 

εισόδημα του πλουσιότερου 10% του πληθυσμού”. 

  Οι κρίσεις της επιτροπής Οικονομικών έχουν ως βάση τα τελευταία διαθέσιμα 

επίσημα στοιχεία, καθώς και τις σχετικές προβλέψεις, τις οποίες θεωρούμε ότι η 

επιτροπή δεν έχει ούτε λόγο ούτε περιθώριο να αμφισβητεί.  Ειδικότερα, όσον 

αφορά στις προβλέψεις για τη διαμόρφωση των δημοσιονομικών και άλλων 

οικονομικών μεγεθών μέσα στο επόμενο έτος, δεν είναι δυνατό να κρίνονται από 

διαίσθηση.  Αν τυχόν η Βουλή διέθετε αξιόπιστα και τεκμηριωμένα στοιχεία 

οικονομικών προβλέψεων από άλλους αρμόδιους προς τούτο και έγκριτους 

οργανισμούς ή ανεξάρτητα ιδρύματα οι οποίες ενδεχομένως να απέκλιναν από 

αυτές που προτείνουν οι αρμόδιες κρατικές υπηρεσίες, θα έπρεπε οπωσδήποτε 

να ληφθούν υπόψη στη σχετική συζήτηση και στη διαμόρφωση αυτής της έκθεσης. 

  Στα πλαίσια της γενικής αποτίμησης των μακροοικονομικών εξελίξεων, ο 

κοινοβουλευτικός έλεγχος καθίσταται περισσότερο αξιόπιστος, εφόσον, εκτός της 

κριτικής, δεν παραλείψει να επισημάνει και τις θετικές επιδόσεις.  Λαμβάνοντας 

υπόψη όλα τα διαθέσιμα στοιχεία των επίσημων κυπριακών αλλά και διεθνών 

έγκριτων πηγών μέσα από μια διαχρονική κριτική προσέγγιση, θα πρέπει να 

εκφράσουμε την ευαρέσκειά μας για μια σειρά θετικών εξελίξεων ως εξής: 

1. Οι δυσμενείς συνθήκες δεν επέφεραν τελικά τόσο δραστικό περιορισμό στο 

ρυθμό επέκτασης της κυπριακής οικονομίας, η οποία μέσα στο 2002 φαίνεται 

να μεγεθύνεται τουλάχιστον κατά 2%.  Αυτή η σχετικά καλή επίδοση, σε 

συνδυασμό με την αναμενόμενη, έστω και περιορισμένη, διεθνή ανάκαμψη, 
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καθιστούν αληθοφανή την πρόβλεψη για μεγέθυνση του ακαθάριστου 

εγχώριου προϊόντος με ρυθμό 4% σε πραγματικούς όρους το 2003. 

2. Παρά το έκτακτο βάρος από σημαντικές αυξήσεις σε φόρους κατανάλωσης 

και ΦΠΑ οι οποίες οπωσδήποτε και επηρεάζουν το επίπεδο των τιμών, ο 

πληθωρισμός συγκρατείται το 2002 σε ύψος κάτω του 3%. 

3. Παρά την παρουσία σημαντικού αριθμού αλλοδαπών εργαζομένων, το 

χαμηλό ποσοστό ανεργίας επιτρέπει στην Κύπρο να συγκαταλέγεται μεταξύ 

των μερικών καλύτερων οικονομιών του κόσμου ως προς το κριτήριο της 

πλήρους απασχόλησης.  Η διατήρηση της ανεργίας σε ποσοστό πέριξ του 

3% κατατάσσει την Κύπρο μαζί με τη Σουηδία στην πρώτη θέση μεταξύ των 

είκοσι πέντε πλουσιοτέρων και υποψηφίων κρατών μελών της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης. 

4. Η συνεχιζόμενη αργή αλλά σταθερή μείωση των επιτοκίων έφερε το επιτόκιο 

διατραπεζικής αγοράς μιας ημέρας κατά μέσο όρο σε ύψος 3,32% το 2002.  

Αντίθετα από τις προβλέψεις ορισμένων κύκλων, ότι με τη μεταρρύθμιση του 

χρηματοοικονομικού συστήματος τα επιτόκια θα αυξάνονταν ραγδαία, η 

διατήρηση χαμηλών επιτοκίων δημιουργεί θετικές συνθήκες για ταχύτερη 

ανάπτυξη της οικονομίας. 

5. Το δημοσιονομικό έλλειμμα, παραμένοντας κάτω από το όριο του 3% και το 

2002, επιτρέπει στην Κύπρο να ανταποκρίνεται στο σχετικό κριτήριο 

σύγκλισης της Συνθήκης του Μάαστριχτ. 

6. Ως θετική εξέλιξη πρέπει να σημειωθεί η αύξηση της κάλυψης των 

εισαγωγών αγαθών (fob) από τα επίσημα αποθέματα της χώρας από 8,2 

μήνες το 2001 σε 8,6 μήνες το 2002. 

7. Τόσο το ποσοστό αυξήσεως των πιστώσεων προς τον ιδιωτικό τομέα όσο 
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και η συνολική ρευστότητα (σύμφωνα με τα τελευταία διαθέσιμα στοιχεία της 

Κεντρικής Τράπεζας) σε σύγκριση με παλαιότερα χρόνια, μαρτυρούν μια 

ορθολογικότερη νομισματική πολιτική, που αντανακλά τις ευεργετικές 

επιπτώσεις της χρηματοοικονομικής μεταρρύθμισης που υλοποιήθηκε τα 

τελευταία χρόνια.  Σε αυτό το σημείο εκφράζεται επίσης ευαρέσκεια για το 

γεγονός ότι η επιτροπή Οικονομικών της Βουλής καλεί την κυβέρνηση να 

συνεχίσει να χρησιμοποιεί τα κατάλληλα σύγχρονα εργαλεία νομισματικής 

πολιτικής και αυτό παρά το γεγονός ότι κάποια κοινοβουλευτική πλευρά στο 

πρόσφατο παρελθόν είχε εκφράσει αντίθεση στη σχετική νομοθετική αλλαγή 

που επέτρεψε την εισαγωγή σύγχρονων εργαλείων νομισματικής πολιτικής 

στην Κύπρο. 

8. Οι γενικά θετικές επιδόσεις της οικονομίας διευκόλυναν τη συναλλαγματική 

πολιτική κατά τρόπο που το 2002 η πραγματική σταθμισμένη 

συναλλαγματική ισοτιμία της κυπριακής λίρας να παραμείνει σταθερή, όπως 

ακριβώς είναι ο επιδιωκόμενος στόχος. 

9. Η αύξηση των πραγματικών μισθών ξεπέρασε και το 2002 τη μεταβολή της 

παραγωγικότητας υποδηλώνοντας μια βελτίωση της θέσης των μισθωτών. 

  Οι θετικές αυτές εξελίξεις είναι που επέτρεψαν στην Κύπρο να αποσπάσει 

ευνοϊκότατα σχόλια και στην τελευταία έκθεση προόδου της Ευρωπαϊκής Ένωσης 

(Κομισιόν) (2002 Regular Report on Cyprus’s Progress towards Accession, 

Commission of the European Communities, Βρυξέλλες 9 Οκτωβρίου 2002), 

πράγμα που αναμφίβολα διευκόλυνε την ενταξιακή πορεία και τη θετική τελική 

γνωμοδότηση στη Σύνοδο του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου στην Κοπεγχάγη. 

  Αυτήν ακριβώς τη διασύνδεση των “εντυπωσιακών επιτευγμάτων”, όπως 

χαρακτηριστικά αναφέρεται, κάνει και το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο, αφού στην 
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πρόσφατη προκαταρκτική έκθεσή του για την Κύπρο αναφέρει επί λέξει ότι “αυτά 

τα επιτεύγματα έχουν τύχει αναγνωρίσεως από την Ευρωπαϊκή Ένωση στην 

τελευταία έκθεση προόδου, η οποία και κρίνει την Κύπρο έτοιμη να γίνει μέλος της 

ΕΕ” (International Monetary Fund, Cyprus 2002, Article IV Consultation, 

Preliminary Conclusions of the Mission, Λευκωσία, 4 Νοεμβρίου 2002).  Σε γενικές 

μάλιστα γραμμές τα προκαταρκτικά συμπεράσματα του κλιμακίου του ∆ιεθνούς 

Νομισματικού Ταμείου που επισκέφθηκε φέτος την Κύπρο απολήγουν σε μια 

συνολικά θετική αποτίμηση της μακροοικονομικής διαχείρισης που ασκείται από 

την κυβέρνηση.  Παρομοίως θετική ήταν η αντιμετώπιση της κυπριακής οικονομίας 

από έγκριτους διεθνείς οίκους αξιολόγησης της πιστοληπτικής φερεγγυότητας, 

όπως οι Standard & Poor’s, Fitch και Moody’s. Στην τελευταία έκθεσή του εντός 

του 2002 ο οίκος Fitch βαθμολόγησε με Α+ την κυπριακή οικονομία ως προς το 

μακροπρόθεσμο δανεισμό σε ξένο νόμισμα, με F1 ως προς το βραχυπρόθεσμο 

δανεισμό σε ξένο νόμισμα και με ΑΑ ως προς το μακροπρόθεσμο δανεισμό σε ίδιο 

νόμισμα.  Η βαθμολογία αυτή, που δείχνει ότι διατηρείται σε ψηλό επίπεδο η 

φερεγγυότητα της κυπριακής οικονομίας, συνεπάγεται και χαμηλότερο κόστος του 

εξωτερικού δανεισμού. 

  Παράλληλα, όμως, θα πρέπει να καταγραφούν και μια σειρά από εξελίξεις 

που δημιουργούν προβληματισμό και θα πρέπει να επισημανθούν ως στόχοι 

περαιτέρω βελτίωσης προς την πλευρά της εκτελεστικής εξουσίας: 

1. Το δημόσιο χρέος ως ποσοστό του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος μπορεί 

να ικανοποιεί ακόμη το σχετικό κριτήριο σύγκλισης της Συνθήκης του 

Μάαστριχτ.  Έχει όμως σημειώσει αύξηση και σε επίπεδο 58,5% καθίσταται 

επίφοβο ως προς την προσπάθεια της χώρας να ενταχθεί στην Οικονομική 

και Νομισματική Ένωση (Ευρωζώνη) και να υιοθετήσει το ευρώ το 
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συντομότερο δυνατό.  Στα επόμενα τρία χρόνια, μέσα στα οποία θα κριθεί και 

η ετοιμότητα της Κύπρου να ενταχθεί στην ΟΝΕ από την πρώτη στιγμή που 

το επιτρέπει η Συνθήκη το 2006, θα πρέπει να καταβληθεί ιδιαίτερη 

προσπάθεια σε αυτή την κατεύθυνση. 

2. Μέτρα πολιτικής όπως είναι οι εναλλακτικές μορφές χρηματοδότησης 

μεγάλων έργων μέσα από τη συνεργασία του κράτους με τον ιδιωτικό τομέα 

(μέθοδοι BOT και PFI κ.ο.κ.) συμβάλλουν τα μέγιστα στη συγκράτηση και 

τελικά στον περιορισμό του δημόσιου δανεισμού. 

  Πολύ ορθά απορρίφθηκε η εισήγηση για χρηματοδότηση της αναμόρφωσης 

των δύο αεροδρομίων μέσω δημόσιου δανεισμού.  Ωστόσο το υπόλοιπο 

φιλόδοξο πρόγραμμα δημοσίων έργων με ιδιωτική χρηματοδότηση, όπως 

έχει εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο, δε φαίνεται να υλοποιείται με την 

επιθυμητή ταχύτητα. 

3. Ιδιαίτερη προσοχή χρειάζεται το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών.  Μετά τη 

μείωση του ελλείμματος (ως ποσοστού του ακαθάριστου εγχώριου 

προϊόντος) το 2001 σημειώθηκε νέα ανοδική τάση στη διάρκεια του 2002, 

χωρίς να παραβλέπεται η σχετική επίδραση που ενδεχομένως να είχε η 

γενική αύξηση του διαθέσιμου εισοδήματος λόγω μειώσεως της άμεσης 

φορολογίας στα πλαίσια της φορολογικής μεταρρύθμισης, καθώς και άλλοι 

σχετικοί παράγοντες, όπως ήταν η δραστική μείωση του φόρου 

κατανάλωσης στα ιδιωτικά αυτοκίνητα.  Θα πρέπει να επισημανθεί ότι 

ανάλογες επιδράσεις θα συνεχιστούν και εντός του 2003.  Συνάγεται η 

ανάγκη συνεχούς παρακολούθησης των εξελίξεων σε αυτό τον τομέα αλλά 

και της λήψεως κάποιων μέτρων που θα ασκούν εξισορροπητική επίδραση. 

4. Μεγαλύτερη αποφασιστικότητα και ενεργητικότητα θα πρέπει να επιδειχθεί 
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προς την κατεύθυνση των στρατηγικών επιλογών για την ανάδειξη ενός νέου 

αναπτυξιακού προτύπου, όπως αυτές ανακοινώθηκαν σε ομιλίες του 

Υπουργού Οικονομικών κατά την παρουσίαση του προϋπολογισμού ενώπιον 

της Βουλής.  Συγκεκριμένα, θα πρέπει να επιταχυνθούν οι θεσμικές και 

νομοθετικές μεταρρυθμίσεις και άλλες διευθετήσεις, αλλά και ενεργητικά να 

στηριχθούν σχετικές αναπτυξιακές πρωτοβουλίες, προκειμένου η Κύπρος 

όντως να εξελιχθεί σε διεθνές κέντρο παροχής εκπαιδευτικών και 

ιατροφαρμακευτικών υπηρεσιών. 

5. Η πρωτοφανής στα κυπριακά χρόνια συμφωνημένη απόφαση για 

αναθεώρηση των μισθολογικών όρων στη δημόσια υπηρεσία, εκτός από 

εξοικονόμηση, επέφερε κατά τομείς και επιβαρύνσεις, κατά τρόπο που να μη 

γίνει αισθητή κάποια υπολογίσιμη δημοσιονομική επίδραση.  Εξάλλου, 

πρόσφατα συνομολογήθηκε συλλογική σύμβαση για αυξήσεις της τάξεως του 

7,5% για το σύνολο της τριετίας 2001-2003, πράγμα που οπωσδήποτε θα 

επιβαρύνει τον προϋπολογισμό.  Η κυβέρνηση θα πρέπει να προχωρήσει σε 

ριζικότερες τομές στο πεδίο της περιστολής των δαπανών επιλέγοντας τομείς 

όπου αυτές οι δαπάνες δεν μπορεί να θεωρούνται a priori ανελαστικές.  

Πολιτικές αντιδράσεις με στήριξη αιτημάτων μελλοντικών υπαλλήλων, οι 

οποίες ουσιαστικά ενθαρρύνουν την ακατάσχετη αύξηση των δημοσίων 

δαπανών, έρχονται σε αντίφαση με συστάσεις που κάμνει η Βουλή για 

περιορισμό των δαπανών του κράτους. 

6. Σημαντικά περιθώρια εξοικονομήσεων υπάρχουν μέσα από την ενίσχυση 

σύγχρονων μεθόδων συνέργειας του δημόσιου με τον ιδιωτικό τομέα, 

ιδιαίτερα προς την κατεύθυνση της ανάθεσης έργων και της μίσθωσης 

υπηρεσιών από τον τελευταίο. 
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7. Τα διαχρονικά στατιστικά στοιχεία υποβάλλουν ότι η εργοδότηση στη 

δημόσια υπηρεσία έχει διατηρηθεί σχεδόν σταθερή.  Λιγότερο ενθαρρυντική 

είναι όμως η συνεχιζόμενη αύξηση του αριθμού των έκτακτων και 

ωρομίσθιων υπαλλήλων.  Λαμβανομένων μάλιστα υπόψη σχετικών 

πρόσφατων ρυθμίσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης που θα ισχύσουν και στην 

Κύπρο και σύμφωνα με τις οποίες δεν επιτρέπεται η μακροπρόθεσμη 

μίσθωση έκτακτων υπαλλήλων από το δημόσιο, θα πρέπει να εξαγγελθεί και 

να υλοποιηθεί κάποια σφαιρική πολιτική που να αντιμετωπίζει οριστικά το 

όλο ζήτημα. 

8. Ενόψει εξάλλου των ιδιαίτερα αυξημένων αναγκών που συνεπάγεται τόσο η 

εναρμόνιση προς το ευρωπαϊκό κοινοτικό κεκτημένο όσο και η τελική ένταξη 

της Κύπρου στην Ένωση, θα πρέπει, παράλληλα με τις αναπόφευκτες νέες 

θέσεις που δημιουργούνται, να εκπονηθεί και να εφαρμοστεί και ένα 

αποδοτικό πρόγραμμα εναλλαξιμότητας και μετατάξεων. 

9. Προς την κατεύθυνση της συγκρατήσεως των μισθολογικού τύπου δημοσίων 

δαπανών δραστικό ρόλο θα παίξει η μεταρρύθμιση του συστήματος 

αξιολόγησης των δημοσίων υπαλλήλων με την εγκαθίδρυση ενός σύγχρονου 

αποτελεσματικού και αξιόπιστου συστήματος, το οποίο μάλιστα θα πρέπει να 

εισαγάγει τη λογική των κινήτρων συνδυάζοντας αξιολογικά την εξέλιξη της 

σταδιοδρομίας και τυχόν ανταμοιβές με αντικειμενικά μετρήσιμα κριτήρια 

απόδοσης τόσο σε ατομικό όσο και σε ομαδικό (τμηματικό) επίπεδο». 

 11. ΤΕΛΙΚΑ ΣΧΟΛΙΑ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ 

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ  

  Η Κύπρος, ένα βήμα προ της ένταξής της στην Ευρωπαϊκή Ένωση και προ 

της πρωτοβουλίας του Γενικού Γραμματέα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για 
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επίλυση του κυπριακού προβλήματος, ατενίζει το μέλλον με προσδοκία και 

ελπίδα.  Η ενδεχόμενη λύση του κυπριακού προβλήματος και η ένταξη στην ΕΕ 

διανοίγουν σίγουρα νέες οδούς στο οικονομικό πεδίο και δημιουργούν νέες 

άγνωστες προοπτικές. 

 Η κυβέρνηση που θα κληθεί να χειριστεί τη νέα κατάσταση πραγμάτων, 

οποιαδήποτε δεδομένα κι αν τεθούν ενώπιόν της, θα πρέπει να διαπνέεται από 

ανοιχτό πνεύμα και διάθεση ευέλικτης αντίδρασης και προσαρμογής στις 

γρήγορες εξελίξεις και προκλήσεις των καιρών. 

 Η οικονομία της Κύπρου, παρά το γεγονός ότι παραμένει μια μικρή, 

ευαίσθητη και με διαρθρωτικά προβλήματα οικονομία, είναι μια ανοιχτή οικονομία, 

που επιδεικνύει το δέοντα δυναμισμό και η οποία σε περιόδους κρίσεως δεν 

καταποντίστηκε, αλλά, αντίθετα, έδειξε ικανότητα προσαρμογής. 

 Σε αυτή την κρίσιμη φάση της ιστορίας της Κύπρου η νέα κυβέρνηση που θα 

προκύψει από τις εκλογές του Φεβρουαρίου του 2003 θα κληθεί αργά ή γρήγορα 

να συμβάλει στην προσαρμογή της οικονομίας της Κύπρου στα δεδομένα μιας 

ενιαίας οικονομίας που θα συμπεριλάβει τις κατεχόμενες περιοχές, ενώ θα κληθεί 

επίσης να συνεχίσει να συμβαδίζει με τα δεδομένα της ΕΕ και του κοινοτικού 

κεκτημένου.  Είναι η ώρα για όλους να αρθούν στο ύψος των περιστάσεων και των 

καιρών.  Η Κύπρος θα κληθεί, υπό το φως των νέων καταστάσεων, να 

προχωρήσει σε ριζικές μεταρρυθμίσεις που θα οδηγήσουν στη νέα εποχή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού είναι έτοιμη 

να αρθεί στο ύψος των περιστάσεων και να συμβάλει, μέσα στα πλαίσια των 

εξουσιών της, εποικοδομητικά στη διαμόρφωση της νέας κατάστασης. 

 Η επιτροπή, υπό το φως των πιο πάνω επισημάνσεων, προσβλέπει στην 

παρούσα φάση στη διεύρυνση της βάσης της οικονομίας και στη μετατροπή της 
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Κύπρου σε διεθνές οικονομικό κέντρο, στην αύξηση της ανταγωνιστικότητας σε 

όλους τους τομείς δραστηριοτήτων, στην πλήρη και σωστή αξιοποίηση των 

συγκριτικών πλεονεκτημάτων της Κύπρου, στην εξυγίανση του δημόσιου βίου με 

την πάταξη της αυθαιρεσίας και των οικονομικών σκανδάλων και, τέλος, στη 

μεγιστοποίηση της κοινωνικής ευημερίας και της συνοχής του συνόλου του 

κυπριακού λαού. 

 Η επιτροπή στο στάδιο αυτό αποφάσισε να μην προχωρήσει σε εισηγήσεις 

για οποιεσδήποτε διαφοροποιήσεις ή περικοπές ειδικών κονδυλίων, 

επιφυλάσσοντας το δικαίωμα μελών της να υποβάλουν σχετικές τροπολογίες στο 

στάδιο της κατά κεφάλαιο έγκρισης των δαπανών του υπό αναφορά 

προϋπολογισμού κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.  Οι 

τροπολογίες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού που στο μεταξύ κατατέθηκαν 

από την κυβέρνηση36 θα μελετηθούν από την επιτροπή, πριν υποβληθούν στην 

ολομέλεια του σώματος για έγκριση ή απόρριψή τους μαζί με τις τροπολογίες των 

βουλευτών. 

  Η επιτροπή επιφυλάσσει επίσης το δικαίωμα των μελών της να αναπτύξουν 

ενώπιον της ολομέλειας του σώματος και διάφορα άλλα ειδικά θέματα που θίγηκαν 

στο στάδιο της εξέτασης του κρατικού προϋπολογισμού για το 2003 και για τα 

οποία δε γίνεται αναφορά στην παρούσα έκθεση, όπως είναι, για παράδειγμα, η 

ενεργειακή πολιτική της κυβέρνησης, η πολιτική για τους ξένους εργάτες, η πάταξη 

της παράνομης απασχόλησης κ.ά. 

ΠΡΩΤΟ ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

 Θέσεις της κυβέρνησης - Ανάλυση από τον Υπουργό Οικονομικών 

1. Φιλοσοφία της οικονομικής και κοινωνικής πολιτικής - Στρατηγική κατεύθυνση και στόχοι 

του κρατικού προϋπολογισμού του 2003 

                                            
36  Κατατέθηκαν πέντε τροπολογίες από την κυβέρνηση μέχρι το τέλος ∆εκεμβρίου 2002. 
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  (Τα στοιχεία προκύπτουν από την ομιλία του Υπουργού Οικονομικών ενώπιον της 

ολομέλειας του σώματος στις 10 Οκτωβρίου 2002, από την παρουσία του Υπουργού Οικονομικών 

στην επιτροπή την 21η Οκτωβρίου 2002 και από την επιστολή του Υπουργού Οικονομικών, 

ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2002, με την οποία κατατέθηκε στη Βουλή  ο προϋπολογισμός.) 

  Η φιλοσοφία της κυβερνητικής πολιτικής βασίζεται στο τρίπτυχο “Ανάπτυξη-

Ανταγωνιστικότητα-Μεταρρύθμιση”.  Ο προϋπολογισμός του 2003 διαπνέεται από τους 

στρατηγικούς στόχους που καθορίζονται στο Στρατηγικό Σχέδιο Ανάπτυξης37 και στο 

Αναθεωρημένο Προενταξιακό Οικονομικό Πρόγραμμα (ΠΟΠ).38   

  Οι επιμέρους στρατηγικοί στόχοι είναι οι ακόλουθοι: 

- Η ολοκλήρωση της εναρμόνισης με το κοινοτικό κεκτημένο μέχρι το τέλος του 2003. 

- Η αναδιάρθρωση όλων των παραγωγικών τομέων της οικονομίας και η τεχνολογική 

αναβάθμιση των επιχειρηματικών μονάδων. 

- Η αναβάθμιση της Κύπρου ως διεθνούς επιχειρηματικού κέντρου και ως κέντρου παροχής 

υπηρεσιών. 

- Η προσαρμογή στη νέα οικονομία. 

- Η αναβάθμιση του περιβάλλοντος. 

- Η αναμόρφωση του δημόσιου τομέα. 

- Η ενίσχυση του κοινωνικού ρόλου του κράτους και η διατήρηση της κοινωνικής συνοχής. 

  Η κυβερνητική πολιτική αποσκοπεί παράλληλα στην αξιοποίηση των συγκριτικών 

πλεονεκτημάτων που διαθέτει η Κύπρος λόγω της πλεονεκτικής γεωγραφικής της θέσης, του 

ευνοϊκού επιχειρηματικού κλίματος, του υψηλού μορφωτικού επιπέδου του ανθρώπινου δυναμικού, 

καθώς και των νομικών, λογιστικών, τηλεπικοινωνιακών και άλλων χρηματοοικονομικών υπηρεσιών 

που παρέχονται.  Στόχος της πολιτικής αυτής είναι η αξιοποίηση των πλεονεκτημάτων αυτών για 

                                            
37  Με τον κρατικό προϋπολογισμό του 2003 καλύπτεται ο τελευταίος χρόνος του πενταετούς 

Στρατηγικού Σχεδίου Ανάπτυξης 1999-2003, εντάσσεται δε και συνάδει με το Προενταξιακό 
Πρόγραμμα Οικονομικό (ΠΟΠ).  Το Στρατηγικό Σχέδιο Ανάπτυξης επικεντρώνεται στο σκέλος των 
δαπανών και εσόδων του προϋπολογισμού με στόχο τη μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος και 
του δημόσιου χρέους. 

38  Το Προενταξιακό Οικονομικό Πρόγραμμα (ΠΟΠ), που είναι ένας μεσοπρόθεσμος προγραμματισμός 
οικονομικής πολιτικής ο οποίος εκπονήθηκε μέσα στα πλαίσια της ενεργοποίησης από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή (Commission) εντός του 2001 μηχανισμού δημοσιονομικής εποπτείας των 
υποψήφιων προς ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση χωρών, κάλυπτε αρχικά την περίοδο 2000-2004.  
Πρόσφατα έχει αναθεωρηθεί και καλύπτει την περίοδο 2001-2005.  Το ΠΟΠ ετοιμάστηκε από κοινού 
από το Υπουργείο Οικονομικών, το Γραφείο Προγραμματισμού και την Κεντρική Τράπεζα.  (Το 
αναθεωρημένο ΠΟΠ βρίσκεται κατατεθειμένο στη Βουλή και στη διάθεση όλων των μελών του 
σώματος.) 
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βελτίωση της ανταγωνιστικότητας και συνέχιση της αναπτυξιακής πορείας της Κύπρου.   

  Η πολιτική της κυβέρνησης αποσκοπεί επίσης στη στήριξη του αγροτικού τομέα, ώστε να 

αντεπεξέλθει στα νέα δεδομένα που δημιουργεί η ενταξιακή πορεία της Κύπρου, με τη στήριξη των 

αγροτών με διάφορα σχέδια παροχής πιστώσεων.  Αποσκοπεί επίσης στην ομαλή μετάβαση και 

αναδιάρθρωση της κυπριακής οικονομίας προς τους τομείς των υπηρεσιών με αξιοποίηση των 

ευκαιριών  που πηγάζουν από τη νέα τεχνολογία και τη “νέα οικονομία”. 

  Στο χρηματοοικονομικό τομέα η κυβέρνηση στοχεύει στη σταδιακή θωράκιση του θεσμού με 

γνώμονα την προστασία του απλού επενδυτή με τον επαναπροσδιορισμό του ρόλου και της νομικής 

μορφής του ΧΑΚ και το διακριτικό διαχωρισμό των αρμοδιοτήτων μεταξύ του Συμβουλίου του ΧΑΚ 

και της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς.  Προωθείται επίσης η υιοθέτηση κώδικα εταιρικής 

διακυβέρνησης που προτρέπει τις δημόσιες εταιρείες να υιοθετήσουν θεσμούς και διαδικασίες που 

να διασφαλίζουν την ανεξαρτησία των δημόσιων οργάνων τους,  τη διαφάνεια και την ορθή και 

έγκαιρη πληροφόρηση του επενδυτή.  Η ρύθμιση επίσης του καθεστώτος λειτουργίας των εταιρειών 

παροχής επενδυτικών υπηρεσιών στοχεύει στη διασφάλιση παροχής υψηλού επιπέδου 

συμβουλευτικών υπηρεσιών προς τον απλό επενδυτή.39   

  Στόχο της οικονομικής πολιτικής αποτελεί και η περαιτέρω ενίσχυση των ασθενέστερων 

οικονομικά κοινωνικών τάξεων με την ενίσχυση των χαμηλόμισθων, των συνταξιούχων και 

πολυτέκνων, των ατόμων με ειδικές ανάγκες και των εθνοφρουρών.   

  Τέλος, η κυβέρνηση ενισχύει με διάφορους τρόπους την παιδεία και την υποδομή της 

δημόσιας υγείας. 

2. ∆ημοσιονομική πολιτική - Προενταξιακό Οικονομικό Πρόγραμμα - Φορολογική 

μεταρρύθμιση 

   (Τα στοιχεία προκύπτουν από την ομιλία του Υπουργού Οικονομικών ενώπιον της 

ολομέλειας του σώματος στις 10 Οκτωβρίου 2002, από την κατάθεσή του στην επιτροπή την 21η 

Οκτωβρίου 2002, από την επιστολή του Υπουργού Οικονομικών, ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2002, 

με την οποία κατατέθηκε στη Βουλή ο προϋπολογισμός και από το σημείωμα για την πορεία της 

κυπριακής οικονομίας το 2002 και τις προοπτικές για το 2003 του Υπουργείου Οικονομικών και του 

Γραφείου Προγραμματισμού-Οκτώβριος 2002). 

 α. ∆ημοσιονομική πολιτική της κυβέρνησης  

                                            
39  Το νομοσχέδιο με τίτλο «Ο περί των Επιχειρήσεων Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ) 
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- Το 2002, όπως και το 2001, η κυπριακή οικονομία αντιμετώπισε αντίξοες συνθήκες 

λόγω της συνεχιζόμενης ύφεσης στην παγκόσμια οικονομία, που οφείλεται στο 

κτύπημα της 11ης Σεπτεμβρίου 2001 στις ΗΠΑ, στο αντίξοο εξωτερικό περιβάλλον 

λόγω της κρίσης στα διεθνή χρηματιστήρια, της έκρυθμης κατάστασης αναφορικά με το 

Ιράκ και της ανοδικής τάσης της τιμής του πετρελαίου στη διεθνή αγορά.   

- Η Κύπρος κατάφερε να περιορίσει, αν όχι να ξεπεράσει, κατά το δυνατό, τα 

προβλήματα αυτά. 

- Το Πρόγραμμα ∆ημοσιονομικής Εξυγίανσης,40 το οποίο άρχισε από το 1999 και 

αναθεωρήθηκε στη συνέχεια λαμβάνοντας ετήσια μορφή, κρίνεται ότι έχει πετύχει 

πλήρως, αφού οδήγησε σε μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος. 

- Υπήρξαν συνθήκες οικονομικής σταθερότητας, χωρίς να ανατραπεί η αναπτυξιακή 

πορεία της Κύπρου, η δε έκθεση προόδου της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ) είναι θετική 

όσον αφορά τη δημοσιονομική κατάσταση και περιέχει θετικά σχόλια για το 

Προενταξιακό Οικονομικό Πρόγραμμα. 

 β. Προενταξιακό Οικονομικό Πρόγραμμα (ΠΟΠ) 

- Τον Αύγουστο του 2002 η Κυπριακή ∆ημοκρατία προέβη, σύμφωνα με τα νέα 

δεδομένα και προβλέψεις, σε αναθεώρηση του ΠΟΠ, το οποίο υπέβαλε στην 

Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Το πρόγραμμα περιλαμβάνει και την περίοδο κατά την οποία η 

Κύπρος θα έχει ενταχθεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ) και θα προετοιμάζεται για την 

πλήρη εισδοχή της στην Οικονομική και Νομισματική Ένωση (ΟΝΕ).  Ως εκ τούτου, 

καλύπτει και θέματα πολιτικής που θα αντιμετωπίσει η Κύπρος, όταν καταστεί πλήρες 

μέλος της ΕΕ, και ειδικότερα θέματα προετοιμασίας για ταχύτερη ένταξη στην ΟΝΕ.41 

- Η διαμόρφωση και υλοποίηση της οικονομικής πολιτικής βασίζεται σε νέα πλαίσια 

ύστερα από την υποχρέωση της Κύπρου αλλά και των άλλων υποψήφιων για ένταξη 

                                                                                                                                             
Νόμος του 2002», ψηφίστηκε από τη Βουλή σε νόμο στις 17 Ιουλίου 2002 (Νόμος 138(Ι) του 2002). 

40  Το Πρόγραμμα ∆ημοσιονομικής Εξυγίανσης, σύμφωνα με στοιχεία που κατατέθηκαν κατά τη 
συζήτηση του προϋπολογισμού του 2002, καταρτίστηκε αρχικά για την περίοδο 1999-2000, 
αναθεωρήθηκε στις αρχές του 2001 και επεκτάθηκε χρονικά μέχρι το 2004 με βασικές του επιδιώξεις 
τη μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος και την ισοσκέλιση του προϋπολογισμού μέχρι το 2004.  
Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν φέτος, η ισοσκέλιση του προϋπολογισμού μετατίθεται για το 
2005. 

41  Η προσχώρηση στην ΟΝΕ είναι δυνατή για τα υποψήφια κράτη μέλη μόνο μετά περίοδο δύο χρόνων 
από την πλήρη ένταξή τους στην ΕΕ, κατά τη διάρκεια των οποίων γίνεται αξιολόγηση της οικονομίας 
των υπό ένταξη στην ΟΝΕ κρατών όσον αφορά τη σύγκλισή τους με τα κριτήρια της Συνθήκης του 
Μάαστριχτ.  
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χωρών να υποβάλουν προενταξιακό οικονομικό πρόγραμμα στην Ευρωπαϊκή 

Επιτροπή.   

- Το αναθεωρημένο ΠΟΠ καλύπτει την περίοδο 2001-2005, προβαίνει σε αναλυτική 

περιγραφή της κυπριακής οικονομίας και σε ανασκόπηση των πρόσφατων 

οικονομικών εξελίξεων, έχει δε θέσει την κυπριακή οικονομία υπό τον έλεγχο της ΕΕ. 

- Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αξιολογεί ξεχωριστά κάθε υποψήφια για ένταξη χώρα 

παρακολουθώντας σε συνεχή βάση τις μακροοικονομικές επιδιώξεις της κυπριακής 

οικονομίας αλλά και τα δημοσιονομικά και διαρθρωτικά μέτρα που λαμβάνει ή 

προτίθεται να λάβει για επίτευξη περαιτέρω σύγκλισης με την ΕΕ. 

- Οι κύριες επιδιώξεις του προγράμματος συνίστανται στην υλοποίηση των οικονομικών 

κριτηρίων της Κοπεγχάγης, όπως καθορίστηκαν για τις υπό ένταξη χώρες, η 

ικανοποίηση των οποίων, με βάση τις προβλέψεις του, κρίνεται εφικτή.  Αυτά 

εστιάζονται στην αποτελεσματική λειτουργία του μηχανισμού της αγοράς και στη 

δυνατότητα των υποψήφιων για ένταξη χωρών να αντιμετωπίσουν με επιτυχία τις 

ανταγωνιστικές πιέσεις στα πλαίσια της ΕΕ. 

- Η δημοσιονομική πολιτική αποτελεί τον πυρήνα του προγράμματος για την επίτευξη 

των τεθέντων μακροοικονομικών και κοινωνικών στόχων.  Τα συγκεκριμένα μέτρα που 

προτείνονται έχουν ενσωματωθεί στο Αναθεωρημένο Πρόγραμμα ∆ημοσιονομικής 

Εξυγίανσης που καλύπτει την περίοδο 2001-2005, του οποίου βασικές επιδιώξεις είναι 

η περαιτέρω μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος και η ισοσκέλιση του 

προϋπολογισμού μέχρι το 2005. 

- Με βάση τις προβλέψεις του προγράμματος αυτού, ο ρυθμός οικονομικής ανάπτυξης 

την περίοδο 2002-2005 θα ανέλθει σε 4,2% σε πραγματικούς όρους με αποτέλεσμα 

την επίτευξη περαιτέρω σύγκλισης με το μέσο βιοτικό επίπεδο των χωρών μελών της 

ΕΕ, ενώ το ποσοστό των εγγεγραμμένων ανέργων προβλέπεται μέχρι το 2005 να 

περιοριστεί στο 3%.  Με τη μετακίνηση εργατικού δυναμικού προς τους πιο 

παραγωγικούς τομείς προβλέπεται επιτάχυνση του ρυθμού βελτίωσης της 

παραγωγικότητας στο 3,4% κατά τα τελευταία τρία χρόνια που καλύπτει το ΠΟΠ, 

δηλαδή μεταξύ 2003-2005. 

- Το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών αναμένεται να παρουσιάσει ευνοϊκές τάσεις και 
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σταδιακά σταθερή βελτίωση από έλλειμμα ύψους 6,5% του ΑΕΠ το 2002 σε έλλειμμα 

1,4% το 2005.  Η βελτίωση του ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών συνδέεται με την 

εφαρμογή του προγράμματος για επίτευξη μηδενικού δημοσιονομικού ελλείμματος το 

2005. 

- Μεσοπρόθεσμα το πρόγραμμα στοχεύει στη συνέχιση της σύγκλισης με το μέσο ρυθμό 

πληθωρισμού στην ΕΕ με πρόβλεψη κατά την τετραετία 2002-2005 για ρυθμό 

πληθωρισμού γύρω στο 2,7%, ενώ, εξαιρουμένων των προσωρινών επιπτώσεων από 

την αύξηση των συντελεστών της έμμεσης φορολογίας, ο ρυθμός πληθωρισμού 

προβλέπεται γύρω στο 2%. 

- Το πρόγραμμα περιέχει ένα συγκεκριμένο πρόγραμμα δράσης που καλύπτει όλο το 

φάσμα της οικονομίας και στο οποίο περιέχονται μέτρα για προσαρμογή με το 

κοινοτικό κεκτημένο με επίκεντρο την προώθηση αλλαγών διαρθρωτικού χαρακτήρα 

και την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας της κυπριακής οικονομίας.  Τα μέτρα αυτά 

περιλαμβάνουν την πολιτική ανταγωνισμού, την ελευθεροποίηση οργανισμών κοινής 

ωφελείας, το χρηματοπιστωτικό τομέα, την αγορά εργασίας, τη δημόσια διοίκηση, τη 

γεωργία, το σύστημα υγείας, το περιβάλλον και την περιφερειακή πολιτική.   

 γ. Φορολογική μεταρρύθμιση – Φοροεισπρακτική ικανότητα 

- Η υιοθέτηση της φορολογικής μεταρρύθμισης αποτελεί μια ριζοσπαστική τομή για τα 

οικονομικά δρώμενα του τόπου.  Έχει επιτευχθεί εναρμόνιση του φορολογικού 

συστήματος με τα ισχύοντα στην ΕΕ και με το κοινοτικό κεκτημένο, συμμόρφωση προς 

τις επιταγές του κώδικα δεοντολογίας για τη φορολογία των επιχειρήσεων στην ΕΕ 

αλλά και απλοποίηση του όλου συστήματος.  Επιπλέον, δεδομένου ότι η αύξηση του 

φορολογικού βάρους από την έμμεση φορολογία επηρεάζει τα ευάλωτα οικονομικά 

στρώματα του λαού, προβλέπεται η παραχώρηση αντισταθμιστικών κοινωνικών 

μέτρων που κυμαίνονται γύρω στα £120 εκατομ. ετησίως.  

- Η Κύπρος μέσα από τη φορολογική μεταρρύθμιση παραμένει ελκυστική ως διεθνές 

επιχειρηματικό κέντρο και παρουσιάζει το χαμηλότερο πραγματικό φορολογικό 

συντελεστή στην ΕΕ (effective tax rate). 

- Η βάση της φορολογικής μεταρρύθμισης αρχικά ήταν η ουδετερότητα σε σχέση με τα 

δημόσια οικονομικά.  Στόχος ήταν το πρόσθετο φορολογικό βάρος από την αύξηση 
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των συντελεστών της έμμεσης φορολογίας (ΦΠΑ και φόρων κατανάλωσης) για 

υιοθέτηση των ελάχιστων απαιτητών από την ΕΕ συντελεστών να αντισταθμιζόταν 

μέσω των φορολογικών συντελεστών της φορολογίας φυσικών και νομικών 

προσώπων ή με την παραχώρηση κοινωνικών χορηγιών στις χαμηλές εισοδηματικές 

τάξεις που δεν απολαμβάνουν τα οφέλη από τις ελαφρύνσεις της άμεσης φορολογίας.  

Το τελικό αποτέλεσμα υπολογίζεται σε επιβάρυνση επί των δημοσίων οικονομικών 

ύψους περίπου £22 εκατομ. για το 2002 και το έλλειμμα υπολογίζεται να καλυφθεί με 

περαιτέρω βελτίωση της φοροεισπρακτικής ικανότητας.   

 Συναφώς ο Υπουργός Οικονομικών κατέθεσε τα ακόλουθα: 

- Οι συνολικές εισπράξεις το πρώτο εξάμηνο του 2001 ανήλθαν στα £382 εκατομ. από 

£381 εκατομ. την αντίστοιχη περίοδο του 2001, υπάρχει δε σημαντική μείωση του 

ύψους των καθυστερημένων φόρων. 

- Το 69% των καθυστερημένων οφειλών του φόρου εισοδήματος και της έκτακτης 

αμυντικής εισφοράς αφορά βεβαιώσεις των τριών τελευταίων ετών, 

συμπεριλαμβανομένου του 2002.   

- Στόχος του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων είναι η εξάλειψη της καθυστέρησης στη 

διαδικασία της πρώτης φορολόγησης των φυσικών προσώπων, ώστε να επιβάλλονται 

φορολογίες μέσα στο ίδιο έτος που παραλαμβάνονται οι δηλώσεις εισοδημάτων.  Το 

τελευταίο αναμένεται να επιτευχθεί το 2003. 

- Όσον αφορά τις εταιρείες, έχουν ολοκληρωθεί οι φορολογίες για το 2000, έχει, δηλαδή, 

γίνει η πρώτη φορολόγηση και θα προχωρήσει η εξέταση των λογαριασμών των 

εταιρειών. 

- Έχει επιτυχώς εφαρμοστεί και λειτουργήσει το νέο μηχανογραφημένο σύστημα 

διαχείρισης φόρων και έχει προχωρήσει η αναβάθμιση του συστήματος, ώστε να 

αυξηθεί η δυνατότητα πρόσβασης σε αυτό από λειτουργούς του Τμήματος Εσωτερικών 

Προσόδων με στόχο την αύξηση της παραγωγικότητας και την αποτελεσματικότητα 

των ενεργειών που υιοθετήθηκαν από το τμήμα.  

3. Οικονομικές εξελίξεις για το 2002 

  (Τα στοιχεία προκύπτουν από την ομιλία του Υπουργού Οικονομικών ενώπιον της 

ολομέλειας του σώματος στις 10 Οκτωβρίου 2002 και από το σημείωμα για την πορεία της 
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κυπριακής οικονομίας το 2002 και τις προοπτικές για το 2003 του Υπουργού Οικονομικών και του 

Γραφείου Προγραμματισμού-Οκτώβριος 2002.) 

  Οι μεσοπρόθεσμοι μακροοικονομικοί στόχοι της κυβέρνησης είναι οι ακόλουθοι: 

- Η βελτίωση του βιοτικού επιπέδου του λαού. 

- Η διατήρηση ψηλών ρυθμών οικονομικής ανάπτυξης. 

- Η διατήρηση συνθηκών πλήρους απασχόλησης. 

- Η συγκράτηση  του δομικού πληθωρισμού σε χαμηλά επίπεδα τέτοια, που να συνάδουν με τα 

αντίστοιχα στην ΕΕ, και η διατήρηση της εσωτερικής σταθερότητας. 

- Η επίτευξη ισορροπίας στο ισοζύγιο πληρωμών με μείωση του ελλείμματος στο ισοζύγιο 

τρεχουσών συναλλαγών και η περαιτέρω ενδυνάμωση των συναλλαγματικών αποθεμάτων 

της χώρας. 

- Η μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος και ο ισοσκελισμός των δημόσιων οικονομικών 

μέχρι το 2005, σύμφωνα με το ΠΟΠ. 

- Η διατήρηση και ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής και του κλίματος συνεργασίας μεταξύ των 

κοινωνικών εταίρων. 

 Σύμφωνα με τον Υπουργό Οικονομικών, το 2002 ήταν μια ιδιαίτερα δύσκολη χρονιά λόγω της 

συγκράτησης του ρυθμού οικονομικής ανάπτυξης στις ΗΠΑ και στην ΕΕ.  Τα οικονομικά 

προβλήματα επιδεινώθηκαν μετά τις τρομοκρατικές επιθέσεις στις ΗΠΑ στις 11 Σεπτεμβρίου 2001 

και τις συνεπακόλουθες επιπτώσεις, οι οποίες εξακολουθούν να είναι εμφανείς, ιδιαίτερα στους 

τομείς των αερομεταφορών, του τουρισμού και των ασφαλειών.  Πρόσθετοι ανασταλτικοί 

παράγοντες για την πορεία της διεθνούς οικονομίας ήταν η πτωτική τάση των τιμών των μετοχών 

στα διεθνή χρηματιστήρια, που επηρέασε το εποχιακό κλίμα και το κλίμα εμπιστοσύνης μεταξύ των 

καταναλωτών σε διεθνές επίπεδο, καθώς και οι πρόσφατες αυξήσεις στις τιμές του πετρελαίου στις 

διεθνείς αγορές λόγω του ενδεχομένου στρατιωτικής επιχείρησης στο Ιράκ, που επιβαρύνουν τις 

χώρες που εισάγουν πετρέλαιο, όπως είναι η Κύπρος.  Περαιτέρω, στην ΕΕ που αποτελεί το 

σημαντικότερο εμπορικό εταίρο της Κύπρου προβλέπεται περαιτέρω επιβράδυνση του ρυθμού 

ανάπτυξης το 2002 στο 1,1%, σε σύγκριση με 1,6% το 2001.  Η σημειωθείσα επιβράδυνση του 

ρυθμού ανάπτυξης στην ΕΕ επηρεάζει και την Κύπρο και επεξηγεί την ανάγκη διαφοροποίησης της 

πρόβλεψης για το ρυθμό οικονομικής ανάπτυξης για το 2002.     

 Υπό το φως των πιο πάνω δεδομένων, ο Υπουργός Οικονομικών κατέθεσε, σε σχέση με τις 
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οικονομικές εξελίξεις για το 2002, τα ακόλουθα στοιχεία: 

- Ο ρυθμός ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας εκτιμάται γύρω στο 2,3% σε πραγματικούς 

όρους.  [Η αρχική πρόβλεψη ήταν για ρυθμό ανάπτυξης της τάξης του 2,5%-3%, αλλά τα 

δεδομένα διαφοροποιήθηκαν με αποτέλεσμα το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο (∆ΝΤ) να έχει 

αναθεωρήσει την πρόβλεψή του για το ρυθμό οικονομικής ανάπτυξης στην ΕΕ για το 2002 

από 1,6% σε 1,1%, και για το 2003 από 2,9% σε 2,3%.  Η επιβράδυνση του ρυθμού 

ανάπτυξης στην ΕΕ επηρεάζει την Κύπρο και επεξηγεί τη διαφοροποίηση της πρόβλεψης].   

- Η εγχώρια ζήτηση, εξαιρουμένων των αμυντικών δαπανών, προβλέπεται να παρουσιάσει 

διεύρυνση κατά 3,8% σε σύγκριση με 4,6% το 2001, αποτελεί το βασικό μοχλό της 

οικονομικής ανάπτυξης και αντικατοπτρίζει την περαιτέρω διεύρυνση της ιδιωτικής 

κατανάλωσης και της επενδυτικής ζήτησης για κατασκευαστικά έργα. 

- Η ιδιωτική κατανάλωση προβλέπεται να παρουσιάσει χαμηλή διεύρυνση σε σχέση με το 2001 

παρά την επίσπευση της αγοράς διαρκών καταναλωτικών αγαθών το πρώτο εξάμηνο του 

2002 υπό το φως της αύξησης του βασικού συντελεστή του φόρου προστιθέμενης αξίας 

(ΦΠΑ) από 10% σε 13%.42  Η ιδιωτική κατανάλωση τροφοδοτήθηκε από την αύξηση των 

απολαβών και τις μειώσεις στη φορολογία φυσικών προσώπων, στα πλαίσια της 

φορολογικής μεταρρύθμισης, εν αντιθέσει με τις νομισματικές συνθήκες που υπήρξαν 

περιοριστικές, όπως αυτές αντικατοπτρίζονται στη σημαντική επέκταση των τραπεζικών 

πιστώσεων προς τον ιδιωτικό τομέα για προσωπικούς σκοπούς.  Για ολόκληρο το 2002 η 

ιδιωτική κατανάλωση προβλέπεται να διευρυνθεί κατά 3% σε πραγματικούς όρους σε 

σύγκριση με 5% το 2001. 

- Η δημόσια κατανάλωση προβλέπεται να συγκρατηθεί σε χαμηλά επίπεδα λόγω της 

εφαρμογής του Αναθεωρημένου Προγράμματος ∆ημόσιας Εξυγίανσης, που στοχεύει στην 

εξάλειψη του δημοσιονομικού ελλείμματος μέχρι το 2005 και, εξαιρουμένων των αμυντικών 

δαπανών, προβλέπεται να περιοριστεί στο 2% το 2002. 

- Οι πάγιες επενδύσεις, εξαιρουμένων των αγορών αεροσκαφών, προβλέπεται να σημειώσουν 

διεύρυνση της τάξης του 2% σε πραγματικούς όρους σε σύγκριση με 3,9% το 2001.  Η 

διεύρυνση της επενδυτικής δραστηριότητας οφείλεται σε σταδιακή ελευθεροποίηση των 

                                            
42  Ο συντελεστής του φόρου προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ) αυξήθηκε από 1η Ιουλίου 2002 από 10% σε 

13%, σύμφωνα δε με την ισχύουσα νομοθεσία, θα αυξηθεί περαιτέρω από 13% σε 15% από 1η 
Ιανουαρίου 2003. 
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ξένων επενδύσεων στην Κύπρο (ικανοποιητική διεύρυνση παρουσίασαν οι επενδύσεις σε 

κατασκευαστικά έργα, ενώ η επενδυτική δραστηριότητα σε μηχανικό και μεταφορικό 

εξοπλισμό ήταν συγκρατημένη). 

- Η εξωτερική ζήτηση σε αγαθά και υπηρεσίες υπολογίζεται να παρουσιάσει μείωση κατά 4% 

το 2002 έναντι αύξησης κατά 4% το 2001 λόγω του αντίξοου εξωτερικού περιβάλλοντος και 

της μικρής μείωσης της συναλλαγματικής ισοτιμίας της στερλίνας έναντι του ευρώ και κατ’ 

επέκταση έναντι της κυπριακής λίρας που είναι συνδεδεμένη με το ευρώ, γεγονός που είχε 

επιπτώσεις στην εξαγωγική δραστηριότητα της Κύπρου, ιδιαίτερα όσον αφορά την 

προσέλκυση τουρισμού από τη Βρετανία. 

- Οι συνθήκες απασχόλησης για το 2002 χαρακτηρίζονται σχεδόν πλήρεις με ελαφρά αύξηση 

του ποσοστού ανεργίας.  Από τομεακής σκοπιάς, η ανεργία αυξήθηκε κυρίως στους τομείς 

των ξενοδοχείων και εστιατορίων, εξέλιξη που συνάδει με τη σημειωθείσα μείωση της 

τουριστικής κίνησης, ενώ σημείωσε επιβράδυνση στον τομέα των κατασκευών.43 

- Ο ρυθμός πληθωρισμού44 εκτιμάται για ολόκληρο το 2002 γύρω στο 3% σε σχέση με 2% το 

2001.  Η εξέλιξη αυτή αποδίδεται στην προσωρινή επίδραση ορισμένων παραγόντων, όπως 

είναι η τελευταία αύξηση του συντελεστή του ΦΠΑ  και άλλων έμμεσων φόρων, όπως των 

φόρων κατανάλωσης.45  Αν εξαιρεθούν οι επιπτώσεις των φόρων κατανάλωσης και άλλων 

προσωρινών παραγόντων, ο δομικός πληθωρισμός κυμαίνεται γύρω στο 2,3%. 

- Το έλλειμμα στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών του ισοζυγίου πληρωμών αναμένεται να 

παρουσιάσει επιδείνωση και να κυμανθεί γύρω στο 6,5% του ΑΕΠ του 2002 σε σύγκριση με 

4,3% το 2001.  Εξαιρουμένης της αγοράς αεροσκαφών, το έλλειμμα του ισοζυγίου 

τρεχουσών συναλλαγών προβλέπεται να κυμανθεί γύρω στο 5,8%.  Ο βασικός παράγοντας 

που επεξηγεί τη σημειωθείσα επιδείνωση είναι η μεγάλη μείωση των εσόδων από τον 

τουρισμό.   

[Τα διεθνή συναλλαγματικά αποθέματα της Κύπρου προβλέπεται να κυμανθούν γύρω στο 

                                            
43  Το ποσοστό ανεργίας, το οποίο διεθνώς για την οικονομία της Κύπρου κρίνεται φυσιολογικό, 

κυμαίνεται μεταξύ 3% και 3,5%. 
44  Το κριτήριο σύγκλισης, όσον αφορά τον πληθωρισμό, με βάση τη Συνθήκη του Μάαστριχτ, ορίζεται 

στο 2,8%. 
45  Στα πλαίσια της υλοποίησης της φορολογικής μεταρρύθμισης, από τον Ιούλιο του 2002 έχουν αυξηθεί 

οι φόροι κατανάλωσης των πετρελαιοειδών, των αυτοκινήτων τύπου Van, των διπλοκάμπινων και των 
αυτοκινήτων με κίνηση και στους τέσσερις τροχούς, καθώς και για μια σειρά άλλων προϊόντων που 
αφορούν κρασιά και είδη πολυτελείας.     
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£1.610 εκατομ. σε σύγκριση με £1.558 εκατομ. το 2001 και να προσφέρουν κάλυψη 8,3 

μηνών εισαγωγών αγαθών (FOB), που θεωρείται πολύ ικανοποιητική, με βάση διεθνή 

δεδομένα.] 

4. Προοπτικές της οικονομίας για το 2003  

   (Τα στοιχεία προκύπτουν από την ομιλία του Υπουργού Οικονομικών ενώπιον της 

ολομέλειας του σώματος στις 10 Οκτωβρίου 2002, από την παρουσία του Υπουργού Οικονομικών 

στην επιτροπή την 21η Οκτωβρίου 2002 και από το κατατεθέν σημείωμα για την πορεία της 

κυπριακής οικονομίας το 2002 και τις προοπτικές για το 2003 του Υπουργείου Οικονομικών και του 

Γραφείου Προγραμματισμού-Οκτώβριος 2002.) 

 Η πρόβλεψη για ρυθμό ανάπτυξης το 2002 της τάξης του 2,3% και ποσοστού ανεργίας 3,3%, 

χωρίς την επιλογή λύσεων από πλευράς κυβέρνησης που να οδηγούν σε αύξηση των 

δημοσιονομικών ελλειμμάτων ύστερα από την επιδείνωση του εξωτερικού περιβάλλοντος, πρέπει 

να κριθεί ως θετική εξέλιξη. 

 Οι οικονομικές συνθήκες που η κυπριακή οικονομία κλήθηκε να αντιμετωπίσει ήταν 

δύσκολες, γιατί ύστερα από το χτύπημα της 11ης Σεπτεμβρίου 2001 στις ΗΠΑ το 2002 ήταν μια 

ιδιαίτερα δύσκολη χρονιά.  Η τουριστική ζήτηση παρουσίασε κάθετη πτώση, με βάση τα στοιχεία 

των πρώτων οκτώ μηνών του 2002.  Συγκεκριμένα, οι αφίξεις τουριστών μειώθηκαν κατά 14,2% την 

περίοδο Ιανουαρίου-Αυγούστου 2002 σε σύγκριση με αύξηση της τάξης του 4,7% την ίδια περίοδο 

του 2001.  Η μειωμένη τουριστική κίνηση αποδόθηκε σε συνδυασμό παραγόντων, όπως ήταν η 

χαμηλή σχετικά ανάπτυξη στις χώρες που αποτελούν τις κυριότερες τουριστικές αγορές της 

Κύπρου, περιλαμβανομένης της Μεγάλης Βρετανίας, της Γερμανίας και των σκανδιναβικών χωρών, 

η μικρή μείωση της συναλλαγματικής ισοτιμίας της στερλίνας έναντι του ευρώ και κατ’ επέκταση 

έναντι της κυπριακής λίρας και ο οξύς ανταγωνισμός από άλλους τουριστικούς προορισμούς, 

καθώς και η γενική μείωση των πτήσεων διεθνών αεροπορικών εταιρειών που ακολούθησε τα 

γεγονότα της 11ης Σεπτεμβρίου 2001 και επηρέασε σε σημαντικό βαθμό την Κύπρο. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατέθεσε ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο 

τουριστικός τομέας τα τελευταία τέσσερα χρόνια, με εξαίρεση το τρέχον έτος, είχε πραγματική 

επίδοση με αύξηση στα έσοδα πέραν του 51%.  Στις αφίξεις η αύξηση συνεχιζόταν μέχρι τον 

Αύγουστο του 2001, γεγονός που υποδηλεί ότι το πρόβλημα εντοπίζεται στην ύφεση που 

ακολούθησε από τις 11 Σεπτεμβρίου 2001 και εντεύθεν. 
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 Υπό το φως όλων των πιο πάνω, ο Υπουργός Οικονομικών θεωρεί ότι οι προοπτικές της 

κυπριακής οικονομίας για το 2003 εξαρτώνται σε σημαντικό βαθμό από τις συνθήκες που 

διαμορφώνονται στο εξωτερικό περιβάλλον, την ικανότητα προσαρμογής της στις νέες συνθήκες και 

την ανταγωνιστικότητα των κυπριακών αγαθών και υπηρεσιών τόσο στην εγχώρια αγορά όσο και 

στις διεθνείς αγορές. 

 Συναφώς ο Υπουργός Οικονομικών δήλωσε ότι, με βάση τις προβλέψεις διεθνών 

οργανισμών, το εξωτερικό περιβάλλον της Κύπρου για το 2003 προδιαγράφεται ευνοϊκότερο σε 

σύγκριση με το 2002.  Η αβεβαιότητα και ο αντίκτυπος των μέτρων που λήφθηκαν κατά της 

τρομοκρατίας αναμένεται να εξασθενήσουν με θετικά αποτελέσματα στη διεθνή οικονομία παρά το 

γεγονός ότι ενδεχόμενη επέμβαση στο Ιράκ θα ανατρέψει ριζικά την κατάσταση. 

 Στη βάση των πιο πάνω δεδομένων, η πορεία της κυπριακής οικονομίας για το 2003 

διαγράφεται θετική.  Με την υπόθεση της βελτίωσης του εξωτερικού περιβάλλοντος και της μη 

ουσιαστικής διαφοροποίησης της συναλλαγματικής ισοτιμίας της κυπριακής λίρας έναντι της 

στερλίνας αναμένονται το 2003 τα ακόλουθα αποτελέσματα: 

- Επιτάχυνση του ρυθμού ανάπτυξης γύρω στο 4,3%. 

- ∆ιατήρηση συνθηκών πλήρους απασχόλησης με ποσοστό ανεργίας γύρω στο 3,2% του 

οικονομικά ενεργού πληθυσμού. 

- Ρυθμός πληθωρισμού γύρω στο 4,1%, ενώ περιορίζεται στο 2%, εφόσον εξαιρεθούν οι 

επιπτώσεις από την αύξηση του συντελεστή του ΦΠΑ από 10% σε 13% από 1η Ιουλίου 2002, 

από την προγραμματιζόμενη αύξησή του στο 15% από 1η Ιανουαρίου 2003, καθώς και από 

τις άλλες διαφοροποιήσεις των φόρων κατανάλωσης στα πλαίσια της φορολογικής 

μεταρρύθμισης. 

- ∆ημοσιονομικό έλλειμμα στο 2,1% του ΑΕΠ. 

5. ∆ημοσιονομικές εξελίξεις για το 2002 - Προοπτικές για το 2003 

   (Τα στοιχεία προκύπτουν από τον κατάλογο πινάκων που συνοδεύει τον κρατικό 

προϋπολογισμό του 2003, ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2002, και από το σημείωμα για την πορεία της 

κυπριακής οικονομίας το 2002 και τις προοπτικές για το 2003 του Υπουργείου Οικονομικών και του 

Γραφείου Προγραμματισμού-Οκτώβριος 2002.) 

- Το δημοσιονομικό έλλειμμα προσεγγίζει το 2,7% του ΑΕΠ το 2002 σε σύγκριση με 3% το 
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2001 συγκλίνοντας με το σχετικό κριτήριο της Συνθήκης του Μάαστριχτ.46   

Η χρηματοδότησή του προέρχεται τόσο από εγχώριες όσο και από εξωτερικές πηγές.  Ο 

καθαρός εσωτερικός δανεισμός υπολογίζεται σε £77 εκατομ. (£14 εκατομ. από το τραπεζικό 

σύστημα και £92 εκατομ. από τον ιδιωτικό τομέα), ενώ ο καθαρός εξωτερικός δανεισμός 

ανέρχεται στα £93 εκατομ. περίπου.   

   Για το 2003 το δημοσιονομικό έλλειμμα προβλέπεται στο 2,1% του ΑΕΠ. 

- Οι δημόσιες δαπάνες αυξάνονται με ρυθμό της τάξης του 3,6% και θα ανέλθουν στα £2.321 

εκατομ. το 2002 σε σύγκριση με £2,40 εκατομ. το 2001.  Η αποκλιμάκωση του ρυθμού 

αύξησης των δημόσιων δαπανών το 2002 έναντι του 2001 οφείλεται στη μείωση των 

επιδοτήσεων και των αμυντικών δαπανών και στη μείωση του ρυθμού αύξησης της 

καταβολής τόκων και των άλλων μεταβιβαστικών πληρωμών. 

- Τα δημόσια έσοδα από άμεσους φόρους το 2002 σημειώνουν επιβράδυνση του ρυθμού 

αύξησής τους στο 3,8% και θα μειωθούν στα £611 εκατομ. σε σύγκριση με £659 εκατομ. το 

2001, ενώ τα έσοδα από έμμεσους φόρους υπολογίζεται να φτάσουν τα £852 εκατομ. σε 

σύγκριση με £722 εκατομ. το 2001. 

- Το δημόσιο χρέος, εξαιρουμένου του ενδοκυβερνητικού, προσεγγίζει το 57,1% του ΑΕΠ το 

2002 σε σύγκριση με 54,6% το 2001. 

Για το 2003 προβλέπεται στο 57,2% του ΑΕΠ ικανοποιώντας το κριτήριο σύγκλισης της 

Συνθήκης του Μάαστριχτ.47 

Το ποσοστό εξυπηρέτησης του δημόσιου χρέους είναι της τάξης του 6,9% το 2002 σε 

σύγκριση με 9,1% το 2001 και 6,5% το 2003.   

- Το δημόσιο εξωτερικό χρέος, μακροχρόνιο, μεσοπρόθεσμο και βραχυχρόνιο, θα ανέλθει το 

2002 γύρω στα £841,8 εκατομ. ή σε ποσοστό 13,6% του ΑΕΠ σε σύγκριση με £760,6 εκατομ. 

ή ποσοστό 13% του ΑΕΠ το 2001. 

   Για το 2003 προβλέπεται σε £851,1 εκατομ. ή σε ποσοστό 12,6% του ΑΕΠ. 

- Το ενδοκυβερνητικό χρέος θα ανέλθει το 2002 στα £2.447,5 εκατομ. ή σε ποσοστό 39,5%  

του ΑΕΠ σε σύγκριση με £2.216,7 εκατομ. ή ποσοστό 37,8% του ΑΕΠ το 2001.   

                                            
46  Το μέγιστο επιτρεπτό όριο, όσον αφορά το κριτήριο δημοσιονομικής σύγκλισης της Συνθήκης του 

Μάαστριχτ ως προς το δημοσιονομικό έλλειμμα, είναι το 3% του ΑΕΠ. 
47  Το μέγιστο επιτρεπτό όριο, όσον αφορά το κριτήριο δημοσιονομικής σύγκλισης της Συνθήκης του 

Μάαστριχτ όσον αφορά το δημόσιο χρέος, είναι το 60%. 
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  Για το 2003 προβλέπεται σε £2.693,8 εκατομ. ή σε ποσοστό 39,8% του ΑΕΠ. 

- Το σύνολο του δημόσιου και του ενδοκυβερνητικού χρέους θα ανέλθει το 2002 στα £6.076,8 

εκατομ. ή σε ποσοστό 98,1% του ΑΕΠ σε σύγκριση με £5.424,8 εκατομ. ή ποσοστό 92,5% 

του ΑΕΠ το 2001.   

  Για το 2003 προβλέπεται να ανέλθει στα £6.669,9 εκατομ. ή σε ποσοστό 98,6% του ΑΕΠ. 

(Οι κυριότεροι δημοσιονομικοί δείκτες και οι προβλέψεις για το 2003, καθώς και συγκριτικά στοιχεία 

με προηγούμενα έτη, παρατίθενται αναλυτικά στο Τρίτο Παράρτημα του ∆εύτερου Μέρους της 

παρούσας έκθεσης.) 

6. Άλλα παρεμφερή θέματα 

  α. Νομισματικές εξελίξεις το 2002 

- Στο νομισματικό τομέα συνεχίζεται η υπερβάλλουσα ρευστότητα και χαμηλά επίπεδα 

πιστώσεων προς τον ιδιωτικό τομέα.  Στην αγορά χρήματος επικράτησαν συνθήκες 

πλεονασματικής ρευστότητας που οφείλονται κυρίως στις καθαρές αποπληρωμές 

τίτλων του δημοσίου.  Κατά την περίοδο Ιανουαρίου-Ιουλίου 2002 καταγράφηκαν 

αποπληρωμές της τάξης των £86,2 εκατομ., ενώ την αντίστοιχη περίοδο του 2001 

απορροφήθηκε ρευστότητα ύψους £509,5 εκατομμυρίων. 

- Οι πιστώσεις προς τον ιδιωτικό τομέα την περίοδο Ιανουαρίου-Ιουλίου 2002 έφτασαν 

τα £319,5 εκατομ. σε σύγκριση με £549,9 εκατομ. την αντίστοιχη περίοδο του 2001. 

- Το ύψος νέων δανείων κατοίκων Κύπρου σε ξένο νόμισμα ανήλθε στα £31,4 εκατομ. 

και £236,4 εκατομ. αντίστοιχα.  Σε ετήσιους ρυθμούς μεγέθυνσης οι πιστώσεις προς 

τον ιδιωτικό τομέα τον Ιούλιο του 2002 παρουσίασαν σημαντική επιβράδυνση 

φτάνοντας στο 8,4% σε σύγκριση με 15,3% τον Ιούλιο του 2001.   

- Η ανάλυση των τραπεζικών πιστώσεων κατά τομέα οικονομικής δραστηριότητας 

δεικνύει ότι την περίοδο Ιανουαρίου-Ιουλίου 2002 οι τομείς των προσωπικών και 

επαγγελματικών δανείων, των κατασκευών και του εγχώριου και εξωτερικού εμπορίου 

απορρόφησαν το μεγαλύτερο μερίδιο των νέων πιστώσεων φτάνοντας στο 31,5%, το 

25,3% και το 20,2% αντίστοιχα, ενώ την ίδια περίοδο του προηγούμενου έτους 

κυριάρχησε και πάλι ο τομέας των προσωπικών και επαγγελματικών δανείων με 

μερίδιο 51,4% στις νέες πιστώσεις.   

- Όσον αφορά το μακροπρόθεσμο δανεισμό των Κυπρίων σε ξένο νόμισμα για το πρώτο 
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εξάμηνο του 2002, επιβεβαιώνεται η στροφή προς ξένα νομίσματα πέραν του ευρώ.  

Οι χορηγήσεις σε ευρώ περιορίστηκαν στο 63% των νέων πιστώσεων από το 

εξωτερικό.  Το υπόλοιπο ποσοστό κατανέμεται ισομερώς μεταξύ δολαρίου Αμερικής, 

ελβετικού φράγκου και ιαπωνικού γεν. 

- Τα επιτόκια διατηρήθηκαν αναλλοίωτα κατά την περίοδο Ιανουαρίου-Σεπτεμβρίου 

2002.  

  β. Ανεργία - Αγορά εργασίας - Μέθοδοι υπολογισμού ανεργίας - Παράνομοι 

εργάτες 

- Η ανεργία παρουσιάζει ελαφρά αύξηση το 2002 με το μέσο αριθμό ανέργων τους 

πρώτους οκτώ μήνες του 2002 να ανέρχεται σε ποσοστό 3,3% του οικονομικά ενεργού 

πληθυσμού (10 550), σε σχέση με 3% την αντίστοιχη περίοδο του 2001 (9 395).   

- Στην Κύπρο διεξάγεται έρευνα εργατικού δυναμικού από το 2000 ως ετήσια έρευνα.  

Από το 2003 θα γίνεται σε τριμηνιαία βάση, όπως γίνεται με βάση ισχύοντα κανονισμό 

και στην ΕΕ.  Η έρευνα καλύπτει 3 500 νοικοκυριά σε όλες τις επαρχίες τόσο σε 

αστικές όσο και σε αγροτικές περιοχές και κύριος στόχος είναι η συλλογή στοιχείων για 

την ανεργία, βάσει των κριτηρίων του ∆ιεθνούς Γραφείου Εργασίας (ILO), τα οποία 

έχουν υιοθετηθεί από την ΕΕ. 

- Στην Κύπρο οι αριθμοί ανέργων και το ποσοστό ανεργίας υπολογίζονται παραδοσιακά 

με βάση τους εγγεγραμμένους ανέργους στα επαρχιακά γραφεία εργασίας, 

μεθοδολογία που διαφέρει από αυτή της Έρευνας Εργατικού ∆υναμικού (ΕΕ∆).  

Συνεπώς, τα αποτελέσματα των δύο μεθόδων διαφέρουν. 

- Το ποσοστό ανεργίας, με βάση με την παραδοσιακή μέθοδο, ανέρχεται στο 3% το 

2001, ενώ με βάση την ΕΕ∆ ανέρχεται στο 3,9%.  Οι διαφορές αποδίδονται στο ότι 

πρόσωπα που πληρούν τα κριτήρια του ανέργου δεν εγγράφονται στα επαρχιακά 

γραφεία εργασίας και στο ότι πρόσωπα που είναι εγγεγραμμένα δεν ικανοποιούν όλα 

τα κριτήρια του ανέργου.  Το ποσοστό ανεργίας στην Κύπρο (3,9% το 2001) 

συγκρίνεται πολύ ευνοϊκά με το αντίστοιχο ποσοστό ανεργίας στις χώρες της ΕΕ, όπου 

ανερχόταν στο 7,6%.48  

                                            
48  Περαιτέρω στοιχεία για το θέμα της ανεργίας και τις μεθόδους μέτρησης, καθώς και συγκριτικές 

αναλύσεις των ποσοστών κατ’ έτος σε άλλες χώρες βρίσκονται κατατεθειμένα στο Αρχείο της 
Βουλής.  
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 Σύμφωνα με τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, δεν είναι δυνατό να 

καθοριστεί ο αριθμός των παράνομων αλλοδαπών εργατών.  Για τη μελέτη του θέματος είχε 

συσταθεί υπηρεσιακή επιτροπή, αποτελούμενη από γενικούς διευθυντές υπουργείων, τελικά 

όμως κρίθηκε σκόπιμο να ανατεθεί η μελέτη σε κυπριακό οίκο του εξωτερικού, ο οποίος 

πρόσφατα ολοκλήρωσε την ανατεθείσα σε αυτόν μελέτη.  Η εν λόγω μελέτη τυγχάνει 

αξιολόγησης και μέχρι τις 15 ∆εκεμβρίου τα πορίσματα θα τεθούν ενώπιον της αρμόδιας εξ 

υπουργών επιτροπής που ασχολείται με το θέμα της απασχόλησης αλλοδαπών. 

  γ. Χρηματιστηριακή αγορά 

 Η καθοδική πορεία του 2000 και 2001 συνεχίστηκε και κατά το πρώτο εννιάμηνο του 

2002 με καθοριστικό παράγοντα την εξακολουθήσασα αρνητική ψυχολογία μεταξύ των 

επενδυτών και τις αρνητικές εξελίξεις στα διεθνή χρηματιστήρια.   

 Η παρατεταμένη σε έκταση και διάρκεια πτωτική τάση του χρηματιστηριακού δείκτη είχε 

μέχρι σήμερα σχετικά περιορισμένες επιπτώσεις στην ιδιωτική κατανάλωση και στην εξέλιξη 

του ρυθμού ανάπτυξης. 

 7. Έσοδα και δαπάνες -  Αναπτυξιακές δαπάνες – ∆απάνες εναρμόνισης - Βαθμός υλοποίησης 

αναπτυξιακών έργων - Μορφή του προϋπολογισμού του 2003 - Νέες θέσεις στη δημόσια 

υπηρεσία - Παραγωγικότητα  

   (Τα στοιχεία προκύπτουν από τον κατάλογο πινάκων που συνοδεύει τον υπό συζήτηση 

προϋπολογισμό, ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2002, από την παρουσία του Υπουργού Οικονομικών 

στην επιτροπή την 21η Οκτωβρίου 2002 και από δύο υπομνήματα του Υπουργείου Οικονομικών 

ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου και 1ης Νοεμβρίου 2002.) 

 α.  Έσοδα και δαπάνες προϋπολογισμού για το 2003 

   Ο κρατικός προϋπολογισμός για το 2003 προβλέπει καθαρές δαπάνες ύψους 

£3.080,90 εκατομ. και καθαρά έσοδα ύψους £2.401,40 εκατομ. με ταμειακό έλλειμμα ύψους 

£679,5 εκατομμυρίων. 

 β. Αναπτυξιακές δαπάνες  

   Οι αναπτυξιακές δαπάνες το 2003 ανέρχονται σε £375,1 εκατομ. σε σύγκριση με τις 

αναθεωρημένες δαπάνες ύψους £247,7 εκατομ. το 2002. 

  γ. ∆απάνες εναρμόνισης  

   Οι δαπάνες εναρμόνισης το 2003 ανέρχονται σε £37 εκατομμύρια.   
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   Ο προϋπολογισμός τελεί υπό την εποπτεία του Γραφείου Προγραμματισμού και 

ανέρχεται σε £54 εκατομμύρια.  Οι δαπάνες εναρμόνισης θα είναι της τάξης των £37 εκατομ., 

εφόσον αναληφθούν διάφορα έργα που υπάγονται στο Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 

Τάξεως.  Αν αυτά ικανοποιηθούν, τότε θα υπάρξει ανάγκη για έγκριση συμπληρωματικού 

προϋπολογισμού εντός του 2003. 

   Σύμφωνα με στοιχεία που είχαν κατατεθεί κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού του 

2002, η Κύπρος επωφελείται από το νέο χρηματοδοτικό κανονισμό που διαδέχθηκε τα 

διάφορα χρηματοδοτικά πρωτόκολλα.  Με βάση τον κανονισμό αυτό, θα διατεθεί για την 

Κύπρο και τη Μάλτα την περίοδο 2000-2004 συνολικό ποσό ύψους £95 εκατομ. ευρώ, εκ 

των οποίων η Κύπρος θα επωφεληθεί των £57 εκατομ. ευρώ (για το 2000 θα διετίθεντο £9 

εκατομ. ευρώ και £12 εκατομ. ευρώ για καθένα από τα υπόλοιπα τέσσερα έτη). 

  δ. Βαθμός υλοποίησης αναπτυξιακών έργων  

- Το ποσοστό υλοποίησης των αναπτυξιακών δαπανών, όσον αφορά τις πραγματικές 

δαπάνες, καταδεικνύει για το 2002, με βάση τα μέχρι στιγμής αποτελέσματα, 

υλοποίηση των προϋπολογισμών περίπου της τάξης του 68%, ποσοστό που κρίνεται 

πολύ ικανοποιητικό σε σύγκριση με ποσοστό 70% το 2001. 

- Το 2000 ο βαθμός υλοποίησης ήταν 69%, το 1999 70%, το 1998 68%, το 1997 62% 

και το 1996 61%.   

- Οι καθυστερήσεις που παρατηρούνται στην υλοποίηση διάφορων έργων οφείλονται τις 

περισσότερες φορές σε ζητήματα απαλλοτριώσεων και σε καθυστερήσεις στις 

διαδικασίες λόγω ενστάσεων στις γνωστοποιήσεις απαλλοτριώσεων. 

 Σύμφωνα με τον Υπουργό Οικονομικών, το 2002, αν ικανοποιείτο η πρόβλεψη για την 

αγορά των ραντάρ της Αστυνομίας, ο βαθμός υλοποίησης του προϋπολογισμού θα έφτανε 

στο 70,5%, ενώ, αν είχαν κατακυρωθεί και οι προσφορές για την αγορά ακάτων, ο βαθμός 

υλοποίησης θα έφτανε στο 71,5%, αν δε επισπεύδονταν οι διαδικασίες για την αγορά 

ελικοπτέρων πυρόσβεσης, ο βαθμός υλοποίησης θα ήταν 74%. Η αναφορά στα 

παραδείγματα αυτά καταδεικνύει, σύμφωνα με τον Υπουργό Οικονομικών, τη σημασία που 

έχουν κάποιοι παράγοντες στο βαθμό υλοποίησης των αναπτυξιακών δαπανών.  Περαιτέρω 

πρέπει να λαμβάνονται υπόψη οι καθυστερήσεις που υπάρχουν λόγω παραστάσεων από 

οργανωμένα σύνολα για τροποποιήσεις σε διάφορα σχέδια.  
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 (Περαιτέρω στοιχεία και ανάλυση των δαπανών και των εσόδων που 

προϋπολογίζονται για το έτος 2003, καθώς και αναλυτική συγκριτική κατάσταση για το έτος 

2002, περιλαμβάνονται στο ∆εύτερο Παράρτημα του ∆ευτέρου Μέρους της παρούσας 

έκθεσης.) 

 ε. Μορφή του κρατικού προϋπολογισμού του 2003 

  Ο υπό συζήτηση προϋπολογισμός βασίζεται στις δεσμεύσεις της Κύπρου που 

απορρέουν από το αναθεωρημένο ΠΟΠ που υποβλήθηκε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή στις 28 

Αυγούστου 2002 και περιλαμβάνει τα νέα φορολογικά δεδομένα όπως αυτά έχουν 

διαμορφωθεί μετά την εισαγωγή της φορολογικής μεταρρύθμισης μαζί με τις συνεπακόλουθες 

αντισταθμιστικές δαπάνες, δεδομένου δε του χρονοδιαγράμματος για ένταξη στην ΕΕ και της 

αναμενόμενης κατάληξης των ενταξιακών διαπραγματεύσεων,  περιλαμβάνει πρόνοιες για 

υλοποίηση των μέτρων εναρμόνισης, σύμφωνα με τις δεσμεύσεις έναντι της ΕΕ.  

 Πιο συγκεκριμένα, στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό περιλαμβάνονται, σε σχέση με 

την εφαρμογή των αντισταθμιστικών μέτρων, οι ακόλουθες πρόνοιες: 

- Με βάση τη νομοθεσία για την παροχή ειδικών 

χορηγιών και την κοινωνική σύνταξη: 

 

£39 εκατομμύρια 

- Παροχή επιδόματος τέκνου: £81 εκατομμύρια 

- Ειδικές χορηγίες σε συνταξιούχους: £34 εκατομμύρια 

- Χορηγίες στους τυφλούς: £1,5 εκατομμύρια 

- Χρηματικά επιδόματα σε παθόντες και δυσπραγούντες: £37 εκατομμύρια 

   Ο προϋπολογισμός του 2003 παρουσιάζεται στην ίδια ενοποιημένη μορφή, ταξινόμηση 

και κωδικοποίηση που έχει διαμορφωθεί ύστερα από την ενοποίηση των τριών 

προϋπολογισμών -Τακτικού, Αναπτύξεως και Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και 

Παθόντων (ΤΑΕΠ)- και είναι ο τελευταίος που υποβάλλεται σε αυτή τη μορφή.  Ο 

προϋπολογισμός του 2004 θα έχει σημαντικές αλλαγές ως προς τον τρόπο κατάρτισης και 

υποβολής του προς το Υπουργικό Συμβούλιο αλλά και ως προς την τελική μορφή που θα 

έχει, όταν θα εγκρίνεται από τη Βουλή, αλλαγές που οφείλονται στην εισαγωγή του νέου 

μηχανογραφημένου συστήματος του Γενικού Λογιστηρίου. 

   Ο Υπουργός Οικονομικών με επιστολή του ημερομηνίας 11 Απριλίου 2002 

πληροφόρησε τη Βουλή ότι παρά το γεγονός ότι είχε προγραμματιστεί η κατάθεση του 



 

 112

προϋπολογισμού του 2003 στη νέα του μορφή αυτό δε θα καθίστατο δυνατό για τεχνικούς 

λόγους, λόγω, δηλαδή, στενότητας χρόνου που δεν επέτρεπε τον αποκλεισμό του κινδύνου 

να παρουσιάζονταν προβλήματα αναφορικά με την ετοιμότητα του συστήματος να 

λειτουργήσει από την 1η Ιανουαρίου του 2003 και, τέλος, λόγω της προγραμματισμένης 

μεταστέγασης του Υπουργείου Οικονομικών μέσα στο τελευταίο τρίμηνο του 2002. 

  στ. Νέες θέσεις στη δημόσια υπηρεσία 

 Στον υπό συζήτηση κατατεθέντα προϋπολογισμό του 2003 δεν υπάρχει οποιαδήποτε 

πρόνοια για τη δημιουργία νέων θέσεων παρά μόνο για 12 θέσεις στο Υπουργείο 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, προτείνεται δε η κατάργηση 75 θέσεων σε διάφορα 

υπουργεία και υπηρεσίες.   

   Ο Υπουργός Οικονομικών σε παλαιότερη συνεδρία της επιτροπής για τον κρατικό 

προϋπολογισμό του 2002 είχε αναφέρει ότι επροωθείτο μελέτη οργάνωσης, στελέχωσης και 

αναδιάρθρωσης θέσεων και άλλα αιτήματα που αφορούν προσωπικό, αποκλειστικά με βάση 

τις δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι της ΕΕ και την ικανότητά της για αποτελεσματική εφαρμογή 

της κοινοτικής πολιτικής και νομοθεσίας.   

 Συναφώς είχε αναφέρει ότι επρόκειτο να κατατεθεί ενώπιον της Βουλής 

συμπληρωματικός προϋπολογισμός του 2002, ο οποίος κατατέθηκε στις 4 Απριλίου 2002 και 

ο οποίος προνοεί τη δημιουργία 1 498 νέων θέσεων, την κατάργηση 98 άλλων και την 

αναβάθμιση 66 θέσεων σε διάφορα τμήματα και υπηρεσίες της δημόσιας υπηρεσίας καθαρής 

συνολικής δαπάνης ύψους £8.299.283 για το 200249 και συνολικής μέσης ετήσιας 

μακροπρόθεσμης δαπάνης ύψους £22.379.156.   

 ζ. Αξιολόγηση δημόσιων υπαλλήλων - Παραγωγικότητα δημόσιας υπηρεσίας50 

- Ολοκληρώθηκε η μελέτη για το νέο σύστημα αξιολόγησης των δημόσιων υπαλλήλων 

που είχε αναληφθεί από ιδιωτική εταιρεία με στόχο την εφαρμογή του από το 2003, 

αφού πρώτα γίνουν οι αναγκαίες νομοθετικές τροποποιήσεις. 

- Το νέο σύστημα προϋποθέτει αξιολογική παρέμβαση από τους αξιολογούντες σε 

περισσότερα από ένα χρονικά σημεία εντός του ιδίου έτους. 

                                            
49  Μέρη του εν λόγω νομοσχεδίου που αφορούν τους τομείς της παιδείας, της υγείας, του περιβάλλοντος 

και τις ανεξάρτητες υπηρεσίες έχουν ήδη ψηφιστεί από τη Βουλή σε νόμους [Νόμοι 34(ΙΙ) του 2002 και 
43(ΙΙ) του 2002.]  Μέρος του ιδίου νομοσχεδίου συνεχίζει να εκκρεμεί ενώπιον της επιτροπής.   

50  Σημείωμα για τη μέθοδο υπολογισμού της παραγωγικότητας της χώρας σε επίπεδο ΑΕΠ 
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- Μελετάται το ενδεχόμενο εισαγωγής του θεσμού των μετατάξεων δημόσιων 

υπαλλήλων, ο οποίος δεν προβλέπεται στον περί ∆ημοσίας Υπηρεσίας Νόμο.  Ο 

θεσμός προνοεί μετακίνηση οποιουδήποτε αριθμού υπαλλήλων χωρίς προηγούμενη 

συγκατάθεσή του από μία υπηρεσία σε άλλη στην οποία κρίνεται ότι υπάρχουν 

περισσότερες ανάγκες.  Γίνεται ήδη επεξεργασία σχετικού τροποποιητικού 

νομοσχεδίου από την Υπηρεσία ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού.  

- ∆ίδεται μεγάλη σημασία στην επιμόρφωση του προσωπικού μέσα από τα 

προγράμματα της Ακαδημίας ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού τόσο για τη 

διευθυντική ανάπτυξη όσο και την κατάλληλη ένταξη των νεοεισερχομένων, ενώ 

συνεχίζονται οι προσπάθειες για τον εκσυγχρονισμό των σχεδίων υπηρεσίας και για 

την εισαγωγή δημοσιοϋπαλληλικού κώδικα δεοντολογίας. 

- Συνεχίζονται οι προσπάθειες για την ολοκλήρωση της μηχανογράφησης στη δημόσια 

υπηρεσία με πρώτο βραχυπρόθεσμο σχέδιο μηχανογράφησης αυτό στο οποίο 

προνοούνται προσωρινές μηχανογραφικές λύσεις σε προβλήματα που 

παρουσιάζονται σε διάφορα τμήματα και υπηρεσίες, η εγκατάσταση μικρολογιστικών 

συστημάτων και η εξοικείωση των δημόσιων υπαλλήλων στη νέα τεχνολογία. 

- Στο γενικό σχέδιο μηχανογράφησης δίδονται ολοκληρωμένες μηχανογραφικές λύσεις 

με την εκπόνηση στρατηγικού σχεδίου για τις ανάγκες των κυβερνητικών τμημάτων, το 

οποίο στοχεύει αφενός στην εξασφάλιση ενός τερματικού για κάθε γραφείο, ώστε να 

επιτευχθεί εργασιακό περιβάλλον χωρίς τη χρήση χαρτιού (paperless office), και 

αφετέρου στην προώθηση παροχής υπηρεσιών μέσω του διαδικτύου (government on-

line), στην τήρηση κοινών πληροφοριών από ένα φορέα για αποφυγή διπλής εργασίας 

και στην εναρμόνιση των συστημάτων πληροφορικής με  τις οδηγίες της ΕΕ.  

8. Οικονομικοί τομείς 

  (Ορισμένα από τα στοιχεία που αναφέρονται στις επόμενες υποπαραγράφους προκύπτουν, 

επιπροσθέτως των πιο πάνω αναφερόμενων πηγών, από τις συζητήσεις που έγιναν στην επιτροπή 

για τους επιμέρους τομείς της κυπριακής οικονομίας παρουσία των καθ’ ύλην αρμόδιων 

υπουργών.)   

 α. Πρωτογενείς τομείς 

                                                                                                                                             
περιλαμβάνεται στο Τρίτο Παράρτημα του ∆εύτερου Μέρους της παρούσας έκθεσης. 
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   Η παραγωγή των πρωτογενών τομέων σημειώνει το 2002 αύξηση της τάξης του 4,8% 

περίπου σε πραγματικούς όρους κυρίως ως αποτέλεσμα της διεύρυνσης του όγκου της 

παραγωγής σε συνέχεια αύξησης της τάξης του 6,2% το 2001. 

  i. Γεωργία - Κτηνοτροφία 

- Η γεωργική παραγωγή παρουσιάζει σχετικά ικανοποιητική επίδοση με 

σημαντική αύξηση στη φυτική παραγωγή λόγω των ευνοϊκών καιρικών 

συνθηκών που επικράτησαν και συνέβαλαν στη διεύρυνση του όγκου 

παραγωγής κυρίως των σιτηρών, των πατατών και των εσπεριδοειδών.  Η 

αύξηση του όγκου της παραγωγής σιτηρών ήταν γύρω στο 25%, επισημαίνεται 

δε ότι στην περίπτωση των πατατών παρουσιάστηκαν προβλήματα στη διάθεσή 

τους στις κυριότερες αγορές λόγω έντονου ανταγωνισμού από την πρώιμη 

παραγωγή πατατών στην Ευρώπη. 

- Ο όγκος παραγωγής του υποτομέα της κτηνοτροφίας παρουσίασε διεύρυνση, 

σύμφωνα με στοιχεία για την περίοδο Ιανουαρίου-Ιουνίου 2002, που 

αντικατοπτρίζεται κυρίως στην αύξηση της παραγωγής πρόβειου και γιδίσιου 

κρέατος και αγελαδινού γάλακτος. 

- Για ολόκληρο το 2002 η παραγωγή του τομέα της γεωργίας προβλέπεται να 

παρουσιάσει διεύρυνση της τάξης του 5% σε πραγματικούς όρους σε συνέχεια 

αύξησης της τάξης του 8% το 2001. 

- Στην παρούσα φάση ο τομέας της γεωργίας έχει να αντιμετωπίσει τις 

ελευθεροποιήσεις, τον εντεινόμενο ανταγωνισμό και τη σταδιακή εναρμόνιση με 

την Κοινή Αγροτική Πολιτική, που συνεπάγεται σημαντική διαφοροποίηση της 

στήριξης του τομέα με εισοδηματικές επιδοτήσεις προς τους αγρότες και 

επιδοτήσεις που συνδέονται με την επιδιωκόμενη αναδιάρθρωση του τομέα, 

σύμφωνα με την οποία πρέπει να αντικατασταθούν οι επιδοτήσεις των τιμών 

που επιδρούν στρεβλωτικά στη λειτουργία της αγοράς.  (Για το σύνολο της 

τελευταίας πενταετίας η στήριξη που δόθηκε μέσω των προϋπολογισμών στον 

ευρύτερο γεωργικό τομέα ανέρχεται στα £278 εκατομμύρια.) 

    Σύμφωνα με τον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, το 

ποσοστό απασχόλησης στον τομέα της γεωργίας είναι πτωτικό, παρά την πτωτική 
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όμως τάση η συνεισφορά της γεωργίας στο ΑΕΠ είναι διπλάσια από το μέσο όρο της 

ΕΕ και κυμαίνεται στο 4% σε σύγκριση με το μέσο όρο στην ΕΕ που είναι κάτω από το 

2%. 

    Το ποσοστό απασχόλησης στον τομέα κυμαίνεται στο 8% σε σύγκριση με το 

μέσο όρο στην ΕΕ που είναι κάτω από το 4%. 

    Σε γενικές γραμμές η συνεισφορά της γεωργίας στο ΑΕΠ δεν είναι αμελητέα -

απλώς οι άλλοι τομείς αυξάνονται πιο γρήγορα:  Το 1998 η συνεισφορά της γεωργίας 

στο ΑΕΠ ήταν £332 εκατομ., το 1999 £356 εκατομ. και το 2000, που ήταν χρονιά 

ανομβρίας, £341 εκατομμύρια.  

   ii  Μεταλλεία - Λατομεία 

- Ο τομέας σημειώνει ικανοποιητική ανάπτυξη, όπως διαφαίνεται από την αύξηση 

του δείκτη του όγκου παραγωγής το πρώτο εξάμηνο του 2002, λόγω της 

συνεχιζόμενης ανάκαμψης του τομέα των κατασκευών.   

- Ο ρυθμός ανάπτυξης του τομέα προβλέπεται γύρω στο 3% το 2002 σε σύγκριση 

με 7,6% το 2001. 

  β. ∆ευτερογενείς τομείς 

  i. Μεταποίηση 

- Ο τομέας παρουσιάζει πτώση κατά το πρώτο εξάμηνο του 2002, η οποία 

διαγράφεται μέσα από τη μείωση της τάξης του 1,6% του δείκτη του όγκου 

παραγωγής.  Οι μειώσεις σημειώθηκαν στους περισσότερους υποτομείς, 

περιλαμβανομένων των τροφίμων, των ποτών και των υπόλοιπων βιομηχανιών 

μεταποίησης, μεγάλο μέρος της παραγωγής των οποίων αφορά την κατασκευή 

ειδών χρυσοχοΐας και αργυροχοΐας, που επηρεάστηκαν από τη μείωση του 

τουρισμού, των τσιγάρων, που επηρεάστηκαν από τη μείωση της εξαγωγικής 

ζήτησης, και των ειδών ένδυσης και υπόδησης, οι κλάδοι των οποίων 

αντιμετωπίζουν χρόνια διαρθρωτικά προβλήματα. 

- Θετική επίδοση σημείωσαν οι υποτομείς της κατασκευής μη μεταλλικών ορυκτών 

λόγω της ανάκαμψης του τομέα των κατασκευών, ενώ ο υποτομέας της 

παραγωγής χημικών προϊόντων συνέχισε τη θετική του επίδοση λόγω της 

αυξημένης διείσδυσης φαρμακευτικών προϊόντων σε εξαγωγικές αγορές.  
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- Ο τομέας της μεταποίησης παρουσιάζει μείωση της παραγωγής της τάξης του 

0,5% για ολόκληρο το 2002 σε συνέχεια μείωσης της τάξης του 2,6% το 2001. 

 Σύμφωνα με τον Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, η 

βιομηχανική παραγωγή της χώρας σε προστιθέμενη αξία αυξάνεται χρόνο με το 

χρόνο.  Ειδικότερα, από £480 εκατομ. το 1997 έχει φτάσει στα £570 εκατομ. το 2001. 

Η μείωση που παρατηρείται αφορά τη συνεισφορά σε ποσοστό αυτής της παραγωγής 

στο σύνολο, διότι άλλοι τομείς αυξάνονται πιο γρήγορα, όπως είναι, για παράδειγμα, ο 

τουρισμός.  Συνεπώς, η συνεισφορά της βιομηχανίας στο ΑΕΠ μειώνεται από την αρχή 

της δεκαετίας του 1980, που ήταν περίπου στο 18%, ενώ σήμερα είναι της τάξης του 

10%.   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τα διάφορα σχέδια της Νέας Βιομηχανικής 

Πολιτικής χρησιμοποιούνται στις επιδοτήσεις για ανανέωση του εξοπλισμού, ενώ 

γίνονται προσπάθειες για εισαγωγή στην υψηλή τεχνολογία με αποτέλεσμα να 

λειτουργεί ήδη το πρώτο εκκολαπτήριο καινοτομίας, καθ’ ην στιγμήν άλλα τέσσερα 

εκκολαπτήρια είναι σχεδόν έτοιμα προς έγκριση.  

  ii. Κατασκευές 

- Ο τομέας παρουσιάζει ικανοποιητική επίδοση σε συνέχεια της ανάκαμψης που 

σημειώθηκε το 2001, η οποία αντικατοπτρίζεται στο αυξημένο ενδιαφέρον του 

ιδιωτικού τομέα για επενδύσεις σε κατοικίες και εμπορικά κτίρια και επεξηγείται 

μερικώς και από την αρνητική επίδοση των επενδύσεων στο ΧΑΚ που βελτίωσε 

την ελκυστικότητα των επενδύσεων σε ακίνητα.  Η ανάκαμψη αυτή αναμένεται 

να συνεχιστεί, δεδομένου του συνεχιζόμενου ενδιαφέροντος του ιδιωτικού τομέα, 

όπως διαφαίνεται από την περαιτέρω αύξηση του όγκου των εγκριθεισών 

αδειών οικοδομής το πρώτο εξάμηνο του 2002.  Αυξημένες είναι επίσης και οι 

προγραμματισμένες επενδύσεις του ευρύτερου δημόσιου τομέα. 

- Για ολόκληρο το 2002 ο τομέας εκτιμάται ότι θα παρουσιάσει διεύρυνση της 

τάξης του 3% σε πραγματικούς όρους σε συνέχεια επέκτασης κατά 2% το 2001. 

  iii. Ηλεκτρισμός, νερό, υγραέριο 

- Ο τομέας σημειώνει ανάπτυξη της τάξης του 7% το 2002 σε συνέχεια αύξησης 

κατά 6,3% το 2001.  Η εξέλιξη αυτή αποδίδεται στις μειωμένες τιμές του 
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ηλεκτρικού ρεύματος τους πρώτους μήνες του 2002, που έδωσαν ώθηση στην 

κατανάλωση ηλεκτρικού ρεύματος.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατέθεσε ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού στις 4 Νοεμβρίου 2002 σχετικά με την ενεργειακή51 πολιτική της Κύπρου, το 

νομοσχέδιο για τις ανανεώσιμες πηγές επρόκειτο να υποβληθεί στο Υπουργικό 

Συμβούλιο την εβδομάδα που θα ακολουθούσε μαζί με σχετικό νομοσχέδιο για 

τροποποίηση του καθεστώτος που αφορά τον ηλεκτρισμό.  Σύμφωνα με τα ίδια 

στοιχεία, το σχετικό νομοσχέδιο είχε καταρχήν εγκριθεί, αλλά στο μεταξύ είχε 

υποβληθεί και στον Έφορο ∆ημοσίων Ενισχύσεων, ο οποίος είχε επιφέρει σε αυτό 

ορισμένες τροποποιήσεις.  Στόχος της κυβερνητικής πολιτικής είναι η προώθηση 

τεσσάρων ανανεώσιμων πηγών (φωτοβολταϊκών, ανεμογεννητριών, βιομάζας, 

ανανεώσεις θερμοσιφώνων, όπου χρειάζεται). 

  Όσον αφορά το ζήτημα του φυσικού αερίου, υπολογίζεται η λήψη απόφασης για 

τον τρόπο έλευσής του στην Κύπρο εντός του Νοεμβρίου 2003. 

  γ. Τριτογενείς τομείς 

   Οι τομείς των υπηρεσιών σημειώνουν ικανοποιητικό υπό τις περιστάσεις ρυθμό, που 

κυμαίνεται γύρω στο 2,2%, συνιστούν δε το βασικό μοχλό ανάπτυξης της οικονομίας. 

  i. Ξενοδοχεία και εστιατόρια 

- Ο υποτομέας παρουσιάζει σημαντική μείωση δραστηριοτήτων λόγω της πτώσης 

του εξωτερικού τουρισμού που αντικαταστάθηκε μόνο εν μέρει από την αύξηση 

του εσωτερικού τουρισμού.  Η μειωμένη εξωτερική ζήτηση επέδρασε 

ανασταλτικά στην πληρότητα των ξενοδοχειακών μονάδων και έδωσε ώθηση 

στη μείωση των τιμών των τουριστικών πακέτων προς την Κύπρο.  Η μείωση 

είναι της τάξης του 4% σε πραγματικούς όρους το 2002 έναντι διεύρυνσης κατά 

4% το 2001. 

   Σύμφωνα με τον Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, η Κύπρος δεν είναι 

φτηνός προορισμός, γεγονός που επιδρά ανασταλτικά σε περιόδους ύφεσης. 

  ii. Εμπόριο 

- Ο τομέας παρουσιάζει επιβράδυνση του ρυθμού διεύρυνσης.  Για ολόκληρο το 

                                            
51  Με βάση το κοινοτικό κεκτημένο, το 12% της παραγόμενης ενέργειας της Κύπρου πρέπει να 
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2002 υπολογίζεται διεύρυνση κατά 2% σε πραγματικούς όρους σε συνέχεια 

αύξησης της τάξης του 4% το 2001. 

   Σύμφωνα με τον Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, το εξαγωγικό 

εμπόριο παρουσιάζει αύξηση τα τελευταία χρόνια.  Υπάρχει αύξηση των εγχώριων εξαγωγών 

τα τελευταία τέσσερα χρόνια της τάξης του 12% και γενικά παρουσιάζεται αύξηση στο σύνολο 

των εξαγωγών, εκτός από τις επανεξαγωγές, που παρουσιάζουν κάποια κάμψη λόγω 

προβλημάτων σε χώρες όπου γίνονταν επανεξαγωγές, π.χ. τις βαλκανικές χώρες.  Σε γενικές 

γραμμές το εξαγωγικό εμπόριο έχει ξεπεράσει τα $4 δις εισαγωγές και το $1 δις εξαγωγές.  

  iii. Επαγγελματικές υπηρεσίες  

- Ο τομέας επηρεάζεται από την επιβράδυνση του ρυθμού ανάπτυξης της 

οικονομίας, όπως διαφαίνεται από την έρευνα επαγγελματικών προβλέψεων του 

Ιουλίου του 2002.  Παρά την επιβράδυνση ο τομέας εξακολουθεί να επιδεικνύει 

δυναμισμό, που αντικατοπτρίζεται στο ψηλό βαθμό χρησιμοποίησης του 

εργατικού δυναμικού, που ήταν της τάξης του 89% το δεύτερο τρίμηνο του 2002 

έναντι ποσοστού 91% το αντίστοιχο τρίμηνο του 2001. 

- Ο τομέας υπολογίζεται να σημειώσει ρυθμό ανάπτυξης της τάξης του 5% 

περίπου σε πραγματικούς όρους έναντι ρυθμού ανάπτυξης της τάξης του 5,5% 

το 2001. 

  iv. Άλλες υπηρεσίες 

- Οι υπόλοιποι τομείς συνεχίζουν πορεία ικανοποιητικής ανάπτυξης 

επωφελούμενοι από την υψηλή εισοδηματική ελαστικότητα της ζήτησης των 

υπηρεσιών αυτών.  Όσον αφορά όμως τις χρηματοοικονομικές υπηρεσίες, 

παρουσιάζεται ουσιαστική επιβράδυνση λόγω των αρνητικών επιπτώσεων από 

την πτώση του χρηματιστηριακού δείκτη, που επηρεάζει τα χρηματιστηριακά 

γραφεία, καθώς και τον τραπεζικό και ασφαλιστικό τομέα. 

- Ο ρυθμός διεύρυνσης της προστιθέμενης αξίας του τομέα διοίκησης και των 

υποτομέων της δημόσιας υγείας και δημόσιας παιδείας υπολογίζεται να 

σημειώσει επιβράδυνση και κυμαίνεται γύρω στο 2% το 2002 σε σύγκριση με 

2,2% το 2001 ως αποτέλεσμα της σύγκρισης της αύξησης της απασχόλησης στα 

                                                                                                                                             
καλύπτεται μέχρι το 2010 από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας. 
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πλαίσια του Αναθεωρημένου Προγράμματος ∆ημοσιονομικής Εξυγίανσης. 

9. Άλλα σημαντικά κεφάλαια του κρατικού  προϋπολογισμού του 2003 

 α. ∆ιαφώτιση  

   (Τα στοιχεία προκύπτουν από την παρουσία του Υπουργού Εξωτερικών και του 

Κυβερνητικού Εκπροσώπου στην επιτροπή στις 6 Νοεμβρίου 2002 και από το κατατεθέν 

σημείωμα για τον προϋπολογισμό του Υπουργείου Εξωτερικών για το 2003.) 

- Με την έγκριση της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής έχει προσληφθεί σημαντικός 

οίκος δημοσίων σχέσεων για προώθηση της διαφωτιστικής εκστρατείας στον 

αμερικανικό χώρο.  Ως αποτέλεσμα της πρόσληψης του οίκου αυτού έγινε περικοπή 

άλλων κονδυλίων που διετίθεντο για άλλες διαφωτιστικές δραστηριότητες. 

- Το ποσό που περιλαμβάνεται στον προϋπολογισμό του 2003 για τη διαφώτιση 

αυξήθηκε από £1.235 εκατομ. στον προϋπολογισμό του 2001 σε £1.350 εκατομ., το 

ίδιο δε ποσό προτείνεται στον προϋπολογισμό του 2003. 

- Η Συμβουλευτική Επιτροπή ∆ιαφώτισης διαχειρίζεται τόσο τον προϋπολογισμό του 

Υπουργείου Εξωτερικών, όσον αφορά την υποστήριξη αποστολών, συνδέσμων και 

ομάδων για διαφωτιστική εκστρατεία στο εξωτερικό, όσο και τον προϋπολογισμό του 

Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών, που επικεντρώνεται στις εκδόσεις, το διαφωτιστικό 

υλικό, τις προσκλήσεις δημοσιογράφων να επισκεφθούν την Κύπρο κ.ά.  Παράλληλα, 

υπάρχουν και άλλα κονδύλια που διοχετεύονται μέσω άλλων υπηρεσιών ή μέσω 

άλλων δραστηριοτήτων που συνιστούν έμμεση διαφώτιση, όπως, για παράδειγμα, 

μέσω του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού. 

- Πέραν των πιο πάνω, τα τελευταία χρόνια βρίσκεται σε εξέλιξη μια αναβαθμισμένη 

προσπάθεια για ενίσχυση της διαφωτιστικής εκστρατείας με διάφορους άλλους 

τρόπους, όπως είναι η αξιοποίηση της σύγχρονης τεχνολογίας μέσω του διαδικτύου, η 

ενίσχυση της εκστρατείας με τη συνδρομή Κυπρίων ακαδημαϊκών στο εξωτερικό κ.ά.  

 β. Παιδεία - Πολιτισμός 

  (Τα στοιχεία εξάγονται από την παρουσία του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού στην 

επιτροπή στις 6 Νοεμβρίου 2002 και από το κατατεθέν σημείωμα για τον προϋπολογισμό του 

Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για το 2003.)  

- Το εκπαιδευτικό σύστημα της Κύπρου παρουσιάζει σημαντικές επιδόσεις, όπως 
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φαίνεται από ποιοτικούς και ποσοτικούς δείκτες. 

- Σύμφωνα με τα στοιχεία της τελευταίας έκθεσης της Στατιστικής Υπηρεσίας για το έτος 

2001, τα ποσοστά των δημόσιων δαπανών που διατίθενται για την παιδεία στην Κύπρο 

είναι της τάξης του 13,8% επί του συνόλου των δημόσιων δαπανών και του 5,9% του 

ΑΕΠ και ανέρχονται στα £346,7 εκατομ., αριθμοί που συγκρίνονται ευνοϊκά με τους 

αντίστοιχους στις περισσότερες προηγμένες χώρες.  Στο Υπουργείο Παιδείας και 

Πολιτισμού οι αναπτυξιακές δαπάνες για την παιδεία ήταν £11 εκατομ. περίπου το 

1993, ενώ το 2003 ανέρχονται στα £50 περίπου εκατομμύρια. 

- Παρά την αύξηση του μαθητικού πληθυσμού τα τελευταία χρόνια, ο μέσος όρος των 

μαθητών ανά τμήμα μειώνεται.  Ενδεικτικά αναφέρεται ότι το 1992-1993 ο αριθμός των 

μαθητών στη δημόσια μέση γενική εκπαίδευση ήταν 42 039 και ο μέσος αριθμός των 

μαθητών ανά τμήμα ήταν 27,9, ενώ το 2001-2002 οι μαθητές ήταν 51 845 και 25,3 

μαθητές ανά τμήμα. 

- Οι σημαντικότερες καινοτομίες στον τομέα της εκπαίδευσης αφορούν την επέκταση του 

ενιαίου λυκείου σε όλο το φάσμα της λυκειακής εκπαίδευσης, την επέκταση του 

ολοήμερου σχολείου, την ένταξη παιδιών με ειδικές ανάγκες στα κανονικά σχολεία, την 

ίδρυση Πανεπιστημίου Εφαρμοσμένων Επιστημών και Τεχνών, τη λειτουργία του 

Ανοικτού Πανεπιστημίου κ.ά.   

- Για τον πολιτισμό οι αντίστοιχοι αριθμοί για τις αναπτυξιακές δαπάνες από £830.000 

περίπου το 1993 ανέρχονται σε £7,08 εκατομ. στον προτεινόμενο προϋπολογισμό, 

δηλαδή οι σχετικές πρόνοιες οκταπλασιάζονται σε σχέση με το 1993.   

- Τα ποσοστά υλοποίησης το 2001 ήταν της τάξης του 95,4% για το σύνολο των 

δαπανών του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

  (Καταστάσεις δημόσιων δαπανών διάφορων χωρών για την παιδεία ως ποσοστό του 

ΑΕΠ για διάφορα έτη περιλαμβάνονται στο Τρίτο Παράρτημα του ∆εύτερου Μέρους της 

παρούσας έκθεσης.)  

γ. Υγεία 

   (Τα στοιχεία προκύπτουν από το κατατεθέν νομοσχέδιο του προϋπολογισμού του 2003 

για το Υπουργείο Υγείας και από την παρουσία του Υπουργού Υγείας στην επιτροπή στις 8 

Νοεμβρίου 2002.) 
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- Στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό προβλέπονται πιστώσεις ύψους £173.978.112 για 

τους σκοπούς και τα προγράμματα του Υπουργείου Υγείας, παρουσιάζεται δηλαδή 

αύξηση κατά £20 εκατομ. περίπου. 

- Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2003 ανέρχονται σε £22.434.100 έναντι £22.103.200 

το 2002. 

- Όσον αφορά τα κυριότερα αναπτυξιακά προγράμματα, αναφέρονται τα ακόλουθα: 

 Για την προώθηση των στόχων και σκοπών του Γενικού Σχεδίου Υγείας (ΓΕΣΥ) 

έχει συμπεριληφθεί στον προϋπολογισμό του 2003 πρόνοια ύψους £400.000. 

 Για τη συνέχιση των κατασκευαστικών εργασιών στο υπό ανέγερση Νέο Γενικό 

Νοσοκομείο Λευκωσίας έχει περιληφθεί πρόνοια ύψους £10 εκατομμυρίων. 

 Σύμφωνα με τον Υπουργό Υγείας, υπήρξε μεγάλη καθυστέρηση που επέφερε 

αύξηση της δαπάνης για ολοκλήρωση του έργου.  Έχει επέλθει συμφωνία με 

παρέμβαση του προέδρου του Συμβουλίου Προσφορών και με την έγκριση της 

Γενικού Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας υπογράφηκε 

σχετική συμφωνία.  Η συμφωνία αυτή προβλέπει διακανονισμό με την καταβολή 

κάποιων ποσών για την καθυστέρηση και τις επιπρόσθετες εργασίες που 

ζητήθηκαν κατά τη διάρκεια της ανέγερσης.  Η πρόσθετη δαπάνη είναι της τάξης 

των £5 εκατομ. και η συμφωνηθείσα επίσημη ημερομηνία παράδοσης του έργου, 

η οποία συνοδεύεται από ποινικές ρήτρες μη παράδοσης και από μηχανισμό 

αξιολόγησης και επίλυσης αναφυόμενων προβλημάτων μέχρι την ημερομηνία 

παράδοσης, είναι η 30ή Ιουνίου 200452.  

 Όσον αφορά το Ογκολογικό Κέντρο της Τράπεζας Κύπρου, τα προβλήματα που 

δημιουργούνται αφορούν το γεγονός ότι στη συμφωνία που έγινε δεν είναι 

ξεκάθαρα διαγεγραμμένες οι υποχρεώσεις της κυβέρνησης και οι υποχρεώσεις 

της Τράπεζας Κύπρου ούτε το από ποιον αξιολογούνται και ποιοι είναι υπόχρεοι 

                                            
52  Οι αρχικές προσφορές για το Νέο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας είχαν κατακυρωθεί έναντι ποσού 

ύψους £38.236.1999 (χωρίς ΦΠΑ).  Οι κατασκευαστικές εργασίες άρχισαν στις 5 Μαΐου 1997 με 
συμφωνηθείσα ημερομηνία αποπεράτωσης την 24η Φεβρουαρίου 2000.  Μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 
2000 είχε δαπανηθεί συνολικό ποσό ύψους £26.338.696, ενώ νέα ημερομηνία αποπεράτωσης είχε 
οριστεί η 2α Ιουνίου 2003.  Για την ανέγερση του έργου παραχωρήθηκε δάνειο ύψους £30,5 εκατομ. 
από το Ταμείο Κοινωνικής Ανάπτυξης του Συμβουλίου της Ευρώπης.  Το ολικό κόστος ανέρχεται στα 
£50 εκατομμύρια. 
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να καταβάλλουν τα σχετικά κονδύλια.53  Όλα τα συναφή θέματα τυγχάνουν 

συζήτησης για περαιτέρω διασαφήνιση. 

δ. Κοινωνική ασφάλιση - Κοινωνικές παροχές 

   (Τα στοιχεία προκύπτουν από την παρουσία του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων στην επιτροπή στις 11 Νοεμβρίου 2002 και από το κατατεθέν σημείωμα για τον 

προϋπολογισμό του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 2003.)  

 i. Κοινωνική ασφάλιση 

- Το Σχέδιο Κοινωνικών Ασφαλίσεων διασφαλίζει σε μισθωτούς, σε αυτοτελώς 

εργαζομένους και στους εξαρτωμένους τους ικανοποιητικά επίπεδα διαβίωσης 

με την παροχή βραχυπρόθεσμων και μακροπρόθεσμων παροχών.  Τα επίπεδα 

των παροχών συνάδουν με αυτά των διεθνών συμβάσεων και σε κάποιες 

περιπτώσεις υπερτερούν.  Για σκοπούς διατήρησης της αγοραστικής τους αξίας 

οι παροχές του σχεδίου αναθεωρούνται ετήσια.  Σήμερα καταβάλλονται παροχές 

της τάξης των £315 εκατομμυρίων. 

- Όσον αφορά το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, είναι ανάγκη να διασφαλιστεί 

μακροπρόθεσμα η βιωσιμότητά του.  Σύμφωνα με στατιστικές προβλέψεις και 

λόγω της δημογραφικής διάρθρωσης, υπολογίζεται ότι το 2008 ποσοστό της 

τάξης του 23,1% του πληθυσμού θα είναι άνω των 60 χρόνων σε σύγκριση με 

15,7% το 1998.  Κατά την ίδια περίοδο το 17,6% του πληθυσμού υπολογίζεται 

να είναι άνω των 65 χρόνων σε σύγκριση με 11% που ήταν το 1998. 

- Με βάση τα πιο πάνω δεδομένα, ο αριθμός των συνταξιούχων του ταμείου θα 

αυξηθεί σε σχέση με τους εισφορείς.  Συγκεκριμένα, ενώ το 1998 οι 

συνταξιούχοι αποτελούσαν το 27,7% περίπου των εισφορέων, το 2050 

προβλέπεται ότι θα ανέλθουν στο 63%.  Τούτο σημαίνει ότι, ενώ το 1998 

αντιστοιχούσαν 3,7 εισφορείς σε κάθε συνταξιούχο, το 2050 θα μειωθούν στον 

1,59 εισφορέα για κάθε συνταξιούχο, αριθμός που θεωρείται πολύ χαμηλός.   

- Σύμφωνα με την τελευταία αναλογιστική ανασκόπηση με έτος αναφοράς το 

                                            
53  Με τον περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού (Αρ. 8) Νόμο του 2001 η κυβέρνηση είχε ζητήσει 

πρόσθετες πιστώσεις ύψους £2.249.440 για κάλυψη των δαπανών που απαιτούνται για τη συνολική 
διευθέτηση των υποχρεώσεων της κυβέρνησης που απορρέουν από τη συμφωνία για ίδρυση και 
λειτουργία του εν λόγω κέντρου για την περίοδο από την έναρξη της λειτουργίας του μέχρι και την 31η 
∆εκεμβρίου 1999.  ∆εδομένου του γεγονότος ότι οι δαπάνες αυτές αποτελούν συμβατική υποχρέωση 
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1997, το αναλογιστικό ισοζύγιο του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων είναι 

εξασφαλισμένο μέχρι το 2020 χωρίς αύξηση των εισφορών. 

- Η νέα αναλογιστική ανασκόπηση με έτος αναφοράς το 2000 βρίσκεται στο τελικό 

στάδιο ετοιμασίας της και, αφού εξεταστεί με τον αναλογιστή, θα συζητηθεί με 

τους κοινωνικούς εταίρους.  Παράλληλα, στα πλαίσια των αντισταθμιστικών 

μέτρων λόγω της φορολογικής μεταρρύθμισης, ζητήθηκε από τον αναλογιστή 

του σχεδίου να μελετήσει μέχρι το τέλος του 2002 το όλο σύστημα συντάξεων, 

περιλαμβανομένης και της κοινωνικής σύνταξης, και να υποβάλει εισηγήσεις με 

σκοπό την αναμόρφωση του συστήματος και την προσαρμογή του στα σημερινά 

δεδομένα. 

Τέλος, επισημαίνεται, σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, ότι ένα πρόβλημα 

που αντιμετωπίζει το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων είναι η μη καταβολή 

εισφορών από τους αυτοτελώς εργαζομένους με βάση το πραγματικό τους 

εισόδημα.  Από την εισαγωγή του σχεδίου το 1980 η ασφάλιση αποδοχών των 

αυτοτελώς εργαζομένων αντιπροσωπεύει το 60% των ασφαλιστέων αποδοχών 

των μισθωτών, με αποτέλεσμα οι μισθωτοί να επιδοτούν ουσιαστικά τους 

αυτοτελώς εργαζομένους, ενώ οι βασικές συντάξεις είναι κατά 5% χαμηλότερες 

από ό,τι θα ήταν, αν οι αυτοτελώς εργαζόμενοι κατέβαλλαν εισφορές με βάση το 

πραγματικό τους εισόδημα.54   

ii. Επιδόματα και κοινωνικές παροχές 

  Προνοούνται τα ακόλουθα κυριότερα επιδόματα: 

- Τα επίδομα τέκνου, με βάση το οποίο το 2002 θα δαπανηθεί ποσό πέραν 

των £18,5 εκατομ. για τις πολύτεκνες οικογένειες με τέσσερα παιδιά και 

άνω και ποσό ύψους £8 εκατομ. ως επίδομα τέκνου για τις οικογένειες με 

τρία παιδιά, οι οποίες ανέρχονται στις 20 000 περίπου. 

- Το επίδομα μάνας, με βάση το οποίο το 2002 θα διατεθεί ποσό £4 εκατομ. 

σε 10 000 δικαιούχους. 

                                                                                                                                             
της ∆ημοκρατίας, η Βουλή προχώρησε σε έγκρισή τους. 

54  Οι κανονισμοί για διαφοροποίηση του συστήματος υπολογισμού των εισφορών των αυτοτελώς 
εργαζομένων εκκρεμούν στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή. 
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- Η κοινωνική σύνταξη, με βάση την οποία επωφελούνται 16 000 περίπου 

δικαιούχοι με ετήσια δαπάνη ύψους £28 εκατομμυρίων. 

iii. Κοινωνική ευημερία  

- Μέσα στις βασικές επιδιώξεις της κυβερνητικής πολιτικής είναι, μεταξύ 

άλλων, η διασφάλιση ενός αξιοπρεπούς επιπέδου διαβίωσης σε κάθε 

πολίτη με έμφαση στα πρεσβύτερα μέλη της κοινωνίας, τη στήριξη της 

οικογένειας, την προστασία και ευημερία του παιδιού κ.ά. 

- Με βάση τον περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμο, σε κάθε 

πρόσωπο που διαμένει νόμιμα στην Κύπρο και που δεν έχει επαρκείς 

πόρους για τη συντήρησή του διασφαλίζεται ένα κατώτατο εισόδημα για 

κάλυψη των βασικών και ειδικών αναγκών του, όπως αυτές καθορίζονται 

στη νομοθεσία.   

- Στα πλαίσια της φορολογικής μεταρρύθμισης, από την 1η Ιουλίου του 

2000 το ανώτατο ποσό των βασικών αναγκών αυξήθηκε από £150 σε 

£175 το μήνα για το λήπτη, από £75 σε £87,50 για κάθε εξαρτώμενό του 

άνω των 14 ετών και από £45 σε £52,50 για κάθε εξαρτώμενό του κάτω 

των 14 ετών.  Σε αυτά τα ποσά προστίθενται διάφορα άλλα επιδόματα για 

ειδικές ανάγκες, όπως για ενοίκιο, δίαιτα, φροντίδα, μεταφορικά, 

προσωπικά μικροέξοδα κτλ. 

- Στη διασφάλιση ενός επιπέδου αξιοπρεπούς διαβίωσης συμβάλλει επίσης 

το Σχέδιο Παροχής Κοινωνικής Αρωγής για Βελτίωση των Συνθηκών 

Στέγασης, στα πλαίσια του οποίου ενισχύονται άτομα που είναι λήπτες 

δημόσιου βοηθήματος ή ανήκουν σε ομάδες χαμηλών εισοδηματικών 

τάξεων, για να βελτιώσουν τις στεγαστικές τους συνθήκες.  Το σχέδιο 

αυτό, για το οποίο έχει εγκριθεί ποσό £210.000 για το 2002, έχει 

πρόσφατα αναθεωρηθεί και βελτιωθεί. 

- Παραχωρούνται έκτακτα βοηθήματα για την ενίσχυση ατόμων που 

αντιμετωπίζουν άμεσες ανάγκες που δεν καλύπτονται από άλλα σχέδια ή 

νομοθεσία, καθώς και οικογενειών με τρίδυμα και άνω. 

- Επιδεικνύεται ιδιαίτερη μέριμνα για τα πρεσβύτερα μέλη της κοινωνίας.  
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Πέραν του Σχεδίου Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του περί ∆ημοσίων 

Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμου, μια σειρά από μέτρα παρέχουν 

προστασία στους ηλικιωμένους.  Στα μέτρα αυτά περιλαμβάνονται: 

 Το πρόγραμμα της κατ’ οίκον φροντίδας ηλικιωμένων προσώπων 

και ατόμων με ειδικές ανάγκες. 

 Η ιδρυματική φροντίδα. 

 Τα κέντρα ενηλίκων. 

- Στα πλαίσια της κυβερνητικής πολιτικής για διατήρηση και ενθάρρυνση 

της ενεργού δραστηριότητας των πρεσβύτερων πολιτών, μέσα στο 2002 

προωθήθηκε: 

 Το Σχέδιο Επιχορήγησης Αυτοεργοδότησης Ηλικιωμένων, το οποίο 

προβλέπει την παροχή οικονομικής ενίσχυσης για επαγγελματική 

επαναδραστηριοποίηση ατόμων άνω των 63 ετών. 

 Το Σχέδιο για την Ενίσχυση Οικογενειών για τη Φροντίδα 

Ηλικιωμένων Μελών τους, το οποίο παρέχει σε οικογένειες 

επιχορήγηση για κτιριακές μετατροπές και προσθήκες, έτσι ώστε να 

μπορούν να κρατήσουν κοντά τους τα ηλικιωμένα μέλη τους και να 

προσφέρουν σε αυτά την αναγκαία φροντίδα. 

 Η έκδοση του “Οδηγού Ωφελημάτων Ηλικιωμένων”, που βρίσκεται 

στο τελευταίο στάδιο, στον οποίο περιλαμβάνονται όλα τα 

ωφελήματα που παρέχονται σε άτομα άνω των 63 ετών από τους 

διάφορους κρατικούς και ημικρατικούς φορείς. 

 ε. Θέματα αρμοδιότητας Υπουργείου Εσωτερικών 

   (Τα στοιχεία προκύπτουν από το κατατεθέν σημείωμα για τον προϋπολογισμό του 

Υπουργείου Εσωτερικών για το 2003.) 

- Επιδιώκεται η ενδυνάμωση των σχέσεων των πολιτών με τα τμήματα και τις υπηρεσίες 

του Υπουργείου Εσωτερικών, γι’ αυτό και το καθένα έχει ετοιμάσει και εφαρμόσει το 

δικό του χάρτη δικαιωμάτων του πολίτη. 

- Έχουν ετοιμαστεί ενημερωτικά δελτία για εξειδικευμένα θέματα και υπηρεσίες που 

παρέχονται από τα διάφορα τμήματα του Υπουργείου Εσωτερικών στους πολίτες, 
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όπως είναι τα στεγαστικά δάνεια, τα δικαιώματα των προσφύγων, η εγγραφή 

σωματείων και ιδρυμάτων, η χορήγηση πολεοδομικής άδειας κατά παρέκκλιση κ.ά. 

- Έχουν υιοθετηθεί σημαντικές καινοτομίες για αποκέντρωση και απλούστευση των 

διαδικασιών και επιτάχυνση των ενεργειών, ιδιαίτερα στα Τμήματα Πολεοδομίας και 

Οικήσεως, Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και Αρχείου Πληθυσμού και 

Μεταναστεύσεως και την Επαρχιακή ∆ιοίκηση. 

i. Τοπική αυτοδιοίκηση 

- Για την περαιτέρω ενδυνάμωση της τοπικής αυτοδιοίκησης προωθείται η 

σταδιακή αύξηση των εξουσιών και αρμοδιοτήτων των τοπικών αρχών με 

την ταυτόχρονη οικονομική και τεχνοκρατική ενίσχυσή τους, ώστε να είναι 

σε θέση να ανταποκρίνονται στο διευρυμένο τους ρόλο.  Στα πλαίσια αυτά 

προωθείται ο ευρωπαϊκός θεσμός της περιφερειακής ανάπτυξης σε 

συσχετισμό με τη συμπλεγματοποίηση των υπηρεσιών όμορων δήμων και 

κοινοτήτων. 

- Σε αρκετές περιπτώσεις δήμοι και κοινότητες εργάζονται εποικοδομητικά 

στο σχεδιασμό και την εκτέλεση πολεοδομικών έργων, το δε κράτος 

συνεισφέρει το 66%-80% του υλικού κόστους για τα έργα αυτά με ετήσια 

δαπάνη £10 εκατομ. περίπου. 

- Το κράτος ενισχύει οικονομικά τους δήμους με διάφορες χορηγίες, 

βασικότερη των οποίων είναι η ετήσια χορηγία που ανέρχεται στο 1%55 

των καθαρών εσόδων του κράτους από έμμεσες και άμεσες φορολογίες 

και που το 2002 ανήλθε σε £13 εκατομ. περίπου, αναμένεται δε να 

ξεπεράσει τα £14 εκατομ. το 2003. 

- Ποσό £1 εκατομ. θα καταβληθεί το 2003 ως τοκοχρεολύσια έναντι 

δανείων που συνήψαν οι δήμοι για την εκτέλεση έργων, ενώ συνεχίζεται η 

καταβολή του 50% της δαπάνης μηχανογράφησης των υπηρεσιών των 

δήμων, του 25% της δαπάνης ανέγερσης δημοτικών μεγάρων (μέχρι 

ποσού £250.000) και η επιχορήγηση της ανέγερσης αιθουσών 

πολιτιστικών εκδηλώσεων. 

                                            
55  Σημειώνεται ότι στο μεταξύ ανακοινώθηκε απόφαση της κυβέρνησης για αύξηση της ετήσιας χορηγίας 
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   ii. Έργα για αναζωογόνηση της υπαίθρου - Κοινότητες 

- Στον προϋπολογισμό του 2003 προβλέπονται δαπάνες ύψους £26,6 

εκατομ. περίπου για την αγροτική ανάπτυξη, που στόχο έχει τη 

δημιουργία των αναγκαίων προϋποθέσεων, ώστε να παραμείνουν οι 

κάτοικοι στα χωριά τους, και την προσέλκυση των κατοίκων των πόλεων 

να εγκατασταθούν στην ύπαιθρο.  Προνοούνται επίσης σημαντικά έργα 

ποιοτικής υποδομής και άλλα πολιτιστικά έργα. 

- Η κυβέρνηση από τις αρχές του 2001 έχει μειώσει ουσιαστικά το ποσοστό 

συμμετοχής των κοινοτήτων στις δαπάνες για την εκτέλεση έργων τοπικής 

ανάπτυξης. 

- Οι κοινότητες ενισχύονται οικονομικά με διάφορες χορηγίες που στον 

προϋπολογισμό του 2003 ξεπερνούν τα £2 εκατομμύρια. 

   iii. Στεγαστική και κοινωνική πολιτική 

- Για την εφαρμογή νέας ολοκληρωμένης στεγαστικής πολιτικής έχει 

συσταθεί με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 19 

Ιουνίου 2001, νέος Φορέας Στεγαστικής Πολιτικής.  Η εφαρμογή των 

αποφάσεων του φορέα και η υλοποίηση και παρακολούθηση των 

επιμέρους στεγαστικών σχεδίων γίνεται από τους επιμέρους φορείς, 

όπως είναι ο Κυπριακός Οργανισμός Αναπτύξεως Γης (ΚΟΑΓ), ο 

Οργανισμός Χρηματοδοτήσεως Στέγης, οι Επαρχιακές ∆ιοικήσεις κ.ά.56 

- Τα διάφορα στεγαστικά σχέδια εφαρμόζονται με επιτυχία, γεγονός που 

προκύπτει από την αύξηση του ρυθμού των αιτήσεων που εγκρίθηκαν, 

καθώς και από την αύξηση των προκυπτουσών δαπανών.   

- Βρίσκεται υπό μελέτη η νέα στεγαστική πολιτική για το σύνολο του 

πληθυσμού, η οποία εδράζεται στους μεγάλους πυλώνες της 

περιφερειακής ανάπτυξης και της κοινοτικής πολιτικής, και μελετάται η 

λήψη ειδικών μέτρων για την ενίσχυση του τομέα της στέγασης σε 

                                                                                                                                             
προς τους δήμους από 1% σε 1,5% των καθαρών εσόδων του κράτους από φορολογίες. 

56  Περαιτέρω λεπτομέρειες για τα διάφορα στεγαστικά σχέδια περιλαμβάνονται στο σημείωμα του 
Υπουργού Εσωτερικών για τον προϋπολογισμό του υπουργείου του που είναι καταχωρισμένο στο 
Αρχείο της Βουλής.  
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περιφέρειες που παρουσιάζουν πληθυσμιακή υστέρηση ή αποψίλωση. 

- Μελετώνται οι ιδιαιτερότητες των διάφορων κοινωνικών ομάδων με στόχο 

τη διαμόρφωση σχεδίων που θα απευθύνονται εξειδικευμένα σε αυτές τις 

ομάδες (σχέδιο για χαμηλά αμειβομένους του ΚΟΑΓ). 

- Βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο η διαδικασία αναθεώρησης των 

πολεοδομικών ζωνών όλων των κοινοτήτων της Κύπρου και οι σχετικές 

δημοσιεύσεις θα ολοκληρωθούν περί το τέλος Νοεμβρίου του 2002, ενώ 

το Πολεοδομικό Συμβούλιο ολοκλήρωσε τη μελέτη διάφορων τοπικών 

σχεδίων.  Βρίσκεται επίσης σε εξέλιξη η μελέτη της αναθεώρησης των 

τοπικών σχεδίων Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας και Πάφου. 

   iv. Προσφυγική πολιτική   

     Προνοούνται τα ακόλουθα: 

- Πρόγραμμα αναδόμησης και ριζικής βελτίωσης κυβερνητικών κατοικιών 

σε κυβερνητικούς οικισμούς για την περίοδο 2000-2005, το οποίο θα 

απαιτήσει συνολική δαπάνη πέραν των £60 εκατομμυρίων. 

- Για τη στέγαση των προσφύγων (κυβερνητικά σχέδια οικήσεως και σχέδια 

αυτοστέγασης-έργα υποδομής) προβλέπονται δαπάνες ύψους £6 εκατομ. 

το 2003 σε σύγκριση με £3,7 εκατομ. το 2002 και £2,9 εκατομ. το 2001.  

στ. Περιβάλλον 

  (Τα στοιχεία προκύπτουν από την παρουσία του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος στην επιτροπή στις 30 Οκτωβρίου 2002 και από ειδικό υπόμνημα 

του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος που κατατέθηκε στην ίδια 

συνεδρία.) 

- ∆εν καθίσταται δυνατή στο παρόν στάδιο η υπαγωγή όλων των κονδυλίων που 

αφορούν το περιβάλλον υπό τη διαχείριση του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος, γιατί η Υπηρεσία Περιβάλλοντος είναι υποστελεχωμένη και 

δε δύναται να αντεπεξέλθει. 

- Το Υπουργικό Συμβούλιο προς μερική ικανοποίηση του αιτήματος που είχε υποβληθεί 

πέρσι από τη Βουλή αποφάσισε ότι στον προϋπολογισμό του 2004 οι συνολικές 

δαπάνες για το περιβάλλον θα παρουσιάζονται σε ξεχωριστό κεφάλαιο με επιμέρους 
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ανάλυση για τα διάφορα υπουργεία που έχουν αρμοδιότητες σε θέματα περιβάλλοντος.  

Συνεπώς, παραμένει για περαιτέρω μελέτη και το θέμα της ίδρυσης Υπουργείου 

Περιβάλλοντος ή της ίδρυσης ανεξάρτητης Αρχής Περιβάλλοντος, όπως είναι και η 

γενική τάση στην ΕΕ. 

- Βρίσκεται υπό τελική διαμόρφωση πρόγραμμα για ετοιμασία του νέου Σχεδίου 

Ανάπτυξης 2004-200657.   

- Οι γενικές δαπάνες για το περιβάλλον ανέρχονται σε £27.709.075.  Το ποσό αυτό 

αναλύεται ως ακολούθως: 

 Τακτικές δαπάνες: £  7.520.125 

 Αναπτυξιακές δαπάνες: £17.399.600 

 ∆απάνες εναρμόνισης: £  2.789.350 

Στα ποσά αυτά δεν περιλαμβάνονται οι μισθοί προσωπικού, οι δαπάνες για το 

περιβάλλον που γίνονται από τα συμβούλια αποχετεύσεως και τις αρχές τοπικής 

αυτοδιοίκησης ή οργανισμούς όπως η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου και ο Κυπριακός 

Οργανισμός Τουρισμού. 

- Οι συνολικές δαπάνες για το περιβάλλον μέχρι το έτος 2002 έχουν ως ακολούθως: 

 £470.800 

 £25.750 (επαναλαμβανόμενα) 

 (Αναλυτική κατάσταση των δαπανών αυτών κατά τομέα περιλαμβάνεται στο 

Τρίτο Παράρτημα του ∆εύτερου Μέρους της παρούσας έκθεσης.) 

- Κατά τη διάρκεια του 2002 η Υπηρεσία Περιβάλλοντος ενισχύθηκε με 4 μόνιμους και 3 

έκτακτους υπαλλήλους, ενώ εγκρίθηκαν 8 νέες θέσεις.  Με την ολοκλήρωση της 

ενδιάμεσης αυτής φάσης η υπηρεσία θα στελεχώνεται με 20 επιστήμονες σε σύγκριση 

με 5 πριν από δύο χρόνια. 

- Προωθείται η χρηματοδότηση από την ΕΕ προγραμμάτων περιβάλλοντος 

χρηματοοικονομικού κανονισμού και του προγράμματος “Life”.  Προωθούνται έξι 

προγράμματα με συνολική επιχορήγηση ύψους 5,1 ευρώ, που αναλύεται ως 

ακολούθως: 

                                            
57 Λεπτομέρειες του προτεινόμενου σχεδίου βρίσκονται κατατεθειμένες στο Αρχείο της Βουλής. 
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 Σχεδιασμός και έγγραφα προσφορών για σταθμούς 

επεξεργασίας λυμάτων στην ύπαιθρο: 

 

1.600.000 

 ∆ιαχείριση του δάσους Ακάμα (πυρόσβεση:)    500.000 

 Παρακολούθηση της ποιότητας της ατμόσφαιρας: 1.000.000 

 Αποκατάσταση χώρων ταφής αποβλήτων: 1.300.000 

 Πρόγραμμα μετρήσεων θορύβου, διαμόρφωση 

πολιτικής: 

 

   300.000 

 Παρακολούθηση σταθμών επεξεργασίας αστικών 

λυμάτων: 

   

    400.000 

 

∆ΕΥΤΕΡΟ ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

 (Στο παρόν παράρτημα παρατίθενται αναλυτικά διάφορα στοιχεία για τα οποία γίνεται αναφορά 

στο Πρώτο Μέρος της παρούσας έκθεσης και, όπου είναι δυνατό, συγκριτική ανάλυση με τα αντίστοιχα 

στοιχεία και μεγέθη του προϋπολογισμού του 2002 και προηγούμενων ετών.) 

1. Έσοδα και δαπάνες 

  (Τα στοιχεία προκύπτουν από την επιστολή του Υπουργού Οικονομικών προς τον Πρόεδρο 

της Βουλής, ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2002, με την οποία κατατέθηκε στη Βουλή ο κρατικός 

προϋπολογισμός του 2003.) 

  2003 

(£ εκατομ.) 

 2002 

(£ εκατομ.) 

Έσοδα  1.865,8  1.736,2 

∆απάνες  2.556,3  2.335,4 

Έλλειμμα  690,5  599,2 

  

   Τα ποσά που αναφέρονται πιο πάνω αφορούν τα καθαρά έσοδα και τις καθαρές πληρωμές, 

δηλαδή έχουν αφαιρεθεί τα ποσά για τη χρηματοδότηση στο σκέλος των εσόδων και για τις αποπληρωμές 

για τα δάνεια, τις επιστροφές φόρων και δασμών και την αγορά μετοχών/αποθεματικού στο σκέλος των 

δαπανών. 

  Το σύνολο των καθαρών πληρωμών για το 2003 προϋπολογίζεται να αυξηθεί κατά £338,7 

εκατομ. ή 15,4% σε σύγκριση με τις αναθεωρημένες καθαρές δαπάνες/πληρωμές για το 2002.  Η 
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αύξηση αυτή οφείλεται κατά κύριο λόγο στη φορολογική μεταρρύθμιση και κυρίως στην 

ενσωμάτωση των αντισταθμιστικών κοινωνικών δαπανών στον προϋπολογισμό του 2003.  Ο 

βαθμός υλοποίησης των αναπτυξιακών δαπανών όσον αφορά τις αναθεωρημένες δαπάνες του 

προϋπολογισμού για το 2002, σε σχέση με τις εγκεκριμένες δαπάνες του προϋπολογισμού του ιδίου 

χρόνου, είναι ο δεύτερος παράγοντας που επηρεάζει την αύξηση του συνόλου των καθαρών 

πληρωμών.  Με την αφαίρεση των αναπτυξιακών δαπανών τόσο για το 2002 όσο και για το 2003 η 

αύξηση σε απόλυτους αριθμούς του προϋπολογισμού του 2003 περιορίζεται στα £196,5 εκατομ., 

δηλαδή στο 7,5%. 

2. Επιμέρους ανάλυση των κυριότερων δαπανών 

α. Αναπτυξιακές δαπάνες 

- Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2003 ανέρχονται σε £375,1 εκατομ. σε σύγκριση με τις 

αναθεωρημένες δαπάνες ύψους £247,7 εκατομ. το 2002.  

- Κατά την ετοιμασία του αναπτυξιακού προγράμματος για το 2003 δόθηκε ιδιαίτερη 

σημασία μεταξύ άλλων σε νέα/συνεχιζόμενα μεγάλα έργα υποδομής, ιδιαίτερα στους 

τομείς της οδικής και πολεοδομικής ανάπτυξης και της υδατικής και αγροτικής 

ανάπτυξης, καθώς και στους τομείς της παιδείας και υγείας, που καλύπτουν το 22,0%, 

13,6% και 20,8% (περιλαμβανομένων αποζημιώσεων για απαλλοτριώσεις) των 

συνολικών αναπτυξιακών δαπανών αντίστοιχα.   

    Οι κυριότερες πρόνοιες αφορούν τους ακόλουθους τομείς (στα ποσά 

περιλαμβάνονται τα ποσά για αποζημιώσεις, όπου απαιτούνται αποζημιώσεις): 

Τομέας 2003 2002 2002 

 Προτεινόμενες Προτεινόμενες Αναθεωρημένες 

  £ εκατομ.  £ εκατομ.  £ εκατομ. 

Οδικό δίκτυο  50,6  53,0  

Υδατική ανάπτυξη  24,6  23,0  

Πολεοδομικά σχέδια  32,1  23,0  

Παιδεία  36,4   26,0  

Πανεπιστήμιο Κύπρου  16,0   16,0  

Πολιτιστική ανάπτυξη  7,1  6,7  

Αγροτική ανάπτυξη  26,6  24,0  
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Στεγαστικό πρόγραμμα 

κυβερνητικών 

υπηρεσιών 

 

 

 24,3 

 

 

 24,0 

 

∆ημόσια υγεία  25,2  23,0  

Βιομηχανία και εξαγωγές  13,7  16,0  

    Στις αναπτυξιακές δαπάνες περιλαμβάνονται επίσης πρόνοιες για την αγορά 

σύγχρονου εξοπλισμού για τις ανάγκες διάφορων τμημάτων και υπηρεσιών, καθώς και 

πρόνοιες για νέα/συνεχιζόμενα μεγάλα έργα. 

 β. ∆απάνες εναρμόνισης με το κοινοτικό κεκτημένο 

- Ποσό ύψους £54,3 εκατομ. θα δαπανηθεί για σκοπούς εναρμόνισης, εκ των οποίων 

£37 εκατομ. θα διατεθούν για δαπάνες που αφορούν αγορά εξοπλισμού, βελτίωση 

κτιριακών εγκαταστάσεων και άλλα μέρα ενίσχυσης των απαραίτητων δομών για 

εφαρμογή του κοινοτικού κεκτημένου.   

- Ποσό ύψους £14,3 εκατομ. (μέρος της δαπάνης θα ανακτηθεί από την ΕΕ) και ποσό 

ύψους £3 εκατομ. θα διατεθεί για τη συμμετοχή της Κύπρου σε προγράμματα της ΕΕ 

και για εξασφάλιση της απαραίτητης τεχνικής βοήθειας αντίστοιχα. 

 γ. Αμυντική θωράκιση 

   Η προτεινόμενη πρόνοια για το 2003 ανέρχεται στα £105 εκατομ. σε σύγκριση με 

£135.210.010 το 2002, δηλαδή υπάρχει μείωση κατά £30.310.010 ή κατά 22,3%. 

   (Συγκεφαλαιωτικός πίνακας δαπανών και ο αναμενόμενος βαθμός υλοποίησης για το 

Υπουργείο Άμυνας για το 2002 και προηγούμενα έτη περιλαμβάνεται στο Τρίτο Παράρτημα 

του ∆ευτέρου Μέρους της παρούσας έκθεσης.) 

 

 

 

ΤΡΙΤΟ ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

 Στο παρόν Παράρτημα περιλαμβάνονται οι ακόλουθοι πίνακες και αναλυτικές καταστάσεις: 

Α. 1. Κυριότεροι δημοσιονομικοί δείκτες για τα έτη 1998-2003. 

 2. Μεγέθη των προϋπολογισμών, όπως έχουν κατατεθεί στη Βουλή, για τα έτη 2000-2003. 

 3. Περίληψη - συγκριτική ανάλυση εσόδων του προϋπολογισμού για τα έτη 2000-2003. 



 

 133

 3α. Συγκριτική ανάλυση εσόδων του προϋπολογισμού για τα έτη 2000-2003. 

 4. Συγκριτική ανάλυση δαπανών του προϋπολογισμού για τα έτη 2000-2003. 

 4α. Περίληψη οικονομικής ανάλυσης δαπανών του προϋπολογισμού για τα έτη 2000-2003 

(ποσοστιαία μεταβολή). 

 4β. Περίληψη οικονομικής ανάλυσης δαπανών του προϋπολογισμού για τα έτη 2000-2003 

(ποσοστιαία αναλογία). 

 4γ. Οικονομική ανάλυση των δαπανών του προϋπολογισμού για τα έτη 2000-2003 (σε χιλιάδες 

λίρες) (μεταβολές). 

 5. Συνοπτική κατάσταση κατάργησης/ίδρυσης θέσεων στη δημόσια υπηρεσία. 

Σημείωση:   Οι πιο πάνω πίνακες και καταστάσεις κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών και 

φέρουν ημερομηνία 3 Οκτωβρίου 2002. 

Β. 1. ∆είκτες της κυπριακής οικονομίας για τα έτη 1997-2003 (Γραφείο Προγραμματισμού - 

Οκτώβριος 2002). 

 2. Συγκριτικός πίνακας δαπανών προϋπολογισμών για τα έτη 2000-2003 και βαθμός 

υλοποίησης (Υπουργείο Οικονομικών - 30 Οκτωβρίου 2002). 

 3. Σημείωμα για τη μέθοδο υπολογισμού της παραγωγικότητας της χώρας σε επίπεδο ΑΕΠ 

(Υπουργείο Οικονομικών - 25 Οκτωβρίου 2002). 

 4. Πίνακας ποσοστών ανεργίας για τα έτη 1997-2001 (Υπουργείο Οικονομικών - 30 Οκτωβρίου 

2002). 

 5. ∆απάνες κοινωνικής φύσεως (εξαιρουμένων των μηνιαίων απολαβών) - Περίληψη 

(Υπουργείο Οικονομικών - 30 Οκτωβρίου 2002). 

 6. Πίνακας μόνιμων θέσεων, έκτακτου προσωπικού και ωρομίσθιου κυβερνητικού προσωπικού 

για τα έτη 1999-2002 (Υπουργείο Οικονομικών - 1η Νοεμβρίου 2002). 

 7. Κατάσταση μόνιμων θέσεων στους προϋπολογισμούς του κράτους κατά χρονολογική σειρά 

από το 1999 μέχρι σήμερα και αριθμητική και ποσοστιαία αύξηση των θέσεων (Υπουργείο 

Οικονομικών - 1η Νοεμβρίου 2002). 

 8. Πίνακας θέσεων που δημιουργήθηκαν για σκοπούς εναρμόνισης με το κοινοτικό κεκτημένο 

(Υπουργείο Οικονομικών - 1η Νοεμβρίου 2002). 

 9. Ανάλυση επιχορηγήσεων γεωργικών προϊόντων (Υπουργείο Οικονομικών - 30 Οκτωβρίου 

2002). 
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 10. Κατάσταση διαχρονικής εξέλιξης του αριθμού ξένων εργατών στην Κύπρο και η κατανομή 

τους κατά τομέα οικονομικής δραστηριότητας (Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων - 22 Νοεμβρίου 2002).   

 11. Πίνακας προϋπολογιζόμενων εισφορών στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 2002 

(Υπουργείο Οικονομικών - 14 Νοεμβρίου 2002). 

 12. Συγκεφαλαιωτικός πίνακας δαπανών για το Υπουργείο Άμυνας για το 2002 και προηγούμενα 

έτη και του αναμενόμενου βαθμού υλοποίησης (Υπουργείο Άμυνας - 7 Νοεμβρίου 2002). 

 13. Πίνακας συνολικών δαπανών για το περιβάλλον μέχρι το έτος 2012 κατά τομέα (Υπουργείο 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος - 30 Οκτωβρίου 2002).   

Σημείωση:   Τα στοιχεία που αφορούν την παράγραφο 12 κατατέθηκαν στα πλαίσια συζήτησης από την 

επιτροπή του νομοσχεδίου με τίτλο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού (Αρ. 11) 

Νόμος του 2002». 
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ΠΙΝΑΚΑΣ Α1  
ΚΥΡΙΟΤΕΡΟΙ ∆ΗΜΟΣΙΟΝΟΜΙΚΟΙ ∆ΕΙΚΤΕΣ 

  
1998 

 
1999 

 
2000 

 
2001 

 
2002 

 
2003 

 
 

Ακαθάριστο Εγχ. Προϊόν σε Τρέχουσες Τιμές (Λ.Κ. εκ.) 4.693,7 5.018,7 5.486,9 5.867,2 6.192,2 6.762,5
       
∆ημοσιονομικό Έλλειμμα (Λ.Κ.εκ.) -231,0 -224,2 -169,0 -166,5 -169,9 -138,9
  
 % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος -4,9 -4,5 -3,1 -2,8 -2,7 -2,1 
        
Πρωτογενές Έλλειμμα/Πλεόνασμα (Λ.Κ.εκ) 11,6 83,7 161,4 163,5 173,8 224,4 
        
  % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος 0,2 1,7 2,9 2,8 2,8 3,3 
        
∆ημόσιες Αποταμιεύσεις (Λ.Κ.εκ.) -80,6 -4,5 75,1 66,3 63,1 115,2 
        
 % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος -1,7 -0,1 1,4 1,1 1,0 1,7 
  
Κεφαλαιουχικές ∆απάνες (Λ.Κ.εκ.) 178,1 192,8 215,7 217,2 233,5 254,1 
  
 % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος 3,8 3,8 3,9 3,7 3,8 3,8 
        
Ακαθάριστες Χρηματοδοτικές Ανάγκες (Λ.Κ.εκ.) -670,4 -608,8 -549,1 -643,0 -850,8 -966,1 
        
 % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος -14,3 -12,1 -10,0 -11,0 -13,7 -14,3 
        
∆ημόσιο Χρέος (εξαιρ. του ενδοκυβερνητικού-Μάαστριχτ) 

(Λ.Κ.εκ.) 
2.612,2 2.857,5 3.008,3 3.203,3 3.535,0 3.865,8 

        
 % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος 55,7 56,9 54,8 54,6 57,1 57,2 
        
∆ημόσιο Εξωτερικό Χρέος (Μακροχρόνιο/Μεσοπρόθεσμο 

και Βραχυχρόνιο) (Λ.Κ.εκ.) 
 

664,8 
 

850,7 
 

820,8 
 

760,6 
 

807,0 
 

816,3 
       
 % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος 14,2 17,0 15,0 13,0 13,0 12,1 
        
Ενδοκυβερνητικό Χρέος (Λ.Κ.εκ.) 1.633,8 1.820,1 2.000,4 2.216,7 2.448,0 2.694,3 
        
 % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος 34,8 36,3 36,5 37,8 39,5 39,8 
       
Σύνολο ∆ημόσιου και Ενδοκυβερνητικού Χρέους 

(Λ.Κ.εκ.)  4.250,7 4.682,4 5.013,5 5.424,8 5.987,8 6.564,9 
  
 % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος 90,6 93,3 91,4 92,5 96,7 97,1 
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ΠΙΝΑΚΑΣ Α2  

 

ΜΕΓΕΘΟΣ ΤΟΥ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΟΠΩΣ ΕΧΕΙ ΚΑΤΑΤΕΘΕΙ ΣΤΗ ΒΟΥΛΗ  

ΓΙΑ ΤΑ ΕΤΗ 2000-2003 

(σε εκατομμύρια λίρες) 

 
  

2000 
 

2001 
 

2002 
 

2003 
     

ΕΣΟ∆Α 1,366,5 1.576,0 2.070,5 2.401,40 

      
∆ΑΠΑΝΕΣ 2.246,8 2.420,6 2.730,8 3.080,90 
        
 
ΕΛΛΕΙΜΜΑ 

 
-880,3 

 
-844,6 

 
-660,3 

 
-679,5 
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ΠΙΝΑΚΑΣ Α3  

ΠΕΡΙΛΗΨΗ -ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΗ ΑΝΑΛΥΣΗ ΕΣΟ∆ΩΝ 2000-2003 (σε εκατομμύρια λίρες) 

 
 Πραγματικά  

Έσοδα 
2000  

% 
αναλογία  

Πραγματικά 
Έσοδα 

2001 

% 
αναλογία 

Αναθεωρ.  
Έσοδα 

2002 

% 
αναλογία 

Προϋπολ. 
Έσοδα 

2003 

% 
αναλογία 

 
  

ΑΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 484,5 31,0 524,0 31,5 535,4 30,6 474,2 25,4

         
 Φόρος Εισοδήματος 408,9 26,2 454,8 27,3 462,2 26,4 394,0 21,1 
 Άλλοι 75,6 4,8 69,2 4,2 73,2 4,2 80,2 4,3 
         
ΕΜΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 634,0 40,6 708,4 42,5 829,3 47,3 1.067,8 57,2

         
 Εισαγωγικοί ∆ασμοί 66,2 4,2 71,6 4,3 76,2 4,3 80,2 4,3 
 Φόροι Κατανάλωσης  160,6 10,3 178,5 10,7 210,5 12,0 272,0 14,6 
 Φόρος Προστιθέμενης Αξίας 320,5 20,5 374,2 22,5 455,0 26,0 583,0 31,2 
 Άλλοι 86,7 5,6 84,1 5,1 87,6 5,0 132,6 7,1 
         
ΠΩΛΗΣΕΙΣ ΑΓΑΘΩΝ ΚΑΙ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ 108,2 6,9 80,7 4,8 88,7 5,1 99,4 5,3
  
ΠΡΟΣΟ∆ΟΙ, ΕΝΟΙΚΙΑ ΚΑΙ ∆ΙΚΑΙΩΜΑΤΑ 34,9 2,2 77,0 4,6 42,2 2,4 33,9 1,8
  
ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 82,1 5,3 93,9 5,6 90,8 5,2 102,0 5,5
  
ΑΛΛΑ ΕΣΟ∆Α 47,6 3,0 13,0 0,8 14,0 0,8 14,5 0,8
  
ΕΣΟ∆Α ΑΜΥΝΤΙΚΗΣ ΘΩΡΑΚΙΣΗΣ 169,8 10,9 168,2 10,1 152,0 8,7 74,0 4,0
  
 ΥΠΟΣΥΝΟΛΟ Α 1.561,1 100,0 1.665,2 100,0 1.752,4 100,0 1.865,8 100,0
         
ΧΡΗΜΑΤΟ∆ΟΤΙΚΑ ΕΣΟ∆Α 53,8 47,7 674,6 535,6

  
Σ Υ Ν Ο Λ Ο 1.614,9 1.712,9 2.427,0 2.401,4
         
 
Πηγή:  Υπουργείο Οικονομικών 
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ΠΙΝΑΚΑΣ Α3A  
ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΗ ΑΝΑΛΥΣΗ ΕΣΟ∆ΩΝ 2000-2003 (σε εκατομμύρια λίρες) 
 

 1 
Πραγματικά 
Έσοδα 

2000 

 
Μεταβολή 

2:1 
% 

2 
Πραγματικά 
Έσοδα 

2001 

 
Μεταβολή  

2:1 
% 

3 
Αναθεωρ. 
Έσοδα 

2002 

 
Μεταβολή  

3:2  
% 

4 
Προϋπολ. 
Έσοδα 

2003 

 
Μεταβολή 

4:3 
% 

  
ΑΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 484,5 20,8 524,0 8,2 535,4 2,2 474,2 -11,4
          
1. Φόρος Εισοδήματος -

Φυσικά Πρόσωπα 
199,4 5,2 220,2 10,4 219,5 -0,3 193,5 -11,8 

          
 Υπάλληλοι 173,4 4,7 190,0 9,6 186,5 -1,8 167,5 -10,2 
 Υπάλληλοι - Υπεράκτιων 

Εταιρειών 
 

4,8 
 

17,1 
 

6,8 
 

41,7 
 

8,0 
 

17,6 
 

0,0 
 

-100,0 
 Αυτοεργοδοτούμενοι 21,2 6,5 23,4 10,4 25,0 6,8 26,0 4,0 
          
2. Φόρος Εισοδήματος -

Εταιρείες 
209,5 31,3 234,6 12,0 242,7 3,5 200,5 .-17,4 

          
 Νομικά Πρόσωπα 1,4 -30,0 1,5 7,1 0,5 -66,7 0,5 0,0 
 Υπεράκτιες Εταιρείες 0,0  0,0  0,0  0,0  
 Φόροι επί Μερισμάτων 22,5 200,0 16,6 -26,2 6,2 -62,7 0,0 -100,0 
 Εταιρικός Φόρος 154,1 25,7 165,7 7,5 186,0 12,3 150,0 -19,4 
 Εταιρικός Φόρος - 

Υπεράκτιες Εταιρείες  
31,5 15,0 50,8 61,3 50,0 -1,6 50,0 0,0 

          
3. Φόροι Περιουσίας 17,7 47,5 17,3 -2,3 16,0 -7,5 18,5 15,6 
4. Άλλοι 57,9 44,8 51,9 -10,4 57,2 10,2 61,7 7,9 
  
ΕΜΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 634,0 25,3 708,4 11,7 829,3 17,1 1.067,8 28,8
         
Εισαγωγικοί ∆ασμοί 66,2 13,7 71,6 8,2 76,2 6,4 80,2 5,2 
Φόροι Κατανάλωσης 148,6 26,8 163,0 9,7 193,5 18,7 253,5 31,0 
Φόροι Κατανάλωσης (Άλλοι) 12,0 6,2 15,5 29,2 17,0 9,7 18,5 8,8 
Φόρος Προστιθέμενης Αξίας 320,5 26,0 374,2 16,8 455,0 21,6 583,0 28,1 
∆ικαιώματα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας 

 
17,6 

 
61,5 

 
17,1 

 
-2,8 

 
18,0 

 
5,3 

 
20,0 

 
11,1 

Άλλοι 69,1 28,2 67,0 -3,0 69,6 3,9 112,6 61,8 
  
ΠΩΛΗΣΕΙΣ ΑΓΑΘΩΝ ΚΑΙ 
ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ 

108,2 74,0 80,7 -25,4 88,7 9,9 99,4 12,1
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ΠΙΝΑΚΑΣ Α3Α:  ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΗ ΑΝΑΛΥΣΗ ΕΣΟ∆ΩΝ 2000-2003 (σε εκατομμύρια λίρες) 
 

 1 
Πραγματικά 
Έσοδα 

2000 

 
Μεταβολή 

2:1 
% 

2 
Πραγματικά 
Έσοδα 

2001 

 
Μεταβολή 

2:1 
% 

3 
Αναθεωρ. 
Έσοδα 

2002 

 
Μεταβολή 

3:2 
% 

4 
Προϋπολ. 
Έσοδα 

2003 

 
Μεταβολή 

4:3 
% 

ΠΡΟΣΟ∆ΟΙ, ΕΝΟΙΚΙΑ ΚΑΙ ∆ΙΚΑΙΩΜΑΤΑ 34,9 30,2 77,0 120,6 42,2 -45,2 33,9 -19,7

  

 Κέρδη Κεντρικής Τράπεζας 14,1 62,1 17,8 26,2 17,8 0,0 8,0 -55,1 
 Άλλα 20,8 14,9 59,2 184,6 24,4 -58,8 25,9 6,1 
  
ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 82,1 -0,5 93,9 14,4 90,8 -3,3 102,0 12,3
  
 Τέλη Αεροπορικών Ταξιδιών 19,1 2,7 23,7 24,1 17,0 -28,3 26,0 52,9 
 Επιβαρύνσεις πάνω σε Καθυστερ. Φόρους 17,4 -7,4 20,4 17,2 19,0 -6,9 18,0 -5,3 
 Κρατικό Λαχείο  17,4 -16,3 21,7 24,7 23,0 6,0 25,0 8,7 
 Άλλες 28,2 16,0 28,1 -0,4 31,8 13,2 33,0 3,8 
         
 ΑΛΛΑ ΕΣΟ∆Α 47,6 395,8 13,0 -72,7 14,0 7,7 14,5 3,6
  
 ΕΣΟ∆Α ΑΜΥΝΤΙΚΗΣ ΘΩΡΑΚΙΣΗΣ 169,8 168,2 -0,9 152,0 -9,6 74,0 -51,3
  
  ΥΠΟΣΥΝΟΛΟ Α 1.561,1 43,5 1.665,2 6,7 1.752,4 5,2 1.865,8 6,5
         
 ΧΡΗΜΑΤΟ∆ΟΤΙΚΑ ΕΣΟ∆Α 53,8 167,7 47,7 -11,3 674,6 1314.3 535,6 -20,6
          
 ΕΙΣΠΡΑΞΕΙΣ ΑΠΟ ∆ΑΝΕΙΑ 47,9 183,4 39,9 -16,7 670,1 1579,4 530,8 -20,8
         
  ΧΟΡΗΓΙΕΣ 2,5 127,3 2,5 0,0 2,7 8,0 2,3 -14,8
          
 ΑΠΟΠΛΗΡΩΜΕΣ ∆ΑΝΕΙΩΝ 3,4 61,9 5,3 55,9 1,8 -66,0 2,5 38,9
         
 ∆ΙΑΓΡΑΦΗ ΟΦΕΙΛΩΝ ΤΩΝ ΗΜΙΚΡΑΤΙΚΩΝ 

ΟΡΓΑΝΙΣΜΩΝ 0,0 0,0 
 

0,0 0,0 
         
ΣΥΝΟΛΟ 1.614,9 45,7 1.712,9 6,1 2.427,0 41,7 2.401,4 -1,1
            
Πηγή:  Υπουργείο Οικονομικών         
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ΠΙΝΑΚΑΣ Α4  
ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΗ ΑΝΑΛΥΣΗ ∆ΑΠΑΝΩΝ 2000-2003 (σε χιλιάδες λίρες) 

 
 1 

Πραγματ. 
∆απάνες 

2000  

% 
Μεταβολή 

2:1 

2 
Πραγματ.  
∆απάνες 

2001 

% 
Μεταβολή 

2:1 

3 
Αναθεωρ.  
∆απάνες 

2002 

% 
Μεταβολή 

3:2 

4 
Προϋπολ. 
∆απάνες 

2003 

% 
Μεταβολή 

4:3 
 

  

ΓΕΝΙΚΟ ΣΥΝΟΛΟ ΠΛΗΡΩΜΩΝ 2.096.778 14,2 2.364.276 12,8 2.605.178 10,2 3.080.909 18,3

         
 Μείον Αμυντική Θωράκιση (πρώην 

Τ.Α.Θ.) 
 

60.149 
  

128.044 
  

135.000 
  

105.000 
 

 Μείον Πρώην Προϋπολογισμός 
Αναπτύξεως 

 
217.578 

  
234.560 

 
 

 
247.700 

  
375.273 

 

         
ΓΕΝΙΚΟ ΣΥΝΟΛΟ ΠΛΗΡΩΜΩΝ (εκτός 
Α.Θ.&Π.Α.) 1.819.051 11,5 2.001.672 10,0 

 
2.222.478 11,0 2.600.636 17,0 

         
ΣΥΝΟΛΟ ΚΑΘΑΡΩΝ ΠΛΗΡΩΜΩΝ 1.856.528 15,7 2.074.682 11,8 2.205.478 6,3 2.556.313 15,9
  Μείον Αμυντική Θωράκιση (πρώην 

Τ.Α.Θ.) 
 

60.149 
  

128.044 
 
 

 
135.000 

 
 

 
105.000 

 

 Μείον Πρώην Προϋπολογισμός 
Αναπτύξεως 

 
217.578 

 
 

 
234.560 

 
 

 
247.700 

 
 

 
375.273 

 

           
ΣΥΝΟΛΟ ΚΑΘΑΡΩΝ ΠΛΗΡΩΜΩΝ (εκτός 
Α.Θ.&Π.Α.) 1.578.801 12,8 1.712.078 8,4 

 
1.822.778 6,5 2.076.040 13,9 

         
 
Πηγή:  Υπουργείο Οικονομικών 



 

 141

 

ΠΙΝΑΚΑΣ Α4A: ΠΕΡΙΛΗΨΗ OIKONOMIKHΣ ANAΛΥΣΗΣ ∆ΑΠΑΝΩΝ  2000-2003 (σε χιλιάδες λίρες) - (ποσοστιαία μεταβολή) 

 

1 
Πραγματικές
∆απάνες 

2000 

∆ιαφορά
2-1 

% 
Μεταβολή

2:1 

2 
Πραγματικές
∆απάνες 

2001 

∆ιαφορά
2-1 

% 
Μεταβολή

2:1 

3 
Αναθεωρ. 
∆απάνες 

2002 

∆ιαφορά
3-2 

% 
Μεταβολή

3:2 

4 
Προϋπολ.
∆απάνες

2003 

 
∆ιαφορά

4-3 

% 
Μεταβολή

4:3 

Α.  ΤΡΕΧΟΥΣΕΣ ∆ΑΠΑΝΕΣ 1.573.480 165.796 11,8 1.717.140 143.660 9,1 1.821.478 104.338 6,1 2.060.078 238.600 13,1
 
1.  ∆ΑΠΑΝΕΣ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ 692.586 59.673 9,4 722.329 29.743 4,3 782.594 60.265 8,3 859.426 76.832 9,8
 1.  Σύνολο αποδοχών 580.542 42.218 7,8 613.463 32.921 5,7 661.950 48.487 7,9 724.886 62.936 9,5
 2.  Συντάξεις και 

 Φιλοδωρήματα 
112.044 17.455 18,5 108.866 -3.178 -2,8 120.644 11.778 10,8 134.540 13.896 11,5

2.  ∆ΑΠΑΝΕΣ ΣΥΝΤΗΡΗΣΗΣ  
     ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ 

99.033 -1.451 -1,4 101.570 2.537 2,6 123.918 22.348 22,0 141.459 17.541 14,2

3.  ∆ΑΠΑΝΕΣ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ    
 ΠΡΟΝΟΙΑΣ 

280.715 30.221 12,1 332.289 51.574 18,4 340.404 8.115 2,4 462.923 122.519 36,0

 1.  Αγορές και Προμήθειες 34.424 4.721 15,9 42.923 8.499 24,7 45.100 2.177 5,1 48.666 3.566 7,9
 2.  Ιατρική Περίθαλψη 11.893 2.057 20,9 14.882 2.989 25,1 15.100 218 1,5 15.495 395 2,6
 3.  Χορηγίες και Άλλες 

 Εγχώριες Μεταβιβάσεις 
234.398 23.443 11,1 274.484 40.086 17,1 280.204 5.720 2,1 398.762 118.558 42,3

4.  ΕΠΙΧΟΡΗΓΗΣΕΙΣ 86.059 28.081 48,4 99.574 13.515 15,7 77.600 -21.974 -22,1 70.107 -7.493 -9,7
5. ΧΟΡΗΓΙΕΣ/ 

ΑΜΥΝΑ/∆ΙΑΦΩΤΙΣΗ 
106.292 10.796 11,3 134.775 28.483 26,8 141.962 7.187 5,3 182.605 40.643 28,6

6.  ΠΛΗΡΩΜΕΣ ΤΟΚΩΝ 
∆ΗΜΟΣΙΟΥ ΧΡΕΟΥΣ 

308.795 38.476 14,2 326.603 17.808 5,8 355.000 28.397 8,7 343.558 -11.442 -3,2

 
Β. ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ 
 ΚΕΦΑΛΑΙΟΥΧΙΚΕΣ ∆ΑΠΑΝΕΣ 

222.899 26.035 13,2 229.498 6.599 3,0 249.000 19.502 8,5 391.235 142.235 57,1

 
Γ.  ΑΜΥΝΤΙΚΗ ΘΩΡΑΚΙΣΗ 

(πρώην Τ.Α.Θ.) 60.149 60.149 128.044 67.895 112,9 135.000 6.956 5,4 105.000 -30.000 -22,2
 
ΣΥΝΟΛΟ ΚΑΘΑΡΩΝ ΠΛΗΡΩΜΩΝ 1.856.528 251.980 15,7 2.074.682 218.154 11,8 2.205.478 130.796 6,3 2.556.313 350.835 15,9
 
∆.  ∆ΑΝΕΙΑ ΚΑΙ ΑΠΟΠΛΗΡΩΜΕΣ 197.260 2.489 1,3 238.725 41.465 21,0 333.000 94.275 39,5 446.030 113.030 33,9
1.  ∆άνεια σε τρίτους 10.447 2.547 32,2 13.304 2.857 27,3 13.000 -304 -2,3 13.300 300 2,3
2.  Αποπληρωμές ∆ημόσιου 

Χρέους 
186.813 -58 0,0 225.421 38.608 20,7 320.000 94.579 42,0 432.730 112.730 35,2

 
Ε.  ∆ΑΠΑΝΕΣ ΣΕ ΣΧΕΣΗ ΜΕ ΤΑ  
 ΕΣΟ∆Α 

42.990 5.690 15,3 50.869 7.879 18,3 66.700 15.831 31,1 75.316 8.616 12,9

1.  Επιστροφές Φόρων και 
∆ασμών 

42.990 5.690 15,3 50.869 7.879 18,3 66.700 15.831 31,1 75.316 8.616 12,9

 
ΣΤ.  ΑΠΡΟΒΛΕΠΤΑ  -
 ΑΠΟΘΕΜΑΤΙΚΟ 

0 0 0 0 0 0 3.250 3.250

 
ΓΕΝΙΚΟ ΣΥΝΟΛΟ 2.096.778 260.159 14,2 2.364.276 267.498 12,8 2.605.178 240.902 10,2 3.080.909 475.731 18,3

 Πηγή: Υπουργείο Οικονομικών. 
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ΠΙΝΑΚΑΣ A4B: ΠΕΡΙΛΗΨΗ OIKONOMIKHΣ ANAΛΥΣΗΣ ∆ΑΠΑΝΩΝ  2000-2003 (σε χιλιάδες λίρες) - (ποσοστιαία αναλογία)
1 

Πραγματικές 
∆απάνες 

2000 

% 
Αναλογία 
Καθαρών 
Πληρωμών

2 
Πραγματικές
∆απάνες 

2001 

% 
Αναλογία 
Καθαρών 
Πληρωμών 

3 
Αναθεωρ. 
∆απάνες 

2002 

% 
Αναλογία
Καθαρών
Πληρωμών

4 
Προϋπολ. 
∆απάνες 

2003 

% 
Αναλογία
Καθαρών
Πληρωμών

 
Α. ΤΡΕΧΟΥΣΕΣ ∆ΑΠΑΝΕΣ 1.573.480 84,8 1.717.140 82,8 1.821.478 82,6 2.060.078 80,6 
 
1. ∆ΑΠΑΝΕΣ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ 692.586 37,3 722.329 34,8 782.594 35,5 859.426 33,6 
 1.Σύνολο αποδοχών 580.542 31,3 613.463 29,6 661.950 30,0 724.886 28,4 
 2.Συντάξεις και Φιλοδωρήματα 112.044 6,0 108.866 5,2 120.644 5,5 134.540 5,3 
2. ∆ΑΠΑΝΕΣ ΣΥΝΤΗΡΗΣΗΣ ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ 99.033 5,3 101.570 4,9 123.918 5,6 141.459 5,5 
3. ∆ΑΠΑΝΕΣ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΠΡΟΝΟΙΑΣ 280.715 15,1 332.289 16,0 340.404 15,4 462.923 18,1 
 1.Αγορές και Προμήθειες 34.424 1,9 42.923 2,1 45.100 2,0 48.666 1,9 
 2.Ιατρική Περίθαλψη 11.893 0,6 14.882 0,7 15.100 0,7 15.495 0,6 
 3.Χορηγίες και 'Αλλες Εγχώριες Μεταβιβάσεις 234.398 12,6 274.484 13,2 280.204 12,7 398.762 15,6 
4. ΕΠΙΧΟΡΗΓΗΣΕΙΣ 86.059 4,6 99.574 4,8 77.600 3,5 70.107 2,7 
5. ΧΟΡΗΓΙΕΣ/ΑΜΥΝΑ/∆ΙΑΦΩΤΙΣΗ 106.292 5,7 134.775 6,5 141.962 6,4 182.605 7,1 
6. ΠΛΗΡΩΜΕΣ ΤΟΚΩΝ ∆ΗΜΟΣΙΟΥ ΧΡΕΟΥΣ 308.795 16,6 326.603 15,7 355.000 16,1 343.558 13,4 
 
Β. ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΚΕΦΑΛΑΙΟΥΧΙΚΕΣ 

∆ΑΠΑΝΕΣ 
222.899 12,0 229.498 11,1 249.000 11,3 391.235 15,3 

 
Γ. ΑΜΥΝΤΙΚΗ ΘΩΡΑΚΙΣΗ (πρώην Τ.Α.Θ.) 60.149 3,2 128.044 6,2 135.000 6,1 105.000 4,1 
 
ΣΥΝΟΛΟ ΚΑΘΑΡΩΝ ΠΛΗΡΩΜΩΝ 1.856.528 100,0 2.074.682 100,0 2.205.478 100,0 2.556.313 100,0 
 
∆. ∆ΑΝΕΙΑ ΚΑΙ ΑΠΟΠΛΗΡΩΜΕΣ 197.260 238.725 333.000 446.030 
 1.∆άνεια σε τρίτους 10.447 13.304 13.000 13.300 
 2.Αποπληρωμές ∆ημόσιου Χρέους 186.813 225.421 320.000 432.730 
 
Ε. ∆ΑΠΑΝΕΣ ΣΕ ΣΧΕΣΗ ΜΕ ΤΑ ΕΣΟ∆Α 42.990 50.869 66.700 75.316 
 1.Επιστροφές Φόρων και ∆ασμών 42.990 50.869 66.700 75.316 
 
ΣΤ. ΑΠΡΟΒΛΕΠΤΑ  - ΑΠΟΘΕΜΑΤΙΚΟ 0 0 0 3.250 
 
ΓΕΝΙΚΟ ΣΥΝΟΛΟ 2.096.778 2.364.276  2.605.178 3.080.909
 
Πηγή: Υπουργείο Οικονομικών.        
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Α.   ΤΡΕΧΟΥΣΕΣ ∆ΑΠΑΝΕΣ 1.573.480 1.717.140 143.660 9,1 1.821.478 104.338 6,1 2.060.078 238.600 13,1
           
1.  ∆ΑΠΑΝΕΣ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ 692.586 722.329 29.743 4,3 782.594 60.265 8,3 859.426 76.832 9,8
α.   Σύνολο αποδοχών 580.542 613.463 32.021 5,7 661.950 48.487 7,9 724.886 62.936 9,5
 Απολαβές προσωπικού 478.368 502.940 24.572 5,1 546.350 43.410 8,6 596.158 49.808 9,1 
   Αξιωματούχοι της ∆ημοκρατίας 3.090 3.116 26 0,8 3.350 234 7,5 3.510 160 4,8 
   Μηνιαίοι υπάλληλοι 475.278 499.824 24.546 5,2 543.000 43.176 8,6 592.648 49.648 9,1 
 Ντόπιο και Υπηρετικό Προσωπικό   
   Πρεσβειών 

 
2.419 

 
2.566 

 
147 

 
6,1 

 
2.600 

 
34 

 
1,3 

 
3.142 

 
542 

 
20,8 

 Ημερομίσθια 41.634 46.963 5.329 12,8 51.000 4.037 8,6 58.891 7.891 15,5 
 Συνεισφορές της Κυβέρνησης στο    
   Τ.Κ.Α. 

 
47.132 

 
50.579 

 
3.447 

 
7,3 

 
51.000 

 
421 

 
0,8 

 
54.695 

 
3.695 

 
7,2 

 Συνεισφορά της Κυβέρνησης στο Τ. 
   Άμυνας 

 
10.989 

 
10.415 

 
-574 

 
-5,2 

 
11.000 

 
585 

 
5,6 

 
0 

 
-11.000 

 
-100,0 

 Συνεισφορά της Κυβέρνησης στο 
   Ταμείο Κοινωνικής Συνοχής 

 
 

       
12.000 

  

           
β. Συντάξεις και Φιλοδωρήματα 112.044 108.866 -3.178 -2,8 120.644 11.778 10,8 134.540 13.896 11,5
           
2. ∆ΑΠΑΝΕΣ ΣΥΝΤΗΡΗΣΗΣ ΚΑΙ 

ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ 99.033 101.570 2.537 2,6 123.918 
 

22.348 22,0 141.459 17.541 14,2 
α. Έξοδα Λειτουργίας Γραφείου 12.112 13.208 1.096 9,0 15.000 1.792 13,6 16.895 1.895 12,6 
   Καθαριότητα Γραφείου 2.202 2.364 162 7,4 3.000 636 26,9 3.027 27 0,9 
   Ενοίκια 4.790 5.060 270 5,6 5.600 540 10,7 5.468 -132 -2,4 
   Άλλες ∆απάνες 5.120 5.784 664 13,0 6.100 316 5,5 8.400 2.300 37,7 
β. Οδοιπορικά  2.271 2.306 35 1,5 2.800 494 21,4 3.087 287 10,3 
γ. Επιδιορθώσεις, Συντήρηση &   
 Λειτουργία 

 
41.145 

 
45.116 

 
3.971 

 
9,7 

 
53.150 

 
8.034 

 
17,8 

 
59.491 

 
6.341 

 
11,9 

   Κτίρια 6.708 8.473 1.765 26,3 10.100 1.627 19,2 10.848 748 7,4 
   Μηχανήματα και Εξοπλισμός 12.023 13.226 1.203 10,0 15.000 1.774 13,4 17.632 2.632 17,5 
   Συντήρηση Υδατοφρακτών, ∆ρόμων 
     και άλλων χώρων 

 
13.011 

 
14.084 

 
1.073 

 
8,2 

 
16.500 

 
2.416 

 
17,2 

 
19.500 

 
3.000 

 
18,2 

   Συντήρηση άλλων έργων 583 425 -158 -27,1 600 175 41,2 551 -49 -8,2 
   Ηλεκτρισμός και Καύσιμα 8.255 8.290 35 0,4 9.950 1.660 20,0 10.160 210 2,1 
   Τέλη αποχετεύσεων  565 618 53 9,4 1.000 382 61,8 800 -200 -20,0 
δ. Φιλοξενία 563 743 180 32,0 1.000 257 34,6 934 -66 -6,6 
ε. ∆απάνες Τόκων - όχι ∆ημόσιου Χρέους 3.469 3.867 398 11,5 4.500 633 16,4 4.480 -20 -0,4 
στ. Άλλες Προμήθειες 3.910 4.583 673 17,2 7.628 3.045 66,4 9.278 1.650 21,6 
ζ. Άλλες ∆απάνες 35.563 31.747 -3.816 -10,7 39.840 8.093 25,5 47.294 7.454 18,7 
           
3. ∆ΑΠΑΝΕΣ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΠΡΟΝΟΙΑΣ 280.715 332.289 51.574 18,4 340.404 8.115 2,4 462.923 122.519 36,0
α. Αγορές και Προμήθειες 34.424 42.923 8.499 24,7 45.100 2.177 5,1 48.666 3.566 7,9
   Φάρμακα και Άλλες Ιατρικές 
     Προμήθειες 

 
20.726 

 
25.868 

 
5.142 

 
24,8 

 
27.000 

 
1.132 

 
4,4 

 
27.082 

 
82 

 
0,3 

   Προμήθειες Εργαστηρίων 2.158 2.206 48 2,2 2.500 294 13,3 2.660 160 6,4 
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   Τροφή 1.263 1.302 39 3,1 1.500 198 15,2 1.636 136 9,1 
   Αγορά Νερού 10.277 13.547 3.270 31,8 14.100 553 4,1 17.288 3.188 22,6 
β. Ιατρική Περίθαλψη 11.893 14.882 2.989 25,1 15.100 218 1,5 15.495 395 2,6
   Ιατρική Περίθαλψη στην Κύπρο 2.012 5.746 3.734 185,6 6.100 354 6,2 7.110 1.010 16,6 
   Ιατρική Περίθαλψη στο Εξωτερικό 9.881 9.136 -745 -7,5 9.000 -136 -1,5 8.385 -615 -6,8 
γ. Χορηγίες και Άλλες Εγχώριες   

Μεταβιβάσεις 234.398 274.484 40.086 17,1 280.204 
 

5.720 2,1 398.762 118.558 42,3 
   Εκπαίδευση 40.529 46.635 6.106 15,1 53.100 6.465 13,9 62.828 9.728 18,3 
   Τοπικές Αρχές 14.143 14.661 518 3,7 14.000 -661 -4,5 16.628 2.628 18,8 
   Κρατική Αρωγή του Εφημεριακού 
     Κλήρου 

 
2.015 

 
2.056 

 
41 

 
2,0 

 
2.150 

 
94 

 
4,6 

 
2.319 

 
169 

 
7,9 

    Πανεπιστήμιο Κύπρου-Χορηγία 9.498 11.522 2.024 21,3 7.054 -4.468 -38,8 12.000 4.946 70,1 
   Ίδρυμα Χρίστου Στέλιου Ιωάννου 871 849 -22 -2,5 1.000 151 17,8 1.040 40 4,0 
   Σχέδιο Παροχής Οικονομικής  
     Βοήθειας σε Ανάπηρους  
     (αυτοκίνητα) 

 
 

1.098 

 
 

1.300 

 
 

202 

 
 

18,4 

 
 

1.000 

 
 

-300 

 
 

-23,1 

 
 

1.200 

 
 

200 

 
 

20,0 
   Κυπριακό Ταμείο Ερευνών Μυϊκής 
     ∆υστροφίας 

 
1.595 

 
1.965 

 
370 

 
23,2 

 
2.000 

 
35 

 
1,8 

 
2.100 

 
100 

 
5,0 

   Κοινωνική Σύνταξη 24.337 25.676 1.339 5,5 29.000 3.324 12,9 39.100 10.100 34,8 
   Συνεισφορές σε Ασφαλιστικά 
     Ταμεία 

 
80.291 

 
90.250 

 
9.959 

 
12,4 

 
87.000 

 
-3.250 

 
-3,6 

 
99.469 

 
12.469 

 
14,3 

   Χορηγία στο Ταμείο Ανακουφίσεως 
     Παθόντων 

 
6.320 

 
6.775 

 
455 

 
7,2 

 
8.600 

 
1.825 

 
26,9 

 
10.237 

 
1.637 

 
19,0 

   Χρηματικά Επιδόματα/Ευημερία 51.717 66.461 14.744 28,5 73.100 6.639 10,0 145.641 72.541 99,2 
   Έξοδα Εκλογών 39 4.112 4.073  0 -4.112  3.700 3.700  
   Επιδότηση Ενοικίου 1.945 2.222 277 14,2 2.200 -22 -1,0 2.500 300 13,6 
  
4. ΕΠΙΧΟΡΗΓΗΣΕΙΣ 86.059 99.574 13.515 15,7 77.600 -21.974 -22,1 70.107 -7.493 -9,7
α. Επιτροπή Σιτηρών 23.295 37.471 14.176 60,9 37.000 -471 -1,3 35.100 -1.900 -5,1 
β. Συμβούλιο Αμπελουργικών Προϊόντων 9.488 16.101 6.613 69,7 14.300 -1.801 -11,2 8.912 -5.388 -37,7 
γ. Άλλες Επιχορηγήσεις 33.566 20.084 -13.482 -40,2 1.000 -19.084 -95,0 1.766 766 76,6 
δ. Οργανισμός Γεωργικής Ασφαλίσεως 6.494 7.056 562 8,7 9.000 1.944 27,6 9.072 72 0,8 
ε. Μέτρα Στήριξης Γεωργοκτηνοτροφικών 
   Προϊόντων 

 
11.929 

 
13.608 

 
1.679 

 
14,1 

 
11.000 

 
-2.608 

 
-19,2 

 
11.500 

 
500 

 
4,5 

στ. Έκτακτη Οικονομική Βοήθεια σε 
   Γεωργοκτηνοτρόφους 

 
1.252 

 
2.254 

 
1.002 

 
80,0 

 
5.300 

 
3.046 

 
135,1 

 
3.757 

 
-1.543 

 
-29,1 

ζ. Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού 35 3.000 2.965  0 -3.000  0 0  
            
5. ΧΟΡΗΓΙΕΣ/ΑΜΥΝΑ/∆ΙΑΦΩΤΙΣΗ 106.292 134.775 28.483 26,8 141.962 7.187 5,3 182.605 40.643 28,6
α. Θεατρικός Οργανισμός Κύπρου 2.850 3.130 280 9,8 3.150 20 0,6 3.150 0 0,0 
β. Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού και 

Ολυμπιακή Επιτροπή 
 

15.069 
 

19.454 
 

4.385 
 

29,1 
 

20.500 
 

1.046 
 

5,4 
 

20.500 
 

0 
 

0,0 
γ. Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου 6.580 13.926 7.346 111,6 12.700 -1.226 -8,8 12.506 -194 -1,5 
δ. ΟΥΝΦΙΚΥΠ 9.915 9.426 -489 -4,9 12.000 2.574 27,3 12.000 0 0,0 
ε. Μεταβιβάσεις Εξωτερικού 4.366 4.435 69 1,6 5.400 965 21,8 5.870 470 8,7 
στ. Άλλες Μεταβιβάσεις 23.242 35.035 11.793 50,7 32.402 -2.633 -7,5 69.840 37.438 115,5 
ζ. Εθνική Φρουρά και Αμυντική Θωράκιση 40.476 42.495 2.019 5,0 47.210 4.715 11,1 49.000 1.790 3,8 
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η. ∆ιαφώτιση 3.794 6.874 3.080 81,2 8.600 1.726 25,1 9.739 1.139 13,2 
   ∆ιαφώτιση και Εκδόσεις 1.098 4.785 3.687 335,8 5.500 715 14,9 6.526 1.026 18,7 
   Συνέδρια και Αποστολές στο 
     Εξωτερικό  

 
1.850 

 
1.427 

 
-423 

 
-22,9 

 
2.000 

 
573 

 
40,2 

 
2.111 

 
111 

 
5,6 

   Συνέδρια και Σεμινάρια στην Κύπρο 400 305 -95 -23,8 500 195 63,9 535 35 7,0 
   ΚΥ.ΠΕ. 446 357 -89 -20,0 600 243 68,1 567 -33 -5,5 
           
6. ΠΛΗΡΩΜΕΣ ΤΟΚΩΝ ∆ΗΜΟΣΙΟΥ 

ΧΡΕΟΥΣ 308.795 326.603 17.808 5,8 355.000 
 

28.397 8,7 343.558 -11.442 -3,2 
α. Εξωτερικό ∆ημόσιο Χρέος 48.747 50.090 1.343 2,8 45.000 -5.090 -10,2 48.755 3.755 8,3 
β. Εσωτερικό ∆ημόσιο Χρέος 260.048 276.513 16.465 6,3 310.000 33.487 12,1 294.803 -15.197 -4,9 
           
Β. ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ 

ΚΕΦΑΛΑΙΟΥΧΙΚΕΣ ∆ΑΠΑΝΕΣ 222.899 229.498 6.599 3,0 249.000 
 

19.502 8,5 391.235 142.235 57,1 
α. Αγορά Μηχανικού και Άλλου 

Εξοπλισμού  
 

21.353 
 

22.409 
 

1.056 
 

4,9 
 

24.000 
 

1.591 
 

7,1 
 

42.300 
 

18.300 
 

76,3 
   Αγορά Μηχανοκ. Οχημάτων 1.098 4.386 3.288 299,5 3.300 -1.086 -24,8 2.390 -910 -27,6 
   Τηλεπικοινωνιακός Εξοπλισμός 1.494 1.461 -33 -2,2 1.800 339 23,2 2.698 898 49,9 
   Αγορά Εξοπλισμού 3.499 3.686 187 5,3 4.500 814 22,1 11.833 7.333 163,0 
   Εξοπλισμός Γραφείου 169 216 47 27,8 250 34 15,7 398 148 59,2 
   Μηχανογράφηση 10.541 6.941 -3.600 -34,2 10.000 3.059 44,1 15.292 5.292 52,9 
   Άλλες Αγορές Μηχανικού και Άλλου 
     Εξοπλισμού 

 
4.552 

 
5.719 

 
1.167 

 
25,6 

 
4.150 

 
-1.569 

 
-27,4 

 
9.689 

 
5.539 

 
133,5 

β. Κεφαλαιουχικές Μεταβιβάσεις 42.014 42.353 339 0,8 46.000 3.647 8,6 59.321 13.321 29,0 
   Χορηγία στον Κηδεμόνα Τ.Κ.  
     Περιουσιών 

 
2.944 

 
3.211 

 
267 

 
9,1 

 
3.500 

 
289 

 
9,0 

 
3.600 

 
100 

 
2,9 

   Αποκατάσταση Προσφύγων 12.597 13.100 503 4,0 16.500 3.400 26,0 14.920 -1.580 -9,6 
   Άλλες Κεφαλαιουχικές Μεταβιβάσεις 26.473 26.042 -431 -1,6 26.000 -42 -0,2 40.801 14.801 56,9 
γ. Μελέτες και Έρευνες 7.512 11.269 3.757 50,0 15.000 3.731 33,1 28.675 13.675 91.2 
δ. Κατασκευές 129.988 128.109 -1.879 -1,4 140.000 11.891 9,3 205.304 65.304 46,6 
ε. Απαλλοτριώσεις 17.772 17.089 -683 -3,8 10.000 -7.089 -41,5 10.000 0 0,0 
στ. Επενδυτικά Σχέδια 4.260 8.269 4.009 94,1 14.000 5.731 69,3 45.635 31.635 226,0 
           
Γ. ΑΜΥΝΤΙΚΗ ΘΩΡΑΚΙΣΗ (πρώην 

Τ.Α.Θ.)  
60.149 128.044 135.000  105.000

  
ΣΥΝΟΛΟ ΚΑΘΑΡΩΝ ΠΛΗΡΩΜΩΝ 1.856.528 2.074.682 218.154 11,8 2.205.478 130.796 6,3 2.556.313 350.835 15,9
           
∆. ∆ΑΝΕΙΑ ΚΑΙ ΑΠΟΠΛΗΡΩΜΕΣ 197.260 238.725 41.465 21,0 333.000 94.275 39,5 446.030 113.030 33,9
1. ∆άνεια σε τρίτους 10.447 13.304 2.857 27,3 13.000 -304 -2,3 13.300 300 2,3 
2. Αποπληρωμές ∆ημόσιου Χρέους 186.813 225.421 38.608 20,7 320.000 94.579 42,0 432.730 112.730 35,2 
 α.  Εξωτερικό ∆ημόσιο Χρέος 20.640 19.557 -1.083 -5,2 20.000 443 2,3 14.755 -5.245 -26,2 
 β.  Εσωτερικό ∆ημόσιο Χρέος 166.173 205.864 39.691 23,9 300.000 94.136 45,7 417.975 117.975 39,3 
           
Ε.  ∆ΑΠΑΝΕΣ ΣΕ ΣΧΕΣΗ ΜΕ ΤΑ ΕΣΟ∆Α 42.990 50.869 7.879 18,3 66.700 15.831 31,1 75.316 8.616 12,9
1. Επιστροφές Φόρων και ∆ασμών 42.990 50.869 7.879 18,3 66.700 15.831 31,1 75.316 8.616 12,9 
 α.  Επιστροφές Άμεσων Φόρων 15.082 16.683 1.601 10,6 25.600 8.917 53,4 25.452 -148 -0,6 
    Φόρος Εισοδήματος 14.968 16.360 1.392 9,3 25.000 8.640 52,8 24.750 -250 -1,0 
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  Άλλοι Άμεσοι Φόροι 114 323 209 183,3 600 277 85,8 702 102 17,0 
 β.  Επιστροφές Έμμεσων Φόρων 27.177 33.441 6.264 23,0 40.100 6.659 19,9 48.965 8.865 22,1 
 Εισαγωγικοί ∆ασμοί 3.187 3.915 728 22,8 4.000 85 2,2 3.900 -100 -2,5 
 Φ.Π.Α. 23.949 29.476 5.527 23,1 36.000 6.524 22,1 45.000 9.000 25,0 
 Άλλοι Έμμεσοι Φόροι 41 50 9 22,0 100 50 100,0 65 -35 -35,0 
 γ.  Άλλες Επιστροφές  732 745 13  1.000 255  899 -101  
           
2. ∆ιαγραφή Οφειλών των Ημικρατικών 

Οργανισμών 0 0 0 
 

0 
  
ΥΠΟΣΥΝΟΛΟ ∆+Ε 240.250 289.594 49.344 20,5 399.700 110.106 38,0 521.346 121.646 30,4
  
ΣΤ. ΑΠΡΟΒΛΕΠΤΑ - ΑΠΟΘΕΜΑΤΙΚΟ 0 0 0 0 3.250 3.250
  
ΓΕΝΙΚΟ ΣΥΝΟΛΟ
 

2.096.778 2.364.276 267.498 12,8 2.605.178 240.902 10,2 3.080.909 475.731 18,3

 
Πηγή:  Υπουργείο Οικονομικών 
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ΠΙΝΑΚΑΣ Α5 

ΣΥΝΟΠΤΙΚΗ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΚΑΤΑΡΓΗΣΗΣ/Ι∆ΡΥΣΗΣ ΘΕΣΕΩΝ 

 

 
ΥΠΗΡΕΣΙΑ 

 

 
ΚΑΤΑΡΓΗΣH 

 
Ι∆ΡΥΣΗ 

 
ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ 
 

         1  

 
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΓΕΩΡΓΙΑΣ, ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ 
  ΚΑΙ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 
 

 
 
         9 

 

 
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ∆ΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ ΚΑΙ ∆ΗΜΟΣΙΑΣ ΤΑΞΕΩΣ 
 

 
        12 

 
     12 

 
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ 
 

 
          6 

 

 
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 
 

 
          1 

 

 
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
 

 
         10 

 

 
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΠΑΙ∆ΕΙΑΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 
 

 
           5 

 

 
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ 
 

 
          17 

 

 
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΥΓΕΙΑΣ 
 

 
            9 

 

 
ΓΕΝΙΚΕΣ ΚΑΤΗΓΟΡΙΕΣ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ: 
    ΓΕΝΙΚΟ ΒΟΗΘΗΤΙΚΟ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟ 
 

 
 
            5 

 

 
ΣΥΝΟΛΟ 

 
          75 
 

 
   12 
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ΠΙΝΑΚΑΣ Β1 

∆είκτες της Κυπριακής Οικονομίας, 1997-2003

     

1997 

 

   1998    1999    2000    2001    2002   2003 
2001/ 
2000 

Eτήσιο Ποσοστό Αλλαγής

2002/
2001 

2003/
2002 

1997-
2001 

1. ΑΕΠ σε τρέχ. τιμές αγοράς 
(εκ. ΛΚ) 

 
   4369.2 

 
   4693.7 

 
   5018.7 

 
   5486.9 

 
   5867.2 

 
   6192.2 

 
   6762.5 

  
    6.9 

  
     5.5 

  
     9.2 

  
     7.1 

2. ΑΕΠ σε σταθερές του 1995 
(εκ. ΛΚ) 

 
   4179.6 

 
   4388.7 

 
   4590.1 

 
   4824.2 

 
   5017.3 

 
   5130.4 

 
   5352.8 

  
    4.0 

  
     2.3 

  
     4.3 

  
     4.2 

3. Κατά Κεφαλή ΑΕΠ σε τρέχ. 
τιμές (ΛΚ) 

   
      6676 

  
      7107 

  
      7549 

  
      8200 

  
      8716 

 
      9144 

  
      9927 

  
    6.3   

  
     4.9   

  
     8.6   

 
     6.3   

4. Κατά Κεφαλή ΑΕΠ σε τρέχ. 
τιμές ($) 

  
    14734 

 
    13727 

 
    13870 

 
    13166 

 
    13524 

 
    14906 

 
    16876 

  
2.7 

 
   10.2   

  
   13.2 

  
     0.3   

5. Κατά Κεφαλή ΑΕΠ σε τρέχ. 
τιμές (Ευρώ) 

  
    11471 

 
    12217 

 
    13017 

 
    14261 

 
    15091 

 
    15820 

 
    17174      5.8

  
     4.8 

  
     8.6 

 
     6.6   

6.  Ιδιωτική Κατανάλωση 
(σταθερές τιμές του 1995, εκ. 
ΛΚ) 

 
 

   2748.2 

 
 

   2979.2 

 
 

   3071.6 

 
 

   3339.9 

 
  

   3506.8 

 
 

   3612.0 

 
  

   3756.5 

  
  

    5.0   

  
  

     3.0 

  
  

     4.0 

  
  

     5.8 
7. Πάγιες Επενδύσεις (σταθερές 
τιμές του 1995, εκ. ΛΚ) 

 
     789.3 

 
     852.5 

 
     840.7 

 
     879.3 

 
      892.0 

 
      956.8 

 
      960.5 

 
    1.4 

 
       7.3 

  
       0.4 

 
       1.5 

    Εξαιρ. των αεροσκαφών και 
πλοίων 

    
     858.6 

  
     911.8 

 
     968.8 

  
    3.9   

  
     2.2 

  
     6.3 

  
     1.5   

8. Εγχ. Αποταμιεύσεις/ 
ΑΕΠ σε τρέχ. τιμές (%) 

   
       15.2 

  
       13.3 

  
       16.6 

  
       14.9 

  
       14.0 

 
       13.3 

   
       14.7 

     
   14.8 

9. Πάγιες Επενδύσεις/ΑΕΠ σε 
τρέχ. τιμές (%) 

   
       19.8 

  
       20.8 

 
       19.3 

  
       19.1 

  
       18.5 

  
       19.6 

   
       18.6 

    
   19.5   

    Εξαιρ. των αεροσκαφών και 
πλοίων 

     
       18.7 

  
       18.8 

 
18.8 

    
   19.4   

10. Ποσοστό Ανεργίας (%)          3.4          3.4          3.6         3.4          3.0          3.3          3.2         3.4 
11. Αύξηση Παραγωγικότητας 
(%) 

   
         2.4 

  
         4.0 

  
         2.4 

  
        2.7 

  
         2.1 

  
         1.5 

   
         3.1 

     
     2.7 

12. Αύξηση Μοναδιαίου 
Εργατικού Κόστους (%) 

   
         4.1 

  
         0.9 

  
         2.4 

  
        4.2 

  
         2.6 

 
         3.7 

  
         3.9 

    
     2.8   

13. Αύξηση Πληθωρισμού (%)          3.6          2.2          1.7         4.1          2.0          3.0          4.1         2.7 
14. Εμπορικό Ισοζύγιο (εκ. ΛΚ)   -1099.1   -1287.6   -1259.8  -1624.3   -1697.4    -1769.4    -1816.4 
 14.1 Εμπορικό Ισοζύγιο/ΑΕΠ 
(%) 

   
    -25.2 

  
      -27.4 

  
      -25.1 

  
      -29.6 

  
      -28.9 

  
     -28.6 

  
      -26.9 

    
 -27.2 

         Εξαιρ. Των αεροπλάνων       -27.8       -27.0     -27.2 
15. Αριθμός Τουριστών (ΟΟΟς)    2088.0    2222.7    2434.3     2686.2     2696.7    2413.6    2534.3     0.4    -10.5        5.0     6.7 
16. Έσοδα από Τουρισμό (εκ. 
ΛΚ) 

  
     843.0 

 
     878.3 

 
   1022.0 

 
   1194.0 

 
   1277.0 

 
   1177.2 

 
   1285.5 

  
    7.0 

  
   -7.8 

  
     9.2 

  
   10.4 

     16.1 Έσοδα από 
Τουρισμό/ΑΕΠ (%) 

   
       19.3 

  
       18.7 

  
       20.4 

  
       21.8 

  
       21.8 

  
       19.0 

   
       19.0 

    
   20.4   

17. Ισοζύγιο Τρεχουσών 
Συναλλαγών 

   
    -173.9 

  
    -312.3 

  
    -118.0 

  
    -284.8 

 
    -254.1 

 
   -404.8 

 
    -297.0 

    17.1 Ισοζύγιο Τρεχουσών 
Συναλλαγών/ΑΕΠ (%) 

 
        -4.0 

  
        -6.7 

 
       -2.4 

 
       -5.2 

 
       -4.3 

 
       -6.5 

   
       -4.4 

    
     -4.5 

       Εξαιρ. των αεροπλάνων           -5.8           -4.5       -4.5 
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18. Συναλλαγματικά Αποθέματα 
(εκ. ΛΚ) 

 
   2607.6 

 
   2315.7 

 
   2958.8 

 
   4009.7 

 
  5021.1 

 
   5110.0 

 
   5268.0 

  
  25.2 

 
     1.8  

  
     3.1 

 
   17.4   

     (εξαιρ. των Εξωτερικών ή σε 
Συνάλλαγμα Λογαριασμών 
Αλλοδαπών) 

 
 

     559.7 

  
 

     158.8 

 
  

     117.3 

  
 

       82.8 

  
  

     341.8 

 
  

     302.0 

 
 

     219.0 

 
 

312.8 

 
 

 -11.6 

  
 

 -27.5 

  
  

   -6.3 

19. Κάλυψη Εισαγωγών  
Αγαθών και Υπηρεσιών 
από Συναλλαγματικά 
Αποθέματα (αρ. μηνών) 

   
 
   

13.8 

 
 
 

       11.6 

 
 
 

       14.9 

 
 
 

       16.8 

 
 
 

       19.9 

 
 
 

       19.6 

 
 
 

       19.4 

    
 
 

   15.4 

20. Μακροπρόθεσμο Εξωτερικό 
Χρέος/ΑΕΠ (%) 

 
       24.8 

  
       27.8 

 
       30.0 

  
       28.0 

 
       34.3 

 
       35.7 

 
       33.6 

     
   29.0 

21. Ποσοστό Εξυπηρέτησης (%)          8.0          8.1          6.1          7.7          9.1          6.9          6.5 
22. ∆ημοσιονομικό Έλλειμμα (-)/ 
Πλεόνασμα (+) (εκ. ΛΚ) 

 
    -231.6 

 
    -231.0 

 
     -224.2 

 
     -169.0 

 
     -176.0 

 
   -169.9 

 
     -138.9 

23. ∆ημοσιονομικό 
Έλλειμμα/ΑΕΠ (%) 

  
        -5.3 

  
        -4.9 

  
        -4.5 

  
        -3.1 

  
        -3.0 

  
       -2.7 

 
        -2.1 

    
   -4.1   

24. ∆ημόσιο Χρέος 
(εκ. ΛΚ) 

 
   3798.3 

 
   4245.9 

 
   4677.6 

 
   5008.7 

 
   5420.0 

 
   5972.1 

 
   6565.1 

  
    9.5 

  
     8.3 

  
     7.1 

  
   10.5 

      (εξαιρ. του 
ενδοκυβερνητικού) 

 
   2318.6 

 
   2612.1 

 
   2857.5 

 
   3008.3 

 
   3203.3 

 
   3524.1 

 
   3870.8 

  
    8.5 

  
     7.0 

  
     5.3 

  
   10.2 

25. ∆ημόσιο Χρέος/ΑΕΠ (%)        86.9        90.5        93.2        91.3        92.4        96.4        97.1       95.4 
      (εξαιρ. του 
ενδοκυβερνητικού) 

   
       53.1 

  
       55.7 

  
       56.9 

  
       54.8 

  
       54.6 

  
       56.9 

   
       57.0 

     
   59.5 

26. Συνολική Ρευστότητα (εκ. 
ΛΚ) 

 
   4701.1 

 
   5113.9 

 
   5885.2 

 
   6368.7 

 
   7218.8 

 
   7839.6 

 
   8504.1 

  
  13.3 

  
     8.6 

  
     8.5 

  
   11.7 

27. Τραπεζικές Πιστώσεις προς 
τον Ιδωτικό Τομέα (εκ. ΛΚ) 

 
   4358.4 

 
   4982.7 

 
   5673.5 

 
    6517.5 

 
    7344.8 

 
   8152.7 

 
   9008.8 

 
  12.7 

 
   11.0 

  
     10.5 

 
    14.3 
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ΠΙΝΑΚΑΣ Β2 

ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΟΣ ΠΙΝΑΚΑΣ ∆ΑΠΑΝΩΝ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 2000-2003 

(Βαθμός Υλοποίησης) 

  2000 2001 2002 2003 

  £εκ. £εκ. £εκ. £εκ. 

ΤΑΚΤΙΚΕΣ ∆ΑΠΑΝΕΣ         

Αρχικός Προϋπολογισμός 1943,09 2132,63 2384,45 2705,64 

Συμπληρωματικοί Προϋπολογισμοί 142,04 156,41 62,94 Μ.∆. 

Σύνολο 2085,13 2289,04 2447,39 2705,64 

Πραγματικές ∆απάνες 1879,20 2140,72 2357,48 Μ.∆. 

Βαθμός Υλοποίησης στο Σύνολο (%) 90,1% 93,5% 96,3% Μ.∆. 
Βαθμός Υλοποίησης στον Αρχικό Προϋπολογισμό 
(%) 96,7% 100,4% 98,9% Μ.∆. 

ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΕΣ ∆ΑΠΑΝΕΣ         

Αρχικός Προϋπολογισμός 286,81 293,46 350,22 375,27 

Συμπληρωματικοί Προϋπολογισμοί 27,91 24,81 23,30 Μ.∆. 

Σύνολο 314,72 318,27 373,52 375,27 

Πραγματικές ∆απάνες 217,58 223,56 247,70 Μ.∆. 

Βαθμός Υλοποίησης στο Σύνολο (%) 69,1% 70,2% 66,3% Μ.∆. 
Βαθμός Υλοποίησης στον Αρχικό Προϋπολογισμό 
(%) 75,9% 76,2% 70,7% Μ.∆. 

ΣΥΝΟΛΟ ∆ΑΠΑΝΩΝ         

Αρχικός Προϋπολογισμός 2229,90 2426,10 2734,67 3080,91 

Συμπληρωματικοί Προϋπολογισμοί 169,95 181,22 86,24 Μ.∆. 

Σύνολο 2399,85 2607,32 2820,91 3080,91 

Πραγματικές ∆απάνες 2096,78 2364,28 2605,18 Μ.∆. 

Βαθμός Υλοποίησης στο Σύνολο (%) 87,4% 90,7% 92,4% Μ.∆. 
Βαθμός Υλοποίησης στον Αρχικό Προϋπολογισμό 
(%) 94,0% 97,5% 95,3% Μ.∆. 

Σημείωση:         

Αρχικός Προϋπολογισμός Αμυντικής Θωράκισης 151,73 135,20 135,20 105,00 

Πραγματικές ∆απάνες Αμυντικής Θωράκισης 60,16 128,04 135,00 Μ.∆. 
Βαθμός Υλοποίησης στον Αρχικό Προϋπολογισμό 
(%) 39,6% 94,7% 99,9%   
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ΠΙΝΑΚΑΣ Β3 

ΚΥΠΡΙΑΚΗ    ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑ 

 

 Σ Τ Α Τ Ι Σ Τ Ι Κ Η    Υ Π Η Ρ Ε Σ Ι Α 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

 

Αρ. Φακ:  13.6.01             25 Οκτωβρίου 2002. 

 

Σημείωμα για τη μέθοδο υπολογισμού της παραγωγικότητας της χώρας 

(σε επίπεδο ΑΕΠ) 

 

Παραγωγικότητα 

Για να υπολογιστεί σε ετήσια βάση η εθνική παραγωγικότητα εργασίας διαιρείται το ΑΕΠ (Ακαθάριστο Εγχώριο 
Προϊόν) σε σταθερές τιμές δια του αριθμού των “επικερδώς απασχολούμενων” (δηλ. Απασχολουμένων για την 
παραγωγή του εγχώριου προϊόντος).  Ο ρυθμός αύξησης της παραγωγικότητας από χρόνο σε χρόνο 
υπολογίζεται ως η ετήσια ποσοστιαία μεταβολή του συγκεκριμένου αυτού μεγέθους δηλ. του ΑΕΠ ανά 
απασχολούμενο άτομο.  
 
Οι εκτιμήσεις για την παραγωγικότητα με βάση τα τελευταία διαθέσιμα στοιχεία φαίνονται στον πιο κάτω 
πίνακα. 
 

 
 

Έτος 

 
Απασχολούμενοι 

(χιλιάδες) 

ΑΕΠ σε 
Σταθερές τιμές 

του 1995 
(£ εκατ.) 

Παραγωγικότητα 
(ΑΕΠ ανά 

απασχολούμενο) 
(£) 

Ρυθμός αύξησης 
Παραγωγικότητας 

(%) 

1998 288,3 4.392,3 15.235  
1999 294,5 4.601,2 15.624 2,6 
2000 301,5 4.838,6 16.048 2,7 
2001* 307,6 5.031,1 16.356 1,9 
2002* 310,0 5.141,3 16.585 1,4 

 
*Προκαταρκτικά στοιχεία 
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ΠΙΝΑΚΑΣ Β4  
Πίνακας Ποσοστών Ανεργίας 

 

 1997 1998 1999 2000 2001 

Ποσοστό Ανεργίας (εγγεγραμμένοι) 3,4 3,4 3,6 3,4 3,0 

Ποσοστό Ανεργίας (Έρευνα Εργατικού 

∆υναμικού) 

Μ.∆. Μ.∆. Μ.∆. 4,8 3,9 
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ΠΙΝΑΚΑΣ Β5 

 

∆ΑΠΑΝΕΣ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΦΥΣΗΣ ΕΞΑΙΡΟΥΜΕΝΩΝ ΤΩΝ ΜΗΝΙΑΙΩΝ ΑΠΟΛΑΒΩΝ 
ΠΕΡΙΛΗΨΗ 

 ΣΥΝΟΛΟ 
£εκ. 

ΠΑΙ∆ΕΙΑ 
£εκ. 

ΥΓΕΙΑ 
£εκ. 

ΑΛΛΕΣ 
£εκ. 

1988 134,50 7,09 14,80 112,62 

1989 154,59 8,73 17,30 128,56 

1990 174,25 8,21 18,68 147,36 

1991 184,83 10,69 21,74 152,40 

1992 210,28 14,54 24,50 171,24 

1993 248,56 16,15 27,49 204,92 

1994 281,84 19,86 30,25 231,74 

1995 320,89 22,91 34,01 263,97 

1996 366,85 27,54 37,08 302,23 

1997 409,91 32,94 43,11 333,86 

1998 482,65 64,22 47,53 370,90 

1999 517,60 65,86 52,22 399,53 

2000 610,71 71,66 57,40 481,65 

2001 687,03 82,53 64,56 539,94 

2002 724,69 103,89 68,97 551,83 

2003 894,94 115,84 73,80 705,30 

 

Σημείωση: 

Στο σύνολο των πιο πάνω δαπανών περιλαμβάνονται οι δαπάνες της παιδείας, υγείας, κοινωνικών 
ασφαλίσεων και ευημερίας -εξαιρουμένων των μηνιαίων απολαβών- καθώς και οι επισυνπατόμενες 
μεμονωμένες δαπάνες κοινωνικής φύσης που βρίσκονται κάτω από διάφορα άλλα υπουργεία/τμήματα ή/και 
ανεξάρτητες υπηρεσίες.  
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ΠΙΝΑΚΑΣ Β6  

 
ΑΠΑΣΧΟΛΗΣΗ ΣΤΗ ∆ΗΜΟΣΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑ 

(Μόνιμες Θέσεις, Έκτακτο Προσωπικό, Ωρομίσθιο Κυβερνητικό Προσωπικό) 
 

 
Έτος 1999 2000 2001 

 
2002 

     

Μόνιμες Οργανικές Θέσεις 31.615 31.712 33.163 34.140 

Έκτακτο Προσωπικό στη 
∆ημόσια Υπηρεσία* 

    

     
 Σε πλήρη βάση 791 1.070 1.625 2.219 
     
 Σε μερική βάση 33 

+ 
(2.130 
δ.π. 

ΑΞΙΚ & 
αρ. 
δ.π. 
ΑΤΙ) 

24 
+ 

(5.912 
δ.π. 

ΑΞΙΚ & 
αρ. 
δ.π. 
ΑΤΙ) 

79 
+ 

(4.342 
δ.π. 

ΑΞΙΚ & 
αρ. 
δ.π. 
ΑΤΙ) 

82 
+ 

(6.071 
δ.π. 

ΑΞΙΚ & 
αρ. 
δ.π. 
ΑΤΙ) 

     
 Εποχιακή Απασχόληση 223 694 1.106 394 
     
Εγκεκριμένες θέσεις 
ωρομίσθιου προσωπικού 8.162 8.232 8.418 

 
8.418 

     
 έκτακτοι ωρομίσθιοι**     
        

 
* ∆ημόσια Υπηρεσία περιλαμβάνει τη ∆ημόσια Υπηρεσία όπως ερμηνεύεται στον περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 

Νόμο, τη ∆ικαστική Υπηρεσία, την Εκπαιδευτική Υπηρεσία, το Στρατό, την Αστυνομία και την Πυροσβεστική 
Υπηρεσία. 

 
** Απασχολούνται περίπου 800 έκτακτοι ωρομίσθιοι κατ’ έτος οι οποίοι αντιπροσωπεύουν κυρίως εποχιακό 

προσωπικό. 
 
Σημειώσεις: 
 
1. Στους αριθμούς 1.070, 1.625 και 2.219 που αντιπροσωπεύουν το σύνολο των εκτάκτων για το 2000, 2001 και 

2002 αντίστοιχα, περιλαμβάνονται 165 έκτακτοι που διορίστηκαν με βάση το Νόμο 107(Ι)/96 ο οποίος κρίθηκε 
από το Ανώτατο ∆ικαστήριο ως αντισυνταγματικός. 

 
2. Από το σύνολο των 15.010 εγκεκριμένων μόνιμων θέσεων το 2001, για τη ∆ημόσια Υπηρεσία, 2.514 ήταν 

κενές, στις 28 Φεβρουαρίου 2002.  Λόγω του μεγάλου αριθμού κενών θέσεων και της χρονοβόρας 
διαδικασίας πλήρωσής τους, οι ανάγκες, κατά το πλείστον, καλύπτονται με απασχόληση έκτακτου 
προσωπικού του οποίου οι υπηρεσίες τερματίζονται με την πλήρωση των αντίστοιχων κενών θέσεων.  Η 
περίοδος απασχόλησης των εκτάκτων ποικίλει από μερικούς μήνες μέχρι ένα χρόνο ανάλογα με τις ανάγκες 
της υπηρεσίας. 
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ΠΙΝΑΚΑΣ B7  

Κατάσταση μονίμων θέσεων στους προϋπολογισμούς του κράτους κατά χρονολογική σειρά από το 1999 μέχρι σήμερα  

και αριθμητική και ποσοστιαία αύξηση των θέσεων 
 

 
 
 

Υπηρεσία 

 
1999 2000 

  
 2001 

 
2002 

Αρ. και 
ποσοστ. 
αύξηση/ 
μεταβολή 
από το 
1999-
2002 

Μέσος 
ετήσιος 
όρος 

αύξησης 
 

Αρ. εγκ. 
θέσεων 

Αρ. και 
ποσοστ. 
αύξηση/ 
μεταβολή 

Αρ. εγκ. 
θέσεων 

Αρ. και 
ποσοστ. 
αύξηση/ 
μεταβολή 

Αρ. εγκ. 
θέσεων 

Αρ. και 
ποσοστ. 
αύξηση/ 
μεταβολή 

Αρ. εγκ. 
θέσεων 

Αρ. και 
ποσοστ. 
αύξηση/ 
μεταβολή 

      

∆ημόσια Υπηρεσία 14.542 216 
1,5% 

14.505 -37 
-0,3% 

15.010 505 
3,5% 

15.656 646 
4,3% 

1.114 
7,7% 

 
2,6% 

∆ικαστική Υπηρεσία 84 6 
7,7% 

84 0 
0,0% 

84 
 

0 
0,0% 

90 6 
7,1% 

6 
7,1% 2,4% 

Εκπαιδευτική 
Υπηρεσία 

8.837 272 
3,2% 

8.837 0 
0,0% 

9.421 584 
6,6% 

9.746 325 
3,4% 

909 
10,3% 

 
3,4% 

Στρατός 3.262 65 
2,0% 

3.396 134 
4,1% 

3.705 309 
9,5% 

3.705 0 
0,0% 

443 
13,6% 

 
4,5% 

Αστυνομία 4.288  0 
0,0% 

4.288 0 
0,0% 

4.291 3 
0,1% 

4.291 0 
0,0% 

3 
0,1% 

 
0,0% 

Πυροσβεστική 
Υπηρεσία 

602 0 
0,0% 

602 0 
0,0% 

652 50 
8,3% 

652 0 
0,0% 

50 
8,3% 

 
2,8% 

Σύνολο 31.615 559 31.712 97 33.163 1.451 34.140 977 2.525  
Ποσοστό αύξησης   1,8%  0,3%  4,6%   2,9% 8,0% 2,7% 
             
 
Σημειώσεις: 
 
1. Από το σύνολο των 2.525 θέσεων που αποτελεί την αύξηση των θέσεων για την περίοδο 1999 μέχρι 2002, 909 θέσεις αφορούν την Παιδεία, 617 θέσεις αφορούν τον τομέα της Υγείας, 497 θέσεις (331 για 

σκοπούς Εναρμόνισης) αφορούν τη ∆ημόσια Υπηρεσία, 443 θέσεις (200 θέσεις δημιουργήθηκαν αναδρομικά για τα έτη 1996, 1999, 2000, 2001) με τους Νόμους 28(ΙΙ)/2002, 29(ΙΙ)/2002), 30(ΙΙ)/2002 και 
31(ΙΙ)/2002 αφορούν τον Στρατό, 53 την Αστυνομία και Πυροσβεστική και 6 τη ∆ικαστική Υπηρεσία. 

 
2. Στους αριθμούς των εγκεκριμένων θέσεων ανά έτος περιλαμβάνονται και οι κενές.  Ο αριθμός των κενών θέσεων στη ∆ημόσια Υπηρεσία για την οποία τηρούνται στοιχεία, ανήρχετο στις 15 Οκτωβρίου 2002 

στις 3.119. 
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Κατανομή πρόσθετων θέσεων για τα έτη 1999-2002 

 
 
 

Παιδεία

Υγεία

∆ημόσια Υπηρεσία

Στρατός

Αστυνομία και Πυρ/κή

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Στρατός 
(443) 18%

Παιδεία 
(909) 36% 

Αστυνομία 
και Πυρ/κή 
(53) 2% 

Υγεία (617) 
24% 

∆ημόσια 
Υπηρεσία 
(497)* 20% 

*331 θέσεις για σκοπούς Εναρμόνισης με το Κ.Κ. 
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ΠΙΝΑΚΑΣ Β8  

 
Θέσεις που δημιουργήθηκαν για σκοπούς εναρμόνισης με το Κοινοτικό Κεκτημένο 

 
 

Έτος Αρ. 
Θέσεων 

Παρατηρήσεις 
 
 

 
1999 

 
6 

   

2001 223    
2002  102 Εκκρεμούν για έγκριση στη Βουλή των 

Αντιπροσώπων άλλες 345 θέσεις. 
        
Σύνολο 331    
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ΠΙΝΑΚΑΣ Β9           

ΑΝΑΛΥΣΗ ΕΠΙΧΟΡΗΓΗΣΕΩΝ ΓΕΩΡΓΙΚΩΝ ΠΡΟΙΟΝΤΩΝ   

  

  1997 1998 1999 2000 2001 2002* 2003**  

            

ΕΠΙΧΟΡΗΓΗΣΕΙΣ 30.225.097 46.938.213 29.307.133 66.060.186 73.131.736 52.035.010 44.870.010  

     Επιτροπή Σιτηρών 20.587.525 35.127.751 19.702.047 23.294.634 37.470.759 37.003.000 35.100.000  

     Συμβούλιο Αμπελουργικών Προϊόντων 9.058.210 11.226.432 9.238.367 9.488.452 16.100.670 14.324.000 8.912.000  

     Επιδότηση Καυσίμων Τυλληρίας 6.840 5.746 6.620 11.157 11.571 8.000 8.000  

     Επιδότηση Επιτοκίου 572.522 578.284 360.099 265.943 264.736 700.000 850.000  

     Επιδότηση Πετρελαιοειδών  33.000.000 19.284.000 10 10  

  

ΜΕΤΡΑ ΣΤΗΡΙΞΗΣ ΓΕΩΡΓΟ-  9.951.048 9.188.386 9.153.735 11.891.387 13.607.342 12.000.000 11.500.000  

ΚΤΗΝΟΤΡΟΦΙΚΩΝ ΠΡΟΙΟΝΤΩΝ    

     Κτηνοτροφία 7.004.165 5.571.473 5.129.043 4.624.807 5.583.733 6.279.000 6.279.000  

          Αγγελαδοτροφία 5.518.010 3.035.830 2.381.590 1.937.997 2.421.940 3.779.000 3.779.000  

          Αιγοπροβατοτροφία 1.321.569 2.535.643 2.490.845 2.507.165 3.142.748 2.500.000 2.500.000  

          Χοιροτροφία 164.586 0 256.608 179.645 19.045 0 0  

     Γεωργία 2.912.935 3.554.878 3.958.616 5.672.303 4.870.433 4.621.000 4.871.000  

          Εσπεριδοειδή 2.044.069 1.473.942 1.947.997 2.365.850 1.313.940 1.880.000 1.880.000  

          Αμπέλια 0 1.636 105.465 134.609 102.317 240.000 165.000  

          Καπνά 340.000 836.099 582.528 612.000 612.000 612.000 612.000  

          Χαρούπια 0 278.541 274.473 293.631 298.504 300.000 300.000  

          Φυλλοβόλα 411.753 793.195 909.450 1.023.471 1.605.585 1.040.000 1.340.000  

          Λαχανικά 43.600 22.067 63.701 91.037 134.385 200.000 200.000  

          Μελισσοκομία 0 149.398 0 99.736 99.400 0 0  

          Έκτακτα Μέτρα  73.513 0 75.002 1.051.969 704.302 349.000 374.000  

               Τομάτες 69.803 0 0 0 7.158   

               Κρεμμύδια 3.710 0 0 0 0   

               Μπανάνες  75.002 160.521 55.704   

               Πατάτες  252.494 71.015   

               Σιτηρά  400.000 0   

               Αμύγδαλα  197.230 487.177   
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               Φυστίκια  41.724 28.125   

               Ελιές  29.966   

               Αγκινάρες  16.075   

               Κουκιά  9.082   

                Άλλα    

     Εγκλωβισμένοι 33.948 62.035 66.076 460 0 100.000 100.000  

          Παραχώρηση Οικονομικής Βοήθειας 33.948 62.035 66.076 460 0 100.000 100.000  

   Αντισταθμιστικά Μέτρα για την αύξηση    

   του Πετρελαίου  1.593.817 953.875 0 250.000  

  

Πατάτες Αποζημίωση- ( Ring rot)  482.335 0 0  

Επιδοτήσεις μέσω Επιτροπής Σιτηρών  750.000 0 0  

Επιδοτήσεις μέσω Ο.Γ.Α.  966.853 0 0  

Έξοδα Παραστάσεως ΤΣΕΑΠ  113 0 0  
Αποζημίωση σε πληγέντες από 
πυρκαγιά  1.000.000   

    

                 

ΣΥΝΟΛΟ ΕΠΙΧΟΡΗΓΗΣΕΩΝ 40.176.145 56.126.599 38.460.868 77.951.573 86.739.078 64.035.010 56.370.010  

         

            

ΣΥΝΕΙΣΦΟΡΑ ΣΤΟΝ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟ      

ΓΕΩΡΓΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ 1.245.000 4.748.000 5.467.850 6.494.152 7.056.330 8.962.422 9.071.551  

   

Έκτακτη Οικονομική Βοήθεια σε    

Γεωργοκτηνοτρόφους  1.252.283 2.254.109 5.312.587 3.756.848  

      

*   Αναθεωρημένα                

 ** Προϋπολογιζόμενα    

Πηγή: Υπουργείο Οικονομικών    
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ΠΙΝΑΚΑΣ Β10 
 
∆ΙΑΧΡΟΝΙΚΗ ΕΞΕΛΙΞΗ ΤΟΥ ΑΡΙΘΜΟΥ ΞΕΝΩΝ ΕΡΓΑΤΩΝ ΣΤΗΝ ΚΥΠΡΟ ΚΑΙ 

Η ΚΑΤΑΝΟΜΗ ΤΟΥΣ ΚΑΤΑ ΤΟΜΕΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗΣ ∆ΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΑΣ 

 

ΠΙΝΑΚΑΣ 1:  ΑΠΑΣΧΟΛΗΣΗ ΑΛΛΟ∆ΑΠΩΝ ΚΑΤΑ ΤΟ 1999 

 

ΟΙΚ. ∆ΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΑ 15/1/1999 15/4/1999 15/7/1999 15/10/1999 

ΓΕΩΡΓΙΑ 1924 2174 1962 1934 

ΜΕΤΑΠΟΙΗΣΗ 2077 2142 2108 2116 

ΚΑΤΑΣΚΕΥΕΣ 1472 1528 1552 1576 

ΕΜΠΟΡΙΟ 1377 1378 1429 1453 

ΞΕΝΟ∆ΟΧΕΙΑ ΚΑΙ 
ΕΣΤΙΑΤΟΡΙΑ 

3029 3382 4682 4614 

ΟΙΚΙΑΚΕΣ ΒΟΗΘΟΙ 6476 6696 6925 7037 

ΑΛΛΟΙ ΤΟΜΕΙΣ 2084 2131 2169 2280 

ΣΥΝΟΛΟ 18439 19431 20827 21010 

     

ΠΙΝΑΚΑΣ 2:  ΑΠΑΣΧΟΛΗΣΗ ΑΛΛΟ∆ΑΠΩΝ ΚΑΤΑ ΤΟ 2000 

 

ΟΙΚ. ∆ΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΑ 15/1/2000 15/4/2000 15/7/2000 15/10/2000 

ΓΕΩΡΓΙΑ 2057 2211 2018 2088 

ΜΕΤΑΠΟΙΗΣΗ 2031 2069 2052 2146 

ΚΑΤΑΣΚΕΥΕΣ 1343 1411 1398 1484 

ΕΜΠΟΡΙΟ 1440 1526 1554 1629 

ΞΕΝΟ∆ΟΧΕΙΑ ΚΑΙ 
ΕΣΤΙΑΤΟΡΙΑ 

3357 3755 5201 5337 

ΟΙΚΙΑΚΕΣ ΒΟΗΘΟΙ 7225 7597 7916 8243 

ΑΛΛΟΙ ΤΟΜΕΙΣ 2152 2383 2578 2774 

ΣΥΝΟΛΟ 19605 20952 22717 23701 
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ΠΙΝΑΚΑΣ 3:  ΑΠΑΣΧΟΛΗΣΗ ΑΛΛΟ∆ΑΠΩΝ ΚΑΤΑ ΤΟ 2001 

 

ΟΙΚ. ∆ΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΑ 15/1/2001 15/4/2001 15/7/2001 15/10/2001 

ΓΕΩΡΓΙΑ 2515 2605 2456 2531 

ΜΕΤΑΠΟΙΗΣΗ 2244 2359 2550 2675 

ΚΑΤΑΣΚΕΥΕΣ 1578 1727 1884 2096 

ΕΜΠΟΡΙΟ 1747 1852 1951 2115 

ΞΕΝΟ∆ΟΧΕΙΑ ΚΑΙ 
ΕΣΤΙΑΤΟΡΙΑ 

4227 5030 7051 6907 

ΟΙΚΙΑΚΕΣ ΒΟΗΘΟΙ 8699 9178 9515 9794 

ΑΛΛΟΙ ΤΟΜΕΙΣ 2493 2658 2860 3112 

ΣΥΝΟΛΟ 23503 25409 28267 29230 

     

ΠΙΝΑΚΑΣ 4:  ΑΠΑΣΧΟΛΗΣΗ ΑΛΛΟ∆ΑΠΩΝ ΚΑΤΑ ΤΟ 2002 

 

ΟΙΚ. ∆ΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΑ 15/1/2002 15/4/2002 15/7/2002 15/10/2002 

ΓΕΩΡΓΙΑ 2891 2988 2847  

ΜΕΤΑΠΟΙΗΣΗ 2760 2947 3057  

ΚΑΤΑΣΚΕΥΕΣ 2239 2551 2710  

ΕΜΠΟΡΙΟ 2299 2478 2610  

ΞΕΝΟ∆ΟΧΕΙΑ ΚΑΙ 
ΕΣΤΙΑΤΟΡΙΑ* 

5201 6051 8325  

ΟΙΚΙΑΚΕΣ ΒΟΗΘΟΙ 10111 10367 10555  

ΑΛΛΟΙ ΤΟΜΕΙΣ 2972 3179 3398  

ΣΥΝΟΛΟ 28473 30561 33502  

 

* Από το σύνολο των 5201, 6051 και 8325 οι 989, 1068 και 1177 αντίστοιχα είναι αλλοδαπές καλλιτέχνιδες. 

 

Πηγή:  Η πηγή των στοιχείων είναι το Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
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ΠΙΝΑΚΑΣ Β10 

 

∆ΙΑΧΡΟΝΙΚΗ ΕΞΕΛΙΞΗ ΤΟΥ ΜΕΣΟΥ ΑΡΙΘΜΟΥ ΞΕΝΩΝ ΕΡΓΑΤΩΝ ΣΤΗΝ ΚΥΠΡΟ ΚΑΙ Η ΚΑΤΑΝΟΜΗ ΤΟΥΣ 
ΚΑΤΑ ΤΟΜΕΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗΣ ∆ΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΑΣ 

ΓΙΑ ΤΑ ΧΡΟΝΙΑ 1995, 1996, 1997, 1998, 1999, 2000, 2001 ΚΑΙ 2002 
 

ΟΙΚ. ∆ΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΑ 1995 1996 1997 1998 1999 2000 2001 2002* 

ΓΕΩΡΓΙΑ 1290 1466 1714 1711 1999 2094 2527 2909

ΜΕΤΑΠΟΙΗΣΗ 1759 2036 2036 2043 2111 2074 2457 2921

ΚΑΤΑΣΚΕΥΕΣ 1097 1308 1468 1465 1532 1409 1821 2500

ΕΜΠΟΡΙΟ 891 1110 1284 1392 1409 1537 1916 2462

ΞΕΝΟ∆ΟΧΕΙΑ ΚΑΙ 

ΕΣΤΙΑΤΟΡΙΑ 

2713 2802 2701 3311 3927 4413 5804 6526

ΟΙΚΙΑΚΕΣ ΒΟΗΘΟΙ 3644 4681 5426 6001 6784 7745 9297 10344

ΑΛΛΟΙ ΤΟΜΕΙΣ 1626 1846 2045 2163 2166 2472 2781 3183

ΣΥΝΟΛΟ 13020 15249 16674 18086 19928 21744 26603 30845

 

*Μέσος αριθμός Ιανουαρίου-Ιουλίου 

ΠΗΓΗ:  Η πηγή των στοιχείων είναι το Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων  
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ΠΙΝΑΚΑΣ Β10 

 

∆ΙΑΧΡΟΝΙΚΗ ΕΞΕΛΙΞΗ ΤΟΥ ΜΕΣΟΥ ΑΡΙΘΜΟΥ ΞΕΝΩΝ ΕΡΓΑΤΩΝ ΣΤΗΝ ΚΥΠΡΟ ΚΑΙ Η ΚΑΤΑΝΟΜΗ ΤΟΥΣ 
ΚΑΤΑ ΤΟΜΕΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗΣ ∆ΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΑΣ 

ΓΙΑ ΤΑ ΧΡΟΝΙΑ 1995, 1996, 1997, 1998, 1999, 2000, 2001 ΚΑΙ 2002 
ΧΩΡΙΣ ΤΟΝ ΑΡΙΘΜΟ ΤΩΝ ΟΙΚΙΑΚΩΝ ΒΟΗΘΩΝ 

 
ΟΙΚ. ∆ΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΑ 1995 1996 1997 1998 1999 2000 2001 2002* 

ΓΕΩΡΓΙΑ 1290 1466 1714 1711 1999 2094 2527 2909

ΜΕΤΑΠΟΙΗΣΗ 1759 2036 2036 2043 2111 2074 2457 2921

ΚΑΤΑΣΚΕΥΕΣ 1097 1308 1468 1465 1532 1409 1821 2500

ΕΜΠΟΡΙΟ 891 1110 1284 1392 1409 1537 1916 2462

ΞΕΝΟ∆ΟΧΕΙΑ ΚΑΙ 

ΕΣΤΙΑΤΟΡΙΑ 2713 2802 2701

 

3311 3927 4413 5804 6526

ΑΛΛΟΙ ΤΟΜΕΙΣ 1626 1846 2045 2163 2166 2472 2781 3183

ΣΥΝΟΛΟ 9376 10568 11248 12085 13144 13999 17306 20501

  

 

 

*Μέσος αριθμός Ιανουαρίου-Ιουλίου 

ΠΗΓΗ:  Η πηγή των στοιχείων είναι το Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων  
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ΠΙΝΑΚΑΣ Β11 
 

ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΖΟΜΕΝΕΣ ΕΙΣΦΟΡΕΣ ΤΟΥ ΤΑΜΕΙΟΥ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 2002     
£ 000                                                      

 
ΤΟΜΕΑΣ ΜΙΣΘΟΛΟΓΙΟ 

(για σκοπούς 
πληρωμής 
εισφορών) 

ΥΨΟΣ 
ΕΙΣΦΟΡΑΣ 

(%) 

ΕΙΣΦΟΡΕΣ 
(ασφαλισμένων 
και/ή εργοδοτών) 

ΓΕΝΙΚΗ 
ΚΥΒΕΡΝΗΤΙΚΗ 

ΕΙΣΦΟΡΑ 

ΣΥΝΟΛΟ 
ΕΙΣΦΟΡΩΝ ΚΑΙ 

ΓΕΝΙΚΗΣ 
ΚΥΒΕΡΝΗΤΙΚΗΣ 

ΕΙΣΦΟΡΑΣ 
Ι∆ΙΩΤΙΚΟΣ      
Εργοδότες και 
Εργοδοτούμενοι 

       1.439.127 6,3+6,3 181.330 57.565 238.895 

Αυτοτελώς 
Εργαζόμενοι 

          179.155 11,6  20.782   7.166  27.948 

Προαιρετικά 
Ασφαλισμένοι 
Εσωτερικού 

 
              3.000 

 
10,0 

 
      300 

 
      105 

 
 405 

ΣΥΝΟΛΟ        1.621.282      202.412  64.836             267.248 
      
∆ΗΜΟΣΙΟΣ      
Εργοδοτούμενοι 
από την Κυβέρνηση 

     

Συντάξιμοι 
Υπάλληλοι 

          411.031 3,2 13.153 16.441               29.594 

Άλλοι Υπάλληλοι 
(μηνιαίοι) 

            86.270 6,3  5.435 3.451                 8.886 

Κυβερνητικοί 
Εργάτες και Έκτακτοι 
Υπάλληλοι 

            87.762              6,3 5.529 3.510                 9.039 

Σύνολο           585.063  24.117          23.403               47.520 
Κυβέρνηση σαν 
εργοδότης 

     

Συντάξιμοι 
Υπάλληλοι 

          411.031 9,4 38.636 -  38.636 

Άλλοι Υπάλληλοι 
(μηνιαίοι) 

            86.270 6,3                5.435 -   5.435 

Κυβερνητικοί 
Εργάτες και Έκτακτοι 
Υπάλληλοι 

            87.762 6,3                5.529 -   5.529 

Σύνολο           585.063               49.600 - 49.600 
Σύνολο ∆ημόσιου 
Τομέα 

          585.063               73.717 23.403 97.120 

Εισφορές για 
Εγκλωβισμένους 

                 862 11,6                   100        34      134 

Γενικό Σύνολο        2.207.207             276.229 88.273 364.502 
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ΠΙΝΑΚΑΣ Β12 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΑΜΥΝΑΣ 
ΣΥΓΚΕΦΑΛΑΙΩΤΙΚΟΣ ΠΙΝΑΚΑΣ ∆ΑΠΑΝΩΝ 

 
ΚΕΦ. Περιγραφή Πραγματικές ∆απάνες 

 
 

(1) 

Εγκεκριμ. 
Π/Υ 2002 

 
(2) 

Υπολογιζ. 
∆απάνες 

2002 
(3) 

Π/Υ 2003 
 
 

(4) 

Αύξηση/ 
Μείωση 

% 
 (4-2)/100 

Ποσοστό Υλοποίησης 
Π/Υ 
% 

 2000 
£ 

2001 
£ 

 
£ 

 
£ 

 
£ 

 2000 2001 Υπολ. 
2002 

11. 01. 
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ 
ΑΜΥΝΑΣ 

1.356.622 1.385.016 1.490.292 1.490.292 1.801.693 20.9+ 100 93 100

11. 02. 
ΚΥΠΡΙΑΚΟΣ 
ΣΤΡΑΤΟΣ 

28.730.140 31.339.057 36.026.547 35.100.000 38.026.490 5.6+ 100 97.3 97.4

11. 03.   ΕΘΝΙΚΗ 
ΦΡΟΥΡΑ 

40.465.305 42.494.529 47.000.000 47.100.000 49.000.000 4.26+ 94.21 97 100

11. 04. 
ΑΜΥΝΤΙΚΗ 
ΘΩΡΑΚΙΣΗ 

60.159.333 128.044.114 135.210.010 175.000.000 105.000.000 22.3- 39.6 94.7 100

 ΣΥΝΟΛΟ 130.711.400 203.262.716 219.726.849 216.300.292 193.828.183 8.46+ 83.5 95.3 93.3
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ΠΙΝΑΚΑΣ Β13 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΓΕΩΡΓΙΑΣ, ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΚΑΙ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 

ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ 

ΘΕΜΑΤΑ ΠΟΥ ΕΓΕΡΘΗΚΑΝ ΣΤΗΝ ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟΝ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟ ΤΟΥ 2002 

(30 Οκτωβρίου 2002) 

Οι συνολικές δαπάνες για το περιβάλλον μέχρι το έτος 2012 υπολογίζονται τώρα, ως ακολούθως: 

Τομέας Κεφαλ. ’000 £ Επαναλαμ. ’000 £ 

Ευρύτερα θέματα  100  650 

Γενική πολιτική  50  50 

Οριζόντια νομοθεσία  650  400 

Ποιότητα ατμόσφαιρας  35.000  100 

∆ιαχείριση αποβλήτων  40.000  9.450 

Ποιότητα νερών  340.000  8.550 

Προστασία φύσης  5.500  200 

Έλεγχος ρύπανσης 42.000  6.050 

Χημικά 1.500  100 

Θόρυβος 500  50 

Ακτινοβολία 250  50 

Κλιματικές μεταβολές 5.150  50 

Προστασία πολίτη 100  50 

Συνολική δαπάνη 470.800  25.750 

 

 
 

 

 



Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Επίσης τελειώνοντας θα ήθελα να προσθέσω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι 

συνάδελφοι, ότι στην έκθεση δεν περιλαμβάνονται οι τελικές θέσεις των 

κοινοβουλευτικών ομάδων ως προς την έγκριση ή απόρριψη του προϋπολογισμού, 

διότι, όπως είθισται, αυτές παρουσιάζονται από τους αρχηγούς και τους εκπροσώπους 

των κομμάτων τους κατά την πρώτη μέρα της συζήτησης του προϋπολογισμού.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Το λόγο έχει ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

κ. Ανδρέας Χρίστου.   

 Παρακαλώ, κύριε Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,   

 O κρατικός προϋπολογισμός του 2003 συζητείται υπό το φως των τελευταίων 

εξελίξεων στο Κυπριακό, της υποβολής του Σχεδίου Ανάν, της απόφασης της 

Κοπεγχάγης για ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, των αλλαγών στην 

Τουρκία και των μαζικών κινητοποιήσεων της τουρκοκυπριακής κοινότητας.  Ο κρατικός 

προϋπολογισμός του 2003 συζητείται επίσης κάτω από τη βαριά σκιά του 

προαναγγελθέντος πολέμου στο Ιράκ, που δε θα αφήσει ανεπηρέαστη την Κύπρο.  

 Το Σχέδιο Ανάν είναι μια πραγματικότητα, μια πραγματικότητα την οποία 

καλούμαστε να αντιμετωπίσουμε και στη βάση της οποίας να εργαστούμε για το καλό 

της Κύπρου ως συνόλου.  Έχουμε μπροστά μας ένα διεθνές σκηνικό που 

διαμορφώθηκε από τη νέα τάξη πραγμάτων, τη στρεβλή αντίληψη περί διεθνούς 

δικαίου, την υποταγή αρχών και αξιών σε γεωστρατηγικά και οικονομικά συμφέροντα. 



 

 168

Μέσα σε αυτό το περιβάλλον από τα μέσα του 1999 άρχισε ο παραγκωνισμός των 

ψηφισμάτων του ΟΗΕ ως βάσης για λύση του κυπριακού προβλήματος. 

Παρεισέφρησαν νεοφανείς προσεγγίσεις, όπως “όλα στο τραπέζι” και “εποικοδομητική 

ασάφεια”, και εγκαταλείφθηκαν ρητές αναφορές σε ομοσπονδιακή λύση του Κυπριακού. 

Το ΑΚΕΛ χαρακτήρισε ως εκτροπή τα όσα από την τότε σύνοδο της Ομάδας των G8 

και μετέπειτα συνέβησαν στο Κυπριακό και είχαμε εκτιμήσει  ότι αυτή η εκτροπή θα 

θέσει τη σφραγίδα της στα όποια σχέδια λύσης του προβλήματος και κατ’ επέκταση 

στην ίδια τη λύση.  

 Η κυβέρνηση Κληρίδη, που διαχειρίστηκε το Κυπριακό για μια δεκαετία, θα 

έπρεπε, εκτιμώντας αντικειμενικά το διεθνές περιβάλλον, να ήταν διπλά προσεκτική.  

Αντ’ αυτού, οι αλλαγές προσεγγίστηκαν με ευσεβείς πόθους.  Παρουσίαζαν ως στείρα 

αντιπολίτευση την όποια κριτική ασκούσε το ΑΚΕΛ και άλλες δυνάμεις και το 

αποτέλεσμα ήταν με πράξεις ή παραλείψεις να ανεχθούν την εκτροπή που οι ξένοι για 

δικούς τους λόγους είχαν τροχιοδρομήσει.  

 Όταν αναλογίζεται κανείς  την πορεία του Κυπριακού τα τελευταία δέκα χρόνια, 

δεν μπορεί να ξεχάσει ότι οι κυβερνώντες ξαφνικά, για να ανέλθουν στην εξουσία, 

έκαμαν στροφή εκατόν ογδόντα μοιρών.  Ότι υποσχέθηκαν ενταφιασμό των ιδεών 

Γκάλι, ακόμα και εγκατάλειψη των Συμφωνιών Υψηλού Επιπέδου του 1977 και 1979.  

Και αυτά σε μια κρίσιμη καμπή του Κυπριακού, η οποία, αν τύγχανε σωστού χειρισμού, 

τα πράγματα σήμερα ίσως να ήταν πολύ διαφορετικά.   

 Αχρηστεύθηκε τότε ένα από τα πιο σημαντικά για την Κύπρο ψηφίσματα, το 789.  

Παραμέρισαν τη συζήτηση της ουσίας και προχώρησαν σε συζήτηση μέτρων 

οικοδόμησης εμπιστοσύνης, η υλοποίηση των οποίων χωρίς πρόοδο επί της ουσίας θα 

συνιστούσε και την τελική, όπως παραδέχθηκαν και οι ίδιοι, λύση του προβλήματος.  

Έθεσαν σωρεία προϋποθέσεων για να προσέλθουν σε συνομιλίες, που στην ουσία 
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σήμαινε ότι έπρεπε να λυθεί πρώτα το Κυπριακό και μετά να γίνουν συνομιλίες.  Στη 

συνέχεια πήγαν σε μυστικές και άτυπες διαπραγματεύσεις χωρίς καμιά προϋπόθεση 

ούτε καν την προϋπόθεση ότι μιλούμε για ένα κράτος με μία και μόνη κυριαρχία. 

 Ακολούθησε ύστερα η “ηρωική” περίοδος, η περίοδος της δογματολογίας, της 

ηφαιστειολογίας, της ακατάσχετης πυραυλολογίας.  Την ίδια εποχή διαδραματίστηκαν 

τα γεγονότα της ∆ερύνειας μέσα σε κλίμα στρατιωτικοποίησης του Κυπριακού, ενώ ήταν 

φανερό πως το κόστος όλης αυτής της περιπέτειας με την έξαρση του εθνικισμού και 

την καλλιέργεια κλίματος δυναμικών λύσεων θα το πλήρωνε η Κύπρος και η υπόθεσή 

της.  Και σήμερα πληρώνουμε αυτό το κόστος.   Η “ηρωική” περίοδος έκλεισε με το 

φιάσκο της υπόθεσης των ρωσικών πυραύλων και αφού, βέβαια, προηγουμένως είχε 

επιτευχθεί ο στόχος της επανεκλογής Κληρίδη.  

 Γιατί τα λέμε όλα αυτά, κύριοι συνάδελφοι; ∆ιότι, όταν διάφοροι επιχειρούν να 

μονοπωλήσουν τον πατριωτισμό και κατηγορούν άλλους ότι σκέφτονται, τάχα, μόνο την 

εξουσία και ότι θέτουν εγωιστικά συμφέροντα πάνω από το συμφέρον της Κύπρου, 

πρέπει να γνωρίζουν πως δεν απευθύνονται σε ένα λαό αμνήμονα. Αυτοί που 

περιβλήθηκαν σήμερα το μανδύα της πατριωτικής υπευθυνότητας δεν 

συμπεριφέρθηκαν υπεύθυνα σε κρίσιμες ώρες του Κυπριακού.  Αυτοί που δηλώνουν  

σήμερα ότι δεν τους ενδιαφέρει, τάχα, η εξουσία παρά μόνο το καλό της Κύπρου δε 

δίστασαν χάριν της εξουσίας να ακολουθήσουν πολιτικές που ζήμιωσαν τον τόπο. Αυτοί 

που σήμερα ομνύουν πίστη στην επαναπροσέγγιση και παραπέμπουν στις 

κινητοποιήσεις των Τουρκοκυπρίων δεν έκαμαν τίποτε για να προστατεύσουν τη 

συνείδηση της νεολαίας από τον εθνικισμό και το μεγαλοϊδεατισμό, που θέλει την 

Κύπρο δεύτερο ελληνικό κράτος.  Όλα αυτά δεν τα λησμονεί ο λαός μας, ούτε οι 

Ελληνοκύπριοι ούτε οι Τουρκοκύπριοι. 

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 Η αντιπολιτευτική διάθεση επί του Κυπριακού ήταν και παραμένει ξένη για μας, 

γιατί μοναδική μας έγνοια είναι η απαλλαγή από την κατοχή και η επανένωση της 

πατρίδας μας.  Και όταν ασκούσαμε κριτική για λανθασμένες αποφάσεις και χειρισμούς, 

τοποθετούμασταν με υπευθυνότητα και με συγκεκριμένες εισηγήσεις.  Παρ’ όλον ότι 

είμαστε αντιπολίτευση, δε διστάζαμε να αποδίδουμε τα εύσημα, όταν και με τη βοήθεια 

του Εθνικού Συμβουλίου και της αντιπολίτευσης γίνονταν ορθοί χειρισμοί, όπως συνέβη 

και στην Κοπεγχάγη.  Είναι όμως ηθικά και πολιτικά απαράδεκτο από πλευράς της 

ηγεσίας του ∆ΗΣΥ να απομονώνονται οι όποιες θετικές εκτιμήσεις από το όλο πλέγμα 

της πολιτικής μας και να εμφανίζεται το ΑΚΕΛ ότι τάχα αποδέχεται το αλάθητο, τη 

μοναδικότητα και την εθναρχική ιδιότητα που θέλουν να προσδώσουν στον κ. Κληρίδη.   

 Είπα και στην αρχή ότι το Σχέδιο Ανάν είναι μια πραγματικότητα στη βάση της 

οποίας πρέπει να εργαστούμε, και θα εργαστούμε.  Η θέση του ΑΚΕΛ γι’ αυτό το σχέδιο 

είναι πολύ καλά γνωστή και βρίσκεται σε πλήρη αρμονία με τη θέση που το Εθνικό 

Συμβούλιο στη μεγάλη του πλειοψηφία έχει υιοθετήσει.  Ειλικρινά δεν μπορούμε να 

αντιληφθούμε πώς σκέφτονται εκείνοι που ασκούν κριτική στο ΑΚΕΛ και στο γενικό του 

γραμματέα για τη στάση μας έναντι του σχεδίου, ενώ ταυτόχρονα ισχυρίζονται ότι 

συμφωνούν με τις  αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλίου.  Οι ίδιοι βρίσκονται σε 

αντίφαση, γι’ αυτό, αν διαφωνούν με τις αποφάσεις  του Εθνικού Συμβουλίου, ας το 

πουν καθαρά.  

 Μέσα στις δοσμένες συνθήκες, διεθνώς και τοπικά, πολύ ορθά το Σχέδιο Ανάν 

έγινε δεκτό ως βάση για διαπραγμάτευση.  ∆εν έγιναν αποδεκτά τα χρονοδιαγράμματα 

που συνοδεύουν το σχέδιο, όχι γιατί εμείς δε θέλουμε να λυθεί το Κυπριακό το 

συντομότερο δυνατό, αλλά γιατί τα χρονοδιαγράμματα είναι τόσο ασφυκτικά, που 

προσδίδουν στο σχέδιο χαρακτήρα τελεσιγραφικό.  ∆εν έγινε δεκτή, ακόμα, η πρόθεση 

του γενικού γραμματέα να διαδραματίσει ρόλο διαιτητή και να επιβάλει λύσεις εκεί που 
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οι πλευρές δεν κατορθώσουν να συμφωνήσουν.  Στο Σχέδιο Ανάν υπάρχουν  θετικά 

στοιχεία που πρέπει να τα αξιοποιήσουμε στην πάλη για την επανένωση της πατρίδας 

μας.  Υπάρχουν στοιχεία που επιδέχονται διαφορετικές ερμηνείες και τα οποία θα 

πρέπει να διασαφηνιστούν.  Υπάρχουν επίσης αρκετά αρνητικά σημεία που επιβάλλεται 

να αλλάξουν. Η δική μας προσέγγιση βρίσκεται σε διάσταση τόσο με εκείνους που 

ωραιοποιούν το σχέδιο, το θεωρούν ως την έσχατη ευκαιρία λύσης του Κυπριακού  και 

ζητούν την άμεση υπογραφή του, όσο και με εκείνους που το δαιμονοποιούν 

εξωτερικεύοντας εθνικιστικές και αντιομοσπονδιακές αντιλήψεις και ζητώντας την 

απόρριψή του, χωρίς να προβληματίζονται για τα επακόλουθα.  

 ∆υο μέρες πριν από την σύνοδο της Κοπεγχάγης ο γενικός γραμματέας του ΟΗΕ 

υπέβαλε στις δυο πλευρές το αναθεωρημένο σχέδιο με ορισμένες αλλαγές.  Θεωρούμε 

ότι  υπάρχουν θετικές αλλαγές, τις οποίες και εκτιμούμε.  ∆ε  μας διαφεύγει όμως και το 

γεγονός ότι με στόχο να μη διαταραχθεί η ισορροπία του εγγράφου υπάρχουν και 

κάποιες αλλαγές προς το χειρότερο, όπως είναι η μετατροπή του θέματος της  

εγγύησης της εδαφικής ακεραιότητας των κρατιδίων σε θεμελιώδες άρθρο, που δεν 

μπορεί να τροποποιηθεί σε καμία περίπτωση. 

 Το ΑΚΕΛ εκτιμά ότι και μετά τις αλλαγές η βασική μας θέση για την ανάγκη 

διαπραγμάτευσης του σχεδίου εξακολουθεί να ισχύει.  Πρέπει να διεκδικήσουμε και 

άλλες αλλαγές σε θέματα κεφαλαιώδη, όπως εκείνα της λειτουργικότητας, της 

ασφάλειας, των εποίκων και των προσφύγων.  Επαναλαμβάνουμε για πολλοστή φορά 

ότι στόχος μας δεν είναι να σκοτώσουμε το σχέδιο, όπως μερικοί διατείνονται, μέσα από 

τη διαπραγμάτευση.  Αντίθετα, στόχος μας είναι να επιτύχουμε εκείνες τις αλλαγές που 

θα μας επιτρέψουν να αποδεχτούμε το σχέδιο ως λύση του Κυπριακού. 

 Σταθερή επιδίωξή μας παραμένει η απαλλαγή της Κύπρου από την κατοχή και 

τους εποίκους, η επανένωση της πατρίδας μας, στα πλαίσια της διζωνικής δικοινοτικής 
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ομοσπονδίας και της πολιτικής ισότητας των δυο κοινοτήτων, η αποκατάσταση της 

εδαφικής ακεραιότητας και  της κυριαρχίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, η κατοχύρωση 

της ασφάλειας και των δικαιωμάτων των δυο κοινοτήτων αλλά και των ανθρωπίνων 

δικαιωμάτων όλων των Κυπρίων, Ελληνοκυπρίων, Τουρκοκυπρίων, Αρμένηδων, 

Μαρωνιτών και Λατίνων.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πριν και κατά την Κοπεγχάγη είχε αναπτυχθεί η θεωρία ότι γίνονται μεγάλες 

αλλαγές στην Τουρκία και ότι αυτές έχουν ανοίξει το δρόμο για λύση και του Κυπριακού. 

Στη βάση αυτής της θεώρησης, ασκήθηκαν ισχυρές πιέσεις, ώστε το Σχέδιο Ανάν να 

γίνει αποδεκτό χωρίς προηγούμενη διαπραγμάτευση.  Αξίζει, γι’ αυτό, να 

αξιολογήσουμε τις αλλαγές στην Τουρκία, τις οποίες πρέπει να προσεγγίζουμε με 

νηφαλιότητα και αντικειμενικότητα και προπάντων όχι μέσα από το πρίσμα 

οποιωνδήποτε σκοπιμοτήτων.   

 Οι εκλογές στην Τουρκία έδωσαν την εξουσία στο Κόμμα Ανάπτυξης και 

∆ικαιοσύνης του Ταγίπ Ερντογάν, ένα κόμμα με ισλαμικές καταβολές, που αμφισβητεί 

το κεμαλικό κατεστημένο, που αμφισβητεί και αντιπαλεύει το λεγόμενο “βαθύ κράτος” 

που από τη δεκαετία του 1920 έχει εδραιωθεί στην Τουρκία.  Το Κόμμα Ανάπτυξης και 

∆ικαιοσύνης ανήλθε στην εξουσία αξιοποιώντας τη δεινή κοινωνική και οικονομική 

κατάσταση του τουρκικού λαού και την απογοήτευσή του από τα παραδοσιακά 

κόμματα, από τα σκάνδαλα και τη διαφθορά.  Οι εκλογές όμως δεν έλυσαν οριστικά το 

θέμα της εξουσίας.  Οι στρατιωτικοί και  το κατεστημένο είναι εκεί και δίδουν τη μάχη για 

τη διατήρηση της θέσης και των προνομίων τους.  Ο Ερντογάν και το κόμμα του θέλουν 

να αξιοποιήσουν την ευρωπαϊκή προοπτική της Τουρκίας, για να απαλλαγούν από την 

κηδεμονία του κεμαλικού κατεστημένου και να εφαρμόσουν το δικό τους πρόγραμμα.  

Ενώ στο επίκεντρο των αντιπαραθέσεων φαίνεται να βρίσκεται το Κυπριακό, στην 
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πραγματικότητα χρησιμοποιείται και ως μέσο για το ξεκαθάρισμα άλλων λογαριασμών 

για την επικράτηση, βασικά, στον αγώνα της εξουσίας. 

 Από πλευράς της νέας κυβέρνησης γίνονται πολλές και αντιφατικές δηλώσεις, 

δηλώσεις που έχουν ένα άλλο ύφος και στέλλουν το μήνυμα ότι δε συμφέρει στην 

Τουρκία η πολιτική της μη λύσης του Κυπριακού, δηλώσεις που αφήνουν ανοικτό το 

ενδεχόμενο αντικατάστασης του Ντενκτάς.  Όμως, επί της ουσίας του Κυπριακού 

Ερντογάν, Γκιουλ και Γιακίς φαίνεται ότι δεν ξεφεύγουν από τη φιλοσοφία των δυο 

κυρίαρχων κρατών. Την ίδια στιγμή το πολιτικό, διπλωματικό και στρατιωτικό 

κατεστημένο φαίνεται να εξακολουθεί να στηρίζει τον Ντενκτάς και τη σκληρή γραμμή 

του στο Κυπριακό.  Η κατάσταση στην Τουρκία εξακολουθεί να είναι ρευστή.  Η 

διαπάλη συνεχίζεται και προφανώς θα περάσει από διάφορες φάσεις.  

 Έχοντας αυτά υπόψη καταλήγουμε στο συμπέρασμα ότι το χρονοδιάγραμμα που 

τέθηκε για λύση του Κυπριακού μέχρι τις 28 του Φλεβάρη δεν είναι εφικτό. ∆εν είναι 

δυνατό, κατά την άποψή μας, μέσα σ’ αυτό το διάστημα να γίνει τέτοια αλλαγή στις 

θέσεις της Τουρκίας και του Ντενκτάς, που να επιτρέψει την ουσιαστική 

διαπραγμάτευση, την πρόοδο και τη λύση του Κυπριακού. 

 Παρά τη δική μας θέληση και επιθυμία δεν είναι δυνατό να υπάρξουν θετικές και 

ραγδαίες εξελίξεις στο Κυπριακό και για έναν άλλο λόγο:  Οι Ηνωμένες Πολιτείες είναι 

αποφασισμένες να επιτεθούν κατά του Ιράκ ανεξάρτητα από τα πορίσματα των 

εμπειρογνωμόνων του ΟΗΕ για το οπλοστάσιο του Σάνταμ Χουσέιν.  Άλλωστε το 

οπλοστάσιο είναι η αφορμή. αιτία του πολέμου είναι ο έλεγχος των πετρελαίων και η 

επιβολή της “νέας τάξης” σε αυτή τη γωνιά του πλανήτη.  Η τουρκική συμμετοχή στον 

πόλεμο πρέπει να θεωρείται δεδομένη.  Η Τουρκία παζαρεύει τη συμμετοχή της 

ζητώντας ανταλλάγματα, περιλαμβανομένου και του Κυπριακού, γι’ αυτό και ο πόλεμος 

θα ευνοήσει όσους στην Τουρκία υποστηρίζουν σκληρές θέσεις στο πρόβλημά μας.  
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 Στην τουρκοκυπριακή κοινότητα έχουμε το ξέσπασμα του τουρκοκυπριακού 

πληθυσμού, που με αφορμή το Σχέδιο Ανάν και τη σύνοδο της Κοπεγχάγης 

εναντιώνεται ευθέως στον Ντενκτάς και την πολιτική του, ζητά την παραίτησή του, ζητά 

χειραφέτηση από τον εναγκαλισμό της Άγκυρας, ζητά εδώ και τώρα λύση του 

Κυπριακού με υπογραφή του Σχεδίου Ανάν και ένταξη μιας ενωμένης Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση.  Χαιρετίζουμε τις μαζικές και γενναίες κινητοποιήσεις των 

Τουρκοκυπρίων συμπατριωτών μας.  Εκφράζουμε την αμέριστη αλληλεγγύη μας. 

Θεωρούμε ότι είναι έκφραση του κοινού αγώνα για τη σωτηρία της κοινής μας πατρίδας, 

του αγώνα για τον οποίο από δεκαετίες μιλά το ΑΚΕΛ.  Θεωρούμε ότι είναι αποτέλεσμα 

και της επαναπροσέγγισης για την οποία αταλάντευτα αγωνιζόμαστε ως ΑΚΕΛ για 

πάρα πολλά χρόνια.  Ούτε η Άγκυρα ούτε ο Ντενκτάς μπορούν να συνεχίσουν να 

αγνοούν τις κινητοποιήσεις και τη φωνή των Τουρκοκυπρίων.  Από την άλλη, δε 

βιαζόμαστε να βγάλουμε το συμπέρασμα ότι μπήκαμε στη μετά Ντενκτάς εποχή.  Η 

κατοχή είναι εκεί, η προέκταση του τουρκικού κράτους είναι εκεί, τα ερείσματα του 

Ντενκτάς στην Άγκυρα εξακολουθούν να είναι ισχυρά, έχουμε, δηλαδή, ακόμα δρόμο να 

διανύσουμε.  

 Αυτά προφανώς είχε υπόψη του ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, όταν μια μέρα πριν 

την εξαγγελία της υποψηφιότητάς του δήλωνε δημόσια ότι δεν αναμένονται δραματικές 

εξελίξεις.  Την επομένη στο Εθνικό Συμβούλιο έκαμνε τις ίδιες εκτιμήσεις.  Τι, άραγε, 

μεσολάβησε μέχρι το μεσημέρι της ίδιας μέρας, της 3ης Ιανουαρίου,  ώστε να υπάρξει 

επαναστροφή και ο Πρόεδρος να επικαλεστεί δραματικές εξελίξεις, για να υποβάλει 

υποψηφιότητα; 

 Είναι προφανές ότι κάποιοι, στην προσπάθειά τους να παραμείνουν 

αγκιστρωμένοι στην εξουσία και ελλείψει δραματικών εξελίξεων, κατασκευάζουν  

εγκεφαλικά και δραματοποιούν γεγονότα.  Κινούνται  στην ίδια γνωστή φιλοσοφία 
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αξιοποίησης του Κυπριακού για σκοπούς παραταξιακής επικράτησης και αυτά την ίδια 

στιγμή που  ο κ. Αλέκος Μαρκίδης, ο στενότερος συνεργάτης του κ. Κληρίδη, εκτιμά ότι 

θα έχουμε μάλλον παρατεταμένο αδιέξοδο, αμφισβητεί εφ’ όλης της ύλης -Κυπριακό, 

οικονομία, εσωτερική διακυβέρνηση- τον κ. Κληρίδη με τον οποίο για χρόνια 

διαχειριζόταν το Κυπριακό και προβάλλει τη δική του υποψηφιότητα.  Πρόκειται για 

πραγματικές διαφωνίες, για προεκλογικές μεταμορφώσεις ή για κάτι άλλο;  Αυτό θα το 

δούμε. 

 Ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε, το πολιτικό σκέλος της παρέμβασής μου, θα 

ήθελα να αναφερθώ στην απόφαση της Κοπεγχάγης για ένταξη της Κύπρου, μαζί με 

άλλες εννέα  χώρες,  στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Πρόκειται για μια μεγάλη επιτυχία, μια 

ιστορική στιγμή για την Κύπρο, που μας φέρνει αντιμέτωπους με νέες προοπτικές και 

μεγάλες προκλήσεις.  Η απόφαση της Κοπεγχάγης δεν πρέπει να μας συνεπάρει, γιατί 

υπάρχει ακόμα δρόμος να διανύσουμε και, πολύ περισσότερο, γιατί δεν έχουμε ακόμα 

επιτύχει το βασικό στρατηγικό μας στόχο, που είναι η επίλυση του Κυπριακού. 

 Γίνεται προσπάθεια από κάποιους για οικειοποίηση της επιτυχίας της 

Κοπεγχάγης.  Εμείς δεν υποτιμούμε τη συμβολή κανενός και το έχουμε κατ’  

επανάληψιν δηλώσει.  Η προσπάθεια όμως οικειοποίησης της Κοπεγχάγης είναι 

προσβλητική για την Ελλάδα, χωρίς τη βοήθεια της οποίας η Κύπρος δε θα μπορούσε 

να ενταχθεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Είναι ακόμα προσβλητική για τα πολιτικά 

κόμματα και τη Βουλή των Αντιπροσώπων, που εργάστηκαν σκληρά, ώστε η Κύπρος 

να διεκδικήσει με αξιώσεις την ένταξή της.  Είναι πάνω απ’ όλα  μειωτική για το λαό μας 

που, θέτοντας υπεράνω όλων το συμφέρον της Κύπρου και της υπόθεσής της, 

αγόγγυστα σηκώνει το βάρος της εναρμονιστικής προσπάθειας, βάρος που έγινε πολύ 

μεγαλύτερο λόγω της αποτυχίας  των κυβερνώντων να διεκδικήσουν και να επιτύχουν 

την οικονομική στήριξη που πήραν όλες οι άλλες υπό ένταξη χώρες. 
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 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Υπό την κρίση της Βουλής των Αντιπροσώπων τίθεται σήμερα ο κρατικός 

προϋπολογισμός, ο τελευταίος προϋπολογισμός που κατατίθεται  από την απερχόμενη 

κυβέρνηση του Γλαύκου Κληρίδη.  Της σημερινής συζήτησης προηγήθηκε ενδελεχής 

εξέταση και ανάλυση του προϋπολογισμού από την επιτροπή Οικονομικών της Βουλής. 

Γι’ αυτό, εκφράζοντας την ευαρέσκειά μας για την έγκαιρη κατάθεση του 

προϋπολογισμού από την κυβέρνηση, θα θέλαμε παράλληλα να συγχαρούμε  την 

επιτροπή Οικονομικών για την αξιόλογη και εμπεριστατωμένη έκθεση που έχει 

ετοιμάσει.  Η έκθεση αποτελεί για μας σημαντικό βοήθημα και χρήσιμο εργαλείο στην 

προσπάθειά μας να αναλύσουμε και να εκτιμήσουμε το περιεχόμενο και  τη φιλοσοφία 

του προϋπολογισμού.  Πρόκειται για μια εκτεταμένη ανάλυση του κυπριακού 

οικονομικού γίγνεσθαι, η οποία υποδεικνύει το μέγεθος των προβλημάτων της 

οικονομίας, τις οικονομικές επιδόσεις, θετικές και αρνητικές, και ασφαλώς τα λάθη, τις 

αδυναμίες και τις παραλείψεις. 

 Θα ήθελα με την ευκαιρία της σημερινής συζήτησης να ευχαριστήσω το 

προσωπικό της Βουλής, και ιδιαίτερα τους λειτουργούς της  Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Οικονομικών, για την πολύτιμη συνεισφορά τους στην ολοκλήρωση της 

μελέτης του προϋπολογισμού αλλά και στην ετοιμασία της τελικής έκθεσης.  Θα ήταν 

παράλειψη αν δεν εκφράζαμε την εκτίμησή μας για το έργο που έχουν επιτελέσει όλοι οι 

συνάδελφοι, μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών. 

 Το ΑΚΕΛ αποδίδει τεράστια σημασία στο κεφάλαιο “κυπριακή οικονομία”.  Μια 

εύρωστη και υγιής οικονομία αποτελεί το στήριγμα του αγώνα που διεξάγει ο κυπριακός 

λαός για επανένωση της πατρίδας μας και τη βάση για συνεχή άνοδο του βιοτικού 

επιπέδου των εργαζομένων.  Οραματιζόμαστε μια οικονομική πολιτική η οποία θα 

οδηγεί στη μεγιστοποίηση της ανάπτυξης μέσα σε συνθήκες σταθερότητας, κοινωνικής 
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δικαιοσύνης και κοινωνικής συνοχής, μια αναπτυξιακή πολιτική η οποία όχι μόνο θα 

σέβεται, αλλά παράλληλα θα προστατεύει  και θα αποκαθιστά το περιβάλλον. 

Οραματιζόμαστε μια ανθρωποκεντρική οικονομική πολιτική, που θα εξασφαλίζει την 

ευημερία των πολιτών και όχι μόνο των αριθμών και των δεικτών, και είναι γι’ αυτόν 

ακριβώς το λόγο που απορρίπτουμε το νεοφιλελεύθερο μοντέλο ανάπτυξης, το οποίο 

αφήνει έκθετο τον πολίτη στη δίνη της ανεξέλεγκτης λειτουργίας των νόμων της αγοράς, 

και στηρίζουμε το μικτό κοινωνικοοικονομικό σύστημα για μια οικονομία με κοινωνικούς 

προσανατολισμούς και κοινωνικές ευαισθησίες. 

 Απόρροια της δικής μας αντίληψης για την οικονομική ανάπτυξη είναι και η άποψή 

μας για τον κρατικό προϋπολογισμό, τη μορφή και το περιεχόμενό του.  Η θέση μας για 

συνεχή και ισορροπημένη ανάπτυξη σε συνθήκες σταθερότητας απαιτεί 

προϋπολογισμό με σαφείς αναπτυξιακούς προσανατολισμούς, απαιτεί  συνεχή και 

σταθερή αύξηση των κονδυλίων για την ανάπτυξη, απαιτεί αυξημένες από χρόνο σε 

χρόνο επενδύσεις με στόχο τη δημιουργία μιας σύγχρονης υποδομής, η οποία θα 

αποτελέσει τη βάση για τον εκσυγχρονισμό της χώρας και το υπόβαθρο για να 

ανταγωνιστούμε επάξια μέσα σ’ ένα νέο, εντελώς διαφορετικό και γεμάτο προκλήσεις 

περιβάλλον. 

 Η θέση μας για μια ανθρωποκεντρική οικονομική πολιτική, η οποία θα προωθεί 

την κοινωνική δικαιοσύνη και συνοχή, απαιτεί έναν κοινωνικά ευαίσθητο κρατικό 

προϋπολογισμό, ένα εργαλείο προώθησης και στήριξης πολιτικών που βοηθούν στην 

πρόοδο του ανθρώπου, όπως είναι η παιδεία, η υγεία, ο πολιτισμός, ο αθλητισμός και 

το περιβάλλον, απαιτεί έναν προϋπολογισμό που θα σμικρύνει το κοινωνικό χάσμα και 

θα στοχεύει στη δημιουργία του κοινωνικού κράτους μέσα από ένα σφαιρικό 

πρόγραμμα κοινωνικής δράσης. 

 Η δική μας αντίληψη για ένα δίκαιο φορολογικό σύστημα θέλει τα έσοδα του 
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κρατικού προϋπολογισμού να προέρχονται από σωστά και ισορροπημένα 

κατανεμημένες φορολογίες και τέλη.  Είναι σχετικά εύκολο για οποιοδήποτε κράτος να 

έχει, αν το θελήσει, ικανοποιητικά έσοδα.  Μας ενδιαφέρει το ύψος των εσόδων, 

περισσότερο όμως μας ενδιαφέρει από πού προέρχονται.  Το ΑΚΕΛ πιστεύει ότι ένα 

φορολογικό σύστημα, για να είναι δίκαιο, πρέπει να λαμβάνει υπόψη τη φοροδοτική 

ικανότητα του φορολογούμενου πολίτη και να κατανέμει τις φορολογίες στη βάση της 

οικονομικής ευρωστίας του καθενός. 

 Το ΑΚΕΛ θεωρεί εκ των ων ουκ άνευ τη συνετή διαχείριση των χρηματικών πόρων 

του κράτους.  Ο σεβασμός προς το δημόσιο χρήμα επιμετρά το βαθμό της 

διαχειριστικής ικανότητας και σοβαρότητας μιας κυβέρνησης.  Ο κρατικός 

προϋπολογισμός αποτελεί και τον καθρέφτη της διαχείρισης.  Αν υπάρχουν 

υπερβάσεις, σπατάλες, παρατυπίες και κακοδιαχείριση, αν υπάρχουν αδικαιολόγητες 

καθυστερήσεις στην εκτέλεση των έργων ανάπτυξης, τότε, ναι, μπορούμε να πούμε ότι 

η κυβέρνηση έχει αποτύχει στη διαχείριση του δημόσιου χρήματος. 

 ∆υστυχώς, για μια ακόμα χρονιά από τον κρατικό προϋπολογισμό και την 

οικονομική και δημοσιονομική πολιτική της κυβέρνησης απουσιάζουν το όραμα και οι 

σαφείς και ξεκάθαροι αναπτυξιακοί στόχοι.  Η απερχόμενη κυβέρνηση δεν κατάφερε να 

ξεφύγει από τα στενά πλαίσια ενός λογιστικού ισολογισμού.  Από τον κρατικό 

προϋπολογισμό απουσιάζουν: 

1. Η αναγκαία επέκταση και ο εκσυγχρονισμός της υποδομής της παιδείας, όπου 

υστερούμε κατά πολύ των σύγχρονων απαιτήσεων, οι δαπάνες μένουν στάσιμες, 

ενώ οι διακηρύξεις για ποιοτική αναβάθμιση παραμένουν γράμμα κενό. Να 

σημειωθεί ότι ο βαθμός υλοποίησης του αναπτυξιακού προϋπολογισμού για την 

παιδεία ξεπερνά ελαφρώς το 50% του συνόλου. 

2. Η ριζοσπαστική αντιμετώπιση των θεμάτων της δημόσιας υγείας, όπου τα 
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προβλήματα οξύνονται δραματικά, η ποιότητα κλονίζεται και η γραφειοκρατία, μαζί 

με δυσλειτουργίες στην οργάνωση, καθιστούν την πρόσβαση του μέσου πολίτη 

στο σύστημα ολοένα και πιο δύσκολη. 

3. Η ανάπτυξη των παραγωγικών τομέων της οικονομίας, όπου σημειώνεται 

συρρίκνωση της μεταποίησης και της γεωργικής παραγωγής, όπου οι διακηρύξεις 

για νέα βιομηχανική πολιτική και αναδιάρθρωση του αγροτικού τομέα παραμένουν 

χωρίς υλοποίηση. 

4. Η πολιτιστική ανάπτυξη, όπου οι δαπάνες μόλις που αγγίζουν το 0,12% του ΑΕΠ 

ή το 0,3% του συνολικού προϋπολογισμού. 

5. Η έρευνα, τομέας τόσο μεγάλης σημασίας για τη μελλοντική ανάπτυξη του τόπου, 

όπου η συνολική δαπάνη μόλις που αγγίζει το 0,18% του ΑΕΠ. 

6. Η περιβαλλοντική ανάπτυξη, όπου η πράξη αφίσταται σαφώς του ευρωπαϊκού 

κεκτημένου και των ευρωπαϊκών οδηγιών. 

7. Η προστασία του καταναλωτή, η προώθηση ήπιων μορφών ενέργειας που θα 

σέβονται το περιβάλλον και ο εκσυγχρονισμός της δημόσιας υπηρεσίας. 

8. Αυτός καθαυτός ο τομέας της ανάπτυξης, όπου η υλοποίηση του περσινού 

προϋπολογισμού μόλις που έφτασε το 68%. 

 Είναι λοιπόν πρόδηλο ότι ο προϋπολογισμός της κυβέρνησης, από τον οποίο 

απουσιάζουν ως προτεραιότητα οι ψηλοί αναπτυξιακοί στόχοι και η κοινωνική πολιτική, 

δε συναντά τις δικές μας απαιτήσεις και προσδοκίες. 

 Έχει καθιερωθεί, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, στην κοινοβουλευτική μας 

πρακτική η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού να μην περιορίζεται στα στενά 

πλαίσια της ανάλυσης των δαπανών και των εσόδων, αλλά να επεκτείνεται σ’ έναν 

ευρύτερο διάλογο για την κοινωνικοοικονομική πολιτική της κυβέρνησης και των 

πολιτικών κομμάτων.  Το ΑΚΕΛ εκτιμά ότι η πορεία της κυπριακής οικονομίας κατά το 
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2002 σημαδεύτηκε από διάφορα γεγονότα και συγκυρίες, τα οποία επηρέασαν τις 

επιδόσεις της.  Τα κυριότερα από αυτά είναι: 

1. Οι επιπτώσεις στα διεθνή οικονομικά δρώμενα μετά την τρομοκρατική επίθεση 

ενάντια στις ΗΠΑ την 11η του Σεπτέμβρη και οι πολεμικές επιχειρήσεις στο 

Αφγανιστάν, που συνέχισαν να επηρεάζουν αρνητικά την οικονομία μας και κατά 

τους πρώτους μήνες του 2002.  Στην Κύπρο συνέχισε να υφίσταται τις επιπτώσεις  

η τουριστική ανάπτυξη, οι αερομεταφορές και τελικά το σύνολο της οικονομίας, 

αφού οι γενικότερες επιδόσεις της είναι άμεσα συνδεδεμένες με τις επιδόσεις του 

τουρισμού.  Νωρίς το 2002 και μέχρι τα μέσα του χρόνου διαφάνηκε ότι το 

ποσοστό των τουριστικών αφίξεων παρουσίαζε μείωση, η οποία κατά το πρώτο 

εξάμηνο του 2002 έφτασε στο 13%, με παρόμοια σχεδόν πτώση στα έσοδα από 

τον τουρισμό.  Με εξαίρεση ίσως τον όγκο της αγροτικής παραγωγής, παρόμοια 

αρνητική πορεία καταγράφηκε και στους πλείστους τομείς και κλάδους της 

οικονομίας. 

2. Το διεθνές οικονομικό περιβάλλον δεν ήταν καθόλου ευνοϊκό για την ανάπτυξη της 

κυπριακής οικονομίας.  Η παγκόσμια οικονομία, με βασικούς πρωταγωνιστές τις 

ΗΠΑ και την Ευρώπη, εξακολούθησε να παρουσιάζει συμπτώματα ύφεσης. 

Ιδιαίτερα δύσκολες ήταν οι οικονομικές συγκυρίες στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπου 

η ύφεση επικράτησε καθολικά για δεύτερο συνεχή χρόνο και ακόμα συνεχίζεται, 

χωρίς να έχουν δημιουργηθεί ελπίδες για ανάκαμψη. 

3. Οι επιδόσεις των μεγαλύτερων οικονομικών οργανισμών της χώρας μας, και 

ιδιαίτερα των μεγάλων εταιρειών που είναι εισηγμένες στο ΧΑΚ, ήταν μειωμένες, 

ιδιαίτερα κατά το πρώτο εξάμηνο του χρόνου. Οι ανορθόδοξες και αρνητικές 

εξελίξεις στο ΧΑΚ δεν αναχαιτίστηκαν ούτε κατά το 2002 μέσα στο οποίο η πτώση 

συνεχίστηκε. 
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4. Η σταθερή σχέση που για μήνες παρατηρήθηκε μεταξύ κυπριακής λίρας, ευρώ και 

στερλίνας αλλά και η για μεγάλο χρονικό διάστημα σχετική σταθερότητα στις 

διεθνείς τιμές των πετρελαιοειδών δε στάθηκαν στοιχεία ικανά να ανακόψουν τις 

αρνητικές οικονομικές εξελίξεις, ιδιαίτερα στον τουρισμό. 

 Όλα τα πιο πάνω επηρέασαν αρνητικά την πορεία της οικονομίας με αποτέλεσμα 

ο ρυθμός οικονομικής ανάπτυξης για το 2002 να παρουσιάσει αισθητή κάμψη και 

μειωμένες επιδόσεις.  Σύμφωνα με τις επίσημες πηγές της κυβέρνησης, ο ρυθμός 

ανάπτυξης της οικονομίας υπολογίστηκε σαν πρώτη πρόβλεψη στο 4%, στη συνέχεια 

αναθεωρήθηκε στο 2,7% και πολύ πρόσφατα στο 2,3%.  Έχοντας υπόψη τη σοβαρή 

υποχώρηση του τουριστικού τομέα, των μεταφορών, των αερομεταφορών και της 

ναυσιπλοΐας, την επιβράδυνση των επενδύσεων και της ιδιωτικής κατανάλωσης, την 

επιβράδυνση του εμπορίου και την υποχώρηση όλων σχεδόν των κλάδων της 

μεταποίησης, ακόμα και την πτώση των επανεξαγωγών, θεωρούμε ότι ο ρυθμός 

ανάπτυξης της οικονομίας δεν πρόκειται σε καμία περίπτωση να ξεπεράσει το 2%.  

Αυτός ο ρυθμός είναι εκ των πραγμάτων ο χαμηλότερος των τελευταίων επτά χρόνων.  

Η κατάσταση δεν είναι ρόδινη, όπως επιχειρήθηκε να παρουσιαστεί από πλευράς 

κυβέρνησης, όμως δεν είναι και καταστροφική, αν συγκρίνουμε τις δικές μας επιδόσεις 

είτε με αυτές των χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης είτε και με αυτές των υπό 

ένταξη χωρών.  Μέσα σε ένα ιδιαίτερα δυσχερές διεθνές οικονομικό περιβάλλον η 

κυπριακή οικονομία κατάφερε να επιπλεύσει. 

 Το ΑΚΕΛ όμως πιστεύει ότι με την έγκαιρη λήψη συγκεκριμένων διορθωτικών 

μέτρων από πλευράς κυβέρνησης η οικονομία θα μπορούσε να αποφύγει ή να 

μετριάσει αρκετές αρνητικές επιπτώσεις και να αναπτυχθεί με ρυθμούς υψηλότερους 

του 2%.  Αναμέναμε από την κυβέρνηση να προβεί έγκαιρα στην επεξεργασία και λήψη 

μέτρων για αναζωογόνηση του τουρισμού, πράγμα που απέφυγε να πράξει και, όταν το 



 

 182

επεχείρησε, η χειμερινή περίοδος είχε δυστυχώς χαθεί.  Την ίδια στιγμή και 

διαπιστώνοντας τα αρνητικά δεδομένα της οικονομίας, η κυβέρνηση φάνηκε απρόθυμη 

να πάρει συγκεκριμένα μέτρα για αναδιάρθρωση της παραγωγικής βάσης της 

οικονομίας, για αναζωογόνηση του τομέα των κατασκευών και της μεταποίησης, για 

εκσυγχρονισμό και επέκταση της τουριστικής υποδομής, για χαλιναγώγηση του 

δημόσιου χρέους και για λήψη μέτρων για περιορισμό της ανεργίας.  Οι χαμηλές 

επιδόσεις της οικονομίας για το 2002 καταδεικνύουν δυστυχώς ότι η ανάπτυξη του 

τόπου εξακολουθεί να στηρίζεται βασικά σε έναν ιδιαίτερα ευπαθή τομέα της οικονομίας 

όπως είναι ο τουρισμός.  Οι εμπειρίες, θετικές και αρνητικές, που είχαμε από τις 

επιπτώσεις του πολέμου στον Περσικό Κόλπο, από τα τραγικά επεισόδια στη ∆ερύνεια 

και από τις εξελίξεις μετά την 11η του Σεπτέμβρη δεν φαίνεται να έδωσαν τα 

απαραίτητα μηνύματα στην απερχόμενη κυβέρνηση.  Ο τουρισμός μπορεί να είναι ο 

πλέον προσοδοφόρος τομέας της οικονομίας, του οποίου τα οφέλη και τα 

πλεονεκτήματα θα πρέπει να αξιοποιούνται στο έπακρο, την ίδια στιγμή όμως θα 

πρέπει να ληφθούν διαρθρωτικά μέτρα προς την κατεύθυνση των παραγωγικών 

τομέων της οικονομίας. 

 Η κάμψη που παρατηρήθηκε δημιούργησε δυστυχώς προβλήματα και στον τομέα 

της απασχόλησης.  Η ανεργία, με βάση τα τελευταία στοιχεία του Νιόβρη, αναμένεται να 

φτάσει στο 3,4% με 10 800 ανέργους σε σύγκριση με 9 395 άτομα και 3% το 2001.  Με 

βάση τη νέα μέθοδο επιμέτρησης της ανεργίας η οποία εφαρμόζεται από τις χώρες μέλη 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Eurostat), το ποσοστό ανεργίας στην Κύπρο -συγκρίσιμο με 

το ευρωπαϊκό- βρίσκεται σήμερα στο 4,3%.  Μας προβληματίζει το ότι, με βάση τα 

στοιχεία για τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια, υπάρχει μια ανησυχητική αυξητική τάση στα 

ποσοστά ανεργίας τόσο διαχρονικά όσο και μεταξύ του μέσου όρου των πενταετών 

περιόδων.  Κατά την πενταετία 1988-1992, ο μέσος όρος της ανεργίας ήταν 2,3%.  
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Κατά την πενταετία 1993-1997, φθάνει το 2,9% και αυξάνεται ακόμα περισσότερο, στο 

3,3%, κατά την πενταετία 1998-2002.  Έχουμε, δηλαδή, μια αύξησή του κατά 43% στη 

διάρκεια των τελευταίων χρόνων, που είναι πολύ ανησυχητική. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η οικονομική διαχείριση των τελευταίων χρόνων οδήγησε τόσο στην παραπέρα 

όξυνση των διαρθρωτικών προβλημάτων και των αδυναμιών της οικονομίας όσο και 

στην όξυνση της οικονομικής αστάθειας σε σχέση με τις εξωτερικές συναλλαγές της 

χώρας.  Η μονόπλευρη ανάπτυξη του τουρισμού και οι διαρθρωτικές αδυναμίες 

εξακολουθούν να υποσκάπτουν την οικονομική βάση. Απουσίασε το όραμα και ο 

ευφάνταστος στρατηγικός σχεδιασμός, στοιχεία που θα μπορούσαν να οδηγήσουν σ’ 

ένα ολοκληρωμένο και ρεαλιστικό οικονομικό πρόγραμμα.  Τα σύγχρονα πρότυπα 

ανάπτυξης και οι διεθνείς οικονομικές εξελίξεις με βασικό άξονα την ενοποίηση και 

παγκοσμιοποίηση των οικονομικών δομών, το άνοιγμα των αγορών και την πρόκληση 

της Ενωμένης Ευρώπης υπογραμμίζουν την ανάγκη για μια σοβαρή μελέτη των 

προβλημάτων και των διαρθρωτικών αδυναμιών της οικονομίας, όπως και την 

απαίτηση για την οικοδόμηση ενός νέου, σύγχρονου μοντέλου οικονομικής ανάπτυξης.  

Η συρρίκνωση των τομέων της παραγωγής, η απόλυτη εξάρτηση από τον τουρισμό, η 

μείωση των ρυθμών αύξησης των επενδύσεων, η αύξηση των ελλειμμάτων στο 

εμπορικό ισοζύγιο και στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών, η διόγκωση του δημόσιου 

χρέους, τα χαμηλά επίπεδα παραγωγικότητας σε σύγκριση με εκείνα των κρατών 

μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι βραδείς ρυθμοί εισαγωγής της νέας τεχνολογίας, οι 

υποβαθμισμένες δαπάνες για την έρευνα και η στασιμότητα στην ανάπτυξη βασικών 

κοινωνικών τομέων, όπως η παιδεία και η υγεία, είναι προβλήματα υπαρκτά, 

προβλήματα που οξύνθηκαν περισσότερο κατά τα τελευταία χρόνια.   

 Στη βάση των πιο πάνω αδυναμιών, αναλύοντας το διεθνές οικονομικό 
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περιβάλλον και τις εξελίξεις στη γύρω περιοχή και έχοντας υπόψη το μικρό μέγεθος της 

οικονομίας μας, την έλλειψη φυσικών πόρων και την πολιτική αβεβαιότητα λόγω της ντε 

φάκτο διχοτόμησης της πατρίδας μας, οφείλουμε να καθορίσουμε το πλαίσιο αλλά και  

τους στόχους ενός μακροπρόθεσμου οικονομικού σχεδιασμού.  Οι ριζικές αλλαγές στο 

διεθνές οικονομικό σκηνικό, η αδράνεια και η αδυναμία της κυβέρνησης να υιοθετήσει 

δραστικά μέτρα επίλυσης των προβλημάτων οδήγησαν τους εργαζόμενους, τους 

γεωργοκτηνοτρόφους και τον επιχειρηματικό κόσμο σε αβεβαιότητα και έλλειψη 

εμπιστοσύνης στο μέλλον της οικονομίας.  Η Κύπρος σήμερα όσο ποτέ άλλοτε έχει 

ανάγκη από μια ευφάνταστη αλλά ρεαλιστική στρατηγική οικονομική ανάπτυξη, η οποία 

θα πρέπει να εφαρμοστεί με συνέπεια.  Μια τέτοια στρατηγική πρέπει να στηρίζεται: 

1. Στη μεγιστοποίηση της οικονομικής ανάπτυξης μέσα από την αύξηση των 

αναπτυξιακών κονδυλίων του κρατικού προϋπολογισμού, μέσα από την 

ενθάρρυνση των επενδύσεων του ιδιωτικού τομέα και μέσα από την αξιοποίηση 

των διαρθρωτικών αναπτυξιακών προγραμμάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Αναπόσπαστο κομμάτι της αναπτυξιακής πολιτικής πρέπει να είναι η αυξημένη 

υλοποίηση των αναπτυξιακών προϋπολογισμών με στόχο να φτάσουμε τα 

δεδομένα της Ευρώπης, όπου αυτοί υλοποιούνται σε ποσοστό ψηλότερο του 

80%. 

2. Στη ριζική επανατοποθέτηση του μοντέλου οικονομικής ανάπτυξης.  Αυτή την 

ανάπτυξη τη βλέπουμε να κινείται σε τέσσερις βασικούς άξονες: 

 α. Στη στήριξη των παραγωγών του πρωτογενούς τομέα με παράλληλη 

ενθάρρυνση των επενδύσεων σε τεχνολογία και τεχνογνωσία. Ο 

εκσυγχρονισμός του γεωργοκτηνοτροφικού τομέα πρέπει να στοχεύει στην 

αύξηση του όγκου παραγωγής με τον εκσυγχρονισμό των υφιστάμενων και 

την εισαγωγή νέων καλλιεργειών, τη δημιουργία παράλληλα ευέλικτων και 
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σύγχρονων τρόπων εμπορίας και προώθησης των εξαγωγών και την 

ενθάρρυνση της δημιουργίας βιομηχανικών μονάδων μεταποίησης 

αγροτικών προϊόντων.  Η αύξηση της παραγωγικότητας στον 

γεωργοκτηνοτροφικό τομέα θα μειώσει το κόστος παραγωγής και θα 

καταστήσει τα προϊόντα μας ανταγωνιστικά. 

 β. Στην εισαγωγή κινήτρων και μέτρων εκσυγχρονισμού των βιομηχανικών και 

μεταποιητικών μονάδων και στην ενθάρρυνση της εισαγωγής της έρευνας, 

καθώς και όλων των άλλων σύγχρονων τεχνολογικών επιτευγμάτων, στη 

βιομηχανία.  Η στήριξη και ο εκσυγχρονισμός των παραδοσιακών 

βιομηχανικών μονάδων θα πρέπει να συνοδευτούν με τη δημιουργία, στη 

βάση μιας νέας πολιτικής, “βιομηχανιών αιχμής” για παραγωγή προϊόντων, 

που να αξιοποιούν την τεχνολογία και το ψηλό επίπεδο δεξιοτήτων του 

εργατικού μας δυναμικού.  Η δημιουργία βιομηχανικών εκκολαπτηρίων είναι 

μόνο η αρχή.  Την ίδια στιγμή οφείλουμε να αξιοποιήσουμε και να 

υιοθετήσουμε εξειδικευμένα προγράμματα στήριξης μικρομεσαίων 

επιχειρήσεων που εφαρμόζει με επιτυχία η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 γ. Στη μετατροπή της Κύπρου σε διεθνές κέντρο παροχής υπηρεσιών με την 

αξιοποίηση του εξειδικευμένου εργατικού της δυναμικού, της γεωγραφικής 

της θέσης, όπως επίσης και της ένταξής της στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η 

οποία την καθιστά το ανατολικότερο σύνορο της Ευρώπης.  Με την αναγκαία 

υποδομή, η οποία μεταφράζεται σε σύγχρονα λιμάνια και αεροδρόμια, η 

Κύπρος μπορεί να μετατραπεί σε διεθνές κέντρο αερομεταφορών και 

ναυσιπλοΐας.  Το ανθρώπινο δυναμικό μπορεί με την κατάλληλη προβολή και 

επένδυση να αξιοποιηθεί  σε μεγαλύτερο βαθμό στον τομέα της παροχής 

συμβουλευτικών υπηρεσιών.  Ο υπεράκτιος τομέας μπορεί να αναπτυχθεί 
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ακόμα περισσότερο, αφού ακόμη και με τα νέα φορολογικά δεδομένα η 

Κύπρος εξακολουθεί να παραμένει η πιο ελκυστική χώρα σε ολόκληρη την 

Ευρώπη.  Η αξιοποίηση των τομέων της παιδείας, της υγείας, του πολιτισμού 

και του αθλητισμού για τη δημιουργία νέων δυνατοτήτων ανάπτυξης 

αποτελούν πρόκληση για το μέλλον.  Η Κύπρος έχει τη δυνατότητα 

δημιουργίας σύγχρονων διεθνών κέντρων υγείας και ιατρικής σε συνδυασμό 

και με την τουριστική ανάπτυξη, όπως επίσης τη δυνατότητα ανάπτυξής της 

σε ένα ζηλευτό διεθνές εκπαιδευτικό κέντρο υψηλών προδιαγραφών. 

 δ. Στην επανατοποθέτηση της Κύπρου στον παγκόσμιο τουριστικό χάρτη. Το 

τουριστικό μοντέλο ανάπτυξης που ακολουθήθηκε τα τελευταία είκοσι πέντε 

χρόνια έχει φτάσει στον κορεσμό. Στόχος πρέπει να είναι η αειφόρος 

τουριστική ανάπτυξη και η μεγιστοποίηση των οικονομικών οφελών μέσα 

από τη διατήρηση των κοινωνικών ισορροπιών και την προστασία και 

αναβάθμιση του περιβάλλοντος και της πολιτιστικής μας κληρονομιάς.  Για να 

επιτευχθεί ο πιο πάνω στόχος, απαιτείται η επίλυση των βασικών 

προβλημάτων που αντιμετωπίζει η τουριστική βιομηχανία. 

  Η αναβάθμιση του τουριστικού προϊόντος και η ανάληψη σημαντικών 

επενδύσεων σε έργα τουριστικής υποδομής, όπως είναι τα τουριστικά χωριά 

με καθαρά κυπριακό χαρακτήρα, η βελτίωση και ανάπτυξη των 

αρχαιολογικών μας χώρων και η αναβάθμιση του οδικού δικτύου, του 

φωτισμού και των χώρων πρασίνου, η προβολή και ανάπτυξη 

εξειδικευμένων μορφών τουρισμού, όπως είναι ο χειμερινός, ο αθλητικός, ο 

αγροτικός, ο πολιτιστικός, ο κοινωνικός και ο εκπαιδευτικός, η ενθάρρυνση 

του εσωτερικού τουρισμού, η πάταξη της αισχροκέρδειας, η αναβαθμισμένη, 

ποιοτικά και ποσοτικά, προβολή του τουριστικού μας προϊόντος στο 
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εξωτερικό είναι μερικά από τα μέτρα που μπορούν να υιοθετηθούν με στόχο 

την προσαρμογή και την αναβάθμιση του τουριστικού προϊόντος στην 

Κύπρο. 

 Πέραν όλων αυτών, απαιτείται: 

1. Η διατήρηση σε χαμηλά επίπεδα του πληθωρισμού μέσα από επεξεργασμένα 

αντιπληθωριστικά προγράμματα με στόχο τη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας 

της οικονομίας, τη διατήρηση της αξίας των εισοδημάτων, τη δημιουργία 

συνθηκών για χαμηλά επιτόκια για ενθάρρυνση των επενδύσεων και για 

ευνοϊκότερη εξυπηρέτηση των χρεών. 

2. Η μαζική εισαγωγή της νέας τεχνολογίας, της πληροφορικής και της χρήσης του 

διαδικτύου στο δημόσιο τομέα, όπως επίσης και σε όλους τους κλάδους της 

οικονομικής δραστηριότητας, με παράλληλη σημαντική αύξηση των δημοσίων 

δαπανών για σκοπούς έρευνας και ενθάρρυνση της έρευνας στον ιδιωτικό τομέα. 

Εξίσου σημαντική είναι η διά βίου εκπαίδευση, ιδιαίτερα στους τεχνολογικούς και 

επαγγελματικούς κλάδους. 

3. Η στήριξη, ο εκσυγχρονισμός και η περαιτέρω ανάπτυξη του Συνεργατικού 

Κινήματος. 

4. Η διατήρηση και στήριξη του κοινωνικού χαρακτήρα των ημικρατικών οργανισμών 

και άλλων επιχειρήσεων κοινής ωφελείας και η λήψη όλων των απαραίτητων 

μέτρων για πλήρη αναδιοργάνωση και αναδιάρθρωση των ημικρατικών 

οργανισμών υπό το φως του νέου ανταγωνιστικού περιβάλλοντος, ώστε να 

αντιμετωπίσουν αποτελεσματικά τις πιέσεις της ανοικτής αγοράς. 

5. Η προώθηση θεσμικών αλλαγών και η ενίσχυση, με την κατάλληλη στελέχωση 

των εποπτικών οργάνων, του χρηματιστηρίου με κύριο αντικείμενο την προστασία 

του επενδυτή. 
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6. Η στήριξη και η συνεχής διεύρυνση του κοινωνικού ρόλου του κράτους με τελικό 

στόχο το κοινωνικό κράτος και την κοινωνική δικαιοσύνη. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι κοινή διαπίστωση όλων των πολιτικών δυνάμεων ότι υπάρχουν σοβαρά 

δημοσιονομικά προβλήματα.  Τα προβλήματα αυτά τα τελευταία δέκα χρόνια 

αντιμετωπίστηκαν κατά τρόπο λογιστικό και βραχυπρόθεσμο.  Τα ταμειακά ελλείμματα 

την περίοδο 1993-2002 χρηματοδοτούνταν με συνεχώς αυξανόμενο δανεισμό από το 

εξωτερικό και το εσωτερικό με αποτέλεσμα την αναμενόμενη εκτόξευση του δημόσιου 

χρέους στα ₤7 δις σχεδόν μέσα στο 2003.  Τα ταμειακά ελλείμματα και το δημόσιο 

χρέος δεν αντιμετωπίζονται μόνο από την πλευρά των εσόδων με αυξημένη φορολογία 

θα πρέπει να αντιμετωπιστούν με λιτότητα, περισυλλογή, περιορισμό των υπερβάσεων 

και της σπατάλης, καταπολέμηση της διαφθοράς, ανακατανομή και αναδιάρθρωση των 

κρατικών δαπανών και πλήρη εκσυγχρονισμό και αναδιάρθρωση της κρατικής μηχανής. 

 Αξιολογώντας τη δημοσιονομική πολιτική, έχουμε επισημάνει τα ακόλουθα: 

1. Τη συνεχή αύξηση των ταμειακών ελλειμμάτων καθ’ όλη τη διάρκεια των 

τελευταίων χρόνων. 

2. Τη συνεχή άνοδο του δημόσιου χρέους, που κατά κεφαλήν έχει φτάσει στα 

ψηλότερα επίπεδα παγκοσμίως. 

3. Την ασταμάτητη αύξηση των καταναλωτικών δαπανών σε βάρος των 

επενδύσεων.  Οι δαπάνες συντήρησης της κρατικής μηχανής έχουν φτάσει στο 

επίπεδο των £142 εκατομ. από £25 εκατομ. που ήταν το 1993. 

4. Την κάλυψη των καταναλωτικών δαπανών μέχρι το 1999 με καθαρό δανεισμό, 

όπως και την κάλυψη με καθαρό δανεισμό για κάποιο χρονικό διάστημα ακόμα και 

των τόκων του δημόσιου χρέους. 

5. Τη συνεχή αύξηση των τόκων του δημόσιου χρέους.  Πληρώνουμε σχεδόν ένα 
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εκατομμύριο λίρες την ημέρα μόνο γι’ αυτό το σκοπό. 

6. Την αύξηση του κρατικού μισθολογίου στα £859,4 εκατομ. από £782,6 εκατομ. 

που ήταν πέρσι.  Ο αριθμός των δημοσίων υπαλλήλων αυξάνεται συνεχώς, ενώ 

με πρόσθετο κόστος επιβαρύνεται η κρατική μηχανή λόγω των μαζικών 

αναβαθμίσεων. 

7. Την επιβάρυνση του κρατικού προϋπολογισμού με το κόστος των καθυστερήσεων 

εκτέλεσης των αναπτυξιακών έργων, όπως και το κόστος των σκανδάλων και των 

ατασθαλιών. 

 Στη βάση των εκτιμήσεων που έχουμε παραθέσει και των δικών μας 

συμπερασμάτων για το χαρακτήρα και τη φιλοσοφία του προϋπολογισμού, εμείς δεν 

μπορούμε να δώσουμε θετική ψήφο.  Η κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-

Νέες ∆υνάμεις θα τηρήσει αποχή καταψηφίζοντας ορισμένες επιμέρους πρόνοιες και 

υπερψηφίζοντας τα κονδύλια για την άμυνα και τους εκτοπισθέντες.  Η τήρηση αποχής 

από μέρους μας εκφράζει την απαρέσκειά μας για την κοινωνική και οικονομική πολιτική 

της κυβέρνησης.  ∆εν καταψηφίζουμε τον προϋπολογισμό, γιατί είμαστε στην πορεία 

ολοκλήρωσης της ένταξής μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και γιατί σημαντικά γεγονότα 

που έχουν σχέση με το μέλλον της πατρίδας μας επιτάσσουν τη διαφύλαξη της 

εσωτερικής σταθερότητας και την απρόσκοπτη λειτουργία του κράτους. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Απ’ όσα εκθέσαμε πιο πάνω βγαίνει αβίαστα ένα και μοναδικό συμπέρασμα, ότι ο 

τόπος χρειάζεται αλλαγή, χρειάζεται μια δημοκρατική και προοδευτική αλλαγή, που θα 

διαρρήξει τα σημερινά αδιέξοδα και θα διαμορφώσει πραγματικά ελπιδοφόρες 

προοπτικές για το μέλλον.  Η αλλαγή είναι ζωτική ανάγκη τόσο για την πορεία του 

κυπριακού προβλήματος και την ολοκλήρωση της ένταξής μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση 

όσο και για τα θέματα της εσωτερικής διακυβέρνησης.  
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 Ο υποψήφιος των δυνάμεων της αλλαγής, ο κ. Τάσος Παπαδόπουλος, το 

πρόγραμμα που δεσμεύεται να εφαρμόσει, το ΑΚΕΛ, το ∆ΗΚΟ, άλλες πολιτικές 

δυνάμεις και η κοινωνία των πολιτών που στηρίζουν αυτή την υποψηφιότητα είναι η 

εγγύηση ότι ο στόχος αυτός  θα γίνει πραγματικότητα.  Με Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας 

τον κ. Τάσσο Παπαδόπουλο θα εργαστούμε συλλογικά για ουσιαστική διαπραγμάτευση 

του Σχεδίου Ανάν, ώστε αυτό να καταστεί το συντομότερο η λύση του Κυπριακού.  Θα 

εργαστούμε για επαναπροσέγγιση, για επανένωση της πατρίδας και του λαού μας.  Θα 

ολοκληρώσουμε την προσχώρηση της Κύπρου στη μεγάλη ευρωπαϊκή οικογένεια.  Με 

Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας τον κ. Τάσσο Παπαδόπουλο θα φυσήξει ένας καινούργιος 

άνεμος δημοκρατίας, διαλόγου, συναίνεσης και αμοιβαίου σεβασμού ανάμεσα στις 

συνιστώσες της κυπριακής κοινωνίας. Θα εφαρμοστεί μια προοδευτική και φιλολαϊκή 

κοινωνική και οικονομική πολιτική.  Θα κατισχύσει η αξιοκρατία και η ισοπολιτεία.  Οι 

νέοι μας θα μπορούν να ατενίζουν με αισιοδοξία και πίστη το μέλλον.  Γι’ αυτή την 

υπόθεση το ΑΚΕΛ θα δώσει όλες του τις δυνάμεις υπηρετώντας, όπως πάντα, την 

Κύπρο και το λαό μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το λόγο έχει ο πρόεδρος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Νίκος Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η κατ’ έτος συζήτηση του προϋπολογισμού του κράτους αποτελεί κορυφαία 

κοινοβουλευτική λειτουργία, αλλά και αφορμή για μια συνολική και εφ’ όλης της ύλης 

ανασκόπηση των μεγάλων θεμάτων που απασχολούν τον τόπο και την κοινωνία. 

 Εθνικό θέμα - Ευρωπαϊκή πορεία 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Κατά την περσινή συζήτηση του προϋπολογισμού, αναφερόμενος στο εθνικό θέμα 

και την ενταξιακή μας πορεία, έλεγα, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα:  «Είναι κοινή η 

πεποίθηση, κύριε Πρόεδρε, πως το 2002 θα είναι κρίσιμη χρονιά για τους δύο 

κορυφαίους και εθνικής σημασίας στόχους που έχουμε τάξει.  Τόσο για την προοπτική 

δίκαιης, βιώσιμης και λειτουργικής λύσης του Κυπριακού όσο και για την ένταξη της 

Κύπρου στην Ενωμένη Ευρώπη».  

 Πιο συγκεκριμένα, στην αναφορά μου στο εθνικό μας πρόβλημα έλεγα: «Ασφαλώς 

οι μέχρι τώρα ενδείξεις και πληροφορίες, αλλά και η γενικότερη στάση της Τουρκίας και 

του κ. Ντενκτάς δε δικαιολογούν οποιαδήποτε αισιοδοξία. Θέλω να εκφράσω ωστόσο 

την ευχή και τη βεβαιότητα ότι ο χρόνος που έχει ανατείλει θα είναι ιστορικής σημασίας 

για την προοπτική επίλυσης του κυπριακού προβλήματος», για να συνεχίσω πιο κάτω 

πως, «για να γίνει τούτο κατορθωτό, απαιτείται, πέρα από τη δική μας δεδηλωμένη 

καλή πίστη, και η αλλαγή στάσης της Άγκυρας και των Τουρκοκυπρίων.  Εύχομαι 

ειλικρινά να γίνουμε μάρτυρες μιας νέας εποχής, που θα τη διακρίνει η ειλικρίνεια και η 

μετριοπάθεια της τουρκοκυπριακής και τουρκικής ηγεσίας, προκειμένου να δώσουμε 

την ελπίδα της προοπτικής και της ευημερίας σε ολόκληρο τον κυπριακό λαό».  

 Για να συνεχίσω πιο κάτω για την ευρωπαϊκή μας προοπτική τα ακόλουθα:  

«Ταυτόχρονα και ανεξαρτήτως της προόδου του διακοινοτικού διαλόγου εκφράζουμε 

την ελπίδα πως ο ενταξιακός διάλογος θα ολοκληρωθεί με βάση τα χρονοδιαγράμματα 

που έχουν τεθεί, έτσι ώστε ολόκληρη η Κύπρος να ενταχθεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση 

μαζί με τις υπόλοιπες των χωρών που θα αποτελέσουν το λεγόμενο πρώτο κύμα 

διεύρυνσης.  Θεωρώ αχρείαστο να το επαναλάβω», έλεγα τότε, «και, αν το πράττω, 

είναι για να γίνει ξεκάθαρο πως η δική μας θέση, όπως βεβαίως και εκείνη της 

κυβέρνησης, είναι πως η αίτηση για ένταξη έγινε εξ ονόματος της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας και αφορά το σύνολο της επικράτειας της χώρας.  Οι μέχρι σήμερα 
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διαπραγματεύσεις είναι σε αυτή τη βάση που προχωρούν και καμιά μα καμιά, μέχρι 

στιγμής, έστω και ένδειξη δεν υπήρξε από πλευράς θεσμικών οργάνων της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης για ένταξη του μέρους και όχι του συνόλου της επικράτειας».  

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σήμερα πια δε μιλούμε για εκτιμήσεις και προβλέψεις αλλά για γεγονότα που 

δικαίωσαν τη συνέπεια στους στόχους, τη σωστή στρατηγική, τους ορθούς τακτικούς 

χειρισμούς με τα ιστορικά επιτεύγματα της Κοπεγχάγης. 

 Αυτό που αποτέλεσε όραμα για τους πολλούς, για άλλους έναν ανέφικτο στόχο και 

για κάποιους ένα εγχείρημα με κίνδυνο την ευρωδιχοτόμηση, ως αποτέλεσμα και των 

απροκάλυπτων απειλών της Τουρκίας, που πριν ένα χρόνο ακόμα έφτανε μέχρι του 

σημείου να αφήνει ανοικτό το ενδεχόμενο αντιδράσεων άνευ ορίων, σήμερα δεν είναι 

πια ένα υποθετικό σενάριο αλλά μια ιστορική πραγματικότητα.  Μια πραγματικότητα 

που στις 14 ∆εκεμβρίου, με την απόφαση της Κοπεγχάγης, έδωσε το δικαίωμα στην 

κυβέρνηση, τις πολιτικές δυνάμεις και τους πολίτες του τόπου να νιώσουν την 

ικανοποίηση πως μέσα από την παραδειγματική μας ενότητα και την ολόπλευρη 

συμπαράσταση της Ελλάδας επιτύχαμε πλήρως τον έναν από τους δύο μεγάλους 

εθνικούς μας στόχους. 

 Και, επειδή συζητούμε τον προϋπολογισμό, χωρίς με κανένα τρόπο να θέλουμε να 

μονοπωλήσουμε την επιτυχία της Κοπεγχάγης, δεν μπορεί την ίδια ώρα να μην 

παραδεχτούμε πως, παρά τα όσα αρνητικά και πολλές φορές μηδενιστικά που 

ακούγονται ή ακούγονταν από την αντιπολίτευση, η κατάκτηση του ευρωπαϊκού μας 

στόχου υπήρξε αποτέλεσμα συγκεκριμένου οράματος, στρατηγικής και σχεδιασμού. 

Στοιχεία που επέτρεψαν την άσκηση μιας οικονομικής πολιτικής που έφερε την Κύπρο 

πρώτη ανάμεσα στις υποψήφιες προς ένταξη χώρες τόσο στους οικονομικούς όσο και 

στους κοινωνικούς δείκτες.  Αυτό ίσως αποτελεί και την πιο σαφή απάντηση σε όσα 
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αρνητικά άκουσα να αναφέρει ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ-Αριστερά-

Νέες ∆υνάμεις προηγουμένως. Ακούγοντάς τον, ειλικρινά διερωτώμαι πόσο 

εξαπατήσαμε την Ευρωπαϊκή Ένωση για να μας δεχθεί.  Όμως είναι δικαίωμα της 

αντιπολίτευσης να ασκεί την όποια εκείνη επιθυμεί κριτική, να βλέπει με τα όποιου 

χρώματος γυαλιά το τι συμβαίνει και το τι συνέβη μέχρι σήμερα.  Τα γεγονότα μιλούν 

αφ’  εαυτών.   

 Και, επειδή, επαναλαμβάνω, δεν είναι πρόθεσή μας να μονοπωλήσουμε την 

επιτυχία, έστω κι αν ο πρωταγωνιστικός ρόλος ανήκει στην κυβέρνηση του Γλαύκου 

Κληρίδη, θα ήταν παράλειψη, αν δεν εξέφραζα για άλλη μια φορά τις ευγνώμονες 

ευχαριστίες του κυπριακού λαού προς την ελληνική κυβέρνηση για τον καθοριστικό της 

ρόλο στην υλοποίηση του ευρωπαϊκού οράματος της Κύπρου.       

 Θα ήταν ακόμη παράλειψη, αν δεν εξέφραζα για άλλη μια φορά τις ευχαριστίες μας 

στον επικεφαλής της διαπραγματευτικής ομάδας κ. Γιώργο Βασιλείου και την ομάδα 

του, στη Βουλή των Αντιπροσώπων και σε όλες τις πολιτικές δυνάμεις που με τη θετική 

ψήφο τους έκαναν κατορθωτή την έγκαιρη νομοθετική εναρμόνιση, στο σύνολο της 

δημόσιας υπηρεσίας για τη θετική συμβολή της και βεβαίως στον κυπριακό λαό, που με 

τις δικές του θυσίες ενίσχυσε την πολιτική ηγεσία του τόπου.    

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η δυναμική όμως της απόφασης της Κοπεγχάγης εκτείνεται και σε μια 

πρωτόγνωρη διεθνή κινητικότητα που αφορά τη λύση του Κυπριακού.  Οι ανησυχίες και 

η κατά καιρούς κριτική που εκφράστηκαν -ακόμα και σήμερα άκουσα τον κ. Χρίστου να 

επαναλαμβάνει τα ίδια-  πως τάχα οι αδέξιοι χειρισμοί του Προέδρου Κληρίδη οδήγησαν 

στην απόφαση των G8 και τη δήλωση του γενικού γραμματέα στις 12 Σεπτεμβρίου 

1999, όχι μόνο δεν επαληθεύτηκαν, αλλά αντίθετα διέψευσαν όσους ήθελαν να βλέπουν 

στις πρωτοβουλίες των Ηνωμένων Εθνών και των άλλων εμπλεκομένων χωρών 
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αναγνώριση τάχα κυριαρχίας στο ψευδοκράτος του κ. Ντενκτάς.  Οι εύστοχοι χειρισμοί 

του Γλαύκου Κληρίδη όχι μόνο οδήγησαν σε διεθνή απομόνωση τον κ. Ντενκτάς, αλλά 

προκάλεσαν και την πρωτοβουλία του ΟΗΕ με την υποβολή του Σχεδίου Ανάν.  Ενός 

σχεδίου που, με τα όσα αρνητικά περιέχει, κρίθηκε παρά ταύτα από την πλειοψηφία 

των κομμάτων που μετέχουν στο Εθνικό Συμβούλιο και αντιπροσωπεύουν το 95% του 

κυπριακού ελληνισμού ως βάση για διαπραγμάτευση, που θα οδηγεί στην εξεύρεση 

λύσης και στην επανένωση της πατρίδας μας.  

 Ενόψει των επικείμενων διαπραγματεύσεων δεν κρίνω πως θα ήταν δόκιμο από 

πλευράς μου να κάμω εκτεταμένη αναφορά ή ανάλυση στο περιεχόμενο των 

προτάσεων του ΟΗΕ.  Εκείνο που δεν μπορώ να παραγνωρίσω είναι πως, ως 

αποτέλεσμα των αποφάσεων της Κοπεγχάγης, για πρώτη φορά ακούστηκε από 

πλευράς της τουρκικής κυβέρνησης η θέση πως «η μη λύση δεν είναι λύση» και ένα 

πλειοψηφικό ρεύμα μέσα στην τουρκοκυπριακή κοινότητα εκδηλώνεται τόσο έντονα 

ενάντια στην πολιτική Ντενκτάς και υπέρ της ανάγκης άμεσου τερματισμού της 

διαίρεσης της κοινής μας πατρίδας.  

 Όπως ορθά επισημάνατε εσείς, κύριε Πρόεδρε, το Σχέδιο Ανάν ήρθε για να μείνει. 

Μια πραγματικότητα που μας βρίσκει απόλυτα σύμφωνους.  Σε εκείνο ακόμα που η 

πλειοψηφία των κομμάτων συμφωνεί είναι πως το συγκεκριμένο σχέδιο αποτελεί τη 

βάση διαπραγμάτευσης και όχι τη βάση λύσης του Κυπριακού.  Ήδη οι τεχνικές 

επιτροπές που συστάθηκαν άρχισαν το έργο τους και στις 13 Ιανουαρίου αναμένεται, 

μετά την άφιξη του κ. Ντε Σότο, ένας νέος κύκλος συνομιλιών, που με βάση την 

επιστολή του γενικού γραμματέα του ΟΗΕ θα πρέπει να έχει επιτυχή κατάληξη την 28η 

Φεβρουαρίου 2003.  Την ίδια ευχή, χωρίς τούτο να αποτελεί προϋπόθεση ή όρο, 

περιλαμβάνει και η απόφαση της Κοπεγχάγης για ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση.  Στο μεσοδιάστημα και πριν τη 16η Απριλίου το Ευρωκοινοβούλιο θα 



 

 195

αποφασίσει για την υιοθέτηση της απόφασης της Κοπεγχάγης, ψηφίζοντας για την 

καθεμιά χώρα χωριστά.  Στις 16 Απριλίου η καθεμιά από τις υπό ένταξη χώρες θα 

κληθεί να υπογράψει τη Συνθήκη Προσχώρησης στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  

 Οι πιο πάνω ημερομηνίες και χρονοδιαγράμματα δεν αναφέρονται, γιατί τις 

αγνοείτε.  Μνημονεύονται, γιατί αποτελούν σταθμούς που αναμένεται ότι τόσο τα 

Ηνωμένα Έθνη όσο και η Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και άλλες χώρες θα εντείνουν τις 

προσπάθειές τους για εξεύρεση λύσης στο Κυπριακό.  Είναι γι’ αυτό που πιστεύουμε 

πως η παράδοση του ολοκληρωμένου σχεδίου λύσης του Κυπριακού στις 11 

Νοεμβρίου από τα Ηνωμένα Έθνη προδιαγράφει δραματικές ή εξαιρετικά σοβαρές 

εξελίξεις στο Κυπριακό, ως αποτέλεσμα των οποίων όλες οι πολιτικές δυνάμεις 

καλούνται να αναλάβουν ιστορικές ευθύνες.  Ιστορικές ευθύνες που δεν αφορούν όσους 

κυβερνούν ή όσους αντιπολιτεύονται αλλά όλους εκείνους που για χρόνια αγωνιούν και 

με συνέπεια αγωνίζονται για την εξεύρεση επιτέλους μιας λύσης που να επανενώνει την 

πατρίδα μας.  

 Είναι ακριβώς τα πιο πάνω γεγονότα, αλλά και η συναίσθηση των ιστορικών μας 

ευθυνών που καθορίζουν τη στάση της παράταξής μας για σεβασμό των δημοκρατικών 

διαδικασιών και του συντάγματος, αλλά και για προσπάθεια ενδυνάμωσης της ενότητας 

μεταξύ των πολιτικών δυνάμεων.  Έτσι, και μακριά από τριβές ή θεμιτές πολιτικές 

αντιπαραθέσεις, επιλέξαμε να διαφοροποιήσουμε την πρόταση εξουσίας και να 

εστιάσουμε την προσοχή μας σε μια μεταβατική περίοδο όπου το κυρίαρχο στοιχείο θα 

είναι ως προς την εσωτερική διακυβέρνηση η σύνθεση και η συναίνεση και ως προς 

τους χειρισμούς για το Κυπριακό η επιδίωξη της ευρύτερης δυνατής ενότητας μέσα από 

τη λειτουργία του Εθνικού Συμβουλίου.  

 Θέλω από το επίσημο βήμα της Βουλής να κάνω ξεκάθαρο πως για μας εκείνο 

που προέχει αυτή την ώρα δεν είναι η θεμιτή φιλοδοξία του οποιουδήποτε ή της όποιας 



 

 196

παράταξης να αναλάβει τα ηνία του κράτους αλλά η αναγκαία να υπάρχει ενότητα, που 

θα επιτευχθεί μόνο με μια συμμετοχική κυβέρνηση όλων των πολιτικών δυνάμεων και 

με την απρόσκοπτη συνέχιση του διακοινοτικού διαλόγου με μια ολιγόμηνη επανεκλογή 

του σημερινού Προέδρου της ∆ημοκρατίας.  Ενός ανθρώπου, ενός ηγέτη που, είτε το 

θέλουμε είτε όχι, έχει κερδίσει τη μάχη των καλών προθέσεων όχι μόνο μεταξύ των 

χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης αλλά και εντός του ΟΗΕ, χωρίς να παραγνωρίζεται η 

ελπίδα που η συντριπτική πλειοψηφία Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων επενδύει 

στη δική του παρουσία.  

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Γνωρίζω πως οι εξελίξεις των τελευταίων ημερών, ιδιαίτερα στο χώρο της δικής 

μου παράταξης, μπορεί να δικαιολογούν την όποια κριτική προσέγγιση από πλευράς 

της αντιπολίτευσης.  Θέλω εντούτοις να σας διαβεβαιώσω με τον πιο έντονο τρόπο πως 

επιδίωξη του ∆ημοκρατικού Συναγερμού δεν είναι τούτη την ώρα η εξουσία.  Γιατί με 

την υιοθέτηση της πρότασης του Γλαύκου Κληρίδη ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα είναι 

οπωσδήποτε μειοψηφία στα πλαίσια μιας κυβέρνησης καθολικής αποδοχής.  Εκείνο 

που για μας ετούτη την ώρα προέχει είναι η απρόσκοπτη συνέχιση της δυναμικής, 

προκειμένου από τη μια να ολοκληρώσουμε με επιτυχία την ένταξη και ενσωμάτωση 

της Κύπρου στην Ενωμένη Ευρώπη και από την άλλη, μέσα από την κοινή προσπάθεια 

όλων μας, να πετύχουμε την επανένωση της πατρίδας μας. 

 Αυτοί ήταν εξάλλου και οι λόγοι που μας οδήγησαν σε μία πρόταση αναθεώρησης 

της απόφασης για στήριξη της υποψηφιότητας του προέδρου του ΚΙΣΟΣ κ. Γιαννάκη 

Ομήρου.  Ενός πολιτικού που για μας αποτελούσε εγγύηση της ανανέωσης, του 

εκσυγχρονισμού, ενός νέου πολιτικού ήθους και μιας νέας πολιτικής κουλτούρας.  Αν 

οδηγούμαστε σε αναθεώρηση της απόφασης, είναι γιατί, επαναλαμβάνω, η 

ιστορικότητα των στιγμών απαιτεί μια προσέγγιση μεταβατικής διακυβέρνησης του 
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τόπου με μοναδικό στόχο την υλοποίηση της από κοινού με την Ελλάδα απόφασης να 

επιτύχουμε μέσα από το θετικό διεθνές κλίμα μία δίκαιη και λειτουργική υπό τις 

περιστάσεις λύση.  Η πρόταση του Γλαύκου Κληρίδη, που για μας είναι πρόταση 

ιστορικού χρέους, με κανένα τρόπο δε θα πρέπει να εκληφθεί ως παραγνώριση ή 

περιφρόνηση των οποιωνδήποτε άλλων υποψηφιοτήτων. 

 Η μόνη και βασική διαφορά που μας χωρίζει είναι η δική μας πεποίθηση πως δεν 

είναι η ώρα για αγώνα εξουσίας αλλά η ώρα καθολικής ενότητας και προσφοράς.  Και 

τούτο, γιατί όσοι τουλάχιστον αποδέχονται το Σχέδιο Ανάν ως βάση διαπραγμάτευσης 

δεν μπορεί να παραγνωρίζουν πως, σε περίπτωση λύσης, η διοικητική δομή του 

κράτους θα είναι διάφορη από τη σημερινή.  Και θέλω στο σημείο αυτό να πω, γιατί 

ακούω να λέγεται ότι τάχα η μεταβατική περίοδος θα είναι διάρκειας τριών χρόνων, πως 

η μεταβατική περίοδος, που για μας θεωρείται κάτι υπό διαπραγμάτευση και όχι 

αποδεκτή πρόνοια, δεν υπερβαίνει το ένα έτος, αφού στο έτος θα εκλεγεί, αν και 

εφόσον λυθεί το Κυπριακό και παραμείνει η διάταξη, το προεδρικό συμβούλιο, το οποίο 

θα έχει την ευθύνη διαχείρισης του κράτους.  Είναι για τούτο που επιμένουμε σε μια 

ουσιαστικά μεταβατική και περιορισμένης διάρκειας κυβέρνηση, με σεβασμό πάντα στις 

συνταγματικές πρόνοιες, προκειμένου να στείλουμε προς την κατεύθυνση του διεθνούς 

παράγοντα και προς τους Τουρκοκύπριους συμπατριώτες μας το μήνυμα πως αυτό 

που θέλουμε και επιδιώκουμε δεν είναι παρά η επανένωση της πατρίδας μας, η 

ειρηνική και δημιουργική συμβίωση όλων των νομίμων κατοίκων μιας ενωμένης 

Κύπρου μέσα στη μεγάλη ευρωπαϊκή οικογένεια.  

 Ας ευχηθούμε, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως την επιτυχία της 

Κοπεγχάγης θα ακολουθήσει αυτό που είναι κοινή επιθυμία όλων.  Το 2003 να είναι η 

χρονιά κατά την οποία θα καταργηθούν οι διαχωριστικές γραμμές, θα αποχωρήσουν τα 

κατοχικά στρατεύματα, οι νέοι μας θα παύσουν να είναι σε αντιπαράθεση κρατώντας 
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όπλα.  Για να τα πετύχουμε όμως αυτά και τα τόσα άλλα που αφορούν ανθρώπινα 

δικαιώματα ή όσα επισώρευσε η τουρκική εισβολή και κατοχή, χρειάζεται συνέπεια, 

απαιτείται πατριωτικός ρεαλισμός, επιβάλλεται αποφασιστικότητα κατά τρόπο που με 

πειστικότητα να βοηθήσει και τους Τουρκοκύπριους συμπατριώτες μας να πετύχουν 

στον αγώνα τους για απαλλαγή από την αδιαλλαξία του Ντενκτάς και όσων στην 

Άγκυρα απέμειναν ακόμα να τον στηρίζουν.  

 Έκαμα, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μια σύντομη αναφορά στα 

όσα αφορούν τις προεδρικές εκλογές και κατά κύριο λόγο το εθνικό μας πρόβλημα. 

 Οικονομικές εξελίξεις 

 Στην τελευταία έκθεση της Ευρωπαϊκής Ένωσης επιβεβαιώνεται ότι η Κύπρος 

είναι πανέτοιμη για ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση και ιδιαίτερα ευμενή είναι τα σχόλια 

για την οικονομία.  Αυτό που βλέπουν οι ξένοι δυστυχώς δεν το αντιλαμβανόμαστε εμείς 

στην Κύπρο.  Θετικά είναι τα σχόλια για την πρόοδο της οικονομίας στην επίτευξη 

μακροοικονομικής σταθερότητας παράλληλα με τον αναγκαίο εκσυγχρονισμό της 

οικονομίας χωρίς μεγάλους κλυδωνισμούς.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση, με ιδιαίτερη μνεία, 

εξυμνεί την επίτευξη των κριτηρίων της Κοπεγχάγης μαζί με τη διατήρηση του 

πληθωρισμού σε χαμηλά επίπεδα και τον έλεγχο του δημοσιονομικού ελλείμματος στα 

επίπεδα που καθορίζει η Συνθήκη του Μάαστριχτ.  

 Πρόσφατες εκτιμήσεις του Υπουργείου Οικονομικών προβλέπουν πως για το 2002 

ο ρυθμός ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας ανέρχεται σε 2,3%.  Η επίδοση αυτή 

είναι ικανοποιητική υπό τις περιστάσεις και τις διαμορφούμενες ιδιαίτερα οικονομικές 

εξελίξεις στην παγκόσμια οικονομία.  Η συνέχιση για όλο το 2002 της διεθνούς 

οικονομικής επιβράδυνσης μαζί με τη διατήρηση ενός κλίματος οικονομικής αστάθειας 

δεν άφησαν την κυπριακή οικονομία ανεπηρέαστη.  Την ίδια ώρα στην κυπριακή 

οικονομία ενδέχεται να υπάρξουν αρνητικές επιπτώσεις από το ενδεχόμενο πολεμικών 
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συρράξεων στο γειτονικό Ιράκ, εξέλιξη που απευχόμαστε, αλλά και που πρέπει, αν 

επισυμβεί, να αντιμετωπίσουμε συλλογικά και με σοβαρότητα.  

 Παρά τα πιο πάνω δεδομένα στη διεθνή οικονομική σκακιέρα, η κυπριακή 

οικονομία έδειξε ότι μπορεί να τα καταφέρει ικανοποιητικά και στα δύσκολα.  Τα μεγέθη 

που επιτεύχθηκαν το 2002 είναι θετικά, ιδιαίτερα συγκρινόμενα με αντίστοιχα είτε άλλων 

ευρωπαϊκών χωρών είτε συνολικά της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Χαρακτηριστικά αναφέρω 

ότι ο ρυθμός ανάπτυξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση για το 2002 εκτιμάται ότι δε θα 

ξεπεράσει το 1%.  Ταυτόχρονα το ίδιο έτος συνεχίστηκαν οι συνθήκες πλήρους 

απασχόλησης.  Η Κύπρος δεν αντιμετωπίζει ουσιαστικά πρόβλημα ανεργίας.  Ιδιαίτερα 

αξιοσημείωτη είναι η επίλυση του προβλήματος της ανεργίας μεταξύ αποφοίτων 

τριτοβάθμιων εκπαιδευτικών ιδρυμάτων με την προοπτική της δημιουργίας θέσεων σε 

επαγγέλματα που άπτονται υψηλών εκπαιδευτικών προσόντων.  Χαρακτηριστικά 

αναφέρω ότι για τη δεκαετία 1992-2001 δημιουργήθηκαν στην Κύπρο 25 000 νέες 

θέσεις εργασίας που απαιτούν υψηλά εκπαιδευτικά προσόντα.  Αυτό το θεωρώ 

πρωταρχικής σημασίας, γιατί, όπως γνωρίζετε, αν η Κύπρος έχει έναν παραγωγικό 

συντελεστή από τον οποίο μπορεί να ελπίζει για μεγαλύτερη μελλοντική ανάπτυξη, 

αυτός δεν είναι άλλος από το ανθρώπινο δυναμικό και το εκπαιδευτικό του επίπεδο. 

 Ο ρυθμός πληθωρισμού το 2002 έκλεισε στο 2,8% ικανοποιώντας για άλλη μια 

φορά το αντίστοιχο κριτήριο του Μάαστριχτ.  Το δημοσιονομικό έλλειμμα παρέμεινε 

κάτω του 3% του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος, παρά το αρνητικό διεθνές κλίμα το 

οποίο συντηρείται με την κατάσταση γύρω από το Ιράκ και το αρνητικό, τελικά, 

υπόλοιπο που προέκυψε από την υλοποίηση της φορολογικής μεταρρύθμισης.  

 Σε γενικές γραμμές η κυπριακή οικονομία επιτυγχάνει υψηλούς ρυθμούς 

οικονομικής ανάπτυξης, μειώνοντας με τον τρόπο αυτό το χάσμα με τις πλουσιότερες 

χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, πραγματοποιώντας ταυτόχρονα υψηλούς ρυθμούς 
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βελτίωσης του βιοτικού επιπέδου του λαού και παράλληλα ικανοποιεί τα κριτήρια του 

Μάαστριχτ σε ό,τι αφορά τον πληθωρισμό, τα δημοσιονομικά και το δημόσιο χρέος.  

 Οι επιδόσεις αυτές πιστοποιούν την ορθότητα της οικονομικής πολιτικής της 

κυβέρνησης Κληρίδη, καθώς επίσης δεικνύουν πέραν πάσης αμφιβολίας ότι η 

οικονομική διαχείριση της κυβέρνησης επιτελείται ορθολογικά χωρίς άσκοπες σπατάλες 

και με μοναδικό στόχο τη βελτίωση της ευημερίας των πολιτών και την αύξηση της 

αποτελεσματικότητας της οικονομίας.  

 Οικονομική και κοινωνική πολιτική 

 Μία κριτική αξιολόγησης της κοινωνικοοικονομικής πολιτικής που υιοθέτησε και 

εφάρμοσε η κυβέρνηση Κληρίδη την τελευταία δεκαετία μαζί με όλες τις πολιτικές 

δυνάμεις με τις οποίες συνεργάστηκε (το ∆ημοκρατικό Κόμμα για πέντε χρόνια, το 

σοσιαλιστικό κίνημα, τους Ενωμένους ∆ημοκράτες) έχει επιτύχει να οδηγήσει κάθε 

αντικειμενικό παρατηρητή σε θετικά συμπεράσματα.  Άλλωστε αυτό καταμαρτυρούν, 

αδιάψευστα, τα αποτελέσματα που απεικονίζονται στα στατιστικά δεδομένα.  Αυτό 

καταμαρτυρεί και η Ευρωπαϊκή Ένωση στην τελευταία έκθεσή της για την Κύπρο, όπου 

εγκωμιάζει τόσο τα επιτεύγματα όσο και την οικονομική πολιτική της κυβέρνησης 

Κληρίδη. 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υποστήριξε με 

συνέπεια την πολιτική της πλήρους εναρμόνισης της Κύπρου με την Ευρωπαϊκή 

Ένωση όχι μόνο επειδή με αυτό τον τρόπο θωρακιζόταν η ένταξη της πατρίδας μας 

στην Ενωμένη Ευρώπη, αλλά και διότι η πολιτική φιλοσοφία πάνω στην οποία 

στηρίζεται το οικοδόμημα της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι η ίδια που διέπει και το 

∆ημοκρατικό Συναγερμό.  Βασικές αρχές της Ευρωπαϊκής Ένωσης που απόλυτα 

ασπάζεται και το κόμμα μας είναι η ελεύθερη οικονομία και η κοινωνική αλληλεγγύη.  

Μια τέτοια προσέγγιση ξεπερνά οπωσδήποτε ιδεολογικές προσεγγίσεις και αγκυλώσεις 
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περασμένων δεκαετιών και θέτει τον άνθρωπο στο επίκεντρο του ενδιαφέροντος. 

 Για το ∆ημοκρατικό Συναγερμό -και δεν αρνούμαι ότι είναι και για κάποιες άλλες ή 

όλες των πολιτικών δυνάμεων- η πορεία εναρμόνισης με την Ευρωπαϊκή Ένωση δεν 

αποτελεί τίμημα που πρέπει να πληρώσουμε, για να ενταχθεί η Κύπρος στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως είναι η πολιτική προσέγγιση κάποιων πολιτικών κομμάτων, 

ούτε και θεωρούμε την εναρμόνιση αναγκαίο κακό και δεν την αντιμετωπίζουμε με 

επιφυλάξεις και σκεπτικισμό, όπως κάποιοι άλλοι.  Για μας η εναρμόνιση είναι 

συνυφασμένη με την οικονομική και κοινωνική πρόοδο, είναι συνυφασμένη με 

συγκεκριμένα και χειροπιαστά οφέλη για τον Κύπριο πολίτη. 

 Υποστηρίξαμε, στα πλαίσια της εναρμόνισης, την περαιτέρω προώθηση της 

ελευθεροποίησης του εμπορίου, ενώ άλλα πολιτικά κόμματα έκρουαν τον κώδωνα του 

κινδύνου και προειδοποιούσαν για οικονομική καταστροφή.  Η σημερινή 

πραγματικότητα επιβεβαιώνει τη δική μας πολιτική προσέγγιση.   

 Υποστηρίξαμε την ελευθεροποίηση του χρηματοοικονομικού τομέα και των 

επιτοκίων, όταν άλλα πολιτικά κόμματα, και πάλι, έκρουαν τον κώδωνα του κινδύνου 

προβλέποντας άνοδο των επιτοκίων σε δυσθεώρητα μάλιστα ύψη, πτώχευση 

επιχειρήσεων, πτώχευση νοικοκυριών.  Η πραγματικότητα και πάλι διέψευσε όσους 

κινδυνολογούσαν και επιβεβαίωσε αντίθετα την πολιτική της κυβέρνησης και του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού. Καμία άνοδος των επιτοκίων· αντίθετα τέσσερις διαδοχικές 

μειώσεις των επιτοκίων σε δύο χρόνια.  

 Υποστηρίξαμε ενεργά τον εκσυγχρονισμό του φορολογικού μας συστήματος με 

βάση σύγχρονα πρότυπα, εναρμονισμένα με τις επιταγές της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

Σήμερα η Κύπρος διαθέτει κατά γενική ομολογία -και οφείλω να πω και με τη συνδρομή 

όλων των πολιτικών δυνάμεων- ένα από τα πιο σύγχρονα φορολογικά συστήματα, που 

αποτελεί πρότυπο ακόμη και για ανεπτυγμένες οικονομικά χώρες.  Ένα φορολογικό 
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σύστημα που στηρίζεται στη χαμηλή φορολογική επιβάρυνση τόσο για άτομα όσο και 

για τις επιχειρηματικές μας μονάδες.  Ένα φορολογικό σύστημα που ενισχύει την 

επιχειρηματικότητα, την απασχόληση και την επενδυτική δραστηριότητα. 

 Απαιτείται περαιτέρω, κατά την άποψή μας, ο εκσυγχρονισμός των ημικρατικών 

οργανισμών, ώστε να μπορέσουν να αντεπεξέλθουν στις συνθήκες αδυσώπητου 

ανταγωνισμού στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Όπως σε παρόμοιες  

περιπτώσεις στο παρελθόν, και πάλι ορισμένα πολιτικά κόμματα κινδυνολογούν, μιλούν 

για καταστροφή των ημικρατικών οργανισμών, για ξεπουλήματα του δημόσιου πλούτου 

στο κεφάλαιο κ.ο.κ.  Ποτέ δεν είπαμε πως θα πρέπει το κράτος να αποξενωθεί από την 

περιουσία των ημικρατικών οργανισμών.  Υποστηρίζουμε όμως τη μετοχοποίηση με 

πρώτους μετόχους, αν θέλετε, τους εργαζόμενους, γιατί με αυτό τον τρόπο και πιο 

ευέλικτοι θα γίνουν, αλλά και πιο παραγωγικοί θα είναι οι ίδιοι υπάλληλοι και, συνεπώς, 

πιο κερδοφόροι οι συγκεκριμένοι οργανισμοί.  Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, όπως είπα 

και προηγουμένως, υποστηρίζει τον εκσυγχρονισμό των ημικρατικών οργανισμών, διότι 

αυτό επιτάσσει το συμφέρον των ίδιων των εργαζόμενων σ’ αυτούς τους οργανισμούς, 

αλλά και το συμφέρον του Κύπριου πολίτη γενικότερα. 

 Απαιτείται επίσης ο εκσυγχρονισμός του ευρύτερου δημόσιου τομέα.  Η σημερινή 

εποχή απαιτεί ένα διαφοροποιημένο ρόλο για το κράτος.  Απαιτεί το κράτος να 

διαδραματίζει στρατηγικό και ρυθμιστικό ρόλο, όχι να αναμειγνύεται σε επιχειρηματικές 

δραστηριότητες.  Απαιτεί από το κράτος να διαδραματίζει κοινωνικό ρόλο, να στηρίζει 

ενεργά τις κοινωνικές τάξεις που έχουν ανάγκη.  Απαιτεί παράλληλα ενεργότερη 

συμμετοχή του ιδιωτικού τομέα στην υλοποίηση έργων υποδομής.  Εμείς 

υποστηρίζουμε τον εκσυγχρονισμό του κράτους προς τις κατευθύνσεις που έχω 

σκιαγραφήσει σε αδρές γραμμές.  

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Η πραγματικότητα καταδεικνύει πως, παρά τους περί του αντιθέτου ισχυρισμούς 

της αντιπολίτευσης, οι κοινωνικές δαπάνες αυτού του κράτους έχουν αυξηθεί κατά 

240% την τελευταία δεκαετία.  Με την αύξηση των κοινωνικών δαπανών η κυβέρνηση 

Κληρίδη απέδειξε την τελευταία δεκαετία πως είναι μια κυβέρνηση φιλολαϊκή, που 

εφαρμόζει μέτρα κοινωνικού χαρακτήρα, που είναι πρωτόγνωρα και για πρώτη φορά 

έχουν υιοθετηθεί στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.   

 Κατά την ίδια περίοδο χρηματοδότησε τα εξής: 

  Την εισαγωγή του ενιαίου λυκείου, 

  το ολοήμερο σχολείο, 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Με συγχωρείτε, κύριε Κατσουρίδη... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να το πω.  Είπα στον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου ότι με τούτα που ακούω μου 

δημιουργήθηκε η εντύπωση ότι είσαστε κρυπτοκομμουνιστές. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Είμαστε σύγχρονοι δημοκράτες. 

  Την εισαγωγή των ηλεκτρονικών υπολογιστών από τη δημοτική εκπαίδευση, 

  την ένταξη των παιδιών με ειδικές ανάγκες στα συνηθισμένα σχολεία, 

  τη φοιτητική χορηγία, 

  την αναβάθμιση της νοσοκομειακής υποδομής, 

  την εύρυθμη λειτουργία αξιόλογων κέντρων ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, 

  την εισαγωγή του θεσμού της κοινωνικής σύνταξης, που καλύπτει όλες τις ομάδες 

 πληθυσμού που δεν καλύπτονται από το υφιστάμενο Σχέδιο Κοινωνικής Σύνταξης, 
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  την αύξηση των συντάξεων και την παραχώρηση ειδικής χορηγίας για τους    

συνταξιούχους που λαμβάνουν χαμηλή σύνταξη, και είστε όλοι μάρτυρες πόσα 

έχουν πάρει όλοι αυτή την περίοδο, 

 τη γενναιόδωρη αύξηση των δημόσιων βοηθημάτων προς όφελος των χαμηλών 

εισοδηματικά τάξεων, 

 την εισαγωγή του θεσμού του επιδόματος τέκνου από το πρώτο παιδί και σωρεία 

άλλων μέτρων προς όφελος των πολυτέκνων οικογενειών, 

 τη σωρεία μέτρων που λήφθηκαν για να αυξηθούν οι απολαβές των στρατευσίμων 

νέων, 

 τη δημιουργία και γενναιόδωρη προικοδότηση του Φορέα Ισότιμης Κατανομής 

Βαρών, 

 τη στήριξη των ηλικιωμένων, 

 την αναβάθμιση της θέσης της γυναίκας. 

Για να μην κάμω αναφορά στα εκατομμύρια, γιατί αυτές τις μέρες έγινε πολύς λόγος 

για τη στήριξη της γεωργίας, για να μην κάμω αναφορά στα στεγαστικά προγράμματα, 

που πέρα από τους δύο ημικρατικούς οργανισμούς ακόμα πρόσφατα έχει εξαγγελθεί 

ένα ολοκληρωμένο... η συνέχιση των σχεδίων των στεγαστικών που η κυβέρνηση 

υιοθέτησε. 

 Ως αποτέλεσμα της πολυδιάστατης κοινωνικής πολιτικής της κυβέρνησης, ο 

Κύπριος πολίτης απολαμβάνει ένα υψηλό βιοτικό επίπεδο, εφάμιλλο του επιπέδου που 

απολαμβάνει ο πολίτης στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Και πάλι στατιστικές μελέτες -όχι της 

δικής μας πλευράς αλλά της Ευρωπαϊκής Ένωσης- καταδεικνύουν ότι η κατανομή 

εισοδημάτων στην Κύπρο ταυτίζεται με τις πλέον προηγμένες χώρες της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης, όπως το Λουξεμβούργο, τη Γερμανία και την Ιταλία.  Η φτώχια έχει περιοριστεί 

σε πολύ χαμηλά επίπεδα και, με βάση στατιστικούς δείκτες, το επίπεδο φτώχιας στην 
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Κύπρο συγκρίνεται ευνοϊκά με αυτό των πιο προηγμένων χωρών της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης. 

 Προϋπολογισμός 2003 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, έχοντας μελετήσει με την αρμόζουσα σοβαρότητα 

τον Προϋπολογισμό του 2003, διαπιστώνει με ικανοποίηση ότι ανταποκρίνεται στις 

ανάγκες της σημερινής εποχής, μιας εποχής που σηματοδοτείται από την ένταξη της 

Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ο Προϋπολογισμός του 2003 προωθεί την 

περαιτέρω εναρμόνιση με το κοινοτικό κεκτημένο, συμβάλλει στην αναδιάρθρωση και 

εκσυγχρονισμό της οικονομίας, έχει αναπτυξιακό χαρακτήρα και εξακολουθεί να δίδει 

έμφαση στην κοινωνική διάσταση, στηρίζοντας γενναιόδωρα τις χαμηλές εισοδηματικά  

τάξεις.  Προωθεί δηλαδή τον πάγιο στόχο μας για δίκαιη κατανομή του εθνικού 

εισοδήματος. 

 Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εμείς του ∆ημοκρατικού Συναγερμού θα 

υπερψηφίσουμε τον Προϋπολογισμό του 2003, συμβάλλοντας έτσι ενεργά στην 

αποτελεσματική υλοποίησή του. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Αναστασιάδη,  Ευχαριστώ επίσης δύο φορές, διότι 

τέλειωσες πριν από την ώρα που  έχει οριστεί. 

 Κύριε Παπαδόπουλε, αντιλαμβάνομαι, για να δώσετε τη δυνατότητα στον κ. 

Αναστασιάδη να χειριστεί τα του οίκου του σχεδόν ανενόχλητος από εσάς, επιβάλατε 

στον εαυτό σας βδομάδα σιωπής. 

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε -με την άδειά σας- επειδή έχω πρόβλημα με τις φωνητικές χορδές, 
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παρακάλεσα το συνάδελφο κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο κ. Κλεάνθους να διαβάσει την 

ομιλία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κλεάνθους, παρακαλώ, έχετε το λόγο. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς ένα πολύ φιλικό σχόλιο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Χθες, αποτείνοντας στον κ. Παπαδόπουλο τις πιο θερμές ευχές για την ταχύτερη 

δυνατή ανάρρωση, έλεγα, στο κάτω κάτω σκεπτόμενος και εγωιστικά:  «Μην ξεχνάς ότι 

χωρίς εσένα δεν μπορώ να δίδω και κάποιες ατάκες». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι γεγονός. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Χαίρομαι ιδιαίτερα σήμερα που τον βλέπω τόσο καλά και... 

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Τη ∆ευτέρα... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ως τη ∆ευτέρα.   

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Να είστε και οι δύο καλά. 

 Κύριε Κλεάνθους, έχετε το λόγο, παρακαλώ. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 
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 Για ατάκες έχει πολλούς· έχει περισσότερους τώρα ιδίως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κλεάνθους, θα μιλήσετε; 

 Ορίστε. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η φετινή συζήτηση του προϋπολογισμού γίνεται κάτω από τις ιδιότυπες συνθήκες 

της υποβολής, στις 11 Νοεμβρίου του 2002, του Σχεδίου Ανάν και των 

διαπραγματεύσεων, που συνεχίζονται, στην έκταση που οι τρίτοι μας επιτρέπουν να 

διεξάγουμε πραγματική διαπραγμάτευση.  Συνεπακόλουθα, αυτή τη χρονιά είναι 

επιβεβλημένο, στα πλαίσια της συζήτησης του προϋπολογισμού για το 2003, να 

αναφερθούμε στις τελευταίες εξελίξεις στο Κυπριακό και στο Σχέδιο Ανάν.  

 «Το Σχέδιο Ανάν», όπως δημόσια έχει δηλώσει ο ειδικός εκπρόσωπος του γενικού 

γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών κ. Ντε Σότο, «δεν ήλθε από το διάστημα».  Το Σχέδιο 

Ανάν είναι το αποτέλεσμα πολύμηνων διαπραγματεύσεων, διαβουλεύσεων και 

βολιδοσκοπήσεων μεταξύ του εκπροσώπου του γενικού γραμματέα κ. Ντε Σότο και των 

συμβούλων του, του εκπροσώπου της ελληνοκυπριακής κοινότητας κ. Κληρίδη και των 

συμβούλων του, κ. Μαρκίδη και Παπαπέτρου, και του ηγέτη της τουρκοκυπριακής 

κοινότητας κ. Ντενκτάς και των συμβούλων του.  Πότε με κοινές συναντήσεις των τριών 

διαπραγματευτικών ομάδων, πότε σε κατ’ ιδίαν συναντήσεις του κ. Κληρίδη με τον κ. 

Ντενκτάς και πότε με εκ του σύνεγγυς επαφές μεταξύ των εμπειρογνωμόνων και των 

συμβούλων του κ. Ντε Σότο και των συμβούλων του κ. Κληρίδη. 

 Όπως τώρα έχει γνωστεί, είναι σε αυτές τις, δήθεν, ανεπίσημες συναντήσεις που, 

με τη μορφή βολιδοσκοπήσεων, τα Ηνωμένα Έθνη στάθμιζαν το τι μπορούσε να γίνει 

αποδεκτό από τη δική μας πλευρά και τι όχι. 
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 Είναι πια γνωστό ότι μερικές πρόνοιες του σχεδίου οφείλονται σε “ευφάνταστες” 

ιδέες ή εισηγήσεις που υποβλήθηκαν από τη δική μας πλευρά, όπως, για παράδειγμα, 

η ιδέα του Προεδρικού Συμβουλίου, που στην ουσία εισάγει την εκ περιτροπής 

προεδρία ή μάλλον καταργεί τον Πρόεδρο και Αντιπρόεδρο της ∆ημοκρατίας και τους 

αντικαθιστά με εκ περιτροπής συλλογική προεδρία, με όλα τα λειτουργικά προβλήματα 

και συνεχή αδιέξοδα που εγκυμονεί αυτή η διευθέτηση. 

 Άλλωστε, μόλις ψες ο κ. Αλέκος Μαρκίδης, από τον τηλεοπτικό σταθμό “MEGA”, 

με πολύ υψαυχενισμό και το συνηθισμένο σπουδαιοφανή του λόγο, αποκάλυψε ότι 

υπέβαλε αντιπροτάσεις -που το Εθνικό Συμβούλιο ούτε γνώριζε ούτε ρωτήθηκε γι’ 

αυτές- χαρακτηρίζοντας αυτή την πορεία ως “διαπραγματευτική δεξιοτεχνία”. 

 Είναι με τον ίδιο τρόπο και με αυτή τη διαδικασία που συμφωνήθηκε να αποδοθεί 

και στα χωριστά “συνιστώντα κράτη” το δικαίωμα της άσκησης των αρμοδιοτήτων τους 

κατά “κυριαρχικό τρόπο” (sovereignly).  Με τον ίδιο τρόπο παρακάμφθηκε ή 

παρασιωπήθηκε και παραμένει σε αμφισβήτηση αν έχουμε μπροστά μας “μετεξέλιξη” 

του υφιστάμενου κράτους ή γένεση νέου κράτους. 

 ∆εν πρόκειται, βέβαια, αυτή την ώρα και από αυτό το βήμα να προβούμε σε 

ανάλυση των προνοιών του Σχεδίου Ανάν ή να επισημάνουμε τα αρνητικά και θετικά 

σημεία του σχεδίου.  Αυτές οι αναφορές γίνονται για να τονιστεί ότι η διαπραγματευτική 

μας ομάδα είχε συμμετοχή και ευθύνες για τη διαμόρφωση ουσιαστικών προνοιών του 

σχεδίου, άρα και δεσμεύσεις, που περιορίζουν τις δυνατότητες αυτής της ομάδας να 

διεκδικήσει αποτελεσματικά και να επιφέρει τις αλλαγές που απαιτούνται στα πλαίσια 

των διαπραγματεύσεων που θα διεξαχθούν στη συνέχεια. 

 Κατά λογική συνέπεια, λοιπόν, τρία ενδεχόμενα μπορούν να ισχύουν και 

καθορίζουν το ρόλο της ελληνοκυπριακής διαπραγματευτικής ομάδας στη διαμόρφωση 

του Σχεδίου Ανάν: 
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1. Είτε η διαπραγματευτική ομάδα δε διεκδίκησε αποτελεσματικά θέσεις, πρόνοιες και 

δικαιώματα της ελληνοκυπριακής πλευράς, γιατί δεν πίστευε και, ίσως, ακόμα δεν 

πιστεύει ότι αυτά είναι απαραίτητες προϋποθέσεις για να καταστεί η λύση 

λειτουργική και βιώσιμη, 

2. είτε δεν κατόρθωσε να μεταπείσει και να πείσει τους εκπροσώπους των Ηνωμένων 

Εθνών ή τους συντάκτες του σχεδίου για την ορθότητα και το βάσιμο ουσιωδών 

θέσεων της δικής μας πλευράς, παρά το ότι αυτές προνοούνται και 

κατοχυρώνονται σε αριθμό ψηφισμάτων του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ από 

το διεθνές δίκαιο, από αποφάσεις του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων 

∆ικαιωμάτων και από το ευρωπαϊκό κεκτημένο, 

3. είτε από λανθασμένες εκτιμήσεις και απόψεις, όσον αφορά βασικές πτυχές του 

Κυπριακού ή τη λειτουργικότητα “ευφάνταστων διευθετήσεων”, η 

διαπραγματευτική ομάδα υπέβαλε εισηγήσεις ή αντιπροτάσεις που ασμένως 

υιοθετήθηκαν από τους ξένους και ενσωματώθηκαν στο Σχέδιο Ανάν.   

 Τώρα πια, ασφαλώς, οι εισηγητές αυτών των αντιπροτάσεων δεν μπορούν να 

ξεφύγουν από αυτές ούτε να απαγκιστρωθούν από αυτές ούτε, βέβαια, να τις 

βελτιώσουν. είναι δέσμιοι.  Ας μη μας μιλούν, λοιπόν, για πετυχημένη 

διαπραγμάτευση και ικανούς χειρισμούς.  

 Το ερώτημα που προκύπτει και προβληματίζει είναι, αν η διαπραγματευτική ομάδα 

δεν μπόρεσε ή δε στάθηκε ικανή να πείσει για την ορθότητα ουσιωδών θέσεων στο 

στάδιο της διαπραγμάτευσης και διαμόρφωσης του Σχεδίου Ανάν, αν η ίδια έχει 

υποβάλει αντιπροτάσεις που τώρα αποδεικνύονται άστοχες και κακές, πώς, τώρα, μετά 

τη δημοσιοποίηση του σχεδίου, αυτή η ίδια ομάδα θα έχει οποιαδήποτε πειστικότητα ή 

μεγαλύτερη επιτυχία, όταν, μάλιστα, πιθανότατα να έχει να αντιμετωπίσει αυξημένες 

απαιτήσεις και διεκδικήσεις της τουρκικής πλευράς. 
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 Άλλωστε, ήδη η τουρκική πλευρά, τόσο η Άγκυρα όσο και ο κ. Ντενκτάς, δηλώνει 

με συνέπεια ότι θα διεκδικήσει αλλαγές στον εδαφικό χάρτη, στα δικαιώματα 

επιστροφής προσφύγων και στο θέμα κυριαρχίας και παρθενογένεσης νέου κράτους. 

 Στο σημείο αυτό πρέπει να τονιστεί ότι, όπως επίσημα κοινοποιήθηκε στο λαό, το 

Εθνικό Συμβούλιο ούτε ανάμειξη είχε στη διαπραγμάτευση ούτε γνώση των 

“ευφάνταστων” ιδεών ή για τις προτιθέμενες πρόνοιες του Σχεδίου Ανάν.  Περίπου έτσι 

φαντάζεται και ο προηγούμενος συνάδελφος, ο οποίος αναφέρθηκε στη φιλοδοξία τους, 

για το πώς θα λειτουργεί, δηλαδή πώς θα συνεχίσει να λειτουργεί το Εθνικό Συμβούλιο. 

 Το Εθνικό Συμβούλιο έλαβε, για πρώτη φορά, γνώση του σχεδίου την ίδια μέρα 

που το σχέδιο δόθηκε στη δημοσιότητα.  Το Εθνικό Συμβούλιο, αφού μελέτησε το 

Σχέδιο Ανάν, μετά την υποβολή του και με μόνη διαφωνία εκείνη των κομμάτων των 

Νέων Οριζόντων και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, πήρε τις δύο 

αποφάσεις που περιλαμβάνονται στο ίδιο το ανακοινωθέν που εκδόθηκε και λέει:  «Το 

Σχέδιο Ανάν είναι αποδεκτό ως βάση για διαπραγμάτευση» και «τα χρονοδιαγράμματα 

που τέθηκαν για συμπλήρωση των διαπραγματεύσεων και κατάληξη σε λύση είναι 

ασφυκτικά και δε δεσμεύουν την ελληνοκυπριακή πλευρά». 

 Για λόγους τάξης και ολοκληρωμένης αναφοράς πρέπει να τονιστεί ότι είναι η 

τουρκική πλευρά με τη στάση και την κωλυσιεργία της που κατέστησε ασφυκτικά τα 

χρονικά περιθώρια και, κατά συνέπεια, ανέφικτη την τήρηση των χρονοδιαγραμμάτων.  

Στην Κοπεγχάγη η τουρκική πλευρά αρνήθηκε να προσέλθει καν σε διαπραγματεύσεις 

και σε κανένα στάδιο δεν υπήρξε ενδεχόμενο συμμετοχής της τουρκικής πλευράς σε 

διαπραγματεύσεις στην Κοπεγχάγη.  

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα δηλώνει, με τον πιο κατηγορηματικό τρόπο, από το 

επίσημο βήμα της Βουλής των Αντιπροσώπων, ότι συμφώνησε και παραμένει σταθερά 

προσηλωμένο στη, σχεδόν, ομόφωνη απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου, που έχει 
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προαναφερθεί.  ∆ηλαδή:  «∆εχόμαστε το Σχέδιο Ανάν ως βάση για διαπραγμάτευση.  

Επιδιώκουμε και δεσμευόμαστε να στηρίξουμε πραγματικές διαπραγματεύσεις, με 

σκοπό να επιτευχθούν οι αναγκαίες αλλαγές, ώστε το σχέδιο να μετατραπεί σε λύση 

που να είναι λειτουργική και βιώσιμη.».  

 ∆εν αντιμετωπίζουμε τις διαπραγματεύσεις ως μέσο ή διαδικασία, για να 

ενταφιάσουμε το σχέδιο ή να οδηγήσουμε σε αδιέξοδο.  ∆εν επιδιώκουμε να 

αφαιρέσουμε νόμιμα δικαιώματα ή συμφέροντα των Τουρκοκυπρίων.  Επιδιώκουμε 

λύσεις και διευθετήσεις στα αρνητικά σημεία του σχεδίου που θα εξυπηρετούν τα 

συμφέροντα και δικαιώματα τόσο των Ελληνοκυπρίων όσο και των Τουρκοκυπρίων, 

στα πλαίσια μιας βιώσιμης λύσης, μέσα σε συνθήκες ασφάλειας, σεβασμού των 

ανθρώπινων δικαιωμάτων και βασικών ελευθεριών όλων των νόμιμων πολιτών και 

μερισμού της ανάπτυξης και ευημερίας και, ιδιαίτερα, των πλεονεκτημάτων που θα 

προκύψουν από την ένταξη μιας ενωμένης Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Αυτή δεν 

είναι μια χιμαιρική επιδίωξη.  Με σωστή και εποικοδομητική διαπραγμάτευση, με 

πνεύμα καλής θέλησης, όραμα για το μέλλον, αλλά και διεκδικητικότητα, αυτή η 

επιδίωξη δεν είναι ανέφικτη και δεν είναι αναγκαστικά απομακρυσμένη. 

 Έχουμε πλήρη επίγνωση ότι εδώ και είκοσι εννέα, σχεδόν, χρόνια η Κυπριακή 

∆ημοκρατία στενάζει κάτω από την τουρκική κατοχή.  Έχουμε πλήρη επίγνωση ότι 

κάτω από τα δεδομένα της υπεροπλίας της Τουρκίας έναντι της Κύπρου, τόσο στο 

στρατιωτικό όσο και στον πολιτικό τομέα, ιδιαίτερα ενόψει του ακόμα πιο 

αναβαθμισμένου ρόλου που αποκτά η Τουρκία, ενόψει του ενδεχόμενου πολέμου στο 

Ιράκ, κάθε πιθανή λύση του Κυπριακού θα είναι οδυνηρή, το τίμημα πικρό και αμφίβολο 

αν η λύση θα είναι μια δίκαιη λύση.  Αν, όμως, η λύση δεν μπορεί να είναι δίκαιη, ας 

είναι τουλάχιστο βιώσιμη και λειτουργική. 
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 Αυτή η ανάγκη και η σωστή εκτίμηση για τις μελλοντικές εξελίξεις επιβάλλει να 

αρθούν από το σχέδιο και να βελτιωθούν πρόνοιες που θα δημιουργούν συνεχή 

αδιέξοδα και πολιτειακές κρίσεις, που θα παρέχουν σε οποιαδήποτε από τις δύο 

κοινότητες την ευχέρεια ή τη δυνατότητα να οδηγήσει τη “νέα κατάσταση πραγμάτων” 

σε κατάρρευση προτού καν εγκαινιαστεί.  Τότε, και μετά τη διεξαγωγή των 

δημοψηφισμάτων, είναι που θα δημιουργηθεί ο μεγάλος κίνδυνος να καταλήξουμε 

χωρίς νόμιμο κράτος, χωρίς “νέα κατάσταση πραγμάτων” και με δύο νέες χωριστές 

κρατικές οντότητες, με αμφίβολη και αβέβαιη τη διεθνή αναγνώριση. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Νομίζουμε, λοιπόν, ότι υπάρχουν περιθώρια για ουσιαστικές διαπραγματεύσεις, 

για να βρεθούν τα κοινά σημεία και λύσεις στις αρνητικές πρόνοιες, που να 

εξυπηρετούν τα συμφέροντα και των δύο κοινοτήτων, που να αντιμετωπίζουν τις 

νόμιμες έγνοιες και ανησυχίες των δύο κοινοτήτων, όπως είναι τα θέματα των εποίκων, 

των στρατευμάτων και της ασφάλειας, των ανθρώπινων δικαιωμάτων και των βασικών 

ελευθεριών, των οικονομικών διευθετήσεων και της λειτουργικότητας. 

 Αυτοί που απέτυχαν στις μέχρι τώρα διαπραγματεύσεις και οδήγησαν σε μερικές 

απαράδεκτες πρόνοιες του Σχεδίου Ανάν, αυτοί που απέτυχαν να πείσουν ή να 

διεκδικήσουν αποτελεσματικά θέσεις ορθές, δίκαιες, διεθνώς αναγνωρισμένες, αυτοί 

που απέτυχαν να αξιοποιήσουν σωστά την ώρα που επέκειτο η απόφαση για την 

ένταξη της Κύπρου και υπήρχε κίνητρο για την τουρκική πλευρά να δείξει 

διαλλακτικότητα, αυτοί που έχουν αναλάβει δεσμεύσεις δεν παρέχουν τα εχέγγυα ότι 

μπορούν με διεκδικητικότητα και πειστικότητα να πετύχουν να αλλάξουν πρόνοιες που 

έχουν δεχτεί.  Είναι αυτός ένας από τους βασικούς λόγους που η πλειοψηφία του λαού 

απαιτεί και θα επιβάλει την αλλαγή και την απαλλαγή από τη σημερινή διακυβέρνηση 

και τους κακούς ή ελλιπείς χειρισμούς του Κυπριακού, την κακοδιοίκηση, την 
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ευνοιοκρατία και τον κομματισμό που τη συνοδεύουν και που είναι η πυξίδα κάθε 

ενέργειας και απόφασής τους. 

 Ενώ, όμως, παραμένει η αβεβαιότητα για την εξεύρεση σύντομα μιας αποδεκτής 

λύσης, χρέος και ευθύνη μας παραμένουν να περιφρουρήσουμε και να διαφυλάξουμε 

τη νομιμότητα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, την ομαλή διακυβέρνηση του κράτους και 

να πετύχουμε εξυγίανση των οικονομικών, ώστε να διασφαλιστεί η σταθερότητα της 

οικονομίας και η διατηρήσιμη ανάπτυξη, διότι η σταθερή οικονομία, η οικονομική 

ανάπτυξη και η δικαιότερη μεταχείριση των πολιτών, ιδιαίτερα των οικονομικά 

ασθενέστερων τάξεων, προωθεί την κοινωνική συνοχή, που είναι το βάθρο του αγώνα 

για δικαίωση και η ασπίδα έναντι οποιωνδήποτε πιέσεων για λύσεις και διευθετήσεις 

που εγκυμονούν κινδύνους για την εθνική και φυσική επιβίωση του λαού. 

 Όλα αυτά τα χρόνια της διακυβέρνησης από τη σημερινή κυβέρνηση εμείς δεν 

ακολουθήσαμε ισοπεδωτική αρνητική αντιπολίτευση.  Αντίθετα, πιστεύουμε, και ο λαός 

γνωρίζει, ότι πάντα ακολουθήσαμε εποικοδομητική αντιπολίτευση.  ∆εν είναι λίγες οι 

φορές που στηρίξαμε το κυβερνητικό έργο, είτε σε θέματα φορολογίας είτε για την 

έγκριση των προϋπολογισμών, και υποβάλαμε εισηγήσεις και προτάσεις για 

απάμβλυνση των συνεπειών των λανθασμένων αποφάσεων ή για μέτρα προς 

εξυπηρέτηση του κοινού ανθρώπου.  ∆ε θα αλλάξουμε αυτή την πολιτική τώρα, επειδή 

βρισκόμαστε σε προεκλογική περίοδο.  Άλλωστε, τώρα έχουμε και τη βεβαιότητα ότι θα 

έλθει η αλλαγή και οι δυνάμεις της αλλαγής θα έχουν την ευχέρεια και την ευθύνη να 

επιφέρουν τις αλλαγές και τις ρυθμίσεις στην οικονομική πολιτική που απαιτούν οι νέες 

σύγχρονες οικονομικές συνθήκες. 

 Επίκεντρο της δικής μας πολιτικής είναι ο άνθρωπος.  Κρίνουμε και αξιολογούμε 

κάθε πρόταση, με μόνα κριτήρια το αν η πρόταση συνάδει με τη δική μας πολιτική 

φιλοσοφία, το αν αυτή εξυπηρετεί τις βασικές αρχές που θεμελιώνουν την πολιτική μας, 
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το δημόσιο συμφέρον, και το αν, ταυτόχρονα, εξυπηρετεί τα συμφέροντα και τις 

προσδοκίες του κοινού πολίτη, του ανθρώπου, που είναι στο επίκεντρο της πολιτικής 

και των επιδιώξεών μας.  Επαναλαμβάνουμε την πολιτική τοποθέτησή μας, ότι το 

κυβερνητικό έργο δεν μπορεί και δεν πρέπει να κρίνεται από τα λίγα που έχει επιτύχει η 

κυβέρνηση, και αυτά με έγκριση ή πίεση της Βουλής, αλλά από τα πολλά που έχει 

παραλείψει και τα οποία η Βουλή δεν έχει την ευχέρεια, λόγω συνταγματικών 

περιορισμών, να επιβάλει.  Επικρίνουμε την οικονομική πολιτική της κυβέρνησης, γιατί 

είναι ανερμάτιστη και γιατί δεν έχει συγκροτημένο σχέδιο, σφαιρική οικονομική πολιτική, 

όραμα και αποτελεσματικότητα στην εκπλήρωση ακόμα και των στόχων που η ίδια 

θέτει.   

 Ο προϋπολογισμός για το 2003, που έχουμε σήμερα μπροστά μας, είναι ο 

προϋπολογισμός του τελευταίου χρόνου της δεκαετούς διακυβέρνησης του Προέδρου 

Κληρίδη και ο τελευταίος χρόνος για τον οποίο η σημερινή κυβέρνηση προτείνει στη 

Βουλή για έγκριση τον ετήσιο προϋπολογισμό του κράτους.  Είναι ίσως γι’ αυτό το λόγο 

που ο Υπουργός Οικονομικών, καταθέτοντας στην ολομέλεια της Βουλής την 

εισαγωγική του ομιλία για τον προϋπολογισμό και, αργότερα, μιλώντας μπροστά στην 

επιτροπή Οικονομικών της Βουλής, προσπάθησε να παρουσιάσει και το γενικότερο 

απολογισμό της οικονομικής πολιτικής που ακολούθησε αυτή τη δεκαετία η κυβέρνηση.  

Στα πλαίσια αυτού του απολογισμού και για την πορεία και τις προοπτικές της 

κυπριακής οικονομίας, ο κ. υπουργός έδωσε τη δική του εκτίμηση και ερμηνεία της 

δημοσιονομικής κατάστασης, την ακολουθούμενη μακροοικονομική πολιτική και την 

πολιτική για επιμέρους τομείς της κυπριακής οικονομίας. 

 Έχουμε μελετήσει με προσοχή την ομιλία του υπουργού και την αξιολόγησή του 

για τις οικονομικές και δημοσιονομικές εξελίξεις και προβλέψεις, η οποία καταλήγει σε 

φράσεις όπως “επιδόσεις αξιόλογες” και “ακόμη μια πετυχημένη πενταετία” και πολλά 
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άλλα.  Οι προσπάθειες ωραιοποίησης και οι “επιτυχίες” της οικονομίας στη διάρκεια της 

δεκαετίας της διακυβέρνησης Κληρίδη αποδίδονται, σύμφωνα με τον Υπουργό 

Οικονομικών, στις ενέργειες και τα μέτρα της κυβέρνησης. 

 Στην προσπάθειά του να ωραιοποιήσει την κατάσταση και να αποδώσει τα θετικά 

στοιχεία της οικονομίας στην κυβερνητική και μόνο πολιτική, ο κ. υπουργός ακολούθησε 

λανθασμένη τακτική και συλλογιστική. 

 Πρώτον, οι αναφορές του σε δείκτες της οικονομίας ήταν επιλεκτικές.  Επέλεξε να 

αναφερθεί μόνο σε εκείνους τους δείκτες της οικονομίας και των δημοσιονομικών 

δεδομένων που δίνουν την εικόνα της οικονομικής ευμάρειας και σταθερότητας στη 

δεκαετία της διακυβέρνησης Κληρίδη, αλλά απέφυγε επιμελώς να αναφερθεί σε άλλους, 

πιο σημαντικούς, δείκτες και δεδομένα, που αποκαλύπτουν πόσο ευάλωτη και τρωτή 

είναι η οικονομία του τόπου.  Οι διαπιστώσεις της επιτροπής Οικονομικών για τους 

δείκτες, όπως αυτές αναφέρονται στις σελίδες 22 μέχρι 28, επιβεβαιώνουν αυτό το 

συμπέρασμα. 

 Ο κ. υπουργός παρέλειψε, επίσης, επιμελώς να αναφερθεί στις διαρθρωτικές 

αδυναμίες της οικονομίας και να αναφερθεί στην παράλειψη ή αδυναμία της 

κυβέρνησης, στη διάρκεια μιας ολόκληρης δεκαετίας, να πάρει η ίδια τα αναγκαία μέτρα 

ή να ενθαρρύνει τον ιδιωτικό τομέα, για να επέλθουν οι επειγόντως αναγκαίες 

διαρθρωτικές αλλαγές στην οικονομία. 

 ∆εύτερον, ενώ γίνεται η σωστή διαπίστωση ότι η μικρή και ανοικτή οικονομία της 

Κύπρου επηρεάζεται άμεσα και σημαντικά από εξωγενείς παράγοντες, πέραν του 

ελέγχου ή επηρεασμού της πολιτικής της κυβέρνησης, παρά ταύτα κάθε ευνοϊκό 

επηρεασμό της οικονομίας από εξωτερικούς παράγοντες τους οικειοποιείται ως, 

τάχατες, επίτευγμα ή αποτέλεσμα της κυβερνητικής πολιτικής. 

 Ταυτόχρονα αποδίδει κάθε δυσμενή επηρεασμό της οικονομίας στους “εξωγενείς 
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παράγοντες” και απεκδύεται κάθε ευθύνης, χωρίς να αποδέχεται καν ευθύνη ότι δε 

λήφθηκαν προληπτικά ή διορθωτικά μέτρα ή ότι δεν προωθήθηκαν σε αυτή τη δεκαετία 

οι αναγκαίες διαρθρωτικές αλλαγές.  Εμείς, για να είμαστε δίκαιοι και αντικειμενικοί, δε 

θέλουμε να αποδίδουμε ευθύνη ή την κύρια ευθύνη στην κυβέρνηση για τις δυσμενείς 

επιδράσεις που οφείλονται σε εξωγενείς παράγοντες (π.χ. στο πόλεμο του Κόλπου για 

τον τουρισμό ή την κάμψη της διεθνούς οικονομίας) αλλά ούτε και δεχόμαστε να 

οικειοποιείται η κυβέρνηση, ως δικό της επίτευγμα, κάθε ευμενή οικονομική εξέλιξη που 

πάλι οφείλεται σε εξωγενείς παράγοντες. 

 Τρίτον, ο κ. υπουργός οικειοποιείται, και η κυβέρνηση καυχάται, τις “θεσμικές 

αλλαγές” που έγιναν για σκοπούς εναρμόνισης με την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Όλοι μας, 

όμως, γνωρίζουμε -και καλύτερα από κάθε άλλον η Βουλή, που πρόθυμα και σχεδόν 

πάντα ομόφωνα εγκρίνει τη σχετική και αναγκαία νομοθεσία- ότι αυτές οι θεσμικές 

αλλαγές είναι επιβαλλόμενες από την Ευρωπαϊκή Ένωση και δεν είναι αποτέλεσμα 

κυβερνητικής απόφασης, πρωτοβουλίας ή δικής της πολιτικής και προσπαθειών. 

 Στη συνέχεια θα αναφερθούμε με παραδείγματα και στοιχεία στα τρία αυτά 

κεφάλαια, για να διαφανεί το μέγεθος του κυβερνητικού ατοπήματος, της επιλεκτικής 

αναφοράς σε ορισμένους δείκτες και της οικειοποίησης των ευνοϊκών εξωγενών 

παραγόντων, που αποβλέπει σε ωραιοποίηση της κατάστασης και απόσειση των 

ευθυνών της κυβέρνησης. 

 Με την ευκαιρία θέλουμε να εκφράσουμε τη βαθιά εκτίμηση και ικανοποίησή μας 

για τη νέα διαδικασία μελέτης του προϋπολογισμού από την επιτροπή Οικονομικών και 

για την πολύ συγκροτημένη και τεκμηριωμένη έκθεση που έχουμε μπροστά μας.  

Ταυτόχρονα, εκφράζουμε έπαινο και ευχαριστίες προς τους υπηρεσιακούς παράγοντες, 

ιδιαίτερα στο γενικό διευθυντή της Βουλής κ. Κωστάκη Χριστοφόρου και στη 

διευθύντρια της Υπηρεσίας Κοινοβουλευτικών Επιτροπών κ. Λητώ Μιχαηλίδου, τη 
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γραμματέα της επιτροπής και όλη την επιστημονική ομάδα στήριξης για την πολύτιμη, 

υπεύθυνη και εποικοδομητική συμβολή τους στη μελέτη του προϋπολογισμού και την 

κατάρτιση της έκθεσης, πράγμα που χωρίς τυμπανοκρουσίες διαφαίνεται 

αποτελεσματικά μέσα από την έκθεση.   

 Αναφέροντας τις επικρίσεις και τις διαφωνίες μας για την οικονομική και 

δημοσιονομική πολιτική της κυβέρνησης, δε θέλουμε να μηδενίσουμε το κυβερνητικό 

έργο.  Πρέπει όμως να πούμε ότι στη δεκαετία που πέρασε παρατηρήθηκε έλλειψη 

πολιτικού προγραμματισμού, ανυπαρξία οικονομικού και κοινωνικού οράματος και 

προπαντός συντονισμού μεταξύ των υπουργείων και των υπηρεσιών.  Παρατηρήθηκε 

διγλωσσία και τριγλωσσία μεταξύ των υπουργών σε πολλά οικονομικά και κοινωνικά 

θέματα, λαϊκισμός και δειλία στο να αναλάβουν τις πολιτικές ευθύνες τους και να 

επιφέρουν ουσιαστικές μεταρρυθμίσεις στο δημόσιο τομέα και στην αναβάθμιση του 

ρόλου του πολίτη. 

 Παρ’ όλο που, όπως ανέφερα, δεν μπορεί να αποδοθούν εξ ολοκλήρου ευθύνες 

στην κυβέρνηση για τις βραχυπρόθεσμες επιπτώσεις εξωγενών παραγόντων 

(τουρισμός) και, επομένως, για την οικονομική ύφεση που παρατηρείται στον τρέχοντα 

χρόνο, πρέπει να της αποδοθούν ευθύνες, γιατί δεν έχει εφαρμόσει πρόγραμμα ή 

πολιτική για άρση των διαρθρωτικών αδυναμιών στα δέκα αυτά χρόνια αυτής της 

διακυβέρνησης.  Αυτές οι διαρθρωτικές αδυναμίες εξακολουθούν να επενεργούν ως 

σοβαρά προσκόμματα στην ανταγωνιστικότητα της οικονομίας, της μακροπρόθεσμης 

ανάπτυξής της, στην αύξηση του βιοτικού επιπέδου του λαού και της ικανότητάς της να 

αντιμετωπίσει τον επερχόμενο ανταγωνισμό από χώρες του εξωτερικού και ιδιαίτερα 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Όπως είπα και στην αρχή της ομιλίας μου, ο κ. υπουργός παρέλειψε επιλεκτικά να 

αναφερθεί σε άλλους πολύ σημαντικούς αλλά δυσμενείς δείκτες της οικονομίας ή, όπου 
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τους αναφέρει, υποβαθμίζει τη σοβαρότητά τους και απαλείφει κάθε ευθύνη της 

κυβέρνησης που προκύπτει τόσο από την πολιτική που εφαρμόστηκε αλλά πιο πολύ 

από όσα παραλείφθηκαν να σχεδιαστούν, να προγραμματιστούν και να εφαρμοστούν. 

 Γι’ αυτό είναι αναγκαίο να υπενθυμίσουμε και να επισημάνουμε μερικά από αυτά 

τα στοιχεία.   

 Ακαθάριστο εθνικό προϊόν (ΑΕΠ) 

 Ο αναμενόμενος ρυθμός αύξησης του ΑΕΠ ανέρχεται γύρω στο 2% το 2002, σε 

σύγκριση με 4%, που επιτεύχθηκε τον προηγούμενο χρόνο και πολύ πιο χαμηλός από 

το μέσο όρο που επιτεύχθηκε στις προηγούμενες πενταετίες της διακυβέρνησης 

Κληρίδη (ούτε ασφαλώς συγκρίνεται και με την περίοδο του τελευταίου χρόνου της 

κυβέρνησης Κυπριανού, 1987-86=7% και 1988-87=8,5%). 

 Ποσοστό ανεργίας 

 Η ίδια υποτονική τάση της οικονομίας παρατηρείται και στην περίπτωση των 

ανέργων.  Το ποσοστό ανεργίας ανέβηκε από το 1,9% του οικονομικά ενεργού 

πληθυσμού, πριν από την περίοδο που ανέλαβε η κυβέρνηση Κληρίδη, το 1992, στο 

3,3% το 2002.   

 Πληθωρισμός 

 Ενδεικτικό στοιχείο της επιδείνωσης της οικονομίας είναι και ο εντεινόμενος 

πληθωρισμός, ο οποίος ανέβηκε κατά 50% μεταξύ του 2001 και του 2002, δηλαδή από 

2% σε 3%, ενώ για το 2003 αναμένεται να ανέλθει σε ακόμα ψηλότερο επίπεδο (4,2%).   

 Ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών 

 Στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών σοβαρό πρόβλημα εμφανίστηκε την περίοδο 

2001-2002 και έχει υπάρξει επιδείνωση, που σημειώθηκε στις τρέχουσες εξωτερικές 

συναλλαγές της χώρας, αφού το έλλειμμα του ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών 

ανέβηκε από το 4%  περίπου το 2001 κατά 50% το 2002, δηλαδή γύρω στο 6,5% του 

ΑΕΠ.  Θα πρέπει να υποδείξουμε ότι το έλλειμμα στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών 
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τον πρώτο χρόνο της διακυβέρνησης Κληρίδη, το 1993, ήταν θετικό και ανήρχετο μόλις 

στο 1,5% του ΑΕΠ. 

 ∆ιαρθρωτικές εξελίξεις 1993-2003 

 Στον τομέα της αναδιάρθρωσης της οικονομίας στη δεκαετία που πέρασε έχουμε 

σημειώσει την τεράστια ανεπάρκεια της στρατηγικής και των πολιτικών της σημερινής 

κυβέρνησης.  Χωρίς κανένα δισταγμό, μπορούμε να πούμε ότι η διακυβέρνηση απέτυχε 

να επιφέρει τις αναγκαίες αλλαγές, για να μπορέσει η χώρα να πετύχει συνθήκες ψηλής 

αλλά και “διατηρήσιμης” ανάπτυξης.  Αυτό οφείλεται στην έλλειψη οικονομικής 

στρατηγικής και μακροπρόθεσμης αντίληψης των οικονομικών συγκυριών και στην 

ανυπαρξία συντονισμένης δράσης μεταξύ των υπουργών της κυβέρνησης, ιδιαίτερα 

στην τελευταία πενταετία.  Οι πολιτικές της κυβέρνησης αποδείχτηκαν ανεπαρκείς, διότι 

δεν επιτεύχθηκε η απάμβλυνση των διαρθρωτικών αδυναμιών της οικονομίας ούτε και 

μείωση της οικονομικής αστάθειας ιδιαίτερα στις εξωτερικές συναλλαγές.  Οι πολιτικές 

της κυβέρνησης στη δεκαετία αποδείχτηκαν ανεπιτυχείς, διότι δεν μπόρεσαν να 

σημειώσουν οποιαδήποτε πρόοδο στην απεξάρτηση της ανάπτυξης της οικονομίας από 

ασταθείς παράγοντες, όπως ο τουριστικός τομέας.  Όπως πολλές φορές αναφέρθηκε 

δημοσίως από το ∆ημοκρατικό Κόμμα, αυτό οφείλεται στην έλλειψη οράματος αλλά και 

στο ότι δεν κατάφεραν να εφαρμόσουν ένα ρεαλιστικό και ολοκληρωμένο στρατηγικό 

οικονομικό πρόγραμμα. 

 Σύμφωνα με τα επίσημα στατιστικά δεδομένα, οι διαρθρωτικοί δείκτες της 

οικονομίας έχουν επιδεινωθεί σημαντικά, ενώ, παράλληλα, επιδεινώθηκε σοβαρά η 

δημοσιονομική ευρωστία του κράτους στη διάρκεια της δεκαετίας της κυβέρνησης 

Κληρίδη. 

 Αναφέρουμε μερικά ενδεικτικά και αποφασιστικής σημασίας στοιχεία, βασισμένα 

σε επίσημα στατιστικά στοιχεία, παρ’ όλον ότι, για συντομία, κύριε Πρόεδρε, θα 
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προσπαθήσω να ξεπεράσω πάρα πολλά, αφού αυτά είναι αποδεδειγμένα και 

καταγραμμένα από την ίδια την κυβερνητική υπηρεσία. 

 Να αναφερθώ στην ανταγωνιστικότητα της οικονομίας, όπου ο ρυθμός αύξησης 

της παραγωγικότητας έχει μειωθεί από το 2,7% (2000/1999) στο 1,5% (2002/2001), 

ενώ την περίοδο που ανέλαβε η κυβέρνηση (1992) ανερχόταν στο 4,6% και αρκετά πιο 

ψηλό ήταν σε προηγούμενες πενταετίες. 

 Ο δείκτης της ανταγωνιστικότητας της οικονομίας μειώθηκε, σύμφωνα με τα 

επίσημα στοιχεία, από τον πρώτο χρόνο της κυβέρνησης Κληρίδη, συγκριτικά με τις 

χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αυτό οφείλεται κυρίως στους χαμηλούς ρυθμούς 

διακύμανσης της παραγωγικότητας, λόγω των χαμηλών επενδύσεων ιδιαίτερα σε 

σύγχρονη τεχνολογία.  Ενώ ο υπουργός ανέφερε στην ομιλία του ότι βελτιώθηκε η 

ανταγωνιστικότητα της οικονομίας, εμείς βλέπουμε από τα επίσημα στοιχεία ότι ο 

επίσημος δείκτης της ανταγωνιστικότητας αυξανόταν κατά 4,2%, 2,6% και 3,7% το 2000 

μέχρι το 2002, αντίστοιχα και συγκριτικά πιο ψηλά από τις χώρες της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης και, επομένως, μειωνόταν αντίστοιχα η ανταγωνιστικότητα.  Παράλληλα, από 

τα επίσημα στοιχεία, βλέπουμε ότι η παραγωγικότητα μειωνόταν από 2,7% το 2000 σε 

1,5% μέχρι το 2002, που ήταν και η κύρια αιτία της μείωσης της ανταγωνιστικότητας.  

 Τα επίπεδα των επενδύσεων που είναι αναγκαία για τη μεσοπρόθεσμη ανάπτυξη 

της Κύπρου έχουν μειωθεί σημαντικά στη διάρκεια της δεκαετίας της διακυβέρνησης 

Κληρίδη.  Ενώ το ποσοστό των επενδύσεων στο ΑΕΠ ανερχόταν το 1992 γύρω στο 

26%, σταδιακά μειώθηκε στο 19% το 2002.  Η ίδια υποτονική δράση παρατηρήθηκε και 

στο θέμα της εισαγωγής σύγχρονης τεχνολογίας, δραστηριοτήτων γνώσεως, της 

πληροφορικής και του διαδικτύου στους διάφορους οικονομικούς κλάδους, όπως 

επίσης και η ανεπαρκής δαπάνη σε σύγκριση με τα διεθνή δεδομένα στα θέματα 

έρευνας.  Τα μεγέθη αυτά υστέρησαν σημαντικά και εξηγούν το χαμηλό ρυθμό 
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διακύμανσης της παραγωγικότητας, που παρατηρήθηκε σε ολόκληρη τη διάρκεια της 

δεκαετίας.  Η χρηματοδότηση των επενδύσεων, δηλαδή οι αποταμιεύσεις, επίσης 

μειώθηκε στη δεκαετία που πέρασε.  Το 1993, που ήταν ο πρώτος χρόνος της 

κυβέρνησης Κληρίδη, ανερχόταν στο 24% του ΑΕΠ (το 1992 σε 18,5%), ενώ σταδιακά 

μειώθηκε σε 14% μέχρι το 2002.  Αυτό σημαίνει ότι αυξήθηκαν ανάλογα οι ανάγκες σε 

ξένα κεφάλαια με τη μορφή εξωτερικού δανεισμού, για να χρηματοδοτήσουν τις 

επενδύσεις της χώρας. 

 Η πιο σοβαρή ένδειξη της έντασης των διαρθρωτικών αδυναμιών της οικονομίας 

είναι η φθίνουσα πορεία της παραγωγής των πιο σταθερών τομέων της γεωργίας και 

της βιομηχανίας και, κατ’ επέκταση, η αύξηση της εξάρτησης της οικονομικής 

ανάπτυξης προοδευτικά από τον πιο ευάλωτο σε εξωγενείς παράγοντες τομέα του 

τουρισμού (υπηρεσίες).  Η συνεισφορά του τομέα της γεωργίας μειώθηκε από το 6% 

του ΑΕΠ, το 1992, στο 4% το 2002, ενώ η συνεισφορά του τομέα της βιομηχανίας 

μειώθηκε από το 14% του ΑΕΠ στο 9,8% το 2002. 

 Τα πιο πάνω διαρθρωτικά προβλήματα στη δυναμική της οικονομικής ανέλιξης 

κατέληξαν στα σοβαρά διαρθρωτικά προβλήματα των εξωτερικών συναλλαγών της 

χώρας, τα οποία έχουν πάρει δυστυχώς μόνιμο χαρακτήρα με σοβαρούς κινδύνους 

αποσταθεροποίησης της οικονομίας.  Το έλλειμμα στο εμπορικό ισοζύγιο αυξήθηκε από 

το 24% του ΑΕΠ, το 1993, σε 28%, το 2002, και, σε απόλυτους αριθμούς, από £800 

εκατομ. σε £1,7 δις.  Παράλληλα, το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών, από το θετικό 

σημείο του 1,5% του ΑΕΠ, το 1993, μετατράπηκε σε αρνητικό, γύρω στο 6,5% περίπου 

του ΑΕΠ, το 2002.  Οι αρνητικοί αυτοί παράγοντες αποσταθεροποιούν την οικονομία, 

αυξάνουν τον εξωτερικό δανεισμό και τις πιέσεις στα συναλλαγματικά αποθέματα της 

χώρας. 
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 Είναι φανερό, με τα πιο πάνω δεδομένα και πολλά άλλα, ότι, έχοντας ολόκληρη τη 

δεκαετία υπόψη μας, η κυβέρνηση δεν πέτυχε να βελτιώσει τη διαρθρωτική εικόνα της 

οικονομίας.  Αντίθετα, τα διαρθρωτικά προβλήματα εντάθηκαν στη δεκαετία που έληξε, 

με ανασταλτικές συνέπειες στη μελλοντική ανάπτυξη και στην αύξηση του βιοτικού 

επιπέδου του λαού. 

 ∆ημοσιονομικές εξελίξεις 

 Στην ομιλία του υπουργού υπήρξαν επίσης ισχυρισμοί για βελτίωση της 

δημοσιονομικής εικόνας του κράτους, διότι μειώθηκε το δημοσιονομικό έλλειμμα ως 

ποσοστό του ΑΕΠ μεταξύ των ετών 2002 και 2001, δηλαδή από 2,8% σε 2,7%.  Αυτό 

είναι παραπλανητικό και δεν αντικατοπτρίζει ορθά τη δημοσιονομική εικόνα του 

κράτους.  Θα πρέπει να αναφέρουμε ότι σε απόλυτο μέγεθος ακόμη και το 

δημοσιονομικό έλλειμμα αυξήθηκε (από £168 εκατομ. σε £170 εκατομ. το 2002). 

 Αντί άλλων στοιχείων, παραθέτουμε αυτούσια την εκτίμηση της επιτροπής 

Οικονομικών για την ορθότητα των προβλέψεων της κυβέρνησης.  Στη σελίδα 21 της 

έκθεσης αναφέρεται:  «Οι προβλέψεις της κυβέρνησης για δημοσιονομικό έλλειμμα της 

τάξης 2,7% του ΑΕΠ για το 2002 και 2,1% του ΑΕΠ για το 2003 αντιμετωπίζονται από 

την επιτροπή με σκεπτικισμό.». 

 Η δημοσιονομική διολίσθηση στα κρατικά ταμεία είναι εμφανής, με βάση πολλούς 

δείκτες, όπως αναφέραμε σε προηγούμενες ομιλίες μας στη Βουλή για τον 

προϋπολογισμό.  Το ταμειακό έλλειμμα, το οποίο αντικατοπτρίζει τις δανειοδοτικές 

(ακάθαρτες) ανάγκες του κράτους, αυξήθηκε από £431 εκατομ., το 1992, στο διπλάσιο 

σχεδόν, μέχρι το 2002, συνιστώντας το 12% του ΑΕΠ.  Παράλληλα, το συνολικό 

δημόσιο χρέος από £4 δις, το 1997, αναμένεται να ανέλθει σε £6,2 δις, το 2002, δηλαδή 

πέραν του 50%.  Αναμένεται δε να προσεγγίσει τα £7 δις το 2003.  Το ύψος αυτό 

θεωρείται εξαιρετικά ψηλό, με διεθνή δεδομένα, ενώ η Κύπρος διεκδικεί τα πρωτεία σε 
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ολόκληρο τον κόσμο, αν υπολογίσουμε το κατά κεφαλήν δημόσιο χρέος.  Αυτό ανέβηκε 

κατά άτομο από £4.000 σε £9.000 μέχρι το 2002, που σημαίνει ότι μια τετραμελής 

οικογένεια χρωστάει £36.000 σήμερα, ως αποτέλεσμα του δανεισμού του κράτους, ενώ 

το 1992, προτού αναλάβει η κυβέρνηση Κληρίδη, χρωστούσε £16.000.  Το χρέος αυτό 

θα πρέπει να αποπληρωθεί από τον ίδιο τον πληθυσμό, το φορολογούμενο πολίτη 

δηλαδή, κυρίως τα παιδιά και τα εγγόνια μας. 

 Η έλλειψη προσοχής και η ανεπάρκεια της κυβέρνησης στη διαχείριση των 

δημοσιονομικών φαίνεται επίσης από το γεγονός ότι από το 1997 μέχρι το 2000, 

περιλαμβανομένου, οι τρέχουσες δαπάνες ήταν πιο ψηλές από τα τρέχοντα έσοδα, με 

αποτέλεσμα το κράτος να έχει αρνητικές αποταμιεύσεις.  ∆ηλαδή δανειζόταν, για να 

καλύψει μέρος των καταναλωτικών ή τρεχουσών δαπανών της.  Το 1997 και το 1998 

μαζί δανείστηκε, για το σκοπό αυτό, με επίσημα στοιχεία, £150 εκατομ.  Θα πρέπει 

επίσης να αναφερθεί ότι εξακολουθεί η κυβέρνηση να αυξάνει συνεχώς τον αριθμό 

προσωπικού του δημόσιου τομέα κάτω από διάφορες ιδιότητες, οδηγώντας το κρατικό 

μισθολόγιο σε εκρηκτικούς ρυθμούς αύξησης και αυξάνοντας το ποσοστό του στο 

σύνολο των κρατικών δαπανών.  Οι μόνιμες θέσεις δημοσίων υπαλλήλων, με βάση τα 

στοιχεία του Υπουργείου Οικονομικών, μόνο στην περίοδο 1999-2002, αυξήθηκαν κατά 

3 000 σχεδόν άτομα, ενώ το έκτακτο προσωπικό σε πλήρη βάση στην ίδια περίοδο 

αυξήθηκε κατά 1 500 πρόσθετα άτομα. 

 Τα πιο πάνω δεδομένα για την εξέλιξη των δημοσιονομικών για ολόκληρη την 

περίοδο της διακυβέρνησης Κληρίδη έχουν δημιουργήσει ένα τεράστιο δημόσιο χρέος, 

το οποίο συνιστά βάρος για τις επόμενες γενιές και ασφαλώς για την επόμενη 

κυβέρνηση.  Παράλληλα, έχουν επιφέρει πλήγμα, μεταξύ άλλων, στις προσπάθειες για 

σημαντική επέκταση του κράτους κοινωνικής πρόνοιας, που για μας αποτελεί πρώτη 

προτεραιότητα. 
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 Προϋπολογισμός του 2002 

 Από τα επίσημα στοιχεία, οι αναπτυξιακές δαπάνες που προτείνονται το 2003 

(£375,27 εκατομ.) είναι στο ίδιο επίπεδο με τις αναπτυξιακές δαπάνες του 2002 

(£373,52 εκατομ.).  Το αξιοσημείωτο στοιχείο που θέλω να παρατηρήσω είναι ότι ο 

βαθμός υλοποίησης των αναπτυξιακών δαπανών το 2002 μειώθηκε στο 66,3%, από το 

70,2% το 2001, παρά τις πολλές εισηγήσεις και υποδείξεις μας για την έγκαιρη 

προετοιμασία των διάφορων μελετών και απαλλοτριώσεων για έργα, προτού 

προταθούν για συμπερίληψη στον προϋπολογισμό.  Αυτά είναι αναγκαία στοιχεία, για 

να αυξηθεί ο ρυθμός υλοποίησης του προϋπολογισμού και να αξιοποιηθεί πιο σωστά η 

διαχείριση της ρευστότητας στο δημόσιο τομέα. 

 Αναφορικά με τις τακτικές δαπάνες, είναι αποδεκτό ότι γύρω στο 95% των 

δαπανών αφορούν συμβατικές υποχρεώσεις, οι οποίες εκτάκτως μπορεί να ανέλθουν 

και σε πιο ψηλό ακόμη ποσοστό (χορηγίες) του συνόλου των δαπανών.  Οι δαπάνες 

αυτές δεν προσφέρονται για περικοπές, αλλά, όπως υποδείξαμε επανειλημμένα, θα 

έπρεπε να εμφανίζονται ξεχωριστά ως “συμβατικές υποχρεώσεις”.  Το ίδιο θα έπρεπε 

να ισχύει και για τις αναπτυξιακές δαπάνες όσον αφορά τα “συνεχιζόμενα έργα”.  Οι 

εισηγήσεις αυτές και πολλές άλλες, που δε θέλω να επαναλάβω, αγνοήθηκαν -πιστεύω 

από αδιαφορία- από τον υπουργό, παρ’ όλο που θα διευκόλυναν σημαντικά το έργο της 

Βουλής. 

 Σχετικά με το θέμα της απρογραμμάτιστης αύξησης των κρατικών δαπανών και 

την αδυναμία που έχει επιδείξει η κυβέρνηση να ελέγξει τη δημοσιονομική κατάσταση 

είναι πολύ καυστική η έκθεση της επιτροπής στη σελίδα 23, όπου αναφέρεται το εξής:  

«Η επιτροπή κρίνει ότι η αυξητική τάση γενικά των δημόσιων δαπανών, σε αντιδιαστολή 

με την παρατηρηθείσα δραστική μείωση των τελευταίων χρόνων στο ρυθμό αύξησης 

αμυντικών δαπανών, προσδίδει νέα διάσταση στο όλο θέμα, δημιουργώντας εικόνα 

διαφορετική από την εικόνα που έχει διαγραφεί ενώπιον της επιτροπής.».  Και στη 
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συνέχεια, στην ίδια σελίδα, αναφέρει η επιτροπή:  «Η επιτροπή δεν έχει πεισθεί ότι οι 

δαπάνες για τη δημόσια υπηρεσία είναι δυνατό να περιοριστούν.». 

 Ασφαλώς, το μεγάλο θέμα των τακτικών δαπανών είναι το αυτοσυντήρητο και 

συνεχώς αυξανόμενο κρατικό μισθολόγιο, το οποίο η κυβέρνηση, αντί να συγκρατήσει, 

αντίθετα, το έχει αυξήσει σημαντικά, κυρίως με τις χιλιάδες πρόσθετες προσλήψεις 

προσωπικού που πραγματοποιήθηκαν στη δεκαετία που πέρασε, κυρίως για να 

εξυπηρετήσει κομματικούς σκοπούς.  ∆εν είναι υπερβολή να δηλώσω ότι στα δέκα 

χρόνια που πέρασαν η κυβέρνηση δεν αντιμετώπισε οργανωτικά, με πρόγραμμα, το 

πρόβλημα της δημόσιας υπηρεσίας ούτε και επέφερε οποιαδήποτε αλλαγή στην 

διάρθρωση και αναδιάρθρωση της κρατικής μηχανής. 

 Σχετικά με αυτό το θέμα αναφέρονται στη σελίδα 26 της έκθεσης της επιτροπής 

Οικονομικών τα πιο κάτω: 

 «Η κυβέρνηση δεν έχει καταφέρει να ανατρέψει την εδραιωμένη εντύπωση της 

επιτροπής, ότι δηλαδή η μείωση και/ή περικοπή των δαπανών που αφορούν τη 

δημόσια υπηρεσία αντιμετωπίζεται χλιαρά ή έστω περιστασιακά, χωρίς ιδιαίτερο 

προγραμματισμό ή ότι υφίσταται πράγματι πολιτική βούληση για αυστηρή διαχείριση και 

πειθαρχία, καθ’ ην στιγμή είναι παραδεκτό από τον ίδιο τον αρμόδιο υπουργό ότι 

υφίστανται πολλά περιθώρια βελτίωσης.». 

 Γεννάται, λοιπόν, εύλογα το ερώτημα:  Αφού ο ίδιος ο υπουργός παραδέχεται ότι 

«υφίστανται πολλά περιθώρια βελτίωσης», ποια μέτρα πήρε, για να επιφέρει τη 

βελτίωση;  ∆εν πήρε, γιατί δεν υπάρχει η πολιτική βούληση.  Και δε θα υπάρξει πολιτική 

βούληση αυτής της διακυβέρνησης.  Θα υπάρξει η βούληση τώρα που θα επέλθει η 

αλλαγή. 

 Άλλωστε, με την απουσία των απερχόμενων υπουργών της κυβέρνησης, “στου 

κουφού την πόρτα όσο θέλεις βρόντα”, νομίζω και αυτά θα τα δουν στην πράξη, όταν 
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θα βρίσκεται η αλλαγή στην εξουσία, για να υποβάλει και τις προτάσεις της, αλλά και για 

να τις υλοποιήσει κυρίως. 

 Τι πρέπει και τι μπορεί να γίνει 

 Οι οικονομικές εξελίξεις στη διάρκεια της δεκαετούς διακυβέρνησης Κληρίδη 

προκαλούν σοβαρές ανησυχίες για το μέλλον της οικονομίας, εφόσον αυτή η 

διακυβέρνηση δε θέλησε ή δεν κατόρθωσε να πετύχει την απάμβλυνση των 

διαρθρωτικών αδυναμιών της οικονομίας ούτε και μείωση της οικονομικής αστάθειας 

στις εξωτερικές συναλλαγές της χώρας.   

 Εμείς, οι δυνάμεις της αλλαγής, αναγνωρίζουμε τα βασικά προβλήματα που 

προκύπτουν από τις διαρθρωτικές αδυναμίες της οικονομίας και με αντικειμενικότητα 

επισημαίνουμε τις νέες συνθήκες που είμαστε αναγκασμένοι να αντιμετωπίσουμε, όπως 

την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση ως πλήρους μέλους, τις συνέπειες της 

παγκοσμιοποίησης των οικονομιών των χωρών και πολύ σύντομα τις σοβαρότατες 

οικονομικές προεκτάσεις της πολιτικής λύσης του Κυπριακού, που θα αυξήσει 

σημαντικά τα οικονομικά βάρη στην ελεύθερη Κύπρο. 

 Εμείς του ∆ημοκρατικού Κόμματος, όλα τα συνεργαζόμενα κόμματα και οι άλλες 

πολιτικές δυνάμεις που θα φέρουμε την αλλαγή στη διακυβέρνηση δηλώνουμε έτοιμοι 

να προσφέρουμε στο λαό ένα καινούριο οικονομικό και κοινωνικό όραμα, μια 

στρατηγική και οικονομικές πολιτικές οι οποίες θα δημιουργήσουν συνθήκες 

αυτοπροωθούμενης ανάπτυξης της οικονομίας και του βιοτικού επιπέδου.   

 Η στρατηγική μας έχει τα ακόλουθα χαρακτηριστικά: 

1. Πρωτεύων ρόλος πρέπει να δοθεί στο στόχο επίτευξης της μέγιστης δυνατής 

οικονομικής ανάπτυξης με σταθερότητα.  Και τα δύο στοιχεία, μαζί με τη βελτίωση 

των δημοσιονομικών, θεμελιώνουν τη δυνατότητα να ανταποκριθούμε στην 

υποχρέωση για την ένταξή μας στην ΟΝΕ (Οικονομική και Νομισματική Ένωση) 
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και να είμαστε χώρα της Ευρωζώνης μέσα στα χρονικά πλαίσια που επιβάλλει η 

Ευρωπαϊκή Ένωση, χωρίς να θυσιάζεται το κοινωνικό κράτος.  Η ένταξή μας στην 

ΟΝΕ, κάτω από τέτοιες συνθήκες, θα διασφαλίζει στο διηνεκές την πλήρη 

σταθερότητα στις εξωτερικές συναλλαγές της χώρας.  Η οικονομική ανάπτυξη θα 

αυξήσει άμεσα το βιοτικό επίπεδο του λαού, θα επιταχύνει την πιο γρήγορη 

σύγκλιση με τα επίπεδα των πλουσιοτέρων χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ο 

στόχος της μέγιστης δυνατής ανάπτυξης και οι καρποί τέτοιας ανάπτυξης, που θα 

οδηγήσουν στην αύξηση των εσόδων του κράτους, θα διατεθούν, κατά 

προτεραιότητα, για την εισαγωγή προγραμμάτων κοινωνικής στήριξης των 

χαμηλότερων εισοδηματικά ομάδων και ιδιαίτερα των υπερηλίκων, των ομάδων 

πολιτών με ειδικές ανάγκες, για ολόκληρο τον πληθυσμό της Κύπρου χωρίς 

διακρίσεις. 

2. Θεωρούμε αυταπόδεικτο στόχο και αναγκαιότητα την απεξάρτηση της οικονομικής 

ανάπτυξης από τον ασταθή τομέα του τουρισμού και την επέκταση των εξαγωγών 

σε προϊόντα και παραγωγή, όπου οι ειδικές συνθήκες της Κύπρου προσφέρουν 

αξιόλογα πλεονεκτήματα για την παραγωγή και εξαγωγή τους.  Θέσεις και 

προτάσεις και στόχος μας θα είναι επίσης η αναδιάρθρωση των τομέων της 

γεωργίας και βιομηχανίας.  Και, παράλληλα, νιώθουμε ότι επιβάλλεται η εκλεκτική 

προώθηση των υπηρεσιών, για να υλοποιηθεί και το όραμά μας για τη μετατροπή 

της Κύπρου σε ευρωπαϊκό περιφερειακό χρηματοοικονομικό κέντρο της Μεσογείου 

και της Μέσης Ανατολής.  Μέσα στα ίδια πλαίσια, υπάρχουν οι δυνατότητες για 

επίτευξη στόχων της προώθησης της ναυτιλίας και των διάφορων κλάδων της και 

στηρικτικών υπηρεσιών, της προώθησης ιατρικών κέντρων ψηλής ποιότητας και 

την επέκταση, ίδρυση και λειτουργία ιδιωτικών και κρατικών εκπαιδευτικών 

ιδρυμάτων, ιδιαίτερα τριτοβάθμιας εκπαίδευσης και τεχνολογίας. 
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3. Για επίτευξη αυτών των στόχων και στρατηγικής απαιτείται άμεση και γρήγορη 

αύξηση της παραγωγικότητας, ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας και 

εκσυγχρονισμός των μονάδων, κυρίως στο γεωργικό και βιομηχανικό κλάδο, και 

αναβάθμιση της ποιότητας των προϊόντων και υπηρεσιών.  Παράλληλος και 

συμπληρωματικός στόχος θα είναι η επέκταση των ερευνητικών προγραμμάτων 

και η σημαντική ενίσχυση των διάφορων κέντρων ερευνών μέσω κρατικού 

ιδρύματος προώθησης ερευνών. 

4. Κάτω από τις σημερινές συνθήκες, ένας σωστός σχεδιασμός απαιτεί επίσης την 

τόνωση των επενδύσεων σε παραγωγικούς κλάδους της οικονομίας και τη μαζική 

και γρήγορη εισαγωγή της νέας τεχνολογίας, της πληροφορικής και της χρήσης 

του διαδικτύου στο δημόσιο τομέα και σε όλους τους κλάδους της οικονομικής και 

κοινωνικής δραστηριότητας. 

5. Ενόψει της ένταξης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ενωμένη Ευρώπη είναι 

αναγκαίο να προωθήσουμε την αναβάθμιση της πληροφόρησης του κοινού και 

των επιχειρηματιών για τα τεκταινόμενα στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Είναι επίσης 

αναγκαίο να προωθήσουμε και νέους μηχανισμούς συνεχούς ενημέρωσης σε 

οικονομικά θέματα και τις συνθήκες αγορών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και, 

ιδιαίτερα, στην τακτική και συνεχή ενημέρωση των γεωργικών μονάδων. 

6. Από πολλού έχει επισημανθεί η σοβαρή πληγή της αυξανόμενης ανεργίας 

ανάμεσα σε νέους ανθρώπους με πανεπιστημιακά διπλώματα ή άλλα ακαδημαϊκά 

και τεχνικά προσόντα, ειδικότητες και δεξιοτεχνίες. 

 Γίνεται μεν η διαπίστωση, αλλά η κυβέρνηση δεν έχει εισαγάγει ούτε ένα σχέδιο 

ούτε έχει δώσει οποιοδήποτε κίνητρο για την αξιοποίηση αυτού του εξαίρετου 

ανθρώπινου δυναμικού της Κύπρου ανάμεσα στους νέους ανθρώπους. 
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 Και όμως η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει σχέδια και προγράμματα για προώθηση της 

νεανικής επιχειρηματικότητας, που μένουν αναξιοποίητα, ίσως και άγνωστα στην 

κυβέρνηση.  Θεωρούμε ότι ήλθε ο καιρός αλλαγής νοοτροπίας και πολιτικής.  

Επιβάλλεται να δοθούν κίνητρα και να ληφθούν μέτρα, για να ενθαρρυνθεί η 

νεολαία να ενδιαφερθεί ενεργά και να δημιουργήσει επιχειρηματικές μονάδες.  Το 

ίδιο ισχύει και στην περίπτωση των συνταξιούχων που επιθυμούν να επανέλθουν 

στην ενεργό οικονομική δράση και σε αυτοεργοδότηση.   

7. Πρέπει να επιταχυνθεί η ελεύθερη διακίνηση ξένου κεφαλαίου, μέσα στα πλαίσια 

των κανονισμών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, χωρίς γραφειοκρατία και ταλαιπωρία 

των επιχειρηματιών.  Επιτακτικός στόχος είναι η ενίσχυση του ανταγωνισμού στις 

αγορές προϊόντων και υπηρεσιών, με την εισαγωγή μέτρων φιλελευθεροποίησης 

και την καταπολέμηση των ιδιωτικών μονοπωλίων και ολιγοπωλίων. 

8. Εμείς δε συμφωνούμε στην αποξένωση της κρατικής ιδιοκτησίας των ημικρατικών 

οργανισμών και δημόσιων επιχειρήσεων και δεν υποστηρίζουμε ως γενικό κανόνα 

ή πολιτική τις ιδιωτικοποιήσεις.  Παράλληλα, όμως, υποστηρίζουμε με ζήλο την 

ανάγκη, νομοθετικά και άλλως πως, για πλήρη αναδιοργάνωση και 

επαναπροσανατολισμό των ημικρατικών οργανισμών και δημόσιων επιχειρήσεων 

κάτω από το νέο ανταγωνιστικό καθεστώς σε συνθήκες φιλελευθεροποίησης, για 

να μπορέσουν να αντιμετωπίσουν αποτελεσματικά τους άλλους ιδιωτικούς 

οργανισμούς. 

9. Στοιχείο πρώτης προτεραιότητας είναι η προώθηση θεσμικών αλλαγών και η 

ενίσχυση με την κατάλληλη στελέχωση των εποπτικών οργάνων του 

χρηματιστηρίου, με κύριο αντικείμενο την προστασία του επενδυτή.   

Πάγια και σταθερή επιδίωξη είναι η προσαγωγή ενώπιον του δικαστηρίου όσων 

ενέχονται σε παράβαση του νόμου ή σε δόλιες συναλλαγές, που είχαν ως 
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αποτέλεσμα την καταδολίευση των επενδυτών.  Μόνο με την τιμωρία των ενόχων 

θα επέλθει η κάθαρση και θα αποκατασταθεί η εμπιστοσύνη του λαού στο θεσμό 

του χρηματιστηρίου.  Ούτε το δίκαιο της απόδειξης ούτε άλλες επινοήσεις είναι 

δυνατό να αποτελούν άλλοθι σε όσους παρέμειναν απαθείς στο να εκπληρώσουν 

το χρέος και το καθήκον τους. 

Να αναφέρω ότι η Βουλή χρειαζόταν ακόμα να ενθυμηθεί ότι εξέπνεε ο νόμος με 

τον οποίο θα μπορούσε να διωχθούν κάποιοι και θα παραγράφονταν τα 

αδικήματα, ακόμα και προτού τελειώσει η ερευνητική επιτροπή το έργο της.  Και 

όμως δεν υπήρχε ούτε ενδιαφέρον ούτε ίσως σκοπιμότητα, για να φέρουν 

οποιοδήποτε νομοσχέδιο για την παράταση του χρόνου παραγραφής και 

χρειάστηκε η Βουλή να το πράξει, με πρόταση δική μου, εκ μέρους της 

κοινοβουλευτικής ομάδας. 

Ο θεσμός του χρηματιστηρίου κρίνεται ως ο κατεξοχήν άξονας για τη διοχέτευση 

των αποταμιεύσεων σε παραγωγικές επενδύσεις και ο βασικός πυλώνας των 

επιχειρηματιών στην ανάληψη επεκτάσεων και νέων επενδύσεων για τη 

χρηματοδότηση αυτοπροωθούμενης ανάπτυξης της οικονομίας. 

10. Η συγκράτηση του πληθωρισμού, όπως αναφέρθηκε, βοηθά στη διατήρηση 

πολιτικής χαμηλών επιτοκίων, η οποία, μαζί με τη σημαντική μείωση των 

φορολογικών συντελεστών για τις επιχειρήσεις, που υποστηρίχθηκε από τα 

συνεργαζόμενα κόμματα και τις πολιτικές δυνάμεις στην πρόσφατη φορολογική 

μεταρρύθμιση, θα δημιουργήσει καλές συνθήκες για τις επιχειρήσεις στις 

προσπάθειές τους για οικονομική και απρόσκοπτη ανάπτυξη. 

11. Στα πλαίσια της απελευθέρωσης των αγορών και της κατάργησης των 

μονοπωλίων και των ολιγοπωλίων στην οικονομία, επιβάλλεται να ενισχύσουμε 

θεσμικά τις εξουσίες, τη στελέχωση και την πλήρη ανεξαρτητοποίηση της 
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Επιτροπής Ανταγωνισμού και της Υπηρεσίας Προστασίας του Καταναλωτή, ούτως 

ώστε να ενεργούν εκτός της επιρροής των εκάστοτε κυβερνήσεων.  Μέσα στα ίδια 

πλαίσια και πολιτική, επείγει να δημιουργηθούν ενιαίες εποπτικές αρχές ή 

ρυθμιστές στις βασικές αγορές προϊόντων και υπηρεσιών για την αποτελεσματική 

εποπτεία των επιχειρήσεων και του ανταγωνισμού.  Οι ρυθμιστές αυτοί, εξ 

αντικειμένου, επιβάλλεται να είναι ανεξάρτητοι και αυτόνομοι φορείς, για να 

καλύψουν, πρώτον, το χρηματοοικονομικό τομέα (ασφαλιστικές επιχειρήσεις, 

επενδυτικές εταιρείες, αμοιβαία κεφάλαια, δημόσιες εταιρείες κ.ά).  Ο 

χρηματοοικονομικός ρυθμιστής ενδείκνυται να αναλάβει και την εποπτεία των 

τραπεζών, που τώρα βρίσκεται κάτω από την Κεντρική Τράπεζα.  ∆εύτερον, τους 

τεχνικούς τομείς, περιλαμβανομένων της Αρχής Τηλεπικοινωνιών, της Αρχής 

Ηλεκτρισμού κ.ά., και, τρίτον, τους φορείς των συγκοινωνιών, ήτοι των οδικών, των 

θαλάσσιων και των αεροπορικών μεταφορών, και άλλους ρυθμιστές, εφόσον 

απαιτηθεί.  

12. Όπως εμφαντικά, σε μεγάλη έκταση και σε πολλά σημεία, τονίζεται στην έκθεση 

της επιτροπής Οικονομικών, το σοβαρό υπόβαθρο και ο κύριος κινητήριος μοχλός 

για τη διαμόρφωση, επινόηση και εφαρμογή της κάθε κυβερνητικής πολιτικής είναι 

η δημόσια υπηρεσία. 

 Η Κύπρος ευτυχεί να έχει άριστα εκπαιδευμένους δημόσιους υπαλλήλους, που 

κατέχουν εντυπωσιακά ακαδημαϊκά προσόντα, εμπειρίες, ειδικότητες, δεξιοτεχνίες, 

που, στη μεγάλη τους πλειοψηφία, μπορούν και θέλουν να συνδράμουν στο 

σχεδιασμό και την οικοδόμηση της νέας παραγωγικής κοινωνίας και των νέων 

δεσμών που απαιτεί η σύγχρονη εποχή. 

 Χρειάζεται ριζική αναδιάρθρωση της δημόσιας υπηρεσίας, νέες δομές, νέοι τρόποι 

αξιολόγησης και αμοιβής, νέες διαδικασίες και μέθοδοι λειτουργίας, ώστε να 
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απελευθερωθεί το τεράστιο δυναμικό που σήμερα είναι εγκλωβισμένο σε 

παραδοσιακά, γραφειοκρατικά δεσμά, που σκοτώνουν την πρωτοβουλιακή 

δημιουργική εργασία και σκέψη. 

 Όπως αναφέρεται επίσης στην έκθεση, αυτή η διακυβέρνηση, για μια ολόκληρη 

δεκαετία, δεν έχει στα σοβαρά ασχοληθεί με το σοβαρό θέμα της αναμόρφωσης 

και αναδιοργάνωσης της δημόσιας υπηρεσίας.  Η έκθεση της επιτροπής περιέχει 

αξιόλογες εισηγήσεις και διαπιστώσεις, που πρέπει να μελετηθούν σοβαρά και να 

εφαρμοστούν μαζί με την αλλαγή.  Μια διακυβέρνηση που για μια δεκαετία 

αδράνησε ή δε θέλησε να εγκύψει με σοβαρότητα σε αυτό το κυρίαρχο θέμα δεν 

παρέχει ούτε ελπίδα ούτε εχέγγυα αναφορικά με το ότι έχει τις δυνατότητες ή την 

πολιτική βούληση να αντιμετωπίσει τις προκλήσεις του μέλλοντος. 

 Έχουμε αναφέρει προηγουμένως και ενδεικτικά μερικά σημεία στρατηγικής για 

οικονομική ανάπτυξη.  Βεβαίως, τα οφέλη της ανάπτυξης έχουν ως κύριο σκοπό την 

αναβάθμιση της κοινωνικής στήριξης του λαού από το κράτος, με προτεραιότητα τις 

φτωχότερες ομάδες του πληθυσμού.  ∆εσμευόμεθα να προωθήσουμε την αρχή της 

ισότητας ευκαιριών και τη νομική κατοχύρωση της αξιοκρατίας στον ευρύ δημόσιο 

τομέα, όπως επίσης και την καταπολέμηση της διαφθοράς, για τα οποία ευθύνονται οι 

κυβερνώντες. 

 Υποστηρίζουμε τη συγκρότηση ενός ισχυρού κοινωνικού συμβουλευτικού 

σώματος, για να παρακολουθεί και να συμβουλεύει στην εφαρμογή των πιο πάνω 

αρχών και πολιτικών που θα προωθηθούν. 

 Πιστεύουμε ότι η επίτευξη της κοινωνικής συνοχής στην ανοδική πορεία της 

οικονομίας είναι απαραίτητο στοιχείο όχι μόνο για λόγους δικαιοσύνης, αλλά και για να 

αποφευχθούν οι κοινωνικές συγκρούσεις και το οικονομικό έγκλημα.  Παράλληλα, 

πιστεύουμε ότι θα εδραιωθεί η κοινωνική αλληλεγγύη, η οποία είναι σημαντική 
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παράμετρος στον πολιτικό αγώνα που διεξάγει ο κυπριακός λαός.  Η προσέγγισή μας 

στα διάφορα προγράμματα και σχέδια κοινωνικής στήριξης του λαού θα συνάδει με τις 

πολιτικές που προωθούνται και ακολουθούνται από την Ευρωπαϊκή Ένωση και τα 

κράτη μέλη, αντίστοιχα, και θα έχουν ως στόχο την επίτευξη του βιοτικού επιπέδου που 

ισχύει στις πιο προοδευτικές κοινωνικά χώρες κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Στην αβεβαιότητα που υπάρχει για το εθνικό θέμα εμείς δε θέλουμε να 

προσθέσουμε και την αβεβαιότητα για το οικονομικό μέλλον της Κύπρου. 

 Αν υποβάλλουμε επικρίσεις για την έλλειψη οικονομικού οράματος από την 

πλευρά της κυβέρνησης, είναι γιατί πιστεύουμε ότι ο κυπριακός λαός μπορεί, έχει τις 

δυνατότητες και έχει την ικανότητα, να διαμορφώσει τέτοιο όραμα και με την αλλαγή να 

επαναλάβει το μικρό οικονομικό θαύμα που πέτυχε μετά την τούρκικη εισβολή και 

κατοχή. 

 Η ομιλία μας καταλήγει και με τη διατύπωση του αυτόδηλου. 

 Η ευρωστία της οικονομίας της Κύπρου είναι το αναγκαίο υπόβαθρο που θα δώσει 

στο λαό μας τη δύναμη και το σθένος, για να αντισταθεί σε κάθε πίεση για κλείσιμο του 

Κυπριακού, μέσα σε πλαίσια που δε θα διασφαλίζουν ασφαλώς την εθνική και φυσική 

επιβίωση του λαού και δε θα διασφαλίζουν μια βιώσιμη και λειτουργική λύση. 

 Όταν η οικονομική πολιτική της αλλαγής θα ενταχθεί μέσα σε αυτά τα πλαίσια, τότε 

όλοι μπορούμε να κατανοήσουμε ότι η οικονομική πολιτική και το όραμα είναι 

αναπόσπαστο μέρος του οράματος για δικαίωση του λαού μας.   

 Και οι δυνάμεις της αλλαγής δεσμεύονται να το πετύχουν, επιλέγοντας τον Τάσσο 

Παπαδόπουλο ως Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, άξιο για όλες τις ανάγκες, για όλες τις 

εποχές και για να είμαστε σίγουροι πια για το μέλλον. 

 Σας ευχαριστώ. 
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 (Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Νίκου Κλεάνθους, ο Πρόεδρος της Βουλής κ. 

∆ημήτρης Χριστόφιας αντικαταστάθηκε στην έδρα από το βουλευτή κ. Βάσο 

Λυσσαρίδη.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ) 

 Ο πρόεδρος του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών κ. Γιαννάκης Ομήρου έχει το λόγο. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι υπουργοί, εγκαταλελειμμένοι 

από τους συναδέλφους σας, 

 Η συζήτηση του φετινού προϋπολογισμού συμπίπτει με μια μεγάλη στιγμή για την 

Ευρώπη και την Κύπρο. Η απόφαση της Κοπεγχάγης για τη διεύρυνση της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης είναι ιστορικής σημασίας.  Ανοίγει μια νέα εποχή για την Ευρώπη των είκοσι 

πέντε χωρών και των τετρακοσίων πενήντα εκατομμυρίων πολιτών.  Το μεγάλο όραμα 

για μια μεγάλη και ειρηνική Ευρώπη παίρνει σάρκα και οστά.  Η διεύρυνση της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης σηματοδοτεί και τυπικά το τέλος του ψυχρού πολέμου και του 

διχασμού της ευρωπαϊκής ηπείρου.  Η δημοκρατία, το κράτος δικαίου, τα ανθρώπινα 

δικαιώματα, η κοινωνική αλληλεγγύη, όλα αυτά αποτελούν τους θεμέλιους λίθους ενός 

ευρωπαϊκού μοντέλου το οποίο για πρώτη φορά αγκαλιάζει όλη την ήπειρο. 

 Ασφαλώς τα μέτωπα και οι προκλήσεις είναι ακόμα μπροστά στο εγχείρημα της 

ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης, για το πώς θα διασφαλιστεί η  εσωτερική θεσμική τάξη, για 

το πώς θα αποφευχθεί η μετατροπή της Ευρώπης των “είκοσι πέντε” σε μια χαλαρή 

ευκαιριακή σύμπλευση, για το πώς θα συγκροτηθεί μια κοινή ευρωπαϊκή ταυτότητα, για 

το πώς θα οικοδομήσει μια πραγματική κοινή εξωτερική πολιτική και πολιτική ασφάλειας 

και άμυνας, για το πώς θα εξισορροπήσει την καταθλιπτική παντοκρατορία των ΗΠΑ 

στο διεθνές σύστημα ισχύος.  Παρ’ όλες, όμως, τις δυσκολίες, τις προκλήσεις και τα 
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ανοικτά μέτωπα, είναι ιστορικά αναντίλεκτο ότι η δημιουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης 

αποτέλεσε και αποτελεί το κατάλληλο εφαλτήριο για νέες αντιλήψεις και νέες πολιτικές 

πρακτικές που ευνοούν τις δυνάμεις και τις αξίες της δημοκρατίας και της ειρήνης.  Για 

το άνοιγμα των συνόρων, την κατακρήμνιση των διαιρετικών τειχών και την παγκόσμια 

συνεννόηση.  Η περιχαράκωση, η απομόνωση, η φοβία, η πολιτική και εθνική 

αυτάρκεια δεν είναι η κατάλληλη συνταγή για τις προκλήσεις του σήμερα και τις ανάγκες 

του αύριο.  Όλα αυτά ήταν η επαχθής κληρονομιά μιας παλαιότερης εποχής, την οποία 

εγκαταλείψαμε με μια πρωτοφανή επιτάχυνση της ιστορίας.  Μέσα σε αυτό το πλαίσιο 

μπορεί σήμερα η Κύπρος να σχεδιάζει το μέλλον της.  Υπ’ αυτή την έννοια η απόφαση 

της Κοπεγχάγης αποτελεί ιστορικό σταθμό και για τον τόπο μας, τη δική μας πατρίδα, η 

οποία, ύστερα από πολύχρονες προσπάθειες, δημιουργεί νέα δεδομένα για τη 

μελλοντική της πορεία,  ισχυροποιεί τη θέση της στο διεθνές περιβάλλον και δημιουργεί 

νέες δυνατότητες ανάπτυξης και ευημερίας για το λαό μας.  

 Η ιστορική επιτυχία της ένταξης στην Ένωση ήταν το αποτέλεσμα της συνεπούς 

πορείας προς την Ευρώπη, το αποτέλεσμα της ενότητας και του συντονισμού του 

ελληνισμού.  Αποδείχτηκε στην Κοπεγχάγη ότι έχουμε τις δυνατότητες να ορίζουμε εμείς 

το μέλλον μας, αν δουλεύουμε με σχέδιο, συνέπεια και στρατηγική.  Και καμιά 

προσπάθεια, βέβαια, μονοπώλησης ή οικειοποίησης αυτής της επιτυχίας δεν μπορεί να 

γίνει πιστευτή από το λαό μας.  Άλλωστε, αυτή η πορεία έγινε κατορθωτή κυρίως με τις 

πολύχρονες προσπάθειες και τους αγώνες της ελληνικής εξωτερικής πολιτικής. 

 Πρέπει να επισημάνουμε, όμως, ότι η επιτυχία της ένταξης όχι μόνο δεν πρέπει να 

μας εφησυχάζει, αλλά, αντίθετα, θα πρέπει να μας κινητοποιεί, για να απαντήσουμε στις 

προκλήσεις που έχουμε μπροστά μας. 

 Η διαδικασία της ένταξης θα πρέπει να ολοκληρωθεί με τις επικυρώσεις από το 

Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και τα εθνικά κοινοβούλια και, βέβαια, με την υπογραφή της 
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συνθήκης προσχώρησης, στην Αθήνα, στις 16 Απριλίου.  Ταυτόχρονα, θα πρέπει να 

γίνει κάθε δυνατή προσπάθεια, ώστε να υπάρξει λύση του πολιτικού προβλήματος στη 

βάση των αποφάσεων του Εθνικού Συμβουλίου, μια λύση που θα ανατρέπει τα 

αποτελέσματα της βίας και της επιδρομής, θα εξυπηρετεί τα συμφέροντα και των δύο 

κοινοτήτων και θα δημιουργεί περιβάλλον ασφάλειας και ειρήνης στην περιοχή, για να 

μπορέσουν οι νέες γενιές να σχεδιάσουν ένα μέλλον με ειρήνη και δυνατότητες 

ευημερίας. 

 Η ένταξη δίνει νέα ώθηση και στο εθνικό μας θέμα.  Η τουρκική πλευρά πρέπει να 

κατανοήσει ότι η λύση του κυπριακού προβλήματος πρέπει να στηρίζεται σε νέους 

όρους και δεδομένα, στο ευρωπαϊκό κεκτημένο, δηλαδή στην αρχή της μιας κρατικής 

οντότητας και της ενιαίας εκπροσώπησης της χώρας. 

 Αυτές τις μέρες στα κατεχόμενα γράφεται ιστορία.  Χαιρετίζουμε τις ρωμαλέες 

κινητοποιήσεις των Τουρκοκυπρίων συμπατριωτών μας, που δίνουν το μήνυμα της 

επανένωσης της πατρίδας μας, της λύσης του Κυπριακού, της ειρήνης και του κοινού 

ευρωπαϊκού μέλλοντος.  Το χρέος μας είναι να ανταποκριθούμε θετικά, να στηρίξουμε 

κοινό μέτωπο αγώνα για λύση, τερματισμό της κατοχής, για συμμετοχή ολόκληρου του 

πληθυσμού της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Η τουρκική πλευρά, η Τουρκία δηλαδή, πρέπει να κατανοήσει ότι, για να 

συμμετάσχει στη νέα αρχιτεκτονική της Ευρώπης, όπως επιδιώκει, οφείλει να 

προχωρήσει σε μεταρρυθμίσεις, ώστε να καταστεί μια σύγχρονη ∆ημοκρατία που θα 

σέβεται τις αξίες του ευρωπαϊκού πολιτισμού, τις σχέσεις καλής γειτονίας και της 

ειρηνικής επίλυσης των διαφορών. 

 Οφείλει όμως να σεβαστεί και το διεθνές δίκαιο στην περίπτωση της Κύπρου, 

εγκαταλείποντας την επιδρομική της πολιτική, αλλά ακούγοντας και τη φωνή των ίδιων 

των Τουρκοκυπρίων, που επιθυμούν τη λύση του προβλήματος με τον τερματισμό της 
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κατοχής.  Η μη λύση, το σημερινό διχοτομικό στάτους κβο και η συντήρηση των 

διαιρετικών τειχών αποτελεί την επιβράβευση της τουρκικής επιδρομής του 1974, 

συνιστά δικαίωση της πολιτικής Ντενκτάς. 

 Όμως δε μας ενδιαφέρει η οποιαδήποτε λύση.  Ο αγώνας θα είναι για μια λύση 

δίκαιη, δημοκρατική, λειτουργική και βιώσιμη.  Τονίσαμε από την πρώτη στιγμή, για την 

κατάθεση του Σχεδίου Ανάν, ότι η αντιμετώπισή του θα πρέπει να γίνει με ψυχραιμία, 

συλλογικότητα και νηφαλιότητα αλλά και με αποφασιστικότητα για υπεράσπιση των 

βασικών αρχών λύσης του Κυπριακού και των απαράγραπτων δικαιωμάτων του λαού 

μας.  Με συνείδηση της ανάγκης για έναν οδυνηρό συμβιβασμό αλλά και με αμετάκλητη 

τη θέλησή μας να επιτύχουμε λύση που να διασφαλίζει την ιστορική συνέχεια του 

κυπριακού ελληνισμού και του κυπριακού κράτους και την επιβίωση του λαού μας.  

Λύση ενός κράτους με μια κυριαρχία, μια διεθνή νομική προσωπικότητα, μια ιθαγένεια, 

με κατοχύρωση των θεμελιωδών ελευθεριών και των ανθρωπίνων δικαιωμάτων.  Λύση 

που να τερματίζει την παρουσία του κατοχικού στρατού και να διασφαλίζει την 

αποχώρηση των εποίκων από την Κύπρο, που να προνοεί για κεντρική ομοσπονδιακή 

δομή εξουσίας που να είναι λειτουργική και να μπορεί να δεσμεύει την Κύπρο διεθνώς 

και έναντι των Ευρωπαίων εταίρων μας.  Με μηχανισμούς ασφάλειας που να είναι 

αποτελεσματικοί και να αποτρέπουν οποιαδήποτε μελλοντική ανωμαλία. 

 Το Σχέδιο Ανάν το αποδεχθήκαμε ως Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών προς 

διαπραγμάτευση.  Και θέλω να τονίσω ότι δεν αποδεχόμαστε την άποψη ότι δεν 

υπάρχουν περιθώρια διαπραγμάτευσης.  Επιμένουμε στην ανάγκη σκληρής και 

επίπονης διαπραγμάτευσης και του αναθεωρημένου σχεδίου, το οποίο καμιά 

ουσιαστική βελτίωση δεν έχει προσφέρει -θα έλεγα ότι μάλλον αρνητικές είναι στην 

πλειονότητά τους οι αλλαγές- έτσι που να αποτελέσει ικανοποιητική βάση για 

λειτουργική και βιώσιμη λύση.  Το χρονοδιάγραμμα της 28ης Φεβρουαρίου, που 
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αναφέρεται στις τελικές αποφάσεις της Κοπεγχάγης, θα πρέπει, ασφαλώς, να το 

λάβουμε σοβαρά υπόψη.  Ωστόσο, σε καμιά περίπτωση δεν μπορεί να θεωρείται 

εκβιαστικό.  Η συμμετοχή μας στη διαπραγμάτευση δεν μπορεί να σημαίνει σε καμιά 

περίπτωση αποδοχή των αρνητικών προνοιών του εγγράφου.  Η διαπραγμάτευση θα 

πρέπει να στοχεύει στην εφαρμογή όλων εκείνων των αρχών που θα κατοχυρώνουν 

την ομαλή ενσωμάτωση της Κύπρου ως δημοκρατικής χώρας στο πλαίσιο της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Κύριε Πρόεδρε, ο φετινός προϋπολογισμός έχει μια ξεχωριστή σημασία, γιατί 

σηματοδοτεί την αρχή μιας νέας εποχής για την κυπριακή οικονομία.  Η κυπριακή 

οικονομία είναι τώρα τμήμα μιας ευρύτερης οικονομικής οντότητας, αυτής της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Σου έκλεισαν το μικρόφωνο! 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Εγώ το έκλεισα. 

 Λαμβάνοντας υπόψη αυτή την εξαιρετικής σημασίας αλλαγή, θα πρέπει να 

προσαρμόσουμε την οικονομική μας πολιτική, ώστε να μη βρεθούμε προ εκπλήξεων. 

 Έχουν λεχθεί πολλά για τις επιπτώσεις της ένταξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Οι 

πιο αισιόδοξοι επισημαίνουν τις νέες ευκαιρίες που δημιουργεί η ασφάλεια και η 

διεύρυνση των αγορών, ενώ οι πιο απαισιόδοξοι αναφέρονται σε δαπανηρές 

προσαρμογές και για άνισο ανταγωνισμό με πολυεθνικά μεγαθήρια.  Η δική μας θέση 

είναι ότι η ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση προσφέρει νέες δυνατότητες ανάπτυξης της 

κυπριακής οικονομίας, αρκεί να είμαστε σε θέση να αξιοποιήσουμε τις ευκαιρίες και να 

αποφύγουμε τις δυσκολίες που αυτή συνεπάγεται.  Ειδικότερα, σε ό,τι αφορά τη 

διαχείριση της κυπριακής οικονομίας, πιστεύουμε ότι χρειάζονται γνώσεις και 
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δεξιοτεχνίες, για να είμαστε σε θέση να καταλάβουμε καλύτερα την ευρωπαϊκή 

οικονομική σκέψη και να κινηθούμε σωστά στα περιορισμένα περιθώρια που θα έχουμε 

για διορθωτικές παρεμβάσεις στην οικονομία, αφού πλείστες αποφάσεις θα 

λαμβάνονται πλέον στις Βρυξέλλες. 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι, μέχρι της στιγμής, μια κατεξοχήν οικονομική ενότητα.  

Είναι, λοιπόν, βέβαιο ότι θα αυξηθούν σημαντικά οι ευθύνες του κράτους που 

απορρέουν από τις υποχρεώσεις που θα μας επιβάλλει η ανάγκη σύμπλευσης με την 

ευρωπαϊκή οικονομία.  Το γεγονός ότι εναρμονίσαμε τη νομοθεσία μας με την 

Ευρωπαϊκή Ένωση δεν είναι αρκετό.  Τώρα πρέπει να εναρμονίσουμε και τους 

μηχανισμούς, για να εφαρμόζουμε σωστά τις ευρωπαϊκές πρακτικές.  Χρειάζονται να 

γίνουν τομές στην παιδεία, στην υγεία, στις κοινωνικές ασφαλίσεις, στην περιβαλλοντική 

πολιτική, στην εφαρμογή των οδηγιών για τον ανταγωνισμό.  Γενικά, χρειάζονται 

μεταρρυθμίσεις σε ολόκληρο τον κυβερνητικό μηχανισμό, για να ανταποκριθεί στις 

ανάγκες της νέας οικονομικής και κοινωνικής πολιτικής. 

 ∆εν είναι υπερβολή να ισχυριστεί κανείς ότι μέχρι σήμερα εφαρμόζονταν παθητικά 

οι οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, χωρίς να  αξιολογούνται και χωρίς να λαμβάνονται 

μέτρα, ώστε να περιορίζονται οι αρνητικές και να αξιοποιούνται οι θετικές επιδράσεις 

στην κυπριακή οικονομία.  Είναι, επίσης, γεγονός ότι η μεγάλη επιθυμία της ένταξης 

στην Ευρωπαϊκή Ένωση για πολιτικούς λόγους δεν άφησε, κακώς, περιθώρια για μια 

διεκδικητική διαπραγμάτευση σε οικονομικά θέματα.  Αυτή η παθητική πολιτική δεν 

πρέπει να συνεχιστεί. 

 Ως μέλος πια της Ευρωπαϊκής Ένωσης πρέπει να ξεφύγουμε από τη νοοτροπία 

του είτε μόνοι μας αποφασίζουμε είτε άλλοι αποφασίζουν για μας.  Οφείλουμε να 

δημιουργήσουμε προϋποθέσεις που θα μας επιτρέψουν να αξιοποιήσουμε τα όποια 

περιθώρια έχουμε για διαμόρφωση και εφαρμογή κατάλληλης οικονομικής πολιτικής για 
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τον τόπο μας.  Πιστεύουμε ότι έφτασε η ώρα που η οικονομία θα είναι και στην Κύπρο 

μόνιμα στο προσκήνιο της πολιτικής, όπως ακριβώς γίνεται σε όλες τις χώρες της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης, και ανάλογα πρέπει να αναβαθμιστεί και η μελέτη των 

προβλημάτων οικονομικής πολιτικής. 

 Θέση του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών είναι ότι έφτασε η ώρα για τη σύσταση 

ενός Εθνικού Συμβουλίου Οικονομίας και Ανάπτυξης για τη συνεχή μελέτη της 

οικονομίας και την υποβολή προτάσεων αναπτυξιακής πολιτικής, όχι μόνο γιατί η 

είσοδος στην Ευρωπαϊκή Ένωση και η παγκοσμιοποίηση της κυπριακής οικονομίας 

δημιουργούν νέα δεδομένα αλλά και γιατί ο τουρισμός, στον οποίο στηρίζεται σήμερα η 

οικονομία, έχει εξαντλήσει τα περιθώρια περαιτέρω ανάπτυξης.  Η Κύπρος τώρα 

χρειάζεται μια διαφορετική πολιτική, οικονομική πολιτική, που να στηρίζεται στη γνώση 

και να προτάσσει την αύξηση της παραγωγικότητας ως την πιο σημαντική κινητήρια 

δύναμη της ανάπτυξης.  

 Η κυπριακή οικονομία, σε επίπεδο δεικτών, εξακολουθεί να παρουσιάζει μια όχι 

πλήρως ικανοποιητική εικόνα.  Ο ρυθμός ανάπτυξης για το 2002 ήταν 2% - 2,5%, ενώ 

το 2001 ήταν 4%.  Παρά το ότι για το 2003 εκτιμάται ότι η ανάπτυξη θα επανέλθει σε 

ψηλότερους ρυθμούς, οι εκτιμήσεις αυτές είναι ιδιαίτερα επισφαλείς ενόψει των 

προβλημάτων που θα προκύψουν, αν συνεχιστεί η απειλή νέου πολέμου στον Κόλπο ή, 

ακόμη χειρότερα, αν ξεκινήσει ο πόλεμος, αν εκδηλωθούν εχθροπραξίες.  Ήδη τα 

πρώτα σημάδια που απειλούν την αισιοδοξία για την πορεία της οικονομίας μας έχουν 

φανεί με τις αυξήσεις στις διεθνείς τιμές των καυσίμων και τις αρνητικές προβλέψεις για 

τη ζήτηση στη Βρετανία, τη χώρα από την οποία προέρχεται το 50% του τουρισμού της 

Κύπρου. 

 Υπάρχουν κίνδυνοι που απειλούν την πορεία της κυπριακής οικονομίας.  Ήδη έχει 

λεχθεί ότι αρμόδια κυβερνητικά τμήματα λαμβάνουν προληπτικά μέτρα για 
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αντιμετώπιση των αρνητικών επιπτώσεων από ένα ενδεχόμενο πόλεμο στο Ιράκ.  

Όμως θα θέλαμε να ακούσουμε, για να βεβαιωθούμε, ότι τα προγραμματισμένα μέτρα 

θα αποδειχθούν αποτελεσματικά, όταν χρειαστεί να τεθούν σε εφαρμογή. 

 Όσον αφορά τον πληθωρισμό, πάλι η εικόνα δεν είναι πλήρως ικανοποιητική.  Το 

2002 ο πληθωρισμός έμεινε κάτω από το 3%, όμως για το 2003 προβλέπεται στο 4%.  

Ενώ υπάρχει η δικαιολογία ότι αυτή η αύξηση θα  είναι προσωρινή και οφείλεται κυρίως 

στις αυξήσεις των φόρων κατανάλωσης και του ΦΠΑ, ένας πληθωρισμός της τάξης του 

4% είναι ψηλός για τα ευρωπαϊκά δεδομένα.  Επίσης, δεν είμαστε βέβαιοι αν στις 

προβλέψεις της για τον πληθωρισμό η κυβέρνηση έχει λάβει υπόψη τις πιθανές 

αυξήσεις στις τιμές των καυσίμων, καθώς και τις δευτερογενείς αυξητικές επιδράσεις 

που πιθανό να προκληθούν από τις τιμαριθμικές αναπροσαρμογές στους μισθούς και 

από τη μείωση του πραγματικού επιτοκίου. 

 Οι προβλέψεις της κυβέρνησης για το δημοσιονομικό έλλειμμα, που το έφερναν να 

πέφτει σε χαμηλά επίπεδα, τελικά διαψεύστηκαν και τελικά το έλλειμμα αυτό για το 2002 

προβλέπεται να κυμανθεί στο 2,7% του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος.  Ο στόχος 

μείωσης των ελλειμμάτων δεν υπήρξε επιτυχής.  Αυτό συνδέεται και με τη μειωμένη 

παραγωγικότητα της κυβερνητικής μηχανής.  Θα τονίσω ξανά αυτό που είπα και πέρσι, 

ότι ως Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών πιστεύουμε ότι χρειάζεται ένας ορθολογικός 

περιορισμός των καταναλωτικών δαπανών του κράτους και, παράλληλα, μέτρα για 

αύξηση της παραγωγικότητας του δημόσιου τομέα, με απώτερο στόχο την επίτευξη και 

εμπέδωση δημοσιονομικής σταθερότητας.  Ενώ το δημοσιονομικό έλλειμμα αντανακλά 

στη χαμηλή παραγωγικότητα του κρατικού τομέα, το διευρυνόμενο έλλειμμα στο 

ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών αντανακλά στη χαμηλή παραγωγικότητα ολόκληρης 

της οικονομίας και αυτό δεν μπορεί παρά να μας ανησυχεί.  Ιδιαίτερα τώρα που ως 

πλήρες μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης η Κύπρος πρέπει να γίνει περισσότερο 
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παραγωγική, για να μπορέσει να ανταγωνιστεί τις άλλες ευρωπαϊκές οικονομίες και να 

συγκλίνει με το υψηλό βιοτικό επίπεδο  αναπτυγμένων χωρών μελών της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης. 

 Τέλος, το ποσοστό ανεργίας, που για φέτος εκτιμάται ότι θα κυμανθεί στο 3,2% 

του εργατικού δυναμικού, που φαίνεται, εκ πρώτης όψεως, να είναι ικανοποιητικό, 

πρέπει να συνεκτιμηθεί με το ότι υπήρξε μια μικρή αύξηση της ανεργίας, που, σύμφωνα 

με τα στοιχεία της Στατιστικής Υπηρεσίας, αφορά σχεδόν εξ ολοκλήρου τους 

απόφοιτους τριτοβάθμιας εκπαίδευσης.  Αυτό πρέπει να ανησυχεί ιδιαίτερα, διότι το 

υψηλό μορφωτικό επίπεδο του ανθρώπινου δυναμικού είναι ένα από τα σημαντικότερα 

συγκριτικά πλεονεκτήματα της κυπριακής οικονομίας και δεν πρέπει να παραμένει 

αναξιοποίητο.  

 Εκφράζουμε ικανοποίηση για το ότι πέτυχαν οι πολλές και επίμονες προσπάθειές 

μας να γίνει συνείδηση ότι ο κρατικός προϋπολογισμός είναι βασικό εργαλείο 

δημοσιονομικής πολιτικής για την επίτευξη συγκεκριμένων οικονομικών και κοινωνικών 

στόχων.  Επίσης, για το ότι υιοθετήθηκαν αρκετές εισηγήσεις του Κινήματος 

Σοσιαλδημοκρατών, στα πλαίσια της πρόσφατης φορολογικής μεταρρύθμισης, και για 

το ότι λήφθηκαν υπόψη οι   προτάσεις μας για βελτίωση της παραγωγικότητας στη 

δημόσια υπηρεσία.  Εξακολουθούμε, ωστόσο, να μην είμαστε ικανοποιημένοι από την 

οικονομική πολιτική της κυβέρνησης, διότι πιστεύουμε ότι δεν έγιναν πολλά από αυτά 

που έπρεπε να γίνουν. 

 Όσον αφορά στον τρόπο καταρτισμού του προϋπολογισμού, θεωρούμε ότι δεν 

είναι αρκετό το κάθε τμήμα της κυβέρνησης να “δικαιολογεί” τα κονδύλια που παίρνει 

μόνο στη βάση των λειτουργικών του δαπανών και του τι πήρε τον προηγούμενο 

χρόνο.  Όπως τονίσαμε επανειλημμένα, αυτή η διαδικασία έχει ως αποτέλεσμα λάθη 

του παρελθόντος να επαναλαμβάνονται και να συσσωρεύονται σ’  έναν προϋπολογισμό 
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χωρίς λειτουργικότητα, που δεν μπορεί να χρησιμοποιηθεί ως ένα αποτελεσματικό 

εργαλείο ορθολογικής κατανομής των κρατικών πόρων.  

 Είναι πάγια θέση μας ότι πρέπει να θεσπιστούν κίνητρα για τα κυβερνητικά 

τμήματα, ώστε να ελαχιστοποιήσουν το κόστος και να μεγιστοποιήσουν το προϊόν τους, 

τόσο σε ποσότητα όσο και σε ποιότητα.  ∆ε θα επαναλάβω τις εισηγήσεις μας για 

βελτίωση της παραγωγικότητας της δημόσιας υπηρεσίας, δεδομένου ότι έχει ήδη 

ανατεθεί η μελέτη του προβλήματος αυτού σε συγκεκριμένο οίκο.  Θα επανέλθουμε στο 

ζήτημα αυτό, αφού πρώτα δούμε τα αποτελέσματα αυτής της προσπάθειας. 

 Θα επαναλάβω, όμως, την ανάγκη κάθε κυβερνητικό τμήμα να υποβάλλει μαζί με 

τον προϋπολογισμό του και συγκεκριμένους στόχους, στα πλαίσια ενός 

μακροπρόθεσμου σχεδιασμού ανάπτυξης και βελτίωσης των αποτελεσμάτων του, μαζί 

με απολογισμό του έργου του όσον αφορά την εκπλήρωση των προηγούμενων 

στόχων.  ∆εν είναι αρκετό να ξέρουμε ότι ένα κονδύλι θα δαπανηθεί για μισθούς 

υπαλλήλων, εξοπλισμό, αναλώσιμα και άλλα λειτουργικά έξοδα.  Αυτό που πρέπει να 

γνωρίζουμε είναι τους συγκεκριμένους στόχους που έχει το κάθε κυβερνητικό τμήμα και 

πώς αυτοί οι στόχοι συνιστούν ένα πρόγραμμα αύξησης και βελτίωσης των υπηρεσιών 

του κάθε υπουργείου και συνθέτουν ένα συγκροτημένο κυβερνητικό πρόγραμμα 

οικονομικής ανάπτυξης και κοινωνικής δικαιοσύνης.  

 Ειδικότερα, στο θέμα του μακροχρόνιου προγραμματισμού, θέλω να επαναφέρω 

προηγούμενη θέση του κινήματος για επέκταση της χρονικής περιόδου, βάσει της 

οποίας εγκρίνονται οι δαπάνες αναπτύξεως, από ένα σε τρία χρόνια, για να λυθεί το 

πρόβλημα του χαμηλού βαθμού υλοποίησης των δαπανών αυτών, αλλά και να 

περιοριστεί το παρανοϊκό φαινόμενο οι κυβερνητικοί λειτουργοί να τρέχουν βιαστικά-

βιαστικά τους τελευταίους μήνες του χρόνου να σπαταλήσουν, να ξοδέψουν όπως-

όπως τα υπόλοιπα των κονδυλίων του προϋπολογισμού. 
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 Επομένως, στο θέμα καταρτισμού του κρατικού προϋπολογισμού πιστεύουμε ότι 

υπήρξαν μερικές βελτιώσεις· δεν έχουμε, όμως, πεισθεί ότι η δαπάνη των χρημάτων 

που εισπράττονται από το φορολογούμενο πολίτη αντανακλά στις καλύτερες δυνατές 

επιλογές και ότι γίνεται με τρόπο που να οδηγεί στα καλύτερα δυνατά αποτελέσματα, 

και σε ό,τι αφορά την ποσότητα και σε ό,τι αφορά την ποιότητα των δημοσίων αγαθών 

που απολαμβάνει ο πολίτης. 

 Στην περσινή ομιλία μου είχα τονίσει τη θέση μας για αναδιάρθρωση των κρατικών 

δαπανών, με προτεραιότητα στις δαπάνες για επενδύσεις σε έργα υποδομής, όπως 

τηλεπικοινωνίες, συγκοινωνίες, έργα κοινής ωφελείας, ασφάλεια κ.λπ., που θα 

μειώσουν το κόστος και θα αυξήσουν την παραγωγικότητα στην οικονομία.  Επίσης, 

είχα τονίσει ότι πρέπει να δοθεί προτεραιότητα στις δαπάνες για επιστημονική έρευνα, 

βελτίωση του εξοπλισμού και μεθόδων μάθησης, την επιστημονική κατάρτιση και 

επιμόρφωση των διδασκόντων και την εξοικείωση των εργαζομένων στη χρήση νέων 

τεχνολογιών.  Ο προϋπολογισμός που έχει καταθέσει η κυβέρνηση δεν περιέχει αρκετά 

κονδύλια, έτσι ώστε να μας πείθει ότι οι προτάσεις μας έχουν εισακουστεί. 

 Επίσης, δεν περιέχονται αρκετά στον προϋπολογισμό που να μας ικανοποιούν ότι 

η κυβέρνηση υιοθετεί τις εισηγήσεις μας για την προστασία του περιβάλλοντος. 

 Σε ό,τι αφορά τις επιδοτήσεις, χορηγίες και άλλα ωφελήματα προς τους αγρότες, 

θα πρέπει να σταματήσει η περιστασιακή και σπασμωδική πολιτική.  Αυτές οι χορηγίες 

πρέπει να βασίζονται σε κριτήρια και κανόνες που να μην καταλήγουν σε πρόχειρους 

και ατυχείς συμβιβασμούς στη μέση αποκλεισμένων δρόμων ή υπό κατάληψη 

αεροπορικών διαύλων.  Χρειάζεται η αναβάθμιση/επέκταση του Οργανισμού Γεωργικής 

Ασφάλισης, κατά τρόπο  που να καλύπτει επαρκώς όλα τα αγροτικά προϊόντα από 

όλους τους κινδύνους, από όλους τους φυσικούς κινδύνους και τις θεομηνίες, ώστε να 

σταματήσει αυτή η συνεχής τριβή των αγροτών με την κυβέρνηση.  Πέραν τούτου, 
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πιστεύουμε ότι η κυβέρνηση οφείλει να στηρίξει αποφασιστικά την αγροτική μας τάξη 

και για λόγους προστασίας του φυσικού περιβάλλοντος αλλά και για τη διατήρηση του 

κοινωνικού ιστού.  Επομένως, οι χορηγίες και τα άλλα μέτρα πολιτικής σε αυτό τον 

τομέα πρέπει να συνδέονται με συγκεκριμένα και μετρήσιμα κριτήρια αναβάθμισης των 

δύο αυτών παραγόντων. 

 Όσον αφορά μάλιστα το θέμα των παρεκκλίσεων, όπου επίσης γίναμε 

επανειλημμένα μάρτυρες ατασθαλιών που προκάλεσαν την αγανάκτηση του λαού, 

επαναφέρουμε την πρότασή μας, ότι οι παρεκκλίσεις πρέπει να φορολογούνται και τα 

έσοδα από τη φορολογία αυτή να διατίθενται σε έργα αναβάθμισης του περιβάλλοντος 

στη συγκεκριμένη περιοχή.  

 Η οικονομική πολιτική, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν μπορεί 

να διαχωριστεί από την πολιτική κοινωνικής δικαιοσύνης.  Για μας δεν έχει νόημα αν θα 

προστεθούν ένα ή δέκα ή εκατόν εκατομμύρια στο ακαθάριστο εγχώριο προϊόν της 

Κύπρου, αν αυτό το ποσό αυτό θα καταλήξει στις τσέπες μιας μικρής οικονομικής 

ολιγαρχίας. 

 Η έγνοια μας για την κοινωνική δικαιοσύνη δεν είναι άσχετη και με τις θεμελιακές 

αλλαγές που συνδέονται με την ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στις οποίες έχω ήδη 

αναφερθεί.  Ένα σημαντικό όφελος που θα έχει η Κύπρος από την ένταξη και 

εναρμόνισή της είναι η βελτίωση του συστήματος κοινωνικής προστασίας.  Επίσης, η 

ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση εντείνει τον ανταγωνισμό τόσο μέσα στην ίδια την 

κυπριακή οικονομία όσο και στις σχέσεις της με άλλες χώρες.  Αυτό θα έχει όφελος για 

την Κύπρο, γιατί θα αυξήσει την παραγωγικότητα.  Όμως δεν πρέπει, στην προσπάθειά 

μας να γίνουμε πιο ανταγωνιστικοί, η κυπριακή οικονομία να γίνει κοινωνικά πιο άδικη, 

με ακόμη μεγαλύτερη εισοδηματική ανισότητα και περιθωριοποίηση όσων δεν είναι σε 

θέση να προσαρμοστούν στις απαιτήσεις της νέας τεχνολογίας. 
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 Για να αποφευχθούν οι αρνητικές αυτές επιπτώσεις της ένταξης χρειάζεται μια 

προληπτική οικονομική πολιτική με βασικό άξονα την εκπαίδευση του ανθρώπινου 

δυναμικού στην προσαρμογή στις συνεχείς αλλαγές της τεχνολογίας.  Αυτή η 

προσπάθεια πρέπει να αρχίσει με μεταρρύθμιση του εκπαιδευτικού συστήματος.  Στη 

σύγχρονη οικονομία, η παιδεία πρέπει να καλλιεργεί την ικανότητα του ατόμου να 

προσαρμόζεται στις τεχνολογικές αλλαγές και να ενσωματώνει συνεχώς νέες γνώσεις 

στην επαγγελματική ενασχόλησή του.  

 Έχουμε την άποψη ότι η ακολουθούμενη οικονομική πολιτική εξακολουθεί να μη 

δίνει τη δέουσα έμφαση στην ανάπτυξη του ανθρώπινου δυναμικού.  Οι προσπάθειες 

τεχνολογικής αναβάθμισης του περιεχομένου και του τρόπου διδασκαλίας στην 

πρωτοβάθμια και δευτεροβάθμια εκπαίδευση δεν είναι αρκετές.  Χρειάζονται  

περισσότερα, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά τα κίνητρα για τους διδάσκοντες και 

διδασκόμενους, για να ανταποκριθούν στις ανάγκες της νέας οικονομίας της γνώσης.  

Θα πρέπει να δοθούν κίνητρα στο πανεπιστήμιο και σε άλλα τριτοβάθμια εκπαιδευτικά 

ιδρύματα, ώστε να προσφέρουν ευέλικτα προγράμματα σπουδών, που να είναι προσιτά 

στους εργαζόμενους και σε άτομα που επιθυμούν να επανέλθουν στην εκπαίδευση μετά 

από μια πολύχρονη διακοπή.  Η διά βίου εκπαίδευση δεν είναι πλέον πολυτέλεια αλλά 

μια ανάγκη για τον καθένα που θέλει να συμβαδίζει με την πρόοδο της τεχνολογίας και 

να μην κινδυνεύει να περιθωριοποιηθεί.  Αυτό, μάλιστα, ισχύει πολύ περισσότερο για 

εμάς εδώ στην Κύπρο, που το ανθρώπινο δυναμικό μας είναι το μόνο όπλο στο οποίο 

θα στηρίξουμε την προσπάθεια να ανταγωνιστούμε αποτελεσματικά στο διεθνή 

οικονομικό στίβο.  

 Είναι, επίσης, σημαντικό να αξιοποιηθεί ο δυναμισμός και η εφευρετικότητα της 

νέας γενιάς.  Οι νέοι άνθρωποι έχουν πρωτοποριακές ιδέες και πρέπει να έχουν την 

ευκαιρία να τις θέσουν σε εφαρμογή ξεκινώντας τη δική τους επιχείρηση.  Γι’ αυτό το 
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σκοπό προτείνουμε τη δημιουργία κέντρου ενίσχυσης της νεανικής επιχειρηματικότητας, 

που θα προσφέρει δωρεάν υπηρεσίες στους νέους, βοηθώντας τους στην ανάπτυξη 

των επιχειρησιακών σχεδίων τους, καθώς και στη διεκπεραίωση των διαδικασιών που 

χρειάζονται, για να ξεκινήσουν τη δική τους επιχείρηση. 

 Κύριε Πρόεδρε, μιλώντας συνολικά για την οικονομική πολιτική της κυβέρνησης, 

πέρα από στατιστικές και λογιστικές προσεγγίσεις, πιστεύουμε ότι υιοθετείται μια 

κοινωνική και οικονομική αντίληψη που δεν ανταποκρίνεται στις δικές μας αντιλήψεις 

της αναγκαίας αναπτυξιακής στρατηγικής και της κοινωνικής δικαιοσύνης. 

 Είναι ολοφάνερο ότι από τον προϋπολογισμό λείπει μια οικονομική πρόταση 

ολοκληρωμένη και τεκμηριωμένη, με στόχο την ανάπτυξη και την κοινωνική συνοχή.  

∆ιαπιστώνουμε ακόμα απαράδεκτες καθυστερήσεις στην υλοποίηση βασικών 

υποχρεώσεων που ανέλαβε η κυβέρνηση, όπως την προώθηση του Γενικού Σχεδίου 

Υγείας. 

 Ταυτόχρονα με την απουσία μιας ολοκληρωμένης οικονομικής πολιτικής, η όλη 

εικόνα επιβαρύνεται από μια ελλιπή δημοκρατική αντίληψη και πρακτική, με κομματική 

χειραγώγηση και αναξιοκρατία, με προαγωγή των πελατειακών σχέσεων και παραβίαση 

των αρχών χρηστής διοίκησης και ίσης μεταχείρισης των πολιτών.  Τα σκάνδαλα 

συνεχίζουν να απειλούν με διάλυση τον κοινωνικό ιστό και με υπονόμευση τις εθνικές 

προοπτικές.  Το σκάνδαλο των σκανδάλων υπήρξε το χρηματιστήριο και από το 1999 

οδήγησε χιλιάδες πολίτες σε οικονομική καταστροφή.  Η κυβέρνηση φέρει βαρύτατες 

ευθύνες για την ανυπαρξία επαρκούς θεσμικού πλαισίου, για τους αδύνατους 

μηχανισμούς ελέγχου που υπήρξαν, για την ανεπαρκή εφαρμογή νόμων και 

κανονισμών. 

 Το σκάνδαλο του χρηματιστηρίου οδήγησε σε μια γενικότερη χαλάρωση στην 

προσήλωση στο κράτος δικαίου και στις ηθικές αξίες.  Αλλεπάλληλα κρούσματα 
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διαφθοράς, σήψης, αποσύνθεσης και παρακμής πλήττουν από τότε την κυπριακή 

κοινωνία σε πρωτοφανή για την Κύπρο συχνότητα.  Απάτες στις μεταβιβάσεις 

ακινήτων, απάτες με τα συναρμολογημένα αυτοκίνητα, μαζί με την αύξηση της 

εγκληματικής δραστηριότητας και τη μάστιγα των ναρκωτικών δημιουργούν ένα ζοφερό 

σκηνικό.  Χωρίς να παραγνωρίζουμε την ανάγκη μιας γενικότερης κοινωνικής 

αφύπνισης και συλλογικής ενεργοποίησης δυνάμεων από όλους τους οργανωμένους 

κοινωνικούς φορείς, τονίζουμε πως η κυβέρνηση έχει τη βασική ευθύνη. 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι φανερό ότι με την οικονομική φιλοσοφία της κυβέρνησης 

έχουμε διαφωνίες.  ∆ιαφωνίες που αφορούν και τον τρόπο υλοποίησής της μέσα από 

τον κρατικό προϋπολογισμό.  Το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών έχει επανειλημμένα και 

τεκμηριωμένα καταθέσει τα τελευταία χρόνια τις απόψεις και προτάσεις του για τις 

προτεραιότητες μιας αποτελεσματικής αναπτυξιακής και, συνάμα, κοινωνικά και 

περιβαλλοντικά ευαίσθητης οικονομικής πολιτικής. 

 ∆ιαπιστώνουμε, επίσης, ότι, παρά το γεγονός ότι το Υπουργείο Οικονομικών έχει 

υιοθετήσει πολύ καθυστερημένα κάποιες προτάσεις των σοσιαλδημοκρατών για τον 

καταρτισμό των προϋπολογισμών, πολλά απομένουν να γίνουν, για να καταστεί η 

κυβερνητική μηχανή αποτελεσματική και αποδοτική.  Ταυτόχρονα, πολύ λίγα έχουν γίνει 

στον τομέα της διαφάνειας και της άσκησης ελέγχου στις δαπάνες, αλλά και στην 

ποσότητα και στην ποιότητα των υπηρεσιών που το δημόσιο προσφέρει στους πολίτες. 

 Ταυτόχρονα, επισημαίνουμε ότι οι φετινοί προϋπολογισμοί περιλαμβάνουν για όλα 

τα υπουργεία, όπως και πέρσι, σημαντικά κονδύλια που αφορούν την εναρμόνιση της 

Κύπρου με το κοινοτικό κεκτημένο, ζήτημα που αποκτά επείγουσα σημασία ενόψει της 

ολοκλήρωσης της ενταξιακής πορείας.  Κορυφαία, όμως, σημασία για τη διαμόρφωση 

της θέσης του κινήματος έναντι των κρατικών προϋπολογισμών έχει η διαπίστωση ότι 

το εθνικό θέμα και η ενταξιακή πορεία έχουν εισέλθει στην κρισιμότερή τους φάση.  Η 
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επιτυχής έκβαση των ανοικτών εθνικών θεμάτων απαιτεί εσωτερική ενότητα και γενική 

συναίνεση στη διαχείριση των σημαντικών ζητημάτων. 

 Στη βάση αυτής της θεώρησης καταλήξαμε στην απόφαση να τηρήσουμε αποχή 

κατά την ψήφιση των φετινών προϋπολογισμών στην ολομέλεια της Βουλής. 

Ταυτόχρονα, οι βουλευτές του κινήματος θα υπερψηφίσουμε επιμέρους κονδύλια που 

αφορούν τους πρόσφυγες, τους παθόντες, την άμυνα και την εναρμόνιση.  Οφείλουμε 

να τονίσουμε με ιδιαίτερη έμφαση ότι η στάση ανοχής που επιδεικνύουμε δεν 

ισοδυναμεί και με έγκριση των επιλογών της κυβέρνησης. 

 Στις κρίσιμες και καθοριστικές για το μέλλον της Κύπρου ώρες που σηματοδοτεί 

αυτός ο χρόνος απευθύνουμε προς το λαό μας μήνυμα ενότητας, συστράτευσης και 

αγωνιστικής αισιοδοξίας.  Θα αγωνιστούμε μαζί με το λαό μας για την ελευθερία της 

πατρίδας μας, για εκσυγχρονισμό και μεταρρύθμιση της κοινωνίας, του κράτους και των 

θεσμών.  Θα απαιτήσουμε μια άλλη οικονομική πολιτική που θα προωθεί την εθνική 

αναπτυξιακή προσπάθεια και θα υπηρετεί ταυτόχρονα την κοινωνική πλειοψηφία των 

εργαζομένων. 

 Τον επόμενο μήνα  θα πραγματοποιηθούν οι εκλογές για ανάδειξη Προέδρου της 

∆ημοκρατίας.  Πρόκειται για μια κορυφαία στιγμή της δημοκρατίας, καθώς και για το 

πολιτειακό και το πολιτικό μας σύστημα.  Με αίσθημα ευθύνης απέναντι στο λαό και τον 

τόπο, το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών έχει καταθέσει μια ολοκληρωμένη εναλλακτική 

πρόταση εξουσίας για τον εκσυγχρονισμό, τη μεταρρύθμιση, την ανανέωση, τις βαθιές 

αλλαγές στο πολιτικό, κοινωνικό και οικονομικό σύστημα της χώρας.  Η προοδευτική 

μας πρόταση με την κοινωνική ευαισθησία αποτελεί την απάντηση στην πρόκληση της 

νέας εποχής και του νέου ευρωπαϊκού περιβάλλοντος, στο οποίο ήδη έχουμε εισέλθει. 

 Το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών καλεί τους πολίτες να στηρίξουν αποφασιστικά 

αυτή την πρόταση, ενδυναμώνοντας έτσι την προοπτική μιας πραγματικής και 
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ουσιαστικής αλλαγής για τα πραγματικά συμφέροντα του λαού και του τόπου, για 

συνεπή και εθνικά ορθή διαχείριση του μεγάλου μας εθνικού θέματος και για την ομαλή 

ενσωμάτωση της Κύπρου στο νέο ευρωπαϊκό περιβάλλον.  Για το ξερίζωμα της 

αναξιοκρατίας και της άνισης μεταχείρισης των πολιτών, για την εμπέδωση χρηστής 

διοίκησης και πραγματικής αξιοκρατίας.  Για την πάταξη των σκανδάλων και της 

διαφθοράς, της διαπλοκής, για κοινωνία αλληλεγγύης και συνοχής, για να έρθουν οι 

νέοι στο προσκήνιο και να βρεθούν στο επίκεντρο του κρατικού ενδιαφέροντος.  Σε αυτή 

την εθνική, οικονομική και κοινωνική πορεία που θα υπηρετεί σωστά το λαό και τον 

τόπο θα επιμείνουμε με αίσθημα ευθύνης και συνέπειας. 

 Ευχαριστώ. 

 (Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Γιαννάκη Ομήρου, ο Πρόεδρος της Βουλής κ. 

∆ημήτρης Χριστόφιας επέστρεψε στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Καλώ στο βήμα τον κ. Χρίστο Κληρίδη, εκ μέρους των Νέων Οριζόντων. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Πρώτα θα πούμε τα καλά της κυπριακής οικονομίας, στη συνέχεια τα κακά του 

προϋπολογισμού και θα τελειώσουμε με τα πολύ κακά του Σχεδίου Ανάν. 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Στην εικοστή έκτη θέση, από σύνολο εκατόν εβδομήντα τριών χωρών, με πρώτη 

τη Νορβηγία και τελευταία τη Σιέρα Λεόνε, κατατάσσει την Κυπριακή ∆ημοκρατία η 

ετήσια έκθεση του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για την ανάπτυξη.  Έχοντας υπόψη 

το πολιτικό μας πρόβλημα αλλά και το διεθνές πολιτικό και οικονομικό κλίμα, ιδιαίτερα 

μετά την τρομοκρατική επίθεση της 11ης Σεπτεμβρίου 2001, η εικόνα δεν μπορεί να 
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χαρακτηριστεί άσχημη.  Η έκθεση του ΟΗΕ κατατάσσει την Ελλάδα στην εικοστή 

τέταρτη θέση στο δείκτη ανθρώπινης ανάπτυξης, την Τουρκία στην ογδοηκοστή πέμπτη 

και όλες τις χώρες κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις πρώτες είκοσι τέσσερις.  Η 

Κύπρος προηγείται των υπόλοιπων εννέα κρατών μελών.  Είναι γνωστό ότι η έκθεση 

λαμβάνει υπόψη το πραγματικό εισόδημα, το εκπαιδευτικό επίπεδο, το προσδόκιμο της 

ζωής και άλλους παράγοντες που σχετίζονται με την κοινωνία, οικονομική και εν γένει 

ανθρώπινη ανάπτυξη. 

 Η Eurostat, η επίσημη στατιστική υπηρεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κατατάσσει 

την Κύπρο στο ψηλότερο βιοτικό επίπεδο μεταξύ των δέκα υπό ένταξη χωρών.  

Αντιστοιχεί στο 74% της Ευρωπαϊκής Ένωσης με το Λουξεμβούργο να έχει το ψηλότερο 

βιοτικό επίπεδο. 

 Αυτά, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι τα καλά νέα της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας, τα οποία δεν πρέπει να ξεχνούμε. 

 Στόχος μας όμως πρέπει να είναι και παραμένει η βελτίωση του επιπέδου ζωής 

των Κυπρίων από κάθε άποψη.  Ελπίζουμε ότι τα προσεχή χρόνια, με την ένταξή μας 

στην Ευρωπαϊκή Ένωση, θα μπορέσουμε να αντιμετωπίσουμε την πρόκληση και τον 

ανταγωνισμό, δημιουργικά, με στόχο να πετύχουμε την πρωτιά στην παγκόσμια 

οικογένεια. 

 Να μου επιτρέψετε όμως να επισημάνω ορισμένους σημαντικούς τομείς, όπως 

προκύπτουν από τους προϋπολογισμούς, οι οποίοι, αν δε διορθωθούν επιτακτικά και 

λίαν προσεχώς, θα δημιουργήσουν σοβαρά προβλήματα και οπισθοδρόμηση στην 

ανθρώπινη ανάπτυξη στον τόπο μας: 

1. Τα τελευταία χρόνια παρατηρείται μία πρωτοφανής αύξηση του δημόσιου χρέους.  

Σύμφωνα με τις επίσημες στατιστικές της κυβέρνησης, στην αρχή της 

διακυβέρνησης της τελευταίας πενταετίας Γλαύκου Κληρίδη το δημόσιο χρέος 
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ανήλθε περίπου σε £4,2 δις και προϋπολογίζεται ότι το 2003 θα ανέλθει στα £6,5 

δις, δηλαδή παρατηρήθηκε μία αύξηση των £2,3 δις.  Η τάση είναι να αυξάνεται το 

δημόσιο χρέος κατά £500-£600 εκατομ. ετησίως.  Είναι ωραία να μιλούμε, 

βεβαίως, για ανάπτυξη και πλούτο, αλλά θα πρέπει να αναλογισθούμε ότι αυτός 

βασίζεται σε δάνεια σε ένα μεγάλο βαθμό. 

2. Απαράδεκτο θεωρείται το χρέος της κυβέρνησης των £2,7 δις στο Ταμείο 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Είναι γνωστό ότι η κυβέρνηση δεν έχει τη δυνατότητα 

ή/και την πρόθεση να εξοφλήσει αυτό το χρέος.  Το ύψος των τόκων υπολογίζεται 

σε £1 εκατομ. ημερησίως.  Σύμφωνα με τις εκθέσεις του αναλογιστή, υπάρχει θέμα 

μεταρρύθμισης της διασφάλισης ορθολογικής χρηματοδότησης του ταμείου σε 

μακρόχρονη βάση, όμως αναπόφευκτα με τέτοιο χρέος, αν δε ληφθούν επείγοντα 

μέτρα τακτοποίησης, τίθεται θέμα βιωσιμότητας του ταμείου. 

3. Η Κύπρος κατατάσσεται τελευταία στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης στα 

θέματα έρευνας και ανάπτυξης. Υστερεί κατά πολύ στον τομέα αυτό και, ενώ ο 

μέσος όρος δαπανών της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι 1,9% του ΑΕΠ, της Κύπρου 

περιορίζεται στο 0,24%.  ∆ε χρειάζεται να τονισθεί η σημασία της έρευνας και 

ανάπτυξης. 

4. Ο στόχος του ισοζυγισμένου προϋπολογισμού μέχρι το 2005 φαίνεται εκ των 

πραγμάτων να είναι ανέφικτος.  Με τους προϋπολογισμούς του 2003 το έλλειμμα 

μεταξύ των συνολικών εσόδων των £2,4 δις και των δαπανών των £3,1 δις 

ανέρχεται περίπου σε £700 εκατομ.  Έχουμε από το 1971 να δούμε ισοζυγισμένο 

προϋπολογισμό.  Η τελευταία φορά που ο προϋπολογισμός παρουσίασε 

δημοσιονομικό πλεόνασμα ήταν το 1971.  ∆ε διαφεύγει της προσοχής μας ότι οι 

χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν προβλέπεται να παρουσιάσουν 

ισοσκελισμένους προϋπολογισμούς μέχρι το 2006, δύο χρόνια πέραν του αρχικού 
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στόχου τους.  Τούτο οφείλεται κυρίως στη βραδεία ανάκαμψη της οικονομίας και 

στην άρνηση της Ιταλίας και Γαλλίας να περικόψουν τις δαπάνες τους.  Είναι 

γεγονός ότι είναι πολύ δύσκολο να τηρήσει κανείς τα κριτήρια του Μάαστριχτ σε 

περίοδο οικονομικής ύφεσης, όπου το κράτος από τη μια προσπαθεί να 

αναθερμάνει την οικονομία και από την άλλη όμως προσπαθεί να επιβάλει 

δημοσιονομική περισυλλογή.  Όμως αργά ή γρήγορα θα κληθούμε να 

συμπορευθούμε με τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες, για να πετύχουμε ισοσκελισμένο 

πλέον προϋπολογισμό μέχρι το 2006. 

5. Εξακολουθεί να υπάρχει το αιώνιο πρόβλημα των μεγάλων δαπανών που 

αφορούν το προσωπικό στη δημόσια υπηρεσία και τη συντήρηση και λειτουργία 

της.  Κάθε χρόνο τα ποσά αυτά αυξάνονται, αντί να μειώνονται, με αποτέλεσμα 

στους προϋπολογισμούς για το 2003 οι δαπάνες του προσωπικού να 

προϋπολογίζονται σε £860 εκατομ. και οι δαπάνες συντήρησης και λειτουργίας σε 

£141 εκατομ., δηλαδή συνολικά περίπου σε £1 δις.  Με λίγα λόγια το κράτος θα 

εισπράξει £2,4 δις και το £1 δις θα δαπανηθεί ουσιαστικά για τη δημόσια 

υπηρεσία.  Για να αντιληφθεί κανείς το μέγεθος των δαπανών σημειώνουμε ότι 

όλες οι εισπράξεις περίπου από τους έμμεσους φόρους, δηλαδή από το ΦΠΑ, 

τους φόρους κατανάλωσης, εισαγωγικούς δασμούς και άλλους, ισοδυναμούν με τα 

έξοδα συντήρησης της δημόσιας υπηρεσίας, η οποία απορροφά ένα πολύ μεγάλο 

μέρος του προϋπολογισμού.  ∆υστυχώς, και αυτή τη χρονιά δεν αντιμετωπίζεται το 

πρόβλημα με οποιοδήποτε αποτελεσματικό τρόπο.  Αν λάβουμε υπόψη ότι θα 

έχουμε και συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς στην πορεία, πολύ φοβούμαι ότι 

τόσο το έλλειμμα όσο και οι δαπάνες για τη δημόσια υπηρεσία θα αυξηθούν. 

6. Οι προτεραιότητες των αναπτυξιακών δαπανών συνόλου £370 εκατομ. δε μας 

βρίσκουν σύμφωνους, θέμα το οποίο είχαμε εγείρει και στους προϋπολογισμούς 
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του 2002.  Από το ποσό των £375 εκατομ. στον τομέα της βιομηχανίας και των 

εξαγωγών, δαπανώνται μόνο £14 εκατομ.  Το μεγαλύτερο μέρος των 

αναπτυξιακών δαπανών διοχετεύεται στην ανάπτυξη των δρόμων.  Ένα ελάχιστο 

επίσης ποσό της τάξης των £7 εκατομ. δαπανάται για τις Πολιτιστικές Υπηρεσίες, 

ενώ ένα μεγάλο ποσό της τάξης των £25 εκατομ. πηγαίνει στο στεγαστικό 

πρόγραμμα των κυβερνητικών υπηρεσιών. 

7. Θεωρούμε ότι από τον προϋπολογισμό απουσιάζει αναπτυξιακό και κοινωνικό 

όραμα.  Μέσα από τον προϋπολογισμό θα έπρεπε να αντιμετωπισθεί δημιουργικά  

το θέμα της  αποκέντρωσης, το θέμα της ενίσχυσης της ανταγωνιστικότητας των 

επιχειρήσεων, ιδιαίτερα των μικρομεσαίων, το πρόβλημα της παραοικονομίας και 

παραπαιδείας, το σύστημα κοινωνικών ασφαλίσεων και υγείας και οι δυνατότητες 

στήριξης του ιδιωτικού τομέα αλλά και της διαχείρισης υπηρεσιών στους τομείς 

αυτούς από τον ιδιωτικό τομέα για ελάφρυνση του κρατικού προϋπολογισμού, της 

εναπόθεσης περισσότερων υπηρεσιών, όπου τούτο είναι επιθυμητό και 

κερδοφόρο στον ιδιωτικό τομέα, της καλύτερης ανάπτυξης και προστασίας του 

περιβάλλοντος αλλά και της ενίσχυσης παράλληλα της κουλτούρας και του 

πολιτισμού και της ενίσχυσης όχι μόνο του κρατικού πανεπιστημίου αλλά και των 

ιδιωτικών.  Έχουμε την αίσθηση ότι η κυπριακή οικονομία παραμένει απόλυτα 

εξαρτημένη στον τομέα του τουρισμού και, αν, όπως φαίνεται βέβαιο, εξελιχθεί ο 

πόλεμος στο Ιράκ, το πλήγμα στον τομέα αυτό θα παρασύρει και την υπόλοιπη 

οικονομία.  Ο προϋπολογισμός θα έπρεπε να βοηθήσει περισσότερο άλλους 

τομείς υπηρεσιών και να δημιουργήσει απαραίτητες προϋποθέσεις δημιουργίας και 

στήριξής τους.  Η μεγαλύτερη οικονομία της υφηλίου, αυτή των Ηνωμένων 

Πολιτειών, στηρίζεται ως επί το πλείστον στον τομέα των υπηρεσιών με ποσοστό 

71% περίπου του ΑΕΠ.  Οι πληθωριστικές τάσεις, επίσης, δεν πρέπει να 
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διαφεύγουν της προσοχής μας. 

8. Τέλος, δε μας βρίσκει σύμφωνους η πολιτική μείωσης του προϋπολογισμού για 

την άμυνα.  ∆υστυχώς, είτε το θέλουμε είτε όχι, η προοπτική επίλυσης του 

Κυπριακού, κάτι το οποίο θα εξηγήσω αμέσως περαιτέρω, δεν είναι ευοίωνη  αυτή 

τη στιγμή.  Αυτό επιβάλλει συνεχή προσπάθεια ενδυνάμωσης της άμυνας μέσα 

στο πλαίσιο ενός συγκεκριμένου σχεδιασμού και προγράμματος.  Πρέπει να 

σταματήσουμε να αντιμετωπίζουμε το κεφάλαιο αυτό, όπως έγκυρα περιοδικά 

επισημαίνουν, αποσπασματικά και ανάλογα με τις τρέχουσες εξελίξεις. 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η απόφαση των Νέων Οριζόντων είναι και φέτος να καταψηφίσουν τους 

προϋπολογισμούς και να στείλουν μήνυμα προς την κυβέρνηση ότι απαιτούνται 

ριζοσπαστικές λύσεις και όραμα, για να αντιμετωπιστούν οι προκλήσεις και για να 

μπορέσει η Κύπρος να προχωρήσει μπροστά.  Θα καταψηφίσουμε τους 

προϋπολογισμούς και για το ότι η πολιτική της συγκυβέρνησης δε μας βρίσκει 

σύμφωνους στη διαχείριση του μεγάλου εθνικού μας θέματος, του Κυπριακού. 

 Στην κατάθεση των θέσεών μας, στο πλαίσιο των προϋπολογισμών του 2002, 

είχαμε προβλέψει και προειδοποιήσει για τις εξελίξεις.  Τα γραπτά μένουν. 

 Όπως γνωρίζετε, στις 18 ∆εκεμβρίου 2002 ο γενικός γραμματέας του Οργανισμού 

Ηνωμένων Εθνών απέστειλε, μετά την απόφαση της Κοπεγχάγης, επιστολή στον 

Πρόεδρο Κληρίδη, στον κ. Ντενκτάς, στην Ελλάδα και Τουρκία για συνέχιση των 

συνομιλιών.  Στην επιστολή του αυτή ο γενικός γραμματέας αναφέρεται στη δυνατότητα 

για “τεχνικές προσαρμογές” και στο γεγονός ότι η ουσία παραμένει και είναι σε ισχύ.  

Προτείνει εντατικές διαπραγματεύσεις, λέγοντας ότι ο στόχος της 28ης Φεβρουαρίου 

2003 είναι πραγματοποιήσιμος. 

 Την επιστολή του συνοδεύει και ένα σημείωμα στο οποίο και πάλι ομιλεί για το 
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κλείσιμο τεχνικών θεμάτων και κάνει αναφορά στο ότι στα θέματα ουσίας οι δύο 

πλευρές είναι κοντά σε συμφωνία, ενώ, όπως λέει, μόνο ένα έως δύο θέματα 

παραμένουν ανοικτά.  Αναφορά κάνει και στο θέμα ασφάλειας, λέγοντας ότι παραμένει 

ο καθορισμός του αριθμού ελληνικών και τουρκικών στρατευμάτων, για τον οποίο η 

Ελλάδα και η Τουρκία θα συμφωνήσουν, και αναφέρεται επίσης στις τεχνικές 

επιτροπές. 

 Η ουσία της επιστολής του γενικού γραμματέα της 18ης ∆εκεμβρίου 2002 είναι η 

διαπίστωση ότι βρισκόμαστε κοντά σε συμφωνία, κατά τον ίδιον, και ότι, εκτός από ένα 

ή δύο θέματα τα οποία θα επιλυθούν σε απευθείας διαπραγμάτευση, τα υπόλοιπα είναι 

καθαρά τεχνικής μορφής και θα πρέπει να κλείσουν το συντομότερο.  

 Ο Πρόεδρος Κληρίδης και η διαπραγματευτική του ομάδα,  σύμφωνα με το γενικό 

γραμματέα, βρίσκονται κοντά σε συμφωνία, δηλαδή αποδοχή του αναθεωρημένου 

Σχεδίου Ανάν.  Και, ενώ αυτά λέει ο γενικός γραμματέας, οι αρχηγοί των κομμάτων, 

συμπολίτευσης και αντιπολίτευσης, μιλούν για το ότι το αναθεωρημένο Σχέδιο Ανάν 

είναι βάση για διαπραγμάτευση και υπόσχονται, μάλιστα, ότι θα γίνει σκληρή και 

ουσιαστική διαπραγμάτευση.  Έχουμε την άποψη ότι η επιθυμία και η πολιτική για 

σκληρή και ουσιαστική διαπραγμάτευση επί του αναθεωρημένου Σχεδίου Ανάν δεν είναι 

υλοποιήσιμη για τους εξής λόγους: 

 ∆εν το επιτρέπει το λεκτικό της επιστολής του γενικού γραμματέα. 

 Από τη στιγμή που η δική μας πλευρά δέχτηκε το Σχέδιο Ανάν ως βάση για 

διαπραγμάτευση, ο δε Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας απάντησε, με την επιστολή του 

ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2002, στο γενικό γραμματέα ότι είμαστε έτοιμοι για 

συνομιλίες και ότι το αναθεωρημένο Σχέδιο Ανάν είναι βάση για διαπραγμάτευση, 

δεν παρέχεται περιθώριο ουσιαστικής διαπραγμάτευσης, εφόσον η βάση του 

σχεδίου είναι δεκτή από τη δική μας πλευρά. 
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 Η επίσημη ενημέρωση της οποίας τύχαμε είναι ότι δεν πρέπει να αναμένουμε 

πολλά υπό την έννοια ουσιαστικών αλλαγών μέσα από τη διαπραγμάτευση. 

 Το ιστορικό της όλης πορείας μετά την κατάθεση του Σχεδίου Ανάν δεν επιτρέπει 

περιθώρια αισιοδοξίας.  Να υπενθυμίσω ότι, μετά τη μακράν και διήμερη συνεδρία 

του Εθνικού Συμβουλίου, στις 2 και 3 ∆εκεμβρίου 2002, ο Πρόεδρος Κληρίδης 

έδωσε στο γενικό γραμματέα τις θέσεις της ελληνοκυπριακής πλευράς επί του 

σχεδίου.  Ό,τι ήταν να δώσει η δική μας πλευρά, με λίγα λόγια, προφανώς το 

έδωσε τότε και ο γενικός γραμματέας επανήλθε με το αναθεωρημένο σχέδιό του 

λίγο πριν την Κοπεγχάγη, με στόχο πάντοτε να πιέσει για λύση πριν την απόφαση 

για ένταξη.   

 Το αναθεωρημένο σχέδιο κατετέθη στη συνεδρία του Εθνικού Συμβουλίου. 

Συνοδεύθηκε με επιστολή του γενικού γραμματέα, στην οποία αναφέρεται στη 

“γεφύρωση των κενών” και στις προτάσεις των δύο πλευρών που είχαν γίνει στο 

μεσοδιάστημα, αλλά και στην κατάληξη και σύνθεση στην οποία ο ίδιος προέβη.  

Αναφέρει στην εν λόγω επιστολή του ότι δεν είναι δυνατό να υπάρξει ουσιαστική 

βελτίωση, παρά μόνο “refinement”, δηλαδή τελειοποίηση, κατά την έκφρασή του. 

 Συνεπώς, να μου επιτρέψετε, αγαπητοί συνάδελφοι, να σας υπενθυμίσω ότι ήδη ο 

γενικός γραμματέας άκουσε και τις δύο πλευρές και ό,τι τροποποιήσεις επρόκειτο να 

επιφέρει τις έχει επιφέρει, εκτός από ένα-δύο θέματα, όπως αναφέρει, και σαφώς 

θεωρεί το τελικό κείμενο ως καταληκτικό, με δυνατότητα μόνο “τελειοποιήσεων” και 

τεχνικών προσαρμογών. 

 Οι περισσότερες από τις αλλαγές που επέφερε ο γενικός γραμματέας είναι 

επουσιώδεις και όχι πάντοτε ευνοϊκές.  Συνοπτικά αναφέρονται τα ακόλουθα: 

 H πρόνοια του άρθρου 3(4) της Ιδρυτικής Συμφωνίας για επιστροφή των 

προσφύγων μετά τα πρώτα τέσσερα χρόνια και με μέγιστο ποσοστό, 
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κλιμακούμενο, 28%. 

 H συμπροεδρία των κ. Κληρίδη και Ντενκτάς μειώνεται από 36 μήνες σε 30 μήνες 

και επικυρώνεται από τα νομοθετικά όργανα των συστατικών κρατών με δικαίωμα 

επιλογής άλλων συμπροέδρων. 

 Ο αριθμός των ελληνικών και τουρκικών, αντίστοιχα, στρατευμάτων περιορίζεται 

στον ελάχιστο αριθμό των 2 500 και στο μέγιστο των 7 500.  

 Η εισαγωγή βασικών άρθρων στο σύνταγμα που δεν επιδέχονται τροποποιήσεων, 

όπως η αρχή της διζωνικότητας και του ισότιμου καθεστώτος των συστατικών 

κρατών αλλά και των εδαφικών συνόρων.   

 Η προσθήκη των φυσικών πόρων, συμπεριλαμβανομένων και των υδάτινων, στις 

αρμοδιότητες και λειτουργίες του κοινού κράτους. 

 Ο καθορισμός 33 000 εποίκων, που, ούτως ή άλλως, θα νομιμοποιηθούν,  

επιπροσθέτως των εποίκων που θα νομιμοποιηθούν λόγω γάμου με 

Τουρκοκυπρίους ή λόγω της διαμονής τους τα τελευταία χρόνια στην Κύπρο. 

 Η παροχή οικονομικής βοήθειας προς εποίκους οι οποίοι θα υποχρεωθούν να 

επιστρέψουν στην Τουρκία. 

 Η μεθοδολογία καθορισμού της διαχωριστικής γραμμής στη Λευκωσία και 

Αμμόχωστο και, σε περίπτωση διαφοράς, επίλυσής της από το Ανώτατο 

∆ικαστήριο.   

 Η τοποθεσία των στρατιωτικών εγκαταστάσεων Ελλήνων και Τούρκων που δε θα 

είναι σε περιοχές της ουδέτερης ζώνης ή που θα επιστραφούν πίσω στους 

Ελληνοκυπρίους ή νοτίως του παλαιού δρόμου Λευκωσίας-Αμμοχώστου για τις 

τουρκικές δυνάμεις. 

 Εισάγονται περιορισμοί στο δικαίωμα της ελεύθερης διακίνησης με την εισαγωγή 

του θεσμού των εβδομαδιαίων διανυκτερεύσεων. 
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 Τέλος, υπό μορφή υποσημείωσης, η Συνθήκη Προσχώρησης της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση μπορεί να υπογραφεί από οποιονδήποτε των δύο 

συμπροέδρων. 

 Αυτές είναι και οι πιο ουσιαστικές τροποποιήσεις που επέφερε ο γενικός 

γραμματέας και οι οποίες δεν ικανοποιούν σαφώς.  Χαρακτηρίζει το σχέδιό του ως 

γεφύρωση των διαφορών και, καταλήγοντας, ομιλεί για “ισοζυγισμένη” και “έντιμη 

συμφωνία”, που δεν επιδέχεται ουσιαστική βελτίωση, παρά μόνο “τελειοποίηση”. 

 Έχοντας υπόψη τα πιο πάνω, οι Νέοι Ορίζοντες θεωρούν ότι δεν είναι δυνατό να 

επιτευχθεί λύση του Κυπριακού στο προσεχές μέλλον, αν μάλιστα λάβει κανείς υπόψη 

ότι ο τουρκικός στρατός και το κατεστημένο της Άγκυρας και ο κ. Ντενκτάς, που 

κατέχουν τα ηνία της εξουσίας, ζητούν ακόμη και άλλα πέραν του Σχεδίου Ανάν.  Οι 

Νέοι Ορίζοντες πίστευαν και πιστεύουν ότι το Σχέδιο Ανάν δεν μπορεί να αποτελέσει τη 

βάση διαπραγμάτευσης για λύση του Κυπριακού.  Οι Νέοι Ορίζοντες θεωρούν ότι 

ευθύνη για την κατάληξη στο Σχέδιο Ανάν δε φέρουν οι ΝΕΟ, οι οποίοι από το 1996, 

ημερομηνία ίδρυσής τους, κατέδειξαν, με επιχειρήματα, ότι η πορεία που ακολουθήθηκε 

στο Κυπριακό και που ακολουθείται θα οδηγούσε με μαθηματική ακρίβεια στη 

νομιμοποίηση των τετελεσμένων της εισβολής και της κατοχής και θα οδηγούσε σε μια 

ενδιάμεση λύση, μεταξύ της διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας και της 

συνομοσπονδίας που ο Ντενκτάς και η Άγκυρα ζητούν εδώ και πολλά χρόνια. 

 Το αναθεωρημένο Σχέδιο Ανάν, μεταξύ άλλων, παραβιάζει το δικαίωμα 

επιστροφής όλων των προσφύγων, που κατοχυρώνουν τα ψηφίσματα του Οργανισμού 

Ηνωμένων Εθνών.  Παραβιάζει τα ανθρώπινα δικαιώματα που αφορούν το δικαίωμα 

ιδιοκτησίας, επιλογής κατοικίας και ελεύθερης διακίνησης, που επίσης κατοχυρώνουν τα 

ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, αλλά και οι αποφάσεις των 

ευρωπαϊκών δικαστηρίων.  Νομιμοποιεί το παράνομο καθεστώς εγγυήσεων, με την 
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Τουρκία να δικαιώνεται και να διατηρεί δικαίωμα μονομερούς επέμβασης, πλήττοντας 

την κυριαρχία και την ανεξαρτησία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και δημιουργώντας ένα 

οιονεί προτεκτοράτο.  ∆ημιουργεί νέο κράτος ή τουλάχιστον, ενόψει διαφορετικών 

γνωματεύσεων επί του θέματος, νομικό καθεστώς ασάφειας και αμφιβολίας εν τη 

γενέσει της ούτω καλούμενης “νέας κατάστασης πραγμάτων”.  ∆ημιουργεί και αποδίδει 

κυριαρχικά δικαιώματα στους δύο “συνεταίρους λαούς”.  ∆ημιουργεί ένα συνταγματικό 

υβρίδιο, το οποίο θα καταρρεύσει κάτω από το βάρος της δυσλειτουργίας του, εφόσον, 

για να παρθεί οποιαδήποτε απόφαση, μεταξύ άλλων, χρειάζεται και η συγκατάθεση   

της “τουρκοκυπριακής ψήφου”.   

 Έχοντας υπόψη τον έλεγχο που η Άγκυρα μπορεί να επιβάλει στην 

τουρκοκυπριακή κοινότητα, δυστυχώς, ιδιαίτερα με τη νομιμοποίηση των εποίκων και 

την παραμονή των τουρκικών στρατευμάτων, είναι σχεδόν βέβαιο ότι η 

δυσλειτουργικότητα θα οδηγήσει στην κατάρρευση και τη διάλυση με πολύ χειρότερες 

περιπέτειες και δεινά.   

 Το αναθεωρημένο σχέδιο νομιμοποιεί ακόμα τους εποίκους, που ανέρχονται 

τουλάχιστο σε 55 000, με τους υπολογισμούς της κυβέρνησης. 

 Η παραμονή των τουρκικών στρατευμάτων, μέχρι 7 500, που τελικά φαίνεται να 

είναι της τάξης των 5 000, θα συνεχίσει να αποτελεί μόνιμο παράγοντα απειλής και 

εκφοβισμού κατά των Ελληνοκυπρίων, οι οποίοι θα αισθάνονται ότι θα συνεχίσουν να 

τελούν υπό την ομηρία της Τουρκίας, έχοντας υπόψη το στρατιωτικό προγεφύρωμα 

που θα διατηρήσουν τα πλήρως και άρτια εξοπλισμένα τουρκικά στρατεύματα που θα 

παραμείνουν στην Κύπρο μετά την προτεινόμενη λύση.   

 Η επιβολή τριών ουδέτερων αλλοδαπών δικαστών, που προτείνεται ως μέθοδος 

επίλυσης αδιεξόδων, καθιστά το κράτος αντιδημοκρατικό και δημιουργεί καθεστώς 

καταπίεσης ενάντια στις δημοκρατικές αρχές που κατοχυρώνουν ο ίδιος ο Καταστατικός 
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Χάρτης του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, η Παγκόσμια ∆ιακήρυξη Ανθρωπίνων 

∆ικαιωμάτων και το ∆ιεθνές Σύμφωνο για Πολιτικά και Αστικά ∆ικαιώματα, για 

διακυβέρνηση μέσα από δημοκρατικές εκλογές και δημοκρατική εκπροσώπηση του 

εκλογικού σώματος.   

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

 Με μια τέτοια λύση που προτείνει το αναθεωρημένο Σχέδιο Ανάν, με τεχνικές 

προσαρμογές και μόνο, που συνιστά ο γενικός γραμματέας και που κάποιοι εδώ στην 

Κύπρο φαίνεται να δέχονται, το μέλλον της Κύπρου διαγράφεται ζοφερό, ιδιαίτερα αν 

ληφθεί υπόψη ότι με την πρόταση Ανάν ζητούμε αποκλίσεις από το κοινοτικό 

κεκτημένο, εξαίρεση διαχρονικά πλέον από τους σχεδιασμούς της ευρωπαϊκής 

πολιτικής άμυνας και ασφάλειας και νομιμοποίηση από είκοσι πέντε εθνικά κοινοβούλια, 

το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και το Συμβούλιο Ασφαλείας των αγγλικών κυρίαρχων 

βάσεων στην Κύπρο.  

 ∆υστυχώς εδώ που φτάσαμε οι κίνδυνοι εξακολουθούν να είναι ορατοί, εκτός αν 

αξιοποιήσουμε σωστά την ορθή ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία, μεταξύ 

άλλων, καθιστά το έδαφος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, συμπεριλαμβανομένων και των 

κατεχομένων, έδαφος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Το Κυπριακό αναβαθμίζεται ως πρόβλημα και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και θα 

απασχολεί διαρκώς τα θεσμικά όργανά της και η συμμετοχή της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας στα θεσμικά όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα ενισχύσει τη 

διαπραγματευτική ικανότητά μας. 

 Περαιτέρω, η ευρωπαϊκή πορεία της Τουρκίας περνά μέσα από τη Λευκωσία και 

τα στρατηγικά συμφέροντα των τρίτων έναντι της Κυπριακής ∆ημοκρατίας θα 

διαμορφώνονται με διαφορετικό τρόπο και θα αντιμετωπίζουν την Κύπρο στο διεθνές 

πάρε-δώσε ως ισότιμο μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 
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 Εφόσον η δική μας πλευρά απεδέχθη το διάλογο στη βάση του Σχεδίου Ανάν, θα 

πρέπει τουλάχιστο να εμμείνει στα εξής θέματα, στα οποία, αν δεν υπάρξει 

ικανοποίηση, δεν μπορεί να υπάρξει πρόοδος: 

 Πλήρης κατοχύρωση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων με το δικαίωμα επιστροφής 

όλων των προσφύγων. 

 Πλήρης κατοχύρωση του δικαιώματος ιδιοκτησίας. 

 Αποχώρηση όλων των εποίκων σύμφωνα με το διεθνές δίκαιο. 

 Ξεκαθάρισμα της ενιαίας κυριαρχίας και μετεξέλιξης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Ελευθερία διακίνησης και εγκατάστασης σε όλη την επικράτεια. 

 Κατάργηση των εγγυήσεων και ξένων στρατευμάτων. 

 Λειτουργικότητα του κράτους. 

 Ένταξη χωρίς αποκλίσεις από το ουσιαστικό κοινοτικό κεκτημένο. 

 Θα πρέπει η δική μας πλευρά, επιτέλους, να δεχθεί τη σημασία της ένταξης της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Οι Τουρκοκύπριοι θέλουν λύση, για 

να μπορέσουν και αυτοί να καρπωθούν την ιδιότητα του Ευρωπαίου πολίτη, την οποία 

τους προσφέρουμε ως πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Τους καλούμε στην 

επανένωση της Κύπρου μέσα από το σύνταγμα, που αναγνωρίζεται διεθνώς και 

επέτρεψε την ενταξιακή μας πορεία και που μας οδήγησε στην ένταξη.  Όσο ο χρόνος 

κυλά, θα γίνεται ολοένα και περισσότερο αντιληπτό ότι η αναζήτηση της λύσης του 

Κυπριακού δεν μπορεί να βρίσκεται έξω από το πλαίσιο του Συντάγματος της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας, το οποίο κατοχυρώνει πλήρως τα ανθρώπινα δικαιώματα και 

διασφαλίζει την ισότιμη συμμετοχή  της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ως πλήρους μέλους 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του Συμβουλίου της Ευρώπης, του ΟΗΕ και όλων των άλλων 

διεθνών οργανισμών. 
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 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία, ως πλήρες μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έχοντας 

επικυρώσει και εφαρμόσει στην πράξη την Ευρωπαϊκή Σύμβαση Ανθρωπίνων 

∆ικαιωμάτων, συμμετέχουσα και υποκείμενη στη δικαιοδοσία του Ευρωπαϊκού 

∆ικαστηρίου και ∆ιεθνούς Ποινικού ∆ικαστηρίου της Χάγης, δεν έχει ανάγκη από 

εγγυήσεις της Τουρκίας, σύνορα και διαχωριστικές γραμμές.  Απευθύνουμε 

προσκλητήριο στους Τουρκοκυπρίους για την επανένωση της Κύπρου μέσα σε αυτό το 

πλαίσιο, που κατοχυρώνει πλήρως και τη συμμετοχή τους και τα ανθρώπινα 

δικαιώματά τους, όπως και όλων των Κυπρίων, μακριά από διαχωριστικές γραμμές, το 

ρατσισμό, τη μισαλλοδοξία και την εξόντωση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων στο βωμό 

των πολιτικών σκοπιμοτήτων και την προώθηση ξένων συμφερόντων σε βάρος της 

Κύπρου και του λαού της.   

 Το Σύνταγμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας υποχρεωτικά θα προσαρμοστεί και 

εκσυγχρονιστεί μέσα από την αναγκαιότητα της ένταξης και τις τροποποιήσεις που 

αναμένεται να κατατεθούν εντός του 2003 και εγκριθούν στη Βουλή των 

Αντιπροσώπων.  Περαιτέρω, αναμένεται να υπάρξει διαρκής εκσυγχρονισμός και 

μεταρρύθμιση και όχι οπισθοδρόμηση, όπως το σύνταγμα που προτείνουν οι 

Αγγλοαμερικάνοι μέσω του γενικού γραμματέα.   

 Η Τουρκία, εφόσον επιθυμεί να συνεχίσει την ενταξιακή της πορεία και τον 

ευρωπαϊκό προσανατολισμό της, είτε καταστεί πλήρες μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης 

είτε καταλήξει σε ιδιάζουσα σχέση, με την προϋπόθεση ότι δε θα δεχθούμε αποσύνδεση 

από την επίλυση του Κυπριακού, εκ των πραγμάτων, θα έρθει η ώρα που θα είναι 

έτοιμη να αποδεχθεί τη λύση. 

 ∆ε συμφωνούμε με την πολιτική της μοιρολατρίας και της κινδυνολογίας, που 

έφτασε πρόσφατα στο απόγειό της, με τον εκβιασμό «αν δε δεχθείτε το Σχέδιο Ανάν, 

δεν μπαίνετε στην Ευρωπαϊκή Ένωση».  Ούτε συμφωνούμε με την άποψη ότι, αν δε 
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λυθεί μέχρι τις 28 Φεβρουαρίου 2003 ή τον Απρίλιο του 2003 ή το Μάιο του 2004, δε θα 

λυθεί ποτέ, με αποτέλεσμα, όπως κάποιοι μας λένε, να παγοποιηθεί η διχοτόμηση και 

να εκκενωθεί η Κύπρος από Τουρκοκυπρίους και να πνιγεί από εποίκους. 

 ∆ε συμφωνούμε, επειδή, πρώτον, εφόσον αναμένονται αλλαγές στην Τουρκία, η 

ευρωπαϊκή προοπτική συνηγορεί υπέρ της καλύτερης λύσης του Κυπριακού τα 

προσεχή χρόνια.  ∆εύτερον, σε συνδυασμό με τη μεταντενκτασική πολιτική, οι πιέσεις 

για λύση από τους Τουρκοκυπρίους θα ενταθούν με καλύτερες προοπτικές.  Τρίτον, η 

συμμετοχή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση ισχυροποιεί την Κυπριακή ∆ημοκρατία και την 

ικανότητά της να πετύχει καλύτερη λύση.  Τέταρτον, αν η Τουρκία επιδιώκει λύση στο 

πλαίσιο της ευρωπαϊκής προοπτικής της, δεν μπορεί να συνεχίσει τον εποικισμό.  Να 

μην ξεχνούμε ότι υπόκειται τώρα και στον έλεγχο του ∆ιεθνούς Ποινικού ∆ικαστηρίου, 

που μπορεί να επιδικάσει θέματα εποικισμού, εφόσον διαπράττονται στην Κύπρο, η 

οποία έχει δεχθεί τη δικαιοδοσία του δικαστηρίου.   

 ∆εν υπάρχει, επίσης, η δυνατότητα η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση και, κατ’ επέκταση, 

το Συμβούλιο Ασφαλείας να αναγνωρίσουν, ενάντια στα ίδια τα ψηφίσματά τους, την 

ούτω καλούμενη “Τουρκική ∆ημοκρατία της Βόρειας Κύπρου” σε βάρος ενός ισότιμου 

πλέον κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, είτε το θέλουμε είτε όχι πρέπει να αντικρίσουμε 

με αισιοδοξία το μέλλον και πρέπει να κλείσουμε τα αυτιά μας στους εκβιασμούς και 

στις σειρήνες που μας καλούν να συμβιβάσουμε τα ασυμβίβαστα.   

 Θα πρέπει να μη δεχθούμε νέους εκβιασμούς, αλλά αταλάντευτοι να 

προχωρήσουμε στο στόχο μας, που δεν είναι άλλος από την αποκατάσταση της 

νομιμότητας και των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και την ειρηνική συμβίωση 

Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων μέσα στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, ισότιμο πλέον 

μέλος της ευρωπαϊκής οικογένειας. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.   

 Προτού δώσω το λόγο στην κ. Βασιλείου, να σας πω ότι θα πρέπει να 

προσπαθήσουμε το αυριανό πρωινό να είμαστε συνεπείς στην ώρα που θα καθοριστεί -

στις 10.00 η ώρα θα αρχίσουμε- και επίσης να είναι παρόντες οι ομιλητές.  Πρώτος ο κ. 

Αγαπίου, δεύτερος ο κ. Σωτήρης Σαμψών, ο κ. Φυττής, ο κ. Γιάγκου, ο κ. Ταραμουντάς, 

ο κ. Τάκης Χατζηγεωργίου, ο κ. Τάσου, ο κ. Κουλίας, ο κ. Θάσος Μιχαηλίδης και ο κ. 

Νίκος Τορναρίτης.  Αυτοί είναι οι ομιλητές του πρωινού.  Θερμά παρακαλώ, ειλικρινά, 

να είμαστε στη θέση μας έγκαιρα, διότι προβλέπω ότι θα μεσονυκτήσουμε την 

Παρασκευή, ώσπου να τελειώσουμε.   

 Συγνώμη, κυρία Βασιλείου! 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Ελεύθερα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να υπενθυμίσουμε ότι αύριο δε χρειάζεται απαρτία, επειδή είναι 

συνέχιση της συνεδρίασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μην τους καλείτε να μεν έρτουν, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όχι!  Αυτός είναι ο καλύτερος τρόπος που θα πω, για να έρθουν.  Μπορούμε να 

ξεκινήσουμε στις 10.00 ακριβώς με τον πρώτο ομιλητή που θα έρθει, τον κ. Αγαπίου, 

και, αν η αίθουσα είναι άδεια, νομίζω ότι είναι ευθύνη όλων μας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εάν η αίθουσα είναι άδεια...  Εγώ είδα τώρα στην τηλεόραση που βγήκα δύο 

λεπτά πάνω ότι οι φίλοι μας παρουσιάζουν κάμποσο τα έδρανα τα κενά, γι’ αυτό να 
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μεριμνήσουμε να μην είναι άδεια η αίθουσα. 

 Κυρία Βασιλείου, έχετε το λόγο, παρακαλώ. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Η συζήτηση των προϋπολογισμών του κράτους γίνεται σε μια περίοδο ιστορικής 

σημασίας για την Κύπρο.  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Είναι, λοιπόν, αναπόφευκτο να ασχοληθούμε και με τις σημαντικές εξελίξεις των 

τελευταίων δύο μηνών που πιθανότατα θα σημαδέψουν το μέλλον αυτού του τόπου. 

 Πριν από μερικές βδομάδες πετύχαμε την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση χωρίς αστερίσκους, χωρίς υποσημειώσεις, χωρίς όρους.  Από την 1η Μαΐου του 

2004 η Κυπριακή ∆ημοκρατία, το σύνολο της επικράτειάς της, θα αποτελεί ισότιμο 

μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αν όμως μέχρι τότε δε γίνει κατορθωτή η επανένωση 

του νησιού, τότε η εφαρμογή του κεκτημένου στη βορείως της Πράσινης Γραμμής 

περιοχή αναστέλλεται. 

 Πετύχαμε, λοιπόν, την ένταξη, για την οποία δικαιολογημένα χαιρόμαστε όλοι. 

Αποτύχαμε όμως στο δεύτερο στόχο που ήταν η επανένωση της πατρίδας μας μέσα 

από λύση.  Τελικά επεκράτησε και πάλι, έστω και προσωρινά, η αδιαλλαξία του κ. 

Ντενκτάς που δεν επέτρεψε καμιά ουσιαστική διαπραγμάτευση μεταξύ των δύο 

πλευρών σε αυτό το διάστημα και οδήγησε έτσι στο γνωστό αδιέξοδο.  Η ειρωνεία όμως 

έγκειται στο γεγονός ότι πολλοί ήταν αυτοί που εξέφρασαν ικανοποίηση για το γεγονός, 

γιατί θεωρούσαν μια λύση του Κυπριακού με βάση το Σχέδιο Ανάν ως τη μεγαλύτερη 
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τραγωδία της Κύπρου.  Την άποψη αυτή τη συμμερίζεται και αρκετός κόσμος που 

διακαώς επιθυμεί λύση, βρίσκεται όμως σε πλήρη σύγχυση λόγω της άνευ 

προηγουμένου εκστρατείας παραπληροφόρησης του κυπριακού λαού.  

Εκμεταλλεύτηκαν λοιπόν πολλοί το γεγονός ότι η κυβέρνηση και όλες εκείνες οι 

δυνάμεις που ειλικρινά ήθελαν διαπραγμάτευση με βάση το σχέδιο δεν ήταν σε θέση 

ούτε και επιτρεπόταν να αρχίσουν εκστρατεία σωστής πληροφόρησης, γιατί δεν 

μπορείς να διαπραγματεύεσαι και ταυτόχρονα να προβάλλεις τις θετικές πτυχές ενός 

σχεδίου.   

 Η ειρωνεία της όλης υπόθεσης έγκειται επίσης στο γεγονός ότι όλοι οι επικριτές 

του Σχεδίου Ανάν βρέθηκαν ακριβώς στο ίδιο στρατόπεδο με τον κ. Ντενκτάς, τον 

πρωταθλητή του απορριπτισμού στην Κύπρο.  Η συμπεριφορά αυτή δικαιολογημένα 

ανησύχησε και τα τουρκοκυπριακά κόμματα της αντιπολίτευσης, τα οποία, κατά την 

τελευταία συνάντηση των ελληνοκυπριακών και τουρκοκυπριακών κομμάτων στο 

Λήδρα Πάλας, αντιλαμβάνομαι, εξέφρασαν την ανησυχία τους για το κλίμα που 

επικρατεί μεταξύ των Ελληνοκυπρίων. 

 Οι επικριτές του Σχεδίου Ανάν ξεκινούν από αφηρημένες έννοιες δικαίου.  Ξεχνούν 

όμως τις πραγματικότητες στην Κύπρο και στην ουσία, άλλοι κεκαλυμμένα και άλλοι 

απροκάλυπτα, απορρίπτουν τον ιστορικό συμβιβασμό για ομοσπονδία που 

αναγκάστηκε να κάνει ο κυπριακός ελληνισμός μετά το προδοτικό πραξικόπημα και την 

εισβολή.  Όλη η κριτική ενάντια στο σχέδιο στην ουσία στρέφεται ενάντια στη βασική 

θέση για τη διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία και επικεντρώνουν τώρα όλα τους τα 

πυρά σε όσους με σοβαρότητα και υπευθυνότητα θέλουν να διαπραγματευθούν.  Αυτή 

η πολιτική της έντιμης διαπραγμάτευσης με βάση το Σχέδιο Ανάν είναι η μόνη που 

προσφέρει τη δυνατότητα επανένωσης του νησιού μας.  Αναμφισβήτητα, το σχέδιο έχει 

πολλές αδυναμίες, χρειάζεται διευκρινίσεις και υπάρχει ουσιαστικό περιθώριο 
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διαπραγμάτευσης.  ∆εν πρέπει όμως σε καμία περίπτωση να ξεχνούμε ότι το σχέδιο 

έχει και πλεονεκτήματα. 

 Η εξ υπαρχής απόρριψη του σχεδίου θα είχε ως αποτέλεσμα τη διατήρηση του 

status quo, την πλήρη στέρηση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων για όλους τους 

πρόσφυγες, την οριστική απώλεια των περιουσιών, τη συνέχιση της παρουσίας τριάντα 

πέντε και πλέον χιλιάδων τουρκικού στρατού στην Κύπρο, τη συνεχή και σταθερή 

αύξηση του εποικισμού με τραγικές επιπτώσεις για όλους μας.  ∆εν τολμούν οι κύριοι 

που μάχονται το σχέδιο να πουν την αλήθεια στον κόσμο και καλυπτόμενοι πίσω από 

“πατριωτικά” συνθήματα στην ουσία οδηγούν τον τόπο στη διχοτόμηση.   

 Θα ήταν ίσως υπερβολή να ισχυρισθώ ότι το Σχέδιο Ανάν είναι η τελευταία 

ευκαιρία που μας δίδεται.  Ούτε εξυπηρετεί μια συζήτηση στο κατά πόσο είναι ή δεν 

είναι η τελευταία ευκαιρία.  Είναι αρκετό όμως να αναλογισθούμε ότι η ∆έσμη Ιδεών μάς 

είχε υποβληθεί πριν ακριβώς δέκα χρόνια.  Πόσα χρόνια θα περάσουν άραγε, για να 

υποβληθεί ένα νέο σχέδιο, αν πράγματι απορρίψουμε το Σχέδιο Ανάν σήμερα;  Και ποια 

η εγγύηση ότι το νέο σχέδιο θα είναι καλύτερο από αυτό που έχουμε σήμερα μπροστά 

μας;  Η εμπειρία και η ιστορία δείχνουν ότι ο χρόνος που περνά δε λειτουργεί προς 

όφελός μας.  Αντίθετα, παγιώνει τα τετελεσμένα και αυξάνει τον κίνδυνο και τις 

επιπτώσεις του εποικισμού. 

 Ακούγεται φυσικά το επιχείρημα ότι τώρα βρισκόμαστε σε διαφορετική θέση, μια 

που πετύχαμε την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς προϋποθέσεις.  

∆εν πρέπει όμως να ξεχνάμε ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει καθορίσει ότι η λύση του 

Κυπριακού θα πρέπει να στηρίζεται πάνω στο Σχέδιο Ανάν και χρειάζεται να γίνει καθετί 

το δυνατό για επίτευξη λύσης μέχρι τα τέλη Φεβρουαρίου.  Το Συμβούλιο Ασφαλείας 

έχει επίσης δηλώσει την υποστήριξή του για το σχέδιο και όλες οι μεγάλες δυνάμεις 

επιμένουν και πιέζουν προς αυτή την κατεύθυνση.  ∆ε νομίζω, λοιπόν, να υπάρχουν 
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πολλοί που πιστεύουν ότι μέσα σε αυτά τα πλαίσια θα μπορούσαμε εμείς να πούμε ότι 

απορρίπτουμε το σχέδιο και να ελπίζουμε ότι θα μας προσφέρει η διεθνής κοινότητα 

κάτι το καλύτερο και ιδίως τώρα μετά τις μεγαλειώδεις κινητοποιήσεις των 

Τουρκοκυπρίων.  Ή μήπως έχουμε την αφέλεια να πιστεύουμε ότι η Ευρώπη θα στείλει 

τον ευρωστρατό της, για να εκδιώξει τον τουρκικό στρατό από την Κύπρο και να 

επαναφέρει τα πράγματα όπως ήταν την εποχή της Συμφωνίας Ζυρίχης-Λονδίνου;  

Συμφωνία, φυσικά, την οποία εξίσου κατηγόρησαν όλοι αυτοί που σήμερα την 

αναζητούν με νοσταλγία. 

 Η πίεση σήμερα πάνω στην Τουρκία για λύση του Κυπριακού είναι εμφανής και 

από τις πρόσφατες δηλώσεις του Ταγίπ Ερντογάν φαίνεται ότι έχουν πάρει και τα 

μηνύματα των Τουρκοκυπρίων με τις μεγαλειώδεις κινητοποιήσεις τους και έχουν 

συνειδητοποιήσει ότι έφτασε ο καιρός, για να λυθεί επιτέλους το Κυπριακό.  Άρα, 

οφείλουμε και εμείς να εκμεταλλευτούμε αυτές τις νέες συνθήκες, με την ελπίδα ότι αυτή 

τη φορά θα πετύχουμε.   

 Θα πρέπει, λοιπόν, να επικεντρώσουμε τώρα την προσοχή μας στην προσπάθεια 

επίλυσης του Κυπριακού, με το να διαπραγματευτούμε το Σχέδιο Ανάν και όχι να το 

περιθωριοποιήσουμε, για να ασχοληθούμε με τις εκλογές.  Ούτε ακόμα να 

μετατρέψουμε το Σχέδιο Ανάν σε προεκλογική μπάλα, γιατί κάτι τέτοιο θα ήταν η 

χειρότερη υπηρεσία που μπορούσαμε να προσφέρουμε στη βασανισμένη μας Κύπρο.  

Ας θυμηθούμε τι έγινε με τη ∆έσμη Ιδεών Γκάλι το 1992.  Έχουμε, λοιπόν, όλοι ευθύνη 

και υποχρέωση να αγωνιστούμε γι’ αυτή την προοπτική.  Η σιωπηρή πλειοψηφία 

πρέπει να παύσει να είναι σιωπηρή και να υψώσει τη φωνή της μαζί με αυτή των 

Τουρκοκυπρίων, για να σώσουμε την πατρίδα μας.  Να επανενώσουμε την Κύπρο μέσα 

στα πλαίσια της διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Την 1η Μαΐου 2004 η Κύπρος θα γίνει πλήρες μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η 

σημασία αυτής της προοπτικής είναι δύσκολο να υπερτονισθεί.  Πρώτ’ απ’ όλα σημαίνει 

ασφάλεια, δυνατότητα να προγραμματίζουμε για το μέλλον, χωρίς να ανησυχούμε ότι 

θα μας βρουν νέα κακά, δυνατότητα να λειτουργήσει η λύση της ομοσπονδίας και να 

διέλθει τα πρώτα δύσκολα χρόνια με επιτυχία.  Είμαστε βέβαιοι ότι η προοπτική για 

οικονομική και κοινωνική ανάπτυξη όλων, Ελληνοκυπρίων και ιδιαίτερα των 

Τουρκοκυπρίων, μέσα στα πλαίσια της Ενωμένης Ευρώπης είναι δεδομένη.  Αλλά δε 

σημαίνει ότι έχουμε εκπληρώσει το έργο μας, με το να πετύχουμε την ένταξη.  Κατ’ 

ακρίβειαν πιστεύουμε ότι είναι η αρχή και όχι το τέλος των προσπαθειών μας.   

 Πρώτ’ απ’ όλα οφείλουμε να ολοκληρώσουμε τη νομοθετική εναρμόνιση και να 

προωθήσουμε την ενίσχυση των θεσμών, τη δημιουργία νέων υπηρεσιών εκεί που το 

επιβάλλει το κεκτημένο, την προετοιμασία γενικά της Κύπρου για την ημέρα της 

ένταξης.  Για να ανταποκριθούμε όμως στις νέες συνθήκες, για να πετύχουμε μέσα στα 

πλαίσια της Ενωμένης Ευρώπης, πρέπει ο καθένας από εμάς να προετοιμασθεί.  Όλοι 

και κυρίως ο επιχειρηματικός κόσμος θα πρέπει να καταβάλουν ιδιαίτερη προσπάθεια 

να δουν τι σημαίνει η ένταξη για τον καθένα ξεχωριστά, τι προοπτικές και δυνατότητες 

προσφέρει στον κλάδο τους και να προετοιμαστούν να τις αξιοποιήσουν.  Κανένας δε 

μας προσφέρει έτοιμες λύσεις.  Όσες προσπάθειες και να κάνει η κυβέρνηση ή οι 

υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όσα λεφτά και να ξοδευτούν για δημόσιες σχέσεις, 

δεν πρόκειται να καλύψουν έστω και σε μικρό βαθμό τις ανάγκες.  Μόνο η προσωπική 

προσπάθεια του καθενός, το ενδιαφέρον να μάθει, να πληροφορηθεί και να δράσει είναι 

που θα διασφαλίσουν την επιτυχία. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Οι προϋπολογισμοί που έχουμε μπροστά μας και η σχετική έκθεση της επιτροπής 

Οικονομικών μάς επιτρέπουν να είμαστε συγκρατημένα αισιόδοξοι για την κατάσταση 
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της οικονομίας της Κύπρου.  Το 2002 η ανάπτυξη τελικά ήταν χαμηλότερου ρυθμού 

από ό,τι προβλεπόταν, οι ενδείξεις όμως είναι ότι το 2003 μπορούμε να προσβλέπουμε 

σε ανάπτυξη ύψους 4%, που είναι πολύ καλύτερη από αυτήν των περισσοτέρων 

χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, εφόσον φυσικά δεν ανατραπούν οι θετικές 

αυτές προοπτικές από πόλεμο στην περιοχή μας.  Ακόμα πιο σημαντικό όμως είναι το 

γεγονός ότι το δημοσιονομικό έλλειμμα παρουσιάζει σταθερή μείωση από 3% το 2001 

στο 2,7% το 2002 και 2,1% προβλέπεται για το 2003 και το δημόσιο χρέος είναι σε 

απόσταση ασφάλειας από το όριο του 60% που προβλέπουν τα κριτήρια του 

Μάαστριχτ.  Επίσης, δεν πρέπει να μας διαφεύγει ότι το μέγεθος του εξωτερικού χρέους 

είναι μικρό και μειώνεται σταθερά, πράγμα που ενισχύει την εικόνα της Κύπρου διεθνώς 

ως χώρας με γερή και αξιόχρεη οικονομία.   

 Σε σχέση όμως με το εξωτερικό χρέος θα ήθελα να τονίσω ότι σε μεγάλο βαθμό η 

συζήτηση και το αίτημα διαφόρων να δανειζόμαστε κατά κύριο λόγο από το εσωτερικό 

και μόνο σε εξαιρετικές περιπτώσεις εκτός Κύπρου έχει παύσει να έχει σημασία μέσα 

στις σημερινές συνθήκες.  Σε ενάμιση χρόνο η Κύπρος θα είναι μέλος της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης και εξωτερικό χρέος σε αυτή την περίπτωση δε θα σημαίνει δανεισμό από 

τράπεζες της Ευρώπης αλλά από τις Ηνωμένες Πολιτείες ή την Ιαπωνία.  Μέσα σε αυτά 

τα πλαίσια λοιπόν θα ήταν λάθος να μην αξιοποιήσουμε τις δυνατότητες εξασφάλισης 

δανείων με πιο ευνοϊκούς όρους και χαμηλότερα επιτόκια από αυτά που υπάρχουν 

σήμερα στην Κύπρο, τουλάχιστον έως ότου τα επιτόκια στην Κύπρο βρεθούν στο ίδιο 

επίπεδο με αυτά των άλλων ευρωπαϊκών χωρών. 

 Με την ευκαιρία αυτή θεωρούμε υποχρέωσή μας να εκφράσουμε ακόμα μια φορά 

την ικανοποίησή μας για την εισαγωγή της φορολογικής μεταρρύθμισης.  Η Κύπρος 

αυτή τη στιγμή διαθέτει το πιο ευνοϊκό και το πιο ενισχυτικό για την οικονομική άνοδο 

φορολογικό σύστημα στην Ευρώπη.  Όλοι οι ενδιαφερόμενοι οφείλουν να αξιοποιήσουν 



 

 272

αυτές τις δυνατότητες για τη μεγιστοποίηση της σημασίας της Κύπρου ως κέντρου 

προσφοράς υπηρεσιών και για την προσέλκυση ξένων κεφαλαίων. 

 Η έκθεση της επιτροπής Οικονομικών παρουσιάζει μια θετική εικόνα για την 

κυπριακή οικονομία, παρ’ όλη την εμφανή προσπάθεια για κριτική σε διάφορους τομείς.  

∆εν υπάρχει αμφιβολία ότι η κυπριακή οικονομία παρουσιάζει αδυναμίες.  Μια από 

αυτές είναι το κόστος της δημόσιας υπηρεσίας για την οποία γίνεται πολύς λόγος και 

στην έκθεση.  Καλά θα ήταν όμως να συμφωνήσουμε ότι την ευθύνη για το ψηλό 

κόστος της δημόσιας υπηρεσίας τη φέρουμε εξίσου κυβέρνηση και Βουλή, γιατί ας μην 

ξεχνούμε ότι καμιά θέση δε δημιουργείται στη δημόσια υπηρεσία, χωρίς να την εγκρίνει 

η Βουλή και ότι κάθε λίρα που ξοδεύεται είναι μέσα στα πλαίσια του προϋπολογισμού 

που εμείς εγκρίνουμε. 

 Οι Ενωμένοι ∆ημοκράτες από πολλά χρόνια επιμένουμε για την ανάγκη ριζικών 

αλλαγών.  Κάθε χρόνο τονίζουμε ότι θα πρέπει να επεκταθεί το όριο αφυπηρέτησης 

από τα εξήντα χρόνια τουλάχιστον στα εξήντα τρία, να μειωθούν οι κλίμακες εισδοχής, 

αλλά επίσης ότι θα πρέπει να αποκτήσει ελαστικότητα η δημόσια υπηρεσία με 

εφαρμογή της αρχής της εναλλαξιμότητας.  Η σημερινή αγκύλωση μειώνει την απόδοση 

της δημόσιας υπηρεσίας και ανεβάζει το κόστος.  Χωρίς να είναι το μοναδικό, αναφέρω 

ένα παράδειγμα:  Στα πλαίσια της εναρμόνισης αποφασίστηκε μια ολόκληρη υπηρεσία, 

εκείνη του ελέγχου γεωργικών προϊόντων, να περάσει από το Υπουργείο Εμπορίου στο 

Υπουργείο Γεωργίας.  Η απόφαση αυτή βρίσκει αντιμέτωπη τη συνεχή άρνηση όλων 

των άμεσα ή έμμεσα ενδιαφερομένων, με αποτέλεσμα, από τη μια να μην κάνουμε τη 

δουλειά μας, γιατί οι επηρεαζόμενοι υπάλληλοι του Υπουργείου Εμπορίου αρνούνται να 

μεταπηδήσουν στο Υπουργείο Γεωργίας και σαν αποτέλεσμα υποαπασχολούνται και 

από την άλλη στο Υπουργείο Γεωργίας δημιουργείται η ανάγκη για πρόσληψη νέων 

υπαλλήλων, για να κάνουν τη δουλειά μας. 
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 Ένα άλλο μέσο για τη μείωση του κόστους της δημόσιας υπηρεσίας και την 

αύξηση της αποδοτικότητάς της είναι η αποκέντρωση.  Η εφαρμογή δηλαδή στην πράξη 

της αρχής της επικουρικότητας που, όπως γνωρίζουμε, αποτελεί την πεμπτουσία της 

διακυβέρνησης εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Επίσης, πρέπει να έχουμε το θάρρος να κινούμαστε με τους καιρούς.  Ένα 

σύστημα ή μια πολιτική που μπορεί να ήταν ιδεώδες πριν από δέκα ή είκοσι χρόνια δε 

σημαίνει ότι είναι ιδεώδες και σήμερα. 

 Είναι επίσης καιρός να δώσουμε πραγματική ανεξαρτησία στους ημικρατικούς 

οργανισμούς και να προχωρήσουμε στην ελευθεροποίησή τους, χωρίς να αποκλείουμε 

και την ιδιωτικοποίησή τους.  Γνωρίζω ότι πολλοί ανάμεσά μας βγάζουν σπυριά στο 

άκουσμα της λέξης “ιδιωτικοποίηση”, η οποία... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πρώτον τον Πρόεδρο της Βουλής. 

(Γελά.) 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Το ξέρω. 

 Η οποία είναι πολλές φορές απαραίτητη και στην ουσία έχει πλέον καθιερωθεί... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εσύ έν’ τσούννες που βγάζεις, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι σπυριά! 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 ...σε ολόκληρη την Ευρώπη.  Όσο αντιστεκόμαστε, κύριε Πρόεδρε, απλούστατα 

αυξάνουμε το κόστος και μειώνουμε την αποδοτικότητα. 

 Οι δήμοι θα πρέπει να αποκτήσουν πολύ μεγαλύτερη αυτοτέλεια από ό,τι σήμερα 

και δικούς τους πόρους πέρα από την οικονομική ενίσχυση του κράτους.  Θα πρέπει οι 

δήμοι να αντιληφθούν ότι αυτοί είναι υπεύθυνοι για τη χρηστή διαχείριση και ότι ο καλός 
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δήμαρχος δεν είναι εκείνος που καταφέρνει να εξασφαλίσει περισσότερα λεφτά από το 

δημόσιο, αλλά εκείνος που διαχειρίζεται με φειδώ, θα έλεγα με τσιγκουνιά, τους πόρους 

που διαθέτει και που δημιουργεί προϋποθέσεις, για να αποκτήσει ανεξάρτητες πηγές 

εισοδήματος, για να είναι σε θέση να ξοδεύει για το κοινό συμφέρον των δημοτών του. 

 Στην έκθεση γίνεται, σε διάφορα σημεία, αναφορά στη μειωμένη 

ανταγωνιστικότητα της κυπριακής οικονομίας και γίνονται εκκλήσεις για αύξησή της.  Ο 

μόνος τρόπος για αύξηση της ανταγωνιστικότητας είναι η ενίσχυση της μηχανοποίησης, 

η εισαγωγή της νέας τεχνολογίας και η δημιουργία συνθηκών ελαστικότητας στην 

απασχόληση.  ∆υστυχώς, από αυτή την άποψη είναι ακριβώς το αντίθετο που 

διαπιστώνουμε.  Και σας υπενθυμίζω ότι πριν από τις γιορτές η αγορά κινδύνευσε να 

νεκρώσει λόγω της απεργίας στη JCC, γιατί τόλμησαν να προσλάβουν ένα νέο 

υπάλληλο.   

 Θα ήθελα, επίσης, αγαπητοί συνάδελφοι, να αναφερθώ σε μερικούς επιμέρους 

τομείς: 

 Στον τομέα της παιδείας χαιρετίζουμε την προώθηση και την ψήφιση του νόμου 

για το Ανοικτό Πανεπιστήμιο, κάτι που θα προωθήσει τη διά βίου και την εξ 

αποστάσεως εκπαίδευση και θα δώσει την ευκαιρία σε πολλές κατηγορίες συμπολιτών 

μας, όπως εργαζόμενους νέους, οικοκυρές ή γυναίκες που, λόγω γάμου και 

δημιουργίας οικογένειας, δεν είχαν την ευκαιρία να σπουδάσουν σε μικρή ηλικία, να 

κάνουν το όνειρό τους πραγματικότητα.  Χαιρετίζουμε επίσης την προώθηση, έστω και 

με μερικά χρόνια καθυστέρηση, του νομοσχεδίου για τη δημιουργία του Πανεπιστημίου 

Εφαρμοσμένων Επιστημών και Τεχνών, που θα ανοίξει νέους δρόμους στην 

τριτοβάθμια εκπαίδευση σε τομείς που έχει απόλυτη ανάγκη η οικονομία και η κυπριακή 

αγορά. 

 Τα πιο πάνω, μαζί με τη συνεχή επέκταση και εξέλιξη του Πανεπιστημίου Κύπρου, 



 

 275

θα αυξήσουν κατά πολύ τις δυνατότητες μόρφωσης των Κυπρίων. 

 Θα ήθελα όμως, με την ευκαιρία αυτή, να επισημάνω και πάλι ότι μετά από δέκα 

χρόνια ζωής το Πανεπιστήμιο Κύπρου έχει φτάσει σε βαθμό ωριμότητας, που να 

δικαιολογείται να του προσφέρει η πολιτεία μεγαλύτερο βαθμό οικονομικής αυτονομίας.  

Με την ετοιμασία ενός μακροχρόνιου σχεδίου ανάπτυξης θα πρέπει να εγκρίνεται ένας 

τριετής προϋπολογισμός για “x” ποσό, αφήνοντας το συμβούλιο του πανεπιστημίου να 

αποφασίζει για τις λεπτομέρειες των διαφόρων κονδυλίων.  Το συνεχιζόμενο παζάρεμα 

των αρχών του πανεπιστημίου και της κυβέρνησης για το πόσες θέσεις διοικητικές θα 

εγκριθούν ή πόσες χρειάζονται για τις ανάγκες του πανεπιστημίου και άλλα τέτοια 

ζητήματα είναι, πιστεύω, υποτιμητικό για όλους. 

 Στον τομέα του πολιτισμού ο υπουργός δε χάνει την ευκαιρία να προβαίνει σε 

σύγκριση των στοιχείων μεταξύ του έτους 1993 και του σήμερα και να τονίζει ότι οι 

δαπάνες για τον πολιτισμό οκταπλασιάστηκαν μέσα στα τελευταία δέκα χρόνια.  Το ίδιο 

φυσικά θα μπορούσε να λεχθεί και αν συγκριθούν τα κονδύλια του 1993 με του 1983 και 

ούτω καθεξής. οι αριθμοί είναι πάντα σχετικοί.  Η ουσία είναι μία:  Για χρόνια πολλά 

τονίζεται η ανάγκη υποδομής για μια ορθολογιστική πολιτιστική ανάπτυξη, αλλά, 

δυστυχώς, μείναμε στις διαπιστώσεις.  Βιβλιοθήκη, μέγαρο μουσικής, θέατρο 

πινακοθήκη, όλα έμειναν στα λόγια και τίποτα από όλα αυτά δεν έχει υλοποιηθεί. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Ως μια από τις πολύ λίγες γυναίκες της Βουλής αισθάνομαι την υποχρέωση να 

αναφερθώ και φέτος στο Μηχανισμό για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας και να εκφράσω 

την απογοήτευσή μου για το πολύ μικρό ποσό που η κυβέρνηση θεωρεί ότι χρειάζεται 

το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης, για να ανταποκριθεί στις ανάγκες και στις υποχρεώσεις του 

μηχανισμού, ο οποίος θα πρέπει, όχι απλά να παρακολουθεί τις εξελίξεις και να βοηθά 

τις γυναικείες οργανώσεις μέλη του, αλλά να παίρνει και πρωτοβουλίες.  Τις 
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πρωτοβουλίες όμως αδυνατεί να τις πάρει με τα δυο τρία άτομα που ασχολούνται με το 

τμήμα αυτό, παρ’ όλες τις ικανότητες που διαθέτουν.   

 Χρειάζονται πρωτοβουλίες στο πολύ σοβαρό θέμα της εμπορίας και 

εκμετάλλευσης γυναικών, στον τομέα της βίας στην οικογένεια τα περισσότερα θύματα 

της οποίας είναι γυναίκες, χρειάζεται συνεχή παρακολούθηση η ενσωμάτωση της αρχής 

της ισότητας στην πολιτική όλων των υπουργείων, χρειάζεται συνέχιση των 

προσπαθειών για την ενθάρρυνση της συμμετοχής των γυναικών στην πολιτική και τα 

κέντρα λήψης αποφάσεων.  Ή μήπως πιστεύουμε ότι αυτό θα πρέπει να γίνεται μόνο 

μερικούς μήνες πριν από τις εκλογές;  Αντίθετα, χρειάζεται μια συνεχής προσπάθεια, 

για να εμπεδωθεί η ιδέα στην κοινωνία μας.   

 Η υποχρέωση του κράτους προς το 51% του πληθυσμού δεν εκπληρώνεται με το 

διορισμό σε μερικές υψηλόβαθμες θέσεις τριών, τεσσάρων γυναικών.  Είμεθα οι πρώτοι 

που χαιρετίσαμε αυτούς τους διορισμούς και εγώ ως γυναίκα νιώθω πολύ ευτυχής, γιατί 

όλες οι γυναίκες που έχουν αναλάβει τέτοιες θέσεις εκπληρώνουν με θαυμαστό τρόπο 

τα καθήκοντά τους.  Εντούτοις αυτοί οι μερικοί διορισμοί δεν μπορούν με κανένα τρόπο 

να υποκαταστήσουν τις υποχρεώσεις του κράτους έναντι της μεγάλης μάζας των 

γυναικών που χρειάζονται στήριξη και ενθάρρυνση. 

 Το περιβάλλον, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι ένας τομέας που θα ξοδευτούν πολλά 

εκατομμύρια, για να μπορέσουμε μέσα στην επόμενη δεκαετία να εφαρμόσουμε 

πλήρως το ευρωπαϊκό κεκτημένο, όπως είναι και η υποχρέωσή μας.  Θα είναι όμως 

αυτά τα εκατομμύρια καλά ξοδευμένα, γιατί θα καταστήσουν το περιβάλλον στο οποίο 

ζούμε πιο καθαρό, πιο ανθρώπινο, πιο υγιεινό.  Για να επιτευχθεί όμως ο στόχος μας, 

δεν αρκεί η υιοθέτηση νόμων και κανονισμών.  Θα πρέπει όλοι μας να αλλάξουμε 

τρόπο σκέψης και συμπεριφοράς και φυσικά το κράτος θα πρέπει να είναι πιο 

αποφασιστικό και πιο αυστηρό για την πάταξη της παρανομίας. 
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 Λυπούμαι να πω ότι συμπεριφορές σαν αυτή της κατάληψης του διαύλου του 

αεροδρομίου από ομάδα πατατοπαραγωγών πριν από τα Χριστούγεννα είναι 

απαράδεκτες και έπρεπε να είχε αντιμετωπισθεί δυναμικά από την κυβέρνηση.  Γιατί, 

αγαπητοί συνάδελφοι, κανένας δεν έχει δικαίωμα να διεκδικήσει τα δικά του δικαιώματα, 

κατά τρόπο που να πλήττει τα δικαιώματα τρίτων και μάλιστα χιλιάδων τρίτων, όπως σε 

αυτή την περίπτωση των χιλιάδων επιβατών που ταλαιπωρήθηκαν αφάνταστα.  Και ας 

μην ξεχνούμε και την κακή εντύπωση που προκάλεσε στους ξένους τουρίστες η 

ενέργεια των πατατοπαραγωγών, αλλά και ο χλιαρός τρόπος που τους αντιμετώπισε το 

κράτος. 

 Οι προϋπολογισμοί για το 2003, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

παρουσιάζουν μια καλή εικόνα για την οικονομία μας.  ∆ε θα πρέπει, σίγουρα, να 

πέφτουμε στο λάθος της ωραιοποίησης της κατάστασης, αλλά ούτε να προσπαθούμε 

να τα παρουσιάσουμε όλα μαύρα.  Χρειάζεται προσπάθεια από όλους μας, για να 

οδηγήσουμε την Κύπρο στη θέση που ευελπιστούμε να έχει, ώστε να παίξει το ρόλο 

που θέλουμε να παίξει μέσα στη μεγάλη οικογένεια της Ευρώπης.  Χρειάζεται 

σοβαρότητα, εργατικότητα και ρεαλισμός, για να αντεπεξέλθουμε στις υποχρεώσεις 

αυτές τόσο η εκτελεστική όσο και η νομοθετική εξουσία.  Έχοντας λοιπόν αυτά κατά 

νουν, ως εκπρόσωπος των Ενωμένων ∆ημοκρατών στη Βουλή θα υπερψηφίσω τους 

προϋπολογισμούς. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Βασιλείου. 

 Ο κ. Μιχαηλίδης εκ μέρους του Α∆ΗΚ, παρακαλώ. 

 Κύριε Χρυσοστόμου μπορείτε να με αντικαταστήσετε; 

 Ευχαριστώ πολύ. 



 

 278

 (Στο σημείο αυτό ο κ. Άριστος Χρυσοστόμου αντικαθιστά στην έδρα τον Πρόεδρο 

της Βουλής.) 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο προϋπολογισμός που συζητούμε σήμερα είναι πλέον ο τελευταίος που 

κατατίθεται στη Βουλή πριν από την ουσιαστική ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  

Ας ελπίσουμε όμως ότι δε θα είναι ο τελευταίος προϋπολογισμός που κατατίθεται στο 

νομοθετικό σώμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Το κράτος μας πρέπει να έχει συνέχεια 

και σε καμιά περίπτωση δε θα πρέπει να διαλυθεί, εν ονόματι της όποιας λύσης του 

Κυπριακού ή η λειτουργία του να διακοπεί έστω και για μια ώρα.  Είναι η άποψή μας ότι 

ενόψει της ένταξής μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση ο προϋπολογισμός που συζητούμε 

σήμερα οφείλει να είναι η προωθητική δύναμη της κυπριακής οικονομίας στη νέα εποχή 

που εισέρχεται η Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

 Μερικά χρόνια πριν πάρουμε το δρόμο για την Ευρώπη, η συζήτηση για τον 

προϋπολογισμό ήταν ένα κορυφαίο πολιτικό γεγονός.  Σήμερα το πολιτικό ενδιαφέρον, 

αλλά και το ενδιαφέρον του κοινού, είναι πράγματι μειωμένο.  Και ίσως είναι εύλογο 

αυτό, γιατί πράγματι ο προϋπολογισμός έχει και δίνει ελάχιστα περιθώρια κυβερνητικών 

πολιτικών. 

 Στην πραγματικότητα ο προϋπολογισμός ετοιμάζεται και εκτελείται, χωρίς να 

υπάρχει νομισματική και εισοδηματική πολιτική και ουσιαστικά χωρίς δημοσιονομική 

πολιτική.  Είναι στην πραγματικότητα το ετήσιο τμήμα ενός μεσοπρόθεσμου 

προγράμματος που καταρτίζεται μέσα στα πλαίσια της ενταξιακής μας πορείας. 

 Όμως, πέρα από την ένταξή μας στην Ευρώπη και πέρα από την απλή αλλαγή 

ενός νομίσματος, που αναπόφευκτα θα γίνει, αυτό που συγκινεί, αυτό που ανησυχεί και 

δημιουργεί αβεβαιότητα στον κάθε Κύπριο πολίτη είναι πώς θα βαδίσουμε στο νέο 
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περιβάλλον, τι προοπτικές θα μπορέσουμε να διαμορφώσουμε, ώστε να υπάρξει 

ευημερία, να υπάρξει δικαιοσύνη, να υπάρξει αλληλεγγύη, συνοχή, με μια λέξη να 

δημιουργηθεί νέος πλούτος και αίσθημα ασφάλειας στην κυπριακή κοινωνία. 

 Και αυτή η ανησυχία του κάθε πολίτη είναι δικαιολογημένη, γιατί ή Κύπρος αυτή τη 

στιγμή λόγω της εναρμόνισης πληρώνει μεγάλο τίμημα στη γεωργία, στη βιομηχανία και 

σε άλλους τομείς, χωρίς όμως τα αντισταθμιστικά οφέλη που συνήθως ακολουθούν τα 

μέτρα εναρμόνισης μιας χώρας, προκειμένου αυτή να ενταχθεί στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση. 

 Το Α∆ΗΚ προειδοποιεί ότι πρέπει να τεθούν σε εφαρμογή οι σωστοί μηχανισμοί 

και να δημιουργηθούν τόσο από τη Βουλή όσο και από την κυβέρνηση οικονομικά και 

άλλα κλιμάκια αντιμετώπισης των γρήγορων αλλαγών, αλλά και οι δομές και οι 

μηχανισμοί εκείνοι μέσω των οποίων να διοχετεύεται και να διευκολύνεται η 

απορρόφηση των κονδυλίων.  Έτσι τουλάχιστον στο σοβαρότατο θέμα των 

επιδοτήσεων, των αντισταθμιστικών μέτρων και των αποζημιώσεων που διαθέτει η 

Ευρωπαϊκή Ένωση για τα υπό ένταξη και τα νεοεισερχόμενα μέλη της να μην υπάρξει 

και να μη συνεχίσει η παραμικρή ολιγωρία, για να μην έχουμε απώλεια ζωτικών πόρων 

για την οικονομία μας. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μέσα από τον προϋπολογισμό του 2003 διαφαίνεται σε γενικές γραμμές μια 

αγωνιώδης προσπάθεια της κυβέρνησης να διατηρήσει, κατά το δυνατό, σε 

ικανοποιητικό βαθμό τους οικονομικούς δείκτες.  Ωστόσο, δεν μπορούμε να 

παραβλέψουμε ότι αυτός δε διακατέχεται, εν πολλοίς, από ευφάνταστη πολιτική και δεν 

ικανοποιεί στο βαθμό που χρειάζεται ορισμένους τομείς της οικονομίας μας. 

 ∆ε νομίζω ότι είναι ο ρόλος μου να επευφημήσω στην ομιλία μου αυτή την 

κυβέρνηση για τα όποια θετικά έχει κάνει, χωρίς, βεβαίως, να παραγνωρίζω τη σημασία 
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τους ούτε να αποδώσω τα εύσημα προς τους αρμόδιους φορείς για τις όποιες επιτυχίες 

τους.  Θα ήταν όμως παράλειψή μου να μην αναφερθώ στην επιτυχή έκβαση της 

επίπονης και πολύμοχθης και συλλογικής προσπάθειας κυβέρνησης και Βουλής στο 

θέμα της απόφασης της Συνόδου Κορυφής της Κοπεγχάγης για την ένταξη της Κύπρου 

στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Με κορυφαίο συνεργάτη και ενεργό συμπαραστάτη την 

Ελλάδα επετεύχθη ο στόχος που γέμισε με ικανοποίηση τον κυπριακό λαό, για τον 

οποίο ανοίγονται νέες προοπτικές, νέοι τομείς δραστηριοτήτων, νέες προκλήσεις, ενώ η 

είσοδος της χώρας μας στην Ενωμένη Ευρώπη σηματοδοτεί σίγουρα την απαρχή μιας 

νέας εποχής. 

 Μόνο θερμά συγχαρητήρια και πολλά εύγε μπορούμε να απευθύνουμε στους 

πρωτεργάτες της τεράστιας αυτής και επιτυχούς προσπάθειας.  Σ’ αυτούς που πρώτοι 

πρόβλεψαν και πάλεψαν για την Τελωνειακή Ένωση, σ’ αυτούς που ενεργοποίησαν τις 

διαδικασίες για διεκδίκηση μιας θέσης για την Κύπρο κάτω από τον ευρωπαϊκό ουρανό, 

σ’ αυτούς που πάλεψαν ανάμεσα σε αντιξοότητες, εμπόδια, συχνές ειρωνείες και 

εμπλοκές, για να πάμε μπροστά, σ’ αυτούς που δούλεψαν σημείο προς σημείο, νόμο 

προς νόμο, θεσμό προς θεσμό χιλιάδες κοινοτικές προβλέψεις και οδηγίες, για να 

φέρουν με υπομονή, σταθερότητα και πίστη την Κύπρο μας πρώτη και καλύτερη στη 

σειρά των υποψηφίων και σήμερα εντεταγμένων δέκα νέων χωρών. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Σύμφωνα με τον έντιμο Υπουργό Οικονομικών, το δημοσιονομικό έλλειμμα 

παραμένει κάτω από το 3% του ΑΕΠ, ικανοποιώντας το σχετικό κριτήριο του 

Μάαστριχτ, παρά τις αρνητικές εξελίξεις που σημειώθηκαν διεθνώς.  Ο ρυθμός 

ανάπτυξης ανέρχεται στο 2,3%, ενώ σύμφωνα με τις προβλέψεις του Υπουργείου 

Οικονομικών αναμένεται να φθάσει το τρέχον έτος στο 4,3%.  Αν δώσουμε πίστη στις 

κυβερνητικές εκτιμήσεις, το δημοσιονομικό έλλειμμα αναμένεται να σημειώσει 
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περαιτέρω μείωση και να περιοριστεί στο 2,1% του ΑΕΠ από 2,7% για το 2002. 

 Είναι λοιπόν σαφές, όπως το παρουσίασε ο έντιμος υπουργός στην ομιλία του στη 

Βουλή, ότι οι αριθμοί ευημερούν στο κυπριακό κράτος, αλλά αυτό δε σημαίνει κατ’ 

ανάγκην ότι ευημερούν και οι πολίτες του ούτε ότι έχουν εκλείψει τα καθημερινά 

προβλήματα που τους απασχολούν. 

 Εντούτοις, παρά τις τοποθετήσεις του Υπουργού Οικονομικών, δεν μπορούμε να 

παραβλέψουμε και την αναφορά του ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας στις 18 του 

Νιόβρη 2002, σύμφωνα με την οποία το έλλειμμα στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών 

του ισοζυγίου πληρωμών θα παρουσιάσει επιδείνωση και θα κυμανθεί γύρω στο 6% για 

το 2002.  Στοιχεία που επιβεβαιώνονται και από το Υπουργείο Οικονομικών, σύμφωνα 

με το οποίο παρουσιάζεται επιδείνωση γύρω στο 6,5% του ΑΕΠ για το 2002, σε 

σύγκριση με το 2001. 

 Το Αγωνιστικό ∆ημοκρατικό Κίνημα πιστεύει και εκτιμά ότι ο προϋπολογισμός 

κάνει μια αγχώδη και φιλότιμη προσπάθεια να διατηρήσει το υπάρχον κοινωνικό 

κράτος.  ∆εν έχει σήμερα νόημα να εκθέσω για ποιους λόγους θεωρώ ότι ο 

προϋπολογισμός ανταποκρίνεται ή όχι στην πραγματικότητα, είναι ή δεν είναι 

ρεαλιστικός και δεν έχει μεγάλη σημασία να πω αν είναι λίγο ή περισσότερο αισιόδοξος.  

Εκείνο που επέλεξα σήμερα να κάνω είναι μια συνοπτική ανασκόπηση ή κριτική 

μερικών βασικών θεμάτων της οικονομίας που εγγίζουν καίρια τις ανάγκες των 

κοινωνικών παροχών και τα οποία δε μας ικανοποιούν, όπως τα πραγματεύεται ο 

προϋπολογισμός που σήμερα συζητούμε. 

 Είναι θέματα όπως τα προβλήματα που δημιουργήθηκαν εξαιτίας του μεγάλου 

οικονομικού σκανδάλου του ΧΑΚ, το μείζον δημογραφικό πρόβλημα που για μας 

θεωρείται εθνικό πρόβλημα, η φορολογική μεταρρύθμιση, τα αντισταθμιστικά μέτρα, η 

τρίτη ηλικία, οι χαμηλά αμειβόμενες τάξεις του λαού μας, τα προβλήματα των 
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εκτοπισμένων, η νεολαία μας, η αγροτική πολιτική της κυβέρνησης και φυσικά άλλα 

θέματα για τα οποία το Α∆ΗΚ έχει ιδιαίτερη ευαισθησία και δικές του θέσεις και 

προτάσεις. 

 ∆εν μπορούμε να κλείνουμε τα μάτια και να ξεχνάμε ότι μια μεγάλη μάζα του λαού 

μας έχει χάσει όλες της τις αποταμιεύσεις στο χρηματιστήριο, που από πηγή σταθερής 

και υγιούς χρηματοδότησης της οικονομίας που έπρεπε να είναι μετετράπη σε άνδρο 

της λοβιτούρας, του τζόγου και της κομπίνας.  Σε ένα περιβάλλον στρέβλωσης του 

θεσμού από τους ίδιους τους λεγόμενους ειδήμονες και τους κινούντες τα νήματα, ο 

πολύς κόσμος, παρασυρόμενος από τις απατηλές τους παραινέσεις, οδηγήθηκε ως 

ερίφιον επί σφαγήν να καταθέσει τις οικονομίες του, να δανειστεί, προσδοκώντας σε μια 

καλύτερη ζωή. 

 Έχουμε μιλήσει πολλές φορές για τις ευθύνες της κυβέρνησης, την αδυναμία της 

τότε Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς να εφαρμόσει έγκαιρα το νόμο, τιμωρώντας έστω και 

έναν ένοχο, αλλά και την ολιγωρία της προηγούμενης Βουλής, η οποία δε θέσπισε 

έγκαιρα νομοθεσία με πρόταση νόμου, ώστε να βάλει φρένο στην καταλήστευση του 

λαού. 

 Θα θέλαμε πράγματι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να δούμε κάτι στον 

προϋπολογισμό που να δείχνει ότι τουλάχιστον η πολιτεία αναγνωρίζει αυτή τη μεγάλη 

αδικία, αυτή την τραγωδία.  Θα ήθελα να επαναλάβω προς την κυβέρνηση την 

εισήγηση που είχα την ευκαιρία να υποβάλω κατά τη διάρκεια της συζήτησης του 

περσινού προϋπολογισμού.  Προκειμένου να δείξει στο λαό ότι ενδιαφέρεται 

πραγματικά για την επικράτηση της δικαιοσύνης, να ενθαρρύνει τις προσφυγές των 

πολιτών στα δικαστήρια εναντίον των ενόχων του χρηματιστηρίου, παρέχοντας μάλιστα 

προς τούτο και την αναγκαία προς αυτούς οικονομική βοήθεια. 

 Ένα άλλο θέμα, το δημογραφικό.  Το Α∆ΗΚ πιστεύει ότι εξίσου μεγάλο πρόβλημα, 
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όπως και το εθνικό, αποτελεί ο δημογραφικός Αττίλας που μαστίζει τον τόπο μας.  Η 

υπογεννητικότητα έχει φθάσει σε επικίνδυνα σημεία στο βαθμό που η ανανέωση του 

ελληνοκυπριακού πληθυσμού βαδίζει με ρυθμούς χελώνας.  Την ίδια στιγμή που στα 

κατεχόμενα οι ρυθμοί αύξησης του πληθυσμού των Τουρκοκυπρίων αλλά και των 

παράνομων εποίκων, που το Σχέδιο Ανάν τούς θέλει να νομιμοποιούνται, είναι 

ραγδαίοι.  Αν συνεχιστεί η κατάσταση, το αποτέλεσμα θα είναι δραματικό και θα 

καταλήξουμε με μαθηματική ακρίβεια να μετατραπούμε σε λίγα χρόνια σε μειοψηφία 

στον τόπο μας.  Το Α∆ΗΚ κρούει τον κώδωνα του κινδύνου και θέτει τους αρμοδίους 

ενώπιον των ευθυνών τους.  Οφείλει το κράτος να στηρίξει τις πολύτεκνες οικογένειες 

με ικανοποιητικά κίνητρα, όχι μόνο γιατί θα πρέπει να δοθεί ενθάρρυνση στις γεννήσεις, 

αλλά και γιατί οι άνθρωποι αυτοί αποτελούν τους αιμοδότες του πολύτιμου ανθρώπινου 

δυναμικού της πατρίδας μας.   

 Παράλληλα, η κυβέρνηση θα πρέπει να ανταποκριθεί στα αιτήματα των τρίτεκνων 

οικογενειών, γιατί σίγουρα τέτοια μέτρα αποτελούν το εφαλτήριο για την αύξηση των 

γεννήσεων. 

 Κοινωνική πολιτική της κυβέρνησης.  Το Α∆ΗΚ δεν πάσχει ούτε από 

ξεπερασμένους δογματισμούς ούτε από σύνδρομα άλλων εποχών.  Βλέπουμε τι είναι 

καλό για την οικονομία και τον πολίτη και δε διαφωνούμε ούτε με την απλοποίηση του 

φορολογικού συστήματος ούτε με την οποιαδήποτε προσπάθεια εναρμόνισης με το 

κοινοτικό κεκτημένο. 

 Το Α∆ΗΚ δεν κάνει κριτική χάριν της κριτικής.  Τουναντίον, θέλει να διατυπώσει 

προτάσεις που να βελτιώνουν, όσο το δυνατό, το κοινωνικό σύστημα και τις κοινωνικές 

παροχές.  Με αυτό το πνεύμα θα θέλαμε να υποδείξουμε ότι η απότομη στροφή από το 

σύστημα των άμεσων προς τους έμμεσους φόρους μπορεί να δημιουργεί ευνοϊκές 

συνθήκες για την είσπραξη των φόρων, αλλά και όπου εφαρμόζεται είναι 
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αποδεδειγμένο ότι κτυπά δυσανάλογα τις μεσαίες και τις χαμηλές εισοδηματικές τάξεις.  

Γι’ αυτό και τα αντισταθμιστικά μέτρα θα έπρεπε να διορθώνουν αυτή την ασυμμετρία 

με συγκεκριμένη προοδευτική κοινωνικοοικονομική πολιτική, εν πολλοίς και 

προληπτική.  Ειδικά, αναφορικά με: 

 τη φορολογική μεταρρύθμιση, 

 τη δίκαιη κατανομή επαρκών αντισταθμιστικών μέτρων, 

 την εξοικονόμηση κρατικών οικονομικών πόρων, 

 την προώθηση και στήριξη των μικρομεσαίων επιχειρήσεων, 

 την ενθάρρυνση υψηλών ρυθμών ανάπτυξης τόσο στον κρατικό όσο και στον 

ιδιωτικό τομέα (συμπεριλαμβανομένης και της περιφερειακής ανάπτυξης) και 

 την εξασφάλιση της ακεραιότητας του κράτους και της έννομης τάξης. 

 Από τη μέχρι σήμερα πολιτική που ακολουθήθηκε δε φαίνεται να ικανοποιούνται 

επαρκώς τα χαμηλά και τα μεσαία στρώματα της κοινωνίας μας. 

 ∆εν μπορούμε να μην αναφέρουμε από τα χαμηλότερα στρώματα τα άτομα τρίτης 

ηλικίας, τους συνταξιούχους μας.  Εφόσον κάναμε το άλμα της φορολογικής 

μεταρρύθμισης, οφείλαμε να ανεβάσουμε το μίνιμουμ των συντάξεων της φτώχιας και 

της πείνας. 

 Αυτή η τάξη έχει δικαιώματα στην κοινωνία και βασίζεται πάνω σε όλες τις άλλες 

τάξεις, για να ζήσει αξιοπρεπώς και επωφελώς μέσα στο κοινωνικό σύνολο.  Το 

καθεστώς των έμμεσων φόρων που επιβάλλεται με τη φορολογική μεταρρύθμιση 

συμπιέζει τις συντάξεις πιο κάτω από τα όρια και επιβαρύνει τις χαμηλές τάξεις με 

περισσότερους φόρους. 

 Για τους ηλικιωμένους μας ένα κράτος πρόνοιας οφείλει να εφαρμόσει τις αρχές 

της αξιοπρέπειας, της ανεξαρτησίας, της ενεργού συμμετοχής στο κοινωνικό γίγνεσθαι 

και της προσωπικής ολοκλήρωσης με παροχή ευκαιριών ανάπτυξης όλων των 
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δυνατοτήτων τους.  Για την εφαρμογή των αρχών αυτών θα πρέπει να τους δοθούν 

φορολογικές ελαφρύνσεις, απαλλαγή τόκων για καταθέσεις και άλλες οικονομικές 

ανέσεις. 

 Αν η πολιτεία οφείλει να δώσει την απαιτούμενη σημασία και προσοχή στην τρίτη 

ηλικία, πολύ περισσότερο θα πρέπει να δώσει ενθάρρυνση και κίνητρα στη νεολαία 

μας, ώστε να καταστούν οι νέοι μας πολίτες χρήσιμοι στην κοινωνία. 

 Το Α∆ΗΚ σημειώνει με ανησυχία ότι η πολιτεία δεν εμπνέεται από όραμα ούτε 

προωθεί προγραμματισμένη πολιτική που να επιλύει τα πολλαπλά προβλήματα που 

αντιμετωπίζει σήμερα η νεολαία μας. 

 Ο Φορέας Νεολαίας δεν έχει κάνει αισθητό το αποτέλεσμα των εργασιών του στο 

ευρύ κοινό, γι’ αυτό χρειάζεται αναδιοργάνωση, ενημέρωση και συνεργασία με όλους 

τους αρμόδιους φορείς, ώστε να ανταποκρίνεται αισθητά στα σύγχρονα προβλήματα 

που απασχολούν τους νέους μας. 

 Μια άλλη μερίδα του λαού μας, στην οποία θ’ αναφερθώ, είναι οι πρόσφυγες, οι 

οποίοι για είκοσι οκτώ χρόνια φέρουν το βάρος των επιπτώσεων της τουρκικής 

εισβολής.  Στόχος, βεβαίως, όλων μας είναι η επιστροφή των προσφύγων στις 

πατρογονικές τους εστίες, αλλά μέχρι την άγια εκείνη μέρα η πολιτεία έχει χρέος να 

αποκαταστήσει στο μέτρο του δυνατού τα χαμένα εισοδήματά τους από την απώλεια 

χρήσης των περιουσιών τους. 

 Έχουμε την πεποίθηση ότι η μερίδα αυτή του λαού μας εξακολουθεί μετά την 

τουρκική εισβολή να είναι αδικημένη και τείνει να ξεχαστεί.  Το θέμα των προσφύγων 

αποτελεί την πεμπτουσία του εθνικού μας θέματος και οφείλουμε ως πολιτεία να 

δίνουμε τη δέουσα σημασία και προσοχή. 

 Χαρακτηριστικό παράδειγμα της αδιαφορίας της πολιτείας αποτελεί η χρεοκοπία 

του Φορέα Ίσης Κατανομής Βαρών, γεγονός που καταδεικνύει ότι ο προσφυγικός 
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κόσμος αφήνεται πλέον εγκαταλελειμμένος.  Η κυβέρνηση οφείλει να επαναφέρει την 

παροχή στους δικαιούχους των τίτλων ιδιοκτησίας κατοικιών και οικοπέδων, θα πρέπει 

να διαχωριστούν νέα οικόπεδα για τα νέα ζευγάρια δικαιούχων προσφύγων, ιδιαίτερα 

για τις χαμηλές εισοδηματικές τάξεις.  Να επανέλθει η φορολογική πίστωση που 

διεκόπη από τους πρόσφυγες και να αυξηθούν τα παρεχόμενα δάνεια από το Φορέα 

Ίσης Κατανομής Βαρών μέχρι του ποσού των £100.000, εφόσον το υποθηκευμένο 

κτήμα καλύπτει τους όρους του δανείου, και παράλληλα να αυξηθεί η κρατική προς το 

φορέα οικονομική ενίσχυση. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση του προϋπολογισμού δίνει την ευκαιρία να τεθούν επί τάπητος τα 

διάφορα προβλήματα που αντιμετωπίζει η κοινωνία και το κράτος γενικότερα.  Τα όσα 

ανέφερα αποτελούν ένα μόνο μέρος της σωρείας των προβλημάτων, στα οποία η 

πολιτεία οφείλει να εγκύψει με σοβαρότητα για την αντιμετώπισή τους.  Καθόλου δεν 

υποβαθμίζουμε τα όσα δεν αναφέρθηκαν, γιατί σίγουρα δεν αποτελεί δευτέρας 

κατηγορίας ζήτημα για μας η στήριξη του θεσμού της οικογένειας που αποτελεί το 

κύτταρο της κοινωνίας μας.  Καθόλου δεν υποβαθμίζουμε τον τομέα της γεωργίας και τη 

στήριξη των αγροτών μας, το πρόβλημα της αστυφιλίας, τον τομέα της έρευνας και της 

τεχνολογίας, την υγεία, την παιδεία, τον πολιτισμό, τον αθλητισμό, το περιβάλλον, τη 

φτώχια, τα άτομα με ειδικές ανάγκες, τον τουρισμό. 

 Κυρίαρχο φυσικά θέμα, πέραν των πιο πάνω, αποτελεί το εθνικό μας πρόβλημα.  

Η περίοδος που περνούμε ορθά χαρακτηρίζεται ως η κρισιμότερη από το 1974 μέχρι 

σήμερα, γι’ αυτό και απαιτείται πανεθνική συστράτευση, περισυλλογή και 

ορθοφροσύνη, ώστε να αντιμετωπίσουμε με επιτυχία τις ιδιαίτερα δύσκολες συνθήκες 

που διέρχεται σήμερα η πατρίδα μας. 

 Η επιτυχία μας στη Σύνοδο Κορυφής της Κοπεγχάγης τότε μόνο θα μπορούσε να 
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θεωρείται ολοκληρωμένη, αν παράλληλα με αυτήν ακολουθούσε και επιτυχής κατάληξη 

και λύση του κυπριακού προβλήματος.  Ωστόσο, οι πρόνοιες του Σχεδίου Ανάν ως 

έχουν δεν αφήνουν περιθώρια για την πλευρά μας να ελπίζει σε μια βιώσιμη και 

λειτουργική λύση, γιατί με το Σχέδιο Ανάν ως έχει καταργείται στην ουσία η Κυπριακή 

∆ημοκρατία, προσφέρονται υπερπρονόμια στην τουρκοκυπριακή μειοψηφία και 

καταργούνται παράλληλα και τα ανθρώπινα δικαιώματα. 

 Όλοι γνωρίζουμε ότι, εάν σήμερα μιλούμε για μείζονα συμβιβασμό, αυτός ο 

συμβιβασμός θα εμπεριέχει σίγουρα στοιχεία εξαιρετικά επικίνδυνα για την πλευρά μας.  

Μόνο εθελότυφλοι δεν το βλέπουν και δεν το αντιλαμβάνονται.  Όμως...  Υπάρχει όμως 

και κάτι άλλο.  Όσο οδυνηρές και αν είναι οι προαγόμενες λύσεις ή παραλλαγές λύσεων, 

ουδέποτε μπορούν αυτές να αποτελέσουν δικές μας επιλογές, εάν αυτές δεν είναι από 

εμάς αποδεκτές και αν παράλληλα εκφεύγουν των ορίων ασφαλείας του κυπριακού 

κράτους. 

 Η μη αναίρεση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και ο αποκλεισμός διάσπασης της 

κρατικής κυριαρχίας αποτελούν για το Α∆ΗΚ τα όρια ασφάλειας της δικής μας πλευράς, 

από τα οποία ουδέποτε πρέπει να παρεκκλίνουμε.  Η αποδοχή είτε του ενός είτε του 

άλλου όχι μόνο αποτελεί επώδυνη λύση, αλλά σίγουρα αποτελεί πολιτική και εθνική 

αυτοκτονία. 

 Αισιόδοξο μήνυμα αποτελεί, βεβαίως, το γεγονός ότι στα κατεχόμενα ο λαός 

αντιδρά στο καθεστώς Ντενκτάς.  Το Α∆ΗΚ στέλνει μήνυμα συμπαράστασης προς τους 

Τουρκοκυπρίους, αλλά παράλληλα επισημαίνει ότι οι αντιδράσεις αυτές θα πρέπει να 

αξιολογηθούν σωστά και σε καμιά περίπτωση δε θα πρέπει να μας οδηγήσουν σε 

λανθασμένα συμπεράσματα.  Γνώμονας των αποφάσεών μας δε θα πρέπει να είναι 

μόνο η επιθυμία των Τουρκοκυπρίων για την όποια λύση, αλλά και η επιθυμία των 

Ελληνοκυπρίων και προπάντων η λειτουργικότητα και η βιωσιμότητα της επιδιωκόμενης 
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λύσης, η οποία θα πρέπει να βασίζεται στις αρχές του Καταστατικού Χάρτη του ΟΗΕ, 

στο διεθνές δίκαιο και στο ευρωπαϊκό κεκτημένο. 

 Η δική μας θέση, η δική μας προειδοποίηση, αν θέλετε, είναι ότι, εάν 

παρασυρθούμε ή εάν συρθούμε προς την αντίθετη κατεύθυνση, τούτο θα αποτελεί 

αναπότρεπτη ενέργεια, καταστροφική για την Κύπρο.  Σφάλμα θανάσιμο και μη 

αναστρέψιμο η διάλυση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και η δημιουργία νέου κράτους 

από τις δύο κοινότητες. 

 Η περίοδος που ακολούθησε μετά την υποβολή του Σχεδίου Ανάν προκάλεσε σοκ 

σε όλες τις πολιτικές δυνάμεις αλλά και σε ολόκληρο το λαό.  Το έντονο διεθνές 

ενδιαφέρον που δημιουργήθηκε για την επίλυση του Κυπριακού έδωσε, δυστυχώς, την 

εντύπωση ότι οδηγούμαστε σε βέβαιη λύση. 

 Χωρίς να αναφέρομαι σε λεπτομέρειες των προνοιών του Σχεδίου Ανάν, άλλωστε 

ο λόγος που δεν αναφέρομαι είναι διότι θα έχουμε επί τούτω την ευκαιρία, όταν θα 

συζητηθεί, ως ελπίζω, το Κυπριακό στην ολομέλεια της Βουλής όπου είναι 

εγγεγραμμένο, θέλω μόνο στο σημείο αυτό να επισημάνω τον κίνδυνο καταρράκωσης 

του ηθικού στις ένοπλες δυνάμεις της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, που πηγάζει από την 

πρόνοια του Σχεδίου Ανάν για διάλυση της Εθνικής Φρουράς.  Ο κίνδυνος αυτός είναι 

πολύ μεγάλος και υπαρκτός, γι’ αυτό και θα πρέπει να δοθεί στα στελέχη της Εθνικής 

Φρουράς και σε όλο το δυναμικό της η απαιτούμενη συμπαράσταση, ώστε το ηθικό να 

παραμείνει ψηλό, ούτως ώστε να μπορούν να αντιμετωπιστούν οι οποιοιδήποτε 

ενδεχόμενοι κίνδυνοι παρουσιαστούν. 

 Έχουμε την πεποίθηση ότι κανένα πρόγραμμα της Εθνικής Φρουράς και του 

Υπουργείου Άμυνας δε θα πρέπει να ανασταλεί με αφορμή τη συζήτηση του σχεδίου, 

γιατί αυτό σημαίνει στην ουσία ότι αυτοκαταργούμαστε πριν από την τυχόν υπογραφή 

της οποιασδήποτε λύσης. 
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 Καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να επισημάνω το γεγονός ότι έχουμε πλέον 

εισέλθει σε μια νέα εποχή και οφείλουμε να εναρμονιστούμε με τα νέα δεδομένα.  Με 

αξιοπρέπεια, προγραμματισμό και σύνεση οφείλουμε να δώσουμε δυναμικά το “παρών” 

μας στις σύγχρονες απαιτήσεις της κοινωνίας μας.  Πρώτιστο μέλημά μας είναι η εθνική 

επιβίωσή μας και η δημιουργία συνθηκών επιβίωσης του ελληνισμού στη γη των 

πατέρων μας. 

 Αμετάθετη θέση του Α∆ΗΚ είναι: Ναι στη λύση, ναι στην προσπάθεια για λύση με 

βάση τα ψηφίσματα και τις αποφάσεις των Ηνωμένων Εθνών, με βάση το ευρωπαϊκό 

κεκτημένο, με βάση την εφαρμογή των ανθρωπίνων δικαιωμάτων για όλους τους 

κατοίκους, σε ολόκληρη την Κύπρο, την αποχώρηση των κατοχικών στρατευμάτων και 

των εποίκων.  Όχι και ποτέ με την υπογραφή μας να εγκαταστήσουμε τον κατακτητή 

αφέντη στο βορρά και συγκυρίαρχο στο νότο.  Όχι και ποτέ με την υπογραφή μας στο 

διαχωρισμό της κυριαρχίας της διεθνούς ταυτότητας και της διεθνούς προσωπικότητας 

της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Όχι και ποτέ αποδοχή λύσης των δύο κρατών, αποδοχή 

της διάλυσης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της δημιουργίας νέου κράτους. 

 Το Αγωνιστικό ∆ημοκρατικό Κίνημα είναι εδώ.  Εργάζεται, προβληματίζεται, 

προσφέρει και προσφέρεται για κοινή δουλειά και κοινό αγώνα.  ∆ηλώνουμε παρόντες 

όπου και όποτε κληθούμε να συμμετάσχουμε και να συνεργαστούμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

 Ο κ. Γιώργος Περδίκης του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι συνάδελφοι... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 



 

 290

 Κυρίες. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι εξελίξεις στο Κυπριακό, αλλά και οι προεδρικές εκλογές ρίχνουν βαριά τη σκιά 

τους στη συζήτηση για τους προϋπολογισμούς του 2003.  Για μια ακόμα φορά ένα 

σημαντικό θέμα, δηλαδή η πολιτική που καθορίζει τις ποιοτικές και ποσοτικές 

παραμέτρους της ζωής των πολιτών της χώρας μας ασφυκτιά μέσα στις μυλόπετρες 

της αντιπαράθεσης των κατεστημένων πολιτικών αντιλήψεων που κυριαρχούν τα 

τελευταία τριάντα χρόνια στην πολιτική ζωή του τόπου. 

 Εμείς θα θέλαμε να επικεντρωθούμε στο θέμα μας.  Ας μιλήσουμε λοιπόν σήμερα 

για τη βιώσιμη ανάπτυξη, την αειφορία στην οικονομία, την αντίσταση στην άκρατη 

παγκοσμιοποίηση και τον πλουτισμό.  Ας μιλήσουμε για κοινωνική δικαιοσύνη, 

προστασία του περιβάλλοντος, ποιότητα ζωής, παιδεία, πολιτισμό και εργασία.  Ας 

μιλήσουμε, με την ευκαιρία της συζήτησης για τον προϋπολογισμό, για το μέλλον αυτού 

του λαού. 

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει κυρώσει τη Σύμβαση του Ρίο το 1992, καθώς και τη 

συνακόλουθη Ατζέντα 21, το σχέδιο δράσης, δηλαδή, που δέσμευσε τα συμβαλλόμενα 

κράτη με προγράμματα μέσω των οποίων θα επιτευχθούν οι εξής δύο στόχοι: 

 Η μείωση της κατασπατάλησης των μη ανανεώσιμων μορφών ενέργειας του 

πλανήτη σε βάρος των επερχόμενων γενεών. 

 Η μείωση του ανοίγματος της ψαλίδας μεταξύ των φτωχών και των πλουσίων του 

πλανήτη, φροντίζοντας για τη δικαιότερη αξιοποίηση των πόρων της γης απ’ 

όλους. 

 Μέσα στα πλαίσια της Ατζέντα 21 οφείλει κάθε κράτος να προτείνει 

μεσοπρόθεσμες και μακροπρόθεσμες πολιτικές και δράσεις που θα αποκαθιστούν 
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ζημιογόνες πρακτικές ή θα διασφαλίζουν την προστασία του περιβάλλοντος.  Φυσικά, 

αυτές οι δράσεις και πολιτικές έχουν ένα κόστος και αντανακλώνται στον 

προϋπολογισμό κάθε κράτους, που θα πρέπει να αναπροσαρμοστεί αναλόγως. 

 Στην Κύπρο, αν και τα τελευταία χρόνια η έννοια της βιωσιμότητας έχει εισαχθεί 

στο λεξιλόγιο των Υπουργείων Γεωργίας και Εσωτερικών, παρατηρούμε ότι τα 

εξαγγελλόμενα έργα ανάπτυξης και οι πρόνοιες του προϋπολογισμού αφορούν έργα 

που καταστρατηγούν το πνεύμα της Ατζέντα 21 για βιώσιμη ανάπτυξη.  Ακόμα 

διαιωνίζουν ένα μοντέλο ανάπτυξης παρωχημένο που αφορά την έννοια της 

μεγέθυνσης και του άγριου πλουτισμού. 

 Από τη συνοπτική εικόνα των αναπτυξιακών δαπανών του 2003 

αντιλαμβανόμαστε ότι ο προϋπολογισμός έχει, υποτίθεται, συνταχθεί, ώστε να συνάδει 

με το Στρατηγικό Σχέδιο Ανάπτυξης 1999-2003 δίνοντας, υποτίθεται, έμφαση σε 

παράγοντες που βελτιώνουν την ποιότητα ζωής, όπως το περιβάλλον, την πολιτιστική 

ανάπτυξη, την αναβάθμιση του επιπέδου υγείας κ.λπ., και ότι λήφθηκαν υπόψη οι 

μεσοπρόθεσμοι μακροοικονομικοί στόχοι ενόψει των απαιτούμενων διαρθρωτικών 

αλλαγών. 

 Αντιπαραβάλλοντας όμως τη διακήρυξη των επιδιώξεων και των στόχων και την 

προτεινόμενη πολιτική και μέτρα με τα ποσά που προτείνονται στον προϋπολογισμό, 

διαπιστώνουμε πλήρη απόκλιση.  Καμιά σοβαρή πρόνοια δε γίνεται για χρηματοδότηση 

σχεδίων που να προωθούν διαρθρωτικές αλλαγές ή έργα προστασίας, αποκατάστασης 

ή εκπαίδευσης.  Ο προϋπολογισμός επικεντρώνεται σε τεχνικά έργα, κυρίως οδοποιία, 

κτίρια και κάποιο εξοπλισμό, χωρίς να μνημονεύονται τα έργα θεσμικής υποδομής και 

αναδιάρθρωσης.  

 ∆έκα χρόνια μετά την υπογραφή της Σύμβασης του Ρίο ο προϋπολογισμός που 

προτείνεται φέτος μοιάζει να αγνοεί κεφαλαιώδεις αρχές της βιώσιμης ανάπτυξης, όπως 
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η φέρουσα ικανότητα, η βιοποικιλότητα, η αποκατάσταση των οικοσυστημάτων, η 

προστασία της κοινής φυσικής κληρονομιάς κ.λπ. 

 Αειφορία και Κυπριακό 

 Μιλώντας για βιωσιμότητα των φυσικών και ανθρωπογενών συστημάτων, είμαστε 

υποχρεωμένοι να αναφερθούμε στο Κυπριακό.  Άλλωστε, πώς μπορεί ένα πολιτικό 

οικολογικό κίνημα να αγωνίζεται για το δικαίωμα των χελωνών Καρέτα Καρέτα να 

επιστρέψουν, μετά από τριάντα χρόνια, και να βρουν αμόλυντη και καθαρή την παραλία 

ωοτοκίας τους στη Λάρα, στη χερσόνησο του Ακάμα, και αυτό το ίδιο το πολιτικό 

οικολογικό κίνημα να αποστρέφει το βλέμμα από το αναφαίρετο δικαίωμα των 

ανθρώπων του νησιού αυτού για επιστροφή, υπό συνθήκες ασφαλείας, στα σπίτια και 

τις περιουσίες τους;  Θα ήμασταν ψεύτες και δωσίλογοι έναντι της οικολογίας, αν, πέραν 

της διασφάλισης των οικοτόπων και φυσικών βιοτόπων, αποφεύγαμε να δώσουμε τον 

αγώνα τον καλό και δίκαιο για τα δικαιώματα των ανθρώπων, για τη διασφάλιση των 

ανθρωπίνων βιοκοινωνιών και τη βιωσιμότητα των πολιτειακών θεσμών της πατρίδας 

μας.  Όταν μιλούμε λοιπόν για βιωσιμότητα, μιλούμε για την ειρηνική συνύπαρξη των 

εθνοτήτων του κυπριακού λαού χωρίς τις επεμβάσεις των γνωστών εγγυητών, που 

ουδέποτε εγγυήθηκαν και προστάτευσαν, χωρίς ξένους στρατούς και βάσεις μέσα στο 

ευρωπαϊκό πλαίσιο που διασφαλίζει πρώτιστα την εφαρμογή όλων των πολιτικών και 

ανθρωπίνων δικαιωμάτων.  

 Το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών αισθάνεται ταυτόχρονα υποχρεωμένο να 

υπογραμμίσει τις αντιφάσεις ανάμεσα στο κοινοτικό κεκτημένο και το πλαίσιο των 

διαδικασιών που τώρα ακολουθούνται για επίλυση του Κυπριακού.  Το ερώτημα πρέπει 

να απαντηθεί από την κυβέρνηση και όλες τις πολιτικές δυνάμεις που στηρίζουν, 

συναινούν ή απλώς σιωπούν.  Μήπως η τροχιοδρομούμενη λύση με το Σχέδιο Ανάν και 

τις επανεκδόσεις του εμπεριέχει στοιχεία ρατσιστικού διαχωρισμού των Κυπρίων, των 
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οποίων και παραβιάζει βασικά ανθρώπινα και πολιτικά δικαιώματα; 

 ∆υστυχώς η περσινή αναφορά μας, κατά τη διάρκεια της συζήτησης των 

προϋπολογισμών του 2002, φαντάζει όσο ποτέ επίκαιρη.  Θυμίζω τι λέγαμε πέρσι:  «Ας 

μη φτάσουμε αργότερα μπροστά σε ένα πιεστικό δημοψήφισμα ή την απειλή ότι τυχόν 

άρνηση θα θέτει σε κίνδυνο την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και τότε να 

αναζητούμε το λάθος!  Η Συνθήκη του Άμστερνταμ είναι σαφής, το ίδιο και η απόφαση 

του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων.  Είμαστε υποχρεωμένοι να 

εντοπίσουμε αυτή τη σημαντική αντίφαση και τις συνεπαγόμενες δυσκολίες και να 

ζητήσουμε από τον Πρόεδρο Κληρίδη και το Εθνικό Συμβούλιο να κινηθούν αυστηρά 

μέσα στο πλαίσιο που καθορίζουν το ευρωπαϊκό κεκτημένο, οι αποφάσεις του 

Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου και τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών. 

 Η ευθύνη για μια τέτοια αποσαφήνιση είναι σαφής.  Αν συνεχίσουμε με τον 

εφησυχασμό ότι η λύση θα είναι, γενικά κι αόριστα, σύμφωνη με το ευρωπαϊκό 

κεκτημένο ή ακόμα ότι, ούτως ή άλλως, ο Ντενκτάς και η Άγκυρα θα επιμένουν να 

θέλουν λύση συνομοσπονδίας, τι θα γίνει, όταν κάποια ώρα θα πρέπει να 

τοποθετηθούμε σε σχέση με κάποια κακή ή περισσότερο κακή συγκεκριμένη λύση;  Θα 

είναι αλήθεια ειλικρινής ο αιφνιδιασμός που πιθανόν να εμπεριέχει και στοιχεία 

εκβιασμού;  Και μέχρι τότε πώς προσπαθούμε να βελτιώσουμε τις συνθήκες;».  Αυτά 

αναφέραμε τον Ιανουάριο του 2002.  ∆υστυχώς η κατάθεση του Σχεδίου Ανάν και όσα 

ακολούθησαν μας έχει επαληθεύσει πλήρως. 

 Θέλω να θυμίσω ότι οι οικολόγοι πιστεύουν σε μια ενιαία πολυπολιτισμική 

κοινωνία ελεύθερων και ενεργών πολιτών με πλήρη σεβασμό και με τη διασφάλιση 

όλων των ανθρωπίνων και πολιτικών δικαιωμάτων όλων των Κυπρίων.  Η προσέγγιση 

αυτή προκύπτει από την οικολογική θεώρηση για την ανάγκη διασφάλισης του ενιαίου 

ανθρωπογενούς οικοσυστήματος.  Αυτό δε θα εξασφαλιστεί με τρόπο μαγικό, αλλά με 
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συστηματική, επίμονη και επίπονη προσπάθεια σ’ όλα τα επίπεδα.  Το σίγουρο είναι ότι 

μια λύση που δε θα στηρίζεται στο δίκαιο και το σεβασμό όλων των πολιτικών και 

ανθρωπίνων δικαιωμάτων δε θα είναι βιώσιμη.  Θα οδηγήσει σε νέες συμφορές που θα 

πηγάζουν από τις αντινομίες που η ίδια θα δημιουργήσει. 

 Οικολογία και οικονομία 

 Πολλοί ισχυρίζονται, λανθασμένα, ότι η πολιτική οικολογία αδιαφορεί για την 

οικονομία.  Κατά τη διάρκεια της συζήτησης του Προϋπολογισμού του 2002, μας δόθηκε 

η ευκαιρία να διαψεύσουμε αυτές τις απόψεις, αφού καταθέσαμε μια πλήρη οικονομική 

ανάλυση που δεν είχε τίποτα να ζηλέψει απ’ αυτές κομμάτων με δεκαετίες παράδοσης 

και εμπειρίας.  Κάποιοι ενοχλήθηκαν από την κριτική μας.  Ισχυρίστηκαν ότι τάχα 

αρκούμεθα στην απόρριψη των προτάσεων του προϋπολογισμού.  Μας κάλεσαν να 

καταθέσουμε την εργασία μας κατά τη διάρκεια της ανάλυσης των κρατικών 

προϋπολογισμών. 

 Ακολουθήσαμε αυτή τη συμβουλή πρόκληση αξιοποιώντας την πολύτιμη εργασία 

της κοινοβουλευτικής μας συνεργάτιδας κ. Θεοδοσίας Χατζηλοή, την οποία και δημόσια 

ευχαριστούμε.  Συμμετείχαμε στις εργασίες της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Οικονομικών και Προϋπολογισμού καταθέτοντας διακόσιες τριάντα οχτώ παρατηρήσεις, 

προτάσεις, εισηγήσεις και τροπολογίες.  Η πολιτική μας ανάλυση επί των 

προϋπολογισμών του 2003 δεν αποτελεί λοιπόν το αποτέλεσμα μιας στείρας 

ιδεολογικής προσέγγισης αλλά το απαύγασμα μιας πλούσιας σε περιεχόμενο εργασίας, 

που τη χαρακτηρίζει το θετικό πνεύμα και η εποικοδομητική διάθεση.  Λυπούμαι που το 

συμπέρασμα όλης αυτής της εργασίας δε διαφέρει κατά πολύ από το ανάλογό του του 

2002.  Και αυτό συμβαίνει και πάλι, διότι τα οικονομικά στοιχεία που δόθηκαν από το 

Υπουργείο Οικονομικών αποτελούν τη μία μόνο όψη του νομίσματος.  Η βελτίωση των 

οικονομικών δεικτών σε καμία περίπτωση δεν οδηγεί σε συμπεράσματα για τη βελτίωση 
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της ποιότητας της ζωής μας.  Ο κυπριακός λαός εργάζεται και μοχθεί για τη δική του 

ευημερία και όχι για την ευημερία των αριθμών και των δεικτών. 

 Η έκθεση της Γενικού Ελεγκτού, η δημοσιονομική έκθεση για το 2001 και οι 

απαντήσεις που δόθηκαν από τα διάφορα υπουργεία στις διακόσιες τριάντα οχτώ 

ερωτήσεις και παρατηρήσεις μας έχουν αποτελέσει τις πηγές για εξαγωγή των 

συμπερασμάτων που παρουσιάζονται πιο κάτω. 

 Πού στέκεται σήμερα η κυπριακή οικονομία 

 Με βάση τη γενική εκτίμηση για το 2002 του Γραφείου Προγραμματισμού, ο 

ρυθμός ανάπτυξης θα κυμανθεί μεταξύ του 2,5%-3%. Ως προωθητικοί παράγοντες της 

οικονομίας αναφέρονται η σταδιακή ανάκαμψη των οικονομιών των οικονομικών μας 

εταίρων και οι θετικές προεκτάσεις της φορολογικής μεταρρύθμισης που εγκρίθηκε στα 

μέσα του 2002, παρά τη δική μας διαφωνία, μέσω της αύξησης του διαθέσιμου 

εισοδήματος των νοικοκυριών, καθώς και από τη διαμόρφωση ενός πιο ευνοϊκού 

γενικού επιχειρηματικού κλίματος.  Ως πρόσθετος παράγοντας αναφέρεται και η μείωση 

της διεθνούς τιμής του πετρελαίου.  Βέβαια, με τις πρόσφατες εξελίξεις στη Βενεζουέλα 

και την αναμενόμενη επίθεση στο Ιράκ, η διεθνής τιμή του πετρελαίου ανεβαίνει. 

Σύμφωνα με προβλέψεις του Υπουργείου Εμπορίου η τουριστική κίνηση υπολογίζεται 

να μειωθεί κατά 10%-11% για ολόκληρο το 2002.  Ως βασικός παράγοντας αναφέρονται 

οι επιπτώσεις από τις τρομοκρατικές επιθέσεις της 11ης Σεπτεμβρίου του 2001.  Το 

ποσοστό ανεργίας αναμένεται να αυξηθεί, με βάση τις εκτιμήσεις της ίδιας έκθεσης, και 

ο ρυθμός αύξησης του πληθωρισμού θα κυμανθεί γύρω στο 3%.  Το έλλειμμα του 

ισοζυγίου πληρωμών θα παραμένει ως ποσοστό του ΑΕΠ σε υψηλά επίπεδα λόγω 

διεύρυνσης των εισαγωγών, αλλά και της μεγάλης δαπάνης για αγορά αεροσκαφών 

από τις Κυπριακές Αερογραμμές.  Το δημοσιονομικό έλλειμμα αναμένεται ότι θα 

περιοριστεί στο 2,5% του ΑΕΠ και ως λόγος αναφέρεται η συνεχιζόμενη εφαρμογή του 
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προγράμματος δημοσιονομικής εξυγίανσης.  Αυτό, δηλαδή το πρόγραμμα 

δημοσιονομικής εξυγίανσης, δεν έχει παρουσιαστεί στη Βουλή και γενικά δε φαίνεται να 

εφαρμόζεται κανένα πρόγραμμα εξυγίανσης των δημοσίων οικονομικών.  Απλό δείγμα 

της προχειρότητας που χαρακτηρίζει τα δημόσια οικονομικά είναι ο μεγάλος αριθμός 

συμπληρωματικών προϋπολογισμών για το 2002, που έχουν κατατεθεί κατά τη διάρκεια 

του προηγούμενου χρόνου, αλλά και το φαινόμενο κατάθεσης, κυριολεκτικά την 

τελευταία στιγμή, στη Βουλή νομοσχεδίων χαρακτηριζομένων ως κατεπειγόντων, η 

ψήφιση των οποίων σε νόμο επηρεάζει την εξέλιξη των δημοσίων οικονομικών σε 

σημαντικό βαθμό. 

 Ένα άλλο παράδειγμα που επιβεβαιώνει τη διαπίστωση ότι για ακόμα μια φορά η 

κυβέρνηση επαναλαμβάνει τον εαυτό της είναι η αναθεώρηση των προϋπολογισμών 

του 2002 προς τα κάτω.  Οι αναπτυξιακές δαπάνες μειώνονται κατά 33,7% σε σχέση με 

τους αρχικούς προϋπολογισμούς του 2002 και ταυτόχρονα αυξάνονται οι εισπράξεις 

από δάνεια κατά 100%.  Η αναθεώρηση αυτή των αναπτυξιακών προϋπολογισμών, 

δυστυχώς, αποδεικνύει την αδυναμία της εκτελεστικής εξουσίας να καταρτίσει ετήσιους 

προϋπολογισμούς και με συνέπεια να εφαρμόσει στόχους διάρκειας τουλάχιστον ενός 

έτους.  Λοιπόν, εάν ένα κράτος αναθεωρεί μέσα σ’ ένα χρόνο το αναπτυξιακό του 

πρόγραμμα πάντοτε προς τα κάτω, φέτος κατά 34%, τότε πώς θα εφαρμόσει ένα 

πενταετές πρόγραμμα ανάπτυξης;  Φυσικά, παράλληλα με την αναθεώρηση των 

αναπτυξιακών προϋπολογισμών, αυξάνονται και οι τακτικές δαπάνες.  Συγκεκριμένα, 

αυτές αυξήθηκαν κατά £105,6 εκατομ. ή σε ποσοστό 6%. 

 Αξίζει εδώ να σημειωθεί ότι μειώνονται κατά 79% οι αναπτυξιακές δαπάνες που 

προορίζονταν για εναρμόνιση με το ευρωπαϊκό κεκτημένο, οι οποίες υπάγονται στο 

Γραφείο Προγραμματισμού και κατανέμονται σε άλλα κεφάλαια μετά από 

εξουσιοδότηση του Υπουργού Οικονομικών.  Φαίνεται ότι η εναρμόνιση παραμένει στα 
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χαρτιά.  Η εφαρμογή της, παρά την καλή διάθεση που υπάρχει, είναι ευκολότερο να 

μετατίθεται για πιο κάτω, αψηφώντας τις αρνητικές συνέπειες των συνεχών αναβολών. 

 Όλα φαίνεται να “βαίνουν καλώς”, αφού έχουμε όμως υποθηκεύσει για τα καλά το 

οικονομικό μέλλον των επερχόμενων γενεών.  Το σύνολο του δημόσιου και 

ενδοκυβερνητικού χρέους υπολογίζεται να ανέλθει στα £6,6 δις και ως ποσοστό επί του 

ακαθάριστου εγχωρίου προϊόντος ανέρχεται στο 98,6%.  Το σύνολο του χρέους της 

κυβέρνησης προς τις Κοινωνικές Ασφαλίσεις αναμένεται να ανέλθει στα £2,7 δις κατά το 

2003, ενώ οι τόκοι που θα καταβληθούν για το αντίστοιχο χρέος αναμένεται να 

ανέλθουν στα £294,8 εκατομ. 

 Βέβαια, πέραν των οικονομικών μεγεθών, η σύνδεση της αύξησης των 

οικονομικών δεικτών με την κατάχρηση των πόρων και τη δημιουργία αποβλήτων 

οδηγεί στην υποθήκευση της βιολογικής επιβίωσης των μελλοντικών γενιών, οι οποίες 

θα κληθούν είτε να πληρώσουν τα χρέη της παρούσας γενιάς, ζώντας σε ένα 

υποβαθμισμένο περιβάλλον, ή, πληρώνοντας για να έχουν ένα αναβαθμισμένο 

περιβάλλον, να υποστούν το τεράστιο οικονομικό κόστος των λαθών της παρούσας 

γενιάς. 

 Φαίνεται ότι δεν έχουμε επενδύσει στη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας της 

κυπριακής οικονομίας.  ∆εν έχουμε επενδύσει στο ανθρώπινο δυναμικό μας.  Στην 

περσινή αντίστοιχη έκθεση αναφερόταν ότι παρατηρήθηκε αύξηση των εισαγωγών 

μηχανολογικού εξοπλισμού λόγω των κεφαλαίων που συγκέντρωσαν οι εταιρείες στο 

χρηματιστήριο.  Ακόμα δεν έχει αναλυθεί η κατανομή των χρημάτων που εισέπραξαν οι 

εισηγμένες εταιρείες στο ΧΑΚ και δε γνωρίζουμε πού έχουν διοχετευτεί αυτά τα χρήματα 

και ποιο ποσοστό έχει πραγματικά χρησιμοποιηθεί για τη βελτίωση και επέκταση των 

κυπριακών εταιρειών.  Ποιο ποσοστό έχει αντίθετα αποταμιευθεί προφανώς σε μακρινά 

τροπικά νησιά ή στην Ελβετία;  
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 Αυτό που δεν καταγράφεται επίσης στις κυβερνητικές αναφορές για την οικονομία 

είναι το μέγεθος της καταστροφής που έχουν υποστεί χιλιάδες απλοί πολίτες της 

χώρας, οι οποίοι παρασύρθηκαν από το “καλό παράδειγμα” που έδωσαν οι ηγέτες της, 

συμπεριφερόμενοι ως κοινοί παίκτες τυχερού παιγνίου, μετατρέποντας το 

χρηματιστήριο σε ιππόδρομο ή πολυκατάστημα στοιχημάτων. 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 ∆ε θα αναφερθώ στις επτά πηγές του προϋπολογισμού, που είναι, κατά την 

άποψή μας, τα ελλείμματα, η μη υλοποίηση του αναπτυξιακού προϋπολογισμού, οι 

τόκοι, η ανισομέρεια της κατανομής των δαπανών, η μηχανογράφηση, η φοροδιαφυγή 

και το κρατικό μισθολόγιο.  Για λόγους συντομίας τελειώνω με το περιβάλλον. 

 Περιβάλλον 

 Ο τομέας του περιβάλλοντος αποτελεί και αυτή τη χρονιά το φτωχό συγγενή των 

αναπτυξιακών κατευθύνσεων του προϋπολογισμού, το δε μερίδιό του στον τομέα των 

κονδυλίων παρουσιάζεται για άλλη μια φορά απελπιστικά πενιχρό και ισχνό. 

 Όπως αναφέρουμε εδώ και χρόνια, μία από τις σοβαρότερες ελλείψεις που 

διαπιστώνονται στον τομέα του περιβάλλοντος είναι η πολυδιάσπαση των 

αρμοδιοτήτων σε πολλά και διαφορετικά υπουργεία.  Ως συνέπεια αυτού -και όχι μόνο- 

παρουσιάζεται πρόβλημα στη συλλογή στοιχείων και πληροφοριών.  Στην περίπτωση 

των αναπτυξιακών δαπανών του προϋπολογισμού οι πιστώσεις που αφορούν το 

περιβάλλον είναι διάσπαρτες σε πολλά άρθρα του, σε διάφορα υπουργεία.  Με βάση 

απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου τον περασμένο Σεπτέμβριο, οι συνολικές 

δαπάνες για το περιβάλλον παρουσιάζονται σε ξεχωριστό κεφάλαιο στον 

προϋπολογισμό με επιμέρους αναλύσεις.  Αυτό αποτελεί μια ελάχιστη υποχρέωση που 

είχε η εκτελεστική εξουσία, που, εάν εφαρμοζόταν εδώ και χρόνια, θα έδινε τη 

δυνατότητα και στους ίδιους τους τεχνοκράτες να εξετάσουν με μεγαλύτερη ευκολία σε 
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ποιο βαθμό εκτελούνται οι πρόνοιες του προϋπολογισμού για το περιβάλλον.  Μόλις 

τώρα ανακάλυψαν αυτή την ανάγκη, μετά από δεκαπέντε χρόνια υποδείξεων από το 

οικολογικό κίνημα και αφού η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση ζητά στοιχεία για τις δαπάνες 

για το περιβάλλον. 

 Για χρόνια το Κίνημα Οικολόγων εντόπιζε τα άρθρα που σχετίζονταν με το 

περιβάλλον και κατέληγε στο συμπέρασμα ότι ο τομέας του περιβάλλοντος αποτελεί το 

φτωχό συγγενή του προϋπολογισμού.  Μόνο που τώρα το φτωχό συγγενή η κυβέρνηση 

είναι υποχρεωμένη να τον βάλει στο σπίτι της και να τον προστατέψει. 

 Με βάση το Στρατηγικό Σχέδιο Ανάπτυξης 1999-2003, που καταρτίσθηκε από το 

Γραφείο Προγραμματισμού, ο τομέας του περιβάλλοντος αντιμετωπίζει σοβαρά και 

δυσεπίλυτα προβλήματα.  Επισήμως δηλώνεται ότι «η κύρια επιδίωξη του στρατηγικού 

σχεδίου είναι η αειφόρος ανάπτυξη, η οποία θα επιτευχθεί μέσα από την υλοποίηση του 

σχεδίου δράσης.  Το σχέδιο δράσης περιλαμβάνει μια σειρά από μέτρα και πολιτικές 

που αφορούν τον τομέα της εναρμόνισης με το ευρωπαϊκό κεκτημένο, αλλά και άλλες 

αναπτυξιακές στρατηγικές.  Σύμφωνα λοιπόν με το Στρατηγικό Σχέδιο Ανάπτυξης για 

την πενταετία 1999-2003, προνοούνταν συνολικές δαπάνες της τάξης των £146,2 

εκατομ. για τον τομέα του περιβάλλοντος.  ∆ηλαδή, θα έπρεπε να επενδύονται περίπου 

£30 εκατομ., κατά μέσο όρο, κάθε χρόνο, από το 1999, για το περιβάλλον.  Αν αυτό το 

σχέδιο εφαρμοζόταν κατά 50% τουλάχιστο, τα σοβαρά και δυσεπίλυτα προβλήματα 

που αναφέρει η κυβέρνηση η ίδια θα μπορούσαν να αντιμετωπιστούν.  ∆υστυχώς, τα 

στρατηγικά σχέδια μένουν στα χαρτιά και η αναβολή για επίλυση των προβλημάτων, και 

δη των περιβαλλοντικών, δημιουργεί προβληματισμούς.  Αναμφίβολα, η έλλειψη 

αξιοπιστίας στην εφαρμογή των σχεδίων δράσης που καταρτίζονται θέτει υπό 

αμφισβήτηση τις ικανότητες της κυβέρνησης να εναρμονίσει την κυπριακή οικονομία με 

το ευρωπαϊκό περιβαλλοντικό κεκτημένο. 
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 Σε σημείωμα που κατάθεσε το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος στην επιτροπή Οικονομικών της Βουλής παρουσιάζεται το τελικό 

προσχέδιο του νέου αναπτυξιακού προγράμματος για το περιβάλλον για τα έτη 2004 -

2006.  Οι βασικοί στόχοι αυτού του σχεδίου, δηλώνεται, είναι η διαφύλαξη του 

περιβαλλοντικού πλούτου της χώρας, ο περιορισμός των πιέσεων από την έντονη 

ανάπτυξη και ο τερματισμός, αλλά και η αναστροφή της υποβάθμισης του 

περιβάλλοντος από την οικονομική ανάπτυξη, με την αποσύνδεση των οικονομικών 

δεικτών από την κατανάλωση των πόρων και τη δημιουργία αποβλήτων.  Βάση για την 

εφαρμογή των στόχων αυτού του σχεδίου αποτελεί το κοινοτικό περιβαλλοντικό 

κεκτημένο που υιοθετείται με εκατό σαράντα δύο συγκεκριμένα κείμενα νομοθετικής 

εναρμόνισης και φυσικά η αρχή της αειφορίας. 

 Ελπίζουμε οι στόχοι του νέου σχεδίου να μην έχουν την ίδια τύχη με αυτούς του 

προηγούμενου σχεδίου. 

 Στο ίδιο σημείωμα γίνεται ανάλυση της υφιστάμενης κατάστασης του 

περιβάλλοντος, παρουσιάζονται οι συνολικές δαπάνες για το περιβάλλον που 

υπολογίζονται να γίνουν μέχρι το 2012, καθώς και οι δαπάνες που θα πρέπει να 

επαναλαμβάνονται κάθε χρόνο.  Σύμφωνα λοιπόν με το αναπτυξιακό πρόγραμμα για το 

περιβάλλον, οι συνολικές δαπάνες που θα πρέπει να γίνουν μέχρι το 2012 ανέρχονται 

στα £471 εκατομ.  ∆ηλαδή, αν υπολογίσουμε ότι μέχρι το 2012 απομένουν άλλα δέκα 

χρόνια, τότε θα πρέπει κατά μέσο όρο να δαπανώνται £47 εκατομ. το χρόνο, ώστε να 

πραγματοποιηθούν οι στόχοι της εναρμόνισης, επιπρόσθετα στην επαναλαμβανόμενη 

δαπάνη των £25,7 εκατομ. 

 Η Υπηρεσία Περιβάλλοντος καταγράφει αναλυτικά τα άρθρα του προϋπολογισμού 

που σχετίζονται με το περιβάλλον για το 2003. Στο σημείωμα αυτό οι τακτικές, οι 

αναπτυξιακές και οι δαπάνες εναρμόνισης που προϋπολογίζονται να 
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πραγματοποιηθούν για το 2003 και σχετίζονται με το περιβάλλον αναμένεται να 

ανέλθουν μόνο στα £27,7 εκατομ., δηλαδή στο 0,9% των συνολικών δαπανών του 

2003.  Με βάση τα προηγούμενα, μόλις θα καλύψουμε το στόχο των 

επαναλαμβανόμενων δαπανών των £25,7 εκατομ., όχι το στόχο των £40 εκατομ.  Αλλά 

σε αυτά τα ποσά πρέπει να πούμε ότι η Υπηρεσία Περιβάλλοντος συμπεριέλαβε και 

ποσά, όπως για συλλογή σκυβάλων, δημιουργία βιοτεχνικών ζωνών, εκστρατείες 

καθαριότητας, εξωραϊσμούς τοπίων, δημιουργία χώρων πρασίνου, πλατειών, 

τοπιοτεχνήσεις, καθώς και κάποιες δαπάνες από το σχέδιο ενίσχυσης της 

κτηνοτροφίας, που σχετίζονται μεν με το γενικότερο περιβάλλον, αλλά δεν αφορούν 

άμεσα την προστασία του περιβάλλοντος.  Μήπως έχουμε παρεξηγήσει στην Κύπρο 

την έννοια της προστασίας του περιβάλλοντος και τις έννοιες της καθαριότητας και του 

εξωραϊσμού κάποιων χώρων;  Αφαιρώντας τις πιο πάνω δαπάνες, η συνολική δαπάνη 

μειώνεται στα £23,3 εκατομ., που είναι μόλις το 0,76% των συνολικών δαπανών.  Και 

μόνο η αναφορά στα συγκριτικά αυτά στοιχεία είναι αρκετή για να αποδείξει το 

απέραντο κενό της κυβερνητικής πρόνοιας για το περιβάλλον, όπως με ακρίβεια 

αντανακλάται στους υπό συζήτηση προϋπολογισμούς. 

 Προχωρώντας ένα βήμα, εξετάσαμε ειδικά για τις αναπτυξιακές δαπάνες του 

περιβάλλοντος, ανά άρθρο, το ύψος της προϋπολογιζόμενης και πραγματοποιηθείσας 

δαπάνης κατά το 2001, καθώς και το ύψος της προϋπολογιζόμενης δαπάνης κατά το 

2002 και 2003.   

 ∆ε θα σας απασχολήσω περισσότερο.  Θα πάω στον επίλογο που έχει 

περισσότερη ίσως σημασία για μας. 

 Επίλογος 

 Με βάση τη μελέτη της κατανομής των κονδυλίων που προνοεί ο Προϋπολογισμός 

για το 2003, εγείρεται μια σειρά ερωτημάτων για τα οποία δε χρειάζεται να είναι κάποιος 
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οικολόγος για να συμφωνήσει ότι είναι πέρα για πέρα λογικά.  Με βάση λοιπόν κυρίως 

την κοινή απλή λογική και λιγότερο την οικολογική μου συνείδηση, σας ερωτώ: 

 Πώς θα χρηματοδοτηθούν τα απαραίτητα προγράμματα, ώστε κάθε πολίτης να 

πεισθεί για την ανάγκη της εξοικονόμησης, της ανάκτησης, επαναχρησιμοποίησης 

και ανακύκλωσης των αχρήστων υλικών; 

 Πώς θα ενσωματώσουν οι υπηρεσίες σχεδιασμού στα αναπτυξιακά σχέδια 

επέκτασης των δημοτικών ορίων κριτήρια βιωσιμότητας, επιδιώκοντας ελάττωση 

της ραγδαίας σφράγισης των γεωργικών γαιών από τον πολεοδομικό ιστό; 

 Πώς θα καμφθεί η διάθεση χωροθέτησης οχληρών χρήσεων σε άμεση γειτνίαση 

με οικιστικές ή τουριστικές ζώνες ή στην όχθη ποταμών που προσφέρονται ως 

“φθηνή” γη; 

 Πώς θα διαφυλαχθεί η προστασία του τοπίου, ακόμα και οι παραδοσιακές δομές, 

όταν ακόμα επικρατεί άγνοια αυτών των αξιών και ακόμη η μόνη αξία είναι η 

διαπλάτυνση των λεωφόρων, η εξασφάλιση της ταχύτητας του Ι.Χ. και η 

ασφαλτόστρωση; 

 Πώς θα εξασφαλίσουμε τη φήμη χώρας που σέβεται το εαυτό της, τους νόμους 

της και τη φύση, όταν χωροθετούμε αεροδρόμια και γήπεδα της αντισφαίρισης στις 

αλυκές και κεραίες υψηλής τάσης σε άμεση γειτνίαση με οικισμούς και 

επιτρέπουμε το κυνήγι των αποδημητικών πουλιών, ενεχόμενοι σε μια 

βαρβαρότητα; 

 Πώς μπορούμε να ελπίζουμε στην αλληλεγγύη των λαών, όταν καταστρατηγούμε 

κάθε αίσθημα δικαίου και διεθνούς υπευθυνότητας; 

 Πώς θα διασφαλίσουμε ένα υγιές μέλλον υπό τον ήλιο για τις επερχόμενες γενιές, 

όταν μολύνουμε το έδαφός μας με την κατάχρηση χημικών παρασκευασμάτων και 

λιπασμάτων στη γεωργία; 
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 Πώς ελπίζουμε να θεωρούμαστε ένας ποιοτικός τουριστικός προορισμός, όταν 

υποβαθμίζουμε την αισθητική αξία του περιβάλλοντος και την αξία των 

παρεχομένων υπηρεσιών; 

 Αφότου εκλείψει ο τελευταίος ελαιώνας και το τελευταίο χαρουπόδασος υπό την 

πίεση της οικοπεδοποίησης και της κερδοσκοπίας, ποια τοπικά και ποια φυσικά 

προϊόντα θα απολαμβάνει ο Κύπριος; 

 Μέχρι πότε η ανάγκη ικανοποίησης των αναγκών του μαζικού τουρισμού θα 

εξωθεί στην αποστράγγιση των φυσικών αποθεμάτων και σε αποφάσεις 

σχεδιασμού δεύτερης επιλογής για τη δημόσια υγεία, όπως η αφαλάτωση; 

 Μέχρι πότε θα είμαστε καταδικασμένοι να δεχόμαστε τις διεθνείς ταπεινωτικές 

πρωτιές στο κάπνισμα, στον καρκίνο, στα οδικά δυστυχήματα, στις καρδιοπάθειες 

και στην κατά κεφαλή παραγωγή σκουπιδιών, όλα ενδείξεις και δείκτες μιας 

ανεπαρκούς περιβαλλοντικής παιδείας; 

 Για πόσο καιρό ακόμα θα ακούμε περί της ιχνηλασιμότητας των καταλοίπων των 

φυτοφαρμάκων, χωρίς να βλέπουμε να στήνονται οι απαραίτητοι μηχανισμοί 

ελέγχου; 

 Ποια είναι τα όρια της υπομονής των κατοίκων της χερσονήσου του Ακάμα, που 

αναμένουν, όπως και το παγκόσμιο οικολογικό κίνημα, εκείνες τις αποφάσεις της 

κυβέρνησης που δε θα ικανοποιούν τις ορέξεις του άλφα ή δείνα 

μεγαλοεπιχειρηματία αλλά τις ανάγκες για προστασία του φυσικού περιβάλλοντος 

και την από αυτή πηγάζουσα ανάπτυξη της παραμελημένης αυτής περιοχής; 

 Θα αντέξουν για πολύ ακόμα οι πόλεις μας την ανύπαρκτη συγκοινωνιακή 

κυβερνητική πολιτική, που προάγει την αλόγιστη χρήση του ιδιωτικού αυτοκινήτου 

και θέτει συστηματικά στο περιθώριο κάθε άλλο μέσο συγκοινωνίας; 

 Πώς να μην απορεί κανείς με τις επιδόσεις της κυβερνητικής πολιτικής στο 
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υδατικό, για το οποίο πληρώνουμε πλέον £17 εκατομ. το χρόνο για την αγορά 

νερού της αφαλάτωσης, εν πολλοίς ακατάλληλο και ίσως και επικίνδυνο, όταν την 

ίδια ώρα εκατομμυρίων λιρών αξίας νερό σπαταλάται, χαρίζεται κατά σκανδαλώδη 

τρόπο ή απλά δε χρεώνεται; 

 Πόσο ακόμα θα παρατηρούμε πως πουθενά δεν εκδηλώνεται πολιτική βούληση 

απόδοσης ευθύνης και δικαίου για τις πετρελαιοκηλίδες, τις τρελές αγελάδες, τα 

σφαγεία, την κατάχρηση εξουσίας, το χρηματιστήριο, τα σκάνδαλα; 

 Η αδυναμία μιας σε βάθος κατανόησης της σημασίας της προστασίας και της 

αποκατάστασης του περιβάλλοντος και της διασφάλισης θεσμών για τη διεκδίκησή του, 

συνεπεία ελλιπούς παιδείας, διαπαιδαγώγησης και ευαισθητοποίησης, θα καταδικάσει 

τη χώρα μας σ’ ένα ρόλο “φτωχού συγγενή” της Ευρώπης. 

 Μια μικρή και απομονωμένη από τον ήλιο χώρα, όπως λέει ο ποιητής, σαν τη δική 

μας μπορεί να διεκδικήσει να είναι ο κήπος της βιοκαλλιέργειας, ζώνη απαλλαγμένη 

από γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς, ο τόπος της πλατιάς εφαρμογής των 

ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, χώρα πρότυπο, που θα προάγει το σεβασμό των 

αρχών της βιωσιμότητας και των διεθνών συμβάσεων που τη διασφαλίζουν ως μέρος 

της ταυτότητάς της. 

 ∆εν έχουμε τις τεράστιες εκτάσεις άλλων χωρών, ώστε να έχουμε την 

ψευδαίσθηση ότι διαθέτουμε την πολυτέλεια, έστω και ένα εκατοστό, να το 

διακινδυνεύσουμε για πειραματισμούς με επικίνδυνες ουσίες ή επιβλαβείς διαδικασίες. 

∆ε μας αξίζει να γίνουμε ο σκουπιδοτενεκές των πειραμάτων των τεχνολογικά 

προηγμένων χωρών. 

 Μόνο πιστεύοντας στην ποιοτική αναζήτηση αντί στην ποσοτική συσσώρευση, θα 

μπορέσουμε να απαγκιστρωθούμε από το μοντέλο της μεγέθυνσης, που προάγει την 

οικονομία της μεγάλης κλίμακας και οδήγησε τον πλανήτη σε τόσες καταστροφές και 
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αστοχίες. Απαιτείται παιδεία, για να αναγνωρίσουμε την αξία του αυτοπεριορισμού και 

να αποστασιοποιηθούμε από τη σαγήνη της υπερβολής. 

 Η ανάγκη για μείωση των τακτικών δαπανών με καλύτερη διαχείριση του δημόσιου 

χρήματος κατά τη διάρκεια της φετινής χρονιάς είναι καθοριστική για την πορεία μας 

προς την Ευρώπη.  Η ανάγκη για αύξηση των επενδύσεων σε έρευνα και τεχνολογία, 

σε έργα υποδομής που βελτιώνουν το περιβάλλον και την ποιότητα ζωής μας είναι 

ζωτική για την επιβίωσή μας. 

 Συνοψίζοντας... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...θεωρούμε ότι ο Προϋπολογισμός για το 2003, που παρουσιάζει η κυβέρνηση, 

δεν ανταποκρίνεται στις δικές μας προσδοκίες.  ∆εν έχει όραμα για ένα καλύτερο 

μέλλον για την κοινωνία μας και τα παιδιά μας.  Οι δαπάνες για πολιτισμό, για την 

προστασία του περιβάλλοντος και την παιδεία είναι απογοητευτικά μικρές.  Είναι ένα 

ισχνό, αναιμικό, στείρο και ξέπνοο οικονομικό κατασκεύασμα, που αναπαράγει το 

παρελθόν και υποσκάπτει το μέλλον μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ τελειώνει η σημερινή συνεδρία. 

 Η επόμενη συνεδρία, στην οποία θα συνεχιστεί η συζήτηση του προϋπολογισμού, 

καθορίζεται για αύριο Πέμπτη, 9 Ιανουαρίου 2003, στις 10.00 το πρωί, με την ακόλουθη 

ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 Ο περί Προϋπολογισμού Νόμος του 2003. 
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(Συνέχιση της συζήτησης). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ ......................... 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: ......................... 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: ......................... 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  10.53 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Αναστασιάδης Νίκος Μαύρου Ελένη 

Βαρνάβα Γιώργος Μιχαηλίδης Θάσος 

Βασιλείου Ανδρούλα Μιχαηλίδης Ντίνος 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Ομήρου Γιαννάκης 

Γιάγκου Κίκης Παπαδόπουλος Τάσσος 

∆ημητρίου Παναγιώτης Παπακώστας Κώστας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Ευαγόρου Σταύρος  Περδίκης Γιώργος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πιττοκοπίτης Νίκος 

Θεοδώρου ∆ώρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεοχάρους Ελένη Προδρόμου Πρόδρομος 

Θωμά Γιαννάκης Σαμψών Σωτήρης 

Καράς Αντώνης Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κατσουρίδης Νίκος Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κληρίδης Χρίστος Τυρίμος Κυριάκος 
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Κουλίας Ζαχαρίας Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Άντρος Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυπριανού Μάρκος Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Κυριακού Μαρία Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας Χριστοδουλίδης ∆ώρος 

Λαμάρης Γιάννος Χρίστου Ανδρέας 

Λιλλήκας Γιώργος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λυσσαρίδης Βάσος Χρυσοστόμου Άριστος 

Ματσάκης Μάριος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού Νόμος του 2003» και οι 

αγορεύσεις που ακολούθησαν (Α. Χρίστου, Ν. Αναστασιάδης, Ν. Κλεάνθους, Γ. 

Ομήρου, Χρ. Κληρίδης, Α. Βασιλείου, Ντ. Μιχαηλίδης, Γ. Περδίκης). 



 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 9ης Ιανουαρίου 2003 

(Ώρα έναρξης: 10.00 π.μ.)  

(Αρ. 15) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

 Καλημέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Συνεχίζουμε τη συζήτηση των 

προϋπολογισμών.    Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Καλώ τον πρώτο ομιλητή, τον κ. Αγαπίου. 

Α. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θέλω, με τη σειρά μου, να ευχηθώ σε όλους μας καλή χρονιά και εκπλήρωση στον 

καθένα από εμάς κάθε ευγενικού στόχου που έχει θέσει.  Επίσης, θέλω να εκφράσω την 

εκτίμησή μου στην επιτροπή Οικονομικών για το έργο της, καθώς και στο προσωπικό 

της Βουλής, που συνέβαλαν, ώστε να είναι σήμερα έτοιμοι για ψήφιση οι 

προϋπολογισμοί του κράτους.  Εκφράζω επίσης την ικανοποίησή μου για το γεγονός ότι 

δίνεται η ευκαιρία σε όλους τους βουλευτές να εκφράσουν την άποψή τους για τα 

προβλήματα που απασχολούν το λαό και τον τόπο, μικρά ή μεγάλα, τοπικά ή 
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παγκύπρια, και να αναφερθούν στο κυβερνητικό έργο, εκφράζοντας τις απόψεις τους 

και την κριτική τους, κατά πόσο η εκτελεστική εξουσία ανταποκρίθηκε στις υποχρεώσεις 

της και τις ευθύνες της έναντι του κυπριακού λαού. 

 Βρισκόμαστε μόλις ενάμιση μήνα πριν τις προεδρικές εκλογές, έχοντας 

διασφαλίσει την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και πριν τις 28 

Φεβρουαρίου, ημερομηνία που τέθηκε ως προθεσμία για επίτευξη συνολικής 

διευθέτησης του κυπριακού προβλήματος, με βάση τις προτάσεις του κ. Ανάν.  Σ’ αυτά 

τα πλαίσια θα ήθελα να αναφερθώ με συντομία στον προϋπολογισμό του κράτους και 

να τονίσω μερικά από τα σημεία που άπτονται του θέματος και τα οποία θεωρώ 

ιδιαίτερα σημαντικά. 

 Έχοντας υπόψιν το γεγονός ότι φέτος οδεύουμε προς προεδρικές εκλογές, την ίδια 

ώρα που αποφασίζεται ο προϋπολογισμός του κράτους για το 2003, νιώθω την ανάγκη 

να αναφερθώ στο γεγονός ότι ο προϋπολογισμός αυτός προτείνεται μέσα στα πλαίσια 

της οικονομικής πολιτικής που ασκείται από την παρούσα κυβέρνηση, αλλά προορίζεται 

να ισχύσει για τη νέα κυβέρνηση, ανεξάρτητα από το ποια θα είναι η δική της οικονομική 

φιλοσοφία και πολιτική.  Εξάλλου, είναι γνωστό σε όλους ότι οι αλλαγές που τυχόν 

επέρχονται στον προϋπολογισμό, μέσα από τη συζήτησή του στη Βουλή, δεν είναι 

δυνατό να αλλάξουν την κυβερνητική οικονομική πολιτική, με αποτέλεσμα, στις πλείστες 

των περιπτώσεων, κάθε νέα κυβέρνηση να εγκλωβίζεται ουσιαστικά κατά τον πρώτο 

χρόνο της θητείας της στα πλαίσια της οικονομικής πολιτικής της προηγούμενης 

κυβερνήσεως. 

 ∆υστυχώς, αυτό είναι το σύστημα με το οποίο λειτουργεί η οικονομία του κράτους 

μας σε περιπτώσεις εκλογών.  Είναι ίσως καιρός τόσο η εκτελεστική εξουσία όσο και η 

νομοθετική εξουσία να εξετάσουν και να μελετήσουν το ενδεχόμενο αλλαγής της πιο 

πάνω τακτικής.  Φυσικά κάτι τέτοιο θα πρέπει να επιχειρηθεί μόνο μετά από σωστή και 
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σε βάθος μελέτη του θέματος, ούτως ώστε να αποφύγουμε άλλου είδους προβλήματα 

που ενδεχομένως να προκύψουν από την αλλαγή του υφιστάμενου συστήματος. 

 Επιπλέον, θα ήθελα να αναφερθώ και στο γεγονός ότι, ευρισκόμενοι πλέον στους 

κόλπους της Ενωμένης Ευρώπης, θα πρέπει να συνειδητοποιήσουμε τη σημασία της 

υιοθέτησης σωστότερων πρακτικών και διαδικασιών ως προς την οικονομική διαχείριση 

του κράτους και κατ’ επέκταση του κρατικού προϋπολογισμού. Πιο συγκεκριμένα, να 

μου επιτρέψετε να επανέλθω για άλλη μια φορά στο σοβαρό πρόβλημα, που 

αντιμετωπίζουμε κάθε χρόνο με τους συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς, που 

υπάρχει σε τέτοιο βαθμό, ώστε να αλλοιώνεται πια και η ίδια η σημασία και ο σκοπός 

του προϋπολογισμού.  Συνεπώς, πιστεύω ότι η κακή αυτή οικονομική πολιτική δεν είναι 

και ιδιαίτερα τιμητική για το κράτος και προκύπτει έκδηλα η ανάγκη για αναδιοργάνωση 

της όλης οικονομικής μας πολιτικής, ούτως ώστε το φαινόμενο αυτό να μειωθεί 

σημαντικά. 

 H Λεμεσός, παρά τα όσα έχουν γίνει και παρά τις αποφάσεις που λαμβάνονται, 

εξακολουθεί  να αντιμετωπίζεται ως μία δεύτερης κατηγορίας πόλη και όχι όπως θα 

έπρεπε να αντιμετωπίζεται, στη βάση της γενικότερης προσφοράς της.  ∆εν είναι 

άλλωστε τυχαίο ότι τα έργα που γίνονται και/ή προγραμματίζονται και/ή ανακοινώνονται 

να γίνουν είναι αποτέλεσμα πιέσεων κοινωνικών και οικονομικών φορέων της πόλης και 

επαρχίας, όπως είναι οι δήμοι, τα κοινοτικά συμβούλια, οι βουλευτές και άλλοι 

οργανωμένοι φορείς.  Συνεχίζει η τακτική της καθυστέρησης στην εκτέλεση έργων, η 

αναβολή, η κωλυσιεργία, με αποτέλεσμα να αυξάνεται το κόστος, να ταλαιπωρείται ο 

κόσμος και να μην αναπτύσσεται η πόλη. 

 Συνεχίζεται, δυστυχώς, η ίδια πολιτική της μη αξιοποίησης κυβερνητικών και 

άλλων κτιρίων που αφήνονται εγκαταλελειμμένα  στο έλεος της φθοράς από τη μη 

χρήση και την απουσία συντήρησής τους, ενώ, από την άλλη, η κυβέρνηση ξοδεύει 
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χιλιάδες λίρες για ενοικίαση κτιρίων από τον ιδιωτικό τομέα.  Τόσο στη Λεμεσό όσο και 

αλλού υπάρχει αξιόλογος μεγάλος αριθμός οικοδομών που έχουν εγκαταλειφθεί στο 

έλεος του χρόνου για διάφορους λόγους, ιδιαίτερα όμως λόγω του γεγονότος ότι οι 

περισσότερες είναι διατηρητέες.  Πολλές από αυτές τις οικοδομές αποτελούν αξιόλογα 

δείγματα αρχιτεκτονικής κληρονομιάς και σημαδεύουν την πολιτιστική μας ταυτότητα.  Η 

εγκατάλειψή τους επιτείνει τη φθορά, δημιουργεί προβλήματα στατικής ασφάλειας και 

αντιαισθητικής εικόνας, λόγω του ότι γίνονται εστίες ακαθαρσίας και τόπος παράνομων 

ενεργειών.   Τα κτίρια αυτά, αφού επιδιορθωθούν, θα πρέπει να αξιοποιηθούν από την 

κυβέρνηση για στέγαση υπηρεσιών και να παραχωρηθούν σε οικογένειες με βάση 

ειδικά κριτήρια. 

 Ένας άλλος τομέας που έχει αφεθεί δυστυχώς στη μοίρα του αβοήθητος και 

εγκαταλελειμμένος είναι η ύπαιθρος.  Αυτό ισχύει ιδιαίτερα για τους αγρότες που 

κατοικούν σε απομακρυσμένες περιοχές και αναμένουν ακόμη από την κυβέρνηση να 

υλοποιήσει τις υποσχέσεις που έχει δώσει, ιδιαίτερα σε προεκλογικές περιόδους, για 

αναβάθμιση της υπαίθρου  και των αγροτών.  Τα μηνύματα που στέλλονται είναι ότι η 

ύπαιθρος σβήνει, η αγροτιά διαλύεται και ότι οι κυβερνώντες δεν έχουν λάβει εκείνα τα 

μέτρα που έπρεπε να λάβουν, για να μειωθούν οι οικονομικές συνέπειες που 

δημιουργούνται από τη νέα πολιτική που υιοθετείται, ως αποτέλεσμα της ένταξης της 

χώρας μας στην Ενωμένη Ευρώπη, με το σταμάτημα των επιχορηγήσεων και/ή των 

επιδοτήσεων. 

 Η ∆ικαιοσύνη, ως ένας από τους πυλώνες κρατικής εξουσίας, συνεχίζει να στέλνει 

αγωνιώδη μηνύματα, ότι έχει ανάγκη από βοήθεια, για να μπορεί να ανταποκρίνεται  

στην αποστολή της,  ιδιαίτερα μέσα στις νέες συνθήκες που δημιουργούνται με την 

ένταξη της χώρας μας στην Ενωμένη Ευρώπη.   Απαιτείται να ληφθούν όλα εκείνα τα 

μέτρα που θα βοηθήσουν στον εκσυγχρονισμό του μηχανισμού απονομής της 
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δικαιοσύνης, για να μπορεί ο πολίτης να την εμπιστεύεται, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά τη 

γρήγορη απονομή της δικαιοσύνης, που αποτελεί σημαντική υποχρέωση της πολιτείας 

και δικαίωμα του κάθε πολίτη.  Η χώρα μας συνεχίζει να κινδυνεύει από διασυρμό, 

λόγω της καθυστερημένης απονομής της δικαιοσύνης που παρατηρείται.  Έχουμε κατά 

καιρούς υποβάλει συγκεκριμένες εισηγήσεις, ορισμένες από τις οποίες βρίσκονται στο 

στάδιο υλοποίησης και/ή επεξεργασίας, ενώ άλλες δυστυχώς δεν έχουν καν ληφθεί 

υπόψη.  Πρέπει, επιτέλους, άμεσα να υλοποιηθούν τα πιο κάτω: 

 Εκσυγχρονισμός, κωδικοποίηση και ενοποίηση του ∆ικαίου, που μπορεί να γίνει 

με την κατάργηση αναχρονιστικών θεσμών και νομοθεσιών, με τη δημιουργία 

τράπεζας νομικής πληροφόρησης και τη συστηματική επιμόρφωση των 

λειτουργών της ∆ικαιοσύνης. 

 Μείωση του χρόνου εκδίκασης των υποθέσεων, που μπορεί να γίνει με χρήση των 

σύγχρονων ηλεκτρονικών μέσων και υιοθέτηση ευέλικτων διαδικασιών. 

 Με τη μελέτη για διαχωρισμό του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου και για εισαγωγή 

τριτοβάθμιας δικαιοδοσίας. 

 Ο χώρος των φυλακών παραμένει ακόμη ένας τομέας για τον οποίο πρέπει να 

επιδειχθεί μεγαλύτερη ευαισθησία.  Επανέρχεται και πάλι η ανάγκη ανέγερσης 

πτερύγων που θα κρατούνται ειδικά οι ανήλικοι, καθώς και μικροπαραβάτες, για να μην 

παρατηρείται το φαινόμενο που σήμερα ισχύει, δηλαδή της ανάμειξης βαρυποινιτών με 

ανηλίκους και μικροπαραβάτες, γεγονός που δημιουργεί τεράστια κοινωνικά 

προβλήματα.  Θα πρέπει, επίσης, το κράτος να παρέμβει με συγκεκριμένες ενέργειες, 

για να βοηθήσει τους κρατουμένους στην ομαλή επανένταξή τους στην κοινωνία, με τη 

λήξη της ποινής τους, έτσι που η περίοδος φυλάκισής τους να βοηθά στη βελτίωσή τους 

και όχι στη χειροτέρευση  της συμπεριφοράς και του χαρακτήρα τους, καθώς επίσης και 

να προστατεύσει τις οικογένειες των φυλακισμένων, παρέχοντάς τους τόσο οικονομική 
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βοήθεια όσο και τη στήριξη που απαιτείται, γιατί, ενώ καταδικάζεται και φυλακίζεται ο 

ένοχος αδικήματος, στο τέλος εκείνοι που πραγματικά τιμωρούνται, από κάθε άποψη, 

είναι τα μέλη της οικογένειάς του. 

 Ο θεσμός του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως είναι ένας σύγχρονος και αποτελεσματικός 

θεσμός.  Ο Επίτροπος ∆ιοικήσεως επιτελεί σοβαρό κοινωνικό έργο και, από ό,τι 

δείχνουν τα στατιστικά στοιχεία, συνεχίζει να αγκαλιάζεται με εμπιστοσύνη από τους 

απλούς πολίτες, που αντιλαμβάνονται ότι δεν αποτελεί μέρος οποιασδήποτε άλλης 

κρατικής εξουσίας, αλλά είναι ανεξάρτητος αξιωματούχος, που είναι επιφορτισμένος να 

διερευνά τον τρόπο με τον οποίο οι δημόσιες υπηρεσίες και οι υπάλληλοί τους εκτελούν 

τα καθήκοντά τους απέναντι στους πολίτες και να αποφαίνεται για τις ενέργειές τους, με 

στόχο την αποκατάσταση ενδεχόμενης αδικίας. 

 Είναι, όμως, με λύπη που παρατηρείται ότι, παρά την προσπάθεια που 

καταβάλλει τόσο η Επίτροπος ∆ιοικήσεως όσο και οι συνεργάτες της, ο θεσμός δεν 

έτυχε της αναγκαίας υποστήριξης από την εκτελεστική εξουσία.   Είναι καιρός πλέον η 

εκτελεστική εξουσία να στηρίξει πλήρως το θεσμό του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και να τον 

ενισχύσει τόσο οικονομικά όσο και με την υπόλοιπη βοήθεια που έχει ανάγκη, για να 

μπορεί να λειτουργεί ο θεσμός.  Η εκτελεστική εξουσία, καθώς επίσης και οι υπόλοιποι 

οργανισμοί που ασκούν διοίκηση δεν έχουν τίποτα να φοβηθούν από τη σωστή 

λειτουργία του θεσμού του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, εφόσον οι οργανισμοί αυτοί ασκούν 

την εξουσία τους όπως πρέπει και μέσα στα πλαίσια των κανόνων που ισχύουν σε 

κράτος δικαίου. 

 Είναι καιρός να μελετηθεί η εισήγηση της Επιτρόπου για συμμετοχή της ιδίας στη 

συζήτηση των ειδικών εκθέσεων που υποβάλλει στο Υπουργικό Συμβούλιο.  Για μας 

στη Βουλή δεν πρέπει να περάσει απαρατήρητη η διαπίστωση της Επιτρόπου ότι 

διατηρεί με τη Βουλή σχέσεις στενής συνεργασίας και ότι η αρμόδια επιτροπή, η 
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Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, αποτελεί το 

βασικό σύμμαχο του θεσμού. 

 Από τις εκθέσεις που κατά καιρούς ετοιμάζονται από το γραφείο της Επιτρόπου 

∆ιοικήσεως διαπιστώνονται τα πιο κάτω, τα οποία, πιστεύω, πρέπει να τονιστούν και να 

προβληματίσουν τους ασκούντες την εκτελεστική εξουσία, δηλαδή: 

 ότι τα παράπονα των αλλοδαπών παρουσιάζουν συνεχή αύξηση μέχρι και 52%, 

ότι θεωρούνται σοβαρά και ότι αυτά οφείλονται στα συχνότερα κρούσματα 

κακοδιοίκησης ή μη σεβασμού των θεμελιωδών ανθρωπίνων δικαιωμάτων κατά τη 

δράση της διοίκησης, 

 ότι οι καθυστερήσεις στην εξέταση αιτημάτων από το Τμήμα Κτηματολογίου και 

Χωρομετρίας είναι χρόνιο πρόβλημα, κάτι που οφείλεται στην ελλιπή στελέχωση 

του τμήματος και στη μη αυτοματοποίηση των μεθόδων εργασίας, 

 ότι με αντισυνταγματικές διαδικασίες και ανορθόδοξες μεθόδους το Τμήμα 

Πολεοδομίας και Οικήσεως συνεχίζει με αποφάσεις του να στερεί το δικαίωμα 

ιδιοκτησίας χωρίς να προηγηθεί απαλλοτρίωση. 

 Τελειώνοντας, θα ήθελα να επαναλάβω ότι η χώρα μας βρίσκεται σε ένα κρίσιμο 

σταυροδρόμι και ότι πρέπει να προετοιμαστεί, όσο το δυνατό πιο κατάλληλα, για να 

εκμεταλλευθεί τα πλεονεκτήματα που μπορεί να έχει από την ένταξή μας στην Ενωμένη 

Ευρώπη, καθώς επίσης και να αντιμετωπίσει οποιεσδήποτε συνέπειες προκύπτουν.  

Θα πρέπει να βρεθούν οι αναγκαίοι τρόποι, για να βοηθηθούν ιδιαίτερα οι ομάδες 

πληθυσμού που επηρεάζονται δυσμενώς από την εναρμόνιση και πλήρη υιοθέτηση του 

ευρωπαϊκού κεκτημένου.  Θα πρέπει να ετοιμαστούν ειδικά προγράμματα για 

ενημέρωση του πληθυσμού για το τι σημαίνει η ένταξη της χώρας μας στην Ενωμένη 

Ευρώπη, έτσι που, με την προσχώρησή μας, ο λαός να είναι πλήρως ενημερωμένος και 

όσο το δυνατό πιο έτοιμος για τη συμβίωση στην ευρωπαϊκή οικογένεια. 
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 Εύχομαι, τέλος, όπως μέσα στο 2003 δημιουργηθούν οι κατάλληλες συνθήκες για 

επίλυση του Κυπριακού, με την υπογραφή συμφωνίας που θα επιτρέψει την 

επανένωση του λαού και της πατρίδας μας και θα υπόσχεται βιώσιμη λύση και ειρηνικό 

μέλλον μέσα σε συνθήκες ασφαλείας, έτσι που ο λαός μας να πιστέψει ότι έχει μέλλον 

σε μία ενωμένη πατρίδα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Καλώ τώρα τον κ. Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Φίλε Πρόεδρε, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι... Μία είναι η συνάδελφος... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ύο. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 ∆ύο; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Με τη Μαρία. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 ∆ύο. 

 Είναι για δεύτερη συνεχή χρονιά... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Τη Μαρία εν πειράζει, το Θάσο πού τον ξεχάννουμε; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ο Θάσος έντζιε “αγαπητή”... 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 
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 Για δεύτερη συνεχή χρονιά θα μιλήσω για θέματα νεολαίας, γιατί όχι μόνο 

προέρχομαι από τη νεολαία, αλλά θεωρώ και το κεφάλαιο αυτό σημαντικό.   

 Μέσα στις πιο κρίσιμες αλλά συνάμα και στις πιο ενδιαφέρουσες για τον τόπο 

στιγμές στη νεότερή του ιστορία, με το νησί μας ήδη ενταγμένο στην Ευρώπη και όμως 

ακόμα υπό κατοχή, με τις διαπραγματεύσεις για λύση του Κυπριακού να βρίσκονται σε 

εξέλιξη, καλείται σήμερα η νεολαία μας να βρει το δικό της δρόμο, να δώσει το δικό της 

δυναμικό παρόν και να επιτελέσει το δικό της πολύπλευρο έργο.  Μια νεολαία με 

λαμπρή ιστορία και παρελθόν, μια νεολαία που κάτω από τις κατάλληλες συνθήκες, 

καθοδήγηση και ερεθίσματα μπορεί να έχει και εξίσου λαμπρό μέλλον.  Ταυτόχρονα, 

όμως, μια νεολαία με τις ιδιαιτερότητές της στο παρόν, που σήμερα περνά από 

συμπληγάδες και δίνει καθημερινά τη δική της μάχη, για να επιβιώσει στη γη των 

προγόνων μας.  Μια νεολαία, τέλος, που η μοίρα την έταξε να μας οδηγήσει και μας 

οδηγεί στην Ευρώπη. 

 Τη νεολαία αυτή, συνάδελφοι, έχουμε χρέος και έχουμε υποχρέωση να 

διαφυλάξουμε ως κόρην οφθαλμού.  Η ένταξή μας στην Ευρώπη και η όποια πιθανή 

επίλυση του κυπριακού προβλήματος δεν πρέπει να έχουν ως αποτέλεσμα την 

αλλοίωση και τον αποπροσανατολισμό των νέων μας, αλλά ούτε και του λαού 

γενικότερα.   

 Η Ενωμένη Ευρώπη χρειάζεται συγκροτημένες πολιτείες ανθρώπων οι οποίες 

ξέρουν από πού έρχονται και πού πηγαίνουν, που σέβονται το πολιτιστικό τους 

πρόσωπο και την εθνική τους κληρονομιά.  Μονάχα τέτοιοι λαοί μπορούν να 

προσφέρουν στην ανάπτυξη του πολιτισμού της πολυπολιτιστικής ευρωπαϊκής 

οικογένειας.  Οι αφομοιώσιμοι λαοί γίνονται δουλικοί και γίνονται αναλώσιμοι χωρίς 

δημιουργικότητα και χωρίς καμιά ουσιαστική προσφορά.  Η νεολαία μας μπορεί και 

πρέπει να πρωτοστατήσει σ’ αυτή την εθνοπρεπή είσοδο της Κύπρου στον ευρωπαϊκό 
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χώρο.  Γιατί μόνο τότε η Κύπρος θα μπορέσει να προχωρήσει και να εκπληρώσει στο 

ακέραιο τον προορισμό της μέσα στην ευρωπαϊκή οικογένεια.  Η προφύλαξη, λοιπόν, 

της εθνικής, θρησκευτικής και πολιτιστικής μας ταυτότητας καθίσταται ανάγκη και 

πρέπει να αποτελεί τον ύψιστο και πρωταρχικό στόχο των αρμόδιων κυβερνητικών 

υπηρεσιών και των εκπαιδευτηρίων μας, αλλά και της ίδιας της οικογένειας.  Ο στόχος 

αυτός θα πρέπει να επιτευχθεί μέσω της καλλιέργειας της ελληνικής γλώσσας και, μέσα 

από αυτή, της κατάδυσης στην ιστορία και στον πολιτισμό μας, της σφυρηλάτησης των 

στοιχείων της εθνικής μας ταυτότητας, της αναγνώρισης της προσφοράς μας στην 

εξελικτική πορεία της ανθρωπότητας, της ανάπτυξης του αλληλοσεβασμού, αλλά και 

του αυτοσεβασμού, της υποχρέωσης, τέλος, για την ελευθερία της ιδιαίτερης μας 

πατρίδας.   

 Παράλληλα, τα ανθρώπινα δικαιώματα και το ευρωπαϊκό κεκτημένο, οι βασικές 

ελευθερίες πρέπει να γίνουν συνείδηση στους νέους μας και πρέπει να τύχουν του 

σεβασμού όλων των εμπλεκομένων.  Υποχρέωση και καθήκον όλων, αλλά υποχρέωση 

και καθήκον ιδιαίτερα της πολιτικής μας ηγεσίας, θα πρέπει να είναι η διασφάλιση των 

ανθρωπίνων αυτών δικαιωμάτων και βασικών ελευθεριών, έτσι ώστε ο κυπριακός 

ελληνισμός να μπορεί να ζει μέσα σε συνθήκες απόλυτης ασφάλειας, σε μια σύγχρονη 

κοινωνία όπου οι πανανθρώπινες αξίες, που πρώτος ο αρχαίος ελληνικός πολιτισμός 

μάς έχει διδάξει, όπως αυτές εκφράζονται μέσα από το ευρωπαϊκό κεκτημένο, να 

γίνονται πέρα για πέρα σεβαστές και να είναι απόλυτα κατοχυρωμένες.   

 Κοινή πρέπει να είναι, λοιπόν, η διαπίστωση, ανεξαρτήτως πολιτικών χώρων και 

τοποθετήσεων, ότι η νεολαία χρειάζεται αυτή τη χρονική στιγμή τη μεγαλύτερη δυνατή 

στήριξη και βοήθεια, για να μπορέσει να αντεπεξέλθει σε ένα δύσκολο ουσιαστικά 

περιβάλλον, σε ένα περιβάλλον απ’ όπου, δυστυχώς, φαίνεται να απουσιάζουν, σε 

μεγάλο βαθμό, οι διαχρονικές αξίες και τα πρότυπα, ενώ ταυτόχρονα σε αφθονία 
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παρουσιάζονται φαινόμενα σήψης και κρούσματα διαπλοκής και προσπάθειες 

παραχάραξης της ιστορίας του τόπου, με άκρως, δυστυχώς, διχαστικούς 

προσανατολισμούς και στόχους, με αυτοαποκαλούμενους ερευνητές, δούρειους ίππους 

πολιτικών σχηματισμών, οι οποίοι, για να εξυπηρετήσουν συγκεκριμένα συμφέροντα και 

επιδιώξεις, προχωρούν εργολαβικά και επιδίδονται σε μαύρη προπαγάνδα, η οποία 

αμαυρώνει τους αγώνες και τις θυσίες του λαού μας.   

 Μέσα σε ένα τέτοιο, λοιπόν, περιβάλλον και αντιμέτωποι με πολλά και σοβαρά 

προβλήματα καλείται σήμερα η νεολαία μας να βρει το δικό της δρόμο και να επιτελέσει 

το δικό της έργο.   

 Στην περσινή μου ομιλία, μέσα από αυτό εδώ το βήμα, σας είχα πει ότι θεωρούσα 

απόλυτη ανάγκη τη χάραξη εθνικής πολιτικής σε σχέση με τη νεολαία μας.  Σας είχα 

προτείνει άνοιγμα προς τη νεολαία.  Μια συνεχή πορεία η οποία θα είναι πορεία της 

σημερινής ηγεσίας, ακούραστη πορεία, προς τη νεολαία, μια πορεία που δε θα πρέπει, 

όμως, να διακρίνεται από κομματικές σκοπιμότητες και κοντόφθαλμες πολιτικές.  Μια 

πορεία που θα διακρίνεται από ειλικρίνεια και σεβασμό, μια πορεία που σκοπό και 

στόχο θα έχει την ενδυνάμωση των γεφυρών επικοινωνίας με τους νέους του τόπου 

τούτου, την εκτίμηση των προβλημάτων και των ιδιαιτεροτήτων της σημερινής νεολαίας 

και την ενίσχυση του αισθήματος, από πλευράς της, πως δεν είναι μόνη και δεν είναι 

αποκομμένη από την υπόλοιπη κοινωνία, πως δεν τη χωρίζει χάσμα από εκείνους 

ακριβώς που καθορίζουν τις τύχες της.   

 Η νεολαία του σήμερα έχει όντως συγκεκριμένο ρόλο να επιτελέσει.  ∆εν είναι 

απλώς η νεολαία που θα μας οδηγεί στην Ευρώπη, δεν είναι η νεολαία η οποία θα μας 

δώσει τους αυριανούς μας ηγέτες και θεματοφύλακες.  Είναι, επίσης, η νεολαία που 

καλείται να διατηρήσει ακέραια την ελληνικότητα, να διατηρήσει ακέραια την εθνική μας 

ταυτότητα και την οντότητά μας μέσα στην Ευρώπη, που θα πρέπει να περιφρουρήσει 
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και να διαφυλάξει ό,τι ιερότερο έχουμε, ήθη, έθιμα, ιστορία και πολιτισμό, έτσι ώστε να 

βρισκόμαστε και στην Ευρώπη, αλλά να παραμείνουμε πρώτιστα Έλληνες στη γη των 

προγόνων μας.   

 Ο δικός μας, επομένως, ρόλος στη διαμόρφωση της νεολαίας είναι ιδιαίτερα 

σημαντικός.  Για να μπορέσει, όμως, η νεολαία να προχωρήσει με τον τρόπο αυτό και 

για να επιτελέσει με δική της επιτυχία αυτό τον ιστορικό της ρόλο, θα πρέπει πρώτα να 

προχωρήσουμε στην αναγνώριση και στην αντιμετώπιση συγκεκριμένων προβλημάτων 

που αντιμετωπίζουν οι νέοι μας.  

 Τα ναρκωτικά, οι σεξουαλικά μεταδοτικές ασθένειες, η νεανική παραβατικότητα και 

εγκληματικότητα και τα θανατηφόρα τροχαία δεν ξεχωρίζουν πολιτικές στάσεις, δεν 

ξεχωρίζουν πολιτικές αντιλήψεις.  Για την αντιμετώπισή τους απαιτείται συντονισμένη 

πολυεπίπεδη και συνεχής προσπάθεια.  Εξίσου αναγκαία μέσα στα πλαίσια της εθνικής 

πολιτικής θεωρώ την περαιτέρω ενδυνάμωση της πρώτης γραμμής άμυνας, δηλαδή της 

πρόληψης.  Έχω την ισχυρή πεποίθηση πως σε οποιαδήποτε προσπάθεια πρόληψης 

τα πιο κάτω πρέπει να εφαρμοστούν: 

 Η περαιτέρω ενίσχυση του θεσμού της οικογένειας και η ανάπτυξη από τους ίδιους 

τους γονείς γνώσεων αλλά και ικανοτήτων για καλύτερη επικοινωνία στην 

οικογένεια.  Παράλληλα, θα πρέπει να υπάρξει επιμόρφωση των γονιών, με τρόπο 

ώστε να μπορούν να αξιολογούν και να αντιλαμβάνονται τις στάσεις και τα 

προβλήματα στη γένεσή τους.   

 Η ενίσχυση των εθελοντικών οργανώσεων, έτσι ώστε να υπάρχει άμεση 

ανταπόκριση στο κάλεσμα των γονιών.   

 Η καλύτερη στελέχωση των υπηρεσιών κοινωνικής ευημερίας και η βελτίωση της 

λειτουργίας του θεσμού των κοινωνικών λειτουργών και των ψυχολόγων στα 

εκπαιδευτήριά μας.   
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 Η περαιτέρω ενδυνάμωση της αγωγής υγείας και της σεξουαλικής αγωγής στα 

σχολεία μας.  Θεωρώ επάναγκες το μάθημα αυτό να το αναβαθμίσουμε, για να 

στραφεί προς τις ανάγκες αλλά και τις πραγματικότητες της σημερινής κοινωνίας.  

Πουριτανικές νοοτροπίες, αφορισμοί και αντιλήψεις του παρελθόντος δεν πρέπει 

να έχουν θέση στο θέμα αυτό.   

 Η δημιουργία περισσότερων κινήτρων προς τους νέους, έτσι ώστε αυτοί να 

συμμετέχουν σε αθλητικές δραστηριότητες.  Εξυπακούεται ότι θα πρέπει να 

υπάρξει και παράλληλη ενίσχυση σωματείων και λοιπών αθλητικών φορέων που 

συγκεντρώνουν νέους, έτσι ώστε να μπορούν να τους απασχολούν σε 

δραστηριότητες υγιείς.   

 Η ενίσχυση των διάφορων οργανώσεων νεολαίας από κυβερνητικούς και μη 

οργανισμούς και διοργάνωση καλλιτεχνικών δραστηριοτήτων, με τη συμμετοχή 

νέων αλλά και γνωστών θετικών προτύπων από το καλλιτεχνικό στερέωμα.   

 Η παραχώρηση τηλεοπτικού χρόνου από τους τηλεοπτικούς σταθμούς για 

προβολή μηνυμάτων ζωής και η παράλληλη εκστρατεία διαφώτισης απ’ όλα τα 

μέσα μαζικής επικοινωνίας.   

 Στο σημείο αυτό θα πρέπει να σταθούμε ιδιαίτερα στην ανάγκη ενημέρωσης των 

νέων για τους κινδύνους και τις παγίδες που παραμονεύουν στους δρόμους κατά την 

οδήγηση τροχοφόρων οχημάτων, έτσι ώστε να μη χάσουμε άλλους νέους στην 

άσφαλτο.  Εξίσου όμως σημαντική είναι και η θεραπεία στις περιπτώσεις εκείνες όπου 

νέοι μας έχουν ήδη εμπλακεί σε συμπεριφορές και δραστηριότητες επιζήμιες για τους 

ίδιους και για την κοινωνία.  Τους νέους αυτούς πρέπει να τους περιβάλουμε με αγάπη, 

με στοργή, δεν πρέπει να τους καταδικάζει η κοινωνία και να τους θεωρεί απόκληρους, 

γιατί έχουν κάνει λάθη.  Θα πρέπει, επομένως, μέσω κέντρων συμβουλευτικής, μέσω 
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ανοικτών ή κλειστών θεραπευτικών κοινοτήτων και κυρίως μέσω κέντρων επανένταξης, 

να βοηθήσουμε στην αποθεραπεία και στην επανένταξή τους στην κοινωνία. 

 Όμως το άνοιγμα προς τη νεολαία δε θα πρέπει να παραβλέπει και να 

παραγνωρίζει τις ιδιαιτερότητες και τα επιμέρους προβλήματα συγκεκριμένων τάξεων 

της νεολαίας μας. 

 Θα αρχίσω από τη μαθητιώσα νεολαία.  Προτείνω να λειτουργήσουν μαθητικές 

λέσχες υπό την εποπτεία ειδικών, όπου θα προσφέρονται διέξοδοι στα διάφορα 

προβλήματα των παιδιών, ενώ ταυτόχρονα θα πρέπει να προχωρήσουμε και στην 

ενίσχυση και στην αστυνόμευση των νυχτερινών κέντρων όσον αφορά την παρουσία 

ανηλίκων.  Η ανάγκη για περαιτέρω ενδυνάμωση στον τομέα της παιδείας θεωρώ πως 

είναι φυσικά αυτονόητη.   

 Οι εθνοφρουροί μας.  Πέρα από την περαιτέρω βελτίωση των συνθηκών 

διαβίωσης των φαντάρων μας και της διατήρησης του αξιόμαχου της Εθνικής Φρουράς, 

ιδιαίτερα αυτές τις δύσκολες στιγμές, θα πρέπει να διατηρήσουμε ακμαίο και το ηθικό 

τους.  Όμως, παράλληλα, εισηγούμαι την εξεύρεση τρόπων και την παροχή όλων των 

αναγκαίων διευκολύνσεων, με τη συνεργασία του Υπουργείου Άμυνας και του ΓΕΕΦ και 

των διάφορων εκπαιδευτικών ιδρυμάτων, έτσι ώστε τα στρατευμένα μας νιάτα να 

χρησιμοποιούν ακαδημαϊκώς παραγωγικά το χρόνο που υπηρετούν την πατρίδα.  

Στόχος η πρόοδος και η περαιτέρω προετοιμασία τους για τις πανεπιστημιακές τους 

σπουδές, όμως και η γαλούχηση στα εθνικά μας νάματα και την ιστορία μας.  

Ταυτόχρονα, θα πρέπει να προχωρήσουμε στην ενίσχυση των προσπαθειών 

δημιουργίας ενός σωστού δικτύου μεταφοράς των στρατιωτών μας από και προς τα 

στρατόπεδα στα οποία υπηρετούν και προς τους τόπους κατοικίας τους, ενώ θα πρέπει 

να παραχωρούνται περισσότερες διευκολύνσεις σίγουρα προς τους αθλητές φαντάρους 

μας.   
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 Σε σχέση με τους φοιτητές μας, επιγραμματικά μόνο θα σας αναφέρω πως πρέπει 

άμεσα να θεσμοθετηθεί φοιτητική κάρτα και να αναγνωρίζεται, για σκοπούς 

διευκολύνσεων των φοιτητών, και η φοιτητική τους ταυτότητα.  Η αναθεώρηση του 

ισχύοντος σήμερα συστήματος διαγραφών στο Πανεπιστήμιο Κύπρου, ώστε οι φοιτητές 

να δικαιούνται να αποφοιτήσουν από το πανεπιστήμιο, εφόσον ολοκληρώνουν τις 

σπουδές τους, μέσα σε έξι χρόνια είναι επίσης αναγκαία.  Κοινή, επίσης, είναι η 

διαπίστωση ότι πρέπει να υπάρξει θεσμοθέτηση δεύτερης εξεταστικής περιόδου.   

 Οι νέοι μας στην ύπαιθρο.  Η νεολαία της υπαίθρου σίγουρα πρέπει να στηριχθεί 

και πρέπει να στηριχθεί με τρόπο ουσιαστικό.  Η παροχή κινήτρων για την παραμονή 

των νέων στην ύπαιθρο και για την αποτροπή του φαινομένου της αστυφιλίας, αλλά και 

για τη διατήρηση στο χώρο το γεωργικό των νέων μας, η αναβάθμιση των κέντρων 

νεότητας στην ύπαιθρο, ώστε να ανταποκρίνονται στις απαιτήσεις της σημερινής 

νεολαίας, και η συνεχής επιμόρφωση των νέων αναφορικά με τους νέους τρόπους 

καλλιέργειας και παραγωγής θεωρώ πως είναι μόνο μερικοί τρόποι έμπρακτης στήριξης 

της αγροτικής μας νεολαίας. 

 Οι νέοι επιστήμονες.  Μέσα στο νέο ευρωπαϊκό σκηνικό που διαμορφώνεται 

σήμερα, σκηνικό στο οποίο περιλαμβάνεται και η Κύπρος, οι νέοι επιστήμονές μας δεν 

μπορεί παρά να κατέχουν εξέχουσα θέση.  Θεωρώ τους ανθρώπους αυτούς εθνικά 

κεφάλαια και ως εθνικά κεφάλαια πρέπει να τους αντιμετωπίσουμε.  Σημαντική είναι, 

επομένως, η αξιοποίησή τους στο μέγιστο δυνατό βαθμό και στην Κύπρο αλλά και στο 

εξωτερικό.  Η εξασφάλιση εργασίας και μισθών με τους οποίους να μπορούν να ζήσουν 

οι νέοι μας, αξιοπρεπών μισθών, επομένως, για όλους, αλλά και η παροχή ίσων 

ευκαιριών με εκείνες που προσφέρονται σε νέους στο εξωτερικό είναι απαραίτητες 

προϋποθέσεις για την αποφυγή αποψίλωσης της τάξης αυτής της νεολαίας μας και της 

φυγής της στο εξωτερικό.  Χρειαζόμαστε τους νέους στην Κύπρο.   
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 Μέσα, λοιπόν, στις σημερινές πραγματικότητες,  θεωρώ πως είναι, πράγματι, 

σημαντική υπηρεσία στο ημικατεχόμενο νησί μας η στήριξη και η προστασία της 

νεολαίας μας, σε πλαίσια κοινωνικής δικαιοσύνης, ισοπολιτείας, προσφέροντας την 

κατάλληλη αγωγή και καθοδήγηση, έτσι ώστε η νεολαία μας να καταστεί άξια, για να 

υπηρετήσει την αγωνιζόμενη πατρίδα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε λεπτά. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Μισή ώρα... 

 Είμαι σίγουρος πως η νεολαία μας θα φανεί αντάξια του ρόλου που της επιφύλαξε 

η μοίρα και η ιστορία,  πως, παρά τα πολλά προβλήματα που αντιμετωπίζουμε και 

παρά το εχθρικό ουσιαστικά περιβάλλον στο οποίο ζούμε, δε θα υστερήσουμε των 

προγόνων μας.  ∆ε θα υστερήσουμε των προγόνων μας, ιδιαίτερα αυτές τις κρίσιμες 

στιγμές, και πιστοί στις ιερές παρακαταθήκες τους θα γίνουμε πολλώ κάρρονες, για να 

μη γίνουμε η τελευταία γενιά Ελλήνων στη μαρτυρική Κύπρο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Εύχομαι χρόνια πολλά και ό,τι καλό σε όλους σας. 

 Η δική μου ομιλία για τους προϋπολογισμούς της νέας χρονιάς, του 2003, θα 

επικεντρωθεί, όπως και πέρυσι, αρχικά στο εθνικό μας θέμα, σε σχέση με τη διαφώτιση 

και τις προσδοκίες των Κερυνειωτών προσφύγων, τους οποίους έχω την τιμή να 

εκπροσωπώ μαζί με δύο άλλους εκλεκτούς συναδέλφους στη Βουλή των 
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Αντιπροσώπων.  Στη συνέχεια θα επικεντρώσω το ενδιαφέρον μου σ’ ορισμένα 

προβλήματα του προσφυγικού κόσμου και ακολούθως σ’ ορισμένα θέματα αγροτικής 

πολιτικής και ανάπτυξης. 

Εθνικά θέματα 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο χρόνος που φεύγει θα μείνει στην ιστορία για το ορόσημο της απόφασης της 

Κοπεγχάγης, σύμφωνα με το οποίο, η Κύπρος περιλήφθηκε  στην πέμπτη και 

ασύγκριτα μεγαλύτερη διεύρυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η ευρωπαϊκή πορεία της 

Κύπρου, κατόπιν σκληρού αγώνα της κυβέρνησης, της Βουλής και του λαού μας, 

ολοκληρώθηκε με επιτυχία, με τη στήριξη της Ελλάδας αλλά και με την υποστήριξη 

όλων των άλλων ευρωπαϊκών χωρών και των οργάνων και υπηρεσιών της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης.  Είμαστε βέβαιοι ότι η ένταξη θα ολοκληρωθεί και, το 2004, η Κύπρος θα είναι 

πλήρες, ισότιμο μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στην οποία μπήκε με το σπαθί της, 

χωρίς να υποκύψει στους εκβιασμούς τρίτων, χωρίς να ενδώσει η ίδια η Ευρώπη στις 

έντονες και απροκάλυπτες αμερικανικές πιέσεις.  Η Κύπρος, συνεχίζοντας τον αγώνα 

της για οικονομική πολιτική και κοινωνική πρόοδο, μπορεί να προσβλέπει στην 

Ευρώπη, να στηρίζεται στην Ευρώπη και μαζί της, ως σύνολο, ως Ευρώπη, πλέον, να 

αναζητά τη δική της αυτονομία από τους μεγάλους πλανητάρχες. 

 Ιστορικό ορόσημο του 2002 αποτελεί επίσης το σημαντικότατο γεγονός ότι στα 

τέλη περίπου του χρόνου που μας πέρασε υποβλήθηκε το σχέδιο του γενικού 

γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών κ. Κόφι Ανάν για επίλυση του Κυπριακού.  Ένα 

σχέδιο που, παρά τις έντονες διαμαρτυρίες για αρκετές απαράδεκτες πρόνοιές του, 

έγινε δεκτό από τη δική μας πλευρά, από την κυπριακή κυβέρνηση, για 

διαπραγμάτευση.  Και, ενώ έχουμε δείξει ως κυπριακή κυβέρνηση και ως ελληνική 

κοινότητα ότι θέλουμε να λυθεί το Κυπριακό και να διαπραγματευτούμε το Σχέδιο Ανάν, 
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με στόχο να βελτιωθούν τα πάμπολλα αρνητικά του και να διευκρινιστούν αρκετά άλλα 

σημεία, οι Τούρκοι συνεχίζουν το βιολί τους, την απεριόριστη δηλαδή αδιαλλαξία τους, 

την πάγια εκπεφρασμένη πολιτική τους για ανεξάρτητο τουρκοκυπριακό κράτος, για 

αποδοχή από μας συνομοσπονδίας, για εθνικό ξεκαθάρισμα και μη επιστροφή των 

Ελληνοκυπρίων προσφύγων στα σπίτια τους, για εγγυήσεις της Τουρκίας, για 

παραμονή των εποίκων και τόσα άλλα.  Ενώ η δική μας πλευρά έδειξε όλη την καλή της 

διάθεση για λύση, οι Τούρκοι, εκτός από ορισμένες κινητοποιήσεις μερίδας των 

Τουρκοκυπρίων και κάποιες δηλώσεις ορισμένων πολιτικών εδώ και στην Άγκυρα, 

συνεχίζουν την πάγια πολιτική τους, τη μακροχρόνια πολιτική της Άγκυρας, για διαίρεση 

του νησιού μας, για έλεγχο, τελικά, όλης της Κύπρου. 

 ∆υστυχώς, η έλευση του νέου χρόνου δε μας βρίσκει, εκτός από την επιτυχία της 

Κοπεγχάγης, σε καλύτερες συνθήκες στο Κυπριακό.  Οι πιέσεις των ξένων για 

“συμμόρφωση” με το χρονοδιάγραμμα της 28ης Φεβρουαρίου, που έθεσε ο γενικός 

γραμματέας, φαίνεται ότι μόνο την πλευρά μας εγγίζουν.  Και το μεγάλο άγχος του 

κυπριακού λαού είναι κατά πόσο θα επιβληθεί σε μας μια λύση, χωρίς διαπραγμάτευση 

των αρνητικών κρίσιμων σημείων του Σχεδίου Ανάν, αν τελικά μας επιβληθεί μια 

απαράδεκτη, αντιδημοκρατική και ρατσιστική λύση.  Αλλά εδώ θα μετρηθεί ξανά η 

αντοχή μας και η θέλησή μας ως λαού να αγωνιστούμε για το καλύτερο, με σκοπό να 

επιβιώσουμε σ’ αυτό τον τόπο.  Θα πρέπει να αναλογιστούμε πρώτα-πρώτα ότι σ’ αυτό 

το χρόνο θα έχουμε μπροστά μας νέα δεδομένα, θετικά για την πλευρά μας, τα οποία 

οφείλουμε να αξιοποιήσουμε.  Η Κύπρος θα είναι πλέον σχεδόν κοντά στο χρονικό 

σημείο να είναι πλήρες μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και θα έχει έτσι κάθε δικαίωμα 

να αξιώνει να της συμπεριφέρονται όπως σε όλα τα κράτη μέλη και όπως σε όλα τα 

ελεύθερα κράτη στον κόσμο.   
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 Η Τουρκία, από την άλλη, για να μπορέσει να ικανοποιήσει τα κριτήρια της 

Κοπεγχάγης, οφείλει να συμμορφώνεται με τις ευρωπαϊκές αρχές και αξίες, 

προκειμένου να γίνει δεκτή στην ευρωπαϊκή οικογένεια.  Και δεν μπορεί να είναι μέλος 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τη στιγμή που τα στρατεύματά της κατέχουν έδαφος μιας 

άλλης χώρας μέλους.  Οι αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την Τουρκία δεν 

μπορούν να περιφρονηθούν από την Τουρκία και από το κατεστημένο που ελέγχει την 

πολιτική της, όπως περιφρονούνταν από την ίδια για είκοσι εννιά χρόνια τα ψηφίσματα 

του ΟΗΕ.  Αυτό, γιατί η Τουρκία θέλει, έτσι τουλάχιστον έδειξε, να προχωρήσει η 

ενταξιακή της πορεία στην Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Αυτά τα θετικά, λοιπόν, και άλλα ευνοϊκά στοιχεία αποτελούν τα ισχυρά μας 

διαπραγματευτικά όπλα που οφείλουμε να αξιοποιήσουμε, χωρίς αλαζονεία αλλά με 

σύνεση, με προγραμματισμό, με διεκδικητικότητα, σε ό,τι αφορά τα ανθρώπινα 

δικαιώματά μας, στο χρόνο που ήδη μπήκαμε. 

 Είναι εδώ, λοιπόν, που θέλω να τονίσω τη σημασία της διαφώτισης και των 

κονδυλίων που προβλέπει ο προϋπολογισμός του 2003, τα οποία για χρόνια είναι του 

ίδιου πενιχρού ύψους.  Όσον αφορά το Υπουργείο Εξωτερικών, υπάρχει κονδύλι 

£1.350.000, εκ των οποίων £950.000 είναι για εκμίσθωση και δικαιώματα οίκου 

δημοσίων  σχεδίων στις ΗΠΑ και κονδύλι £1.200.000 για το Γραφείο Τύπου και 

Πληροφοριών, με αύξηση £200.000, που, όπως είναι φανερό, θα καλύψει μόνο την 

αύξηση του πληθωρισμού και του ΦΠΑ.  Η διαφώτιση είναι όπως την άμυνα, 

συνάδελφοι.  Έπρεπε να ενισχύεται σοβαρά και γενναία, όπως η άμυνα.  Και οι δυο 

συμβάλλουν παράλληλα στη στήριξη του κράτους μας, της κρατικής μας οντότητας, 

ενισχύουν την αποτρεπτική δύναμη της πλευράς μας. 

 Ακριβώς στις δύσκολες μέρες και μήνες που περνούμε, ακριβώς για να 

ενημερώσουμε τις κυβερνήσεις και τα πολιτικά κόμματα, όχι μόνο της Ευρώπης αλλά 



 20

και της Αμερικής, της Ασίας, της Αυστραλίας, της Αφρικής, παντού γενικά, θα έπρεπε να 

είχαμε στείλει, ακόμη, κατάλληλες αποστολές για ενημέρωση για τις σημερινές εξελίξεις.  

Εκείνο που θέλω εμφαντικά να τονίσω είναι ότι ναι μεν σταδιακά η Κύπρος έχει 

προσδεθεί στο άρμα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά εκείνοι που μας στήριξαν με την 

ψήφο τους ως κράτος, ως Κυπριακή ∆ημοκρατία, μετά το 1963 και κυρίως μετά το 

1974, ήταν οι διάφορες χώρες του τρίτου κόσμου, των αδεσμεύτων, της Κοινοπολιτείας, 

και των χωρών της πρώην Ανατολικής Ευρώπης και Σοβιετικής Ένωσης.  Αυτές τις 

χώρες, για λόγους και μόνο αβρότητας και γιατί μάλλον θα τις ξαναχρειαστούμε όλες 

αυτές τις χώρες στα Ηνωμένα Έθνη, να μας ξαναστηρίξουν -ας μη το αποκλείσουμε- θα 

έπρεπε συνεχώς να τις ενημερώνουμε και να διατηρούμε καλές σχέσεις μαζί τους.  ∆εν 

αρκεί το ότι έχουμε σε αρκετές απ’ αυτές διπλωματικές αποστολές ή μπορεί να τους 

στέλλει επιστολές το Υπουργείο Εξωτερικών, αν τους στέλλει βέβαια.  ∆εν αρκούν οι πιο 

σύγχρονες και ευφάνταστες μέθοδοι, που αποδεδειγμένα έχουν υιοθετήσει στο 

Υπουργείο Εξωτερικών, με χρήση, δηλαδή, της σύγχρονης τεχνολογίας.  Οι επισκέψεις 

από κυβερνητικής ή και κοινοβουλευτικής πλευράς και οι ειδικές ενημερωτικές 

αποστολές, πιστεύω, τόσο στην Ευρώπη όσο και παγκόσμια, οι προσωπικές γενικά 

επαφές φέρνουν πολύ καλύτερα αποτελέσματα.   

 Τα κονδύλια, λοιπόν, κατά τη γνώμη επιπρόσθετα και της επιτροπής Οικονομικών 

της Βουλής, είναι ανεπαρκή για τέτοιο πολύπλευρο σκοπό, όπως της διαφώτισης για το 

Κυπριακό.  Γιατί δεν παραδειγματιζόμαστε από την Τουρκία, που για το σκοπό αυτό 

διαθέτει εκατομμύρια και εκατομμύρια και έχει καταφέρει να αλλάξει εν πολλοίς την 

εικόνα που είχε η παγκόσμια κοινή γνώμη για το Κυπριακό και για αυτήν, έχει καταφέρει 

να αλλάξει την ιστορία του Κυπριακού και, αντί κατηγορούμενη, έγινε κατήγορος και οι 

απόψεις της γίνονται δεκτές από κυβερνήσεις, βουλευτές, κόμματα και οργανώσεις;  

Εμείς ούτε στην ίδια την Κύπρο δεν οργανώνουμε σωστά τη διαφώτιση των ξένων 
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επισκεπτών, των τουριστών, όσων επισκέπτονται τη γραμμή Αττίλα και τα 

οδοφράγματα, αλλά ούτε και τους φοιτητές, τους απόδημους και όσους έχουν όρεξη να 

βοηθήσουν τους έχουμε οργανώσει σωστά και βοηθήσει οικονομικά, για να 

εκπληρώσουν το ύψιστο έργο της ενημέρωσης/διαφώτισης. 

 Θα ήθελα να τονίσω ότι θεωρώ σημαντικό να διατεθούν τώρα κονδύλια για μια 

ευρύτατη εκστρατεία ενημέρωσης όλων των χωρών και κυβερνήσεων για το 

περιεχόμενο του Σχεδίου Ανάν, που ο γενικός γραμματέας του ΟΗΕ μας υπέβαλε και εν 

πολλοίς, με διάφορους τρόπους, οι αντιπρόσωποί του μας πιέζουν να το δεχθούμε 

πλήρως.  Ας θυμηθούμε τι έγινε στην Κοπεγχάγη.  Πρέπει να ενημερώσουμε για τη δική 

μας θέση, ότι εξακολουθεί η κατοχή, ότι εμείς θέλουμε λύση, αλλά λύση σωστή και 

λειτουργική, ότι αυτή η λύση που προτείνεται δεν κατοχυρώνει την εφαρμογή των 

ανθρώπινων δικαιωμάτων, όπως είναι αυτά ευρέως κατοχυρωμένα σ’ όλες τις 

ευνομούμενες χώρες, ότι η Τουρκία συνεχίζει να περιφρονεί κάθε αρχή δικαίου, ότι 

καταστρέφει την πολιτιστική κληρονομιά των κατεχόμενων εδαφών μας, ότι αρνείται να 

αποκαλύψει την τύχη των αγνοουμένων μας.  Οι αποστολές μας πρέπει να τονίσουν 

ότι, για να υπάρξει ειρήνη και συμφιλίωση, που εμείς οπωσδήποτε θέλουμε, με τους 

συμπατριώτες μας Τουρκοκύπριους, πρέπει να θέλουν και εκείνοι, και ιδιαίτερα η 

ηγεσία τους.  Και αυτή η συμφιλίωση και συνύπαρξη δε γίνεται με τους κουβαλητούς 

εποίκους, που λυμαίνονται τη γη και την περιουσία των Ελληνοκυπρίων για τρεις 

σχεδόν δεκαετίες.  Πιστεύω ειλικρινά, ότι, όταν επεξηγηθούν στις διάφορες χώρες, αλλά 

κυρίως σε πολλές, κρίσιμες για την επιρροή τους, χώρες, ότι το Σχέδιο Ανάν πρέπει 

τουλάχιστο να ευθυγραμμιστεί, είτε πριν την αποδοχή του είτε σε καθορισμένη σύντομη 

χρονική προθεσμία, με όλες τις αρχές των ανθρώπινων δικαιωμάτων, θα βρούμε 

αρκετή ανταπόκριση.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 
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 ... 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Η διόρθωση των σημείων του Σχεδίου Ανάν που είναι αντίθετα προς τα 

ανθρώπινα δικαιώματα αφορά δεκατρία θέματα και σημεία, κατά τη γνώμη πολλών 

αλλά και ειδικά κατά τη γνώμη του δικαστή του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων 

∆ικαιωμάτων κ. Λουκή Λουκαΐδη, πρώην Βοηθού Γενικού Εισαγγελέα, και θα παράσχει 

βέβαια μια σταθερή εγγύηση διατήρησης της ειρήνης, της ασφάλειας, της βιωσιμότητας 

της λύσης.  Αλλιώς, αν τα ανθρώπινα δικαιώματα και η κατοχύρωσή τους ερμηνευτούν 

με σκοπιμότητες και παρεκκλίσεις, η λύση θα είναι άδικη και μη βιώσιμη.  ∆ε θα τη 

δεχτεί ο λαός μας και, αν κάποιοι την υπογράψουν, θα είναι υπόλογοι έναντι της 

ιστορίας, έναντι του μέλλοντος, έναντι του ελληνισμού και της τύχης του.  Ανθρώπινα 

δικαιώματα όπως το δικαίωμα ασφάλειας, απόλαυσης και χρήσης της ιδιοκτησίας, της 

επιστροφής των προσφύγων στα σπίτια και τις περιουσίες τους, εγκατάστασης όλων 

των πολιτών του κράτους σε οποιοδήποτε χώρο του κράτους αυτού είναι ορισμένα από 

τα βασικά ανθρώπινα δικαιώματα που οπωσδήποτε θέλουμε να κατοχυρωθούν και για 

τα οποία ο λαός μας άντεξε και αγωνίζεται για είκοσι οκτώ τώρα χρόνια.   

 Είναι ηλίου φαεινότερον ότι η διάθεση κονδυλίων για ολοκληρωμένη παγκόσμια 

διαφωτιστική εκστρατεία είναι επείγουσα ανάγκη, γιατί η Τουρκία, σύμφωνα με την 

πάγιά της τακτική, θα αυξήσει την αδιαλλαξία της, προκειμένου να αποσπάσει επιπλέον 

κέρδη από τις διαδικασίες ή και συνομιλίες.  Θα τεντώσει το σχοινί στο έπακρο με 

απειλές και διεκδικήσεις, γνωρίζοντας ακριβώς ότι ο γενικός γραμματέας και ο 

ευρωπαϊκός παράγοντας επείγονται για λύση, ενόψει της τελικής διαδικασίας 

ολοκλήρωσης της ένταξης για υπογραφή, δηλαδή της Συνθήκης Προσχώρησης, είτε με 

Κύπρο επανενωμένη είτε με Κύπρο διαιρεμένη.  Γι’ αυτό και ο Ντενκτάς επαναφέρει 

συχνά την απειλή της προσάρτησης, επαναφέρει εκβιασμούς και εντάσεις.   
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 Γι’ αυτά όλα πρέπει να είμαστε προετοιμασμένοι και καλά οργανωμένοι, με 

επιπλέον ψυχικά αποθέματα αντίστασης στις πιέσεις για εκπτώσεις από τις βασικές 

αρχές της σωστής, λειτουργικής και βιώσιμης λύσης του Κυπριακού.  Όλοι θα κριθούμε 

και πολλά θα κριθούν για το μέλλον του τόπου και του λαού από την έκβαση των 

διαπραγματεύσεων επί του Σχεδίου Ανάν, αν βέβαια προσέλθει η άλλη πλευρά και 

γίνουν τέτοιες ουσιαστικές διαπραγματεύσεις.  Με καλή θέληση και ειλικρίνεια πρέπει να 

συνεχίσουμε εμείς να εργαζόμαστε για διεξαγωγή ουσιαστικών και σε βάθος 

διαπραγματεύσεων, με σταθερό στόχο την επίτευξη συμφωνίας λύσης του Κυπριακού 

στη βάση των δημοκρατικών αρχών, του διεθνούς δικαίου, των ψηφισμάτων του ΟΗΕ 

για την Κύπρο, του ευρωπαϊκού κεκτημένου και των ανθρώπινων δικαιωμάτων.  Μιας 

λύσης που να κατοχυρώνει πλήρως, μεταξύ άλλων, και το δικαίωμα και ημών των 

Κερυνειωτών και όλων των άλλων προσφύγων να επιστρέψουμε, χωρίς ποσοστά, 

περιορισμούς και προϋποθέσεις, στη γη μας.  ∆ε θα δεχθούμε θυματοποίησή μας, γιατί 

ναι μεν η Κερύνεια, η Καρπασία και η βόρεια, γενικά, Κύπρος, δέχθηκαν το βάρος της 

εισβολής και κατοχής, αλλά αυτή η εισβολή έγινε σε βάρος ολόκληρης της Κύπρου και 

ολόκληρη η Κύπρος και ο λαός της θα πρέπει να στηρίξουν την αποκατάσταση και 

επιστροφή των κατοίκων που πλήρωσαν και εξακολουθούν να καταβάλλουν το τίμημα 

και το βάρος της τουρκικής εισβολής.  Η θυματοποίηση οποιασδήποτε περιοχής ή 

οποιουδήποτε μέρος του πληθυσμού δε θα γίνει εύκολα ή δύσκολα δεκτή.  Απλά δε 

δεχόμαστε τη θυματοποίησή μας. 

Προσφυγικά θέματα 

 Στη συνέχεια θα αναφερθώ σε μικρό αριθμό κύριων προβλημάτων που 

απασχολούν τον προσφυγικό κόσμο.  Άλλα απ’ αυτά είναι χρονίζοντα, άλλα έκτακτα ή 

προσωρινά.  Η επίλυση ή τουλάχιστον η τροχιοδρόμηση της λύσης τους καθυστερεί ή 

πελαγοδρομεί. 
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1. Εκλογές για ανάδειξη των μελών της Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων 

(ΠΕΠ) 

Οι εκλογές αναβάλλονται συνεχώς.  Για διάφορους λόγους αναβλήθηκαν και στο 

παρελθόν έτος.  Η ανάδειξη όμως ηγεσίας των προσφύγων, καθολικής και 

δημοκρατικά εκλελεγμένης, θα ωφελήσει τα μέγιστα τόσο στον καθολικό αγώνα 

των προσφύγων για επιστροφή και δικαίωση όσο και στον εντοπισμό, προβολή 

και οργανωμένη απαίτηση για λύση των προσφυγικών προβλημάτων, τοπικών και 

παγκύπριων.  Οι εκλογές αυτές δεν μπορεί να αναβάλλονται επ’ αόριστον.  Ας 

αποφασίσουμε όλοι, επιτέλους, ότι το διοριστικό σύστημα για την ηγεσία της ΠΕΠ, 

έστω και από αντιπροσώπους κομμάτων, δεν είναι το σωστό για ένα σύνολο 

προσφυγικού κόσμου που πλησιάζει τις διακόσιες χιλιάδες. 

2. Αναγνώριση της προσφυγικής ιδιότητας - παραχώρηση της προσφυγικής 

ταυτότητας 

∆εκάδες εκατοντάδες συμπολίτες μας που είτε κατοικούσαν για λίγα χρόνια πριν 

το 1974 στις ελεύθερες περιοχές είτε μετανάστευσαν στο εξωτερικό, αλλά το σπίτι 

τους ή το πατρικό τους και η περιουσία τους είναι στην κατεχόμενη Κύπρο δεν 

έχουν αναγνωριστεί ως πρόσφυγες μέχρι τώρα.  Αυτό είναι ένα σοβαρό λάθος του 

κράτους μας και της κυβέρνησης ιδιαίτερα. 

Καθημερινά συναντούμε τέτοιες περιπτώσεις και δικαιολογημένα έχουν 

παράπονο.  Ενώ οι Τούρκοι “πολιτογραφούν” ως πολίτες του ψευδοκράτους τους 

τους εποίκους, τους ξένους δηλαδή προς την Κύπρο, και θα ήθελαν να τους 

κρατήσουν εδώ, με το Σχέδιο  Ανάν, η δική μας πλευρά δεν αναγνωρίζει ως 

πρόσφυγες αυτούς που γεννήθηκαν, μεγάλωσαν, εκπαιδεύτηκαν πολλές φορές 

στα κατεχόμενα και σήμερα οι Τούρκοι κατέχουν την περιουσία τους.  Χρειάζεται 

αλλαγή νοοτροπίας, αλλαγή νομοθεσίας, διεύρυνση των κριτηρίων για 
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αναγνώριση της προσφυγικής ιδιότητας και παραχώρηση της σχετικής ταυτότητας 

σε δεκάδες συμπατριώτες μας.  Για τους περισσότερους από αυτούς η οικονομική 

βοήθεια έχει πολύ λιγότερη σημασία από την αναγνώριση της καταγωγής και της 

ταυτότητάς τους.  

3. Προβλήματα οικισμών - προβλήματα αυτοστέγασης 

Η συντήρηση των κυβερνητικών οικισμών πρέπει να προχωρήσει με πιο γρήγορο 

ρυθμό.  Οι καθυστερήσεις που παρατηρούνται, οι κακοτεχνίες, ο ελλιπής έλεγχος, 

κατά τη διάρκεια και στο τέλος της συντήρησης των έργων ανάπλασης, 

προκαλούν αναστάτωση στους κατοίκους, προβλήματα, ταλαιπωρίες, αυξημένο 

κόστος.  Η ανάπλαση πρέπει να συνοδεύεται και από έργα κοινωνικής και 

δημόσιας ωφέλειας μέσα στους συνοικισμούς, όπως π.χ. δημιουργία ή ανάπλαση 

των χώρων πρασίνου, των πάρκων, των γηπέδων, των αιθουσών και των 

κέντρων νεότητας, των αιθουσών πολλαπλής χρήσης κ.λπ.  Εκτός από τους 

συνοικισμούς, το κράτος καθυστερεί να λύσει ορισμένα προβλήματα όσον αφορά 

την αυτοστέγαση των προσφύγων, όπως, για παράδειγμα, να παράσχει βοήθεια 

για συντήρηση σ’ όσους αυτοστεγάστηκαν σε δικά τους οικόπεδα.  Η παροχή 

βοήθειας πρέπει να μπει σε νέα βάση, για να παραχωρείται σύμφωνα με κριτήρια 

εισοδηματικά και άλλα. 

Η λήψη απόφασης για την παροχή βοήθειας μέχρι £3.000 για συντήρηση και 

επισκευές, που ισχύει για μη πρόσφυγες, κατά μήκος της Πράσινης Γραμμής στη 

Λευκωσία και Άγιο ∆ομέτιο, καθυστερεί όσον αφορά τους πρόσφυγες.  ∆εν μπορεί 

το σχέδιο αναζωογόνησης των ακριτικών περιοχών να διαχωρίζει τους πρόσφυγες 

από τους αυτόχθονες, με τους πρόσφυγες να μην παίρνουν τίποτε για συντήρηση, 

επειδή πριν είκοσι πέντε χρόνια περίπου έλαβαν κάποια χαμηλή, ασφαλώς τότε, 

βοήθεια. 
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4. ∆ιαχωρισμός οικοπέδων για νέα ζευγάρια και αύξηση της οικονομικής 

χορηγίας για τους νέους 

Οι στεγαστικές ανάγκες των νέων ζευγαριών προσφύγων είναι συνεχείς και 

αυξανόμενες.  Η λύση του προβλήματος αφέθηκε κυρίως στην κρατική χορηγία 

των £7.600, που, με πρόσφατη απόφαση, αυξήθηκε σε £8.520-£11.540, ανάλογα 

με την οικογένεια και το σπίτι ή τον αριθμό υπνοδωματίων που θέλει να κτίσει ή για 

την αγορά διαμερίσματος.  Όμως δεν είναι δυνατό ή εύκολο η πλειοψηφία των 

νέων να μπορέσει να κτίσει ή να αγοράσει με τα σημερινά δεδομένα των πολύ 

ψηλών τιμών των οικοπέδων, των διαμερισμάτων και της δαπάνης ανέγερσης 

κατοικίας.   

Εδώ πρέπει να τονίσουμε ότι η πρόσφατη αναθεώρηση και αύξηση των 

παρεχόμενων χορηγιών κατά 12% και η αύξηση κατά 15% των εισοδηματικών 

κριτηρίων, που θα ισχύουν για τα τρία επόμενα χρόνια, δε μας ικανοποιούν, 

λαμβάνοντας υπόψη το βιοτικό επίπεδο των προσφύγων σε σχέση με τον 

υπόλοιπο λαό και την αύξηση του κόστους ζωής.  Έτσι, η κυβέρνηση πρέπει να 

δει αυτό το θέμα και να το λύσει σύντομα με διαχωρισμούς πολλών νέων 

οικοπέδων σε διάφορες περιοχές και τη γρηγορότερη υλοποίηση των 

διαχωρισμών εκεί που ήδη λήφθηκε απόφαση, με κτίσιμο, επίσης, νέων 

κυβερνητικών οικισμών και ανάκτηση περίπου τριακοσίων κατοικιών σε 

συνοικισμούς που κατακρατούνται παράνομα. 

5. Χαμένα εισοδήματα - Κεντρικός Φορέας Ισότιμης Κατανομής  Βαρών 

Για χρόνια τώρα τον προσφυγικό κόσμο απασχολεί το πρόβλημα των χαμένων 

εισοδημάτων από την κατεχόμενη γη, δηλαδή των γεωργικών, τουριστικών, 

εμπορικών κ.λπ.  Τους πρόσφυγες απασχολεί η άνιση κατανομή των βαρών και 

των επιπτώσεων της τουρκικής εισβολής σε πρόσφυγες και μη πρόσφυγες.  
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Όπως παραδέχονται όλοι οι αρμόδιοι και όπως αποδεικνύεται από τη μελέτη του 

Πανεπιστημίου Κύπρου, τη μόνη σωστή μελέτη για την εφαρμογή της ισότιμης 

κατανομής βαρών, μέχρι τώρα ελάχιστη ανταπόδοση έγινε στους πρόσφυγες για 

τα χαμένα τους εισοδήματα και για την αποκατάσταση της εθνικής φερεγγυότητας, 

σε μια τάξη, δηλαδή, που έχασε τα πάντα και για είκοσι οκτώ, είκοσι εννιά τώρα, 

χρόνια αγωνίζεται να δραστηριοποιηθεί και να ζήσει αξιοπρεπώς.  Με βάση, 

λοιπόν, τη μελέτη του πανεπιστημίου, κάθε πρόσφυγας θα έπρεπε  να παίρνει  

£4.200 ετησίως,  που σημαίνει ότι έπρεπε να πάρει μέχρι σήμερα £120.000 

περίπου.  Κανένας πρόσφυγας, κατά κεφαλήν εννοούμε, δεν πήρε αυτή την 

κάλυψη των χαμένων εισοδημάτων του.  Θα χρειαζόταν πάρα πολλή ώρα να 

αναπτύξουμε εδώ ότι ο Κεντρικός Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών απέτυχε 

ουσιαστικά στην ουσιαστική υλοποίηση των δύο πρωταρχικών σκοπών της 

ίδρυσής του, δηλαδή, πρώτον, στην ίδρυση ενός διαχρονικού σχεδίου παροχής 

χαμηλότοκων δανείων και, δεύτερον, στο να προχωρήσει σε υλοποίηση της 

μελέτης για την εφαρμογή της ισότιμης κατανομής βαρών. 

Είναι γνωστά σ’ όλο τον προσφυγικό κόσμο τα όσα διαδραματίζονται με τα δάνεια, 

κυρίως τα οικιστικά και τα σπουδαστικά, που παραχωρούνται από το φορέα.  

Τρομερές καθυστερήσεις της τάξης των τριών έως πέντε χρόνων, δυσκολίες, 

παροχή χαμηλών δανείων, πρόβλημα κριτηρίων και προτεραιοτήτων, έλλειψη 

κονδυλίων.  Ενώ κάποιος χρειάζεται £80 εκατομ. ετησίως, του παραχωρούνται 

£22 εκατομ. για το 2002, άγνωστο πόσα φέτος.  Πληθώρα αιτήσεων για δάνεια,  

καθυστέρηση στην υποβολή του συμπληρωματικού προϋπολογισμού του 2002.  

Υποβλήθηκε στο Υπουργείο Οικονομικών το Μάρτη και στάλθηκε στη Βουλή στα 

τέλη του Νιόβρη κουτσουρεμένος, από £11 εκατομ. στα £2 εκατομ.  Και, κατά τα 

άλλα, ο κ. Αναστασιάδης χθες μας είπε ότι προικοδοτήθηκε ο φορέας 
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γενναιόδωρα. 

Η φερεγγυότητα των προσφύγων και η αποκατάσταση της αξιοπρέπειάς τους, 

κυρίες και κύριοι, δε γίνεται με ημίμετρα· γίνεται με νέες μεθόδους, με πολιτικές 

αποφάσεις από το κράτος και στη συνέχεια από τη Βουλή.  Ο φορέας θα 

μπορούσε να γίνει ένας χρηματοπιστωτικός οργανισμός, με χρηματοδότηση £250 

εκατομ., που να διευκολύνει ουσιαστικά τους πρόσφυγες.  Θα πρέπει να αλλάξει ο 

ρυθμός του, με την αύξηση των κεφαλαίων που του παραχωρούνται, την 

παράλληλη αύξηση του προσωπικού και την επιτάχυνση των διαδικασιών.  Λύση 

για τα χαμένα εισοδήματα των κατεχόμενων περιοχών -τονίζω, για τα εισοδήματα, 

όχι για την αξία, όπως λέγει το Σχέδιο Ανάν- είναι και η χορήγηση κυβερνητικών 

χρεογράφων στους ιδιοκτήτες κατεχόμενης ή απροσπέλαστης  περιουσίας τους, 

χρεογράφων, δηλαδή, που θα εξασφαλίζουν στους κατόχους τους εισοδήματα με 

μορφή μερίσματος ή με μορφή κεφαλαιουχικού κέρδους.  Αυτή τη γνώμη εξέφρασε 

ο ίδιος ο Υπουργός Οικονομικών πριν δύο χρόνια, αλλά ουδέν εγένετο μέχρι τώρα.  

Όποια λύση και αν υιοθετηθεί για την κάλυψη των χαμένων εισοδημάτων, 

πιστεύουμε ότι αυτή πρέπει να υιοθετηθεί σύντομα.  Ολόκληρη τάξη 

συμπατριωτών μας υπέστη μια ολόκληρη εθνική τραγωδία.  Άρχισε από το μηδέν, 

αγόρασε τα πάντα σε πιο ψηλές μάλιστα τιμές, ιδιαίτερα τη γη όπου έκτισε.  Με την 

αγοραστική κίνηση που δημιούργησε, αύξησε τους ρυθμούς ανάπτυξης και 

συνέβαλε στην ορθοπόδηση του κράτους.  Όταν υπάρχουν θεομηνίες και 

καταστροφές στις ελεύθερες περιοχές, το κράτος προστρέχει -και ορθώς 

προστρέχει- για βοήθεια και αποζημιώσεις.  Υπάρχουν σχετικά ταμεία και 

χορηγίες.  Στη διαχρονική καταστροφή που για είκοσι εννιά τώρα χρόνια 

συνετέλεσε, στη διαχρονική απώλεια εισοδημάτων...  ∆εν μπορεί να χωρέσουν οι 

πρόσφυγες στα δημόσια ταμεία, για να καλυφθεί μέρος του χάσματος που 
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δημιουργήθηκε από την απώλεια των εισοδημάτων από τις κατεχόμενες 

περιουσίες;  Να σημειώσουμε εδώ ότι το χάσμα αυτό διευρύνεται όλο και πιο πολύ 

με την ενηλικίωση της νέας γενιάς και την παράταση της τραγωδίας της Κύπρου. 

6. Τουρκοκυπριακές περιουσίες 

Τι να πούμε για το θέμα αυτό και να μην είναι λίγο;  Μήπως να αναφέρουμε την 

αδικία που γίνεται σε βάρος των προσφύγων από την παραχώρηση 

τουρκοκυπριακών περιουσιών σε μη πρόσφυγες, σε οργανισμούς, σε δήμους, 

κυβερνητικά τμήματα, υπεραγορές, σωματεία, συντεχνίες κτλ.;  Μήπως την 

υπενοικίαση γεωργικής γης από κάποιους που δεν την καλλιεργούν, ενώ την 

κατακρατούν;  Τη μη αναθεώρηση των ενοικίων των καταστημάτων και την 

απώλεια εισοδημάτων για το Ταμείο ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών;  

Την πώληση τουρκοκυπριακής γης, που ανήκει σε Τουρκοκύπριους μετανάστες, 

πριν το ’74, σε Ελληνοκύπριους ενδιαφερόμενους αγοραστές και τη μείωση έτσι 

των κλήρων των προσφύγων;  Επαναλαμβάνω εδώ την πάγια θέση μου ότι το 

κράτος οφείλει να σταματήσει αυτή την ανοχή, να κλείσει αυτό το παράθυρο, να 

βρει νόμιμους και συνταγματικά κατοχυρωμένους τρόπους να μην πωλείται αυτή η 

γη και να διώχνονται, ως αποτέλεσμα, οι πρόσφυγες από τη γη ή το υποστατικό 

που τώρα χρησιμοποιούν.  Τα τουρκοκυπριακά σπίτια που μένουν τώρα 

πρόσφυγες χρειάζονται συντονισμένη προσπάθεια συντήρησης, για να ζουν σ’ 

αυτά οι πρόσφυγες με αξιοπρέπεια.  Ορισμένα είναι προς κατάρρευση. 

Οι γεωργικοί κλήροι χρειάζονται αναθεώρηση, όπως και ο ισχύων νόμος για τη 

διαχείριση από τον Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών Περιουσιών.  Να παραχωρείται 

περισσότερος κλήρος σ’ αυτούς που πραγματικά ασχολούνται με τη γεωργία και 

τη κτηνοτροφία, να προτιμούνται, δηλαδή, οι νέοι στην ηλικία πρόσφυγες που 

επιθυμούν να μπουν στο επάγγελμα του γεωργοκτηνοτρόφου. 



 30

Αγροτικός τομέας 

 Ο αγροτικός τομέας, όπως είναι διαπίστωση όλων, συνεχώς συρρικνούται.  Ο 

τομέας που στήριξε την οικονομία και την απασχόληση διαμέσου των αιώνων, ο τομέας 

που στήριξε την ανάπτυξη όλων των τομέων της οικονομίας, τόσο σε γη όσο και σε 

εργατικά χέρια και κεφάλαια, απασχολεί σήμερα περίπου 16 000 άτομα ή 4,9% του 

οικονομικά ενεργού πληθυσμού -16 000 άτομα στις 325 000 οικονομικού ενεργού 

πληθυσμού- για την παραγωγή του GDP.  Η συμβολή του τομέα της γεωργίας στο ΑΕΠ 

είναι μειωμένη, της τάξης των 3,5% περίπου, σε συσχετισμό με τη ραγδαία ανάπτυξη 

άλλων τομέων, όπως οι υπηρεσίες.  Να σημειώσουμε ότι 70% των απασχολουμένων 

στον αγροτικό τομέα είναι μερικώς απασχολούμενοι στον τομέα αυτό, ενώ μόνο το 30% 

είναι πλήρως απασχολούμενοι.  Και αυτό συνεχώς μειώνεται.   

 Τα εισοδήματα από τη γεωργία είναι χαμηλά, οι απολαβές είναι πολύ χαμηλότερες 

από το μέσο όρο των απολαβών όλων των υπόλοιπων κλάδων της οικονομίας μαζί.  

Όλοι γνωρίζουμε ότι, με την ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η στήριξη του τομέα θα 

πρέπει να διαφοροποιηθεί από τη στήριξη που τύγχανε μέχρι σήμερα και που 

αφορούσε την επιδότηση των τιμών και των εισοδημάτων.  Ενώ όλοι διατυμπάνιζαν ότι 

ο τομέας της γεωργίας δε θα εγκαταλειφθεί, όπως παρατηρούμε, οι αναπτυξιακές 

δαπάνες για τη γεωργία δεν είναι οι αναμενόμενες, ιδιαίτερα τώρα που στα 

προενταξιακά στάδια υπάρχει απόλυτος ανάγκη να συμπορευτούμε με τους 

μηχανισμούς, να εναρμονιστούμε με την κοινή αγροτική πολιτική της ΕΕ.  Η ανάγκη 

εκσυγχρονισμού της γεωργικής και γενικά της αγροτικής πολιτικής είναι σε όλους 

φανερή και ευνόητος.  Ειδικότερα το ψηλό κόστος παραγωγής των κυπριακών 

γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων, που καθιστά τα κοινοτικά προϊόντα 

ανταγωνιστικότερα έναντι των δικών μας, επιβάλλει γρήγορες, γενναίες, συντονισμένες 

και καλά υποστηριγμένες ενέργειες, αποφάσεις και υλοποίησή τους, για να επιβιώσει ο 
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αγροτικός τομέας και συνάμα ο αγροτικός πληθυσμός.  Επιπρόσθετα, η εφαρμογή 

όλων των εναρμονιστικών νομοθεσιών που ψήφισε η Βουλή θα βοηθήσει στον 

εκσυγχρονισμό της αγροτικής οικονομίας.   

 Επιπρόσθετα των πολλών προβλημάτων του αγροτικού τομέα, να θυμίσουμε εδώ 

ότι αρκετοί αστάθμητοι παράγοντες, όπως οι δυσμενείς καιρικές συνθήκες -ανομβρία 

και θεομηνίες- επηρεάζουν την παραγωγή, το κόστος και το αγροτικό εισόδημα.  

Πρέπει, απαραίτητα, να διασαφηνίσει η κυβέρνηση τι θέλει επιτέλους για τον τομέα της 

γεωργίας.  Είναι πράγματι σκοπός της η προώθηση της ανάπτυξης του τομέα ή η 

πολιτική είναι αυτή της απλής συντήρησής του σε ανεκτά επίπεδα με τις επιδοτήσεις 

που παραχωρεί;  Αν είναι η προώθηση της ανάπτυξης του τομέα, ώστε να γίνει 

ανταγωνιστικός των άλλων ευρωπαϊκών χωρών, τότε δεν υπάρχει άλλη λύση από τη 

διοχέτευση νέων κεφαλαίων στον τομέα, με στόχο τον εκσυγχρονισμό, την 

αναδιάρθρωσή του, κατά τρόπο που όλοι σχεδόν οι απασχολούμενοι σε αγροτικά 

επαγγέλματα, οι αγρότες μας, είτε είναι πλήρως απασχολούμενοι είτε μερικώς, να 

μπορέσουν να αντεπεξέλθουν.  Με επενδύσεις, αναδιαρθρώσεις καλλιεργειών και 

σύγχρονες μεθόδους βελτίωσης κάθε μορφής, έγκαιρα και αποτελεσματικά θα πρέπει 

να είμαστε έτοιμοι στις συνθήκες ανταγωνισμού της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ας μην 

περιμένει το κράτος την Ευρωπαϊκή Ένωση να δώσει τα απαραίτητα κεφάλαια, γιατί, 

όπως έχει αναλυθεί από πολλούς αρμοδίους, μέχρι το 2006, η Κύπρος θα πάρει 91 

εκατομ. ευρώ περισσότερα απ’ ό,τι θα δώσει.  Μετά το 2006 η Κύπρος θα πληρώνει 

ετησίως στην Ευρωπαϊκή Ένωση περισσότερα από ό,τι θα παίρνει.   

 Η φορολογική στήριξη, λοιπόν, των γεωργών μας είναι άκρως απαραίτητη.  Να 

αναφερθούμε εδώ επίσης στο θέμα της επιδότησης του πετρελαίου για γεωργική 

χρήση, που θεωρούμε απαραίτητο να ξεκαθαρίσει και να λήξει σύντομα.  Η κυβέρνηση 

δεν πρέπει να καθυστερήσει άλλο στην υλοποίηση της επιδότησης του πετρελαίου, είτε 
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με την υιοθέτηση του χρωματιστού, όπως έχει προκαταρκτικά αποφασιστεί, είτε με άλλο 

διαθέσιμο λογικό τρόπο, πιθανό με αυτόν των κουπονιών. 

 Στη συνέχεια θα αναφερθώ πολύ σύντομα σε ορισμένους τομείς της αγροτικής 

πολιτικής και της ανάπτυξης και στη σημασία που προσωπικά δίνω σ’ αυτούς: 

1. Καλλιεργήσιμη γη 

Η αγροτική γη, η γη που έχει στη διάθεσή του ο γεωργοκτηνοτροφικός τομέας, 

συνεχώς και από δεκαετίες τώρα, μειώνεται σε μεγάλο βαθμό.  Η ανάπτυξη των 

πόλεων και των χωριών οικιστικά, η ραγδαία ανάπτυξη του τουρισμού, της 

βιομηχανίας, του οδικού δικτύου και όλων των άλλων μη γεωργικών τομέων έχει 

καταλάβει τεράστιες εκτάσεις πολύ καλής γεωργικής γης.  Αυτό σε κάποιο βαθμό 

είναι λογικό και αναπόφευκτο.  Αλλά η ασυλλόγιστη μεταφορά γης από γεωργικές 

ζώνες σε τουριστικές, οικιστικές και βιομηχανικές και η μη πλήρης χρήση ή 

αξιοποίηση της γης αυτής σε αυτούς τους τομείς αφήνει αρκετή γη μη 

καλλιεργούμενη και αδρανοποιημένη.  Οι έξι πόλεις μας, τα κυριότερα αγροτικά 

κέντρα, οι παραλιακές ζώνες είναι στο κέντρο πολύ καλής γεωργικής γης που 

χάθηκε ήδη οριστικά για τη γεωργία και τη γεωργική παραγωγή. 

Ο συνεχής, σχεδόν ανεξέλεγκτος, διαχωρισμός οικοπέδων, ανεξάρτητα από τις 

ανάγκες του πληθυσμού,  κατέφαγε αρκετές εκτάσεις.  Χιλιάδες τα οικόπεδα που 

μένουν κενά.  Έτσι,  τόσο οι διαχωρισμοί οικοπέδων όσο και η παρατηρούμενη  

διάσπαρτη οικιστική ανάπτυξη, ως αποτέλεσμα, αφήνουν αδρανείς εκτάσεις που, 

αλλιώς, θα χρησιμοποιούνταν έστω και για σπορά ή χρήση για καλλιέργεια 

λαχανικών ή ανάπτυξη οποιασδήποτε δενδροκαλλιέργειας.  Σ’ αυτό το θέμα 

χρειάζεται κάποιο μέτρο.  Οι ζώνες για οικιστική ανάπτυξη μπορούν, κατά τους 

υπολογισμούς ειδικών, να ικανοποιήσουν τριπλάσιο πληθυσμό από τον 

υφιστάμενο τώρα.  Επιπρόσθετα, η επέκταση των τουριστικών ζωνών και η μη 
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αξιοποίηση της γης για τουριστική ανάπτυξη αφήνει επιπρόσθετες εκτάσεις 

αδρανείς ή ελλιπώς αξιοποιημένες γεωργικά. 

Θεωρούμε ότι η αγορά οικοπέδων από ορισμένους, πέραν των αναγκών τους ή 

έστω και των αναγκών των παιδιών τους, και η αδρανοποίηση της γης είναι ένα 

θέμα που πρέπει να απασχολήσει την κυβέρνηση και τη Βουλή.  Σκέφθηκε η 

κυβέρνηση την ψηλότερη φορολογία επί των οικοπέδων ως μέτρο αποτρεπτικό;  

Σκέφθηκε η κυβέρνηση να ακολουθήσει μεθόδους άλλων χωρών, ευρωπαϊκών, 

όπου, για να δοθεί άδεια διαχωρισμού οικοπέδων, πρέπει να είναι έτοιμες και οι 

άδειες οικοδομής και σε τακτή προθεσμία να ελέγχεται αν κτίστηκαν οι οικοδομές;  

Με αυτό τον τρόπο σε πολλές χώρες ευρωπαϊκές αποφεύγεται η σπατάλη της γης 

και η σπατάλη οικονομικών πόρων, δαπανών δηλαδή, σε δρόμους, αποχετευτικά, 

παροχή ρεύματος, νερού, τηλεφώνου κ.λπ. 

2. Αστικός αναδασμός 

Για τον περιορισμό σε κάποια λογικά επίπεδα της διασκορπισμένης οικιστικής 

ανάπτυξης, που ομολογουμένως βρίσκεται σε έξαρση εδώ και λίγα χρόνια, και τον 

περιορισμό της σε καθορισμένες οικιστικές περιοχές των χωριών και των πόλεων, 

άκρως απαραίτητη θεωρούμε τη σύντομη ψήφιση νομοθεσίας για εφαρμογή του 

αστικού αναδασμού.  Ο αστικός αναδασμός που ήδη μελετάται από την 

κυβέρνηση και από ειδικά διορισμένη τριμελή τεχνική επιτροπή, από τα τμήματα 

αναδασμού, πολεοδομίας και κτηματολογίου έχει σκοπό την εφαρμογή μέτρων 

αναδασμού, δηλαδή κατασκευή δρόμων και άλλων έργων υποδομής, ενοποίησης 

ιδιοκτησίας ανά ιδιοκτήτη, ξεκαθάρισμα ιδιοκτησιακού καθεστώτος κ.λπ. σε 

καθορισμένες οικιστικές, τουριστικές, βιομηχανικές, κτηνοτροφικές ζώνες και 

περιοχές.  Αν εφαρμοστεί, πράγμα που ήδη αρκετοί ιδιοκτήτες και κοινότητες 

ενδιαφέρονται, θα βελτιωθεί η παρούσα απαράδεκτη, σκόρπια και άναρχη, 
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ανάπτυξη γύρω από τις πόλεις, τα χωριά και τις ακτές.  Θα προηγείται η εφαρμογή 

αστικού αναδασμού, θα διευκολύνεται ο διαχωρισμός κανονικών οικοπέδων και 

από τους εγκλωβισμένους τώρα ιδιοκτήτες γης, δηλαδή αυτούς που δεν έχουν 

προσπέλαση, και θα υπάρχει επιτέλους κάποιος έλεγχος.   

Θα αναμένουμε μέσα στη νέα χρονιά, το 2003, να σταλεί στη Βουλή η σχετική περί 

Αστικού Αναδασμού νομοθεσία, στην οποία πολλά στηρίζουμε για την 

ορθολογιστικότερη οικιστική, τουριστική και βιομηχανική ανάπτυξη στις αντίστοιχες 

ζώνες.  Κάθε καθυστέρηση στην ετοιμασία της νομοθεσίας θα βαρύνει την 

κυβέρνηση, γιατί η Βουλή έδειξε ήδη τη διάθεσή της να ψηφίσει έναν τέτοιο νόμο.  

Θα τονίσουμε βέβαια εδώ ότι η συνέχιση της εφαρμογής του αγροτικού 

αναδασμού με γρηγορότερους ρυθμούς και με εμπλουτισμό ή και με συνδυασμό 

άλλων αναπτυξιακών αγροτικών έργων θα συμβάλει στην καλύτερη και ταχύτερη 

εναρμόνιση της αγροτικής οικονομίας με την Ευρωπαϊκή Ένωση και τη βελτίωση 

των συνθηκών εργασίας των Κυπρίων αγροτών και των ιδιοκτητών γης. 

3. Αγροτική ανάπτυξη 

Εδώ μόνο ένα μικρό σημείο θα τονίσω και τελείωσα.   

Στο θέμα της αγροτικής ανάπτυξης δεν έχουμε παρά να επικροτήσουμε την 

εξαγγελία μέτρων από το Υπουργείο Εσωτερικών και την πρόνοια κονδυλίων στον 

προϋπολογισμό για την ενθάρρυνση νέων ζευγαριών, ώστε να παραμείνουν στα 

χωριά είτε να εγκατασταθούν εκεί, αφού φύγουν από τις πόλεις.  Το σχέδιο αυτό 

προβλέπει εφάπαξ οικονομική χορηγία £4.000 έως £8.000 και μακροχρόνιο 

στεγαστικό δάνειο £10.000 έως £18.000, ανάλογα, για ανέγερση ή διόρθωση 

κατοικίας σε εκατόν ενενήντα επτά μικρές κοινότητες της Κύπρου με πληθυσμό 

κάτω των 200 κατοίκων.  Το σχέδιο αυτό είναι πολύ καλό.  Το είχαμε ζητήσει κι 

εμείς με την περσινή μας ομιλία για τον προϋπολογισμό το 2002.  Όμως δεν είναι 
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αρκετά ενθαρρυντικό το γεγονός ότι το σχέδιο θα εφαρμοσθεί μόνο σε κοινότητες 

κάτω των 200 κατοίκων.  Αυτό σημαίνει ότι οι φθίνουσες αυτές κοινότητες βασικά 

κατοικούνται από 40, 50, 100 ή 199 κυρίως ηλικιωμένα άτομα.  Ποιοι νέοι θα 

ενθαρρυνθούν να κατοικήσουν σ’ αυτά τα χωριά, όταν άλλοι νέοι ή νέα ζευγάρια 

δεν υπάρχουν;  Σχολεία δε λειτουργούν ή πρέπει να λειτουργούν μακριά των 

χωριών, υπό τη μορφή περιφερειακών δημοτικών σχολείων.  Κοινωνικά το σχέδιο 

αυτό δεν είναι ενθαρρυντικό.  Για να λειτουργήσει ικανοποιητικά το σχέδιο αυτό, 

πρέπει να επιλεγούν όλα τα χωριά μέχρι 400 κατοίκους, όπου θα υπάρχει σίγουρα 

κάποια διασπορά όλων των ηλικιών, θα υπάρχει κάποια υποφερτή κοινωνική ζωή.  

Πιστεύω, λοιπόν, ότι θα πρέπει να τροποποιηθεί το συντομότερο το σχέδιο, να 

καλύψει δηλαδή χωριά μέχρι 400 κατοίκους. 

 Σας ευχαριστώ πολύ που με παρακολουθήσατε και ξανά χρόνια πολλά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Καλώ τώρα τον κ. Κίκη Γιάγκου. 

Κ. ΓΙΑΓΚΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το προσφυγικό ζήτημα είναι άμεσα συνυφασμένο με την επίλυση του Κυπριακού.  

∆ικαιολογημένα ο προσφυγικός κόσμος νιώθει πολύ έντονα αυτές τις μέρες και 

παρακολουθεί με αγωνία τις εξελίξεις. 

 Για το ΑΚΕΛ αποτελούσε πάγια και βασική θέση η εξασφάλιση του δικαιώματος 

επιστροφής των προσφύγων στα σπίτια και τις περιουσίες τους.  Αυτό το  δικαίωμα 

είναι αναφαίρετο και πηγάζει τόσο από το διεθνές δίκαιο όσο και το ευρωπαϊκό 

κεκτημένο.  Ενώ χαιρετίζουμε τις πρόνοιες του Σχεδίου Ανάν για την επιστροφή 

μεγάλου αριθμού προσφύγων, από την άλλη, δεν μπορούμε να παραβλέψουμε την 

αδικία εις βάρος μερίδας προσφύγων.  Είναι γι’ αυτό που  πιστεύουμε ότι χρειάζεται να 
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αγωνιστούμε σκληρά, για να διαπραγματευτούμε το Σχέδιο Ανάν, έτσι που να 

διασφαλίζεται πλήρως το δικαίωμα επιστροφής για όλους τους πρόσφυγες, είτε υπό 

ελληνοκυπριακή είτε υπό τουρκοκυπριακή διοίκηση, σε συνθήκες ασφάλειας και 

αξιοπρεπώς. 

 Το πιο σοβαρό πρόβλημα που αντιμετωπίζουν σήμερα οι πρόσφυγες είναι το 

στεγαστικό, μετά βέβαια από το πολιτικό.  Είναι ένα πρόβλημα που δικαίως 

χαρακτηρίζεται “γεφύρι της Άρτας”.  Τα προβλήματα όπως αυτά της αναδόμησης των 

οικισμών, της διαχώρισης νέων κυβερνητικών οικοπέδων αυτοστέγασης και της 

αυτοστέγασης των προσφύγων με δικά τους έξοδα προκαλούν λύπη και αγανάκτηση 

μεταξύ των προσφύγων. 

 Για χρόνια τώρα οι πρόσφυγες ακούνε ότι υπάρχουν προγράμματα τα οποία θα 

επιλύσουν το στεγαστικό τους πρόβλημα.  Η πολιτική της κυβέρνησης, που 

εξαγγέλλεται κάθε τόσο, δεν είναι τίποτε άλλο από μια επανάληψη των ίδιων 

υποσχέσεων.  Υποσχέσεις που μένουν απραγματοποίητες.  ∆εν πρέπει να ξεχάσουμε  

την απαίτηση του  Υπουργείου Οικονομικών να υπάρξουν αποκοπές από τα κονδύλια 

για το ΤΑΕΠ και τακτικό προϋπολογισμό και το έγγραφο προς τα άλλα υπουργεία και 

τμήματα του κράτους που υπογράμμιζε ότι οι προτάσεις στους προϋπολογισμούς θα 

πρέπει απαραίτητα να διέπονται από πνεύμα λιτότητας και περισυλλογής, διότι οι 

πρόσφυγες έλυσαν το στεγαστικό τους πρόβλημα. 

 Παραδείγματα μπορούμε να αναφέρουμε πάρα πολλά.  Από το Φεβρουάριο δεν 

υπάρχουν συμβόλαια γενικής συντήρησης στη Λευκωσία.  Στη Λάρνακα δεν υπάρχουν 

συμβόλαια για τις μονώσεις.  Για τη συντήρηση στις επαρχίες Λεμεσού και Πάφου 

απασχολούνται δύο άτομα.  Είναι ανάγκη να συνεχισθεί και ταυτόχρονα επιταχυνθεί ο 

ρυθμός τοποθέτησης αλουμινίων στους κυβερνητικούς οικισμούς. 
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 Αποτελεί γενική διαπίστωση ότι μερικοί συνοικισμοί έχουν διανύσει την περίοδο 

ζωής τους και συνεπώς απαιτείται η ριζική αναδόμησή τους ακόμα και η κατεδάφισή 

τους, όπου αυτό επιβάλλεται. 

 Είναι χειμώνας και πολλά είναι τα προβλήματα.  Σπίτια που στάζουν, σπίτια χωρίς 

μόνωση, κατεστραμμένοι πάγκοι κουζίνας, επικίνδυνοι τοίχοι.  Το πρόβλημα υγείας και 

ασφάλειας είναι μεγάλο. 

 ∆ε μας έφταναν τα πιο πάνω, τώρα αποδεικνύεται ακόμα μια φορά ότι οι  

περικοπές συμπεριλαμβάνουν και το διαχωρισμό νέων κυβερνητικών οικοπέδων.  

Αχρηστεύεται σιγά σιγά και αυτό το στεγαστικό σχέδιο με την κωλυσιεργία που 

παρατηρείται.  Ένα χαρακτηριστικό παράδειγμα είναι ο διαχωρισμός των κυβερνητικών 

οικοπέδων στην περιοχή Μενεού-∆ρομολαξιάς.  Έχουν παρέλθει δέκα χρόνια και ακόμα 

τίποτε δεν έγινε.  Στις 14 Ιανουαρίου 1998 το Υπουργικό Συμβούλιο εξήγγειλε το 

διαχωρισμό 572 οικοπέδων.  Ας μας πουν σήμερα πόσα από αυτά τέθηκαν στη 

διάθεση των προσφύγων μας.   

 Ένα σοβαρό πρόβλημα είναι η άνιση μεταχείριση που υφίστανται οι πρόσφυγες, οι 

οποίοι για την επίλυση του στεγαστικού τους προβλήματος καταφεύγουν στα σχέδια 

αυτοστέγασης σε ιδιόκτητα ή κυβερνητικά οικόπεδα στις ακριτικές περιοχές.  Ενώ στο 

παρελθόν τύγχαναν βοήθειας από την ΥΜΑΠΕ, η οποία αφαιρείτο από το ύψος του 

χαμηλότοκου δανείου, μέσω της επαρχιακής διοίκησης, σήμερα καλούνται να επιλέξουν 

μεταξύ των διαφόρων στεγαστικών σχεδίων.  Γι’ αυτό πρέπει να εφαρμοστεί η 

προηγούμενη τακτική που θεωρείται πιο δίκαιη. 

 Τα κριτήρια και χορηγίες στέγασης των προσφύγων είναι ένα θέμα που κάθε τρία 

χρόνια επαναλαμβάνεται, με την κυβέρνηση να κάνει  απλούς  μαθηματικούς 

υπολογισμούς, να υπολογίζει ποσοστιαίες αυξήσεις στα  εισοδηματικά κριτήρια και 
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χορηγίες, χωρίς να λαμβάνει υπόψη το βιοτικό επίπεδο των προσφύγων, εκτός και αν 

τους θεωρεί άλλης τάξης ανθρώπους. 

 Θα παραθέσω μερικά στοιχεία που βγαίνουν μέσα από τα νέα κριτήρια και 

χορηγίες στέγασης των προσφύγων, που ανακοίνωσε πρόσφατα ο Υπουργός 

Εσωτερικών, και που θα αποδείξουν, πιστεύω, τη λανθασμένη πολιτική της 

κυβέρνησης.  Αυξήθηκαν κατά 12% οι χορηγίες για στέγαση εκτοπισθέντων και 

παθόντων και κατά 15% τα εισοδηματικά κριτήρια, για παροχή είτε οικοπέδων είτε 

οικίας σε κυβερνητικούς οικισμούς.  Για κυβερνητικούς οικισμούς εδόθη αύξηση στα 

εισοδηματικά κριτήρια 42%.  Πρέπει εδώ να σημειώσουμε ότι η κυβέρνηση Κληρίδη 

τερμάτισε την ανέγερση νέων κυβερνητικών οικισμών.  Υπάρχουν 300 κλειστές 

κατοικίες που δεν τις ανακτά, αφαίρεσε δε 230 κατοικίες από την αναδόμηση των 

κυβερνητικών οικισμών Τσιακκιλερού-Κοκκίνων, που θα στέγαζαν νέα ζευγάρια. 

 Η αύξηση του τιμαρίθμου από την 1η Ιανουαρίου έως την 31η ∆εκεμβρίου 2003 

κυμαίνεται γύρω στο 26%, με τους φόρους κατανάλωσης να υπολογίζονται. 

 Η αύξηση στα κριτήρια ποσοστιαία θεωρείται ικανοποιητική, εκεί που αφορά τις 

περιπτώσεις που σήμερα δεν υπάρχει αρκετή ζήτηση, όπως οι χορηγίες για τους 

υπερήλικες (κατοικία σε μισό οικόπεδο και συστέγαση με τα παιδιά τους), όπου η 

αύξηση είναι από 28% μέχρι 35%, και οι χορηγίες για ανέγερση πρόσθετου δωματίου 

σε κυβερνητικό ή ιδιωτικό οικόπεδο, όπου η αύξηση είναι 82% και 48% αντίστοιχα.  Αν 

πάρουμε όμως τα εισοδηματικά κριτήρια σε πραγματικούς αριθμούς είναι φανερό ότι 

είναι σημαντικά χαμηλά.  Ως παράδειγμα μπορούμε να αναφέρουμε το ότι ο μέσος 

μισθός ενός εργάτη είναι σήμερα πέραν των £8.000 το χρόνο.  ∆εν είναι όμως μόνο 

εργάτες οι πρόσφυγες· είναι εργαζόμενοι σε όλες τις ειδικότητες που υπάρχουν. 

 Όσον αφορά την απόφαση για το πότε τίθενται σε εφαρμογή τα νέα κριτήρια, είναι 

άδικο και παράλογο εκεί που ευθύνεται το κράτος να αδικούνται οι πρόσφυγες.  Η 
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ημερομηνία που πρέπει να τεθούν σε εφαρμογή τα νέα κριτήρια πρέπει να είναι η 

ημερομηνία που θα τους παραχωρηθεί η πρώτη δόση ή η βοήθεια. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μέσα από την όλη φιλοσοφία της αναδόμησης εκπηγάζουν διάφορα προβλήματα 

που ζητούν τη λύση τους, ταυτόχρονα με την πορεία του όλου έργου.  Η κυβέρνηση, η 

Πολεοδομία και η Μέριμνα, επίσημα μιλούν για στέγαση των οικογενειών που βρέθηκαν 

στους συνοικισμούς Τσιακκιλερού-Κοκκίνων, μετά το πραξικόπημα και την τούρκικη 

εισβολή.  Οι συνοικισμοί, εξαιτίας της άτσαλης πολιτικής που ακολουθούν τα πιο πάνω 

σώματα, γηράσκουν συνεχώς.  Και, παρ’ όλο που υπάρχει από μέρους τους με την 

Ενιαία Επιτροπή Αναδόμησης συμφωνία κυρίων για στέγαση νέων οικογενειών, με 

προτεραιότητα να στεγαστούν τα παιδιά που προέρχονται από γονείς που κατοικούν 

συνέχεια στους συνοικισμούς, αυτοί κωφεύουν και δηλώνουν άγνοια του θέματος.  

Εκτός τούτου, η Πολεοδομία έχει αλλάξει τα σχέδια γενικής διάταξης, αφαιρώντας 

κάπου 230 κατοικίες και αφήνοντας δύο μεγάλες περιοχές στους δυο συνοικισμούς 

ανεκμετάλλευτες, χωρίς κανένας να ξέρει για ποιους ή για τι τις προορίζουν. 

 Στην απόφαση για αναδόμηση των συνοικισμών Τσιακκιλερού-Κοκκίνων 

συμπεριλαμβάνονται και κατοικίες χαμηλού κόστους των κοινοτήτων χαλίτικης γης 

Ορμίδειας, Λιοπετρίου, Φρενάρους και Σωτήρας.  Μέχρι σήμερα μόνο στη χαλίτικη γη 

Ορμίδειας κατεδαφίστηκαν οι κατοικίες και η αναδόμηση δεν άρχισε ακόμα.  Για τους 

άλλους οικισμούς που αναφέρονται πιο πάνω τίποτε δεν έγινε, ενώ μπορεί να γίνει με 

μεγάλη ευκολία η αναδόμηση, για το λόγο ότι μιλούμε μόνο για εξήντα κατοικίες.  

Καθυστερεί η ανέγερση νέων πολυκατοικιών στον προσφυγικό οικισμό Λινόπετρας, 

που θα αποτελέσουν ενδιάμεσο σταθμό κατά τη φάση κατεδάφισης και ανέγερσης των 

εννέα νέων πολυκατοικιών στον οικισμό Αγίου Αθανασίου, οι οποίες έχουν κριθεί 

επικίνδυνες για στέγαση των προσφύγων.  Υπενθυμίζω παλαιότερη απόφαση του 
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Υπουργείου Εσωτερικών για αντικατάσταση των πάγκων κουζίνας, ταυτόχρονα με την 

αναδόμηση, όπως επίσης και ανέγερση περιφράξεων μεταξύ των αναδομημένων 

οικοδομών.  Στο συνοικισμό Αγίων Αναργύρων, ενώ είναι έτοιμη να ξεκινήσει η 

αναδόμηση, δεν καθορίστηκε ακόμη συγκεκριμένη πολιτική και οι πρόσφυγες ζητούν 

πληροφορίες.  ∆εν υπάρχει όμως κανένας που να μπορεί να δώσει μια υπεύθυνη 

απάντηση.  

 Οι πιο πολλοί συνοικισμοί έχουν κτιστεί πριν είκοσι-είκοσι πέντε χρόνια.  Οι ένοικοι 

ήταν νέοι και σήμερα είναι υπερήλικες.  Το πρόβλημα οξύνεται καθημερινά.  Οι 

υπερήλικες να μεταστεγαστούν σε ισόγειες κατοικίες είναι αδύνατο, σύμφωνα με τη 

σημερινή πολιτική.  Επιβάλλεται άμεσα χωρίς άλλη καθυστέρηση η εγκατάσταση 

ανελκυστήρων στις πολυκατοικίες. 

 Με την πάροδο του χρόνου οι ανάγκες επιδιορθώσεων αυξάνονται.  Το 

υφιστάμενο προσωπικό δεν μπορεί να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις, παρά τις φιλότιμες 

προσπάθειές του.  Οι κατά καιρούς υποσχέσεις για επάνδρωση του κλάδου διαχείρισης 

έμειναν μόνο υποσχέσεις. 

 Η ανάγκη δημιουργίας βιοτεχνικής περιοχής για τις ανάγκες των προσφύγων που 

ζουν στην πόλη της Λάρνακας υπάρχει εδώ και πολλά χρόνια.  ∆υστυχώς, το κράτος 

δεν έχει δημιουργήσει ούτε μια βιοτεχνική περιοχή για τους πρόσφυγες.  Το πρόβλημα 

διογκώθηκε και απαιτεί άμεση λύση μετά και την ανάγκη της αναδόμησης των δύο 

συνοικισμών.  Από αυτές τις βιοτεχνίες βγάζουν το ψωμί τους πολλές οικογένειες.  Σ’  

αυτές απασχολούνται και τα παιδιά των βιοτεχνών. 

 Τρισχειρότερη κατάσταση παρατηρείται στα πρώην τουρκοκυπριακά χωριά και 

συνοικίες.  Λόγω της ανυπαρξίας σχεδίου ανάπτυξης, έχουν μετατραπεί σε ανοικτά 

γηροκομεία.  Συναντάς μόνο συνταξιούχους και άτομα προχωρημένης ηλικίας.  

Φθίνουν, εγκαταλείπονται και ερημώνονται με όλες τις αρνητικές συνέπειες.  Στον τομέα 
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των τουρκοκυπριακών περιουσιών κυριαρχεί ο νόμος της ζούγκλας και της διάλυσης.  

Όσοι αποτείνονται μέσω της κανονικής οδού περιμένουν.  Οι παράνομοι και ημέτεροι 

λυμαίνονται τις τουρκοκυπριακές περιουσίες.  Για να μην εγκαταλείπονται τα χωριά και 

οι τουρκοκυπριακές συνοικίες και για να μη συγκεντρωθούν όλοι οι πρόσφυγες στις 

πόλεις, θα πρέπει να υπάρξει από την κυβέρνηση ένα πρόγραμμα ανάπτυξης.  Τα 

τουρκοκυπριακά χωριά έχουν εγκαταλειφθεί από τη νεολαία, γιατί δεν υπάρχουν οι 

κατάλληλες συνθήκες διαβίωσης. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επανειλημμένα συζητήσαμε την εθνική ανάγκη στήριξης των εγκλωβισμένων μας, 

που παραμένουν στα κατεχόμενα χωριά μας.  Γράφτηκαν και ειπώθηκαν πολύ 

περισσότερα για την αυταπάρνηση των εγκλωβισμένων μας και την τεράστια σημασία 

που έχει η παραμονή τους για το εθνικό μας πρόβλημα.  Η πολιτική του εθνικού 

ξεκαθαρίσματος, που επέβαλε το κατοχικό καθεστώς από τη μέρα της κατοχής έναντι 

των εγκλωβισμένων, έχει βαρύ τίμημα για τους εγκλωβισμένους μας.  Ωστόσο δε 

λύγισαν, γιατί, όπως επισημάνθηκε πολλές φορές, η απόφασή τους είναι συνειδητή και 

απέδειξαν ότι είναι έτοιμοι για κάθε θυσία, προκειμένου να συμβάλουν στην αποτροπή 

των διχοτομικών σχεδίων του Ντενκτάς και να εξοπλίσουν την πολιτική ηγεσία στον 

αγώνα του λαού μας για επανένωση της πατρίδας μας.  Τα ερωτήματα που τίθενται 

ενώπιόν μας, κύριοι συνάδελφοι, είναι τι κάμνουμε ως πολιτική ηγεσία για την 

αξιοποίηση των θυσιών τους και για τη δικαίωσή τους και για τη στήριξή τους, με την 

απάμβλυνση των προβλημάτων τους σ’ εκείνα τα ζητήματα που αποδεδειγμένα 

αφορούν τη βούληση της κυβέρνησης. 

 Θέλω να εκφράσω τη θλίψη μου όχι απλά για την κυβερνητική αδιαφορία, αλλά για 

τον εμπαιγμό που παρατηρείται εις βάρος των εγκλωβισμένων, ένας εμπαιγμός που 

αποδεικνύει την υποτίμηση της νοημοσύνης των εγκλωβισμένων μας. 
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 ∆υστυχώς, όμως, αποδεικνύεται ότι και στα ζητήματα των εγκλωβισμένων οι 

κυβερνώντες είναι απλοί, απαθείς και προκλητικοί θεατές χωρίς ευαισθητοποίηση και 

ανάληψη ευθύνης.  Αρκούνται στις τυμπανοκρουσίες, τα ηχηρά λόγια, τις ανεκπλήρωτες 

υποσχέσεις για λαϊκή κατανάλωση και αποπροσανατολισμό της κοινής γνώμης, 

εμπαίζοντας τους εγκλωβισμένους μας.  Συγκεκριμένα, η δέσμευση για την 

παραχώρηση ισάξιας στεγαστικής βοήθειας είχε ως αντίκρισμα να μην προϋπολογίζεται 

στους προϋπολογισμούς που ακολούθησαν τα επόμενα χρόνια ούτε σέντ!  Κατά τα 

άλλα, διακηρύσσει η κυβέρνηση ότι αναγνωρίζει τις θυσίες των εγκλωβισμένων και 

διαμοιράζει μεγαλόστομες υποσχέσεις. 

 Και ο πιο άσχετος με τα προβλήματα των εγκλωβισμένων αντιλαμβάνεται το 

κόστος του εγκλωβισμού γι’ αυτούς τους ανθρώπους, που, στην πλειοψηφία τους, είναι 

υπερήλικες, χωρίς όμως να απολαμβάνουν τις κοινωνικές διευκολύνσεις που με αγώνες 

διασφαλίσαμε στους συνταξιούχους των ελεύθερων περιοχών. 

 Όσον αφορά τη στεγαστική βοήθεια για τα παιδιά των εγκλωβισμένων που 

παντρεύονται στις ελεύθερες ή κατεχόμενες περιοχές, υποστηρίχθηκε ότι επιβάλλεται 

να είναι διπλάσια από τη βοήθεια που δίδεται στα νεαρά προσφυγικά ζευγάρια, κάτι για 

το οποίο και ο ίδιος ο Πρόεδρος έδωσε τις υποσχέσεις του.  Αυτό που έγινε είναι και τα 

ίδια τα παιδιά των εγκλωβισμένων να τα εμπαίζουν με αποφάσεις του Υπουργικού 

Συμβουλίου.  ∆ημιούργησαν λανθασμένες εντυπώσεις στην κοινή γνώμη, ότι δίνονται 

βοήθειες στα παιδιά των εγκλωβισμένων, βοήθειες που είναι χωρίς κανένα αντίκρισμα. 

 Ένα άλλο πρόβλημα που δείχνει ακόμη μια φορά την ασυνέπεια αυτής της 

κυβέρνησης είναι η υλοποίηση της απόφασης για παραχώρηση £6 εκατομ. ετησίως για 

στεγαστικά προγράμματα σε χαμηλόμισθες οικογένειες, ως αντισταθμιστικό μέτρο μετά 

την αύξηση του φόρου προστιθέμενης αξίας από 8% σε 10%.  Ήταν μια δέσμευση της 

κυβέρνησης έναντι της Βουλής των Αντιπροσώπων, των συνδικαλιστικών οργανώσεων 
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και του κυπριακού λαού γενικότερα.  Αντί αυτού, βλέπουμε με μεγάλη απογοήτευση ότι, 

αντί για £18 εκατομ., που αυτή η κυβέρνηση έπρεπε να δώσει, παραχώρησε μόνο 

£661.000.  Είναι ακόμα αμφίβολο αν θα καταφέρει να εκταμιεύσει ποτέ αυτό το ποσό. 

 Οι δυσκολίες των οικογενειών με χαμηλά και μεσαία εισοδήματα για απόκτηση 

στέγης είναι μεγάλες.  Η κυβέρνηση πρέπει  να προχωρήσει άμεσα στην υλοποίηση της 

συμφωνίας και να παραχωρήσει τα £18 εκατομ. που οφείλει στους δικαιούχους. 

 Τελειώνοντας, πρέπει να τονίσω ότι διαπιστώθηκε ακόμα μια φορά ότι αυτή η 

κυβέρνηση θα μείνει στην ιστορία ως η κυβέρνηση των σκανδάλων, των “θα” και των 

ανεκπλήρωτων υποσχέσεων. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το λόγο έχει ο κ. Ταραμουντάς. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Οφείλουμε, κύριε Πρόεδρε, να ομολογήσουμε ότι η κυβέρνηση πάει καλά μετά την 

ομιλία του κ. Κίκη Γιάγκου.  ∆ε μας απεκάλυψε κανένα σκάνδαλο φέτος! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Αφού εσυνηθίσετε! 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Σύμφωνα με κάποιο συνάδελφο, έχει προσλάβει επικοινωνιολόγο, ο οποίος τον 

συμβουλεύει πλέον! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ∆εν έχει ανάγκη ο Κίκης για έτσι πράγματα· είναι ο λαός για τούτο! 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σε μια δημοκρατική πολιτεία η παιδεία αποτελεί την καλύτερη διαχρονική 

επένδυση και αξία, στην οποία σταθερά μπορεί να βασίζεται η οικονομία, η πνευματική 

και κοινωνική ανάπτυξη και η γνωσιολογία.  Ιδιαίτερα για μας στην Κύπρο η παιδεία 

αποτελεί το βάθρο και την έπαλξη του αγώνα επιβίωσης του λαού μας. 

 Η χώρα μας, στα χρόνια που ακολουθούν, θα κληθεί να επιτύχει στο μεγαλύτερο 

δυνατό βαθμό την εναρμόνισή της με τις απαιτήσεις των υπολοίπων χωρών της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Τα θέματα εκπαίδευσης και κατάρτισης αποτελούν τη βάση για 

την εξασφάλιση του μέλλοντός μας στην Ευρώπη.  Στις σημερινές πραγματικότητες της 

έξαρσης των μέσων μαζικής ενημέρωσης και συστημάτων επικοινωνίας, της εύκολης 

διάδοσης ιδεών και αντιλήψεων και της ψηφιακής επιμόρφωσης, η Κύπρος θα πρέπει 

να ανταποκριθεί τάχιστα.  Με τη σημερινή ευκαιρία, θα αναφερθώ στα στοιχεία που 

αφορούν τους τομείς αρμοδιότητας και δραστηριότητας του Υπουργείου Παιδείας και 

Πολιτισμού. 

Ενιαίο λύκειο 

 Το κυπριακό εκπαιδευτικό σύστημα άρχισε τη σχολική χρονιά 2001-2002 με μια 

από τις σημαντικότερες εξελίξεις της τελευταίας εικοσαετίας στη μέση εκπαίδευση.  Η 

εξέλιξη αυτή αφορά τη σημαντική δομική αλλαγή που επήλθε στο σύστημα με την 

εφαρμογή του ενιαίου λυκείου, που από πέρυσι επεκτάθηκε σε παγκύπρια βάση με την 

επέκταση των καινοτομιών αυτών και στη γυμνασιακή βαθμίδα.   

 Στη σχολική χρονιά που διανύουμε προέκυψαν λογικά και αναμενόμενα 

λειτουργικά προβλήματα, με κυριότερα αυτά της έλλειψης ειδικών αιθουσών 

διδασκαλίας και μετακίνησης καθηγητών, αλλά κυρίως της αλλαγής επιλεγμένων 

μαθημάτων μέχρι και το μήνα Οκτώβριο.  Τα προβλήματα από τη νέα σχολική χρονιά 

θα εξαλειφθούν και οι μαθητές μας θα κατακτήσουν ένα συνδυασμό γενικής γνώσης με 
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λογικά πλαίσια εμβάθυνσης σε κάποιους τομείς, με έμφαση στους μηχανισμούς νέας 

τεχνολογίας, έρευνας και μάθησης. 

Τεχνική και επαγγελματική εκπαίδευση 

 Το Υπουργείο Παιδείας, μετά την αξιολόγηση του ενιαίου λυκείου, έχει 

διαμορφώσει την πρότασή του για ανασχεδιασμό, αναδόμηση και εκσυγχρονισμό του 

περιεχομένου και της δομής της μέσης τεχνικής επαγγελματικής εκπαίδευσης (ΜΤΕΕ).  

Η πρόταση του υπουργείου περιλαμβάνει αρκετές  καινοτομίες, όπως την αναθεώρηση 

των ειδικών στόχων και ανάπτυξη νέων προγραμμάτων, την εισαγωγή προγραμμάτων 

διά βίου εκπαίδευσης και κατάρτισης, την αναδόμηση και εκσυγχρονισμό του 

συστήματος μαθητείας, με την εισαγωγή νέων μαθημάτων και μεθόδων διδασκαλίας 

στα προγράμματα, την εισαγωγή μαθημάτων ειδικού ενδιαφέροντος και την εισαγωγή 

νέων κλάδων και ειδικοτήτων. 

Προδημοτική εκπαίδευση 

 Στον τομέα της προδημοτικής εκπαίδευσης λειτουργούν σήμερα, κάτω από την 

αρμοδιότητα του υπουργείου, 399 τμήματα δημόσιων νηπιαγωγείων και 106 κοινοτικών, 

με 12 000 περίπου μαθητές.  Ο αριθμός των δημοσίων νηπιαγωγείων ανέρχεται στα 

231 και των κοινοτικών στα 78.  Το Υπουργείο Παιδείας προωθεί την ανάπτυξη της 

προδημοτικής εκπαίδευσης σύμφωνα με τα ευρωπαϊκά δεδομένα, ούτως ώστε να 

καλύπτει πλήρως τις ηλικίες των τριών έως πέντε χρονών και οκτώ μηνών.  Με βάση 

πρόνοια του προϋπολογισμού, λειτουργούν ήδη, από το 2000, 68 τμήματα δημόσιων 

νηπιαγωγείων, τα οποία και στελεχώθηκαν από νηπιαγωγούς διορισμένους από την 

Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας.   

 Το φετινό πρόγραμμα ανέγερσης νέων νηπιαγωγείων, επέκτασης και βελτίωσης 

υφιστάμενων κτιρίων καλύπτει  59 δημόσια νηπιαγωγεία και διάθεση γι’  αυτό το σκοπό 

ποσού περίπου £3.000.000.  Παρ’ όλ’ αυτά, παρατηρούμε ότι ο θεσμός της 
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προδημοτικής εκπαίδευσης χρειάζεται περαιτέρω ενίσχυση και βελτίωση, για να 

μπορέσει να καλύψει το σύνολο των παιδιών της προσχολικής ηλικίας.  Τα 

καταβαλλόμενα σήμερα δικαιώματα, που, κατά μέσο όρο, ανέρχονται στις £25 με £35 το 

μήνα, στερούν στα παιδιά των φτωχών οικογενειών το δικαίωμα φοίτησης στα δημόσια 

και κοινοτικά νηπιαγωγεία.  Η παρατηρούμενη σήμερα αποχή φοίτησης στα 

νηπιαγωγεία φτάνει στο ποσοστό του 25% και οφείλεται κυρίως σε οικονομικούς 

λόγους.  Επιβάλλεται, λοιπόν, η σταδιακή εισαγωγή της δωρεάν παιδείας και στην 

προδημοτική εκπαίδευση, καθώς και η μέριμνα για τη δωρεάν μεταφορά των παιδιών 

από και προς τα περιφερειακά κυρίως νηπιαγωγεία.   

 Εδώ θα πρέπει να τονίσουμε την περαιτέρω επέκταση της προδημοτικής 

εκπαίδευσης με την μετατροπή σε δημόσια νηπιαγωγεία των τμημάτων εκείνων όπου ο 

αριθμός των παιδιών προδημοτικής ηλικίας είναι 15 και άνω.  Υπάρχουν επιπλέον 

ξεχωριστές πρόνοιες στους προϋπολογισμούς για ενίσχυση των κοινοτικών 

νηπιαγωγείων σε προσφυγικούς συνοικισμούς και πρόνοιες για ανάληψη/ανέγερση 

νέων κτιρίων προδημοτικής εκπαίδευσης. 

Πανεπιστήμιο Κύπρου 

 Σημαντικό στοιχείο στους φετινούς προϋπολογισμούς αποτελεί η ενίσχυση του 

Πανεπιστημίου Κύπρου, που προχωρεί με γοργούς ρυθμούς στην υλοποίηση των 

σχεδίων του, τόσο για την επιτάχυνση των διαδικασιών ανέγερσης της 

πανεπιστημιούπολης όσο και για τη δημιουργία νέων σχολών και τμημάτων.  Από το 

1999 άρχισε η κατασκευή των έργων υποδομής της πανεπιστημιούπολης, δαπάνης 

£5,7 εκατομ., και σήμερα συνεχίζεται και συμπληρώνεται η κατασκευή των κτιρίων 

λειτουργικής υποστήριξης και των κτιρίων επιστημών και τεχνολογίας, συνολικής 

δαπάνης £9 εκατομ.  Το 2001 άρχισε η κατασκευή της πρώτης φάσης της φοιτητικής 

εστίας, δαπάνης £3,5 εκατομ.  Η φάση αυτή θα είναι ικανή να στεγάσει, μέχρι το 2005, 
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γύρω στους 3 000 φοιτητές, σε σχέση με την ολοκλήρωση της δεύτερης φάσης, η οποία 

αφορά 5 500 φοιτητές, μέχρι το 2010, οπότε προβλέπεται η συνολική ολοκλήρωση του 

έργου.  Όσον αφορά τους ξεχωριστούς προϋπολογισμούς του ίδιου του πανεπιστημίου, 

έχουν δοθεί όλα τα κονδύλια που έχουν ζητηθεί για καλύτερη ενίσχυση και λειτουργία. 

Πανεπιστήμιο Εφαρμοσμένων Επιστημών και Τεχνών 

 Το νομοσχέδιο για την ίδρυση και λειτουργία του Πανεπιστημίου Εφαρμοσμένων 

Επιστημών και Τεχνών έχει ήδη συζητηθεί στην αρμόδια επιτροπή και παραμένουν οι 

τελικές τοποθετήσεις των κομμάτων επί τούτου.  Το ταχύτερο δυνατό θα πρέπει να 

λειτουργήσει το Πανεπιστήμιο Εφαρμοσμένων Επιστημών και Τεχνών, στο οποίο, με 

απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, θα ενταχθούν οι δημόσιες σχολές τριτοβάθμιας 

εκπαίδευσης, δηλαδή το Ανώτερο Τεχνολογικό Ινστιτούτο Κύπρου, το Ανώτερο 

Ξενοδοχειακό Ινστιτούτο Κύπρου, η Νοσηλευτική Σχολή, το ∆ασικό Κολέγιο και το 

Μεσογειακό Ινστιτούτο ∆ιεύθυνσης.  Με τη λειτουργία του νέου πανεπιστημίου και την 

επέκταση του υφιστάμενου με νέους κλάδους, ελπίζουμε να εξασφαλιστεί το δικαίωμα 

σε περισσότερους αποφοίτους των λυκείων για σπουδές, καθώς όλοι γνωρίζουμε ότι η 

Κύπρος παρουσιάζει το ιδιάζον φαινόμενο της προσφοράς ολιγότερων θέσεων 

φοίτησης στα ανώτερα και ανώτατα εκπαιδευτήρια της Κύπρου και της Ελλάδος από 

ό,τι οι αιτούμενες θέσεις. 

Ανοικτό Πανεπιστήμιο 

 Ακολουθώντας τις σχετικές συστάσεις τόσο της UNESCO όσο και του οργανισμού 

Οικονομικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης, ο θεσμός του Ανοικτού Πανεπιστημίου είναι 

μία αναγκαιότητα.  Πρώτιστη αποστολή του Ανοικτού Πανεπιστημίου θα είναι η παροχή 

σε όλους, Κύπριους  πολίτες, Κύπριους αποδήμους και αλλοδαπούς, ίσων ευκαιριών 

μάθησης, με τη μέθοδο της ανοικτής και εξ αποστάσεως εκπαίδευσης, ανεξάρτητα από 

ηλικία, τόπο και χρόνο μελέτης, καθώς και η προαγωγή της επιστήμης, της γνώσης, της 
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μάθησης, της έρευνας και της διά βίου εκπαίδευσης.  Η ίδρυση του εν λόγω 

πανεπιστημίου κρίνεται, λοιπόν, απαραίτητη και αναμένεται να έχει ευεργετικά 

αποτελέσματα για την Κύπρο, αφού θα δώσει την ευκαιρία και σε μη προνομιούχες 

ομάδες πληθυσμού να αποκτήσουν πρόσβαση στην τριτοβάθμια εκπαίδευση και να 

ενισχύσουν την κατάρτισή τους και ανταγωνιστικότητά τους στην ευρύτερη αγορά 

εργασίας. 

 Εδώ να αναφέρω ότι η δέσμευση του Υπουργείου Παιδείας είναι ότι από το 

Σεπτέμβριο το Ανοικτό Πανεπιστήμιο θα λειτουργήσει. 

Σχολικές εφορίες 

 Ο ρόλος των σχολικών εφοριών κρίνεται απαραίτητος.  Οι σχολικές εφορίες, οι 

οποίες διαχειρίζονται την υλικοτεχνική υποδομή των σχολείων μας, θα πρέπει να 

αποτελούν πρότυπο χρηστής διοίκησης.  Οι προβλεπόμενες από το νόμο εκλογές για 

την ανάδειξη των σχολικών εφοριών έχουν αναβληθεί και ταυτόχρονα εδόθη με σχετικό 

νόμο, τον οποίο ψηφίσαμε στην τελευταία συνεδρία, παράταση της θητείας των 

υφισταμένων συμβουλίων.   

 Να αναφέρω εδώ ότι ο νόμος έχει αναπεμφθεί και δημιουργείται πλέον τεράστιο 

κενό όσον αφορά και τη λειτουργία των ιδίων των σχολικών εφοριών.  Πρώτιστα, όμως, 

το πρόβλημα το οποίο δημιουργεί είναι ότι θα πρέπει να γίνουν εκλογές για την 

ανάδειξη σχολικών εφοριών, καθότι αυτό προβλέπει ο νόμος.  Έχουμε μέχρι τις 23 του 

Γενάρη χρόνο, ούτως ώστε να επεξεργαστούμε πρόταση νόμου, για να αναβληθούν οι 

εκλογές, ή να υιοθετήσουμε, κυρία Βασιλείου, την πρόταση πλέον του υπουργού να 

διορίσει ο ίδιος τα νέα συμβούλια των σχολικών εφοριών.   

 Λείπει ο κ. Λαμάρης, απευθύνομαι σε σας, γιατί είμαι βέβαιος ότι θα έχουμε τη 

συμπαράστασή σας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Θα έχουμε εφορίες κομμάτων! 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Είναι και ο κ. Μιχαηλίδης.  Το ΑΚΕΛ, κατά την τελευταία συνεδρία, όταν ετέθησαν 

ενώπιον του σώματος οι δύο προτάσεις, όσον αφορά το διορισμό ή την παράταση της 

θητείας των σχολικών εφοριών, προτίμησε τη δεύτερη λύση, η οποία βόλευε τις 

κομματικές επιλογές, οι οποίες είναι:  Ο επαναδιορισμός των ιδίων ατόμων, οι οποίοι 

προέρχονται από το χώρο του ΑΚΕΛ, και αυτή τη στιγμή αποτελούν τις σχολικές 

εφορίες των σχολείων...  Αυτή όμως η εξέλιξη δημιουργεί δυσλειτουργικότητα και γι’ 

αυτό υπήρξε αντισυνταγματικότητα του ιδίου του νόμου, την οποία θέσαμε ενώπιόν 

σας.  ∆εν μπορούν σήμερα τα κόμματα να διορίζουν, κατ’ αναλογία, σε οποιοδήποτε 

συμβούλιο άτομα τα οποία προέρχονται από τους χώρους τους και διαθέτουν αυτή την 

κομματική ιδιότητα.  Ήδη αυτό είχε κριθεί στο Ανώτατο ως αντισυνταγματικό.  Παρ’ όλο 

που το θέσαμε ενώπιόν σας, εσείς προτιμήσατε την εύκολη και κομματική λύση.  Έχει 

αναπεμφθεί ο νόμος και δημιουργούνται αυτά πλέον τα τεράστια προβλήματα και θα 

έλεγα ότι πρέπει να κάμουμε εκλογές.  Θα ταχθούμε υπέρ των εκλογών. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Είμαι υπέρ της πρότασής σας. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Βασιλείου. 

 Η εκκρεμότητα δε μας ικανοποιεί, γι’ αυτό και τάχιστα θα πρέπει να 

επεξεργαστούμε τη σχετική πρόταση νόμου, η οποία εκκρεμεί ενώπιον της επιτροπής 

Παιδείας, την πρόταση του Προδρόμου, ούτως ώστε, πρώτον, να εισαχθεί ο θεσμός 

των πρωτοβάθμιων σχολικών εφοριών, κατά σχολική μονάδα, εκλεγομένων από τους 

γονείς των οποίων τα παιδιά φοιτούν στο σχετικό σχολείο και, δεύτερον, να 

καταργηθούν οι υφιστάμενες σχολικές εφορίες ανά δήμο και να δημιουργηθούν 
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σχολικές εφορίες κατά επαρχία με δευτεροβάθμια καθήκοντα. 

Κυπριακό Συμβούλιο Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών (ΚΥΣΑΤΣ) 

 Η ανώτερη και ανώτατη εκπαίδευση συνδέεται επίσης άμεσα με την ευρωπαϊκή 

πορεία της Κύπρου, με αποτέλεσμα θέματα όπως η αναγνώριση τίτλων σπουδών, η 

ποιότητα της εκπαίδευσης και η επέκταση/αναβάθμιση της τριτοβάθμιας εκπαίδευσης 

να έχουν τα τελευταία χρόνια πρωταρχικό ρόλο στα θέματα που διαχειρίζεται η 

∆ιεύθυνση Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης.  Το ΚΥΣΑΤΣ, στην προσπάθειά του 

να δράσει ως θεματοφύλακας της ποιότητας των πτυχίων και της αντιστοιχίας των 

τίτλων σπουδών, φαίνεται τελικά να προστατεύει κάποια συγκεκριμένα επαγγέλματα.   

 Οι πρόσφατες τροποποιήσεις της σχετικής νομοθεσίας μειώνουν τα αχρείαστα 

προβλήματα και τις ταλαιπωρίες των αιτητών για αναγνώριση των τίτλων σπουδών 

τους.  Αποδεχόμαστε πλήρως, ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός, τη θέση ότι η σχετική 

νομοθεσία χρήζει περαιτέρω βελτίωσης, ίσως και κατάργησης.  Για να φτάσουμε όμως 

σε αυτό το σημείο, χρειάζεται ουσιαστική αναβάθμιση των παρεχομένων εκπαιδευτικών 

προγραμμάτων και των εκπαιδευτικών ιδρυμάτων που λειτουργούν στην Κύπρο. 

Παιδιά με ειδικές ανάγκες 

 Άλλο στοιχείο που πρέπει να σημειωθεί είναι οι αυξημένες ανάγκες που 

προκύπτουν από την εφαρμογή της νομοθεσίας για την αγωγή και εκπαίδευση παιδιών 

με ειδικές ανάγκες σε όλες τις βαθμίδες του συστήματος.  Να υπενθυμίσω ότι η 

νομοθεσία που αφορά την εκπαίδευση αυτών των παιδιών έχει τεθεί σε εφαρμογή 

πρόσφατα.  Η ύπαρξη λειτουργικών προβλημάτων και εκπαιδευτικών ελλείψεων 

θεωρείται ακόμη δικαιολογημένη.  Θα ήθελα όμως να τονίσω την οργανωμένη 

προσπάθεια, τόσο του Υπουργείου Παιδείας όσο και των οργανωμένων γονιών, για 

μείωση και εξάλειψη αυτών των προβλημάτων, ούτως ώστε στο σύντομο μέλλον ο 

θεσμός της επιμόρφωσης των παιδιών με ειδικές ανάγκες να αποτελεί την κορυφαία 
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κοινωνική προσφορά στο χώρο της εκπαίδευσης. 

Φοιτητικές χορηγίες 

 Η επέκταση του θεσμού των χορηγιών και των υποτροφιών έχει ως συνέπεια την 

περαιτέρω αύξηση του προϋπολογισμού.  Όπως όλοι γνωρίζετε, σήμερα δίδεται ειδική 

χορηγία στις οικογένειες που έχουν παιδιά που φοιτούν σε αναγνωρισμένα 

εκπαιδευτικά ιδρύματα τριτοβάθμιας εκπαίδευσης ή σε αξιολογημένους/ 

πιστοποιημένους κλάδους σπουδών των κολεγίων σε όλα τα έτη σπουδών.  Επίσης, με 

τροποποίηση του σχετικού νόμου, δικαιούνται της φοιτητικής χορηγίας οι εργαζόμενοι 

φοιτητές με μισθό μέχρι £5.500.  Το ποσό των £6 εκατομ., το οποίο διετέθη το 1996 ως 

κρατική χορηγία σε φοιτητές, έχει ανέλθει σήμερα στα £35 εκατομ.  

Εκπαιδευτικό προσωπικό 

 Το εκπαιδευτικό προσωπικό είναι η βάση πάνω στην οποία στηρίζεται το 

εκπαιδευτικό μας σύστημα.  Για το λόγο αυτό, το μεγαλύτερο ποσοστό των 

προϋπολογισμών του υπουργείου αφορά αυτό τον τομέα.  Το υπουργείο βρίσκεται σε 

συνεχή εγρήγορση, για να προωθήσει μέτρα, ούτως ώστε να αναβαθμίσει το ποιοτικό 

επίπεδο των εκπαιδευτικών μας.  Για το σκοπό αυτό θα συνεχιστούν οι προσπάθειες 

για νομοθετικές ρυθμίσεις σχετικά με τον τρόπο επιλογής και αξιολόγησης των 

εκπαιδευτικών, όπως επίσης και οι ενέργειες που θα συμβάλουν στην ανύψωση του 

επιπέδου αποδοτικότητάς τους.   

 Εδώ να αναφέρω ότι είμαστε, ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός, υπέρ της 

κατάργησης του καταλόγου διοριστέων.  Απόλυτα!  Και θα προωθήσουμε το σχετικό 

νομοσχέδιο, το οποίο ήδη έχει κατατεθεί από το υπουργείο, αλλά και με δικές μας 

προτάσεις νόμου θα επιδιώξουμε την κατάργηση.  Το λέω υπεύθυνα· γνωρίζουμε ποιες 

θα είναι οι συνέπειες, αλλά πρέπει να εναρμονιστούμε, πρέπει τα όποια κακά 

προκύπτουν από το διορισμό εκπαιδευτικού προσωπικού, βάσει καταλόγου διοριστέων, 
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να εξαλειφθούν.  

Ηλεκτρονικοί υπολογιστές 

 Σκοπός του Υπουργείου Παιδείας είναι μέσα σε δύο χρόνια από σήμερα όλοι οι 

απόφοιτοι του γυμνασιακού κύκλου να αποκτήσουν αναγνωρισμένο δίπλωμα οδηγού 

ηλεκτρονικού υπολογιστή.  Θα πρέπει, επίσης, να επισημάνουμε ότι η κυπριακή 

εκπαίδευση πρωτοπορεί σε διεθνές επίπεδο αναφορικά με την εισαγωγή της 

πληροφορικής στην εκπαίδευση.  Η αναλογία σε ηλεκτρονικούς υπολογιστές σήμερα 

στη δημοτική εκπαίδευση είναι ένας υπολογιστής για κάθε δεκαεννέα μαθητές, στα 

γυμνάσια δεκαοκτώ μαθητές ανά ηλεκτρονικό υπολογιστή, στα λύκεια ένας για κάθε έξι 

παιδιά και στις τεχνικές σχολές πέντε μαθητές ανά ηλεκτρονικό υπολογιστή.  Τέλος, η 

αναλογία μαθητών ανά ηλεκτρονικό υπολογιστή συνδεδεμένο με το διαδίκτυο είναι στο  

δημοτικό εκατόν εβδομήντα τρεις, στο γυμνάσιο ενενήντα τέσσερις, στο λύκειο δέκα και 

στις τεχνικές σχολές είκοσι.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 ∆εκαπέντε;  Ακόμη καλύτερα· με διορθώνει ο κ. Μιχαηλίδης. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι τα λεπτά που σου λέω! 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Είναι τα λεπτά που μου λέτε;   
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Λέω κι εγώ τα αυξάνει;  Την κυβερνητική πολιτική;  Τι γίνεται; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο χρονομέτρης είναι ο κ. Μιχαηλίδης. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Εγώ δέχομαι μόνο τη χρονομέτρηση του κ. Συλλούρη, όμως.  Τη χρονομέτρηση 

του κ. Μιχαηλίδη δε τη δεχόμαστε! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όπως έγινε και πέρσι, είναι με εντολές του κ. Συλλούρη που τηρούμε τα λεπτά. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Στον τομέα αυτό πρέπει να τονιστεί ότι οι πρόνοιες αποσκοπούν στην υλοποίηση 

των σχεδίων του Υπουργείου Παιδείας για προώθηση του ηλεκτρονικού αλφαβητισμού 

στο γυμνασιακό κύκλο, στην εγκατάσταση ενός εργαστηρίου ηλεκτρονικών 

υπολογιστών σε κάθε τάξη των δημοτικών σχολείων και ενός ηλεκτρονικού υπολογιστή 

σε καθεμιά από τις τρεις τελευταίες τάξεις του δημοτικού.  Το διεθνές διαδίκτυο τέθηκε 

στη διάθεση όλων των σχολείων, με στόχο τόσο την ανάπτυξη δεξιοτήτων που 

απαιτούνται στη σύγχρονη κοινωνία όσο και την πρόσβαση στο χώρο των 

πληροφοριών.  

Τομέας πολιτισμού 

 Στον πολιτιστικό τομέα το υπουργείο επικεντρώνει τις προσπάθειές του στη 

δημιουργία συνθηκών για μεγιστοποίηση των πνευματικών και δημιουργικών 

ικανοτήτων του ατόμου, των οργανωμένων ομάδων και του συνόλου και ταυτόχρονα για 

παροχή δυνατοτήτων στο σύνολο του λαού.  Για την επίτευξη του σκοπού αυτού 
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προβλέπεται, ανάμεσα σε άλλα, η οικονομική ενίσχυση και επιχορήγηση των 

πολιτιστικών φορέων, η ενίσχυση της πολιτιστικής ανάπτυξης της υπαίθρου και η 

προβολή της πολιτιστικής μας κληρονομιάς τόσο στην Κύπρο όσο και στο εξωτερικό.  

Ιδιαίτερα επισημαίνονται οι αυξημένες πρόνοιες για ενίσχυση των λογοτεχνικών και 

μουσικών εκδηλώσεων και η ανάπτυξη των βιβλιοθηκών.  Επίσης, διευκρινίζεται ότι ο 

ρόλος των Πολιτιστικών Υπηρεσιών του υπουργείου επεκτείνεται και στην παροχή 

συμβουλών και καθοδήγησης σε θέματα της αρμοδιότητάς τους.   

 Στον τομέα του πολιτισμού είναι σημαντικό να τονιστούν οι αυξημένες πρόνοιες για 

τα διάφορα σχέδια πολιτιστικής ανάπτυξης, που αποσκοπούν τόσο στην υποστήριξη 

και βελτίωση διαφόρων χώρων, που ήδη εξυπηρετούν πολιτιστικές δραστηριότητες, 

όσο και στην προώθηση νέων έργων πολιτιστικής υποδομής.  

Τομέας αθλητισμού 

 Καθότι και ο τομέας αθλητισμού εμπίπτει στη δική μας επιτροπή, την επιτροπή 

Παιδείας, θα μιλήσω και γι’ αυτό το θέμα. 

 Με τους Ολυμπιακούς Αγώνες της Αθήνας του 2004 πιστεύουμε ότι ο ρόλος ενός 

συνεχώς αναβαθμισμένου αθλητισμού είναι σημαντικός για την Κύπρο, όχι μόνο για 

λόγους πολιτισμού, αγωγής της νεολαίας και παράδοσης, αλλά πρώτιστα και για λόγους 

εθνικής προβολής.  Γι’ αυτό ακριβώς το λόγο, θεωρούμε απαραίτητη την υιοθέτηση και 

εφαρμογή ενός σαφούς στρατηγικού σχεδίου για τον κυπριακό αθλητισμό.  Η βάση του 

αθλητικού οικοδομήματος είναι τα παρεχόμενα από την πολιτεία κίνητρα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέλειωσε ο χρόνος σου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα κατατεθεί η ομιλία σου, κύριε Ταραμουντά. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 
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 Θα κατατεθεί, αλλά να αναφερθώ εν συντομία στο σωματειακό αθλητισμό, που 

είναι η βάση του αγωνιστικού μας αθλητισμού.  Όσον αφορά την πολιτική του 

Υπουργείου Παιδείας, την πολιτική στήριξης των αθλητικών ομοσπονδιών, όπου 

διανέμονται τα διάφορα κονδύλια τα οποία δίδονται από την κυβέρνηση, φέτος αυτή η 

επιχορήγηση ανέρχεται στα £23 εκατομ. προς τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού.   

 Ο στρατιωτικός αθλητισμός επίσης έχει τύχει μιας σημαντικής βελτίωσης τα 

τελευταία χρόνια.  Να αναφέρω ότι δημιουργήθηκε ειδικός χώρος στέγασης των 

επίλεκτων στρατεύσιμων αθλητών, καθώς επίσης και ότι προσλήφθηκαν προσοντούχοι 

προπονητές. 

 Η ενίσχυση των αγροτικών σωματείων, για τα οποία φέτος η ειδική χορηγία 

ανέρχεται στις £165.000... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε! 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Και να κλείσω με το κύριο χαρακτηριστικό, κύριε Πρόεδρε -να μου επιτρέψετε 

ακόμα ένα λεπτό- το κύριο χαρακτηριστικό του φετινού προϋπολογισμού του 

Υπουργείου Παιδείας, που είναι αύξηση των αναπτυξιακών δαπανών στα £50 εκατομ., 

σε σύγκριση με £11 εκατομ. το 1993.  Όσον αφορά το κονδύλι για τον πολιτισμό, που 

φέτος ανέρχεται στα £7,8 εκατομ., έναντι £830.000 το 1993...  Ο τακτικός 

προϋπολογισμός που, ως γνωστόν, καλύπτει τις μισθοδοσίες των εκπαιδευτικών... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Έχετε πάρει είκοσι λεπτά! 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, εν συντομία πάλι, το 13,8% έχει διατεθεί για την 
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παιδεία.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Καλώ τώρα τον κ. Χατζηγεωργίου. 

Γ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

  Κύριε Πρόεδρε κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Προτού μπω στο κύριο μέρος της ομιλίας μου, ως ο επόμενος ομιλητής, μετά τον 

κ. Ταραμουντά, νομίζω ότι οφείλω να του δώσω μια απάντηση, ιδιαίτερα στο θέμα των 

σχολικών εφοριών.  Θα πρέπει να υπενθυμίσω στον κ. Ταραμουντά ότι είναι η δική μας 

κοινοβουλευτική ομάδα που κατέθεσε πρόταση νόμου, έτσι που να εκλέγονται τα μέλη 

της σχολικής εφορίας και ότι συμφωνήθηκε απ’ όλα τα κόμματα, όλο το σώμα της 

Βουλής, ο διορισμός μελών στις σχολικές εφορίες απ’ όλα τα κόμματα.  Και αυτό ήρθε 

για να αποκαταστήσει το μονοκομματισμό στις σχολικές εφορίες. 

 Κύριε Ταραμουντά, στην Πάφο στις σχολικές εφορίες, στη σχολική εφορία στο 

δήμο της Πάφου την προηγούμενη χρονιά, πριν την περσινή, δεν υπήρχε ούτε ένας 

από το χώρο της αριστεράς.  ∆εν είδα κανένα στέλεχος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 

να ενοχλείται, γιατί ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, ο κ. Κληρίδης, επέλεξε μόνο από το 

χώρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και από το χώρο των Ε∆Η, για να τους διορίζει 

στις σχολικές εφορίες.  Και γιατί, δηλαδή, θα έπρεπε να εμπιστευθούμε τον κ. Κληρίδη 

να διορίσει πάλι από το χώρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού;  Είχατε, είχατε. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Έγινε πρόταση και δε διορίσατε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ, να μη διακόπτεται ο ομιλητής!  Μπορείτε, όταν έχετε το 

λόγο, να παρέμβετε. 
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Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εν καιρώ τω δέοντι. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, να μη διακόπτεται ο ομιλητής!  Θα έχετε την ευκαιρία να απαντήσετε, 

όταν θα κάνετε τις δικές σας ομιλίες. 

Γ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ο κ. Κωνσταντίνου ξέρει ότι στην Πάφο δεν ήταν ούτε ένας από το χώρο της 

αριστεράς. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ∆εν είχατε το θάρρος να αποδεχτείτε το διορισμό, για να συμμετάσχετε... 

Γ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Μα, δεν προτείνατε σε κανέναν, κύριε Κωνσταντίνου! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ, να σταματήσουν οι παρεμβάσεις!  Κύριε Χατζηγεωργίου, 

προχώρα. 

Γ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κάθε χρόνο, κατά τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού, γίνεται μια 

προσπάθεια καταγραφής του έργου της χρονιάς που μας πέρασε, αλλά και διερεύνηση 

των προθέσεων της κυβέρνησης για τη χρονιά που μας έρχεται.  Μας δίνεται η ευκαιρία 

να διαπιστώσουμε αν υπάρχει συνέπεια λόγων και έργων. Αν, δηλαδή, στο τέλος της 

ημέρας οι κυβερνητικές υποσχέσεις και οι προϋπολογισμοί μετουσιώνονται σε έργα και 
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σε ποιο βαθμό υλοποιούνται αυτές οι υποσχέσεις. 

 Ένα από τα σοβαρότερα προβλήματα σε σχέση με τα αναπτυξιακά έργα που 

συνεχίστηκε και τη χρονιά που μας πέρασε είναι το χαμηλό ποσοστό υλοποίησης του 

προϋπολογισμού, το οποίο, για το 2002, είναι, σύμφωνα με τον Υπουργό Οικονομικών, 

της τάξης του 68%.  Αυτό το ποσοστό πέφτει κάτω από το 50%, αν η αναφορά γίνεται 

για τα νέα έργα του προϋπολογισμού και όχι για συνεχιζόμενα έργα από προηγούμενες 

χρονιές.  Αυτό τι σημαίνει στην πράξη;  Ένα στα δύο έργα που εξαγγέλλονται, ένα στα 

δύο έργα για τα οποία το κοινοβούλιο δίνει τη θετική του ψήφο, για να εκτελεστούν, 

παραμένει στα χαρτιά.  Προβάλλεται από πλευράς της κυβέρνησης ότι αυτό το 

φαινόμενο είναι εν πολλοίς αναπόφευκτο και είναι αποτέλεσμα της νομοθεσίας και των 

διαδικασιών που διέπουν την εκτέλεση των αναπτυξιακών έργων.  Χωρίς να 

αμφισβητούμε τους λόγους καθυστέρησης που επικαλείται η κυβέρνηση, δεν μπορούμε 

παρά να επισημάνουμε για άλλη μια φορά ότι αυτοί δεν είναι και η κύρια αιτία των 

καθυστερήσεων. 

 Η απουσία προγραμματισμού, η έλλειψη συντονισμού, η ευθυνοφοβία, οι 

σκοπιμότητες, τα πολλά και μεγάλα λάθη στο σχεδιασμό και την εκτέλεση των έργων 

είναι τα κύρια αίτια του χαμηλού ποσοστού υλοποίησης του προϋπολογισμού.  Και αυτό 

το ποσοστό θα παραμένει χαμηλό, όσο οι καθ’ ύλην αρμόδιοι υπουργοί θα αρνούνται 

να αποδεχθούν αυτή την πραγματικότητα και όσο θα προσπαθούν να μετατοπίζουν τις 

ευθύνες από τους ώμους τους στις απρόσωπες διαδικασίες.  Θα πρέπει επιτέλους οι 

αρμόδιοι υπουργοί να συνειδητοποιήσουν ότι δεν μπορεί να συνεχιστεί άλλο η απαθής 

παρακολούθηση αυτού του απαράδεκτου φαινομένου, γιατί ουσιαστικά χαλιναγωγεί την 

ανάπτυξη, αποστερώντας τον τόπο από βασικά έργα υποδομής και, παράλληλα, 

επιβαρύνει τα δημόσια ταμεία, με δεκάδες πρόσθετα εκατομμύρια, ως αποτέλεσμα της 

αύξησης του κόστους εκτέλεσης των έργων. 
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 Ένα άλλο χαρακτηριστικό γνώρισμα των αναπτυξιακών έργων είναι τα σοβαρά 

λάθη, οι παραλείψεις και οι αδυναμίες που παρατηρούνται σε όλα τα στάδια και τις 

φάσεις εκτέλεσής τους.  Λάθη και παραλείψεις που δεν αποτελούν την εξαίρεση αλλά 

τον κανόνα και έχουν ως αποτέλεσμα τη διασπάθιση δεκάδων εκατομμυρίων λιρών. 

 Την τιμητική του σε αυτό τον τομέα είχε τη χρονιά που μας πέρασε το νέο Γενικό 

Νοσοκομείο Λευκωσίας.  Ένα έργο που άρχισε να κατασκευάζεται το Μάη του 1997 και 

θα έπρεπε να συμπληρωθεί τον περασμένο Φεβράρη και να στοιχίσει, σύμφωνα με το 

συμβόλαιο, £37,5 εκατομ.  Το κόστος του έργου ήδη έφτασε τα £56,6 εκατομ., η 

παράδοσή του μετατέθηκε για τον Ιούλιο του 2004 και αυτό οφείλεται, σύμφωνα με τη 

Γενικό Ελεγκτή, κατά κύριο λόγο στα λανθασμένα και ανεπαρκή σχέδια, στις αδυναμίες 

που παρατηρήθηκαν στον προγραμματισμό και στο συντονισμό του έργου, αλλά και 

στη διαχείριση των συμβολαίων πια από τους επιβλέποντες μηχανικούς.  Ανεπαρκής 

προγραμματισμός σημειώνεται στην έκθεση της Γενικής Ελεγκτού και για την προμήθεια 

του ιατρικού εξοπλισμού του νέου Νοσοκομείου Λευκωσίας, με αποτέλεσμα τον 

υπερδιπλασιασμό της δαπάνης από τα  £12 εκατομ. στα £25 εκατομ.  Στο τέλος της 

ημέρας και, όταν γραφτεί ο επίλογος και γι’ αυτό το σημαντικότατο έργο για τον τόπο 

μας, θα γραφτεί με μελανά γράμματα και θα αποτελεί ακόμη ένα παράδειγμα 

προχειρότητας, ανευθυνότητας, ανεπάρκειας, κατασπατάλησης δημοσίου χρήματος. 

 Ο αυτοκινητόδρομος ∆εκέλειας-Πρωταρά είναι ένα άλλο σημαντικό αναπτυξιακό 

έργο όπου η προχειρότητα, τα λάθη και οι παραλείψεις προκάλεσαν και προκαλούν 

καθυστερήσεις και διασπάθιση εκατομμυρίων λιρών, είτε υπό τη μορφή αποζημιώσεων 

προς τους εργολάβους και τους μελετητές είτε για να γίνουν πρόσθετα έργα, τα οποία, 

αν είχαν προγραμματιστεί και σχεδιαστεί στα αρχικά στάδια της μελέτης του έργου, θα 

στοίχιζαν πολύ λιγότερο. 
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 Ο δρόμος Λεμεσού-Πάφου έχει γράψει ήδη τη δική του ιστορία λαθών, 

παραλείψεων και καθυστερήσεων.  Τώρα γράφεται ο επίλογος, που θα είναι αρκετά 

πικρός για το φορολογούμενο πολίτη, αφού οι οικονομικές απαιτήσεις των εργολάβων 

για τα λάθη και τις παραλείψεις ανέρχονται σε εκατομμύρια λίρες. 

 Θα μπορούσε κάποιος να παραθέσει δεκάδες παραδείγματα έργων που 

σημαδεύτηκαν από διασπάθιση δημόσιου χρήματος, αφού το φαινόμενο αυτό δεν 

αποτελεί εξαίρεση για τα αναπτυξιακά έργα αλλά δυστυχώς τον κανόνα.  Κάθε φορά 

που καταγγέλλουμε αυτά τα απαράδεκτα φαινόμενα και ζητούμε τη διερεύνηση και την 

απονομή ευθυνών παίρνουμε υποσχέσεις και διαβεβαιώσεις από τους εκάστοτε 

υπουργούς για πάταξη των σκανδάλων και για νοικοκύρεμα στη διαχείριση των έργων.  

Αυτό όμως που συμβαίνει στην πράξη είναι το κουκούλωμα και η συγκάλυψη των 

σκανδάλων.  Γι’ αυτό κάθε φορά που εξαγγέλλεται έρευνα για τη διερεύνηση 

καταγγελιών για σκάνδαλα και ατασθαλίες ο μέσος πολίτης ξέρει ότι η εξαγγελία γίνεται 

εξ ανάγκης, για να κοπάσουν οι διαμαρτυρίες και ο θόρυβος, αλλά ξέρει επίσης ότι το 

αποτέλεσμα της έρευνας είναι προδιαγεγραμμένο.  Η σαθρή αυτή κατάσταση δεν 

μπορεί να συνεχιστεί άλλο.  Αυτό που χρειάζεται να γίνει είναι η κοινή προσπάθεια 

όλων προς την κατεύθυνση εξυγίανσης του τομέα εκτέλεσης δημόσιων έργων. 

 Η φιλοσοφία και η πρακτική που στοχεύει στην αποξένωση του κράτους από τον 

τομέα κατασκευής των έργων όχι μόνο δε θα αντιμετωπίσει το πρόβλημα, αλλά θα 

συμβάλει στην αύξηση των φαινομένων κερδοσκοπίας σε βάρος του δημοσίου.  Η λύση 

για εξυγίανση του τομέα εκτέλεσης δημοσίων έργων δε βρίσκεται στην αποξένωση του 

κράτους από τον τομέα κατασκευής έργων του δημοσίου.  Το κλειδί βρίσκεται στην 

ευαισθητοποίηση της εκτελεστικής εξουσίας και των καθ’ ύλην αρμόδιων υπουργών για 

να βάλουν τάξη στα του οίκου τους. 

 Κύριε Πρόεδρε, 



 61

 Ένας βασικός τομέας ευθύνης του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων είναι ο 

τομέας των δημόσιων μεταφορών.  Τα κύρια χαρακτηριστικά της μέχρι σήμερα 

κυβερνητικής πολιτικής στον τομέα αυτό είναι η προχειρότητα και ο ερασιτεχνισμός.  Η 

απουσία ολοκληρωμένης πολιτικής δημιουργεί τις προϋποθέσεις για καθημερινό 

πειραματισμό από πλευράς της κυβέρνησης, με αποτέλεσμα να γίνονται μελέτες, να 

κλειδώνονται στα συρτάρια, να ξανακάνουμε μελέτες, αλλά τίποτα στο τέλος να μην 

εφαρμόζεται.  Η κυκλοφοριακή συμφόρηση και το κυκλοφοριακό χάος χρόνο με το 

χρόνο παίρνουν τεράστιες διαστάσεις και ουσιαστικά τις ώρες αιχμής η κυκλοφορία στα 

αστικά κέντρα σχεδόν παραλύει. Η μέση ταχύτητα κυκλοφορίας στις ώρες αιχμής είναι 

μικρότερη ακόμη και από την εποχή που οι μετακινήσεις γίνονταν με άμαξα.  Η 

κατάσταση συνεχώς θα επιδεινώνεται, αν δεν εφαρμοστεί μια μακροπρόθεσμη πολιτική 

που να έχει στόχο τη βελτίωση και την αναβάθμιση του οδικού δικτύου στα αστικά 

κέντρα και την προσαρμογή του, έτσι που να υποβοηθεί και να στηρίζει τις δημόσιες 

μεταφορές.  Πώς όμως είναι δυνατό να περιμένει κανείς ανάπτυξη των δημόσιων 

μεταφορών, όταν τα τελευταία χρόνια ελάχιστα πολεοδομικά έργα έχουν προωθηθεί και 

σχεδόν όλα όσα κατασκευάστηκαν κατασκευάστηκαν με σοβαρές αδυναμίες,  ελλείψεις 

και σοβαρές αδυναμίες στις τεχνικές προδιαγραφές; 

 Ένας άλλος βασικός παράγοντας, που δυστυχώς δε λαμβάνεται υπόψη από το 

κράτος, είναι η κοινωνική προσφορά των δημόσιων μεταφορών, αφού κυρίως αυτές 

απευθύνονται στα χαμηλά εισοδηματικά στρώματα.  Τα τελευταία χρόνια δεκάδες χωριά 

έχουν μείνει χωρίς λεωφορείο, με αποτέλεσμα να αποκοπούν αυτά τα χωριά μας, που 

στην πλειοψηφία τους είναι κοινότητες γερόντων, από την υπόλοιπη Κύπρο. Το κράτος 

τούς τιμωρεί στην απομόνωση, γιατί πεισματικά επιμένουν να παραμένουν στα χωριά 

και τις ρίζες τους.   Αυτές τις άγονες γραμμές δεν όφειλε απλά η κυβέρνηση να επιδοτεί, 

αλλά και να μεριμνά, έτσι που καμιά κοινότητά μας να μη μένει χωρίς λεωφορείο.  
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∆υστυχώς, ακολουθώντας το πνεύμα της εποχής, αντιμετωπίζει και αυτό τον τομέα η 

κυβέρνηση με στενά οικονομικά κριτήρια και δε λαμβάνει καθόλου υπόψη την κοινωνική 

πτυχή του θέματος. 

 Προτάσεις και λύσεις στο θέμα των δημόσιων μεταφορών σίγουρα υπάρχουν 

πολλές.  Η καθεμιά από μόνη της μπορεί να μην είναι αποτελεσματική. Αν όλες όμως 

ενταχθούν μέσα στα πλαίσια μιας ολοκληρωμένης συγκοινωνιακής πολιτικής, τότε 

μπορούμε να ελπίζουμε για πιο ανθρώπινες πόλεις και πιο ανθρώπινο τρόπο 

αντιμετώπισης των κοινοτήτων μας.  Κλιμακωτό ωράριο, επιδότηση των περιφερειακών 

και των μεμονωμένων λεωφορειούχων, επιδότηση των άγονων γραμμών, 

βελτίωση/αναβάθμιση του οδικού δικτύου, επιδότηση του εισιτηρίου μέσα στις αστικές 

περιοχές για διάφορες ομάδες πληθυσμού, καλύτερος έλεγχος και επιθεώρηση των 

δημόσιων μεταφορικών μέσων, αναβάθμιση και προσαρμογή του οδικού δικτύου στα 

αστικά κέντρα για υποβοήθηση και στήριξη των δημόσιων μεταφορών είναι ορισμένα 

μέτρα που, στα πλαίσια μιας ολοκληρωμένης πολιτικής, σίγουρα θα συμβάλουν στην 

απάμβλυνση των προβλημάτων που αντιμετωπίζουμε σήμερα στον τομέα αυτό. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα τροχαία δυστυχήματα αποτελούν για τον τόπο μας μια πραγματική μάστιγα, 

αφού η χώρα μας κατέχει το θλιβερό προνόμιο να συγκαταλέγεται μεταξύ των πρώτων 

ευρωπαϊκών χωρών σε αριθμό θανατηφόρων δυστυχημάτων κατ’ αναλογία 

πληθυσμού.  Τα αίτια είναι γνωστά και ξεκινούν από τον ίδιο τον ανθρώπινο παράγοντα 

και την απουσία οδικής συνείδησης και κυκλοφοριακής αγωγής, που, σε συνδυασμό με 

το κακό οδικό δίκτυο και το μη επαρκή έλεγχο των μηχανοκίνητων οχημάτων που 

κυκλοφορούν στους δρόμους, έχουν ως αποτέλεσμα να χάνουμε σχεδόν καθημερινά 

και ένα συνάνθρωπό μας στην άσφαλτο.  ∆υστυχώς, παρά το γεγονός ότι είναι σε 

όλους γνωστές οι αιτίες, αντί να γίνει προσπάθεια να κτυπηθεί το κακό στη ρίζα του, το 
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κράτος μέχρι σήμερα προχωρεί με πολύ αργούς ρυθμούς σε ημίμετρα που δίνουν την 

εντύπωση ότι η κύρια έγνοια είναι η αύξηση των εσόδων μέσω της αύξησης των 

προστίμων παρά η αντιμετώπιση του προβλήματος. 

 Για την αποτελεσματική αντιμετώπιση των τροχαίων δυστυχημάτων χρειάζεται 

όλοι, μακριά από απλουστεύσεις και κινήσεις εντυπωσιασμού, να εγκύψουμε με 

μεγαλύτερη σοβαρότητα και υπευθυνότητα σε όλους τους τομείς που συνθέτουν το 

μεγάλο θέμα που λέγεται οδική ασφάλεια και να προωθήσουμε συγκεκριμένα μέτρα 

που να συμβάλλουν στον περιορισμό των δυστυχημάτων.  Η καλλιέργεια οδικής 

συνείδησης, η βελτίωση του οδικού δικτύου και η συνεχής και επαρκής συντήρησή του, 

ο έλεγχος των μηχανοκίνητων οχημάτων είναι μέτρα που μπορούν, αν εφαρμοστούν 

προγραμματισμένα και αποτελεσματικά, να συμβάλουν στον τομέα της πρόληψης και 

απάμβλυνσης του όλου προβλήματος. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θα καταλήξω με μια σύντομη αναφορά στην επαρχία μου, την Πάφο.  Τα έργα 

υποδομής που εκτελέστηκαν τα τελευταία χρόνια στην Πάφο ήταν σίγουρα πολύ 

λιγότερα από τις πραγματικές ανάγκες της πόλης και της επαρχίας μας και σίγουρα δε 

συμβάδισαν ούτε και μπόρεσαν να στηρίξουν τη γενικότερη ανάπτυξη της Πάφου.  Όλα 

σχεδόν τα έργα που αφορούν τους δήμους και την ύπαιθρο της Πάφου υποφέρουν από 

καθυστερήσεις, αναβολές στην έναρξή τους και επιμηκύνσεις των χρονοδιαγραμμάτων. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι από τα £20 εκατομ. που προβλέπονταν τα έξι τελευταία χρόνια 

για βελτίωση του αγροτικού οδικού δικτύου δαπανήθηκαν μόνο τα £12 εκατομ. και για 

τα υδατικά έργα από τα £42 εκατομ. μόνο τα £21 εκατομ.  Τα πολεοδομικά έργα των 

δήμων της Πάφου προχωρούν με ρυθμούς χελώνας, με αποτέλεσμα βασικά έργα 

υποδομής, όπως η λεωφόρος Αναργύρων, ο δυτικός παρακαμπτήριος, η δεύτερη φάση 

του βόρειου παρακαμπτηρίου στην Πάφο, η λεωφόρος Μακαρίου στη Γεροσκήπου, ο 
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παρακαμπτήριος Πέγειας, τα πολεοδομικά έργα του δήμου Πόλεως Χρυσοχούς να 

καθυστερούν αδικαιολόγητα. 

 Στο ράφι μπήκαν και κάποιες άλλες εξαγγελίες και υποσχέσεις της κυβέρνησης 

που αφορούν τον τομέα ευθύνης του Υπουργού Εσωτερικών και άπτονται της 

ποιότητας ζωής των κατοίκων της επαρχίας μας, όπως είναι η δημιουργία σύγχρονων 

σκυβαλότοπων, λυματότοπων στην Πάφο και στην Πόλη της Χρυσοχούς και η 

μετακίνηση της σκυροθραυστικής μονάδας στη Χλώρακα και άλλων οχληρών 

βιομηχανικών μονάδων εκτός κατοικημένων περιοχών.  Ο Ακάμας, το αμπελουργικό, η 

ενίσχυση και αναβάθμιση των νοσοκομείων της Πάφου και της Πόλης Χρυσοχούς, η 

έλλειψη αιθουσών και κτιρίων στον τομέα της εκπαίδευσης είναι προβλήματα που 

αναμένουν για χρόνια λύση. 

 Είναι γι’ αυτούς τους λόγους που δικαιολογημένα επικρατεί αίσθημα 

απογοήτευσης και πικρίας στην Πάφο από τις αλλεπάλληλες αναβολές και 

καθυστερήσεις που παρατηρούνται στα πιο πολλά από τα έργα της επαρχίας μας, 

γεγονός που μας υποχρεώνει να συνεχίσουμε να παρακολουθούμε την πορεία όλων 

των έργων και, εκεί όπου διαπιστώνουμε υπαναχωρήσεις και ασυνέπεια, να ασκούμε 

έντονη, αλλά πάντοτε δημιουργική κριτική, για το καλό της Πάφου και του τόπου 

γενικότερα. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Τάσου έχει το λόγο. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Οι φετινές συζητήσεις για τους προϋπολογισμούς στη Βουλή βρίσκονται μπροστά 

μας σε μια νέα τάξη πραγμάτων και μπροστά σε νέες ιστορικές πραγματικότητες που 
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δίνουν άλλη μορφή και άλλη διάσταση στο ρόλο και στην αποστολή μας.  Αναφέρομαι 

στην πραγματικότητα της ένταξης της Κύπρου στην Ενωμένη Ευρώπη, αλλά και στη 

νέα τάξη πραγμάτων όσον αφορά την ώρα του ιστορικού καλέσματος για μεγάλες 

αποφάσεις, την ώρα της επανάστασης κατά του κατεστημένου στα κατεχόμενα, την 

ώρα της ενότητας και της ευθύνης.  Την ώρα της λύσης ως ύψιστης προτεραιότητας. 

 Προσωπικά επιθυμώ να εκφράσω από αυτό το βήμα εδώ την ειλικρινή μου χαρά,  

που είναι και χαρά ολόκληρου του κυπριακού λαού, αφού με τη Σύνοδο Κορυφής στην 

Κοπεγχάγη οριοθετήθηκε το τέρμα μιας πορείας και περιβλήθηκε με πανηγυρικό τρόπο 

η ταύτιση των πεπρωμένων μας με την Ευρώπη.  Επιβεβαιώθηκε επίσης, για άλλη μια 

φορά, ότι η ευρωπαϊκή κοινότητα δεν είναι και ούτε επιθυμεί να γίνει κλειστή λέσχη και 

μάλιστα λέσχη των πλουσίων.  Στην Κοπεγχάγη εκτιμήσαμε τους δεξιοτεχνικούς 

χειρισμούς, τη συνετή αποφασιστικότητα και την ψυχραιμία του Προέδρου μας Γλαύκου 

Κληρίδη, αλλά και τις συλλογικές και συντονισμένες ενέργειες όλων όσων είχαν μεταβεί 

στη Σύνοδο Κορυφής στην Κοπεγχάγη μαζί του. 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός αισθάνεται σήμερα δικαιωμένος, γιατί από την 

ίδρυσή του, το 1976, είχε καταστήσει την Ευρώπη κορυφαίο και αναπόσπαστο τμήμα 

του οράματος για το μέλλον της Κύπρου.  Αισιοδοξώ και πιστεύω πως η ενεργοποίηση 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως και του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, με την άμεση 

εμπλοκή τους στις προσπάθειες επίλυσης του κυπριακού προβλήματος αλλά και με τη 

σταθερή και σθεναρή υποστήριξη της Ελλάδας...  Και, παρενθετικά, αναφέρω ότι, 

σίγουρα, χωρίς τη βοήθειά της, ίσως η Κύπρος να μην ήταν μέλος της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης.  Όλοι μαζί θα εργαστούμε και θα συνεχίσουμε να εργαζόμαστε, ούτως ώστε 

να προχωρήσουμε μπροστά για μια δίκαιη και βιώσιμη λύση του κυπριακού 

προβλήματος, με βάση για διαπραγμάτευση το Σχέδιο Ανάν. 
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 Αυτό διαφαίνεται και από τις μαζικές κινητοποιήσεις και τα μηνύματα που στέλλουν 

οι Τουρκοκύπριοι συμπατριώτες μας από τα κατεχόμενα, δείχνοντας καθαρά ότι 

ωρίμασε η ώρα της λύσης.  Παρ’ όλες τις αρνητικές τοποθετήσεις του Ντενκτάς και των 

γερακιών της Άγκυρας, δεν εγκαταλείπουμε την προσπάθεια και δεν 

αποθαρρυνόμαστε.  Συνεχίζουμε την πάλη και τονίζουμε προς κάθε κατεύθυνση ότι 

είμαστε έτοιμοι για έναν ιστορικό συμβιβασμό με τους Τουρκοκυπρίους που θα 

οδηγήσει την Κύπρο σε μια νέα εποχή ειρήνης, φιλίας και προόδου της πατρίδας μας.  

Ίσως την πορεία των εξελίξεων να σηματοδοτήσει αρνητικά και η επικείμενη 

αμερικανική επίθεση εναντίον του Ιράκ.  Η Κύπρος ενισχυμένη πλέον με τα νέα 

σημερινά δεδομένα θα προχωρήσει μπροστά με όραμά της την Ευρώπη για ένα 

καλύτερο μέλλον στους τομείς της παιδείας, της υγείας, του εμπορίου, του τουρισμού, 

της οικονομίας γενικότερα, αλλά και της γεωργίας. 

 Η κυπριακή γεωργία ειδικά, μετά την απόφαση της Κοπεγχάγης και το κλείσιμο του 

σχετικού κεφαλαίου, μπαίνει πλέον στους ρυθμούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης και πολύ 

σύντομα τα παρόντα και μελλοντικά προβλήματα και οι σχεδιασμοί για την κυπριακή 

γεωργία θα αντιμετωπίζονται με τα προγράμματα που θα καθορίζουν οι Βρυξέλλες 

μέσα από την κοινή αγροτική πολιτική. 

 Σήμερα ατενίζουμε προς ένα μέλλον διαφορετικό, γεμάτο πρωτόγνωρες και 

δύσκολες προκλήσεις, αν θέλουμε να παραδεχθούμε πώς και ο Κύπριος αγρότης δεν 

έχει ακόμη αποβάλει κάποιες συνήθειες του παρελθόντος.  Χρειαζόμαστε ακόμα πολύ 

χρόνο, για να προσαρμοστούμε στα νέα δεδομένα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ήδη 

έπρεπε να είχαμε ενημερώσει σε βάθος τους αγρότες μας για όσα θα συναντούσαν και 

να τους προσαρμόσουμε στα νέα δεδομένα του σήμερα αλλά και του αύριο, με μια 

μακροπρόθεσμη, μεσοπρόθεσμη στρατηγική για το τι μας επιφυλάσσει η Ευρωπαϊκή 

Ένωση.  Ο χρόνος που απομένει μέχρι την πλήρη ένταξή μας είναι ελάχιστος και 
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επιβάλλεται να τον αξιοποιήσουμε δημιουργικά, εκπαιδεύοντας τους λιγοστούς 

εναπομείναντες αγρότες για το τι θα συναντήσουν και θα έχουν να αντιμετωπίσουν στη 

νέα τάξη πραγμάτων.  Επιπρόσθετα, χρειάζεται να τους στηρίξουμε και να τους 

ενισχύσουμε οικονομικά με μεγαλύτερες παροχές από αυτές που προσφέρονται 

σήμερα, σε μια προσπάθεια εκσυγχρονισμού των γεωργικών εκμεταλλεύσεων, οι 

οποίες θα πρέπει να στηρίζονται πάνω σε νέα δεδομένα, στα πλαίσια μιας επαρκούς, 

σωστής και αποτελεσματικής αναπτυξιακής αγροπεριφερειακής πολιτικής. 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση θέτει ως πρώτιστο ενδιαφέρον στους στόχους και στις 

προτεραιότητές της, μέσα από την κοινή αγροτική πολιτική, να στηρίξει, να βοηθήσει την 

αγροτική ανάπτυξη, διαθέτοντας πέραν του πενήντα τοις εκατόν του προϋπολογισμού 

της, ούτως ώστε να εξυπηρετήσει τις προσδοκίες της κοινωνίας που υπηρετεί και να 

διασφαλίσει με σιγουριά την ποσότητα αλλά και τη σωστή ποιότητα ολόκληρης της 

τροφικής αλυσίδας που χρειάζεται για τις ανάγκες του κόσμου της.  Επιπρόσθετα, δίνει 

κύρια έμφαση στην ενδυνάμωση του αγροτικού τομέα με τη συνύπαρξη μιας 

οικολογικής, κοινωνικής, οικονομικής στρατηγικής, προσφέροντας ταυτόχρονα στον 

αγρότη τις υπηρεσίες και τα μέσα που χρειάζεται, για να μπορεί να αντικρίζει θετικά τις 

απαιτήσεις στις συγκεκριμένες ανάγκες, στις ανησυχίες, στους προβληματισμούς και 

στα δεδομένα της αγοράς της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Μέσα σε αυτά τα πλαίσια καλείται και η κυπριακή γεωργία και η κυπριακή πολιτεία 

να κινηθεί μέχρι την ένταξη και να αξιοποιήσει στο μέγιστο δυνατό βαθμό την επταετή 

μεταβατική περίοδο που έχει εξασφαλίσει κατόπιν μεγάλης διαπραγματευτικής 

προσπάθειας από τον κ. Βασιλείου. 

 Η γεωργία στην Κύπρο έπαιξε και παίζει καθοριστικό ρόλο στην επίτευξη ενός 

καλού επιπέδου ζωής στις αγροτικές περιοχές και κατάφερε, τουλάχιστο σε 

συγκεκριμένες περιοχές, να συγκρατήσει τον αγροτικό πληθυσμό στην ύπαιθρο.  Η 
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γεωργία διαδραματίζει οικονομικό, κοινωνικό, οικολογικό ρόλο.  Συντηρεί και διατηρεί τα 

τοπία.  Είναι κινητήριος δύναμη πίσω από την κοινωνική και οικονομική ανάπτυξη. 

Παίζει σημαντικό ρόλο στην ανάπτυξη του πολιτισμού, του τουρισμού, στη γαστρονομία 

(τοπικά προϊόντα), στα ήθη και έθιμα του τόπου μας, στις παραδόσεις και στη 

χειροτεχνία. Εν κατακλείδι, προσφέρει παραγωγή αγαθών, προστασία του 

περιβάλλοντος και του τοπίου, αλλά πολύ περισσότερο τη βιωσιμότητα της ίδιας της  

υπαίθρου.  Γι’ αυτό επιβάλλεται να τη στηρίξουμε και να την κρατήσουμε ως κόρην 

οφθαλμού. 

 Κατάφερε η κυπριακή πολιτεία τα τελευταία χρόνια να κρατήσει και να στηρίξει 

αυτό τον κλάδο;  Αυτό είναι το μεγάλο ερώτημα και το μεγάλο δίλημμα που μας 

απασχολεί όλους.  Το βέβαιο είναι ότι προσπάθησε με κάθε τρόπο. Ίσως τελικά να μην 

πέτυχε ολοκληρωτικά την επιδίωξή της αυτή, αφού ο νέος της υπαίθρου σήμερα 

εγκαταλείπει το χωριό του και την πρωτογενή παραγωγική εργασία, παίρνοντας το 

δρόμο της αστυφιλίας και του εξαστισμού, με βασικό όραμα μια ανοικτή πόρτα 

βιοπορισμού στην πόλη. 

 Μια έξοδος προς τις ορεινές ή ημιορεινές περιοχές της Πάφου, της Λεμεσού, της 

Λάρνακας, της Μαραθάσας, της Πιτσιλιάς κ.λπ. δε μας αφήνει περιθώρια για διάψευση 

του φαινομένου της αστυφιλίας.  ∆ιερωτάται κανείς πού βρίσκεται σήμερα ο αγροτικός 

τομέας στην Κύπρο και το επάγγελμα του γεωργού και του κτηνοτρόφου.  Η απάντηση 

είναι απλή και οι αριθμοί μιλούν από μόνοι τους.  Οι νέοι αγρότες σπανίζουν ολοένα. Τα 

σοβαρά και καυτά προβλήματα που δημιουργούνται από τη φύση του ίδιου του τομέα, η 

άμεση εξάρτηση από τους φυσικούς και αστάθμητους παράγοντες, τα μειωμένα 

εισοδήματα, οι θεομηνίες, η ευρωπαϊκή προοπτική, η παγκοσμιοποίηση του εμπορίου 

και οι δύσκολες συνθήκες εργασίας συμβάλλουν, ώστε η ύπαιθρος να φθίνει και να 

εγκαταλείπεται, ψάχνοντας οι νέοι νέα επαγγέλματα.  Με τη συσσώρευση επίσης 
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διαφόρων προβλημάτων καθ’ όλη τη μακρόχρονη ιστορική και κοινωνική πορεία του 

τόπου, με αρκετές παραλείψεις του παρελθόντος που είχαν σχέση με τη σωστή 

πληροφόρηση, αλλά και την αλλαγή νοοτροπίας από πλευράς των αγροτών, φτάσαμε 

σήμερα, λίγο πριν από την ένταξή μας, μόνο το 7% του ενεργού πληθυσμού να δηλώνει 

επάγγελμα “αγρότης”. 

 Γενικά, ο κόσμος της υπαίθρου διέρχεται περίοδο συρρίκνωσης, παρ’ όλη τη 

γενναιόδωρη συνεισφορά του κράτους.  Όλοι οι κλάδοι, εκτός μεμονωμένων 

περιπτώσεων, της γεωργικής, κτηνοτροφικής παραγωγής και της αλιείας, περνούν τη 

δική τους κρίση.  Όλη η αγροτική οικονομία έτυχε και τυγχάνει κρατικής αρωγής, για να 

μπορεί να επιβιώνει.  Είναι γεγονός αναμφισβήτητο ότι μέχρι σήμερα η κυβέρνηση του 

Γλαύκου Κληρίδη δαπάνησε για σκοπούς στήριξης του αγροτικού τομέα, τα τελευταία 

μόνο πέντε χρόνια, ποσό που αγγίζει τα £300 εκατομ. για όλους τους κλάδους της 

αγροτικής οικονομίας, οι οποίοι για πρώτη φορά δέχθηκαν τέτοια στήριξη, όταν στο 

παρελθόν τους παραχωρούνταν μόνο δάνεια.  Φανταστείτε, αγαπητοί συνάδελφοι, τι θα 

γινόταν ο αγροτικός κόσμος, αν δεν τύγχανε αυτής της στήριξης και της υποστήριξης!  

Ίσως όλη η ύπαιθρός μας να είχε ερημώσει. 

 Το μεγαλύτερο πρόβλημα που παρουσιάζεται σήμερα στην κυπριακή γεωργία 

είναι το θέμα της διαδοχής.  Έτσι, ο γεωργικός τομέας αντιμετωπίζει σημαντικές 

δυσκολίες στην αλλαγή των παραδοσιακών τρόπων συμπεριφοράς και στην εφαρμογή 

νέων μεθόδων αντιμετώπισης των προβλημάτων που θα συμβάλουν στην επιβίωση και 

την ευημερία του αγροτικού κόσμου.  Το θέμα της διαδοχής αποτελεί ένα από τα πιο 

βασικά διαρθρωτικά προβλήματα, αφού η συντριπτική πλειοψηφία των εκμεταλλεύσεων 

δεν έχει εξασφαλισμένη διαδοχή.  Κανένας δεν ενδιαφέρεται να πάει ξανά πίσω στους 

αγρούς.  Για να αποδείξω του λόγου το αληθές, αναφέρω ότι ο αριθμός των νέων 

ηλικίας είκοσι ενός μέχρι είκοσι πέντε χρόνων που απασχολούνται στη γεωργία, την 
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κτηνοτροφία και την ιχθυοκαλλιέργεια, οι οποίοι εισέφεραν στο Ταμείο Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων, κατά το έτος 2002, είναι μόνο πενήντα άτομα, ποσοστό 1% του ενεργού 

πληθυσμού.  Για την ηλικία των είκοσι έξι με τριάντα χρόνων είναι εκατό σαράντα πέντε 

άτομα, ποσοστό 3%.  Για την ηλικία των τριάντα ενός μέχρι τριάντα πέντε χρόνων 

διακόσια ενενήντα έξι άτομα, ποσοστό 5%, και για την ηλικία των σαράντα έξι με 

πενήντα χρόνων εννιακόσια οκτώ άτομα, ποσοστό 17%.  Φαίνεται καθαρά πού 

οδηγούμαστε και πού έχει καταλήξει η γεωργία στην Κύπρο.  Τα αριθμητικά δεδομένα 

μιλούν από μόνα τους και πιστεύω πως το όλο πρόβλημα αλλά και το τι μέλλει γενέσθαι 

θα έπρεπε να μας είχαν απασχολήσει πολύ σοβαρά και πολύ πιο πριν.  Φανταστείτε 

ποια εικόνα θα παρουσίαζε η κυπριακή γεωργία και κατ’ επέκταση η κυπριακή 

ύπαιθρος, αν η κυβέρνηση δεν έδινε αυτή τη στήριξη στους αγρότες μας.  Ο αγροτικός 

πληθυσμός αποτελεί τη ραχοκοκαλιά αυτού του τόπου.  Η Κύπρος έζησε και 

αναπτύχθηκε στον αγροτικό τομέα. 

 Πέραν της οικονομικής στήριξης, η κυβέρνηση, μέσα στα πλαίσια της ευρύτερης 

πολιτικής της, προχώρησε και σε αυτή την πενταετία στην εκτέλεση και συνέχιση 

διαφόρων έργων υποδομής για στήριξη του γεωργικού τομέα, αλλά και της υπαίθρου, 

όπως είναι τα φράγματα Κανναβιούς και Ταμασσού, το διυλιστήριο Ασπρόκρεμμου, τα 

αρδευτικά έργα σε διάφορες περιοχές.  Έλυσε επίσης μια και διά παντός το υδρευτικό 

πρόβλημα που μας ταλαιπωρούσε τα τελευταία χρόνια.  Η κυβέρνησή μας ετοίμασε 

μελέτες για κατασκευή νέων φραγμάτων, όπως είναι, για παράδειγμα, το φράγμα στο 

Ακάκι, ενώ πολύ σύντομα η ζήτηση προσφορών και η κατακύρωσή τους για το νέο 

σταθμό αφαλάτωσης στην περιοχή Λεμεσού θα αποτελεί πλέον γεγονός.  Έδειξε 

ιδιαίτερη ευαισθησία στα θέματα περιβάλλοντος, αυξάνοντας κατακόρυφα τη 

δενδροφύτευση και τριπλασιάζοντας τις εκτάσεις πρασίνου, με κύριο στόχο ο Κύπριος 

πολίτης να κινείται μέσα σε ένα περιβάλλον ποιότητας.  Οργάνωσε ακόμη υπηρεσία 
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κατάσβεσης πυρκαγιών από αέρος για την προστασία των δασών μας.  Επιπρόσθετα, 

συνεχίστηκε η εφαρμογή σχεδίων αναδασμού σε όλες τις επαρχίες και τώρα το 

Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, σε συνεργασία με το 

Υπουργείο Εσωτερικών, προχωρεί σε μια νέα καινοτομία για την κυπριακή 

πραγματικότητα για την ανάπτυξη του αστικού αναδασμού. 

 Με τα μέτρα που πήραν οι κτηνιατρικές υπηρεσίες κατάφεραν να μην επηρεαστεί η 

Κύπρος από τη σπογγώδη εγκεφαλοπάθεια (ασθένεια τρελών αγελάδων) και τον 

αφθώδη πυρετό και έτσι ο Κύπριος πολίτης είναι βέβαιος  για την καλή ποιότητα του 

κρέατος που καταναλώνει.  Το αίτημα επίσης για την αναβάθμιση του Σφαγείου 

Κοφίνου γίνεται πραγματικότητα, με αποτέλεσμα να δημιουργούνται καλύτερες 

προϋποθέσεις για εξαγωγές σφαγίων.  Το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών προχωρεί 

πάνω σε μια επιστημονική έρευνα με ενθαρρυντικά μηνύματα στο γενετικό τομέα των 

προβάτων για τη δημιουργία γονοτύπου, ούτως ώστε να ενισχυθούν τα δικά μας ζώα 

στην ανθεκτικότητα της τρομώδους νόσου. 

 Το κράτος επίσης στήριξε ιδιαίτερα τον κλάδο της ιχθυοκαλλιέργειας, με 

αποτέλεσμα να έχουμε μια τεράστια αύξηση παραγωγής, από εβδομήντα τόνους το 

1992, σε πέραν των χιλίων επτακοσίων τόνων ψαριών σήμερα.  Έδωσε ακόμη 

προτεραιότητα για βελτίωση της παραγωγικότητας, τον εκσυγχρονισμό των 

γεωργοκτηνοτροφικών μονάδων, της τεχνολογικής αναβάθμισης, της αξιοποίησης των 

πλεονεκτημάτων της κυπριακής γεωργίας και κτηνοτροφίας, της αναδιάρθρωσης του 

συστήματος επιδοτήσεων, εφάρμοσε για πρώτη φορά τις αποσύρσεις προς όφελος των 

παραγωγών και αναβάθμισε τον τομέα της δανειοδότησης. 

 Χαιρετίζουμε την απόφαση της κυβέρνησης για επιστροφή ολόκληρου του ΦΠΑ 

στους αγρότες και τη μη καταβολή οποιουδήποτε φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο, 

ως επίσης και την απόφασή της για μελέτη του προβλήματος των αγροτικών χρεών.  
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Είναι αναγκαία η ρύθμισή τους, για να μπορέσουν οι αγρότες να παραμείνουν στις 

εστίες τους. 

 Επιπρόσθετα, χαιρετίζουμε την απόφαση για την επιστροφή στους αγρότες των 

αυξήσεων των τιμών του πετρελαίου, μέχρι που να λειτουργήσει ο θεσμός του 

χρωματισμένου πετρελαίου, που θα παραχωρείται σε μειωμένη τιμή.   Γι’ αυτό ζητούμε 

τα χρονοδιαγράμματα να τηρηθούν. 

 Όσον αφορά την αναθεώρηση του νόμου του ΟΓΑ, που αύξησε τις παροχές προς 

όφελος των αγροτών, η θέση μας είναι πως επιβάλλεται να καλυφθεί άμεσα ολόκληρη η 

γεωργική και η κτηνοτροφική παραγωγή.  Η ψήφιση του νόμου για την οικολογία 

διανοίγει νέα δεδομένα για τον Κύπριο αγρότη, αλλά πολύ περισσότερο και για τον 

Κύπριο καταναλωτή.  Η βιολογική γεωργία και κτηνοτροφία αποτελούν την απάντηση 

τόσο στην εντατικοποιημένη και συμβατική γεωργία και κτηνοτροφία όσο και στα 

μεταλλαγμένα προϊόντα.  Η οργανική καλλιέργεια πρέπει να επιδοτηθεί τα μέγιστα και 

να δώσει νέα κίνητρα στους αγρότες, για να ασχοληθούν, κατόπιν εκπαιδεύσεως 

σίγουρα, αφού, όπως διαφαίνεται, αυτό αποτελεί το μέλλον της αγροτικής οικονομίας. 

 Με τα πιο πάνω θέλω να τονίσω ότι αυτή η κυβέρνηση, όπως και ο ∆ΗΣΥ, είχε και 

έχει πολιτική θέση και άποψη αναφορικά με τον αγροτικό τομέα, τη διατήρηση της 

υπαίθρου και των οικονομικών και κοινωνικών δραστηριοτήτων των αγροτών.  Ο ∆ΗΣΥ 

έχει ξεκάθαρη θέση όσον αφορά τη διατήρηση και την ανάπτυξη του κόσμου της 

υπαίθρου και δεν ασπάζεται μόνο τις οικονομικές ενισχύσεις της γεωργίας.  Σίγουρα ο 

οικονομικός παράγοντας προηγείται.  Για το ∆ΗΣΥ χρειάζεται μια συνολική αγροτική 

ανάπτυξη που έχει να κάνει με τις καλές συνθήκες ζωής, πρόνοιας υπηρεσιών, 

εκπαίδευσης πολιτισμού στην ύπαιθρο με έργα υποδομής μακράς πνοής.  Χρειάζεται 

να δημιουργηθούν συνθήκες απασχόλησης στην ύπαιθρο, για να σταματήσει η 

ερήμωση και να εδραιωθεί η ισόρροπη ανάπτυξη και διατήρηση των κοινωνικών 
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δομών.  Για να υπάρχει ζωή στην ύπαιθρο, χρειάζεται ανθρώπινη παρουσία και, για να 

εξασφαλισθεί μια πολυδιάστατη αγροτιά, χρειάζονται συμπληρωματικές δραστηριότητες 

που θα προσθέτουν στο εισόδημα του αγρότη.  Οι απασχολήσεις αυτές μπορούν να 

είναι ο αγροτουρισμός στην ύπαιθρο, για τον οποίο το κράτος πρέπει να αυξήσει τα 

κίνητρα,  η κατευθείαν πώληση προϊόντων μέσω δημιουργίας συνεταιριστικών 

μηχανισμών, τα εκπαιδευτικά προγράμματα,  η διαφύλαξη των παραδόσεων και των 

ηθών και των εθίμων του τόπου μας.  Με τέτοιους προσανατολισμούς θα βελτιώσουμε 

την ποιότητα ζωής των συνθηκών των κατοίκων της υπαίθρου και θα δημιουργήσουμε 

εναλλακτικές δυνατότητες απασχόλησης και εισοδήματος για τους αγρότες και τις 

οικογένειές τους, διατηρώντας ταυτόχρονα και προστατεύοντας το φυσικό περιβάλλον.  

Θα ενισχύσουμε επίσης με κάθε τρόπο και με κάθε μέσο και θα προσφέρουμε κίνητρα 

στους νέους ανθρώπους που θέλουν να κατοικήσουν και να ασχοληθούν με τον 

αγροτικό τομέα. 

 Ο ∆ΗΣΥ πιστεύει ακράδαντα ότι πρέπει να στηριχθούμε πάνω στην αναβάθμιση, 

αναδιάρθρωση, αναπροσαρμογή και εκσυγχρονισμό του γεωργικού τομέα, που είναι 

στοιχεία με τα οποία θα στηρίξουμε τη γεωργική μας πολιτική, ώστε να μπορέσει να 

αναπτυχθεί αυτοδύναμα και να αντιμετωπίσει με επιτυχία τα νέα δεδομένα που 

διανοίγονται μπροστά μας μετά την Κοπεγχάγη.  Οι αγρότες μας πρέπει να ασχοληθούν 

από μόνοι τους με την εμπορία των γεωργικών προϊόντων μέσα από τις ομάδες 

παραγωγών ή με τους συνεταιρισμούς. 

 Η επαρχία την οποία εκπροσωπώ χαρακτηρίζεται καθαρά γεωργοκτηνοτροφική.  

Το μεγαλύτερο ποσοστό των κατοίκων της υπαίθρου από τα Κοκκινοχώρια μέχρι την 

περιοχή Κιτίου, Μαζωτού, Αγίου Θεοδώρου, Μοσφιλωτής, Αραδίππου, Αθηένου και 

Ορεινής ασχολείται με τις γεωργικές εκμεταλλεύσεις. Τα προβλήματα που 

αντιμετωπίζουν είναι ακριβώς τα ίδια όπως όλες οι άλλες περιοχές.  Όλες οι κοινότητες, 



 74

πέραν των αγροτικών προβλημάτων, έχουν και τα δικά τους ξεχωριστά κοινοτικά 

προβλήματα, τα οποία προσπαθούμε να επιλύσουμε σε συνεργασία με τα κοινοτικά 

συμβούλια, τον έπαρχο και την κυβέρνηση.  ∆ύο έργα υψίστης οδικής σημασίας, τα 

οποία τροχιοδρομούνται να αρχίσουν φέτος, δηλαδή η ολοκλήρωση του δρόμου 

Λευκάρων-Βαβατσινιάς και της δεύτερης φάσης του δρόμου Κάτω ∆ρυός-Αγίου Μηνά-

Βάβλας, θα βοηθήσουν τα μέγιστα στην τουριστική ανάπτυξη της Ορεινής.  Η 

ορθολογιστική τουριστική ανάπτυξη της περιοχής Μαζωτού-Περβολιών επιβάλλει να 

επισπευσθεί η μελέτη και η άμεση έναρξη των εργασιών του περιφερειακού παραλιακού 

δρόμου Περβολιών-Κιτίου-Μαζωτού.  Αρκετά από τα προβλήματα αυτά βρίσκονται 

μπροστά σε λύση, άλλα τροχιοδρομούνται και άλλα μελετώνται. 

 Προτού εγκαταλείψω το βήμα αυτό, θα ήθελα να αναφερθώ και στην όμορφη πόλη 

του Ζήνωνα, που αντιμετωπίζει τα δικά της, πολλά και καυτά, προβλήματα, τα οποία 

περιμένουν τη δική τους λύση.  Τα τρία χιλιόμετρα πολύτιμης παραλίας, από τις 

ωραιότερες της Κύπρου, στα ανατολικά της πόλης καταλαμβάνονται από το διυλιστήριο 

και τις εγκαταστάσεις πετρελαιοειδών και υγραερίου, ενώ στα δυτικά της η μοναδικής 

ομορφιάς περιοχή της παραλίας των αλυκών καταλαμβάνεται από το διεθνές 

αεροδρόμιο, με αποτέλεσμα να εξουδετερώνεται ουσιαστικά η ορθολογιστική τουριστική 

ανάπτυξη λόγω καυσαερίων των αεροσκαφών και του θορύβου.  Για όλες αυτές τις 

επιβαρύνσεις θα έπρεπε πριν από πολλά χρόνια να είχε υιοθετηθεί ένα κυβερνητικό 

σχέδιο ανάπτυξης που να εξασφάλιζε στη Λάρνακα τις δυνατότητες ισόρροπης 

ανάπτυξης με τις άλλες πόλεις της Κύπρου και ίση συμμετοχή στο εθνικό προϊόν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Τάσου, παρακαλώ! 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Τελειώνω τώρα, κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό. 
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 Είναι γεγονός ότι η Λάρνακα σήμερα αντιμετωπίζει σοβαρά προβλήματα τα οποία 

την εμποδίζουν να πετύχει τους ρυθμούς ανάπτυξης που έχουν άλλες πόλεις της 

Κύπρου, ιδιαίτερα σε ουσιώδεις οικονομικούς τομείς, όπως είναι ο τουρισμός και γενικά 

ο τριτογενής τομέας. Χαρακτηριστικό είναι το γεγονός ότι η συμμετοχή της Λάρνακας 

στο τουριστικό προϊόν μειώθηκε δραματικά, κατά τη μεταπολεμική περίοδο, από 20% 

περίπου στο 9% κατά το χρόνο που πέρασε.  Τα σοβαρότερα προβλήματα τα οποία 

απασχολούν σήμερα τη Λάρνακα είναι τα ακόλουθα: 

1. Η ανάγκη για μετακίνηση των διυλιστηρίων και των εγκαταστάσεων 

πετρελαιοδεξαμενών και υγραερίου... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Τάσου... 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Έχω πάρει ένα λεπτό από το Ζαχαρία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν μπορεί! 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.  Αν δε με διακόπτατε, ήταν να τελειώσω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ!  Νομίζω ότι... 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

2. Η επαναδραστηριοποίηση του λιμανιού, κατά τρόπο που να προσφέρει τα 

αναμενόμενα στην τοπική και εθνική οικονομία. 

3. Η επέκταση της μαρίνας. 

4. Η ανάγκη για τόνωση της τουριστικής ανάπτυξης και τουριστικής προβολής. 
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5. Η ανάγκη για ολοκλήρωση του βασικού οδικού δικτύου. 

6. Η δημιουργία της κατάλληλης και επαρκούς υποδομής για βιομηχανίες και 

βιοτεχνίες. 

7.   Η αναζωογόνηση και η αύξηση της προσελκυστικότητας ως αστικού εμπορικού 

κέντρου. 

8. Η επέκταση του νοσοκομείου. 

9. Η προστασία, αναβάθμιση και ανάδειξη του πλούσιου φυσικού περιβάλλοντος της 

πόλης. 

 Εν κατακλείδι -δε θα αναλύσω λεπτομερώς και ξεχωριστά το κάθε πρόβλημα, γιατί 

μου έχει τελειώσει ο χρόνος- κάποια από τα έργα βρίσκονται στα σκαριά, άλλα 

αναμένουν τη λύση και την ολοκλήρωση των μελετών και άλλα βρίσκονται σε 

προκαταρκτικό στάδιο.  Πρέπει το κράτος να συνεχίσει να βλέπει με το ίδιο ενδιαφέρον 

τα προβλήματα της Λάρνακας, όπως έπραξε τα τελευταία χρόνια, και σε συνεργασία με 

το δήμο να προχωρήσουμε στην επίλυση των πιο πάνω προβλημάτων, ούτως ώστε η 

Σκάλα, η πόλη του φιλόσοφου Ζήνωνα και του στρατηγού Κίμωνα, μαζί με την επαρχία 

της και οι Λαρνακείς να ζήσουν σε αυτή μέρες προόδου, ανάπτυξης και ευημερίας, 

όπως ταιριάζει στους Ευρωπαίους πολίτες του εικοστού πρώτου αιώνα. 

 ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Μιχαηλίδης τώρα. 

Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Νομίζω εμένα δεν πρέπει να με χρεώσετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆υστυχώς δεν έχει μηχανισμό εδώ, για να διακόπτεις τον ομιλητή. 

Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Θα τα κάνουν και εκείνα τα κόμματα σύντομα. 
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 Έντιμε κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού είναι ένα αρκετά σοβαρό καθήκον που 

επωμιζόμαστε ως εκ της βουλευτικής μας ιδιότητας.  Η οικονομική και κοινωνική 

πολιτική που εφαρμόζεται σε μια κοινωνία καθορίζει την ανάπτυξη του βιοτικού και 

πολιτιστικού επιπέδου των πολιτών της.  ∆εν είναι υπερβολή, αν πούμε ότι η οικονομική 

ανάπτυξη και η κοινωνική ευημερία αποτελούν τους ακρογωνιαίους λίθους πάνω στους 

οποίους στηρίζεται η προσπάθεια μιας κοινωνίας και κατ’ επέκταση του κράτους να 

διατηρείται πάντα σύγχρονο και ικανό να ανανεώνεται. 

 Ο προϋπολογισμός ενός οργανισμού αλλά ιδιαίτερα ενός κράτους δεν είναι απλά 

αριθμητικές πράξεις.  Ο προϋπολογισμός ενός κράτους είναι ο καθρέφτης και η 

έκφραση της πολιτικής του σ’ όλα τα επίπεδα, πολιτικό, οικονομικό και κοινωνικό.  Είναι 

η πεμπτουσία του στρατηγικού οικονομικού σχεδιασμού, είναι το όραμα και η φαντασία 

της κυβερνητικής πολιτικής, είναι κύρια η έκφραση της κοινωνικής της ευαισθησίας.  

Ακριβώς αυτή την αλήθεια προσπαθούμε να προσεγγίσουμε μέσα από τις τοποθετήσεις 

μας. 

 Αυτή θα πρέπει να είναι η προσπάθεια, να ψάξουμε, διαμέσου και πίσω από τους 

αριθμούς, τις λογιστικές πράξεις και τα οικονομικά μεγέθη, να διακρίνουμε την 

οικονομική φιλοσοφία και το κοινωνικό περιεχόμενο του προϋπολογισμού που 

καλούμαστε να ψηφίσουμε, γιατί, αν περιοριστούμε στο να εξηγούμε την ευημερία των 

αριθμών, τότε θα έχουμε αποτύχει κατά ένα μεγάλο μέρος. 

 Αυτή η κυβέρνηση, της οποίας συζητούμε και αξιολογούμε σήμερα τον 

προϋπολογισμό, άρα και το εργαλείο, τον τρόπο υλοποίησης του προγράμματός της, 

έθεσε πάνω απ’ όλα την εξυπηρέτηση κομματικών και παραταξιακών συμφερόντων, σε 

βαθμό που η κομματικοποίηση του κράτους, του υποτιθέμενου και πολυδιαφημιζόμενου 

κράτους δικαίου, να έχει φτάσει σε πρωτόγνωρα επίπεδα.  Η εικόνα μιας κυβέρνησης 
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όπου ο κάθε υπουργός φαίνεται να λειτουργεί ανεξάρτητα είναι χαρακτηριστικό που 

αποτυπώνεται μέσα από πολιτικές έρευνες, δημοσκοπήσεις, αλλά και από εσάς που τα 

ξέρετε καλύτερα από εμένα, από τις συνεδριάσεις των κοινοβουλευτικών επιτροπών. 

 Η κοινωνικοοικονομική πολιτική που ακολουθείται επιχειρεί να αντιγράψει τα 

πρότυπα του νεοφιλελεύθερου μοντέλου.  Η πολιτική αυτή εκφράζεται μέσα και από τον 

προϋπολογισμό που έχουμε σήμερα μπροστά μας.  Ένας προϋπολογισμός που 

στερείται στρατηγικοοικονομικού σχεδιασμού, οράματος και φαντασίας. 

 Καμιά προσπάθεια για βελτίωση των δημόσιων οικονομικών δεν είναι ορατή, 

αντίθετα η έκθεση της Γενικής Ελεγκτού υπογραμμίζει τις σπατάλες, υπερβάσεις, 

παρατυπίες, ατασθαλίες και σκάνδαλα που διακρίνουν την όλη οικονομική πολιτική της 

κυβέρνησης. 

 Οι αναπτυξιακοί στόχοι δεν είναι ευδιάκριτοι και τα επίπεδα υλοποίησης των 

αναπτυξιακών προγραμμάτων είναι πολύ χαμηλά.  Οι δαπάνες για αναπτυξιακά έργα 

και άλλες κεφαλαιουχικές επενδύσεις προϋπολογίζονται στον υπό συζήτηση 

προϋπολογισμό στα £375,3 εκατομ. 

 Μιλώντας μέσα από την πείρα και την πρακτική των προηγούμενων, είμαστε 

βέβαιοι ότι η υλοποίηση του σχεδίου αυτού από την κυβέρνηση δε θα ξεπεράσει το 

70%.  Και δε φτάσαμε αυθαίρετα στο συμπέρασμα αυτό.  Απλώς είναι γεγονός ότι τα 

ποσοστά υλοποίησης του προϋπολογισμού από τη σημερινή κυβέρνηση ποτέ δεν 

ξεπέρασαν το 69% σε σύγκριση με μέσο όρο 82% της προηγούμενης, 

προπροηγούμενης κυβέρνησης.  Μιλώ για την κυβέρνηση Βασιλείου, όταν μπορούσαμε 

και εμείς να έχουμε κάποιο λόγο. 

 Κατά συνέπεια, αντικρίζουμε τη συμπερίληψη £375,3 εκατομ. για αναπτυξιακά  

έργα με πολλές επιφυλάξεις.  Οι επιφυλάξεις μας βασίζονται στο γεγονός ότι σ’ ένα 

μεγάλο τους μέρος τα αναπτυξιακά έργα που περιλαμβάνονται στον προϋπολογισμό 
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είναι επαναλαμβανόμενα, άλλα έργα απλώς καταγράφονται και απλώς δεν εκτελούνται.  

Το ποσοστό υλοποίησης των αναπτυξιακών έργων, το οποίο για το 2002 είναι της 

τάξης του 68%, μας απασχολεί έντονα, γιατί οι οποιεσδήποτε καθυστερήσεις, 

ανεξάρτητα από τους λόγους στους οποίους οφείλονται σήμερα, σημαίνουν πρώτα και 

κύρια αύξηση του πραγματικού κόστους των έργων. 

 Τα επαναλαμβανόμενα κονδύλια με τον τρόπο που παρουσιάστηκαν κάνουν 

δύσκολη μέχρι και αδύνατη την παρακολούθηση του βαθμού υλοποίησης των 

προϋπολογισμών για διάφορα έργα.  Θα πρέπει η κυβέρνηση να έχει τη βούληση να 

καταθέτει προϋπολογισμούς που να είναι δυνατό να τυγχάνουν μεγαλύτερου βαθμού 

υλοποίησης.  Γι’ αυτό το λόγο χρειάζεται ευφάνταστη πολιτική και όραμα, απαιτείται 

προγραμματισμός, συστηματική εξέταση και εξειδίκευση των δεδομένων της κάθε 

περίπτωσης, έτσι που να λαμβάνονται υπόψη οι λόγοι καθυστέρησης. 

 Είναι πεποίθησή μας ότι με τον κατάλληλο συντονισμό των κυβερνητικών 

αρμοδίων στο στάδιο κατάρτισης του προϋπολογισμού, υπό την εποπτεία του Γραφείου 

Προγραμματισμού, είναι δυνατό να αξιολογηθούν και να προβλεφθούν οι παράγοντες 

που συμβάλλουν στις καθυστερήσεις, αλλά και να συμπεριλαμβάνονται στους 

προϋπολογισμούς εκείνα μόνο τα έργα ανάπτυξης ή τα κονδύλια που απαιτούνται για 

συνεχιζόμενα έργα, μόνο εφόσον υπάρχουν οι προϋποθέσεις υλοποίησής τους. 

 Θα ήταν παράλειψή μας, ακριβώς σ’ αυτό το σημείο, αν δεν τονίζαμε τη δική μας 

άποψη για το Γραφείο Προγραμματισμού, μιας υπηρεσίας άμεσα συνυφασμένης με τα 

αναπτυξιακά έργα.  Το Γραφείο Προγραμματισμού έχει επιτελέσει σημαντικό και 

επιτυχημένο έργο στην ανάπτυξη της οικονομίας της Κύπρου.  Σήμερα ο ρόλος του έχει 

υποβαθμιστεί σε μια υπηρεσία που περικόπτει αναπτυξιακά κονδύλια στο όνομα  της 

οικονομικίστικης αντίληψης των πραγμάτων από πλευράς των κυβερνώντων. 
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 Το Γραφείο Προγραμματισμού χρειάζεται να επανακτήσει τον πραγματικό του 

ρόλο, να ενισχυθεί, να απαιτήσει μεγαλύτερη ευελιξία και να εναρμονιστεί ακόμα 

περισσότερο με τα σύγχρονα δεδομένα.  Επιβάλλεται να δώσει περισσότερη έμφαση 

στη στρατηγική προσέγγιση της αναπτυξιακής πολιτικής, καθώς και το σχεδιασμό των 

προγραμμάτων και των μέσων για την υλοποίησή τους. 

Έργα ανάπτυξης και σχεδιασμοί - Μη υλοποίηση προϋπολογισμών  

 Έχουμε αναφέρει πιο πάνω ότι η παρούσα κυβέρνηση στη δεκαετία που 

διακυβέρνησε δεν κατάφερε να ξεπεράσει το 69% στην υλοποίηση των 

προϋπολογισμών των αναπτυξιακών έργων.  Η αποθαρρυντική αυτή κατάσταση, η μη 

υλοποίηση μεγάλου μέρους του προϋπολογισμού, φωτογραφίζει την 

αναποτελεσματικότητα της κρατικής μηχανής και τις σοβαρότατες αδυναμίες 

καθοδήγησης από πλευράς των πολιτικών προϊσταμένων στα διάφορα υπουργεία.  

Ταυτόχρονα το ποσοστό υλοποίησης δηλώνει και την έλλειψη σοβαρότητας - 

χρησιμοποιούμε τον ηπιότερο χαρακτηρισμό- από πλευράς των κρατούντων κατά τη 

διάρκεια των σχεδιασμών των προϋπολογισμών και υπολογισμών των ανάλογων 

κονδυλίων. 

Καθυστέρηση σε προϋπολογισμένα αναπτυξιακά έργα 

 Το Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας είναι σίγουρα το πιο εύγλωττο από όλα τα  

παραδείγματα που θα μπορούσαμε να αναφέρουμε.  Έχει αναφερθεί και από άλλους 

συναδέλφους, πιστεύω.  Μετά από ζήτηση προσφορών η εκτέλεση του έργου αυτού 

ανατέθηκε έναντι του ποσού £37,5 εκατομ., με έναρξη εργασιών το Μάιο του 1997 και 

συμπλήρωση το Φεβρουάριο του 2002.  Το κατά του κυβερνητικού προγραμματισμού 

έργο παρουσιάζει καθυστερήσεις περίπου εκατόν εβδομήντα έξι εβδομάδων, δηλαδή 

περισσότερο από τρία χρόνια.  Καθυστερήσεις που οφείλονται κυρίως στις σημαντικές 

αλλαγές και προσθήκες που αποφασίστηκαν εκ των υστέρων.  
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 Το Φεβρουάριο του 2002, οπότε το έργο θα έπρεπε να ήταν έτοιμο, ο εργολάβος 

υπέβαλε απαιτήσεις για παράταση χρόνου μέχρι τον Αύγουστο του 2007 και 

αποζημίωση ύψους £17,5 εκατομ.  Μετά από έντονες και περίεργες και επίπονες 

διαπραγματεύσεις της Κεντρικής Επιτροπής Αλλαγών και Απαιτήσεων με τον εργολάβο, 

υπογράφτηκε τον Οκτώβρη του 2002 συμπληρωματική συμφωνία για συμπλήρωση των 

έργων μέχρι τον Ιούνιο του 2004 και καταβολή αποζημιώσεων στον εργολάβο μόνο £5 

νέων εκατομ. 

 Τα πιο πάνω δεν αποτελούν σοβαρό πρόβλημα για τους κυβερνώντες που  

ανερυθρίαστα πανηγύριζαν και κόμπαζαν για την επιτυχία, την τελική συμφωνία για τα 

£5 εκατομ. και την παράδοση το 2004.   

Αναπτυξιακών έργων και ημερών συνέχεια 

Λιμάνι Λάρνακας 

 «Κυρίως επιβατικό» είπαν, σε μικρή λίμνη το μετέτρεψαν.  Αυτός ο σημαντικός 

οικονομικός πνεύμονας όχι μόνο της επαρχίας Λάρνακας αφέθηκε σε μαρασμό και 

αδράνεια.  Η κυβέρνηση και η Αρχή Λιμένων υπόσχονταν αναβάθμιση, επέκταση και 

εκσυγχρονισμό.  Η προώθηση του έργου αποτελεί αρμοδιότητα του Υπουργείου 

Συγκοινωνιών και Έργων και, σύμφωνα με απόφαση της κυβέρνησης, το λιμάνι της 

Λάρνακας θα αναπτυχθεί με βάση τη μελέτη της Τράπεζας Αναπτύξεως, ώστε να 

καταστεί το κατεξοχήν επιβατικό λιμάνι.  Η θέση αυτή ήταν ένας συμβιβασμός που 

αποδέχθηκαν και οι Λαρνακείς κατά πλειοψηφία.  Ακόμα, λοιπόν, και μετά την απόφαση 

αυτή η κοροϊδία από πλευράς της κυβέρνησης δεν έχει τελειωμό.  Ούτε  ένα βήμα δεν 

έχει γίνει.  Σήμερα το λιμάνι έχει νεκρωθεί εμπορικά και τα επιβατικά πλοία είναι κάτι 

σαν αξιοθέατο. 

 Χαρακτηριστικό της αναπτυξιακής τους έγνοιας για το λιμάνι είναι ότι ούτε καν 

προϋπολογισμούς δεν έχουν, εκτός βέβαια από τα ποσά για μετακίνηση του μηχανικού 
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εξοπλισμού, και ας μην προβάλλουν τη θέση του στρατηγικού επενδυτή που 

επιδιώκουν, γιατί η μοναδική τους έγνοια είναι ο χερσαίος χώρος.  Κάποια μελέτη έγινε, 

αλλά ενδιαφέρονταν οι μελετητές μόνο για το χερσαίο χώρο. 

Αεροδρόμιο 

Ενώ η ανάγκη επέκτασης και εκσυγχρονισμού του αερολιμένα Λάρνακας -αισίως 

και ευρωπαϊκού σήμερα- ήταν διαπίστωση πολλών χρόνων και από όλους, μέχρι και 

σήμερα τίποτα δεν έγινε. 

 Οι προσφορές για το τελικό γενικό ρυθμιστικό σχέδιο για το αεροδρόμιο 

Λάρνακας, που θα οδηγούσε στον εκσυγχρονισμό του, κατακυρώθηκαν το Φεβρουάριο 

του 1993 σε  κοινοπραξία δύο γαλλικών οίκων έναντι ποσού των £2,9 εκατομ.  Λόγω 

τροποποιήσεων στα σχέδια που αποφάσισε το Υπουργικό Συμβούλιο, αυτά 

συμπληρώθηκαν με καθυστέρηση το Φεβρουάριο του 1999 και με επιπλέον δαπάνη 

περίπου £1 εκατομ.  Η ολική δαπάνη εκτέλεσης έργων ανάπτυξης του αεροδρομίου 

Λάρνακας εκτιμάται στα £150 εκατομ. με τιμές του 1999.  Και, εν τω μεταξύ, μέσα στο 

χρόνο που γίνονται τα πιο πάνω, το Μάη του 1998, το Υπουργικό Συμβούλιο 

αποφάσισε την αυτονόμηση των νέων αερολιμένων Λάρνακας και Πάφου και την 

εμπλοκή του ιδιωτικού τομέα στην ανάπτυξη και διαχείρισή τους.  Το Μάρτη του 1999 

ενέκρινε πρόγραμμα δράσης η κυβέρνηση με βάση το οποίο οι νέοι αερολιμένες θα  

λειτουργούσαν εντός του 2005, με “απλή” καθυστέρηση περίπου δέκα ως δώδεκα 

χρόνια από τις αρχικές προβλέψεις.  Ήταν από την εποχή που πρωτοεκλεγήκαμε 

βουλευτές.  

 Τα πιο πάνω σχόλια και διαπιστώσεις είναι από την έκθεση της Γενικής Ελεγκτού 

του κράτους. τα δικά μας σχόλια μάλλον είναι  περιττά. 
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Παραλιακός δρόμος Λάρνακας-∆εκέλειας 

 Άλλο χαρακτηριστικό του έγκαιρου και αποτελεσματικού προγραμματισμού μη 

εκτέλεσης έργων.  Ενώ ο πιο πάνω δρόμος έχει μετατραπεί σε λαιμητόμο με αρκετά  

θύματα Κύπριους πολίτες και ξένους περιηγητές, παρά και τις κυβερνητικές υποσχέσεις 

για κατασκευαστικά έργα, που χρονολογούνται από το 1996, μέχρι και σήμερα καμιά 

ουσιαστική εξέλιξη δεν υπήρξε, παρά το γεγονός ότι το έργο προϋπολογίζεται αρκετά  

χρόνια τώρα. 

Βιομηχανικές περιοχές 

 Μόνο μια ενδεικτική διαπίστωση.  Για τις διάφορες ανάγκες συντήρησης και 

λειτουργίας των έντεκα υφιστάμενων βιομηχανικών περιοχών προϋπολογίζεται ποσό 

μόνο £85.000.  Φαντάζεστε πόσα πολλά μπορούν να γίνουν στις υπό μαρασμό 

βιομηχανικές περιοχές με αυτά τα λεφτά. 

 Η δική μας διαπίστωση είναι ότι η κυβερνητική πολιτική και ο προϋπολογισμός 

της, ως μέσο έκφρασης και εφαρμογής αυτής της πολιτικής, στερούνται οράματος και 

φαντασίας, μειονεκτούν σε κοινωνικό περιεχόμενο όπως αυτό θα πρέπει να εκφράζεται 

μέσα από έργα που προσφέρουν ανάπτυξη του κοινωνικού και βιοτικού επιπέδου,  

όπως αρμόζει στο σημερινό πολίτη αυτού του τόπου. 

 Εμείς προσβλέπουμε στο μέλλον με ελπίδα, προσβλέπουμε στο κοντινό μέλλον 

και αγωνιζόμαστε γι’ αυτό με προοπτική ευημερίας για όλους του Κυπρίους, κύρια των 

εργαζομένων και των μη προνομιούχων. 

 Αυτή η προσδοκία δεν είναι δυνατό να γίνει πραγματικότητα μέσα από 

νεοφιλελεύθερες συντηρητικές πολιτικές.  Η ελπίδα και το μέλλον βρίσκεται στο δικό μας 

όραμα για μια κοινωνικοοικονομική πολιτική με ανθρωποκεντρικούς στόχους και 

πολυεπίπεδες αναπτύξεις. 
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 Το δικό μας όραμα και οι δικές μας πρακτικές απέχουν πολύ από τους υπό 

συζήτηση και ανάλυση προϋπολογισμούς.  Απέχουμε από νεοφιλελεύθερες 

συντηρητικές τάσεις και μετέχουμε έντονα στην προσπάθεια για τη νέα αλλαγή. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Τορναρίτης, παρακαλώ.  

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση του Προϋπολογισμού για το έτος 2003 αποτελεί την κορυφαία 

κοινοβουλευτική διαδικασία ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Γίνεται λίγες 

μέρες μετά τη Σύνοδο της Κοπεγχάγης, όπου αποφασίστηκε η διεύρυνση της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης με δέκα ακόμη κράτη μέλη, μεταξύ των οποίων και η Κύπρος. 

Αυτό το ιστορικό γεγονός επισφραγίστηκε με το κλίμα συναίνεσης και ομοψυχίας που 

επικράτησε μεταξύ των πολιτικών δυνάμεων στην Ελλάδα και στην Κύπρο. 

 Ευχαριστώντας δημόσια τους συντελεστές της μεγάλης εθνικής επιτυχίας, τον 

Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας Γλαύκο Κληρίδη, τον Πρωθυπουργό της Ελλάδας 

Κωνσταντίνο Σημίτη, το διαπραγματευτή μας Γιώργο Βασιλείου κι όλους τους 

επώνυμους και ανώνυμους ανθρώπους οι οποίοι συνέβαλαν σ’ αυτή την επιτυχία, θέλω 

να στείλω από το βήμα αυτό ένα μήνυμα προς τους συμπατριώτες μας 

Τουρκοκυπρίους και ιδιαίτερα προς τους νέους Τουρκοκυπρίους και να τους πω «μη 

χάνετε το θάρρος σας, ο αγώνας συνεχίζεται.  Ο αγώνας για την απελευθέρωση της 

πατρίδας μας, για την επανένωση, καλύτερα, της πατρίδας μας διεξάγεται εδώ και 

πρέπει να συνεχιστεί με κάθε κόστος.  Εμείς είμαστε δίπλα σας».  

 Είναι αυτονόητο ότι οι επόμενοι μήνες και τα επόμενα χρόνια θα είναι κρίσιμα όχι 

μόνο για την επίτευξη μιας λειτουργικής, δίκαιης και βιώσιμης λύσης στο Κυπριακό, 
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αλλά και για την εν γένει πορεία της Κύπρου στο ευρωπαϊκό περιβάλλον, που γίνεται 

από θεσμικής και οικονομικής πλευράς περισσότερο ανταγωνιστικό. 

 Ξέρουμε πολύ καλά πως η πορεία μας δε θα είναι εύκολη.  Απαιτείται σκληρή 

δουλειά, ελαχιστοποίηση των κινδύνων, αξιοποίηση των ευκαιριών.  Απαιτούνται 

ανοικτοί ορίζοντες.  Και όλα αυτά, επαναλαμβάνω, μέσα σε ένα περιβάλλον που το 

περιβάλλουν οι δυσκολίες, τα σύννεφα του πολέμου.  Στην ευρωπαϊκή, αλλά και τη 

διεθνή οικονομία παρατηρήθηκε μείωση των ρυθμών ανάπτυξης, στασιμότητα στην 

απασχόληση, ανεπάρκεια του κοινωνικού κράτους και άνοδος της ανεργίας.  Σημεία 

κινδύνου, που επηρεάζουν κυρίως τους νέους ανθρώπους, εκείνες τις γενιές που 

καλούνται να δώσουν συνέχεια στο όραμα μίας καλύτερης ποιότητας ζωής, με σεβασμό 

στις αξίες του πολιτισμού και της παράδοσης. 

 Γι’ αυτές τις γενιές ο Πλάτωνας έλεγε: «Όταν οι νέοι ανατραφούν καλά, όλες μας οι 

υποθέσεις πηγαίνουν καλά...».  Μ’ αυτό τον τρόπο θέλησε να καταδείξει τον ανανεωτικό 

ρόλο της νεολαίας, με απαραίτητη, βέβαια, προϋπόθεση την κατάλληλη 

διαπαιδαγώγηση από το οικογενειακό και ευρύτερο κοινωνικό και πολιτιστικό 

περιβάλλον. 

 Πράγματι, η νεολαία δεν είναι απλώς μια ηλικία, δεν αποτελεί μόνο μια περίοδο 

την οποία όλοι μας διανύουμε, αλλά προσδιορίζει μια κοινωνική ομάδα που βρίσκεται 

σε έντονη κίνηση, με δυναμισμό και επαναστατικότητα.  Αποτελεί μία δεξαμενή ιδεών 

και ενεργητικότητας που οφείλουμε να αξιοποιήσουμε. 

 Άλλωστε δεν είναι τυχαίο το γεγονός ότι κάθε κοινωνία στο πέρασμα των χρόνων 

εναπόθετε σ’ αυτό το κομμάτι τις ελπίδες για έναν κόσμο καλύτερο, περισσότερο 

δημιουργικό και παραγωγικό, γιατί όχι και έναν κόσμο περισσότερο ανθρώπινο.  Η 

υλοποίηση συνεπώς του επιδιωκόμενου στόχου συναρτάται άμεσα με τη στάση που θα 

τηρήσουν τόσο η κοινωνία ως οργανωμένο σύνολο όσο και η ίδια η νεολαία.   
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 ∆υστυχώς, όμως, όμορφες λέξεις, λέξεις ευγενικές δεν ταιριάζουν με τη σκληρή 

καθημερινή πραγματικότητα που βιώνουμε, στην οποία οι ανθρώπινες σχέσεις 

υποχωρούν και το προϊόν του εμπορίου εκτιμάται πολλές φορές περισσότερο και από 

την ύπαρξη του ανθρώπου.  Η νεολαία, ίσως μάταια, αναζητά τους λόγους για τους 

οποίους οι μεγαλύτεροι προβαίνουν σε κατάχρηση των επιστημονικών τεχνολογικών 

επιτευγμάτων και αναρωτιέται γιατί οι μεγάλοι πολλές φορές καταπιάνονται με τόση 

υποκρισία με ιδεώδη όπως η ελευθερία, το δίκαιο και η δημοκρατία προδίδοντάς τα 

επιπόλαια.  Απορεί για την ποσοτικοποίηση της σύγχρονης ζωής, για τα διαδοχικά και 

αυξανόμενα κρούσματα διαφθοράς είτε με την αναβίωση ρατσιστικών και εθνικιστικών 

φαινομένων είτε με τη μορφή μιας παράλογης στάσης απέναντι στα ουσιαστικά 

προβλήματα των καιρών μας. 

 Η τάση των νέων για αμφισβήτηση συναντά πλήθος αντιφάσεων και αντιθέσεων.  

Προσπαθούν να ανακαλύψουν τον εαυτό τους μέσα σε μια ραγδαία τεχνολογική και 

βιομηχανική πρόοδο, η οποία άλλοτε τους κάνει αποφασιστικούς και τολμηρούς και 

άλλοτε τους προκαλεί σύγχυση και ανασφάλεια.  Ο Αϊνστάιν είχε πει: «Αλίμονο σε 

αυτούς που θα ζήσουν στις αρχές του 21ου αιώνα.  Θα υπάρχουν τόσες 

αντικρουόμενες ιδέες, τόσα αντιφατικά ρεύματα, που ο νέος δε θα ξέρει τι να 

ακολουθήσει». 

 Το εμπόριο και η κατανάλωση των ναρκωτικών έχει καταστεί τα τελευταία χρόνια 

καλπάζουσα μάστιγα της ανθρωπότητας με τραγικές συνέπειες στους τομείς της 

δημόσιας υγείας και της κοινωνικής και οικογενειακής σταθερότητας.  Στον τόπο μας το 

πρόβλημα των ναρκωτικών, σχεδόν άγνωστο ως πριν από μερικά χρόνια, γίνεται μέρα 

με τη μέρα ολοένα και οξύτερο, με κίνδυνο διάβρωσης της νεολαίας μας και των 

θεμελίων της οικογένειας και της κοινωνίας.  Οι γονείς οφείλουμε να εμφυτεύσουμε στα 

παιδιά μας την πίστη στις δυνάμεις τους.  Την αντίσταση, το σθένος, την 
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αποφασιστικότητα να μην καταθέτουν τα όπλα μπροστά στις δυσκολίες και αντιξοότητες 

που θα συναντήσουν στη διάρκεια της ζωής τους και το να έχουν όραμα, αξίες και 

ιδανικά.  Είναι φανερό ότι η καλύτερη και πιο αποτελεσματική προσέγγιση είναι η 

πρόληψη μέσω ενημέρωσης για τις τραγικές συνέπειες από τη χρήση κάθε μορφής 

ναρκωτικών.  Οικογένεια, σχολείο, Εκκλησία έχουν βαρύτατο ρόλο και ταυτόχρονα 

επωμίζονται μέγιστη την ευθύνη.  

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

 Ένας από τους βασικούς στόχους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ίσως και ο πιο 

βασικός, είναι η μεγαλύτερη συμμετοχή των νέων στη λήψη των αποφάσεων και η 

πρόταση ανανεωμένου πλαισίου συνεργασίας μεταξύ των κρατών μελών και των 

διαφόρων παραγόντων στον τομέα της νεολαίας.  Για το στόχο αυτό καταρτίστηκε την 

21η Νοεμβρίου 2001, μετά από ευρεία διαβούλευση σε εθνικό και ευρωπαϊκό επίπεδο, 

το λευκό βιβλίο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για μια νέα πνοή της Ευρωπαϊκής Ένωσης 

όσον αφορά τη νεολαία. 

 Σε μια διευρυμένη Ευρώπη με αρκετά εκατομμύρια νέους, ηλικίας δεκαπέντε μέχρι 

είκοσι πέντε χρόνων, που χαρακτηρίζεται από μεγάλες ποιοτικές και ποσοτικές αλλαγές 

στις σχέσεις των γενεών, η Ευρωπαϊκή Ένωση επιθυμεί να ανταποκριθεί στις 

προσδοκίες των νέων, παρέχοντας σε αυτούς μέσα για την έκφραση των ιδεών τους και 

τη βελτίωση της συμβολής τους στις τοπικές κοινωνίες.  Το λευκό βιβλίο για τη νεολαία 

αποσκοπεί να απαντήσει στην έντονη δυσαρέσκεια των νέων για τις παραδοσιακές 

μορφές συμμετοχής στο δημόσιο βίο και καλεί τους νέους Ευρωπαίους να συμμετέχουν 

ως ενεργοί πολίτες, να σπάσουν τα κατεστημένα, να φέρουν στο προσκήνιο τη δική 

τους γενιά.  Προτείνει ανανεωμένο πλαίσιο συνεργασίας που περιλαμβάνει δύο πτυχές,  

την ενίσχυση της συνεργασίας μεταξύ κρατών μελών και την καλύτερη συνεκτίμηση της 

διάστασης της νεολαίας στις πολιτικές των τομέων.  Όσον αφορά την πρώτη πτυχή, της 



 88

ενίσχυσης της συνεργασίας μεταξύ των κρατών μελών, με ψήφισμα του Συμβουλίου και 

των αντιπροσώπων των κυβερνήσεων των κρατών μελών, στα πλαίσια του Συμβουλίου 

της 27ης Ιουνίου 2002 σχετικά με το πλαίσιο της ευρωπαϊκής συνεργασίας στον τομέα 

της νεολαίας, καθιερώθηκε το πλαίσιο για την ενθάρρυνση της συμμετοχής των νέων 

στη ζωή του πολίτη και στην κοινωνία των πολιτών.  Αυτό σημαίνει υποστήριξη της 

δραστηριότητας των σωματείων και των οργανώσεων των νέων, έτσι ώστε να βελτιωθεί 

και η συμμετοχή στα κοινά και η κοινωνική σύγκλιση.  Οι κυριότεροι άξονες αυτής της 

προσπάθειας είναι: 

 η διευκόλυνση της καλύτερης κατανόησης και η βελτίωση της γνώσης των 

θεμάτων που αφορούν τη νεολαία με τη δικτύωση των δομών και εργασιών 

έρευνας που υπάρχουν σε ολόκληρη την Ευρώπη, 

 η βελτίωση της πληροφόρησης που απευθύνεται στους νέους.  Για το σκοπό αυτό 

η Ευρωπαϊκή Επιτροπή προτείνει τη δημιουργία ηλεκτρονικής πύλης και φόρουμ, 

ώστε να μπορούν οι νέοι να ενημερώνονται και να διατυπώνουν τη γνώμη τους. 

 Επίσης προτείνεται: 

 να προωθούν μέτρα κατά του αποκλεισμού, της ανεργίας και της αβεβαιότητας 

που αντιμετωπίζουν οι νέοι και μέτρα για να αναπτύξουν τις δυνατότητες 

επαναφοράς στην κατάρτιση όσων έχουν αποκλεισθεί από τα συστήματα 

εκπαίδευσης, 

 να διευκολύνουν την πρόσβαση και την επάνοδο στην απασχόληση των νέων, οι 

οποίοι αντιμετωπίζουν τις μεγαλύτερες δυσκολίες επαγγελματικής ένταξης, 

 να προωθούν την πρόσβαση σε εκπαίδευση ποιότητας, καθώς και ενέργειες στο 

πλαίσιο των κατευθυντήριων γραμμών για την απασχόληση υπέρ των νέων, που 

αντιμετωπίζουν ιδιαίτερες δυσκολίες, και υπέρ εκείνων που εγκατέλειψαν πρόωρα 

το σχολείο, 
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 να διευκολύνουν την πρόσβαση των νέων στις πληροφορίες και να λαμβάνουν 

μέτρα, ώστε να μην αποκλείονται οι νέοι από τις νέες τεχνολογίες της γνώσης, 

 να ενισχύουν τις δομές υποδοχής και συνοδείας των νέων που ευρίσκονται σε 

ρήξη με την οικογένειά τους και κινδυνεύουν να πέσουν θύματα βίας.  Και εδώ 

εγείρεται το τεράστιο πρόβλημα που αντιμετωπίζει και η δικιά μας κοινωνία, το 

πρόβλημα της βίας στην οικογένεια, που, πιστέψτε με, απειλεί να διαβρώσει τον 

κοινωνικό ιστό της πολιτείας μας, 

 να επιδιώκουν υψηλό επίπεδο προστασίας της υγείας των νέων και μέτρα 

πρόληψης προσαρμοσμένα στις ανάγκες τους, 

 να στηρίζουν τις μη κυβερνητικές οργανώσεις και τις ενώσεις που δρουν σε αυτό 

τον τομέα, ιδίως όσον αφορά τη δράση τους υπέρ της συμμετοχής των νέων στη 

ζωή του πολίτη. 

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή προτείνει να δημιουργηθούν γενικά σε περιφερειακό και 

εθνικό επίπεδο συμβούλια νεολαίας και να αναδημιουργηθεί το ευρωπαϊκό φόρουμ 

νεολαίας, ώστε να βελτιωθεί η αντιπροσωπευτικότητά του σε ευρωπαϊκό, εθνικό, 

περιφερειακό και τοπικό επίπεδο, πράγμα που επιτεύχθηκε με το ψήφισμα του 

Συμβουλίου Υπουργών στις 8 Φεβρουαρίου 1999.   

Με το εν λόγω ψήφισμα τα κράτη μέλη καλούνται: 

 να ενθαρρύνουν τη δημιουργικότητα των νέων, ώστε να επιτραπεί η ανάπτυξη 

μορφών συμμετοχικού διαλόγου στην κοινωνία των πολιτών, 

 να διευκολύνουν τη συμμετοχή των νέων στις δημοκρατικές διαδικασίες σε τοπικό, 

περιφερειακό και εθνικό επίπεδο, 

 να προωθήσουν την ενσωμάτωση καινοτόμων συμμετοχικών σχεδίων και 

μαθησιακών δυνατοτήτων στις δομές λήψης αποφάσεων, 

 να ενθαρρύνουν την ενεργό συμμετοχή των νέων στην ανάπτυξη των τοπικών 
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κοινοτήτων, 

 να ενισχύσουν στο πλαίσιο των υφισταμένων ενώσεων και οργανώσεων νέων τις 

δυνατότητες συνεργασίας και συμμετοχής με ανοιχτή πρόσβαση στους νέους σε 

όλα τα επίπεδα διοίκησης, σε όλα τα επίπεδα της κοινωνίας των πολιτών, όπως 

όλοι την οριοθετούμε.  

Με ψήφισμα του Συμβουλίου και των αντιπροσώπων των κυβερνήσεων των 

κρατών μελών στις 14 Φεβρουαρίου 2002 αποφασίστηκε η προαγωγή του 

εθελοντισμού στην Ευρώπη.  Ο εθελοντισμός, ως εκπαιδευτική εμπειρία και 

παράγοντας κοινωνικής ένταξης των νέων, πρέπει να διαδραματίσει σημαντικό ρόλο 

τόσο σε ευρωπαϊκό επίπεδο όσο και στο πλαίσιο της εθνικής ή τοπικής διαδικασίας.  Η 

διευκόλυνση της εθελοντικής δέσμευσης των νέων επιτρέπει σ’ αυτούς να αναπτύξουν 

τη συναίσθησή τους της δέσμευσης και της ενεργού ιδιότητας του πολίτη και μια ενεργό 

συμμετοχή στην κοινωνία.  Αρκεί να αναφέρουμε την υπερπροσπάθεια που κάνει 

σήμερα η Ελλάδα, για να οργανώσει τα εθελοντικά κινήματα, αν θέλετε, των νέων που 

θα συμμετάσχουν στην ολυμπιακή προσπάθεια του 2004.   

Όσον αφορά τη δεύτερη πτυχή του λευκού βιβλίου, που είναι η ενσωμάτωση της 

διάστασης της νεολαίας στις πολιτικές τομέων, το λευκό βιβλίο ζητεί καλύτερη 

συνεκτίμηση των αναγκών των νέων στις ευρωπαϊκές και εθνικές πολιτικές.  Αυτό 

αφορά ιδίως την πολιτική απασχόλησης και κοινωνικής ένταξης, κυρίως την 

καταπολέμηση του ρατσισμού και της ξενοφοβίας, την πολιτική για την εκπαίδευση και 

τη διά βίου κατάρτιση. 

 Επειδή με ειδοποιούν ότι εξαντλείται ο χρόνος, τελειώνω.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρειάζεται να γίνει από όλους μας κατανοητό το 

αυτονόητο.  Η νεολαία μας αναζητά λύσεις υπαρξιακές και ιδεολογικές στις κρίσεις που 

δημιουργεί η σύγχρονη πραγματικότητα.  Στην αναζήτηση αυτών των λύσεων 
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οφείλουμε όλοι να συμβάλουμε όχι μόνο με ωραία λόγια που χάνονται, αδύναμα να 

αλλάξουν κάτι, αλλά με αποφάσεις και έργα ουσίας.  Έργα συμμετοχής και ευθύνης.  

 Η στήριξη των νέων ανθρώπων μας δεν είναι τίποτα περισσότερο από την 

ενίσχυση του μέλλοντος, του μέλλοντος του δικού μας, των δικών μας παιδιών, του 

δικού μας τόπου. Του ευρωπαϊκού μας μέλλοντος, που διέρχεται μέσα από την 

πολυσυλλεκτικότητα πολιτισμών και ιδεών. 

 Ο νέος αυτός στίβος μάχης θα δοκιμάσει τις ικανότητές μας, το πάθος μας, το 

πείσμα μας, την τόλμη αλλά παράλληλα και το ρεαλισμό μας.  Ας μη χάσουμε την 

ευκαιρία.  Η πρωτοβουλία για δράση είναι στα χέρια όλων μας, ανεξαρτήτως πολιτικού 

χρώματος ή πολιτικής καταβολής.   

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της πρωινής συνεδρίας της Βουλής.  Θα επανέλθουμε το 

απόγευμα στις 3.00 μ.μ. ακριβώς.   

(Ώρα διακοπής: 12.55 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 3.17 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλό απόγευμα.   

 Ο κ. Τυρίμος είναι στην αίθουσα; 

Κ. ΤΥΡΙΜΟΣ: 

 Εδώ είμαι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κοπιάστε.  Έχετε το λόγο. 

Κ. ΤΥΡΙΜΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Θα ασχοληθώ στην ομιλία μου με την πολιτική υγείας.  

 Τη 18η  Απριλίου του 2001 η Βουλή των Αντιπροσώπων ψήφισε το νόμο πλαίσιο 

για το Γενικό Σχέδιο Υγείας.  Βασικές αρχές του σχεδίου είναι η ελεύθερη επιλογή 

γιατρού και νοσηλευτηρίου και η δημιουργία θεσμικού πλαισίου για ίσες ευκαιρίες 

ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης για όλους τους πολίτες, ανεξάρτητα από την 

κοινωνικοοικονομική τους κατάσταση και τον τόπο διαμονής.  Σε αυτό το πνεύμα 

κινήθηκαν και οι δεσμεύσεις του Προέδρου της ∆ημοκρατίας ως επίσης και του 

Υπουργού Υγείας και των κοινοβουλευτικών κομμάτων, όταν ψήφισαν το νόμο πλαίσιο. 

 Για την εφαρμογή του όμως χρειάζεται και η κατάλληλη υποδομή.  Χρειάζονται 

νοσοκομεία, αναβαθμισμένα υγειονομικά κέντρα, αξιοποίηση και συνεργασία του  

ιδιωτικού και δημόσιου τομέα, επιμόρφωση του προσωπικού, αλλαγή στην οργανωτική 

δομή του Υπουργείου Υγείας και των νοσοκομείων, κάτι το οποίο λέμε από το 1993, 

αυτονόμηση των νοσοκομείων, μηχανογράφηση, η οποία άρχισε το 1988 και θα 

ολοκληρωνόταν το 1998.  Έκτοτε έχουν πληρωθεί πέραν των £2.000.000 χωρίς 

αποτέλεσμα.  Το σύστημα και τα προγράμματα είναι ήδη πεπαλαιωμένα, πριν τεθούν 

σε λειτουργία και πρέπει να γίνει νέα μελέτη.  Σας παραπέμπω στην έκθεση του Γενικού 

Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας. 

 Το 2000 το Συμβούλιο Προσφορών δεν ενέκρινε τη συνέχιση του προγράμματος 

των γιατρών σε συνεργασία με το αγγλικό πανεπιστήμιο του Surrey και έτσι η 

μετεκπαίδευση σταμάτησε.  Έκτοτε το Υπουργείο Υγείας ανακοίνωσε διάφορα 

προγράμματα με το Πανεπιστήμιο Κρήτης, με το Royal College του Λονδίνου.  

∆υστυχώς, ούτε και η επιμόρφωση του ιατρικού προσωπικού δεν εφαρμόστηκε στα 

προγράμματα, όπως είχε συμφωνηθεί. 

 Το μόνο που έγινε για το Γενικό Σχέδιο Υγείας στα δύο χρόνια που έχουν περάσει 

από την ψήφιση του νόμου είναι ο διορισμός διοικητικού συμβουλίου.  Όσον αφορά την 
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επανακοστολόγηση, η οποία ζητήθηκε από τη Βουλή και το υπουργείο υποσχέθηκε 

μέχρι το τέλος του 2001 να την ετοιμάσει -υπενθυμίζω ότι ο Σύνδεσμος Αναλογιστών 

Κύπρου είχε προσφερθεί να την ετοιμάσει δωρεάν- μόλις τώρα έχει αρχίσει.  Για το 

σκοπό αυτό έχει κληθεί ο καθηγητής Hsiao, για να το επανακοστολογήσει.  Όπως 

φαίνεται θα πληρώσουμε περισσότερα στους εμπειρογνώμονες παρά στο ίδιο το 

σχέδιο. 

 Άλλο βασικό συστατικό του Γενικού Σχεδίου Υγείας είναι η δημιουργία 

πολυδύναμων ιατρικών κέντρων στην περιφέρεια και η δημιουργία νέων τμημάτων στα 

νοσοκομεία, τα οποία θα αποτελέσουν το βασικό άξονα του σχεδίου.  Παρά τις κατά 

καιρούς εξαγγελίες, ούτε ένα πολυδύναμο κέντρο δεν έχει λειτουργήσει και στα 

νοσοκομεία δεν έχουν δημιουργηθεί νέα τμήματα.  Για χρόνια τώρα ψηφίζουμε κονδύλια 

για δημιουργία αγροτικών υγειονομικών κέντρων στη Λινόπετρα, στο ∆άλι, στη ∆ευτερά, 

για εκσυγχρονισμό των περιφερειακών κέντρων, όπως του Πύργου, της Πόλης 

Χρυσοχούς, του Κάμπου, της Κλήρου, δυστυχώς όμως μένουν στα χαρτιά. 

 Όσον αφορά τα νέα τμήματα, υπενθυμίζω ότι το Υπουργείο Υγείας, κατά τη 

συζήτηση των προϋπολογισμών του περασμένου χρόνου, υποσχέθηκε τη λειτουργία 

τμημάτων ογκολογικής παθολογίας στο νοσοκομείο Λεμεσού και στη συνέχεια στα άλλα 

επαρχιακά νοσοκομεία.  Μέχρι σήμερα δεν έγινε κάτι τέτοιο, όπως δε λειτούργησε 

νευροχειρουργική κλινική, την οποία δήλωσε ότι θα εγκαινίαζε το ∆εκέμβριο του 2000, 

δε λειτούργησε μονάδα επεμβατικής καρδιολογίας, γ camera και δεν αντικαταστάθηκε ο 

αξονικός τομογράφος, όπως επανειλημμένα είχε δηλώσει.   

 ´Oσον αφορά τον αξονικό τομογράφο στο νοσοκομείο Λάρνακας, τελευταία μας 

διαβεβαίωσαν ότι τον έχουν παραγγείλει.  Ευτυχώς, για την Πάφο βρέθηκε δωρητής για 

να λύσει το πρόβλημα.  ∆ε θα αναφερθώ στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, το οποίο 

έχει καταντήσει σαν το γεφύρι της Άρτας.  Ελπίζω και εύχομαι μέχρι τον Ιούλιο του 2004 
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-είναι η νέα ημερομηνία που έχει δοθεί- να μην καταρρεύσει το παλιό και να 

θρηνήσουμε θύματα.  Λόγω μεγάλης αδυναμίας στο συντονισμό, στον προγραμματισμό 

και λόγω κακοδιαχείρισης από πλευράς της κυβέρνησης, ο φορολογούμενος θα 

πληρώσει £25.000.000 περισσότερα. 

 Μήπως διερωτάστε γιατί δεν έγινε τίποτε από όλα αυτά, παρά τις καθημερινές 

υποσχέσεις;  Απλά δεν υπάρχει η πολιτική βούληση για εφαρμογή του Γενικού Σχεδίου 

Υγείας!  Πολύ σωστά έχει χαρακτηριστεί προεκλογικό πυροτέχνημα. 

Ογκολογικό Κέντρο Τράπεζας Κύπρου 

 Την 26η Νοεμβρίου 1998 το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε την 

επαναξιολόγηση και επαναδιαπραγμάτευση της συμφωνίας.    Παρά τις επανειλημμένες 

συζητήσεις για το θέμα αυτό, μέχρι σήμερα δεν έχει γίνει κάτι τέτοιο.  Η κυβέρνηση το 

2001 επιχορήγησε το κέντρο με £2.227.000 για λειτουργικά έξοδα που αφορούσαν το 

1999, τα οποία ανήλθαν σε £3.121.000.  Το 2002 η επιχορήγηση ήταν £2.500.000 για 

λειτουργικά έξοδα που αφορούσαν το 2000, τα οποία ανήλθαν σε £4.619.000.  Στους 

φετινούς προϋπολογισμούς υπάρχει πρόνοια ύψους £3.000.000.  Εκτός των 

λειτουργικών εξόδων, το κράτος αναλαμβάνει την αγορά φαρμάκων και τη διατροφή 

των ασθενών, δηλαδή ποσό της τάξης των £2.000.000, ενώ το Ιατρικό Ίδρυμα της 

Τράπεζας Κύπρου αναλαμβάνει τη συντήρηση των μηχανημάτων και μέρος των 

μισθών, ως επίσης και τις αποσβέσεις. 

 Όσον αφορά το ογκολογικό τμήμα του νοσοκομείου Λευκωσίας, σταμάτησε να 

στελεχώνεται και να εξοπλίζεται.  Τα μηχανήματα δε συντηρούνται και έχουν τεθεί εκτός 

λειτουργίας.  Απαιτούμε το ταχύτερο δυνατό τη δημιουργία δεύτερου ογκολογικού 

κέντρου στο νοσοκομείο Λεμεσού και τμημάτων ογκολογικής παθολογίας στα 

νοσοκομεία Πάφου και Λάρνακας.  Είναι άδικο να αναμένουν στη σειρά για θεραπεία 

καρκινοπαθείς.  Φτάνει η αρρώστια που τους ταλαιπωρεί·  δε χρειάζονται άλλες 
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δοκιμασίες!  Θα ήθελα εδώ να συγχαρώ και τη νέα πρόεδρο του διοικητικού 

συμβουλίου, την κ. Ανδρούλα Βασιλείου, και να ευχηθώ καλή επιτυχία στο έργο της και 

σύντομα να αναλάβει τα καθήκοντά της, δεδομένων των προβλημάτων που έχουν 

δημιουργηθεί.   

Ινστιτούτο Νευρολογίας και Γενετικής 

 Στις 26 Οκτωβρίου 1999 υπεγράφη μνημόνιο επιστημονικής συνεργασίας μεταξύ 

Υπουργείου Υγείας και του Ιδρύματος Ερευνών Μυϊκής ∆υστροφίας.  Εφόσον 

υπεγράφη αυτό το μνημόνιο, οι υπηρεσίες που προσφέρονται δεν εξασφαλίζονται με τη 

διαδικασία προσφορών.  Στους φετινούς προϋπολογισμούς υπάρχει πρόνοια ύψους 

£2.600.000.  Το ινστιτούτο είναι ο μόνος επιστημονικός χώρος που διαθέτει την 

κατάλληλη υποδομή και το επιστημονικό προσωπικό, γι’ αυτό πρέπει να συνδεθεί με το 

Πανεπιστήμιο Κύπρου και να βοηθήσει στην ανάπτυξη της έρευνα.   

 Υπάρχουν πολλά και σοβαρά προβλήματα.  ∆εν υπάρχει θεσμοθέτηση, δεν 

υπάρχει έλεγχος και κατά καιρούς διαπιστώθηκε διασπάθιση δημοσίου χρήματος.  Η 

επιτροπή Υγείας έστειλε τα δικά της μηνύματα, όμως ο έλεγχος πρέπει να είναι 

συνεχής.  ∆ιαφωνούμε όμως με την υποβάθμιση του τομέα νευρολογίας και γενετικής 

του κρατικού τομέα.  Ζητούμε τον προγραμματισμό παράλληλης ανάπτυξης και τη 

διαδικασία των προσφορών για τις υπηρεσίες που αγοράζονται. 

 Όσον αφορά το θέμα της αγοράς υπηρεσιών, θέλω να μου επιτραπεί να σταθώ 

λίγο ακόμα.  Όπως ανάφερα και προηγουμένως, αγοράζονται υπηρεσίες με ειδική 

συμφωνία ή με μνημόνια συνεργασίας, παρακάμπτοντας τις νόμιμες διαδικασίες, όπως 

για παράδειγμα του Ογκολογικού Κέντρου και του Ινστιτούτου Νευρολογίας και Γενικής, 

στα οποία έχω αναφερθεί πιο πάνω.  Υπάρχουν όμως και άλλα όπως τα ακόλουθα: 

1.   Η αγορά υπηρεσιών φυσικής αποκατάστασης ασθενών με νευρολογικές παθήσεις 

από το Μέλαθρο Αγωνιστών ΕΟΚΑ, £350.000. 
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2. Υαλοειδεκτομές, £120.000, από έναν και μόνο γιατρό. 

3. Μικροχειρουργικές επεμβάσεις, £100.000, επίσης από ένα γιατρό. 

4. Η αγορά υπηρεσιών από το Αμερικάνικο Ινστιτούτο Καρδιάς, £1.500.000, και 

διάφορα άλλα. 

 Όλες αυτές οι διαδικασίες γίνονται παρακάμπτοντας τον  Παγκύπριο Ιατρικό 

Σύλλογο.  Επωφελούνται μερικές μονάδες και σ’ αυτούς τους τομείς παρατηρείται η 

συνεχής υποβάθμιση των ιδίων υπηρεσιών του κρατικού τομέα.  Ένα παράδειγμα είναι 

η δημιουργία δεύτερου χειρουργείου στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, το οποίο 

στοίχισε στο κράτος αρκετές χιλιάδες λίρες, στο οποίο υπήρχε η δυνατότητα να γίνονται 

δεκάδες εγχειρήσεων καρδιάς το χρόνο.  Όμως το Υπουργείο Υγείας δεν το 

λειτούργησε, με τη δικαιολογία ότι δε βρίσκει νοσηλευτές.  Ο διευθυντής της 

καρδιοχειρουργικής κλινικής, μη αποδεχόμενος το γελοίο ισχυρισμό, απευθύνθηκε στην 

Επίτροπο ∆ιοικήσεως.  ∆ικαιώθηκε μεν, το χειρουργείο όμως δε λειτούργησε ποτέ! 

 ∆εν είμαστε εναντίον του ιδιωτικού τομέα, γι’ αυτό επιμένουμε στην εφαρμογή του 

Γενικού Σχεδίου Υγείας.  ∆ε δεχόμαστε όμως την υποβάθμιση του κρατικού τομέα και δε 

δεχόμαστε να βοηθούνται μερικές μονάδες επιλεκτικά σε βάρος του συνόλου των 

προμηθευτών υγείας και του λαού.  Τονίζουμε ακόμη μια φορά ότι η προσφορά αυτών 

των κέντρων και των επιστημόνων οι οποίοι τα στελεχώνουν είναι τεράστια και πρέπει 

να τύχει σεβασμού και στήριξης, όχι όμως σε βάρος του κρατικού τομέα και του 

συνόλου των γιατρών.   

 Υπάρχουν αξιόλογοι συνάδελφοι.  Υπάρχουν κρατικές υποτροφίες για αναβάθμιση 

και εκσυγχρονισμό της ιατροφαρμακευτικής φροντίδας, όμως δε θα επιτρέψουμε τη 

δημιουργία μονοπωλίων και ευνοουμένων.  Η πολιτική που ακολουθείται είναι πολιτική 

ιδιωτικοποιήσεων στον ευαίσθητο αυτό τομέα της υγείας, της υψίστης κοινωνικής 

παροχής. 
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Ναρκωτικά   

 Το θέμα αυτό συζητείται από το 1992, για να καταλήξουμε σήμερα στο 

συμπέρασμα ότι υπάρχει ένα πολύ σοβαρό πρόβλημα στην κυπριακή κοινωνία το 

οποίο αφορά, ως επί το πλείστον, τη νεολαία.  Λέχθηκε επανειλημμένα ότι τα ναρκωτικά 

μπήκαν στα στρατόπεδα, στα σχολεία, στα σπίτια μας.  Το 2000 ιδρύθηκε με νόμο το 

Αντιναρκωτικό Συμβούλιο, με σκοπό τον καταρτισμό στρατηγικού σχεδιασμού εθνικής 

πολιτικής κατά των ναρκωτικών και άλλων εξαρτησιογόνων ουσιών.  Έχουν παρέλθει 

δύο χρόνια χωρίς ουσιαστικό έργο.  Φαίνεται ότι υπάρχουν προβλήματα τα οποία 

χρήζουν άμεσης λύσης.   

 Στους φετινούς προϋπολογισμούς υπάρχει χορηγία ύψους £200.000, εκ των 

οποίων οι £114.000 αφορούν λειτουργικά έξοδα.  Πιστεύω ότι με £86.000 δεν είναι 

δυνατός ο καταρτισμός εθνικής πολιτικής και στρατηγικής κατά των ναρκωτικών.  Ούτε 

με £100.000 που προϋπολογίζονται για το 2003 δημιουργούνται κέντρα σωματικής 

αποτοξίνωσης, απεξάρτησης και κοινωνικής επανένταξης.  ∆υστυχώς, μέχρι σήμερα 

λειτουργούν πέντε δίκλινα δωμάτια στην ψυχιατρική πτέρυγα του Γενικού Νοσοκομείου, 

τα οποία χρησιμοποιούνται  για αποτοξίνωση ναρκομανών και αλκοολικών, οι οποίοι 

ανέρχονται σε πολλές χιλιάδες άτομα και ζουν μαζί σε ένα δωμάτιο, ναρκομανείς και 

αλκοολικοί.  Θέλουμε να λύσουμε το πρόβλημα ή συνεχίζουμε να εθελοτυφλούμε, τη 

στιγμή που ξοδεύονται χιλιάδες λίρες για μετάβαση στο εξωτερικό για αποτοξίνωση 

τριών, τεσσάρων ημερών σε ιδιωτικά κέντρα και χωρίς ουσιαστικό αποτέλεσμα; 

Ανιχνευτικό πρόγραμμα (τεστ Παπανικολάου και  τεστ μαστογραφίας) 

 Στο άρθρο 6 υπάρχει ένα κονδύλι της τάξης των  £490.000.  Μέχρι το Σεπτέμβριο 

του 2002 για τεστ Παπανικολάου πληρώθηκε το πόσο των £63.890 και για το τεστ 

μαστογραφίας ούτε ένα σεντ.  Όλοι γνωρίζουμε ότι η πρώτη αιτία θανάτου στις γυναίκες 

είναι ο καρκίνος του μαστού.  Όσες χώρες εφάρμοσαν ανιχνευτικό πρόγραμμα μείωσαν 
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τους θανάτους κατά 14%.  Εμείς το συζητάμε, το ξανασυζητάμε και μένουμε στις 

αποφάσεις.  Πότε επιτέλους θα καταλάβουμε ότι η πρόληψη είναι η καλύτερη θεραπεία 

και πρέπει να εφαρμόζεται, όχι μόνο στις γυναίκες, αλλά και σ’ άλλα είδη καρκίνου, 

όπως του προστάτη, του παχέος εντέρου, των πνευμόνων και της καρδιάς;  Πότε 

επιτέλους θα καταλάβουμε ότι πληρώνονται πολύ περισσότερα για θεραπεία και 

οικονομική στήριξη των ασθενών και ότι αυτά τα λεφτά δε θα ξοδεύονταν, αν υπήρχε 

σωστή και προγραμματισμένη προληπτική ιατρική; 

 Με το άρθρο 631 προϋπολογίζεται ποσό ύψους £300.000 για δικαιώματα 

εμπειρογνωμόνων για διαφορές έρευνες που αφορούν τον αμίαντο, τα 

ηλεκτρομαγνητικά πεδία, το μόλυβδο, τα καυσαέρια και τη σχέση τους με τον καρκίνο.  

Ο καρκίνος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πολυπαραγοντικός.  Γι’ αυτό, δεν 

πρέπει να γίνεται επιλεκτική έρευνα, ανάλογα με την κοινότητα ή το εργοστάσιο ή την 

περιοχή που ξεσηκώνεται.  Πρέπει να γίνεται καθημερινά και σε όλη την Κύπρο στα 

τρόφιμα στο νερό, στον αέρα που αναπνέουμε· αλλιώς δεν πρόκειται να βελτιωθεί αυτή 

η κατάσταση.  

Ιατρικά τέλη νοσηλείας  

 Έρχομαι στα ιατρικά τέλη νοσηλείας, για τα οποία, όπως έχω πληροφορηθεί, ο 

Πρόεδρος έχει αναπέμψει το νόμο και εκφράζω ειλικρινά τη λύπη μου.  Στις 19 

∆εκεμβρίου του 2002, δηλαδή πριν το κλείσιμο των εργασιών της Βουλής για τις 

διακοπές των Χριστουγέννων και στην τελευταία συνεδρίαση πριν τη συζήτηση των 

προϋπολογισμών και ίσως στην προτελευταία συνεδρίαση πριν τις προεδρικές εκλογές 

του 2003, ο Υπουργός Υγείας κατέθεσε νομοσχέδιο για τροποποίηση των τελών 

ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, το οποίο κρίθηκε ως επείγον, για να συζητηθεί από 

την ολομέλεια και να ψηφιστεί αυθημερόν. 

 Η πρόταση του Υπουργείου Υγείας βασίσθηκε στην αύξηση των μισθών και 
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ημερομισθίων κατά την περίοδο 1999 - 2002, η οποία υπολογίστηκε στο 18% με 20%, 

με ελαφρά αύξηση της τάξης του 3% έως 5%, που αφορούσε την αλλαγή του ποσού για 

απαλλαγή των εξαρτωμένων ατόμων από τις £600 στις £1.000 και κάποιες 

επιπρόσθετες ασθένειες που ζήτησε η Βουλή να συμπεριληφθούν στον κατάλογο.  

∆ηλαδή στην ουσία το υπουργείο προχώρησε στην αναθεώρηση των τελών, όπως ήταν 

δεσμευμένο να τα αναθεωρεί κάθε δύο χρόνια, 2001 - 2003, και όχι σε ουσιώδεις 

τροποποιήσεις.  Γι’ αυτό, η ολομέλεια της Βουλής πολύ ορθά ψήφισε τις τροπολογίες  

του ΑΚΕΛ-Αριστερά Νέες-∆υνάμεις, οι οποίες βασίζονται στο αφορολόγητο εισόδημα 

των £9.000 που ψήφισε η Βουλή μετά από πρόταση της κυβέρνησης. 

 Κατά τη συζήτηση στην ολομέλεια της Βουλής, ο πρόεδρος της επιτροπής Υγείας, 

ο κ. Καράς, διαφώνησε με τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, 

υποστηρίζοντας τη θέση του υπουργείου, ότι τα κρατικά νοσηλευτήρια δεν είναι σε θέση 

να ανταποκριθούν και ότι με τους προτεινόμενους κανονισμούς το 90% του πληθυσμού 

θα είναι δικαιούχοι.  Στις 20 ∆εκεμβρίου του 2002, μιλώντας από το τρίτο πρόγραμμα 

του ΡΙΚ τόσο ο κ. Καράς όσο και ο υπουργός χαρακτήρισαν λαϊκισμό τις τροπολογίες 

ΑΚΕΛ και ο κ. Καράς είπε ότι θα καταθέσει πρόταση εκ μέρους του ∆ΗΣΥ, ούτως ώστε 

το 100% να είναι δικαιούχοι.   

 Εκπληκτικό είναι το ότι και οι βουλευτές του ∆ΗΣΥ ψήφισαν υπέρ των 

τροπολογιών  του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις στην ολομέλεια, φοβούμενοι ίσως 

λαϊκή κατακραυγή και μας κατηγορούσαν εκ των ύστερων για λαϊκισμό.  Ποιοι επιτέλους 

κάνουν λαϊκισμό;  Αυτοί οι οποίοι ψήφισαν, ενώ διαφωνούσαν, ή εμείς οι οποίοι για έναν 

ολόκληρο  χρόνο τονίζαμε ότι τα υφιστάμενα τέλη δεν ανταποκρίνονται στην κυπριακή 

πραγματικότητα, είναι κοινωνικά άδικα και πλήττονται οι εργαζόμενοι;  Οι παρακλήσεις 

και επιστολές των βουλευτών προς τον υπουργό, για να μειώσει τα κλίνιστρα που 

καλούνταν να πληρώσουν οι ασθενείς που έτυχαν κάποιας θεραπείας, ήταν καθημερινό 
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φαινόμενο. Ακόμη και όταν η ΠΕΟ κινητοποίησε τα μέλη της, ο υπουργός, αντί να 

κατανοήσει το πρόβλημα, ήρθε σε αντιδικία με τους εργαζόμενους.  Επομένως, καλά τα 

ψηφίσαμε·  σώσαμε την αξιοπρέπεια των ασθενών. 

 Επομένως, είχαν όλο το χρόνο να καταθέσουν αναθεωρημένη πρόταση και να 

συζητήσουν και με τη Βουλή αλλά και με οργανωμένα σύνολα.  Όμως, αντί αυτού, ο 

υπουργός επέλεξε να φέρει στη Βουλή την τελευταία ημέρα των εργασιών της για το 

2002 και δύο μήνες πριν τις προεδρικές εκλογές ένα αναθεωρημένο σχέδιο, χωρίς 

ουσιαστικές αλλαγές, και επέμενε να το ψηφίσουμε, χαρακτηρίζοντάς το ως επείγον.  

Ισχυρίζονται ότι δεν μπορούν τα κρατικά νοσηλευτήρια να ανταποκριθούν στον όγκο 

των ασθενών.  ∆ε μας είπαν όμως τι έκαναν, για να αναβαθμίσουν τα νοσοκομεία, τα 

αγροτικά υγειονομικά κέντρα τα τελευταία δέκα χρόνια.  ∆ε μας είπαν πού είναι τα νέα 

τμήματα που υποσχέθηκαν να δημιουργήσουν.  Πού είναι οι γηριατρικές κλινικές που 

υποσχέθηκαν στα τιμημένα γηρατειά;  Πού είναι οι διαβητολογικές κλινικές που 

υποσχέθηκαν στους διαβητικούς;  Πού είναι όλες αυτές οι κλινικές, τις οποίες ανέφερα 

προηγουμένως, που υποσχέθηκαν ότι θα λειτουργούσαν στα επαρχιακά νοσοκομεία; 

 ∆ε λειτούργησαν, για τον απλούστατο λόγο ότι μεθοδεύεται η αποδυνάμωση του 

κρατικού τομέα υγείας και η ιδιωτικοποίησή του.  Είναι θέμα της φιλοσοφίας και της 

πολιτικής που ακολουθούν, με την οποία εμείς διαφωνούμε ριζικά.  Τονίζουμε ακόμα 

μία φορά ότι η υγεία του λαού είναι ευθύνη του κράτους και το κράτος πρέπει να 

παρέχει ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, όταν χρειάζεται.  Είναι διαφορετικό να επιλέγεις 

ιδιωτικά νοσηλευτήρια, από το να αναγκάζεσαι να το πράττεις σαν μη δικαιούχος.  Να 

μην αντιγράφουμε συστήματα τα οποία, αν δεν έχεις τις οικονομικές δυνατότητες ή την 

ασφαλιστική κάλυψη, σου αρνούνται ιατροφαρμακευτική περίθαλψη.    

 Αν τα κρατικά νοσηλευτήρια δεν μπορούν να ανταποκριθούν μετά τις αλλαγές και 

βελτιώσεις που έχω προτείνει πιο πάνω, τότε, ναι, να αγοράζονται υπηρεσίες από τον 
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ιδιωτικό τομέα μέσω κανονικών διαδικασιών.  Όμως επαναλαμβάνω ότι η υγεία είναι 

ευθύνη του κράτους.  Το ποσοστό του ακαθάριστου εθνικού προϊόντος που 

καταβάλλεται για την υγεία είναι από τα χαμηλότερα της Ευρώπης.  Αν η φιλοδοξία μας 

είναι να καταστήσαμε την Κύπρο κέντρο έρευνας και θεραπείας για τη γύρω περιοχή, 

τότε πρέπει να ξοδεύουμε λεφτά προγραμματισμένα και με όραμα, αλλιώς θα 

καταντήσουμε τον τομέα υγείας εξαρτώμενο από εξωτερικά κέντρα, όπως αυτά της 

Αγγλίας και του γειτονικού Ισραήλ. 

 Το ποσοστό το οποίο ξοδεύεται είναι 5,9% του ΑΕΠ, 1,9% από το δημόσιο και 4% 

από τον ιδιωτικό τομέα.  Οι χώρες της Ευρώπης ξοδεύουν κατά μέσο όρο 9,6% του 

ΑΕΠ, ενώ το Λουξεμβούργο και η Σουηδία ξοδεύουν γύρω στο 13%. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Ο κ. Ζαχαρίου έχει το λόγο, παρακαλώ. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι γεγονός ότι η συζήτηση και ψήφιση του κρατικού προϋπολογισμού αποτελεί 

κορυφαία στιγμή για το κοινοβούλιο.  Η φετινή συζήτηση όμως έχει ιδιαίτερη σημασία, 

γιατί γίνεται λίγες μέρες μετά την ιστορική απόφαση της Κοπεγχάγης για την ένταξη της 

Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ένα μήνα προ των προεδρικών εκλογών και εν μέσω 

διαπραγματεύσεων για επίλυση του κυπριακού προβλήματος. 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός αισθάνεται δικαιωμένος, γιατί από την ίδρυσή του, το 

1976, είχε καταστήσει την Ευρώπη αναπόσπαστο αλλά και κορυφαίο τμήμα του 

οράματός του για το μέλλον της πατρίδας μας.  Η Κοπεγχάγη υπήρξε ένα κορυφαίο 

ιστορικό ορόσημο, που σφραγίζει, με τη σημασία της απόφασης για τη διεύρυνση, τη 
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νεότερη μας ιστορία.  Το επίτευγμα της Κοπεγχάγης ανήκει κυρίως στο λαό μας, που 

συνειδητοποιώντας τις προοπτικές ασφάλειας και ευημερίας που διανοίγει η Ευρώπη 

επωμίστηκε αυτά τα χρόνια το αναπόφευκτο κόστος της εναρμόνισης. 

 Ο Πρόεδρος Κληρίδης, έχοντας ως στήριγμα την ελληνική κυβέρνηση και τον 

πολιτικό κόσμο της Ελλάδας, τα πολιτικά κόμματα της Κύπρου και τη Βουλή, μας 

οδήγησε, ως καλός καραβοκύρης, στους κόλπους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δίνοντας 

προοπτική και μέλλον στον τόπο μας. 

 Με ενισχυμένο το πολιτικό μας οπλοστάσιο, οφείλουμε να παραμείνουμε 

προσηλωμένοι στον κορυφαίο μας στόχο για εξεύρεση λύσης, βιώσιμης και 

λειτουργικής, κατά το δικαιότερο τρόπο στο εθνικό μας πρόβλημα.  Οι εξελίξεις που θα 

ακολουθήσουν τους επόμενους μήνες θα είναι κρίσιμες και σίγουρα απαιτείται εθνική 

ομοψυχία, μακριά από μικροκομματικές σκοπιμότητες.  Θέλουμε λύση στο εθνικό μας 

πρόβλημα, αλλά σίγουρα όχι οποιαδήποτε λύση·   θέλουμε μια λύση η οποία θα δίνει τη 

δυνατότητα πραγματικής επανένωσης της πατρίδας μας, θα δίνει προοπτική και μέλλον 

για μια καλύτερη ζωή σε όλους τους κατοίκους ανεξαρτήτως εθνικότητας, με σεβασμό 

στις ιδιαιτερότητες κάθε κοινότητας.   Με τη δυναμική που δημιουργεί η δεδομένη πλέον 

προοπτική της πλήρους ένταξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση, σίγουρη είναι η εφαρμογή 

του ευρωπαϊκού κεκτημένου σε όλη την επικράτεια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και για 

όλους τους πολίτες της. 

 Έχοντας δε κάποιος κατά νουν ότι βρισκόμαστε ένα μήνα πριν από τις προεδρικές 

εκλογές και με δεδομένη την υποψηφιότητα Γλαύκου Κληρίδη, έστω και για θητεία 

περιορισμένου χρονικού διαστήματος, αντιλαμβάνεται γιατί οι τοποθετήσεις των 

περισσοτέρων συναδέλφων της αντιπολίτευσης, αγαπητέ Κυριάκο Τυρίμο, διέπονται 

από μια τάση σκληρής αντιπολίτευσης, στα όρια του μηδενισμού όλου του κυβερνητικού 

έργου.  Σε μια εποχή που ο τρόπος και οι ρυθμοί της ζωής αλλάζουν με μεγάλη 
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ταχύτητα, γεγονός που έχει ως επακόλουθο τη διαρκώς αυξανόμενη ανάγκη για 

μεταρρύθμιση, είναι φυσικό η κρατική μηχανή, αλλά και η όποια πολιτική, να μη φτάσει 

ποτέ το επιθυμητό. 

 Ανάγκες και προβλήματα υπήρχαν ανέκαθεν.  Υπάρχουν και σήμερα και θα 

υπάρχουν διαρκώς όσο ο χρόνος προχωρά, η κοινωνία εξελίσσεται και οι ανάγκες 

αυξάνονται.  Η ύπαρξη προβλημάτων και η ανάγκη για αντιμετώπισή τους είναι ένα 

θέμα.  Η μηδενιστική αντιμετώπιση του κυβερνητικού έργου και η διαγραφή της 

προσφοράς αυτής της κυβέρνησης για καθαρά αντιπολιτευτικούς σκοπούς, ενόψει 

εκλογών, είναι μια πρακτική στην οποία μας έχει συνηθίσει η αντιπολίτευση, αλλά 

επιτρέψετέ μου να πω ότι ο μηδενισμός της προσφοράς του πολιτικού αντιπάλου είναι 

μέθοδος ξεπερασμένη, που μας παραπέμπει σε άλλες, παρωχημένες, εποχές.  Είναι 

μέθοδος που προσβάλλει την κρίση και τη μνήμη του πολίτη, ο οποίος όσα και όποια 

προβλήματα και αν διαπιστώνει βλέπει, κρίνει και θυμάται τι του έχει προσφέρει αυτή η 

κυβέρνηση. 

 ∆εν είναι δυνατό στα πλαίσια μιας ομιλίας να αναφερθεί κανείς σε όλα τα θέματα.  

Επέλεξα να ασχοληθώ με την κοινωνική πολιτική της Κύπρου και ειδικότερα με την 

ευρωπαϊκή κοινωνική πολιτική, γιατί θα πρέπει επιτέλους να δοθεί το σωστό μήνυμα, 

ότι η Ευρώπη δεν είναι ο “μπαμπούλας” που όλο ζητά από τους πολίτες, όπως κάποιοι 

εσκεμμένα θέλησαν να την παρουσιάσουν, αλλά ο φορέας της κοινωνικής προστασίας 

και αλληλεγγύης μεταξύ των πολιτών της. 

 Έχοντας κατά νουν ότι η συνολική κυβερνητική πολιτική, όπως διαγράφεται μέσα 

από τους προϋπολογισμούς που συζητάμε, εστιάζεται στην ανταγωνιστική οικονομία 

και στην κοινωνική συνοχή, εύκολα διαπιστώνει κάποιος ότι η κεντρική φιλοσοφία των 

προϋπολογισμών είναι η όσο το δυνατό μεγαλύτερη σμίκρυνση του κράτους 

επιχειρηματία, με ταυτόχρονη μεγέθυνση του κράτους πρόνοιας. 
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 Η σταθερή και υγιής οικονομική ανάπτυξη είναι προϋπόθεση για διασφάλιση ενός 

μίνιμουμ αποδεκτού επιπέδου διαβίωσης για τις ασθενέστερες οικονομικά τάξεις, με 

στόχο τη βελτίωση της κατανομής του εθνικού εισοδήματος.  Προς την κατεύθυνση 

αυτής της φιλοσοφίας κινήθηκε και η φορολογική μεταρρύθμιση, εισάγοντας μια 

σύγχρονη λογική κοινωνικής πολιτικής.  Μέτρα που αποφασίστηκαν παράλληλα με την 

τελευταία φορολογική μεταρρύθμιση έχουν ενισχύσει τον κοινωνικό δείκτη προστασίας. 

Είναι ξεκάθαρο ότι χρειάζεται πρώτα να δημιουργήσουμε τα πλεονάσματα και έτσι να 

δώσουμε τα αναγκαία περιθώρια και μέσα για ορθολογιστική κοινωνική πολιτική. 

 Με την Ενιαία Ευρωπαϊκή Πράξη η Ευρωπαϊκή Ένωση επιδίωξε τη διαμόρφωση 

μιας ενιαίας στρατηγικής για την κοινωνική πολιτική και την απασχόληση.  Η Συνθήκη 

του Άμστερνταμ αποκατάστησε την ενότητα και τη συνοχή της κοινωνικής πολιτικής, 

ενσωματώνοντας στο κείμενό της ειδικό κεφάλαιο για την κοινωνική πολιτική (άρθρα 

136 έως145).  Το άρθρο 136 υπενθυμίζει ότι η κοινωνική πολιτική αποτελεί κοινή 

δραστηριότητα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών μελών της. 

 Οι στόχοι της κοινωνικής πολιτικής καλύπτουν την προώθηση της απασχόλησης, 

τη βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης και εργασίας, κατάλληλη κοινωνική προστασία, 

τον κοινωνικό διάλογο και την καταπολέμηση του αποκλεισμού.   Οι κύριες πολιτικές 

συστάσεις, δράσεις και πρωτοβουλίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης εστιάζονται στην 

εξάλειψη της φτώχιας και των διακρίσεων, στην καταπολέμηση της ανεργίας, στη θέση 

των ηλικιωμένων στην κοινωνία και στην ανάγκη για την ενίσχυση της πανευρωπαϊκής 

αλληλεγγύης.   Παρ’ όλο που έχουν γίνει αρκετά όσον αφορά την ευρωπαϊκή κοινωνική 

πολιτική, υπάρχουν έντονες επικρίσεις εκ μέρους των Ευρωπαίων πολιτών ότι 

χρειάζεται να γίνουν ακόμη πολύ περισσότερα. 

 Συνοπτικά μερικές από τις βασικές προτεραιότητες της Ευρωπαϊκής Ένωσης 

αναφορικά με την ευρύτερη κοινωνική πολιτική είναι οι ακόλουθες:   
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 Υγεία και ασφάλεια των εργαζομένων, όροι εργασίας, αφομοίωση των 

αποκλειομένων από την αγορά εργασίας προσώπων, ισότητα μεταξύ ανδρών και 

γυναικών όσον αφορά τις ευκαιρίες στην αγορά εργασίας και τη μεταχείριση στην 

εργασία, κοινωνική ασφάλεια και κοινωνική προστασία, μέτρα για κοινωνικό διάλογο, 

στήριξη ασθενέστερων οικονομικά τάξεων. 

  Η προσεχής συνθήκη της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα πρέπει να στηρίξει τις 

πρωτοβουλίες μιας οικονομίας κοινωνικής και αλληλέγγυας πλάι στην οικονομία της 

αγοράς.  Οι ρυθμίσεις της αγοράς πρέπει να συνοδεύονται από αντίστοιχα 

υπολογίσιμες κοινωνικές ρυθμίσεις.  Το μέλλον της Ευρώπης δεν μπορεί παρά να 

περνά μέσα από την ενδυνάμωση της κοινωνικής διάστασης της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

Στο επίκεντρο του προβληματισμού της θα πρέπει να τοποθετεί τον άνθρωπο και την 

αξιοπρέπειά του. 

 Η κυβέρνηση και ειδικότερα το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 

το οποίο είναι το κατεξοχήν αρμόδιο για τη χάραξη και υλοποίηση της εργατικής και 

κοινωνικής πολιτικής του κράτους, έχει ως βασική επιδίωξη την επίτευξη κοινωνικής 

δικαιοσύνης μέσα σε ένα ελεύθερο, δημοκρατικό σύστημα, με συνεχή βελτίωση του 

βιοτικού επιπέδου του ατόμου και του κοινωνικού συνόλου.  Η εναρμόνιση της Κύπρου 

με το ευρωπαϊκό κεκτημένο σε αυτό τον τομέα προχωρεί με γρήγορους ρυθμούς, 

γεγονός το οποίο αφήνει ικανοποιημένη την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση αποδίδει ιδιαίτερη σημασία στην ενίσχυση της κοινωνικής 

συνοχής στα πλαίσια της ενιαίας οικονομίας των γνώσεων.  Στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο 

της Νίκαιας καθορίστηκαν οι κοινοί στόχοι της ευρωπαϊκής στρατηγικής για κοινωνική 

ένταξη και υιοθετήθηκαν κοινοί δείκτες για παρακολούθηση της προόδου στην 

εφαρμογή της στρατηγικής. 
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 Το πρώτο διετές εθνικό σχέδιο δράσης για κοινωνική ένταξη της Κύπρου θα 

υποβληθεί στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή μαζί με εκείνα των άλλων υπό ένταξη χωρών το 

2005.  Οι χώρες μέλη έχουν ήδη υποβάλει το πρώτο σχέδιο και τώρα ετοιμάζουν το 

δεύτερο.  Η χάραξη της στρατηγικής είναι ένα θέμα το οποίο αφορά όλους και όχι μόνο 

το κράτος.  Ο Ευρωπαίος πολίτης της Κύπρου οφείλει να έχει γνώση και άποψη για το 

μέλλον του μέσα στην Ευρώπη.  Αναγκαία λοιπόν είναι η σύσταση γραφείων 

Ευρωπαϊκής Ένωσης σε κάθε επαρχία, ώστε να υπάρχει στενότερη σχέση μεταξύ των 

πολιτών με τα υπάρχοντα ευρωπαϊκά προγράμματα, αλλά και να δοθεί η δυνατότητα 

αμφίπλευρης σχέσης μεταξύ των οργάνων διοικήσεως της Ευρώπης και των πολιτών. 

 Έχω ήδη πει ότι κάποιοι μηδενίζουν το κυβερνητικό έργο.  Σε απάντηση θα 

θυμίσω απλά και επί τροχάδην κάποια πράγματα που ορισμένοι θέλουν να 

αποσιωπούν όσον αφορά την κοινωνική πολιτική και την απασχόληση.  Στον τομέα της 

βελτίωσης των όρων εργασίας και μέσα στα πλαίσια της εναρμόνισης αναφέρω τη 

σχετική νομοθεσία: 

•  Για την προστασία των εργοδοτουμένων στις περιπτώσεις μεταβίβασης της 

επιχείρησης. 

•  Για την ενημέρωση του εργοδοτουμένου από τον εργοδότη του για τους όρους 

που διέπουν τη σύμβαση ή σχέση εργασίας. 

•  Για τις ομαδικές απολύσεις. 

•  Για την προστασία των δικαιωμάτων των εργοδοτουμένων σε περίπτωση 

αφερεγγυότητας του εργοδότη. 

•  Για την οργάνωση του χρόνου εργασίας. 

•  Για τη σύσταση Ευρωπαϊκών Επιτροπών Επιχειρήσεων. 

 •  Για τη μερική απασχόληση. 

•  Για την προστασία των νέων κατά την απασχόληση. 
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• Για τη γονική άδεια για λόγους ανωτέρας βίας. 

•  Για τις ώρες οδήγησης και ανάπαυσης οδηγού. 

•  Για την καταβολή ίσης αμοιβής ανδρών και γυναικών για την ίδια εργασία ή για 

εργασία στην οποία αποδίδεται ίση αξία. 

 Ακόμη έχει πραγματοποιηθεί ή αναμένεται να πραγματοποιηθεί μέσα στο 2003 

σημαντική βελτίωση της προστασίας που παρέχεται μέσα από την υφιστάμενη 

νομοθεσία.  Για παράδειγμα, δικαιώματα σε εγκύους, αύξηση κατώτατων μισθών, 

Ταμείο Προνοίας και άλλα. 

 Παρ’ όλο που η αγορά παρουσιάζει συνθήκες πλήρους απασχόλησης και με 

ποσοστό εγγεγραμμένης ανεργίας στο επίπεδο του 3,3%, επιβάλλεται πιο σωστός 

προγραμματισμός στον τομέα της απασχόλησης.  Ο σωστός προγραμματισμός στον 

τομέα της απασχόλησης, πέρα από τη διασφάλιση ικανοποιητικής προσφοράς 

εργασίας, απαιτεί την αναπροσαρμογή και κατεύθυνση του εργατικού δυναμικού στις 

κατάλληλες ειδικότητες και σε αριθμούς που θα στηρίξουν την απρόσκοπτη οικονομική 

ανάπτυξη.  Η σύσταση εθνικής επιτροπής απασχόλησης αποτελεί αναγκαιότητα για 

μακροχρόνια χάραξη στρατηγικής για νέες προσεγγίσεις σε ό,τι αφορά τις μορφές 

απασχόλησης, την οργάνωση της εργασίας και την ανάπτυξη του ανθρώπινου 

δυναμικού. 

 Μέσα από τους προϋπολογισμούς είναι εμφανής η στόχευση της κυβέρνησης 

στην αναβάθμιση της ζωής ομάδων πολιτών οι οποίοι αντιμετωπίζουν σοβαρά 

προβλήματα αξιοπρεπούς διαβίωσης.  Ένα σύνολο μέτρων και νομοθεσιών στηρίζουν 

την κοινωνική πολιτική του κράτους.  Σχετικές πρόνοιες υπάρχουν στον 

προϋπολογισμό και αναφέρονται στα ακόλουθα:   

•  Παροχή επιδόματος βαριάς μορφής κινητικής αναπηρίας. 

• Σχέδιο εκτάκτων βοηθημάτων σε αναπήρους και οργανώσεις αναπήρων. 
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•  Σχέδιο παροχής οικονομικής βοήθειας για αγορά τροχοκαθισμάτων. 

•  Σχέδιο επιχορήγησης διακοπών για άτομα με αναπηρίες. 

•  Λειτουργία Κέντρου Αποκατάστασης Αναπήρων. 

•  Επιδόματα τέκνου. 

•  Επίδομα μάνας. 

•  Κοινωνική σύνταξη. 

•  Προγράμματα για την προστασία, ευημερία και διασφάλιση συμφερόντων των 

παιδιών. 

•  Προγράμματα ενίσχυσης κοινοτήτων για αντιμετώπιση αναγκών των κατοίκων σε 

τοπικό επίπεδο. 

•  Αύξηση παροχών μέσω του περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων Νόμου. 

•  Σχέδιο παροχής κοινωνικής αρωγής για βελτίωση συνθηκών στέγασης. 

•  Έκτακτα βοηθήματα. 

•  Σχέδια για του ηλικιωμένους. 

•  Σχέδια για στήριξη της οικογένειας. 

 Για τον ίδιο σκοπό υπάρχει και μια σειρά από κονδύλια και προγράμματα που 

υλοποιούνται μέσα στα πλαίσια των δυνατοτήτων της οικονομίας μας και της 

φιλοσοφίας της κυβερνητικής πολιτικής για τη μεγιστοποίηση του κράτους πρόνοιας.  

Γεγονός είναι ότι υπάρχουν σοβαρά προβλήματα στην υλοποίηση όλων των 

νομοθετημάτων και σχεδίων εξαιτίας της υποστελέχωσης του Υπουργείου Εργασίας.  Γι’ 

αυτό, η κυβέρνηση πρέπει να προχωρήσει σε πρόσληψη επιπρόσθετου προσωπικού, 

με στόχο την πλήρη υλοποίηση της κοινωνικής της πολιτικής. 

 Όσο και αν διαπιστώνουμε ότι υπάρχουν σοβαρά περιθώρια βελτίωσης, πρέπει, 

αντικειμενικά κρίνοντας το κυβερνητικό έργο, να δεχθούμε ότι, ναι, στον τομέα της 

απασχόλησης, του κράτους πρόνοιας, στην προσπάθεια για κοινωνική ευημερία και 
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δικαιοσύνη έχουν ήδη γίνει αρκετά και ότι η πολιτική φιλοσοφία της κυβέρνησης, η 

εναρμόνιση με το ευρωπαϊκό κεκτημένο, μας οδηγεί στο σωστό δρόμο για καλύτερες 

μέρες. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μιλώντας σήμερα για τους προϋπολογισμούς του κράτους, δε θα ήταν εύκολο για 

μένα να αγνοήσω τοπικά προβλήματα και να μην κάνω αναφορά σε έργα της εκλογικής 

μου περιφέρειας.  Θεωρώ καθήκον μου, ως βουλευτής Λάρνακας, να ενώσω και εγώ τη 

φωνή μου με αυτή των συμπολιτών μου για διεκδίκηση αυτών που δικαιούμαστε και δεν 

έχουμε πάρει μέχρι σήμερα.  ∆εν έχω διάθεση να εκφράσω απλώς παράπονα, έχω 

διάθεση για αγώνα και διεκδίκηση αυτών που δικαιούμαστε.  Το έχω αναφέρει πολλές 

φορές, μέσα και έξω από τη Βουλή, ότι διάχυτη είναι η εικόνα ότι  η Λάρνακα έχει 

παραμεληθεί από της ιδρύσεως της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Όλες οι κυβερνήσεις 

μέχρι σήμερα δίδουν στην πόλη και την επαρχία της Λάρνακας τα ψίχουλα που 

απομένουν από τα αναπτυξιακά έργα των άλλων περιφερειών. 

 Είναι γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια, και κάτω από την πίεση της πόλης και της 

επαρχίας, έχει εξαγγελθεί μια σειρά από έργα.  Άλλα έχουν ξεκινήσει, άλλα έχουν 

τροχιοδρομηθεί και άλλα έχουν προγραμματιστεί.  Όμως η Λάρνακα εξακολουθεί να 

είναι ουραγός στον τομέα της ανάπτυξης, γιατί η συσσωρευμένη αδικία έχει 

δημιουργήσει τέτοιο χάσμα στον τομέα της περιφερειακής ανάπτυξης, που μόνο με 

ριζική ανακατανομή των νέων αναπτυξιακών έργων θα μπορέσει αυτό το χάσμα να 

σμικρυνθεί.   Απαιτούμε επιτάχυνση όλων των προγραμματισμένων έργων, καθώς και 

πιστή τήρηση των χρονοδιαγραμμάτων για τα έργα που έχουν ξεκινήσει. 

 ∆εν είναι πρόθεσή μου σήμερα να αναλύσω τα προβλήματα της Λάρνακας. 

Βαρεθήκαμε να είμαστε ο φτωχός συγγενής.  Αν θέλετε, έχουμε αγανακτήσει!  Κι αυτή η 

αγανάκτησή μας έχει οδηγήσει στη Λάρνακα της διεκδίκησης και της απαίτησης για 
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ισομερή ανάπτυξη.  Έχουμε πάψει να παρακαλούμε.  ∆ιεκδικούμε ως Λάρνακα, πέρα 

από κομματικές τοποθετήσεις, αυτά που δικαιούμαστε.  Και είμαστε αποφασισμένοι να 

τα πάρουμε. 

 Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κάθε πλευρά στη Βουλή έχει τους δικούς της στόχους και επιδιώξεις.  Έχουμε 

διαφορές, τις οποίες έχουμε δικαίωμα αλλά και υποχρέωση να τις αναδεικνύουμε σε 

πολιτικό επίπεδο.  Αυτό γίνεται και με τη συζήτηση των προϋπολογισμών.  Όμως 

έχουμε και πολλά κοινά που μας ενώνουν.  Είναι η πορεία για την πλήρη ένταξη στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση και ο κοινός στόχος για μια δίκαιη και βιώσιμη λύση του εθνικού μας 

προβλήματος.   

 Οι προεδρικές εκλογές είναι ένα κορυφαίο γεγονός σε μια δημοκρατία. Οι πολιτικές 

αντιπαραθέσεις και η σύγκρουση απόψεων πρέπει να παραμείνουν σε ένα επίπεδο 

πραγματικής δημοκρατίας και αλληλοσεβασμού, γιατί ιστορική είναι η ανάγκη για 

συστράτευση όλων των πολιτικών δυνάμεων στην προσπάθεια επίλυσης του εθνικού 

μας προβλήματος και της πλήρους ένταξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Οι στιγμές είναι 

κρίσιμες για την πατρίδα μας.  Η κοινωνία των πολιτών μάς παρακολουθεί και απαιτεί 

από εμάς ενότητα και σύμπνοια, ελπίζοντας σε ένα καλύτερο μέλλον. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Να περιμένουμε καμιά υποψηφιότητα του Θάσου ή του Ζαχαρία; 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Ματσάκης.   Παρακαλώ, κύριε Ματσάκη. 
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Μ. ΜΑΤΣΑΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Η παρέμβασή μου θα είναι σχετικά σύντομη και πιστεύω ουσιαστική. Πέρσι, τέτοια 

περίοδο, αφιέρωσα ολόκληρη την ομιλία μου στη συζήτηση του προϋπολογισμού σε 

ένα μόνο θέμα.  Αυτό των σοβαρών ελλείψεων στον τομέα των ασθενοφόρων και της 

παροχής επείγουσας ιατρικής φροντίδας γενικά. Το έπραξα αυτό, όχι διότι δεν υπήρχαν 

άλλοι ενδιαφέροντες τομείς να ασχοληθώ, αλλά γιατί, πρώτον, μετά τα πρώτα δέκα 

λεπτά μιας ομιλίας στους προϋπολογισμούς πολύ λίγοι εξακολουθούν να 

παρακολουθούν το περιεχόμενό της και, δεύτερον, γιατί ήθελα να δώσω έμφαση σε ένα 

σοβαρό πρόβλημα που με βάση όχι μόνο την προσωπική μου εμπειρία σαν 

ιατροδικαστή, αλλά και τα κατά καιρούς λεγόμενα των ιδίων των αξιωματούχων του 

Υπουργείου Υγείας, μη εξαιρουμένου του Υπουργού Υγείας, αλλά και με βάση τα 

στοιχεία που εξάγονται μέσα από μελέτες του Υπουργείου Υγείας και του Τμήματος 

Στατιστικής και Ερευνών -στοιχεία παρεμπιπτόντως που κατέθεσα πέρσι ενώπιον της 

Βουλής των Αντιπροσώπων- προκαλεί σαράντα με πενήντα θανάτους συμπολιτών μας 

το χρόνο, θανάτους που θα μπορούσαν να αποφευχθούν.  Θεώρησα και εξακολουθώ 

να θεωρώ ότι είναι ασυγχώρητο λάθος και πράξη απαράδεκτης και εγκληματικής 

αμέλειας  από μια ευνομούμενη πολιτεία να επιτρέπει τον άδικο χαμό τόσων ζωών, 

ιδιαίτερα τη στιγμή που με μια μικρή σχετικά επιπλέον οικονομική επιβάρυνση του 

προϋπολογισμού της υγείας -£1 με £2 εκατομ. σύμφωνα με τις εκτιμήσεις των 

λειτουργών του Υπουργείου Υγείας- τέτοιοι θάνατοι θα μπορούσαν να προληφθούν. 

 Λυπάμαι, ειλικρινά, που είμαι αναγκασμένος να σας αναφέρω ότι από πέρσι μέχρι 

σήμερα τίποτε πρακτικά ουσιαστικό δεν έχει γίνει για τη βελτίωση του τομέα της 

επείγουσας ιατρικής.  Βεβαίως υπήρξε σοβαρός προβληματισμός, έγιναν έντονες 

συζητήσεις, σημειώθηκαν αντιπαραθέσεις, συστάθηκαν επιτροπές, έγιναν συνεδρίες 
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ειδικών, ελήφθησαν κάποιες αποφάσεις, όμως στην πράξη δεν έχει μέχρι σήμερα 

αλλάξει ουσιαστικά.   

 Γι’ αυτό, αν τούτη τη στιγμή που μιλάμε κάποιο αγαπημένο σας πρόσωπο 

εμπλακεί σε ένα σοβαρό δυστύχημα ή υποστεί ένα οξύ σοβαρό παθολογικό επεισόδιο 

που θέτει σε άμεσο κίνδυνο τη ζωή του, τότε, αν η μεταφορά του στο νοσοκομείο 

εξαρτάται από την υφιστάμενη Υπηρεσία Ασθενοφόρων, η πιθανότητα να φθάσει 

ζωντανό στο πλησιέστερο νοσοκομείο εξαρτάται στο μεγαλύτερο βαθμό από τη δική του 

αντοχή και κράση και από την τύχη του παρά από την παρέμβαση της Κρατικής 

Υπηρεσίας Επείγουσας Ιατρικής.   

 Αν δε το περιστατικό είναι τέτοιο που να χρειάζεται άμεση -σε μερικά λεπτά- 

σωστική ιατρική παρέμβαση, υπό τη μορφή, για παράδειγμα, διασωλήνωσης σε 

περίπτωση όπου οι άνω αεροφόροι οδοί, στόμα, φάρυγγας, λάρυγγας, τραχεία, έχουν 

κλείσει ή καρδιακής αναζωογόνησης σε περίπτωση σοβαρού καρδιακού επεισοδίου, 

τότε, σχεδόν σίγουρα, το άτομο αυτό θα πεθάνει!  ∆ιότι ούτε ο οδηγός του ασθενοφόρου 

ούτε η νοσοκόμα ή ο νοσοκόμος που συνοδεύουν τον οδηγό μπορούν να κάνουν 

διασωλήνωση ή να προβούν σε ειδική καρδιακή αναζωογόνηση του ασθενούς.  Και δεν 

μπορούν να το κάνουν, διότι δεν είναι κατάλληλα εκπαιδευμένοι, διότι δεν είναι μέσα 

στους όρους εργασίας τους, διότι δεν είναι νομικά κατοχυρωμένοι και διότι στις πλείστες 

των περιπτώσεων δεν έχουν τον κατάλληλο εξοπλισμό στα ασθενοφόρα, για να 

προβούν σε τέτοιες ενέργειες.  

 Είναι, δυστυχώς, μυθοπλασίες και κοροϊδία να λέγεται από κάποιους κρατικούς 

αξιωματούχους, π.χ. υπουργούς και γενικούς διευθυντές, ότι ο οδηγός του 

ασθενοφόρου και οι συνοδεύοντες νοσηλευτές, επειδή κάνουν μερικές ώρες σεμινάρια 

στις πρώτες βοήθειες, είναι σε θέση να αντιμετωπίσουν με επιτυχία σοβαρά και 

επείγοντα περιστατικά.  Τέτοια περιστατικά  χρειάζονται εξειδικευμένη αντιμετώπιση 
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από ειδικούς διασώστες (paramedics) με πολύμηνη ή τις περισσότερες φορές 

πολύχρονη εκπαίδευση και πείρα στη διάσωση πολυτραυματιών και άλλων βαριών 

περιστατικών. 

 Σε αυτό το σημείο θα επαναλάβω ξανά αυτά που λέω εδώ και χρόνια, ότι τα τρία 

βασικά πράγματα που άμεσα ο Υπουργός Υγείας οφείλει και πρέπει να κάνει στον 

τομέα των ασθενοφόρων, αν επιθυμεί να σώσει σαράντα με πενήντα ζωές το χρόνο και 

αν επιθυμεί να βρισκόμαστε σε ευρωπαϊκά και όχι τριτοκοσμικά επίπεδα επείγουσας 

ιατρικής φροντίδας είναι τα ακόλουθα: 

1. Ανεξαρτητοποίηση της Υπηρεσίας Ασθενοφόρων. 

2. ∆ημιουργία Κέντρου Ελέγχου Επειγόντων Ιατρικών Κλήσεων και δημιουργία και 

σωστή στελέχωση στρατηγικά τοποθετημένων νέων σταθμών ασθενοφόρων.  

3. Θεσμοθέτηση του επαγγέλματος του διασώστη (paramedic) και παράλληλη   

εισαγωγή   εκπαιδευτικού προγράμματος διασωστών. 

 Ως επίλογο, επειδή βρισκόμαστε σε προεκλογική περίοδο, θέλω να επισημάνω ότι 

το πρόβλημα των ασθενοφόρων δεν είναι μόνο ιατρικό θέμα, αλλά έχει και την πολιτική 

του πτυχή.  Tο λέω αυτό, γιατί στα τελευταία δέκα χρόνια διακυβέρνησης Κληρίδη όλο 

ακούμε υποσχέσεις για τη βελτίωση της προσφοράς του κράτους προς τον άνθρωπο. 

Αυτές οι υποσχέσεις, όπως ξεκάθαρα διαφαίνονται από το παράδειγμα των 

ασθενοφόρων, είναι επιταγές χωρίς αντίκρισμα.  Πώς η κυβέρνηση Κληρίδη 

ενδιαφέρεται για τον άνθρωπο, όταν αφήνει σαράντα με πενήντα ανθρώπους να 

πεθαίνουν άδικα κάθε χρόνο; Και πώς ενδιαφέρεται για την υγεία του ανθρώπου, όταν 

στο πηδάλιο του Υπουργείου Υγείας στα τελευταία δέκα χρόνια τοποθέτησε άτομα 

εντελώς άσχετα με το αντικείμενο της υγείας;  Άτομα που όσον αφορά, για παράδειγμα, 

το θέμα των ασθενοφόρων δεν έχουν ιδέα, παρ’ όλο που τους εξηγήθηκε δεκάδες 

φορές τι απαιτεί η σύγχρονη ιατρική πρακτική στη διάσωση ασθενών.  Άτομα που με το 
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να αγοράζουν μερικά νέα οχήματα και να τα παρουσιάζουν πομπωδώς στα μέσα 

μαζικής επικοινωνίας νομίζουν ότι λύεται το πρόβλημα της υπηρεσίας ασθενοφόρων.  

Άτομα που δεν κατανοούν ποσώς ότι το σύγχρονο ασθενοφόρο δεν πρέπει να είναι ένα 

απλό μέσο μεταφοράς του ασθενούς στο νοσοκομείο, αλλά πρέπει να μεταφέρει τις 

νοσοκομειακές υπηρεσίες στον ασθενή στον τόπο τραυματισμού του και να διατηρεί τον 

ασθενή υπό συνεχή θεραπευτική ιατρική παρέμβαση καθ’ όλη τη διάρκεια μετάβασής 

του στο νοσοκομείο.   

 Θα μου πείτε τι ενδιαφέρει τώρα τον Πρόεδρο Κληρίδη τι γίνεται με τα 

ασθενοφόρα!  Αυτό που τον ενδιαφέρει πρωτίστως, όπως ο ίδιος μας δηλώνει κατά 

κόρον, είναι το Σχέδιο Ανάν.  Και τι έγινε, αν πεθαίνουν άδικα σαράντα με πενήντα 

άνθρωποι το χρόνο λόγω του προβλήματος των ασθενοφόρων ή αν πεθαίνουν άδικα 

μερικές εκατοντάδες λόγω των πολυπληθών προβλημάτων στα νοσοκομεία μας ή των 

μεγάλων ελλείψεων φαρμάκων ή των μακρών λιστών αναμονής για εγχειρήσεις και 

άλλες σοβαρές ιατρικές παρεμβάσεις ή των ανεξέλεγκτων θανατηφόρων 

ενδονοσοκομειακών λοιμώξεων ή των χειρουργείων που στάζουν, όταν βρέχει ή 

κάποιων καρκινοπαθών που δεν τους γίνεται η σωστή θεραπεία ή πολλών ιδιωτικών 

κλινικών που λειτουργούν κάτω από ελάχιστα όρια ιατρικής ασφάλειας ή της μη 

ύπαρξης εντατικών μονάδων προηγμένης τεχνολογίας και επάνδρωσης ή της μη 

ύπαρξης ούτε μιας παιδιατρικής εντατικής μονάδας ή της μη στατιστικής επιστημονικής 

παρακολούθησης ασθενειών στον κυπριακό πληθυσμό για την έγκαιρη αντιμετώπιση 

και πρόληψη περιβαλλοντικά αιτιολογημένων νόσων.  Εξάλλου, χρειάζονται και μερικές 

θυσίες για την επίτευξη των εθνικών μας στόχων, όπως θα έλεγε και ο μεγάλος 

προεδρικός συμβουλάτορας κ. Κούρος, αν μιλούσε πιο συχνά.   

 Μπράβο, λοιπόν, στην κυβέρνηση Κληρίδη που τηρά τις προτεραιότητές της 

σωστά και δίκαια.  Πρώτα ο Ανάν και μετά οι Κύπριοι πολίτες, ιδιαίτερα οι ασθενούντες.  
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Στο κάτω-κάτω της γραφής ποιος τους είπε να αρρωστήσουν;  Θα διερωτηθεί ο άλλος 

μεγάλος σύμβουλος του Προέδρου, ο κ. Παπαπέτρου.  Εδώ έχουμε ραγδαίες εξελίξεις 

στο Κυπριακό και αυτοί δεν ντρέπονται και ασχολούνται με την υγεία τους;  Θα συνέχιζε 

ίσως.  Καλά να πάθουν που πεθαίνουν νωρίς!  Στο Σχέδιο Ανάν, δυστυχώς, δεν 

υπάρχει πρόνοια για ασθενείς.  Καλά, λοιπόν, κάνει ο Πρόεδρος Κληρίδης που δεν 

ασχολείται με αυτούς.  Ας υπακούσουμε όλοι στην προσταγή του Νίκου Αναστασιάδη 

για την υποστήριξη μιας νέας θητείας Κληρίδη, με λάβαρο το Σχέδιο Ανάν και ο Θεός να 

βοηθήσει όσους ατυχώς ασθενούν.  Γι’ αυτούς θα μεριμνήσουν ίσως τα Ηνωμένα Έθνη, 

βρίσκοντάς τους μια θέση στη νεκρή ζώνη! 

 Ευτυχώς όμως που ο κυπριακός λαός μετά τα τόσα που έχει πάθει ξέρει να κρίνει 

σωστά ποιοι τον κοροϊδεύουν και του πουλούν παραμύθια.  Γι’ αυτό είμαι βέβαιος ότι η 

νέα κυβέρνηση που θα προκύψει από τις εκλογές του Φεβρουαρίου θα είναι η 

κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου, μια κυβέρνηση που σας δίδω την προσωπική μου 

διαβεβαίωση ότι στον τομέα τουλάχιστον της υγείας θα αναβαθμίσει σημαντικά και 

άμεσα το επίπεδο της παροχής ιατροφαρμακευτικής φροντίδας στον Κύπριο πολίτη.  

Γιατί ο Κύπριος πολίτης το αξίζει είτε το θέλει είτε όχι ο κ. Ανάν και οι σημερινοί 

εκπρόσωποί του στο προεδρικό.   

 Ευχαριστώ θερμότατα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.   

 Η κ. Σωτηρούλα Χαραλάμπους, παρακαλώ. 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η συζήτηση των προϋπολογισμών του κράτους στη Βουλή των Αντιπροσώπων 

αποτελεί ευκαιρία και βήμα για συζήτηση της πορείας της οικονομίας στο σύνολό της.  
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Και αυτό γιατί, παρά το γεγονός ότι οι προϋπολογισμοί δεν αντανακλούν το σύνολο της 

πολιτικής που μια κυβέρνηση ασκεί και ακολουθεί, αποτελούν το κατεξοχήν μέσο διά 

του οποίου εκφράζεται η κυβερνητική φιλοσοφία στα οικονομικά και κοινωνικά 

ζητήματα. 

 Ο προϋπολογισμός του 2003, όπως και οι συζητήσεις που αναπτύχθηκαν στην 

αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή κατά την εξέτασή του επιβεβαιώνουν αυτό που για 

δέκα χρόνια τώρα χαρακτηρίζει τη διακυβέρνηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού στον 

τομέα της οικονομίας.  Μια νεοφιλελεύθερη προσέγγιση, επιλεκτικά ευαίσθητη στους 

αριθμούς και στους δείκτες, σε αντιδιαστολή με τους πολίτες, τις ανάγκες και τις 

προσδοκίες τους.  ∆εν έχω πρόθεση να καταπιαστώ με όλες τις εκφράσεις αυτής της 

πολιτικής και τις επιπτώσεις της πάνω στην ίδια την οικονομία.  Οι δείκτες, στους 

οποίους τόσο αρέσκεται να προσφεύγει η κυβέρνηση, είναι αρκούντως διαφωτιστικοί. 

 Θα σταθώ σε ένα στοιχείο της οικονομικής πολιτικής, το οποίο θεωρώ ιδιαίτερα 

σημαντικό στη γενικότερη αντίληψη για το ρόλο του κράτους και την παρέμβασή του στα 

οικονομικά δρώμενα.  Ένα χαρακτηριστικό στοιχείο της οικονομίας της Κύπρου από την 

ανεξαρτησία ήταν η ύπαρξη ενός εύρωστου τομέα ημιδημόσιων οργανισμών -που είναι 

ένας από τους μικρότερους της Ευρώπης πρέπει να πούμε- που μαζί με την παρουσία 

του κράτους παρείχαν ουσιώδεις κοινωνικές υπηρεσίες σε νευραλγικούς τομείς, όπως 

οι συγκοινωνίες, το νερό, ο ηλεκτρισμός, οι τηλεπικοινωνίες, τα ηλεκτρονικά μέσα 

ενημέρωσης, ο αθλητισμός, ο πολιτισμός και άλλοι τομείς. 

 Τα τελευταία χρόνια με διάφορα προσχήματα και με ποικίλη επιχειρηματολογία, η 

κυβέρνηση διά των διαφόρων υπουργών της συστηματικά εργάζεται με στόχο την 

ιδιωτικοποίηση αυτών των οργανισμών.  Στην αρχή επιλέχθηκε ο μύθος ότι η πορεία 

εναρμόνισης σημαίνει και ιδιωτικοποιήσεις. Φυσικά, όπως όλοι οι μύθοι, και αυτός 

κατέρρευσε, όταν αποδείχτηκε ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν επιβάλλει ιδιωτικοποιήσεις, 
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αλλά τη δημιουργία συνθηκών ελεύθερου ανταγωνισμού.  Ακολούθησε τότε από 

πλευράς κυβέρνησης μια άλλη τακτική, η τακτική του μαρασμού.  Αφέθηκαν οι 

ημιδημόσιοι οργανισμοί έρμαιο στους επερχόμενους κλυδωνισμούς του ανταγωνισμού, 

υποσκάπτοντας τις ικανότητές τους και τον κοινωνικό τους χαρακτήρα.  Στα πλαίσια 

αυτής της πολιτικής, υπουργοί, εκφράζοντας όπως έλεγαν το μέσο πολίτη, τον 

αγανακτισμένο, μιλούσαν για τους ωρομίσθιους κυβερνητικούς εργάτες των ∆ημοσίων 

Έργων, τους τεμπέληδες, και για τους αναποτελεσματικούς ημιδημόσιους οργανισμούς, 

ξεχνώντας φυσικά ότι τα διοικητικά συμβούλια αυτών των οργανισμών έχουν διοριστεί 

από αυτούς τους ίδιους, εξυπηρετώντας κομματικά και μόνο κριτήρια. 

 Και, ενώ όλη αυτή η παραφιλολογία αναπτυσσόταν, επί της ουσίας το μόνο που 

μεθοδευόταν από πλευράς κυβέρνησης ήταν το αποδυνάμωμα αυτών των οργανισμών, 

πολλές φορές και εκ των έσω, αντί η προσπάθεια εκσυγχρονισμού, ανεξαρτητοποίησης 

και παροχής μεγαλύτερης ευελιξίας σε αυτούς.  Τόσο οι συζητήσεις που έγιναν γύρω 

από το μέλλον της ΑΤΗΚ στο νέο φιλελευθεροποιημένο περιβάλλον όσο και για την 

ΑΗΚ καταλήγουν στο ίδιο κοινό συμπέρασμα.  Το μόνο όραμα που η πολιτική της 

κυβέρνησης έχει γι’ αυτούς τους οργανισμούς είναι το ξεπούλημά τους στο μεγάλο 

κεφάλαιο. 

 Η δική μας προσέγγιση είναι διαφορετική.  Ξεκινά πρώτα και κύρια από την 

ανάγκη συνύπαρξης και συνεργασίας μεταξύ του ιδιωτικού και του κοινωνικού τομέα, 

μέσα από ένα σύστημα δυναμικής και ευέλικτης μικτής οικονομικής ανάπτυξης.  Σε αυτό 

το σύστημα ο δημόσιος και ημιδημόσιος τομέας, για να έχουν ρόλο και λόγο, χρειάζεται 

να εκσυγχρονιστούν, να αποκτήσουν μεγαλύτερη διοικητική και οργανωτική ευελιξία και 

ανεξαρτησία.  Για να γίνει αυτό, χρειάζεται να παρθούν τα αναγκαία μέτρα και να 

εφαρμοστούν οι κατάλληλες ρυθμίσεις στο θεσμικό επίπεδο.  
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 Η πρόταση νόμου που έχουμε καταθέσει σε σχέση με την ΑΤΗΚ, όπως και οι 

μελέτες σχετικά με το μέλλον της ΑΗΚ στο νέο φιλελευθεροποιημένο περιβάλλον, 

μελέτες που είναι ομόφωνα δεκτές και από τους εργαζόμενους και από το διοικητικό 

συμβούλιο της ΑΤΗΚ, δείχνουν ότι υπάρχουν οι λύσεις και τα μέσα, για να παραμείνουν 

ημιδημόσιοι οργανισμοί στα χέρια της κοινωνίας και ταυτόχρονα να είναι ανταγωνιστικοί 

και κερδοφόροι.  Φτάνει ο στόχος να είναι η διαφύλαξή τους και όχι το ξεπούλημά τους! 

 Φυσικά στο σημείο αυτό να μου επιτρέψετε να σημειώσω ότι στις πολλές 

αντιφάσεις στις οποίες μας έχει συνηθίσει αυτή η δεκαετία, υπάρχουν και κάποιες που 

αφορούν αυτούς τους οργανισμούς.  Έτσι, ενώ από τη μια διαλαλεί η κυβέρνηση ότι οι 

ενέργειές της και οι προσπάθειές της και ο στόχος της είναι η απεξάρτησή τους από τον 

κυβερνητικό έλεγχο και η μεγαλύτερη ευελιξία και η παροχή μεγαλύτερης ευχέρειας στα 

διοικητικά συμβούλια των οργανισμών, για να αποφασίζουν για τα του οίκου τους, στο 

θέμα των συλλογικών συμβάσεων -συμβάσεις οι οποίες έχουν συμφωνηθεί και 

υπογραφεί μεταξύ των διοικητικών συμβουλίων και των ημικρατικών οργανισμών, 

αρκετές μάλιστα με τη μεσολάβηση του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων- το Υπουργείο Οικονομικών παρεμβαίνει απροκάλυπτα, τραβώντας το αυτί 

στα άτακτα διοικητικά συμβούλια, ποδηγετώντας τις αποφάσεις τους. 

 Θα περάσω τώρα σ’ ένα άλλο κεφάλαιο που αφορά τις επιπτώσεις της 

οικονομικής πολιτικής πάνω στους εργαζόμενους και στον απλό πολίτη.  Ένα κεφάλαιο 

με ιδιαίτερη σημασία, γιατί η πρόοδος και η ανάπτυξη έχουν περιεχόμενο και σημασία, 

όταν μεταφράζονται σε ευημερία και ποιότητα ζωής, όχι σε κάποιους τίτλους 

νομοθεσιών που η διαδικασία εναρμόνισης με την Ευρωπαϊκή Ένωση μας επέβαλλε να 

υιοθετήσουμε.  ∆ιεξάγεται μία συζήτηση και καταβάλλεται έντονη προσπάθεια, 

απομονώνοντας αριθμούς και στοιχεία, να προβληθεί από την κυβερνητική παράταξη η 

θεωρία ότι ούτε λίγο ούτε πολύ ζούμε στη χώρα της απόλυτης ευημερίας.  Για το σκοπό 
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αυτό επιστρατεύονται ως αποδεικτικά στοιχεία τα κινητά, οι οικιακοί βοηθοί, τα ταξίδια 

και ό,τι άλλο ήθελε προκύψει.  Καταβάλλεται επίσης μια συστηματική και έντεχνη 

προσπάθεια τα αποτελέσματα της φορολογικής μεταρρύθμισης να απομονωθούν και να 

υπερμεγεθυνθούν ως το επιστέγασμα της δημιουργίας κοινωνικού κράτους,  

παρασιωπώντας  μάλιστα   τον εποικοδομητικό και καθοριστικό ρόλο που η Βουλή και 

ειδικά τα κόμματα της αντιπολίτευσης άσκησαν κατά τη διάρκεια των μακρών και 

επίπονων συζητήσεων γύρω από αυτό το θέμα.  Βέβαια, έντεχνα παρασιωπείται και το 

γεγονός ότι, όταν το Νοέμβριο του 2001 η κυβέρνηση κατάθεσε τις προτάσεις της για τη 

φορολογική μεταρρύθμιση, τα μόνα συγκεκριμένα μέτρα που προωθούνταν σε αυτές 

ήταν η αύξηση του ΦΠΑ και των φόρων κατανάλωσης, οι φορολογικές ελαφρύνσεις των 

επιχειρήσεων με μείωση της φορολογίας των κερδών των εταιρειών από 20% σε 10% 

και η μείωση κατά 2% της εισφοράς της κυβέρνησης στο Ταμείο Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων, αλλοιώνοντας ουσιαστικά τον τριμερή χαρακτήρα και το χαρακτήρα 

κοινωνικής αλληλεγγύης αυτού του ταμείου.  Υπήρχε ακόμη μια νεφελώδης πρόταση ότι 

ποσό £80 εκατομ. θα δοθεί ως αντισταθμιστικές χορηγίες χωρίς οποιαδήποτε 

συγκεκριμενοποίηση. Και με αυτή την ευκαιρία οφείλουμε να υπογραμμίσουμε ότι η 

τελευταία φορολογική μεταρρύθμιση, που όπως έχω σημειώσει είναι το αποτέλεσμα 

μακρών και έντονων συζητήσεων και διαβουλεύσεων, οδήγησε σε ένα ισοζυγισμένο 

αποτέλεσμα, μέσα από τα δεδομένα που είχαμε να κινηθούμε σε σχέση με τις 

υποχρεώσεις μας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης και που κύριο χαρακτηριστικό της 

δεν είναι η εισαγωγή κράτους πρόνοιας, αλλά η διατήρηση των ισορροπιών. 

 Οι δείκτες και τα δεδομένα που αφορούν τον όρο ποιότητα ζωής και το βιοτικό 

επίπεδο είναι πολύ πιο σύνθετοι και πολύπλοκοι και σε αυτό τον τομέα η ίδια η 

κοινωνική πραγματικότητα αποδεικνύει ότι η πολιτική της παρούσας διακυβέρνησης δεν 

ικανοποιεί τις ανάγκες, τα οράματα, τις προσδοκίες του Κύπριου πολίτη.  Ένας 
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σημαντικός δείκτης που φανερώνει τη σχέση ανάμεσα στους μισθούς και τα κέρδη είναι 

το ποσοστό κατανομής του εθνικού εισοδήματος, για το οποίο έχει γίνει και 

προηγούμενη αναφορά.  Αν πάρουμε απομονωμένα το ποσοστό αυτό, θα διαφανεί ότι 

πάμε πολύ καλά.  Το 1992 το ποσοστό των μισθωτών στην κατανομή του ΑΕΠ ήταν 

47,7%, ενώ το 2000 ανήλθε στο 50,5%. Επαναλαμβάνω, απομονωμένοι αυτοί οι δύο 

αριθμοί δείχνουν ότι πάμε καλά.  Αν όμως λάβουμε υπόψη ότι οι μισθωτοί από 207 111 

άτομα το 1992 έφθασαν τις 260 705 το 2000, αύξηση δηλαδή κατά 26%, ενώ η 

κατανομή του εισοδήματος βελτιώθηκε μόνο κατά 6%, τότε θα διαφανεί πως οι αριθμοί 

είναι παραπλανητικοί.  Με λίγα λόγια, για να γινόμαστε κατανοητοί και στους πολίτες 

που μας ακούν, αυτό σημαίνει ότι πιο πολλοί εργαζόμενοι μοιράστηκαν σχεδόν τον ίδιο 

πλούτο, ενώ πιο λίγοι εργοδότες μοιράστηκαν περισσότερα κέρδη.  

 Πίεση πάνω στο βιοτικό επίπεδο ασκείται και από πολλούς άλλους παράγοντες, 

όπως η ανεξέλεγκτη αύξηση των τιμών και η αισχροκέρδεια.  Στο όνομα της 

απελευθέρωσης της αγοράς ο έλεγχος των τιμών βασικών καταναλωτικών προϊόντων 

καταργήθηκε.  Καταργήθηκε με ένα ελκυστικό επιχείρημα, ότι ο ελεύθερος 

ανταγωνισμός θα οδηγήσει σε καλύτερα και φθηνότερα προϊόντα.  Και οι μελέτες και η 

κάθε νοικοκυρά με το καλάθι της μπορούν να απαντήσουν αν έτσι είναι η 

πραγματικότητα!  Αντίθετα, τα μονοπώλια έμειναν μονοπώλια, οι συμφωνημένες τιμές 

κάτω από το τραπέζι ζουν και βασιλεύουν, ενώ το κράτος παρακολουθεί με 

σταυρωμένα χέρια, ομνύοντας πίστη στον ελεύθερο ανταγωνισμό.  Είναι ή δεν είναι 

πίεση πάνω στο βιοτικό επίπεδο του κυπριακού λαού το γεγονός, για παράδειγμα, ότι οι 

άνεργοι από 1,8% του οικονομικά ενεργού πληθυσμού το 1992 σταθερά είναι πάνω 

από 3% τα τελευταία χρόνια, μέσο όρο, με το 2002 να κλείνει γύρω στο 3,4%, 3,5%!  

Και δεν είναι απάντηση στο ερώτημα για την ανεργία το γεγονός ότι έχει μειωθεί η 

ανεργία των επιστημόνων!  Έχει παρακαμφθεί χθες και έχει παραβλεφθεί το γεγονός ότι 
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οι μελέτες δείχνουν ότι 25% των αποφοίτων της Κύπρου που φοιτούν στο εξωτερικό δεν 

έρχονται στην Κύπρο.  Και αυτό απαντά στο ερώτημα αν έχει μειωθεί η ανεργία στους 

αποφοίτους τριτοβάθμιας εκπαίδευσης.  Είναι ή δεν είναι πίεση στο βιοτικό επίπεδο και 

τους μισθούς το γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια το διάταγμα για τους κατώτατους 

μισθούς, διάταγμα που αφορά ιδιαίτερα χαμηλόμισθες ομάδες του πληθυσμού, όπως οι 

πωλήτριες, οι σχολικοί βοηθοί, οι γραφείς, ανανεώνεται με πολύ χαμηλά ποσοστά!  Ο 

μέσος όρος των τελευταίων πέντε χρόνων είναι 4,5%.  Την προηγούμενη πενταετία 

ήταν 7,3% και την πενταετία 1988-1992 9%.  Είναι ποσοστά συγκριτικά πολύ 

χαμηλότερα, ποσοστά και ποσά στους κατώτατους μισθούς τα οποία, που πρέπει να 

πω, καθόλου ευνοϊκά δε συγκρίνονται με την Ευρωπαϊκή Ένωση, την οποία 

αρεσκόμαστε να επικαλούμαστε.  Η σύγκρισή μας με τους κατώτατους μισθούς της 

Ευρώπης μάς κατατάσσει στις τελευταίες θέσεις, κάπου μεταξύ Ελλάδας και 

Πορτογαλίας.   

 Για να μπορέσουμε να έχουμε εικόνα και κρίση γύρω από το κεφάλαιο κοινωνική 

πολιτική και ποιότητα ζωής, θα πρέπει να δούμε και κάποιες άλλες παραμέτρους που 

αφορούν βασικούς τομείς όπως είναι η υγεία, η παιδεία, η πολιτική στήριξη σωμάτων 

του πληθυσμού όπως των γυναικών, της νεολαίας, των αναπήρων, των οικογενειών με 

χαμηλά εισοδήματα και γενικά των προνομιούχων πολιτών.  Οι λήπτες δημοσίου 

βοηθήματος έχουν αυξηθεί δραστικά τα τελευταία χρόνια.  Από 8 030 το 1991  είναι 

σήμερα 20 696.  Και ενώ από τη μια αυτό το στοιχείο φανερώνει την προσπάθεια της 

πολιτείας να στηρίξει τα άτομα που δεν έχουν δικούς τους πόρους επιβίωσης, από την 

άλλη η συνεχής αυξητική τάση των ληπτών του δημοσίου βοηθήματος επιβεβαιώνει την 

αύξηση της δυσπραγίας και της φτώχιας.  ∆είχνει επίσης την ανυπαρξία προγραμμάτων 

κοινωνικής ενσωμάτωσης και ουσιαστικής στήριξης αυτών των ευάλωτων και αδύνατων 

ομάδων του πληθυσμού, έτσι που να καταστούν οικονομικά και κοινωνικά ενεργοί 
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πολίτες.   ∆είχνει έλλειψη ευαισθησίας από τις αρμόδιες κρατικές υπηρεσίες που 

οδηγούν στην περιθωριοποίηση από το ίδιο το σύστημα ενός σημαντικού αριθμού 

συμπολιτών μας.   

 Η έλλειψη ολοκληρωμένης στοχοπροσηλωμένης πολιτικής και οράματος στους 

διάφορους τομείς είναι περισσότερο από ευδιάκριτη και διαφαίνεται μέσα από τους 

προϋπολογισμούς που έχουμε μπροστά μας.  ∆ε θα αναφερθώ στο γεγονός ότι οι 

δαπάνες του δημόσιου τομέα για την υγεία καταλαμβάνουν μόλις το 1% του ΑΕΠ. έχει 

ήδη γίνει ειδική ομιλία γι’ αυτό το θέμα.  Θα σημειώσω όμως το γεγονός ότι στον 

προϋπολογισμό του 2003, ένα έτος που έχει κηρυχθεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση ως 

έτος αναπήρων, σχεδόν όλα τα κονδύλια, κονδύλια τα οποία έχει αναφέρει ο 

συνάδελφος Ζαχαρίας Ζαχαρίου, ως πολιτική για τους αναπήρους είναι απλά 

επικεφαλίδες.  Αυτά τα κονδύλια είναι είτε καθηλωμένα στο ίδιο ποσό είτε μειωμένα.  

Κάποια μάλιστα έχουν το χαρακτηριστικό μηδέν.  Επίσης, θα πρέπει να σημειωθεί ότι το 

μοναδικό κονδύλι μέσα από το οποίο εκφράζεται η κυβερνητική πολιτική για την ισότητα 

των δύο φύλων, ένα σημείο για το οποίο έχουμε επικριθεί πάρα πολλές φορές από την 

Ευρωπαϊκή Ένωση για τις καθυστερήσεις που έχουμε σημειώσει, αλλά και για την 

ουσιαστική ενσωμάτωση της αρχής της ισότητας στις πολιτικές μας, αυτό το κονδύλι 

είναι μειωμένο κατά £30.000.  Να μου επιτρέψετε παρενθετικά εδώ να σημειώσω κάτι 

που έχει αναφερθεί χθες σε σχέση με την πολιτική για τις γυναίκες.  Εγώ δεν ξέρω τι 

πραγματικά έχει γίνει και πού έχει οδηγήσει αυτή η φιλοπρόοδη πολιτική για τις 

γυναίκες.  Μήπως στο γεγονός ότι οι γυναίκες είναι σταθερά και μόνιμα η πλειοψηφία 

των ανέργων ή μήπως στο γεγονός ότι από το 1992 αυτή η κυβέρνηση και σε όλα τα 

προεκλογικά προγράμματα του κ. Κληρίδη υπόσχεται τη δημιουργία φορέα επιτροπής 

για την ισότητα των φύλων και αυτό δεν έχει γίνει ποτέ;   
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 Καταλήγω, γιατί έχει αναφερθεί ότι πρέπει η κριτική να μην είναι επιλεκτική και να 

θυμόμαστε τι έχει δώσει αυτή η κυβέρνηση στους εργαζόμενους, με κάποιες 

επισημάνσεις.  Πρώτον, είναι η πρώτη κυβέρνηση από την ανεξαρτησία η οποία έχει 

κουτσουρέψει το θεσμό της αυτόματης τιμαριθμικής αναπροσαρμογής.  Σήμερα στο 

μισθό των £810 οι εργαζόμενοι έχουν απολέσει £160 ετησίως από αυτή την απόφαση 

της κυβέρνησης. 

 Θα κλείσω, αγαπητές συναδέλφισσες και συνάδελφοι, καταλήγοντας ότι η δική μας 

η πρόταση ακριβώς αντιμετωπίζει τις ανάγκες των ανθρώπων.  Εμείς στοχεύουμε σε 

μία πολιτική που δε θα έχει μόνο στόχο σύγκλισης με την Ευρωπαϊκή Ένωση στους 

δείκτες, αλλά θα έχει στόχο σύγκλισης με την ουσιαστική εφαρμογή των νομοθεσιών, με 

θα έχει στόχο την κοινωνική σύγκλιση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Χαραλάμπους.   

 Ο κ. Γιώργος Βαρνάβα έχει το λόγο, παρακαλώ. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πάντοτε η συζήτηση η οποία διεξάγεται για τους προϋπολογισμούς γίνεται με 

κριτικό πνεύμα, αφού είναι αυτοί οι οποίοι εκφράζουν την όλη πολιτική φιλοσοφία στη 

διακυβέρνηση του τόπου, αλλά ταυτόχρονα καθορίζουν το μοντέλο της ανάπτυξης και 

προδιαγράφουν σε πολύ μεγάλο βαθμό την πορεία της οικονομίας και της κοινωνίας 

μας.  Το ήθος μιας εξουσίας, οι πολιτικές επιλογές, οι συμπεριφορές των κυβερνώντων 

και οι όποιες πρακτικές θα ακολουθηθούν από αυτούς, υπολογίζονται μέσα από τους 

εκάστοτε προϋπολογισμούς. 

 Η δική μας συνολική τοποθέτηση πάνω σε αυτούς έχει ήδη γίνει από τον πρόεδρο 

του κινήματος, γι’  αυτό και θα συγκεντρωθώ πάνω σε ορισμένα θέματα που αφορούν 
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την ελεύθερη Αμμόχωστο, τους πρόσφυγες, τους εγκλωβισμένους, τους αγνοούμενους, 

τη γεωργία, το περιβάλλον και την παιδεία. 

Ελεύθερη Αμμόχωστος 

 Η ανορθωτική ανάπτυξη της ακριτικής ελεύθερης Αμμοχώστου την έχει καταστήσει 

έναν από τους πιο σημαντικούς οικονομικούς πνεύμονες, μια περιοχή που στηρίζεται 

πάνω στην τουριστική βιομηχανία και τη γεωργική παραγωγή, προσφέροντας πολλά 

στον τόπο, αλλά ταυτόχρονα αντιμετωπίζοντας τα δικά της ιδιαίτερα προβλήματα.  Η 

εργατικότητα και η προοδευτικότητα των κατοίκων της την ανεβάζουν καθημερινά, 

ωστόσο η συμβολή του κράτους είναι μηδαμινή.  Τα έργα υποδομής είναι σχεδόν 

ανύπαρκτα.  Ακόμη και αυτά τα οποία έχουν γίνει χρειάζονται συνεχώς βελτιώσεις. 

 Το νοσοκομείο Παραλιμνίου αποτελεί μια μονάδα ανεπαρκώς στελεχωμένη και 

ελλιπέστατα εξοπλισμένη.  Παρά τις υπεράνθρωπες προσπάθειες που καταβάλλει το 

ιατρικό, παραϊατρικό και το άλλο προσωπικό, δεν είναι δυνατό να καλύψει τις τεράστιες 

ανάγκες και να προσφέρει τις απαραίτητες υπηρεσίες στους κατοίκους της περιοχής, 

αλλά και στις χιλιάδες των ξένων επισκεπτών που το κατακλύζουν.  Γι’  αυτό το λόγο, οι 

μεν εύποροι, που έχουν την οικονομική δυνατότητα, καταφεύγουν στον ιδιωτικό τομέα, 

οι δε άποροι, μη έχοντας τη δύναμη, παγιδεύονται στο καλούμενο νοσοκομείο, μονίμως 

ταλαιπωρούμενοι και υποφέροντας.  Αυτό μπορεί να τους στοιχίσει ακόμη και την ίδιά 

τους τη ζωή λόγω των πολλαπλών ελλείψεων.  Γι’  αυτό το λόγο και επιβάλλεται η όσο 

το δυνατό ταχεία αποπεράτωση των κατασκευαστικών έργων του νέου νοσοκομείου, 

έτσι ώστε και οι κάτοικοι της περιοχής να νιώσουν από το κράτος τη στοιχειώδη 

αντίληψη της κοινωνικής αλληλεγγύης. 

 Ο αγροτικός τομέας της ελεύθερης Αμμοχώστου, που κάποτε ήταν η 

ραχοκοκκαλιά της οικονομίας της όλης περιοχής, άρχισε εδώ και μερικά χρόνια να 
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παίρνει την κατιούσα.  Ειδική αναφορά για τα αυξημένα προβλήματα που αντιμετωπίζει 

αυτή η κοινωνική τάξη θα κάνω στο κεφάλαιο για τη γεωργία. 

 Ο τουριστικός τομέας, ο οποίος είναι ένας από τους πιο σημαντικούς, όπου 

εργοδοτούνται χιλιάδες κάτοικοι της περιοχής, αντιμετωπίζει τα δικά του προβλήματα.  

Παρ’  όλο που τη θερινή περίοδο η περιοχή της ελεύθερης Αμμοχώστου φιλοξενεί το 

43% του τουριστικού προϊόντος, συνεχώς συρρικνώνεται χρονικά, με αποτέλεσμα να 

δημιουργούνται τεράστια προβλήματα στη λειτουργία των ξενοδοχειακών μονάδων και 

άλλων και όλες αυτές οι χιλιάδες κόσμου που απασχολούνται να μένουν μεγαλύτερο 

χρονικό διάστημα χωρίς δουλειά.  Αυτό το φαινόμενο αλυσιδωτά δημιουργεί τεράστια 

οικονομικά και κοινωνικά προβλήματα στους εργαζόμενους, οι οποίοι θα πρέπει 

συνεχώς να ψάχνουν για εποχιακές δουλειές ή να περιορίζονται στο ανεργιακό επίδομα.  

Ταυτόχρονα έχουμε να αντιμετωπίσουμε το πρόβλημα της μη ύπαρξης χειμερινού 

τουρισμού.  Οι αρχές και διάφοροι φορείς της περιοχής καταβάλλουν συνεχόμενες 

προσπάθειες για ανάπτυξη αυτού του τομέα.  Οι γραφειοκρατικές διαδικασίες αλλά και η 

μη σωστή κυβερνητική πολιτική, ειδικά γι’  αυτή την περιοχή, δημιουργούν τέτοια 

προβλήματα, που είναι ανασταλτικός παράγοντας για την προσπάθεια αυτή. 

 Άμεσα το κράτος θα πρέπει να πάρει τέτοιες πολιτικές αποφάσεις, αλλά και με τη 

δική του αρωγή, οι οποίες θα δώσουν ώθηση στην ανάπτυξη και προώθηση του 

χειμερινού τουρισμού στην περιοχή και θα έχουν ως συνέπεια την απάμβλυνση του 

προβλήματος που δημιουργείται κάθε χρόνο με τους άνεργους αλλά και την όσο το 

δυνατό μεγαλύτερη χρονική λειτουργία των τουριστικών υποστατικών που κάθε χειμώνα 

μοιάζουν με νεκρή πολιτεία. 

 Μια άλλη πτυχή στην οποία πρέπει να δοθεί κυβερνητική στήριξη και να επιδειχθεί 

εγρήγορση είναι η κατασκευή διαφόρων έργων στις κοινότητες της περιοχής (Σωτήρα, 

Λιοπέτρι, Βρυσούλες, Αχερίτου, Φρέναρος, Αυγόρου, ∆ερύνεια, ∆άσος Άχνας), π.χ. 
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αθλητικών κέντρων, νέων σύγχρονων σχολείων, χώρων όπου η νεολαία να μπορεί να 

αξιοποιήσει τον ελεύθερό της χρόνο, βελτίωση του οδικού δικτύου σε κάθε κοινότητα.   

∆εν προχωρώ σε περισσότερες λεπτομέρειες, γιατί δεν είναι του παρόντος. 

 Η μάστιγα των ναρκωτικών, δυστυχώς, βρήκε έδαφος στη νεολαία της ελεύθερης 

Αμμοχώστου και μέρα με τη μέρα οι χρήστες αυξάνονται και οι έμποροι αυξάνουν τα 

εισοδήματά τους, παίζοντας με τις ζωές αυτών που θα αναλάβουν σε λίγα χρόνια τα 

ηνία της κοινωνίας που ζούμε.  Το κοινωνικό πρόβλημα είναι μεγάλο και η αντιμετώπισή 

του από το κράτος δεν μπορεί να εξαντλείται στην αναποτελεσματική, άλλωστε, 

καταστολή.  Απαιτείται συστηματική, επιστημονική, κοινωνική, ψυχολογική αρωγή και 

παρέμβαση της πολιτείας με συγκεκριμένο προγραμματισμό και εξειδικευμένο 

προσωπικό· δεν αρκεί μόνο η ιδιωτική πρωτοβουλία. 

Πρόσφυγες 

 Ένα τεράστιο κεφάλαιο που άνοιξε μετά την τουρκική εισβολή το 1974 είναι η 

προσφυγοποίηση διακόσιων χιλιάδων Κυπρίων.  ∆υστυχώς, ακόμη μιλάμε για 

προσφυγικά προβλήματα, για προβλήματα τα οποία διαιωνίζουν την πίκρα και τον 

πόνο αυτών των ανθρώπων. 

 Στον τομέα αυτό έγινε και γίνεται σημαντικό έργο και το αναγνωρίζουμε.  Η 

εξαγγελία όμως και η λειτουργία του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών δεν έχει ακόμη 

επιτύχει το σκοπό δημιουργίας του και το στόχο του, που δεν είναι άλλος από την 

απάμβλυνση των προβλημάτων που δημιουργούνται στον προσφυγικό κόσμο από το 

χαμένο εισόδημα που βάσει μελέτης του Πανεπιστημίου Κύπρου ανέρχεται σε μερικά 

δισεκατομμύρια λίρες. 

 Τα πολλά γραφειοκρατικά προβλήματα, αλλά κυρίως τα μειωμένα κονδύλια που 

συμπεριλαμβάνονται στον προϋπολογισμό κάθε χρόνο, παρ’ όλη την ευγενή 
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προσπάθεια που καταβάλλεται από τα μέλη του συμβουλίου, έχουν ως συνέπεια να μην 

ικανοποιούνται άμεσα όλες οι ανάγκες. 

 Η αρνητική στάση που τηρεί πάντοτε το Υπουργείο Οικονομικών στις 

προσπάθειες της επιτροπής Προσφύγων της Βουλής, αλλά και του ίδιου του 

συμβουλίου του φορέα, για αυξημένα κονδύλια, έχει αυτή τη στιγμή δημιουργήσει έναν 

ελλειμματικό προϋπολογισμό των £60 εκατομ. και χιλιάδες αιτητές είναι υποχρεωμένοι 

να αναμένουν τέσσερα, πέντε χρόνια, για να ικανοποιηθεί το αίτημά τους. 

 Η συνεχιζόμενη κυβερνητική πολιτική για τη μη ανέγερση νέων προσφυγικών 

οικισμών πλήττει άμεσα τα πιο φτωχά προσφυγικά στρώματα και ιδιαίτερα τα νέα 

ζευγάρια τα οποία δεν έχουν τη δυνατότητα να αποκτήσουν τη δική τους κατοικία, 

ακόμη και αν τους δοθεί, σχετικά χαμηλό άλλωστε, βοήθημα.  Επίσης, ένα άλλο 

πρόβλημα το οποίο επιβαρύνει το όλο θέμα είναι και η παράνομη ή παράλογη 

κατακράτηση μεγάλου αριθμού σπιτιών στους κυβερνητικούς οικισμούς από μη 

δικαιούχους.  Η ανάκτηση και η παράδοση αυτών των κατοικιών σε νόμιμους 

δικαιούχους θα καλύψει πραγματικά τις ανάγκες πολλών άλλων προσφύγων. 

 Η απόφαση για αναδόμηση των πρώτων κυβερνητικών οικισμών, των Κοκκίνων 

και της Τσιακκιλερής, χαιρετίστηκε από όλους.  Όμως ο πολύ αργός ρυθμός και τα 

ποσά τα οποία διατίθενται κάθε χρόνο δε βοηθούν στη σύντομη αποπεράτωση του 

όλου έργου.  Υπάρχει ανάγκη διάθεσης μεγαλύτερων ποσών για επιτάχυνση, γιατί είναι 

ντροπή για την κοινωνία μας του 21ου αιώνα να έχει ακόμη ανθρώπους που ζουν σε 

θλιβερά υποστατικά, υγρά και ετοιμόρροπα, στεγασμένα με αμίαντο, απολύτως 

ανθυγιεινά, ακατάλληλα ακόμη και για ζώα στις σημερινές συνθήκες. 

 Η μη υλοποίηση αλλά και η μεγάλη καθυστέρηση στην ανέγερση νέων 

πολυκατοικιών, αφού οι υφιστάμενες έχουν καταστεί από τις κακοτεχνίες μη 

κατοικήσιμες, αλλά και οι επιδιορθώσεις πολλών σπιτιών σε πάρα πολλούς 
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προσφυγικούς οικισμούς, όπως στη Λινόπετρα, στα Πολεμίδια, στον Άγιο Αθανάσιο, 

στον Κάψαλο και σε άλλους πολλούς οικισμούς σε ολόκληρη την Κύπρο, 

πολλαπλασιάζουν καθημερινά τα προβλήματα του προσφυγικού κόσμου. Η 

κυβερνητική πολιτική των χαμηλών κονδυλίων σε κάθε προϋπολογισμό αλλά και η 

γραφειοκρατία κωλυσιεργούν την όλη διαδικασία και έτσι οι πρόσφυγες είναι 

αναγκασμένοι να ζουν σε σπίτια ετοιμόρροπα, ακατάλληλα και επικίνδυνα, ακόμη και 

για την ίδια τη ζωή τους, σε περίπτωση σεισμού ή άλλων θεομηνιών. 

 Οι διαμαρτυρίες και τα παράπονα για τις αδικίες στην κατανομή και εκμετάλλευση 

των τουρκοκυπριακών περιουσιών από μη δικαιούχους είναι δικαιολογημένες.  

∆υστυχώς, οι αυθαιρεσίες και η ευνοιοκρατία συνεχίζονται. 

 Ένα άλλο τεράστιο πρόβλημα, το οποίο έχουν να αντιμετωπίσουν οι πρόσφυγες 

των συνοικισμών, είναι και το ίδιο το περιβάλλον μέσα στο οποίο ζουν.  Στους 

πλείστους προσφυγικούς συνοικισμούς οι χώροι πρασίνου είναι μονίμως χώροι 

ακαθαρσίας και σκουπιδότοποι, αντί να διαμορφωθούν κατάλληλα και να μετατραπούν 

σε πάρκα και παιδικές χαρές που θα βελτιώσουν το περιβάλλον και την ποιότητα ζωής 

των προσφύγων.  Σε πολλούς οικισμούς που βρίσκονται στα όρια των δήμων 

παρατηρείται και το εξής:  Οι μεν δήμοι νίπτουν τας χείρας τους, λέγοντας ότι οι 

προσφυγικοί οικισμοί είναι ευθύνη του Υπουργείου Εσωτερικών, το δε υπουργείο 

απεκδύεται ευθυνών, λέγοντας ότι βρίσκονται μέσα σε δημοτικά όρια.  Και οι 

συνοικισμοί έτσι κι αλλιώς αντιμετωπίζονται σαν γκέτο, σαν χώροι πολιτών δεύτερης 

κατηγορίας. 

Εγκλωβισμένοι - Αγνοούμενοι 

 Οι εγκλωβισμένοι, οι “ελεύθεροι πολιορκημένοι” της Καρπασίας, αυτοί οι οποίοι 

κρατούν άσβεστο το ελληνικό στοιχείο στην κατεχόμενη αυτή χερσόνησο, παραμένουν 

για το κράτος και την κοινωνία μας μια περιθωριακή περίπτωση.  Τα προβλήματά τους 
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πάμπολλα, οι πιέσεις και η εγκληματικότητα σε βάρος τους από τον Τούρκο κατακτητή, 

οι καταπιεστικές συνθήκες διαβίωσης, τα οικονομικά προβλήματα, ο χωρισμός από τα 

παιδιά τους, αλλά και το επίπεδο της μέριμνας και της κοινωνικής αλληλεγγύης που 

υστερεί δεν τους πτοούν.   Όμως το ερωτηματικό είναι μέχρι πότε θα αντέξουν! 

 Αυτή η κοινωνία του εκσυγχρονισμού, της ευμάρειας και του νεοπλουτισμού 

οφείλει να ενδιαφερθεί περισσότερο για τα προβλήματα των εγκλωβισμένων Ελλήνων 

της Καρπασίας και των Μαρωνιτών καθώς και των παιδιών τους στις ελεύθερες 

περιοχές. 

 Η κατάργηση των ειδικών καταλόγων διορισμού για τα παιδιά των εγκλωβισμένων, 

αγνοουμένων, παθόντων, αναπήρων και πληγέντων, βάσει του άρθρου 28 του 

συντάγματος, το οποίο αναφέρεται στις ίσες ευκαιρίες, είναι ένα μεγάλο πλήγμα για τα 

παιδιά αυτά, που κάθε άλλο, χωρίς την παρουσία των γονιών, των ανέσεων και της 

οικονομική αυτάρκειας που έχουν οι άλλοι, μπορούν να παλέψουν για ίσες ευκαιρίες.  

Άμεσα η κυβέρνηση θα πρέπει να εξεύρει τον τρόπο επαναφοράς του προηγούμενου 

καθεστώτος, ούτως ώστε τα παιδιά αυτών των κατηγοριών να έχουν την πραγματική 

συμπαράσταση και αρωγή του κράτους και της κοινωνίας. 

 Όμως, πέρα από την ανθρωπιστική πλευρά, η υπόθεση των εγκλωβισμένων 

συνιστά ένα μέγα πολιτικό έγκλημα εθνικού ξεκαθαρίσματος.  Από τις είκοσι χιλιάδες 

σχεδόν της Καρπασίας έμειναν ελάχιστες εκατοντάδες υπερήλικες.  Ένα κομμάτι του 

ελληνισμού που πολύ εύστοχα χαρακτηρίστηκε “με ημερομηνία λήξης”.  Η τρομοκρατία, 

το έγκλημα, η καταπίεση, ο πρωτοφανής φασισμός του κατοχικού καθεστώτος και η 

στέρηση των αυτονόητων δικαιωμάτων οδηγούν σε ένα καθημερινό συντελούμενο 

εθνικό ξεκαθάρισμα. 

 Είναι καιρός πλέον το θέμα των εγκλωβισμένων να αποτελέσει αιχμή του 

κυπριακού προβλήματος και της διεκδίκησης των δικαιωμάτων του κυπριακού 
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ελληνισμού.  Αυτό το έγκλημα καθημερινά συντελείται, χωρίς η εγκληματούσα Τουρκία 

να πληρώνει τουλάχιστο πολιτικό κόστος και να αξιοποιείται η εκούσια θυσία αυτών που 

“έμειναν να φυλάνε Θερμοπύλες”. 

 Το δράμα των αγνοουμένων και των συγγενών τους διαιωνίζεται χωρίς κανένα 

θετικό στοιχείο από πλευράς Τουρκίας, αλλά και χωρίς κανένα κόστος γι’  αυτήν.  

Πρέπει το πρόβλημα αυτό να αποτελεί αιχμή του κυπριακού προβλήματος.  Η 

μονομερής θετική ανταπόκριση από τη δική μας πλευρά για την εκταφή λειψάνων στις 

ελεύθερες περιοχές δεν οδηγεί στη μόνιμη επίλυση αυτού του δραματικού 

προβλήματος.  Πρέπει η Τουρκία να εξαναγκαστεί να τηρήσει τη συμφωνία του 1997, 

πρέπει ο Ντενκτάς να επιτρέψει την εκταφή λειψάνων και στις κατεχόμενες περιοχές 

και, αν είναι όλοι σκοτωμένοι, όπως ισχυρίζεται, τότε πρέπει να λογοδοτήσει και να 

δικαστεί ως εγκληματίας πολέμου.  Κανένας δεν έχει το δικαίωμα να στερεί την αλήθεια 

από τους συγγενείς, οι οποίοι εδώ και είκοσι εννιά χρόνια αγωνιούν και υποφέρουν για 

την τύχη των αγαπημένων τους προσώπων.  Η δική μας πλευρά πρέπει να δώσει το 

μήνυμα στους πάντες, ότι αυτό το ανθρωπιστικό θέμα θα αποτελέσει ένα βήμα καλής 

θέλησης από την πλευρά της Τουρκίας στην όλη διαδικασία επίλυσης του κυπριακού 

προβλήματος. 

Γεωργία 

 Η εικόνα που εκπέμπει σήμερα η αγροτική τάξη είναι αυτή της εισοδηματικής 

πενιχρότητας, της εξαγωγικής αδυναμίας και της πληθυσμιακής γήρανσης.  Από τον 

αγροτικό τομέα απουσιάζουν οι θετικές αποδόσεις και ο δυναμισμός της οικονομίας, με 

αποτέλεσμα το μέλλον της πρωτογενούς παραγωγής να είναι ζοφερό. 

 Το κατά κεφαλήν εισόδημα των αγροτών είναι κάτω από το μισό του εθνικού κατά 

κεφαλήν εισοδήματος.  Ο αγροτικός πληθυσμός μετακινείται προς τις αστικές περιοχές.  

Πολλά χωριά συρρικνώνονται και παραδοσιακές γεωργικές περιοχές εγκαταλείπονται.  
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Υπάρχει σοβαρή έλλειψη εργατικών χεριών που οδηγεί στην εισαγωγή ξένων εργατών 

με όλες τις οικονομικές και κοινωνικές επιπτώσεις. 

 Τα αγροτικά χρέη απειλούν την επιβίωση χιλιάδων αγροτικών οικογενειών.  Ενώ 

το 1990 ήταν £66 εκατομ., το 2000 έφτασαν τα £120 εκατομ.  Το κράτος οφείλει να 

προβεί στην ικανοποιητική ρύθμιση του ακανθώδους κοινωνικού προβλήματος, το 

οποίο αποτελεί ανασταλτικό παράγοντα για πετυχημένη πορεία της αγροτικής 

οικονομίας. 

 ∆υστυχώς, είμαστε υποχρεωμένοι να παρατηρήσουμε μια ασυνεπή συμπεριφορά 

της κυβέρνησης προς τους αγρότες, γιατί, ενώ με επιστολή στις 4 Ιουλίου 2002 δήλωνε 

πως μέχρι τέλος του χρόνου θα ρύθμιζε το θέμα των αγροτικών χρεών, ο χρόνος 

εξέπνευσε και τα χρέη παραμένουν και αυξάνονται. 

 Η ξηροθερμικότητα του κλίματός μας καθιστά το πετρέλαιο θεμελιακό συντελεστή 

στη διαμόρφωση του κόστους παραγωγής και η αυξημένη βασική τιμή του, σε σχέση με 

την ανά τόνο άντληση νερού, εκθέτει τα αγροτικά μας προϊόντα σε αθέμιτο 

ανταγωνισμό.  Θεωρούμε κοινωνική και οικονομική υποχρέωση της πολιτείας την 

ορθότερη και σωστότερη αντιμετώπιση του προβλήματος και με αυτό εννοούμε την 

ειδική επιδότηση ή στήριξη της βασικής τιμής του πετρελαίου, η οποία τον τελευταίο 

καιρό έχει αυξηθεί πολύ.  Αρκεί να λεχθεί ότι το 1999 για άντληση ενός τόνου νερού το 

κόστος ήταν 10,52 σεντ και τώρα, παρά τις επιστροφές του ΦΠΑ και του ειδικού φόρου 

κατανάλωσης, ξεπέρασε ήδη τα 16 σεντ. 

 Οι υδάτινοι πόροι είναι ένα από τα σημαντικότερα συστατικά του εθνικού πλούτου 

και επιβάλλεται ο αυστηρός έλεγχος και η ορθολογική βραχυπρόθεσμη και 

μακροπρόθεσμη διαχείρισή τους.  Η ανάπτυξή τους πρέπει να βασίζεται όχι μόνο σε 

τεχνοοικονομικά, αλλά και σε κοινωνικά κριτήρια.  Χρειάζεται άμεση ενοποίηση όλων 

των κρατικών υπηρεσιών που ασχολούνται με την ανάπτυξη και τη διάθεση των 
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υδάτινων πόρων και τις αποχετεύσεις σε μια αυτόνομη Αρχή Υδάτων, ώστε να εκλείψει 

η διοικητική και εκτελεστική πολυδιάσπαση αρμοδιοτήτων, προσωπικού και εξοπλισμού 

και η σχετική γραφειοκρατία. 

 Θεωρούμε τη βιοκαλλιέργεια  τον πλέον ενδεικτικό τρόπο αγροτοπεριβαλλοντικού 

σχεδιασμού στην Κύπρο.  ∆υστυχώς, όμως, η νομοθεσία μόλις πρόσφατα έχει εγκριθεί, 

η δε έκταση της βιοκαλλιέργειας είναι μόλις το 1% της καλλιεργούμενης, ενώ για την 

Ευρωπαϊκή Ένωση το 3%,  για δε την Αυστρία το 8%.  Ο στόχος της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης είναι μέχρι το 2012 η έκταση της βιοκαλλιέργειας να φθάσει στο 10% της 

συνολικής καλλιεργούμενης έκτασης.  Ενώ υπάρχει από πλευράς της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης ένας τέτοιος μεγαλόπνοος στόχος, η πλευρά η δική μας έχει μόνο ένα 

γεωπόνο για το θέμα της βιοκαλλιέργειας με έναν ευτελή προϋπολογισμό του ύψους 

των £100.000.  Γι’ αυτό, χρειάζεται γενναιόδωρη αναθεώρηση του κονδυλίου και 

επαρκής στελέχωση σχετικής υπηρεσίας. 

 Όσον αφορά τη γεωργική έρευνα και πάλι είμαστε τελευταίοι σχετικά με τα 

διαθέσιμα ποσά.  Αναφέρουμε ότι στην Ευρωπαϊκή Ένωση για την έρευνα και ανάπτυξη 

δαπανάται κατά μέσο όρο 1,9% του ΑΕΠ, ενώ στην Κύπρο μόνο το 0,26%.  Βασική 

επιδίωξη και μόνιμος στόχος του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών είναι η κοινωνική και 

οικονομική χειραφέτηση της αγροτικής τάξης.  Για να επιτευχθεί όμως αυτό, χρειάζεται 

αυξημένο εισόδημα και αυξημένες κοινωνικές παροχές.  ∆υστυχώς, ούτε το ένα 

συμβαίνει ούτε το άλλο, με αποτέλεσμα, όπως έχω προαναφέρει, τα αγροτικά χρέη να 

αυξάνονται και οι κοινωνικές παροχές να αντιστοιχούν μόνο στο ένα δεύτερο αυτών της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης  

 Το σοσιαλιστικό κίνημα, επειδή αναγνωρίζει τον πολυλειτουργικό ρόλο του αγρότη 

και της αγρότισσας μέσα στην κυπριακή κοινωνία, ρόλο που συνδέεται άμεσα με τη 

διατήρηση του φυσικού μας περιβάλλοντος, τη συντήρηση των λαϊκών μας 
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παραδόσεων, την αναστροφή της υπογεννητικότητας αλλά πρώτιστα την επισιτιστική 

μας επάρκεια, θα αγωνισθεί, για να αρθεί το εισοδηματικό χάσμα μεταξύ αστικών και 

αγροτικών περιοχών, για να πάρει η αγροτιά μια ισότιμη θέση μέσα στην κοινωνία. 

Περιβάλλον 

 Η περιβαλλοντική κυβερνητική πολιτική σχεδόν ανύπαρκτη.  ∆ιακρίνεται πάντοτε 

από συντηρητισμό και αποφεύγει τη διάθεση των απαραίτητων κονδυλίων, για να 

υπάρξει μια ουσιαστική αναβάθμιση του ευρύτερου περιβάλλοντος, όπως το 

οραματιζόμαστε μέσα στα πλαίσια της ένταξής μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Τα 

περιβαλλοντικά προβλήματα μέρα με τη μέρα αυξάνονται, δημιουργώντας μάλιστα 

μεταξύ των πολιτών το συναίσθημα της ανασφάλειας για τη συνέχιση της ζωής μέσα σε 

σωστές περιβαλλοντικές και υγιείς συνθήκες.  Κάποια από αυτά μεγάλα και ορατά, δε 

θα τα απαριθμήσω, ενδεικτικά μόνο αναφορές θα κάνω. 

 Το θέμα του Ακάμα παραμένει, δυστυχώς, άλυτο και αδιευκρίνιστο.  Το Υπουργικό 

Συμβούλιο με τις αποφάσεις του υπό τον τίτλο “∆ιαχειριστικό σχέδιο για τη Χερσόνησο  

του Ακάμα”, της 1ης Μαρτίου και της 30ής  Αυγούστου 2000, το μόνο που αποφάσισε 

ήταν να μετατρέψει από δασική γη με μηδενικό συντελεστή ανάπτυξης σε τουριστική την 

ιδιοκτησία γνωστού μεγαλοεπιχειρηματία.   

 Απαράδεκτη είναι η στάση των Άγγλων όσον αφορά την εγκατάσταση των 

κεραιών στην περιοχή του Ακρωτηρίου, μέσα στην αλυκή, η οποία αποτελεί μέρος του 

βιότοπου της περιοχής και κατοχυρώνεται από τη σύμβαση του Ραμσάρ σαν 

προστατευόμενη. 

 Θα αναμέναμε ότι η κυβερνητική αντίδραση με βάση τις διαπιστώσεις όλων των 

αρμοδίων κυβερνητικών υπηρεσιών, σε σχέση με τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις και τις 

πιθανές επιπτώσεις στην υγεία των κατοίκων της περιοχής, θα ήταν μεγαλύτερη και 

αντίθετη με την τοποθέτηση των κεραιών. 
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 Όσον αφορά το θέμα των σκυβαλότοπων δε χρειάζεται κανείς να φιλοσοφήσει.  

Όταν μόνο στην επαρχία της Λάρνακας υπάρχουν και λειτουργούν τριάντα ανεξέλεγκτοι 

σκυβαλότοποι, τότε σε ολόκληρη την ελεύθερη Κύπρο πόσες εκατοντάδες άραγε 

υπάρχουν; 

 Ένα άλλο τεράστιο περιβαλλοντικό πρόβλημα είναι αυτό που δημιουργείται με τις 

ανεξέλεγκτες λατομήσεις.  Το 40% των λατομείων λειτουργούν με ληγμένες άδειες, ενώ 

πολλά έχουν επεκταθεί  εκτός των ορίων τους, παραβιάζοντας τις σχετικές άδειες.  Είναι 

επίσης εκπληκτικό ότι παρέχονται άδειες λατόμησης σε θεσμοθετημένες περιοχές 

προστασίας της φύσης, ακόμη και σε αρχαιολογικούς χώρους. 

 Η εγκατάσταση σταθμών και υποσταθμών ηλεκτρικής ενέργειας, καθώς επίσης και 

καλωδίων υψηλής τάσης, γίνεται σε κατοικημένες περιοχές, χωρίς να εφαρμόζεται η 

επικρατούσα στην Ευρώπη αρχή της συνετής πρόληψης για το ενδεχόμενο να 

προκαλούνται μορφές καρκίνου από τα ηλεκτρομαγνητικά πεδία. 

 Η ζωή μέσα στις πόλεις και τα μεγάλα χωριά γίνεται ακόμη πιο δύσκολη από την 

έλλειψη χώρων πρασίνου.  Το συμπαγές πράσινο σε αυτούς τους χώρους είναι πολύ 

περιορισμένο.  Πρέπει να δοθεί οικονομική βοήθεια προς τους δήμους και τις κοινότητες 

για δημιουργία χώρων πρασίνου και αναψυχής, για να αναβαθμιστεί η ποιότητα ζωής 

των κατοίκων. 

 Η κατάσταση των δημόσιων συγκοινωνιών είναι απαράδεκτη, έχοντας ως 

αποτέλεσμα, εκτός από την ταλαιπωρία του κοινού, το τεράστιο περιβαλλοντικό 

πρόβλημα που δημιουργείται από τη μόλυνση της ατμόσφαιρας λόγω της υπερβολικής 

χρήσης του ιδιωτικού αυτοκινήτου.  Το κράτος πρέπει με τις κατάλληλες μελέτες  να 

ενισχύσει οικονομικά τον τομέα αυτό και να δώσει οριστική λύση στο πρόβλημα. 

 Ενώ είναι πλέον παραδεκτή διεθνώς η αρχή ότι η διαχείριση του περιβάλλοντος 

αποτελεί θεμελιώδες στοιχείο της πολιτικής της ανάπτυξης, εκείνο που συναντούμε στα 
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καθ’ ημάς είναι μια αποσπασματική προσέγγιση της περιβαλλοντικής διάστασης της 

ανάπτυξης. Εξακολουθεί ακόμη να κυριαρχεί η αντίληψη ότι η προστασία του 

περιβάλλοντος είναι ένα ενοχλητικό εμπόδιο στην οικονομική δραστηριότητα και την 

μεγιστοποίηση του κέρδους.  Η αειφόρος ανάπτυξη που αναφέρεται στο στρατηγικό 

σχέδιο ανάπτυξης 1999-2003 παραμένει γράμμα κενό. 

 Στο κεφάλαιο που ονομάζεται περιβάλλον, η μοναδική, ίσως, ελπιδοφόρα 

διαπίστωση που θα μπορούσε να γίνει είναι η εντεινόμενη ευαισθητοποίηση της 

κυπριακής κοινωνίας, η κινητοποίηση και η συμμετοχή  των πολιτών που διεκδικούν πια 

την προστασία του περιβάλλοντος και τη συνακόλουθη ποιότητα ζωής ως ατομικό και 

κοινωνικό δικαίωμα του σύγχρονου ανθρώπου. 

Παιδεία 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, στην ημικατεχόμενη πατρίδα που ζούμε σήμερα όπου οι 

θεσμοί και οι αξίες έχουν πραγματικά χάσει τη σημασία τους, όλοι μας πρέπει να 

στρέψουμε την προσοχή μας στον τομέα της παιδείας, που πραγματικά η επένδυση 

εδώ θα επιφέρει μακροπρόθεσμα το μεγαλύτερο κέρδος για ολόκληρο το κοινωνικό 

σύνολο. 

 Εδώ ο ρόλος του κράτους είναι τεράστιος.  Η  αναβάθμιση και ο εκσυγχρονισμός 

της παιδείας μας πρέπει να είναι ο πρωταρχικός στόχος της κυβέρνησης, χωρίς να 

υπολογίζει το οικονομικό κόστος.  Αυτή είναι το μέλλον μας αλλά και η επιβίωση της 

πατρίδας μας.  Πάρα πολλά τα προβλήματα σε αυτό τον τομέα.  Χωρίς να είμαστε 

μηδενιστές και αναγνωρίζοντας τις όλες προσπάθειες από πλευράς του κράτους, εμείς 

λέμε ότι δεν έχουν γίνει αρκετά και δεν έχουν υλοποιηθεί  κάποιες εξαγγελίες, οι οποίες, 

τη στιγμή που γίνονταν, είχαν σκοπό να εξυπηρετήσουν κάποιους άλλους στόχους. 

 Θα μπορούσε κανείς να μιλά ώρες γι’ αυτό το θέμα, αλλά εγώ θα ήθελα να 

επικεντρωθώ  στα πιο βασικά κάθε επιπέδου εκπαίδευσης: 
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 Ξεκινώντας από τις κτιριακές εγκαταστάσεις, θα έλεγα ότι δεν είναι λίγα τα σχολεία 

που χρειάζονται αναβάθμιση και εξωραϊσμό, γι’ αυτό στόχος του κράτους πρέπει να 

είναι η άμεση επιδιόρθωσή τους, με τρόπο που να μη δημιουργείται, όπως συνήθως, 

ένα εργοτάξιο σε κάθε σχολείο, που θέτει σε κίνδυνο και την ίδια τη σωματική 

ακεραιότητα των μαθητών.  

 Η επέκταση της προδημοτικής εκπαίδευσης είναι αναγκαία, όπως αναγκαία είναι 

και η άμεση εμπλοκή του Υπουργείου Παιδείας, αφού όλα σχεδόν αφήνονται στους 

ώμους των συνδέσμων γονέων, που με ελάχιστη κρατική αρωγή προσπαθούν να 

αναβαθμίσουν τις συνθήκες μέσα στις οποίες τα παιδιά τους θα πάρουν τα 

προκαταρκτικά εφόδια για την περαιτέρω εκπαίδευσή τους. 

 Η ένταξη των παιδιών με ειδικές ανάγκες στα κανονικά σχολεία φοίτησης είναι μια 

ορθή απόφαση, όμως υπάρχουν οι σωστές προδιαγραφές, ούτως ώστε τα παιδιά αυτά 

να μπορούν σωστά να λειτουργούν;  Μετά λύπης μου, σε προσωπική επίσκεψη σε 

διάφορα σχολεία, παρατήρησα ότι σε αρκετά δεν υπάρχουν οι απαιτούμενες 

προσβάσεις για τη διακίνησή τους, αλλά επίσης δεν είναι δυνατό τα παιδιά αυτά να 

απασχολούνται σε αίθουσες των δύο επί τρία και τρία επί τρία μέτρων. 

 Η υλοποίηση της εξαγγελίας για ένταξη των ηλεκτρονικών υπολογιστών στα 

σχολεία γίνεται με πολύ αργό ρυθμό.  Ηλεκτρονικοί υπολογιστές που έχουν ήδη 

αγοραστεί γι’ αυτό το σκοπό θεωρούνται ήδη ξεπερασμένης τεχνολογίας, γιατί η 

παραμονή τους σε αποθήκες και η μη έγκαιρη εγκατάστασή τους τους έχει καταστήσει 

ανενεργούς.   

 Η θεωρία ότι στο δημόσιο σχολείο το παιδί απλώς πρέπει να εξοικειωθεί με τους 

υπολογιστές και τίποτε περισσότερο πρέπει να εγκαταλειφθεί.  Στόχος μας πρέπει να 

είναι η ένταξη του μαθήματος της πληροφορικής στο σχολικό ωρολόγιο πρόγραμμα σαν 

κανονικού πλήρους μαθήματος από τη δημοτική εκπαίδευση.  Κι ας μην ξεχνούμε ότι 
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στόχος της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι μέχρι το τέλος του 2003 όλοι οι μαθητές να 

καταστούν ηλεκτρονικά εγγράμματοι. 

 Χρειάζεται η άμεση ανοικοδόμηση σχολείων, κυρίως γυμνασίων, λυκείων και 

τεχνικών σχολών, ούτως ώστε να μη συναντούμε σχολεία μαμούθ, τα οποία είναι 

δυσλειτουργικά αλλά ταυτόχρονα επιδρούν και στο μαθησιακό επίπεδο των μαθητών. 

 Ο θεσμός του ενιαίου λυκείου, ένα πείραμα που άρχισε και μετά από τρία χρόνια 

εφαρμογής του ακόμη συνεχίζεται, χωρίς να υπάρχει η σωστή κατάρτιση και ενημέρωση 

των καθηγητών, τα απαιτούμενα βιβλία αλλά και η σωστή καθοδήγηση των μαθητών.  

Αν επισκεφθείτε τον Οκτώβριο κάποιο από τα λύκεια, θα διαπιστώσετε ότι ακόμη και 

μέχρι το τέλος αυτού του μήνα δεν μπορούν οι αναλογιστές να οριστικοποιήσουν το 

πρόγραμμα. 

 Η κοινοβουλευτική ομάδα του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών έχει ήδη από τις 

αρχές του περασμένου Νοεμβρίου εγγράψει το όλο θέμα προς συζήτηση στην επιτροπή 

Παιδείας και ακόμη αναμένουμε.  Είναι ένα θέμα που άμεσα θα πρέπει να συζητηθεί, 

αλλά και άμεσα να επιλυθούν τα τεράστια προβλήματα που αντιμετωπίζουμε κάθε 

χρόνο. 

 Η κρατική φοιτητική μέριμνα δεν πρέπει να βασίζεται μόνο σε εξαγγελίες.  Τα έργα 

πρέπει να είναι άμεσα και αποτελεσματικά.  Το στεγαστικό πρόβλημα είναι ένα από τα 

κυριότερα προβλήματα που αντιμετωπίζει ο φοιτητικός κόσμος.  Στην Κύπρο και κύρια 

στη Λευκωσία σπουδάζουν σήμερα πέραν των δέκα χιλιάδων φοιτητών.  Η ραγδαία 

αύξηση του αριθμού των φοιτητών επιδείνωσε το ήδη υπάρχον στεγαστικό πρόβλημά 

τους. Είναι αρκετό να αναφερθεί ότι τα τελευταία χρόνια τα ενοίκια έχουν 

πολλαπλασιαστεί.  Ξεκινούν από τις εκατό πενήντα λίρες και φτάνουν τις διακόσιες ανά 

άτομο και σε μερικές περιπτώσεις ακόμα περισσότερα.  Για το εξωτερικό φτάνουν μέχρι 

και τις διακόσιες πενήντα λίρες.  Το όλο πρόβλημα αναμένεται να πάρει σοβαρότερες 
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διαστάσεις, αφού οι φοιτητές των σχολών θα συνεχίσουν να αυξάνονται.  Οριστική 

επίλυση του προβλήματος θα επέλθει μόνο με την επίσπευση λειτουργίας των 

φοιτητικών εστιών. 

 Θεωρούμε ως βήμα προς την ορθή κατεύθυνση την επέκταση της χορηγίας προς 

τους εργαζόμενους φοιτητές, τους φοιτητές των αξιολογημένων/αναγνωρισμένων 

κλάδων σπουδών των ιδιωτικών σχολών της Κύπρου, μονοετούς και διετούς διάρκειας,  

καθώς και τους φοιτητές δημόσιων σχολών που παρακολουθούν μονοετή 

προγράμματα, π.χ. του ΑΞΙΚ. Θεωρούμε ως επιτακτική την ανάγκη για περαιτέρω 

επέκταση της χορηγίας, ούτως ώστε να καλύπτει όλους τους Κύπριους φοιτητές που 

παρακολουθούν το προκαταρκτικό έτος στο εξωτερικό.  Ιδιαίτερα όσον αφορά στο 

τελευταίο σημείο, μπορεί να εξεταστεί και το ενδεχόμενο να τους δίνεται αναδρομικά η 

χορηγία, αφού εγγραφούν σε κανονικούς κλάδους σπουδών. 

 Για τους φοιτητές των πανεπιστημίων της Ελλάδας αλλά και της Κύπρου θα 

πρέπει να ισχύσει κάποια ειδική ρύθμιση για το θέμα της χορηγίας, ούτως ώστε να τη 

δικαιούνται μέχρι και δύο χρόνια μετά το κανονικό χρόνο αποπεράτωσης των σπουδών 

τους, όταν αυτή η παράταση οφείλεται σε λόγους για τους οποίους δεν ευθύνεται ο  

φοιτητής.  Ο φοιτητής συνεχίζει να διατηρεί την ιδιότητά του, μέχρι να αποφοιτήσει ή να 

διαγραφεί από τη σχολή του. 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, μέσα σε λίγα λεπτά δεν είναι δυνατό να 

αναφερθείς σε όλα τα προβλήματα που αντιμετωπίζει η δημοτική, η μέση και η 

τριτοβάθμια εκπαίδευση.   Παρ’  όλο που έχω πολλά να αναφέρω,  ο συνάδελφος με 

έχει υπενθυμίσει ότι έχει λήξει ή ώρα. 

 Η συζήτηση του προϋπολογισμού δεν είναι για μας μια τυπική τεχνοκρατική 

διαδικασία μέσα από την οποία απλώς παρέχεται η οικονομική δυνατότητα στο κράτος 

να συνεχίσει να λειτουργεί.  Εμείς θεωρούμε ότι είναι μια κορυφαία κοινοβουλευτική 
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διαδικασία δημοκρατικού διαλόγου όπου συζητείται το συνολικό έργο της κυβέρνησης, 

όπου οι πολιτικές δυνάμεις κρίνουν, εισηγούνται και ψηφίζουν ανάλογα με την 

ιδεολογική και πολιτική τους τοποθέτηση. 

 Σε αυτή τη συζήτηση δεν κρίνεται μόνο η κυβέρνηση για τη διακυβέρνηση της 

χώρας και τη διαχείριση των μεγάλων και κρίσιμων εθνικών θεμάτων, αλλά κρίνονται 

και τα κόμματα για τις απόψεις τους, για την πολιτική τους, για τις προτάσεις τους, για 

την ευθύτητα, το ύφος και το ήθος του πολιτικού τους λόγου. 

 Με αυτή την αντίληψη και χωρίς να μηδενίζουμε και να ισοπεδώνουμε το έργο της 

κυβέρνησης, θεωρούμε ότι οι διαφωνίες μας είναι τέτοιες και τόσες που επιβάλλουν την 

τήρηση αποχής από την ψήφιση του προϋπολογισμού, πλην βεβαίως των κονδυλίων 

που αφορούν την άμυνα και τους πρόσφυγες για τους γνωστούς λόγους ευαισθησίας 

και αρχής. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ, κύριε Βαρνάβα. 

 Ο κ. Λαμάρης έχει το λόγο. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση των κρατικών προϋπολογισμών μάς δίνει τη δυνατότητα, μέσα από 

την ανάλυση και την ανασκόπηση των οικονομικών δεδομένων, να εντοπίσουμε τις 

επιτυχίες, τα προβλήματα, τις αδυναμίες, τις παραλείψεις και να καθορίσουμε στόχους 

για το μέλλον.  Αυτή η συζήτηση αναδεικνύει ταυτόχρονα και την εικόνα της οικονομίας 

και του τρόπου που η κυβέρνηση επιδιώκει να την αντιμετωπίσει. 
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 Εμείς, ως ΑΚΕΛ, θεωρούμε πως οι όποιοι προσανατολισμοί χρειάζεται να 

στοχεύουν στην καλύτερη εξυπηρέτηση του ανθρώπου, την ευημερία του και την 

ικανοποίηση των υλικών και πνευματικών του αναγκών. 

 Πιστεύουμε σε μια κοινωνικά προσανατολισμένη οικονομία.  Θεωρούμε, 

επομένως, πως έχει τεράστια σημασία τόσο το σκέλος των δαπανών όσο και αυτό των 

εσόδων του προϋπολογισμού, πόσο, κατά συνέπεια, αυτά τα δυο στοιχεία, αρμονικά 

δεμένα, εξυπηρετούν την κοινωνική ευημερία των Κυπρίων. 

 Ο προϋπολογισμός του 2003 πιέζεται από τις δαπάνες και ιδιαίτερα αυτές του 

προσωπικού και της λειτουργίας της δημόσιας υπηρεσίας, η οποία διογκώθηκε σε 

μεγάλο βαθμό τα τελευταία χρόνια.  Είναι ταυτόχρονα στριμωγμένος, περαιτέρω, και 

από την υποχρέωση της μείωσης του δημόσιου χρέους, που έχει φτάσει το 57,1% του 

ΑΕΠ για το 2002.  Το δε συνολικό δημόσιο χρέος, περιλαμβανομένου και του 

ενδοκυβερνητικού, έχει ανέλθει στο 98,1% του ΑΕΠ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

 Συγνώμη, κύριε συνάδελφε. 

 Γίνεται πολλή κουβέντα και στα έδρανα αλλά και εκτός εδράνων.  Και να 

παρακαλέσω, επίσης, η πολλή κυκλοφορία εκτός εδράνων να περιοριστεί.  Υπάρχει 

πολλή κυκλοφορία!  Είμαι εδώ και παρακολουθώ.  Πάμε, ερχόμαστε, σαν να κάνουμε 

περίπατο!  Σας παρακαλώ θερμά! 

 Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.  

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ:  

 Προσθέτοντας σε αυτά κανείς και το εντελώς αβέβαιο της πορείας σημαντικών 

παραγόντων, όπως της τιμής του πετρελαίου και του ρυθμού ανάπτυξης στον υπόλοιπο 

κόσμο, μαζί και τις διαρθρωτικές αδυναμίες της κυπριακής οικονομίας, που έχουν ως 
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αποτέλεσμα τη μείωση των εξαγωγών και τη συνεχή και διαρκή υποβάθμιση 

παραγωγικών τομέων της οικονομίας, τότε είναι πραγματικά δύσκολο να αντιληφθεί 

κάποιος την υπερβολική αισιοδοξία με την οποία παρουσιάζεται, για ακόμη μια φορά, η 

κυβέρνηση σε σχέση με τις προβλέψεις της στην οικονομία. 

 Είναι χαρακτηριστική η θέση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού, όπως εμφανίζεται στη σχετική έκθεση.  Και λέει:  «Η επιτροπή θεωρεί 

ότι η κυβέρνηση απέτυχε να δώσει στην επιτροπή εικόνα ετοιμότητας να παρουσιάσει 

συγκεκριμένο πρόγραμμα αντιμετώπισης των συνεπειών από ενδεχόμενη εκδήλωση 

αρνητικών για την κυπριακή οικονομία γεγονότων.».  Η επιτροπή συνεχίζει:  «Η 

επιτροπή θεωρεί ότι τα ίδια τα αποτελέσματα του 2002, σε συσχετισμό πάντα με τις 

περσινές προβλέψεις που δόθηκαν στην επιτροπή, διαψεύδουν τις προσδοκίες της 

κυβέρνησης και δημιουργούν εύλογες αμφιβολίες και για το 2003, ιδιαίτερα σε 

περίπτωση που δε θα σημειωθεί η αναμενόμενη, σύμφωνα με τον Υπουργό 

Οικονομικών, παγκόσμια οικονομική ανάκαμψη.  Πολύ περισσότερο τίθενται εν 

αμφιβόλω οι προβλέψεις της κυβέρνησης, αν τελικά εκδηλωθεί οποιαδήποτε σύρραξη 

στο Ιράκ, γεγονός που ενισχύεται επίσης και από τις προβλέψεις διεθνών οικονομικών 

οργανισμών που μιλούν για συνέχιση της διεθνούς ύφεσης.  Κρίνεται σκόπιμο να 

αναφερθεί και η όλη προσέγγιση της κυβέρνησης στα οποιαδήποτε καίρια ζητήματα 

απασχολούν την επιτροπή, ως καθ’ ύλην αρμόδια, με την οποία παρουσιάζεται ενώπιόν 

της εντελώς θεωρητική, χωρίς να δίνει συγκεκριμένες λύσεις και προτάσεις στους 

προβληματισμούς της.». 

 Μέσα σ’ αυτή, επομένως, την οικονομική πραγματικότητα, η κυβέρνηση, κάτω από 

το βάρος της εναρμόνισης με την Ευρωπαϊκή Ένωση και στα πλαίσια της υποχρέωσης 

για αύξηση του φόρου προστιθέμενης αξίας στον κατώτατο συντελεστή του 15% και 

ταυτόχρονα για αύξηση των φόρων κατανάλωσης, προχώρησε στην κατάθεση στη 
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Βουλή της φορολογικής της πρότασης. 

 Κύριο χαρακτηριστικό της οι προτάσεις για τις αυξήσεις στους έμμεσους φόρους 

και οι μειώσεις στους άμεσους φόρους.  Είναι φανερό και στον τελευταίο Κύπριο πολίτη 

που ασχολείται με αυτά τα θέματα πως η μείωση των άμεσων φόρων και η αύξηση των 

έμμεσων φόρων ευνοεί τους έχοντες και όχι τη μεγάλη μάζα των εργαζομένων, των 

μεσαίων και των χαμηλών εισοδηματικά στρωμάτων του πληθυσμού.  Πέραν αυτών, η 

συνεχής κατάθεση προτάσεων, χωρίς συγκεκριμένο σχέδιο αντισταθμιστικών μέτρων, 

αποτελεί αποσπασματική αντιμετώπιση του όλου ζητήματος, με αποτέλεσμα οι 

φορολογικές διατάξεις στη Βουλή να μην είναι αρκούντως μελετημένες και ορθά 

διατυπωμένες. 

 Συνέπεια αυτών είναι και η καθυστέρηση στην ολοκλήρωση των διαδικασιών, με 

ανάλογη ταλαιπωρία των φορολογούμενων πολιτών. 

 Οι έμμεσες φορολογίες, οι οποίες δε λαμβάνουν από τη φύση τους υπόψη τη 

φοροδοτική ικανότητα του φορολογουμένου και γι’ αυτό είναι μια άδικη μορφή 

φορολογίας, δίνουν στο κράτος πολύ περισσότερα χρήματα από ό,τι η άμεση 

φορολογία. £474,2 εκατομ. οι άμεσοι φόροι, από £535,4 εκατομ., μείωση 11,4%, και 

αύξηση 28,8% στους έμμεσους φόρους. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Αισθανόμαστε ικανοποίηση από το γεγονός ότι συμβάλαμε στην ανατροπή, σε 

μεγάλο βαθμό, των κυβερνητικών στόχων και επιδιώξεων και έχει επιτευχθεί μια 

μεταρρύθμιση που διατηρεί την κοινωνική ισορροπία και δε λειτουργεί καταλυτικά σε 

βάρος των εργαζομένων και ευρύτερα των λαϊκών στρωμάτων. 

 Βρισκόμαστε πολύ μακριά από αυτό που εμείς θέλουμε και επιδιώκουμε, ένα 

καθεστώς φιλολαϊκής πολιτικής.  Γνωρίζοντας ότι το μισό του πληθυσμού έχει 

εισοδήματα που δεν υπερβαίνουν τις £9.000 το χρόνο, ήταν αδιανόητο για το ΑΚΕΛ να 
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αφήσει να επικρατήσει η αρχική προσέγγιση της κυβερνητικής πρότασης, που καλούσε 

όλο αυτό τον κόσμο να πληρώσει το μεγαλύτερο βάρος από τις αυξήσεις των 

συντελεστών των έμμεσων φόρων, χωρίς να του προσφέρει ουσιαστικά αντισταθμιστικά 

οφέλη.  Τουλάχιστο προστατεύσαμε το βιοτικό επίπεδο του λαού, διοχετεύοντας τα 

έσοδα από τις αυξήσεις στους φόρους προς τα χαμηλά και μεσαία εισοδηματικά 

στρώματα και όχι προς τους επιχειρηματίες, τους υψηλόμισθους υπαλλήλους και στην 

κάλυψη των ελλειμμάτων που δημιούργησε η δική τους κακή οικονομική διαχείριση. 

 Για αντιμετώπιση, επομένως, των επιπτώσεων πάνω στους εργαζόμενους και 

ιδιαίτερα στα ασθενέστερα στρώματα, φροντίσαμε, με κατάθεση συγκεκριμένων 

εισηγήσεων, να επιφέρουμε αλλαγές: 

 με ουσιαστικές ελαφρύνσεις στην άμεση φορολογία των εργαζομένων, 

 με κοινωνικές παροχές και μέτρα που να καλύπτουν εκείνες τις κατηγορίες 

πληθυσμού οι οποίες πλήττονται από τις συνεχείς αυξήσεις στους καταναλωτικούς 

φόρους, 

 με δικαιότερη κατανομή των βαρών, 

 με ουσιαστική απλοποίηση του φορολογικού συστήματος. 

 Η μη επίτευξη, στο βαθμό που επιδιώκαμε, μιας πολιτικής μεγαλύτερης στήριξης 

των ομάδων του πληθυσμού που έχουν τις μεγαλύτερες ανάγκες αφήνει το κεφάλαιο 

αυτό για μας ανοικτό.  Τέτοια ζητήματα, που για εμάς παραμένουν ανοικτά και για 

διεκδίκηση από την ίδια την κοινωνία, είναι: 

1. η διεύρυνση του δικαιώματος φοιτητικής χορηγίας σε όλους ανεξαίρετα τους 

φοιτητές, 

2. η αύξηση του ορίου ενηλικίωσης για παραχώρηση του επιδόματος τέκνου στο 

εικοστό πέμπτο και εικοστό τρίτο για άντρες και γυναίκες αντίστοιχα, 

3. μέτρα για τα εισοδήματα που είναι κάτω από το αφορολόγητο όριο, 
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4. μέτρα στήριξης ειδικών ομάδων πληθυσμού, όπως των ατόμων με αναπηρία και 

με ειδικές ανάγκες, 

5.  άλλα μέτρα τα οποία θα κάνουν το όλο σύστημα δικαιότερο. 

 Συνάδελφοι, συναδέλφισσες, 

 Ως συνάρτηση των πιο πάνω, θα ήταν ενδιαφέρον να προσεγγίσουμε την όλη 

οικονομική πραγματικότητα και το πώς αυτή αντανακλά στο μέσο Κύπριο πολίτη σε 

σχέση με τα εισοδήματα, την αγοραστική του δυνατότητα, την αποταμιευτική του 

ευχέρεια (ως μέσο εξασφάλισης των μελλοντικών στόχων της οικογένειας), την 

ικανότητα πρόσβασης στη μόρφωση, την ψυχαγωγία και τον πολιτισμό. 

 Χαρακτηριστικά είναι τα στοιχεία από την πρόσφατη έκθεση του Γραφείου 

Προγραμματισμού “Οικονομικές εξελίξεις - Γενική εκτίμηση του 2002”. 

 Ο δείκτης λιανικών πωλήσεων και ο δείκτης τιμών καταναλωτή, φανερά 

επηρεασμένοι από τις αυξήσεις στο φόρο προστιθέμενης αξίας στις τιμές των 

πετρελαιοειδών και των φόρων κατανάλωσης, αλλά και από τη διεύρυνση των τιμών 

των εγχώριων γεωργικών και βιομηχανικών προϊόντων, αποκαλύπτουν την πραγματική 

διάσταση της θέσης του Κύπριου πολίτη καταναλωτή. 

 Η ιδιωτική καταναλωτική ζήτηση για αγαθά παρουσιάζεται μειωμένη.  Οι ρυθμοί 

μεταβολής του δείκτη λιανικών πωλήσεων σε ονομαστικούς όρους ήταν 1,3% τους 

πρώτους οκτώ μήνες του 2002, έναντι 9,3% το 2001, αντίστοιχα.  Αυτή η μείωση, 

ασφαλώς, είχε και θα έχει επιπτώσεις στο εισόδημα και την καταναλωτική δυνατότητα 

και από την αύξηση του φόρου προστιθέμενης αξίας από 13% σε 15% και των άλλων 

φόρων κατανάλωσης, κάτι που ακόμη δεν έχει φανερώσει όλο το εύρος των 

επιπτώσεων.  Ο δείκτης τιμών καταναλωτή κυμάνθηκε στο 2,8%, τους έντεκα πρώτους 

μήνες του 2002, σε σύγκριση με 1,9% το 2001.  Σημαντική αύξηση παρουσίασαν και οι 

τιμές των εγχώριων προϊόντων. 
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 Αλυσιδωτά οι αυξήσεις έχουν καλύψει και τις τιμές του ηλεκτρικού ρεύματος, ενώ 

την αντίστοιχη περίοδο του 2001 είχαμε μείωση.  Το ίδιο και με τις τιμές των υπηρεσιών, 

όπου σημειώθηκε επιτάχυνση σε σύγκριση με το 2001.  Ιδιαίτερα μεγάλες αυξήσεις 

παρατηρήθηκαν στις τιμές των υπηρεσιών και στις τιμές της ιατροφαρμακευτικής 

περίθαλψης, της εκπαίδευσης, των μεταφορών, των ενοικίων, των εστιατορίων και των 

καφενείων. 

 Θέλοντας να διαπιστώσω σε ποιο βαθμό αυτοί οι δείκτες επηρεάζουν την 

πραγματική αγοραστική αξία των μισθών και μεροκάματων ή, κατά τους κυβερνώντες, 

“το καλάθι της οικοκυράς”, κατέφυγα σε στοιχεία ερευνών μελετητών, συνδέσμων και 

οργανισμών που ασχολήθηκαν τελευταία με το θέμα.  Ταυτόχρονα, κατέφυγα και σε 

στοιχεία επιχειρήσεων πώλησης καταναλωτικών αγαθών, εκεί που ο καθένας μας 

καταφεύγει καθημερινά, για να εξασφαλίσει τα απαραίτητα είδη.  Έχω διαπιστώσει πως 

η πραγματικότητα για τη συντριπτική πλειοψηφία των Κυπρίων όχι μόνο επιβεβαιώνει 

τους πιο πάνω δείκτες που έχω αναφέρει, αλλά αποκαλύπτει μια πραγματικότητα που 

δικαιολογεί και εξηγεί τη μεγάλη αγανάκτηση και ανησυχία, που είναι ολοφάνερη στην 

κυπριακή κοινωνία. 

 Να αναφέρω ενδεικτικά ότι, από στοιχεία ενός συγκεκριμένου οργανισμού που 

δραστηριοποιείται στο καταναλωτικό εμπόριο, από 600 000 επισκέπτες το χρόνο τα 

τελευταία τρία χρόνια και με μέσο κόστος κατανάλωσης ανά επισκέπτη (το γνωστό 

“καλάθι”), το 2000, £15,31, το 2001 κυμάνθηκε στις £16,60 και τους έντεκα πρώτους 

μήνες του 2002 στις £18,83.  Αύξηση 8% το 2001, σε σχέση με το 2000, και 11,8% 

αύξηση το 2002, σε σχέση με το 2001.  Σαφώς ψηλότερα ποσοστά από τον επίσημο 

πληθωρισμό και το δείκτη του τιμαρίθμου, κάτι που δείχνει και την πραγματική μείωση 

της αγοραστικής δύναμης.  Πιο χαρακτηριστικά αναφέρεται ότι για τη ζάχαρη η αύξηση 

έφτασε το 21%, για το κοινό ψωμί στα 23,5%, για τα αναψυκτικά στα 14,5%, για τα 
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φρούτα στα 28%, για τα λαχανικά στα 35,53.  Είναι, επίσης, χαρακτηριστικό και πρέπει 

να αναφερθεί ο ρόλος της κυβέρνησης και η απουσία οποιωνδήποτε μέτρων 

προστασίας του καταναλωτή. 

 Η αναφορά και μόνο του κ. Υπουργού Οικονομικών ή η διευκρίνιση, καλύτερα, 

πως οι αυξήσεις στα βασικά είδη κατανάλωσης δεν προέρχονται από την αύξηση στο 

συντελεστή του ΦΠΑ είναι μόνο η μισή αλήθεια.  Ενώ, πραγματικά, τα τρόφιμα, προς το 

παρόν δεν επιβαρύνονται με οποιοδήποτε συντελεστή ΦΠΑ, άλλο τόσο πραγματικότητα 

είναι πως επηρεάζονται αλυσιδωτά από τις αυξήσεις στις τιμές των πετρελαιοειδών. 

 Παράλληλα, η παντελής απουσία, στοιχειώδους, έστω, ελέγχου για προστασία 

από την αισχροκέρδεια γίνεται αιτία για την εκμετάλλευση από διάφορους 

κερδοσκόπους, που ανεξέλεγκτα ενεργούν σε βάρος του πολίτη. 

 Θέλω να στιγματίσω πραγματικά την απουσία στοιχειώδους ευαισθησίας αλλά και 

υποχρέωσης της κυβέρνησης, και πιο ειδικά του Υπουργείου Εμπορίου και 

Βιομηχανίας, απέναντι σ’ ένα φαινόμενο.  Επέτρεψε, για δεκαπέντε μέρες, από τις 19 

∆εκεμβρίου μέχρι τις 2 Ιανουαρίου, να μην τροφοδοτείται το καταναλωτικό κοινό -σε 

μέρες καθόλα χειμωνιάτικες- με γκάζι και πετρέλαιο θέρμανσης, γιατί οι εταιρείες 

πετρελαιοειδών ανέμεναν την ημερομηνία εφαρμογής των αυξήσεων, κρατώντας τα 

όποια αποθέματά τους στις αποθήκες.  Αν αυτή η πρακτική συνεχίσει να αποτελεί 

μέρος της κυβερνητικής πολιτικής, είναι φανερό τι θα γίνει μετά από πιο σημαντικές 

εξελίξεις, όπως π.χ. την ένταξή μας στην ΟΝΕ. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Όλα αυτά είναι αποτέλεσμα της συντηρητικής, νεοφιλελεύθερης αντίληψης στη 

διακυβέρνηση του τόπου από την παρούσα κυβέρνηση.  Μια πολιτική που διευρύνει το 

χάσμα ανάμεσα στα χαμηλά και μεσαία εισοδηματικά στρώματα, από τη μια, και τους 

ευνοούμενους, από την άλλη.  Αυτό καταδεικνύεται κάθε φορά μέσα και από τη 



 147

σύγκριση των στοιχείων του Τμήματος Στατιστικής Υπηρεσίας.  Είναι ενδεικτικό ότι η 

έρευνα οικογενειακών προϋπολογισμών του 1990-’91, συγκρινόμενη με αυτή του 1996-

’97, αποδεικνύει του λόγου το αληθές.  Αρκεί μόνο μια ματιά στο δείκτη του μέσου όρου 

απολαβών σε πραγματικούς όρους και του συντελεστή “GΙΝΙ” (ο οποίος μετρά την 

ανισότητα), οι οποίοι, και οι δύο, έχουν επιδεινωθεί.  Πιο χαρακτηριστικός ακόμα είναι ο 

δείκτης της αναλογίας ανισότητας καθαρού εισοδήματος, που είναι το συνολικό 

εισόδημα που λαμβάνουν τα πλουσιότερα, 20%, των νοικοκυριών, σε σχέση με αυτό 

που λαμβάνουν τα φτωχότερα, 20%, νοικοκυριά.  Αυτός ο δείκτης το 1991 ήταν 8,4 και 

το 1997 αυξήθηκε στο 9,4.  Άραγε πού βρίσκονται αυτοί οι δείκτες σήμερα;  Αυτή είναι η 

μεγάλη επιτυχία της συντηρητικής και νεοφιλελεύθερης πολιτικής των κυβερνώντων.  

Με συνέπεια στις αρχές της, η συντηρητική παράταξη σ’ αυτό τον τόπο καταφέρνει να 

κάνει τους πλούσιους πλουσιότερους και τους φτωχούς φτωχότερους, τείνοντας να 

δημιουργήσει και πρόβλημα κοινωνικής συνοχής. 

 Σαν να μην είναι όλα αυτά αρκετά, η κυβέρνηση έχει πολύ χαμηλές επιδόσεις στον 

τομέα της έρευνας και της τεχνολογικής ανάπτυξης.  Οι δαπάνες για την παιδεία, την 

έρευνα, την πληροφορική, την τεχνολογία και τη διά βίου κατάρτιση παραμένουν 

καθηλωμένες στα ίδια ποσοστά ή αυξάνονται ελαφρώς, χωρίς να ανταποκρίνονται στις 

ανάγκες της εποχής. 

 ∆εν μπορεί η κυβέρνηση να εξαντλεί την αυστηρότητα και την προσπάθειά της 

στην εισοδηματική πολιτική  και σε ουσιώδεις κοινωνικούς τομείς, ενώ αυξάνει συνεχώς 

το κόστος λειτουργίας του δημοσίου.  ∆εν μπορεί να ζητά, με εγκυκλίους του 

Υπουργείου Οικονομικών προς τις σχολικές εφορίες, να μειώνουν τις προβλεπόμενες, 

ήδη μειωμένες, δαπάνες των εγκεκριμένων προϋπολογισμών στην πιο κρίσιμη περίοδο 

της χρονιάς -το καλοκαίρι- κατά 13,6% στη δημοτική και κατά 26% περίπου στη μέση 

εκπαίδευση. 
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 Ο νόμος, συνάδελφε Ταραμουντά, για τις σχολικές εφορίες είναι εκεί.  Με 

πρωτοβουλία του ΑΚΕΛ, ο νόμος προβλέπει εκλογή των μελών των σχολικών εφοριών 

κατά δήμο.  Αυτή είναι και η πιο δημοκρατική διαδικασία.  ∆ε θα επιτρέψουμε ούτε την 

υποβάθμισή τους σε απλούς συνδέσμους γονέων, όπως προβλέπει η πρόταση του 

συναδέλφου σας κ. Προδρόμου, ούτε διορισμό από το Υπουργικό Συμβούλιο με 

μονοκομματικά κριτήρια, όπως συνέβαινε μέχρι πρόσφατα.  Εφαρμόστε τη νομοθεσία, 

ξεχάστε προεκλογικά τους μονοκομματικούς διορισμούς.  Ούτε μπορεί να προχωρεί σε 

καθήλωση, ακόμα και παγοποίηση, κονδυλίων για την παιδεία, τα θέατρα, τον 

πολιτισμό, την έρευνα και τον αθλητισμό.  Αυτή η κυβέρνηση σε κάθε προεκλογική 

περίοδο θυμάται την ανέγερση της πανεπιστημιούπολης, την οποία δεν κατάφερε να 

ολοκληρώσει στα δέκα χρόνια της διακυβέρνησής της.  Ενώ, σήμερα, θυμηθήκατε τα 

£5,7 εκατομ. λίρες.  Έχει καθυστερήσει σοβαρά τη λειτουργία των νέων πανεπιστημίων 

-του Πανεπιστημίου Εφαρμοσμένων Επιστημών και Τεχνών και του Ανοικτού 

Πανεπιστημίου- ενώ, πολύ πρόσφατα, κατέθεσε πολύ πρόχειρα, χωρίς ουσιαστική 

προεργασία και αργοπορημένα τα νομοσχέδια για την ίδρυσή τους.  Τα κονδύλια για 

την ερεύνα παραμένουν σε εξαιρετικά χαμηλά επίπεδα και είναι τα χαμηλότερα ανάμεσα 

σε όλες τις υπό ένταξη χώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ακόμα, ο ∆ημοκρατικός 

Συναγερμός συνεχίζει σε έτσι περιόδους να επιτίθεται με κάθε τρόπο κατά της ύπαρξης 

ενός αξιοκρατικού θεσμού, του ΚΥΣΑΤΣ, αξιοποιώντας αδυναμίες και κενά στη 

λειτουργία του θεσμού, που στοχεύει στην αποφυγή της ισοπέδωσης των πτυχίων και 

δημιουργίας χάους στα των τίτλων σπουδών. 

 Γι’ αυτό, συνάδελφοι, συναδέλφισσες, θεωρούμε πως επιβάλλεται να επέλθει 

αλλαγή και ανακοπή της νεοφιλελεύθερης πολιτικής και να αντικατασταθεί με μια 

φιλολαϊκή πολιτική, μια πολιτική που θα δώσει ξανά την ελπίδα και τη σιγουριά στο λαό 

μας. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Ιωνάς Νικολάου, παρακαλώ, έχει το λόγο. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το 2003 είναι το τελευταίο έτος πριν την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και 

το 2004 θα χαρακτηριστεί ως το έτος που θα τέμνει το χρόνο μεταξύ της προενταξιακής 

μας πορείας και της ένταξής μας ως πλήρους μέλους.   

 Καθώς, λοιπόν, συζητούμε τον τελευταίο προϋπολογισμό πριν την ένταξή μας, 

νιώθω την υποχρέωση να επισημάνω ότι ο στρατηγικός στόχος της ένταξης στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση δεν ολοκληρώνεται με την τελική προσχώρηση της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας, αλλά απαιτείται να προετοιμάσουμε τον τόπο και τον κυπριακό λαό για 

ισότιμη συμμετοχή και αξιόπιστη παρουσία μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Ο προϋπολογισμός για το έτος 2003 καταρτίστηκε με γνώμονα την υλοποίηση 

μιας αναπτυξιακής πρότασης που να ανταποκρίνεται στα νέα δεδομένα μετά την 

Κοπεγχάγη: 

 για μια βιώσιμη ανάπτυξη με κοινωνική αλληλεγγύη και ποιότητα ζωής,  

 για μια ανοικτή και δημοκρατική κοινωνία ενεργών πολιτών, χωρίς διακρίσεις, που 

θα δίνει ίσες ευκαιρίες και προοπτική στους νέους ανθρώπους.    

 Ο προϋπολογισμός αυτός σχεδιάστηκε σε μια συγκυρία η οποία χαρακτηρίζεται 

από μεγάλη διεθνή αβεβαιότητα.   

 Ο προϋπολογισμός του 2003 διαπνέεται από τους κορυφαίους στρατηγικούς 

στόχους της οικονομικής και κοινωνικής πολιτικής, που καθορίζονται στο στρατηγικό 

σχέδιο ανάπτυξης και στο αναθεωρημένο προενταξιακό οικονομικό πρόγραμμα. Κύρια 

επιδίωξη του προγράμματος είναι η προετοιμασία της Κύπρου και όλων των Κυπρίων, 
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για να αντιμετωπίσουν ισότιμα και με επιτυχία τις ανταγωνιστικές πιέσεις στα πλαίσια 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης, γιατί, με την ένταξή μας, η προσοχή μας, από τις 

μακροοικονομικές ισορροπίες και τα δημοσιονομικά αποτελέσματα, θα μετατοπιστεί στο 

πεδίο της πραγματικής οικονομίας.  Άρα, εκτός από τους πρωτογενείς τομείς της 

οικονομίας, η προσοχή μας στρέφεται σε ζητήματα που συνδέονται λίγο ή πολύ με αυτό 

που λέμε “συγκριτικό πλεονέκτημα” της κυπριακής πραγματικής οικονομίας.   

 Η διαφοροποίηση της κυβερνητικής πολιτικής από τη “σταθερότητα” προς την 

“ανταγωνιστικότητα” της κυπριακής οικονομίας συνδέεται άμεσα με το ευρωπαϊκό 

οικονομικό περιβάλλον, του οποίου ευελπιστούμε να είμαστε αναπόσπαστο μέρος.  

Γιατί οι διαρθρωτικές μας μειονεξίες μπορούν να μετατραπούν σε πλεονέκτημα, που όχι 

μόνο θα ενισχύσουν την ανταγωνιστική βάση της οικονομίας μας, αλλά ταυτόχρονα θα 

συνδυάζουν την οικονομική αποτελεσματικότητα και την κοινωνική αλληλεγγύη.   

 Η αξιοποίηση των συγκριτικών πλεονεκτημάτων που διαθέτει ο τόπος και τα οποία 

πηγάζουν από την πλεονεκτική γεωγραφική μας θέση, το υψηλό μορφωτικό επίπεδο 

του ανθρώπινου δυναμικού, το υψηλό επίπεδο των νομικών, χρηματοοικονομικών, 

τηλεπικοινωνιακών, ιατρικών και εκπαιδευτικών υπηρεσιών, καθώς επίσης και η 

εξέχουσα θέση που κατέχει ο τουρισμός επιτρέπουν να αντιμετωπίσουμε επάξια τις 

ανταγωνιστικές πιέσεις των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση αποτελεί μια μεγάλη στρατηγική 

επιλογή για το μέλλον του κυπριακού λαού, που συμπληρώνεται με τη μετάβασή μας 

προς το καθεστώς της ευρωζώνης και την πλήρη ένταξη στην Οικονομική και 

Νομισματική Ένωση.  

 Η ένταξη είναι μια προοπτική ειρήνης, ασφάλειας, κοινής ανάπτυξης και ευημερίας 

όλων των κατοίκων του νησιού.  Είναι μια πολιτική που αλλάζει την Κύπρο, τη 

μεταμορφώνει.  Αυτή η νέα εικόνα της Κύπρου δεν οικοδομείται από μόνη της.  
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Χρειάζεται στρατηγική, σχεδιασμό και συστηματική δουλειά, την οποία μόνο αυτοί που 

πραγματικά πιστεύουν σ’ αυτή μπορούν να υπηρετήσουν αποτελεσματικά και να 

επιτύχουν, όπως πετύχαμε, τα αποτελέσματα της Κοπεγχάγης.   

 Και ποια είναι η θέση κάποιων συναδέλφων της αντιπολίτευσης γι’ αυτή τη 

στρατηγική;  Ποια η θέση τους για την τεράστια αυτή προσπάθεια, που αλλάζει την 

πολιτική θέση και το ρόλο της Κύπρου στον ευρωπαϊκό και διεθνή χώρο;  Που βάζει τις 

προϋποθέσεις για την οικονομική και κοινωνική μας ανάπτυξη;  Τι ακούμε όλο αυτό το 

διάστημα που συζητείται ο προϋπολογισμός;  Καταστροφολογία και μηδενισμό όλων 

των επιτευγμάτων.        

 Ναι, κυρία Χαραλάμπους, δεν πετύχαμε τίποτα! 

 Υπάρχουν δύο στάσεις απέναντι στα προβλήματα του τόπου:  Η στάση της 

δημιουργικής αντιμετώπισης και η στάση της περιχαράκωσης, της έλλειψης 

αυτοπεποίθησης, της αντίθεσης σε ό,τι αλλάζει.  Εμείς θέλουμε να αλλάξουμε τα 

πράγματα.  Η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς όρους και 

προϋποθέσεις, η υποβολή ενός ολοκληρωμένου σχεδίου λύσης του Κυπριακού από τον 

Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών, το διεθνές ενδιαφέρον και οι προσπάθειες να επιτευχθεί 

λύση είναι κορυφαία παραδείγματα.  Γιατί πιστεύουμε ότι, αν δεν αλλάξουμε, θα 

διολισθήσουμε προς τα πίσω.  Γιατί πιστεύουμε ότι ο Κύπριος πολίτης θα μπορέσει να 

πραγματοποιήσει τις επιδιώξεις του ως Ευρωπαίος πολίτης, αν προετοιμαστεί σωστά, 

αν πετύχουμε ένα περιβάλλον δημιουργίας που να παρέχει όλο και περισσότερες 

ευκαιρίες και δυνατότητες και έτσι περισσότερη ασφάλεια και ευημερία.  Γιατί 

πιστεύουμε ότι σε μία δημιουργική κοινωνία η οποία, με το πολιτικό τρίπτυχο 

“ανάπτυξη-ανταγωνιστικότητα-μεταρρύθμιση”, θα μετατρέψει τις διαρθρωτικές 

μειονεξίες της σε πλεονεκτήματα ανταγωνιστικά.  Κάποιοι άλλοι στηρίζουν τις ελπίδες 

τους στο να συγκυβερνήσουν στην άγνοια του πολίτη, στην αμφιθυμία τους απέναντι 
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στις αλλαγές, στην ανασφάλειά τους και την έλλειψη αυτοπεποίθησης απέναντι στη 

στρατηγική επιλογή της ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση και την 

ευρωζώνη.       

 Μάλιστα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η πρόταση του ΑΚΕΛ για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση και την 

ευρωζώνη δεν είναι ξεκάθαρη.  Θεωρεί ότι η πορεία ένταξης της Κύπρου μπορεί να έχει 

θετικά αποτελέσματα, μόνο στο βαθμό που ενισχύει τις προσπάθειες λύσης του 

Κυπριακού και δεν πιστεύει στα πολιτικά και οικονομικά οφέλη από την ένταξή μας στην 

ΟΝΕ.  Με σκεπτικισμό και επιφυλάξεις αντιμετωπίζει την οικονομική ενοποίηση της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης, γιατί, όπως αναφέρει στην πρόταση για τον εκσυγχρονισμό της 

κυπριακής κοινωνίας, «αναπτύσσεται προς την ίδια νεοφιλελεύθερη κατεύθυνση, όπως 

και η παγκοσμιοποίηση, και εξυπηρετεί τα συμφέροντα των υπερεθνικών κολοσσών και 

του μεγάλου κεφαλαίου».   

 ∆ιακατέχονται από ηττοπάθεια, έλλειψη τόλμης, υποχωρητικότητα και πλέγμα 

κατωτερότητας για την ανταγωνιστική δύναμη της κυπριακής οικονομίας και τις 

δυνατότητες αξιοποίησης των συγκριτικών πλεονεκτημάτων που διαθέτει ο τόπος μας.  

Καλλιεργούν την ηττοπάθεια, όταν υπονοούν ότι ο τόπος μας ως διεθνές κέντρο 

παροχής υπηρεσιών δεν είναι έτοιμο να σταθεί μέσα στο ανταγωνιστικό περιβάλλον της 

οικονομικά ενοποιημένης Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Ακούγοντάς τους, διαμορφώνει κανείς την εντύπωση ότι η διαφθορά και η 

διαπλοκή, η παραβατικότητα και το οργανωμένο έγκλημα είναι μονοπώλιο της 

κυπριακής κοινωνίας.  Παρόμοια φαινόμενα -και πολλές φορές πολύ χειρότερα- 

συναντούμε και σε άλλες χώρες.  Ασφαλώς, απέχουμε πολύ από την τελειότητα.  ∆ε θα 

δικαιολογήσω τις ατέλειές μας ως ατόμων και ως συγκροτημένης κοινωνίας.  Αλλά 

έχουμε να επιδείξουμε και επιτεύγματα.   
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 ∆ιανύουμε μια εποχή στην οποία μετατίθενται οι παλαιοί και εμφανίζονται νέοι 

κίνδυνοι.  Οι θεσμικές καινοτομίες κρίνονται απαραίτητες για τη διαμόρφωση του 

αναγκαίου, κατά περίπτωση, πλαισίου, εντός του οποίου κινούμενοι θα διασφαλίζουμε 

το ταχύτερο και ασφαλέστερο αποτέλεσμα και θα οικοδομούμε μια κοινωνία ανάπτυξης, 

αλληλεγγύης και δικαιοσύνης.  

 Προχωρούμε με την ολοκλήρωση του κράτους δικαίου, με την εξασφάλιση και 

διεύρυνση των ατομικών δικαιωμάτων, με τον εκσυγχρονισμό του συστήματος 

απονομής της δικαιοσύνης και την εμπέδωση της ασφάλειας, γιατί πιστεύουμε ότι η 

σημασία τους είναι ευρύτατη στις σύγχρονες κοινωνίες και συνδέεται άρρηκτα με τη 

δυνατότητα των πολιτών να δημιουργούν, να επιχειρούν, να σχεδιάζουν το μέλλον τους.   

 Ειδικότερα, η ασφάλεια στην κοινωνική, οικονομική και πολιτική ζωή είναι αξία, 

ακόμη και προϋπόθεση, προόδου.  Είναι αξία και προϋπόθεση πολιτισμού, γιατί είναι 

συνδεδεμένη με τη δυνατότητα να ζει ο πολίτης χωρίς απειλές στη γειτονιά του, στον 

επαγγελματικό του χώρο, γιατί δίνει τη δυνατότητα της ελεύθερης και δημοκρατικής 

ζωής.   

 Για να εμπεδώσουμε την ασφάλεια στους πολίτες αυτού του τόπου και να 

ανταποκριθούμε στις υποχρεώσεις μας, που πηγάζουν από τη συμμετοχή μας στην 

Ευρωαστυνομία, οικοδομούμε τη νέα αστυνομία και επενδύουμε πολλά στην 

εκπαίδευση και την παιδεία γενικά των αστυνομικών.  Αυτά είναι τα ακόλουθα:   

1. Η εκπαίδευση, μετεκπαίδευση και εξειδίκευση των μελών της αστυνομίας 

αναβαθμίζεται και η Αστυνομική Ακαδημία, διαιρεμένη σε διάφορες σχολές, 

εντάσσεται στο υπό ίδρυση Πανεπιστήμιο Εφαρμοσμένων Τεχνών και Επιστημών.     

2. Η λειτουργία του Κέντρου Επικοινωνίας, η συμφιλίωση των αστυνομικών με τον 

πολίτη και η παρουσία τους με συχνές περιπολίες στους δρόμους και στις 



 154

γειτονιές των αστικών περιοχών θα μειώσουν την κοινωνική ανασφάλεια και θα 

βελτιώσουν την εμπιστοσύνη του πολίτη προς την αστυνομία.     

3. Η υποχρεωτική μετακίνηση των αστυνομικών από ορισμένες υπηρεσίες και η 

ίδρυση υπηρεσίας εσωτερικών υποθέσεων θα συμβάλουν στην προσπάθεια 

καταπολέμησης των φαινομένων διαφθοράς και διαπλοκής.    

4. Προχωρούμε με τον επανασχεδιασμό της οργάνωσης της αστυνομίας, με 

αποκεντρωμένες εξουσίες, για να καταστεί πιο αποτελεσματική στην υπηρεσία του 

πολίτη και της κοινωνίας.  Προχωρούμε με: 

 την ανακατανομή καθηκόντων και την απαλλαγή των αστυνομικών από μη 

αστυνομικής φύσεως καθήκοντα,  

 την υιοθέτηση νέων και σύγχρονων μεθόδων διεύθυνσης και διοίκησης, με 

περισσότερη ευελιξία και συνοχή σκέψης, και τη δημιουργική επίλυση 

προβλημάτων,  

 την αλλαγή του συστήματος αξιολόγησης της απόδοσης του προσωπικού, 

ώστε αυτό να καταστεί πιο αντικειμενικό και να προάγει την αξιοκρατία και 

την καταλληλότητα.   

 Για την αντιμετώπιση του οργανωμένου και κοινού εγκλήματος προχωρούμε με:   

 τον εκσυγχρονισμό των εγκληματολογικών υπηρεσιών και τη σύσταση 

κέντρου εγκληματολογίας, που θα πλαισιώνεται από εξειδικευμένο 

επιστημονικό προσωπικό,  

 την αναβάθμιση και ενίσχυση της Υπηρεσίας Οικονομικού Εγκλήματος. 

 Για την αντιμετώπιση της νεανικής παραβατικότητας και ειδικότερα της 

εγκληματικής συμπεριφοράς από νεαρά πρόσωπα, προχωρούμε με:  

 την άμεση και εξειδικευμένη επιμόρφωση όλων των υπευθύνων για την 

επιβολή του νόμου και τη σύσταση ειδικής ομάδας αστυνομικών, που, σε 
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συνεργασία με άλλους αρμόδιους λειτουργούς, θα χειρίζονται τις 

περιπτώσεις αυτές,  

 τη συμπλήρωση των ειδικά διαμορφωμένων χώρων προανάκρισης με την 

απόκτηση του αναγκαίου τεχνικού εξοπλισμού.  

 Ολοκληρωμένη πρόταση νόμου, με στόχο την αντιμετώπιση υποθέσεων ηθικής 

κατάπτωσης και της παραβατικότητας των ανηλίκων, είμαστε έτοιμοι να καταθέσουμε 

προσεχώς.  Η πρόταση, μεταξύ άλλων, θα ρυθμίζει τη δικαστική διαδικασία, με τη 

συγκρότηση δικαστηρίου ανηλίκων, την επιβολή μέτρων αγωγής ή διαπαιδαγώγησης, 

τις περιπτώσεις εισαγωγής ανηλίκου σε κατάστημα σωφρονισμού και την ενίσχυση της 

μέριμνας και των παιδαγωγικών λειτουργιών της οικογένειας. 

 Τα φαινόμενα της διαπλοκής και της διαφθοράς δεν εξαφανίζονται με απλή -όσο 

επιτυχής κι αν είναι- διαχείριση ή αντιμετώπιση των συνεπειών τους.  Απαιτείται 

αντεπίθεση στο κατεστημένο της μιζέριας, της εξάρτησης και της διαφθοράς, της 

αδικίας, της αθλιότητας και της διαπλοκής.  Τα φαινόμενα αυτά υπαγορεύουν ρήξεις με 

τις κατεστημένες νοοτροπίες και τις πρακτικές της αλληλοανοχής.  Γι’ αυτό προχωρούμε 

με τομές στην οργάνωση και τη λειτουργία της διοίκησης, τη διαμόρφωση θεσμών, 

μηχανισμών και διαδικασιών ικανών να διασφαλίσουν τη διαφάνεια στη δημόσια 

διοίκηση.   

 Ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός έχουμε καταθέσει προτάσεις νόμου για τον έλεγχο 

των περιουσιακών στοιχείων των βουλευτών, των υπουργών και των λειτουργών του 

ευρύτερου δημοσίου τομέα και ζητούμε τη στήριξη όλων των πλευρών της Βουλής, γιατί 

η πάταξη της διαφθοράς και της διαπλοκής είναι υπόθεση όλων μας. 

 Η διεύρυνση του πεδίου παρέμβασης της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, η συμπλήρωση 

των αρμοδιοτήτων και εξουσιών της, με την ενίσχυση των ανακριτικών ελεγκτικών 

αρμοδιοτήτων της, η ενίσχυση του θεσμού του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και η υποχρέωση 
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της ∆ικαιοσύνης να εξετάζει και να ολοκληρώνει, κατά απόλυτη προτεραιότητα, τις 

υποθέσεις διαφθοράς συμπληρώνουν τις προσπάθειες της κυβέρνησης να 

αντιμετωπίσει με όλα τα μέσα αυτή την κατάσταση.   

 Χρειαζόμαστε μια καθολική και ασυμβίβαστη προσπάθεια από όλους.  Η 

πρόκληση και πρόσκληση απευθύνεται σε όλους εμάς,  κυβέρνηση, Βουλή, κόμματα, 

διωκτικές αρχές, στον καθένα από εμάς ξεχωριστά.  Γι’ αυτό σας ερωτώ:  Αν όλες αυτές 

οι υποθέσεις που αναφέρεστε τόσο εξόφθαλμα δείχνουν τη διαφθορά, γιατί δεν τις 

καταγγέλλετε στις διωκτικές αρχές μαζί με τα στοιχεία που αποδεικνύουν την ορθότητα 

των καταγγελιών σας και έρχεστε εδώ, για να δηλητηριάσετε την κοινωνική και πολιτική 

ζωή του τόπου;  Τα πράγματα είναι πολύ συγκεκριμένα.  Αν πραγματικά θέλουμε να 

πατάξουμε τα οποιαδήποτε φαινόμενα διαπλοκής και διαφθοράς, δεν πρέπει να 

περιοριζόμαστε σε γενικόλογες διακηρύξεις και ήσσονος σημασίας προσπάθειες. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όσες και αν είναι οι επιτυχίες του χτες, ο δρόμος για μεγαλύτερη ευημερία, ειρήνη, 

ασφάλεια όλων των κατοίκων και ανάπτυξη ολόκληρου του νησιού δεν είναι ποτέ μια 

ανοιχτή και διάπλατη ευθεία. 

 Στο περιβάλλον της Ευρωπαϊκής Ένωσης η Κύπρος έχει μια ιδιαιτερότητα:  Την 

ανάπτυξη, με κοινωνική αλληλεγγύη και ποιότητα ζωής, που τη διασφαλίζει η 

οικονομική μας πολιτική, την ανταγωνιστικότητα της οικονομίας μας, που εγγυάται την 

αντιμετώπιση των οικονομικών πιέσεων στην ενιαία ευρωπαϊκή αγορά, και τις 

μεταρρυθμίσεις, που διασφαλίζουν την ολοκλήρωση του κράτους δικαίου, τη διεύρυνση 

των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και την εμπέδωση της ασφάλειας.  Και ο πολίτης μπορεί 

να προσβλέπει με σιγουριά στο μέλλον του στην Ενωμένη Ευρώπη. 

 Η χώρα είναι προορισμένη να αλλάξει οριστικά, να φτάσει σε ένα επίπεδο που η 

επιστροφή στο παρελθόν θα αποκλείεται.  Το χρωστούμε στον εαυτό μας, το 
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χρωστούμε στη νεολαία μας, στις γενιές που έρχονται.  Και ο προϋπολογισμός του 

2003 είναι το κύριο εργαλείο σ’ αυτό τον στόχο.  Γι’ αυτό εισηγούμαστε την υπερψήφισή 

του. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού, παρακαλώ. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Παρ’  όλο που ο πειρασμός είναι πολύ μεγάλος, δεν πρόκειται να απαντήσω στον 

κ. Νικολάου, θα το πράξουν άλλοι συνάδελφοι στην πορεία.  Θα πω απλώς ότι ο 

κυπριακός λαός έχει εντελώς διαφορετική άποψη από τη δική του για το ποιο ρόλο 

διαδραματίζει το ΑΚΕΛ στην κυπριακή κοινωνία. 

 Η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού από τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

συνιστά κορυφαία στιγμή της δημοκρατίας στον τόπο μας.  Παρά το ότι μέσα από τον 

κρατικό προϋπολογισμό δεν εμφανίζεται το σύνολο της οικονομικής και κοινωνικής 

πολιτικής της εκάστοτε κυβέρνησης, είναι γεγονός αναντίρρητο ότι προβάλλεται, έστω 

μερικώς, το στίγμα αυτής της πολιτικής.  Η εκτίμηση της κοινοβουλευτικής μας ομάδας 

είναι ότι η κυβέρνηση του Συναγερμού, με επικεφαλής το Γλαύκο Κληρίδη, στα δέκα 

χρόνια που βρίσκεται στην εξουσία άσκησε αντιλαϊκή, συντηρητική πολιτική που 

διεύρυνε το χάσμα μεταξύ πλούσιων και φτωχών.  Ανέχτηκε συμπεριφορές και 

ενέργειες στελεχών της που επιτάχυναν την καταρράκωση αξιών και ιδανικών, 

αντικαθιστώντας τις από τη νοοτροπία του εύκολου και γρήγορου πλουτισμού.  Μια 

νοοτροπία που εξαπλώθηκε με ραγδαίους ρυθμούς ανάμεσα σε μεγάλη μερίδα των 

πολιτών και που οδήγησε στην κατακόρυφη αύξηση της σήψης και διαφθοράς με 
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αποκορύφωμα το μεγάλο σκάνδαλο του χρηματιστηρίου.  Τα σκάνδαλα βλαστούν ως 

μανιτάρια και κατά κανόνα παραμένουν ατιμώρητα, ενώ το ρουσφέτι και η αναξιοκρατία 

έχουν γίνει πλέον κανόνας στη ζωή του τόπου και δεν αποτελεί άλλοθι το γεγονός ότι 

υπάρχουν και σε άλλες κοινωνίες παρόμοια προβλήματα. 

 Ένας σημαντικός άξονας της πολιτικής της κυβέρνησης είναι οι ιδιωτικοποιήσεις ή 

φιλελευθεροποιήσεις, όπως τις αποκαλούν συγκαλυμμένα.  Πολιτική που οδηγεί στη 

συρρίκνωση και ξεπούλημα του εθνικού πλούτου με στόχο τον έλεγχό του από μια 

οικονομική ολιγαρχία. 

 Την ίδια στιγμή η κυβέρνηση ανέχεται ή καλύτερα ενθαρρύνει την επίθεση των 

εργοδοτών ενάντια στις συνδικαλιστικές οργανώσεις, με στόχο να υπονομεύσει το ρόλο 

τους, να αποδυναμώσει τους εργαζόμενους και να προωθήσει τους στόχους της στον 

κοινωνικοοικονομικό τομέα.  Η προσπάθεια για κατάργηση των συλλογικών συμβάσεων 

και προώθηση των προσωπικών συμβολαίων, το κουτσούρεμα της ΑΤΑ εντάσσονται σ’  

αυτά τα πλαίσια.  Συναισθανόμενη ότι αυτή της η αντιλαϊκή πολιτική θα προκαλέσει 

αντιδράσεις από τους εργαζόμενους, η κυβέρνηση επιδιώκει, εδώ και μερικά χρόνια, να 

προωθήσει, δίχως αποτέλεσμα, βέβαια, μέχρι στιγμής, τη λήψη αντιδημοκρατικών 

μέτρων με τον περιορισμό του δικαιώματος της απεργίας σε ζωτικούς τομείς της 

οικονομίας. 

 Σ’  όλα αυτά χρειάζεται να προστεθούν τα προβλήματα στους τομείς της παιδείας, 

της υγείας, της προστασίας του περιβάλλοντος, της έρευνας, του πολιτισμού, του 

αθλητισμού και άλλα.  Η συνολική εικόνα της κυβερνητικής πολιτικής των τελευταίων 

δέκα χρόνων είναι εικόνα αποτυχίας, εικόνα ανικανότητας να αντιμετωπίσει τα 

σύγχρονα προβλήματα της κυπριακής κοινωνίας.  Είναι εικόνα διόγκωσης των ήδη 

υπαρχόντων προβλημάτων με άλλα πολλά που προκύπτουν από την έλλειψη 

συντονισμού μεταξύ των μελών της κυβέρνησης, την έλλειψη ευαισθησίας έναντι στα 
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προβλήματα των απλών ανθρώπων και τον ετσιθελισμό με τον οποίο ασκούν την 

εξουσία. 

 Ως αποτέλεσμα έχει αναπτυχθεί ανάμεσα στο λαό αίσθημα αλλαγής στη 

διακυβέρνηση του τόπου.  Συναισθανόμενη την αποτυχία της και τη λαϊκή κατακραυγή 

έναντι του τρόπου με τον οποίο κυβέρνησε τον τόπο, η κυβέρνηση επιδιώκει γι’  άλλη 

μια φορά να εξαπατήσει προεκλογικά τον κυπριακό λαό.  Χρησιμοποιεί, όπως και στο 

παρελθόν, το Κυπριακό, μιλώντας για ραγδαίες και ιστορικές εξελίξεις που επιβάλλουν 

την εκ νέου υποψηφιότητα Κληρίδη.  Ταυτόχρονα προτείνουν κυβέρνηση καθολικής 

αποδοχής για τα ζητήματα εσωτερικής διακυβέρνησης, παραδεχόμενοι μ’  αυτό τον 

τρόπο  την αδυναμία να τα χειριστούν, δικαιώνοντας έτσι την αντιπολίτευση.  Την 

αντιπολίτευση δικαιώνει για το ίδιο θέμα και ο Γενικός Εισαγγελέας, ο οποίος, 

εξαγγέλλοντας τη δική του υποψηφιότητα, σε αντιπαράθεση με εκείνη του κ. Κληρίδη, 

μίλησε και για την “ανάγκη στιβαρής εσωτερικής διακυβέρνησης”, αφήνοντας αιχμές για 

την ικανότητα του Προέδρου να κυβερνήσει τη χώρα. 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, η απόφαση της Κοπεγχάγης για συμμετοχή 

της Κύπρου στην επόμενη διεύρυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης συνιστά μεγάλη 

επιτυχία για την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  ∆υστυχώς, όμως, το Κυπριακό, η επίλυση του 

οποίου αποτελεί για όλους μας τον κύριο στρατηγικό στόχο, εξακολουθεί να παραμένει 

άλυτο. 

 Ο κ. Κληρίδης, ο οποίος κατ’  επανάληψη είχε δηλώσει ότι θα αποχωρούσε από 

την πολιτική ζωή μετά τη λήξη της θητείας του, χρησιμοποιεί αυτή την εκκρεμότητα, για 

να δικαιολογήσει την επαναδιεκδίκηση της προεδρίας.  Εξαγγέλλοντας την 

υποψηφιότητά του μίλησε για “ραγδαίες και ιστορικές εξελίξεις” που του επιβάλλουν να 

είναι ξανά υποψήφιος.  Με τη δήλωσή του αυτή διέψευσε τον εαυτό του, αφού την 

αμέσως προηγούμενη μέρα έλεγε στους φοιτητές της “Πρωτοπορίας” ότι δεν ανέμενε 
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σύντομα εξελίξεις.  Αυτή πρέπει να επισημανθεί ήταν και η ομόφωνη θέση του Εθνικού 

Συμβουλίου που είχε συνέλθει νωρίτερα την ίδια μέρα. 

 Αυτή ήταν και η θέση του κ. Μαρκίδη που, εξαγγέλλοντας τη δική του 

υποψηφιότητα, είπε ότι θα περάσουν ίσως αρκετά χρόνια, για να φτάσουμε σε λύση στο 

Κυπριακό. 

 Τι υποβάλλει η λογική για το συγκεκριμένο θέμα;  Με την υποβολή του Σχεδίου 

Ανάν ξένοι αλλά και ντόπιοι πολιτικοί παράγοντες επεδίωξαν να πείσουν το λαό ότι 

είχαμε φτάσει πολύ κοντά σε λύση στο Κυπριακό.  Μάλιστα καλλιέργησαν την 

ψευδαίσθηση ότι στην Κοπεγχάγη είμαστε μόλις μια ανάσα μακριά από τη λύση. 

 ∆υστυχώς, η στυγνή πραγματικότητα είναι πολύ διαφορετική.  Η δική μας πλευρά, 

κατά πλειοψηφία, αποδέχθηκε το Σχέδιο Ανάν ως βάση για διαπραγμάτευση, με στόχο 

να το βελτιώσουμε σε ουσιαστικά σημεία, έτσι ώστε να αποτελέσει τη λύση στο 

Κυπριακό.  Η πολιτική βούληση και ετοιμότητά μας για την επίτευξη λύσης που 

υπήρχαν για χρόνια επαναβεβαιώθηκαν για πολλοστή φορά.  Αν ο Ντενκτάς και η 

Τουρκία επεδείκνυαν την ίδια πολιτική βούληση και ετοιμότητα για ουσιαστική 

διαπραγμάτευση προς τη σωστή κατεύθυνση, τότε θα μπορούσαμε να ελπίζουμε στην 

επίτευξη βιώσιμης και λειτουργικής λύσης. 

 ∆υστυχώς όμως, ανεξάρτητα από τις φραστικές διακηρύξεις της νέας τουρκικής 

κυβέρνησης για την ετοιμότητα συνεργασίας τους με στόχο την επίτευξη λύσης, ο 

Ντενκτάς επανέλαβε φορτικά και κουραστικά τον κακό του εαυτό.  Επέμενε στο 

δικαίωμα χωριστής κυριαρχίας, στην παραμονή των εποίκων και στη μη επιστροφή των 

προσφύγων, για να αποδεχτεί το σχέδιο, όχι ως λύση, αλλά ως βάση για 

διαπραγμάτευση.  Έθετε δηλαδή προϋποθέσεις, για να αποδεχτεί να πάει σε 

συνομιλίες.  Ο Τούρκος Υπουργός Εξωτερικών με σχετικές του δηλώσεις πριν δύο 

μέρες ξεκαθάρισε ότι αυτή ήταν και η θέση της Τουρκίας. 
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 Ως επακόλουθο η προσπάθεια επίτευξης συμφωνίας πριν από την Κοπεγχάγη 

ναυάγησε κύρια με ευθύνη της τουρκικής πλευράς.  Η απόστασή μας από την επίτευξη 

λύσης είναι το ίδιο μακριά όσο μακριά ήταν και πριν από την κατάθεση του Σχεδίου 

Ανάν. 

 Υποστηρίζεται από κάποιους ότι η λύση μπορεί να επιτευχθεί είτε μέχρι τις 28 

Φεβρουαρίου είτε μέχρι τις 16 Απριλίου, οπόταν θα υπογραφεί η Συνθήκη 

Προσχώρησης στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Είμαι απόλυτα πεπεισμένος ότι η δική μας πλευρά θα προσεγγίσει τις όποιες 

ενδεχόμενες εξελίξεις με υπευθυνότητα και σοβαρότητα.  Θα προσέλθει στον όποιο νέο 

διάλογο με ετοιμότητα να διαπραγματευτεί, έχοντας ως βάση το Σχέδιο Ανάν και στόχο 

την επίτευξη των αναγκαίων βελτιώσεων, για να φτάσουμε στην πολυπόθητη λύση. 

 Επαναλαμβάνω όμως ότι η δική μας πολιτική βούληση δεν είναι αρκετή.  

Χρειάζεται ανάλογη πολιτική βούληση και από την τουρκική πλευρά.  ∆ιατυπώνεται η 

αισιοδοξία ότι θα υπάρξει θετική ανταπόκριση από την τουρκική πλευρά.  Επενδύονται 

μάλιστα αυτές οι ελπίδες στη νέα τουρκική κυβέρνηση και ιδιαίτερα στον κ. Ερντογάν.  

Είναι γεγονός πως ανώτατα στελέχη της νέας τουρκικής κυβέρνησης και ο Ταγίπ 

Ερντογάν χρησιμοποιούν διαφορετική φρασεολογία από εκείνη προηγούμενων 

τουρκικών κυβερνήσεων.  

 Είναι όμως εξίσου γεγονός ότι το κεμαλικό κατεστημένο στην Άγκυρα στήριξε 

αποφασιστικά και αποτελεσματικά τον Ντενκτάς στις πιο κρίσιμες πρόσφατες στιγμές. 

Στην Κοπεγχάγη ο Ντενκτάς πιεζόταν απ’ όλους, για να εξουσιοδοτήσει εκπρόσωπό 

του να διαπραγματευτεί με την ελληνοκυπριακή πλευρά. Η στήριξη που του πρόσφερε 

η επίσκεψη του στρατηγού Οζγκιόκ στο νοσοκομείο που νοσηλευόταν ήταν αρκετή, για 

να δώσει τέρμα σ’  αυτές τις προσπάθειες. 
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 Έντονα στριμωγμένος ήταν ο Ντενκτάς και κατά τη διάρκεια των εκδηλώσεων των 

Τουρκοκυπρίων.  Οι αντιδράσεις των συμπατριωτών μας πήραν διαστάσεις που 

άγγιζαν τα όρια της λαϊκής εξέγερσης.  Σ’  εκείνες τις κρίσιμες στιγμές ο Τούρκος 

Πρόεδρος Αχμέτ Σεζέρ συγκάλεσε σε σύσκεψη τον Πρωθυπουργό Γκιουλ, τον αρχηγό 

των ενόπλων δυνάμεων Οζγκιόκ και τον Ντενκτάς.  Αποτέλεσμα ήταν η στήριξη και 

ενίσχυση του Ντενκτάς από την τουρκική κυβέρνηση και το κατεστημένο.  Ο 

Τουρκοκύπριος ηγέτης επιστρέφοντας στην Κύπρο έκανε επίδειξη της ισχύος του, 

απαγορεύοντας τις όποιες επαφές Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων και διορίζοντας 

τους “σκληρούς” Μουμτάζ Σοϋζάλ και Ολγκιέν Ολγκιούν ως επικεφαλής των 

τουρκοκυπριακών τεχνικών επιτροπών. 

 Είναι σαφές ότι στην Τουρκία υπάρχει διαπάλη μεταξύ του κεμαλικού 

κατεστημένου και του μετριοπαθούς ισλαμικού Κόμματος της ∆ικαιοσύνης και 

Ανάπτυξης.  Είναι, επίσης, σαφές πως σ’  αυτή τη φάση το κεμαλικό κατεστημένο έχει 

το πάνω χέρι. 

 Προβλήματα και δυσκολίες αντιμετωπίζει όμως ο Ερντογάν και από την ισχυρή 

εσωκομματική αντιπολίτευση που υπάρχει στο Κόμμα ∆ικαιοσύνης και Ανάπτυξης.  

Παίρνει γύρω στο 40% στο εσωτερικό του κόμματος η αντιπολίτευση. 

 Τέλος, πρέπει να ξεκαθαρισθεί ότι μόνιμη επωδός των δηλώσεων όλων των 

Τούρκων πολιτικών, συμπεριλαμβανομένου και του Ερντογάν, είναι ότι επιδιώκουν 

λύση δύο ισότιμων κρατών και αυτό δεν πρέπει να διαφεύγει την προσοχή μας. 

 Ως εκ τούτου, χρειάζεται να είμαστε συγκρατημένοι και να αναμένουμε απτά 

δείγματα γραφής από τον Ερντογάν, για να τον κρίνουμε συνολικά και για να δούμε 

προς τα πού θα οδηγηθούν οι εξελίξεις στην Τουρκία. 

 Ένας άλλος σημαντικός παράγοντας που θα επηρεάσει τις εξελίξεις στο Κυπριακό 

είναι ο επικείμενος πόλεμος στο Ιράκ.  Όλα τα δεδομένα συγκλίνουν στο ότι η 
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αμερικάνικη επίθεση θα εκδηλωθεί το δεύτερο δεκαπενθήμερο του Φλεβάρη.  

Φυσιολογικά η έκρηξη του πολέμου θα στρέψει την προσοχή της ανθρωπότητας στο 

Ιράκ και το ενδιαφέρον για το Κυπριακό θα υποβαθμιστεί.  Είναι αναμενόμενο ότι η 

Τουρκία, παρ’  όλες τις επιφυλάξεις και αντιδράσεις της κοινής γνώμης στη χώρα, τελικά 

θα συνταχθεί στο πλευρό των Ηνωμένων Πολιτειών και των συμμάχων τους στον 

πόλεμο.  Είναι, επίσης, προφανές ότι η Τουρκία θα επιδιώξει και θα πάρει 

ανταλλάγματα γι’ αυτή της τη βοήθεια.  Ανταλλάγματα που θα εστιάζονται σε οικονομική 

βοήθεια -ακούγεται το ποσό των $32 δις- ικανοποίηση των απαιτήσεών της στο 

Κουρδικό και στο Κυπριακό. 

 Μ’ αυτά, λοιπόν, τα δεδομένα είναι δυνατό στους επόμενους μήνες να 

καταφέρουμε μέσα από ουσιαστικές διαπραγματεύσεις να πετύχουμε τις αλλαγές στις 

οποίες στοχεύουμε στο Σχέδιο Ανάν, για να το καταστήσουμε βιώσιμο και λειτουργικό;  

∆υστυχώς, η απάντηση είναι αρνητική.  Και ξεκαθαρίζω ότι μακάρι να υπάρξουν αυτές 

οι εξελίξεις και το ΑΚΕΛ μαζί με τον υποψήφιο τον οποίο υποστηρίζει, τον κ. 

Παπαδόπουλο, θα είναι οι πρώτοι που θα στηρίξουν αυτές τις εξελίξεις. 

 Το ερώτημα, λοιπόν, είναι γιατί ο κ. Αναστασιάδης και ο κ. Κληρίδης, 

διαψεύδοντας μάλιστα ο τελευταίος τον εαυτό του, μιλούν για ραγδαίες και δραματικές 

εξελίξεις.  Η απάντηση είναι πολύ απλή:  Αν ανατρέξουμε στις δύο προηγούμενες 

εκλογικές αναμετρήσεις, θα διαπιστώσουμε ότι επιδιώκεται από την ηγεσία του 

Συναγερμού επανάληψη του ιδίου σεναρίου.  Να χρησιμοποιηθεί δηλαδή το Κυπριακό, 

για να ξεγελαστεί ο λαός -ο κ. Μαρκίδης μίλησε για μηχανισμό εξαπάτησης- με στόχο να 

παραμείνει ο κ. Κληρίδης και ως εκ τούτου ο Συναγερμός στην εξουσία.  Η μόνη 

διαφορά είναι ότι το 1993 και το 1998 έπαιξαν με τα πατριωτικά και εθνικά αισθήματα 

των Κυπρίων και με το αίσθημα ανασφάλειάς τους υποσχόμενοι ενταφιασμό των Ιδεών 

Γκάλι, αγορά των πυραύλων S 300 και το μεγάλο φινάλε στο Κυπριακό, ενώ τώρα 
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παρουσιάζονται ως επαναπροσεγγιστές και μετριοπαθείς, οι μόνοι που δήθεν 

γνοιάζονται πραγματικά για την επίτευξη λύσης στο Κυπριακό. 

 Όσον αφορά εμάς δηλώνουμε ότι δεν πρόκειται να επιτρέψουμε την εξαπάτηση 

της κοινής γνώμης.  Θα αγωνιστούμε, για να αποκαλυφθούν ενώπιον του λαού οι 

πραγματικές δυνατότητες σύντομης επίλυσης του Κυπριακού και οι πραγματικές 

επιδιώξεις του Συναγερμού. 

 Υπάρχει όμως κι ένας άλλο μύθος που θα πρέπει να αποκαλυφθεί.  Από την 

πλευρά του Συναγερμού επιδιώκεται να προβληθεί ο κ. Κληρίδης ως ο πιο ικανός 

πολιτικός, για να διαχειριστεί το Κυπριακό τη δύσκολη αυτή φάση.  Το ΑΚΕΛ δε θεωρεί 

ότι ο κ. Κληρίδης είναι ο μοναδικός που μπορεί να χειριστεί τις τύχες της Κύπρου.  

Υπάρχουν και άλλοι εξίσου ικανοί, αν όχι και ικανότεροι, οι οποίοι διαθέτουν τη γνώση, 

την εμπειρία, την αποφασιστικότητα, τη θέληση και την αντοχή, για να αντεπεξέλθουν 

στις απαιτήσεις του αγώνα για επίλυση του Κυπριακού. 

 Εξάλλου, στα δέκα χρόνια που βρίσκεται στην εξουσία ο κ. Κληρίδης, είναι κατ’ 

επανάληψη που ασκήσαμε κριτική σε χειρισμούς, αλλά και σε θέσεις που διατύπωνε 

κατά τη διάρκεια των διαπραγματεύσεων ή των επαφών του με αξιωματούχους ξένων 

κυβερνήσεων ή οργανισμών.  Είναι κατ’ επανάληψη που επικρίναμε τις αντιφάσεις που 

επέδειξε σ’  όλη αυτήν την πορεία.  Σταχυολογώ ενδεικτικά μερικές απ’  αυτές. 

 Το 1993 ο Γλαύκος Κληρίδης διεκδίκησε την προεδρία με βασικό σύνθημα τον 

ενταφιασμό της ∆έσμης Ιδεών, που ήταν σαφώς καλύτερη από το Σχέδιο Ανάν.  Και, 

επειδή ο μόνος τρόπος, για να απαλλαγεί από τις Ιδέες Γκάλι, ήταν η εγκατάλειψη της 

ουσίας του Κυπριακού, άρχισε να συζητά αποκλειστικά τα περιβόητα Μέτρα 

Οικοδόμησης Εμπιστοσύνης.  Ενάμιση χρόνο αργότερα το εγχείρημα ναυάγησε και η 

διεθνής κοινότητα αποκόμισε την εντύπωση ότι είχαμε δεχθεί τα ΜΟΕ, ελπίζοντας να τα 

απορρίψει ο Ντενκτάς, και ότι τα απορρίψαμε, μόλις τα αποδέχθηκε η τουρκοκυπριακή 
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πλευρά.  Ακολούθησαν οι άτυπες και οι μυστικές συνομιλίες όπου, σύμφωνα με έκθεση 

του τότε Παρατηρητή της Ευρωπαϊκής Ένωσης, υποβλήθηκαν οι γνωστές και 

“θαρραλέες” ιδέες Κληρίδη, τις οποίες σήμερα συναντούμε στο Σχέδιο Ανάν και 

προσπαθούμε να αλλάξουμε.  Κυριαρχικές εξουσίες στα κρατίδια, έλεγε τότε ο κ. 

Κληρίδης, “κυριαρχικώς ασκούμενες εξουσίες” στο Σχέδιο Ανάν.  Εκ περιτροπής 

προεδρία, έλεγε ο κ. Κληρίδης, εκ περιτροπής διακοσμητική προεδρία στο Σχέδιο Ανάν.  

Απόκλιση από το δικαίωμα των προσφύγων για επιστροφή, έλεγε τότε ο κ. Κληρίδης, 

μάξιμουμ 28% του πληθυσμού, 14% των σπιτιών και 9% της γης σε Ελληνοκυπρίους 

στο τουρκοκυπριακό “συστατικό κράτος”, πάντα σύμφωνα με το Σχέδιο Ανάν. 

 Στη συνέχεια ο Πρόεδρος έθεσε μια ολόκληρη σειρά από προϋποθέσεις, 

προκειμένου να συγκατανεύσει σε διεξαγωγή συνομιλιών.  Ως αποτέλεσμα η διεθνής 

κοινότητα σχημάτισε την εντύπωση ότι θέλαμε πρώτα λύση και μετά διαπραγματεύσεις.  

Πέρασαν έτσι άλλα τρία άγονα χρόνια και έκλεισε αισίως η πρώτη πενταετία.  Στο 

μεταξύ, ενόψει των εκλογών του 1998, η κυβέρνηση επιδόθηκε σε μια πρωτοφανή 

δογματολογία, πυραυλολογία και ηφαιστειολογία με το γνωστό φιάσκο. Τέλος, το 1999 

εγκρίθηκε το περιβόητο “όλα στο τραπέζι”, στο οποίο δεν αντέδρασε η κυβέρνηση, με 

αποτέλεσμα να μας κατατρέχει μέχρι σήμερα. Είναι χαρακτηριστικό ότι στις εκατό 

πενήντα σχεδόν σελίδες του Σχεδίου Ανάν δε συναντάται πουθενά η λέξη 

“ομοσπονδία”.  Είναι, συνεπώς, άχαρη η προσπάθεια θεώρησης του κ. Κληρίδη ως 

αναντικατάστατου όσον αφορά το Κυπριακό. 

 Σ’  αυτό το σημείο θα ’θελα να επισημάνω ότι ο κ. Μαρκίδης ήταν για όλα αυτά τα 

χρόνια στενός, ίσως ο στενότερος συνεργάτης του Προέδρου στο Κυπριακό.  Εξάλλου, 

ο ίδιος, επιδιώκοντας να πείσει τους ψηφοφόρους του Συναγερμού να τον ψηφίσουν, 

μιλά για συνέχιση της ίδιας πολιτικής μ’  αυτήν του Κληρίδη στο Κυπριακό. 
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 Θέλω να καταλήξω με το Κυπριακό, κάνοντας μια σύντομη αναφορά στο Σχέδιο 

Ανάν.  Καταβάλλονται έντονες προσπάθειες από την πλευρά αξιωματούχων της 

κυβέρνησης, του Συναγερμού και μερίδας των μέσων μαζικής επικοινωνίας να 

παρουσιαστεί το ΑΚΕΛ ως ανακόλουθο έναντι των θέσεών του στο Κυπριακό και έναντι 

των Τουρκοκυπρίων.  Επιδιώκεται αυτή η δήθεν ανακολουθία του ΑΚΕΛ να αποδοθεί 

στη στήριξη της υποψηφιότητας του Τάσσου Παπαδόπουλου, τον οποίο χαρακτηρίζουν 

οι ίδιοι ως απορριπτικό και με κακές σχέσεις με τους Τουρκοκυπρίους, χαρακτηρισμοί 

που είναι εντελώς αναληθείς. 

 Το ΑΚΕΛ από την πρώτη στιγμή της υποβολής του σχεδίου το αντιμετώπισε 

ψύχραιμα, συνετά και με νηφαλιότητα.  ∆ιαφώνησε με κάθε μηδενιστική αντιμετώπισή 

του, αλλά και με τη διαρκή προσπάθεια ωραιοποίησής του από εκείνους που πίεζαν να 

το αποδεχθούμε, ως είχε, ως λύση.  Το ΑΚΕΛ θεωρούσε από την αρχή ότι το σχέδιο επί 

της ουσίας του περιέχει θετικά στοιχεία, ασάφειες, οι οποίες επιβάλλεται να 

διευκρινιστούν, γιατί επιδέχονται διαφορετικές ερμηνείες, αλλά και αρνητικά στοιχεία τα 

οποία επιβάλλεται να αλλάξουν. 

 Στο Εθνικό Συμβούλιο είχε συναποφασιστεί από την πλειοψηφία των κομμάτων να 

γίνει αποδεχτό το σχέδιο ως βάση για διαπραγμάτευση, με στόχο, εφόσον γίνουν οι 

αναγκαίες αλλαγές, να αποτελέσει τη λύση στο Κυπριακό.  Όσον αφορά τα 

χρονοδιαγράμματα, δεν έγιναν αποδεκτά από το Εθνικό Συμβούλιο, γιατί είχαν 

τελεσιγραφικό χαρακτήρα. 

 Οι αλλαγές που επήλθαν στο αρχικό σχέδιο αποδεικνύουν πόσο σωστή ήταν η 

θέση του Εθνικού Συμβουλίου.  Και το αναθεωρημένο σχέδιο όμως κρίθηκε από το 

Εθνικό Συμβούλιο ως μη ικανοποιητικό.  Κρίθηκε ότι χρειάζεται ουσιαστική 

διαπραγμάτευση, έτσι ώστε να πετύχουμε περαιτέρω βελτιώσεις που θα το καθιστούν 

βιώσιμο και λειτουργικό. 
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 Το ΑΚΕΛ και το ∆ΗΚΟ στήριξαν με συνέπεια αυτή τη θέση μέσα και έξω από το 

Εθνικό Συμβούλιο. Εκείνοι που μας κατηγορούν για εκλογικές σκοπιμότητες στοχεύουν 

στο να προκαλέσουν σύγχυση στην κοινή γνώμη και να εξυπηρετήσουν τις δικές τους 

εκλογικές σκοπιμότητες.  Είναι το λιγότερο φαιδρό να κατηγορείται το ΑΚΕΛ ότι ξεπουλά 

τους Τουρκοκυπρίους για χάρη της εξουσίας.  Το ΑΚΕΛ αμέσως μετά το πραξικόπημα 

και την εισβολή του 1974, σε καιρούς δύσκολους και επικίνδυνους, είχε την τόλμη και 

βρήκε τη δύναμη να πει ότι οι Τούρκοι της Κύπρου δεν είναι εχθροί μας, είναι αδελφοί 

μας και συναγωνιστές στον κοινό αγώνα για απελευθέρωση και επανένωση του νησιού 

και του λαού μας.  Άλλοι είναι που επέτρεψαν στις νεολαιίστικές τους οργανώσεις να 

φωνάζουν συνθήματα όπως «Καλός Τούρκος είναι ο νεκρός Τούρκος». 

 Το ΑΚΕΛ γνωρίζει πολύ καλά ότι το Σχέδιο Ανάν δεν ήρθε για να φύγει.  Είναι γι’ 

αυτό το λόγο που επιμένει ότι με αφετηρία μας θέσεις αρχής πρέπει να αγωνιστούμε 

από κοινού με τους συμπατριώτες μας Τουρκοκύπριους.  Απαιτείται να επιφέρουμε τις 

αναγκαίες βελτιώσεις στο σχέδιο, έτσι ώστε να αποτελέσει τη λύση στο Κυπριακό.  

Στόχος μας είναι η λύση να επανενώσει το λαό μας και να του επιτρέψει να οικοδομήσει 

ένα κοινό μέλλον σε συνθήκες ειρήνης και ευημερίας. 

 Σας ευχαριστώ. 

 (Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Άντρου Κυπριανού, ο κ. Άριστος 

Χρυσοστόμου αντικατέστησε τον Πρόεδρο στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

 Η κ. Θεοχάρους, παρακαλώ. 



 168

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ελάχιστες είναι οι περιπτώσεις όπου ακόμη και μέσα στις συνθήκες της 

προηγμένης δημοκρατίας που κοσμούν το κυπριακό κοινοβούλιο οι ολιγάριθμοι 

βουλευτές μας έχουν τη δυνατότητα να ξεφύγουν από το ασφυκτικό scaffolding των 

πολιτειακών ξυλοτύπων και να αναπετάσουν ιδίαν πολιτικήν ενόρασιν, έστω και υπό τη 

μορφή αυτοματικής διατύπωσης. 

 Γι’  αυτό, νομίζω ότι οιαδήποτε γλωσσική υπέρβαση με την καλή πρόθεση της 

αποφυγής της γλωσσικής φάλαγγας, που σίγουρα θα μας ταλανίσει το τρέχον τριήμερο 

αλλά και τις παννυχίδες των προϋπολογισμών, ας θεωρηθεί πραγματικό πολιτικό γέρας 

και όχι ανερμάτιστη ιδεοληψία. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πώς είπατε; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Χρειάζεται να μας εξηγείτε αυτά που λέτε! 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Πάρτε το λεξικό του Μπαμπινιώτη. 

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Ιδεοληψία εκπηγάζουσα από την πειθαναγκαστική και τραυματική ενηλικίωση που 

συμπίπτει με την απόφαση της Κοπεγχάγης για την έναρξη των διαδικασιών ένταξης 
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της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Θα μπορούσα να σας έλεγα και για ένα πολιτικό 

ματς επιτραπέζιας αντισφαίρισης, αλλά ας περιοριστούμε σε τούτο. 

 Η πρόσφατη απόφαση του κοινοβουλίου για την ψήφιση της τροπολογίας του 

ΑΚΕΛ αναφορικά με τους κανονισμούς για την παροχή δωρεάν νοσηλείας στα κρατικά 

νοσηλευτήρια της Κύπρου ήταν μια απόφαση εσφαλμένη και προς τούτο αναλαμβάνω 

το μερίδιο της ευθύνης που μου αναλογεί.  Επαναφέρει όμως στο προσκήνιο την 

ανάγκη για την, κατά το δυνατό, ταχύτερη εφαρμογή του Γενικού Σχεδίου Υγείας, ενός 

οράματος το οποίο διακονεί πολλές γενιές.  Και αυτό ουσιαστικά συνάδει με το εφηβικό 

όραμα της κυπριακής πολιτείας να παρέχει δωρεάν ιατροφαρμακευτική περίθαλψη σε 

όλους τους πολίτες, πράγμα αδύνατο και ασύμβατο με τα σημερινά πολιτικά και 

κοινωνικά δεδομένα, αλλά και άδικο.  Συνεπώς, οι ψηφισθέντες κανονισμοί ορθώς 

αναπέμφθηκαν.  ∆ε θέλουμε να πούμε με αυτό το λόγο ότι δεν έπρεπε να επεκταθεί το 

όριο προς τα πάνω.  Απλώς έγιναν τέτοια λάθη εκείνη την ημέρα που νομίζω θα τα 

πληρώσουμε ή θα τα πληρώναμε, αν δεν είχε αναπεμφθεί ο νόμος. 

 Από την άλλη, είναι γνωστό σε όλους όσοι ασχολήθηκαν επαγγελματικά με τον 

τομέα της υγείας πως στον τομέα αυτό ό,τι και να κάνεις είναι πάντα λίγο, είναι πάντα 

λειψό, κύριε Τυρίμο, και το ξέρετε πολύ καλύτερα από μένα.  Γι’  αυτό, θα επαναλάβω 

και σήμερα πως είναι ακράδαντη πεποίθησή μας ότι οι μηχανισμοί υγείας πρέπει να 

αποτελούν αναπόσπαστο μέρος των αμυντικών μηχανισμών του κράτους και έτσι 

πρέπει να θεωρούνται. 

 Η πολιτική του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κοσμείται από τη λήψη πλείστων όσων 

προοδευτικών μέτρων, τα οποία αποσκοπούν στην απάμβλυνση του πόνου, στην 

εξάλειψη της νοσηρότητας, στην πρόληψη των ασθενειών και στην προαγωγή της 

ψυχικής και σωματικής υγείας και της προσωπικής ευεξίας. 
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 Με άλλα λόγια, η δημόσια υγεία αποτελεί ύψιστο στόχο της κοινωνικής πολιτικής 

του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και δεν πρέπει να παρασυρόμαστε στη φενάκη 

κομματικής ή άλλης σκοπιμότητας.  Οι μεγάλες δυσχέρειες που θα αντιμετωπίσει η 

Κύπρος στην πορεία εναρμόνισης με τα ευρωπαϊκά δεδομένα και εν προκειμένω δε 

μιλώ μόνο για την ψήφιση των εναρμονιστικών νόμων, αλλά κυρίως για την εφαρμογή 

τους, καθιστούν άκρως απαραίτητη και επείγουσα την ανάγκη για αλλαγή νοοτροπίας 

τόσο όσον αφορά τη μία συνιστώσα της αυτενεργού και αμφιμονοσήμαντης σχέσης που 

διέπει τα συστήματα υγείας, δηλαδή τους μηχανισμούς παροχής υπηρεσιών υγείας, 

όσο, επίσης, και τη νοοτροπία και συμπεριφορά του ετέρου σκέλους, δηλαδή των 

ασθενών και του κάθε πολίτη που υποβάλλεται στις διαδικασίες πρόληψης ασθενειών, 

χωρίς αναγκαστικά να ασθενεί. 

 Τι θέλω να πω.  Θέλω να πω ότι οι μισές τουλάχιστον από τις εργαστηριακές 

εξετάσεις που γίνονται στα νοσοκομεία μας είναι άχρηστες και δεν υπάρχει κανένας 

λόγος να γίνονται. 

 Εδώ υπάρχει ένας μακρύς δρόμος... 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Θα κατηγορηθείς για μηδενιστική πολιτική. 

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Θα σου απαντήσω και σένα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Εδώ υπάρχει ένας μακρύς δρόμος γεμάτος δυσχέρειες και οφείλουμε όλοι να 

εργαστούμε συλλογικά και εμπεριστατωμένα προς τη βελτίωση όλων των παραμέτρων. 
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 Για παράδειγμα, η προσπάθεια εκσυγχρονισμού των ιδιωτικών κλινικών και 

νοσηλευτηρίων με την εφαρμογή του σχετικού εναρμονιστικού νόμου και η σχετική 

συζήτηση στην επιτροπή Υγείας της Βουλής δεν αποσκοπεί στο κλείσιμο των ιδιωτικών 

κλινικών, όπως εσφαλμένα υποστηρίχθηκε από πολλούς, για λόγους μάλλον φτηνού 

λαϊκισμού, αλλά ακριβώς στο αντίθετο:  Στην εξακολούθηση της λειτουργίας τους, αλλά 

με τους όρους και τους κανονισμούς που επιβάλλει όχι η Ευρωπαϊκή Ένωση αλλά οι 

σύγχρονες απαιτήσεις της ιατρικής και νοσηλευτικής φροντίδας.  Βεβαίως, η τυχούσα 

εφαρμογή των κανονισμών για τα νοσήλια, πέρα από το γεγονός ότι θα οδηγήσει σε 

κάθετη πτώση του επιπέδου των παρεχομένων υπηρεσιών, θα οδηγήσει σε πλήρη 

μαρασμό την ιδιωτική ιατρική για όσους κόπτονται υπερμέτρως και για τις ιδιωτικές 

κλινικές. 

 Στο σημείο αυτό θα ήθελα να χαιρετίσω τη δρομολογηθείσα ίδρυση του 

Πανεπιστημίου Εφαρμοσμένων Επιστημών και Τεχνών.  ∆εν ξέρω πόσο σύντομα θα 

αρχίσει να λειτουργεί, αλλά είναι πάρα πολύ σημαντική υπόθεση, στα πλαίσια του 

οποίου προνοείται η λειτουργία ανωτάτης νοσηλευτικής σχολής, εν αναμονή βέβαια και 

της λειτουργίας της ιατρικής σχολής.  Θα είναι τα δύο πιο σημαντικά βήματα για την 

απογείωση της ιατρικής στον τόπο μας. 

 Άλλο ένα σημαντικό παράδειγμα είναι ο νόμος περί παράλληλης εισαγωγής των 

φαρμάκων, η εφαρμογή του οποίου θα οδηγήσει στην ουσιαστική πτώση των τιμών των 

φαρμάκων προς όφελος του Κύπριου πολίτη.  Συνεπώς, κρίνουμε ότι η διαδικασία της 

εναρμόνισης εφαρμοζόμενη θα δώσει καρπούς για τον κάθε πολίτη, αλλά και για 

ουσιαστική κοινωνική ελευθερία. 

 Μελετώντας τον προϋπολογισμό του Υπουργείου Υγείας για το 2003, 

αντιλαμβανόμεθα ότι πρόκειται για μια προσεκτική και εμπεριστατωμένη προσέγγιση, η 

οποία θα βοηθήσει να αναβαθμισθεί η λειτουργικότητα των υφισταμένων δομών της 
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υγείας.  Παρατηρείται μια αύξηση της τάξης των £20.000.000 περίπου σε σύγκριση με 

το 2002.  ∆εν είναι σημαντικά τα ποσά τα οποία διατίθενται για την υγεία.  Αυτό είναι μία 

ομολογία, αλλά, ωστόσο, δε θα ήθελα να παρασυρθώ σε εκείνη τη μηδενιστική 

προσπέλαση που έγινε από προηγούμενους ομιλητές.  Εδώ γίνεται μια αξιολόγηση και 

μια ιεράρχηση και νομίζω ότι είμαστε όλοι συνυπεύθυνοι γι’  αυτή την ιεράρχηση των 

αξιών. 

 Σημαντικό στοιχείο στην όλη φιλοσοφία της πολιτικής του υπουργείου είναι η 

παροχή δωρεάν νοσηλείας και φαρμακευτικής αγωγής σε άτομα πάσχοντα από 

συγκεκριμένες παθήσεις, ως είναι ο καρκίνος, ο διαβήτης, η κατά πλάκας σκλήρυνση, η 

νόσος Αλτσχάιμερ και ορισμένες βαριές μορφές νεφροπαθειών και ρευματοπαθειών. 

 Είναι χαρακτηριστικό ότι έχουν μειωθεί σημαντικά τα έξοδα αποστολής ασθενών 

στο εξωτερικό με αύξηση της αγοράς υπηρεσιών από τον ιδιωτικό τομέα εντός Κύπρου.  

Είναι ξεκάθαρο ότι η τολμηρή και αποφασιστική πολιτική της αγοράς υπηρεσιών υγείας 

από το Υπουργείο Υγείας για τους πολίτες της ∆ημοκρατίας, όχι μόνο στις περιπτώσεις 

όπου οι κρατικές υπηρεσίες αδυνατούν να καλύψουν τις ανάγκες, αλλά και σε 

περιπτώσεις όπου η διπλή μεταβλητή κόστους λειτουργικότητας και χρόνου αναμονής 

είναι ανατρεπτή αλλά και ανατρεπόμενη αποδεικνύεται λίαν αναποτελεσματική και 

πολλαπλώς συμφέρουσα.  Και εδώ θα συμφωνήσω με τον κ. Τυρίμο ότι απλώς πρέπει 

να τηρούνται όλες εκείνες οι διαδικασίες της δίκαιης αγοράς υπηρεσιών, της δίκαιης 

προσφοροδότησης και κατακύρωσης. 

 Ειδικά στον τομέα ορισμένων υψηλής τεχνολογίας εργαστηριακών εξετάσεων 

επιβάλλεται η άμεση σύναψη συμφωνιών με τον ιδιωτικό τομέα, ενώ υπάρχουν και τα 

πολύ επιτυχημένα παραδείγματα αγοράς χειρουργικών, καρδιοχειρουργικών και 

μικροχειρουργικών υπηρεσιών από ιδιώτες γιατρούς. 
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 Πέρσι σας είχα πει ότι ένας χώρος, όπως είναι το Μανχάταν, έχει λιγότερα κέντρα 

από όσα έχουμε εμείς στην Κύπρο διαγνωστικών αξονικών τομογράφων, μαγνητικών 

κ.λπ.  Αυτό εννοώ, ότι μπορούμε με σωστούς μηχανισμούς και κινήσεις των ασθενών 

να αποφύγουμε αυτή την τρομακτική κατάσταση όπου η κάθε πόλη...  Και είχα 

παρεξηγηθεί βέβαια, κάποιος συνάδελφος είχε εναντιωθεί, γιατί δεν είχε η Πάφος 

μαγνητικό τομογράφο. 

 Η συνεργασία αυτή όχι μόνο δε θα υποκαταστήσει ή θα μειώσει τον τομέα των 

κρατικών νοσηλευτηρίων, αλλά θα του επιτρέψει να ανασάνει και να εγκύψει σε 

ακαδημαϊκές δραστηριότητες, έχοντας αποδράσει από το τέναγος των ατελείωτων 

λιστών αναμονής των χειρουργικών επεμβάσεων. 

 Από την άλλη, συνεχίζεται η αναδιοργάνωση του Υπουργείου Υγείας για την 

αντιμετώπισης της πρόκλησης της εφαρμογής του Γενικού Σχεδίου Υγείας, ούτως ώστε 

ο κάθε πολίτης να αντιμετωπίζει μέσα σε συνθήκες απόλυτης αξιοπρέπειας την 

απόλυτα ιδιωτική στιγμή της πρόσκαιρης αδυναμίας και παλινδρόμησης, την οποία 

πάντοτε εξυπονοείται ο σωματικός και ψυχικός πόνος. 

 Όσον αφορά το Γενικό Σύστημα Υγείας έχει διοριστεί το διοικητικό συμβούλιο, ενώ 

σύντομα προβλέπεται η προκήρυξη της θέσης του γενικού διευθυντή, με την πρόσληψη 

του οποίου θα αρχίσουν οι εργασίες του σχεδίου.  Το Γενικό Σχέδιο Υγείας είναι ένα 

έργο κοινωνικής αλληλεγγύης και επιβάλλεται η ταχυτάτη ολοκλήρωσή του. 

 Προς την κατεύθυνση αυτή έχει ήδη ετοιμαστεί ο προϋπολογισμός, το 

οργανόγραμμα για τα έτη 2003 και 2004 και δημιουργείται η υποδομή με τη στελέχωση 

των νοσοκομείων, την εκπαίδευση ειδικών στη διοίκηση και την προετοιμασία της 

μεταφοράς στο νέο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας. 

 Η προοπτική της ολοκλήρωσης τοποθετείται τα αμέσως επόμενα δύο με τρία 

χρόνια λόγω και των μεγάλων ελλειμμάτων στον τομέα της διαχείρισης και της 
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τεχνογνωσίας.  Προς την κατεύθυνση αυτή θα δαπανηθεί κατά το 2003 επιπλέον ποσό 

£400.000 συν τοις άλλοις και για τη βελτίωση της οργανωτικής δομής του Υπουργείου 

Υγείας. 

 Η εφαρμογή του σχεδίου υγείας θα μπορούσε να είχε προχωρήσει ταχύτερα και 

θα έλυνε αυτόματα και το πρόβλημα των νοσηλίων χωρίς τις ιδιορρυθμίες της 

παρούσας κατάστασης.  Επισημαίνω ότι, παρά τις μεγάλες καθυστερήσεις που 

παρατηρήθηκαν, προχωρεί η επανακοστολόγηση του σχεδίου υγείας από έναν ξένο 

ειδικό εμπειρογνώμονα, ενώ τρεις παράλληλες έρευνες διεξήγαγε και ο ιδιωτικός 

τομέας, οι οποίες θα τεθούν στη διάθεση αυτού του εμπειρογνώμονα. 

 Η υγεία όμως είναι θέμα υψίστης προτεραιότητας.  ∆εν μπορεί να ενδιαφέρει την 

πολιτεία μόνο η οικονομικίστική της διάσταση.  ∆ηλαδή θα πρέπει να δαπανώνται 

σημαντικά ποσά για τη βελτίωση των παρεχομένων υπηρεσιών και για την κάλυψη 

όλου του πληθυσμού και κυρίως των ασθενέστερων τμημάτων του, όπως είναι τα 

παιδιά, οι έγκυοι, οι γέροντες, οι μειονεκτούντες φυσικά και νοητικά, οι εγκλωβισμένοι, οι 

Τουρκοκύπριοι που καταφεύγουν στις ελεύθερες περιοχές, καθώς επίσης και οι νόμιμοι 

και παράνομοι μετανάστες. 

 Στα πλαίσια της γενικότερης προσέγγισης του ζητήματος της κοινωνικής 

διάστασης της ιατρικής και των υπηρεσιών υγείας, θα μπορούσε να γίνει αυστηρή 

κριτική προσπέλαση των καθυστερήσεων που παρατηρούνται όσον αφορά την 

προστασία των πλέον αδυνάτων μελών της κοινωνίας, των νεογέννητων στα πρώτα 

στάδια της ζωής τους, των παιδιών, καθώς επίσης και της αδιαφορίας της πολιτείας στο 

σύνολό της στην επίλυση βασικών ποιοτικών προβλημάτων των ατόμων με σωματικές 

ή ψυχικές αναπηρίες και νοητική υστέρηση. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι τραγικό να ακούμε να απαριθμούν όλες οι παρατάξεις 

σ’  αυτή τη Βουλή, όλα τα κόμματα, απλώς πόσα λεφτά δίνουμε στους ανάπηρους.  ∆ε 
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θέλουν ελεημοσύνη!  Τα άτομα αυτά δεν απολαύουν του σεβασμού που επιβάλλει το 

πολιτισμικό μας επίπεδο, αλλά ούτε και το υψηλό, κατά τεκμήριο, επίπεδο διαβίωσης 

του κυπριακού λαού.  Η κοινωνία επαναπαύεται, παρέχοντας στήριξη ελέους, οι δε 

θεσμοί που θα καταστήσουν τους μειονεκτούντες πολίτες περήφανους συμμέτοχους του 

κοινωνικού γίγνεσθαι απουσιάζουν.  Ωστόσο, δεσμευόμαστε ότι ούτε επί στιγμή δε θα 

επαναπαυτούμε μέχρι την οριστική επίλυση του ζητήματος. 

 Επανέρχομαι όμως στη δημόσια υγεία, όπου οι προσπάθειές μας πρέπει να 

κατευθύνονται προς τη βελτίωση των υπηρεσιών, προς την πρόληψη των νόσων και 

των διαταραχών και προς την κατάδειξη των πηγών του κινδύνου. Αντικειμενικός 

στόχος εν προκειμένω είναι η καταπολέμηση της νοσηρότητας και της πρόωρης 

θνητότητας. Το επίπεδο των υπηρεσιών υγείας που διαθέτει η Κύπρος έχει αναπτυχθεί 

σημαντικά και τούτο αντανακλάται στο βασικότερο και πλέον ευαίσθητο καθ’  ημάς 

δείκτη, τον αφορώντα τη νεογνική θνησιμότητα, ο οποίος μειώθηκε στους 5,6 θανάτους 

για κάθε 1 000 γεννήσεις.  Εντούτοις, η προσπάθεια για τη διατήρηση υψηλού επιπέδου 

των παρεχομένων υπηρεσιών πρέπει να είναι συνεχής και πρέπει να κινείται πάνω 

στους άξονες που αποτελούν και τη βάση του υπό διαμόρφωση πανευρωπαϊκού 

σχεδίου υγείας. 

 ∆ε θα αναλύσω τις επιμέρους προβλεπόμενες δαπάνες του Τακτικού 

Προϋπολογισμού, τις αναπτυξιακές δαπάνες και το Πάγιο Ταμείο από τον 

προϋπολογισμό του Υπουργείου Υγείας, ο οποίος φτάνει τα £174.000.000, όπως σας 

έχω πει.  Συμφωνώ ότι είναι μικρός προϋπολογισμός, είναι λίγα τα χρήματα αυτά.  

Άλλωστε όλα αυτά φαίνονται στους κυκλοφορούντες πίνακες.  Ωστόσο, θα αναφέρω 

συνοπτικά ότι, παρ’  όλες τις καθυστερήσεις, προχωρούν τα μεγάλα αναπτυξιακά έργα 

και βελτιούται η υποδομή στα νοσοκομεία.  Όπως για παράδειγμα, έγινε πρόσφατα η 

κατακύρωση των προσφορών για τους νέους αξονικούς τομογράφους της Λάρνακας και 
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της Λευκωσίας, έγινε η προμήθεια και η εγκατάσταση του αξονικού τομογράφου στην 

Πάφο, που έγινε με δωρεά συμπολίτη μας, αλλά και αυτό είναι συμμετοχή κοινωνική, η 

λειτουργία αιμοδυναμικού εργαστηρίου και Γ κάμερας στο Νοσοκομείο Λεμεσού η οποία 

έχει δρομολογηθεί και η επικείμενη λειτουργία μονάδας εντατικής νοσηλείας παίδων στο 

Μακάρειο Νοσοκομείο. 

 Από την άλλη εξοπλίζονται και στελεχώνονται κλινικές, βελτιώνεται η υποδομή σε 

έμψυχο υλικό και με το διπλασιασμό των φοιτητών της νοσηλευτικής σχολής τίθενται οι 

βάσεις για την επίλυση του προβλήματος της έλλειψης νοσηλευτών.  Επίκειται η 

αποπεράτωση του κέντρου υγείας στη Λακατάμια, ενώ προχωρούν οι εργασίες για τα 

κέντρα υγείας Κοφίνου, Λινόπετρας και Ιδαλίου. 

 Σημαντικά κονδύλια διατίθενται για την πρόληψη, καθώς επίσης και για την 

έγκαιρη διάγνωση, ως είναι τα προγράμματα ελέγχου του γυναικείου πληθυσμού 

αναφορικά με το γυναικολογικό καρκίνο και τον καρκίνο του μαστού, για τη διαμόρφωση 

πολιτικής που προάγει την αγωγή υγείας και για τη μελέτη των επιπτώσεων πολλών 

επιβαρυντικών παραγόντων επί της υγείας του πληθυσμού, καθώς επίσης και για την 

εκπαίδευση του ιατρικού κόσμου.  Επίσης, η εισαγωγή του θεσμού της συνεχούς 

ιατρικής εκπαίδευσης σε συνδυασμό με τη λειτουργία της ιατρικής σχολής θα συμβάλει 

αποτελεσματικά στην ανοδική πορεία της ιατρικής. 

 Σ’  αυτό το σημείο θα ήθελα να επισημάνω ότι εκείνο στο οποίο νοσούμε είναι η 

κακή πληροφόρηση του πολίτη.  Ο πολίτης θα μπορούσε να ξέρει ότι έχει τη 

δυνατότητα να απολαύει πολλών υπηρεσιών, δυστυχώς όμως σ’  αυτό τον τομέα 

είμαστε υποχρεωμένοι να παραδεχτούμε ότι νοσούμε. 

 Επίσης, θα ήθελα να εκφράσω στο σημείο τούτο το σκεπτικισμό μου για τα 

κονδύλια των £2.000.000 που αφορούν τη χορηγία στο Ταμείο Ερευνών Μυϊκής 

∆υστροφίας και των £500.000 κυρίως προς το Ινστιτούτο Νευρολογίας και Γενετικής και 



 177

πάλι για έρευνες.  Όχι από σκοταδιστική διάθεση, αλλά γιατί συγκρινόμενα με τα ποσά 

που χορηγούνται για άλλες ανάγκες, όπως για παράδειγμα για την εκπαίδευση των 

γιατρών, αυτά τα ποσά μοιάζουν υπέρογκα, πέρα από το γεγονός ότι γνωρίζετε όλοι 

πόσα προβλήματα δημιουργεί αυτό το ινστιτούτο, πόσα προβλήματα ελλοχεύουν στην 

ύπαρξή του και, παρά το σημαντικό επιστημονικό έργο το οποίο κάνει, εμείς 

αισθανόμαστε ότι θα πρέπει να γίνει εκ βάθρων αναδόμηση του κανονισμού λειτουργίας 

του. 

 Όπως ήδη είχα πει, παρατηρείται μείωση των κονδυλίων για την αποστολή 

ασθενών στο εξωτερικό με παράλληλη αύξηση της αγοράς υπηρεσιών υγείας από τον 

ιδιωτικό τομέα.  Η πρόνοια για αγορά υπηρεσιών από τον ιδιωτικό τομέα κατά το 2003 

φτάνει στο ύψος των £4.000.000.  Ως αποτέλεσμα της συνεργασίας με τον ιδιωτικό 

τομέα μειώθηκαν ήδη από το 2001 κατά 30% οι αποστολές ασθενών στο εξωτερικό και 

η πρόνοια του φετινού προϋπολογισμού για το σκοπό αυτό αφορά ποσό ύψους 

£8.000.000, όπως ήταν και πέρσι, έναντι £8.700.000 του προπέρσινου 

προϋπολογισμού. 

 Ένας άλλος τομέας στον οποίο καταβάλλεται μείζων προσπάθεια για τη βελτίωση 

των παρεχομένων υπηρεσιών αφορά αυτό της ψυχικής υγείας.  Η αποφυγή του 

κοινωνικού στιγματισμού του πάσχοντος με την αναδιάρθρωση των υπηρεσιών υγείας 

και με την ανάπτυξη των προγραμμάτων κοινωνικής ψυχιατρικής, αλλά και με την 

κατάργηση των ψυχιατρικών ιδρυμάτων και την επέκταση της κατ’  οίκον νοσηλείας ή 

της νοσηλείας στο χώρο της συνήθους εργασίας του ασθενούς είναι κάποιες εξελίξεις 

που υποχρεωτικά πρέπει να γίνουν στο εγγύς μέλλον.  Ενόψει της προόδου των 

διαδικασιών για την ένταξη, προσδοκούμε ότι για την ανάπτυξη αυτών των 

προγραμμάτων θα λάβουμε σημαντικά κονδύλια από τις ευρωπαϊκές κοινότητες, γιατί 

αυτά τα προγράμματα χρηματοδοτούνται σημαντικά με πάρα πολύ μεγάλα κονδύλια. 
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 Ικανοποιητικές κρίνονται επίσης οι ετήσιες χορηγίες προς τα ιδιωτικά ιδρύματα για 

τη φροντίδα των ατόμων με νοητική υστέρηση αλλά και προς διάφορους συνδέσμους 

πασχόντων και εθελοντών· ξεπερνούν το £1.000.000. 

 Η αναδιάρθρωση των μηχανισμών Πρώτων Βοηθειών και Υπηρεσίας 

Ασθενοφόρων και Αερομεταφοράς Ασθενών, η κατάργηση της πολυφαρμακίας, η 

διαμόρφωση ενός ταχύρρυθμου συστήματος προμηθειών και εξοπλισμού είναι βήματα 

προς την ορθή κατεύθυνση και αναμένω ότι θα αρχίσουν να υλοποιούνται μέσα στο 

2003. 

 Και σ’  αυτό το σημείο να απαντήσω στον κ. Ματσάκη ότι συμφωνώ ότι υπάρχει 

πρόβλημα όσον αφορά τη λειτουργία των ασθενοφόρων, αλλά αυτά δε γίνονται ούτε με 

μαγικό ραβδί ούτε εκ του μηδενός.  Χρειάζεται μία μεγάλη υποστηριχτική διαδικασία 

που θα αφορά και τα νοσοκομεία και τους μηχανισμούς, γιατί, αν αγοραστούν τα πλέον 

σύγχρονα ασθενοφόρα και έχουμε και τους πλέον εξειδικευμένους νοσηλευτές που θα 

είναι και διασώστες, πάλι δε θα λειτουργεί το σύστημα.  Χρειάζεται μια αναδόμηση  εκ 

βάθρων της όλης κατάστασης.  Και αυτό το θέμα δεν οφείλεται στην ανεπάρκεια των 

τελευταίων δέκα χρόνων, αλλά στην ανεπάρκεια από καταβολής του κυπριακού 

κράτους. 

 Στον τομέα της αντιμετώπισης των ναρκωτικών, το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο μετά 

τη στελέχωση της εκτελεστικής γραμματείας δραστηριοποιείται στον καταρτισμό εθνικής 

στρατηγικής για τα ναρκωτικά, κυρίως στον τομέα της πρόληψης.  Ποσό £200.000 

προνοείται για τη λειτουργία του συμβουλίου και επιπλέον η κυβέρνηση προχωρεί στην 

ίδρυση και λειτουργία του εθνικού κέντρου τεκμηρίωσης των ναρκωτικών και της 

τοξικομανίας, το οποίο θα συνδεθεί με το αντίστοιχο ευρωπαϊκό που εδρεύει στη 

Λισαβόνα.   
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 Όσον αφορά τον τομέα της εναρμόνισης της κυπριακής νομοθεσίας με το 

ευρωπαϊκό κεκτημένο, πέρα από την επιμέρους υιοθέτηση της ευρωπαϊκής νομοθεσίας 

σε θέματα βιοηθικής, βιοιατρικής, γενετικής, λειτουργίας αντιναρκωτικού συμβουλίου, 

πρόκειται να εισαχθεί νομοθεσία για τη λειτουργία εργαστηρίου δημοσίας υγείας, 

δικτύου παρακολούθησης και ελέγχου των μεταδοτικών ασθενειών, καθώς επίσης και οι 

γενικότερες ρυθμίσεις της ελεύθερης διακίνησης επαγγελματιών, της αμοιβαίας 

αναγνώρισης των διπλωμάτων και οποιωνδήποτε άλλων μέτρων προνοούνται. 

 Τελειώνοντας, θα ήθελα να τονίσω με ιδιαίτερη έμφαση την ανάγκη δημιουργίας 

αισθήματος ατομικής δικαίωσης και αξιοπρέπειας του καθενός από τους λειτουργούς 

της υγείας των κρατικών νοσηλευτηρίων, των στυλοβατών δηλαδή της δημόσιας υγείας.  

Θεωρούμε απαραίτητη την  κατάργηση των ανισοτήτων, την κατάργηση των ιατρών 

πολλών ταχυτήτων, την άμεση μισθολογική ικανοποίηση των αιτημάτων των ιατρών, 

την κατάργηση των εξευτελιστικών συστημάτων υπερωριακής απασχόλησης, την 

αποδέσμευση της μισθολογικής από τη βαθμολογική εξέλιξή τους, την παροχή κινήτρων 

για την αύξηση της παραγωγικότητας, την αυτοτελή φορολογία των υπερωριών , την 

αναθεώρηση της αμοιβής των ειδικευομένων ιατρών και των όρων εργασίας τους και 

την άμεση λήψη μέτρων για την εξασφάλιση χώρων αξιοπρεπούς εργασίας και 

διαβίωσης των ιατρών εντός των νοσοκομείων. 

 ∆εν ξέρω αν το τελευταίο δεκαοκτάμηνο έγινε τίποτε, αλλά, από τότε που έφυγα 

εγώ, έτσι ήταν η κατάσταση. 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ την κ. Θεοχάρους. 

 Τώρα ο κ. Παπακώστας. 

Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η φετινή συζήτηση για τον κρατικό προϋπολογισμό συμπίπτει με τις εξελίξεις στο 

Κυπριακό και τις επικείμενες προεδρικές εκλογές. 

 Σε τέτοιες στιγμές η μνήμη πάει πίσω στο 1993 με τις Ιδέες Γκάλι, αλλά και στο 

1998 με την πυραυλολογία.  Το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, συνεπές πάντα στις 

θέσεις αρχής, δεν πρόκειται να ακολουθήσει ανεύθυνη προεκλογική συμπεριφορά, 

όπως αυτή που ακολούθησαν οι σημερινοί κυβερνώντες, περιλαμβανομένου και του 

Προέδρου Κληρίδη. 

 Πολύ εύκολα λοιπόν θα μπορούσαμε να στοιχειοθετήσουμε ότι, πέραν της 

αδιαλλαξίας της Άγκυρας και του Ντενκτάς και πέραν των ευθυνών όλων εκείνων στο 

διεθνή χώρο που δεν ασκούν την επιρροή τους εκεί που πρέπει, υπάρχουν σοβαρές 

ευθύνες των σημερινών κυβερνώντων της ελληνοκυπριακής πλευράς για την πορεία 

του Κυπριακού τα τελευταία χρόνια. 

 Ωστόσο, οι κρίσιμες ώρες που διέρχεται ο τόπος επιβάλλουν υπεύθυνη 

συμπεριφορά.  Αυτό ακολούθησε, όπως πάντα πράττει, το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

∆υνάμεις και σε σχέση με το Σχέδιο Ανάν.  Συνεπώς, αλλού πρέπει να στραφούν οι 

συμβουλές για επίδειξη υπευθυνότητας. 

 Για μας είναι ξένη η μαυρόασπρη θεώρηση του σχεδίου, το ναι ή το όχι, τη στιγμή 

μάλιστα που ακόμη δε μας είπαν «πάρτε το ή αφήστε το».  Τυχόν απόρριψη του 

σχεδίου και άρνηση διαπραγμάτευσής του θα μας οδηγούσε σε κακοτοπιές και, μεταξύ 

άλλων, θα δημιουργούσε σοβαρά προβλήματα στην ενταξιακή μας πορεία.  Και τυχόν 

αποδοχή του, ως έχει, θα μας στερούσε από τη δυνατότητα για βελτίωσή του μέσω 

σκληρής διαπραγμάτευσης και θα άφηνε άθικτα αρνητικά του στοιχεία, που ασφαλώς 

θα έθεταν σε κίνδυνο αυτή τούτη τη βιωσιμότητα της λύσης.  Η γραμμή του ΑΚΕΛ-
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Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις για αποδοχή του σχεδίου ως βάσης για διαπραγμάτευση 

δικαιώθηκε στην Κοπεγχάγη. 

 Γνωρίζουμε βέβαια ότι ο αγώνας για βελτίωση του σχεδίου θα είναι δύσκολος και 

ότι η λύση του Κυπριακού δε θα είναι η πλέον ιδανική για τον κυπριακό λαό.  Η 

προδοσία του ’74, που έδωσε στην Τουρκία το πρόσχημα για την εισβολή, δημιούργησε 

όλες εκείνες τις αρνητικές συνθήκες που αναπόφευκτα αποκλείουν την πλέον επιθυμητή 

για μας λύση. 

 Η υπεύθυνη και πατριωτική στάση του ΑΚΕΛ θα συνεχιστεί μέχρι τέλους, 

ανεξάρτητα από το ότι βρισκόμαστε λίγες μόνο μέρες πριν τις εκλογές, πάντα με στόχο 

την επίτευξη μιας βιώσιμης λύσης του Κυπριακού.  Αλλά, για να γίνει αυτό, χρειάζεται η 

συνεργασία της Άγκυρας, που δεν υπάρχει προς το παρόν.  Θα απαιτηθεί χρόνος για 

να ξεκαθαρίσει η κατάσταση στην Τουρκία και, ως εκ τούτου, δεν προβλέπονται άμεσες 

και θεαματικές εξελίξεις.  Τα περί επικείμενων δραματικών εξελίξεων, συνεπώς, δε 

δικαιολογούνται και, αντικειμενικά, στοχεύουν στο να θολώσουν το τοπίο ενόψει των 

προεδρικών εκλογών. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Λόγω εξελίξεων στο Κυπριακό η μικρή μας πατρίδα, η Κύπρος, διέρχεται περίοδο 

κρίσης.  Ταυτόχρονα όμως περίοδο κρίσης διέρχονται από δεκαετίας οι θεσμοί και οι 

αξίες σε αυτό τον τόπο.  Αυτό καταμαρτυρούν τα πρωτοφανή αλυσιδωτά σοβαρά 

σκάνδαλα, η σήψη και η διαφθορά που μαστίζουν την κοινωνία μας τα τελευταία χρόνια, 

όπως είναι η “ληστεία” του χρηματιστηρίου, η κλοπή ηλεκτρικού ρεύματος, η κομπίνα 

στο κτηματολόγιο, τα συναρμολογημένα αυτοκίνητα (με πρωταγωνιστές αστυνόμους και 

τελωνειακούς) και άλλα πολλά. 

 Τα τελευταία χρόνια παρατηρείται δυστυχώς έξαρση της εγκληματικότητας στον 

τόπο μας, με αυξητική τάση του σοβαρού εγκλήματος της τάξης του 15% κατά μέσο 
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όρο, κυρίως από την εμπορία και χρήση ναρκωτικών, τη νεανική παραβατικότητα, τη 

βία στην οικογένεια, τις οικονομικές απάτες και καταχρήσεις, τους φόνους και 

απόπειρες φόνου, τις βομβιστικές επιθέσεις και εμπρησμούς, τις διαρρήξεις και κλοπές, 

την κυβεία, τα παράνομα στοιχήματα, τους βιασμούς, την πορνεία, το σωματεμπόριο 

κ.ά. 

 Σύμφωνα με τις επίσημες στατιστικές του κράτους, το οικονομικό έγκλημα και 

κυρίως τα ποινικά αδικήματα απόσπασης χρημάτων με απάτη και δόλο αυξήθηκαν κατά 

250% από το 1993 μέχρι το 2000.  Σ’ ένα χρόνο μόνο, το 1998 -για το οποίο υπάρχουν 

επίσημα στοιχεία διαθέσιμα από τη Στατιστική Υπηρεσία- στην Κύπρο, με πληθυσμό 

δεκαπέντε φορές μικρότερο από εκείνο της Ελλάδας, καταγγέλθηκε στην αστυνομία 

διπλάσιος αριθμός υποθέσεων απόσπασης χρημάτων από εκείνο στην Ελλάδα.  Με 

άλλα λόγια, έχουμε τριάντα φορές περισσότερο οικονομικό έγκλημα από αυτό στην 

Ελλάδα, όσο και αν φαίνεται παράξενο. 

 Το 1993 η αστυνομία διερεύνησε ογδόντα εννέα υποθέσεις εμπορίας και χρήσης 

ναρκωτικών και το 2002 τριακόσιες ενενήντα οκτώ τέτοιες υποθέσεις.  ∆ηλαδή, οι 

υποθέσεις εμπορίας και χρήσης ναρκωτικών αυξήθηκαν κατά 447% από το 1993 μέχρι 

το 2001. 

 Από τον Ιούνιο του 1998 μέχρι σήμερα χίλιες πεντακόσιες οικογένειες 

αντιμετωπίζουν, συστηματικά, προβλήματα βίας στην οικογένεια.  Το Τμήμα Ευημερίας, 

το οποίο, ας σημειωθεί, αντιμετωπίζει εδώ και χρόνια σοβαρά προβλήματα 

στελέχωσης, επιβλέπει σήμερα μόνο τις πεντακόσιες από τις χίλιες πεντακόσιες 

οικογένειες, στις οποίες εμπλέκονται γύρω στα χίλια διακόσια παιδιά, κάποια από τα 

οποία μετακινούνται σε ιδρύματα ή ξενώνες ή σε θετές οικογένειες, με την προοπτική να 

βελτιωθούν οι συνθήκες της οικογένειας, για να επιστρέψουν. 
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 Κατά την περίοδο 2000-2001 έχουν καταγγελθεί στην αστυνομία εξακόσιες 

εβδομήντα πέντε υποθέσεις νεανικής παραβατικότητας, από τις οποίες οι εκατόν 

εβδομήντα δύο υποθέσεις αφορούν μικροπαραβάσεις και οι πεντακόσιες τρεις 

υποθέσεις αφορούν σοβαρές παραβάσεις.  Χρησιμοποιώντας πάντα επίσημα 

στατιστικά στοιχεία, διαπιστώνουμε ότι οι ανήλικοι που προσήχθησαν στο δικαστήριο 

ήταν τριακόσιοι τριάντα το 1995, πεντακόσιοι εξήντα τέσσερις το 2000 και πεντακόσιοι 

τριάντα οκτώ το 2001.  Είναι εμφανές ότι για δέκα χρόνια αυτή η κυβέρνηση δεν έχει 

κάνει τίποτε ουσιαστικό, για να περιορίσει τουλάχιστο τη συνεχή αυξητική τάση του 

νεανικού εγκλήματος.  Αξίζει να σημειωθεί ότι στα επίσημα στατιστικά στοιχεία δεν 

περιλαμβάνονται παραβάσεις τροχαίας από ανηλίκους, που ήταν χίλιες οκτακόσιες δέκα 

το 2000 και χίλιες τετρακόσιες ενενήντα τέσσερις το 2001. 

 Το πολύ υψηλό ποσοστό εξιχνίασης του εγκλήματος, που παρουσιάζει η 

κυβέρνηση, το οποίο φθάνει πολλές φορές και στο απίστευτο ποσοστό του 82% 

περίπου, παρουσιάζοντας έτσι την αστυνομία Κύπρου να έχει το πιο υψηλό ποσοστό 

ανίχνευσης εγκλημάτων στην Ευρώπη, είναι παραπλανητικό. 

 Για να είμαι πιο ακριβής, τα επίσημα στατιστικά στοιχεία για το 1999 (τα πιο 

πρόσφατα δημοσιευμένα) δείχνουν ότι το ποσοστό ανίχνευσης ήταν 77,8% και 

περιλαμβάνει τις υποθέσεις που εξιχνιάστηκαν (31,4%), καθώς και εκείνες που 

ταξινομήθηκαν ως “εκ πρώτης όψεως εξιχνιασθείσες” (46,4%).  Άρα το ποσοστό 

επιβεβαιωμένης εξιχνίασης ήταν 31,4% και όχι 77,8%.  Το πραγματικό ποσοστό 

εξιχνίασης είναι κάπου ενδιάμεσα.   

 Η εικόνα της κοινωνίας μας, αγαπητοί συνάδελφοι, άρχισε να ξεθωριάζει και το 

μέλλον των παιδιών μας διαγράφεται ζοφερό.  Η ευθύνη βαραίνει όλους, βαραίνει την 

πολιτεία.  Κυρίως όμως βαραίνει την κυβέρνηση Κληρίδη, η οποία σ’ όλα τα χρόνια της 
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διακυβέρνησής της έδειξε αδράνεια και εγκληματική αδιαφορία κυρίως σε θέματα 

πρόληψης του εγκλήματος, αρνούμενη βασικά την ύπαρξη του προβλήματος.   

 Η απουσία ερευνητικών μονάδων και δεδομένων, η απουσία θεσμοθετημένου 

συντονισμού μεταξύ των αρμοδίων υπηρεσιών και άλλων εμπλεκομένων φορέων, η 

απουσία ενιαίας προληπτικής πολιτικής και στρατηγικής από πλευράς κυβέρνησης είναι 

κάτι περισσότερο από εμφανής.   

 Η ανεπαρκής στελέχωση και η ατροφική ανάπτυξη των υπηρεσιών πρόληψης 

αποτελούν θεμελιακή αναπηρία στην αντιμετώπιση του εγκλήματος και κυρίως της 

νεανικής παραβατικότητας.   

 Η συγκρότηση Συμβουλίου Πρόληψης του Εγκλήματος για διαμόρφωση ενιαίας 

και συντονισμένης πολιτικής πρόληψης του εγκλήματος, περιλαμβανομένης και της 

νεανικής παραβατικότητας, είναι σήμερα κάτι περισσότερο από αναγκαία.   

 Η σύσταση και λειτουργία δικαστηρίων ανηλίκων στην Κύπρο φαίνεται να είναι 

αδήριτη ανάγκη και είναι άμεσα συνδεδεμένη με τις υποχρεώσεις της πολιτείας για 

ανάπτυξη θεσμών με τους οποίους θα προάγεται η προστασία της ζωής των ανηλίκων 

σ’ όλες τις εκφάνσεις της, όπως προκύπτει μέσα από τις διάφορες συμβάσεις που 

υπέγραψε η Κύπρος και ιδιαίτερα τη Σύμβαση για τα ∆ικαιώματα του Παιδιού.   

 Για την έξαρση της εγκληματικότητας τεράστιες ευθύνες έχουν και οι διωκτικές 

αρχές και κυρίως η αστυνομία.  Ας μην ξεχνάμε όμως ότι επί των ημερών αυτής της 

κυβέρνησης η αστυνομία έχει κυριολεκτικά ξηλωθεί χάριν κομματικών σκοπιμοτήτων.  

Τα είπαμε πολλές φορέςֹ θα τα επαναλάβουμε.  Η κακοδιοίκηση, η ημετεροκρατία, η 

αναξιοκρατία και ο ετσιθελισμός δέσποζαν όλα αυτά τα χρόνια στους κόλπους της 

αστυνομίας, με αποτέλεσμα να την καταντήσουν αναποτελεσματική και αδύναμη να 

πατάξει την καλπάζουσα εγκληματικότητα, παρά τις φιλότιμες προσπάθειες ορισμένων 

μελών της. 
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 Για την αποκατάσταση της αποτελεσματικότητας και του κύρους της αστυνομίας 

πρέπει να γίνουν πολλά.  Το σημαντικότερο όμως από όλα είναι η απαλλαγή της 

αστυνομίας από τον κομματικό εναγκαλισμό και η εμπέδωση της αξιοκρατίας και της 

χρηστής διοίκησης.  Εξίσου σημαντικά, έτσι σε συντομία, είναι η αναβάθμιση της 

Αστυνομικής Ακαδημίας ως σχολής τριτοβάθμιας εκπαίδευσης, η δημιουργία σχολής 

υπαξιωματικών στο πλαίσιο της Αστυνομικής Ακαδημίας, η δημιουργία, σε συνεργασία 

με το Πανεπιστήμιο Κύπρου, κλάδου αστυνομικών σπουδών τετραετούς φοίτησης, οι 

πτυχιούχοι του οποίου θα διορίζονται στην αστυνομία με το βαθμό του υπαστυνόμου, 

ανάλογα με τη σειρά αποφοίτησής τους, και η δημιουργία νέου ανεξάρτητου σώματος 

εσωτερικού ελέγχου της αστυνομίας, το οποίο θα έχει ευρείες εξουσίες και θα υπάγεται 

είτε απευθείας στον Υπουργό ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως είτε απευθείας στον 

Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας. 

 Έτσι, και μόνο έτσι, η αστυνομία μπορεί να βρει το δρόμο της, για να μη μείνει 

ουραγός των εξελίξεων ενόψει, μάλιστα, και της ένταξής μας στην ευρωπαϊκή 

οικογένεια. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επί των ημερών της διακυβέρνησης Κληρίδη έχουν ευδοκιμήσει το έγκλημα, τα 

σκάνδαλα, η σήψη και η διαφθορά και έχουν παρακμάσει οι θεσμοί και οι αξίες.  Και αν 

ακόμη εξευρεθεί η ποθητή λύση του κυπριακού προβλήματος, η κυπριακή κοινωνία 

πρέπει επιτέλους να στηριχθεί σε σωστούς θεσμούς και αξίες, ώστε να μπορέσει να 

προσαρμοστεί στις νέες προκλήσεις και να παραμείνει στην πρώτη γραμμή της 

προόδου.  Αυτούς τους στόχους, τους οποίους δεν κατάφερε να ικανοποιήσει για δέκα 

χρόνια η χωρίς όραμα κυβέρνηση Κληρίδη, θα επιδιώξει -και είμαι σίγουρος ότι θα το 

πετύχει- η κυβέρνηση της αλλαγής, η νέα σίγουρη κυβέρνηση του Τάσσου 

Παπαδόπουλου. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Χριστοφόρου έχει το λόγο. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Όλοι υπερτόνισαν και όλοι γνωρίζουμε ότι οι προϋπολογισμοί είναι η κορυφαία και 

υπέρτατη οικονομική και πολιτική πράξη αυτού του κοινοβουλίου, αλλά και της ίδιας της 

κοινωνίας.   

 Ανέμενα φέτος ότι η γνωστή αντιπολίτευση, ιδιαίτερα η διμερής, θα εκινείτο μέσα 

σ’ ένα εποικοδομητικό, σύγχρονο, παραγωγικό, ευρωπαϊκό πνεύμα κριτικής στους 

προϋπολογισμούς.  Αντ’ αυτού όμως αντιμετωπίσαμε και φέτος μια αντιπολίτευση, μια 

απ’ τα ίδια, το ίδιο μοτίβο, στο ίδιο έργο θεατές, με μηδενιστικές κορόνες, με 

αφορισμούς, με ισοπεδωτική μηδενιστική καταστροφολογική αντιμετώπιση όλων των 

ζητημάτων της κυβέρνησης.  Και τούτο έγινε από την πρώτη στιγμή, με εναρκτήριο 

λάκτισμα τις δύο βασικές ομιλίες της αντιπολίτευσης, του, κατά τα άλλα, φίλτατου 

κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του ΑΚΕΛ κ. Χρίστου και της κοινοβουλευτικής ομάδας 

του ∆ΗΚΟ.  Αγνοούν ότι οι καιροί άλλαξαν, ότι, ενώ όλα αλλάζουν, αυτοί παραμένουν το 

ίδιο εδώ και δέκα χρόνια που είναι στην αντιπολίτευση, ότι όλα αυτά τα χρόνια δε 

διδάχθηκαν, δεν έμαθαν, δε συνειδητοποίησαν τίποτε απ’  ό,τι συμβαίνει στην κοινωνία 

των πολιτών, όπου πλέον έπαυσαν να παρασύρονται από τα μεγάλα τα λόγια τα 

ψεύτικα, ότι πλέον ο λαός αντιλαμβάνεται αυτούς που προσπαθούν να τον 

εξαπατήσουν και ότι ο λαός απέδειξε εμπράκτως σ’ αυτή τη δεκαετία ότι μηδενίζει με 

αποτελεσματικό και πρακτικό τρόπο όλους εκείνους που προσπαθούν να μηδενίσουν 

πραγματικό εμφανές έργο της παρούσας κυβέρνησης. 
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 ∆υστυχώς, κύριοι, απογοητεύσατε και φέτος οικτρά τον Κύπριο πολίτη με τις 

τοποθετήσεις σας, με την καταστροφολογία σας, γιατί δεν αντιληφθήκατε το πιο βασικό, 

ότι δεν μπορείς να παίζεις με την οικονομία, ότι η οικονομία είναι πράξεις, είναι 

χειροπιαστά θέματα, είναι ζητήματα για τα οποία απαιτούνται προτάσεις, ιδέες, 

απόψεις, θέσεις και όχι αντιθέσεις, καταστροφολογία και ισοπέδωση.  ∆ώσατε την 

εντύπωση χθες και σήμερα -τις δύο βασικές ομιλίες επηκολούθησε ομοβροντία 

καταστροφολογίας- δώσατε την εικόνα και την εντύπωση ότι μιλάτε για άλλους 

προϋπολογισμούς, για άλλες εποχές, για άλλη χώρα, γιατί οι προϋπολογισμοί και το 

έργο της παρούσας κυβέρνησης είναι τεράστιο -και θα σας το αποδείξω, ένα προς ένα, 

με έργα που πραγματοποιήθηκαν αυτή τη δεκαετία- αλλά και ότι είσαστε αντιφατικοί με 

την αλήθεια όλοι εσείς που ανήλθατε σ’ αυτό το βήμα εκπροσωπώντας την 

αντιπολίτευση.   

 Όμως εκείνο που μου έκαμε ιδιαίτερη εντύπωση είναι ότι το ΑΚΕΛ ισχνά 

αναφέρθηκε στη μεγάλη εθνικοκοινωνικοπολιτικοοικονομική επιτυχία που είχαμε όχι 

μόνο τις τελευταίες τέσσερις δεκαετίες σ’ αυτό τον τόπο, αλλά και για τις επόμενες 

δεκαετίες για το μέλλον αυτού του τόπου, που ήταν η Κοπεγχάγη.  Και αναφέρθηκε κατ’ 

αυτό τον τρόπο, γιατί γνωρίζει ότι πρέπει να ξεπλύνει την αμαρτία του παρελθόντος, 

που μέχρι το 1995-96 έριχνε στο πυρ το εξώτερο ό,τι αναφερόταν στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση και θεωρούσε ότι η ΕΟΚ ήταν κάτι ταυτόσημο με την καταστροφή του τόπου.  

Μάλιστα οι χαρακτηρισμοί και όσα απεδίδοντο στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι τόσο 

προσβλητικά, που πραγματικά συγκρατούμαι και δεν τα εκφέρω σήμερα, για να 

αποδείξω ότι εκτιμούμε και όλους τους άλλους παράγοντες που συνέδραμαν στο να 

γίνει η πορεία προς την Ευρωπαϊκή Ένωση πραγματικότητα.  Τους εκτιμούμε και 

επιδοκιμάζουμε όλους αυτούς που, έστω και όψιμα, ανέβηκαν συνοδοιπόροι στο τρένο 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που για το ∆ημοκρατικό Συναγερμό ξεκίνησε από το ’76, και 
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δη της ελληνικής κυβέρνησης.  Αλλά, αν ακολουθούσαμε την πολιτική κάποιων ή αν 

κάποιοι συγκυριακά ευρίσκοντο στην εξουσία μέχρι το ’95, ’96, που δεν άλλαξαν 

πολιτική, αντίθετοι προς την Ευρωπαϊκή Ένωση, σίγουρα η Κύπρος σήμερα δε θα 

βρισκόταν σ’ αυτή την ιδιαίτερα πλεονεκτική θέση με όλες εκείνες τις καταλυτικές 

ενέργειες σε όλα τα επίπεδα από την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 ∆ώσαμε σκληρή μάχη εντός και εκτός Κύπρου, για να μπούμε στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση.  Και έδωσε σκληρή μάχη αυτή η κυβέρνηση.  Και ίσως είναι η μοναδική 

κυβέρνηση η οποία δεν προσπαθεί να μονοπωλήσει.  Αλλά, είτε το θέλουν κάποιοι είτε 

όχι, η ιστορία θα γράψει ότι ο Γλαύκος Κληρίδης, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, από το 

’76, η κυβέρνησή του και όλες εκείνες οι δυνάμεις που συνέδραμαν όχι αντιδρώντας 

αλλά δίνοντας τη μάχη για την Ευρωπαϊκή Ένωση πέτυχαν πραγματικά ένα ιστορικό 

επίτευγμα, για το οποίο θα χαίρονται και οι επόμενες γενεές.   

 Και, αν τα αναφέρω όλα αυτά, είναι για να τονίσω με ιδιαίτερη έμφαση ότι, ακόμα 

και μετά την απόφαση του ’96 να συντονιστούν και να εναρμονιστούν με την πορεία 

ολόκληρου του λαού, όταν τότε εκόντες άκοντες ανέβηκαν στο τρένο της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης, γιατί υπήρχε λαϊκή αποδοχή και λαϊκή κατακραυγή για τη θέση του ΑΚΕΛ, 

ακόμα και τότε με διάφορους τρόπους ναρκοθετούσαν αυτή την πορεία είτε φέρνοντας 

στο προσκήνιο όρους περί ευρωδιχοτομήσεως είτε αντιδρώντας για τον ευρωστρατό και 

για την ευρωζώνη και την Οικονομική Νομισματική Ένωση είτε φέρνοντας 

προσκόμματα, ευελπιστώντας κάποιοι ότι αυτή η πορεία δε θα ήταν ποτέ τελεσφόρος, 

για να μπορέσουν και με αυτό τον τρόπο να πλήξουν τη διακυβέρνηση Κληρίδη.  

∆ώσαμε σκληρή μάχη εντός και εκτός Κύπρου, για να ενταχθούμε στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση.   

 Και αυτό που μου έκανε, όπως έλεγα, ιδιαίτερη εντύπωση είναι ότι όλοι αυτοί που 

επαγγέλλονται το σύγχρονο, τον ευρωπαϊκό λόγο... η ομιλία η τριακονταπεντασέλιδη 
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της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ΗΚΟ δεν έχει καμία αναφορά σ’ αυτό το μεγάλο 

ιστορικό επίτευγμα της Κοπεγχάγης.  Σε τριάντα πέντε σελίδες ομιλίας για ήσσονα και 

ελάσσονα θέματα δε βρήκαν χώρο να καταγράψουν και αυτή τη μεγάλη ιστορική 

επιτυχία της πατρίδος μας, με την οποία δεσμεύεται ευοίωνα το μέλλον της 

κοινωνικοοικονομικής μας πολιτικής.  Και, αν σ’ αυτούς τους πρώτους 

προϋπολογισμούς μετά την ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση δεν παρέστη ανάγκη να 

καταγραφεί αυτή η μεγάλη επιτυχία -μπορεί να το καταλαβαίνω, με την έννοια ότι θα 

υποχρεωνόντουσαν να γράψουν ότι η κυβέρνηση του Γλαύκου Κληρίδη μαζί με τις 

άλλες δυνάμεις έδωσαν τη μάχη, για να μπούμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση- τότε 

αντιλαμβάνομαι ποιες σκοπιμότητες εξυπηρετούνται μέσα από τη συζήτηση αυτών των 

προϋπολογισμών και μέσα από τη συγγραφή αυτών των μηδενιστικών ισοπεδωτικών 

λόγων. 

 Όμως, για να είμαι αντικειμενικός, γίνεται μια μικρή αναφορά στην Οικονομική 

Νομισματική Ένωση.  Και εδώ θα ήθελα να πω και να ρωτήσω αν την ένταξή μας στην 

ευρωζώνη θα τη στηρίξει το ∆ΗΚΟ από μόνο του ή σε συνεργασία με το ΑΚΕΛ, που 

πάντα εξέφραζε την αντίθεσή του για την ένταξη στην ευρωζώνη, γιατί θα δημιουργούσε 

χίλια μύρια κακά όσον αφορά την κοινωνικοοικονομική μας πολιτική.  Και, όσον αφορά 

το μηδενισμό που επήλθε σε όλα τα ζητήματα της κοινωνικοοικονομικής πολιτικής του 

Γλαύκου Κληρίδη, θα ήθελα να ρωτήσω:  Ποιο είναι το μοντέλο;  Ποια είναι η πρόταση 

οικονομίας που θα έχει η κυβέρνηση, όπως ονομάζεται, της αλλαγής, της αλλαγής, της 

επιστροφής στο παρελθόν;  Το μοντέλο που στήριξε και υποστήριξε διά της πολιτικής 

του πράξης όλα αυτά τα χρόνια το ∆ημοκρατικό Κόμμα;  Το μοντέλο που στηρίζεται και 

στις ιδιωτικοποιήσεις και στην αυτοχρηματοδότηση και στην απελευθέρωση του 

χρηματοπιστωτικού συστήματος και σε άλλες κινήσεις ελεύθερης οικονομίας που 

κλασικά το ΑΚΕΛ αντιδρά και διαφωνεί;  Αλλά ακόμα και μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
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και την πορεία μας όπου εκεί υπάρχουν πολλές διαφοροποιήσεις και διαφωνίες όσον 

αφορά αυτό το ζήτημα.   

 Όμως ιδιαίτερα ήθελα να τονίσω ότι μέσα στην ομιλία του κοινοβουλευτικού 

εκπροσώπου του ΑΚΕΛ καταγράφεται και αναφέρεται ότι δεν υπάρχει κοινωνική 

πολιτική, δεν υπάρχει λαϊκή πολιτική.  Άκουα και προηγουμένως τις αναφορές των 

άλλων συναδέλφων του ΑΚΕΛ για αντιλαϊκή συντηρητική πολιτική.  Πώς είναι δυνατό, 

κύριοι συνάδελφοι, όταν έχετε ενώπιόν σας όλα τα στοιχεία, να κάνετε αναφορές για 

αντιλαϊκή πολιτική, χωρίς να ερυθριάτε, όταν εδώ καταγράφεται με στοιχεία 

αναμφισβήτητα και αδιαμφισβήτητα ότι για όλα αυτά τα χρόνια, από το ’88, αν θέλετε, 

και εντεύθεν, το ’88 που κάποιοι υπερψήφιζαν τους προϋπολογισμούς και τους 

χαρακτήριζαν κοινωνικούς, φιλολαϊκούς, λαμπρούς προϋπολογισμούς, είχαμε 

κοινωνική πολιτική της τάξης των εκατό τριάντα τεσσάρων εκατομμυρίων.  Σήμερα 

έχουμε κοινωνική πολιτική της τάξης των οκτακοσίων ενενήντα τεσσάρων 

εκατομμυρίων, 600% αύξηση της κοινωνικής πολιτικής.  Εφταπλασιάσαμε το κοινωνικό 

κράτος.  ∆ώσαμε τη δυνατότητα σ’ αυτό το λαό να χαίρεται και να αισθάνεται ότι 

υπάρχει κοινωνική κρατική πολιτική, γιατί για μας ήταν μείζον πολιτικό πρόσταγμα το 

κοινωνικό κράτος και έτσι θα συνεχίσουμε να το έχουμε.  Σε ποια άλλη χώρα της 

υφηλίου, όχι μόνο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, μέσα σε ελάχιστα χρόνια, από το ’92 μέχρι 

σήμερα, είχαμε πενταπλασιασμό του κοινωνικού κράτους;  Σε ποια άλλη χώρα -σε 

θέματα παιδείας και υγείας, για τα οποία κάποιοι ευαισθητοποιούνται- τα εφτά 

εκατομμύρια για την παιδεία το ’88 έγιναν εκατό δεκαπέντε εκατομμύρια σήμερα, 810% 

αύξηση στις δαπάνες για την παιδεία, για την οποία κατηγορούν για ανύπαρκτη 

πολιτική;  Ανύπαρκτη η πολιτική υγείας μάς λένε.  Τα 14,8 εκατομμύρια έγιναν 

εβδομήντα τρία εκατομμύρια, 300% αύξηση.   
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 Υπάρχουν άλλα παραδείγματα χωρών που μέσα σε τόσο μικρό χρονικό διάστημα 

υπήρξε μια τόσο γενναία επεκτατική δημοσιονομική πολιτική με κοινωνικό κράτος σε 

καιρούς δύσκολους, κατά τους οποίους η Κύπρος κατέβαλε σημαντικό εναρμονιστικό 

κόστος, υποχρεώθηκε να απελευθερώσει τις αγορές της, υποχρεώθηκε να καταβάλει το 

κόστος δυσμενών οικονομικών συνθηκών;  Και μέσα σε αυτές τις δύο βασικές ομιλίες 

δεν αναφέρεται πουθενά ότι υπήρξε πραγματική και ουσιαστική κοινωνική πολιτική.  

Μήπως δεν είναι κοινωνική πολιτική, και είναι γι’ αυτό που θέλετε να αλλάξετε το 

κράτος, που εφταπλασιάστηκε, να το επαναφέρετε σε ρυθμούς του ’88 ή σε ρυθμούς 

του ’92;  Ή μήπως όλα αυτά τα μέτρα τα φιλολαϊκά που λήφθηκαν, η λαϊκή σύνταξη, το 

αφορολόγητο...  Από δύο χιλιάδες που είχαμε αφορολόγητο εισόδημα πήγαμε στις δέκα 

χιλιάδες.  Σε αυτό τον τόπο πολίτες που λαμβάνουν εισοδήματα μέχρι δέκα χιλιάδες δεν 

καταβάλλουν ούτε σεντ για φόρο εισοδήματος και ταυτόχρονα απολαύουν όλων των 

κοινωνικών ωφελημάτων που έδωσε αυτή η κυβέρνηση.  Και δεν υπάρχουν αντίστοιχες 

χώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ούτε απ’ αυτές που εισήλθαν μαζί με την Κύπρο ούτε 

απ’ αυτές που προϋπήρχαν, που να έχουν αφορολόγητο εισόδημα της τάξης των δέκα 

χιλιάδων, παρά το ότι έχουν υψηλότερα εισοδήματα.  Και είναι ιδιαίτερα σημαντικό να 

αναφέρουμε ότι σε άλλες χώρες, στη γειτονική μας Ελλάδα, το αφορολόγητο πάει στο 

μισό απ’ ό,τι είναι στην Κύπρο και πανηγυρίζουν ότι πραγματοποιούν φιλολαϊκή, 

σοσιαλιστική πολιτική.  Εμείς το διπλασιάσαμε εν σχέσει με άλλες χώρες και είχαμε 

αύξηση 500% και κάποιοι μιλούν για αντιλαϊκή πολιτική.   

 Ποια είναι η πρότασή σας;  Όταν κυβερνούσατε ή συγκυβερνούσατε είχατε το 

αφορολόγητο στις δύο χιλιάδες.  ∆ε δίνατε λαϊκή σύνταξη σε όλους αυτούς τους 

απόκληρους της ζωής, οι οποίοι δεν είχαν τη δυνατότητα να έχουν σύνταξη από τα 

κοινωνικά ταμεία, και γυρνούσαν χωρίς να έχουν δεκάρα στην τσέπη.  Ήρθε αυτή η 

κυβέρνηση και έδωσε τη λαϊκή σύνταξη, αύξησε τις συντάξεις στο 80%, έδωσε στους 
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αγρότες, ενίσχυσε τον προσφυγικό κόσμο με εκατό εκατομμύρια στο Φορέα Ισότιμης 

Κατανομής Βαρών -και εμείς συνεχίζουμε να ασκούμε κριτική και να θέλουμε και 

περισσότερα- γιατί αυτή η κυβέρνηση απέδειξε ότι έχει φιλολαϊκά αυτιά, για να ακούει 

τους πολίτες.  Απέδειξε ότι τη φιλολαϊκή πολιτική την έκανε πράξη.   

 Η ειδοποιός μας διαφορά από αυτούς που μηδένισαν απ’ αυτό το βήμα είναι ότι 

αυτοί για τόσα χρόνια δεν έχουν να επιδείξουν και να σφραγίσουν φιλολαϊκό έργο και να 

το παρουσιάσουν στο λαό.  Αυτή η κυβέρνηση έδωσε τις φιλολαϊκές συνταγές με τη 

σφραγίδα του Προέδρου Γλαύκου Κληρίδη.  Κάποιοι προσπαθούν να παραπλανήσουν 

ότι δεν υπήρξε κοινωνική, οικονομική, φιλολαϊκή πολιτική για όλα αυτά τα χρόνια, τα 

δέκα, που διακυβέρνησε ο Γλαύκος Κληρίδης.  Θα μείνει στην ιστορία και γι’ αυτό το 

ζήτημα μέσα από στοιχεία, όχι μέσα από μηδενιστικές κορόνες.  Η ειδοποιός  μας 

διαφορά από τους συναδέλφους και από τα αντίστοιχα αντιπολιτευτικά κόμματα, το 

ΑΚΕΛ και το ∆ΗΚΟ, είναι ότι εμείς δεν εκπέμπουμε φιλολαϊκές κορόνες από τις εξέδρες 

προς τον απλό εργαζόμενο λαό.  Εμείς στηρίξαμε φιλολαϊκά, με έργο, τον εργαζόμενο 

λαό.  Πού ήσασταν τόσα χρόνια που είχατε λόγο σε διακυβερνήσεις να στηρίξετε κι 

εσείς αυτό το λαό;  ∆εν το πράξατε, δεν είχατε τη θέληση, γιατί μάθατε σ’ αυτό το λαό να 

του πουλάτε τα ψεύτικα τα λόγια τα μεγάλα.   

 Εδώ θα έλεγα -και είναι αξιοσημείωτο- δε χρειάζεται σήμερα η Κύπρος τη 

μηδενιστική αντιπολίτευση, για να κρίνει το κοινωνικό και οικονομικό της έργο πλέον.  Η 

Κύπρος πήρε άριστα από ανεξάρτητους, από τους γκουρού της ευρωπαϊκής 

οικονομίας, από τις ευρωπαϊκές επιτροπές, εκτός και αν αυτές τις βάλαμε στο κόλπο και 

ουσιαστικά αντιμετώπισαν την Κύπρο υποκειμενικά και έδωσαν λαμπρές και άριστες 

εκθέσεις.   

 Αυτό που έπραξε πολύ σωστά -και τον συγχαίρω- ο βουλευτής της αντιπολίτευσης 

Χρίστος Κληρίδης, που ανέφερε ότι και οι εκθέσεις και τα αποτελέσματα και οι διεθνείς 
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επιτυχίες της Κύπρου πρέπει να καταγραφούν, δε φάνηκε κάποιοι να το πράξουν και δε 

στάθηκαν στο ύψος τους, τουλάχιστον αυτές τις πραγματικότητες να μην τις διαψεύσουν 

και να μην τις διαγράψουν.  Τι χρείαν άλλων μαρτυριών έχομεν, όταν ο βουλευτής της 

αντιπολίτευσης αναφέρει ότι πράγματι η Κύπρος βρίσκεται σε διεθνή επιτυχία όσον 

αφορά τους κοινωνικούς ανθρώπινους δείκτες;  Και είναι αυτό που λέμε καμιά φορά 

ευφυολογώντας.  Ευφυολογώντας λέω ότι, αν τελικά στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στην 

Ευρωπαϊκή Επιτροπή δε βρίσκονταν ανεξάρτητοι Ευρωπαίοι οικονομικοί αναλυτές και 

βρίσκονταν οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ, για να αξιολογήσουν την Κύπρο, με αυτά που 

καταγράφουν για την κοινωνία και την οικονομία, θα την άφηναν εκτός Ευρωπαϊκής 

Ένωσης.   

 Της Κύπρου της δίνουν απροβίβαστο, όταν οι ξένοι μάς έδωσαν τη δυνατότητα να 

μπει η μικρή Κύπρος πρώτη στη μεγάλη Ευρώπη.  Αυτοί για δέκα χρόνια και σήμερα 

συνεχίζουν με το ίδιο μοτίβο, χωρίς να διαισθάνονται ότι η Κύπρος μπήκε με το σπαθί 

της, χωρίς να διαισθάνονται ότι η Κύπρος αντιμετώπισε θετικά και δραστικά αυτό που 

δεν μπόρεσαν άλλες σύγχρονες κοινωνίες, χωρίς πολιτικό πρόβλημα και μεγάλες 

αμυντικές δαπάνες, να αντιμετωπίσουν.  Γιατί πρέπει να πούμε και αυτές τις 

πραγματικότητες.  ∆εν υστερήσαμε σε κανένα τομέα.  Είναι διαφορετικό αν ασκούμε 

κάποτε κριτική είτε σε κακοδιαχείριση είτε σε γραφειοκρατία ή σε κακούς χειρισμούς 

δημοσίων υπαλλήλων ή γιατί ζητούμε ακόμα περισσότερα.  Ζητούμε περισσότερα, γιατί 

ξέρουμε ότι εκεί στο Προεδρικό βρίσκεται ένας φιλολαϊκός Πρόεδρος, που έδωσε το 

είναι του, για να έχει η Κύπρος κοινωνικό κράτος.  Αυτές είναι οι πραγματικότητες και 

πρέπει να τις αντιληφθείς.   Είναι γι’ αυτό που και σήμερα η αντιπολίτευση βρίσκεται 

εκτεθειμένη, γιατί βρήκε χώρο και χρόνο να καταγράψει τόσα και τόσα για την αλλαγή, 

την επερχόμενη αλλαγή, που ουσιαστικά είναι επιστροφή στο παρελθόν, και δε βρήκε 

χώρο να γράψει για το μέλλον που είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Τριάντα πέντε σελίδες 
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δεν έφτασαν στο ∆ημοκρατικό Κόμμα, που διεκδικά την προεδρία, για να μπορέσει να 

γράψει, έστω μια λέξη, μια κουβέντα, γι’ αυτή τη μεγάλη επιτυχία!  ∆ε θα δώσω 

χαρακτηρισμούς.  Ο απλός πολίτης που μας παρακολουθεί θα χαρακτηρίσει αυτές τις 

πολιτικές πράξεις.  Στους πρώτους φετινούς προϋπολογισμούς, δύο μήνες μετά την 

επιτυχή ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση, δεν έγινε καμία αναφορά! 

 Πιστεύω ότι εμείς σήμερα δώσαμε τις μάχες σε όλους τους τομείς, ακόμα και στα 

μακροοικονομικά μεγέθη.  Κάποιοι νόμισαν ότι το αδύνατο σημείο της κυπριακής 

οικονομίας είναι τα μακροοικονομικά μεγέθη, οι μακροοικονομικοί δείχτες, και κάποιοι, 

μη έχοντας πού αλλού να πιαστούν, προσπάθησαν, νομίζοντας ότι με αυτό τον τρόπο 

θα μπορέσουν, να πλήξουν την Κύπρο ή την εικόνα της κυβέρνησης και σ’ αυτό τον 

τομέα!  Τους δείχτες του Μάαστριχτ αυτή τη στιγμή δεν τους πληρούν ή τους 

υπερβαίνουν ή προσπαθούν να υπερβούν το σύμφωνο σταθερότητας και ανάπτυξης 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης χώρες που βρίσκονται στην ευρωζώνη.  Η Κύπρος 

κατόρθωσε με σκληρή δουλειά, με θυσίες, μαζί με την επεκτατική... Γιατί εδώ 

καταρρίψαμε ακόμα ένα μύθο που προερχόταν από την αντιπολίτευση, ότι δεν 

μπορούμε από τη μια να ικανοποιούμε τους δείχτες και από την άλλη να έχουμε 

επεκτατική δημοσιονομική πολιτική και κοινωνικό κράτος.  Εμείς αποδείξαμε ότι αυτή η 

οικονομική θεωρία και προσέγγιση δεν ανήκε στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό, ανήκε σε 

άλλους που, αν κυβερνούσαν, έτσι θα κυβερνούσαν και θα είχαμε μικρό συρρικνωμένο 

κοινωνικό κράτος και δε θα είχαμε και τη δυνατότητα και τα κριτήρια, για να μπούμε 

στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Ασκούν κριτική για την ανεργία.  Θα καλέσω τους επόμενους ομιλητές να μας 

πουν άλλες δύο χώρες που έχουν αντίστοιχο δείχτη ανεργίας με την Κύπρο.  Όταν οι 

άλλες χώρες είχαν ρυθμούς οικονομικής ανάπτυξης της τάξης του 1% ή ακόμα και κάτω 

από το μηδέν, όπως ήταν οι Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής, μια μεγάλη, τεράστια 
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χώρα, η Κύπρος τα τελευταία χρόνια είχε μέσο όρο οικονομικής ανάπτυξης, που εκεί 

μετριέται η οικονομία, της τάξης του 4,2% και προσπαθούν κάποιοι να ασκήσουν 

κριτική, γιατί είχαμε αυτούς τους θετικούς ρυθμούς ανάπτυξης, διπλάσιους από αυτούς 

της ευρωζώνης και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Όταν παίρναμε τα αριστεία από την 

Ευρωπαϊκή Ένωση, κάποιοι εδώ στην Κύπρο προσπαθούσαν να τα αμαυρώσουν.  Ε, 

δεν αμαυρώνονται στην οικονομία οι πραγματικότητες.  Για άλλα θέματα μπορεί η 

αντιπολίτευση να ασκεί την πολιτική της και να νομίζει ότι με αυτό τον τρόπο μηδενίζει. 

Γι’ αυτά δεν μπορεί να μηδενίσει!  Και αυτοί που είναι σήμερα εκτεθειμένοι είναι η 

αντιπολίτευση. 

 Όσον αφορά άλλα μεγέθη.  ∆ε χρειάζεται φυσικά να σας αναφέρω ότι το 

ακαθάριστο κατά κεφαλήν εισόδημα του Κύπριου πολίτη διπλασιάστηκε τα τελευταία 

έξι, εφτά χρόνια, που είναι πρωτοφανές για οικονομία και μάλιστα κάτω από αυτές τις 

συνθήκες.  Εμπράκτως δώσαμε το στίγμα μας.   

 Προέρχομαι πραγματικά από μια παράταξη που, παρά τους χαρακτηρισμούς που 

τις αποδόθηκαν, είναι η παράταξη που με την παρουσία της έκαμε το όραμα 

πραγματικότητα.  Εισήλθαμε πανηγυρικά στην Ευρωπαϊκή Ένωση και δίνουμε 

προοπτική στον τόπο για τα επόμενα πενήντα, εκατό χρόνια.  Είμαστε η παράταξη που 

και ως αντιπολίτευση δώσαμε μαθήματα εποικοδομητικής αντιπολίτευσης.  Ίσως 

χρειαστεί, μετά από αυτούς τους μηδενισμούς που έγιναν σήμερα, σ’ αυτό που 

αναγράφεται στα ετυμολογικά λεξικά ότι ο μηδενισμός σημαίνει αναγωγή στο μηδέν και 

είναι κίνημα που αναπτύχθηκε στη Ρωσία το 19ο αιώνα να προσθέσουν, για να είναι 

συμπληρωμένο, ότι είναι αντιπολιτευτική τακτική που αναπτύχθηκε στα τέλη του 20ού με 

21ο αιώνα από την αντιπολίτευση, το ΑΚΕΛ, με έναν και μοναδικό σκοπό, να ανέλθει 

στην εξουσία.  ∆υστυχώς, σ’ αυτούς προσχώρησε και το ∆ΗΚΟ, μηδενίζοντας ακόμα 

και τη δική του πενταετή παραμονή στην εξουσία, όπου εκεί, όχι μόνο δεν αναγράφουν, 
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αλλά δεν αναφέρονται καν.  Είναι πρωτοφανές στην ιστορία κόμμα να διαγράφει μια 

ολόκληρη πενταετή πορεία και να μηδενίζει και τον ίδιο τον εαυτό του, για να ξεπεράσει 

τους άλλους μηδενιστές σε μηδενισμό! 

 Είναι εκπληκτικά αυτά που συνέβησαν όσον αφορά τη συζήτηση του 

προϋπολογισμού και πραγματικά θα ήμουν ευτυχής, αν δε συνέβαιναν όλα αυτά που 

συνέβησαν και αν δε χρειαζόταν να κάνω αυτές τις αναφορές, τις πραγματικές, τις 

αντικειμενικές, που ουδείς μπορεί να τις αμφισβητήσει, γιατί βασίζονται σε στοιχεία και 

όχι σε αναφορές οι οποίες έχουν ολίγον τι λαϊκισμό και ολίγον τι μηδενισμό. 

 Αυτό που θέλω να τονίσω με έμφαση ως βουλευτής ημικατεχόμενης πατρίδας, 

αλλά και ημικατεχόμενης επαρχίας, είναι ότι ο προσφυγικός κόσμος τα τελευταία δέκα 

χρόνια ανέπνευσε.  Ανέπνευσε, γιατί αυτά που δεν του έδωσαν τα προηγούμενα χρόνια 

τού δόθηκαν τώρα, του δόθηκαν εκατόν εκατομμύρια μέσω του Φορέα Ισότιμης 

Κατανομής Βαρών.  Είμαι εξ εκείνων που υποστηρίζουν ότι συνεχίζει να αδικείται ο 

προσφυγικός κόσμος, γιατί έπρεπε να επέλθει η πραγματική ισότιμη κατανομή βαρών, 

όπως επήλθε στη Γερμανία και σε άλλες χώρες.  Ακόμα στη Ρόδο υπάρχουν 

ελαφρύνσεις, γιατί βρίσκονταν υπό κατοχή τη δεκαετία του σαράντα.  Έπρεπε να 

υπάρξει πραγματική φορολόγηση του πλούτου και της υπεραξίας, αλλά η έκθεση του 

πανεπιστημίου λέει ότι αυτό θα μπορούσε να γίνει τα πρώτα χρόνια της εισβολής, 

σήμερα το θεωρεί ανέφικτο και αδύνατο λόγω της μεγάλης δαπανηρότητας. 

 Παρά ταύτα όμως, δεν πρέπει να παραγνωρίσουμε ότι καθεχρονικά ο 

προσφυγικός κόσμος καταβάλλει διακόσια εκατομμύρια από απώλεια χαμένων 

εισοδημάτων, μια απώλεια που δεν αναπληρώνεται με τίποτα.  Εμείς ζητούμε να 

εξεταστεί πάνω στη βάση ενός οικονομικού σχεδίου, που δε θα ανατρέπει την 

οικονομική μας ανάπτυξη, ο τρόπος κάλυψης αυτής της μερίδας των συμπατριωτών 

μας, οι οποίοι υπέφεραν τα πάνδεινα με την εισβολή και συνεχίζουν από μόνοι τους να 
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σηκώνουν το σταυρό, όχι μόνο του εθνικού βάρους, αλλά και του οικονομικού βάρους 

της εισβολής και της κατοχής. 

 Όμως μ’ αυτό δεν παραγνωρίζουμε και δε διαγράφουμε ότι τα τελευταία χρόνια ο 

προσφυγικός κόσμος πήρε αυτό που δεν πήρε για πολλά χρόνια.  Είχε τη δυνατότητα 

να πάρει προσφυγικά δάνεια, είχε τη δυνατότητα να πάρει προσφυγικές βοήθειες, είχε 

τη δυνατότητα να ζήσει μια πιο αξιοπρεπή ζωή.  Και θα είχε τη δυνατότητα ο 

πρόσφυγας σήμερα να είναι ακόμα πιο αξιοπρεπής, εάν αυτή η Βουλή, πλην του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού και των Ενωμένων ∆ημοκρατών, του έδινε τη δυνατότητα 

της υλοποίησης των τίτλων ιδιοκτησίας.  Ο πρόσφυγας σήμερα -και απευθύνομαι στον 

κάθε πολίτη- δεν έχει τίτλο ιδιοκτησίας, αυτό το οποίο θεωρείτο το ελάχιστο που θα 

μπορούσε να του δοθεί, για να ζει αξιοπρεπώς, γιατί έτσι αποφάσισε να του το στερήσει 

μέσα στην αντιπολιτευτική και μηδενιστική της προοπτική η ίδια η αντιπολίτευση. 

 Ολοκληρώνοντας, θέλω να πω ότι κανένας δεν είναι τέλειος και καμιά κυβέρνηση 

δεν είναι ιδανική.  Όμως αποδείχθηκε, πέραν πάσης αμφιβολίας, ότι ο λαός απαιτεί στη 

συντριπτική του πλειοψηφία σήμερα να συνεχίσει μια πολιτική που απέδωσε 

χειροπιαστά θετικά αποτελέσματα τα τελευταία χρόνια, όχι μόνο στην Ευρώπη και στο 

εθνικό, αλλά και στην εσωτερική διακυβέρνηση, στην κοινωνικοοικονομική πολιτική και 

αυτή η πολιτική, είτε το θέλουν κάποιοι είτε δεν το θέλουν είτε ενοχλεί είτε δεν ενοχλεί 

κάποιους, φέρει ανεξίτηλα τη σφραγίδα του Γλαύκου Κληρίδη μαζί με τη σφραγίδα και 

του ΚΙΣΟΣ που συγκυβέρνησε ένα συγκεκριμένο χρονικό διάστημα, αλλά και τη 

σφραγίδα αυτών οι οποίοι μπήκαν στην κυβέρνηση και θέλουν από μόνοι τους να 

διαγράψουν τη δική τους παρουσία.  Εμείς νοιαζόμαστε για το αύριο και το μέλλον, δε 

νοιαζόμαστε για την επόμενη προεδρική καρέκλα, αλλά σίγουρα νοιαζόμαστε για όλα 

αυτά.  Θα συνεχίσουμε να αγωνιζόμαστε για το τρίπτυχο ανάπτυξη-ανταγωνιστικότητα-

κοινωνική συνοχή.  ∆ε θα σταματήσουμε τους πραγματικούς κοινωνικούς αγώνες.  Όχι 
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τους κοινωνικούς αγώνες από έδρας και από εξέδρας. τους πραγματικούς κοινωνικούς 

αγώνες!  Και θα συνεχίσουμε να αγωνιζόμαστε για την πολιτική ευπρέπεια, τον πολιτικό 

εκσυγχρονισμό, τον πολιτικό ευπρεπισμό πραγματικά, τον εξωραϊσμό λόγου και ήθους 

στην πολιτική.   

 Τελειώνοντας, ως πρόεδρος της επιτροπής Εμπορίου, δε θα μπορούσα να μην 

εκφράσω μέσα από την εμπειρία που είχα σ’ αυτή τη χρονιά τις ιδιαίτερες ευχαριστίες 

μου προς όλο το προσωπικό της Βουλής, γιατί διεξέρχεται ένα σκληρό, επίμονο και 

επίμοχθο έργο.  Μιας Βουλής η οποία δίνει τη διαφορά και τη διαφοροποίηση από τον 

υπόλοιπο δημόσιο τομέα και αυτό πρέπει να το γνωρίζουν όλοι.  Και ιδιαίτερα να 

εκφράσω τις ευχαριστίες μου στους δύο γραμματείς της επιτροπής, την Έφη Σταύρου 

και τον Ανδρέα Παυλάκη, που έδωσαν και δίνουν το είναι τους, για να στέκεται αυτή η 

επιτροπή αντάξια και επάξια στην αποστολή της, όπως δίνουν και οι άλλοι γραμματείς, 

για να στέκουν και οι άλλες επιτροπές, για να παράγεται αυτό το έργο, να φαίνεται αυτό 

το έργο.  Κάποιοι αφανείς ήρωες υπάρχουν πίσω από αυτές τις επιτροπές, οι οποίοι 

πραγματικά δίνουν μαθήματα, δίνουν εξετάσεις και, όπως είπα, αποτελούν το 

παράδειγμα και το πρότυπο για το δημόσιο τομέα. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Μαυροκορδάτος, παρακαλώ. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡ∆ΑΤΟΣ: 

 Συνάδελφε Χριστοφόρου, ξεχάσατε μόνο ένα πράγμα, να μας πείτε το αλληλούια!  

Εν πάση περιπτώσει, δεν είχα σκοπό να σας απαντήσω, γιατί απουσιάζατε καθ’ όλη τη 

διάρκεια της συνεδρίασης και δεν ξέρω από πού αντλήσατε όλα τα επιχειρήματα, για να 

μιλήσετε με τον τρόπο που μιλήσατε.  Φαίνεται ότι επεξεργάζεστο την κασέτα με το 

αντιακελικό περιεχόμενο, το οποίο μας αναφέρατε πριν από πέντε, δέκα λεπτά από το 
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βήμα της Βουλής!  Εν πάση περιπτώσει, μόνο σε ένα θα σας απαντήσω.  Έχετε πει ότι 

με την ένταξη στην Ευρώπη όλα άλλαξαν εκτός από το ΑΚΕΛ.  Το ΑΚΕΛ παραμένει το 

ίδιο και, δυστυχώς για σας, ίδιος παραμένει και ο κυπριακός λαός που βγάζει το ΑΚΕΛ 

πρώτο κόμμα.  Και θα παραμένει το ΑΚΕΛ το ίδιο και ο κυπριακός λαός, για να φέρει 

την αλλαγή.  Ακούγοντάς σας κάποιος που αναφέρνατε όλα αυτά τα κονδύλια, θα 

νόμισε ότι τα ποσά των προϋπολογισμών είναι δέκα δις και όχι δύο.  Εν πάση 

περιπτώσει, θα ήθελα να πω ότι δεν είναι ευρωπαϊκός ο τρόπος με τον οποίο 

επιτεθήκατε σε συναδέλφους σας και μάλιστα χωρίς να τους ακούσετε. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ακούγοντας στην πρωινή συνεδρίαση από το ραδιόφωνο το συνάδελφο τον 

Τάσου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ο οποίος περιέγραψε με τα πιο μελανά χρώματα 

την εικόνα της αγροτικής οικονομίας και τη δεινή κατάσταση στην οποία έχει περιέλθει η 

αγροτική οικονομία και έχουν περιέλθει οι Κύπριοι αγρότες και οι κάτοικοι της υπαίθρου, 

διερωτήθηκα τι είχα να πω εγώ και αν είχα κάτι να προσθέσω.  Και δε θα συμπλήρωνα 

τίποτα, αν αναφερόταν και στα αίτια της κατάντιας της αγροτικής οικονομίας.  Αν 

αναφερόταν στην παντελή έλλειψη αγροτικής πολιτικής τα τελευταία χρόνια.  Και αυτό 

οφείλεται στο ότι ο αρμόδιος υπουργός, ο κ. Θεμιστοκλέους, αντί να ασχολείται με τα 

θέματα του υπουργείου του, αντί να ασχολείται με την αγροτική πολιτική, ασχολείτο με 

την ανάλυση και την προβολή στον κυπριακό λαό του ελβετικού και του βελγικού 

μοντέλου.  Ήταν ο ειδικός συνταγματολόγος που συμβούλευε τον Πρόεδρο της 

∆ημοκρατίας για συνταγματικά θέματα και για τα μοντέλα λύσης του κυπριακού 

προβλήματος! 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Συζητούμε τους προϋπολογισμούς του κράτους για το 2003 σε μια περίοδο που 

σημαδεύεται έντονα από τις αποφάσεις της διάσκεψης στην Κοπεγχάγη, που 
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καθορίζουν την πορεία της Κύπρου και οριοθετούν την πλήρη ένταξή μας στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση.  Συζητούμε τους προϋπολογισμούς σε μια περίοδο που στην 

ευρύτερη περιοχή της Μέσης Ανατολής, αλλά και διεθνώς, υπάρχει ανασφάλεια και 

ένταση ως αποτέλεσμα των προετοιμασιών για πόλεμο στο Ιράκ.  Αναμφίβολα οι 

εξελίξεις στο Κυπριακό επηρεάζουν ανάλογα, θετικά ή και αρνητικά, την πορεία της 

κυπριακής οικονομίας.  Θεωρείται δεδομένο όμως ότι η επίτευξη λύσης στο Κυπριακό 

απαιτεί μια οικονομία εύρωστη, η οποία θα αντέξει στους κλυδωνισμούς και θα 

συμβάλει αποφασιστικά τόσο στην πραγματική επανένωση της μοιρασμένης μας 

πατρίδας όσο και στην ευημερία και των δυο κοινοτήτων. 

 Μια γενική μας διαπίστωση είναι ότι και οι φετινοί προϋπολογισμοί, δυστυχώς, δε 

διαφέρουν ουσιαστικά σε τίποτε από τους προηγούμενους και κινούνται στο ίδιο μήκος 

κύματος. 

 Η δεκαετής διακυβέρνηση Γλαύκου Κληρίδη μόνο σ’ ένα ζήτημα έχει να επιδείξει 

συνέπεια, στην πορεία μιας συντηρητικής οικονομικής πολιτικής, ιδιαίτερα στην 

αγροτική οικονομία.  Μιας πολιτικής η οποία δεν μπορούσε να συνάδει με τις 

παγκόσμιες εξελίξεις και την ενταξιακή πορεία της Κύπρου που απαιτούσαν την 

υλοποίηση μιας αναπτυξιακής αγροτικής πολιτικής για πραγματική στήριξη των 

παραγωγών και αναβάθμιση της παραγωγικής διαδικασίας. 

 Η ελευθεροποίηση του εμπορίου και η εναρμόνιση με το κοινοτικό κεκτημένο 

απαιτούσαν τη λήψη τέτοιων μέτρων, ώστε να επιτυγχάνεται ο εκσυγχρονισμός, η 

αναβάθμιση και αναδιάρθρωση της παραγωγής, με πρωταρχικό στόχο τη μείωση του 

κόστους παραγωγής, την αύξηση της παραγωγικότητας και τη βελτίωση της 

ανταγωνιστικότητας των κυπριακών προϊόντων.  Για να υλοποιηθούν αυτά όλα, θα 

έπρεπε να ακολουθηθεί μια πραγματική αναπτυξιακή πολιτική, να προωθηθούν 

κεφαλαιουχικές επενδύσεις στην παραγωγική διαδικασία, να ενισχυθεί στο μέγιστο 
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βαθμό η έρευνα, να δοθεί η ανάλογη σημασία στον ευρύτερο γεωργικό τομέα.   

 Αντί λοιπόν για όλα αυτά, παρατηρούμε ότι η αγροτική οικονομία σ’ όλη τη 

δεκαετία παρέμεινε ο φτωχός συγγενής με συνεχώς μειωνόμενο το μερίδιό της στη 

διαμόρφωση του ΑΕΠ, με καθηλωμένα τα αναπτυξιακά κονδύλια στους 

προϋπολογισμούς, με πτωτική τάση στον αριθμό των απασχολουμένων στον ευρύτερο 

γεωργικό τομέα και με συνεχή εξοστρακισμό των κυπριακών προϊόντων από τη διεθνή 

και την ντόπια αγορά. Απλώς θα επαναλάβουμε εαυτούς, αν αρχίσουμε και φέτος να 

παραθέτουμε ποσά και να κάνουμε τις ανάλογες συγκρίσεις. 

 Το γεγονός είναι ότι τα αναπτυξιακά κονδύλια στους προϋπολογισμούς είναι 

καθηλωμένα στα επίπεδα του 1992.  Παρατηρούμε λοιπόν ότι το 1992 για το Υπουργείο 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος προϋπολογίζεται το συνολικό ποσό της 

τάξης των £34,5 εκατομ., ενώ για το 2003 £48,2 εκατομ.  Την ίδια στιγμή τα αντίστοιχα 

ποσά για το Τμήμα Γεωργίας ήταν £5,034 εκατομ. και £6,8 εκατομ.  Να σημειώσουμε 

ότι ο πληθωρισμός της δεκαετίας ήταν 36% περίπου.  Αν αποπληθωρίσουμε τα 

κονδύλια του 2003, διαπιστώνουμε ότι είναι στα ίδια επίπεδα ή και μειωμένα σε 

σύγκριση με αυτά του 1992. 

 Άρα, σε μια δεκαετία κατά την οποία ελευθεροποιήθηκε το εμπόριο, μειώθηκαν οι 

δασμοί, αυξήθηκε ο ανταγωνισμός, άρχισε η εναρμόνιση με το κοινοτικό κεκτημένο, τα 

αναπτυξιακά κονδύλια κινήθηκαν με ρυθμούς της περιόδου 1992 που η κυπριακή 

αγροτική οικονομία ήταν πλήρως προστατευόμενη.  Ταυτόχρονα η στρεβλωτική 

ανάπτυξη της εθνικής οικονομίας συνέχισε να ενισχύεται μέσα από τα αναπτυξιακά 

κονδύλια.  Έτσι, ενώ το 1992 το ποσοστό του προϋπολογισμού του πρωτογενούς τομέα 

σε σύγκριση με το γενικό σύνολο του προϋπολογισμού ήταν 27%, για το 2003 αυτό 

μειώθηκε στο 12,85%.  Πώς λοιπόν ήταν δυνατό ο ευρύτερος γεωργικός τομέας να 

προετοιμαστεί, για να μπορέσει να αντεπεξέλθει, όταν την περίοδο που θα έπρεπε να 
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υπάρξει οργασμός επενδύσεων για εκσυγχρονισμό, αναδιάρθρωση, αύξηση της 

παραγωγικότητας και μείωση του κόστους, ουσιαστικά ο Κύπριος αγρότης παρέμεινε 

χωρίς ουσιαστική στήριξη; 

 Η κυβέρνηση Γλαύκου Κληρίδη αρέσκεται να επαναλαμβάνει τα ποσά που 

δόθηκαν για την αγροτική οικονομία και τα οποία συμποσούνται στο μισό 

δισεκατομμύριο κατά τη δεκάχρονη διακυβέρνησή της, για να αποδείξει τη φιλοαγροτική 

δήθεν πολιτική της.  Έχουμε αναλύσει στο παρελθόν το ποσό αυτό, γι’ αυτό δε θα το 

αναλύσουμε ξανά.  Απλώς να αναφέρουμε ότι το 67% του συνόλου του ποσού αυτού 

αποτελεί συμβατικές υποχρεώσεις του κράτους προς τους γεωργούς για επιδοτήσεις 

στα σιτηρά, αμπέλια και στον ΟΓΑ, οι οποίες παραχωρούντο από καταβολής της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Εκτός και αν το “φιλοαγροτικό” στην προκειμένη περίπτωση 

εξυπακούεται ότι δεν καταργήθηκαν ακόμη οι επιδοτήσεις που εδίδοντο από όλες τις 

προηγούμενες κυβερνήσεις.  ∆ιαφαίνεται λοιπόν ότι η φιλοαγροτικότητα της 

διακυβέρνησης Γλαύκου Κληρίδη εξαντλείται ουσιαστικά στην εκπλήρωση των 

συμβατικών της υποχρεώσεων. 

 Είναι λοιπόν τέτοια η φιλοαγροτική πολιτική που τα γεωργικά χρέη μόνο στις 

συνεργατικές εταιρείες ξεπέρασαν το 1999 τα £150 εκατομ., ενώ όλο και περισσότεροι 

αγρότες εγκαταλείπουν το επάγγελμά τους και την ύπαιθρο με όλες τις αρνητικές 

οικονομικές, κοινωνικές και περιβαλλοντικές επιπτώσεις.  Ο ενεργά απασχολούμενος 

πληθυσμός στον ευρύτερο γεωργικό τομέα μειώθηκε κάτω από το 7% από το 13% που 

ήταν πριν από δέκα χρόνια. 

 Παρουσιάζεται, επίσης, μια σημαντική πτώση στον όγκο της φυτικής παραγωγής 

στους βασικότερους κλάδους παραγωγής.  Αντίστοιχη μείωση παρουσιάζεται και στα 

εισοδήματα των παραγωγών.  Η αγροτική πολιτική της διακυβέρνησης Γλαύκου 

Κληρίδη είναι τόσο φίλα προσκείμενη στους αγρότες, που για πρώτη φορά ολόκληροι 
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κλάδοι παραγωγής θέτουν αίτημα να αποζημιωθούν -βασικά να καλύψουν μέρος των 

συσσωρευμένων χρεών τους- και να εγκαταλείψουν το αγροτικό επάγγελμα.  Οι 

πατατοπαραγωγοί σήμερα αυτό ζητούν. 

 Η φιλοαγροτική πολιτική της κυβέρνησης αποδεικνύεται καθημερινά και με τα 

πολυδιαφημιζόμενα σχέδια αναδιάρθρωσης καλλιεργειών, τα οποία ήταν απλώς σχέδια 

εκριζώσεων.  Με την εκρίζωση μεγάλων εκτάσεων εσπεριδοειδών, 7 000 περίπου 

δεκαρίων μέχρι σήμερα, φυλλοβόλων οπωροφόρων δένδρων και αμπελιών, 

προσπάθησαν οι κυβερνώντες να επιλύσουν προβλήματα διάθεσης και τιμών, 

αδιαφορώντας για το αγροτικό εισόδημα, ενώ θα έπρεπε να έχουν προετοιμάσει σχέδια 

πραγματικής και ουσιαστικής αναδιάρθρωσης των εκμεταλλεύσεων, κατά τρόπο ώστε 

να αυξηθεί η παραγωγικότητα, να μειωθεί το κόστος παραγωγής και κατ’ επέκταση να 

ενισχυθεί η ανταγωνιστικότητα των προϊόντων μας. 

 Από την άλλη το σχέδιο “ομπρέλα”, το οποίο στόχευε στον εκσυγχρονισμό και τη 

βελτίωση της αποδοτικότητας των γεωργικών εκμεταλλεύσεων με παραχώρηση 

δανείων με επιδοτημένο επιτόκιο, λόγω της χρονοβόρας και πολύπλοκης διαδικασίας 

που απαιτείτο, μέχρι κάποιος να πάρει την επιδότηση αυτή, ουσιαστικά κατέληγε σε 

δώρο άδωρο, γι’ αυτό και αυτό το σχέδιο δεν έχει αποδώσει.   

 Αντί λοιπόν για αναδιαρθρώσεις, αναδομήσεις και εκσυγχρονισμό, η κυβέρνηση 

Κληρίδη προώθησε εκριζώσεις.  Αντί για αναπτυξιακούς προϋπολογισμούς και 

κεφαλαιουχικές επενδύσεις, παραχωρούσε περιορισμένες επιδοτήσεις επιτοκίων. Αντί 

για προώθηση της γεωργικής εκπαίδευσης, προκάλεσε τη διάλυση της Υπηρεσίας 

Γεωργικών Εφαρμογών του Υπουργείου Γεωργίας.  Αντί να προωθήσει πετυχεμένα 

σχέδια και προγράμματα, όπως αυτά για τους νέους γεωργούς που εφαρμόζονται στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, προτίμησε να περιορίσει τα κονδύλια για αναπτυξιακούς σκοπούς. 
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 Και εδώ είναι που γεννιέται το μεγάλο ερώτημα.  Η Σύνοδος της Κοπεγχάγης πήρε 

την αναμενόμενη απόφαση για τη διεύρυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης 

συμπεριλαμβανομένης και της Κύπρου.  Μέχρι τα μέσα Απριλίου 2003 θα υπογραφούν 

οι συμφωνίες και από τον Μάιο του 2004 η Κύπρος θα αποτελεί πλήρες μέλος της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Θα είναι έτοιμη η κυπριακή εθνική οικονομία, ιδιαίτερα η 

αγροτική, να αντεπεξέλθει στον πλήρη ανταγωνισμό της “ελεύθερης αγοράς”;  Θα 

μπορέσει ο ευρύτερος γεωργικός τομέας να προσαρμοστεί, να λειτουργήσει και να είναι 

συμβατός με το κοινοτικό κεκτημένο; Πόσο, λοιπόν, έχει προετοιμαστεί ο Κύπριος 

αγρότης; 

 Ζήσαμε, συνάδελφοι, εδώ στη Βουλή τον καταιγισμό των εναρμονιστικών 

νομοσχεδίων, που η εκτελεστική εξουσία παρέπεμπε για ψήφιση στο παρά πέντε. Τα 

εναρμονιστικά νομοσχέδια ψηφίστηκαν.  Η νομοθεσία μας μπορεί να έχει εναρμονιστεί 

στο μέγιστο δυνατό βαθμό, η παραγωγική διαδικασία όμως έχει εναρμονιστεί;  Όταν θα 

τεθεί σε εφαρμογή η εναρμονισμένη νομοθεσία, είμαστε σίγουροι ότι θα τεθούν εκτός 

παραγωγικής διαδικασίας αρκετοί αγρότες, με αποτέλεσμα να συρρικνωθεί με ακόμα 

πιο γοργούς ρυθμούς η γεωργία και η κτηνοτροφία και να δημιουργηθούν ταυτόχρονα 

πολλαπλές αρνητικές κοινωνικές ανακατατάξεις και ανατροπές. 

 Μετά λύπης παρατηρούμε ότι, δυστυχώς, σ’ ό,τι αφορά την παραγωγική 

διαδικασία λίγα πράγματα έχουν γίνει, παρά τις προειδοποιήσεις μας, παρά τις 

προτροπές της αντιπολίτευσης να ακολουθηθεί μια αναπτυξιακή αγροτική πολιτική, που 

πραγματικά να εναρμονίζει στην πράξη την αγροτική οικονομία.  Ό,τι έγινε μέχρι σήμερα 

έγινε αποκλειστικά από πρωτοβουλίες των ιδίων των παραγωγών, στους οποίους το 

κράτος ουσιαστικά φόρτωσε όλο το κόστος της εναρμόνισης. 
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 Η διακυβέρνηση Κληρίδη απέδειξε περίτρανα ότι δεν είχε την αναγκαία πολιτική 

βούληση να προχωρήσει στη λήψη ριζοσπαστικών μέτρων που θα στήριζαν τον αγρότη 

και θα τον ωθούσαν να προχωρήσει στην εναρμόνιση της παραγωγικής διαδικασίας. 

 Το ζητούμενο σήμερα ήταν να έχουμε μια αγροτική οικονομία ανταγωνιστική, για 

να μπορεί να έχει τη δυνατότητα να ανταγωνίζεται μέσα σε συνθήκες πλήρους 

ελεύθερης αγοράς, χωρίς δασμούς και απαγορεύσεις. ∆υστυχώς, η παρούσα 

κυβέρνηση άφησε να περάσει ο χρόνος ανεκμετάλλευτος, ενώ σημαντικά χρηματικά 

ποσά εκατοντάδων εκατομμυρίων λιρών διοχετεύτηκαν στην ηφαιστειολογία και 

πυραυλολογία και θυσιάστηκαν το 1998 στο βωμό της παραμονής της συντηρητικής 

δεξιάς στην εξουσία. 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός μπορεί να κέρδισε μια πενταετία στην εξουσία, αλλά 

η οικονομία, ιδιαίτερα η αγροτική, απώλεσε μια πενταετία που ήταν καθοριστική για την 

περαιτέρω επιβίωσή της.  Λάθη και παραλείψεις έγιναν και κατά τις ενταξιακές 

διαπραγματεύσεις και πρώτιστα το γεγονός ότι το οργανωμένο αγροτικό κίνημα 

ουσιαστικά κρατήθηκε εκτός και μακριά των διαπραγματεύσεων. Από την αρχή έγιναν 

αποδεκτές, όπως τονίσαμε και στο παρελθόν, σχεδόν αμαχητί όλες οι βασικές πρόνοιες 

του κεκτημένου.  Το αγροτικό κίνημα ενημερωνόταν σπασμωδικά και ετεροχρονισμένα.  

Απλώς οι αρμόδιοι αρκέστηκαν να μας ενημερώνουν αποσπασματικά για μερικά 

πράγματα.  Ακόμα, λοιπόν, και τώρα ο αγροτικός κόσμος προχωρεί ψηλαφώντας, 

χωρίς να γνωρίζει επακριβώς τι μέλλει γενέσθαι.  Η μυστικοπάθεια, δυστυχώς, και παρά 

τις καταβληθείσες για το αντίθετο προσπάθειες, επικράτησε της διαφάνειας.  Το κόστος 

όμως θα το πληρώσει ο αγροτικός κόσμος, ο οποίος δεν ενημερώθηκε, δεν 

επιμορφώθηκε, δε γνωρίζει τα δικαιώματα και τις υποχρεώσεις του που πηγάζουν από 

το κοινοτικό κεκτημένο.  ∆εν έχει υπόψη του ούτε και τις ευκαιρίες που θα έχει 

μελλοντικά. 
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Καθήκον και αποστολή είχε το ίδιο το κράτος και ιδιαίτερα η κυβέρνηση με τις 

αρμόδιες υπηρεσίες της να συντονίσει και να προγραμματίσει την εμπλοκή όλων στην 

επιμόρφωση και εκπαίδευση για θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης, ώστε άτομα, ομάδες, 

οργανώσεις να προετοιμαστούν κατάλληλα, για να είναι όσο το δυνατό πιο ανώδυνη η 

ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Η προχειρότητα της κυβέρνησης φάνηκε πλήρως και από το θέμα του 

χρωματισμού του πετρελαίου για γεωργική χρήση.  Γνωρίζοντας εκ των προτέρων ότι 

θα έπρεπε να επιβληθεί στο πετρέλαιο ψηλός φόρος κατανάλωσης, είχε 

προγραμματίσει ο φόρος αυτός να επιβληθεί σε τρία στάδια, για να μην το νιώσουν οι 

γεωργοί απότομα.  Η κυβέρνηση γνώριζε επίσης ότι το πετρέλαιο είναι ένας από τους 

βασικότερους συντελεστές που καθορίζουν το κόστος παραγωγής των γεωργικών 

προϊόντων. 

 Παρά το γεγονός αυτό, ουσιαστικά τίποτε δεν έπραξε για αντιμετώπιση του 

προβλήματος αυτού, παρά τις προειδοποιήσεις μας και μάλιστα απέρριπτε και την 

πρόταση για χρωματισμό του πετρελαίου για γεωργική χρήση, ώστε να αφαιρείται από 

την τιμή ο φόρος κατανάλωσης, όπως συμβαίνει σε ευρωπαϊκές χώρες που το 

πετρέλαιο δεν αποτελεί το βασικότερο συντελεστή κόστους παραγωγής όπως στην 

Κύπρο.  Χρειάστηκαν οι συντονισμένες αγροτικές προειδοποιητικές κινητοποιήσεις του 

καλοκαιριού που υποχρέωσαν την κυβέρνηση να αποδεχτεί το χρωματισμό του 

πετρελαίου για γεωργική χρήση, αλλά μέχρι σήμερα δεν το εφάρμοσε, επικαλούμενη 

τεχνικούς λόγους.  Ο Κύπριος αγρότης πληρώνει από τον Ιούλιο του 2002 κατά £70 τον 

τόνο πιο ακριβά το πετρέλαιο, ενώ από την 1η Ιανουαρίου του 2003 προστέθηκαν 

ακόμα £60 στην τιμή του τόνου, και αναμένει πότε θα υλοποιηθεί η απόφαση για 

χρωματισμό του πετρελαίου και πότε θα επιστραφούν τα δέκα με έντεκα εκατομμύρια 

λίρες που πληρώνει από τον Ιούλιο ως φόρο κατανάλωσης. 
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 Να σημειώσουμε ότι εκκρεμεί ακόμη η υλοποίηση της υπόσχεσης της κυβέρνησης 

για επιστροφή ως αντισταθμίσματος του ποσού που αναλογεί στην αύξηση της τιμής 

του πετρελαίου που επιβλήθηκε τον Απρίλιο.  ∆ηλαδή σε ένα χρόνο οι γεωργοί 

πλήρωσαν σχεδόν πάνω από £11 εκατομ. ως αύξηση της τιμής του πετρελαίου, ενώ 

καθημερινά ακούουν από τους υπουργούς της κυβέρνησης Κληρίδη  ότι αγοράζουν 

φθηνό πετρέλαιο.  Σε λίγο θα το πιστέψουν ότι το πετρέλαιο που αγοράζουν είναι πολύ 

πιο φθηνό! 

 Η παρουσιασθείσα προχειρότητα στο θέμα του πετρελαίου, δυστυχώς, δεν είναι η 

μόνη.  Σε σύντομο χρονικό διάστημα η Κύπρος θα είναι πλήρες μέλος και ακόμη δεν 

έχουν δημιουργηθεί οι αναγκαίοι θεσμοί και οι ανάλογες δομές, όπως είναι ο 

οργανισμός πληρωμών, το ολοκληρωμένο σύστημα διαχείρισης και ελέγχου (ΟΣ∆Ε) και 

η ενδυνάμωση του προγραμματισμού αγροτικής ανάπτυξης και της ικανότητας 

εφαρμογής του.  Τριών βασικών τομέων οι οποίοι έχουν άμεση σχέση με την 

προετοιμασία της Κύπρου για εναρμόνιση με το ευρωπαϊκό κεκτημένο και την ικανότητα 

απορρόφησης και διαχείρισης των κοινοτικών κονδυλίων. 

 Πώς θα μπορέσει η Κύπρος να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης για εφαρμογή της ΚΑΠ και πώς θα μπορέσουμε να εκταμιεύσουμε κοινοτικούς 

πόρους για ανάπτυξη της υπαίθρου, χωρίς να είμαστε έτοιμοι στους τρεις αυτούς 

βασικούς τομείς, οι οποίοι, να σημειώσουμε, χρηματοδοτούνται και από τα κονδύλια της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης;  Η μη έγκαιρη λειτουργία των θεσμών και δομών που 

απαιτούνται από την Ευρωπαϊκή Ένωση θα έχει αρνητικές επιπτώσεις στους 

παραγωγούς, οι οποίοι θα αποτελέσουν τα εξιλαστήρια θύματα των παραλείψεων της 

κυβέρνησης. 

 Το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις ουδέποτε παρέμεινε μόνο στην κριτική.  Πάντα 

στο παρελθόν πρότεινε συγκεκριμένα μέτρα και ήταν έτοιμο με τη σοβαρότητα που το 
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διέπει να στηρίξει όποια πρωτοβουλία, για να δημιουργηθούν εκείνες οι αναγκαίες 

προϋποθέσεις που θα οδηγούσαν στη χάραξη ριζοσπαστικής αγροτικής πολιτικής.  

∆υστυχώς, οι συγκυβερνώντες, γερά κρατημένοι από τα γρανάζια της συντηρητικής 

οικονομικής πολιτικής τους, δεν είχαν ούτε τη θέληση ούτε την πολιτική βούληση να 

προχωρήσουν προς άλλες κατευθύνσεις οικονομικής ανάπτυξης. 

 Η συντηρητική δεξιά και η κυβέρνηση Κληρίδη βρίσκονται στο τέλος της 

διακυβέρνησής τους.  Σ’ ένα σχεδόν μήνα από τώρα θα διεξαχθούν προεδρικές 

εκλογές.  Είμαστε σίγουροι ότι ο κυρίαρχος λαός, κύριε Χριστοφόρου, θα θέσει τέρμα 

στη συντηρητική διακυβέρνηση και με την ψήφο του θα αναδείξει στο ύπατο αξίωμα της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας τον υποψήφιο της αντιπολίτευσης, κ. Τάσσο Παπαδόπουλο. 

 Μας απομένει ενάμισης χρόνος μέχρι την πλήρη ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, δεκαοχτώ μήνες, για να πράξουμε πολλά που η παρούσα 

διακυβέρνηση παρέλειψε να πράξει.  Οι δυνάμεις της αλλαγής ερχόμενες στην εξουσία 

θα εκμεταλλευτούν τον εναπομείναντα χρόνο μέχρι την 1η Μαΐου 2004, ώστε να 

προωθήσουν τέτοια οικονομική πολιτική στοχοπροσηλωμένη στο διαρκή 

εκσυγχρονισμό, στην αναδιάρθρωση και αναδόμηση της αγροτικής οικονομίας, για 

αειφόρο ανάπτυξη που να έχει τη δυνατότητα να δίνει τις αναγκαίες απαντήσεις στα 

υπάρχοντα προβλήματα.  Θα εκμεταλλευτούμε πλήρως τον ενάμιση χρόνο, ώστε η 

ένταξή μας στο νέο περιβάλλον να γίνει με τους ολιγότερους δυνατούς κλυδωνισμούς, 

με τις λιγότερες αρνητικές επιπτώσεις. 

 Οι δυνάμεις της αλλαγής έχουν πρόγραμμα, έχουν όραμα, αλλά και την πολιτική 

βούληση να οδηγήσουν την Κύπρο εκεί που της αξίζει.  Ο λαός δεν μπορεί να αντέξει 

άλλη χαμένη πενταετία ή έστω άλλους χαμένους δεκαέξι μήνες. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Το λόγο έχει ο κ. Παπαπολυβίου. 

Α. ΠΑΠΑΠΟΛΥΒΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αν, αγαπητέ συνάδελφε, το έργο της κυβέρνησης Κληρίδη χαρακτηρίζεται 

συντηρητικό, τότε νομίζω οι λέξεις έχουν χάσει την έννοιά τους. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Πραγματικά, μαζί σας, ναι. 

Α. ΠΑΠΑΠΟΛΥΒΙΟΥ: 

 Προτού αρχίσω την ομιλία μου για τη συζήτηση του φετινού προϋπολογισμού, θα 

ήθελα να τονίσω με τον πιο έντονο τρόπο και όπως ακριβώς αρμόζει την, 

πανθομολογουμένως, ικανοποίηση του κυπριακού λαού για την επιτυχία του Προέδρου 

της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κ. Γλαύκου Κληρίδη και της κυβέρνησής του, της ελληνικής 

κυβέρνησης και της πολιτικής ηγεσίας τόσο της Κύπρου όσο και της Ελλάδας, αλλά και 

όλων εκείνων που συνέτειναν στο να καταστεί η Κύπρος μέλος της διευρυμένης 

Ευρώπης των είκοσι πέντε.  Η απόφαση της Κοπεγχάγης του ∆εκεμβρίου 2002 δεν 

είναι ανατρέψιμη.  Η Κύπρος θα βρίσκεται οριστικά στους κόλπους της Κοινότητας το 

Μάιο του 2004.   

 Ο δεύτερος παράλληλος στρατηγικός μας στόχος για λύση του πολιτικού μας 

προβλήματος δεν πρέπει να μας αφήνει αδιάφορους ούτε πρέπει να τρέφουμε 

ψευδαισθήσεις ότι οι προοπτικές είναι καλύτερες και ότι ο χρόνος θα εργάζεται προς 

όφελός μας.  Είναι απόλυτη ανάγκη η ελληνοκυπριακή πλευρά να εξακολουθήσει να 

είναι όσο πειστική ήταν μέχρι σήμερα για την καλή της θέληση, αλλά και την 

αποφασιστικότητά της να λύσει το κυπριακό πρόβλημα, χαράσσοντας και επιδιώκοντας 

μια λύση που να διασφαλίζει τον τερματισμό του εποικισμού, την επανένωση της 

Κύπρου, την επιβίωση ολόκληρου του κυπριακού λαού, Ελληνοκυπρίων και 
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Τουρκοκύπριων, κάτω από συνθήκες ασφάλειας και ειρήνης.  Μια Κύπρο 

αποστρατικοποιημένη με τη διασφάλιση των βασικών ελευθεριών, μια Κύπρο που θα 

ανήκει στους κατοίκους της.  Η Συνθήκη Προσχωρήσεως πρέπει, με τον έναν ή τον 

άλλο τρόπο, να περιλαμβάνει την Κύπρο γενικά.   

 Στρεφόμενος τώρα στη συζήτηση του φετινού προϋπολογισμού, θα ασχοληθώ 

ιδιαίτερα με την εσωτερική διακυβέρνηση και το έργο που έχει επιτελεστεί από το 

Υπουργείο Εσωτερικών, καθώς  και με κάποια επιμέρους έργα υποδομής και 

ανάπτυξης, που αφορούν βασικά την επαρχία Λευκωσίας.   

 Η συνέχιση της ποιότητας ζωής όλων των πολιτών, η υποστήριξη της συνεχούς 

ανάπτυξης της Κύπρου και η ουσιαστική αναβάθμιση των υπηρεσιών που παρέχονται 

στους πολίτες αποτελούν τις στρατηγικές επιδιώξεις του Υπουργείου Εσωτερικών.  

Μέσα στα πλαίσια  της προσπάθειας αυτής το έργο που επιτελέστηκε κατά τη δεκαετία 

1993-2003 επικεντρώνεται στους ακόλουθους βασικούς άξονες: 

Υπηρεσίες υψηλού επιπέδου στους πολίτες  

Χάρτης δικαιωμάτων του πολίτη 

 Τα τμήματα και οι υπηρεσίες του Υπουργείου Εσωτερικών έχουν δημοσιεύσει και 

εφαρμόζουν εξειδικευμένους χάρτες των δικαιωμάτων του πολίτη, οι οποίοι 

εμφανίζονται και στο διαδίκτυο προσφέροντας ταχεία πρόσβαση σε πλήθος 

πληροφοριών, εντύπων και στην περιγραφή αναγκαίων διαδικασιών.  Οι πληροφορίες 

διατίθενται και σε αγγλική έκδοση στην Κύπρο και το εξωτερικό.   

Επιτάχυνση και απλοποίηση διαδικασιών - Αποκέντρωση παροχής υπηρεσιών 

 Ορισμένες από τις σημαντικότερες βελτιώσεις είναι οι ακόλουθες: 

 Για οικιστικές αναπτύξεις μέχρι τετρακατοικία δεν είναι αναγκαία η εξασφάλιση 

πολεοδομικής άδειας. 

 Το Συμβούλιο Μελέτης Παρεκκλίσεως προβαίνει σε αξιολόγηση αιτήσεων για 
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παραχώρηση πολεοδομικής άδειας κατά παρέκκλιση των προνοιών των τοπικών 

σχεδίων ή της ∆ήλωσης Πολιτικής. 

 Τίτλοι ιδιοκτησίας είναι δυνατό να εξασφαλιστούν εντός μιας ημέρας από το Τμήμα 

Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

Λειτουργία πολεοδομικού συστήματος 

 Κατά τη δεκαετία 1993-2003 το πολεοδομικό σύστημα απέκτησε την πλήρη 

δυναμική του και συνέβαλε στον εξορθολογισμό της ανάπτυξης, στη διευκόλυνση της 

οικονομικής ανάπτυξης και στην προστασία του περιβάλλοντος.   

 Στις αρχές του 2003 προγραμματίζεται η έναρξη της διαδικασίας για τον 

εκσυγχρονισμό της πολεοδομικής νομοθεσίας με την υιοθέτηση των πλέον σύγχρονων 

ευρωπαϊκών προτύπων διαφάνειας και τη συμμετοχή του κοινού στη διαδικασία 

πολεοδομικού σχεδιασμού και άσκησης ελέγχου της ανάπτυξης. 

 Η εξουσία άσκησης πολεοδομικού ελέγχου για τη μεγάλη πλειονότητα των 

αιτήσεων που υποβάλλονται, κάτω από ορισμένες προϋποθέσεις και ασφαλιστικές 

δικλίδες, θα αναλαμβάνεται από νέα όργανα διαδημοτικής συνεργασίας αντί από 

όργανα της κυβέρνησης, όπως συμβαίνει κατά κανόνα μέχρι σήμερα.  Για το λόγο αυτό 

καταβάλλεται προσπάθεια από τους επτά δήμους της ευρύτερης Λευκωσίας για τη 

σύσταση ενός νέου διαδημοτικού οργάνου, το οποίο θα αναλάβει μεσοπρόθεσμα την 

άσκηση πολεοδομικού ελέγχου.  Το εγχείρημα υποστηρίζεται από την κυβέρνηση.  

Ανάλογες προσπάθειες θα γίνουν και για τη συμμετοχή κοινοτήτων των οποίων η 

διοικητική περιοχή εμπίπτει στις περιοχές των τοπικών σχεδίων.   

Ειδικά σχέδια ανάπτυξης  

 Η αναπτυξιακή πολιτική υλοποιήθηκε και με την εφαρμογή σειράς ολοκληρωμένων 

σχεδίων ανάπτυξης, όπως για παράδειγμα το  νέο πενταετές πρόγραμμα 

αναζωογόνησης ακριτικών περιοχών των δήμων Λευκωσίας και Αγίου ∆ομετίου.  Στα 
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πλαίσια του προγράμματος, το οποίο προβλέπει δαπάνες ύψους £27 εκατομ. για την 

περίοδο 2000-2004, έχουν αρχίσει να υλοποιούνται σημαντικά έργα ανάπτυξης στις 

ανωτέρω περιοχές.  Έχει επίσης αποφασιστεί η ανάπλαση της πλατείας Ελευθερίας, ως 

πολεοδομικού έργου, με κυβερνητική συνεισφορά 80% και η ανέγερση πολιτιστικού 

κέντρου στον Άγιο ∆ομέτιο με κυβερνητική συνεισφορά £1 εκατομ.   

Ενίσχυση της τοπικής αυτοδιοίκησης  

 Η κυβέρνηση, εκτιμώντας και επιδιώκοντας την αποτελεσματική εφαρμογή της 

αρχής της επικουρικότητας, θεωρεί την τοπική αυτοδιοίκηση ως πολύτιμο συνεταίρο και 

συνεργάτη, γι’ αυτό εργάστηκε τη δεκαετία 1993-2002 για την ενίσχυση και αναβάθμιση 

του θεσμού και όλων των οργάνων του.   

 Οι ακόλουθες συγκρίσεις είναι ενδεικτικές της πολιτικής της κυβέρνησης έναντι της 

τοπικής αυτοδιοίκησης: 

 Οι χορηγίες προς τους δήμους και τα κοινοτικά συμβούλια κατά τη δεκαετία 1993-

2002 ανήλθαν στα £58,9 εκατομ. σε σύγκριση με £10,7 εκατομ. κατά την 

προηγούμενη δεκαετία (αύξηση 450%).   

 Οι χορηγίες σε εκτοπισθείσες αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης κατά τη δεκαετία 1993-

2002 ανήλθαν σε £11,1 εκατομ. σε σύγκριση με £5,4 εκατομ. κατά την 

προηγούμενη δεκαετία (αύξηση 106%).   

Απορρόφηση κονδυλίων από την Ευρωπαϊκή Ένωση 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών απασχολεί ιδιαίτερα το ενδεχόμενο 

συμπλεγματοποίησης όμορων δήμων και κοινοτήτων, αφού η υποβολή αναπτυξιακών 

προτάσεων και η απορρόφηση κονδυλίων από την Ευρωπαϊκή Ένωση προϋποθέτει 

αποτελεσματικούς μηχανισμούς σε επίπεδο τοπικών αρχών. 

Λειτουργία δεύτερης βαθμίδας τοπικής αυτοδιοίκησης  
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 Η λειτουργία του θεσμού της δεύτερης βαθμίδας τοπικής αυτοδιοίκησης μελετάται 

επίσης με ιδιαίτερη προσοχή από το Υπουργείο Εσωτερικών με στόχο και σκοπό την 

εφαρμογή του. 

Οικονομική αυτοτέλεια των δήμων  

 Για την οριστική επίλυση της οικονομικής κατάστασης των δήμων και κοινοτήτων 

υποβάλλω εισήγηση όπως η κυβέρνηση μελετήσει την υιοθέτηση ριζοσπαστικών 

μέτρων, όπως είναι η απόδοση των εσόδων ανανέωσης των αδειών κυκλοφορίας των 

αυτοκινήτων στους δήμους και τις κοινότητες όπου είναι εγγεγραμμένα και η απόδοση 

των εσόδων από τη μεταβίβαση ακινήτων στους δήμους και τις κοινότητες όπου 

βρίσκονται τα ακίνητα.   

∆ήμοι  

 Προς επίτευξη της ουσιαστικής ενίσχυσης της οικονομικής κατάστασης των δήμων 

(βασικό στοιχείο για την εκπλήρωση της αποστολής τους)  από την 1η Ιανουαρίου 2000 

αυξήθηκε η χορηγία προς αυτούς από 4%ο σε 9%ο επί των καθαρών εσόδων του 

κράτους και από την 1η Ιανουαρίου 2001 σε 1%.  Από την 1η Ιανουαρίου του 2003 το 

Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε την αύξηση της χορηγίας αυτής από 1% στο 1,5% 

των καθαρών εσόδων του κράτους.  Η χορηγία αυτή αναμένεται να ξεπεράσει τα £20 

εκατομ. κατά το 2003.   

 Η προαναφερθείσα απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, πέραν της αύξησης 

αυτής, προνοεί για τα ακόλουθα εξειδικευμένα μέτρα: 

 Το ποσοστό της κρατικής συνεισφοράς για νέα πολεοδομικά έργα σε όλους τους 

δήμους θα ανέλθει σε ποσοστό 80%.   

 Η σύναψη προσωρινού δανείου θα εγκρίνεται για ποσοστό 40% επί των εσόδων 

του προϋπολογισμού του δήμου.   
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 Παραχώρηση εφάπαξ ποσού κατά την αφυπηρέτηση των δημάρχων.  Μεταβίβαση 

της σύνταξης στις χήρες/τέκνα δημάρχων.   

 Αύξηση της σύνταξης των δημάρχων από την 1η Ιανουαρίου 2003.  

 Παραχώρηση στους δημάρχους χορηγίας ύψους £5.000 κατά ανώτατο όριο έναντι 

του καταβλητέου δασμού για την αγορά αυτοκινήτου.   

 Αύξηση της αντιμισθίας των δημάρχων και των δημοτικών συμβουλίων των 

κατεχόμενων δήμων, ως και των εξόδων παραστάσεως των δημάρχων.   

Κοινότητες    

 Προς υποβοήθηση της σταθερής ανάπτυξης της υπαίθρου και της οικονομικής 

ενδυνάμωσης των κοινοτικών συμβουλίων, η κυβέρνηση έχει ήδη εφαρμόσει μέτρα, 

όπως τα ακόλουθα: 

 ∆ραματική μείωση του ποσοστού συμμετοχής των κοινοτήτων σε αναπτυξιακά 

έργα από 20% ως 50%, που ίσχυε προηγουμένως, σε 0% έως 30%.  Σημαντικός 

αριθμός κοινοτήτων δεν καταβάλλει πλέον καμιά συνεισφορά.  

 Προώθηση του ειδικού πενταετούς σχεδίου ανάπτυξης το οποίο καλύπτει 

υδρευτικά, αποχετευτικά και οδικά έργα για την ύπαιθρο έναντι συνολικής δαπάνης 

£222 εκατομ.   

 Χωρομέτρηση και εγγραφή των αγροτικών δρόμων. 

 Απόδοση στα κοινοτικά συμβούλια τελών και δικαιωμάτων που προέρχονται από 

τις πολεοδομικές και οικοδομικές άδειες. 

 ∆ιαγραφές χρεών των κοινοτικών συμβουλίων προς τους δανειστικούς 

επιτρόπους. 

 Παραχώρηση ετήσιας κυβερνητικής χορηγίας έναντι της μισθοδοσίας του 

προσωπικού των κοινών υπηρεσιών και των κοινοτικών συμβουλίων. 
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 Επιστροφή φόρου προστιθέμενης αξίας που καταβάλλουν οι κοινότητες για την 

εκτέλεση αναπτυξιακών έργων. 

Στεγαστική και κοινωνική πολιτική 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών έχει διαμορφώσει ειδικό στεγαστικό σχέδιο για την 

ενθάρρυνση της παραμονής και επιστροφής νεαρών ζευγαριών ή αποδήμων σε 

κοινότητες της υπαίθρου με πληθυσμό λιγότερο των 2 000 κατοίκων.   

 Ο προϋπολογισμός του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης διέπεται από 

συγκεκριμένες αρχές πολιτικής, όπως οι ακόλουθες: 

 ∆ίδεται μεγάλη προτεραιότητα στο σχέδιο στέγασης χαμηλά αμειβομένων.   

 Όπου είναι δυνατό, τα έργα αυτά τοποθετούνται χωροταξικά σε ακριτικές 

περιοχές, για να βοηθήσουν στην αναζωογόνησή τους, και επιδιώκεται η 

δημιουργία οικιστικών έργων στην ύπαιθρο.   

 Αυτή τη στιγμή ο οργανισμός έχει υπό εκτέλεση πρόγραμμα 346 μονάδων, 

συνολικής δαπάνης £11,5 εκατομ., στο Στρόβολο, στον Άγιο ∆ομέτιο, στην Ανάγυια, 

στον Ύψωνα, στην Έμπα, στην Αχερίτου, στο Φρέναρος, στη Σωτήρα και στα 

Περβόλια.   

 Έχει επίσης αποφασιστεί και προγραμματίζεται η κατασκευή μεγάλου αριθμού 

κατοικιών και διαμερισμάτων στη Λεμεσό (Άγιο Ιωάννη),  στην Πάφο (Τίμη), στη 

Λάρνακα και στη Λευκωσία. 

Προσφυγική πολιτική 

 Κατά την περίοδο 1993-2003 έχουν ληφθεί πολυάριθμα μέτρα εξαιρετικής 

σημασίας για την ουσιαστική στήριξη των προσφύγων.  Μεταξύ άλλων αναφέρονται και 

τα πιο κάτω: 

 ∆ιαγραφή των προπολεμικών χρεών των προσφύγων, ύψους £79 εκατομ.  
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 ∆ιαγραφή δανείων που παραχωρήθηκαν από την κυβέρνηση σε είκοσι χιλιάδες 

οικογένειες εκτοπισθέντων για αυτοστέγαση, τα οποία μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 

1993 ανέρχονταν σε £54 εκατομ. 

 Κατά την περίοδο 1993-2002 έχουν εγκριθεί συνολικά 30 800 αιτήσεις για στέγαση 

εκτοπισμένων. 

 Το πρόγραμμα αναδόμησης, ριζικής βελτίωσης κατοικιών σε κυβερνητικούς 

οικισμούς για την περίοδο 2000-2005 θα απαιτήσει συνολική δαπάνη πέραν των 

£60 εκατομ.   

 Υπήρξε αναθεώρηση κριτηρίων και αύξηση παρεχόμενης χορηγίας για την 

ανέγερση προσφυγικών οικιών.  Μετά την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου 

το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας προχώρησε κατά το έτος 1997 στην 

έκδοση 5 097 τίτλων ιδιοκτησίας σε εκτοπισμένους, που αφορούσαν αντίστοιχο 

αριθμό οικοπέδων, καθώς και 405 τίτλων διαμερισμάτων.   

Πολιτική Άμυνα 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών υλοποιεί με σταθερότητα και αποφασιστικότητα την 

πολιτική δημιουργίας μιας σωστής και οργανωμένης και αποτελεσματικής Πολιτικής 

Άμυνας.  Τα βασικά μέτρα της εν λόγω πολιτικής είναι τα ακόλουθα: 

 Μέχρι τέλος του 2002 συμπληρώθηκαν οι αναγκαίες βελτιώσεις σε μεγάλο αριθμό 

καταφυγίων, τα οποία έχουν χωρητικότητα 300 000 ατόμων περίπου. 

 Κατά το 2002 ολοκληρώθηκε η εγκατάσταση νέου υπερσύγχρονου δικτύου 

ηλεκτρονικών σειρήνων, αξίας £1,5 εκατομ. περίπου, με δύο σταθερά και κινητά 

κέντρα ελέγχου.   

 Η Πολιτική Άμυνα, σε συνεργασία με άλλες υπηρεσίες, έχει εκπονήσει ειδικά 

σχέδια δράσης για την αντιμετώπιση σεισμών, μεγάλων πυρκαγιών, πλημμυρών 
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και εχθρικών ενεργειών, συμπεριλαμβανομένων τρομοκρατικών επιθέσεων με τη 

χρήση χημικών, βιολογικών ή άλλων όπλων. 

Μετανάστευση, εγγραφή πληθυσμού και πολιτικό άσυλο 

 Με τη δημιουργία του νέου Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης 

επιτεύχθηκε η ενοποίηση των Υπηρεσιών Μετανάστευσης, Εγγραφής και Εκλογών, με 

αποτέλεσμα την αποκέντρωση της παροχής υπηρεσιών. 

 Από την 1η Ιανουαρίου 2002 η Αρχή Προσφύγων, η οποία συστάθηκε με βάση τις 

πρόνοιες του περί Προσφύγων Νόμου, ανέλαβε την πλήρη ευθύνη για την εξέταση 

αιτήσεων για παροχή ασύλου, αντικαθιστώντας την Υπάτη Αρμοστία των Ηνωμένων 

Εθνών για τους Πρόσφυγες.  Κέντρο Υποδοχής Αιτητών Ασύλου έχει ήδη δημιουργηθεί 

στην Κοφίνου από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

Περιβάλλον, προστασία της φύσης και δημόσια υγεία 

 Για τον τερματισμό των επιπτώσεων στο περιβάλλον και σε περιουσίες και 

επενδύσεις από πυρκαγιές το Υπουργείο Εσωτερικών ενοικίασε για τη θερινή περίοδο 

του 2002 δύο πλήρως εξοπλισμένα ελικόπτερα πυρόσβεσης.  Για την αντιμετώπιση των 

πυρκαγιών στην ύπαιθρο έχει αποκτηθεί σύγχρονος πυροσβεστικός εξοπλισμός, καθώς 

και σύστημα επικοινωνίας για καλύτερο συντονισμό των εμπλεκόμενων υπηρεσιών.  

Συγχρόνως κατασκευάζονται εκτεταμένες αντιπυρικές λωρίδες, περί τα 400 χμ. 

Σφαγεία 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών, μετά από σχετική απόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλίου, έχει υποβάλει στη Βουλή των Αντιπροσώπων νομοσχέδιο με το οποίο 

επιδιώκεται η φιλελευθεροποίηση στον τομέα της παραγωγής ζωικών προϊόντων προς 

εφαρμογή του ευρωπαϊκού κεκτημένου. 

 Προς υιοθέτηση των ευρωπαϊκών προτύπων και προδιαγραφών υγιεινής και 

ποιότητας μέχρι τις αρχές 2003 έχει αποφασιστεί η κατάργηση μεγάλου αριθμού 
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κοινοτικών σφαγείων, η διατήρηση και αναβάθμιση του Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου και 

τα σφαγεία Πάφου, Πόλης Χρυσοχούς και Αγίων Τριμιθιάς και η δημιουργία νέου 

σφαγείου, μικρής δυναμικότητας, στη Σολιά.  Υπάρχει επίσης εισήγηση όπως σε 

περιοχές απομακρυσμένες, όπως είναι η Τηλλυρία και η Πιτσιλιά, και αλλού 

δημιουργούνται ψυκτικοί θάλαμοι για ικανοποίηση των αναγκών τους.   

Στρατηγική διαχείρισης στερεών οικιακών απορριμμάτων 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών προωθεί πρωτοποριακό πρόγραμμα δημιουργίας 

χώρων υγειονομικής ταφής απορριμμάτων σε όλες τις επαρχίες της Κύπρου.  

Βραχυπρόθεσμα προγραμματίζεται η διακοπή της λειτουργίας όλων των κοινοτικών 

χώρων απόρριψης σκυβάλων και η αποκατάστασή τους σύμφωνα με τα πρότυπα που 

ισχύουν με βάση το κοινοτικό περιβαλλοντικό κεκτημένο.   

 Σε περίπτωση λύσης του κυπριακού προβλήματος το Υπουργείο Εσωτερικών θα 

επιφορτιστεί με την ευθύνη αναφορικά με τα θέματα των περιουσιών Ελληνοκυπρίων 

και Τουρκοκυπρίων -εκτίμηση, αποζημίωση, ανταλλαγή- και με την επανεγκατάσταση -

επιστροφή, στέγαση κ.λπ.- των Ελληνοκυπρίων στις περιοχές που θα επιστραφούν και 

των Τουρκοκυπρίων που ενδεχομένως να επιστρέψουν στις περιοχές που θα 

βρίσκονται υπό ελληνοκυπριακή διοίκηση.  Το Υπουργείο Εσωτερικών δηλώνει 

ετοιμότητα γι’ αυτή την ευθύνη. 

 Ως βουλευτής Λευκωσίας θα αναφερθώ με συντομία, γιατί δεν επιτρέπει ο χρόνος, 

σε ορισμένα έργα υποδομής και ανάπτυξης στην επαρχία Λευκωσίας.   

Έργα υποδομής και ανάπτυξης 

 Παρακολουθώντας το σοβαρό θέμα του αυτοκινητόδρομου Κοκκινοτριμιθιάς-

Ευρύχου από κοντά, διαπίστωσα με ικανοποίηση ότι η ζήτηση προσφορών για την 

εκτέλεση κατασκευαστικών εργασιών, μήκους 8 χμ. περίπου, μεταξύ Κοκκινοτριμιθιάς-

∆ένειας-Μάμμαρη έχει υλοποιηθεί.  Το κόστος των εργασιών θα ανέλθει στα £24 
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εκατομ. και θα συμπληρωθούν σε διάστημα τριάντα μηνών.  Θα συνεχίσουμε να 

παρακολουθούμε τις εξελίξεις για τη συμπλήρωση του σημαντικού αυτού έργου μέχρι 

την Ευρύχου. 

 Μεταξύ άλλων θα τύχουν επιδιόρθωσης και οι πιο κάτω δρόμοι: 

 Κάτω Μονής-Πλατανιστάσας-Άλωνας. 

 Λυθροδόντα-Αναλιόντα-Μαθιάτη-Σιας. 

 Λυθροδόντα-Καπέδων-Μαχαιρά. 

 Θα κατασκευαστεί δρόμος πρωταρχικής σημασίας από τη λεωφόρο Λάρνακας 

διαμέσου της λεωφόρου Λεμεσού και του Νοσοκομείου Μακάριος Γ΄, που θα περνά 

από την οδό Κύκκου και θα καταλήγει στη ∆ιεθνή Έκθεση. 

 Το θέμα της κατασκευής πέντε υδατοφρακτών ή παραποτάμιων υδατοδεξαμενών 

στις περιοχές Ακακίου-Μαλούντας, Κανναβιών-Αγίας Ειρήνης, Παλαιχωρίου-Μυλούρη, 

Παναγιάς και Καρκώτη για αναζωογόνηση και στήριξη των γεωργών δεν έχει δυστυχώς 

καμιά σοβαρή εξέλιξη.  Μετά την εγγραφή από πλευράς μου, αλλά και από πλευράς 

άλλων συναδέλφων του θέματος αυτού και τη συζήτησή του στην επιτροπή Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων δόθηκαν υποσχέσεις για την προώθησή του. 

 Θα παρακολουθούμε και αυτά τα θέματα. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ:  

 Ακριβώς στο χρόνο σας. 

Α. ΠΑΠΑΠΟΛΥΒΙΟΥ: 

 Μας ειδοποιά ο κ. Μιχαηλίδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κουλίας, παρακαλώ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 



 220

 Είκοσι πέντε λεπτά; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μισή ώρα θα μιλήσω. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μισή ώρα, αλλά, αν κάμεις δέκα λεπτά, θα μας ξεκουράσεις. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Από το χρόνο σας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έχουμε μπόλικο χρόνο στο ∆ημοκρατικό Κόμμα. μην ανησυχείς.   

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Χαίρομαι όλως ιδιαιτέρως που ο φίλος μου ο Λευτέρης Χριστοφόρου είναι παρών, 

διότι ασχολήθηκε κατ’ ιδίαν με το ∆ημοκρατικό Κόμμα, εξειδικευμένα, για να του πω ότι 

το ∆ημοκρατικό Κόμμα πράγματι συνεργάστηκε με το ∆ημοκρατικό Συναγερμό για όσο 

καιρό συνεργάστηκε και μας “τιμήσατε” δεόντως με τη συνέπεια και τη συμπεριφορά 

σας.  Και ο πρώτος που εισέπραξε την απρέπειά σας ήταν ο ίδιος ο πρόεδρος τότε του 

∆ημοκρατικού Κόμματος, ο μακαρίτης ο Σπύρος Κυπριανού, τον οποίο ερεζιλέψατε 

δεόντως.  Όταν εκάμετε τη δουλειά σας μετά στραφήκατε κατά απαράδεκτο τρόπο 

εναντίον του -και μάλιστα επιστρατεύσατε και τον Παντελή τον Κούρο, για  να τον βάλετε 

στα μέσα, συνεννοημένοι με διάφορους του τύπου και των δημοσιογράφων-  για να τον 

κάμετε πραγματικά ρεζίλι!  Αυτή ήταν η συνέπειά σας και η συνεργασία σας με το 

∆ημοκρατικό Κόμμα!  Το κατέδειξε και το κατέγραψε και η ιστορία.   

 Αναφερθήκατε και στο ΚΙΣΟΣ.  Το ΚΙΣΟΣ σάς άντεξε εννιά μήνες. Μετά επανήλθε 

κοντά σας και τους τιμήσατε δεόντως με τη συμπεριφορά σας και την υποστήριξη της 

υπέρβασης.  Εδώ καταδεικνύεται η συνέπεια της παράταξής σας. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 
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 Είπαμε ότι δε θα έκανες έτσι λάθος, πάλι το έκανες. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Αυτά είναι γεγονότα. 

 Ακούγοντας το συνάδελφο το Λευτέρη Χριστοφόρου να μιλά με τους αριθμούς που 

μιλούσε, νομίζει κάποιος ότι ζούμε σε ένα κράτος παραδείσου.  Πράγματι οι αριθμοί που 

ανέφερε ο συνάδελφος “ευημερούν” μια χαρά.  Αλλά, ε, καλά, επειδή κάθεται στα 

Κοκκινοχώρια, μπορεί να ρωτήσει και τους συντοπίτες του στην Ξυλοφάγου που 

κατάντησαν από γεωργοί να είναι κηπουροί των ξενοδοχείων και οι σύζυγοί τους 

καθαρίστριες στα ξενοδοχεία.  Καλά είναι να δει τους αγρότες που από νοικοκυραίοι στα 

σπίτια τους εκατάντησαν να κλαιν τη μοίρα τους και να τρέχουν δεξιά και αριστερά να 

προλάβουν τη ζωή.  ∆ε νομίζω ότι έτσι είναι τα πράγματα, όπως τα περιέγραψε 

προηγουμένως.  Συμποσούνται σε πολλά και διάφορα εκατομμύρια οι βοήθειες προς 

τους πρόσφυγες, προς τον κόσμο, προς την κοινωνική σύνταξη, όπου αναφέρθηκε 

προηγουμένως λέγοντας ότι όλα είναι ρόδινα.  Καλά είναι να πάει κάποιος εις τους 

συνοικισμούς και να δει τον προσφυγικό κόσμο που τρέχει να προλάβει τη ζωή.  Έχετε 

καταντήσει τον κόσμο να ζει με τα δανεικά. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 ...τίτλος ιδιοκτησίας τους. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε, βλέπετε, ήθελα να το αποφύγω, αλλά θα σας απαντήσω.  Οι τίτλοι ιδιοκτησίας 

είναι η δουλειά σας!  Όποτε έχει εκλογές, θυμάστε.  Και βγάλατε και τα κκοτσιάνια, τα 

κρατείτε και τα μοιράζετε κατάνυχτα, για να πάρετε τις ψήφους.  Ε, ο κόσμος  επήρε σας 

χαμπάρι!  Έχετε επεξεργαστεί όλα τα τεχνάσματα που μπορούσατε να διεξέλθετε και ο 

κόσμος σάς πήρε είδηση.  Όχι τίτλους να δίνετε, μετρητά να τους δίνετε έχουν 
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μπουχτίσει  από τη συμπεριφορά σας, από τις συνέπειές σας, από την αναξιοπιστία 

σας!   

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Πάλι η κυβέρνηση φταίει. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Αυτό θα το κρίνει ο κυρίαρχος κυπριακός λαός, διότι η δημοκρατία είναι τρόπος 

ζωής.  Και αυτοί που θα αποφασίσουν ποιοι θα κάτσουν στην καρέκλα του Προέδρου 

της ∆ημοκρατίας είναι ο κυρίαρχος κυπριακός λαός.  Μπορεί να μη σας αρέσει, αλλά 

αυτό λέει η δημοκρατία.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ:  

 ... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Λίγος σεβασμός προς τη δημοκρατία είναι καλός. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ, να μη γίνονται διακοπές, γιατί έχουμε πολλή εργασία να 

διεκπεραιώσουμε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι φετινοί προϋπολογισμοί βρίσκουν την Κύπρο σε ένα νέο περιβάλλον, μπροστά 

σε διαφορετικές εξελίξεις.  Και ουδεμία αμφιβολία υπάρχει ότι όλες αυτές οι εξελίξεις 

έχουν προκύψει από το ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία πάτησε το δεύτερο σκαλοπάτι της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης, γιατί το πρώτο σκαλοπάτι ήταν η τελωνειακή ένωση, την οποία 

υπέγραψε, ειρήσθω εν παρόδω, ο αείμνηστος Σπύρος Κυπριανού, και ήταν το άνοιγμα 

της πόρτας προς την Ευρωπαϊκή Ένωση. καλά είναι να μην το ξεχνούμε αυτό.   
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 Ασφαλώς αυτή η πορεία, η ευρωπαϊκή πορεία, ήταν χρονοβόρα, πολύχρονη. 

Συνέβαλαν διαχρονικά πολλές κυβερνήσεις, πολλές Βουλές, πολλά Υπουργικά 

Συμβούλια, πολλοί υπηρεσιακοί παράγοντες.  Θερμές ευχαριστίες ανήκουν σε όλους και 

ιδιαίτερα θερμές ευχαριστίες ανήκουν κατ’ ουσίαν στην Ελλάδα, η οποία ήταν το 

μοναδικό μας στήριγμα, η οποία με σταθερότητα και πειστικότητα στήριξε αυτή την 

πορεία, και επιτεύχθηκε η είσοδος της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Όμως τα πραγματικά συγχαρητήρια σε ποιους αξίζουν;  Τα πραγματικά 

συγχαρητήρια αξίζουν στον κυπριακό λαό, ο οποίος αγόγγυστα σήκωσε όλα αυτά τα 

χρόνια το οικονομικό βάρος, το οποίο είναι χρυσοπληρωμένο.  Με την τελική κατάληξη 

του 2004 αυτός ο κυπριακός λαός θα επωμιστεί πέραν του ενός δις, σχεδόν άλλα 

διακόσια εκατομμύρια μέχρι το 2004, για να μπούμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Καλά 

είναι να το λέμε και αυτό, διότι, κάθε φορά που πατούμε το ρεύμα να ανάψει το φως, 

πληρώνουμε την πορεία αυτή, κάθε φορά που βάζουμε πετρέλαιο στο αυτοκίνητό μας 

πληρώνουμε αυτή την πορεία, κάθε φορά που ψωνίζουμε και πληρώνουμε 15% ΦΠΑ 

πληρώνουμε αυτή την πορεία.   

 Αυτή την πορεία συνειδητά την επιλέξαμε και την πληρώνουμε, με την ελπίδα ότι 

θα ανατείλουν καλύτερες μέρες σε αυτό τον τόπο.  Και δεν πρέπει να διαλάθει κανενός 

την προσοχή ότι η πορεία αυτή συνειδητά επιλέχθηκε και υποστηρίχθηκε από όλες τις 

πολιτικές δυνάμεις του τόπου, με την προσδοκία πάντοτε να ανατείλουν καλύτερες 

μέρες για τον κυπριακό λαό, για ολόκληρο τον κυπριακό λαό, Ελληνοκύπριους και 

Τουρκοκύπριους.  Για όλους τους νόμιμους κατοίκους αυτού του τόπου η είσοδός μας 

στην ευρωπαϊκή οικογένεια επιλέχθηκε ως στρατηγικός στόχος, για να διασφαλίσει, με 

τις δημοκρατικές αρχές και το ευρωπαϊκό κεκτημένο, τα ανθρώπινα δικαιώματα, τα 

ατομικά δικαιώματα, τα πολιτικά δικαιώματα, τα δικαιώματα όλων των νόμιμων 

κατοίκων αυτού του τόπου μέσα σε ένα κράτος νόμου και σε ένα κράτος δικαίου.   
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 Την ώρα όμως που η Κυπριακή ∆ημοκρατία έκαμνε το μεγάλο βήμα και 

δρασκελούσε το κατώφλι της Ευρώπης, το Σχέδιο Ανάν ήρθε να μας φέρει και τη λύση 

του Κυπριακού.  Και γνωρίζουμε όλοι ποιες μέρες πέρασε ο κυπριακός λαός, όταν ήρθε 

η ώρα να μπούμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Παρά το γεγονός ότι οι Ευρωπαίοι δε 

συνέδεαν την ένταξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση με τη λύση 

του Κυπριακού, κάποιοι με κάποια περιβόητη διαπραγματευτική ομάδα εφρόντισαν να 

μας φέρουν προ τετελεσμένων γεγονότων.  Το σχέδιο τούτο έφερε τη σφραγίδα του 

θεματοφύλακα του ΟΗΕ, του θεματοφύλακα της διεθνούς έννομης τάξης, του 

Καταστατικού Χάρτη των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων.  Ήταν ένα σχέδιο όμως 

πολύπλοκο, δύσκολο, συγκρουσιακό, ένα σχέδιο που στην κυριολεξία ξεχνούσε ένα 

βασικό παράγοντα.  Ξεχνούσε το βασικό παράγοντα “άνθρωπο”.  Ξέχασε ότι εδώ 

υπάρχουν άνθρωποι ξεσπιτωμένοι, πρόσφυγες Τουρκοκύπριοι και Ελληνοκύπριοι, γιατί 

κανένας δεν έφυγε από το σπίτι του με τη θέλησή του.  Τους μεν Ελληνοκύπριους τους 

εξεδίωξε η βάρβαρη τουρκική εισβολή, αλλά οι ίδιοι άνθρωποι σίγουρα ξεσπίτωσαν και 

τους Τουρκοκύπριους, μεταφέροντάς τους στην κατεχόμενη περιοχή.  Ξέχασε τους 

αγνοούμενους, ξέχασε τους εγκλωβισμένους, ξέχασε τη Συμφωνία Τρίτης Βιέννης για 

την Καρπασία.  Και εδώ, ειρήσθω εν παρόδω, να αναφερθεί ότι ο σημερινός, ο 

απερχόμενος Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας είναι αυτός που υπέγραψε τη 

Συμφωνία Τρίτης Βιέννης το 1975.  Και, ενώ  στη χερσόνησο της Καρπασίας 

κατοικούσαν 17 500 άνθρωποι,  σήμερα κατοικούν περίπου διακόσια άτομα.  Καλά είναι 

να το ξέρουμε, διότι και αυτή η συμφωνία υπεγράφη ενώπιον του τότε γενικού 

γραμματέως του ΟΗΕ.  Επίσης το Σχέδιο Ανάν ξέχασε ακόμα δύο βασικές συμφωνίες -

νομίζω μαζί με τη Συμφωνία Τρίτης Βιέννης και τις Συμφωνίες Κορυφής είναι τα 

μοναδικά τρία έγγραφα που υπογράφηκαν με την άλλη πλευρά-  τη Συμφωνία Κορυφής 

του Μακαρίου και τη Συμφωνία Κορυφής του Κυπριανού.  Σ’ αυτές τις συμφωνίες 
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καθοριζόταν ξεκάθαρα η διζωνική ομοσπονδία. Ήταν το πολίτευμα που συμφώνησαν οι 

δύο πλευρές.  ∆ιασφάλιζε τις βασικές ελευθερίες και το δικαίωμα επιστροφής όλων των 

προσφύγων στις πατρογονικές τους εστίες.  Αυτά δυστυχώς κάποιοι τα έχουν ξεχάσει.   

 Το Εθνικό Συμβούλιο το σχέδιο τούτο, κατά τη συντριπτική του πλειοψηφία, το 

δέχτηκε ως βάση για διαπραγμάτευση και όχι ως βάση για λύση -και ορθώς έπραξε- και 

ουδείς δέχτηκε ότι το σχέδιο αυτό θα μπορούσε να είναι βάση για λύση του κυπριακού 

προβλήματος.  Και διερωτώμαι, αν η άλλη πλευρά δεχόταν να το υπογράψει, ποιο θα 

ήταν το αποτέλεσμα.  Φυσικά ποτέ δε θα μάθουμε, αλλά πιστεύω ότι θα ήταν 

πραγματικά μια δύσκολη ώρα.  Η θέση του Εθνικού Συμβουλίου καθόρισε επιπλέον ότι 

το σχέδιο χρειάζεται ουσιαστική και σκληρή διαπραγμάτευση, μια διεκδικητική 

διαπραγμάτευση, για να το καταστήσει λειτουργικό και βιώσιμο.  Και σίγουρα τώρα που 

ήρθε η ώρα να επιλέξουμε Πρόεδρο, για να χειριστεί τις τύχες του τόπου, ως κυπριακός 

λαός είμαι βέβαιος ότι θέλουμε Πρόεδρο με συνέπεια, εμπειρία, αξιοπιστία, Πρόεδρο ο 

οποίος θα έχει συνέπεια, λόγο και έργο.  Και είμαι βέβαιος ότι ο κυπριακός λαός θα 

επιλέξει σωστά, θα επιλέξει Τάσσο Παπαδόπουλο, τον υποψήφιο πρόεδρο των 

δυνάμεων της αλλαγής και όλων των πολιτικών δυνάμεων που στηρίζουν αυτή την 

υποψηφιότητα. 

 Μπορείς να χειροκροτήσεις, κύριε Αναστασιάδη, είναι ελεύθερο. για σένα θα κάνω 

μια εξαίρεση. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έν’ ποτούτα που κάμνεις τζιαι καταλήξαμε εδώ που καταλήξαμε! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 
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Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Απαξιώ να απαντήσω. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

 Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ασφαλώς δε θέλουμε έναν Πρόεδρο του οποίου το εγκώμιο πλέκουν οι ξένοι ή ο 

ξένος τύπος.  ∆ε θέλουμε έναν Πρόεδρο ο οποίος είναι ο πρόεδρος των συνθημάτων 

τύπου «την πατρίδα ουκ ελάττω παραδώσω», του ενιαίου αμυντικού δόγματος, των 

πυραύλων S 300, που ο κυπριακός λαός πλήρωσε γι’ αυτούς £140 εκατομ.  Ούτε το 

γκραντ φινάλε το οποίο μας υποσχόταν το 1998 με τους Αμερικάνους, το αμερικάνικου 

τύπου γκραντ φινάλε, ότι, αν βάλουμε τον κ. Κληρίδη, την επομένη θα ερχόταν και η 

λύση.  Ε, επεράσαν πέντε χρόνια και λύση δεν ήρθε!  Λύση θα έρθει λόγω της 

συγκυρίας της Ευρωπαϊκής Ενώσεως και εφόσον και αν διαπραγματευτούμε συνετά, 

διεκδικητικά μέσα στο ευρωπαϊκό κεκτημένο.   

 Ασφαλώς δε θέλουμε ούτε Πρόεδρο τύπου Μαρκίδη, ο οποίος δυσκολεύεται να 

υπερβεί πολλές φορές τον εσωτερικό του κόσμο.  Ο ίδιος εις την εναρκτήριά του 

δήλωση είπε ότι, όταν του πρότεινε κάποτε να διεκδικήσει το αξίωμα του Προέδρου της 

∆ημοκρατίας ο μακαρίτης ο Σπύρος Κυπριανού, τότε είπε ότι δεν μπόρεσε να υπερβεί 

τον εσωτερικό του κόσμο.  Ε, φανταστείτε τον να είναι Πρόεδρος και να πάθει το ίδιο 

σύνδρομο, όταν διαπραγματεύεται τες τύχες του κυπριακού λαού!  ∆ιερωτώμαι εάν είναι 

με τέτοιου είδους ανθρώπους που προσδοκούν κάποιοι να κυβερνήσουν τον τόπο.   

 Για τον κ. Μαρκίδη θέλω επίσης να θυμίσω κάτι:  Όταν στην κονίστρα της 

διαπραγμάτευσης ήταν ο ίδιος το επίκεντρο των εξελίξεων, δε θυμήθηκε ποτέ ούτε το 

ευρωπαϊκό κεκτημένο ούτε τα ανθρώπινα δικαιώματα ούτε χρησιμοποίησε ποτέ τη λέξη 

“απελευθέρωση”.  Τώρα όμως που ήρθε η ώρα του προεκλογικού αγώνα και η ώρα των 
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συνθημάτων, παλιά μας τέχνη κόσκινο, σας διαβάζω ένα κομμάτι από τη δήλωση του κ. 

Μαρκίδη, για να μιλούμε με τα γραπτά κείμενα:  «Τώρα», λέει ο κ. Μαρκίδης, 

«ατενίζοντας με σιγουριά και αισιοδοξία το μέλλον, μπορούμε και πρέπει όλοι μαζί, όλοι 

οι πολίτες της Κύπρου, Ελληνοκύπριοι, Τουρκοκύπριοι, Μαρωνίτες, Αρμένιοι και 

Λατίνοι, να προχωρήσουμε στην τιτάνια προσπάθεια απελευθέρωσης της πατρίδας μας 

από την τούρκικη κατοχή, όλοι μαζί να ρίξουμε τα τείχη του μίσους και του διαχωρισμού, 

όλοι μαζί να οικοδομήσουμε το μέλλον της Κύπρου διεκδικώντας την εφαρμογή των 

συνθηκών ανθρωπίνων δικαιωμάτων μέσα στο ευρωπαϊκό κεκτημένο».   

 Ε, από την ώρα που ήρθε το Σχέδιο Κόφι Ανάν, το οποίο ανέλαβε εργολαβικά -και 

ήταν κάθε μέρα είτε στο ράδιο είτε στην τηλεόραση είτε στο πανεπιστήμιο είτε όπου τον 

εκαλιούσαν τον άνθρωπο -καλή του ώρα που πήγαινε- εξέχασε και το ευρωπαϊκό 

κεκτημένο και τα ανθρώπινα δικαιώματα και την απελευθέρωση!  Τώρα που ήρθε η 

ώρα να αποταθούμε εις το εκλογικό σώμα, αρχίσαμε τις παλικαριές.  Όταν εχορεύαμε 

όμως, τα ξεχάσαμε αυτά.  Και ήταν διακαής πόθος του κυπριακού λαού και, 

φαντάζομαι, και των Τουρκοκυπρίων, διότι αποδεικνύουν οι Τουρκοκύπριοι ότι 

καίγονται εξίσου να είναι Ευρωπαίοι πολίτες.  Αυτά όμως δεν τα προασπίστηκε ο 

ανεξάρτητος αξιωματούχος αυτής της πολιτείας, ο πρώτος συμβουλάτορας του 

Προέδρου της ∆ημοκρατίας. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είπε μου εννά μιλήσει... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Συγνώμη, πόση ώρα μιλώ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εσύ δικαιούσαι να μιλάς όσο θέλεις! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Α!  Ευχαριστώ πολύ, κύριε γραμματέα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Τα δέκα λεπτά... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έτσι το κανονίσαν οι αρχηγοί. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όμως θέλω να επανέλθω ξανά στον κ. Κληρίδη.  Εδώ ο κ. Κληρίδης μάς είπε την 

πρώτη πενταετία, υποσχόμενος στο Σπύρο Κυπριανού, ότι θα κάνει πέντε χρόνια και 

θα φύγει.  Την επόμενη φορά έκανε δημόσια δήλωση και δεσμεύθηκε ότι είναι η 

τελευταία του πενταετία.  Μετά εσκέφτηκε να κάμει δεκαέξι μήνες και τον κανεί και 

μάλιστα έχρισε και διάδοχό του τον κ. Μαρκίδη.  Είναι σωστό αυτό που είπε ο αγαπητός 

συνάδελφος Χρήστος Πουργουρίδης, ότι είναι Ρωμαίος αυτοκράτορας.  Νομίζω πάει 

γάντι η διαπίστωσή του τότε.  Ήταν προφητικός ο λόγος σου, αγαπητέ Χρήστο.  

Φυσικά, υποστήριζες το Μαρκίδη, αλλά κατέληξες με τον Κληρίδη.  Καλή ευλογία! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ο Γλαύκος θα είναι Πρόεδρος και τούτη τη φορά! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ασφαλώς ακούω -για να τελειώσουμε με τον κ. Κληρίδη- τον Κυβερνητικό 

Εκπρόσωπο, ο οποίος σε πολλή ένταση διερωτάται:  «Αυτοί που εγείρουν θέμα 

βιολογικής στάσης ή βιολογικής δυνατότητας του Προέδρου της ∆ημοκρατίας να το 

θέσουν».  Έν’ καλά να μας απαντήσει ο ίδιος, διότι έντζιε χρειάζεται ούτε γιατρός να ’σαι 

ούτε να ’χεις ειδικές γνώσεις.  Για έναν άνθρωπο που είναι ογδόντα τεσσάρων χρονών, 

ε, καταλάβουμε όλοι και τες δυνατότητες μιας τέτοιας ηλικίας.  Ο άνθρωπος μακάρι να 
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ζήσει αλλό ογδόντα τέσσερα, αλλά δεν μπορεί να βγαίνει να ζητά και τα ρέστα ο κ. 

Παπαπέτρου.  Καλά κάμνει, αφού ζιει μαζί του όλες αυτές τις ώρες, να μας το εξηγήσει.  

Θέλει να υπερβούμε τους φυσικούς κανόνες, θέλει να διαγράψουμε τη βιολογία, θέλει να 

διαγράψουμε το νούμερο ογδόντα τέσσερα;  Εξεχάσαν οι ίδιοι που μας ελέγαν ότι εμείς 

έχουμε υποψήφιο της δεκαετίας του ’60;  Ε, τωρά που στραφήκαμε πίσω τι να πουν;  

Θέλω να μας πουν, να μας εξηγήσουν. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Αν συνεχίσεις να μιλάς έτσι, ο Κληρίδης εννά εκλεγεί από τον πρώτο γύρο!   

 ∆ώστε του τζι άλλο χρόνο! 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 ∆ώστε του που το δικό σας! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆ιούμεν του, άμα έν’ ο Ζαχαρίας που εννά μιλά έτσι σχέδιο! 

(Γελά.) 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Που το δικό σας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Αγαπητοί φίλοι, τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας θα τον εκλέξει ο κυπριακός λαός.  

Μην ανησυχείτε! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Με τη βοήθειά σας! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Επανερχόμενος όμως στους προϋπολογισμούς, θέλω να τονίσω ακόμα μια φορά 

την έλλειψη ευαισθησίας από πλευράς της κυβερνήσεως έναντι, κατά κύριο λόγο, των 

εγκλωβισμένων.  Παρά τις πολλές προσπάθειες για αύξηση των επιδομάτων, αυτά 



 230

παρέμειναν στα ίδια επίπεδα.  Παρά το ότι αυτό το θέμα ενεγράφη στην επιτροπή 

Προσφύγων και όλοι οι συνάδελφοι όλων των κομμάτων καταβάλαμε τεράστιες 

προσπάθειες, η κατάσταση παραμένει στα ίδια θλιβερά επίπεδα για τους ανθρώπους οι 

οποίοι συνειδητά παρέμειναν εκεί, ριζωμένοι στη γη τους για είκοσι οκτώ τόσα χρόνια.  

Η κυβέρνηση δυστυχώς παραμένει με ευαισθησία μηδέν.   

 Όταν οι εγκλωβισμένοι παίρνουν σύνταξη, τότε τα επιδόματα τους αφαιρούνται και 

στην ουσία τα ποσά παραμένουν στα ίδια επίπεδα.  Έγινε μία τεράστια προσπάθεια -

κατά κύριο λόγο αυτά τα πρόσωπα είναι πρόσωπα τρίτης ηλικίας- να τοποθετηθούν 

ηλιακοί θερμοσίφωνες στις κατοικίες τους, κάτι για το οποίο απαιτείται μικρό ποσό, 

απειροελάχιστο ποσό.  Είναι περίπου διακόσιοι άνθρωποι.  Θα υπάρξει ένα μικρό 

κόστος.  ∆υστυχώς, δεν κατέστη δυνατό από αυτή την κυβέρνηση να ευαισθητοποιηθεί 

κάποιος.  Ήταν και εδώ ο κ. υπουργός -δυστυχώς έφυγε- που ελέγχει το χρήμα, αλλά 

ουδείς απ’ αυτούς τους κυρίους ευαισθητοποιήθηκε και σκέφτηκε ότι είναι ένα μέσο 

άμεσης ανάγκης το ζεστό νερό.   

 Τα επιδόματα των αναπήρων.  Είναι κάπου δεκαεννιά στον αριθμό οι ανάπηροι οι 

εγκλωβισμένοι.  Με τα επιδόματα που δίνονται στους αναπήρους στις ελεύθερες 

περιοχές παρέμειναν ακριβώς τα ίδια και τα επιδόματα στους αναπήρους εις τις 

κατεχόμενες περιοχές.   

 Η επικοινωνία δυστυχώς -αυτή που επιτρέπεται από το καθεστώς- έχει καταστεί 

δύσκολη, διότι τα Ηνωμένα Έθνη τα Σαββατοκυρίακα δεν εργάζονται.  Παρά τις πολλές 

υποδείξεις μας και τις προσπάθειες προς τους αρμοδίους, ουδείς ευαισθητοποιήθηκε να 

κάμει τα ανάλογα διαβήματα ή να δώσει το ανάλογο κονδύλι προς τα Ηνωμένα Έθνη, 

ώστε να μπορούν οι εγκλωβισμένοι να έχουν επικοινωνία και τα Σαββατοκυρίακα.  Και 

φανταστείτε οι άνθρωποι αυτοί, που κατά κύριο λόγο είναι της τρίτης ηλικίας, να έχουν 

ένα πρόβλημα υγείας!  Με ποιον θα επικοινωνήσουν;   
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 Ηλικιωμένα πρόσωπα τα οποία έρχονται και μένουν μερικές μέρες εδώ κάμνουν 

προσπάθειες να τους παραχωρηθούν οικίσκοι.  Έχει μερικούς που υποβάλαν αίτηση 

από το Μάρτιο.  Τους απάντησαν «ναι, δικαιούστε», αλλά οικίσκο δεν είδαν.  ∆υστυχώς!  

 Και πρέπει να επισημάνω ακόμα κάτι.  Το κονδύλι που ήταν για τους 

εγκλωβισμένους, το περσινό, ήταν £562.000.  Φέτος τι έκαναν οι κύριοι, αυτή η 

σπουδαία κυβέρνηση κατά τον κ. Χριστοφόρου;  Αφαίρεσε £47.000 από πού;  Από τους 

εγκλωβισμένους!  Αυτή είναι η ευαισθησία των ανθρώπων!  

 Ασφαλώς μη εξαιρετέοι είναι και οι πρόσφυγές μας.  Η ομάδα εκείνη που υπέστη 

τις μεγάλες συνέπειες της εισβολής και της κατοχής έχει ακριβώς τις ίδιες ταλαιπωρίες.  

Είναι γνωστό το φαινόμενο κάποιοι να παίρνουν έγκριση, να κρατούν εγκρίσεις, αλλά 

σπίτια να μην παίρνουν.  Είναι γνωστό το πρόβλημα που δημιουργείται ιδιαίτερα κατά 

το χειμώνα.  Στάζουν νερά οι ταράτσες του κόσμου.  Τρέχουν να προλάβουν να 

μαζέψουν τα ρούχα τους.  Τους τηλεφωνάς, τους ξανατηλεφωνάς.  Λένε ότι θα στείλουν 

τα συνεργεία.  Και τα συνεργεία θα παν, όταν τελειώσουν οι βροχές!   

 Πρόσωπα τα οποία σήμερα, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι της τρίτης ηλικίας πλέον, 

αυτοί που ήταν πενηντάρηδες, που ήταν συνομήλικοί μου, δηλαδή, περίπου, σήμερα 

είναι στην ηλικία σχεδόν του Προέδρου της ∆ημοκρατίας.  ∆εν μπορούν να ανεβαίνουν 

στις πολυκατοικίες των συνοικισμών στον τρίτο όροφο.  Έχει ανθρώπους που μένουν 

αποκλεισμένοι.  Τότε, επί Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστόδουλου Χριστοδούλου, 

λέχθηκε:  «Κύριοι, θα ξεκινήσουμε το πρόγραμμα τοποθέτησης ανελκυστήρων».  Ε, αν 

είδατε εσείς ανελκυστήρα, είδαν και οι πρόσφυγες!  Αυτές είναι τραγωδίες καθημερινές.  

Και καλά κάμνουν οι συνάδελφοι από το κυβερνητικό στρατόπεδο να κάνουν μια βόλτα 

σε συνοικισμούς που ’χει πολυκατοικίες.  Έχει ανθρώπους που θέλουν να πάρουν 

ψουμί και νερό και δεν μπορούν και παρακαλούν τον καθέναν να τους ανεβάσει μια 

μπουκάλα νερό.  Αυτά έν’ πραγματικά τραγωδίες!  Εμείς που γίναμε και Ευρωπαίοι!   
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 Οι αναδομήσεις προχωρούν με ρυθμούς χελώνας.   

 Ασφαλώς κάποιος μπορεί να μιλά με τις ώρες για τον παράδεισο στον οποίο 

ανεφέρθη προηγουμένως ο κ. Χριστοφόρου, όμως πρέπει να πάμε και σ’ ένα άλλο 

σημείο, και μάρτυράς μου θέλω να ’ναι, διότι, όταν αρχίσω να μιλώ για τα σκάνδαλα, ε, 

θα πείτε «καλά σιόρ, μα τούτα συμβαίνουν πάντα, όλες οι κυβερνήσεις σε όλο τον 

κόσμο έχουν σκάνδαλα». 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Τζιαι οι ευρωπαϊκές ακόμα! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Φυσικά το κατά κεφαλήν...  Αν τα μοιράσουμε τα σκάνδαλα, νομίζω πιάνετε το 

βραβείο! 

 Και θέλω να επικαλεστώ το συνάδελφό μου το Χρήστο τον Πουργουρίδη, που έν’ 

πρόεδρος της επιτροπής Ελέγχου, που αναφέρετουν με λέξεις καθοριστικές:  «Εδώ 

κατάντησε ο στάβλος του Αυγεία».  Θέλω να επικαλεστώ τον Πρόεδρο της 

∆ημοκρατίας.  Είπε:  «Εδώ είναι το Κράτος της Μπανανίας».  ∆εν τα λέει η 

αντιπολίτευση αυτά.  ∆ιαπιστώσεις δικές σας!  Με κεφαλαία γράμματα!  Μάλιστα 

γινήκαμε και φαινόμενο στο διεθνή τύπο για το ότι ο πρώτος τη τάξει εχαρακτήρισε τη 

χώρα του -απελπισμένος ο άνθρωπος με αυτή την κατάσταση- όπως πιο πάνω. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε;  Η δουλειά σου ποια ήταν να τα φέρεις εις το φως, κύριε; 

 Επίσης, θέλω να επισημάνω ακόμα κάτι. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ... 
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Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε, εις το Συναγερμό μεγαλώνετε, για να κόψει ο νους σας, φαίνεται!   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όμως θέλω να επικαλεστώ ακόμα μια διαπίστωση, ακόμα μια μαρτυρία.  Από 

ποιον;  Από τον ανεξάρτητο αξιωματούχο αυτής της πολιτείας ο οποίος τωρά 

αποφάσισε να διεκδικήσει, να πάρει το χρίσμα του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, να είναι 

ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, από τον κ. Μαρκίδη.  Τι είπε ο κ. Μαρκίδης στην 

εναρκτήριά του δήλωση;  Είπε:  «Πέρα από το εθνικό μας θέμα, οφείλουμε να 

εστιάσουμε την προσοχή μας στα μεγάλα ζητήματα, όπως της κοινωνικής συνοχής» -

διότι ο κοινωνικός ιστός έχει στην ουσία διαλυθεί, γνωστά τα αποτελέσματα των νέων, 

τα ναρκωτικά, που έχουν εισχωρήσει ακόμα και στα στρατόπεδα, έν’ σωστή η 

διαπίστωση του Γενικού Εισαγγελέα εδώ- «της οικονομίας, του θεσμικού πλαισίου της 

παιδείας, του περιβάλλοντος, του εγκλήματος, της διαφθοράς, των σκανδάλων και των 

διαπλεκόμενων συμφερόντων».  Και δε θα αποφύγω τον πειρασμό -ήταν εδώ ο κ. 

Αναστασιάδης, είχε το ίδιο ερώτημα, λείπει- να το κάμω εγώ τώρα στον τόπο του.  

Ερώτησε τον κ. εισαγγελέα γιατί δεν τα πάταξε.   

 Αυτός ο ανεξάρτητος αξιωματούχος, ο οποίος ετάχθη απ’ αυτή την πολιτεία να 

προασπίζεται το νόμο και την τάξη, σήμερα διαπιστώνει ότι πρέπει να αναλάβει με τη 

στιβαρή διακυβέρνησή του να βάλει τάξη.  Ε, και το ερώτημα είναι απλό και 

αδυσώπητο:  Όταν σ’ αυτό τον τόπο κάθε σαράντα μέρες είχαμε δύο σκάνδαλα, τι έκανε 

η Γενική Εισαγγελία;  Και, όταν η επιτροπή Ελέγχου τον κατακεραύνωνε στην ουσία για 

το έγκλημα του χρηματιστηρίου και του έλεγε «είχες υποχρέωση, κύριε, να παρέμβεις 

αυτεπαγγέλτως να προστατέψεις τον απλό πολίτη», τι έκανε;  Ε, θυμήθηκε το δίκαιο της 
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απόδειξης!  Εν ήταν καλό!  Αλλά δε μας είπε πόσες υποθέσεις έχασε στο δικαστήριο, 

πού τις επήρε και έφταιγε το δίκαιο της απόδειξης.  Να μας πει έστω μία.  Λέει:  «Μα, 

ξέρετε για κάθε υπόθεση θέλει ένα μήνα ένας υπάλληλος· ήταν λλίοι οι υπαλλήλοι μου».  

Ε, πότε ζήτησε χρήματα απ’ αυτό το κοινοβούλιο και δεν του δώσαμε αφειδώς.  Νομίζω 

είναι η μόνη υπηρεσία που τους υπαλλήλους της τους αύξησε με αριθμητική πρόοδο.  

Αλλά πότε είπε ο ίδιος ότι θέλει βοήθεια, είτε οικονομική είτε οποιαδήποτε άλλη βοήθεια, 

και του την αρνήθηκε η Βουλή των Αντιπροσώπων;  Άρα λοιπόν οι ευθύνες του είναι 

πραγματικά τεράστιες.   

 Και, δυστυχώς, επί των ημερών αυτής της διακυβέρνησης, τα σκάνδαλα πολλά, 

πολύς πόνος, πολλή καταστροφή και το χειρότερο όλων ήταν αυτό το περιβόητο 

σκάνδαλο του χρηματιστηρίου.  Αγαπητοί συνάδελφοι, από έναν οικονομικό θεσμό, τον 

οποίο, ειρήσθω εν παρόδω, παρότρυναν οι τότε Υπουργοί Οικονομικών...  Θυμούμαι το 

Χριστόδουλο, που έλεγε ότι είναι ο καθρέφτης της οικονομίας το χρηματιστήριο, είναι η 

ατμομηχανή της οικονομίας.  Και, πιστεύοντας στα επίσημα χείλη αυτός ο απλός 

πολίτης, προσέτρεξε να καταθέσει τις οικονομίες δεκαετιών στα χέρια αυτών των 

κυρίων.  Και είχαμε το τραγικό πράγματι φαινόμενο να έρθουν και να παρελάσουν 

ενώπιον της επιτροπής Ελέγχου και να παραδεχτούν οι αρμοδιότεροι όλων, αυτοί που 

ετάχθησαν από την πολιτεία, που έχουν τις πολιτικές ευθύνες και τις νομικές ευθύνες.  

Ο πρόεδρος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς να λέει και να παραδέχεται ότι έγινε 

καταδολίευση του κοινού.  Το ίδιο παραδέχθηκε και ο κ. Παπαδόπουλος, ο πρόεδρος 

του διοικητικού συμβουλίου του χρηματιστηρίου.  Ο κ. Αυξέντης Αυξεντίου.  Ουκ ολίγοι·  

στρατιές.  Οι ίδιοι δέχονταν και παραδέχονταν ότι έγινε καταδολίευση.  Ε, παρά τις 

πολλές προσπάθειες που έκανε η επιτροπή Ελέγχου, τι είδαμε;  Εσυλλάβαν έναν, δκυο-

τρεις ημέρες, τζι εδκιώξαν τον!  Έφυεν ο άνθρωπος!  Ένας φίλος μου που εργάζεται 

στην τράπεζα μου είπε το εξής:  «Άκου, κύριε Κουλία, μην ταλαιπωρείσαι, διότι σε 
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τούντον τόπο όποιος έσιει ριάλια δεν πάει φυλακή!».  Εγώ επιμένω όμως ότι είναι χρέος 

και υποχρέωση όλων εμάς να αγωνιστούμε με το σωστό τρόπο.  Η καλύτερη 

προάσπιση της δημοκρατίας είναι η εφαρμογή του νόμου.  Μπορεί πολλοί να μην έχουν 

καλές σχέσεις με το δημοκρατικό πολίτευμα, αλλά είναι υποχρέωσή μας για το μέλλον 

του τόπου να αγωνιστούμε όλοι προς την ορθή κατεύθυνση. 

 Ασφαλώς, επιγραμματικά, κύριε Πρόεδρε, θα αναφέρω μερικά από τα σκάνδαλα 

τα οποία επεράσαμε από την επιτροπή Ελέγχου.  Είναι το σκάνδαλο του σχολείου της 

Βεργίνας στη Λάρνακα, θέμα το οποίο ενέγραψαν συνάδελφοι από τη Λάρνακα.  Οι 

άφοοι του Θεού επήαν τζι έκτισαν ένα ολόκληρο σχολείο μες στον ποταμό!  Για να 

ευκολύνουν ποιους;  Για να ευκολύνουν, προφανώς, τους ιδιοκτήτες της γης!  Είναι ποτέ 

δυνατό σχολείο για τα παιδιά μας να το κτίζουμε μες στην κοίτη του ποταμού;  Εγώ, 

τουλάχιστον, έξερα στο Ριζοκάρπασο ότι η εκκλησιά και το σχολείο ήταν τα πιο 

“σεβαστά” κτίρια.  Αυτοί επέδειξαν τη μεγαλύτερη απρέπεια.  Εκτός από το ότι τα 

κονδύλια τους ήταν κονδύλια φτώχιας, ούτε οδικό δίκτυο δεν έχει αυτό το συγκεκριμένο 

σχολείο.  Για να παν οι δασκάλοι και τα μωρά στο σχολείο, πρέπει να κάνουν ειδικούς 

κύκλους με ειδικό χάρτη· εκτίσαν το τζιαι μες στον ποταμό. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Έν’ προβοκάτσια! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έν’ τα έργα σας! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ένα άλλο σημαντικό γεγονός.  Τώρα που ήταν να μπούμε εις την Ευρώπη μάς 

είπαν:  «Κύριοι, θα έρθει ο ανταγωνισμός και θα φτηνίσουν τα πράματα.  Ο πολίτης θα 
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έχει καλύτερες ευκαιρίες και θα μειωθούν οι τιμές λόγω του ανταγωνισμού».  Η Αρχή 

Τηλεπικοινωνιών τι έκανε;  Υπερχρέωσε αυτούς τους πολίτες -χαίρομαι που είναι 

παρών ο καθ’ ύλην αρμόδιος υπουργός- ειρήσθω εν παρόδω αυτή η Αρχή 

Τηλεπικοινωνιών εχαράτσωσε στην κυριολεξία τους Κύπριους πολίτες.  Και ποιος ήρθε;  

Εντεταλμένο όργανο της πολιτείας, ο πρόεδρος της Επιτροπής Ανταγωνισμού, η 

Επιτροπή Ανταγωνισμού, και τους έβαλε πρόστιμο £20 εκατομ.  Ασφαλώς, δυστυχώς, 

έν’ εμάς που τιμώρησε δηλαδή στο τέλος της ημέρας.  Αλλά κατέδειξε ποια ήταν η 

υπευθυνότητα αυτής της διακυβέρνησης.  Και ξέρουμε όλοι, έχουμε όλοι τηλέφωνα, τι 

πληρώνουμε.  Και ύστερα άρχισαν και τα χουβαρνταλίκια, ο ένας να τα δώσει να 

αγοράσουν κομπιούτερ, ο άλλος να τα δώσει, λέει, στο περιβάλλον, ο άλλος να τα 

δώσει στα σωματεία...  Με ξένα κόλλυβα εκάμναμε μνημόσυνα.  Ε, ήταν από τον ιδρώτα 

του κυπριακού λαού στην ουσία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τραουδιστές... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε, κάποιοι είπαν να φέρουν τζιαι τραουδιστές, πράγματι. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Οι εξαγωγές συναλλάγματος.  Και αυτό ενεγράφη στην επιτροπή Ελέγχου.  Και 

ξέρουμε πλείστους όσους κυρίους κατάφεραν να εξαγάγουν σημαντικά κεφάλαια στο 

εξωτερικό.   

 Ένα άλλο σοβαρό πρόβλημα το οποίο θα το ’χουμε μπροστά μας είναι η 

καθυστέρηση ανέγερσης του νοσοκομείου Λευκωσίας.  Εδώ, ήδη αυτή τη στιγμή, λόγω 

της ανοργανωσιάς και των καθυστερήσεων, αυτός ο φορολογούμενος πολίτης 
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πληρώνει £5,5 εκατομ.  Και μακάρι να μείνουν ως εδώ.  Και εδώ η ελπίδα όλων είναι να 

τελειώσει πράγματι στα χρονοδιαγράμματα τα νέα που ετέθησαν, γιατί παρενέβη ο 

Λογιστής της ∆ημοκρατίας, όι οι καθ’ ύλην αρμόδιοι υπουργοί.  Χρειάστηκε να παρέμβει 

ο Λογιστής της ∆ημοκρατίας, για να συντονίσει όλους αυτούς που έχουν ευθύνη για την 

ανέγερση του νέου νοσοκομείου Λευκωσίας. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Χαριστικά δάνεια από την Τράπεζα Αναπτύξεως!  Χαριστικά δάνεια από την 

Τράπεζα Αναπτύξεως!  Κάποιοι τα πήραν και εξόφλησαν με μετοχές.  Ήρθαν οι κύριοι 

της Τράπεζας Αναπτύξεως και μας είπαν:  «Είναι απόρρητο».  Το σκάνδαλο 

εκουκουλώσαν το.  Έτσι είναι, κύριε Πρόεδρε, φαντάζομαι. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Time out. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Οι αυξήσεις των συντελεστών δόμησης.  Είναι κακό· και κάποιοι εξυπηρετήθηκαν 

με τεράστιες ωφέλειες από την αλλαγή των συντελεστών δόμησης.  Οι άδειες 

οπλοφορίας.  Τα σκάνδαλα του κτηματολογίου.  Στο κτηματολόγιο, μια πολλά σημαντική 

υπηρεσία, για την οποία είμαστε όλοι υπερήφανοι, ε, και σε τούτο εκαταφέραν να 

εγγράφουν κτήματα ξένων ανθρώπων!  Αν είναι δυνατό!  Οι υποκλοπές των 

τηλεφωνημάτων.  Το σύστημα “octopus” το έφερε ο Αρχηγός της Αστυνομίας ο τότε, το 

εγκατέστησε να παρακολουθεί ποιον, δεν ξέρω.  Ε, ο υπουργός τότε το εξαπέστειλε την 

ίδια ημέρα, αλλά ο κύριος το έφερε.   

 Η παραλαβή των τριακόσιων εξήντα τεσσάρων χιλιάδων μέτρων υφάσματος της 

Εθνικής Φρουράς.  Για τα παιδιά μας, δηλαδή!  Αυτοί οι κύριοι εφέραν το τρυπημένο, 
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επαραλάβαν το και εράψαν το στα κοπελλούδκια μας!  Ξέρουμε όλοι όσοι έχουμε 

φίλους στην Εθνική Φρουρά ή παιδιά ότι οι στολές τους παν δυο-τρεις μήνες, το 

καλοκαίρι.  Είναι καλοκαιρινές στολές, διότι ήταν με τες τρύπες. 

 Οι ερυθροποιητίνες.  Εμαζέψαν τες που τα νοσοκομεία, που ήταν για την υγεία του 

κόσμου, επήραν τους δικαστήριο, εκάμαν τους πειθαρχικά, απαλλάγησαν τα παιδιά.  

Ούτε γάτα ούτε ζημιά!   

 Στο χρηματιστήριο έχουμε αναφερθεί. 

 Αλλά να πάμε και στα περιβόητα συναρμολογημένα αυτοκίνητα, σας παρακαλώ 

πολύ.  Εδώ, αν είναι ποτέ δυνατό... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ένα λεπτό και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.  Εκάμναν επίδειξη εις την αυλή της 

αστυνομίας, στο αρχηγείο!  Φυσικά το σκάνδαλο αυτό παρέσυρε τον τότε αρχηγό και 

τον υπουργό τον ίδιο.  Αλλά είναι δυνατό να φτάσουμε σ’ αυτά τα σημεία, σ’ αυτή την 

κατάντια;  Εφτάσαμε σ’ αυτή την κατάντια, διότι -ξέρετε, μια παροιμία λέει «το ψάρι 

βρομεί που την κεφαλή»- άμαν οι ποπάνω ενεργούν με τούντον τρόπο, οι ποκάτω τι θα 

κάμουν.  Είναι λογικό ότι θα αρχίσει η διαπλοκή και η ασυδοσία.  Και είναι κάκιστο 

παράδειγμα για τους νέους αυτού του τόπου, αν αυτοί που ετάχθησαν απ’ αυτή την 

πολιτεία να συμπεριφέρονται με σωστό τρόπο καταντούν να είναι η μάστιγα του 

δημόσιου χρήματος.  Ανθρώποι που ήταν ενδεδυμένοι τη στολή του αστυνομικού 

επουλούσαν αυτοκίνητα μες στην αυλή του αρχηγείου.  Ε, κάποιοι είπαν ότι έν’  

επαίρναν χαπάριν.  ∆ιερωτώμαι αν δεν επαίρναν χαπάριν!   

 Αλλά φτάνουμε πράγματι εις τον κολοφώνα των σκανδάλων, εις την κλοπή του 

ηλεκτρικού ρεύματος.  Η κλοπή του ηλεκτρικού ρεύματος ανέρχεται στα £2.843.000 και 
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41 σεντ.  Φυσικά τους πολίτες που δεν εξέραν κανέναν κάποιος επήρε τους και 

δικαστήριο.   

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Ο Μασούρας έν’ του ∆ΗΚΟ; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κάποιους είπαν και τα ονόματά τους.  Τώρα να σου πω για το Μασούρα, κύριε. 

 Όμως, αγαπητοί συνάδελφοι της συγκυβέρνησης, ∆ΗΣΥ και Ενωμένων 

∆ημοκρατών, σας λέω το εξής:  Σημαίνον στέλεχος δικό σας, που βρίσκεται στη 

συγκυβέρνηση, ήταν ένας απ’ αυτούς που ενέχονται στην υποκλοπή ηλεκτρικού 

ρεύματος αρκετών χιλιάδων λιρών.  Κατέχουμε τα στοιχεία και, αν δε σηκωστείτε οι ίδιοι 

να τον αποκαλύψετε, τότε θα τον αποκαλύψουμε εμείς! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Πες μας τζιαι τους δικούς σας! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Τότε θα τον αποκαλύψουμε εμείς!  Να ξέρετε ότι σημαίνον στέλεχος του 

κυβερνητικού σχήματος, περιώνυμος, με ανώτατα αξιώματα, καταδέχθηκε να πληρώνει, 

σας παρακαλώ, το δίμηνο £2,81.  Και ο βιοπαλαιστής, ο εργαζόμενος, ο πρόσφυγας, ο 

ταλαιπωρημένος πολίτης να πληρώνει ρεύμα κανονικά.  Αυτή είναι η κατάντια αυτού 

του τόπου.  Και να ’χετε υπόψη σας ότι, αν δεν αποκαλύψετε τον κύριο και αν δεν τον 

στείλετε εκεί που πρέπει να τον στείλετε, τότε θα τον αποκαλύψουμε έχοντας το θλιβερό 

προνόμιο να κάνουμε και τούντην δουλειά.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Τάκης Χατζηγεωργίου, παρακαλώ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 
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 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Είναι θλιβερό προνόμιο να μιλά κανείς μετά τον κ. Λευτέρη Χριστοφόρου και, θα 

τολμούσα να πω -και ας μου το επιτρέψει ο φίλος κ. Κουλίας- και μετά τον κ. Κουλία, 

διότι είναι τόσο ικανοί εις την εκφορά του λόγου, κατακρατούν το ενδιαφέρον του 

ακροατηρίου και ο αμέσως επόμενος βρίσκεται σε δεινή θέση, αλλά θα προσπαθήσω 

να αντεπεξέλθω, χαιρόμενος, γιατί είναι ακόμα στην αίθουσα ο κ. Λευτέρης 

Χριστοφόρου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Είναι ελλογιμότατοι!   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αλίμονό του, Τάκη, εκείνου που εννά μιλήσει μετά και που τους τρεις σας! 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ήθελα... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ήθελα η ομιλία του κ. Λευτέρη Χριστοφόρου να διαρκέσει ακόμα πάρα πολύ 

χρόνο για έναν και μοναδικό λόγο.  Ένιωθα πάρα πολύ καλά να ευρίσκομαι εις τη χώρα 

την οποία περιέγραφε... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Της Αλίκης. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Και έτσι λοιπόν, αφού περιέγραφε μία χώρα της ουτοπίας ή της Αλίκης, όπως 

ευφυώς προσθέτει ο συνάδελφός σας, ο κ. Ερωτοκρίτου...   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 Έν’ για να σας βοηθήσω! 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ∆εν ξέρω σε ποίο μέρος κόμματος ανήκει εκ των δύο κομμάτων που έχετε τις 

τελευταίες ημέρες... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όχι στο κόμμα της Αλίκης πάντως! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ήθελα λοιπόν να παραμείνω εις αυτή τη χώρα που περιέγραφε ο φίλος μου ο 

Λευτέρης Χριστοφόρου και ήθελα, αν ήταν δυνατό, και να με βοηθήσει να ταξιδέψω 

προς αυτή με τον αυτόματο πιλότο που ξέρει να βάζει πάνω και να ταξιδεύει σε άπειρο 

χρόνο με τον τρόπο της ωκυγλωσσίας -μπορεί να σου εξηγήσει η κ. Θεοχάρους τι 

σημαίνει η λέξη, που είναι περισπούδαστη στα ελληνικά, και το εννοώ- και ήθελα να 

συνεχίσει, γιατί νομίζω πως κανένας από τους πολίτες που παρακολούθησαν τις ομιλίες 

των εκπροσώπων της αντιπολίτευσης δεν περιέγραψαν με τόσο μελανά χρώματα, 

όπως ενόμιζε ο κ. Λευτέρης Χριστοφόρου, την κατάσταση εις την Κύπρο.  Τολμώ να πω 

ότι είχαν εποικοδομητική κριτική, απέδειξαν μια ικανότητα υψηλής αντίληψης της 

δημοκρατίας, εστηλίτευσαν εκείνα που νομίζουν ως κακώς έχοντα και νομίζω 

πραγματικά ότι ο κ. Λευτέρης έγραψε ομιλία χωρίς να ακούσει κανέναν.  Την έγραψε 

πριν δει τι θα πουν αυτοί οι άνθρωποι.  Και βεβαίως, αφού την έγραψε, «ε, να την 

πετάξω;».  Εδκιέβασέν μας την.   

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Μα δεν την έγραψα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 



 242

 Απάγγειλέ μας την! 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Αν δεν την έγραψες, όπως απαντάς -και το δέχομαι- λυπούμαι να υπενθυμίσω 

αυτό που λεν συχνά για την περίφημη κασέτα την οποία κουρτίζομέν την τζιαι πάει.  Τα 

ίδια είπες πέρσι, πρόπερσι, αντιπρόπερσι, κάθε χρόνο. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ακόμα δε μας είπες επιχείρημα, συνάδελφε! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ ∆ΗΣΥ: 

 Ωραίο! 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Εμένα η ομιλία μου είχε να κάμει με την παιδεία -και θα μπω σ’ αυτό το θέμα- και, 

επειδή αναφέρθηκες και στην παιδεία, θα σας πω.  Προηγουμένως όμως θα ήθελα να 

κάνω μια αναφορά σε πολύ σημαντικά πράγματα που ελέχθησαν τη σημερινή ημέρα και 

που έχουν να κάνουν με τη γενικότερη πολιτική κατάσταση εις την Κύπρο, για την 

πολιτική που ακολουθήσατε όλ’ αυτά τα χρόνια.  Όπου έπαιρνε ο άνεμος τα πράγματα!  

∆εν μπορώ να κατανοήσω πώς είναι δυνατό άνθρωπος μόλις πριν μερικά χρόνια με 

τόση ικανότητα να προασπίζεται την ιδέα του ενεργού ηφαιστείου, που, αν τον κάμναμε 

ενεργό ηφαίστειο αυτό τον τόπο, θα ερχόταν αμέσως η λύση, και αμέσως μετά, πριν 

αλέκτωρ φωνήσει τρις, με την ίδια ικανότητα και δυνατότητα να υπερασπίζεται την ιδέα 

των συνομιλιών και ότι είναι ο μόνος τρόπος!  Πότε αλλάξετε άποψη;  Τότε που 

φωνάζατε ότι χρειάζονται πέντε όροι να υιοθετηθούν, για να πάμε στις συνομιλίες, ή 

μετά που πήγαμε χωρίς όρους;  Και μάλιστα με τους όρους της G8 που τα έβαζαν όλα 

στο τραπέζι;  Έχετε μία δεινότητα, την οποία αναγνωρίζω, κυριολεκτικά, και 

υποκλίνομαι ενώπιόν της, να αλλάσσετε επιχειρήματα ανάλογα με την πολιτική που 

έρχεται, δεν ξέρει κανείς πώς και πότε και γιατί -εκ των έξω φαντάζομαι- την οποία 
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πραγματικά δεινότητα τζιαι ικανότητα χαίρομαι να σας την πιστώσω.  Πότε είχατε 

σωστή θέση;  Όταν φωνάζετε σήμερα για την επαναπροσέγγιση -και καλωσορίσατε 

στην επαναπροσέγγιση- ή τότε που η ΝΕ∆ΗΣΥ -και έχω εδώ την ανακοίνωσή της- 

έλεγε: «Το μόνο όπλο το οποίο αντιλαμβάνεται ο Τούρκος»… Προσέξτε, παρακαλώ, 

πρωτοχρονιάτικο μήνυμα της ΝΕ∆ΗΣΥ το 1996:  «Η ιστορία διδάσκει ότι ο Τούρκος 

αντιλαμβάνεται μόνο τη γλώσσα της δύναμης». 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τη διπλωματική. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Αυτή ήταν ανακοίνωση της ΝΕ∆ΗΣΥ και σήμερα, κατά τα άλλα, όλοι σας 

αγωνίζεστε για την επαναπροσέγγιση!  Επαναλαμβάνω, εάν το εννοείτε, καλωσορίσατε, 

αλλά δε σας πιστεύω!  Θέλει χρόνο η πολιτική, για να αποδείξει την τιμιότητά της πάνω 

σε αυτό που πιστεύετε και αυτό που πράττετε καθημερινώς.  Και η κ. Καίτη Κληρίδη… 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μιλά για τον Αττίλα η ανακοίνωση. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Θέλετε να σας τη διαβάσω όλη να δείτε ότι δε λέει για τον Αττίλα;  Κάμνετε ότι δεν 

καταλαβαίνετε, που φώναζε και ωρυόταν η ΝΕ∆ΗΣΥ εναντίον της κ. Καίτης Κληρίδου, 

διότι, υποτίθεται, αυτή ήταν υπέρ της επαναπροσέγγισης;  Και έχω και εδώ δήλωση της 

κ. Καίτης Κληρίδου και θα τη διαβάσω, ένα μικρό μέρος της, για να μάθετε ότι, όταν 

παρεμβαίνετε, θα παίρνετε καλές απαντήσεις.   

 Λέει, λοιπόν, η κ. Καίτη Κληρίδου στις 29 Σεπτεμβρίου, εις απάντηση, 

αντιλαμβάνομαι... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 … 
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Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Χαίρομαι που ενοχλείστε.  Να συνεχίσετε. 

 Λέει, λοιπόν: «Θα ’θελα να πω ότι η κυβέρνηση πρέπει να υποστηρίζει πιο 

ένθερμα τις επαφές για την επαναπροσέγγιση.  Αυτό το έχω πει στον πατέρα μου, όχι 

γιατί είναι εναντίον των επαφών, αλλά βλέπω ότι δεν είναι έντονο αυτό το στοιχείο στην 

πολιτική της κυβέρνησης. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έν’ με τον παπά της που είχε πρόβλημα! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Είναι αλήθεια.  Έχετε δίκαιο.  Υπάρχει μια σύγχυση κάποτε του Προέδρου της 

∆ημοκρατίας με τον “παπά” μας!  Και είναι λάθος.  Και υπάρχει και σε σας τούτη η 

σύγχυση!  Νομίζετε ότι είναι ο πατέρας, που πρέπει να μείνει πάντοτε εκεί να βοηθά τα 

παιδιά να ορθοποδούν, τουλάχιστον οι μισοί εξ υμών, για να ’μαι δίκαιος με τους 

υπόλοιπους μισούς.  Ξέρετε το ανέκδοτο που κυκλοφορεί;  «Το δικό μου κόμμα έχει 

μοιραστεί στα δυο, ποιο από τα δυο κομμάτια πρέπει ν’ αγαπώ!». 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Ευχαριστούμε για τους στίχους που μας γράφετε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Θέλω, λοιπόν, να έρθω και στα θέματα τα κεφαλαιώδη σιγά σιγά της παιδείας, 

γιατί η παιδεία είναι ύψιστη πολιτική υπόθεση.  Γιατί η παιδεία είναι, θα έπρεπε να ήταν, 

το πρώτο εθνικό θέμα.  Αν την είχαμε αναγάγει σε πρώτο εθνικό θέμα, δε θα είχαμε καν 
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το εθνικό θέμα που συζητούμε σήμερα να το συζητούμε τόσα χρόνια.  Και τι εκάμετε εις 

την παιδεία, προς την κατεύθυνση που επ’ εσχάτων τους τελευταίους μήνες 

ανακαλύψατε, την ιδέα της επαναπροσέγγισης και των συνομιλιών, έτσι ώστε να πείτε 

σε αυτά τα παιδιά -δέκα χρόνια τώρα είστε στην κυβέρνηση- τι εστί επαναπροσέγγιση;  

Πότε τους είπετε;  Πότε εμπήκε ένα βιβλίο Τουρκοκύπριου λογοτέχνη στην παιδεία;  

Πότε μπήκε ένα κείμενο Τουρκοκύπριου λογοτέχνη μέσα στα σχολεία μας;  Το μόνο 

που ξέρετε να αναμασάτε είναι τον άκρατο εθνικισμό σας, ο οποίος οδήγησε τον τόπο 

σε αυτά τα σημεία που είναι σήμερα. 

 Κάμαμε επισκέψεις στα σχολεία εκπροσώποι του ΑΚΕΛ βουλευτές… 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 … 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Τι είπατε συνάδελφε; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ευτυχώς που δε μηδενίζετε εσείς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μη διακόπτετε.  Χάνω το μέτρημα! 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Εγώ δε μηδενίζω, ιονίζω!  Και θα σου πω τώρα τι έγινε και με το θέμα της παιδείας 

που έκαμες, αγαπητέ κύριε Λευτέρη, πολλή αναφορά.  

 Κάμαμε επισκέψεις στα σχολεία.  Μα είναι απίστευτο το τι ανακαλύψαμε, έτσι;  

Βρήκαμε μαθητές να κάμνουν μάθημα στα κιόσκια.  Μόνο στην Μπουρκίνα Φάσο που 

είναι η τελευταία χώρα στον κόσμο όσον αφορά, η δυστυχής, την οικονομική ανάπτυξη 

βρίσκεις τέτοια εικόνα, σε κιόσκι να μαθαίνουν σήμερα το μάθημά τους τα παιδιά, τα 

γυμνασιόπαιδα!  Ύστερα μου λένε ότι έχουν κομπιούτερ και έχουν κάμει και έχουν 
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φτιάσει.  Έχετε αίθουσες με μόνο πρίζα μέσα και γράφει πόξω: “Ηλεκτρονικοί 

υπολογιστές”.  Λοιπόν, παιδιά, επαναλαμβάνω, σε κιόσκια να κάμνουν μάθημα! 

 Γυμνάσιο Αρχαγγέλου Λακατάμιας.  Στεγάζει 745 μαθητές, ενώ έχει προδιαγραφές 

για 400.  Το μάθημα στήριξης για τα παιδιά με ειδικές ανάγκες γίνεται σε μια αποθήκη!  

Αυτό δεν είναι το μοναδικό σχολείο, έτσι; 

 Ο κ. Ταραμουντάς, μιλώντας πριν και αυτός για την παιδεία, είπε ότι, ε, υπάρχουν, 

λέει, κάποια προβλήματα στον τομέα… Nα σας το πω πώς το λέει: «Στη σχολική χρονιά 

που διανύουμε προέκυψαν λογικά και αναμενόμενα λειτουργικά προβλήματα με 

κυριότερα την έλλειψη ειδικών αιθουσών διδασκαλίας και μετακίνησης καθηγητών».   

 Με συγχωρείτε δεν είναι αυτό το σημείο, είναι σε άλλο σημείο. 

 Λέει λοιπόν:  «Η παρατηρούμενη σήμερα… 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Πού το γυρεύκεις, πες μου να σου το βρω. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Το βρήκα, κύριε συνάδελφε, γιατί τα έχω σημειώσει. 

 Λέει, λοιπόν:  «Για την αγωγή και την εκπαίδευση παιδιών με ειδικές ανάγκες σε 

όλες τις βαθμίδες του συστήματος...»... 

 Κύριε Χριστοφόρου, διαβάζω από ομιλία συναδέλφου σας! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 «Για την αγωγή και εκπαίδευση παιδιών με ειδικές ανάγκες», λέει ο κ. 

Ταραμουντάς, «σε όλες τις βαθμίδες του συστήματος.  Να υπενθυμίσω ότι η νομοθεσία 

που αφορά την εκπαίδευση αυτών των παιδιών έχει τεθεί σε εφαρμογή πρόσφατα.  Η 
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ύπαρξη λειτουργικών προβλημάτων και εκπαιδευτικών ελλείψεων θεωρείται ακόμη 

δικαιολογημένη»! 

 Το ’99 εψηφίστηκε, κύριε συνάδελφε, η νομοθεσία και προέβλεπε δύο χρόνια... 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Πέρσι εφαρμόστηκε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Παρακαλώ να ακούτε, γιατί εγώ σας άκουγα.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ ∆ΗΣΥ: 

 Μη θυμώνεις. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Θυμώνω!  Γιατί, απαγορεύεται;  Πρέπει κανένας να θυμώσει!  Μόνο με θυμό 

πρέπει να σας μιλήσει κανένας εσάς!  Επί δέκα χρόνια έχετε διασύρει ουσιαστικά τον 

κυπριακό λαό ενώπιον του εαυτού του.  Ποτέ κυβέρνηση δε χειρίστηκε το λαό της με 

τον τρόπο που τον εχειριστήκετε εσείς· αλλάζοντας εικόνες και όψεις με τα 

δευτερόλεπτα.  Και μου λέτε να μη θυμώσω! 

Α. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Τον προσβάλλετε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Με δύο χρόνια λοιπόν, έλεγε η νομοθεσία, προθεσμία, για να ετοιμαστεί το κράτος.  

Το ’99 ψηφίστηκε η νομοθεσία, το 2001 λοιπόν έπρεπε να ήταν έτοιμο το κράτος.  Το 

2003 ο κ. Ταραμουντάς λέει:  «Υπάρχουν λειτουργικά προβλήματα και εκπαιδευτικές 

ελλείψεις και αυτά θεωρούνται δικαιολογημένα».  Λέει και κάπου αλλού:  «Το 25% των 

παιδιών», μιλούμε για τα νηπιαγωγεία, «δεν πηγαίνει στα νηπιαγωγεία και αυτό 

οφείλεται κυρίως σε οικονομικούς λόγους», λέει, επαναλαμβάνω, ο συνάδελφός σας.  
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Το 25% των παιδιών μας δεν πηγαίνει σε νηπιαγωγεία, διότι δεν κρατούν λεφτά!  Αυτό 

είναι το κράτος που περιγράψετε πριν, κύριε Χριστοφόρου.   

 Γυμνάσιο στεγάζει 800 μαθητές -Γυμνάσιο Αγίας Βαρβάρας- ενώ έχει 

προδιαγραφές για 500.   Γυμνάσιο Βεργίνας: Η έλλειψη αιθουσών διδασκαλίας οδήγησε 

στην ύπαρξη έξι μετακινούμενων τμημάτων.  Ανάγκη για ειδικές αίθουσες.  Κατασκευή 

περίφραξης.  Να δημιουργηθεί στεγασμένος χώρος για τους μαθητές στο διάλειμμα.  Να 

λειτουργήσει η θέρμανση τη φετινή χρονιά κ.λπ. κ.λπ.   

 Λύκειο Αγίου Νεοφύτου:  Υπεράριθμο.  Στεγάζει 728 μαθητές, ενώ οι 

προδιαγραφές του είναι για 450 μαθητές.  Οκτώ μετακινούμενα τμήματα.  Ξέρετε τι μας 

είπε, όταν είπαμε γι’ αυτά, ο κ. Πρόδρομος Προδρόμου, ο οποίος δεν εμφανίστηκε 

σήμερα;  Ετοιμάζει την ομιλία του!  Τι είπε, λοιπόν;  Ακούστε, να δείτε, συμπεριφορά 

Άγγλου κυβερνήτη, παρακαλώ!  «Τον τελευταίο καιρό», λέει, «με το πρόσχημα της 

εξέτασης των εκπαιδευτικών προβλημάτων, κομματικά συνεργεία του ΑΚΕΛ 

παρεισφρέουν, ακούστε, «μέσα στα σχολεία.  Θα πρέπει με τον πλέον απόλυτο τρόπο 

να καταδικάσουμε αυτή την πρακτική της εισαγωγής κομματικών ζιζανίων μέσα στη ζωή 

της σχολικής κοινότητας.  Βουλευτές του ΑΚΕΛ, συνοδευόμενοι από οργανωτικούς και 

από άλλα στελέχη, περιφέρονται στα σχολεία, αντιλαμβάνομαι με τη συνοδεία 

εκπροσώπων του Υπουργείου Παιδείας, και οπωσδήποτε καταλαβαίνει κανείς ότι αυτή 

η πρακτική που μεταφέρει την κομματική δράση μέσα στο σχολικό χώρο δημιουργεί ήδη 

κάποια αισθήματα δυσαρέσκειας τόσο στους μαθητές όσο και στους γονείς κ.λπ. κ.λπ.»  

Και καλεί τον Υπουργό Παιδείας να παρέμβει και άλλες ανοησίες. 

 Μόνο κέρφιου δεν απεπειράθη να μας βάλει ο Άγγλος κυβερνήτης! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Μοιράζατε φυλλάδια. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 
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 Ε, μα ξέρετε, που λέτε για τούτα τα φυλλάδια, υπήρξε ένα νηπιαγωγείο στο 

οποίο... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Μοιράζατε φυλλάδια για συγκέντρωση.  Γιατί δεν το λέτε; 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Απαντώ σας.   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Γιατί δε λέτε την πραγματικότητα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Νικολάου, παρακαλώ! 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Στο οποίο σχολείο, λοιπόν, εβρέθησαν φυλλάδια -αστειεύομαι για όσους δεν 

αντιλαμβάνονται εύκολα τα αστεία- στους καλάθους των αχρήστων, μετά που φύγαμε, 

«Ε∆ΟΝ Νηπιαγωγείου τάδε, τάδε» και ήταν προσκλήσεις.  

 Αυτά είναι ανοησίες, φίλε!  Και το γνωρίζεις ότι είναι και διαμαρτύρομαι για τον 

τρόπο που συμπεριφέρεσαι απέναντι σε γεγονός που ξέρεις ότι δεν έχει λάβει χώραν! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Αφού ο ίδιος το παραδέχτηκες στην επιτροπή που το συζητήσαμε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μα έχετε κλαδική και στα νηπιαγωγεία; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Επανέρχομαι στα προβλήματα της υλικοτεχνικής υποδομής, υπενθυμίζοντας, 

συνάδελφοι, και να υπενθυμίσω και εδώ ξανά στο φίλο μου το Λευτέρη Χριστοφόρου, 
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ότι τα διακόσια τόσα εκατομμύρια που υπνώττουν στην Κρήτη εν είδει πυραύλων θα 

μπορούσαν να οδηγήσουν στην κατασκευή σαράντα υπερσύγχρονων σχολείων!   

 Αυτή είναι η πολιτική σας και στην οικονομία και στον τομέα της παιδείας.   Εμείς 

υποστηρίζουμε δραστική αύξηση -και δε το λέμε για οποιοδήποτε τομέα- δραστική 

αύξηση στα κονδύλια για την παιδεία.  Πηγαίνετε όλοι εδώ, να αυξηθούν τα κονδύλια για 

την παιδεία, η παιδεία είναι το μέλλον του τόπου, η παιδεία είναι αυτή η οποία θα 

δημιουργήσει τη νέα γενιά.  Χαίρω πολύ!  Στην πράξη!  Στην πράξη!   

 Μα να φορτώνετε μέσα στον προϋπολογισμό τα έξοδα τα οποία γίνονται για τις 

χορηγίες, τα έξοδα για τους μισθούς, τα έξοδα για την καθημερινή λειτουργία των 

πραγμάτων μέσα στα έξοδα για την παιδεία;   0,18%, κύριε συνάδελφε, δίδει αυτή η 

χώρα για την έρευνα!  Το ξέρετε;  0,18%!  Είμαστε το τελευταίο κράτος ανάμεσα στα 

είκοσι πέντε της Ευρώπης -γι’ αυτά που ξέρουμε, μπορεί να έχει κι άλλα και να είμαστε 

τεσσαρακοστοί- στον τομέα της έρευνας.  Χωρίς έρευνα δεν υπάρχει παιδεία.  Εκείνο 

που θα μας διασώσει, παρακολουθήστε το αυτό, είναι η δυνατότητα να παράγουμε δική 

μας σκέψη· όχι να είμαστε αναμασητές, να αναμηρυκάζουμε το θρίαμβο άλλων.   

 ∆υστυχώς, σήμερα, οι μόνες χώρες που παράγουν σκέψη μέσα από το σύστημα 

της παιδείας τους είναι οι οικονομικά μεγάλες και ηγέτιδες χώρες του κόσμου.  Πού 

οδηγεί αυτό;  Στο παράδοξο, αυτοί που κατέχουν σήμερα τα κλειδιά του κόσμου αυτοί 

να μπορούν και να παράγουν την καινούρια σκέψη, με αποτέλεσμα να ποδηγετείται και 

να υποθηκεύεται το μέλλον το δικό μας και ολόκληρης της ανθρωπότητας.  Θέλει 

έρευνα λοιπόν.  ∆εν έχετε κάμει τίποτε πάνω σε αυτό το θέμα.  Μόνο 0,18%, 

επαναλαμβάνω, του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Την επόμενη πενταετία θα την αυξήσουμε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 
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 Έχω τρία λεπτά και να μη μου φάεις δευτερόλεπτο.  Να περιμένεις εκεί! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Χαρακτηριστικό δείγμα του κακού προγραμματισμού της κυβέρνησης η εγκύκλιος 

που στάλθηκε στις σχολικές εφορίες στις 22 Ιουλίου 2002, για να σταματήσουν τα έργα 

επέκτασης, συντήρησης και βελτίωσης των σχολικών κτιρίων και η αναίρεσή της μέσα 

σε ένα μήνα.  Τι προγραμματισμός είναι αυτός;  Ταυτόχρονα, μπροστά στην αρνητική 

κατάσταση που παρουσιάζει η υλικοτεχνική υποδομή των σχολείων, η κυβέρνηση 

εντείνει την πολιτική της λιτότητας στην παιδεία.  Το Υπουργείο Παιδείας, εκτελώντας 

οδηγίες του Υπουργείου Οικονομικών, κοινοποίησε στις σχολικές εφορίες, την 21η 

Αυγούστου 2002, απόφαση για περικοπές.  Το Υπουργείο Παιδείας περιέκοψε 25% 

από τους προτεινόμενους προϋπολογισμούς, κατά 26% στη μέση εκπαίδευση και κατά 

13,6% στη δημοτική με αποτέλεσμα να υπάρχουν σοβαρά προβλήματα στη λειτουργία 

των σχολείων και συχνά οι διευθύνσεις να αποτείνονται στους γονείς, για να καλύψουν 

τα κενά, επιβαρύνοντας και πάλι το βαλάντιο των οικογενειών.                                                 

 Στο θέμα των εφοριών και των νόμων έχει αναφερθεί εκτενώς ο συνάδελφος, ο 

Γιάννης ο Λαμάρης.   

 Όλοι οι πολιτικοί χώροι, καταλήγω, συνάδελφοι, στα τελευταία δύο λεπτά, μιλούν 

για μια σύγχρονη παιδεία, ανταγωνιστική, ικανή να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις της 

εποχής, ώστε να παρέχει τα εφόδια στους νέους, για να αντιμετωπίσουν το όλο και πιο 

απαιτητικό μέλλον.   

 Όλα αυτά, βεβαίως, ακούγονται πολύ ωραία.  Τι σημαίνουν όμως επί της ουσίας;  

Καταρχήν σημαίνει ότι προσφέρουμε στους νέους μια παιδεία τεχνοκρατική, δηλαδή 

τους προσφέρουμε μια παιδεία τεχνογνωσίας, για να αντιμετωπίσουν το μέλλον.  
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Σωστό.  Ποιο μέλλον όμως;  Μια παιδεία μόνο τεχνοκρατική ποτέ δεν μπορεί να 

αποτελέσει πεδίο στο οποίο να διαγράφεται η δυναμική διαμόρφωση του μέλλοντος.  

Μια παιδεία τεχνοκρατική προετοιμάζει τους νέους για τις απαιτήσεις ενός μέλλοντος 

δανεικού, ενός μέλλοντος που κάποιοι κάπου αλλού ετοιμάζουν.  Η τεχνογνωσία είναι 

το ένα σκέλος της παιδείας.  Το ουσιαστικότερο σκέλος της όμως είναι αυτό της 

παραγωγικής σκέψης, του στοχασμού και της κριτικής αντιμετώπισης του παρελθόντος 

και του παρόντος.  Μια παιδεία εθνικιστική που εσείς προάγετε επί τόσα χρόνια, όσο 

εκσυγχρονισμένη και να είναι ως προς τα εποπτικά της εργαλεία, παραμένει μια παιδεία 

αναχρονιστική, η οποία αναγκαστικά υπονομεύει το μέλλον του τόπου, δημιουργεί ένα 

κενό χρόνου, πράγμα που οδηγεί στην ευκολότερη και παθητική υποδούλωση των 

πολιτών σε ένα ξένο προς αυτούς μέλλον. 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Καράς. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα καταθέσω τη γραπτή μου ομιλία.  

Παρακαλώ να θεωρηθεί ως αναγνωσθείσα, δέχομαι κριτική επ’ αυτού, όσα θα πω είναι 

εκ του  προχείρου προσαρμοζόμενος στο πεδίο. 

 ∆ιερωτήθηκε ο προλαλήσας από εμέ:  «Εσείς του Συναγερμού, που έχετε χωριστεί 

και πού ανήκετε δε γνωρίζουμε».  Ήθελα να ρωτήσω και εγώ ο ίδιος το συνάδελφο πού 

αισθάνεται πως ανήκει;  Στο κομμουνιστικό κόμμα της Παπαρήγα, στο Συνασπισμό, 

ανήκει στην αριστερά, ανήκει στο ΑΚΕΛ;  Πού τελικά ανήκει;  Θα ήταν φρόνιμο να 

δηλώνετε πού ανήκετε.  Εμείς δηλώνουμε.  Ανήκουμε στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό! 

 Το 1994 είχα την τύχη σαν βουλευτής μαζί με τρεις άλλους συναδέλφους να 

επισκεφθούμε την Αλβανία.  Μπήκαμε στη χώρα, ερήμωση, ερειπωμένα σχολεία, 
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ερειπωμένες εκκλησιές, καφενεία χωρίς καρέκλες, παντού φτώχια, μιζέρια, εξαθλίωση.  

Και πηγαίναμε εκεί, για να συναντήσουμε τους πέντε υπόδικους της “ΟΜΟΝΟΙΑΣ”.  

Αντιμετώπιζαν 135 κατηγορίες.  Ψέματα όλα, όπως στη συνέχεια παρεδέχθη το ίδιο το 

κράτος.   

 Γιατί μου ήρθε στο μυαλό αυτή η παράσταση;  Γιατί γνωστή η κατεύθυνση.  Πέστε 

ψέματα όσα μπορείτε, πέστε όσα μπορείτε ψέματα, για να καταστρέψετε τα πραγματικά 

δεδομένα.  Και ποια είναι τα πραγματικά δεδομένα;  Το 2003 η Κύπρος με την απόφαση 

της Κοπεγχάγης είναι πλέον μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Χωρίς αστερίσκους, 

χωρίς προϋποθέσεις, χωρίς οποιοδήποτε εμπόδιο.  Και είναι αυτό που σας ενοχλεί!  Αν 

προέκυπτε αστερίσκος, σήμερα θα γινόταν μάχη εναντίον μας και λασπολογία.  Χωρίς 

αστερίσκους, λοιπόν, χωρίς προϋποθέσεις.  Και είναι αυτό που σας επαναστατεί!  Είναι 

αυτό που σας εξοργίζει!  Και δε μας είπαν, ευτυχώς, στην Κοπεγχάγη ότι το κριτήριο θα 

είναι ποιες θα είναι οι εκθέσεις της αντιπολίτευσης.  Είχαν τη σοφία οι Ευρωπαίοι να 

καθορίσουν δείχτες οικονομικούς.  Αποδεκτούς από όλες τις χώρες και από όλους τους 

αιτητές που θέλουν να γίνουν μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ε, λοιπόν, όλοι αυτοί οι 

αντικειμενικοί οργανισμοί, οι διεθνείς οργανισμοί, σας διαψεύδουν πανηγυρικά.  Και λεν 

ότι η Κύπρος, αυτή την οποία εσείς παρουσιάζετε σαν μια έρημη χώρα, όπως την 

Αλβανία όταν ήταν οι προκάτοχοί σας ή αυτοί στους οποίους ακόμα πιστεύετε, η 

Κύπρος, λοιπόν, ήταν πρώτη μεταξύ των δέκα υποψηφίων.  Και αυτά δε τα λέει ο 

∆ημοκρατικός Συναγερμός, δεν τα λέει ο Λευτέρης ο Χριστοφόρου, ο οποίος εβάλλετο 

προηγουμένως από τον κ. Χατζηγεωργίου, τα λεν διεθνείς οργανισμοί, διεθνώς 

αναγνωρισμένοι, αντικειμενικοί οργανισμοί.  Προς αυτούς, λοιπόν, να απευθύνεστε! 

 Και έχετε δίκαιο να εξοργίζεσθε.  Και έχετε δίκαιο να θυμώνετε.  ∆ιότι θυμάστε 

πολύ καλά, όπως θυμόμαστε και εμείς, ότι, όταν το 1977 στην αναπληρωματική εκλογή 
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όπου υποψήφιοι ήταν ο Γιαννάκης Μάτσης αφενός και ο Γιώργος Λαδάς αφετέρου για 

τις “δυνάμεις της αλλαγής” που τώρα ευαγγελίζεσθε... 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡ∆ΑΤΟΣ: 

 Ήταν το ’74. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 ’77 λέμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συνεχίστε, συνάδελφε. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Ενώ ο Γιαννάκης Μάτσης -κάμναμε ταυτόχρονα συλλαλητήριο, το θυμάμαι πολύ 

καλά- μας έλεγε στην ομιλία του ότι «η πορεία προς την Ευρώπη είναι η μόνη πορεία 

σωτηρίας για την Κύπρο», ακούγαμε τα δικά σας συνθήματα, εσάς που θέλετε να 

ονομάζεστε “δυνάμεις της αλλαγής”, “ΕΟΚ-ΝΑΤΟ το ίδιο συνδικάτο”.  Έτσι εφάνταζε στα 

δικά σας μυαλά η πορεία προς την Ευρώπη, ότι ήταν ένα εγκληματικό συνδικάτο.  

Βεβαίως, τότε μεσουρανούσε η Σοβιετική Ένωση, την οποία εσείς θεοποιούσατε.  

Χρειάστηκε μέχρι το 1996, να περάσουν είκοσι χρόνια, για να αντιληφθείτε την ορθότητα 

της εισηγήσεως του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Και, αν ετύγχανε το ’93 να μην εκλεγεί 

ο Γλαύκος Κληρίδης και κυβερνούσατε εσείς μέχρι το ’96, σήμερα η Κύπρος θα ήταν 

μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης;  Ασφαλώς όχι!  Και ακριβώς, επειδή είναι, σας 

εξοργίζει.   

 Μίλησε ο κ. Χατζηγεωργίου για την επαναπροσέγγιση, λέει, που θυμίζει και τώρα ο 

∆ημοκρατικός Συναγερμός.  Ποια είναι η επαναπροσέγγιση;  Ότι επαίρνετε ένα 

χορευτικό συγκρότημα εσείς και ένα οι Τουρκοκύπριοι σύντροφοι και χορεύατε μαζί;  

Αυτό είναι επαναπροσέγγιση;  Αυτά είναι παναΰρκα!  Και σας προκαλώ εδώ και τώρα 

να απαντήσουν οι Τουρκοκύπριοι.  Ποιος ηγέτης είναι πιο αποδεκτός από τους 
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Τουρκοκύπριους;  Ποιο ηγέτη εμπιστεύονται περισσότερο από τους Ελληνοκύπριους 

και ποιον μπορούν να εμπιστευθούν στην πορεία των πραγμάτων;  Οπωσδήποτε και 

αναμφίβολα το Γλαύκο Κληρίδη.  Και αυτό προκύπτει μέσα από όλες τις 

δημοσκοπήσεις.   

 Ακόμα και ο γιος Ντενκτάς, που θεωρείται ακραίος στα κατεχόμενα...  Όταν εμείς 

λέμε επαναπροσέγγιση εννοούμε πολιτικό διάλογο μαζί με τους Τουρκοκύπριους!  Ο 

ακραίος, λοιπόν, ηγέτης, μιλώντας σε ελληνοκυπριακό κανάλι, ισχυρίστηκε ότι η εκλογή 

Γλαύκου Κληρίδη εγγυάται μια πορεία προς την ασφάλεια.  Αυτά δεν τα λέμε εμείς·  τα 

λεν κορυφαίοι πολιτικοί στα κατεχόμενα.  Τώρα εσείς, αν θέλετε να συνεχίσετε με τον 

ίδιο τρόπο, τα συγκροτήματα να συνευρίσκονται και να χορεύουν μαζί, είναι μια 

προσφορά.  Συνεχίστε την, καλό κάμνει, κακό δεν κάμνει.  Σίγουρα όμως πολιτική δεν 

παράγει!  Και δεν είναι επαναπροσέγγιση!  Όταν η Καίτη Κληρίδου έπαιρνε τις 

πρωτοβουλίες τις οποίες έπαιρνε, τις έπαιρνε πάντα κάτω από τις αποφάσεις του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Του κόμματος δηλαδή το οποίο εσείς μέμφεστε και 

κατηγορείτε. 

 Είπε ο κ. Κουλίας ότι υπεγράφη η συμφωνία της Βιέννης και, όταν υπεγράφη, λέει, 

εκεί, υπήρχαν 17 000 Ελληνοκύπριοι.  Ναι, είναι αλήθεια.  Υπογράψαμε τη συμφωνία 

της Βιέννης.  Ο Γλαύκος Κληρίδης.  Ποιος διαχειρίστηκε όμως στη συνέχεια τη 

συμφωνία;  Τη διαχειριστήκετε ακριβώς εσείς, που εκάμετε το “2-4-6”, για να 

αποκλείσετε το ∆ημοκρατικό Συναγερμό.  Και ποιο ήταν το αποτέλεσμα της διαχείρισης;  

Αφενός μεν είπατε το Γλαύκο Κληρίδη προδότη, υποσκάψατε τη συμφωνία, με 

αποτέλεσμα να ξεριζωθούν οι Ελληνοκύπριοι από την Καρπασία.  Αυτά τα γνωρίζουν 

καλύτερα οι εκπρόσωποι της Καρπασίας και αύριο θα σας απαντήσουν, για να πάρετε 

την απάντησή σας! 
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 Στο θέμα της κοινωνικής πρόνοιας.  «Τι εκάμετε», λέει, «εσείς, κοινωνικά 

ανάλγητοι, που δεν έχετε κάμει τίποτε για κανένα!» και εδώ ο κ. Κουλίας έκλαιγε 

ιδιαίτερα για τους πρόσφυγες. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Και για το χρηματιστήριο. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Εμείς γίναμε κυβέρνηση το ’93.  Από το ’74 μέχρι το ’93 οι πρόσφυγες 

χαρακτηρίζοντο από εσάς ως άτυχοι.  Το δόγμα ήταν: «Τυχεροί αυτοί που δεν 

προσφυγοποιήθηκαν και οι άτυχοι αυτοί που προσφυγοποιήθηκαν».  Έτσι ήταν η 

αντιμετώπιση η κυβερνητική, από εσάς που λέτε ότι είστε αλλαγή.  Τι έκαμε αυτή η 

κυβέρνηση;  Προχώρησε με ριζοσπαστικό τρόπο και δημιούργησε τουλάχιστον το 

Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών.  Και ανακούφισε τους πρόσφυγες είτε για σπουδές 

είτε για στεγαστικά προγράμματα είτε για την ανάπτυξη της επιχείρησής τους.  Ένας 

θεσμός ο οποίος έγινε ευρύτατα αποδεκτός και καθολικά αποδεκτός και γι’ αυτό οι 

άνθρωποι δίκαια ζητούν και εμείς πρέπει να δώσουμε περισσότερα χρήματα προς αυτή 

την κατεύθυνση.   

 Προχωρήσαμε ακόμα ένα βήμα και τι είπαμε;  Είπαμε ότι έχουμε χρέος σαν 

κράτος, σαν πολιτεία, σαν ελάχιστη αποζημίωση να μεβαβιβάσουμε το σπίτι επ’ ονόματι 

του πρόσφυγα, σε αυτόν που έζησε τώρα είκοσι οκτώ χρόνια και μακάρι να έρθει η ώρα 

της επιστροφής και χαλάλι να πάρει τουλάχιστον ένα σπίτι.  Ενώ προχωρήσαμε και 

μεταβιβάσαμε έναν αριθμό σπιτιών, ήρθετε εν τη σοφία σας εσείς, οι δυνάμεις της 

αλλαγής, και είπετε:  «Όχι, δε θα μεταβιβάσετε τα σπίτια, γιατί εσείς», είπατε, «το 

κάνετε, για να μην τους πάρετε στα σπίτια τους».   

 Αυτό είναι το αποτέλεσμα;  Αυτό λέει το Σχέδιο Ανάν που και εσείς το θεωρείτε 

βάση διαπραγματεύσεων και επομένως ορκίζεστε, μάλιστα, ενώπιον του κυπριακού 
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λαού ότι ο Τάσσος Παπαδόπουλος, όπως τον περιγράφει ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας “ο 

πολύς Παπαδόπουλος”, δεν το απορρίπτει, αλλά το κάμνει αποδεκτό, για να πάρουμε 

τους πρόσφυγες, όσους μπορούμε, στα σπίτια τους;  Και τι θα επαθαίνατε εσείς, ποια 

ήταν η ζημιά που θα παθαίνατε, εάν τιτλοποιούσαμε αυτό το σπίτι στο οποίο έζησε και 

γέννησε παιδιά και εγγόνια ο πρόσφυγας;  Όλοι όσοι, λέτε, έχουν καταχραστεί και έχουν 

κλέψει στα χρηματιστήρια κ.λπ. -και έγιναν καταχρήσεις, ασφαλώς, και διώκονται- αν 

έπαιρναν οι πρόσφυγες τον τίτλο ιδιοκτησίας, ποια θα ήταν η ζημιά;   

 Επομένως, δείξαμε ευαισθησίες και δείξατε στενοκαρδία εκεί όπου δεν έπρεπε.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Θα έχει εκλογές, να τα μοιράσετε τωρά. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Καθ’ όσον αφορά τα θέματα υγείας, ο κ. Ματσάκης είχε αναφερθεί ιδιαίτερα στα 

θέματα υγείας.  Εκεί χρειάζονται, στον τομέα της υγείας, ριζοσπαστικές τομές.  

Καταρχάς πρέπει να εκφράσω την ευαρέσκειά μου σαν πρόεδρος της επιτροπής 

Υγείας, προς του γιατρούς, τους νοσηλευτές, το προσωπικό των κρατικών 

νοσηλευτηρίων που πραγματικά καταβάλλουν κάθε προσπάθεια, ό,τι μπορούν οι 

ανθρώποι να κάμουν, για να ανταποκριθούν στις ανάγκες.  Όμως, χρειάζεται, νομίζω, 

να δούμε όλοι μαζί -και δεν μπορεί μόνη της η παράταξή μας να το κάμει- χρειάζεται να 

δούμε το θέμα της αυτονόμησης των νοσοκομείων μας, των κρατικών μας 

νοσηλευτηρίων, διότι είναι αδιανόητο να παίρνουμε ένα γιατρό, να τον κάμνουμε 

ξαφνικά διευθυντή ιατρικών υπηρεσιών, να υπάρχει ο συγκεντρωτισμός, και στη 

συνέχεια διευθυντή όλων των επαρχιακών νοσοκομείων και των κρατικών 

νοσηλευτηρίων.  Μπορούμε, νομίζω, αφού εμπιστευόμαστε ένα γιατρό, να τον κάμουμε 

αρχίατρο.  Μπορούμε να εμπιστευτούμε τον περιφερειακό διευθυντή ή ομάδα γιατρών 
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του νοσοκομείου για τη διαχείριση των νοσηλευτηρίων στις επαρχίες και στα αγροτικά 

κέντρα.  Είναι μια τομή που χρειάζεται. 

 ∆ιορίζουμε στο δημόσιο τομέα γιατρούς.  Όλοι επιδιώκουν το διορισμό.  Μόλις 

επιτευχθεί ο διορισμός και βγει η μετάθεση για αγροτικά ιατρεία ή περιφερειακά ιατρεία, 

θα αρχίσουν να μπαίνουν στο φάκελο:  Η πάθηση του σπονδύλου, τα παιδιά που 

πρέπει να πηγαίνουν το πρωί στο σχολείο, η ασθένεια του συζύγου, οι ιδιαίτερες 

ανάγκες, για να μη μετακινηθούν στην ύπαιθρο.  Και έτσι, όσους γιατρούς και να 

διορίσουμε σαν κράτος, δε βρίσκονται εκεί που όλοι θέλουμε να βρίσκονται γιατροί, 

στην ύπαιθρο, κοντά στον αγρότη, κοντά στον εργάτη.   

 Τι πρέπει να κάμουμε;  Πρέπει να το αντιμετωπίσουμε όλοι μαζί και με 

ριζοσπαστικό τρόπο.  Μπορεί η κυβέρνηση, αντί να προχωρεί με το μονόδρομο του 

διορισμού του δημοσίου υπαλλήλου, να εισάξει το θεσμό των συμβολαίων.  Τριετές ή 

πενταετές συμβόλαιο, αποκλειστικά για την ύπαιθρο.  Με καλές αμοιβές, για να 

στέλλουμε επιτέλους στην ύπαιθρο γιατρούς με ικανότητα, με επάρκεια και αξία.  Έτσι 

μπορούμε πραγματικά να ανταποκριθούμε στις ανάγκες της υπαίθρου, στις οποίες 

οπωσδήποτε έχουμε υποχρέωση να ανταποκριθούμε.   

 Είναι επίσης το θέμα των ασκουμένων γιατρών.  Υπάρχουν πάρα πολλοί αιτητές, 

Κύπριοι, που θέλουν να κάμουν τη δική τους άσκηση.  Μπορούμε να κάμουμε 

τροποποίηση της νομοθεσίας και να πούμε ότι για ένα συγκεκριμένο χρονικό διάστημα 

αυτοί οι γιατροί θα κάμνουν την άσκησή τους στα αγροτικά ιατρεία και στα διάφορα 

περιφερειακά ιατρεία που έχουμε.   

 Επισκέφθηκα πρόσφατα το περιφερειακό ιατρείο στην Κακοπετριά.  Εκεί όσοι 

υπηρετούν θέλουν να φύγουν και προσπαθούν είτε μέσω του δικού μου κόμματος είτε 

μέσω των άλλων κομμάτων είτε όπου νομίζουν ότι μπορεί να βρεθεί ένας παράγοντας ή 

ένας παραγοντίζων να επιτύχει τη δική τους μετάθεση.  Είναι αυτό που επιδιώκουμε;  
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Και είναι αυτό που σας έλεγα προηγουμένως.  Αν θέλουμε πράγματι να στελεχώσουμε 

τις υπηρεσίες στην ύπαιθρο, πρέπει να δώσουμε συμβόλαια σε ιδιωτικούς γιατρούς, 

πρέπει να πούμε στους ασκούμενούς μας γιατρούς ότι για ένα ορισμένο χρονικό 

διάστημα θα υπηρετούν στα περιφερειακά μας ιατρεία.  Έτσι θα αναπτύξουμε ιατρικές 

μονάδες και στην ύπαιθρο.   

 Επειδή ανήκω και στην επιτροπή Άμυνας και επειδή το θέμα μου κυρίως ήταν η 

άμυνα, θα ήθελα να ασχοληθώ ολίγον με το θέμα αυτό, λέγοντάς σας το εξής:  Πριν από 

την έναρξη της διαδικασίας στην Κοπεγχάγη η Τουρκία είχε διατυπώσει εναντίον της 

Κύπρου σοβαρότατες απειλές, ότι θα αντιδράσουν άνευ ορίων ή ότι θα αποφασίσουν 

την προσάρτηση ή ότι θα προκαλέσουν θερμό επεισόδιο.  Και είναι γεγονός -και σας το 

λέω- ότι με την έναρξη της συνάντησης κορυφής στην Κοπεγχάγη τουρκικές δυνάμεις 

εξήλθαν του στρατοπέδου τους, κατέλαβαν σημαντικές και νευραλγικές θέσεις ιδιαίτερα 

στην περιοχή μεταξύ Λάρνακας και Λευκωσίας, σε ένα στρατηγικό κόμβο, υπήρξε 

σωρεία παραβιάσεων των τουρκικών αεροπλάνων και γενικά οι Τούρκοι στρατηγοί 

παρουσίαζαν μια κατάσταση δυναμική, η οποία στόχευε, όπως οι ίδιοι σχεδίαζαν, 

κάπου.  Ευτυχώς για μας, οι εξελίξεις ήταν τέτοιες που όλα αυτά δεν έτυχαν εφαρμογής.  

Έγιναν άλλοι χειρισμοί στους οποίους σίγουρα συμμετοχή είχε και η εκλελεγμένη 

κυβέρνηση της Τουρκίας.   

 Όμως το ερώτημα ήταν αν μπορούσαν οι ένοπλες δυνάμεις της Κύπρου να 

αντιμετωπίσουν ως δύναμη αποτροπής αυτή την ανάπτυξη των τουρκικών δυνάμεων ή 

όχι.   

 Η εκτίμηση η οποία γίνεται και από ξένους παρατηρητές ήταν ότι αυτό που κτίσαμε 

όλοι μαζί -και χαίρομαι ιδιαίτερα, γιατί όλες οι πλευρές της Βουλής θα ψηφίσουν τα 

κονδύλια για την άμυνα- αυτό λοιπόν που κτίσαμε όλοι μαζί και αυτό στο οποίο 

επένδυσε το 1993 η Ελλάδα, στο ∆όγμα του Ενιαίου Αμυντικού Χώρου, πέτυχε να 
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λειτουργήσει πράγματι ως δύναμη αποτροπής.  Με την ένταξή μας στην Ευρώπη, όπου 

η Κύπρος πλέον δεν είναι η Κυπριακή ∆ημοκρατία την οποία κατείχε η Τουρκία, αλλά 

είμαστε η χώρα μέλος του ΝΑΤΟ και επομένως, όπως ο Τούρκος Υπουργός 

Εξωτερικών κ. Γιασιάρ Γιακίζ είπε, ότι πλέον κατέχουμε ευρωπαϊκό έδαφος, είναι 

σίγουρα πιο δύσκολο για την Τουρκία να αποτολμήσει ένα απονενοημένο διάβημα σε 

βάρος της Κύπρου. 

 Όμως η κατάσταση στην Τουρκία δεν έχει, όπως όλοι γνωρίζουμε και 

παραδεχόμαστε, ξεκαθαρίσει.  ∆εν είναι βέβαιο ποιος θα επικρατήσει στο μέλλον.  Αν 

θα επικρατήσουν οι πολιτικοί ή αν οι στρατηγοί θα συνεχίσουν, θα εξακολουθήσουν να 

έχουν κράτος την Τουρκία.  Γιατί είναι γνωστό ότι το κάθε κράτος έχει στρατό, εκτός από 

το στρατό της Τουρκίας που έχει κράτος.  Είναι ενδεχόμενο λοιπόν στους επόμενους 

μήνες οι Τούρκοι στρατηγοί να θέλουν, είτε με προβοκάτσια είτε με εθνικιστικές 

διακηρύξεις είτε με προελάσεις, να επιχειρήσουν ή να αποτολμήσουν κάτι.  Και είναι 

χρέος δικό μας να πιστεύουμε ότι πρέπει να εξοπλίζουμε τις ένοπλές μας δυνάμεις, 

μέχρις ότου υπάρξει λύση και διασφαλιστεί η λύση.  ∆εν πρέπει να επανέλθουμε ποτέ 

στην αξίωση ή στην ψευδαίσθηση ότι ο εχθρός δε θα έρθει.  Αυτό μπορεί στο μέλλον να 

διασφαλιστεί.  Αλλά θα πρέπει να ζούμε διαρκώς με την αποφασιστικότητα ότι, αν 

τολμήσει, θα τον υποδεχθούμε όπως του αξίζει.  Επαναλαμβάνω λοιπόν ότι έχουμε 

χρέος να στηρίξουμε την άμυνα.   Βεβαίως, ποτέ ως Κυπριακή ∆ημοκρατία και καμιά 

πλευρά δεν είχαμε τον πόλεμο ως επιλογή, σε καμιά περίπτωση.  Γιατί στον πόλεμο, 

και όταν τον κερδίζεις, έχεις τόσες απώλειες που χρειάζονται δεκαετίες για να τις 

επανορθώσεις.   Είναι παρήγορο ότι από την πλευρά των Τουρκοκυπρίων υπάρχει μια 

θετική προσέγγιση απέναντι στις εξελίξεις.  Αυτό είναι το πιο παρήγορο.  Και πρέπει να 

πούμε σε όσους μας ακούν, διότι διατυπώνεται και αυτή η άποψη, ότι, και αν επέλθει 

λύση, λέει, θα συντηρούμε εμείς οικονομικά τους Τουρκοκύπριους.  Συζητώντας για το 
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κεφάλαιο άμυνας, λέω «μακάρι να βρεθεί η λύση, η δίκαιη, η βιώσιμη λύση, η 

λειτουργική και σίγουρα θα ενισχύσουμε τους Τουρκοκύπριους συμπατριώτες μας 

ξοδεύοντας σίγουρα λιγότερα από ό,τι ξοδεύουμε για την άμυνα».  Αλλά ποτέ δεν 

πρέπει να εγκαταλείψουμε την άμυνα, αν δεν υπάρξει λύση και διασφαλιστεί αυτή η 

λύση. 

 Σίγουρα έχουμε χρέος να στηρίξουμε τους Τουρκοκύπριους συμπατριώτες μας, να 

τους ανεβάσουμε το επίπεδο.  Άλλωστε, και αυτοί σε αυτό προσδοκούν. και αυτή την 

πεποίθηση πρέπει να τους την ενισχύσουμε.  Αν κάνουμε τον τόπο μας να ευημερεί,  

παρά τα όσα λένε οι βουλευτές του ΑΚΕΛ, πιστεύω ότι και οι ίδιοι αισθάνονται ότι 

ευημερούμε και οι Τουρκοκύπριοι προς αυτό προσβλέπουν.   Αν κάνουμε τον τόπο μας 

να ευημερεί για όλους, τότε το μέλλον για όλους μας θα είναι ασφαλέστερο. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Γιαννάκης Θωμά. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο κυπριακός λαός είναι φημισμένος για τις πολλές και τις πολύ εύστοχες 

παροιμίες του:  «Όποιος» λοιπόν, λέει ο κυπριακός λαός, «δεν μπορεί να δέρει το γάρο 

δέρνει το σάμα».  Ο κ. Καράς δεν μπορεί να πλήξει με οποιοδήποτε τρόπο το ΑΚΕΛ, γι’ 

αυτό θυμήθηκε και επιστράτευσε το παράδειγμα της Αλβανίας.  Εμείς όμως θα πούμε 

στον κ. Καρά ότι το να γνωρίζει έτσι καλά την ιστορία της Αλβανίας είναι προς τιμή του.  

Θα ήταν προς τιμή του όμως να διηγηθεί εδώ στο κοινοβούλιο και τη σύγχρονη ιστορία 

της Κύπρου, για τις 15 του Ιούλη, για τη ∆ερύνεια, για τις ανακρίσεις και τις εικονικές 

εκτελέσεις δημοκρατικών και αντιστασιακών μετά την εκδήλωση του φασιστικού 
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πραξικοπήματος.  Εδώ θα παραδεχθώ τον κ. Καρά, αν μπορέσει να μας διηγηθεί αυτές 

τις μικρές λεπτομέρειες της κυπριακής ιστορίας. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δικαιούμαι να παρέμβω.  Τέθηκε θέμα προσωπικό και μάλιστα 

πολύ σοβαρό. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν έχω πρόβλημα με την παρέμβαση, δεδομένου ότι δε θα 

αφαιρείται χρόνος από το χρόνο μου.  Κανένα πρόβλημα, δεδομένου ότι δε θα 

αφαιρείται χρόνος από το χρόνο μου. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Όλα όσα έχει πει ο συνάδελφος ο κ. Θωμά, τα οποία είναι πολύ σοβαρά σίγουρα, 

τα έγραψε η “Χαραυγή”.  Έχω κινήσει αγωγή εναντίον της “Χαραυγής” στο δικαστήριο 

Αμμοχώστου, που συνεδριάζει στη Λάρνακα, και παρακαλώ και προκαλώ το 

συνάδελφο με την ίδια εντιμότητα που τα λέει εδώ να έρθει και ως μάρτυρας στο 

δικαστήριο να τα καταθέσει και εγώ θα σεβαστώ το αποτέλεσμα του δικαστηρίου.  Είναι 

και αυτό ένα άλλο ψέμα, όπως τα άλλα που λέτε καθημερινά εδώ, και πρέπει να 

ντρέπεστε. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Η ιστορία, κύριε Καρά, έχει... 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 ... 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Μπορείτε να παραπλανήσετε τις ερχόμενες γενιές, όχι τις γενιές οι οποίες έχουν 

υποστεί τα δεινά του πραξικοπήματος.  

Α. ΚΑΡΑΣ: 
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 Λυπούμαι ειλικρινά για τη θέση σας. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Είναι θέμα άποψης.  Ο κ. Καράς επίσης δεν απέφυγε τον πειρασμό να ειρωνευτεί 

τη Σοβιετική Ένωση, τη χώρα η οποία με συνέπεια στήριξε για πολλά χρόνια τον αγώνα 

του λαού μας και η απουσία της οποίας έχει καταντήσει σήμερα όλο τον κόσμο όμηρο 

στα χέρια των επιδρομικών ορέξεων των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής, οι οποίοι 

χθες χτύπησαν στο Αφγανιστάν, προχθές στη Γιουγκοσλαβία και αύριο θα χτυπήσουν 

στο Ιράκ.  Οι φίλοι τους, οι σύμμαχοί τους οι Ισραηλινοί κατακόβουν τους Παλαιστίνιους 

και ενδεχομένως μια μέρα, αν δεν υποκύψουμε, να τύχουμε από τα χέρια τους της ίδιας 

μοίρας και εμείς, ο κυπριακός λαός. 

 Όσον αφορά τους πρόσφυγες, είναι γεγονός ότι η κυβέρνηση του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού έχει δώσει κκοτσιάνια στους πρόσφυγες.  Πότε τα έδωσε, κύριοι 

συνάδελφοι, και γιατί;  Τα έδωσε την παραμονή των προεδρικών εκλογών.   Γύριζαν οι 

αγγελιαφόροι και τα έπαιρναν από σπίτι σε σπίτι.  Γιατί;  Για να αγοράσουμε ψήφους.  

Γιατί;  Για να τους χρεώσουμε τα έξοδα συντήρησης των συνοικισμών.  Τους έχουμε 

δώσει μια παλιοκατοικία, για να τους βοηθήσουμε τέλος να ξεχάσουν τα σπίτια στα 

οποία γεννήθηκαν και τη γη την οποία σήμερα πατά η μπότα του Τούρκου κατακτητή.  

Αυτή είναι η βαθύτερη ουσία των κκοτσιανιών που έχουν δώσει οι κρατούντες στο 

∆ημοκρατικό Συναγερμό στους πρόσφυγες. 

 Όσον αφορά το χρηματιστήριο, είπε ο κ. Καράς και έφυγε: «Έγινε το 

χρηματιστήριο, γίνονται διώξεις. θα τιμωρηθούν».  Εγώ θέλω να μου φέρει εδώ ο κ. 

Καράς και ο Γενικός Εισαγγελέας κ. Μαρκίδης, ο οποίος είναι ο επικεφαλής των 

διωκτικών αρχών σε αυτή τη ∆ημοκρατία, λίστα αυτών που έχει διώξει, αυτών που έχει 

καταδικάσει και, αν πραγματικά έχει διώξει και καταδικάσει, εκτός από αυτούς για τους  
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οποίους έχουν πιέσει οι Αμερικανοί, γιατί ενέχοντο σε σκάνδαλα και σε απάτες στην 

Αμερική, τότε να καταθέσω τη βουλευτική μου έδρα. 

 Θα αφήσω, κύριε Πρόεδρε, την εισαγωγή, εφόσον ήρθε έτσι το ζήτημα, και θα 

μπω στην ουσία της ομιλίας μου.  Ο απολογισμός για τη δεκάχρονη διακυβέρνηση του 

τόπου, όσον αφορά την εσωτερική διακυβέρνηση από τον Πρόεδρο Κληρίδη και το 

∆ΗΣΥ, είναι απογοητευτικός.  Είναι άκρως αρνητικός.  Στην κυπριακή κοινωνία έχουν 

δημιουργηθεί βαθιές πληγές, που για την επούλωσή τους θα χρειαστούν πολλά χρόνια 

σκληρής και αδιάκοπης εργασίας.  Η διαπίστωση του Προέδρου της κυπριακής Βουλής 

και γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ ∆ημήτρη Χριστόφια ότι διαλύεται μπροστά στα μάτια 

μας ο κοινωνικός ιστός της κυπριακής κοινωνίας είναι μια εξαιρετικά πετυχημένη, 

δυστυχώς, αποτύπωση της πραγματικότητας, η οποία υιοθετείται ως σωστή από 

πολιτικούς, κοινωνικούς, εκκλησιαστικούς, δικαστικούς και άλλους παράγοντες, αλλά 

και από τον ίδιο το λαό, ο οποίος βιώνει τις αρνητικές συνέπειες της διακυβέρνησης 

Κληρίδη. 

 Η αύξηση της εγκληματικότητας, το οργανωμένο έγκλημα, η έκρηξη στη χρήση 

ναρκωτικών ουσιών, τα σκάνδαλα, η σήψη, η διαφθορά, η χειροτέρευση του βιοτικού 

επιπέδου πολλών κατηγοριών εργαζομένων, η κρίση που περνά ο θεσμός της 

οικογένειας, οι συντάξεις πείνας για πολλές κατηγορίες συνταξιούχων, η δεινή 

οικονομική κατάσταση χιλιάδων χωρισμένων γυναικών και των παιδιών τους αποτελούν 

μια σκληρή και αδυσώπητη πραγματικότητα.  ∆υστυχώς, πίσω από την εικόνα και τη 

βιτρίνα μιας εξασφαλισμένης ευημερούσας κοινωνίας μέσα σε συνθήκες μιας εύρωστης 

και δυναμικής οικονομίας, έτσι όπως την έχει περιγράψει ο Υπουργός Οικονομικών και 

οι βουλευτές του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, υπάρχει, συντηρείται και δυστυχώς 

μεγαλώνει σταθερά μια άλλη κοινωνία.  Μια κοινωνία η οποία ζει πίσω από το παραβάν 

της κοινωνίας.  Μια κοινωνία η οποία δύσκολα τα βγάζει πέρα, μια κοινωνία η οποία 
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αδυνατεί να εξασφαλίσει τα απολύτως αναγκαία για την επιβίωσή της.  Και προκαλώ, 

όπως έχει προκαλέσει ο προηγούμενος ομιλητής, ο βουλευτής του ∆ΗΚΟ από την 

επαρχία Λάρνακας, να πάνε οι κρατούντες στους προσφυγικούς συνοικισμούς, να πάνε 

στα σχολεία, για να διαπιστώσουν τη φτώχια η οποία υπάρχει.  ∆εν είναι μακριά τα 

στοιχεία που έχει δώσει για την καταπληκτική άνοδο της φτώχιας, του αριθμού των 

φτωχών στην Κύπρο, η ίδια η Στατιστική Υπηρεσία του κράτους. 

 Η διακυβέρνηση Κληρίδη και ∆ΗΣΥ αναμφίβολα θα περάσει και θα παραμείνει 

στην ιστορία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ως η διακυβέρνηση με τα περισσότερα και τα 

μεγαλύτερα σκάνδαλα, σκάνδαλα τα οποία έχουν αντιμετωπισθεί από τους 

κυβερνώντες με πρωτοφανή για τα παγκόσμια δεδομένα ανοχή, και για πολλά 

σκάνδαλα δεν έχει κατηγορηθεί ή τιμωρηθεί οποιοσδήποτε.  Αυτή η πραγματικότητα 

κατατάσσει την Κύπρο στον τομέα αυτό όχι στις αναπτυγμένες ευρωπαϊκές χώρες αλλά 

μεταξύ χωρών τριτοκοσμικών με ατελείς και ανώριμους δημοκρατικούς θεσμούς και 

πρακτικές. 

 Θα μπορούσε κάποιος να πει ότι όλα αυτά λέγονται μόνο και μόνο για να 

κατηγορηθεί η κυβέρνηση ενόψει εκλογών, ότι είναι υπερβολές ή ότι είναι αστήρικτα.  

Θα παραθέσω λοιπόν, για να στηρίξω τις πιο κάτω θέσεις μου, συγκεκριμένα γεγονότα 

τα οποία συγκλόνισαν τον κυπριακό λαό και έχουν καταγραφεί ως σκάνδαλα,  

σκάνδαλα τα οποία εναλλάσσονταν με κινηματογραφική ταχύτητα το ένα μετά το άλλο 

και πολλά από αυτά έχουν ξεθωριάσει στην αδύνατη μνήμη των ανθρώπων. 

 Μέγιστο κατόρθωμα αυτής της κυβέρνησης ήταν η υπόσκαψη του θεματοφύλακα 

του νόμου, του αστυνομικού σώματος, όταν για εξυπηρέτηση κομματικών 

σκοπιμοτήτων γίνονταν μεταθέσεις και προαγωγές και άξια μέλη του αστυνομικού 

σώματος είτε εξαναγκάζονταν σε παραίτηση είτε έμεναν στάσιμα, εκδικητικά, γιατί δεν 
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επέλεξαν να ανήκουν στο χώρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Αποτέλεσμα αυτής της 

κατάστασης είναι να οργιάσει το οργανωμένο έγκλημα. 

 Τα ναρκωτικά από φαινόμενο ελεγχόμενο και μεμονωμένο στην Κύπρο πριν δέκα 

χρόνια απειλεί σήμερα τον κάθε νέο της Κύπρου.  Μπήκε στα σπίτια, στα σχολεία, στα 

στρατόπεδα και κάνει θραύσεις.  Εδώ θα υπενθυμίσω ότι, όταν ο συνάδελφος 

βουλευτής του ΑΚΕΛ Γιώργος Λιλλήκας μίλησε πριν πέντε χρόνια για τον κίνδυνο των 

ναρκωτικών, είχε κατηγορηθεί από την τότε Υπουργό Παιδείας ότι διαβάλλει τα παιδιά 

μας.  Ποιος αμφισβητεί σήμερα, φίλοι συνάδελφοι, ότι τα ναρκωτικά είναι καθημερινή 

απειλή, η οποία απειλεί να διαλύσει την κυπριακή κοινωνία και τη νεολαία μας; 

 Τέλος, στο πρόσφατο σκάνδαλο με τα συναρμολογημένα αυτοκίνητα είχαν 

εμπλακεί τα ονόματα ανωτάτων αξιωματικών της αστυνομικής δύναμης, ως επίσης και 

ονόματα από το ίδιο το περιβάλλον του ίδιου του πρώην αρχηγού της αστυνομικής 

δύναμης.  Αυτή είναι η κατάντια της κυπριακής αστυνομίας, έτσι όπως την έχει κτίσει η 

κυβέρνηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού τα τελευταία δέκα χρόνια. 

 ΄Ενας τομέας στον οποίο τα σκάνδαλα ανθούν ατιμώρητα είναι ο τομέας της 

εκτέλεσης μεγάλων αναπτυξιακών έργων.  Το νέο νοσοκομείο Λευκωσίας καθυστερεί 

δυόμισι χρόνια.  Έπρεπε να στοιχίσει αρχικά £44 εκατομ. το κτιριακό συγκρότημα και ο 

εξοπλισμός.  Αναμένεται να στοιχίσει γύρω στα £85 εκατομ. με £87 εκατομ.  Πέραν των 

£40 εκατομ. θα πληρώσει ο κυπριακός λαός για την ανικανότητα αυτής της κυβέρνησης 

να διαχειριστεί, να επιβλέψει και να εκτελέσει μεγάλα έργα. 

 Ο δρόμος Λεμεσού-Πάφου πλησιάζει να αποπερατωθεί μετά από χρόνια 

καθυστερήσεων και με πολλά εκατομμύρια σπατάλες από το δημόσιο.  Μόνο το γεφύρι 

στην Πέτρα του Ρωμιού θα στοιχίσει £2 εκατομ. επιπρόσθετα, γιατί είχε θεμελιωθεί 

λάθος.  Ο καινούριος δρόμος Λάρνακας-Αμμοχώστου κατασκευάστηκε ως αστικός. 

Μόλις τέλειωσε, άρχισαν οι εργασίες, για να τον μετατρέψουν σε υπεραστικό.  Το 
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επιπρόσθετο κόστος και η ανάλογη ζημιά που θα υποστεί το δημόσιο και ο 

φορολογούμενος θα ξεπεράσουν τα £8 εκατομ. και τεράστια θα είναι ταυτόχρονα η 

ταλαιπωρία του κόσμου που χρησιμοποιεί αυτό το δρόμο.  Όσον αφορά τα μεγάλα 

κατασκευαστικά έργα, θα υπενθυμίσω το περίφημο σκάνδαλο του καρτέλ των επτά  

μεγάλων κατασκευαστικών εταιρειών. Ποιος θυμάται γι’ αυτά, όταν επτά μεγάλες 

κατασκευαστικές εταιρείες συναντούνταν και, αν το έργο στοίχιζε £10 εκατομ., το 

κοστολογούσαν £15 εκατομ. και μοίραζαν τη διαφορά;  Τι έκανε ο Γενικός Εισαγγελέας, 

όταν, μετά που κλήθηκε στην επιτροπή Ελέγχου της Βουλής, ανέλαβε να το 

διερευνήσει;  Μάλιστα, συγκεκριμένοι βουλευτές, μεταξύ των οποίων, θυμούμαι, ο 

συνάδελφος Αριστοφάνης Γεωργίου, είχαν δώσει καταθέσεις.  Πέντε χρόνια μετά τίποτα 

δεν έχει γίνει.  Κανένας δεν έχει κατηγορηθεί, κανένας δεν έχει πάει στο δικαστήριο, 

κανένας δεν έχει πληρώσει.  Αντίθετα, οι βουλευτές που τόλμησαν να κατηγορήσουν το 

καρτέλ των επτά εταιρειών είχαν μετά δεχθεί και απειλές για τη ζωή τους. 

 Μιλώντας για τα σκάνδαλα αυτά, απλώς θα κάνω δύο επισημάνσεις:  Κανένας δεν 

έχει τιμωρηθεί ή έστω είχε συνέπειες για τη λανθασμένη μελέτη, το σχεδιασμό ή την 

εκτέλεση αυτών των έργων.  Το κράτος, φερόμενο “γενναιόδωρα”, ούτε απαιτά ούτε 

λαμβάνει αποζημιώσεις από οποιονδήποτε υπεύθυνο είτε για τις καθυστερήσεις είτε για 

τις κακοτεχνίες. 

 Μια σειρά σκάνδαλα τα οποία αφορούν το Υπουργείο Εσωτερικών και το 

κυπριακό κτηματολόγιο συγκλόνισαν τον κυπριακό λαό.  Απλώς θα τα ονομάσω: 

 ∆ιπλές πληρωμές για απαλλοτριώσεις γης.  Μια πληρωμή σε αυτόν του οποίου 

απαλλοτρίωναν τη γη και μια πληρωμή έβαζαν στην τσέπη οι αετονύχηδες 

υπάλληλοι του κτηματολογίου. 

 Απάτες και δόλια μεταβίβαση μεγάλων περιουσιών στον Πύργο Τηλλυρίας και σε 

άλλες περιοχές της Λευκωσίας. 
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 Είναι πρόσφατος ο ξεσηκωμός των κατοίκων Γεροσκήπου, όταν έγινε επέκταση 

της οικιστικής ζώνης του δήμου κατά τρόπο που να περιληφθεί σε αυτή μόνο η γη 

την οποία αγόρασε το συγκρότημα εταιρειών “Λεπτός”, αν δεν κάνω λάθος,   ενώ 

η γη των φτωχών ιθαγενών της Γεροσκήπου είχε κόψει όλως τυχαίως έξω, παρά 

την αντίθετη θέση του δημοτικού συμβουλίου και του δήμου της πόλης ότι έπρεπε 

η διεύρυνση των ζωνών να γίνει ευρύτερα, για να καλυφθεί όλη η γη της περιοχής. 

 Όσον αφορά γενικά τις πολεοδομικές ζώνες, αυτό που συμβαίνει είναι τρομερό. 

Μόλις μεγάλες εκτάσεις γης αλλάξουν χέρια, μόλις αγοραστούν όσα όσα από τους 

μεγαλοεπενδυτές ανάπτυξης γης, ακολουθεί η αλλαγή ζωνών.  Λες και τα αρμόδια 

τμήματα τα διοικεί το μεγάλο κεφάλαιο που ασχολείται με την ανάπτυξη γης και όχι 

η κυβέρνηση και το συμφέρον του λαού.  Θα μπορούσε κάποιος μήπως να 

υποπτευθεί ότι υπάρχει διαπλοκή μεταξύ κτηματολογίου, Πολεοδομίας, 

Υπουργείου Εσωτερικών και μεγαλοεπενδυτών γης;   Είναι τυχαία, συνάδελφοι, 

που όπου αγοράσουν οι μεγάλες εταιρείες γη στην αμέσως επόμενη διεύρυνση 

των ζωνών, ως εκ θαύματος, η γη τους βρίσκεται μέσα στις ζώνες και η αξία της 

πολλαπλασιάζεται; 

 Τι άλλο από ύποπτη μπορεί να χαρακτηριστεί η επιμονή των Τεχνικών Υπηρεσιών 

του Υπουργείου Παιδείας να αναθέτουν κατ’ επανάληψη την ανέγερση και 

επιδιόρθωση πλείστων δημόσιων σχολείων σε συγκεκριμένη εταιρεία, η οποία 

ευθύνεται για τεράστιες καθυστερήσεις και κακοτεχνίες σε πάρα πολλά σχολεία; 

Πιο κάτω ονομαστικά απλώς θα παραθέσω μια σειρά σκάνδαλα με το όνομά τους, 

έτσι όπως τα γνώρισε ο κυπριακός λαός:  

 Ροζ βίζες. 

 Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου και κλοπή ηλεκτρικού ρεύματος.  

 Το σκάνδαλο στην Αρχή Υδάτων. 
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 Απονομή χάριτος σε εγκληματίες του οργανωμένου εγκλήματος, μετά από έκτιση 

μικρού μέρους μόνο της ποινής τους μετά από εισήγηση του Γενικού Εισαγγελέα, 

και χάρη από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας με το συνεπακόλουθο λουτρό αίματος 

στην Κύπρο μεταξύ των φατριών του υποκόσμου.  

 Αγορά επάκτιων συστημάτων ραντάρ.  Η Βουλή δύο φορές αναγκάστηκε να 

ακυρώσει τις προσφορές λόγω των απαράδεκτων μεθοδεύσεων και πρακτικών 

που χρησιμοποιήθηκαν και που καταρράκωσαν κάθε έννοια χρηστής διοίκησης 

κατά την αξιολόγηση αυτών των προσφορών.  

 Αλλαγή συμβάσεων ενοικίασης κρατικής γης και δωρεά εκατομμυρίων λιρών από 

ενοίκια  σε ξενοδόχους.  Μόνο οι εταιρείες του Κίκη Κωνσταντίνου στην ελεύθερη 

Αμμόχωστο θα επωφελούνταν, αν δεν επέμβαινε η κοινοβουλευτική ομάδα του 

ΑΚΕΛ, £12 εκατομ. από χαρισμένα ενοίκια μέχρι το 2020. 

 Ανεξέλεγκτη αύξηση του αριθμού του εισαγόμενου  ξένου εργατικού δυναμικού 

παρά τις διαμαρτυρίες του συνδικαλιστικού κινήματος και παρά τις επανειλημμένες 

δεσμεύσεις του υπουργείου και του Υπουργού Εργασίας για τήρηση μορατόριουμ. 

Σήμερα υπάρχουν στην Κύπρο πέραν των σαράντα χιλιάδων, νομίμως 

ευρισκομένων και εργαζομένων, αλλοδαπών.  ∆εκάδες χιλιάδες άλλοι εργαζόμενοι 

από άλλες χώρες βρίσκονται παράνομα στην Κύπρο και οι αρχές επιδεικνύουν 

παντελή απάθεια να πατάξουν αποφασιστικά το φαινόμενο αυτό.  Τι πετυχαίνουν 

έτσι;  Πετυχαίνουν δύο πράγματα:  Πρώτον, δίνουν φθηνή, απροστάτευτη, 

ανίσχυρη εργατική δύναμη στους εργοδότες, ανίσχυρη να προστατεύσει τον εαυτό 

της, και δίνουν έναν ανίκητο ανταγωνιστή στην κυπριακή εργατική τάξη, για να 

μειώσει τα ωφελήματα, τις απαιτήσεις της λόγω της ύπαρξης του ξένου εργατικού 

προσωπικού. 
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 Η πρακτική της κατάθεσης στη Βουλή προϋπολογισμών ημικρατικών οργανισμών 

χρόνια μετά που σπατάλησαν τα προβλεπόμενα χρήματα, γεγονός που προάγει 

την ασυδοσία και καταργεί τον κοινοβουλευτικό έλεγχο. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων, αγαπητοί συνάδελφοι, για να αντεπεξέλθει σε αυτή 

την πλημμυρίδα των σκανδάλων, της σήψης και της διαφθοράς, έχει αναγκαστεί να 

κάνει τα τελευταία πέντε χρόνια τρεις επιτροπές.  Την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Εγκληματικότητας, πρωτόγνωρη για την Κυπριακή ∆ημοκρατία, την Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Ελέγχου και, τελευταία, την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νεανικής 

Παραβατικότητας.  Το Ανώτατο ∆ικαστήριο, για να μπορέσει να ανταποκριθεί στην 

πλημμυρίδα του οργανωμένου και άλλου εγκλήματος, έχει συστήσει τρία μόνιμα 

κακουργιοδικεία αντί ενός που υπήρχε πριν από τη διακυβέρνηση Κληρίδη.  Και αυτή τη 

στιγμή υπάρχει προβληματισμός να δημιουργηθεί τέταρτο κακουργιοδικείο, γιατί τα τρία 

δεν προκάνουν τη δουλειά η οποία έχει μαζευτεί. 

 Το σκάνδαλο του χρηματιστηρίου.  Το 1999-2000 επιτελέστηκε ένα αποτρόπαιο 

μαζικό έγκλημα ενάντια στον κυπριακό λαό.  ∆εκάδες χιλιάδες μικρομεσαίοι επενδυτές 

στο Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου οδηγήθηκαν με την ανοχή του κράτους, κύρια του 

Υπουργείου Οικονομικών και των θεσμικών οργάνων του ΧΑΚ, στην οικονομική 

καταστροφή. Οι οικονομίες μιας ζωής πέρασαν για πολύ κόσμο στα ταμεία των 

εταιρειών του μεγάλου κεφαλαίου και στα ταμεία των επιτηδείων.  Πολλοί επενδυτές 

έχουν υποθηκεύσει στη δίνη του χρηματιστηρίου τις περιουσίες τους, αλλά και την 

εργασία τους για το υπόλοιπο της ζωής τους.  Μετά το χρηματιστηριακό φιάσκο θα 

υπενθυμίσω τις μεγάλες κραυγές και τις κούφιες υποσχέσεις κορυφαίων στελεχών της 

κυβερνητικής παράταξης ότι θα επιστραφούν τα λεφτά των επενδυτών, οι υπεύθυνοι θα 

οδηγηθούν στα δικαστήρια και θα φυλακιστούν.  Πόσα λεφτά, φίλοι, έχουν επιστραφεί 

τρία χρόνια μετά;  Τίποτε ως αποτέλεσμα των ενεργειών της κυβέρνησης και της 
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Γενικής Εισαγγελίας.  Πόσοι επιτήδειοι έχουν δικαστεί ή έχουν πάει στις φυλακές;  

Κανένας.  Αυτό τι είναι, κύριοι συνάδελφοι;  Αυτό δεν είναι συγκάλυψη του εγκλήματος 

από την ίδια την κυβέρνηση και από το Γενικό Εισαγγελέα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας; 

 Εφόσον έχω εξαντλήσει το χρόνο μου, κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε μια 

σύντομη παράγραφο.  Είναι πρόδηλο από όλα όσα έχω αναφέρει ότι η παρούσα 

διακυβέρνηση έχει αποτύχει ή δε διαθέτει την αναγκαία πολιτική βούληση και τόλμη να 

πατάξει τα φαινόμενα της κακοδιοίκησης, των σκανδάλων, της σήψης και της 

διαφθοράς.  Είναι πρόδηλο -και η άποψη αυτή έχει εμπεδωθεί σε μεγάλες ομάδες του 

λαού, πέρα από το χώρο της αντιπολίτευσης- ότι το ποιοτικά νέο στη διακυβέρνηση του 

τόπου, χρηστή διοίκηση και νοικοκυρεμένη οικονομική και κοινωνική πολιτική μπορεί και 

θα φέρει στον τόπο ο υποψήφιος της συνεργασίας ΑΚΕΛ-∆ΗΚΟ κ. Τάσσος 

Παπαδόπουλος.  Είναι πρόδηλο ότι ο τόπος χρειάζεται αλλαγή και τα συνεργαζόμενα 

κόμματα έχουν και τη θέληση και την ικανότητα και τη δυνατότητα να φέρουν την 

αλλαγή στην Κύπρο για την Κύπρο και το λαό της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κάθε χρόνο τέτοια περίπου χρονική περίοδο καλούμεθα ως εκλελεγμένοι 

αντιπρόσωποι του λαού να εκτιμήσουμε τις προτάσεις της κυβέρνησης μέσα από τους 

κρατικούς προϋπολογισμούς για το χρόνο που ακολουθεί, αλλά και την πολιτική που η 

κυβέρνηση άσκησε τον προηγούμενο χρόνο ή, ακόμη καλύτερα, τα προηγούμενα 

χρόνια.  Και δικαίως χαρακτηρίζεται η συζήτηση και η έγκριση του προϋπολογισμού του 

κράτους ως η κορυφαία πολιτική πράξη του κοινοβουλίου. 
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 Την αλματώδη πορεία μας των τελευταίων χρόνων για ένταξή μας στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, μια διαχρονική πορεία την οποία διανύσαμε με προσοχή και 

προγραμματισμό μέχρι σήμερα, με αποτέλεσμα το ιστορικό επίτευγμα της Κοπεγχάγης,  

θα πρέπει να την ολοκληρώσουμε, συνειδητοποιώντας παράλληλα ότι το περιβάλλον 

μέσα στο οποίο σήμερα ζούμε χαρακτηρίζεται από ραγδαίες και δραματικές αλλαγές, 

ένα έντονα ανταγωνιστικό διεθνές περιβάλλον, ενώ ταυτόχρονα το φαινόμενο της 

παγκοσμιοποίησης της οικονομίας κάνει τα προβλήματα κοινά για όλους μας σε όλες τις 

χώρες και για όλες τις κοινωνίες των πολιτών. 

 Η κυβέρνηση πήρε τα μηνύματα της εποχής, τις απαιτήσεις της κοινωνίας των 

πολιτών και με σωστό προγραμματισμό, σταδιακά, και με πλήρη σεβασμό στα νομικά, 

επαγγελματικά και συνταξιοδοτικά δικαιώματα των εργαζομένων προχωρεί, για να 

μειώσει τα μη παραγωγικά τμήματα του δημόσιου τομέα, να προετοιμάσει κατάλληλα 

την υποδομή του κράτους, να αναβαθμίσει τις προσφερόμενες υπηρεσίες και να 

φιλελευθεροποιήσει ημικρατικούς οργανισμούς, για να τους καταστήσει ευέλικτους και 

πιο αποτελεσματικούς.  Και όλες αυτές οι προσπάθειες, για να αντιμετωπιστούν με 

επιτυχία οι προκλήσεις της ένταξης της πατρίδας μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, την 

τεχνολογική πρόοδο και την παγκοσμιοποίηση της αγοράς στο βαθμό που απαιτείται 

και είναι εφικτό.  Τα μέτρα αυτά αντανακλώνται με ανάλογες πρόνοιες στο φετινό 

κρατικό προϋπολογισμό. 

 Η δημόσια υπηρεσία κλήθηκε από πολύ νωρίς να αναλάβει ρόλο του οργανωτή, 

προγραμματιστή, επόπτη/ελεγκτή, κατασκευαστή και παραγωγού.  Κλήθηκε πολλές 

φορές να αναλάβει και έναν άλλο ρόλο και μέχρι σήμερα τον ασκεί, αυτόν του 

επιχειρηματία.  Όπως σχεδόν σε όλες τις χώρες, έτσι και στην Κύπρο η δημόσια 

υπηρεσία ξεκίνησε ως η κύρια πηγή παροχής υπηρεσιών και κατασκευής έργων.  Όμως 

σε όλες σχεδόν τις ανεπτυγμένες χώρες η δημόσια υπηρεσία μετεξελίχθηκε σε 
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υπηρεσία οργάνωσης, προγραμματισμού και εποπτείας, για να εξασφαλίσει στον 

πολίτη ποιότητα, επάρκεια και χαμηλό κόστος υπηρεσιών και έργων, με δεδηλωμένη 

την κρατική εγγύηση ότι καμιά αλλαγή και κανένας εκσυγχρονισμός δε θα δικαιολογεί 

θυματοποίηση κεκτημένων και δικαιωμάτων των εργαζομένων υπαλλήλων. Όμως μέσα 

από την ευρωπαϊκή μας ένταξη και την αλλαγή του ρόλου του κράτους χρειάζονται και 

πρέπει να γίνουν επαναπροσδιορισμοί και αναπροσαρμογές.  Στον τόπο μας εκείνο 

που επισημαίνεται είναι η επιμονή μας να δώσουμε ρόλους και ευθύνες σε ορισμένους 

τομείς της δημόσιας υπηρεσίας που έχουν ξεπεραστεί, ενώ θα ήταν προς το συμφέρον 

του πολίτη να δώσουμε  αυτούς τους ρόλους σε άλλες υπηρεσίες πιο παραγωγικές. 

 Πιστεύω ότι έφτασε ο καιρός να ανταποκριθούμε στις απαιτήσεις και προκλήσεις 

της νέας χιλιετίας.  Οι μεταβαλλόμενες συνθήκες, τεχνολογικές, οικονομικές και άλλες, 

υπαγορεύουν επαναπροσδιορισμό του ρόλου του κράτους.  Στόχος μας θα πρέπει να 

είναι η μείωση του ρόλου του κράτους και ο περιορισμός του μόνο στους τομείς 

εκείνους που η εμπλοκή του είναι πραγματικά σημαντική και αναντικατάστατη.  Το 

κράτος πρέπει να κατευθύνει την οικονομική δραστηριότητα και όχι να είναι μέρος της 

παραγωγής.  Θα πρέπει να δούμε πώς μπορούμε να δημιουργήσουμε τις συνθήκες 

εκείνες όπου το κράτος θα γίνει πραγματικός υπηρέτης, να εξυπηρετεί τον πολίτη και να 

του προσφέρει τις καλύτερες δυνατές υπηρεσίες με όσο το δυνατό χαμηλότερο κόστος.  

Στόχος μας θα πρέπει να είναι η διαμόρφωση ενός κράτους που να σταματήσει να 

σπαταλά σε δραστηριότητες που δεν του αρμόζουν και να εξοικονομήσει πόρους, για 

να μπορέσει να καταστεί κράτος πρόνοιας. 

 Και εδώ πρέπει να περιστρέφεται η προσοχή μας.  Πού σταματά το κράτος και 

πού ξεκινά η ιδιωτική πρωτοβουλία και πού ενδείκνυται η συνεργασία του ιδιωτικού με 

το δημόσιο τομέα;  Πολλές φορές ο κρατισμός είναι αναποτελεσματικός και 

αντιπαραγωγικός και ο ιδιωτικός τομέας αδίστακτος, όταν πρόκειται για οικονομικά 
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συμφέροντα.  ∆εν μπορούμε να θεωρούμε ούτε το δημόσιο ούτε τον ιδιωτικό τομέα  

ανάθεμα, αλλά μια αναγκαιότητα.  Μόνο αν θεσπίσουμε μηχανισμούς ελέγχου, θα 

καταστήσουμε και τους δύο τομείς πολύ χρήσιμους και επωφελείς στην κοινωνία, το 

φορολογούμενο πολίτη και τον Κύπριο καταναλωτή.  Σε αυτή τη στόχευση και αυτό τον 

προγραμματισμό πρόκληση εφαρμογής αυτής της πολιτικής, της σύγχρονης και 

ευέλικτης, είναι στις υπηρεσίες και τα τμήματα του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 

Έργων. 

Οδικές μεταφορές -  Οδική ασφάλεια 

 Στον τομέα των δημόσιων επιβατικών μεταφορών η πολιτική του Υπουργείου 

Συγκοινωνιών και Έργων θα πρέπει να στοχεύσει στη διασφάλιση και συνέχιση της 

προσφοράς μεταφορικών υπηρεσιών στο κοινό, πολιτική που ταυτόχρονα εξυπηρετεί 

και τους σκοπούς της απάμβλυνσης της κυκλοφοριακής συμφόρησης και της μείωσης 

της ρύπανσης της ατμόσφαιρας που προκαλείται από την αυξημένη χρήση των 

ιδιωτικών αυτοκινήτων.  Μέσα στα πλαίσια της πολιτικής αυτής θα πρέπει να 

προωθηθεί η διεύρυνση των υφιστάμενων περιφερειακών εταιρειών λεωφορείων, η 

ίδρυση νέων, καθώς και η βελτίωση του συστήματος επιδότησής τους.  Θα πρέπει 

όμως να ομολογήσουμε ότι σήμερα δεν έχουμε ένα σωστό σύστημα που να λειτουργεί 

και να εξυπηρετεί τον πολίτη όσον αφορά τις δημόσιες μεταφορές και τις δημόσιες 

συγκοινωνίες, που ενδεχομένως τα δύο αυτά, το κυκλοφοριακό στις πόλεις μας και οι 

δημόσιες συγκοινωνίες και οι δημόσιες μεταφορές, να μπορούσαν να βοηθήσουν το ένα 

το άλλο στο να καλυτερεύσει η ποιότητα ζωής των συμπολιτών μας. 

Εναέριες μεταφορές - Αεροδρόμια 

 Η ελευθεροποίηση των πτήσεων εντάσσεται στον άξονα της πολιτικής του 

κράτους για μια ανταγωνιστική οικονομία.  Παράλληλα στηρίζουμε τον εθνικό μας 
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μεταφορέα, ώστε να μπορέσει να βρει τα συγκριτικά πλεονεκτήματα που θα του 

επιτρέψουν να επιβιώσει στο επερχόμενο έντονο ανταγωνιστικό περιβάλλον. 

 Σε ό,τι αφορά τα αεροδρόμια Λάρνακας και Πάφου, στόχευσή μας θα πρέπει να  

είναι η υλοποίηση των σχεδίων που εκπονήθηκαν από τη “Sofreavia” και την “Aeroports 

de Paris”.  Θα πρέπει να επιδιωχθεί συνεργασία με τον επενδυτή που θα αναλάβει την 

υλοποίηση των έργων και τη διαχείριση των αεροδρομίων με τη μέθοδο της 

αυτοχρηματοδότησης και πιο συγκεκριμένα αυτή του “ΒΟΤ”. Στόχος είναι να 

αποκτήσουμε σύγχρονα κτίρια και  εξειδικευμένη προσοδοφόρα διαχείριση τέλος του 

2004 και αρχές του 2005 για την Πάφο και τέλος του 2005 για τη Λάρνακα. 

Θαλάσσιες μεταφορές - Εμπορική ναυτιλία 

 Ο εμπορικός στόλος κατέχει σήμερα την έκτη θέση παγκοσμίως.  Γι’ αυτό ο τομέας 

της εμπορικής ναυτιλίας είναι μέσα στις προτεραιότητες ανάπτυξης της κυπριακής 

κυβέρνησης.  Όπως είναι γνωστό, η κυπριακή σημαία κυματίζει ανά το παγκόσμιο σε 

δύο χιλιάδες εξακόσια είκοσι δύο πλοία, ολικής χωρητικότητας 27.473.638 τόνων.  

Στόχος μας θα πρέπει να είναι η πλήρης εναρμόνιση με το ευρωπαϊκό κεκτημένο.  

Έχουμε επίσης υποχρέωση και δέσμευση για ποιότητα όχι μόνο ως έκτος παγκόσμιος 

στόλος, αλλά και ως ενεργό και δραστήριο μέλος του συμβουλίου του ∆ιεθνούς 

Ναυτιλιακού Οργανισμού. 

Ταχυδρομικές υπηρεσίες 

 Η γενική πολιτική της κυβέρνησης όσον αφορά το Τμήμα Ταχυδρομικών 

Υπηρεσιών κινείται γύρω από τους βασικούς άξονες που διέπουν τη λειτουργία όλων 

των σύγχρονων ταχυδρομικών οργανισμών.  Κύρια προτεραιότητα είναι η συνεχής 

βελτίωση των προσφερόμενων υπηρεσιών, η εισαγωγή νέων που βασίζονται στις 

δυνατότητες της τεχνολογίας/πληροφορικής και η υιοθέτηση πελατοκεντρικής πολιτικής.   

Παράλληλα δίνεται μεγάλη σημασία στην επιμόρφωση του προσωπικού, στην αύξηση 
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της παραγωγικότητας, στη σωστή αξιοποίηση των πόρων και στην αύξηση του κύκλου 

εργασίας πάνω σε σταθερή βάση.  Στόχος των προσπαθειών αυτών είναι η 

αντιμετώπιση του εντεινόμενου ανταγωνισμού που προκύπτει από την ελευθεροποίηση 

και παγκοσμιοποίηση της αγοράς.  Πρόσθετα, μέσα στα πλαίσια της ενταξιακής πορείας 

της πατρίδας μας και τις συνεπακόλουθες αλλαγές που απαιτούνται, έχουν προωθηθεί 

βασικές θεσμικές αλλαγές, όπως είναι ο διορισμός του Επιτρόπου Ταχυδρομείων, που 

έχει αφενός την ευθύνη ελέγχου της προσφοράς ταχυδρομικών υπηρεσιών στην Κύπρο 

και αφετέρου την προώθηση για ψήφιση νέας νομοθεσίας πλήρως εναρμονισμένης με 

το κοινοτικό κεκτημένο.  Ταυτόχρονα προωθείται η εισαγωγή νέου θεσμικού πλαισίου 

λειτουργίας των ταχυδρομικών υπηρεσιών, που θα παρέχει την απαραίτητη διοικητική 

και οικονομική αυτονομία. 

Τηλεπικοινωνίες   

 Με την παγκοσμιοποίηση των τηλεπικοινωνιών και μέσα στα πλαίσια της πορείας 

μας για ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση λήφθηκαν σημαντικές αποφάσεις και έχει 

διεκπεραιωθεί σημαντικό έργο, με στόχο την ελευθεροποίηση του τομέα και την 

αντιμετώπιση του συνεπαγόμενου ανταγωνισμού, ο οποίος υπολογίζεται να είναι 

σκληρός.  Παράλληλα οι ενέργειες της κυβέρνησης προς το διεθνή χώρο καλύπτουν ένα 

ευρύτερο φάσμα για την ανάπτυξη και εμπορική εκμετάλλευση των δορυφορικών 

επικοινωνιών.  Όσον αφορά τις εντός της Κύπρου επικοινωνίες, δόθηκε έμφαση στον 

τομέα της ραδιοτηλεόρασης και γενικότερα στην ορθολογική και αποτελεσματική 

διαχείριση του φάσματος ραδιοσυχνοτήτων, σύμφωνα με τους κανονισμούς των 

διεθνών οργανισμών στις τηλεπικοινωνίες.  Το νέο θεσμικό πλαίσιο, που αποτελείται 

από τον περί Ρυθμίσεως  Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών Νόμο του 

2002 και τον περί Ραδιοεπικοινωνιών Νόμο του 2002, είναι πλήρως εναρμονισμένο με 

το ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Έχει εγκαθιδρυθεί το Γραφείο του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
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Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρομείων, το οποίο σε πολύ σύντομο χρονικό διάστημα έχει 

επιτελέσει σημαντικότατο έργο.  Η Βουλή έχει ήδη εγκρίνει έξι κανονισμούς που 

ετοιμάστηκαν από το γραφείο του επιτρόπου και έναν κανονισμό που ετοιμάστηκε από 

το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων.  Επιπρόσθετα βρίσκονται ενώπιον της Βουλής 

τέσσερις κανονισμοί αναφορικά με τις ραδιοεπικοινωνίες.  Η κυβέρνηση έχει επίσης 

αποφασίσει τη μετατροπή της ∆ιεύθυνσης Τηλεπικοινωνιών σε Τμήμα Ηλεκτρονικών 

Επικοινωνιών και τη μεταβίβαση των εκτελεστικών εξουσιών σε τεχνοκρατικά θέματα 

που αφορούν στη διαχείριση των συχνοτήτων από τον υπουργό στο διευθυντή του 

τμήματος.  Η σχετική πρόταση της κυβέρνησης βρίσκεται ενώπιον της Βουλής. 

Τμήμα Αρχαιοτήτων  

 Ο προϋπολογισμός του Τμήματος Αρχαιοτήτων στοχεύει στην υλοποίηση του 

τριπτύχου “έρευνα, διατήρηση και προβολή της αρχαιολογικής κληρονομιάς της 

Κύπρου”.  Η συντήρηση και ανάδειξη των μνημείων, των αρχαιολογικών χώρων και των 

μουσείων αποτελεί ύψιστη προτεραιότητα και καλύπτει περίπου το 80% των 

αναπτυξιακών δαπανών. Μεγάλο μέρος αυτών των δαπανών θα καλύψει την 

υλοποίηση του γενικού σχεδίου του Κουρίου.  Έχει ληφθεί πρόνοια για τη στέγαση των 

ψηφιδωτών της Πάφου και την ανάδειξη του αρχαιολογικού χώρου της Αμαθούντας.  

Όσον αφορά στις ανασκαφές, τα σχετικά κονδύλια είναι ελαφρώς αυξημένα παρά τη νέα 

πολιτική για περιορισμό τους.  Αυτό οφείλεται στην ανάγκη διεξαγωγής σωστικών 

ανασκαφών σε πολλές περιοχές της Κύπρου.  Προωθείται επίσης η ετοιμασία θεσμικού 

πλαισίου για τη δημιουργία αυτόνομης Αρχής Αρχαιοτήτων με τη μορφή νομικού 

προσώπου δημοσίου δικαίου μετά από  απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. 

Τρόποι εκτέλεσης έργων δημοσίου - Κυβερνητική πολιτική - Επίσπευση 

κυβερνητικών έργων   
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 Το 2003 υπολογίζονται έσοδα από υπηρεσίες που προσφέρει το Υπουργείο 

Συγκοινωνιών και Έργων της τάξης των £138.801.000 και δαπάνες της τάξης των 

£178.983.000.  Υπάρχει μία μείωση των δαπανών του 2003 έναντι του 2002 της τάξης 

του 4,4%.  Η μείωση αυτή δεν είναι μειονέκτημα.  Στη σύγχρονη εποχή δεν είναι θετικό 

να λέμε πως αυξάνουμε τις δαπάνες και το ποσοστό.  Το ζητούμενο είναι το 

αποτέλεσμα που φέρνεις, την ποιότητα και τι ο πολίτης στο τέλος της ημέρας έχει ως 

καλυτέρευση από αυτούς τους προγραμματισμούς.  Μπορεί να μειώνεται το ποσοστό 

των δαπανών σε 4,4%.  Θα ήταν όμως καλύτερα, αν αυξάνονταν οι δαπάνες κατά 20%.  

Θα μπορούσαμε να το κάνουμε, αν αναλάμβανε την 1η προσεχούς Ιουνίου το κτίσιμο 

των δύο αεροδρομίων, της τάξης των £200.000.000, το κράτος αντί οι ιδιώτες.  Θα είναι 

αύξηση δαπανών.  Θα μπορούσε να είναι και 25% η αύξηση για το λιμάνι της 

Λάρνακας, αν πλήρωνε το κράτος £200.000.000 παρά ο επενδυτής ή £80.000.000 ή 

£90.000.000, όσα θα στοιχίσει ο δρόμος Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς, παρά με το νέο 

σύστημα, το “ΒΟΤ”.  

 Σημασία έχουν στην εκτέλεση των έργων οι προσεγγίσεις, η πολιτική φιλοσοφία 

και δεν πρέπει να κρίνεται το κράτος από το πόσα δαπανά.  Αν είναι να κρίνεται, είναι 

με το πόσα λιγότερα δαπανά και φέρνει καλύτερα αποτελέσματα, γιατί αυτό είναι το 

ζητούμενο, να αξιοποιείς κατά τον καλύτερο τρόπο τα υστερήματα του πολίτη που 

διαμέσου των φορολογιών εισφέρει στα κρατικά ταμεία.  Χρειάζονται λοιπόν νέες 

προσεγγίσεις και πολιτική φιλοσοφία, εισαγωγή νέων μεθόδων εκτέλεσης έργων του 

δημοσίου και δραστικότατες αλλαγές στον παραδοσιακό τρόπο εκτέλεσης των έργων, 

για να μπορεί να γίνεται καλύτερη διαχείριση των συμβολαίων, να μην ξοδεύονται 

περισσότερα λεφτά, να μην καθυστερούν τα έργα, να μην ταλαιπωρείται ο Κύπριος 

πολίτης.  Για να επιτευχθεί ο πιο πάνω στόχος και πολιτική φιλοσοφία, θα πρέπει να 

προωθηθούν τα ακόλουθα μέτρα: 
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 Νέα διαδικασία σχεδίασης, που αφορά κυρίως στο χρόνο διεξαγωγής των 

απαλλοτριώσεων. 

 Εισαγωγή της μεθόδου “μελέτη-κατασκευή-συντήρηση”, με στόχο τη μείωση του 

χρόνου υλοποίησης ενός έργου και τη μείωση του συνολικού κόστους. 

 Εισαγωγή της μεθόδου σύμφωνα με την οποία ο εργολάβος αναλαμβάνει τη 

μελέτη, χρηματοδότηση, κατασκευή και συντήρηση για περίοδο τριάντα περίπου 

χρόνων ενός δρόμου.  Η αποπληρωμή του εργολάβου αρχίζει με την παράδοση 

του δρόμου στην κυκλοφορία.  Από εφαρμογές της εν λόγω μεθόδου στο Ηνωμένο 

Βασίλειο φάνηκε ότι επιταχύνθηκε η εισαγωγή τεχνογνωσίας και παράλληλα 

παρατηρήθηκε και μείωση δαπανών. 

 Εισαγωγή κινήτρων και αντικινήτρων στα συμβόλαια σε σχέση με το χρόνο 

κατασκευής του έργου. 

 Η αντιπολίτευση εστιάζει τα πυρά της στην καθυστέρηση που παρατηρείται στην 

εκτέλεση των αναπτυξιακών έργων, αλλά και το χαμηλό ποσοστό υλοποίησης που 

παρατηρείται καθεχρονικά στην εκτέλεση των έργων αυτών.  Εύλογα  θα ήταν τα 

ερωτήματα και η κριτική, αν συνοδεύονταν και από καλόπιστα επιχειρήματα και 

προτάσεις εκσυγχρονισμού της παλαιομοδίτικης μεθοδολογίας και διαδικασίας που 

μέχρι τώρα ακολουθούμε.  Για το βαθμό υλοποίησης των έργων τροχοπέδη αποτελούν 

οι αναποτελεσματικές διαδικασίες που έχουμε ως κράτος στη διαχείριση των 

συμβολαίων.  Σήμερα και από τη γένεση της Κυπριακή ∆ημοκρατίας τι αντιμετωπίζουμε 

ως κράτος; 

 Ένας εργολάβος, αναλαμβάνοντας μια δημόσια προσφορά στην εκτέλεση ενός 

έργου, έχει σκοπό να κερδίσει από αυτή την προσφορά.  Και είναι λογικό και είναι 

θεμιτό.  Οι εργολάβοι δεν είναι αγαθοεργίες που εκτελούν, όταν αναλαμβάνουν έργα του 

δημοσίου.  Για να έχει λοιπόν περισσότερα έσοδα ένας εργολάβος, πρέπει να 
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υποβάλλει περισσότερες απαιτήσεις.  Για να δικαιολογήσει τις απαιτήσεις όμως, πρέπει 

πρώτα να δικαιολογήσει λόγους καθυστέρησης του έργου.  Άρα,  για να έχει 

περισσότερα έσοδα, πρέπει να καθυστερήσει και το έργο και να πληρώνεις και διπλά. 

 Επειδή είμαι ο τελευταίος ομιλητής, δικαιούμαι ακόμα ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό δικαιούσαι, εντάξει. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.  Ευχαριστώ όλους για την παραχώρηση. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνω με ένα σημαντικότατο 

θέμα, το οποίο έχουν θίξει πάρα πολλοί συνάδελφοι και ιδιαίτερα συνάδελφοι 

προερχόμενοι από το χώρο του ΑΚΕΛ-Αριστερά.  Ένα γενικότερο θέμα, ένα θέμα πολύ 

σοβαρό, που χρειάζεται όλες οι πολιτικές δυνάμεις και όλα τα θεσμικά όργανα της 

κυπριακής πολιτείας να αντιμετωπίσουν, είναι η νοοτροπία που επικρατεί γενικότερα 

στην κοινωνία και, ως αποτέλεσμα, στη δημόσια υπηρεσία.  Τα συχνά σκάνδαλα, ναι, οι 

κομπίνες, οι μικροαπάτες  είναι και αποτέλεσμα, πέραν των πολλών άλλων, και κάποιας 

αρρωστημένης νοοτροπίας που επικρατεί.  Χρειάζονται πολλά να γίνουν όσον αφορά 

συστήματα εσωτερικού ελέγχου και των τμημάτων και των υπουργείων, για να μπουν 

ασφαλιστικές δικλίδες.  Να κλείσουν αρκετές πόρτες και παράθυρα διά των οποίων η 

κακή νοοτροπία που επικρατεί σε ορισμένους λειτουργούς της δημόσιας υπηρεσίας 

τούς δίνει την ευκαιρία να κάνουν αυτά που ζούμε και βιώνουμε καθημερινά.   

 Από την ίδρυση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας μέχρι και σήμερα τα σκάνδαλα 

διαχρονικά απασχολούσαν την κοινή γνώμη, η οποία εναγωνίως αναζητούσε πάντοτε 

την ικανοποίηση του περί δικαίου αισθήματος του λαού από αυτούς οι οποίοι τάχθηκαν 

να τον υπηρετήσουν.  Σκάνδαλα πολιτικά, κοινωνικά, οικονομικά, χρηστής διοίκησης, 

νεποτισμός, νομενκλατούρα κυριαρχούν διαχρονικά, εντοπίζονται, δημοσιοποιούνται, 
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βοούν εκκωφαντικά από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης για αρκετούς μήνες, αλλά 

ελάχιστα αντιμετωπίζονται αποτελεσματικά και αποτρεπτικά.  Και αυτό είναι ένα 

φαινόμενο διαχρονικό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τελειώστε, κύριε συνάδελφε. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τελειώνοντας, θα ήθελα να κάνω μια σχετική αναφορά στο ότι 

αυτή η κυβέρνηση -και έχει γίνει κατά κόρον- εξέθρεψε τα σκάνδαλα, στο ότι 

παρομοιάζεται η ύπαρξη σκανδάλων ως ένα θερμοκήπιο το οποίο αυτή η κυβέρνηση 

έχει δημιουργήσει.  Και το έχουν αναφέρει πάρα πολλοί συνάδελφοι. 

 Μου έχει τελειώσει ο χρόνος, κύριε Πρόεδρε, αλλά με όλο το σέβας δε θέλω να 

κάνω παρελθοντολογία.   Εκείνο το οποίο θα ήθελα να πω είναι ότι ιστορικά σκάνδαλα 

έχουν γίνει στο παρελθόν, τα οποία μέχρι σήμερα όχι μόνο δεν έχουν διερευνηθεί αλλά 

και, αν έχουν διερευνηθεί, αυτοί οι οποίοι πρωτοστάτησαν στην εξιχνίασή τους έχουν 

τιμωρηθεί.  Το σκάνδαλο των Ελληνικών Χημικών Βιομηχανιών.  Η ερευνητική επιτροπή 

είχε κάνει ένα πολυσέλιδο πόρισμα για το σκάνδαλο αυτό, το οποίο ονομάστηκε “το 

σκάνδαλο των σκανδάλων”... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, παρακαλώ! 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει όμως να το αναφέρουμε, όταν αυτή την εποχή όλοι 

σιωπούσαν... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι.  Σας έδωσα περισσότερο χρόνο. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 
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 Όταν όλα τα πλάκωνε η φοβέρα, όταν λειτουργούσε ο νόμος της σιωπής.  

Τιμωρήθηκε ο Πέτρος Γιασεμίδης, που συνέβαλε στην αποκάλυψη του σκανδάλου, 

όπως τιμωρήθηκε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, σας έδωσα περισσότερο χρόνο.  Νομίζω ότι τον έχετε 

καταχραστεί. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ...και ο μακαρίτης ο Αντώνης Κουδουνάρης, που είχε αποκαλύψει τη μεγάλη 

λεηλασία στην Κεντρική Τράπεζα, όταν τα φθαρμένα πεντόλιρα που επιστρέφονταν 

στην Κεντρική Τράπεζα, για να καταστραφούν, γύριζαν πίσω στην αγορά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, παρακαλώ! 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τελειώνετε, αλλά δεν τελειώνετε. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να θυμηθούμε ακόμα ένα παροιμιώδες 

ιστορικό σκάνδαλο, ένα σκάνδαλο της αγοράς των οπλικών συστημάτων αποκλειστικά 

από την εταιρεία του  Μισέλ Οπολέσκι, που κατάφερε να διοριστεί και σύμβουλος στο 

Υπουργείο Άμυνας, και όλα όσα θα μπορούσαμε να αναφέρουμε.  Λυπούμαι που δεν 

έχω το χρόνο, όμως θα μας δοθεί η ευκαιρία σύντομα και κατά τη διάρκεια της 

προεκλογικής εκστρατείας, η οποία δε θα αναδείξει τον εκλεκτό της συνεργασίας ΑΚΕΛ-

∆ΗΚΟ ως Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας αλλά τον άξιο ηγέτη, τον πρωτοστάτη της ένταξης 

της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, το Γλαύκο Κληρίδη. 
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 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να αναφέρω μόνο δύο λέξεις:  Η ύπαρξη προηγούμενων 

σκανδάλων δε δικαιολογεί κανέναν να διατηρεί και να μην πατάσσει τα συνεχιζόμενα 

σκάνδαλα.  Αυτή είναι η δική μου γνώμη και η φιλοσοφία που πρέπει να έχουμε όλοι 

μας. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Γεωργίου ήταν ο τελευταίος ομιλητής για σήμερα.  Η συζήτηση του 

προϋπολογισμού θα συνεχιστεί αύριο Παρασκευή, 10 Ιανουαρίου 2003, στις 10.00 το 

πρωί, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:        Νομοθετική εργασία 

O περί Προϋπολογισμού Νόμος του 2003. 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ:  ---------------------- 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ:  ---------------------- 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   ---------------------- 

 Ευελπιστώ ότι θα προσέλθετε έγκαιρα. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  9.32 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
 

Αγαπίου Άγις Μαυροκορδάτος Χρίστος  

Αναστασιάδης Νίκος Μαύρου Ελένη 

Βαρνάβα Γιώργος Μιχαηλίδης Θάσος 

Βασιλείου Ανδρούλα Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 
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Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος Τάσσος 

Γιάγκου Κίκης Παπακώστας Κώστας 

∆ημητρίου Παναγιώτης Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος  Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεοδώρου ∆ώρος Προδρόμου Πρόδρομος 

Θεοχάρους Ελένη Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Συλλούρης ∆ημήτρης 

Καράς Αντώνης Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κατσουρίδης Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κλεάνθους Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τυρίμος Κυριάκος 

Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Μάρκος Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυριακού Μαρία Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγεωργίου Τάκης 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοδουλίδης ∆ώρος 

Λιλλήκας Γιώργος Χρίστου Ανδρέας 

Λυσσαρίδης Βάσος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Ματσάκης Μάριος Χρυσοστόμου Άριστος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
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Συνέχιση της συζήτησης για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού Νόμος του 2003» 

(Ά. Αγαπίου, Σ. Σαμψών, Σ. Φυττής, Κ. Γιάγκου, Χρ. Ταραμουντάς, Γ. Χατζηγεωργίου, 

Γ. Τάσου, Θ. Μιχαηλίδης, Ν. Τορναρίτης, Κ. Τυρίμος, Ζ. Ζαχαρίου, Μ. Ματσάκης, Σ. 

Χαραλάμπους, Γ. Βαρνάβα, Γ. Λαμάρης, Ι. Νικολάου, Ά. Κυπριανού, Ε. Θεοχάρους, Κ. 

Παπακώστας, Λ. Χριστοφόρου, Χρ. Μαυροκορδάτος, Α. Παπαπολυβίου, Ζ. Κουλίας, Τ. 

Χατζηγεωργίου, Α. Καράς, Γ. Θωμά, Γ. Γεωργίου). 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

H΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 10ης Ιανουαρίου 2003 

(Ώρα έναρξης: 10.25 μ.μ.) 

(Αρ. 16) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Συνεχίζουμε τη συνεδρία μας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Πρώτη ομιλήτρια η κ. 

Μαρία Κυριακού. 

 Παρακαλώ, κυρία Κυριακού. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλημέρα σας.  

 Ο κρατικός προϋπολογισμός του 2003, που πρόκειται να ψηφίσουμε σήμερα, είναι 

ο συνδετικός κρίκος της τελικής ευθείας και το τέλος μίας μεγάλης πορείας για την 

ολοκλήρωση της ένταξής μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Η διεύρυνση της Ευρώπης έχει φτάσει πια στο σημείο να είναι αμετάκλητη.  Η 

Κύπρος έχει πάρει ψηλή βαθμολογία τόσο κατά την τελευταία έκθεση προόδου της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο και του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου, αλλά θετικά ήταν και 

τα σχόλια των ανεξαρτήτων διεθνών οίκων αξιολόγησης της κυπριακής οικονομίας 

όπως των “Standard and Poor’s” και “Moody’s”. 

 Η επιτυχία αυτή οφείλεται στη σκληρή δουλειά των κυβερνητικών οργάνων, αλλά 

ταυτοχρόνως και στην πρωτοβουλία των επιχειρηματιών μας και στην προσωπική 
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προσπάθεια του κάθε πολίτη ξεχωριστά. 

 Παρά τα εντυπωσιακά αποτελέσματα της οικονομίας μας και την ολοκλήρωση της 

προετοιμασίας μας για την ένταξή μας στη μεγαλύτερη εμπορική δύναμη στον κόσμο, 

θα πρέπει τώρα να λάβουμε μέτρα και να προγραμματίσουμε για την εφαρμογή των 

νέων μας υποχρεώσεων, χάριν της ανάπτυξης και της ευημερίας του λαού μας στο νέο 

οικονομικό και κοινωνικό περιβάλλον. 

 Μέσα στο νέο ευρωπαϊκό περιβάλλον, η κρατική μηχανή πρέπει να αρχίσει να 

αναπτύσσει νέα στρατηγική και να επενδύει με την προοπτική της βελτίωσης των 

θεσμικών οργάνων του κράτους και της αποτελεσματικότερης λειτουργίας του, με βάση 

τις νέες ευρωπαϊκές νομοθεσίες και την ευρωπαϊκή πρακτική.  Θα πρέπει να γίνουν 

μελέτες για γενναίες τομές στον τρόπο διαχείρισης των λειτουργικών δαπανών του 

κράτους. 

 Είναι αδιαμφισβήτητη και παραδεκτή η ανάγκη συμπίεσης των δημοσίων στην 

δημόσια υπηρεσία.  Θα πρέπει να εισαχθούν σύγχρονα μέσα αξιολόγησης και 

εξοικονόμησης προσωπικού.  Ενώ η αξιολόγηση της παραγωγικότητας του δημόσιου 

τομέα έχει ανατεθεί σε ειδικό οίκο, θα πρέπει να εισαχθεί ένα συνεχές πρόγραμμα 

αξιολόγησης ακόμη και αυτοαξιολόγησης από το ίδιο το προσωπικό.  Η αλλαγή 

νοοτροπίας δε σημαίνει αντιπαράθεση εργοδότη και εργοδοτουμένου.  Απεναντίας, 

σημαίνει σύμπλευση και συνεργασία, έναν άρρηκτο συνεταιρισμό για κοινό όφελος.  Η 

επιστημονική αξιολόγηση της παραγωγικότητας του προσωπικού δημιουργεί 

ολοκληρωμένους ανθρώπους και υπερηφάνεια για την εργασία που επιτελείται.  Οι 

εξοικονομήσεις των δημοσίων πόρων, η μείωση των δημοσίων δαπανών και η 

ταυτόχρονη βελτίωση των υπηρεσιών στο κοινό θα πρέπει να γίνουν συνείδηση από 

τον πιο απλό πολίτη, από το δημόσιο υπάλληλο, από τον εργάτη και τον υπουργό. 

 Εξοικονομήσεις πρέπει να γίνονται από την πιο απλή χρήση γραφικής ύλης μέχρι 
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και την ανέγερση μεγάλων έργων δημοσίας χρήσης ή με την ιδιωτικοποίηση σημαντικού 

μέρους της δημόσιας υπηρεσίας ή ημικρατικών οργανισμών ή ακόμη με την 

επαναχρησιμοποίηση των σχολικών βιβλίων στα σχολεία μας, όπως γίνεται στις πιο 

ανεπτυγμένες και πιο πλούσιες χώρες, όπως η Αμερική και η Γερμανία.   

 Ο ιδιωτικός τομέας έχει προβάδισμα στον τομέα αυτό έναντι της κρατικής μηχανής. 

Στον ιδιωτικό τομέα, στους μεγάλους οργανισμούς να γίνεται μεγάλη εξοικονόμηση 

γραφικής ύλης και επαναχρησιμοποίηση χαρτιού και φακέλων για εσωτερική διακίνηση 

αλληλογραφίας.  Παραδείγματος χάριν, το μέγεθος των φακέλων στη δημόσια υπηρεσία 

είναι αυτό που χρησιμοποιήθηκε κατά την Αγγλοκρατία.  Αφού σήμερα χρησιμοποιούμε 

Α4 χαρτί, θα έπρεπε να ήταν το μισό.  Αυτό είναι ένα πολύ απλό παράδειγμα που 

μπορούσα να σας φέρω σήμερα, για να δείτε ότι υπάρχει χώρος για εξοικονομήσεις και 

μάλιστα για πολύ απλές χρήσεις.   

 Επίσης, η δημόσια υπηρεσία θα πρέπει να αρχίσει να δέχεται πιστωτικές κάρτες.  

Είμαστε στο νέο τομέα, τον τραπεζικό τομέα.  Οι πιστωτικές κάρτες είναι εύχρηστες...  

(∆ιακόπτεται η λειτουργία του μικροφώνου.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απολογούμαι, Μαρία.  Εγώ φταίω. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 ∆ε συμφωνείτε με τις πιστωτικές κάρτες;  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, δε συμφωνώ!   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Να το συζητήσουμε, Πρόεδρε.   
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 Επίσης, θα πρέπει να εισαχθεί ο θεσμός των “standing orders”.  Αυτό θα 

εξοικονομήσει προσωπικό, θα χρειαστούν λιγότεροι ταμίες στα ταμεία του κράτους και 

ταυτοχρόνως θα αυξηθούν τα έσοδα του κράτους, εφόσον θα πληρώνονται αμέσως οι 

υποχρεώσεις των πολιτών.  Τα “standing orders” θα μπορούσαν να εισαχθούν στο 

Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εφόσον αυτό πληρώνεται με σταθερά ποσά.   

 Επίσης, ο έγκαιρος έλεγχος ποιότητας κατασκευαστικών έργων, η εξοικονόμηση 

ηλεκτρικού ρεύματος στα κυβερνητικά κτίρια και η χρήση τηλεφώνων θα πρέπει να 

περιοριστεί και να γίνεται χρήση ηλεκτρονικού ταχυδρομείου.  

 Παράλληλα με τις εξοικονομήσεις δαπανών, θα πρέπει να γίνει νέος 

προγραμματισμός ανάπτυξης της οικονομίας μας στο νέο ανταγωνιστικό περιβάλλον.  

Ένας σημαντικός τομέας που θα πρέπει να αναπτυχθεί είναι ο τομέας της νέας 

τεχνολογίας.  Παρ’ όλον ότι έχει αρχίσει ήδη ο προγραμματισμός από το Υπουργείο 

Εμπορίου, εντούτοις θα πρέπει να γίνει σχεδιασμός με φορολογικά κίνητρα ανάπτυξης 

και επαναεπένδυσης εισοδημάτων του κράτους, των ποσών τα οποία εισπράττουν τα 

κυβερνητικά τμήματα από τη βιομηχανία, ώστε να χρησιμοποιούνται ξανά πίσω για την 

ανάπτυξη καινοτομιών στη βιομηχανία μας.   

 Τομείς ανάπτυξης και καινοτομία είναι οι ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, τα 

φωτοβολταϊκά στον τομέα των ηλεκτρονικών υπολογιστών ή στα βιομηχανικά 

μηχανήματα ή ακόμη νέος σχεδιασμός εκτέλεσης κατασκευαστικών έργων. 

 Άλλος τομέας που θα πρέπει να προσέξουμε είναι η προστασία των κυπριακών 

παραδοσιακών μας προϊόντων, που είναι μέρος της πολιτιστικής μας κληρονομιάς και 

που θα έπρεπε να είναι προτεραιότητα η προστασία τους στην Κύπρο, αλλά και η 

προώθησή τους στο διεθνές εμπόριο και ιδιαίτερα στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Κάθε 

Ευρωπαϊκή χώρα υπερηφανεύεται για τα δικά της προϊόντα ως υψίστης ποιότητας και 

γεύσης. Εισάγουμε τυριά από τη Γαλλία και την Ιταλία, εισάγουμε κρασιά από την 
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Ελλάδα, από τη Γαλλία, την Ισπανία.  Τα δικά μας παραδοσιακά προϊόντα, δυστυχώς, 

έτυχαν πρόσφατα πειρατείας.  Προϊόντα μας όπως το κυπριακό μέλι που έχει τις 

ιδιαιτερότητες της κυπριακής υπαίθρου, του κυπριακού θυμαριού και των κυπριακών 

αγριολούλουδων, έχει αναμιχθεί με κακής ποιότητας εισαγόμενα υποκατάστατα.  

Επίσης, βλέπουμε τα κυπριακά λευκαρίτικα να αντιγράφονται από κινέζικες βιομηχανίες 

και να μας τα πωλούν στην Κύπρο σαν φτηνές απομιμήσεις.  Το μέρος αυτό της 

πολιτιστικής μας κληρονομιάς πρέπει να το προστατεύσουμε να μη φθαρεί και να μη 

χαθεί.  

 Η ενθάρρυνση της επιστημονικής έρευνας και η ταυτόχρονη προστασία των 

παραδόσεών μας και των παραδοσιακών μας προϊόντων είναι μέρος της Ενωμένης 

Ευρώπης.  Είναι η εξασφάλιση του μέλλοντος που παίρνει δύναμη και έμπνευση από το 

παρελθόν.  Ο σεβασμός προς τις παραδόσεις μας βοηθά να προχωρούμε στο μέλλον. 

Μιλώντας τώρα για το μέλλον, δεν μπορούμε να μην αναφερθούμε στο ότι η κυπριακή 

πολιτεία βρίσκεται ενώπιον μεγάλων ιστορικών αποφάσεων και μεγάλης ιστορικής 

ευθύνης που αφορά τη λύση του κυπριακού προβλήματος. 

 Όταν λαμβάνονται τέτοιες κρίσιμες αποφάσεις που θα καθορίσουν το μέλλον και 

την ύπαρξη ενός τόπου, πρέπει να μελετηθούν σοβαρά δοκιμασμένα ιστορικά σενάρια 

λύσης.  Όπως ένας νομικός ανατρέχει σε νομικές αυθεντίες, για να δώσει μία νομική 

μάχη, έτσι και ο πολιτικός πρέπει και έχει υποχρέωση να ανατρέξει σε ιστορικές 

αυθεντίες, για να δώσει μία πολιτική μάχη. 

 Ένα πρόσφατο ιστορικό παράδειγμα είναι το ευρωπαϊκό σχέδιο λύσης, μετά τη 

μεγάλη έχθρα των δύο παγκοσμίων πολέμων.  Πριν εξήντα τρία χρόνια η Ευρώπη 

καταστράφηκε συθέμελα από τους δύο παγκοσμίους πολέμους.  Πόλεις ισοπεδώθηκαν, 

βομβαρδίστηκαν, χωριά άλλαξαν χέρια, πόλεις μοιράστηκαν στα δυο.  Ο δεύτερος 

παγκόσμιος πόλεμος τελείωσε, αφήνοντας πίσω του εκατομμύρια σκοτωμένους, 
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αγνοούμενους, πρόσφυγες, χαμένες πατρίδες και εγκαταλειμμένα χωριά. 

 ∆έκα χρόνια μετά, μερικοί φωτισμένοι Ευρωπαίοι πολίτες ένωσαν τους έξι 

μεγαλύτερους εχθρούς της Ευρώπης, τη Γαλλία, τη Γερμανία, την Ιταλία, το Βέλγιο και 

τις Κάτω Χώρες και υπέγραψαν την οικονομική συνεργασία στον τομέα του άνθρακα και 

του χάλυβα.  Η πρώτη αυτή οικονομική συνεργασία έβαλε τη βάση για την ειρήνη και 

την ενότητα της Ευρώπης, βασισμένη σε κοινές αξίες, σε αρχές ηθικής στο εμπόριο και 

στην εσωτερική διακυβέρνηση των κρατών.  Βασισμένη στον αλληλοσεβασμό και στην 

προστασία των ανθρωπίνων δικαιωμάτων.  Αυτή η σταδιακή μεταμόρφωση της 

Ευρώπης, η σταδιακή συμφιλίωση και η αποδοχή του ενός από τον άλλο και η 

συνεργασία μεταξύ των πολιτών πέτυχε μέσα σε εξήντα χρόνια να ξεθωριάσει το μίσος 

και τη διχόνοια και ενωμένη πια η Ευρώπη να θεωρείται μία αναπτυσσόμενη 

υπερδύναμη που μπορεί να σταθεί απέναντι στη Αμερική και να κατευθύνει τη διεθνή 

πολιτική και οικονομία. 

 Η προσωπική πίκρα που άφησαν στους Ευρωπαίους πολίτες οι καταστροφικοί 

πόλεμοι είναι δύσκολο να σβήσει.  Πολλές οικογένειες έχουν χάσει το σπίτι τους ή έχουν 

χάσει κάποιο αγαπημένο πρόσωπο ή έχουν κάποιον αγνοούμενο.  Η προσωπική πίκρα 

δύσκολα σβήνει στη γενιά που έζησε την έχθρα, το μίσος και την αυτοκαταστροφή. 

 Μέχρι και σήμερα υπάρχουν Ευρωπαίοι που αρνούνται να μιλήσουν ο ένας τη 

γλώσσα του άλλου ή που δακρύζουν, όταν θυμούνται τη μητέρα τους ή το μικρό τους 

αδελφό να τους αποχαιρετούν και να γνωρίζουν ότι σε λίγο θα τους κάψουν σε 

κάποιους κλιβάνους.  Αυτή η φρίκη του πολέμου μέσα από τις στάχτες της δημιούργησε 

τη φωτισμένη Ενωμένη Ευρώπη της νέας γενιάς. 

 Η γενιά του πολέμου πολέμησε να φέρει την ειρήνη σταθερά και με πίστη για τη 

νέα γενιά.  Το παράδειγμα της Ευρώπης πρέπει να αξιολογηθεί από ιστορικούς, 

πολιτικούς και κοινωνιολόγους, για να μας φωτίσει και να μας δείξει το σωστό δρόμο για 
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τη λύση του δικού μας προβλήματος, ώστε να επανενώσουμε την αγαπημένη μας 

πατρίδα για τη νέα γενιά.  Η Ευρώπη μάς δίδαξε ότι τη λύση αυτή θα την απολαύσει η 

επόμενη γενιά.  Εμείς, η γενιά του πολέμου, της πίκρας και του θρήνου, πρέπει να 

μεθοδεύουμε τη λύση του Κυπριακού με μακροχρόνιους στόχους. Με στόχο την 

εξασφάλιση της ειρήνης για την επόμενη γενιά, για τις γενεές που θα έλθουν.  Για μια 

βιώσιμη λύση θα πρέπει να ακολουθηθεί το ευρωπαϊκό μοντέλο λύσης σταδιακά με 

σταθερά βήματα.  Όπως στην Ενωμένη Ευρώπη, η γενιά που έβαλε τα θεμέλια για την 

ειρήνη και τη συμφιλίωση πριν πενήντα χρόνια έδωσε την ευημερία και την ανάπτυξη 

στους σημερινούς Ευρωπαίους. Μόλις τώρα, μετά από πενήντα χρόνια, η νέα γενιά των 

Ευρωπαίων απολαμβάνει τα θεμέλια που έβαλε η γενιά του 1950. 

 Αυτές οι ιστορικές αυθεντίες θα πρέπει να φωτίζουν τις πολιτικές μάχες που θα 

δώσουμε τις επόμενες εβδομάδες για την επανένωση της δικής μας πατρίδας και την 

εδραίωση της διαρκούς ειρήνης. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, προτού κατέλθω από το βήμα, θα ήθελα να 

ευχαριστήσω τους συναδέλφους της επιτροπής Οικονομικών και το προσωπικό της 

Βουλής, ιδιαίτερα τη γραμματεία της επιτροπής Οικονομικών, για το πραγματικά 

δύσκολο έργο που έχει επιτελέσει για την ολοκλήρωση της μελέτης του 

προϋπολογισμού που έχουμε ενώπιόν μας, λαμβάνοντας υπόψη μάλιστα τα πενιχρά 

μέσα τα οποία διαθέταμε. 

 Ευχαριστώ πολύ για την υπομονή σας.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία συνάδελφε.   

 Λένε πως δεν έχουμε πολλές κοπέλες στη Βουλή.  Έτο, η μια μετά την άλλη 

βγαίνουν στο βήμα! 

 Η κ. Ελένη Μαύρου, παρακαλώ. 
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Ε. ΜΑΥΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

 Πολλοί συνάδελφοι έχουν αναφερθεί στην ιστορική απόφαση της Κοπεγχάγης με 

έκδηλη ικανοποίηση.  Και είναι φυσιολογική η ικανοποίηση από την επίτευξη αυτού του 

πολιτικού στόχου, έστω και αν κάποιοι προσπαθούν να τη μονοπωλήσουν.  Η 

ευρωπαϊκή προοπτική της Κύπρου είναι ίσως η μεγαλύτερη πολιτική πρόκληση των 

τελευταίων χρόνων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Αντί να ερίζουν όμως οι κυβερνώντες μαζί μας και μεταξύ τους για το μονοπώλιο 

της επιτυχίας, θα ήταν πιο αποδοτικό και πιο σοβαρό, αν στα πλαίσια αυτής της 

συζήτησης στεκόμαστε κριτικά και με απαιτήσεις σε ουσιαστικές πτυχές της ενταξιακής 

πορείας, πέραν, βεβαίως, της πολιτικής στην οποία αναφέρθηκαν ήδη πολλοί.  Και με 

αυτό δεν αναφέρομαι στο οικονομικό κόστος που πλήρωσε ήδη η κυπριακή οικονομία, 

ιδιαίτερα η βιομηχανία. κόστος που έγινε πολύ μεγαλύτερο, λόγω της αποτυχίας των 

κυβερνώντων να διεκδικήσουν και να εξασφαλίσουν την οικονομική στήριξη που πήραν 

όλες οι άλλες υπό ένταξη χώρες. 

 Σ’ αυτό το στάδιο είναι σημαντικό να συζητήσουμε πώς προετοιμαζόμαστε για μια 

αξιόπιστη παρουσία στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως είπατε χθες, κύριε Νικολάου.  Είναι 

σημαντικό να συζητήσουμε αν η εναρμόνισή μας είναι περισσότερο επιφανειακή παρά 

ουσιαστική.  Είναι σημαντικό να αξιολογήσουμε τις κυβερνητικές επιλογές, όσον αφορά 

τους τομείς εναρμόνισης που κατά προτεραιότητα έχουν προωθηθεί.  

 ∆εν ισχυριζόμαστε ότι όλα είναι μαύρα και δεν πάσχουμε από μηδενισμό, όσο κι 

αν προσπαθούν οι συνάδελφοι του ∆ΗΣΥ να κρύψουν πίσω από τον αβάσιμο αυτό 

ισχυρισμό το ανεπαρκές έργο της κυβέρνησης Κληρίδη.   

 Ισχυρίζομαι όμως ότι έχουμε ψηφίσει δεκάδες νομοθεσίες που, λόγω της έλλειψης 

μηχανισμών και διαδικασιών εφαρμογής, έχουν μείνει ουσιαστικά στα χαρτιά.  
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Ισχυρίζομαι ότι η κρατική μηχανή αλλά και η κυπριακή κοινωνία ευρύτερα δεν έχουν 

τύχει της ενημέρωσης και της προετοιμασίας που είναι απαραίτητη μπαίνοντας στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση.  ∆εν είναι τυχαίο που και η έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής 

που δημοσιεύτηκε τον Οκτώβρη του 2002, αναφερόμενη στη μεγάλη πρόοδο της 

Κύπρου, σημειώνει και μια σειρά αδυναμιών ιδιαίτερα σε σχέση με τη δημιουργία δομών 

για την εφαρμογή του κοινοτικού κεκτημένου.  Ισχυρίζομαι ακόμα ότι η διαδικασία της 

εναρμόνισης θα μπορούσε να πάρει μια πραγματικά εκσυγχρονιστική τροπή.  Αντί να 

σπεύδουμε να θεσμοθετούμε χρηματιστήρια και να απελευθερώνουμε επιτόκια -ή έστω 

ταυτόχρονα- θα μπορούσαμε να δίναμε την ίδια έμφαση σε θέματα κοινωνικής 

πρόνοιας, υγείας, οικολογικής διαχείρισης, ασφάλειας στο χώρο εργασίας και σε 

πολλούς άλλους τομείς.  Συχνά το ταξίδι, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι εξίσου σημαντικό 

με τον προορισμό. 

 Θα αναφερθώ ενδεικτικά σε ορισμένους μόνο τομείς, για να στηρίξω τα πιο πάνω.   

 Οικονομία 

 Η οικονομία μας παρουσιάζει διαρθρωτικά προβλήματα που δεν παρατηρούνται 

στις χώρες της ΕυρωπαϊκήςΈνωσης, στα οποία έχουν ήδη αναφερθεί άλλοι συνάδελφοι 

εν εκτάσει.  Για παράδειγμα, το γεγονός ότι το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών στη 

δική μας περίπτωση είναι σταθερά ελλειμματικό, μάλιστα με τάση αυξητική, θυμίζει 

περισσότερο χώρες της Λατινικής Αμερικής και της Νοτιοανατολικής Ασίας και όχι της 

Ευρώπης.  Και δεν το αναφέρω αυτό, για να μπούμε σε μια αντιπαράθεση περί δεικτών 

και σε αντιπαράθεση αριθμών.  Άλλωστε, δεν είναι τυχαία που ο Ντισραέλι είπε: 

«Υπάρχουν τριών ειδών ψέματα: τα ψέματα, τα καταραμένα ψέματα και οι οικονομικές 

στατιστικές».  Ε, στην περίπτωσή μας θα μπορούσαμε να προσθέσουμε και τα 

“συναγερμικά ψέματα”.  Το στοιχείο που νομίζω ανησυχεί περισσότερο είναι το γεγονός 

ότι από την οικονομική και δημοσιονομική πολιτική της κυβέρνησης απουσιάζουν οι 
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σαφείς αναπτυξιακοί στόχοι και η προγραμματισμένη προσπάθεια για ανατροπή της 

κατάστασης.  Αν δεν προγραμματίζουν πολυώροφες “Αφροδίτες” στο μέσο της 

θαλάσσης, αναζητούν πετρέλαια και, αν δεν περικόπτουν κοινωνικά κονδύλια, 

ακριβαίνουν το “καλάθι της οικοκυράς”. 

 Χαρακτηριστικό είναι και το ότι η υλοποίηση του προϋπολογισμού ανάπτυξης στην 

Κύπρο φτάνει μόλις στο 68%, ενώ στην Ευρωπαϊκή Ένωση ξεπερνά το 80%.  Ακόμα 

ένα παράδειγμα:  Τη στιγμή που οι περισσότερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης 

στηρίζουν την ανταγωνιστικότητά τους στην αύξηση της παραγωγικότητας, προσπάθεια 

που απαιτεί ανάπτυξη επαγγελματικών δεξιοτήτων, συνεχή εκπαίδευση εργατικού 

δυναμικού, παραγωγικές επενδύσεις, ποιότητα διεύθυνσης και πολλά άλλα, στην 

Κύπρο οι κυβερνώντες στρέφονται στην εύκολη λύση της συμπίεσης των μισθών, με 

αποτέλεσμα ο ρυθμός αύξησης της παραγωγικότητάς μας να κυμαίνεται τα τελευταία 

χρόνια στο 1,5%, ποσοστό πολύ μικρότερο από το αντίστοιχο στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Παιδεία 

 Στις δημόσιες δαπάνες για την παιδεία, με ποσοστό που κυμαίνεται στο 4% του 

ΑΕΠ, η Κύπρος βρίσκεται πίσω από τον αντίστοιχο μέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 

που ξεπερνά το 5%.  Όταν άλλες χώρες θέτουν τη σύγχρονη τεχνολογία στην υπηρεσία 

κάθε μαθητή, εμείς σε πολλά σχολεία δε διαθέτουμε στοιχειώδη τεχνολογία, σε κάποιες 

περιπτώσεις ούτε την παραδοσιακή βιβλιοθήκη.  Για να μην αναφερθούμε στα 

μαθήματα που γίνονταν υπαίθρια και στις τάξεις που δεν υπάρχει καν χώρος, για να 

τοποθετηθεί έδρα για τον καθηγητή! 

 Η προχειρότητα και οι αποσπασματικές αποφάσεις είναι κανόνας.  Όταν η 

Ευρώπη με τη ∆ιακήρυξη της Μπολόνια προσανατολίζεται στη διαμόρφωση ενός 

ενιαίου ευρωπαϊκού χώρου ανώτατης εκπαίδευσης, οι κυβερνώντες προχωρούν σε 

εξαγγελία του νέου Πανεπιστημίου Εφαρμοσμένων Επιστημών και Τεχνών, με τρόπο 
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που σαφώς αφίσταται των ευρωπαϊκών κατευθύνσεων. 

 Σε μια εποχή που ο ρόλος της επιστημονικής έρευνας αποκτά ολοένα μεγαλύτερη 

σημασία, στην Κύπρο ο συντηρητισμός των κυβερνώντων και τα ελάχιστα κονδύλια 

που διατίθενται για την έρευνα την έχουν οδηγήσει σε στασιμότητα.  Η κυβέρνηση του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού σπαταλά, γιατί για σπατάλη φαίνεται να θεωρούν την 

έρευνα, μόλις το 0,2% του ΑΕΠ για έρευνα, ποσό που μας κατατάσσει στην τελευταία 

θέση όλων των υπό ένταξη χωρών, παρά το γεγονός ότι η Κύπρος έχει τους 

καλύτερους οικονομικούς δείκτες.  Ο μέσος όρος των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης 

είναι 2,2 % του ΑΕΠ.  Μάλιστα πρόσφατη απόφαση της ∆ιάσκεψης της Βαρκελώνης 

έχει θέσει ως στόχο την αύξηση του ποσοστού αυτού σε 3% του ΑΕΠ μέχρι το 2010. 

 Τοπική αυτοδιοίκηση 

 Η αρχή της επικουρικότητας, μια βασική ευρωπαϊκή αρχή, επιβάλλει την άσκηση 

πολιτικής στο πλησιέστερο προς τον πολίτη επίπεδο.  Μάλιστα η Ευρωπαϊκή Ένωση, 

επιδιώκοντας την προσαρμογή της πολιτικής της στη λογική της περιφερειακής 

ανάπτυξης, υποχρεώνει την κεντρική διοίκηση να αποκεντρώσει αρμοδιότητες και 

πόρους, προκειμένου να διεκδικήσει κοινοτικές χρηματοδοτικές ενισχύσεις. 

 ∆υστυχώς, στην Κύπρο οι κατά καιρούς υποσχέσεις για μέτρα ουσιαστικής 

ενίσχυσης των δήμων παραμένουν ανεκπλήρωτες.  Εξακολουθεί η φθορά θεσμών, η 

τοπική αυτοδιοίκηση διαχειρίζεται μόλις το 1% του κρατικού προϋπολογισμού, τη στιγμή 

που σε πολλές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης το ποσοστό αυτό φτάνει το 13%, το 

18% ακόμη του κρατικού προϋπολογισμού.  Και την ώρα μάλιστα που δίνει με το ένα 

χέρι, παίρνει με το άλλο.  Η πρόσφατη εξαγγελία για αύξηση της κρατικής χορηγίας από 

1% σε 1,5%, αύξηση που μόλις ξεπερνά τα £7,5 εκατομμύρια, εξουδετερώνεται από την 

κατάργηση του επαγγελματικού φόρου, ενός κονδυλίου γύρω στα £14 εκατομμύρια, 

που η κυβέρνηση αρνείται να αναπληρώσει παρά τις δεσμεύσεις της σ’ αυτό το σώμα.  
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∆ε φτάνει αυτό, οι κυβερνώντες διαφυλάσσουν ζηλότυπα αρμοδιότητες και ευθύνες που 

έπρεπε από καιρό να μεταφερθούν στην τοπική αυτοδιοίκηση.  Οι συστάσεις του 

Κογκρέσου Τοπικών και Περιφερειακών Αρχών της Ευρώπης που περιλαμβάνουν 

υποχρεωτικά σχέδια ενθάρρυνσης της διαδημοτικής συνεργασίας, για παράδειγμα, 

έχουν μείνει στο ράφι.   

 Μηδενίζουμε, αγαπητοί συνάδελφοι, αν πούμε ότι η Κύπρος βρίσκεται πίσω 

συγκριτικά με την Ευρώπη, σε ό,τι αφορά στο θεσμικό πλαίσιο που διέπει την τοπική 

αυτοδιοίκηση και ειδικά σε ό,τι αφορά το εύρος των αρμοδιοτήτων και το βαθμό 

αυτοτέλειας των τοπικών αρχών;  Αυτή όμως δεν είναι μόνο δική μας διαπίστωση.  

Είναι πρόσφατη εκτίμηση του δημάρχου Λευκωσίας, κ. Ζαμπέλα, που υιοθετήθηκε από 

τη γενική συνέλευση της Ένωσης ∆ήμων. 

 Περιβάλλον 

 Το ποσοστό των αναπτυξιακών δαπανών που διαθέτει η Κύπρος για το 

περιβάλλον κυμαίνεται τα τελευταία χρόνια γύρω στο 3,5%, ενώ στις υπόλοιπες χώρες 

μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στις υπό ένταξη κυμαίνεται μεταξύ 5% και 15%.  Πιο 

ανησυχητικό είναι το γεγονός ότι το στρατηγικό σχέδιο ανάπτυξης 1999-2003, που θα 

ικανοποιούσε, μεταξύ άλλων, και τις βασικές υποχρεώσεις εναρμόνισης με το 

ευρωπαϊκό κεκτημένο στον τομέα του περιβάλλοντος, υλοποιήθηκε σε ένα πολύ μικρό 

ποσοστό. 

 Στην έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής του 2002 αναφέρεται η ανάγκη άμεσης 

έρευνας για την εφαρμογή του περιβαλλοντικού κεκτημένου.  Αναφέρεται ακόμα ότι, ενώ 

έχει ψηφιστεί σωρεία σχετικής νομοθεσίας, επείγει η υιοθέτηση μέτρων που αφορούν 

τον έλεγχο της ποιότητας του αέρα και του ύδατος, των βιομηχανικών και χημικών 

αποβλήτων και της απελευθέρωσης γενετικά τροποποιημένων οργανισμών. 

 Κοινωνική πολιτική 
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 Αν και η ευρωπαϊκή κοινωνική πολιτική, ιδιαίτερα των τελευταίων δυο δεκαετιών 

της επέλασης του νεοφιλελευθερισμού, δεν είναι το καλύτερο παράδειγμα προς μίμηση 

-η ανεργία, η φτώχια, οι επισφαλείς μορφές απασχόλησης, η κοινωνική 

περιθωριοποίηση έχουν πάρει διαστάσεις- υπάρχουν πολιτικές από τις οποίες 

μπορούμε να πάρουμε μαθήματα. 

 Με τη Συνθήκη του Άμστερνταμ το 1997, γίνεται η αρχή μιας ευρωπαϊκής 

στρατηγικής καταπολέμησης των διακρίσεων με συγκεκριμένα προγράμματα και μια 

ολοκληρωμένη δέσμη μέτρων.  Θα σταθώ σε δυο μόνο παραδείγματα, γυναίκες και 

άτομα με αναπηρίες.   

 Το ποσοστό γυναικών στον ενεργά οικονομικό πληθυσμό παραμένει χαμηλό.  Το 

ποσοστό ανέργων γυναικών είναι ψηλό.  Συντηρείται ο παραδοσιακός διαχωρισμός των 

επαγγελμάτων.  Οι γυναίκες αποτελούν το μεγαλύτερο μέρος των χαμηλά αμειβομένων.  

Το 40% του γυναικείου εργατικού δυναμικού στην Κύπρο έχει απολαβές κάτω των 

£6.000.000, ενώ το αντίστοιχο ποσοστό στο ανδρικό εργατικό δυναμικό είναι μόλις 

12%.  Οι απολαβές των γυναικών στην Κύπρο είναι κατά μέσο όρο το 66% εκείνων των 

ανδρών, ενώ στην Ευρώπη, αν και παρατηρείται ακόμα ουσιαστική διαφορά, αυτή 

περιορίζεται στο 84%.   

 Είναι θετική η πρόσφατη ψήφιση νομοθεσιών, όπως είναι  “Ο περί Ίσης Αμοιβής 

για Ίσης Αξίας Εργασία Νόμος” και “Ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών 

στην Απασχόληση και Επαγγελματική Εκπαίδευση Νόμος”.  ∆υστυχώς, οι νόμοι αυτοί 

δε συνοδεύονται από αποτελεσματικούς μηχανισμούς εφαρμογής.  Άσε που η 

ουσιαστική εφαρμογή νομοθεσίας τέτοιου περιεχομένου απαιτεί υπηρεσίες και παροχές 

που θα θέτουν τη γυναίκα ίση προς τον άνδρα (ευκαιρίες κατάρτισης, ευελιξία ωραρίου, 

φύλαξη παιδιών κ.ά.), υπηρεσίες που η κυβέρνηση του ∆ΗΣΥ, αντί να αναπτύσσει, 

καταργεί, περιορίζει.   
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 Τα ίδια περίπου ισχύουν και για την απασχόληση ατόμων με ειδικές ανάγκες.  

Όταν τα άτομα αυτά αποτελούν το 54% του συνολικού αριθμού ατόμων που λαμβάνουν 

δημόσιο βοήθημα, δε θα ’πρεπε να μας προβληματίζει η ανεπάρκεια των 

προγραμμάτων απασχόλησης και κοινωνικής ένταξης;   

 Απουσιάζουν τα μέτρα για διασφάλιση της ίσης μεταχείρισης των αναπήρων, για 

πρόσβασή τους σε υπηρεσίες και αγαθά, στις νέες τεχνολογίες κ.ά.  ∆εν υπάρχει καν 

ένα μητρώο καταγραφής αναπήρων, του ποσοστού απασχόλησής τους ανά ασθένεια, 

της οικονομικής τους κατάστασης και άλλων στοιχείων που είναι απαραίτητα για τη 

χάραξη συγκεκριμένης πολιτικής. 

 Για να μην αναφερθούμε σε μια ιδιαίτερα ευαίσθητη ομάδα, των παιδιών με ειδικές 

ανάγκες, όπου η εφαρμογή της σχετικής νομοθεσίας χωλαίνει μέχρι σήμερα.  ∆εν 

υπάρχει επιπλέον κρατική πρόβλεψη για προγράμματα στήριξης των παιδιών τις 

απογευματινές ώρες ή τους καλοκαιρινούς μήνες, περιόδους κατά τις οποίες οι γονείς 

τους εργάζονται, ενώ δεν υπάρχουν προοπτικές εργοδότησης λόγω έλλειψης ειδικών 

προγραμμάτων.  Βεβαίως, ίσως να ζητούμε πολλά, λαμβάνοντας υπόψη ότι ο βασικός 

νόμος του κράτους για τα παιδιά,  “Ο περί Παίδων Νόμος”, χρονολογείται από το 1955 

και οι προοπτικές εκσυγχρονισμού του είναι ακόμα θολές. 

 Απηρχαιωμένος και σε διάσταση με την ευρωπαϊκή πολιτική παραμένει και “Ο 

περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως Νόμος”, παρά τις επανειλημμένες δεσμεύσεις 

της Νομικής Υπηρεσίας.  Και θα μπορούσαμε να αναφέρουμε πολλά άλλα 

παραδείγματα.   

 Για όλα αυτά, αγαπητοί συνάδελφοι, απαιτείται κάτι περισσότερο από δημιουργία 

μηχανισμών, καθορισμό κονδυλίων, δημιουργία προγραμμάτων.  Απαιτείται πολιτική 

βούληση και πολιτική κοινωνικά ευαίσθητη.  Ποιο πολιτικό περιεχόμενο δίνει στην 

ευρωπαϊκή προοπτική ο κάθε πολιτικός χώρος είναι, βεβαίως, προϊόν των πολιτικών 
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του δεσμεύσεων, των πολιτικών και ιδεολογικών ευρωπαϊκών αναφορών του.  

Άλλωστε, η Ευρώπη ήταν πάντα χώρος συνεχούς σύγκρουσης αντίπαλων πολιτικών 

δυνάμεων.  Αγαπητοί συνάδελφοι, ευρωπαϊκή έκφραση ήταν και ο Μέτερνιχ ο γνωστός, 

ήταν και οι εθνικές επαναστάσεις που στρέφονταν κατά του Μέτερνιχ και των συν αυτώ.  

Ευρωπαϊκή έκφραση ήταν και ο στυγνός καπιταλισμός του 19ου αιώνα, ευρωπαϊκή 

έκφραση ήταν και η παρισινή κομούνα.  Ευρωπαϊκή έκφραση ήταν και ο ναζισμός, 

ευρωπαϊκή έκφραση είναι και ο σοσιαλισμός.   Αν οι συνάδελφοι του ∆ΗΣΥ δεν έχουν 

αντιληφθεί ακριβώς αυτό τον πλούτο της Ευρώπης, τότε πραγματικά διερωτώμαι πώς 

έχουν το θράσος να διεκδικούν το μονοπώλιο της ευρωπαϊκότητας για το χώρο τους.   

 Εμείς δεν αντικρίζουμε την Ευρωπαϊκή Ένωση μέσα από ροζ γυαλιά.  Ο 

ευρωπαϊκός πολιτικός χώρος ούτε παράδεισος είναι ούτε μαγικός τόπος όπου 

εξαφανίζονται από τη μια στιγμή στην άλλη όλα τα προβλήματα.  Το να είναι κάποιος 

κατά της νεοφιλελεύθερης όψης της Ευρωπαϊκής Ένωσης δε σημαίνει ότι είναι 

αντιευρωπαϊστής, αλλά ότι μάχεται και διεκδικεί μια άλλη Ευρώπη, διεκδικεί ένα άλλο 

περιεχόμενο για τον όρο “ευρωπαϊκότητα”.   

 Αυτή την αλλαγή φιλοσοφίας είναι που έχει ανάγκη ο τόπος.  Έχει ανάγκη από 

πραγματική ρήξη με το κατεστημένο.  Έχει ανάγκη απαλλαγής από εκείνους που 

πραγματικά δηλητηριάζουν την κοινωνική και πολιτική ζωή του τόπου.   

 Προτού κλείσω, θα ήθελα να δώσω μια απάντηση και στον κ. Καρά, παρ’ όλο που 

είναι απών, αλλά και σε άλλους συναδέλφους του ∆ΗΣΥ που φαίνεται να υιοθετούν τις 

απόψεις του.   Οι τελευταίοι, αγαπητοί συνάδελφοι, που δικαιούνται να δίνουν μαθήματα 

επαναπροσέγγισης είναι ο ∆ΗΣΥ και ιδιαίτερα ο κ. Καράς.  Είναι η πολιτική αυτής της 

κυβέρνησης που επέτρεψε να ακούγεται στα στρατόπεδά μας το “Καλός Τούρκος ο 

νεκρός Τούρκος”.  Είναι η πολιτική αυτής της κυβέρνησης που επέτρεψε την εποχή των 

S 300 και του ενεργού ηφαιστείου να ακουστεί ξανά το «Ελλάς, Ελλάς σκέπασε κι 



 16

εμάς», για να μην αναφερθούμε σε μια σειρά ομιλίες, συνθήματα και εθνικές κορόνες 

που κατά καιρούς έχουν δει το φως της δημοσιότητας από συναδέλφους του ∆ΗΣΥ.  

 Οι κοινοί αγώνες Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι 

κομμάτι της ιστορίας του ΑΚΕΛ.  Όταν σύντροφοί μας δολοφονούνταν, οι δολοφόνοι 

βρίσκονταν στην παράταξη που σήμερα εκφράζεται από το ∆ΗΣΥ.  Όταν σύντροφοί 

μας  διώκονταν, οι διώκτες βρίσκονταν στην παράταξη που σήμερα εκπροσωπεί ο 

∆ΗΣΥ. ∆ε μονοπωλούμε την υπόθεση της επαναπροσέγγισης.  Αντίθετα, χαιρόμαστε 

που σήμερα η πολιτική της επαναπροσέγγισης υιοθετείται από όλες σχεδόν τις 

πολιτικές δυνάμεις του τόπου.  Ελπίζουμε μόνο αυτή η νεοφανής πολιτική να είναι 

ειλικρινής, γιατί έχουμε πραγματικά ανάγκη σ’ αυτό τον τόπο το σεβασμό της 

διαφορετικότητας, την αποδοχή της διαφορετικότητας. αυτή η αποδοχή, αυτός ο 

σεβασμός, είναι που θα αποτελέσει πραγματικά θεμέλιο για την επανένωση του τόπου. 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Μαύρου. 

 Κύριε Κωνσταντίνου, παρακαλώ, έχετε το λόγο. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆ολοφόνοι των λαών είναι κάποιοι οι οποίοι για μας δεν έχουν χρώμα.  Είναι 

κάποιοι οι οποίοι καταδυνάστευσαν κατά καιρούς ουκ ολίγους συνανθρώπους μας σε 

ολόκληρο τον πλανήτη.  Και, δυστυχώς, για κάποιους είχαν χρώμα!  Και κάποιους, όταν 

έκαναν επεμβάσεις και καταδυνάστευαν λαούς και χώρες, δεν είχαν την τόλμη κάποιοι 

εδώ στην Κύπρο, προερχόμενοι από συγκεκριμένο κομματικό χώρο, το ΑΚΕΛ, να 

καταδικάσουν και να αναγνωρίσουν ότι τα τανκς δεν είναι μαύρα ούτε κόκκινα ούτε 

άσπρα·  δεν έχουν χρώμα.  Αυτό ας το λάβουν υπόψη και είναι μια απάντηση προς την 
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αγαπητή, κατά τα άλλα, συνάδελφο, κ. Ελένη Μαύρου.   

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆έκα χρόνια μετά την ανάληψη της διακυβέρνησης από την κυβέρνηση Γλαύκου 

Κληρίδη, ο κυπριακός λαός αισθάνεται υπερήφανος για το επίπεδο της αμυντικής 

θωράκισης την οποία η κυβέρνηση αυτή οικοδόμησε, με τη συμπαράσταση βέβαια της 

Βουλής, των πολιτικών κομμάτων και ολόκληρου του κυπριακού λαού.  Αυτό 

αποδεικνύεται άλλωστε και από σειρά δημοσκοπήσεων που έχουν δει το φως της 

δημοσιότητας και οι οποίες, όλες ανεξαιρέτως, δείχνουν ότι ο κυπριακός ελληνισμός 

εμπιστεύεται την άμυνα σαν πρώτο θεσμό του κράτους. 

 Και αυτό ασφαλώς δεν είναι τυχαίο.  Στα δέκα αυτά χρόνια που πέρασαν έγιναν 

στον τομέα της άμυνας τεράστιες προσπάθειες που είχαν σαν αποτέλεσμα τη 

δημιουργία μιας αξιόπιστης και αποτελεσματικής αποτρεπτικής δύναμης, ικανής να 

διασφαλίσει την ειρήνη και σταθερότητα στο νησί.  Και θα ήθελα να σταθώ για λίγο στο 

θέμα αυτό και να τονίσω κάτι που, δυστυχώς, δεν ακούσθηκε ή ακούσθηκε ελάχιστα τον 

τελευταίο καιρό, αναφορικά με τη συμβολή της Εθνικής Φρουράς και της άμυνας 

γενικότερα στη μεγάλη επιτυχία της ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Η αμυντική μας πολιτική όπως χαράχθηκε από τον Πρόεδρο Κληρίδη και το 

Υπουργικό του Συμβούλιο και υλοποιήθηκε πιστά από το Υπουργείο Άμυνας και την 

Εθνική Φρουρά αποσκοπούσε στη διαμόρφωση στην Κύπρο συνθηκών ειρήνης, 

ασφάλειας και σταθερότητας, έτσι ώστε να διασφαλισθεί η απρόσκοπτη πορεία προς 

την Ευρωπαϊκή Ένωση και από την άλλη να δώσει την απαιτούμενη αξιοπιστία στον 

Πρόεδρο, για να διαπραγματευτεί την ειρηνική επίλυση του κυπριακού προβλήματος. 

 Θα θυμάστε, κύριοι συνάδελφοι, τις απειλές που εκτόξευε ολόκληρη η πολιτική και 

στρατιωτική ηγεσία της Τουρκίας, αλλά και η ηγεσία των Τουρκοκυπρίων, περί θερμών 

επεισοδίων, περί διατάραξης της ειρήνης και σταθερότητας στην Ανατολική Μεσόγειο, 
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περί ενσωμάτωσης των κατεχομένων και άλλα, σε περίπτωση που η Κύπρος γινόταν 

δεκτή στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Απέναντι σε αυτές τις απειλές της Τουρκίας, ο Υπουργός Άμυνας και η κυβέρνηση 

με αποφασιστικότητα προέβαλλαν την αποτρεπτική ισχύ της αμυντικής μας θωράκισης 

και τόνιζαν ότι η απρόσκοπτη και σταθερή πορεία προς την Ευρωπαϊκή Ένωση θα 

συνεχιστεί, χωρίς να πτοούμεθα από τις απειλές αυτές.  Το αποτέλεσμα της 

Κοπεγχάγης δικαίωσε τις προσδοκίες όσων είχαν την ευθύνη της άμυνας του τόπου και 

την πεποίθησή τους ότι η αποτρεπτική ισχύς που οικοδομήθηκε στην Κύπρο στα 

πλαίσια του ∆όγματος του Ενιαίου Αμυντικού Χώρου, σε συνδυασμό πάντοτε βέβαια και 

με τις επικρατούσες διεθνείς συγκυρίες, δεν άφηναν περιθώρια για οποιαδήποτε 

αντίδραση της Τουρκίας. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αποστολή της άμυνας δεν είναι ο πόλεμος.  Αποστολή της άμυνας στα σύγχρονα 

δημοκρατικά κράτη είναι η διατήρηση της ειρήνης.  Και αυτό επιτυγχάνεται με τη 

στρατηγική της αποτροπής.  ∆ηλαδή να γνωρίζει ο αντίπαλος ότι το κόστος που θα 

υποστεί, σε περίπτωση που θα επιχειρήσει μια στρατιωτική ενέργεια, θα είναι πολύ 

μεγαλύτερο από το προσδοκώμενο όφελος και αυτό να επενεργεί αποτρεπτικά.  Αυτή 

ακριβώς τη στρατηγική εφαρμόσαμε στη δεκαετία που πέρασε.  Με τη συνεργασία και 

συμπαράσταση της Ελλάδας στα πλαίσια του ∆όγματος του Ενιαίου Αμυντικού Χώρου 

και παρά τις πολλές δυσκολίες και αντιξοότητες που συναντήσαμε, οικοδομήσαμε ένα 

μικρό,  αλλά ισχυρό και αποτελεσματικό, στρατό.  Αποτέλεσμα αυτής της πολιτικής ήταν 

η διατήρηση στην Κύπρο συνθηκών ειρήνης, ασφάλειας και σταθερότητας, έτσι ώστε 

απρόσκοπτα να πορευθούμε προς την Ευρωπαϊκή Ένωση και να πετύχουμε αυτό το 

μεγάλο στρατηγικό στόχο. 

 ∆ε θα ήθελα να καταχραστώ το χρόνο και να αναφερθώ με λεπτομέρειες στα όσα 
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έγιναν στον τομέα της άμυνας όλα αυτά τα χρόνια.  ∆εν μπορώ όμως από την άλλη να 

παραλείψω σημαντικά γεγονότα που ανέτρεψαν κυριολεκτικά την επικρατούσα για 

πολλά χρόνια αντίληψη του λαού μας για την άμυνα και τον έκαναν να την κατατάξει σε 

πρώτο θεσμό του κράτους.  ∆εν μπορώ να μην αναφερθώ στο θεσμό του ενιαίου 

αμυντικού δόγματος, που ο Πρόεδρος Κληρίδης και ο αείμνηστος Ανδρέας Παπανδρέου 

διακήρυξαν το 1993 και πάνω στον οποίο στηρίχθηκε ολόκληρη η μετέπειτα αμυντική 

μας πολιτική.  

 Στα πλαίσια του δόγματος, είδαμε για πρώτη φορά τα μαχητικά αεροσκάφη της 

Ελλάδας να πετούν στους κυπριακούς ουρανούς και τα πολεμικά πλοία να διασχίζουν 

τις κυπριακές θάλασσες.  Είδαμε το Κοινό Μνημόνιο Χειρισμού Κρίσεων και άλλες 

επιμέρους αμυντικές συμφωνίες με την Ελλάδα, κοινά εξοπλιστικά προγράμματα, κοινές 

ασκήσεις και άλλου είδους συνεργασίες σε πολλούς τομείς της αμυντικής 

δραστηριότητας.   

 Από πλευράς υποδομής, για την εξυπηρέτηση του δόγματος κατασκευάσθηκε η 

αεροπορική βάση στην Πάφο, καθώς και η νέα ναυτική βάση στο Μαρί, η οποία 

πρόσφατα εγκαινιάστηκε.  Έγιναν επίσης και πολλά άλλα μικρότερα έργα, ιδιαίτερα 

στον τομέα της επιτήρησης και ελέγχου, στις επικοινωνίες και στην ανταλλαγή 

πληροφοριών, τα οποία θα ήθελα αρκετό χρόνο να απαριθμήσω. 

 Θέλω επίσης να αναφερθώ και στα εξοπλιστικά προγράμματα.  Παρά τις 

δυσκολίες που αντιμετωπίζουμε ως Κύπρος, λόγω του εμπάργκο που οι περισσότερες 

δυτικές χώρες μάς επιβάλλουν, εντούτοις η κυβέρνηση κατόρθωσε να προμηθεύσει την 

Εθνική Φρουρά με τα πλέον σύγχρονα οπλικά συστήματα, σε μια προσπάθεια να 

υποκαταστήσουμε την ποσότητα του αντιπάλου με τη δική μας υπεροχή στην ποιότητα 

του προσωπικού και των μέσων που διαθέτουμε.  ∆ε θα καταφύγω στη στείρα 

απαρίθμηση των οπλικών συστημάτων και μέσων που προμηθεύθηκε η Εθνική 
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Φρουρά τα τελευταία χρόνια ούτε στην επιχειρηματολογία των χρημάτων που 

δαπανήθηκαν γι’ αυτά.  Ο κυπριακός ελληνισμός είχε την ευκαιρία κατά τις παρελάσεις 

της 1ης Οκτωβρίου να παρακολουθήσει και να δει από πρώτο χέρι τα νέα αυτά οπλικά 

συστήματα. 

 Θέλω στο σημείο αυτό να επισημάνω την επιτυχημένη πολιτική που ακολούθησε 

το Υπουργείο Άμυνας στις αγορές των πλέον σημαντικών οπλικών συστημάτων, όπως 

είναι τα πολεμικά ελικόπτερα, τα οποία με κάθε μυστικότητα αφίχθησαν στην Κύπρο και 

μετά έγινε γνωστή η άφιξή τους.  Αυτό αποδεικνύει και τη συνετή πολιτική που 

ακολουθήσαμε, ιδιαίτερα το τελευταίο χρονικό διάστημα, λόγω και των εξελίξεων στο 

κυπριακό πρόβλημα αλλά και της ενταξιακής μας πορείας.  Η κυβέρνησή μας ποτέ δε 

θεώρησε την άμυνα σαν μέσο κομματικής εκμετάλλευσης και πάντοτε διακήρυττε ότι η 

άμυνα είναι υπόθεση όλου του λαού και όλων των κομμάτων. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι ένοπλες δυνάμεις δεν είναι ασφαλώς μόνο τα οπλικά συστήματα και τα άλλα 

διαθέσιμα μέσα.  Είναι πρώτα και κύρια το στρατιωτικό προσωπικό και το υψηλό ηθικό 

από το οποίο πρέπει να εμπνέεται.  Αυτός είναι ο καταλύτης που αναδεικνύει τις 

ένοπλες δυνάμεις σε πρωταγωνιστή της κοινωνίας, σε ό,τι ιερότερο και πολυτιμότερο 

έχει, την άμυνα και την ασφάλεια της πατρίδας. 

 Μέσα στα πλαίσια αυτά, η κυβέρνησή μας προχώρησε σε ριζικά και 

αποτελεσματικά μέτρα βελτίωσης όλων των παραμέτρων που συνθέτουν και 

επηρεάζουν τη ζωή του στρατιωτικού προσωπικού, ώστε απερίσπαστο από άλλα 

προβλήματα να εκτελεί την υψηλή αποστολή του.  Σε ό,τι αφορά τα στελέχη της Εθνικής 

Φρουράς, με σειρά νομοθετημάτων που ψηφίσθηκαν τα τελευταία χρόνια, 

διασφαλίσθηκε η αντικειμενική και αξιοκρατική αξιολόγηση και ανέλιξη των στελεχών 

στην κλίμακα της στρατιωτικής ιεραρχίας, καθώς και η βελτίωση της επαγγελματικής της 
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οικονομικής αλλά και της κοινωνικής τους ζωής.  Σε ό,τι αφορά τους κληρωτούς, 

πεποίθηση της κυβέρνησης Κληρίδη είναι ότι αποτελεί κοινωνική και εθνική ανάγκη η 

θητεία να αποτελεί από κάθε άποψη, και με την πλήρη έννοια του όρου, κερδισμένο 

χρόνο και για τη χώρα αλλά και για τους ίδιους τους νέους. 

 Προϋπόθεση όλων αυτών είναι η δημιουργία συνθηκών και προϋποθέσεων καλής 

διαβίωσης, καθώς και ισότητας, δικαιοσύνης και αξιοκρατίας στη μεταχείριση των 

κληρωτών από την ημέρα της κατάταξής τους μέχρι την ημέρα της απόλυσής τους από 

την Εθνική Φρουρά.  Αναφορικά με τις συνθήκες διαβίωσης των κληρωτών στα 

στρατόπεδα και τα φυλάκια, η κυβέρνηση Κληρίδη δαπάνησε δεκάδες εκατομμύρια 

λίρες, για τη δημιουργία σύγχρονων εγκαταστάσεων στρατωνισμού που να πληρούν 

όλες τις προϋποθέσεις για μια άνετη διαβίωση, αντάξια του πολιτισμικού και 

οικονομικού επιπέδου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Η προσπάθεια αυτή, που έχει 

άμεση επίπτωση στο ηθικό των στρατιωτών μας και κατ’ επέκταση αντανακλά στη 

μαχητική ικανότητα της Εθνικής Φρουράς, συνεχίζεται με εντατικούς ρυθμούς. 

 Τα νέα κοινωνικά πλαίσια που διαμορφώνονται στην πατρίδα μας, σε σχέση με τη 

ραγδαία εξέλιξη της τεχνολογίας και της πληροφορικής, την εισαγωγή νέων οπλικών 

συστημάτων, νέων δογμάτων και νέων τακτικών, σε συνάρτηση με τη συμμετοχή της 

Κύπρου στις ευρωπαϊκές δομές ασφάλειας και άμυνας, καθώς και σε άλλα συλλογικά 

συστήματα ασφάλειας, απαιτούν ένα θεσμικό πλαίσιο στο οποίο να εδράζεται η άμυνα 

στην ευρεία της έννοια, προσαρμοσμένο στις σύγχρονες απαιτήσεις και ικανό να αντέξει 

τους κραδασμούς που οι αλλαγές αυτές επιφέρουν. 

 Από το 1993 μέχρι σήμερα δεκάδες νομοθετήματα που αφορούν τη λειτουργία της 

Εθνικής Φρουράς, του Υπουργείου Άμυνας, και άλλων συναφών θεμάτων 

προωθήθηκαν για ψήφιση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων.  

 Η άμυνα στο σημερινό κόσμο έγινε πιο πολύπλοκη και πολύπλευρη.  Η 



 22

γεωοικονομική διάσταση, κοντά στη γεωπολιτική, οι πολυμερείς αμυντικές σχέσεις, οι 

διεθνείς οργανισμοί ασφάλειας και η παγκοσμιοποίηση είναι παράγοντες που 

εμπλέκονται άμεσα με την αμυντική ισχύ και το πολιτικοστρατιωτικό δυναμικό μιας 

χώρας.  Μέσα στα πλαίσια αυτά, η ανάπτυξη της αμυντικής διπλωματίας κατέχει μια 

ξεχωριστή θέση και παίζει το δικό της ρόλο στο πλέγμα των διεθνών σχέσεων, που όσο 

περνά ο χρόνος γίνονται όλο και πιο πολύπλοκες. 

 Η Κύπρος, μια χώρα που αντιμετωπίζει ουσιαστικό πρόβλημα ασφάλειας, αλλά 

και ένα κράτος μέλος διεθνών οργανισμών και υποψήφιο για ένταξη στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, ανέλαβε τα τελευταία χρόνια πρωτοβουλίες στον τομέα της αμυντικής 

διπλωματίας, όπως η σύναψη συμφωνιών για στρατιωτική και τεχνική συνεργασία με 

αριθμό φιλικών χωρών, η ενεργότερη συμμετοχή μας στους ευρωπαϊκούς θεσμούς 

ασφάλειας όπως στον Ευρωστρατό και τον ΟΑΣΕ,   η συμμετοχή στρατιωτικών σε 

διεθνείς δραστηριότητες αμυντικού περιεχομένου όπως διεθνή συμπόσια, σεμινάρια, 

παρακολούθηση ασκήσεων άλλων χωρών, συμμετοχή στο πρόγραμμα “Ανοικτοί 

Ουρανοί” και σε άλλους τομείς. 

 Όλη αυτή η προσπάθεια για την αμυντική θωράκιση της Κύπρου, δυστυχώς, δεν 

έγινε χωρίς θυσίες. Το τίμημα της διασφάλισης της ειρήνης υπήρξε βαρύ για την Εθνική 

Φρουρά και τον κυπριακό ελληνισμό.  Στο βωμό του καθήκοντος προς την πατρίδα, 

έντεκα στελέχη της Εθνικής Φρουράς και έξι στρατεύσιμοι έχασαν τη ζωή τους την 

τελευταία δεκαετία είτε σε ατυχήματα εν ώρα υπηρεσίας είτε από δολοφονικές σφαίρες 

των Τούρκων κατακτητών.  Αποκορύφωμα αυτής της θυσίας η τραγική πτώση του 

μοιραίου ελικοπτέρου της Εθνικής Φρουράς τη 10η Ιουλίου 2002, όπου έχασαν τη ζωή 

τους κατά τη διάρκεια νυκτερινής άσκησης ο Αρχηγός της Εθνικής Φρουράς 

αντιστράτηγος Ευάγγελος Φλωράκης, ο διοικητής της Αεροπορίας ταξίαρχος Στέλιος 

∆εμένεγας, ο υπασπιστής του Αρχηγού πλωτάρχης Νικόλας Γεωργίου και οι χειριστές 
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του ελικοπτέρου επισμηναγός Πάρις Αθανασιάδης και σμηναγός Μιχάλης Σιακαλλής. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στο Σχέδιο Ανάν, το οποίο η πολιτική μας ηγεσία σχεδόν στο σύνολό της 

αποδέχθηκε σαν βάση για διαπραγμάτευση, προβλέπεται η αποστρατικοποίηση της 

Κύπρου και κατά συνέπεια η διάλυση της Εθνικής Φρουράς.  Αυτή ήταν και η πολιτική 

του Προέδρου Κληρίδη, στα πλαίσια πάντοτε μιας βιώσιμης και λειτουργικής λύσης, η 

οποία θα διασφάλιζε τα ανθρώπινα δικαιώματα, μεταξύ των οποίων και αυτό της 

ασφάλειας του κυπριακού ελληνισμού.   

 Όμως δε γνωρίζουμε ακόμα ποια κατάληξη θα έχουν οι συνομιλίες και ποια θα 

είναι η τελική μορφή που θα έχει η λύση, σε περίπτωση που θα συμφωνηθεί.  Μέχρι 

τότε η Εθνική Φρουρά θα υπάρχει και θα ενισχύεται συνεχώς, έτσι ώστε να αποτελεί την 

ασπίδα του κυπριακού ελληνισμού σε κάθε ενδεχόμενο  -όσο απομακρυσμένο και αν 

είναι- η Τουρκία να θελήσει να δημιουργήσει οποιαδήποτε κρίση στην Κύπρο. 

 Κύριε Πρόεδρε, ως βουλευτής προερχόμενος από την εκλογική περιφέρεια 

Πάφου, έχω την υποχρέωση να αναφερθώ και στα της Πάφου, ξεκινώντας από μια 

επισήμανση.  Το γεγονός ότι σήμερα κάποιοι είναι λαλίστατοι, και έχουν δικαίωμα να 

είναι λαλίστατοι, αλλά είναι υποχρεωμένοι να είναι πιο προσεκτικοί στις επισημάνσεις 

τους και να μιλούν με βάση και τις πραγματικότητες.  Η Πάφος σήμερα δεν είναι ο 

φτωχός συγγενής.  Κάποιες άλλες επαρχίες διεκδικούν τον τίτλο του φτωχού συγγενή·  

ο συνάδελφος κ. Ζαχαρίας μόλις χθες το είπε.  ∆ε χαίρομαι γιατί κάποιες άλλες επαρχίες 

διεκδικούν αυτό τον τίτλο.  Ούτε και λέω ότι η Πάφος απέκτησε ή έφτασε στο σημείο 

εκείνο που όλοι προσδοκούσαμε να ήταν, αλλά τουλάχιστον την τελευταία δεκαετία 

έγιναν πάρα πολλά.  ∆εν έγιναν όμως όλα όσα θα θέλαμε να γίνουν. 

 Βλέπουμε σήμερα ένα οδικό δίκτυο το οποίο είναι εφάμιλλο άλλων επαρχιών.  Το 

γεγονός ότι ο δρόμος Λεμεσού-Πάφου έφτασε στην ολοκλήρωσή του, το γεγονός ότι 
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άλλα οδικά δίκτυα σημαντικά για την επαρχία όπως είναι αυτά που οδηγούν στα ορεινά 

θέρετρα, ο δρόμος που οδηγεί προς το διαμέρισμα Κελοκεδάρων, ο σχεδιασμός του 

νέου δρόμου Πάφου-Πόλεως Χρυσοχούς, καθώς κι άλλα οδικά δίκτυα δευτερεύουσας 

σημασίας έχουν ολοκληρωθεί και υλοποιηθεί -άλλα βρίσκονται σε εξέλιξη- αυτά και 

μόνο καταμαρτυρούν το σημαντικότατο έργο το οποίο έχει γίνει.  Σε αντίθεση με 

διοικούντες άλλων εποχών που είχαν την ευθύνη και έπρεπε να είχαν δει την Πάφο, 

αλλά, δυστυχώς, την άφησαν στο έλεος του Θεού.  Την άφησαν εκεί, μόνη της να 

περιμένει κάποιους άλλους -όπως ήρθαν και έχουν επιτελέσει σημαντικό έργο- και την 

οδήγησαν στην αστυφιλία και στην ερήμωση.   Αυτή είναι η ευθύνη τους και, αντί να την 

αναλάβουν αυτή την ευθύνη, σήμερα μηδενίζουν τα πάντα.  Και σήμερα μιλούν με 

τέτοιο τρόπο και τέτοια προσέγγιση, σαν να βρισκόμαστε σε άλλες εποχές και δε βλέπει 

ο λαός.  Αλλά ο λαός έχει κρίση.  Και ο λαός απαντά τη δεδομένη στιγμή.  Και αυτό ας 

το έχουν υπόψη κάποιοι. 

 Έχουμε δει την υλοποίηση κάποιων έργων για την παιδεία.  Την παράδοση ενός 

γυμνασίου, του Γυμνασίου Θεοσκέπαστης.  Έχουμε δει την υλοποίηση άλλων έργων για 

την παιδεία, την παράδοση δημοτικών σχολείων, την παράδοση δημοτικού σχολείου 

στην Πόλη Χρυσοχούς, έχουμε δει την αναβάθμιση γενικά της υλικοτεχνικής 

οικοδόμησης που αφορά τα κτίρια και την εγκατάσταση κεντρικών θερμάνσεων σε όλα 

σχεδόν τα σχολεία της Πάφου.  Έχουμε δει το αεροδρόμιο Πάφου να αναβαθμίζεται και 

τον πύργο ελέγχου να βρίσκεται σε πλήρη λειτουργία, κάτι που αναβαθμίζει άμεσα το 

ίδιο το αεροδρόμιο, αλλά και παρέχει σημαντικές υπηρεσίες σε έναν πολύ νευραλγικό 

τομέα. 

 Έχουμε ακούσει κάποιους να μιλούν για σκάνδαλα και ξεχνούν ότι αυτή η 

νοοτροπία καλλιεργηθεί από κάποιους και ξεχνούν την ανοχή που υπήρξε τα 

προηγούμενα χρόνια, όταν οι ίδιοι κυβερνούσαν.  Ήταν αυτή η νοοτροπία που, 
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δυστυχώς, και σήμερα τη βρίσκουμε μπροστά μας, παρά τις πολλαπλές προσπάθειες οι 

οποίες καταβάλλονται, και τουλάχιστον από πλευράς της σημερινής κυβέρνησης 

καταδείχθηκε ότι, ναι, έχει δώσει δείγματα ότι είναι σε θέση όλους όσοι εμπλέκονται σε 

τέτοιου είδους συμπεριφορές να τους οδηγήσει ενώπιον της δικαιοσύνης.  Κάτι που 

προηγουμένως δεν έβγαινε καν στη δημοσιότητα, γιατί αποκρύπτονταν αυτά τα θέματα, 

κάποιοι τα καμούφλαραν, γιατί έτσι τους συνέφερε. 

 Ο συνάδελφος, ο Γιώργος Χατζηγεωργίου, χθες είπε ότι δεν είχε διοριστεί κανένας 

στις σχολικές εφορίες από πλευράς ΑΚΕΛ.  Η κυβέρνηση είχε προτείνει, αλλά το ΑΚΕΛ, 

έχοντας κατά νουν τη στείρα αντιπολίτευση και, για να περάσει τα δικά του μηνύματα, 

δεν αποδέχθηκε διορισμό από πλευράς του ΑΚΕΛ.  Η ευθύνη ανήκει στο ΑΚΕΛ, όχι 

στην κυβέρνηση η οποία πρότεινε.   

 Μίλησε ο συνάδελφος ο Γιαννάκης Θωμά για ζώνες και για χαριστικές αλλαγές 

ζωνών. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όχι, είμαι εγώ που μίλησα. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Και εσείς, κύριε συνάδελφε.  Θα αναφερθώ και σε σας.   

 Φαίνεται έχετε ξεχάσει ότι η κυβέρνησή σας, όταν βρισκόσασταν στην αρχή, είχατε 

προβεί σε χαριστικές αλλαγές... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πες μας μια, κύριε! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ουκ ολίγες! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μια, μια! 



 26

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Στην Κερύνεια, στο Βαρώσι, συγχωριανοί σας και τους ξέρετε πολύ καλά. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μιλάτε από τον καιρό του... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

...έχετε προβεί σε χαριστικές αλλαγές και έχετε τιτλοποιήσει μάλιστα.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ποτέ και σε καμία. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Άλλοι αξιωματούχοι του κόμματός σας έχουν πάρει χαριστικά γη και από την 

εκκλησία και από το κράτος.  Άλλοι την πώλησαν και έχουν καρπωθεί σε μεγαλύτερα 

ποσά αυτή την ευεργεσία και άλλοι την κατέχουν μέχρι και σήμερα και την 

εκμεταλλεύονται.   Αν θέλετε ονόματα, να σας δώσω στην πορεία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όχι, τώρα να μας τα πεις! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Όσον αφορά το σκάνδαλο για το χρηματιστήριο, νομίζω είναι γνωστή η 

συμπεριφορά του ΑΚΕΛ, όταν ο λαός πίεζε για επιβολή φόρων σε αυτούς που είχαν 

πλουτίσει.  Ποια ήταν η στάση και η συμπεριφορά τους;  Και εσάς φυσικά, του ∆ΗΚΟ; 

 (Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Κώστα Κωνσταντίνου τον Πρόεδρο της 

Βουλής αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Άριστος Χρυσοστόμου.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

 Κύριε συνάδελφε, ο χρόνος σας τελείωσε.  Παρακαλώ! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 
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 Ναι, απλά θέλω να πω κάτι.  Έχω πάρα πολλά σημεία που θα ’θελα να θίξω, αλλά 

ο χρόνος δε με παίρνει.  Απλά θα ήθελα να πω, και το επισημαίνω με έμφαση, γι’ 

αυτούς οι οποίοι εμπλέκονται σε σκάνδαλα, σε χρηματισμούς, γι’ αυτούς οι οποίοι έχουν 

άμεση εμπλοκή και όλες τους οι ενέργειες έχουν σχέση με την προώθηση προσωπικών 

συμφερόντων ατόμων ή ομάδων και έχουν γράψει σχετικά και κάποιες εφημερίδες και 

μάλιστα με κεφαλαίους τίτλους, πριν δύο μήνες, ημέρα Κυριακή.  Και η “ΜΑΧΗ” και η 

“ΑΛΗΘΕΙΑ” έχουν αναφερθεί σε συγκεκριμένο σκάνδαλο και την εμπλοκή 

συγκεκριμένου πολιτικού προσώπου και δη αξιωματούχου κόμματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, παρακαλώ! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, αλλά δεν τελειώνετε! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε!   

 Η δημοσίευση αυτή δε διαψεύστηκε.  ∆εν υπήρξε καμία αντίδραση.  ∆εν υπήρξε 

καμία προσπάθεια.  Γινόταν και ονομαστική αναφορά σε υπότιτλο.  Και έγινε και άλλη 

αναφορά.  ∆εν υπήρξε καμία προσπάθεια, τουλάχιστον το άτομο εκείνο τον εαυτό του 

να τον φέρει στο ύψος εκείνο που θα έπρεπε να ήταν και να ζητήσει τουλάχιστον τη 

διάψευση.  Και εσείς, ως κόμματα της αντιπολίτευσης, που τόση ευαισθησία δείχνετε και 

αναφέρεστε σε σκάνδαλα, γενικολογώντας και αοριστολογώντας,  δεν είχατε αυτή την 

ευαισθησία να ζητήσετε λεπτομέρειες και πληροφορίες, αν και αρκετοί από εσάς ξέρετε.  

Και ξέρετε από πρώτο χέρι.  Και τα έχετε διασταυρώσει.  Και κατ’ ιδίαν σε πηγαδάκια, 

συνάδελφοι, τα λέτε, αλλά δεν τολμάτε, γιατί είστε επιλεκτικοί στην προσέγγισή σας.  
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Γιατί ξέρετε ότι οι εμπλεκόμενοι, ο εμπλεκόμενος σε αυτή την περίπτωση που ενήργησε 

και έχει αποδειχτεί και κατά τη διαδικασία που ακολουθήθηκε από την αρχή μέχρι το 

τέλος και η όλη προσέγγιση και προσπάθεια που γινόταν ήταν τέτοια για εξυπηρέτηση 

εκείνων των ομάδων... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ...έχετε επιδείξει... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, παρακαλώ. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ..και σας καλώ και τώρα.  Αν έχετε το θάρρος, τολμήστε.  Υπάρχουν στοιχεία τα 

οποία είναι στη διάθεσή σας.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα ξεκινούσα την παρέμβασή μου με αναφορά στη μυθολογία του Αισώπου, στην 

κληριδική μυθολογία και ανεκδοτολογία, θα πρόσθετα τη μυθολογία επί της άμυνας και 

την κατά Κωνσταντίνο μυθολογία, τον καθ‘ όλα φίλτατό μου κ. Κώστα Κωνσταντίνου, 

όχι με εξαιρέσεις, αλλά είμαι υπόχρεος να ξεκινήσω από κάποιο σκέλος στο οποίο θα 

έκανα αναφορά αργότερα:  Στη στρατηγική πολιτική του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, της 

κληριδικής διακυβέρνησης της διαχρονικής πορείας, που περιλαμβάνει ως μέρος 

τακτικής στρατηγικής τη συκοφαντία, την κατασυκοφάντηση πολιτικών αντιπάλων, τη 
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διάδοση ψευδών ειδήσεων και το κουτσομπολιό.  Το κατινίστικο, κάποιος συνάδελφος 

είχε πει.  Αυτή είναι η επιβεβαίωση από του βήματος στο φινάλε των όσων έχει πει ο κ. 

Κωνσταντίνου.  «Κάποιος, κάπου, κάποτε έγραψε κάτι, κάπου, κάποτε που σχολιάζεται 

στα πηγαδάκια της Βουλής»!  Αφήνω στην κρίση, όχι των ελάχιστων συναδέλφων και 

των άλλων που παρευρίσκονται σε  αυτή την αίθουσα, αλλά όλων αυτών που μας 

ακούν!  Ναι, κύριοι!  Αυτή είναι η πολιτική της απερχόμενης διακυβέρνησης.  Μία πτυχή 

από την πολιτική που εκφράζεται στρατηγικά και τακτικά. 

 Απέρχεται αυτή η κυβέρνηση και αυτός ο πρόεδρος με την κατάθεση του 

τελευταίου δεκαετούς προϋπολογισμού τους.  Μας παρέχεται η ευκαιρία να κρίνουμε 

και τον προϋπολογισμό, αλλά και όλη την πορεία αυτής της μακρόχρονης 

διακυβέρνησης.  Επαναλαμβανόμενη πορεία.  Εμείς λέμε απλά προς τον κόσμο:  Μην 

κρίνετε φαινομενικά, πρόσκαιρα.  Συνολικά να κρίνετε και να δείτε τι είναι αυτή η 

μεσσιανική κληριδική διακυβέρνηση και πού στηρίζεται!  Στα πλέον πρόσφατα, στα 

εκβιαστικά διλήμματα προς τον κυπριακό λαό!  Στην προσπάθεια υποκλοπής για ακόμα 

μια φορά της ψήφου του κυπριακού λαού!  Πώς εκφράζεται;  Με το δίλημμα το 

εκβιαστικό, το κινδυνολογικό, που ακούστηκε πριν περίπου πέντε ημέρες και 

συνεχίζεται να ακούγεται, περί Κληρίδη ή των τανκς!  Αν δεν εκλεγεί ο Κληρίδης, θα 

πάθουμε ό,τι έπαθε η μεγάλη τότε Ελλάς με τη μικρασιατική καταστροφή!  Ελπίζω και 

πιστεύω ότι δεν εννοούν ότι θα κινηθούν τα ελληνοκυπριακά τανκς ή τα ελλαδικά τανκς 

που βρίσκονται εδώ στην Κύπρο!  Εννοούν ότι θα κινηθούν τα τούρκικα τανκς.  Αν δεν 

εκλεγεί ο Κληρίδης, όπως δεν είχε εκλεγεί ο Βενιζέλος το 1920, η Κύπρος, κυπριακέ 

λαέ, απειλείται με τη μικρασιατική καταστροφή!  Το είπε ο Αβέρωφ Νεοφύτου.  Το 

επανέλαβαν σημαίνοντα στελέχη αυτής της στρατηγικής κληριδικής χορωδίας.   

 Μας το είπε ο άλλος συνυποψήφιος, ανθυποψήφιος του κ. Κληρίδη, ο καθ‘ όλα 

φίλτατος κ. Μαρκίδης, προχθές μιλώντας.  Αν παραιτήσει ο Κληρίδης -που δεν το 
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πιστεύει ούτε και εκείνος- στους δεκαέξι μήνες, θα έρθει τι;  Η κόκκινη λαίλαπα που 

απειλούσε τους εθνικόφρονες το 1993!  Έλεγαν ότι, αν ξανακερδίσει ο Βασιλείου, θα 

ερχόταν η κόκκινη λαίλαπα!  Εν έτει 2003, με την Κύπρο στην Ευρώπη ή λίγο απ’ έξω, 

με το νούρον να φαίνεται -δεν ξέρω, δεν το συζητώ- έρχεται ποιος;  Ο μπαμπούλας!  Ο 

Χριστόφιας!  ∆ιότι τι;  Βάσει του συντάγματος θα αναλάβει την προσωρινή προεδρία.  

«Το είπα», λέει, «διότι έτσι θα γίνει».  Προς κάφρους αποτείνεστε, συνάδελφοι;  Προς 

τον κυπριακό λαό! 

 Αλλά εγώ να πω εδώ ότι τη μικρασιατική της καταστροφή η Κύπρος την πέρασε 

στις 15 Ιουλίου 1974 και στις 20 Ιουλίου 1974.  Με τον Αττίλα και τα τουρκικά τανκς στις 

20 Ιουλίου, με τα ελλαδικά και κυπριακά τανκς στις 15 Ιουλίου.  Περάσαμε τη 

μικρασιατική μας καταστροφή!  ∆εν είμαστε εμείς που τη φέραμε.  Κάποιοι άλλοι την 

έφεραν.  ∆εν ανήκουν στο χώρο της κόκκινης λαίλαπας που θα αναλάβει συνταγματικά, 

αν παραιτηθεί, εφόσον εκλεγεί, ο κ. Κληρίδης.  Μόνο τότε θα έχουν να αντιμετωπίσουν 

οι εθνικόφρονες ή οι κληριδικοί ή οι συναγερμικοί αυτό το ενδεχόμενο. 

 Προς τους πρόσφυγες που φέρονται να επιστρέφουν βάσει του πρώτου Σχεδίου 

Ανάν λένε:  «Αν δεν εκλεγεί ο Κληρίδης, οι ενενήντα χιλιάδες φερόμενοι που θα έχουν 

το δικαίωμα να επιστρέψουν υπό ελληνοκυπριακή διοίκηση δε θα πάτε».  Στους 

Καρπασίτες, που βάσει του ενός σχεδίου επιστρέφουν, βάσει του άλλου σχεδίου 

επιστρέφουν οι μισοί Μορφίτες, λένε:  «Αν δεν εκλεγεί ο Κληρίδης, δε θα πάτε».  Μας 

λένε:  «Θα μείνουν όλοι οι έποικοι, αν δεν εκλεγεί ο μοναδικός, ο γενάρχης, ο εθνάρχης 

κ. Γλαύκος Κληρίδης»!  Ουδείς Κύπριος άλλος είναι ικανός, κατά τη φιλοσοφία αυτών, 

να διαχειριστεί, να διαπραγματευτεί το Κυπριακό.   

 ∆εν κάνω αναφορά στην εσωτερική διακυβέρνηση, διότι, όπως όλοι ξέρετε, δεν 

έχει κατατεθεί πρόγραμμα κ. Κληρίδη, πρόταση προγράμματος, ούτε θα κατατεθεί.  

Ούτε θα έχει την ευκαιρία να τον δει ο κυπριακός λαός στα κανάλια, σε ζωντανές 
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συζητήσεις με άλλους πολιτικούς του αντιπάλους, διεκδικητές ούτε θα τον ακούσετε, 

όπως δεν τον έχετε ακούσει σε καμία ραδιοφωνική συζήτηση εδώ και δέκα χρόνια, 

αυτόν που σας καλούν, ως τον εθνάρχη, το μοναδικό που θα μπορεί να σώσει την 

Κύπρο, να τον ξαναψηφίσετε, κυπριακέ λαέ.  Για ποιον σε παίρνουν, κυπριακέ λαέ;  Να 

ξαναεμπιστευτείς τον άνθρωπο που το 60% του κυπριακού  λαού έχει αποφανθεί ότι η 

δεκαετής του διακυβέρνηση είναι ανεπιτυχής;   

 Αυτόν μας καλούν να ψηφίσουμε, του οποίου κρίνουμε ότι η διακυβέρνηση ήταν 

ανεπαρκής.  Και δε διανοούνται να προτρέψουν τον κυπριακό λαό, τις τετρακόσιες 

ογδόντα τόσες χιλιάδες ψηφοφόρων που θα κληθούν να ψηφίσουν στις 16 

Φεβρουαρίου, να προβληματιστεί για το πώς φτάσαμε στην 11η, 12η και 13η ∆εκεμβρίου 

του προηγούμενου χρόνου, όταν όλους μάς κατάντησαν σχεδόν να πάθουμε έμφραγμα!  

Για ποιο θέμα;  Για το αν θα βάλει εκείνη την ώρα, εκείνη την ημέρα, υπό τας πιέσεις της 

διεθνούς κοινωνίας, την υπογραφή του!  Ποιος;  Ο εθνάρχης!  Ο γενάρχης!  Ο σοφός!  

Που παρέλαβε Κυπριακό το 1993 με καταδικασμένη την Τουρκία, βάσει των 

ψηφισμάτων, και παρέδιδε, πιθανότατα, τη 12η ∆εκεμβρίου σε σχέση με την ένταξή μας 

μια Κύπρο στον Αττίλα.  Και η ανακούφιση επήλθε τη 13η ∆εκεμβρίου, όταν 

ανακοινώθηκε η ένταξη -το άνευ ουράς ή με μιτσιάν ουράν, θα το δούμε στο τέλος- της 

Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση και ότι ο Ντενκτάς δεν εξουσιοδότησε κανέναν να 

υπογράψει εκ μέρους του.  Ανακουφίστηκε ο κυπριακός λαός.  Γλίτωσε ο κυπριακός 

λαός την 11η 12η και 13η ∆εκεμβρίου.  ∆ιότι δε θα μιλούσαμε για ένα σχέδιο τελικό του  

Ανάν διαμορφωμένο ως είχε αποφασίσει το Εθνικό Συμβούλιο, με την προσπάθεια να 

το διαφοροποιήσουμε.  Μιλούσαμε για εκείνο το «take it or leave it».   Και δεν 

υπογράψαμε! 

 Ξεχάσαμε αυτή την αγωνία;  Θέλει ο κυπριακός λαός να ξαναζήσει αυτά;  Υπάρχει 

η προσφορά.  Υπάρχει η επιλογή για μια νέα διακυβέρνηση, πενταετούς θητείας -όχι 
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άνευ χρόνου, χωρίς τέρμινο ή με λήξη στους πέντε, δέκα, δεκαπέντε ή δεκαέξι μήνες- 

που θα κυβερνήσει τον τόπο συλλογικά, βάσει προγράμματος, δημοκρατικά και 

αξιοκρατικά.  Που θα προσπαθήσει να βελτιώσει το βιοτικό μας επίπεδο.  Να επιφέρει 

την αλλαγή σε αυτό τον τόπο που όλοι είχαμε κρίνει μέχρι τις 10, 11, 12 του ∆εκέμβρη 

ότι τη χρειαζόταν ο τόπος.  Και φέρει και όνομα αυτή η υποψηφιότητα.  Ονομάζεται 

Τάσσος Παπαδόπουλος.  Ονομάζεται συνεργασία ΑΚΕΛ - ∆ημοκρατικού Κόμματος και 

των ευρύτερων αντιπολιτευτικών δυνάμεων.  Για να μην ξαναφτάσουμε στη 12η 

∆εκεμβρίου ή στην 28η Φεβρουαρίου ή στην 1η Μαρτίου ή δεν ξέρω σε ποια άλλη 

τελεσιγραφική ημερομηνία του «take it or leave it»!  Για να διαμορφώσουμε εμείς τη 

λύση του Κυπριακού.  Να αγωνιστούμε, όσο μπορούμε και όσο επιτρέπεται πλέον, από 

εκείνη τη σοφή πορεία του εθνικού ζητήματος που κατέληξε με εκείνο το σχέδιο που 

ονομάζεται Σχέδιο Ανάν.  Υπάρχει η δυνατότητα.   

 Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε.  Πόσα λεπτά έχω ακόμα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα λεπτά. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Μόνο δέκα;   

 Να μου επιτρέψετε να αναφερθώ και σε μια άλλη πτυχή της παράταξης... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριε συνάδελφε.  Μήπως είναι σκαλιώτικα τα λεπτά σου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συγνώμη, αμφισβητείτε το προεδρείο; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είναι το γραμματέα που ρωτώ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 
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(Γέλια) 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αναθέσατέ μας εδώ να μετρούμε για όλους. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Τα λεπτά σου πόσα δευτερόλεπτα έχουν;  Θέλω να ξέρω.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τα λεπτά μου είναι με βάση το κεντρικό ρολόι της Βουλής και τη συνάδελφο τη 

Μαρία Κυριακού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Ξεκίνησε δέκα και... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Όχι, να τα αφαιρέσετε του ∆ώρου τούτα! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Θα του τα προσθέσουμε όπως πάμε! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ξεκινούμε από τώρα, ∆ώρο μου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Έχετε ακόμα οκτώ λεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συνεχίστε, κύριε Χριστοδουλίδη. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαι σίγουρος ότι αυτή η πολύ ευχάριστη διακοπή από τον κ. 
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Συλλούρη δε θα επηρεάσει το χρόνο και δε θα μου πει ότι λήγει ο χρόνος μου, του 

τύπου της 28ης Φεβρουαρίου, ή ότι λήγει η ημερομηνία μου! 

 Άλλο χαρακτηριστικό αυτής της στρατηγικής της παράταξης τούτης είναι η 

κατασυκοφάντηση των πολιτικών αντιπάλων.  Και υπενθυμίζω στον κυπριακό λαό: Το 

1993, ο σημερινός πιο κοντινός τους σύμμαχος, ο Γιώργος Βασιλείου, πώς είχε 

κατασυκοφαντηθεί από πηγαδάκια, από κουτσομπολιά, από κατινάκια;  Η ηθική του 

υπόσταση!  Το 1998... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Τον “ΚΗΡΥΚΑ” εξεχάσετέ τον; 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Κωνσταντίνου, σας έχω σεβαστεί πλήρως.   

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Απλά μια υπενθύμιση για τον “ΚΗΡΥΚΑ”. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Είπατε τόσα και δε θέλησα να ασχοληθώ μαζί σας, αλλά να μου επιτρέψετε να σας 

πω ένα πράγμα, αφού με προκαλείτε με το 1999.  Ως τώρα ξέραμε ότι είναι ο Κληρίδης 

που μας έβαλε στην Ευρώπη και ο Σημίτης.  Εσείς μας είπατε ότι είναι τα τανκς της 

Εθνικής Φρουράς που μας έβαλαν στην Ευρώπη. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Είπα ότι είναι με τη βοήθεια... 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε θέλω να ασχοληθώ.  Να διατηρήσουμε ένα επίπεδο, κύριε Κωνσταντίνου; 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Βεβαίως! 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 
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 Ευχαριστώ πολύ. 

 Τον κ. Ιακώβου τον κατασυκοφάντησαν τα κουτσομπολιά και τα κατινάκια.  ∆εν 

υπάρχουν οι ορατοί ένοχοι.  Με τον κ. Τάσσο Παπαδόπουλο, ξεκινήσαμε τώρα, ήταν 

πιο εμφανές.  Είχαν όνομα αυτοί που έλεγαν αυτά τα πράγματα.  «Όργανο, συνεργάτης 

του Μιλόσεβιτς, δεν είναι αποδεκτός από την Αμερική, δεν μπορεί να πάει στην 

Αμερική», σάννα τζιαι είναι οι Αμερικάνοι που θα ψηφίσουν!  Το τελευταίο που με 

ενόχλησε περισσότερο, γι’ αυτό και νιώθω υποχρέωση να το πω, είναι το τι ακούεται τις 

τελευταίες μέρες και το άκουσα και στη Λευκωσία.  Προκαλεί μια κατάσταση δηλαδή όχι 

ευχάριστη, για καμιά πλευρά.  Πρόκειται περί της κατάστασης της υγείας του... 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Μη το λαμβάνεις αυτό υπόψη. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 «Όχι», μου λέει ο κ. ∆ημητρίου, «μην το λαμβάνεις αυτό υπόψη».  Εγώ λέω, ο 

κυπριακός λαός να μην τα λάβει υπόψη.  Είναι η τακτική και η πολιτική που έχει 

χρησιμοποιηθεί προς όφελος της συγκεκριμένης δικής σας υποψηφιότητας.  Από την 

πλευρά τη δική μας, τουλάχιστον στο ΑΚΕΛ, ουδέποτε έχουμε πει, ουδέποτε έχουμε 

καν θίξει είτε τον υποψήφιο Πρόεδρο Γλαύκο Κληρίδη είτε οποιονδήποτε άλλο για την 

κατάσταση της υγείας του, την πνευματική του, την οικογενειακή του, δεν ξέρω.  

Ουδέποτε το κάναμε και ουδέποτε θα το κάνουμε.  Είναι ανέντιμο και ηθικά.  Είναι 

ανέντιμο και απαράδεκτο πολιτικά·  να το λάβετε υπόψη σας.  Και ανάμενα μια έκκληση 

από εσάς, να πείτε:  «Κανεί οι κατινιές, κανεί τα κουτσομπολιά»!  ∆ιότι ο Τάσσος ο 

Παπαδόπουλος, στην αποθέωση της κατασυκοφάντησής του, σε όλες τις έντεκα 

δημοσκοπήσεις, έβγαινε πρώτος με μεγάλη διαφορά.  ∆ηλαδή ο κυπριακός λαός δε σας 

δίνει σημασία πάνω στη συκοφαντία πλέον.  Καταλάβετέ το!  Είναι το ήθος το πολιτικό 

που προσβάλλετε και εισάγετε τη δυνατότητα αμφισβήτησης των πολιτικών μας 
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θεσμίων.  Είναι μία μέθοδός σας. 

 Τα ψεύδη και οι κίβδηλες υποσχέσεις της παράταξης που εκφράζεται από τον κ. 

Κληρίδη ή πιθανόν να εκφραστεί σε κάποια φάση, δεν ξέρει κανένας μας, από τον κ. 

Αλέκο Μαρκίδη, είναι που έχουν συντελέσει στο να κερδηθεί μέχρι τώρα δύο φορές η 

προεδρία από τον κ. Κληρίδη.  Ο ενταφιασμός των Ιδεών Γκάλι είναι 

χαρακτηριστικότατος.  Του έδωσε τη νίκη με οκτακόσιους ψήφους.  Βέβαια, δεν 

ενταφίασε ούτε τον Γκάλι ούτε τη δέσμη ιδεών.  Την έβαλε πάνω στο τραπέζι και over 

and above, υπεράνω όλων, ό,τι άλλο ήταν δυνατό, και προχωρήσαμε. 

 Το 1998, το περίφημο γκραν φινάλε...  Το υπενθυμίζω, όχι σε σας τους βουλευτές 

που τα ξέρετε και θα τα χρησιμοποιήσετε από την άλλην πάνταν, αλλά στον κόσμο που 

πιθανόν να μας ακούει και να μας βλέπει σήμερα.  Το γκραν φινάλε:  «Αν εκλεγεί ο 

Κληρίδης το 1998, μέχρι το Μάρτιο κλείνει το Κυπριακό.»  Γιατί γιε μου;  «Είπαν μάς το 

οι Εγγλέζοι, είπαν μάς το οι Αμερικάνοι»! 

 Και ένα αμυντικό θέμα, οι S 300.  O μύθος της άμυνας.  Θα τους φέρει.  Τα 

κανάλια έδειχναν ότι τους έφερε ήδη· κάθε νύχτα τούς εκτόξευαν!  Υπέκλεψε τις 

ψήφους, να μην πω κομμάτων μόνο, όπως του κ. Κουτσού που το παραδέχτηκε ο ίδιος, 

αλλά τις χιλιάδες απαιτούμενες ψήφους από άλλες παρατάξεις που έλεγαν:  «Θέλουμε 

άμυνα, αφού μας είπε ότι μόνο με τους S 300 ενισχύεται η διαπραγματευτική μας 

δύναμη.  Το ηφαίστειο θα αναγκάσει τους Αμερικάνους να μας το λύσουν» και τον 

ψήφισαν.  Πού είναι οι S 300, το ψεύδος των ψευδών;  Στην Κρήτη.  Ο μύθος της 

άμυνας.  Κέρδισε όμως τις εκλογές! 

 «Την πατρίδα ουκ ελάττω παραδώσω»!  Μύθος, μύθος!  Ο κυπριακός λαός την 

πατρίδα του δε θα παραδώσει λιγότερη.  Ένας Πρόεδρος με πυγμή, με σταθερότητα, 

που θα εκφράζει τις σωστές θέσεις της πλειοψηφίας του κυπριακού λαού δε θα την 

παραδώσει.  Ποια μικρότερη όμως, είναι το ερώτημα!  Ας μην πάμε πιο κάτω να πούμε 
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τι απέμεινε.  Αυτό που απέμεινε ουκ ελάττω παραδώσει, πιστεύω, ο επόμενος 

Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Και τέλος, μεταξύ ποιων έχει να επιλέξει ο κυπριακός λαός;  Μεταξύ μιας 

ξεκάθαρης πολιτικής με την υποψηφιότητα...  ∆ε μου αρέσει, επειδή ήρθε τώρα ο κ. 

Τάσσος Παπαδόπουλος, να νομίσει και κανένας ότι αλλού στοχεύω.  Ο κυπριακός λαός 

έχει να επιλέξει μεταξύ μιας ξεκάθαρης πολιτικής δύο συγκεκριμένων κομμάτων, του 

∆ημοκρατικού Κόμματος και του ΑΚΕΛ, με έναν άνθρωπο ο οποίος έχει τεθεί στην 

κρίση του κυπριακού λαού ξεκάθαρα για το ποιος είναι, τι έχει κάνει, τι αναλαμβάνει 

δέσμευση να κάνει.  Ξεκάθαρες σε όλα τα σημεία οι θέσεις του και θα ξεκαθαρίσουν, 

πιστεύω, ακόμα περισσότερο με τη δημοσιοποίηση και την κατάθεση του εξειδικευμένου 

προγράμματός του.  ∆εν εκφράζει ο κ. Παπαδόπουλος την ανεξαρτησία της 

υποψηφιότητάς του.  Είναι ο αρχηγός του ∆ΗΚΟ που συνεργάζεται με το ΑΚΕΛ. 

 Από την άλλη τι θα έχουμε ή πιθανώς να έχουμε;  Τον κ. Γλαύκο Κληρίδη, το 

γενάρχη, τον πατέρα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, με την υπερκομματική του 

ανεξάρτητη υποψηφιότητα.  Ας κρίνει ο κυπριακός λαός.  Είναι ο γενάρχης που 

στηρίζεται από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό ο ανεξάρτητος;  Είναι ο πολιτικός απόγονός 

του, όπως οι ίδιοι τον έχουν αποκαλέσει, ο κ. Μαρκίδης, ανεξάρτητη υποψηφιότητα;  

Όχι!  Έχει να επιλέξει μεταξύ των υπόλοιπων αξιόλογων υποψηφίων, χωρίς συζήτηση -

που δεν ξέρουμε πόσο μακρύς θα είναι τούτος ο κατάλογος- από τη μια αυτούς που 

ψεύδονται μέχρι και την τελευταία στιγμή, για να επηρεάσουν τον κυπριακό λαό... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Χριστοδουλίδη, συμπληρώθηκε ο χρόνος σας. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Κλείνω σε μισό δευτερόλεπτο.   

 Ως ανεξάρτητοι, που δεν είναι ανεξάρτητοι, απόδειξη η πορεία τους και το τι θα 
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κάνουν, αν εκλεγούν, και από την άλλη η πραγματική, γνήσια, προοδευτική 

υποψηφιότητα που δεν προσπαθεί να ξεγελάσει κανέναν.  Ας κρίνετε, κυρίες και κύριοι 

συνάδελφοι, και εσείς αυτή την υποψηφιότητα, αλλά μέγιστης σημασίας είναι να κριθούν 

ορθά αυτές οι υποψηφιότητες από τον κυπριακό λαό, που ούτε ο Αμερικάνος θα τον 

επηρεάσει πώς θα ρίξει την ψήφο του ούτε ο Εγγλέζος ούτε οποιοσδήποτε 

καλοπροαίρετος ή κακοπροαίρετος Έλλην αδελφός πολιτικός ή δημοσιογράφος. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,  

 Προτίμησα να μιλήσω το πρωινό, διότι ήλπιζα ότι -και νομίζω δε διαψεύσθηκα 

πάρα πολύ- τα πράγματα θα ήταν πιο ήρεμα και μέσα σε μια νηφαλιότητα θα 

μπορούσα να καταθέσω κάποιες προτάσεις, γιατί μέσα σε κλίμα εξάρσεων ή 

προεκλογικών διαξιφισμών δε νομίζω ότι μπορούν να περάσουν κάποιες εισηγήσεις και 

να γίνουν κατανοητές. 

 Οι φετινοί προϋπολογισμοί, αν όλα πάνε καλά, θα είναι οι τελευταίοι 

προϋπολογισμοί της Κύπρου ως χώρας μη μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Θα 

μπορούσαν να είναι και οι πρώτοι προϋπολογισμοί με καθαρά ευρωπαϊκό 

προσανατολισμό.  Γι’ αυτό θα επιδιώξω να δώσω συγκεκριμένες εισηγήσεις για το ρόλο 

της Κύπρου μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ώστε να προβληματίσω για ενέργειες και 

πολιτικές που πρέπει να στηριχτούν μέσα από προϋπολογισμούς, είτε 

συμπληρωματικούς είτε τους ερχόμενους. 
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 Σήμερα συντελείται μια γρήγορη αλλαγή του παγκόσμιου περιβάλλοντος σε όλους 

τους τομείς με χαρακτηριστικά δεδομένα την παγκοσμιοποίηση, την υψηλή τεχνολογία 

και τον ανταγωνισμό.  Το  φαινόμενο της παγκοσμιοποίησης έχει στιγματίσει το διεθνές 

περιβάλλον.  Μέσα σε αυτή τη νέα διαμόρφωση πραγμάτων πρέπει να επιβιώσουμε ως 

πολιτισμός, ως οικονομία, ως κοινωνία και ως άνθρωποι.  Πρέπει να αντιληφθούμε ότι 

αυτό το παγκόσμιο γίγνεσθαι μας επηρεάζει και σε αυτό το νέο παγκόσμιο γίγνεσθαι θα 

πρέπει να συμμετέχουμε.  Θα πρέπει να αξιοποιήσουμε τα συγκριτικά μας 

πλεονεκτήματα, γεωπολιτικά, οικονομικά, πολιτισμικά και γεωστρατηγικά.  Η πόρτα της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει ανοίξει πλέον για μας.   

 Το 2004 η Κύπρος θα βρίσκεται πλέον στην ευρωπαϊκή οικογένεια.  Ζούμε και 

συμμετέχουμε στην ιστορική συγκυρία και πραγματικότητα της μεγάλης διεύρυνσης της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Από τις δέκα νέες χώρες με τις οκτώ η Ευρωπαϊκή Ένωση 

επεκτείνεται προς τις πρώην ανατολικές χώρες και με τη Μάλτα και την Κύπρο προς το 

μεσογειακό χώρο.  Πιο συγκεκριμένα -και αυτό μας ενδιαφέρει στρατηγικά και 

ενδιαφέρει και την Ευρώπη και πρέπει να το αξιολογήσουμε και να το αξιοποιήσουμε- η 

Μάλτα προσφέρει ένα συμπλήρωμα της επέκτασης της Ευρώπης προς το μεσογειακό 

χώρο και με την Κύπρο για πρώτη φορά η Ευρώπη γειτνιάζει με το χώρο της Μέσης 

Ανατολής.  Αυτή η πραγματικότητα, δηλαδή το ότι η Κύπρος προσφέρει τη γειτνίαση της 

Ευρώπης με τη Μέση Ανατολή, καθορίζει το νέο ρόλο της Κύπρου.  Αυτός ο ρόλος 

όμως, για να αξιοποιηθεί σωστά με όλα τα θετικά συνεπακόλουθα, πρέπει να 

διεκδικηθεί με συγκεκριμένες πολιτικές προτάσεις και προγράμματα δράσης.  ∆εν είναι 

ένας ρόλος που θα μας προσφερθεί από κανέναν.  Η προσέγγισή μας με την Ευρώπη 

πρέπει να χαρακτηρίζεται από ενεργητική συνεισφορά και όχι από παθητική μίμηση και 

δουλική νοοτροπία.  Στην Ευρώπη πρέπει να τονίζουμε με κάθε ευκαιρία το όφελος που 

έχει να αποκτήσει η Ένωση από την ένταξη της Κύπρου στους κόλπους της ή καλύτερα 
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πλέον να εισηγούμαστε συγκεκριμένες προτάσεις.  Οι Ευρωπαίοι πρέπει να 

κατανοήσουν τι έχουν να κερδίσουν από μια Κύπρο, που σύντομα θα αποτελεί ένα 

ισότιμο μέλος της Ένωσης.  Θα πρέπει να προβληθούν τα πλεονεκτήματα και τα 

στρατηγικά οφέλη που θα προκύψουν για την Ευρωπαϊκή Ένωση από την 

ενσωμάτωση της Κύπρου στην ομάδα κρατών της Ευρώπης.  Η Ευρώπη πρέπει να 

αρχίσει ακόμα καλύτερα να ψηλαφά πλέον, όχι μόνο να αντιλαμβάνεται συγκεκριμένα 

οφέλη. 

 Μέσα στα πλαίσια του νέου περιβάλλοντος και αξιοποιώντας τα συγκριτικά 

πλεονεκτήματα της Κύπρου, εισηγούμαι όπως αναπτύξουμε και ως Βουλή, αλλά και ως 

κράτος γενικότερα πρωτοβουλίες.  Το πρώτο που χρειάζεται να γίνει είναι να 

αναπτυχθεί η νοοτροπία των ορθολογιστικών και τεχνοκρατικών μελετών, καθώς και 

των μελετών στρατηγικής και τακτικής σε όλα τα επίπεδα. Θεωρώ γι’ αυτό το λόγο 

αναγκαίο πλέον να στηρίξουμε δομές και ιδιωτικούς φορείς και πρωτοβουλίες που να 

δώσουν νέες ιδέες αξιοποίησης του ρόλου της Κύπρου μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση 

με μελέτες γενικές, αλλά και συγκεκριμένες ακόμη προτάσεις.   

 Μέσα σε αυτά τα πλαίσια πιστεύω ότι η Βουλή και η κυβέρνηση θα πρέπει να 

εξετάσουν την πρόταση που έκανα στην Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων -και 

χαίρομαι που είναι παρών ο πρόεδρός της- για λειτουργία φορέα διαχείρισης 

ευρωπαϊκών κονδυλίων και μελετών των οικονομικών σχέσεων Κύπρου-Ευρωπαϊκής 

Ένωσης.  Πιο συγκεκριμένα, αλλά όχι σε έκταση, αυτό θα γίνει ξανά, ελπίζω σύντομα, 

στη συζήτηση της Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων.  Είχα εισηγηθεί ένα συμβούλιο, 

που θα διορίσει ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και που θα αποτελείται από έξι 

Ελληνοκύπριους, έξι Τουρκοκύπριους, ένα Μαρωνίτη, έναν Αρμένιο και ένα Λατίνο, και 

με κανονισμούς λειτουργίας που θα θεσπίσουμε θα διαχειρίζεται τις οικονομικές σχέσεις 

και τα κονδύλια της Κύπρου που θα παίρνει από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Οι αριθμοί 
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μπορούν να συζητηθούν. δε θα μπω σε λεπτομέρειες.  Επιμένω ότι αυτός είναι ο 

καλύτερος και αποδοτικότερος τρόπος και για πολιτικούς και για τεχνοκρατικούς 

λόγους. 

 Η Κύπρος θα πρέπει να αναλάβει πρωτοποριακό ρόλο στην ευρωμεσογειακή 

πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και με δική μας πρωτοβουλία πρέπει να επιδιώξουμε 

το επόμενο ευρωμεσογειακό συνέδριο, το κοινοβουλευτικό εννοώ, να γίνει στην Κύπρο.  

Η Κύπρος, ευρισκόμενη στη διασταύρωση τριών ηπείρων, της Ευρώπης, της Αφρικής 

και της Ασίας, κατέχει μια από τις πιο ευαίσθητες θέσεις στην περιοχή της Ανατολικής 

Μεσογείου.  Καθ’ όλη τη μακρά ιστορία της, ως αποτέλεσμα κυρίως της γεωγραφικής 

της θέσης, η Κύπρος έχει διαδραματίσει ένα ρόλο πολύ μεγαλύτερο του μεγέθους και 

του πληθυσμού της.  Η διάσκεψη της Βαρκελώνης αναζωπύρωσε το ενδιαφέρον των 

χωρών της Ένωσης για την περιοχή της Μεσογείου, επιβεβαιώνοντας την άποψη ότι η 

ασφάλεια και η ευημερία της ίδιας της Ευρώπης στην τρίτη χιλιετία εξαρτάται και 

επηρεάζεται από τη σταθερή ή ασταθή κατάσταση στις μεσογειακές χώρες.  Εξάλλου η 

σημασία της Ανατολικής Μεσογείου για την Ευρωπαϊκή Ένωση διαφαίνεται από την 

κοινή στρατηγική που προέκυψε από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο της FEIRA τον Ιούνιο 

του 2000, που προνοεί τη λήψη μέτρων, ώστε να καταστεί η περιοχή της Μεσογείου 

ελκυστικότερη στους Ευρωπαίους επενδυτές. 

 Οι διακηρυγμένοι στόχοι της Ευρωπαϊκής Ένωσης στοχεύουν στην επιζήτηση 

σχέσεων στενότερης συνεργασίας με τον αραβικό και ευρύτερο ισλαμικό κόσμο.  Μέσα 

σε ένα τέτοιο πλαίσιο συνεργασίας η Κύπρος θα έχει σημαντική κεντρική θέση όχι μόνο 

γεωγραφικά, αλλά και πολιτιστικά και οικονομικά.  Η Κύπρος έχει τη δυνατότητα να 

καταστεί οικονομικός, ακαδημαϊκός, πολιτιστικός και κοινωνικός δίαυλος της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης προς τη Μέση Ανατολή και τη Βόρεια Αφρική, περιοχές μεγάλων 

προκλήσεων σε ό,τι αφορά το εμπόριο, την προμήθεια ενέργειας, την ειρήνη και τη 
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σταθερότητα στην περιοχή.  Η ανοικτή οικονομία της Κύπρου, οι δημοκρατικοί θεσμοί, 

το ασφαλές περιβάλλον, το υψηλό επίπεδο κατάρτισης του ανθρώπινου δυναμικού της, 

οι ολοκληρωμένες υπηρεσίες στον τραπεζικό τομέα και ο μεγάλος βαθμός χρήσης 

τεχνολογίας συνθέτουν ένα περιβάλλον που θα επιτρέψει στην Ευρωπαϊκή Ένωση να 

προσεγγίσει ταχύτερα και με ασφάλεια τις αναδυόμενες αγορές της Ανατολικής 

Μεσογείου.  Η ευρύτερη περιοχή στην οποία ανήκουμε και εμείς είναι το σημείο επαφής 

Ανατολής και ∆ύσης, Βορρά και Νότου. Ταυτόχρονα είναι χώρος με αναδυόμενες 

αγορές με μεγάλες δυνατότητες, στις οποίες η Ευρωπαϊκή Ένωση επιθυμεί να 

διαδραματίσει ζωτικό ρόλο.  Με συγκεκριμένες ρυθμίσεις και διακρατικές συμφωνίες 

που να δημιουργούν πλεονεκτήματα σε ευρωπαϊκές εταιρείες που χρησιμοποιούν την 

Κύπρο ως βάση, η Κύπρος πρέπει να γίνει εμπορικό κέντρο προώθησης προϊόντων και 

υπηρεσιών της Ευρώπης.  Είμαστε ήδη ναυτιλιακό κέντρο, αλλά θα πρέπει να 

εμβαθύνουμε και να συμμετέχουμε στη βιομηχανία αυτή, όχι απλώς να τη φιλοξενούμε. 

 Επίσης υπάρχει η δυνατότητα να γίνει η Κύπρος κέντρο υγείας, που να εξυπηρετεί 

τους λαούς της Μεσογείου.  Θα πρέπει να δοθούν κίνητρα σε ιατρικά κέντρα της 

Κύπρου να αναπτύξουν πρωτοβουλίες για την προβολή τους στη Μέση Ανατολή, αλλά 

και την ανάπτυξη σχέσεων στον τομέα έρευνας με αντίστοιχα ευρωπαϊκά κέντρα.  Η 

σύζευξη ευρωπαϊκών και κυπριακών κέντρων θα μεγεθύνει τα πλεονεκτήματά μας και 

θα ελκύσει τους έχοντες ανάγκη υψηλού επιπέδου ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης 

στην περιοχή. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τη γεωγραφική θέση της Κύπρου, η δημιουργία 

Ευρωμεσογειακής Τράπεζας Ανάπτυξης, με βασικό ρόλο το συντονισμό των 

χρηματοδοτικών οργανισμών των μεσογειακών χωρών με τους αντίστοιχους της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα πρέπει να αποτελεί ένα σημαντικό στόχο.  Η περιοχή της 

Μεσογείου διαθέτει το πλουσιότερο ενεργειακό δυναμικό του πλανήτη και αποτελεί το 
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επίκεντρο των υφισταμένων και νεοσύστατων ενεργειακών δρομολογίων. Συνεπώς η 

διασφάλιση της πρόσβασης της ευρωπαϊκής βιομηχανίας προς τους ενεργειακούς 

αυτούς πόρους είναι πρώτο μέλημα των ευρωπαϊκών κυβερνήσεων. 

 Η αναπτυγμένη τηλεπικοινωνιακή υποδομή με τις εκτενείς διασυνδέσεις στην 

περιοχή καθιστούν την Κύπρο ιδανική για την Ευρώπη, προκειμένου να  διαδραματίσει 

το ρόλο της τράπεζας πληροφοριών και τηλεπικοινωνιακού κομβικού σημείου. 

 Η Κύπρος μπορεί και πρέπει να γίνει εκπαιδευτικό κέντρο στην περιοχή με 

ενίσχυση των υφιστάμενων κολεγίων, την ενθάρρυνση δημιουργίας νέων, αλλά και με 

την παροχή κινήτρων για σύζευξη και συνεργασία ευρωπαϊκών και κυπριακών 

πανεπιστημίων.  Επίσης, αξιοποιώντας τις εμπειρίες που έχουμε, πρέπει η Κύπρος να 

προβληθεί ως κέντρο διά βίου εκπαίδευσης και διά βίου κατάρτισης. 

 Η Κύπρος μπορεί να συμβάλει ουσιαστικά στα θέματα του τρίτου πυλώνα της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή εσωτερικές υποθέσεις και δικαιοσύνη, για τα οποία η 

Ευρωπαϊκή Ένωση δίνει ιδιαίτερη έμφαση.  Λόγω της γεωγραφικής της θέσης η Κύπρος 

μπορεί να καταστεί το πρώτο αμυντικό φυλάκιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για 

αντιμετώπιση της εισβολής ναρκωτικών και της παράνομης μετακίνησης από χώρες της 

Ασίας προς την Ευρώπη.  Παράλληλα η Κύπρος μπορεί να συμβάλει στην 

αντιμετώπιση του οργανωμένου εγκλήματος και της τρομοκρατίας στην περιοχή. 

 Εν κατακλείδι, θα ήθελα να τονίσω την κρισιμότητα των στιγμών που διέρχεται ο 

τόπος μας, αλλά και τις μεγάλες προοπτικές μας.  Η Κύπρος βρίσκεται σε ένα ιστορικό 

σημείο στροφής από τη μέρα της ανεξαρτησίας της.  Οι προσπάθειες για την ένταξη 

στην Ευρωπαϊκή Ένωση βρίσκονται σε καταληκτικά στάδια.  Τους τελευταίους μήνες 

είμαστε μάρτυρες του έντονου ενδιαφέροντος που επιδεικνύει ο ΟΗΕ για την επίτευξη 

λύσης του Κυπριακού με τη δική μας πλευρά να είναι έτοιμη για διαπραγμάτευση, αλλά 

και με την τουρκική πλευρά να εκφράζεται από τον Ντενκτάς και την αδιαλλαξία του.  Οι 
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καιροί, επαναλαμβάνω, είναι κρίσιμοι και όλοι εμείς ως πολιτική ηγεσία θα πρέπει να 

συμπεριφερθούμε με σύνεση και να αναλογιστούμε το αίσθημα της ευθύνης που πρέπει 

να έχουμε απέναντι στον κυπριακό λαό και στο μέλλον του.  ∆εν πρέπει όμως να 

συμπεριφερόμαστε μικρόπνοα ούτε να θεοποιούμε την πεπατημένη, μη 

αντιλαμβανόμενοι τις μεγάλες αλλαγές που χρειάζονται μακρόπνοες προσεγγίσεις.  Θα 

πρέπει όλοι μαζί να αντιληφθούμε τις μεγάλες ευκαιρίες και προοπτικές που ανοίγουν 

μπροστά μας, αλλά και τους κινδύνους του μέλλοντος, ώστε να αρθούμε στο ύψος των 

περιστάσεων.  Να ιεραρχήσουμε τις προτεραιότητές μας και να αντιμετωπίσουμε 

αποτελεσματικά τα νέα δεδομένα. 

 Πριν κατεβώ από το βήμα, να μου επιτρέψετε και εμένα -μόνο για δεκαπέντε 

δευτερόλεπτα- να στείλω κάποιες ευχαριστίες, γιατί όλοι μιλούμε για την ένταξή μας 

στην Ευρωπαϊκή Ένωση και αυτούς που όλοι ξεχνούμε είναι όλες οι υπηρεσίες της 

Βουλής και ιδιαίτερα των ∆ιεθνών Σχέσεων και των Ευρωπαϊκών Υποθέσεων.  Νομίζω 

όσοι από εμάς τα τελευταία χρόνια ασχολήθηκαν με το θέμα της εναρμόνισης και των 

επαφών στην Ευρώπη θα πρέπει να παραδεχθούν ότι η βοήθειά τους ήταν τέτοια, που 

μας έβγαζε ασπροπρόσωπους σε όλες τις αποστολές. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα παρακαλέσω τον κ. Πιττοκοπίτη να με αντικαταστήσει, για την ομιλία μου. 

 (Στο σημείο αυτό ο κ. Νίκος Πιττοκοπίτης αντικαθιστά στην έδρα τον κ. Άριστο 

Χρυσοστόμου.) 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,  

 Ο χρόνος που παραχωρείται σε κάθε βουλευτή, αναγκαστικά, είναι περιορισμένος, 

γι’ αυτό μέσα σε τούτο το πλαίσιο θα ασχοληθώ κατά κύριο λόγο με το ζωτικό τομέα της 
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βιομηχανίας και συνοπτικά με άλλα θέματα. 

 Αποτελεί αναμφισβήτητο γεγονός ότι τα τελευταία δέκα χρόνια ο τομέας της 

μεταποίησης ακολουθεί σταθερά φθίνουσα πορεία σε σχέση με τη συμβολή του στο 

ΑΕΠ και επηρεάζει ουσιαστικά τη σταθερότητα και τη διαρθρωτική δομή της οικονομίας.  

Συγκριτικά αναφέρω ότι το 1990 η συνεισφορά του τομέα της μεταποίησης του ΑΕΠ 

ήταν 15% με αριθμό απασχολουμένων 49 000, 19% του εργατικού δυναμικού, ενώ το 

2002 ήταν 10,2% με αριθμό απασχολουμένων 37 400, 12% του εργατικού δυναμικού.  

Η προστιθέμενη αξία της μεταποίησης το 2002 ήταν £592 εκατομμύρια.  Η αρνητική 

εικόνα που παρουσιάζει ο τομέας οφείλεται τόσο σε εξωγενείς όσο και ενδογενείς 

παράγοντες και, αν δε ληφθούν, έγκαιρα, δραστικά μέτρα, ο τομέας της μεταποίησης θα 

συνεχίσει τη φθίνουσα πορεία του προκαλώντας περισσότερη στρέβλωση στην 

οικονομία.   

 Βασικότερο πρόβλημα της βιομηχανίας είναι η μειωμένη ανταγωνιστικότητα με 

επιπτώσεις στην ικανότητα των παραγομένων προϊόντων να ανταγωνιστούν 

εισαγόμενα ομοειδή προϊόντα τόσο στην κυπριακή αγορά όσο και στις ξένες αγορές.  Η 

χαμηλή παραγωγικότητα, το υψηλό κόστος παραγωγής, που οφείλεται σε στρεβλώσεις 

της αγοράς λόγω απουσίας συνθηκών υγιούς ανταγωνισμού, επιδρούν αρνητικά στην 

επικερδότητα των επιχειρήσεων.  Το κόστος του χρήματος για τις μικρομεσαίες 

βιομηχανίες, που αποτελούν τη συντριπτική πλειοψηφία των βιομηχανιών στην Κύπρο, 

συνεχίζει να βρίσκεται σε υψηλότερα επίπεδα από αυτά των ανταγωνιστών μας.  Η 

φιλελευθεροποίηση και η μείωση των επιτοκίων δεν ωφέλησε τις μικρομεσαίες 

βιομηχανίες, επειδή οι τράπεζες, κατά την κρίση τους, τις συγκαταλέγουν στις 

επιχειρήσεις υψηλού κινδύνου και τις χρεώνουν με αυξημένο επιτόκιο, με αποτέλεσμα 

την αύξηση του κόστους παραγωγής.  Εκτός από το επιτόκιο παρουσιάζεται δυστυχώς 

και το φαινόμενο αρκετές μικρομεσαίες βιομηχανίες να μην μπορούν να εξασφαλίσουν 
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οποιοδήποτε δάνειο μέσω του τραπεζικού συστήματος, και αυτό δημιουργεί σοβαρά 

προβλήματα στη λειτουργία τους, με εμφανή τον κίνδυνο να οδηγηθούν σε κλείσιμο.  Η 

παγκοσμιοποίηση των αγορών, η κατάργηση των δασμολογικών και άλλων 

προστατευτικών μέτρων που απολάμβανε η βιομηχανία συνέπεσαν χρονικά με την 

ανάγκη συμμόρφωσης με τα ευρωπαϊκά δεδομένα, δημιουργώντας αυξημένες 

υποχρεώσεις στις βιομηχανίες, υποχρεώσεις που έχουν οικονομικό και διαρθρωτικό 

χαρακτήρα.   

 Μεγάλη ευθύνη για τη φθίνουσα πορεία της βιομηχανίας φέρει η κυβέρνηση.  Το 

Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού στομφωδώς εξαγγέλλει μέτρα για 

στήριξη της βιομηχανίας, όμως η εξαγγελία απέχει από την υλοποίηση.  Ως παράδειγμα 

αναφέρω τη “Νέα Βιομηχανική Πολιτική και τα Σχέδια Στήριξης”, που εξαγγέλθηκε τον 

Ιούνιο του 1999.  Ενώ οι βιομηχανίες ανέμεναν την υλοποίησή της, ο σχεδιασμός 

άλλαξε μετά την εισαγωγή του νόμου περί Ελέγχου ∆ημοσίων Ενισχύσεων, που 

ψηφίστηκε στις 30 Απριλίου 2001, και αναμένεται να εξαγγελθεί η αναπροσαρμοσμένη 

πολιτική.  

  Το ερώτημα παραμένει:  Τι υλοποιήθηκε από τη “Νέα Βιομηχανική Πολιτική και τα 

Σχέδια Στήριξης” από τον Ιούνιο του 1999 μέχρι τις 30 Απριλίου 2001;  Ένα μέτρο που 

προωθήθηκε είναι η παροχή χρηματοδοτικών κινήτρων για τεχνολογική αναβάθμιση.  

Εντούτοις, αιτήσεις που υποβλήθηκαν από τις βιομηχανίες το 2000 δεν έχουν 

αξιολογηθεί μέχρι σήμερα.  Είναι εξουθενωτικό το ίδιο το κράτος να ενεργεί ανασταλτικά 

στις προσπάθειες των βιομηχανιών για αύξηση της αποδοτικότητάς τους υιοθετώντας 

πρακτικές ξεπερασμένων εποχών και παρεμβάλλοντας χρονοβόρες διαδικασίες, 

εξαναγκάζοντας τις επιχειρήσεις σε αργούς ρυθμούς σε σύγκριση με τους ρυθμούς με 

τους οποίους κινούνται οι ανταγωνιστές μας.  Προς απόδειξη του ισχυρισμού μου για 

χρονοβόρες διαδικασίες, αναφέρομαι σε σχετικό παράρτημα από επίσημο έγγραφο του 



 47

Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για σχέδια ενίσχυσης της 

βιομηχανίας, που εφαρμόζει η Υπηρεσία Ενέργειας και Τεχνολογίας του υπουργείου.  

Από τη μελέτη του παραρτήματος διαπιστώνεται η μεγάλη καθυστέρηση που 

σημειώνεται στην αξιολόγηση των αιτήσεων.  Αιτήσεις που αφορούν σχέδια που 

λειτουργούν από το 1999 εκκρεμούν για αξιολόγηση μέχρι σήμερα. 

 Το Σχέδιο Παροχής Χορηγιών για εργαστηριακό έλεγχο στο εξωτερικό λειτουργεί 

από το 1999. ∆εν έχουν παραχωρηθεί ακόμη χορηγίες.  Επτά αιτήσεις που 

υποβλήθηκαν βρίσκονται υπό αξιολόγηση. 

 Το Σχέδιο Παροχής Χορηγιών για ενίσχυση της εργαστηριακής υποδομής στην 

Κύπρο λειτουργεί από το 1999.  ∆εν έχουν ακόμα παραχωρηθεί χορηγίες.  ∆εκαέξι 

αιτήσεις που υποβλήθηκαν βρίσκονται υπό αξιολόγηση. 

 Το Σχέδιο Παροχής Χορηγιών για εισαγωγή του συστήματος ΗΑCCΡ στις 

βιομηχανίες τροφίμων και ποτών λειτουργεί από το 1999.  Υποβλήθηκαν έξι αιτήσεις, οι 

οποίες αξιολογούνται. 

 Το Σχέδιο Παροχής Χορηγιών για εξοικονόμηση ενέργειας και αξιολόγησης των 

ανανεώσιμων πηγών ενέργειας λειτουργεί από το 1999.  Παραχωρήθηκαν χορηγίες 

ύψους £32.778. 

 Για το πρόγραμμα δημιουργίας εκκολαπτηρίων επιχειρήσεων και το πρόγραμμα 

δημιουργίας νέων επιχειρήσεων υψηλής τεχνολογίας και καινοτομίας δεν έχουν 

παραχωρηθεί χορηγίες μέχρι σήμερα. 

 Πλείστα αιτήματα της βιομηχανίας προς τις αρμόδιες υπηρεσίες παραγνωρίζονται.  

Τέτοιο αίτημα είναι ο τερματισμός της ανεξέλεγκτης εισαγωγής προϊόντων από χώρες 

που δεν εφαρμόζουν διεθνή πρότυπα ποιότητας και ασφάλειας.  Αναμένεται από τις 

κυπριακές βιομηχανίες να επενδύσουν κεφάλαια σε εξοπλισμό και ανθρώπινο δυναμικό 

για την ανάπτυξη των αναγκαίων συστημάτων για την παραγωγή προϊόντων σύμφωνα 
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με τα πρότυπα αυτά.  Ανασταλτικό στοιχείο είναι η απουσία νομοθετικών ρυθμίσεων για 

την προστασία της κυπριακής βιομηχανίας από τον αθέμιτο ανταγωνισμό.  Ως 

παράδειγμα αναφέρω την απουσία νομοθεσίας για το anti-dumping σε συνδυασμό με 

την αδυναμία του κράτους να ελέγξει τέτοια φαινόμενα στην αγορά, με αποτέλεσμα να 

θέτει τις κυπριακές βιομηχανίες σε μειονεκτική θέση, αφού αδυνατούν να 

ανταγωνιστούν τέτοια προϊόντα σε θέμα τιμών.  Προς τούτο, συγκεκριμένη βιομηχανία 

στον τομέα πλαστικών προβληματίζεται σοβαρά για τερματισμό των εργασιών της λόγω 

εισαγωγής προϊόντων με πρακτικές dumping. 

 Βιομηχανικές περιοχές   

 Τα προβλήματα των βιομηχανικών περιοχών πολυσυζητούνται με το υπουργείο 

και καταλήγουν σε συμφωνίες, οι οποίες ανακοινώνονται δημοσίως, τελικά όμως δεν 

υλοποιούνται.  Ένα από τα σοβαρά προβλήματα που απασχολεί τις βιομηχανικές 

περιοχές είναι η εξόφληση του ιστορικού κόστους των βιομηχανικών οικοπέδων και η 

ανάληψη της διαχείρισης των   περιοχών από τους κατά περιοχή συνδέσμους.  Το 

αίτημα χρονολογείται από το 1995.  Το 1999 κατέληξαν σε συμφωνία με τον αρμόδιο 

υπουργό, ο οποίος ανέλαβε να υποβάλει σχετική πρόταση στο Υπουργικό Συμβούλιο.  

Εν τω μεταξύ, τον Απρίλιο του 2001 ψηφίστηκε ο νόμος περί Ελέγχου των ∆ημοσίων 

Ενισχύσεων και η συμφωνία παρέμεινε ανενεργή. 

 Λόγω της πλημμελούς διαχείρισης και της μη εκτέλεσης αναγκαίων έργων 

υποδομής μερικές βιομηχανικές περιοχές παρουσιάζουν όψη εγκατάλειψης.  ∆ρόμοι 

χωρίς φωτισμό για μήνες και η μια Αρχή παραπέμπει σε άλλη Αρχή και κανένας δεν 

παίρνει απόφαση να αλλάξει τους καταστραφέντες λαμπτήρες, έστω και εάν οι 

βιομήχανοι προσφέρονται να καλύψουν τη δαπάνη.  Τα βράδια η κυκλοφορία πεζών 

καθίσταται επικίνδυνη από την πληθώρα των αδέσποτων σκύλων. 

 Ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Βιομηχανικών Περιοχών εισηγήθηκε τροποποίηση του 
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νομικού πλαισίου ίδρυσης και λειτουργίας βιομηχανικών περιοχών στα πρότυπα που 

εφαρμόζουν οι ευρωπαϊκές χώρες, που αναθέτουν τη διαχείριση σε τοπικούς 

συνδέσμους βιομηχανικών περιοχών.  Και αυτό το θέμα βρίσκεται υπό μελέτη.  Άλλο 

αίτημα της βιομηχανίας είναι η κατάργηση χρέωσης “μεγίστης ζήτησης” και μείωση του 

κόστους του ηλεκτρικού ρεύματος.  ∆οθείσα υπόσχεση όχι μόνο δεν υλοποιήθηκε, 

αλλά, σύμφωνα με πληροφορίες, το κόστος του ηλεκτρικού ρεύματος θα αυξηθεί για 

μεγάλο αριθμό βιομηχανιών.  Η αναμενόμενη αναϊσορρόπηση θα επιφέρει ασήμαντη 

μείωση.  Αίτημα για κατάργηση της παράλογης χρέωσης από το Υπουργείο Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού για κάθε επιπρόσθετη τηλεφωνική γραμμή και για κάθε 

επιπρόσθετο KVA, πέρα από τις κανονικές χρεώσεις της ΑΤΗΚ και της ΑΗΚ, δεν 

ικανοποιήθηκε.  Σοβαρά προβλήματα προκύπτουν και στις νέες βιομηχανικές περιοχές, 

που οφείλονται στην ανυπαρξία σωστού προγραμματισμού εις ό,τι αφορά την εκτέλεση 

των έργων.  Ως παράδειγμα αναφέρω τη νέα βιομηχανική περιοχή “Άγιος Σιλάς” στη 

Λεμεσό.  Αντιμετωπίζεται σοβαρό πρόβλημα, επειδή δεν υπάρχει αποχετευτικό 

σύστημα και σταθμός επεξεργασίας λυμάτων.  Τούτο το έργο θα έπρεπε να τεθεί σε 

λειτουργία ταυτόχρονα με τη λειτουργία των βιομηχανιών.  ∆υστυχώς βάλανε το αμάξι 

μπροστά από τα άλογα.   

 Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι ο ζωτικός τομέας της βιομηχανίας, αντί να 

ενισχύεται, ταλαιπωρείται είτε από την έλλειψη σωστού προγραμματισμού ή από 

χρονοβόρες διαδικασίες που εμποδίζουν την πρόοδο και την ανάπτυξη, με γενικότερες 

επιπτώσεις στην οικονομία.  Ζούμε στην εποχή της παγκοσμιοποίησης και της 

κατάργησης των εμπορικών συνόρων.  Οδεύουμε προς την Ευρωπαϊκή Ένωση και την 

ενιαία αγορά όπου ο ανταγωνισμός είναι το κυρίαρχο στοιχείο.  Τα περιθώρια έχουν 

στενέψει επικίνδυνα, γι’ αυτό επιβάλλεται αμέσως να ληφθούν μέτρα που θα 

καταστήσουν τις βιομηχανίες μας ανταγωνιστικές και βιώσιμες.  Επιβάλλεται όπως 
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ενθαρρυνθούν οι βιομηχανίες να προχωρήσουν τάχιστα στον εκσυγχρονισμό τόσο στο 

επίπεδο παραγωγής όσο και στο επίπεδο οργάνωσης και διεύθυνσης.  Η παραγωγή 

προϊόντων χαμηλής προστιθέμενης αξίας, που είναι κυρίως προϊόντα εντάσεως 

εργασίας και χαρακτηρίζονται από απλή μεταποίηση πρώτων υλών, δεν μπορεί να 

αποτελεί μακροπρόθεσμη επιλογή. 

 Η Κύπρος λόγω του υψηλού βιοτικού και μορφωτικού επιπέδου του ανθρώπινου 

δυναμικού, της απουσίας εγχώριων πρώτων υλών και του μεγέθους της αγοράς και των 

επιχειρήσεων θα πρέπει να στραφεί σε προϊόντα τεχνολογικού περιεχομένου με έντονο 

το στοιχείο της γνώσης, της έρευνας, της ανάπτυξης και της καινοτομίας.  Πρέπει να 

αξιοποιηθούν στο μέγιστο δυνατό βαθμό οι γνώσεις και οι εμπειρίες του επιστημονικού 

δυναμικού, αλλά και οι δεξιοτεχνίες και οι ικανότητες του εργατικού δυναμικού για την 

παραγωγή πιο σύνθετων και τεχνολογικά προηγμένων προϊόντων με μεγαλύτερο 

ποσοστό προστιθέμενης αξίας. 

 ∆ε θα παύσω να τονίζω ότι το πολυτιμότερο κεφάλαιο της μικρής μας πατρίδας 

είναι ο άνθρωπος και αποτελεί τη βασικότερη πρώτη ύλη για τις κυπριακές επιχειρήσεις, 

την οικονομία και την πρόοδο του  τόπου γενικότερα. 

 Θα επαναλάβω προηγούμενες εισηγήσεις μας, που πιστεύω θα συμβάλουν στην 

αναβάθμιση της κυπριακής βιομηχανίας: 

1. Μείωση των γραφειοκρατικών διαδικασιών για αύξηση της αποτελεσματικότητας 

του δημόσιου τομέα και ταχύτερη, πιο αποτελεσματική και πιο οικονομική 

εξυπηρέτηση των επιχειρήσεων. 

2. Καθορισμός χρονοδιαγραμμάτων για υλοποίηση των εξαγγελιών. 

3. ∆ημιουργία κέντρου παροχής πληροφοριών για μικρομεσαίες επιχειρήσεις κατά το 

πρότυπο του Ελληνικού Οργανισμού Μικρομεσαίων Επιχειρήσεων Χειροτεχνίας, 

που υπάρχει και λειτουργεί στην Ελλάδα με επιτυχία. 
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4. Έγκαιρη ενημέρωση των βιομηχάνων πάνω στις βασικές πρόνοιες του κοινοτικού 

κεκτημένου για σωστή προετοιμασία από πλευράς των. 

5. Μετά την ψήφιση των εναρμονιστικών νομοθεσιών η κυβέρνηση οφείλει να 

προβαίνει στη δημιουργία των μηχανισμών και της αναγκαίας υποδομής για την 

εφαρμογή και υλοποίηση των δεσμεύσεων που αναλαμβάνονται.  ∆εν είναι αρκετό 

να εναρμονίζουμε τις νομοθεσίες μας, γιατί θα κριθούμε αυστηρά, αν δεν είμαστε 

σε θέση να τις εφαρμόσουμε. 

6. ∆υναμική προώθηση της έρευνας και ανάπτυξης εντός των επιχειρήσεων με την 

εξαγγελία κινήτρων προς αυτή την κατεύθυνση. 

7. Ανασχεδιασμός του εκπαιδευτικού συστήματος, έτσι ώστε να αρχίσει να εφοδιάζει 

τις επιχειρήσεις με επιστήμονες με τεχνολογικό και επιχειρηματικό υπόβαθρο, για 

να στελεχώσουν ή και να δημιουργήσουν εταιρείες που θα λειτουργούν στα 

πρότυπα της νέας οικονομίας. 

8. Το κράτος να ασκήσει ουσιαστικά το ρόλο του ως ρυθμιστής που θα επιβλέπει τη 

σωστή εφαρμογή του νόμου και θα διασφαλίζει συνθήκες υγιούς ανταγωνισμού 

προς όφελος της οικονομίας και του καταναλωτή.   

 Η διαρθρωτική δομή της κυπριακής οικονομίας παρουσιάζει στρεβλώσεις.  Η 

υπερεξάρτηση από τον ευάλωτο τομέα του τουρισμού δεν αποτελεί υγιές φαινόμενο και 

πρέπει να αναθεωρηθεί.  Η κυβέρνηση οφείλει να στηρίξει με ορθολογιστικά μέτρα και 

τους άλλους παραγωγικούς τομείς, τη βιομηχανία, τη γεωργία-κτηνοτροφία και να 

ενθαρρύνει την ανάπτυξη των άλλων τομέων, όπως την τριτοβάθμια εκπαίδευση, την 

προσφορά υψηλού επιπέδου ιατροφαρμακευτικών υπηρεσιών και εξειδικευμένης 

τεχνολογίας.  Η ανάπτυξη αυτών των τομέων της οικονομίας θα βοηθήσει στην 

απάμβλυνση και του σοβαρού προβλήματος απασχόλησης των επιστημόνων μας και 

θα συμβάλει στην εισροή συναλλάγματος στην Κύπρο. 
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 Ανανεώσιμες πηγές ενέργειας 

 Τα μέλη του Παγκόσμιου  Κοινοβουλευτικού  Φόρουμ  στη  δεύτερη παγκόσμια 

διάσκεψη της γης στο Γιοχάνεσπουργκ ξεκίνησαν τη διακήρυξή τους με τη φράση «ένας 

βιώσιμος κόσμος είναι δυνατός, αναγκαίος και επείγων».  Η χρήση συμβατικών 

καυσίμων, όπως πετρέλαιο, κάρβουνα κ.ά, οδηγεί σε αρνητικές επιπτώσεις στον τομέα 

του περιβάλλοντος, με χαρακτηριστικό το φαινόμενο του θερμοκηπίου και της όξινης 

βροχής.  Είναι επιστημονικά και στατιστικά αποδεδειγμένο πως η χρήση ενέργειας με τα 

γνωστά μέσα συμβάλλει στο 80% της ρύπανσης του αέρα και σχεδόν στο 90% των 

αερίων που προκαλούν το φαινόμενο του θερμοκηπίου.  Η χρήση της ηλιακής ενέργειας 

είναι γνωστή από τα πανάρχαια χρόνια, αλλά με τη βιομηχανική επανάσταση και την 

ευρεία χρήση των συμβατικών καυσίμων, τα οποία δεν είναι ανεξάντλητα και είναι 

αφορμή πολέμων, η χρήση της περιορίστηκε στο ελάχιστο. 

 Η γεωγραφική θέση της Κύπρου με την τεράστια ηλιοφάνεια την καθιστούν 

προνομιούχα.  Εντούτοις το 95% των πηγών ενεργείας προέρχεται από συμβατικά 

μέσα.  Το 5% προέρχεται από τη χρήση ηλιακών θερμοσιφώνων για ζέσταμα του 

νερού.  Σύμφωνα με στοιχεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η Κύπρος μπορεί να καλύψει 

ηλιακή ενέργεια πέραν του 30% των αναγκών της.  Με απόφαση της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης μέχρι το 2010 όλα τα κράτη μέλη πρέπει να καλύπτουν από ανανεώσιμες 

πηγές ενεργείας το 12%.  Στην Κύπρο εξαγγέλθηκαν κίνητρα, με στόχο μέχρι το 2010 το 

10% της ενέργειας και το 6% του ηλιακού ρεύματος να παράγονται από ανανεώσιμες 

πηγές ενεργείας, τον ήλιο και τον άνεμο.  Στο σημείο αυτό θέλω να τονίσω άλλη μια 

φορά ότι οι εξαγγελίες χωρίς την έγκαιρη υλοποίηση αποτελούν εμπαιγμό.   

 Η  ΑΗΚ πήρε την πρωτοβουλία να συμπεριλάβει στους προϋπολογισμούς του 

2000 ποσό £5 εκατομμυρίων για την εγκατάσταση αιολικού πάρκου στον Κούρρη και 

ανεμογεννήτριας στο Βασιλικό. Όλες οι πλευρές από αυτό το βήμα χαιρετίσαμε την 
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πρωτοβουλία της ΑΗΚ. Τι έγινε;  Το ίδιο ποσό υπάρχει και στους προϋπολογισμούς του 

2003.  Γιατί;  Για το αιολικό πάρκο στον Κούρρη υποβλήθηκε αίτηση για πολεοδομική 

άδεια στις 19 Σεπτεμβρίου 2001 και η απάντηση ακόμη εκκρεμεί.  Για την 

ανεμογεννήτρια Βασιλικού υποβλήθηκε αίτηση στην Πολεοδομία στις 10 Μαρτίου 2000, 

η αίτηση απορρίφθηκε στις 6 Ιουνίου 2001, έγινε ιεραρχική προσφυγή στις 22 Ιουνίου 

2001, που επίσης απορρίφθηκε την 21η Οκτωβρίου 2002.  Έγινε τώρα αίτηση στο 

Συμβούλιο Μελέτης Παρεκκλίσεων, η οποία ακόμα εξετάζεται. 

 Σημειώνεται ότι η παραγωγή ηλεκτρισμού, ανεξάρτητα αν παράγεται από 

ανανεώσιμες πηγές, θεωρείται από την Πολεοδομία ως βαριά βιομηχανία, που 

χρειάζεται παρέκκλιση από το Συμβούλιο Παρεκκλίσεων.  Η ΑΗΚ υπάγεται στο 

Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού.  Γνωστό το θέμα στο υπουργείο.  

Ποια μέτρα λήφθηκαν για να εγκριθούν οι αιτήσεις της ΑΗΚ και υλοποιηθούν τα έργα;  

Πόσα χρόνια πρέπει να περάσουν ακόμα;  Είναι καιρός πλέον οι αρμόδιοι να 

επιβλέπουν και να παρεμβαίνουν, έτσι ώστε να μη μένουν μόνο στις εξαγγελίες. 

 Προβλήματα επαρχίας Λεμεσού 

 Θα αναφερθώ τώρα σε συντομία σε κάποια προβλήματα της επαρχίας μου.  Είναι 

με απογοήτευση που διαπιστώνω ακόμη μία φορά ότι, ενώ εξαγγέλλονται αποφάσεις 

για εκτέλεση αναπτυξιακών έργων και καθορίζονται από τους αρμόδιους υπουργούς 

χρονοδιαγράμματα για υλοποίησή τους, ουδέποτε τηρήθηκαν τα χρονοδιαγράμματα.  Η 

καθυστέρηση δεν αφορά μερικούς μήνες αλλά μερικά χρόνια.  Αυτό συνεπάγεται 

σημαντική αύξηση της δαπάνης, ταλαιπωρία του κοινού, όταν δε εκτελεστεί το έργο, 

διαπιστώνεται ότι θα πρέπει να γίνουν αλλαγές. 

 Ο παραλιακός δρόμος Λεμεσού σχεδιάστηκε πριν δεκαετίες, όμως η χρήση 

διαφοροποιήθηκε χωρίς να αλλάξουν τα αρχικά σχέδια.  Το έργο εκτελέστηκε σύμφωνα 

με τον αρχικό σχεδιασμό.  Όταν δε παραδόθηκε ο δρόμος προς χρήση, διαπιστώθηκε 
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ότι δεν εξυπηρετούσε τις ανάγκες, γι’ αυτό μετά από έντονες διαμαρτυρίες των 

επηρεαζομένων μπήκαν ξανά οι εκσκαφείς, ξήλωσαν και ξαναδιαμόρφωσαν το δρόμο, 

για να ικανοποιεί τις τωρινές ανάγκες.  Ποιος ελέγχθηκε;  Ποιος τιμωρήθηκε για την 

αμέλεια αυτή;  Απλώς επιβαρύνθηκε το δημόσιο με επιπρόσθετη δαπάνη και 

ταλαιπωρήθηκε το κοινό.  Μαρίνα, ψαρολίμανο, palais de sport, κυκλοφοριακοί κόμβοι, 

δρόμος από τον κυκλοφοριακό κόμβο Πολεμιδιών προς το φράγμα Πολεμιδιών, ο 

δρόμος από το Λιμνάτη προς την Τριμήκληνη, ο δρόμος Πλατρών προς Πρόδρομο, ο 

δρόμος από την Άλασσα προς τις Πλάτρες.  Ας ψάξουν οι αρμόδιοι υπουργοί τα 

ημερολόγιά τους στους φακέλους με τα πρακτικά και τις επίσημες ανακοινώσεις, για να 

διαπιστώσουν και οι ίδιοι πόσα χρόνια υπόσχονται, βάζουν και κονδύλια στους 

προϋπολογισμούς, αλλά αυτά τα βασικά έργα υποδομής δεν εκτελούνται.   

 Αξιοποίηση κρατικών υποστατικών 

 Θα αναφερθώ μόνο στην πρώην κλινική δρα Τριτοφτίδη. Αν ανήκε σε ιδιώτη, θα 

αξιοποιούσε το χώρο ή και το κτίριο και θα κέρδιζε αρκετά.  Είναι χρόνια εγκαταλειμμένο 

το κτίριο.  Μετατράπηκε σε καταφύγιο ναρκομανών και εστία μολύνσεων.  Τα υπουργεία 

μελετούν για χρόνια τώρα και δεν αποφασίζουν τι θα το κάνουν.  Θα ήταν χρήσιμο, αν 

βλέπαμε στα πρακτικά των συνεδριάσεων πόσες ώρες ασχολήθηκαν με το θέμα. ίσως 

βγάζαμε κάποιο συμπέρασμα.  Είναι άδικο να αφεθεί το κτίριο να καταρρεύσει, γι’ αυτό, 

αν η κυβέρνηση δεν μπορεί να το αξιοποιήσει, ας το παραχωρήσει στο δήμο Λεμεσού.  

Ίσως η τοπική αυτοδιοίκηση να αποδειχθεί πιο αποτελεσματική. 

 Ογκολογικό Κέντρο της Τράπεζας Κύπρου 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο στις 26 Νοεμβρίου 1998 αποφάσισε την 

επαναδιαπραγμάτευση της συμφωνίας.  Η Βουλή κατά τη συζήτηση του 

συμπληρωματικού προϋπολογισμού πέρσι δήλωσε πως θα ήταν η τελευταία φορά που 

θα ψήφιζε οποιοδήποτε κονδύλι, εκτός εάν επαναξιολογείτο η συμφωνία.  Κατά τη 
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συζήτηση των προϋπολογισμών για το 2003 ηγέρθη το θέμα και ο υπουργός, μεταξύ 

άλλων, τόνισε πως η υφιστάμενη συμφωνία έχει γκρίζες περιοχές, γιατί δεν είναι 

ξεκάθαρο τι υποχρεώσεις έχει η κυβέρνηση, τι υποχρεώσεις έχει η Τράπεζα Κύπρου, 

πώς αξιολογούνται και πώς πληρώνονται αυτά τα κονδύλια και δεσμεύτηκε ότι θα δώσει 

λύση πριν το τέλος του χρόνου. 

 Πολύ φοβάμαι πως σύντομα θα έχουμε ενώπιόν μας συμπληρωματικό 

προϋπολογισμό για μερικά εκατομμύρια λίρες, που θα αποτελούν συμβατικές 

υποχρεώσεις του κράτους, και η Βουλή θα κληθεί να τον εγκρίνει, για να μη σύρεται το 

κράτος στα δικαστήρια.   

 Τιμές φαρμάκων 

 Οι τιμές καθορίζονται από το Υπουργείο Υγείας με ένα απαρχαιωμένο και 

αναχρονιστικό σύστημα, που εξασφαλίζει σταθερό κέρδος 30% στους εμπόρους και 

30% στους φαρμακοποιούς και διατηρεί τις τιμές σε πολύ υψηλό επίπεδο σε σύγκριση 

με χώρες τις Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Πρόκειται για πολύ σοβαρό θέμα, που βαραίνει 

τόσο τον προϋπολογισμό του κράτους όσο και το βαλάντιο του κάθε πολίτη, γι’ αυτό 

χωρίς άλλη χρονοτριβή πρέπει να εξευρεθεί σωστή φόρμουλα, έτσι ώστε οι τιμές των 

φαρμάκων να βρίσκονται σε λογικά επίπεδα. 

 Αναξιοποίητες δωρεές προς το κράτος 

 ∆ωρεά Παυλίδη ποσού £250.000, που με τους τόκους υπερβαίνει το ποσό των 

£324.000, παραμένει αναξιοποίητη για δέκα χρόνια.  Άλλη δωρεά ύψους £650.000 δεν 

αξιοποιήθηκε και ο κίνδυνος ν’ ακυρωθεί είναι υπαρκτός.  Πρόκειται για σοβαρή 

ολιγωρία της κυβέρνησης, η οποία συντείνει στο να αποθαρρύνει πολίτες να παρέχουν 

δωρεές στο κράτος. 

 Ωκεανογραφία 

 Σύμφωνα με το έκτο πρόγραμμα πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι εξελίξεις 
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στα θέματα των ωκεανογραφικών ερευνών καθίστανται σημαντικές.  Η Τουρκία 

πρόσφατα υπέγραψε συμφωνίες με την Ευρωπαϊκή Ένωση, έτσι ώστε οι πέντε 

τούρκικοι ωκεανογραφικοί φορείς να συμμετέχουν ισότιμα σε όλες τις σχετικές 

ερευνητικές δραστηριότητες της Ευρωπαϊκής Ένωσης στη Μεσόγειο στα πλαίσια του 

έκτου προγράμματος.  Αυτό παρέχει τη δυνατότητα στην Τουρκία να ανακτήσει την 

επιστημονική πρωτοβουλία στην ευρύτερη θαλάσσια περιοχή της Κύπρου και να 

εμπλέξει στις ερευνητικές δραστηριότητες την Ευρωπαϊκή Ένωση και το 

ωκεανογραφικό κέντρο των Τουρκοκυπρίων.  Η Κυπριακή Ωκεανογραφική Ομάδα, που 

τεκμηριωμένα κατέχει επιστημονικά ηγετικό ρόλο στις ωκεανογραφικές δραστηριότητες 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην Ανατολική Μεσόγειο, θα βρεθεί σε μειονεκτική θέση, 

εφόσον η πρόταση για ίδρυση ωκεανογραφικού κέντρου δεν έχει υλοποιηθεί.  Κατά τη 

συζήτηση του προϋπολογισμού ερώτησα τον αρμόδιο υπουργό σχετικά με το θέμα 

αυτό.  Ο ίδιος δεν είχε υπόψη του το θέμα, γι’ αυτό απάντησε εκ μέρους του υπουργείου 

ο κ. Γεωργίου, ο οποίος συμφώνησε μαζί μου ότι η ωκεανογραφία παρουσιάζει μεγάλο 

ενδιαφέρον τόσο από επιστημονικής όσο και από εθνικής πλευράς και τόνισε ότι, αν 

εμείς δε μελετήσουμε ωκεανογραφικά τη θάλασσά μας, θα έρθουν άλλοι, κυρίως οι 

Τούρκοι, οπότε γίνεται αμφισβήτηση και της κρατικής μας υπόστασης.  Στη συνέχεια το 

Υπουργείο Γεωργίας σε απάντησή του αναφέρει ότι η προώθηση των θαλασσίων 

ερευνών και η ωκεανογραφία πραγματοποιούνται από το Τμήμα Αλιείας και δεν 

υπάρχει ανάγκη για δημιουργία ενός ωκεανογραφικού κέντρου κ.ά. 

 Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι ο προϊστάμενος του Τμήματος Αλιείας παραπλανεί 

τους προϊσταμένους του ή, αν η εντύπωσή μου είναι λανθασμένη, τότε το υπουργείο 

δεν αποδίδει την πρέπουσα σημασία, όπως την παρουσίασε και ο κ. Γεωργίου.  Ο 

κίνδυνος από την ανυπαρξία ωκεανογραφικού κέντρου να ανακτήσει  η Τουρκία την 

επιστημονική πρωτοβουλία στην ευρύτερη θαλάσσια περιοχή της Κύπρου είναι 
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υπαρκτός και παραγνωρίζεται από το υπουργείο.  Η ίδρυση ωκεανογραφικού κέντρου 

θα αναβαθμίσει τον ηγετικό ρόλο της Κύπρου στην Ανατολική Μεσόγειο.  Το κέντρο 

αυτό, ως το ανατολικότερο της Ευρωπαϊκής Ένωσης στη Μεσόγειο, θα στηρίξει τις 

προσπάθειες για τη δημιουργία Περιφερειακού Κέντρου Ωκεανογραφικών Προγνώσεων 

στην Κύπρο αντί στην Τουρκία. 

 Αποχετευτικά υδροφόρα στρώματα 

 Το πρόβλημα της ανυπαρξίας αποχετευτικών έργων στη συντριπτική πλειοψηφία 

των χωριών μας είναι οξύ.  Ο κίνδυνος μόλυνσης των υπογείων υδάτων και οι 

επιπτώσεις στη δημόσια υγεία είναι υπαρκτά.  Λέχθηκε πως μέχρι το 2012 μεγάλο 

μέρος του ποσού των £500 εκατομμυρίων που θα χορηγήσει η Ευρωπαϊκή Ένωση θα 

διατεθεί για τα αποχετευτικά και την ανακύκλωση νερών για κοινότητες πέραν των 2 

000 κατοίκων και για κοινότητες κάτω των 2 000 κατοίκων θα δημιουργήσει μονάδες το 

κράτος.  Αναρωτιέμαι αν εξηγήσαμε στους παράγοντες της Ευρωπαϊκής Ένωσης ότι η 

συντριπτική πλειοψηφία των χωριών μας είναι κάτω των 2 000 κατοίκων.  Λυπάμαι να 

παρατηρήσω ότι το αρμόδιο υπουργείο δεν έχει καταρτίσει πρόγραμμα για το σοβαρό 

τούτο θέμα.  Ο υπουργός κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού απλώς είπε ότι στην 

περιοχή της Σολιάς δε βρήκαν χώρο για το βιολογικό σταθμό.  Πρόκειται για πολύ 

σοβαρό θέμα και η ολιγωρία που έχει επιδειχθεί στο σοβαρό τούτο θέμα είναι 

απαράδεκτη και αξιοκατάκριτη. 

 Ζωονόσοι (τρομώδης νόσος και βρουκέλλωση) 

 Τόσο η τρομώδης νόσος όσο και η βρουκέλλωση βρίσκονταν υπό έλεγχο.  

∆υστυχώς όμως από αδράνεια των υπηρεσιών παρουσιάζουν και οι δύο  ζωονόσοι 

έξαρση.  Η δικαιολογία που δόθηκε από τον υπουργό κατά συζήτηση του 

προϋπολογισμού, ότι η έξαρση οφείλεται στη διακίνηση ζώων από την κατεχόμενη 

Κύπρο, δεν ευσταθεί, τουλάχιστον για την τρομώδη νόσο, γιατί αυτή η νόσος δεν έχει 
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προσβάλει ζώα στα κατεχόμενα εδάφη μας.  Από τους προϋπολογισμούς 

διαπιστώνεται το μέγεθος του προβλήματος από την αύξηση του ποσού που διατίθεται 

για τις αποζημιώσεις των κτηνοτρόφων για τη θανάτωση των προσβεβλημένων ζώων.  

Από μηδέν προσβολή με βρουκέλλωση το 1996, το 2001 διαπιστώθηκαν 1 074 

αιγοπρόβατα και 233 αγελάδες.  Πρόκειται για πολύ σοβαρές ζωονόσους, που 

πλήττουν σοβαρά την κτηνοτροφία, και οι ευθύνες του υπουργείου και των υπηρεσιών 

για την ολιγωρία που επέδειξαν είναι μεγάλες.   

 Σφαγεία 

 ∆υστυχώς τα σφαγεία μας δεν πληρούν τις προδιαγραφές της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης, γι’ αυτό δεν επιτρέπεται η εξαγωγή κρέατος στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Αυτό 

αποτελεί ανασταλτικό παράγοντα για την κτηνοτροφία.  Για το σφαγείο της Κοφίνου 

αναλήφθηκε δέσμευση από την κυβέρνηση ότι μέχρι το τέλος του 2002 θα πληρούσε τις 

προδιαγραφές.  ∆υστυχώς δεν τηρήθηκαν οι δεσμεύσεις.  Ζητήθηκε παράταση μέχρι το 

Φεβρουάριο, όμως είναι αμφίβολο ότι θα συμπληρωθεί το έργο.  Πρόκειται για πολύ 

σοβαρό θέμα, γιατί άπτεται της δημόσιας υγείας, και, εάν δεν πληροί τις προδιαγραφές 

στο δοθέντα χρόνο, θα πρέπει να κλείσει με όλες τις συνεπακόλουθες συνέπειες, γιατί 

αναμένεται επιθεώρηση από την Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Χθες παρακολούθησα με ιδιαίτερη προσοχή τον καλό συνάδελφο Λευτέρη 

Χριστοφόρου, πρόεδρο της επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας, λαλίστατο, όπως 

πάντα, ο οποίος σκόπιμα αλλά με έντεχνο τρόπο απέφυγε ν’ αναφερθεί στο ζωτικό 

τομέα της βιομηχανίας και τα προβλήματά της, προβλήματα που πολυσυζητούνται στην 

επιτροπή μας, όπου συνήθως είναι πολύ αυστηρός.  Αστειευόμενος, του είπα ότι 

εκπαιδεύεται έγκαιρα στο ρόλο της αντιπολίτευσης.  Ούτε στα “επιτεύγματα” του 

υπουργείου του αναφέρθηκε για τη βιομηχανία και τον τουρισμό ούτε στην τακτική της 
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αθέτησης υποσχέσεων από πλευράς των υπουργών, π.χ. το πετρέλαιο για τη 

θέρμανση, την προώθηση του τουρισμού στην ελεύθερη Αμμόχωστο και στη Λάρνακα 

και τα τόσα άλλα που απασχόλησαν την επιτροπή μας, ούτε και στα συχνά τελεσίγραφα 

της επιτροπής προς την κυβέρνηση.   

 Εις ό,τι αφορά την κοινωνική πολιτική έγιναν πολλά.  Θέλω να τονίσω όμως πως, 

ενώ καυχιόμαστε για το υψηλό κατά κεφαλήν εισόδημα, αυτό αφορά τη βιτρίνα, όταν 

όμως κοιτάξουμε πίσω από τη βιτρίνα, θα διαπιστώσουμε ότι υπάρχει φτώχια και 

δυστυχία.  Η φροντίδα του κοινωνικού κράτους πρέπει να στραφεί προς αυτή την 

κατεύθυνση, για το τι βρίσκεται πίσω από τη βιτρίνα.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κλείνοντας την παρέμβασή μου θα  αναφερθώ σε μια πρωτόγνωρη εμπειρία, που 

παρουσίασε έξαρση στο χρόνο που πέρασε, την ασυνεννοησία, τη διγλωσσία ή και 

τριγλωσσία των υπουργών.  Κατά τη συζήτηση των θεμάτων ενώπιον των 

κοινοβουλευτικών επιτροπών προκαλείτο σύγχυση και εκνευρισμός, επειδή υπουργοί 

για το ίδιο θέμα κατέθεταν αντίθετες απόψεις και θέσεις, λες και εκπροσωπούσαν 

διαφορετική κυβέρνηση.  Πλειστάκις ζητήθηκε από τους υπουργούς να πάνε στο καλό, 

να επανέλθουν και να μεταφέρουν τη θέση της κυβέρνησης και όχι τις διαφορετικές 

απόψεις των υπουργείων.  Η εικόνα που παρουσίαζαν ήταν εικόνα ακυβερνησίας.  

Συνάδελφοι, πρόεδροι κοινοβουλευτικών επιτροπών, προερχόμενοι από το κυβερνών 

κόμμα, μπορούν να το επιβεβαιώσουν, αλλά και οι δημοσιογράφοι που ήσαν παρόντες 

στη συνεδρίαση. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στις 16 Φεβρουαρίου, με τη νίκη των δυνάμεων της αλλαγής, με Πρόεδρο τον 

Τάσσο Παπαδόπουλο, θα αντικαταστήσουμε την ακυβερνησία με μια σταθερή 

κυβέρνηση, όπως τη θέλει ο λαός. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ) 

 Η κ. Παπαδοπούλου, παρακαλώ. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε , αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Νιώθω επιβεβλημένο καθήκον να εκφράσω τις θερμές μου ευχαριστίες για την 

ολόθερμη συμπαράσταση όλων σας, του Προέδρου της Βουλής και όλων εσάς των 

συναδέλφων, στη δοκιμασία υγείας του συζύγου μου αυτά τα δύσκολα εικοσιτετράωρα.   

 Εύχομαι υγεία σε όλους, που είναι το πολυτιμότερο αγαθό, και σύντομα η Κύπρος 

μας να έχει ένα σωστό και ολοκληρωμένο σχέδιο υγείας, ένα Γενικό Σχέδιο Υγείας, γιατί 

σίγουρα υπάρχουν αξιόλογοι γιατροί, αξιόλογοι άνθρωποι που υπηρετούν αυτό τον 

τομέα, αλλά η υποδομή πρέπει οπωσδήποτε να βελτιωθεί. 

 Θα ξεκινήσω τη σημερινή μου ομιλία με μια αναφορά σε διάφορα καυτά θέματα 

που με έχουν απασχολήσει ως βουλευτή το χρόνο που πέρασε και που απασχολούν 

καίρια την κυπριακή κοινωνία. 

 Ευρωπαϊκή Ένωση 

 Η ιστορική απόφαση της Συνόδου της Κοπεγχάγης για διεύρυνση της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης με δέκα νέα μέλη, συμπεριλαμβανομένης και της Κύπρου, είναι αναμφίβολα 

ένα ιστορικό ορόσημο που γεννά πολλές προσδοκίες στο λαό μας. Ο πρώτος 

στρατηγικός μας στόχος φαίνεται να επιτυγχάνεται. Στις 16 του Απρίλη 

προσυπογράφεται η Συνθήκη Προσχώρησης και από την 1η Μαΐου 2004 ευελπιστούμε 

πως η Κύπρος θα είναι ένα από τα είκοσι πέντε μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Είμαστε βέβαιοι πως ο λαός μας, που αγόγγυστα σήκωσε το βαρύ οικονομικό 

φορτίο της προενταξιακής μας πορείας, θα επιδείξει την ίδια αποφασιστικότητα μ’ αυτή 

των υπολοίπων ευρωπαϊκών λαών, για συσπείρωση σε μια Ένωση που μπορεί να 
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μετατρέψει την «οικονομική της ευρωστία σε ανθρωποκεντρική υπερδύναμη με 

κοινωνικό πρόσωπο» και που θα είναι η κινητήρια δύναμη για την ειρήνη, τη 

δημοκρατία, τη σταθερότητα και την  ευημερία. 

 Κυπριακό 

 Η ένταξή μας στην κοινή ευρωπαϊκή οικογένεια αναπτερώνει την ελπίδα για λύση 

και του κυπριακού προβλήματος, που είναι ο δεύτερος στρατηγικός μας στόχος. 

Επιζητούμε λύση βιώσιμη και λειτουργική, που να επανενώνει το νησί μας και θα 

εδράζεται στο ευρωπαϊκό κεκτημένο, στο διεθνές δίκαιο, στις πανανθρώπινες 

διακηρύξεις για τα ανθρώπινα δικαιώματα, στις αποφάσεις του ΟΗΕ, του Συμβουλίου 

Ασφαλείας και του Ευρωπαϊκού  ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων.   

 Ευχή όλων είναι να τερματιστεί επιτέλους η πάγια τουρκική αδιαλλαξία και ο 

μαξιμαλισμός των διπλωματικοστρατιωτικών κατεστημένων της Άγκυρας και του 

Ντενκτάς σε βάρος Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων. ∆ιακαής επιθυμία του 

προσφυγικού κόσμου ιδιαίτερα είναι η επιστροφή στη γενέθλια γη, που σήμερα 

τουρκοπατείται, κάτω από συνθήκες ασφάλειας.  Θέλουμε λύση  που να διασφαλίζει τα 

απαράγραφα δικαιώματα του προσφυγικού κόσμου, των αγνοουμένων και 

εγκλωβισμένων της κυπριακής τραγωδίας και να διασφαλίζει επίσης την ειρηνική 

συνύπαρξη Ελληνοκυπρίων, Τουρκοκυπρίων, Αρμενίων, Μαρωνιτών και Λατίνων  στην 

επανενωμένη Κυπριακή ∆ημοκρατία, χωρίς στρατεύματα κατοχής, χωρίς διαχωριστικά  

συρματοπλέγματα και Ανατολίτες εποίκους. 

 Στους σημερινούς δύσκολους καιρούς της κρίσης αξιών και της διαπλοκής διεθνών 

συμφερόντων, οφείλουμε με σύνεση, συλλογικότητα και προπάντων με διεκδικητικότητα 

να διαπραγματευόμαστε. Πρέπει πέρα και πάνω από μικροκομματικές σκοπιμότητες και 

προσωπικές φιλοδοξίες να θέτουμε το εθνικό συμφέρον, τη φυσική και εθνική μας 

επιβίωση σ’ αυτό το μαρτυρικό τόπο.  Και η φυσική και εθνική μας επιβίωση δεν μπορεί 
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να διασφαλιστούν, όταν τρίτοι αποφασίζουν για εμάς, χωρίς εμάς, ή όταν μας θεωρούν 

μαριονέτες ή πειραματόζωα. Οδοδείκτες πορείας πρέπει να είναι τα βιώματα, ο 

πολιτισμός, η πολυκύμαντη ιστορία μας, ο αυτοσεβασμός και η εθνική μας αξιοπρέπεια, 

που πολλά έχουν να μας διδάξουν διαχρονικά. 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού, λίγες μόνο μέρες μετά την ιστορική 

απόφαση της Συνόδου της Κοπεγχάγης, προσλαμβάνει ιδιαίτερη σημασία.  Η Κύπρος  

βρίσκεται αντιμέτωπη με μεγάλες προκλήσεις. Η ένταξη στην Ευρώπη, η 

παγκοσμιοποίηση, η τεχνολογική έκρηξη, η κοινωνία της γνώσης και της πληροφορίας 

δημιουργούν αυξημένες απαιτήσεις προσαρμοστικότητας κράτους και κοινωνίας. Η 

Κύπρος είναι πια υποχρεωμένη να μπει σε μια άλλη τροχιά. Να συλλάβει τις 

προκλήσεις και τις αλλαγές που συντελούνται.  Να αναπτύξει θεσμούς και πολιτικές που 

να είναι συμβατές με τις νέες απαιτήσεις της ανάπτυξης.  Να υλοποιήσει δεσμεύσεις.  

Να εφαρμόσει στην πράξη τις εναρμονιστικές νομοθεσίες που ψήφισε και που 

δυστυχώς καθυστερούν να υλοποιηθούν.  Να διατυπώσει μια σύγχρονη στρατηγική για 

την ανάπτυξη που θα δώσει κύρος και δύναμη στις βασικές κοινωνικές αξίες. Θα πρέπει  

να προετοιμαστεί, για να καταστεί ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος με δική του 

συνδρομή στην υλοποίηση του οράματος της Λισαβόνας, για να καταστεί η ευρωπαϊκή 

οικονομία «η ανταγωνιστικότερη και δυναμικότερη οικονομία της γνώσης στην υφήλιο, 

ικανή για βιώσιμη οικονομική ανάπτυξη, με περισσότερες και καλύτερες θέσεις εργασίας 

και με μεγαλύτερη κοινωνική συνοχή». Αυτές οι δεσμεύσεις και ο προσανατολισμός 

πρέπει να είναι εμφανή και στον κρατικό προϋπολογισμό μας.  

 Κρατικός προϋπολογισμός 

 Ο  κρατικός  προϋπολογισμός δεν πρέπει να είναι απλά ένα οικονομικό εργαλείο 

με κονδύλια δαπανών και τρόπους κατανομής τους.  Πρέπει να είναι ένα κοινωνικό 
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εργαλείο και η πιο σημαντική έκθεση της κυβέρνησης στην οποία να αντικατοπτρίζονται 

οι βασικές αρχές της νέας οικονομικής και αναπτυξιακής πολιτικής της Κύπρου στο 

πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η θέση της κυβέρνησης για την κοινωνική πολιτική 

του κράτους, ο βαθμός ευαισθησίας της κυβερνητικής πολιτικής για προβλήματα των 

κοινωνικά ευαίσθητων ομάδων του πληθυσμού και για ισομερή ανάπτυξη όλων των 

στρωμάτων του λαού.  Να δεικνύει τις μελλοντικές προθέσεις, στρατηγικούς χειρισμούς 

και τον τρόπο άσκησης της πολιτικής της σε παρελθόντα χρόνια.  

 Η  Βουλή πρέπει να έχει ξεκάθαρη, ακριβή και σφαιρική εικόνα για όλα τα θέματα 

και όλες τις παραμέτρους που σχετίζονται με την εύρυθμη λειτουργία του κράτους  και 

της δημόσιας υπηρεσίας ειδικότερα, για να μπορεί να ασκεί κοινοβουλευτικό έλεγχο των 

επιπέδων διοίκησης του έργου αξιωματούχων και τεχνοκρατών. 

 Κρίση αξιών και θεσμοθετημένες ανεκπλήρωτες υποχρεώσεις 

 ∆υστυχώς, τα τελευταία χρόνια η κυπριακή κοινωνία γίνεται μάρτυρας 

διασπάθισης δημόσιου χρήματος. Πληθώρα σκανδάλων, με πρώτιστο το μεγάλο 

σκάνδαλο του χρηματιστηρίου, τα συναρμολογημένα αυτοκίνητα, τα εγκλήματα λευκού 

κολάρου.  Βιώνει την αισχροκέρδεια και την κρίση αξιών σε όλους τους τομείς.  

∆ικαιολογημένα ο φορολογούμενος πολίτης δυσπιστεί. ∆ιαμαρτύρεται για την 

κακοδιοίκηση και τις ατασθαλίες, την ατιμωρησία των ενόχων,  την ακυβερνησία, την 

αντιπαραγωγική και πολυδάπανη δημόσια υπηρεσία. ∆ιαμαρτύρεται ακόμη για τη 

διογκούμενη διαφορά ανάμεσα στο κρατικό και στο ιδιωτικό μισθολόγιο. Θέλει να 

γνωρίζει πού διατίθενται τα λεφτά του, για να είναι σε θέση να αξιολογεί την αξιοπιστία 

της κυβερνητικής πολιτικής.  

 Είναι γι’ αυτό που στηλιτεύουμε το γεγονός ότι η κυβέρνηση αγνόησε 

θεσμοθετημένες υποχρεώσεις της για συμμόρφωση με το άρθρο 11 του εγκριθέντος και 

δημοσιευθέντος προϋπολογισμού του 2002, με βάση το οποίο θα ’πρεπε απαραίτητα 
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να συνόδευε την κατάθεση του κρατικού προϋπολογισμού για το 2003 με ειδικές 

εκθέσεις, πίνακες και στοιχεία, πέρα από τα λογιστικά και τεχνικά κείμενα του 

προϋπολογισμού, που θα διέγραφαν με ευκρίνεια συγκεκριμένα μέτρα πολιτικής για 

επίτευξη των στόχων της, συμπεριλαμβάνοντας  χρονοδιαγράμματα δράσης. 

 Σωρεία οι επισημάνσεις κακοδιοίκησης και έλλειψης σωστής διαχείρισης, 

μειωμένης κυβερνητικής ευαισθησίας και προβλημάτων στην ετήσια έκθεση της Γενικής 

Ελεγκτού αλλά και στην έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. Θα σταθώ σε επισημάνσεις που εντόπισα μαζί με άλλους στις  

κοινοβουλευτικές επιτροπές Παιδείας, Εργασίας, Προσφύγων, Εσωτερικών και 

Εξωτερικών. 

Α. Θέματα  κοινοβουλευτικής επιτροπής Εργασίας 

 Το σύγχρονο ευρωπαϊκό κοινωνικό μοντέλο απαιτεί αποτελεσματικές πολιτικές 

απασχόλησης, μεταρρύθμιση κράτους πρόνοιας, κατάργηση προνομιακών παροχών 

και μεταχειρίσεων, ανάδειξη και ανάληψη των κοινωνικών ευθυνών.  Στον κρίσιμο αυτό 

τομέα, δυστυχώς, η επίδοση των κυβερνώντων υπολείπεται.  Υποστελέχωση και 

τρανταχτές αδυναμίες του κοινωνικού κράτους.  Ένοχη σιωπή μπροστά στο έγκλημα 

του ΧΑΚ και τις κοινωνικές του επιπτώσεις.  Τραγικές ήταν και οι όποιες εισηγήσεις που 

ακούστηκαν, για να ριχθούν στο λάκκο των λεόντων του ΧΑΚ ακόμα και τα αποθέματα 

του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Αυτά και άλλα παρόμοια βιώσαμε, που δείχνουν 

ξεκάθαρα πώς αντιλαμβάνονται τον κοινωνικό ρόλο τους οι κυβερνώντες. 

 Πρώτη επισήμανση: Υποστελέχωση κυβερνητικών τμημάτων και κοινωνικά 

προβλήματα 

 Μόνιμη επωδός σε όλες τις συνεδρίες της επιτροπής Εργασίας ήταν η 

υποστελέχωση των υπηρεσιών του Γραφείου Ευημερίας, μιας υπηρεσίας που 

ασχολείται αποκλειστικά με τα προβλήματα των κοινωνικά ασθενέστερων τάξεων. Η 
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υπηρεσία υπολειτουργεί. Αδυνατεί να αντιμετωπίσει έγκαιρα, προληπτικά, κατασταλτικά 

και αποτελεσματικά τα αυξανόμενα περιστατικά βίας στην οικογένεια, να καταβάλει 

έγκαιρα τα δημόσια βοηθήματα που εγκρίνονται για τους ανάπηρους και άλλους  

πάσχοντες συνανθρώπους μας. ∆υσκολεύεται να αντιμετωπίσει τα κοινωνικά 

προβλήματα που αυξάνονται.  Τις χιλιάδες πολιτών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας που 

ζουν κάτω από το όριο της φτώχιας. Υπάρχουν προβλήματα μονογονεϊκών 

οικογενειών, διαλυμένων σπιτικών, χαμηλόμισθων ή άνεργων οικογενειαρχών, 

συνταξιούχων, μονήρων ατόμων που χρήζουν άμεσης αντιμετώπισης.  Είναι χιλιάδες οι 

χαμηλόμισθοι συμπατριώτες μας που επηρεάζονται αρνητικά από την αύξηση των 

έμμεσων φόρων, παρά τα αντισταθμιστικά μέτρα που δόθηκαν.   

 ∆εύτερη επισήμανση:  Άτομα με αναπηρίες 

 Παρά τις κυβερνητικές εξαγγελίες για αναβάθμιση της ποιότητας ζωής των ατόμων 

με αναπηρίες, σωρεία είναι τα κοινωνικά ελλείμματα σε βάρος τους.  ∆εν είναι μόνο οι 

καθυστερήσεις που σημειώνονται στην παραχώρηση του ισχνού κρατικού βοηθήματος 

για μήνες λόγω καθυστερημένων διαδικασιών μηχανογράφησης.  Είναι επίσης η μη 

ικανοποιητική εφαρμογή του Νόμου περί Αναπηρίας.  Οι ανεπαρκείς μηχανισμοί για 

επαγγελματική τους αποκατάσταση. Η μη ενεργοποίηση του συντονιστικού φορέα 

αναπήρων.  Ελλείπει μια ολοκληρωμένη εθνική πολιτική για αντιμετώπιση των 

προβλημάτων τους. 

 Αυτό φαίνεται και στους προϋπολογισμούς του 2003,  όπου δεν παραχωρείται 

καμία αύξηση: 

1. Για έκτακτα βοηθήματα σε ανάπηρους και οργανώσεις αναπήρων. 

2. Για κονδύλια διακοπών για άτομα με αναπηρίες. 

3. Για το σχέδιο τροχοκαθισμάτων. 

4. Για την εφαρμογή του περί Αναπηρίας Νόμου. 
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5. Για το κέντρο αποκατάστασης των αναπήρων. 

6. Για τα σχέδια παροχής ειδικών χορηγιών σε αντικατάσταση φορολογικών 

ελαφρύνσεων. 

7. Για την επαγγελματική αποκατάσταση των αναπήρων. 

8. Για την ενίσχυση οικογενειών για τη φροντίδα ηλικιωμένων και ανάπηρων μελών. 

 Τρίτη επισήμανση:  Περικοπές σε κονδύλια 

 Περικοπές σε κονδύλια που αφορούν κοινωνική πολιτική έγιναν σ’ αρκετές 

περιπτώσεις.  Αναφέρω ενδεικτικά:  ∆ε δίνεται καμία αύξηση για οικονομική ενίσχυση 

άτεκνων ζευγαριών που προβαίνουν σε διακρατική υιοθεσία.  Και, ενώ, 

παρεμπιπτόντως, είχαν εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο το 2002 τρεις θέσεις 

εργασίας για κοινωνικούς λειτουργούς που να παρέχουν ψυχολογική υποστήριξη σε 

αυτά τα ζευγάρια, οι θέσεις δεν πληρώθηκαν και δηλώθηκε άγνοια από έλλειψη επαφής 

συντονισμού και αμφίδρομης ενδοτμηματικής ενημέρωσης από λειτουργούς του 

αρμόδιου υπουργείου. 

 Μειώθηκαν επίσης πολλά άλλα κονδύλια που έχουν σχέση με τα κέντρα 

οικογενειακής καθοδήγησης, τα σχέδια παροχής ειδικών χορηγιών, τα χρηματικά 

επιδόματα και βοηθήματα σε κατοίκους κατεχομένων περιοχών, καθώς και το κονδύλι 

που αφορά τα κοινοτικά κέντρα ευημερίας.  Όλα αυτά δείχνουν μια εικόνα καταθλιπτική, 

ενός, κατ’ ευφημισμού, κράτους πρόνοιας. 

 Τέταρτη επισήμανση:  Μη κάλυψη στεγαστικών αναγκών 

 Οι ανάγκες νέων ζευγαριών και ιδιαίτερα προσφύγων για απόκτηση στέγης 

δημιουργούν διαρκώς αυξημένη ζήτηση για διαχωρισμό οικοπέδων σε διάφορες 

περιοχές και κτίσιμο νέων κυβερνητικών οικισμών.  Η κρατική χορηγία που δίνεται για 

αγορά διαμερίσματος ή κτίσιμο σπιτιού δεν επιλύει το πρόβλημα, λόγω των πολύ 

υψηλών σημερινών τιμών των οικοπέδων και διαμερισμάτων και την απαιτούμενη 
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υψηλή δαπάνη ανέγερσης κατοικίας.  Εισηγούμαστε όπως εξευρεθούν τρόποι 

περαιτέρω ενίσχυσης των Οργανισμών Χρηματοδότησης Στέγης και Αναπτύξεως Γης, 

που επιτελούν αξιόλογο κοινωνικό έργο, για να μπορούν να καλύψουν τις αυξημένες 

σύγχρονες στεγαστικές ανάγκες των μεσαίων και χαμηλών εισοδηματικά στρωμάτων 

του λαού.  

 Πέμπτη επισήμανση:  Έλλειψη συντονισμού 

 Η έλλειψη συντονισμού των διαφόρων κυβερνητικών τμημάτων σε ενδοτμηματικό 

και διατμηματικό επίπεδο είναι φαινόμενο που πρέπει να αντιμετωπιστεί καίρια.  

Χαιρετίζουμε το γεγονός ότι η συμβουλευτική επιτροπή για την πρόληψη της 

ενδοοικογενειακής βίας προέβη στην εκτύπωση εγχειριδίου, με δική της πρωτοβουλία, 

για αντιμετώπιση του πιο πάνω προβλήματος, ειδικά για το Υπουργείο Εργασίας, και 

αναμένουμε την άμεση έγκριση και εφαρμογή του.  Παρόμοιες πρωτοβουλίες πρέπει να 

αναληφθούν ως στρατηγικός στόχος ευρύτερα στο δημόσιο τομέα επιτέλους να υπάρχει 

συντονισμός. 

 Έκτη επισήμανση:  Ανεργία και πολιτικές απαμβλύνσεις 

 Η ανεργία κτυπά ιδιαίτερα το γυναικείο πληθυσμό.  ∆εν υπάρχουν ολοκληρωμένες 

πολιτικές στήριξης και στρατηγικής, ώστε να παρέχονται διευκολύνσεις, για να 

υπάρχουν κοντά στους χώρους εργασίας παιδικοί και βρεφονηπιοκομικοί σταθμοί για 

τις εργαζόμενες μητέρες.  Οι νέες τεχνολογίες δεν είναι εύκολα προσβάσιμες στις 

γυναίκες.  Χρειάζεται ειδική μόρφωση και επιμόρφωση για στήριξη των γυναικών, ώστε 

να μπορούν να επανέρχονται στην αγορά εργασίας μετά από το γάμο ή από τη γέννηση 

ενός παιδιού ή από την προσωρινή διακοπή της άσκησης του επαγγέλματός τους.  

Αποτέλεσμα είναι η μη αντιπροσωπευτική εκπροσώπηση και αξιοποίηση των γυναικών 

στο ενεργό εργατικό δυναμικό του τόπου μας. 

 Σημειώνεται πως 23% του συνόλου των ανέργων ανήκουν στην ηλικιακή 
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κατηγορία των 55-59 ετών που απολύονται λόγω υψηλών μισθών, ενώ είναι ακόμα σε 

θέση να ασκούν παραγωγική επαγγελματική εργασία. Αντίθετα, είναι ανησυχητική η 

αύξηση του αριθμού παράνομων αλλοδαπών που αποτελούν φτηνά εργατικά χέρια και 

ανταγωνίζονται τους Κυπρίους πολίτες στην αγορά εργασίας. 

Β. Εμπειρίες από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας 

 Το πέρασμα στη νέα οικονομία πρέπει να στηριχθεί στην επένδυση στη γνώση. Οι 

επενδύσεις σε έργα υποδομής και εξοπλισμό είναι αναμφίβολα χρήσιμες.  Όμως το 

στοίχημα στη νέα εποχή θα κερδηθεί στο βαθμό που θα επενδύσουμε σωστά στον 

άνθρωπο. Η συνέργεια παιδείας, κατάρτισης και διά βίου εκπαίδευσης σ’ αυτή την 

προσπάθεια είναι ουσιώδης.  Συνεχείς πειραματισμοί, ολέθριο ράβε-ξήλωνε, κρίση του 

δημόσιου σχολείου, άνθηση παραπαιδείας, συσσωρευμένα εκπαιδευτικά προβλήματα, 

συνεχείς συγκρούσεις εκπαιδευτικών, γονιών, σπουδαστών και υπουργείου και έλλειψη 

κοινωνικού διαλόγου ανάμεσα στο υπουργείο και στο φοιτητικό κόσμο του ΑΤΙ, της 

ΠΟΦΝΕ, του ΑΞΙΚ, των ιδιωτικών σχολών κ.ά. για το ΠΕΕΤ, τα πάγια φοιτητικά 

προβλήματα, τη στέγαση κ.ά. ήταν ό,τι ζήσαμε τα τελευταία χρόνια.  Όλα αυτά δε μας 

πείθουν ότι οι κυβερνώντες έχουν πραγματικό όραμα παιδείας ή ότι συνειδητοποιούν τη 

σημασία της γνώσης στη νέα οικονομία.   

 Πέρα από τα πιο πάνω, γενικά επισημαίνουμε επίσης τα εξής: 

 Πρώτη επισήμανση:  Παιδιά με ειδικές ανάγκες 

 Η εφαρμογή του νόμου για την ένταξη στο σχολείο παιδιών με ειδικές ανάγκες 

καρκινοβατεί.  Λείπει ο σωστός προγραμματισμός.  ∆ιορίζονται μη προσοντούχοι 

εκπαιδευτικοί, ενώ παραμερίζονται δεκάδες προσοντούχων.  Αποτέλεσμα είναι να 

συνεχίζεται η απαράδεκτη περιθωριοποίηση των παιδιών με ειδικές ανάγκες και να 

κρύβονται κάτω από το χαλί τα προβλήματα των οικογενειών τους. 

 ∆εύτερη επισήμανση:  Εκπαιδευτικοί ψυχολόγοι 
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 Υπάρχει υποστελέχωση της υπηρεσίας εκπαιδευτικής ψυχολογίας στα σχολεία της 

Κύπρου μας.  Σε σύνολο 160 000 Κυπρίων μαθητών, αναλογούν μόνο 17 εκπαιδευτικοί 

ψυχολόγοι, σε σύγκριση με έναν εκπαιδευτικό ψυχολόγο σε κάθε 1 000 άτομα στην 

Ευρώπη.  Αυτή η ετεροβαρής αντιστοιχία δείχνει πως επιλεκτικά εναρμονιζόμαστε με 

την Ευρώπη και πως ακόμη στον τομέα της κοινωνικής πολιτικής έχουμε μακρύ δρόμο 

να διανύσουμε. 

 Τρίτη επισήμανση:  Νεανική παραβατικότητα 

 Το Υπουργείο Παιδείας υστερεί στον καταρτισμό προγραμμάτων πρόληψης, 

στήριξης, εντατικής παρακολούθησης και καταστολής των φαινομένων της νεανικής 

παραβατικότητας και της πρόωρης εγκατάλειψης του σχολείου από παιδιά που δεν 

έχουν κλείσει τα δεκαπέντε τους χρόνια. Σημειώνεται πως τα τελευταία χρόνια 

καταγράφονται πέραν των 430 περιστατικών νεανικής παραβατικότητας και αφορούν 

εφήβους κάτω των δεκαέξι χρόνων, ενώ ο αριθμός των παιδιών που εγκαταλείπουν το 

σχολείο έχει αυξητική τάση.  Χρειάζεται η διεξαγωγή έρευνας για συλλογή στοιχείων και 

πλήρη διάγνωση και αντιμετώπιση του προβλήματος. 

 Τέταρτη επισήμανση:  Ανησυχητικές περικοπές στον προϋπολογισμό του 

Υπουργείου Παιδείας 

 Αυτές τις εντοπίζουμε: 

1. Στα κονδύλια για τις μονάδες βαρύκοων παιδιών. 

2. Στη λειτουργία των κρατικών ινστιτούτων και νυχτερινών κέντρων επιμόρφωσης. 

3. Στην αγορά διδακτικών σχολείων μέσης και τεχνικής εκπαίδευσης. 

4. Στο σχέδιο αντιναρκωτικής αγωγής και αγωγής υγείας. 

5. Στο σχέδιο εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας στους απόδημους και 

επαναπατριζόμενους Κυπρίους. 

6. Στη στασιμότητα στο κονδύλι που αφορά τις εκπαιδευτικές εκστρατείες 
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διαφώτισης. 

 Ιδιαίτερα ανησυχούμε για το πενιχρό κονδύλι για τον πολιτισμό, που ανέρχεται 

μόλις στο 0,1% του ΑΕΠ το 2003, παρά την προσπάθεια ωραιοποίησης που 

επιχειρήθηκε και την αναφορά για οκταπλασιασμό των δαπανών για τον πολιτισμό τη 

δεκαετία 1993-2003.  Η επένδυση στον πολιτισμό ας μην ξεχνάμε πως είναι ασπίδα και 

θωράκιση για την εθνική μας επιβίωση. Η λειψή κρατική επιχορήγηση δήμων, 

οργανώσεων, συλλόγων για πολιτιστικές εκδηλώσεις δεν υποκαθιστά την 

ανεπαρκέστατη πολιτιστική υποδομή που έχουμε ως κράτος. Σημειώνουμε ιδιαίτερα τις 

μειώσεις που έγιναν στο κονδύλι για τις πολιτιστικές υπηρεσίες και στο κονδύλι για το 

πολιτιστικό κέντρο στην Αθήνα. 

 Πέμπτη επισήμανση:  Αδαπάνητα κονδύλια 

 Εκτελείται περίπου το 50% των νέων έργων από τους εγκριμένους 

προϋπολογισμούς.  Αρκετά σημαντικά ποσοστά των προϋπολογισμών για την παιδεία 

παραμένουν αδαπάνητα.  Απτό παράδειγμα είναι ότι, ενώ στον προϋπολογισμό του 

2001 υπήρχαν εγκριμένα κονδύλια £3,2 εκατομμυρίων για την ενθάρρυνση του 

σχολικού αθλητισμού, μόνο £1,6 εκατομ. έχουν δαπανηθεί. 

 Η τελευταία αλλά όχι έσχατη επισήμανση στο χώρο της παιδείας αναφέρεται στο 

θέμα της πινακοθήκης, όπου έργα βρίσκονται αποθηκευμένα σε ακατάλληλους χώρους 

και κάτω από ακατάλληλες κλιματολογικές συνθήκες, με κίνδυνο να καταστραφούν. Και 

αυτό γιατί η αναμενόμενη μεταστέγαση της αποθήκης δεν έγινε εφικτή. 

Γ. Εμπειρίες από τις κοινοβουλευτικές επιτροπές Εσωτερικών, Προσφύγων 

και Εξωτερικών 

 Πρώτη επισήμανση:  Κυβερνητικοί οικισμοί 

 Χρόνια τα προβλήματα συντήρησης των κυβερνητικών οικισμών και των οικισμών 

αυτοστέγασης. Κακοτεχνίες, ελλιπής έλεγχος, λείπουν τα έργα ανάπλασης και όλα αυτά 
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έχουν αρνητικές επιπτώσεις στους κατοίκους και αυξημένο κόστος.  Η ανάπλαση  στους 

συνοικισμούς δε συνοδεύεται συνήθως από έργα κοινωνικής και δημόσιας ωφέλειας.  

Οι ίδιοι οι συνοικισμοί είναι απέραντα γηροκομεία, γιατί η φθίνουσα ποιότητα ζωής 

αποτελεί αντικίνητρο για εγκατάσταση νέων ζευγαριών. 

 ∆εύτερη επισήμανση:  Ανάκτηση προσφυγικών οικιών 

 Ιδιαίτερο είναι το πρόβλημα ανάκτησης κατοχής οικιστικών μονάδων στους 

συνοικισμούς που είτε έχουν εγκαταλειφθεί από τους κατοίκους τους είτε δόθηκαν σε μη 

δικαιούχα άτομα.  Ενώ υπάρχουν άμεσες ανάγκες από νέα ζευγάρια και 

δυσπραγούντες συνανθρώπους μας, δυστυχώς πολλά σπίτια είναι κλειστά, άδεια ή 

εγκαταλελειμμένα.  Χαιρετίζουμε το γεγονός ότι επιτέλους το Τμήμα Πολεοδομίας και 

Οικήσεως ετοιμάζει κατάλογο όλων των κενών οικιστικών μονάδων, για να λάβει τα 

δέοντα μέτρα για ανάκτηση της κατοχής τους. 

 Τρίτη επισήμανση:  Αποκοπές 

 Σημειώνουμε με ιδιαίτερη ανησυχία τις σημαντικές αποκοπές στα κονδύλια για 

επιχορήγηση αυτοστέγασης σε κυβερνητικά και ιδιόκτητα οικόπεδα, στην 

αντικατάσταση - επιδιόρθωση οικιών συνοικισμών αυτοστέγασης και κυβερνητικών 

οικισμών χαμηλού κόστους. 

 Στηλιτεύουμε τη χρόνια αδυναμία για δραστική αντιμετώπιση και πάταξη του 

φαινομένου κατοχής τουρκοκυπριακών περιουσιών από μη πρόσφυγες.  Αυθαιρεσίες 

και ατασθαλίες έγιναν πολλές.  Χρειάζεται πολιτική βούληση για αντιμετώπιση του 

φαινομένου.  

 Στηλιτεύουμε επίσης την παραχώρηση συγκεκριμένων οικοπέδων για 

αυτοστέγαση σε κυβερνητικά οικόπεδα, χωρίς να προηγηθεί σχετική δημοσίευση στον 

τύπο, γεγονός το οποίο δείχνει μια ανορθόδοξη διαδικασία που δεν παρέχει ίσες 

ευκαιρίες πληροφόρησης σε όλους τους ενδιαφερομένους.   
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 Θα μπορούσα να επεκταθώ σε πληθώρα προβλημάτων που απασχολούν τον 

προσφυγικό κόσμο.  ∆υστυχώς, υπάρχει στενότητα χρόνου.  Θα αρκεστώ μόνο σε μια 

ακόμα επισήμανση. 

 Η προβολή του εθνικού μας θέματος και της πολιτιστικής μας κληρονομιάς στο 

εξωτερικό δεν πρέπει σε καμία περίπτωση να ατονήσει ή να ανασταλεί λόγω των 

συνεχιζόμενων διαβουλεύσεων για το Κυπριακό.  Οι διπλωματικές μας αποστολές και οι 

πρεσβείες μας πρέπει να είναι ετοιμοπόλεμες ανά πάσα στιγμή.  Αλγεινή εντύπωση μου 

προκάλεσε η πλήρης παράλυση των διπλωματικών μας αποστολών λόγω 

συνδικαλιστικών αιτημάτων την επαύριο της κατάθεσης του Σχεδίου Ανάν, σε ώρες που 

έπρεπε όλοι να βρίσκονται στις επάλξεις και να ενημερώνουν για τα συμβαίνοντα.  Οι 

αδυναμίες σ’ αυτό τον τομέα είναι χιλιοειπωμένες και δυστυχώς χρονίως δισεπίλυτες. 

 Συμπεράσματα - προτάσεις 

 Από όσα έχουν ήδη αναφερθεί, το συμπέρασμα προκύπτει αβίαστο.  Σε ζωτικής 

σημασίας τομείς εντοπίζονται αδυναμίες, αχρείαστες αποκοπές και μέτρα λιτότητας που 

αντιβαίνουν σε βάρος της κοινωνικής πολιτικής του κράτους.  Είναι πολύ σημαντικό να 

ληφθούν μέτρα.  

 Πρώτιστο μέτρο είναι η ανάγκη εκσυγχρονισμού της δημόσιας διοίκησης.  

Παθογένειες όπως ο συγκεντρωτισμός και η υπερβολική γραφειοκρατία, ο κομματισμός, 

οι πελατειακές σχέσεις, η έλλειψη αξιοκρατίας, οι οργανωτικές αδυναμίες και οι 

πεπαλαιωμένες μέθοδοι εργασίας, η ανεπαρκής υποδομή και οι ακατάλληλες 

εγκαταστάσεις, η οικονομική διαπλοκή και η διαφθορά πρέπει οπωσδήποτε να 

αντιμετωπιστούν.  Γιατί μαζί τους θα αντιμετωπιστούν και αρκετά από τα συμπτώματα 

και αρκετά από τα αποτελέσματα, όπως είναι η χαμηλή παραγωγικότητα, το 

αναχρονιστικό και ισοπεδωτικό σύστημα αξιολόγησης, η έλλειψη συντονισμού, που έχω 

ήδη αναφέρει, σε ενδοτμηματικό και διατμηματικό επίπεδο, το γεγονός ότι έρχονται 
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πολλοί συμπληρωματικοί προϋπολογισμοί για νέες θέσεις, χωρίς να έχει προηγηθεί 

ακριβώς μια ορθολογιστική προσέγγιση για το θέμα.  Υπάρχει έλλειψη ενός 

ολοκληρωμένου προγράμματος για διαχρονική εξέλιξη, στελέχωση κρατικών τμημάτων 

και  υπηρεσιών και αυξητική ζήτηση για πρόσληψη εκτάκτων υπαλλήλων. 

 Όλα αυτά συμβάλλουν στην αυξητική τάση των δημοσίων δαπανών.  Οι δαπάνες 

προσωπικού, το κρατικό μισθολόγιο και  οι δαπάνες για τη λειτουργία του δημοσίου 

αποτελούν γάγγραινα για τα δημόσια οικονομικά.  Η χλιαρή και περιστασιακή 

κυβερνητική πολιτική, χωρίς ιδιαίτερο προβληματισμό για αυστηρή δημοσιονομική 

διαχείριση, δυσχεραίνει ακόμη περισσότερο τα πράγματα.  Τα προγράμματα 

δημοσιονομικής εξυγίανσης και δημοσιονομικής πειθαρχίας είναι ανύπαρκτα, ενώ οι 

υπερβάσεις δαπανών συνεχές φαινόμενο.  ∆ιαχρονική είναι και η στασιμότητα και 

απροθυμία για ριζικές τομές, αυτοπεριορισμούς και αυτοδεσμεύσεις για πιο χρηστή 

διοίκηση του δημοσίου τομέα.   

 Για βελτίωση της κατάστασης χρειάζεται αλλαγή νοοτροπίας, καθορισμός 

επιπέδων εργασίας, αποκέντρωση, κίνητρα, ευκαμψία, ανανεωτικό πνεύμα, μείωση 

διοικητικών διαχωριστικών γραμμών, νέο σύστημα αξιολόγησης ανταμοιβής, επένδυση 

σε ποιοτική κατάρτιση και ανάπτυξη ανθρώπινου δυναμικού, ιδιαίτερα των ηγετικών 

στελεχών, συστηματική και όχι σπασμωδική αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών.  

Χρειάζεται, αγαπητοί συνάδελφοι, ένα πραγματικά σωστό και ολοκληρωμένο 

στρατηγικό σχέδιο εκσυγχρονισμού και εξυγίανσης που να καταπιαστεί με όλα τα 

προβλήματα της διοίκησης, δηλαδή, ανεπάρκειες δομών, λειτουργικές αδυναμίες, 

θέματα ανθρώπινου δυναμικού, νέων τεχνολογιών, καταπολέμησης των φαινομένων 

διαφθοράς και διαπλοκής.  Ένα τέτοιο σχέδιο θα πρέπει να προωθηθεί ως θέμα εθνικής 

προτεραιότητας, με στόχο η δημόσια διοίκηση να παύσει να επιβαρύνει δυσανάλογα 

την οικονομία και την κοινωνία και να επιτελέσει με επιτυχία τον τρισδιάστατο ρόλο της, 
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δηλαδή να είναι καταλύτης ανάπτυξης και στρατηγικός εταίρος της κοινωνίας στη 

διαχείριση των επερχόμενων αλλαγών, να είναι κοινωνικό δίχτυ προστασίας για τους  

μη προνομιούχους και να είναι θεμέλιο της ισοπολιτείας, του κράτους δικαίου και του 

δημοκρατικού πολιτεύματος.  

 Κύριε Πρόεδρε, συνάδελφοι, 

 Έχω αναφερθεί σε σοβαρές αδυναμίες και ελλείψεις του κοινωνικού κράτους σε 

ζωτικούς τομείς.  Εύλογα θα μπορούσε κάποιος να ισχυριστεί ότι η κυβέρνηση έχει την 

καλή διάθεση και την πολιτική βούληση να πάρει τα αναγκαία μέτρα, για να βελτιώσει 

την κατάσταση, αλλά δεν υπάρχουν τα αναγκαία έσοδα.  Η κυβέρνηση θα μπορούσε να 

αντιπαρέλθει αυτό το επιχείρημα, αν έδειχνε όντως την αναγκαία φροντίδα είσπραξης 

της παραδειγματικής διαχείρισης των δημοσίων πόρων.  ∆υστυχώς για την ίδια, αλλά 

πολύ περισσότερο δυστυχώς για το λαό, η κατάσταση είναι εντελώς διαφορετική.  Η ίδια 

η Γενική Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας, την οποία η κυβέρνηση αυτή έχει διορίσει και η 

οποία δεν πιστεύω ότι έχει ιδιαίτερους λόγους να συνδράμει με τα επιχειρήματά της την 

αντιπολίτευση, για μια σειρά ετών υποδεικνύει αδυναμίες, λάθη, παραλείψεις, ελλείψεις 

προγραμματισμού και συντονισμού στην κρατική μηχανή.   

 ∆ε θα αναφέρω τα κτυπητά παραδείγματα τα οποία υπάρχουν στην έκθεση της 

Γενικής Ελεγκτού.  Θα αναφέρω, όμως, ότι, από τις διαπιστώσεις της Γενικής Ελεγκτού  

και από άλλα στοιχεία και πληροφορίες που καθημερινά βλέπουν το φως της 

δημοσιότητας, είναι φανερό ότι βρισκόμαστε αντιμέτωποι με μια κυβέρνηση χωρίς 

όραμα που πάσχει από έλλειψη προγραμματισμού, που στερείται του αναγκαίου 

συντονισμού, που δε δείχνει την απαραίτητη επιμέλεια στην είσπραξη των δημοσίων 

εσόδων και την ανάλογη υποδειγματική λιτότητα, περισυλλογή και εξοικονόμηση 

δημόσιου χρήματος. 

 Αν προσθέσουμε στα πιο πάνω και την αδυναμία ή και απροθυμία να πάρει 
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αποτελεσματικά μέτρα για πάταξη του αντικοινωνικού φαινομένου της φοροδιαφυγής, 

που, σύμφωνα με καλά ενημερωμένους οικονομολόγους, φτάνει και ξεπερνά τα εκατό 

εκατομμύρια λίρες το χρόνο, καθώς και της διασπάθισης του δημόσιου χρήματος σε 

ακριβά προεκλογικά πυροτεχνήματα του τύπου S 300, που στοίχισαν στον Κύπριο 

φορολογούμενο γύρω στα £300 εκατομμύρια, χωρίς ποτέ να έχει τη χαρά να τους δει 

στην Κύπρο, τότε εύκολα ένας μπορεί να καταλάβει γιατί η κυβέρνηση αδυνατεί να 

εξεύρει τους αναγκαίους πόρους για χρηματοδότηση του κοινωνικού κράτους. 

 Εμείς, αντίθετα, ισχυριζόμαστε ότι, αν η κυβέρνηση έδειχνε την απαραίτητη 

φροντίδα στη διαχείριση του δημόσιου χρήματος, αν ενεργούσε αποτελεσματικά για 

έγκαιρη και πλήρη είσπραξη των δημόσιων εσόδων, αν δεν κατασπαταλούσε το 

δημόσιο χρήμα για ρουσφέτι και βόλεμα ημετέρων, αν απέφευγε αρκετά από όσα 

γίνονται, αν είχε νοικοκυρεμένη, ευφάνταστη και ανθρωποκεντρική οικονομική πολιτική 

όχι μόνο θα έβρισκε τους πόρους, για να καλύψει τις αδυναμίες του κοινωνικού 

κράτους, αλλά οπωσδήποτε θα μπορούσε να περισσέψουν και χρήματα για καλύτερη 

παιδεία, για καλύτερες υπηρεσίες υγείας, για κοινωνικά προγράμματα για τους νέους, 

για τη γυναίκα, για την τρίτη ηλικία, για στήριξη των μικρομεσαίων, για προώθηση της 

κοινωνίας της πληροφορικής, για στήριξη των ανθρώπων της υπαίθρου -που δυστυχώς 

μαστίζονται από την αστυφιλία- για περιφερειακή ανάπτυξη ισότιμη σε όλες τις περιοχές 

του νησιού, και όχι επιλεκτικά, για ενίσχυση του προσφυγικού κόσμου, για προώθηση 

των απαραίτητων έργων υποδομής, για διασφάλιση της κοινωνίας συνοχής, για βιώσιμη 

ανάπτυξη με σεβασμό στο περιβάλλον και εξασφάλιση μιας καλύτερης  ποιότητας ζωής 

για ολόκληρο τον πληθυσμό. 

 Αγαπητοί συνάδέλφοι,  

 Το όραμα και η υλοποίηση μιας μακρόχρονης ορθολογιστικής, ανθρωποκεντρικής 

κοινωνικής πολιτικής είναι μια από τις βασικές μας προκλήσεις στο άμεσο μέλλον, 
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ιδιαίτερα με την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Αυτή την πρόκληση είμαι βέβαιη 

ότι η κυβέρνηση της αλλαγής θα την πετύχει. 

 (Κατά τη διάρκεια της ομιλίας της κ. Αντιγόνης Παπαδοπούλου ο κ. Άριστος 

Χρυσοστόμου αντικατέστησε στην έδρα τον κ. Νίκο Πιττοκοπίτη.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

 Θα διακόψουμε τη συνεδρία και θα επανέλθουμε το απόγευμα στις 3.00 ακριβώς.  

Παρακαλώ όπως προσέλθετε έγκαιρα, γιατί ο αριθμός ομιλητών αλλά και ο όγκος 

εργασίας είναι πολύ μεγάλος.  Οι πρώτοι ομιλητές στον κατάλογο είναι:  Ο κ. 

Αριστοφάνης Γεωργίου, ακολουθεί ο κ. Ρίκκος Ερωτοκρίτου, ο κ. ∆ώρος Θεοδώρου και 

μετά ο κ. Χρίστος Πουργουρίδης.  Παρακαλώ να είμαστε στην ώρα μας, για να 

συνεχίσουμε κανονικά. 

 Καλό μεσημέρι. 

(Ώρα διακοπής:  1.00 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  3.15 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ : 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Συνεχίζουμε τη συνεδρίασή μας με πρώτο ομιλητή το συνάδελφο κ. Αριστοφάνη 

Γεωργίου.   

 Παρακαλώ, κύριε Γεωργίου, ελάτε στο βήμα. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ:  

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση των προϋπολογισμών δίδει σε όλους μας την ευκαιρία να θίξουμε 

θέματα που έχουν σημαίνοντα ρόλο στη λειτουργία του κράτους, της δημοκρατίας και 
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των θεσμών αλλά και στην επίλυση του βασικού μας προβλήματος, του Κυπριακού. 

 Θεωρώ υποχρέωσή μου ως πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων να ασχοληθώ με το Κυπριακό 

και τα θέματα της αρμοδιότητας της επιτροπής. 

 Ο προσφυγικός κόσμος τους τελευταίους μήνες έχει περάσει και συνεχίζει να 

περνά από ένα μεγάλο κόντραστ συναισθημάτων στη βάση των εξελίξεων στο 

Κυπριακό.  Οι πρόσφυγες έχουν για είκοσι οκτώ χρόνια σηκώσει το σταυρό του 

μαρτυρίου, που δε λέει ακόμη να τελειώσει για το λαό μας.  Πολλές ήταν οι φορές που οι 

πρόσφυγες παρά τις στερήσεις, τις κακουχίες και τις συνεχείς απώλειές τους ήρθησαν 

στο ύψος των περιστάσεων και αντιμετώπισαν τις εξελίξεις στο Κυπριακό με 

αγωνιστικότητα, με καρτερία, με υπομονή, με σοβαρότητα και χωρίς 

συναισθηματισμούς.  Με τον ίδιο τρόπο αντιμετωπίζουν και τις σημερινές εξελίξεις μετά 

την κατάθεση του Σχεδίου Ανάν. 

 Οι πρόσφυγες θεωρούν τον εαυτό τους ως ισότιμους πολίτες αυτού του κράτους 

και ως ισότιμους πολίτες της Ευρώπης στην οποία εισερχόμαστε τώρα.  Είναι γι’ αυτόν 

ακριβώς το λόγο που απαιτούν να τεθεί τέρμα επιτέλους στα δικά τους βάσανα και 

περιορισμούς.  Είναι γι’ αυτό το λόγο που απαιτούν όπως γίνουν σεβαστά και τα δικά 

τους ανθρώπινα δικαιώματα, όπως αυτά τέθηκαν στις Συμφωνίες Κορυφής και τα 

ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών, και ζητούν όπως η διεθνής κοινωνία, η Ευρώπη και 

η Τουρκία αποδεχτούν και εφαρμόσουν το δικαίωμα ελεύθερης εγκατάστασης στις 

πατρογονικές τους εστίες, την κατοχύρωση και εφαρμογή του δικαιώματος περιουσίας 

και την ελεύθερη διακίνηση.  Στο Σχέδιο Ανάν δυστυχώς περιέχονται τέτοιες πρόνοιες, 

που περιορίζουν και/ή καταργούν τα πιο πάνω δικαιώματα σημαντικής μερίδας των 

προσφύγων μας.  

 Οι πρόσφυγές μας δηλώνουν ότι θα αγωνισθούν μαζί με ολόκληρο τον κυπριακό 
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λαό και την ηγεσία μας για σεβασμό των δικαιωμάτων τους.  Οι πρόσφυγες 

αντιλαμβάνονται καλύτερα από τον καθένα, γιατί έχουν ζήσει στο δικό τους πετσί τις 

συνέπειες του πραξικοπήματος, της εισβολής, της κατοχής και του ξεσπιτώματος, ότι 

δεν μπορούν τα πράγματα μετά από μία λύση του Κυπριακού να γίνουν τα ίδια ή και 

καλύτερα από το ’74.  Γνωρίζουν ότι η λύση θα είναι ένας ιστορικός συμβιβασμός.  Είναι 

έτοιμοι να κάνουν αυτό το συμβιβασμό, είναι έτοιμοι να κάνουν παραχωρήσεις στους 

συμπατριώτες μας Τουρκοκυπρίους.  ∆εν είναι όμως έτοιμοι να απεμπολήσουν 

δικαιώματα ή να κάνουν παραχωρήσεις στους ξένους ή σε τρίτους. 

 Οι πρόσφυγες και ολόκληρος ο κυπριακός λαός αγωνίζονται και επιθυμούν λύση, 

αλλά δίνουν αυξημένη σημασία στο είδος της λύσης που θα βρεθεί.  Και ιδιαίτερη 

σημασία δίνουν στα ανθρώπινα δικαιώματα, την αποχώρηση των εποίκων, την 

ασφάλεια, τη λειτουργικότητα του ομόσπονδου κράτους που θα δημιουργηθεί με μια 

λύση και που θα πρέπει να έχει μία κυριαρχία, μία ιθαγένεια και μία διεθνή 

προσωπικότητα. 

 Ο προσφυγικός κόσμος χαιρετίζει τη σχεδόν ομόφωνη θέση του Εθνικού 

Συμβουλίου για διαπραγμάτευση του Σχεδίου Ανάν.  ∆ε συμφωνεί με εκείνους που άνευ 

όρων και συζητήσεων αποδέχονται το σχέδιο ως έχει, δε συμφωνεί όμως ούτε και με 

εκείνους που δαιμονοποιούν το σχέδιο.  Απαιτεί από όλους, ντόπιους και ξένους, να 

στηριχθούμε σε αρχές και να έχουμε έναν ουσιαστικό διάλογο, μέσα από τον οποίο να 

οδηγηθούμε στην αλλαγή των αρνητικών σημείων του Σχεδίου Ανάν προς όφελος του 

συνόλου του κυπριακού λαού. 

 Εμείς γνωρίζουμε ότι η μη λύση του Κυπριακού οφείλεται κατά κύριο λόγο στη 

μέχρι σήμερα αδιαλλαξία της Τουρκίας και του Ντενκτάς, καθώς και στην έλλειψη 

πολιτικής βούλησης των ισχυρών της γης -των Αμερικανών και Άγγλων και άλλων- να 

πιέσουν και να υποχρεώσουν την Τουρκία να δεχθεί λύση σύμφωνα με τις αρχές του 



 79

διεθνούς δικαίου και του Καταστατικού Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών.  Αλλά γνωρίζουμε 

ταυτόχρονα ότι δυστυχώς έγιναν λάθη και παραλείψεις στους χειρισμούς του Προέδρου 

Κληρίδη, της διαπραγματευτικής ομάδας, που δυστυχώς έχουν κάνει την εμφάνισή τους 

στο Σχέδιο Ανάν.  Τα λάθη, οι παραλείψεις, η αδράνεια, οι ελλείψεις και η για μεγάλη 

χρονική περίοδο απαθής αναμονή πρωτοβουλιών και εξελίξεων οδήγησαν στη μη 

αποδοχή των δικαιωμάτων των προσφύγων μέσα από το Σχέδιο Ανάν. 

 Θυμούμαστε και σημειώνουμε τη στάση του Προέδρου Κληρίδη στο θέμα των 

Ιδεών Γκάλι, στο θέμα των μέτρων οικοδόμησης εμπιστοσύνης, στο θέμα της 

κυριαρχίας, στο θέμα των εποίκων, στο θέμα της αντιμετώπισης της απόφασης των G8, 

της δήλωσης του Σεπτέμβρη του 2000 του Γενικού Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών 

και πολλά άλλα. 

 Όπως δείχνουν τα πράγματα, σήμερα φαίνεται ότι δεν έχουμε περιθώρια για άλλα 

λάθη ή παραλείψεις, γιατί αυτά θα είναι μοιραία για το μέλλον και την τύχη της πατρίδας 

μας.  Είναι γι’ αυτό το λόγο που υποστηρίζουμε την αλλαγή, είναι γι’ αυτό το λόγο που 

υποστηρίζουμε την εκλογή του κ. Τάσσου Παπαδόπουλου στη θέση του Προέδρου της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας, για να έχουμε σίγουρη συνέπεια σε αρχές, διαπραγματευτική 

δεινότητα, ικανότητα και αντοχή, που δεν υπάρχει σήμερα, και για να οδηγηθούμε σε 

λύση του Κυπριακού και επανένωση της πατρίδας μας.  

 Έρχομαι τώρα στα προβλήματα που ο προσφυγικός κόσμος αντιμετωπίζει στη 

σημερινή προσωρινότητα μέχρι την επίλυση του Κυπριακού. 

 Είναι κοινά αποδεκτό ότι τα θέματα στέγασης των προσφύγων ευρίσκονται σε μία 

πορεία “αυτόματου πιλότου” και η επίλυσή τους στηρίζεται σε μια πολιτική της 

κυβέρνησης με την οποία εμείς διαφωνούμε.  Είναι μια πολιτική ρουτίνας και απαλλαγής 

της κυβέρνησης από την υποχρέωση που έχει προς τους πρόσφυγες.  Στα πλαίσια 

αυτής της πολιτικής εντάσσεται ο τερματισμός από τον Απρίλιο του ’94 της ανέγερσης 
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νέων οικιστικών μονάδων -η παραχώρηση τίτλων ιδιοκτησίας εντάσσεται σ’ αυτό το 

πλαίσιο-, η συμπίεση των παρεχομένων ποσών, η μη υλοποίηση της πολιτικής για 

διάνοιξη νέων οικοπέδων, η μη παραχώρηση των αναγκαίων ποσών προς τον Κεντρικό 

Φορέα Ίσης Κατανομής Βαρών, η μη στελέχωση των υπηρεσιών της Πολεοδομίας για 

τα θέματα των συνοικισμών -παρά το ότι εμείς ως αντιπολίτευση εγγράψαμε θέμα και 

ζητούσαμε να επανδρωθούν αυτές οι υπηρεσίες και το Τμήμα Πολεοδομίας, για να 

μπορέσει να ανταποκριθεί σ’ αυτές τις ανάγκες- η εκδηλωθείσα πρόθεση κατάργησης 

της ΥΜΑΠΕ και πολλά άλλα. 

 ∆ε θα ασχοληθώ περιπτωσιολογικά με τα στεγαστικά θέματα, γιατί το έχει κάνει ο 

συνάδελφός μου, ο κ. Κίκης Γιάγκου, αλλά θα προχωρήσω στη δική μας αντίληψη 

σχετικά με την αντιμετώπιση αυτών των θεμάτων. 

 Ο προσφυγικός κόσμος και τα φτωχότερα εισοδηματικά στρώματα του λαού θα 

πρέπει να βρίσκονται καθημερινά στο επίκεντρο του ενδιαφέροντος της κυβέρνησης, η 

οποία πρέπει να μεριμνά για τη στέγασή τους μέσα από διάφορα προγράμματα.  Στα 

πλαίσια αυτά, θεωρούμε αναγκαίο να γίνουν άμεσα τα ακόλουθα: 

1. Πλήρης και ριζική αναδόμηση όλων των κυβερνητικών οικισμών, με βάση 

συγκεκριμένο σύντομο χρονοδιάγραμμα και ομοιογενή κριτήρια, γιατί μέχρι 

σήμερα, όπου έχει γίνει αναδόμηση, άλλα είναι τα κριτήρια στη Λεμεσό, άλλα στη 

Λευκωσία και άλλα στη Λάρνακα.  Ζητούμε ομοιογένεια και ζητούμε ισότητα και 

στη δυστυχία μεταξύ των προσφύγων. 

2. Άμεση καταγραφή των αναγκών των συνοικισμών και ολοκλήρωση της 

καταγραφής σε περίοδο μάξιμουμ έξι μηνών. 

3. Άμεσος σχεδιασμός ανέγερσης νέων κατοικιών, ανάλογα με τις ανάγκες που 

υπάρχουν. 

4. Επίσπευση των διαδικασιών διάνοιξης νέων οικοπέδων στις περιοχές που 
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διαβιούν σήμερα οι πρόσφυγες και όχι με την κυβερνητική πολιτική, ως 

εφαρμόζεται, να διαχωρίζονται ξανά οι οικογένειες λόγω έλλειψης οικοπέδων εκεί 

όπου χρειάζονται.  Το μεγαλύτερο κακό της προσφυγιάς ήταν η διάλυση των 

χωριών, των οικογενειών και των συγγενειών.  Αυτή την πολιτική εφαρμόζει 

σήμερα στην πράξη και αυτή η κυβέρνηση. 

5. Εξάλειψη των άνισων κριτηρίων στέγασης και ανάπτυξης των ακριτικών περιοχών 

και επέκταση της ακριτικής περιοχής της ευρύτερης Λευκωσίας. 

 Εδώ πρέπει να σημειώσω ότι από ετών εκκρεμεί ειλημμένη υπόσχεση του 

Υπουργείου Εσωτερικών για επέκταση των ακριτικών περιοχών στην ευρύτερη 

Λευκωσία και για έργα ριζικής υποδομής για στήριξη αυτών των περιοχών, γιατί 

από την πλευρά της κατεχόμενης Λευκωσίας, από την πλευρά του Κιόνελι, οι 

πολυκατοικίες που έχει ανεγείρει ο Ντενκτάς έχουν φτάσει μέχρι τον Άγιο Παύλο 

και εμείς με την εσφαλμένη μας πολιτική οδηγούμε σε μαρασμό την περιοχή και σε 

εγκατάλειψη αυτών των περιοχών, γιατί το σχέδιο που ήρθε το 1991-’92 

θεωρήθηκε από αυτή την κυβέρνηση ως πολύ γενναιόδωρο.  Και μας είπαν εδώ 

ότι δόθηκαν £27 εκατομμύρια για τις ακριτικές περιοχές.  Ε, ναι, από την άλλη 

πλευρά δόθηκαν είκοσι εφτά, συν είκοσι εφτά, συν πολλά είκοσι εφτά, για να 

κρατήσουν τον κόσμο!   

 Αν αυτή είναι η πολιτική, τότε είναι πολιτική εγκατάλειψης αρχών, είναι πολιτική 

εγκατάλειψης εδαφών και είναι πολιτική μη αποδεκτή από αυτό το λαό.  Γι’ αυτό 

και θα πληρώσει με το ανάλογο νόμισμα αυτός ο λαός αυτή την κυβέρνηση  

6. Παραχώρηση στους πρόσφυγες των ακριτικών περιοχών ίσων δικαιωμάτων και 

ίσων ποσών με τους μη πρόσφυγες, γιατί σήμερα είναι δυσμενής η μεταχείριση 

των προσφύγων των ακριτικών περιοχών. 

7. Εισαγωγή πολιτικής βοήθειας για επιδιόρθωση όλων των αυτοστεγάσεων και 



 82

αύξηση των παρεχόμενων ποσών.  Εδώ, αντί να τα αυξήσει η κυβέρνηση, από 

£6.500 τα μείωσε σε £3.500.  Αυτή είναι η “φιλοπροσφυγική” κυβέρνηση! 

8. Ριζική διαφοροποίηση των κριτηρίων παραχώρησης βοήθειας και όχι μόνο στην 

παραχώρηση του τιμαρίθμου επί μιας μικρής και εσφαλμένης βάσης.  Γι’ αυτό δε 

συμφωνούμε με την αύξηση του 12% που δόθηκε από την 1η Ιανουαρίου του 

2003, που δημιουργεί αδικίες για το ποιος θα την πάρει, πότε θα την πάρει και 

πώς. 

9. ∆ημιουργία ποιοτικών συνθηκών ζωής στους συνοικισμούς και τις αυτοστεγάσεις 

με βασικά έργα υποδομής, όπως δρόμους, πεζοδρόμια, πάρκα, ιατρεία, 

βιβλιοθήκες, νηπιαγωγεία, γηροκομεία, κέντρα νεότητας, γήπεδα και αθλητικά 

κέντρα. 

10. Λόγω του γηρασμένου πληθυσμού, να λειτουργήσει σωστά σύστημα κατ’ οίκον 

φροντίδας.  Ας σκεφτεί ο Πρόεδρος τους συνομήλικούς του που ζουν στους 

συνοικισμούς, όπως πολύ ευφυώς ανέφερε χθες ένας άλλος συνάδελφος.  

11. Να παταχθεί η παρανομία και να επιταχυνθεί η ανάκτηση κατοχής κατοικιών και να 

δοθούν αυτές οι κατοικίες σε αυτούς που είναι στη λίστα αναμονής και κρατούν τις 

εγκρίσεις από χρόνια στα χέρια τους. 

12. Να τοποθετηθούν άμεσα ανελκυστήρες στις πολυκατοικίες και να λυθεί άμεσα το 

πρόβλημα των υπέργηρων ή ασθενών που ζουν σε ορόφους και να τοποθετηθούν 

σε ισόγεια. 

13. Να δοθεί η δυνατότητα σε νέα ζευγάρια να εισαχθούν σε συνοικισμούς.  Γι’ αυτό το 

λόγο χρειάζεται τροποποίηση των κριτηρίων, χρειάζεται αλλαγή πολιτικής 

φιλοσοφίας και για αντιμετώπιση του προβλήματος χρειάζεται να ανεγερθούν νέες 

οικιστικές μονάδες μέσα στους ίδιους τους συνοικισμούς. 

 Κεντρικός Φορέας Ίσης Κατανομής Βαρών 
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 Στην ίδρυση του Φορέα Ίσης Κατανομής Βαρών εναπόθεσαν τις ελπίδες τους οι 

ιδιοκτήτες περιουσιών στα κατεχόμενα να ανακτήσουν λίγη από τη χαμένη οικονομική 

φερεγγυότητά τους.  Μετά την ψήφιση του νόμου το 1989 η δημιουργία του φορέα 

επήλθε μετά από μια κυοφορία περίπου έξι ετών. Στα έξι περίπου χρόνια λειτουργίας 

του φορέα έγινε κατανοητό και από τον πιο δύσπιστο πρόσφυγα ότι η φερεγγυότητα 

ήταν και παραμένει ένα όνειρο. 

 Στα πέντε σχέδια που εφαρμόζει ο φορέας, που αφορούν απλά την επιχορήγηση 

επιτοκίου ή την εγγύηση για λήψη δανείου, υπάρχει μια πλήρης τελμάτωση του 

θέματος.  Υπάρχουν πέραν των χιλίων πεντακοσίων αιτητών που αναμένουν για χρόνια 

την εξέταση της αίτησής τους.  Ο λόγος είναι η άρνηση της κυβέρνησης να δώσει τα 

αναγκαία κεφάλαια στους προϋπολογισμούς.  ∆εν αρκεί μόνο η άρνηση από τη μια, 

αλλά έχουμε ταυτόχρονα τα δύο τελευταία χρόνια την κοροϊδία του Υπουργείου 

Οικονομικών σε ό,τι αφορά τους συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς του φορέα, 

όπου τα υποσχόμενα δε δίνονται ή, αν μέρος δοθεί στα χαρτιά λόγω της εκπνοής του 

χρόνου, δε δίδονται στην πράξη.  Εφάρμοσαν μια πολύ σύγχρονη, εκσυγχρονιστική 

πολιτική:  Φέρνουν το συμπληρωματικό προϋπολογισμό το Νοέμβριο όχι όπως τον 

αποδέχθηκαν στην αρχή, όταν τους υπεβλήθη, για να μην προλάβει να εκταμιευθεί ούτε 

ένα σεντ.  Αυτό έγινε πέρσι, αυτό θα γίνει και φέτος.  Στο τέλος νομίζω θα μας πουν ότι 

ευθύνεται γι’ αυτή την κατάσταση η Βουλή, που διηύρυνε τα περιοριστικά κριτήρια που 

υπήρχαν και οδήγησε στην αύξηση του ενδιαφέροντος για δανεισμό.  Εκείνο που εμείς 

συνεχίζουμε να ζητούμε είναι η παραχώρηση φερεγγυότητας πραγματικής στον 

προσφυγικό κόσμο.   

 Και εδώ θα ήθελα να απαντήσω και στο συνάδελφο, τον κ. Χριστοφόρου, που είπε 

ότι δόθηκαν τα έξι τελευταία χρόνια £100 εκατομμύρια.  Η αλήθεια είναι μία:  Τα εκατό 

που ανέφερε είναι μόνο έξι και τόσο είναι το ποσό της επιχορήγησης του επιτοκίου και 
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τα έξοδα λειτουργίας του φορέα.  Όλα τα υπόλοιπα είναι δάνεια τα οποία επιστρέφονται 

από τους πολίτες προς το κράτος.  Άρα, ας μην εξαπατούν με αυτό τον τρόπο το λαό.  

Φτάνει πια η κοροϊδία! 

 Τουρκοκυπριακές περιουσίες 

 Σε τουρκοκυπριακά σπίτια ζουν σήμερα περί τις είκοσι χιλιάδες οικογένειες 

προσφύγων.  Τα σπίτια στα οποία κατοικούν είναι όλα ηλικίας πέραν των τριάντα, 

σαράντα και πενήντα ετών, γεγονός που οδηγεί στο ασφαλές συμπέρασμα ότι δεν 

παρέχουν καμιά ποιότητα ζωής και ότι έχουν άμεση ανάγκη συνεχών επιδιορθώσεων. 

 Θεωρούμε ότι οι ρυθμοί των επιδιορθώσεων σε τουρκοκυπριακές συνοικίες και 

χωριά δεν είναι οι κατάλληλοι, γι’ αυτό πρέπει να ενταθούν.  Για να γίνει όμως αυτό, θα 

πρέπει να επιλυθεί το θέμα της ανεπάρκειας των υφιστάμενων συνεργείων και να 

υπάρξει σωστός προγραμματισμός και αυστηρά χρονοδιαγράμματα επδιορθώσεων. 

 Οι επιτροπές θα πρέπει να εφαρμόσουν ισομερή και αξιοκρατική  κατανομή των 

τουρκοκυπριακών κλήρων και των καταστημάτων.  Σ’ αυτό θα βοηθήσει σε ύψιστο 

βαθμό η λειτουργία της Κεντρικής Συμβουλευτικής Επιτροπής και οι επαρχιακές 

επιτροπές, καθώς και η μηχανογράφηση.  Πρέπει να παύσουν οι εξυπηρετήσεις, το 

ρουσφέτι και η παρανομία, που καλά κρατεί και αυξάνεται παρά τις επανειλημμένες 

αποφάσεις και πιέσεις αυτής της Βουλής. 

 Επαγγελματική αποκατάσταση 

 Το θέμα της επαγγελματικής αποκατάστασης των παθόντων είναι ένα άλλο θέμα 

που έχει διανύσει το δικό του Γολγοθά.  Το 1992 μετά από πρότασή μας ψηφίστηκε η 

νομοθεσία περί Επαγγελματικής Αποκατάστασης των Παθόντων και έδωσε 

προτεραιότητα διορισμού κατά 10% στη δημόσια υπηρεσία και 5% στην εκπαιδευτική 

υπηρεσία. 

 Από την αρχή της ψήφισης του νόμου πολλοί ήταν αυτοί εντός της κυβέρνησης 
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που δεν είδαν το νόμο με καλό μάτι.  Είναι γι’ αυτό που η Βουλή με πολλές αποφάσεις 

της κάλεσε την κυβέρνηση να εφαρμόσει τη νομοθεσία και να δώσει την ευκαιρία στους 

παθόντες με τον ιδρώτα τους να βγάζουν το ψωμί τους και όχι να είναι επαίτες έξω από 

την πόρτα κάθε αρμοδίου. 

 ∆ε μας αρκούσαν όλα τα πιο πάνω, είχαμε φέτος, δυστυχώς, την απόφαση της 

πλειοψηφίας του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου που ακύρωσε το νόμο ως αντισυνταγματικό με 

αιτιολογία την έλλειψη ισότητας και ομοιομορφίας μεταξύ των πολιτών. 

 Εμείς συμφωνούμε με την απόφαση της μειοψηφίας του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου 

και λέμε ότι ένας ορφανός ή μια χήρα ή ένα πρόσωπο που δεν έχει την αρτιμέλειά του 

δεν έχει ίσες ευκαιρίες και δυνατότητες με τους υπόλοιπους πολίτες.  Ξέχασαν αυτοί 

που αποφάσισαν ότι, για να υπάρχει η Κυπριακή ∆ημοκρατία και τα δικαστήρια, είναι 

γιατί κάποιοι θυσίασαν στο βωμό της δημοκρατίας και της ελευθερίας τη ζωή τους ή την 

αρτιμέλειά τους.  ∆εσμευόμεθα αμετάκλητα έναντι των παθόντων ότι θα επιλύσουμε το 

πρόβλημα με επαναψήφιση νομοθεσίας και, αν χρειασθεί, θα τροποποιήσουμε και το 

σύνταγμα. 

 Αγνοούμενοι 

 Ασχολούμενος κάποιος με το θέμα των αγνοουμένων νιώθει κάποια δυσκολία για 

το τι πρέπει να πει λόγω της μακροχρόνιας στασιμότητας στο θέμα.   

 Η ∆ιερευνητική Επιτροπή για τους Αγνοουμένους δεν έχει τρίτο μέλος για τρία 

χρόνια τώρα με ευθύνη των Ηνωμένων Εθνών.  Η συμφωνία της 31ης Ιουλίου δεν έχει 

εφαρμοσθεί με ευθύνη του Ντενκτάς.  Με τις συναντήσεις-δείπνα Κληρίδη-Ντενκτάς 

φάνηκε ότι κάτι πήγαινε να δημιουργηθεί.  Βλέποντας τώρα τα τότε γεγονότα, δυστυχώς 

επαληθεύονται οι εκτιμήσεις μας ότι ο Ντενκτάς έκανε τις συναντήσεις για να 

αποκοιμίσει τη δική μας πλευρά και για να εξαπατήσει τη διεθνή κοινότητα και τα 

Ηνωμένα Έθνη ότι είναι διαλλακτικός στο ανθρωπιστικό θέμα των αγνοουμένων. 
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 Έκτοτε καμιά κινητικότητα ή ενέργεια δεν έγινε στο θέμα.  ∆υστυχώς, η δική μας 

πλευρά έμεινε αδρανής στο θέμα και δεν αξιοποίησε κατάλληλα ή σχεδόν καθόλου την 

απόφαση της Τέταρτης ∆ιακρατικής Προσφυγής, το μέρος που μιλούσε για τους 

αγνοουμένους.  Είχαμε έντονες συζητήσεις για το Κυπριακό, αλλά για το θέμα των 

αγνοουμένων ο κ. Ανάν μας έστειλε στη μεταβατική περίοδο. 

 Εμείς λέμε ότι αυτό το θέμα και η λύση του προσφερόταν ως πρεσβευτής καλής 

θέλησης και έπρεπε να υπάρξει πρόοδος και λύση πριν τη λύση του Κυπριακού.  Γι’  

αυτό καλείται έστω και τώρα η κυβέρνηση να προχωρήσει σε διεκδικητική πολιτική στο 

ανθρωπιστικό θέμα των αγνοουμένων, γιατί επιτέλους πρέπει  να δώσουμε απαντήσεις 

στις οικογένειες των αγνοουμένων. 

 Σε ό,τι αφορά το θέμα των εκταφών, ορθά έγιναν, αλλά η μη συμπλήρωση της 

Τράπεζας Γενετικού Υλικού δυστυχώς μας άφησε λείψανα χωρίς ταυτοποίηση, και αυτό 

είναι μια τραγική κατάσταση. 

 Εγκλωβισμένοι 

 Έχουμε συνηθίσει όλοι μας να λέμε ότι οι εγκλωβισμένοι είναι οι ζωντανοί ήρωες 

και αγωνιστές που κρατούν άσβεστη τη φλόγα του αγώνα για επιστροφή στις 

κατεχόμενες περιοχές μας.  Έτσι πρέπει να είναι τα πράγματα.   

 Επειδή έχω μόνο δύο λεπτά, θα πω ότι, σε ό,τι αφορά τους εγκλωβισμένους, 

υπήρξε μια πλήρης στασιμότητα κατά τη χρονιά την οποία εξετάζουμε και η 

στασιμότητα οφείλεται, πρώτον, στα εμπόδια τα οποία το κατοχικό καθεστώς βάζει, 

συνεχίζοντας την πολιτική του εθνικού ξεκαθαρίσματος, στην εκπαίδευση, τη θρησκεία, 

την εργασία, την εμπορία, την ασφάλεια και όλα τα άλλα ανθρώπινα δικαιώματα που 

πρέπει να έχουν εγκλωβισμένοι, αλλά ταυτόχρονα και η δική μας η κυβέρνηση, παρά το 

ότι ο Γενικός Εισαγγελέας διακηρύττει ότι είναι ελεύθερο το εμπόριο, εμποδίζει την 

εμπορία της παραγωγής των ίδιων εγκλωβισμένων, των λιγοστών εγκλωβισμένων, με 
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τις ελεύθερες περιοχές, στερώντας τους με αυτό τον τρόπο ένα μικρό εισόδημα το 

οποίο θα πρέπει να έχουν για να ζήσουν. 

 Στα θέματα επικοινωνίας, στα θέματα τροφίμων, στα θέματα των επιδομάτων 

συναντούμε προβλήματα -και τα έχει αναφέρει και ο κ. Κουλίας χτες.  Έρχονται και 

αποκόπτουν επιδόματα από τους εγκλωβισμένους, όταν συμπληρώσουν μια άλφα 

ηλικία, γιατί έχουν πάρει την κοινωνική σύνταξη.  Αυτό είναι ένα αίσχος και η πολιτική με 

την οποία αντιμετωπίζουμε τους εγκλωβισμένους είναι μια πολιτική η οποία θα πρέπει 

να εγκαταλειφθεί. 

 Σε ό,τι αφορά τους παθόντες, εκείνο το οποίο θα πρέπει να πω είναι ότι θα πρέπει 

να αγκαλιάσουμε με ζέση τους παθόντες, θα πρέπει να αγκαλιάσουμε τα προβλήματά 

τους επίσης με ανάλογη ζέση, θα πρέπει να προχωρήσουμε σε πιο ανθρωπιστική και 

απλόχερη αντιμετώπιση των οικονομικών και άλλων προβλημάτων που 

αντιμετωπίζουν.  Όπως και με τους αναπήρους, θα πρέπει να τους δώσουμε βοήθεια 

τέτοια, που να τους επιτρέπει να έχουν σωστή και πλήρη ιατρική περίθαλψη, αλλά που 

θα τους επιτρέπει και την αντικατάσταση των κομμένων και αφαιρεμένων μελών του 

σώματός τους. 

 Και είναι και το θέμα των ηθικών αμοιβών και των μνημείων των πεσόντων για τη 

δημοκρατία και για την ελευθερία και των αντιστασιακών.  Αυτή η κυβέρνηση, παρά την 

ύπαρξη νομοθεσίας για πολλά χρόνια, δεν έχει προχωρήσει ούτε στις ηθικές αμοιβές 

ούτε στα μνημεία.  Εμείς υποσχόμαστε ότι η κυβέρνηση της αλλαγής, επειδή πιστεύει 

στη θυσία αυτών των ανθρώπων, θα προχωρήσει άμεσα στην πλήρη συμμόρφωση με 

το νόμο. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ρίκκος Ερωτοκρίτου έχει το λόγο. 
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Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχω ακούσει με μεγάλη προσοχή κατά τη διάρκεια των προηγούμενων ωρών -

που ήταν πάρα πολλές- από τους συναδέλφους της αντιπολίτευσης κάποια 

συγκεκριμένα θέματα.  Βέβαια, στο λίγο χρόνο που έχω στη διάθεσή μου δεν μπορώ να 

τα σχολιάσω.  Υπάρχουν άλλοι συνάδελφοι οι οποίοι θα ασχοληθούν με τα θέματα αυτά 

-είμαι βέβαιος- αλλά είμαι αναγκασμένος να σταθώ σε ένα σημείο που με αφορά λόγω 

της πολιτικής επικαιρότητας.  Είναι αυτό για τη, δήθεν, ύπαρξη κόμματος δύο 

ταχυτήτων, όσον αφορά το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, για την ύπαρξη διχοστασίας, για 

την ύπαρξη διχασμένης προσωπικότητας.   

 Νομίζω πως θα ήταν καλά το ΑΚΕΛ -γιατί ιδιαίτερα από αυτή την πλευρά 

προέρχονται οι παρατηρήσεις αυτές, τουλάχιστον οι εντονότερες- να θυμάται πάρα 

πολύ καλά τα του οίκου του, προτού αποφασίσει να κάνει δημόσιες αναφορές για το 

συγκεκριμένο ζήτημα.  

 Τι να πρωτοθυμηθώ; -λυπούμαι που θα πρέπει να πάω τόσο πολύ πίσω, αλλά 

είμαι υποχρεωμένος.  Τι να πρωτοθυμηθώ;  Το ότι κάποια ηγετικά στελέχη στις αρχές 

του αιώνα, που δεν απέχουν βέβαια και πάρα πολύ από το χρονικό σημείο που 

μιλούμε, αν και έχει μεσολαβήσει ένας ολόκληρος σχεδόν αιώνας -μιλώ για τις δεκαετίες 

του ’30, του ’40, του ’50, ακόμα και του ’60, και αυτό δεν ήταν φαινόμενο μόνο του 

κομουνιστικού κόμματος της Κύπρου αλλά και των κομουνιστικών κομμάτων όλων των 

χωρών- ότι λοιπόν, όταν ηγετικά στελέχη διαφωνούσαν, χάνονταν όχι μόνο από την 

πολιτική ζωή, αλλά κάποτε αγνοείτο και η βιολογική τους ύπαρξη;  Ή να έρθουμε στη 

νεότερη τοποθέτηση την οποία ζήσαμε οι νεότεροι, όταν στη δεκαετία του ’80 

διαγράφονταν τα τρία τέταρτα του Πολιτικού Γραφείου του ΑΚΕΛ για αντικομματική 

στάση μετά από αυτοκριτική;   
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 Πότε εκδηλώθηκε τέτοιου είδους ή παρόμοια συμπεριφορά ή έγινε τέτοιο πολιτικό 

διάβημα εκ μέρους της ηγεσίας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για όσους κατά καιρούς 

μπορεί να είχαν διαφορετικές απόψεις;  Και εγώ τολμώ να πω ότι είμαι ένας από αυτούς 

που συχνά πυκνά ή, μάλλον, σταθερότερα και περισσότερο από οποιονδήποτε άλλο 

μπορεί να έχω διαφορετικές απόψεις.  Κανένας δε με διέγραψε, κανένας δεν απείλησε 

ότι θα με εκπαραθυρώσει από το κόμμα, κανένας δε θεώρησε ότι θα έπρεπε να θέσει 

θέμα πειθαρχικό για μένα ή για οποιοδήποτε συνάδελφό μου έχει διαφορετικές απόψεις. 

 Όμως, επειδή όλα αυτά λέγονται με άξονα και σημείο αναφοράς την προεδρολογία 

και ιδιαίτερα τα τελευταία εικοσιτετράωρα και τη δημόσια συζήτηση που επικρατεί στο 

∆ημοκρατικό Συναγερμό αναφορικά με τις προεδρικές επιλογές, ε, δεν μπορώ να μη 

θυμηθώ τι γινόταν προ περίπου δύο ή τριών μηνών στο ΑΚΕΛ, όταν συνάδελφοί μας -

της κοινοβουλευτικής ομάδας και κάποιοι από αυτούς και ηγετικά στελέχη στα 

καθοδηγητικά όργανα- εμφανίζονταν άλλοι μεν να “ράβουν κοστούμια” στις διαστάσεις 

συγκεκριμένου υποψηφίου, άλλοι δε στις κομματικές συνάξεις να διαφωνούν -

εκφράζοντας τη γνώμη τους, βέβαια!- για το ότι θα έπρεπε να υιοθετηθεί η 

υποψηφιότητα του Τάσσου Παπαδόπουλου!  

 Άρα, αν η διαφωνία είναι κάτι το φυσιολογικό, στα πλαίσια του προβληματισμού 

που καθηκόντως πρέπει να έχει κάθε κομματικό στέλεχος, νομίζω ότι θα ήταν σωστό να 

κρατήσουμε όλες οι πλευρές το θέμα στις φυσιολογικές του διαστάσεις και να μην 

προσπαθούμε να οικοδομήσουμε επιχειρήματα με βάση τον εντονότερο ή λιγότερο 

έντονο διάλογο που μπορεί να γίνεται σε κόμματα τα οποία βλέπουμε καθήμενοι από 

την απέναντι πλευρά και από άλλη οπτική γωνία.  Στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό έτσι 

συζητάμε, έτσι μάθαμε να κουβεντιάζουμε και με αυτό τον τρόπο αντιμετωπίζουμε τα 

θέματα αυτά.   

 Θα πω ακόμα κάτι, και θα κλείσω την ενότητα αυτή, που το έχω πει και από τα 
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μέσα μαζικής επικοινωνίας:  Όταν ο Γλαύκος Κληρίδης αμφισβητούσε τον ίδιο τον 

πατέρα του, τότε, με εκείνο το γνωστό ρητό, που δε θα το επαναλάβω, αυτό ήταν κάτι 

που ίσως θα μπορούσε να θεωρηθεί ότι άνοιγε δρόμο σε σχέση με συγκεκριμένη 

πολιτική συμπεριφορά.  Ή, όταν ακόμα ο δικός μας πρόεδρος, του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού, ο Νίκος Αναστασιάδης, στο Πολιτικό Γραφείο της δεκαετίας των αρχών 

του ’80 με άλλα επώνυμα στελέχη που πέρασαν από αυτά τα έδρανα, όπως ήταν ο 

Ντίνος Λόρδος ή ο Λεόντιος Ιεροδιακόνου, αμφισβητούσαν τον Γλαύκο Κληρίδη, γιατί 

ήθελαν την υποψηφιότητα τρίτου, ε, δεν έγινε στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό οτιδήποτε 

αρνητικό που να ζούμε τις συνέπειές του σήμερα!  Ούτε το κόμμα κατεδαφίστηκε ούτε ο 

Γλαύκος Κληρίδης επλήγη ούτε οτιδήποτε αρνητικό έγινε που θα μπορούσε να 

θεωρηθεί ότι αφήνει κατάλοιπα ή πληγές!   

 Ο προβληματισμός, λοιπόν, πρέπει να γίνεται, έχουμε υποχρέωση να τον κάνουμε 

και νομίζω πως θα ήταν καλύτερα, επαναλαμβάνω, επειδή οι προβληματισμοί αυτοί 

βρίσκονται στα ύψη την περίοδο αυτή στο δικό μας το κόμμα ενόψει των κομματικών 

διεργασιών που βρίσκονται σε εξέλιξη, να μην προσπαθούν κάποιοι να οικοδομήσουν 

πάνω σ’ αυτούς επιχειρήματα ανύπαρκτα ή να καλλιεργήσουν έριδες. 

 Κύριε Πρόεδρε, θα μπω απευθείας στο θέμα με το οποίο θα ασχοληθώ -είναι 

συγκεκριμένο και εξειδικευμένο, έχει σχέση με την Ευρωπαϊκή Ένωση- και αρχίζω 

αμέσως: 

 Η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι γεγονός.  Απομένει η 

επικύρωση της Συνθήκης Προσχώρησης και η ψηφοφορία στα εθνικά κοινοβούλια των 

δεκαπέντε κρατών μελών. 

 Ο στόχος-όραμα επιτεύχθηκε με συνετούς, σταθερούς και νηφάλιους χειρισμούς 

παρά την απαισιοδοξία κάποιων, και ιδιαίτερα της αξιωματικής αντιπολίτευσης, που 

εισήξε κατά τις συζητήσεις της εποχής τον όρο “ευρωδιχοτόμηση”.  Στις 14 ∆εκεμβρίου 
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του 2002 η απόφαση της Κοπεγχάγης έδειξε επιτέλους για πρώτη φορά πως ο μείζων 

ελληνισμός μπορεί, όταν θέλει, με σκληρή εργασία, μεθοδικότητα, μακριά από 

λαϊκισμούς και διολισθήσεις σε εθνικιστικές εξάρσεις να πετύχει πολλά. 

 Με την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση ανοίγει ένας νέος κύκλος 

συζήτησης και προβληματισμού στην πατρίδα μας όχι μόνο για τη διαμόρφωση νέου 

πολιτικού λόγου αλλά και για την αξιοποίηση των ευκαιριών που παρέχονται. 

 Η Ενωμένη Ευρώπη υπήρξε το όραμα και ο στόχος δεκαετιών για την πλειοψηφία 

των πολιτικών δυνάμεων της ηπείρου.  Με αντιθέσεις, οξείες αντιπαραθέσεις και 

συγκρούσεις πολλαπλών συμφερόντων αυτό το όραμα, της ενιαίας οικονομικής, 

πολιτικής, κοινωνικής και πολιτισμικής οντότητας, προχωρά και εξελίσσεται.  Είναι δικό 

μας καθήκον, αυτής της νεότερης γενιάς των πολιτικών που δεν πιστεύουν πως η 

αποκλειστική λειτουργία ενός κράτους εξαντλείται μόνο στο χρήμα και την εξωτερική και 

εσωτερική ασφάλεια, να θέσουν σημαντικές πτυχές ζητημάτων, νοουμένου ότι τα 

πιστεύουν.  Η ανάγκη διαφύλαξης ανθρώπινων ορίων κοινωνικής συνοχής παραπέμπει 

στην ανάγκη επεξεργασίας εθνικής και ευρωπαϊκής πολιτικής για την απασχόληση, τη 

φορολογία, το εισόδημα, την ανταγωνιστικότητα. 

 Εξακολουθεί να παραμένει σοβαρή πρόκληση, ιδιαίτερα στο ραντεβού του 2004, 

για την υπό ένταξη Τουρκία η κατοχύρωση των βασικών ανθρωπίνων δικαιωμάτων και 

ελευθεριών.  Οι αρνητικές αντιδράσεις ακόμα και παραδοσιακών Ευρωπαίων 

συμμάχων της Τουρκίας, όπως της Γαλλίας και της Γερμανίας, είναι έντονες και ποικίλες 

για την εξακολουθητική οπισθοδρόμηση της Τουρκίας στον τομέα των ανθρωπίνων 

δικαιωμάτων. 

 Η διεύρυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης προς την Κεντρική και Ανατολική Ευρώπη 

αποτελεί κεντρική πολιτική επιλογή για την Ευρώπη αλλά και για μας.  Η Ελλάδα και η 

Κύπρος έχουν ευρωπαϊκή υποχρέωση και εθνικό συμφέρον, καθ’ όσον αφορά την υπό 
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ένταξη Τουρκία, να προωθήσουν αυτή την πολιτική σταθερά και χωρίς ταλαντεύσεις, όχι 

μόνο γιατί θα αποδειχθούν έμπρακτοι θιασώτες μιας αντίληψης που αξιοποιεί και 

διευρύνει την ευρωπαϊκή ιδέα για αυτόνομη διαμόρφωση της Ευρώπης ως 

γεωπολιτικής δύναμης του εικοστού πρώτου αιώνα, αλλά και γιατί η ειλικρινής πολιτική 

μας συνεννόηση ως έθνους με την Τουρκία προϋποθέτει την απαλλαγή των 

αντιδημοκρατικών αγκυλώσεων του τουρκικού λαού.  Είναι ξεκάθαρο πως για μας η 

ευρωπαϊκή ολοκλήρωση της Τουρκίας μπορεί να υλοποιηθεί μόνο κάτω από το 

προϋποθετικό φως των προβολέων που εκπέμπουν οι “δείκτες της Κοπεγχάγης” για 

υποχρεωτική καθίδρυση πολιτικής, κοινωνικής και οικονομικής δημοκρατίας στο 

εσωτερικό της Τουρκίας. 

 Επανερχόμενος στα ζητήματα της κοινωνικής συνοχής, οφείλουμε, πρώτον, να 

αποσαφηνίσουμε χωρίς καμιά ταλάντευση πως η κοινωνική συνοχή χρειάζεται πόρους.  

Προς αυτή την κατεύθυνση τα μεγάλα συσσωρευμένα κέρδη είναι ανάγκη να 

συμβάλουν φορολογικά αλλά και μέσω των εργοδοτικών εισφορών και των 

ασφαλιστικών καταβολών. 

 Η πυρηνική ιδέα της κοινωνικής συνοχής είναι η ιδέα της ανακατανομής των 

εισοδημάτων όχι μόνο μέσα από την ορθολογιστική κατανομή των ωφελειών σε 

συγκεκριμένες κοινωνικές ομάδες αλλά κυρίως τη διαμόρφωση των προϋποθέσεων για 

την ένταξη στην εργασία και την παραγωγική διαδικασία.  Είναι ανάγκη να διατίθενται οι 

κοινωνικοί πόροι με οπτική προς το μέλλον και όχι προς το παρελθόν.  Η εκπαίδευση 

και η ειδίκευση οφείλουν να ’ναι και στην πράξη πρώτη προτεραιότητα. 

 Είναι επίσης ανάγκη οι κοινωνικές παροχές να στοχεύουν όχι στη γενική ευημερία 

αλλά στην καταπολέμηση των κοινωνικών αποκλεισμών.  Αυτό προϋποθέτει 

αναδιοργάνωση του συστήματος παροχών με στόχο αυτούς που έχουν πραγματικά 

ανάγκη.  Ο υπαρκτός κίνδυνος του κοινωνικού στιγματισμού των απόρων μπορεί να 
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αντιμετωπιστεί, φτάνει να έχουμε την αληθινή διάθεση να το πράξουμε.  Κάνω την 

αναφορά αυτή, γιατί έχω σημειώσει μια παρόμοια αναφορά από τη συνάδελφό μου 

Ελένη Θεοχάρους.  Άλλωστε, η διάθεση των κοινωνικών πόρων θα πρέπει να 

κατατείνει όχι κυρίως στην επιδότηση της φτώχιας και της ανεργίας αλλά στη 

χρηματοδότηση υπηρεσιών κοινωνικής ένταξης, και αυτά, βέβαια, πέρα από την 

εξασφάλιση ενός ελάχιστου ορίου αυτονόητα ανθρώπινης διαβίωσης για όλους. 

 Η Ευρώπη σήμερα συνειδητοποιεί την ανάγκη μιας ενιαίας φορολογικής πολιτικής, 

που θα επιτρέπει την εφαρμογή νέων ιδεών για την άσκησή της με διπλό στόχο:  

Αφενός την είσπραξη εσόδων και αφετέρου την προοδευτικότητα της φορολόγησης με 

σκοπό την ελάφρυνση των οικονομικά ασθενεστέρων.  Προς αυτή την κατεύθυνση είναι 

ανάγκη να εξεταστούν παλιές και νέες ιδέες.  Η βελτίωση στη σχέση έμμεσων και 

άμεσων φόρων, λόγου χάριν, είναι καίριας σημασίας για τα φτωχότερα λαϊκά στρώματα.  

Όμως δεν αρκεί.  Χρειάζεται διαρκής ειδική επεξεργασία σε εθνικό επίπεδο για τα 

αφορολόγητα όρια και τα φτωχότερα εισοδήματα.  Οφείλουμε, λοιπόν, πέρα από 

γενικόλογα δημαγωγικά συνθήματα, όπως “όχι νέοι φόροι”, “όχι στις φορολογικές 

λαίλαπες”, να εγκύψουμε ως ευρωπαϊκό πια κράτος στα εξής αυτονόητα: 

 Πρώτον, στη μελέτη και εισαγωγή φορολογικών πολιτικών που ήδη συζητούνται 

στην Ευρώπη με στόχο την εναρμόνιση του φορολογικού συστήματος και τη 

μετατόπιση του κέντρου βάρους της φορολογίας από την εργασία σε άλλους 

συντελεστές της παραγωγής και κυρίως στο κεφάλαιο. 

 ∆εύτερον, στη σταδιακή μελέτη και εφαρμογή περιβαλλοντικών φόρων με 

αντίστοιχη ελάφρυνση άλλων επιβαρύνσεων που προέρχονται από την παροχή 

υπηρεσιών δημοσίας ωφελείας, όπως, π.χ., η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου. 

 Τρίτον, στην αξιοποίηση φορολογικών προτάσεων φιλικών προς την 

απασχόληση.  Μια τέτοια σοβαρή πρόταση, που δυνατό να επιλύει και το πρόβλημα της 
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σταθερής ανέχειας του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, είναι η μεταρρύθμιση του 

συστήματος, ώστε η εργοδοτική συνεισφορά να συνδέεται όχι με το μισθό του 

εργαζομένου αλλά με την προστιθέμενη αξία της επιχείρησής του. 

 Από το μεγάλο πυλώνα των ανθρωπίνων δικαιωμάτων επιλέγω το κεφάλαιο των 

μεταναστών, πρόβλημα που άρχισε να πλήττει και τη χώρα μας κατά τρόπο αισθητό 

πια.  Το πρόβλημα της σύγχρονης μετανάστευσης απελπισμένων ανθρώπων, κυρίως 

από την Κεντρική και Ανατολική Ευρώπη, από την Ασία και την Αφρική, εξελίσσεται τα 

τελευταία χρόνια, πέρα από το φαινόμενο της εγχώριας ανεργίας, σε νέο επίκεντρο 

πολιτικο-ιδεολογικών συγκρούσεων.  Φαινόμενα ρατσισμού, ξενοφοβίας και 

εθνικιστικών παροξυσμών πυροδοτούν εκρήξεις στο πολιτικό σύστημα, όπως ο 

περσινός εκλογικός θρίαμβος του ακροδεξιού κόμματος του Λεπέν στη Γαλλία κατά τον 

πρώτο γύρο των εκλογών. 

 Η Ευρώπη και η Κύπρος οφείλουν να αποκτήσουν ολοκληρωμένη πολιτική για τη 

μετανάστευση.  Η μεταναστευτική πολιτική αναζητείται σήμερα μέσα από μια δίνη 

οικονομικών, ιδεολογικών και πολιτικών συγκρούσεων.  Η τελευταία έκθεση του ΟΗΕ 

για το θέμα (Μάρτιος του 2001) υιοθετεί την άποψη πως οι πλέον αναπτυγμένες χώρες 

του κόσμου δε θα μπορέσουν να σηκώσουν το ασφαλιστικό και συνταξιοδοτικό κόστος, 

αν δεν υπάρξει αύξηση της μετανάστευσης.  Ναι, αύξηση της μετανάστευσης!  Αλλιώς 

θα χρειαστεί να αυξηθεί η ηλικία συνταξιοδότησης τόσο, ώστε να πλησιάζει το 

προσδόκιμο ζωής, κυριολεκτικά, δηλαδή, δουλειά μέχρι θανάτου.  Για να διατηρήσει, 

λοιπόν, η Ευρώπη το 2050 τον πληθυσμό που είχε το 1995, θα πρέπει να αποτελείται 

κατά 18-29% από τους μετανάστες που έφθασαν μετά το 1995, καθώς και τους 

απογόνους τους -μόνο για να διατηρήσει τον πληθυσμό της λόγω της 

υπογεννητικότητας. 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει αναθέσει το θέμα στην αρμοδιότητα των εθνικών 
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κυβερνήσεων των χωρών μελών, περιορισμένη ατυχώς μόνο στην παράμετρο της 

ελεύθερης ή μη μετακίνησής τους από τη μια χώρα στην άλλη. 

 Τα εχθρικά αισθήματα των πολιτών οφείλονται σε μια προπαγάνδα που καλλιεργεί 

κυρίως το μύθο ότι οι μετανάστες είναι εγκληματικά στοιχεία.  Ενόσω, λοιπόν, ο 

μελλοντικός πληθυσμός της Ευρώπης έχει δημογραφικά και δημοσιονομικά ανάγκη, σε 

ουσιαστικά ποσοστά, τους μετανάστες, οφείλει και οφείλουμε να εγκύψουμε σοβαρά στο 

πρόβλημα.  Σε καμιά χώρα τα στοιχεία δε δείχνουν ότι η εγκληματικότητα των 

μεταναστών είναι σε κάθε περίπτωση μεγαλύτερη από εκείνη των υπόλοιπων πολιτών.  

Εκείνο που δείχνουν τα στοιχεία είναι ότι η μεταναστευτική παραβατικότητα περιορίζεται 

σχεδόν αποκλειστικά στους μετανάστες “χωρίς χαρτιά”.  Και είναι λογικό:  Αν δεν 

μπορούν να βρουν εργασία νόμιμα, θα την αναζητήσουν παράνομα και στην προσφορά 

εργασίας από τις διάφορες οργανωμένες ομάδες του υποκόσμου.  

 Εδώ από πολιτική άποψη υπάρχει μια παραδοξότητα:  Από τη μια θέλουμε να 

καταπολεμήσουμε τη μεταναστευτική εγκληματικότητα και από την άλλη αρνούμαστε να 

χορηγήσουμε το πιο δραστικό φάρμακο εναντίον της, που είναι, δηλαδή, η άδεια 

εργασίας στους μετανάστες. 

 Νομίζω πως θα ήταν σωστό να κλείσω αυτή τη σύντομη αναφορά μου με μια 

επιγραμματική, βραχεία επεξήγηση δύο πυλώνων άμεσου ενδιαφέροντος και 

προκλήσεων για τη χώρα μας και την Ευρώπη: 

 Πρώτον, η διεύρυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης προς την Ανατολή και το Νότο και  

η οικονομική ολοκλήρωση με ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας αλλά και της κοινωνικής 

συνοχής είναι τα τρία θέματα που κυριαρχούν στη διαμόρφωση των σύγχρονων 

πολιτικών διλημμάτων και διακυβευμάτων.  Οφείλουμε να παράξουμε ως κράτος 

πολιτικές για την ισόρροπη συνύπαρξη και των τριών. 

 ∆εύτερον, η διεύρυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης συνδέεται με το γεωπολιτικό της 
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ρόλο και θέτει το ζήτημα της ευρωπαϊκής ασφάλειας και άμυνας έναντι των Ηνωμένων 

Πολιτειών της Αμερικής και του ΝΑΤΟ σε νέα βάση. 

 Μέσα σε αυτή τη δίνη του παιχνιδιού αναϊσορρόπησης μιας πολιτικής ισχύος που 

διεκδικούν όμοια η Ευρωπαϊκή Ένωση και οι Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής 

οδηγήθηκε στην Κοπεγχάγη η ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά σ’ αυτό 

επενδύεται και η επίλυση του δικού μας προβλήματος, όπως και του προβλήματος των 

ελληνοτουρκικών σχέσεων, που έχουν μετατραπεί σε ευρωπαϊκά με την ένταξή μας.  

Οφείλουμε για την επίλυση αυτών των προβλημάτων να πολιτευτούμε με σύνεση και 

πλήρη επίγνωση των κανόνων της παγκοσμιοποιημένης λογικής της συναίνεσης. 

 Μετά την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση τα καλύτερά μας χρόνια ως 

κυπριακής κοινωνίας είναι αυτά που έρχονται.  Οφείλουμε να αντιπαραταχθούμε στο 

διεθνές και ευρωπαϊκό πεδίο, με βάση την ποιότητα, τη συνοχή μας και τα συγκριτικά 

κοινωνικά και πολιτιστικά μας πλεονεκτήματα, ώστε να πετύχουμε ανάπτυξη και διαρκή 

ευημερία με την αναγνώριση των υποχρεώσεών μας απέναντι στη φύση, ταυτόχρονα 

με την οικονομική ανάπτυξη, που θα προσπαθεί να συμβαδίζει σταθερά με την 

κοινωνική συνοχή και την απασχόληση, τη διαχείριση του ανθρώπινου χρόνου και του 

χρόνου εργασίας και τις μάχες κατά των κοινωνικών αποκλεισμών.  Και μαζί με αυτά, 

προχωρώντας σε έναν “εκδημοκρατισμό” της δημοκρατίας μας, με την οικοδόμηση και 

τη διασφάλιση ενός χώρου δημόσιας εμπιστοσύνης απέναντι στα ισχυρά οικονομικά 

συμφέροντα, ώστε να αντιμετωπιστεί η χειραγώγηση της πολιτικής. 

 Όλα τα πιο πάνω πρέπει να αρχίσουν να υλοποιούνται τα αμέσως επόμενα 

χρόνια, ξεκινώντας από το “χθες”, για τη διαμόρφωση του συνολικού μέλλοντος της 

χώρας χωρίς τμηματική εξειδίκευση και καθυστερήσεις. 

 Το προνομιακό πεδίο στο οποίο κινούμαστε απαιτεί άμεση αξιοποίηση των 

ευκαιριών, απαιτεί να θέσουμε τα όρια και να αναδείξουμε την αναπτυξιακή μας 
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προοπτική το συντομότερο χωρίς προσχηματικές δικαιολογίες και πρόταξη άλλων 

προτεραιοτήτων.  Και αυτό είναι ζήτημα ατομικής και συλλογικής ευθύνης. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. ∆ώρος Θεοδώρου, παρακαλώ. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το μέγα γεγονός του 2002, που διαφοροποιεί ουσιωδώς το σκηνικό του πολιτικού 

μας προβλήματος και διανοίγει το δρόμο για ένα ελπιδοφόρο μέλλον του τόπου, είναι η 

ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Πρόκειται για ένα ιστορικό γεγονός υψίστης 

σημασίας, που αποτελεί προϊόν μιας μεγαλοφυούς πολιτικής σύλληψης, παρόμοιο του 

οποίου δεν έχει να επιδείξει η πρόσφατη ιστορία της Κύπρου και της Ελλάδας.  Η 

τακτική αυτή αποτελεί ένα λαμπρό παράδειγμα της αξιοποίησης των εμπλεκομένων 

συμφερόντων των παραγόντων περί το Κυπριακό και της χάραξης μιας γραμμής 

πλεύσης που θα αποτελεί τη συνισταμένη των βασικών συμφερόντων αυτών των 

παραγόντων σε εναρμόνιση με τα βασικά συμφέροντα του κυπριακού λαού. 

 Πρώτος πρακτικός σταθμός στην πορεία υλοποίησης αυτής της πολιτικής υπήρξε 

το Ελσίνκι, που, παρά την επιφυλακτικότητα ή, ακόμα, και την εχθρότητα με την οποία 

κάποιοι το αντιμετώπισαν, δικαιώθηκε απόλυτα από τις εξελίξεις.  Η ένταξη δεν έχει 

ασφαλώς ικανοποιήσει όλους τους στόχους που ετέθησαν.  Η λύση δεν έχει έρθει 

ακόμα, όμως είναι πλέον πασιφανές ότι με την απο-ομηροποίηση της Κύπρου έχει 

ανοίξει πλέον ο δρόμος για μια βιώσιμη, λειτουργική και δικαιότερη, απ’ ό,τι στο 

παρελθόν μας προσεφέρετο, λύση. 

 Οι λόγοι για τη λύση εξακολουθούν να συντρέχουν με τη διαφορά ότι τώρα ο 

χρόνος δεν εργάζεται εις βάρος της Κύπρου.  Η Τουρκία εξακολουθεί να έχει υψηλά στις 
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προτεραιότητές της την ευρωπαϊκή προοπτική, οι Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής 

εξακολουθούν να επιδιώκουν την εξομάλυνση των σχέσεων Τουρκίας - Ελλάδας μέσα 

από τη λύση του Κυπριακού και η Ευρωπαϊκή Ένωση παραμένει αμετακίνητη στην 

ικανοποίηση των όρων της Κοπεγχάγης για να δώσει προενταξιακό καθεστώς στην 

Τουρκία. 

 Η πορεία προς τη λύση του εθνικού μας προβλήματος επηρεάζεται ασφαλώς και 

από τη διεθνή και περιφερειακή κατάσταση. Η επικείμενη επίθεση των Αμερικανών στο 

Ιράκ διατηρεί τους στρατιωτικούς της Τουρκίας, και γενικά το κεμαλικό κατεστημένο, σε 

πρώτο πλάνο. Το γεγονός αυτό, σε συνδυασμό με το ότι η Ευρώπη δεν είναι πρόθυμη 

να δώσει στην Τουρκία ημερομηνία έναρξης των ενταξιακών διαπραγματεύσεων, δε 

λειτουργεί αυτή τη στιγμή υπέρ της σύντομης εξεύρεσης βιώσιμης και στοιχειωδώς 

δίκαιης λύσης στο Κυπριακό.  Οι δυνατότητες των Αμερικανών να πιέσουν την Τουρκία 

είναι τώρα πιο περιορισμένες.  Αντίθετα, είναι πολύ πιθανό οι Αμερικανοί να πιέσουν τη 

δική μας πλευρά, γιατί αυτό που τους ενδιαφέρει σ’  αυτή τη φάση είναι το κλείσιμο του 

Κυπριακού. 

 Είναι ακριβώς γι’ αυτό το λόγο που πιστεύω ότι η αποδοχή της δικής μας πλευράς 

να διασυνδεθεί η λύση με την ένταξη στην Κοπεγχάγη ήταν μια πολύ επικίνδυνη κίνηση.  

Ευτυχώς, βέβαια, τα απευκταία απεφεύχθησαν, αλλά οι κίνδυνοι εξακολουθούν να 

παραμένουν.  Στις συνομιλίες ασφαλώς θα πάμε.  Να έχουμε όμως κατά νουν ότι είναι η 

δική μας πλευρά που θα πιέζεται από τους Αμερικανούς και όχι η Τουρκία και θα 

πιεζόμαστε για το κλείσιμο απλώς του Κυπριακού και όχι για μια βιώσιμη, λειτουργική 

και στοιχειωδώς δίκαιη λύση. 

 Η άνοδος των μετριοπαθών ισλαμιστών του Ταγίπ Ερντογάν στην εξουσία έχει 

πυροδοτήσει μια κρίση διαρκείας στην Τουρκία και στα κατεχόμενα. Είναι πια 

ολοφάνερο ότι η χώρα αυτή έχει φτάσει στο σταυροδρόμι της Ιστορίας, όπου θα πρέπει 
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να κάνει ανυπερθέτως τις επιλογές της: είτε θα ακολουθήσει το δρόμο του 

εκσυγχρονισμού, της κοινωνικής αναμόρφωσης και της ένταξης στην Ευρώπη είτε θα 

παραμείνει κάτω από τις αναχρονιστικές δομές ενός ξεπερασμένου πλέον 

κατεστημένου, που αναζητεί τους λόγους της ύπαρξής του σε εξωτερικά γεγονότα, σε 

ανωμαλίες, σε εντάσεις και σε πολέμους.  Η κρίση αυτή επεκτείνεται και στα κατεχόμενα 

εδάφη, όπου για πρώτη φορά οι Τουρκοκύπριοι εκδηλώνουν με πρωτοφανή μαζικότητα 

την αντίθεσή τους στη μέχρι τώρα τουρκική πολιτική της μη λύσης του Κυπριακού. 

 Στο σημείο αυτό θα πρέπει να λεχθεί ότι τα φαινόμενα αυτά έχουν επίσης 

προκληθεί ή, τουλάχιστον, ενθαρρυνθεί από την ελληνική εξωτερική πολιτική, που 

συμπυκνώθηκε στην απόφαση του Ελσίνκι.  Χωρίς αυτή τη στάση της Ελλάδας είναι 

πολύ αμφίβολο αν σ’ αυτή τη φάση θα μπορούσε να εκδηλωθεί στην Τουρκία και στα 

κατεχόμενα η βαθιά κρίση που σήμερα βιώνουμε και είναι ακόμα πιο αμφιλεγόμενο αν 

θα μπορούσε να διανοιχτεί οποιαδήποτε πιθανότητα λύσης του Κυπριακού στη βάση 

των αρχών που συνεχώς διακηρύσσουμε. 

 Νομίζω ότι γίνεται πλέον κατανοητό ότι η λύση του εθνικού μας προβλήματος 

συναρτάται απόλυτα σχεδόν με τις εξελίξεις στην Τουρκία: από το αν τελικά οι 

στρατιωτικοί θα περιοριστούν στα στρατόπεδα, από το αν η εξουσία θα κερδηθεί από 

τους πολιτικούς, από το αν η Τουρκία θα επιλέξει το δρόμο του εκσυγχρονισμού και του 

εκδημοκρατισμού, από το αν θα εγκαταλείψει τους νεοοθωμανικούς μεγαλοϊδεατισμούς 

και θα στραφεί προς την αντιμετώπιση των χρόνιων και εκρηκτικών 

κοινωνικοοικονομικών προβλημάτων της. 

 Είναι πολλοί οι παράγοντες διεθνώς που συμπαρατάσσονται με τους 

εκσυγχρονιστές σ’ αυτή την εσωτερική διαπάλη στην Τουρκία: είναι η Ευρώπη, η 

Ελλάδα, οι Κύπριοι, Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι, οι γείτονες της Τουρκίας. Ακόμα 

θα έλεγα ότι και οι Ηνωμένες Πολιτείες υπό ομαλές συνθήκες θα προτιμούσαν λογικά 
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ένα μετριοπαθές ισλαμικό καθεστώς, εναρμονισμένο με τα δυτικά πρότυπα, παρά ένα 

καθεστώς που να στηρίζεται στις λόγχες.  Όμως τώρα, σ’ αυτή τη φάση, δεν είναι 

ομαλές οι συνθήκες λόγω του επικείμενου πολέμου στο Ιράκ, γι’ αυτό και πρέπει να 

είμαστε πολύ προσεκτικοί έναντι των Αμερικανών. 

 Μπήκαμε σε τροχιά λύσης, πιστεύω.  Πρέπει να προετοιμαζόμαστε για τη λύση, 

για να είμαστε και εμείς έτοιμοι, όταν οι συνθήκες θα είναι ώριμες.  Ο λαός μας θα 

πρέπει να προετοιμαστεί, για να μπορέσει να αντιμετωπίσει το καινούργιο, που δε θα 

μοιάζει με το παρόν.  Γιατί η λύση δε θα είναι νίκη της ελληνοκυπριακής πλευράς,  θα 

είναι σίγουρα όμως νίκη της Κύπρου: των Ελληνοκυπρίων, των Τουρκοκυπρίων, των 

Αρμενίων, των Μαρωνιτών και των Λατίνων. 

 Θα πρέπει να εξηγήσουμε στο λαό μας τώρα τι σημαίνει αυτό. Τι ήταν η Ζυρίχη, 

που αποτελεί την αφετηρία για την οποιαδήποτε λύση.  Τι ήταν οι Συμφωνίες Κορυφής.  

Τι οι αποφάσεις και τα ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, όλα, και μέχρι 

πού μπορούμε να φτάσουμε, στα πλαίσια της επιδίωξης μιας δίκαιης λύσης.  Και η 

εξήγηση θα πρέπει να δοθεί και προς τους Ελληνοκυπρίους και προς τους 

Τουρκοκυπρίους. Χρόνος υπάρχει, όχι όμως απεριόριστος. 

 Η Κοπεγχάγη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μας έχει απαλλάξει από τα δεσμά της 

τουρκικής ομηρίας, δε θα πρέπει όμως να επιτρέψουμε στους εαυτούς μας να μας 

δημιουργήσει νέα δεσμά, εκείνα της αλαζονείας και του υψαυχενισμού.  Με σύνεση, με 

ρεαλισμό, με εμμονή σε αρχές και αξίες και με δεδηλωμένη την πολιτική βούληση για 

λύση υπέρ της Κύπρου να προχωρήσουμε και να είμαστε βέβαιοι ότι τελικά η Κύπρος 

θα νικήσει. 

 Κλείνοντας αυτό το κεφάλαιο θέλω κι εγώ να απευθύνω το ευχαριστώ και το εύγε 

προς τους συντελεστές της μεγάλης στροφής που έφερε τη μεγάλη στιγμή της 

Κοπεγχάγης, πρώτα στο γεννήτορα Γιάννο Κρανιδιώτη, που μας έφυγε τόσο νωρίς και 
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τόσο άδικα, στον Πρωθυπουργό Σημίτη και την ελληνική κυβέρνηση, στον Πρόεδρο 

Κληρίδη και το Εθνικό Συμβούλιο, στο Κοινοβούλιό μας και πάνω απ’ όλα στον 

κυπριακό λαό, που στήριξε αγόγγυστα αυτή τη μεγαλόπνοη αλλά προπάντων 

δαπανηρή πολιτική.  Να επισημάνω ότι είναι ίσως η πρώτη φορά που υπήρξε και εδώ 

και στην Ελλάδα μια πλατύτατη, σχεδόν καθολική, ενότητα στους στόχους και εν 

πολλοίς στις τακτικές.  Και αυτό αποδεικνύει κάτι άλλο, πάρα πολύ σημαντικό:  Η 

ενότητα δεν επιτυγχάνεται ούτε στις μειοδοσίες ούτε στις πλειοδοσίες.  Η ενότητα 

επιτυγχάνεται στο βέλτιστο εφικτό.  Αυτό ας μην το ξεχνάμε ποτέ. 

 Και τώρα επί του προϋπολογισμού, θα ασχοληθώ με βασικά αλλά γενικά, 

ταυτόχρονα, θέματα. 

 Πέρσι στην ομιλία μας για τους προϋπολογισμούς εισαγωγικά αναφέραμε τα εξής, 

σε ό,τι αφορά τη δομή του προϋπολογισμού: 

 «...Οι προϋπολογισμοί ενός κράτους αποτελούν την κορυφαία και κεφαλαιώδη 

νομοθεσία με την οποία υλοποιείται η οικονομική, αναπτυξιακή και κοινωνική πολιτική 

της κυβέρνησης.  Οι προϋπολογισμοί, εφόσον αποτελούν την πρόταση της κυβέρνησης 

για υλοποίηση της οικονομικής, της αναπτυξιακής και της κοινωνικής της πολιτικής, 

προϋποθέτουν την ύπαρξη συγκεκριμένης φιλοσοφίας, συγκεκριμένων στόχων και 

τέτοια διάρθρωση, που να επιτρέπει τον έλεγχο του βαθμού υλοποίησής της και της 

επιτυχίας στους στόχους που τίθενται. 

 »Οι προϋπολογισμοί που έχουμε μπροστά μας ασφαλώς -μιλάμε για πέρσι- 

ασφαλώς δε στερούνται ούτε φιλοσοφίας ούτε γενικών στόχων.  Στερούνται, όμως, 

τόσο αυτοί όσο και όλοι σχεδόν οι προηγούμενοι προϋπολογισμοί της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας την ανάλυση και εξειδίκευση των στόχων αυτών σε κάθε επιμέρους 

κεφάλαιο με το οποίο ασχολούνται.  Πρόκειται για μια μόνιμη διαρθρωτική αδυναμία των 

προϋπολογισμών, που δεν επιτρέπει, στο βαθμό που θα ανέμενε κανείς, τη δημιουργία 



 102

καθαρής εικόνας ως προς τις επιδιώξεις του κάθε τμήματος της κρατικής μηχανής, με 

αποτέλεσμα πολλά από τα τμήματα αυτά να επαναλαμβάνουν τον εαυτό τους 

ανακυκλούμενα επί του αυτού επιπέδου.  ∆εν επιτρέπει επίσης σύγκριση με το 

παρελθόν ή, έστω, με το στόχο» - τον αναλυμένο κατά τμήμα στόχο.  «Άρα δυσκολεύει 

αφάνταστα κάθε προσπάθεια βελτίωσης. 

 »Περαιτέρω, οι προϋπολογισμοί μονίμως σχεδόν στερούνται σφαιρικότητας.  Ενώ 

αναλύουν λεπτομερειακά τις δαπάνες, δεν κάνουν το ίδιο για τα έσοδα. Οι φορολογικοί 

νόμοι κατατίθενται κεχωρισμένα και όχι ταυτόχρονα με τους προϋπολογισμούς 

δαπανών, με αποτέλεσμα η Βουλή να μην έχει συνολική αντίληψη των δημοσιονομικών 

πραγμάτων και να μην μπορεί ορθολογικά να κρίνει ή να προτείνει κοινωνική πολιτική.  

Ακόμα, η δομή των προϋπολογισμών στον τομέα των δαπανών είναι δαιδαλώδης και 

αδιαφανής, διότι κονδύλια που αναφέρονται στο ίδιο θέμα είναι διάσπαρτα σε πολλά 

κεφάλαια, έτσι που στο τέλος να δημιουργείται κλίμα συσκότισης. 

 »Όλα αυτά, συν η ελλιπής στήριξη του κοινοβουλευτικού έργου από 

ειδικούς συμβούλους, οδηγούν τελικά σε μια παρωδία εξέτασης και συζήτησης των 

κρατικών προϋπολογισμών, όπου οι βουλευτές είναι, σε τελευταία ανάλυση, 

υποχρεωμένοι να βασίζονται αποκλειστικά σχεδόν στην πληροφόρηση που τους 

δίνεται από την κυβερνητική πλευρά.  Οι προϋπολογισμοί της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας έχουν καταντήσει να αποτελούν μια λογιστική παρουσίαση δαπανών κατά 

ένα δυσνόητο τρόπο, που ουσιαστικά αποκλείει τη δημιουργική παρέμβαση του 

Κοινοβουλίου.  Αυτή η απαράδεκτη κατάσταση δεν μπορεί να συνεχιστεί.  Επιβάλλεται 

χωρίς άλλη καθυστέρηση να αναθεωρηθεί η μεθοδολογία και η δομή της σύνταξης των 

προϋπολογισμών, έτσι ώστε να δίνεται μέσα από αυτή ξεκάθαρη εικόνα τόσο για τη 

φιλοσοφία και τους γενικούς τους στόχους όσο και για τους εξειδικευμένους κατά τμήμα 

στόχους, όσον αφορά τόσο τα έσοδα όσα και τις δαπάνες κατά συγκεκριμένο κεφάλαιο, 
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για να μπορεί επιτέλους το Κοινοβούλιο να έχει λόγο ουσιαστικό, για να ελέγχει 

προληπτικά αλλά και για να συγκρίνει χρόνο με το χρόνο το βαθμό υλοποίησης των 

στόχων.  Και, βέβαια, εδώ και τώρα πρέπει να ενισχυθούν οι υπηρεσίες στήριξης του 

κοινοβουλευτικού έργου με τους κατάλληλους συμβούλους και με τα αναγκαία τεχνικά 

μέσα». 

 Αυτά από τον περσινό προϋπολογισμό. 

 Τι έχει αλλάξει μέχρι σήμερα;  Έχουν αλλάξει κάποια πράγματα.  Πρώτον, υπάρχει 

μια σχετική σφαιρικότητα λόγω του ότι κατά τη διάρκεια του 2002 -όχι ταυτόχρονα με 

την κατάθεση των προϋπολογισμών αλλά πολύ πλησίον- κατατέθηκαν και ψηφίστηκαν 

τα φορολογικά νομοσχέδια, στο πλαίσιο της φορολογικής μεταρρύθμισης, και, δεύτερον, 

οι βουλευτές έχουμε επιτέλους κοινοβουλευτικούς συνεργάτες.  Κατά τα άλλα, ισχύουν 

οι ίδιες ακριβώς διαπιστώσεις που και φέτος τίθενται από μέρους μας και 

επαναλαμβάνονται ως επείγοντες στόχοι τόσο για την καλύτερη σύνταξη των 

προϋπολογισμών όσο και για τη δυνατότητα σύγκρισης με το παρελθόν αλλά και με 

συγκεκριμένους επιμέρους στόχους, στα πλαίσια της λειτουργίας της κρατικής μηχανής, 

που απαραίτητα θα πρέπει να τίθενται και να παρακολουθούνται. 

 Και αυτό μας φέρνει σε μια άλλη πρότασή μας, που και πέρσι είχε υποβληθεί κατά 

τη συζήτηση του προϋπολογισμού του 2002.  Πρόκειται για το πρόβλημα της μέτρησης 

της παραγωγικότητας και του κόστους κατά μονάδα στη δημόσια υπηρεσία. 

 Μιλώντας για το δημοσιονομικό έλλειμμα στους περσινούς προϋπολογισμούς 

αναφέραμε τα πιο κάτω -αναφέρομαι στις περσινές συζητήσεις και σε περσινές ομιλίες, 

για να καταδείξω τι πρόοδος έχει γίνει, αν έχει γίνει: 

 «Η ρίζα αυτού του προβλήματος -μιλούσαμε για το δημοσιονομικό έλλειμμα- 

βρίσκεται στη χαμηλή παραγωγικότητα του δημόσιου τομέα.  Σύμφωνα με 

υπολογισμούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η παραγωγικότητα της κυπριακής 
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οικονομίας βρίσκεται σε ανησυχητικά χαμηλά επίπεδα.  Στον ιδιωτικό τομέα είναι μόλις 

στο 55% του αντίστοιχου μέσου όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, εις δε το δημόσιο 

τομέα ακόμα πιο χαμηλά, στο 45% του αντίστοιχου ευρωπαϊκού μέσου όρου.  

Συνεπώς, το πρόβλημα της παραγωγικότητας είναι το κύριο πρόβλημα της 

κυπριακής οικονομίας, που, αν δεν αντιμετωπιστεί αποφασιστικά και αποτελεσματικά, 

θα μετατρέψει την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση από όνειρο σε εφιάλτη.  Η 

προσπάθεια πρέπει να είναι γενική.  Ιδιαίτερα όμως το κράτος οφείλει να 

προχωρήσει με σοβαρότητα σε διαρθρωτικές αλλαγές στη δημόσια υπηρεσία με 

την εισαγωγή νέας τεχνολογίας και μεθόδων οργάνωσης και με την εισαγωγή και 

εφαρμογή αποτελεσματικού συστήματος ελέγχου της παραγωγικότητας του δημόσιου 

τομέα. 

 »Το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών από χρόνια επιμένει στην εισαγωγή νέου 

συστήματος αξιολόγησης στη δημόσια υπηρεσία, βασισμένου στον κατά μονάδα 

υπολογισμό του κόστους των προσφερόμενων υπηρεσιών από το δημόσιο και στη 

μέτρηση της παραγωγικότητας πρώτα απ’ όλα κατά τμήμα της δημόσιας υπηρεσίας...» 

 Πέρσι η κυβέρνηση μας είχε πληροφορήσει, και το σημειώναμε με ικανοποίηση, 

ότι είχε αποφασίσει τη μετάκληση εμπειρογνωμόνων από το εξωτερικό, για να 

μελετήσουν το σοβαρό αυτό θέμα και να υποβάλουν εισηγήσεις.  Φέτος μας 

πληροφόρησε επίσημα ο Υπουργός Οικονομικών για ακόμα ένα μικρό παραπέρα βήμα:  

Η κυβέρνηση ανέθεσε σε ξένο οίκο τη μελέτη του όλου θέματος της παραγωγικότητας 

στη δημόσια υπηρεσία.  Εμείς το χαιρετίζουμε, παρ’  όλο που οι ρυθμοί με τους οποίους 

προχωρεί αυτό το κεφαλαιώδες θέμα είναι ρυθμοί εξοργιστικά αργοί, και αναμένουμε τα 

αποτελέσματα αυτής της μελέτης.  Προειδοποιούμε όμως ταυτόχρονα πως, αν δεν 

υπάρξει ταχεία και αποτελεσματική αντίδραση για την κατακόρυφη βελτίωση της 

παραγωγικότητας της οικονομίας μας, η ευλογία της ένταξης -δεν είναι πια όνειρο η 
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ένταξη, είναι ευλογία- θα μετατραπεί σε κατάρα και θα αρνηθούμε την ώρα που 

ζητήσαμε και πετύχαμε την ένταξη.  Είναι μία προειδοποίηση που πρέπει όλοι να τη 

λάβουμε πάρα πολύ σοβαρά υπόψη μας. 

 Το δημοσιονομικό έλλειμμα παρουσιάζεται μειωμένο ως ποσοστό επί του 

ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος κατά 0,3% για το έτος 2002 και προβλέπεται 

περαιτέρω μείωσή του κατά επιπλέον 0,6% το 2003 - από 2,7% σε 2,1%. 

 Εμείς έχουμε να παρατηρήσουμε δύο πράγματα:  Πρώτον, σε απόλυτους 

αριθμούς το δημοσιονομικό έλλειμμα έχει αυξηθεί -όχι σε ποσοστά, σε απόλυτους 

αριθμούς- και, δεύτερον, η εκατοστιαία μείωσή του από το 2,7% στο 2,1%, 

παραδείγματος χάριν, που προβλέπουν για το 2003 δεν οφείλεται σε περιορισμό των 

δαπανών του δημοσίου και σε νοικοκύρεμα των δημόσιων οικονομικών αλλά σε αύξηση 

των εσόδων του  κράτους από φορολογίες τόσο για το 2002 όσο και για το 2003.  Αυτό, 

βέβαια, δεν αποτελεί λύση του προβλήματος, διότι δεν πρόκειται να αυξάνονται κάθε 

χρόνο οι φορολογίες -ούτε μπορεί να αυξάνονται ούτε θέλουμε να αυξάνονται.  Αυτό θα 

ισοδυναμούσε, αν αυξανόντουσαν, με τη δημιουργία ενός φαύλου κύκλου, που θα 

επέφερε αύξηση του πληθωρισμού και θα ανέτρεπε και άλλους οικονομικούς δείκτες.  

Ειδικά για το 2003, η πρόβλεψη για μείωση του ελλείμματος πρέπει να θεωρείται 

επισφαλής λόγω της αναμενόμενης επέμβασης των Αμερικανών στο Ιράκ η οποία θα 

επηρεάσει πολλαπλά την οικονομία του τόπου, ξεκινώντας από τη μείωση του 

τουρισμού και φτάνοντας μέχρι τη μείωση της κατανάλωσης, οπότε όλοι οι έμμεσοι 

φόροι ως απόλυτο ποσό ενδεχομένως θα ελαττωθούν. 

 Το συνολικό δημόσιο χρέος εξακολουθεί και θα εξακολουθήσει κατά το 2003 να 

αυξάνεται προσεγγίζοντας επικίνδυνα τα όρια του Μάαστριχτ.  Από 92,5% το 2001 

εκτινάσσεται στο 98,1% το 2002 και προβλέπεται να αυξηθεί στο 98,6% το 2003.  Αν 

από τα πιο πάνω αφαιρεθεί το ενδοκυβερνητικό χρέος, που δεν υπολογίζεται για 
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σκοπούς Μάαστριχτ, τότε το δημόσιο χρέος το 2002 φτάνει το 57% και το 2003 το 

57,2% - το όριο Μάαστριχτ, ως γνωστόν, είναι 60%. 

 Το ενδοκυβερνητικό χρέος στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξακολουθεί να 

παραμένει μέγα και άλυτο πρόβλημα και δεν είναι απλώς θέμα οφειλής της κυβέρνησης 

στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων· είναι κυρίως ζήτημα στρατηγικής αντίληψης τόσο 

για το ρόλο του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων όσο και για το ρόλο άλλων ταμείων 

των εργαζομένων. 

 Στη συζήτηση του περσινού προϋπολογισμού αναφέραμε τα πιο κάτω: 

 «Τα δημοσιονομικά ελλείμματα αντιμετωπίζονταν και εξακολουθούν να 

αντιμετωπίζονται με εσωτερικό δανεισμό κυρίως από το Ταμείο Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων.  Το χρέος της κυβέρνησης στο ταμείο αυτό ξεπερνά αυτή τη στιγμή -

πέρσι, δηλαδή- τα £2 δις -φέτος £2,5 δις.  Στο τέλος της ημέρας, δηλαδή, τα 

αποθεματικά του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων χρησιμοποιούνται για να 

αντιμετωπίσουν τις κρατικές καταναλωτικές δαπάνες, η δε κυβέρνηση με το δανεισμό 

αυτό ουσιαστικά ακυρώνει σε μεγάλο μέρος τις εισφορές της στο ταμείο...  Πέραν όμως 

τούτων, η κυβερνητική πρακτική έναντι του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων το 

αποκλείει από ένα ρόλο πολύ πιο ουσιαστικό που θα μπορούσε να διαδραματίσει, εάν 

είχε τη δυνατότητα τα τεράστια αυτά ποσά που απορροφά για καταναλωτικούς σκοπούς 

η κυβέρνηση να τα επενδύει σε νευραλγικούς τομείς της οικονομίας με σίγουρη 

απόδοση, όπως είναι τα αεροδρόμια, τα λιμάνια, οι τηλεπικοινωνίες, η ενέργεια και 

ίσως και άλλοι τομείς της οικονομίας. 

 »Με αυτό τον τρόπο και με ένα ορθολογικό πρόγραμμα επενδύσεων μέρους των 

αποθεματικών του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων και άλλων ταμείων προνοίας θα 

οδηγούμαστε σε μια ολοένα αυξανόμενη κοινωνικοποίηση των βασικών τομέων της 

οικονομίας και βεβαίως στην αύξηση των απολαβών των συνταξιοδοτουμένων.  
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Θεωρούμε ότι η τάση που παρατηρείται στους κυβερνητικούς κύκλους να αποδοθούν 

σταδιακά αυτοί οι νευραλγικοί τομείς της οικονομίας στον ιδιωτικό τομέα προδίδει μια 

μονόπλευρη θεώρηση που οδηγεί στην ιδιωτικοποίησή τους. Αντίθετα, η 

παρέμβαση των ασφαλιστικών ταμείων των εργαζομένων, βάσει ορθολογικού 

προγράμματος, οδηγεί σε κοινωνικοποίηση ή περισσότερη κοινωνικοποίησή τους. 

 »Μια τέτοια στροφή, όσον αφορά το ρόλο που μπορούν να διαδραματίσουν 

τα τεράστια συσσωρευμένα κεφάλαια των ασφαλιστικών ταμείων των εργαζομένων, 

προϋποθέτει πρώτα και κύρια όραμα από πλευράς του συνδικαλιστικού κινήματος και 

των πολιτικών δυνάμεων του τόπου που θέλουν την κοινωνικοποίηση.  Το Κίνημα 

Σοσιαλδημοκρατών θέτει στο τραπέζι του διαλόγου αυτή την πρόταση και προσβλέπει 

στην έναρξη ενός διαλόγου με τους ενδιαφερομένους για το μελλοντικό ρόλο που τα 

συνδικάτα μπορούν και πρέπει να διαδραματίσουν». 

 Για την κατάργηση των μονοπωλίων και την ελευθεροποίηση φέτος αναφέρουμε 

ακριβώς τα ίδια, όπως και πέρσι, χωρίς να προσθέσουμε ή να αφαιρέσουμε ούτε ένα 

γιώτα: 

 «Η κατάργηση των μονοπωλίων και ολιγοπωλίων σε διάφορους βασικούς τομείς της 

οικονομίας δεν είναι απλά υποχρέωσή μας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης· είναι και 

επιλογή μας.  Το ΚΙΣΟΣ υποστηρίζει την εισαγωγή του ανταγωνισμού τόσο σε τομείς όπου 

σήμερα λειτουργούν κρατικά μονοπώλια όσο επίσης» -και κυρίως- «και εκεί όπου 

λειτουργούν ιδιωτικά ολιγοπώλια. 

 »Αναφορικά με τα κρατικά μονοπώλια, που είναι ο ηλεκτρισμός, οι τηλεπικοινωνίες 

και οι αερομεταφορές, η εισαγωγή τους σε συνθήκες ανταγωνισμού πρέπει 

απαραίτητα να συνδυαστεί με την κατάλληλη προετοιμασία και αναδιάρθρωσή τους, έτσι 

ώστε να μπορέσουν να αντεπεξέλθουν με επάρκεια στον ανταγωνισμό που θα 

ακολουθήσει και όχι μόνο να επιβιώσουν, αλλά και να μπορέσουν να διατηρήσουν 
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κυρίαρχο ρόλο στην παροχή υπηρεσιών στον τομέα τους.  Τούτο σημαίνει αφενός 

εισαγωγή του αναγκαίου θεσμικού πλαισίου για τον ανταγωνισμό και αφετέρου την 

αναδιάρθρωση και ανασύνταξη των ημικρατικών οργανισμών, ώστε να μπορέσουν να 

λειτουργήσουν αποτελεσματικά στο νέο ανταγωνιστικό πεδίο. 

 »Το ΚΙΣΟΣ είναι της άποψης ότι οι οργανισμοί αυτοί θα πρέπει να μετατραπούν σε 

μετοχικές εταιρείες ιδιωτικού δικαίου με κύριο μέτοχο το κράτος και με ευρεία διασπορά 

των μετοχών τους στο ευρύ κοινό που αποτελεί την πελατεία τους.  Επίσης ευνοεί τη 

συμμετοχή στο μετοχικό κεφάλαιο σ’  ένα καθορισμένο επίσης ποσοστό θεσμικών 

επενδυτών, όπως το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων και τα ταμεία προνοίας των 

εργαζομένων.  Η σύνθεση και ο τρόπος λειτουργίας των διοικητικών συμβουλίων πρέπει 

να αναθεωρηθούν, ώστε αυτοί οι οργανισμοί να αποκτήσουν ανεξαρτησία και ευελιξία, 

ικανή διοίκηση και αντιπροσωπευτικότητα των μετόχων. 

 »Σε  ό,τι αφορά τώρα τα ιδιωτικά μονοπώλια ή ολιγοπώλια, δηλαδή τις τράπεζες, τα 

πετρελαιοειδή, τα τσιμέντα και άλλους τομείς, θα πρέπει να λεχθεί ότι μέχρι στιγμής η 

κυβέρνηση είτε δεν έχει ασχοληθεί με αυτά είτε σιωπηρά ανέχεται τη συνέχιση του 

ολιγοπωλιακού καθεστώτος τους. 

 »Στον τομέα των τραπεζών η κατάσταση εξακολουθεί να παραμένει σχεδόν 

αμετάβλητη με μόνο μια» -ή δύο, δεν είμαι εντελώς βέβαιος- «ξένη τράπεζα να έχει 

δραστηριοποιηθεί τελευταία στην Κύπρο, ενώ η παρατηρηθείσα στροφή δανεισμού από το 

εξωτερικό κυρίως σε ευρώ με χαμηλό επιτόκιο συναντά την επιφύλαξη τουλάχιστον τόσο 

της κυβέρνησης όσο και της Κεντρικής Τράπεζας, η οποία δείχνει ότι μάλλον θέλει να 

συγκρατήσει το ύψος των επιτοκίων σε επίπεδα επιθυμητά από τις τράπεζες. 

 »Στον τομέα των πετρελαιοειδών η κατάσταση παραμένει επίσης αμετάβλητη με 

ομηρεία των Κυπρίων καταναλωτών στο απαράδεκτο καθεστώς του γνωστού 

ολιγοπωλίου και του ακόμα πιο απαράδεκτου συστήματος καθορισμού των τιμών που 
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εξασφαλίζει στις εταιρείες κέρδη της τάξης του 12% πάνω σε μη ελεγχόμενες δαπάνες 

τους. Η ελευθεροποίηση της εμπορίας των πετρελαιοειδών εξακολουθεί να παραμένει 

μακρινός στόχος, που δεν πρόκειται να επιτευχθεί, αν δε ληφθούν πολύ τολμηρές 

αποφάσεις οι οποίες θα διαφοροποιήσουν άρδην το υφιστάμενο καθεστώς». 

 Η Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού έχει ήδη αρχίσει το έργο της αλλά πολύ 

επιλεκτικά.  Η καμπάνα των £20.000.000 που έχει επιβληθεί στην ΑΤΗΚ, παρ’ όλο που 

νομικά δεν είναι εκτός αρμοδιότητάς της, εντούτοις εμβάλλει σε προβληματισμούς για 

την επιλεκτικότητά της και την προτίμησή της σε κρατικές επιχειρήσεις, τη στιγμή που 

στον ιδιωτικό τομέα δρουν και λυμαίνονται τους καταναλωτές διάφορα ολιγοπώλια. 

 Θέλουμε να δούμε στη συνέχεια ποια θα είναι η στάση της Επιτροπής Προστασίας 

Ανταγωνισμού αναφορικά με τις τράπεζες, τα πετρελαιοειδή, τα τσιμέντα και άλλους 

τομείς της οικονομίας, όπου δρουν ιδιωτικά ολιγοπώλια, έτσι ώστε η γυναίκα του 

Καίσαρα και να φαίνεται τίμια. 

 Αναπτύσσοντας στους περσινούς προϋπολογισμούς το κεφάλαιο για τα 

αναπτυξιακά έργα με τη μέθοδο της αυτοχρηματοδότησης τονίσαμε ότι: 

 «...Το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών αντιμετωπίζει θετικά τόσο την εκτέλεση 

δημοσίων έργων με τη μέθοδο της αυτοχρηματοδότησής τους όσο και την 

κατασκευή και διαχείριση έργων, όπως τα αεροδρόμια και τα λιμάνια, με τη μέθοδο ΒΟΤ.  

Τονίζουμε για άλλη μια φορά ότι το κλειδί σε αυτές τις περιπτώσεις είναι τα συμβόλαια 

και οι όροι που περιέχονται σε αυτά.  Είναι γι’ αυτόν ακριβώς το λόγο που η πλευρά 

μας επέμεινε στην ανάγκη να κατατεθούν οι όροι και τα συμβόλαια για τα αεροδρόμια στη 

Βουλή πριν την υπογραφή τους, για να μπορέσουμε να ελέγξουμε αν οι όροι 

των συμβολαίων διασφαλίζουν πλήρως τα συμφέροντα του κράτους...» 

 Οι όροι έχουν πράγματι κατατεθεί.  ∆υστυχώς, όμως, η κατάθεση δεν έλυσε το 

σοβαρό πρόβλημα της μη διεξαγωγής προληπτικού ελέγχου που ενδημεί στη Βουλή 
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των Αντιπροσώπων, και τούτο διότι διαπιστώνουμε για άλλη μια φορά την αδυναμία της 

Βουλής να ελέγξει τέτοια ογκώδη και περίπλοκα έγγραφα λόγω έλλειψης ειδικών. 

Επιβάλλεται, λοιπόν, η Βουλή να προβαίνει, κάθε φορά που είναι αναγκαίο, σε αγορά 

υπηρεσιών από εμπειρογνώμονες, από οίκους ανεξάρτητων εμπειρογνωμόνων, για τον 

έλεγχο τέτοιων εγγράφων.  Φοβούμαι ότι χωρίς την εξασφάλιση τέτοιων υπηρεσιών 

πολύ λίγα μπορούν να γίνουν. 

 Η φορολογική μεταρρύθμιση που εγκρίθηκε ομόφωνα από τη Βουλή το 2002 είναι 

προϊόν συναίνεσης των κοινοβουλευτικών κομμάτων και της κοινωνίας εν γένει με 

στόχο τόσο την εναρμόνιση με το ευρωπαϊκό κεκτημένο όσο και τη μεγαλύτερη δυνατή 

κοινωνική δικαιοσύνη αλλά και συνοχή της κοινωνίας μας. 

 Το θέμα έχει αναλυθεί εκτεταμένα από όλα τα κόμματα και δεν πρόκειται να 

προβώ σε επαναλήψεις.  Αν προκύπτει κάτι που πρέπει να υπογραμμιστεί, είναι η 

αδυναμία του κράτους μας να εφαρμόσει “στοχευμένες” κοινωνικές παροχές προς 

εκείνα τα στρώματα του λαού που τις χρειάζονται περισσότερο εξαιτίας της αδυναμίας, 

ηθελημένης ή όχι, για διαπίστωση του εισοδήματος εκάστου των πολιτών.  Σαν 

αποτέλεσμα της αδυναμίας αυτής το κράτος και εισοδήματα χάνει από την ενδημούσα 

εκτεταμένη φοροδιαφυγή -εκατό και πλέον εκατομμύρια λίρες το χρόνο- αλλά και 

κοινωνικές στρεβλώσεις δημιουργούνται λόγω της συνεπακόλουθης παροχής χορηγιών 

σε κάποιους που δεν τις χρειάζονται και της ταυτόχρονης στέρησης αυτών των 

χορηγιών από εκείνους που πραγματικά τις έχουν περισσότερο ανάγκη.  Έτσι, λοιπόν, 

κάποιοι -όχι λίγοι δυστυχώς- που φοροδιαφεύγουν αμείβονται κιόλας από πάνω με 

χορηγίες, με υποτροφίες, με παροχές, εις βάρος άλλων που έχουν πραγματική ανάγκη 

αυτές τις παροχές. 

 Αυτή η κατάσταση αποτελεί υπονόμευση της κοινωνικής συνοχής και 

προοιωνίζεται κινδύνους διάσπασής της.  Γι’ αυτό, είναι απόλυτη ανάγκη για τους πιο 
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πάνω λόγους και για άλλους που δεν αναφέρθηκαν, όπως η προστασία του Ταμείου 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του επί θύραις Γενικού Σχεδίου Υγείας, να υπάρξει και να 

λειτουργήσει, στα πλαίσια υπηρεσίας κοινωνικών παροχών, ένας αποτελεσματικός 

μηχανισμός για διαπίστωση του εισοδήματος.  ∆εν αναφερόμαστε στο μηχανισμό του 

Φόρου Εισοδήματος· αναφερόμαστε σε χωριστό μηχανισμό, ο οποίος θα αναλαμβάνει 

τη διαπίστωση του εισοδήματος όλων των αιτητών για κοινωνικές παροχές με δικαίωμα 

πρόσβασης όπου χρειάζεται και με δικαίωμα παραπομπής στα δικαστήρια όσων 

προσπαθούν να εξαπατήσουν το δημόσιο και, βέβαια, με παράδοση των στοιχείων που 

προκύπτουν από τις έρευνες στο Φόρο Εισοδήματος και σε άλλες υπηρεσίες για τα 

περαιτέρω. 

 Θα κλείσω με το Γενικό Σχέδιο Υγείας, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι 

συνάδελφοι.  Όταν προ τριετίας ο Υπουργός Υγείας έπειθε τη Βουλή να ψηφίσει τα νέα 

τέλη για τα κρατικά νοσηλευτήρια, χρησιμοποίησε και το επιχείρημα ότι οι νέοι 

κανονισμοί θα προετοίμαζαν το έδαφος για το νέο Γενικό Σχέδιο Υγείας και θα 

επέσπευδαν την εφαρμογή του.  Εμείς εκφράσαμε επιφυλάξεις και φόβους ότι οι νέοι 

κανονισμοί θα καθυστερήσουν το Σχέδιο Υγείας, διότι η κυβέρνηση θα απαλλαγεί από 

την πίεση των αυξημένων κατ’  έτος δαπανών για την υγεία. 

 Οι κανονισμοί εφαρμόστηκαν, ο κόσμος των μικρομεσαίων μισθών αναστατώθηκε, 

ταλαιπωρήθηκε και καταξοδεύτηκε, όμως  η κυβέρνηση δύο χρόνια μετά την ψήφιση 

του νόμου πλαισίου για το Γενικό Σχέδιο Υγείας τίποτα δεν έκανε πέραν του διορισμού 

του προέδρου και μελών του διοικητικού συμβουλίου -νομίζω όχι όλων. 

 Οι Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας εξακολουθούν να παραμένουν στη χαώδη 

κατάσταση όπου βρίσκονταν προηγουμένως. Καμία προσπάθεια αναδιάρθρωσης των 

Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας δεν έγινε.  Τα νοσοκομεία ούτε αναδιαρθρώθηκαν ούτε 

μηχανογραφήθηκαν ούτε το καθεστώς τους έχει αλλάξει.  Με άλλα λόγια, βρισκόμαστε 
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στο ίδιο σημείο όπου ήμαστε το 2000 με τη διαφορά ότι ο κόσμος υφίσταται τώρα 

μεγαλύτερη ταλαιπωρία και αναστάτωση. 

 Η ψήφιση των νέων τελών πρόσφατα εξόργισε τον υπουργό.  Αυτό που εμείς 

θέλουμε είναι να τον ανησυχήσει και να τον σπρώξει προς την κατεύθυνση της 

εφαρμογής του Γενικού Σχεδίου Υγείας, διότι μόνο τότε θα λυθεί το πρόβλημα της 

ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης του λαού. 

 Αντέδρασε επίσης, δυστυχώς, και ο Ιατρικός Σύλλογος. Κατά τη γνώμη μου, 

κακώς και αδίκως, διότι, αν πιστεύει ο Ιατρικός Σύλλογος ότι η λύση είναι το ΓΕΣΥ, τότε 

θα έπρεπε να χαιρετίσει κάθε κίνηση που επιταχύνει την εφαρμογή του.  Μπορεί 

εξαιτίας των άδικων τελών και κανονισμών που ψήφισε η Βουλή το 2000 να ωφελήθηκε 

ο ιδιωτικός ιατρικός τομέας.  Εμείς όμως θέλουμε να ωφελείται πρώτα ο λαός και μαζί 

με το λαό και οι γιατροί και αυτό επιτυγχάνεται μόνο στα πλαίσια του ΓΕΣΥ για το οποίο, 

εξάλλου, η υπό τον κ. Βασιλείου ηγεσία του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου έπαιξε 

ουσιώδη ρόλο. 

 Η θέση του γιατρού πρέπει να είναι με το λαό και τη Βουλή.  Οποιαδήποτε 

περιστασιακά οφέλη του ιδιωτικού ιατρικού τομέα από άδικα ή λανθασμένα 

νομοθετήματα δεν πρέπει να θεωρούνται από τους γιατρούς ως κεκτημένο, προπάντων 

όταν αυτή η νομοθεσία δημιουργεί κοινωνικές στρεβλώσεις και κοινωνικές αδικίες.  Η δε 

κυβέρνηση θα πρέπει πλέον να έχει πάρει το μήνυμα ότι η εφαρμογή του Γενικού 

Σχεδίου Υγείας είναι όρος εκ των ων ουκ άνευ για μεγαλύτερη κοινωνική δικαιοσύνη, για 

ένα πληρέστερο κοινωνικό κράτος. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Θεοδώρου. 

 Παρακαλώ, ο κ. Πουργουρίδης. 
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ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ο τρόπος που συζητούνται οι προϋπολογισμοί είναι τόσο άχρους, άοσμος και 

άγευστος, που πρέπει να πω ότι είναι με βαριά καρδιά που ανέρχομαι στο βήμα.  

Πρέπει να μιλήσω, αφού αυτή είναι η απόφαση της κοινοβουλευτικής ομάδας, 

διαφορετικά δε θα μιλούσα.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 ... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Από τη στιγμή που λείπει ο διάλογος και επιδιδόμεθα σε έναν ατέρμονα μονόλογο 

νεκροταφείου, αυτό δεν είναι συζήτηση για προϋπολογισμούς, γι’ αυτό, νομίζω, πρέπει 

να βρούμε έναν τρόπο, ώστε ο τρόπος που συζητούμε τους προϋπολογισμούς να 

αλλάξει, για να αποκτήσει επιτέλους και κάποιο νόημα η όλη συζήτηση.  Επειδή τα 

λεπτά μου είναι περιορισμένα, να μπω στην ουσία του θέματος.   

 Θα ξεκινήσω με το Κυπριακό και θα πω ότι, παρά τις πολλές ομιλίες που έγιναν 

από πλείστους συναδέλφους που έκαμαν αναφορά στο κυπριακό πρόβλημα, δεν 

άκουσα τίποτε για την πιο θετική πλευρά, την πιο θετική πτυχή του Σχεδίου Ανάν.  Για 

μένα, η πιο θετική πλευρά αυτού του σχεδίου είναι το γεγονός ότι έχει προκαλέσει ένα 

πρωτοφανές διεθνές ενδιαφέρον για το Κυπριακό.  Ποτέ προηγουμένως δεν υπήρξε 

τέτοιο διεθνές ενδιαφέρον για την επίλυση του κυπριακού προβλήματος.  Αυτός ο 

παράγοντας αξίζει τόσα πολλά για τη δική μας πλευρά, που γι’ αυτό και μόνο οφείλαμε 

να εκφράσουμε την ευγνωμοσύνη μας προς το γενικό γραμματέα για την επιβολή του 

σχεδίου.   

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Υποβολή, όχι επιβολή... 
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ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Επιβολή, έν’ καλά που το είπε! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κοίταξε, κύριε Θεοδώρου, αν νομίζεις ότι ο γενικός γραμματέας έν’ επιβολή που 

επιχειρεί, εγώ θα είμαι ευτυχής, αν μπορέσει και επιβάλει λύση! 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Κύριε συνάδελφε, εγώ δεν είπα κουβέντα!  Γιατί φώναξες το όνομά μου; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Α, ενόμιζα...  Εσύγχυσα τους ∆ώρους!   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αυτό το διεθνές ενδιαφέρον, το πρωτοφανές, η δική μας πλευρά πρέπει να το 

εκμεταλλευτεί στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό.  Θα πρέπει, επομένως, με κατάλληλους 

χειρισμούς να κρατήσουμε το διεθνές ενδιαφέρον στα πολύ ψηλά επίπεδα που 

βρίσκεται σήμερα.  Θα κρατήσουμε το διεθνές ενδιαφέρον σ’ αυτά τα επίπεδα, μόνο αν 

πετύχουμε να συνεχίσουμε να εργαζόμαστε με καλή θέληση και διάθεση για την 

εξεύρεση λύσης που να βασίζεται στο Σχέδιο Ανάν.  Όλοι οι διεθνείς παράγοντες, 

άλλωστε, αυτό ζητούν και αυτό υποδεικνύουν.  Αυτό ζητούν και οι συμπατριώτες μας, οι 

Τουρκοκύπριοι, για τις εκδηλώσεις των οποίων αισθανόμεθα όλοι ικανοποίηση, και 

εκείνοι που επιδιώκουμε γνήσια και ειλικρινά λύση του κυπριακού προβλήματος, για να 

ξανασμίξουμε με τους Τουρκοκυπρίους, και εκείνοι που θέλουμε να μη βρεθεί καμιά 

λύση στο κυπριακό πρόβλημα αισθανόμεθα ικανοποίηση, γιατί οι Τουρκοκύπριοι 

αντιδρούν με τον τρόπο που αντιδρούν.  Αλλά όλοι οι Τουρκοκύπριοι που αντιδρούν 

στα κατεχόμενα ζητούν ένα πράγμα μόνο:  Λύση του Κυπριακού στη βάση του Σχεδίου 
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Ανάν.   

 Επομένως, έχουμε μπροστά μας, αν θέλουμε να εξυπηρετήσουμε το εθνικό θέμα 

με τον καλύτερο δυνατό τρόπο, την υποχρέωση, στο διάστημα που θα ακολουθήσει, να 

κάμνουμε όλους τους αναγκαίους εκείνους χειρισμούς, για να μην έρθουμε σε 

αντιπαράθεση με τη διεθνή κοινή γνώμη.  Και θα έρθουμε σε αντιπαράθεση με τη διεθνή 

κοινή γνώμη, αν αρχίσουμε να ζητούμε τέτοιες βελτιώσεις στο σχέδιο του γενικού 

γραμματέα με τις οποίες στην ουσία θα είναι ωσάν να το ενταφιάζουμε.   

 Εμείς πιστεύουμε ότι το Σχέδιο Ανάν προσφέρει τη βάση για μια βιώσιμη και 

λειτουργική λύση, αρκεί να γίνουν σ’ αυτό κάποιες βελτιώσεις.  Αλλά δεν πρέπει να 

τρέφουμε την ψευδαίσθηση ότι μπορούν να γίνουν στο σχέδιο δραματικές και 

ουσιαστικές βελτιώσεις.  ∆εν μπορούμε να τρέφουμε την ψευδαίσθηση ότι μπορεί να 

υπάρξουν αλλοιώσεις που να επηρεάσουν το χαρακτήρα των βασικών πτυχών του 

Σχεδίου Ανάν.  Αν προσέλθουμε στις συνομιλίες, με στόχο να επιδιώξουμε δραματικές 

και ουσιαστικές βελτιώσεις, είναι ωσάν να προσερχόμεθα στις συνομιλίες με σκοπό τον 

ενταφιασμό του σχεδίου.  Ας μην ξεχνάμε ότι για ουσιαστικές διαφοροποιήσεις στο 

σχέδιο, για ουσιαστικές βελτιώσεις στο σχέδιο μιλά και ο κ. Ντενκτάς.  ∆εν απορρίπτει 

το σχέδιο ως βάση για συζήτηση.  Απλούστατα, λέει ότι έχει τόσες πολλές πτυχές που 

πρέπει να αλλάξουν, που, αν δεν αλλάξουν, η τουρκοκυπριακή πλευρά, ενόσω είναι ο 

κ. Ντενκτάς στην ηγεσία της τουρκοκυπριακής κοινότητος, δε θα δεχθεί τη λύση που θα 

προκύψει από το σχέδιο.   

 Πολύ φοβούμαι -και αυτό το λέω με μεγάλη λύπη- ότι προς την κατεύθυνση των 

ουσιαστικών και δραματικών αλλαγών που θα ενταφιάσουν ουσιαστικά το Σχέδιο Ανάν 

κινείται, αν ερμηνεύω σωστά, το ΑΚΕΛ, μέσα από την ομιλία του συναδέλφου, του 

φίλτατου μου, κατά τα άλλα, κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του ΑΚΕΛ, του Ανδρέα 

Χρίστου, που είπε «πως πρέπει να διεκδικήσουμε» -και διαβάζω από την ομιλία του- 
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«και άλλες αλλαγές σε θέματα κεφαλαιώδη, όπως εκείνα της λειτουργικότητας, της 

ασφάλειας, των εποίκων και των προσφύγων».  Ε, μα αυτές είναι οι πτυχές όλες του 

κυπριακού προβλήματος.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 ... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αν επιδιώξουμε ουσιαστικές αλλαγές...  Η θέσις μου είναι, ναι, ότι, αν 

προσέλθουμε στις συνομιλίες, κύριε Κουλία, με στόχο να επιδιώξουμε ουσιαστικές 

αλλαγές πάνω σε αυτά τα θέματα, είναι ωσάν να προσερχόμεθα στις συνομιλίες, για να 

ενταφιάσουμε το σχέδιο.  Και, αν προσέλθουν κάποιοι και επιδιώξουν αυτές τις αλλαγές, 

να δείτε ότι θα το ενταφιάσουν.   

 ∆ε θα επεκταθώ περισσότερο στο θέμα αυτό, γιατί πιστεύω πως το Κυπριακό 

κακώς συζητείται μέσα στα πλαίσια του προϋπολογισμού.  Θα έπρεπε να συζητιέται 

ξεχωριστά και στους προϋπολογισμούς να περιοριζόμεθα μόνο στα θέματα που 

αφορούν την οικονομία.  Είναι απαράδεκτο για το κοινοβούλιό μας αυτό το γεγονός ότι, 

τουλάχιστον για τα χρόνια που είμαι εγώ βουλευτής, ουδέποτε έχει συζητήσει το 

Κυπριακό στην έκταση που συζητά τους προϋπολογισμούς.  Εκάμαμε πολλές ομιλίες, 

εκάμαμε πολλές συζητήσεις για το κυπριακό πρόβλημα, οι πλείστες, αν όχι όλες, 

περιορίζονταν σε μονολόγους των κοινοβουλευτικών αρχηγών ή των πολιτικών 

αρχηγών.  Ουδέποτε έγινε μια συζήτηση που να επιτρέψει σε όλους τους βουλευτές να 

εκφραστούν ελεύθερα, να πουν τις απόψεις τους, χωρίς φόβο και πάθος, όπως γίνεται 

με τους προϋπολογισμούς.  Νομίζω ότι πρέπει ο προϋπολογισμός να συζητείται 

ξεχωριστά και για το Κυπριακό να διαθέτουμε δυο-τρεις μέρες, όποτε υπάρχουν 

εξελίξεις, να συζητιέται ξέχωρα, και μόνο το κυπριακό πρόβλημα.  Και, επειδή αυτό είναι 

πεποίθησή μου, περιορίζομαι να πω μόνο αυτά που έχω πει, γιατί, νομίζω, και με αυτά 
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που έχω πει, ότι έχω καλύψει την πεμπτουσία των απόψεών μου πάνω στο κυπριακό 

πρόβλημα, άλλωστε.   

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Κατανοητά, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έρχομαι τώρα στο επόμενο θέμα, που είναι η ένταξη της Κύπρου στην Ενωμένη 

Ευρώπη.  Θυμόμαστε όλοι τις διαδικασίες που έγιναν στην Ελλάδα, για να πετύχει τότε 

ο Κωνσταντίνος Καραμανλής την ένταξη της Ελλάδος στην Ευρωπαϊκή Οικονομική 

Κοινότητα, όπως ονομάζετο τότε η Ευρώπη, ΕΟΚ.  Εγώ θυμούμαι ότι, μεταξύ κάποιων 

σχολίων που έκαμναν, για να χλευάσουν τις προσπάθειες του μακαρίτη του 

Κωνσταντίνου του Καραμανλή να βάλει την Ελλάδα στην Ευρώπη -από ελληνικές 

εφημερίδες, δεν αναφέρομαι σε κυπριακούς κύκλους- ήταν ότι έφθασε μέχρι του 

σημείου να στέλλει ανθοδέσμες στη γυναίκα του Βαλερί Ζισκάρ Ντ’ Εστέν, που ήταν ο 

Πρόεδρος της Γαλλίας τότε, και στη γυναίκα του Σμιθ, που ήταν ο Καγκελάριος της 

∆υτικής Γερμανίας, ήταν ακόμη ∆υτική Γερμανία τότε.  

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Γιατί στις γυναίκες τους;  Ήταν για την ΕΟΚ; 

(Σχόλια από βουλευτές) 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μεταξύ άλλων ενεργειών που έκαμνε.   

 Όταν πέτυχε ο Καραμανλής να μπει η Ελλάδα στην Ευρώπη και μετά, οι πάντες, 

περιλαμβανομένης και της αντιπολίτευσης, αναγνώρισαν, και μέχρι σήμερα 

αναγνωρίζουν, ότι αρχιτέκτονας της ένταξης της Ελλάδας στην Ευρώπη ήταν ο 

Κωνσταντίνος Καραμανλής.  Νομίζω, τηρουμένων των αναλογιών, κάτι ανάλογο έχει 

πράξει ο Γλαύκος Κληρίδης για την ένταξη της Κύπρου στην Ενωμένη Ευρώπη.   
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∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Σε ποιες έστελλε ο δικός μας ανθοδέσμες, κύριε Πουργουρίδη; 

(Σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μπορεί να μην έστελλε ανθοδέσμες, διότι οι σημερινοί αρχηγοί των ευρωπαϊκών 

κρατών φαίνεται δεν έχουν τόσο καλλιεργημένες συζύγους που να λατρεύουν τα 

λουλούδια, όπως τα λάτρευαν τότε οι σύζυγοι των... 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 ... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Προς πληροφορία σου, ήξεραν και τι χρώμα λουλούδια θα τους έστελλε ο 

Καραμανλής! 

 Όμως ας επανέλθουμε στην ουσία του πράγματος.  Κανένας που ανέβηκε σε αυτό 

το βήμα δεν έχει αποδώσει τα εύσημα που έπρεπε να αποδώσει στο Γλαύκο Κληρίδη 

γι’ αυτή την επιτυχία.  ∆ε λέω ότι δε συνέβαλαν και η Βουλή και άλλοι παράγοντες.  ∆ε 

λέω ότι η επιτυχία αυτή, η μοναδική αυτή επιτυχία...   

 Και όλοι θυμάστε ότι λέγαμε ότι ο δρόμος δε θα είναι στρωμένος με ροδοπέταλα, 

όλοι μιλούσαμε για δυσκολίες που ενδεχομένως θα οδηγούσαν σε μη αισία κατάληξη 

και επιτυχή κατάληξη και όλοι εκτιμούσαμε ότι θα βρούμε μπροστά μας ανυπέρβλητα 

εμπόδια.  Και, πράγματι, υπήρχαν τέτοια εμπόδια, τα οποία κατορθώσαμε, χάρη στους 

σώφρονες χειρισμούς, τη σώφρονα πολιτική του Γλαύκου Κληρίδη, με τη βοήθεια, την 

ουσιαστικότατη, του Κώστα Σημίτη και της κυβέρνησής του, προς την οποία η 

ευγνωμοσύνη μας πρέπει να είναι πάντα αιώνια...  Αλλά δεν πρέπει να υποτιμά 
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κανένας το γεγονός ότι αρχιτέκτονας αυτής της προσπάθειας ήταν ο Γλαύκος ο 

Κληρίδης.  Και, όταν μια μέρα σύντομα θα φύγει από τη ζωή, είμαι βέβαιος ότι... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ο άνθρωπος είναι σε μια ηλικία που, είτε το θέλουμε είτε όχι, κύριοι, κάποια ημέρα 

θα πεθάνει.  ∆εν είναι, δεν είναι, δεν είναι... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Η ιστορία θα καταγράψει ότι η μεγαλύτερη επιτυχία του Γλαύκου Κληρίδη ήταν η 

ένταξη της Κύπρου στην Ενωμένη Ευρώπη.  Και αυτή η επιτυχία είναι κάτι που θα 

παραμείνει στον κυπριακό λαό σαν κάτι ταυτόσημο και συνώνυμο με το όνομα Γλαύκος 

Κληρίδης.  Νομίζω πως δεν είναι κάτι για το οποίο μπορεί κάποιος να πει:  «Ναι, είναι 

μια επιτυχία, αλλά είναι κάτι το οποίο θα επετύγχανε οποιοσδήποτε και αν ήταν στο 

προεδρικό αξίωμα».  Ε, λέω πως μόνο ο Γλαύκος Κληρίδης με τους χειρισμούς που 

έκαμε...  Και όσοι παρακολουθούσαν τα πράγματα έβλεπαν πόσο λεπτούς χειρισμούς 

έκαμε κατά καιρούς, για να μπορέσει να οδηγήσει τα πράγματα εκεί που τα οδήγησε.  Γι’ 

αυτό και ο κυπριακός λαός είμαι βέβαιος ότι θα τον ανταμείψει γι’ αυτή την επιτυχία, 

όταν θα προσέλθει στις κάλπες σε λίγες βδομάδες και θα τον επανεκλέξει στο αξίωμα 

του Προέδρου της ∆ημοκρατίας.  Αλλά γι’ αυτό θα μιλήσω, δυο λόγια θα πω, στο τέλος 

της ομιλίας μου, για να ακολουθήσω την πεπατημένη των υπολοίπων συναδέλφων, 

που έκλειαν, κατά κανόνα -αναφέρομαι σ’ αυτούς της αντιπολίτευσης- με την επωδό ότι 

όλα αυτά τα κακά, τα οποία έχουμε εντοπίσει, θα τα αλλάξει και θα τα διορθώσει και θα 

τα βελτιώσει η κυβέρνηση της αλλαγής υπό τον Τάσσο Παπαδόπουλο.  Θα 

ακολουθήσω κι εγώ την ίδια επωδό, αλλά θα αλλάξω το όνομα και στη θέση του θα 

βάλω Γλαύκος Κληρίδης.   
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Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Και “παραμονή”, “παραμονή”! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έρχομαι τώρα στο τρίτο κεφάλαιο των ενοτήτων της σύντομης παρέμβασής μου, 

την οικονομία.  Εγώ ξέρω ότι ο άνεμος έχει δείκτες και μετριέται και είναι με μποφόρ.  Η 

απόσταση έχει δείκτες με τους οποίους μετριέται και είναι τα μίλια ή τα χιλιόμετρα.  Ο 

σεισμός -όχι ο σεισμός, σεισμός, Συναγερμός, αγαπητέ ∆ώρο- έχει δείκτες που 

μετριέται και είναι η κλίμακα Ρίχτερ.  Τώρα, η οικονομία έχει κάποιους δείκτες που 

μετριέται σε όλα τα κράτη του κόσμου.  ∆εν είναι κάτι η οικονομία που δεν εξηύρε η 

επιστήμη δείκτες να τη μετρά.  Και είναι το κατά κεφαλήν εισόδημα ενός λαού, είναι το 

ποσοστό ανεργίας, είναι το ποσοστό της παραγωγικότητας και διάφοροι άλλοι δείκτες, 

μετρήσιμοι πέρα για πέρα δείκτες.  Και έχει για το σκοπό αυτό εγκυρότατους διεθνείς 

οργανισμούς που ασχολούνται και, με βάση αυτούς τους καθιερωμένους δείκτες, 

αποφαίνονται αν μια οικονομία πάει καλά, πάει πολύ καλά, πάει άριστα ή πάει κακά.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όπως τους δείκτες του χρηματιστηρίου! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα τα πούμε και για τους δείκτες του χρηματιστηρίου.   

 Με βάση, λοιπόν, αυτά τα διεθνή πρότυπα και τους διεθνείς έγκυρους 

οργανισμούς, που τους αναγνωρίζουν οι πάντες και δεν τους αμφισβητά κανένας, η 

κυπριακή οικονομία είναι μεταξύ των καλυτέρων οικονομιών του κόσμου.  Σε αυτό 

έκαμε αναφορά ο συνάδελφος Χρίστος Κληρίδηςֹ μίλησε για κάποιους από τους διεθνείς 

αυτούς οργανισμούς.  ∆εν είναι...  Ο καλύτερος βεβαίως οργανισμός και ο πιο έγκυρος 

είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Κρίνει τις οικονομίες των χωρών μελών και των χωρών που 

επιδιώκουν να γίνουν μέλη με κάθε δυνατή αυστηρότητα, με κάθε δυνατή 
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σχολαστικότητα και με τα πιο έγκυρα πρότυπα, που μπορεί κάποιος να βαθμολογεί τις 

οικονομίες των κρατών μελών ή των κρατών που θέλουν να γίνουν μέλη.  ∆εν είναι 

μόνο η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Υπάρχουν και άλλοι διεθνείς οργανισμοί, όπως είναι ο 

γνωστός οργανισμός “Standards and Pure”, που εδρεύει στο Λονδίνο, και άλλοι 

παρόμοιοι οργανισμοί.  Ε, όλοι αυτοί οι οργανισμοί λέγουν ότι η κυπριακή οικονομία 

είναι από τις καλύτερες οικονομίες του κόσμου.  Πώς μπορεί η αντιπολίτευση να το 

αμφισβητεί αυτό το πράγμα;  Στη βάση ποίας λογικής, όταν οι δείκτες μιλούν κατ’ αυτό 

τον τρόπο;  Και συγκρίνεται η κυπριακή οικονομία ευνοϊκότατα με τις προηγμένες 

οικονομίες των ευρωπαϊκών κρατών.  Πώς μπορούμε να λέμε ότι δε λαϊκίζουμε, όταν 

αμφισβητούμε τη μεγάλη αυτή επιτυχία της κυπριακής οικονομίας;  Και είναι δυνατό 

αυτή η επιτυχία, η αδιαμφισβήτητη, να μην οφείλετο στην κυβερνητική πολιτική;  Είναι 

μόνη της αυτή η επιτυχία που ήρθε;  Ασφαλέστατα, ένας θα μπορούσε να πει ότι...   

 Υπάρχουν και κάποια άλλα πράγματα που μπορούσε να γίνουν και κανένας δε θα 

διαφωνήσει με αυτό.  Αλλά το να λέμε και να περιγράφουμε με μαύρα χρώματα, όπως 

έκαναν δεκάδες εδώ συναδέλφοι που παρήλασαν, παρουσιάζοντας την κυπριακή 

οικονομία να έχει τα χάλια της και την κυβέρνηση αυτή να έχει αποτύχει “παταγώδικα” -

για να φέρω στη μνήμη μια παλιά έκφραση που χρησιμοποιήθηκε από το βήμα αυτό 

από κάποιο αείμνηστο συνάδελφο- είναι, νομίζω, μια υπερβολή χωρίς προηγούμενο.  

Είναι κάτι παρόμοιο που επιχειρήθηκε με το να μην αποδοθούν εκείνα που αναλογούν 

στο Γλαύκο Κληρίδη για την επιτυχή ένταξη της Κύπρου στην Ευρώπη.  Κάτι ανάλογο 

επιχειρείται και για την κυπριακή οικονομία, που αδιαμφισβήτητα, επαναλαμβάνω -και οι 

πλέον επαΐοντες το λένε, «όποιους δείκτες θέλετε πάρτε και χρησιμοποιήστε»- έχει μια 

πορεία πάρα πολύ επιτυχημένη.  Ξεκίνησε αυτή η κυβέρνηση με ένα κατά κεφαλήν 

εισόδημα, το 1992, £5.000 και σήμερα είναι περίπου στις £9.500.  ∆ιπλασιάστηκε το 

κατά κεφαλήν εισόδημα.  Ενός μέσου εργάτη, είπε από το βήμα αυτό ο αγαπητός μου 



 122

φίλος Κίκης Γιάγκου, ο μισθός, είπε, για να πλήξει την κυβέρνηση για άλλους λόγους, 

είναι £8.000.  Μα αυτές είναι επιτυχίες για τις οποίες ένας πρέπει να καμαρώνει την 

κυβέρνηση του τόπου του, πρέπει να αισθάνεται περήφανος για την κυβέρνηση του 

τόπου του, όποια και να ’ναι.   

 Έρχομαι τώρα στο θέμα των σκανδάλων και της διαφθοράς.  Σε αυτό 

περιλαμβάνεται ασφαλώς και το μέγα σκάνδαλο του χρηματιστηρίου και η λεηλασία του 

κυπριακού λαού.  Είναι γεγονός αδιαμφισβήτητο ότι, προς την κατεύθυνση της 

εξιχνίασης του σκανδάλου του χρηματιστηρίου και της τιμωρίας όσων ενεπλέκοντο σ’ 

αυτό, δεν έγιναν όσα έπρεπε να γίνουν.  Μπορούσαν να γίνουν πολύ περισσότερα.  

Είναι γεγονός ότι για τα θέματα αυτά στην Κύπρο δεν υπάρχει η αναγκαία βούληση, για 

να παταχθούν, με τον τρόπο που υπάρχει η αναγκαία βούληση στις χώρες του 

εξωτερικού.  Αυτό όμως δεν είναι κάτι που παρατηρείται μόνο στα κόμματα που 

αποτελούν τη συγκυβέρνηση.   

 Αν κάποιο σκάνδαλο βγει στην επιφάνεια και εμπλέκονται σ’ αυτό παράγοντες και 

την ευθύνη πρέπει να την πάρει η κυβέρνηση, τα κόμματα της αντιπολίτευσης γίνονται 

λαλίστατα και επιπλήττουν την κυβέρνηση.  Αν όμως βγει κάποιο σκάνδαλο σε μια 

συνεργατική εταιρεία και εκεί θα πρέπει να πάρουν άλλοι την ευθύνη, τότε τα κόμματα 

της αντιπολίτευσης ρουφούν τη γλώσσα τους και προσποιούνται ωσάν να μην υπάρχει 

κανένα σκάνδαλο.   

 Είναι αυτή η νοοτροπία που βαρύνει όλους μας που πρέπει να αλλάξει, για να 

μπορέσουμε να αντιμετωπίσουμε αποτελεσματικά τα θέματα της σήψης και της 

διαφθοράς στην κυπριακή κοινωνία.  Πρέπει όλοι να καταλάβουμε ότι δεν έχει δικούς 

μας, όταν αυτοί εμπλέκονται σε σκάνδαλα.  Όσοι εμπλέκονται σε σκάνδαλα πρέπει να 

τιμωρούνται, ανεξάρτητα από την κατάσταση στην οποία ευρίσκοντο.  Και προς αυτή 

την κατεύθυνση πρέπει όλα τα κόμματα, όπως επιδιώκομεν και επιτυγχάνομεν εν 
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πολλοίς συνεργασία στο εθνικό θέμα και είναι προς τιμήν μας, να επιδιώξουμε 

συνεργασίαֹ συνεργασία και προς την κατεύθυνση αντιμετώπισης αυτού του 

φαινομένου, που οπωσδήποτε πρέπει να βρούμε τρόπους να το αντιμετωπίσουμε με 

επιτυχία.   

 Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα κάμω και τον επίλογό μου.  Με βάση τα όσα έχω 

αναφέρει, δε νομίζω ότι ο κυπριακός λαός, που απέδειξε την ωριμότητά του κατ’ 

επανάληψη, θα δυσκολευθεί να ανταμείψει το Γλαύκο Κληρίδη με επανεκλογή, όταν 

ιδιαίτερα ζητά μια ολιγόμηνη επανεκλογή, για να παραμείνει στην εξουσία, για να 

αντιμετωπίσει τις δραματικές εξελίξεις.  Και θα δείτε, θα έρθουν οι εξελίξεις σύντομα, σε 

δυο-τρεις εβδομάδες πάλι εδώ θα είμαστε και θα με θυμηθείτε, όταν επιστρέψει ο κ. 

Άλβαρο ντε Σότο και θα μας καλέσει, και τις δυο πλευρές, σε συνομιλίες και θα θέτει 

επιτακτικά χρονοδιαγράμματα και απαντήσεις, θα ζητά από μέρα σε μέρα...  Θα δείτε 

ποιο κλίμα θα διαμορφωθεί στην Κύπρο.  Είμαι βέβαιος ότι ο κυπριακός λαός θα πει για 

μια ακόμα φορά “ναι” στο Γλαύκο Κληρίδη.  Και όσο και αν θα απογοητευτούν οι 

συνάδελφοι που βλέπουν με μαθηματική βεβαιότητα την αλλαγή τους να έρχεται, και 

τούτη τη φορά ο κυπριακός λαός θα πει για μια ακόμη φορά:  «Τίποτε, τίποτε, τίποτε δε 

μας σταματά, ο Γλαύκος είναι Πρόεδρος και τούτη τη φορά!». 

ΑΠΟ ΤΟ ΑΚΡΟΑΤΗΡΙΟ: 

 Εύγε! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Σταύρος Ευαγόρου τώρα.   

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Ο κρατικός προϋπολογισμός σ’ ένα μεγάλο του μέρος πρέπει να εκφράζει τη 

φιλοσοφία και τις κοινωνικές και οικονομικές επιδιώξεις και στόχους της κυβέρνησης.  

Το ύψος αλλά και ο βαθμός υλοποίησης των αναπτυξιακών δαπανών, όπως και η 

έγκαιρη εκτέλεση των αναπτυξιακών έργων, πρέπει να καταδεικνύουν την 

αποτελεσματικότητα και τις προτεραιότητες της εκτελεστικής εξουσίας.  Το ύψος αλλά 

και το περιεχόμενο των δαπανών κοινωνικής πολιτικής πρέπει να εκφράζουν τις 

κοινωνικές προτεραιότητες και την κοινωνική ευαισθησία, αν υπάρχει, της εκτελεστικής 

εξουσίας.  Και, τέλος, μέσα από το μέγεθος των χρεών και των ελλειμμάτων πρέπει να 

καθρεφτίζεται η ικανότητα δημοσιονομικής διαχείρισης και η νοικοκυροσύνη μιας 

κυβέρνησης.  

 Η αποτελεσματικότητα και οι προτεραιότητες της εκτελεστικής εξουσίας 

καταδεικνύονται, κύριοι συνάδελφοι, από το βαθμό υλοποίησης των αναπτυξιακών 

έργων αυτής της κυβέρνησης και από την έγκαιρη και αποτελεσματική υλοποίηση και 

εκτέλεση αυτών των έργων;  Σαφώς όχι!  Αν ανατρέξει κάποιος στην έκθεση της 

επιτροπής Οικονομικών της Βουλής,... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, να επικρατήσει λίγη τάξη; 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 ...θα διαπιστώσει ότι ο βαθμός υλοποίησης των αναπτυξιακών έργων δεν έχει 

ξεπεράσει το 68% όχι του αρχικού προϋπολογισμού που εγκρίθηκε αλλά του 

αναθεωρημένου προϋπολογισμού -ουσιαστικά, δηλαδή, πολύ πιο κάτω.  Αν πάρουμε 

ως συγκριτικό σημείο αναφοράς τον αρχικό προϋπολογισμό, το ποσοστό αυτό δεν 

υπερβαίνει το 40%.  Είναι αυτό αποτελεσματικότητα ή καταδεικνύεται η 

αποτελεσματικότητα της κρατικής μηχανής;  Σαφώς όχι! 
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 Ούτε έγκαιρη υλοποίηση των αναπτυξιακών έργων υπάρχει, αφού, αν πάρουμε 

ως κλασικό παράδειγμα τις καθυστερήσεις, οι οποίες έχουν κοστίσει πάνω από £25 

εκατομμύρια μέχρι στιγμής στον κυπριακό λαό, στην εκτέλεση του Γενικού Νοσοκομείου 

Λευκωσίας, τότε θα διαπιστώσουμε μόνο την αναποτελεσματικότητα της κρατικής 

μηχανής, την αναποτελεσματικότητα εκείνων οι οποίοι έχουν το πρόσταγμα για την 

υλοποίηση αυτών των έργων.   

 Όσον αφορά το ύψος και το περιεχόμενο των δαπανών της κοινωνικής πολιτικής, 

ναι, κάποιος θα μπορούσε να διαπιστώσει ότι και εκεί τα πράγματα νοσούν.  

Αναφέρθηκε το ποσοστό του 240% ως αύξηση -και δεν ξέρω ποιος και πού ανακάλυψε 

αυτό το ποσοστό- των  κοινωνικών δαπανών στη δεκαετία της διακυβέρνησης του 

Γλαύκου Κληρίδη.  Σ’ αυτές τις δαπάνες, αν κάποιος τις αναλύσει μέσα από τις εκθέσεις 

του Υπουργείου Οικονομικών, περιλαμβάνονται οι υποχρεώσεις της κυβέρνησης έναντι 

του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, περιλαμβάνονται οι υποχρεώσεις της 

κυβέρνησης έναντι της τοπικής αυτοδιοίκησης για αγορά φαρμάκων, νερού, για τους 

μισθούς των ιερέων και πολλά άλλα.  Αυτά δεν μπορούν να θεωρηθούν ως κοινωνικές 

δαπάνες.  Πέραν αυτού, αν αφαιρεθεί και το ποσοστό πληθωρισμού της δεκαετίας, 

κάποιος μπορεί να καταλήξει στο συμπέρασμα ότι αυτές οι δαπάνες έχουν ή μόλις που 

έχουν διπλασιαστεί.  Την ίδια στιγμή, όμως, τα έσοδα της κυβέρνησης από φορολογίες 

έχουν αυξηθεί από το 1993 μέχρι σήμερα συνολικά τέσσερις φορές, έχουν 

τετραπλασιαστεί.  Άρα, καταλήγουμε στο συμπέρασμα ότι οι δαπάνες για την κοινωνική 

πολιτική του κράτους δεν είχαν το μερίδιο που τους αναλογούσε στον κρατικό 

προϋπολογισμό.   

 ∆ουλειά της εκτελεστικής εξουσίας είναι με στοιχεία να αποδείξει μέσω του 

κρατικού προϋπολογισμού ότι γνοιάζεται και προωθεί την ανάπτυξη, ότι διαθέτει 

κοινωνικές ευαισθησίες και διαχειριστικές ικανότητες.  Και αυτό επιχειρήθηκε με 
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υπερβάλλοντα ζήλο τόσο από τον Υπουργό Οικονομικών όσο και από τους πλείστους 

συναδέλφους του κυβερνώντος κόμματος, σε βαθμό, μάλιστα, που ορισμένοι 

συνάδελφοι, όπως ο Λευτέρης Χριστοφόρου, στη χθεσινή τους παρέμβαση να μας 

υποδεικνύουν ότι ζούμε στον παράδεισο και δεν το ξέρουμε!  Αυτό ουσιαστικά 

περιέγραψε παραθέτοντας με τη γνωστή, κατά ριπάς, μέθοδό του τον παράδεισο όπου 

ζούμε ή μια άλλη χώρα -σίγουρα, πάντως, όχι την Κύπρο!  

 Από την άλλη, αποστολή και δουλειά της αντιπολίτευσης δεν είναι να κολακεύει και 

να θωπεύει την εκτελεστική εξουσία, αλλά να την ελέγχει, να παρεμβαίνει, να 

καυτηριάζει τα κακώς έχοντα διαφυλάττοντας το δημόσιο συμφέρον από τις 

παραλείψεις -που δεν είναι λίγες-, από τις αυθαιρεσίες -που είναι πάρα πολλές- και από 

τα σκάνδαλα-, που είναι καθημερινό φαινόμενο. 

 Τι να πρωτοθυμηθούμε, κύριοι συνάδελφοι;  Το σκάνδαλο του χρηματιστηρίου, τη 

μεγαλύτερη απάτη στην ιστορία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, μια απάτη που έγινε με 

την ανοχή της κυβέρνησης;  Το φιάσκο των πυραύλων S 300, που στοίχισε £200 

εκατομμύρια στον κυπριακό λαό προκειμένου να παραμείνει στην εξουσία ο Γλαύκος 

Κληρίδης;  Τις ροζ βίζες;  Τα αποσυναρμολογημένα αυτοκίνητα;  Τις υποκλοπές 

τηλεφώνων; Τα τρύπια κράνη και τα τρύπια υφάσματα της Εθνικής Φρουράς;  Το 

σκάνδαλο του Κτηματολογίου;  Τις αλλαγές στις ζώνες ανάπτυξης;  Το καρτέλ των 

κατασκευαστικών εταιρειών;  Την παράνομη εξαγωγή συναλλάγματος;  Τα χαρισμένα 

ενοίκια στους ξενοδόχους;  Τα επάκτια ραντάρ;  Το έγκλημα;  Τα ναρκωτικά;  Την 

πορνεία;  Πόσα τέλος πάντων;  Και πόσοι και ποιοι τιμωρήθηκαν για τα πιο πάνω;  

Σχεδόν κανένας για τον απλούστατο λόγο ότι η διαπλοκή και η διάβρωση έχουν φτάσει 

δυστυχώς πολύ πολύ ψηλά.  Τα συμφέροντα που παίζονται είναι τεράστια.  Αυτά τα 

συμφέροντα μεταφράζονται σε χρήμα και το χρήμα εξαγοράζει ανοχή, προστασία αλλά 

και συνειδήσεις. 
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 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ταλαιπωρώντας την οικονομική επιστήμη αρκετοί συνάδελφοι της συμπολίτευσης, 

επιστρατεύοντας μάλιστα στα επιχειρήματά τους και διεθνείς οργανισμούς, όπως πριν 

λίγο, επιχείρησαν να χρωματίσουν με φωτεινά χρώματα την κυπριακή οικονομία.  

Εκείνο που κατάφεραν, φυσικά, ήταν να ενισχύσουν τη δική μας άποψη για τη 

“δεικτοκεντρική” και “αριθμοκεντρική” φιλοσοφική προσέγγισή τους για την οικονομία. 

 Όταν λέμε ότι ο ρυθμός ανάπτυξης της οικονομίας αυξήθηκε -λίγο ή πολύ, αυτό 

δεν έχει σημασία-, ο μέσος πολίτης μένει αδιάφορος.  Ο μέσος πολίτης τότε μόνο θα 

καταλάβει, αν από την “πίτα”, δηλαδή τον εθνικό πλούτο που παράγουμε όλοι μαζί, 

πάρει το κομμάτι που του αναλογεί, το κομμάτι που χρειάζεται, για να ικανοποιήσει τις 

ανάγκες του.  Στην Κύπρο του 2003 το ευπορότερο 10% του πληθυσμού καρπούται το 

50% του εθνικού πλούτου.  Το υπόλοιπο μισό του εθνικού προϊόντος πρέπει να το 

μοιραστεί το άλλο 90% του πληθυσμού.  Ενενήντα χιλιάδες άνθρωποι με κατά κεφαλήν 

εισόδημα πάνω από £100.000 το χρόνο από τη μια και 630 000 άνθρωποι με κατά 

κεφαλήν εισόδημα κάτω από £8.000 το χρόνο.  Φυσικά, αν τα σμίξουμε με την κατά 

κεφαλήν μέθοδο στην οποία αρέσκεται ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, γινόμαστε όλοι 

εύποροι.  Θυμίζει το κυπριακό:  «Εγιώ τζι’ ο μάστρος μου είμαστεν πλούσιοι».  Αυτή 

λοιπόν είναι η κοινωνική ευαισθησία, η κοινωνική συνοχή.  Κι όμως αυτοί επιμένουν ότι 

οι δείκτες είναι καλοί! 

 Γνωρίζετε, αγαπητοί συνάδελφοι του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ότι -εξάλλου 

δημοσιεύεται σήμερα σε όλες σχεδόν τις εφημερίδες- εκείνοι οι συνάνθρωποί μας που 

ζουν κάτω από το επίσημα καθορισμένο όριο της φτώχιας έχουν ξεπεράσει τις 70 000 

σε σύγκριση με 39 000 που ήταν το 1993;  Η οικονομική επιστήμη λέει ξεκάθαρα ότι η 

φτώχια είναι αποτέλεσμα και απόρροια ενάσκησης οικονομικής πολιτικής.  Η αύξηση 

της φτώχιας στην Κύπρο -στην ουσία ο διπλασιασμός της- είναι αποτέλεσμα της δικής 
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σας αντιλαϊκής, νεοφιλελεύθερης οικονομικής πολιτικής. 

 Ναι, αγαπητοί συνάδελφοι!  Στην Κύπρο του 2003, στην Κύπρο της κραιπάλης, 

της σπατάλης, της βιτρίνας, της επίδειξης και της μάρκας, της προκλητικής χλιδής, της 

πολυτέλειας και της λιμουζίνας εβδομήντα χιλιάδες συνάνθρωποί μας, κυρίως 

συνταξιούχοι, ανήμποροι, διαζευγμένες κοπέλες με τα παιδιά τους, ζουν μέσα στη 

μιζέρια και τη φτώχια.  

 Όσο λοιπόν κι αν επιχειρήσει ο Υπουργός Οικονομικών να φτιασιδώσει την 

οικονομία και τη δεκαετή οικονομική πολιτική του Συναγερμού -διότι αυτό επιχείρησε 

στην ομιλία του ενώπιόν μας για τον προϋπολογισμό-, οι πραγματικότητες μιλούν από 

μόνες τους. μιλούν οι δείκτες, οι συγκριτικοί οικονομικοί δείκτες, για όλη τη δεκαετία.  Θα 

παραθέσω μερικούς, επικαλούμενος την υπομονή σας και δεδομένου ότι  

προηγουμένως αναφέρθηκαν από τον αγαπητό συνάδελφο, τον κ. Πουργουρίδη, 

αρκετά, όσον αφορά στους δείκτες. 

 Ο ρυθμός ανάπτυξης της οικονομίας το 1992, ο ρυθμός μεγέθυνσης της 

οικονομίας, ήταν 9,4%.  Ο ρυθμός μεγέθυνσης της οικονομίας το 2002 είναι μόλις 2%.  

Ο τρόπος που επιμετράται ο ρυθμός ανάπτυξης είναι με ποσοστό μεγέθυνσης, αλλά σ’ 

αυτή την περίπτωση ίσως, κατά το πρότυπο Πουργουρίδη, να εμετράτο με λεύγες! -γιατί 

περί καθόδου πρόκειται.   

 Όσον αφορά την ανεργία, αυτή η κυβέρνηση παρέλαβε ένα ποσοστό ανεργίας 

1,8% ή 5 187 ανέργους.  Σήμερα το ποσοστό της ανεργίας είναι 3,5% ή το διπλάσιο και 

οι άνεργοι έφτασαν τις 10 880 -διπλασιάστηκε.  Αυτό δεν είναι δείκτης.  Μιλούμε για 

ανθρώπους οι οποίοι είναι άνεργοι και, όταν είναι άνεργοι, δεν έχουν εισόδημα και 

βρίσκονται στην ανέχεια. 

 Όσον αφορά στη μεταποίηση, η οποία είχε ένα ψηλό ποσοστό στο μερίδιο της 

παραγωγής του ΑΕΠ -γύρω στο 27%-, η εγκατάλειψή της από την κυβέρνηση, η μη 
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στήριξη του τομέα από την κυβέρνηση, οδήγησε στη συρρίκνωση και σε ένα ποσοστό 

της τάξης του 20%.  Να πούμε μόνο ότι από τα 1 633 βιομηχανικά υποστατικά που 

παρέλαβε, που είχαμε το 1993, έχουν σήμερα μείνει μόλις 779, δηλαδή οχτακόσια 

πενήντα τέσσερα μεγάλα ή μικρά ή μεσαία υποστατικά βιομηχανίας έχουν κλείσει κατά 

τη δεκαετία της διακυβέρνησης του Γλαύκου Κληρίδη -έχω αναφερθεί προηγούμενα 

στον αριθμό των φτωχών που ζουν κάτω από το επίσημα καθορισμένο όριο της 

φτώχιας και που από 39 000 έχουν ξεπεράσει σήμερα τις εβδομήντα.   

 Στο γεωργοκτηνοτροφικό τομέα για πρώτη φορά γνωρίσαμε τις χωματερές, τις 

έντονες εκδηλώσεις και κινητοποιήσεις των γεωργοκτηνοτρόφων μας, γιατί νιώθουν στο 

πετσί τους έντονα την εγκατάλειψη και τη συρρίκνωση.  ∆εν είναι άλλωστε μυστικό ότι 

στο γεωργοκτηνοτροφικό τομέα μόλις που απασχολείται σήμερα το 8% του οικονομικά 

ενεργού πληθυσμού και μόλις που παράγεται το 4% του εθνικού μας προϊόντος. 

 Όσον αφορά στην παραγωγικότητα, το 1993 η παραγωγικότητα ήταν στο 4,7%, 

ενώ σήμερα μόλις που προσεγγίζει το 1,5%.  Είναι κι αυτό ένδειξη της εγκατάλειψης, 

ιδιαίτερα των τομέων της παραγωγής, χωρίς να υπάρχουν από τη μια προγράμματα 

στήριξης των παραγωγών και από την άλλη παράλληλη πολιτική εκσυγχρονισμού τόσο 

του τομέα της βιομηχανίας, της μεταποίησης, όσο και του γεωργοκτηνοτροφικού τομέα. 

 Να αναφέρω, αγαπητοί φίλοι, τις πενιχρές δαπάνες της κυβέρνησης όσον αφορά 

στην έρευνα; -έχει αναφερθεί και από άλλους συναδέλφους:  Μόλις το 0,2 και κάτι τοις 

εκατόν του ακαθάριστου εθνικού προϊόντος καταλαμβάνει ο τομέας της έρευνας.  Και 

είμαστε η τελευταία χώρα από τις είκοσι πέντε, δηλαδή τις δεκαπέντε χώρες μέλη της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης και τις άλλες δέκα, και είμαστε ακόμα πιο πίσω και από την 

Τουρκία, η οποία δαπανά το 1,9% του ΑΕΠ προς αυτή την κατεύθυνση. 

 Να πούμε για τα πενιχρά κονδύλια για τον πολιτισμό, όπου και εκεί έχουμε το 

0,18% του συνολικού ΑΕΠ;  Ή για το ότι κάθετα έχουν μειωθεί οι επενδύσεις με 
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αποτέλεσμα η βάση της οικονομίας, η υποδομή της οικονομίας, να μην ανανεώνεται, σε 

βαθμό που θα κληθούμε να αντιμετωπίσουμε σοβαρότερα προβλήματα στο μέλλον; 

 Να αναφερθούμε στο δημόσιο χρέος, το οποίο δημόσιο χρέος έχει πάει στα £6,7 

δισεκατομμύρια και αντιμετωπίζουμε σοβαρά προβλήματα όσον αφορά στην 

αποπληρωμή του -όχι αφερεγγυότητας, σίγουρα, για να μην παρεξηγηθώ-, αλλά 

καταβάλλουμε σχεδόν £1 εκατομμύριο την ημέρα σε τόκους για αποπληρωμή αυτού του 

χρέους;  Ή για το χρέος μας στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, όπου δεν υπάρχει 

συγκεκριμένο πρόγραμμα αποπληρωμής έστω και σταδιακό, μακροχρόνιο; 

 Θυμούμαι, αγαπητοί φίλοι, ή διαβάζοντας, καλύτερα, την ομιλία του Γλαύκου 

Κληρίδη κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού του 1993 -το 1992 είχε γίνει αυτή η 

συζήτηση- παραστατικά είχε αναφέρει τότε ότι το κάθε νεογέννητο που έρχεται στη ζωή 

χρωστά -τότε το χρέος ήταν 3%, δηλαδή ήταν το μισό- τρεισήμισι χιλιάδες λίρες.   

Σήμερα το κάθε νεογέννητο που έρχεται στη ζωή χρωστά £10.500 -αν με αυτό το χρέος, 

φυσικά, θα ήθελε οποιοσδήποτε να έρθει στη ζωή!   

 Να αναφερθούμε, αγαπητοί φίλοι, στις δαπάνες συντήρησης της κρατικής 

μηχανής, που από £25 εκατομμύρια έφθασαν αισίως, εξαπλασιαζόμενες, στα £142 

εκατομμύρια αντί αυτές οι δαπάνες να διοχετεύονται σε αναπτυξιακά έργα, σε 

κοινωνικές παροχές, σε ενάσκηση πολιτικής η οποία θα στηρίξει την οικονομική 

υποδομή; 

 Όσο και να έχει προσπαθήσει αυτή η Βουλή, αυτό το σώμα, να τις περικόψει 

ενδεικτικά στέλλοντας κάποια μηνύματα προς την κατεύθυνση της κυβέρνησης, 

δυστυχώς αυτές οι δαπάνες χρόνο με το χρόνο αυξάνονται, όπως αυξάνεται και το 

κρατικό μισθολόγιο, το οποίο έχει φτάσει στα £789 εκατομμύρια από £300 εκατομμύρια 

που ήταν, όταν αυτή η κυβέρνηση ανήλθε στην εξουσία.  Και ανήλθε σ’ αυτά τα 

ποσοστά τα δυσθεώρητα για τον απλούστατο λόγο ότι αυξήθηκε σε τεράστιο βαθμό ο 
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αριθμός των δημοσίων υπαλλήλων, οι οποίοι από 34 500 έχουν φτάσει στις 44 500, 

δηλαδή έχουν αυξηθεί κατά 10 000 άτομα ή κατά 33%.  Φυσικά το κρατικό μισθολόγιο 

αυξήθηκε όχι κατά 33% αλλά κατά 100% και πλέον και ο λόγος είναι απλός:  Πέρα από 

την αύξηση του αριθμού των δημοσίων υπαλλήλων, που εμπεριέχει έντονα και το 

στοιχείο της εξυπηρέτησης ημετέρων, παράλληλα είχαμε σωρεία από αναβαθμίσεις στο 

δημόσιο τομέα, οι οποίες επίσης έχουν επιβαρύνει τους φορολογούμενους πολίτες. 

 Να αναφερθούμε επίσης στην αποτυχία του εκσυγχρονισμού της δημόσιας 

υπηρεσίας, η οποία χαρακτηρίζεται σ’ έναν πολύ μεγάλο βαθμό από χαμηλή 

παραγωγικότητα με τα γνωστά προβλήματα τα οποία παρατηρούνται.  Πού είναι το 

μορατόριουμ στις προσλήψεις, πού είναι ο εκσυγχρονισμός και η μηχανογράφηση στη 

δημόσια υπηρεσία, πού είναι οι μετατάξεις και πού είναι η εναλλαξιμότητα, πού είναι τα 

νέα συστήματα επιμέτρησης της απόδοσης των τμημάτων από τη μια και της 

αξιολόγησης της απόδοσης των δημοσίων υπαλλήλων και του καθενός ξεχωριστά από 

την άλλη;  ∆υστυχώς τίποτε από όλα αυτά δεν έχει προωθηθεί. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Υπάρχουν πάρα πολλά ακόμα τα οποία θα μπορούσαν να αναφερθούν και όσον 

αφορά άλλους δείκτες που αφορούν και στο βιοτικό επίπεδο, όπως είναι, για 

παράδειγμα, οι δείκτες των δαπανών για την υγεία, όπου η Κύπρος φιγουράρει με ένα 

ποσοστό πάνω στο ΑΕΠ της τάξης του 1,9% σε αντίθεση με ένα ποσοστό της τάξης του 

8,3% που αφορά την Ελλάδα και του 7,8% που αφορά την Πορτογαλία, που έχουν και 

τα χαμηλότερα ποσοστά σε επίπεδο ευρωπαϊκό, γιατί η Ευρώπη πλησιάζει κατά μέσο 

όρο περίπου το 10%. 

 Είμαστε λοιπόν πολύ πίσω και σε πάρα πολλούς κοινωνικούς δείκτες και αυτό το 

πράγμα θα πρέπει να προβληματίσει όσους ασχολούνται με την ενάσκηση κοινωνικής 

πολιτικής. 
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 Πολλά έχουν μέχρι σήμερα λεχθεί από την κυβέρνηση και το κυβερνών κόμμα για 

την τελευταία φορολογική μεταρρύθμιση.  Η προσπάθεια των κυβερνώντων ήταν 

ξεκάθαρη:  να οικειοποιηθούν τα θετικά και να αποστασιοποιηθούν από τα αρνητικά 

διοχετεύοντας τις όποιες αντιδράσεις προς την κατεύθυνση της αντιπολίτευσης. 

 Η φορολογική μεταρρύθμιση, όπως ψηφίστηκε, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι σίγουρα 

και δε θα μπορούσε υπό τις περιστάσεις να είναι αυτό που ως Αριστερά 

οραματιζόμαστε.  Εμείς οραματιζόμαστε ένα δίκαιο, φιλολαϊκό και κοινωνικά ευαίσθητο 

φορολογικό σύστημα, το οποίο να λαμβάνει υπόψη το εισόδημα και τη φοροδοτική 

ικανότητα του πολίτη, ένα σύστημα μέσω του οποίου να φορολογούνται με πιο ψηλές 

φορολογίες τα ευπορότερα στρώματα της κοινωνίας, σε λιγότερο βαθμό τα μεσαία και 

καθόλου τα χαμηλά εισοδηματικά στρώματα.  Ένα τέτοιο σύστημα θα μπορέσει να 

διατηρήσει τις κοινωνικές ισορροπίες και να ενισχύσει το περί δικαίου αίσθημα ανάμεσα 

στο λαό.   Ένα τέτοιο σύστημα αποτελεί για μας σταθερό στόχο και μόνιμη επιδίωξη. 

 Η φορολογική μεταρρύθμιση, όπως ψηφίστηκε, αποτελεί προϊόν συμβιβασμού 

των πολιτικών κομμάτων με την κυβέρνηση.  Αντικατοπτρίζει στο φορολογικό της μέρος 

τις οικονομικές δεσμεύσεις της ∆ημοκρατίας -ψηλού κόστους, αναμφίβολα- απέναντι 

στην Ευρωπαϊκή Ένωση και σ’ έναν πολύ μεγάλο βαθμό τις προτάσεις και την 

καταλυτική παρέμβαση των κομμάτων ΑΚΕΛ, ∆ΗΚΟ και ΚΙΣΟΣ μέσω της κοινής 

πρότασης που υπέβαλαν . 

 Το αποτέλεσμα πόρρω απέχει από την αρχική φορολογική πρόταση της 

κυβέρνησης, η οποία στόχευε με συγκαλυμμένο τρόπο, μέσα από αλχημιστική 

κοστολόγηση, να βάλει χρήματα στο ταμείο της για κάλυψη ελλειμμάτων που η ίδια 

δημιούργησε με την κακοδιαχείρισή της.  Η αρχική πρόταση της κυβέρνησης ήταν και 

στενόκαρδη και καθόλου γενναιόδωρη. 

 Για να φρεσκάρω τη μνήμη σας, αγαπητοί συνάδελφοι, υπενθυμίζω ότι το 
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αφορολόγητο όριο, όπως το πρότεινε η κυβέρνηση, ήταν £9.000 και όχι £10.000, όπως 

έγινε με την παρέμβαση της αντιπολίτευσης, ενώ οι κλίμακες δεν ήταν καθόλου 

διευρυμένες.  Ήθελε, δηλαδή, να πάρει τετρακόσια τόσα εκατομμύρια λίρες με τις 

πρόσθετες φορολογίες έναντι πενιχρών ελαφρύνσεων στο φόρο εισοδήματος.  Η 

πρόταση της κυβέρνησης καταργούσε όλες τις εκπτώσεις του φόρου.  Με την 

παρέμβαση της αντιπολίτευσης είναι που παρέμειναν οι πλείστες των εκπτώσεων που 

απολαμβάνουν ακόμα οι πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ή εκείνες που έχουν 

παραμείνει.  Με την πρότασή της η κυβέρνηση ήθελε  να χαρίσει £55 εκατομμύρια το 

χρόνο υπό μορφή μειωμένης φορολογίας των κερδών στις επιχειρήσεις.  Με την 

πρότασή της η κυβέρνηση ήθελε να φορτώσει σε άλλους το μέρος της δικής της 

ευθύνης προς το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Με την πρότασή της η κυβέρνηση 

εισηγείτο ψηλότερα τέλη σε κάποιες περιπτώσεις, ελαφρύνσεις για τα πολυτελή 

αυτοκίνητα, κατάργηση του φόρου πολυτελείας, ενώ προνοούσε ανεπαίσθητες 

φορολογικές ελαφρύνσεις για τα λαϊκά αυτοκίνητα, για το μέσο αυτοκίνητο. 

 Αυτό που ψηφίσθηκε, κύριε Πρόεδρε, είναι σαφώς διαφοροποιημένο από την 

αρχική πρόταση της κυβέρνησης.  Είναι μια βελτιωμένη πρόταση που εμπεριέχει θετικά 

στοιχεία, τα οποία μεταφράζονται σε σημαντικά αντισταθμιστικά μέτρα και κοινωνικές 

παροχές τα οποία δε θα αναφέρω, γιατί έχουν αρκετές φορές αναφερθεί, και έχουν 

σχέση με αντισταθμίσεις στο φόρο εισοδήματος, με την κατάργηση αρκετών 

φορολογιών και την εισαγωγή αρκετών επιδομάτων, όπως και με αυξήσεις στις 

συντάξεις. 

 Όλα τα πιο πάνω είναι προτάσεις φιλολαϊκής πολιτικής και αποτέλεσμα της 

καταλυτικής παρέμβασης των κομμάτων της αντιπολίτευσης.  Αν κρίνουμε, λοιπόν, από 

τις αλλαγές που αναφέραμε και που έγιναν στην αρχική πρόταση της κυβέρνησης, 

μπορούμε εκ των πραγμάτων να είμαστε σε κάποιο βαθμό ικανοποιημένοι, όμως 
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δηλώνουμε δημόσια ότι η παρέμβασή μας δεν τελειώνει εδώ.   Εξακολουθούν να 

υπάρχουν σημεία τα οποία δε μας ικανοποιούν και τα οποία πρέπει να αλλάξουν, 

όπως: 

1. Παροχή της φοιτητικής χορηγίας και στους φοιτητές του προκαταρκτικού. 

2. Το εισοδηματικό κριτήριο για επιστροφή της αποκοπείσας φορολογίας επί των 

τόκων να ανέλθει στις £10.000, που είναι και το αφορολόγητο όριο, αντί στις 

£7.000. 

3. Να ληφθούν πρόσθετα μέτρα στήριξης των χαμηλά αμειβόμενων, οι οποίοι δεν 

είχαν όφελος, οι οποίοι είχαν πολύ λίγο όφελος από την αύξηση του 

αφορολόγητου ορίου.  Ένας υπάλληλος ο οποίος παίρνει £500 ή £600 το μήνα 

δεν τυγχάνει καμιάς ευνοϊκής μεταχείρισης, όταν το αφορολόγητο όριο είναι εννιά, 

δέκα, δώδεκα, δεκαπέντε ή εκατό χιλιάδες λίρες.  Τα εισοδήματά του είναι τόσο 

χαμηλά, που δεν υπερβαίνουν αυτό το όριο.  Κατά συνέπεια, μια πωλήτρια, ένας 

εργαζόμενος στο εμπόριο, ένας που κυμαίνεται ο μισθός του γύρω στον κατώτατο 

μισθό ή ακόμα και με μισθό των πεντακόσιων ή εξακόσιων τόσων λιρών δεν έχει 

το όποιο όφελος από αντισταθμιστικά μέτρα του φόρου εισοδήματος, με εξαίρεση 

ίσως την κατάργηση της φορολογίας για την άμυνα και του επαγγελματικού φόρου 

-που στο κάτω κάτω της γραφής είχε προταθεί από την αντιπολίτευση! 

Κατά συνέπεια, πρέπει να ληφθούν συγκεκριμένα μέτρα γι’ αυτές τις κατηγορίες 

του πληθυσμού και είναι αρκετές χιλιάδες κόσμου που χρειάζονται οικονομική 

στήριξη, για να αντεπεξέλθουν στις αυξήσεις οι οποίες έχουν επιβληθεί.  

4. Ακόμα μεγαλύτερη διεύρυνση των εισοδηματικών κριτηρίων για παραχώρηση 

επιδόματος τέκνων. 

 Υπενθυμίζω, φυσικά, ότι είναι τα κόμματα της αντιπολίτευσης που διεύρυναν 

αισθητά τα αρχικά εισοδηματικά κριτήρια που κατατέθηκαν από το ∆ημοκρατικό 
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Συναγερμό μέσω του συναδέλφου, του κ. Πρόδρομου Προδρόμου. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τόσο η κυβέρνηση όσο και στελέχη του ∆ημοκρατικού Συναγερμού επιχείρησαν 

να καπηλευθούν ορισμένες αδυναμίες της φορολογικής μεταρρύθμισης, όσον αφορά τη 

συμπαθή τάξη των πολύτεκνων οικογενειών, αδυναμίες που υποδείξαμε στην 

κυβέρνηση.  Εξάλλου, προτάσεις που υποβάλαμε και υποβάλλουμε εξακολουθούν να 

συναντούν την άρνηση της κυβέρνησης.  Έφτασε η στιγμή δημόσια, από το επίσημο 

βήμα της Βουλής, να λεχθεί η αλήθεια για τους πολύτεκνους. 

 Καταρχάς υπενθυμίζουμε ότι η αρχική πρόθεση της κυβέρνησης ήταν η 

κατάργηση: 

1. Του επιδόματος μάνας αντί η επέκτασή του.  

2. Του πρόσθετου επιδόματος για εθνοφρουρούς, παιδιά πολυτέκνων, το οποίο στο 

τέλος καταργήθηκε. 

3. Του μέχρι τότε ισχύοντος συστήματος βάσει του οποίου, όταν ενηλικιώνεται παιδί 

πολύτεκνης οικογένειας, τα υπόλοιπα παιδιά λαμβάνουν κατ’ αναλογίαν επίδομα 

πολύτεκνης οικογένειας και όχι πενταμελούς. 

 Είναι, αγαπητοί συνάδελφοι, με συντονισμένη προσπάθεια και με την καταλυτική 

παρέμβαση της αντιπολίτευσης που ανατράπηκαν αυτές οι προθέσεις της κυβέρνησης. 

 Είναι όμως γεγονός ότι το επίδομα τέκνου παρουσιάζει κάποιες αδυναμίες οι 

οποίες θα πρέπει να διορθωθούν, όπως: 

1. Το όριο ενηλικίωσης για παραχώρηση επιδόματος τέκνου, το οποίο πρέπει να 

αυξηθεί στο 25ο και 23ο έτος για αγόρια και κορίτσια αντίστοιχα. 

2. Να λαμβάνουν το επίδομα πολυτέκνων και οι οικογένειες που γίνονται πολύτεκνες 

μετά την 1η Ιανουαρίου 2003, διότι με αυτό τον τρόπο και αυτή την πρόνοια της 

κυβέρνησης θα καταργηθεί η έννοια “πολύτεκνη οικογένεια” σε κάποια χρόνια. 
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3. Να βελτιωθεί περισσότερο το επίδομα εθνοφρουρών, παιδιών πολυτέκνων. 

4. Να παραχωρηθεί το δικαίωμα απόκτησης αφορολόγητου αυτοκινήτου στις 

πολύτεκνες οικογένειες. 

5. Να επεκταθεί η παραχώρηση του επιδόματος μάνας. 

 Τα πιο πάνω αναλαμβάνει σαφή δέσμευση ο υποψήφιος για την Προεδρία της 

∆ημοκρατίας, ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος, ότι θα προωθηθούν και θα βρίσκονται μέσα 

στις προτεραιότητες της κοινωνικής του πολιτικής, σε αντίθεση με την άρνηση της 

σημερινής κυβέρνησης να καταθέσει νομοσχέδιο και να άρει τις πιο πάνω αδικίες. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το σκάνδαλο του χρηματιστηρίου εμείς δεν το έχουμε ξεχάσει ούτε πρόκειται να το 

παραγράψουμε, όπως έπραξε η κυβέρνηση Κληρίδη, η οποία φέρει και τη μεγαλύτερη 

ευθύνη για το τι έγινε.  Αυτή η Βουλή ομόφωνα κατέδειξε τις ευθύνες.  ∆ιαβάζω, 

αγαπητοί συνάδελφοι, μια πολύ σύντομη μόνο παράγραφο από το ομόφωνο πόρισμά 

μας:  «Το μεγαλύτερο έγκλημα στην ιστορία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας συντελέστηκε 

με την ανοχή και την αδράνεια της ίδιας της εκτελεστικής εξουσίας». 

 Και ερωτώ, συνάδελφοι, ποιοι και πόσοι τιμωρήθηκαν γι’ αυτό το μεγάλο 

σκάνδαλο.  Ποιος ανέλαβε έστω και την παραμικρή ευθύνη για την απάτη σε βάρος του 

κόσμου;  Η απάντηση είναι:  Κανένας.  Κανένας δεν ευθύνεται, κανένας δεν τιμωρείται. 

Άρα, στο τέλος της ημέρας δεν υπάρχει απάτη. Όλοι όμως γνωρίζουμε ότι υπάρχουν 

χιλιάδες καταγγελίες μπροστά στη Γενική Εισαγγελία. Πέστε μου έστω μια περίπτωση 

από τις χιλιάδες που έχουν καταγγελθεί που έχει προσαχθεί ενώπιον της δικαιοσύνης.  

Πόσους έκλεισε στη φυλακή ο Γενικός Εισαγγελέας, ο οποίος καλύπτει  την απροθυμία 

του να πάρει μέτρα πίσω από το επιχείρημα του δικαίου της απόδειξης; 

 Εκείνο που έχουμε σήμερα ενώπιόν μας, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν είναι τίποτε 

άλλο από μια συνειδητή προσπάθεια της εκτελεστικής εξουσίας η απάτη να ξεχαστεί, να 
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μπει στα συρτάρια -ακόμα ένα από τα συρτάρια του κ. Συλλούρη!- και να πέσει στα 

μαλακά.  Εκείνο που βλέπουμε είναι ένα αόρατο χέρι το οποίο επιχειρεί να σβήσει από 

τη μνήμη όλων μας αυτό το έγκλημα.  Το ΑΚΕΛ θα συνεχίσει με όλα τα μέσα που 

διαθέτει  να αγωνίζεται και προς την κατεύθυνση της εξυγίανσης του χρηματιστηριακού 

θεσμού και προς την κατεύθυνση της τιμωρίας των ενόχων αλλά και προς την 

κατεύθυνση της λήψης μέτρων για ανακούφιση των επενδυτών που έχουν εξαπατηθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Ευαγόρου, παρακαλώ συντομεύετε. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Ένα δευτερόλεπτο και κλείνω. 

 Το ΑΚΕΛ, κύριε Πρόεδρε, θα συνεχίσει να αγωνίζεται για ένα μικτό οικονομικό 

μοντέλο ανάπτυξης, για μια ανθρωποκεντρική οικονομία, όπου τους καρπούς της 

ανάπτυξης θα μπορούν να τους γεύονται όλοι εκείνοι που συμβάλλουν με τον κόπο 

τους καθημερινά στη δημιουργία του πλούτου μέσα από ένα δικαιότερο σύστημα 

κατανομής των εισοδημάτων, μέσα από τη συνεχή μεγιστοποίηση της ανάπτυξης για 

ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος με κοινωνικό χαρακτήρα και κοινωνικά ευαίσθητο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Ευαγόρου. 

 Τώρα ο κ. Πιττοκοπίτης, παρακαλώ. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 
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 Με την άδειά σας.  Ψες, μετά το τέλος της ομιλίας μου, ήταν ανάγκη να φύγω 

επειγόντως, αλλά φεύγοντας άκουσα το συνάδελφο από το ΑΚΕΛ, τον κ. Θωμά, να 

θέτει θέμα και να μου καταλογίζει ότι ήμουν υπεύθυνος εικονικών εκτελέσεων στη 

∆ερύνεια.  Το ΑΚΕΛ διεκδικεί σοβαρότητα και υπευθυνότητα, θα το καλούσα, 

επομένως, εις απόδειξη της σοβαρότητας και υπευθυνότητάς του... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ∆εν ήταν έτσι! 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Είναι στα πρακτικά και θα σας βοηθήσουν. 

 Να καταθέσουν ποιους εκτέλεσα, έστω και εικονικά, διαφορετικά να ανακαλέσουν 

ό,τι είπαν κατά του προσώπου μου και να απολογηθούν.  Αυτό μπορούν να το κάνουν 

μέχρι την επόμενη συνεδρίαση που είναι στις 16 του μηνός, όχι τώρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας είχε δοθεί ο λόγος, κύριε Καρά, ψες να σχολιάσετε το τι είπε ο συνάδελφος και 

δε σας εμπόδισε κανένας να το κάνετε, άρα, πιστεύω ότι συνέχεια δεν μπορεί να έχει... 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι μια σοβαρότατη κατηγορία η οποία εκκρεμεί εναντίον ενός 

μέλους της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Αν συμβαίνουν τέτοια τερατουργήματα, είναι 

ανάγκη να το ξέρει το σώμα και το ίδιο το κόμμα μου ή να το πληροφορηθώ και εγώ ο 

ίδιος τουλάχιστον.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να ελέγξουμε τα πρακτικά, για να δούμε τι ακριβώς ελέχθη, κύριε Καρά. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Επομένως, θα πρέπει αυτό το θέμα… Tους δίνω χρόνο μέχρι την επόμενη 

συνεδρία, δε θέλω τώρα, να το ερευνήσουν, να το ψάξουν και, αν όντως έτσι είναι, να το 
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αναφέρουν από το επίσημο βήμα της Βουλής, να ακολουθήσω κι εγώ το δρόμο μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να ελέγξουμε τα πρακτικά, για να δούμε τι ελέχθη ακριβώς και μετά να σχολιαστεί. 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτον, εγείρεται ένα θέμα τάξης, γιατί ακριβώς τα ίδια που έχει 

αναφέρει τώρα ο συνάδελφος τα ανέφερε και ψες και απαντήθηκαν από τον ίδιο τον 

εισηγητή.   

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Συνάδελφε, ψες είπα ότι θα κινήσω αγωγή.   

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ναι, είπατε και γι’ αυτό. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 ∆εν μπορεί αυτό το θέμα να επανέρχεται, δηλαδή, όποτε μιλώ εγώ, να μου λέτε 

για εικονικές εκτελέσεις. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ∆εύτερον, κύριε Πρόεδρε, ο κ. Θωμά εμιλούσε σε τρίτο πρόσωπο, δεν εμιλούσε σε 

πρώτο πρόσωπο, και καλούσε τον κ. Καρά να απαντήσει τι γνωρίζει για τα συμβάντα 

του πραξικοπήματος στη ∆ερύνεια.  ∆εν αναφερόταν προσωπικά και ευθέως εις τον κ. 

Καρά.  Συνεπώς... 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Είναι μέσα στα πρακτικά. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Εδώ είναι τα πρακτικά, μπορούμε να δούμε τα πρακτικά και δε νομίζω ότι ήταν 

φρόνιμο να επανέλθει εκ νέου ο συνάδελφος, αφού το θέμα το είχε εγείρει και χθες.  
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Και, εν πάση περιπτώσει, υπαρχόντων  εκκρεμοδικιών,  είναι καλό η Βουλή να μην 

παρεμβαίνει.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, ο κ. Πιττοκοπίτης, παρακαλώ.   

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Υπήρξαν αρκετοί συνάδελφοι βουλευτές που παρήλασαν από αυτό το βήμα, 

μερικοί πολυβόλησαν και άλλοι είπαν ότι ανεβαίνουν σε αυτό το βήμα με βαριά την 

καρδιά και εξ ανάγκης, γιατί συζητείται οτιδήποτε εκτός από τον κρατικό 

προϋπολογισμό.  Όλοι κάνουν τη δουλειά τους από αυτό το βήμα ή από τα μέσα 

μαζικής ενημέρωσης, παραπληροφορώντας πάνω σε μόνιμη βάση και ειδικότερα όταν 

η συζήτηση του προϋπολογισμού συμπίπτει με μια χρονική περίοδος που υπάρχουν 

πολιτειακές εκλογές, που στην προκειμένη περίπτωση είναι οι προεδρικές εκλογές.   

 Εψές μας είπαν: «Εσείς της αντιπολίτευσης προσπαθείτε να ενσπείρετε την 

ηττοπάθεια».  Αυτό γνωρίζαμε, τουλάχιστον πριν δύο χρόνια, όταν στήθηκε η 

βιομηχανία της λάσπης και η θανάτωση χαρακτήρων και προσώπων από συγκεκριμένα 

μέσα μαζικής ενημέρωσης που απέτυχαν.  Επανήλθαν τώρα και μας ονομάζουν -και 

ειδικότερα τον πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Κόμματος και υποψήφιο Πρόεδρο των 

δυνάμεων της αλλαγής- ως απορριπτικούς.  Ε, διαλέξτε και πάρτε τι θέλετε!  Είμαστε 

ηττοπαθείς;  Είμαστε απορριπτικοί;  Τι είμαστε;  Φυσικά, όπως έχετε καταντήσει, 

παρουσιάζετε το πολιτικό πανέρι που έχει απ’ όλα μέσα, «διαλέξτε και πάρτε»!  Φτάνει 

μόνο η παραπληροφόρηση και η πλύσις εγκεφάλων που γίνεται προς την κατεύθυνση 

του εκλογικού σώματος να επιτύχει ακόμα μια φορά, εφόσον κατά τεκμήριο τις 

προηγούμενες φορές αυτή η παραπληροφόρηση είχε δώσει θετικά αποτελέσματα γι’ 
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αυτούς που έστησαν αυτές τις βιομηχανίες λάσπης και παραπληροφόρησης.  Κατά τον 

ίδιο τρόπο πιστεύουν ότι θα έχουν τα ίδια και πάλι αποτελέσματα. 

 Θα ξεκινήσω με την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ζητούν και θέλουν να το 

εκμεταλλευτούν, να παρουσιάσουν ότι είναι μια επιτυχία του Προέδρου Κληρίδη, ότι ο 

άνθρωπος ως ο μόνος, ο εις, ο αναντικατάστατος, ο εθνάρχης, πέτυχε να μας βάλει 

στην Ευρώπη.  Και παραπονέθηκε συγκεκριμένα συνάδελφος εψές και έκανε έντονη 

κριτική προς την κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Κόμματος ότι δε βρήκαμε 

ούτε μια λέξη να πούμε ούτε δυο καλά λόγια στην ομιλία του κοινοβουλευτικού 

εκπροσώπου μας κ. Κλεάνθους που την κατέθεσε την πρώτη μέρα με τους υπόλοιπους 

αρχηγούς ή εκπροσώπους κομμάτων.   

 Γιατί σας έχει κακοφανεί, όταν εσείς αρνηθήκατε ένα Μακάριο που το 1972 

ξεκίνησε για την τελωνειακή ένωση και εξεχάσατε ένα μακαριστό Σπύρο Κυπριανού που 

ολοκλήρωσε την τελωνειακή ένωση, που, αν θέλετε, ήταν και ο προπομπός της 

σημερινής μας πορείας και κατάληξης στο πρώτο στάδιο για την ένταξη της Κύπρου 

στην Ευρώπη;  Φαίνεται εδώ είναι της παπαδιάς τα ξύλα!   

 Αν υπάρχει κάτι στο οποίο έχουν συμβάλει οι πάντες, οι πάντες, ακόμη κι αν ο 

Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, παρ’ όλο το σεβασμό που του τρέφω, είναι τελείως 

ανάξιος, τη στιγμή δηλαδή που μια Ελλάδα έφτασε στο σημείο να προτάσσει το βέτο, τη 

στιγμή που οι διάφορες χώρες της Ευρώπης, οι δεκαπέντε σήμερα, για δικούς τους 

λόγους, θέλουν να προωθήσουν την ένταξη άλλων χωρών, να γίνει πιστευτή και να 

περάσει το μήνυμα ότι θα προβάλει το βέτο, που σημαίνει ότι σταματούσε η διεύρυνση, 

εάν φθάσαμε στην Κύπρο όλες οι πολιτικές δυνάμεις, το τονίζω αυτό το πράγμα, όλες οι 

πολιτικές δυνάμεις να είμαστε ομόφωνοι και να ακολουθούμε όλοι ευρωπαϊκή πορεία, ε, 

τότε διερωτώμαι δηλαδή πώς θα έπρεπε και να αποτύχει!   

 Πέραν αυτού ξεχνούμε όλοι κάτι:  Ξεχνούμε αυτό το λαό στον οποίο 
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απευθυνόμαστε,  ότι το κόστος, κατά τον κ. Υπουργό των Οικονομικών, που θα 

καταβάλει ο φορολογούμενος κυπριακός πληθυσμός, ο Κύπριος πολίτης δηλαδή, για 

σκοπούς εναρμόνισης και ένταξής μας στην Ευρώπη θα είναι ένα δισεκατομμύριο 

διακόσια εκατομμύρια λίρες, παρακαλώ!  Και εμείς τότε, να μην το ξεχνούμε, σαν 

χουβαρντάδες και κοσμοπολίτες που γυρίζουμε στα διάφορα σαλόνια της Ευρώπης, 

είχαμε δηλώσει ότι δεν έχουμε εμείς ανάγκη οικονομικής στήριξης, γιατί το βιοτικό μας 

επίπεδο είναι πολύ ψηλό.  Και θέλω, ειλικρινά, να μην είμαι μάντης κακών.  ∆εν ξέρω, 

ειλικρινά, αν όλα όσα διαπραγματευθήκαμε τα διεκδικήσαμε, τα συζητήσαμε και 

εξαντλήσαμε όλα τα περιθώρια σε αυτές τις διαπραγματεύσεις για διάφορα θέματα, 

αλλά εύχομαι, λέω, εύχομαι, δεν έχω κανένα στοιχείο, δεν έχω καμιά ένδειξη, απλώς 

έχω μια υπόνοια, να μην τα βρούμε στο δρόμο μας και να πληρώνουμε τα σπασμένα 

για πολλά χρόνια, όπως συνέβη και με άλλες συμφωνίες που κάναμε.   

 Γιατί οι του ∆ημοκρατικού Συναγερμού πιστώνουν μόνο τον κ. Κληρίδη;  Εγώ θα 

το πω, γιατί δεν είμαι μικρός άνθρωπος.  Ο Γιώργος ο Βασιλείου, ως διαπραγματευτής, 

μετά την περιπέτεια με την υγεία του και ενώ ευρίσκετο στο εξωτερικό, τουλάχιστον 

ξέρω ότι πολλούς προέδρους κοινοβουλευτικών επιτροπών, μεταξύ αυτών και εμένα, 

μας έπαιρνε τηλέφωνο για το άλφα ή το βήτα ή το γάμα, ανάλογα με ποιο θέμα ήταν, 

κατά τη δική του άποψη, σε προτεραιότητα και επείγον να μπει και να συζητηθεί.  ∆ε 

γνωρίζω κοινοβουλευτικό κόμμα ή κόμμα εκτός Βουλής που δε συμπαραστάθηκε σε 

αυτή την προσπάθεια!  ∆ε γνωρίζω καμιά κοινοβουλευτική ομάδα που αδράνησε και 

δεν ήταν θετική στην τοποθέτησή της πάνω σε εκείνες τις εκατοντάδες των 

νομοσχεδίων για σκοπούς εναρμόνισης.  ∆εν ξέρω κανέναν ο οποίος να αντέδρασε σε 

ευρωπαϊκές οδηγίες και γι’ αυτό πιστεύω ότι ο λαός μας δικαιούται να διεκδικεί μέσω 

των πολιτικών του κομμάτων, αλλά και ο κάθε πολίτης σε αυτό τον τόπο να λέει: «Ναι, 

έβαλα και εγώ το χαλικάκι μου, για να μπούμε και να επιτύχουμε, σε πρώτο στάδιο 
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τουλάχιστον, τη διεύρυνση».   

 Να μην ξεχνούμε όμως ότι είναι μια περίοδος προεκλογική.  Εδώ 

παραπληροφορούσαμε τόσα χρόνια, κερδίσαμε τις προηγούμενες προεδρικές εκλογές 

με τους S 300 που κατάντησαν να πέσουν μη μαχόμενοι και να βρίσκονται σε θεματικό 

πάρκο στον Άη Γιώρκη της Ίνιας με διακόσια εκατομμύρια λίρες... 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 ∆ιακόσια σαράντα. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Αλλά, φαντάζομαι, με αυτό το θέμα θα ασχοληθεί ιδιαίτερα ο κοινοβουλευτικός μου 

εκπρόσωπος, ο κ. Κλεάνθους.  Απλώς, αν θέλετε όμως για σκοπούς ξενάγησης και 

τουρισμού να δείτε εκεί τις εγκαταστάσεις που έπεσαν αμαχητί οι S 300, ε, είμαστε και 

Παφίτες, είμαστε και από την περιοχή, προσφέρουμε τις υπηρεσίες μας για σκοπούς 

ξενάγησης!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα βοηθήσει το Υπουργείο Συγκοινωνιών! 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Ξεκίνησαν το καλοκαίρι οι διαβουλεύσεις των πολιτικών κομμάτων, για να 

συσταθούν, αν θέλετε, οι συνεργασίες, για τη διεκδίκηση των προεδρικών εκλογών.  

Ξεκίνησε η τριμερής, έμεινε διμερής μετά την αποχώρηση του ΚΙΣΟΣ, μιλήσαμε εμείς 

για αλλαγή, αλλά, για να πετύχεις αλλαγή, πρέπει να είναι και απαλλαγή και μας 

απαντούσε ο κ. Αναστασιάδης:  «Μα για ποια αλλαγή μιλάτε;  Εφόσον έτσι ή αλλιώς η 

αλλαγή θα γίνει.  Εφόσον ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, ο κ. Κληρίδης, δε θα 

ξαναδιεκδικήσει, επομένως και νέος πρόεδρος θα υπάρξει και νέα κυβέρνηση θα 

υπάρξει και επομένως η αλλαγή θα γίνει».  Αλλά ήταν τότε που ήταν άλλο το σενάριο!  

Ήταν τότε που ετίθεντο οι βάσεις.  Εγίνοντο οι σχεδιασμοί για το τι θα ακολουθούσε στο 
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επόμενο στάδιο.  Είπαν να κάμουν την υπέρβαση των υπερβάσεων, τη μάχη των 

μαχών!  «Κύριοι, ήδη, αντιλαμβάνεστε, βρισκόμαστε μεταξύ κρισίμων στιγμών, έχουμε 

δύο πολύ σοβαρά θέματα μπροστά μας, είναι η ένταξή μας στην Ευρώπη και φαίνεται 

ότι -φαίνεται- θα υποβληθεί και σχέδιο από τα Ηνωμένα Έθνη και γι’ αυτούς τους 

λόγους, μια και η πορεία μας μάλιστα είναι ευρωπαϊκή, μια και οπωσδήποτε η κοινωνία 

μας και αυτός ο τόπος πρέπει να ανανεωθεί, πρέπει οπωσδήποτε να προωθήσουμε 

υποψηφιότητα που να έχει και το στυλ, να έχει και την εμφάνιση, να έχει και τη 

νοοτροπία, να είναι ευρωπαϊκός, γι’ αυτό το λόγο, τι ψάχνεστε εσείς και μας προβάλλετε 

τη δεκαετία του ’60;».  

 ∆εν προσθέτω τίποτα από μένα.  Απλώς έχω υποχρέωση, αν θέλετε, και  έναντι 

του κόμματός μου, αλλά και ευρύτερα της κοινωνίας, να τους θυμίσω αυτά τα 

πράγματα, γιατί, δυστυχώς, κοντά στα πολλά προτερήματα που έχει ο κυπριακός λαός 

έχει και ένα πολύ σοβαρό μειονέκτημα, ξεχνά εύκολα.  Και είναι υποχρέωσή μας, γιατί, 

αν δεν το κάνουμε, θα είμαστε και εμείς συνένοχοι, γιατί αφήσαμε το λαό να 

αποκοιμηθεί, να μείνει παραπληροφορημένος, πράγμα που επιδιώκουν οι 

κυβερνώντες, για να επιτύχουν τους στόχους τους.   

 Ζητήθηκε η κεφαλή μου επί πίνακι, γιατί τότε είχα πει, στις 5 του Αυγούστου, 

παρακαλώ, στις πέντε το πρωί, σε ραδιοφωνικό σταθμό παγκύπριας εμβέλειας, 

ρωτώντάς με, φυσικά, ο δημοσιογράφος ποια είναι η εκτίμησή μου για το συνέδριο το 

χθεσινό του ΚΙΣΟΣ, και είπα εγώ: «Ναι, είναι δικαίωμά τους, σεβαστή η απόφασή τους, 

αλλά σίγουρα ο κ. Ομήρου δεν είναι ο υποψήφιος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Ο 

∆ημοκρατικός Συναγερμός θα καθορίσει τον υποψήφιό του κάπου εκεί στο πρώτο 

δεκαήμερο ή δεκαπενθήμερο του ∆εκέμβρη».   

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Ούτε του ∆ημοκρατικού Συναγερμού να ήσουν! 
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Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Εγώ, εν πάση περιπτώσει, χθες και προχθές δε διέκοψα κανέναν και θέλω να 

παρακαλέσω θερμότατα... 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 ∆ε θα το ξανακάνω. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Όπως εγώ σας εσεβάστηκα και άκουγα τα εξ αμάξης με όσα μας είπατε, ε, τώρα 

έχετε την υποχρέωση να ανοίξετε καλά τα αυτιά σας, να τα ακούσετε και να σιωπήσετε, 

όπως έκαμνα και εγώ δυόμισι μέρες!  Με όλο το σεβασμό προς όλους σας.  Αν φυσικά 

σκεφτόμαστε και ευρωπαϊκά!  Εάν εγινήκαμε και Ευρωπαίοι!   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Αν όμως σκέφτεστε ευρωπαϊκά μόνο για την παραπληροφόρηση και δεν έχετε 

αλλάξει νοοτροπία, αλλά θα το προσφέρετε αυτό το πράγμα, όπως τουλάχιστον 

επανειλημμένα τα τελευταία χρόνια το εκάμνετε, σε οποιοδήποτε αδιέξοδο επροτάσσετε 

την Ευρώπη, γιατί ήταν η λύση σας, ήταν η σανίδα, ε, δε θα σας επιτρέψω να 

συνεχίσετε αυτή την παραπληροφόρηση και να συντηρείτε αυτά τα παραμύθια, τα 

οποία επί χρόνια λέτε σε αυτό το λαό,  γιατί εδώ κρινόμαστε όλοι!  Μας παρακολουθεί 

αυτή τη στιγμή ο κυπριακός λαός, όλους μας, και γνωρίζει και κρίνει αν αυτά τα 

πράγματα που λέμε είναι η αλήθεια, αν αυτά τα πράγματα είναι ψέματα ή ποιος και 

ποιοι τον παραπληροφορούν.  Γιατί αυτά τα πράγματα τίθενται απ’ όλους μας, αφού 

έχουμε δημοκρατία, είναι δικαίωμα ενός εκάστου, υπάρχει σεβασμός απόλυτα και προς 

την αντίθετη άποψη, αλλά σε τελική ανάλυση εκείνος που θα μας κρίνει είναι ο λαός και 

όχι απλώς να επαινούμε εμείς οι ίδιοι τους εαυτούς μας!  
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 Εδώ, μέσα σε αυτή τη χρονική περίοδο που υποπτεύοντο οι κυβερνώντες ότι θα 

υπεβάλλετο σχέδιο από τα Ηνωμένα Έθνη  -εν τέλει αυτό το σχέδιο υποβλήθηκε στις 11 

του Νιόβρη- και ενώ ήταν υποψία και ενώ το Εθνικό Συμβούλιο εκλήθηκε από τον 

Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, ημέρα Τρίτη, -τη ∆ευτέρα παραδόθηκε εις τον Πρόεδρο της 

∆ημοκρατίας, την Τρίτη τους κάλεσε και τους το έδωσε- μέσα σε μερικές ώρες ο κ. 

Μαρκίδης εγχείρισε στα μέλη του Εθνικού Συμβουλίου δεκαοκτασέλιδο έγγραφο, 

παρακαλώ, αναλυμένο το καθετί για ένα έγγραφο που υποπτεύετο ότι πιθανόν θα 

κατετίθετο!  Εν ξέρω αν την καημένη την ιδιαίτερά του εξύπνησε την τζιαι μεσάνυχτα, 

υπαγόρευε της τζιαι έγραφε, δεν ξέρω, είχε εκεί καμιά δεκαπενταριά επιστήμονες 

συνταγματολόγους που ο καθένας έπιανε μια παράγραφο, ο ένας το ένα, ο άλλος το 

άλλο και ανάλυέ το εκείνη τη στιγμή, εβρεθήκαν όλα να είναι έτοιμα και αναλυμένα με τη 

γνωμάτευση προς τα μέλη του Εθνικού Συμβουλίου!    

 Πέρασαν οι μέρες και εφάνηκαν δύο πράγματα:  Ούτε ακόμα εκείνα που ομόφωνα 

συμφωνούντο εκεί στο Εθνικό Συμβούλιο να γίνουν υπό τύπο παρατηρήσεως προς το 

γενικό γραμματέα, ε, δεν περιέχοντο στην επιστολή!  Και να θυμίσω ότι ο Γενικός 

Εισαγγελέας -έχει δημοσιευτεί, δεν αποκαλύπτω τίποτα- παρά την προτροπή μελών του 

Εθνικού Συμβουλίου και συγκεκριμένα του Βάσου Λυσσαρίδη και του Τάσσου 

Παπαδόπουλου, αρνήθηκε εκεί και είπε:  «Όχι, κύριοι, εγώ δεν αποδέχομαι αυτό το 

πράγμα».  Και φτάσαμε ακόμα σε σημείο -που θα έρθω πιο κάτω- να αποκαλύπτει ο 

ίδιος: «Μα, μερικές συνομιλίες και μερικά πράγματα, ναι, τα κάναμε, αλλά δεν ήταν 

υπόψη ή υπήρχε η γραμμή του Εθνικού Συμβουλίου».  Την Κύπρο, κύριοι, το τσιφλίκι 

τους, επαραλάβαν το δικό τους, κκοτσανιασμένο πάνω τους!  Κάποιος συνάδελφος 

πριν μερικά χρόνια μιλούσε για Ρωμαίο αυτοκράτορα -δεν ξέρουμε αν θα είναι τζιαι ο 

τελευταίος- ο κ. Υπουργός των Συγκοινωνιών που μας τιμά με την παρουσία του και τον 

ευχαριστώ ιδιαίτερα, γιατί ανησυχούσε συνεχώς τι ώρα θα μιλήσω, για να 
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παρευρίσκεται, τον συνταύτισε και τον παραλλήλισε, παρακαλώ, με τον Ελευθέριο 

Βενιζέλο! 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Ε, πιο πάνω που το Μακάριο δηλαδή! 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Και λίγος σεβασμός, νομίζω, δεν κάνει κακό, κύριε συνάδελφε!   

 Εμείς σεβαστήκαμε τζιαι το Μακάριο, σεβαστήκαμε τζιαι το Βενιζέλο, σεβαστήκαμε 

τζιαι τον κάθε άνθρωπο και τουλάχιστον σεβαστείτε τζιαι εσείς μερικά πράγματα.  Κι αν 

δεν τα πιστεύετε, τουλάχιστον να δίνετε την εντύπωση ότι τα σέβεστε.   

 Μας είπαν ότι, εάν με την υποψηφιότητα που έχει βάλει ο κ. Κληρίδης δεν εκλεγεί, 

μαύρα σύννεφα θα σκεπάσουν την Κύπρο.  Και ήρθαν αμέσως στο μυαλό μου:  Μα 

τούτοι οι κύριοι ελέγαν μας ότι είχαμε ομπρέλα τους S 300!  Μήπως τώρα εκείνη την 

ομπρέλα θα την αντικαταστήσουμε με μαύρα σύννεφα;  Και θα είναι αυτός ο τρόπος 

που δε θα δύναται η τουρκική αεροπορία να μας κτυπά, γιατί τα μαύρα σύννεφα που θα 

καλύψουν τον κυπριακό ουρανό ίσως να είναι μια ασπίδα τζιαι τούτη!   

 Αν είναι δυνατό, κύριοι, εικοστός πρώτος αιώνας, να πανηγυρίζουμε, γιατί 

μπήκαμε στο πρώτο στάδιο, για να ενταχθούμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, και να 

απειλούμε ότι, αν δεν εκλεγεί ο κ. Κληρίδης, μαύρα σύννεφα θα μας πλακώσουν, να 

παρομοιάζουμε, αν είναι δυνατό, αυτό το πράγμα με το 1922, να εκφοβίζουμε το λαό, 

να τον θέτουμε προ αυτών των διλημμάτων και να του λέμε: «Ξέρετε, ψηφίστε να 

βκάλουμε το γέρο, γιατί, αν μεν εκλεγεί ο γέρος, έτην τύχη σας και τη μοίρα σας ποια θα 

είναι».  Αυτή είναι νοοτροπία σε ευρωπαϊκό κράτος, αυτή είναι νοοτροπία του εικοστού 

πρώτου αιώνα, αυτή είναι νοοτροπία σ’ έναν τόπο όπου έχει αναπτυχθεί ο διάλογος, ο 

αλληλοσεβασμός, η δημοκρατία, τα πολιτικά επιχειρήματα!  Είναι εδώ που, ειλικρινά, θα 

πρέπει να μας παρακολουθήσει και να μας κρίνει όλος ο λαός.  Εγώ θέλω να πιστεύω 
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ότι μέσα από τα πολλά παθήματα, τα πολλά κτυπήματα του κεφαλιού αυτού του λαού 

στο ανώφλι, ε, πρέπει επιτέλους να έχει δει και το κατώφλι.   

 Αν είναι δυνατό να αυτοαποκαλύπτονται! «Μα, κύριε πρόεδρε, υποσχέθης μου 

στην Κοπεγχάγη»!  Έκαμε υπόσχεση, «θα σου κκοτσανιάσω»!  Ε, καλά δεν υπήρχαν 

δραματικές εξελίξεις;  Ε, πώς εγκατέλειψαν τον κ. Ομήρου;  Ήταν η υπόσχεση που του 

έδωσε στην Κοπεγχάγη;  Ε, ήρτε πίσω ο άνθρωπος σίγουρος ότι «ο λόος του αδρώπου 

ό,τι τζιαι να ’νι»!  Εθεώρησε σωστό δεοντολογικά ότι έπρεπε να ενημερώσει τον 

Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας ότι εννά καταθέσει την υποψηφιότητά του.  «Ε, μα εννά ’μαι 

τζιαι ’γώ», λαλεί του.  «Εφόσον εννά ’σαι τζιαι ’σύ, είσαι ή δεν είσαι, αύριο θα είμαι τζιαι 

’γώ υποψήφιος».  Τζιαι εξεκίνησε η ενδοοικογενειακή μάχη που δε μας απασχόλησε 

καθόλου.    

 Εδώ είμαι υποχρεωμένος να σας πω, αγαπητοί φίλοι του Συναγερμού, τζιαι 

κάποια πράγματα, για να τα θυμάστε,  και ποια είναι η διαφορά, αν θέλετε, και εις τη 

νοοτροπία και εις τη σκέψη.  Είχατε κάνει το ∆ΗΚΟ στις προηγούμενες εκλογές 

κομμάτια!  Εσείς οι ίδιοι  χλευάζατε τον τότε πρόεδρό μας,  χλευάζατε στελέχη μας,  

χλευάζατε την ίδια την ύπαρξη του κόμματός μας!  Και στις εφημερίδες και στα μέσα 

που ελέγχετε μας διαπομπεύατε και μας εγράφατε το εξής, αν δεν το ξεχάσατε:  “Τα εν 

∆ΗΚΟ μη εν δήμω” και δίπλα τα σχόλιά σας και τα γέλια σας!  Εμείς δε θα σας 

ακολουθήσουμε σε αυτή την πορεία, γιατί εμείς σεβόμαστε όλες τις πολιτικές δυνάμεις, 

σεβόμαστε όλα τα πολιτικά όργανα οποιουδήποτε κόμματος, να έχει τις δικές του 

απόψεις, τις δικές του τοποθετήσεις.  Και αυτό επιβάλλει, αν θέλετε, η δημοκρατία, που 

κατά τον Churchill, «τι άσχημο πράγμα», στα απομνημονεύματά του γράφει ο 

άνθρωπος, «είναι αυτή η δημοκρατία, αλλά έλα που δεν υπάρχει καλύτερο σύστημα!».   

 Φτάσαμε σε σημείο ο Ρωμαίος αυτοκράτορας, ο Βενιζέλος, ο οποίος διαβλέπει 

δραματικές εξελίξεις...  Και πάλι οι φίλοι και τα μέσα που ελέγχουν, όταν την Παρασκευή 
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το πρωί πάλι με δημόσιές μου δηλώσεις είχα πει: «Μα, η άποψη η δική μου, οι 

δραματικές εξελίξεις είναι εντός του Συναγερμού!  Όχι δραματικές εξελίξεις όσον αφορά 

το κυπριακό πρόβλημα»,  πάλι ζητούσαν την κεφαλή του Πιττοκοπίτη.  Εν τζιαι θέλω να 

δικαιώνομαι, ειλικρινά!  ∆ιότι, όσες επιταγές και να κρατώ που γράφουν “δίκαιο” πάνω, 

δε βρήκα με τράπεζα, με κανέναν να μου τις εξαργυρώσει.  Το συμπέρασμα είναι:  Αν 

έχεις κατάθεση, εξαργυρώνεται η επιταγή σου, αν έχεις δίκαιο, δεν εξαργυρώνεται!   

 Τι συμβαίνει;  Ο πρωτοσύμβουλος, ο κύριος διαχειριστής του κυπριακού 

προβλήματος, έχοντας επαφές με τους τεχνοκράτες και τους άλλους συμβούλους του 

Ανάν, ο κ. Μαρκίδης, αμφισβητεί τον πατέρα.  «Κύριε, δεν υπάρχουν δραματικές 

εξελίξεις!  Πού βλέπεις τις δραματικές εξελίξεις;  Και τι είναι αυτά τα πράγματα τα οποία 

προτάσσετε;».  «Ε, βρε Αλέκο, εννά σου υπογράψουμε, σε δεκαέξι μήνες, μάλιστα, θα 

είσαι εσύ ο υποψήφιος, ρε κουμπάρε!  Τι άλλο θέλεις;».  Και δε διαψεύδουν ότι τους 

απάντησε: «∆ε θέλω να συμμετέχω σε αυτή την απάτη εις βάρος του λαού».  Έχει 

δημοσιοποιηθεί από το φακό της τηλεόρασης, το ραδιόφωνο και από τον έντιμο τύπο.  

Είναι για να καταλάβετε πόσο ευρωπαϊκά σκέφτονται οι άνθρωποι!  Πόσο ισχύει αυτό 

που λέμε «εγίναμε Ευρωπαίοι»!  Είναι ο τρόπος που συμπεριφερόμαστε και ο τρόπος 

που διαβουλευόμαστε μεταξύ μας πώς θα πετύχουμε την παραμονή των κυβερνώντων 

σ’ αυτό τον τόπο.   

 Περίμενα όμως από τον Πρόεδρο Κληρίδη, που ως άνθρωπο τον σέβομαι 

απόλυτα, όταν είπε και εκείνο το ωραίο, ενώ επέβαιναν εκεί προς το Συμβούλιο της 

Ευρώπης, «η στετέ μου είπε μου “γιε μου, μη σούζεις τα πόδια σου, προτού 

καβαλικέψεις”».  ∆ε σκέφτηκε να το πει και τώρα.  Θεωρεί το σίγουρο ότι είναι 

καβαλικεμένος! 

 Εδώ μας λένε:  «Κύριοι, πρέπει να υπάρξει ανανέωση.  Ο κ. Κληρίδης εξήντλησε 

τον κύκλο της προσφοράς του.  Εδώ, κύριοι, υπάρχουν διαπλοκές, υπάρχουν 



 150

σκάνδαλα.  Υπάρχει σήψη.  Υπάρχει σχεδόν διάλυση του κράτους».  Αυτά ποιος τα 

λέει;  Ο Γενικός Εισαγγελέας!  Αν καμιά φορά κανένας από την αντιπολίτευση ανοίξει το 

στόμα του και χρησιμοποιήσει μια από αυτές τις λέξεις, είναι μαύρο πρόβατο.  Έχεις να 

δεχθείς ποινές.  Πρώτα, μπαίνεις στη μαύρη λίστα τηλεοπτικών σταθμών.  Μπαίνεις στη 

μαύρη λίστα ραδιοφωνικών σταθμών.  Μπαίνεις στη μαύρη λίστα εφημερίδων ή σου 

γράφουν ανάποδα.   Επειδή όμως οι κυβερνώντες τα ελέγχουν όλα -με ποιους τρόπους 

δεν είμαι σε θέση να ξέρω, απλώς υποπτεύομαι- ακολουθείται όλο αυτό το σενάριο. 

 Μας λένε ότι με αυτή την προσπάθειά του ο κ. Μαρκίδης θα έρθει σε ρήξη με το 

κατεστημένο.  Μα, υπάρχει κατεστημένο στην Κύπρο;  ∆έκα χρόνια, κύριοι, 

κυβερνούσατε, γι’ αυτά όλα που προτάσσετε τώρα δεν είχατε χρόνο μπροστά σας;  ∆εν 

είχατε χρόνο αυτό το κατεστημένο και αυτό το απόστημα να το αποβάλετε από το κορμί 

της Κύπρου;  Και δε μας δίνουν ούτε χρονοδιάγραμμα πόσο καιρό θα χρειαστούν, για 

να έρθουν σε ρήξη με αυτό το κατεστημένο, γιατί εκείνο που μας λένε είναι μια δεκαέξι 

μηνών θητεία του Προέδρου Κληρίδη ο οποίος μετά θα παραιτήσει.  Και το πιο ωραίο 

απ’ όλα -και το βλέπω και από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης, αλλά και από πολλούς 

συναδέλφους όλων των κομμάτων που μιλούμε και περνά στο ντούκου- μας είπε ο 

Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας:  «Εγώ δε θα κάνω προεκλογική εκστρατεία, γιατί δε θέλω 

να έρθω σε ρήξη με κανέναν».  Είναι γιατί δεν μπορείς, κύριε Πρόεδρε!  ∆εν μπορείς.  

∆εν αντέχεις ούτε την κριτική ούτε να έρθεις σε αντιπαράθεση με επιχειρήματα και να 

απαντήσεις.  Και απλώς θα σε έχουν μέσα στο κρησφύγετο και θα παρουσιάζονται 

άλλοι να μιλούν εκ μέρους σου.  Και μας απειλεί μάλιστα ο Υπουργός Γεωργίας, ο κ. 

Κώστας Θεμιστοκλέους, να προσέξουμε, γιατί ό,τι πούμε δε θα μείνει, λέει, αναπάντητο!  

Και ποιον δεσμεύεις, κύριε Θεμιστοκλέους;  Ποιον δεσμεύεις;  Είσαι εσύ ο Πρόεδρος;  

∆ηλαδή θέλουν να εκλέξουμε Πρόεδρο στην Κύπρο για τον οποίο θα δεσμεύονται 

άλλοι, που είναι υπουργοί, που αύριο δε θα είναι υπουργοί, αλλά και ο Πρόεδρος 
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εκείνος ο οποίος ζητά την ψήφο του λαού, για να κυβερνήσει αυτό τον τόπο. 

 Αυτά, φυσικά, μπορεί να είναι και μέσα στο ευρωπαϊκό πνεύμα, όπως το 

αισθάνονται μερικοί.  ∆ικαίωμά σας!  Εμείς το απορρίπτουμε!  Και εμείς θέλουμε και 

σεβόμαστε, ειλικρινά, τον κάθε υποψήφιο, αλλά να βγει και να δεσμευθεί ενώπιον του 

κυπριακού λαού τι προτίθεται να κάνει.  Τι προτίθεται να κάνει;  Θα έρθει σε ρήξη με το 

κατεστημένο;  Θα βάλει τάξη στα σκάνδαλα;  Θα συντονίσει τους ασυντόνιστους 

υπουργούς του;  Και εδώ υπάρχουν και άλλοι πολλοί πρόεδροι συνάδελφοί μου 

επιτροπών και, αν λέω ψέματα, θέλω να μου το πείτε.  Έτυχε να υπάρχουν δυο 

υπουργοί ή τρεις υπουργοί σε οποιαδήποτε κοινοβουλευτική επιτροπή που να 

συζητείται ένα θέμα και να δίνουν την εντύπωση ότι είναι οι υπουργοί μιας κυβέρνησης;  

Εγώ ρωτώ και τους συναδέλφους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, που είναι το 

κυβερνών κόμμα, και την κ. Βασιλείου, που είναι συγκυβέρνηση, αλλά και τους 

υπόλοιπους που είναι στην αντιπολίτευση. 

 Αγωνιζόμαστε εμείς να τονίζουμε καθημερινά ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία είναι μία, 

ότι η κυβέρνηση και ο Πρόεδρος είναι ένας.  Αυτοί προσπαθούν να μας πείσουν κάθε 

μέρα ότι δεν έχουμε κυπριακή κυβέρνηση μία, έχουμε δύο, έχουμε τρεις, ανάλογα. 

 Θα μπω σε μια άλλη ενότητα, γιατί άκουσα από συναδέλφους της κυβέρνησης, 

του κυβερνώντος κόμματος, του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, να μας μιλούν για κράτος 

δικαίου.  Τι και τι δε μας είπε ο συνάδελφος, ο Λευτέρης ο Χριστοφόρου;  Και μου 

υποσχέθηκε χθες ότι θα ερχόταν να ακούσει τις απαντήσεις μου, γιατί δεν ήθελα να τον 

διακόψω χθες.  Εγέλασέ μου, εκτός αν με παρακολουθεί από το ραδιόφωνο και παίρνει 

σημειώσεις ή εκτός αν έχασε... 

(Στο σημείο αυτό την προεδρική έδρα καταλαμβάνει ο Πρόεδρος της Βουλής.) 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Σημείωσε ότι ήρθε και ο Πρόεδρος της Βουλής, για να σε ακούσει. 
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Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Χαίρομαι ιδιαίτερα και μας τιμά η παρουσία του.  Ο σεβασμός μας προς τον 

Πρόεδρο της Βουλής εμάς τουλάχιστον είναι απεριόριστος. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Και εμάς, κύριε Πιττοκοπίτη. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Το εύχομαι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακολουθούσα και από το ραδιόφωνο.  είναι αλήθεια.  ∆εν έχασα λεπτό από το 

Νίκο. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Κράτος δικαίου, λένε.  Σε αυτό το κράτος ξέρετε, κύριοι, τι έχετε επιφέρει;  Όχι 

μόνο διάλυση και σήψη σε πολλούς τομείς, αλλά πρέπει να αλλάξουν και τα λεξικά!  

Αξιοκρατία.  Έχει κανέναν που πιστεύει ότι στην Κύπρο υπάρχει αξιοκρατία σήμερα;  

Αξιοπιστία, λένε.  Έμεινε αξιοπιστία σε μερικές πολιτικές δυνάμεις;  Μας περιμένουν στη 

στροφή οι πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και μας κρίνουν, πράγματι, για την 

αξιοπιστία μας.   Μας κρίνουν, πράγματι, αν γι’ αυτά τα οποία λέμε είμαστε αξιόπιστοι.  

Mα, θα μας κρίνουν, πράγματι, αν αυτά που όλοι δηλώνουμε είναι δέσμευση και θα τα 

εφαρμόσουμε. 

 Έγινε το μεγαλύτερο σκάνδαλο από την ύπαρξη και την κατοίκηση, αν θέλετε, 

αυτού του μικρού νησιού πριν τρεις χιλιάδες χρόνια, που ονομάζεται ΧΑΚ.  Μήπως 

έστω...  Υπάρχει κανένας από τους παρευρισκόμενους -καλά, υπάρχουν δυο, τρεις 

εξαιρέσεις που τις ξέρω, δε θα τις συμπεριλάβω- που δεν τον έχουν ληστέψει;  Σε αυτό 

τον τόπο, κύριοι υπουργοί, είχατε διορίσει και υπήρχαν θεσμικά όργανα και της 

κεφαλαιαγοράς και του χρηματιστηρίου.  Κατά τεκμήριο και αποδεδειγμένα έχουν 
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παραβιαστεί και νόμοι και κανονισμοί!  Έχετε όλοι στα σπίτια σας πομπούς 

τηλεοπτικούς και ραδιόφωνα και διαβάζετε τον τύπο.  Η παραπληροφόρηση γινόταν 

καθημερινά και καλούσαν τα αρνιά, γιατί δυστυχώς είμαστε, απεδείχθη, όλοι αρνιά!  

«Πιάστε μετοχές, γιατί είναι το μέλλον των παιδιών και των εγγονιών σας». 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Εντάξει.  Εδώ μας λέτε άλλα, όπως και  μερικοί συνάδελφοί σου μας παρότρυναν 

να αγοράζουμε μετοχές, την τάδε και την τάδε και θα βάλει πάνω.  Και υπήρχε και 

κάποια εφημερίδα, μάλιστα, που στην έκδοσή της παρουσίαζε δήθεν την άλφα ή τη 

βήτα ή τη γάμα μετοχή πως θα πάει πάνω.  Τα ξεχάσαμε αυτά;  Είδατε κανέναν, 

αγαπητοί μου, να πληρώσει;  Ξέρετε τι θα πει ότι χιλιάδες άνθρωποι θα μείνουν χωρίς 

σπίτι, χωρίς κανένα περιουσιακό στοιχείο, όχι από εκείνα που δημιούργησαν ή έστω 

από εκείνα που κληρονόμησαν από τους γονιούς τους;  Σίγουρα σε αυτό τον τόπο θα 

πληθύνουν και τα καρδιακά νοσήματα και ο διαβήτης και άλλες ασθένειες λόγω του 

άγχους, γιατί εκεί οδηγήσαμε αυτό το λαό! 

(Σε έντονο ύφος) 

 Υπήρχαν οι διοικητές των τραπεζών!  Αγοράζονταν οι μετοχές £11 και τους 

έλεγαν:  «Για όνομα του Θεού, μήπως τη βγάλετε από τα χέρια σας, γιατί αυτό είναι το 

μέλλον των παιδιών σας»!  «Βάλε και το άλλο οικόπεδο υποθήκη, βάλε και το χωράφι 

σιόρ, αφού είναι το μέλλον των παιδιών μας, τα ευλογημένα»!  Μία είκοσι πέντε, μία 

πέντε, μία δέκα!  ∆ε συγκινείται κανένας!  Και μας λένε ότι σε αυτό τον τόπο έκαναν 

παροχές.  Και θα σας πω για τις παροχές.  Θα σας πω, γιατί ψες μας βομβαρδίζατε και 

πιστεύατε ότι όλα αυτά τα οποία ελέγονταν ήταν σε κατοίκους άλλης χώρας, που δεν 

έχουν προσωπική αντίληψη.  Φθάσαμε στο σημείο...  Γιατί, πράγματι, εγώ έχω 
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συγχυστεί  και δεν μπορώ να παρακολουθήσω διάφορα πράγματα.  Να έχεις 18,2 όσον 

αφορά εισόδημα προερχόμενο από τη γεωργία, να πέσει στο 4,6 και να σου λένε: 

«Κύριοι, εμείς δώσαμε τόσα εκατομμύρια λίρες».  ∆εν μπορώ να καταλάβω το 

συλλογισμό, ώσπου στηρίζεις οικονομικά κάποια τάξη, αν δεν ευημερεί, τουλάχιστον 

είναι η μεσαία τάξη.  Πόση αλήθεια είχαν, κύριε Χριστοφόρου, αν με ακούεις εκεί που 

βρίσκεσαι, όλα αυτά που έλεγες στην επιτροπή Εμπορίου και απειλούσες και έστελλες 

τελεσίγραφα, ότι δε θα μπορέσουν να αγοράσουν κρέας τα Χριστούγεννα, δε θα 

μπορέσουν να αγοράσουν ένα ζεύγος παπούτσια στα παιδιά τους και έπρεπε εδώ και 

τώρα να γίνει κάτι, έφθασαν να πάνε να καταλάβουν τους διαύλους του αερολιμένα, 

που το καταδικάζω με όλη τη δύναμη της ψυχής μου· άλλο το ένα, άλλο το άλλο.  Τη 

στιγμή που κάνατε τόσες παροχές σε αυτούς τους ανθρώπους.  είναι πάμπλουτοι! 

 Μας λένε αυτοί οι κύριοι:  «Ξέρετε, διαφοροποιήθηκε ο φόρος εισοδήματος.  

∆ώσαμε οικονομικές παροχές σε πολύτεκνους.  ∆ώσαμε οικονομικές παροχές σε 

φοιτητές.  ∆ώσαμε, δώσαμε, δώσαμε...».  Μα, από πού τα δώσατε;  Από το συρτάρι του 

κ. Κληρίδη ή του έντιμου υπουργού ή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας;  Ξεχάσατε το 

1993, που παραλάβατε αυτό το κράτος, πόσο ήταν το δημόσιο χρέος;  Είπε μόνο τη 

μισή αλήθεια ο συνάδελφος, ο Σταύρος Ευαγόρου.  Σας θυμίζω τότε, ναι, το σλόγκαν 

του νυν Προέδρου της ∆ημοκρατίας:  «Το κάθε παιδί που γεννιέται χρωστά 5».  Έφυγα 

για μια στιγμή, δεν ξέρω αν το είπε.  Χρωστά 10,5 τώρα.  Αυτά τα ξεχάσαμε;  Μήπως 

ξεχνάτε ότι το 1993, που παραλάβατε, ο ΦΠΑ ήταν 5%;  Πήγε 13%... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 15%. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Ναι, 15% από την 1η του χρόνου.  Εννοώ από εκείνα που εισέπραξαν οι 

άνθρωποι, διότι ακόμα αυτά δεν πρόλαβαν να τα δώσουν, γιατί δε θα τα δώσουν, γιατί 
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θα τα δώσουν κάποιοι άλλοι.  Αλλά τούτα θα τα πούμε στο τέλος.  ∆ε μας είπαν πόσα 

ήταν τα έσοδα το 1993 μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου του 2002, που ήταν περισσότερα, αν 

υπολογίσει κάποιος ότι μια μονάδα ΦΠΑ είναι περίπου £41 εκατομμύρια. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ησυχία, συνάδελφοι, να ακούετε! 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Αυτοί προτάσσουν απλώς «δώσαμε και δώσαμε»!  Και δε σας κρύβω ότι πήγα για 

μια μέρα διακοπές στη ∆ρούσια και με βρήκε μια γριά και μου είπε:  «Ο κ. Κληρίδης μάς 

έδωσε και τσιεκκούι αύξηση τωρά».  Μέχρι που λαλούν του κόσμου ότι τη σύνταξη έν’ ο 

Κληρίδης που τους την έδωσε!  Καταλάβατε;  Με αυτό τον τρόπο τώρα θα 

παραπληροφορούν. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Και ξέχασαν και ξέχασαν...   

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, εγώ σας σεβάστηκα.  Εγώ σας σεβάστηκα επί 

ώρες και σας παρακολούθησα όλους, χωρίς να διακόψω κανέναν! 

 Εφόσον το τραβά η ψυχή σας και είδα και το συνάδελφο το Συλλούρη -δεν ήξερα 

αν σας παρότρυνε να συνεχίσετε ή να σταματήσετε- επειδή θα μου διέφευγε, τον 

θυμούμαι που παρουσιαζόταν σε κάτι κανάλια κι έλεγε:  «Έχω τόση στοίβη σκανδάλων 

για τους ημικρατικούς οργανισμούς». Σε αντιπαράθεση με τον κ. Αναστασιάδη, μια 

βδομάδα, δυο.  «Να βρεθούμε να τα πούμε».  Βρέθηκαν, τα είπαν, τι έγινε δεν ξέρω. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 
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Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Τι έγιναν όλα αυτά, κύριε Συλλούρη, που μας λέγατε, αυτή η στοίβη από τα 

σκάνδαλα για τους ημικρατικούς οργανισμούς;  Βρεθήκατε, τα είπατε, εσείς ξέρετε!  Ή 

δεν έπρεπε να το πείτε ή πρέπει να μας πείτε τι έχουν απογίνει! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Νίκο, βρέθουνται, αλλά δεν τα λαλούν. αυτή είναι η διαφορά! 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Θα τα πείτε μετά το Σάββατο.  Να περάσουν μερικές μέρες που θα μείνετε από 

βενζίνη μερικοί στον ανήφορο και τότε θα αρχίσετε -δικό σας θέμα- να τα βρίσκετε, τι θα 

κάνετε. 

 Είμαι υποχρεωμένος να υπερασπιστώ το κόμμα μου, γιατί ψες...   

 Γιατί, Παναγία σας, κυρία συνάδελφος;  Έχω την ώρα μου και απεριόριστο χρόνο 

από το κόμμα μου και θα μιλώ, έστω με ανέχεστε, έστω δε με ανέχεστε μερικοί! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Με παρεξηγήσατε, κύριε Πιττοκοπίτη. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Με τις τόσες παροχές που δήθεν έχουν κάνει ξεχνούν, φαίνεται, γιατί το ολιγότερο 

χρειάζεται και λίγη ανωτερότητα.  Χρειάζεται να αναγνωρίζεις στον άλλο, όπως εμείς 

αναγνωρίσαμε στον κ. Κληρίδη και είπαμε:  «Μπράβο, σωστά έκανες στην 

Κοπεγχάγη».  Ενώ είμαστε αντιπολίτευση, ενώ έχουμε υποψήφιο Πρόεδρο, πρέπει 

κάποιες στιγμές να μη γινόμαστε μικροί. 
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 Ξεχνάτε, συνάδελφοι, όταν το ∆ΗΚΟ ανέλαβε τη διακυβέρνηση αυτού του τόπου, 

ότι είχε παραλάβει μια καμένη γη.  Ξεχνάτε ότι είχαμε να στεγάσουμε εκατόν εβδομήντα 

πέντε χιλιάδες πρόσφυγες.  Ξεχάσατε ότι έμειναν από τη μια στιγμή στην άλλη ενενήντα 

τρεις χιλιάδες άνθρωποι χωρίς εργασία, παρακαλώ.  Ξεχάσατε ότι κατάρρευσαν όλα τα 

ταμεία κοινωνικών ασφαλίσεων.  Ξεχάσατε ότι είχαμε χάσει το 65% των 

πλουτοπαραγωγικών μας πόρων.  Ξεχάσατε ότι είχαμε ένα αεροδρόμιο και χάθηκε.  

Ξεχάσατε ότι είχαμε ένα κύριο λιμάνι στην Αμμόχωστο και χάθηκε.  Ξεχάσατε ότι η 

μοναδική τουριστική μας βιομηχανία που ήταν στην Κερύνεια και στην Αμμόχωστο 

χάθηκε.  Ξεχάσατε τα δίκτυα, τους σταθμούς και υποσταθμούς της ΑΗΚ και της ΑΤΗΚ.  

Και το ξεχνάτε σίγουρα, ότι, ναι, έγινε ξανά και αναγνωρίστηκε.  

 Εσείς έχει τρεις ημέρες που μας είπατε εκατό πενήντα φορές ότι οι αντικειμενικοί 

οργανισμοί της Ευρώπης είπαν για την οικονομία μας.  Και άκουσα και κάποιον εδώ -

δεν ξέρω ποιος συνάδελφος ήταν- που είπε:  «Έχουμε την καλύτερη οικονομία στον 

κόσμο».  ∆ηλαδή, ειλικρινά, παραλληλίζουμε τώρα τη μύγα με τον αετό και πιστεύουμε 

ότι είμαστε αετοί.  Εντάξει, άλλο θέμα. 

 Ξεχνάμε, λέω, ότι ξαναφτιάξαμε τουριστική βιομηχανία από τη ∆ερύνεια μέχρι τον 

Κάτω Πύργο.  Ξεχάσαμε ότι κάναμε δυο αεροδρόμια.  Ξεχάσαμε ότι οι ανάγκες 

μετακίνησης του πληθυσμού σε μικρότερο χώρο δημιούργησαν όλα εκείνα τα 

προβλήματα, τα οποία δημιουργήθηκαν και έπρεπε να γίνουν νέα οδικά δίκτυα.  

Ξεχάσαμε ότι έπρεπε να στεγαστούν αυτοί οι άνθρωποι ή σε τουρκοκυπριακά σπίτια 

εκεί που προσφέρονταν ή να ανεγερθούν συνοικισμοί ή εν πάση περιπτώσει όλα αυτά 

τα πράγματα.  Και δεν υπήρχαν, αν θυμάστε, τα προβλήματα υγείας που 

αντιμετωπίζουν σήμερα οι ασθενείς μας τότε μέσα σε εκείνο το χάος.  Υπήρχε 

περισσότερη διευκόλυνση.  Όλα αυτά όμως τα ξεχνούμε.  Και είχαμε τη σκληρή 

αντιπολίτευση τη δική σας στείρα, αλλά εμείς ως κόμμα αντιπολίτευσης ακόμα και 
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σήμερα που, αν θέλετε, έπρεπε να καταψηφίσουμε αυτούς τους προϋπολογισμούς, θα 

τους ψηφίσουμε, αλλά μήπως περάσει από το μυαλό σας ή από το μυαλό 

οποιουδήποτε ότι εγκρίνουμε και την πολιτική την οποία ακολουθείτε και παρουσιάζετε 

μέσω αυτών των κρατικών προϋπολογισμών!  Γιατί συνηθίσαμε εμείς να μη 

δημιουργούμε προβλήματα και χάος, γιατί εμείς νιώθουμε ότι πρέπει όλοι να 

συμβάλουμε στην ομαλή, στην ειρηνική πορεία αυτού του τόπου. 

 ∆εν είμαστε μικρόψυχοι.  Αλλά όλα αυτά τα ξεχάσατε και απλώς μας παρουσιάζετε 

πέντε πράγματα, τα οποία τάχατές μου προσφέρετε και με τον τρόπο που τα 

παρουσιάζετε, ωσάν να άνοιξε ή τον κουκουμά του ο κ. Κληρίδης, ο Υπουργός των 

Οικονομικών, ή το συρτάρι του ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και τα δίνει.  Είναι ο 

ιδρώτας και ο μόχθος αυτού του φορολογούμενου πολίτη!  Και, ναι, εμείς δε 

μηδενίζουμε και δε λέμε ότι αυτή η κυβέρνηση δεν έκανε τίποτα· δηλαδή θα ήταν λάθος.  

Αλλά εκείνα τα οποία τονίζουμε είναι τις παραλείψεις, εκείνα τα πολλά που έπρεπε να 

κάνει και δεν τα έχει κάνει.   

 Αυτός ο κόσμος δέκα χρόνια έχει μπουχτίσει από  υποσχέσεις.  Το ρουσφέτι έγινε 

επιστήμη.  Μπορεί να συγγράψουν οι άνθρωποι και σχετικό εγχειρίδιο που μπορεί να το 

δώσουν και σε άλλες χώρες, εκεί που μπορούν να το δεχτούν, δηλαδή σε κάτι 

τριτοκοσμικές χώρες.  Μέχρι η καθαρίστρια, κύριοι, μέχρι ο τελευταίος εργάτης, κύριοι, 

αν δεν περάσουν από το κόσκινο κάτι κλαδικών επιτροπών, αν δεν πάνε σε ψηλότερο 

επίπεδο, αν δε βγει το πιλλιεττούδιν και πάει...  Και ταλαιπωρούν αυτό τον κόσμο που 

δήθεν τον βάλαμε και εγγράφεται καθημερινά και στα τμήματα εργασίας, για να τους 

στέλλουν με τη σειρά, για να μη στέλλουν οποιονδήποτε, αλλά πιάνουν τον κατάλογο 

προηγουμένως, κάνουν την αξιολόγηση, κάνουν το χρωματισμό, τον στέλλουν και 

πηγαίνουν και οι υπόλοιποι θύματα και συμμετέχουν στη νόμιμη διαδικασία για την 

πρόσληψη. 
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Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Τα ξέρετε από τον εαυτό σας! 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Τουλάχιστον κάποιοι οι οποίοι τσαγκαρώνουν κάποιες καρέκλες ας περιμένουν 

τουλάχιστον να μάθουν, ας ακούν πέντε πράγματα. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Πέστε μας για τις πινακίδες. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 Να ρωτήσεις το κόμμα σου και αν θέλεις να σου πω και να ξεκινήσω νέο κύκλο και 

για τις πινακίδες με όλη μου τη χαρά!  Με όλη μου τη χαρά, γιατί οι Κατίνες σε αυτό τον 

τόπο έχουν πολλύνει, η συκοφαντία και η λάσπη και εκεί που δεν υπάρχουν 

επιχειρήματα τις αντικαθιστά η λάσπη, η υπόσκαψη.  Να βγουν δημόσια να προτάξουν 

επιχειρήματα και τη δουλειά τους και την προσφορά τους!  Γιατί μου μιλούσαν το πρωί 

και άκουγα για το δρόμο Λεμεσού-Πάφου και τα άλλα.  Ε, πες μου Βουλή και 

κοινοβούλιο που επί δέκα χρόνια ασχολήθηκε σε εξήντα δύο συνεδριάσεις με αυτό το 

θέμα!  Πες μου βουλευτή ή βουλευτές που περπάτησαν αυτό το δρόμο μέσα στα 

μαζέρκα και τον τρέχουν μέχρι σήμερα!  Θα τελειώσει!  Και μας είπαν ότι είμαστε 

λαλίστατοι.  Από την άλλη, ο φίλος μου ο Περδίκης μας κατηγορεί ότι δείχνουμε εύνοια, 

γιατί έχουμε την προεδρία της επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων.  Άλλοι μας 

μηδενίζουν·  δεν πειράζει, ο λαός μάς παρακολουθεί και μας ξέρει όλους. 

 Ημικρατικοί οργανισμοί.  Το ∆ημοκρατικό Κόμμα έχει κατά επανάληψη δηλώσει τη 

θέση του ποια είναι.  ∆εν είμαστε δογματικοί.  Είμαστε όμως δογματικοί στο εξής:  ∆ε θα 

γίνουμε γεφύρι να περάσουν αυτοί οι ημικρατικοί οργανισμοί στα χέρια αυτών των 

ολίγων που εποφθαλμιούν.  Εμείς είμαστε έτοιμοι να ψηφίσουμε την οποιαδήποτε 
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νομοθεσία, να εφαρμόσουμε τον οποιοδήποτε κανονισμό δώσει ευελιξία σε αυτούς τους 

οργανισμούς, ώστε να μπορέσουν μέσα στο νέο ανταγωνιστικό περιβάλλον να 

επιβιώσουν αυτοί οι οργανισμοί.  Αλλά σε καμιά απολύτως περίπτωση δε θα δεχθούμε 

και δε θα συνδράμουμε και δε θα συμμετέχουμε στο να αποξενωθεί αυτή η κρατική 

περιουσία και να πάει στα χέρια των ολίγων.  Σίγουρα, τίποτα στη ζωή δεν είναι 

στάσιμο.  Σίγουρα, πρέπει να προσαρμοζόμαστε, αλλά υπάρχουν τρόποι και τρόποι να 

προσαρμοστείς.  Τρόποι και τρόποι να μεταλλάξεις τον τρόπο ή την υπηρεσία που 

προσφέρεις.   

 Γιατί, να μην ξεχνούμε ότι, ενώ πάρθηκε η απόφαση το Μάρτιο του 1992, 

παρακαλώ, επί διακυβέρνησης του κ. Βασιλείου, όσον αφορά την αναβάθμιση των 

αερολιμένων, και από τότε είναι και οι μελέτες της Sofreavia και της Αéroport de Paris, 

συνεργασία μετέπειτα, τίποτα τα τελευταία χρόνια δε γινόταν εκτός από ππατσιάρισμαν, 

τσίγκους, επέκταση, αν θέλετε, βεραντών που τις κάμναμε αίθουσες και εξ ανάγκης και 

μέσα στις δοσμένες συνθήκες που έγιναν ή που δημιουργήθηκαν.  Εμείς του 

∆ημοκρατικού Κόμματος είδαμε ότι, ναι, το συμφέρον και μέσα από τις περιστάσεις και 

τα δεδομένα ήταν να υποστηρίξουμε την πορεία προς το ΒΟΤ, για να μπορέσουν αυτοί 

οι αερολιμένες να αναβαθμιστούν.  Ξέρει τις απόψεις μας ο κ. υπουργός και είναι λόγος 

τιμής και πέρσι ακριβώς από το ίδιο βήμα θέσαμε ως ∆ημοκρατικό Κόμμα επτά όρους -

και έχουν γίνει αποδεκτοί και από τους άλλους- που αν δεν εφαρμοστούν με το νι και με 

το σίγμα, υπάρχει δέσμευση του ∆ημοκρατικού Κόμματος, της κοινοβουλευτικής 

ομάδας, ότι θα καταθέσει πρόταση νόμου που αμέσως να αναστείλει και να ακυρώσει 

όλη αυτή την πορεία. 

 Τα λιμάνια μας πάσχουν· τεράστιο πρόβλημα.  Και χώρα η οποία, κατά την άποψή 

μας, δεν έχει λιμάνια και αεροδρόμια, που είναι οι βιτρίνες ενός κράτους, δεν έχει 

τίποτα.  Και είναι εδώ που πρέπει να ρίξουμε την προσοχή μας. 



 161

 Ευχαριστώ το κόμμα μου, γιατί μου έχει δώσει αρκετό χρόνο, αν και θα 

χρειαζόμουν ακόμα τόσο, αλλά θα κλείσω και θα πω ότι οι δυνάμεις της αλλαγής με 

διαφάνεια, με θάρρος τοποθετηθήκαμε ενώπιον του κυρίαρχου λαού και είπαμε:  «Ναι, 

εμείς κάνουμε συνεργασία μετά που αποφασίστηκε από τα εκλελεγμένα συλλογικά 

όργανα των κομμάτων μας με το ΑΚΕΛ και το ΚΙΣΟΣ, το οποίο το ίδιο αυτόβουλα 

αποχώρησε· δικαίωμά τους, σεβαστό. 

 Έχουμε δεσμευθεί και δεσμευόμαστε ότι θα αλλάξουμε τη νοοτροπία, θα 

αποκόψουμε τα αποστήματα, για να μπορέσει αυτός ο τόπος σίγουρα να γίνει 

ευρωπαϊκό κράτος.  Να υπάρξει σίγουρα μια σταθερή διακυβέρνηση.  Να υπάρξει 

σίγουρα ένας άνθρωπος με πείρα, με γνώση και στο εθνικό θέμα και προς την Ευρώπη, 

που να μπορέσει να αντιμετωπίσει αυτά τα προβλήματα.  Και έχει επιλεγεί από τις 

δυνάμεις της αλλαγής ο πρόεδρος του κόμματός μου, ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος.  

∆εν κάναμε καμιά διαβούλευση με κανέναν.  Και ας σταματήσει ο κ. Αναστασιάδης, τον 

οποίο πληροφορώ με τον πιο επίσημο τρόπο από αυτό το βήμα, που λέει τάχατές μου 

ότι ο πρόεδρος, ο κ. Παπαδόπουλος, έχει τάξει τέσσερα υπουργεία σε τέσσερις 

ανθρώπους, το Υπουργείο Εξωτερικών ή το τάδε ή το τάδε.  Ούτε ως κόμμα δε μας 

απασχόλησε αυτό το πράγμα.   

Εκείνο που μας ενδιαφέρει εμάς είναι μόνο ένα:  Η αλλαγή και η απαλλαγή από 

τους κυβερνώντες σε αυτό τον τόπο!  Και είναι αυτό το μήνυμα που θέλουμε να 

στείλουμε προς το λαό.  Θέλουν ασφάλεια;  Θέλουν σιγουριά;  Θέλουν εμπειρία;  

Θέλουν εντιμότητα;  Είναι η ώρα τους.  Και πιστεύουμε ειλικρινά με τα τόσα παθήματα 

και τα τόσα κτυπήματα που δέχθηκε και δέχεται...  Και θα συνεχίσουν ακόμα με τη 

βιομηχανία της λάσπης, μέχρι και την ώρα που θα κλείσουν οι κάλπες.  Μέχρι και την 

υγεία του ανθρώπου!  Λαρυγγίτιδα!  Και του γράφουν κύρια άρθρα για την υγεία του.  

Καταλάβατε σε ποια επίπεδα οι Ευρωπαίοι, οι Ευρωπαίοι με κεφαλαία, είναι που 
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σκέφτονται και τι προτάσσουν και πώς προσπαθούν να παραπληροφορήσουν τον 

κυπριακό λαό; 

 Ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι, για την υπομονή που είχατε να με 

παρακολουθήσετε και θέλω να πιστεύω...  Έτσι και αλλιώς είναι και ο τελευταίος 

προϋπολογισμός αυτής της κυβέρνησης και ελπίζουμε ότι ακριβώς του χρόνου με τον 

ίδιο τρόπο, στον ίδιο τόπο θα κρίνουμε και πάλι τους προϋπολογισμούς.  Εύχομαι η 

αντιπολίτευση, εσείς του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, να έχετε το σθένος και το θάρρος 

να τους ψηφίζετε και να τους εγκρίνετε, όπως κάνουμε και εμείς. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Ορίστε. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πριν από την ομιλία του συνάδελφου του κ. Πιττοκοπίτη, ο κ. 

Καράς είχε θέσει ένα θέμα τάξης όσον αφορά το πρόσωπό μου και θα ήθελα να το 

σχολιάσω με την άδειά σας.  Είναι επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ πολύ σύντομα, παρακαλώ, και μέσα στα πλαίσια και τα θέσμια. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Ο κ. Καράς, κύριε Πρόεδρε, έχει ισχυριστεί ότι εγώ τον εκατηγόρησα ότι τον Ιούλιο 

του ’74 στο πραξικόπημα, στην “Αναγέννηση” ∆ερύνειας, ανέκρινε και εκτελούσε 

εικονικά δημοκρατικούς πολίτες.  Εγώ δεν τον εκατηγόρησα, κύριε Πρόεδρε.  Εγώ τον 

ερώτησα να μας πει τι θυμάται για τον Ιούλη του ’74, τη ∆ερύνεια και τις εικονικές 

εκτελέσεις.  Αποκηρύσσω, κύριε Πρόεδρε, τη βουλευτική μου ασυλία και τον κατηγορώ 

τώρα ότι έκαμε αυτά τα πράγματα στην “Αναγέννηση” ∆ερύνειας, μετά το πραξικόπημα, 
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ντυμένος στρατιωτικά και με το καλασνίκοφ εις το χέρι.  Και να μην ανησυχά· υπάρχουν 

πολλοί μάρτυρες, για να δείξουν την πραγματικότητα στο δικαστήριο. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, είχα την εντύπωση ότι είχε κλείσει το θέμα, εν τη απουσία σας, 

κύριε Θωμά, με τη διευκρίνιση που έδωσε ο συνάδελφος ο Αριστοφάνης Γεωργίου.  

Λοιπόν, ξανανοίγει τώρα το θέμα.   

 Κύριε Καρά, παρακαλώ. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ψες ο συνάδελφος, ευρισκόμενος στο βήμα, μου καταλόγισε, 

όπως και τώρα λέει, εικονικές εκτελέσεις, ανακρίσεις κ.λπ.  Και εγώ εζήτησα και μάλιστα 

είπα επί λέξει:  Το κόμμα, το ΑΚΕΛ, ισχυρίζεται ότι είναι ένα σοβαρό κόμμα.  

Επικαλούμαι τη σοβαρότητά του και λέω:  Πέστε επιτέλους ποιους εκτέλεσα, αν 

εκτέλεσα, έστω και εικονικά, ποιους ανέκρινα, πέστε μου ποιους επιτέλους να τους 

μάθω και εγώ, διότι αυτή η ιστορία ξεκίνησε από πλάκα, ύστερα έγινε αστείο, τώρα 

παίρνει σοβαρότητα, στο τέλος θα πεισθώ και εγώ δηλαδή ότι το έκαμα και το εξέχασα,  

όπως έλεγε και ο κ. Πιττοκοπίτης.  Λοιπόν, προκάλεσα.  Πέστε μου ή αποσύρτε τα και 

ανακαλέστε.  Αυτό είναι που εζήτησα και μάλιστα όχι τώρα.  ∆ίνω και προθεσμία να μου 

φέρετε τα ονόματα να πληροφορηθώ και εγώ πού τα έκαμα, με ποιους τα έκαμα και 

πότε τα έκαμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Λυσσαρίδη, παρακαλώ. 

 Λοιπόν, σας παρακαλώ πολύ, υπάρχει ένα θέμα, αν θέλετε να συνεχιστεί αυτή η 

συζήτηση, να τη συνεχίσετε αργότερα.  Τώρα θα συνεχίσω τη διαδικασία της συζήτησης 
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των προϋπολογισμών.   

 Ο κ. Παναγιώτης ∆ημητρίου έχει το λόγο. 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ομολογώ ότι αδυνατώ να μιλήσω με το στόμφο και τον τόνο με τον οποίο ο 

προλαλήσας συνάδελφος, ο κ. Πιττοκοπίτης, έχει μιλήσει.  Και θα φροντίσω και τον τόνο 

το δικό μου και το ύφος να τα κρατήσω στο μέσο ήπιο κλίμα το οποίο επεκράτησε αυτές 

τις δύο μέρες κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού.   

 Τις δύο αυτές μέρες έχουν ακουστεί από πολλούς συναδέλφους αξιόλογες 

εισηγήσεις, πολύ σοβαρές παρατηρήσεις, οπωσδήποτε και υπερβολές και, μπορώ να 

πω, σε κάποιο βαθμό, κάποιες φαιδρότητες.  Όμως η πραγματικότητα είναι μία, ότι η 

συζήτηση του προϋπολογισμού αυτού, που γίνεται μετά την απόφαση της Κοπεγχάγης 

για ένταξη της Κύπρου στην Ευρώπη, κάπου παρουσίασε μια διαφορά από τις 

προηγούμενες συζητήσεις.  Και η διαφορά αυτή έγκειται στο ότι υπήρξε συχνή και 

συνεχής αναφορά σε αυτό το κοσμοϊστορικό γεγονός -και πολύ σωστά- γιατί κάπου 

αρχίζει να επενεργεί μέσα μας το στοιχείο της αλλαγής νοοτροπίας, γιατί η Κύπρος από 

το ∆εκέμβριο βρίσκεται μέσα στην Ευρώπη.  ∆εν έχει ολοκληρωθεί οπωσδήποτε η 

ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά η αίσθηση του ότι έχουμε 

γενικότερες ευθύνες πλέον και διαφορετικές, ως τόπος και ως πολιτική οικογένεια, από 

εκείνες που μέχρι σήμερα έχουμε συνηθίσει να εκπληρώνουμε είναι... 

 (Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ, ησυχία! 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Το ότι, επαναλαμβάνω, έχουμε διαφορετικές ευθύνες μέσα στην ευρωπαϊκή 
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οικογένεια να εκπληρώσουμε είναι κάτι που πιστεύω ότι το αισθανόμαστε όλοι.   

 Θα αναφερθώ πρώτα απ’ όλα σε ένα γενικό σχόλιο που έχει γίνει στα πλαίσια της 

κριτικής που ασκήθηκε από πολλούς εναντίον της κυβέρνησης. 

(Τη συνεδρίαση διακόπτει ήχος κινητού τηλεφώνου.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγνώμη, κύριε συνάδελφε, με συγχωρείτε πολύ.  Αυτή η ιστορία με τα κινητά 

κάπου πρέπει να τελειώσει.  Είμαι πολύ στεναχωρημένος αυτό το τριήμερο, δεν ήθελα 

να κάμω παρατήρηση, αλλά νομίζω ότι πάει πάρα πολύ.  Είναι η Βουλή των 

Αντιπροσώπων εδώ.  Ή σεβόμεθα τους θεσμούς και τον εαυτό μας ή θα βγούμε να 

χορεύουμε και στη μέση της αίθουσας πλέον.  Σε άλλα κοινοβούλια τα κινητά μένουν 

εκτός της αίθουσας.  Νομίζω πρέπει να το συζητήσουμε αυτό το θέμα, που αφορά 

όλους δηλαδή, και αυτούς που είναι στον περίγυρο της αίθουσας.   

 Ευχαριστώ.  Συγνώμη, κύριε συνάδελφε.  Ενοχλούμαι πάρα πολύ, ειλικρινά, 

δηλαδή όι προσωπικά. 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Έχετε δίκαιο, κύριε Πρόεδρε, είναι θέμα σεβασμού και του χώρου και των 

συναδέλφων και πρέπει κάπου να σταματήσει αυτή η χρήση τηλεφώνων, κατά μανιώδη 

τρόπο, οπουδήποτε και αν βρισκόμαστε. 

 Λέω ότι η κριτική που ασκήθηκε έγινε με αναφορά στη δεκαετία της διακυβέρνησης 

του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Ασκήθηκε συχνά από πολλούς ομιλητές αυτή η κριτική.  

Να υπενθυμίσω, έτσι απλώς, για χάρη της αποκατάστασης της πραγματικότητας ότι την 

πρώτη πενταετία διακυβέρνησης Κληρίδη η κυβέρνηση ήταν κυβέρνηση του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος.  Και τη δεύτερη πενταετία 

της διακυβέρνησης Κληρίδη η κυβέρνηση ήταν και είναι του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 

και των Ενωμένων ∆ημοκρατών και για κάποιο χρονικό διάστημα ήταν και του 
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Κινήματος των Σοσιαλδημοκρατών.  Αυτό έτσι για να καταγραφεί και να φαίνεται ότι η 

κριτική αυτή που ασκήθηκε μονομερώς και μονοσήμαντα εναντίον του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού πάσχει έστω και κατά τούτο που έχει μεγάλη σημασία για τη νοοτροπία με 

την οποία προσεγγίζουμε διάφορα θέματα.   

 Είχα αναφέρει ότι ήταν φυσιολογική η αναφορά όλων στο ιστορικό γεγονός της 

ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Και ήταν δίκαιος και ο έπαινος που 

απονεμήθηκε από όλους στους πρωτεργάτες αυτής της προσπάθειας.  Και στο Γιάννο 

Κρανιδιώτη τον αείμνηστο -θα προσθέσω εγώ και στο Θεόδωρο Πάγκαλο και στην 

ελληνική κυβέρνηση γενικότερα- και στην κυπριακή κυβέρνηση και σε όλους οι οποίοι 

συνέβαλαν.  Όταν λέω σε όλους, περιλαμβάνω και τη Βουλή και γενικότερα τους 

υπαλλήλους τους κρατικούς, οι οποίοι συμμετέσχον και έδωσαν το παν, για να 

πετύχουμε αυτό το στρατηγικό στόχο.   

 Όμως, κάπου στην προσπάθεια να ισοπεδώσουμε τους ρόλους που 

διαδραματίστηκαν από τους συντελεστές αυτής της επιτυχίας, υποτιμήσαμε το ρόλο του 

Προέδρου της ∆ημοκρατίας, ο οποίος από μόνος του οπωσδήποτε δεν μπορούσε να 

οδηγήσει σε αυτό το θρίαμβο ούτε και από μόνη της η ελληνική κυβέρνηση ούτε και από 

μόνη της η Βουλή.  Όλοι μαζί, επαναλαμβάνω, αλλά ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας ήταν 

ο πρωτεργάτης αυτής της προσπάθειας και ο έπαινος που απονέμεται σε όλους πρέπει 

να αρχίσει από τον πρώτο τη τάξει, που ήταν ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, γιατί δεν 

ήταν τυχαία και από εύνοια που έχουμε οδηγηθεί στην ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η ένταξη αυτή ήταν απότοκο μιας μακροχρόνιας προσπάθειας, 

προγραμματισμένης και πειθαρχημένης, που είχε τρεις πυλώνες.  Πρώτον, την 

εξασφάλιση από τη διεθνή κοινή γνώμη, από το διεθνή παράγοντα, των ευσήμων για 

την καλή διάθεση για λύση του κυπριακού προβλήματος.  ∆εύτερον, την εξασφάλιση 

από την Ευρωπαϊκή Ένωση του επαίνου για την οικονομική πολιτική και την τήρηση 
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των οικονομικών μας πραγμάτων μέσα στα πλαίσια των οικονομικών δειχτών που η 

Ευρωπαϊκή Ένωση είχε τάξει εδώ και πολλά χρόνια.  Και, τρίτον, και βασικότερο, γιατί 

τηρήθηκε σαν κόρη οφθαλμού η αρχή της στενής και ειλικρινούς συνεργασίας Ελλάδας-

Κύπρου.   

 Σε αυτούς τους τρεις πυλώνες, που ήταν βασικοί για την επιτυχία αυτής της 

προσπάθειας, η κυπριακή κυβέρνηση, η κυβέρνηση Κληρίδη, ο Πρόεδρος Κληρίδης 

είχε δώσει τη δέουσα σημασία και είχε υπηρετήσει κατά έναν τρόπο πολύ επιτυχή.  ∆εν 

έληξε όμως η πορεία και σας θυμίζω ότι εντός των ημερών καταφθάνει στην Κύπρο ο κ. 

Μάουρερ στα πλαίσια της έναρξης του ελέγχου των χωρών που έχει αποφασισθεί στην 

Κοπεγχάγη να ενταχθούν στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Και χρειάζεται να εγκαταλείψουμε 

και το ναρκισσισμό, αλλά ταυτόχρονα να εγκαταλείψουμε και την προσπάθεια του 

ανταγωνισμού, του ποίος έχει το επίτευγμα πιστωθεί.  Κατά κύριο λόγο και σε μερικές 

περιπτώσεις διεκδικείται και αποκλειστικότητα.   

 Είναι συλλογική και πάλι προσπάθεια που χρειάζεται, για να αποδείξουμε στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, σε αυτό το τελικό στάδιο, ότι, όπως είμαστε ο καλύτερος μαθητής 

στην τάξη των υπό ένταξη χωρών, θα παραμείνουμε και το δέκα άριστα θα το 

κρατήσουμε και δε θα φύγουμε το ένα, για να καταλήξουμε στο μηδέν.  Και χρειάζεται 

προσοχή, γιατί έχουμε και το ευαίσθητο θέμα, το εθνικό. 

 Ο δεύτερος στόχος είναι ο στόχος της λύσης του κυπριακού προβλήματος.  Είναι 

ίσως δυσκολότερος αυτός ο στόχος που επιδιώκουμε να επιτύχουμε, δεδομένου ότι οι 

καταστάσεις που επικρατούν στον τόπο μας, με τα τετελεσμένα της εισβολής και 

κατοχής, δημιούργησαν προβλήματα για πλήρη ανατροπή τους.  Και είναι ανάγκη να 

συνειδητοποιήσουμε ότι, για να επιτύχουμε την επανένωση του νησιού μας, να 

επιτύχουμε την εκδίωξη των στρατευμάτων κατοχής και να επικρατήσει στον τόπο η 

ειρήνη και τα ανθρώπινα δικαιώματα, χρειάζεται να συνειδητοποιήσουμε ότι θα κάμουμε 
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ιστορικό συμβιβασμό.  Και ο ιστορικός συμβιβασμός που καλούμαστε να κάμουμε δεν 

μπορεί οπωσδήποτε να εξαντλείται στην περιγραφή με γενικότητες.   

 Ο ιστορικός συμβιβασμός που καλούμεθα να κάμουμε έχει σχέση με το 

συγκεκριμένο σχέδιο το οποίο “η σοφία” του διεθνούς παράγοντα έχει καταθέσει στο 

τραπέζι.  Το Σχέδιο Ανάν, όπως έχει λεχθεί από όλες τις πολιτικές δυνάμεις, με εξαίρεση 

κάποιες δυνάμεις οι οποίες δε συμφωνούν με τη συμφωνημένη βάση λύσης του 

κυπριακού προβλήματος, έχει αδυναμίες και πολλά κενά και χρειάζεται σκληρή 

διαπραγμάτευση, για να διαφοροποιηθεί σε εκείνα τα σημεία που δεν είναι αρνητικά εν 

σχέσει με μία στατική αντίκριση κάποιας πτυχής, αλλά είναι αρνητικά εν σχέσει και με το 

μέλλον της πατρίδας μας.  Και περισσότερο εκεί που παρουσιάζονται αδυναμίες σε 

αυτό το σχέδιο είναι όπου παρουσιάζονται ελλείμματα στα ανθρώπινα δικαιώματα. 

 ∆ε θα αναφερθώ εν εκτάσει σε αυτό το θέμα.  Το ανάφερα απλώς για να τονίσω 

ότι, όπως με τη συλλογική προσπάθεια και με τη συναντίληψη και συνεργασία όλων 

καταφέραμε να επιτύχουμε τον πρώτο στρατηγικό μας στόχο, έχουμε το περιθώριο, 

έχουμε τις δυνατότητες να επιτύχουμε και το δεύτερο στόχο.  Φτάνει να παρουσιάσουμε 

την ίδια πειθαρχία προς το στόχο, προς τους σκοπούς, προς τις κατευθύνσεις τις 

οποίες έχουμε χαραγμένες, φτάνει να πειθαρχήσουμε όλοι μαζί και να παρουσιαστούμε 

ενωμένοι σε αυτή την πορεία.   

 Κατά τη συζήτηση και τις ομιλίες των συναδέλφων είχαν θιγεί ορισμένα θέματα 

που πρέπει να τύχουν σχολιασμού.  Είχε αναφερθεί ότι οι εξελίξεις δεν είναι ούτε 

ραγδαίες ούτε και τόσο δραματικές.  Είναι θέμα προσωπικής γνώμης.  Έχω όμως τη 

γνώμη την προσωπική ότι οι μέρες που μας έρχονται είναι δραματικές.  Είναι 

δραματικές, γιατί ο διεθνής παράγοντας έχει μεταθέσει τα χρονοδιαγράμματά του και θα 

παρουσιαστεί στο σκηνικό της διαπραγμάτευσης του κυπριακού προβλήματος με 

πολλές αξιώσεις και πολλές πιέσεις.  Οι διαφοροποιήσεις που υπάρχουν είναι τέτοιες 
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που δεν μπορεί κανένας να πει ότι είναι οι συνήθεις.  Οι εκδηλώσεις των 

Τουρκοκυπρίων, οι δηλώσεις της Άγκυρας όχι επί των πτυχών του κυπριακού 

προβλήματος αλλά επί της γενικής φιλοσοφίας, ότι εγκαταλείπεται η πολιτική της μη 

λύσης, η κάθοδος μετά από την περιοδεία στην Άγκυρα και στην Αθήνα του κ. Ντε Σότο 

τη ∆ευτέρα, η έλευση εδώ του Αμερικανού επισήμου εντός της επόμενης βδομάδας 

προοιωνίζονται μέρες πράγματι δύσκολες και αποφασιστικές.  Γι’ αυτό ίσως, μπροστά 

σε αυτή την εξέλιξη και τη σπουδαιότητα του θέματος του εθνικού, τα προεκλογικά θα 

πρέπει να πάρουν μία δευτερεύουσα θέση στον πολιτικό διάλογο σε αυτό το θέμα.  Αν 

προτάξουμε τις προεδρικές εκλογές και αναλώσουμε όλες τις δυνάμεις και το χρόνο μας 

σε αυτό το κεφάλαιο, οπωσδήποτε θα παραμελήσουμε το πρώτο, που είναι 

πρωταρχικό κεφάλαιο, δηλαδή τη σωστή αντίκριση και το χειρισμό του εθνικού μας 

προβλήματος.   

 Αναφέρθηκα στις εκδηλώσεις των Τουρκοκυπρίων.  Εδώ πρέπει να επεκτείνω την 

αναφορά μου και στο κεφάλαιο της επαναπροσέγγισης.  ∆εν έχει σημασία που κατά 

καιρούς κάποιες φωνές ακούστηκαν ανεύθυνες.  Εκείνο που έχει σημασία είναι ότι την 

επαναπροσέγγιση των Τουρκοκυπρίων και Ελληνοκυπρίων την υιοθετούν ως πολιτική 

όλοι οι σώφρονες πολίτες αυτού του τόπου και όλα τα κόμματα.  ∆ε θέλω να 

ανταγωνιστώ σε ενέργειες ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός οποιοδήποτε άλλο κόμμα.  

Όμως είναι λάθος να μονοπωλείται αυτή η προσέγγιση, γιατί στέλλουμε λανθασμένο 

μήνυμα στους Τουρκοκυπρίους.  Στέλλουμε λανθασμένο μήνυμα λέγοντάς τους ότι δεν 

είναι η πλειοψηφία ή και όλος ο λαός που έχει υιοθετημένη αυτή τη φιλοσοφία και 

νοοτροπία.  Στέλλουμε λανθασμένο μήνυμα, όταν αναφερόμαστε συχνά σε ανεύθυνες 

κουβέντες κάποιων προς τους Τουρκοκυπρίους, γιατί σαν να τους λέμε «έχετε υπόψη 

ότι έχουμε και τέτοια στοιχεία», τα οποία περίπου προσπαθούμε να τα παρουσιάσουμε 

ότι είναι κυριαρχικά στοιχεία στο χώρο μας.   
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 Βλάπτουμε την υπόθεση της επαναπροσέγγισης, όταν τη συζητούμε κατά τον 

τρόπο που τη συζητούμε.  Αλλά ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός λέω μόνο τούτο: Ότι 

έχουμε από πολύ παλιά προβεί σε ενέργειες που έδειξαν ότι η επίσημη πολιτική μας 

είναι η πολιτική συμφιλίωσης με τους Τουρκοκύπριους.  Και προσωπικά έχω 

απολογηθεί δημοσίως και διεθνώς στην τουρκοκυπριακή κοινότητα στο Συμβούλιο της 

Ευρώπης για τα όσα η πλευρά μας έχει ευθύνη από αυτά που συνέβησαν στον τόπο 

μας, χωρίς οπωσδήποτε να θεωρείται ότι είναι εξ ολοκλήρου ευθύνη της 

ελληνοκυπριακής κοινότητας τα όσα έχουν συμβεί. 

 Εμείς έχουμε εργαστεί σκληρά μέσα σε ένα χώρο ο οποίος είχε ένα χρώμα 

έντονου εθνικισμού, για να φθάσουμε στο σημείο ότι ο εθνικισμός πρέπει να είναι 

λελογισμένος και να έχει σχέση με το σεβασμό όλων των άλλων λαών και της 

εθνικότητας των πάντων.  Έχουμε καθορίσει την τοποθέτησή μας στο εξής πλαίσιο:  

Ναι, αισθανόμαστε ελληνικά, σκεφτόμαστε παγκόσμια και ενεργούμε πατριωτικά.  Αυτό 

είναι το μήνυμα που δίνουμε και στη νεολαία μας και σε όλα τα μέλη του κόμματός μας. 

 Έχουμε σύγχρονη αντιμετώπιση αυτού του θέματος και έχουμε εκπαιδεύσει 

πολιτικά τον κόσμο μας να εγκαταλείψει παλιές συνήθειες, παλιές πρακτικές και παλιές 

νοοτροπίες.   

 Έγινε αναφορά κατά έναν πολύ δηκτικό τρόπο και σε κάποιες πολιτικές ενέργειες 

της κυβέρνησης Κληρίδη, σε κάποιο στάδιο, όταν το διεθνές ενδιαφέρον ήταν υποτονικό 

ή και ανύπαρκτο, σε κάποιες ενέργειες που θεωρήθηκαν ότι ισοδυναμούσαν με 

στρατικοποίηση του κυπριακού προβλήματος.  Λέω, και λεγόταν και τότε, όταν 

γινόντουσαν αυτές οι ενέργειες, ότι η πολυδιάστατη και πολυεπίπεδη πολιτική του 

Γλαύκου του Κληρίδη, με την πλήρη συναίσθηση του μεγέθους μας, οδήγησε στην 

υιοθέτηση κάποιων μέτρων που υπεβοήθησαν στην παρενόχληση του διεθνούς 

παράγοντα, όταν θεωρούσε το Κυπριακό ότι είχε λυθεί, ώστε να επιδείξει το αναγκαίο 
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ενδιαφέρον, το οποίο να κορυφώνεται συν τω χρόνω και να φθάνει μέχρι σήμερα στο 

σημείο που έχει φθάσει.  Γι’ αυτό να μη μηδενίζουμε ή και να παραβλέπουμε το 

ωφέλιμο κάποιων ενεργειών που μπορεί συναισθηματικά να θεωρούνται, όπως 

εξελίχθηκαν, ως ενέργειες που αποσκοπούσαν στο κενό. 

 Είναι δικαίωμα της αντιπολίτευσης να έχει τις απόψεις της σχετικά με την 

οικονομία στον τόπο.  Άκουσα όμως να γίνεται αναφορά από πολλούς στα οικονομικά 

μας πράγματα, με μία τάση, μπορώ να πω, μηδενισμού.  Όταν δε βρίσκει ένας τίποτε 

σωστό να αναφέρει, τότε η ενέργειά του αυτή είναι ισοδύναμη με μηδενισμό.  Είναι η 

απάντηση δοσμένη από τους διεθνείς οργανισμούς.  Από την Ευρωπαϊκή Ένωση και 

από πρόσφατες εκθέσεις των διεθνών οργανισμών.  ∆ε χρειάζεται να υποστηρίξω την 

οικονομική...  Και, βεβαίως, έχει προβλήματα η οικονομία και θα έχει προβλήματα και 

έχει και το μεγάλο πρόβλημα του δημοσίου χρέους·  έχουμε και το μεγάλο πρόβλημα 

του πληθωρισμού.   

 ∆ύο χρόνια, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στέλλω επιστολή και 

ζητώ και από τον Πρόεδρο της Βουλής και από τα κόμματα να αντιμετωπιστεί αυτό το 

θέμα συλλογικά, χωρίς καμιά ανταπόκριση.  ∆εν υπάρχει καμιά κυβέρνηση που έχει τη 

δύναμη είτε να αναλάβει το πολιτικό κόστος, αλλά και στην προκειμένη περίπτωση 

τούτη η κυβέρνηση δεν έχει την πλειοψηφία, αν ήθελε να αναλάβει και το πολιτικό 

κόστος, ώστε να κάμει δραστικές ενέργειες, για να αντιμετωπίσει αυτά τα δυο 

προβλήματα.  Κάμνω και φέτος την ίδια έκκληση και παρακαλώ όπως γίνει ακουστή η 

εισήγηση να διοριστεί μία “επιτροπή σοφών”, που να κάνει εισηγήσεις στη Βουλή για 

αντιμετώπιση αυτού του προβλήματος. 

 Εμείς θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό με όλες τις αλλαγές που έχουν γίνει στο 

επίπεδο της επιτροπής Οικονομικών.  Όμως θεωρώ ότι η τοποθέτηση σε προεδρικό 

σύστημα της καταψήφισης του προϋπολογισμού δεν έχει νόημα, γιατί, εάν, δεδομένης 
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της ύπαρξης της μειοψηφίας που υποστηρίζει την κυβέρνηση, επεκταθεί και υιοθετηθεί 

μια τέτοια τακτική και από άλλες δυνάμεις, οι οποίες μπορεί να αποτελέσουν την 

πλειοψηφία, τότε οδηγούμε στην παράλυση του κράτους.  Επειδή έχω ακούσει και για 

αποχές, και η αποχή, με βάση το άρθρο 78 του συντάγματος, εφόσον μετρά κατά 

κάποιους συνταγματολόγους ως τοποθέτηση ψήφου, επαναλαμβάνω, με βάση το 

άρθρο 78, μπορεί να θεωρηθεί, εάν δεν ψηφιστεί ο προϋπολογισμός από την 

πλειοψηφία των παρόντων και ψηφιζόντων βουλευτών, να θεωρηθεί ότι είναι 

καταψήφιση και στο τέλος ο προϋπολογισμός να μην περάσει και να φθάσουμε, χωρίς 

να το θέλουμε, στην παράλυση του κράτους. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να τελειώσω, γιατί ο χρόνος μου έχει 

τελειώσει, και να κάνω μία έκκληση.  Έκκληση για συλλογική αντιμετώπιση των 

προβλημάτων που αντιμετωπίζουμε, γιατί στο κάτω κάτω είναι κοινή η μοίρα, είναι 

κοινός ο στόχος και είναι κοινά τα οράματα, ιδιαίτερα όσον αφορά τη λύση του 

προβλήματός μας. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Ο κ. Γιώργος Λιλλήκας έχει το λόγο. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, αναφερόμενος στην υπόθεση με τα κινητά τηλέφωνα, 

να πω ότι σε κάποιες κοινοβουλευτικές επιτροπές έχει απαγορευτεί η χρήση κινητών 

τηλεφώνων και νομίζω είναι στην αρμοδιότητά σας -και δε θα διαφωνήσει κανένας 

συνάδελφος- να απαγορεύσετε τη χρήση των κινητών τηλεφώνων στην ολομέλεια, που 

είναι ο ναός της δημοκρατίας. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ηύρετε με μαλακτό τζιαι παίζετε... 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Νομίζω σε αυτό το θέμα μπορείτε να σκληρύνετε λίγο. 

 Πριν μπω στην ομιλία μου, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάμω ένα μικρό σχόλιο 

στην προτελευταία παρακίνηση της ομιλίας του κ. Παναγιώτη ∆ημητρίου, ο οποίος, 

αναφερόμενος στο μεγάλο πρόβλημα του δημοσιονομικού ελλείμματος και του 

δημόσιου χρέους -φαντάζομαι αυτά εννοούσε- είχε κάνει έκκληση για κοινή 

προσπάθεια.  Θέλω να πω ότι πολλές εκκλήσεις έχει κάνει η επιτροπή Οικονομικών 

ομόφωνα και πολλές φορές κάλεσε την κυβέρνηση να φέρει πρόγραμμα για 

αντιμετώπιση αυτών των δύο προβλημάτων.  Πέρασαν τα χρόνια και μέχρι σήμερα που 

βρισκόμαστε εδώ η κυβέρνηση δεν έχει καταθέσει καμία πρόταση στην επιτροπή 

Οικονομικών για αντιμετώπιση είτε του χρέους είτε του ελλείμματος και αυτό γιατί, κατά 

την άποψή μου, η κυβέρνηση στερείται μακροπρόθεσμου προγραμματισμού και 

αρκείται σε μια -με όλο το σεβασμό προς τον κ. Υπουργό Οικονομικών που βρίσκεται 

εδώ και μας τιμά με την παρουσία του- αρκείται σε μια λογιστική διαχείριση των 

οικονομικών. 

 Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η φετινή συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού συμπίπτει με τρία γεγονότα.  

Με το τέλος της δεκαετούς διακυβέρνησης των κομμάτων ∆ΗΣΥ, Ε∆Η και του κ. 

Γλαύκου Κληρίδη, την πορεία ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση και το 

Σχέδιο Ανάν και τέλος με τις προεδρικές εκλογές.  Λογικό και αναμενόμενο είναι οι 

ομιλίες να περιστρέφονται και να ενδιατρίβουν σε αυτά τα τρία γεγονότα.  Είναι δύσκολο 

βέβαια σε λίγα λεπτά να γίνει ένας, έστω σύντομος, απολογισμός της δεκαετίας του 

απερχόμενου Προέδρου κ. Κληρίδη.  Μπορούμε όμως να σκιαγραφήσουμε αυτά που 
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χαρακτηρίζουν τη διακυβέρνηση και που θα μείνουν στη μνήμη του λαού.   

 Ο κ. Κληρίδης χαρακτήρισε την Κύπρο “∆ημοκρατία της Μπανανίας”.  Όταν όμως 

ο κ. Κληρίδης παρέλαβε την προεδρία από τον κ. Βασιλείου και ο ∆ημοκρατικός 

Συναγερμός γινόταν κόμμα εξουσίας, ενώ το ΑΚΕΛ περνούσε στην αντιπολίτευση, η 

Κύπρος ήταν ∆ημοκρατία του ελεύθερου λόγου και της αξιοπρέπειας.  “Μπανανία” έγινε 

η Κύπρος επί των ημερών Κληρίδη-Αναστασιάδη-Μαρκίδη-Παπαπέτρου, που 

συνέθεταν και συνθέτουν ακόμη την εκτελεστική εξουσία.  Γιατί όμως ο κ. Κληρίδης 

κατέληξε σε αυτό το θλιβερό χαρακτηρισμό που μοιραία βέβαια τον καθιστούσε 

αυτόματα πρόεδρο της “Μπανανίας”;  ∆ιότι και ο ίδιος τελικά είχε εκπλαγεί από τη 

σήψη, τη διαφθορά, τα σκάνδαλα, τις ατασθαλίες, την εγκληματικότητα, την εξάπλωση 

των ναρκωτικών και τα πολλά άλλα δεινά που άρχιζαν να φυτρώνουν και να ευδοκιμούν 

στην Κύπρο.   

 Για τη θλιβερή αυτή κατάσταση συνέβαλαν τρεις παράγοντες.  Πρώτον, η 

ακυβερνησία, δεύτερον, η ανοχή της ίδιας της κυβέρνησης και των αξιωματούχων της 

στη διαφθορά και στα σκάνδαλα και, τρίτον, η έλλειψη πολιτικής βούλησης να 

εφαρμοστεί με αυστηρότητα ο νόμος και να πέσει ο επί δεκαετίας αιωρούμενος πέλεκυς 

της δικαιοσύνης.  Υπενθυμίζω απλώς πως η πρώτη απόφαση της κυβέρνησης ήταν η 

ανατροπή απόφασης του δικαστηρίου και η επαναπρόσληψη των εξήντα δύο, οι οποίοι 

εντελώς τυχαία είχαν ως δικηγόρο τους τον τότε αναπληρωτή πρόεδρο του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού, αργότερα και τώρα εν αδεία Γενικό Εισαγγελέα και 

υποψήφιο Πρόεδρο κ. Αλέκο Μαρκίδη.  Από τα πρώτα λεπτά της εξουσίας Κληρίδη-

∆ΗΣΥ στάλθηκε στους Κύπριους πολίτες το πολιτικό μήνυμα ότι η ένοπλη κατάργηση 

της δημοκρατίας και η προδοσία της πατρίδας δεν αποτελεί κολάσιμο έγκλημα, αν 

βέβαια έχεις ως πλάτες την ηγεσία του ∆ΗΣΥ.   

 Το Υπουργικό Συμβούλιο, θα έλεγα, με άνεση δέκα καρδιναλίων, μοίραζε τα δέκα 
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αυτά χρόνια χαλαρώσεις, ενοικίαζε πολυκατοικίες ημετέρων του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού, για να στεγάσει υπουργεία, άλλαζε συμφωνίες με επιχειρηματίες 

χρηματοδότες του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, χαρίζοντάς τους εκατομμύρια λίρες από 

το δημόσιο ταμείο, αγόραζε, παρά τις αντίθετες εκθέσεις των κρατικών αρμόδιων 

υπηρεσιών, ημιτελείς και ακατάλληλες πολυκατοικίες από φίλα προσκείμενους προς τον 

Πρόεδρο Κληρίδη σε ψηλές τιμές και πολλά άλλα που, αν τα απαριθμούσα, θα 

ξημερωνόμασταν σ’ αυτή την αίθουσα.   

 Κάποιοι υποστηρικτές του Προέδρου λένε πως γι’ αυτό ευθύνονται οι υπουργοί, 

γιατί ο Πρόεδρος αφιερώνει όλο του το χρόνο και τις δυνάμεις στο Κυπριακό και δεν 

μπορεί να ασχοληθεί με την εσωτερική διακυβέρνηση.  Αυτό μπορεί να είναι αλήθεια, 

αλλά δεν απαλλάσσει τον κ. Κληρίδη από τις ευθύνες του.  Αυτός διορίζει τους 

υπουργούς του και αυτός πρέπει -έπρεπε προ πολλού- να αναλάβει τις ευθύνες του, όχι 

θεωρητικά αλλά πρακτικά, πληρώνοντας και το λογαριασμό.  Τελικά, δυστυχώς, το 

λογαριασμό -και μιλάμε για εκατοντάδες εκατομμύρια λίρες διασπάθισης δημόσιου 

χρήματος- τον πληρώνουν οι Κύπριοι φορολογούμενοι.   

 Τόσο ο τύπος όσο και οι κοινοβουλευτικές επιτροπές αλλά και η ολομέλεια της 

Βουλής ασχολήθηκαν κατά κόρον με τα σκάνδαλα και τις ατασθαλίες, αποκορύφωμα 

των οποίων ήταν η απάτη του χρηματιστηρίου.  Εκείνοι που δεν ασχολήθηκαν επαρκώς 

με αυτά, όπως τους επέβαλλε το καθήκον του αξιώματός τους, ήταν οι κυβερνώντες 

συμπεριλαμβανομένου και του Γενικού Εισαγγελέα.  Ομόφωνα, υπενθυμίζω, η Βουλή 

τού επέρριψε πολιτικές ευθύνες για αδιαφορία και ολιγωρία στην εφαρμογή του νόμου 

στην περίπτωση του χρηματιστηριακού σκανδάλου.  Κάποιοι θα μας πουν πως δεν είχε 

χρόνο.  Για να εκδιώξει παράτυπα έναν υφιστάμενό του που του ασκούσε δημόσια 

κριτική, έναν υφιστάμενό του που, κατά τον κ. Πρόδρομο Προδρόμου, έλεγε ανοησίες 

και ασυναρτησίες, είχε και διέθεσε πολύ χρόνο ο κ. Μαρκίδης.  Τελικά -και κλείνω με 
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αυτό το κεφάλαιο- επί διακυβέρνησης Κληρίδη και ∆ημοκρατικού Συναγερμού δε 

διώκονται οι απάτες, δε διώκεται η λεηλασία του δημοσίου, αλλά διώκονται οι ανόητοι 

και οι ασυνάρτητοι.  Όσοι, λοιπόν, ανόητοι, τρέμετε, γιατί θα πέσει βαρύς ο πέλεκυς της 

δικαιοσύνης! 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έρχομαι τώρα στο δεύτερο ζήτημα, που αφορά το Κυπριακό και την πορεία 

ένταξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η ηγεσία και οι άλλοι βουλευτές του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού, αναφερόμενοι στην ιστορική για την Κύπρο απόφαση της Κοπεγχάγης, 

ενώ δηλώνουν ότι δε θέλουν να την οικειοποιηθούν, εντούτοις την παρουσιάζουν ως 

δικαίωση της συνέπειας, της σωστής στρατηγικής και των ορθών χειρισμών του κ. 

Κληρίδη.  Ο κ. Αναστασιάδης υποστήριξε ότι οι ανησυχίες για τη δήλωση του γενικού 

γραμματέα του ΟΗΕ της 12ης Σεπτεμβρίου του ’99, που ήταν αποτέλεσμα της 

απόφασης των G8 και της υιοθέτησής της από την κυβέρνηση Κληρίδη, δεν 

επαληθεύτηκαν.  Αν αυτή την εκτίμηση ασπάζονται και οι κ. Κληρίδης και Μαρκίδης, 

τότε όλοι οι Κύπριοι πρέπει να ανησυχούν για την ικανότητα αυτών που διαχειρίζονται, 

διαπραγματεύονται το μέλλον του τόπου να αξιολογούν και να αναλύουν τις πολιτικές 

εξελίξεις.  Απλά να υπενθυμίσω στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό ότι, όταν το 1992 ο 

Ντενκτάς ζητούσε αναγνώριση του ψευδοκράτους, χωριστή κυριαρχία και εκ 

περιτροπής προεδρία και πολλά άλλα, δεν του απαντούσαμε εμείς· του απαντούσαν και 

απέρριπταν τις διχοτομικές του θέσεις τα Ηνωμένα Έθνη με τα ψηφίσματά τους, όπως 

το 789.  Σήμερα κάποιες από τις θέσεις Ντενκτάς μπήκαν στο Σχέδιο Ανάν και τις 

υπόλοιπες συνεχίζει να τις παζαρεύει με τον Πρόεδρο Κληρίδη με την ανοχή των 

Ηνωμένων Εθνών, ακριβώς γιατί ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός και οι κ. Κληρίδης και 

Μαρκίδης επέτρεψαν, νομιμοποίησαν τον Ντενκτάς να το πράξει.   

 Άλλοι συνάδελφοι βουλευτές έδειξαν με έναν παραστατικό τρόπο το οδοιπορικό 
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των χειρισμών του κ. Κληρίδη.  Χειρισμοί και πολιτική παλινδρομήσεων, ταλαντεύσεων 

και προβληματισμών, που μας οδήγησαν από τον ενταφιασμό των Ιδεών Γκάλι, που 

κατά τους κ. Βασιλείου και Παπαπέτρου ήταν πολύ καλύτερες από το Σχέδιο Ανάν, 

μέσα από την πυραυλολογία, την ηφαιστειολογία, τις τολμηρές και ευφάνταστες ιδέες 

για την εκ περιτροπής προεδρία και χωριστή εσωτερική κυριαρχία, στο σημερινό 

σχέδιο, το οποίο είναι προϊόν βέβαια της νέας διαδικασίας “όλα στο τραπέζι”.   

 Εδώ θα πρέπει να κάνω ένα πολύ μικρό σχόλιο για την ομιλία του κ. Πουργουρίδη.  

Ο κ. Πουργουρίδης μίλησε για κάποιους που πιθανόν με τις βελτιώσεις που επιδιώκουν 

στο Σχέδιο Ανάν να θέλουν να ενταφιάσουν το Σχέδιο Ανάν.  Θέλω να του πω ότι άλλοι 

έχουν την ειδικότητα στον ενταφιασμό σχεδίων λύσης.  Όταν ενταφίαζαν τις Ιδέες Γκάλι, 

αυτός που χαιρόταν περισσότερο ήταν ο κ. Ντενκτάς, που και αυτός ήθελε να τις 

ενταφιάσει.   

 Οι συνάδελφοι του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, εκτός από τον προλαλήσαντα 

συνάδελφο, τον κ. ∆ημητρίου, επιχείρησαν να μας κάνουν από το βήμα αυτό ένα 

μάθημα επαναπροσέγγισης.  Ακούγοντάς τους να υπερασπίζονται με τόσο πάθος την 

επαναπροσέγγιση, θυμήθηκα τη δήλωση του Προέδρου των Ηνωμένων Πολιτειών 

Κένεντι στο Βερολίνο, όταν δήλωνε Βερολινέζος.  Να αναμένουμε ότι, όπως πάνε, μέσα 

στη γνωστή τους πολιτική πρακτική μετάλλαξης θα μας δηλώσουν Τουρκοκύπριοι;  

Όταν το ΑΚΕΛ και η ΠΕΟ έδιναν σε δύσκολους χρόνους κοινούς με τους 

Τουρκοκύπριους αγώνες για την Κύπρο, η παράταξή τους τυλιγμένη το μανδύα της 

εθνικοφροσύνης μιλούσε για μειοδότες.  Από αυτό εδώ το βήμα πριν μερικά χρόνια 

ειρωνεύονταν το σύνθημα της νεολαίας της Ε∆ΟΝ «Οι Τούρκοι της Κύπρου είναι 

αδελφοί μας».  Η κ. Καίτη Κληρίδη χλευάστηκε όσο κανένας άλλος από τη Νεολαία του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού για τη συμμετοχή της σε εκδηλώσεις επαναπροσέγγισης και 

τελικά πλήρωσε με το τίμημα της μη επανεκλογής της στη Βουλή.  Το 1992 ο κ. 
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Αναστασιάδης διεξήγαγε τις προεδρικές εκλογές, έχοντας στο πέτο του τον ήλιο της 

Βεργίνας.  Χτες φόρεσε στο πέτο του, για πρώτη φορά, το τονίζω, για πρώτη φορά, την 

Κύπρο.  Εύχομαι και ελπίζω να είναι ειλικρινής αυτή η αλλαγή πολιτικών θέσεων και να 

μην είναι μια πρόσκαιρη προεκλογική μεταμφίεση.  Αν είναι ειλικρινής, την 

καλωσορίζουμε με ειλικρίνεια και χωρίς καμιά τάση μονοπώλησης της 

επαναπροσέγγισης.   

 Θέλουμε η επαναπροσέγγιση -και αυτή ήταν η προσπάθειά μας όλ’ αυτά τα 

χρόνια- να γίνει κοινός τόπος όλων των πολιτικών δυνάμεων της Κύπρου και των 

ελληνοκυπριακών και των τουρκοκυπριακών πολιτικών δυνάμεων.  Ας με συγχωρέσουν 

όμως για την καχυποψία μου, αλλά αυτή οφείλεται στη δική τους πολιτική αναξιοπιστία, 

στην πολιτική αναξιοπιστία της διακυβέρνησής τους.  Οφείλεται στην ασυνέπεια που 

επέδειξαν στις τόσες δεσμεύσεις που έδωσαν στους Κύπριους πολίτες και που 

αποδείχτηκαν παραμύθια, όχι της Χαλιμάς, αλλά συναγερμικά.   

 Τι να πρωτοθυμηθούμε;  Τους S 300, που ο Κύπριος φορολογούμενος ακόμη 

πληρώνει και που κάνουν διακοπές στην Κρήτη, ή το γκραν φινάλε του Κυπριακού, που 

τελικά μετατράπηκε σε γκραν φαρσοκωμωδία του ’98;  Ο κ. Καράς, συντεταγμένος στη 

μυθολογία του κ. Παπαπέτρου, μας είπε ότι ο κ. Κληρίδης όχι μόνο πιέστηκε από 

διάφορες κυβερνήσεις να κατέλθει ως υποψήφιος, αλλά είναι και ο πιο αποδεχτός 

πολιτικός ανάμεσα στην ηγεσία των Τουρκοκυπρίων.  ∆ε γνωρίζω αν έτσι έχουν τα 

πράγματα.  Μπορεί να τον προτιμά και το Ισλαμικό Κόμμα της Τουρκίας, τελικά!  ∆εν 

ξέρω!  Πολύ πιθανόν να είναι αποδεχτός και από τους έποικους, που ο κ. Κληρίδης 

μετονόμασε σε παράνομους μετανάστες και άνοιξε έτσι την πόρτα για την παραμονή 

τους.  Θα έπρεπε όμως ο κ. Καράς να μας πει και τους λόγους που άλλοι εκτός από 

τους Ελληνοκύπριους πολίτες αποδέχονται τον κ. Κληρίδη.   

 Στη μυθοπλασία Παπαπέτρου απάντησε διαψεύδοντάς τον η ελληνική κυβέρνηση 
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διά του εκπροσώπου της και του εδώ πρέσβη της.  Η ελληνική κυβέρνηση σεβόμενη την 

ανεξαρτησία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας δήλωσε πως δεν πρόκειται να παρέμβει στις 

εκλογές.  Μόνο αξιωματούχοι της δικής μας πολιτείας, κουρελιάζοντας την αξιοπρέπεια 

της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, προσφεύγουν σε ξένες κυβερνήσεις, για να βρουν 

δεκανίκια.  Ας μας πει ο κ. Παπαπέτρου ποιες είναι οι ξένες κυβερνήσεις που πίεσαν 

τον κ. Κληρίδη.  Μήπως είναι αυτή των Ηνωμένων Πολιτειών, μήπως αυτή της Αγγλίας, 

μήπως είναι αυτή του Ισραήλ ή μήπως τελικά είναι η κυβέρνηση του προεδρικού και της 

Πινδάρου, που, θέλοντας να γαντζωθούν στην εξουσία, πίεσαν τελικά τον κ. Κληρίδη;  

Αυτή την ερμηνεία δίνει τουλάχιστον ο κ. Μαρκίδης.  Όμως, γιατί όλη αυτή η 

μυθοπλασία για τις επιλογές ξένων κυβερνήσεων;  Μήπως οι κυβερνήσεις αυτές θέλουν 

να εξυπηρετήσουν τα κυπριακά συμφέροντα ή, κατά κύριο λόγο, όπως όλες οι 

κυβερνήσεις, θέλουν να εξυπηρετήσουν τα δικά τους συμφέροντα;   

 Στην Κοπεγχάγη η Κύπρος πέτυχε μια νίκη που άνοιξε την πόρτα για την ένταξή 

της στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Σε αυτή, με την πολιτική ανωτερότητα που χαρακτηρίζει 

τις δυνάμεις της αντιπολίτευσης, απονείμαμε τα εύσημα σε όλους όσους συνέβαλαν.  

Πρώτιστα στον κυπριακό λαό για τις θυσίες που έκανε αγόγγυστα, για να πληρώσει το 

κόστος της εναρμόνισης, ένα κόστος που ο αρχοντοχωριατισμός των κυβερνώντων 

μετατόπισε αποκλειστικά στους ώμους του Κύπριου πολίτη, αφού αρνήθηκαν ή δεν 

επεδίωξαν την όποια οικονομική βοήθεια από τα εναρμονιστικά ταμεία στήριξης της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Απονείμαμε τα εύσημα στον κ. Κληρίδη, στη Βουλή και ιδιαίτερα 

στην Ελλάδα, χωρίς τη στήριξη της οποίας δε θα ήταν εφικτή η ένταξη.  Ο κ. 

Αναστασιάδης θέλει εκ των υστέρων να ταυτιστεί με την πολιτική της Αθήνας έναντι της 

Τουρκίας.  Ξέχασε όμως την επιστολή που έστειλε -και δημοσιοποίησε- στο Γιώργο 

Παπανδρέου διαμαρτυρόμενος.  Ξέχασε τις δηλώσεις του και των στελεχών του που 

μιλούσαν για προδοσία.  Και διαβάζω μόνο ένα απόσπασμα, γιατί μου τελειώνει ο 



 180

χρόνος, από συνέντευξη του Χρίστου Ρότσα, μέλους του Πολιτικού Γραφείου του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού, ο οποίος είπε, αναφερόμενος στην προσέγγιση Ελλάδας-

Τουρκίας και στις αδελφοποιήσεις ελληνικών πόλεων με τουρκικές:  «Πώς μπορεί να 

αδελφοποιούνται ελληνικές πόλεις με τουρκικές, δηλαδή με τους κατακτητές της 

Κύπρου;  Είναι αδιανόητο.  Και, αν η λέξη δεν έχασε τη σημασία της, είναι προδοσία 

των Κυπρίων». 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα κλείσω με μια σύντομη αναφορά στις επερχόμενες προεδρικές εκλογές.  Αυτές 

οι εκλογές, χάρη στις αποφάσεις της ηγεσίας του ∆ΗΣΥ και του κ. Μαρκίδη, μοιάζουν 

ήδη με φαρσοκωμωδία.  Η ηγεσία του ∆ΗΣΥ προσπάθησε να εξηγήσει τους λόγους της 

αναθεώρησης της πολιτικής της υπέρβασης.  ∆εν ξέρω αν ευσταθούν αυτοί οι λόγοι.  

Πάντως τον κ. Μαρκίδη δεν τον έπεισαν.  Ίσως γιατί ο κ. Μαρκίδης δε διαθέτει, κατά τον 

κ. Αναστασιάδη, πολιτικό κριτήριο.  Ένα είναι σίγουρο:  Το πόκερ της υπέρβασης ήταν 

με σημαδεμένη τράπουλα.  Μίλησαν και για το πολιτικό ήθος και την πολιτική 

κουλτούρα που προάγεται από την ηγεσία του ∆ΗΣΥ.  Η πολιτική κουλτούρα και το 

πολιτικό ήθος όμως δεν είναι οι διακηρύξεις, αλλά τα έργα και οι πράξεις μας που τις 

διαμορφώνουν.  Και τα έργα και οι πράξεις της ηγεσίας και της κυβέρνησης του ∆ΗΣΥ 

προάγουν το πολιτικό ήθος του αριβισμού και του τυχοδιωκτισμού.  Φιλοσοφία τους 

είναι «Ο σκοπός αγιάζει τα μέσα».  Και ο σκοπός είναι η παραμονή στην εξουσία.  Μέσα 

είναι όλα τα διαθέσιμα, το παραμύθιασμα του λαού, η παραπλάνηση με μυθοπλασίες, οι 

πρόσκαιρες μεταλλάξεις σε πολιτικές θέσεις, οι υποσχέσεις χωρίς αντίκρισμα, η 

κινδυνολογία και ό,τι άλλο κριθεί αναγκαίο.   

 Τώρα θυμήθηκαν την ενότητα.  Μα, ποια ενότητα;  Σε επίπεδο ηγεσίας;  Πόσες 

φορές την ταλαιπώρησαν, αφού ο Πρόεδρος Κληρίδης ουκ ολίγες φορές αγνόησε το 

Εθνικό Συμβούλιο.  Αν υπάρχει σε κάποιο βαθμό ενότητα ηγεσίας, αυτή οφείλεται στην 
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υπευθυνότητα και ανωτερότητα των δυνάμεων της αντιπολίτευσης.  Υπενθυμίζω τις 

πολλές δημόσιες κριτικές του κ. Αναστασιάδη και του κ. Μάτση σε αυτό το ζήτημα.  Σε 

επίπεδο λαού την ενότητα την έχουν κουρελιάσει με το ρουσφέτι και την αναξιοκρατία, 

διαχωρίζοντας τους πολίτες σε ημετέρους και αντιπάλους.  Επιδίωξη του ∆ΗΣΥ, λένε, 

δεν είναι τούτη την ώρα η εξουσία.  Γι’ αυτό και ασπάζονται τη φρούδα πρόταση 

Κληρίδη για κυβέρνηση καθολικής αποδοχής.  Μια πρόταση χωρίς αντίκρισμα, αφού 

γνωρίζουν ότι οι μόνοι που την αποδέχονται είναι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός και οι 

Ε∆Η.  Άρα, πώς θα είναι μειοψηφία ο ∆ΗΣΥ σε αυτή την κυβέρνηση, αν ποτέ 

εκλεγόταν, κάτι που δε θα γίνει βέβαια, ο κ. Κληρίδης;  Μήπως στοχεύουν, πέραν των 

Παπαπέτρου και Θεμιστοκλέους, να διορίσουν άλλους έξι, επτά υπουργούς από τους 

Ε∆Η;  Έχουν προ πολλού χάσει την αξιοπιστία τους, γι’ αυτό και δε γίνονται πιστευτοί.  

Μέσα σε δέκα χρόνια ξεγέλασαν το ∆ΗΚΟ και τον αείμνηστο Σπύρο Κυπριανού, 

ξεγέλασαν την Ε∆ΕΚ, ξεγέλασαν με το “λόον του αδρώπου” τους Νέους Ορίζοντες, 

ακόμη και τον κ. Μαρκίδη.  Ξεγέλασαν με την υπέρβαση το ΚΙΣΟΣ.  Για δέκα χρόνια 

ξεγελούν το λαό!   

 Μη μπορώντας να υπερασπιστούν την κακοδιαχείριση, τη διακυβέρνηση των 

σκανδάλων και των ατασθαλιών, το έχουν ρίξει στις υποσχέσεις και στα κακόγουστα 

ανέκδοτα.  Ο κ. Καράς προσέφυγε στην Αλβανία, για να κρύψει τη γύμνια των 

πολιτικών τους επιχειρημάτων.  Χαίρομαι πραγματικά που ο συνάδελφος ενδιαφέρεται 

και ενδιατρίβει στην ιστορία ξένων λαών.  Καλό θα ήταν όμως να ενδιατρίψει και στην 

πρόσφατη κυπριακή ιστορία.  Να μιλήσει στον κυπριακό λαό για την τραγωδία του ’74 

και τις δικές του εμπειρίες, για τα γεγονότα εκείνα που έφεραν τον Αττίλα στην Κύπρο.  

Θα ήταν πραγματικά πιο ενδιαφέρον για τους Κύπριους νέους.   

 Σήμερα κρίνεται το μέλλον της Κύπρου.  Οι πολίτες με ευθυκρισία και χωρίς 

παρωπίδες καλούνται να πάρουν την τύχη του τόπου στα χέρια τους.  Για μας 
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Κληρίδης, Μαρκίδης είναι ένα και το αυτό.  Είναι δύο όψεις του ίδιου νομίσματος, ενός 

νομίσματος χωρίς αντίκρισμα.  Είναι κωμικοτραγικό να βλέπομε τη μεταξύ τους διαμάχη 

που έχει έναν και μόνο σκοπό, να κρατηθεί ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός στην εξουσία 

και να εμποδιστεί η αλλαγή.  Ο ένας αμφισβητεί την ικανότητα του άλλου να κυβερνήσει.  

Ο ένας δεν εμπιστεύεται τον άλλο στη διαχείριση του Κυπριακού.  Πώς μπορεί να τους 

εμπιστευτεί ο κυπριακός λαός;  Ο κ. Κληρίδης βλέπει εξελίξεις και προοπτική λύσης 

μέχρι τις 28 Φεβρουαρίου.  Ο κ. Παπαπέτρου θέλει υπογραφή του Σχεδίου Ανάν ως 

έχει.  Ο κ. Μαρκίδης μιλά για απελευθέρωση και για μακροχρόνιο αγώνα.  Τι αξιοπιστία 

και με ποια πολιτική τελικά θα διαπραγματευτούν τη λύση του Κυπριακού;  Για δέκα 

χρόνια ταλαιπωρούν τη νοημοσύνη μας.   

 Πληγώνουν την αξιοπρέπεια του λαού μας, την αξιοπρέπεια του κάθε πολίτη.  

Πλήγωσαν την αξιοπρέπεια της πατρίδας μας και της ιστορίας μας.  Τώρα είναι η ώρα, 

για να δημιουργήσουμε μια νέα Κύπρο, που θα μας κάνει περήφανους, μια Κύπρο που 

μας αξίζει.  Είναι ώρα, όλα αυτά που οι πολίτες σιγοψιθύριζαν, όλα αυτά που έλεγαν με 

λόγια, να τα πουν με την ψήφο τους, στηρίζοντας την αλλαγή.  Η Κύπρος έχει ανάγκη 

από έναν έμπειρο και αξιόπιστο Πρόεδρο, με γνώση του Κυπριακού, αλλά κυρίως με 

την ικανότητα να φέρει τις βελτιώσεις εκείνες που θα καταστήσουν το Σχέδιο Ανάν μια 

βιώσιμη και λειτουργική λύση προς όφελος όλων των Κυπρίων, έναν Πρόεδρο με αρχές 

και αξίες που να μπορεί να κυβερνήσει με αποτελεσματικότητα, να επιλύσει τα 

συσσωρευμένα κοινωνικά προβλήματα και να οδηγήσει την πατρίδα μας στο δρόμο του 

εκσυγχρονισμού και της κοινωνικής προόδου.  Και αυτός ο Πρόεδρος δεν μπορεί να 

είναι άλλος από τον Τάσσο Παπαδόπουλο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.   

 Το λόγο έχει ο κ. Βάσος Λυσσαρίδης.   
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 Παρακαλώ, κύριε Λυσσαρίδη. 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ! 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Προτού καταθέσω τις απόψεις μου, θα ήθελα να υποδείξω ότι η παρατήρησή σας, 

κύριε Παναγιώτη ∆ημητρίου, δεν ευσταθεί.  Όταν το σύνταγμα θέλει να καθορίσει ότι 

κάτι ψηφίζεται μόνο με την πλειοψηφία των παρόντων και ψηφιζόντων βουλευτών, το 

αναφέρει -και δεν αναφέρεται αυτό επί του προϋπολογισμού.  Εις όλες τις χώρες του 

κόσμου η αποχή δε θεωρείται αρνητική ψήφος, διαφορετικά δε θα υπήρχε διαφορά 

μεταξύ αποχής και αρνητικής ψήφου.  Αυτή είναι η άποψή μου. 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Μπορώ να... 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, αν δε θα μου καταλογιστεί ο χρόνος, μπορείτε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Χαρίζουμεν τον, χαρίζουμεν τον. 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Για διευκόλυνση και των συναδέλφων να...  Είναι αδιευκρίνιστο συνταγματικά κατά 

πόσο...  Και υπάρχουν δύο σχολές συνταγματολόγων στην Ελλάδα.  Η μία σχολή 

θεωρεί ότι η αποχή είναι στάση, είναι ψήφος, και επομένως ψηφίζει κάποιος και η άλλη 

σχολή λέει:  «Όχι, η αποχή είναι μη συμμετοχή εις την ψηφοφορία».  Γι’ αυτό, έχω πει, 

υπάρχει κίνδυνος.  ∆εν έχω πει ότι είναι απόλυτη η θέση μου αυτή. 
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Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Να μου επιτραπεί να πω ότι η νομική δεν είναι μεταφυσική επιστήμη· είναι 

ανθρωπογενής επιστήμη και επομένως λογική.  Αν αυτό ίσχυε, δε θα υπήρχε διαφορά 

μεταξύ αρνητικής ψήφου και αποχής. 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτή τη φορά θα περιορίσω την κατάθεσή μου στο εθνικό θέμα.  

Όμως, να μου επιτραπεί λακωνικά να αναφέρω ότι ο φετινός προϋπολογισμός δε 

διαφοροποιείται από τους προηγούμενους.  ∆ε θα αρνηθώ ότι υπήρξαν επιτεύγματα -

υπήρξαν- αλλά, λόγω του μικρού χρονικού διαστήματος που μου επιτρέπεται να 

μιλήσω, θα σταθώ στα κενά.  Ουσιαστικά κίνητρα για αναδιαμόρφωση του 

μονοδιάστατου της οικονομίας δεν υπάρχουν.  Μονάδες ψηλής τεχνολογίας εκκρεμούν.  

Παροχή υπηρεσιών επιπέδου απουσιάζει.  Το επιστημονικό προσωπικό 

ετεροαπασχολείται.  Οι κοινωνικές παροχές είναι δυσανάλογα χαμηλές σε σύγκριση με 

το εθνικό εισόδημα.  ∆εν κρίνω σε σύγκριση με προηγούμενες διακυβερνήσεις.  Για τη 

γεωργοκτηνοτροφία δεν υπάρχει ολοκληρωμένη στρατηγική.  Η επιθυμητή 

ανταγωνιστικότητα χωλαίνει, γιατί η διάσταση της έρευνας δεν ενθαρρύνεται επαρκώς.  

Εκεί που δοκιμάστηκε στην Κύπρο πέτυχε.  Και ασφαλώς είναι αφελές και αντικοινωνικό 

η ανταγωνιστικότητα να στηρίζεται σε συρρίκνωση των απαλλαγών των εργαζομένων, 

που είναι εν πάση περιπτώσει χαμηλότερες από το μέσο όρο της Ευρώπης, αντί στην 

ενίσχυση της τεχνολογικής επάρκειας.   

 Φέτος η συζήτηση των προϋπολογισμών συμπίπτει με ένα σημαντικό επίτευγμα, 

το πρώτο ουσιαστικό πρακτικό βήμα ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  

Συγχαρητήρια δικαιούνται όσοι συνέβαλαν, λαός, ελληνική και κυπριακή κυβέρνηση, 

Βουλή και ειδικά ένας πρωταγωνιστής της ενταξιακής μας πορείας, ο Γιάννος 

Κρανιδιώτης.  Σωστά αναφέρθηκε και ο Θεόδωρος Πάγκαλος.  Εκκρεμεί ένα ερώτημα:  

Αξιοποιήθηκαν όλες οι δυνατότητες απορρόφησης κοινοτικών πόρων, κατά τη διάρκεια 
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της εναρμόνισης;  Αμφιβάλλω!  Ο πίνακας που έχουμε μπροστά μας -είμαι βέβαιος ότι 

όλοι οι συνάδελφοι τον έχουν δει- για συμμετοχή της Κύπρου σε κοινοτικά σχέδια και 

πόρους είναι αναιμικός.  Σε μόνο μία περίπτωση από τις πέραν των είκοσι 

περιπτώσεων η Κύπρος συμμετέχει.  Όμως δε θα επεκταθώ, ο χρόνος δεν επιτρέπει. 

 Έγινε πριν από την Κοπεγχάγη μια προσπάθεια διασύνδεσης της ένταξης με τη 

λύση του Κυπριακού.  Μερικοί στην Κύπρο προειδοποιούσαν ότι τυχόν μη αποδοχή του 

Σχεδίου Ανάν, ως λύσης, θα ισοδυναμούσε με τον ενταφιασμό της ένταξης.  

Προχωρούσαν να εκφράσουν ικανοποίηση, γιατί στο δημοψήφισμα τα δυο θέματα, 

ένταξη και λύση, ήσαν αλληλένδετα.  Και αυτό, ενώ κορυφαίοι επίσημοι Ευρωπαίοι 

δήλωναν ότι, παρά την επιθυμία τους για λύση πριν από την ένταξη, τα δύο θέματα 

ήσαν ανεξάρτητα.  Γιατί, άραγε;  Πώς απαντούν τώρα;  Ποιο το ελατήριο;  Φαίνεται ότι 

μερικοί θεωρούν το λαό τώρα, σ’ αυτή τη συζήτηση του προϋπολογισμού, ως ηλίθιο, 

όταν προσπαθούν να ταυτίσουν κάθε έναν που δεν αποδέχεται το Σχέδιο Ανάν ως 

λύση, με τον κ. Ντενκτάς, γιατί γίνονται διαδηλώσεις στα κατεχόμενα ενάντια στον 

Ντενκτάς και υπέρ του σχεδίου και ταυτόχρονα προειδοποιούν ότι η Ευρώπη και 

σήμερα επιμένει ότι η λύση πρέπει να είναι το Σχέδιο Ανάν.  Σέβομαι τη νοημοσύνη του 

λαού και τερματίζω την αναφορά μου στα προκλητικά ευφυολογήματα.  Μου θυμίζει, 

όταν διδασκόμασταν λογική, που μας έλεγαν:  «Το τραπέζι έχει πόδια, ο σκύλος έχει 

πόδια, άρα το τραπέζι είναι σκύλος».   

 ∆όθηκαν τότε χρονοδιαγράμματα και σωστά απαντήσαμε ότι τα χρονικά πλαίσια 

δε δεσμεύουν την ουσία, αλλά η ουσία υπαγορεύει τα χρονικά πλαίσια.  Το ίδιο 

απαντούμε ή πρέπει να απαντούμε και για το νέο χρονοδιάγραμμα.  Και ας μη 

σπεύσουν καλόπιστοι και κακόπιστοι να μεταφράσουν αυτή τη θέση ως έλλειψη 

πολιτικής βούλησης για λύση ή ότι με την επιτυχία στην Κοπεγχάγη δεν επειγόμεθα.  

∆εν πάσχουμε από πολιτικό μαζοχισμό.  Είναι η δική μας πατρίδα που είναι 
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μοιρασμένη, είναι τα δικά μας σπίτια που είναι υπό κατοχή και επομένως επειγόμεθα 

για άμεση λύση του κυπριακού προβλήματος.   

 Όμως τι είδους λύση;  Θα υπενθυμίσω τις απόψεις όλων των πολιτικών πλευρών.  

Κατ’ εξακολούθηση όλοι τόνιζαν ότι η λύση πρέπει να διασφαλίζει την ενότητα του 

χώρου και του κράτους, τη μία κυριαρχία και τη μία πηγή κυριαρχίας, τη μία διεθνή 

προσωπικότητα, μία φωνή στην Ευρώπη -που άλλωστε το υποβάλλει η ίδια η 

Ευρωπαϊκή Ένωση- να εναρμονίζεται με το διεθνές δίκαιο και το ευρωπαϊκό κεκτημένο 

και να κατοχυρώνει τις βασικές ελευθερίες, τα ανθρώπινα και τα πολιτικά δικαιώματα 

όλων των πολιτών.   

 ∆όθηκε το Σχέδιο Ανάν.  Ο ίδιος το χαρακτήρισε ως το προϊόν των 

διαπραγματεύσεων μεταξύ των δύο πλευρών;  Ασφαλώς!  Το σχέδιο δεν αποτελούσε 

έμπνευση.  Και το ερώτημα είναι:  Ποια ήτο η συμβολή των δικών μας εμπλεκομένων;  

Φαίνεται πως, δυστυχώς, αρνητικές πρόνοιες προβλήθηκαν και συμπεριλήφθηκαν στο 

σχέδιο από τη δική μας πλευρά ερήμην του Εθνικού Συμβουλίου.  Έτσι, η ουσιαστική 

διαπραγματευτική μας δυνατότητα έχει τροφή.  Εν πάση περιπτώσει, το Εθνικό 

Συμβούλιο ομόφωνα θεώρησε το σχέδιο, ως έχει, ως ακατάλληλο για λύση του 

Κυπριακού.  Το απεδέχθη κατά πλειοψηφία για διαπραγμάτευση.  Υπήρξαν διαφωνίες 

για τη μορφή των εισηγήσεων που έπρεπε να προβληθούν.  Το σοσιαλδημοκρατικό 

κίνημα υποστήριξε ότι θα έπρεπε να εμμείνουμε σε τέτοιες εισηγήσεις, ώστε να γίνει 

προσαρμογή του σχεδίου στις θέσεις που έχω προαναφέρει, που είναι και οι όροι 

εντολής του γενικού γραμματέα, γιατί, υποβάλλοντας προτάσεις για επιμέρους 

ζητήματα, αυτό εσήμαινε, δυστυχώς, ότι, ως σύνολο και ως φιλοσοφία και ως ιδέα, 

γινόταν αποδεχτό. 

 Έγιναν οι εισηγήσεις μας.  ∆εν έγιναν, όπως εμείς νομίζουμε, στη βάση που έχω 

προαναφέρει.  Υπήρξαν και κάποιες τέτοιες εισηγήσεις.  Μας εδόθη το δεύτερο σχέδιο.  
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Θα πρέπει να πω ότι δεν είναι ο αριθμός των αλλαγών που έγιναν· ουσιαστικά το 

δεύτερο σχέδιο είναι χειρότερο από το πρώτο.  Και θα δώσω μόνο ένα παράδειγμα:  

Στο δεύτερο σχέδιο για τα τέσσερα πρώτα χρόνια, που είναι τα κρίσιμα χρόνια, στα 

οποία έπρεπε να υπάρξει συμβίωση των δύο κοινοτήτων, απαγορεύεται η εγκατάσταση 

-υπάρχει μορατόριουμ- για κάθε Ελληνοκύπριο ή Τουρκοκύπριο.   

 Ελέχθη ότι δεν πρέπει να γίνονται ανοικτές συζητήσεις και αναλύσεις του σχεδίου.  

Αφέλεια;  Το σχέδιο έχει δημοσιοποιηθεί.  Η ανάλυση είναι επιβεβλημένη.  Ο λαός 

πρέπει να γνωρίζει τι είναι το σχέδιο, όταν θα κληθεί να αποφανθεί.  Τι είναι τώρα, τι θα 

είναι στο τέλος, αν θα υπάρξουν αλλαγές, και να αποφανθεί.  Άλλο είναι το θέμα 

χειρισμών.  Και ασφαλώς θα ήταν αφέλεια να συζητούμε τους χειρισμούς και να 

παίζουμε με ανοικτά χαρτιά.  Όμως, η προβολή των αρνητικών στοιχείων, όχι μονάχα 

δεν παραβλάπτει, αλλά ενισχύει τη διαπραγματευτική μας ικανότητα.  Η ωραιοποίηση 

και η άμεση αποδοχή δίνουν την εντύπωση και στην Τουρκία, αλλά και στους Πόντιους 

Πιλάτους που καλούνται να συμβάλουν στη λύση του προβλήματος ότι ουσιαστικά το 

έχουμε αποδεχτεί.  Όχι πια ως έναρξη διαπραγματεύσεων, γιατί για έναρξη 

διαπραγματεύσεων το δεχτήκαμε ορθώς· το αντίθετο θα μας επιφόρτιζε με την ευθύνη 

για το αδιέξοδο.  Εμείς θα συνεχίσουμε την προσπάθεια, και αν ακόμα διαγιγνώσκουμε 

ότι οι δυνατότητες πραγματικών, ουσιαστικών αλλαγών δεν είναι μεγάλες· το καθήκον 

μας είναι να συνεχίσουμε.   

 Όμως, κάθε πολιτική πλευρά και κάθε Κύπριος πολίτης πρέπει να απαντήσουν 

στο ερώτημα χωρίς υπεκφυγές.  Αν δεν αλλάξει το σχέδιο ουσιαστικά και ριζικά, πώς το 

αντιμετωπίζουμε;  Γιατί πρέπει να παραδεχτώ ότι δεν έχω σαφείς απαντήσεις πάνω σ’ 

αυτό το ερώτημα.  Πώς είναι το σχέδιο, για να τοποθετηθούμε;  Το πρώτο ερώτημα.  

Πρόκειται για μετεξέλιξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ή για τη δημιουργία νέου κράτους, 

καλύτερα νέων κρατών;  Ένα.  Η λέξη “Κυπριακή ∆ημοκρατία” απαλείφεται, όπως και τα 



 188

σύμβολα.  Το νέο μόρφωμα δεν υπογράφεται από τον Πρόεδρο όλων των Κυπρίων με 

τη σύμφωνη γνώμη των κοινοτήτων, όπως έγινε το 1960, με τον τότε κυβερνήτη και 

τους δύο εκπροσώπους των δύο πλευρών αλλά από δύο συμπροέδρους.  Ο νυν 

Πρόεδρος μετατρέπεται σε κοινοτάρχη και υπογράφει με το συγκοινοτάρχη το όλο 

σχέδιο.  Υπογράφεται νέα ιδρυτική πράξη και κατατίθεται στον Οργανισμό Ηνωμένων 

Εθνών και στα περιφερειακά σώματα.  Μας λεν:  «Μα, ξέρετε, δε χρειάζεται νέα αίτηση 

στον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών, αλλά κατατίθεται η ιδρυτική πράξη».  Αν ήταν 

μετεξέλιξη και επρόκειτο για απλές συνταγματικές αλλαγές, σας ρωτώ:  Από πότε οι 

συνταγματικές μετατροπές σε μια χώρα κατατίθενται στο Συμβούλιο Ασφαλείας του 

Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών;  Αφέλεια;  Απάτη;  Αυταπάτη;  Ακόμα και στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση.  Και έτσι όλες οι παρεκκλίσεις μετατρέπονται σε πρωτογενές 

κεκτημένο.   

 Επειδή, δε, ένας εμπνευστής, για να μην πω αρχιτέκτονας, του σχεδίου είναι ο 

Λόρδος Χάνεϊ, γνωρίζοντας ότι δημιουργείται νέο κράτος, δεν αναφέρεται απλώς στις 

συνθήκες του ’60, αλλά επιμένει να επαναϋπογραφεί νέα συνθήκη μεταξύ Κύπρου, 

Μεγάλης Βρετανίας, Ελλάδας και Τουρκίας, γιατί φοβάται ότι πρόκειται...  Όχι φοβάται, 

είναι βέβαιος ότι είναι νέο κράτος!  Οι δύο συμπρόεδροι υπογράφουν τη συνθήκη με την 

Ευρωπαϊκή Ένωση.  ∆ύο κεφαλές, ένα σώμα.  ∆εν ξέρω πού θα πάει το σώμα, αν οι 

δύο κεφαλές δίνουν διαφορετικές εντολές και τι θα συμβεί, αν η υπογραφή του ενός εκ 

των δύο αναιρεθεί!  Αναγνωρίζονται όλες οι πράξεις του νομικώς μη υπαρκτού 

κατοχικού καθεστώτος, που αναβαθμίζεται σε κράτος, του οποίου όλες οι αποφάσεις 

και οι υποχρεώσεις μάς δεσμεύουν.  Και τα διαβατήρια που εξέδωσε και τα χρέη, πλην 

των χρεών προς την Τουρκία και για στρατιωτικούς λόγους.  Το νέο μόρφωμα 

οργανώνεται, όπως λέει το Σχέδιο Ανάν, όχι μετεξελίσσεται, σύμφωνα με το νέο 

σύνταγμα.  Γιατί γίνεται αναφορά σε σύνορα μεταξύ συνιστώντων κρατών;  Και γιατί 
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υπάρχει χωριστή ασφάλεια αυτών των κρατών και ακεραιότητα;  Προς τι η αναφορά σε 

άσκηση κυριαρχικά των δικαιωμάτων από τα συνιστώντα κράτη;   

 Θα πρέπει επίσης να υπενθυμίσω ότι η πολιτική ισότητα στην οποία αναφέρονται 

είχε άλλη σημασία, όταν υπήρχε ένας πρόεδρος όλων των Κυπρίων και οι κοινότητες 

μεταξύ τους συνομιλούσαν, και άλλη, όταν τώρα, υπάρχουν δύο κράτη.  Ούτε δέχομαι 

την άποψη ότι δεν υπάρχει μειοψηφία και πλειοψηφία.  Στην αριθμητική που έχω μάθει 

από το σχολείο το 82% είναι περισσότερο από το 18%.  Άλλο θέμα ότι πρέπει να 

κατοχυρώνονται τα δικαιώματα και της πλειοψηφίας και της μειοψηφίας.  Πώς είναι 

δυνατό ο ομοσπονδιακός νόμος να μην είναι υπέρτερος του τοπικού;  Ακόμα και στις 

συνομοσπονδίες αυτό δεν ισχύει;  Μόνο στην Κύπρο ισχύει ότι ο ομοσπονδιακός νόμος 

δεν είναι υπέρτερος του τοπικού.  Αφού άλλες μειονότητες, η μαρωνιτική, η αρμενική και 

των Λατίνων, θα έχουν συμμετοχή, γιατί αυτή η συμμετοχή να αφαιρείται από μία 

συγκεκριμένη κοινότητα;  Γιατί δεν τους δίνουμε κι αυτούς δικαιώματα, όπως δίνουμε 

στην τουρκοκυπριακή κοινότητα, αφού πρόκειται πλέον περί ομοσπονδιακού 

πολυεθνικού κράτους;   

 Επομένως, με όλ’ αυτά ρωτώ και απαιτώ απάντηση:  ∆εχόμαστε τη διάλυση της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας και τη δημιουργία νέων κρατών και συνομοσπονδία;  Γιατί 

πρόκειται περί συνομοσπονδίας.  Το κατάλοιπο εξουσίας παραμένει στα κρατίδια.  Αυτό 

σημαίνει ότι πηγή κυριαρχίας δεν είναι το σύνολο του λαού, αλλά οι δύο λαοί χωριστά.  

Μου λεν:  «Μα, στις Ηνωμένες Πολιτείες αυτό συμβαίνει».  Πράγματι, διότι εκεί ήταν 

κράτη τα οποία συνενώθησαν και διατήρησαν το κατάλοιπο εξουσίας, αλλά τώρα ας 

τολμήσει κάποια από τις πολιτείες να πει ότι θα ασκήσει το κατάλοιπο εξουσίας! 

 Είναι λειτουργικό το σύστημα;  Καθιερώνεται δικαίωμα αρνησικυρίας σε όλα τα 

επίπεδα.  Οι μηχανισμοί, δε, επίλυσης των αδιεξόδων είναι εξευτελιστικοί, 

αναχρονιστικοί, μη λειτουργικοί και αποικιοκρατικοί.  Σε περίπτωση διαφορών τρεις 
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ξένοι δικαστικοί θα καλούνται να δώσουν λύση σε πολιτικά προβλήματα, όχι σε 

προβλήματα νομικά ή ερμηνείες του συντάγματος.  Ακόμα κι αν έχουμε διαφορές στον 

προϋπολογισμό, θα δώσουν αυτοί τις λύσεις σε τέτοιας μορφής προβλήματα.  Με αυτό 

τον τρόπο καταργείται η εκτελεστική και η νομοθετική εξουσία για πρώτη φορά μετά τη 

Γαλλική Επανάσταση σε μη δικτατορικό καθεστώς.  Γίνεται αποδεχτή αυτή η 

διευθέτηση;  Αυτό θα πρέπει να απαντήσετε όλες οι πλευρές.   

 Είναι γεγονός ότι παραμερίζεται τυπικά ο δικοινοτικός χαρακτήρας, γιατί υποτίθεται 

ότι στα κρατίδια δεν ψηφίζουμε πλέον Τούρκοι Τούρκους και Έλληνες Έλληνες αλλά 

κάτοικοι του βορείου, κάτοικοι του νοτίου κρατιδίου.  Όμως και μία επιφανειακή ακόμα 

ανάγνωση θα δείξει ότι, δεδομένου ότι πρέπει να εκχωρούνται εσωτερικές ταυτότητες, 

για να ψηφίζουν σ’ αυτό το κρατίδιο, πάλι θα υπάρξει ο διαχωρισμός και δεν είναι τυχαίο 

που συνέχεια στο Σχέδιο Ανάν πάλι μιλάμε όχι για βόρειο και νότιο συνιστών κράτος 

αλλά για ελληνοκυπριακό και τουρκοκυπριακό.  Για τα τέσσερα πρώτα χρόνια, κανένας 

Ελληνοκύπριος δε θα ’χει αυτό το δικαίωμα, πλην των υπολειμμάτων των 

εγκλωβισμένων, αν αποφασίσουν.  Ο στόχος του σχεδίου δε θα ’πρεπε να είναι ο 

διαχωρισμός αλλά η κοινή συμβίωση.  Τέτοιο σχέδιο πρέπει να θέλουμε και όχι μόνο. 

 Με την πολιτογράφηση των εποίκων σχεδόν κανένας -είμαι βέβαιος- κανένας 

Τουρκοκύπριος δε θα έχει τη δυνατότητα να μπει στο οκταμελές Υπουργικό Συμβούλιο.  

Αν σήμερα, με την κατάσταση όπως έχει, οι προοδευτικοί Τουρκοκύπριοι έχουν 30%, με 

την πολιτογράφηση των εποίκων είναι πρόβλημα, αν θα μπουν στα κοινοβουλευτικά 

σώματα, όχι στο Υπουργικό.  Άρα το βέτο δε θα ασκείται από Τουρκοκυπρίους που θα 

ελπίζαμε ότι, δεδομένου ότι έχουν κοινά συμφέροντα, θα μπορούσε πράγματι ένας απ’ 

αυτούς να μην ασκήσει βέτο, αλλά από τους εποίκους ή τους σοβινιστές που 

καθοδηγούνται από την Τουρκία με τους εποίκους. 

 Η πολιτικοστρατιωτική παρουσία της Τουρκίας επαναβεβαιώνεται.  Αυτή η εξέλιξη 
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πού θα οδηγήσει;  Θα οδηγήσει την τουρκοκυπριακή κοινότητα σε άμεση έξοδο.  Μέχρι 

σήμερα αγωνίζονται γενναία να παραμείνουν εκεί, γιατί ελπίζουν ότι κάποτε θα έχουν 

λόγο και στο συνιστών κρατίδιο αλλά και στο κοινό κράτος.  Όταν δουν ότι μετά από 

δημοκρατικές ευρωπαϊκές εκλογές τούς στερούμε αυτή τη δυνατότητα, θα 

μεταναστεύσουν, αν ανοίξουμε τις πόρτες, προς νότο ή προς το εξωτερικό.  Έτσι, στο 

βορρά θα έχουμε ένα ομοιογενές τουρκικό κράτος, όχι τουρκοκυπριακό, και στο νότο 

ένα μικτό κράτος με δικαιώματα εγγυήσεως της Τουρκίας για την τουρκοκυπριακή 

κοινότητα στο νότο.   

 Γιατί, ενώ ο Ντενκτάς γίνεται Πρόεδρος μόλις υπογραφεί η συμφωνία, χρειάζονται 

τρία χρόνια για την επιστροφή εδαφών.  ∆εν αναφέρομαι σε μετοίκηση των 

Τουρκοκυπρίων, γιατί είπαμε δε θα μετοικήσουν, ούτε ακόμα κι οι έποικοι δε θα 

μετοικήσουν, σύμφωνα με το Σχέδιο Ανάν· και σ’ αυτούς θα βρούμε τρόπο, αλλά απλώς 

για διοίκηση.  ∆ε θα εξαντλήσω το θέμα· θα έχουμε ευκαιρίες.  Ρωτώ:  Γιατί Ελλάδα, 

Τουρκία και Μεγάλη Βρετανία πρέπει να συμφωνήσουν για το νέο σχήμα;  Γιατί μόνο σ’ 

αυτό το σημείο γίνεται επίκληση της Συμφωνίας της Ζυρίχης;  Γιατί μια ευρωπαϊκή χώρα 

χρειάζεται εγγυητές και μάλιστα μη Ευρωπαίους, όπως είναι η Τουρκία;  Και μάλιστα 

αυτοί θα εγγυούνται χωριστά τις κοινότητες πλέον, τα συνιστώντα κράτη! 

 ∆ιαφυλάττονται τα ανθρώπινα δικαιώματα;  Το δικαίωμα περιουσίας ουσιαστικά 

καταργείται για έναν πολύ μεγάλο αριθμό ανθρώπων.  Ακόμα και μετά από είκοσι, 

είκοσι πέντε χρόνια, μόνο 28% των περιουσιών επιστρέφονται.  Και σας ρωτώ:  Το 

Σχέδιο Ανάν λέει ότι θα απαγορευθούν οι προσφυγές στα ευρωπαϊκά δικαστήρια.  

Έχουμε νομικούς εδώ πέρα και ξέρουν ότι κανένας δεν μπορεί να στερήσει το δικαίωμα 

ιδιοκτησίας από κανένα πολίτη, παρά μόνο για κοινωφελείς σκοπούς.  Θα έχουμε 

χιλιάδες αγωγές πολιτών, των οποίων τυχόν η συμφωνία θα στερήσει τις περιουσίες, εις 

τα ευρωπαϊκά δικαστήρια, που θα ισοδυναμούν με δεκάδες δισεκατομμύρια ευρώ.  Το 
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δικαίωμα εγκατάστασης παραβιάζεται στα πρώτα τέσσερα χρόνια ολωσδιόλου και μετά, 

ύστερα από πολλά χρόνια -αν είναι ποτέ δυνατό- θα φτάσουμε το 28%.  Γίνεται 

αποδεχτή αυτή η διευθέτηση;  Είναι ένα ερώτημα στο οποίο με ειλικρίνεια πρέπει ο 

καθένας μας να απαντήσει.  Θα είναι δυνατή η εναρμόνισή μας με την Ευρωπαϊκή 

Ένωση, με δύο συμπροέδρους, με αναποτελεσματικούς μηχανισμούς λήψης 

αποφάσεων;  Η αξιοποίηση της Κύπρου σε συγκεκριμένες περιπτώσεις, η Ευρώπη θα 

χρειάζεται την άδεια της Τουρκίας, για να χρησιμοποιήσει τα ευρωπαϊκά κυπριακά 

εδάφη.  Θα το ανεχθεί η Ευρώπη;  Αμφιβάλλω και θα ’χουμε προβλήματα και με την 

Ευρώπη! 

 Ταχθήκαμε, ορθώς, υπέρ της αποστρατικοποίησης, γενικά.  Τώρα αφοπλίζεται η 

Κύπρος και παραμένουν τρεις χώρες που συντηρούν στρατιωτικές δυνάμεις στην 

Κύπρο.  Είναι σαφές ότι η Ελλάδα ασμένως θα δεχόταν πλήρη αποστρατικοποίηση.  

Κάποιοι άλλοι είναι οι οποίοι αντιδρούν.  Οι δε δυνάμεις του Οργανισμού Ηνωμένων 

Εθνών θα είναι αναποτελεσματικές σύμφωνα με τους όρους εντολής του Σχεδίου Ανάν.  

 Έποικοι.  Η παρουσία των εποίκων αποτελεί τμήμα εγκλήματος κατά της 

ανθρωπότητας.  Είναι αδιανόητη η νομιμοποίηση και πολιτογράφησή τους.  Αυτό δεν 

αποβαίνει απλώς εις βάρος των Ελληνοκυπρίων· κυρίως αποβαίνει εις βάρος των 

Τουρκοκυπρίων, που θα καθιερωθούν ως μια θλιβερή, ψηφοφοριακή μειοψηφία και, 

όπως είπα, θα οδηγηθούν σε μαζική έξοδο.    

 Υπάρχουν ανθρωπιστικές περιπτώσεις;  Υπάρχουν.  Θα είναι αυτό εις την 

ελεύθερη επιλογή του κράτους ν’ αποφασίσει ότι σ’ ειδικές περιπτώσεις σίγουρα είναι 

δυνατό να εφαρμόσει ανθρωπιστικά κριτήρια.  Όπως είναι το σχέδιο, και το τονίζω, με 

άμεσο ή έμμεσο τρόπο, το σύνολο των εποίκων πολιτογραφείται.  Όσοι έχουν τώρα 

διαβατήρια τα έχουν.  Αργότερα, όσοι έχουν εφτά χρόνια παρουσία στην Κύπρο, τα 

τέσσερα μετά την υπογραφή -όπως είναι και τα τέσσερα που δε θα μπορούμε να πάμε 
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απ’ εκεί- πολιτογραφούνται.  Ποιος έποικος δεν έχει εφτά χρόνια;  Συμπερασματικά, 

καταλήγω ότι με το Σχέδιο Ανάν ως έχει, επιμένω...  Ασφαλώς, αν γίνουν 

διαφοροποιήσεις, εδώ είμαστε, να το ξανασυζητήσουμε και να το δεχτούμε, αν αυτές οι 

τροποποιήσεις είναι ικανοποιητικές.  Καταλήγω, λοιπόν, στα εξής όσον αφορά το 

Σχέδιο Ανάν:   

1. ∆ιαλύεται η Κυπριακή ∆ημοκρατία.  

2. Εγκαθιδρύεται συνομοσπονδία δύο ισότιμων κρατών. 

3. Καταστρατηγούνται κατά τρόπο προσβλητικό ανθρώπινα δικαιώματα και βασικές    

ελευθερίες. 

4. Νομιμοποιούνται οι έποικοι και οδηγούνται σε εξαφανισμό οι Τουρκοκύπριοι, που 

συνιστούν την πιο τραγική πτυχή του κυπριακού προβλήματος. 

5. ∆εν είναι λειτουργικό και θα οδηγήσει σε εκρήξεις. 

6. ∆εν εναρμονίζεται με το ευρωπαϊκό κεκτημένο. 

7. Εδραιώνει πολιτικοστρατιωτική επικυριαρχία της Τουρκίας. 

 Υπάρχει πιθανότητα να γίνει κάτι;  Απαντώ:  ∆ώσαμε συγκεκριμένες προτάσεις για 

διαφοροποίηση ή απάλειψη προνοιών που συγκρούονται όχι με ό,τι εμείς θέλουμε αλλά 

με τους όρους εντολής του γενικού γραμματέα και με το ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Αν αυτά 

πραγματοποιηθούν, νομίζω πως δεν υπάρχει καμία πλευρά που δε θα αποδεχτεί το 

σχέδιο.  Όμως, αν δεν υλοποιηθούν αυτές οι αλλαγές, θα πρέπει ο καθένας με 

ειλικρίνεια ν’ απαντήσει αν το δέχεται ή όχι, γιατί πολύ φοβούμαι ότι αρχίζουν να 

ωριμάζουν σκέψεις για αποδοχή του σχεδίου ως έχει.  Και μάλιστα, λόγω του ότι 

γίνονται διαδηλώσεις στην άλλη πλευρά, που είναι, όπως είπα, και υπέρ του Σχεδίου 

Ανάν.   

 Και μερικά ερωτήματα.  Μπορούν να μας υποχρεώσουν να αποδεχθούμε αυτό το 

σχέδιο;  ∆εν είμαστε Ιράκ, για να μας πουν ότι θα κάνουν πόλεμο, για να μας το 



 194

επιβάλουν.  Θα διακοπεί η διαδικασία, αν το σχέδιο δεν γίνει αποδεκτό;  Ασφαλώς όχι. 

Ένα περιφερειακό πρόβλημα θα απασχολεί πάντα και τον Οργανισμό Ηνωμένων 

Εθνών και τα περιφερειακά σώματα.  Ίσα-ίσα, μια τακτική προσφυγή μας στη Γενική 

Συνέλευση του ΟΗΕ δε θα λύσει το θέμα, αλλά θα επαναλαμβάνει τις αρχές πάνω στις 

οποίες θα πρέπει να λυθεί το Κυπριακό.  Οι θιασώτες της αποδοχής του σχεδίου ως 

έχει μας προειδοποιούν με το «κάθε πέρσι και καλύτερα».  Και, ξέρετε, έχουν δίκαιο.  

Αλλά γιατί;  Γιατί εκεί οδηγεί η δική τους πολιτική.  Συνεχώς έκαναν μονομερείς 

υπαναχωρήσεις με την ιδέα ότι αυτό θα μας έδινε λύση, δε γινόταν λύση και οι Πόντιοι 

Πιλάτοι την επόμενη φορά θεωρούσαν τις δικές μας υποχωρήσεις ως δεδομένες και 

αναζητούσαν λύση ίσης απόστασης μεταξύ των συνεχώς υποβαθμισμένων δικών μας 

αιτημάτων και αναβαθμισμένων αιτημάτων της Τουρκίας. 

 Και τώρα σας προειδοποιώ, δεδομένου ότι αφέθη να νοηθεί ότι το Σχέδιο Ανάν, 

κατά το μάλλον ή ήττον, είναι αποδεκτό από τη δική μας πλευρά,  ενώ η τουρκική 

πλευρά το απορρίπτει, το επόμενο θα είναι κάτι μεταξύ του Σχεδίου Ανάν και των 

επόμενων αξιώσεων της Τουρκίας.   

 Στην ελληνική γλώσσα υπάρχει και η λέξη “όχι”.  Η επιθυμία Ελληνοκυπρίων και 

Τουρκοκυπρίων για λύση είναι αδιαμφισβήτητη.  Όχι όμως λύση που να νομιμοποιεί τη 

διχοτόμηση και τα επικυριαρχικά δικαιώματα της Τουρκίας, ενάντια στην οποία πρέπει 

να στρέφονται και οι Τουρκοκύπριοι.  Θέλουμε λύση που να οδηγεί σε επανένωση και 

συμβίωση.  Άλλοι μας λένε -και μάλιστα σοφοί- παρά να μη γυρίσει κανένας, καλύτερα 

να γυρίσουν λίγοι ή, παρά να καταπατούνται τα δικαιώματα όλων, καλύτερα μερικών.  

Αφέλεια;  Ευσεβοποθισμός;  Με το σχέδιο ως έχει όχι μόνο κανένας δεν επανέρχεται, 

αλλά μεταναστεύουν και οι Τουρκοκύπριοι.  Μας λένε ο χρόνος εδραιώνει τη 

διχοτόμηση.  Να τη νομιμοποιήσουμε, για να την  αποφύγουμε;  Ν’ αυτοκτονήσουμε, για 

να μην πεθάνουμε;  Γιατί αυτό περίπου μας λένε.   
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 Θα πρέπει να καταβάλουμε κάθε προσπάθεια για προσαρμογή του σχεδίου σε 

αρχές που να εγγυώνται την ενότητα του χώρου και του κράτους και τη διασφάλιση των 

ανθρωπίνων δικαιωμάτων.  Σημασία έχει όχι από πού αρχίζουμε αλλά πού 

τελειώνουμε.   

 Τι πρέπει να κάνουμε, αν δε διαφοροποιηθεί το σχέδιο;  ∆ε θα το 

προσυπογράψουμε, ασφαλώς!  Κι αν κάποιος λέει να το προσυπογράψουμε, ενώπιος 

ενωπίω με το λαό, να το καταθέσει.  Θα στραφούμε προς ουσιαστική διεθνοποίηση.  

Στη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ για εφαρμογή των δικών τους αρχών, στην Ευρώπη, με 

σύνθημα την εφαρμογή των δικών τους αρχών, του ευρωπαϊκού κεκτημένου.  Αν η 

Τουρκία θέλει την ευρωπαϊκή προοπτική, πρέπει να συμμορφωθεί προς το ευρωπαϊκό 

γίγνεσθαι.  Εμείς θέλουμε την Τουρκία μέσα στην Ευρώπη, όχι με τους δικούς της 

όρους αλλά με τους ευρωπαϊκούς όρους και αφού τερματίσει φυσικά την κατοχή.  Ρωτώ 

όμως:  Γιατί να περιληφθεί στην ιδρυτική πράξη ότι θα καλωσορίσουμε την Τουρκία 

χωρίς όρους;   

 Οι κινητοποιήσεις των Τουρκοκυπρίων ενάντια στον Ντενκτάς είναι μια πάρα πολύ 

θετική εξέλιξη.  Όμως είμαι βέβαιος ότι θα αντιληφθούν σύντομα ότι επιβάλλεται αλλαγή 

της πολιτικής της ίδιας της Τουρκίας, γιατί ο Ντενκτάς είναι απλώς γκαουλάιτερ της ίδιας 

της Άγκυρας, ακόμα, ότι είναι ανάγκη, και γι’ αυτούς και για μας, η λύση να είναι 

λειτουργική, σύμφωνη με το ευρωπαϊκό κεκτημένο, να διασφαλίζει τα ανθρώπινα 

δικαιώματα όλων των πολιτών και να μην επισημοποιεί τη δημογραφική αλλαγή μέσω 

των εποίκων, όπως προνοείται στο Σχέδιο Ανάν.  Για να είναι βιώσιμη μια λύση, πρέπει 

να σέβεται τα δικαιώματα όλων και να δημιουργεί, επαναλαμβάνω φορτικά, συνθήκες 

συμβίωσης και όχι χωριστής διαβίωσης.  Εμείς αυτά στηρίζουμε. Γι’ αυτά θα 

αγωνισθούμε. 

 Το σοσιαλιστικό κίνημα έχει μια περήφανη ιστορία και έχει μια ρεαλιστική πρόταση 
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για έξοδο από τα αδιέξοδα, για μια κοινωνική πολιτική καινούρια, μοντέρνα, για 

αξιοκρατία, για σύγχρονη κοινωνία.  Με τους ισχυρούς δεσμούς που έχουμε με το 

Ευρωπαϊκό Σοσιαλιστικό Κόμμα, μπορούμε να διασφαλίσουμε ευρωπαϊκή αλληλεγγύη.  

Αν ο λαός μάς εμπιστευτεί, αυτή η αξιοποίηση θα είναι πιο αποτελεσματική.  Η ενίσχυση 

της υποψηφιότητας του Σοσιαλδημοκρατικού Κινήματος, του προέδρου του 

Σοσιαλδημοκρατικού Κινήματος, εξυπηρετεί και τα εθνικά συμφέροντα και τις 

κοινωνικοοικονομικές ανάγκες αυτού του λαού. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λυσσαρίδη. 

 Κύριε Κλεάνθους, έχετε το λόγο. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Προβληματίστηκα και κατέληξα στην απόφαση μιας σύντομης παρέμβασής μου, 

γιατί δεν έχω σκοπό να απαντήσω σε διάφορους ισχυρισμούς συναδέλφων του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Εξάλλου, πολλά έχουν ήδη λεχθεί από άλλους 

συναδέλφους αλλά και στην ομιλία που ετοιμάστηκε εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 

ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

 Ακούγοντας πολλούς, πραγματικά, να αναφέρονται σε ζώντες και τεθνεώτες, 

σωστά βέβαια -και κυρίως στον αείμνηστο Γιάννο Κρανιδιώτη- που συνεισέφεραν σε 

αυτή τη μεγάλη επιτυχία της απόφασης της Κοπεγχάγης, διερωτήθηκα γιατί ούτε από 

τον κ. Αναστασιάδη ούτε από τους συναδέλφους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού δεν 

άκουσα έστω και μία αναφορά στην επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων αλλά και τη 

Μόνιμη Μικτή Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκής Ένωσης - Κύπρου.  Και, βέβαια, 
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σκοπός δεν ήταν να υποτιμηθεί το έργο της Βουλής, γιατί, φαντάζομαι, ο καθένας θα 

ήθελε να ευλογήσει και τα γένια του, σ’ αυτή την περίπτωση δίκαια.  Αλλά, έλα που ο κ. 

Τάσσος Παπαδόπουλος είναι ο πρόεδρος για συνεχείς θητείες!  Και, μάλιστα, όταν ήταν 

ενοποιημένη η επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων με την επιτροπή Εξωτερικών, 

σήκωσε ολόκληρο το βάρος και των επαφών και της εναρμόνισης με την Ευρωπαϊκή 

Ένωση.  Πώς θα γινόταν αυτό το πράγμα;  Ε, έπρεπε να θυσιαστεί το έργο της Βουλής, 

να υποτιμηθεί στα μάτια του λαού και βεβαίως και εμείς να το χωνέψουμε, δεν υπήρχε 

λόγος να γίνει αναφορά.  Ακόμα το ότι η Μικτή Κοινοβουλευτική Επιτροπή είναι η 

επιτροπή μέσα από την οποία ξεπήδησαν οι πιο ένθερμοι, οι πιο βασικοί 

πρωταγωνιστές και υποστηρικτές της υπόθεσης της Κύπρου για την ένταξή της...  Και 

δε χρειάζεται ν’ αναφέρω ονόματα πολύ βαρύγδουπα.   

 Ευτυχώς που υπάρχουν και οι ξένοι όμως.  Και ο κ. Κοξ, ο Πρόεδρος του 

Ευρωκοινοβουλίου, πέρα από τις σχετικές εκθέσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, αλλά 

και ο κ. Ρομάνο Πρόντι δεν παρέλειψαν να κάνουν αυτή την αναφορά και να εξάρουν 

και να επαινέσουν όχι απλά το έργο της επιτροπής, αλλά προσωπικά τον κ. Τάσσο 

Παπαδόπουλο.  ∆υστυχώς, ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος θα ακούει καλά λόγια από 

δεξιές συντηρητικές παρατάξεις, μόνο όταν βρίσκεται εκτός Κύπρου.   

 Αποφάσισα ακόμη μια πρωτοτυπία φέτος, προερχόμενος από τη Λάρνακα, να μην 

κάνω φέτος αναφορά, όπως συνήθιζα, στα χρόνια προβλήματά της, που, παρά τις 

βαρύγδουπες υποσχέσεις της απερχόμενης κυβέρνησης, παρέμειναν άλυτα.  ∆ε 

χρειάζεται να επαναλάβω ότι η κυβέρνηση Κληρίδη παραμέλησε τη Λάρνακα όσο καμιά 

άλλη προηγούμενη, μα κυρίως ότι ήταν αυτή που ενέπαιξε κατ' εξακολούθηση την 

επαρχία μου.  ∆ε χρειάζεται να αναφερθώ ιδιαίτερα, γιατί αυτό το έπραξαν ακόμα και οι 

συνάδελφοι του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, τους οποίους επαινώ.  Επιπλέον, τώρα πια 

η κυβέρνηση είναι απερχόμενη και η Λάρνακα μπορεί να εναποθέσει, ευτυχώς, τις 
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ελπίδες της στην κυβέρνηση της αλλαγής.   

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ακούστηκαν ισχυρισμοί για την ανάγκη επαναδιεκδίκησης της προεδρίας από τον 

κ. Κληρίδη, που ευτυχώς απαντήθηκαν αρκούντως πειστικά από τον κ. Μαρκίδη, με 

αποτέλεσμα να γίνει μια αυτοαποκάλυψη των προτεραιοτήτων και των δύο 

συναγερμικών υποψηφίων.  Αφού, λοιπόν, οι μύθοι και τα παραμύθια έχουν 

αποκαλυφθεί, να μου επιτρέψετε να αναφερθώ σε κάποια χαρακτηριστικά γεγονότα.  Σε 

γεγονότα που, μιας και συζητούμε περί προϋπολογισμών του κράτους, έχουν 

οικονομικές επιπτώσεις.  Ας δούμε, λοιπόν, πώς αυτά τα γεγονότα επηρέασαν τους 

προϋπολογισμούς, τα χρήματα των φορολογουμένων και το δημόσιο χρέος τα 

τελευταία χρόνια. 

 Ο κ. Αναστασιάδης, στην ομιλία του,  επί λέξει, μιλώ, υποστήριξε ότι, πέραν πάσης 

λογικής αμφιβολίας, η οικονομική διαχείριση της κυβέρνησης επιτελείται ορθολογικά 

χωρίς άσκοπες σπατάλες, με μοναδικό στόχο τη βελτίωση της ευημερίας των πολιτών.  

Ας δούμε με πολύ μικρά χαρακτηριστικά παραδείγματα πόσο δίκαιο έχει. 

 Πρώτο γεγονός 

 Το κόστος της προεκλογικής εκστρατείας για τις προεδρικές εκλογές του 1998 

ανήλθε, σύμφωνα με τους πιο συντηρητικούς υπολογισμούς, σε £250 εκατομμύρια, όσο 

δηλαδή και το κόστος αγοράς των πυραύλων S 300.  Το ποσό αυτό αναλογεί σε πάνω 

από πεντακόσιες λίρες για κάθε Κύπριο ψηφοφόρο, μιλώ και γι’ αυτόν που τον ψήφισε 

και γι’ αυτόν που δεν τον ψήφισε, ο οποίος πλήρωσε να εκλεγεί ο κ. Κληρίδης. 

 Ιδού η πρωτοτυπία της ∆ημοκρατίας της Μπανανίας.  Συνήθως, η κατηγορία για 

ανάδειξη ενός πολιτικού που χρειάζεται ψήφους είναι η χρηματική ή άλλως πως 

εξαγορά της ψήφου.  Εδώ, στη χώρα της Μπανανίας του κ. Κληρίδη, συνέβη ακριβώς 

το αντίθετο.  Ο κ. Κληρίδης κατάφερε, εκτός από την υφαρπαγή της ψήφου, να 
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αποσπάσει και ένα ποσό πεντακοσίων λιρών από τον κάθε Κύπριο ψηφοφόρο.  Όπως 

θα έλεγε και ο κ. Μαρκίδης στη νομική γλώσσα και σύμφωνα με το λεκτικό του ίδιου του 

ποινικού κώδικα, εδώ έχουμε απόσπαση χρημάτων διά ψευδών παραστάσεων.  Τελικά, 

οι S 300 πήγαν στην Κρήτη και ο κ. Κληρίδης έμεινε στην Κύπρο ξανά στο Προεδρικό.  

Σας αποκαλύπτω, κύριοι συνάδελφοι, ότι, γι’ αυτό τουλάχιστον το λόγο, η Κύπρος 

παίρνει θέση στο βιβλίο Γκίνες -κι αυτή είναι μια άλλη πρωτιά- για την ακριβότερη 

προεκλογική εκστρατεία που έγινε ποτέ στον κόσμο.  Αυτό ας μας γεμίσει με εθνικά 

αισθήματα περηφάνειας! 

 ∆εύτερο γεγονός 

 Οι S 300 ήταν η μεγάλη προκαταβολή του κόστους για την ανάδειξη του κ. 

Κληρίδη στην προεδρία.  Ακολουθεί το μετεκλογικό κόστος, αφού θα πρέπει να 

ανταμειφθούν οι υποστηρικτές.  Πού να τοποθετηθούν;  Κανένα πρόβλημα! Η 

εφευρετικότητα αυτής της διακυβέρνησης πραγματικά είναι εκπληκτική. 

 ∆ε θα αναφερθούμε εδώ σε αναρίθμητες περιπτώσεις ατόμων, ούτε και θέλω να 

προσωποποιήσω το θέμα, απλώς, ως παράδειγμα, θέλω να αναφέρω ότι κάποιοι 

τοποθετήθηκαν σε θέσεις που δημιουργήθηκαν ειδικά γι’ αυτούς, όπως στην περίπτωση 

του κ. Χρυσόστομου Σοφιανού στο προεδρικό, του κ. Μανώλη Χριστοφίδη και του κ. 

Πέτρου Βοσκαρίδη.  Οι περισσότεροι βεβαίως συνταξιούχοι.  Οι νέοι δεν πρέπει να 

βιάζονται. έχουν χρόνο μπροστά τους! 

 Μόνο γι’ αυτές τις περιπτώσεις, που αναφέρονται ενδεικτικά, το κόστος της 

προσωπικής υποστήριξης προς τον κ. Κληρίδη για τον Κύπριο φορολογούμενο 

ανέρχεται σε πολλές εκατοντάδες χιλιάδες λίρες.  Για παράδειγμα, για τον κ. Σοφιανό το 

κόστος τα τελευταία τριάμισι χρόνια, που είναι και συνταξιούχος, ανέρχεται σε διακόσιες 

δέκα χιλιάδες λίρες.  Για τον κ. Μανώλη Χριστοφίδη, το κόστος ανέρχεται, για τα 

τελευταία πέντε χρόνια, σε τετρακόσιες χιλιάδες λίρες, για τον κ. Βοσκαρίδη, σ’ ένα 
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ανάλογο ποσό. Τώρα σκεφτείτε...  Την ίδια ώρα πρέπει ο Κύπριος αγρότης, ο φτωχός 

βιοπαλαιστής, ο συνταξιούχος, ο άνθρωπος που παίρνει κοινωνικό βοήθημα, να τα 

βγάλει πέρα με ελάχιστα χρήματα, εξαντλώντας σ’ αυτούς τους ανθρώπους η 

κυβέρνηση την οικονομική της αυστηρότητα.  Έχει βέβαια κάποια λογική.  Εάν δεν 

εξοικονομήσει απ’ αυτούς τα χρήματα και από την αποδυναμωμένη μεσαία τάξη, πώς 

θα τα σπαταλά απλόχερα για τις ανάγκες της ανάδειξης ή της παραμονής τους στην 

εξουσία;  Οι αγώνες, ναι, πάντα χρειάζονται θυσίες! 

 Τρίτο γεγονός   

∆ε θυμάμαι ποιος έχει πει ότι, «εάν ένα ψέμα το πεις πολλές φορές, τότε θα γίνει 

πιστευτό ακόμη και από τον ίδιο τον εαυτό σου».  Το αξίωμα, λοιπόν, αυτό έχει την 

πλήρη εφαρμογή του στους συναδέλφους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού  και, για να μη 

νομίζετε ότι δε στοιχειοθετώ αυτό που λέγω, σας αποκαλύπτω ότι έχουμε διεξέλθει, μαζί 

με τους συνεργάτες μου, τις ομιλίες που έγιναν για τον προϋπολογισμό του κράτους για 

το έτος 1998 -προεκλογική χρονιά- και τις ομιλίες που έγιναν  μέχρι τώρα για το φετινό 

προϋπολογισμό.  Ακούστε αποκαλυπτικά αποτελέσματα:  Στη συζήτηση για τον 

προϋπολογισμό του 1998 η πιο συχνά αναφερόμενη φράση ήταν “ενιαίο αμυντικό 

δόγμα”.  Μετρήσαμε και πόσες φορές αναφέρθηκε αυτή η φράση, διακόσιες δεκαεπτά 

φορές.  Στη συζήτηση για το φετινό προϋπολογισμό του κράτους, η πιο συχνά 

αναφερόμενη φράση ήταν “δραματικές εξελίξεις”.  Το πόσες φορές αναφέρθηκε αυτή η 

φράση δεν είναι ακόμα σίγουρο.  Αυτό που έχουμε καταμετρήσει είναι ότι ο κ. 

Αναστασιάδης αναφέρθηκε σε δραματικές εξελίξεις τριάντα τέσσερις φορές μέχρι τώρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

Ο κ. Αναστασιάδης επεδίωξε να παρουσιαστεί δικαιωμένος δήθεν σε μια σειρά 

από προβλέψεις του.  Επειδή ήταν πολύ επιλεκτικός και μπορεί και να αδίκησε τον 

εαυτό του, θα του υπενθυμίσω ακόμα δύο πρόσφατες προβλέψεις του.  Στην πρώτη 
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πρόβλεψή του, ο κ. Αναστασιάδης, σε σχόλιο της αντιπολίτευσης για την 

πολυσυζητημένη “υπέρβαση”, ότι “πρόκειται για ανέκδοτο”, ανέφερε ότι «ανέκδοτα είναι 

αυτοί που τα λεν» και ότι «ο Γιαννάκης Ομήρου θα είναι ο επόμενος Πρόεδρος της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας».  Ευτυχώς, που δεν είναι και εδώ ο άνθρωπος να τα ακούει 

και να στεναχωριέται.  Ίσως έχει δίκιο ότι δεν επρόκειτο περί ανεκδότου, γιατί, εκτός 

από ανέκδοτο, κυρίως ήταν ένας μεγάλος πολιτικός εμπαιγμός. 

 Η δεύτερη πρόβλεψη του κ. Αναστασιάδη έχει σχέση με την εκλογή του κ. 

Χριστόφια στο αξίωμα του Προέδρου της Βουλής, καθώς και τα δεινά που δήθεν θα 

έφερνε αυτή η εκλογή στον τόπο.  Τα καταμετρήσατε, βεβαίως.  Ο μεγαλύτερος 

κίνδυνος ήταν, όπως έλεγε ο κ. Αναστασιάδης, ότι η εκλογή Χριστόφια θα εμπόδιζε την 

ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Και όπως, πράγματι, γνωρίζει ολόκληρος ο 

κυπριακός λαός, αυτή τη στιγμή δεν είμαστε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εξαιτίας του κ. 

Χριστόφια! 

 Κύριοι συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Τα παραμύθια, είτε νέα είτε παλιά παραμύθια, όπως θα ’λεγε και ο κ. Μαρκίδης, 

πάντα έχουν ένα τέλος.  Στις 16 του Φεβράρη του 2003 τα παραμύθια θα έχουν 

τελειώσει.  Γι' αυτό, όπως είναι πάντα η κατάληξη των παραμυθιών λέμε «αυτοί έζησαν 

καλά. τώρα είναι η ώρα του λαού να ζήσει καλύτερα»! 

 Ευχαριστώ. 

 (Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Νίκου Κλεάνθους τον Πρόεδρο της Βουλής 

αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Άριστος Χρυσοστόμου.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Επειδή συμφωνώ απόλυτα με τον προλαλήσαντα συνάδελφο κ. Χρίστο 

Πουργουρίδη, πράγματι κακώς συζητείται το Κυπριακό, όσο και όπως συζητείται, 

δηλαδή κάθε χρόνο με την ευκαιρία του προϋπολογισμού, δε θα μπω στον πειρασμό να 

καταθέσω απόψεις, παρά μόνο ίσως κάποια σχόλια.  Το μόνο που πρέπει να 

παρατηρήσω είναι ότι, όντας βουλευτής έξι χρόνια, δε νομίζω ότι, τουλάχιστον σ’ αυτή 

την εξαετία, είχα την ευκαιρία -όπως και όλοι οι υπόλοιποι συνάδελφοι- να συμμετάσχω 

πραγματικά σε συζητήσεις στη Βουλή για το Κυπριακό, αντάξιες των εξελίξεων που 

έχουμε ζήσει.   

 Παρά ταύτα, ακούγοντας το συνάδελφο κ. Κλεάνθους να σχολιάζει τις παλιές 

συζητήσεις το ’98 και για το ∆όγμα Ενιαίου Αμυντικού Χώρου, χωρίς να έχω την 

πρόθεση βέβαια...  Ήδη, κύριε Κλεάνθους, αναφέρθηκε δύο φορές, μία εσείς το 

αναφέρατε και μία εγώ τώρα...  ∆εν έχω την πρόθεση να το αναφέρω ακόμη διακόσιες 

τριάντα δύο φορές, για να ξεπεράσω το ρεκόρ εκείνο!  Θα πω όμως ότι, αν δε μένουμε 

στο γράμμα των πολιτικών που εξαγγέλλουμε, αλλά βλέπουμε το νόημα...  Γνωρίζουμε 

όλοι πολύ καλά ότι, πρώτον, ο ενιαίος χώρος εξακολουθεί να υπάρχει.  Απλώς έχουμε 

μάθει να μην τον σχολιάζουμε όσο παλαιότερα.  Αλλά το κυριότερο είναι ότι, πίσω απ’ 

αυτό το στοιχείο της στρατηγικής, τι βρίσκεται;  Αυτό που εννοούσε και ο πρόεδρος του 

κόμματός μας, ο κ. Αναστασιάδης, η συμπαράταξη της Κύπρου με την Ελλάδα.  Μία 

συμπαράταξη που αποτελεί μεγάλη κατάκτηση της πολιτικής των τελευταίων χρόνων, 

μια συμπαράταξη, η οποία, όπως εσείς οι ίδιοι της αντιπολίτευσης ομολογείτε, έδωσε το 

θαυμαστό αποτέλεσμα,  την ένταξη.  Αφού φροντίζετε πάντοτε να υπερτονίζετε τη 

συμβολή της Ελλάδας, μήπως και κανείς σκεφτεί ότι φυσικά η πρώτη πολιτική πίστωση 

για ένα τέτοιο επίτευγμα πάει στην κυβέρνηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας! 

 Παρά ταύτα, χάριν συζητήσεως, θα το δεχτούμε ότι η Ελλάδα έπαιξε το 
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σημαίνοντα ρόλο.  Για να τον παίξει όμως η Ελλάδα, θα πρέπει και στην Κύπρο να 

υπάρχει μία κυβέρνηση που να μπορεί να συμπορεύεται με την Ελλάδα.  Μια 

κυβέρνηση και μια πολιτική πλειοψηφία που να πιστεύει στις δυνατότητες της Ελλάδας 

χώρας μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Όχι φυσικά αυτοί που πριν λίγα χρόνια 

νόμιζαν και έκριναν ότι η Ελλάδα είναι “ξηπετσισμένος κουρκουτάς”!   

 Του χρόνου, λοιπόν, με μια ανανεωμένη κυβέρνηση, που θα συνεχίσει την 

πολιτική του ευρωπαϊκού εκσυγχρονισμού, θα συνεχίσει αυτή την πολιτική και όχι του 

ευρωσκεπτικισμού, τον οποίο τελικά, δυστυχώς, προσεταιρίζεται και ο κ. Τάσσος 

Παπαδόπουλος, όντας πρόεδρος της επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων.  Και λέω και 

ισχυρίζομαι ότι τον προσεταιρίζεται, υποβάλλοντας τον εαυτό του υπό την αίρεση του 

ΑΚΕΛ, που έχει διπλάσιο βάρος από το δικό του κόμμα.  Και στην όλη υποστήριξη της 

δικής του υποψηφιότητας, βεβαίως, το ΑΚΕΛ έχει το σημαίνον βάρος, όσον αφορά την 

κρίσιμη μάζα των ψήφων.  Και το ΑΚΕΛ είναι πολύ γνωστό για τον ευρωσκεπτικισμό 

του.  Αν, λοιπόν, του χρόνου συνεχίσουμε εδώ τη συζήτηση στα πλαίσια της πολιτικής 

του ευρωπαϊκού εκσυγχρονισμού, θα κάνουμε μια καλύτερη συζήτηση και για τη 

δημοσιονομική και οικονομική πολιτική.   

 Θέλω να ευχαριστήσω και να συγχαρώ τους λειτουργούς που υποστηρίζουν τις 

εργασίες της επιτροπής Οικονομικών και να επισημάνω ότι η φετινή έκθεση, που έχει 

κατατεθεί στην ολομέλεια από την επιτροπή Οικονομικών, είναι αναβαθμισμένη.  Είναι 

ιδιαίτερα αναβαθμισμένη στο τεχνικό της μέρος και αυτό παρά το γεγονός ότι πολιτικά 

σηματοδοτεί ένα πισωγύρισμα.  Έχουμε συζητήσει τα σχετικά με τη σύνταξη της 

έκθεσης δε θα αναλώσω το χρόνο μου σ’ αυτό.   

 Αναμενόταν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι θα ήταν προεκλογική η φετινή 

συζήτηση του προϋπολογισμού.  Φέτος όμως παίρνει μια ιδιαίτερη τροπή.  Συνάδελφοι 

του ΑΚΕΛ, του ιστορικού αυτού κόμματος, με την εξίσου ιστορική κληρονομιά του 
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σοβιετικού ολοκληρωτισμού, μας ειρωνεύτηκαν, γιατί, λέει, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός 

έχει δύο υποψηφίους.  Μα το ΑΚΕΛ δεν έχει κανέναν!  Είναι το μόνο κόμμα που αυτή τη 

στιγμή δεν τολμά κατά πρόσωπο -προβάλλοντας την πολιτική του και το πολιτικό 

μητρώο του, τα πεπραγμένα του- να απευθυνθεί στον κυπριακό λαό.  Γιατί, άραγε, και 

πάλι δεν έχει υποψήφιο το ΑΚΕΛ;  Γιατί κρύβεται πίσω από τον κ. Τάσσο 

Παπαδόπουλο;  Όταν, κύριοι συνάδελφοι, σ’ ένα κόμμα που εκπροσωπείται ένας στους 

τρεις πολίτες δεν μπορείτε και δεν έχετε το θάρρος να υποβάλετε τη δική σας πρόταση 

στις προεδρικές εκλογές, τότε μη σχολιάζετε τους άλλους!  Αντιλαμβάνομαι βεβαίως ότι 

μπορεί να υπάρχουν κάποια αισθήματα μειονεξίας, τα οποία νιώθουν οι συνάδελφοι του 

ΑΚΕΛ μπροστά σε αυτή την κατάσταση.  Όλα τα κόμματα έχουν υποψήφιο, όλα εκτός 

από το ΑΚΕΛ.  Οι ρίζες του ΑΚΕΛ, αγαπητέ συνάδελφε, κύριε Μιχαηλίδη, του 

Κομμουνιστικού Κόμματος Κύπρου δηλαδή, βρίσκονται στη Λεμεσό και, όπως είναι 

γνωστό, στη συντεχνία των ραπτών.   

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Είναι στον κ. Ντίνο που αναφέρεστε;  

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Στον κ. Θάσο Μιχαηλίδη.  ∆εν ακούσατε την παρατήρηση που έκανε και θα ήθελα 

να επισημάνω ότι του απαντώ με την ευκαιρία.   

 Άξιος συνεχιστής, αγαπητέ συνάδελφε κύριε Χρίστου, της παράδοσης αυτής που 

βρίσκεται στις ρίζες του ΑΚΕΛ, με τις συντεχνίες των ραπτών, βουλευτής του ΑΚΕΛ 

έσπευσε πρόσφατα να ράψει το κοστούμι του υποψηφίου.  Το κοστούμι ήταν καλό, 

πολλά υποσχόμενο, τελευταίας μόδας.  Έμεινε στα αζήτητα.  Το κοστούμι του 

εκσυγχρονιστή υποψηφίου έμεινε στα αζήτητα.  Τι να έγινε, άραγε, το κοστούμι του κ. 

Λιλλήκα;  Το κρατάει άραγε στο σπίτι του;  Εγώ λέω πως μπορεί να το χρειαστεί.  Αν 

όμως σκοπεύει ο Γιώργος Λιλλήκας να χρησιμοποιήσει πραγματικά αυτό το κοστούμι, η 
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φιλική μου συμβουλή θα ήταν να φύγει από το ΑΚΕΛ.  ∆εν μπορεί, δεν πρόκειται το 

ΑΚΕΛ να κατεβεί και να διεκδικήσει τις εκλογές με δικό του υποψήφιο.  Κρύβεται και 

φυγομαχεί.  

 Ακούγοντας όμως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις συζητήσεις για την οικονομική 

πολιτική, και ειδικότερα τη δημοσιονομική πολιτική, διότι κακώς, πολύ κακώς η έκθεση 

της επιτροπής Οικονομικών -της πλειοψηφίας της επιτροπής, όπως έγινε τώρα- κακώς, 

πολύ κακώς λέγεται ότι η έγκριση ή η απόρριψη του προϋπολογισμού ενός κράτους -το 

2003 το λέμε αυτό- δεν έχει καμία σχέση, λέει, με τη στάση της Βουλής απέναντι στην 

οικονομική πολιτική.  Μέχρις εδώ καλά!  Μπορεί, ίσως.  Γιατί δεν εξαντλεί ο 

προϋπολογισμός την οικονομική πολιτική.  ∆εν έχει καμία σχέση με την οικονομική 

πολιτική είτε στο σύνολό της είτε εν μέρει.  Μέρος της οικονομικής πολιτικής είναι η 

δημοσιονομική πολιτική.  Ο προϋπολογισμός δεν έχει σχέση με τη δημοσιονομική 

πολιτική.  ∆ιερωτώμαι τότε προς τι όλες αυτές οι συζητήσεις που κάνουμε εδώ τρεις 

ημέρες!   

 Αν, λοιπόν, είχα να σχολιάσω όλα όσα λέχθηκαν για την οικονομική και τη 

δημοσιονομική πολιτική, θα είχα πάρα πολλά να πω και δε θα τελείωνα ούτε μέχρι το 

πρωί.  Τόσες ανακρίβειες, τόσες μηδενιστικές σοφιστείες, τόσες αναλήθειες, τόσες 

άστοχες παρατηρήσεις, ιδιαίτερα από τους συναδέλφους του ΑΚΕΛ!   Ευτυχώς όμως 

για όλους μας υπάρχει ο περιορισμός του χρόνου. 

 Ο συνάδελφος, ο κ. Σταύρος Ευαγόρου, λυπάται και διαμαρτύρεται, διότι 

κακοποιούν κάποιοι, λέει, την οικονομική επιστήμη.  Θα ήθελα κι εγώ ως οικονομολόγος 

το επάγγελμα, τουλάχιστον στο παρελθόν, να διερωτηθώ ποια άραγε οικονομική 

επιστήμη κακοποιούν κάποιοι.  Την οικονομική εκείνη επιστήμη που είχε υποβάλει στο 

ΑΚΕΛ ότι στα τέλη του αιώνα αυτού δεν έπρεπε η Κύπρος να μεταρρυθμίσει το 

χρηματοοικονομικό της σύστημα και ότι, αν το έκανε, τα επιτόκια θα ανέβαιναν σε ύψη 
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δυσθεώρητα και θα καταστρέφονταν οι Κύπριοι πολίτες που είχαν δάνεια και χρέη;  

Αυτή η οικονομική πολιτική είναι τάχα που έχει κακοποιηθεί;   

 Ποια οικονομική πολιτική άραγε είναι που κακοποιούμε;  Κακοποιούμε την 

οικονομική πολιτική που όλα της τα βασικά συμπεράσματα καταλήγουν στην πολιτική 

της σύγχρονης οικονομίας της αγοράς, της κοινωνικής οικονομίας της αγοράς, που, 

πάνω κάτω, εφαρμόζεται και στην Ευρωπαϊκή Ένωση;   

 Ποια οικονομική επιστήμη είναι που κακοποιούμε άραγε;  Αυτή που υπέβαλε σε 

όλη τη συγκεντρωμένη οικονομολογική σοφία, όση και αν είναι αυτή, που βρίσκεται 

ανάμεσα στις δεκαπέντε χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που τους υπέβαλε να 

φτιάξουν την κατασκευή της σύγκλισης, τα κριτήρια της σύγκλισης, τα οποία εδώ και 

χρόνια το ΑΚΕΛ καταπολεμά ισχυριζόμενο ότι μόνο κόστος, δεινά και κακά θα φέρουν 

στην οικονομία, χωρίς να μπορούμε με αυτή την όποια οικονομική επιστημοσύνη 

κατέχουμε να εξηγήσουμε στους υπολοίπους και στους ανθρώπους που δεν οφείλουν 

να έχουν οικονομικές γνώσεις ότι, αν και εφόσον αποκατασταθούν οι ισορροπίες, αν 

απελευθερωθούν οι αγορές, τότε και μόνον τότε είναι που θα δουλέψει αυτή η οικονομία 

που έχουμε;  Αν είχαμε άλλη, όπως κάποιες άλλες που μελετήσατε εσείς επισταμένως, 

θα το συζητούσαμε.  Αυτήν έχουμε.  Μόνο τότε είναι που θα αποδώσει και εισοδήματα 

αλλά και πόρους κοινωνικής πολιτικής. 

 Η μεγαλύτερη πολιτική απάτη που γίνεται στην Κύπρο δεν είναι ίσως όλες αυτές 

που αναφέρατε.  Είναι αυτό το επάγγελμα το παρωχημένο, του βουλευτή άλλων 

εποχών, που αρκείται στο να υπόσχεται στον κόσμο λεφτά λες και τα φέρνει 

κληρονομιά από το θείο του!  Που δεν μπορεί να πει την αλήθεια, ότι θα έχουμε τόσα 

χρήματα διαθέσιμα -και για τις περιφέρειες, και για τις παραγωγικές τάξεις, και για τις 

διάφορες ομάδες συμφερόντων, και για τα έργα στα χωριά και τις κοινότητες- μόνο τόσα 

όσα μπορέσει να μας επιτρέψει να έχουμε μια σωστή δημοσιονομική διαχείριση.  Σαν 



 207

αυτή που είχαμε τα τελευταία χρόνια: με χαμηλά ελλείμματα.  Μόνο με χαμηλά 

ελλείμματα καταπολεμούμε το δημόσιο χρέος· δεν το καταπολεμούμε με ομιλίες στη 

Βουλή!   

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Πώς και ανεβαίνει το δημόσιο χρέος; 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Θα έρθω, αγαπητέ Σταύρο Ευαγόρου, και στο δημόσιο χρέος και θα δούμε πόσο 

ανεβαίνει.   

 Στο εξής όμως -και αυτό νομίζω ότι όλοι το έχουμε συνειδητοποιήσει- πολιτικές 

μας θα είναι σε μεγάλο βαθμό οι ευρωπαϊκές πολιτικές και ο κυπριακός λαός έχει 

αλάθητο κριτήριο και πάντοτε στις εκλογές πιστεύω ότι προκρίνει αυτούς που μπορούν 

να χειριστούν αυτές τις ευρωπαϊκές πολιτικές και όχι αυτούς που απλώς φωνάζουν 

συνθήματα.   

 ∆ε θα διερωτηθώ ποια ήταν η στάση του ΑΚΕΛ όλα αυτά τα χρόνια για τις 

ευρωπαϊκές πολιτικές -είναι καταγραμμένα όλα αυτά στα πρακτικά της Βουλής.  Ωστόσο 

θα υπογραμμίσω, γιατί είμαστε σχεδόν ένα μήνα πριν από τις προεδρικές εκλογές, ότι 

το ΑΚΕΛ, κύριο στήριγμα της υποψηφιότητας Παπαδόπουλου, βρίσκεται σε πλήρη 

δυσαρμονία και αντίθεση όχι μόνο με τα ευρήματα και τις τάσεις της σύγχρονης 

επιστημονικής έρευνας και της γνώσης στην οικονομολογία αλλά και με σχεδόν όλους 

τους διεθνείς οικονομικούς οργανισμούς.  Μπορούμε να ανατρέξουμε στα αρχεία μας, 

να δούμε τι ακριβώς έλεγε ο επικεφαλής του ΑΚΕΛ, ο Πρόεδρός μας της Βουλής, ο κ. 

Χριστόφιας, τι έλεγε για το “δαιμόνιο” ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο. 

 Έγινε λόγος, όμως, ειδικότερα για την κοινωνική πολιτική.  Ο κ. Ευαγόρου 

προβληματίζεται για τους φτωχούς, τον αριθμό των φτωχών, στην Κύπρο και την 

κατάσταση που υπάρχει στην κατανομή του εισοδήματος.  Καταρχάς δε χρειάζεται να 
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υπενθυμίσω -στην περσινή συζήτηση έγινε αυτό το πράγμα- ότι το όριο φτώχιας, όπως 

μετράται επιστημονικά με μεθοδολογία της ευρωπαϊκής στατιστικής υπηρεσίας, 

καταδεικνύει ότι η Κύπρος έχει το χαμηλότερο όριο φτώχιας από τις δεκαπέντε χώρες 

μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αυτό ως πληροφορία. 

 Θα έλεγα ότι στην Κύπρο του 2003 το ευπορότερο 10% του πληθυσμού όντως 

καρπούται το 50% του εισοδήματος -του εθνικού πλούτου, όπως είπε ο κ. Ευαγόρου.  

Του εισοδήματος, κατ’ ακρίβειαν -δεν είναι μετρημένος ο εθνικός πλούτος.  ∆ε μας είπε 

όμως ο κ. Ευαγόρου και για την Κύπρο του 1992 -για να ξέρουμε!  Αυτό το 10% που 

έχει το 50% είναι άραγε πολύ ή είναι λίγο;  Είναι περισσότερο ή είναι λιγότερο;  Η 

πολιτική που ακολουθείται τα τελευταία χρόνια το αυξάνει ή το μειώνει;  Εγώ σας 

υποβάλλω ότι είναι λιγότερο.  Εγώ σας υποβάλλω ότι είχε σημειωθεί βελτίωση στην 

κατανομή του εισοδήματος ακόμα και πριν από τη φορολογική μεταρρύθμιση.  

 Η φορολογική μεταρρύθμιση, που, ό,τι και να λέει η αντιπολίτευση, είναι έργο 

πρώτα της κυβέρνησης αυτής, έχει βελτιώσει τα πράγματα σε σημείο που να μπορούμε 

να μιλάμε για μια επαναστατική μεταρρύθμιση.  Βεβαιότατα, επειδή δε χρειάζεται να 

αντιδικούμε, θα μπορούσα να παραπέμψω -το έχω ξανακάνει- και την ολομέλεια και το 

σώμα αυτό, όλους τους συναδέλφους που ενδιαφέρονται, να τους παραπέμψω σε 

μελέτη που έχουν κάνει κάποιοι τρίτοι, αντικειμενικοί και κατά τεκμήριο αρμοδιότεροι 

ίσως από όλους μας, σε μελέτη που έχει κάνει η Μονάδα Οικονομικών Ερευνών του 

πανεπιστημίου, όπου και μπορεί να διαβάσει κανείς ότι ως ποσοστό του εισοδήματος -

διαβάζω στη δεύτερη σελίδα- τη μεγαλύτερη αύξηση θα έχουν τα νοικοκυριά που είναι 

στο φτωχότερο 10% του πληθυσμού.  Και βεβαίως αυτό επετεύχθη με τη φορολογική 

μεταρρύθμιση, η οποία ήταν καταρχήν πρόταση της κυβέρνησης, και παρ’ όλες τις 

αλλοιώσεις που έγιναν σε συνεννόηση ανάμεσα στη Βουλή και στην κυβέρνηση 

παραμένει και πιστώνεται σε αυτή την κυβέρνηση.  Μία κυβέρνηση νεοφιλελεύθερη και 
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άστοργη, όπως κατ’ επανάληψιν την έχει χαρακτηρίσει ο κ. Ευαγόρου και άλλοι 

συνάδελφοι, δε θα συγκατένευε, αν η Βουλή ήθελε να κάνει τη φορολογική 

μεταρρύθμιση τέτοια όπως κατέληξε. 

 Ο κ. Ευαγόρου ανέπτυξε και τη γνωστή φιλολογία για τα νεογέννητα.  Το κάθε 

νεογέννητο του κ. Σταύρου Ευαγόρου έχει πρόβλημα, γιατί σήμερα χρωστά 

περισσότερα ως επιμερισμό του δημοσίου χρέους της Κύπρου.  Λοιπόν, εγώ έχω μια 

κόρη επτά μηνών -νεογέννητο.  Έχω και ένα γιο εννιά χρονών, κύριε Ευαγόρου, 

γεννημένο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να σας ζήσει, κύριε Προδρόμου! 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε.  Γεννημένο το 1993.  Ο Γιώργος και η Ελένη, όπως χιλιάδες 

Γιώργηδες και Ελένες, παιδιά του κυπριακού λαού.  Όταν γεννιόντουσαν το 1993 ή το 

1992, αυτά τα νεογέννητα έβλεπαν τους γονείς τους να μπορούν να έχουν κατά 

κεφαλήν εισόδημα £3.102,90, δηλαδή £6.205,80 το κάθε ζεύγος.  Αυτά μπορούσαν να 

προσφέρουν οι γονείς του νεογέννητου του 1992, κύριε Σταύρο Ευαγόρου.  Τα νεότερα 

παιδιά μας, που γεννιούνται σήμερα, το νεογέννητο του Σταύρου Ευαγόρου που είπε ο 

ίδιος ότι δε θα ήθελε να γεννηθεί σήμερα, βλέπουν τους γονείς τους να έχουν 

υπερδιπλάσιο κατά κεφαλήν εισόδημα:  £6.696,80, δηλαδή £13.393,60 το ζεύγος.  

∆εκατρείς χιλιάδες, τριακόσιες ενενήντα τρεις λίρες αντί έξι χιλιάδες διακόσιες πέντε.  

Ποιο από τα δύο νεογέννητα, κύριε Ευαγόρου, να λυπόμαστε;   

 Το νεογέννητο του 1992 έβλεπε επιπλέον τα εισοδήματα αυτά των γονιών του, 

όσα κι αν ήταν, να ροκανίζονται γρήγορα από έναν πληθωρισμό που έτρεχε με 6,5% το 

1992.  Τώρα ο πληθωρισμός είναι γύρω στο 3% και, αν αφαιρεθεί η έκτακτη 

επιβάρυνση της φορολογικής μεταρρύθμισης που δε θα την είχαμε, που δε θα την 
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έχουμε συνέχεια, είναι ακόμα πιο κάτω ο πληθωρισμός.  Τα εισοδήματα των Κυπρίων 

πολιτών δε ροκανίζονται τόσο πολύ· αντέχουν.  Γι’ αυτό και η Κύπρος βρίσκεται στο 

δρόμο της πραγματικής σύγκλισης, της σύγκλισης όχι μόνο των αριθμών που μας 

έδωσαν την ένταξη μετ’ επαίνων, όχι μόνο των δεικτών του Μάαστριχτ αλλά της 

πραγματικής σύγκλισης των εισοδημάτων, των συντάξεων, της παραγωγικότητας.  Ένα 

δρόμο που η Ελλάδα χρειάστηκε χρόνια να τον διανύσει και ακόμα τον εξαγγέλλει ως 

στόχο ο Πρωθυπουργός, ο κ. Σημίτης.   

 Το νεογέννητο του 1992 ερχόταν στον κόσμο με ένα άλφα κατά κεφαλήν χρέος· 

γεγονός τετελεσμένο: το χρέος υπήρχε και θα έπρεπε κάποτε να αποπληρωθεί.  Τι 

γινόταν όμως τότε;  Τι έκανε για εκείνο το νεογέννητο η κυβέρνησή του, κυβέρνηση την 

οποία στήριζε το ΑΚΕΛ;  ∆ημιουργούσε κάθε χρόνο νέο χρέος με ρυθμό 4,8% -τόσο 

ήταν το έλλειμμα του 1992.  Σήμερα, μετά από μια μελετημένη και ορθότερη 

δημοσιονομική διαχείριση η κυβέρνηση επιβαρύνει το νεογέννητο με λιγότερο χρέος.  

Το δημοσιονομικό έλλειμμα είναι της τάξης του 2,5% με 2,8%.  Ποια κυβέρνηση, ποια 

δημοσιονομική πολιτική, κύριε Ευαγόρου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιφυλάσσει 

καλύτερη μοίρα στα νεογέννητα, στα παιδιά, στους εφήβους, στους νέους και στους 

γονείς, σε όλους τους Κυπρίους;   

 Όλα τα νεογέννητα, και του 1993 και του 2003, βλέπουν τη γιαγιά τους 

ικανοποιημένη, βλέπουν τις γυναίκες δικαιωμένες, γιατί έχουν την κοινωνική σύνταξη, η 

οποία στα χρόνια αυτής της “άστοργης” κυβέρνησης έχει αυξηθεί μερικές φορές.  ∆εν 

είναι άραγε αλήθεια ότι καλύτερο μέλλον για τους νέους μας επιφυλάσσει η πολιτική 

εκείνη που εξασφάλισε την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση;  Και αυτή η  

κυβέρνηση διαφύλαξε τη δύσκολη πορεία προς την ένταξη, ακόμα και την ώρα που ο 

εκπρόσωπος Τύπου του ΑΚΕΛ λύγιζε και έλεγε: «Αν τυχόν η Τουρκία πάει να 

υλοποιήσει τις απειλές της, να το ξανασκεφτούμε.  Ίσως και να πρέπει να μην 
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επιμείνουμε στην ένταξη».   

 Μας είπε τότε ο κ. Χριστόφιας ότι ήταν προσωπικές απόψεις του κ. Κατσουρίδη.  

Έριξαν στον Νίκο Κατσουρίδη το φταίξιμο, για να βγουν από τη δύσκολη θέση.  Όχι, 

κύριε Πρόεδρε, δεν ήταν έτσι τα πράγματα!  ∆εν ήταν προσωπική θέση του κ. 

Κατσουρίδη!  Όλο το ΑΚΕΛ έλεγε από το πρωί μέχρι το βράδυ, προφήτευε ότι δε θα 

γίνει ένταξη αλλά ευρωδιχοτόμηση.  Νιώθουμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να έχει 

γίνει κάποια ευρωδιχοτόμηση μετά την απόφαση της Κοπεγχάγης;   

 Να εξηγηθούμε όμως με κρυστάλλινο τρόπο και για τις μεγάλες στρατηγικές 

αποφάσεις που άλλαξαν πλέον τη μοίρα της Κύπρου, που τερμάτισαν την απομόνωση 

και τη μιζέρια στην οποία μας έσπρωχνε η εξωτερική πολιτική άλλων εποχών -οι 

πολιτικές του ∆ΗΚΟ και του ΑΚΕΛ.  Βγαίνει μετά ο κ. Πιττοκοπίτης, άλλος γνωστός 

θιασώτης της ευρωπαϊκής πολιτικής, και μας λέει ότι «όχι, δεν ήταν αυτή η πολιτική που 

άνοιξε το δρόμο στην Ευρώπη, ήταν από τον καιρό του Μακαρίου -τελωνειακή ένταξη- 

και από τον καιρό του μακαριστού του Σπύρου Κυπριανού».   

 ∆εν υποτιμούμε τη συμβολή κανενός.  Ούτε του Μακαρίου, ο οποίος, όταν επέλεγε 

την πορεία προς τους Αδεσμεύτους, στο περιθώριο, αφού πρώτα έμπαινε και η 

Βρετανία στην ΕΟΚ και εκ των πραγμάτων θα άλλαζαν πολλά πράγματα για την 

Κύπρο, συγκατένευσε και στην αίτηση τελωνειακής ένωσης.  Την ίδια ώρα, και αν 

ακόμα δεν πίστευε στην πορεία προς τους Αδεσμεύτους αλλά στην Ευρώπη, δύσκολα 

θα μπορούσε να κάνει πολλά πράγματα, γιατί οι φανατικοί υποστηρικτές του έβγαιναν 

στο δρόμο και φώναζαν: «ΕΟΚ - ΝΑΤΟ, το ίδιο συνδικάτο».  

 Όπως πολύ δύσκολη ήταν και η θέση του Γιώργου Βασιλείου, όταν ήταν 

Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας.  Εγώ ξέρω, δίνοντας πίστη στα λόγια του Θόδωρου 

Πάγκαλου, του οποίου Πάγκαλου ήταν στενός συνεργάτης ο μακαριστός Νίκος 

Κρανιδιώτης και ως τέτοιος μπόρεσε να περάσει την πολιτική αυτή για την οποία τον 
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ευγνωμονούμε και τον τιμούμε, ξέρω ότι τότε ο Γιώργος Βασιλείου... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Γιάννος Κρανιδιώτης. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Με συγχωρείτε! Γιάννος Κρανιδιώτης.  Ξέρω ότι τότε ο Γιώργος Βασιλείου -

Γιώργος είναι αυτός- εμποδιζόταν να κάνει έγκαιρα την αίτηση -επί ελληνικής 

προεδρίας- από το ΑΚΕΛ.  ∆εν είναι δα και κανένα μυστικό ότι το ΑΚΕΛ δεν ήθελε και 

δεν πίστευε στην πορεία της Κύπρου προς την Ευρώπη!  Τώρα το ΑΚΕΛ λέει -ο κ. 

Κατσουρίδης το έλεγε προψές από τηλεοράσεως- ότι δεν ήταν εκείνο που εμπόδιζε τον 

κ. Βασιλείου να προχωρήσει αλλά η βρετανική κυβέρνηση!  Προσέξτε τι έχουν φτάσει να 

λένε οι άνθρωποι, για να δικαιολογήσουν τα αδικαιολόγητα, ότι στήριζαν μια κυβέρνηση 

που έκανε ό,τι της έλεγαν οι Εγγλέζοι!  ∆εν ξέρω αν και πάλι ο κ. Χριστόφιας θα μας πει 

ότι ήταν απλώς μια προσωπική άποψη του κ. Κατσουρίδη!   

 Αυτό που ξέρω είναι ότι εξίσου ανυπόστατος είναι και ο άλλος ισχυρισμός, ότι την 

ένταξη τη χρωστάμε στην Ελλάδα.  Βεβαιότατα και τη χρωστάμε στην Ελλάδα!  Τη 

χρωστάμε όμως και σε εκείνες τις πολιτικές δυνάμεις που συντάχθηκαν με την Ελλάδα 

και επέτρεψαν στην Ελλάδα να βοηθήσει την Κύπρο.  Η ένταξη, κυρίες και κύριοι 

συνάδελφοι, η απρόσκοπτη ένταξη, αυτή η μεγαλειώδης επιτυχία της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας, πιστώνεται στην κυβέρνηση του Γλαύκου Κληρίδη, πιστώνεται ιδιαίτερα 

στη φωτισμένη πολιτική του Γλαύκου Κληρίδη και στους συνεργάτες του.  Πιστώνεται 

βεβαίως και σε πολλούς άλλους, σε όλους αυτούς που κατά καιρούς πολύ σωστά 

μνημονεύονται: τη Βουλή, τους διαπραγματευτές, ιδιαίτερα τον επικεφαλής της 

διαπραγματευτικής ομάδας, τον κ. Βασιλείου, που χαιρόμαστε να τον βλέπουμε να 

δικαιώνεται προσωπικά σε αυτή τη θέση μετά την περιπέτεια που είχε ως Πρόεδρος της 

∆ημοκρατίας εμποδιζόμενος να προχωρήσει στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά ακόμα και 
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στον πρώην Υπουργό Εξωτερικών, τον κ. Αλέκο Μιχαηλίδη, και στο σημερινό Υπουργό 

Εξωτερικών, τον κ. Κασουλίδη, στο τιτάνιο έργο της Νομικής Υπηρεσίας υπό τη 

διεύθυνση και την εποπτεία του Αλέκου Μαρκίδη, στις φιλότιμες προσπάθειες της 

δημόσιας υπηρεσίας, και ιδιαίτερα ορισμένων τμημάτων.  

 Πολιτικά όμως πιστώνεται στον Γλαύκο Κληρίδη.  Στην πολιτική επιλογή μας που 

θριαμβεύει.  Γι’ αυτό, λοιπόν, ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, τιμημένος και δικαιωμένος, 

με λαϊκή υποστήριξη που φτάνει σε ύψος 80% μπορεί, αν το θελήσει, να τερματίσει την 

πολιτική σταδιοδρομία του καταγραφόμενος στην πολιτική ιστορία ως ο άνθρωπος που 

έβαλε την Κύπρο στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ο Γλαύκος Κληρίδης έχει πια λάβει τη θέση 

ενός συμβόλου στη σύγχρονη πολιτική ιστορία της Κύπρου, συμβόλου διορατικότητας, 

σταθερότητας, επιμονής με υπομονή.  Συμβόλου έμπνευσης ως ο άνθρωπος που 

έδωσε και κέρδισε μάχες μέχρι τα ογδόντα τέσσερα χρόνια του.   

 Το ερώτημα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για όλους εμάς είναι πώς σήμερα θα 

διασφαλίσουμε τη συνέχεια, συνέχεια και όχι απαλλαγή από αυτή την πολιτική.  Οι 

δυνάμεις που διαφημίζουν απαλλαγή από την πολιτική που μας έχει εντάξει στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση είναι εκτός τόπου και χρόνου· δε βρίσκονται στο 2003.  Βρίσκονται 

στο τότε, πριν, όταν έλεγαν ότι δεν μπαίνουμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Τώρα θέλουμε 

μια πλειοψηφία που θα στείλει στο Προεδρικό και στην κυβέρνηση τις δυνάμεις που 

πιστεύουν στη συνέχεια της ευρωπαϊκής πορείας, στον ευρωπαϊκό εκσυγχρονισμό.  Και 

οι λύσεις υπάρχουν, οι προτάσεις υπάρχουν. 

 Μιλάμε λοιπόν για την Ευρωπαϊκή Ένωση, τους ευρωπαϊκούς χρόνους της 

Κύπρου· μιλάμε για το ευρωπαϊκό μας αύριο.  Το ποιον θα εκλέξει ο κυπριακός λαός θα 

το δούμε.  ∆εν μπορώ όμως να μην εκφράσω κάποιες απορίες προς τον κ. Τάσσο 

Παπαδόπουλο.  Οι απορίες είναι ρητορικές, κύριε Παπαδόπουλε.  ∆ε θέλω να 

εκμεταλλευτώ το γεγονός ότι προσωρινά δε θέλετε να χρησιμοποιήσ... δεν μπορείτε να 
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χρησιμοποιήσετε τη φωνή σας.  Το ερώτημα είναι:  Αν τυχόν -παρ’ ελπίδα, λέω εγώ, και 

συγχωρέστε με- αν τυχόν εκλεγεί ο κ. Παπαδόπουλος, αν ήταν ήδη Πρόεδρος τα 

τελευταία χρόνια, τα τελευταία δύο χρόνια, τι θα έκανε;  Θα συμπορευόταν με το ΑΚΕΛ, 

όταν σε αυτή την αίθουσα έδωσε μάχη, για να μη μεταρρυθμίσουμε το 

χρηματοοικονομικό μας σύστημα; -γιατί προέβλεπε καταστροφές, βιβλικές 

καταστροφές!  ∆εν ήταν αρνητικοί, όχι!  Έλεγαν ότι πρέπει να αλλάξει ο νόμος στο τέλος 

του 2003.  Έλεγαν: «Ποιος μας βιάζει;  Μην ακούτε αυτόν, τον κ. Βασιλείου, που έρχεται 

εδώ και μας πιέζει διαρκώς.  Κανένα πρόβλημα!  Η Κύπρος μέχρι την ένταξη μπορεί να 

το κάνει.  Η ένταξη θα γίνει το 2004». 

 Ε, λοιπόν, κύριε Παπαδόπουλε, αν κυβερνούσατε και αν εξαρτιόσασταν από αυτή 

την πλειοψηφία στο Κοινοβούλιο την οποία διαφημίζετε, δε θα μπορούσε να γίνει η 

χρηματοοικονομική μεταρρύθμιση.  Και η χρηματοοικονομική μεταρρύθμιση δεν είναι 

εναρμόνιση ενός νόμου!  Εξαρτιόντουσαν πάρα πολλοί άλλοι νόμοι, εξαρτιόντουσαν 

πάρα πολλά άλλα πράγματα της εναρμόνισής μας από την προηγούμενη μεταρρύθμιση 

του χρηματοοικονομικού συστήματος.  Και όχι μόνο η εναρμόνιση, βεβαίως!  Εξαρτάτο 

η ίδια η παρουσία της κυπριακής οικονομίας μέσα στο σύγχρονο κόσμο.  Τι θα γινόταν, 

λοιπόν, αν είχαμε αυτού του είδους την προεδρία που διαφημίζετε, αυτού του είδους την 

αλλαγή;  Πολύ απλά θα το πω, και δε δυσφημώ κανέναν ούτε κινδυνολογώ:  Η Κύπρος 

δε θα είχε εξασφαλίσει την ένταξη.  Πολύ απλό!  Επομένως, δε συκοφαντούμε το ΑΚΕΛ, 

όταν λέμε ότι τάσσεται υπέρ της ένταξης, αλλά ακόμα δεν έχει συνειδητοποιήσει και 

πολιτικά δεν έχει αποδεχτεί, σε όλο το εύρος των οργάνων του, δεν έχει ακόμα 

αποδεχτεί τις πολιτικές αυτές που επιφυλάσσει και εξυπακούει η ένταξη. 

 Επίσης θα ήθελα να ρωτήσω:  Αν τα προηγούμενα χρόνια είχαμε μια κυβέρνηση 

σαν αυτή που διαφημίζουν σήμερα, της απαλλαγής, αν είχαμε δηλαδή απαλλαγεί, τι θα 

αποφασίζαμε για τις σύγχρονες μεθόδους χρηματοδότησης που δίνουν τη δυνατότητα 
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της συνέργειας του ιδιωτικού με το δημόσιο τομέα;  Θυμάμαι σε αυτή την αίθουσα 

επίσης τον κ. Παπαδόπουλο να πρωτοστατεί για την ιδιωτική χρηματοδότηση, να 

προσπαθούμε να πείσουμε ότι η πολιτική που πρότεινε το ΑΚΕΛ -δημόσιο δανεισμό 

£200 εκατομμυρίων- όταν έχουν κάνει παντιέρα της δημοσιονομικής τους πολιτικής το 

δημόσιο χρέος...  Και εδώ διερωτάται ο πολίτης:  Πώς μπορεί αυτοί που μας έλεγαν 

πριν από λίγους μήνες να δανειστεί το κράτος αχρείαστα £200 εκατομμύρια για 

σκοπούς πολιτικού δογματισμού, διότι θέλουν το κράτος να τα κάνει αυτά, ενώ το 

κράτος μπορεί να τα κάνει με ιδιωτική χρηματοδότηση...  τι θα γινόταν λοιπόν;  Τι θα 

είχε αποφασίσει αυτή η πλειοψηφία της απαλλαγής;  Θα είχε αποφασίσει και άλλο 

δημόσιο χρέος και μετά άχαρις ρόλος για τους υπολοίπους να κάνουν αντιπολίτευση 

μετρώντας το χρέος των νεογεννήτων.  ∆εν είναι αυτός ο ρόλος των πολιτικών, των 

σύγχρονων πολιτικών, ο ρόλος τους είναι να παίρνουν σωστές αποφάσεις, με βάση τις 

σύγχρονες πολιτικές. 

 Θα έλεγα ακόμα, κύριε Πρόεδρε, ότι δε θα μιλήσω, βεβαίως, για την εθνική 

υπόθεση και τους χειρισμούς -με έχουν καλύψει άλλοι συνάδελφοι.  Ωστόσο, επειδή 

ήταν αρκετά προκλητικές οι αναφορές του κ. Λιλλήκα, θα ήθελα να πω ότι στην εποχή 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης -που βεβαίως ο κ. Λιλλήκας περίμενε να φέρει την 

ευρωδιχοτόμηση- έχει αναβαθμιστεί αυτή η παραδοσιακή και ευσεβοποθική 

προσπάθεια επαναπροσέγγισης και έχουμε περάσει σ’ έναν αναβαθμό:  Σήμερα μπορεί 

να γίνει πολιτικός διάλογος με τους Τουρκοκυπρίους και μάλιστα στη βάση των 

ευρωπαϊκών αρχών.   

 Όπως επίσης, για να καταλήξω, θα πω ότι γίνεται πολλή φιλολογία για τον 

ενταφιασμό των Ιδεών Γκάλι.  Μύθοι και παραμύθια υπάρχουν πολλά.  Αυτό όμως που 

ξεχνάμε είναι το ότι οι Ιδέες Γκάλι δεν ήταν θέμα συζητήσεως:  Είχαν απορριφθεί 

προκαταβολικά από τον Ραούφ Ντενκτάς.  Ας μην αναλωνόμαστε.   
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 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα επιγραμματικά επί προσωπικού, επειδή λυπάμαι γιατί ο 

κ. Σταύρος Ευαγόρου σκόπιμα έχει πει ανακρίβειες από του βήματος της Βουλής 

ισχυριζόμενος ότι είναι δική μου προσωπικά πρόταση που υιοθετήθηκε από την 

αντιπολίτευση για τα εισοδηματικά κριτήρια, να επαναλάβω για πολλοστή φορά -και να 

την καταθέσω και για τα πρακτικά της Βουλής- την επίσημη πρόταση του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού (σηκώνει ψηλά το έγγραφο και το δείχνει στους βουλευτές), που 

κατατέθηκε γραπτώς στην επιτροπή Οικονομικών και σε όλους τους ενδιαφερόμενους, 

για τη φορολογική μεταρρύθμιση.  Η πρότασή μας ήταν καθολικό επίδομα τέκνου, 

επίδομα τέκνου για όλους και για όλα τα παιδιά.  Πρόσθετα, λέγαμε εμείς, για τα 

αποδεδειγμένα χαμηλά εισοδήματα να δοθεί αυξημένο επίδομα.  ∆εν είπαμε ποτέ εμείς 

να αφαιρεθεί επίδομα από κανέναν.  Το αποτέλεσμα ήταν αυτή η νομοθετική κακοτεχνία 

που έχουν φτιάξει τα δύο κόμματα, το ∆ΗΚΟ και το ΑΚΕΛ, η οποία αυτές τις μέρες 

καταγγέλλεται από όλες σχεδόν τις συνδικαλιστικές οργανώσεις και με την οποία, υπό 

το πρόσχημα της κοινωνικής πολιτικής, ευνοούμε τους φοροφυγάδες -και βεβαίως 

ελπίζω κάποτε να δεήσουν να το αλλάξουμε.  Αλλά, όμως, αν κάνουμε νομοθετικές 

κακοτεχνίες, πώς και γιατί να δώσουμε την εξουσία και τη δύναμη σε αυτές τις πολιτικές 

δυνάμεις να παίρνουν άλλες αποφάσεις και να κάνουν κανονικές κακοτεχνίες; 

 Θα αποχωρήσω από το βήμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέγοντας ότι κατανοώ 

τις αναφορές που έγιναν από τους συναδέλφους παρά το ότι δεν μπορώ να απαντήσω 

σε όλους -έχει εξαντληθεί ο χρόνος.  Κατανοώ ειδικότερα τις αναφορές που έχουν γίνει 

στις δυσκολίες που έχει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός ενόψει των προεδρικών εκλογών.  

Έτσι είναι τα πράγματα:  Είναι δύσκολες οι αποφάσεις, είναι κρίσιμες οι συνθήκες.  Και 

βεβαίως θα δείξω και εγώ κατανόηση, όταν θα έχουν το κρίσιμο δίλημμα οι συνάδελφοι 

του ΑΚΕΛ και του ∆ΗΚΟ στο δεύτερο γύρο να διαλέξουν ανάμεσα στον Γλαύκο Κληρίδη 

και τον Αλέκο Μαρκίδη.  
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πάνω σε προσωπική βάση και προσωπική ερώτηση που μου 

υπέβαλε ο κ. Προδρόμου.   

 Καταρχάς, μετά το τελευταίο του αστείο, δε θα απαντούσα, γιατί δείχνει ότι είναι 

ανέκδοτα που λέει.  Ο κ. Προδρόμου δεν παρατηρεί ότι για δύο χρόνια έχουν εγκριθεί 

από την επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εφτακόσια είκοσι νομοσχέδια ομόφωνα, 

και με τις ψήφους του ΑΚΕΛ, και θυμάται τα δύο για τα οποία είχαν διαφωνία και κρίνει 

όλη τη θέση του ΑΚΕΛ για την Ευρωπαϊκή Ένωση και την πορεία από αυτά τα δύο 

νομοσχέδια.  Να μην του αναφέρω άλλα τέσσερα που βουλευτές του ∆ΗΣΥ 

διαφώνησαν!   

 ∆εύτερον, ρωτά τι θα έκανα, αν ήμουν...  Απλή η απάντηση, την έδωσε ο ίδιος και 

τον ευχαριστώ που μου δίνει αυτά τα εύσημα.  Εάν την εποχή που, όπως οι ίδιοι 

έλεγαν, εκλιπαρούσα το ΑΚΕΛ να με υποστηρίξει τόλμησα και υποστήριξα αυτά που, 

κατά τη γνώμη μου, ήταν σωστά, πόσο μάλλον τώρα που τους έμεινα. εδκιαλέξαμε 

πλέον!  Και θα σας μείνω και εσάς!  Αν η εξάρτησή μου ήταν τόση από το ΑΚΕΛ...  

Ειλικρινά, θέλω από χθες, με αυτά που είπε ο κ. Λευτέρης Χριστοφόρου και αυτά που 

είπε σήμερα ο κ. Προδρόμου...  Μπαίνω στον πειρασμό να κάνουμε και εμείς αποχή 

από τον προϋπολογισμό, να δούμε πώς θα τον περάσουν! 

Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Να κάνουμε δωδεκατημόρια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το λόγο έχει ο κ. Κατσουρίδης. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆εν ξέρω από πού να ξεκινήσω μετά την παρέμβαση του κ. Προδρόμου.  

∆ιερωτήθηκε ο κ. Προδρόμου, αν κυβερνούσε ο Τάσσος Παπαδόπουλος, τι θα γινόταν 

στην Κύπρο.  Πέρα από την απάντηση του κ. Παπαδόπουλου, εγώ του λέω ότι θα 

κυβερνήσει και η απορία του θα λυθεί.   

 Θέλω να θυμίσω ότι τα ίδια έλεγαν, όταν περιέγραφαν σαν κομμουνιστή -και 

μιλούσαν για κομμουνιστικό κίνδυνο και μπαμπούλα- τον κ. Γιώργο Βασιλείου, που 

τώρα τον επαινούν.  Όποιος εξυπηρετήσει, καθ’ οιονδήποτε τρόπο, την πολιτική του 

Συναγερμού μεταβάλλεται από κομμουνιστή σε Ευρωπαίο ή από Ευρωπαίο σε 

κομμουνιστή, ανάλογα με την εξυπηρέτηση.  Τα ίδια έλεγαν και για τον κ. Χριστόφια 

πριν να αναδειχθεί Πρόεδρος της Βουλής.  Πάλι πρωτοστατούσε ο κ. Προδρόμου.  

Θέλω να χαιρετίσω το γεγονός ότι ο νεότερος ή ένας από τους νεότερους βουλευτές και 

μέλη της ηγεσίας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού έχει τόσο σύγχρονο λόγο, που 

καταφεύγει στη Σοβιετική Ένωση, στη δεκαετία του ’20, στον αντικομουνισμό, στους 

χαρακτηρισμούς και πολλά άλλα!  Σημαίνει ότι δεν κινδυνεύουμε και πολύ εμείς του 

ΑΚΕΛ.   

 Ακόμα φαίνεται ότι αναλαμβάνει και μία άλλη σκυτάλη ο κ. Προδρόμου, των 

ανεκδότων, γιατί με ανέκδοτο έκλεισε την ομιλία του.  Επιπρόσθετα, θέλω να πω ότι η 

αριθμητική του είναι τέτοια, που, αν είναι με τον ίδιο τρόπο που μέτρησε και τις 

πιθανότητες του κ. Μαρκίδη, λυπούμαι πραγματικά για την τύχη που θα έχει ο κ. 

Μαρκίδης.   

 Ο κ. Προδρόμου απέφυγε να αναφερθεί στο Κυπριακό, γιατί, όπως είπε, συμφωνά 

με τον κ. Πουργουρίδη, ότι το Κυπριακό δεν πρέπει να συζητείται κατά αυτό τον τρόπο.  

∆εν είναι αυτός ο λόγος που το απέφυγε.  Ουδέποτε από αυτό το βήμα έκαμα αναφορά 
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σε πολιτικές θέσεις συναδέλφων, αλλά, αφού προηγουμένως διαστρέβλωσε τη θέση 

που είχα πει στην τηλεόραση, θα πω γιατί δε μίλησε.  Γιατί οι δικές του θέσεις 

παραδοσιακά ήταν πιο ακραίες από άλλους που κατηγορεί ως απορριπτικούς, γιατί 

πολύ πρόσφατα είχε άρθρο στις εφημερίδες που υιοθετούσε τη διχοτόμηση, γιατί δεν 

μπορεί να δεχθεί το Σχέδιο Ανάν και δεν έχει το θάρρος να το πει, ούτε με μετατροπές 

ούτε με αλλαγές.  Όταν θα έρθω στην επαναπροσέγγιση, θα σας διαβάσω θέσεις του κ. 

Προδρόμου “σύγχρονες, επαναπροσεγγιστικές και καθ’ όλα ομοσπονδιακές”.  

 Έκανε αναφορά στο ∆όγμα Ενιαίου Αμυντικού Χώρου και λέει ότι δε χρειάζεται να 

το αναφέρουμε τώρα, γιατί λειτουργεί και το βλέπει ο κόσμος ότι λειτουργεί.  Βεβαίως, 

το βλέπει, το είδε στα Ίμια, το είδε στην περίπτωση των S 300, το είδε στην περίπτωση 

της προέλασης στις Βρυσούλλες των Τούρκων, το είδε στην περίπτωση της ∆ερύνειας, 

όπου δολοφόνησαν ξυλοκοπώντας τον δικό μας και κανένας δεν κινήθηκε.  Κατά εσάς, 

έπρεπε να κινηθούμε.   

 Αναφέρθηκε και στο σοβιετικό ολοκληρωτισμό.  Το σοβιετικό ολοκληρωτισμό άστε 

τον, είναι χιλιόμετρα μακριά, δεκάδες χιλιόμετρα.  Στον κυπριακό ολοκληρωτισμό γιατί 

δεν αναφέρεστε;  ∆ε χρειάζεται να πάτε ταξίδια, για να ανακαλύψετε ποιοι εφάρμοσαν 

ολοκληρωτισμό στην Κύπρο!   

 Είπε ο κ. Προδρόμου ότι οι βουλευτές του ΑΚΕΛ και ειδικά ο κ. Λιλλήκας πρέπει 

να αισθάνονται μειονεξία, γιατί το κόμμα τους δεν έχει υποψήφιο, ενώ το δικό τους έχει, 

λέει, δύο.  Ούτε υπερκομματικός και ανεξάρτητος, λοιπόν, είναι ο Γλαύκος Κληρίδης 

ούτε υπερκομματικός και ανεξάρτητος ο Αλέκος Μαρκίδης. είναι υποψήφιοι του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού και αυτό πρέπει να καταλάβει ο κόσμος, τον οποίο 

εμπαίζουν, όταν του λένε ότι θα είναι Πρόεδροι όλων των Κυπρίων και όταν ειδικά 

κάνουν εκκλήσεις προς τους αριστερούς.  Ξέρουν πολύ καλά τι μπορεί να περιμένουν οι 

αριστεροί από την κυβέρνησή σας.  Το έπραξαν δέκα χρόνια.   
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 Κρύβεται, λέει, το ΑΚΕΛ πίσω από τον Τάσσο Παπαδόπουλο, δηλαδή να 

θεωρήσω ότι η υπέρβαση ήταν κρυφτούλης πίσω από τον κ. Ομήρου, με την ίδια 

λογική;  Ειρωνεύτηκε τον κ. Λιλλήκα για το κοστούμι.  Λοιπόν, το κουστούμι του κ. 

Λιλλήκα, κάνοντας αλλαγές στο στιλ της υπέρβασης, εδοκιμάσετε να το ράψετε στα 

μέτρα του κ. Ομήρου.  ∆ε σας βγήκε, τον εμπαίξατε τον άνθρωπο!  Τώρα το ερώτημα 

είναι:  Αυτό το κουστούμι -και, αν θέλετε, να σας διαβάσω πώς περιέγραφε ο κ. 

πρόεδρος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, τα έχω εδώ μαζί μου, τα χαρακτηριστικά του 

κ. Ομήρου και συνεπώς του κουστουμιού του- ταιριάζει στον κ. Γλαύκο Κληρίδη;  

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Είναι large size! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έκαμε και πάλι προσπάθεια ο κ. Πρόδρομος Προδρόμου...  ∆εν έχει κουραστεί 

αυτή η παράταξη της Κύπρου να προσπαθεί να πείσει τον κυπριακό λαό ότι το 35% 

είναι ανθέλληνες, ενώ αυτοί που είναι Έλληνες, βέβαια, πιο πολύ από όλους τους 

άλλους, φρόντισαν, ώστε οι υπέρτατες αξίες του ελληνικού πολιτισμού, η δημοκρατία 

και η ελευθερία, να καλοπεράσουν στα χέρια τους.  Και ξεχνούν ότι είναι αυτοί που 

φόρτωναν στην κυβέρνηση Σημίτη, από τηλεοράσεως, την ευθύνη για το φιάσκο των S 

300 και ξεχνούν ότι είναι αυτοί που έστελναν επιστολές και διαφωνούσαν με την 

ελληνοτουρκική προσέγγιση.  Και όλα αυτά εδώ που βλέπετε είναι πολύ συγκεκριμένες 

αναφορές, δηλώσεις και ομιλίες σας.  Και θα σας διαβάσω μετά και για τον καλό 

Τούρκο, που είναι ο νεκρός Τούρκος, εσάς τους επαναπροσεγγιστές!   

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Να μου επιτρέψετε να πω κάτι. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, δε θα επιτρέψω!  Εδώ το ΑΚΕΛ έχει ακούσει τα εξ αμάξης... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ό,τι θέλετε πέστε, μία παράκληση μόνο.  Μια παράκληση.  Μη χρησιμοποιείτε 

αυτό το “καλός Τούρκος, κακός Τούρκος”, για πότε ελέχθη...  Να σας πω γιατί;  Γιατί 

πιθανό να μας παρακολουθεί και η άλλη πλευρά και αναξέομε... Τις βλακείες που 

πιθανό να λέγαμε σε άλλους χρόνους...  ∆ε θα είναι σοφό σήμερα να χρησιμοποιούμε, 

επαναλαμβάνω, ενδεχόμενες ανοητολογίες του παρελθόντος, για να μεταδίδουμε 

εσφαλμένα μηνύματα στους Τουρκοκυπρίους.  Το πότε άρχισε, το πόσο η ιστορία έχει 

με την επαναπροσέγγιση, πέστε το έτσι είναι καλύτερα, αλλά αποφύγετε συνθήματα 

που έχουν σχέση με το παρελθόν όλων μας.  Αυτό είναι που λέω, κύριοι.  ∆ιότι μετά θα 

πάμε στα σχέδια Ακρίτας, τι θέλετε να πω τώρα, να αρχίσουμε τις ανοησίες;  Η 

παράκλησή μου είναι, η θερμή μου παράκληση, μην πάτε στην εποχή του μίσους 

μεταξύ Τούρκων και Ελλήνων, Τουρκοκυπρίων και Ελληνοκυπρίων.  Απλώς αυτή την 

έκκληση κάνω σε εσάς και να το αξιοποιήσετε, όπως θέλετε, άλλως πως θα σας 

απαντήσω. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Αναστασιάδη, θα δεχθώ την παράκληση, όχι γιατί θα μου απαντήσετε.  Αλλά 

λέω ότι αυτό είναι του 1996.   

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Έννεν που το Συναγερμό. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι από το Συναγερμό;  Επιμένετε να το διαβάσω, δηλαδή, εσείς;  Θέλετε; 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Όχι, μην το διαβάσετε... 
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Αν είναι απόφαση κομματική, διαβάστε την, κύριε Κατσουρίδη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συνεχίστε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Προδρόμου έκανε και αναφορά βέβαια σε οικονομικά θέματα.  ∆ε 

χρειάζεται να μας πείσει πλέον, μας έχει πείσει, ότι υιοθετεί ακριβώς τις πιο 

αντιδραστικές οικονομικές πολιτικές, αυτές που δεν υιοθετεί η πλειοψηφία των 

ευρωπαϊκών δυνάμεων.  Όλα μετρούν από το αποτέλεσμα.  Είναι γεγονός ότι τα 

τελευταία χρόνια αυξάνονται και πληθύνονται όσοι είναι κάτω από το όριο της φτώχιας 

στην Κύπρο, με τον έναν ή τον άλλο τρόπο μέτρησης.  Είναι γεγονός ότι μειώνονται τα 

μικρομεσαία στρώματα, κλείνουν επιχειρήσεις συνεχώς, είναι γεγονός ότι εξαφανίζονται 

οι αγρότες, είναι γεγονός ότι μειώνονται τα πραγματικά εισοδήματα των εργαζομένων.  

Και άκουσα και την άποψη ότι, λέει, για πρώτη φορά ο ρυθμός των εισοδημάτων είναι 

πιο πάνω από το ρυθμό της παραγωγικότητας.  Επειδή κατέβηκε ακριβώς πολύ ο 

ρυθμός της παραγωγικότητας, τα εισοδήματα, όχι τα πραγματικά όμως...  Τα 

πραγματικά έχουν μειωθεί, κύριοι συνάδελφοι, και έχουν μειωθεί, γιατί, όταν μιλούμε για 

εισοδήματα είναι πολλά πράγματα που πρέπει να λάβουμε υπόψη, από τον  

πληθωρισμό και το φόρο προστιθέμενης αξίας μέχρι τους φόρους των δήμων και τα 

πάντα.   

 Είπε ο κ. Προδρόμου...  Είναι τόσα πολλά που δεν ξέρω τι θα προλάβουμε.  

Μίλησε για το κατά κεφαλήν εισόδημα και το κατά κεφαλήν χρέος.  Μα οι αριθμοί είναι 

εκεί και λένε ότι έχει διπλασιαστεί.  Τώρα ο ίδιος πώς καταφέρνει ταχυδακτυλουργικά να 
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τα βγάζει διαφορετικά είναι θέμα δικό του.  Είπε ο κ. Προδρόμου ότι η φορολογική 

μεταρρύθμιση είναι δουλειά της κυβέρνησης.  Στη συνέχεια της ομιλίας του είπε ότι η 

φορολογική μεταρρύθμιση κατέληξε όπως κατέληξε, επειδή συγκατένευσε η κυβέρνηση, 

διαφορετικά δε θα κατέληγε έτσι.  Συγκατένευσε σε τι;  Στις προτάσεις και τις αλλαγές 

της Βουλής.  Σε ένα λεπτό αυτοαναιρεθήκατε.  

 Ήγειρε και ένα θέμα προσωπικό για τον κ. Ευαγόρου και λέω ότι αυτό το θέμα 

μπορεί να λυθεί.  Ο κ. Ευαγόρου με πληροφόρησε ότι έχει στα χέρια του την 

επεξεργασία των εισοδηματικών κριτηρίων.  Ο ισχυρισμός είναι ότι είναι επεξεργασία 

που έγινε από τον κ. Προδρόμου και είναι εύκολο να διαπιστωθεί και να διαπιστώσει και 

ο ίδιος αν είναι ο γραφικός του χαρακτήρας. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Να απαντήσω τότε.  ∆εν ήθελα να πω ποιου γραφικός χαρακτήρας είναι.  Θα σας 

το φέρω. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έγινε πολλή αναφορά είπε ο κ. Κλεάνθους αυτή τη φορά στις δραματικές εξελίξεις.  

Έγινε πολλή αναφορά, κύριε Κλεάνθους, και στην Ευρώπη και είναι η δεύτερη φορά 

που το δοκιμάζει ο Συναγερμός αυτό το πράγμα, να παρουσιαστούν οι υπόλοιποι και 

ιδιαίτερα το ΑΚΕΛ ότι δεν είναι Ευρωπαίοι.  Καταρχάς, δεν ξέρω από πού έχουν το 

δικαίωμα να μοιράζουν πιστοποιητικά.  Αυτοί που τώρα εξαίρουν και εξάρουν το ρόλο 

του κ. Γιάννου Κρανιδιώτη, αλλά, όταν η κυβέρνηση του Γιώργου Βασιλείου έφερε την 

πρόταση για ίδρυση διεύθυνσης ευρωπαϊκών υποθέσεων στο Υπουργείο Εξωτερικών, 

για να την αναλάβει ο Γιάννος Κρανιδιώτης, διαφώνησαν στην επιτροπή Εξωτερικών. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Μα πού το έχεις τούτο σημειωμένο; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Το 1992, βρέστε τα πρακτικά της επιτροπής Εξωτερικών.   

 Είπε ο κ. Προδρόμου -και θεωρεί ότι λέει επιχείρημα- ότι είπα εγώ στην τηλεόραση 

-και είπα- ότι, αν συνεπάγεται η ένταξη την προσάρτηση των κατεχομένων, τότε να 

ξανασκεφτούμε τη θέση μας.  ∆εν ξέρω αν έχει κανέναν που λέει το αντίθετο.  Και, όταν 

λένε ο Σημίτης και ο Κληρίδης «δε θυσιάζουμε την Κύπρο για την ένταξη», δεν 

καταλαβαίνω τι διαφορετικό λένε.  Λένε ουσιαστικά ότι, εάν θα χάσουμε τα κατεχόμενα, 

δε θα το θυσιάσουμε αυτό το πράγμα για την ένταξη.  Αν εσείς έχετε άλλη άποψη, 

πέστε την.   

 Και έγινε και αναφορά πάλι στον “ξηπετσισμένο κουρκουτά”.  Τι ήθελε να δείξει η 

φράση;  Πολύ απλά πράγματα, την οικονομική αδυναμία, τότε, εκείνη τη στιγμή, κατά 

την κρίση του κ. Χριστόφια, της Ελλάδας.  Τώρα ακούμε ότι για τους ίδιους λόγους, 

πέρα από τους όποιους πολιτικούς λόγους, η Ελλάδα μειώνει το στράτευμά της, η 

Ελλάδα θέλει μικρότερη δύναμη να σταθμεύει στην Κύπρο.  Τι σημαίνει αυτό το 

πράγμα;  Είναι κατηγορία;  Είναι ανθελληνισμός αυτό το πράγμα;  Ξέρετε τι είναι 

ανθελληνισμός;  Να λες ότι η ελληνική κυβέρνηση μεταξύ των Κυπρίων επιλέγει ποιους 

θεωρεί Έλληνες, ποιους δε θεωρεί Έλληνες, ποιους θεωρεί επικίνδυνους και ποιους 

θεωρεί ακίνδυνους.  Και αυτό κάνετε εδώ και λίγες μέρες, έστω και αν σας διαψεύδουν. 

 Έγινε αναφορά και στην ευρωδιχοτόμηση.  Ο φίλτατός μου και συνονόματός μου 

πρόεδρος του Συναγερμού, στις 12 Νοεμβρίου, δήλωσε, και το μοίρασε το ΚΥΠΕ, ότι, 

αν θέλουμε την ευρωδιχοτόμηση, τότε θα πρέπει να οδηγηθούμε στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση με άλυτο το Κυπριακό και να αναμένουμε τα επακόλουθα.  Τι διαφορετικό από 

τους κινδύνους που εμείς είχαμε επισημάνει;  Τι διαφορετικό ήταν η άποψη εκείνων που 

έλεγαν, «αν δεν υπογράψετε το σχέδιο ως έχει, τότε δε θα υπάρξει ένταξη»;  Είπαν ότι 

δέκα χρόνια ακούν τα ίδια από την αντιπολίτευση.  Στείρα κριτική... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 Άγονη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Άγονη. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Μηδενισμός. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μηδενισμός. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Πέστε του και άλλα! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ επαναλαμβάνω όσα λένε οι συνάδελφοι!  Μηδενισμός μιας κοινοβουλευτικής 

ομάδας που θεωρείται και αντιευρωπαϊκή και η οποία υπερψήφισε, όπως πολύ σωστά 

υπεδείχθη, όλα τα νομοσχέδια, εκτός από δύο περιπτώσεις, όταν εσείς διαφωνήσατε 

για τέσσερα νομοσχέδια.  Αν από εδώ θα κριθεί η ευρωπαϊκότητα, χάνετε κατά δύο 

μονάδες!  Πρέπει να βρείτε και γι’ αυτό μέτρο.  Μία ζωή ως παράταξη είχατε το μέτρο 

του ποιος είναι Έλληνας.  Εμείς νιώθαμε ότι είμαστε από άλλο πλανήτη για πολλές 

δεκαετίες.  ∆ιότι δεν κουραζόσασταν μέρα-νύκτα να λέτε ότι είμαστε ανθέλληνες.  Και 

κάποιοι από εσάς σαν καλοί Έλληνες έκαμαν ό,τι έκαμαν το ’74.  ∆έκα χρόνια υπάρχει 

μία συγκεκριμένη πολιτική και αυτήν αντιμετωπίζουμε. όπως πολιτεύεστε, 

αντιπολιτευόμαστε.   

 Εμείς όμως κάναμε υπέρβαση.  Μόνο σε αυτή τη θητεία... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κι εσείς; 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Βεβαίως, πριν από εσάς.  Πολύ πριν από εσάς, κύριε Αναστασιάδη.  Ψηφίσαμε 

Μακάριο εμείς.  Αυτή και αν ήταν υπέρβαση!  Τον στηρίξαμε, όταν κάποιοι άλλοι, εν 

ονόματι της πατρίδας, της θρησκείας και της οικογένειας, τον κυνηγούσαν να τον 

σκοτώσουν.  Και δεν μπορούν μέχρι σήμερα κάποιοι να απαλλαγούν από το σύνδρομο.  

υστερία παθαίνουν μόλις αναφερθεί το όνομα “Μακάριος”.   

 Εκατόν εξήντα τρεις προτάσεις νόμου και νομοσχέδια.  ∆εκαπλάσιες προτάσεις 

από εσάς προς την κυβέρνηση του Γλαύκου Κληρίδη και υπομνήματα, αυτή είναι 

“στείρα” αντιπολίτευση!   

 Μας ρώτησαν ποιο μοντέλο οικονομίας θα εφαρμόσουμε.  Το μοντέλο της μικτής 

οικονομίας, που είναι στα καταστατικά και τα ιδεολογικά έγγραφα του ΑΚΕΛ και το 

οποίο θριάμβευσε... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Όχι το κινέζικο; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ...και απεκλήθη...   

 Κύριε Χριστοφόρου, εδώ είναι ο πρώτος δηλώσας ότι πρέπει να διδαχθούμε από 

το κινέζικο μοντέλο.   

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Άλλαξε και εκείνο! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λοιπόν, το μοντέλο που έκανε το οικονομικό θαύμα.  Λένε και έχουν γράψει 

δεκάδες συγγράμματα, για να γελοιοποιήσουν κάποιοι το Σπύρο Κυπριανού, από τις 

τάξεις αυτού του χώρου και κυρίως η εφημερίδα που τους εκφράζει, η “Αλήθεια”...  

Μέχρι κίτρινο βιβλίο εξέδωσαν.  Σήμερα λένε «ακούστε τι λέει ο κύριος τάδε και ο κύριος 
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τάδε από την Ευρώπη για την πολιτική του Κληρίδη και σωπάστε».  Αυτή είναι η καλή 

πολιτική, γιατί το λένε οι ξένοι.  Μα οι ξένοι είπαν ότι συνετέλεσε οικονομικό θαύμα η 

τότε διακυβέρνηση, που εσείς λέτε ότι ήταν κυβέρνηση που συμμετείχε το ΑΚΕΛ και 

μάλιστα ότι διάτασσε το ΑΚΕΛ τι θα γινόταν.  Είναι το οικονομικό μοντέλο της 

κυβέρνησης Βασιλείου, της πολιτικής Βασιλείου, που την ακολουθούσατε για 

τεσσεράμισι χρόνια...  

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Μην τα πείτε, διότι την κριτική που άκουσε ο Βασιλείου... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ...Και έχετε πρόβλημα μετά.  ∆ιότι τι να πείτε;  Να παραδεχθείτε αυτό που 

παραδέχθηκε ο κ. Πουργουρίδης στη συζήτηση μαζί μου στο ΣΙΓΜΑ, ότι χάριν 

μικροσκοπιμοτήτων κομματικών και της εξουσίας τορπιλίσατε την πορεία τότε προς τη 

διέξοδο για το Κυπριακό;  Λέτε ότι είμαστε δογματικοί.  Βρέστε τα πρακτικά της Βουλής, 

την πρώτη φορά που έγινε ευρεία φορολογική μεταρρύθμιση και εισαγωγή του φόρου 

προστιθέμενης αξίας, ποιες ήταν οι απόψεις από αυτό το βήμα, επί διακυβέρνησης 

Βασιλείου.  Εάν ήμαστε αυτοί που λέτε, θα ψηφίζαμε ΒΟΤ στις μαρίνες, την εταιρεία 

ιδιωτικού δικαίου στο “Φιλοξένια”;  Άλλο, αν ξεγελάσατε τη Βουλή και τους 

εργαζομένους και τελικά το κλείσατε.   

 Υπάρχουν επιτυχίες στην οικονομική πολιτική;  Υπάρχουν μέτρα τα οποία μπορεί 

ένας να χαρακτηρίσει φιλολαϊκά;  Βεβαίως.  Όμως από αυτά τα μέτρα ας μετρήσουμε 

πόσα ήταν πρωτοβουλία της κυβέρνησης, πόσα της Βουλής και πόσα αποτέλεσμα των 

αγώνων των εργαζομένων.  Στην πενταετία σας έχουμε ρεκόρ απεργιών, έχουμε ρεκόρ 

διάρκειας απεργίας.  Από το 1948, η δεύτερη μεγαλύτερη έγινε στα ξενοδοχεία του κ. 

Λόρδου, ο οποίος προχθές βγήκε και δήλωσε υποστήριξη προς τον κ. Κληρίδη, ωσάν 

να ήταν καμιά έκπληξη... 
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Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Τι σχέση έχει το ένα με το άλλο; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ωσάν να ήταν καμιά έκπληξη, είπα, κύριε Αναστασιάδη, δεν τα συσχέτισα.  Και για 

πρώτη φορά χρησιμοποιήθηκε αστυνομική βία εναντίον απεργών.   

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Μα, ξεχάσατε τους αμπελουργούς στο Προεδρικό; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τους αγρότες που πήγαν έξω από το Προεδρικό και μάλιστα τους δικούς σας.  

Γιατί μη μου πείτε ότι ο Κατσιάμαλης και οι άλλοι είναι του ΑΚΕΛ!   

 (Στο σημείο αυτό την προεδρική έδρα καταλαμβάνει ο Πρόεδρος της Βουλής.) 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 .... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πώς τον λένε... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Που ήταν.  Νομίζω ότι κάποιοι τους γνωρίζουν πολύ καλά και προσωπικά.  Ή τις 

προσπάθειες να κατακρεουργήσετε την ΑΤΑ, να απαγορεύσετε τις απεργίες και 

διάφορα άλλα.  Και να μείνω ως εδώ. 

 Βέβαια, ακούσαμε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έσιει πολλήν ώραν ακόμα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Μία έκκληση από αυτό το βήμα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έσιει αλλότοσην ώραν! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μα άκουσές με τζιει πάνω, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα, ακούω, είντα πόννα κάμω;  Έντζιε... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λοιπόν, υπάρχει, σε ό,τι αφορά την οικονομία, η έκθεση της επιτροπής, που είναι 

καταπέλτης, αλλά και αυτή η έκθεση των ανεξάρτητων εμπειρογνωμόνων που 

επικαλέστηκε ο κ. Προδρόμου για το Πανεπιστήμιο Κύπρου.  Ξέχασε να τη διαβάσει 

μέχρι τέλους, που έλεγε ότι η όλη πολιτική αυτής της κυβέρνησης μεταφέρει εισοδήματα 

από τους χαμηλότερα αμειβόμενους στους υψηλότερα αμειβόμενους.  Να την 

ξαναδιαβάσετε, κύριε Προδόμου.  Όπως δε θυμόσασταν, για παράδειγμα, τι ακριβώς 

είπα εγώ στην τηλεόραση, όπως δε θυμόσασταν, όταν μαζί μου στην Αθήνα, σε 

συζήτηση, είπατε ότι μέσω της ένταξης στην Ευρώπη πραγματοποιούμε και την ένωση 

με την Ελλάδα και αντέδρασαν ακόμη και οι άνθρωποι της “Πρωτοπορίας” που ήταν 

παρόντες και μας έγγραφε και η TRT.  Έτσι δε θυμάστε και πολλά άλλα πράγματα.  

Όπως και τα άρθρα σας, που δεν είχαν καμία διαφορά από εκείνον που πολύ τακτικά 

κατηγορεί η παράταξή σας, τον κ. ∆ούντα.   

 Μας είπαν ότι πρέπει εμείς να απολογηθούμε για την εσωτερική λειτουργία του 
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ΑΚΕΛ.  Μας κατηγορούσαν χρόνια, γιατί στο ΑΚΕΛ λειτουργεί ο δημοκρατικός 

συγκεντρωτισμός, γιατί, δηλαδή, η πλειοψηφία αποφασίζει και η μειοψηφία εφαρμόζει 

τις αποφάσεις.  Πρόσφατα η ηγεσία του Συναγερμού, εδώ και λίγες μέρες, έχει κάμει 

ολόκληρες διατριβές γι’ αυτή τη δημοκρατικότατη, και είναι δημοκρατική, αρχή.  Πρέπει 

το σύνταγμα ενός κόμματος, που είναι το καταστατικό του, να εφαρμόζεται.  Όταν όμως 

κάποιοι έπαιρναν τις έδρες εδώ, στις οποίες αναδείχθηκαν με τις ψήφους των 

ακελιστών, η ηγεσία του Συναγερμού τότε... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆ε σας ενόχλησε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ...φώναζε ότι ήταν ανθρώπινό τους δικαίωμα.  Όχι εσείς, δεν είπα για σας. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Όχι, αφού ήμουν στη Βουλή! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είπα η ηγεσία... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆εν ενόχλησε ποτέ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, κύριε Αναστασιάδη, υπάρχουν άρθρα και κείμενα μέσα στην εφημερίδα 

“Αλήθεια” και την εφημερίδα “Σημερινή” υπογραμμένα από στελέχη σας. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, μη συγχέετε  τις επιχειρηματικές εφημερίδες με τις θέσεις του 

κόμματος.  ∆εν υπάρχουν κομματικά... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα ποιες επιχειρηματικές εφημερίδες;  Αν δε με απατά η μνήμη μου, ο ένας εκ των 
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δύο επιχειρηματιών ήταν πρωτοσύμβουλος του Γλαύκου Κληρίδη, τότε, και ο έτερος 

ήταν ο κεντρικός οργανωτικός του ∆ΗΣΥ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε θα πω τα ονόματά τους. όλοι τα ξέρουμε.  Αλλά δεν μπορεί... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι, μην κολλήσουμε τώρα σε τούτο, σας παρακαλώ πολύ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν μπορεί να μας λέτε να απολογηθούμε εμείς για τον τρόπο που λειτουργούμε 

εσωτερικά, όταν μετά από πολλά χρόνια τον εφαρμόζετε εσείς κατά παροιμιώδη τρόπο, 

μέχρι του σημείου που πρέπει να υπάρχει...  Σε μας τουλάχιστον δεν παίρνουμε άδεια 

για τα γεύματα!   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όμως θέλω να πω και κάτι άλλο.  Χωρίς να έχετε κανένας από εσάς προσωπική 

ευθύνη, ανήκετε σε μια παράταξη που έφτασε στο σημείο μερικές φορές τις 

διαφορετικές απόψεις και διαφορές να τις λύει διά των όπλων! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Πού κολλά τούτο; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ξέρετε πολύ καλά πού κολλά! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ποιος με έπαιξε; 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, είπα δε σας αφορά εσάς, κύριε Αναστασιάδη. εννοώ τους παρόντες όλους, 

λόγω ηλικίας.   

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

 Μετά την αναμφισβήτητη επιτυχία στην Κοπεγχάγη...  Και, ό,τι και να λέει ο 

καθένας μας, ο πρώτος ρόλος ανήκει στην ελληνική κυβέρνηση και έχει ρόλο η 

κυβέρνηση και έδωσε συγχαρητήρια ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ στον κ. Κληρίδη.  

Αλλά κοιτάξτε πού φτάσαμε.  Τα εύσημα που απονέμει από υπευθυνότητα και 

πατριωτισμό η αντιπολίτευση για ό,τι έχει κάμει η διακυβέρνησή σας χρησιμοποιείται 

μετά ως επιχείρημα, για να μας πουν, «μα, γιατί δεν ψηφίζετε το Γλαύκο Κληρίδη, αφού 

αναγνωρίσατε τη συμβολή του στην ένταξη;».  Γι’ αυτό, κύριε Παναγιώτη ∆ημητρίου, 

όταν λέτε «ελάτε να κάνουμε ένα συμβούλιο σοφό», πρέπει πρώτα να εκπαιδεύσετε και 

κάποιους εντός, να δέχονται ότι  έχουν και άλλοι απόψεις, ότι καταλαβαίνουν και οι 

άλλοι.  Τι κυβέρνηση, τι επιτροπή σοφών και τι κυβέρνηση εθνικής ενότητας θέλετε με 

εμάς τους αντιευρωπαϊστές, τους δογματικούς, τους δικτάτορες, τους ολοκληρωτικούς, 

τους ανεγκέφαλους;   

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Θα σας αλλάξουμε! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να μας αλλάξετε!  Είναι μια... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Ήδη αλλάξατε λίγο, πάτε καλά! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα σας εξηγήσω ποιος έχει αλλάξει στη συνέχεια! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ακόμα; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μετά την αναμφισβήτητη επιτυχία, λοιπόν, στην Κοπεγχάγη, όπου η Κύπρος 

πέρασε με επιτυχία τον πρώτο από τους τρεις υποσταθμούς, γίναμε μάρτυρες μιας 

συνεχούς αναφοράς στο μεγαλύτερο σταθμό της ιστορίας μας μετά το 1960.  Εγώ θέλω 

να υπογραμμίσω ότι η αλήθεια πρέπει να λέγεται ολόκληρη.  Αν το 1960 είναι η απαρχή 

της νεότατης κυπριακής ιστορίας, με τη γένεση της ∆ημοκρατίας μας, και το 2002 

μπορεί να θεωρηθεί δικαιολογημένα ακόμα ένας σημαντικότατος σταθμός, εντούτοις 

υπάρχει, κύριοι συνάδελφοι, και ένας τρίτος ιστορικός σταθμός, ίσης ή μεγαλύτερης 

σημασίας, και αυτός είναι ο Ιούλιος του 1974, τον οποίο πολλοί και διάφοροι θέλουν να 

ξεχάσουν, αλλά δεν ξεχνιέται ως εκ του αποτελέσματός του.  Μετά το 1974, είναι 

γεγονός ότι η ένταξη είναι ο μεγαλύτερος σταθμός, ο οποίος όμως έρχεται να συμβάλει 

μερικώς στη διόρθωση του κακού που μας έπληξε το 1974.  Γιατί, είτε αρέσει είτε δεν 

αρέσει, και η ένταξη και, πολύ περισσότερο, η λύση σε ένα πράγμα στοχεύουν, στην 

αποκατάσταση της ενότητας, ακεραιότητας, ανεξαρτησίας και λευτεριάς της Κύπρου και 

του λαού της.  Στόχοι που κατέστησαν αγώνας επιβίωσης, ως αποτέλεσμα ακριβώς του 

πραξικοπήματος και της εισβολής που ακολούθησαν.  Ας μην ξεχνούν, λοιπόν, αυτά τα 

γεγονότα όλοι εκείνοι που προσπαθούν να μας παρουσιάσουν τώρα την παράταξή τους 

σαν την παράταξη των μεγάλων και μόνο επιτυχιών.  Κάποιοι σε αυτό τον τόπο 

βαρύνονται και θα βαρύνονται με το μέγιστο έγκλημα κατά της Κύπρου.  Και θα 

ξεφύγουν από την ενοχή μόνο τη μέρα που, σαν αποτέλεσμα του αγώνα του κυπριακού 

λαού, θα εξαφανιστούν τα αποτελέσματα του 1974. 

 Ταυτόχρονα, κύριοι συνάδελφοι, ό,τι έγινε το 1974 θα θυμίζει σε όλους ποιες 
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πολιτικές δυνάμεις στάθηκαν προασπιστές της δημοκρατίας, της νομιμότητας και της 

πατρίδας.  Θα θυμίζει ταυτόχρονα και ποιοι συνειδητά ή ασυνείδητα υπηρέτησαν τους 

καταστροφείς της Κύπρου και όχι τα αστεία, επειδή από αυτό το βήμα -και βρέστε τα 

πρακτικά να τα διαβάσει ο κ. Προδρόμου- ο Ιωάννης Κασουλίδης είπε ότι δεν ευθύνεται 

το ΑΚΕΛ για τη μη υποβολή ένταξης, αλλά οι Άγγλοι, που πίεζαν τον κ. Βασιλείου.  Και 

αυτό οδηγεί τον κ. Προδρόμου στο συμπέρασμα ότι, «αμάν, το ΑΚΕΛ, που έβγαλε το 

Βασιλείου, αν βγάλει τώρα τον Τάσσο, θα βγουν όλοι μαζί στους Άγγλους».  Ωσάν να 

είναι το ΑΚΕΛ που χρησιμοποιεί ως επιχείρημα το «μην ψηφίσετε τον Τάσσο, γιατί δεν 

τον θέλουν οι Αμερικάνοι, υπογράψτε το σχέδιο ως έχει, γιατί έτσι θέλουν οι ξένοι».   

 Αν τα λέω αυτά, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι για να αναξέσω πληγές, αλλά για να 

υπογραμμίσω ότι μόνο η ορθή λύση του Κυπριακού μπορεί να επαναφέρει τη νόμιμη 

και με τους όρους του φυσικού και του διεθνούς και του ευρωπαϊκού δικαίου τάξη 

πραγμάτων στο νησί μας, κατά τρόπο που δε θα ξαναζήσουμε ούτε το 1963-1965 ούτε 

το 1967 ούτε το 1974, κατά τρόπο, δηλαδή, που Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι θα 

ζουν σε συνθήκες και με προϋποθέσεις που θα δημιουργήσει η λύση, μαζί, ως ένας 

λαός λεύτερος και ανεξάρτητος, χωρίς επικυριαρχία από κανέναν ξένο.  Η ιστορία 

πρέπει να υπενθυμίζεται και για έναν άλλο λόγο, για να διδασκόμαστε για το σήμερα και 

το αύριο, για να αποφύγουμε τα λάθη του παρελθόντος και να προβαίνουμε σε 

χειρισμούς που θα διασφαλίζουν το μέλλον.   

 Είναι, λοιπόν, άκρως επίκαιρο στις στιγμές που διέρχεται η Κύπρος να 

συνειδητοποιήσουμε ποιοι είναι οι ορθοί χειρισμοί, τόσο στη βάση των δικών μας 

ιστορικών εμπειριών ως λαού όσο και στη βάση της σύγχρονης πραγματικότητας.  

Αναντίλεκτα σήμερα έχουν δικαιωθεί ιστορικά ορισμένες παράμετροι του αγώνα που 

από δεκαετίες διεξάγει αυτός ο λαός.  Κανένας σήμερα δεν αμφιβάλλει ότι οι πολιτικές 

που έχουν δικαιωθεί και αποδώσει είναι εκείνες που στηρίχθηκαν στους άξονες του 
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ειρηνικού, πολιτικού, μαζικού αγώνα, των συνομιλιών, της ενότητας του εσωτερικού 

μετώπου, της διεθνοποίησης του Κυπριακού, της επαναπροσέγγισης και, από το 1960 

και μετά, της στήριξης και ενίσχυσης της κρατικής μας οντότητας και της ισότιμης 

συνεργασίας Κύπρου-Ελλάδας.  Αυτές είναι οι πολιτικές που δικαιώθηκαν ιστορικά και 

γι’ αυτές τις πολιτικές το ΑΚΕΛ δικαιολογημένα αισθάνεται και περήφανο και 

δικαιωμένο.  Γιατί σήμερα αυτές οι πάγιες θέσεις του κόμματος της αριστεράς, που οι 

πιο πολλές χρονολογούνται από το 1926 και ορισμένες άλλες από το 1960, τη μέρα 

δηλαδή που η ίδια η ζωή τις κατέστησε αναγκαίες, μετατράπηκαν σε θέσεις όλων των 

πολιτικών δυνάμεων σε Κύπρο και Ελλάδα. 

 Από μια στιγμή και μετά είναι γεγονός ότι ένας νέος άξονας και στόχος εισήλθε 

στην πολιτική πραγματικότητα και πρακτική του αγώνα μας:  Η πορεία για την ένταξη.  

Έχω αναφερθεί και δε θα προχωρήσω στο μέρος αυτό της ομιλίας μου.  

 Θέλω, όμως, κύριε Πρόεδρε, να επισημάνω κάτι για ένα άλλο κεφάλαιο, την 

επαναπροσέγγιση, για την οποία λέχθηκαν πολλά.  Αν η ηγεσία του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού περιοριζόταν στο να υποστηρίξει, έστω με καθυστέρηση δεκαετιών, την 

επαναπροσέγγιση, δε θα προέκυπτε η ανάγκη κανενός σχολίου.  Αντίθετα, απλά και 

μόνο θα την καλωσορίζαμε στον όμιλο των δυνάμεων της επαναπροσέγγισης και της 

ελληνοτουρκικής φιλίας.  Όπως την καλωσορίσαμε στον κύκλο των πολιτικών 

δυνάμεων που πάντα υποστήριζαν τις ειρηνικές διαδικασίες επίλυσης του Κυπριακού, 

όταν για μερικά χρόνια είχε ξεχαστεί και αιθεροβατούσε πάνω από κρατήρες 

ηφαιστείων, εποχούμενη πυραύλων και άλλων ιπτάμενων αντικειμένων γνωστής ή 

άγνωστης προέλευσης. 

 Ακούσαμε βέβαια ότι αυτή η παρένθεση, η πενταετής, στην πολιτική του Γλαύκου 

Κληρίδη ήταν συνειδητή, για να προκαλέσει το ελλιπές διεθνές ενδιαφέρον και ήταν 

σοφή, γιατί το προκάλεσε τελικά.  Θυμάστε όμως ότι παραλίγο να ξεσπάσει πόλεμος 
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στη ∆ερύνεια.  Θυμάστε ότι έπρεπε να μην έρθουν οι S 300, για να μας συγχωρέσουν, 

και πολλά άλλα γι’ αυτή τη μικρή περιπέτεια, όπως τη λέτε. 

 Αντί, λοιπόν, να περιοριστεί σε αυτό η ηγεσία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, 

έρχεται τώρα και αναγορεύει τον εαυτό της σε πρωτεργάτη της επαναπροσέγγισης και 

το ΑΚΕΛ περίπου σε εχθρό της.  ∆εν είμαι σίγουρος πώς πρέπει κάποιος να 

αντιμετωπίσει αυτή την κατηγορία.  Για ένα πράγμα είμαι απόλυτα βέβαιος:  Στο χώρο 

του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, όπως και στην περίπτωση, για παράδειγμα, των 

πυραύλων, όπως και στην περίπτωση άλλων θέσεων που παίρνει κατά καιρούς, έτσι 

και σε αυτή την περίπτωση, η θέση αυτή είναι θέση συγκυριακή, χωρίς συγκεκριμένο 

περιεχόμενο. Γιατί, όταν μας λένε ότι η πολιτική της επαναπροσέγγισης που 

ακολουθούμε, το ΑΚΕΛ, μέχρι τώρα ήταν φολκλόρ και οι συναντήσεις που γίνονταν με 

τις οργανώσεις Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων (πολιτικές, συνδικαλιστές, 

νεολαιίστικες) ήταν φολκλόρ, στις οποίες λάμβαναν μέρος και ηγέτες του Συναγερμού, 

από μια στιγμή και μετά, τι πρέπει να σκεφτούμε;  Όταν ο κ. Προδρόμου, που τώρα μας 

έκαμε επίθεση και για το θέμα της επαναπροσέγγισης, χαρακτηρίζει τους αγώνες που 

προηγήθηκαν για δεκαετίες ως φολκλόρ, λέει ότι οι αγώνες που οδήγησαν ακόμα και 

στο βίαιο θάνατο ακελιστών αγωνιστών της επαναπροσέγγισης είναι φολκλόρ, τι πρέπει 

να σκεφτούμε;  Μας είπαν ότι η επαναπροσέγγιση απέκτησε περιεχόμενο μόνο τώρα, 

τώρα που έχει εμπλακεί η δική τους πολιτική παράταξη σε αυτή την κατάσταση.  

Βέβαια, κάποιοι πλήρωσαν γι’ αυτές τους τις θέσεις.  Ένας είναι και σε αυτή την 

αίθουσα.  Αυτοί που μας χλεύαζαν για το «οι Τούρκοι της Κύπρου είναι αδελφοί μας», 

αυτοί που χλεύαζαν κάθε δήλωση που αφορούσε την επαναπροσέγγιση, αυτοί που δεν 

επέτρεψαν στην κόρη του Προέδρου να επανεκλεγεί ακριβώς γι’  αυτές τις θέσεις της.  

Και είναι εδώ.  ∆ε θέλω να πάρω χρόνο, αν κάποιος αμφιβάλλει γι’  αυτά, είναι εδώ 

γραμμένες και καταγραμμένες οι δηλώσεις.   
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ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Με διακόπτετε, κύριε Προδρόμου.  Πάλι θα κάμω αναφορά σε σας.  Τρισέλιδο 

άρθρο, πριν από ένα χρόνο, για τα δολάρια της επαναπροσέγγισης, ότι όλες αυτές οι 

κινήσεις είναι δολαριοκίνητες.   

 Ένα πράγμα πρέπει να καταλάβει η ηγεσία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού αλλά 

και ορισμένοι άλλοι, τόσο στη δική μας κοινότητα όσο και στην τουρκοκυπριακή 

κοινότητα, αν δεν ήταν το AKEΛ να κρατά αναμμένη τη φλόγα της επαναπροσέγγισης 

και της κοινής συμβίωσης, έναντι κάθε τιμήματος, από το 1926 μέχρι σήμερα, ούτε 

Ελληνοκύπριοι θα εύρισκαν Τουρκοκύπριους συνομιλητές, για να τους ακούσουν, ούτε 

και οι Τουρκοκύπριοι θα εύρισκαν Ελληνοκύπριους, για να συναντήσουν και να 

συζητήσουν το κοινό μας μέλλον. Είναι οι ακελιστές και το κόμμα τους που για δεκαετίες 

έκτιζαν μόνοι τους την ελληνοτουρκική φιλία, όταν κάτι τέτοιο ενείχε ακόμα και τον 

κίνδυνο του θανάτου.  Ούτε είναι τυχαίο ότι ο Ντενκτάς τον καθένα που αποτολμούσε να 

τοποθετηθεί υπέρ της επαναπροσέγγισης τον χαρακτήριζε και τον χαρακτηρίζει ακόμα 

όργανο του ΑΚΕΛ.   

 Όλες αυτές οι θέσεις που έχει αναφερθεί ότι έχουν δικαιωθεί, κύριε Πρόεδρε, 

έχουν τη δική τους αυτόνομη σημασία, αλλά για μας στο AKEΛ αποτέλεσαν και 

αποτελούν, όλες μαζί, εργαλεία, μεθόδους, για να φθάσουμε στον κύριο στρατηγικό μας 

στόχο, που δεν είναι άλλος από το να κάνουμε πραγματικότητα το αυτονόητο που για 

κάθε άλλο λαό δε χρειάστηκαν τόσες δεκαετίες και αγώνες:  Μια πατρίδα, ένας λαός.   

 ∆εν ανήκουμε σε εκείνους που κατά καιρούς σύγχυζαν τους διάφορους άξονες και 

έλεγαν πως, αν θα κάνουμε διεθνοποίηση, δεν μπορούμε να κάνουμε αντικατοχικό 

αγώνα και, αν θα κάνουμε συνομιλίες, δεν μπορούμε να κάνουμε διεθνοποίηση. 
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 H ιστορία του Kυπριακού απέδειξε ότι την Kύπρο έβλαψαν και οι λογικές που 

ήθελαν να παραβλέπουν την εκάστοτε πραγματικότητα, που μας επέβαλλε η 

περιβάλλουσα πραγματικότητα και το ισοζύγιο δυνάμεων που επικρατούσε και 

οδήγησαν κατά καιρούς σε ηρωικές μεν, από μια άποψη, πολιτικά όμως καταστροφικές 

περιπέτειες, αλλά και εκείνες οι λογικές που θεωρούσαν και θεωρούν ότι εξυπηρετούν,  

τάχατες, την Kύπρο με το να υιοθετούν άκριτες και εθελόδουλες πολιτικές λύσεις, που 

στόχο έχουν να εξυπηρετήσουν τα συμφέροντα τρίτων, είτε το κατανοούν είτε δεν το 

κατανοούν.  Έτσι και σήμερα, ούτε η απόρριψη του Σχεδίου Aνάν είναι η διέξοδος, γιατί 

κάτι τέτοιο παραβλέπει τις πραγματικότητες και υπερβάλλει τις δυνατότητές μας, αλλά 

ούτε και η σπουδή για την άκριτη και αμαχητί υιοθέτησή του ως έχει μας βγάζει από τα 

αδιέξοδα.  Mοναδική διέξοδος η επιμονή σε ουσιαστική διεκδικητική διαπραγμάτευση, 

με στόχο να καταστεί το σχέδιο λειτουργικό και βιώσιμο, έτσι ώστε να φτάσουμε στο 

ποθούμενο, δηλαδή τη λύση. 

 Aν εισακούονταν οι απόψεις που έλεγαν ότι το σχέδιο απορρίπτεται ασυζητητί 

σήμερα, η εξαρχής άδικη, ετεροβαρής και προκατειλημμένη υπέρ της Tουρκίας διεθνής 

μεσολάβηση θα μας κάρφωνε στο εδώλιο του κατηγορουμένου. Aν, από την άλλη, 

εισακούονταν οι πανικοβλημένοι, αυτόκλητοι προπαγανδιστές του σχεδίου ως έχει και 

θέταμε την υπογραφή μας σ’  ένα σχέδιο του οποίου ομόφωνα το Eθνικό Συμβούλιο 

θεώρησε ότι τα αρνητικά δεν επέτρεπαν κάτι τέτοιο, πιθανό να βιώναμε μια νέα περίοδο 

’60 -’63 σε λίγα χρόνια. Kαι μόνο η υποβολή του αναθεωρημένου εγγράφου αποδεικνύει 

τη δυνατότητα που υπήρχε και υπάρχει για βελτίωση του σχεδίου για το καλό και 

Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων.  Και γι’  αυτό δε συμμεριζόμαστε την άποψη του κ. 

Πουργουρίδη, ότι δεν μπορεί να γίνει καμιά αλλαγή και ότι όποιος διεκδικεί αλλαγές, 

στην πραγματικότητα, δήθεν, διεκδικεί ενταφιασμό του εγγράφου. 

 H πολιτική κρίση όλων εκείνων, λοιπόν, που πίεζαν και πιέζουν για βιαστικές 
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κινήσεις και ενέργειες που στηρίζονται απλά και μόνο στις επιθυμίες ξένων κέντρων και 

όχι στην εξυπηρέτηση των κυπριακών συμφερόντων, στη βάση αρχών, αποδεικνύεται, 

για μια ακόμα φορά, πέρα για πέρα λανθασμένη και επικίνδυνη.  Και ας μη μιλάνε για 

δραματικές αλλαγές στην πολιτική της Τουρκίας, γιατί, όσα λόγια και να λέγονται, ο κ. 

Ερντογάν μέχρι στιγμής δεν έχει αποσύρει τη φρασούλα δύο λέξεων που λέει “ισότιμη 

κυριαρχία” και που ανατρέπει όλα τα άλλα.  Και ο κ. Οζγκιούρ χθες είπε «Ιράκ και 

Κυπριακό δε θα το χειριστούν οι πολιτικοί αλλά οι στρατιωτικοί». 

 Αν, λοιπόν, ζούμε σήμερα σ’ ένα βαθμό δραματικές και σ’ άλλο βαθμό 

δραματοποιημένες εξελίξεις και αντιμετωπίζουμε διλήμματα και εκβιασμούς από 

διάφορες κατευθύνσεις, τούτο οφείλεται πρώτα και κύρια στην τουρκική αδιαλλαξία, 

αλλά και σ’ εκείνους τους ξένους κύκλους που ανέκαθεν έβλεπαν αυτό τον τόπο όχι ως 

πατρίδα των κατοίκων του, όχι ως χώρο που ζει και δημιουργεί ένας λαός, αλλά 

ορμητήριο των δικών τους συμφερόντων. Φτάσαμε όμως εδώ που φτάσαμε και εξαιτίας 

των δικών μας χειρισμών.  Kαι, επειδή μπροστά μας βρίσκεται υπό κρίση το 

συγκεκριμένο Σχέδιο Aνάν, θα πρέπει με τη σειρά μας να κρίνουμε τους χειρισμούς της 

ελληνοκυπριακής πλευράς στο μέγεθος που ευθύνεται για το τελικό αποτέλεσμα που 

βρίσκεται μπροστά μας. 

 Kύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆εν επιθυμώ ούτε συναδέλφους να επαναλάβω ούτε τον εαυτό μου από 

προηγούμενα χρόνια. Aπλά να υπογραμμίσω με όλη μου τη δύναμη ότι το κύριο 

χαρακτηριστικό της στρατηγικής των κυβερνώντων στο Kυπριακό υπήρξε η ανυπαρξία 

στρατηγικής και η αλλοπρόσαλλη τακτική.  Σε βαθμό που ούτε οι εξ επαγγέλματος 

πολιτικοί και δημοσιογράφοι δεν μπορούσαμε να παρακολουθήσουμε τις 

μεταμορφώσεις.   

 Πολλά μπορούν να υποδειχθούν ως παραδείγματα, έχουν υποδειχθεί από άλλους, 
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δε θα επιμένω και να πάρω περισσότερο χρόνο.  Απλά θέλω να σταθώ στο ότι, όταν 

έκαναν την επιστροφή στην πολιτική του καλού παιδιού, μετά την πυραυλολογία και τη 

δογματολογία, δεν την έκαναν ομαλά και υιοθέτησαν την εκτροπή, τη θέση “όλα στο 

τραπέζι”, που είχε ως αποτέλεσμα την υποβολή ενός σχεδίου κατά τρόπο και χρόνο 

που τους μόνους που δε βόλευε και δεν εξυπηρετούσε ήταν τους Kύπριους.  Eνός 

σχεδίου που τα αρνητικά του είναι τέτοια που δεν επιτρέπουν την υιοθέτησή του ως 

λύσης του Kυπριακού. Aρνητικά τα οποία εν πολλοίς υπήρξαν αποτέλεσμα της 

“διαπραγματευτικής δεξιοτεχνίας των κυβερνώντων”. 

 Oι αυτοδιαφημιζόμενοι ως μεγάλοι διαπραγματευτές, παρά τις επανειλημμένες 

αντίθετες υποδείξεις της αντιπολίτευσης για προληπτική και διεκδικητική πολιτική, για 

αγώνα, ώστε να διασφαλιστούν τα διασφαλισμένα και αυτονόητα μέχρι τη στιγμή της 

εκτροπής, π.χ. εθελοντική επιστροφή προσφύγων, που ήταν εξασφαλισμένη από τα 

ψηφίσματα μέχρι την εκτροπή, ενήργησαν κατά τρόπο που αρκετά από τα αρνητικά 

που τώρα θέλουμε να αλλάξουμε είναι αποτέλεσμα δικών τους λαθών, παραλείψεων 

ακόμα και ευφάνταστων ιδεών.  Eίναι πασιφανές ότι δεν κατόρθωσαν να πείσουν ή να 

υποβάλουν πετυχεμένες και πειστικές προτάσεις, έτσι ώστε να διαμορφωθεί ένα 

λειτουργικό και βιώσιμο σχέδιο. Aλλά και στη συνέχεια οι όποιες αντιπροτάσεις και 

χειρισμοί  τους που τώρα  παραδέχονται  ότι έγιναν εν αγνοία του  Eθνικού Συμβουλίου 

-αυτά λέει από τις τηλεοράσεις ο κ. Μαρκίδης- δεν επέφεραν το ζητούμενο.  Mάλιστα να 

πούμε ότι ορισμένοι απ’ αυτούς, χωρίς την πίεση της αντιπολίτευσης, δε θα επεδίωκαν 

καν αλλαγές.  Προσπαθούσαν να πείσουν τον κυπριακό λαό είτε ότι δεν υπήρχε  κανένα 

περιθώριο αλλαγών είτε ότι, αν δεν υπογράφαμε το σχέδιο, δε θα υπήρχε ένταξη είτε 

ότι, αν παρέρχετο η δωδεκάτη ∆εκεμβρίου, θα παρέρχετο η τελευταία ιστορική ευκαιρία 

για επίλυση του Κυπριακού. 

 Aπέτυχαν στις διαπραγματεύσεις, απέτυχαν στις εκτιμήσεις, απέτυχαν στις κρίσεις 



 241

τους.  Και, όταν ο πρόεδρος του ∆ΗΣΥ λέει ότι ο κατεξοχήν διαπραγματευτής δε 

διαθέτει πολιτική κρίση, πώς έκανε και πώς τον εμπιστεύεται ο Πρόεδρος να συνεχίσει 

τώρα να κάνει διαπραγματεύσεις, αφού δε διαθέτει πολιτική κρίση;  Ως αποτέλεσμα, 

λοιπόν, αυτών των χειρισμών, διασπάστηκαν.   

 Eμείς δηλώνουμε κατηγορηματικά ότι ο υποψήφιος της αλλαγής και τα κόμματα 

που τον στηρίζουν θα συνεχίσουμε τη διαπραγμάτευση με αποφασιστικότητα, ρεαλισμό 

και μαχητικότητα, για να μετατραπεί το σχέδιο σε λειτουργική και βιώσιμη λύση του 

Kυπριακού.  Mπορούμε να πετύχουμε, γιατί αυτή είναι η θέληση της πλειοψηφίας του 

κυπριακού λαού, Eλληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων. Γιατί ο υποψήφιος για την 

προεδρία κ. Tάσσος Παπαδόπουλος διαθέτει την εμπειρία, τα προσόντα και τη 

βούληση να το πετύχει. Aλλωστε, είναι πιο εύκολο να ζητά βελτιώσεις και 

τροποποιήσεις των αρνητικών του σχεδίου οποιοσδήποτε άλλος παρά εκείνοι στους 

οποίους οι ξένοι εύκολα μπορούν να υποδείξουν είτε ότι δεν τα διεκδίκησαν είτε ότι 

σιώπησαν την κρίσιμη στιγμή  είτε ότι τα αποδέχτηκαν.  

 Xαρακτηριστική η δήλωση του κ. Σημίτη στη Bουλή των Eλλήνων, στην παρουσία 

του Προέδρου της δικής μας Βουλής, ότι τις μεταβατικές διατάξεις του σχεδίου και τους 

περιορισμούς στα ανθρώπινα δικαιώματα ζήτησε η ελληνοκυπριακή πλευρά. 

 Aλλωστε, πόσο πειστικοί προς οποιαδήποτε κατεύθυνση μπορούν να είναι εκείνοι 

οι οποίοι έφτασαν στο απόγειο του απορριπτισμού, όταν σε δύο εκλογικές μάχες 

δήλωναν, προς άγραν ψήφων, έτοιμοι να εγκαταλείψουν ακόμα και τις συμφωνίες 

κορυφής.  Eκείνοι που τώρα παραδέχονται ότι τορπίλισαν τη δυνατότητα να ανοίξει ο 

δρόμος για λύση το 1992, χάριν μικροκομματικών σκοπιμοτήτων και της εξουσίας, 

άραγε, δεν επαναλαμβάνουν εαυτόν και τώρα; 

 Aντί,  κύριοι συνάδελφοι, να διδαχθούν από τα λάθη τους, αντί να ζητήσουν 

συγνώμη από τον κυπριακό λαό, για τις κατά καιρούς απορριπτικές και επικίνδυνα 
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καιροσκοπικές προσεγγίσεις τους στο Kυπριακό, γύρισαν το πρόβλημά μας χρόνια  

πίσω -όπως δήλωνε το 1998 ο Γιώργος Bασιλείου, πήγαν χαμένα πέντε χρόνια-  

προσπαθούν να πείσουν ότι απορριπτικός είναι ο Tάσσος Παπαδόπουλος τάχα.  Ενώ 

δεν είναι, κύριε Προδρόμου.  Εν πάση περιπτώσει, είστε πολύ πιο απορριπτικός.  ∆εν 

υπάρχει άλλος πολιτικός που να έχει άρθρο υπέρ της διχοτόμησης.  Ο κ. Aναστασιάδης 

δήλωνε στις 22 Ιουλίου 2002: «Oι Aμερικάνοι δε θέλουν τον κ. Παπαδόπουλο όχι 

εξαιτίας της πολιτικής του στο Kυπριακό».  Τώρα είναι εξαιτίας της πολιτικής στο 

Κυπριακό που είναι το πρόβλημα! 

 Aλήθεια, σας προκαλώ.  Ποιο σχέδιο ομοσπονδιακής λύσης του Kυπριακού 

αποδέχτηκε ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, ο κ. Kληρίδης, ο κ. Mαρκίδης, και το 

απέρριψε ο κ. Tάσσος Παπαδόπουλος;  Kαμώνονται πως ξεχνούν ποιος 

επεξεργάστηκε και υπέβαλε και διαπραγματεύτηκε τις πρώτες ελληνοκυπριακές 

προτάσεις για ομοσπονδιακή λύση του Kυπριακού, καμώνονται πως ξεχνούν ότι 

απέδιδαν τους πιο υβριστικούς χαρακτηρισμούς στο Γιώργο Bασιλείου -μέχρι προδότη 

τον είπαν- γιατί ήθελε να συνεχίσει τη διαπραγμάτευση για λύση του Kυπριακού το 

1992. 

 Aν, λοιπόν, θα πρέπει να κριθεί ο απορριπτισμός στη βάση πολιτικών επιλογών 

και ενεργειών και όχι στη βάση προπαγάνδας, απορριπτικοί υπήρξαν ευκαιριακά οι 

κυβερνώντες, όπως ευκαιριακά υπήρξαν και επικίνδυνα ρεαλιστές και οπαδοί της 

θεωρίας του καλού παιδιού.  Aντίθετα, είναι ιστορικά αποδεδειγμένο ότι το AKEΛ και ο 

υποψήφιος που υποστηρίζει υπήρξαν και είναι συνεπείς και στοχοπροσηλωμένοι σε 

δίκαιη και βιώσιμη λύση του Kυπριακού, στη βάση αρχών, για το καλό του συνόλου του 

κυπριακού λαού.  

 Kύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 H εξαγγελία των υποψηφιοτήτων των κ. Kληρίδη και Mαρκίδη, τα όσα 
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προηγήθηκαν και τα όσα ακολούθησαν, καταρρίπτουν από μόνα τους, χωρίς την 

παρέμβαση της αντιπολίτευσης δύο μύθους, ανάμεσα σε πολλούς άλλους, που για 

αρκετό καιρό προσπαθούσε να συντηρεί η ηγεσία του ∆HΣY. O ένας μύθος είναι ότι 

υφίστανται αυτή τη στιγμή τόσο δραματικές, ραγδαίες και κρίσιμες εξελίξεις στο 

Kυπριακό, που επιβάλλουν τη συνέχιση της προεδρίας Kληρίδη με τη μια ή την άλλη 

φόρμουλα.  Eδώ ο επικεφαλής της διαπραγματευτικής ομάδας, ο πρώτος σύμβουλος 

του Γλαύκου Kληρίδη, ο κύριος συνεργάτης του, που θα συνεχίσει να είναι κύριος 

συνεργάτης του στο Κυπριακό, έρχεται με τη δήλωσή του και λέει ότι θα χρειαστούν 

χρόνια για την επίλυση του κυπριακού προβλήματος. Σαφώς υπάρχει αντίφαση, σαφώς 

ο μύθος καταρρέει, πολύ περισσότερο, αν προσθέσει κάποιος ότι υπάρχει ομόφωνη 

εκτίμηση του Eθνικού Συμβουλίου, προεξάρχοντος του Γλαύκου Κληρίδη, λεπτά πριν 

την εκδήλωση της εξαγγελίας Κληρίδη, ότι δεν υπάρχουν τέτοιες συνθήκες για σύντομη 

επίλυση του Kυπριακού. 

 O δεύτερος μύθος που καταρρέει είναι ο μύθος ότι η υποψηφιότητα αυτή ήλθε για 

να ενισχύσει την ενότητα του κυπριακού λαού.  Και μόνο η εξαγγελία της όχι μόνο δεν 

έπεισε κανέναν από τους υποψηφίους για να αποσυρθεί -ακόμα και για τον κ. Ομήρου, 

για τον οποίο διέδιδαν ότι είχε συμφωνήσει προκαταβολικά, ότι, αν έβαζε ο Γλαύκος 

Κληρίδης, θα αποσυρόταν- αλλά, αντίθετα, προκάλεσε διάσπαση και αντιπαράθεση 

ακόμα και στις τάξεις του κυβερνώντος κόμματος. 

 Oλα αυτά καταδεικνύουν, κατά τη γνώμη μας, ότι η έγνοια των κυβερνώντων, 

όπως αυτή τη στιγμή ενεργούν, δεν είναι το Kυπριακό· η έγνοια είναι η παραμονή στην 

εξουσία και ας μην το αποδίδουν σε άλλους.   

 Mετά που κατάρρευσαν όλα τα άλλα επιχειρήματα, ακούμε ένα νέο μύθο, ότι τάχα 

η Eλλάδα πίεσε το Γλαύκο Kληρίδη, για να παραμείνει στην εξουσία, την ίδια στιγμή 

που τα διαψεύδει η Ελλάδα.  Και επιμένουν οι υπουργοί της κυβέρνησης την επόμενη 
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μέρα ότι η Ελλάδα θέλει το Γλαύκο Κληρίδη, μόνο το Γλαύκο Κληρίδη.  Νομίζουμε ότι ο 

χειρισμός αυτός καταδεικνύει την ευκολία με την οποία, χάριν της εξουσίας και μόνο, οι 

κυβερνώντες εκμεταλλεύονται τη συνεπή και σταθερή υποστήριξη της Ελλάδας προς 

την Kύπρο και όχι προς κάποιο ξεχωριστό άτομο, κόμμα ή παράταξη, όπως ακριβώς 

πράττουν και στο θέμα της ένταξης.  Eίναι, κατά τη γνώμη μας, απαράδεκτο να 

εμπλέκουν την Eλλάδα και την ελληνική κυβέρνηση, το κύριο στήριγμα του αγώνα μας, 

στην προεκλογική τους προσπάθεια.  Eίναι νέα τεχνάσματα τα οποία είμαστε βέβαιοι ότι 

ο κυπριακός λαός απορρίπτει. 

 Παράλληλα, έγινε αναφορά επίσημα από τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο σε ξένα 

κέντρα και ξένους κύκλους και θεωρούμε ότι έχει καθήκον απαράβατο να αποκαλύψει 

στον κυπριακό λαό τι εννοεί.  Aν αυτή η δήλωση δεν είναι απλά ένα νέο πυροτέχνημα, 

τότε θα πρέπει να μας εξηγήσει γιατί τα οποιαδήποτε ξένα κέντρα, όποια κι αν είναι 

αυτά, επιλέγουν, στη θέση του κυπριακού λαού, ποιος πρέπει να είναι ο Πρόεδρός του.   

 Aπό την ημέρα της εξαγγελίας της υποψηφιότητας του Tάσσου Παπαδόπουλου, 

κουραστήκαμε να ακούμε για την ανάγκη εκσυγχρονισμού της κυπριακής κοινωνίας, 

των πολιτικών πραγμάτων και της νοοτροπίας. Πιστεύουμε ότι κατέρρευσε κι αυτή η 

μυθοπλασία, γιατί ο δήθεν εκσυγχρονισμός εκφράζεται με τη νοοτροπία των 

τεχνασμάτων, των μύθων και πολύ περισσότερο την καθεστωτική νοοτροπία που τους 

φέρει να υπόσχεται ο ένας στον άλλο, και μάλιστα με γραπτό συμβόλαιο, ωσάν να 

πρόκειται για την ενοικίαση κάποιου ιδιόκτητου ακινήτου, την προεδρία του κράτους.  

Θα μείνει, μας είπαν, στην προεδρία για δεκαέξι μήνες ο Γλαύκος Kληρίδης και στη 

συνέχεια θα μεταβιβάσει το φέουδο, το οποίο ανήκει στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό και 

λέγεται Κύπρος, στον κ. Aλέκο Mαρκίδη. Kαι αυτή η δήλωση, για να μην υπάρχει 

αμφιβολία, επαναλήφθηκε την επομένη  από τον Υπουργό Eξωτερικών της Κύπρου.  Ο 

αρμόδιος υπουργός, για να προπαγανδίζει, μεταξύ άλλων, τη δημοκρατία που επικρατεί 
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στον τόπο μας, το σεβασμό προς τη λαϊκή κυριαρχία, έκαμε αυτή τη δήλωση. 

 Tο επόμενο το οποίο οφείλουν να εξηγήσουν στον κυπριακό λαό, το οποίο είναι 

εξίσου σημαντικό, είναι για ποιο λόγο, ποιες είναι οι διαφορές, ποια είναι εκείνα τα αίτια 

που υποχρεώνουν τον πρωτοσύμβουλο του Προέδρου της ∆ημοκρατίας να κατέρχεται 

ως ανθυποψήφιός του  και ουσιαστικά να δηλώνει με αυτό τον τρόπο ο κ. Mαρκίδης ότι 

δεν εμπιστεύεται τον κ. Kληρίδη στο να συνεχίσει στην προεδρία της Kυπριακής 

∆ημοκρατίας.  Aπό τη δήλωση του κ. Mαρκίδη είναι ξεκάθαρη η απόλυτη αμφισβήτηση 

του Γλαύκου Kληρίδη τουλάχιστον αναφορικά με την εσωτερική διακυβέρνηση.  Και 

αυτό απαντά σε όλα όσα έχουν λεχθεί αυτές τις μέρες από τους συναδέλφους του 

∆ΗΣΥ.    

 Mάλιστα  ο κ. Προδρόμου ήταν ακόμα σαφέστερος και είπε ότι, πέρα από το 

Kυπριακό, υπάρχουν και τα θέματα εσωτερικής διακυβέρνησης, υπάρχουν τα θέματα 

εκσυγχρονισμού της κοινωνίας, τα οποία κατάλληλος είναι ο Aλέκος Mαρκίδης, για να 

τα προωθήσει.  Αφού κατάλληλος είναι ο Αλέκος Μαρκίδης, δεν είναι κατάλληλος ο 

άλλος υποψήφιος, ο Γλαύκος Kληρίδης. Kαι την ίδια στιγμή, δεν έχουμε αντιληφθεί τι 

διαφορετικό θα κάνει ο κ. Mαρκίδης από το Γλαύκο Kληρίδη επί του κυρίου θέματος, επί 

του Σχεδίου Aνάν, ή τι διαφορετικό προτίθεται να κάνει ο κ. Kληρίδης επί του σχεδίου 

που ανάγκασε τον Aλέκο Mαρκίδη να κατέλθει ως ανθυποψήφιός του.  

 Βέβαια, η ομιλία του κ. Πουργουργίδη, ενός εκ των υπέρμαχων του κ. Κληρίδη, 

καταδεικνύει τους λόγους της ανησυχίας του Αλέκου Μαρκίδη.  Μας είπε ότι δεν μπορεί 

να αλλάξει τίποτε στο σχέδιο.  Άρα αυτό φοβάται ο κ. Μαρκίδης και κατέρχεται ως 

υποψήφιος του Γλαύκου Κληρίδη.   

 Αντί να εξηγήσουν, λοιπόν, αυτές τις θεμελιώδεις διαφορές, καταφεύγουν και πάλι 

στην κινδυνολογία. Ο κυπριακός λαός αυτές τις μέρες άκουσε ακόμα ένα 

εκσυγχρονιστικό επιχείρημα μέσα στα πολλά.  Aν, λέει, συνεχίσει ο Γλαύκος Kληρίδης 
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μόνο για δεκαέξι μήνες, τότε θα πρέπει να διεξαχθούν εκ νέου εκλογές και, μέχρι να 

διεξαχθούν, θα έχουμε για σαράντα μέρες το ∆ημήτρη Xριστόφια να προεδρεύει της 

∆ημοκρατίας και αυτό πρέπει να το προσέξει ο κυπριακός λαός, έρχεται ο μπαμπούλας 

δηλαδή! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τελειώνει ο χρόνος σας. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Σε δυο λεπτά τελειώνω. 

 Eγώ θέλω να θυμίσω στον κυπριακό λαό ότι τον ίδιο μπαμπούλα ανέμιζαν οι 

“εκσυγχρονιστές”, όταν θα αναδεικνύετο Πρόεδρος της Bουλής ο ∆ημήτρης Xριστόφιας. 

H μέχρι τώρα πορεία του, όμως, έχει κονιορτοποιήσει τη μυθοπλασία.  O λαός μας είναι 

μάρτυρας ενός πρωτοφανούς παιγνιδιού, μιας ασέβειας προς τον ίδιο, μιας απάτης, 

όπως την ονόμασε ο Αλέκος Μαρκίδης.  Eδώ και ένα χρόνο ακούμε διάφορα.  Αναβολή 

των εκλογών, παράταση της θητείας. Όταν τους υπεδείχθη ότι αυτά είναι 

αντισυνταγματικά, μίλησαν για κυβέρνηση εθνικής ενότητας.  Στη συνέχεια ανακάλυψαν 

την υπέρβαση, στη συνέχεια έθεσαν στην υπέρβαση μια ουρά και, όταν εμείς λέγαμε 

από τότε ότι η απόφαση του ∆HΣY έλεγε Oμήρου και στο βάθος υποδείκνυε Kληρίδη, οι 

σύμβουλοι του Προέδρου και ο πρόεδρος του ∆HΣY έλεγαν ότι δεν υπάρχει περίπτωση 

να αθετήσουν το λόγο τους.  Mάλιστα, θυμάστε την πρόσφατη δήλωση του Προέδρου 

ότι θα είναι από τις 28 Φεβρουαρίου... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, ο χρόνος σας τελείωσε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ορίστε, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Τέλειωσε ο χρόνος σας. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ... εξέχων πολίτης της Kυπριακής ∆ημοκρατίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είπες κάμποσα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Aλληλοϋπόσχονταν, κύριε Πρόεδρε, και κλείω, την προεδρία και στο τέλος ούτε 

μεταξύ τους δεν τήρησαν τις υποσχέσεις και τις δεσμεύσεις τους.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τι είναι, κύριε Προδρόμου;  Αντιλαμβάνομαι ότι θα υπάρξουν δευτερολογίες. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Όχι, είναι επί προσωπικού θέματος.   Εγώ για τα εισοδηματικά κριτήρια απέφυγα  

να αναφέρω ονόματα.  Το χαρτί στο οποίο αναφέρεται ο κ. Κατσουρίδης, επειδή το 

έχουν πει, είναι στην κατοχή μου και είναι ο γραφικός χαρακτήρας συναδέλφου του 

ΑΚΕΛ, του κ. Λιλλήκα.  ∆εν μπορεί να μας χρεώνουν εμάς το νόμο που ψηφίσατε εσείς.  

Είπα πριν ότι καταθέτω την επίσημη πρόταση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, για να 

μιλούμε σοβαρά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Λιλλήκα... είναι λογικό. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν αντιλαμβάνομαι πώς ο κ. Προδρόμου απέφυγε να αναφέρει 
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ονόματα, όταν δεν έκανε άλλη δουλειά από το βήμα της Βουλής· τώρα μόλις ανάφερε το 

δικό μου το όνομα.  Εν πάση περιπτώσει, δεν ξέρω τι έγγραφο κατάθεσε, αλλά θα πω 

ότι η πρωτοβουλία για τα εισοδηματικά κριτήρια ήταν από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό 

και  την ασπαστήκαμε εμείς.  Η μόνη διαφορά είναι ότι εμείς ανεβάσαμε τις κλίμακες, 

έτσι που να εμπίπτουν όλο και περισσότεροι πολύτεκνοι ή όσοι είχαν τέκνα μέσα σε 

αυτά τα κριτήρια, προς όφελος των πολυτέκνων.  Όταν προτείναμε να δικαιούνται όλοι 

εισοδήματα και όλοι επιχορήγηση από το κράτος, ανεξαρτήτως εισοδηματικών 

κριτηρίων, το Υπουργείο Οικονομικών το απέρριψε και αυτό θα έπρεπε να το πει ο κ. 

Προδρόμου, όταν έκανε την ομιλία του, διότι δεν υπήρχαν τα ανάλογα έσοδα στο 

κράτος μέσα στα δημόσια ταμεία.  Έτσι, για να καταγράφεται η πραγματικότητα μέσα 

στα πρακτικά της Βουλής. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριοι συνάδελφοι. 

 Κύριε Συλλούρη, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή κάποιοι από εμάς είναι από η ώρα δέκα που είμαστε εδώ, 

έχουμε μια συμφωνημένη διαδικασία, να μιλήσει ο κ. Μάρκος Κυπριανού... ∆ικαιούνται 

κάποια λεπτά και τα κόμματα... συμφωνήσαμε... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Για δευτερολογίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ.  Υπάρχει συμφωνία, κύριοι.  Αφήστε τον άνθρωπο να πει τη 

συμφωνία και από εκεί και πέρα χαλάτε την. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 



 249

 Συμφωνήσαμε επτά λεπτά.  Εισηγούμαι, μετά που θα μιλήσει ο κ. Κυπριανού, να 

γίνει ένα διάλειμμα για πέντε-δέκα λεπτά, για να δούμε για τις δευτερολογίες, για να μη 

γίνει ένα αλαλούμ μετά. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Λυπούμαι πάρα πολύ.  Το δικαίωμα της δευτερολογίας το επιφυλάσσω και δεν το 

παζαρεύω.  Σέβομαι τι συμφωνήθηκε.  Αν με αρκεί ο χρόνος, καλώς, αλλά, και εν πάση 

περιπτώσει, πιστεύω ότι αυτό... Αλλά να πούμε κάτι.  ∆ε θα συζητήσω αν θα γίνουν 

δευτερολογίες ή όχι, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε συζητούμε, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Απολογούμαι, διότι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ σας είδα ότι σημειώνετε και αντιλήφθηκα ότι θέλετε να δευτερολογήσετε.  ∆ε 

θέλω και δεν επιθυμώ και δεν έχω πρόθεση να αφαιρέσω αυτό το δικαίωμα.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Βασικά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγνώμη, κύριε Συλλούρη.  Απλώς είναι καλά να κάνουμε ένα μικρό διάλειμμα, να 

διαβουλευθούμε ολίγον τι, όχι μόνο για τις δευτερολογίες αλλά και γενικότερα για τη 

διαδικασία της ψήφισης, διότι βασικός στόχος είναι να ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε, αυτό ήθελα να πω. 

 Κύριε Λυσσαρίδη, παρακαλώ. 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 
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 Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε.  Όταν κατατίθεται ένα έγγραφο το οποίο 

αγνοούμε δεν μπορεί να αποτελεί τμήμα των πρακτικών.  ∆ε γνωρίζω τι είναι το 

έγγραφο, μπορεί να είναι εντελώς ουδέτερο έγγραφο το οποίο να μη χρειάζεται 

συζήτηση, αλλά έγγραφα τα οποία κατατίθενται χωρίς να έχει επίγνωση το σώμα 

φοβούμαι ότι χρειάζεται να ανακοινωθούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, να διευκρινιστεί. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Είχα πει στην ομιλία μου ότι η θέση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού έχει κατατεθεί 

επισήμως, είναι ξεκάθαρη, δεν είναι αυτή που λέει το ΑΚΕΛ και την καταθέτω ξανά.  

Είναι έγγραφο στο οποίο είναι οι θέσεις του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Το έγγραφο το 

οποίο λέω ότι είναι στην κατοχή μου, με το γραφικό χαρακτήρα του συναδέλφου, δε θα 

το καταθέσω στην ολομέλεια, το έχω και όποιος θέλει μπορεί να το δει και ξέρουν όλοι 

οι παρόντες που ήταν εκεί και δε χρειάζεται το ΑΚΕΛ τη θέση που είχε και ψήφισε να 

μου τη φορτώνει εμένα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κυπριανού, έχετε το λόγο.  Αν κρίνω από την ώρα που μίλησε ο κ. 

Κατσουρίδης, έχετε και εσείς πενήντα πέντε λεπτά στη διάθεσή σας.  Αντιλαμβάνομαι 

ότι εσείς, κύριε Κυπριανού, ως πρόεδρος της επιτροπής, θα προσπαθήσετε να κλείσετε 

τη συζήτηση και σύντομα, αντιλαμβάνομαι. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τα πενήντα πέντε λεπτά που χρησιμοποίησε ο κ. Κατσουρίδης 

ήταν της κοινοβουλευτικής μας ομάδας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Το γνωρίζω, κύριοι!   

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Για να μη δημιουργείται η εντύπωση... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν μπορούμε να αστειευτούμε ούτε με την κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ 

πλέον! 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Μα, βλέπει μας όλος ο κόσμος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κόσμος να μας βλέπει.  Είναι από τα λεπτά που εδικαιούτο.  Έφαε ένα λεπτό 

παραπάνω μόνο. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Και, παρακαλώ, ησυχία.   

 Κύριε Κυπριανού, έχετε το λόγο, παρακαλώ.   

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν δεν ήμουν παλιός βουλευτής και δεν ήξερα τη διαδικασία, θα 

έπαιρνα προσωπικά τη μαζική έξοδο των συναδέλφων μόλις ανέβηκα στο βήμα.  Αυτό 

επαναλαμβάνεται κάθε χρόνο.  Νομίζω η ώρα που ανεβαίνω στο βήμα εγώ είναι η ώρα 

για τους καπνιστές να βγουν έξω να καπνίσουν και για άλλους που πείνασαν να φάνε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Γι’ αυτό να κάμετε του χρόνου δεύτερες σκέψεις, κύριε Κυπριανού. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Νομίζω!   
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 Και θα ήθελα να αρχίσω καταρχάς με τις ευχαριστίες μου προς όλες τις 

κοινοβουλευτικές ομάδες, που μου έχουν δώσει την ευκαιρία, όπως και σε 

προηγούμενες χρονιές, να κλείσω τη συζήτηση ως πρόεδρος της επιτροπής 

Οικονομικών, τη συζήτηση επί του προϋπολογισμού, εκτός από τις δευτερολογίες 

βέβαια.  Όμως, όπως είπατε, κύριε Πρόεδρε -έχετε δίκαιο- θα πρέπει να κάνω και 

δεύτερες σκέψεις.  Θα ήταν καλή ιδέα τελικά να επέμενα να μιλήσω τελευταίος εξαιτίας 

αυτής της κατάστασης.  Όμως, όπως είπα προηγουμένως, ξέρω τη διαδικασία στο 

κοινοβούλιο, ξέρω ότι οι περισσότεροι βρισκόμαστε για πολλές ώρες εδώ, ότι σίγουρα η 

παρέμβαση, η ομιλία του κ. Κατσουρίδη πάντα συγκεντρώνει το μεγαλύτερο ενδιαφέρον 

και ήταν όλοι προσηλωμένοι για πενήντα πέντε λεπτά προς το βήμα, επομένως το 

δικαιολογώ. 

 Με αυτή την ευκαιρία θα ήθελα να κάνω και μια αναφορά, γιατί έχουν δημοσιευτεί 

πολλά σχόλια σε βάρος του κοινοβουλίου, στην παρουσία ή την προσέλευση των 

βουλευτών μέσα στην αίθουσα του κοινοβουλίου κατά τη συζήτηση του 

προϋπολογισμού.  Σίγουρα σ’ όλους μας -είμαστε πολιτικοί- αρέσει να μιλούμε, θέλουμε 

να έχουμε ακροατήριο, μας ευχαριστεί να έχουμε ακροατήριο, όμως πρέπει να είμαστε 

δίκαιοι.  Υπάρχει το ίδιο φαινόμενο σε όλες τις χώρες του κόσμου.  Έχω δει συζήτηση 

στο αμερικανικό Κογκρέσο όπου βρισκόταν μέσα στην αίθουσα ο ομιλητής και ο 

προεδρεύων. και δεν υπήρχε κανένας άλλος.  Και βεβαίως απευθυνόταν κάθε λίγο στο 

ακροατήριο λέγοντας «κύριοι συνάδελφοι» και δεν υπήρχε ούτε ένας συνάδελφος μέσα 

στην αίθουσα.  Αυτή είναι η διαδικασία, είναι αναμενόμενο.  Και σταδιακά όλοι οι 

βουλευτές έχουν περάσει, έχουν μείνει, έχουν ακούσει ομιλίες, αλλά, επειδή είναι τρεις 

μέρες συζήτηση, είναι φυσιολογικό ότι δε θα υπάρχει συνεχής παρουσία όλων των 

βουλευτών.  Όμως με αυτή την ευκαιρία θα ήθελα να σχολιάσω την απουσία των 

υπουργών, με εξαίρεση τον Υπουργό Οικονομικών και τον Υπουργό Συγκοινωνιών -
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είναι εδώ και αυτή τη στιγμή- και τον Υπουργό Εσωτερικών, το διορθώνουμε, σωστό, 

και τον Υπουργό Γεωργίας με μια έτσι γρήγορη παρουσία. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Και τον Υπουργό Άμυνας. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ο Υπουργός Άμυνας έφυγε την ώρα που διάβαζα την έκθεση, κύριε Χρίστου, ούτε 

καν άκουσε την ομιλία οποιουδήποτε, μόνο την έκθεση, και εκείνη τη μισή. 

 Θα περίμενε κανείς ότι οι υπουργοί τουλάχιστον θα έδειχναν κάποιο ενδιαφέρον, 

τουλάχιστον την πρώτη μέρα συζήτησης, κατά την οποία παρουσιάζονταν οι επίσημες 

θέσεις των κοινοβουλευτικών ομάδων από τους αρχηγούς ή εκπροσώπους τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κυπριανού, τους παρόντες, που αφιέρωσαν κάμποσο χρόνο, να τους έχετε 

υπόψη για τη νέα κυβέρνηση. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Και εσείς, κύριε Πρόεδρε, το ίδιο. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Θα το φροντίσουμε. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆εύτερον, όπως συνηθίζεται, θα ήθελα να αρχίσω από την αρχή, αναφερόμενος 

στη διαδικασία του προϋπολογισμού.  Ήταν μια πολύ μεγάλη, κοπιαστική διαδικασία.  

Ακολουθήσαμε διαφορετική μέθοδο φέτος με τις συνεχείς συνεδρίες για εξέταση του 

προϋπολογισμού, με αποτέλεσμα να έχουμε τουλάχιστον τρεις συνεδρίες για τον 

προϋπολογισμό και να έχουμε και επιπλέον συνεδρίες για άλλα νομοθετικά θέματα.  Θα 
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ήθελα, με αυτή την ευκαιρία, για άλλη μια φορά να ευχαριστήσω όλους τους 

συναδέλφους της επιτροπής Οικονομικών για την υπομονή τους.  Μερικοί, βεβαίως, δε 

μας τίμησαν σε καμιά συνεδρία, όμως η πλειοψηφία ήταν εκεί, ήταν συνεπής και ήταν 

από την αρχή μέχρι το τέλος σ’ αυτό τον κοπιαστικό μαραθώνιο για την εξέταση του 

προϋπολογισμού.  Βεβαίως, έγινε αναφορά και στην έκθεση, όμως θέλω να αναφερθώ 

και στους συναδέλφους μη μέλη της επιτροπής, που πραγματικά με την παρουσία τους 

μας βοήθησαν πάρα πολύ στην εξέταση εξειδικευμένων θεμάτων της αρμοδιότητας του 

κάθε συναδέλφου.   

 Και, επειδή είμαι στις ευχαριστίες, θα ήθελα άλλη μια φορά να ευχαριστήσω τις 

υπηρεσίες της Βουλής, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, την κ. Ιερωνυμίδου, 

βεβαίως, για τη σύνταξη της έκθεσης και την όλη διαδικασία εξέτασης του 

προϋπολογισμού και τον κ. Νεοφύτου, που επίσης είναι λειτουργός της επιτροπής 

Οικονομικών, την κ. Μιχαηλίδου, που έχει βοηθήσει στην έκθεση και στη διαδικασία, το 

αρχείο, και ειδικά την κ. Γρηγορίου, που μας βοήθησε πάρα πολύ με την εξεύρεση όλων 

των εγγράφων και την αρχειοθέτηση.  Νομίζω όμως πρέπει να κάνω και μια αναφορά 

στους υπουργούς που συνεργάστηκαν κατά την εξέταση του προϋπολογισμού -γίνεται 

αναφορά και μέσα στην έκθεση- αλλά και στους λειτουργούς του Υπουργείου 

Οικονομικών και του Γραφείου Προγραμματισμού, οι οποίοι, πέρα από την 

προετοιμασία του προϋπολογισμού, μας έχουν βοηθήσει ιδιαίτερα κατά την εξέταση με 

την παροχή πληροφοριών.   

 Θα ήθελα να κάνω μια αναφορά/παρατήρηση, αν επιτρέπεται, για το ότι φέτος 

υπήρχε καλύτερη συμμόρφωση προς την επιθυμία της επιτροπής για την εκ των 

προτέρων κατάθεση των ομιλιών των υπουργών, πριν παρουσιαστούμε στην επιτροπή, 

με εξαίρεση δύο υπουργούς, τον Υπουργό Υγείας και τον Υπουργό Γεωργίας, οι οποίοι 

δε συμμορφώθηκαν φέτος.  Όμως θέλω να αναφερθώ και σε μια ενδιαφέρουσα 



 255

πρακτική των Υπουργών Συγκοινωνιών και Έργων και Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος, οι οποίοι, μετά την περσινή συζήτηση των προϋπολογισμών, μας 

έστειλαν μνημόνιο απαντώντας στα σχόλια και στις παρατηρήσεις του κάθε συναδέλφου 

και της έκθεσης, κάτι το οποίο ήταν χρήσιμο.  ∆ε σημαίνει ότι ασπαζόμαστε απαραίτητα 

αυτά που λένε, όμως ήταν χρήσιμο, διότι φάνηκε ότι αξιοποιήθηκαν και μελετήθηκαν οι 

θέσεις των συναδέλφων. 

 Όσον αφορά την έκθεση -και έχω την υποχρέωση να υπεραμυνθώ της επιτροπής 

Οικονομικών και της υπηρεσίας- η έκθεση είναι αντικειμενική.  Μπορεί να είναι 

επικριτική, όμως η επίθεση ενάντια στην έκθεση της επιτροπής είναι άδικη και η 

αμφισβήτηση κινήτρων για τα όσα λέχθηκαν και λέγονται μέσα στην έκθεση δείχνει 

έλλειψη επιχειρημάτων.  Το να λέει κανείς ότι κάποιες επικρίσεις ακούγονται, γιατί 

είμαστε στην προεκλογική περίοδο, στην ουσία σημαίνει ότι δεν υπάρχει αντεπιχείρημα 

και γι’ αυτό προσπαθούμε να κτυπήσουμε το κίνητρο ή τη σκοπιμότητα.  ∆εν υπήρχε 

καμιά σκοπιμότητα.  Είναι μια αντικειμενική έκθεση, που παρουσιάζει τα προβλήματα 

της οικονομίας και εκεί που υπάρχουν τα θετικά τα αναφέρει μάλιστα.  Και θα ήθελα να 

σχολιάσω, με κάποιο παράπονο, αν θέλετε, τη δημοσίευση του προσχεδίου της 

έκθεσης από μέσα μαζικής ενημέρωσης -ελευθερία του Τύπου, το δέχομαι- το οποίο, 

βεβαίως, ήταν ένα προσχέδιο ετοιμασμένο από υπηρεσία της Βουλής, δεν το είχαν δει 

καν οι βουλευτές, αλλά και την επίθεση που εξαπέλυσε ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός σε 

ένα προσχέδιο της έκθεσης, που ούτε καν είχαν διαβάσει οι βουλευτές.  Μπορούσε να 

περιμένει, όπως και έγινε στο τέλος, να το μελετήσει η επιτροπή και να ενσωματώσει, 

αν υπήρχαν διαφωνίες, όπως κι έγινε φέτος, διαφορετικές θέσεις.  Εμείς είχαμε πει, ως 

πλειοψηφία της επιτροπής, ότι δεν επρόκειτο να αλλοιώσουμε τις θέσεις μας μέσα στην 

έκθεση, χωρίς όμως να έχουμε πρόθεση να στερήσουμε από τη μειοψηφία της 

επιτροπής, το κυβερνών κόμμα, να περιλάβει τις θέσεις της.  Επομένως, θα έλεγα ότι 
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άλλοι ανέβασαν τον τόνο, άλλοι έδωσαν προεκλογικό χαρακτήρα στην όλη συζήτηση 

του προϋπολογισμού και όχι η επιτροπή Οικονομικών.  Αντίθετα, όπως κάθε χρόνο, τα 

ίδια ζητήματα έχουν μελετηθεί και για τα ίδια γίνεται επίκριση, από τη στιγμή που δε 

φάνηκε να έχουν βελτιωθεί τα δεδομένα σε σχέση με τα προηγούμενα χρόνια.   

 Προεκλογικό τόνο θα έλεγα ότι είναι ο Υπουργός Οικονομικών που είχε δώσει 

στην όλη υπόθεση του προϋπολογισμού, με την ομιλία του στο βήμα της Βουλής, που 

στην ουσία δεν ήταν η συνηθισμένη. δε μας είχε συνηθίσει ο υπουργός σε τέτοιου 

είδους ομιλίες.  Ήταν μια καθαρά προεκλογική ομιλία, σε σημείο που είχα πει τότε 

χαριτολογώντας:  «∆ιερωτώμαι ποιος Κληρίδης θα είναι υποψήφιος τελικά.  Ο Γλαύκος 

ή ο Τάκης;».  Όμως, πέρα από αυτό το πνεύμα, εκεί που αντιστρέφω αυτά που 

κατηγορούν τη Βουλή ή την αντιπολίτευση... Υπήρξε μηδενισμός από πλευράς της 

κυβέρνησης προς τη Βουλή.  Προσπάθησα να διαβάσω -και διάβαζα τώρα την ομιλία 

του υπουργού- να δω αναφορά στη Βουλή.  Κυβέρνηση μειοψηφίας, μιλούμε, 

κυβέρνηση που δεν μπορεί να κάνει τίποτα χωρίς τη συμπαράσταση και τη βοήθεια της 

Βουλής.  Αναφορά γίνεται στη Βουλή μόνο σε ένα σημείο, στη φορολογική 

μεταρρύθμιση, που λέει:  «Βοήθησε και η Βουλή», μεταξύ άλλων, ας πούμε, ξεχνώντας 

ότι τίποτα δε θα μπορούσε να κάνει αυτή η κυβέρνηση, απ’ όλα αυτά που παρουσιάζει 

ως επιτεύγματα, όλα αυτά που παρουσιάζει ως επιτυχίες, χωρίς τη συνεργασία πρώτα 

της επιτροπής Οικονομικών, βεβαίως, αλλά κατ’ επέκταση των κοινοβουλευτικών 

ομάδων οι οποίες εκπροσωπούνται στην επιτροπή.  Και να μην ξεχνούμε ότι το 

κοινοβούλιο και ειδικά η επιτροπή Οικονομικών ελέγχονται από την αντιπολίτευση.  

Έστω και αν είναι διαφορετικά κόμματα, παραμένουν όλα στο χώρο της αντιπολίτευσης. 

 Και έχω εδώ ένα δημοσίευμα από μια δήλωση του υπουργού, ελπίζω να μην είναι 

ακριβές, αλλά εγώ το διάβασα και δεν είδα διάψευση.  «Ο Υπουργός Οικονομικών», 

λέει, «υποστήριξε ότι θα υπήρχαν καλύτερα αποτελέσματα, αν υπήρχε συναίνεση 
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μεταξύ των κομμάτων και όχι μηδενισμός των πάντων».  Νομίζω είναι άδικη αυτή η 

επίκριση.  Αντίθετα, η επιτροπή Οικονομικών και ο υποφαινόμενος μερικές φορές, αλλά 

και όλοι μας έχουμε κατηγορηθεί και επικριθεί από συναδέλφους των ομάδων μας ότι 

είμαστε ιδιαίτερα ανεκτικοί και ιδιαίτερα συνεργάσιμοι με το Υπουργείο Οικονομικών και 

ότι πολλές φορές καλύπτουμε και αδυναμίες και στις διαδικασίες και στις προτάσεις του 

Υπουργείου Οικονομικών.  Και, όπως είπα προηγουμένως, δε θα μπορούσε να περάσει 

οτιδήποτε από αυτή ή να λειτουργήσει σ’ αυτό τον τόπο, αν δεν υπήρχε η συναίνεση 

της αντιπολίτευσης.  Επομένως, ο μηδενισμός -και νομίζω εδώ είναι το προεκλογικό 

στίγμα που έρχεται να δώσει η κυβέρνηση- προέρχεται από την κυβερνητική πλευρά.  

 Όσον αφορά την οικονομία, γίνονται επικρίσεις.  ∆ε θα αναφερθώ με λεπτομέρεια, 

βεβαίως, περιλαμβάνονται μέσα στην έκθεση, όμως υπάρχει μια μεγάλη διαφορά 

μεταξύ του πώς βλέπει η επιτροπή και πώς βλέπει η κυβέρνηση.  Πέρα από τους 

δείκτες, πέρα από τους αριθμούς, πέρα από τις στατιστικές, υπάρχει ο άνθρωπος, 

υπάρχει ο πολίτης.  Θα πρέπει κάποια στιγμή να βγουν οι κυβερνώντες -βεβαίως, θα 

βγουν μια και καλά σε δύο μήνες υποθέτω- θα έπρεπε να βγουν από τα γραφεία τα 

πολυτελή -έστω και αν πρόσφατα μετακόμισαν- και να δουν τη φτώχια έξω.  Υπάρχουν 

φτωχοί άνθρωποι.  ∆εν ξέρω τι λένε οι στατιστικές.  Εγώ ξέρω ότι, σε σχέση με πριν 

μερικά χρόνια, έχει αυξηθεί το όριο φτώχιας.  Όλοι οι βουλευτές αντιμετωπίζουν αυτά τα 

προβλήματα από αιτήματα πολιτών που χρειάζονται δημόσιο βοήθημα, για να 

επιβιώσουν αυτή τη στιγμή, όχι απλώς για να ζουν καλύτερα.  Επομένως, ό,τι και να 

λένε οι αριθμοί, ό,τι και να λένε οι στατιστικές, η πραγματικότητα παραμένει, και είναι ότι 

έχει αυξηθεί το χάσμα μεταξύ φτωχών και πλουσίων στην Κύπρο και έχει αυξηθεί ο 

αριθμός των συμπολιτών μας που βρίσκονται κάτω από το όριο φτώχιας.  Και είναι εδώ 

που πρέπει να επικεντρωθούμε και είναι εδώ που κάνει την επίκρισή της η επιτροπή 

Οικονομικών.   
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 Και, για να τελειώσω με το θέμα της έκθεσης, η επιτροπή Οικονομικών είναι 

πολιτικό όργανο.  Είναι μέρος του κοινοβουλίου, που είναι πολιτικό σώμα.  Επομένως, 

είναι λογικό ότι, ναι, θα βάλει τους αριθμούς, θα βάλει τα στοιχεία, θα βάλει τις δικές της 

εκτιμήσεις, όμως θα κάνει και την πολιτική της, το πολιτικό της σχόλιο και θα 

παρουσιάσει και τις πολιτικές θέσεις, διότι, στο τέλος, αυτό που συζητιέται δεν είναι 

κάποια στατιστικά στοιχεία, τα οποία θα μπορούσε να κάνει ένας οποιοσδήποτε 

αναλυτής.  Είναι η πολιτική της κυβέρνησης εφ’ όλης της ύλης, αλλά ιδιαίτερα πάνω στα 

οικονομικά.  

 Με αυτή την ευκαιρία θα ήθελα να αναφερθώ στο θέμα της ενίσχυσης της 

επιτροπής Οικονομικών -και της Βουλής γενικότερα- και να τονίσω ότι η έλλειψη 

προσωπικού και η έλλειψη στήριξης της επιτροπής Οικονομικών υποσκάπτει το έργο 

της.  Βεβαίως, αυτό ισχύει και για τις άλλες επιτροπές και μας δημιουργεί προβλήματα 

στη σε βάθος εξέταση των προϋπολογισμών και, βεβαίως, στη δημιουργία και στη 

μελέτη δικών μας στοιχείων και στην εξαγωγή δικών μας συμπερασμάτων.  Σε ένα 

μεγάλο βαθμό αναγκαζόμαστε να βασιζόμαστε στις ομάδες μελετών των κομμάτων -δεν 

είναι κακό, βέβαια- αλλά θα έπρεπε το κοινοβούλιο να έχει τη δική του ομάδα, και, 

βεβαίως, να αναλύουμε και να εξετάζουμε τις θέσεις που μας παρουσιάζει η κυβέρνηση.  

∆εν είναι τυχαία που οι Ηνωμένες Πολιτείες, που έχουν ένα παρόμοιο σύστημα με το 

δικό μας -δεν είναι κοινοβουλευτικό, είναι προεδρικό σύστημα- έχουν ειδικό γραφείο του 

Κογκρέσου για τον προϋπολογισμό.  Ολόκληρο τμήμα του κοινοβουλίου ασχολείται 

αποκλειστικά με το θέμα του προϋπολογισμού.  Νομίζω, αν θέλουμε και εμείς να 

γίνουμε ένα σύγχρονο κοινοβούλιο, θα πρέπει, μέσα στα πλαίσια -όπως αναφέρθηκε 

και στην έκθεση- ενίσχυσης και αυτονομίας της Βουλής, θα πρέπει να δούμε σοβαρά 

αυτό το θέμα.  Και η στάση της εκτελεστικής εξουσίας απέναντι στη Βουλή σ’ αυτό το 

σημείο πιστεύω ότι είναι τουλάχιστον απογοητευτική και ότι η μη ενίσχυση της Βουλής 



 259

αποτελεί στην ουσία υπόσκαψη του έργου της και στο τέλος υπόσκαψη της ίδιας της 

∆ημοκρατίας.  Αν δεν υπάρχει προσωπικό, πώς θα γίνει κοινοβουλευτικός έλεγχος, 

πώς θα γίνει ανάλυση, πώς θα γίνει ο σωστός διάλογος;  Και είναι κάτι με το οποίο, 

όπως λέμε και στην έκθεση, θα πρέπει να ασχοληθούμε σύντομα, χωριστά και ως ειδικό 

θέμα.   

 Ακόμα ένα πρόβλημα που αφορά το Υπουργείο Οικονομικών και το αντιμετώπισε 

η επιτροπή Οικονομικών ήταν η έλλειψη προγραμματισμού στην κατάθεση 

νομοσχεδίων, προϋπολογισμών και οποιασδήποτε μορφής νομοθετημάτων, 

κανονισμών και ούτω καθεξής.  Τελευταία στιγμή, χωρίς προγραμματισμό, νομοσχέδια  

που έλεγαν έρχονταν...  Ακόμα και σήμερα, ενώ όλοι ξέρουμε ότι η Βουλή κλείνει σε μια 

βδομάδα -και αυτό έχει ανακοινωθεί εδώ και πολύ καιρό- ακόμα και σήμερα γίνονται 

καταθέσεις και την Πέμπτη θα γίνουν καταθέσεις, για να εξετάσουμε επειγόντως 

διάφορα ζητήματα.  Και, βεβαίως, δεν τα προλαβαίνουμε.  Να αναφερθώ στους 

προϋπολογισμούς των ημικρατικών, που ακόμα εξακολουθούν και έρχονται μήνες μετά 

και σε νομοσχέδια φορολογιών που λήγουν τέλος του χρόνου και κατατίθενται στην 

τελευταία συνεδρία.  Όλα αυτά, πέρα από την ακαταστασία και το πρόβλημα που 

δημιουργείται στον προγραμματισμό της επιτροπής Οικονομικών, μας δημιουργούν 

πάντα το δίλημμα:  Είτε να κάνουμε μια επιφανειακή εξέταση είτε να κινδυνεύσουμε να 

δημιουργήσουμε πρόβλημα λειτουργίας απορρίπτοντας ή ψηφίζοντας συγκεκριμένα 

νομοσχέδια.  Και αυτό είναι κάτι το οποίο, πιστεύουμε, θα πρέπει να διορθωθεί. 

 Όσον αφορά προβλέψεις -και θα προσπαθήσω να είμαι σύντομος, ξέρω ότι θα 

ακολουθήσουν οι δευτερολογίες, θα υπάρξει και ψηφοφορία- όσον αφορά τις 

προβλέψεις, το γενικό συμπέρασμα είναι ότι, ναι, οι προβλέψεις είναι προβλέψεις, που 

μπορεί να βασίζονται σε διάφορα στοιχεία.  Άλλοι μπορεί να κάνουν πιο αισιόδοξες, 

άλλοι πιο απαισιόδοξες.  Βεβαίως, οι λιγότερο αισιόδοξες από πλευράς επιτροπής 
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Οικονομικών δεν είναι αυθαίρετες -και λάθος το σχολίασε έτσι ο κ. Προδρόμου- 

βασίζονται σε μελέτες και εκτιμήσεις ξένων οίκων και πάνω στο τι φαίνεται ότι θα 

ακολουθήσει και στη διεθνή οικονομία και στο θέμα του Ιράκ.  Και παρόμοιες 

προβλέψεις, θέλω να πω, έκανε και η Κεντρική Τράπεζα -που δε νομίζω να έχει 

αντιπολιτευτικό χαρακτήρα- και οι εμπορικές τράπεζες, που επίσης δε νομίζω να θέλουν 

ιδιαίτερα να υποστηρίξουν την αντιπολίτευση αυτή τη στιγμή.  

 Εκείνο που σκοπεύουμε να κάνουμε αμέσως μετά τις εκλογές, όταν επαναρχίσει 

να λειτουργεί το κοινοβούλιο, είναι να συγκαλέσουμε συνεδρίες και να καλέσουμε 

εμπειρογνώμονες ειδικά για τα θέματα της οικονομίας και να κάνουμε ανοικτές 

ακροάσεις για το θέμα της οικονομίας -δεν είναι πρωτοτυπία, έχει γίνει πρόσφατα στη 

Βουλή των Κοινοτήτων στο Ηνωμένο Βασίλειο- και ν’ ακούσουμε οικονομολόγους, 

τραπεζίτες, Κεντρική Τράπεζα, καθηγητές, αναλυτές, να μας παρουσιάσουν τις θέσεις 

τους για την οικονομία ειδικά.  Και αυτό είναι κάτι που -παρ’ όλο που το είχε εισηγηθεί 

κάποτε και ο κ. ∆ημητρίου σε σχέση με μια “επιτροπή διά των σοφών”, όπως την είχε 

πει, για τα θέματα οικονομίας- νομίζω μπορεί να γίνει στα πλαίσια της επιτροπής 

Οικονομικών. 

 Το δεύτερο παράπονο ή πρόβλημα που είχε η επιτροπή Οικονομικών -και θα το 

πω επιγραμματικά- είναι ότι δεν ακούσαμε συγκεκριμένες προτάσεις, συγκεκριμένα 

μέτρα και συγκεκριμένα σχέδια για το πώς θα αντιμετωπιστούν τα προβλήματα της 

οικονομίας και τα υφιστάμενα και τα αναμενόμενα.  Ακούσαμε πολλή θεωρία, ακούσαμε 

πολλά “θα”, όμως η επιτροπή θέλει να ξέρει ποια είναι τα συγκεκριμένα μέτρα που θα 

ληφθούν, ποια μέτρα θα γίνουν και γιατί πρέπει να περιμένουμε να έρθει η κρίση για να 

κινηθούμε και τότε να ψάχνουμε να βρούμε, με σπασμωδικές ενέργειες καμιά φορά, ή 

το Υπουργείο Εμπορίου είτε ο ΚΟΤ ή κάποιος άλλος τομέας πώς θα κινηθεί.  Εδώ -και 

νομίζω ήταν ήπια η έκφραση όλων αυτών των προβληματισμών, που περιλήφθηκε 
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μέσα στην έκθεση της επιτροπής, πολύ ήπια- δεν ακούσαμε συγκεκριμένα 

προγράμματα.  Και βεβαίως θα περιμέναμε όχι μόνο να ακούσουμε μελλοντικά 

προγράμματα, ήδη να είχαν ληφθεί συγκεκριμένα μέτρα για ανάπτυξη της οικονομίας, 

για ενίσχυση της οικονομίας.  Εδώ, στις Ηνωμένες Πολιτείες, που έχουν την πιο μεγάλη 

οικονομία του κόσμου, και ο Πρόεδρος Μπους προχθές εξάγγειλε σειρά μέτρων για 

ενίσχυση της οικονομίας -λανθασμένα μέτρα, βέβαια, να μην το συζητούμε, δε θα τα 

υιοθετούσαμε εμείς- που ενισχύουν το κεφάλαιο σε βάρος άλλων τομέων.  Μέσα σε 

εκείνα που μπορεί και κάνει εκείνα σκέφτηκε, αλλά τουλάχιστον φαίνεται η προσπάθεια 

από κυβερνήσεις ενίσχυσης της οικονομίας.  Αν αυτή τη στιγμή ξέρουμε ότι δεν 

πρόκειται -ειδικά λόγω της εξέλιξης της οικονομίας στη Γερμανία- να υπάρξει μια 

ανάκαμψη στη διεθνή οικονομία, πιστεύω δεν πρέπει να περιμένουμε να μπει ο νέος 

χρόνος για τα καλά, πριν πάρουμε συγκεκριμένα μέτρα.   

 Ειδικά για την εξάρτηση από τον τουρισμό έχουν πει πολλά οι συνάδελφοι.  

Υπάρχουν και πολλά μέσα στην έκθεση και δε θα ήθελα να επεκταθώ.   

 Να αναφερθώ επιγραμματικά επίσης στις ανησυχίες της επιτροπής για το δημόσιο 

χρέος, που αυξάνει πάρα πολύ, και για τις δημόσιες δαπάνες, ειδικά τις δαπάνες 

προσωπικού.  Η μείωση των κλιμάκων εισδοχής δεν είναι η λύση. και κακώς γίνεται 

αναφορά από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό μέσα στην έκθεση.  ∆εν είναι το μέτρο που θα 

μας λύσει τα προβλήματα για τις δαπάνες προσωπικού, αλλά πρέπει να ληφθούν άλλα 

μέτρα, και εδώ είναι που θα περιμέναμε περισσότερες εισηγήσεις από την κυβερνητική 

πλευρά. Αντίθετα, βομβαρδιζόμαστε συνέχεια με συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς 

όχι μόνο για επιπλέον δαπάνες, αλλά και για περισσότερες θέσεις και αναβαθμίσεις 

θέσεων και αυξήσεις θέσεων, κάτι το οποίο ουσιαστικά, ό,τι και να κάνουμε, αυξάνει 

συνέχεια τις δαπάνες.  Άρα φεύγουμε από το σημείο ότι είναι ανελαστικές και δεν 

μπορούμε να τις μειώσουμε.  Γίνεται ακαδημαϊκή αυτή η συζήτηση, από τη στιγμή που 
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συνέχεια τις αυξάνουμε.  Τουλάχιστον, αν τις αφήναμε σταθερές, θα υπήρχε μια 

περίπτωση με την αύξηση των εσόδων να μπορέσουμε να καλύψουμε κάποιο έλλειμμα. 

 Ειδική αναφορά θα ήθελα να κάνω, γιατί δεν περιλαμβάνεται μέσα στην έκθεση, σε 

ένα πρόβλημα που θα αντιμετωπίσει η κυπριακή οικονομία σύντομα.  Επισημαίνεται 

από το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο -που, κατά τα άλλα, οι κυβερνώντες αρέσκονται στο 

να επαναλαμβάνουν- και δεν έχουμε δει καμία πρόταση πάνω σ’ αυτό το σημείο που 

αφορά τη γήρανση του πληθυσμού.  Είναι ένα γεγονός σε όλες τις ανεπτυγμένες χώρες.  

Ευτυχώς η Κύπρος άρχισε να περιλαμβάνεται μέσα σ’ αυτές, όμως μας προειδοποιούν 

ότι με τη γήρανση του πληθυσμού θα δημιουργηθούν πολλά οικονομικά προβλήματα 

και λόγω -διαβάζω- «μακροπρόθεσμα αύξησης δαπανών για συντάξεις και 

ιατροφαρμακευτική περίθαλψη.  Λόγω της γήρανσης του πληθυσμού θα απαιτήσουμε 

δραστική μελλοντική αύξηση συνεισφορών στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς 

και την επιβολή άλλων φόρων για τη χρηματοδότηση συνταξιοδοτικών δαπανών».  Άρα 

θα περίμενε κανείς να μην περιμένουμε την κρίση στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 

αλλά ότι ήδη θα έπρεπε να είχαμε στα χέρια μας συγκεκριμένες προτάσεις πάνω σ’ 

αυτό το σημείο.  Και λέει το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο:  «Πολιτική δράση για 

αντιμετώπιση αυτών των μελλοντικών προβλημάτων θα έπρεπε να ληφθεί άμεσα» -

βεβαίως, όπως με διορθώνουν, το “άμεσα” είναι λάθος, “αμέσως” θα έπρεπε να είναι- 

«λόγω του ότι οι μεταρρυθμίσεις σ’ αυτό τον τομέα χρειάζονται αρκετό χρόνο, για να 

επιφέρουν αποτελέσματα, και ανάληψη δράσης το συντομότερο δυνατό προϋποθέτει 

ότι η απαιτούμενη προσαρμογή θα είναι μικρότερη».  Ούτε εδώ, δυστυχώς, είδαμε 

συγκεκριμένες προτάσεις.     

 Μια αναφορά σύντομη στην ευρωπαϊκή πορεία και τελειώνω.  Πιστεύω ότι -

λέχθηκε από συναδέλφους- πιστεύω ότι αυτή η θριαμβολογία από κυβερνητικής 

πλευράς και η προσπάθεια εκμετάλλευσης της απόφασης της Κοπεγχάγης, αγνοώντας 
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τη συμβολή, πρώτα απ’ όλα, του κυπριακού λαού, που εκείνος πλήρωσε και σήκωσε 

την όλη προσπάθεια εναρμόνισης, αλλά κατά κύριο λόγο της Βουλής και ακόμα 

κυριότερο της αντιπολίτευσης και ειδικά της επιτροπής Οικονομικών, της επιτροπής 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων...  Την επιτροπή Οικονομικών την αναφέρω, γιατί εμείς, όπως 

είπαμε, προωθούσαμε όλα τα φορολογικά μέτρα και, ως εκ τούτου, είχαμε όλες τις 

αντιδράσεις του κόσμου.  Όμως έπρεπε να ληφθεί υπόψη και η συμβολή της επιτροπής 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και του κ. Παπαδόπουλου.  Και, όταν αρχίσει να κατηγορά ο 

ένας τον άλλο, ποιος ευχαρίστησε ποιον, εγώ θα πω: «Γιατί δεν ευχαρίστησαν τον 

κατεξοχήν αρμόδιο από κοινοβουλευτικής πλευράς;».  Και με τη λογική που εξήγησα 

προηγουμένως -και νομίζω ότι στέκει- ότι η κυβέρνηση μειοψηφίας δε θα μπορούσε να 

κάνει τίποτα, κανένα βήμα προς αυτή την κατεύθυνση χωρίς τη συνεργασία της 

αντιπολίτευσης, νομίζω οι πρώτες ευχαριστίες, η πρώτη αναφορά θα έπρεπε να γίνει 

στην αντιπολίτευση και όχι σε εκείνους που έχουν καθήκον, επειδή είναι κυβερνώντες, 

να λάβουν κάποια συγκεκριμένα μέτρα. και ύστερα να γίνει αναφορά σε οποιονδήποτε 

άλλο.  Στο κάτω κάτω για τους άλλους ήταν καθήκον και υποχρέωσή τους να λάβουν 

συγκεκριμένα μέτρα.  Εγώ θα έλεγα -και να μην παρεξηγηθεί- ότι από πλευράς 

αντιπολίτευσης ήταν η καλή της προαίρεση, η συνέπειά της και η συμμόρφωσή της 

προς το καθήκον που την έκαναν να συνεχίσει και, βεβαίως, διότι όλοι έχουμε κοινό 

στόχο την ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ουδέποτε σκεφτήκαμε να δημιουργούσαμε 

πρόβλημα σ’ αυτό τον τομέα, απλώς και μόνο για να είμαστε αντιπολιτευτικοί, και αυτό 

απαντά στο μηδενισμό που ανέφερα προηγουμένως. 

 Για τη φορολογική μεταρρύθμιση λέχθηκαν πολλά, όμως πρέπει να γίνει μια 

διόρθωση, διότι έγινε πρόσφατα αρκετή αναφορά.  Ναι, μπορεί και το δέχομαι ότι η 

πρόταση της κυβέρνησης αρχικά ήταν για μηδενική βάση.  Αυτό εγκαταλείφθηκε 

εξαρχής, διότι άρχισαν οι συζητήσεις, η αντιπολίτευση δεν ήταν καθόλου ικανοποιημένη 
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από τα αντισταθμιστικά μέτρα, αφήστε δε που πολλά αντισταθμιστικά μέτρα τα οποία 

θα όφειλε η κυβέρνηση να δώσει, έτσι κι αλλιώς, μέσα σ’ αυτό το πάρε-δώσε βρέθηκαν 

να εντάσσονται μέσα στο πλαίσιο της φορολογικής μεταρρύθμισης.  Αυτά τα αναφέραμε 

στη συζήτηση που γινόταν τότε, όμως, επειδή επιμένει στην παρέμβασή του στην 

έκθεση ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός να επαναφέρει το θέμα της μηδενικής βάσης, 

οφείλω να απαντήσω γι’ αυτό.  Και εγώ θα απαντήσω πρακτικά.  Από τη στιγμή που 

έγινε με συναίνεση, ομόφωνα από όλα τα κόμματα, δεν μπορεί να έρχεται κάποιος και 

να λέει «α, μα εμείς είπαμε έτσι και εσείς δεν το ακούσατε».  Ας μην το δεχόντουσαν.  

Και, αν ο υπουργός ήθελε, για τους σκοπούς εναρμόνισης, για άλλους λόγους, να 

δεχθεί και να συμβιβαστεί με την αντιπολίτευση, ας μη συμφωνούσε ο ∆ημοκρατικός 

Συναγερμός, αφού θεωρούσε τόσο καταστροφικό το θέμα της εγκατάλειψης της 

μηδενικής βάσης.  Κι όμως εμείς -αφήστε που πιστεύουμε ότι δε θα είναι τόσο μεγάλο 

το έλλειμμα τελικά, γιατί οι έμμεσοι φόροι αποδίδουν πάντα περισσότερο- βάλαμε 

πρώτα απ’ όλα το θέμα των αντισταθμιστικών μέτρων της κοινωνικής πολιτικής και μετά 

τις φορολογικές αυξήσεις ή μειώσεις.  Όμως αυτό δε σημαίνει ότι δε θα 

παρακολουθούμε στενά και συνεχώς τη φορολογική μεταρρύθμιση και ότι, όπου 

υπάρχει περιθώριο βελτίωσης, δε θα παρεμβαίνουμε και δε θα επεμβαίνουμε, για να τη 

διορθώσουμε.  Ακόμα και τα εισοδηματικά κριτήρια, τα οποία ως ιδέα και ως αρχή είναι 

σωστά και δίκαια, αν δούμε ότι η πρακτική τους εφαρμογή χρειάζεται κάποια 

αναθεώρηση, επανεκτίμηση, μπορούμε να τα βελτιώσουμε.   

 Μια σύντομη αναφορά στο θέμα του χρηματιστηρίου.  Πολλά λέχθηκαν -

περιλαμβάνονται και στην έκθεση- όμως για την επιτροπή Οικονομικών και το 

κοινοβούλιο ήταν ένα σημαντικό γεγονός η έρευνα που έγινε για το θέμα του 

χρηματιστηρίου.  Και, πρώτον, θα ήθελα να τονίσω τη σημασία του έργου, για το οποίο 

ομόφωνα οι δύο επιτροπές, μετά από μια τόσο κοπιαστική προσπάθεια, κατέληξαν 
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ομόφωνα, όπως είπα, σε μια έκθεση.  Να τονίσω το μέγεθος του προβλήματος, που 

ανάγκασε ακριβώς, τελικά, το κοινοβούλιο να παρέμβει, όμως δεν μπορώ να μη 

σχολιάσω αρνητικά την αντίδραση της κυβέρνησης -λέχθηκαν στη συζήτηση τότε και 

αυτά τα δεδομένα- όλη την προσπάθεια υπόσκαψης από τον κυβερνητικό εκπρόσωπο 

του έργου των δύο επιτροπών και των πορισμάτων, την προσπάθεια 

παραπληροφόρησης, προσπαθώντας να ρίξει ευθύνες είτε στη Βουλή, ανακατεύοντας 

άσχετα ζητήματα, όπως και το περίφημο “τα αμοιβαία κεφάλαια”, για τα οποία μας 

κατηγορούσε ότι δεν είχαμε ψηφίσει, ενώ ήταν ήδη ψηφισμένα ένα χρόνο πριν.  Αλλά σ’ 

εκείνο που θα ήθελα να σταθώ είναι στο ότι, ενώ η εξαγγελία της κυβέρνησης ήταν ότι 

ορίστηκε επιτροπή η οποία θα σχολίαζε τα πορίσματα και θα μας έδινε τις θέσεις της, 

έξι, εφτά μήνες μετά δεν έχει έρθει τίποτα.  Ε, νομίζω κάποιος μπορεί να 

προβληματιστεί για το γιατί έχει γίνει αυτή η παράλειψη.  

 Όπως είπα, κύριε Πρόεδρε, δε θα ήθελα να μιλήσω περισσότερο.  Καταρχάς, ίσως 

να ήταν πιο απλό να έβγαινα και να έλεγα ότι υιοθετώ στο σύνολο την έκθεση, διότι 

ακριβώς μας εκφράζει.  Κάποιος χθες μου έδωσε συγχαρητήρια για την ομιλία μου την 

Τετάρτη. το διάβασμα της έκθεσης.  Νόμισε ότι ήταν η ομιλία μου, όμως τότε θα είχα 

πρόβλημα πνευματικής ιδιοκτησίας με τους άλλους συναδέλφους της επιτροπής 

Οικονομικών.  Πιστεύω ότι πράγματι η έκθεση είναι ένα αξιόλογο έργο και είναι 

εμπεριστατωμένη, είναι αντικειμενική.  Εκεί που χρειάζεται να επαινέσει το κάνει, εκεί 

που χρειάζεται να επικρίνει επίσης το κάνει.  Και πιστεύουμε ότι όντως υπάρχουν 

ανησυχίες, όσον αφορά την κυπριακή οικονομία, και στα θέματα της σημερινής 

κατάστασης, της αντιμετώπισης των σημερινών προβλημάτων της οικονομίας, αλλά 

ακόμα περισσότερο στο θέμα του προγραμματισμού και της αντιμετώπισης προληπτικά 

αυτών που ξέρουμε ότι θα έρθουν.   

 Βεβαίως, να μου επιτραπεί και σε προσωπική βάση -παρ’ όλο που μιλώ από το 
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βήμα ως πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών- γιατί πολλές φορές γίνεται προσπάθεια 

παραπληροφόρησης ή εκμετάλλευσης...  ∆εν μπορώ να πω ότι μόνο μια αλλαγή της 

κυβέρνησης είναι κάτι που θα αλλάξει πραγματικά και ριζικά την οικονομική πολιτική, 

κάτι στο οποίο προσβλέπουμε όλοι. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Κηρύσσεται διάλειμμα για είκοσι λεπτά. 

 Να παρακαλέσω τους αρχηγούς και εκπροσώπους των κομμάτων να 

συναντηθούμε στο γραφείο μου. 

(Ώρα διακοπής:  10.00 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  10.45 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κατόπιν διαβούλευσης που έγινε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν δηλώσει τα 

κόμματα, εκτός από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, ότι δε θα ήθελαν να δευτερολογήσουν.  

Βεβαίως, δήλωσαν ότι, αν χρειαστεί μετά από την ομιλία του κ. Αναστασιάδη, θα 

πάρουν το λόγο.  Επίσης ζήτησε και ένα πεντάλεπτο ο κ. Περδίκης. 

 Κύριε Αναστασιάδη, έχετε το λόγο. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η κοινοβουλευτική σας ομάδα απουσιάζει.  Θα ήταν ορθό να 

απαντήσω... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Χριστοδουλίδης κάμνει διακόσιους βουλευτές, όχι είκοσι. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆εν έχω καμιά αμφιβολία και σέβομαι απόλυτα και τον κ. Χριστοδουλίδη και τους 
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υπόλοιπους που απουσιάζουν. 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να απαντήσω πάρα πολύ σύντομα με προσπάθεια να είμαι 

ενωτικός.  Ενωτικός με την έννοια δηλαδή συνθετικός, και όχι να δημιουργήσω την 

τριβή που παρακολούθησα να προηγείται.  Άκουσα πολλά να λέγονται, το μηδενισμό να 

φτάνει σε άκρατα και σε άκριτα σημεία, θα ήθελα όμως να κάνω μερικά σχόλια, για να 

δούμε πόση συνέπεια έχουν τα όσα άκουα. 

 Άκουα να εκθειάζεται ο κ. Βασιλείου και ανέμενα, τουλάχιστον για λόγους 

συνέπειας, να εκθειάζεται από πλευράς ΑΚΕΛ, όταν ο Συναγερμός τάχα ασκούσε 

αντιπολίτευση.  Μα ξεχάσατε ότι για τεσσεράμισι χρόνια τόσα είχαμε συνεργαστεί με τον 

κ. Βασιλείου και στηρίξαμε υπεύθυνα την πολιτική του;  Υπήρξε μια διαφωνία για την 

οποία οφείλω να πω κατηγορηθήκαμε ότι τάχα ήταν για προεκλογικές σκοπιμότητες.  

Αν μας αποδίδετε τέτοιες σκοπιμότητες, γιατί επαναλαμβάνετε το υποτιθέμενο λάθος 

της εποχής εκείνης, το δικό μας, εσείς σήμερα μηδενίζοντας, απ’ ό,τι άκουσα, 

τουλάχιστον από τον κ. Κατσουρίδη, ότι τάχα είναι κατάντημα το Σχέδιο Ανάν;  ∆ηλαδή, 

να συμπεράνω ότι το ΑΚΕΛ απορρίπτει και δεν εννοεί ότι το σχέδιο αποτελεί βάση 

διαπραγμάτευσης;  Και συνεπώς αυτή είναι η γραμμή του ΑΚΕΛ ή μήπως είναι 

προσωπικές απόψεις που εκφράζει ο κ. Κατσουρίδης;  Ειλικρινά από την ομιλία του και 

το “κατάντημα”, ύστερα μάλιστα από τους G8 και λοιπά, για να μην τα ακούω και να 

επαναλαμβάνονται από τηλεοράσεως κ.λπ., θέλω να ρωτήσω:  Τι πέτυχε δηλαδή ο κ. 

Ντενκτάς από την απόφαση των G8;  Αναγνώριση του ψευδοκράτους, που αυτή ήταν η 

επιδίωξή του;  Τι πέτυχε ο κ. Ντενκτάς από τη δήλωση του γενικού γραμματέα του ΟΗΕ 

στις 12 Σεπτεμβρίου 1999;  Την αναγνώριση του κράτους του;  Μα, αν ανεγνωρίζετο το 

κράτος του, έχω την εντύπωση ότι ήδη θα βρισκόμασταν στην πορεία της λύσης. 

 Συνεπώς, εκείνο το οποίο αντιλαμβάνομαι είναι μία τάση, που παρατηρείται σε 

όλους τους πολιτικούς χώρους, άλλοι να υιοθετούν και άλλοι να απορρίπτουν.  Και αυτό 
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δεν αποτελεί εξαίρεση, αντιλαμβάνομαι, για το ΑΚΕΛ, διότι πολλές φορές έχω ακούσει 

και το φίλτατο κ. ∆ώρο Χριστοδουλίδη να έχει ανάλογες απόψεις, δηλαδή περίπου 

απόψεις που έχουν ακουστεί σε κάποια στάδια περί της καταστροφικότητας του 

σχεδίου.  Επομένως, ας πούμε στο λαό την αλήθεια.  Εγώ δε θέλω να πω ότι δε λέμε 

την αλήθεια, αλλά, τουλάχιστον από όσα άκουσα, λυπούμαι να πω ότι ή παίζουμε σε 

πολλά ταμπλό, για να είμαστε πολυσυλλεκτικοί, ή οπωσδήποτε δεν εκφράζουμε αυτό το 

οποίο πιστεύουμε κατά βάθος. 

 Πριν να μπω στο θέμα της αλλαγής και στο τι εμείς εννοούμε με την αλλαγή, θα 

μιλήσω για ακόμα ένα θέμα, για το οποίο έχω την εντύπωση ότι θα ήταν ορθότερο να 

είμαστε προσεκτικότεροι.  Όταν εμείς τολμούσαμε να εισηγηθούμε στο ΑΚΕΛ, το ∆ΗΚΟ 

και την Ε∆ΕΚ την υποψηφιότητα του κ. Ομήρου, δεν το κάμναμε γιατί εμπαίζαμε 

οποιονδήποτε.  Ζητούσαμε μια, λόγω των εξαιρετικών εθνικών περιστάσεων, 

κυβέρνηση καθολικής αποδοχής υπό την προεδρία του κ. Ομήρου.  Αν τον εκτιμούσαν 

τόσο πολύ, όπως ο κ. Κατσουρίδης ισχυρίζεται σήμερα, δεν είχαν παρά να αποδεχτούν 

την πρόταση, αλλά δυστυχώς υπήρξε η προσυνεννόηση και αυτό ήταν αδύνατο να 

οδηγήσει σε μια αποδοχή αυτού για τον οποίο σήμερα εκφράζεται τόση εκτίμηση. 

 Η εκτίμησή μας, θέλω να πω, προς τον πρόεδρο του ΚΙΣΟΣ είναι απεριόριστη.  

Και αν σήμερα τα γεγονότα για τα οποία κάποιοι εθελοτυφλούν δεν τους βοηθούν να 

αντιληφθούν ότι είναι αλλαγή στάσης ως προς την πορεία αλλαγής στάσης, δηλαδή ως 

προς το τι επιδιώκει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, δεν επιδιώκει την εξουσία, όπως 

κάποιοι θέλουν να του αποδώσουν.  Επιδιώκει μεταβατική κυβέρνηση και 

διαπραγμάτευση του εθνικού προβλήματος μέσα από εθνική ενότητα, μέσα από μια 

κυβέρνηση καθολικής αποδοχής, κι αυτό σημαίνει να είναι μειοψηφία ο Συναγερμός.  

Συνεπώς, δεν επιδιώκει να παραμείνει για δεκαέξι μήνες. 

 Και έρχομαι ακριβώς στο θέμα της αλλαγής.  Ναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο 
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τόπος και γενικότερα οι πολίτες θέλουν αλλαγή.  Αλλά ποια είναι η αλλαγή που θέλουν;  

Θέλουν αλλαγή ως προς το στάτους κβο και την ενοποίηση της πατρίδας μας.  Αυτό 

είναι που θέλουν οι πολίτες.  Και όχι στασιμότητα και νομιμοποίηση των κατοχικών 

δεδομένων.  Θέλουν απαλλαγή από τα κατοχικά στρατεύματα.  Θέλουν, ναι, επιστροφή 

προσφύγων.  Θέλουν, ναι, συμβίωση των Ελληνοκυπρίων με τους Τουρκοκυπρίους.  

Αυτή την αλλαγή είναι που θέλουν και όχι την αλλαγή που θα παγιώσει τα τετελεσμένα. 

 Και θα πρέπει να πω κάτι· και είναι λυπηρό που έγιναν αναφορές στα θέματα της 

επαναπροσέγγισης.  Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ουδέποτε ο ∆ημοκρατικός 

Συναγερμός κατηγόρησε το ΑΚΕΛ για θέματα επαναπροσέγγισης.  Κανένας δεν μπορεί 

να αρνείται την ιστορία του ΑΚΕΛ στα θέματα σχέσεων με τους Τουρκοκυπρίους.  

Εκείνο όμως που δε δεχόμαστε είναι να φροντίζετε, μέσα από πιθανές αναφορές 

μεμονωμένων αξιωματούχων, που, κατά καιρούς, μπορεί να είπαν κάτι, να το 

εκμεταλλευτείτε και να πείτε ότι τάχα ήταν εναντίον της επαναπροσέγγισης ο 

∆ημοκρατικός Συναγερμός. 

 Θέλω να σας υπενθυμίσω ότι ο πρώτος που προσκάλεσε Τουρκοκύπριους 

πολιτικούς ηγέτες μετά την κατοχή ήταν ο κ. Μάτσης, ο αναπληρωτής πρόεδρος του 

κόμματος τότε.  Ταυτόχρονα θέλω να πω ότι οι επαφές άρχισαν από το 1977 και η 

πολιτική ηγεσία του κόμματος υπό το Γλαύκο Κληρίδη είχε τότε πολύ νωρίς επισκεφθεί 

τα κατεχόμενα, προσκεκλημένη από τουρκοκυπριακά κόμματα.  ∆εν είναι ποιος 

υπερθεματίζει σήμερα.  Οι λόγοι για τους οποίους κρίνεται αναγκαίο να υπερτονιστεί 

είναι ακριβώς η πολιτική που ακολουθήσαμε η σωστή και η δυναμική που έχει 

δημιουργηθεί ως αποτέλεσμα της Κοπεγχάγης, αλλά και της πειστικότητας του Γλαύκου 

Κληρίδη για το ότι επιδίωξή του είναι η δίκαιη, βιώσιμη και λειτουργική λύση του 

Κυπριακού, είναι και η εμπιστοσύνη που τρέφουν οι Τουρκοκύπριοι στο πρόσωπό του.  

 Και δε θα κάνω αναφορά σε συνέντευξη του φίλου Προέδρου της Βουλής, που θα 
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δημοσιευτεί την Κυριακή και στην οποία γίνεται αναφορά για τη στάση που τηρεί ο κ. 

Ταλάτ απέναντι στον κ. Παπαδόπουλο.  Εγώ δε θέλω και δεν ήθελα να κάνω τέτοιες 

αναφορές.  ∆εν είναι δυνατό όμως να μιλούμε από το βήμα της Βουλής και να λέμε για 

κακό Τούρκο και καλό Τούρκο και τα ανόητα συνθήματα που ακούονταν ή που 

ακούονται, οποιοσδήποτε και αν τα λέει.  Και το λέω με έμφαση αυτό.  Για να δώσουμε 

τι μηνύματα στην άλλη πλευρά;  Και να αφήνετε να νοείται ότι τάχα ο κ. Παπαδόπουλος 

εμφανίζεται ως απορριπτικός εξαιτίας της στάσης της δικής μας.  Περίμενα από τον κ. 

Κατσουρίδη ότι θα ήταν πιο προσεκτικός, όταν συνταύτιζε τον κ. Προδρόμου με τον κ. 

∆ούντα.  Ο κ. ∆ούντας για χρόνια αρθρογραφούσε και ήταν επιστήθιος φίλος του κ. 

Παπαδόπουλου.  Τι θέλετε τώρα να πάμε να αναξέουμε...  Και σας είπα και σας 

παρακάλεσα «μην πάτε να κάνετε αναφορές στις ανοησίες που έλεγαν ή λέγουν κάποιοι 

που, όπου κι αν ανήκουν, αν είναι εθνικιστές, για μας είναι απορριπτέοι».  Κοντός 

ψαλμός αλληλούια. 

 Έτσι είναι, δεν το λέω υπό την έννοια...  Κοντός ψαλμός αλληλούια.  Να 

σταματήσουμε την τυμβωρυχία ή, αν θέλετε, το λαϊκισμό σε θέματα για τα οποία πρέπει 

να μας διακρίνει η σοβαρότητα.  Και δεν κερδίζει κανένας, αν προσπαθεί να αποδώσει 

άλλα κίνητρα την ώρα που βρίσκεται σε εξέλιξη μια διεργασία αντίδρασης στην άρνηση 

του κ. Ντενκτάς, στην αδιαλλαξία του, μια διεργασία απ’  όπου φαίνεται να υπάρχει ένα 

πλειοψηφικό ρεύμα από τους Τουρκοκύπριους για επανένωση της πατρίδας.  Ακόμα 

παρατηρούμε και εις αυτή τούτη την Τουρκία, μέσα στους κόλπους της Τουρκίας, 

κάποιες διεργασίες.  Και είναι όλα αυτά που δεν είναι τυχαία, νομίζω, που έχουν 

δημιουργηθεί.  Είναι μέσα από τη συνετή πολιτική που δημιουργούνται και κτίζονται 

αποτελέσματα.  Και ας μη μηδενίζουμε το καθετί στην προσπάθεια να απαντήσουμε, ως 

εάν είμαστε στην τηλεόραση και κάνουμε διαμάχη, όταν συζητούνται οι 

προϋπολογισμοί. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όλοι είσαστε στην τηλεόραση, όταν συζητούνται οι προϋπολογισμοί. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Σ’  αυτό έχετε δίκαιο, κύριε Πρόεδρε· εννοώ σε συζητήσεις. 

 Θέλω να πω κάτι.  Λέχθηκε ότι τάχα αποδίδεται στο ΑΚΕΛ αντιευρωπαϊσμός.  Να 

σας πω, γιατί πιθανό να υπήρχαν κάποιες επιφυλάξεις κατά καιρούς, κύριοι 

συνάδελφοι.  Είναι διότι μόλις το Νοέμβρη του 1995 αποφασίσατε να αλλάξετε την 

πολιτική των συνεδρίων σας, το Νοέμβρη του 1995, στο 17ο Συνέδριο, και να κάμετε τη 

στροφή προς την Ευρώπη, υπό την προϋπόθεση ότι θα βοηθούσε στη λύση του 

Κυπριακού, και με σωρεία επιφυλάξεων.  Ούτε θέλω να κάνω αναφορά στις διάφορες 

αναφορές σας στην Ευρώπη κ.λπ.  Ούτε και θέλω σήμερα να μιλώ πια για 

αντιευρωπαϊστές.  Έκλεισε αυτό το κεφάλαιο και πάλι οριστικά.  Κοντός ψαλμός 

αλληλούια. 

 Ο βαθμός εκσυγχρονισμού ή φιλοευρωπαϊσμού ή το ένα ή το άλλο ποικίλλει.  Αυτό 

μου είναι αρκετό.  Σημασία έχει ότι φαίνεται ότι καθολικά πλέον έχουμε υιοθετήσει το 

φιλοευρωπαϊσμό· και αυτό είναι που χαιρετίζω.  Και εμένα με ενδιαφέρει το σημερινό 

αποτέλεσμα.  Και επομένως ας πάψουμε να προσπαθούμε να λέμε ότι τάχα 

μονοπωλούμε ή δε μονοπωλούμε ή υπάρχουν κάποιοι που ήσαν από παλιά φίλοι της 

Ευρώπης. 

 Εκείνο που με στενοχώρησε ήταν η αναφορά στα θέματα του απορριπτισμού του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Νομίζω ότι, αν είναι κάτι για το οποίο εκατηγορήθη ο 

∆ημοκρατικός Συναγερμός, κατά καιρούς, αυτό ήταν ο ενδοτισμός.  Το χειρότερο όμως 

που ξέχασαν, επειδή είναι νεότεροι βουλευτές, είναι ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός με 

το ΑΚΕΛ το 1984 και 1985 συνεργάστηκαν στη Βουλή και εξέδωσαν και ψηφίσματα 

εναντίον του μακαρίτη Σπύρου Κυπριανού. 
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 Επομένως, ας σταματήσουμε να κάμνουμε κάποιες αναφορές χάριν απλώς 

εντυπώσεων.  Εκείνο το οποίο η ιστορία του καθενός καταγράφει είναι το πόσο 

συνεπής υπήρξε προς συγκεκριμένους στόχους.  Και είναι λυπηρό να αποκαλούμε τον 

Κληρίδη...  Αυτό που στο κάτω κάτω του αναγνωρίσαμε, τους σωστούς χειρισμούς που 

μας οδήγησαν στην Κοπεγχάγη, τους σωστούς χειρισμούς στην Κοπεγχάγη, που μας 

οδήγησαν χωρίς προβλήματα στην ένταξη, ας μην το  μηδενίζουμε. 

 Το Σχέδιο Ανάν, κυρίες και κύριοι, όπως πολύ ορθά είπε ο Πρόεδρος της Βουλής, 

ήρθε για να μείνει.  Αποτελεί βάση διαπραγμάτευσης.  Έχει σημαντικά θετικά, τα οποία 

μπορεί για λόγους τακτικής να μην αναφέραμε· και δε θα αναφέρω.  Αλλά μην το 

μηδενίζετε.  Χαίρομαι, όταν ακούω το φίλο Πρόεδρο της Βουλής και γενικό γραμματέα 

του ΑΚΕΛ να λέει ότι ούτε εκείνους που το ωραιοποιούν σε βαθμό που να θεωρείται ως 

το τέλειο έγγραφο ούτε εκείνους που το δαιμονοποιούν.  Ελπίζω αυτό να είναι η 

πολιτική όλων και να εννοούμε αυτά που λέμε και να στέλλουμε και τα σωστά 

μηνύματα, αλλά και να εργαστούμε προς εκείνη την κατεύθυνση, γιατί, ναι, υπάρχουν 

ευκαιρίες που έρχονται και ευκαιρίες που χάνονται και, κάθε φορά που χάνονται, 

δημιουργούνται νέα τετελεσμένα και νέα δυσάρεστα για τον τόπο.  Και αν η επιθυμία 

μας είναι η επανένωση της πατρίδας μας...  Και οπωσδήποτε, τουλάχιστον μέσα στο 

βάθος χρόνου, ενταγμένοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πολλά ελαττώματα από τα όποια 

ελαττώματα της όποιας λύσης θα διορθωθούν, το τέλειο ή το τελειότερο δεν υπάρχει, 

δυστυχώς, από την ώρα που μιλούμε για συμβιβασμό.  Θέλω να είμαι ρεαλιστής και 

πραγματιστής, χωρίς να σημαίνει ότι δε θα πρέπει με μαχητικότητα να 

διαπραγματευτούμε.  Και με λυπεί ιδιαίτερα, όταν ακούω ότι τάχα ο Κληρίδης έχει 

δεσμεύσεις έναντι των ξένων και επομένως, αν επανεκλεγεί, δεν μπορεί να 

διαπραγματευτεί το Κυπριακό.  Αν με αυτό τον τρόπο θέλετε να βρίσετε τον Πρόεδρο 

της ∆ημοκρατίας, είναι δικαίωμά σας.  Νομίζω όμως περισσότερο σεβασμό σε έναν 
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άνθρωπο ο οποίος ανάλωσε τη ζωή του και απεκλήθη από παλιά από το ΑΚΕΛ “ο 

καλός καραβοκύρης”, αν μη τι άλλο, πρέπει να δείξουμε, ιδιαίτερα την ώρα που πέτυχε 

μια από τις μεγαλύτερες προσπάθειες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, και, την ώρα που 

του το αναγνωρίσαμε, ας μην το αναιρούμε την άλλη στιγμή και ας μη μετατρεπόμαστε 

ιδιαίτερα και σε υβριστές. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω κάτι.  Είναι ξεκάθαρο ότι είμαστε 

μπροστά σε εξελίξεις.  Άλλοι μπορεί να τις αποκαλούν δραματοποιημένες και άλλοι 

δραματικές.  Εμείς εκτιμούμε ότι τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται μπορεί να 

δημιουργήσουν πολλές ραγδαίες εξελίξεις, αν ιδιαίτερα λάβετε υπόψη και τις 

προσπάθειες που καταβάλλονται, όχι με δικές μας πρωτοβουλίες βεβαίως, για να 

υπάρξει μια διαφοροποίηση είτε της πολιτικής του Υπουργείου Εξωτερικών της 

Τουρκίας είτε ακόμα και των μέχρι σήμερα αδιάλλακτων και αρνητών της ειρήνης και 

της επανένωσης σ’  αυτό τον τόπο. 

 Συνεπώς, νομίζω ότι η πρόταση η συναινετική, χωρίς να είναι υποτιμητική για 

κανέναν, που αποτέλεσε την επίσημη επιλογή του κόμματος -και πιστεύω και ελπίζω ότι 

αύριο θα επικυρωθεί- δεν είναι πρόταση, το επαναλαμβάνω, εξουσίας.  Είναι πρόταση 

εθνικής ευθύνης.  Θέλουμε την ενότητα όλων των πολιτικών δυνάμεων.  Και θέλω να 

πω, τελειώνοντας, κάτι.  Αυτή η κυβέρνηση καθολικής ενότητας, που μπορεί να 

σχηματιστεί με όλων την καλή θέληση, μπορεί να είναι η πιο σημαντική κυβέρνηση απ’  

όσες πέρασαν όλα αυτά τα χρόνια από την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Και ξέρετε γιατί;  

Γιατί υπάρχουν προβλήματα που βάζουν το δάκτυλο επί τον τύπον των ήλων.  Και 

ακούω, ιδιαίτερα τώρα που συζητούμε τους προϋπολογισμούς, να γίνεται αναφορά σε 

σωρεία προβλημάτων.  Θα αναδομήσουμε το τάδε, θα αλλάξουμε το άλλο κ.λπ., θα 

καταργήσουμε το ρουσφέτι.  Κανένας δε θα έχει τη δύναμη να το κάνει.  Είμαστε όλοι 

καταδικασμένοι δυστυχώς εις ορισμένες από το παρελθόν καταβολές και συνεχίζουμε.  
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Τι μπορεί να κάνει μία ανάλογη κυβέρνηση, που δε θα έχει το φόβο του πολιτικού 

κόστους;  Να πάρει τα αναγκαία ριζοσπαστικά μέτρα με τα οποία πραγματικά να δώσει 

ελπίδα όχι στους κομματικούς φίλους αλλά σ’  ολόκληρο τον κυπριακό λαό, σ’ όλους 

τους νέους ότι δεν υπάρχει πια...  Να μπουν τέτοια μέτρα που με τόλμη να εισηγηθούμε.  

Να υπάρχουν αντικειμενικά κριτήρια παντού, για να μην υπάρχει ο κίνδυνος του μπαίνει 

ο ένας, βγαίνει ο άλλος, εσυναγερμοποιήθηκε, ακελοκρατείται, τα όσα μέχρι σήμερα 

αποδίδει ο ένας του άλλου.  Αλλά υπάρχουν και άλλες σημαντικές δομές που πρέπει να 

γίνουν σ’  αυτό τον κρατικό μηχανισμό, για να μπορέσουμε κάποια στιγμή να 

ενσωματωθούμε πραγματικά στην Ευρώπη.  Χρειάζεται η συμβολή όλων, χωρίς να 

υπάρχει ο κίνδυνος, ο φόβος, η ανησυχία του πολιτικού κόστους, που πάντοτε 

ανέστελλε, παρά την επιθυμία μας, την αποφασιστικότητα να προχωρήσουμε σε 

ανάλογα μέτρα. 

 Κύριε Πρόεδρε, να προβληματιστούμε μετά τις εκλογές.  Τώρα είναι και ο 

σεβασμός προς τους υποψηφίους και ο σεβασμός προς τη δημοκρατία και το 

σύνταγμα, που υπαγορεύει βεβαιότατα ο ένας να δει τον άλλο με τη διαφορετικότητα, με 

τις προτάσεις του, ιδιαίτερα όμως να προσμετρήσει και το πού οι φιλοδοξίες μπορεί να 

μας οδηγήσουν είτε οι κομματικές είτε οι προσωπικές.  Αν εννοούμε τη διαπραγμάτευση 

και τη σύντομη λύση, δε μιλούμε για πενταετία.  Θα πρέπει να μιλούμε για το 

συντομότερο δυνατό, γιατί, αν χαθεί και αυτή η ευκαιρία, πιθανότατα τα επόμενα δέκα 

χρόνια να είναι πολλαπλάσιοι οι έποικοι και να είναι αδύνατο να επιτύχουμε όσα σήμερα 

μέσα από διαπραγμάτευση μπορεί να πετύχουμε. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Προτού δώσω το λόγο σε άλλο ομιλητή, οφείλω να πω ότι μου 

δημιουργεί έτσι λίγη έκπληξη, αγαπητέ μου κύριε Αναστασιάδη, το γεγονός ότι 
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εξαγγέλλετε θέση μου σε συνέντευξη την οποία θα δούμε δημοσιευμένη την Κυριακή.  

Εγώ έδωσα μία συνέντευξη σήμερα, το κείμενο ακόμα δεν το έχω αυτής της 

συνέντευξης, για να ελέγξω τι είπα, και εσείς λέτε πράγματα από το περιεχόμενο της 

συνέντευξής μου της Κυριακής.  Πράγματι, δηλαδή, διερωτώμαι πώς γίνονται αυτά τα 

πράγματα! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Πρόεδρε, δεν έχει σημασία πώς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχει μεγάλη σημασία! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆εν κατάλαβα πού είναι το αστείο, για να γελούν με στόμφο κάποιοι συνάδελφοι.  

Είμαστε μέσα στη Βουλή, κύριοι, και εγείρει ένα θέμα ο Πρόεδρος της Βουλής, που 

όντως μπορεί να έχει σημασία.  Εκείνοι φαίνεται που τύπωναν το κείμενο ή εκείνοι που 

το επεξεργάζοντο μου άφησαν κάποιο σημείωμα και ενημερώθηκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι εκπληκτικό πάντως! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Απλούστατα, το λέω και δε βλέπω πού είναι το αστείο.  Έχω υποχρέωση να πω 

στον Πρόεδρο της Βουλής ότι είμαι ενήμερος αυτού του κειμένου, χωρίς να σημαίνει ότι 

μπορώ και να αποκαλύψω την πηγή μου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ ευχαριστώ. 
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 Υπάρχει θέμα, πράγματι, ελευθεροτυπίας σ’ αυτό τον τόπο και δεοντολογίας σε 

ό,τι αφορά τη δημοσιογραφία. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆ε με αφορά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν ξέρω.  ∆ε λέω ότι σας αφορά.  Εγώ άκουσα και ήμουν υποχρεωμένος να 

κάνω αυτό το σχόλιο και αυτή τη διαπίστωση. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆ε γνωρίζω σε ποια εφημερίδα εν τω μεταξύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, δεν είναι τούτο το θέμα.  ∆ε θα πω την εφημερίδα. 

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι, όπως εσείς εκφράζετε τις θέσεις του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού, ως ο πρόεδρός του, εκφράζω και εγώ τις θέσεις του 

Ανορθωτικού Κόμματος του Εργαζόμενου Λαού, ως ο γενικός του γραμματέας, και 

χαίρομαι γιατί έχετε εκφράσει ακριβώς την εκτίμησή σας για το ότι ο γενικός γραμματέας 

διατυπώνει τη θέση ότι αυτό το σχέδιο είναι σχέδιο για να το συζητήσουμε, για να 

φτάσουμε σε λύση.  Αυτή είναι η θέση του ΑΚΕΛ και θέλω να την ξεκαθαρίσω, χωρίς να 

λέω ότι απ’ αυτά που είπε ο κ. Κατσουρίδης συνάγεται, βγαίνει το αντίθετο. 

 Λοιπόν, ο κ. Κατσουρίδης έχει το λόγο.  Παρακαλώ πάρα πολύ σύντομα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για τη διευκρίνιση.  Εν πάση περιπτώσει, δε νομίζω να 

σας αδίκησα.  Έκαμα ακριβώς αυτό το οποίο όφειλα να κάνω.  Έθεσα κάποια 

ερωτήματα, διότι σαφέστατα συνήγετο από την ομιλία του φίλου Νίκου Κατσουρίδη ότι 

κάπου ήταν διάφορος η θέση απ’  εκείνη που εκφράζετε εσείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Καλά, ας απαντήσει ο Νίκος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι η πάγια τακτική σας, κύριε Αναστασιάδη, και λέω ότι αυτή τη στιγμή 

διαστρεβλώνετε ομιλία που είναι γραπτή και ακούσατε πριν μερικά λεπτά.  Από 

πουθενά δεν μπορεί να εξαγάγετε το συμπέρασμα ότι θεωρώ κατάντημα το Σχέδιο 

Ανάν.  ∆εν είμαι εγώ που είπα στη “∆όξα Στροβόλου” ότι, «αν δεν αλλάξει το άλφα, το 

βήτα, το γάμα, είμαι ο πρώτος που θα το απορρίψω».  Ε, αυτά είπα και εγώ, κύριε 

Αναστασιάδη.  Απλώς, μονίμως, προσπαθείτε να εφεύρετε διαφωνίες που δεν 

υπάρχουν.  Εδώ είναι οι διαφωνίες.  Κοιτάξτε καλά στο σπίτι σας.  Εμείς δεν έχουμε 

διαφωνίες στο Κυπριακό. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Επειδή με προκαλείτε, θα απαντήσω. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 ∆ε σας προκαλώ και δε θα απαντήσετε!  Μα, δε σας επιτρέπω να απαντήσετε!  Να 

περιμένετε να ακούσετε!  Έχει τάξη η Βουλή!  Έχει τάξη η Βουλή!  ∆εν μπορείτε να 

παίρνετε το λόγο από μόνος σας!  ∆εν το δέχομαι!  ∆εν το δέχομαι, κύριε!  Είναι 

δικαίωμά μου!  Να κάνετε τριτολογία και θα κάμω τριτολογία!  ∆ε σας το αναγνωρίζω! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 Αυτά τα ακούμε πολύ περισσότερο εκεί που συναθροίζεστε, τα «δε σας 

επιτρέπω», αλλά εγώ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 Εμείς;  Εμείς;  Εσείς που δεν τους επιτρέπετε ούτε να βρεθούν για να φαν, που 
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τους λέτε ότι την επομένη θα τους αποβάλετε από το κόμμα! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ε, λυπούμαι πάρα πολύ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ λυπούμαι!  Γιατί προκαλείτε;  Γιατί λέτε «εκεί που συναθροιζόμαστε εμείς»; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Όχι μόνο δεν επιτρέπετε... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Αναστασιάδη, μην παραβιάζετε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, σας παρακαλώ θερμά, χαμηλώστε λίγο τον τόνο, για να 

τελειώσουμε, διότι είναι 11.10 η ώρα το βράδυ και έχουμε να κάνουμε ψηφοφορία για 

πολλές τροπολογίες οι οποίες έχουν υποβληθεί και να ψηφίσουμε και για τους 

προϋπολογισμούς. 

 Κύριε Κατσουρίδη, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχετε δίκαιο, αλλά, όταν μια γραπτή ομιλία διαστρεβλώνεται 

ύστερα από λίγα λεπτά, για να παρουσιάσει τάχα διαφωνίες, είναι λυπηρό πραγματικά.  

Όταν ισχυρίζεται ο κ. Αναστασιάδης ότι είναι μεμονωμένες οι απόψεις περί 

Τουρκοκυπρίων.  Σας είχα πει, κύριε Αναστασιάδη, ότι θα διαβάσω πολλές.  ∆ε θα τις 

διαβάσω βέβαια τώρα.  Θα πω όμως τη δική σας δήλωση:  «Για πρώτη φορά η 

διδυμοποίηση ελληνικών δήμων με τουρκικούς φέρνει σε αντιπαράθεση τον ελληνισμό 

της Κύπρου με ένα κομμάτι του ελληνισμού της μητροπολιτικής Ελλάδας».  ∆ήλωση 

Αναστασιάδη μετά από τη συνάντησή του με το βουλευτή του ΠΑΣΟΚ Αλέξανδρο 

Αθανασιάδη στις 10 Ιουλίου 2001.  Για να έρθει ο Πρόεδρος Κληρίδης να σας σχολιάσει 
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και να ζητήσει να αποφευχθούν ακραίες τοποθετήσεις, που στο παρελθόν στοίχισαν 

ακριβά, θυμίζοντας ότι σφάλματα του παρελθόντος οφείλονταν στις έξαλλες 

αντιπολιτεύσεις.  Είναι σωρεία εδώ αυτές οι δηλώσεις. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆ιάβασέ μας τες. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχει και του Α΄ αντιπροέδρου, έχει και πολλών άλλων αξιωματούχων.  Αν όλα 

αυτά είναι μεμονωμένα, ε, τότε ας κρίνει ο κόσμος. 

 Λοιπόν, είπε ο κ. Αναστασιάδης... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, επειδή ο κ. Αναστασιάδης θα απαντήσει, λέει, αν θα παίζουμε 

πινγκ-πονγκ εδώ, νομίζω ότι θα λάβω τα ηνία της διαδικασίας.  ∆ε γίνεται αυτή η ιστορία 

τώρα, ο ένας να προκαλεί τον άλλο και όποιος μείνει τελευταίος και τελευταίος να μη 

μείνει κανένας.  Και οι τελευταίοι να μείνουμε εδώ εμείς στη Βουλή.  Εν γίνεται αυτή η 

κατάσταση.  Επειδή υπάρχει κανονισμός, θα παρακαλέσω τον κ. Κατσουρίδη σύντομα, 

πολύ σύντομα, σε ένα λεπτό να τελειώσει· και να κλείσει αυτή η ιστορία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, κύριε Πρόεδρε, ούτε ένα λεπτό δε μίλησα.  Είχα διακοπές από τον κ. 

Αναστασιάδη. 

 Λοιπόν, εγώ σέβομαι την έκκλησή σας και από τα επτά σημεία που είχα θα 

αναφέρω ακόμα ένα.  Είμαστε υβριστές του Προέδρου, επειδή είπαμε ότι σε δύο 

εκλογικές αναμετρήσεις απείλησε να καταγγείλει τις Συμφωνίες Κορυφής!  Και δεν 

εκθέτουν τον Πρόεδρο εκείνοι που δημόσια του λεν «ή θα είσαι υποψήφιος ή δε 

δικαιούσαι να διαπραγματεύεσαι»! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, συγνώμη... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αναστασιάδη, κάμνω έκκληση, ειλικρινά, για να μη συζητούμε έτσι. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Πρόεδρέ μου, πρώτα πρώτα το θέμα...  Επειδή έκανα αναφορά, κύριοι, και 

δημιουργήθηκε ένα θέμα.  Το θέμα της συνέντευξής σας, Πρόεδρε, είναι δημοσιευμένο 

στον “Πολίτη” στις 5 του Γενάρη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επειδή είπατε την ερχόμενη Κυριακή, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ε, έκανα λάθος εγώ, κύριε Πρόεδρε.  Ήταν την περασμένη Κυριακή.  Επομένως, 

Πρόεδρε, να επανορθωθεί το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχω και νέα συνέντευξη, κύριοι, για την Κυριακή.  Γιατί όχι;  Απαγορεύεται;  ∆εν 

κατάλαβα δηλαδή! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, τώρα να τελειώσει ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Είναι θέμα δευτερολογίας, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ακούστε, κύριε.  Να σέβεστε.  Έχω το λόγο.  Μου τον έδωσε ο Πρόεδρος.  Αν 
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θέλετε να με διακόψετε εσείς, γιατί θέλετε να γίνετε και εσείς Πρόεδρος, την άλλη 

πενταετία.  Είναι εναλλάξ αυτό. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αναστασιάδη, άτε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Λοιπόν, το θέμα της επαναπροσέγγισης, για να κλείνουμε, κύριε Πρόεδρε.  Όταν 

μιλά για διδυμοποίηση ελληνικών με τουρκικές πόλεις, αν ο κ. Κατσουρίδης εννοεί την 

επαναπροσέγγιση με τους Γκρίζους Λύκους ή με τους οποιουσδήποτε της Τουρκίας, 

είναι άλλο.  Εμείς μιλούμε για τους Τουρκοκύπριους.  Και αυτό το αναγνωρίζω στο 

ΑΚΕΛ.  Η δήλωσή μου αφορούσε μία τάση, ένα ρεύμα διδυμοποίησης τούρκικων με 

ελληνικές πόλεις· και υπήρξε ένα κλίμα αντίθεσης που ανεπτύσσετο μεταξύ του 

κυπριακού ελληνισμού και του ελληνισμού της Ελλάδας.  ∆εν έχει να κάνει με την 

επαναπροσέγγιση των Τουρκοκυπρίων. 

 Αυτά.  Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, δε θα τελειώσουμε τη διαδικασία; 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Έχω την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για να δευτερολογήσετε; 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Παρακαλώ. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ νιώθω την ανάγκη να 

απολογηθώ, διότι αναγκάζομαι να το κάμω.  Είχαμε κάμει έκκληση στον κ. 

Αναστασιάδη, αλλά δείχνω και κατανόηση.  Αύριο είναι το Ανώτατο Συμβούλιο, πρέπει 

να είναι και είστε ο πιο δυνατός κρίκος (απευθυνόμενος στον κ. Αναστασιάδη), για να 

επιδιώξετε τη συσπείρωσή σας, αλλά συνεχίστε έτσι τζιαι συσπειρώνετέ μας τζιαι ’μάς 

εν τω μεταξύ.   

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εμείς έντζιε ’χουμε πρόβλημα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 ∆ιερωτώμαι πραγματικά, κύριοι συνάδελφοι.  ∆υστυχώς, δεν είμαστε ούτε για 

ανέκδοτα ούτε για γέλια, είμαστε για κλάματα. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Είσαστε, και πρόβλημά σας. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Θα ακούσετε γιατί, θα ακούσετε, θα ακούσετε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εν τω μεταξύ, κύριε Κλεάνθους... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Η αυτοκριτική είναι πλεονέκτημα. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ναι. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...κάνω έκκληση να είμαστε σύντομοι όμως. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, εντάξει!      

 ∆ηλαδή, τι εννοείτε να είμαι σύντομος, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κανένας σας δεν κερδίζει τίποτε αυτή την ώρα ανάμεσα στον κυπριακό λαό.  

Θέλω να το καταλάβετε αυτό το πράγμα, με όλο το σεβασμό και την αγάπη σε όλους. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε δικαιούται κανένας να συμπεριφέρεται με αυτό τον τρόπο και να μην του δίνεται 

απάντηση.  Να λέει:  «Είσαστε για κλάματα!».   

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Άτε, κύριε Κωνσταντίνου, οι εξυπνάδες κατά μέρος.  Θέλετε να συνεχίσουμε ως το 

πρωί, να συνεχίσουμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 Κύριε Κατσουρίδη, δε θα συνεχίσουμε μέχρι το πρωί!  Με συγχωρείτε πάρα πολύ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Άτε, σε παρακαλώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 Και να σταματήσετε τη διαλογική συζήτηση και ο κ. Κωνσταντίνου και εσείς και ο 

καθένας.  Υπάρχει μία τάξη.  Υπάρχει Κανονισμός της Βουλής για τη λειτουργία της 
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επιτέλους.  Εδώ ούτε ∆ημοκρατικός Συναγερμός είναι ούτε ΑΚΕΛ είναι ούτε ∆ΗΚΟ ούτε 

κανένα άλλο κόμμα.  Είναι η Βουλή των Αντιπροσώπων.  Και οφείλουμε όλοι να τη 

σεβαστούμε.   

 Παρακαλώ, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε.  Θα ’θελα να δεχθώ την έκκληση του κ. Αναστασιάδη την 

οποία έκαμε, όταν έλεγε «μη λέμε τέτοια συνθήματα να υπενθυμίζουμε τους Τούρκους».  

Άστε που δεν είναι ούτε κουφοί ούτε τυφλοί ούτε χρειάζεται εμείς να τους τα πούμε.  Τα 

έζησαν οι άνθρωποι.  Από ποιους;  Πάλι ξέρουμε.  Όμως διερωτώμαι πραγματικά -

λυπούμαι που θα πω τη λέξη- αν δεν καταντά υποκριτικό και προκλητικό, όταν την ίδια 

ώρα ο κ. Αναστασιάδης -μια περίπτωση να αναφέρω- επιδίδεται συστηματικά στο να 

αποδώσει στον κ. Τάσσο Παπαδόπουλο απορριπτισμό χωρίς κανένα απολύτως 

στοιχείο.  Θέλω να καταλάβω τι μήνυμα στέλλει, πραγματικά, στους Τουρκοκύπριους 

και προς τα έξω. 

 Τίποτε δε θέλω να προσθέσω άλλο, κύριε Πρόεδρε.  Αυτή είναι η συνέπεια λόγων 

και έργων και το μόνο πράγμα που δυστυχώς χαρακτηρίζει αυτές τις πολιτικές 

μεταμορφώσεις είναι να λέμε συνεχώς άλλα πράγματα, όποτε μας συμφέρει, επιλεκτικά.  

∆ε με αφορά να πω για τον κ. Ομήρου πόσο τον τιμά.  Επαρακολούθησε και ο λαός και 

ξέρει.  Και, όσον αφορά τις προσυνεννοήσεις, ας μας πουν για το σχέδιο όπου 

αναφέρθηκε ο κ. Μαρκίδης πότε το είχαν υπόψη τους, προτού αποφασίσουν καν να 

εγκαταλείψουν τον κ. Ομήρου.  Και διερωτώμαι δηλαδή, πραγματικά, αν το εννοούσατε 

για τον κ. Ομήρουֹ και λίγος σεβασμός.  Αντανακλά όχι μόνο πάνω στον κ. Ομήρου, 

στον καθένα που βρίσκεται στην πολιτική ζωή επιτέλους.  Πόσος εμπαιγμός και 

υποτίμηση της νοημοσύνης;  ∆ηλαδή, αν με το καλό ο κ. Ομήρου -δεν είχαμε κάποιες 

εξελίξεις- εξελέγετο, τι πρέπει να φανταστώ δηλαδή;  Θα του έλεγαν «κύριε, δεν κάμνεις 
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για να συζητάς το Κυπριακό, υπόβαλε την παραίτησή σου;»  Μα τι πράγματα είναι 

τούτα;  Λυπούμαι, αυτά είχα να σας πω, γιατί τα προκαλείτε.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Από τη θέση μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Επειδή πολλή αναφορά έγινε και στις προεδρικές εκλογές και στο όνομά μου 

ήθελα να πω κάτι -και από το βήμα της Βουλής- το οποίο βεβαίως έχω επαναλάβει κατά 

κόρον όχι μόνο τις τελευταίες ημέρες αλλά τους τελευταίους μήνες.  Το Κίνημα 

Σοσιαλδημοκρατών είχε καταθέσει τη δική του αυτόνομη πρόταση από το περασμένο 

καλοκαίρι ενώπιον του κυπριακού λαού.  Και το τονίσαμε από την πρώτη στιγμή, ότι 

αυτή την πρόταση δεν τη θέσαμε υπό την προϋπόθεση ή υπό την αίρεση στήριξης από 

οποιοδήποτε άλλο κόμμα.  Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός διακήρυξε την πολιτική, όπως 

την ονόμασε, της υπέρβασης.  ∆ηλαδή ότι υπερέβη το δικό του πολιτικό και ιδεολογικό 

στίγμα, διήνυσε μία απόσταση, για να συναντήσει τη δική μας πρόταση.  Εξ ου και 

απεδέχθη τις προγραμματικές αρχές τις οποίες εμείς καταθέσαμε ενώπιον του 

κυπριακού λαού, τα εφτά κεφάλαια για τη νέα εποχή, όπως τα ονομάσαμε, και είπαν ότι 

συμφωνούν απολύτως με αυτές τις θέσεις.  Είναι γι’ αυτό που εμείς δε θεωρούμε ότι 

υπήρξε έναντί μας μη τήρηση συμφωνηθέντων, διότι δεν υπήρξε συμφωνία.  Όμως 

υπάρχει ένα μέγα πρόβλημα αξιοπιστίας και φερεγγυότητας και υπάρχει ένα στίγμα για 

το ∆ημοκρατικό Συναγερμό.  ∆ηλαδή, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός έχει να δώσει 
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εξηγήσεις όχι σε μένα, όχι στο Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών, έχει να δώσει εξηγήσεις στην 

κοινωνία, αλλά και στους οπαδούς και στους ψηφοφόρους του κόμματός του.  Και σε 

τελική ανάλυση όλοι ασφαλώς κρινόμαστε από το λαό.  Και βεβαίως καταγράφει ο 

καθένας την ιστορία του την κομματική, τη συνέπεια λόγων και έργων.  Αυτό είχα να πω 

και τίποτε άλλο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Κύριε Περδίκη, επιμένετε, ορίστε.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Τρία λεπτά, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...τζιαι ένα λεπτό να πάω τζιαι να έρτω στο βήμα.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Να κάμουν τζιαι λίγη ησυχία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγνώμη; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να κάμουν τζιαι λίγη ησυχία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα κάμουν, θα κάμουν.  Άμα αρχίσετε να μιλάτε, θα σιωπήσουν όλοι. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Κατά τη σύντομη ομιλία μου είχα στοιχειοθετήσει με ακριβείς αριθμητικές 
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αναφορές την ανεπάρκεια, αλλά και τον καταστροφικό χαρακτήρα του υπό συζήτηση 

προϋπολογισμού για το περιβάλλον και την ποιότητα της ζωής.  Παρομοιάζοντας τους 

κρατικούς προϋπολογισμούς για το 2003 με φυσικό φαινόμενο, θα έλεγα ότι 

συνδυάζουν τη λαίλαπα με την ανομβρία.  Για την ανομβρία, ως γνωστόν, η Βουλή δεν 

μπορεί να κάνει σχεδόν τίποτα.  ∆εν μπορεί για παράδειγμα να αυξήσει το αστρονομικό 

ποσό των έξι χιλιάδων, ετήσια χορηγία, που προνοεί αυτός ο προϋπολογισμός για την 

Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου, δηλαδή τις 

είκοσι τέσσερις οργανώσεις που εργάζονται στον τόπο μας με χίλια δυο προβλήματα 

στο ζωτικό χώρο του περιβάλλοντος.  Ούτε μπορούμε δυστυχώς ως Βουλή να 

προσθέσουμε τους υπόλοιπους είκοσι δύο λειτουργούς που είναι αναγκαίοι, σύμφωνα 

με μελέτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, επειγόντως αναγκαίοι για την Υπηρεσία 

Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας.  Και αυτό συμβαίνει και με άλλες υπηρεσίες, 

κρατικές υπηρεσίες, που ασχολούνται με θέματα περιβάλλοντος και ποιότητος ζωής.   

 Όπως είπα και στην πρωτομιλία μου, η πρώτη στην τάξη της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης Κύπρος δαπανεί το μικρότερο ποσοστό επί του προϋπολογισμού για θέματα 

περιβάλλοντος όχι από τις δεκαπέντε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσηςֹ από τις είκοσι 

πέντε.  Είμαστε οι τελευταίοι στην τάξη στα θέματα περιβάλλοντος χάριν της 

περιβαλλοντικής πολιτικής αυτής της κυβέρνησης, της απερχόμενης, όπως λέει η 

αντιπολίτευση.  Εμείς εντοπίσαμε τριάντα πρόνοιες του προϋπολογισμού επί των 

οποίων έχουμε καταθέσει τροπολογίες, οι οποίες πρόνοιες, κατά την άποψή μας, είναι 

άκρως αντιπεριβαλλοντικές.  Θέλω να ξεκαθαρίσω ότι δεν είναι οι μόνες πρόνοιες ή οι 

μοναδικές.  Ακόμη και αν, μέσα στη μεγάλη σας φροντίδα για το οικολογικό κίνημα της 

Κύπρου και τη μεγάλη σας αγάπη για το περιβάλλον, βοηθήσετε στη συνέχεια να 

περιοριστεί ο καταστροφικός χαρακτήρας αυτού του προϋπολογισμού όσον αφορά το 

περιβάλλον, ενδεχόμενο που το χαιρετίζουμε εκ των προτέρων, τότε θα έχουμε 
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απαλλαγεί μόνο από τη λαίλαπα.  Θα μας μείνει όμως η ανομβρία.   

 Σας ευχαριστώ πολύ και καλές βροχές. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε συνάδελφε.  Θεωρώ ότι στο σημείο αυτό έχει λήξει η 

συζήτηση επί των προϋπολογισμών του κράτους.   

 Θα περάσουμε τώρα στην ψηφοφορία για τις τροπολογίες των διάφορων 

πλευρών.  Η πρώτη…  Παρακαλώ τον κ. Μάρκο Κυπριανού να μας δώσει το 

περιεχόμενο ή την εξήγηση για την πρώτη τροπολογία, για να αρχίσουμε την 

ψηφοφορία.   

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να σας παρακαλέσω να δώσετε οδηγίες να σημειωθεί ότι η δική 

μας η πλευρά θα τηρήσει αποχή κατά την έγκριση των προϋπολογισμών, εξαιρουμένων 

των κονδυλίων των εναρμονιστικών, της άμυνας και των δαπανών για τους παθόντες, 

πρόσφυγες, εγκλωβισμένους.  Συνεπώς, δε θα πάρουμε μέρος στις ψηφοφορίες που 

θα αφορούν τις τροποποιήσεις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ευχαριστώ πολύ.  Έχει καταγραφεί.   

 Ο κ. Χρίστου.   

 Κύριε Κληρίδη, εζήτησε και ο κ. Χρίστου, συγνώμη. 
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Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κατά ανάλογο τρόπο να διευκρινίσουμε ότι επί του συνόλου του 

προϋπολογισμού θα τηρήσουμε αποχή.  Θα ψηφίσουμε υπέρ των κονδυλίων της 

άμυνας, των εκτοπισθέντων, των αγνοουμένων, των εγκλωβισμένων -είναι ενιαίο τούτο 

το κεφάλαιο- και θα καταψηφίσουμε μια σειρά από κονδύλια τα οποία περιέχονται στις 

τροπολογίες τις οποίες, αντιλαμβάνομαι, θα καταθέσει ο πρόεδρος της επιτροπής ή 

αντίστοιχα ο κ. Σταύρος Ευαγόρου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ξεκινούμε λοιπόν. 

 Α, συγνώμη, κύριε Κληρίδη. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρομοίως, για να διευκολύνω τη διαδικασία, όπως εξήγησα και 

στην εισαγωγική ομιλία μου την Τετάρτη, θα καταψηφίσουμε τον προϋπολογισμό.  Επί 

των τροποποιήσεων θα τηρήσουμε αποχή, εκτός από το θέμα που αφορά τη χορηγία, 

για το οποίο επιφυλάσσομαι του δικαιώματός μου να τοποθετηθώ, όταν ακούσω τα 

θέματα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ποια χορηγία; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τη χορηγία των κομμάτων.  Λοιπόν, έχουν καταγραφεί οι θέσεις.   

 Παρακαλώ, κύριε Κυπριανού, ξεκινούμε. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Μάλιστα.  Κύριε Πρόεδρε, η πρώτη ομάδα τροπολογιών είναι αυτές που έχουν 
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κατατεθεί από την κυβέρνηση, έχουν εξεταστεί από την επιτροπή Οικονομικών, όμως… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ να ακούομεν. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 …όμως, επειδή είχε ήδη συνταχθεί η έκθεση και είχε σταλεί στην ολομέλεια, δεν 

ενσωματώθηκαν στον προϋπολογισμό και θα πρέπει να τεθούν σε ψηφοφορία.  Για 

σκοπούς πληροφόρησης, επειδή έχω ενημέρωση από τις τρεις τουλάχιστον 

κοινοβουλευτικές ομάδες, έχουν απαντήσει οι συνάδελφοι, αυτές οι τροπολογίες θα 

υπερψηφιστούν από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό και το ∆ημοκρατικό Κόμμα και θα 

τηρηθεί αποχή από την ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις σε όλες.  Σημειώνω και 

πάλι ότι οι τροπολογίες έχουν κατατεθεί από την κυβέρνηση, έχουν διανεμηθεί στους 

βουλευτές και βρίσκονται καταχωρισμένες και στο σχετικό φάκελο του Αρχείου της 

Βουλής.   

 Η πρώτη τροπολογία αφορά τη μεταφορά, ουσιαστικά, κονδυλίων για ταχυδρομικά 

τέλη από διάφορα κυβερνητικά τμήματα στο Υπουργείο Οικονομικών.  Αυτή είναι η 

πρώτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πού είναι τούτες; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αφού είναι υπόψη μας. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έχουν κυκλοφορήσει εδώ και πολλές μέρες, κύριε Πρόεδρε, και σήμερα ξανά οι 

τροπολογίες, απλώς δίνω... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εννά φάμε μιαν ώρα τωρά, για να... 
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Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ...την περίληψη επιγραμματικά. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριε Πρόεδρε, αν θέλετε, για σκοπούς ταχύτητας να μπουν όλες μαζί σε 

ψηφοφορία, διότι είναι η θέση κοινή σε όλες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω ότι πρέπει να μπουν και οι εφτά μαζί αυτές οι τροπολογίες. 

 Λοιπόν, πόσοι τάσσονται υπέρ των τροπολογιών αυτών; 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να ολοκληρώσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγνώμη; 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Οι ένα ως εφτά είναι κυβερνητικές τροπολογίες. 

 Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ η ψηφοφορία να γίνει για τις τροπολογίες από ένα ως 

έξι, αν μου επιτρέπετε, διότι οι οικολόγοι… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Η εφτά είναι για την κομματική χορηγία. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ναι.  Για τις ένα ως έξι είναι κοινές οι θέσεις.  Ο κ. Περδίκης και οι υπόλοιποι 

παρακαλούν η εφτά, που αφορά την κομματική χορηγία, να μπει χωριστά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει περίπτωση να την καταψηφίσουν δηλαδή; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Λοιπόν, από τη μία μέχρι την έξι. 
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 Έχουν μετρηθεί οι ψήφοι, αντιλαμβάνομαι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είκοσι εννέα.   

 Εναντίον;   

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι μία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είκοσι μία συν οι ψήφοι του σοσιαλιστικού κόμματος κάθε φορά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Γιατί;  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχει σημασία στην ψηφοφορία.  Είναι είκοσι μία συν τρεις, είκοσι τέσσερις.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Του Σοσιαλδημοκρατικού Κινήματος θέλετε να πείτε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ωραία, εντάξει.   

 Κύριε Πρόεδρε, έχει δηλώσει ο κ. Ομήρου ότι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, εκατάλαβα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ...ισχύει και για κάθε τροπολογία η αποχή.  Άρα προστίθενται οι ψήφοι κάθε φορά 

πάνω στις αποχές. 
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Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 ∆ε συμμετέχουμε στην ψηφοφορία, για να μη χρειάζεται κάθε φορά να 

τοποθετούμαστε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά πρέπει να καταγράφονται οι ψήφοι σας όμως.  Έννεν έτσι; 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όχι, αν δε συμμετέχουν, όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Γιατί;   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, Νίκο!   

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Μη συμμετοχή, μη συμμετοχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε ελέησον, δηλαδή, α!  Ειλικρινά, με εκπλήττετε!   

 Ο κ. Λυσσαρίδης. 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Υπάρχουν σε όλες τις Βουλές διάφορες τοποθετήσεις, υπέρ, κατά, αποχή και μη 

συμμετοχή.  Στην Ελλάδα το λεν “δηλώνω παρών”.  Εμείς το λέμε “μη συμμετοχή”.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα δεν υπάρχει στη δική μας τη Βουλή, κατά τη γνώμη μου, τέτοια διαδικασία.  

∆εν μπορούμε να το κάμουμε απόψε.   

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 
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 Όλα τα χρόνια τα προηγούμενα, όλα, αυτή ήτο η στάση μας, της μη συμμετοχήςֹ 

και υπάρχει στα πρακτικά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η μη συμμετοχή σημαίνει αποχώρηση.  Τέλος πάντων. 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, αντί να αποχωρήσουμε, που είναι γελοίο, δε συμμετέχουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε ∆ημητρίου. 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το άρθρο 78 του συντάγματος μιλά για τους νόμους που 

μπορούμε να ψηφίσουμε και αναφέρει την «πλειοψηφία των παρόντων και ψηφιζόντων 

βουλευτών».  Άρα η αποχή είναι ένα πράγμα, η μη συμμετοχή στην ψηφοφορία είναι 

άλλο και, διά σκοπούς υπολογισμού των ψήφων, το ότι δε συμμετέχει κάποιος εις την 

ψηφοφορία είναι διαφορετικό από την αποχή.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είμαι νομικός, αλλά υπάρχει η πρακτική.  Ήμουν νεαρός, αλλά τη θυμούμαι.  

∆ύο φορές, για να μετρήσει αυτό που λέει ο κ. Παναγιώτης ∆ημητρίου και να ισχύσει, 

εξήλθαν οι βουλευτές του ΑΚΕΛ από την αίθουσα της Βουλής.  «Παρόντες και 

ψηφίζοντες».  Άρα δεν πρέπει να είναι παρόντες.  ∆εν μπορεί να δηλώνεις «είμαι εδώ, 

αλλά δεν είμαι εδώ», γιατί δεν είμαστε άυλοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ναι, κύριε Λυσσαρίδη. 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Για χρόνια ολόκληρα αυτό γινόταν.  Και παραπέμπω στα πρακτικά των 

προηγούμενων συζητήσεων επί του προϋπολογισμού.  Η δική μας στάση ήτο “μη 

συμμετοχή”.  Και θεωρείται γελοίο, επειδή λέω “μη συμμετοχή”, να πρέπει να βγαίνω 

έξω και να έρχομαι πίσω.  Αυτό να μου επιτραπεί να πω ότι θα ήταν γελοιοποίηση της 

Βουλής.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ας μην το μετατρέψουμε τώρα σε μείζον θέμα.  Νομίζω δεν έχετε δίκαιο, 

κύριε Λυσσαρίδη, και πρέπει να το πω αυτό το πράγμα.  Το κόμμα σας εκαταψήφιζε ως 

τώρα τους προϋπολογισμούς και δεν εχρειάζετο ούτε η μη συμμετοχή ούτε να φκαίνετε 

έξω.   

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Και, όταν καταψηφίζαμε, είχαμε την ίδια στάση επί των τροπολογιών.  Αυτό που 

τίθεται σήμερα δεν είναι το ποια είναι η στάση μας.  Εάν οι κανονισμοί της Βουλής, της 

οιασδήποτε Βουλής, απαγορεύουν σε βουλευτή να λέει...  Στην Αθήνα λεν “παρών”, 

που σημαίνει «είμαι παρών, αλλά δε λαμβάνω μέρος στην ψηφοφορία», στις άλλες 

Βουλές λεν ανοικτά «δε συμμετέχω».  Εάν η Βουλή θέλει να καθορίσει κανονισμό που 

να υποχρεώνει τον παρόντα βουλευτή να πάρει μέρος, είτε ψηφίζοντας είτε 

καταψηφίζοντας είτε απέχοντας, θα συμμορφωθούμε, εάν αυτή θα είναι μόνιμα η θέση 

της Βουλής για τον κανονισμό.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αν θα συνεχίσουμε... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε θα συνεχίσουμε.  Το σύνταγμα καθορίζει πώς γίνεται η ψηφοφορία.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εντάξει ως εδώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τελεία.  Ως εδώ και άλλη φορά να το συζητήσουμε.  Ε, να το συζητήσουμε 

διεξοδικά.  Τώρα δε νομίζω ότι αυθαίρετα πρέπει να κάμουμε οτιδήποτε, ερμηνεύοντας.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αυτό θα έλεγα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καθορίζει όμως το σύνταγμα πολύ συγκεκριμένα πώς γίνεται η ψηφοφορία στη 

Βουλή των Αντιπροσώπων για όλα τα ζητήματα και για τον τρόπο που γίνεται.   

 Λοιπόν, προχωρούμε παρακάτω.  Εμετρήσαμε τώρα, αντιλαμβάνομαι, και δε 

λογαριάζονται.  Ε, έντζιε ’ννά κάτσουμε τώρα να συζητούμε για έτσι πράγματα.   

 Λοιπόν, επέρασε η τροπολογία με είκοσι εννέα υπέρ και είκοσι μία αποχές.   

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αυτές είναι οι πρώτες έξι, κύριε Πρόεδρε.  Η έβδομη τροπολογία... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νούμερο εφτά. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ...της κυβέρνησης αφορά ένα κονδύλι £200.000 για συμβούλους, αγορά 

υπηρεσιών,  συμβούλους από τη Βουλή των Αντιπροσώπων και επίσης είναι η αύξηση 

της χορηγίας των κομμάτων, βασικά η επαναφορά της χορηγίας στα περσινά επίπεδα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Εδιόρθωσε το λάθος της η κυβέρνηση με λλία λόγια. 
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Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, μένει το θέμα του πώς θα κατανεμηθούν αυτά τα 

ποσά.  Σύμφωνα με μία συζήτηση που έγινε πριν την έναρξη της συνεδρίασης, μένει ο 

τρόπος με τον οποίο θα κατανεμηθούν.  ∆ηλαδή, ζητούμε την αύξηση του πάγιου 

ποσού. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Κανονίζουμέ το ύστερα τούτο, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όχι, εκανονίστηκε, κύριε Θεοδώρου.   

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Ε, αν εκανονίστηκε, εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ώστε μου τη δυνατότητα να καταθέσω την πρόταση των μονοεδρικών κομμάτων, 

να γίνει ελάχιστη συζήτηση, εάν υπάρχει διαφορετική άποψη, και να ψηφίσουμε.  

Παρακαλώ πολύ!  Τα μονοεδρικά κόμματα εισηγούνται όπως τροποποιηθεί η πρόνοια 

για κατανομή της χορηγίας, ώστε να υπάρξει αύξηση του πάγιου ποσού που παίρνουν 

όλα τα κόμματα από £30.000 σε τουλάχιστον £40.000, για να ληφθεί υπόψη και ο 

πληθωρισμός, αλλά και τα διογκωμένα έξοδα λειτουργίας των κομμάτων.  Αυτή είναι η 

δικαιολόγηση της τοποθέτησης.  Ξεκινούμε δηλαδή με κατανομή £30.000 στο κάθε 

κόμμα και απ’ εκεί και πέρα γίνεται η κλιμακωτή κατανομή.  

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 
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 £40.000. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ξεκινούσαμε με £30.000 ως τώρα και γίνεται πρόταση να ξεκινούμε με £40.000. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Μιχαηλίδη. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 ...εκτός αν υπάρχει πρόταση να γίνουν £50.000. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Είπαμε τουλάχιστον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρ’ όλο που έν’ 11.35 μ.μ., θα χαμογελάσω τζιαι ’γώ. (γελά) 

 Λοιπόν, υπάρχει διαφορετική άποψη;  Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα.      

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πενήντα υπέρ. 

 Κατά;  Υπάρχουν κατά;   

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οι τέσσερις έν’ οι απουσίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Α, ναι, είναι οι τρεις, εντάξει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τέσσερις, συγνώμη.   

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Κοτζιάμ ∆ώρο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγνώμη, ∆ώρο, συγνώμη. 

 Λοιπόν, έχει περάσει η τροπολογία επί της τροπολογίας.  Για την τροπολογία 

τώρα.  Ψηφίζουμε υπέρ, αντιλαμβάνομαι, με τις τρεις;  Άρα είναι πενήντα υπέρ για το 

σύνολο της τροπολογίας και οι τρεις όπως έχει διευθετηθεί.   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τέσσερις, συγνώμη, τέσσερις.  Κοτζιάμ διπλό πλάσμα δεν το μετρούμε, ρε παιδί 

μου, τζιαι ’μείς!  Συγνώμη! (γελά) 

 Προχωρούμε. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να προχωρήσω με τις τροπολογίες που εισηγείται η επιτροπή 

Οικονομικών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Η πρώτη τροπολογία αφορά την αφαίρεση σταυρού από το κονδύλι που αφορά τα 
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έξοδα λειτουργίας Εθνικού Μηχανισμού για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας, ούτως ώστε να 

μπορεί από το αρμόδιο υπουργείο να δίνεται χορηγία... χωρίς έγκριση του Υπουργείου 

Οικονομικών.  Αντιλαμβάνομαι είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ομόφωνη πλην τις τέσσερις.   

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 ...για να λυθεί το πρόβλημα με τους συναδέλφους του ΚΙΣΟΣ, πρέπει να κάμνουμε 

πως δεν τους θωρούμε.   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Αλλιώτικα θα υπάρχει σύγχυση.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ησυχία, ησυχία!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για την παρούσα τουλάχιστον ξεχάστε τους συναδέλφους του ΚΙΣΟΣ.  

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Θεοδώρου, επειδή άκουσε αρχικά ότι μπορούσε να 
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μπαινοβγαίνουν που την αίθουσα, για να ισχύει η θέση τους, έκατσε στο άκρο, πιο 

κοντά στην πόρτα, να μεν πηγαινοέρχεται μακριά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, προχωρούμε παρακάτω.  Κανεί αστεία.  Προχωρούμε παρακάτω τζιαι 

μείναμε δαμαί.   

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Η επόμενη, κύριε Πρόεδρε, είναι η υπ’ αριθμόν 2 στη σελίδα 1, η οποία αφορά την 

ανέγερση νέων κυβερνητικών κτιρίων στη Λευκωσία... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κυρίες και κύριοι. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ...και γίνεται πρόνοια, ούτως ώστε -ειδικά για το γραφείο του Τμήματος 

Πολεοδομίας και Οικήσεως, έχει γίνει συζήτηση στην επιτροπή Οικονομικών- να μη γίνει 

δαπάνη χωρίς την έγκριση της επιτροπής Οικονομικώνֹ και είναι και αυτή ομόφωνη, 

κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.  Περνά και αυτή η τροπολογία.   

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Επίσης, κύριε Πρόεδρε, πάνω στο ίδιο σημείο έχει κυκλοφορήσει χωριστά μία 

τροπολογία που γράφει διόρθωση.  ∆εν είναι διόρθωση.  Είναι επιπρόσθετη 

τροπολογία.  Αφορά επίσης κάποια δέσμευση που είχε βάλει παλιά η Βουλή για την οδό 

Κινύρα.  Μετατρέπεται η απαγόρευση σε δέσμευση του κονδυλίου, ούτως ώστε να μην 

μπορεί να δαπανηθεί χωρίς την έγκριση της επιτροπής Οικονομικών και είναι και αυτή 

ομόφωνη.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και αυτή ομόφωνη.  Ευχαριστώ.   

 Προχωρούμε.   

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Η τελευταία τροπολογία της επιτροπής Οικονομικών αφορά τη μετονομασία 

θέσεων των γιατρών από Προϊσταμένους Κλινικής/Τμήματος και Βοηθούς 

Προϊσταμένους σε ∆ιευθυντές και Βοηθούς ∆ιευθυντές Κλινικής/Τμήματος.  Είναι 

συμφωνημένο μεταξύ της συντεχνίας των κυβερνητικών γιατρών και της κυβέρνησης, 

αλλά υποβάλλεται από την επιτροπή Οικονομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και είναι ομόφωνο. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν υπάρχει επομένως ένσταση. η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προτεινόμενες τροπολογίες από τις κοινοβουλευτικές ομάδες ΑΚΕΛ-Αριστερά- 

Νέες ∆υνάμεις και ∆ημοκρατικού Κόμματος... 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Από αυτές τις τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε, θα παρουσιάσω μερικές εγώ και 

μερικές ο κ. Ευαγόρου. 

 Την πρώτη τροπολογία θα την παρουσιάσω εγώ. αφορά την τροποποίηση του 

άρθρου 5 του προϋπολογισμού με την απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων που είναι 

κενές για πέντε συνεχή χρόνια και για τις οποίες δεν έχει αρχίσει η διαδικασία 

πλήρωσης.  Υποβάλλεται από τις δύο κοινοβουλευτικές ομάδες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 



 303

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία περνά. εγκρίνεται. 

 Κύριε Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Με την τροπολογία υπ’ αριθμόν 2, κύριε Πρόεδρε, οι δύο κοινοβουλευτικές 

ομάδες, του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 

εισηγούνται να απαγορεύεται η διενέργεια οποιασδήποτε δαπάνης κάτω από 

οποιοδήποτε άρθρο και κεφάλαιο του προϋπολογισμού για την απασχόληση, με 

οποιοδήποτε τρόπο, συνταξιούχου προσώπου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία περνά. 

 Κύριε Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Είναι η τρίτη τροπολογία, κύριε Πρόεδρε.  Γίνεται εισήγηση για διαγραφή του 

άρθρου 11 του προϋπολογισμού, μέσω του οποίου ή διά του οποίου προτείνεται η 

μείωση των κλιμάκων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επαναλαμβάνω ότι η εισήγηση είναι για διαγραφή του άρθρου 11 του 

προϋπολογισμού, με το οποίο προτείνεται η μείωση των κλιμάκων εισδοχής στη 

δημόσια υπηρεσία. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα έπρεπε να μας εξηγήσουν τούτη τη θέση;  Εδώ ψάλλαμε τον 

εξάψαλμο στην κυβέρνηση για το ότι δε μειώνει τις δημόσιες δαπάνες.  Τώρα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αυτά έχουν συζητηθεί κατά κόρον, κύριοι συνάδελφοι, να μην αρχίσουμε συζήτηση 

για τούτα τώρα. 
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 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είκοσι οκτώ.  Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται.  ∆ε μειώνονται οι κλίμακες των νεοεισερχομένων, με 

βάση αυτή την τροπολογία. 

 Κύριε Κυπριανού, έχετε γυρίν! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆εξιός και αριστερός ψάλτης, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Είναι για να έρκεται πάνω σου, κύριε Αναστασιάδη, ένας ποτζιεί τζιαι 

άλλος ποδά, να δούμε είντα πόννα γίνει! 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Είπαμε ότι δεν υπάρχει πρόβλημα συνεργασίας, κύριε Πρόεδρε, και είπαμε να το 

δείξουμε και εμπράκτως!  

 Η τέταρτη τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, επαναφέρει άρθρο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει θέμα διαδικασίας; Τι είναι; 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε, αλλά έχω την εντύπωση ότι η έγκριση αυτής της τροπολογίας 

είναι αντισυνταγματική, διότι ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ποια; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Η προηγούμενη, η τρίτη. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 ...διότι αυξάνουμε...  ∆ιότι ήρθε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν είναι αντισυνταγματική, κυρία συνάδελφε, ας ενεργήσει η κυβέρνηση, ας κάμει 

ό,τι νομίζει. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Εντάξει.  Απλώς το επισημαίνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απαγορεύεται να μειώσει, δεν αυξάνει.  ∆εν έχουν μειωθεί τα έξοδα, για να 

αυξηθούν.  Απαγορεύει στην κυβέρνηση να τα μειώσει. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Μπορεί να μην προσλάβει η κυβέρνηση, επομένως... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μπορεί να μην προσλάβει και να μη χρειαστεί να μειώσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, μη δίνετε εξηγήσεις, η κυβέρνηση ας ενεργήσει με βάση το σύνταγμα. 

Πάμε παρακάτω. 
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 Κύριε Κυπριανού. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Η όποια κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η όποια κυβέρνηση, βεβαίως! 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η επόμενη τροπολογία αφορά την επαναφορά άρθρου το οποίο 

επιβάλλει στο Υπουργείο Οικονομικών, στην κυβέρνηση, να καταθέτει συγκεκριμένες 

εκθέσεις μαζί με την κατάθεση προϋπολογισμού και ενδιάμεσα.  Υπήρχε πέρσι και 

δυστυχώς φέτος δεν περιλήφθηκε ούτε υπήρχε και συμμόρφωση.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Η πέμπτη τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, αφορά τη δέσμευση αριθμού δαπανών και 

κονδυλίων που διαχειρίζονται τα διάφορα υπουργεία, για τα οποία δε θα μπορούν να 

διενεργηθούν δαπάνες χωρίς την έγκριση της επιτροπής Οικονομικών.  Πρόκειται για το 

Κεφάλαιο 12.02.3, Άρθρο 24.909, Κεφάλαιο 13.03.2, Άρθρο 733, Κεφάλαιο 14.02.3, 

Άρθρο 30.629, Κεφάλαιο 16.01.2, Άρθρο 349, Κεφάλαιο 16.03.2, Άρθρο 610, Κεφάλαιο 

16.07.3, Άρθρο 44.881, Κεφάλαιο 16.07.3, Άρθρο 65.615, Κεφάλαιο 16.11.3, Άρθρο 

07.879, Κεφάλαιο 16.11.3, Άρθρο 50.879, Κεφάλαιο 20.02.3, Άρθρο 73.872, Κεφάλαιο 

21.01.3, Άρθρο 04.631, Κεφάλαιο 21.04.3, Άρθρο 93.829, Κεφάλαιο 22.01,2, Άρθρο 

499 και Κεφάλαιο 22.07.3, Άρθρο 99.813. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Η έκτη τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, και η έβδομη -να τις παρουσιάσω μαζί και 
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μπορούν να μπουν σε ψηφοφορία μαζί- αφορούν τη μείωση...  Είναι συμβολικό, 

σχετίζεται με την ανάγκη κάποιας περισυλλογής και λιτότητας από την κυβέρνηση, και 

αφορά τη μείωση των δαπανών της κρατικής μηχανής κατά 5%.  Είναι η έκτη και η 

έβδομη τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται.  Η υπ’ αριθμόν 7 είναι μαζί, κύριε Κυπριανού; 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Οι υπ’ αριθμόν 6 και 7 είναι μαζί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επομένως, και οι δύο τροπολογίες εγκρίνονται. 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Είναι η τροπολογία υπ’ αριθμόν 8, κύριε Πρόεδρε.  Γίνεται εισήγηση να προστεθεί 
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στο άρθρο 106, του κεφαλαίου “Προεδρία και Προεδρικό Μέγαρο”, ότι οι απολαβές του 

Προεδρικού Επιτρόπου σε καμιά περίπτωση δεν υπερβαίνουν τις απολαβές και τα 

ωφελήματα γενικού διευθυντή υπουργείου.  Και νοείται επίσης ότι δε διενεργείται καμιά 

δαπάνη για την απασχόληση με οποιοδήποτε τρόπο συνταξιούχου προσώπου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 9, κύριε Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Και στην υπ’ αριθμόν 9 τροπολογία γίνεται εισήγηση να διαγραφεί συγκεκριμένη 

σημείωση, η οποία περιλαμβάνεται στο άρθρο 138, η οποία λέει:  «Ανεξάρτητα από τις 

διατάξεις του περί Συντάξεων Νόμου, το επίδομα που καταβάλλεται στο δημόσιο 

υπάλληλο που έχει αποσπασθεί και ασκεί τώρα τα καθήκοντα Γραμματέα Υπουργικού 

Συμβουλίου θεωρείται συντάξιμη απολαβή για τους σκοπούς του περί Συντάξεων 
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Νόμου.».  Αυτή η σημείωση διαγράφεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της διαγραφής της σημείωσης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ιαγράφεται η σημείωση. 

 Η δέκατη. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Με την υπ’ αριθμόν 10 τροποποίηση γίνεται εισήγηση να διαγραφεί ποσό ύψους 

£1.203, που αντιστοιχεί στις απολαβές του Γραμματέα του Υπουργικού Συμβουλίου μαζί 

με όλα τα συναφή δικαιώματα και επιδόματα, για δύο μήνες, δηλαδή για τον Ιανουάριο 

και Φεβρουάριο του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται.  ∆ιαγράφεται και αυτό το κονδύλι. 

 Η υπ’ αριθμόν 11. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Με την υπ’ αριθμόν 11, κύριε Πρόεδρε, γίνεται εισήγηση καμιά εξοικονόμηση 

δαπάνης που προνοείται κάτω από το άρθρο 100 να μη χρησιμοποιείται «για σκοπούς 

κάλυψης της δαπάνης πρόσληψης ειδικού αστυφύλακα, πέραν του αριθμού που 

προβλέπεται στο επεξηγηματικό υπόμνημα για τις τακτικές δαπάνες για τους σκοπούς 

διενέργειας αναπληρωματικών διορισμών ή και για προαγωγές μελών της αστυνομίας 

προ ή κατά τη διάρκεια της προαφυπηρετικής τους άδειας.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγκρίνεται και αυτή η τροπολογία. 

 Η υπ’ αριθμόν 12, κύριε Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Η υπ’ αριθμόν 12, κύριε Πρόεδρε, αφορά τη δέσμευση κονδυλίου £400.000 από 

αυτό το άρθρο, που αφορά τη μετατροπή του πρώην ξενοδοχείου “ΦΙΛΟΞΕΝΙΑ” σε 

βιβλιοθήκη.  Η επιτροπή θα ήθελε να επανεξετάσει αυτή την απόφαση και γι’ αυτό 

εισηγείται τη δέσμευση του κονδυλίου αυτού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της δέσμευσης του κονδυλίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εσμεύεται το κονδύλι. 

 Το 13, κύριε Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Η υπ’ αριθμόν 13, κύριε Πρόεδρε, είναι τροπολογία την οποία υποβάλλει το ΑΚΕΛ. 

Γίνεται εισήγηση να διαγραφεί το άρθρο 499, που αφορά στις χορηγίες σε συνδέσμους 

εφέδρων αξιωματικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Η επόμενη. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η επόμενη τροπολογία αφορά το ίδιο άρθρο, αλλά, αντί για 

διαγραφή που ήταν η πρόταση, μιλά για δέσμευση αυτού του κονδυλίου. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της δέσμευσης του κονδυλίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται.  Το κονδύλι δεσμεύεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 14. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, γίνεται εισήγηση για διαγραφή του άρθρου 420 που αφορά στο 

Σώμα Κυπρίων Προσκόπων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι υπόλοιποι έκαμαν πρόσκοποι! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απορρίπτεται η τροπολογία. 

 Η υπ’ αριθμόν 15. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Με την υπ’ αριθμόν 15, κύριε Πρόεδρε, γίνεται εισήγηση για διαγραφή του άρθρου 

421 και αφορά στο Σώμα Κυπρίων Οδηγών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ο αριθμός των υπέρ και κατά είναι ο ίδιος... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επομένως, απορρίπτεται και αυτή η τροπολογία. 

 Η υπ’ αριθμόν 16. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Η υπ’ αριθμόν 16, κύριε Πρόεδρε, αφορά το άρθρο 499, που είναι η χορηγία προς 

το Συμβούλιο Ιστορικής Μνήμης.  Η εισήγηση είναι το προτεινόμενο ποσό να μειωθεί 
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κατά £505.800, ώστε το κονδύλι να γίνει μόνο £5.000, που καλύπτει τη συμπλήρωση 

της ανέγερσης του μνημείου για τον Κυριάκο Μάτση στη Λευκωσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πάμε παρακάτω. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Η επόμενη τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, είναι στο ίδιο άρθρο.  Αφορά, αντί τη 

διαγραφή του κονδυλίου, τη δέσμευσή του.  Απλώς, θα έκανα μια τροποποίηση της 

τροπολογίας, να δεσμευθεί το κονδύλι, με εξαίρεση τις £5.000 για το μνημείο Κυριάκου 

Μάτση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της δέσμευσης του κονδυλίου με εξαίρεση τις £5.000; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το κονδύλι δεσμεύεται, εκτός από τις £5.000, που χρειάζονται για την 

ολοκλήρωση του μνημείου του Κυριάκου Μάτση. 

 Κύριε Ευαγόρου, η υπ’ αριθμόν 17. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Η υπ’ αριθμόν 17 τροπολογία αφορά στο άρθρο 499,  “∆ιάφορες Συνεισφορές”.  Η 

εισήγηση είναι να μειωθεί το κονδύλι κατά £100.000, που αντιστοιχεί στη χορηγία προς 

το Μέλαθρον Αγωνιστών ΕΟΚΑ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απορρίπτεται η τροπολογία. 

 Η επόμενη. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Η επόμενη τροπολογία αφορά το ίδιο άρθρο. και πάλι προτείνεται η δέσμευση των 

£100.000, αντί για τη διαγραφή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι με τις ίδιες αναλογίες, όπως και στην προηγούμενη 

τροπολογία, δεσμεύεται το κονδύλι.  Ευχαριστώ. 

 Παρακάτω. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Η επόμενη τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, προτείνεται από το ∆ημοκρατικό Κόμμα... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ησυχία, να ακούμε! 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ...και αφορά μία θέση γραμματέα στο Προεδρικό Μέγαρο, “Προεδρία”.  Η εισήγηση 

είναι για επαναφορά της θέσης του Ειδικού Γραμματέα Β΄, κλίμακα Α8 και Α9, στο 

προηγούμενο καθεστώς, δηλαδή της Στενογράφου Προεδρίας, κλίμακα Α4-Α7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται.   

 Λοιπόν, παρακάτω. 

 Κύριε Κυπριανού, τελειώσατε, αντιλαμβάνομαι, ή έχει κι άλλη; 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όχι.  Ο κ. Περδίκης, κύριε Πρόεδρε, τώρα. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ησυχία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Περδίκη, βάλτε καμιά τριανταρκά τροπολογίες κάτω! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είπαμε να περιορίσουμε τη λαίλαπα, κύριε Πρόεδρε, αφού η ανομβρία δε 
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διορθώνεται! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ησυχία! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι δεκαεφτά τροπολογίες. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είναι τριάντα, κύριε Πρόεδρε.  Είναι δεκατρείς τροπολογίες που αφορούν 

αποκοπή και δεκαεφτά που αφορούν σημείωση για αποδέσμευση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Α, εντάξει. 

 Υπάρχει καμιά πρόταση πρακτική; 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, Μάρκο. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ησυχία! 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 



 322

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ακούμε το συνάδελφο. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Είναι ο ενθουσιασμός της έγκρισης του προϋπολογισμού, φαίνεται, κύριε Πρόεδρε! 

 Η εισήγηση που θα έκανα, επειδή έχω διαβουλευθεί και ξέρω λίγο-πολύ τις θέσεις 

των ομάδων, οι πρώτες δύο τροπολογίες...  Η εισήγησή μας θα ήταν, αν το δεχόταν ο 

συνάδελφος, αντί αποκοπή, να γίνει δέσμευση των δύο κονδυλίων.  Υπάρχει 

πλειοψηφία που θα υπερψηφίσει αυτές τις τροπολογίες και στις υπόλοιπες, 

αντιλαμβάνομαι, οι κοινοβουλευτικές ομάδες, επί του συνόλου, θα τοποθετηθούν με τον 

ίδιο τρόπο, γι’ αυτό θα μπορούσε να μπουν όλες μαζί πλέον.  Έχουν κυκλοφορήσει 

έγκαιρα και τις έχουν πάρει οι συνάδελφοι.  Οπότε, θα έλεγα, οι πρώτες δύο, αν δέχεται 

ο κ. Περδίκης... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Συγνώμη, ξαναπές το. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Οι πρώτες δύο τροπολογίες, που αφορούν την αφαλάτωση στην κοινότητα της 

Επισκοπής, να μετατραπούν από αποκοπή σε δέσμευση του κονδυλίου, όπως έγινε και 

με τα προηγούμενα άρθρα, και να μπουν σε ψηφοφορία χωριστά και οι υπόλοιπες, αν 

θέλει ο συνάδελφος για ευκολία, να τις βάλει όλες μαζί, διότι θα είναι οι ίδιες ισορροπίες 

από τις ομάδες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Περδίκη, θα δεχτούμε να δεσμευτούν;  Πάλι δε θα ξεκινήσει το έργο, 

αν δεσμευτούν. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Αν κατάλαβα καλά, κύριε Πρόεδρε, από τις  δεκαεφτά τροπολογίες, που είναι για 

αποκοπή, οι δύο πρώτες να πάνε για δέσμευση.  Μόνο οι δύο; 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βάλτε τις πρώτες δύο και οι υπόλοιπες να εγκριθούν... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εσείς τις βάζετε, όχι εγώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, εννοώ δεχθείτε εσείς, για να το κάνουμε.  Τις δύο πρώτες τροπολογίες τις 

θέτω ενώπιον του σώματος για δέσμευση. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της δέσμευσης των κονδυλίων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα κονδύλια για τις δύο αυτές υποθέσεις δεσμεύονται.  Απ’ εκεί και πέρα, θα θέσω 

όλες τις υπόλοιπες, μέχρι την υπ’ αριθμόν 13...  

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να μπουν ξεχωριστά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αφού θα εγκριθούν, Γιώργο!  Όλες αυτές θα εγκριθούν.  Υπάρχει πλειοψηφία... 
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ανάποδα; (γελά) 

 Λοιπόν, πόσοι τάσσονται υπέρ των τροπολογιών; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Περδίκη, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θα ήθελα να τις βάλω μία μία, με την άδειά σας. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η εισήγηση που είχα κάνει είναι, αν θέλει ο συνάδελφος, για 

σκοπούς αρχής, να τις παρουσιάσει, να τις περιγράψει, μπορεί να τις περιγράψει όλες 

μαζί, αλλά δε χρειάζεται να γίνεται ψηφοφορία για καθεμιά ξεχωριστά, εκτός αν κάποια 

ομάδα έχει διαφορετική άποψη.  ∆ιότι, νομίζω, είναι οι ίδιες οι τοποθετήσεις. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ:  

 Εκτός των ομάδων, κύριε συνάδελφε, υπάρχουν και οι βουλευτές των μικρών 

κομμάτων... 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Γι’ αυτό κοίταξα απ’ εδώ, κύριε Περδίκη, για να δω. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...που θέλουν να ψηφίσουν κάποιες. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να μη χάνουμε χρόνο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Λοιπόν, η πρώτη έχει να κάμει με την ανάπτυξη των μαρίνων, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η πρώτη. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Η δεύτερη... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σιγά σιγά τζιαι εννά αρχίσουμε τα συνταγματικά τώρα!   Άτε, κύριε Παπαδόπουλε, 

περίμενα. 

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όταν οι αποχές είναι περισσότερες από τις θετικές ψήφους δεν υπάρχει απόφαση.  

Άρα δεν εγκρίνεται, άρα δε μένει, να σβηστεί το ποσό, απορρίπτεται. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λυσσαρίδης. 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν συμβεί αυτό... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Αν αυτό επικρατήσει σήμερα, έχω την εντύπωση ότι εκατοντάδες αποφάσεις της 

Βουλής θα είναι μη υπάρχουσες.  Μέχρι σήμερα δεν είχαμε αυτή την τακτική.  Μέχρι 

σήμερα είχαμε την τακτική, αρνητικές, θετικές ψήφοι, οι αποχές δε λαμβάνονται υπόψη.  

Αν υπερισχύσει αυτό το πράγμα, σας προειδοποιώ, για να μη φανεί ότι δεν 

προειδοποίησα, ότι θα υπάρξουν χιλιάδες, όχι εκατοντάδες, αποφάσεις της Βουλής οι 

οποίες θα απορριφθούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Παπαδόπουλε, εδώ δεν έχουμε θετικές ψήφους σε σχέση με τις ψήφους 

αποχής.  Εδώ έχει μόνο μία θετική ψήφο, άρα εξ αντικειμένου δεν προκύπτει το θέμα 

τούτο που έχετε πει.  ∆εν υπάρχει σύγκριση πολλών θετικών και πολλών αποχών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πάμε παρακάτω. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Η υπ’ αριθμόν 4, κύριε Πρόεδρε, αφορά τη βελτίωση της λεωφόρου Βύρωνος, η 
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οποία προχωρά χωρίς μελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων.  Προτείνω την απόρριψη 

του κονδυλίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαδικασία.  Θα είχε νόημα το “χωριστά”, αν έλεγε και δύο λόγια.  

Αν είναι για να διαβάζεται μία-μία, λυπούμαι πολύ, είναι βάσανο αυτό το πράγμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, επειδή... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μονομιάς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, έχω πει από την έδρα, εδώ, να διαβάζεται μία-μία.  Θέλει να 

σας βασανίζει, διότι δεν τις ψηφίζετε!  Λοιπόν... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ δεν είπα τέτοιο πράγμα, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλά, Γιώργο... (γελά) 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Αν δεν υπήρχαν αυτού του τύπου οι παρεμβάσεις, θα είχαμε τελειώσει ως τώρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αστειεύομαι.  Γι’ αυτό, λέω, να συνεχίσουμε χωρίς παρεμβάσεις, για να 

τελειώσουμε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να κάμω μια εισήγηση, για να τελειώσουμε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ θα επαναφέρω την εισήγηση να δώσει ολικά εξήγηση για καθεμιά... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Συγνώμη, κύριε Περδίκη. 

(Σχόλια από βουλευτές) 

 Να του δώσουμε πέντε λεπτά να δώσει εξήγηση για όλες.  Αν από αυτές υπάρχει 

κάποια πλευρά που θα ψηφίσει κάποια, να το δηλώσει και όλες οι άλλες να μπουν μαζί, 

όπως κάναμε... 

(Σχόλια από βουλευτές) 

 Παρακαλώ, κύριοι, ακούστε, μπορεί να σας βοηθήσω!  Μπορεί να γλιτώσουμε 

κανένα εικοσάλεπτο.  Αν υπάρχει οποιαδήποτε από τις τροπολογίες του κ. Περδίκη για 

την οποία θα πάρει θετική ψήφο οποιαδήποτε πλευρά, αυτό να δηλωθεί και όλες οι 

άλλες να μπουν μαζί, όπως κάναμε με τις πρώτες έξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Περδίκη, νομίζω, είναι καλή η εισήγηση τούτη. 

 Ναι, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι έχουμε το δικαίωμα και ως Κίνημα Οικολόγων, αλλά 

και κυρίως τα μονοεδρικά κόμματα, να ακούσουν την ελάχιστη, μονολεπτική σχεδόν, 

παρουσίαση και να ψηφίσουν ξεχωριστά.  Τι σας ενοχλεί να ψηφίζετε, δηλαδή;  

∆εκαοχτώ ψηφίσατε, αν ψηφίσετε άλλες δεκαοχτώ πειράζει; 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, μακάρι να είναι καλά το γινάτι μας όλους, α! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έννε γινάτι, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τι να πω;  Αφού μπορείς, κύριε Περδίκη, να δώσεις εξήγηση για καθεμιά 

ξεχωριστά, απλώς θα ψηφιστούν μαζί.  ∆ε θέλει να σου αφαιρέσει κανένας το δικαίωμα 

να πεις τι είναι που προτείνεται. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την ξεχωριστή δικαιολόγηση δίνεται και η ευκαιρία στους 

οποιουσδήποτε βουλευτές να το δουν ξεχωριστά. 

(Σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, προχωρούμε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είπαμε για την τέταρτη, κύριε Πρόεδρε, που είναι η λεωφόρος Βύρωνος.  

Ψηφίζουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι τάσσονται υπέρ;  Αν ήταν να πιάσεις τζιαι κανέναν υπέρ, κύριε 

Περδίκη, εννά τον χάσεις τζιαι τζιείνον τωρά! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απορρίπτεται. 

 Παρακάτω, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Η πέμπτη αφορά την κατασκευή δρόμου πρωταρχικής σημασίας από τη λεωφόρο 

Λάρνακος, στην Αγλαντζιά, μέχρι τη διεθνή έκθεση, στην Έγκωμη.  Ένα έργο για το 

οποίο έχουν αντίρρηση οι δήμοι Έγκωμης και Στροβόλου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ;  Είναι οι ίδιες οι αναλογίες, αντιλαμβάνομαι. 

 Λοιπόν, απορρίπτεται. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Η έκτη, κύριε Πρόεδρε, αφορά τη βελτίωση των λεωφόρων Λουκή Ακρίτα, 

Ναυαρίνου και Γρηγόρη Αυξεντίου, στη Λευκωσία και τον Άγιο ∆ομέτιο, όπου υπάρχουν 

ενστάσεις από τους κατοίκους, γιατί δεν έχει προηγηθεί μελέτη περιβαλλοντικών 

επιπτώσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Υπάρχει διαφοροποίηση; 

 ∆εν υπάρχει.  Απορρίπτεται με τις ίδιες αναλογίες. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Η έβδομη, κύριε Πρόεδρε, αφορά το νέο δρόμο Πόλης Χρυσοχούς-Πάφου, ο 

οποίος, αν γίνει όπως σχεδιάζεται, με γέφυρες και με σήραγγες, θα προκαλέσει 

ανεπανόρθωτη φθορά στο περιβάλλον. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Είνταλος εννά τον κάμουμε; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να αλλάξουμε κυβέρνηση, να τον κάμουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, απορρίπτεται με τις ίδιες αναλογίες. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Η όγδοη, κύριε Πρόεδρε, αφορά το νέο περιμετρικό δρόμο Λευκωσίας, ένας 

δρόμος που βρίσκεται ακόμα σε αρχικό στάδιο γενικού σχεδιασμού και δεν έχει γίνει 

κανένα έργο εκτός από την πολιτική απόφαση, ενώ υπάρχουν τουλάχιστον επτά 

κοινότητες οι οποίες αντιτίθενται σ’ αυτό το έργο.  Ε, εναπόκειται στην περιβαλλοντική 

σας ευαισθησία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ. 

 Απορρίπτεται... 

(Σχόλια από βουλευτές) 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Γιατί να μη το δεσμεύσουμε;  Να το δεσμεύσουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοχτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απορρίπτεται. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Η ένατη, κύριε Πρόεδρε, είναι ταυτόσημη με την πέμπτη, άρα θεωρείται ότι 

απορρίπτεται. 

 Η δέκατη αφορά την ανέγερση του Κέντρου Ελέγχου Εναέριας Κυκλοφορίας στα 

Λατσιά.  Ένα θέμα το οποίο έχει δει και η επιτροπή Περιβάλλοντος της Βουλής και για 

το οποίο φέρουν σοβαρή ένσταση οι εργαζόμενοι.  Έκαμαν και απεργία, επειδή δε 

θέλουν να παν σ’ αυτό το κτίριο, το οποίο δεν κατασκευάστηκε ακόμα.  ∆εν έχουν γίνει 

ούτε καν σχέδια, δεν έχουν γίνει όροι προσφορών, είναι εντελώς σ’ ένα αρχικό στάδιο, 

σ’ ένα σχέδιο απόφασης.  Αποφασίστε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απορρίπτεται αυτή η τροπολογία. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Η ενδέκατη, κύριε Πρόεδρε, είναι το γνωστό θέμα... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Η ενδέκατη, κύριε συνάδελφε, αφορά την ανέγερση των νέων κτιρίων της Βουλής 

των Αντιπροσώπων στο λόφο της ΠΑΣΥ∆Υ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννά μεν γίνει ποττέ της Βουλή! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι οι ίδιες οι αναλογίες, αντιλαμβάνομαι; 

 Απορρίπτεται. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Η δωδέκατη αφορά την ανέγερση επαρχιακών κυβερνητικών κτιρίων στην Πάφο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Η αλλαγή είναι ότι είναι δύο υπέρ... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Το έργο τέλειωσε σχεδόν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απορρίπεται. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Η δέκατη τρίτη, κύριε Πρόεδρε, αφορά ένα θέμα το οποίο έχει δει σε τρεις 

συνεδριάσεις της η επιτροπή Περιβάλλοντος της Βουλής και βρίσκεται σε τελικό στάδιο.  

Αφορά τη διαμόρφωση του αρχαιολογικού χώρου στο Κούριο, όπου έχουν συμβεί 

τέρατα και σημεία και καταστράφηκε ο αρχαιολογικός χώρος, γιατί δημιουργείται τελικά 

ένας χώρος τουριστικής αξιοποίησης και όχι προστασίας του αρχαιολογικού 

περιβάλλοντος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχει κανέναν μαζί με τον κύριο... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είμαι τζιαι ’γώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ψηφίζετε, κύριε Παπαδόπουλε, ή θέλετε να μιλήσετε; 

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όι μόνο να ψηφίσω. θέλω να μιλήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, τζήεψε λλίον τη φωνή σου!   

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μάλιστα, ναι.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 
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 Εν επιτρέπεται... 

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Γιατί δεν επιτρέπεται;  Τουλάχιστον γι’ αυτό το έργο το Ίδρυμα Λεβέντη, στο οποίο 

μετέχω ως αναπληρωτής πρόεδρος, έχει διαθέσει τεράστια ποσά χρημάτων για να 

διατηρηθεί και να αναφανούν αυτές οι αρχαιότητες.  Αντί τούτου, χτίζονται καφενεία και 

χώρος στάθμευσης, που καταστρέφουν και το περιβάλλον και τις αρχαιότητες, χωρίς 

μελέτη.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Αν το κάνουμε δέσμευση, θα γίνει αποδεκτό; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Αφού θα στοιχίσει παραπάνω!   Είναι υπό εκτέλεση τα έργα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Λιλλήκα. 

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Σε ποια χώρα ή πόλη του κόσμου έχουν πάρκινγκ για να μην περπατήσουν δέκα 

μέτρα;  Εγώ, όταν πήγα στο Λούβρο, περπατάς ενάμισι χιλιόμετρο για να πας!  Ή όπως 

κάμνουν στο Μουσείο Λευκωσίας, που παρκάρουν πόξω τα λεωφορεία!   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Μη φωνάζεις, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, εγώ θα ταχθώ με τον κ. Περδίκη σ’ αυτό! 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι να μετατραπεί σε δέσμευση τότε...   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Γιατί;  Ήταν να... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έχει αποκοπή; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ήταν να κερδίσεις τωρά την ψηφοφορία! 

(Γέλια και θόρυβος στην αίθουσα) 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Απόρριψη, όπως θέλετε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της δέσμευσης του κονδυλίου; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έν’ πιο λογικόν έτσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ομόφωνα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πολιτικά έν’ σωστόν τούτο. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία!  Εχαλαρώσαμεν. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Αν τα εβάλλαμεν ούλλα μαζί; 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για την αποδέσμευση... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σ’ αυτό το σημείο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εν παν πακκέττον τούτα; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ε, πιστεύω ότι έν’ λογική η δέσμευση. έννεν κάτι το κακό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της δέσμευσης και για τα δεκαεπτά; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Α, συγνώμη! (γελά) 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έν’ με την ίδια λογική που πριν ψηφίσαμε από την τροποποίηση 

του ΑΚΕΛ και του ∆ΗΚΟ περίπου σαράντα επτά πρόνοιες.  Είναι απλή δέσμευση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για τη δέσμευση τα επόμενα δεκαεπτά.  Πόσοι τάσσονται υπέρ της δέσμευσης;  

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Έν’ αποδέσμευση που... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Κατόπιν απόφασης της Βουλής. άρα δέσμευση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έσμευση πρώτα. 
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ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Αυτό δεν το είπε.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ποια; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα υπόλοιπα δεκαεπτά, λέω -έχετε τον κατάλογο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι- 

που αφορούν το Κεφάλαιο 13.03.3, Άρθρο 669, το Κεφάλαιο 14.02.3.20, Άρθρο 869, το 

Κεφάλαιο 14.02.3.20, Άρθρο 872, το Κεφάλαιο 16.03.3, Άρθρο 08.867, το Κεφάλαιο 

16.03.3, Άρθρο 09.867, το Κεφάλαιο 16.03.3, Άρθρο 15.867, το Κεφάλαιο 16.03.3, 

Άρθρο 21.867, το Κεφάλαιο 21.04.3, Άρθρο 03.821, το Κεφάλαιο 21.04.3, Άρθρο 

11.837, το Κεφάλαιο 21.04.3, Άρθρο 23.837, το Κεφάλαιο 21.04.3, Άρθρο 57.822, το 

Κεφάλαιο 21.04.3, Άρθρο 59.822, το Κεφάλαιο 21.04.3, Άρθρο 97.825, το Κεφάλαιο 

21.06.3, Άρθρο 02.852, το Κεφάλαιο 21.07.3, Άρθρο 85.819, το Κεφάλαιο 21.08.3, 

Άρθρο 13.815 και το Κεφάλαιο 21.10.3, Άρθρο 633.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, καλά!  Έντζε ρώτησα σε!   

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της δέσμευσης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μία.  Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, δε δεσμεύονται τα κονδύλια. 

 Και εδώ τελειώσαμε με τις τροπολογίες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Θα 

προχωρήσουμε τώρα στην ψήφιση του προϋπολογισμού στο σύνολό του.  Παρακαλώ 

το γραμματέα να προβεί στην τρίτη ανάγνωση του προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού Νόμος του 2003.   

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγνώμη; 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Θα θέλαμε να κάνουμε μια δήλωση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Αν θέλετε, επειδή είναι τζιαι γραπτή δήλωση, θέλετε από τη θέση μας;   

 Εντάξει, εντάξει!  Εν πειράζει!    

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα ψηφίσουμε υπέρ της έγκρισης του προϋπολογισμού.  

Παρακαλούμε να ληφθεί υπόψη, ιδιαίτερα από τους συναδέλφους του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού, ότι αυτή η θετική ψήφος με κανέναν τρόπο δε σημαίνει έγκριση της 
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οικονομικής πολιτικής της κυβέρνησης στην έκταση που τέτοια πολιτική 

αντικατοπτρίζεται στον προϋπολογισμό.  ∆ίδουμε θετική ψήφο, διότι, όταν οι ψήφοι 

αποχής είναι περισσότερες από τις θετικές ψήφους, τότε δεν υπάρχει απόφαση, τότε δε 

θα έχουμε προϋπολογισμό, πράγμα που θα δημιουργήσει πρακτικά και πολιτειακά 

προβλήματα, που δεν επιθυμούμε να δημιουργηθούν.  Άλλωστε, αυτή τη στάση 

τηρήσαμε και πέρσι αλλά και πριν.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να μην ξεκινήσουμε τώρα να λέμε πάλι είνταν που σημαίνει που το 

σύνταγμα η αποχή, η ψήφιση υπέρ και κατά και ποιες είναι οι αναλογίες.   

 Λοιπόν, να προχωρήσουμε στην ψήφιση.  Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του 

προϋπολογισμού στο σύνολό του;  

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Όπως ετροποποιήθη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όπως ετροποποιήθη, βεβαίως!  Έν’ λογικό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Είκοσι τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ο Προϋπολογισμός της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για το 2003 εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β΄, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. H κατάθεση 

και η παραπομπή των νομοσχεδίων και εγγράφων γίνεται σύμφωνα με τον ακόλουθο 

κατάλογο που έχει διανεμηθεί: 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 

εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 

τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του 

Ταμείου διά την Ανέγερσιν 

Κυπριακού Μουσείου διά το Έτος 

2003 Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.001.2003) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

2. Ο περί Προϋπολογισμού του 

Οργανισμού Νεολαίας Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.002.2003) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

3. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ 

Κύπρου και Αρμενίας για 

Στρατιωτική και Τεχνική Συνεργασία 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.003.2003) 

Άμυνας Εξωτερικών 

4. Ο περί Προϋπολογισμού του 

Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος του 

Παιδείας Παιδείας 
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2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.004.2003) 

5. Ο περί Ελέγχου των ∆ημοσίων 

Ενισχύσεων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.005.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

6. Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.006.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

7. Ο περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 

(Αύξηση των Μισθών των 

Υπαλλήλων) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.007.2003) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

8. Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.008.2003) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

9. Ο περί Προϋπολογισμού της 

Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Νόμος 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.009.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

10. Ο περί Προϋπολογισμού του 

Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου 

Νόμος του 2003. 

Υγείας Υγείας 
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(Αρ. Φακ. 23.01.010.2003) 

11. Ο περί Προϋπολογισμού του 

Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.011.2003) 

Παιδείας Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

12. Ο περί Προϋπολογισμού του 

Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.012.2003) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

13. Ο περί Παροχής Επιδόματος Μάνας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.013.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

14. Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Επιτροπής 

Σιτηρών Κύπρου Nόμου (Αρ. 2) του 

2002 Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.014.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

15. Oι περί Υπηρεσίας ∆ημόσιας 

∆ιοικήσεως και Προσωπικού – Θέση 

Πρώτου Λειτουργού ∆ημόσιας 

∆ιοίκησης και Προσωπικού (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.001.2003) 

Οικονομικών Νομικών 

16. Οι περί Αξιωματικών του Στρατού 

της ∆ημοκρατίας (∆ιορισμοί, 

Άμυνας Άμυνας 
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Ιεραρχία, Προαγωγές και 

Αφυπηρετήσεις) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.002.2003) 

17. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και 

Πολιτισμού – Θέσεις Προϊσταμένου 

Τομέα Παιδαγωγικού Ινστιτούτου και 

Βοηθού ∆ιευθυντή Σχολείων 

∆ημοτικής Εκπαίδευσης (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.003.2003) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Παιδείας 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. O περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 

Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.001.2003) 

Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Παιδείας 

Παιδείας 

2. Ο περί Καταναλωτικής Πίστης 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.002.2003) 

Ζαχαρία Ζαχαρίου, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας 

Λάρνακας 

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Φτάσαμε στο τέλος της συνεδρίας.  Η επόμενη συνεδρία θα γίνει στις 16 

Ιανουαρίου -την ερχόμενη Πέμπτη- στις 4.00 το απόγευμα -είναι η τελευταία συνεδρία 

της Βουλής πριν από τις προεδρικές εκλογές- με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

1. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 2) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.095.2002) 

2. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 11) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.302.2002)  

3. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 12) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.345.2002) 

4. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου 

του 2003 Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.267.2002) 

5. O Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού της 

Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου του 2001 Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.310.2002) 

6. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 

Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.352.2002) 

7. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 

Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 5) του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.353.2002) 

8. Ο περί Κρατικών Υπαλλήλων (Αύξηση Μισθών και 
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Συντάξεων) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.355.2002) 

9. Ο περί Μελών των Επιτροπών ∆ημόσιας Υπηρεσίας 

και ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Αύξηση 

Αντιμισθίας) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.356.2002) 

10. Ο περί Μετονομασίας της Υπηρεσίας ∆ημόσιας 

∆ιοικήσεως και Προσωπικού Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.344.2002) 

11. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημοσίων 

∆ανείων του 2003 Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.349.2002) 

12. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 

Xρηματοδοτήσεως Στέγης του 2003 Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.350.2002) 

13. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.002.2003) 

14. Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.006.2003) 

15. Ο περί Παροχής Επιδόματος Μάνας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.013.2003) 

16. Ο περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Αύξηση των Μισθών 
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των Υπαλλήλων) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.007.2003) 

17. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 

Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.008.2003) 

18. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 

Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου Νόμου (Αρ. 2) του 2002 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.014.2003) 

19. Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2002. 

(Αναπομπή). 

(Αρ. Φακ. 23.02.090.2002) 

20. Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2002.   

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.083.2002) 

21. Ο περί Πανεπιστημίου Εφαρμοσμένων Επιστημών 

και Τεχνών Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.258.2002) 

22. Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.004.2003) 

23. O περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 
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(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.001.2003) 

24. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - Θέσεις 

Προϊσταμένου Τομέα Παιδαγωγικού Ινστιτούτου και 

Βοηθού ∆ιευθυντή Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.003.2003) 

25. Ο περί της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την 

Προάσπιση των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και 

Θεμελιωδών Ελευθεριών (∆έκατο Τρίτο Πρωτόκολλο) 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.297.2002) 

26. Ο περί Αποδείξεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.220.2002) 

27. Ο περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων 

Ουσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.171.2002) 

28. Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2002.   

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.022.2002) 

29. Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση Βοηθού 

Λειτουργού Καταγραφής και ∆ιαχείρισης 

Tουρκοκυπριακών  Περιουσιών στην Υπηρεσία 
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∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.326.2002) 

30. Οι περί Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως - Θέση 

Ανώτερου Λειτουργού Πολεοδομίας (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.314.2002) 

31. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 

∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις Προϊσταμένου/ης 

Νοσηλευτικού Λειτουργού, Βοηθού Προϊσταμένου/ης 

Νοσηλευτικού Λειτουργού, Πρώτου/ης Νοσηλευτικού 

Λειτουργού και Ανώτερου/ης Νοσηλευτικού 

Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002.

(Αρ. Φακ. 23.03.325.2002) 

32. Oι περί Υπηρεσίας ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και 

Προσωπικού - Θέση Πρώτου Λειτουργού ∆ημόσιας 

∆ιοικήσεως και Προσωπικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.001.2003) 

33. Οι περί Αξιωματικών του Στρατού της ∆ημοκρατίας 

(∆ιορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.002.2003) 

34. Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 

Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 3)  Νόμος του 2002. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.145.2002)  

35. Ο περί Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων Νόμος του 

2002. 

(Αναπομπή). 

(Αρ. Φακ. Ν. 309/99) 

36. Ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.091.2002) 

37. Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας Συνεργατικών 

Εταιρειών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.318.2002) 

38.  Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.320.2002) 

39. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό 

Καθεστώς Αγροτών) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.308.2002) 

40. Ο περί Σφαγείων Νόμος του 2001. 

(Αρ. Φακ. 23.01.185.2001) 

41. Ο περί Υγιεινής του Κρέατος (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.088.2002) 

42. Οι περί Υγιεινής του Κρέατος (Τροποποιητικοί) (Αρ. 

2) Κανονισμοί του 2002. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.084.2002) 

43 Ο περί της Μεταβίβασης της Αρμοδιότητας και των 

Λειτουργιών του Ελέγχου της Υγιεινής του Κρέατος 

από το Κεντρικό Σφαγείο στο Τμήμα Κτηνιατρικών 

Υπηρεσιών Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.318.2002) 

44. Ο περί της Μεταβίβασης της Αρμοδιότητας και των 

Λειτουργιών του Ελέγχου της Υγιεινής του Κρέατος 

από το ∆ημοτικό Σφαγείο Πάφου στο Τμήμα 

Κτηνιατρικών Υπηρεσιών Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.319.2002) 

45. Ο περί Ραδιοεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.322.2002) 

46. Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη και Φορολογικές 

∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.323.2002) 

47. Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών (∆ιαδικασίες ∆ιαγωνισμού 

και ∆ιαπραγμάτευσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.309.2002) 

48. Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών (Γενικές Εξουσιοδοτήσεις) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.310.2002) 

49. Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών (Ειδικές Άδειες) 
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Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.311.2002) 

50. Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών (Τέλη) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.312.2002) 

51. Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών (Ραδιοεξοπλισμός) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.313.2002) 

52. Ο περί της Καταπολέμησης των Καθυστερήσεων 

Πληρωμών στις Εμπορικές Συναλλαγές Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.284.2002) 

53. Ο περί Ελέγχου των ∆ημοσίων Ενισχύσεων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.005.2003) 

54. Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Καρότων και Τεύτλων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.347.2002) 

55. O περί της Εκλογής Αντιπροσώπων στο Ευρωπαϊκό 

Κοινοβούλιο Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.305.2002) 

56. Ο περί ∆ημοτικών και Κοινοτικών Εκλογών (Υπήκοοι 

Άλλων Κρατών Μελών) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.306.2002) 

57. Ο περί του Αμετακλήτου του ∆ιακανονισμού στα 
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Συστήματα Πληρωμών και στα Συστήματα 

∆ιακανονισμού Αξιογράφων Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.326.2002) 

58. Οι περί Άμυνας (Εξαγωγή Εμπορευμάτων) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.247.2002) 

59. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 

(Περιορισμός των Εκπομπών στην Ατμόσφαιρα 

Ορισμένων Ρύπων από Μεγάλες Εγκαταστάσεις 

Καύσης) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.316.2002) 

60. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 

(Πρόληψη της Ατμοσφαιρικής Ρύπανσης που 

Προκαλείται από Υφιστάμενες Εγκαταστάσεις Καύσης 

Αστικών Αποβλήτων) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.317.2002) 

61. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 

[Έλεγχος των Εκπομπών Πτητικών Οργανικών 

Ουσιών (VOC) από την Αποθήκευση Βενζίνης και τη 

∆ιάθεσή της από τις Τερματικές Εγκαταστάσεις στους 

Σταθμούς ∆ιανομής Καυσίμων] Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.321.2002) 

62. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 

(Περιορισμός των Εκπομπών Πτητικών Οργανικών  

Ενώσεων από τη Χρήση Οργανικών ∆ιαλυτών σε 
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Ορισμένες ∆ραστηριότητες και Εγκαταστάσεις) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.322.2002) 

63. Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 

(Ηλεκτρικές Στήλες ή Συσσωρευτές) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.327.2002) 

64. Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 

εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά 

πρόσωπα δημοσίου δικαίου για το μήνα Φεβρουάριο 

του 2003. 

65. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - Θέση 

∆ασκάλου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.306.2002) 

66. Οι περί Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.307.2002) 

67. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια Υπηρεσίας 

Θέσεων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.315.2002) 

68. Οι περί Χορηγημάτων και Απολαβών της Εθνικής 

Φρουράς της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.244.2002) 
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69. Οι περί Αξιωματικών του Στρατού της ∆ημοκρατίας 

(∆ιορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.014.2002) 

70. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 113/99) 

71. Οι περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.229.2002) 

72. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος 

∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002) 

73. Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού - Αμαθούντας 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 19/97) 

74. Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού - Αμαθούντας 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.195.2002) 

75. Οι περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 69/99) 

76. Οι περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Εγγραφή, Ρύθμιση και 

∆ιαχείριση Κοινόκτητων Οικοδομών) Κανονισμοί του 

2002. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.057.2001) 

77. Οι περί Αποβαθρών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.056.2001) 

78. Οι περί Κινηματογραφικών Ταινιών (Κατάταξη) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.082.2000) 

79. Οι περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.183.2002) 

80. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (∆ικαιώματα) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 86/96) 

81. Οι περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών 

(Ίση Μεταχείριση Κομμάτων και Υποψηφίων) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.046.2001) 

82. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας 

(∆ιάθεση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.245.2002) 

83. Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) (Aρ. 2) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.249.2002) 

84. Οι περί Αλιευτικών Καταφυγίων (∆ικαιώματα Χρήσης) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.281.2002) 

85. Οι περί Ρύθμισης, ∆ιαχείρισης και Λειτουργίας 

Αλιευτικών Καταφυγίων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.282.2002) 

86. Οι περί Γεωργικών Φαρμάκων (Πώληση, Παρασκευή 

και Αποθήκευση) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.089.2000) 

87. Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.116.2000) 

88. Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 11/98) 

89. Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 12/98) 

90. Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 13/98) 

91. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (∆ιεξαγωγή Έρευνας 

για την Πηγή των Οικονομικών Πόρων ∆ημόσιων 

Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 119/98) 

92. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
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(∆ιεξαγωγή Έρευνας για την Πηγή των Οικονομικών 

Πόρων Εκπαιδευτικών Λειτουργών) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99) 

93. Οι περί Όρων και ∆ιαδικασιών Πρόσληψης Ειδικών 

Αστυφυλάκων Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 57/99) 

94. Οι περί Σχολικών Εφορειών (∆ιαχείριση Χρημάτων 

στα Σχολεία Μέσης Γενικής Εκπαίδευσης) Κανονισμοί 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.087.2002) 

95. Οι περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (∆ιαχείριση 

και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.145.2001) 

96. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Καταβλητέα 

∆ικαιώματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.016.2000) 

97. Οι περί των Υγειονομικών Συνθηκών για την 

Παραγωγή και τη ∆ιάθεση στην Αγορά Ζώντων 

∆ίθυρων Μαλακίων Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.320.2002) 

98. Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Όροι 

Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.324.2002) 
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99. Οι περί Σπόρων (Τέλη) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.211.2002) 

100. Οι περί Σπόρων (Άδεια Λειτουργίας 

Σποροπαραγωγικής Επιχείρησης και Άδεια Εμπορίας 

Σπόρων) Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.210.2002) 

101. Οι περί Σπόρων (∆ειγματοληψία) Κανονισμοί του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.209.2002) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Τα προβλήματα που προκύπτουν από 

τη μη ικανοποιητική εφαρμογή της νομοθεσίας για την 

πρόληψη της βίας στην οικογένεια και την προστασία 

των θυμάτων και η ανάγκη δημιουργίας της αναγκαίας 

υποδομής για προστασία και στήριξη των θυμάτων 

βίας». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επιτροπής).  

(15.11.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.313.2001) 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για 
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το θέμα που τιτλοφορείται «Η διδασκαλία του 

μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική 

εκπαίδευση». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Πρόδρομου Προδρόμου).  

(18.9.2001).  (Αρ. Φακ. 23.04.194.2001) 

3. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της Υποεπιτροπής για την 

Επικοινωνία της Βουλής των Αντιπροσώπων με τον 

Πολίτη για Θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται «Οι 

επιπτώσεις στο περιβάλλον και στους κατοίκους από 

τη συνέχιση της λειτουργίας του χυτηρίου “Νέμιτσας” 

στη Λεμεσό». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επιτροπής).  

(21.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.202.2002)   

5. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για το Μέλλον της 

Ευρώπης. 

6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
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Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 

∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα που τιτλοφορείται «Η 

σχεδιαζόμενη αναθεώρηση του τοπικού σχεδίου στο 

δήμο Γεροσκήπου και τα εξ αυτής προκύπτοντα 

θέματα ευνοϊκής μεταχείρισης προς συγκεκριμένο 

επιχειρηματία». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). (22.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.181.2002) 

7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Ενημέρωση της επιτροπής για τη διεξαγόμενη από 

τις αρμόδιες αρχές έρευνα σχετικά με την ύπαρξη 

τεχνολογικού εξοπλισμού στο Αρχηγείο της 

Αστυνομίας για την παρακολούθηση τηλεφώνων». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επιτροπής). 

(8.10.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.287.2002) 

8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για τα θέματα που 

τιτλοφορούνται: 

  α. «Η ανάγκη λήψης μέτρων για ενίσχυση των 

δεσμών των φυλακισμένων με τις οικογένειές 

τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
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επιτροπής).  (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.390.2001) 

 β. «Η ανάγκη λήψης μέτρων κοινωνικής 

επανένταξης των φυλακισμένων μετά την 

αποφυλάκισή τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής). (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.391.2001) 

 γ. «Ψυχιατρικές υπηρεσίες και φυλακισμένοι με 

ψυχολογικά προβλήματα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Τάκη Χατζηγεωργίου). 

(5.2.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.037.2002) 

 Κηρύσσω την έναρξη της... συγνώμη! (γελά)... τη λήξη της συνεδρίας της Βουλής. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

(Ώρα λήξης:  0.20 π.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Μαύρου Ελένη 

Αναστασιάδης Νίκος Μιχαηλίδης Θάσος 

Βαρνάβα Γιώργος Μιχαηλίδης Ντίνος 

Βασιλείου Ανδρούλα Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος Τάσσος 

Γιάγκου Κίκης Παπαδοπούλου Αντιγόνη 
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∆ημητρίου Παναγιώτης Παπακώστας Κώστας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Ευαγόρου Σταύρος  Περδίκης Γιώργος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πιττοκοπίτης Νίκος 

Θεοδώρου ∆ώρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεοχάρους Ελένη Προδρόμου Πρόδρομος 

Θωμά Γιαννάκης Σαμψών Σωτήρης 

Καράς Αντώνης Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κατσουρίδης Νίκος Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κληρίδης Χρίστος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τυρίμος Κυριάκος 

Κυπριανού Μάρκος Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακού Μαρία Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγεωργίου Τάκης 

Λιλλήκας Γιώργος Χριστοδουλίδης ∆ώρος 

Λυσσαρίδης Βάσος Χρίστου Ανδρέας 

Ματσάκης Μάριος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος Χρυσοστόμου Άριστος 

 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Συνέχιση της συζήτησης για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού Νόμος του 

2003» (Μ. Κυριακού, Ε. Μαύρου, Κ. Κωνσταντίνου, Ζ. Κουλίας, ∆. 

Χριστοδουλίδης, ∆. Συλλούρης, Ά. Χρυσοστόμου, Α. Παπαδοπούλου, Α. 



 364

Γεωργίου, Ρ. Ερωτοκρίτου, ∆. Θεοδώρου, Χρ. Πουργουρίδης, Στ. Ευαγόρου, Α. 

Καράς, Ν. Πιττοκοπίτης, Γ. Θωμά, Π. ∆ημητρίου, Γ. Λιλλήκας, Β. Λυσσαρίδης, Ν. 

Κλεάνθους, Πρ. Προδρόμου, Τ. Παπαδόπουλος, Ν. Κατσουρίδης, Ν. 

Αναστασιάδης, Μ. Κυπριανού, Πρόεδρος, Γ. Ομήρου, Γ. Περδίκης, Α. Χρίστου, Χρ. 

Κληρίδης, Α. Βασιλείου) και ψήφισή του σε νόμο. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

 



 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

H΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 16ης Ιανουαρίου 2003 

(Ώρα έναρξης:  4.23 μ.μ.) 

(Αρ. 17) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλό απόγευμα.  Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής 

των Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού μπούμε στην ημερήσια διάταξη, θα ήθελα 

να σας αναφέρω ότι την περασμένη εβδομάδα αφυπηρέτησε πρόωρα ο διευθυντής 

της Υπηρεσίας Ερευνών, Μελετών και Εκδόσεων της Βουλής, ο δρ Ανδρέας 

∆ημητρίου, ο οποίος υπηρέτησε αυτό το σώμα για είκοσι τρία ολόκληρα χρόνια.  Ο 

φίλος Ανδρέας, πρόσφυγας από την Αμμόχωστο, με σπουδές στη Φιλοσοφική Σχολή 

των Αθηνών, διδακτορικές σπουδές στο Πανεπιστήμιο του Εδιμβούργου και 

μεταδιδακτορικές σπουδές στο Πανεπιστήμιο Βασιλείας της Ελβετίας, υπηρέτησε για 

πέντε χρόνια σε σχολεία μέσης εκπαίδευσης και ακολούθως αποσπάστηκε στη 

Βουλή ως μέλος του Γραφείου του Προέδρου.  Ο Ανδρέας ∆ημητρίου δεν πρόσφερε 
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μόνο στα της Βουλής, αλλά και στην πολιτισμική ανάπτυξη αυτού του τόπου, αφού 

δραστηριοποιήθηκε έντονα στη διαφύλαξη της πολιτισμικής μας κληρονομιάς ως 

πρόεδρος του Συνδέσμου Κυπρίων Αρχαιολόγων.  Είναι επομένως έντονη η 

σφραγίδα του και σ’ αυτά τα ζητήματα και με αγάπη και αισθήματα φιλίας τον 

αποχαιρετούμε σήμερα και του ευχόμαστε υγεία, προσωπική και οικογενειακή 

ευτυχία και συνέχιση της προσφοράς του στον τόπο. 

 Να είσαι καλά φίλε Ανδρέα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο σήμερα, 

κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, γιατί υπάρχουν ορισμένα προτεινόμενα 

νομοθετήματα για τα οποία υπάρχει εισήγηση να κηρυχθούν επείγοντα και να 

ψηφιστούν σήμερα.  Η κατάθεση έχει διανεμηθεί. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 

εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 

τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. O περί Ελέγχου της Μεσιτείας 

Ορισμένων Αγαθών Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.015.2003) 

Άμυνας Άμυνας 

2. Ο περί της Συμφωνίας και 

Πρωτοκόλλου μεταξύ της 

Κυβέρνησης της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης 

της ∆ημοκρατίας της Ιταλίας για την 

Επανεισδοχή Προσώπων που 

Εισέρχονται ή Παραμένουν 

Παράνομα στο Έδαφος των ∆ύο 

Εσωτερικών Εξωτερικών 
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Κρατών (Κυρωτικός) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.016.2003) 

3. Ο περί Οδικής Ασφάλειας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.017.2003) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

4. Ο περί των Βασικών Απαιτήσεων 

που Πρέπει να Πληρούν 

Καθορισμένες Κατηγορίες 

Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.018.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

5. Ο περί της ∆ιαδικασίας 

Πληροφόρησης Ορισμένων 

Τεχνικών Κανόνων Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.019.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

6. Ο περί Ποινικού Κώδικα 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.020.2003) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

7. Ο περί Ποινικού Κώδικα 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.021.2003) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

8. Ο περί Συναλλαγματικών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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(Αρ. Φακ. 23.01.022.2003) 

9. Ο περί της Εθνικής Φρουράς 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.023.2003) 

Άμυνας Άμυνας 

10. Ο περί των Επιχειρήσεων Παροχής 

Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.024.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

11. Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και 

Φόρων Καταναλώσεως 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.025.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

12. Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και 

Φόρων Καταναλώσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.026.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

13. Ο περί Προϋπολογισμού του 

Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 

Κατανομής Βαρών Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.027.2003) 

Οικονομικών Προσφύγων-

Εγκλωβισμένων-

Αγνοουμένων-

Παθόντων 

14. Οι περί Παραχώρησης 

Αφορολόγητου Πετρελαίου για 

Γεωργικούς Σκοπούς Κανονισμοί 

του 2003. 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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(Αρ. Φακ. 23.03.004.2003) 

15. Οι περί Πετρελαιοειδών 

(Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής 

Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.005.2003) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

16. Έκθεση όσον αφορά την 

παραχώρηση εγκρίσεων που 

δόθηκαν από τον Υπουργό 

Συγκοινωνιών και Έργων προς την 

Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, 

σύμφωνα με το εδάφιο (3) του 

άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού 

της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 

Νόμου του 2002. 

(Αρ. Φακ. 10.04.005) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

17. Έκθεση του Υπουργού Εσωτερικών 

για τροποποίηση των δημοτικών 

ορίων των δήμων Λευκωσίας και 

Αγλαντζιάς σύμφωνα με το άρθρο 

114(γ) των περί Κοινοτήτων Νόμων 

του 1999 έως 2001. 

(Αρ. Φακ. 06.14.001) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 
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1. Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και 

Εκλογικού Καταλόγου 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.003.2003) 

Κοινοβουλευτικές 

ομάδες ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες 

∆υνάμεις, του 

∆ημοκρατικού 

Συναγερμού, του 

∆ημοκρατικού 

Κόμματος, τους 

βουλευτές του 

Κινήματος 

Σοσιαλδημοκρατών 

και του Α∆ΗΚ 

Εσωτερικών 

2. Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής 

των Αντιπροσώπων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.004.2003) 

Κοινοβουλευτικές 

ομάδες ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες 

∆υνάμεις, του 

∆ημοκρατικού 

Κόμματος, τους 

βουλευτές του 

Κινήματος 

Σοσιαλδημοκρατών 

και του Α∆ΗΚ 

Εσωτερικών 
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3. Ο περί Ραδιοφωνικών και 

Τηλεοπτικών Σταθμών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.005.2003) 

Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή 

Εσωτερικών 

Εσωτερικών 

4. Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.006.2003) 

Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή 

Εσωτερικών 

Εσωτερικών 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα νομοσχέδια είναι: 

1. Ο περί των Επιχειρήσεων Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών (Ε.Π.Ε.Υ.) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003.   

2. Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

3. Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2003.  

4. Οι περί Παραχώρησης Αφορολόγητου Πετρελαίου για Γεωργικούς Σκοπούς 

Κανονισμοί του 2003.  

5. Οι περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμή Πωλήσεως) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003.  

 Όλα αυτά παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού.  Και είναι και οι ακόλουθες προτάσεις νόμου, που παραπέμπονται 

στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

1.   Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού Καταλόγου (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003. 
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2. Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

3. Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003. 

4. Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003.  

 Όλα όσα έχω αναφέρει τώρα, παραπέμπονται στην επιτροπή Εσωτερικών.   

 Αν δεν υπάρχει ένσταση, τα προτεινόμενα νομοθετήματα κηρύσσονται 

επείγοντα και παρακαλούνται οι αρμόδιες επιτροπές να ετοιμάσουν τις σχετικές 

εκθέσεις, ώστε τα θέματα αυτά να συζητηθούν στο τέλος της σημερινής συνεδρίας 

και να εγκριθούν. 

 Λόγω του πολύ βεβαρημένου προγράμματός μας σήμερα, όπως θα βλέπετε και 

από την ημερήσια διάταξη που έχετε στο χέρι σας, και στη βάση της σχετικής 

συνεννόησης που έγινε με τα κόμματα, στη σημερινή μας σύσκεψη αποφασίστηκε 

όπως για όποια θέματα αναμένεται ότι θα γίνει συζήτηση, αυτή η συζήτηση να 

περιοριστεί όσο είναι δυνατό.  Αυτό είναι παράκλησή μου. οι οποιεσδήποτε 

παρεμβάσεις γίνουν, να είναι πολύ σύντομες.  Επίσης οι ομόφωνες εκθέσεις, που 

είναι αρκετές, να θεωρούνται αναγνωσθείσες και, αν είναι δυνατό, να μη γίνεται 

συζήτηση.   

 Λοιπόν, να συνεχίσουμε με τη νομοθετική εργασία.  Τα πρώτα τρία θέματα δεν 

είναι έτοιμα.   

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα, που είναι εξ αναβολής, είναι «Ο περί Προϋπολογισμού 

της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2003 Νόμος του 2002».   

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Λιμένων Κύπρου του 2003 Νόμος του 2002» 
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Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άριστος Χρυσοστόμου  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 25 

Νοεμβρίου και στις 16 ∆εκεμβρίου 2002.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών και 

Συγκοινωνιών και Έργων και ο πρόεδρος και ο γενικός διευθυντής της Αρχής 

Λιμένων Κύπρου. 

 Ο προϋπολογισμός της Αρχής Λιμένων Κύπρου για το 2003 προβλέπει 

δαπάνες ύψους £25.270.173 και έσοδα ύψους £22.442.150, δηλαδή παρουσιάζει 

έλλειμμα £2.828.023, το οποίο θα καλυφθεί από τα αποθέματα της Αρχής που 

προέρχονται από εξωτερικό δανεισμό και τα οποία κατά την 31η ∆εκεμβρίου 2002 

ήταν της τάξης των £18.602.619.  Τα έσοδα της Αρχής, όπως αυτά έχουν 

προϋπολογισθεί, προέρχονται κυρίως από γενικά δικαιώματα για τη λειτουργία των 

λιμανιών, όσον αφορά πλοία, εμπορεύματα που εισάγονται, εξάγονται ή είναι υπό 

διαμετακόμιση, πλοηγικά δικαιώματα και άλλα. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, στον υπό 

συζήτηση προϋπολογισμό δεν προβλέπονται οποιεσδήποτε νέες θέσεις ή 

αναβαθμίσεις, ενώ επισημαίνεται ότι στα πλαίσια της προσπάθειας για εξυγίανση των 

οικονομικών της Αρχής ο θεσμός της βάρδιας έχει επιφέρει θετικά αποτελέσματα. 

 Ως προς άλλα ειδικότερα ζητήματα που άπτονται του υπό συζήτηση 

προϋπολογισμού, σημειώνονται τα ακόλουθα: 
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 Αναφορικά με τα αναπτυξιακά προγράμματα της Αρχής Λιμένων Κύπρου, ο 

πρόεδρος της Αρχής δήλωσε ότι όσον αφορά τα κατασκευαστικά έργα για την 

ανάπλαση του χερσαίου χώρου του λιμανιού της Λεμεσού προγραμματίζεται η 

χρηματοδότησή του με τη μέθοδο ΒΟΤ, αλλά τα αρχιτεκτονικά σχέδια θα γίνουν με 

προκήρυξη αρχιτεκτονικού διαγωνισμού και μελέτης βιωσιμότητας. 

 Όσον αφορά την προτεινόμενη κατάργηση δύο θέσεων Βοηθών Λιμενικών 

Επιθεωρητών (κλ. Α10), η επιτροπή μελετώντας το θέμα αυτό ζήτησε περαιτέρω 

επεξηγήσεις για το κατά πόσο η προτεινόμενη κατάργηση των υπό αναφορά θέσεων 

είναι προϊόν συμφωνίας με τις συντεχνίες της Αρχής.  Σύμφωνα με τα στοιχεία που 

κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η Αρχή δε φέρει ένσταση στο ενδεχόμενο μη 

κατάργησης των υπό αναφορά θέσεων, ώστε να παρασχεθεί ο αναγκαίος χρόνος 

στις συνδικαλιστικές οργανώσεις για υποστήριξη θέσεών τους. 

 Αναφορικά με το θέμα του κονδυλίου που αφορά τη μεταφορά δύο 

γερανογεφυρών από το λιμάνι της Λάρνακας στο λιμάνι Λεμεσού ύψους £400.000, 

για το οποίο υπήρξαν αντικρουόμενες θέσεις σε παλαιότερο στάδιο, η Αρχή Λιμένων 

Κύπρου, ενόψει της σκοπούμενης μετατροπής του λιμανιού της Λάρνακας 

αποκλειστικά σε επιβατικό λιμάνι, έχει και πάλι αποφασίσει να προχωρήσει στη 

μετακίνησή τους, αφού αυτή τη στιγμή δε χρησιμοποιούνται. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 

όλων των στοιχείων που κατατέθηκαν ενώπιόν της και αφού διεξήλθε τις επιμέρους 

πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 

υπό συζήτηση νομοσχεδίου, για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της 

Αρχής Λιμένων Κύπρου για το 2003, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί, ώστε στον 

προτεινόμενο προϋπολογισμό της Αρχής να συμπεριληφθούν οι δύο θέσεις Βοηθού 

Λιμενικού Επιθεωρητή, των οποίων προτείνεται η κατάργηση.  
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 Περαιτέρω, όσον αφορά το κονδύλι για τη μεταφορά των δύο γερανογεφυρών 

από το λιμάνι της Λάρνακας στο λιμάνι της Λεμεσού, η επιτροπή εισηγείται την 

παραπομπή του θέματος για συζήτηση και λήψη τελικής απόφασης στην ολομέλεια 

του σώματος,  ενώ τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας 

του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις εισηγούνται την καταψήφιση του υπό αναφορά 

κονδυλίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπεται, από τη θέση μου.  Η έκθεση είναι ομόφωνη 

σε όλα εκτός από ένα σημείο, το οποίο θα εισηγούμουν να τεθεί σε ψηφοφορία.  

Έγινε αναφορά την περασμένη φορά, είναι το κονδύλι που αφορά τη μετακίνηση των 

γερανογεφυρών από τη Λάρνακα στη Λεμεσό ή εναλλακτική -λέει η σημείωση του 

προϋπολογισμού- προκαταβολή για αγορά νέων γερανογεφυρών στη Λεμεσό.  Είναι 

το μόνο σημείο για το οποίο δεν έγινε τοποθέτηση και πρέπει να τοποθετηθούν στην 

ολομέλεια οι πλευρές.  Απ’ εκεί και πέρα, όλα τα υπόλοιπα... με συγχωρείτε, το 

ΑΚΕΛ είχε εισηγηθεί την καταψήφιση, οι υπόλοιποι επιφυλάχτηκαν να τοποθετηθούν 

στην ολομέλεια.  Τα υπόλοιπα σημεία είναι όλα ομόφωνα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, μπορεί και οι υπόλοιποι να είναι ομόφωνοι.  Όχι; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Ζαχαρίου. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι.  Αναφορικά με το θέμα των κονδυλίων που 

αφορά τη μεταφορά των δύο γερανογεφυρών από το λιμάνι της Λάρνακας στο λιμάνι 

της Λεμεσού, ύψους ΛΚ400.000, προσωπικά φέρω ένσταση και θέλω να τονίσω ότι 

εμείς ως Λάρνακα δεν είχαμε ζητήσει ποτέ το λιμάνι της Λάρνακας να γίνει επιβατικό.  

Εμείς θέλαμε ανάπτυξη του λιμανιού και θέλαμε ανάπτυξη σε μικτό ρόλο.  Η ίδια η 

κυβέρνηση με τη μελέτη της Τράπεζας Αναπτύξεως μας έχει πείσει ότι μπορεί να 

δώσει ένα συγκεκριμένο ρόλο στο δικό μας λιμάνι.  Με απόφαση, στις 20 Μαΐου 

1998, το Υπουργικό Συμβούλιο υιοθέτησε τη μελέτη της Τράπεζας Αναπτύξεως και 

καθόρισε την πορεία του λιμανιού της Λάρνακας, να γίνει επιβατικό.  Εμείς είχαμε 

ζητήσει και ζητούμε σήμερα, μέχρι να τελειώσει αυτή η διαδικασία, η οποία είναι 

χρονοβόρα, το λιμάνι της Λάρνακας να διατηρήσει το σημερινό του χαρακτήρα, να 

διατηρήσει τη σημερινή του υποδομή, ώστε να υπάρχει δουλειά, για να μπορέσουμε 

σιγά σιγά να το μετατρέψουμε σε αυτό που η ίδια η κυβέρνηση έχει αποφασίσει.  Η 

πορεία ολοκλήρωσης αυτής της απόφασης της κυβέρνησης είναι αργή.  Είναι μια 

πορεία γεμάτη καθυστερήσεις.  ∆ύσκολα μπορούμε να πιστέψουμε, με τις μέχρι 

σήμερα ενέργειες της κυβέρνησης, ότι πραγματικά το λιμάνι μας θα γίνει το επιβατικό 

λιμάνι της Κύπρου.   

 Θέλουμε, πριν δώσουμε την άδεια να φύγει η τεχνική υποδομή από το λιμάνι 

της Λάρνακας, να είμαστε σίγουροι ότι θα έχει ρόλο αυτό το λιμάνι.  Θέλουμε να 

ξέρουμε ότι τα ΛΚ70-80 εκατομ. του φορολογούμενου πολίτη, που έχουν επενδυθεί 

για να γίνει το λιμάνι της Λάρνακας, δε θα πεταχτούν στη θάλασσα της Λάρνακας.   

 Μελετώντας το γενικότερο συμφέρον του τόπου, βλέπουμε τη λιμενική 

βιομηχανία ως ενιαία και πιστεύουμε ότι ρόλο έχει και το δικό μας λιμάνι, όπως και το 

λιμάνι της Λεμεσού.  Η Κύπρος έχει ανάγκη και τα δύο λιμάνια.  Είμαστε σε θέση, ως 

Λάρνακα, να συζητήσουμε και ν’ ακούσουμε τις προτάσεις της κυβέρνησης, αλλά 
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ταυτόχρονα θέλουμε να μας πείσει.  Και το επαναλαμβάνω, γιατί η κυβέρνηση δε μας 

έχει πείσει για την ολοκλήρωση της διαδικασίας μετατροπής του λιμανιού σ’ 

επιβατικό.  Αν η ίδια η κυβέρνηση με τα έργα της μας πείσει, δε θα έχουμε κανένα 

ενδοιασμό να ψηφίσουμε να φύγουν οι γερανογέφυρες.  Με βάση όμως τα σημερινά 

δεδομένα και με βάση τις καθυστερήσεις που παρατηρούνται και με γνώση ότι για να 

μετατραπεί το λιμάνι μας σε νέο επιβατικό λιμάνι, απαιτούνται πέντε με έξι χρόνια, 

θέλουμε να διατηρηθεί η τεχνική υποδομή, ώστε το λιμάνι να λειτουργεί, οι 

εργαζόμενοι σ’ αυτό να έχουν δουλειά και η πόλη να επωφελείται από αυτό.  Και γι’ 

αυτό θα καταψηφίσω το κονδύλι που αφορά τη μεταφορά των γερανογεφυρών.   

 Το κείμενο που έχω διαβάσει είναι η ομιλία μου στους προηγούμενους 

προϋπολογισμούς της Αρχής Λιμένων.  Τη διάβασα ακριβώς όπως ήταν, για να 

αποδείξω ότι δεν έχει γίνει τίποτα.  Και θα τη διαβάζω κάθε χρόνο, μέχρι να γίνει κάτι. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλον ότι δεν είμαι εκπρόσωπος της Λάρνακας -υπάρχουν 

αρκετοί συνάδελφοι που εκπροσωπούν την πόλη της Λάρνακας- όμως τυγχάνει να 

είμαι κάτοικος Λάρνακας και ταυτόχρονα μέλος της επιτροπής Συγκοινωνιών και 

Έργων της Βουλής και μπορώ να διαπιστώσω ότι οι κούφιες υποσχέσεις που έχουν 

δοθεί από τους κυβερνώντες εδώ και αρκετά χρόνια...  Στην πραγματικότητα δεν 

έχουν υλοποιήσει το παραμικρό.   

 Υπάρχει μία αίθουσα, η οποία στοίχισε πάρα πολλά εκατομμύρια λίρες, 

ανενεργή... Έχουν μεθοδευτεί οι αφυπηρετήσεις κάποιου προσωπικού από τους 
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λιμενεργάτες, η ίδια συζήτηση είχε γίνει και πέρσι ακριβώς με τον ίδιο τρόπο και πολύ 

ορθά ο συνάδελφος... γιατί μόλις είχα ακούσει την ομιλία του, είχα πει στο συνάδελφο 

εδώ ότι είναι η περσινή του ομιλία.  Άρα και εγώ με τη σειρά μου, κύριε Πρόεδρε, 

διαπιστώνω ότι οι υποσχέσεις που δόθηκαν προς τους κατοίκους της Λάρνακας 

έμειναν απλώς υποσχέσεις.   

 Εγώ προσωπικά θα καταψηφίσω τουλάχιστο το κονδύλι όσον αφορά τις 

γερανογέφυρες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου, παρακαλώ.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ:  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θα μιλήσω από τη θέση μου και θα πω το εξής:  Ενώ είναι σωστά τα 

επιχειρήματα, αναμφίβολα, για το ότι στα πλαίσια μιας τοπικής προσέγγισης που 

είναι αναπόφευκτη, ανάλογα από την προέλευση του καθενός από τους βουλευτές, 

να τίθενται και γενικότερα θέματα λόγω της χαλαρότητας του κανονισμού του δικού 

μας κοινοβουλίου...  Που πολλές φορές δε συνηθίζουμε να μιλούμε αυστηρώς επί του 

θέματος, αλλά επεκτεινόμεθα και στις αιτήσεις και τις παρεκκλίσεις που μπορεί να 

συνοδεύουν ως συντρέχουσες πραγματικότητες την επιχειρηματολογία.  Εδώ όμως, 

αυστηρά ομιλούντες, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουμε ένα 

ζήτημα.  Έχουμε το κονδύλι των ΛΚ400.000.   

 Άκουσα προηγουμένως να λέγεται ότι από τη στιγμή που το συγκεκριμένο 

λιμάνι... στο οποίο κάνω αναφορά μόνο και δε θέλω να μπω στη λογική της 

εντοπιότητας ή των τοπικών αντεγκλήσεων ή συγκρούσεων.  Το θέμα δεν είναι έτσι.  

Το θέμα είναι καθαρά δημοσιονομικό και θα περιοριστώ μόνο σ’ αυτό.  Από τη στιγμή 

λοιπόν που οι γερανογέφυρες βρίσκονται σ’ αυτό το λιμάνι και δε λειτουργούν...  
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Παρακαλώ να διαβαστεί από τους αγαπητούς συναδέλφους και συναδέλφισσες 

επακριβώς τι περιλαμβάνεται στην έκθεση, ακόμα και από αυτούς ή από αυτές που 

δεν ήταν στη συνεδρίαση.  ∆ε χρησιμοποιούνται οι γερανογέφυρες!  Κι ο λόγος που 

δε χρησιμοποιούνται είναι γιατί παραμένει ανεκμετάλλευτος αυτός ο δημόσιος 

πλούτος που κοστίζει ΛΚ70-80 εκατομ., όπως έχει πει πολύ ορθά ο συνάδελφος ο κ. 

Ζαχαρίου και δεν μπορούν να μετακινηθούν, γιατί απλούστατα έχουν προταχθεί και 

έχουν αναδειχθεί τόσο έντονα οι αντιθέσεις, που πήραν μια διάσταση τοπική, κακώς 

κατά την άποψή μου.  Και είναι αυτές που παραπλανούν και συσκοτίζουν την ουσία 

του θέματος, με αποτέλεσμα ένα σημαντικό ποσό που πληρώνουν οι 

φορολογούμενοι να παραμένει εκεί, να μη χρησιμοποιείται, να μην μπορεί κανείς να 

το χρησιμοποιήσει, ενδεχομένως γιατί είναι αρκετό το κόστος για να διορθωθούν και 

να μπουν σε λειτουργία, αλλά και για να ξεπεραστούν οι τοπικές αντιθέσεις που 

υπάρχουν σε σχέση με την αξιοποίησή τους τοπικά, με αποτέλεσμα ούτε στη 

Λάρνακα να μπορούν να δουλέψουν ούτε στη Λεμεσό. 

 Και ρωτώ με το χέρι στην καρδιά και κατά συνείδηση, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί 

συνάδελφοι και συναδέλφισσες, το εξής:  Είμαστε ή δεν είμαστε θεματοφύλακες του 

δημόσιου χρήματος;  Έχω την αίσθηση ότι είναι ρητορικό το ερώτημα και το απαντώ.  

Έχω την αίσθηση ότι είμαστε.  Αν λοιπόν αυτό το δημόσιο χρήμα παραμείνει εκεί 

αναξιοποίητο, γιατί κάποιοι θέλουν να προτάξουν τη λογική της εντόπιας ή 

διατοπικής σύγκρουσης, για άλλους λόγους -που απ’ όλες τις απόψεις εγώ δε θα 

διαφωνούσα- να κάνουμε μια συζήτηση για την ισόρροπη ανάπτυξη των δύο 

λιμανιών και για το τι πρέπει ή δεν πρέπει να γίνει.  Αλλά είναι σφάλμα μέγα, σ’ αυτή 

τη λογική να εντάξουμε αυτή τη μη αξιοποίηση αυτού του δημόσιου πλούτου και 

συνειδητά να παρακολουθούμε τη φθίνουσα πορεία της αξίας αυτών των 

γερανογεφυρών και να μην τολμούμε να πάρουμε μια απόφαση, για να 
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προστατεύσουμε το δημόσιο χρήμα, γιατί απλούστατα έχουμε αγκυλωθεί στη λογική 

των διατοπικών συγκρούσεων.   

 Εγώ θα το ψηφίσω, κύριε Πρόεδρε, και εισηγούμαι να το ψηφίσουν και οι 

συνάδελφοι και οι συναδέλφισσές μου, ωσάν να ήταν, πέραν από την οποιαδήποτε 

τοπική διάσταση, ενέργεια η οποία κατατείνει στην προστασία, ναι, του πλούτου τον 

οποίο μας εμπιστεύτηκαν οι πολίτες να προστατεύουμε ως εκπρόσωποί τους. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε.  Το θέμα εμένα σίγουρα δε με απασχολεί, 

γιατί δεν είμαι από τη Λάρνακα, αλλά όταν ακούεις τον κ. Ζαχαρίου, το βουλευτή της 

κυβερνητικής πλευράς, να λέει ότι είναι αναξιόπιστη και δεν τήρησε τις δεσμεύσεις 

της, ε, πώς θέλετε να πειστώ εγώ, που είμαι της αντιπολίτευσης;  

 Η επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, επανειλημμένα και για αρκετά χρόνια 

επισκέφτηκε τη Λάρνακα, μέχρι και προ λίγων μηνών, συνοδευόμενη μάλιστα και 

από τον Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων, ο οποίος ανάλαβε και τότε δεσμεύσεις 

ότι μέχρι το τέλος Νοεμβρίου θα επιλύετο αυτό το πρόβλημα.  Εφόσον δεν το έχουν 

τηρήσει, για πολλοστή φορά, όπως φυσικά είναι σύνηθες φαινόμενο σ’ αυτή την 

περίπτωση, εμείς του ∆ημοκρατικού Κόμματος θα καταψηφίσουμε το κονδύλι που 

αφορά τη μετακίνηση αυτών των γερανογεφυρών.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Χρίστου. 
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Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ζήτησε κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος, κύριε Τάσου.  Είμαι υποχρεωμένος.  

Ευχαριστώ. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στο θέμα αυτό εμείς δεν τοποθετούμαστε ούτε ως Λεμεσιανοί 

ούτε ως Λαρνακείς.  Μας ενδιαφέρει συνολικά το γενικότερο συμφέρον του τόπου και 

η πληρέστερη δυνατή αξιοποίηση των δύο λιμανιών που έχει η πατρίδα μας.  

Πιστεύουμε χωρίς συζήτηση ότι η Κύπρος χρειάζεται τα δύο λιμάνια.  Και χρειάζεται 

μεταξύ των δύο λιμανιών να αναπτυχθεί ένας καλώς νοούμενος ανταγωνισμός και να 

δίνει εναλλακτικές προτάσεις και για τα φορτία και για την επιβατική κίνηση.  Γι’ αυτό 

εισηγηθήκαμε -και ενδεχομένως να είμαστε οι μόνοι που επιμέναμε μέχρι το τέλος- 

ότι το λιμάνι της Λάρνακας πρέπει να παραμείνει και να αναπτυχθεί ως λιμάνι 

πολλαπλών χρήσεων.  Να μην αποκλείεται καμιά από τις πιθανές χρήσεις που 

μπορεί να προσφερθεί. 

 Όμως υπάρχει μια πάρα πολύ μεγάλη καθυστέρηση στην προώθηση ακόμα και 

αυτών των κυβερνητικών προτάσεων που προέβλεπαν τη μετατροπή του σε 

επιβατικό λιμάνι.  ∆εν προωθείται.  Αντικειμενικοί λόγοι, καθυστέρηση, 

γραφειοκρατία, έλλειψη ενδιαφέροντος από αυτούς στους οποίους αποτεινόταν η 

κυβέρνηση για ανάδειξη στρατηγικών επενδυτών και ούτω καθεξής;   ∆εν είναι της 

ώρας, δεν υλοποιείται.  Και εφόσον δεν υλοποιείται, θα ήταν σοβαρότατο λάθος να 

προχωρήσουμε σε μετακίνηση μηχανικού εξοπλισμού και να οδηγήσουμε ουσιαστικά 

σε ολοκληρωτική απονέκρωση το λιμάνι.  Το λιμάνι, κύριοι συνάδελφοι, αυτή τη 

στιγμή, με όλες του τις δυσκολίες, πραγματοποιεί κέρδη, κέρδη, όχι εισοδήματα,  £1,2 
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εκατομ. το χρόνο.  Γιατί θα πρέπει να αφαιρέσουμε αυτά τα εισοδήματα από το λιμάνι 

της Λάρνακας;  Για να κάνουμε τι;  Οι γερανογέφυρες της Λάρνακας δεν 

αξιοποιούνται πλήρως -αυτό είναι γεγονός- αλλά εργάζονται.  ∆εν είναι εντελώς σε 

ακινησία.  Και να τις κάνουμε τι;  Να τις μεταφέρουμε στη Λεμεσό;  Μα, το λιμάνι της 

Λεμεσού αυτή τη στιγμή το πρόβλημά του δεν είναι ότι δεν έχει γερανογέφυρες να 

εξυπηρετήσει τα φορτία, αλλά ότι δεν έχει το αναγκαίο φορτίο, για να καλύψει τις 

επενδύσεις που έχουν γίνει στο λιμάνι.  Εδώ είναι το πρόβλημα.  Έχουμε χάσει το 

40% έως 50% του διαμετακομιστικού εμπορίου για λόγους που δε θέλω να αναφέρω 

εδώ, διότι υπάρχουν και πολιτικοί λόγοι μέσα σε αυτούς. 

 Κατά συνέπεια το πρόβλημά μας δεν είναι ότι δεν έχουμε γερανογέφυρες.  Άστε 

που οι γερανογέφυρες της Λάρνακας δεν μπορούν να εξυπηρετήσουν πλήρως, παρά 

κατά ένα μικρό μέρος τα σκάφη που ελλιμενίζονται στο λιμάνι της Λεμεσού, τα οποία 

είναι πάρα πολύ ψηλά σκάφη και μεγάλα σε πλάτος.  Και αυτές οι γερανογέφυρες της 

Λάρνακας είναι της παλαιότερης, της προπαλαιότερης γενιάς, μικρές σε μήκος και 

δεν έχουν το αναγκαίο ύψος.  Επομένως υπάρχουν πάρα πολλοί λόγοι για τους 

οποίους πιστεύουμε ότι τουλάχιστον προς το παρόν οι γερανογέφυρες πρέπει να 

μείνουν στη Λάρνακα και να φροντίσουμε, ώσπου δεν υπάρχει τελική απόφαση και 

ενδιαφέρον άλλο από αυτό που υπάρχει σήμερα για το λιμάνι που είναι εμπορικό, να 

τροχιοδρομηθεί το λιμάνι της Λάρνακας, η Αρχή Λιμένων να προσπαθήσει να ρίξει 

περισσότερα φορτία, να δείξουν ενδιαφέρον και άλλες εταιρείες, γιατί νομίζω ότι με 

αυτή την εκκρεμότητα δε θα τελειώσουμε σύντομα. 

 Αυτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Τάσου. 
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Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι σύντομος.  Το θέμα δεν είναι τοπικό.  Είναι θέμα 

ουσίας.  Το λιμάνι της Λάρνακας χρειάζεται και για εθνικούς λόγους.  Όμως η τεχνική 

υποδομή που υπάρχει στο λιμάνι της Λάρνακας, αν και αυτά τα δεδομένα τα 

χάσουμε, προς τι να υπάρχει εκεί το λιμάνι;  Είναι γεγονός ότι αναμέναμε 

τουλάχιστον ότι πολύ σύντομα θα προχωρούσαν οι διεργασίες όσον αφορά τη 

μέθοδο ΒΟΤ για τη λειτουργία του λιμανιού της Λάρνακας.  ∆υστυχώς ακόμα δεν έχει 

προωθηθεί και οπωσδήποτε αυτό το θέμα πρέπει να μας απασχολήσει, το λιμάνι της 

Λάρνακας, όχι μόνο για τις γερανογέφυρες, αλλά ως θέμα ουσίας και ως θέμα αρχής. 

 Γι’ αυτό θα καταψηφίσουμε οπωσδήποτε αυτή τη συγκεκριμένη πρόνοια του 

προϋπολογισμού.  ∆εν έχει κανένα λογικό άνθρωπο ή βουλευτή που θέλει να 

διασπαθίζουμε το δημόσιο χρήμα.  Όμως δεν μπορούμε να εγκαταλείψουμε το λιμάνι 

της Λάρνακας χάριν άλλων συμφερόντων του λιμανιού της Λεμεσού. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, ο κ. Περδίκης.  Συγνώμη, κύριε Προδρόμου, έτσι, για να έχει 

και ποικιλία. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Αν θέλει ο κ. Προδρόμου, επειδή αντιπροσωπεύει την κοινοβουλευτική ομάδα, 

μπορεί να μιλήσει, αν θέλει. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ποια; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Την καινούργια.  Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, αν επιτρέπεται, πολύ 

σύντομα, πάρα πολύ σύντομα.  ∆ε θα ήθελα να προσθέσω τίποτε στο διάλογο 
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μεταξύ των πόλεων σχετικά με τα λιμάνια τους.  Απλά ήθελα να πω ότι, όπως και 

πέρσι, εμείς δε θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό της Αρχής Λιμένων, όχι μόνο 

λόγω του προβλήματος με τις γερανογέφυρες της Λάρνακας, αλλά και γιατί 

διαχειρίζεται κακώς τα οικονομικά του αυτός ο οργανισμός, η Αρχή Λιμένων, και γιατί 

έχει δύο λιμάνια τα οποία αποτελούν δύο σημαντικές πηγές θαλάσσιας και 

ατμοσφαιρικής ρύπανσης για τον τόπο μας, πηγές μόλυνσης, μπορώ να πω, γιατί 

δεν έχει καταφέρει να διαχειριστεί σωστά τα απόβλητα των πλοίων και τις 

περιπτώσεις προβλημάτων, ατυχημάτων ακόμα και αντιμετώπισης των πιθανών 

ραδιενεργών ή χημικών επιπτώσεων από τα φορτία που έχουν κατά καιρούς έρθει 

στα λιμάνια.  Η επιτροπή Περιβάλλοντος της Βουλής εξέτασε σε δύο περιπτώσεις 

πέρσι τέτοια θέματα.  Αποδείχθηκε πέραν πάσης αμφιβολίας ότι αυτή η Αρχή είναι 

ανίκανη και διοικητικά, αλλά και θεσμικά να αντιμετωπίσει τα προβλήματα 

περιβάλλοντος που έχουν να κάνουν με τη ναυτιλιακή κίνηση, και γι’ αυτό εμείς δε θα 

ψηφίσουμε αυτούς τους προϋπολογισμούς. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Κύριε Προδρόμου.  Κύριε Βαρνάβα, δε σας έδωσα το λόγο, γιατί 

θα δευτερολογήσετε.  Θα σας δώσω το λόγο. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει αμφιβολία ότι η Λάρνακα χρειάζεται μια 

αναπτυξιακή πνοή.  Από τις πληροφορίες που έχουμε όλοι και από τα όσα 

καταθέτουν οι συνάδελφοι με κάθε ευκαιρία, που έχουν ειδικότερη γνώση της 

πόλεως, αλλά και από ιδίαν πείρα, όσοι έχουμε συζητήσει με τοπικές αρχές, 

διαπιστώνουμε ότι, ναι, χρειάζεται κάτι να γίνει.  Όμως αυτή η συζήτηση που 

επαναλαμβάνεται κάθε χρόνο με αφορμή τον προϋπολογισμό της Αρχής Λιμένων 



 21

νομίζω ότι αδικεί και τη Λάρνακα και την ιδέα της ανάπτυξης και του μέλλοντος του 

λιμανιού της Λάρνακας, αλλά και γενικότερα όλους εμάς.  ∆ε νομίζω ότι ο ορθόδοξος 

τρόπος να διεκδικήσει η Λάρνακα κάποια αναπτυξιακά σχέδια είναι με αυτή την 

επιμονή στις γερανογέφυρες.  Η πληροφόρηση που είχαμε, η ενημέρωση που είχαμε 

και φέτος από το συμβούλιο της Αρχής Λιμένων στην επιτροπή Οικονομικών δε 

συνάδει με τα όσα άκουσα τον κ. Χρίστου να λέει.  ∆εν ξέρω, αλλά  εγώ στέκω στην 

επίσημη ενημέρωση που μας έγινε, ότι οι γερανογέφυρες δε χρησιμοποιούνται, ότι, 

ναι, υπάρχει πρόβλημα να αντιμετωπίσουμε τις ανάγκες που θα έχουμε.  Και στο 

λιμάνι της Λεμεσού ακόμα μπορεί αυτή τη στιγμή να μην υπάρχει διαμετακομιστικό 

εμπόριο... και ας μην μπούμε σε αυτή τη συζήτηση, γιατί έφυγε. διότι κυρίως ήταν 

πρόβλημα νοοτροπίας και του ξερού μας κεφαλιού, συνήθως, το ότι χάσαμε ό,τι 

χάσαμε.  Αλλά σίγουρα δεν πρόκειται να έρθει εμπόριο, αν δεν υπάρχουν οι τεχνικές 

διευκολύνσεις.  Άρα έχει σχέση αυτό το θέμα.  Εγώ θα έλεγα ότι μειώνει και την ίδια 

τη Βουλή αυτός ο τρόπος αντιμετώπισης, ζητώντας κατανόηση από τους 

συναδέλφους Λαρνακείς και όσους άλλους τους υποστηρίζουν. να τους 

υποστηρίξουμε όσο θέλουν, ομόφωνα ως Βουλή να διεκδικήσουμε πράγματα, αλλά 

όχι με αυτό τον ανορθόδοξο τρόπο. 

 Και αν σηκώθηκα και πήρα το λόγο είναι διότι εγώ εισηγούμαι τροποποίηση του 

συγκεκριμένου κονδυλίου, διότι υπάρχει σημείωση που λέει ότι £400.000 είναι για τη 

μεταφορά των εξοπλισμών αυτών, για να μεταφερθούν οι γερανογέφυρες ή για να 

αγοραστούν άλλες.  Εγώ εισηγούμαι να διαγραφεί η διαζευκτική αυτή ευχέρεια να 

αγοραστούν άλλες, διότι θεωρώ ότι είναι σπατάλη, εφόσον υπάρχει ο εξοπλισμός και 

είναι αχρησιμοποίητος, να διαγραφούν.  Και θα ήθελα να τεθεί, έστω, αν μου 

επιτρέπεται, προφορικά αυτή η τροπολογία. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Βαρνάβα, είστε ο τελευταίος ομιλητής. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς δε θέλουμε να δοθεί η εντύπωση ότι δημιουργείται 

διαπάλη μεταξύ των διαφόρων πόλεων.  Βασικά η συζήτηση διεξάγεται πάνω στο 

γενικό συμφέρον.  Αυτό το οποίο όμως θέλω να πω είναι ότι η συζήτηση διεξάγεται 

και πάνω στη γενική κυβερνητική πολιτική. που πολύ σωστά ο συνάδελφος ο Ρίκκος 

μάς παρέπεμψε στα πρακτικά της επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων.  Όμως 

ταυτόχρονα τον παραπέμπουμε στα πρακτικά των συνεδριάσεων και των επιτόπου 

επισκέψεων που έγιναν και των υποσχέσεων του ίδιου του υπουργού και ταυτόχρονα 

συμφωνώ μαζί του ότι οι γερανογέφυρες είναι δημόσιος πλούτος.   Μήπως δημόσιος 

πλούτος δεν είναι και η αίθουσα επιβατών που εδώ και αρκετά χρόνια είναι “νεκρή” 

και στέκει εκεί; 

 Άρα, κύριε Πρόεδρε, αυτά τα οποία έχουν τεθεί νομίζω ότι δεν ευσταθούν στο 

ότι είναι μια αντιπαλότητα.  Απλώς οι γερανογέφυρες εκεί υπάρχει η χρήση τους και 

είναι ανάγκη να παραμείνουν στο λιμάνι. διαφορετικά ας αρχίσουν τα έργα και τότε ας 

πάρουν τις γερανογέφυρες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Καρά, ορίστε. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι μια πρόταση, όπως προσεγγίζω το θέμα...  Σίγουρα τα 

λιμάνια τα χειρίζεται η Αρχή Λιμένων και αναμένεται από αυτήν κατά τεκμήριο να έχει 

την καλύτερη γνώση πάνω στο θέμα των γερανογεφυρών πού χρειάζονται, πότε 

χρειάζονται κ.λπ.  Εδώ το αίτημα είναι να αποδεσμευτεί συγκεκριμένο κονδύλι για τη 

μεταφορά τους.  Η εισήγηση η δική μου είναι να μπει αστερίσκος σε αυτό το κονδύλι 
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και αν πειστούν η κυβέρνηση ή οι τοπικές αρχές ότι αυτό που τους προσφέρεται 

αντικαθιστά ή υποκαθιστά αυτές τις γέφυρες, να μπορεί να μετακινηθεί.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ναι, κύριε Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Μια διόρθωση, κύριε Πρόεδρε, για να μη μένουν εντυπώσεις.  Επειδή 

αναφέρθηκε ότι η μείωση του διαμετακομιστικού εμπορίου οφείλεται στο ξερό μας το 

κεφάλι, πρέπει να ξέρετε και από την έκθεση της Αρχής Λιμένων για τα προηγούμενα 

χρόνια ότι ο κύριος παράγοντας είναι η επιβολή του τουρκικού εμπάργκο σε πλοία τα 

οποία φέρουν κυπριακή σημαία ή ανήκουν σε Κύπριους πλοιοκτήτες ή έχουν μπει σε 

κυπριακά λιμάνια.  Και αυτό είναι ένα θέμα το οποίο εγείραμε, όπως γνωρίζετε, και 

στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.  Αυτός είναι ο κύριος παράγοντας, όπως αναφέρει η 

Αρχή Λιμένων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είμαι υποχρεωμένος να θέσω ενώπιόν σας...  Τι είναι, κύριε ∆ημητρίου;  Κύριε 

Ευαγόρου.  Πάντως, αν πάμε έτσι, και να με συμπαθά η κοινοβουλευτική ομάδα του 

ΑΚΕΛ, που πάντα τις παρατηρήσεις μου προσπαθώ να τις κάνω την ώρα που μιλούν 

οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, αν πάμε έτσι στα ομόφωνα και 

στα μη ομόφωνα, νομίζω ότι θα πάμε πολύ καλά.  Η έκθεση ήδη δε λήφθηκε υπόψη.  

Με λύπη μου το λέω αυτό το πράγμα. 

 Κύριε Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι κάτι το οποίο πρέπει να αναφερθεί.  Έχει γίνει αναφορά 

από το συνάδελφο τον κ. Προδρόμου ότι υπάρχει μια συγκεκριμένη σημείωση μέσα 

στον προϋπολογισμό, η οποία λέει έχει το διαζευκτικό ‘ή’, δηλαδή να μεταφερθούν οι 
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γερανογέφυρες με κονδύλι £400.000 ή να χρησιμοποιηθούν για την αγορά άλλων.  

Όταν γινόταν η συζήτηση του προϋπολογισμού στην επιτροπή Οικονομικών, 

υπεδείχθη στη διοίκηση της Αρχής Λιμένων ότι αυτό το πράγμα τίθεται κατά τρόπο 

εκβιαστικό ενώπιον της επιτροπής και οι ίδιοι δεσμεύτηκαν ότι το αποσύρουν.  Ίσως 

εκ παραδρομής δεν αποσύρθηκε εκείνο το διαζευκτικό ‘ή’, αλλά οι ίδιοι δήλωσαν -και 

υπάρχει στα πρακτικά- ότι αποσύρεται η σημείωση. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Λοιπόν, αν αποσύρθηκε, κύριε Πρόεδρε, να βάλουμε την πρόταση του κ. Καρά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα βάλω την πρόταση του κ. Καρά.  Είναι η τελευταία πρόταση που έγινε. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ του να μπει αστερίσκος, να δεσμευτεί δηλαδή το 

κονδύλι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται με έντεκα ψήφους υπέρ, τριάντα εναντίον και τρεις 

αποχές. 
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 Προχωρούμε τώρα στην ψήφιση του κονδυλίου.  

 Πόσοι τάσσονται υπέρ του κονδυλίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το κονδύλι καταψηφίζεται με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και 

δεκατρείς αποχές. 

 Τώρα θα θέσω ενώπιόν σας ολόκληρο το νομοσχέδιο, όπως διαμορφώνεται 

μετά την καταψήφιση του κονδυλίου. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Λιμένων Κύπρου ποσού 

£24.879.359 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 ∆εκεμβρίου 2003.   Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 

ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.   Άρθρο 4. 
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 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 5; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, μία εναντίον 

και μία αποχή. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων 

Κύπρου Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, μία ψήφο 

εναντίον και μία αποχή. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού της 

Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου του 2001 Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο Τροποποιητικός του περί 

Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου του 2001 Νόμος του 

2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος  Μαρία Κυριακού  

 Άριστος Χρυσοστόμου ∆ώρος Θεοδώρου 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιάννος Λαμάρης Μάριος Ματσάκης 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 
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 Πρόδρομος Προδρόμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 25 

Νοεμβρίου και στις 2 ∆εκεμβρίου 2002 και στις 13 Ιανουαρίου 2003.  Στην πρώτη 

συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων 

Οικονομικών, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, καθώς και ο πρόεδρος και ο 

γενικός διευθυντής της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί 

Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου του 2001, ώστε να 

καλυφθεί η πρόσθετη δαπάνη που προέκυψε από την εκστρατεία για εξοικονόμηση 

ενέργειας και τη συμπερίληψη νέων κατηγοριών δικαιούχων στο σχέδιο αγροτικής 

πολιτικής της Αρχής. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η ζητούμενη 

αναδρομική έγκριση αφορά δημοσιεύσεις και διαφημίσεις, καθώς επίσης και 

επιχορήγηση για εφαρμογή της αγροτικής πολιτικής συνολικού ύψους £976.209.  

Σημειώνεται ότι η εκστρατεία για εξοικονόμηση ενέργειας περιλαμβάνεται στα μέτρα 

εξοικονόμησης ενέργειας που αποφάσισε το Υπουργικό Συμβούλιο στις 26 

Οκτωβρίου 2000.  Σκοπός της υιοθέτησης των σχετικών μέτρων ήταν και η 

δημιουργία ενεργειακής συνείδησης, με τη δωρεάν αντικατάσταση πενήντα δύο 

χιλιάδων υφιστάμενων λαμπτήρων με λαμπτήρες νέας τεχνολογίας που έχουν ως 

κύριο χαρακτηριστικό τη μεγάλη απόδοση φωτισμού με ταυτόχρονη χαμηλή 

κατανάλωση ηλεκτρικού ρεύματος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 

των πιο πάνω, υιοθετεί τους σκοπούς του υπό αναφορά νομοσχεδίου και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε 
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να αναφέρεται ως «Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου του 2001 Νόμος του 2003». 

 Ταυτόχρονα η επιτροπή επικρίνει την εκτελεστική εξουσία όσον αφορά την 

καθυστέρηση που παρατηρήθηκε και που είχε ως συνέπεια τη μη έγκαιρη κατάθεση 

στη Βουλή των Αντιπροσώπων του σχετικού νομοσχεδίου.  Σύμφωνα με τα 

κατατεθέντα στοιχεία, η σχετική πρόταση είχε υποβληθεί έγκαιρα από την ΑΗΚ στο 

Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού.  Η επιτροπή, όπως και σε άλλες 

παρόμοιες περιπτώσεις, για τις οποίες επέδειξε έμπρακτα την αποφασιστικότητά της 

να μην εγκρίνει νομοσχέδια για κάλυψη υπερβάσεων, δηλώνει ότι είναι η τελευταία 

φορά που εισηγείται την εκ των υστέρων έγκριση κονδυλίων για κάλυψη 

υπερβάσεων σε προϋπολογισμούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, πάρα πολύ σύντομα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Βλέπω εδώ ότι θα ψηφίσουμε ένα κονδύλι £375.000 για μια εκστρατεία 

εξοικονόμησης του ηλεκτρικού ρεύματος.  Εμείς υποστηρίζουμε και θα ψηφίσουμε 

αυτό το κονδύλι, αλλά δεν έχουμε καμία ένδειξη ότι αυτά τα λεφτά τελικά “παράγουν” 

πράγματι εξοικονόμηση.  Όλες οι ενδείξεις φτάνουν στο εντελώς αντίθετο 

συμπέρασμα, ότι χρόνο με χρόνο αυξάνεται η κατανάλωση του ηλεκτρικού ρεύματος 

και κάποιος πρέπει να έχει ευθύνη γι’ αυτό και νομίζω αυτός που έχει την ευθύνη 
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είναι η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου και η παρούσα κυβέρνηση.  Η απερχόμενη 

κυβέρνηση, η οποία δεν έχει εφαρμόσει ενεργειακή πολιτική. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς μια φράση, ότι μπορεί να έχει και δίκαιο ο συνάδελφος, 

δεν ξέρω, αν και υπάρχουν οι λαμπτήρες αυτοί, οι οποίοι σίγουρα εξοικονομούν, 

αλλά το ότι αυξάνεται η κατανάλωση δε σημαίνει ότι δεν αποδίδει αυτή η πολιτική.  

Μπορούσε να αυξάνεται πολύ περισσότερο.  Άρα χρειάζεται παραπάνω μελέτη, για 

να καταψηφίσουμε κιόλας το κονδύλι αυτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του πρώτου πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Τροποποιητικός του περί 

Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου του 2001 Νόμος του 2003. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι εξ αναβολής και είναι «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2002».  Όλοι 

θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια, γι’ αυτό πρέπει να διαβαστεί η έκθεση. 

 Ναι, κύριε Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για χάριν ταχύτητας θα έλεγα ότι και γι’ αυτό και για το επόμενο 

θέμα είναι πολύ μικρές οι εκθέσεις.  Αφορούν μεταφορά κονδυλίου από τους 

προημικρατικούς στο πάγιο ταμείο.  Είναι ένα θέμα στο κάθε νομοσχέδιο, οπότε 

μπορούν να μπουν κατευθείαν για ψήφιση, ανάλογα με τη θέση της κάθε ομάδας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 

Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άριστος Χρυσοστόμου Πρόδρομος Προδρόμου 

 Γιώργος Λιλλήκας Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους ∆ώρος Θεοδώρου 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρίαση 

της ολομέλειας της Βουλής και κηρύχθηκε επείγον. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το Ταμείο 

της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ποσού ύψους £20.000.000 και η κατάθεσή του στο 

Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το ποσό των 

£20.000.000 προορίζεται να καλύψει τη διάθεση αυξημένων πλεονασμάτων από την 

ΑΗΚ προς την κυβέρνηση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού επιφυλάχθηκε 

να εκφράσει τις θέσεις του προέδρου και των μελών της ενώπιον της ολομέλειας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Προηγείται ο κ. Χρίστου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγνώμη, κύριε Χρίστου.  ∆εν πρόσεξα, ήταν ένας βράχος μπροστά μου και δεν 

πρόσεξα. 

 (Αναφέρεται στον κ. Κατσουρίδη, ο οποίος βρίσκεται μπροστά από την έδρα 

του Προέδρου της Βουλής.) 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με πολιτικούς όρους το λέω.   

 Κύριε Χρίστου, παρακαλώ έχετε το λόγο. 
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Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε.   

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, διαφωνούμε και με την ουσία και με τη διαδικασία που 

αφορά αυτά τα δύο νομοσχέδια και γι’ αυτό θα τα καταψηφίσουμε· αμφότερα και τα 

δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εννοείτε και το υπ’ αριθμόν 7 θέμα; 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Μάλιστα, 6 και 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, παρακαλώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα αναφερθώ στη διαδικασία.  Την ουσία είμαστε εκ των 

πραγμάτων, τουλάχιστον γι’ αυτή τη συγκεκριμένη περίπτωση, να τη δεχθούμε.  

Αλλά καθόσον με αφορά -και νομίζω ότι αυτά που λέω μπορεί να θεωρηθούν ότι 

εκφράζουν, πιστεύω με λογικούς όρους όχι με πολιτικούς, και τον κάθε σκεπτόμενο 

Κύπριο πολίτη- δεν μπορώ να καταλάβω πώς μπορεί να καθιδρύεται και να 

στοιχειοθετείται ένας αδιαφανής δίαυλος διαμετακόμισης χρημάτων από το δημόσιο 

ταμείο προς την Αρχή Ηλεκτρισμού ή μάλλον το αντίθετο, για σκοπούς, έστω, οι 

οποίοι μπορεί να εξυπηρετούν το δημόσιο συμφέρον, χωρίς να δίνονται περαιτέρω 

εξηγήσεις σε σχέση με τη διαδικασία αυτή.  Νομίζω ότι όπου υπάρχει αδιαφάνεια, 

καλλιεργείται και μία εντύπωση η οποία δεν τιμά καθόλου την πολιτική και τους 

πολιτικούς σε σχέση με τους πολίτες που παρακολουθούν.  Μιλούμε για εξαιρετικά 

ψηλά κονδύλια, της τάξεως των εξήντα εκατομμυρίων -με αυτό της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου- και είναι ένα ποσό το οποίο κατά τη δική μου άποψη... 
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(Ακούγονται συνομιλίες στην αίθουσα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ...κατά τη δική μου άποψη, το μυστικό θα έπρεπε να το πουν αυτοί που έφεραν 

το νομοσχέδιο, αγαπητέ συνάδελφε.  Κατά συνέπεια, ενώ ίσως στα πλαίσια μιας 

αυτοπειθαρχίας και αυτοσυγκράτησης που είναι επιβαλλόμενη δεν μπορεί και δεν 

επιβάλλεται να γίνει συζήτηση αυτή την ώρα σε αυτή την αίθουσα, επιμένω επ’ 

αυτού, κύριε Πρόεδρε, και γι’ αυτό το λόγο πήρα το λόγο, για να γίνει αυτή η 

καταγραφή.  Προσωπικά -και τελειώνω- στο μέλλον δεν είμαι διατεθειμένος με την 

επίκληση οποιουδήποτε υπέρτερου συμφέροντος να επικυρώνω με την ψήφο μου 

αυτούς τους αδιαφανείς διαύλους διαμετακόμισης χρημάτων, έστω και αν 

καταληκτικά εξυπηρετούν το δημόσιο συμφέρον ή ακόμα και την εθνική επιβίωση.  

Αυτό σαν καταγραφή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ομήρου, παρακαλώ. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 ∆εν προτίθεμαι να μιλήσω, βεβαίως, επί της ουσίας, αλλά θέλω να πω ότι 

έχουμε δώσει τη συγκατάθεσή μας -τουλάχιστον εμείς, δεν μπορώ να μιλήσω για 

λογαριασμό άλλων- γιατί νομίζω είναι γνωστό ότι εξυπηρετείται με έναν ορισμένο 

τρόπο το δημόσιο συμφέρον, η Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Υπό αυτή την έννοια, νομίζω 

ότι το να εγείρουμε αυτή τη στιγμή θέματα που σχετίζονται με το ανορθόδοξο, 

ενδεχομένως, των τυπικών διαδικασιών δε θα ήταν η καλύτερη συνεισφορά σε αυτή 

τη συζήτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Οφείλω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως Πρόεδρος αυτού του σώματος να σας 

πληροφορήσω ότι έχω διαμαρτυρηθεί έντονα γραπτώς προς την εκτελεστική εξουσία 

για τον τρόπο με τον οποίο γίνεται η μετακίνηση κονδυλίων και για την ουσία, αν 

θέλετε ακόμα.  Και για την ουσία!  ∆εν μπορώ αυτή την ώρα να πω περισσότερα.  

Είχα υποχρέωση ως Πρόεδρος αυτού του σώματος να υπερασπιστώ τις διαδικασίες 

οι οποίες αφορούν τις δύο εξουσίες και τον τρόπο συνεργασίας των δύο εξουσιών.  

Στο μέλλον -στο σύντομο μέλλον- εύχομαι να μπορούμε να μιλήσουμε με διαφάνεια 

και επί της ουσίας, διότι ορισμένα πράγματα πρέπει να τερματιστούν σε αυτή τη 

∆ημοκρατία.  Νομίζω ότι το παρακάμνουμε.  Είμαστε εκτεθειμένοι έναντι της 

συνείδησής μας πρώτ’ απ’ όλα και του εαυτού μας. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση κονδυλίου της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ύψους £20.000.000 για τη 

χρήση του έτους που λήγει στις 31 ∆εκεμβρίου 2002.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου (Αρ. 1) του 2002 Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι τάσσονται υπέρ του να ψηφιστεί το νομοσχέδιο σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

 Μετρήστε με και εμένα, σας παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και μία αποχή το νομοσχέδιο 

ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ελπίζω να μη γίνει καμία συζήτηση επί του επόμενου νομοσχεδίου, διότι έγιναν 

οι τοποθετήσεις ακριβώς και για τα δύο νομοσχέδια, είναι ίδια η ουσία. 

 Το υπ’ αριθμόν 7, λοιπόν, νομοσχέδιο είναι «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 5) του 2002».   Η 

έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος 

(Αρ. 5) του 2002» 
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Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άριστος Χρυσοστόμου Πρόδρομος Προδρόμου 

 Γιώργος Λιλλήκας Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου ∆ώρος Θεοδώρου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία 

της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το ταμείο της 

Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου ποσού ύψους £40 εκατομ. και η κατάθεσή του στο 

Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το ποσό των 

£40 εκατομ. προορίζεται να καλύψει τη διάθεση προς την κυβέρνηση αυξημένων 

πλεονασμάτων της ΑΤΗΚ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού επιφυλάχθηκε 

να εκφράσει τις θέσεις του προέδρου και των μελών της ενώπιον της ολομέλειας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου ποσού 

£40.000.000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 ∆εκεμβρίου 2002.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 4. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμου (Αρ. 4) του 2002 Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ισχύουν τα ίδια όπως και πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ισχύουν οι ίδιοι αριθμοί αντιλαμβάνομαι. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και μία αποχή το νομοσχέδιο 

ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Κρατικών Υπαλλήλων (Αύξηση Μισθών 

και Συντάξεων) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Κρατικών Υπαλλήλων (Αύξηση 

Μισθών και Συντάξεων) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Άριστος Χρυσοστόμου ∆ώρος Θεοδώρου 

 Σταύρος Ευαγόρου  
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 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιάννος Λαμάρης Μάριος Ματσάκης 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Πρόδρομος Προδρόμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Ιανουαρίου 

2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Οικονομικών.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι να παρασχεθεί στους μισθούς των 

κρατικών υπαλλήλων και στις συντάξεις των συνταξιούχων κρατικών υπαλλήλων 

γενική αύξηση ύψους 2% από την 1η Ιανουαρίου 2001 και ύψους 2,75% από την 1η 

Ιανουαρίου 2002 και από την 1η Ιανουαρίου 2003. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι 

συνδικαλιστικές οργανώσεις των κρατικών υπαλλήλων ζήτησαν να παρασχεθεί στα 

μέλη τους, καθώς και στους συνταξιούχους κρατικούς υπαλλήλους, γενική αύξηση 

του ίδιου ύψους με την αύξηση που συμφωνήθηκε να παρασχεθεί στους υπαλλήλους 

των ημικρατικών οργανισμών στα πλαίσια της ανανέωσης των συλλογικών τους 

συμβάσεων για την περίοδο από την 1η Ιανουαρίου 2001 μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 

2003. 

 Ύστερα από μακρές διαβουλεύσεις επήλθε τελικά συμφωνία μεταξύ της εξ 

υπουργών επιτροπής της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού και της ΠΑΣΥ∆Υ και 

ακολούθως των υπόλοιπων συνδικαλιστικών οργανώσεων, η οποία προβλέπει ότι: 

1. Στους βασικούς μισθούς των κρατικών υπαλλήλων και στις συντάξεις των 

συνταξιούχων κρατικών υπαλλήλων θα παρασχεθούν γενικές αυξήσεις από τις 
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ίδιες ημερομηνίες κατά τις οποίες θα παρασχεθούν και στους υπαλλήλους των 

ημικρατικών οργανισμών, ήτοι: 

α. Από την 1η Ιανουαρίου 2001 μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2001:  2% με 

κατώτατο ποσό αύξησης τις £45 ετησίως. 

β. Από την 1η Ιανουαρίου 2002 μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2002:  2,75% με 

κατώτατο ποσό αύξησης τις £62 ετησίως. 

γ. Από την 1η Ιανουαρίου 2003:  2,75%, με κατώτατο ποσό αύξησης τις £64 

ετησίως. 

2. Οι πιο πάνω γενικές αυξήσεις θα δοθούν και στα πρόσωπα που κατά την 

ημερομηνία της δημοσίευσης του προτεινόμενου νόμου στην Επίσημη 

Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας θα απασχολούνται στη δημόσια υπηρεσία σε 

έκτακτη βάση ή με σύμβαση. 

3. Η αποζημίωση για υπερωριακή εργασία, καθώς και όλα τα άλλα ωφελήματα 

που βασίζονται στους βασικούς μισθούς, όπως το επίδομα ενοικίου που 

καταβάλλεται στους δικαιούχους υπαλλήλους, το ενοίκιο που καταβάλλεται από 

ορισμένους υπαλλήλους για την παροχή σε αυτούς κυβερνητικής ή 

ενοικιαζόμενης κατοικίας κ.ά., δε θα αναθεωρηθούν αναδρομικά, αλλά θα 

αναθεωρηθούν από την ημερομηνία της δημοσίευσης του προτεινόμενου νόμου 

στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας. 

 Συναφώς αναφέρεται ότι η ετήσια δαπάνη για την παροχή των πιο πάνω 

γενικών αυξήσεων στους μισθούς του συνόλου των κρατικών υπαλλήλων και στις 

συντάξεις των συνταξιούχων κρατικών υπαλλήλων υπολογίζεται να ανέλθει στα 

πενήντα περίπου εκατομμύρια λίρες. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 
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την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο 

περί Κρατικών Υπαλλήλων (Αύξηση Μισθών και Συντάξεων) Νόμος του 2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Αύξηση μισθών κρατικών υπαλλήλων.  Άρθρο 3. 

 Αύξηση συντάξεων συνταξιούχων κρατικών υπαλλήλων.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κρατικών Υπαλλήλων (Αύξηση 

Μισθών και Συντάξεων) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Μελών των Επιτροπών ∆ημόσιας 

Υπηρεσίας και ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Αύξηση Αντιμισθίας) Νόμος του 

2002».   
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Μελών των Επιτροπών 

∆ημόσιας Υπηρεσίας και ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Αύξηση 

Αντιμισθίας) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Άριστος Χρυσοστόμου ∆ώρος Θεοδώρου 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιάννος Λαμάρης Μάριος Ματσάκης 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Πρόδρομος Προδρόμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Ιανουαρίου 

2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η παροχή γενικής αύξησης στην 

αντιμισθία των μελών της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Ε∆Υ) και της Επιτροπής 

Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (ΕΕΥ) ύψους 2% από την 1η Ιανουαρίου 1999 και ύψους 

2,75% από την 1η Ιανουαρίου 2002 και από την 1η Ιανουαρίου 2003. 

 Οι προτεινόμενες με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο γενικές αυξήσεις της 

αντιμισθίας των μελών της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας και της Επιτροπής 

Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας συναρτώνται άμεσα με την παροχή γενικών αυξήσεων 

στους μισθούς των κρατικών υπαλλήλων και στις συντάξεις των συνταξιούχων 

κρατικών υπαλλήλων, καθώς η παροχή γενικών αυξήσεων στους μισθούς των 
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κρατικών υπαλλήλων περιλαμβάνει την παροχή αυξήσεων και σε άλλους κρατικούς 

αξιωματούχους, όπως είναι ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, ο Γενικός 

Ελεγκτής και ο Βοηθός Γενικού Ελεγκτή και ο Γενικός Λογιστής και ο Βοηθός Γενικού 

Λογιστή.  Το όλο θέμα όμως διαφοροποιείται σε σχέση με τα μέλη των δύο 

επιτροπών, της Ε∆Υ και της ΕΕΥ, καθώς τα θέματα που αφορούν τους 

αξιωματούχους αυτούς ρυθμίζονται με ειδικούς νόμους.   

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού, υπό το φως όλων των στοιχείων που κατατέθηκαν ενώπιόν τους, 

αποφάσισαν να επιφυλαχθούν και να υποβάλουν την τελική εισήγησή τους για το 

υπό αναφορά νομοσχέδιο κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του 

σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κυπριανού, ορίστε. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι ούτε ομόφωνη ούτε υπάρχει διαφωνία στην έκθεση.  

Έρχεται συνοδευτικά μαζί με το προηγούμενο νομοσχέδιο που ψηφίσαμε και αφορά 

αυξήσεις της αντιμισθίας των μελών των Επιτροπών ∆ημόσιας Υπηρεσίας και 

∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας και όλες οι ομάδες επιφυλάχθηκαν να 

τοποθετηθούν στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

Μάλιστα.  Θέλει κανένας να τοποθετηθεί στην ολομέλεια ή να προχωρήσουμε; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Να προχωρήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Αύξηση αντιμισθίας μελών.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μελών των Επιτροπών ∆ημόσιας 

Υπηρεσίας και ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Αύξηση Αντιμισθίας) Νόμος του 

2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και οκτώ αποχές το 

νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Μετονομασίας της Υπηρεσίας ∆ημόσιας 

∆ιοικήσεως και Προσωπικού Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Μετονομασίας της Υπηρεσίας 

∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και Προσωπικού Νόμος του 2002» 

Παρόντες:  

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος  Μαρία Κυριακού 

 Άριστος Χρυσοστόμου  ∆ώρος Θεοδώρου 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιάννος Λαμάρης Μάριος Ματσάκης 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Πρόδρομος Προδρόμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

υπό αναφορά νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 

Ιανουαρίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος της 

Υπηρεσίας ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η μετονομασία της Υπηρεσίας ∆ημόσιας 

∆ιοικήσεως και Προσωπικού σε Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού. 

 Με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η προτεινόμενη 

μετονομασία κρίθηκε σκόπιμη, δεδομένου ότι απηχεί πληρέστερα την ευρύτητα και 

πολυπλοκότητα των αρμοδιοτήτων της Υπηρεσίας ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και 
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Προσωπικού και με κανέναν τρόπο δεν επηρεάζει το καθεστώς και τις δαπάνες 

λειτουργίας της, είτε με αναπροσαρμογή της μισθοδοσίας οποιουδήποτε υπαλλήλου 

είτε με αύξηση του αριθμού των υπηρετούντων υπαλλήλων ή άλλως πως. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετώντας 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο 

περί Μετονομασίας της Υπηρεσίας ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και Προσωπικού Νόμος του 

2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Μετονομασία της Υπηρεσίας ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και Προσωπικού.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μετονομασίας της Υπηρεσίας 

∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και Προσωπικού Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημοσίων 

∆ανείων του 2003 Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 

∆ημοσίων ∆ανείων του 2003 Νόμος του 2002» 

Παρόντες:  

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος  Μαρία Κυριακού 

 Άριστος Χρυσοστόμου  ∆ώρος Θεοδώρου 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιάννος Λαμάρης Μάριος Ματσάκης 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Πρόδρομος Προδρόμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Ιανουαρίου 

2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και ο πρόεδρος του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων. 

 Ο προϋπολογισμός του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων για το 2003 προβλέπει 

έσοδα ύψους £9.306.417, τα οποία θα προέλθουν κυρίως από αποπληρωμές 

δανείων, από τόκους υφιστάμενων δανείων και από διάφορες επιδοτήσεις επιτοκίων, 

καθώς και δαπάνες ύψους £12.495.724, οι οποίες προορίζεται να καλύψουν την 

έκδοση νέων δανείων, διοικητικά έξοδα, τόκους, προμήθειες και έξοδα 

μηχανογράφησης. 

 Όπως είναι γνωστό, το Ταμείο ∆ημόσιων ∆ανείων αποτελεί νομικό πρόσωπο 

δημοσίου δικαίου, που εμπίπτει στην αρμοδιότητα του Υπουργείου Οικονομικών και 
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κύριο σκοπό έχει την παροχή δανείων κυρίως για την εκτέλεση έργων δημοσίας 

ωφελείας και για την υλοποίηση διάφορων άλλων στόχων, με βάση εγκεκριμένα 

κυβερνητικά σχέδια δανειοδότησης, όπως, για παράδειγμα, το Σχέδιο Παραχώρησης 

Φοιτητικών ∆ανείων για την ακαδημαϊκή χρονιά 2002-2003, το Σχέδιο για Τουριστική 

Ανάπτυξη, το Σχέδιο Αναδασμού και το Σχέδιο Ανάπτυξης της Γεωργίας και της 

Κτηνοτροφίας. 

 Κατά τη μελέτη του υπό αναφορά προϋπολογισμού, οι αρμόδιοι κρατικοί 

λειτουργοί, αναφερόμενοι ειδικά στο Σχέδιο Ανάπτυξης της Γεωργίας και της 

Κτηνοτροφίας, δήλωσαν ότι τα σχετικά κονδύλια δεν απορροφώνται για λόγους που 

οφείλονται στην επιδότηση με ευνοϊκότερους όρους του επιτοκίου των δανείων που 

παρέχονται από τις εμπορικές τράπεζες έναντι των δανείων που παρέχονται από το 

Ταμείο ∆ημόσιων ∆ανείων. 

 Το μέλος της επιτροπής κ. Σταύρος Ευαγόρου εξέφρασε την άποψη ότι η 

διαπίστωση αυτή καταδεικνύει σαφώς ότι επιβάλλεται ο εκσυγχρονισμός των υπό 

αναφορά σχεδίων, έτσι που αυτά να ανταποκρίνονται στους σκοπούς τους.   

 Η επιτροπή, υιοθετώντας τη διαπίστωση αυτή, εισηγείται ειδικότερα τον 

εκσυγχρονισμό του σχεδίου για τη γεωργική ανάπτυξη και την εφαρμογή κατάλληλων 

μέτρων για την πλήρη αξιοποίησή του.  Παράλληλα η επιτροπή καλεί τους αρμοδίους 

να την ενημερώνουν γραπτώς κατά τακτά χρονικά διαστήματα για το βαθμό 

ανταπόκρισης/υλοποίησης τόσο του σχεδίου γεωργικής ανάπτυξης όσο και όλων των 

υπόλοιπων σχεδίων, όπως είναι το Σχέδιο Αυτοεργοδότησης Αποφοίτων 

Πανεπιστημίου και Ανώτερων Σχολών, το Σχέδιο Ίδρυσης και Παρακολούθησης 

Περιφερειακών Εταιρειών ∆ημόσιων Οδικών Μεταφορών κ.ά. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε 

τις επιμέρους διατάξεις του προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων, 
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ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, 

αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού 

του Ταμείου ∆ημοσίων ∆ανείων του 2003 Νόμος του 2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο ∆ημόσιων ∆ανείων ποσού £12.495.724 για 

τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 

ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 

∆ημόσιων ∆ανείων Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχει μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με πενήντα ψήφους υπέρ και μία εναντίον. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 

Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2003 Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του 

Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2003 Νόμος του 2002» 

Παρόντες:  

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος  Μαρία Κυριακού 

 Άριστος Χρυσοστόμου  ∆ώρος Θεοδώρου 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιάννος Λαμάρης Μάριος Ματσάκης 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Πρόδρομος Προδρόμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Ιανουαρίου 

2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του Οργανισμού 

Χρηματοδοτήσεως Στέγης (ΟΧΣ) και ο γενικός διευθυντής του οργανισμού.  

 Ο προϋπολογισμός του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης για το 2003 

προβλέπει δαπάνες ύψους £2.618.220 και έσοδα ύψους £7.779.191, τα οποία θα  

προέλθουν κυρίως από τόκους. 

 Κατά τη διάρκεια της εξέτασης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, οι 

εκπρόσωποι του ΟΧΣ, ενημερώνοντας την επιτροπή για τη στεγαστική πολιτική του, 
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ανέφεραν ότι ο προϋπολογισμός του οργανισμού για το 2003 κυμαίνεται στα ίδια 

περίπου πλαίσια με τον περσινό, αλλά, όπως σημείωσαν, παρατηρείται συνεχής 

αύξηση των αιτήσεων για την παροχή στεγαστικών δανείων.   

 Με την ευκαιρία της συζήτησης, κατά τη διάρκεια της ίδιας συνεδρίασης, του 

ειδικότερου θέματος που αφορά το ενδεχόμενο να καταργηθεί ο ισχύων προνομιακός 

συντελεστής ύψους 3%, βάσει του οποίου από τους τόκους των καταθέσεων 

φυσικών προσώπων στον Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης αποκόπτεται 

εισφορά για το Ταμείο Αμυντικής Θωράκισης, όπως είχε συμφωνηθεί στα πλαίσια της 

φορολογικής μεταρρύθμισης, οι αξιωματούχοι του οργανισμού εξέφρασαν διάφορες 

επιφυλάξεις. 

 Οι πιο πάνω επιφυλάξεις εστιάζονται στην πρόσφατη απόφαση του Εφόρου 

Κρατικών Ενισχύσεων, η οποία εκδόθηκε ύστερα από καταγγελία του Συνδέσμου 

Εμπορικών Τραπεζών, με βάση την οποία η διαφορετική μεταχείριση του ΟΧΣ έναντι 

των τραπεζών ως προς το ύψος του εν λόγω συντελεστή, ο οποίος ανέρχεται στο 

10% για τις καταθέσεις στις εμπορικές τράπεζες, αποτελεί έμμεση δημόσια ενίσχυση 

του οργανισμού.  Σημειώνεται ότι ο οργανισμός έχει προσφύγει στο Ανώτατο 

∆ικαστήριο σε σχέση με την απόφαση αυτή.  Οι εκπρόσωποι του οργανισμού 

δήλωσαν σχετικά ότι οποιαδήποτε αρνητική εξέλιξη στο θέμα αυτό θα δημιουργήσει 

μεγάλες δυσκολίες στην εφαρμογή της στεγαστικής πολιτικής του οργανισμού, που 

είναι και η κύρια δραστηριότητά του.  Επιπρόσθετα δήλωσαν ότι θεωρούν 

απαραίτητο να διασφαλιστεί με κάθε τρόπο η συνέχιση της λειτουργίας του 

Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης πάνω στην ίδια μέχρι σήμερα βάση, στα 

πλαίσια πάντα της μη κερδοσκοπικής του φύσης.  Για την επίτευξη του στόχου αυτού 

θα έπρεπε, όπως δήλωσαν, στα πλαίσια των ενταξιακών διαπραγματεύσεων μεταξύ 

Κύπρου και Ευρωπαϊκής Ένωσης, να είχε καταβληθεί από την κυβέρνηση 
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προσπάθεια ώστε να εξασφαλιστεί για τον οργανισμό η ίδια μεταχείριση όπως και για 

τα ταμεία προνοίας και τα χρεόγραφα για τα οποία έχει δοθεί σχετική παρέκκλιση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε 

τις επιμέρους διατάξεις του υπό αναφορά προϋπολογισμού, ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο 

τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 

Χρηματοδοτήσεως Στέγης Νόμος του 2003». 

 Όσον αφορά το ειδικότερο ζήτημα του συντελεστή, βάσει του οποίου από τους 

τόκους των καταθέσεων φυσικών προσώπων στον οργανισμό αποκόπτεται εισφορά 

για το Ταμείο Αμυντικής Θωράκισης, η επιτροπή αποφάσισε να συνεχίσει τη 

συζήτησή του με σκοπό να λάβει σχετικές αποφάσεις σε εύθετο χρόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 

ποσού £2.618.220 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 ∆εκεμβρίου 2003.  

Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 

ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 5 εγκριθούν; 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 

Χρηματοδοτήσεως Στέγης Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 

Νεολαίας Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του 

Οργανισμού Νεολαίας Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Άριστος Χρυσοστόμου ∆ώρος Θεοδώρου 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιάννος Λαμάρης Μάριος Ματσάκης 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Πρόδρομος Προδρόμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Ιανουαρίου 

2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των 
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Υπουργείων Οικονομικών και ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και ο πρόεδρος του 

Οργανισμού Νεολαίας. 

 Ο προϋπολογισμός του Οργανισμού Νεολαίας για το έτος 2003 προβλέπει 

δαπάνες ύψους £2.806.997 και έσοδα του ίδιου ύψους, τα οποία θα προέλθουν 

κυρίως από κρατική χορηγία, καθώς και από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, η επιτροπή είχε 

την ευκαιρία να ενημερωθεί από τους αρμοδίους για τα διάφορα προγράμματα του 

Οργανισμού Νεολαίας και ειδικότερα για το πρόγραμμα «Νεολαία για την Ευρώπη», 

το οποίο θα αποφέρει στον οργανισμό έσοδα ύψους £344.154 για το 2003, καθώς 

και την προώθηση διάφορων προγραμμάτων για τους νέους, για τα οποία ο 

οργανισμός καταβάλλει τεράστια προσπάθεια ενίσχυσης. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής επανέφεραν επίσης το ζήτημα, το οποίο 

είχε εγερθεί κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού του οργανισμού για το 2002, 

κατά πόσο η κυβέρνηση έχει τον Οργανισμό Νεολαίας ως σύμβουλό της για θέματα 

νεολαίας και κατά πόσο αξιοποιούνται από την κυβέρνηση τα πορίσματα των 

ερευνών που κατά καιρούς διεξάγει ο οργανισμός.  Ειδικότερα, τέθηκε το ερώτημα αν 

ποτέ ο οργανισμός κλήθηκε να εκφέρει τις απόψεις του ενώπιον του Υπουργικού 

Συμβουλίου για θέματα που αφορούν τη νεολαία. 

 Ο πρόεδρος του Οργανισμού Νεολαίας ανέφερε ότι ουδέποτε κλήθηκε ενώπιον 

του Υπουργικού Συμβουλίου, για να εκφέρει απόψεις σε θέματα νεολαίας και 

συναφώς τόνισε ότι ο οργανισμός διεξάγει διάφορες έρευνες, όπως είναι η ανάγκη 

μείωσης της θητείας των στρατευσίμων, η εγκατάλειψη της υπαίθρου από τους νέους 

κ.ά. 

 Κατά τη συζήτηση του θέματος μέλη της επιτροπής εξέφρασαν την άποψη ότι η 

κυβέρνηση πρέπει να καλέσει τον Οργανισμό Νεολαίας να παράσχει προς αυτή 
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συμβουλευτική για θέματα της αρμοδιότητάς του πολιτική και την καλεί να εξεύρει 

τρόπους διεξαγωγής εποικοδομητικού διαλόγου για την αποφυγή καθυστερήσεων 

στην κατασκευή έργων υποδομής και για την επίλυση γενικότερα των προβλημάτων 

που αφορούν τους νέους.  Παράλληλα, η επιτροπή καλεί τον Οργανισμό Νεολαίας να 

βρίσκεται σε εγρήγορση όταν καλείται από την κυβέρνηση για παροχή 

συμβουλευτικών προς αυτή υπηρεσιών και για άμεση και ουσιαστική εμπλοκή του 

στην επίλυση των μεγάλων προβλημάτων της νεολαίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε 

τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο 

έγκριση του προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας για το 2003. 

 Ταυτόχρονα η επιτροπή καλεί τον Οργανισμό Νεολαίας να της κοινοποιεί προς 

ενημέρωση τα αποτελέσματα των ερευνών που ο οργανισμός διεξάγει κατά καιρούς 

για διάφορα θέματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε μία διόρθωση πάνω στην έκθεση, διότι 

υπάρχει μία λανθασμένη διατύπωση και δίδεται λανθασμένη εντύπωση.  Η τρίτη 

παράγραφος της δεύτερης σελίδας, που αναφέρεται στο συμβουλευτικό ρόλο του 

οργανισμού, θα έπρεπε να ήταν αντίστροφα:  «Η επιτροπή επικρίνει την κυβέρνηση 

ότι δεν αξιοποιεί τον Οργανισμό Νεολαίας σαν συμβουλευτικό σώμα σε όλα τα 

θέματα άσκησης πολιτικής διά θέματα νεολαίας».  Ο τρόπος που διατυπώνεται η 

επίκριση είναι σαν να πηγαίνει στον οργανισμό, ενώ ακριβώς είναι αντίθετη η θέση 
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της επιτροπής και παρακαλώ να σημειωθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ να διορθωθεί.  Ευχαριστώ πολύ. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Νεολαίας ποσού 2.806.997 

για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 

ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 

Νεολαίας Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή το νομοσχέδιο 

ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμούς 14 και 15 θέματα έχουν κοινή έκθεση.  Τα θέματα αυτά είναι 

«Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και «Ο 

περί Παροχής Επιδόματος Μάνας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».  Για το υπ’ 

αριθμόν 15 θέμα υπάρχει και συμπληρωματική έκθεση.  Παρακαλώ τον πρόεδρο της 

αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής να διαβάσει τις εκθέσεις. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να δώσω τα βασικά σημεία των δύο εκθέσεων.   

 Το πρώτο αφορά το επίδομα τέκνου, το οποίο κατατέθηκε και αφορά τον τρόπο 

καταβολής του επιδόματος και ορισμένες άλλες πρόνοιες.  Οφείλω να πω εκ μέρους 

της επιτροπής ότι καταρχάς κατατέθηκε μόλις την περασμένη εβδομάδα και, όπως 

αναφέρεται στην έκθεση, κρίθηκε ότι πρέπει να ψηφιστεί αυτό το νομοσχέδιο, για να 

μπορέσει να δοθεί το επίδομα τέκνου.  Εάν, όπως είχε γίνει εισήγηση από το 

∆ημοκρατικό Συναγερμό, είχε αναβληθεί η ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου, κάτι 

τέτοιο, παρ’ όλο που θα μας έδινε τη δυνατότητα περαιτέρω μελέτης, θα 

δημιουργούσε πρόβλημα στην καταβολή του επιδόματος μέχρι να ψηφιστεί.  Και γι’ 
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αυτό η επιτροπή το συζήτησε και κατέληξε ότι, επειδή θα σταματήσουνε να παίρνουν 

το σχετικό επίδομα, θα πρέπει να προχωρήσει σε ψήφιση.   

 Η επιτροπή, υπό το φως της διεξαχθείσας συζήτησης, αποφάσισε να 

προχωρήσει σε τροποποίηση των υπό συζήτηση νομοσχεδίων, επιφέροντας σ’ αυτά 

αριθμό τροποποιήσεων τις οποίες έκρινε αναγκαίες για σκοπούς καλύτερης 

εξυπηρέτησης των δικαιούχων.  Η επιτροπή εισηγείται την παροχή του επιδόματος 

τέκνου σε οικογένειες με ένα-δυο παιδιά σε ετήσια βάση και σε τρίτεκνες και 

οικογένειες με τέσσερα παιδιά και άνω σε μηνιαία βάση.  Επίσης εισηγείται συνέχιση 

της καταβολής του επιδόματος τέκνου σε μηνιαία βάση, ακόμα και όταν ενηλικιώνεται 

ένα παιδί της τρίτεκνης οικογένειας, για σκοπούς εξυπηρέτησης της οικονομικής 

συνοχής τέτοιων οικογενειών.  Τέλος η επιτροπή εισηγείται την επαναφορά τού μέχρι 

σήμερα ισχύοντος καθεστώτος σ’ ό,τι αφορά την παροχή επιδόματος τέκνου σε 

δικαιούχους που έχουν τη συνήθη διαμονή τους στη ∆ημοκρατία και όχι τη μόνιμη 

διαμονή τους, όπως σχετικά προτείνεται με τα υπό συζήτηση νομοσχέδια.   

 Και επίσης, όσον αφορά το επίδομα μάνας, η επιτροπή επανεξέτασε το θέμα 

σήμερα και έχει εκδώσει τη συμπληρωματική έκθεση.  Και εδώ υπάρχει μεγάλο 

ζήτημα για μελέτη, διότι το νομοσχέδιο προτείνει την εισαγωγή εισοδηματικών 

κριτηρίων στο επίδομα μάνας, κάτι το οποίο η επιτροπή δεν ήταν έτοιμη να 

υιοθετήσει.  Και γι’ αυτό η επιτροπή έκρινε σήμερα, μετά από επεξεργασία του 

νομοσχεδίου και συζήτηση, ότι θα ήτανε χρήσιμο να τροποποιήσει το νόμο με τρόπο 

που να καλύπτονται και στο μέλλον όλες οι περιπτώσεις υφιστάμενων δικαιούχων 

που έπαιρναν το επίδομα μάνας με βάση καταργηθείσα νομοθεσία, ανεξάρτητα από 

εισοδηματικά κριτήρια.   

 Για όλα τα ζητήματα που αφορούν κάποια κενά που εντοπίστηκαν κατά τη 

συζήτηση του όλου θέματος στην επιτροπή υπήρξε δέσμευση από το Υπουργείο 
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Οικονομικών, αλλά και την επιτροπή Οικονομικών, να συζητηθούν με τη Βουλή 

ύστερα από τις προεδρικές εκλογές και ιδιαίτερα το Μάρτιο του 2003 με την 

επαναλειτουργία της επιτροπής. 

 Και στα δύο νομοσχέδια, κύριε Πρόεδρε, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός είχε 

εισηγηθεί αναβολή και επομένως θα πρέπει να δώσουν τώρα τη θέση τους πάνω 

στην ουσία των θεμάτων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

(Η σχετική έκθεση για τα δύο θέματα, καθώς και η συμπληρωματική έκθεση για το 

δεύτερο) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για τα νομοσχέδια που τιτλοφορούνται «Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και «Ο περί Παροχής Επιδόματος Μάνας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003»  

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος  Μαρία Κυριακού 

 Άριστος Χρυσοστόμου  ∆ώρος Θεοδώρου 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιάννος Λαμάρης  Μάριος Ματσάκης 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου  Σοφοκλής Φυττής 

 Πρόδρομος Προδρόμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 

πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Ιανουαρίου 
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2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των 

Υπουργείων Οικονομικών και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Σκοπός του πρώτου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 

Παροχής Επιδόματος Τέκνου Νόμου, ώστε να καθοριστούν οι διάφορες χρονικές 

περίοδοι εντός των οποίων θα διενεργείται η καταβολή του επιδόματος τέκνου στις 

δικαιούχες οικογένειες ανάλογα με τον αριθμό των τέκνων κάθε οικογένειας.   

 Σκοπός του δεύτερου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η επαναρύθμιση του 

τρόπου και των προϋποθέσεων παροχής του επιδόματος μάνας, με τον καθορισμό 

διάφορων κατηγοριών δικαιούχων μητέρων.   

 Ειδικότερα, με το πρώτο από τα υπό συζήτηση νομοσχέδια καθορίζονται 

διαφορετικές χρονικές περίοδοι καταβολής του επιδόματος ανάλογα με τον αριθμό 

των τέκνων, αντί της καταβολής του σε όλες τις κατηγορίες δικαιούχων σε μηνιαία 

βάση, όπως ήταν η μέχρι σήμερα ακολουθούμενη διαδικασία.  Καθορίζεται επίσης ότι 

δικαιούχοι του επιδόματος αυτού θα είναι πρόσωπα που έχουν τη μόνιμη διαμονή 

τους στη ∆ημοκρατία και όχι πρόσωπα που έχουν τη συνήθη διαμονή τους στην 

Κύπρο, όπως ίσχυε μέχρι σήμερα.   

 Με το δεύτερο υπό συζήτηση νομοσχέδιο προνοούνται ειδικότερα τα ακόλουθα: 

1. Η διατήρηση του δικαιώματος για παροχή επιδόματος μάνας στις ακόλουθες 

κατηγορίες δικαιούχων: 

 α. Σε όσες μητέρες ελάμβαναν επίδομα μάνας μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 

2002. 

 β. Σε όσες μητέρες μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2002 απέκτησαν τρίτο ή 

τέταρτο παιδί και που με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία δικαιούνται 

επίδομα τέκνου παρά την ενηλικίωση των παιδιών τους, ανεξάρτητα αν θα 

αποκτήσουν δικαίωμα για παροχή επιδόματος τέκνου με βάση τα 
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εισοδηματικά κριτήρια που εισάγονται από την 1η Ιανουαρίου 2003 με τον 

περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου Νόμο του 2002 [Νόμος 167(Ι) του 

2002]. 

2. Η παροχή επιδόματος μάνας στις μητέρες που μετά την 1η Ιανουαρίου 2003 θα 

έχουν αποκτήσει συνολικά τουλάχιστον τέσσερα παιδιά, για τα οποία 

απέκτησαν δικαίωμα για παροχή επιδόματος τέκνου με βάση τον περί Παροχής 

Επιδόματος Τέκνου Νόμο του 2002 [Νόμος 167(Ι) του 2002] και κατά τα 

τελευταία δύο χρόνια πριν από τη συμπλήρωση της ηλικίας των δεκαοκτώ ετών 

του τελευταίου τους παιδιού είχαν δικαίωμα για παροχή επιδόματος τέκνου. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά θεμάτων ενώπιον της επιτροπής 

εκφράστηκαν από τα μέλη της διάφορες επιφυλάξεις σε σχέση με τις προτεινόμενες 

νομοθετικές ρυθμίσεις που κρίθηκαν ότι περιορίζουν τις δικαιούχους του επιδόματος 

μάνας. 

 Περαιτέρω, το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας 

του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Πρόδρομος Προδρόμου κατέθεσε στην επιτροπή 

γραπτή εισήγηση για αναστολή της εφαρμογής της νομοθεσίας για την παροχή του 

επιδόματος τέκνου, ώστε  η εφαρμογή της να αρχίσει από την 1η Ιουλίου 2003 αντί 

από την 1η Ιανουαρίου 2003. 

 Προβαίνοντας στην εισήγηση αυτή, ο ίδιος βουλευτής δήλωσε ότι, σύμφωνα με 

υπάρχουσες πληροφορίες, οι αρμόδιες υπηρεσίες της ∆ημοκρατίας δε θα είναι 

έτοιμες για την καταβολή των σχετικών επιδομάτων πριν από τον ερχόμενο Απρίλιο 

του 2003, γι’ αυτό και κρίνεται σκόπιμο να δοθεί κάποιο χρονικό περιθώριο 

προετοιμασίας των αρμόδιων υπηρεσιών για την καταβολή των σχετικών 

επιδομάτων, έτσι που να αποφευχθεί οποιαδήποτε αναστάτωση.   
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 Η επιτροπή στη βάση της πιο πάνω εισήγησης συζήτησε το ενδεχόμενο 

υποβολής πρότασής της προς την ολομέλεια του σώματος για αναστολή της 

εφαρμογής της σχετικής νομοθεσίας, διαπίστωσε όμως ότι σε τέτοια περίπτωση θα 

υπάρξουν σοβαρά προβλήματα, αφού οι πολύτεκνες οικογένειες που απολαύουν του 

δικαιώματος αυτού σε μηνιαία βάση θα σταματήσουν μέχρι το τέλος Ιουνίου του 2003 

να παίρνουν το σχετικό επίδομα λόγω διάφορων νομοτεχνικών επιπλοκών.  Οι 

επιπλοκές αυτές οφείλονται στο γεγονός ότι οι νομοθεσίες με βάση τις οποίες οι 

δικαιούχες οικογένειες έπαιρναν το επίδομα αυτό μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2002 

έχουν καταργηθεί, αφού επρόκειτο να τεθεί σε ισχύ η νέα νομοθεσία για την παροχή 

επιδόματος τέκνου στη βάση των εισοδηματικών κριτηρίων που αποφασίστηκαν τον 

Ιούλιο του 2002, στα πλαίσια της φορολογικής μεταρρύθμισης, με ισχύ από την 1η 

Ιανουαρίου 2003.  Επιπλέον, η συνέχιση με οποιοδήποτε τρόπο του ισχύοντος μέχρι 

την 31η ∆εκεμβρίου 2002 καθεστώτος δεν είναι πρακτικά δυνατή, καθότι τα σχετικά 

κονδύλια για την παροχή του επιδόματος αυτού, τα οποία χειριζόταν μέχρι τότε το 

Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, έχουν για σκοπούς της 

προτεινόμενης με τα υπό συζήτηση νομοσχέδια διαδικασίας μεταφερθεί με τον 

κρατικό προϋπολογισμό του 2003 στη δικαιοδοσία του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Η επιτροπή, υπό το φως της διεξαχθείσας συζήτησης, αποφάσισε στο στάδιο 

αυτό να προχωρήσει σε τροποποίηση των υπό συζήτηση νομοσχεδίων, επιφέροντας 

σ’ αυτά αριθμό τροποποιήσεων, τις οποίες έκρινε αναγκαίες για σκοπούς καλύτερης 

εξυπηρέτησης των δικαιούχων των σχετικών επιδομάτων.  Ενδεικτικά αναφέρεται ότι 

η επιτροπή εισηγείται την παροχή του επιδόματος τέκνου σε οικογένειες με ένα ή δύο 

παιδιά σε ετήσια βάση και σε τρίτεκνες και οικογένειες με τέσσερα παιδιά και άνω σε 

μηνιαία βάση.  Περαιτέρω, εισηγείται τη συνέχιση της καταβολής του επιδόματος 

τέκνου σε ετήσια βάση, ακόμη και όταν ενηλικιώνεται ένα παιδί της τρίτεκνης 
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οικογένειας.  Τέλος η επιτροπή εισηγείται την επαναφορά του μέχρι σήμερα 

ισχύοντος καθεστώτος σε ό,τι αφορά την παροχή επιδόματος τέκνου σε δικαιούχους 

που έχουν τη συνήθη διαμονή τους στη ∆ημοκρατία κι όχι τη μόνιμη διαμονή τους 

όπως σχετικά προτείνεται με τα υπό συζήτηση νομοσχέδια.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 

όλων των στοιχείων που κατατέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου 

και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και των μελών της βουλευτών του 

Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις και των δύο 

υπό αναφορά νομοσχεδίων και επισυνάπτοντας νέα κατάλληλα διαμορφωμένα 

κείμενα σχεδίων νόμου, σύμφωνα με τα πιο πάνω, εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 

τους σε νόμους.  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των 

δύο νομοσχεδίων ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.   

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Παροχής 

Επιδόματος Μάνας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου ∆ώρος Θεοδώρου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους 

 Γιάννος Λαμάρης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Πρόδρομος Προδρόμου Χρίστος Μαυροκορδάτος  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού επανεξέτασε 

το πιο πάνω νομοσχέδιο σε σημερινή συνεδρία της, στην παρουσία του Υπουργού 

Οικονομικών. 

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νομοθεσίας, με βάση 

την οποία ρυθμίζεται ο τρόπος και οι προϋποθέσεις παροχής του επιδόματος μάνας. 

 Όπως είναι γνωστό, για το νομοσχέδιο αυτό η επιτροπή έχει ήδη συντάξει 

έκθεση προς την ολομέλεια του σώματος, με την οποία εισηγείται την ψήφιση του 

υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο.  Στο μεταξύ όμως, προέκυψε ανάγκη για 

περαιτέρω τροποποίηση του κειμένου του υπό αναφορά σχεδίου νόμου, ώστε 

μητέρες οι οποίες επηρεάζονται από τις πρόνοιες του νομοσχεδίου να συνεχίσουν να 

παίρνουν επίδομα μάνας, όπως ακριβώς έπαιρναν με βάση τη μέχρι την 31η 

∆εκεμβρίου 2002 ισχύουσα νομοθεσία για την παροχή επιδόματος μάνας. 

 Ειδικότερα, κρίνεται σκόπιμο να έχουν το δικαίωμα επιδόματος μάνας όλες οι 

μητέρες τεσσάρων τουλάχιστον τέκνων, ανεξάρτητα από το αν αποκτούν δικαίωμα 

σε επίδομα τέκνου με βάση τον περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου Νόμο [Νόμος αρ. 

167(Ι) του 2002] και ανεξάρτητα από οποιεσδήποτε άλλες προϋποθέσεις.  Όπως 

είναι γνωστό, με το νόμο αυτό, ο οποίος έχει τεθεί σε εφαρμογή από την 1η 

Ιανουαρίου 2003, καθορίζονται εισοδηματικά κριτήρια, με βάση τα οποία αποκτάται 

το δικαίωμα επιδόματος τέκνου.  Επειδή το δικαίωμα επιδόματος μάνας είχαν μέχρι 

την έναρξη της εφαρμογής του πιο πάνω νόμου όλες ανεξαίρετα οι μητέρες που 

είχαν τέσσερα τουλάχιστον τέκνα, υπό τους όρους και τις προϋποθέσεις που 

προβλέπονταν στο σχετικό νόμο και ανεξάρτητα από την ύπαρξη οποιωνδήποτε 

εισοδηματικών κριτηρίων, κρίνεται σκόπιμο να γίνουν στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο 

τέτοιες τροποποιήσεις, οι οποίες να καλύπτουν όλες ανεξαίρετα τις μητέρες 
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τεσσάρων τέκνων, εφόσον θα έπαιρναν το επίδομα αυτό με βάση τον περί Παροχής 

Επιδόματος Μάνας Νόμο του 2000 [Αρ. Νόμου 129(Ι) του 2000]. 

 Κατά τη συζήτηση του όλου θέματος ενώπιον της επιτροπής προέκυψε η 

ανάγκη διεύρυνσης του ορισμού “μάνα”, ώστε να απολαύουν του δικαιώματος αυτού 

οικογένειες με τρία τέκνα και ειδικότερα μητέρες τριών τέκνων οι οποίες αποκτούν 

δικαίωμα σε επίδομα τέκνου με βάση τη νέα, σύμφωνα με τα πιο πάνω θεσπισθείσα 

νομοθεσία, της οποίας η εφαρμογή άρχισε την 1η Ιανουαρίου 2003. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 

της διεξαχθείσας συζήτησης, αποφάσισε στο παρόν στάδιο να υποβάλει το υπό 

συζήτηση νομοσχέδιο στην ολομέλεια του σώματος, με εισήγηση για ψήφισή του σε 

νόμο, τροποποιώντας το κατά τρόπο που να καλύπτονται και στο μέλλον όλες οι 

περιπτώσεις υφιστάμενων δικαιούχων που έπαιρναν το επίδομα μάνας με βάση την 

καταργηθείσα νομοθεσία, ανεξάρτητα από εισοδηματικά κριτήρια. 

 Για τα ζητήματα που αφορούν κάποια κενά που εντοπίστηκαν κατά τη συζήτηση 

του όλου θέματος στην επιτροπή υπήρξε δέσμευση από το Υπουργείο Οικονομικών 

να συζητηθούν με τη Βουλή ύστερα από τις προεδρικές εκλογές και ειδικότερα το 

Μάρτιο του 2003. 

  Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού Πρόδρομος Προδρόμου και Μαρία Κυριακού 

επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του 

σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να προχωρήσουμε παρακάτω;   

 Πόσοι τάσσονται υπέρ του νομοσχεδίου;   

 Συγνώμη, δεύτερη ανάγνωση.   
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 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να πω δύο λόγια; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πάρα πολύ σύντομα και πάλι, από τη θέση μου.  Οπωσδήποτε για μας 

προκύπτει ένα θέμα με τη σύντμηση αυτών των δύο επιδομάτων με τα εισοδηματικά 

κριτήρια και συμφωνούμε με την τελική άποψη της επιτροπής.  Όμως πρέπει να πω 

ότι μας προβληματίζει ιδιαίτερα το γεγονός ότι αυτή η διαδικασία με τις μηνιαίες 

επιταγές έχει κάποιο κόστος, το οποίο στη συνέχεια θα πρέπει κάποια στιγμή -αυτό 

το πρόβλημα- να επιλυθεί υπέρ των δικαιούχων.  ∆ηλαδή αυτά τα ποσά, τα οποία 

μπορεί να εξοικονομηθούν από μία καλύτερη διαδικασία, να μπορούν να 

επιστρέφονται τελικά στους δικαιούχους με αύξηση των επιδομάτων.  Αυτή η μηνιαία 

καταβολή, η έκδοση επιταγών και η ταχυδρόμησή τους είναι ένα κόστος το οποίο 

στοιχίζει στο δημόσιο και θα ήταν καλό κάποια στιγμή να μεταφερθεί προς την 

πλευρά των δικαιούχων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του πρώτου νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 ∆ιαγραφή του παραρτήματος και αντικατάστασή του με πίνακα.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 8 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση.  Μιλούμε για το νομοσχέδιο υπ’ αριθμόν 14. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι.  Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Ε, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, δεν άκουσα ότι έν’ ομόφωνο.  Ελέχθη... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όχι, δεν ήταν ομόφωνο.  Εμείς είπαμε ότι θα τοποθετηθούμε στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 
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 Τώρα είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άρα είναι ομόφωνο.  Ευχαριστώ πολύ.   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 15 θέματος.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 ∆ικαίωμα σε επίδομα.  Άρθρο 3. 

 Ύψος επιδόματος.  Άρθρο 4. 

 Έναρξη και τερματισμός πληρωμής.  Άρθρο 5. 

 Αιτήσεις και προθεσμία υποβολής τους.  Άρθρο 6. 

 Τρόπος και χρόνος πληρωμής.  Άρθρο 7. 

 Εξέταση αιτήσεων και επίλυση ζητημάτων.  Άρθρο 8. 

 Αντιπροσώπευση θανόντων και ανίκανων προσώπων.  Άρθρο 9. 

 Υποχρεώσεις δικαιούχων επιδόματος.  Άρθρο 10. 

 Επιστροφή επιδόματος που λήφθηκε παράνομα.  Άρθρο 11. 

 Ιεραρχική προσφυγή.  Άρθρο 12. 

 Οικονομικά ζητήματα.  Άρθρο 13. 

 Αφορολόγητο εισοδήματος.  Άρθρο 14. 

 Αμοιβαίες συμφωνίες.  Άρθρο 15. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 16. 

 Ποινική δίωξη.  Άρθρο 17. 

 ∆ιεκδίκηση με πολιτική αγωγή.  Άρθρο 18. 
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 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 19. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 20. 

 Κατάργηση Νόμων.  Άρθρο 21. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 21 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 21 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παροχής Επιδόματος Μάνας Νόμος 

του 2003.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι είναι ομόφωνο. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

  Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Ο περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Αύξηση των 

Μισθών των Υπαλλήλων) Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη.   

(Η έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα.) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Αύξηση 

των Μισθών των Υπαλλήλων) Νόμος του 2003» 

Παρόντες:  

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος  Μαρία Κυριακού 

 Άριστος Χρυσοστόμου  ∆ώρος Θεοδώρου 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μη μέλη της επιτροπής: 
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 Γιάννος Λαμάρης Μάριος Ματσάκης 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Πρόδρομος Προδρόμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

υπό αναφορά νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 

Ιανουαρίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 

του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και της Αρχής Λιμένων Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η παραχώρηση γενικών μισθολογικών 

αυξήσεων στους υπαλλήλους και σε άλλα πρόσωπα που απασχολεί η Αρχή Λιμένων 

Κύπρου είτε σε πλήρη και συνεχή βάση είτε σε έκτακτη βάση είτε με σύμβαση, με 

βάση τις πρόνοιες του πλαισίου καθοδήγησης προς τα διοικητικά συμβούλια 

ημικρατικών οργανισμών σε σχέση με την ανανέωση των συλλογικών συμβάσεων 

για την περίοδο από 1η Ιανουαρίου 2001 μέχρι 31η ∆εκεμβρίου 2003, που 

ετοιμάστηκε από το Υπουργείο Οικονομικών.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 

μελέτησε το όλο θέμα και διαβεβαιώθηκε ότι οι γενικές μισθολογικές αυξήσεις που 

προτείνονται με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο συνάδουν με το υπό αναφορά πλαίσιο 

καθοδήγησης του Υπουργείου Οικονομικών, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές.   

 ∆εύτερη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 
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 Αύξηση των μισθών των υπαλλήλων της Αρχής.  Άρθρο 3. 

 Οι αυξήσεις λογίζονται ως συντάξιμες απολαβές.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Αύξηση των 

Μισθών των Υπαλλήλων) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 

Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2003».  Είναι ομόφωνη η έκθεση. 

(Η έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα.) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2003» 

Παρόντες:  

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος  Μαρία Κυριακού 

 Άριστος Χρυσοστόμου  ∆ώρος Θεοδώρου 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιάννος Λαμάρης Μάριος Ματσάκης 
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 Παναγιώτης ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Πρόδρομος Προδρόμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

υπό αναφορά νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 

Ιανουαρίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 

του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 

(ΑΗΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από τον 

προϋπολογισμό της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου για το έτος 2003 συμπληρωματικής 

πίστωσης ύψους £2.967.498 και η διάθεσή της για την κάλυψη των δαπανών που 

απαιτούνται για την υλοποίηση των προνοιών της συλλογικής σύμβασης για τα έτη 

2001-2003 η οποία υπογράφτηκε στις 29 Ιουλίου 2002 μεταξύ της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου και των τεσσάρων συντεχνιών που εκπροσωπούν τους 

υπαλλήλους της τελευταίας. 

 Ειδικότερα, οι εν λόγω πρόνοιες της υπό αναφορά συλλογικής σύμβασης 

αφορούν: 

1. Τις γενικές αυξήσεις που εγκρίθηκαν για όλους τους ημικρατικούς οργανισμούς 

από το Υπουργείο Οικονομικών για τα έτη 2001-2003 και ανέρχονται στο 2% 

για το 2001, στο 2,75% για το 2002 και στο 2,75% για το 2003. 

2. Τις αυξήσεις σε παρεμφερή και άλλα ωφελήματα. 

3. Την αναδιάρθρωση των διευθυντικών θέσεων της ΑΗΚ, με βάση τις εισηγήσεις 

που περιλαμβάνονται στην έκθεση των εμπειρογνωμόνων στους οποίους είχε 

ανατεθεί η σχετική μελέτη (ESB International). 

4. Την αναδιάρθρωση των υπόλοιπων θέσεων της ΑΗΚ, με βάση τις συμφωνίες 

που συνήφθησαν με τις συντεχνίες του προσωπικού. 
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5. Τη μετονομασία, την αναβάθμιση, τη δημιουργία και την κατάργηση/σημείωση 

με διπλό σταυρό διάφορων θέσεων της ΑΗΚ ως αποτέλεσμα της 

αναδιάρθρωσης. 

 Σημειώνεται ότι η υπό αναφορά συμφωνία μεταξύ της Αρχής Ηλεκτρισμού 

Κύπρου και των συντεχνιών του προσωπικού της εγκρίθηκε από το Υπουργείο 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, καθώς και από το Υπουργείο Οικονομικών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετώντας 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είμαστε κατά, κύριε Πρόεδρε.  Ένας συνταξιούχος εν πρέπει να μεινίσκει 

παραπάνω στη δουλειά του.  Είπαμέν το ξανά:  Η δουλειά είναι δουλεία.  Όταν 

φτάσουμε... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ε, εντάξει. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Ακούγονται σχόλια και γέλια.) 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Λάθος συναγερμός, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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(Γελά.) 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση κονδυλίων της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ύψους £2.967.498 για τη 

χρήση του έτους που λήγει στις 31 ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ, ησυχία.  Εννά φωνάξω του καφετζιή να φέρει 

τζιαι κανέναν καφέ!  Ε, στο τέλος της ημέρας, έτσι που... 
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Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο προσφέρουν και καφέ, κύριε Πρόεδρε! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εισηγούμαι να γίνεις Ευρωπρόεδρος...! 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Ναι, τζιαι διούν μας τζιαι καφέδες τζιαι τσάγια!  Καλό! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έννεν για τούτο που ήμουν ευρωσκεπτικιστής εγιώ κάμποσον τζαιρόν; 

(Γελά.) 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 18 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου Νόμου (Αρ. 2) του 2002 Νόμος 

του 2003».  Παρακαλώ τον πρόεδρο της κοινοβουλευτικής επιτροπής να διαβάσει 

την έκθεση. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτό αφορά συμπληρωματικό προϋπολογισμό της Επιτροπής 

Σιτηρών, έγκριση πληρωμής από το ταμείο της επιτροπής ποσού ύψους £71.514, το 

οποίο θα καταβληθεί στο διευθυντή της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου στα πλαίσια 
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συμφωνίας που επιτεύχθηκε για πρόωρη αφυπηρέτηση.  Να συμπληρώσω ότι είχε 

ακόμα πέντε χρόνια υπηρεσίας. 

 «Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών, με την επιφύλαξη των μελών της 

που αναφέρονται πιο κάτω, υιοθετεί τους σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης 

συμπληρωματικής πίστωσης, σύμφωνα με τα πιο πάνω, και εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής...» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα παραγγείλω μία καμπανέλλα, ποτζιείνην πόσιει ο κ. Κακλαμάνης εις τη 

Βουλή των Ελλήνων, α!  Ειλικρινά!  Να τελειώσουμε και αυτή την ολομέλεια τζιαι θα 

πάμε να θορυβήσουμε όλοι για ένα σχεδόν μήνα.  Αλλά να την τελειώσουμεν τούντην 

ολομέλεια αισίως! 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ηχορρύπανση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

 «Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να 

τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας του σώματος». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου Νόμου (Αρ. 2) του 2002 



 77

Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Άριστος Χρυσοστόμου ∆ώρος Θεοδώρου 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιάννος Λαμάρης Μάριος Ματσάκης 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Πρόδρομος Προδρόμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Ιανουαρίου 

2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωπος του 

Υπουργείου Οικονομικών και ο πρόεδρος της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το ταμείο της 

Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου του 2002 ποσού ύψους £71.514, το οποίο θα 

καταβληθεί στο διευθυντή της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου στα πλαίσια συμφωνίας 

που επιτεύχθηκε για πρόωρη αφυπηρέτησή του.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με την 

επιφύλαξη των μελών της που αναφέρονται πιο κάτω, υιοθετεί τους σκοπούς 

διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης, σύμφωνα με τα πιο πάνω, 

και εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να 

τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα.  Κύριε Χρίστου, τοποθετηθείτε. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Είμαστε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Κύριε Συλλούρη.  Θα τοποθετηθείτε στην ολομέλεια. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συμφωνά. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου ποσού 

£71.514 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 30 Απριλίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση του ποσού που θα δαπανηθεί.  Άρθρο 3. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι και το 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι και το 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου Νόμου (Αρ. 2) του 2002 Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία ψήφο εναντίον το νομοσχέδιο... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αποχή -διορθώνω- με μία αποχή το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 19 θέμα είναι η αναπομπή από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας 

του νόμου «Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  

Παρακαλώ τον πρόεδρο της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής να διαβάσει την 

έκθεση. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τoν αναπεμφθέντα 

νόμο που τιτλοφορείται «Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2002» 

Παρόντες:      

 Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 

 Ιωνάς Νικολάου                Σοφοκλής Φυττής 

 Θάσος Μιχαηλίδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Τάκης Χατζηγεωργίου                              Ανδρούλα Βασιλείου 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας συνήλθε σε συνεδρία της στις 14 

Ιανουαρίου 2003 και επανεξέτασε τον πιο πάνω νόμο, ο οποίος ψηφίστηκε στις 19 

∆εκεμβρίου 2002 και αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας στη Βουλή 

κατ’ επίκλησιν του άρθρου 51.1 του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού, 

καθώς και ο Αναπληρωτής Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με την επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, ημερομηνίας 8 

Ιανουαρίου 2003, με την οποία ανέπεμψε στη Βουλή τον υπό αναφορά νόμο, η εν 

λόγω αναπομπή γίνεται, επειδή ο αναπεμπόμενος νόμος, με τον οποίο προτείνεται η 

παράταση για ένα χρόνο της θητείας των μελών των σχολικών εφοριών, τα οποία 

διορίστηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο, με βάση τον περί Σχολικών Εφορειών 

(Τροποποιητικό) (Αρ. 2) Νόμο του 2001 [Νόμος 145(Ι) του 2001], συνεπάγεται 

συμμετοχή της Βουλής των Αντιπροσώπων σε άσκηση εκτελεστικής εξουσίας και, ως 

εκ τούτου, εκφεύγει των ορίων της νομοθετικής εξουσίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων, δυνάμει του άρθρου 61 του συντάγματος, και, εν πάση περιπτώσει, 

συγκρούεται με την αρχή της διάκρισης των εξουσιών, που προνοείται  από το 

Σύνταγμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Όπως είναι γνωστό, με το Νόμο 145(Ι) του 2001 αναστάλθηκαν οι διατάξεις του 

βασικού νόμου για τις σχολικές εφορίες που αφορούν την εκλογή για την ανάδειξη 

των μελών των σχολικών εφοριών μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2002.  Στον ίδιο νόμο 

για την περίοδο της αναστολής προβλέπεται ότι το Υπουργικό Συμβούλιο αναφορικά 

με δήμο ή σύμπλεγμα διορίζει εννέα νέα μέλη της σχολικής εφορίας, λαμβάνοντας 

υπόψη τα αποτελέσματα των τελευταίων βουλευτικών εκλογών και ύστερα από 

εισήγηση του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού, ο οποίος προηγουμένως 

διαβουλεύεται με τα πολιτικά κόμματα. 
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 Όπως είναι επίσης γνωστό, επειδή την 31η ∆εκεμβρίου 2002 η θητεία των 

προσώπων που διορίστηκαν, με βάση τον πιο πάνω νόμο, έληγε και ταυτόχρονα 

έληγε και η αναστολή της εφαρμογής των διατάξεων της ισχύουσας νομοθεσίας που 

αφορούν τη διεξαγωγή εκλογής για ανάδειξη των νέων μελών των σχολικών εφοριών 

για σχολεία που βρίσκονται σε δήμο, η επιτροπή, κατά πλειοψηφία, αποφάσισε την 

παράταση της θητείας των υπό αναφορά προσώπων, για το λόγο ότι δεν ήταν ακόμα  

έτοιμη να εισηγηθεί μια μόνιμη και πρακτικά εφαρμόσιμη λύση για το όλο θέμα.  

 Επανεξετάζοντας τον πιο πάνω νόμο, η επιτροπή είχε την ευκαιρία να ακούσει 

τις απόψεις τόσο του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού όσο και του Αναπληρωτή 

Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο οποίος δήλωσε ότι ο νόμος που ψηφίστηκε, 

για τους λόγους που αναφέρονται στη σχετική επιστολή του Προέδρου της 

∆ημοκρατίας, είναι αντισυνταγματικός. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού έλαβε υπόψη τη θέση του 

Αναπληρωτή Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς και όλα όσα τέθηκαν 

ενώπιόν της, ομόφωνα αποφάσισε να αποδεχθεί την αναπομπή. 

 Παράλληλα, η επιτροπή, κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των 

κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού 

Κόμματος, καθώς και του βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Γιώργου 

Βαρνάβα και της βουλευτού των Ενωμένων ∆ημοκρατών Ανδρούλας Βασιλείου, 

επαναδιατύπωσε τον αναπεμφθέντα νόμο, ώστε, αντί να παραταθεί η θητεία των 

υφιστάμενων μελών που διορίστηκαν πέρσι, με το Νόμο 145(Ι) του 2001, να 

διοριστούν νέα πρόσωπα από το Υπουργικό Συμβούλιο για την περίοδο μέχρι την 

31η ∆εκεμβρίου 2003 ή μέχρι οποιαδήποτε άλλη προγενέστερη ημερομηνία  

καθοριστεί. 
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 Η πλειοψηφία των πιο πάνω μελών της επιτροπής επισημαίνει ότι θεωρεί την 

απόφασή της αυτή επιβεβλημένη από το γεγονός ότι στο παρόν στάδιο η θητεία των 

μελών των σχολικών εφοριών έχει λήξει, ενώ ακόμα δεν έχουν ξεπεραστεί τα 

προβλήματα που διαπιστώθηκαν για την εφαρμογή του ισχύοντος εκλογικού 

συστήματος.  Επιπρόσθετα, τα ίδια μέλη επισημαίνουν ότι έλαβαν ιδιαίτερα υπόψη τη 

δέσμευση του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού ενώπιον της επιτροπής ότι ο 

διορισμός των μελών των νέων σχολικών εφοριών θα είναι αναλογικός, καθόσον 

αφορά τα αποτελέσματα των τελευταίων βουλευτικών εκλογών, χωρίς βέβαια τούτο 

να σημαίνει ότι θα διοριστούν τα ίδια πρόσωπα που διορίστηκαν και πέρσι. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας 

του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ενώ συμφωνούν με την άμεση ανάγκη κάποιας 

ρύθμισης στο παρόν στάδιο του όλου θέματος, διαφωνούν με την πιο πάνω 

απόφαση της πλειοψηφίας.  Ειδικότερα, υποστήριξαν ότι υπάρχει ενώπιον της 

Βουλής υπαλλακτική πρόταση για μόνιμη επίλυση του όλου θέματος και αυτή 

ευρίσκεται σε σχετική πρόταση νόμου που κατέθεσε ο πρόεδρος της επιτροπής 

Πρόδρομος Προδρόμου, για την οποία έχει κυκλοφορήσει έκθεση της επιτροπής 

στην ολομέλεια του σώματος. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Απλώς να προσθέσω, προτού εγκαταλείψω το βήμα, ότι, εκτός από αυτά που 

αναφέρει η έκθεση, η δική μας θέση, που είχε εκτεθεί και στις προηγούμενες 

συζητήσεις που πρόσφατα είχαμε κάνει, είναι ότι, πρώτον, δε θα πρέπει να είναι 

διοριστικό το σύστημα· μπορούμε να ανταποκριθούμε πλέον στην πολιτική βούληση 

ολόκληρης της Βουλής, για να είναι αιρετές οι σχολικές εφορίες· και κατά δεύτερο 

λόγο, ότι υπάρχει η δυνατότητα να προχωρήσουμε σε θέσπιση νομοθεσίας με την 
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πρόταση νόμου που έχει κατατεθεί και υπήρχαν τουλάχιστον δύο μήνες στη διάθεση 

της Βουλής για να την εξετάσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η κοινοβουλευτική μας ομάδα δέχεται την αναπομπή, την κάνει 

αποδεκτή.  Το ζήτημα των σχολικών εφοριών είναι πολυσυζητημένο ζήτημα.  Με 

πρόταση του ΑΚΕΛ αυτή η Βουλή έχει δεχθεί και θεσμοθετήσει τη διαδικασία των 

αιρετών μελών των σχολικών εφοριών.  Για διάφορους πρακτικούς λόγους δεν 

εφαρμόστηκε και υπήρξε η πρόνοια βάσει της οποίας λειτούργησαν τον περασμένο 

χρόνο οι σχολικές εφορίες.  ∆εν είχε γίνει αναπομπή τότε, ενώ ήταν και τότε 

αντισυνταγματική η πρόνοια για την αναλογία εκπροσώπησης με βάση τις αναλογίες 

των κομμάτων.   

 Εμείς θεωρούμε πως υπάρχει ανάγκη να συνεχίσουν απρόσκοπτα αυτή την 

περίοδο οι σχολικές εφορίες τη λειτουργία τους. και να υπενθυμίσω ότι αυτή τη στιγμή 

δε λειτουργούν.  Έχει ανασταλθεί η λειτουργία των σχολικών εφοριών, με, νομίζω, 

κατανοητά τα συνεπακόλουθα.  Θα ψηφίσουμε την πρόταση νόμου όπως έχει 

κατατεθεί.  Κρατούμε το γεγονός της δέσμευσης του Υπουργού Παιδείας ότι ο 

διορισμός των καινούργιων σχολικών εφοριών για ακόμα ένα χρόνο θα είναι στη 

βάση της ορθής αντιπροσώπευσης των πολιτικών δυνάμεων και παρατάξεων σ’ 

αυτό τον τόπο.  Κάτι το οποίο δε συνέβαινε στο παρελθόν και νομίζω ότι η 

πολυφωνία, όπως λειτούργησε αυτό το χρόνο, έχει αποδείξει ότι μπορεί να βοηθήσει 

στην επιτέλεση πολύ σημαντικού έργου και πρέπει να δεσμευτούμε ότι σε αυτό το 

χρονικό διάστημα θα πρέπει να βρεθεί εκείνος ο τρόπος είτε να λειτουργήσουν ως 
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αιρετές σχολικές εφορίες είτε αυτό που συζητήσαμε, να μεταφερθούν στις τοπικές 

αρχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εμείς έχουμε αποδεχθεί την αναπομπή του νομοσχεδίου και 

ανεπιφύλακτα τασσόμαστε υπέρ του ότι οι σχολικές εφορίες πρέπει να εκλέγονται.  

Πρέπει να διεξαχθούν οι εκλογές βάσει του νόμου ο οποίος ίσχυε μέχρι πρόσφατα, 

πριν ψηφιστεί η νομοθεσία η περασμένη, η οποία έθετε σε μη λειτουργία εκείνη τη 

νομοθεσία.  Όμως, από ό,τι αντιλαμβανόμαστε, η καθυστέρηση η οποία υπήρξε και 

στην επιτροπή Παιδείας, για να συζητηθεί το όλο θέμα, αλλά κυρίως τα τελευταία 

γεγονότα τα οποία προέκυψαν όσον αφορά και το εθνικό θέμα και την ένταξη της 

Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πιστεύω ότι ήταν και αυτά ένας λόγος για τον 

οποίο δε μας δόθηκε η ευκαιρία.   

 Ταυτόχρονα, βλέποντας την αδυναμία της επιτροπής Παιδείας να συζητήσει και 

να εξεύρει άμεση λύση... είναι αυτός βασικά ο λόγος και μάλιστα από τη στιγμή την 

οποία έχουμε ενώπιόν μας τη διεξαγωγή των προεδρικών εκλογών.  Είναι αδύνατο 

αυτή τη στιγμή να αφεθούν τα σχολεία χωρίς σχολικές εφορίες.  Έτσι, ήταν μια 

πρόταση, μπορώ να πω, την οποία ο υπουργός έκανε αποδεκτή στην επιτροπή 

Παιδείας.  Αλλά θα ήθελα να υπογραμμίσω ότι τα λεχθέντα του Υπουργού Παιδείας 

και η δέσμευση ενώπιον της επιτροπής -ότι παρ’ όλον του ότι μέσα στο νομοσχέδιο, 

για να μη θεωρηθεί αντισυνταγματικό, δε συμπεριλήφθηκε το θέμα του τρόπου 

διορισμού- ελπίζουμε ότι αυτή η πτυχή θα τηρηθεί από τον Υπουργό Παιδείας στο 

νέο διορισμό. δηλαδή θα ληφθούν υπόψη τα τελευταία ποσοστά των βουλευτικών 

εκλογών όσον αφορά το θέμα των διορισμών. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αποδεχόμαστε την αναπομπή μόνο για να πούμε ότι την αποδεχόμαστε.  ∆ιότι 

από τα όσα έχουν πει καταλήγοντας τόσο ο συνάδελφος κ. Λαμάρης όσο και ο κ. 

Βαρνάβα, φαίνεται ότι δεν αντιλαμβανόμαστε ότι το πρόβλημα το οποίο υπάρχει στο 

νόμο, τον οποίο είχαν ψηφίσει πριν λίγες μέρες, ήταν, γιατί ουσιαστικά υπήρξε μία 

παρέμβαση από πλευράς της νομοθετικής εξουσίας σε εξουσία άλλη, που είναι η 

εκτελεστική.  

 Ο λόγος για τον οποίο γίνεται αποδεκτή η αναπομπή είναι, γιατί παραβιάζει την 

αρχή της διάκρισης των εξουσιών.  Είχε παρέμβει δηλαδή η νομοθετική εξουσία σε 

αρμοδιότητες της εκτελεστικής εξουσίας και τώρα την ίδια ώρα κάνουμε έκκληση 

στην κυβέρνηση, για να τους πούμε: «Ξέρετε, θα πρέπει να λάβετε υπόψη τις 

αναλογίες των κομμάτων, θα πρέπει να λάβετε το άλφα, το βήτα, το γάμμα υπόψη 

σας», κάνοντας το ίδιο πράγμα το οποίο επιχειρήσαμε να κάνουμε διά νόμου. 

 Πρέπει να γίνει αντιληπτό από όλους ότι πρέπει να σεβόμαστε τουλάχιστον τη 

διάκριση των εξουσιών, όπως αυτή εφαρμόζεται με πολλή αυστηρότητα στο δικό μας 

το σύνταγμα.  Είναι εξουσία του Υπουργικού Συμβουλίου και θα πρέπει να την 

εφαρμόσει.  Εάν θα ακολουθήσει αναλογίες εκπροσώπησης κ.τ.λ., είναι θέμα το 

οποίο θα πρέπει να αποφασίσει η ίδια και δεν μπορούμε εμείς να κάνουμε αναφορά 

σε αυτού του είδους, να δημιουργήσουμε προδεσμεύσεις στην κυβέρνηση.   

 Επιμένω, διότι το πρώτο νομοσχέδιο, όπως είχε κατατεθεί και τροποποιήθηκε 

από τους συναδέλφους, ήταν το Υπουργικό Συμβούλιο να διορίσει τις νέες σχολικές 

εφορίες, χωρίς να υπάρχουν όλες αυτές οι υποχρεώσεις.  Παρόμοιο πράγμα, κύριε 
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Πρόεδρε, είχε γίνει και με έναν άλλο νόμο πιο παλιά -και θα σας τον υπενθυμίσω- 

ήταν ο νόμος 149/88, με τον οποίο είχαν διοριστεί οι παρατηρητές στα συμβούλια 

των ημικρατικών οργανισμών, καθώς επίσης και τα μέλη των συμβουλίων, αφού 

προηγήθηκε η διαβούλευση μεταξύ των κομμάτων.  ∆εν μπορεί να εφαρμοστεί κάτι 

παρόμοιο και να περιμένουμε ότι θα είναι επίσης συνταγματικό.  Όταν δεχόμαστε μια 

αναπομπή, τη δεχόμαστε, γιατί αυτή αναγνωρίζουμε ότι παραβιάζει κάποιες αρχές 

του συντάγματος, οι οποίες πρέπει να γίνονται πρώτα και πάνω από όλα σεβαστές 

από το ίδιο το νομοθετικό σώμα.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ζήτησαν το λόγο... σας παρακαλώ ένα λεπτό.  Ζήτησαν το λόγο ο κ. Φυττής -τα 

λέω με τη σειρά- η κ. Βασιλείου, ο κ. Περδίκης, ο κ. Λιλλήκας, ο κ. Άντρος 

Κυπριανού, ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου, ο κ. Λυσσαρίδης, η κ. Αντιγόνη 

Παπαδοπούλου, ο κ. Ταραμουντάς.  Έσιει άλλον;  Έσιει κανέναν που εν θα μιλήσει;   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Τάκης Χατζηγεωργίου.  Μάλιστα.  

 Λοιπόν να παρακαλέσω πολύ, εφόσον μιλούμε και από τη θέση μας, να 

περιοριστούμε στα ένα-δύο λεπτά.   

 Κύριε Φυττή, παρακαλώ. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε και εμείς έχουμε δεχθεί την αναπομπή, διότι πράγματι, με βάση 

την αναπομπή, έγινε ένα λάθος και δεχόμαστε τώρα να διορίσει ο υπουργός.  ∆ε 

βλέπω το σημείο που λέει ο κ. Ιωνάς, ότι πάλι αντισυνταγματικά θα γίνει.  Απλώς 
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κάναμε μία παράκληση, μία έκκληση, να γίνει αναλογικά, όπως το κάναμε και 

προηγούμενα και το δέχθηκε ο υπουργός.  Απλώς μας είπε ότι κάποιους που δε 

μετείχαν σε κάποιες συνεδρίες δε θα τους ξαναδιορίσει, αλλά δέχθηκε το αναλογικό.  

Τι το πιο καλό δηλαδή σε μια κοινότητα, σε μια πόλη, να είναι αναλογικά των 

κομμάτων των τελευταίων βουλευτικών εκλογών;  Βεβαίως και αυτό είναι άδικο, διότι 

κατά τόπους τα αποτελέσματα των βουλευτικών εκλογών δεν είναι 

αντιπροσωπευτικά, π.χ. σας λέω ότι στην Κερύνεια το ∆ΗΚΟ έβγαλε 35% και του 

βάζει ένα ο υπουργός.   

 Εν πάση περιπτώσει, το θέμα θα λήξει, όταν αποφασίσουμε ότι θα γίνουν 

εκλογές ή θα μεταβιβαστούν στις τοπικές αρχές.  Και αυτό είναι εύκολο, γιατί την 

περασμένη φορά δε δεχθήκαμε να γίνουν εκλογές, φοβούμενοι ότι θα ξοδέψουμε 

£1.500.000, όπως μας είπε ο κ. Λέλλος, εκπρόσωπος της Ένωσης ∆ήμων, που ήρθε 

στην επιτροπή Παιδείας.  Το καλύτερο είναι, όταν γίνονται κοινοτικές ή δημοτικές 

εκλογές, με ένα ξεχωριστό ψηφοδέλτιο, ταυτόχρονα, να ψηφίζουν και για σχολικές 

εφορίες και να λήξει το θέμα.  ∆ε θα υπάρχουν αυτά τα έξοδα.  Να γίνονται εκλογές, 

αλλά μέχρι να γίνουν οι εκλογές, θα συνεχίσει αυτό το σύστημα, το διοριστικό, 

αναλογικό.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Με την άδεια των υπολοίπων, τιμής ένεκεν, να δώσω το λόγο στον 

κ. Λυσσαρίδη. 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή ακόμα το σχέδιο Ανάν δεν έγινε αποδεκτό και επομένως 

ισχύει ακόμα η διάκριση των εξουσιών, είμεθα υποχρεωμένοι να την τηρήσουμε.  Γι’ 

αυτό νομίζω ότι, ναι, πρέπει να υπάρξει διάκριση εξουσιών.  Η Βουλή δεν μπορεί να 
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κάνει εκκλήσεις.  ∆υστυχώς η Βουλή νομοθετεί και, όπως σε αυτή την περίπτωση δεν 

μπορούμε να νομοθετήσουμε, είναι λογική η έκκληση.  Εγώ βεβαίως θα ήμουν 

ευτυχής, εάν η κυβέρνηση με δική της πρωτοβουλία τηρούσε αυτά που ελέχθησαν, 

δηλαδή τις αναλογίες των διαφόρων κομμάτων.  Αλλά δεν μπορεί η Βουλή, δεν 

είμαστε λαϊκό σωματείο που κάνουμε εκκλήσεις.  Η Βουλή αν θα θέλει κάτι, το 

αποφασίζει και το επιμένει και το εφαρμόζει.    

 Γι’ αυτό νομίζω ότι είναι ειλικρινά περιττή η συζήτηση, διότι τι θα πούμε;  Κατά 

πόσο θα μας ακούσει ο υπουργός και θα εφαρμόσει και αν δεν εφαρμόσει, τι 

μπορούμε να κάνουμε;  Τίποτα.  Άρα νομίζω, να μου επιτραπεί να πω, ειλικρινά,  ότι 

η συζήτηση είναι εκ του περισσού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εχόμαστε αυτή την έκκληση του κ. Λυσσαρίδη να προχωρήσουμε;  Θα 

ρωτήσω εάν δεχόμαστε την έκκληση.  Είναι σαφές ότι η αναπομπή γίνεται αποδεκτή 

από όλους.  Θα ρωτήσω εάν εγκρίνεται το κείμενο όπως έχει διαμορφωθεί. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Πρέπει να μιλήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Εγώ δεν είχα πρόθεση να μιλήσω, κύριε Πρόεδρε, αλλά όταν ο συνάδελφος κ. 

Ιωνάς Νικολάου άφησε αιχμές ότι δε σεβόμεθα τις συνταγματικές διατάξεις και ότι δε 

σεβόμεθα την αρχή της διάκρισης των εξουσιών, λυπούμαι να πω ότι πράγματι 

κάπου δε γίνεται σωστή ερμηνεία.  Είναι εμείς που δεχθήκαμε την αναπομπή που 

δεχόμαστε τη διάκριση των εξουσιών.  Και πρέπει να πω ότι επειδή υπήρχε 

κατατεθειμένη και μία πρόταση του συναδέλφου κ. Προδρόμου, την οποία πολλοί 
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από εμάς βρήκαμε πάρα πολύ λογική και είπαμε να συνεχίσουμε, ο κ. Προδρόμου 

είπε ότι δεν είχε υποχρέωση να καταθέσει αυτή την πρόταση.  Και το δέχομαι, αλλά 

έχουμε πρόθεση αρκετοί από εμάς, μετά που θα επανέλθουμε στις εργασίες μας, να 

ετοιμάσουμε και να καταθέσουμε από κοινού, διάφοροι, μία νέα πρόταση νόμου, η 

οποία να προνοεί για εκλογή των εφοριών.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Από τη θέση μου κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, διότι πρέπει να ακουστεί και 

η φωνή της καμήλας. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ποιας; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Της καμήλας, αγαπητέ συνάδελφε, διότι εφαρμόζεται για άλλη μια φορά σε αυτό 

το κοινοβούλιο η γνωστή ιστορία του Χότζα.  Συνεχώς παίρνουμε ή τον κατήφορο ή 

τον ανήφορο, τον ίσιο το δρόμο φαίνεται ότι δυσκολευόμαστε να τον πάρουμε.  ∆ιότι 

είναι ένα από αυτά τα θέματα τα οποία λέμε και ξαναλέμε ότι εκκρεμούν ή 

καταφεύγουμε σε μία συνταγματική εκτροπή ή κάνουμε εκκλήσεις προς την 

κυβέρνηση.   

 Εγώ πιστεύω, κύριε Ιωνά, ότι και οι δύο φέρουμε ευθύνη, και η κυβέρνηση και η 

Βουλή.  ∆εν είναι άμοιρη ευθυνών η κυβέρνηση για τη συνταγματική εκτροπή, γιατί 

την εφάρμοσε για ολόκληρο χρόνο.  Και είναι με τη δική του την πρωτοβουλία ο 

υπουργός που μας είπε στην επιτροπή Παιδείας -που ήμουν παρών, έτυχε να περνώ 
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και ήμουν παρών εκεί πέρα- ότι, ναι, εγώ δεσμεύομαι ότι θα τους βάλω πάλι όπως 

τους είχατε εσείς προτείνει -κακώς τους προτείνατε, εμείς δεν προτείναμε κανέναν, 

πρέπει να πω- τους δικούς σας θα βάλουμε πάλι, εκτός από δύο τρεις οι οποίοι δεν 

κάνουν, δεν είναι καλοί.  Αυτή η νοοτροπία της κομματικής τοποθέτησης χωρίς 

εκλογές είναι ή κατήφορος ή ανήφορος στο μύθο της καμήλας.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να μου επιτρέψετε.  Έτσι ακριβώς υπερασπιζόμαστε και λίγο τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων, διότι στο τέλος θα φκούμε τζιαι καμηλάρηες δαμαί.  Λοιπόν, ε, όχι...  

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Στη Βουλή των Αντιπροσώπων κατατέθηκε πρόταση νόμου και την ενέκρινε η 

Βουλή, για να γίνουν εκλογές και ο λαός να πει ποιους θέλει για τις σχολικές εφορίες.  

Έγιναν τα όσα έγιναν, δεν έγινε κατορθωτό αυτό το πράγμα για διάφορους λόγους, 

δε θέλω να τους επαναλάβω τώρα, και έγινε μία προσπάθεια να διευθετηθεί 

προσωρινά το θέμα.  Για να μη μεμφόμαστε εμείς οι ίδιοι τον εαυτό μας δηλαδή, διότι 

στο τέλος της ημέρας θα δώσουμε και το μήνυμα ότι δεν ξέρουμε είνταν που 

κάμνουμε και ότι το μόνο πράγμα που θέλουν τα κόμματα είναι να τους διορίσουν 

τους αριθμούς που θέλουν.  Αυτό το πράγμα είναι άδικο για όλα τα κόμματα, για να 

είμαστε εντάξει.  Επείγει από όλους, γίνεται αποδεκτή η αρχή της αιρετότητας των 

σχολικών εφοριών και δημιουργήθηκαν κάποιες δυσκολίες. 

 Συγνώμη που κάνω αυτή την παρέμβαση, αλλά θέλω να αποκαταστήσουμε έτσι 

-πώς να το πω- την τιμή των κομμάτων και της Βουλής των Αντιπροσώπων.  

Λοιπόν... 
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ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Αν μου επιτρέπετε, γι’ αυτό που είπατε.  Μια διευκρίνιση απλώς σε αυτό που 

είπατε.  Ότι είναι ακριβώς όπως τα λέτε τα πράγματα και ήταν καλή προαίρεση και 

της Βουλής, αλλά όταν έληξε ο προηγούμενος νόμος, είχε έρθει νομοσχέδιο, το οποίο 

η Βουλή άλλαξε κατά τρόπο αντισυνταγματικό. και υπήρξαν και προειδοποιήσεις.  Να 

βάλουμε και αυτό το κομμάτι μέσα, ότι θα είναι αντισυνταγματικό και ήρθε πίσω 

τώρα.  Εκεί είμαστε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:               

 Βάλτε το, εντάξει.  Εννά πκιάω τη σειρά όπως ήταν προηγούμενα, αφού 

επιμένουμε όλοι να μιλήσουμε.   

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ απλώς θα εξηγήσω ξανά το σημείο του κ. Ιωνά Νικολάου, στο οποίο του 

έγινε κριτική από την κ. Βασιλείου.  Αυτό που έχει πει, κυρία Βασιλείου, ο κ. Ιωνάς 

Νικολάου είναι ότι -ανεξάρτητα τι συνεννοήσεις άτυπες έγιναν εδώ και εκεί- δεν είναι 

σωστό, λέει, τη νομοθετική δέσμευση την αντισυνταγματική που “προσπαθήσαμε” -

διότι δεν το ξέραμε ότι ίσως ήταν αντισυνταγματικό, ας πούμε ότι δεν το ξέραμε- να 

επιβάλουμε στον υπουργό, να θέλουμε με πολιτικό τρόπο να την επιβάλουμε με τις 

τοποθετήσεις μας στην ολομέλεια.  Αυτό γίνεται και δεν μπορούμε να καλούμε τον 

υπουργό για κάτι το οποίο, τουλάχιστον όσον αφορά εικόνα, δεν είναι σωστό.  Από 

την ώρα που δεχόμαστε, όπως είπε και ο κ. Λυσσαρίδης, το διαχωρισμό των 

εξουσιών, εδώ είμαστε νομοθετικά να κάνουμε τη δουλειά μας.  Ας κάνουμε και 

εκκλήσεις.  Ο κ. Νικολάου δεν είπε ότι δε δικαιούμαστε να κάνουμε εκκλήσεις· απλώς 

έχει συνδέσει τη νομοθετική δέσμευση που προσπαθήσαμε να κάνουμε με μια 

προσπάθεια πολιτικής δέσμευσης.  Τίποτε περισσότερο. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Ο ίδιος ο υπουργός το έθεσε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ.  

 Ο κ. Λιλλήκας. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Νομίζω ότι ξεχνούμε το ιστορικό· το έχετε αναφέρει.  Είναι από το 1996.  Είναι 

εδώ και έξι χρόνια που έχει νομοθετήσει αυτή η Βουλή.  ∆εν ευθύνεται το 

κοινοβούλιο, γιατί η κυβέρνηση που είχε την υποχρέωση εφαρμογής του νόμου για 

έξι χρόνια δεν τον εφάρμοσε.  Όποιες και αν ήταν οι πρακτικές δυσκολίες, όφειλε να 

έρθει έγκαιρα στη Βουλή να τις διορθώσει.  Ο κ. Νικολάου και ο κ. Συλλούρης 

καμώνονται ότι δεν καταλαβαίνουν την ουσία του πράγματος.  Και λυπούμαι, γιατί 

φοβούνται ακόμη... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πέστε μας. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Να σας πω.  Φοβούνται ακόμη μήπως αναλάβει η κυβέρνηση έστω ηθική 

δέσμευση.  ∆ιότι η Βουλή δε θέλει να νομοθετήσει για δεύτερη φορά και να επιβληθεί 

νομοθετικά στην κυβέρνηση.  Σε αυτό είμαστε ομόφωνοι.  Κάνουν έκκληση 

συνάδελφοι βουλευτές ή πολιτικές δυνάμεις, για να αναλάβει μια ηθική δέσμευση η 

κυβέρνηση.  Γιατί υπάρχει η ανάγκη αυτής της έκκλησης;  Γιατί δε μας έπεισε αυτή η 

κυβέρνηση ότι σέβεται έστω βασικούς κανόνες αντιπροσώπευσης.  Όπου διόρισε, 

είτε είναι ημικρατικοί οργανισμοί είτε είναι σχολικές εφορίες... 



 93

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε θα τον διακόψω· να τελειώσει.  Συγνώμη. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 ... διόριζε στην τεράστια πλειοψηφία προερχόμενους από το ∆ημοκρατικό 

Συναγερμό.  Γι’  αυτό από όλους τους πολιτικούς χώρους υπάρχει αυτή η ανάγκη της 

αντιπολίτευσης να γίνει έκκληση έστω για ηθική δέσμευση.  Ακόμη φοβάστε και 

αρνείστε την ηθική δέσμευση.  Λυπούμαι να πω ότι το νόημα για μας και η έκκλησή 

μας είναι η κυβέρνηση στους διορισμούς να σεβαστεί -εγώ δε θα πω τα κόμματα- το 

λαό και τις πεποιθήσεις των πολιτών που θα τις εξέφραζαν, αν υπήρχαν εκλογές.  

Αυτό ζητούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μονολεκτικά, κύριε Πρόεδρε, απλώς να πω ότι η έκκληση αυτή είναι αχρείαστη, 

διότι, κύριε Λιλλήκα, αυτό είναι καταγραμμένο στην έκθεση.  Τίποτε περισσότερο. 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Θέμα διαδικασίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θέμα διαδικασίας, παρακαλώ. 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω τη γνώμη ότι εξαντλήθηκε η συζήτηση.  Και το θέμα της 

συνταγματικότητας θίγηκε και το θέμα της διάκρισης των εξουσιών και το θέμα της 

πολιτικής βούλησης της κυβέρνησης, άσχετα με τη συνταγματική υποχρέωσή της ή 

δικαίωμά της να υιοθετήσει αυτό το σύστημα.  Τι συζητούμε παρακάτω, κύριε 

Πρόεδρε; 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εσείς να μου πείτε. 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Έχω τη γνώμη να τελειώνει η συζήτηση και να τεθεί σε ψηφοφορία η έγκριση 

της αναπομπής να τελειώνουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, θεωρώ ότι, ναι, έχει εξαντληθεί η συζήτηση. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θεωρώ ότι έχει εξαντληθεί η συζήτηση, δε θα σας δώσω το λόγο, κύριε 

συνάδελφε.  Λυπούμαι ειλικρινά, διότι ζήτησαν πριν από σας μερικοί και είπα ότι 

εξαντλήθηκε.  ∆εν μπορώ να δώσω σε σας το λόγο.  Σημαίνει να κάμω το γύρο πάλι   

και έκαμα πολλούς γύρους και ζαλίστηκα.   

 Αντιλαμβάνομαι γίνεται δεκτή η αναπομπή ομόφωνα.  ∆ιαμορφώθηκε ένα νέο 

κείμενο.  Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νέου κειμένου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση της ειδικής διάταξης του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 

2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Σχολικών Εφορειών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ του νέου κειμένου όπως έχει επαναδιατυπωθεί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νέο κείμενο, όπως έχει επαναδιατυπωθεί, ψηφίζεται σε νόμο. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ∆ικαιολόγηση ψήφου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, εξηγείστε. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι, δυστυχώς, βλέπουμε μια ανακολουθία 

θέσεων, απόψεων με τα όσα εκφράζουν κάποιοι συνάδελφοι, οι οποίοι μιλούν... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν είναι η δική σας θέση τούτη.   

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Θα πω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τώρα εσείς κρίνετε τους άλλους.  Εξηγώ τη δική μου θέση για το τι ψήφισα, δεν 

κρίνω τους άλλους. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ψήφισα κατ’  αυτόν τον τρόπο, γιατί έκρινα ότι εδώ υπάρχει μια ανακολουθία 

θέσεων και απόψεων οι οποίες εκφράζονται από συνάδελφους και δη από την 

πλευρά του ΑΚΕΛ.  ∆εν μπορεί να εκφράζεται η αναφορά και να γίνεται επίκληση για 

ηθικούς λόγους και για ανακολουθία λόγων τη στιγμή που βλέπουμε κάποιους να 

επικαλούνται την αναλογικότητα και την ίδια στιγμή να γίνεται μέτωπο αποκλεισμού 

των εκ του ∆ημοκρατικού Συναγερμού διορισθέντων από προεδρίες και 

αντιπροεδρίες.  Πού είναι η αναλογικότητα σε αυτό το σημείο;  Γι’  αυτό το λόγο 

ψήφισα κατ’  αυτόν τον τρόπο.   
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 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.  ∆εν είναι δικαιολόγηση ψήφου τούτη, αλλά εν πάση 

περιπτώσει. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ήθελα να πω το δικό μου, για να καταλάβουν κάποιοι πώς μιλούν. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εσμευόμαστε να διορίζουμε και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είπετε το δικό σας. 

 Πάμε παρακάτω.  Το υπ’  αριθμόν 20 θέμα είναι «Ο περί Σχολικών Εφορειών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002», πρόταση νόμου.  Παρακαλώ τον πρόεδρο της 

αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής να διαβάσει την έκθεση.  

 Η παράκλησή μου είναι, αν είναι δυνατό, να μην επαναληφθεί η συζήτηση πάνω 

σε αυτό το ζήτημα που έγινε σε προηγούμενη ολομέλεια. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για την πρόταση νόμου 

που τιτλοφορείται «Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2002» 

Παρόντες:     

 Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης  

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς           Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Ιωνάς Νικολάου     Σοφοκλής Φυττής 

 Θάσος Μιχαηλίδης  Γιώργος Βαρνάβα 
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 Τάκης Χατζηγεωργίου                              Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, 

που κατατέθηκε στη Βουλή από τον πρόεδρό της Πρόδρομο Προδρόμου,  σε 

συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από τις 15 Οκτωβρίου 2002 

μέχρι τις 14 Ιανουαρίου 2003.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού, ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας 

της ∆ημοκρατίας, καθώς και εκπρόσωποι της Συντονιστικής Επιτροπής Σχολικών 

Εφοριών, της Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων Μέσης 

Εκπαίδευσης και της Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων ∆ημοτικής 

Εκπαίδευσης. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής 

νομοθεσίας για τις σχολικές εφορίες, ώστε να εκλέγεται μία σχολική εφορία για κάθε 

σχολείο, στην οποία να συμμετέχει και ο διευθυντής του οικείου σχολείου και το 

δικαίωμα του εκλέγειν και εκλέγεσθαι να το έχουν οι γονείς και οι νόμιμοι κηδεμόνες 

των μαθητών που φοιτούν στο οικείο σχολείο. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία, τα μέλη των 

σχολικών εφοριών αναδεικνύονται με εκλογές οι οποίες διεξάγονται μέσα στο μήνα 

∆εκέμβριο.  Ειδικότερα, προβλέπεται ότι τα μέλη σχολικής εφορίας σχολείων που 

βρίσκονται σε δήμο εκλέγονται με βάση τις σχετικές διατάξεις του περί ∆ήμων Νόμου, 

ενώ αναφορικά με σχολική εφορία σχολείων που βρίσκονται σε κοινότητα 

προβλέπεται ότι η εφορία αυτή απαρτίζεται από τα μέλη του οικείου κοινοτικού 

συμβουλίου.  Σημειώνεται ότι οι υπό αναφορά διατάξεις για την ανάδειξη μελών 

σχολικών εφοριών με εκλογές δεν έχουν ακόμα εφαρμοστεί καθόσον αφορά τα 

σχολεία των δήμων.   



 99

 Όπως είναι επίσης γνωστό, ενώ το ∆εκέμβριο του 2001, σύμφωνα με την 

ισχύουσα νομοθεσία, έπρεπε να διεξαχθούν οι πρώτες εκλογές για την ανάδειξη 

μελών των σχολικών εφοριών, για διάφορους λόγους, κυρίως οικονομικής και 

τεχνικής φύσης, κρίθηκε ότι κατ’ εκείνο το χρόνο δε θα έπρεπε να διεξαχθούν 

εκλογές.  Τελικά, η Βουλή, το Νοέμβριο του 2001, ψήφισε νόμο με τον οποίο 

αναστάλθηκαν προσωρινά, μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου του 2002, οι πρόνοιες της 

ισχύουσας νομοθεσίας που αφορούν τη διεξαγωγή εκλογών για την ανάδειξη των 

μελών των σχολικών εφοριών σε δήμους.  Με βάση τον ίδιο νόμο, για τη χρονική 

περίοδο της αναστολής των εκλογών, διορίστηκαν νέα μέλη σχολικών εφοριών από 

το Υπουργικό Συμβούλιο.   

 Υπενθυμίζεται επίσης ότι στις 19 ∆εκεμβρίου 2002 η Βουλή ψήφισε κατά 

πλειοψηφία πρόταση νόμου σύμφωνα με την οποία η θητεία των μελών που 

διορίστηκαν, σύμφωνα με τα πιο πάνω, παρατείνεται μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 

2003.  Ο νόμος αυτός, όπως είναι γνωστό, αναπέμφθηκε ως αντισυνταγματικός από 

τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και για την αναπομπή αυτή κυκλοφόρησε στην 

ολομέλεια του σώματος σχετική έκθεση της επιτροπής. 

 Υπενθυμίζεται επίσης ότι κατά την ίδια συνεδρία, της 19ης ∆εκεμβρίου 2002, η 

Βουλή ομόφωνα απέρριψε νομοσχέδιο σκοπός του οποίου ήταν τα μέλη των 

σχολικών εφοριών, αντί να εκλέγονται, να διορίζονται από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την υπό συζήτηση πρόταση 

νόμου, ο θεσμός των σχολικών εφοριών αποτελεί μια ιστορική κατάκτηση του 

εκπαιδευτικού συστήματος και έχει καθιερωθεί μέσα από την προσφορά του.  Γι’ 

αυτό το λόγο θα πρέπει να διατηρηθεί και να αναβαθμιστεί, εκσυγχρονιζόμενος και 

προσαρμοζόμενος στις σχολικές ανάγκες, μέσα όμως στα σημερινά κοινωνικά 

δεδομένα.  Ειδικότερα, με την προτεινόμενη ρύθμιση προβλέπονται τα ακόλουθα: 
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1. Επιτυγχάνεται η αποκέντρωση, σύμφωνα με τις σύγχρονες αντιλήψεις, και 

σταδιακά θα καθίσταται δυνατό να δοθούν περισσότερες αρμοδιότητες στις νέες 

σχολικές εφορίες. 

2. Εξασφαλίζεται η εμπλοκή των άμεσα ενδιαφερομένων, των γονέων, στο 

επίπεδο του οικείου σχολείου, με προφανή οφέλη ως προς τα κίνητρα και το 

ενδιαφέρον που αυτοί θα επιδεικνύουν, καθώς και την πρακτική ευκολία στη 

διεκπεραίωση του σχετικού έργου. 

3. Επιτυγχάνεται καλύτερος συντονισμός και ταχύτερη αντιμετώπιση 

προβλημάτων λόγω της συμμετοχής του διευθυντή κάθε σχολείου στην 

αντίστοιχη σχολική εφορία. 

 Όπως επεξηγήθηκε στην επιτροπή από τον πρόεδρό της και εισηγητή της 

πρότασης νόμου Πρόδρομο Προδρόμου, βασικό πλεονέκτημα της προτεινόμενης 

ρύθμισης συνιστά αφενός το γεγονός ότι με αυτή λαμβάνεται υπόψη η μέχρι σήμερα 

πολιτική βούληση αλλά και η ειλημμένη απόφαση για άμεση εκλογή των μελών των 

σχολικών εφοριών και αφετέρου ότι αυτή είναι πρακτικά εφαρμόσιμη, σε αντίθεση με 

την ισχύουσα ρύθμιση, που καθιερώνει ένα σύστημα εκλογής στην εφαρμογή του 

οποίου παρουσιάστηκαν δυσκολίες, οικονομικής και τεχνικής φύσης, οι οποίες μέχρι 

σήμερα δεν κατέστη δυνατό να ξεπεραστούν. 

 Τέλος, όπως επισημάνθηκε από τον εισηγητή, για την επίτευξη της 

αναβάθμισης και του εκσυγχρονισμού των σχολικών εφοριών, στη βάση της νέας 

ρύθμισης που προτείνεται, απαιτούνται δύο βασικές προϋποθέσεις, που εξαρτώνται 

από παράλληλες ενέργειες της κυβέρνησης.  Πρώτον, θα πρέπει να διοργανωθεί από 

το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού κατατοπιστικό σεμινάριο, το οποίο θα 

παρακολουθήσουν όλα τα εκλελεγμένα μέλη των σχολικών εφοριών αμέσως μετά 

την εκλογή τους.  ∆εύτερον, η κυβέρνηση θα πρέπει να μελετήσει ενδελεχώς τα 
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δεδομένα και τα κριτήρια για τον καταρτισμό των πρώτων προϋπολογισμών των 

νέων σχολικών εφοριών.  Επίσης, θα πρέπει στους πρώτους αυτούς 

προϋπολογισμούς να προβλεφθεί μια έκτακτη αύξηση επί της συνολικής δαπάνης ως 

«προικοδότηση» της νέας αποκεντρωμένης λειτουργίας. 

 Σημειώνεται ότι, λαμβάνοντας υπόψη τις σχετικές παρατηρήσεις που έγιναν 

κατά την πρώτη εξέταση της πρότασης νόμου και θέλοντας να βελτιώσει την 

προτεινόμενη ρύθμιση, ο εισηγητής της υπέβαλε αναθεωρημένο κείμενο της 

πρότασης νόμου, το οποίο προνοεί τα ακόλουθα: 

1. Οι ιστορικές σχολικές εφορίες, διατηρώντας το όνομα και το νομικό τους 

καθεστώς, θα συνεχίσουν να υφίστανται ως δευτεροβάθμια σώματα 

συντονισμού και εποπτείας σχολικών εφοριών και τα μέλη τους θα διορίζονται 

από τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού.  Οι εφορίες αυτές θα συνεχίσουν να 

διαχειρίζονται τα τυχόν περιουσιακά τους στοιχεία και θα έχουν συγκεκριμένες 

αρμοδιότητες. 

2. Στις κοινότητες με συνολικό μαθητικό πληθυσμό που δεν υπερβαίνει τους 1000 

θα λειτουργεί μία μόνο σχολική εφορία.  Αν ο πληθυσμός αυτός υπερβαίνει 

τους 1000 μαθητές, θα ιδρύονται δύο σχολικές εφορίες, μία για τα δημοτικά 

σχολεία και μία για τα σχολεία μέσης εκπαίδευσης.  Σ’ αυτές τις σχολικές 

εφορίες θα συμμετέχει και εκπρόσωπος του κοινοτικού συμβουλίου. 

 Η πλειοψηφία των εκπροσώπων της Συντονιστικής Επιτροπής Σχολικών 

Εφοριών που παρευρέθηκαν στην επιτροπή διαφώνησε με τις πρόνοιες της 

πρότασης νόμου, υποστηρίζοντας ότι το διοριστικό σύστημα που εφαρμοζόταν μέχρι 

σήμερα στον τομέα αυτό παρουσιάζει τα λιγότερα μειονεκτήματα σε σχέση με 

οποιοδήποτε άλλο σύστημα.  Ειδικότερα, ανάμεσα σ’ άλλα υποστήριξαν ότι η 

προτεινόμενη ρύθμιση θα οδηγήσει σε υποβάθμιση των σχολικών εφοριών, σε 
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ουσιαστική διάλυση των συνδέσμων γονέων, σε δημιουργία σχολείων δύο ταχυτήτων 

και σε διάλυση των τεχνικών υπηρεσιών κάθε σχολικής εφορίας. 

 Οι εκπρόσωποι των Συνομοσπονδιών Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων 

Μέσης και ∆ημοτικής Εκπαίδευσης συμφώνησαν καταρχήν με τη σκοπούμενη 

ρύθμιση, επισημαίνοντας ότι οι γονείς αναμφίβολα έχουν σωστά κίνητρα για να 

εργαστούν αποτελεσματικά ως μέλη των σχολικών εφοριών.  Όπως υποστήριξαν, η 

άποψή τους αυτή εδράζεται στη διαπίστωση ασύγγνωστης αδιαφορίας ή και 

ακαταλληλότητας σημαντικού αριθμού εφόρων που διορίζονται, γεγονός που έχει 

αρνητική επίδραση στην αποτελεσματική λειτουργία του θεσμού των σχολικών 

εφοριών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας επισημαίνει 

ότι, από το χρόνο της εισαγωγής της ισχύουσας νομοθεσίας για ανάδειξη των μελών 

των σχολικών εφοριών με εκλογές, η Βουλή δεν εγκατέλειψε την αρχή με βάση την 

οποία υιοθετήθηκε το εκλογικό σύστημα, παρά το γεγονός ότι κατά καιρούς 

αποφάσισε την προσωρινή επαναφορά του διοριστικού συστήματος, με μοναδικό 

κάθε φορά σκοπό να δοθεί χρόνος για να υπερπηδηθούν προβλήματα, πρακτικά και 

οικονομικά, που εντοπίστηκαν σε σχέση με την εφαρμογή του εκλογικού συστήματος, 

όπως αυτό ισχύει σήμερα. 

 Ωστόσο, κατά την άποψη της πλειοψηφίας των μελών της επιτροπής 

βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του 

∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 

Γιώργου Βαρνάβα και της βουλευτού των Ενωμένων ∆ημοκρατών Ανδρούλας 

Βασιλείου, παρά το γεγονός ότι μέχρι σήμερα δεν κατέστη δυνατή η εφαρμογή του 

ισχύοντος εκλογικού συστήματος για τους λόγους που αναφέρονται πιο πάνω, δε θα 

πρέπει να ληφθούν βεβιασμένες αποφάσεις για οριστική επίλυση του όλου θέματος.  



 103

Συγκεκριμένα, η πλειοψηφία των μελών της επιτροπής πιστεύει ότι δεν παρασχέθηκε 

αρκετός χρόνος για μελέτη της πρότασης νόμου.  Ως εκ τούτου, δεν κατέστη δυνατό 

να μελετηθούν σε βάθος τόσο η αρχή και η φιλοσοφία του προτεινόμενου, νέου 

εκλογικού συστήματος όσο και οι επιμέρους πρόνοιες της πρότασης νόμου και 

συνεπώς δε διαπιστώθηκε κατά πόσο αυτή η ρύθμιση είναι λειτουργική, εφαρμόσιμη 

και χωρίς ιδιαίτερα προβλήματα.  Για το λόγο αυτό από την αρχή τα μέλη αυτά της 

επιτροπής είχαν ταχθεί υπέρ της αναβολής της προώθησης της πρότασης νόμου 

στην ολομέλεια, ώστε να παρασχεθεί ο απαιτούμενος χρόνος για διεξοδικότερη 

μελέτη της. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας 

του ∆ημοκρατικού Συναγερμού έχουν την άποψη ότι η προτεινόμενη ρύθμιση, σε 

σχέση με οποιοδήποτε άλλο σύστημα έχει μέχρι τώρα προταθεί ή δοκιμαστεί, 

παρουσιάζει τα λιγότερα μειονεκτήματα και ότι δεν παρουσιάζει τα οικονομικά και 

τεχνικά προβλήματα του ισχύοντος συστήματος.  Εξάλλου, με το αναθεωρημένο 

κείμενο της πρότασης νόμου η μετάβαση από το ισχύον καθεστώς, με τις διορισμένες 

σχολικές εφορίες, θα γίνει χωρίς ουσιαστικά προβλήματα, διασφαλίζοντας ομαλή 

συνέχεια.  Επιπρόσθετα, με το νέο σύστημα αναμένεται να δοθεί μια νέα ώθηση 

προς περαιτέρω βελτίωση του θεσμού, αφού εκτιμάται ότι θα ενισχυθεί η 

αποτελεσματικότητα και η αποδοτικότητα των σχολικών εφοριών και ότι αυτές θα 

καταστούν πιο ευέλικτες στην αντιμετώπιση των καθημερινών προβλημάτων των 

σχολείων.  Στη βάση των πιο πάνω και θεωρώντας ότι η προτεινόμενη ρύθμιση 

μελετήθηκε επαρκώς, τα μέλη αυτά της επιτροπής υποστηρίζουν την ψήφιση της 

πρότασης νόμου, όπως έχει αναθεωρηθεί. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, κατά 

πλειοψηφία των μελών της και για τους λόγους που παρατέθηκαν προηγουμένως, 

εισηγείται στη Βουλή την απόρριψη της πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Υπάρχουν ομιλητές ή να προχωρήσουμε; 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Να προχωρήσουμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν δεν υπάρχουν άλλοι, θα ήθελα κάτι να πω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, υπάρχουν και άλλοι.  Αν θα πείτε κάτι, θα πουν και άλλοι. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Ρωτήσατε αν υπάρχουν ομιλητές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ρώτησα και έκοψα κάποιους, δηλαδή με τον τρόπο μου.  Με τον τρόπο μου 

έκοψα κάποιους.  Αν μπορώ να σας κόψω και σας, θα είμαι ευτυχής.  Το δέχεστε; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να μας κόψεις.  Αφού τα είπαμε όλα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ.   

 Καλά, εντάξει.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι; 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Υπάρχουν δύο-τρία πράγματα, να μιλήσω για ένα λεπτό, αν μου επιτρέπετε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχετε δίκαιο ότι πρέπει να είμαστε σύντομοι.  Αλλά, από την 

άλλη, είναι δίκαιο να δοθεί μια αιτιολογία.  Να δώσουμε δύο λεπτά, να μιλήσει ένας 

από κάθε... ∆ύο λεπτά να μιλήσει ο Πρόδρομος για μας, ας απαντήσει ένας, δύο 

λεπτά, από την άλλη... 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 ∆ηλαδή όχι για μας. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Για όλους είπα.  Για όλους, κύριε Πιττοκοπίτη.  Παρ’  όλο που είσαστε μικρότερο 

κόμμα, είπα να πάρετε και εσείς δύο λεπτά. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Μεγαλύτερο κόμμα από εσάς, όπως είστε τώρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Συλλούρη, μην αναλαμβάνετε και την προεδρία στο τέλος.   

 Λοιπόν, κύριε Προδρόμου, αν επιμένετε... παρακαλώ. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω απλώς, επειδή ακούστηκε και σήμερα ότι υπήρξε 

καθυστέρηση, δεν κατάλαβα σε ποιο πράγμα υπήρξε καθυστέρηση.  Το ιστορικό το 

διαβάσαμε και τώρα μόλις, με την εισηγητική έκθεση.  Η Βουλή ψήφισε νόμο, 

θέλοντας εκλογές.  Ο νόμος δεν μπορούσε να εφαρμοστεί, η Βουλή συγκατένευσε, 

επαναφέροντας το διοριστικό σύστημα και αναλαμβάνοντας να δώσει λύση.  Εδώ και 
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περισσότερο από ένα χρόνο, δε δόθηκε λύση.  ∆εν ήρθε κανένα πολιτικό κόμμα, από 

αυτά που θέλουν τις εκλογές, να προτείνει μια λύση.  Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, 

ναι, το Σεπτέμβριο κατέθεσε πρόταση νόμου.  Και επανέλαβα και την προηγούμενη 

φορά ότι δεν καθυστέρησε ούτε η επιτροπή Παιδείας ούτε αυτοί που κατέθεσαν την 

πρόταση νόμου.  Εμείς καταθέσαμε την πρόταση νόμου και είναι εδώ σήμερα για 

εκλογές.  Η Βουλή στην προηγούμενη, στην προ-προηγούμενη συνεδρία ψήφισε 

αντισυνταγματικό διοριστικό νόμο και σήμερα ψήφισε διορθωτικό της 

αντισυνταγματικότητας, εξίσου διοριστικό νόμο.  Επομένως, για μας η πρόκληση 

παραμένει εδώ, εφόσον μιλούμε για εκλογές, έχουμε εδώ την πρόταση σήμερα.  Η 

εισήγησή μας είναι ότι και ο νόμος αυτός, αν ψηφιζόταν σήμερα, μπορούσε να έχει 

μεταβατική διάταξη για να εφαρμοστεί, αφού προηγουμένως ψηφίσαμε διορισμό.  

Αλλά δεν πιστεύω ότι ευσταθεί η δικαιολογία ότι χρειάζεται περαιτέρω μελέτη.  Ήδη 

εγκρίθηκαν αναβολές, δόθηκαν περίπου δύο μήνες και πιστεύω ότι θα έπρεπε 

σήμερα να τοποθετηθούμε.  Εμείς γι’ αυτό επιμένουμε, κύριε Πρόεδρε, όχι γιατί 

θέλουμε να εκβιάσουμε κανέναν ούτε γιατί θέλουμε να απορριφθεί η πρόταση, διότι 

υπάρχει πρόταση για εκλογές.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς καταθέσαμε και ψηφίστηκε πρόταση για να γίνουν εκλογές 

από το 1996.  Οι εκλογές δεν έγιναν, όχι γιατί δεν μπορούσε το Υπουργείο 

Εσωτερικών να τις διεξαγάγει μαζί με τις δημοτικές και τις κοινοτικές εκλογές -και το 

υπογραμμίζω- αλλά γιατί υπήρξε παράκληση από δύο κόμματα να μη διεξαχθούν 

εκείνη τη στιγμή εκλογές για σχολικές εφορίες, για λόγους πρακτικούς και 

οργανωτικούς, τους οποίους σεβαστήκαμε.  Άρα, η πρότασή μας για διεξαγωγή των 
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εκλογών υπάρχει.  Υπάρχει ο νόμος.  Η δική μας πρόταση βρίσκεται μέσα στο νόμο 

που έχει ψηφιστεί.  Άρα συζητούμε αν θα ψηφίσουμε την πρόταση τούτη ή αν θα 

ισχύσει η πρόταση η άλλη.  Και εμείς είμαστε καθαρά υπέρ των εκλογών με την άλλη 

πρόταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Βασιλείου. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή λέχθηκε ότι δεν έγινε καθυστέρηση από πλευράς της 

επιτροπής, ναι, δεν έγινε καθυστέρηση.  Αλλά ταυτόχρονα να επισημάνουμε ότι μία 

τελείως διαφορετική φιλοσοφία για τις εφορίες κατατέθηκε και συζητήθηκε στην 

επιτροπή, μπορώ να πω σε τρεις συνεδριάσεις, με πέντε άλλα θέματα.  Ε, δεν είναι 

αρκετό, κύριε Πρόεδρε.  Είναι κάτι το οποίο ο κ. Προδρόμου δεν καταλαβαίνει, ότι 

εκείνος μπορεί, επειδή το έκανε, να το χώνεψε.  Ε, εμείς δεν το χωνέψαμε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν έχει πει κανένας ότι εμείς οι οποίοι έχουμε υποστηρίξει αυτή 

τη στιγμή, απλώς για ένα χρονικό διάστημα, να γίνει επανάληψη του διορισμού ότι 

είμαστε εναντίον των οποιωνδήποτε εκλογών.  Καταρχάς, ας διαβαστεί στην 

ολομέλεια η έκθεση η προηγούμενη της επιτροπής Παιδείας, όπου εκεί, υπό 

κανονικές συνθήκες, βλέπουμε και όλες τις αντίθετες απόψεις που υπήρξαν και από 

τις δημοτικές αρχές και τις κοινοτικές.  Κυρίως οι δημοτικές αρχές μάς δήλωναν ότι 

δεν ήταν καν έτοιμες να αναλάβουν αυτό το έργο όσον αφορά το θέμα των σχολικών 

εφοριών.  Άρα, ήταν και ένα από τα θέματα για τα οποία υπήρξε πρόβλημα και στην 

επιτροπή Παιδείας.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να προχωρήσουμε.  Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 ∆ιαγραφή του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 ∆ιαγραφή του άρθρου 4Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 ∆ιαγραφή του άρθρου 4∆ του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 8Α.  Άρθρο 

12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 ∆ιαγραφή του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Αντικατάσταση της Ειδικής διάταξης του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 

15. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 15; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Τα άρθρα 1 μέχρι 15 απορρίπτονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Σχολικών Εφορειών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της πρότασης νόμου; 

 ∆εν ψηφίζει ούτε ο Προδρόμου, απ’ ό,τι βλέπω. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς έλεγε εδώ ο κ. ∆ημητρίου να το αναβάλουμε πάλι. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εμείς είμαστε υπέρ των καθαρών λύσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το έχω πιάσει το μήνυμα από μέρες. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους εναντίον, δεκατέσσερις ψήφους υπέρ και τρεις αποχές, η 

πρόταση νόμου απορρίπτεται.   

 Το υπ’ αριθμόν 21 θέμα είναι «Ο περί Πανεπιστημίου Εφαρμοσμένων 

Επιστημών και Τεχνών Νόμος του 2002».  Υπάρχει εισήγηση για αναβολή.  ∆εν 

υπάρχει ένσταση και το θέμα αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 22 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 

Κύπρου Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί  Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος 

 του 2003» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος  Γιώργος Βαρνάβα 

 Ιωνάς Νικολάου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Θάσος Μιχαηλίδης  

 Τάκης Χατζηγεωργίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιάννος Λαμάρης Γιώργος Περδίκης 

 Σοφοκλής Φυττής 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε τον προϋπολογισμό του 

Πανεπιστημίου Κύπρου για το 2003 σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 

Ιανουαρίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
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του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Πανεπιστημίου Κύπρου και του 

Γραφείου Προγραμματισμού.   

 Ο προϋπολογισμός του Πανεπιστημίου Κύπρου για το 2003 προβλέπει έξοδα 

ύψους £31.868.568 και έσοδα του ίδιου ύψους.  Τα προϋπολογιζόμενα έσοδα 

προέρχονται από κυβερνητική χορηγία, που ανέρχεται στο ποσό των £24.138.568, 

από τέλη, δίδακτρα και άλλα δικαιώματα, που ανέρχονται στο ποσό των £6.000.000, 

από εισοδήματα που πηγάζουν από την εκμετάλλευση περιουσίας, που ανέρχονται 

στο ποσό των £140.000, καθώς και από εισφορές, δωρεές και χορηγήματα, που 

ανέρχονται στο ποσό του £1.450.000.   

 Τα προϋπολογιζόμενα έξοδα αναλύονται ως ακολούθως: 

1. Τρέχουσες δαπάνες:  £ 12.183.468 

2. Λειτουργικές δαπάνες:  £   1.409.600 

3. ∆ιαχειριστικά έξοδα:  £   2.342.500 

4. Κεφαλαιουχικές δαπάνες:  £ 14.363.000 

5. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό: £   1.570.000 

          ========= 

 ΣΥΝΟΛΟ:  £  31.868.568 

 Στα πλαίσια της μελέτης του πιο πάνω προϋπολογισμού, η επιτροπή είχε την 

ευκαιρία να ενημερωθεί από τον πρόεδρο του συμβουλίου, τις πρυτανικές αρχές και 

τη διεύθυνση του πανεπιστημίου για το έργο και την προσφορά του, καθώς και για 

την περαιτέρω ανάπτυξή του.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τον  

εκπρόσωπο του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, κατά τον καταρτισμό του 

προϋπολογισμού του πανεπιστημίου για το 2003, καταβλήθηκε προσπάθεια για 

περιορισμό των δαπανών, στα πλαίσια της γενικής πολιτικής που ακολουθείται για 
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τον ευρύτερο δημόσιο τομέα.  Γι’ αυτό και ο φετινός προϋπολογισμός, σε σύγκριση 

με τον προϋπολογισμό του 2002, παρουσιάζει αύξηση κατά £428.805, η οποία 

αφορά τις ετήσιες μισθολογικές προσαυξήσεις του προσωπικού.  Επιπρόσθετα, 

επισημάνθηκε στην επιτροπή ότι στο φετινό προϋπολογισμό δεν έχουν 

συμπεριληφθεί πρόνοιες για τη δημιουργία νέων θέσεων ακαδημαϊκού ή διοικητικού 

προσωπικού ούτε και αυξήσεις στα επιμέρους κονδύλια, οι οποίες, όπως 

συμφωνήθηκε με το Υπουργείο Οικονομικών, θα υποβληθούν με συμπληρωματικό 

προϋπολογισμό, όταν ολοκληρωθεί η σχετική μελέτη.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, υπό το φως όλων των στοιχείων που 

έχουν τεθεί ενώπιόν της και αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του 

προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

κατά νόμο έγκρισή του, με την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, 

όπως αυτό έχει τελικά, από νομοτεχνική άποψη, διαμορφωθεί.         

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού που δεν 

υπερβαίνει τα £31.868.568 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 

2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 

ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο ή άλλο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 
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 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 

Κύπρου Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 23 θέμα είναι «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».  Είναι πρόταση νόμου και είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για την πρόταση νόμου 

που τιτλοφορείται «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας  

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες:     

 Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 

 Ιωνάς Νικολάου           Σοφοκλής Φυττής 

 Θάσος Μιχαηλίδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Τάκης Χατζηγεωργίου    Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, 

την οποία η ίδια κατέθεσε στη Βουλή, σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 

14 Ιανουαρίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις 

τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, καθώς και των 

εκπαιδευτικών οργανώσεων ΟΕΛΜΕΚ, ΟΛΤΕΚ και ΠΟΕ∆.  
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 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας που 

διέπει τη ∆ημόσια Εκπαιδευτική Υπηρεσία, έτσι που η περίοδος αναστολής της 

εφαρμογής του άρθρου 36, που αφορά την υποβολή ετήσιων υπηρεσιακών 

εκθέσεων, να παραταθεί μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2003.   

 Επισημαίνεται ότι η πρόταση νόμου κατατέθηκε ύστερα από συνεννόηση με το 

Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, αφού το τελευταίο ένεκα διαδικαστικών λόγων 

δεν κατέστη δυνατό να καταθέσει σχετικό νομοσχέδιο. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τις υπό αναστολή διατάξεις, για όλους τους 

εκπαιδευτικούς λειτουργούς ετοιμάζονται και υποβάλλονται στην Επιτροπή 

Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας ετήσιες υπηρεσιακές εκθέσεις, σύμφωνα με κανονισμούς 

που διέπουν την ετοιμασία και την υποβολή των εκθέσεων αυτών.  Ωστόσο, τέτοιοι 

κανονισμοί δεν έχουν ακόμη εκδοθεί. 

 Σύμφωνα με όσα κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής τόσο από τους 

εκπροσώπους του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού όσο και από όλους τους 

εκπροσώπους των εκπαιδευτικών οργανώσεων, η ετοιμασία των εν λόγω 

κανονισμών βρίσκεται ήδη σε προχωρημένο στάδιο.  Συγκεκριμένα αναφέρθηκε ότι 

οι διαβουλεύσεις μεταξύ των εμπλεκόμενων πλευρών αποτέλεσμα είχαν την επίτευξη 

συμφωνίας.  Ωστόσο, το όλο θέμα αποφασίστηκε να επανασυζητηθεί στα πλαίσια 

της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (ΜΕΠΕΥ) εξαιτίας 

αντιδράσεων που προκλήθηκαν από την πλευρά των επιθεωρητών, οι οποίοι 

υποστηρίζουν τη θέση ότι το με το νέο σύστημα αξιολόγησης θα μεταβληθεί το 

υπηρεσιακό τους καθεστώς. 

 Από την πλευρά των εκπαιδευτικών οργανώσεων εκφράστηκε δυσαρέσκεια για 

το γεγονός ότι το όλο θέμα καθυστερεί, ενώ αρχικά υπήρξε συμφωνία προώθησής 

του.  
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο. 

 Με την ευκαιρία αυτή η επιτροπή εκφράζει τη δυσαρέσκειά της για το γεγονός 

ότι παρά το χρονικό διάστημα που μεσολάβησε οι κανονισμοί για την αξιολόγηση των 

εκπαιδευτικών δεν έχουν ακόμη καταρτιστεί.  Συναφώς η επιτροπή καλεί ακόμη μια 

φορά τις εμπλεκόμενες πλευρές να εργαστούν δεόντως για την επίσπευση της 

κατάθεσης στη Βουλή των αναγκαίων κανονισμών, ώστε να καταστεί επιτέλους 

δυνατή η εφαρμογή της σχετικής νομοθεσίας, η οποία στοχεύει στην ορθή και δίκαιη 

αξιολόγηση των εκπαιδευτικών, καθώς και στη βελτίωση γενικότερα της 

παρεχόμενης εκπαίδευσης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Παράταση της περιόδου αναστολής της εφαρμογής του άρθρου 36 του βασικού 

νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφισθεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 24 θέμα είναι «Ο περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 

«Θέσεις Προϊσταμένου Τομέα Παιδαγωγικού Ινστιτούτου και Βοηθού ∆ιευθυντή 

Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003».  Η 

έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - Θέσεις 

Προϊσταμένου Τομέα Παιδαγωγικού Ινστιτούτου και Βοηθού ∆ιευθυντή 

Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Ιωνάς Νικολάου Σοφοκλής Φυττής 

 Θάσος Μιχαηλίδης  Γιώργος Βαρνάβα 

 Τάκης Χατζηγεωργίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε τους υπό αναφορά 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Ιανουαρίου 2003.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Παιδείας και Πολιτισμού, καθώς και εκπρόσωποι των εκπαιδευτικών οργανώσεων 

ΟΕΛΜΕΚ, ΟΛΤΕΚ και ΠΟΕ∆. 
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 Με τους κανονισμούς που προτείνονται σκοπείται η τροποποίηση των 

υφιστάμενων σχεδίων υπηρεσίας για τη θέση Προϊσταμένου Τομέα Παιδαγωγικού 

Ινστιτούτου και για τη θέση Βοηθού ∆ιευθυντή Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης, με 

στόχο να εκσυγχρονιστούν και να καταστούν λειτουργικά. 

 Οι εκπρόσωποι της ΠΟΕ∆ συμφώνησαν με το σχέδιο υπηρεσίας της θέσης 

Βοηθού ∆ιευθυντή Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης.  Αντίθετα οι εκπρόσωποι της 

ΟΕΛΜΕΚ διαφώνησαν με το σχέδιο υπηρεσίας που προτείνεται για τη θέση 

Προϊσταμένου Τομέα Παιδαγωγικού Ινστιτούτου, υποστηρίζοντας ότι αυτό δεν έχει 

μελετηθεί επαρκώς, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά την προβλεπόμενη στα απαιτούμενα 

προσόντα αναγνωρισμένη εκπαιδευτική υπηρεσία. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας αποφάσισε 

στο στάδιο αυτό να προωθήσει για έγκριση το μέρος των κανονισμών που 

αναφέρεται στο σχέδιο υπηρεσίας της θέσης Βοηθού ∆ιευθυντή Σχολείων ∆ημοτικής 

Εκπαίδευσης και να αφήσει για περαιτέρω μελέτη το μέρος τους που αφορά το 

σχέδιο υπηρεσίας της θέσης Προϊσταμένου Τομέα Παιδαγωγικού Ινστιτούτου.   

 Με βάση τη θέση της αυτή, η επιτροπή διατύπωσε ανάλογα το κείμενο των υπό 

αναφορά κανονισμών, ώστε αυτό να περιλαμβάνει μόνο το σχέδιο υπηρεσίας της 

θέσης Βοηθού ∆ιευθυντή Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης, για τους οποίους και 

γίνεται ομόφωνα εισήγηση στη Βουλή για έγκριση, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τους, 

ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - Θέση 

Βοηθού ∆ιευθυντή Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 2003». 

 Παράλληλα με την πιο πάνω θέση της η επιτροπή, υπό το φως των 

επιφυλάξεων που έχουν εκφρασθεί, αναμένει από το αρμόδιο υπουργείο να 
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επανεξετάσει το σχέδιο υπηρεσίας της θέσης Προϊσταμένου Τομέα Παιδαγωγικού 

Ινστιτούτου και να επανέλθει με κατάθεση στη Βουλή σχετικών κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Θέλω να πω ότι εγκρίθηκε μέρος των κανονισμών αυτών και ότι το υπόλοιπο 

μέρος αποσύρεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 25 θέμα, «Ο περί της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την 

Προάσπιση των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και Θεμελιωδών Ελευθεριών (∆έκατο 

Τρίτο Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την Προάσπιση των 

Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και Θεμελιωδών Ελευθεριών (∆έκατο Τρίτο 

Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Αναστασιάδης, πρόεδρος Άντρος Κυπριανού 

 Ελένη Θεοχάρους  Μάρκος Κυπριανού 

 Τάκης Χατζηγεωργίου Αντιγόνη Παπαδόπουλου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Ιανουαρίου 2003.  Στη συνεδρίαση 

αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Εξωτερικών και 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, καθώς και εκπρόσωπος του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση του δέκατου τρίτου 

πρωτοκόλλου της Σύμβασης για την Προάσπιση των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και 

Θεμελιωδών Ελευθεριών, το οποίο η Κυπριακή ∆ημοκρατία υπέγραψε με βάση την 

απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 55.466 και ημερομηνία 24 Απριλίου 

2002. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από την 

εκπρόσωπο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, καθώς και την 

εισηγητική και αιτιολογική έκθεση που συνοδεύουν το νομοσχέδιο αυτό, το υπό 

επικύρωση πρωτόκολλο αποσκοπεί στην κατάργηση της θανατικής ποινής υπό όλες 

τις περιστάσεις, ακόμη και σε καιρό πολέμου ή επικείμενης απειλής πολέμου, 

ενισχύοντας έτσι την προστασία του δικαιώματος ζωής, το οποίο διασφαλίζεται με τη 

Σύμβαση για την Προάσπιση των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και Θεμελιωδών 

Ελευθεριών, την οποία η Κύπρος έχει κυρώσει με το Νόμο Αρ. 39 του 1962.  

Περαιτέρω η ίδια εκπρόσωπος διευκρίνισε ότι η εσωτερική νομοθεσία έχει ήδη 

εναρμονιστεί με τις πρόνοιες του υπό επικύρωση πρωτοκόλλου με σχετικές 

τροποποιήσεις του Ποινικού Κώδικα και του Στρατιωτικού Ποινικού Κώδικα. 

 Το δέκατο τρίτο πρωτόκολλο, σε συνδυασμό με το έκτο πρωτόκολλο της 

Ευρωπαϊκής Σύμβασης για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα, το οποίο αφορά την 

κατάργηση της θανατικής ποινής σε καιρό ειρήνης και το οποίο η Κύπρος έχει 

κυρώσει με το Νόμο Αρ. 11 (ΙΙΙ) του 1999, σηματοδοτεί την τυπική ολοκλήρωση της 

μακρόχρονης και πρωτοποριακής για το διεθνές δίκαιο προσπάθειας του Συμβουλίου 

της Ευρώπης για την πλήρη κατάργηση της θανατικής ποινής στην ευρωπαϊκή 

ήπειρο. 
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 Η επιψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου από τη Βουλή απαιτείται για την 

κατά νόμο κύρωση του πιο πάνω πρωτοκόλλου, με βάση το άρθρο 169(2) του 

Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση του πρωτοκόλλου στο 

οποίο αυτό αναφέρεται, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο 

περί της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την Προάσπιση των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων 

και Θεμελιωδών Ελευθεριών (∆έκατο Τρίτο Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) Νόμος του 

2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση του Πρωτοκόλλου.  Άρθρο 3.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την 

Προάσπιση των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και Θεμελιωδών Ελευθεριών (∆έκατο 

Τρίτο Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 26 θέμα είναι «Ο περί Αποδείξεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2002» και υπάρχει εισήγηση για αναβολή. 

 Ναι, κύριε ∆ημητρίου. 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 ∆εν ενίσταμαι, επειδή υπάρχει και εισήγηση και υπάρχει και συνεννόηση 

διακομματικής στην αναβολή... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα είναι από εσάς η εισήγηση. 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 ... απλώς ήθελα να πω ότι η επιτροπή αδημονεί εδώ και αρκετό καιρό να 

προωθήσει σε ψήφιση αυτό το νόμο, για τον οποίο γίνεται και από επαΐοντες και από 

μη τόση συζήτηση ως προς τη σημασία του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Συλλούρη, η επιτροπή αδημονεί... Αναβάλλεται το θέμα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι γεγονός ότι παρ’ όλη τη δική μας αδημονία από πολλά 

χρόνια, η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα, για διάφορους λόγους, ζήτησε την 

αναβολή. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κατανοητό από όλες τις ομάδες. 

 Το υπ’ αριθμόν 27 θέμα είναι «Ο περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων 

Ουσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και είναι εξ αναβολής. 

 Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζητούμε πάλι αναβολή και εμείς τουλάχιστο δεσμευόμαστε ότι 

θα είμαστε έτοιμοι για την επόμενη συνεδρία.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Γίνεται δεκτή η αναβολή και το υπ’ αριθμόν 27 θέμα αναβάλλεται για την 

επόμενη συνεδρία. 

 Το υπ’ αριθμόν 28 θέμα είναι «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 

2) Νόμος του 2002».  Είναι πρόταση νόμου και είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου 

που τιτλοφορείται «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2002» 

Παρόντες: 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου, πρόεδρος Άγις Αγαπίου 

 Ιωνάς Νικολάου Νίκος Κλεάνθους 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Ζαχαρίας Κουλίας 

 Μαρία Κυριακού Χρίστος Κληρίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε την υπό αναφορά πρόταση 

νόμου σε μεγάλο αριθμό συνεδριάσεών της που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό 

διάστημα από τον Απρίλιο του 2002 μέχρι τον Ιανουάριο του 2003.  Στις 
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συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι των Υπουργείων 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Κεντρικής Τράπεζας της 

Κύπρου, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, του Συνδέσμου Εμπορικών Τραπεζών και του 

Γραφείου του Εφόρου Συνεργατικών Εταιρειών και Συνεργατικής Ανάπτυξης. 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, κ. Χρίστο Κληρίδη, σκοπός της 

είναι η ριζική αντιμετώπιση της έκδοσης επιταγών χωρίς αντίκρισμα, ενέργεια που 

έχει ως αποτέλεσμα από τη μια τις δυσχέρειες στις συναλλαγές και την ομαλή 

λειτουργία της οικονομίας στο σύνολό της και από την άλλη την επιβάρυνση των 

κυπριακών δικαστηρίων με πολλές υποθέσεις που αφορούν ακάλυπτες επιταγές. 

 Ειδικότερα, με την υπό αναφορά πρόταση νόμου σκοπούνται τα ακόλουθα: 

1. Η κατάργηση της πρόνοιας της περιόδου των επτά ημερών από την 

παρουσίαση της επιταγής ως προϋπόθεσης διάπραξης του ποινικού 

αδικήματος της έκδοσης ακάλυπτης επιταγής. 

2. Η κατάργηση της υπεράσπισης της “εύλογης αιτίας” στην περίπτωση που ο 

εκδότης της δώσει οδηγίες να σταματήσει η πληρωμή της επιταγής. 

3. Η ποινικοποίηση οποιασδήποτε πράξης του εκδότη αποσκοπεί στη μη 

εξόφληση επιταγής για οποιοδήποτε λόγο. 

4. Να καταστεί μαχητό τεκμήριο το αληθές του περιεχομένου της σφραγίδας και 

της σημείωσης της τράπεζας επί της επιταγής.   

5. Η κατάργηση της υπεράσπισης ότι δεν προκύπτει αγώγιμο δικαίωμα κατά την 

έκδοση επιταγής ή ότι η επιταγή αποσκοπεί στην εξόφληση χρέους που 

σχετίζεται με ανήθικη ή παράνομη συναλλαγή. 

 Με τις πρόνοιες του υπό αναφορά σχεδίου νόμου συμφώνησαν οι εκπρόσωποι 

του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, νοουμένου ότι θα διατηρηθεί 
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η προθεσμία των επτά ημερών για παρουσίαση επιταγής προς πληρωμή ως 

απαραίτητης προϋπόθεσης για την διάπραξη του ποινικού αδικήματος της έκδοσης 

ακάλυπτης επιταγής, καθώς και οι εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ και του 

Συνδέσμου Εμπορικών Τραπεζών.  

 Οι εκπρόσωποι της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου τόσο προφορικά όσο και 

σε σχετικό σημείωμα που απέστειλαν στην επιτροπή εισηγούνται τη μη προώθηση 

της υπό αναφορά πρότασης νόμου, ώστε να δοθεί πρώτα χρόνος για εισαγωγή και 

λειτουργία στις αρχές του 2003 του Κεντρικού Αρχείου Πληροφοριών που ετοίμασε η 

ίδια μετά από εισήγηση της Βουλής.  Το εν λόγω αρχείο αναμένεται να αποβεί 

καταλυτικό για την εξάλειψη του φαινομένου της έκδοσης ακάλυπτων επιταγών, αφού 

με βάση τις οδηγίες για τη λειτουργία του η έκδοση τριών ακάλυπτων επιταγών ή 

επιταγών για ποσό πέραν των χιλίων λιρών θα συνεπάγεται για τον εκδότη της την 

άμεση αφαίρεση της κατοχής και χρήσης βιβλιαρίου επιταγών και τη στέρηση του 

δικαιώματος απόκτησης νέου βιβλιαρίου για πέντε χρόνια τουλάχιστον.  Το Κεντρικό 

Αρχείο Πληροφοριών θα λειτουργεί στη βάση κοινών οδηγιών της Κεντρικής 

Τράπεζας και του Εφόρου Συνεργατικών Εταιρειών και Συνεργατικής ανάπτυξης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 

κατατέθηκαν ενώπιόν της, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο της υπό 

αναφορά πρότασης νόμου, όπως αυτή έχει τελικά διαμορφωθεί ως ακολούθως: 

1. Παρέχεται η δυνατότητα πληρωμής επιταγής εντός δεκαπέντε ημερών από την 

παρουσίασή της στην τράπεζα για σκοπούς πληρωμής, αντί επτά ημερών που 

ισχύουν σήμερα, και αυτό για διευκόλυνση των συναλλαγών. 

2. Αυξάνονται οι ποινές της φυλάκισης και του προστίμου για έκδοση ακάλυπτων 

επιταγών από δύο χρόνια φυλάκιση και χίλιες πεντακόσιες λίρες πρόστιμο σε 

τρία χρόνια φυλάκιση και πέντε χιλιάδες λίρες πρόστιμο αντίστοιχα. 
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3. ∆ιατηρείται η υπεράσπιση της “εύλογης αιτίας” ως λόγος για τη μη εξόφληση 

επιταγής, νοουμένου ότι κατατίθενται γραπτώς στην τράπεζα που πληρώνει ο 

λόγος ή οι λόγοι της μη εξόφλησης.   

 Με την πρόνοια αυτή διαφώνησαν ο πρόεδρος της επιτροπής και τα μέλη της 

βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς 

και ο εισηγητής της πρότασης νόμου, οι οποίοι εισηγούνται τη διαγραφή της 

υπεράσπισης της “εύλογης αιτίας”. 

4. Τροποποιείται ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Ποινικού Κώδικα 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. ∆ημητρίου. 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η επιτροπή συμφώνησε, όπως βλέπετε και στην έκθεση, 

ομόφωνα να προωθήσει για ψήφιση αυτή την πρόταση.  Υπάρχει μια ασυνταξία, που 

υπήρχε και στον παλιό νόμο, στο 305Α(3) και όταν θα έρθει η κατάλληλη ώρα... Ή να 

το πω από τώρα, για να ψηφιστεί... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω να το πείτε από τώρα, κύριε ∆ημητρίου. 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Μάλιστα.  Οι δύο γραμμές που υπάρχουν, «Η τράπεζα επί της οποίας εκδίδεται 

η επιταγή σε κάθε περίπτωση κατά την οποία την επιστρέφει απλήρωτη» δεν έχουν 

καλή σύνταξη.  Και εισηγούμαι -και έχω προτείνει και στους άλλους συναδέλφους την 

εισήγησή μου και είναι αποδεκτή εκ πρώτης όψεως, νομίζω- «...σε κάθε περίπτωση 
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επιστροφής απλήρωτης επιταγής, η τράπεζα επί της οποίας αυτή εκδόθηκε οφείλει 

ενυπογράφως...»  κ.λπ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 “Υπό τις οποίας”; 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 “Επί της οποίας”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 “Η τράπεζα επί της οποίας..»; 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 “Επί της οποίας”.  Έτσι είναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει. 

 Ναι, κύριε Κληρίδη. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτή είναι μια πρόταση νόμου την οποία είχα υποβάλει εδώ και 

αρκετούς μήνες, για να βελτιωθεί η κάκιστη εικόνα η οποία παρατηρείται στην 

κυπριακή οικονομία, από τις ακάλυπτες επιταγές και τα προβλήματα τα οποία 

δημιουργούνται.  Παρ’ όλον ότι υπήρξαν διαφοροποιήσεις στο στάδιο της επιτροπής 

της αρχικής πρότασης, θα ψηφίσω την πρόταση νόμου όπως τροποποιήθηκε από 

την επιτροπή Νομικών.  Θα ήθελα να επισημάνω απλώς ότι η βασική διαφορά από 

την αρχική πρόταση νόμου είναι ότι δεν καταργεί την υπεράσπιση της ευλόγου αιτίας 

για σκοπούς ποινικού δικαίου.  Εξακολουθεί να υφίσταται αυτή η υπεράσπιση, όμως 

ως συμβιβαστική φόρμουλα έγινε η εισήγηση να τηρούνται κάποιες προϋποθέσεις, 

για να μπορεί κάποιος να επικαλεστεί αυτή την υπεράσπιση.   
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 Και συγκεκριμένα, θα πρέπει εκείνος ο οποίος σταματά μία επιταγή να δίδει 

στην τράπεζα εκ των προτέρων τους λόγους, συγκεκριμένα και ενυπογράφως, για 

τους οποίους σταματά την επιταγή, έτσι που να μην υπάρχει δυνατότητα εκ των 

υστέρων να προβάλλει όποιους λόγους ήθελε στο στάδιο του δικαστηρίου.  Να 

δεσμεύεται δηλαδή με τους λόγους για τους οποίους σταμάτησε την επιταγή, 

δίδοντάς τους γραπτώς.  Και επιπρόσθετα, βάζοντας αυτό το επιπρόσθετο κριτήριο, 

να αποφευχθεί το σταμάτημα της επιταγής από κακόπιστα άτομα, τα οποία, χωρίς να 

δίδουν ουσιαστικά λόγο γιατί τη σταματούν, το πράττουν τούτο.  Επαναλαμβάνω, δεν 

είναι πλήρως συνταυτισμένη με την αρχική πρόταση νόμου.  Ελπίζω ότι στο μέλλον, 

αν δε λειτουργήσει σωστά και αυτή η τροποποίηση, θα επανέλθουμε και επιτέλους να 

καταργήσουμε την υπεράσπιση της εύλογης αιτίας. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγαπίου. 

Α. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, με την άδειά σας, πρέπει να πω ότι όταν 

κατατέθηκε στην αρμόδια επιτροπή Νομικών η πρόταση νόμου του κ. Κληρίδη, 

θεωρήθηκε, από τα στοιχεία που είχαμε ενώπιόν μας, ότι ήταν ένα πολύ μεγάλο και 

τεράστιο πρόβλημα.  Κλήθηκε η Κεντρική Τράπεζα, η οποία έχει την αρμοδιότητα να 

ελέγχει αυτά τα θέματα, και από τα στοιχεία τα οποία μας παρουσίασε στην επιτροπή 

μάς είπε ότι μόνο 1,6% των επιταγών που εκδίδονται ετησίως είναι εκείνες που σε 

πρώτη ζήτηση είναι οι προβληματικές επιταγές.  Αλλά στο τέλος μόνο το 0,5% του 

συνολικού αριθμού των επιταγών είναι εκείνες που δημιουργούν το πραγματικό 

πρόβλημα.  Παρά ταύτα, η επιτροπή Νομικών θεώρησε ότι, έστω και με αυτό το 

μικρό ποσοστό επιταγών, που στο τέλος είναι οι προβληματικές επιταγές, έπρεπε να 
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πάρει κάποια μέτρα, για να σταματήσει και αυτό το μικρό ποσοστό.  Και το 

αποτέλεσμα αυτής της προσπάθειας και αυτής της συνεργασίας είναι η πρόταση 

νόμου, όπως έχει τελικά τροποποιηθεί και διαμορφωθεί, και είναι ενώπιον της 

ολομέλειας για συζήτηση και ψήφιση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ταραμουντάς. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Από το 1986 ο νομοθέτης καταβάλλει προσπάθεια, ούτως ώστε να ρυθμίσει το 

θέμα των ακάλυπτων επιταγών.  Θα έλεγα ότι από το 1986 μέχρι σήμερα έχουν 

αποδώσει αυτά τα μέτρα σε σημαντικό βαθμό, αλλά θα τροποποιήσω ή θα 

διαφοροποιήσω τα ποσοστά τα οποία ανάφερε ο κ. Αγαπίου, για να αναφέρω ότι τo 

ποσό των ακάλυπτων επιταγών για πέρσι είχε ανέλθει σε £239.000.000.  Άρα το 

ποσοστό 0,5% ή 1,2% δε λέει τίποτε, αλλά τα £239.000.000 ακάλυπτων επιταγών 

λένε πολλά.  

 Γι’ αυτό κρίναμε ως επιτροπή ότι έπρεπε να προχωρήσουμε περαιτέρω, ούτως 

ώστε να αυξηθούν οι ποινές, να γίνουν αυστηρότερες, να διευκολύνουμε τον τρόπο 

απόδειξης των ακάλυπτων επιταγών ενώπιον των δικαστηρίων από μέρους των 

παραπονουμένων, γιατί ήταν ένα σημαντικό στοιχείο, το οποίο εμπόδιζε τους 

παραπονούμενους από του να αποδείξουν τις υποθέσεις τους ενώπιον του 

δικαστηρίου.   

 Το θέμα όμως, κύριε Πρόεδρε, δε μένει εκεί.  Ο νόμος, ως έχει σήμερα, είναι 

πολύ πιο αυστηρός από ό,τι οι οδηγίες της Κεντρικής Τράπεζας πλέον που αφορούν 

τις ακάλυπτες επιταγές.  Η ακάλυπτη επιταγή -και θέλω να το πω από το βήμα της 
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Βουλής- κύριε Πρόεδρε...  Καταργείται πλέον η επιταγή ως είχε σήμερα, η επιταγή 

όπως την ξέραμε, ως μέσο επί πιστώσει συναλλαγής, που κάλυπτε μάλιστα το 56% 

των συναλλαγών που διενεργούνται στην Κύπρο.  Καταργείται.  Εγώ λέω με τις 

οδηγίες της Κεντρικής Τράπεζας, όχι με το νόμο.  Το νόμο θα τον ψηφίσουμε σήμερα 

και δεν έχει καμία σχέση με τις οδηγίες της Κεντρικής.  Οι οδηγίες της Κεντρικής 

καταργούν την επιταγή ως μέσο επί πιστώσει συναλλαγής πλέον και πρέπει αυτό να 

γίνει κατανοητό από όλους.  Αυτός ο οποίος δε θα κατανοήσει αυτή τη μικρή αλήθεια, 

κύριε Πρόεδρε, και θα εκδώσει επιταγή πέραν των £1.000, η οποία θα επιστραφεί, 

τότε θα γραφτεί στο Κεντρικό Αρχείο Πληροφοριών, δηλαδή μπαίνει μέσα στο black 

list το λεγόμενο, του αφαιρούν το βιβλιάριο επιταγών για τρία χρόνια, όχι για πέντε εν 

πάση περιπτώσει -τροποποιήθηκε και αυτό- και επιπλέον θα μείνει εκεί για τρία 

χρόνια.  Αντιλαμβάνεστε αυτή η δημόσια διαπόμπευση τι σημαίνει πλέον για έναν 

άνθρωπο ο οποίος εκδίδει μια επιταγή χιλίων λιρών και δεν τιμάται. 

 Επιπλέον, αυτός ο οποίος εκδίδει μεταχρονολογημένη επιταγή πρέπει να έχει 

υπόψη του ότι η επιταγή μπορεί να παρουσιαστεί για πληρωμή οποιαδήποτε 

ημερομηνία μετά την έκδοσή της.  ∆εν είναι πλέον ανάγκη εγώ που κρατώ την 

επιταγή να περιμένω να καταστεί πληρωτέα.  Αν μία επιταγή εκδοθεί σήμερα και είναι 

πληρωτέα, κύριε Πρόεδρε, την 31η του Γενάρη του 2003, αυτός που την 

παραλαμβάνει δικαιούται αύριο το πρωί, ανεξάρτητα από ημερομηνία... 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Μα δεν είναι με βάση αυτό το νόμο που... 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε...  Εντάξει, κύριε ∆ημητρίου.  Τα γνωρίζω και έχω πει ότι είναι 

βάσει των οδηγιών.  ∆εν έχω πει... Είχα πει, ξεχάστε το νόμο.  Και το 

επαναλαμβάνω: Ξεχάστε το νόμο και δέστε τις οδηγίες.  Πού οδηγούμαστε, κύριε 
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Πρόεδρε;  Πού θα οδηγηθούμε;  Σε αναρχία στην αγορά.  Θα δούμε πολλούς οι 

οποίοι θα μαυροπινακιστούν, θα τους αφαιρεθεί  το βιβλιάριο των επιταγών και για 

τρία χρόνια δε θα έχουν δικαίωμα να πάρουν άλλο.  Γιατί;  Γιατί κρίθηκε από την 

Κεντρική Τράπεζα ότι θα πρέπει, κατ’ αντίθεση με το νόμο τον οποίο ψηφίζουμε 

σήμερα, να εισαχθούν κάποιες πρόνοιες. 

 Ο κ. Κληρίδης μίλησε για υπεράσπιση.  Αν εκδώσει επιταγή ο κ. Κληρίδης η 

οποία δε θα τιμηθεί, έχει μόνο στο δικαστήριο υπεράσπιση.  Μόνο στο δικαστήριο.  

Στην Κεντρική Τράπεζα δεν έχει.  Θα μπει στο Κεντρικό Αρχείο Πληροφοριών, θα 

μαυροπινακιστεί, ανεξάρτητα αν έχει ή δεν έχει υπεράσπιση.  Και αν οδηγηθεί στο 

δικαστήριο, εκεί θα αθωωθεί, αλλά θα μείνει μαυροπινακισμένος στο Κεντρικό Αρχείο 

Πληροφοριών.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συντομεύσετε, κύριε συνάδελφε, διότι είναι από τη θέση σας που μιλάτε και έχει 

πέντε - έξι λεπτά που μιλάτε. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή είναι θέμα το οποίο θα απασχολήσει την αγορά και 

επειδή θα προκαλέσει αναρχία, δράττομαι απλά της ευκαιρίας να αναφέρω αυτές τις 

μικρές αλήθειες και σαν οδηγίες σε αυτούς που μας ακούν.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Πάντως εγώ πήρα την οδηγία από καιρό και δεν έχω βιβλιάριο 

ποτέ μου και δεν εκδίδω επιταγές. 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 



 131

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δε θα είμαι εκτός θέματος, όπως ήταν ο συνάδελφος ο 

Χριστόδουλος, γιατί αυτά που ανέφερε αφορούν κάτι άλλο που έγινε από κάποια 

άλλη υπηρεσία.   

 Εκείνο που θα πω είναι ότι ο κόσμος, με βάση αυτή τη νομοθεσία που 

ψηφίζουμε σήμερα, πρέπει να ξέρει ότι καθίσταται πιο εύκολη η φυλάκισή του και ότι 

η φυλάκισή του αυξάνεται από ό,τι ήταν προηγουμένως.  Ταυτόχρονα, εκείνο το 

οποίο πρέπει να πούμε είναι ότι η κυβέρνηση είχε υποχρέωση να μελετήσει τα αίτια 

και τους λόγους που οδηγούν στον όγκο χρηματικού ποσού, αλλά και επιταγών που 

κυκλοφορούν ακάλυπτες.  Εδώ έπρεπε να σταθεί η κυβέρνηση. 

 Το τρίτο σημείο το οποίο ήθελα να πω είναι ότι στο 305Α (6) έχει παραλειφθεί 

μια λέξη, η οποία πρέπει να συμπληρωθεί, για να καλύπτει όλες τις περιπτώσεις.   

Στην τρίτη γραμμή, εκεί που λέει, «σχετίζεται με συναλλαγή» πρέπει να προστεθεί  η 

φράση «“ή πράξη” η οποία αντίκειται στα χρηστά ήθη ή σε οποιοδήποτε νόμο». 

 Επειδή έχω αντιληφθεί τι θα πουν οι συνάδελφοί μου, θα πω ότι ο λόγος που 

ανέφερα ότι είναι πιο εύκολη η φυλάκιση, είναι, γιατί τώρα δημιουργούνται 

διαδικασίες πώς να ασκήσει το δικαίωμα της υπεράσπισής του και σε ποια σημεία 

υπάρχει υπεράσπιση.  Αυτά είναι περιορισμένα και γι’ αυτό δίνουν λιγότερες 

δυνατότητες στον εκδότη της επιταγής να έχει χρόνο, όταν τον πάρουν στο 

δικαστήριο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:   

 Είναι τούτο που έλεγε και ο Χριστόδουλος, δηλαδή. 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, είμαι υποχρεωμένος να κάμω μια διευκρίνιση.  ∆ε μιλούμε και 

λέμε ότι καθίσταται πιο εύκολη η φυλάκιση του εκδότη επιταγής η οποία είναι 

ακάλυπτη για οποιοδήποτε λόγο και μάλιστα ειδικότερα για λόγους τους οποίους 

μπορεί να σκέφτηκε ή με τη φαντασία του ή άλλως πως, μεταγενέστερα.  ∆ηλαδή, για 

να αποφύγει να τιμήσει την επιταγή. 

 Με τη συγκεκριμένη προτεινόμενη τροποποίηση του νόμου επιδιώκουμε, αν 

υπάρχει κάποιος λόγος για τον οποίο δεν έπρεπε να τιμηθεί η επιταγή, αυτός να 

δηλώνεται κατά το χρόνο κατά τον οποίο σταματά η πληρωμή της επιταγής.  Όχι, για 

να σκέφτεται κάποιος καταχρηστικά, κατά τη δική μου άποψη.  ∆ιότι ουσιαστικά 

εκείνο το οποίο επιτυγχάναμε με την προηγούμενη νομοθεσία ήταν να γίνεται 

κατάχρηση των προνοιών του νόμου σε βάρος των εμπορικών συναλλαγών.  Αυτό 

θέλουμε να ρυθμίσουμε και δεν μπορούμε να λέμε ότι καθίσταται πιο εύκολη η 

φυλάκιση κάποιου ο οποίος παρανομεί.  Όχι, κύριε, αν παρανομείς, θα πηγαίνεις 

φυλακή.  Αυτό είναι.  Είναι βασική αρχή. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Με μόνο μία λέξη, κύριε Πρόεδρε.  Εγώ δεν είπα το αντίθετο.  Εγώ είπα ότι αυτό 

το οποίο ήξερε ο κόσμος και έκαμνε, όταν τον έπαιρναν δικαστήριο, πρέπει να το 

ξεχάσει.  Αλλά πρέπει να του το πούμε να το ξέρει.  Έχουμε την υποχρέωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, για να τροποποιηθεί ο νόμος, να προχωρήσουμε παρακάτω στη 

δεύτερη ανάγνωση, σας παρακαλώ. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Με τη συμπλήρωση της λέξης που είπα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, ναι.  Με τη λέξη που ανέφερε ο κ. Γεωργίου. 
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 Λοιπόν, παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.   

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 305Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:   

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

 ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

  Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

  Τα θέματα με τους αριθμούς 29, 31 και 32 έχουν κοινή έκθεση.  Τα θέματα είναι 

«Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση Βοηθού Λειτουργού Καταγραφής και 

∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών στην Υπηρεσία ∆ιαχείρισης 

Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002», «Οι περί 

Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις Προϊσταμένου/ης 

Νοσηλευτικού Λειτουργού, Βοηθού Προϊσταμένου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού, 

Πρώτου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού και Ανώτερου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002» και «Οι περί Υπηρεσίας ∆ημόσιας 
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∆ιοίκησης και Προσωπικού - Θέση Πρώτου Λειτουργού ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 

Προσωπικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003». 

 Η έκθεση είναι ομόφωνη, εκτός από τους κανονισμούς που αφορούν το 

Υπουργείο Υγείας.  Το ΑΚΕΛ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Θα ψηφίσουμε υπέρ των κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει.  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 

αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα. 

Παρόντες: 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου, πρόεδρος Κώστας Παπακώστας 

 Ιωνάς Νικολάου Άγις Αγαπίου  

 Μαρία Κυριακού Ζαχαρίας Κουλίας  

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Χρίστος Κληρίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους δύο πρώτους υπό 

αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 16 

Ιανουαρίου 2003 και τους τρίτους κανονισμούς στη δεύτερη συνεδρίασή της.  Στα 

πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι των 

Υπουργείων Οικονομικών (Υπηρεσία ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και Προσωπικού), Υγείας 
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και Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της 

Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, της ΠΑΣΥ∆Υ και 

ενδιαφερόμενοι νοσηλευτικοί λειτουργοί. 

 Με τους τρεις κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των άρθρων 

27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, σκοπείται η αναθεώρηση των 

σχεδίων υπηρεσίας για τη θέση του Βοηθού Λειτουργού Καταγραφής και ∆ιαχείρισης 

Τουρκοκυπριακών Περιουσιών του Υπουργείου Εσωτερικών, τις θέσεις 

Προϊσταμένου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού, Βοηθού Προϊσταμένου/ης Νοσηλευτικού 

Λειτουργού, Πρώτου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού και Ανώτερου/ης Νοσηλευτικού 

Λειτουργού στο Υπουργείο Υγείας και για τη θέση Πρώτου Λειτουργού ∆ημόσιας 

∆ιοικήσεως και Προσωπικού στην Υπηρεσία ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και Προσωπικού 

του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Με τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών συμφώνησαν όλοι ο 

παριστάμενοι, με εξαίρεση ομάδα ενδιαφερόμενων νοσηλευτικών λειτουργών, που 

διαφώνησαν με τις πρόνοιες των δεύτερων κανονισμών και ειδικότερα με το σχέδιο 

υπηρεσίας για τη θέση Ανώτερου Νοσηλευτικού Λειτουργού, γιατί, όπως 

υποστήριξαν, όπως αυτό είναι διατυπωμένο, δεν παρέχει σε μεγάλο αριθμό 

νοσηλευτικών λειτουργών την ευχέρεια για ανέλιξη. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 

κατατέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να εισηγηθεί στη Βουλή τα ακόλουθα: 

1. Την έγκριση του αναθεωρημένου κειμένου των πρώτων κανονισμών, όπως 

αυτό διαμορφώθηκε με τη συνεργασία των ενδιαφερόμενων μερών. 

2. Την έγκριση κατά πλειοψηφία των δεύτερων και των τρίτων κανονισμών, όπως 

αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 
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 Η επιτροπή προέβη στην πιο πάνω εισήγηση για έγκριση των δεύτερων υπό 

αναφορά κανονισμών, παρά τις οποιεσδήποτε βάσιμες επιφυλάξεις μελών της, 

επειδή υπήρξε διαβεβαίωση από το Υπουργείο Οικονομικών ότι το όλο θέμα θα 

επανεξεταστεί στη βάση διαβουλεύσεων με τα ενδιαφερόμενα μέρη.   

 Οι βουλευτές μέλη της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

δήλωσαν ότι η κοινοβουλευτική ομάδα τους θα τοποθετηθεί τελικά στους δεύτερους 

υπό αναφορά κανονισμούς ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση Βοηθού Λειτουργού Καταγραφής και 

∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών στην Υπηρεσία ∆ιαχείρισης 

Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002. 

2. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις 

Προϊσταμένου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού, Βοηθού Προϊσταμένου/ης 

Νοσηλευτικού Λειτουργού, Πρώτου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού και 

Ανώτερου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2002. 

3. Οι περί Υπηρεσίας ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού - Θέση Πρώτου 

Λειτουργού ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα πω ότι θα προχωρήσουμε στην έγκριση των κανονισμών, 

γιατί έχει δεσμευτεί το Υπουργείο Οικονομικών να προχωρήσει στη μελέτη των 
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θεμάτων που εγείρονται από ένα μεγάλο αριθμό νοσοκόμων, οι οποίοι εκ πρώτης 

όψεως φαίνεται να αποκλείονται από αυτά τα σχέδια.  Και να έρθει πίσω στη Βουλή 

με νέα πρόταση για τη ρύθμιση των προβλημάτων και των θεμάτων που εγείρονται.  

Και γίνεται αυτό, διότι υπάρχουν σε εκκρεμότητα διαδικασίες που πρέπει να γίνουν το 

ταχύτερο δυνατό για σκοπούς πιο εύρυθμης λειτουργίας των νοσοκομείων και για μη 

χαθεί άλλος πολύτιμος χρόνος, γιατί ήδη από μόνοι τους έχουν χάσει έξι χρόνια 

συζητώντας αυτά τα πράγματα.   

 Θα ήθελα να πω και για το πρώτο σχέδιο, αυτό των τουρκοκυπριακών 

περιουσιών, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να απευθύνω μόνο μια ευχή.  Ότι επειδή η 

υπηρεσία δεν ήταν κατάλληλα στελεχωμένη μέχρι τώρα και επειδή γι’ αυτό αιτιώνταν 

τη μη καλή εφαρμογή της νομοθεσίας και την ύπαρξη των παρανομιών και των 

ανισοτήτων που δημιουργούνταν εκεί, εύχομαι τώρα που θα εγκριθεί το σχέδιο, να 

πάρουν προσωπικό και να μην κάνουν άλλες παρανομίες. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Νόμιζα ότι η ευχή σου είναι σύντομα να διαλυθούν τούτες οι 

υπηρεσίες με τη λύση του Κυπριακού, αλλά...   

 Λοιπόν, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των υπ’ αριθμόν 29 κανονισμών; 

  (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των υπ’ αριθμόν 31 κανονισμών; 

  (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των υπ’ αριθμόν 32 κανονισμών; 

  (Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε με το υπ’ αριθμόν 30 θέμα, που είναι «Οι περί Τμήματος 

Πολεοδομίας και Οικήσεως - Θέση Ανώτερου Λειτουργού Πολεοδομίας (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως - Θέση 

Ανώτερου Λειτουργού Πολεοδομίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου, πρόεδρος Αριστοφάνης Γεωργίου  

 Ιωνάς Νικολάου Άγις Αγαπίου 

 Μαρία Κυριακού Νίκος Κλεάνθους 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Χρίστος Κληρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους υπό αναφορά κανονισμούς 

σε δύο συνεδρίες που πραγματοποιήθηκαν στις 12 ∆εκεμβρίου 2002 και στις 7 

Ιανουαρίου 2003.  Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι 

των Υπουργείων Οικονομικών (Υπηρεσία ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού) και 

Εσωτερικών, ο διευθυντής του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, καθώς και 

εκπρόσωποι της ΠΑΣΥ∆Υ. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις διατάξεις 

των άρθρων 27 και 87 των περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμων, σκοπείται ο 

εκσυγχρονισμός του σχεδίου υπηρεσίας της θέσης του Ανώτερου Λειτουργού 

Πολεοδομίας (κλίμακα Α13) στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

 Με τις διατάξεις των υπό αναφορά κανονισμών συμφώνησαν όλοι οι 

παρευρισκόμενοι. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την 

εκτελεστική εξουσία, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι 

περί Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως - Θέση Ανώτερου Λειτουργού 

Πολεοδομίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών; 

  (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε με το υπ’ αριθμόν 33 θέμα, που είναι «Οι περί Αξιωματικών του 

Στρατού της ∆ημοκρατίας (∆ιορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Αξιωματικών του Στρατού της ∆ημοκρατίας 

(∆ιορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Ομήρου, πρόεδρος  Αντώνης Καράς 

 Κώστας Κωνσταντίνου  Σωτήρης Σαμψών 

 ∆ώρος Χριστοδουλίδης  Μάριος Ματσάκης 

 Κώστας Παπακώστας Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε τους υπό αναφορά κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 10 Ιανουαρίου 2003.   
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 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 27 

του περί Στρατού της ∆ημοκρατίας Νόμου, σκοπείται η τροποποίηση των ισχυόντων 

περί Αξιωματικών του Στρατού της ∆ημοκρατίας (∆ιορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και 

Αφυπηρετήσεις) Κανονισμών, ώστε τα συνταξιοδοτικά ωφελήματα των αξιωματικών 

που θα αφυπηρετούν από τις τάξεις του στρατού να καταβάλλονται σ’ αυτούς, αφού 

κριθούν ως ευδοκίμως τερματίσαντες τη σταδιοδρομία τους ή ως αποστρατευτέοι, με 

την αφυπηρέτησή τους. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο 

Άμυνας, με βάση τις διατάξεις των ισχυόντων κανονισμών, οι αξιωματικοί του 

στρατού με βαθμό Συνταγματάρχη, Ταξιάρχου, Υποστράτηγου και Αντιστράτηγου, οι 

οποίοι κρίνονται από το Ανώτατο Συμβούλιο Κρίσεων ως ευδοκίμως τερματίσαντες 

τη σταδιοδρομία τους ή ως αποστρατευτέοι, αφυπηρετούν από τις τάξεις του στρατού 

πριν από την ηλικία της υποχρεωτικής αφυπηρέτησής τους.  Επιπρόσθετα, με βάση 

τις σχετικές διατάξεις των κανονισμών αυτών, το Ανώτατο Συμβούλιο Κρίσεων, κατά 

την τακτική του σύνοδο για το έτος 2002, έκρινε είκοσι πέντε αξιωματικούς ως 

ευδοκίμως τερματίσαντες τη σταδιοδρομία τους, από τους οποίους πέντε 

αφυπηρέτησαν εντός του 2002 και οι υπόλοιποι εντός του τρέχοντος έτους.   

 Η Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, στην 

υπηρεσία της οποίας στάλθηκαν για προέλεγχο οι υπολογισμοί των συνταξιοδοτικών 

ωφελημάτων των αξιωματικών που αφυπηρέτησαν το 2002, υπέδειξε ότι στην 

ισχύουσα νομοθεσία δεν καθορίζεται η ημερομηνία καταβολής των ωφελημάτων 

αυτών, γι’ αυτό και εισηγήθηκε την ανάγκη τροποποίησης των ισχυόντων 

κανονισμών, ώστε να προβλέπεται ρητά σ’ αυτούς η ημερομηνία έναρξης καταβολής 

των σχετικών ωφελημάτων αμέσως με την αφυπηρέτηση των αξιωματικών αυτών. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, το Υπουργείο Άμυνας κατέθεσε στη Βουλή την υπό 

αναφορά τροποποίηση των ισχυόντων κανονισμών, της οποίας οι πρόνοιες θα 

ισχύσουν αναδρομικά από την 28η Ιουλίου 2002. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 

των υπό συζήτηση κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών; 

  (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε με το υπ’ αριθμόν 34 θέμα.  Είναι εξ αναβολής και είναι «Ο περί 

Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002».  

Εδώ λέει ότι ο ∆ΗΣΥ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια και ότι υπάρχουν 

τροποποιήσεις από πλευράς του ΚΙΣΟΣ.  ∆ηλαδή θα διαβαστεί η έκθεση; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όχι, όχι.  Θα εξηγήσω τη θέση μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Βαρνάβα; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Θα αναφέρω την τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού 

Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 3)  Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Πιττοκοπίτης, πρόεδρος              Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Ζαχαρίας Κουλίας Γεώργιος Γεωργίου            

 Θάσος Μιχαηλίδης Γεώργιος Τάσου 

 Γιώργος Χατζηγεωργίου                        Γιώργος Βαρνάβα 

 Κυριάκος Τυρίμος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων εξέτασε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Σεπτεμβρίου, 

στις 26 Νοεμβρίου και στις 10 ∆εκεμβρίου 2002.  Στις συνεδριάσεις κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών 

και Έργων και του ΕΤΕΚ.    

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 

Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου Νόμου, ώστε να καταστεί πιο 

γρήγορη και αποτελεσματική η εργασία του πειθαρχικού συμβουλίου του ΕΤΕΚ και 

να διαχωριστεί πλήρως το όργανο που υποβάλλει μια καταγγελία από το σώμα που 

την εκδικάζει. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προβλέπονται τα εξής: 

1. Η αύξηση του αριθμού των μελών του Πειθαρχικού Συμβουλίου του ΕΤΕΚ από 

πέντε σε δέκα. 

2.  Η αύξηση της θητείας των μελών του Πειθαρχικού Συμβουλίου από τρία σε έξι 

χρόνια.  Κατά τις πρώτες εκλογές μετά την έναρξη της ισχύος του 
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προτεινόμενου νόμου πέντε μέλη θα εκλεγούν για τρία χρόνια και πέντε μέλη για 

έξι χρόνια.       

3. Παρέχεται η εξουσία στο Πειθαρχικό Συμβούλιο να δημιουργεί μεταξύ των 

μελών του κλιμάκια αποτελούμενα από τρία τουλάχιστο μέλη για εκδίκαση 

υποθέσεων που παραπέμπονται σ’  αυτό. 

4. Ο πρόεδρος του ΕΤΕΚ παύει να προεδρεύει του Πειθαρχικού Συμβουλίου κατά 

την εκδίκαση υποθέσεων. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν ορισμένα 

ζητήματα για τα οποία ζήτησε από το ΕΤΕΚ, αφού τα διερευνήσει, να αποστείλει στην 

επιτροπή τις απόψεις του.  Ειδικότερα, τα ζητήματα αυτά αφορούσαν τα εξής: 

- Κατά πόσο είναι νομικά επιτρεπτό οι συνεδριάσεις του Πειθαρχικού Συμβουλίου 

του ΕΤΕΚ να διεξάγονται, κατά το στάδιο της ακροαματικής διαδικασίας, 

δημόσια. 

- Κατά πόσο μπορεί να ρυθμιστεί μέσα από το νόμο το θέμα των πειθαρχικών 

αδικημάτων που επισύρουν την ποινή της στέρησης της άδειας άσκησης του 

επαγγέλματος και κατά πόσο αδικήματα τέτοιας μορφής πρέπει να εκδικάζονται 

από την ολομέλεια του Πειθαρχικού Συμβουλίου. 

 Ο εκπρόσωπος του ΕΤΕΚ τόσο με την επιστολή του, ημερομηνίας 29 

Οκτωβρίου 2002, που απέστειλε στην επιτροπή όσο και προφορικά ενώπιόν της 

επισήμανε τα ακόλουθα αναφορικά με το αίτημα της επιτροπής για διερεύνηση των 

πιο πάνω θεμάτων: 

- Η δημόσια ακροαματική διαδικασία πειθαρχικής υπόθεσης είναι δυνατό να 

θεωρηθεί ότι επηρεάζει τη νόμιμη σύνθεση του Πειθαρχικού Συμβουλίου και 

αυτό στη βάση του γεγονότος ότι το Ανώτατο ∆ικαστήριο έκρινε επανειλημμένα 

ότι η παρουσία, κατά τη συζήτηση ή και τη λήψη της απόφασης, προσώπων 
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που δεν ήταν μέλη του διοικητικού οργάνου που λαμβάνει την απόφαση 

καθιστούσε τις ληφθείσες αποφάσεις παράνομες λόγω κακής σύνθεσης του 

οργάνου που τις έλαβε.  Γι’ αυτό και μια τέτοια απόφαση είναι δυνατό να 

θεωρηθεί ότι επηρεάζει τη σύνθεση του Πειθαρχικού Συμβουλίου και η τελική 

διοικητική πράξη να υπόκειται σε ακύρωση από το Ανώτατο ∆ικαστήριο. 

- Το Πειθαρχικό Συμβούλιο θα πρέπει να έχει τη διακριτική εξουσία, ανάλογα με 

τη φύση, την έκταση και τη σοβαρότητα του πειθαρχικού αδικήματος, να 

επιβάλει την αρμόζουσα πειθαρχική ποινή, γι’ αυτό  και ο περιορισμός της 

διακριτικής εξουσίας του με νομοθετική ρύθμιση είναι δυνατό να δημιουργήσει 

προβλήματα στην άσκηση της πειθαρχικής εξουσίας του.  Συναφώς, δε 

διαπιστώθηκε η ύπαρξη συγκεκριμένων κανονισμών στους οποίους να 

προβλέπεται τέτοιος περιορισμός της εξουσίας ενός Πειθαρχικού Συμβουλίου. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων δήλωσε ότι οι 

πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου αφορούν θέματα εσωτερικής λειτουργίας 

του ΕΤΕΚ, γι’ αυτό και μόνο οι εκπρόσωποί του είναι σε θέση να υποστηρίξουν τις 

θέσεις τους ως ειδικοί για τέτοιου είδους θέματα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα 

τα πιο πάνω, εισηγείται στη Βουλή, κατά πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της 

κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Νίκου Πιττοκοπίτη και των 

μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, 

την ψήφιση σε νόμο του νομοσχεδίου, αφού τροποποιηθεί με την προσθήκη σ’ αυτό 

πρόνοιας σύμφωνα με την οποία, όταν λαμβάνεται απόφαση από κλιμάκιο του 

Πειθαρχικού Συμβουλίου για στέρηση της άδειας άσκησης επαγγέλματος, αυτή να 

παραπέμπεται για επικύρωση στην ολομέλεια του Πειθαρχικού Συμβουλίου. 
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 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 

νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 

∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ζαχαρίας Κουλίας δήλωσε ότι θα καταψηφίσει το 

νομοσχέδιο. Το ίδιο μέλος ανέφερε πως, ανεξάρτητα από τη θέση του αυτή, θεωρεί 

ότι οι συνεδριάσεις του Πειθαρχικού Συμβουλίου του ΕΤΕΚ πρέπει να διεξάγονται 

δημόσια και, σε περίπτωση που η εκδίκαση πειθαρχικού αδικήματος ενδέχεται να 

επισύρει την ποινή της στέρησης της άδειας επαγγέλματος, η υπόθεση να εκδικάζεται 

μόνο από την ολομέλεια του Πειθαρχικού Συμβουλίου.  

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών κ. 

Γιώργος Βαρνάβα δήλωσε ότι θα εισηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος την 

αναβολή της ψήφισης του εν λόγω νομοσχεδίου, ώστε αυτό να τύχει περαιτέρω 

μελέτης από την επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η τροποποίηση η οποία εμείς προτείνουμε είναι η εξής:  Στο 

προτεινόμενο νομοσχέδιο γίνεται εισήγηση όπως ο πρόεδρος του Πειθαρχικού 

Συμβουλίου είναι επίσης ο πρόεδρος του επιμελητηρίου.  Εμείς, παίρνοντας 

ταυτόχρονα και τις απόψεις και των μελών του Πειθαρχικού Συμβουλίου, που είναι 

και οι άμεσα ενδιαφερόμενοι, είδαμε ότι υπό κανονικές συνθήκες, από τη στιγμή την 

οποία το Πειθαρχικό Συμβούλιο είναι η “δικαστική εξουσία” μέσα στο επιμελητήριο, 

πιστεύουμε ότι πρέπει να έχει πλήρη ανεξαρτησία από το υπόλοιπο συμβούλιο.  Γι’ 
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αυτό και η τροποποίηση η οποία εμείς προτείνουμε είναι όπως ο πρόεδρος του 

Πειθαρχικού Συμβουλίου εκλέγεται από τα μέλη του ίδιου του πειθαρχικού στην 

πρώτη συνεδρία που θα γίνεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Συμφωνούμε, κύριε Πρόεδρε, κι εμείς με την τροπολογία των συναδέλφων του 

ΚΙΣΟΣ.  Θέλω να επισημάνω ότι αν ο πρόεδρος του Πειθαρχικού Συμβουλίου είναι ο 

πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου, εγείρονται θέματα παράβασης κανόνων 

φυσικής δικαιοσύνης, διότι δεν μπορεί κάποιος να είναι μέλος ενός οργάνου το οποίο 

θα παραπέμψει μέλος του σε Πειθαρχικό Συμβούλιο και την ίδια ώρα να είναι και ο 

κριτής του.  Γι’ αυτό το λόγο υποστηρίζουμε την τροπολογία των συναδέλφων, ούτως 

ώστε να αποκατασταθούν οι κανόνες φυσικής δικαιοσύνης και να διαφυλαχθεί και η 

νομιμότητα της συγκρότησης του οργάνου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, διαφωνούμε με αυτή την τροπολογία, γιατί, όπως είναι το 

Πειθαρχικό Συμβούλιο, με αριθμόν έντεκα, οι δέκα είναι εκλελεγμένοι.  Kαι δεν είναι ο 

πρόεδρος του Πειθαρχικού Συμβουλίου ο οποίος εκδικάζει μια υπόθεση, αλλά, βάσει 

του νόμου, καθορίζονται σε υποεπιτροπέςֹ και απλώς και μόνο εκεί που… όταν 

αναφέρεται ότι θα πρέπει να αφαιρεθεί, βάσει του παραπτώματος, η άδεια 

εξασκήσεως του επαγγέλματος, τότε πηγαίνει στην ολομέλεια του Πειθαρχικού 
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Συμβουλίου.  Στην ουσία ξαναξεκινά η διαδικασία από την αρχή, που αυτό από μόνο 

του διασφαλίζει, αν θέλετε, τη δικαιοσύνη.  Εν πάση περιπτώσει, για όλα τα 

Πειθαρχικά Συμβούλια τα οποία υπάρχουν και λειτουργούν σήμερα στην Κύπρο είναι 

κατά τον ίδιο τρόπο και ανάλογα μάλιστα με το βαθμό ποινής που προβλέπεται, 

συστήνεται, αν είναι τριμελές, αν είναι τετραμελές, αν είναι επίπληξης, αν είναι 

οικονομική... πρόστιμο ή οτιδήποτε άλλο.   

 Γι’ αυτό, όλα αυτά τα πράγματα, ενώ είχαν αναλυθεί επανειλημμένα στην 

επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων της Βουλής...  Και επίσης είναι κανονισμοί οι 

οποίοι κατατέθησαν μεν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών, αλλά εκεί αυτές τις θέσεις 

τις υπεράσπισε το ίδιο το ΕΤΕΚֹ που σημαίνει, αν είχαν πρόβλημα, είχαν πρόβλημα 

μεταξύ των ιδίων των μελών που αποτελούν το Επιστημονικό Επιμελητήριο.  Οπότε 

στην εξέλιξη ζητούσαν αυτοί να υπάρχει ξεχωριστή ακρόαση αυτών των ιδίων των 

μελών σε αντίθεση προς το όργανο το οποίο τους εκπροσωπεί.  Οπότε τουλάχιστον 

είχαμε αποφασίσει ομόφωνα τότε στην επιτροπή Συγκοινωνιών και η έκθεση ήταν 

ομόφωνη από όλες τις πλευρές.  Εκ των υστέρων δικαίωμά τους, οι συνάδελφοι 

έχουν διαφορετική άποψη, αλλά εμείς δηλώνουμε ότι θα τοποθετηθούμε εναντίον 

αυτής της τροπολογίας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιώργος Χατζηγεωργίου. 

 Κύριε Λυσσαρίδη, ένα λεπτό. 

Γ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ:    

 Κύριε Πρόεδρε, αν εδιαβάζετο η έκθεση της επιτροπής, θα εφαίνετο ότι οι φόβοι 

των συναδέλφων ουσιαστικά διασκεδάζονται, γιατί η εκδίκαση των υποθέσεων δε 

γίνεται από την ολομέλεια του Πειθαρχικού Συμβουλίου, αλλά από τα κλιμάκια τα 

οποία ορίζονται από τα μέλη της ολομέλειας του Πειθαρχικού Συμβουλίου και το κάθε 
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κλιμάκιο εκλέγει και τον πρόεδρό του.  Άρα δεν υπάρχει θέμα ότι η επιτροπή η οποία 

ετοιμάζει την καταγγελία και την παρουσιάζει στο Πειθαρχικό Συμβούλιο εμπλέκεται 

με οποιοδήποτε τρόπο στη διαδικασία εκδίκασης της υπόθεσης.  Εάν εμείς 

δεχθήκαμε τη θέση του ΕΤΕΚ να παραμείνει ο πρόεδρος του ΕΤΕΚ σαν πρόεδρος 

και του Πειθαρχικού Συμβουλίου, είναι γιατί με αυτό τον τρόπο διασφαλίζεται μια 

σύνδεση μεταξύ του διοικητικού οργάνου και του Πειθαρχικού Συμβουλίου για 

συντονισμό της όλης δράσης τους.  Και δεν υπάρχει ούτε υπήρξε μέχρι σήμερα, από 

το 1996 που εφαρμόστηκε η λειτουργία του Πειθαρχικού Συμβουλίου, οποιοδήποτε 

πρόβλημα ή οποιοδήποτε παράπονο για παρέμβαση του προέδρου στη διαδικασία 

επίλυσης των διαφορών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Γιατρέ, παρακαλώ. 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Αν έγινε μία ατυχής παράλειψη, αυτό δε σημαίνει ότι δεν μπορεί να διορθωθεί. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ∆εν ακούμε. 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Αν έγινε, λέω, μία ατυχής παράλειψη -γιατί… όπως ελέχθη αρχικά η άποψη του 

ομόφωνου- αυτό δε σημαίνει ότι δεν μπορούμε να συζητήσουμε κατά πόσον 

επιβάλλεται ή όχι η αποδοχή της τροπολογίας.  Είναι κι εδώ διαχωρισμός εξουσιών.  

∆εν είναι βέβαια όπως την πολιτεία, αλλά είναι διαχωρισμός εξουσιών.  ∆εν μπορεί ο 

πρόεδρος του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου, ο οποίος θα παραπέμψει τα 

παραπτώματα στο Πειθαρχικό Συμβούλιο, να είναι ταυτόχρονα και ο πρόεδρος που 

θα δικάσει.  Ο εισαγγελέας και ο δικαστής πρέπει να είναι διαχωρισμένοι.  Γι’ αυτό η 

άποψή μας είναι ότι πρέπει να ψηφιστεί αυτή η εισήγηση.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας την οποία έχει καταθέσει ο κ. 

Βαρνάβα; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Της τροπολογίας; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Της τροπολογίας.  Πρώτα είναι η τροπολογία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με δεκαεννέα ψήφους υπέρ, είκοσι δύο εναντίον και μία αποχή η τροπολογία 

απορρίπτεται. 

 Πάμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πριν τη δεύτερη ανάγνωση, θα ήθελα να δικαιολογήσω την 

ψήφο μου.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ορίστε.  

 Συγνώμη, συγνώμη!  Πρέπει να τελειώσουμε και μετά. 

 Παρακαλώ, δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επιστημονικού Τεχνικού 

Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο;   

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Είναι ομόφωνο;   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είστε εναντίον; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα με μία ψήφο εναντίον ψηφίζεται σε νόμο.     
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 Ευχαριστώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Φαίνεται και από την έκθεση, αλλά επειδή δεν έχει αναγνωσθεί η έκθεση, κύριε 

Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι σωστό.  Σωστά. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Παρά την προσπάθειά μου να πείσω το κόμμα μου, δεν τα κατάφερα.  Ο 

βασικός λόγος που καταψηφίζω αυτό το νομοσχέδιο είναι ο εξής... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μεν μαραζώνεις, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έν’ σωστό.   

 Τα Πειθαρχικά Συμβούλια ασκούν οιονεί δικαστική εξουσία.  Είπα ότι σ’ αυτές 

τις διαδικασίες πρέπει να γίνονται δημόσια η ακρόαση και η εκδίκαση των 

πειθαρχικών παραπτωμάτων για ένα βασικό λόγο, τουλάχιστον όπου προνοείται η 

στέρηση άδειας επαγγέλματος.  Εδώ μιλούμε για πολιτικούς μηχανικούς, οι οποίοι έν’ 

η δουλειά τους.   

(Οι βουλευτές κάνουν φασαρία.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι.   
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Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όταν αυτοί οι άνθρωποι θα απειλούνται με το να τους στερηθεί η άδεια για ένα 

μεγάλο χρονικό διάστημα, για ένα χρόνο, είναι σημαντικό αυτές οι διαδικασίες να 

γίνονται δημόσια, όπως γίνεται στο δικαστήριο.  Και δεν αντιλαμβάνομαι το λόγο γιατί 

να μη γίνονται δημόσια.  Η δικαιολογία είναι επί σειρά ετών.  Και σε όλα τα 

Πειθαρχικά Συμβούλια που συνέστησε αυτή η ∆ημοκρατία δεν επιτρέπεται η δημόσια 

ακρόαση.  Περίπου έν’ όπως τα εκκλησιαστικά δικαστήρια που οι παπάδες δεν 

επιτρέπουν, όταν δικάζουν διαζύγια, να μπαίνει άλλος μέσα.  Εκεί εντάξει, έτσι ήταν η 

παράδοση.  Αλλά εδώ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η δικαιολόγηση ψήφου να γίνει σύντομα τζιαι να μεν πάμε στην ουσία.  

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εδώ που στερείται κάποιος το ψωμί του, πρέπει να γίνεται δημόσια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 ... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε, τούτο που κάμνουμε εμείς; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

  Λοιπόν προχωρούμε παρακάτω.  Εννά διορθώνουμε τώρα τα... 

(Οι βουλευτές κάνουν φασαρία.) 

  Λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 35 θέμα είναι η αναπομπή του Προέδρου της 

∆ημοκρατίας του νόμου «Ο περί Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων Νόμος του 
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2002».  Ομόφωνα η επιτροπή είναι εναντίον της αναπομπής και νομίζω δε χρειάζεται 

να τη διαβάσουμε την έκθεση.   

(Η έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα.) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τον 

αναπεμφθέντα νόμο που τιτλοφορείται «Ο περί Εγγραφής Κομμωτών και 

Κουρέων Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Άριστος Χρυσοστόμου 

 Μαρία Κυριακού  

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος Κυριάκος Τυρίμος 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας συνήλθε στις 8 

Ιανουαρίου 2003 και επανεξέτασε τον υπό αναφορά νόμο, ο οποίος ψηφίστηκε από 

τη Βουλή στις 12 ∆εκεμβρίου 2002 και αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο της 

∆ημοκρατίας κατ’ επίκλησιν του άρθρου 51.1 του συντάγματος.  Στη συνεδρίαση 

αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού και Υγείας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας, της Ομοσπονδίας Κομμωτών Κύπρου και της Ομοσπονδίας Κουρέων 

Κύπρου (ΠΟΒΕΚ). 

 Στην επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, με την οποία ανέπεμψε στη 

Βουλή τον υπό αναφορά νόμο, αναφέρονται τα ακόλουθα: 

1. Ο αναπεμπόμενος νόμος βρίσκεται σε αντίθεση και είναι ασύμφωνος προς το 

άρθρο 80.2 του συντάγματος, γιατί, ενώ συνεπάγεται αύξηση των υπό του 
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προϋπολογισμού προβλεπόμενων εξόδων, ψηφίστηκε βάσει πρότασης νόμου 

βουλευτών και όχι βάσει νομοσχεδίου της εκτελεστικής εξουσίας. 

 Συγκεκριμένα, ο αναπεμπόμενος νόμος συνεπάγεται αύξηση των δημόσιων 

δαπανών για τη δημιουργία και λειτουργία του Συμβουλίου Εγγραφής 

Κομμωτών και Κουρέων και του Παγκύπριου Συνδέσμου Κομμωτών και 

Κουρέων.  Είναι δε αναγκαία η δημιουργία νέας υπηρεσίας, έστω και μικρής, 

στο Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για σκοπούς εφαρμογής 

της εν λόγω νομοθεσίας. 

2. Το Υπουργικό Συμβούλιο, στη συνεδρία του ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2002, 

είχε αποφασίσει, αρ. απόφασης 54.920, ότι δεν έπρεπε να καθορίσει υπουργείο 

στην αρμοδιότητα του οποίου θα υπαγόταν η εφαρμογή της υπό αναφορά 

νομοθεσίας, επειδή η πρόταση νόμου που τέθηκε ενώπιόν του για το θέμα 

δυνατό να συνεπαγόταν αύξηση κυβερνητικών δαπανών.  Επιπρόσθετα, τυχόν 

υιοθέτησή της δυνατό να δημιουργούσε προηγούμενο για παρόμοιες 

νομοθετικές ρυθμίσεις και για σωρεία άλλων επαγγελμάτων.  Πέραν τούτου, το 

Υπουργικό Συμβούλιο θεωρεί ότι η κατοχύρωση των διάφορων επαγγελμάτων 

θα διασφαλισθεί με την εναρμονιστική νομοθεσία που ετοιμάζει το Υπουργείο 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.   

3. Οι υφιστάμενες υπηρεσίες του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού, το οποίο έχει ορισθεί ως το αρμόδιο υπουργείο, δυνάμει του 

άρθρου 2 του αναπεμφθέντος νόμου, δεν ασχολούνται με θέματα ρύθμισης των 

διάφορων επαγγελμάτων ούτε και είναι στην αποστολή τους κάτι τέτοιο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού εξέτασε τους 

λόγους της αναπομπής και αφού έλαβε υπόψη τις συμπληρωματικές εξηγήσεις που 
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δόθηκαν από τους αρμοδίους, δεν υιοθετεί τους λόγους της αναπομπής, γι’ αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή να εμμείνει στην προηγούμενη απόφασή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές.  Η θέση της επιτροπής, όπως είπα, είναι ομόφωνα 

εναντίον της αναπομπής.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση να επαναψηφιστεί ο νόμος; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση, επαναψηφίζεται ο νόμος. 

 Το υπ’ αριθμόν 36 θέμα είναι «Ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002».  Είναι πρόταση νόμου.  Είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για την 

πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Γιώργος Λιλλήκας 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου  Σταύρος Ευαγόρου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος Μάριος Ματσάκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε την υπό 

αναφορά πρόταση νόμου σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 17 

και 19 ∆εκεμβρίου του 2002 και στις 14 Ιανουαρίου 2003.  Στις συνεδριάσεις της 

επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας και του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από το μέλος της 

επιτροπής κ. Γιώργο Λιλλήκα εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
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Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, είναι η τροποποίηση της νομοθεσίας για τον έλεγχο και την 

πώληση τροφίμων, ώστε το κοινό να λαμβάνει γνώση για την κυκλοφορία στην 

αγορά ακατάλληλων τροφίμων.    

 Όπως είναι γνωστό, παρόμοια πρόταση νόμου, που κατέθεσε στη Βουλή ο κ. 

Γιώργος Λιλλήκας στο παρελθόν, μελετήθηκε από την επιτροπή σε σειρά 

συνεδριάσεών της και ψηφίστηκε σε νόμο από την ολομέλεια του σώματος.  Ύστερα 

όμως από αναπομπή του νόμου αυτού από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, η 

αναπομπή έγινε αποδεκτή από τη Βουλή μετά από σχετική εισήγηση της επιτροπής, 

υπό το φως της δέσμευσης του Γενικού Εισαγγελέα να μελετήσει το όλο θέμα και να 

εισηγηθεί τις αναγκαίες νομοθετικές ρυθμίσεις, έτσι ώστε αφενός να προστατεύεται ο 

καταναλωτής από ακατάλληλα προϊόντα και αφετέρου η ρύθμιση του θέματος να 

συνάδει με το ευρωπαϊκό κεκτημένο.   

 Με βάση την πιο πάνω δέσμευση του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 

ετοιμάστηκε από το Γραφείο του νέο διαμορφωμένο κείμενο στη βάση των πιο πάνω, 

το οποίο κατατέθηκε στη Βουλή από τον κ. Γιώργο Λιλλήκα. 

 Η εν λόγω αναθεωρημένη πρόταση νόμου προβλέπει τη δημοσίευση 

αποτελεσμάτων αναλύσεων δειγμάτων τροφίμων από το διευθυντή των Ιατρικών 

Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας του Υπουργείου Υγείας.  Περαιτέρω, 

καθορίζεται η ποινική ευθύνη του πιο πάνω διευθυντή, αν ενεργεί κατά παράβαση 

του προτεινόμενου νόμου, καθώς και δικαίωμα ένστασης στον επηρεαζόμενο πολίτη 

εντός μιας ημέρας από την πληροφόρησή του για την κρατική ανάλυση που δείχνει 

ότι το προϊόν που εμπορεύεται είναι προβληματικό. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας και του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας υιοθέτησαν την υπό αναφορά πρόταση νόμου. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας υιοθετεί τους σκοπούς 

και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου και γι’ αυτό ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή της σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να τιτλοφορείται «Ο περί 

Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Προσθήκη του νέου άρθρου 16Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση η πρόταση νόμου να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 37 θέμα είναι «Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας Συνεργατικών 

Εταιρειών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002».  Παρακαλώ τον πρόεδρο της 

αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής να διαβάσει την έκθεση. 

 Κύριε Λυσσαρίδη, να σας παρακαλέσω πολύ. 

 (Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Βάσος 

Λυσσαρίδης.) 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας 

Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Γιώργος Λιλλήκας 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Σταύρος Ευαγόρου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος Μάριος Ματσάκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους πιο 

πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 17 

∆εκεμβρίου 2002 και στις 14 Ιανουαρίου 2003.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 

επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού, η πρόεδρος και ο διευθυντής της Ελεγκτικής Υπηρεσίας 

Συνεργατικών Εταιρειών, εκπρόσωποι του Τμήματος Συνεργατικής Ανάπτυξης και 

των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ και ΠΕΟ, καθώς και ο γενικός γραμματέας 

της Συντεχνίας Προσωπικού των Συνεργατικών Εταιρειών.  Η συνδικαλιστική 

οργάνωση ∆ΕΟΚ, αν και κλήθηκε, δεν παρευρέθηκε στις εργασίες της επιτροπής. 
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 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η επέκταση του ορίου ηλικίας των 

υπαλλήλων της Ελεγκτικής Υπηρεσίας Συνεργατικών Εταιρειών, ώστε αυτοί να 

αφυπηρετούν στο εξηκοστό τρίτο αντί στο εξηκοστό έτος. 

 Η πρόεδρος της Ελεγκτικής Υπηρεσίας Συνεργατικών Εταιρειών δήλωσε ότι, 

επειδή στην υπηρεσία δε λειτουργεί ταμείο συντάξεων, η προτεινόμενη τροποποίηση 

κρίθηκε αναγκαία, ώστε να καλύψει το κενό που υπάρχει από το εξηκοστό μέχρι το 

εξηκοστό τρίτο έτος κατά το οποίο αρχίζει η συνταξιοδότηση των υπαλλήλων από το 

Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι τάχθηκαν υπέρ της έγκρισης των προτεινόμενων 

κανονισμών. 

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις 

πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής, βουλευτές της κοινοβουλευτικής 

ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, τάχθηκαν υπέρ της έγκρισης των 

προτεινόμενων κανονισμών. 

2. Τα μέλη της επιτροπής, βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και ∆ημοκρατικού Κόμματος, επιφυλάχθηκαν να 

τοποθετηθούν στο θέμα κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του 

σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 

Βιομηχανίας παραπέμπει το όλο θέμα στην ολομέλεια της Βουλής για τη λήψη από 

αυτή απόφασης. 

 Άρα επαφίεται στις άλλες κοινοβουλευτικές ομάδες, αν θέλουν, να 

τοποθετηθούν και να προχωρήσουμε στην ψήφιση.  

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ) 

 Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε εξετάσει το αίτημα με πάρα πολλή κατανόηση και πολλή 

συμπάθεια, όμως διαπιστώνουμε δύο θέματα που για μας έχουν μεγάλη σημασία.  

Το ένα είναι ένας πολυτεμαχισμός αυτού του θέματος της παράτασης του χρόνου 

αφυπηρέτησης και ένα δεύτερο, η γενική μας θέση ενάντια στην παράταση του ορίου 

αφυπηρέτησης γενικά στο δημόσιο και στον ημιδημόσιο τομέα.  Γι’ αυτό δεν 

μπορούμε παρά να τηρήσουμε στάση αποχής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θέλω να επαναλάβω, κύριε Πρόεδρε, αυτά που εκ παραδρομής είπα σε μια 

άλλη προηγούμενη αναφορά.  Η θέση μας είναι ότι σε καμία περίπτωση, μέσα στις 

σημερινές συνθήκες όπου επιχειρείται από την κυβέρνηση η μείωση της κλίμακας 

εισδοχής των νεοπροσλαμβανόμενων στην κυβερνητική υπηρεσία και σε άλλες 

υπηρεσίες, δεν επιτρέπεται να προχωρούν κάποιοι και να εισηγούνται την αύξηση 

του ορίου αφυπηρέτησης υψηλά αμοιβόμενων αξιωματούχων της δημόσιας 

υπηρεσίας.  Υπάρχουν πάρα πολλά ωραία πράγματα που μπορεί να κάνει κάποιος 

άνθρωπος, όταν φτάσει σ’ αυτό το χρονικό όριο, και δεν είναι ανάγκη να βρίσκεται σε 

εκείνη τη θέση.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  
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 Ο κ. Θεοδώρου. 

∆. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: 

 Να υπενθυμίσω απλώς ότι ψηφίσαμε παράταση του ορίου αφυπηρέτησης σε 

δύο άλλες περιπτώσεις.  Στην περίπτωση των κυβερνητικών γιατρών και στην 

περίπτωση των δικαστών, αν δε με απατά η μνήμη μου.  Και το ψηφίσαμε, παρ’  όλο 

που υπάρχει το γενικό θέμα του ορίου αφυπηρέτησης και εκκρεμεί, για ειδικούς 

λόγους. 

 Υπάρχουν και εδώ ειδικοί λόγοι.  Και ο ειδικός λόγος είναι ότι αυτοί οι 

άνθρωποι, αφυπηρετώντας στο εξηκοστό έτος της ηλικίας τους, δεν παίρνουν 

σύνταξη από την υπηρεσία τους.  Παίρνουν εφάπαξ.  Σύνταξη δεν παίρνουν.  Κατά 

συνέπεια, τρία χρόνια πρέπει να ψάχνουν για δουλειά, αν βρουν κάποια δουλειά, και 

νομίζω ότι είναι θέμα δίκαιης μεταχείρισης και αυτών των ανθρώπων να κάνουμε 

αυτή την εξαίρεση, γι’  αυτό το κίνημά μας θα ψηφίσει υπέρ της παράτασης του ορίου 

αφυπηρέτησης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. ∆ημητρίου. 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, φαίνεται ότι είναι παγκόσμια η τάση με την αύξηση του μέσου 

όρου ζωής, να αυξάνεται και να μην είναι τόσο περιοριστικό το όριο αφυπηρέτησης, 

γιατί οι άνθρωποι φαίνεται ότι έχουν διευρύνει τον κύκλο της ενεργητικότητάς τους και 

της προσφοράς τους στην κοινωνία. 

 Άσχετα όμως με τούτο, αυτή η Βουλή πριν μερικούς μήνες, πριν ένα χρόνο, 

νομίζω, είχε ψηφίσει για ειδικούς λόγους παράταση ορίου αφυπηρέτησης ιατρών.  

Τώρα ακούουμε αυτούς τους ειδικούς λόγους, τους οποίους ανέφερε ο κ. Θεοδώρου, 

τους οποίους βρίσκουμε ότι, τηρουμένων των αναλογιών, στηρίζουν αυτή την 
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πρόταση για παράταση του ορίου αφυπηρέτησης.  Και γι’  αυτό το λόγο και εμείς 

υποστηρίζουμε την έγκριση αυτών των κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στην έγκριση των κανονισμών. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με δεκαεννέα ψήφους υπέρ, τέσσερις εναντίον και δεκαεπτά αποχές οι 

κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα επόμενα δύο θέματα 38 και 39 έχουν κοινή έκθεση.  «Ο περί Φόρου 

Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002» και «Οι περί Φόρου 

Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό Καθεστώς Αγροτών) Κανονισμοί του 2002». 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
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Νόμος του 2002» και για τους κανονισμούς «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης 

Αξίας (Ειδικό Καθεστώς Αγροτών) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, αναπλ. πρόεδρος Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σοφοκλής Φυττής Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Ελένη Μαύρου  Μη μέλη της επιτροπής: 

 ∆ημήτρης Συλλούρης Γιώργος Περδίκης 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο και οι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν για εξέταση στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί 

για την ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που 

σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο.  

Ύστερα όμως από συνεννόηση μεταξύ του προέδρου της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και του προέδρου της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αποφασίστηκε να εξεταστούν πρώτα 

από την καθ’ ύλην αρμόδια επιτροπή και κατόπιν από την αρμόδια για τα 

εναρμονιστικά σχέδια νόμου επιτροπή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 

πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 11 ∆εκεμβρίου 

2002 και στη συνέχεια με σημείωμά της, ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2003, το οποίο 

και επισυνάπτεται ως παράρτημα στην παρούσα έκθεση, ενημέρωσε την 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σε σχέση με τα όσα 

διημείφθησαν στη συνεδρίαση αυτή.  Παράλληλα, έκρινε σκόπιμο να παραπέμψει τα 
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θέματα που ηγέρθησαν κατά τη συζήτηση αυτή στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για μελέτη και λήψη τελικής απόφασης. 

 Σκοπός και των δύο προτεινόμενων νομοθετημάτων είναι η εναρμόνιση με το 

κοινοτικό κεκτημένο σε ό,τι αφορά το ειδικό καθεστώς των αγροτών, που διέπεται 

από το άρθρο 25 της Οδηγίας 77/388/ΕΟΚ, καθώς και το ειδικό καθεστώς για τον 

επενδυτικό χρυσό που ρυθμίζεται από την ίδια οδηγία. 

 Ειδικότερα, το προτεινόμενο νομοσχέδιο δίνει τη δυνατότητα σε πρόσωπα που 

ασκούν “οριζόμενες δραστηριότητες”, οι οποίες ορίζονται στους πιο πάνω 

κανονισμούς, και τα οποία δεν είναι υπόχρεα να εγγραφούν στο μητρώο του ΦΠΑ να 

επιλέξουν να υπαχθούν στο ειδικό καθεστώς αγροτών και κατ’ επέκταση να 

εγγραφούν στο μητρώο του ειδικού καθεστώτος αγροτών του ΦΠΑ.  Στην τελευταία 

περίπτωση θα λαμβάνουν έμμεσα επιστροφή του ΦΠΑ που έχει επιβαρύνει τις 

αγορές τους.  Περαιτέρω, δίνεται η δυνατότητα στα πρόσωπα που ασκούν 

“οριζόμενες δραστηριότητες” και είναι υπόχρεα να εγγραφούν στο μητρώο του ΦΠΑ 

να επιλέξουν να υπαχθούν στο ειδικό καθεστώς αγροτών. 

 Το νομοσχέδιο απαλλάσσει επίσης τις συναλλαγές που έχουν ως αντικείμενο το 

χρυσό από την καταβολή ΦΠΑ, παρέχοντας όμως τη δυνατότητα σε υποκείμενα στο 

φόρο πρόσωπα που παράγουν επενδυτικό χρυσό ή μετατρέπουν κάθε είδος χρυσού  

σε επενδυτικό χρυσό, όπως αυτός ορίζεται στο νομοσχέδιο, να καταστήσουν 

φορολογητέες τις παραδόσεις αυτές σύμφωνα με προϋποθέσεις που καθορίζει ο 

Έφορος ΦΠΑ και να τηρούν αρχείο για τα τιμολόγια που εκδίδουν για συναλλαγές 

που πραγματοποιούν σε σχέση με τον επενδυτικό χρυσό. 

 Με τους πιο πάνω κανονισμούς καθορίζονται, μεταξύ άλλων, τα έντυπα που θα 

πρέπει να χρησιμοποιούν τα πρόσωπα που επιθυμούν να ενταχθούν στο ειδικό 

καθεστώς αγροτών ή να ακυρώσουν την ένταξη ή την παραμονή τους στο καθεστώς 
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αυτό, ο τύπος υποβολής αίτησης για επιστροφή του ΦΠΑ και οι όροι και 

προϋποθέσεις για τέτοια επιστροφή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε σε συνεδρία 

της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Ιανουαρίου 2003 το πιο πάνω νομοσχέδιο και 

τους κανονισμούς.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 

του γραφείου του επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη 

της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών 

υπηρεσιών. 

 Η επιτροπή, έχοντας ενημερωθεί αναφορικά με τις απόψεις που εκφράστηκαν 

ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού από 

τους ενδιαφερομένους, ζήτησε από τους αρμοδίους να διευκρινίσουν αν υπάρχει 

οποιαδήποτε δυνατότητα για διαφοροποίηση ή παρέκκλιση από το κοινοτικό 

κεκτημένο στο θέμα αυτό.  Σύμφωνα με τη δήλωση των πιο πάνω αρμοδίων, η 

υιοθέτηση του σχεδίου με το ειδικό καθεστώς για τους αγρότες είναι υποχρεωτική 

βάσει της κοινοτικής οδηγίας και δεν υπάρχουν περιθώρια για παρέκκλιση από 

αυτήν, αλλά ούτε και η δυνατότητα για υιοθέτηση μηδενικού συντελεστή ΦΠΑ για 

τους αγρότες.   

 Η επιτροπή, αφού ενημερώθηκε από τους αρμοδίους και μετά από 

προβληματισμό γύρω από το όλο θέμα, θεωρεί σκόπιμο να διαφοροποιήσει τον κατ’ 

αποκοπήν συντελεστή που εφαρμόζεται για την επιστροφή της επιβάρυνσης του 

ΦΠΑ σε σχέση με τα προϊόντα και τις υπηρεσίες που χρησιμοποιούνται στην 

αγροτική παραγωγή από 3% που προτείνεται σε 5%. 

 Η επιτροπή, αφού διαμόρφωσε τα υπό συζήτηση νομοθετήματα με βάση τα πιο 

πάνω, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και την 
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έγκριση των κανονισμών, αφού προηγουμένως τροποποιηθούν οι τίτλοι τους, ώστε 

να αναφέρονται ως «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003» και «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό Καθεστώς Αγροτών) 

Κανονισμοί του 2003» αντίστοιχα. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

Υπηρεσία Κοινοβουλευτικών Επιτροπών  

ΣΗΜΕΙΩΜΑ  

Θέματα:   1. «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2002» και  

  2. «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό Καθεστώς Αγροτών) 

Κανονισμοί του 2002» 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συνήλθε σε 

συνεδρία στις 11 ∆εκεμβρίου 2002 και συζήτησε τα πιο πάνω θέματα.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 

Οικονομικών και εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ και Αγροτικής.  

Εκπρόσωποι του Παναγροτικού Συνδέσμου, παρ’ όλο που κλήθηκαν στη συνεδρία 

της επιτροπής, δεν προσήλθαν.   

 Με τα προτεινόμενα νομοθετήματα σκοπείται εναρμόνιση με το κοινοτικό 

κεκτημένο σε ό,τι αφορά το ειδικό καθεστώς των αγροτών που διέπεται από το 

άρθρο 25 της Οδηγίας 77/388/ΕΟΚ, καθώς και το ειδικό καθεστώς για τον επενδυτικό 

χρυσό που ρυθμίζεται από την ίδια oδηγία. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο παρέχεται η δυνατότητα σε πρόσωπα που 

ασκούν ορισμένες δραστηριότητες, οι οποίες ορίζονται σε σχετικούς κανονισμούς για 

το φόρο προστιθέμενης αξίας, και τα οποία δεν είναι υπόχρεα να εγγραφούν στο 

μητρώο ΦΠΑ να επιλέξουν είτε να υπαχθούν στο ειδικό καθεστώς αγροτών και κατ’ 
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επέκταση να εγγραφούν στο μητρώο του ειδικού καθεστώτος αγροτών του ΦΠΑ, 

οπότε και θα λαμβάνουν έμμεσα επιστροφή του ΦΠΑ που επιβαρύνει τις αγορές 

τους, είτε να εγγραφούν στο μητρώο του ΦΠΑ.   

 Σε ό,τι αφορά το ειδικό καθεστώς αγροτών, προβλέπεται ότι αγρότες, οι οποίοι 

επιλέγουν να υπαχθούν σ’ αυτό, καταγράφονται στο μητρώο αγροτών και λαμβάνουν 

επιστροφή της επιβάρυνσης με ΦΠΑ των προϊόντων και υπηρεσιών που 

χρησιμοποιούν στην αγροτική τους παραγωγή, με την εφαρμογή του κατ’ αποκοπήν 

συντελεστή 3%.  Ο κατ’ αποκοπήν συντελεστής αποφασίστηκε βάσει 

μακροοικονομικών δεδομένων των τελευταίων τριών ετών, όπως σχετικά καθορίζεται 

στο άρθρο 25 της Οδηγίας 77/388/ΕΟΚ. 

 Περαιτέρω, με το νομοσχέδιο προτείνεται η απαλλαγή των συναλλαγών που 

έχουν ως αντικείμενο το χρυσό από την καταβολή ΦΠΑ, παρέχοντας τη δυνατότητα 

σε υποκείμενα στο φόρο πρόσωπα που παράγουν επενδυτικό χρυσό ή μετατρέπουν 

κάθε είδους χρυσού σε επενδυτικό χρυσό να καταστήσουν φορολογητέες τέτοιες 

παραδόσεις, σύμφωνα με προϋποθέσεις που καθορίζει ο Έφορος ΦΠΑ και να 

τηρούν αρχείο για τα τιμολόγια που εκδίδουν για συναλλαγές που πραγματοποιούν 

σε σχέση με τον επενδυτικό χρυσό.  Σημειώνεται ότι με τη ρύθμιση αυτή επιδιώκεται 

η ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας και της χρησιμοποίησης του χρυσού για 

επενδυτικούς σκοπούς, που επιτυγχάνεται με την απαλλαγή του επενδυτικού χρυσού 

από το ΦΠΑ. 

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς ρυθμίζονται οι προϋποθέσεις ένταξης και 

ακύρωσης/παραμονής στο ειδικό καθεστώς των αγροτών, καθώς και τα χρονικά 

πλαίσια για υποβολή αιτήματος επιστροφής του ΦΠΑ. 

 Κατά τη συζήτηση των προτεινόμενων νομοθετημάτων ενώπιον της επιτροπής, 

ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε ότι με την εισαγωγή του 
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ειδικού καθεστώτος για τους αγρότες, που απασχολεί εδώ και πολύ καιρό το 

Υπουργείο Οικονομικών, παρέχεται η δυνατότητα στους αγρότες να επιλέξουν το 

ειδικό καθεστώς αγροτών και παράλληλα να τυγχάνουν επιστροφής της επιβάρυνσης 

με ΦΠΑ που επιβάλλεται στις προμήθειες που αγοράζουν με την εφαρμογή του κατ’ 

αποκοπήν συντελεστή 3%, το ύψος του οποίου θα αναθεωρείται βάσει των 

μακροοικονομικών στοιχείων και θα βρίσκεται υπό συνεχή παρακολούθηση.  

Περαιτέρω, ανέφερε ότι η υιοθέτηση του σχεδίου για το ειδικό καθεστώς για τους 

αγρότες είναι υποχρεωτική βάσει της κοινοτικής οδηγίας, μια και δεν επιτρέπεται, 

σύμφωνα με την εν λόγω οδηγία, η υιοθέτηση μηδενικού συντελεστή ΦΠΑ για τους 

αγρότες.  Επιπλέον, ανέφερε ότι η εφαρμογή του εν λόγω συστήματος είναι 

επωφελής για τους αγρότες, εφαρμόζεται και σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες και δεν 

τους ζημιώνει. 

 Ο εκπρόσωπος της αγροτικής οργάνωσης ΕΚΑ ανέφερε ότι η εφαρμογή του 

ειδικού καθεστώτος για τους αγρότες δεν εξυπηρετεί τον αγρότη, αλλά αντίθετα του 

δημιουργεί πρόσθετες δυσκολίες στις συναλλαγές, ιδιαίτερα γιατί δεν έχει ενημερωθεί 

επαρκώς ως προς την εφαρμογή του καθεστώτος αυτού.  Για να αποφευχθούν τα 

προβλήματα, ο εκπρόσωπος της ΕΚΑ ζήτησε όπως η εφαρμογή του μέτρου αυτού 

ανασταλεί για κάποιο χρονικό διάστημα.  Σε περίπτωση, δήλωσε ο ίδιος, που η 

Βουλή αποφασίσει να προωθήσει για ψήφιση/έγκριση τα προτεινόμενα 

νομοθετήματα, ο κατ’ αποκοπήν συντελεστής για την επιστροφή της επιβάρυνσης με 

ΦΠΑ θα πρέπει να αυξηθεί από 3% σε 6%, ποσοστό που κρίνεται αναγκαίο λόγω 

των αυξημένων δαπανών που πραγματοποιούν οι αγρότες για την αγορά 

μηχανημάτων και άλλων γεωργικών εξοπλισμών.   

 Ο εκπρόσωπος της αγροτικής οργάνωσης ΠΕΚ ανέφερε ότι κατά τη διάρκεια 

της ετοιμασίας των προτεινόμενων νομοθετημάτων από το Υπουργείο Οικονομικών, 
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δεν κλήθηκαν οι αγροτικές οργανώσεις, για να εκφράσουν απόψεις ούτε και έγινε 

οποιαδήποτε σχετική ενημέρωσή τους.  Περαιτέρω, δήλωσε ότι υιοθετεί πλήρως τις 

προαναφερθείσες απόψεις της ΕΚΑ και διαφωνεί με την εισαγωγή του ειδικού 

καθεστώτος ΦΠΑ για τους αγρότες. 

 Ο εκπρόσωπος της Αγροτικής ανέφερε ότι ο κάθε αγρότης από το 1992 που 

τέθηκε σε εφαρμογή το σύστημα ΦΠΑ απώλεσε έσοδα ύψους £15.000 έως £20.000 

και γι’ αυτό το λόγο επιβάλλεται η υιοθέτηση μηδενικού συντελεστή ΦΠΑ για τους 

αγρότες.  Περαιτέρω, όσον αφορά το θέμα της εφαρμογής του ειδικού καθεστώτος 

για τους αγρότες δήλωσε ότι ο αγροτικός κόσμος δεν ενημερώθηκε πλήρως και στο 

σύνολό του και γι’ αυτό απαιτείται καθολική και λεπτομερής ενημέρωση.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού θεωρεί 

σκόπιμο να παραπέμψει τα υπό αναφορά θέματα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για μελέτη και λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του Πέμπτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του Έκτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 
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 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το όγδοο εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το όγδοο 

εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 40 θέμα είναι εξ αναβολής και είναι «Ο περί Σφαγείων Νόμος 

του 2001». 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Σφαγείων Νόμος του 2001» 

Παρόντες: 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος, πρόεδρος Σωτήρης Σαμψών 

 Γιαννάκης Θωμά Άριστος Χρυσοστόμου 

 Γεώργιος Τάσου 
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 Το πιο πάνω νομοσχέδιο παραπέμφθηκε για εξέταση στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Εσωτερικών, ύστερα όμως από συνεννόηση μεταξύ του προέδρου της και 

του προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αυτό 

αποφασίστηκε να εξεταστεί από την τελευταία ως την καθ’  ύλην αρμόδια επιτροπή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 23 Μαΐου 2002.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος (Κτηνιατρικές Υπηρεσίες), του 

Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 

της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική 

και Παναγροτικός Σύνδεσμος, του Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου, του ∆ημοτικού 

Σφαγείου Πάφου, της ΠΟΒΕΚ, της Παγκύπριας Οργάνωσης Αγελαδοτρόφων, του 

Παγκύπριου Συνδέσμου Ποιμνιοτρόφων, της Παγκύπριας Οργάνωσης Χοιροτρόφων 

και του Παγκύπριου Κτηνιατρικού Συλλόγου.  Η Ένωση ∆ήμων Κύπρου, ο 

Παγκύπριος Σύνδεσμος Αιγοπροβατοτρόφων, η Παγκύπρια Οργάνωση 

Αιγοπροβατοτρόφων και το Συμβούλιο Εγγραφής Κτηνιάτρων, παρ’  όλο που 

κλήθηκαν, δεν απέστειλαν εκπροσώπους τους στη συνεδρίαση της επιτροπής. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η αντικατάσταση της νομοθεσίας που διέπει τα 

σφαγεία με νέα νομοθεσία, με την οποία εισάγεται η φιλελευθεροποίηση της ίδρυσης 

σφαγείων κατά τρόπο που ο τομέας παραγωγής κρέατος να συνάδει με το κοινοτικό 

κεκτημένο. 

 Με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου αυτού, οι οποίες εμπίπτουν στα πλαίσια του 

ελεύθερου ανταγωνισμού, προβλέπονται ειδικότερα τα πιο κάτω: 

1. Παρέχεται στο Υπουργικό Συμβούλιο η εξουσία με σχετικό διάταγμά του να 

αποφασίζει την ίδρυση συμβουλίου κεντρικού σφαγείου και την κατασκευή 
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κεντρικού σφαγείου, όταν αυτό κρίνεται αναγκαίο ύστερα από σχετική αίτηση 

από αρχές τοπικής διοίκησης. 

2. Τα σφαγεία θα ιδρύονται και θα λειτουργούν σύμφωνα με τις διατάξεις της 

υφιστάμενης νομοθεσίας που διέπει την υγιεινή του κρέατος. 

3. Για κάθε σφαγείο θα λειτουργεί συμβούλιο αποτελούμενο από πέντε μέχρι 

δεκαπέντε μέλη, τα οποία θα διορίζονται από κοινού από τις συμμετέχουσες 

αρχές τοπικής διοίκησης για τριετή θητεία. 

4. Στις αρμοδιότητες κάθε συμβουλίου θα εμπίπτουν θέματα που σχετίζονται με 

την ανέγερση, τον εξοπλισμό και τη λειτουργία του σφαγείου, καθώς και με τη 

διατήρηση των αναγκαίων εγκαταστάσεων και με κάθε άλλη πράξη ή ενέργεια 

που απαιτείται για την εκτέλεση των εξουσιών του όπως ειδικότερα καθορίζεται. 

5. Με την έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου το συμβούλιο κάθε σφαγείου θα 

μπορεί να εκδίδει κανονισμούς για τη ρύθμιση θεμάτων που αφορούν τους 

όρους υπηρεσίας των υπαλλήλων. 

6. Ύστερα από άδεια του Υπουργικού Συμβουλίου θα επιτρέπεται η ίδρυση και 

λειτουργία από φυσικά ή νομικά πρόσωπα άλλων σφαγείων εκτός από τα 

κεντρικά, νοουμένου ότι ικανοποιούνται οι διατάξεις της κειμένης νομοθεσίας για 

την υγιεινή του κρέατος. 

7. Η προτεινόμενη νομοθεσία θα τεθεί σε ισχύ σε ημερομηνία που θα καθοριστεί 

από το Υπουργικό Συμβούλιο με σχετική γνωστοποίησή του. 

 Επεξηγώντας ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών την προτεινόμενη 

με το νομοσχέδιο ρύθμιση, ανέφερε πως αυτή εισάγει τη φιλελευθεροποίηση στον 

τομέα της παραγωγής κρέατος κατά τα κρατούντα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και 

εμπίπτει στα πλαίσια του ελεύθερου ανταγωνισμού και της διεξαγωγής του 

κτηνιατρικού υγειονομικού ελέγχου του κρέατος από κεντρική κρατική αρχή.  
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Αναφερόμενος ο ίδιος εκπρόσωπος ειδικότερα στο θέμα του προσωπικού και των 

κτηνιάτρων που απασχολούνται σήμερα στο Κεντρικό Σφαγείο Κοφίνου και στο 

∆ημοτικό Σφαγείο Πάφου, δήλωσε πως οι εν λόγω υπάλληλοι θα μετατεθούν στις 

Κτηνιατρικές Υπηρεσίες του κράτους χωρίς οποιαδήποτε διαφοροποίηση στις 

απολαβές ή στα καθήκοντά τους. 

 Ο εκπρόσωπος του Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου επισήμανε ιδιαίτερα το 

γεγονός ότι, με την προτεινόμενη θεσμοθέτηση της φιλελευθεροποίησης στον τομέα 

των σφαγείων και τον επικείμενο ανταγωνισμό, αναμένεται να δημιουργηθούν 

πλείστα όσα προβλήματα στο Κεντρικό Σφαγείο Κοφίνου, το οποίο ήδη βρίσκεται σε 

δεινή οικονομική κατάσταση.  Ο ίδιος εκπρόσωπος εισηγήθηκε την παροχή ευχέρειας 

στο εν λόγω σφαγείο να εμπορεύεται τα κρέατα, καθώς και να προβαίνει σε άλλες 

ενέργειες, όπως επενδύσεις κεφαλαίων και έγκριση των σχεδίων υπηρεσίας των 

υπαλλήλων του. 

 Ο εκπρόσωπος της ΠΟΒΕΚ, παρ’  όλο που υποστήριξε την προτεινόμενη με το 

νομοσχέδιο φιλελευθεροποίηση στον τομέα των σφαγείων, εξέφρασε το φόβο ότι η 

δημιουργία πολλών σφαγείων μικρής δυναμικότητας ενδέχεται να πλήξει τον 

ανταγωνισμό. 

 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων, αφού επισήμαναν το γεγονός ότι 

στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο δεν υπάρχει οποιαδήποτε πρόνοια για τα τέλη 

σφαγής, δήλωσαν ότι τα σφαγεία μικρής δυναμικότητας που θα δημιουργηθούν θα 

έχουν περιορισμένη ποσότητα ζώων για σφαγή, με το ενδεχόμενο να μην 

εξυπηρετούν ικανοποιητικά τους καταναλωτές στην περιοχή όπου θα λειτουργούν. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, υπό το φως της 

εξέτασης όλων των στοιχείων που τέθηκαν ενώπιόν της και λαμβάνοντας ιδιαίτερα 

υπόψη ότι η προτεινόμενη με το νομοσχέδιο ρύθμιση επιδιώκει την εναρμόνισή μας 
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με το κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα των σφαγείων, υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’  αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 

του σε νόμο, όπως αυτό έχει νομοτεχνικά διατυπωθεί και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος 

του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Σφαγείων Νόμος του 2002». 

 Παράλληλα με την πιο πάνω εισήγησή της, η επιτροπή αναμένει ότι οι αρμόδιοι 

θα λάβουν έγκαιρα όλα τα αναγκαία μέτρα για τη δημιουργία της απαραίτητης 

υποδομής και για την ικανοποιητική στελέχωση των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, ώστε 

ο έλεγχος που θα απαιτηθεί για όσα σφαγεία λειτουργήσουν να είναι από κάθε 

άποψη αποτελεσματικός, με στόχο τη διασφάλιση της προστασίας της υγείας του 

καταναλωτή και της δημόσιας υγείας γενικότερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Ίδρυση Συμβουλίου Κεντρικού Σφαγείου.  Άρθρο 3. 

 Συμβούλιο.  Άρθρο 4. 

 Συνεδριάσεις του Συμβουλίου.  Άρθρο 5. 

 Ανάθεση ορισμένων αρμοδιοτήτων σε μέλος του Συμβουλίου.  Άρθρο 6. 

 Μέλη του Συμβουλίου και υπάλληλοι του Συμβουλίου θεωρούνται ως δημόσιοι 

λειτουργοί σε ορισμένες περιπτώσεις.  Άρθρο 7. 

 Αρμοδιότητες και εξουσίες του Συμβουλίου.  Άρθρο 8. 

 Εξουσία συνάψεως δανείων.  Άρθρο 9. 
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 Επένδυση κεφαλαίων.  Άρθρο 10. 

 Συμβάσεις εξυπηρέτησης.  Άρθρο 11. 

 Υπάλληλοι.  Άρθρο 12. 

 Έκδοση Κανονισμών από το Συμβούλιο.  Άρθρο 13. 

 Προϋπολογισμός.  Άρθρο 14. 

 ∆ιάθεση προσόδων του Συμβουλίου.  Άρθρο 15. 

 Έλεγχος λογαριασμών.  Άρθρο 16. 

 Πληρωτέα δικαιώματα.  Άρθρο 17. 

 Απαγόρευση εκτελέσεως κατά της ιδιοκτησίας Συμβουλίου.  Άρθρο 18. 

 ∆ιάλυση.  Άρθρο 19. 

 Ίδρυση άλλων σφαγείων εκτός των Κεντρικών.  ΄Αλλες άδειες.  Άρθρο 20. 

 Άδεια λειτουργίας.  Άρθρο 21. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 22. 

 Κατάργηση και επιφύλαξη.  Άρθρο 23. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 24. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το εικοστό τέταρτο 

εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το εικοστό 

τέταρτο εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Σφαγείων Νόμος του 2003. 

 



 176

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα επόμενα θέματα 41 και 42 έχουν κοινή έκθεση και είναι «Ο περί Υγιεινής του 

Κρέατος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και «Οι περί Υγιεινής του Κρέατος 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2002». 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Α!  Με συγχωρείτε. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Έχω την εντύπωση, κύριε Πρόεδρε, ότι πρέπει να προηγηθεί η ψήφιση των 

θεμάτων υπ’  αριθμούς 43 και 44, που μεταβιβάζουν την εξουσία από τα σφαγεία 

στις κτηνιατρικές υπηρεσίες και να ακολουθήσουν τα θέματα υπ’  αριθμούς 41 και 42, 

που μιλούν για τις ευθύνες που αναλαμβάνονται από την υπηρεσία, η οποία 

μετακινείται.  Τυπικά.  Καθαρά τυπικό, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε με τα θέματα υπ’  αριθμούς 43 και 44.  Τα θέματα είναι «Ο περί 

της Μεταβίβασης της Αρμοδιότητας και των Λειτουργιών του Ελέγχου της Υγιεινής 

του Κρέατος από το Κεντρικό Σφαγείο στο Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών Νόμος 

του 2002» και «Ο περί της Μεταβίβασης της Αρμοδιότητας και των Λειτουργιών του 

Ελέγχου της Υγιεινής του Κρέατος από το ∆ημοτικό Σφαγείο Πάφου στο Τμήμα 

Κτηνιατρικών Υπηρεσιών Νόμος του 2002». 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τα 

νομοσχέδια που τιτλοφορούνται «Ο περί της Μεταβίβασης της Αρμοδιότητας 

και των Λειτουργιών του Ελέγχου της Υγιεινής του Κρέατος από το Κεντρικό 

Σφαγείο στο Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών Νόμος του 2002» και «Ο περί της 

Μεταβίβασης της Αρμοδιότητας και των Λειτουργιών του Ελέγχου της Υγιεινής 

του Κρέατος από το ∆ημοτικό Σφαγείο Πάφου στο Τμήμα Κτηνιατρικών 

Υπηρεσιών Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, αναπλ. πρόεδρος ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σοφοκλής Φυττής  

 Ανδρέας Χρίστου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ελένη Μαύρου Μάριος Ματσάκης 

 Άγις Αγαπίου  

 Τα πιο πάνω νομοσχέδια κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο 

Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν για εξέταση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που σχετίζονται 

με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο.  Ύστερα 

όμως από συνεννόηση μεταξύ του προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και του προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αποφασίστηκε να εξεταστούν πρώτα από την καθ’ 

ύλην αρμόδια επιτροπή και κατόπιν από την αρμόδια για τα εναρμονιστικά σχέδια 

νόμου επιτροπή. 

 Σκοπός των πιο πάνω νομοσχεδίων είναι η μεταβίβαση των αρμοδιοτήτων και 

των λειτουργιών που αφορούν τον έλεγχο της υγιεινής του κρέατος από το Κεντρικό 



 178

Σφαγείο και το ∆ημοτικό Σφαγείο Πάφου στο Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του 

Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος.  Η μεταβίβαση, 

ειδικότερα, αφορά στην περίπτωση του πρώτου νομοσχεδίου τις θέσεις που σήμερα 

κατέχει το προσωπικό του Κεντρικού Σφαγείου και στην περίπτωση του δεύτερου 

νομοσχεδίου τις θέσεις που σήμερα κατέχει το προσωπικό του ∆ημοτικού Σφαγείου 

Πάφου.  Τα προτεινόμενα νομοσχέδια θέτουν επίσης τους όρους και τις διαδικασίες 

κάτω από τις οποίες θα γίνει η μεταφορά του προσωπικού που κατέχει τις εν λόγω 

θέσεις. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων αρχικά μελέτησε τα 

πιο πάνω νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 5 και στις 

12 ∆εκεμβρίου 2002.  Στη συνέχεια η επιτροπή με σχετικό σημείωμά της, το οποίο 

και επισυνάπτεται ως παράρτημα στην παρούσα έκθεση, ενημέρωσε την 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τα όσα διημείφθησαν στη 

συνεδρίαση αυτή.  Παράλληλα η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων ενημέρωσε την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τις 

αποφάσεις της σε σχέση με τα δύο νομοσχέδια, οι οποίες και έχουν ως ακολούθως: 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών 

ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, χωρίς να 

διαφωνούν με τη δημιουργία ξεχωριστής δομής/πυραμίδας στο Τμήμα Κτηνιατρικών 

Υπηρεσιών στην οποία θα ενταχθούν οι υπάλληλοι που θα μεταφερθούν από τα 

σφαγεία, εισηγούνται όπως τα υπό αναφορά νομοσχέδια διαφοροποιηθούν κατά 

τέτοιο τρόπο, ώστε οι υπάλληλοι αυτοί να τυγχάνουν της ίδιας ακριβώς μεταχείρισης 

και να έχουν τα ίδια δικαιώματα και τις ίδιες υποχρεώσεις που έχουν οι υπηρετούντες 

δημόσιοι υπάλληλοι στο Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών.  Περαιτέρω, εισηγούνται 

όπως διαφοροποιηθούν οι προτεινόμενες κλίμακες, ώστε να συνάδουν με το ενιαίο 
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κρατικό μισθολόγιο και να γίνουν οι σχετικές τροποποιήσεις, όπως τις εισηγούνται οι 

εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ, δεδομένης της 

σύμβασης των εργαζομένων με το συμβούλιο των σφαγείων, στην οποία αναφέρεται 

ότι το μισθολόγιό τους ακολουθεί πάντοτε τα ισχύοντα του κρατικού μισθολογίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε στη συνέχεια 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιανουαρίου 2003, τα δύο πιο πάνω 

νομοσχέδια.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

γραφείου του επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της 

Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και αρμόδιοι υπηρεσιακοί παράγοντες. 

 Η επιτροπή, έχοντας υπόψη της τις εισηγήσεις των ενδιαφερομένων, αλλά και 

της πλειοψηφίας της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, 

ζήτησε από τους αρμοδίους του Υπουργείου Οικονομικών να ενημερώσουν την 

επιτροπή για τις προθέσεις τους σε σχέση με την οικονομική μεταχείριση της οποίας 

θα τύχουν οι υπάλληλοι αυτοί κατά τη μεταφορά τους από το κεντρικό και κοινοτικό 

σφαγείο στις κρατικές υπηρεσίες. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε στην επιτροπή ότι 

πρόθεση του υπουργείου Οικονομικών, με την οποία και δεσμεύεται το υπουργείο, 

είναι όπως οι κλίμακες των θέσεων των υπαλλήλων που θα μεταφερθούν, όπως πιο 

πάνω αναφέρεται, στο Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών συνάδουν με αυτές της 

δημόσιας υπηρεσίας, όπως έχουν πρόσφατα τροποποιηθεί.  Για το σκοπό αυτό η 

κυβέρνηση θα προωθήσει την κατάθεση σχετικού νομοσχεδίου στη Βουλή που θα 

ρυθμίζει το όλο θέμα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, λαμβάνοντας υπόψη 

την πιο πάνω δέσμευση του Υπουργείου Οικονομικών, για την οποία ζήτησε επίσης 
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να της κατατεθεί γραπτή επιστολή, όπως και έγινε, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό συζήτηση νομοσχεδίων, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να 

αναφέρονται ως «Ο περί της Μεταβίβασης της Αρμοδιότητας και των Λειτουργιών 

του Ελέγχου της Υγιεινής του Κρέατος από το Κεντρικό Σφαγείο στο Τμήμα 

Κτηνιατρικών Υπηρεσιών Νόμος του 2003» και «Ο περί της Μεταβίβασης της 

Αρμοδιότητας και των Λειτουργιών του Ελέγχου της Υγιεινής του Κρέατος από το 

∆ημοτικό Σφαγείο Πάφου στο Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών Νόμος του 2003» 

αντίστοιχα. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

Υπηρεσία Κοινοβουλευτικών Επιτροπών 

ΣΗΜΕΙΩΜΑ 

ΘΕΜΑ: Νομοσχέδια που τιτλοφορούνται: 

 1. «Ο περί της Μεταβίβασης της Αρμοδιότητας και των Λειτουργιών 

του Ελέγχου της Υγιεινής του Κρέατος από το Κεντρικό Σφαγείο στο 

Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών Νόμος του 2002» και 

 2. «Ο περί της Μεταβίβασης της Αρμοδιότητας και των Λειτουργιών 

του Ελέγχου της Υγιεινής του Κρέατος από το ∆ημοτικό Σφαγείο 

Πάφου στο Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών Νόμος του 2002» 

 Τα πιο πάνω νομοσχέδια κατατέθηκαν στη Βουλή στις 28 Νοεμβρίου 2002 και 

παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο. 
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 Τα πιο πάνω νομοσχέδια, μετά από συνεννόηση του προέδρου της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων με τον πρόεδρο της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων παραπέμφθηκαν και 

στην τελευταία για μελέτη. 

 Με βάση την πιο πάνω συνεννόηση, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων μελέτησε τα υπό αναφορά νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της που 

πραγματοποιήθηκαν στις 5 και στις 12 ∆εκεμβρίου 2002.   Στα πλαίσια των 

συνεδριάσεων αυτών, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος (Κτηνιατρικές 

Υπηρεσίες), του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Οικονομικών, του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του συμβουλίου του Κεντρικού 

Σφαγείου, του ∆ημοτικού Σφαγείου Πάφου, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, 

ΣΕΚ και της ΠΑΣΥ∆Υ.  Εκπρόσωποι της ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 

παρευρέθηκαν στην επιτροπή. 

 Σκοπός των υπό αναφορά νομοσχεδίων είναι η μεταβίβαση της αρμοδιότητας 

και των λειτουργιών που αφορούν τον έλεγχο της υγιεινής του κρέατος από το 

Κεντρικό Σφαγείο και το ∆ημοτικό Σφαγείο Πάφου στο Τμήμα Κτηνιατρικών 

Υπηρεσιών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος.  Η 

μεταβίβαση αυτή αφορά τις θέσεις μαζί με το προσωπικό που σήμερα τις κατέχει και 

ασκεί τα σχετικά καθήκοντα, καθώς και οποιοδήποτε πρόσωπο ασκεί τέτοια 

καθήκοντα σε έκτακτη ή άλλη βάση. 

 Οι εν λόγω υπάλληλοι διατηρούν τα δικαιώματα που απέκτησαν κατά την 

υπηρεσία τους στο Κεντρικό Σφαγείο και στο ∆ημοτικό Σφαγείο Πάφου και με τη 

μεταφορά τους στο Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών εμπίπτουν στις πρόνοιες είτε 

του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου είτε του περί Προσλήψεως Εκτάκτων 
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Υπαλλήλων (∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμου και απολαύουν  όλων των 

σχετικών δικαιωμάτων και βαρύνονται με όλες τις σχετικές υποχρεώσεις και τα 

καθήκοντα των δημόσιων υπαλλήλων ή των έκτακτων υπαλλήλων ανάλογα με την 

περίπτωση. 

 Η μεταφορά των θέσεων και του προσωπικού κατέστη αναγκαία υπό το φως 

της υποχρέωσης της ∆ημοκρατίας για εναρμόνιση με σχετικό κοινοτικό κεκτημένο, 

(Οδηγία 64/433/ΕΟΚ), το οποίο προνοεί ότι ο έλεγχος της υγιεινής του κρέατος 

διεξάγεται από τις αρμόδιες αρχές των κρατών μελών και όχι από υπαλλήλους 

σφαγείων.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 

κυβερνητικούς αρμοδίους, οι χρονικές δεσμεύσεις της πλευράς μας για την υιοθέτηση 

των προτεινόμενων νομοθεσιών καθορίστηκαν μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2002. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονομικών, με τα υπό 

αναφορά νομοσχέδια επιτυγχάνεται η μεταβίβαση της αρμοδιότητας και των 

λειτουργιών που αφορούν τον έλεγχο της υγιεινής του κρέατος από το Κεντρικό 

Σφαγείο και το ∆ημοτικό Σφαγείο Πάφου στο Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, ώστε 

να επιτευχθεί εναρμόνιση με τη σχετική οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Με τον 

τρόπο αυτό, δήλωσε ο ίδιος, οι υπάλληλοι που υπηρετούν στα πιο πάνω σφαγεία θα 

μεταφερθούν στο Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών και θα καταλάβουν την ίδια θέση 

και την ίδια κλίμακα που κατείχαν κατά την υπηρεσία τους στα σφαγεία, 

δημιουργώντας όμως μία νέα δομή ξέχωρη από αυτήν που κατέχουν οι 

υπηρετούντες στο τμήμα.  Η διαδικασία αυτή, δήλωσε, κρίθηκε ως η πλέον 

κατάλληλη, αφενός μεν για να μην επηρεαστούν δικαιώματα των ήδη υπηρετούντων 

στο τμήμα δημόσιων υπαλλήλων και αφετέρου για να αξιοποιηθούν οι γνώσεις και οι 
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εμπειρίες των σφαγείων, ώστε να καταστεί δυνατή η άμεση εφαρμογή του ελέγχου 

της υγιεινής του κρέατος. 

 Ο διευθυντής του Τμήματος Κτηνιατρικών Υπηρεσιών επεσήμανε ότι με τα υπό 

αναφορά νομοσχέδια  επιτυγχάνεται εναρμόνιση με τη σχετική οδηγία της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών συμπλήρωσε ότι θέση του 

υπουργείου του είναι οι υπάλληλοι των σφαγείων κατά τη μεταφορά τους να μη 

χάσουν οποιοδήποτε δικαίωμα απέκτησαν κατά την υπηρεσία τους στα σφαγεία και 

να μεταφερθούν στο Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών στην ίδια ακριβώς κατάσταση 

που βρίσκονταν κατά την υπηρεσία τους στα σφαγεία, θέματα που καλύπτονται με τα 

υπό συζήτηση νομοσχέδια. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας περιορίστηκε να αναφέρει ότι η 

μεταφορά των συγκεκριμένων υπαλλήλων των σφαγείων στο Τμήμα Κτηνιατρικών 

Υπηρεσιών κρίνεται αναγκαία, για να μπορούν να συνεχίσουν να έχουν την 

αρμοδιότητα του ελέγχου της υγιεινής του κρέατος την οποία είχαν στα σφαγεία, 

όπως επιβάλλει η σχετική ευρωπαϊκή οδηγία. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ τόσο ενώπιον 

της επιτροπής όσο και σε γραπτά υπομνήματα που κατέθεσαν, αντίγραφα των 

οποίων επισυνάπτονται στο παρόν σημείωμα, εξέφρασαν αφενός την ικανοποίησή 

τους για το γεγονός ότι μεταφέρεται το υφιστάμενο προσωπικό στο Τμήμα 

Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, διατηρώντας τη μισθολογική του κλίμακα, 

περιλαμβανομένων και προσωπικών ρυθμίσεων, καθώς και των συνταξιοδοτικών 

του ωφελημάτων, αφετέρου όμως παρατήρησαν ότι δε λήφθηκε υπόψη στα υπό 

αναφορά νομοσχέδια η συμφωνία που έχουν με το συμβούλιο των σφαγείων για τη 

μετονομασία της θέσης του Κρεοσκόπου κλ. Α8-Α10 σε Κτηνίατρο, εφόσον ο 
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κάτοχος της θέσης έχει πανεπιστημιακό δίπλωμα, καθώς επίσης και η συμβατική 

υποχρέωση του συμβουλίου για την εφαρμογή και στο προσωπικό του σφαγείου των 

διατάξεων του ενιαίου κρατικού μισθολογίου που ψηφίστηκε με το Νόμο 42(ΙΙ) 2002. 

 Ως εκ τούτου, οι ίδιοι εκπρόσωποι εισηγήθηκαν διαφοροποίηση των 

παραρτημάτων των υπό αναφορά νομοσχεδίων ως ακολούθως: 

Για το πρώτο νομοσχέδιο: 

1. Μια θέση προϊσταμένου Κτηνιατρικής Υπηρεσίας κλ. Α9-11 να γίνει κλ. Α9-  

11-12+2. 

2. Μια θέση Κτηνιάτρου κλ. Α8-10 να γίνει θέση Κτηνιατρικού Λειτουργού  

κλ. Α8-10-11. 

3. Τέσσερις θέσεις Κρεοσκόπου κλ. Α8-10 να γίνουν θέσεις Κτηνιάτρου κλ. Α8-10-

11. και 

4. ∆ύο θέσεις Κρεοσκόπου κλ. Α4-7 να γίνουν κλ. Α4-7+2. 

Αναφορικά με το δεύτερο νομοσχέδιο: 

 Ο Επόπτης ∆ημοτικού Σφαγείου Β΄ κλ. Α8-10 να γίνει κλ. Α8-10-11,  ο δε 

έκτακτος που υπηρετεί στην κλ. Α4-7 και κατέχει πτυχίο κτηνιάτρου να μεταφερθεί σε 

θέση κτηνιάτρου στην κλ. Α8-10-11. 

 Ο εκπρόσωπος της ΠΑΣΥ∆Υ περιορίστηκε να δηλώσει ότι η οργάνωσή του 

συμφωνεί με τις πρόνοιες των νομοσχεδίων που προβλέπουν ότι οι υπάλληλοι των 

σφαγείων θα ενταχθούν και θα δημιουργήσουν ξεχωριστή δομή από αυτήν που 

κατέχουν οι υπηρετούντες στο Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών. 

 Ο εκπρόσωπος του συμβουλίου του Κεντρικού Σφαγείου, σχολιάζοντας τις 

θέσεις των συνδικαλιστικών οργανώσεων δήλωσε ότι το συμβούλιο, συμφωνεί με τη 

μετονομασία της θέσης Κρεοσκόπου σε Κτηνίατρο, νοουμένου ότι υπάρχουν τα 

απαιτούμενα προσόντα.  Αναφορικά με τη θέση των συνδικαλιστικών οργανώσεων 
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για αναθεώρηση των κλιμάκων των υπαλλήλων, ανέφερε ότι το συμβούλιο δεν έχει 

πάρει οποιαδήποτε τέτοια απόφαση. 

 Ο εκπρόσωπος του ∆ημοτικού Σφαγείου Πάφου δήλωσε ότι είναι δίκαιο ο 

έκτακτος υπάλληλος που υπηρετεί από το 1994 στο ∆ημοτικό Σφαγείο Πάφου και 

κατέχει πτυχίο κτηνιάτρου να μεταφερθεί στο Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών στη 

θέση Κτηνιάτρου σε  κλ. Α8-10 και όχι στην κλίμακα Α4-7 στην οποία ήδη υπηρετεί.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 

υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις πιο κάτω αποφάσεις: 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών 

ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και ∆ημοκρατικού Κόμματος, χωρίς να 

διαφωνούν με τη δημιουργία ξεχωριστής δομής/πυραμίδας στο Τμήμα Κτηνιατρικών 

Υπηρεσιών στην οποία θα ενταχθούν οι υπάλληλοι που θα μεταφερθούν από τα 

σφαγεία, εισηγούνται όπως τα υπό αναφορά νομοσχέδια διαφοροποιηθούν κατά 

τέτοιο τρόπο, ώστε οι υπάλληλοι αυτοί να τυγχάνουν της ίδιας ακριβώς μεταχείρισης 

και να έχουν τα ίδια δικαιώματα και τις ίδιες υποχρεώσεις που έχουν οι υπηρετούντες 

δημόσιοι υπάλληλοι στο Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών.  Περαιτέρω, εισηγούνται 

όπως διαφοροποιηθούν οι προτεινόμενες κλίμακες, ώστε να συνάδουν με το ενιαίο 

κρατικό μισθολόγιο και να γίνουν οι σχετικές τροποποιήσεις, όπως τις εισηγούνται οι 

εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ, δεδομένης της 

σύμβασης των εργαζομένων με το συμβούλιο των σφαγείων στην οποία αναφέρεται 

ότι το μισθολόγιό τους ακολουθεί πάντοτε τα ισχύοντα του κρατικού μισθολογίου.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού εισηγούνται την ψήφιση των νομοσχεδίων ως 

κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία με εξαίρεση τη μετονομασία των θέσεων 
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Κρεοσκόπου σε Κτηνίατρο, νοουμένου ότι οι κάτοχοι της θέσης πληρούν τα 

απαιτούμενα προσόντα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, κύριε Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κλείει, κύριε Πρόεδρε, ένα πάρα πολύ σημαντικό θέμα, το οποίο χειρίστηκε η 

επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και κλείει, γιατί λαμβάνουμε πολύ σοβαρά 

υπόψη και την επιστολή που έστειλε στην επιτροπή το Υπουργείο Οικονομικών, με 

ημερομηνία 10 Ιανουαρίου, όπου αναλαμβάνει συγκεκριμένες δεσμεύσεις έναντι των 

λειτουργών οι οποίοι θα μετακινηθούν από τα σφαγεία Κοφίνου και Πάφου ή στις 

κτηνιατρικές υπηρεσίες.  Αυτές οι δεσμεύσεις ικανοποιούν την επιτροπή, τις έχουμε 

σημειώσει, γι’  αυτό και θα ψηφίσουμε το νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’  

αριθμόν 43 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Μεταφορά της αρμοδιότητας και των λειτουργιών του ελέγχου της υγιεινής του 

κρέατος.   Άρθρο 3. 

 ∆ικαίωμα υπαλλήλου να αρνηθεί τη μεταφορά και σχετικές διευθετήσεις.  Άρθρο 

4. 

 Όροι υπηρεσίας και δικαιώματα των υπαλλήλων.  Άρθρο 5. 
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 Εκκρεμείς δικαστικές διαδικασίες και βάσεις αγωγής.  Άρθρο 6. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το έβδομο εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το έβδομο 

εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 43 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Μεταβίβασης της Αρμοδιότητας 

και των Λειτουργιών του Ελέγχου της Υγιεινής του Κρέατος από το Κεντρικό Σφαγείο 

στο Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το υπ’  αριθμόν 43 νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το υπ’  αριθμόν 43 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 

νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 44 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Μεταφορά της αρμοδιότητας και των λειτουργιών του ελέγχου της υγιεινής του 

κρέατος.   Άρθρο 3. 

 ∆ικαίωμα υπαλλήλου να αρνηθεί τη μεταφορά και σχετικές διευθετήσεις.  Άρθρο 

4. 

 Όροι υπηρεσίας και δικαιώματα των υπαλλήλων.  Άρθρο 5. 
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 Εκκρεμείς δικαστικές διαδικασίες και βάσεις αγωγής.  Άρθρο 6. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το έβδομο εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το έβδομο 

εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 44 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Μεταβίβασης της Αρμοδιότητας 

και των Λειτουργιών του Ελέγχου της Υγιεινής του Κρέατος από το ∆ημοτικό Σφαγείο 

Πάφου στο Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το υπ’  αριθμόν 44 νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το υπ’ αριθμόν 44 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 

νόμο. 

 Γυρνούμε πίσω στα υπ’  αριθμούς 41 και 42, για τα οποία υπάρχει κοινή 

έκθεση. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο και για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Ο περί Υγιεινής 

του Κρέατος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και «Οι περί Υγιεινής του 

Κρέατος (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, αναπλ. πρόεδρος Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σοφοκλής Φυττής Ρίκκος Ερωτοκρίτου 
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 Σταύρος Ευαγόρου  

 Ελένη Μαύρου  Μη μέλη της επιτροπής: 

 ∆ημήτρης Συλλούρης Γιώργος Περδίκης 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο και οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή 

από το Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που σχετίζονται 

με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο.  Ύστερα 

όμως από συνεννόηση του προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων με τον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων, αποφασίστηκε το νομοσχέδιο και οι κανονισμοί να εξεταστούν πρώτα από 

την καθ’ ύλην αρμόδια επιτροπή και κατόπιν από την αρμόδια για τα εναρμονιστικά 

σχέδια νόμου επιτροπή. 

 Τα προτεινόμενα νομοθετήματα εξετάστηκαν αρχικά από την Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων σε δύο συνεδριάσεις της που 

πραγματοποιήθηκαν στις 28 Μαρτίου και στις 23 Μαΐου 2002.  Η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων με σημείωμά της, ημερομηνίας 30 Μαΐου 

2002, το οποίο επισυνάπτεται στην παρούσα έκθεση ως παράρτημα, πληροφόρησε 

την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων ότι δεν έχει οποιαδήποτε 

ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση των κανονισμών, 

όπως οι τελευταίοι είχαν τροποποιηθεί από την ίδια.  

 Στη συνέχεια τα προτεινόμενα νομοθετήματα εξετάστηκαν και από την 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σε συνεδρία της που 

πραγματοποιήθηκε στις 3 Ιουνίου 2002.  Η επιτροπή έκρινε στο στάδιο εκείνο 

σκόπιμο να αναβάλει την ψήφιση του νομοσχεδίου και την έγκριση των κανονισμών, 
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επειδή εκκρεμούσε η ρύθμιση της μεταφοράς στην κρατική υπηρεσία των κτηνιάτρων 

που απασχολούνταν στα κοινοτικά σφαγεία Πάφου και Κοφίνου και του νομικού 

καθεστώτος της απασχόλησής τους. 

 Για τη ρύθμιση του θέματος αυτού η εκτελεστική εξουσία κατέθεσε στη συνέχεια 

δύο νομοσχέδια με τίτλους «Ο περί της Μεταβίβασης της Αρμοδιότητας και των 

Λειτουργιών του Ελέγχου της Υγιεινής του Κρέατος από το Κεντρικό Σφαγείο στο 

Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών Νόμος του 2002» και «Ο περί της Μεταβίβασης της 

Αρμοδιότητας και των Λειτουργιών του Ελέγχου της Υγιεινής του Κρέατος από το 

∆ημοτικό Σφαγείο Πάφου στο Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών Νόμος του 2002», τα 

οποία εξετάστηκαν και εγκρίθηκαν από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιανουαρίου 2003.  

Σημειώνεται ότι τα δύο νομοσχέδια περιλαμβάνονται στην ημερήσια διάταξη της 

συνεδρίασης της ολομέλειας του σώματος ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2003 στην 

οποία αναμένεται να ψηφιστούν. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η κατάργηση του άρθρου 11 της 

βασικής νομοθεσίας για την υγιεινή του κρέατος, ώστε να καταστεί δυνατή η 

επέκταση του κτηνιατρικού υγειονομικού ελέγχου σε όλα τα σφαγεία που λειτουργούν 

στην Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το 

άρθρο 20 της πιο πάνω βασικής νομοθεσίας, είναι η υιοθέτηση των κατασκευαστικών 

προτύπων τα οποία καθορίζονται στην Οδηγία 64/433/ΕΟΚ, όπως έχει 

τροποποιηθεί, για τα σφαγεία, τα εργαστήρια τεμαχισμού κρέατος και τις ψυκτικές 

αποθήκες κρέατος.  Προς τα πρότυπα αυτά θα πρέπει να συμμορφώνονται τα 

υφιστάμενα σφαγεία των αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης ή τα σφαγεία που θα 
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ιδρυθούν, καθώς και τα ιδιωτικά σφαγεία που μπορούν να ιδρύσουν ιδιώτες μετά τη 

φιλελευθεροποίηση της σφαγής των ζώων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σε νεότερη συνεδρίασή 

της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Ιανουαρίου 2003 και αφού προηγήθηκε η 

έγκριση από αυτή των πιο πάνω νομοσχεδίων τα οποία ρυθμίζουν το νομικό 

καθεστώς της απασχόλησης των κτηνιάτρων που απασχολούνταν στα κοινοτικά 

σφαγεία, θεωρεί ότι δεν υφίσταται πλέον οποιοδήποτε κώλυμα τόσο για την ψήφιση 

του νομοσχεδίου όσο και για την έγκριση των κανονισμών, τις οποίες ως εκ τούτου 

και ομόφωνα εισηγείται, αφού προηγουμένως τροποποιηθούν οι τίτλοι τους, ώστε να 

αναφέρονται ως  «Ο περί Υγιεινής του Κρέατος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

και «Οι περί Υγιεινής του Κρέατος (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003». 

ΣΗΜΕΙΩΜΑ 

 Θέματα:  (α)   Ο περί Υγιεινής του Κρέατος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.088.2002) 

(β)  Οι περί Υγιεινής του Κρέατος (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 

Κανονισμοί του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.03.084.2002) 

 Το υπό αναφορά νομοσχέδιο και οι υπό αναφορά κανονισμοί παραπέμφθηκαν 

για εξέταση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, ύστερα όμως 

από συνεννόηση μεταξύ του προέδρου της και του προέδρου της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων αποφασίστηκε να εξεταστούν πρώτα από 

την καθ’  ύλην αρμόδια επιτροπή και κατόπιν από την αρμόδια για τα εναρμονιστικά 

σχέδια νόμου επιτροπή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε τα εν λόγω 

προτεινόμενα νομοθετήματα σε δύο συνεδριάσεις της που πραγματοποιήθηκαν στις 
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28 Μαρτίου και στις 23 Μαΐου 2002.  Στα πλαίσια της εξέτασής τους, κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, 

Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος (Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών), του 

Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 

της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, των αγροτικών 

οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και Παναγροτικός Σύνδεσμος, του Κεντρικού 

Σφαγείου Κοφίνου, του Σφαγείου Πάφου, της Παγκύπριας Οργάνωσης  

Αγελαδοτρόφων, του Παγκύπριου Συνδέσμου Αιγοπροβατοτρόφων, της Παγκύπριας 

Οργάνωσης Αιγοπροβατοτρόφων, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ποιμνιοτρόφων, της 

Παγκύπριας Οργάνωσης Χοιροτρόφων, του Παγκύπριου Κτηνιατρικού Συλλόγου και 

του Συμβουλίου Εγγραφής Κτηνιάτρων. 

 Αναλύοντας τις προτεινόμενες νομοθεσίες ο εκπρόσωπος του Τμήματος 

Κτηνιατρικών Υπηρεσιών δήλωσε ότι με αυτές μεταφέρεται ο κτηνιατρικός 

υγειονομικός έλεγχος των σφαγείων στις κτηνιατρικές υπηρεσίες του κράτους και 

παράλληλα μεταβάλλεται το ισχύον σήμερα καθεστώς των σφαγείων.  Ειδικότερα, με 

την εισαγωγή της φιλελευθεροποίησης των σφαγείων προτείνεται η δημιουργία δύο 

ειδών σφαγείων, των σφαγείων μικρής δυναμικότητας, τα οποία θα έχουν 

περιορισμένη ποσότητα ζώων για σφαγή, και των βιομηχανικών σφαγείων.  Για τις 

διαφορές και τις ομοιότητες μεταξύ των δύο ειδών σφαγείων κατατέθηκε στην 

επιτροπή σχετικός πίνακας στον οποίο αναφέρονται λεπτομερειακά οι γενικοί όροι 

των εγκαταστάσεών τους, όπως προνοείται στην Οδηγία 64/433/ΕΟΚ.   

 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Κτηνιατρικού Συλλόγου εισηγήθηκε αριθμό 

τροπολογιών στις διατάξεις των κανονισμών οι οποίες, αφού υιοθετήθηκαν από την 

επιτροπή, τέθηκαν στη συνέχεια υπόψη του Τμήματος Κτηνιατρικών Υπηρεσιών και 

του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.   
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 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων εξέφρασαν επιφύλαξη για το 

γεγονός ότι με το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς θα δημιουργηθούν σφαγεία δύο 

ταχυτήτων. 

 Οι υπόλοιποι παρευρισκόμενοι τάχθηκαν υπέρ της προώθησης της ψήφισης 

του νομοσχεδίου σε νόμο και της έγκρισης των κανονισμών, δεδομένου ότι αυτά 

στοχεύουν στην πλήρη εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με τις σχετικές οδηγίες 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων πληροφορεί την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων ότι δεν έχει οποιαδήποτε ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε 

νόμο και την έγκριση των κανονισμών, όπως οι τελευταίοι τροποποιούνται σύμφωνα 

με τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Κατάργηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Υγιεινής του Κρέατος 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε τώρα στους κανονισμούς. 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα από το 45 μέχρι και το 51 έχουν κοινή έκθεση.  Τα θέματα αυτά είναι:  

«Ο περί Ραδιοεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002», «Ο περί Εμπορικής 

Ναυτιλίας (Τέλη και Φορολογικές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002», «Οι 

περί Ραδιοεπικοινωνιών (∆ιαδικασίες ∆ιαγωνισμού και ∆ιαπραγμάτευσης) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002», «Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών (Γενικές 

Εξουσιοδοτήσεις) Κανονισμοί του 2002», «Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών (Ειδικές 

Άδειες) Κανονισμοί του 2002», «Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών (Τέλη) Κανονισμοί του 

2002», «Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών (Ραδιοεξοπλισμός) Κανονισμοί του 2002». 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τα 

νομοσχέδια και τους κανονισμούς που περιλαμβάνονται στο επισυνημμένο 

παράρτημα 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, αναπλ. πρόεδρος Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σοφοκλής Φυττής Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου   
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 Ελένη Μαύρου  Μη μέλη της επιτροπής: 

 ∆ημήτρης Συλλούρης  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τα πιο πάνω 

νομοσχέδια και τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που 

πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 13 Ιανουαρίου 2003.  Στις συνεδρίες της επιτροπής 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του γραφείου του επικεφαλής της 

διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Τα εν λόγω νομοσχέδια και οι εν λόγω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από 

το Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που σχετίζονται 

με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Το σύνολο των προτεινόμενων νομοθετημάτων στοχεύει στην εναρμόνιση της 

κυπριακής έννομης τάξης με το κοινοτικό κεκτημένο που αφορά τις 

ραδιοεπικοινωνίες, καθώς και στη συμπλήρωση του νομικού πλαισίου που διέπει τον 

τομέα αυτό. 

 Ειδικότερα, σκοπός του πρώτου προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση της 

βασικής νομοθεσίας περί Ραδιοεπικοινωνιών, που ψηφίστηκε πρόσφατα από τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων και η οποία αναθεώρησε το νομοθετικό πλαίσιο που 

διέπει τον τομέα των ραδιοεπικοινωνιών, ώστε να καταστεί δυνατή η έκδοση 

κανονισμών, οι οποίοι να υιοθετούν τις διατάξεις της Οδηγίας 97/13/ΕΚ σχετικά με το 

κοινό πλαίσιο γενικών και ειδικών αδειών στον τομέα των τηλεπικοινωνιακών 

υπηρεσιών. 
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 Παράλληλα σκοπείται η μεταβίβαση στο ∆ιευθυντή Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 

των πλείστων από τις εξουσίες που με το βασικό νόμο χορηγήθηκαν αρχικά στον 

Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων.  Θα πρέπει να σημειωθεί ότι η τελευταία αυτή 

ρύθμιση γίνεται κατόπιν υποδείξεως από πλευράς της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για το 

ότι η ρυθμιστική υπηρεσία στον τομέα αυτό θα πρέπει να είναι λειτουργικά 

ανεξάρτητη από τον οργανισμό που παρέχει τα δίκτυα, τις υπηρεσίες και τον 

εξοπλισμό των ηλεκτρονικών επικοινωνιών.   

 Με τη ρύθμιση αυτή, που από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή κρίθηκε ως 

ικανοποιητική για το παρόν στάδιο και στη συνέχεια θα κριθεί κατά την πρακτική 

εφαρμογή της, ο Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων θα έχει την αρμοδιότητα για τη 

διαμόρφωση πολιτικής αναφορικά με τις ραδιοεπικοινωνίες και τη διασφάλιση της 

αποτελεσματικότερης χρήσης του φάσματος ραδιοσυχνοτήτων και ο διευθυντής του 

τμήματος θα είναι ο κατά νόμον εκτελεστικά υπεύθυνος για την εφαρμογή της εν 

λόγω πολιτικής.  Για την πρακτική υλοποίηση της ρύθμισης αυτής και σε διοικητικό 

επίπεδο έχει ήδη εγκριθεί τροπολογία στον κρατικό προϋπολογισμό για το 2003. 

 Σκοπός του δεύτερου προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση της βασικής 

νομοθεσίας για την εμπορική ναυτιλία για την κατάργηση του μέρους της που 

καθορίζει τα τέλη έκδοσης άδειας και λειτουργίας σταθμού ασύρματης τηλεγραφίας 

σε πλοία και μικρά σκάφη.   

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς προβλέπονται ειδικότερα τα ακόλουθα: 

 Οι πρώτοι κανονισμοί, που τροποποιούν τους βασικούς κανονισμούς για τις 

διαδικασίες διαγωνισμού και διαπραγμάτευσης, μεταβιβάζουν τις προβλεπόμενες σε 

αυτούς αρμοδιότητες από τον Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων στο ∆ιευθυντή 

Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών.   
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 Οι δεύτεροι κανονισμοί ρυθμίζουν την άσκηση ραδιοεπικοινωνιακών 

δραστηριοτήτων με βάση γενική εξουσιοδότηση.  Καθορίζουν το πλαίσιο των όρων 

και προϋποθέσεων που δυνατό να περιλαμβάνουν οι γενικές εξουσιοδοτήσεις, τις 

διαδικασίες εγγραφής σταθμών και συσκευών και τις διοικητικές και ποινικές 

κυρώσεις που θα επιβάλλονται στους παραβάτες των κανονισμών αυτών. 

 Οι τρίτοι κανονισμοί καθορίζουν τις υπηρεσίες ραδιοεπικοινωνιών για τις οποίες 

θα χορηγείται ειδική άδεια, τους όρους και προϋποθέσεις των αδειών αυτών, καθώς 

και τις διοικητικές και ποινικές κυρώσεις που θα επιβάλλονται στους παραβάτες των 

κανονισμών αυτών. 

 Οι τέταρτοι κανονισμοί καθορίζουν τα τέλη για τη χορήγηση ειδικών αδειών και 

τα τέλη για την άσκηση ραδιοεπικοινωνιακών δραστηριοτήτων οι οποίες θα 

υπόκεινται σε γενική εξουσιοδότηση και εγγραφή.  Τα τέλη έχουν καθοριστεί με βάση 

την αρχή της κοστοστρέφειας και δυνατό να αντικατοπτρίζουν την αξία του φάσματος 

ραδιοσυχνοτήτων που ο αδειούχος έχει δικαίωμα να χρησιμοποιεί. 

 Οι πέμπτοι κανονισμοί ρυθμίζουν τη διάθεση στην αγορά, την ελεύθερη 

κυκλοφορία και τη λειτουργία ραδιοεπικοινωνιακού εξοπλισμού (ραδιοεξοπλισμού).  

Καθορίζουν τις διαδικασίες εκτίμησης της συμμόρφωσης του ραδιοεξοπλισμού προς 

τις βασικές απαιτήσεις που αναφέρονται στον περί Ραδιοεπικοινωνιών Νόμο, 

ρυθμίζουν την επιτήρηση της αγοράς, καθορίζουν τις διαδικασίες έγκρισης 

κοινοποιημένων οργανισμών στη ∆ημοκρατία και τις υποχρεώσεις των 

κοινοποιημένων οργανισμών, καθώς και τις διοικητικές και ποινικές κυρώσεις που θα 

επιβάλλονται στους παραβάτες των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού ζήτησε και πήρε 

πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις για τα νομοσχέδια και τους κανονισμούς, 

συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις τους και εισηγείται την ψήφιση και 
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έγκρισή τους αντίστοιχα.  Παράλληλα δηλώνει ότι προτίθεται να παρακολουθεί την 

εφαρμογή των προνοιών τους, καθώς και τις θέσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, 

όταν θα αξιολογεί την άσκηση των σχετικών αρμοδιοτήτων από τη ρυθμιστική αρχή.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των 

υπό αναφορά νομοσχεδίων και κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι τα υπό αναφορά νομοσχέδια και οι υπό αναφορά 

κανονισμοί ψηφίζονται και εγκρίνονται όπως έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική 

εξουσία, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως 

«Ο περί Ραδιοεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», «Ο περί Εμπορικής 

Ναυτιλίας (Τέλη και Φορολογικές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», «Οι 

περί Ραδιοεπικοινωνιών (∆ιαδικασίες ∆ιαγωνισμού και ∆ιαπραγμάτευσης) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003», «Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών (Γενικές 

Εξουσιοδοτήσεις) Κανονισμοί του 2003», «Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών (Ειδικές 

Άδειες) Κανονισμοί του 2003», «Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών (Τέλη) Κανονισμοί του 

2003» και «Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών (Ραδιοεξοπλισμός) Κανονισμοί του 2003». 

Π Α Ρ Α Ρ ΤΗ Μ Α 

1. Ο περί Ραδιοεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

2. Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη και Φορολογικές ∆ιατάξεις) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

3. Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών (∆ιαδικασίες ∆ιαγωνισμού και ∆ιαπραγμάτευσης) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002. 

4. Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών (Γενικές Εξουσιοδοτήσεις) Κανονισμοί του 2002. 

5. Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών (Ειδικές Άδειες) Κανονισμοί του 2002. 

6. Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών (Τέλη) Κανονισμοί του 2002. 
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7. Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών (Ραδιοεξοπλισμός) Κανονισμοί του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, κύριε Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

 Αναφέρομαι στον περί Ραδιοεπικοινωνιών (Τροποποιητικό) Νόμο και θέλω να 

υπενθυμίσω ότι η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα τον Απρίλιο ή το Μάιο του 2002 

είχε επισημάνει μια σοβαρή απόκλιση απ’  αυτό που, κατά την άποψή μας, ήταν το 

ορθολογικά σωστό.  Και αυτό ήταν η μη ενιαία ανάθεση της διαχείρισης των 

συχνοτήτων σε ένα φορέα, αλλά ο κατατεμαχισμός τους και η σύγχυση μεταξύ των 

ευθυνών διαχείρισης των συχνοτήτων που εξ ανάγκης το νομοσχέδιο είχε ως 

αντικείμενο μαζί με τη δανειοδότηση και την έγκριση τηλεπικοινωνιακού εξοπλισμού. 

 Μας λέχθηκε ότι, «Ξέρετε, η Ευρώπη δεν έχει οδηγία επ’  αυτού του θέματος και 

την εισήγησή σας τη βλέπουμε, αλλά τη βλέπουμε περισσότερο με καχυποψία, γιατί 

εκφράζεται από εσάς παρά με την αντικειμενική κρίση της ορθότητάς της ή όχι».  Και 

ήρθε η Ευρωπαϊκή Ένωση, κύριε Πρόεδρε, πριν από λίγους μήνες και έδωσε οδηγία 

με την οποία υιοθετεί αυτά που λέγαμε εμείς τότε.  Και τούτη τη στιγμή έρχεται η 

κυβέρνηση και φέρνει τροποποιητικό νόμο, για να έρθει κατά ένα μέρος προς 

συμμόρφωση της ευρωπαϊκής οδηγίας.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση σχολίασε την 

πρόταση την οποία κάμνει η κυβέρνηση, την οποία εμείς θεωρούμε μια πρόταση όχι 

ολοκληρωμένη, η οποία οδηγεί σε πολύ ενδιάμεσες και πολύ προσωρινές λύσεις. 

 Τι λέει η Ευρωπαϊκή Ένωση;  Ότι η πρόταση για ανεξαρτητοποίηση της 

∆ιεύθυνσης Τηλεπικοινωνιών και η μετατροπή της σε ξέχωρο τμήμα ηλεκτρονικών 

επικοινωνιών μπορούσε -προσέξτε την ορολογία- μπορούσε να ήταν ένα πρώτο 
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βήμα για μια προκαταρκτική βελτίωση της παρούσας κατάστασης.  Τρεις αιρέσεις 

μέσα σε μια πρόταση και, εν πάση περιπτώσει, τελειώνει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, 

αυτό θα εξαρτηθεί από την απόδοση οποιασδήποτε νέας θεσμικής δομής στην 

πράξη. 

 Στο βαθμό, κύριε Πρόεδρε, που εξακολουθούν οι ρυθμίσεις να διαπλέκουν, να 

συγχύζουν -να φύγω τη λέξη διαπλοκή- να συγχύζουν τις πολιτικές αποφάσεις που 

πρέπει να μείνουν στον Υπουργό, στο υπουργείο μαζί με τις τεχνικές υπηρεσίες οι 

οποίες πρέπει να αποδοθούν σε ανεξάρτητο αξιωματούχο -εμείς λέμε τον επίτροπο- 

στον ίδιο βαθμό αυτά τα πράγματα θα παραμείνουν περιπλεγμένα.  Και σύντομα, 

ενδεχομένως σε έξι μήνες, θα έρθει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή να μας πει ότι, «Ξέρετε, 

αυτό που εγκρίνετε δε συνάδει με την αντίληψη που υπάρχει για την ανεξαρτησία των 

δύο αρχών» και θα κάμνουμε νέες αλλαγές, νέες τροποποιήσεις, με δαπάνη χρόνου 

και δαπάνη πόνου. 

 Η δική μας άποψη -την οποία καταθέσαμε το Μάιο και επαναλάβαμε και 

πρόσφατα- ήταν ότι έπρεπε το τεχνικό μέρος να πάει στον επίτροπο και οι πολιτικές 

ευθύνες να παραμείνουν στον Υπουργό.  Εδώ επιδιώκεται μια μέση λύση.  

Προτείναμε ακόμα η διεύθυνση αυτή, η οποία ανεξαρτητοποιείται, να γίνει 

ανεξάρτητη αρχή εξ ολοκλήρου.  Εν πάση περιπτώσει, αυτές οι απόψεις δεν είναι 

δυνατό να τεθούν από εμάς ως τροπολογία, είναι θέματα της εκτελεστικής εξουσίας 

και εμείς δεν προτιθέμεθα να καθυστερήσουμε ή να δημιουργήσουμε οποιαδήποτε 

εμπόδια στην υλοποίηση αυτής της πολιτικής, η οποία επιλέγηκε από το Υπουργείο.  

Επισημαίνουμε όμως ότι όπως δικαιωθήκαμε γι’  αυτά που λέγαμε το Μάιο, 

δυστυχώς θα δικαιωθούμε και γι’  αυτά που λέμε το Γενάρη του 2003.  Σε λίγους 

μήνες θα έρθουμε με επιπρόσθετες δαπάνες, με επιπρόσθετο κόπο να αλλάξουμε 

αυτά που ψηφίζουμε σήμερα. 
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 Αυτά, κύριε Πρόεδρε, και θα ψηφίσουμε υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αφού το ΑΚΕΛ θα ψηφίσει, έτσι κι αλλιώς, υπέρ και δεν καταθέτει καμιά 

τροποποίηση, απλά θα προσπαθήσω να καθησυχάσω -τίποτα περισσότερο, εν 

συντομία- λέγοντας ότι αυτό που γίνεται διαχωρίζει τις αρμοδιότητες εκτελεστικής 

φύσεως από τις πολιτικές αποφάσεις και παραμένουν οι αποφάσεις της εκτελεστικής 

φύσεως στο τμήμα.  Αυτό νομίζω ότι είναι χρήσιμο που γίνεται, διότι ακριβώς 

εναρμονίζεται με τις ιδιομορφίες της Κύπρου, μιας μικρής χώρας.  Αν στο μέλλον 

παρατηρηθεί ότι χρειάζεται αυτή η αλλαγή που λέει ο κ. Χρίστου, εμείς δεν έχουμε 

ένσταση να το εξετάσουμε ξανά και να γίνει αλλαγή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση 

του υπ’  αριθμόν 45 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του τίτλου του Μέρους ΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση των άρθρων 5, 8, 9, 10, 12, 15, 16, 17, 18, 20, 22, 23, 24, 25, 26, 

27, 28, 29, 31, 32, 35, 38, 43, 45, 47, 48, 49, 50 και 52 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Κατάργηση του άρθρου 44 του βασικού νόμου.  Άρθρο 25. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45 του βασικού νόμου.  Άρθρο 26. 

 Τροποποίηση του άρθρου 46 του βασικού νόμου.  Άρθρο 27. 

 Τροποποίηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 28. 

 Τροποποίηση του άρθρου 52 του βασικού νόμου.  Άρθρο 29. 

 Τροποποίηση του άρθρου 55 του βασικού νόμου.  Άρθρο 30. 

 Τροποποίηση του άρθρου 56 του βασικού νόμου.  Άρθρο 31. 

 Τροποποίηση του άρθρου 57 του βασικού νόμου.  Άρθρο 32. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τριακοστό δεύτερο 

εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τριακοστό 

δεύτερο εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 45 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ραδιοεπικοινωνιών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το υπ’  αριθμόν 45 νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το υπ’  αριθμόν 45 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 

νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 46 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη και 

Φορολογικές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε τώρα στους κανονισμούς. 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί υπ’  αριθμόν 47 εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί υπ’  αριθμόν 47 εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί υπ’  αριθμόν 48 εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί υπ’  αριθμόν 48 εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί υπ’  αριθμόν 49 εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί υπ’  αριθμόν 49 εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί υπ’  αριθμόν 50 εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί υπ’  αριθμόν 50 εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί υπ’  αριθμόν 51 εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί υπ’  αριθμόν 51 εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 52 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 53 θέμα είναι «Ο περί Ελέγχου των ∆ημοσίων Ενισχύσεων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».   
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ελέγχου των ∆ημοσίων Ενισχύσεων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, αναπλ. πρόεδρος Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σοφοκλής Φυττής Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Ελένη Μαύρου  Μη μέλη της επιτροπής: 

 ∆ημήτρης Συλλούρης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Ιανουαρίου 2003.  Στη 

συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του γραφείου του 

επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας και εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση της ερμηνείας του όρου 

“δημόσια ενίσχυση” στο άρθρο 2 της βασικής νομοθεσίας για τον έλεγχο των 

δημόσιων ενισχύσεων, ώστε να περιληφθεί στην ερμηνεία αυτή η απαίτηση, για να 

θεωρείται πως ένα μέτρο αποτελεί δημόσια ενίσχυση, να επηρεάζει τις συναλλαγές 

μεταξύ της ∆ημοκρατίας και των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους αρμοδίους, 

η απαίτηση αυτή, η οποία περιλαμβάνεται στο κοινοτικό κεκτημένο, παραλείφθηκε 

αρχικά, για να δοθεί ευρύτερη έννοια στον όρο “δημόσια ενίσχυση”.  Αποδείχτηκε 

όμως στη συνέχεια ότι η συμπερίληψη της απαίτησης αυτής στην κυπριακή 

νομοθεσία ήταν απαραίτητη, καθότι η παράλειψή της θα οδηγούσε στο να 

θεωρηθούν ως μη επιτρεπτές ενισχύσεις ορισμένα μέτρα που εντός της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης δε θεωρούνται καν ως ενισχύσεις. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελέγχου των ∆ημοσίων Ενισχύσεων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το επόμενο θέμα είναι «Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Καρότων και Τεύτλων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».   

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Καρότων και 

Τεύτλων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, αναπλ. πρόεδρος Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σοφοκλής Φυττής Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Ελένη Μαύρου  Μη μέλη της επιτροπής: 

 ∆ημήτρης Συλλούρης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Ιανουαρίου 2003.  Στη 

συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του γραφείου του 

επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας και εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο. 
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 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η εκπλήρωση σε πρώτη φάση των 

υποχρεώσεων της ∆ημοκρατίας για εναρμόνιση του τομέα των καρότων και τεύτλων 

με το κοινοτικό κεκτημένο. Συγκεκριμένα, με το εν λόγω νομοσχέδιο καταργείται το 

μονοπωλιακό καθεστώς του Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Καρότων και 

Τεύτλων στην εμπορία κατά την εξαγωγή των εν λόγω προϊόντων. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, ο προτεινόμενος 

νόμος στοχεύει στην εναρμόνιση με τα άρθρα 31 και 86(1) της Συνθήκης, που 

αφορούν τα μονοπώλια εμπορικού χαρακτήρα και τις δημόσιες επιχειρήσεις, 

αντίστοιχα, καθώς και με τον Κανονισμό 2200/96/ΕΟΚ του Συμβουλίου της 28ης 

Οκτωβρίου 1966 για την κοινή οργάνωση των αγορών στον τομέα των 

οπωροκηπευτικών, όπως τροποποιήθηκε μέχρι και τον Κανονισμό 545/2002. 

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι με το νομοσχέδιο υλοποιείται η πρώτη φάση της 

εναρμόνισης με τις πρόνοιες του πιο πάνω κεκτημένου, ενώ για την πλήρη 

εναρμόνιση θα πρέπει να υιοθετηθούν και οι πρόνοιες για την κοινή οργάνωση 

αγοράς. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, 

ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Καρότων και Τεύτλων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 40 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Κατάργηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Κατάργηση του άρθρου 48 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 51 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 53 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 14 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 14 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπορίας Κυπριακών Καρότων και 

Τεύτλων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμούς 55 και 56 θέματα δεν είναι έτοιμα. 
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 Το υπ’ αριθμόν 57 θέμα είναι «Ο περί του Αμετακλήτου του ∆ιακανονισμού στα 

Συστήματα Πληρωμών και στα Συστήματα ∆ιακανονισμού Αξιογράφων Νόμος του 

2002». 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί του Αμετακλήτου του ∆ιακανονισμού 

στα Συστήματα Πληρωμών και στα Συστήματα ∆ιακανονισμού Αξιογράφων 

Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, αναπλ. πρόεδρος Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σοφοκλής Φυττής Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Ελένη Μαύρου Μη μέλη της επιτροπής: 

 ∆ημήτρης Συλλούρης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Ιανουαρίου 2003.  Στη 

συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του γραφείου του 

επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας και εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο. 
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 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η εναρμόνιση της κυπριακής 

νομοθεσίας με δεσμευτικό κοινοτικό κεκτημένο στα πλαίσια του Κεφαλαίου 4 για την 

Ελεύθερη ∆ιακίνηση Κεφαλαίων και συγκεκριμένα με την Κοινοτική Οδηγία 98/26/ΕΚ 

σχετικά με το αμετάκλητο του διακανονισμού στα συστήματα πληρωμών και στα 

συστήματα διακανονισμού αξιογράφων. 

 Ειδικότερα, το προτεινόμενο νομοσχέδιο διασφαλίζει το αμετάκλητο του 

διακανονισμού στα συστήματα που υπάγονται στις διατάξεις του υπό αναφορά 

νομοσχεδίου.  ∆ιασφαλίζει επίσης την άσκηση του δικαιώματος αξιοποίησης της 

εξασφάλισης που προσφέρουν οι συμμετέχοντες σε τέτοια συστήματα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο 

τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί του Αμετακλήτου του ∆ιακανονισμού στα 

Συστήματα Πληρωμών και στα Συστήματα ∆ιακανονισμού Αξιογράφων Νόμος του 

2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Έκταση εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Συμψηφισμός και εντολές μεταβίβασης.  Άρθρο 4. 

 Χρησιμοποίηση διαθέσιμης εξασφάλισης.  Άρθρο 5. 

 ∆ιαδικασία εκκαθάρισης.  Άρθρο 6. 
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 ∆ικαιώματα κατόχων εξασφάλισης.  Άρθρο 7. 

 Συμφωνία για την καθίδρυση συστήματος.  Άρθρο 8. 

 Κήρυξη συστήματος.  Άρθρο 9. 

 Γνωστοποίηση στοιχείων κηρυχθέντος συστήματος στην αρμόδια αρχή.  Άρθρο 

10. 

 Γνωστοποίηση των κηρυχθέντων συστημάτων στην Επιτροπή.  Άρθρο 11.  

 ∆ικαιώματα.  Άρθρο 12. 

 Ενημέρωση προσώπων με έννομο συμφέρον.  Άρθρο 13. 

 Παροχή πληροφοριών στην αρμόδια αρχή.  Άρθρο 14. 

 Εξουσία της αρμόδιας αρχής προς είσοδο και έρευνα.  Άρθρο 15. 

 ∆ιαδικασία εισόδου και έρευνας.  Άρθρο 16. 

 Υποχρέωση προς εχεμύθεια και τήρηση του επαγγελματικού απορρήτου.  

Άρθρο 17. 

 ∆ιοικητικό πρόστιμο.  Άρθρο 18. 

 Κλήση σε απολογία και παραστάσεις.  Άρθρο 19. 

 Λήψη δικαστικών μέτρων προς είσπραξη διοικητικού προστίμου.  Άρθρο 20. 

 Ποινικά αδικήματα.  Άρθρο 21. 

 Αστική ευθύνη.  Άρθρο 22. 

 Έκδοση Οδηγιών.  Άρθρο 23. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 24. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 24 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 24 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Αμετάκλητου του ∆ιακανονισμού 

στα Συστήματα Πληρωμών και στα Συστήματα ∆ιακανονισμού Αξιογράφων Νόμος 

του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 58 θέμα είναι «Οι περί Άμυνας (Εξαγωγή Εμπορευμάτων) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002». 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Άμυνας (Εξαγωγή Εμπορευμάτων) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, αναπλ. πρόεδρος ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Σοφοκλής Φυττής 

 Ανδρέας Χρίστου  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ελένη Μαύρου   Μάριος Ματσάκης  

 Άγις Αγαπίου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο 

πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιανουαρίου 2003.  

Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωπος του γραφείου 

του επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου 

στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 
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 Οι πιο πάνω κανονισμοί παραπέμφθηκαν αρχικά για εξέταση στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας.  Η εν λόγω επιτροπή σε 

συνεδρία της, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2002, διαπιστώνοντας ότι με τους 

κανονισμούς σκοπείται η δημιουργία του νομικού πλαισίου που θα επιτρέπει την 

εναρμόνιση με το κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα της εξαγωγής και διακίνησης 

εμπορευμάτων που συνδέονται με στρατιωτικούς σκοπούς, έκρινε σκόπιμο να 

εισηγηθεί όπως οι κανονισμοί αυτοί εξεταστούν από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, ως την καθ’ ύλην αρμόδια επιτροπή για τα εναρμονιστικά 

σχέδια νόμου.  

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η τροποποίηση των βασικών 

κανονισμών περί Άμυνας (Εξαγωγή Εμπορευμάτων), που αφορούν τις 

προδιαγραφές εξαγωγής και διακίνησης εμπορευμάτων που συνδέονται με 

στρατιωτικούς σκοπούς, με στόχο την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το 

κοινοτικό κεκτημένο στο Κεφάλαιο 27, «Κοινή Εξωτερική Πολιτική και Πολιτική 

Ασφάλειας».  Θα πρέπει να σημειωθεί ότι οι βασικοί κανονισμοί δεν είναι 

εναρμονιστικής με το κοινοτικό κεκτημένο φύσης.  Ωστόσο, οι προτεινόμενοι 

τροποποιητικοί κανονισμοί στοχεύουν στη δημιουργία του νομικού πλαισίου που θα 

επιτρέπει την ορθότερη εναρμόνιση με το κοινοτικό κεκτημένο και ειδικότερα με τις 

αρχές που περιλαμβάνονται στον Ευρωπαϊκό Κώδικα Συμπεριφοράς κατά την 

Εξαγωγή Όπλων και στη ∆ήλωση 2001/C191/01 του Συμβουλίου της Ε.Ε. της 13ης 

Ιουνίου 2000 που αφορά τη θέσπιση του κοινού καταλόγου στρατιωτικού 

εξοπλισμού, ο οποίος καλύπτεται από τον κώδικα συμπεριφοράς της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης όσον αφορά τις εξαγωγές των όπλων.  Πρόσθετα, στοχεύουν στην 

εναρμόνιση με τον Κανονισμό 1334/2000/ΕΚ του Συμβουλίου της 22ας Ιουνίου 2000 

περί κοινοτικού συστήματος ελέγχου των εξαγωγών ειδών και τεχνολογίας διπλής 
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χρήσης, όπως τροποποιήθηκε μέχρι και τον Κανονισμό 890/2002/ΕΚ της 27ης Μαΐου 

2002. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος 

τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί Άμυνας (Εξαγωγή Εμπορευμάτων) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα επόμενα θέματα, τα υπ’ αριθμούς 59 μέχρι 62 έχουν κοινή έκθεση και αυτά 

είναι:  «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Περιορισμός των 

Εκπομπών στην Ατμόσφαιρα Ορισμένων Ρύπων από Μεγάλες Εγκαταστάσεις 

Καύσης) Κανονισμοί του 2002»,  «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 

(Πρόληψη της Ατμοσφαιρικής Ρύπανσης που Προκαλείται από Υφιστάμενες 

Εγκαταστάσεις Καύσης Αστικών Αποβλήτων) Κανονισμοί του 2002»,  «Οι περί 

Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας [Έλεγχος των Εκπομπών Πτητικών 

Οργανικών Ουσιών (VOC) από την Αποθήκευση Βενζίνης και τη ∆ιάθεσή της από τις 

Τερματικές Εγκαταστάσεις στους Σταθμούς ∆ιανομής Καυσίμων] Κανονισμοί του 

2002», «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Περιορισμός των 

Εκπομπών Πτητικών Οργανικών Ενώσεων από τη Χρήση Οργανικών ∆ιαλυτών σε 

Ορισμένες ∆ραστηριότητες και Εγκαταστάσεις) Κανονισμοί του 2002». 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που περιλαμβάνονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, αναπλ. πρόεδρος Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σοφοκλής Φυττής Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Ελένη Μαύρου Μη μέλη της επιτροπής: 

 ∆ημήτρης Συλλούρης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους εν λόγω 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Ιανουαρίου 2003.  Στη 

συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του γραφείου του 

επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 

της ∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Οι τέσσερις προτεινόμενοι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση 

της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Και οι τέσσερις κανονισμοί εκδίδονται με βάση το άρθρο 9 της βασικής 

νομοθεσίας για τον έλεγχο της ρύπανσης της ατμόσφαιρας και στόχο έχουν τη, 

σύμφωνα με το κοινοτικό κεκτημένο, πρόληψη ή τον περιορισμό των εκπομπών 

διάφορων ρύπων, ενώσεων ή ουσιών, για την προστασία της ανθρώπινης υγείας και 

του περιβάλλοντος. 
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 Ειδικότερα, με τους πρώτους κανονισμούς σκοπείται η θέσπιση μέτρων για την 

πρόληψη και τη μείωση της ατμοσφαιρικής ρύπανσης με τον περιορισμό των 

εκπομπών ορισμένων ρύπων (διοξίδιο του θείου, οξίδια του αζώτου, σκόνη) από 

μεγάλες εγκαταστάσεις καύσης, προκειμένου να προστατευθεί η ανθρώπινη υγεία και 

το περιβάλλον και να επέλθει εναρμόνιση της ημεδαπής νομοθεσίας με την κοινοτική 

οδηγία 88/609/ΕΟΚ. 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών είναι η θέσπιση μέτρων για την πρόληψη και 

τη μείωση της ατμοσφαιρικής ρύπανσης από την αποτέφρωση αστικών αποβλήτων, 

με στόχο την προστασία της ανθρώπινης υγείας και του περιβάλλοντος προς 

εναρμόνιση με το κοινοτικό κεκτημένο και ειδικότερα με την οδηγία 89/369/ΕΟΚ 

σχετικά με την πρόληψη της ατμοσφαιρικής ρύπανσης που προκαλείται από νέες 

εγκαταστάσεις καύσης αστικών απορριμμάτων. 

 Σκοπός των τρίτων κανονισμών είναι η μείωση των απωλειών λόγω εξάτμισης 

της βενζίνης σε κάθε στάδιο της αλυσίδας αποθήκευσης και διάθεσης καυσίμων, 

ώστε να μην προκαλείται ατμοσφαιρική ρύπανση.  Οι εν λόγω κανονισμοί εκδίδονται 

στα πλαίσια της υλοποίησης των δεσμεύσεων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για 

συμμόρφωση με την κοινοτική οδηγία 94/63ΕΚ. 

 Σκοπός των τέταρτων κανονισμών είναι η εναρμόνιση της κυπριακής 

νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο και συγκεκριμένα με τις πρόνοιες της οδηγίας 

1999/13/ΕΚ σχετικά με τον περιορισμό των εκπομπών πτητικών οργανικών ενώσεων 

που οφείλονται στη χρήση οργανικών διαλυτών σε ορισμένες δραστηριότητες και 

εγκαταστάσεις.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων υιοθετεί τους σκοπούς 

και τις επιδιώξεις και των τεσσάρων προτεινόμενων κανονισμών, γι’ αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, αφού προηγουμένως 
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τροποποιηθούν οι τίτλοι τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί Ελέγχου της 

Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Περιορισμός των Εκπομπών στην Ατμόσφαιρα 

Ορισμένων Ρύπων από Μεγάλες Εγκαταστάσεις Καύσης) Κανονισμοί του 2003», «Οι 

περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Πρόληψη της Ατμοσφαιρικής 

Ρύπανσης που Προκαλείται από Υφιστάμενες Εγκαταστάσεις Καύσης Αστικών 

Αποβλήτων) Κανονισμοί του 2003», «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 

Ατμόσφαιρας [Έλεγχος των Εκπομπών Πτητικών Οργανικών Ουσιών (VOC) από την 

Αποθήκευση Βενζίνης και τη ∆ιάθεσή της από τις Τερματικές Εγκαταστάσεις στους 

Σταθμούς ∆ιανομής Καυσίμων] Κανονισμοί του 2003» και «Οι περί Ελέγχου της 

Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Περιορισμός των Εκπομπών Πτητικών Οργανικών 

Ενώσεων από τη Χρήση Οργανικών ∆ιαλυτών σε Ορισμένες ∆ραστηριότητες και 

Εγκαταστάσεις) Κανονισμοί του 2003». 

Π Α Ρ Α Ρ ΤΗ Μ Α 

1.     Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Περιορισμός των Εκπομπών 

στην Ατμόσφαιρα Ορισμένων Ρύπων από Μεγάλες Εγκαταστάσεις Καύσης) 

Κανονισμοί του 2002. 

2. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Πρόληψη της Ατμοσφαιρικής 

Ρύπανσης που Προκαλείται από Υφιστάμενες Εγκαταστάσεις Καύσης Αστικών 

Αποβλήτων) Κανονισμοί του 2002.  

3. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας [Έλεγχος των Εκπομπών 

Πτητικών Οργανικών Ουσιών (VOC) από την Αποθήκευση Βενζίνης και τη 

∆ιάθεσή της από τις Τερματικές Εγκαταστάσεις στους Σταθμούς ∆ιανομής 

Καυσίμων] Κανονισμοί του 2002. 
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4. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Περιορισμός των Εκπομπών 

Πτητικών Οργανικών Ενώσεων από τη Χρήση Οργανικών ∆ιαλυτών σε 

Ορισμένες ∆ραστηριότητες και Εγκαταστάσεις) Κανονισμοί του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής για τους κανονισμούς υπ’ αριθμόν 59; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι να γίνει ξεχωριστή ψηφοφορία για το υπ’ αριθμόν 59 

θέμα, γιατί θα το καταψηφίσω.  Θα μου δοθεί και λίγος χρόνος να εξηγήσω γιατί,  έτσι 

για πληροφόρηση των αγαπητών συναδέλφων, γιατί πίσω από έναν τίτλο πολλά 

πράγματα μπορεί να κρύβονται.  Πρέπει να ξέρουμε ότι σ’ αυτούς ακριβώς τους 

κανονισμούς που έχουμε μπροστά μας ερχόμαστε να νομιμοποιήσουμε μια 

παρέκκλιση που έχει ζητήσει η Κυπριακή ∆ημοκρατία. από τις λίγες άλλωστε -και 

σημειώστε το αυτό- σε σχέση με τις εκπομπές, μάλλον, σε σχέση με το καύσιμο, το 

οποίο χρησιμοποιούν οι ηλεκτροπαραγωγικοί σταθμοί, το οποίο αντιστοιχεί με τις 

εκπομπές σε θείο, σε μονοξίδιο του θείου.  Πρέπει να ξέρουμε ότι η Κυπριακή 

∆ημοκρατία ζήτησε και πήρε παρέκκλιση από την Ευρωπαϊκή Ένωση, την οποία 

νομιμοποιούμε με αυτού του είδους τους κανονισμούς, ώστε να συνεχίσουν οι 

υφιστάμενοι ηλεκτροπαραγωγικοί σταθμοί της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου να καίνε 

καύσιμο με περιεκτικότητα σε θείο τέσσερις μέχρι οκτώ φορές πάνω από το 

επιτρεπόμενο όριο στην Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Αν σκεφτεί κανένας ότι για κοινωνικά δικαιώματα ή για κοινωνικές παροχές 

μεγάλων ομάδων του κυπριακού πληθυσμού δεν έγινε καμιά προσπάθεια, κανενός 

είδους παρέκκλιση από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, με αποτέλεσμα να 

αντιμετωπίζουν σοβαρές -και θα αντιμετωπίσουν ακόμα μεγαλύτερες, σοβαρές- 
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δυσκολίες στην εναρμόνιση στην πράξη κάποιες κοινωνικές ομάδες του κυπριακού 

πληθυσμού.  Ενώ γι’ αυτό το θέμα, που αφορά έναν, κατά γενική ομολογία, πλούσιο 

ημικρατικό οργανισμό, με κέρδη της τάξης των είκοσι και των τριάντα εκατομμυρίων 

λιρών το χρόνο, τα οποία επενδύονται σε διάφορους τομείς- κάποιους από αυτούς 

τους είδαμε και στην αρχή της σημερινής συνεδρίασης- διερωτάται κανένας γιατί 

αυτός ο τόσο δυνατός οικονομικά οργανισμός δε θέλησε να επενδύσει ένα μέρος από 

τα κέρδη του, για να μπορέσει να κάνει τους κατάλληλους μηχανικούς εξοπλισμούς, 

να θέσει δηλαδή μηχανισμούς αποθείωσης του καυσίμου του, της τάξης των πέντε 

και των έξι εκατομμυρίων σε κάθε ηλεκτροπαραγωγικό σταθμό, ώστε να έχουμε 

βελτίωση της ποιότητας των ρύπων, αν μπορεί να ειπωθεί αυτό, από τους πέντε 

υφιστάμενους ηλεκτροπαραγωγικούς σταθμούς.  Τουλάχιστον σ’ αυτούς, οι οποίοι 

προβλέπεται να έχουν μεγαλύτερη διάρκεια ζωής, γιατί πρέπει να πω ότι αυτή η 

παρέκκλιση είναι μόνιμη και θα μας ακολουθεί σε όλη τη διάρκεια της ζωής αυτών 

των ηλεκτροπαραγωγικών σταθμών.   

 Γι’ αυτούς τους λόγους, επειδή ουσιαστικά καλούμαστε να νομιμοποιήσουμε 

σήμερα μια περίεργη ομολογουμένως παρέκκλιση που ζήτησε η Κυπριακή 

∆ημοκρατία από την Ευρωπαϊκή Ένωση, εμείς όχι μόνο δε θα ψηφίσουμε αυτούς 

τους συγκεκριμένους κανονισμούς, αλλά θα ζητήσουμε και από όλους εσάς, που 

ξέρω ότι είσαστε ευαίσθητοι στα περιβαλλοντικά θέματα, να καταψηφίσετε αυτούς 

τους κανονισμούς. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι είναι από μεγάλη ευαισθησία για το περιβάλλον 

που επιβάλλεται να ψηφίσουμε αυτούς τους κανονισμούς.  Και θα αντιστρέψω 

ακριβώς τα ίδια ερωτήματα στο συνάδελφο, λέγοντας το εξής:  ∆ε μας έχει πει ο 

συνάδελφος τι σημαίνει μια μονάδα αποθείωσης,  όταν μάλιστα υπάρχει έλλειψις 

νερού, όταν μάλιστα θα παράγονται μεγάλες ποσότητες ασβέστη. πού θα 

χρησιμοποιούνται όλες αυτές οι ποσότητες;  Πού θα απορρίπτονται;  Τι θα γίνονται 

όλα αυτά τα προβλήματα;  Και είναι γι’ αυτό το λόγο που η Κύπρος πέτυχε αυτή την 

εξαίρεση.  Γιατί αναγνωρίστηκε ότι η λειτουργία μιας μονάδας στη μικρή Κύπρο, μιας 

μονάδας αποθείωσης στη μικρή Κύπρο, θα δημιουργούσε μεγαλύτερα 

περιβαλλοντικά προβλήματα από τους ρύπους που θα εκπέμπονταν.  Και αν πούμε 

να αγοράζαμε θείο στην ποσότητα περιεκτικότητας που επιβάλλεται, τότε θα 

μιλούσαμε για δυσανάλογο κόστος αγοράς ρεύματος, παραγωγής και τιμολόγησης 

ρεύματος. αυτό θα καθιστούσε μεγάλο πρόβλημα και θα προκαλούσε και 

σημαντικότατα προβλήματα στη γενικότερη αγορά στην Κύπρο.   

 Είναι γι’ αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, που, ζυγίζοντας τα δύο, κρίθηκε ότι η 

λειτουργία μονάδας αποθείωσης στην Κύπρο, υπό τις παρούσες συνθήκες, δε θα 

ήταν προς όφελος του περιβάλλοντος, αλλά αντίθετα θα δημιουργούσε επιπρόσθετες 

επιβαρύνσεις.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και 

καμιά αποχή. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι οι υπόλοιποι κανονισμοί είναι ομόφωνοι. 

 Υπάρχει ένσταση όπως εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 63 θέμα είναι «Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 

(Ηλεκτρικές Στήλες ή Συσσωρευτές) Κανονισμοί του 2002». 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων 

Αποβλήτων (Ηλεκτρικές Στήλες ή Συσσωρευτές) Κανονισμοί του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, αναπλ. πρόεδρος Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σοφοκλής Φυττής Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου   

 Ελένη Μαύρου  Μη μέλη της επιτροπής: 

 ∆ημήτρης Συλλούρης  Γιώργος Περδίκης 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο 

πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Ιανουαρίου 

2003. Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

γραφείου του επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της 

Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο 

Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη 

διεκπεραίωση της εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο.  

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 7 της 

βασικής νομοθεσίας για τα στερεά και επικίνδυνα απόβλητα, σκοπείται η εναρμόνιση 

της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο και ειδικότερα με την οδηγία της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης σχετικά με την προσέγγιση των νομοθεσιών των κρατών 

μελών που αφορούν την αξιοποίηση και την ελεγχόμενη διάθεση των 

χρησιμοποιημένων ηλεκτρικών στηλών και συσσωρευτών που περιέχουν 

επικίνδυνες ουσίες, καθώς και τον καθορισμό επισήμανσής τους, ώστε να υπάρχει 

μεγαλύτερη προστασία της δημόσιας υγείας και του περιβάλλοντος.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού ζήτησε και πήρε 

πρόσθετες διευκρινίσεις, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των πιο πάνω 

κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, αφού 

προηγουμένως τροποποιηθούν ως ακολούθως: 
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1. ∆ιαγράφεται το άρθρο που αφορά τις κυρώσεις, ώστε οι ισχύουσες ποινές να 

είναι τελικά αυτές που προβλέπονται στη βασική νομοθεσία για τα στερεά και 

επικίνδυνα απόβλητα.   

2. Με εισήγηση της εκτελεστικής εξουσίας προστίθεται μέρος της οδηγίας που εκ 

παραδρομής παραλείφθηκε.   

3. Αναπροσαρμόζονται, έπειτα από εισήγηση της εκτελεστικής εξουσίας, οι 

ημερομηνίες που προβλέπονται στους κανονισμούς και οι οποίες έχουν 

μεταβατικό χαρακτήρα, λόγω της καθυστερημένης κατάθεσης στη Βουλή των 

κανονισμών.  Ωστόσο, οι νέες ημερομηνίες, όπως τελικά αναπροσαρμόζονται, 

δεν έχουν τη διάρκεια που εισηγείται η εκτελεστική εξουσία, αλλά θα ισχύουν 

μέχρι την 1η Απριλίου 2003, όπως έκρινε σκόπιμο η επιτροπή. 

4. Οι κανονισμοί τίθενται σε ισχύ με τη δημοσίευσή τους στην Επίσημη Εφημερίδα 

της ∆ημοκρατίας και όχι με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, όπως 

αρχικά προβλεπόταν. 

5. Τροποποιείται ο τίτλος των κανονισμών, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί 

Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων (Ηλεκτρικές Στήλες ή Συσσωρευτές) 

Κανονισμοί του 2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 64 θέμα είναι απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 

εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το 

μήνα Φεβρουάριο του 2003.    
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 

διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα 

Φεβρουάριο του 2003 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος  Μαρία Κυριακού 

 Άριστος Χρυσοστόμου  ∆ώρος Θεοδώρου 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιάννος Λαμάρης Μάριος Ματσάκης 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Πρόδρομος Προδρόμου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την 

πιο πάνω απόφαση σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Ιανουαρίου 

2003. 

 Με την εν λόγω απόφαση της Βουλής παρέχεται σε ορισμένα νομικά πρόσωπα 

δημόσιου δικαίου η εξουσιοδότηση για διενέργεια δαπάνης, για το μήνα Φεβρουάριο 

του 2003, ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που 

προβλέπεται στον προϋπολογισμό κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το 

2002 και το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα, δηλαδή στο μήνα Φεβρουάριο 

του 2002. 

 Σύμφωνα με την πιο πάνω απόφαση, δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε 

δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε μπορεί να πληρωθεί οποιαδήποτε νέα 

θέση στα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου, μέχρι να εγκριθούν από τη Βουλή και 
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να πάρουν την τελική τους μορφή οι προϋπολογισμοί των νομικών αυτών 

προσώπων δημόσιου δικαίου για το 2003. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με την περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 

∆ικαίου (Ψήφισις Προϋπολογισμών) νομοθεσία, οι προϋπολογισμοί ορισμένων 

νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου υποβάλλονται στη Βουλή για έγκριση μέσα 

στα ίδια χρονικά περιθώρια στα οποία υποβάλλεται και ο κρατικός προϋπολογισμός.  

Ωστόσο, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου, παρά τις 

επανειλημμένες υποδείξεις της επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού, δεν 

έχουν ακόμη κατατεθεί στη Βουλή, πράγμα που καθιστά αναγκαία την παροχή 

εξουσιοδότησης για τη διενέργεια δαπανών, όπως προβλέπεται στην πιο πάνω 

απόφαση της Βουλής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με βάση τα 

πιο πάνω και χωρίς να δεσμεύεται ως προς τις τελικές της θέσεις, που θα 

προκύψουν μετά  τη μελέτη κάθε προϋπολογισμού ξεχωριστά, ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την έγκριση της υπό αναφορά απόφασης. 

 Η επιτροπή με την ευκαιρία αυτή εκφράζει τη δυσαρέσκειά της για το γεγονός 

ότι ορισμένα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου δεν έχουν μέχρι στιγμής καταθέσει 

τον προϋπολογισμό τους ενώπιον του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Θέλω να κάνω ένα σχόλιο για το θέμα αυτό.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να ακούσουμε. 
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Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Λυπάμαι να παρατηρήσω ότι και φέτος πλειάδα ημικρατικών οργανισμών 

καθυστέρησε να καταθέσει τους προϋπολογισμούς της.  Οκτώ προϋπολογισμοί 

κατατέθηκαν μόλις στις 10 του Γενάρη του 2003 και τέσσερις από τους 

σημαντικότερους ημικρατικούς οργανισμούς, ΑΤΗΚ, ΡΙΚ, ΚΟΤ και ΧΑΚ δεν έχουν 

ακόμα καταθέσει τους προϋπολογισμούς τους.  Θέλω να υπενθυμίσω ότι έχει δοθεί 

προειδοποίηση ότι αν δε δοθούν ικανοποιητικές εξηγήσεις για τις καθυστερήσεις που 

παρατηρούνται στην κατάθεση των προϋπολογισμών τους, η επιτροπή Οικονομικών 

δε θα εξετάσει τους προϋπολογισμούς τούτους, γιατί επανειλημμένα παρατηρείται 

καθυστέρηση στην κατάθεση των προϋπολογισμών και υποχρεωνόμαστε να 

ψηφίζουμε συνεχώς δωδεκατημόρια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της ουσίας ο συνάδελφος έχει δίκαιο, αλλά από μια μικρή 

έρευνα που έγινε με άλλες περιπτώσεις παρόμοιες επισημάνθηκε ότι η ευθύνη δε 

βρίσκεται στους ημικρατικούς οργανισμούς, αλλά βρίσκεται στο Υπουργείο 

Οικονομικών ή σε άλλα υπουργεία αρμόδια για τους προϋπολογισμούς, τα οποία 

παίρνουν τα έγγραφα, τους προϋπολογισμούς, και μπορεί έξι μήνες ή εφτά μήνες ή 

οκτώ μήνες να τους μελετούν ή να τους διαχειρίζονται ή να τους ... αλλά 

επαναλαμβάνω, δεν είναι κατ’ ανάγκη ευθύνη των ημικρατικών οργανισμών αυτές οι 

καθυστερήσεις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε, κύριε Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 
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 Είναι γνωστό το θέμα στην επιτροπή Οικονομικών, γιατί κάθε φορά που 

συζητούμε τους προϋπολογισμούς, ορισμένοι ημικρατικοί οργανισμοί αναφέρουν 

αυτό που έχει πει ο κ. Χρίστου, ότι καταθέτουν έγκαιρα τους προϋπολογισμούς τους 

στο αρμόδιο υπουργείο, αλλά το αρμόδιο υπουργείο καθυστερεί στην εξέταση.  Γι’ 

αυτό η επιτροπή Οικονομικών έχει πει ότι αν δε δοθούν ικανοποιητικές εξηγήσεις, όχι 

μόνο από τους ημικρατικούς οργανισμούς, αλλά και από τα αρμόδια υπουργεία, δε 

θα εξετάσει το θέμα.  Είναι μια παράλειψη η οποία σημειώνεται κάθε χρόνο, γι’ αυτό 

η ολομέλεια της Βουλής έχει πει πως θα πρέπει αυτό το πράγμα να τερματιστεί, για 

να μη συνεχίζεται αυτή η παρανομία.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ να διαβαστεί η απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια 

δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα Φεβρουάριο του 

2003. 

 ΕΠΕΙ∆Η, σύμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου 

(Ψήφισις Προϋπολογισμών) Νόμους, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων 

δημόσιου δικαίου κατατίθενται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση της 

διενέργειας των δαπανών που περιλαμβάνονται σε αυτούς. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση των προϋπολογισμών αυτών για 

μελέτη και έγκριση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων πριν από την 31η ∆εκεμβρίου 

2002. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρουν τα 

πιο πάνω νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου. 
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Γι’  αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο κάτω: 

1. Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα 

Φεβρουάριο του 2003 ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού 

ποσού που προβλέπεται στον προϋπολογισμό του 2002 κάθε νομικού 

προσώπου δημόσιου δικαίου και το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα. 

2. Η εξουσιοδότηση αυτή δίνεται με τον όρο ότι δε θα διενεργηθεί οποιαδήποτε 

δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή σκοπούς και ότι δε θα πληρωθεί καμιά νέα θέση 

μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων του 

προϋπολογισμού κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η απόφαση εγκριθεί; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η απόφαση εγκρίνεται. 

 Τα επόμενα θέματα, από το 65 μέχρι το 101, έχουν αποσυρθεί από την 

εκτελεστική εξουσία. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι ορισμένα θέματα έχουν κηρυχθεί επείγοντα.  Το πρώτο 

θέμα είναι «Ο περί των Επιχειρήσεων Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί των Επιχειρήσεων Παροχής 

Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες:  

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 
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 Σωτηρούλα Χαραλάμπους ∆ώρος Θεοδώρου 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία 

της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.  Στα πλαίσια της συνεδρίασης αυτής 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Οικονομικών 

συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς λειτουργούς του υπουργείου του.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του νόμου που διέπει 

τις Επιχειρήσεις Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ), ώστε να διασαφηνιστεί 

ότι οι εν λόγω επιχειρήσεις υπόκεινται στις διατάξεις του νόμου αυτού [148(Ι) του 

2002] από την ημερομηνία ψήφισής του και να παραταθεί η περίοδος υποβολής της 

αίτησης των εταιρειών αυτών μέχρι τις 30 Ιουνίου 2003. 

 Παράλληλα, με το εν λόγω νομοσχέδιο παρατείνεται η ημερομηνία κατά την 

οποία οι εταιρείες αυτές παύουν να προσφέρουν επενδυτικές υπηρεσίες σε 

περίπτωση μη εμπρόθεσμης υποβολής αίτησης στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς 

μέχρι την 31η Αυγούστου 2003.  Τέλος, προτείνεται η επέκταση της περιόδου 

εξέτασης της αίτησης για παραχώρηση άδειας λειτουργίας των ΕΠΕΥ από δύο σε 

τέσσερις μήνες. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετώντας 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;  

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 69 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 70 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Επιχειρήσεων Παροχής 

Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Για τα επόμενα θέματα, που είναι «Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003 και «Οι περί Παραχώρησης 

Αφορολόγητου Πετρελαίου για Γεωργικούς Σκοπούς Κανονισμοί του 2003», υπάρχει 

κοινή έκθεση. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και 
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Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Παραχώρησης Αφορολόγητου 

Πετρελαίου για Γεωργικούς Σκοπούς Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες:  

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος  Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου ∆ώρος Θεοδώρου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Γιάννος Λαμάρης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Πρόδρομος Προδρόμου Χρίστος Μαυροκορδάτος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς, τα οποία 

κατατέθηκαν στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκαν επείγοντα.  Στα 

πλαίσια της συνεδρίασης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 

οι Υπουργοί Οικονομικών και Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού συνοδευόμενοι 

από υπηρεσιακούς λειτουργούς των υπουργείων τους.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η απαλλαγή από το φόρο 

κατανάλωσης του πετρελαίου που χρησιμοποιείται για γεωργικούς σκοπούς με τη 

μέθοδο της ιχνηθέτησης και του χρωματισμού του πετρελαίου.   

 Ειδικότερα, με το εν λόγω νομοσχέδιο προβλέπεται ότι το πετρέλαιο που 

χρησιμοποιείται αποκλειστικά για γεωργικούς σκοπούς θα ιχνηθετείται ή και θα 

χρωματίζεται με ειδικό χρώμα και θα διατίθεται σε δικαιούχους χρήστες απαλλαγμένο 

από τους φόρους κατανάλωσης, σύμφωνα με κανονισμούς που εκδίδονται από το 

Υπουργικό Συμβούλιο. Παράλληλα προβλέπεται ότι οποιοσδήποτε 

χρησιμοποιεί/κατέχει/μεταφέρει/διαθέτει χρωματισμένο πετρέλαιο, κατά παράβαση 

των διατάξεων των κανονισμών που εκδίδονται για το θέμα αυτό, θα υπόκειται, σε 
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περίπτωση καταδίκης, σε χρηματική ποινή ή σε φυλάκιση ή και στις δυο αυτές ποινές 

και τα προϊόντα, οχήματα ή οποιαδήποτε μεταφορικά μέσα, αναφορικά με τα οποία 

θα διαπράττεται το αδίκημα, θα υπόκεινται σε δήμευση.   

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς καθορίζεται η διαδικασία με βάση την οποία 

θα απαλλάσσεται το πετρέλαιο που χρησιμοποιείται για γεωργικούς σκοπούς από το 

φόρο κατανάλωσης και ειδικότερα: 

1. καθορίζονται οι δικαιούχοι χρήστες, καθώς επίσης και τα δικαιώματα και οι 

υποχρεώσεις τουςֹ 

2. ρυθμίζεται η διαδικασία για απόκτηση του δικαιώματος χρήσης του 

χρωματισμένου πετρελαίουֹ  

3. καθορίζονται οι υποχρεώσεις των ατόμων που θα διαθέτουν αφορολόγητο 

χρωματισμένο πετρέλαιο στους γεωργούς. 

 Ως ημερομηνία έναρξης των υπό αναφορά κανονισμών καθορίζεται η 

ημερομηνία δημοσίευσής τους στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας.  Ωστόσο, 

επειδή η εφαρμογή τους προϋποθέτει τη δημιουργία μητρώου των δικαιούχων 

χρηστών, οι ίδιοι κανονισμοί προβλέπουν ότι οι διατάξεις τους που αναφέρονται στην 

παράδοση χρωματισμένου αφορολόγητου πετρελαίου για γεωργικούς σκοπούς 

τίθενται σε ισχύ από τις 10 Φεβρουαρίου 2003.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετώντας 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων νομοθετημάτων, ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό αναφορά νομοσχεδίου, καθώς και 

την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 
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 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των δύο άρθρων; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δύο άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Για τα επόμενα θέματα, που είναι «Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003» και «Οι περί 

Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003», υπάρχει κοινή έκθεση. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και 

Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003» και για τους 
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κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή 

της Λιανικής Τιμής Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Μάρκος Κυπριανού, πρόεδρος  Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Άριστος Χρυσοστόμου  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Γιώργος Λιλλήκας Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Γιαννάκης Ομήρου 

 Γιάννος Λαμάρης ∆ώρος Θεοδώρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο και τους κανονισμούς που κατατέθηκαν στη 

σημερινή συνεδρία της ολομέλειας  και κηρύχθηκαν επείγοντα. 

 Στη συνεδρία αυτή παρευρέθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών και ο Υπουργός 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 

Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων Καταναλώσεως Νόμου, ώστε να αυξηθούν οι 

συντελεστές των φόρων κατανάλωσης στα τσιγάρα. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών είναι η αναπροσαρμογή της λιανικής 

τιμής πώλησης των πετρελαιοειδών, έτσι που το πετρέλαιο που χρησιμοποιείται για 

τη θέρμανση κατοικιών να επιβαρύνεται με φόρο κατανάλωσης 4 σεντ το λίτρο, 

ανεξάρτητα από οποιεσδήποτε μελλοντικές αυξήσεις θα επέλθουν στο φόρο 

κατανάλωσης που βαρύνει το πετρέλαιο. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ύστερα από 

απαίτηση για μείωση στην τιμή του πετρελαίου που χρησιμοποιείται για τη θέρμανση 

κατοικιών, μελετήθηκαν από την κυβέρνηση διάφοροι εναλλακτικοί τρόποι 
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ελάφρυνσης της φορολόγησης του πετρελαίου που χρησιμοποιείται ειδικά για τη 

θέρμανση κατοικιών. 

 Επειδή ο χρωματισμός του πετρελαίου που χρησιμοποιείται για σκοπούς 

θέρμανσης κατοικιών ή η επιστροφή του επιπλέον φόρου κατανάλωσης στα 

νοικοκυριά που χρησιμοποιούν πετρέλαιο για τέτοιους σκοπούς διαφάνηκε ότι είναι 

εξαιρετικά δύσκολο να εφαρμοστεί στην πράξη, αποφασίστηκε η μείωση της τιμής 

του πετρελαίου για την περίοδο που θεωρείται χειμερινή και κατά τη διάρκεια της 

οποίας καταναλώνεται πετρέλαιο για σκοπούς θέρμανσης.  Στη συγκεκριμένη 

περίπτωση, η περίοδος αυτή θεωρήθηκε ότι αρχίζει από τις 15 Νοεμβρίου 2002 και 

λήγει την 31η Μαρτίου 2003.   

 Κατά την περίοδο αυτή, σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, υπολογίζεται ότι 

για σκοπούς θέρμανσης θα έχουν καταναλωθεί 174 945 015 λίτρα ακάθαρτου 

πετρελαίου και κηροζίνης.  Λόγω της πληρωμής ολόκληρου του φόρου κατανάλωσης 

από τους καταναλωτές θέρμανσης, υπολογίζεται ότι θα εισπραχθεί πρόσθετο ποσό 

£9 εκατομ., που προέρχεται από τη διαφορά του φόρου κατανάλωσης πέραν των 4 

σεντ το λίτρο στο πετρέλαιο θέρμανσης για την πιο πάνω περίοδο.   

 Σύμφωνα με τον Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, για σκοπούς 

εφαρμογής της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου για μείωση της τιμής του 

πετρελαίου θέρμανσης και λόγω των πρακτικών δυσκολιών στην εξέταση αιτήσεων 

από τους καταναλωτές, αλλά και του γραφειοκρατικού συστήματος που απαιτείται για 

έλεγχο των στοιχείων, αποφασίστηκε, ως προσφορότερη λύση, η μείωση της 

βασικής τιμής του πετρελαίου κατά 7 σεντ το λίτρο από τις 16 Ιανουαρίου 2003 και 

μέχρις ότου επιστραφεί στους καταναλωτές το ποσό των £9 εκατομ.  Σημειώνεται ότι 

από την εν λόγω διευθέτηση θα επωφεληθούν, εκτός από τους καταναλωτές του 
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πετρελαίου θέρμανσης, και οι καταναλωτές που χρησιμοποιούν πετρέλαιο άλλης 

χρήσης, όπως είναι, για παράδειγμα, το πετρέλαιο κίνησης. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο Υπουργό, το προτεινόμενο σύστημα θεωρείται, υπό τις 

περιστάσεις, το απλούστερο και η κυβέρνηση θα παρακολουθεί στα πλαίσια του 

συστήματος αυτού, επί εβδομαδιαίας βάσης, τη σχετική κατανάλωση, με πρόθεση να 

επανέλθει, με άλλους κανονισμούς, για αναπροσαρμογή της τιμής πώλησης του 

πετρελαίου και επαναφοράς του στην παλαιά τιμή περί το τέλος Μαρτίου του 2003. 

 Από την άλλη, το ενδεχόμενο χρωματισμού του πετρελαίου για σκοπούς 

θέρμανσης δεν προσφέρεται στο παρόν στάδιο, καθότι θα πρέπει πρώτα να 

αναβαθμιστεί το διυλιστήριο πετρελαίου, έτσι που να χρησιμοποιηθούν δεξαμενές 

που σήμερα χρησιμοποιούνται για πώληση πετρελαιοειδών που περιέχουν θείο, των 

οποίων η χρήση απαγορεύεται, σύμφωνα με τους κανονισμούς της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης.  Συνεπώς, ύστερα από τη συμμόρφωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο 

θέμα αυτό, που θα γίνει με την πλήρη ένταξή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση, θα 

καταστεί δυνατός ο χρωματισμός του πετρελαίου για σκοπούς θέρμανσης. 

 Σημειώνεται συναφώς ότι, με το ποσό των £9 εκατομ., όπως αυτό έχει 

υπολογιστεί, σύμφωνα με τα πιο πάνω, λαμβάνεται υπόψη το σύνολο της απώλειας 

που είχαν οι καταναλωτές από την αρχή της περιόδου και που έχει καθοριστεί πιο 

πάνω, κατά τρόπο που τελικά να επωφελούνται όλοι οι καταναλωτές πετρελαίου για 

σκοπούς θέρμανσης από την προτεινόμενη διευθέτηση.   

 Κατά τη διάρκεια της ίδιας συνεδρίας, συζητήθηκε επίσης το πρόβλημα που 

δημιουργήθηκε από τη μείωση της τιμής του πετρελαίου για σκοπούς θέρμανσης σε 

σχέση με την απώλεια εσόδων που θα έχει η κυβέρνηση από τη διευθέτηση αυτή. 
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 Ο Υπουργός Οικονομικών έκανε αναφορά σε διάφορες εναλλακτικές λύσεις, 

προκειμένου να αναπληρωθεί η απώλεια των κυβερνητικών εσόδων, τα οποία 

ανέρχονται σε £9 εκατομ. 

 Συναφώς ανέφερε ότι, ως προσφορότερη λύση, η κυβέρνηση έκρινε την αύξηση 

του φόρου κατανάλωσης στα τσιγάρα κατά 10 σεντ το πακέτο (υπολογίζονται £4 

εκατομ. έσοδα για κάθε 5 σεντ στο φόρο κατανάλωσης στα τσιγάρα) και για το λόγο 

αυτό προχώρησε στην κατάθεση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς των υπό αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία.   

 Αναφορικά με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, όλες οι πλευρές που 

εκπροσωπούνται στην επιτροπή επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 

του θέματος ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επειδή γίνεται πολύς θόρυβος, δεν ακούω τι γίνεται εδώ. 

 Ορίστε. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2003, όπως και οι τροποποιητικοί κανονισμοί περί 

Πετρελαιοειδών, κύριε Πρόεδρε, με βάση την έκθεση που έχουμε στα χέρια μας, 

προνοούν την αύξηση των συντελεστών των φόρων κατανάλωσης των τσιγάρων 
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από τη μια και την ίδια στιγμή τη μείωση του πετρελαίου κατά εφτά σεντ το λίτρο.  

Επειδή δεν έχει συνέλθει ή δε συνήλθε όπως θα έπρεπε η επιτροπή Οικονομικών, 

εισηγούμαι να δοθεί χρόνος δέκα ή δεκαπέντε λεπτών να εξεταστεί από την επιτροπή 

Οικονομικών αυτό το θέμα, γιατί δεν υπήρχε προηγούμενα ο χρόνος για εξέταση.  

∆ιαφορετικά να τοποθετηθούμε στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Επειδή συμφωνώ με την άποψη του συνάδελφου, θα εισηγούμουν να 

διεξέλθουμε όλα τα άλλα νομοσχέδια ή προτάσεις νόμου που έχουν σχέση με τις 

εκλογές και ας μείνει τελευταίο αυτό το συγκεκριμένο θέμα, που θα χρειαστεί σίγουρα 

μια τροποποίηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτά τα δύο θέματα να μείνουν στο τέλος.  

 Το επόμενο είναι... 

 Υπάρχει προηγουμένως κάτι άλλο;  Γιατί τα θέματα είναι σημερινά. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού Καταλόγου (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου 

που τιτλοφορείται «Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού Καταλόγου 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 
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 Νίκος Κατσουρίδης, πρόεδρος  Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Κίκης Γιάγκου  Σοφοκλής Φυττής 

 Γιάννος Λαμάρης  Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους ∆ώρος Θεοδώρου 

 Λευτέρης Χριστοφόρου  Γιώργος Βαρνάβα 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Νίκος Τορναρίτης Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε αυθημερόν την πιο πάνω 

πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας εκ 

μέρους των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και των 

βουλευτών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών και του Α∆ΗΚ και η οποία κηρύχθηκε 

επείγουσα. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εγγραφής 

Εκλογέων και Εκλογικού Καταλόγου Νόμου, ώστε η ισχύς των διατάξεών του με 

βάση τις οποίες πρόσωπα που δεν έχουν τη συνήθη διαμονή τους στην Κύπρο, για 

περίοδο πέραν των έξι μηνών πριν από τη διεξαγωγή των εκλογών, διαγράφονται, 

υπό ορισμένες προϋποθέσεις, από τον εκλογικό κατάλογο, να ανασταλεί και αυτές να 

τεθούν σε ισχύ αναφορικά με οποιεσδήποτε εκλογές διενεργηθούν μετά την 1η 

Μαρτίου 2003. 

 Όπως είναι γνωστό, η πιο πάνω νομοθετική ρύθμιση, της οποίας σκοπείται η 

αναστολή εφαρμογής, με τις πρόνοιες της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, έγινε με 

σχετική τροποποίηση της ισχύουσας νομοθεσίας, η οποία θεσπίστηκε πρόσφατα 

από τη Βουλή.  Ωστόσο το όλο ζήτημα, ύστερα από διάφορες επιφυλάξεις που 

τέθηκαν, απασχόλησε εκ νέου την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών σε δύο 
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συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 ∆εκεμβρίου 2002 και στις 13 

Ιανουαρίου 2003, στα πλαίσια των οποίων κρίθηκε σκόπιμο και κλήθηκαν ενώπιόν 

της εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών. 

 Κατά τις συνεδρίες αυτές ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών 

ενημέρωσε την επιτροπή αναφορικά με το ότι το υπουργείο του αντιμετωπίζει 

πρακτικά προβλήματα εφαρμογής, στις επικείμενες προεδρικές εκλογές, της διάταξης 

που αφορά τη διαγραφή από τους εκλογικούς καταλόγους των προσώπων που δεν 

έχουν τη συνήθη διαμονή τους στην Κύπρο για περίοδο πέραν των έξι μηνών.  

Ειδικότερα, όπως υποστήριξε, δεν υπάρχουν τα χρονικά περιθώρια μέσα στα οποία 

θα μπορούσε να εξεταστούν από το Υπουργείο Εσωτερικών τυχόν ενστάσεις που θα 

υποβληθούν, δεδομένου ότι, με βάση την ισχύουσα νομοθεσία, η αναθεώρηση του 

συμπληρωματικού καταλόγου που προστίθεται στο μόνιμο εκλογικό κατάλογο γίνεται 

τέσσερις φορές το χρόνο και η τελευταία αναθεώρησή του είναι τη 2α Ιανουαρίου 

2003. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές 

των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και τα μέλη της επιτροπής 

βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών και του Α∆ΗΚ, αφού έλαβαν υπόψη 

τους όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους από τους εκπροσώπους του Υπουργείου 

Εσωτερικών, κατέθεσαν την υπό συζήτηση πρόταση νόμου και εισηγούνται στη 

Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων 

Περιβαλλοντιστών Γιώργος Περδίκης δήλωσε πως, παρ’ όλο που τάσσεται υπέρ της 

φιλοσοφίας της σχετικής διάταξης της ισχύουσας νομοθεσίας, της οποίας σκοπείται η 

αναστολή εφαρμογής με τις πρόνοιες της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, θα 
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υποστηρίξει τον προτεινόμενο νόμο, γιατί πιστεύει πως η σχετική διάταξη της 

νομοθεσίας αποφασίστηκε βεβιασμένα από τη Βουλή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θέλω απλώς να επιστήσω την προσοχή του σώματος, ότι υπάρχει πιθανότητα 

να υπάρχει παραβίαση του κανονισμού της Βουλής, διότι ο κανονισμός της Βουλής 

λέει ότι ένα θέμα επανέρχεται μόνο αν έχουν διαφοροποιηθεί οι συνθήκες.  Άρα, αν 

είσαστε ικανοποιημένοι ότι έχουν διαφοροποιηθεί οι συνθήκες...  ∆ιότι 

αντιλαμβάνομαι ότι οι συνθήκες δεν έχουν διαφοροποιηθεί, γιατί αυτό το πρόβλημα 

είναι μόνιμο, δεν έχουμε πρεσβείες παντού, δεν έχουμε παντού εκπροσώπους. 

επομένως δεν είναι κάτι το καινούργιο.  Όταν ψηφιζόταν ήταν υπόψη σας.  Εγώ 

απλώς το βάζω καθαρά διαδικαστικά και δεν εισέρχομαι στην ουσία του θέματος. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το θέμα που έχει διαφοροποιηθεί είναι η τοποθέτηση της Εισαγγελίας ότι είναι 

σοβαρότατο το ενδεχόμενο να μην μπορεί να στηριχθεί το αποτέλεσμα των εκλογών.  

∆ηλαδή να γίνει προσφυγή και να έχουμε ακύρωση των εκλογών, επειδή δεν ήταν 

διευκρινισμένο όπως ήταν διατυπωμένο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Η Εισαγγελία...  

 (Υπάρχει σύγχυση μεταξύ των βουλευτών του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.) 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ένα λεπτό. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση.    

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αναστολή της ισχύος του εδαφίου (1) του  άρθρου 11 και του άρθρου 11Α του 

βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, δεν ακούω καν το γραμματέα, όταν μιλά! 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού 

Καταλόγου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση της πρότασης νόμου; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η πρόταση νόμου ψηφίζεται με μία αποχή. 

 Η επόμενη πρόταση είναι «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 

Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».  Υπάρχει διαφωνία του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού που θα υποβάλει τροπολογία, επομένως να αναγνωσθεί 

η έκθεση. 



 244

 (Ακούονται σχόλια από την κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν παρακολουθείτε και η Βουλή δεν εργάζεται.  Είπα ότι στον περί Εκλογής 

Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικό) Νόμο του 2003 υπάρχει 

διαφωνία και παρακαλώ τον πρόεδρο της επιτροπής να διαβάσει την έκθεση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου 

που τιτλοφορείται «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κατσουρίδης, πρόεδρος  Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Κίκης Γιάγκου  Σοφοκλής Φυττής 

 Γιάννος Λαμάρης  Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους ∆ώρος Θεοδώρου 

 Λευτέρης Χριστοφόρου  Γιώργος Βαρνάβα 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Νίκος Τορναρίτης Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε αυθημερόν την πιο πάνω 

πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας από την 

κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, την κοινοβουλευτική ομάδα 

του ∆ημοκρατικού Κόμματος, τους βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών και 

του Α∆ΗΚ και κηρύχθηκε επείγουσα. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εκλογής Μελών της 

Βουλής των Αντιπροσώπων Νόμου, ώστε οι διατάξεις του που παρέχουν την 
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ευχέρεια στον Έφορο Εκλογής να λειτουργήσει, υπό ορισμένες προϋποθέσεις, 

εκλογικά κέντρα και σε χώρες του εξωτερικού να ανασταλούν και να τεθούν σε ισχύ 

αναφορικά με οποιαδήποτε εκλογή η οποία θα διενεργηθεί μετά την 1η Μαρτίου 

2003, είτε με βάση το νόμο που διέπει τις προεδρικές εκλογές είτε με βάση το νόμο 

που διέπει τις βουλευτικές εκλογές. 

 Όπως είναι γνωστό, η νομοθετική ρύθμιση για ψηφοφορία σε χώρες του 

εξωτερικού έγινε με σχετικές τροποποιήσεις της εκλογικής νομοθεσίας, οι οποίες 

θεσπίστηκαν πρόσφατα από τη Βουλή.  Ωστόσο, το όλο ζήτημα, ύστερα από 

διάφορες επιφυλάξεις που τέθηκαν, απασχόλησε εκ νέου την Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Εσωτερικών σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 

∆εκεμβρίου 2002 και στις 13 Ιανουαρίου 2003, στα πλαίσια των οποίων κρίθηκε 

σκόπιμο να κληθούν ενώπιον της επιτροπής τόσο εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εσωτερικών όσο και ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας. 

 Κατά τις συνεδρίες αυτές ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών, 

ενημερώνοντας την επιτροπή για τη θέση του υπουργείου του σε ό,τι αφορά τη 

δυνατότητα εφαρμογής στις επικείμενες προεδρικές εκλογές των διατάξεων εκείνων 

που αφορούν τη λειτουργία εκλογικών κέντρων στο εξωτερικό, δήλωσε πως η 

οργάνωση/λειτουργία εκλογικών κέντρων σε χώρες του εξωτερικού στις οποίες δεν 

υπάρχει διπλωματική εκπροσώπηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας δεν είναι πρακτικά 

δυνατή, λόγω των περιορισμένων χρονικών περιθωρίων που παρέχονται για τις 

αναγκαίες διεργασίες μέχρι τις προσεχείς προεδρικές εκλογές. 

 Αναλύοντας τη νομική πτυχή του ίδιου ζητήματος, ο Βοηθός Γενικός 

Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας εξέφρασε την άποψη ότι με την πρόσφατη 

τροποποίηση του νόμου που διέπει την εκλογή των μελών της Βουλής των 

Αντιπροσώπων για ρύθμιση του θέματος της ψηφοφορίας στο εξωτερικό ενδέχεται 
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να προκύψουν νομικές αμφιβολίες κατά πόσο η εφαρμογή της εν λόγω ρύθμισης 

εκτείνεται και τυγχάνει εφαρμογής και στη νομοθεσία που διέπει τις προεδρικές 

εκλογές.  Οι εν λόγω αμφιβολίες, σύμφωνα με τον ίδιο, ενδέχεται να προκύψουν, 

παρά το γεγονός ότι στον περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της 

∆ημοκρατίας) Νόμο προβλέπεται ότι σ’  αυτόν εφαρμόζονται, τηρουμένων των 

αναλογιών, οι διατάξεις του περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Νόμου.  Συναφώς, υποστήριξε, σε περίπτωση που η σχετική ρύθμιση για ψηφοφορία 

στο εξωτερικό που προβλέπεται στη νομοθεσία για την εκλογή των βουλευτών 

εφαρμοστεί στις επικείμενες προεδρικές εκλογές, ελλοχεύει ο κίνδυνος ακύρωσης 

των εκλογών αυτών, αν και εφόσον κριθεί από το δικαστήριο, σε περίπτωση 

προσφυγής πολίτη, ότι οι υφιστάμενες νομοθετικές ρυθμίσεις δεν εκτείνονται και 

συνεπώς δεν τυγχάνουν εφαρμογής και στον περί Εκλογής (Πρόεδρος και 

Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας) Νόμο.  Με βάση τα πιο πάνω δεδομένα, κρίθηκε 

σκόπιμη η κατάθεση της πιο πάνω πρότασης νόμου, για την οποία η  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών έχει διαμορφώσει τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών 

ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και 

τα μέλη της βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών, του Α∆ΗΚ και του 

Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, λαμβάνοντας ιδιαίτερα υπόψη το γεγονός 

ότι η εφαρμογή της σχετικής διάταξης για τη δυνατότητα λειτουργίας εκλογικών 

κέντρων στο εξωτερικό ενδέχεται, όπως υποστήριξε ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας 

της ∆ημοκρατίας, να μην εκτείνεται και στον περί Εκλογής (Πρόεδρος και 

Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας) Νόμο, με κίνδυνο ακύρωσης των επικείμενων 

προεδρικών εκλογών, τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης σε νόμο της υπό αναφορά 

πρότασης νόμου. 
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 Ειδικότερα, το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων 

Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργος Περδίκης δήλωσε πως, παρ’ όλο που ενστερνίζεται τη 

φιλοσοφία για λειτουργία εκλογικών κέντρων στο εξωτερικό, θα υποστηρίξει την 

αναστολή της εφαρμογής της σχετικής ρύθμισης, όπως προνοεί η πρόταση νόμου, 

γιατί πιστεύει πως η ρύθμιση αυτή αποφασίστηκε βεβιασμένα από τη Βουλή με την 

ψήφιση σχετικής τροποποιητικής νομοθεσίας. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν πως διαφωνούν με την πιο πάνω απόφαση της 

πλειοψηφίας της επιτροπής και πως θα εισηγηθούν, με σχετική τροπολογία που θα 

καταθέσουν στη Βουλή, την τροποποίηση της πρότασης νόμου, ώστε οι διατάξεις του 

περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων Νόμου που διέπουν τη 

λειτουργία εκλογικών κέντρων στο εξωτερικό να εφαρμόζονται και στον περί Εκλογής 

(Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας) Νόμο, για να λειτουργήσουν εκλογικά 

κέντρα στο εξωτερικό κατά τη διεξαγωγή των επικείμενων προεδρικών εκλογών, στις 

χώρες όπου το Υπουργείο Εσωτερικών μπορεί πρακτικά να το πράξει. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Εσωτερικών εισηγείται κατά πλειοψηφία στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο της υπό 

αναφορά πρότασης νόμου. 

 (Κατά τη διάρκεια της ανάγνωσης της έκθεσης ο Πρόεδρος της Βουλής κ. 

∆ημήτρης Χριστόφιας επέστρεψε στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Παπαπολυβίου. 

Α. ΠΑΠΑΠΟΛΥΒΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 



 248

 Επειδή υπήρξε μια σύγχυση στο προηγούμενο θέμα και δόθηκε η εντύπωση ότι 

δεν καταλάβαμε περί ποιου θέματος επρόκειτο, απλώς ο πρόεδρος της επιτροπής 

δικαιολόγησε την αναβολή ισχύος νόμου με τη γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα, 

η οποία αφορούσε αυτή την πρόταση νόμου. 

 Εν πάση περιπτώσει, η θέση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ήταν και 

παραμένει η δημιουργία εκλογικών κέντρων στο εξωτερικό, γιατί πιστεύουμε ότι η 

πολιτεία, δηλαδή η κυβέρνηση και η Βουλή, έχει υποχρέωση να παρέχει το δικαίωμα, 

να παρέχει όλες τις διευκολύνσεις, για να μπορούν οι εκλογείς οι οποίοι είναι 

εγγεγραμμένοι στον εκλογικό κατάλογο και είναι κάτοχοι εκλογικών βιβλιαρίων να 

ασκούν ελεύθερα το ιερό δικαίωμα της ψήφου.  Γι’ αυτό το λόγο είχε γίνει η σχετική 

τροποποίηση του νόμου και είχαν γίνει όλες οι διαδικασίες.  Και στις πρεσβείες μας 

στο εξωτερικό και στην Κύπρο, στις επαρχιακές διοικήσεις, είχαν κάνει δήλωση 

περίπου τρεις χιλιάδες εκλογείς οι οποίοι ήθελαν να ασκήσουν το εκλογικό τους 

δικαίωμα στα εκλογικά κέντρα του εξωτερικού.  Πράγματι ο Γενικός Εισαγγελέας είχε 

εκφράσει την άποψη ότι υπήρχε το ενδεχόμενο, αν υπάρξει εκλογική αίτηση, να 

ακυρωθούν οι εκλογές με ποσοστό πιθανοτήτων πενήντα με πενήντα. ∆ε νομίζω ότι 

οποιοσδήποτε νόμος ψηφίζεται από τη Βουλή μπορεί να θεωρείται πάντοτε 

συνταγματικός.  Πάντοτε υπάρχει το ενδεχόμενο -και υπάρχει αυτή η ευχέρεια- το 

Ανώτατο ∆ικαστήριο να κηρύξει οποιοδήποτε νόμο ψηφίζουμε εδώ αντισυνταγματικό. 

 Η θέση του Γενικού Εισαγγελέα ήταν ότι είχαμε τροποποιήσει τον περί Εκλογής 

Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων αντί τον περί Εκλογής (Πρόεδρος και 

Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας) Νόμο.  Η βασική εκλογική νομοθεσία είναι ο περί 

Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων Νόμος και όλοι οι υπόλοιποι νόμοι 

που αναφέρονται σε εκλογές, όπως είναι ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και 

Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας) Νόμος, ο περί ∆ήμων Νόμος, ο περί Κοινοτήτων 
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Νόμος, κ.λπ., παραπέμπουν στον περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 

Αντιπροσώπων Νόμο, εκτός εάν υπάρχει ειδική διάταξη στους νόμους αυτούς.  Για 

τα εκλογικά κέντρα του εξωτερικού δεν υπάρχει καμία απολύτως διάταξη που να 

απαγορεύει τη δημιουργία κέντρων στο εξωτερικό στον περί Εκλογής (Πρόεδρος και 

Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας) Νόμο.  Επομένως μας παραπέμπει φυσιολογικά 

στον περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων Νόμο. 

 Εκεί που αναφέρθηκε ο Γενικός Εισαγγελέας είναι εκεί που υπάρχει μια ειδική 

διάταξη στον περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας) Νόμο, 

που αναφέρεται στο δικαίωμα του εφόρου να κάμει κέντρα εκλογικά, για να μπορούν 

να ασκούν το δικαίωμά τους εκλογείς που δε μένουν στην ίδια περιφέρεια.  Αυτό 

έγινε για τις ιδιαίτερες συνθήκες που επικρατούν, δυστυχώς, στο νησί μας, που 

δημιούργησε η εισβολή και η κατοχή.  ∆ηλαδή, εκλογείς της Κερύνειας, της Μόρφου, 

της Αμμοχώστου κ.λπ., που διαμένουν στην Πάφο, στη Λεμεσό και οπουδήποτε 

αλλού, να μπορούν να ασκούν ελεύθερα το εκλογικό τους δικαίωμα.  ∆εν έχει καμία 

σχέση αυτό το θέμα με τη δημιουργία εκλογικών κέντρων στο εξωτερικό.  Όμως, 

επειδή το είπε ο Γενικός Εισαγγελέας και επειδή σεβόμαστε την άποψη του Γενικού 

Εισαγγελέα, γι’ αυτό το λόγο καταθέτουμε αυτή την τροπολογία, η οποία λέει:  

«Ανεξάρτητα από τις διατάξεις του άρθρου 19Α του περί Εκλογής (Πρόεδρος και 

Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας) Νόμου, οι διατάξεις του άρθρου 27, όπως αυτό 

τροποποιήθηκε με τον περί Εκλογής Μελών της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικό) (Αρ. 

2) Νόμο του 2002 εφαρμόζονται τηρουμένων των αναλογιών και σε εκλογή που 

διεξάγεται δυνάμει του περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας) 

Νόμου.».  Γι’ αυτό το λόγο, είναι για να περιφρουρήσουμε έστω και εκείνη την 

πιθανότητα την οποία έχει αναφέρει ο Γενικός Εισαγγελέας.  Και εισηγούμαστε την 

ψήφιση αυτής της τροπολογίας, γιατί με τη μεταφορά, όπως είναι γνωστό, των 
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εκλογέων που διαμένουν στο εξωτερικό δημιουργούνται πάρα πολλά προβλήματα, 

όπως είναι π.χ. τα έξοδα που καταβάλλουν τα κόμματα και η κυβέρνηση, όπως είναι 

η ναύλωση αεροπλάνων από κάθε κόμμα για φοιτητές από το εξωτερικό. και λέμε ότι 

αυτοί οι φοιτητές είναι του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, του ΑΚΕΛ κ.λπ., και με αυτό 

τον τρόπο φανερώνεται και η μυστικότητα της ψήφου.  Και υπάρχουν και πάρα 

πολλοί άλλοι λόγοι τους οποίους δεν είναι του παρόντος να αναφέρω. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ο κ. Αγαπίου. 

Α. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, να ανέβω στο βήμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ανεβείτε, δεν έχω καμία αντίρρηση. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Είναι για το ανάποδο που θέλεις άδεια. 

Α. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αν ζήτησα την άδεια για να ανέβω στο βήμα, είναι για να αναφερθώ σε κάποιες 

σκέψεις και κάποιους φόβους ότι ο εκλογικός νόμος, όπως γίνεται εισήγηση να 

ψηφιστεί, ή οι τροποποιήσεις που έχουν κατατεθεί ίσως να βρίσκονται σε αντίθεση με 

το άρθρο 78, παράγραφος 2 του συντάγματος, γεγονός που ίσως καθιστά το νόμο 

αντισυνταγματικό. με τις οποιεσδήποτε συνέπειες, οι οποίες θα αφορούν το 

συγκεκριμένο νόμο, αυτό μπορεί να έχει σε ό,τι αφορά τις εκλογές -είτε τις 

βουλευτικές ή τις προεδρικές- για τις οποίες προσπαθούμε να ψηφίσουμε το νόμο ο 

οποίος θα πρέπει να έχει πεδίο εφαρμογής. 



 251

 ∆ιαβάζω ακριβώς το συγκεκριμένο άρθρο, το άρθρο 78, παράγραφος 2 του 

συντάγματος, το οποίο λέει συγκεκριμένα:  «Πάσα τροποποίησις του εκλογικού 

νόμου απαιτεί χωριστήν πλειοψηφίαν».  Εφόσον αυτό το πράγμα πρακτικά δεν 

μπορεί να γίνει, ο μόνος τρόπος με τον οποίο μπορεί να γίνει η ψήφιση τέτοιων 

νόμων ή νόμων που υπάρχει τέτοια πρόνοια, είναι να γίνει χρήση του δικαίου της 

ανάγκης.  Συνεπώς, θα πρέπει να γίνει σοβαρή μελέτη κατά πόσο η ψήφιση του 

συγκεκριμένου νόμου, της τροποποίησης του εκλογικού νόμου, γίνεται με βάση τις 

αρχές που έχουν γίνει αποδεκτές από το Ανώτατο ∆ικαστήριο ότι μπορεί να 

εφαρμοστεί το δίκαιο της ανάγκης, για να μη βρεθούμε προ είτε αδιεξόδου ή προ 

εκπλήξεως ή προ αποτελεσμάτων τα οποία να μην μπορούμε να διορθώσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε... 

Α. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...με συγχωρείτε.  Ελπίζω τώρα να μην αρχίσουμε να συζητούμε πότε 

εφαρμόζεται το δίκαιο της ανάγκης.  Για τ’ όνομα του Θεού!  Να χαρείτε ότι αγαπάτε!  

Έτσι από αυτοσεβασμό, δηλαδή, διότι... 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω την άποψη ότι επιχειρούμε, κατά παράβαση των 

κανονισμών, να τροποποιήσουμε ένα νόμο που δε δικαιούμαστε, διότι είναι μια 

τροποποίηση η οποία γίνεται στην ίδια σύνοδο.  Υπάρχει απαγόρευση, εάν δεν 

υπάρχουν νέα στοιχεία που να επιτρέπουν αυτό, και δε βλέπω να υπάρχει 

οποιοδήποτε νέο στοιχείο που να μας επιτρέπει να κάμουμε αυτή την ενέργεια.  Οι 
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απόψεις του εντίμου Βοηθού Γενικού Εισαγγελέα δεν είναι σαφείς.  Είναι απόψεις οι 

οποίες μπορούν να εκτεθούν για οποιαδήποτε νομοθεσία την οποία ψηφίσαμε.  ∆ε 

γνωρίζουμε ποια θα είναι η έκβαση μίας υπόθεσης που θα οδηγηθεί ενώπιον του 

Ανωτάτου ∆ικαστηρίου.  Και ο έντιμος Γενικός Εισαγγελέας, στα πρακτικά της 

συνεδρίας της επιτροπής Εσωτερικών, δήλωσε ότι ρώτησε κάποιο δικαστή του 

Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, ο οποίος του είπε ότι έχει 50% πιθανότητες να ακυρωθεί και 

50% πιθανότητες να επικυρωθεί.  Αυτή είναι γνωμάτευση η οποία μπορεί να 

διαφοροποιεί ουσιωδώς στοιχεία, γεγονότα που να μας επιτρέπουν, κύριε Πρόεδρε, 

να τροποποιήσουμε νομοθεσία στην ίδια σύνοδο;   

 Αντίθετα, εάν οι συνάδελφοι ψήφιζαν αυτή τη νομοθεσία, γιατί πίστευαν ότι με 

την ψήφιση αυτής της νομοθεσίας θα παραχωρούνταν ίσες ευκαιρίες στους 

ψηφοφόρους του εξωτερικού, αυτούς που είναι εγγεγραμμένοι στους εκλογικούς 

καταλόγους, για να ψηφίσουν, εάν πίστευαν στην αρχή της καθολικής ψηφοφορίας, 

όπως αυτή προβλέπεται στο δικό μας σύνταγμα και μας επιβάλλει να κάμουμε 

τέτοιες πρόνοιες και επιβάλλει ακόμα και στην πολιτεία, μετά από το νομοθετικό 

πλαίσιο το οποίο θα της δώκουμε, να αναλάβει να προβεί σε όλες εκείνες τις 

ενέργειες, τους μηχανισμούς που θα επιτρέπουν την υλοποίησή της, δε θα ήμασταν 

σήμερα εδώ, για να συζητούμε είτε την αναστολή είτε την κατάργησή της.   

 Και αντίθετα, εάν πράγματι πιστεύαμε, τότε θα υπερψηφίζαμε αυτή την 

τροπολογία την οποία εμείς έχουμε θέσει, η οποία δε συνιστά ούτε κατάργηση ούτε 

διαφοροποίηση της νομοθεσίας που ψηφίσαμε στην παρούσα σύνοδο, αλλά απλώς 

διευκρίνιση κάποιων προνοιών που για μας μπορεί και  να μην είναι αναγκαίες -και 

πιστεύω προσωπικά ότι δεν είναι αναγκαία αυτή η διευκρίνιση- αλλά, για να 

διασκεδάσουμε τους οποιουσδήποτε φόβους των συναδέλφων, ώστε να μην υπάρχει 

και η παραμικρή υπόνοια του πενήντα-πενήντα.  
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 Κύριε Πρόεδρε, δε γνωρίζω κανένα νομικό, ακόμα και κανένα δικαστή, ο οποίος 

μπορεί να καταθέσει την άποψή του με βεβαιότητα για την έκβαση μίας υπόθεσης.  

Και είναι γι’ αυτό το λόγο που ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας δεν κατέθεσε 

γνωμάτευση γραπτή, όπου να λέει ο ίδιος ρητά ότι αυτή η νομοθεσία που έχουμε 

ψηφίσει είτε είναι αντισυνταγματική είτε συγκρούεται με άλλες πρόνοιες· απλώς 

παράπεμψε σε κάποιες προβλέψεις -ασαφείς μεν- κάποιου δικαστή τον οποίο 

συνάντησε.  ∆ε νομίζω ότι δικαιολογείται η ψήφιση της πρότασης νόμου με την οποία 

να τροποποιούμε ένα νόμο τον οποίο ψηφίσαμε στην παρούσα σύνοδο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό, να υπάρχει η εκ περιτροπής. 

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ.  Εάν θα μιλήσει τόσο όσο και ο κ. Νικολάου, να 

έρθει στο βήμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πρώτο, για το θέμα της τροποποίησης του κανονισμού, κύριε Πρόεδρε.  Οι 

συνάδελφοι, αν ήθελαν να είναι συνεπείς, θα έπρεπε να είχαν εγείρει το ίδιο ζήτημα 

και για το προηγούμενο νομοσχέδιο.  

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ ∆ΗΣΥ: 

 ∆εν προλάβαμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επρολάβατε.  Είχατε όλο το χρόνο.  Απλώς είναι εκείνο που δε θέλατε να 

περάσει ευθύς εξαρχής.   
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 Το δεύτερο που θέλω να πω.  Εκπλήσσομαι να ακούω νομικούς, δικηγόρους να 

λεν ότι το πενήντα-πενήντα πιθανότητα ακύρωσης των εκλογών δεν είναι επαρκής 

λόγος· και να το ακούω από τους ίδιους που για το θέμα των σχολικών εφοριών πριν 

μία ώρα πήραν εντελώς αντίθετη θέση.  Τους ίδιους, στην ίδια κοινοβουλευτική 

ομάδα που δεν επέτρεψε να λειτουργήσει το θέμα της εκλογής των προσφύγων, γιατί 

είχαν πει ότι μπορεί κάποιοι να μην ήταν στους εκλογικούς καταλόγους.   

 Εγώ θα σας πω και δεύτερο λόγο που δε δικαιολογεί τη θέση σας και 

δικαιολογεί τη δική μας.  Το Υπουργείο Εσωτερικών δήλωνε ότι θα έκανε εκλογές 

παντού όπου υπάρχουν Κύπριοι πολίτες εγγεγραμμένοι στους εκλογικούς 

καταλόγους.  Στην τελευταία συνεδρία όμως είπε ότι θα κάμει εκεί που έχουμε 

διπλωματική εκπροσώπηση.  Είναι διάκριση μεταξύ των πολιτών!   

 Μα δεν είναι αρκετό να κουνάτε το κεφάλι σας, κύριε Νικολάου, διότι ακόμα δε 

σας έχει αναγορεύσει κανένας... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μη μιλάτε σε πρώτο πρόσωπο, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ...στη θέση του Βοηθού Γενικού ή του Γενικού Εισαγγελέα... διότι είναι η τρίτη 

φορά που αμφισβητείτε. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ∆εν είπα τίποτε που να σας ενοχλούσε και δεν απευθύνθηκα σε εσάς ποτέ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ωραία, αλλά εγώ νιώθω υποχρέωσή μου να υπερασπιστώ το Βοηθό Γενικό 

Εισαγγελέα, γιατί είναι η τρίτη απόπειρα που γίνεται, για να παρουσιαστεί περίπου 

αφελής και επιπόλαιος.  Το εκάματε άλλες δύο φορές στα πλαίσια της επιτροπής 

Εσωτερικών.   
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 Ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας δεν ανάφερε μόνο αυτό το πράγμα στην 

επιτροπή για το δικαστή.  Είπε πρώτα τη δική του άποψη και μετά έκαμε και 

αναφορά στην άποψη δικαστή.  Θέλω να πω και κάτι άλλο όμως.  Έγινε μία 

συμφωνία κυρίων, μεταξύ ∆ημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ, μεταξύ του 

προέδρου του ∆ΗΣΥ και εμάς, ότι θα συζητούνταν και θα περνούσαν μαζί οι δύο 

νομοθεσίες, γιατί για μας το ένα εξαρτάται από το άλλο.  Χωρίς ξεκαθάρισμα του 

εκλογικού καταλόγου, το να πεις απλώς ότι δικαιολογώ το δικαίωμα να ψηφίζουν στο 

εξωτερικό, χωρίς να μπορεί να γίνει επαρκής έλεγχος αν όλοι είναι δικαιούχοι, είναι 

πάρα πολύ σοβαρό· μπορεί να αλλοιωθεί το αποτέλεσμα των εκλογών.  Όχι να 

εκμεταλλευόμαστε για μιαν ακόμα φορά το γεγονός ότι...  Να εκμεταλλεύεστε.  Εμείς 

φανήκαμε συνεπείς στη συμφωνία και δεν υπερψηφίσαμε το προηγούμενο -που 

είχαμε την πλειοψηφία να το κάμουμε- για να μας πείτε τώρα:  «Ξέρετε, δεν 

επιτρέπουν οι κανονισμοί».   

 Και ακόμα κάτι και κλείνω.  Ο κ. Παπαπολυβίου είπε ότι δήλωσαν τρεις χιλιάδες 

άτομα και, ξέρετε, διευκολύνονται τα πράγματα, τα έξοδα της μεταφοράς.  Στις 

τελευταίες εκλογές ήρθαν και ψήφισαν δέκα χιλιάδες στην Κύπρο και δήλωσαν μόνο 

τρεις.  Τώρα υπολογίζονται περίπου δεκατέσσερις χιλιάδες του εξωτερικού που θα 

ψηφίσουν.  Άρα ούτε και αυτό στέκει, κύριε Πρόεδρε, και νομίζω ότι πρέπει να 

προχωρήσουμε να ψηφίσει ο καθένας τη θέση του και να κλείσουμε το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ποιον να διαλέξω από την πλευρά του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, κύριοι 

συνάδελφοι; 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Τον πιο όμορφο! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 
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 Εγώ έχω προκληθεί από το συνάδελφο και θέλω να του απαντήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να μου επιτρέψετε...  Ένα λεπτό, κύριε Τορναρίτη, ένα δευτερόλεπτο.  Να μου 

επιτρέψετε να σας ρωτήσω πόσο μπορεί να πάει αυτή η συζήτηση. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ένα λεπτό ο κ. Τορναρίτης και ένα λεπτό ο κ. Νικολάου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και θα δώσω και το λόγο στην άλλη πλευρά και θα θεωρήσω ότι έχει εξαντληθεί 

η συζήτηση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εάν ζητήσει το λόγο ο κ. Ιωνάς Νικολάου, θα του απαντήσω. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα ζητήσω να δευτερολογήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς θέλω να πω ότι είμαι μέλος της επιτροπής Εσωτερικών 

και μετέχω στις συνεδρίες της και δεν έπεσε στη δικιά μου αντίληψη ότι βουλευτής 

του ∆ημοκρατικού Συναγερμού αποκάλεσε το Βοηθό Γενικό Εισαγγελέα αφελή.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είπα εγώ τέτοιο πράγμα.  Προσπαθούμε να τον παρουσιάσουμε. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όχι και προσπαθήσατε, ακόμα δύο φορές έχετε πει στις συνεδρίες... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 



 257

 Ναι, βεβαίως.  Και όταν αμφισβητείται τόσο εύκολα η γνώση του, όταν λέμε, 

κύριε Τορναρίτη, ότι επειδή του είπε κάποιος δικαστής.  Τι είναι αυτό το πράγμα;  

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, απαντώ στην τοποθέτησή σας ότι ακόμη δύο φορές έγινε 

αυτό το πράγμα στην επιτροπή Εσωτερικών.  Κάτι τέτοιο δεν έγινε· τιμούμε το Βοηθό 

Γενικό Εισαγγελέα, αλλά έχω την εντύπωση ότι η ευρύτατη κρίση σε πολιτειακούς 

αξιωματούχους γίνεται κυρίαρχα από τη δική σας πλευρά και δεν είπαμε ποτέ ότι 

αποκαλέσατε οποιονδήποτε αφελή ή οτιδήποτε άλλο.   

 Αυτό, κύριε Πρόεδρε, που θέλαμε να πούμε είναι ότι έπρεπε μαζί να 

βοηθήσουμε τους φοιτητές μας, τους προσωρινά εργαζόμενους, τους αρρώστους 

που βρίσκονται στο εξωτερικό, τους πρόσφυγες να ψηφίσουν εκεί που βρίσκονται, 

για να μην τους οδηγήσουμε στην ταλαιπωρία που τους οδηγούμε εδώ και τόσα 

πολλά χρόνια.  Αυτό είπαμε μόνο και προσπαθήσαμε με την τροπολογία να 

πετύχουμε αυτό.  Απ’ εκεί και πέρα τίποτα περισσότερο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ευχαριστούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Γιαννάκης Θωμά. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι πραγματικά εκπληκτική η ευκολία, η ελαφρότητα με την 

οποία αντιμετωπίζεται αυτό το ζήτημα από την κοινοβουλευτική ομάδα του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η ευκολία; 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Η ευκολία.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ελαφρότητα, εννοούσε άνεση αεράτη. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Είναι επίσης εκπληκτική η ευκολία με την οποία αμφισβητείται ο Βοηθός Γενικός 

Εισαγγελέας από την ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Πιστεύω ότι ούτε ο 

κυπριακός λαός ούτε οποιοσδήποτε άνθρωπος που σέβεται τον εαυτό του θα μας 

συγχωρούσε, αν διακινδυνεύαμε να κάμουμε εκλογές, για να έρθει αργότερα σε δύο-

τρεις μήνες το Ανώτατο ∆ικαστήριο να ακυρώσει το αποτέλεσμα αυτών των εκλογών 

με ό,τι συνεπάγεται για μια προεκλογική εκστρατεία.  Έξοδα, σπατάλη δυνάμεων 

κ.τ.λ.  Φαίνεται, κύριε Πρόεδρε, ότι οι βουλευτές του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 

θέλουν να έχουν μια δεύτερη ευκαιρία, βλέποντας την πορεία των πραγμάτων προς 

τις προεδρικές εκλογές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κωνσταντίνου. 

 Νόμιζα ότι θα κλείσει η Βουλή και να μην έχει ουσία. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα σεβαστώ την παράκλησή σας και θα είμαι πολύ 

σύντομος.  Εκπληκτικό για μας είναι το γεγονός του τρόπου αλλαγής σε τόσο 

σύντομο χρονικό διάστημα κάποιων απόψεων και εκτιμήσεων και θέσεων, οι οποίες 

πολύ πρόσφατα είχαν συνεκτιμηθεί από τους συναδέλφους που είχαν προχωρήσει 

στην ψήφιση του νόμου.  Αλλά θα πω παράλληλα ότι, ακούγοντας το συνάδελφο τον 

Άγι τον Αγαπίου, τον κ. Αγαπίου, ο οποίος έκαμε αναφορά και επίκληση του δικαίου 

της ανάγκης, ε, τότε ναι, ο βασικός νόμος τον οποίο τώρα τροποποιούμε με βάση και 

την αναφορά και επίκληση του συναδέλφου, αλλά και όλοι όσοι νόμοι έχουν ψηφιστεί 

από το 1967 και εντεύθεν, μέχρι σήμερα, είναι άκυροι.  Με βάση το σκεπτικό. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Νικολάου, έχετε δύο λεπτά να δευτερολογήσετε και δύο λεπτά ο κ. 

Κατσουρίδης και θα προχωρήσουμε στη διαδικασία. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε. 

 Η στάση την οποία τηρήσαμε για τις σχολικές εφορείες, κύριε Κατσουρίδη, ήταν 

διότι ξεκάθαρα υπήρχε γνωμάτευση η οποία έλεγε ότι αυτός ο νόμος, όπως είχε 

ψηφιστεί, ήταν αντισυνταγματικός.  Εδώ όμως δεν υπάρχει αυτή η γνωμάτευση.  

Προσπαθούμε να την υπονοήσουμε, να διαπιστώσουμε ότι υπάρχει κάποιο 

πρόβλημα, μέσα από κάποια λεγόμενα για τα οποία δεν υπάρχει γραπτή σαφής 

γνωμάτευση.  Προς Θεού, κύριε Πρόεδρε, να ήθελα με οποιοδήποτε τρόπο να 

παρουσιάσω τον έντιμο Βοηθό Γενικό Εισαγγελέα αφελή ή επιπόλαιο.  Τουλάχιστον 

ένα πράγμα που πρέπει να σεβόμαστε είναι τους θεσμούς και ο Βοηθός Γενικός 

Εισαγγελέας είναι θεσμός!  Αλλά τον ίδιο σεβασμό επιδεικνύω και σε άλλους 
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θεσμούς, περιλαμβανομένου και του Γενικού Εισαγγελέα, τον οποίο εσείς 

καταρρακώσατε εδώ!  Και δικαιολογημένα και αδικαιολόγητα, μάλιστα.   

 Συνεπώς... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ∆ικαιολογημένα;  Είνταλος δικαιολογημένα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αναμφίβολα με πολύ σεβασμό. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κάποτε δικαιολογημένα, αλλά τις περισσότερες φορές αδικαιολόγητα.  Όμως 

δεν είναι αυτό το θέμα μας.  Το θέμα μας είναι εάν πράγματι αυτή η νομοθεσία, αυτός 

ο νόμος είναι προς το συμφέρον των ψηφοφόρων.  Της καθολικής ψηφοφορίας, 

όπως λέει το σύνταγμα.  Της διαφύλαξης της ισότητας των ίσων ευκαιριών.  Μας είπε 

ο συνάδελφος για εκείνες τις περιοχές που δε θα υπάρχουν διπλωματικές αποστολές 

και δε θα μπορούν, αν δημιουργηθούν εκλογικά κέντρα· θα παραβιάζεται η αρχή της 

ισότητας σε σχέση με τις άλλες στις οποίες θα γίνουν.  Καλά, εγώ διερωτώμαι, 

εφόσον όλοι οι ψηφοφόροι είναι εγγεγραμμένοι στον ίδιο εκλογικό κατάλογο, δεν 

παραβιάζεται η αρχή της ισότητας σήμερα για όλους εκείνους, τις δεκάδες χιλιάδες 

των ψηφοφόρων, οι οποίοι ευρίσκονται στο εξωτερικό και οι οποίοι υποχρεούνται να 

μετακινηθούν, με έξοδα δικά τους πολλές φορές, με επιβάρυνση προσωπική, για να 

έρθουν στην Κύπρο να ψηφίσουν;  Ενώ εγώ, το σχολείο βρίσκεται έξω από το σπίτι 

μου και πάω στο εκλογικό κέντρο και ψηφίζω;  Εδώ δεν παραβιάζεται η ισότητα;  

Έχουμε υποχρέωση να δώσουμε την ευκαιρία σε όλους τους ψηφοφόρους να 

ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωμα σωστά και με ευκολίες επιτρεπτές.  Αυτό είναι 

που θέλουμε να επιτύχουμε με αυτή τη νομοθεσία.   
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 Συνεπώς, και καταλήγω, οι οποιεσδήποτε συμφωνίες οι οποίες είχαν γίνει... 

Λυπούμαι να πω το εξής:  ∆εν μπορώ να ζητώ την κατάργηση ενός νόμου, γιατί ένας 

άλλος νόμος είναι ανεφάρμοστος.  Είναι πρωτάκουστο αυτό το πράγμα για τα 

νομοθετικά πράγματα αυτού του τόπου.  Είναι πρωτάκουστο η Βουλή να καταψηφίζει 

μια νομοθεσία, γιατί μια άλλη νομοθεσία δεν μπορεί να εφαρμοστεί στα πλαίσια μιας 

συμφωνίας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, έχετε ανάλογο χρόνο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ανάλογο!  Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Καταρχάς, κύριε Πρόεδρε, τα προβλήματα έχουν τεθεί από το Υπουργείο 

Εσωτερικών. και εγώ δεν ήθελα να εκθέσω το Υπουργείο Εσωτερικών, αλλά τώρα 

είμαι υπόχρεος να πω κάποια πράγματα.  Επικαλείται ο κ. Ιωνάς Νικολάου με μεγάλο 

στόμφο ότι, «∆εν μπορεί, κύριοι, αφού είναι πρακτικά ανεφάρμοστος ο ένας νόμος, 

να μας λέτε, επειδή είναι εκείνος ανεφάρμοστος, να μην εφαρμοστεί ούτε ο άλλος».  

Είναι καταχωρισμένη η επιστολή του Υπουργείου Εσωτερικών στην επιτροπή 

Εσωτερικών ότι κανένα απολύτως πρακτικό πρόβλημα δεν υπάρχει.  Αυτό λέχθηκε 

προφορικά στην τελευταία συνεδρία και δικαιούμαι να έχω ερωτηματικά.  ∆εν μπορεί 

δύο μέρες, τρεις προηγούμενα να παίρνω επιστολή γραπτή ότι δεν υπάρχει κανένα 

πρακτικό πρόβλημα εφαρμογής και της άλλης νομοθεσίας και δύο-τρεις μέρες μετά, 

προφορικά, δημιουργούνται προβλήματα. 

 ∆εύτερο, ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας... από ενάμιση σελίδα, κύριε Πρόεδρε, 

αναφορά που εξηγούσε, γιατί ο ίδιος θεωρούσε -“έκλινε” είναι το ρήμα- υπέρ της 

άποψης ότι αν γίνει προσφυγή, θα ακυρωθούν οι εκλογές. και επιπρόσθετα -είπε και 
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στην αναφορά σε ένα δικαστή του Ανωτάτου- «επιλέξαμε να διαβάσουμε», κατά την 

προσφιλή τακτική ορισμένων, «δύο γραμμές μόνο». 

 Τρίτο, από δεκατέσσερις χιλιάδες φοιτητές που βρίσκονται στο εξωτερικό 

δήλωσαν μόνο δυόμισι χιλιάδες.  Είναι ακόμα και οι εργαζόμενοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ήλωσαν τι, κύριε Κατσουρίδη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ότι θέλουν να ψηφίσουν στο εξωτερικό.  Όλες οι άλλες οι χιλιάδες δε δήλωσαν, 

άρα θα έρθουν έτσι κι αλλιώς. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αν εσείς θεωρείτε ότι θέλουν να κάνουν διακοπές, είναι πρόβλημα που αφορά 

τους δικούς σας ψηφοφόρους. 

 Σε ό,τι αφορά τους θεσμούς, εγώ εκπλήσσομαι να ακούω επιχειρήματα για 

σεβασμό των θεσμών από ένα κόμμα που εδώ και δέκα χρόνια που κυβερνά -και δε 

θέλω να επεκτείνω τη συζήτηση- δεν άφησε θεσμό που δεν τον πείραξε. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όπου θέλεις να μπούμε.  Ούτε καταλαβαίνω ότι καταρρακώσαμε το κύρος του 

Γενικού Εισαγγελέα δικαιολογημένα και αδικαιολόγητα.  ∆ηλαδή, υπήρξαν, κατά τον 

κ. Ιωνά Νικολάου, περιπτώσεις που δικαιολογημένα καταρρακώθηκε αυτό το κύρος.  

Εσείς το είπατε. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 
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 Κατά την άποψή σας. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και είσαστε και υποστηρικτής του, κατά τα άλλα.  Αλλά ακόμα κάτι θέλω να σας 

πω που δεν είχα σκοπό να το πω.  Όποιος σέβεται τους θεσμούς, τούς σέβεται όπου 

ανήκει.  Και να τους σεβαστείτε και εντός του κόμματός σας τότε. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, τα του κόμματός μας είναι πρόβλημα δικό μας. δεν είναι δικό 

σας. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Σε παρακαλώ, κύριε Ιωνά Νικολάου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ∆εν είμαστε εμείς που αφήνουμε... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μη χάνεις την ψυχραιμία σου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε σε διέκοψα εγώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα σας διακόψω εγώ και τους δύο! 

(Γέλια) 

 Με όλο το σεβασμό!  ∆ε γίνεται αυτός ο διάλογος ένθεν και ένθεν των εδράνων 

και αυτή η αντιπαράθεση και σε πρώτο πρόσωπο!  Να κρατήσουμε λίγο τα θέσμια. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Σε ό,τι αφορά τη διάκριση, κύριε Πρόεδρε, προφανώς υπάρχει σύγχυση.  

Φαίνεται ότι στο μυαλό του κ. Νικολάου όλες οι τετρακόσιες χιλιάδες Κύπριοι που 

κατοικούν στο εξωτερικό είναι πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και δικαιούνται να 

ψηφίσουν.  ∆ιαφορετικά δεν μπορώ να καταλάβω την τελευταία του αναφορά. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Μισό λεπτό, αν μου επιτρέπετε.  Κύριε Πρόεδρε, ο εισαγγελέας είπε ότι είναι 

πενήντα-πενήντα, να γίνει προσφυγή και να πέσει αυτός ο νόμος.  Αλλά και 1% να 

υπήρχε πιθανότητα, εμείς δε θα δεχόμασταν αυτό το πράγμα.  ∆ιότι τώρα που θα 

βγάλουμε Πρόεδρο, θα δεχόμασταν να γίνει προσφυγή να μας τον ρίψουν; 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, προχωρούμε παρακάτω, να χαρείτε! 

 Τίθεται ενώπιόν σας η τροπολογία προς ψήφιση. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται με δέκα ψήφους υπέρ, είκοσι τέσσερις εναντίον και 

μία αποχή. 

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αναστολή της ισχύος της επιφύλαξης του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  

Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

Τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, έντεκα εναντίον 

και μία αποχή. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 

Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, έντεκα 

εναντίον και μία αποχή. 

 Προχωρούμε τώρα στα θέματα υπ’ αριθμούς 8 και 9 στην ημερήσια διάταξη, 

που είναι «Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003» και «Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003».  Υπάρχει κοινή έκθεση, η οποία είναι ομόφωνη, λέτε. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τις προτάσεις 

νόμου που τιτλοφορούνται «Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών 
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(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και «Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κατσουρίδης, πρόεδρος Νίκος Πιττοκοπίτης 

 Κίκης Γιάγκου Σοφοκλής Φυττής 

 Γιάννος Λαμάρης Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους ∆ώρος Θεοδώρου 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Γιώργος Βαρνάβα 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Νίκος Τορναρίτης Γιώργος Περδίκης 

 Ανδρέας Παπαπολυβίου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε αυθημερόν τις πιο πάνω 

προτάσεις νόμου, οι οποίες κατατέθηκαν από την ίδια στη σημερινή συνεδρία της 

ολομέλειας και κηρύχθηκαν επείγουσες. 

 Σκοπός των υπό αναφορά προτάσεων νόμου είναι η τροποποίηση του περί 

Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμου και του περί Ραδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρου Νόμου, έτσι ώστε να καθοριστούν οι προϋποθέσεις κάτω από τις 

οποίες επιτρέπεται η μετάδοση πολιτικής διαφήμισης από τους ραδιοφωνικούς και 

τηλεοπτικούς σταθμούς κατά τη διάρκεια της προεκλογικής περιόδου των 

προεδρικών εκλογών. 

 Όπως είναι γνωστό, η μετάδοση της πολιτικής διαφήμισης, σύμφωνα με την 

ισχύουσα νομοθεσία, επιτρέπεται χωρίς οποιουσδήποτε όρους και περιορισμούς. 

 Το υπό αναφορά θέμα απασχόλησε την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Εσωτερικών σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Ιανουαρίου 2003, στα 

πλαίσια της οποίας κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του 



 268

Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και 

ο διευθυντής της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου. 

 Στη βάση της συζήτησης που διεξήχθη στην εν λόγω συνεδρία, η επιτροπή 

αποφάσισε στο παρόν στάδιο να ρυθμίσει τις προϋποθέσεις κάτω από τις οποίες θα 

επιτρέπεται η πολιτική διαφήμιση μόνο κατά την προεκλογική περίοδο των 

προεδρικών εκλογών και να επανέλθει σε μεταγενέστερο στάδιο για τη ρύθμιση του 

όλου θέματος κατά τη διάρκεια προεκλογικής περιόδου οποιωνδήποτε εκλογών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή κατέθεσε στη Βουλή τις υπό συζήτηση 

προτάσεις νόμου, στις οποίες προβλέπονται, μεταξύ άλλων, οι ακόλουθες ρυθμίσεις: 

1. Η μετάδοση πολιτικής διαφήμισης κατά τη διάρκεια προεκλογικής περιόδου 

προεδρικών εκλογών θα επιτρέπεται για τη χρονική περίοδο των σαράντα 

ημερών πριν από την ημερομηνία διεξαγωγής των εκλογών, μέχρι πενήντα 

πέντε ώρες πριν από την ημερομηνία διεξαγωγής των εκλογών. 

2. Πριν από τη μετάδοσή της θα υπάρχει οπτική ή λεκτική ένδειξη στους 

τηλεοπτικούς/ραδιοφωνικούς σταθμούς ότι τα μεταδιδόμενα με αυτή μηνύματα 

αποτελούν πολιτική διαφήμιση. 

3. Η μετάδοση της πολιτικής διαφήμισης θα επιτρέπεται μόνο υπέρ των 

υποψήφιων προέδρων και θα προσδιορίζεται ευκρινώς ο υποψήφιος υπέρ του 

οποίου αυτή μεταδίδεται. 

4. Η απαγόρευση της αρνητικής διαφήμισης.  Ως αρνητική διαφήμιση ορίζεται αυτή 

που μεταδίδεται έναντι πληρωμής ή ανάλογου ανταλλάγματος και που στοχεύει 

στην ατεκμηρίωτη δυσμενή προβολή αντιπάλου ή κόμματος. 

5. Οι ραδιοτηλεοπτικοί σταθμοί θα προσφέρουν και θα εφαρμόζουν τους ίδιους 

όρους για όλους τους υποψήφιους προέδρους. 
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6. Ο συνολικός χρόνος που θα διατίθεται για πολιτική διαφήμιση σε κάθε 

υποψήφιο πρόεδρο καθ’ όλη τη διάρκεια της προεκλογικής περιόδου από όλους 

τους τηλεοπτικούς σταθμούς, περιλαμβανομένων και των τηλεοπτικών σταθμών 

του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, δε θα υπερβαίνει τα εκατό λεπτά.  

Αναφορικά με τους ραδιοφωνικούς σταθμούς, ο πιο πάνω χρόνος δε θα 

υπερβαίνει τα εξήντα λεπτά. 

7. Σε περίπτωση που κατά την ημερομηνία διεξαγωγής προεδρικών εκλογών δεν 

εκλεγεί πρόεδρος οποιοσδήποτε υποψήφιος, ο χρόνος μετάδοσης πολιτικής 

διαφήμισης που θα επιτρέπεται από την πρώτη ημερομηνία της ψηφοφορίας 

μέχρι τη νέα ψηφοφορία που θα διεξαχθεί δε θα υπερβαίνει τα είκοσι πέντε 

λεπτά συνολικά για όλους τους τηλεοπτικούς σταθμούς και τα είκοσι πέντε 

λεπτά συνολικά για όλους τους ραδιοφωνικούς σταθμούς. 

8. Καθορίζεται η υποχρέωση των υποψήφιων προέδρων για κατάθεση πριν από 

την προβολή της πρώτης πολιτικής διαφήμισης στην Αρχή Ραδιοτηλεόρασης 

Κύπρου ή στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, αναλόγως της περίπτωσης, του 

συμφωνηθέντος με τους σταθμούς προγράμματος μετάδοσης της πολιτικής 

διαφήμισης.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά προτάσεων νόμου, γι’ αυτό και 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών και του 

Α∆ΗΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των προτάσεων νόμου 

στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν και ομιλητές. 
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 Ναι, Γιώργο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είναι ομόφωνη, σύμφωνοι, αλλά με την άδειά σας, πρέπει να υποδείξουμε ένα- 

δυο σημεία, τα οποία είναι σοβαρά και θα τα βρούμε μπροστά μας.  Τα είπα και στην 

επιτροπή.  ∆ηλαδή... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, Γιώργο, έχεις το λόγο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Φοβάμαι ότι αυτό το όριο που βάζουμε, το οποίο, ειρήσθω εν παρόδω, είναι και 

πολύ ψηλό, εμείς το είπαμε στην επιτροπή ότι δίνουμε πολύ τηλεοπτικό χρόνο για 

διαφημίσεις, για πληρωμένες διαφημίσεις.  Από την άλλη, έχω μια αμφιβολία -και την 

καταθέτω- ότι δε θα κρατηθεί αυτή η έννοια της ισότητας που υπάρχει στην πρόταση 

νόμου.  ∆ηλαδή υπάρχει κάποιο κώλυμα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγνώμη, Γιώργο.  Κύριοι συνάδελφοι, έχετε υπόψη σας ότι υπάρχουν ακόμα 

ένα νομοσχέδιο και κανονισμοί. 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆εν ξέρω αν υπάρχουν πολλοί συνάδελφοι οι οποίοι έχουν την εντύπωση ότι οι 

σταθμοί και ιδίως οι τηλεοπτικοί θα χειριστούν με ισότιμο τρόπο τους υποψηφίους.  

Έτσι καταθέτω αυτή, αν θέλετε, την αμφιβολία, παρ’ όλο που ψηφίζω αυτό το νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Ταραμουντά. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλο που αναγνωρίζω τη συμφωνία των κομμάτων όσον 

αφορά το αποτέλεσμα αυτής της τροποποίησης, όπως κατατίθεται, είμαι υπόχρεος 

να καταθέσω τις απόψεις μου όσον αφορά την αντίθεση με την ευρωπαϊκή οδηγία 

όσον αφορά τις τηλεοπτικές γενικά διαφημίσεις όσο και τα όποια κενά θα 

παραμείνουν.  Ίσως καταχραστώ λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε, αλλά θα προσπαθήσω 

να είμαι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Φίλε κύριε Ταραμουντά, αν θα καταχραστείτε χρόνο, ελάτε στο βήμα. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Το σκέφτομαι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να το σκεφτόμαστε ευθύς εξαρχής, για να γίνεται η διαδικασία κανονικά. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς να πάμε στο άρθρο 2, όσον αφορά τη διατύπωση 

περί ατεκμηρίωτης δυσμενούς προβολής αντιπάλου.  Πουθενά στο νόμο δεν υπάρχει 

ο αντίπαλος.  Υπάρχει ο ανθυποψήφιος.  Και αυτό θα παρακαλέσω να διορθωθεί. 

 Κύριε Πρόεδρε, το κενό το οποίο θα παρουσιαστεί είναι ότι η προβολή αυτών 

των διαφημιστικών πολιτικών μηνυμάτων μπορεί να εξελιχθεί σε ανεξέλεγκτη ή 

απεριόριστη, από την άποψη ότι δεν τίθενται κανόνες δεοντολογίας, οι οποίοι θα 

διέπουν αυτή την τηλεοπτική διαφήμιση.  Οι κανόνες δεοντολογίας, οι οποίοι τίθενται 

από την Ευρωπαϊκή Ένωση σε οδηγία η οποία είχε εκδοθεί παλαιότερα, αναφέρουν 

ότι όλες οι τηλεοπτικές διαφημίσεις επιτρέπονται, νοουμένου ότι σέβονται την 

ανθρώπινη αξιοπρέπεια, δεν εισάγουν διακρίσεις μεταξύ των πολιτών λόγω φυλής, 

φύλου, θρησκείας ή ιθαγένειας.  ∆εν προσβάλουν θρησκευτικές ή πολιτικές 

πεποιθήσεις και δεν ενθαρρύνουν τρόπους συμπεριφοράς επιζήμιους για υγεία, 
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ασφάλεια, προστασία κ.λπ.  Πουθενά δεν εισάγονται πρόνοιες οι οποίες να τίθενται 

ως ασφαλιστική δικλίδα όσον αφορά την προστασία, το σεβασμό και όποιες άλλες 

διακρίσεις. 

 Επίσης, κύριε Πρόεδρε, δε μου διαφεύγει το γεγονός ότι πάλι γίνεται 

παρέκκλιση από την ευρωπαϊκή οδηγία στο επίπεδο που όταν διαφημίζεται ένα 

κόμμα ή φορέας ή πρόσωπο, θα πρέπει να τύχει και του ανάλογου δικαιώματος 

απάντησης ή να του παρέχεται το δικαίωμα να προσφύγει σε ανάλογα μέτρα, 

ισοδύναμα μέτρα, όσον αφορά το θιγόμενο. 

 Κύριε Πρόεδρε, οι στατιστικές εδώ -και γι’ αυτό θα πρέπει να είμαστε ιδιαίτερα 

προσεκτικοί- αναφέρουν ότι το 71% των πολιτών ενημερώνεται από την τηλεόραση, 

το 45% από τις εφημερίδες και ένα ποσοστό 47% από το ραδιόφωνο.  Γι’ αυτό, κύριε 

Πρόεδρε, καταθέτω και την άποψή μου ότι παρ’ όλο που αυτές οι τροποποιήσεις θα 

μπορούσαν να είχαν διατυπωθεί πάνω σε διαφορετική βάση, ούτως ώστε να 

εξασφαλιστεί αυτή η ισότητα ή, εν πάση περιπτώσει, να μπουν οι ασφαλιστικές 

δικλίδες της δεοντολογίας, βλέπω ότι είναι ένα τεράστιο κενό, το οποίο ίσως μας 

παρουσιάσει προβλήματα στην εφαρμογή.  Και να είμαστε πάλι μάρτυρες, κύριε 

Κατσουρίδη, όπως το 1998, θα συμφωνήσετε μαζί μου, ότι δεν τέθηκαν κανόνες 

δεοντολογίας και είμαστε όλοι μάρτυρες κάποιων φαινομένων μπερλουσκονικών, 

όπως είχαν χαρακτηριστεί, ή κάποιων διαφημίσεων οι οποίες έθιγαν ανθρώπινη 

αξιοπρέπεια, έθιγαν τα πολιτικά πιστεύω κάποιων ανθρώπων. 

 Είναι εισήγηση τελικά η οποία θα κατατεθεί, ούτως ώστε να υπάρξει 

αυτοσυγκράτηση από μέρους όλων των υποψηφίων, εφόσον ο νόμος παρουσιάζει 

αυτά τα κενά. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Παρακαλώ, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μόνο ένα λεπτό.  Η πρώτη εισήγηση του κ. Ταραμουντά είναι απόλυτα ορθή, 

δηλαδή το “ανθυποψήφιος”.  Έχει δίκαιο για το 1998, αλλά το 2000, 28 Ιανουαρίου, 

έχουν ψηφιστεί κανονισμοί στη βασική νομοθεσία που διέπουν όλα αυτά τα θέματα 

τα οποία έχει αναφέρει και έχει ενσωματωθεί η ευρωπαϊκή οδηγία.   Εν πάση 

περιπτώσει,  εδώ είμαστε να διορθώσουμε οτιδήποτε προκύψει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Επειδή αυτές οι συζητήσεις για τη διαφήμιση έλαβαν χώρα και στην επιτροπή 

και δημόσια, εγώ θα εκφράσω την πάγια άποψη και αρχή που είχα επ’ αυτού του 

θέματος.  Εάν θέλουμε πραγματικά να είμαστε δίκαιοι και ισότιμοι και να 

εφαρμόζονται οι αρχές και οι κανόνες της ισότητας όσον αφορά την αντιμετώπιση 

των μέσων μαζικής ενημέρωσης, είτε ανήκουν στην έντυπη είτε στην ηλεκτρονική... 

έπρεπε να τυγχάνουν αυτής της ισότιμης μεταχείρισης.  Το ότι μπαίνουν 

περιοριστικοί κανόνες στα ραδιοτηλεοπτικά, ενώ σε όλα τα άλλα μέσα δεν υπάρχει 

κανένας περιοριστικός κανόνας, έπρεπε να είχε απασχολήσει τη Βουλή.   

 Πέραν τούτου, αν όντως θέλουμε να μιλούμε σήμερα για κανόνες ισότητας, 

έπρεπε να θέσουμε περιορισμό στις συνολικές δαπάνες διαφήμισης.  Κάποιοι 

υποψήφιοι εξάντλησαν και την υπαίθρια διαφήμιση, νόμιμη ή παράνομη, εξάντλησαν 

και τα έντυπα μέσα.  Ήδη υπερδαπάνησαν για διαφήμιση και μετά μιλούμε για ίση 
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μεταχείριση των υποψηφίων.  Αν θέλουμε πραγματικά ίση μεταχείριση υποψηφίων, 

να κατατεθούν οι δαπάνες που έγιναν μέχρι σήμερα από τους υποψήφιους, να μπει 

περιορισμός σε αυτές τις δαπάνες για όλα τα μέσα και τότε και μόνο τότε θα 

μπορούμε να θέτουμε περιορισμούς και στο ραδιοτηλεοπτικό πεδίο.  Πιστεύω ότι 

έπρεπε να ισχύει και στο ραδιοτηλεοπτικό πεδίο ό,τι ισχύει στα άλλα μέσα 

ενημέρωσης.  Το ότι διαρκώς προσπαθούμε να θέτουμε αυστηρούς κανονισμούς, 

μέχρι και απαγόρευση μέχρι σήμερα της πολιτικής διαφήμισης, είναι άνιση 

μεταχείριση και είναι δύο μέτρα και δύο σταθμά, που δεν έπρεπε να εφαρμόζονται. 

 Άρα, πέραν του ότι υπερθεματίζουμε την οποιαδήποτε δυνατότητα διαφήμισης 

και μέσω των ηλεκτρονικών μέσων, ταυτόχρονα, για όσους επικαλούνται την ισότητα, 

λέμε ότι αυτή η ισότητα έπρεπε να αρχίσει από διαφορετική αφετηρία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρώτης πρότασης νόμου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών 

Σταθμών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νόμου;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μα, είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, δεν ξέρω αν είναι ομόφωνο, να φανεί.  Τόσον καβκά δαμαί, έν’ ομόφωνο 

τζιόλας;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ε, πάντα έτσι γίνεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν.  Μετράτε, σας παρακαλώ, δεν είναι ομόφωνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε που δεν είναι ομόφωνο. 

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή η πρόταση νόμου 

ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της δεύτερης πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο;  

 ∆εν υπάρχει. 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

Α. ΠΑΠΑΠΟΛΥΒΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ έχω καταψηφίσει αυτή την τροπολογία, γιατί είμαι υπέρ της 

ελεύθερης σκέψης, υπέρ της ελεύθερης έκφρασης και υπέρ της ελεύθερης 

επικοινωνίας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 .... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Παρακαλώ, όλα αυτά λέχθηκαν στη διάρκεια της συζήτησης.  

 ∆εν έχετε όρεξη απόψε να φύγετε, να πάτε σπίτι σας να ησυχάσετε. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, τα επόμενα θέματα, για τα οποία επίσης υπάρχει κοινή έκθεση είναι «Ο 

περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2003» και οι κανονισμοί που τιτλοφορούνται «Οι περί Πετρελαιοειδών 

(Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003».   

 Σωστά τα διαβάζω;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η συμπληρωματική έκθεση είναι εδώ. 

 Παρακαλώ, κύριε Χρυσοστόμου, διαβάστε την έκθεση. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Πόσες σελίδες είναι η έκθεση;  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι σύντομη η έκθεση.  Είναι πολύ πιο σύντομη απ’ όσους πήρατε το λόγο να 

μιλήσετε δύο-τρεις φορές. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών 

και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται  «Ο περί 

Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
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Νόμος του 2003» και για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί 

Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής Πωλήσεως) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003»  

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, αναπλ. πρόεδρος  Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου   Γιαννάκης Ομήρου  

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους   ∆ώρος Θεοδώρου 

 Πρόδρομος Προδρόμου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συνήλθε 

εκτάκτως  σε δεύτερη κατά σειρά συνεδρία της σήμερα, 16 Ιανουαρίου 2003, και 

επανεξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 

Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων Καταναλώσεως Νόμου, έτσι που να αυξηθούν οι 

συντελεστές των φόρων κατανάλωσης επί των τσιγάρων.   

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών είναι η αναπροσαρμογή της λιανικής 

τιμής πώλησης των πετρελαιοειδών, έτσι που το πετρέλαιο που χρησιμοποιείται για 

τη θέρμανση κατοικιών να επιβαρύνεται με φόρο κατανάλωσης προς 4 σεντ το λίτρο, 

με τελικό αποτέλεσμα τη μείωση της βασικής τιμής του πετρελαίου κατά 7 σεντ το 

λίτρο, με έναρξη ισχύος από 16 Ιανουαρίου 2003 και μέχρις ότου επιστραφεί στους 

καταναλωτές το ποσό που έχει υπολογιστεί ότι αντιστοιχεί στη μείωση της τιμής 

πώλησης του πετρελαίου, σύμφωνα με τα πιο πάνω, για την περίοδο από 15 

Νοεμβρίου 2002 μέχρι 31η Μαρτίου 2003. 

 Επανεξετάζοντας το όλο θέμα, η επιτροπή, ειδικά όσον αφορά την αντιστάθμιση 

της απώλειας επί των κυβερνητικών εσόδων από τη μείωση στους συντελεστές του 

φόρου κατανάλωσης επί του πετρελαίου, από την οποία θα επωφεληθούν στο 
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σύνολό τους όλοι οι καταναλωτές πετρελαίου, επικεντρώθηκε στην προτεινόμενη 

από την κυβέρνηση αύξηση των συντελεστών του φόρου κατανάλωσης επί των 

τσιγάρων, η οποία προτείνεται με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο.   

 Κατά την όλη συζήτηση η πλειοψηφία των μελών της επιτροπής εξέφρασε τη 

θέση ότι, ύστερα από την απαίτηση όλων των πλευρών της Βουλής για ελάφρυνση 

του πετρελαίου θέρμανσης, η οποία κρίθηκε αναγκαία μετά την πρόσφατη εισαγωγή 

πρόσθετων φόρων κατανάλωσης επί των πετρελαιοειδών, η κυβέρνηση προχώρησε, 

αφού πρώτα μελέτησε το θέμα, σε εξαγγελία απόφασής της για μείωση του 

συντελεστή κατανάλωσης επί του πετρελαίου σύμφωνα με τα πιο πάνω.   

 Η επιχειρηθείσα σύνδεση του θέματος της ελάφρυνσης του πετρελαίου 

θέρμανσης με την ταυτόχρονη εισαγωγή νέων φορολογιών επί διάφορων άλλων 

προϊόντων, έτσι που να αντισταθμιστούν οι απώλειες στα κυβερνητικά έσοδα, δε 

βρίσκει σύμφωνη την επιτροπή, η οποία κρίνει ότι η σχετική εξαγγελία της 

κυβέρνησης πριν από τη σημερινή κατάθεση των σχετικών νομοθετημάτων δε θα 

έπρεπε να συνοδευθεί με κανένα τρόπο από νέες φορολογίες.   

 Υπό το φως της πιο πάνω θέσης, κατά πλειοψηφία τα μέλη της επιτροπής 

βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του 

∆ημοκρατικού Κόμματος και του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών εισηγούνται στην 

ολομέλεια του σώματος την έγκριση των υπό συζήτηση κανονισμών όπως αυτοί 

έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία και ταυτόχρονα την καταψήφιση του 

υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού τάσσονται επίσης υπέρ της έγκρισης των κανονισμών, 

επιφυλάσσονται όμως να τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του 

στην ολομέλεια του σώματος. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η μείωση στην τιμή του πετρελαίου προκύπτει από μία ομόθυμη 

πρόθεση όλων να δοθεί κάτι πίσω για το πετρέλαιο θέρμανσης. και όχι μόνο για το 

πετρέλαιο, στη συνέχεια διευρύνθηκε η συζήτηση.  Φτάσαμε σήμερα σε σημείο που 

λόγω τεχνικών προβλημάτων προτιμήθηκε η μέθοδος της τιμής του πετρελαίου, η 

οποία θα ισχύσει για κάποιο διάστημα, έως ότου να έχουμε άλλα ριζικότερα μέτρα, 

μεταξύ άλλων και ο χρωματισμός πετρελαίου που περιμένουμε κ.τ.λ.  ∆εν θα πω όλο 

το ιστορικό, πρέπει να τελειώνουμε.   

 Όμως αυτή η κίνηση της μείωσης κατά 7% στο πετρέλαιο, συν ένα σεντ 

συνεπακόλουθο από το ΦΠΑ που μειώνεται, 8% για τον καταναλωτή, οπωσδήποτε 

είναι μία επιβάρυνση.  Είχε προτείνει η κυβέρνηση να βρεθεί κάποιος τρόπος, για να 

καλυφθεί αυτή η επιβάρυνση και μεταξύ άλλων θα μπορούσαμε να 

χρησιμοποιήσουμε την αύξηση στη φορολογία των τσιγάρων, η οποία έχει ήδη 

αποφασιστεί και η οποία είναι και συμβατική υποχρέωση ως προς την εναρμόνιση, 

τουλάχιστον η αύξηση των πέντε σεντ. 

 Η δική μας άποψη ήταν ότι, για να μη δημιουργήσουμε πρόσθετο βάρος στα 

δημοσιονομικά αυτή τη στιγμή -είναι £9 εκατομ. ο λογαριασμός της μείωσης του 

πετρελαίου- θα μπορούσε κάπως να μετριάσουμε αυτό το πρόβλημα, εγκρίνοντας 

τώρα αντί μετά την αύξηση στη φορολογία των τσιγάρων.  Τελικά, από το πρωί που 

έγινε αυτή η συζήτηση μέχρι τώρα έχουν επικρατήσει άλλες σκέψεις.  Εμείς θα 

εγκρίνουμε βεβαίως τη μείωση της τιμής του πετρελαίου, διότι -όπως έχουμε πει- 

όλοι θέλαμε να δοθεί κάτι πίσω στους καταναλωτές.  ∆ιότι έχουν επιβαρυνθεί και για 

τη θέρμανσή τους και είπαμε η θέρμανση, αν μπορεί να μείνει στην άκρη, οι 
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αγροτικές χρήσεις να μείνουν στην άκρη από τις αυξήσεις.  Αλλά ταυτόχρονα 

υπάρχει κάποιο πρόβλημα, διότι βεβαίως δεν έχουμε εμείς πρόβλημα να εγκρίνουμε 

την αύξηση στην τιμή των τσιγάρων, όμως αυτό συνεπάγεται ότι δημιουργούμε ένα 

έλλειμμα.  ∆ε θα επιμείνουμε φυσικά, θα τηρήσουμε αποχή όσον αφορά το 

νομοσχέδιο.  Αν και, για να είμαστε ειλικρινείς, αν από το πρωί ήταν γνωστό ότι δεν 

υπήρχε περίπτωση να εγκριθεί, φαντάζομαι ούτε ο Υπουργός Οικονομικών θα το είχε 

καταθέσει.  Εν πάση περιπτώσει όμως, θα ψηφίσουμε υπέρ των κανονισμών που 

μειώνουν την τιμή του πετρελαίου και θα τηρήσουμε αποχή όσον αφορά το ζήτημα 

της αύξησης της τιμής των τσιγάρων, αφού δεν υπάρχει έδαφος ούτε για τα πέντε 

σεντ να συζητήσουμε ούτε για τα επτά σεντ, που είχε γίνει κάποια σκέψη το πρωί, 

ούτε για τα δέκα που λέει το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς, όπως αντιλαμβάνεστε -και είναι πολύ εύκολο να το 

καταλάβετε και να το κατανοήσετε- είμαστε υπέρ της αύξησης των φόρων στα 

καπνικά προϊόντα.  Εκεί που το πράγμα μπερδεύεται λίγο είναι στα καύσιμα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Χαλούν το περιβάλλον δηλαδή με τον καπνό;  Γιατί;   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Και την πούγκα τους, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Α, μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Και τα νοσήλια και τα νοσοκομεία μας, ακόμα και τα νεκροταφεία μας, 

δυστυχώς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συμφωνώ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εκεί που τα πράγματα είναι λίγο πιο μπερδεμένα και περίπλοκα, κύριε 

Πρόεδρε, είναι στον τομέα των καυσίμων.  Βεβαίως γνωρίζουμε όλοι ότι οι τελευταίες 

αυξήσεις στα καύσιμα και οι αναπροσαρμογές έχουν προκαλέσει μια σοβαρή 

οικονομική και κοινωνική αναταραχή, ιδιαίτερα όσον αφορά αυτούς που 

χρησιμοποιούν το πετρέλαιο είτε ως καύσιμο για τη μετακίνησή τους είτε ως καύσιμο 

για τη διενέργεια της εργασίας τους και κυρίως αυτούς που το χρησιμοποιούν για τη 

θέρμανση.  Είναι γνωστές οι διαμαρτυρίες των κατοίκων των ορεινών περιοχών, οι 

οποίοι έχουν φορτωθεί σοβαρό βάρος από τις τελευταίες αυξήσεις.   

 Όμως με το να δεχθούμε αυτή τη μείωση, την οποία εμείς θα τη δεχτούμε και θα 

την ψηφίσουμε, πρέπει να έχουμε υπόψη μας κάτι άλλο.  Ότι είναι συνέχεια μιας 

αλλοπρόσαλλης ενεργειακής πολιτικής, η οποία κρατά για δεκαετίες.  Να μειώσουμε 

την τιμή του καυσίμου στη θέρμανση, αλλά να θυμούμαστε ότι είμαστε η μόνη χώρα 

στην Ευρώπη, η μόνη χώρα στην Ευρώπη που στερείται κανονισμού 

θερμομόνωσης.  ∆ε ζεσταίνουμε τα σπίτια μας.  Ζεσταίνουμε τον περιβάλλοντα 

χώρο, όταν έχουμε κεντρική θέρμανση.  Βράζουμε τους κήπους μας, όχι τα σπίτια 

μας, όταν δεν έχουμε κανονισμό θερμομόνωσης και όταν όλα τα κυπριακά σπίτια δεν 

έχουν ένα σωστό θερμομονωτικό μηχανισμό.  ∆εκαπέντε χρόνια, για να πιάσουμε και 

τις προηγούμενες κυβερνήσεις, αγωνίζονται να κάνουν κανονισμό θερμομόνωσης και 
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ακόμα δεν έχουν καταφέρει να τον κάνουν.  Όταν όλες οι χώρες της Ευρώπης, ακόμα 

και αυτές που μπαίνουν τώρα, έχουν κανονισμό θερμομόνωσης.  Για να μη 

μιλήσουμε για συγκοινωνιακή πολιτική και δημόσιες συγκοινωνίες -που είναι 

ανύπαρκτες- και οι πολίτες δεν έχουν κανένα άλλο μέσο συγκοινωνίας από το 

διπλοκάμπινο.  Γι’ αυτό έχει το διπλοκάμπινο τέτοια ανάπτυξη στην Κύπρο.  Γιατί 

αυτή η πολιτεία και οι προηγούμενες κυβερνήσεις -ελπίζω όχι και οι μελλούμενες- δεν 

έδωσαν καμία σημασία στον τομέα των δημόσιων συγκοινωνιών.   

 Άρα όσον αφορά τους τελωνειακούς δασμούς και το φόρο στα καπνικά 

προϊόντα, εμείς θα τα υποστηρίξουμε... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Στα τσιγάρα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Για τα τσιγάρα, ευχαριστώ, κύριε Κατσουρίδη, αλλά για τα καύσιμα θα 

τηρήσουμε αποχή, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.  Πάντως εγώ έχω θέρμανση στο σπίτι τζιαι άμα βκω στον 

κήπο, μαρκώννω, κύριε Περδίκη. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ευαγόρου, παρακαλώ. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, θέλω να επικαλεστώ τη μαρτυρία του 

αγαπητού συναδέλφου, του προέδρου της... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ευαγόρου, θα είστε σύντομος ή θα έρθετε εδώ;  

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Θα είμαι σύντομος, κύριε Πρόεδρε. 

 Επικαλούμενος τη μαρτυρία του προέδρου της επιτροπής Εμπορίου και 

Βιομηχανίας, όπου σε δύο διαδοχικές συνεδριάσεις είχαμε ομόφωνα, όλα τα πολιτικά 

κόμματα, προειδοποιήσει την κυβέρνηση ότι με την ελάφρυνση την οποία καλούσαμε 

να δώσει για το πετρέλαιο θέρμανσης, δε θα δεχόμασταν καμία απολύτως σύνδεση 

με οποιαδήποτε φορολογία... και είναι γι’ αυτό το λόγο που εμείς δε δεχόμαστε το 

σκεπτικό της κυβέρνησης.  Το δεύτερο, που είναι καθαρά ηθικό θέμα, για να 

διορθώσω κάτι που έχει λεχθεί:  Φροντίσαμε, προ της έναρξης της συνεδρίασης της 

ολομέλειας της Βουλής, η ώρα τέσσερις και δεκαπέντε, να γνωστοποιήσουμε στον κ. 

υπουργό τη θέση μας και είχε όλο το περιθώριο, αν ήθελε, να αποσύρει το 

νομοσχέδιο ή όχι.  Ένα τρίτο θέμα το οποίο ήθελα να θίξω -για να αποδείξω ότι θα 

είμαι σύντομος και είμαι σύντομος- είναι το γεγονός ότι η εξαγγελία έγινε από 

πλευράς κυβέρνησης για να σταλθούν επιταγές σε όλα τα νοικοκυριά που 

χρησιμοποιούσαν κεντρική θέρμανση, χωρίς να συνδέεται επίσης με οποιαδήποτε 

φορολογία ή επιβολή φορολογίας.  Στη συνέχεια το περίπλοκο της υπόθεσης 

οδήγησε στο να αποφασίσει μείωση της τιμής του πετρελαίου και ενώ εδώ και δύο ή 

τρεις μέρες υπουργοί της κυβέρνησης διαφημίζουν τη γενναιοδωρία αυτής της 

κυβέρνησης να μειώσει το πετρέλαιο, κανένας δε φρόντισε να πει ότι θα ερχόταν 

κερασάκι στην τούρτα αυτή η φορολογία πάνω στα τσιγάρα.  Γι’ αυτό το λόγο εμείς 

θα καταψηφίσουμε την επιβολή πρόσθετης φορολογίας πάνω στα τσιγάρα. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ένα λεπτό, κύριε Χριστοφόρου.   

 Ο κ. Ματσάκης. 

Μ. ΜΑΤΣΑΚΗΣ: 

 Συνειδησιακά το βρίσκω πολύ δύσκολο να καταψηφίσω αύξηση στην τιμή των 

τσιγάρων, γι’  αυτό, με την κατανόηση των συναδέλφων μου της κοινοβουλευτικής 

μου ομάδας, θα τηρήσω αποχή.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εννοείς να ψηφίσεις. 

Μ. ΜΑΤΣΑΚΗΣ: 

 Να καταψηφίσω.  Θα τηρήσω αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Κύριε Χριστοφόρου.  Παρακαλώ θερμά, πολύ πολύ σύντομα. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Πράγματι, κύριε Πρόεδρε, υπήρξε μακρά προσπάθεια από μέρους της 

επιτροπής Εμπορίου, για να πεισθούν ότι η θέρμανση, πέρα από το ότι ήταν 

κοινωνικό αγαθό, ήταν και θέμα για το οποίο προέβλεπε εξαίρεση η Ευρωπαϊκή 

Ένωση, με αποτέλεσμα να καθίσταται επιτακτική και αδήριτη ανάγκη για το κράτος 

να μειώσει αυθωρεί και παραχρήμα το φόρο κατανάλωσης στο πετρέλαιο 

θέρμανσης.   

 Υπήρξε δέσμευση από μέρους του Υπουργού Εμπορίου και δεν υπήρξε ποτέ 

διασύνδεση του θέματος της μειώσεως του φόρου κατανάλωσης του πετρελαίου 
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θέρμανσης με επιβολή οποιασδήποτε άλλης επιπρόσθετης φορολογίας.  Άρα σε 

καμία περίπτωση δεν έπρεπε να υπάρξει αυτή η λογιστική συστοιχία και η λογιστική 

απεικόνιση όσον αφορά τη μείωση του φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο 

θέρμανσης. 

 Επειδή δεν υπήρξε η δυνατότητα, παρά τις προειδοποιήσεις μας, να υπάρξουν 

και να ληφθούν μέτρα, για να προλάβουμε όλους εκείνους οι οποίοι θα 

προμηθεύονταν με θέρμανση, φτάσαμε στο “και πέντε”, με αποτέλεσμα σήμερα -και 

είναι προς τιμήν της κυβέρνησης- ενώ δεν υπήρξε η δυνατότητα να επιστραφούν οι 

επιταγές -που σημειωτέον αυτές οι επιταγές θα επιστρέφονταν χωρίς οποιαδήποτε 

άλλη επιβάρυνση σε οποιοδήποτε προϊόν...  Το ότι προέβη σ’ αυτό το θετικό βήμα 

εμείς το χαιρετίσαμε και λέμε, πράγματι, η μείωση επτά σεντ στην τιμή του 

πετρελαίου σήμερα, με τις διαδοχικές αυξήσεις στο πετρέλαιο, θα έχει και ευεργετικά 

αποτελέσματα στην οικονομία, ίσως και πιθανώς έμμεσα έσοδα στο κράτος.  Γιατί η 

όποια μείωση στο πετρέλαιο έχει και θετικά αποτελέσματα στην οικονομία, στον 

τιμάριθμο, στο κόστος παραγωγής, με αποτέλεσμα να έχουμε μια άλλου είδους 

ανάπτυξη για όσους ασχολούνται με τα οικονομικά.  

 Άρα εκ των πραγμάτων, θεωρείται, υπό τις παρούσες συνθήκες, θετικό το 

μέτρο της μείωσης των επτά σεντ, αλλά σε καμία περίπτωση και για λόγους αρχής 

δεν πρόκειται να ψηφίσω τη διασύνδεση με οποιαδήποτε άλλη επιπρόσθετη 

φορολογία, την οποία και πάλι ο απλός πολίτης, ο απλός καταναλωτής θα 

επιβαρυνθεί.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 
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 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γελά.) 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου που αφορά την αύξηση της τιμής 

των τσιγάρων.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βάλτε μεγάφωνο του κ. Μιχαηλίδη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Τρίτου Πίνακα, Μέρος ’Α’, του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Τρίτου Πίνακα, Μέρος ’Β’ του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Υπέρ της αύξησης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είσαι υπέρ της αύξησης, δηλαδή, εσύ; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ε, ναι, αφού το είπαμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Α, συγνώμη, εν εκατάλαβα.  Λοιπόν, μετράτε, παρακαλώ.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Επτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επτά υπέρ, είκοσι τέσσερις εναντίον.   

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους εναντίον, τέσσερις αποχές και επτά ψήφους υπέρ το 

νομοσχέδιο απορρίπτεται. 

 Ερχόμαστε τώρα στην έγκριση των κανονισμών που αφορούν τα 

πετρελαιοειδή· όι να κάμετε λάθος τζιαι να ψηφίσετε λάθος! 

(Γελά.) 
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Έν’ ομόφωνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Εν ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έννεν ομόφωνοι, κύριοι.  Σας παρακαλώ.  ∆εν είναι ομόφωνοι. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Εκτός που τον Περδίκη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εκτός που τον Περδίκη.  Εντάξει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τριάντα έξι.   

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχή;  ∆εν έχει εναντίον.  Αποχή ο κ. Περδίκης. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία.  Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Λοιπόν, εγκρίνονται οι κανονισμοί. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ετελειώσαμε, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αφήστε με να κάμω τη δουλειά μου τζιαι τελειώνουμε. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα ακούσουμε και γι’ αυτό. 

 Κεφάλαιο Β΄, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Γ΄, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν δοθεί γραπτώς.   

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.179 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 20 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε πολλά σχολεία της επαρχίας Πάφου δεν υπάρχει 

υποδομή για διευκόλυνση ατόμων με δυσκολία στην κίνηση. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σε ποια σχολεία της επαρχίας Πάφου δεν υπάρχει υποδομή για 

διευκόλυνση ατόμων με δυσκολία στην κίνηση και εάν προτίθεται να προχωρήσει στη 

δημιουργία υποδομής σε όλα τα σχολεία.  Σημειώνεται ότι στο νεοϊδρυθέν δημοτικό 

σχολείο στην Πόλη Χρυσοχούς δεν υπάρχει υποδομή για εμποδιζόμενα άτομα.»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.180 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 20 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε σχολεία της επαρχίας Πάφου δεν υπάρχουν σκάλες 

για διαφυγή με στόχο την εκκένωση των σχολείων σε περιπτώσεις έκτακτης ανάγκης. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σε ποια σχολεία υπάρχει άμεση ανάγκη κατασκευής σκαλών για 

διαφυγή και πότε προτίθεται να προχωρήσει στην κατασκευή αυτή.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.181 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 20 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έχει αποφασισθεί η άμεση ανέγερση νέου λυκείου στην 

πόλη της Πάφου. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων εάν έχει προχωρήσει η διαδικασία απαλλοτρίωσης του χώρου δίπλα 

στο Γυμνάσιο Αγίου Θεοδώρου για ανέγερση του νέου λυκείου, ώστε να επιλυθεί το 

στεγαστικό πρόβλημα που αντιμετωπίζουν τα λύκεια στην πόλη της Πάφου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.182 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 20 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι υπάρχει απόφαση για αντισεισμική αναβάθμιση του 

Λυκείου Κύκκου στην Πάφο.  Σύμφωνα με τον προϋπολογισμό του 2002 προνοείται 

ποσό £149.000 για την υλοποίηση αυτού του έργου. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί η αντισεισμική αναβάθμιση του Λυκείου 

Κύκκου, αν υπάρχουν κι άλλα σχολεία στην επαρχία Πάφου που χρήζουν 

αντισεισμικής αναβάθμισης και αν υπάρχει κάποιο πρόγραμμα για την αναβάθμιση 

αυτή.»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.183 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 20 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Νικολαΐδειο Γυμνάσιο Πάφου θα μεταστεγαστεί 

προσωρινά στο πρώην Γυμνάσιο Α΄ (τουρκοκυπριακό γυμνάσιο) για διευκόλυνση της 

λειτουργίας του Λυκείου Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄ στην Πάφο και ότι θα 

παραχωρηθεί ο ξενώνας (youth hostel) της Πάφου στη σχολική εφορία της πόλης, 

ώστε να μειωθούν τα στεγαστικά προβλήματα του Λυκείου Κύκκου Πάφου. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν στους χώρους του τουρκοκυπριακού γυμνασίου είναι εφικτή η 

μεταστέγαση του Νικολαΐδειου Γυμνασίου κατά την έναρξη του σχολικού έτους 2003-

2004 και αν έχει αρχίσει η υλοποίηση των έργων υποδομής στον ξενώνα όπως 

προνοείται στον προϋπολογισμό του 2002.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.184 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργο Βαρνάβα στις 20 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνει, ώστε να παταχθεί το φαινόμενο της 

αύξησης της ιπποδύναμης αυτοκινήτων και μοτοσικλετών και της τοποθέτησης 

μεγάλης διαμέτρου εξώστ, που έχει ως αποτέλεσμα την αύξηση του παραγόμενου 

θορύβου σε μη επιτρεπτά όρια, καθώς και για τα μέτρα που λαμβάνει, ώστε να 

ελέγχει αν τα επίπεδα των ρύπων των αυτοκινήτων και των μοτοσικλετών είναι μέσα 

στα επιτρεπτά όρια.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.185 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 20 ∆εκεμβρίου 2002. 



 293

 «Έχω πληροφορηθεί ότι υπάρχει απόφαση για εξωραϊσμό του χώρου γύρω 

από το Λύκειο Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄ στην Πάφο με βάση το τοπικό σχέδιο της 

πόλης. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν έχει επισπευσθεί η εκπόνηση των αρχιτεκτονικών σχεδίων για τον 

εξωραϊσμό, με βάση τα πρότυπα και τις προδιαγραφές που προνοούν οι κανονισμοί 

λειτουργίας των ενιαίων λυκείων, του Λυκείου Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄, του 

Νικολαΐδειου Γυμνασίου, καθώς και του Ιακώβειου Σταδίου, ώστε να προκηρυχθούν 

προσφορές για την υλοποίηση του έργου ύψους £2 εκατομ., όπως προνοείται στον 

προϋπολογισμό του 2002.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.186 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Άντρο Κυπριανού στις 23 ∆εκεμβρίου 2002. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τα καινούρια πρατήρια βενζίνης της εταιρείας Lukoil 

λειτουργούν και ως “mini-markets” σε εικοσιτετράωρη βάση. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Αληθεύουν οι σχετικές πληροφορίες; 

2. Στα πρατήρια αυτά έχει δοθεί άδεια λειτουργίας “mini-market”; 

3. Με βάση ποιο νόμο ή κανονισμό λειτουργούν σε εικοσιτετράωρη βάση; 

4. Αν έτσι έχουν τα πράγματα, πώς διασφαλίζεται ο υγιής ανταγωνισμός μεταξύ 

των βενζινάδικων;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.187 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 7 Ιανουαρίου 2003. 

 «Τις τελευταίες μέρες βλέπουμε τις βρετανικές βάσεις στην Κύπρο, αλλά και το 

λιμάνι της Λεμεσού να μετατρέπονται σε πολεμικό ορμητήριο για την 
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προγραμματιζόμενη επίθεση των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής (ΗΠΑ) και της 

Βρετανίας κατά του Ιράκ.  Το επόμενο βήμα είναι προφανώς η χρησιμοποίηση και 

του αερολιμένα Λάρνακας, με το πρόσχημα για επιχειρήσεις ανθρωπιστικής 

βοήθειας. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τη χρησιμοποίηση της Κύπρου από τις δυνάμεις των ΗΠΑ και της 

Βρετανίας στον προγραμματιζόμενο πόλεμο κατά του Ιράκ, σε ποιο βαθμό 

εμπλέκεται η Κύπρος και ποιες αναμένεται να είναι οι επιπτώσεις του πολέμου για 

την Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.188 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 7 Ιανουαρίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η νομοθεσία για την ιδιωτική ραδιοτηλεόραση και 

ιδιαίτερα το άρθρο 22(1)(δ) που αφορά τα επαγγελματικά και συνδικαλιστικά 

δικαιώματα των δημοσιογράφων δεν τυγχάνει σεβασμού και εφαρμογής. 

 Συγκεκριμένα, το άρθρο 22(1)(δ) καθορίζει ότι η αξιολόγηση των αιτήσεων που 

υποβάλλονται για χορήγηση άδειας ίδρυσης, εγκατάστασης και λειτουργίας σταθμού 

γίνεται κυρίως αναφορικά με τη δέσμευση των αιτητών να ρυθμίσουν τους όρους 

απασχόλησης των συντακτών και των άλλων εργαζομένων στο σταθμό με συλλογική 

διαπραγμάτευση και συλλογική σύμβαση εργασίας με το νόμιμα αναγνωρισμένο 

επαγγελματικό τους φορέα. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται, ώστε να εφαρμοστούν οι πιο πάνω 

αναφερόμενες πρόνοιες του νόμου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.189 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Aμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 9 Ιανουαρίου 2003. 
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 «Σχετικά με αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Αχερίτου της επαρχίας 

Αμμοχώστου για δημιουργία αστυνομικού σταθμού, παρακαλείται το αρμόδιο 

υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Αν και πότε προτίθεται να προχωρήσει στη δημιουργία αστυνομικού σταθμού 

στην εν λόγω κοινότητα. 

2. Ποιος αστυνομικός σταθμός έχει την ευθύνη για την επιτήρηση της περιοχής και 

πώς ασκείται στην πραγματικότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.190 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Aμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 9 Ιανουαρίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο και σε ποιο ποσό/είδος παρέχεται οικονομική στήριξη 

στους κατοίκους που βρίσκονται στην περιοχή Βρυσούλλων κατά μήκος της γραμμής 

αντιπαράταξης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.191 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Aμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 9 Ιανουαρίου 2003. 

 «Υπάρχει αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Αχερίτου για μετατροπή του 

ιδιόκτητου γηπέδου του αθλητικού σωματείου “Όλυμπος” σε κοινοτικό. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία εξέτασης ή/και ικανοποίησης 

του πιο πάνω αιτήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.192 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Aμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 9 Ιανουαρίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία δημιουργίας αίθουσας 

πολλαπλής χρήσεως στην κοινότητα Αχερίτου.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.193 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 16 Ιανουαρίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το παράρτημα VI της Συνθήκης MARPOL για τον 

έλεγχο της ρύπανσης από τα πλοία, που αφορά την αέρια ρύπανση, για να 

εφαρμοστεί απαιτείται το συντομότερο να τύχει επικύρωσης από την Ελλάδα και την 

Κύπρο. 

 Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, η Κύπρος λόγω του σημαντικού ποσοστού 

συμμετοχής της στην παγκόσμια ναυτιλία (4,2%) καθίσταται σημαντική στην 

εφαρμογή μιας πολύ κρίσιμης για το περιβάλλον παγκόσμιας συνθήκης. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν προτίθεται να προωθήσει την κύρωση του παραρτήματος VI της 

Συνθήκης MARPOL το συντομότερο δυνατό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Υγείας κ. Φρίξου 

Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.158, ημερομηνίας 17 Ιουλίου 2002, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Σχετικά με την εφαρμογή των περί Μέλιτος Κανονισμών, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Οι περί Μέλιτος Κανονισμοί (Κ.∆.Π. 139/2002), οι οποίοι έχουν δημοσιευθεί 

στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας με αρ. 3587, ημερομηνίας 22 Μαρτίου 

2002, τέθηκαν σε εφαρμογή από την ημερομηνία δημοσίευσής τους. 

 Η Υγειονομική Υπηρεσία του Υπουργείου Υγείας εφαρμόζει ήδη τις πρόνοιες 

των κανονισμών που αφορούν τη σήμανση και την περιεκτικότητα σε ισογλυκόζη 

στην περίπτωση φορτίων μελιού κατά την εκτελώνισή τους. 
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 Η γενικότερη όμως εφαρμογή των προνοιών των εν λόγω κανονισμών στην 

εγχώρια αγορά είναι δύσκολη λόγω της ελλιπούς στελέχωσης της πιο πάνω 

υπηρεσίας, γεγονός που επηρεάζει την εύρυθμη λειτουργία της. 

 Σημειώνεται ότι στο παρόν στάδιο υπάρχουν δεκαεννέα κενές θέσεις 

Υγειονομικών Επιθεωρητών.  Έχουν ήδη εξαιρεθεί δώδεκα θέσεις από την αναστολή 

πλήρωσης θέσεων πρώτου διορισμού και βρίσκεται σε εξέλιξη διαδικασία πλήρωσής 

τους.  Επιπλέον εκκρεμεί εισήγηση για εξαίρεση από την αναστολή πλήρωσης ακόμα 

έξι θέσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Ανδρέα Μουσιούττα στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.009, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Χρυσοστόμου. 

 «Σχετικά με την απόλυση από την εργασία τους ατόμων γύρω στα πενήντα, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το πρόβλημα δεν είναι ιδιαίτερα μεγάλο, όπως φαίνεται εκ πρώτης όψεως από 

τα υπάρχοντα στοιχεία. 

 Τα διαθέσιμα στοιχεία που αφορούν το εργατικό δυναμικό, την ανεργία και τις 

απολύσεις λόγω πλεονασμού δεν υποστηρίζουν, εκ πρώτης όψεως τουλάχιστο, το 

συμπέρασμα ότι τα άτομα της ηλικίας αυτής απολύονται ως πλεονάζοντα πιο συχνά 

από άτομα άλλων ηλικιών ή ότι το ποσοστό ανεργίας τους είναι ψηλότερο από εκείνο 

άλλων ηλικιών. 

 Συγκεκριμένα, ο αριθμός των ατόμων άνω των πενήντα χρόνων που υπέβαλαν 

αίτηση για πληρωμή λόγω πλεονασμού αποτελούσε το ένα τρίτο (1/3) περίπου του 

συνόλου των αιτητών για τα χρόνια 1999, 2000 και 2001.  Οι σχετικές απολύσεις 

οφείλονται κυρίως σε κλείσιμο των επιχειρήσεων ή σε μείωση του προσωπικού τους, 



 298

λόγω τεχνολογικών εξελίξεων στη διεξαγωγή των εργασιών τους.  Επίσης, το 

ποσοστό ανεργίας ατόμων ηλικίας 55-64 χρόνων, τουλάχιστο τα τελευταία τρία 

χρόνια, είναι περίπου στα επίπεδα του μέσου όρου της ανεργίας.  Το 2002 ήταν 3,5% 

(1 197 άτομα), το 2001 ήταν 5,3% (1 750 άτομα) και το 2000 ήταν 3,5% (1 054 

άτομα). 

 Η ευρωπαϊκή στρατηγική για την απασχόληση, την οποία τα κράτη μέλη είναι 

υποχρεωμένα να ακολουθούν, δίνει ιδιαίτερη έμφαση στην προώθηση της 

απασχόλησης των ατόμων ηλικίας 55-64 ετών.  Ως εκ τούτου, στα πλαίσια τόσο του 

εθνικού σχεδίου ανάπτυξης 2004-2006 όσο και του εθνικού σχεδίου απασχόλησης, 

των οποίων έχει αρχίσει η ετοιμασία, θα προβλέπεται η προώθηση ειδικών μέτρων 

για την επανένταξη και παραμονή στην εργασία των ατόμων προχωρημένης ηλικίας.  

Επίσης, με βάση οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης που αφορά την ίση μεταχείριση, 

στην απασχόληση θα ετοιμασθεί και θα προωθηθεί,  μέχρι το τέλος του 2003, νέα 

νομοθεσία για τη μη διάκριση στην απασχόληση λόγω ηλικίας και άλλων 

παραγόντων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Ανδρέα Μουσιούττα στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.068, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2002, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένης Μαύρου. 

 «Αναφορικά με τη διαρροή πληροφοριών για θύματα βίας και μάρτυρες, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Με βάση τα άρθρα 34 και 35 του περί Βίας στην Οικογένεια (Πρόληψη και 

Προστασία Θυμάτων) Νόμου [119(1)2000], η αποκάλυψη της ταυτότητας θυμάτων, η 

παράδοση, παραλαβή ή δημοσίευση αντιγράφων καταθέσεων σε ή από τρίτους 

αποτελεί ποινικό αδίκημα.   
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 Το θέμα της διαρροής των γραπτών καταγγελιών και των καταθέσεων 

μαρτύρων απασχολεί σοβαρά το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

και ιδιαίτερα τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, γιατί πιστεύεται ότι αποτελεί 

μορφή κακοποίησης από το ίδιο το σύστημα που αναλαμβάνει να τους προστατεύσει. 

 Πιστεύουμε ότι η διαρροή οποιωνδήποτε προσωπικών δεδομένων των 

θυμάτων μπορεί να μειωθεί, αν οι εμπλεκόμενες υπηρεσίες (αστυνομία, Νομική 

Υπηρεσία) εφαρμόσουν τις πρόνοιες του Εγχειριδίου ∆ιατμηματικών ∆ιαδικασιών, οι 

οποίες εγκρίθηκαν για άμεση εφαρμογή από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 16 Μαΐου 

2002, με την απόφαση με αρ. 55.646, και οι οποίες σαφώς αναφέρονται σε 

εξειδικευμένους και ειδικά καταρτισμένους λειτουργούς, που ασχολούνται μόνο με 

θέματα βίας. 

 Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας έχουν διορίσει από το Μάιο του 2001 δέκα 

οικογενειακούς συμβούλους, που ασχολούνται παγκύπρια με θέματα 

ενδοοικογενειακής βίας. 

 Είμαι στη διάθεσή σας για παροχή πρόσθετων πληροφοριών/διευκρινίσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 ∆εκεμβρίου 2002 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως κ. Αλέκου Σιάμπου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.069, 

ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ελένης Μαύρου. 

 «Σύμφωνα με το εδάφιο (1) του άρθρου 22 του περί Βίας στην Οικογένεια 

(Πρόληψη και Προστασία Θυμάτων) Νόμου του 2000 [Ν.119(Ι)/2000], “το δικαστήριο 

δύναται, έπειτα από αίτηση μέλους της οικογένειας ή της αστυνομίας ή του 

κατηγόρου ή του οικογενειακού συμβούλου ή άλλου προσώπου που ενεργεί για 

λογαριασμό οποιουδήποτε απ’ αυτούς, να εκδώσει προσωρινό διάταγμα 

αποκλεισμού του υπόπτου ή απομάκρυνσης ανήλικου θύματος, μέχρις ότου 
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καταχωρισθεί και εκδικαστεί ποινική υπόθεση εναντίον του κατηγορουμένου για 

ποινικό αδίκημα βίας”. 

 Οι γραπτές οδηγίες που έχουν δοθεί από τον Αρχηγό Αστυνομίας προς τα μέλη 

της αστυνομίας είναι όπως παρέχουν ασφάλεια/προστασία στα θύματα, όταν 

χειρίζονται περιστατικά βίας μέσα στην οικογένεια. 

 Οι αστυνομικοί ανακριτές, ενεργώντας σύμφωνα με τις πρόνοιες του 

Ν.119(Ι)/2000 και τις οδηγίες του Αρχηγού Αστυνομίας, αιτούνται από το δικαστήριο 

την έκδοση προσωρινού διατάγματος αποκλεισμού του υπόπτου ή απομάκρυνσης 

ανηλίκου, όταν, κατά την κρίση τους, η βία που ασκήθηκε στο θύμα έχει προκαλέσει 

τέτοια πραγματική σωματική, σεξουαλική ή ψυχική βλάβη, που να θέτει σε κίνδυνο τη 

ζωή, τη σωματική ακεραιότητα ή τη σεξουαλική ή ψυχική υγεία του θύματος. 

 Σε περιπτώσεις που δεν υπάρχει πραγματικός κίνδυνος για τη ζωή, τη 

σωματική ακεραιότητα ή την υγεία των θυμάτων οι αστυνομικοί ανακριτές δεν 

αιτούνται την έκδοση προστατευτικών διαταγμάτων.  Αν το θύμα θεωρεί ότι 

κινδυνεύει, τότε πληροφορείται ότι, σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 22 του 

Ν.119(Ι)/2000, το δικαστήριο δύναται να εκδώσει προσωρινό διάταγμα αποκλεισμού 

έπειτα από αίτηση (εκτός της αστυνομίας) μέλους της οικογένειας ή του 

οικογενειακού συμβούλου ή άλλου προσώπου που ενεργεί για λογαριασμό 

οποιουδήποτε από αυτούς. 

 Η αστυνομία βέβαια παρέχει συνδρομή και διευκολύνσεις, όταν της ζητηθεί από 

οποιονδήποτε (οικογενειακό σύμβουλο ή θύμα ή μέλος της οικογένειας), για την 

ετοιμασία του σχετικού αιτήματος προς το δικαστήριο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.008.02.073 και 

23.06.008.02.120, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2002 και 25 Νοεμβρίου 2002, των 
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βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου και Αντώνη 

Καρά. 

 «Σχετικά με τη λειτουργία Γραφείου και Κέντρου Επιθεώρησης Οχημάτων στην 

ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων προωθεί σχέδιο λειτουργίας γραφείου 

του Τμήματος Οδικών Μεταφορών στο Παραλίμνι για εξυπηρέτηση ολόκληρης της 

ελεύθερης επαρχίας Αμμοχώστου. 

 Αρχικά το γραφείο αυτό αναμένεται να εξυπηρετεί το κοινό σε σχέση με τις 

ακόλουθες δραστηριότητες του τμήματος: 

1. Ανανεώσεις αδειών κυκλοφορίας, αδειών οδήγησης, αδειών οδικής χρήσης και 

επαγγελματικών αδειών. 

2. Κατάθεση αιτήσεων για εξέταση υποψηφίων οδηγών, ακινητοποίηση οχημάτων 

και έκδοση αντιγράφων πιστοποιητικών. 

3. Έκδοση προσωρινών αδειών οδήγησης. 

4. Πληρωμή εξώδικων προστίμων και καταχώριση βαθμών ποινής στις άδειες 

οδήγησης. 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο το γραφείο θα λειτουργήσει και ως Κέντρο 

Επιθεώρησης Μηχανοκίνητων Οχημάτων, αφού παραληφθούν οι κινητές μονάδες 

επιθεώρησης οχημάτων. 

 Συναφώς αναφέρεται ότι η ημερομηνία έναρξης της λειτουργίας του πιο πάνω 

γραφείου θα εξαρτηθεί από την ημερομηνία που θα προσληφθεί το αναγκαίο 

προσωπικό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 ∆εκεμβρίου 2002 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Ουράνιου Ιωαννίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.076, 
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ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με παράπονα συγγραφέων και εκδοτών για επιχορηγήσεις του 

Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Με επιστολές του προς αρχηγούς κομμάτων, βουλευτές, την Επίτροπο 

∆ιοικήσεως και άλλους αποδέκτες και με κοινοποίηση στον Υπουργό Παιδείας και 

Πολιτισμού, ο κ. Χρ. Ανδρέου καταγγέλλει τις Πολιτιστικές Υπηρεσίες του Υπουργείου 

Παιδείας και Πολιτισμού για καθυστέρηση στην απάντησή του σε αίτημά του για 

επιχορήγηση της έκδοσής του για το Βασίλη Μιχαηλίδη, καθώς και για δυσμενή 

μεταχείρισή του ως εκδότη.  Για υποστήριξη των θέσεών του επικαλείται διάφορα 

γεγονότα, τα οποία δεν ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα και που είναι δυνατό 

να προκαλούν σύγχυση, όσον αφορά την αλήθεια γι’ αυτά. 

 Για ενημέρωση κάθε αποδέκτη και κάθε ενδιαφερομένου, ο κ. Χρ. Ανδρέου έχει 

επιχορηγηθεί από τις Πολιτιστικές Υπηρεσίες όσο κανένας άλλος εκδότης στον τόπο 

μας.  Από μια πρόχειρη έρευνα στους φακέλους των Πολιτιστικών Υπηρεσιών 

σημειώνουμε τα πιο κάτω, που δεν εξαντλούν με κανένα τρόπο τον κατάλογο των 

επιχορηγήσεων προς τον κ. Χρ. Ανδρέου: 

 9.12.1982 £15.000 “Κύπριοι Συγγραφείς.  Από την 

Αρχαιότητα μέχρι σήμερα” 

 9.6.1988 £  5.000 “∆. Λιπέρτης” 

 5.6.1989 £  3.000 “Πεθαίνοντας για την Ελευθερία” 

 23.12.1989 £  4.000 “Πεθαίνοντας για την Ελευθερία” 

 3.7.1990 £10.500 “Πεθαίνοντας για την Ελευθερία” 

 25.1.1991 £  2.500 “Πεθαίνοντας για την Ελευθερία” 



 303

 12.8.1991 £ 6.250 “Πεθαίνοντας για την Ελευθερία” 

 27.5.1992 £10.000 “Πεθαίνοντας για την Ελευθερία” 

 18.12.1992 £  5.000 “Πεθαίνοντας για την Ελευθερία” 

  2.7.1993 £42.000 “Πεθαίνοντας για την Ελευθερία” 

 ∆ιάφορες ημερομηνίες £5.680 για την “Ανθολογία Κυπριακής Λογοτεχνίας”. 

 Ο κ. Χρ. Ανδρέου αναφέρεται στο έργο του “Πεθαίνοντας για την Ελευθερία”, 

χωρίς να λέει πουθενά ότι για το έργο αυτό επιχορηγήθηκε γενναιόδωρα (όπως 

φαίνεται πιο πάνω).  Επικαλείται, επίσης, πυρκαγιά σε βιβλιοδετείο - τυπογραφείο 

στα Λατσιά, κατά την οποία καταστράφηκαν αντίτυπα του πιο πάνω έργου (πόσα 

μόνο ο ίδιος γνωρίζει), χωρίς να αναφέρει ότι χαριστικά οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες 

διέθεσαν ποσό £8.000 (6 Σεπτεμβρίου 2001) υπό μορφή αγοράς αντιτύπων άλλων 

εκδόσεών του, για να τον βοηθήσουν στην πιο πάνω περίπτωση και πήραν όχι 

βιβλία που θα ήθελαν αλλά ό,τι ο ίδιος αποφάσισε να τους δώσει. 

 Αναφέρεται επίσης στην έκδοσή του “Τα μυλλωμένα” και παραποιώντας τα 

γεγονότα προσπαθεί να κατηγορήσει και πάλι τις Πολιτιστικές Υπηρεσίες.  Το  βιβλίο 

αυτό δεν υποβλήθηκε για επιχορήγηση, οπότε και θα εξεταζόταν σύμφωνα με τους 

κανονισμούς που ισχύουν σε αυτές τις περιπτώσεις (βλ. ΠΑΡΑΤΗΜΑ 1), αλλά για 

αγορά, αφού είχε εκδοθεί και μετά.  Για τις περιπτώσεις αυτές οι Πολιτιστικές 

Υπηρεσίες μέσω ανεξάρτητης επιτροπής εφαρμόζουν ένα σύστημα αγοράς-

επιδότησης, σύμφωνα με το οποίο εγκρίνεται ένα ποσό ανάλογα με την ποιότητα, τη 

σημασία και τη χρησιμότητα της έκδοσης (βλ. ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 2), το οποίο 

παραχωρείται στον εκδότη και ως αντάλλαγμα του ζητείται να παραδώσει αριθμό 

αντιτύπων, κατά κανόνα μικρότερης αξίας από τα χρήματα που του παραχωρούνται, 

για να χρησιμοποιηθούν για τις διάφορες αποστολές βιβλίων των Πολιτιστικών 

Υπηρεσιών.  “Τα μυλλωμένα”, μια καθαρά εμπορική έκδοση του κ. Χρ. Ανδρέου δεν 
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κρίθηκε ότι μπορούσε να σταλεί σε πολλούς αποδέκτες λόγω του περιεχομένου της 

έκδοσης (“μυλλωμένες” φράσεις κ.λπ.).  Όμως οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες 

αποφάσισαν να αγοράσουν δεκατρία αντίτυπα για £200, ποσό το οποίο απέρριψε ο 

κ. Ανδρέου. 

 Όσον αφορά στην έκδοση για το Βασίλη Μιχαηλίδη, σημειώνουμε ότι αποτελεί 

δεύτερη έκδοση του ίδιου έργου που είχε εκδώσει στο παρελθόν, με κάποιες 

προσθήκες.  Παρεμπιπτόντως αναφέρουμε ότι και η δεύτερη αυτή έκδοση δε 

διαφέρει πολύ σε ποιότητα από την πρώτη (βλ. “Μικροφιλολογικά”, τεύχος 12, 

φθινόπωρο 2002, σελ. 15-18 και “Ύλαντρον”, τεύχος 3, Νοέμβριος 2002, σελ. 147-

156 και 223-226, βλ. ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 3).  Η πρώτη έκδοση έχει εξαντληθεί.  Επομένως, 

απέφερε το αναμενόμενο κέρδος στον εκδότη της, που είχε επιχορηγηθεί με διάφορα 

ποσά.  Από τους υπάρχοντες φακέλους φαίνεται ότι την 31η Νοεμβρίου 1988 ο κ. 

Ανδρέου πήρε ποσό £3.000. 

 Για τη δεύτερη  αυτή έκδοση δεν υποβλήθηκε αίτηση επιχορήγησης, σύμφωνα 

με τους κανονισμούς που ισχύουν, για να εξεταστεί από την ειδική συμβουλευτική 

επιτροπή (βλ. ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 1), αλλά γράφτηκε επιστολή, όταν η έκδοση είχε 

ολοκληρωθεί.  Έτσι αποφασίστηκε να εξεταστεί ως ξεχωριστή περίπτωση, στα 

πλαίσια των κριτηρίων για αγορά-επιδότηση εκδόσεων.  Εγκρίθηκε ποσό £5.000 και 

ζητήθηκε από τον κ. Χρ. Ανδρέου να παραδώσει πενήντα αντίτυπα του βιβλίου, που 

η αξία τους σε τιμή λιανικής πώλησης είναι πολύ χαμηλότερη από το πιο πάνω 

ποσό.  Σημειώνουμε ότι στην εφημερίδα “Χαραυγή” ο εκδότης πώλησε την έκδοση 

προς £28 το αντίτυπο. 

 ∆εν αντιλαμβανόμαστε πού βρίσκεται η δυσμενής μεταχείριση προς τον κ. Χρ. 

Ανδρέου.  Αντίθετα, αυτοί που θα έπρεπε να είχαν παράπονο είναι οι Πολιτιστικές 

Υπηρεσίες, αφού αντιδεοντολογικά και αντίθετα από τους κανονισμούς δεν αναφέρει 
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σε καμιά από τις εκδόσεις του ότι επιχορηγήθηκε από τις Πολιτιστικές Υπηρεσίες, 

παρά τα μεγάλα ποσά που του έχουν παραχωρηθεί.  Κατηγορεί επίσης το νυν 

διευθυντή των Πολιτιστικών Υπηρεσιών για εχθρική στάση απέναντί του, παρ’ όλο 

που γνωρίζει ότι από το 1998, που ανέλαβε ως διευθυντής, το μόνο καινούριο έργο 

που έχει εκδώσει είναι “Τα μυλλωμένα”. 

 Σε ό,τι δε αφορά τις διάφορες επιχορηγήσεις άλλων βιβλίων μπορούμε, αν 

έχουμε πληροφόρηση σε ποια αναφέρεται, να σας δώσουμε τα αντίστοιχα στοιχεία.» 

Σημ.: Αντίγραφο των υπό αναφορά παραρτημάτων δόθηκε στον ερωτώντα 

βουλευτή και φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.085, ημερομηνίας 24 

Οκτωβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Σχετικά με τη λειτουργία του βιολογικού σταθμού τριτοβάθμιας επεξεργασίας 

λυμάτων στην Κυπερούντα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, ως ο αρμόδιος φορέας για τη σχεδίαση και 

κατασκευή του αποχετευτικού δικτύου της κοινότητας και την προώθηση της 

διαδικασίας προκήρυξης προσφορών και επίβλεψη της κατασκευής του βιολογικού 

σταθμού, αποτάθηκε την 21η Σεπτεμβρίου 1999 στην ΑΗΚ για την προώθηση της 

διαδικασίας ηλεκτροδότησης τόσο του σταθμού όσο και του κεντρικού αντλιοστασίου.  

Παρά τις επανειλημμένες επιστολές του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων προς την 

Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου για επίσπευση της σχετικής διαδικασίας, οι εργασίες 

παροχής ρεύματος στον πιο πάνω σταθμό ολοκληρώθηκαν στις 8 Μαΐου 2002. 

 Οι εργασίες κατασκευής του βιολογικού σταθμού συμπληρώθηκαν, σύμφωνα με 

τις πρόνοιες του σχετικού συμβολαίου, στις 24 Ιανουαρίου 2001 και η λειτουργία του 
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κεντρικού αποχετευτικού συστήματος άρχισε στις 16 Σεπτεμβρίου 2002.  Στο μεταξύ, 

δόθηκε προθεσμία στους ιδιοκτήτες των υποστατικών που βρίσκονται μέσα στα όρια 

της Α´ φάσης του αποχετευτικού συστήματος, για να προχωρήσουν στη σύνδεση 

των υποστατικών τους με το σύστημα.  Σήμερα το αποχετευτικό σύστημα 

Κυπερούντας, περιλαμβανομένου και του βιολογικού σταθμού, λειτουργεί κανονικά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.092, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Αναφορικά με την ανάγκη αξιοποίησης του νερού της λίμνης Παραλιμνίου, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η λίμνη Παραλιμνίου συγκεντρώνει νερό κατά καιρούς, σε περιόδους 

πολυομβρίας.  Το νερό αυτό διοχετεύεται σε σήραγγα και στη συνέχεια σε κανάλι, το 

οποίο καταλήγει στο φράγμα Παναγίας, στην περιοχή του Προφήτη Ηλία.  Κατά 

μήκος του καναλιού υπάρχουν εμπλουτιστικά φράγματα, τα οποία βοηθούν στον 

εμπλουτισμό των υπόγειων στρωμάτων της περιοχής. 

 Σε απόσταση 800 μ. από το σημείο που ξεκινά η σήραγγα υπάρχει 

θυρόφραγμα για την ορθολογιστική λειτουργία του καναλιού.  Το θυρόφραγμα 

ανοίγεται, για να διοχετεύεται το νερό στο κανάλι.  Σε περιόδους έντονης 

πολυομβρίας, επειδή υπάρχει κίνδυνος υπερχείλισης της λίμνης, το νερό διοχετεύεται 

και προς τη θάλασσα για αποφυγή πλημμυρίσματος γειτονικών οικιστικών περιοχών. 

 Σε περίπτωση που διοχετευθεί νερό σε άλλη περιοχή, δυνατό να 

δημιουργηθούν έντονες αντιδράσεις από τους παραδοσιακούς χρήστες του νερού και 

έτσι δεν έχει γίνει αλλαγή της υφιστάμενης κατάστασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 ∆εκεμβρίου 2002 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
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∆ημοσίας Τάξεως κ. Αλέκου Σιάμπου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.095, 

ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως θα αξιοποιήσει τις 

εισηγήσεις/συστάσεις της έκθεσης σχετικά με τη βία και υγεία (World Report on 

Violence and Health) στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων του, αναφορικά με τη 

μεταχείριση των ψυχικά ασθενών κρατουμένων αλλά και γενικά των κρατουμένων 

που αντιμετωπίζουν διάφορα ψυχολογικά προβλήματα, σε συνεργασία με το 

Υπουργείο Υγείας, που είναι αρμόδιο για θέματα δημόσιας υγείας. 

 Επιπρόσθετα, το υπουργείο θα διαβιβάσει την εν λόγω έκθεση στη 

Συμβουλευτική Επιτροπή για τη Βία στην Οικογένεια, στον Οργανισμό Νεολαίας και 

στον Εθνικό Μηχανισμό για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας, για τις δικές τους ενέργειες 

στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Ανδρέα Μουσιούττα στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.095, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Σχετικά με την Έκθεση του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας για τη Βία και την 

Υγεία, σας πληροφορώ τα ακόλουθα:  

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει μελετήσει την 

έκθεση.  Στο συνημμένο Παράρτημα Ι φαίνονται τα σχόλιά του.  Κάποιες άλλες 

εισηγήσεις που προκύπτουν από την έκθεση και αξίζει να μελετηθούν είναι οι 

ακόλουθες: 

- Η διεξαγωγή έρευνας, για να διαπιστωθεί αν υπάρχει πρόβλημα άσκησης βίας 

σε ηλικιωμένα άτομα και ποιο το μέγεθος του προβλήματος. 
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- Η δημιουργία προγράμματος για την πρόληψη της βίας προς τα ηλικιωμένα 

άτομα με την αλλαγή της νοοτροπίας μέσω της εκπαίδευσης των παιδιών από 

μικρή ηλικία με ειδικό μάθημα. 

Σημειώνεται ότι, μετά από εισήγηση του Ανώτατου Σώματος Πολιτικής για 

Θέματα Ηλικιωμένων, το οποίο λειτουργεί υπό την προεδρία μου και στο οποίο 

μετέχουν, σε επίπεδο γενικού διευθυντή, τα Υπουργεία Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Υγείας, Παιδείας και Πολιτισμού, Οικονομικών και 

Γραφείο Προγραμματισμού, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού μελετά ήδη 

την εισδοχή ειδικής θεματικής ενότητας στα μαθήματα αγωγής, η οποία σκοπό 

έχει την αλλαγή της αντίληψης των μαθητών ως προς τις δυνατότητες, τη θέση 

και την όλη προσφορά των ηλικιωμένων στη σύγχρονη κοινωνία. 

- Η περίληψη προγράμματος για τη βία σε βάρος των ηλικιωμένων στο εθνικό 

σχέδιο δράσης για τα γηρατειά, για το οποίο έχει ήδη αρχίσει η σχετική 

προεργασία από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων με βάση 

απόφαση του πιο πάνω ανώτατου σώματος πολιτικής. 

- Η αξιοποίηση του προγράμματος της κοινοτικής εργασίας, με την οργάνωση και 

ενεργοποίηση των συμβουλίων κοινοτικής ευημερίας, ώστε να δημιουργηθούν 

διάφορα προγράμματα για άτομα ευάλωτα και επιρρεπή στο να δεχθούν βία, 

όπως δημιουργία κέντρων που θα δέχονται αναφορές περιπτώσεων βίας, 

προγράμματα για τη διαφώτιση των κοινοτήτων για τα αίτια της βίας και τους 

τρόπους αντιμετώπισής της και τηλεφωνική γραμμή που θα παρέχει βοήθεια και 

καθοδήγηση στους αρμόδιους φορείς σε θέματα βίας. 

 Παρ’ όλο που η έκθεση απευθύνεται κυρίως στις υπηρεσίες υγείας, τα 

πορίσματά της θα πρέπει να μελετηθούν από όλες τις εμπλεκόμενες υπηρεσίες και 

τις μη κυβερνητικές οργανώσεις από κοινού και συντονισμένα.  Η Συμβουλευτική 
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Επιτροπή για την Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια μπορεί να 

αποτελέσει συντονιστικό φορέα για αξιοποίηση της έκθεσης.  Ενόψει τούτου θα 

αποστείλουμε την έκθεση του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας στον πρόεδρο της 

συμβουλευτικής αυτής επιτροπής με παράκληση να μελετηθεί και αξιοποιηθεί η 

έκθεση. 

 Είμαι στη διάθεσή σας για παροχή τυχόν πρόσθετων 

πληροφοριών/διευκρινίσεων.» 

Σημ.: Αντίγραφο του επισυνημμένου εγγράφου δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Ουράνιου Ιωαννίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.109, 

ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Σχετικά με τη χρησιμοποίηση εγκαταλειμμένων σχολικών κτιρίων ως 

πολιτιστικών κέντρων σε κοινότητες της Λεμεσού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το υπουργείο προωθεί και συστήνει την αξιοποίηση των σχολικών κτιρίων που 

παραμένουν κλειστά, σε περίπτωση μετατροπής τους σε κοινοτικά γραφεία, ιατρεία ή 

πολιτιστικά κέντρα. 

 Τα έξοδα συντήρησης του σχολείου που παραμένει κλειστό και αξιοποιείται για 

διάφορους σκοπούς από την κοινότητα επιβαρύνουν τους ενδιαφερομένους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.111, ημερομηνίας 19 

Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη 

Καρά. 
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 «Σχετικά με το νέο χώρο υγειονομικής ταφής απορριμμάτων (ΧΥΤΑ) για τις 

επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα:  

 Το Υπουργικό Συμβούλιο, με την απόφασή του με αρ. 56.043 και ημερομηνία 

11 Ιουλίου 2002, ενέκρινε τη δημιουργία χώρου υγειονομικής ταφής απορριμμάτων 

και δύο διαμετακομιστικών σταθμών για τις επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών έχει ήδη ζητήσει προσφορές για την παροχή 

συμβουλευτικών υπηρεσιών από ιδιωτικούς οίκους για την ετοιμασία χωροθετικής, 

περιβαλλοντικής και τεχνοοικονομικής μελέτης αναφορικά με το χώρο υγειονομικής 

ταφής απορριμάτων και το χώρο των δύο διαμετακομιστικών σταθμών, καθώς και 

την ετοιμασία εγγράφων και τεχνικών προδιαγραφών για τη δημοσίευση πρόσκλησης 

ενδιαφέροντος για την κατασκευή των εν λόγω έργων. 

 Αναμένεται ότι κατά το δεύτερο εξάμηνο του 2003 θα προκηρυχθούν οι 

προσφορές για κατασκευή του ΧΥΤΑ και των δύο σταθμών και ότι οι εργασίες 

κατασκευής θα αρχίσουν στις αρχές του 2004.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.112, ημερομηνίας 21ης 

Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου 

Μιχαηλίδη. 

 «Σχετικά με τα μέτρα που λαμβάνονται για την ασφάλεια των κατοίκων στην 

τουρκοκυπριακή συνοικία της Λεμεσού, καθώς και τη στέγαση των αθιγγάνων, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Ασφάλεια κατοίκων 

 Για το θέμα της ασφάλειας των κατοίκων της τουρκοκυπριακής συνοικίας της 

Λεμεσού υπάρχει στενή συνεργασία μεταξύ της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λεμεσού και 
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της αστυνομίας.  Στα πλαίσια αυτά λαμβάνονται διάφορα πρόσφορα μέτρα, όπως η 

διεξαγωγή τακτικών περιπολιών. 

Στέγαση αθιγγάνων 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του με  αρ. 56.416, ημερομηνίας 12 

Σεπτεμβρίου 2002, ενέκρινε δαπάνη ύψους £255.000 για την υλοποίηση του σχεδίου 

διασποράς/μεταστέγασης των αθιγγάνων που στεγάζονται στην τουρκοκυπριακή 

συνοικία Λεμεσού και εξουσιοδότησε τον Υπουργό Οικονομικών να εξεύρει και να 

διαθέσει τις αναγκαίες πιστώσεις. 

 Η διασπορά/μεταστέγαση των αθιγγάνων προγραμματίζεται να γίνει σε 

συνεργασία με τις αντίστοιχες τοπικές αρχές σε τρεις χώρους στην ευρύτερη περιοχή 

Λεμεσού, με τη χρήση προκατασκευασμένων οικιστικών μονάδων παρόμοιων με 

εκείνες που τοποθετήθηκαν στο Κέντρο Υποδοχής Κοφίνου. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών και η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού προβαίνουν σε 

όλες τις απαραίτητες προεργασίες για την έναρξη εκτέλεσης του έργου μετά την 

εξασφάλιση των πιο πάνω πιστώσεων. 

 Επειδή υπάρχουν αντιδράσεις από πλευράς δήμων/κοινοτήτων που έχουν 

επιλεγεί, για να φιλοξενήσουν τις εν λόγω προκατασκευασμένες κατοικίες, καθώς και 

απροθυμία ή και επιφυλακτικότητα από τους αθίγγανους που θα μετακινηθούν, η 

εφαρμογή του σχεδίου θα προωθηθεί σταδιακά.  Σε πρώτο στάδιο προγραμματίζεται 

η εγκατάσταση έξι μέχρι οκτώ οικιστικών μονάδων στην περιοχή Πάνω Πολεμιδιών, 

εντός του πρώτου εξαμήνου του 2003. 

 Συναφώς αναφέρεται ότι σήμερα στην πόλη της Λεμεσού διαμένουν τριακόσιοι 

περίπου αθίγγανοι, από τους οποίους οι διακόσιοι τριάντα εννέα βρίσκονται σε 

τουρκοκυπριακές κατοικίες στην τουρκοκυπριακή συνοικία της Λεμεσού και οι 

υπόλοιποι εξήντα ένας σε ελληνοκυπριακές κατοικίες και ξενώνες με ενοίκιο.  
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Σημειώνεται ότι ο αριθμός αυτός δεν έχει μεταβληθεί, παρ’ όλο που παρατηρούνται 

περιορισμένες μετακινήσεις αθιγγάνων σε άλλες πόλεις, κυρίως προς και από την 

Πάφο. 

Άλλα μέτρα 

 Με στόχο τη βελτίωση της τουρκοκυπριακής συνοικίας, η Επαρχιακή ∆ιοίκηση 

Λεμεσού έλαβε μια σειρά μέτρων σε ό,τι αφορά την καθαριότητα, την κατεδάφιση 

ακατάλληλων/ετοιμόρροπων τουρκοκυπριακών κατοικιών, την αξιοποίηση κενών 

τουρκοκυπριακών ιδιοκτησιών ως πάρκων, πλατειών, χώρων πρασίνου και χώρων 

στάθμευσης, την ανάπλαση/εξωραϊσμό της πλατείας μπροστά από τα γραφεία της 

Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (πρώην τουρκοκυπριακό 

νοσοκομείο) και την παραχώρηση τουρκοκυπριακών υποστατικών στο δήμο 

Λεμεσού για την αξιοποίησή τους ως πολιτιστικών κέντρων.  Επιπλέον, προβαίνει 

στις δέουσες ενέργειες για την ανάκτηση κατοχής τουρκοκυπριακών καταστημάτων 

που παραμένουν κλειστά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 ∆εκεμβρίου 2002 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.113, ημερομηνίας 22 

Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Τάκη 

Χατζηγεωργίου. 

 «Αναφορικά με τη νομιμότητα του τιμήματος εξαγοράς των χώρων στάθμευσης 

που απαιτούν οι δήμοι κατά την έκδοση άδειας οικοδομής, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 6 του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 

Νόμου, ο Υπουργός Εσωτερικών έχει εξουσία να εκδίδει εντολές τις οποίες θεωρεί 

επιθυμητές για την επίτευξη των σκοπών του νόμου. 
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 Σύμφωνα με την προαναφερόμενη πρόνοια, ο Υπουργός Εσωτερικών, με 

σκοπό τον καθορισμό ομοιόμορφης πρακτικής σε ό,τι αφορά τις διαδικασίες 

εξαγοράς χώρων στάθμευσης, έχει εκδώσει την Εντολή 1/96 στις 19 Νοεμβρίου 

1996, η οποία τροποποιήθηκε στις 30 Σεπτεμβρίου 2000 με αντικατάσταση της 

παραγράφου 5.  Αντίγραφο των προνοιών της Εντολής 1/96, ημερομηνίας 19 

Νοεμβρίου 1996, και της σχετικής αντικατάστασης/τροποποίησης σας αποστέλλω ως 

Παράρτημα Α για ενημέρωση μαζί με αντίγραφο της επιστολής του Υπουργείου 

Εσωτερικών με αριθμό φακέλου 136/92/2 και ημερομηνία 12 Οκτωβρίου 2000, με την 

οποία ενημερώθηκαν όλες οι πολεοδομικές αρχές, για την άμεση εφαρμογή τους. 

 Συναφώς αναφέρεται ότι ο θεσμός της εξαγοράς των χώρων στάθμευσης 

περιλαμβάνεται και στις πρόνοιες της παραγράφου 23 του Παραρτήματος Γ των 

τοπικών σχεδίων.  Επίσης στην παράγραφο 22 του προαναφερόμενου 

παραρτήματος διαλαμβάνεται πρόνοια που καθορίζει τις προϋποθέσεις υπό τις 

οποίες μπορεί η πολεοδομική αρχή να ζητήσει λιγότερους χώρους στάθμευσης ή 

καθόλου χώρους στάθμευσης σε περίπτωση υποβολής αίτησης για μετατροπή ή 

προσθήκη σε νόμιμη οικοδομή που ανεγέρθηκε πριν από την 1η ∆εκεμβρίου 1990 

(αντίγραφο των παραγράφων 22 και 23 του Παραρτήματος Γ των τοπικών σχεδίων 

σάς αποστέλλω ως Παράρτημα Β).  Κατά συνέπεια, τεκμαίρεται ότι οι δήμοι, 

ενεργώντας ως πολεοδομικές αρχές και εφαρμόζοντας τις πρόνοιες των 

παραγράφων 22, 23 του Παραρτήματος Γ των τοπικών σχεδίων και τις πρόνοιες της 

Εντολής 1/96 του Υπουργού Εσωτερικών, νόμιμα απαιτούν την εξαγορά των χώρων 

στάθμευσης και από τους μικροεπιχειρηματίες. 

 Όσον αφορά το δεύτερο σημείο της ερώτησης, κατά πόσο απαιτούνται για τα 

κέντρα αναψυχής και τα  εστιατόρια μεγαλύτερα ποσά από τα άλλα καταστήματα, 

αναφέρεται ότι για τις συγκεκριμένες αναπτύξεις σύμφωνα με τα καθορισθέντα 
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“Πρότυπα για Παροχή Χώρων Στάθμευσης”, που περιλαμβάνονται στο Παράρτημα Γ 

των τοπικών σχεδίων, απαιτείται ένας χώρος  στάθμευσης για κάθε 20 τ.μ., ενώ για 

τα καταστήματα απαιτείται ένας χώρος στάθμευσης για κάθε 65 τ.μ. (αντίγραφο των 

σχετικών προνοιών σάς αποστέλλω ως Παράρτημα Γ).  Για τον καθορισμό των εν 

λόγω προτύπων λήφθηκε υπόψη ο αριθμός των οχημάτων που αναμένεται ότι 

προσελκύει κάθε τύπος ανάπτυξης. 

 Με βάση τα όσα αναφέρονται πιο πάνω, συμπεραίνεται ότι η τιμή της εξαγοράς 

για κάθε κατηγορία ανάπτυξης ξεχωριστά εξαρτάται αφενός από την περιοχή που 

βρίσκεται η ανάπτυξη και αφετέρου από τον αριθμό των χώρων στάθμευσης που 

απαιτούνται σύμφωνα με τις πρόνοιες που περιλαμβάνονται στα “Πρότυπα για 

Παροχή Χώρων Στάθμευσης” (Παράρτημα Γ των τοπικών σχεδίων).» 

Σημ.: Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή 

και φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.116, ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. ∆ώρου Χριστοδουλίδη. 

 «Τα δάση και η ύπαιθρος της Κύπρου αντιμετωπίζουν κάθε καλοκαίρι τον 

κίνδυνο των πυρκαγιών.  Η παρατεταμένη ξηρή περίοδος, οι ψηλές θερμοκρασίες, οι 

δυνατοί άνεμοι και τα εύφλεκτα είδη βλάστησης που επικρατούν στον τόπο μας 

συντείνουν στην αύξηση του κινδύνου έναρξης και γρήγορης επέκτασης των 

πυρκαγιών, με συνεπακόλουθο την πρόκληση μεγάλων καταστροφών. 

 Για την αντιμετώπιση των πυρκαγιών το Τμήμα ∆ασών, μεταξύ άλλων 

ενεργειών, προβαίνει και στην κατασκευή έργων υποδομής που είναι αναγκαία για 

την αναχαίτιση και την καταπολέμηση της φωτιάς. 
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 Η διάνοιξη αντιπυρικών λωρίδων αποτελεί ένα από τα βασικότερα έργα 

υποδομής, η οποία, εκτός του ότι επιτρέπει τη γρήγορη προσπέλαση των 

πυροσβεστικών οχημάτων και του προσωπικού, αποτρέπει και την επέκταση των 

πυρκαγιών λόγω διακοπής της συνέχισης της βλάστησης. 

 Με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, με αρ 53.578 και ημερομηνία 25 

Απριλίου 2001, καταρτίστηκε πενταετές πρόγραμμα κατασκευής έργων υποδομής 

για την αντιμετώπιση των πυρκαγιών.  Υλοποιώντας την απόφαση αυτή, το Τμήμα 

∆ασών, με τη συνεργασία της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, ανέλαβε την ετοιμασία 

παγκύπριου σχεδίου πυροπροστασίας της υπαίθρου. 

 Η κατασκευή των αντιπυρικών λωρίδων στην περιοχή της κοινότητας Πυργών 

προνοείται στο παγκύπριο σχέδιο πυροπροστασίας της υπαίθρου και ήταν ανάγκη 

να γίνει αμέσως, δεδομένου ότι η συγκεκριμένη περιοχή κατατάσσεται στις περιοχές 

υψηλού κινδύνου, λόγω της μορφής της βλάστησης, της ύπαρξης ιδιωτικών 

κτημάτων και εξοχικών κατοικιών και της μεγάλης διακίνησης του κοινού. 

 Η συχνότητα εκδήλωσης πυρκαγιών στην εν λόγω περιοχή τα τελευταία χρόνια 

φαίνεται και από τα ιστορικά στατιστικά στοιχεία των πυρκαγιών, που φυλάσσονται 

στο Τμήμα ∆ασών και τα οποία παρατίθενται πιο κάτω: 

Α/Α Ημερ. 

πυρκαγιάς 

Κοινότητα Τοποθεσία Ολική καείσα 

έκταση ha 

1. 10.5.1997 Πυργά Σταυροβούνι  0,20 

2. 27.5.1997 Πυργά Χορτερή  20,00 

3. 31.5.1997 Πυργά Χωριό  0,02 

4. 22.5.1999 Μοσφιλωτή Πίπης  0,80 

5. 31.7.1999 Μοσφιλωτή Πίπης  1,50 

6. 2.8.2000 Ψευδάς Πίπης  2,00 
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7. 11.9.2000 Μοσφιλωτή Κοκκινόφυτη  3,00 

8. 10.6.2002 Μοσφιλωτή Κοκκινόφυτη  2,00 

9. 13.8.2002 Πυργά Ευκαλούδι  20,00 

10. 14.8.2002 Πυργά Ευκαλούδι  0,80 

 
 Η κατασκευή αντιπυρικών λωρίδων είναι επόμενο να προκαλεί κάποια οπτική 

οχληρία στην περιοχή, αλλά, για να προστατευθεί το φυσικό περιβάλλον από τις 

πυρκαγιές και να διασφαλιστούν οι εξοχικές κατοικίες και οι ανθρώπινες ζωές που 

κατοικούν σε αυτές, επιβάλλεται η λήψη προληπτικών μέτρων, μεταξύ των οποίων 

είναι και η κατασκευή αντιπυρικών λωρίδων. 

 Έχοντας υπόψη τα πιο πάνω, φαίνεται καθαρά ότι ο σκοπός της κατασκευής 

αντιπυρικών λωρίδων στην περιοχή της κοινότητας Πυργών είναι η προστασία του 

πρασίνου και γενικότερα του φυσικού περιβάλλοντος από τις πυρκαγιές, καθώς 

επίσης των ιδιωτικών περιουσιών και των εξοχικών κατοικιών που βρίσκονται στην 

περιοχή αυτή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.117, ημερομηνίας 25 

Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη 

Καρά. 

 «Σχετικά με το διαχωρισμό νέων οικοπέδων στο ∆άσος Άχνας, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Με βάση τα στοιχεία της Υπηρεσίας Μερίμνης και Αποκαταστάσεως 

Εκτοπισθέντων, υπάρχουν δέκα αδιάθετα οικόπεδα στους διάφορους συνοικισμούς 

αυτοστέγασης στο ∆άσος Άχνας και εκκρεμούν για εξέταση μόνο τρεις αιτήσεις. 

 Παρά ταύτα, μέσα στα πλαίσια των προγραμματιζόμενων εργασιών του, το 

Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει ετοιμάσει σχέδιο για το διαχωρισμό είκοσι 
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επτά νέων οικοπέδων για την κάλυψη μελλοντικών αναγκών εκτοπισθέντων στο 

∆άσος Άχνας, το οποίο θα υποβληθεί σύντομα στο Υπουργικό Συμβούλιο για 

έγκριση.  Εκτιμάται ότι η παραχώρηση των εν λόγω οικοπέδων θα γίνει κατά το 

πρώτο τρίμηνο του 2003 και θα αρχίσουν παράλληλα τα έργα διαχωρισμού των 

οικοπέδων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.118, ημερομηνίας 25 

Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη 

Καρά. 

 «Αναφορικά με την πρόοδο των εργασιών για το διαχωρισμό βιοτεχνικών 

οικοπέδων στη βιοτεχνική περιοχή Άχνας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως προχωρεί άμεσα στο διαχωρισμό τριών 

οικοπέδων σε πλεονάζοντα χώρο της προηγούμενης φάσης διαχωρισμού 

βιοτεχνικών οικοπέδων.  Τα εν λόγω τρία οικόπεδα θα είναι έτοιμα εντός του πρώτου 

εξαμήνου του 2003. 

 Εκτός των τριών αναφερόμενων οικοπέδων, έχει επιλεγεί νέος χώρος για το 

διαχωρισμό είκοσι πρόσθετων βιοτεχνικών οικοπέδων. 

 Ο χρόνος ολοκλήρωσης του προγραμματιζόμενου νέου διαχωρισμού δεν 

μπορεί να προσδιοριστεί επακριβώς, δεδομένου ότι θα επηρεαστεί από αστάθμητους 

παράγοντες, όπως η ταχύτητα εκπόνησης μελετών από εμπλεκόμενες υπηρεσίες, 

εξασφάλισης έγκρισης του Τμήματος ∆ασών (πρόκειται για δασική γη) και 

εξασφάλισης της έγκρισης της διοίκησης των βρετανικών βάσεων.  Έχοντας υπόψη 

προηγούμενους παρόμοιους διαχωρισμούς, εκτιμάται ότι τα βιοτεχνικά οικόπεδα θα 

είναι έτοιμα προς διάθεση σε δώδεκα περίπου μήνες.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.133, ημερομηνίας 3 

∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Γεώργιου Γεωργίου. 

 «Σχετικά με τις επιχορηγήσεις των πολιτιστικών εκδηλώσεων των δήμων, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στις πρόνοιες του προϋπολογισμού του Υπουργείου Εσωτερικών δεν 

περιλαμβάνεται πρόνοια για επιχορήγηση των πολιτιστικών εκδηλώσεων που 

διοργανώνουν οι δήμοι. 

 Στα πλαίσια της δυνατότητας που παρέχεται στον Υπουργό Εσωτερικών να 

εισηγείται στη Βουλή των Αντιπροσώπων την παραχώρηση οικονομικής βοήθειας σε 

δήμους, κοινότητες, οργανωμένα σύνολα ή άτομα έχει παραχωρηθεί κατά καιρούς 

βοήθεια και για τη διοργάνωση πολιτιστικών εκδηλώσεων, με πιο πρόσφατη την 

περίπτωση του δήμου Κερύνειας, στον οποίο δόθηκε χορηγία ύψους £5.000. 

 Ως πλέον αρμόδιο υπουργείο για θέματα πολιτιστικών εκδηλώσεων πιστεύεται 

ότι είναι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.153, ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου. 

 «Το υπόμνημα του κοινοτικού συμβουλίου Επισκοπής, με ημερομηνία 7 

Μαρτίου 2002, στο οποίο γίνεται αναφορά στο αναφερόμενο ερώτημα, δεν 

παραλήφθηκε από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος.  

Ωστόσο, από στοιχεία στους φακέλους μας φαίνεται ότι το αίτημα του κοινοτικού 
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συμβουλίου Επισκοπής για ανέγερση νέας υδατοδεξαμενής βόρεια του νέου δρόμου 

Λεμεσού-Πάφου για κάλυψη νέων περιοχών τέθηκε μέσω του επάρχου Λεμεσού στο 

Υπουργείο Εσωτερικών από το 1993.  Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων κλήθηκε να 

ετοιμάσει μελέτη, η οποία ετοιμάστηκε, και περιλήφθηκε σ’ αυτή σχετική πρόνοια για 

κάλυψη των αναγκαίων πιστώσεων στον Προϋπολογισμό του 2000. 

 Η προώθηση του έργου όμως συμφωνήθηκε όπως γίνει παράλληλα με τη 

μελέτη για αναθεώρηση των πολεοδομικών ζωνών.  Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων 

μέχρι πρόσφατα δεν ενημερώθηκε ότι η περιοχή η οποία θα καλυφθεί από την 

προτεινόμενη υδατοδεξαμενή είναι ενταγμένη σε οικιστική ζώνη και, κατά συνέπεια, 

το θέμα παραμένει σε εκκρεμότητα. 

 Πληροφοριακά αναφέρεται ότι από στοιχεία που μας δόθηκαν από το Τμήμα 

Αναπτύξεως Υδάτων όλες οι οικιστικές ζώνες της Επισκοπής καλύπτονται 

υψομετρικά από τις υφιστάμενες εγκαταστάσεις υδατοπρομήθειας. 

 Για περισσότερες λεπτομέρειες σε ό,τι αφορά την αναθεώρηση των 

πολεοδομικών ζωνών εισηγούμαι όπως απευθυνθείτε στο Υπουργείο Εσωτερικών 

ή/και στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο ∆΄ δε θα γίνει σήμερα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γελά.) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σημείο αυτό έχουμε φτάσει στο τέλος και της 

σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 
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 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, γράφονται πρακτικά.  Στο σημείο...  Παρακαλώ...  Στο σημείο αυτό 

έχουμε φτάσει και στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής, η οποία είναι η 

τελευταία πριν από τις προεδρικές εκλογές.  Η επόμενη ειδική συνεδρία της Βουλής 

για την εγκατάσταση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας θα γίνει την Παρασκευή, 28 

Φεβρουαρίου 2003, στις 4.00 το απόγευμα.  Η ημερήσια διάταξη της επόμενης 

τακτικής συνεδρίας του σώματος θα κυκλοφορήσει αργότερα. 

 Κηρύσσω τη λήξη της συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης:  8.21 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαύρου Ελένη 

Βασιλείου Ανδρούλα Μιχαηλίδης Θάσος 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Ομήρου Γιαννάκης 

Γιάγκου Κίκης Παπαδόπουλος Τάσσος 

∆ημητρίου Παναγιώτης Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπακώστας Κώστας 

Ευαγόρου Σταύρος  Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Περδίκης Γιώργος 

Θεοδώρου ∆ώρος Πιττοκοπίτης Νίκος 

Θεοχάρους Ελένη Προδρόμου Πρόδρομος 

Θωμά Γιαννάκης Σαμψών Σωτήρης 

Καράς Αντώνης Συλλούρης ∆ημήτρης 
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Κατσουρίδης Νίκος Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κληρίδης Χρίστος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τυρίμος Κυριάκος 

Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Μάρκος Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυριακού Μαρία Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγεωργίου Τάκης 

Λαμάρης Γιάννος Χρίστου Ανδρέας 

Λιλλήκας Γιώργος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λυσσαρίδης Βάσος Χρυσοστόμου Άριστος 

Ματσάκης Μάριος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης

Καλαϊτζιάν Πετρός  

  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην αφυπηρέτηση του διευθυντή της 

Υπηρεσίας Ερευνών, Μελετών και Εκδόσεων της Βουλής κ. Ανδρέα ∆ημητρίου. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων 

Κύπρου του 2003 Νόμος του 2002», η συζήτηση που ακολούθησε (Ζ. 

Ζαχαρίου, Γ. Βαρνάβα, Ρ. Ερωτοκρίτου, Ν. Πιττοκοπίτης, Α. Χρίστου, Γ. Τάσου, 

Γ. Περδίκης, Πρ. Προδρόμου, Α. Καράς, Στ. Ευαγόρου) και ψήφισή του σε νόμο 
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με τον τίτλο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος του 

2003». 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού της 

Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου του 2001 Νόμος του 2002», οι 

παρατηρήσεις των κ. Γιώργου Περδίκη και Πρόδρομου Προδρόμου και ψήφισή 

του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 

Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2002», η συζήτηση που 

ακολούθησε (Α. Χρίστου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. Ομήρου, Πρόεδρος) και ψήφισή 

του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 

Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου (Αρ. 1) του 2002 Νόμος του 2003». 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 

Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 5) του 2002» και ψήφισή του σε 

νόμο με τον τίτλο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμου (Αρ. 4) του 2002 Νόμος του 2003». 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κρατικών Υπαλλήλων (Αύξηση Μισθών και 

Συντάξεων) Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Μελών των Επιτροπών ∆ημόσιας 

Υπηρεσίας και ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Αύξηση Αντιμισθίας) 

Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Μετονομασίας της Υπηρεσίας ∆ημόσιας 

∆ιοικήσεως και Προσωπικού Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημοσίων 

∆ανείων του 2003 Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο 

περί Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων Νόμος του 2003». 
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11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 

Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2003 Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο 

με τον τίτλο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως 

Στέγης Νόμος του 2003». 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας 

Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

13. ∆ιευκρινίσεις του προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια «Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και «Ο περί Παροχής Επιδόματος Μάνας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», η σχετική έκθεση και η συμπληρωματική 

έκθεση για το δεύτερο νομοσχέδιο, οι παρατηρήσεις του κ. Γιώργου Περδίκη και 

ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμους (του δεύτερου με τον τίτλο «Ο περί 

Παροχής Επιδόματος Μάνας Νόμος του 2003»). 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Αύξηση των 

Μισθών των Υπαλλήλων) Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

15. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 

Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2003»,  οι παρατηρήσεις του κ. 

Γιώργου Περδίκη και ψήφισή του σε νόμο. 

16. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 

Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου Νόμου (Αρ. 2) του 2002 Νόμος του 2003» και 

ψήφισή του σε νόμο. 

17. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Σχολικών Εφορειών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002», η συζήτηση που ακολούθησε (Πρ. 

Προδρόμου, Γ. Λαμάρης, Γ. Βαρνάβα, Ι. Νικολάου, Σ. Φυττής, Β. Λυσσαρίδης, 

Α. Βασιλείου,  Γ. Περδίκης, Πρόεδρος, ∆. Συλλούρης, Γ. Λιλλήκας, Κ. 



 324

Κωνσταντίνου), αποδοχή της αναπομπής και ψήφιση νέου νόμου με τον τίτλο 

«Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003». 

18. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002», η συζήτηση που ακολούθησε (Πρ. Προδρόμου, Α. Χρίστου, 

Α. Βασιλείου, Γ. Βαρνάβα) και απόρριψή της. 

19. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 

Κύπρου Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

20. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και ψήφισή της σε νόμο. 

21. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - 

Θέσεις Προϊσταμένου Τομέα Παιδαγωγικού Ινστιτούτου και Βοηθού ∆ιευθυντή 

Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003» 

και έγκρισή τους με τον τίτλο «Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού  - 

Θέση Βοηθού ∆ιευθυντή Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003». 

22. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την 

Προάσπιση των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και Θεμελιωδών Ελευθεριών 

(∆έκατο Τρίτο Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε 

νόμο. 

23. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2002», η συζήτηση που ακολούθησε (Π. ∆ημητρίου, Χρ. 

Κληρίδης, Ά. Αγαπίου, Χρ. Ταραμουντάς, Α. Γεωργίου, Ι. Νικολάου) και ψήφισή 

της σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003». 

24. Έκθεση για τους κανονισμούς: 
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α.  «Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση Βοηθού Λειτουργού 

Καταγραφής και ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών στην 

Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2002», 

β.  «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις   

Προϊσταμένου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού, Βοηθού Προϊσταμένου/ης 

Νοσηλευτικού Λειτουργού, Πρώτου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού και 

Ανώτερου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 2002», 

γ.  «Οι περί Υπηρεσίας ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού - Θέση Πρώτου 

Λειτουργού ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003», 

οι παρατηρήσεις του κ. Αριστοφάνη Γεωργίου και έγκρισή τους. 

25. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως - 

Θέση Ανώτερου Λειτουργού Πολεοδομίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2002» και έγκρισή τους. 

26. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αξιωματικών του Στρατού της 

∆ημοκρατίας (∆ιορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους. 

27. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 

Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002», η συζήτηση που 

ακολούθησε (Γ. Βαρνάβα, Ι. Νικολάου, Ν. Πιττοκοπίτης, Γ. Χατζηγεωργίου, Β. 

Λυσσαρίδης, Ζ. Κουλίας) και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί 

Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003». 



 326

28. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Εγγραφής Κομμωτών και 

Κουρέων Νόμος του 2002» και εμμονή της Βουλής στην απόφασή της. 

29. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002» και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο 

«Ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003». 

30. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας Συνεργατικών 

Εταιρειών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002», η συζήτηση που 

ακολούθησε (Α. Χρίστου, Γ. Περδίκης, ∆. Θεοδώρου, Π. ∆ημητρίου) και έγκρισή 

τους. 

31. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002» και για τους κανονισμούς «Οι περί 

Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό Καθεστώς Αγροτών) Κανονισμοί του 

2002», ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Φόρου 

Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και έγκριση των 

κανονισμών. 

32. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Σφαγείων Νόμος του 2001» και ψήφισή του 

σε νόμο. 

33. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί της Μεταβίβασης της Αρμοδιότητας και των 

Λειτουργιών του Ελέγχου της Υγιεινής του Κρέατος από το Κεντρικό Σφαγείο 

στο Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών Νόμος του 2002» και «Ο περί της 

Μεταβίβασης της Αρμοδιότητας και των Λειτουργιών του Ελέγχου της Υγιεινής 

του Κρέατος από το ∆ημοτικό Σφαγείο Πάφου στο Τμήμα Κτηνιατρικών 

Υπηρεσιών Νόμος του 2002» και ψήφισή τους σε νόμους. 

34. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Υγιεινής του Κρέατος (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002» και για τους κανονισμούς «Οι περί Υγιεινής του Κρέατος 
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(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2002», ψήφιση του νομοσχεδίου σε 

νόμο και έγκριση των κανονισμών με τον τίτλο «Οι περί Υγιεινής του Κρέατος 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003». 

35. Έκθεση για τα νομοσχέδια και τους κανονισμούς: 

α.  «Ο περί Ραδιοεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002», 

β.  «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη και Φορολογικές ∆ιατάξεις) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002», 

γ. «Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών (∆ιαδικασίες ∆ιαγωνισμού και 

∆ιαπραγμάτευσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002», 

δ.  «Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών (Γενικές Εξουσιοδοτήσεις) Κανονισμοί του 

2002», 

ε.  «Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών (Ειδικές Άδειες) Κανονισμοί του 2002», 

στ. «Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών (Τέλη) Κανονισμοί του 2002», 

ζ.  «Οι περί Ραδιοεπικοινωνιών (Ραδιοεξοπλισμός) Κανονισμοί του 2002», 

η αγόρευση του κ. Ανδρέα Χρίστου και οι παρατηρήσεις του κ. ∆ημήτρη 

Συλλούρη, ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμους και έγκριση των κανονισμών. 

36. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ελέγχου των ∆ημοσίων Ενισχύσεων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

37. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Καρότων και Τεύτλων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

38. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του Αμετακλήτου του ∆ιακανονισμού στα 

Συστήματα Πληρωμών και στα Συστήματα ∆ιακανονισμού Αξιογράφων Νόμος 

του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

39. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Άμυνας (Εξαγωγή Εμπορευμάτων) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή τους. 
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40. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

α. «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Περιορισμός των 

Εκπομπών στην Ατμόσφαιρα Ορισμένων Ρύπων από Μεγάλες 

Εγκαταστάσεις Καύσης) Κανονισμοί του 2002», 

β.  «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Πρόληψη της 

Ατμοσφαιρικής Ρύπανσης που Προκαλείται από Υφιστάμενες 

Εγκαταστάσεις Καύσης Αστικών Αποβλήτων) Κανονισμοί του 2002», 

γ.  «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας [Έλεγχος των 

Εκπομπών Πτητικών Οργανικών Ουσιών (VOC) από την Αποθήκευση 

Βενζίνης και τη ∆ιάθεσή της από τις Τερματικές Εγκαταστάσεις στους 

Σταθμούς ∆ιανομής Καυσίμων] Κανονισμοί του 2002», 

δ.  «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Περιορισμός των 

Εκπομπών Πτητικών Οργανικών Ενώσεων από τη Χρήση Οργανικών 

∆ιαλυτών σε Ορισμένες ∆ραστηριότητες και Εγκαταστάσεις) Κανονισμοί 

του 2002»,  

οι αγορεύσεις των κ. Γιώργου Περδίκη και Ιωνά Νικολάου και έγκρισή τους. 

41. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 

(Ηλεκτρικές Στήλες ή Συσσωρευτές) Κανονισμοί του 2002» και έγκρισή τους. 

42. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 

διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα 

Φεβρουάριο του 2003, οι παρατηρήσεις των κ. Άριστου Χρυσοστόμου και 

Ανδρέα Χρίστου, το κείμενο της απόφασης και έγκρισή της. 

43. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Επιχειρήσεων Παροχής Επενδυτικών 

Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε 

νόμο. 
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44. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και για τους κανονισμούς 

«Οι περί Παραχώρησης Αφορολόγητου Πετρελαίου για Γεωργικούς Σκοπούς 

Κανονισμοί του 2003», ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των 

κανονισμών. 

45. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003» και για τους 

κανονισμούς «Οι περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής 

Πωλήσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» και αναβολή της συζήτησής 

τους για το τέλος της συνεδρίας ύστερα από αίτημα των κ. Σταύρου Ευαγόρου 

και Ανδρέα Χρίστου. 

46. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού 

Καταλόγου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», οι παρατηρήσεις του 

προεδρεύοντα (Β. Λυσσαρίδης) και του κ. Νίκου Κατσουρίδη και ψήφισή της σε 

νόμο. 

47. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 

Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», οι αγορεύσεις και η 

συζήτηση που ακολούθησαν (Α. Παπαπολυβίου, Ά. Αγαπίου, Ι. Νικολάου, Ν. 

Κατσουρίδης, Ν. Τορναρίτης, Γ. Θωμά, Κ. Κωνσταντίνου, Σ. Φυττής) και 

ψήφισή της σε νόμο. 

48. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών 

Σταθμών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και «Ο περί Ραδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», η συζήτηση που 

ακολούθησε (Γ. Περδίκης, Χρ. Ταραμουντάς, Ν. Κατσουρίδης, Λ. Χριστοφόρου, 

Α. Παπαπολυβίου) και ψήφισή τους σε νόμους. 
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49. Συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και 

Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003» και για τους 

κανονισμούς «Οι περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής 

Πωλήσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003», η συζήτηση που 

ακολούθησε (Πρ. Προδρόμου, Γ. Περδίκης, Στ. Ευαγόρου, Μ. Ματσάκης), 

απόρριψη του νομοσχεδίου και έγκριση των κανονισμών. 

50. Ερωτήσεις βουλευτών:  Ανάγκη διευκόλυνσης ατόμων με δυσκολία στην κίνηση 

σε σχολεία της επαρχίας Πάφου - Ανάγκη κατασκευής σκαλών σε σχολεία της 

επαρχίας Πάφου - Απόφαση για ανέγερση νέου λυκείου στην Πάφο - Απόφαση 

για αντισεισμική αναβάθμιση του Λυκείου Κύκκου στην Πάφο - Πληροφορίες για 

μεταστέγαση του Νικολαΐδειου Γυμνασίου Πάφου στο πρώην Γυμνάσιο Α΄ - 

Ανάγκη πάταξης του φαινομένου της αύξησης της ιπποδύναμης αυτοκινήτων 

και μοτοσικλετών - Απόφαση για εξωραϊσμό λυκείου, γυμνασίου και σταδίου 

στην Πάφο - Πληροφορίες για λειτουργία πρατηρίων βενζίνης ως “mini-markets” 

- Χρησιμοποίηση της Κύπρου από ΗΠΑ και Βρετανία για τον 

προγραμματιζόμενο πόλεμο κατά του Ιράκ - Ανάγκη εφαρμογής του άρθρου 

σχετικά με τα δικαιώματα των εργαζομένων στην ιδιωτική ραδιοτηλεόραση -

Αίτημα κοινοτικού συμβουλίου Αχερίτου για δημιουργία αστυνομικού σταθμού - 

Ανάγκη παροχής οικονομικής στήριξης στους κατοίκους Βρυσούλλων - Αίτημα 

κοινοτικού συμβουλίου Αχερίτου για μετατροπή γηπέδου σε κοινοτικό - Ανάγκη 

δημιουργίας αίθουσας πολλαπλής χρήσεως στην κοινότητα Αχερίτου - Ανάγκη 

κύρωσης παραρτήματος της Συνθήκης MARPOL για τον έλεγχο της ρύπανσης 

από τα πλοία. 

51.  Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  Εφαρμογή των 

περί Μέλιτος Κανονισμών - Προβλήματα απολυθέντων από την εργασία τους 
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σε μεγάλη ηλικία - ∆ιαρροή πληροφοριών για θύματα βίας και μάρτυρες - 

Ανάγκη εφαρμογής της νομοθεσίας για άμεση προστασία των θυμάτων βίας - 

Ανάγκη δημιουργίας κέντρου για επιθεώρηση οχημάτων στην ελεύθερη 

Αμμόχωστο - Μη παροχή υπηρεσιών για είσπραξη προστίμων και εγγραφή 

βαθμών ποινής στις άδειες οδήγησης στην επαρχία Αμμοχώστου - Παράπονα 

συγγραφέων και εκδοτών για τις επιχορηγήσεις του Υπουργείου Παιδείας και 

Πολιτισμού - Καθυστέρηση λειτουργίας του βιολογικού σταθμού στην 

Κυπερούντα - Ανάγκη αξιοποίησης του νερού της λίμνης Παραλιμνίου - Έκθεση 

Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας για τη Βία και την Υγεία - Χρησιμοποίηση 

εγκαταλειμμένων σχολικών κτιρίων ως πολιτιστικών κέντρων σε κοινότητες της 

Λεμεσού - ∆ημιουργία μονάδας επεξεργασίας σκυβάλων για τις επαρχίες 

Λάρνακας και Αμμοχώστου - Προβλήματα από αθιγγάνους στην 

τουρκοκυπριακή συνοικία Λεμεσού - Υποχρέωση εταιρειών για πληρωμή 

υψηλών ποσών για πάρκινγκ - Αλλοίωση φυσικού περιβάλλοντος στα Πυργά - 

Αίτημα κοινοτικού συμβουλίου Άχνας για στέγαση εκτοπισθέντων - Αίτημα 

κοινοτικού συμβουλίου Άχνας για επαγγελματική στέγαση εκτοπισθέντων - 

Ανάγκη επιχορήγησης των πολιτιστικών εκδηλώσεων των δήμων - Αίτημα για 

κατασκευή νέας υδατοδεξαμενής στην Επισκοπή Λεμεσού. 

 

(Η ημερήσια διάταξη της τακτικής συνεδρίας της Βουλής της 6ης Μαρτίου 2003, η 

οποία κυκλοφόρησε στις 27 Φεβρουαρίου 2003.) 

 

ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ 

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

19η  Συνεδρίαση 
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 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι 

η ημερήσια διάταξη της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 6 Μαρτίου 2003,  

στις 4.00 το απόγευμα,  έχει ως ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

1. Ο περί Πανεπιστημίου Εφαρμοσμένων Επιστημών και 

Τεχνών Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.258.2002) 

2. Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 

Κεφαλαιαγοράς Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.009.2003) 

3. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 

Αθλητισμού Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.012.2003) 

4. Ο περί Ελέγχου της Μεσιτείας Ορισμένων Αγαθών 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.015.2003) 

5. Ο περί των Βασικών Απαιτήσεων που Πρέπει να 

Πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.018.2003) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα 
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που τιτλοφορείται «Τα προβλήματα που 

προκύπτουν από τη μη ικανοποιητική εφαρμογή 

της νομοθεσίας για την πρόληψη της βίας στην 

οικογένεια και την προστασία των θυμάτων και η 

ανάγκη δημιουργίας της αναγκαίας υποδομής για 

προστασία και στήριξη των θυμάτων βίας». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (15.11.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.313.2001) 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας 

για το θέμα που τιτλοφορείται «Η διδασκαλία του 

μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική 

εκπαίδευση». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Πρόδρομου Προδρόμου).  

(18.9.2001).   

(Αρ. Φακ. 23.04.194.2001) 

3. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της Υποεπιτροπής για την 

Επικοινωνία της Βουλής των Αντιπροσώπων με 

τον Πολίτη για Θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται «Οι 
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επιπτώσεις στο περιβάλλον και στους κατοίκους 

από τη συνέχιση της λειτουργίας του χυτηρίου 

“Νέμιτσας” στη Λεμεσό». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (21.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.202.2002)   

5. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της Βουλής 

των Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για το Μέλλον 

της Ευρώπης. 

6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 

Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Η σχεδιαζόμενη αναθεώρηση του 

τοπικού σχεδίου στο δήμο Γεροσκήπου και τα εξ 

αυτής προκύπτοντα θέματα ευνοϊκής μεταχείρισης 

προς συγκεκριμένο επιχειρηματία». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη).  

(22.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.181.2002) 
 

7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Ενημέρωση της επιτροπής για τη 
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διεξαγόμενη από τις αρμόδιες αρχές έρευνα 

σχετικά με την ύπαρξη τεχνολογικού εξοπλισμού 

στο Αρχηγείο της Αστυνομίας για την 

παρακολούθηση τηλεφώνων». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής). (8.10.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.287.2002) 

8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για τα θέματα που 

τιτλοφορούνται: 

   α. «Η ανάγκη λήψης μέτρων για ενίσχυση 

των δεσμών των φυλακισμένων με τις 

οικογένειές τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).   

(18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.390.2001) 

 β. «Η ανάγκη λήψης μέτρων κοινωνικής 

επανένταξης των φυλακισμένων μετά την 

αποφυλάκισή τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  

(18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.391.2001) 

 γ. «Ψυχιατρικές υπηρεσίες και φυλακισμένοι 
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με ψυχολογικά προβλήματα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 

πρόταση του βουλευτή κ. Τάκη 

Χατζηγεωργίου). 

(5.2.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.037.2002) 

 

(Η συμπληρωματική ημερήσια διάταξη της ίδιας συνεδρίας, η οποία κυκλοφόρησε 

στις 4 Μαρτίου 2003.) 

 

ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ 

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

19η Συνεδρίαση 

Συμπληρωματική Ημερήσια ∆ιάταξη 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι 

στην ημερήσια διάταξη της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 6 Μαρτίου 2003, 

στις 4.00 το απόγευμα, προστίθενται τα ακόλουθα θέματα:   

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

1. O περί της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την 

Αναγνώριση της Νομικής Προσωπικότητας των 

∆ιεθνών Μη  Κυβερνητικών Οργανισμών (Κυρωτικός) 

Νόμος του 1998. 

(Αρ. Φακ. Ν. 121/98) 

2. Ο περί της Σύμβασης περί Κλαπέντων ή Παρανόμως 

Εξαχθέντων Πολιτιστικών Αντικειμένων του ∆ιεθνούς 
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Ινστιτούτου για την Ενοποίηση του ∆ιεθνούς Ιδιωτικού 

∆ικαίου (Κυρωτικός) Νόμος του 2001. 

(Αρ. Φακ. 23.01.176.2001) 

3. Ο περί της Σύμβασης για την Ασφάλεια του 

Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και του Συνδεδεμένου 

με Aυτόν Προσωπικού (Κυρωτικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.270.2002) 

4. Ο περί Κύρωσης των Πράξεων του 22ου Συνεδρίου της 

Παγκόσμιας Ταχυδρομικής Ένωσης Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.300.2002) 

5. Ο περί του Πρωτοκόλλου της Καρθαγένης για τη 

Βιοασφάλεια (Κυρωτικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.317.2002) 

6. Ο περί της Συμφωνίας για τα Προνόμια και τις Ασυλίες 

του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για το ∆ίκαιο της Θάλασσας 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.346.2002) 

7. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ Κύπρου και Αρμενίας 

για Στρατιωτική και Τεχνική Συνεργασία (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.003.2003) 

8. Ο περί της Συμφωνίας και Πρωτοκόλλου μεταξύ της 

Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 

Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Ιταλίας για την 

Επανεισδοχή Προσώπων που Εισέρχονται ή 
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Παραμένουν Παράνομα στο Έδαφος των ∆ύο Κρατών 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.016.2003) 

9. Ο περί της Συμφωνίας της Μαδρίτης για τη ∆ιεθνή 

Εγγραφή Σημάτων (Κυρωτικός) Νόμος του 1997. 

(Αρ. Φακ. Ν. 243/97) 

10. Ο περί του Πρωτοκόλλου της Συμφωνίας της 

Μαδρίτης για τη ∆ιεθνή Εγγραφή Σημάτων 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1997. 

(Αρ. Φακ. Ν. 244/97) 

 



 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Ειδική Συνεδρίαση 28ης Φεβρουαρίου 2003 

(Ώρα έναρξης: 4.02 μ.μ.)  

(Αρ.  18)  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ τους έντιμους γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει 

απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μοναδικό θέμα της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων, της 

ειδικής αυτής συνεδρίας, είναι η εγκατάσταση του νεοεκλεγέντος Προέδρου της 

∆ημοκρατίας από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, ενώπιον της οποίας θα δώσει τη 

νενομισμένη διαβεβαίωση, σύμφωνα με το άρθρο 42 του Συντάγματος της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας. 

 Η διαδικασία της εγκατάστασης του Προέδρου ενώπιον της Βουλής των 

Αντιπροσώπων, του ναού της δημοκρατίας, όπου εκπροσωπείται όλο το βασικό 
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ιδεολογικό και πολιτικό φάσμα της κοινωνίας μας, αποτελεί αναγνώριση και ένδειξη 

απόλυτου σεβασμού στη λαϊκή κυριαρχία, όπως εκφράζεται μέσα από την εκλογική 

διαδικασία.  Παράλληλα, η εγκατάσταση του Προέδρου ενώπιον της Βουλής, πέραν του 

θεσμικού χαρακτήρα, εκφράζει τις σχέσεις αλληλοσεβασμού, αλληλοεκτίμησης και 

συνεργασίας για το κοινό καλό που πρέπει να υπάρχουν μεταξύ της εκτελεστικής και 

της νομοθετικής εξουσίας ως απαραίτητος όρος και προϋπόθεση μαζί για την ομαλή 

λειτουργία των θεσμών και του πολιτεύματος αλλά και για τη διαφύλαξη των αρχών και 

των αξιών της κοινωνίας μας.   

 Ο λαός μας στις προεδρικές εκλογές της 16ης Φεβρουαρίου εξέφρασε τη θέλησή 

του αναδεικνύοντας στο ύπατο αξίωμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας τον κ. Τάσσο 

Παπαδόπουλο.  Από μέρους όλων των βουλευτών, όλων των πλευρών της Βουλής των 

Αντιπροσώπων, εκφράζω θερμά συγχαρητήρια στον κ. Παπαδόπουλο για την εκλογή 

του στο αξίωμα του Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Η εκλογή του κ. 

Παπαδόπουλου αποτελεί κορύφωση της πολυετούς και συνάμα ευδόκιμης προσφοράς 

του στην κοινωνία από διάφορα πολιτειακά και πολιτικά αξιώματα.  Ευχόμαστε στον 

κύριο Πρόεδρο δύναμη και αντοχή, για να μπορέσει επιτυχώς να ανταποκριθεί στις 

ομολογουμένως μεγάλες, πολύ μεγάλες, ευθύνες και στο δύσκολο έργο που 

επωμίζεται.  Θέλω να διαβεβαιώσω ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας και τα κόμματα που εκπροσωπούνται σ’ αυτή θα σταθούν στο πλευρό του 

νέου Προέδρου, όσον αφορά τη δουλειά του και την αντιμετώπιση του έργου του.   

 Οι διεργασίες και οι εξελίξεις στο Κυπριακό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που 

έχουν κορυφωθεί με την άφιξη του Γενικού Γραμματέα του Οργανισμού Ηνωμένων 

Εθνών στην Κύπρο και την κατάθεση του τρίτου αναθεωρημένου σχεδίου λύσης 

επιβάλλουν την ενότητα στο εσωτερικό μέτωπο και τη συλλογικότητα στους χειρισμούς.   

Ευχή όλων μας είναι όπως καμφθεί η αδιαλλαξία της τουρκικής πλευράς και επιτευχθεί 
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βιώσιμη και λειτουργική λύση του Κυπριακού, έτσι ώστε να αρθεί η κατοχή, να 

επανενωθεί η πατρίδα μας και ολόκληρος ο λαός μας, Ελληνοκύπριοι και 

Τουρκοκύπριοι, μέσα σε συνθήκες ασφάλειας και σεβασμού των βασικών ανθρωπίνων 

δικαιωμάτων του να μπορεί να κοιτάζει με αισιοδοξία και σιγουριά το μέλλον και την 

προοπτική του στα πλαίσια της Ενωμένης Ευρώπης. 

   Θα ήθελα τελειώνοντας να χαιρετήσω και τον απερχόμενο Πρόεδρο της 

∆ημοκρατίας, Γλαύκο Κληρίδη, και να ευχηθώ ειλικρινά ό,τι καλύτερο στον ίδιο και στην 

οικογένειά του. 

 Θα παρακαλέσω τώρα τον κοσμήτορα της Βουλής να συνοδεύσει τον Πρόεδρο 

της ∆ημοκρατίας στο βήμα, για να δώσει τη νενομισμένη διαβεβαίωση. 

 Παρακαλώ ιστάμενοι. 

 (Ο κ. Σοφοκλής Φυττής συνοδεύει τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας στο βήμα της 

Βουλής.) 

Τ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

(ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ) 

 ∆ιαβεβαιώ επισήμως πίστιν και σεβασμόν εις το Σύνταγμα και τους συνάδοντας 

αυτώ νόμους και εις την διατήρησιν της ανεξαρτησίας και της εδαφικής ακεραιότητoς της 

∆ημοκρατίας της Κύπρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Απευθυνόμενος στους βουλευτές) 

 Μπορείτε να καθίσετε. 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορείτε να μείνετε στο βήμα για το λόγο σας.  Παρακαλώ, έχετε 

το λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Απευθύνω από την αρχή ευγνώμονες ευχαριστίες στις δυνάμεις της αλλαγής, που 

στήριξαν την υποψηφιότητά μου.  Ευχαριστώ τα κόμματα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

∆υνάμεις, το κόμμα μου, το ∆ημοκρατικό Κόμμα, το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών, το 

Κίνημα των Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, την Έπαλξη για την Ανασυγκρότηση του 

Κέντρου, το Κίνημα Ανανεωτικής Πρωτοβουλίας και την Κίνηση Στήριξης της Πάφου. 

 Οι πιο θερμές μου ευχαριστίες απευθύνονται προς την κοινωνία των πολιτών, τις 

ηγεσίες, τα στελέχη και τους υποστηρικτές αυτών των οργανωμένων δυνάμεων που 

έχω ονομάσει, και στον απλό πολίτη, που με πίστη, ζήλο, ενθουσιασμό και πολλή και 

σκληρή δουλειά πέτυχαν αυτή την εκλογική νίκη.  Ευχαριστώ ακόμα και τις αντίπαλες 

δυνάμεις και τιμώ όλους τους ανθυποψηφίους μου, γιατί με το δικό τους προεκλογικό 

αγώνα έχουν συμβάλει στο να λειτουργήσει  η  δημοκρατία και οι δημοκρατικές 

διαδικασίες έχοντας έτσι αποδειχθεί συνεργοί στη δημοκρατική και ομαλή διαδοχή. 

 Η σημερινή τελετή δεν είναι μόνο η νίκη μιας σύμπραξης πολιτικών δυνάμεων ή 

νίκη ενός κόμματος ή νίκη ενός υποψηφίου.  Η σημερινή τελετή επιβεβαιώνει τη 

λειτουργία της δημοκρατίας στην πατρίδα μας.  Συμβολίζει τον τερματισμό μιας 

διακυβέρνησης και την απαρχή της ανανέωσης και της αλλαγής.   

 Μόλις έχω δώσει ενώπιόν σας με τον πιο επίσημο τρόπο και από το πιο επίσημο 

βήμα του δημοκρατικού μας πολιτεύματος τη νενομισμένη διαβεβαίωση:  Ότι 

δεσμεύομαι να τηρήσω το σύνταγμα και τους συνάδοντες νόμους.  Αυτή η διαβεβαίωση 

αποτελεί για μένα υπέρτατη δέσμευση έναντι του λαού και του τόπου.  Για μένα αυτή η 

διαβεβαίωση είναι κανόνας ζωής.  ∆ε θα παρεκκλίνω κατ’ ελάχιστο ούτε και κάτω από 

οποιεσδήποτε συνθήκες από αυτό τον κανόνα.  Τον συμπληρώνω μόνο με την 

προσωπική δέσμευσή μου για χρηστή διοίκηση και για αξιοκρατική διακυβέρνηση. 

 Πριν προχωρήσω σε όσα επιθυμώ να εκθέσω, παρακαλώ να μου επιτραπεί να 
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ξεπληρώσω ένα πολιτειακό, πολιτικό και προσωπικό χρέος.  Αναφέρομαι στον τέως 

Πρόεδρο, τον κ. Γλαύκο Κληρίδη.  Αυτή η αναφορά μου είναι δίκαιη και οφειλόμενη 

απόδοση τιμής και εκτίμησης  για την πολύχρονη και ποικιλόμορφη προσφορά του 

προς την πατρίδα και την κοινωνία μας.  Με τον Πρόεδρο Κληρίδη μας συνδέουν κοινοί 

αγώνες για τα κοινά και πιστεύω ότι όλα αυτά τα χρόνια έχει δημιουργηθεί το υπόβαθρο 

για αλληλοεκτίμηση και αλληλοσεβασμό.  ∆ιαφορές ως προς τις εκτιμήσεις και τους 

χειρισμούς είχαμε πολλές.  Κατά γενική όμως και κοινή παραδοχή, που τη 

συμμερίζομαι, οι προθέσεις του ήταν πάντα να εργαστεί για το καλό της πατρίδας και 

της κοινωνίας.  Γι’ αυτά τον τιμώ και τον σέβομαι και πιστεύω ότι η πολιτεία σε ειδική 

τελετή οφείλει να τον τιμήσει. 

 Ζούμε σε μια νέα εποχή με νέες συνθήκες, νέους συσχετισμούς δυνάμεων, νέες 

προκλήσεις, νέες ευκαιρίες αλλά και νέους κινδύνους για τη γλυκιά μικρή πατρίδα μας.  

Αυτό που απαιτούν οι νέες συνθήκες είναι ηγεσία δυναμική και αποφασιστική και όχι 

πλαδαρότητα.  Απαιτείται όραμα, πρόγραμμα και ουσιαστική δράση και όχι επίπλαστη 

δραστηριότητα και διαφημιστική προβολή της δραστηριότητας ως δράσης. 

 Αυτή η ∆ημοκρατία που έχουμε χτίστηκε με πολύχρονους αγώνες και θυσίες, με 

συλλογική δράση οργανωμένων συνόλων και ατόμων, που έδωσαν αυτοί για μας τις 

μάχες τους στους κοινωνικούς, εργατικούς, συνδικαλιστικούς, πολιτικούς και 

πολιτιστικούς αγώνες που διήρκεσαν δεκαετίες με αποκορύφωμα τον απελευθερωτικό 

αγώνα του λαού μας.  ∆εν πρέπει, δεν μπορούμε να ξεχνούμε πως εμείς είμαστε οι 

κληρονόμοι αυτών των αγώνων και των επιτευγμάτων εκείνων και δεν μπορούμε με 

αδιαφορία να παρακολουθούμε ούτε να επιτρέψουμε τη διάβρωση της κοινωνίας και 

αυτής της κληρονομιάς.   

 Είμαστε όλοι χρεωμένοι με τα επιτεύγματα αλλά και τα αποτελέσματα των 

κυβερνήσεων που προηγήθηκαν: του Μακαρίου, πατέρα και ιδρυτή της Κυπριακής 
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∆ημοκρατίας, του αείμνηστου Σπύρου Κυπριανού, που ήταν και ο ιδρυτής του κόμματός 

μου και αντιμετώπισε με επιτυχία τις συνέπειες και την τραγωδία της εισβολής, του 

Γιώργου Βασιλείου και του Γλαύκου Κληρίδη.  Τιμώ όλους και τον καθένα χωριστά για 

το έργο τους. 

 Με την ελεύθερη και δημοκρατική έκφραση της λαϊκής θέλησης αναλαμβάνω 

σήμερα τα καθήκοντα του Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Πρόθεσή μου είναι 

να εκπληρώσω τη λαϊκή εντολή ως Πρόεδρος όλων ανεξαιρέτως των Κυπρίων είτε με 

τίμησαν με την ψήφο τους είτε όχι.  Έχω πλήρη συναίσθηση των βαρύτατων ευθυνών 

που αναλαμβάνω και των κρίσιμων ωρών που διέρχεται ο τόπος μας.  ∆ε με συνθλίβει 

το βάρος των ευθυνών και θα εκπληρώσω τις ευθύνες μου με μόχθο και συνέπεια.  Θα 

στηριχθώ στην ενότητα του λαού και στη σύμπνοια όλων των πολιτικών δυνάμεων του 

τόπου, για να αντιμετωπίσουμε συλλογικά και αποτελεσματικά τις κρίσιμες ώρες που 

διερχόμαστε.   

 Η σωτηρία της πατρίδας μας και η επιβίωση του λαού μας μέσα από μια δίκαιη, 

λειτουργική και βιώσιμη λύση του εθνικού μας θέματος είναι ο υπέρτατος νόμος και η 

υπέρτατη ευθύνη όλων μας.  Και ενώπιον αυτού του νόμου και αυτής της ευθύνης 

πρέπει να υποχωρούν και να απομακρύνονται όλες οι προσωπικές, κομματικές και 

ιδεολογικές διαφορές και αντιθέσεις.   Σε αυτό τον αγώνα για τη σωτηρία της πατρίδας 

καλώ όλες τις πολιτικές δυνάμεις του τόπου, τη νέα αντιπολίτευση και τη συμπολίτευση, 

να συστρατευθούν, για να καταστήσουμε το όραμα πραγματικότητα.  Ας μετρήσουμε τα 

πολλά που μας ενώνουν και ας υποβαθμίσουμε αυτά που μας χωρίζουν. 

 Η ανάδειξή μου στο ύπατο αξίωμα της κυπριακής πολιτείας συνέπεσε με μια 

ευαίσθητη φάση όσον αφορά τις εξελίξεις στο κυπριακό πρόβλημα.  Είμαστε έτοιμοι να 

αντιμετωπίσουμε αυτές τις εξελίξεις με υπευθυνότητα, σοβαρότητα και ρεαλισμό.   

Πρώτοι εμείς, τα μέλη της ελληνοκυπριακής κοινότητας, επειγόμαστε για μια λύση στο 
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Κυπριακό, πρώτοι εμείς νοιαζόμαστε για μια ταχεία λύση στο Κυπριακό, γιατί πρώτοι 

εμείς ως θύματα μιας διαρκούσης εισβολής και κατοχής θέλουμε τον άμεσο τερματισμό 

της τραγωδίας του τόπου μας, την επανένωση του λαού και της χώρας μας, την 

κατοχύρωση της ασφάλειας, τη διασφάλιση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και την 

οικοδόμηση ενός ελπιδοφόρου μέλλοντος για όλους τους νόμιμους κατοίκους της 

πατρίδας μας, Ελληνοκύπριους, Τουρκοκύπριους, Μαρωνίτες, Αρμένιους και Λατίνους. 

 Η μη λύση δεν είναι λύση· δεν είναι καν η κατάληξη του Κυπριακού.  Αντίθετα, θα 

σημάνει την απαρχή νέων κινδύνων και νέων προβλημάτων.  Συμβιβαστική θα είναι η 

τελική λύση του κυπριακού προβλήματος, αλλά ο συμβιβασμός δεν μπορεί να 

αποβαίνει σε βάρος της λειτουργικότητας της λύσης.  Αν η λύση δεν είναι λειτουργική, 

δεν μπορεί να είναι βιώσιμη.  Αν δεν είναι βιώσιμη, δε θα ’ναι μόνιμη.  Αν η μη λύση 

εμπεριέχει τον κίνδυνο μονιμοποίησης της διαίρεσης, μια μη λειτουργική διευθέτηση 

εγγυάται την προοπτική της νομιμοποίησης της διχοτόμησης.  Η διαλλακτικότητα ας μην 

παρερμηνεύεται από την αντίπαλη πλευρά και τους μεσολαβούντες θεωρούμενη ως 

ένδειξη αδυναμίας μας. 

 ∆ε φοβούμαστε να διαπραγματευθούμε με καλή πίστη, αλλά και δεν πρέπει να 

διαπραγματευόμαστε κάτω από παραλυτικό φόβο και με μόνο εχέγγυο τις 

διαβεβαιώσεις ότι και η άλλη πλευρά επιθυμεί, όπως και εμείς, διακαώς μια ταχεία λύση.  

∆ιότι οι διαβεβαιώσεις τίθενται πάντα κάτω από τη βάσανο της απόδειξης και η 

απόδειξη είναι το αν οι διευθετήσεις που προτείνονται είναι βιώσιμες.  Ας κατευθύνει την 

πορεία μας η ιστορική αλήθεια ότι δεν υπάρχουν χαμένοι από την ειρήνη και δεν 

υπάρχουν νικητές στον πόλεμο, αν ο πόλεμος δεν οδηγεί στην ειρήνη.  Εύχομαι και 

ελπίζω ότι, όταν το Εθνικό Συμβούλιο την επόμενη βδομάδα θα μελετήσει σε συνεδρία  

-ή σε όσες συνεδρίες απαιτηθούν- το Τρίτο Σχέδιο Ανάν, θα συνεκτιμήσει και αυτές τις 

αρχές. 
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 Θα εργαστώ και θα μοχθήσω για μια λειτουργική και βιώσιμη λύση.   Στην 

προσπάθειά μας αυτή είμαστε σε διαρκή επαφή και διάλογο με την ελληνική κυβέρνηση.  

Θέλω ξανά την ώρα τούτη να επαναλάβω τις θερμές και ευγνώμονες ευχαριστίες μας 

προς τον Έλληνα Πρωθυπουργό, τον κ. Κώστα Σημίτη, και την κυβέρνησή του, τον 

πολιτικό κόσμο της Ελλάδας και ολόκληρο τον ελληνικό λαό για την έμπρακτη 

συμπαράσταση και βοήθειά τους στον αγώνα μας να πετύχουμε μια σωστή λύση στο 

πρόβλημά μας και να πετύχουμε την απόφαση για ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Η απόφαση της Κοπεγχάγης για ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση 

αποτελεί αναμφίβολα δικαίωση των μακρόχρονων προσπαθειών μας.  Αυτή η δικαίωση 

σηματοδοτεί την αφετηρία μιας ιστορικής πορείας του τόπου μας, αλλά δεν επιφέρει την 

επανάπαυσή μας στην ικανοποίηση που προσφέρει αυτό το επίτευγμα.  Αντίθετα, 

επιτείνει τις προσπάθειές μας να ανταποκριθούμε αποτελεσματικά στις επιταγές του 

κοινοτικού κεκτημένου και κυρίως να βρούμε το συντομότερο δυνατό μια λύση στο 

κυπριακό πρόβλημα, διότι μόνο η ένταξη μιας επανενωμένης Κύπρου θα λειτουργήσει 

ομαλά και χωρίς κινδύνους και θα επιτρέψει το μερισμό πολλαπλάσιων 

πλεονεκτημάτων και στους Ελληνοκύπριους και στους Τουρκοκύπριους συμπατριώτες 

μας.  Ακόμα, γιατί καμιά χώρα και κανένας λαός δεν μπορούν να απολαμβάνουν για 

πολύ την ευημερία, αν ένα σημαντικό κομμάτι του λαού ή της κοινωνίας παραμένει στην 

ανέχεια και την οικονομική εξουθένωση. 

 Το επίτευγμα της απόφασης του Συμβουλίου της Κοπεγχάγης το ∆εκέμβρη του 

2002 είναι σίγουρα ιστορικό.  Οφείλεται, κατά κύριο λόγο, στην αποφασιστικότητα, το 

συνεπή αγώνα και τη σταθερή υποστήριξη της κυβέρνησης της Ελλάδας.  ∆ίκαιος 

έπαινος οφείλεται επίσης στον Πρόεδρο Κληρίδη και την κυβέρνησή του, στη 

διαπραγματευτική ομάδα, στους κρατικούς λειτουργούς που μόχθησαν για την επινόηση 

των λύσεων, στη Βουλή των Αντιπροσώπων που σχεδόν ομόφωνα έδωσε την αναγκαία  
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νομοθετική κάλυψη στις αποφάσεις της κυβέρνησης και, πάνω απ’ όλα, στον κυπριακό 

λαό που αγόγγυστα επιβαρύνθηκε με την τεράστια οικονομική δαπάνη που συνεπάγεται 

η εναρμόνιση, αφού μόνη η Κύπρος από όλες τις υποψήφιες χώρες χρηματοδοτεί με 

δικούς της πόρους το κόστος της εναρμόνισης. 

 Όπως έχω αναφέρει, η απόφαση για την ένταξη της Κύπρου είναι ένα ιστορικό 

ορόσημο.  ∆εν είναι το τέλος·  είναι η απαρχή για να κάνουμε πράξη την εναρμόνιση.  Η 

ευθύνη γι’ αυτό το μεγάλο τομέα πέφτει στην κυβέρνησή μας.  Θέλω να διαβεβαιώσω 

τις αρχές της Ευρωπαϊκής Ένωσης ότι πρόθεσή μας δεν είναι να πετύχουμε την 

απόφαση για πλήρη ένταξη στις 16 Απριλίου του 2003 και μετά να γυρίσουμε την πλάτη 

μας στις προσπάθειες για λύση του Κυπριακού.  Η ένταξη δεν είναι αυτοσκοπός, μπορεί 

όμως να καταστεί ο καταλύτης για σωστή λύση του Κυπριακού.  Αισθανόμαστε 

βαρύτατες τις ευθύνες για λύση του Κυπριακού με τις ίδιες συνθήκες και τις ίδιες 

πρόνοιες που τώρα συζητούμε και μετά τις 16 Απριλίου του 2003, ακόμα και μετά την 1η 

Μαΐου του 2004, γιατί σταθερή επιδίωξή μας είναι η λύση του Κυπριακού και η ένταξη 

της επανενωμένης Κύπρου. 

 Αναφορικά με την εσωτερική διακυβέρνηση, θέλω με τον πιο κατηγορηματικό 

τρόπο να υπογραμμίσω ότι οι προεκλογικές εξαγγελίες των δυνάμεων της αλλαγής 

αποτελούν και μετεκλογικές δεσμεύσεις μας.   Το πρόγραμμά μας σε κάθε τομέα, σε 

κάθε πτυχή της διακυβέρνησης, είναι το συμβόλαιό μας με το λαό.  Θα τηρήσουμε αυτό 

το συμβόλαιο.  Σ’ αυτά που δεσμευθήκαμε θα φανούμε συνεπείς και αξιόπιστοι. 

 ∆ε θεωρώ αυτή την τελετή αφιερωμένη σε προγραμματικές δηλώσεις. Παρακαλώ, 

όμως, να μου επιτραπεί να αναφερθώ σχεδόν επιγραμματικά σε μερικούς τομείς στους 

οποίους θέλω η νέα κυβέρνηση της αλλαγής να δώσει προτεραιότητα. 

 Η χρηστή διοίκηση είναι κανόνας·  σε όλες τις βαθμίδες, σε όλες τις εκδηλώσεις 

της κυβερνητικής εξουσίας και σε όλες τις συναλλαγές.   Για το σκοπό αυτό θα 
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αναθεωρηθούν, θα επεκταθούν και θα ενισχυθούν οι αρμοδιότητες και οι εξουσίες της 

Ελεγκτικής Υπηρεσίας, ώστε, πέραν του συνηθισμένου, εκ των υστέρων, ελέγχου, να 

μπορεί να διεξάγεται και προληπτικός έλεγχος των συναλλαγών, των διαδικασιών αλλά 

και αυτής της άσκησης της κυβερνητικής εξουσίας.   Ο λαός και η κοινωνία πρέπει να 

επανακτήσουν την εμπιστοσύνη τους στο κράτος και η δημόσια υπηρεσία να 

επανακερδίσει την εκτίμηση του λαού. 

 Εγώ πιστεύω ότι συνολικά έχουμε άριστη δημόσια υπηρεσία και τα μεμονωμένα 

περιστατικά ατασθαλιών, αμέλειας, λανθασμένων αποφάσεων ή κακής άσκησης 

διακριτικής ευχέρειας δεν πρέπει να σκιάζουν το καλό όνομα του συνόλου της δημόσιας 

υπηρεσίας.  Η διαφάνεια και οι σωστές και αδιάβλητες διαδικασίες είναι η καλύτερη 

ασπίδα έναντι της καχυποψίας.  

 Στα πλαίσια αυτής της διαφάνειας, έχω καταστήσει κανόνα και έχω παρακαλέσει 

όλους όσοι θα διοριστούν σε υπουργικά ή άλλα αξιώματα από τον Πρόεδρο να 

δημοσιοποιήσουν αμέσως όλα τα περιουσιακά τους στοιχεία ή τυχόν συμφέροντα ή 

δεσμεύσεις.  Πρώτος θα ακολουθήσει αυτό τον κανόνα ο Πρόεδρος.  Η ίδια δημοσίευση 

θα γίνει με την αποχώρηση από το αξίωμα ή τη θέση του καθενός. 

 Η αξιοκρατία και η πάταξη του ρουσφετιού είναι για μένα κανόνας ζωής, γιατί είναι 

κανόνας δημοκρατίας και διασφαλίζει την προσωπική αξιοπρέπεια και την ίση 

μεταχείριση του πολίτη.  Στόχος της κυβέρνησης της αλλαγής είναι η καθιέρωση της 

ισοπολιτείας και της αξιοκρατίας, η εκρίζωση της κομματοκρατίας και της ευνοιοκρατίας 

για μια κοινωνία χωρίς αποκλεισμούς και χωρίς διακρίσεις. 

 Θα επιδιώξουμε να νομοθετήσουμε και να θεσμοποιήσουμε διαφανείς διαδικασίες 

και μετρήσιμα κριτήρια σε ζητήματα προσλήψεων, αποσπάσεων, μεταθέσεων και 

προαγωγών στο δημόσιο τομέα, ενώ με νομοθετικές ρυθμίσεις θα καθιερώσουμε 

γραπτές αδιάβλητες εξετάσεις και για πρόσθετες θέσεις εκτός από αυτές που υπάρχουν 
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σήμερα.  Θα αναβαθμίσουμε το ρόλο των ακαδημαϊκών και επαγγελματικών 

προσόντων και δεξιοτήτων στις προσλήψεις στο δημόσιο τομέα και στις ελεγχόμενες 

από το κράτος δημόσιες εταιρείες.  

 ∆ιακηρύσσω από τώρα, και θα ακολουθήσει υπηρεσιακή εγκύκλιος, ότι όσοι 

επιδιώξουν την άσκηση επιρροής, κομματικής ή άλλης, επικαλούμενοι τον Πρόεδρο, το 

Προεδρικό Μέγαρο ή το κόμμα δε με εκφράζουν και δεν έχουν ούτε την έγκριση ούτε τη 

συγκατάθεσή μου αλλά ούτε την ανοχή μου.    

 Ελπίζω να έχω θετική ανταπόκριση και συνεργασία στα θέματα σωστής 

αξιολόγησης των υπαλλήλων και στην εισαγωγή μετρήσιμων κριτηρίων με τις 

αντίστοιχες συνδικαλιστικές οργανώσεις. 

 Με τη συγκατάθεση της Βουλής και σε διαβούλευση με τις αντίστοιχες οργανώσεις 

θα προσπαθήσουμε να ρυθμιστεί νομοθετικά το μεγάλο θέμα της προστασίας των 

ατομικών δικαιωμάτων από τις ενδεχόμενες καταχρήσεις των νέων τεχνολογιών, όπως 

και από τη λειτουργία της ΚΥΠ και των σωμάτων ασφαλείας, με τη δημιουργία σώματος 

εσωτερικού ελέγχου στην αστυνομία.   

 Τάσσουμε μέσα στις προτεραιότητες της κυβέρνησης της αλλαγής την εισαγωγή 

πρόσθετης νομοθεσίας και τη δημιουργία εποπτικών υπηρεσιών, ώστε να καταστεί 

πράξη η ισότητα αμοιβής και όρων υπηρεσίας μεταξύ ανδρών και γυναικών και 

αποτελεσματική η λειτουργία Επιτροπής Ίσων Ευκαιριών για την εξίσωση των γυναικών 

με τους άνδρες. 

 Στόχος μας η γρήγορη και ισορροπημένη ανάπτυξη μέσα σε συνθήκες 

σταθερότητας και κοινωνικής δικαιοσύνης με μια ανθρωποκεντρική οικονομική πολιτική, 

που θα εξασφαλίζει την ευημερία των ανθρώπων και όχι την ευημερία των αριθμών.  

Επίκεντρο της οικονομικής μας πολιτικής είναι η αύξηση της παραγωγικότητας, ο 

εκσυγχρονισμός των ημικρατικών οργανισμών με ευέλικτο νομοθετικό πλαίσιο που δε 
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θα μεταβάλλει το ιδιοκτησιακό τους καθεστώς, η εξασφάλιση της λειτουργίας του 

ανταγωνισμού και η προστασία του καταναλωτή μέσω της δημιουργίας εποπτικών 

αρχών στις βασικές αγορές. 

 Σημαντικός άξονας της πολιτικής μας είναι να δώσουμε νέα ώθηση στους 

συνυφασμένους τομείς της παιδείας και της νεολαίας.   Θέλουμε να βγάλουμε τους 

νέους ανθρώπους από το περιθώριο και να τους καταστήσουμε πρωταγωνιστές στις 

αποφάσεις για το δικό τους μέλλον και γι’ αυτά που τους απασχολούν και τους 

επηρεάζουν.  Προσβλέπουμε σε μια μεταρρύθμιση της παιδείας σε όλους τους 

βαθμούς, που να προετοιμάζει τη νέα γενιά για τις προκλήσεις της νέας εποχής.  Είναι 

πρωταρχική ευθύνη του κράτους να διαθέσει τα αναγκαία κονδύλια για την εκπαιδευτική 

μεταρρύθμιση και την ανάπτυξη, ώστε να φτάσουμε σε πέντε χρόνια στα επίπεδα που 

επικρατούν στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Απευθύνω πρόσκληση και πρόκληση στις οργανώσεις των εκπαιδευτικών να 

συνδράμουν αυτή την προσπάθεια με τη γνώση ότι η απασχόληση στην εκπαίδευση 

δεν είναι μόνο επάγγελμα, αλλά είναι λειτούργημα και κάλεσμα για την αναμόρφωση της 

κοινωνίας. 

 Αν θέλουμε ευνομούμενη πολιτεία, πρέπει να αποβλέπουμε σε κράτος δικαίου.   

Το κράτος δικαίου εδράζεται στη σωστή και αδιάβλητη λειτουργία της τρίτης κρατικής 

εξουσίας, που είναι η δικαστική εξουσία.  Θεωρώ ότι η λειτουργία της δικαιοσύνης στην 

Κύπρο αγγίζει το υποδειγματικό και της αποδίδω από τη θέση αυτή τιμή και 

αναγνώριση.  Αυτή η εκτίμησή μου για τη λειτουργία της δικαιοσύνης μάς υποχρεώνει 

όλους και προεχόντως τις άλλες λειτουργίες της πολιτείας να της παρέχουν κάθε μέρα 

όλο και περισσότερα και αρτιότερα μέσα, τόσο νομοθετικά όσο και τεχνικά, αλλά και 

στελέχωση για την εκπλήρωση της αποστολής της.  Θα επιβεβαιώνουμε έτσι και εμείς 

τη δίκαιη κατάκτηση της καταξίωσής της στη συνείδηση και τη σκέψη κάθε ανώνυμου 
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πολίτη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Έχω την εκτίμηση ότι παρά την πρόοδο που έχει σημειωθεί η Κύπρος υστερεί 

ακόμα στον τομέα της προστασίας του περιβάλλοντος και στη λήψη πρόσθετων μέτρων 

για τη βελτίωση της ποιότητας ζωής, σύμφωνα με το ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Η 

ανάπτυξη δεν μπορεί να παραγνωρίζει την υποχρέωση της κυβέρνησης και της 

κοινωνίας να σέβονται τη στενή λωρίδα της ιερής μας γης και  θάλασσας ως κληρονομιά 

για τις μελλούμενες γενιές μέσα στα αποδεκτά πλαίσια της αειφόρου, της βιώσιμης 

ανάπτυξης.  Για το σκοπό αυτό σκοπεύουμε να βρούμε εφικτό νομικό τρόπο για την 

ίδρυση ανεξάρτητου Φορέα Περιβάλλοντος στον οποίο θα ανατεθούν όλες οι πτυχές 

του θέματος, η ευθύνη και ο συντονισμός όλων των αρμοδιοτήτων και δραστηριοτήτων 

για το περιβάλλον, που τώρα είναι κατεσπαρμένες σε μια πλειάδα υπουργείων και 

υπηρεσιών. 

 Υπάρχουν αυτοί που θέλουν να ακούσουν περισσότερες υποσχέσεις γι’ αυτή ή την 

άλλη ομάδα συμφερόντων, αυτοί που αναμένουν περισσότερη ρητορική για ένα λαμπρό 

μέλλον με περισσότερες παροχές και λιγότερες υποχρεώσεις.  Γνωρίζω πολύ καλά ότι 

τέτοιου είδους ρητορική, όπως και η πολιτική των υποσχέσεων, κερδίζουν φίλους, 

υποστηρικτές και δημοτικότητα, και ο πειρασμός να ακολουθήσω αυτή την πορεία είναι 

πραγματικά μεγάλος.  Όμως, έχω συνειδητά επιλέξει να μην ακολουθήσω αυτή την 

εύκολη και δημοφιλή πορεία.   Μια μόνο υπόσχεση δίνω:  Το προεκλογικό πρόγραμμα 

των δυνάμεων της αλλαγής που τέθηκε μπροστά στο λαό, που συντάχθηκε με τη 

συλλογική σοφία των κομμάτων και των δυνάμεων της αλλαγής, θα τηρηθεί πιστά, με 

συνέπεια, προσήλωση και διαφάνεια. 

 Αυτή την ώρα της επίσημης διαβεβαίωσής μου για την ανάληψη του αξιώματος 

του Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας υποκλίνομαι στη μνήμη των πεσόντων 

αγωνιστών της κυπριακής ελευθερίας και των νεκρών υπερασπιστών της δημοκρατίας 
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και της νομιμότητας, καθώς και των κοινωνικών αγώνων.  Υποκλίνομαι μπροστά στις 

χιλιάδες των ξεριζωμένων από τον τουρκικό Αττίλα αδελφών μας και υπερασπίζομαι το 

αναφαίρετο δικαίωμά τους να επιστρέψουν στις εστίες και στις περιουσίες τους               

-τουλάχιστον να έχουν το δικαίωμα.  Υποκλίνομαι στους ηρωικούς εγκλωβισμένους της 

Καρπασίας, που καρτερικά παραμένουν στη γη τους και αντέχουν τη μεγάλη δοκιμασία 

τους προμαχούντες στην απαίτηση να παραμείνει η Καρπασία κάτω από 

ελληνοκυπριακή διοίκηση.  Υποκλίνομαι στις τραγικές οικογένειες των αγνοουμένων 

μας και δεσμεύομαι να πράξω καθετί το δυνατό για τη διακρίβωση της τύχης τους.  

Συμμετέχω στο δράμα αυτών των οικογενειών και δεν πρόκειται να παραλείψω 

οτιδήποτε, προκειμένου να επιλυθεί το καθαρά ανθρωπιστικό αυτό θέμα των 

αγνοουμένων. 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Ζούμε σε μια εποχή συνεχών προκλήσεων, μεγάλων ανταγωνισμών και 

κραυγαλέων απαιτήσεων προσαρμογής στις καλπάζουσες εξελίξεις.  Και αυτή η εποχή 

δεν επιδέχεται αναχρονιστικές νοοτροπίες, δεν αποδέχεται επιβράδυνση στην πορεία 

προς το αύριο.  Η Κύπρος οφείλει να συγχρονίζει τα βήματά της με τους ρυθμούς της 

πορείας του κόσμου.  ∆ιαφορετικά, θα ασθμαίνει συνεχώς προσπαθώντας μάταια να 

φτάσει τους προπορευομένους· και θα εξαντλείται. 

 Έχουμε ως λαός όλες τις αρετές και τις δυνατότητες να προσαρμοζόμαστε στις 

ανάγκες και απαιτήσεις του καιρού μας. Είμαστε υποχρεωμένοι, ταυτόχρονα και 

παράλληλα, να αντέχουμε στη μεγάλη εθνική δοκιμασία μας, να παλεύουμε για την 

εθνική επιβίωσή μας, να παρακολουθούμε και να αντιμετωπίζουμε αποτελεσματικά τις 

σύγχρονες προκλήσεις και να οικοδομούμε με αισιοδοξία το μέλλον μας.    Αποδείξαμε 

ότι μπορούμε.  Αποδείξαμε ότι δεν υστερούμε.  Μένει να αποδείξουμε, και θα 

αποδείξουμε, ότι τολμούμε το συμβιβασμό, το δημιουργικό συμβιβασμό, στη λύση του 
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μεγάλου εθνικού μας θέματος.  Τολμούμε να ανασύρουμε μέσα από το χαλασμό τη 

ζωντανή ελπίδα του αύριο.  Τολμούμε να περπατήσουμε μαζί με τους συμπατριώτες 

μας Τουρκοκύπριους το μεγάλο δρόμο της συμφιλίωσης, της συμβίωσης, της ειρήνης 

και της κοινής ευημερίας σε μια κοινή ενωμένη πατρίδα. 

 Το όραμα για την ενωμένη Κύπρο μέσα στην ευρωπαϊκή οικογένεια, το όραμα για 

ειρηνικό, σίγουρο και ασφαλές μέλλον, το όραμα για μια κοινωνία ισότητας και 

δικαιοσύνης, το όραμα για καλύτερη ποιότητα ζωής, είναι κοινό όραμα όλων.  

Αντιλαμβάνομαι την εκλογή μου στην Προεδρία της ∆ημοκρατίας ως ανάθεση της 

ευθύνης να γίνει το όραμα αυτό πράξη. 

 Καλώ όλους, Βουλή, πολιτικά κόμματα και πολύ περισσότερο τον κυπριακό λαό, 

να συμπαραταχθούν στην κοινή προσπάθεια. 

 Ενωμένοι, θα πετύχουμε! 

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.  Τα θερμά και εγκάρδιά μου συγχαρητήρια! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα παρακαλέσω να παραμείνετε στις θέσεις σας για 

να κατευοδώσουμε τους ξένους μας.  Κατόπιν, στο γραφείο του Προέδρου της Βουλής, 

κατά σειρά κοινοβουλευτικής δύναμης, οι κοινοβουλευτικές ομάδες θα περάσουν, για να 

συγχαρούν το νέο Πρόεδρο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

  Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 4.32 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Μαύρου Ελένη 

Αναστασιάδης Νίκος Μιχαηλίδης Θάσος 

Βαρνάβα Γιώργος Μιχαηλίδης Ντίνος 
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Βασιλείου Ανδρούλα Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γιάγκου Κίκης Παπακώστας Κώστας 

∆ημητρίου Παναγιώτης Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος  Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεοδώρου ∆ώρος Προδρόμου Πρόδρομος 

Θωμά Γιαννάκης Σαμψών Σωτήρης 

Καράς Αντώνης Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κατσουρίδης Νίκος Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κληρίδης Χρίστος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τυρίμος Κυριάκος 

Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Μάρκος Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυριακού Μαρία Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγεωργίου Τάκης 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοδουλίδης ∆ώρος 

Λιλλήκας Γιώργος Χρίστου Ανδρέας 

Λυσσαρίδης Βάσος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Ματσάκης Μάριος Χρυσοστόμου Άριστος 

Μαυροκορδάτος Χρίστος  
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Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Καλαϊτζιάν Πετρός  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1.  Σύντομη ομιλία του Προέδρου της Βουλής κ. ∆ημήτρη Χριστόφια με την ευκαιρία της 

διαβεβαίωσης του νέου Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κ. Τάσσου 

Παπαδόπουλου ενώπιον της Βουλής. 

2.  ∆ιαβεβαίωση και ομιλία του νέου Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κ. Τάσσου 

Παπαδόπουλου ενώπιον της Βουλής. 

 

  

 

 

 



 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

 Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄  

Συνεδρίαση 6ης Μαρτίου 2003 

(΄Ωρα έναρξης:  4.10 μ.μ.)  

(Αρ. 19)  

  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ τους 

γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προτού μπούμε στα θέματα της ημερήσιας διάταξης, θα προχωρήσουμε με τη 

διαβεβαίωση των νέων βουλευτών του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις κ. Αδάμου 

Αδάμου και κ. Ντίνου Χατζηνικόλα, των νέων βουλευτών του ∆ημοκρατικού Κόμματος 

κ. Ανδρέα Αγγελίδη και Νεόφυτου Κωνσταντίνου και του νέου βουλευτή του Κινήματος 

Σοσιαλδημοκρατών κ. Μαρίνου Σιζόπουλου.  Παρακαλώ τους νέους βουλευτές να 

εγερθούν και να δώσουν τη διαβεβαίωση. 

 ∆ιαβεβαιώ επισήμως... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ∆ιαβεβαιώ επισήμως... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 ...πίστιν και σεβασμόν εις το Σύνταγμα... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ...πίστιν και σεβασμόν εις το Σύνταγμα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...και τους συνάδοντας αυτώ νόμους... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ...και τους συνάδοντας αυτώ νόμους... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...και εις την διατήρησιν της ανεξαρτησίας... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... και εις την διατήρησιν της ανεξαρτησίας... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...και της εδαφικής ακεραιότητος της ∆ημοκρατίας της Κύπρου. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ...και της εδαφικής ακεραιότητος της ∆ημοκρατίας της Κύπρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μπορείτε να καθίσετε.  Σας καλωσορίζω και σας εύχομαι κάθε επιτυχία στο έργο 

σας, το οποίο αναλαμβάνετε σήμερα. 

 Προτού μπούμε στα θέματα της ημερήσιας διάταξης, θα ήθελα να πληροφορήσω  

-αν είναι δυνατό ησυχία- ότι στη σημερινή σύσκεψη των αρχηγών και εκπροσώπων των 

κομμάτων αποφασίστηκε η ακόλουθη αλλαγή στη σύνθεση της Επιτροπής Επιλογής.  

Τη θέση του κ. Ανδρέα Χρίστου καταλαμβάνει ο κ. Άνδρος Κυπριανού και τη θέση του κ. 

Τάσσου Παπαδόπουλου καταλαμβάνει ο κ. Νίκος Πιττοκοπίτης. 

 Κύριοι συνάδελφοι, δεδομένου ότι υπάρχουν ορισμένα νομοσχέδια και κανονισμοί 

τα οποία στάληκαν για κατάθεση και για τα οποία υπάρχει παράκληση από την 
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εκτελεστική εξουσία να κηρυχθούν ως θέματα επείγοντα και να ψηφιστούν σήμερα, θα 

ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και 

εγγράφων. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει τους τίτλους αυτών των σχεδίων νόμου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Λυπούμαι γιατί καθυστέρησα.  Επρόκειτο να συνέλθει η επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων, αλλά αναβλήθηκε η συνεδρία και ήθελα να πω δύο λόγια.  Νομίζω ότι 

προφανώς διερμηνεύω τα αισθήματα όλων των μελών του σώματος.   

 Θέλω να χαιρετίσω βέβαια το γεγονός ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας εμπλουτίζεται σήμερα με την είσοδο πέντε νέων μελών, αλλά, 

ταυτόχρονα, να εκφράσω τη μεγάλη μας εκτίμηση για τη μεγάλη κοινοβουλευτική 

συνεισφορά πέντε αποχωρησάντων μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων, του 

σημερινού Προέδρου της ∆ημοκρατίας και άλλων τεσσάρων διακεκριμένων 

συναδέλφων.  Είναι μια σημαντική στιγμή για το κοινοβούλιο της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας και νομίζω ότι είναι απαραίτητο να κάνω αυτή τη μικρή δήλωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, ορίστε. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα, πριν αρχίσουμε, να αναφερθούμε 

στις γυναίκες με την ευκαιρία της ημέρας της γυναίκας, που είναι το επόμενο Σάββατο. 

 Τον πολιτισμό μιας χώρας το μετρούμε με πολλούς δείκτες.  Τους δείκτες της 
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οικονομίας, της δημοκρατίας, των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, τους κοινωνικούς δείκτες.  

Σημαντικός και ίσως πολύ σοβαρός είναι ο δείκτης κατά πόσο τα δικαιώματα της 

γυναίκας τιμούνται σε μια χώρα.   

 Με την ευκαιρία της ημέρας της γυναίκας θα ήθελα να απευθυνθούμε σαν Βουλή 

στην Κύπρια μάνα, τη σύζυγο, την αδελφή, που παρά τα δεινά της ιστορίας της 

πατρίδας μας έχει κρατήσει ψηλά το ηθικό και την υπερηφάνεια του κυπριακού λαού.  

Σήμερα η ισότητα ανδρών και γυναικών αναγνωρίζεται σαν βασική αρχή της 

δημοκρατίας και της προστασίας των ανθρωπίνων δικαιωμάτων.  Η Ενωμένη Ευρώπη, 

που σύντομα θα γίνουμε μέλη, είναι θεματοφύλακας αυτών των ανθρωπίνων 

δικαιωμάτων και έχει δώσει μεγάλη βαρύτητα η Ευρώπη στην ισότητα των δύο φύλων. 

 Στην Κύπρο έχουμε ήδη υπογράψει διεθνείς συμβάσεις, ψηφίσαμε νόμους για τα 

ανθρώπινα δικαιώματα, για την ίση μεταχείριση ανδρών και γυναικών, για την εξάλειψη 

της διάκρισης εναντίον της γυναίκας.  Τούτο δεν είναι απλά στοιχείο κοινωνικής 

δικαιοσύνης, είναι και ανάγκη, είναι οικονομική ανάγκη αξιοποίησης της γυναίκας ως 

ανθρώπινου δυναμικού. 

 Με την πλήρη ένταξή μας στη μεγάλη αγορά της Ευρώπης μπαίνουμε στη 

μεγαλύτερη οικονομική αγορά μετά την Αμερική και την Ιαπωνία.  Είναι πλέον 

πολυτέλεια οι γυναίκες να μένουν πίσω, γιατί η οικονομία μας τις χρειάζεται και γιατί 

μπορούν να προσφέρουν εξίσου με τους άνδρες συναδέλφους τους.  Και η εργοδοσία 

στρέφεται πλέον σε αυτές.  Είναι δεδομένη η σημασία της γυναίκας στην οικονομική 

ανάπτυξη της Κύπρου, αλλά θα πρέπει να δούμε στις στατιστικές ότι το 2002 μόνο το 

58% του γυναικείου εργατικού δυναμικού εργοδοτείτο σε σύγκριση με το 81% των 

ανδρών.   

 Η μεγαλύτερη μερίδα άνεργων γυναικών είναι στην ύπαιθρο, οι αγρότισσές μας.  Η 

αγρότισσα μπορεί να μπει στην Ενωμένη Ευρώπη με τα παραδοσιακά μας προϊόντα.  
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Μπορούν να γίνουν προγράμματα οικονομικής ανάπτυξης και προώθησης των 

παραδοσιακών μας προϊόντων, ώστε η Κύπρια αγρότισσα να μπει στην Ευρώπη και 

αυτή μαζί μας.  Επίσης, στον τομέα των υπηρεσιών οι γυναίκες έχουν διαπρέψει σαν 

λογιστές, σαν νομικοί, σαν τραπεζικοί, σαν ασφαλιστές, στα ξενοδοχειακά.  

∆ιαδραματίζουν σημαντικό ρόλο στην οικονομία της Κύπρου.   

 Κλείνω, αγαπητές συναδέλφισσες και συνάδελφοι, με μια ευχή, όλοι μαζί, άνδρες 

και γυναίκες συνέταιροι στη ζωή και στην εργασία, να πάρουμε αυτή την ευκαιρία της 

ευρωπαϊκής μας πορείας και της επανένωσης του νησιού μας και να απομακρύνουμε τα 

εμπόδια, ώστε να πραγματοποιηθεί η ενότητα της πατρίδας μας, να εδραιωθεί η ειρήνη 

για τη σταθερή ευημερία και ανάπτυξη του λαού μας και ιδιαίτερα των παιδιών μας. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νομίζω ότι το τελευταίο που 

χρειάζεται η Βουλή των Αντιπροσώπων και η κυπριακή κοινωνία είναι λόγους 

αποτίμησης του έργου της γυναίκας από τις ίδιες τις γυναίκες βουλευτές αυτού του 

σώματος.   

 Θα ήθελα απλά να καταθέσω και τη δική μας τιμή προς τη γυναίκα της Κύπρου, τη 

γυναίκα της Κύπρου, η οποία εδώ και αιώνες δίνει τη δική της συμβολή στην πρόοδο 

του τόπου μας, να τονίσω ότι αυτή η τιμή πρέπει να είναι κάτι που πρέπει να δείχνεται 

πρώτα και κύρια μέσα από έργα και μέσα από πολιτικές αποφάσεις οι οποίες να 

συμβάλουν, έτσι που οι διακρίσεις σε βάρος της γυναίκας σταδιακά να εξαλειφθούν και 

σταδιακά να οδηγηθούμε προς την κοινωνία της ουσιαστικής ισοτιμίας.   

 Σε αυτό τον αγώνα η δική μας παράταξη είναι ταγμένη εδώ και δεκαετίες.  Η ίδια η 
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γένεση του γυναικείου κινήματος στην Κύπρο είναι συνδεδεμένη με τους αγώνες της 

δικής μας παράταξης.  Τιμούμε αυτούς τους αγώνες και παράλληλα εμείς στεκόμαστε 

μαζί και δίπλα στις γυναίκες της Κύπρου στην προσπάθεια αυτά τα οποία έχουν 

κατακτήσει μέσα από τους αγώνες τους να γίνουν πραγματικότητα. 

 Βρισκόμαστε σήμερα σε ένα σταυροδρόμι, στο σταυροδρόμι όπου αυτό το οποίο 

έχουμε κατοχυρώσει μέσα από νομοθετικό πλαίσιο, μέσα από τις κοινωνικές 

κατακτήσεις πρέπει να γίνει πραγματικότητα και η ισοτιμία πρέπει να γίνει 

πραγματικότητα όχι για τις γυναίκες, αλλά για ολόκληρη την κοινωνία, γιατί μία κοινωνία 

που έχει ακόμα στο περιθώριο τη γυναίκα και δεν έχει στην ίδια μοίρα άνδρες και 

γυναίκες δεν είναι κοινωνία ολοκληρωμένη.  Η υπόσχεσή μας είναι ότι αυτή η πορεία θα 

συνεχιστεί κι είμαστε σίγουροι ότι σε αυτή την πορεία θα έχουμε τη συνδρομή και της 

κυβέρνησης της αλλαγής, η οποία με πράξεις θα κάνει πραγματικότητα το στόχο για 

πρόοδο στον τομέα της ισοτιμίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Θα ήθελα να αναφερθώ στη μέρα της γυναίκας, μια μέρα με σημασία παγκόσμια.  

Όλες οι γυναίκες όπου γης έχουν κάμει σωρεία αγώνων, ακριβώς για να βρουν τη θέση 

που τους αρμόζει. Όμως, αν ρίξουμε μια ματιά γύρω μας, υπάρχει αρκετά μεγάλη 

δυστυχία ανάμεσα στο γυναικείο φύλο.  Η ανεργία και η φτώχια κτυπούν κυρίως τη 

γυναίκα, είναι γένους θηλυκού.  Η υποαπασχόληση, οι ίσες ευκαιρίες ανέλιξης στον 

επαγγελματικό τομέα δεν έχουν εξασφαλιστεί πλήρως και σίγουρα μια ματιά σε 

τριτοκοσμικές χώρες, όπως στην Αφρική και αλλού, θα μας δείξει ότι εξακολουθούν να 

υπάρχουν πολλές παραδοσιακές αντιλήψεις και στεγανά που θέλουν τη γυναίκα να 

είναι δεύτερης κατηγορίας.   
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 Έχουν γίνει πολλές διασκέψεις και στην Κοπεγχάγη και στο Μεξικό και η πιο 

πρόσφατη στο Πεκίνο.  Οπωσδήποτε οι εθνικές πολιτικές κάθε χώρας δεσμεύονται να 

υλοποιήσουν εκείνες τις πολιτικές δράσεις, ώστε να εφαρμόσουν εξαγγελίες και 

διακηρύξεις.  Η χώρα μας έχει προσυπογράψει πολλές τέτοιες συμβάσεις και 

οπωσδήποτε έχει μπροστά της τη μεγάλη πρόκληση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπου η 

γυναίκα σίγουρα κατοχυρώνεται και νομικά, αλλά και εμείς έχουμε κάνει τέτοιες αλλαγές 

στη νομοθεσία, ώστε να νιώθουμε περήφανες. 

 Όμως στη χώρα μας εξακολουθούμε να έχουμε μη εφαρμογή του νόμου για ίση 

αμοιβή για εργασία ίσης αξίας και επίσης δεν έχουμε δει τη γυναίκα να απολαμβάνει τη 

δική της επάξια εκπροσώπηση στα κέντρα λήψης αποφάσεων και εδώ ακόμα στη 

Βουλή, όπου είναι πενιχρή η παρουσία της.  Τολμώ να πω ότι τέτοιες μέρες, αντί να 

τιμούμε εμείς οι γυναίκες την προσφορά της γυναίκας, θα έπρεπε να ακούμε το άλλο 

μισό του ουρανού, τους άνδρες, πράγματι να αναφέρονται στο ρόλο που έχουν 

διαδραματίσει οι γυναίκες, γιατί αποτελεί δημοκρατικό έλλειμμα, όταν δεν αξιοποιούνται 

γυναικείες εφεδρείες, τη στιγμή μάλιστα που και στη δική μας χώρα υπάρχει ένα 

ποσοστό γυναικών που υπερβαίνει το 51%.   

 Γι’ αυτό, για να μην πούμε μεγάλα και παχιά λόγια, καταλήγοντας θα ήθελα να πω 

ότι πιστεύουμε ότι οι εξαγγελίες της νέας κυβέρνησης της αλλαγής θα γίνουν 

πραγματικότητα.   Αναμένουμε ότι θα λειτουργήσει η επιτροπή ίσων ευκαιριών, που 

είναι ένα πάγιο αίτημα όλων των γυναικείων οργανώσεων, και προσβλέπουμε ότι θα 

υπάρχει στο μέλλον μια ριζοσπαστική αντίληψη όσον αφορά ακριβώς την ισοτιμία των 

δύο φύλων, ώστε να χαρούμε τη γυναίκα σε όλους τους τομείς της ζωής να προσθέτει 

αφειδώλευτα όπως αυτή ξέρει, γιατί είναι και μάνα, είναι και σύζυγος και πάντα στέκει 

και δίπλα στο κρεβάτι του πόνου και πάντα δίπλα στον άντρα, ποτέ πίσω, πάντα στο 

πλάι. 
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 Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω ότι εμείς δε ζητούμε να έχουμε την πρωτιά, 

ζητούμε συνεργασία με τους άνδρες, αλληλοσεβασμό και αλληλοϋποστήριξη, γιατί μαζί 

κτίζουμε τα θεμέλια για μια καλύτερη κοινωνία και κλίνουμε ευλαβικά το γόνυ σε όλες τις 

αγωνίστριες γυναίκες, στην πρόσφυγα γυναίκα και στις γυναίκες του οδοφράγματος, 

γιατί αυτές ξέρουν να αγωνίζονται είκοσι εννέα ολόκληρα χρόνια, για να μάθουν 

ακριβώς τι απέγιναν οι δικοί τους αγνοούμενοι, και στις εγκλωβισμένες γυναίκες της 

Καρπασίας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκ μέρους του άλλου μισού θα ήθελα να διαβεβαιώσω τις κυρίες 

ότι τις αγαπούμε, τις τιμούμε, τις σεβόμαστε.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Ανδρούλα Βασιλείου. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ απλά θέλω να πω αυτό που είπε ο πρόεδρος κ. 

Αναστασιάδης, ότι ανέμενα και εγώ ότι θα ακούαμε λόγια τιμής από το άλλο φύλο και 

όχι να ακούω εκτιμήσεις για το δικό μας φύλο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με συγχωρείτε, σας διακόπτω... 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Το θεωρώ υποτιμητικό! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 ∆εν ήταν εγγεγραμμένο στην ημερήσια διάταξη.  Μου ζητήθηκε ο λόγος και, επειδή 

επρόκειτο για ένα ειδικό γεγονός, το επέτρεψα.  Είμαι βέβαιος ότι, αν το θέμα βρισκόταν 

στην ημερήσια διάταξη, οι υπεύθυνοι όλων των πλευρών της Βουλής θα είχαν μιλήσει 

γι’ αυτό το θέμα.  Τους καταλάβαμε εξ απρόοπτου, γιατί δεν μπορούσα να αρνηθώ, 

παρά το γεγονός ότι αποτελεί κάποια παράβαση του κανονισμού, ν’ αρνηθώ η Βουλή 

να μιλήσει για ένα τόσο σοβαρό θέμα όπως είναι η μέρα της γυναίκας.  Το λέω αυτό, για 

να δώσω το λόγο για τον οποίο δεν έσπευσαν να μιλήσουν οι διάφοροι εκπρόσωποι ή 

αρχηγοί των κομμάτων. ήτο αυτός, το θέμα δεν ήτο στη ημερήσια διάταξη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ήμουν εξουσιοδοτημένος από όλους, κύριε Πρόεδρε, και το έπραξα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε, κύριε Μιχαηλίδη. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο λόγος είναι διότι οι γυναίκες διά μίαν ακόμη φοράν παίρνουν την 

πρωτοβουλία και προβάλλουν συγκεκριμένα θέματα με αξία, με επίπεδο, χωρίς τη δική 

μας άδεια!  Είναι αυτό ακριβώς που θέλω να θίξω... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Είναι αυτό ακριβώς που θέλω να θίξω, ότι και με τη δική μας συμπαράσταση, με 

τη δική μας συμπαράσταση, την αγάπη μας, τη φιλία μας, θα μπορέσουν να πάρουν και 

άλλες πρωτοβουλίες και να είναι βέβαιες ότι θα τις στηρίξουμε σε όποιες πρωτοβουλίες 

πάρουν. 
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(Σχόλια από βουλευτές) 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Με ή χωρίς άδεια; 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 ...πρωτοβουλίες...; 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Σε όποιες πρωτοβουλίες πάρουν! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προτού προχωρήσουμε, θα ήθελα να ανακοινώσω ότι εκ μέρους του ΑΚΕΛ 

κατετέθη ότι κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ θα είναι ο κ. Νίκος Κατσουρίδης.   

(Χειροκροτήματα από το ακροατήριο) 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Άξιος! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επανέρχομαι στο Κεφάλαιο Β΄, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Εστάλη 

ορισμένος αριθμός νομοσχεδίων και κανονισμών από την εκτελεστική εξουσία ο οποίος 

θεωρείται ως επειγούσης φύσεως.  Να μου επιτραπεί να τον αναγνώσω και, αν η Βουλή 

συμφωνεί, θα παρακαλέσω τις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές να επιληφθούν 

αμέσως, ώστε να ετοιμαστούν οι σχετικές εκθέσεις και να συζητηθούν τα θέματα 

σήμερα.  Παρακαλώ το γραμματέα να αναγνώσει τους τίτλους των προτεινόμενων 

νομοθετημάτων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1. Ο περί της Σύμβασης Μεταξύ των Κρατών Μελών των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων 

περί Απλοποίησης των ∆ιαδικασιών ∆ιεκδίκησης ∆ιατροφής και Άλλες Συναφείς 

∆ιατάξεις Σχετικά με την Εφαρμογή της (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 
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2. Ο περί του Πρωτοκόλλου Σχετικά με τα Προνόμια και τις Ασυλίες της Ευρωπόλ, 

των Μελών των Οργάνων της, των Αναπληρωτών ∆ιευθυντών και των 

Υπαλλήλων της (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

 Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3. Ο περί του ∆ιεθνούς Συμφώνου για τα Αστικά και Πολιτικά ∆ικαιώματα (∆εύτερο 

Προαιρετικό Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

 Κατατέθηκε από το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4. Ο περί της Σύμβασης για τους Φυτικούς Γενετικούς Πόρους για τα Τρόφιμα και τη 

Γεωργία (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

 Κατατέθηκε από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5. Ο περί της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών κατά του ∆ιεθνικού Οργανωμένου 

Εγκλήματος και Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

 Κατατέθηκε από το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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6. Ο περί της Συμβάσεως περί ∆ιευκολύνσεως της ∆ιεθνούς Ναυτιλιακής Κινήσεως 

του 1965 και των Τροποποιήσεών της του 1969 έως 1996 (Κυρωτικός) και περί 

Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2003. 

 Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Αραβικής 

∆ημοκρατίας της Αιγύπτου για την Οριοθέτηση της Αποκλειστικής Οικονομικής 

Ζώνης (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

 Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2003. 

9. Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

 Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10. Οι περί Αεροδρομίων (Επιβατικό Τέλος) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003.   

11. Οι περί Αεροπλοΐας (Τέλη Αεροδρομίου) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

 Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

 Θα παρακαλέσω τις επιτροπές να αναλάβουν αμέσως την εξέταση των θεμάτων. 

 Η υπόλοιπη κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων γίνεται με βάση τον κατάλογο 

που έχει διανεμηθεί. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 

εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 

τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Ονομασιών Προέλευσης και 

Γεωγραφικών Ενδείξεων Γεωργικών 

Προϊόντων ή Τροφίμων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.030.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

2. Ο περί του ∆εύτερου Γενικού 

Συστήματος Αναγνώρισης των 

Επαγγελματικών Προσόντων Νόμος 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.031.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

3. Ο περί της Σύμβασης Μεταξύ των 

Κρατών Μελών των Ευρωπαϊκών 

Κοινοτήτων περί Απλοποίησης των 

∆ιαδικασιών ∆ιεκδίκησης ∆ιατροφής 

και Άλλες Συναφείς ∆ιατάξεις Σχετικά 

με την Εφαρμογή της (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.032.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

4. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 
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Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.033.2003) 

Υποθέσεων 

5. Ο περί του Πρωτοκόλλου σχετικά με 

τα Προνόμια και τις Ασυλίες της 

Ευρωπόλ, των Μελών των Οργάνων 

της, των Αναπληρωτών ∆ιευθυντών 

και των Υπαλλήλων της (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.034.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

6. Ο περί του ∆ιεθνούς Συμφώνου για 

τα Αστικά και Πολιτικά ∆ικαιώματα 

(∆εύτερο Προαιρετικό Πρωτόκολλο) 

(Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.035.2003) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Εξωτερικών 

7. Ο περί Λοιμοκαθάρσεως 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.040.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

8. Ο περί της Σύμβασης για τους 

Φυτικούς Γενετικούς Πόρους για τα 

Τρόφιμα και τη Γεωργία (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.042.2003) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Εξωτερικών 

9. O περί της Ελεύθερης ∆ιακίνησης και 

∆ιαμονής των Υπηκόων των Κρατών 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και 

των Μελών των Οικογενειών τους 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.043.2003) 

10. Ο περί Προϋπολογισμού του 

Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.051.2003) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

11. Ο περί της Υγείας των Ζώων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.054.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

12. Ο περί της Σύμβασης των Ηνωμένων 

Εθνών κατά του ∆ιεθνικού 

Οργανωμένου Εγκλήματος και 

Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) Νόμος 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.055.2003) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Εξωτερικών 

13. Ο περί της Συμβάσεως περί 

∆ιευκολύνσεως της ∆ιεθνούς 

Ναυτιλιακής Κινήσεως του 1965 και 

των Τροποποιήσεών της του 1969 

έως 1996 (Κυρωτικός) και περί 

Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.056.2003) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Εξωτερικών 

14. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Εξωτερικών Εξωτερικών 
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Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 

Αραβικής ∆ημοκρατίας της Αιγύπτου 

για την Οριοθέτηση της 

Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.057.2003) 

15. Ο περί της Πρόσβασης στο 

Επάγγελμα του Οδικού Μεταφορέα 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.058.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

16. Ο περί Προϋπολογισμού του 

Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.062.2003) 

Εσωτερικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

17. Οι περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών 

Προϊόντων (Κανόνες Καλής 

Παρασκευής) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.006.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

18. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Ιατροτεχνολογικά Προϊόντα) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.008.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

19. Οι περί Ελέγχου Συμμόρφωσης προς 

τις Αρχές Ορθής Εργαστηριακής 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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Πρακτικής (ΟΕΠ) και Σύστημα 

Επιθεώρησης και ∆ιαπίστευσης των 

Πειραματικών Μονάδων και Τόπων 

∆οκιμών ΟΕΠ Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.010.2003) 

20. Οι περί Βασικών Απαιτήσεων 

(Εξοπλισμός υπό Πίεση) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.011.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

21. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Ιατροτεχνολογικά Βοηθήματα που 

Χρησιμοποιούνται στη ∆ιάγνωση In 

Vitro) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.014.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

22. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 

Ατμόσφαιρας (Αποτέφρωση 

Αποβλήτων) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.015.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

23. Οι περί των Υγειονομικών Όρων για 

την Παραγωγή και τη ∆ιάθεση στην 

Αγορά Αλιευτικών Προϊόντων 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.016.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

24. Οι περί Λοιμοκαθάρσεως (∆ημόσια 

Υγεία) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.017.2003) 

25. Οι περί Παραγωγής, Εμπορίας και 

Ελέγχου ∆ασικού 

Πολλαπλασιαστικού Υλικού 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.019.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

26. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Στραγγαλιστικά Πηνία που 

Προορίζονται για τους Λαμπτήρες 

Φθορισμού) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.020.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

27. Οι περί Συλλογής Πληροφοριών και 

Επιβολής ∆ιοικητικών Προστίμων 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.022.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

28. Οι περί Καθορισμού του Καθαρού 

Κόστους της Καθολικής 

Τηλεπικοινωνιακής Υπηρεσίας 

(Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.023.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

29. Οι περί Αριθμοδότησης 

(Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 

2003. 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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(Αρ. Φακ. 23.03.024.2003) 

30. Οι περί Μισθωμένων Γραμμών 

(Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.025.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

31. Οι περί Τηλεπικοινωνιακού 

Τερματικού Εξοπλισμού 

(Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.026.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

32. Οι περί Υπολογισμού Κόστους των 

Τελών Αδεσμοποίησης Πρόσβασης 

στον Τοπικό Βρόχο 

(Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.027.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

33. Οι περί Καθορισμού των Τελών 

Ειδικής Πρόσβασης στο ∆ίκτυο 

(Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.028.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

34. Οι περί Ενάρξεως Ισχύος Ορισμένων 

Άρθρων Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.029.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

35. Oι περί των Βασικών Απαιτήσεων Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 



 20

που Πρέπει να Πληρούν 

Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων 

(Μη Αυτόματα Ζυγιστικά Όργανα) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.037.2003) 

Υποθέσεων 

36. Οι περί Μέτρων και Σταθμών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.038.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

37. Οι περί των Προϊόντων με βάση το 

Κρέας Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.039.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

38. Οι περί Αεροδρομίων (Επιβατικό 

Τέλος) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.040.2003) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

39. Οι περί Αεροπλοΐας (Τέλη 

Αεροδρομίου) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.041.2003) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

40. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Ηλεκτρολογικός Εξοπλισμός 

Χαμηλής Τάσης) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.189.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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41. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Εκρηκτικές Ύλες Εμπορικής 

Χρήσης) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.215.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

42. Oι περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Σκάφη Αναψυχής) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.217.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

43. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Μέσα Ατομικής Προστασίας) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.221.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

44. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Απλά ∆οχεία Πίεσης) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.235.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

45. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Εξοπλισμός και Συστήματα 

Προστασίας για Χρήση σε Εκρήξιμες 

Ατμόσφαιρες) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.240.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

46. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Μηχανήματα) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.274.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

47. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 



 22

(Ανελκυστήρες) Κανονισμοί του 2003.

(Αρ. Φακ. 23.03.275.2002) 

 Υποθέσεων 

48. Oι περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Νέοι Λέβητες Ζεστού Νερού 

Τροφοδοτούμενοι με Υγρά ή Αέρια 

Καύσιμα) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.292.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

49. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Οικιακά Ηλεκτρικά Ψυγεία, 

Καταψύκτες και Συνδυασμοί τους) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.293.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

50. Οι περί Εκρηκτικών Υλών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.214.2002) 

Εξωτερικών 

 

Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται στις 

επιτροπές 

1. Ο περί ∆ασών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.007.2003) 

Γιώργο Περδίκη, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας 

Λευκωσίας 

Περιβάλλοντος 
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2. Ο περί της Εκτίμησης των 

Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από 

Ορισμένα Έργα (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.008.2003) 

Γιώργο Περδίκη, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας 

Λευκωσίας 

Περιβάλλοντος 

3. Ο περί Σακούλων Μεταφοράς και 

Συσκευασίας Καταναλωτικών Αγαθών 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.009.2003) 

Γιώργο Περδίκη, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας 

Λευκωσίας 

Περιβάλλοντος 

4. Ο περί Προστασίας του Παρόδιου 

Φυσικού Περιβάλλοντος Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.010.2003) 

Γιώργο Περδίκη, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας 

Λευκωσίας 

Περιβάλλοντος 

5. Ο περί Προστασίας Κατοικίδιων Ζώων 

από ∆ηλητηρίαση Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.011.2003) 

Γιώργο Περδίκη, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας 

Λευκωσίας 

Περιβάλλοντος 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, φαίνεται ότι τρεις τουλάχιστον επιτροπές θα φύγουν, τα μέλη 

τριών επιτροπών θα φύγουν από την ολομέλεια.  ∆ιερωτώμαι κατά πόσο τα υπόλοιπα 

μέλη μπορούν να διεκπεραιώσουν την εργασία που υπάρχει και διερωτώμαι επίσης 
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κατά πόσο ένα διάλειμμα δεκαπέντε λεπτών δε θα βοηθούσε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν έχω καμία ένσταση.  Μπορούσα να βάλω το διάλειμμα μετά από την εξέταση 

των σημερινών θεμάτων, αλλά προτιμώ να γίνει με αυτό τον τρόπο: ένα διάλειμμα μισής 

ώρας, για να είμαι σίγουρος... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Εντάξει!  

(Ώρα διακοπής:  4.30 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  5.21 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε με τη νομοθετική εργασία.  Τα έξι νομοσχέδια που περιλαμβάνονται 

στην κανονική συμπληρωματική ημερήσια διάταξη δεν είναι έτοιμα, γι’ αυτό 

προχωρούμε με την...  Όχι, είναι έτοιμα τώρα.  Προχωρούμε με τα επτά νομοσχέδια 

που έχουν κοινή έκθεση και τα οποία είναι:  «Ο περί της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την 

Αναγνώριση της Νομικής Προσωπικότητας των ∆ιεθνών Μη Κυβερνητικών 

Οργανισμών (Κυρωτικός) Νόμος του 1998», «Ο περί της Σύμβασης για την Ασφάλεια 

του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και του Συνδεδεμένου με Αυτόν Προσωπικού 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2002», «Ο περί Κύρωσης των Πράξεων του 22ου Συνεδρίου 

της Παγκόσμιας Ταχυδρομικής Ένωσης Νόμος του 2002», «Ο περί του Πρωτοκόλλου 

της Καρθαγένης για τη Βιοασφάλεια (Κυρωτικός) Νόμος του 2002», «Ο περί της 

Συμφωνίας για τα Προνόμια και τις Ασυλίες του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για το ∆ίκαιο της 

Θάλασσας (Κυρωτικός) Νόμος του 2002», «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ Κύπρου και 

Αρμενίας για Στρατιωτική και Τεχνική Συνεργασία (Κυρωτικός) Νόμος του 2003» και «Ο 

περί της Συμφωνίας και Πρωτοκόλλου μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Ιταλίας για την Επανεισδοχή 
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Προσώπων που Εισέρχονται ή Παραμένουν Παράνομα στο Έδαφος των ∆ύο Κρατών 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2003».   

 Ορίστε. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε!  Για την ημερήσια διάταξη.  Βεβαίως, διαβάζετε την 

τελική, όμως θέλω να πω για ένα θέμα που έχει αποσυρθεί, το υπ’ αριθμόν 1 στην 

προκαταρκτική.   

 Αντιλαμβάνομαι ότι θα έπρεπε να γίνουν συνεννοήσεις με την κυβέρνηση και 

έγιναν από όλες τις επιτροπές, για να μας πουν οι υπουργοί τη θέση τους για 

νομοσχέδια που εκκρεμούσαν.  Πλην όμως, το νομοσχέδιο περί του Πανεπιστημίου 

Εφαρμοσμένων Επιστημών και Τεχνών είχε τύχει επεξεργασίας επί μακρόν στην 

επιτροπή της Βουλής, ήρθε στην ολομέλεια για ψήφιση, είχε ζητηθεί αναβολή, ήταν εξ 

αναβολής και πιστεύω ότι δεν ήταν σωστό να αποσυρθεί, διότι πλέον μιλούσαμε για 

τροποποιημένο νομοσχέδιο που είχε στείλει η επιτροπή.  Θα έπρεπε να προχωρήσει 

και εγώ προσωπικά θα ήθελα να εκφράσω τη διαμαρτυρία μου για το ότι έχει 

αποσυρθεί.  Πιστεύω ότι ήταν κάτι που έπρεπε να προχωρήσει· δεν ήταν από τα 

νομοσχέδια που θα έπρεπε δικαιολογημένα η νέα κυβέρνηση είτε να τα αναθεωρήσει 

είτε να εφαρμόσει άλλη πολιτική· ήταν ο νόμος για το πανεπιστήμιο, όπως τον είχε 

επεξεργαστεί η επιτροπή, και θα έπρεπε να προχωρούσαμε κανονικά. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λυπούμαι!  Βεβαίως, εφόσον δεν είναι στην ημερήσια διάταξη, δεν είναι κάτι στο 

οποίο δυστυχώς μπορώ να επέμβω. 

 Μήπως θέλετε να αναγνωσθεί η έκθεση ή να θεωρηθεί αναγνωσθείσα; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 
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 Αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για τα νομοσχέδια που 

περιλαμβάνονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 

 ∆ημήτρης Συλλούρης, αναπλ. πρόεδρος   

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς, εκπροσωπώντας την κ. Ελένη Θεοχάρους  

 Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Γιάννος Λαμάρης, εκπροσωπώντας τον κ. ∆ώρο Χριστοδουλίδη 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους, εκπροσωπώντας τον κ. Άντρο Κυπριανού 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου  

 Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε τα νομοσχέδια που 

περιλαμβάνονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε συνεδρία της που 

πραγματοποιήθηκε στις 5 Μαρτίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Εξωτερικών, Συγκοινωνιών και Έργων 

και Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, καθώς και εκπρόσωποι του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.   

 Με το πρώτο νομοσχέδιο σκοπείται η κύρωση της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την 

Αναγνώριση της Νομικής Προσωπικότητας των ∆ιεθνών Μη Κυβερνητικών 

Οργανισμών, της οποίας η υπογραφή έχει εγκριθεί με την υπ’ αριθμόν 47.192 και 

ημερομηνία 14 Ιανουαρίου 1998 απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου.   

 Με το δεύτερο νομοσχέδιο σκοπείται η κύρωση της Σύμβασης για την Ασφάλεια 

του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και του Συνδεδεμένου με Αυτόν Προσωπικού στην 

οποία η προσχώρηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας έχει εγκριθεί με την υπ’ αριθμόν 
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46.363 και ημερομηνία 21 Ιουλίου 1997 απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου.   

 Με το τρίτο νομοσχέδιο σκοπείται η κύρωση των Πράξεων του 22ου Συνεδρίου της 

Παγκόσμιας Ταχυδρομικής Ένωσης, το οποίο έλαβε χώρα στο Πεκίνο στις 15 

Σεπτεμβρίου 1999, των οποίων η αποδοχή έχει εγκριθεί με την υπ’ αριθμόν 55.834 και 

ημερομηνία 12 Ιουνίου 2002 απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. 

 Με το τέταρτο νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση του περί της Σύμβασης για τη 

Βιολογική Ποικιλομορφία (Κυρωτικού) Νόμου του 1996, καθώς και η κύρωση του 

σχετικού με την πιο πάνω σύμβαση Πρωτοκόλλου της Καρθαγένης για τη Βιοασφάλεια, 

η υπογραφή του οποίου έχει εγκριθεί με την υπ’ αριθμόν 53.708 και ημερομηνία 23 

Μαΐου 2001 απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου.  

 Με το πέμπτο νομοσχέδιο σκοπείται η κύρωση της Συμφωνίας των Ηνωμένων 

Εθνών για τα Προνόμια και τις Ασυλίες του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για το ∆ίκαιο της 

Θάλασσας στην οποία η προσχώρηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας έχει εγκριθεί με την 

υπ’ αριθμόν 56.699 και ημερομηνία 7 Νοεμβρίου 2002 απόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλίου. 

 Με το έκτο νομοσχέδιο σκοπείται η κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ της 

Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της 

Αρμενίας για Στρατιωτική και Τεχνική Συνεργασία, που υπογράφτηκε την 21η 

Φεβρουαρίου 2002 στη Λευκωσία από τους Υπουργούς Άμυνας των δύο κρατών.   

 Με το έβδομο νομοσχέδιο σκοπείται η κύρωση της Συμφωνίας και του 

Πρωτοκόλλου μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης 

της ∆ημοκρατίας της Ιταλίας για την Επανεισδοχή Προσώπων που Εισέρχονται ή  

Παραμένουν Παράνομα στο Έδαφος των ∆ύο Κρατών στα οποία η προσχώρηση της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας έχει εγκριθεί με την υπ’ αριθμόν 55.851 και ημερομηνία 12 

Ιουνίου 2002 απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. 
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 Η επιψήφιση των πιο πάνω νομοσχεδίων από τη Βουλή απαιτείται για την κατά 

νόμο κύρωση των συμβάσεων, συμφωνιών πρωτοκόλλων και πράξεων στα οποία 

αναφέρονται, με βάση το άρθρο 169(2) του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, με βάση τα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν 

της από τα αρμόδια κατά περίπτωση υπουργεία, υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό αναφορά νομοσχεδίων, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την ψήφισή τους σε νόμους, όπως αυτά έχουν διαμορφωθεί από νομοτεχνική άποψη,  

για την κατά νόμο κύρωση των συμβάσεων, συμφωνιών, πρωτοκόλλων και πράξεων 

στα οποία αναφέρονται. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την Αναγνώριση της Νομικής 

Προσωπικότητας των ∆ιεθνών Μη Κυβερνητικών Οργανισμών (Κυρωτικός) Νόμος 

του 1998. 

2. Ο περί της Σύμβασης για την Ασφάλεια του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και του 

Συνδεδεμένου με Αυτόν Προσωπικού (Κυρωτικός) Νόμος του 2002. 

3. Ο περί Κύρωσης των Πράξεων του 22ου Συνεδρίου της Παγκόσμιας Ταχυδρομικής 

Ένωσης Νόμος του 2002. 

4. Ο περί του Πρωτοκόλλου της Καρθαγένης για τη Βιοασφάλεια (Κυρωτικός) Νόμος 

του 2002. 

5. Ο περί της Συμφωνίας για τα Προνόμια και τις Ασυλίες του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου 

για το ∆ίκαιο της Θάλασσας (Κυρωτικός) Νόμος του 2002. 

6. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ Κύπρου και Αρμενίας για Στρατιωτική και Τεχνική 

Συνεργασία (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

7. Ο περί της Συμφωνίας και Πρωτοκόλλου μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Ιταλίας για την 
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Επανεισδοχή Προσώπων που Εισέρχονται ή Παραμένουν Παράνομα στο Έδαφος 

των ∆ύο Κρατών (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε με τα διάφορα νομοσχέδια -στη δεύτερη ανάγνωση.  Παρακαλώ το 

γραμματέα να προχωρήσει στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 1 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Σύμβασης.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την 

Αναγνώριση της Νομικής Προσωπικότητας των ∆ιεθνών Μη Κυβερνητικών 

Οργανισμών (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και η σύμβαση 

κυρούται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 2 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Σύμβασης.  Άρθρο 3. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 4. 

 Επέκταση δικαιοδοσίας.  Άρθρο 5. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 6 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης για την Ασφάλεια του 

Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και του Συνδεδεμένου με Αυτόν Προσωπικού 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2003.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και η σύμβαση 

κυρούται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκριθούν; 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κύρωσης των Πράξεων του 22ου 

Συνεδρίου της Παγκόσμιας Ταχυδρομικής Ένωσης Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και η σύμβαση 

κυρούται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση του Πρωτοκόλλου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2, 3 και 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1, 2, 3 και 4 εγκρίνονται. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Νομίζω υπήρχε μία συνεννόηση, παρ’ όλο που εξετάσαμε τη σύμβαση του 
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πρωτοκόλλου της συνεργασίας με την Αρμενία, ότι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτό αναβάλλεται. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αναβάλλεται! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρήστε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Πρωτοκόλλου της Καρθαγένης για 

τη Βιοασφάλεια (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και η σύμβαση 

κυρούται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας για τα Προνόμια και τις 

Ασυλίες του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για το ∆ίκαιο της Θάλασσας (Κυρωτικός) Νόμος του 

2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και η σύμβαση 

κυρούται. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 νομοσχέδιο αναβάλλεται.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 7 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας και του Πρωτοκόλλου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας και Πρωτοκόλλου 

μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 

∆ημοκρατίας της Ιταλίας για την Επανεισδοχή Προσώπων που Εισέρχονται ή 

Παραμένουν Παράνομα στο Έδαφος των ∆ύο Κρατών (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και η συμφωνία 

και το πρωτόκολλο κυρούνται. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης είναι «Ο περί 

της Σύμβασης περί Κλαπέντων ή Παρανόμως Εξαχθέντων Πολιτιστικών Αντικειμένων 

του ∆ιεθνούς Ινστιτούτου για την Ενοποίηση του ∆ιεθνούς Ιδιωτικού ∆ικαίου 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2001».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί της Σύμβασης περί Κλαπέντων ή Παρανόμως Εξαχθέντων 

Πολιτιστικών Αντικειμένων του ∆ιεθνούς Ινστιτούτου για την Ενοποίηση του 

∆ιεθνούς Ιδιωτικού ∆ικαίου (Κυρωτικός) Νόμος του 2001» 

Παρόντες: 

 ∆ημήτρης Συλλούρης, αναπλ. πρόεδρος 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς, εκπροσωπώντας την κ. Ελένη Θεοχάρους 

 Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Γιάννος Λαμάρης, εκπροσωπώντας τον κ. ∆ώρο Χριστοδουλίδη 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους, εκπροσωπώντας τον κ. Άντρο Κυπριανού 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο, το 

οποίο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών, σε συνεδρίες της που 

πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από τις 28 Νοεμβρίου 2001 μέχρι τις 5 Μαρτίου 

2003.  Σημειώνεται ότι το εν λόγω νομοσχέδιο εξετάστηκε επίσης από την 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν 
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και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής Εξωτερικών εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εξωτερικών, καθώς και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της Σύμβασης για Κλαπέντα ή 

Παρανόμως Εξαχθέντα Πολιτιστικά Αντικείμενα του ∆ιεθνούς Ινστιτούτου για την 

Ενοποίηση του ∆ιεθνούς Ιδιωτικού ∆ικαίου (UNIDROIT), που υπογράφηκε στη Ρώμη 

στις 24 Ιουνίου 1995. 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε την προσχώρηση της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας στη σύμβαση αυτή με την απόφασή του με αριθμό 50.806 και ημερομηνία 

17 ∆εκεμβρίου 1999. 

 Η επιψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδίου από τη Βουλή απαιτείται για την κατά 

νόμο κύρωση της πιο πάνω σύμβασης, με βάση το άρθρο 169(2) του Συντάγματος της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Ειδικότερα, η σύμβαση αυτή στοχεύει στην προστασία της πολιτιστικής 

κληρονομιάς των συμβαλλόμενων κρατών και ρυθμίζει: 

1. Τον τρόπο με τον οποίο αντιμετωπίζονται οι απαιτήσεις διεθνούς χαρακτήρα για 

την ανάκτηση κλεμμένων πολιτιστικών αντικειμένων. 

2. Την επιστροφή πολιτιστικών αντικειμένων τα οποία έχουν παράνομα μετακινηθεί 

από το έδαφος συμβαλλόμενου κράτους κατά παράβαση της νομοθεσίας του που 

αφορά την εξαγωγή τέτοιων αντικειμένων. 

 Όπως επισημαίνεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το πιο πάνω 

νομοσχέδιο, το περιεχόμενο της σύμβασης συνιστά συγκερασμό θέσεων, με βάση τον 

ελάχιστο κοινό παρονομαστή των θέσεων των κρατών τα οποία κατά καιρούς 

εισήγαγαν αντικείμενα ή διεξήγαγαν εμπόριο τέτοιων αντικειμένων και των θέσεων των 

χωρών προέλευσης των αντικειμένων αυτών.  Παρά το γεγονός ότι η σύμβαση, 

θεωρούμενη από την πλευρά του κράτους που επιζητεί προστασία, παρουσιάζει 
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κάποιες αδυναμίες και ατέλειες, εντούτοις δεν παύει να αποτελεί ένα ακόμα όπλο για τα 

κράτη και τους λαούς των οποίων η πολιτιστική κληρονομιά υφίσταται τις επιπτώσεις 

των ενεργειών των κλεπτών και κλεπταποδόχων πολιτιστικών αγαθών. 

 Επιπρόσθετα, σύμφωνα με όσα κατέθεσαν ενώπιον της επιτροπής οι εκπρόσωποι 

του Υπουργείου Εξωτερικών, η προσχώρηση της Κύπρου στη σύμβαση αυτή 

αποφασίστηκε με σκοπό να ενισχυθεί το νομικό της οπλοστάσιο στην προσπάθειά της 

για ανάσχεση της καταστροφής, της σύλησης και της εκποίησης σε ξένες αγορές 

κλεμμένων πολιτιστικών αγαθών που προέρχονται κυρίως από την κατεχόμενη Κύπρο. 

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου τις δύο επιτροπές απασχόλησαν 

ιδιαίτερα ορισμένες πρόνοιες της σύμβασης που θέτουν χρονικούς περιορισμούς σε 

σχέση με την απαίτηση συμβαλλόμενου κράτους για την ανάκτηση πολιτιστικού 

αγαθού.  Συγκεκριμένα, υπήρξε ο προβληματισμός κατά πόσο θα είναι δυνατή η 

έγκαιρη και αποτελεσματική διεκδίκηση κλαπέντων αντικειμένων της πολιτιστικής μας 

κληρονομιάς μέσα στις προθεσμίες που η εν λόγω σύμβαση θέτει κατά περίπτωση, 

δεδομένου ότι δεν υπάρχει μέχρι σήμερα πλήρες αρχείο στο οποίο να έχει καταγραφεί 

το σύνολο της πολιτιστικής μας κληρονομιάς αλλά ούτε και κατάλογος με το σύνολο των 

κλαπέντων αντικειμένων. 

 Αναφορικά με τα πιο πάνω, από την πλευρά του Υπουργείου Εξωτερικών 

υποστηρίχθηκε ότι: 

1. Η σύμβαση τίθεται σε ισχύ έξι μήνες μετά την προσχώρηση ή την επικύρωσή της 

από το συμβαλλόμενο κράτος.  Συνεπώς, και η Κύπρος θα έχει στη διάθεσή της 

περίοδο έξι μηνών, ώστε να προετοιμαστεί για την εφαρμογή της. 

2. Έχει ήδη αποφασιστεί και προωθείται η σύσταση μόνιμου μηχανισμού 

προστασίας της πολιτιστικής κληρονομιάς, ο οποίος θα λειτουργεί ως πυρήνας 

δικτύου με κύριο στόχο και αρμοδιότητα το συντονισμό των ενεργειών των 
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αρμόδιων φορέων. 

3. Στα πλαίσια της προώθησης του μηχανισμού αυτού, το Υπουργείο Εξωτερικών σε 

συνεργασία με το Πανεπιστήμιο Κύπρου προωθεί ήδη σύστημα καταγραφής 

αντικειμένων πολιτιστικής κληρονομιάς, το οποίο βρίσκεται σε προχωρημένο 

στάδιο. 

 Οι εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 

επισήμαναν ότι οι διατάξεις της σύμβασης με τις οποίες τίθενται χρονικοί περιορισμοί θα 

εφαρμόζονται μόνο όσον αφορά πολιτιστικά αντικείμενα που έχουν παράνομα κλαπεί ή 

εξαχθεί μετά την έναρξη της ισχύος της σύμβασης τόσο στο αιτούν κράτος όσο και στο 

κράτος προς το οποίο απευθύνεται το αίτημα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, υπό το φως όλων των πιο πάνω και 

λαμβάνοντας υπόψη ότι η καταστροφή και η σύληση της πολιτιστικής κληρονομιάς μας 

συνεχίζονται, καθώς και ότι οι προσπάθειες για ανάσχεση της καταστροφής αυτής 

πρέπει να ενισχυθούν, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου, γι’  αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για 

την κατά νόμο κύρωση της σύμβασης στην οποία αναφέρεται, αφού τροποποιηθεί ο 

τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της Σύμβασης περί Κλαπέντων ή 

Παρανόμως Εξαχθέντων Πολιτιστικών Αντικειμένων του ∆ιεθνούς Ινστιτούτου για την 

Ενοποίηση του ∆ιεθνούς Ιδιωτικού ∆ικαίου (Κυρωτικός) Νόμος του 2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η σύμβαση είχε παρουσιαστεί παλαιότερα ενώπιον της επιτροπής Παιδείας της 
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Βουλής δύο τουλάχιστον φορές και δύο φορές είχε κριθεί ότι η Βουλή θα έπρεπε να 

αναβάλει την ψήφιση ή τη συζήτηση, σε επίπεδο ολομέλειας, του θέματος.  

Παρεπέμπετο ουσιαστικά στις καλένδες για το λόγο ότι περιείχε πρόνοιες οι οποίες δεν 

είναι τόσο ευχάριστες, εάν υιοθετηθούν από τη δική μας πλευρά. 

 Η σύμβαση πρέπει να δεχθούμε, κύριε Πρόεδρε, ότι πράγματι αποτελεί ενίσχυση 

του νομικού οπλοστασίου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για τον επαναπατρισμό ή για τον 

περιορισμό, εάν θέλετε, της παράνομης εξαγωγής οποιωνδήποτε αρχαιοτήτων 

οποιασδήποτε μορφής, είτε εκκλησιαστικής είτε αρχαιολογικής.  Εισάγει μέτρα και 

διαδικασίες οι οποίες διευκολύνουν τη διεκδίκηση από την άποψη ότι θέτει 

διαδικαστικούς κανόνες, βάσει των οποίων μπορούμε να αποταθούμε σε ένα ξένο 

κράτος, για να διεκδικήσουμε τις αρχαιότητές μας. 

 Η σύμβαση, όμως, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι ευχάριστη στο εξής σημείο:  Περιέχει 

πρόνοια ότι εντός τριών ετών από την ημέρα που κάποιος κλέβει ένα πολιτιστικό 

αντικείμενο αυτό γίνεται δικό του, εάν η Κυπριακή ∆ημοκρατία γνωρίζει τον κλέφτη και 

γνωρίζει και το μέρος όπου υπάρχει το αντικείμενο.  Εν ολίγοις, κλέβω ένα αντικείμενο,  

σε τρία χρόνια γίνεται δικό μου, νομιμοποιούμαι στην κατοχή του και ως εκ τούτου 

μπορώ πλέον να το διαθέσω ελεύθερα στην αγορά. 

 Κύριε Πρόεδρε, καμία χώρα σήμερα δεν έχει το πρόβλημα το οποίο έχουμε εμείς 

σαν Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει από το 1974 αντιμετωπίσει 

λεηλασία, πραγματική λεηλασία και ξεγύμνωμα των αρχαιοτήτων της.  Υπολογίζουμε ότι 

υπάρχουν σήμερα δέκα χιλιάδες εικόνες οι οποίες έχουν καταστραφεί ή εξαχθεί 

παράνομα στο εξωτερικό.  Υπάρχει αριθμός αρχαιοτήτων ο οποίος δεν μπορεί να 

καθοριστεί, γιατί γνωρίζουμε ότι από το 1974 και εντεύθεν δεν μπορούμε να ασκήσουμε 

έλεγχο στην κατεχόμενη περιοχή, ούτως ώστε να γνωρίζουμε ποιες αρχαιότητες έχουν 

εξαχθεί. 
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 Γνωρίζουμε, όμως, παράλληλα, κύριε Πρόεδρε, ότι καθημερινά από το 1974 μέχρι 

σήμερα διεξάγονται παράνομες έρευνες και ανασκαφές στα κατεχόμενα από διάφορα 

πανεπιστήμια.  Όλοι αυτοί εξάγουν τις αρχαιότητές μας, και μάλιστα με τη συγκατάθεση, 

με τη βοήθεια των κατοχικών αρχών.  Είναι γνωστές οι περιπτώσεις σε όλους μας, 

κύριε Πρόεδρε, της ανεύρεσης των εικόνων του Φρουρίου της Κερύνειας στο 

αεροδρόμιο της Άγκυρας και στο παράνομο αεροδρόμιο της Τύμπου.  Αυτά τα φορτία 

συνοδεύονταν με έγγραφα του κατοχικού καθεστώτος.  Είναι γνωστή και από όλους 

παραδεκτή η βοήθεια την οποία παρείχε το κατοχικό καθεστώς στους αρχαιοκάπηλους.  

Επίσης είναι γνωστή η περίπτωση του ψευδοδημάρχου της Μόρφου, ο οποίος είχε 

δικαστεί για παράνομη εξαγωγή αρχαιοτήτων και είχε αθωωθεί, γιατί θεωρήθηκε ότι 

ήταν εξουσιοδοτημένος αντιπρόσωπος του ψευδοκράτους για να πουλεί -ήταν 

authorized dealer, είχε ισχυριστεί- και το ψευδοδικαστήριο είχε αποδεχτεί τον ισχυρισμό 

του ότι ήταν εξουσιοδοτημένος αντιπρόσωπος και ως εκ τούτου μπορούσε να πουλεί 

στο εξωτερικό τις αρχαιότητές μας. 

 ∆ε μου διαφεύγει όμως, κύριε Πρόεδρε, το γεγονός ότι το 2002 είχαμε ψηφίσει 

χειρότερη, ίσως, νομοθεσία, η οποία όμως περιορίζεται στα κλοπιμαία τα οποία 

διακινούνται μεταξύ των χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή των υπό ένταξη.  

Βάσει αυτής της νομοθεσίας, την οποία είχαμε ψηφίσει τότε, εντός τριάντα χρόνων 

υπάρχει παραγραφή του δικαιώματος να διεκδικήσουμε, αλλά παράνομα αντικείμενα, τα 

οποία έχουν εξαχθεί σε χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, Γερμανία ή Ολλανδία, κατά 

κύριο λόγο, που γνωρίζουμε όλοι ότι είναι οι αποδέκτες μεγάλου μέρους των 

αρχαιοτήτων μας.  Σήμερα καλούμεθα να επικυρώσουμε αυτή τη σύμβαση, η οποία 

μιλά για τρία χρόνια, αν γνωρίζουμε τον κλέφτη, ότι παραγράφεται το δικαίωμά μας, ή 

σε πενήντα σε κάθε περίπτωση.  Συγκρινόμενη με αυτό το οποίο είχαμε ψηφίσει προ 

ολίγων μηνών, θα έλεγα ότι αυτή είναι ολίγον τι βελτιωμένη.  
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 ∆ε μου διαφεύγει όμως, επίσης, κύριε Πρόεδρε, το γεγονός ότι είχαμε μέχρι 

στιγμής οπλοστάσιο στα χέρια μας ως Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Είχαμε τη Σύμβαση της 

Χάγης, η οποία μιλά για τα παρανόμως εξαχθέντα πολιτιστικά αντικείμενα εν καιρώ 

πολέμου, και είχαμε και τη Σύμβαση της ΟΥΝΕΣΚΟ, η οποία ασχολείται με την 

παράνομη εξαγωγή αρχαιοτήτων εν καιρώ ειρήνης.  ∆εν τα χρησιμοποιήσαμε ποτέ 

αυτά τα όπλα.  Η μόνη δίκη η οποία έγινε και γνωρίζουμε ότι είχε γίνει στο εξωτερικό για 

τις αρχαιότητες...  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ... 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Θα περιορίσω το λόγο μου, κύριε Κατσουρίδη.  

 ...αφορούσε τη γνωστή υπόθεση της Ιντιανάπολης με την Γκόλπερ κ.λπ.  Το 

κυπριακό κράτος δεν έχει εγείρει ποτέ νομική διαδικασία στο εξωτερικό για διεκδίκηση 

αρχαιοτήτων από το 1974 μέχρι σήμερα, παρ’ όλον ότι είχαμε το νομικό οπλοστάσιο.  

Και αυτό αποτελεί μια τρομακτική παράλειψη, αν αυτή τη στιγμή δεχθούμε ότι η 

Ευρώπη έχει κατακλυσθεί πραγματικά από αρχαιότητες δικές μας. 

 Καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να αναφέρω ότι θα τηρήσω αποχή από την 

ψηφοφορία για το νομοσχέδιο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε ∆ημητρίου. 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν επρόκειτο να συγγράψουμε εμείς μια νομοθεσία 

η οποία να εχρειάζετο να καλύπτει και όλες τις περιπτώσεις στις οποίες έχει αναφερθεί 

ο συνάδελφος, οπωσδήποτε δε θα ήταν αυτή η διεθνής σύμβαση την οποία έχουμε 
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ενώπιόν μας.  Να σας πω όμως κάτι, ότι είναι χρόνια που συζητείται στην Ευρώπη και 

ιδιαίτερα στο Συμβούλιο της Ευρώπης το θέμα των κλοπιμαίων πολιτιστικών 

αντικειμένων και όλων των άλλων που αναφέρονται στη σύμβαση.  Εκεί συμμετέχουν 

και χώρες που κατέχουν και χώρες που στερούνται πολιτιστικών αγαθών.  Και η 

σύμβαση αυτή είναι ένας συμβιβασμός αυτών των δύο τάσεων.  Πρέπει να αναφέρω ότι 

έχουμε συμβάλει, ως Κύπρος, σε μεγάλο βαθμό στη βελτίωση κάποιων προνοιών της 

σύμβασης που έχετε σήμερα ενώπιόν σας και να εκφράσω και έπαινο προς το 

συνάδελφο Τάκη Χατζηδημητρίου, ο οποίος, την εποχή που άρχισε να συζητείται στο 

Συμβούλιο της Ευρώπης αυτή η σύμβαση, είχε δώσει πολλές μάχες ως μέλος της 

Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου 

της Ευρώπης.  

 Καταλήγω με το να πω ότι, ναι, δεν είναι εκείνο που θα θέλαμε, όμως είναι ένα 

βήμα παραπέρα από τα όσα έχει κάμει η διεθνής κοινότητα για αντιμετώπιση αυτού του 

προβλήματος.  Και δεν μπορούμε να μην ψηφίσουμε κάτι -και να στερηθούμε και των 

έστω ολίγων, καθ’ ημάς, αγαθών που παίρνουμε- εξαιτίας του ότι δεν μπορούμε να 

πάρουμε όλα εκείνα τα αγαθά εν σχέσει με το αντικείμενο της σύμβασης που θα 

θέλαμε.  Γι’  αυτό νομίζω ότι με την ψήφιση από τη Βουλή αυτής της σύμβασης δεν 

εξυπακούεται καθ’ οιονδήποτε τρόπο ότι εκφράζεται η άποψη ότι παραγράφονται τα 

δικαιώματα του κράτους για τις κλοπές που έχουν γίνει των αγαθών που κυκλοφορούν 

και στην Ευρώπη και αλλού -υπάρχουν και άλλες συμβάσεις τις οποίες μπορεί να 

χρησιμοποιήσουμε- αλλά ότι απλώς βελτιώνουμε την κατάσταση της αξίωσης και της 

αποκατάστασης αυτών των αντικειμένων, τα οποία με άλλους τρόπους δεν μπορούμε 

να έχουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πριν δώσω το λόγο, θα ήθελα να ρωτήσω αν έχει εξεταστεί η νομική πτυχή της 
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δικής μας περίπτωσης, που είναι ιδιάζουσα.  ∆εν είναι αυτά που ισχύουν στην Ευρώπη.  

Πρόκειται για κατοχή και πρόκειται για καταστάσεις πολύ διαφορετικές.  Αν δεν έχει 

εξεταστεί αυτό το θέμα -δεν ξέρω- θα έπρεπε να είχε εξεταστεί, κατά πόσο θα 

μπορούσαμε να ζητήσουμε ειδικές περιπτώσεις εδώ για αντικείμενα τα οποία 

εκλάπησαν προ αιώνων και αυτή τη στιγμή υφίσταται, τρόπον τινά, μια διεκδίκηση.  

Απλώς ρωτώ, για να μπορεί η Βουλή να συζητήσει. 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Πληροφοριακά, με την άδειά σας, δεν παραγράφει το δικαίωμα του κράτους να 

διεκδικήσει οποιαδήποτε αντικείμενα έχουμε στο εξωτερικό.  Αυτό υπάρχει.  Άλλο θέμα, 

αν είναι δυνατό με βάση τις ισχύουσες μέχρι σήμερα συμβάσεις.  Όμως για τους 

σκοπούς που αναφέρατε, κύριε Πρόεδρε, έχω να πω ότι, ναι, όταν συζητείτο αυτή η 

σύμβαση στο Συμβούλιο της Ευρώπης, ο κ. Χατζηδημητρίου, ειδικά και κατ’ 

επανάληψη, είχε αναφερθεί στη δική μας περίπτωση, αλλά αντιλαμβάνεστε ότι, όταν 

νομοθετεί η διεθνής κοινότητα, δε νομοθετεί με βάση μια ειδικά περίπτωση 

οποιουδήποτε κράτους.  Και, επαναλαμβάνω, ήταν αποτέλεσμα συμβιβασμού.  Και η 

Ελλάδα είχε τις ενστάσεις της μέχρι τελευταία, αλλά δεν μπόρεσε να επιφέρει 

οποιεσδήποτε αλλαγές που θα ήθελε, ώστε να καλύψει και όλα εκείνα τα κλαπέντα που 

βρίσκονται στα διάφορα μουσεία των διάφορων χωρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Τάκης Χατζηγεωργίου, μετά ο κ. ∆ώρος Χριστοδουλίδης και μετά ο κ. 

Κληρίδης. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΊΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι η έκφραση της έγνοιας από τους αντιπροσώπους 

αυτής της πολιτείας για την κληρονομιά μας, η οποία έχει διαχυθεί κυριολεκτικά στο 

εξωτερικό, είναι κάτι που ο καθένας πρέπει να σέβεται και, στο βαθμό που το έχει κάμει 
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και ο συνάδελφος κ. Ταραμουντάς, ασφαλώς πρέπει να τιμάται.  Να θυμίσω μάλιστα, ας 

μου επιτραπεί, χωρίς να πλατειάσω καθόλου, να αναφερθώ μόνο επιγραμματικά στην 

περίφημη συλλογή “Τσιεσνόλα”.  Τριάντα χιλιάδες αντικείμενα, τα οποία εκλάπησαν 

από το συγκεκριμένο κύριο, βρίσκονται στο μητροπολιτικό μουσείο της Νέας Υόρκης.  

Και μάλιστα τα εγκαίνια έγιναν από τον τέως Πρόεδρο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.   

 Ανεξάρτητα από αυτό -και θα αναφερθώ στη σύμβαση- η σύμβαση μιλά για το 

μέλλον.  Άρα νομίζω ότι υπάρχει μια σύγχυση στην ανάλυση του πράγματος «μα τι θα 

γίνει με το τι μας έκλεψαν πριν;».  ∆εν αφορά αυτή η σύμβαση το τι έχει ήδη φύγει από 

την Κύπρο.  Μιλά για το σημείο από αυτή τη στιγμή και πέρα.  Άρα, αν αύριο κλέψουν 

κάτι από την Κυπριακή ∆ημοκρατία και, ενώ γνωρίζουμε εμείς ποιος το έκλεψε, δεν του 

κάμουμε αγωγή για τρία χρόνια, ε, λυπούμαι για το είντα κράτος έχουμε!  Θα του 

κάμουμε!  Θεωρώ ότι έχει λογική αυτό το πράγμα.  ∆εν μπορεί να ξέρω ότι μου έκλεψες 

κάτι και επί τρία χρόνια να μη σου κάμνω αγωγή.  Αυτό είναι που κατοχυρώνει.  Άρα με 

αυτά τα δυο στοιχεία, ότι τα τρία χρόνια ενέχουν μέσα αυτό το στοιχείο που μας 

καλύπτει και ότι η σύμβαση αφορά το μέλλον, νομίζω ότι πρόκειται για μια σύμβαση 

που μπορεί να μην είναι τέλεια, όπως έχει πει ο κ. Παναγιώτης ∆ημητρίου, αλλά υπό τις 

περιστάσεις δίδει, πραγματικά, σημαντικά όπλα που δεν είχαμε πριν.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. ∆ώρος Χριστοδουλίδης. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, να κάνω μια αναφορά και προέκταση σε κάτι 

που ελέχθη από τον κ. Παναγιώτη ∆ημητρίου, ότι έγινε ένας συμβιβασμός μεταξύ των 

μεγάλων χωρών που έχουν λεηλατήσει θησαυρούς πολιτιστικούς των διάφορων 

μικρότερων χωρών και αυτών οι οποίοι έχουν υποστεί αυτή τη λεηλασία.  Είναι 

πράγματι έτσι, αλλά υπάρχει μια προέκταση, στην οποία με λύπη μου βλέπω ότι εμείς 
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ίσως να μην είχαμε δώσει την απαραίτητη σημασία.   

 ∆ιαφωνώ με το συνάδελφο το Χατζηγεωργίου ότι η σύμβαση αφορά το σημείο 

από τούδε και στο εξής, διότι η λεηλασία η πολιτιστική η δική μας δεν έγινε μόνο από  το 

’74 και εντεύθεν, έγινε και παλαιότερα.  Και η Ελλάδα έχει υποστεί λεηλασία 

αρχαιολογική και πολιτιστική από αμνημόνευτους χώρους.  Εκεί που ήθελαν αυτοί οι 

μεγάλοι υποχρέωσαν τις μικρότερες και τις νεότερες χώρες που έχουν αιτηθεί ένταξη 

όχι μόνο στην Ευρωπαϊκή Ένωση αλλά και σ’ αυτό το Συμβούλιο της Ευρώπης, και 

αναφέρομαι στις πρώην ανατολικές χώρες.  Επειδή είχε γίνει λεηλασία, κατ’ ισχυρισμόν, 

πολιτιστικής κληρονομιάς και των μικρότερων χωρών από τους μεγάλους, αλλά και των 

Γερμανών -επί παραδείγματι, κάμνω συγκεκριμένη αναφορά, διότι συζητείτο- οι οποίοι 

ισχυρίζονται ότι η πολιτιστική κληρονομιά τους είχε κλαπεί, ληστευθεί από τους 

απελευθερωτικούς στρατούς κατά το Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο και έχουν πετύχει από τις 

βαλτικές σημερινές χώρες της πρώην Σοβιετικής Ένωσης την επαναφορά των 

θησαυρών του Τρίτου Ράιχ, που ήταν αποτέλεσμα κλοπών από τις χώρες που είχε 

κατακτήσει, ως περιουσίας πλέον της Γερμανίας.  Και αναφέρεται ως υποχρέωση των 

μικρότερων τούτων χωρών, για να ενταχθούν στο Συμβούλιο της Ευρώπης, η απόδοση 

αυτών των θησαυρών, ενώ, αναφορικά με την καταλήστευση της ίδιας της Σοβιετικής 

τότε Ένωσης και της Ρωσίας, της πολιτιστικής της κληρονομιάς, από τη ναζιστική 

Γερμανία, υποχρεώνουν τους Ρώσους να δώσουν τα άλλα.   

 Επομένως, για την πατρίδα μας αποτελούν μειονέκτημα, ορθότατα, τα τρία χρόνια 

του περιορισμού, διότι μπορεί να κλάπηκαν και να μην ξέραμε από ποιους 

συγκεκριμένα είχαν ληστευθεί, συγκεκριμένα ονόματα, αλλά είναι μια πραγματικότητα.  

Και κατ’ εμένα είναι ακόμη μια προσπάθεια εφαρμογής των δύο μέτρων και των δύο 

σταθμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ο κ. Κληρίδης, μετά ο κ. Βαρνάβα και μετά ο κ. Περδίκης. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το ερώτημα το οποίο θα έπρεπε να θέσουμε στους εαυτούς μας 

είναι:  Αν δεν την επικυρώσουμε ως κοινοβούλιο αυτή τη σύμβαση, θα είμαστε σε 

καλύτερη ή σε χειρότερη θέση;  Εφόσον οι θέσεις και των νομικών και της Νομικής 

Υπηρεσίας είναι ότι θα είμαστε σε καλύτερη θέση, διότι ενισχύεται, όπως έχει λεχθεί, το 

νομικό μας οπλοστάσιο, τότε δε βλέπω το λόγο να μην την επικυρώσουμε, με το 

επιχείρημα ότι εφεξής -δεν έχει αναδρομική ισχύ η σύμβαση, δεν καλύπτει, δηλαδή, 

κλαπέντα πολιτιστικά αντικείμενα πριν την επικύρωσή της και από εμάς και από τη 

χώρα στην οποία βρίσκονται τα κλαπέντα- θα έχουμε την περίοδο τριών ετών, όπως 

ελέχθη, να τα διεκδικήσουμε.  Από τη στιγμή που έχουμε γνώση ότι από τούδε και στο 

εξής κλαπέντα, μελλοντικά, αντικείμενα βρίσκονται σε χώρα που έχει επικυρώσει τη 

σύμβαση, τότε δικαιούμαστε, με το νομικό αυτό νομοθετικό πλαίσιο, να πάμε να τα 

διεκδικήσουμε πίσω.  ∆εν επηρεάζεται το τι έχει στο εξωτερικό τώρα, αυτή τη στιγμή, 

κλαπεί και μεταφερθεί σε μουσεία ή οπουδήποτε αλλού, αλλά μας παρέχει μια 

δυνατότητα εφεξής να ενεργήσουμε.  Και εναπόκειται στο κράτος να θεσπίσει τους 

απαραίτητους μηχανισμούς, να το πράξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Για μας θα υιοθετήσω όλες τις απόψεις του συνάδελφου του κ. Ταραμουντά όσον 

αφορά το προτεινόμενο νομοσχέδιο.  Όμως, θα ήθελα να πω το εξής:  Ότι παρ’ όλον 

του ότι αυτό το νομοσχέδιο καλύπτει από την ψήφισή του και μετά -δεν είναι 

αναδρομικό, δεν έχει αναδρομικότητα- αυτό σημαίνει ταυτόχρονα ότι στη δική μας την 
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περίπτωση, όπου υπάρχει και η έλλειψη του αρχείου πολιτιστικών αντικειμένων...  Και 

υπάρχει τέτοια περίπτωση, όπου αυτή τη στιγμή η Κυπριακή ∆ημοκρατία είναι σε 

αδύναμη θέση να διεκδικήσει κλαπέντα, γιατί καταρχάς δεν υπάρχει αυτό το αρχείο και 

υπάρχει και η πιθανότητα κάποιοι άλλοι να το διεκδικήσουν και εκεί είναι η εμπλοκή που 

θα υπάρξει. 

 Άρα, αυτό το οποίο θέλω να πω είναι ότι παρ’ όλον του ότι, σωστό, πρέπει να 

ψηφιστεί, όμως υπάρχει η αδυναμία του ότι είμαστε υπό κατοχή, δε γνωρίζουμε το τι 

αυτή τη στιγμή μπορεί να έχει κλαπεί στα κατεχόμενα και κανείς δε μας λέει ότι το 

κυπριακό πρόβλημα θα επιλυθεί στα επόμενα τρία χρόνια.  Αυτό δεν είναι βάσιμο.  Άρα, 

αν η κατοχή συνεχιστεί, αυτό σημαίνει ότι μπορεί να εξαχθούν αντικείμενα και, 

περνώντας τα τρία χρόνια, χωρίς να το ξέρουμε, να μην έχουμε μελλοντικά το δικαίωμα 

διεκδίκησης.  Εμείς θα το ψηφίσουμε φυσικά, αλλά αυτό το οποίο λέω είναι ότι είναι 

αναγκαία η σύσταση του αρχείου πολιτιστικών αντικειμένων, ούτως ώστε, με την 

ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου, να είμαστε σε θέση μελλοντικά να διεκδικήσουμε αυτά 

τα πράγματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, αν επιτρέπετε, επειδή θα είμαι σύντομος. 

 Έχουμε βεβαίως μπροστά μας μια διεθνή σύμβαση και όπως όλοι γνωρίζουμε, τα 

περιθώρια συζήτησής της ή αλλαγής της είναι ανύπαρκτα, θα έλεγε κανείς.  Όταν όμως 

ακριβώς έχουμε μπροστά μας τέτοιου είδους συμβάσεις -και δράττομαι της ευκαιρίας 

αυτής της παρέμβασης από τον ανάλογου χαρακτήρα λόγο του συναδέλφου του κ. 

Παναγιώτη ∆ημητρίου- πρέπει να είμαστε ειλικρινείς με τον εαυτό μας. 

 Η λέξη “συμβιβασμός” στο πολιτικό λεξικό σημαίνει καταπίεση των δικαιωμάτων 
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των μικρών από τους μεγάλους.  Θέλω να πω ότι ακόμα και να μην υπήρχαν οι 

ιδιάζουσες συνθήκες της τουρκικής εισβολής και της καταλήστευσης των κυπριακών 

αρχαιοτήτων ή ακόμα και ιστορικές συνθήκες, τις οποίες είχε την καλοσύνη να μας 

θυμίσει ο συνάδελφος κ. Χατζηγεωργίου, διότι πράγματι η καταλήστευση των 

αρχαιοτήτων της Κύπρου χρονολογείται από αιώνες, αυτή η συγκεκριμένη πρόνοια είναι 

κατάφωρη παραβίαση των δυνατοτήτων και των δικαιωμάτων των μικρών κρατών.  

Γιατί οπωσδήποτε μια μεγάλη χώρα, αν έχει την ατυχία να κλαπεί αρχαιότητα ή 

πολιτιστικός θησαυρός της, έχει τις δυνάμεις και τις δυνατότητες να μάθει και να 

διεκδικήσει μέσα σε τρία χρόνια αυτή της την ιδιοκτησία.  Όταν μιλάμε για μια μικρή και 

ασήμαντη Κύπρο, χωρίς να έχει το FBI που έχει η Αμερική, χωρίς να έχει το αρχείο, 

όπου αναφέρθηκε ο αγαπητός συνάδελφος, χωρίς να έχει εκείνες τις νομικές 

υπηρεσίες, ώστε να εξεύρει καταρχάς τον ένοχο και να διεκδικήσει τις αρχαιότητες, αυτή 

η πρόνοια είναι λαιμητόμος και δεν είναι τυχαία που μπήκε.   Μπήκε ακριβώς, για να 

εξασφαλιστούν τα δικαιώματα των μεγάλων έναντι των μικρών, όπως συμβαίνει πάντα 

σε όλες αυτές τις περίφημες συμβάσεις. 

 Κάτι τελευταίο, αγαπητοί συνάδελφοι, γιατί αυτή η διαδικασία που ζούμε σήμερα 

μοιάζει λίγο με εκείνο το συμβάν που έπαιζε η ορχήστρα στον “Τιτανικό”, καθώς 

βυθιζόταν το πλοίο.  ∆εν είναι άσχετη αυτή η συζήτηση που κάνουμε σήμερα και αυτή η 

εσπευσμένη κύρωση συμβάσεων με την επίλυση του Κυπριακού ή την προτεινόμενη 

επίλυση του Κυπριακού.  Και θέλω να θυμίσω σε αυτό το σημείο ότι οι αρχαιότητες, 

σύμφωνα με το σχέδιο Ανάν, δεν είναι εξουσία των περιφερειών ή των περιφερειακών 

κρατών ή των συνιστώντων κρατών.  Είναι εξουσίες του αίολου προς το παρόν -και 

ελπίζω όχι και στα επόμενα τρία χρόνια- κοινού κράτους.  Αυτό το αναφέρω μόνο ως 

τροφή για σκέψη. 

 Σας ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει κάποιος που θέλει να πρωτολογήσει, κύριε Ταραμουντά. 

 Η κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Ο δικός μου προβληματισμός είναι ακριβώς ταυτόσημος με αυτά που έχει 

αναφέρει και ο συνάδελφος Γιώργος Βαρνάβα, αλλά και ο κ. Ταραμουντάς.  ∆ιότι, ενώ η 

υπογραφή της παρούσας σύμβασης θα ενισχύσει το νομικό μας οπλοστάσιο για το 

μέλλον, ουσιαστικά δε λαμβάνεται καμιά πρόνοια για όση πολιτιστική σύληση έχει γίνει 

στο παρελθόν.  Και θα είναι ιδιαίτερα δύσκολο για μας, έστω και αν εφαρμόσουμε αυτή 

τη σύμβαση, αν τελούμε υπό κατοχή, να γνωρίζουμε ακριβώς για τα κλαπέντα 

αντικείμενα και για άλλο κομμάτι της πολιτιστικής κληρονομιάς που θα υφίσταται 

σύληση, για να μπορούμε έγκαιρα, στο τακτό χρονικό διάστημα των τριών χρόνων, να 

καταγγέλλουμε. 

 Σημειωτέον ότι μέχρι τις 29 Μαρτίου 2001 είχαν υπογράψει την παρούσα σύμβαση 

είκοσι δύο χώρες.  Η Ελλάδα και η Τουρκία δεν έχουν ακόμη υπογράψει την παρούσα 

σύμβαση.  Και αυτό μου δημιουργεί έναν εύλογο προβληματισμό, γιατί οι ίδιοι που 

έχουν κατά κόρον στο παρελθόν βιώσει σύληση πολιτιστικής κληρονομιάς δεν έχουν 

δείξει άμεσα αυτή τη διάθεση να προσυπογράψουν την παρούσα σύμβαση.  Και 

επιμένω και εγώ ότι πρέπει να γίνει το αρχείο για την πολιτιστική μας κληρονομιά, γιατί, 

για να μπορούμε να διεκδικούμε για τους κλεμμένους μας θησαυρούς, θα πρέπει να 

ολοκληρωθεί ένα μηχανογραφημένο αρχείο.  Γίνεται μια προσπάθεια από το 

Πανεπιστήμιο Κύπρου με το Υπουργείο Εξωτερικών.  Είναι, λέει, η έκθεση σε 

προχωρημένο στάδιο, αλλά εδώ και είκοσι εννέα χρόνια χάνουμε πολλούς θησαυρούς 

και το αρχείο δεν έχει ακόμα ολοκληρωθεί.  Άρα, είναι επάναγκες να γίνει αμέσως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ο κ. Ομήρου και ο κ. Συλλούρης. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Είναι φανερό ότι οι προβληματισμοί που αναπτύσσονται σήμερα είχαν αναπτυχθεί 

και σε προηγούμενη συνεδρία της ολομέλειας της Βουλής, γι’ αυτό και η παραπομπή 

ξανά στην επιτροπή Εξωτερικών και νομίζω και στην επιτροπή Παιδείας. φαίνεται έγινε 

κάθε προσπάθεια να υπάρξουν βελτιώσεις.  Βελτιώσεις δεν μπορούσαν να υπάρξουν, 

διευκρινίσεις να δοθούν περισσότερο. 

 Εκείνο το οποίο θα πρέπει να επισημάνουμε και το οποίο επισημάνθηκε από 

όλους είναι η ανάγκη να υπάρξει μια καταγραφή.  Βλέπω εδώ ότι στα πλαίσια της 

προώθησης του μηχανισμού αυτού -αναφέρει η έκθεση- το Υπουργείο Εξωτερικών σε 

συνεργασία με το Πανεπιστήμιο Κύπρου προωθεί, λέει, ήδη σύστημα καταγραφής 

αντικειμένων πολιτιστικής κληρονομιάς, το οποίο βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο.  

Εκείνο λοιπόν το οποίο θα μπορούσαμε εμείς σήμερα να πούμε -βεβαίως και με τη 

συνδρομή του Τμήματος Αρχαιοτήτων, δεν ξέρω γιατί δεν αναφέρεται το Τμήμα 

Αρχαιοτήτων εδώ, του Πανεπιστημίου Κύπρου και του Υπουργείου Εξωτερικών...- είναι 

η Βουλή να παρακολουθήσει αυτό το θέμα.  ∆ηλαδή, η αρμόδια επιτροπή, η επιτροπή 

Παιδείας, η επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων και η επιτροπή Προσφύγων-

Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων, να υπάρξει μια υποεπιτροπή, ενδεχομένως, 

η οποία να παρακολουθήσει πολύ στενά αυτό το θέμα, τουλάχιστον σε ό,τι αφορά την 

ολοκλήρωση αυτού του αρχείου, για να υπάρξουν και οι απαραίτητες διαδικασίες, όπως 

προβλέπονται από τη συνθήκη για τη διεκδίκηση των δικαιωμάτων της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας.  Αυτό βλέπω ρεαλιστικά να μπορεί να γίνει πλέον από εδώ και πέρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 
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∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δε θα μιλήσω επί της ουσίας.  Απλώς διαδικαστικά θα 

υπενθυμίσω ότι μιλούμε για σύμβαση και άρα δεν μπορούμε να αλλάξουμε ούτε μία 

λέξη.  Είτε θα ψηφίσουμε υπέρ είτε θα ψηφίσουμε κατά ή θα κρατήσουμε αποχή.  Θα 

παρακαλέσω -δε θέλω να σταματήσω κανέναν να μιλήσει- αλλά όσοι θα μιλήσουν, να 

παρακαλέσω να είναι σύντομοι.  Είναι θέμα που εξετάστηκε εν πάση περιπτώσει στην 

επιτροπή Εξωτερικών, ώστε...  Και ο καθένας μπορεί αν ψηφίσει ό,τι θέλει φυσικά.  

Αλλά δεν μπορούμε να αλλάξουμε τίποτα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρ’ όλο που δε συνηθίζω ποτέ μου, όταν προεδρεύω, να παρεμβαίνω, απλώς, 

ένα ερώτημα θα κάνω:  Αν υποθέσουμε ότι δεν υπογράφουμε αυτή τη σύμβαση, θα 

έχουμε συνέπειες;  Ισχύει η σύμβαση.  Μήπως θα έχουμε ίσως πιθανότητες...  ∆ιότι, το 

να κάνουμε αρχείο για τους πολιτιστικούς θησαυρούς στα κατεχόμενα, να μου επιτραπεί 

να πω ότι είναι ολίγον ερώτημα.  Το θέτω ενώπιόν σας. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αν μου επιτρέπετε, να το απαντήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Καταρχάς να πούμε ότι όλοι πρέπει να καταλαβαίνουμε ότι αυτή η σύμβαση, με 

όλα τα μειονεκτήματά της, βελτιώνει την υφιστάμενη κατάσταση.  Άρα όσοι μιλούν 

εναντίον ή θα κρατήσουν αποχή, αντιλαμβάνομαι τουλάχιστον εγώ -αν κάνω λάθος, να 

μου το πουν διαφορετικά- ότι μιλούν, για να κάνουν ένα σημείο πολύ σοβαρό, πολύ 

σημαντικό, ότι θα ήθελαν τα πράγματα να είναι καλύτερα. 

 ∆εύτερο, όσον αφορά τώρα το διαδικαστικό.  Η κυβέρνηση έχει συμφωνήσει σε 
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αυτή τη σύμβαση.  Όπως πάντα, διαδικαστικά, μπορούμε να την κυρώσουμε ή να την 

απορρίψουμε.  Αλλά νομίζω ότι απ’ όλη την εξέταση που κάναμε στην επιτροπή 

Εξωτερικών, εξ ου και η ομοφωνία, φαίνεται ότι πάμε για κύρωση αυτής της σύμβασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ταραμουντάς. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά, για να απαντήσω στο βαθμό που μου επιτρέπετε και 

μπορώ στην ερώτησή σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε, κύριε Πιττοκοπίτη. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Με όλο το σεβασμό προς το συνάδελφο, είχε μιλήσει στην αρχή και μάλιστα 

κατέληξε ότι θα απόσχει.  Ξαναρχίζουμε τη συζήτηση από την αρχή πάλι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Α, καλά!  ∆εν μπορώ να του αποσπάσω το δικαίωμα να εκφράσει απόψεις. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Ναι, αλλά, αντιλαμβάνεστε, ένα θέμα το οποίο έχει εξαντληθεί... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, αν θέλετε να βάλετε θέμα ότι εξαντλήθηκε η συζήτηση, καλώς.  

Είμαι υποχρεωμένος να το θέσω ενώπιον της ολομέλειας. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν τίθεται θέμα ότι δεν μπορεί να δευτερολογήσει ο συνάδελφος, 

πριν τελειώσουν οι πρωτολογίες, αυτό είναι αποδεκτό.  Αν τίθεται θέμα ότι τερματίστηκε 

η συζήτηση, αυτό είναι αποδεκτό.  Αν όχι, ο συνάδελφος έχει δικαίωμα να 

δευτερολογήσει. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτό είπα, κύριε συνάδελφε, ότι οι πρωτολογίες -δε βλέπω χέρι- εξαντλήθηκαν, γι’ 

αυτό δίνω το δικαίωμα στον κ. Ταραμουντά να δευτερολογήσει. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Είμαι βέβαιος, κύριε Πρόεδρε, ότι ως νομοθετικό σώμα τουλάχιστον πρέπει να 

γνωρίζουμε το νομοθετικό πλαίσιο το οποίο σήμερα διέπει και καλύπτει την παράνομη 

εξαγωγή πολιτιστικών αντικειμένων.  Είναι η Σύμβαση της Χάγης του 1954, κύριε 

Πρόεδρε, η οποία μιλά για παράνομη εξαγωγή πολιτιστικών αντικειμένων εν καιρώ 

πολέμου.  Αυτή η σύμβαση, όσον αφορά χώρες της Ευρώπης, ισχύει μέχρι και το 1993 

βάσει της υφιστάμενης σήμερα νομοθεσίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Άρα, για ό,τι 

έχει κλαπεί από το 1954 μέχρι και το 1993 -και κλάπηκε εν καιρώ πολέμου- ισχύει η 

Σύμβαση της Χάγης.  Από το 1993 και εντεύθεν ισχύει ο νόμος περί Επιστροφής 

Πολιτιστικών Αντικειμένων -όσον αφορά πάντα τις χώρες της Ευρώπης- ο νόμος τον 

οποίο είχαμε ψηφίσει το ∆εκέμβριο του 2002. 

 Όσον αφορά πολιτιστικά αντικείμενα τα οποία δεν κλάπηκαν εν καιρώ πολέμου, 

ισχύει η σύμβαση της ΟΥΝΕΣΚΟ από το 1964 μέχρι το 1993, πάλι για χώρες της 

Ευρώπης.  Από το 1993 και εντεύθεν ισχύει ο νόμος που ανέφερα προηγουμένως, περί 

Επιστροφής Πολιτιστικών Αγαθών του 2002.  Όσον αφορά όμως την παρούσα 

σύμβαση, κύριε Χατζηγεωργίου, πρέπει να στραφούμε στο 1995.  Ανεξάρτητα του αν 

επικυρώνουμε σήμερα τη σύμβαση, επειδή υπάρχουν χώρες που έχουν επικυρώσει τη 

σύμβαση από το 1995 -είναι η Σύμβαση της Ρώμης του 1995 αυτή- σημαίνει ότι η 

πενηντακονταετία ξεκινά από την ημέρα που επικύρωσαν αυτή.  Άρα, εδώ έχουμε ένα  

μικρό περιθώριο ίσως απόκλισης από την πενηντακονταετία.  Αυτό είναι το νομικό 

καθεστώς, κύριε Πρόεδρε.  ΄Ισχυε.  Ισχύει μέχρι και σήμερα, ανεξάρτητα του αν θα 
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κυρωθεί αυτή η σύμβαση ή όχι. 

 ∆ε θα μπω σε άλλα, κύριε Πρόεδρε.  Απλά όμως να μου επιτρέψετε να πω κάτι.  

∆ε θα τα πω τόσο εύηχα όπως τα είπε ο κ. Παναγιώτης ∆ημητρίου.  Θα πω ότι ο 

συγκερασμός είναι μεταξύ των θέσεων του κλέφτη και του κυρίου του αντικειμένου.  

Αυτή τη λογική είχαν υιοθετήσει, για να καταλήξουν σε αυτή τη σύμβαση, και όχι το 

εύηχο μεταξύ των συγκερασμών των πλούσιων ή των φτωχών κρατών κ.λπ.  Είναι ο 

συγκερασμός του δικαίου και του αδίκου στη μέση.  Και δυστυχώς βλέπουμε ότι η 

διεθνής κοινότητα, κύριε Πρόεδρε, φαίνεται να είναι ένα δόγμα και μια αρχή την οποία 

εισάγει τώρα τελευταία και χρησιμοποιεί κατά κόρον.  Να μοιράζω μεταξύ του κλέφτη 

και του κυρίου στη μέση πλέον είτε το αντικείμενο είτε το ίδιο το δίκαιο.  Και 

καταλήγουμε, όντως, στην εισηγητική έκθεση, κύριε Πρόεδρε, να υπάρχει αυτή η 

παρατήρηση.  Στην εισηγητική έκθεση, την οποία έχει υποβάλει η Κυπριακή ∆ημοκρατία 

ενώπιόν μας.  Ότι λήφθηκε υπόψη, λέει, ο συγκερασμός του κλέφτη -δεν τον αναφέρει 

ως κλέφτη- και του κυρίου.  Και καταλήξαμε ότι αυτή η σύμβαση είναι δίκαιη και εισάγει 

δίκαιες πρόνοιες για τη διεκδίκηση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.   Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Σύμβασης.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

 ∆ιαδικασία υποβολής αιτήματος.  Άρθρο 5. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ!  Να μπορούμε να ακούμε το γραμματέα. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 5; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννέα αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και 

εννέα αποχές. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης περί Κλαπέντων ή 

Παρανόμως Εξαχθέντων Πολιτιστικών Αντικειμένων του ∆ιεθνούς Ινστιτούτου για την 

Ενοποίηση του ∆ιεθνούς Ιδιωτικού ∆ικαίου (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννέα αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και η σύμβαση κυρώνεται με τριάντα επτά 

ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και εννέα αποχές. 

 Τώρα προχωρούμε στα θέματα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης.  Για τα 

θέματα 9 και 10, δηλαδή «Ο περί της Συμφωνίας της Μαδρίτης για τη ∆ιεθνή Εγγραφή 

Σημάτων (Κυρωτικός) Νόμος του 1997» και «Ο περί του Πρωτοκόλλου της Συμφωνίας 

της Μαδρίτης για τη ∆ιεθνή Εγγραφή Σημάτων (Κυρωτικός) Νόμος του 1997», υπάρχει 

κοινή έκθεση η οποία είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τα 

νομοσχέδια που τιτλοφορούνται «Ο περί της Συμφωνίας της Μαδρίτης για τη 

∆ιεθνή Εγγραφή Σημάτων (Κυρωτικός) Νόμος του 1997» και «Ο περί του 

Πρωτοκόλλου της Συμφωνίας της Μαδρίτης για τη ∆ιεθνή Εγγραφή Σημάτων 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1997»  

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Μάριος Ματσάκης 

 Μαρία Κυριακού Άριστος Χρυσοστόμου 
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 Ζαχαρίας Ζαχαρίου  

 Χρίστος Μαυροκορδάτος Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε τα υπό αναφορά 

νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 18 ∆εκεμβρίου 1997 

και στις 4 Μαρτίου 2003.  Στα πλαίσια της εξέτασης των εν λόγω νομοσχεδίων 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού και του Υπουργείου Εξωτερικών, καθώς επίσης 

εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, της ΕΒΙΚ και του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου. 

 Σκοπός του πρώτου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169.2 του 

συντάγματος κύρωση της Συμφωνίας της Μαδρίτης για τη ∆ιεθνή Εγγραφή Σημάτων, 

στην οποία η Κυπριακή ∆ημοκρατία αποφάσισε να προσχωρήσει με βάση τη με αρ. 

46.642 απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου της 29ης Σεπτεμβρίου 1997. 

 Σκοπός του δεύτερου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169.2 του 

συντάγματος κύρωση του πρωτοκόλλου της Συμφωνίας της Μαδρίτης για τη ∆ιεθνή 

Εγγραφή Σημάτων, στο οποίο η Κυπριακή ∆ημοκρατία αποφάσισε να προσχωρήσει με 

την ίδια πιο πάνω απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου της 29ης Σεπτεμβρίου 1997. 

 Με τη Συμφωνία της Μαδρίτης, που έγινε το 1891 και είναι ανοικτή για υπογραφή 

από τις χώρες μέλη της Σύμβασης των Παρισίων για την Προστασία της Βιομηχανικής 

Ιδιοκτησίας και στην οποία η Κύπρος είναι ήδη μέλος, παρέχεται η ευχέρεια εγγραφής 

εμπορικών σημάτων και σημάτων υπηρεσιών στο ∆ιεθνές Γραφείο Πνευματικής 

Ιδιοκτησίας που εδρεύει στη Γενεύη, οπότε η εγγραφή θα ισχύει σε όλα τα κράτη μέλη 

της σύμβασης αυτής.  Η Συμφωνία της Μαδρίτης έχει ήδη υπογραφεί από πενήντα τρεις 

χώρες. 

 Με το υπό επικύρωση πρωτόκολλο εισάγονται καινοτομίες στη Συμφωνία της 
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Μαδρίτης που αναφέρονται ειδικότερα στην παροχή διεθνούς προστασίας ως προς την 

εγγραφή εμπορικών σημάτων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε σοβαρά 

υπόψη τα οφέλη που αναμένεται να αποφέρει στην κυπριακή οικονομία η επικύρωση 

της πιο πάνω συμφωνίας και του πιο πάνω πρωτοκόλλου, ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφιση σε νόμους των υπό αναφορά νομοσχεδίων, αφού τροποποιηθούν οι 

τίτλοι τους, ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί της Συμφωνίας της Μαδρίτης για τη 

∆ιεθνή Εγγραφή Σημάτων (Κυρωτικός) Νόμος του 2003» και «Ο περί του Πρωτοκόλλου 

της Συμφωνίας της Μαδρίτης για τη ∆ιεθνή Εγγραφή Σημάτων (Κυρωτικός) Νόμος του 

2003» αντίστοιχα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Θα ήθελα να μιλήσω επί θέματος αρχής, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Τα δύο νομοσχέδια που έχουμε ενώπιόν μας, η Συμφωνία της Μαδρίτης και το 

Πρωτόκολλο της Μαδρίτης, κατατέθηκαν ενώπιον της Βουλής το 1997 και αφορούν τη 

διεθνή εγγραφή των εμπορικών σημάτων από τους Κύπριους εμπορευόμενους ή με 

αμφίδρομη προστασία και των ξένων εμπορικών σημάτων.   

 Το ’97 κατατέθηκαν αυτά τα νομοσχέδια λόγω του ότι θέλαμε να προστατεύσουμε 

το χαλλούμι στη διεθνή αγορά· και θα διευκολύνετο η εγγραφή του εθνικού μας 

προϊόντος εκείνη την εποχή μέσω της διεθνούς εγγραφής, μέσω της Μαδρίτης.  
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∆υστυχώς, δεν ψηφίστηκαν τότε, αλλά σήμερα που βρισκόμαστε προ των πυλών της 

Ευρώπης και μετά που έχουμε υπογράψει τη ∆ιεθνή Σύμβαση Εμπορίου, την 

παγκοσμιοποίηση, ωρίμασε ο χρόνος, για να ψηφίσουμε αυτές τις δύο συμβάσεις των 

Ηνωμένων Εθνών, οι οποίες θα διευκολύνουν τις εμπορικές συναλλαγές, θα 

διευκολύνουν τον Κύπριο εμπορευόμενο να εγγράφει τα εμπορικά του σήματα, τα 

σήματα των προϊόντων του.  Και θα μπορέσει να μπει στη διεθνή αγορά έχοντας 

προστατευμένα τα ονόματα των κυπριακών προϊόντων.   

 Είναι σημαντικό να προσέξουμε ότι οι συμβάσεις αυτές δεν καταργούν το μητρώο 

εμπορικών σημάτων της Κύπρου· θα λειτουργούν παράλληλα και μπορεί να 

κατατίθενται πρώτα στην Κύπρο τα εμπορικά σήματα των Κυπρίων επιχειρηματιών και 

να καθορίζουν τις χώρες του εξωτερικού στις οποίες θέλουν να προστατεύουν τα 

εμπορεύματά τους· κάπου εβδομήντα χώρες καλύπτονται με τις δύο αυτές συμβάσεις.  

Η προστασία είναι μεν αμφίδρομη -θα προστατεύονται και τα ξένα εμπορικά σήματα 

στην Κύπρο- αλλά εάν υπάρχει ένσταση από κυπριακό εμπορικό σήμα ήδη 

εγγεγραμμένο, τότε θα προστατεύεται στην κυπριακή επικράτεια μόνο το κυπριακό 

προϊόν.  Γι’ αυτό οι συμβάσεις αυτές είναι πάρα πολύ σημαντικές για το διεθνές 

εμπόριο, για την κυπριακή αγορά και για τους Κύπριους επιχειρηματίες, οι οποίοι αυτή 

τη στιγμή προσπαθούν να διευρύνουν την κυπριακή αγορά μπαίνοντας σε ξένες αγορές 

και προστατεύοντας το προϊόντα τους.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 9 νομοσχεδίου. 

 ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας της Μαδρίτης για τη 

∆ιεθνή Εγγραφή Σημάτων (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.   

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση του Πρωτοκόλλου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Πρωτοκόλλου της Συμφωνίας της 

Μαδρίτης για τη ∆ιεθνή Εγγραφή Σημάτων (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Να μου επιτραπεί να κάμω μία διαδικαστική εισήγηση στην ολομέλεια.  Όταν 

ψηφίζουμε υπέρ, κατά και αποχή, έχουμε μόνο αριθμούς.  Οι βουλευτές είναι επώνυμοι, 

γι’ αυτό η εισήγησή μου είναι να μπουν μπροστά στους βουλευτές τα κατάλληλα μέσα, 

για να φαίνεται ποιοι ψηφίζουν υπέρ, ποιοι ψηφίζουν εναντίον και ποιοι απέχουν, 

διαφορετικά ο ιστορικός του μέλλοντος δε θα ξέρει τι έγινε στη Βουλή. 

 Το επόμενο θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης Μεταξύ των Κρατών Μελών των 

Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων περί Απλοποίησης των ∆ιαδικασιών ∆ιεκδίκησης ∆ιατροφής 

και Άλλων Συναφών ∆ιατάξεων Σχετικά με την Εφαρμογή της (Κυρωτικός) Νόμος του 

2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Σύμβασης Μεταξύ των Κρατών Μελών 

των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων περί Απλοποίησης των ∆ιαδικασιών ∆ιεκδίκησης 

∆ιατροφής και Άλλων Συναφών ∆ιατάξεων Σχετικά με την Εφαρμογή της 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, αναπλ. πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σοφοκλής Φυττής Γιαννάκης Ομήρου 

 Ελένη Μαύρου Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε αυθημερόν το 
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πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρίαση της ολομέλειας 

και κηρύχθηκε επείγον. 

 Σκοπός του παρόντος νομοσχεδίου είναι η κύρωση της Σύμβασης Μεταξύ των 

Κρατών Μελών των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων περί Απλοποίησης των ∆ιαδικασιών 

∆ιεκδίκησης ∆ιατροφής, που έγινε στη Ρώμη στις 6 Νοεμβρίου του 1990. 

 Η κύρωση της εν λόγω σύμβασης γίνεται για σκοπούς συμμόρφωσης με 

δέσμευση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας προς την Ευρωπαϊκή Ένωση, στα πλαίσια των 

ενταξιακών διαπραγματεύσεων, αφού η εν λόγω σύμβαση αποτελεί δεσμευτικό 

κοινοτικό κεκτημένο.  Στόχος της σύμβασης είναι η απλοποίηση μεταξύ των κρατών 

μελών των ευρωπαϊκών κοινοτήτων των διαδικασιών που εξασφαλίζουν την αμοιβαία 

αναγνώριση και εκτέλεση αποφάσεων περί διατροφής. 

 Η πιο πάνω σύμβαση εφαρμόζεται σε οποιαδήποτε απόφαση για διατροφή που 

εμπίπτει στο πεδίο εφαρμογής της Σύμβασης των Βρυξελλών του 1968 για τη ∆ιεθνή 

∆ικαιοδοσία και την Εκτέλεση Αποφάσεων σε Αστικές και Εμπορικές Υποθέσεις. 

 Η επιψήφιση του νομοσχεδίου από τη Βουλή απαιτείται για την κατά νόμο κύρωση 

της σύμβασης με βάση το άρθρο 169.2 του συντάγματος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για  την κατά νόμο κύρωση της σύμβασης 

στην οποία αναφέρεται.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.   
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 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Σύμβασης.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή και γλώσσες.  Άρθρο 4. 

 ∆ιαδικαστικοί κανονισμοί.  Άρθρο 5. 

 Έναρξη ισχύος.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 6 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης Μεταξύ των Κρατών 

Μελών των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων περί Απλοποίησης των ∆ιαδικασιών ∆ιεκδίκησης 

∆ιατροφής και Άλλες Συναφείς ∆ιατάξεις Σχετικά με την Εφαρμογή της (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το επόμενο θέμα είναι «Ο περί του Πρωτοκόλλου Σχετικά με τα Προνόμια και τις 

Ασυλίες της Ευρωπόλ, των Μελών των Οργάνων της, των Αναπληρωτών ∆ιευθυντών 

και των Υπαλλήλων της (Κυρωτικός) Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί του Πρωτοκόλλου Σχετικά με τα Προνόμια 

και τις Ασυλίες της Ευρωπόλ, των Μελών των Οργάνων της, των Αναπληρωτών 

∆ιευθυντών και των Υπαλλήλων της (Κυρωτικός) Νόμος του 2003» 
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Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, αναπλ. πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σοφοκλής Φυττής Γιαννάκης Ομήρου 

 Ελένη Μαύρου Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε αυθημερόν το 

πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και 

κηρύχθηκε επείγον.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση του Πρωτοκόλλου Σχετικά με 

τα Προνόμια και τις Ασυλίες της Ευρωπόλ, των Μελών των Οργάνων της, των 

Αναπληρωτών ∆ιευθυντών και των Υπαλλήλων της.  

 Το υπό εξέταση πρωτόκολλο, που καταρτίστηκε βάσει του άρθρου Κ.3 της 

Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή Ένωση και του άρθρου 41, παράγραφος 3, της Σύμβασης 

Ευρωπόλ, παρέχει ορισμένα προνόμια και ασυλίες στα μέλη των οργάνων, στους 

αναπληρωτές διευθυντές και στους υπαλλήλους της Ευρωπόλ για την εκτέλεση των 

καθηκόντων τους. 

 Η επιψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου από τη Βουλή απαιτείται για την κατά 

νόμο κύρωση του πρωτοκόλλου, με βάση το άρθρο 169.2 του συντάγματος. 

 Επισημαίνεται ότι το νομοσχέδιο θα τεθεί σε ισχύ με απόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλίου η οποία θα δημοσιευτεί στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας.  

Σύμφωνα με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, η απόφαση αυτή θα ληφθεί μετά την έναρξη 

της ισχύος του περί της Σύμβασης για την Ίδρυση Ευρωπαϊκής Αστυνομικής Υπηρεσίας 

και του Πρωτοκόλλου Σχετικά με την Ερμηνεία της εν λόγω Σύμβασης από το 

∆ικαστήριο των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων με Προδικαστικές Αποφάσεις (Κυρωτικού) 
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Νόμου του 2002, ο οποίος θα τεθεί σε εφαρμογή με απόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλίου που θα ληφθεί το αργότερο ένα μήνα μετά την ημερομηνία προσχώρησης 

της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, παρά τις επιφυλάξεις που 

εξέφρασαν για τη φιλοσοφία του πρωτοκόλλου τα μέλη της βουλευτές των 

κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και ∆ημοκρατικού Κόμματος,  

τις οποίες και διατηρούν, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του πιο πάνω 

νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για  

την κατά νόμο κύρωση του πρωτοκόλλου στο οποίο αναφέρεται.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η έκθεση είναι ομόφωνη, έχετε δίκαιο, κύριε Πρόεδρε.  ∆ιαλαμβάνει βέβαια μία 

μικρή πρόνοια αναφορικά με έκφραση επιφύλαξης από μέρους συγκεκριμένων 

κοινοβουλευτικών ομάδων.  Θα ήθελα, με την άδειά σας -φαίνεται ότι είναι λάθος- να 

προστεθεί και το δικό μου όνομα αναφορικά με την επιφύλαξη.  Και με την άδειά σας να 

μιλήσω επί της αρχής. 

 Τίθεται ακόμη μία φορά, με αυτό το κυρωτικό νομοθέτημα που αφορά το υπό 

συζήτηση πρωτόκολλο, ένα κεφαλαιώδους σημασίας ζήτημα που έχει σχέση με 

πρόνοιες οι οποίες πιθανόν να ψηφίζονται στο σύνολο των νομοθετημάτων που 

αφορούν την εναρμόνιση και οι οποίες, αυτές καθαυτές εξεταζόμενες, ίσως να μη 

συμβαδίζουν απόλυτα με τις συνταγματικές μας πρόνοιες.  Βέβαια, θα πρέπει εδώ να 

υπενθυμίσω ότι υπάρχει μία πάγια πολιτική από μέρους της Νομικής Υπηρεσίας, η 
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οποία έχει εξαγγελθεί ενώπιον των αρμόδιων κοινοβουλευτικών επιτροπών, ενώπιον 

των οποίων μπαίνουν αυτά τα νομοθετήματα, και η οποία είναι χοντρικά η εξής:  Ότι, 

μετά το τέλος της εναρμόνισης, στο βαθμό που υπάρχει διάσταση στα νομοθετήματα 

αυτά, στο σύνολο των νομοθετημάτων ή απόκλισης από τις συνταγματικές πρόνοιες της 

δικής μας νομοθεσίας, τότε απλά θα γίνει συνταγματική αναδιάρθρωση, τροποποίηση 

δηλαδή με απλά λόγια, κατά τρόπο που το σύνταγμα να συμβαδίζει με την 

εναρμονισμένη νομοθεσία και αντιστρόφως.   

 Όμως, εδώ αρχίζουν τα προβλήματα.  Και αρχίζουν τα προβλήματα, κύριε 

Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί από τη στιγμή που υπάρχον πρόνοιες οι 

οποίες είναι αντισυνταγματικές, οι οποίες ανάγονται στο επίπεδο των θεμελιωδών 

ανθρώπινων δικαιωμάτων, διερωτώμαι τι είδους αναπροσαρμογή του συντάγματος θα 

γίνει στο τέλος όταν θα έρθει εκείνη η χρονική στιγμή, για να γίνει, από μέρους της 

Νομικής Υπηρεσίας.  Από τη στιγμή κατά την οποία αυτές καθαυτές οι συνταγματικές -οι 

πρόνοιες μάλλον, με συγχωρείτε- των συγκεκριμένων νομοθετημάτων πάσχουν κατά 

θεμελιώδη τρόπο και δεν υπάρχει καμία τεχνική ή συνταγματική θεραπεία, για να 

αποκτήσουν οποιαδήποτε ισχύ, με την έννοια του να μετατραπούν σε συνταγματικές. 

 Ακόμα, για να προλάβω κάποιους συνάδελφους των οποίων άκουσα τη γνώμη 

στην επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, ότι υπάρχει ο υπέρτατος Ευρωπαϊκός Χάρτης 

των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων που μπορεί να θεραπεύσει στο τέλος της ημέρας την 

οποιαδήποτε συνταγματική διάσταση που μπορεί να περιλαμβάνεται στις πρόνοιες των 

νομοθετημάτων αυτών σε σχέση με τις εθνικές νομοθεσίες -και διαφωνώ επ’ αυτού- θα 

πρέπει να πω το εξής:  Ότι ο Ευρωπαϊκός Χάρτης Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων 

διαλαμβάνει δικαιώματα διακηρυχτικά -και τα προσδιορίζει- των οποίων η προστασία 

όμως, μέχρι του σημείου που συζητούμε τώρα, στην παρούσα φάση της Ευρώπης, 

απονέμεται και αρμόζει στα εθνικά κράτη!  ∆εν υπάρχει κανένας μηχανισμός εξόν από 
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το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων που κρίνει συγκεκριμένες 

υποθέσεις, οι οποίες αφορούν παραβιάσεις δικαιωμάτων, που να αφήνεται να νοηθεί ή 

στην πράξη να θεωρείται ότι καταργήθηκαν τα εθνικά δικαστήρια των χωρών κρατών 

μελών.  Ένα μέγα μέρος της προστασίας των συνταγματικών δικαιωμάτων, που 

ταυτόχρονα είναι και ευρωπαϊκά δικαιώματα, εξακολουθεί να ανήκει και αρμόζει στα 

εθνικά κράτη.  Κατά συνέπεια, η επιχειρηματολογία ότι υπάρχει ο υπέρτατος 

Ευρωπαϊκός Χάρτης των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων δε με βρίσκει σύμφωνο. 

 Ας έρθουμε όμως στο νομοθέτημα, για να μιλούμε ουσιαστικά μετά από αυτή τη 

μικρή εισαγωγή.  Σύμφωνα με τα άρθρα αυτού του νομοθετήματος, το οποίο 

υπενθυμίζω και πάλι ότι πρόκειται περί πρωτοκόλλου το οποίο ακολούθησε κύρωση 

συγκεκριμένης συνθήκης, την οποία η κυπριακή Βουλή είχε ήδη περάσει με κυρωτικό 

νόμο... σαφώς διαλαμβάνει διατάξεις οι οποίες είναι αντισυνταγματικές.  Προτού τις 

αναφέρω, θα κάμω μίαν αναφορά μόνο σε ένα συγκεκριμένο άρθρο του πρωτοκόλλου, 

του άρθρου 14, όπου συγκεκριμένα αναφέρεται ότι δεν επιτρέπεται -με συγχωρείτε, του 

άρθρου 15- ότι το παρόν πρωτόκολλο χρήζει της αποδοχής των κρατών μελών, 

σύμφωνα με τους αντίστοιχους συνταγματικούς του κανόνες.  Αυτό τι σημαίνει;  Αυτό 

σημαίνει, στην πράξη, αυτό που έχω πει στη μικρή μου εισαγωγή.  Ότι, δηλαδή, παρά 

την ύπαρξη ευρωπαϊκών θεσμικών οργάνων, παρά την ύπαρξη ευρωπαϊκής 

νομοθεσίας που καλύπτει σε πολύ μεγάλο βαθμό αυτό το οποίο συζητάμε τώρα, ήρθε η 

διεθνής κοινότητα, η ευρωπαϊκή οντότητα με τα θεσμικά της όργανα και αναγνωρίζει 

ρητά ότι η υιοθέτηση αυτού του πρωτοκόλλου θα πρέπει να συμβαδίζει -όχι αυτονόητα- 

με συγκεκριμένη πρόνοια, η οποία είναι ρητή με τους συνταγματικούς κανόνες και θα το 

αποδεκτεί το συμβαλλόμενο μέρος στο βαθμό που είναι συμβατό με τις συνταγματικές 

του πρόνοιες.  Γιατί;  Γιατί απλούστατα, όπως έχω πει στην εισήγησή μου στην αρχή, 

ναι μεν διακηρυχτικά στον Ευρωπαϊκό Χάρτη των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων υπάρχουν 
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δικαιώματα, η καθημερινή τους προστασία όμως, πρωτοβάθμια, αν θέλετε, ή σε ένα 

εντελώς τελευταίο βαθμό δικαιοδοσίας, σε ένα εθνικό επίπεδο, αρμόζει και εξακολουθεί 

να ανήκει στα εθνικά δικαστήρια.  

 Κατά συνέπεια, εάν υπάρχουν αυτές οι αντισυνταγματικές διατάξεις, όπως στο 

άρθρο 2, όπου η ευρωπαϊκή αστυνομία απολαμβάνει δικαστικής ασυλίας όσον αφορά 

την ευθύνη την οποία έχει βάσει της σύμβασης λόγω παράνομης ή λανθασμένης 

επεξεργασίας δεδομένων, δηλαδή, εάν σε συγκεκριμένη περίπτωση προκληθεί 

οποιαδήποτε ζημιά ή παρανόμως, κατά παράβαση του νόμου περί Προσωπικών 

∆εδομένων -που ενδεχομένως είχαμε ψηφίσει- γίνεται οποιαδήποτε παραβίαση, η 

ευρωπαϊκή αστυνομία εξακολουθεί να είναι στο απυρόβλητο, αυτό νομίζω ότι είναι 

αντισυνταγματικό. 

 Με την ταπεινή νομική γνώση που διαθέτω, βάσει του άρθρου 8, οτιδήποτε γίνει 

από την ευρωπαϊκή αστυνομία στο πλαίσιο προφορικών ή εγγράφων δηλώσεων και 

πράξεων στις οποίες έχουν προβεί υπό την επίσημη ιδιότητά τους και κατά την 

εκτέλεση του καθήκοντός τους, έχουν δικαστική ασυλία και γι’ αυτό.  Όταν λέμε 

δικαστική ασυλία, εννοούμε απλά αυτό το οποίο είναι κατανοητό στον πολίτη ο οποίος 

δεν είναι δικηγόρος:  Ότι δεν μπορείς να πας ενώπιον οποιουδήποτε δικαστηρίου και να 

ζητήσεις να βρεις το δίκαιό σου ή να κάμεις παράπονο σε σχέση με τις παρεκβάσεις 

αυτές. 

 Βέβαια, υπάρχει εξαίρεση στο υπό συζήτηση πρωτόκολλο της ασυλίας η οποία 

δίδεται στην ευρωαστυνομία.  Μία εξαίρεση όμως, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι 

συνάδελφοι, η οποία έχω την αίσθηση πως δε διαφοροποιεί την κατάσταση, αλλά, 

αντίθετα, κάμνει ανθρώπους οι οποίοι -τουλάχιστον όπως θέλω να πιστεύω ότι είμαι 

εγώ, αλλά και πάρα πολλοί συνάδελφοι σε αυτή την αίθουσα- έχουν ιδιαίτερη 

ευαισθησία στο θέμα των ανθρώπινων δικαιωμάτων να νιώθουν εντονότερα ότι 
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πρόκειται περί ενός νομοθετήματος για το οποίο πρέπει να συζητήσουμε.  Γιατί στο 

άρθρο 12, στην παράγραφο 2, υπάρχει πρόνοια η οποία αναφέρεται στην άρση της 

ασυλίας κάτω από την προϋπόθεση ότι δεν παρακωλύεται η απονομή της δικαιοσύνης 

και ότι η άρση είναι δυνατή, νοουμένου ότι δε θίγονται τα συμφέροντα της 

ευρωαστυνομίας.  Μα, καλά, αυτές είναι προϋποθέσεις οι οποίες θα πρέπει να 

λαμβάνονται υπόψη, για να μπορέσει κάποιος να προχωρήσει βάσει του πρωτοκόλλου 

στην άρση της ασυλίας;  Είναι το αντίθετο!  Ανεξάρτητα από τον οποιοδήποτε 

επηρεασμό των συμφερόντων της ευρωαστυνομίας και ανεξάρτητα από την 

οποιαδήποτε παρακώλυση που προξενείται ή δεν προξενείται στην απονομή της 

δικαιοσύνης, εάν είναι ένα δικαίωμα αυτού ο οποίος εμπλέκεται και είχε έννομο 

συμφέρον, μπορεί να ζητήσει, κατά άρση της ασυλίας, να δοθούν τα στοιχεία τα οποία 

θέλει.   

 Κοντολογίς, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχω πρόθεση να 

κάμω νομική πραγματεία, στα πλαίσια αυτού του εξαιρετικά στενά περιορισμένου 

πλαισίου, τη συζήτηση ενός πρωτοκόλλου στο οποίο όλοι γνωρίζουμε ότι δεν 

μπορούμε να κάμουμε οποιαδήποτε επέμβαση, γιατί κοινοβουλευτικά έχει την ίδια ισχύ 

και έννοια που έχουν οι συνθήκες που θα πρέπει να ακυρωθούν.  Εξάλλου υπάρχει και 

ειδική πρόνοια ότι δεν μπορείς να εκφράσεις ούτε καν επιφύλαξη!  Εγώ, κύριε Πρόεδρε, 

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μετά λόγου γνώσεως, θα απόσχω από την ψηφοφορία 

αυτή.  ∆εν πρόκειται να ψηφίσω, είναι θέμα συνείδησης, είναι θέμα το οποίο ανάγεται 

στην προσωπική μου τουλάχιστον αντίληψη το πώς αντιλαμβάνομαι τα ανθρώπινα 

δικαιώματα, αλλά και το μηχανισμό από τα εθνικά, από τα ευρωπαϊκά θεσμικά όργανα, 

πώς μετακυλίεται ο μηχανισμός αυτός της προστασίας στα εθνικά όργανα.  Και νομίζω 

πως είναι από αυτές τις στιγμές που πρέπει στην περίπτωση αυτή να κρατήσω αυτή τη 

στάση. 
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 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κληρίδης. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι γεγονός ότι θα υπάρξουν συνταγματικά προβλήματα, τίθεται 

και θέμα ανθρωπίνων δικαιωμάτων… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, δεν ακούεται ο ομιλητής! 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Συμφωνώ μαζί με τον κ. Ερωτοκρίτου ότι όντως υπάρχει θέμα ανθρωπίνων 

δικαιωμάτων και ενδεχόμενα και παραβίασής τους, ανάλογα με τις πράξεις και/ή 

παραλείψεις της Europol.  Όμως, ασυλία γνωρίζουμε ότι στο εσωτερικό δίκαιο έχουν και 

κάποιοι άλλοι είτε είναι διπλωμάτες είτε εκπροσωπούν τη χώρα τους ως προσωπικό το 

οποίο τυγχάνει, με βάση διεθνείς συμβάσεις, κάποιας ασυλίας.  Το ίδιο και εδώ: η 

Europol, μέσα στο πλαίσιο της συνεργασίας μεταξύ των αστυνομικών αρχών, 

συμφωνήθηκε να έχει κάποιες ασυλίες. 

 Το ότι η Europol μπορεί να παραβεί κάποια ανθρώπινα δικαιώματα στην εκτέλεση 

των καθηκόντων της και να θίξει τα δικαιώματα κάποιου Κύπριου πολίτη είναι γεγονός.  

Απ’ εκεί και πέρα, όμως, θα πρέπει το ίδιο το κράτος να φροντίσει, στις περιπτώσεις 

όπου έχει ζημιωθεί ένας Κύπριος πολίτης λόγω ακριβώς αυτής της σύμβασης που το 

κράτος επιλέγει, μέσα στο πλαίσιο συνεργασίας, να θεσπίσει σαν νομοθεσία, να 

θεσπίσει μια παράλληλη νομοθεσία, ώστε να αποζημιώνεται αυτός ο πολίτης, εκεί που 

πραγματικά διαπιστώνεται ότι υπάρχει παραβίαση αλλά λόγω της ασυλίας δεν μπορεί 

να κινηθεί εναντίον της Europol ή του συγκεκριμένου ατόμου ο οποίος έχει διαπράξει 
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την παραβίαση.  Άρα αυτό εναπόκειται στο κράτος, εφόσον εμείς είμαστε 

υποχρεωμένοι, όπως ελέχθη, να το ψηφίσουμε -εκτός αν κάποιος δε θα το πράξει για 

λόγους συνείδησης για τους οποίους και εγώ θα απόσχω από την ψηφοφορία-, αλλά 

απ’  εκεί και πέρα καλώ το κράτος να θεσπίσει τους κατάλληλους μηχανισμούς, ούτως 

ώστε να υπάρχει η δυνατότητα αποζημίωσης για παραβίαση των ανθρωπίνων 

δικαιωμάτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Είναι από τις περιπτώσεις που σ’  αυτή την Κυπριακή ∆ημοκρατία με την ένταξη 

στην Ευρωπαϊκή Ένωση θα νιώσουμε ότι αρκετά τα οποία είχαμε και απολαμβάναμε 

παν να βιασθούν -σε εισαγωγικά ή χωρίς εισαγωγικά.  Και υπενθυμίζω στο σώμα ότι 

παρομοίας φύσεως απαίτηση από τις Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής, σε σχέση με τη 

δημιουργία και τη λειτουργία του ∆ιεθνούς Ποινικού ∆ικαστηρίου, τουλάχιστον μέχρι 

στιγμής απορρίπτεται από την τεράστια πλειοψηφία των χωρών της Ευρωπαϊκής 

Ενώσεως.  ∆ηλαδή, για να συσταθεί και να δώσει την έγκρισή της, η Αμερική απαίτησε 

και απαιτεί την εξαίρεση των στρατευμάτων της, των διπλωματών της, από 

οποιαδήποτε ευθύνη, σε περίπτωση που θα δρούσε. 

 Τα δικαιώματα της Europol έχουν επεκταθεί τα τελευταία χρόνια με αποφάσεις της 

Ευρωπαϊκής Ενώσεως και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και ειδικά υπενθυμίζω τη 

Συνθήκη του Σένγκεν, που κάποιες δυνάμεις έλεγαν ότι δε θα είναι μόνο για 

καταπολέμηση τρομοκρατών -που διαφέρει η έννοια του τρομοκράτη και η αποδοχή της 

έννοιας- αλλά και για πιθανή καταπολέμηση πολιτικο-ιδεολογικών αντιπάλων.  Με αυτή 

τη... 
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ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Είναι η τρομοκρατία που... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, όχι!  Μιλώ για το Σένγκεν, στην περίπτωση του οποίου χαιρετίστηκε από 

πολλούς η κατάργηση κάποιων περιορισμών, αλλά με ανάθεση στις ευρωπαϊκές 

αστυνομικές αρχές, συμπεριλαμβανομένης της Europol, της διατήρησης και 

δημιουργίας αρχείου από την κάθε χώρα μέλος αυτών που θεωρούν ως επικίνδυνους 

με ταξικά, πολιτικά και ιδεολογικά κριτήρια, πέραν όλων των άλλων. 

 Επομένως, πραγματικά σήμερα η κύρωση που θα γίνει και η υπογραφή της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας η οποία έχει ήδη τεθεί δεν αποκλείει αυτό το ενδεχόμενο, αύριο 

κάποιοι αξιωματούχοι της ευρωπαϊκής αστυνομίας για λόγους ανεξάρτητους από τη 

γνώση ή και τη θέληση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας να έρθουν εδώ και πιθανώς να 

παραβιάζουν ασύδοτα πλέον, διότι θα έχουν την ασυλία, και τα ανθρώπινα, και τα 

πολιτικά, πιθανώς και τα συνδικαλιστικά και άλλα κεκτημένα ανθρώπινα δικαιώματα.  

Το αναφέρω, για να έχουμε υπόψη μας ότι με την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση δυστυχώς 

πολλά τα οποία απολαμβάναμε και τα θεωρούσαμε δεδομένα αγαθά, θα τα 

εκχωρήσουμε χάριν αυτής της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Εγώ, αν δεν έχει κάνει τοποθέτηση η κοινοβουλευτική μου ομάδα, για λόγους 

αρχών θα καταψηφίσω αυτό το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Αντιλαμβάνομαι ότι αυτό το πράγμα εξετάστηκε πριν λίγο.  Εγώ διερωτούμαι ποια 

είναι η ανάγκη να περάσει σήμερα.  Κάποιος να μας εξηγήσει γιατί. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Από την πτέρυγα του ∆ΗΣΥ) 

 Να εξηγήσει η κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Και από την προηγούμενη κυβέρνηση, αγαπητοί συνάδελφοι, κληρονομήσαμε ένα 

σχέδιο, με βάση το οποίο έχουμε υποχρέωση νομοθετήματα, δέσμη νομοθετημάτων, 

περιλαμβανομένων αυτών που κρίθηκαν έκτακτα, να είναι έτοιμα να παρουσιαστούν για 

το ενδεχόμενο που σχετίζονται με τη λύση.  Ανεξαρτήτως, όμως... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 ∆εν αφορά μόνο τις τεχνικές επιτροπές.   

 Ανεξαρτήτως αυτού, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πούμε ότι όλα τα κράτη μέλη της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης -και το έχω επιβεβαιώσει και τώρα, όχι μόνο την ώρα της 

συνεδρίας- έχουν κυρώσει αυτή τη σύμβαση και άρα δεν έχουμε δυστυχώς την 

οποιαδήποτε επιλογή.  Χαίρομαι γιατί μπορούσαμε όλοι να συμμεριστούμε απόψεις και 

επιφυλάξεις, αλλά στην ουσία δεν προσθέτουμε τίποτε, εφόσον είμαστε υπόχρεοι να 

κυρώσουμε αυτή τη σύμβαση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 
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∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Νομίζω ότι δεν πρέπει να μπούμε στη λεπτομέρεια, διότι είναι επείγον να 

ψηφιστούν.  Απ’  εκεί και πέρα ο καθένας αναλαμβάνει τις ευθύνες του και ψηφίζει υπέρ 

ή κατά.  Νομίζω τα συζητήσαμε το πρωί στην επιτροπή Εξωτερικών και το απόγευμα.  

Νομίζω να μην μπούμε στη λεπτομέρεια να εξηγούμε γιατί είναι επείγον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Για λόγους αρχής θέλω να πω ότι το κοινοβούλιο είναι υπέρτατο σώμα και 

δικαιούται να ψηφίζει ή να καταψηφίζει οποιοδήποτε νομοσχέδιο - δε δεσμεύεται από 

τίποτα, εκτός από τη δική του κρίση. 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση του Πρωτοκόλλου.  Άρθρο 3. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 4. 

 Έναρξη ισχύος.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆ύο εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και επτά αποχές τα πέντε άρθρα 

εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Πρωτοκόλλου σχετικά με τα 

Προνόμια και τις Ασυλίες της Ευρωπόλ, των Μελών των Οργάνων της, των 

Αναπληρωτών ∆ιευθυντών και των Υπαλλήλων της (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά αποχές, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και επτά αποχές το νομοσχέδιο ψηφίζεται 

σε νόμο. 

 Τα υπόλοιπα πέντε νομοσχέδια έχουν κοινή έκθεση και είναι:  «Ο περί του 

∆ιεθνούς Συμφώνου για τα Αστικά και Πολιτικά ∆ικαιώματα (∆εύτερο Προαιρετικό 

Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», «Ο περί της Σύμβασης 

για τους Φυτικούς Γενετικούς Πόρους για τα Τρόφιμα και τη Γεωργία (Κυρωτικός) Νόμος 

του 2003», «Ο περί της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών κατά του ∆ιεθνικού 

Οργανωμένου Εγκλήματος και Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) Νόμος του 2003», «Ο περί 

της Συμβάσεως περί ∆ιευκολύνσεως της ∆ιεθνούς Ναυτιλιακής Κινήσεως του 1965 και 

των Τροποποιήσεών της του 1969 έως 1996 (Κυρωτικός) και περί Συναφών Θεμάτων 

Νόμος του 2002» και «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 

της Αραβικής ∆ημοκρατίας της Αιγύπτου για την Οριοθέτηση της Αποκλειστικής 

Οικονομικής Ζώνης (Κυρωτικός) Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για τα νομοσχέδια που 

περιλαμβάνονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 

 Νίκος Αναστασιάδης, πρόεδρος   

 ∆ημήτρης Συλλούρης   

 ∆ώρος Χριστοδουλίδης  

 Τάκης Χατζηγεωργίου   

 Νίκος Κατσουρίδης, εκπροσωπώντας τον κ. Άντρο Κυπριανού  

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Μη μέλη της επιτροπής: 
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 Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε αυθημερόν τα νομοσχέδια 

που περιλαμβάνονται στο επισυνημμένο παράρτημα, που κατατέθηκαν στη σημερινή 

συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκαν επείγοντα.   

 Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων 

Εξωτερικών, ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος και Συγκοινωνιών και Έργων, καθώς επίσης και εκπρόσωποι του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.   

 Με το πρώτο νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση του κυρωτικού νόμου του 

∆εύτερου Προαιρετικού Πρωτοκόλλου του ∆ιεθνούς Συμφώνου για τα Αστικά και 

Πολιτικά ∆ικαιώματα, ώστε να απαλειφθεί από τον πίνακα του κυρωτικού νόμου η 

δήλωση επιφύλαξης της ∆ημοκρατίας, η οποία της επιτρέπει δυνάμει του πρωτοκόλλου 

να προβλέπει στην εσωτερική της νομοθεσία την επιβολή της θανατικής ποινής σε 

σχέση με σοβαρά εγκλήματα στρατιωτικού χαρακτήρα που διαπράττονται σε καιρό 

πολέμου.  Η σκοπούμενη τροποποίηση του κυρωτικού νόμου έχει αποφασιστεί με την 

υπ’ αριθμόν 57.048 και ημερομηνία 8 Ιανουαρίου 2003 απόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλίου. 

 Με το δεύτερο νομοσχέδιο σκοπείται η κύρωση της ∆ιεθνούς Σύμβασης για τους 

Φυτικούς Γενετικούς Πόρους για τα Τρόφιμα και τη Γεωργία, στην οποία η προσχώρηση 

της Κυπριακής ∆ημοκρατίας έχει αποφασιστεί με την υπ’ αριθμόν 56.627 και 

ημερομηνία 23 Οκτωβρίου 2002 απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου.  Η εν λόγω 

σύμβαση υποχρεώνει τα συμβαλλόμενα μέρη να συνεργάζονται για την προστασία των 

φυτών, ώστε να αποφευχθεί η εξαφάνισή τους και καθορίζει τους όρους που πρέπει να 

διέπουν την προστασία, τη συγκέντρωση, το χαρακτηρισμό και τη χρησιμοποίηση των 

φυτικών γενετικών πόρων που βρίσκονται σε κάθε χώρα.  Επίσης, αναγνωρίζεται η 



 77

κυριαρχία κάθε χώρας στα ενδημικά της φυτά, καθώς και τα δικαιώματα των γενετιστών 

και των γεωργών που διατήρησαν τα φυτά που καλλιεργούνται στον πλανήτη. 

 Με το τρίτο νομοσχέδιο σκοπείται η κύρωση της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών 

κατά του ∆ιεθνικού Οργανωμένου Εγκλήματος και των τριών πρωτοκόλλων που τη 

συνοδεύουν, στα οποία η προσχώρηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας έχει αποφασιστεί 

με την υπ’ αριθμόν 52.761 και ημερομηνία 5 ∆εκεμβρίου 2000 απόφαση του 

Υπουργικού Συμβουλίου.  Ειδικότερα, στο νομοσχέδιο περιλαμβάνονται πρόνοιες με τις 

οποίες καθίστανται ποινικό αδίκημα ορισμένες πράξεις που προβλέπονται από τη 

σύμβαση και τα πρωτόκολλα, ώστε η εφαρμογή τους να γίνει πιο αποτελεσματική, και 

παράλληλα επεκτείνεται η διαδικασία των δικαστηρίων, για να εκδικάζουν και αυτά τα 

αδικήματα.   

 Με το τέταρτο νομοσχέδιο σκοπείται η κύρωση της Συμβάσεως περί 

∆ιευκολύνσεως της ∆ιεθνούς Ναυτιλιακής Κίνησης του 1965 και των Τροποποιήσεών 

της του 1969 έως 1996, στην οποία η προσχώρηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας έχει 

αποφασιστεί με την υπ’ αριθμόν 57.062 και ημερομηνία 8 Ιανουαρίου 2003 απόφαση 

του Υπουργικού Συμβουλίου.  Ειδικότερα, σκοπός της σύμβασης είναι η διευκόλυνση 

της ναυτιλιακής κίνησης πλοίων που εκτελούν διεθνείς πλόες, με την απλούστευση των 

διαδικασιών και διατυπώσεων που ισχύουν κατά την άφιξη, παραμονή ή αναχώρηση 

των πλοίων σε λιμάνια και η μείωση κατά το δυνατό των σχετικών απαιτούμενων 

εγγράφων.  Από τις διατάξεις της σύμβασης εξαιρούνται τα πολεμικά πλοία και τα πλοία 

αναψυχής. 

 Με το πέμπτο νομοσχέδιο σκοπείται η κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Αραβικής ∆ημοκρατίας της Αιγύπτου για την 

Οριοθέτηση της Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης, η οποία υπογράφηκε από την 

Κυπριακή ∆ημοκρατία στις 17 Φεβρουαρίου 2003. 
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 Η επιψήφιση των πιο πάνω νομοσχεδίων από τη Βουλή απαιτείται για την κατά 

νόμο κύρωση των συμβάσεων, συμφωνιών, πρωτοκόλλων και πράξεων στα οποία 

αναφέρονται, με βάση το άρθρο 169.2 του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, με βάση τα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν 

της από τα αρμόδια κατά περίπτωση υπουργεία, υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό αναφορά νομοσχεδίων, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την ψήφισή τους σε νόμους, όπως αυτά έχουν διαμορφωθεί από νομοτεχνική άποψη,  

για την κατά νόμο κύρωση των συμβάσεων, συμφωνιών και πρωτοκόλλων στα οποία 

αναφέρονται. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί του ∆ιεθνούς Συμφώνου για τα Αστικά και Πολιτικά ∆ικαιώματα (∆εύτερο 

Προαιρετικό Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

2. Ο περί της Σύμβασης για τους Φυτικούς Γενετικούς Πόρους για τα Τρόφιμα και τη 

Γεωργία (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

3. Ο περί της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών κατά του ∆ιεθνικού Οργανωμένου 

Εγκλήματος και Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

4. Ο περί της Συμβάσεως περί ∆ιευκολύνσεως της ∆ιεθνούς Ναυτιλιακής Κινήσεως 

του 1965 και των Τροποποιήσεών της του 1969 έως 1996 (Κυρωτικός) και περί 

Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2003. 

5. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Αραβικής 

∆ημοκρατίας της Αιγύπτου για την Οριοθέτηση της Αποκλειστικής Οικονομικής 

Ζώνης (Κυρωτικός) Νόμος του 2003.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Χριστοδουλίδης. 
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∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Εγώ θα κάνω μία παρατήρηση, κύριε Πρόεδρε.  Ναι μεν είναι το υπέρτατο σώμα 

αυτή η Βουλή, αλλά σε τέτοιες περιπτώσεις, που έχουν κριθεί και από μας ως άκρως 

επείγοντα ορισμένα νομοθετήματα και μας παρέχεται ο χρόνος να τα δούμε και 

πραγματικά να ρίξουμε μια ματιά στις επικεφαλίδες, όπως έγινε για τα πέντε τούτα 

κυρωτικά νομοθετήματα, και από τους βουλευτές που εκπροσωπούν τις 

κοινοβουλευτικές τους ομάδες εκεί και ως άτομα πλέον πολιτικά αναλαμβάνεται μία 

φοβερή ευθύνη. 

 Εγώ, επειδή ήμουν ένας εκ των δύο συναδέλφων της κοινοβουλευτικής ομάδας 

που παρευρεθήκαμε στην κατάθεση και την ανάλυση σε μισή ώρα των πέντε τούτων 

νομοθετημάτων, λέγω και αναφέρω, αφού έκανα δύο παρατηρήσεις αναφορικά με την 

κυπριακή πραγματικότητα και έλαβα εκείνες τις διαβεβαιώσεις από τους λειτουργούς 

των υπουργείων που έχουν ασχοληθεί, ότι σ’  αυτές τις περιπτώσεις των πέντε η 

προσωπική μου εκτίμηση -δεν είχαμε το χρόνο ούτε πίσω στην κοινοβουλευτική μας 

ομάδα να το αναφέρουμε- η προσωπική μου εκτίμηση είναι ότι δεν υπάρχει κάτι το 

οποίο να παραβλάπτει κεκτημένα πολιτικά ή ανθρώπινα δικαιώματα αναφορικά με τους 

Κύπριους πολίτες και δηλώνω, εφόσον δε μου είχε δοθεί ο χρόνος, ότι σ’  αυτή την 

περίπτωση εκτιμώ ότι δεν υπάρχει σύγκρουση αρχών ως Κύπριου βουλευτού με 

οποιοδήποτε κυρωτικό νομοθέτημα -είναι η άποψή μου τούτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

πρώτου νομοσχεδίου, δηλαδή του περί του ∆ιεθνούς Συμφώνου για τα Αστικά και 

Πολιτικά ∆ικαιώματα (∆εύτερου Προαιρετικού Πρωτοκόλλου) (Κυρωτικού) 
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(Τροποποιητικού) Νόμου του 2003. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Κατάργηση του Μέρους Ι του Πίνακα του βασικού νόμου και αναρίθμηση του 

Μέρους ΙΙ και ΙΙΙ.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

 ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του ∆ιεθνούς Συμφώνου για τα Αστικά 

και Πολιτικά ∆ικαιώματα (∆εύτερο Προαιρετικό Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει μία αποχή.  ∆εδομένου ότι είναι ανώνυμες οι αποχές, είναι και άνευ 

σημασίας φυσικά. 

 Ο περί της Σύμβασης για τους Φυτικούς Γενετικούς Πόρους για τα Τρόφιμα και τη 

Γεωργία (Κυρωτικός) Νόμος του 2003: δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Σύμβασης.  Άρθρο 3. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα τέσσερα άρθρα εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τέσσερα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης για τους Φυτικούς 

Γενετικούς Πόρους για τα Τρόφιμα και τη Γεωργία (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ο περί της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών κατά του ∆ιεθνικού Οργανωμένου 

Εγκλήματος και Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) Νόμος του 2003: δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Σύμβασης και των Πρωτοκόλλων.  Άρθρο 3. 

 Ποινικά αδικήματα συμμετοχής σε οργανωμένες εγκληματικές ομάδες.  Άρθρο 4. 

 Ποινικοποίηση συγκάλυψης.  Άρθρο 5. 
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 Ποινικοποίηση της διαφθοράς.  Άρθρο 6. 

 Ποινικοποίηση της εμπορίας προσώπων.  Άρθρο 7. 

 Ποινικοποίηση του λαθρεμπορίου μεταναστών.  Άρθρο 8. 

 Ποινικοποίηση της παράνομης κατασκευής όπλων.  Άρθρο 9. 

 Επέκταση δικαιοδοσίας των ∆ικαστηρίων.  Άρθρο 10. 

 Σύμβαση ως νομική βάση για έκδοση.  Άρθρο 11. 

 Μετριασμός ποινής.  Άρθρο 12. 

 Κεντρική αρχή.  Άρθρο 13. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 14. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το δέκατο τέταρτο 

εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το δέκατο 

τέταρτο εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών 

κατά του ∆ιεθνικού Οργανωμένου Εγκλήματος και Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) Νόμος 

του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ο περί της Συμβάσεως περί ∆ιευκολύνσεως της ∆ιεθνούς Ναυτιλιακής Κινήσεως 

του 1965 και των Τροποποιήσεών της του 1969 έως 1996 (Κυρωτικός) και περί 
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Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2002: δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση.  Άρθρο 3. 

 Εξαίρεση Κανόνων.  Άρθρο 4. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 5. 

 Επιτροπή ∆ιευκολύνσεως Ναυτιλιακής Κινήσεως.  Άρθρο 6. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 7. 

 Έναρξη ισχύος.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το όγδοο εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το όγδοο 

εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο περί της Συμβάσεως περί ∆ιευκολύνσεως της ∆ιεθνούς Ναυτιλιακής Κινήσεως 

του 1965 και των Τροποποιήσεών της του 1969 έως 1996 (Κυρωτικός) και περί 

Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Αραβικής 

∆ημοκρατίας της Αιγύπτου για την Οριοθέτηση της Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης 
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(Κυρωτικός) Νόμος του 2003: δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας και της Αραβικής ∆ημοκρατίας της Αιγύπτου για την Οριοθέτηση της 

Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το επόμενο θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 

1) του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 1) του 2003»  

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, αναπλ. πρόεδρος   

 Σταύρος Ευαγόρου 
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 Σωτηρούλα Χαραλάμπους 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Πρόδρομος Προδρόμου 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Μαρίνος Σιζόπουλος, εκπροσωπώντας τον κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της 

ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον, παρουσία εκπροσώπων του Υπουργείου 

Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό 

του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας ποσού ύψους £11 εκατομ. και η διάθεσή του για 

κάλυψη των ελλειμμάτων των εταιρειών πετρελαιοειδών που προέκυψαν ή που θα 

προκύψουν στο μεταξύ από τη διαφορά του φόρου κατανάλωσης πέραν των 4 σεντ ανά 

λίτρο στο πετρέλαιο θέρμανσης μέχρις εξαντλήσεως του κονδυλίου. 

 Όπως είναι γνωστό, το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε τη μείωση της τιμής του 

πετρελαίου (ακάθαρτου και φωτιστικού) κατά 7 σεντ το λίτρο μέχρις ότου επιστραφεί 

στους καταναλωτές το ποσό των £9 εκατομ. που προκύπτει από τη διαφορά του φόρου 

κατανάλωσης πέραν των 4 σεντ το λίτρο στο πετρέλαιο θέρμανσης.   

 Λόγω της αυξημένης κατανάλωσης του πετρελαίου θέρμανσης, η οποία προέκυψε 

ενδεχομένως από τις χαμηλές θερμοκρασίες που παρατηρήθηκαν την περίοδο αυτή 

αλλά και για άλλους συναφείς λόγους, είναι αναγκαία η διάθεση συμπληρωματικών 

πιστώσεων για διακανονισμό των σχετικών συμφωνιών που ισχύουν με τις εταιρείες 

πετρελαιοειδών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης και γι’ αυτό ομόφωνα 
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εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού £11.000.000 

για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 1) του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο ομόφωνα. 

 Το επόμενο θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) 
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Νόμος του 2003»  

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, αναπλ. πρόεδρος 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους 

 Γιάννος Λαμάρης 

 Πρόδρομος Προδρόμου 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Μαρίνος Σιζόπουλος, εκπροσωπώντας τον κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρίαση 

της Βουλής και κηρύχθηκε επείγον, παρουσία εκπροσώπων του Υπουργείου 

Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί 

Προϋπολογισμού Νόμου του 2003, ώστε να παρασχεθεί στον Υπουργό Οικονομικών η 

εξουσία να ορίζει το λειτουργό που θα ασκεί έλεγχο στα κονδύλια του Κεφαλαίου 

“Προεδρία και Προεδρικό Μέγαρο”. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Τρίτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα δύο άρθρα εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δύο άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα επόμενα θέματα είναι «Οι περί Αεροδρομίων (Επιβατικό Τέλος) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» και «Οι περί Αεροπλοΐας (Τέλη Αεροδρομίου) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Αεροπλοΐας (Τέλη Αεροδρομίου) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» και «Οι περί Αεροδρομίων (Επιβατικό 

Τέλος) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Πιττοκοπίτης, πρόεδρος Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Ζαχαρίας Κουλίας Γεώργιος Γεωργίου 

 Θάσος Μιχαηλίδης Γεώργιος Τάσου 

 Γιώργος Χατζηγεωργίου Γιώργος Βαρνάβα  
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 Κυριάκος Τυρίμος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε αυθημερόν τους 

πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι κατατέθηκαν στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας 

και κηρύχθηκαν επείγοντες. 

 Σκοπός των πρώτων υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα 

άρθρα 52 και 68 των περί αεροπλοΐας διαταγμάτων, είναι η παράταση μέχρι την 31η 

Μαρτίου 2003 της προθεσμίας εντός της οποίας δε θα εισπράττονται τέλη προσγείωσης 

αναφορικά με επιβατικά αεροσκάφη που εκτελούν δρομολογημένες ή ναυλωμένες 

πτήσεις, η οποία λήγει την 28η Φεβρουαρίου 2003. 

 Σκοπός των δεύτερων υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το 

άρθρο 3(1) του περί Αεροδρομίων (Επιβατικό Τέλος) Νόμου, είναι η παράταση μέχρι 

την 31η Μαρτίου 2003 της προθεσμίας εντός της οποίας δε θα εισπράττεται επιβατικό 

τέλος, η οποία λήγει την 28η Φεβρουαρίου 2003. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η προτεινόμενη 

παράταση των υπό αναφορά νομοθετικών ρυθμίσεων κρίνεται αναγκαία ως ένα έκτακτο 

μέτρο στήριξης του τουριστικού τομέα, ο οποίος είναι δυνατό να πληγεί σε περίπτωση 

εκδήλωσης πολεμικής σύρραξης στο Ιράκ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων υιοθετεί τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση όπως οι δύο κανονισμοί 

εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι δύο κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Γ΄, ερωτήσεις και απαντήσεις. 

(Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς.) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.194 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 17 Ιανουαρίου 2003. 

 «Έχει περιέλθει εις γνώσιν μου ότι στο Επαρχιακό Γραφείο Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων στο Παραλίμνι δεν έχουν καταχωριστεί στους ηλεκτρονικούς 

υπολογιστές οι εισφορές των κοινωνικών ασφαλίσεων για τους μήνες Σεπτέμβριο, 

Οκτώβριο και Νοέμβριο.  Ως αποτέλεσμα αυτού δημιουργούνται προβλήματα με την 

πληρωμή διάφορων επιδομάτων στους εργαζομένους. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για το πιο πάνω πρόβλημα και τα μέτρα που παίρνονται προς επίλυσή 

του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.195 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου την 21η Ιανουαρίου 2003. 

 «Οι ζωικές ασθένειες θερίζουν κυριολεκτικά τα ζώα μας.  Κοπάδια το ένα μετά το 

άλλο οδηγούνται στη σφαγή, σε μια απέλπιδα προσπάθεια να αναχαιτιστούν οι ζωικές 

ασθένειες που απειλούν με αφανισμό τόσο τους κτηνοτρόφους μας όσο και τα ζώα 

τους. 

 Σε χρόνο ανύποπτο έκρουα τον κώδωνα του κινδύνου και καλούσα τους 

αρμοδίους να αφυπνισθούν και να λάβουν τα αναγκαία μέτρα.  Η αδιαφορία τους ήταν 

μεγάλη και στην προσπάθειά τους να εξυπηρετήσουν συμφέροντα κατέστρεψαν την 

κτηνοτροφία του τόπου. 

 Πρέπει να ενθυμείσθε ότι με κυβερνητική άδεια μεταφέρθηκε στις ελεύθερες 

περιοχές ολόκληρο κοπάδι από αιγοπρόβατα από μη ελεγχόμενη περιοχή από τις 
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Κτηνιατρικές Υπηρεσίες. 

 Κοπάδι από αιγοπρόβατα που κατασχέθηκε από την αστυνομία ως τεκμήριο της 

μεταφοράς του στις ελεύθερες περιοχές από τα κατεχόμενα πωλήθηκε σε δημόσιο 

πλειστηριασμό. 

 Τέλος, το ανεξέλεγκτο λαθρεμπόριο ζώων από τα κατεχόμενα συνέβαλε στη δεινή 

κατάσταση στην οποία βρίσκεται σήμερα η κτηνοτροφία μας. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα μέτρα που προτίθεται να λάβει για τη σωτηρία της 

κτηνοτροφίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.196 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτήρη Σαμψών στις 22 Ιανουαρίου 2003. 

 «Όπως έχω πληροφορηθεί, παρατηρήθηκε το φαινόμενο πηλήκια της Εθνικής 

Φρουράς να μην έχουν εθνόσημο, πράγμα που έχει σχολιαστεί δυσμενώς τόσο από το 

κοινό όσο και από τα μέλη της Εθνικής Φρουράς.   

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

σχετικά με τους λόγους του φαινομένου αυτού, αν αυτό είναι σε γνώση του υπουργείου 

και αν υπάρχει οποιαδήποτε οδηγία ή πολιτική του για την αφαίρεση και αντικατάσταση 

των εθνοσήμων στα πηλήκια της Εθνικής Φρουράς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.197 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Aμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 22 Ιανουαρίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Συμβούλιο Εγγραφής Κλινικών Εργαστηρίων έπαψε 

να υφίσταται, με αποτέλεσμα να δημιουργούνται μικροβιολογικά εργαστήρια χωρίς 

οποιοδήποτε έλεγχο.  Σύμφωνα με την υφιστάμενη νομοθεσία, όποιος επιθυμεί να 

δημιουργήσει μικροβιολογικό εργαστήριο υποβάλλει αίτηση στην οποία η δημόσια 

υπηρεσία οφείλει να απαντήσει εντός τριάντα ημερών.  Λόγω του ότι το Συμβούλιο 
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Εγγραφής Κλινικών Εργαστηρίων δεν υφίσταται πλέον, ο/η ενδιαφερόμενος/η προχωρεί 

στη δημιουργία εργαστηρίου. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Θα επαναλειτουργήσει το Συμβούλιο Εγγραφής Κλινικών Εργαστηρίων και πότε; 

2. Τι προβλέπει το ευρωπαϊκό κεκτημένο γι’ αυτό το θέμα και ποια πρακτική 

ακολουθείται από άλλα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.198 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Aμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 23 Ιανουαρίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για την πορεία των εργασιών σχεδιασμού και ανέγερσης του Γ΄ 

∆ημοτικού Σχολείου Σωτήρας στην επαρχία Αμμοχώστου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.199 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Aμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 23 Ιανουαρίου 2003. 

 «Η επικείμενη ολοκλήρωση της ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση και 

η τυχόν εφαρμογή μιας οποιασδήποτε λύσης του κυπριακού προβλήματος θα φέρουν 

τους Κύπριους πολίτες σε μια πιο στενή επαφή με πολλές διαφορετικές κοινωνίες.  

Τυχόν άγνοια της κουλτούρας, του πολιτισμού και του τρόπου ζωής αυτών των 

κοινωνιών μπορεί να δημιουργήσει τάσεις ξενοφοβίας και ρατσισμού, που ενδεχομένως 

να οδηγήσουν ακόμα και σε βίαιη συμπεριφορά. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

για τα ακόλουθα: 

1. Υπάρχει ενιαία εθνική πολιτική για το πρόβλημα του ρατσισμού και της ξενοφοβίας 

και, εάν ναι, πώς αυτή εφαρμόζεται στην πράξη; 

2. Υπάρχουν συγκεκριμένα εκπαιδευτικά προγράμματα που να διαπαιδαγωγούν και 
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να ενημερώνουν τη νεολαία και την κοινωνία, γενικότερα, για το πρόβλημα της 

ξενοφοβίας και του ρατσισμού; 

3. Υπάρχουν οποιαδήποτε σχέδια για την εισαγωγή μαθήματος επίλυσης διενέξεων 

(conflict resolution) στη δημόσια εκπαίδευση;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.200 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 23 Ιανουαρίου 2003. 

 «Σύμφωνα με τον περί Περίθαλψης και Μεταχείρισης Τοξικομανών Νόμο του 

1992, το δικαστήριο δύναται να εκδίδει διάταγμα περίθαλψης ανήλικων τοξικομανών σε 

κέντρο ειδικό για αποτοξίνωση και απεξάρτηση (διάταγμα περίθαλψης ανηλίκου).  

Επίσης δύναται με διάταγμα να εξουσιοδοτήσει την εισδοχή ή κράτηση καταδικασθέντος 

σε παρόμοιο κέντρο για σκοπούς της απαιτούμενης θεραπείας και περίθαλψης. 

 Εξ όσων γνωρίζουμε, δεν υπάρχει στην Κύπρο τέτοιο εξειδικευμένο κέντρο 

υποχρεωτικής θεραπείας και η σημαντική αυτή πτυχή του νομοσχεδίου για απεξάρτηση, 

θεραπεία και επανένταξη στην κοινωνία φαίνεται να μην εφαρμόζεται. 

 Καλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 

μέτρα που λαμβάνονται σήμερα σε σχέση με τους καταδικασθέντες τοξικομανείς, και 

ιδιαίτερα τους ανήλικους τοξικομανείς, ή για μέτρα που θα ληφθούν για άμεση 

εφαρμογή της πιο πάνω νομοθεσίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.201 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 23 Ιανουαρίου 2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στον προσφυγικό συνοικισμό Κολοσσίου και 

συνάντησή μου με το κοινοτικό συμβούλιο πληροφορήθηκα ότι η κοινότητα 

αντιμετωπίζει διάφορα προβλήματα όσον αφορά το οδικό δίκτυο. 

 Σύμφωνα με το κοινοτικό συμβούλιο, τα προβλήματα που αντιμετωπίζει ο 

συνοικισμός Κολοσσίου έχουν ως εξής: 
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1. Οι είσοδοι στο χωριό δεν έχουν φωτεινή σηματοδότηση και καλό φωτισμό. 

2. ∆εν υπάρχει μεγάλη επιγραφή στην είσοδο της κοινότητας του συνοικισμού 

Κολοσσίου. 

3. Ερχόμενοι από Πάφο δεν υπάρχει πρόσβαση προς το συνοικισμό. 

4. Στους δρόμους μέσα στο χωριό υπάρχει ελλιπής οδική σήμανση, π.χ., όσον 

αφορά τις πινακίδες με το οδικό σήμα “STOP”. 

5. Χρειάζεται όπως γίνουν κυρτώματα σε διάφορους δρόμους μέσα στο χωριό. 

6. Από το χωριό Κολόσσι, οδεύοντας προς Λεμεσό, στο αλτ του συνοικισμού έγιναν 

πολλά δυστυχήματα.  Χρειάζεται να γίνει μια σωστή μελέτη από τις υπηρεσίες για 

αποφυγή άλλων σοβαρών δυστυχημάτων.   

 Για την αντιμετώπιση των πιο πάνω προβλημάτων το κοινοτικό συμβούλιο του 

συνοικισμού Κολοσσίου ετοίμασε και έστειλε σχετική επιστολή στο Υπουργείο 

Συγκοινωνιών και Έργων, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2002. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

 Έλαβε γνώση των επιστολών που έχουν αποσταλεί για το συγκεκριμένο θέμα; 

 Ποιες είναι οι απόψεις και θέσεις του αρμόδιου υπουργείου αναφορικά με τα 

αιτήματα του κοινοτικού συμβουλίου του συνοικισμού Κολοσσίου;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.202 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 23 Ιανουαρίου 2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στον προσφυγικό συνοικισμό Κολοσσίου και 

συνάντησή μου με το κοινοτικό συμβούλιο πληροφορήθηκα ότι το κοινοτικό συμβούλιο, 

με επιστολή του, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2002, υπέβαλε αίτημα προς τον έπαρχο 

Λεμεσού για ανέγερση οικήματος το οποίο θα στεγάζει το κέντρο νεότητας του χωριού, 

ενώ, επίσης, θα χρησιμοποιείται και για διάφορες άλλες κοινωνικές και πολιτιστικές 
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εκδηλώσεις. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Έλαβε γνώση της επιστολής που έχει αποσταλεί για το συγκεκριμένο θέμα; 

2. Ποιες είναι οι απόψεις και θέσεις του αρμόδιου υπουργείου αναφορικά με το 

αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου του συνοικισμού Κολοσσίου;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.203 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 23 Ιανουαρίου 2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στον προσφυγικό συνοικισμό Κολοσσίου και 

συνάντησή μου με το κοινοτικό συμβούλιο πληροφορήθηκα ότι υπάρχει σοβαρότατο 

πρόβλημα με το πόσιμο νερό.  Σήμερα η κοινότητα τροφοδοτείται από το διυλιστήριο 

αφαλάτωσης Λεμεσού και από το κοινό σχέδιο υδατοπρομήθειας Ερήμης-Κολοσσίου.   

 Η τροφοδότηση από το διυλιστήριο αφαλάτωσης Λεμεσού κοστίζει πολύ ακριβά 

στην κοινότητα, με αποτέλεσμα η κοινότητα να χρωστά σήμερα χιλιάδες λίρες στο 

Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας Λεμεσού.  Θα πρέπει να ληφθεί υπόψη ότι ως κοινότητα ο 

προσφυγικός συνοικισμός Κολοσσίου δεν έχει σημαντικούς πόρους που θα μπορούσε 

να βοηθήσουν την κοινότητα στην αποπληρωμή του χρέους.  Σημειώνεται επίσης ότι η 

κοινότητα παραπονείται ότι δεν ειδοποιείται εγκαίρως και επακριβώς για τις 

χρηματοοικονομικές υποχρεώσεις της όσον αφορά το προαναφερόμενο χρέος.  Το 

πρόβλημα φαίνεται να έγκειται στο γεγονός ότι στο Κολόσσι λειτουργούν δύο 

ξεχωριστές κοινότητες. 

 Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, παρά τις επανειλημμένες συσκέψεις που έγιναν 

στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού για διευθέτηση του πιο πάνω προβλήματος, ούτως 

ώστε να βρεθεί τρόπος αποπληρωμής του προαναφερόμενου χρέους, μέχρι σήμερα 

δεν έχει διευθετηθεί το συγκεκριμένο ζήτημα.  Για το σκοπό αυτό το κοινοτικό 



 96

συμβούλιο του συνοικισμού Κολοσσίου ζητά όπως παγοποιηθούν οι τόκοι του χρέους, 

μέχρι να εξακριβωθεί το ποσό που χρωστά η κάθε κοινότητα ξεχωριστά.   

 Προς το σκοπό αυτό, το κοινοτικό συμβούλιο του συνοικισμού Κολοσσίου 

ετοίμασε και έστειλε σχετικές επιστολές στα αρμόδια κυβερνητικά τμήματα, χωρίς όμως 

να λάβει καμία ανταπόκριση. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Έλαβε γνώση των επιστολών που έχουν αποσταλεί για το συγκεκριμένο θέμα; 

2. Ποιες είναι οι απόψεις και θέσεις του αρμόδιου υπουργείου αναφορικά με το 

αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου του συνοικισμού Κολοσσίου;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.204 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 23 Ιανουαρίου 2003. 

 «Έχω επισκεφθεί πρόσφατα το Έκτο Νηπιαγωγείο Πάφου και διαπίστωσα ότι ένα 

κτίριο του νηπιαγωγείου το οποίο χρησιμοποιείται ως αποθήκη αλλά και ως χώρος 

φιλοξενίας δύο παιδιών με ειδικές ανάγκες, είναι δηλαδή ο χώρος για την ειδική μονάδα 

που λειτουργεί στο συγκεκριμένο νηπιαγωγείο, είναι ετοιμόρροπο.  Μελέτη ειδικών 

επιστημόνων έχει, εξ όσων έχω πληροφορηθεί, καταλήξει στο ίδιο συμπέρασμα. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται για επίλυση του προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.205 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 28 Ιανουαρίου 2003. 

 «Έχω παρατηρήσει ότι διάφορες κύριες οδικές αρτηρίες των επαρχιών 

Αμμοχώστου και Λάρνακας χρησιμοποιούνται από ξένες ποδηλατικές ομάδες για 

σκοπούς προπόνησης, ιδίως κατά τη χειμερινή περίοδο.  Εξ όσων γνωρίζω, πολλές 

από αυτές τις ομάδες επιλέγουν την Κύπρο γι’ αυτό το σκοπό και λόγω του ότι 
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προβάλλεται ως ιδανικός προορισμός για ποδηλατικό τουρισμό.  Εντούτοις, δε φαίνεται 

να υπάρχουν οι αναγκαίοι ποδηλατόδρομοι που να μπορούν να φιλοξενήσουν αυτές τις 

ομάδες.  Ως εκ τούτου, βλέπουμε πολλές ομάδες ποδηλατιστών, αποτελούμενες πολλές 

φορές από δέκα ποδηλατιστές και άνω, να ποδηλατούν στις κύριες λωρίδες 

κυκλοφορίας των αυτοκινητόδρομων (λ.χ. στους δρόμους ∆εκέλειας-Λάρνακας, 

∆εκέλειας-Αμμοχώστου κτλ.).  Επιπλέον, και εκεί όπου υπάρχουν ποδηλατόδρομοι, 

είναι σχεδόν αδύνατο να αξιοποιηθούν, αφού χρησιμοποιούνται παράνομα για άλλους 

σκοπούς (π.χ. ως χώροι στάθμευσης, διέλευσης μοτοποδηλάτων κτλ.). 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποια μέτρα λαμβάνονται για τη στήριξη του ποδηλατικού τουρισμού αλλά και την 

προώθηση του αθλήματος γενικότερα; 

2. Σε δρόμους όπου δεν υπάρχουν ποδηλατόδρομοι πώς προστατεύονται και πώς 

υποχρεώνονται οι ομάδες ποδηλατιστών να εφαρμόζουν τους κανόνες οδικής 

ασφάλειας;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.206 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 28 Ιανουαρίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το έργο της επέκτασης του Κυπριακού ∆ιυλιστηρίου 

Πετρελαίου είναι στα πρόθυρα να ανατεθεί στην εταιρεία “Smart Transactions Ltd” και 

το συνέταιρό της από το Ιράν, την  εταιρεία “Sachez”. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν πράγματι έχει προκηρυχθεί και κατακυρωθεί η προσφορά υπέρ της 

συγκεκριμένης εταιρείας για ένα έργο για το οποίο δεν έχουν ακόμα εκδοθεί οι 

απαραίτητες άδειες.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.207 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 28 Ιανουαρίου 2003. 

 «Σύμφωνα με την απάντηση, ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2002, του Υπουργού 

Άμυνας κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτησή μου με αρ. 23.06.008.02.050, μέχρι τον 

Ιούλιο του 1993 τα άχρηστα ή ληγμένα πυρομαχικά της Εθνικής Φρουράς 

καταστρέφονταν διά ποντισμού στη θάλασσα.  

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν σχεδιάζεται ο καθαρισμός του βυθού από τα πυρομαχικά και η 

καταστροφή τους σύμφωνα με τις διεθνείς συνθήκες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.208 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου την 31η Ιανουαρίου 2003. 

 «Σύμφωνα με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, με αρ. 51.243 και 

ημερομηνία 16 Φεβρουαρίου 2000, έχει συσταθεί επιτροπή, η Επιτροπή Εξέτασης 

Εργατικών ∆ιαφορών, που εξετάζει παράπονα αλλοδαπών εναντίον των εργοδοτών 

τους. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τους λόγους σύστασης της επιτροπής, τα μέλη που την απαρτίζουν, 

τις αρμοδιότητες και τις διαδικασίες που ακολουθούνται.  Επιπλέον, θα ήταν χρήσιμο να 

ενημερωθεί το σώμα για τον αριθμό παραπόνων που έχουν υποβληθεί από την 

ημερομηνία σύστασης της επιτροπής, καθώς και για το είδος των προβλημάτων που 

εξετάστηκαν.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.209 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη την 31η Ιανουαρίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο νόμος που προνοεί για την περίθαλψη τοξικομανών 

ανηλίκων και καταδικασθέντων προσώπων σε κέντρα αποτοξίνωσης και απεξάρτησης 
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(Ν. 57(Ι)/1992) δεν έχει εφαρμοστεί.  Συγκεκριμένα, το άρθρο 5 του πιο πάνω νόμου 

παρέχει το δικαίωμα στο νόμιμο κηδεμόνα ανήλικου χρήστη να αιτηθεί στο δικαστήριο 

για έκδοση διατάγματος περίθαλψης ανήλικου τοξικομανούς σε κέντρο αποτοξίνωσης 

και απεξάρτησης.  Επιπλέον, με βάση το άρθρο 9 του ίδιου νόμου, παρέχεται το 

δικαίωμα σε πρόσωπο το οποίο καταδικάστηκε σε φυλάκιση ή εκτίει ποινή φυλάκισης 

και χρήζει θεραπευτικής αγωγής που παρέχεται καλύτερα και αποτελεσματικότερα σε 

κέντρο αποτοξίνωσης και απεξάρτησης να αιτηθεί σε δικαστήριο, μέσω του διευθυντή 

των Φυλακών, την έκδοση διατάγματος μεταφοράς του σε κέντρο αποτοξίνωσης και 

απεξάρτησης. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

για τους λόγους της μη εφαρμογής των προνοιών του περί Περίθαλψης και 

Μεταχείρισης Τοξικομανών Νόμου του 1992 και γιατί δεν έχουν εκδοθεί οι Κανονισμοί 

που προνοεί το άρθρο 3 του ίδιου νόμου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.210 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη την 31η Ιανουαρίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για την πρόοδο που σημειώθηκε στην υπόθεση της δημιουργίας και 

λειτουργίας κέντρου αποτοξίνωσης και απεξάρτησης στα κρατικά νοσοκομεία.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.211 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη την 31η Ιανουαρίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν υπάρχουν ειδικά προγράμματα στήριξης παιδιών με μητέρες - 

χρήστες εξαρτησιογόνων ουσιών.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.212 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη την 31η Ιανουαρίου 2003. 
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 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα προγράμματα οικονομικής στήριξης των εθελοντικών 

οργανώσεων που εργάζονται στο χώρο αντιμετώπισης της εξάπλωσης των 

εξαρτησιογόνων ουσιών στην Κύπρο. 

 Συγκεκριμένα, θα ήθελα να πληροφορηθώ αν έτυχε οικονομικής στήριξης το 

ΚΕΝΘΕΑ, που ως γνωστό πραγματοποιεί εξαιρετικό έργο σ’ αυτό τον τομέα, και γιατί 

δεν έχουν επιχορηγηθεί προγράμματα του ΚΕΝΘΕΑ που αφορούν την πρόληψη σε 

επίπεδο τριτοβάθμιας εκπαίδευσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.213 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη την 31η Ιανουαρίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων  για το πρόγραμμα πρόληψης, επιμόρφωσης και στήριξης για το 

πρόβλημα της εξάπλωσης των εξαρτησιογόνων ουσιών στις οικογένειες, στο 

εκπαιδευτικό σύστημα (δημοτικό - γυμνάσιο - λύκειο - πανεπιστήμιο), στο στρατό και 

στις φυλακές.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.214 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη την 31η Ιανουαρίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία ζήτησε μόνιμη παρέκκλιση από 

τις πρόνοιες των οδηγιών 88/609/ΕΟΚ και 2001/80/ΕΚ για τον περιορισμό των 

εκπομπών στην ατμόσφαιρα ορισμένων ρύπων. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για όλες τις παρεκκλίσεις που ζητήθηκαν από την Κυπριακή 

∆ημοκρατία κατά τις διαδικασίες διαπραγμάτευσής μας για την ένταξη στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση.  Επιπλέον, θα θέλαμε να αναφέρετε τα επιχειρήματα που προβάλλονταν από 

πλευράς της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, καθώς και τις σχετικές απαντήσεις της 
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Ευρωπαϊκής Ένωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.215 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστο Κληρίδη στις 3 Φεβρουαρίου 2003. 

 «Αναφέρομαι στα βιβλία/βοηθήματα που χρησιμοποιούνται για τους μαθητές της 

πρώτης γυμνασίου και την καταλληλότητά τους. 

 Έχω υπόψη μου, για παράδειγμα, την Ομήρου “Οδύσσεια”, ένα βιβλίο 

πεντακοσίων σελίδων με χιλιάδες υποσημειώσεις.  Εκτός τούτου, είναι γραμμένη σε 

γλώσσα κάθε άλλο παρά κατανοητή για παιδιά των δώδεκα ετών, με αποτέλεσμα το 

κείμενο να μην είναι κατανοητό. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα μέτρα που έχει λάβει σχετικά με αυτό το θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.216 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστο Κληρίδη στις 3 Φεβρουαρίου 2003. 

«1. Στέγη Γραμμάτων και Τεχνών 

 Η Στέγη Γραμμάτων και Τεχνών ιδρύθηκε πριν από δέκα χρόνια και βρίσκεται 

στην οδό Ξάνθης Ξενιέρου 15 στη Λευκωσία.  Απαρτίζεται από δεκαπέντε σωματεία και 

συντονίζεται από τη Συντονιστική Επιτροπή Στέγης Γραμμάτων και Τεχνών.  Σύμφωνα 

με το καταστατικό της, προσφέρονται στέγη και υποστηρικτικές υπηρεσίες στα 

συστεγαζόμενα σωματεία που ασχολούνται με τον πολιτισμό, τις τέχνες και τα 

γράμματα. 

 Σύμφωνα με πληροφορίες που έχω, το οίκημα στο οποίο στεγάζεται η Στέγη δεν 

είναι λειτουργήσιμο, διότι δεν ικανοποιεί τις ανάγκες των δεκαπέντε σωματείων και δε 

διαθέτει σύστημα κλιματισμού, θέρμανσης, αλλά ούτε και καρέκλες. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει αναλάβει το ξενοδοχείο “Φιλοξενία”, το 

οποίο θα ήταν πιο κατάλληλος χώρος για τη Στέγη Γραμμάτων και Τεχνών.  Ποιο είναι 
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το καθεστώς όσον αφορά αυτό το θέμα και τι προτίθεται να κάνει το αρμόδιο υπουργείο;   

2. Κρατική Βιβλιοθήκη 

 Η δεκαετής έλλειψη μιας κρατικής βιβλιοθήκης είναι σοβαρό και αδικαιολόγητο 

σφάλμα.  Μήπως το ξενοδοχείο “Φιλοξενία” προσφέρεται και γι’ αυτό το σκοπό;  Τι 

μέτρα έχουν ληφθεί για ίδρυση μιας κρατικής βιβλιοθήκης κατά την τελευταία δεκαετία; 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων γι’ αυτά τα δύο θέματα το συντομότερο.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.217 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 5 Φεβρουαρίου 2003. 

 «Έχουμε πληροφορηθεί την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, με αρ. 66.283 

και ημερομηνία 28 Αυγούστου 2002, με την οποία προωθείται η σύσταση ανεξάρτητου 

σώματος (επιτρόπου), που θα επιλαμβάνεται θεμάτων ρατσισμού και μισαλλοδοξίας. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πού στηρίχθηκε η πιο πάνω απόφαση;  Η συγκεκριμένη πρόταση έχει 

προκαταρκτικά συζητηθεί με άλλους φορείς (π.χ. Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τα 

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα, Επίτροπο ∆ιοικήσεως, μη κυβερνητικές οργανώσεις κ.ά.); 

2. Έχει μελετηθεί κατά πόσο οι αρμοδιότητες του νέου θεσμού θα επικαλύπτονται 

ή/και συγκρούονται με τις αρμοδιότητες της Επιτροπής Ισότητας, για την οποία 

έχει ήδη γίνει ανταλλαγή απόψεων με το κοινοβούλιο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.218 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστο Κληρίδη στις 12 Φεβρουαρίου 2003. 

 «Αναφέρομαι στην έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, με ημερομηνία 9 

Οκτωβρίου 2002, για την πρόοδο της Κύπρου σχετικά με την πορεία της προς την 

προσχώρηση. 
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 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα μέτρα που έχει λάβει ή πρόκειται να λάβει, λαμβανομένου υπόψη 

ότι, με βάση τα συμπεράσματα της έκθεσης, πρέπει να γίνουν περαιτέρω βελτιώσεις 

στους ακόλουθους τομείς: 

1. Οργανισμοί κοινής αγοράς 

 Στον τομέα της γεωργίας και όσον αφορά την εγκαθίδρυση των οργανισμών 

κοινής αγοράς χρειάζεται περαιτέρω ενδυνάμωση.  Προτεραιότητα πρέπει να 

δοθεί στην ετοιμασία ολοκληρωμένου συστήματος διοίκησης και ελέγχου. 

2. Aλιεία 

 Η διοικητική υποδομή στον τομέα αυτό χρειάζεται περαιτέρω ενδυνάμωση.  Το 

μητρώο σκαφών αλιείας δεν έχει τεθεί ολοκληρωτικά σε λειτουργία.  Έχουν 

παρατηρηθεί καθυστερήσεις αναφορικά με την εγκαθίδρυση του αρχείου για τα 

αλιευτικά σκάφη (νηολόγια). 

3. Ενέργεια 

 Στον τομέα αυτό η Κύπρος ενθαρρύνεται έντονα, ώστε να διασφαλίσει την 

προοδευτική δημιουργία αποθεμάτων πετρελαίου και τη δημιουργία αρμόδιας 

αρχής, σύμφωνα με το καθορισμένο χρονοδιάγραμμα.  Επίσης, πρέπει να γίνουν 

προσπάθειες για τη διασφάλιση της ικανότητας αποθήκευσης αποθεμάτων 

πετρελαίου.  Έχει παρατηρηθεί καθυστέρηση όσον αφορά τη νόμιμη 

ευθυγράμμιση της νομοθεσίας σε σχέση με τα αποθέματα πετρελαίου και την 

οδηγία για τον ηλεκτρισμό. 

4. Ποιότητα αέρα και νερού 

 Σύμφωνα με την έκθεση, πρέπει να υιοθετηθούν μέτρα στους σημαντικούς τομείς 

που αφορούν την ποιότητα του αέρα και του νερού, τον έλεγχο της βιομηχανικής 

μόλυνσης, τις χημικές ουσίες και τους γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς.  
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Πρέπει να δοθεί ιδιαίτερη προσοχή στη διαχείριση απορριμμάτων και στην 

αναβάθμιση της διοικητικής ικανότητας.  ∆εν εφαρμόζεται το κεκτημένο για το 

περιβάλλον.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.219 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστο Κληρίδη στις 12 Φεβρουαρίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνει για τα πιο κάτω θέματα: 

1. Το πρώτο αφορά την υπεράσπιση της ταυτότητας των θυμάτων εγκλημάτων και 

τη μεταχείρισή τους από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης.  Συγκεκριμένα, έχω υπόψη 

μου την υπόθεση βιασμού εικοσιδυάχρονης Αγγλίδας τουρίστριας στη Σωτήρα 

Αμμοχώστου το Σεπτέμβριο του 2002.  ∆ιάφορα τηλεοπτικά κανάλια πρόβαλλαν 

συνεχώς στις ειδήσεις σκηνές από τη μεταφορά του θύματος με ασθενοφόρο στο 

νοσοκομείο.  Παρ’ όλο που το πρόσωπό της δε φαινόταν καλά, στους τηλεθεατές 

ήταν έκδηλη η αναστάτωση που της προκαλούσε η παρουσία των πολλών 

δημοσιογράφων και τηλεοπτικών/ραδιοφωνικών συνεργείων που 

σχολίαζαν/βιντεογραφούσαν την άφιξή της στο νοσοκομείο.   

2. Το δεύτερο θέμα αφορά την παρουσία των μέσων μαζικής ενημέρωσης στη σκηνή 

δυστυχημάτων (τροχαίων/εργατικών) πριν από την άφιξη του ασθενοφόρου.  Είναι 

πολλές οι φορές που βλέπουμε στις τηλεοράσεις μας μέλη του αστυνομικού 

σώματος να μην παρεμποδίζουν τους δημοσιογράφους από του να εισέρχονται 

στη σκηνή του εγκλήματος/δυστυχήματος και να βγάζουν φωτογραφίες. 

3. Το τρίτο θέμα αφορά την είσοδο των μέσων μαζικής ενημέρωσης σε 

κλινικές/νοσοκομεία και τη βιντεογράφηση/φωτογράφιση ατόμων τα οποία μόλις 

έχουν πληροφορηθεί το θάνατο αγαπημένων τους προσώπων. 
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 Αυτά τα γεγονότα πλήττουν σοβαρά το έργο των ανακριτών, αφού εμποδίζουν την 

περισυλλογή πολύτιμων τεκμηρίων, όπως επίσης και την αξιοπρέπεια του/των 

θύματος/θυμάτων. 

 Και στις τρεις περιπτώσεις γνώμη μου είναι ότι παραβιάζεται το δικαίωμα της 

ιδιωτικής και οικογενειακής ζωής τόσο των θυμάτων όσο και των οικογενειών τους, 

σύμφωνα με το άρθρο 15 του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 1960, όπως 

επίσης και το άρθρο 10 της Ευρωπαϊκής Σύμβασης Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων του 

1950, που η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει κυρώσει. 

 Θα πρέπει να θεσπιστεί νόμος ο οποίος να απαγορεύει την παρουσία των μέσων 

μαζικής ενημέρωσης στη σκηνή εγκλήματος/δυστυχήματος, σε νοσοκομεία/ 

κλινικές/οικίες κτλ., όταν η παρουσία τους αυτή εμποδίζει το έργο της αστυνομίας και 

των ανακριτικών αρχών ή όταν η παρουσία αυτή παραβιάζει τις πρόνοιες των πιο πάνω 

νόμων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.220 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστο Κληρίδη στις  12 Φεβρουαρίου 2003. 

 «Αναφέρομαι στην έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, με ημερομηνία 9 

Οκτωβρίου 2002, για την πρόοδο της Κύπρου σχετικά με την πορεία της προς την 

προσχώρηση.  Στην έκθεση αναφέρονται τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με την έκθεση, μπορούν να γίνουν και άλλες βελτιώσεις στη λειτουργία 

των αγορών με τη διατήρηση των σχεδίων για τη φιλελευθεροποίηση των τομέων 

των τηλεπικοινωνιών, των αεροπορικών μεταφορών και των ταχυδρομικών 

υπηρεσιών.  Η προσκόλληση στο δημοσιονομικό ενοποιημένο πρόγραμμα θα 

βοηθήσει στη μείωση του υφιστάμενου ελλείμματος του τρεχούμενου 

λογαριασμού. 

2. Όσον αφορά την τελωνειακή διοίκηση, χρειάζεται επειγόντως η υιοθέτηση της 
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εκκρεμούσας νομοθεσίας προς επίτευξη της ευθυγράμμισης στη διαδικασία 

εισαγωγής και εξαγωγής, την προσωρινή εισαγωγή, τα πολιτιστικά αγαθά και τις 

διαδικαστικές πτυχές. 

3. Η Κύπρος πρέπει να επικεντρωθεί στην πλήρη φιλελευθεροποίηση της αγοράς 

τηλεπικοινωνιών εντείνοντας την υιοθέτηση του κεκτημένου και την εγκαθίδρυση 

Γραφείου Ελεγκτή. 

4. Στο κεφάλαιο των μεταφορών και ειδικά στον τομέα της αεροπορίας αναμένεται η 

εναρμόνιση κάποιας νομοθεσίας.  Οι προσπάθειες στον τομέα των θαλάσσιων 

μεταφορών πρέπει να συνεχιστούν. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων  για τα μέτρα που έχει λάβει ή προτίθεται να λάβει αναφορικά με τα πιο 

πάνω θέματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.221 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστο Κληρίδη στις  12 Φεβρουαρίου 2003. 

 «Αναφέρομαι στην έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, με ημερομηνία 9 

Οκτωβρίου 2002, για την πρόοδο της Κύπρου σχετικά με την πορεία της προς την 

προσχώρηση.  Στην έκθεση αναφέρονται τα εξής θέματα: 

1. Πρέπει να ληφθούν μέτρα για βελτίωση του συντονισμού και της εποπτείας των 

συνεργατικών ιδρυμάτων και τραπεζών. 

2. Η αναβάθμιση της διοικητικής ικανότητας θα πρέπει να συνεχιστεί όσον αφορά τις 

υπηρεσίες επιθεώρησης στον τομέα των οικονομικών υπηρεσιών.  Παρ’ όλο που η 

διοικητική ικανότητα για την καταπολέμηση του βρόμικου χρήματος έχει περαιτέρω 

αναβαθμιστεί μέσω της εργοδότησης επιπρόσθετου προσωπικού, η Κύπρος 

πρέπει να συνεχίσει συγκροτημένες προσπάθειες σ’ αυτό τον τομέα. 

3. Όσον αφορά τα δικαιώματα πνευματικής και βιομηχανικής ιδιοκτησίας, χρειάζονται 
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περαιτέρω προσπάθειες προς ενδυνάμωση της ικανότητας εφαρμογής σε σχέση 

με τους ελέγχους στα σύνορα και την καταπολέμηση της πειρατείας και της 

πλαστογραφίας. 

4. Η Κύπρος πρέπει να επικεντρωθεί στην πλήρη φιλελευθεροποίηση της αγοράς 

τηλεπικοινωνιών εντείνοντας την υιοθέτηση του κεκτημένου και την εγκαθίδρυση 

Γραφείου Ελεγκτή. 

5. Πρέπει να καταβληθούν προσπάθειες για την ενδυνάμωση της διοικητικής 

ικανότητας του Γενικού Λογιστηρίου. 

6. Τέλος, η έκθεση αναφέρει ότι μεγάλη προσοχή απαιτείται όσον αφορά τις 

αναγκαίες δομές για την εφαρμογή του κοινοτικού κεκτημένου, το οποίο θα τεθεί 

σε ισχύ μόνο με την ένταξη, ιδιαίτερα όσον αφορά τη χρηστή και αποτελεσματική 

διαχείριση κοινοτικών κονδυλίων. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων  για τα μέτρα που έχει λάβει ή προτίθεται να λάβει για τα πιο πάνω 

θέματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.222 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 17 Φεβρουαρίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία διαπλάτυνσης και βελτίωσης του 

δρόμου ∆άσους Άχνας - Ορμίδειας και πότε υπολογίζεται να ολοκληρωθεί.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.223 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 17 Φεβρουαρίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία ευθυγράμμισης και 

διαπλάτυνσης του δρόμου ∆άσους Άχνας - Αυγόρου και πότε υπολογίζεται να 
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ολοκληρωθεί.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.224 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 17 Φεβρουαρίου 2003. 

 «Έχουμε πληροφορηθεί ότι στις 9 Φεβρουαρίου 2003 το βράδυ τα Ηνωμένα Έθνη 

διαβίβασαν το αίτημα οικογένειας Τουρκοκυπρίων για επείγουσα μεταφορά του 

εννιάχρονου κοριτσιού τους που έπασχε από καρκίνο στο Γενικό Νοσοκομείο 

Λευκωσίας (Πρώτες Βοήθειες). 

 Οι Πρώτες Βοήθειες τους παρέπεμψαν -λόγω έλλειψης, όπως λέχθηκε, 

αναπνευστήρα- στο Νοσοκομείο Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄, το οποίο όμως, ως 

γνωστόν, δε διαθέτει Τμήμα Πρώτων Βοηθειών.  Μετά από δίωρη διαδικασία 

τηλεφωνημάτων, τα Ηνωμένα Έθνη ανέλαβαν πρωτοβουλία και έγινε διευθέτηση, για να 

δεχτεί το κοριτσάκι το Απολλώνειο Νοσοκομείο.  ∆υστυχώς, όταν το παιδάκι έφθασε 

στο οδόφραγμα, ήταν ήδη νεκρό. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

για τα ακόλουθα: 

1. Πώς διασφαλίζεται η έγκαιρη παροχή ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης από τις 

Πρώτες Βοήθειες σε οποιοδήποτε ασθενή;  Έχουν επισημανθεί γραφειοκρατικά ή 

άλλα προβλήματα που μπορούν να αποβούν μοιραία κατά τη διαδικασία εισδοχής; 

2. Η ενημέρωση από το θεράποντα ή άλλο γιατρό μπορεί να θεωρείται προϋπόθεση, 

για να γίνει δεκτό ένα άτομο από τις Πρώτες Βοήθειες; 

3. Ποια είναι η διαδικασία συντονισμού των κρατικών υπηρεσιών (π.χ. Πρώτων 

Βοηθειών, Μακάρειου Νοσοκομείου), όταν υπάρχει κατεπείγον περιστατικό; 

4. Ποια η διαδικασία για τυχόν συνεργασία με τον ιδιωτικό τομέα;» 

 Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.225 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις  18 Φεβρουαρίου 2003. 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι στις 27 Ιανουαρίου 2002 εντοπίστηκε από περίπολο του 

ΤΑΕ Λευκωσίας να κάνει επαναστροφή στα φώτα της λεωφόρου Κυριάκου Μάτση και 

της λεωφόρου Νίκης ο κ. Μιχάλης Αγγελίδης, ο οποίος ανακόπηκε από τους 

αστυνομικούς.  ∆ιαπιστώθηκε ότι δε φορούσε ζώνη ασφαλείας και ότι η άδεια 

κυκλοφορίας του οχήματος που οδηγούσε, με αρ. εγγραφής ΗΤΑ 642, ήταν ληγμένη 

από το 2001.  Ο εν λόγω κύριος αρνήθηκε να μεταβεί στον αστυνομικό σταθμό 

Λυκαβηττού για κατάθεση. 

 Έγινε καταγγελία στον αστυνομικό σταθμό Λυκαβηττού, αλλά την επομένη η 

υπόθεση έκλεισε. 

 Καλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

για το πιο πάνω περιστατικό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.226 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστο Κληρίδη στις 18 Φεβρουαρίου 2003. 

 «Αναφέρομαι σε ένα θέμα υψίστης σημασίας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Έχω παραλάβει επιστολή από κάποιο κ. Τ. George από τη Μελβούρνη της 

Αυστραλίας, στην οποία γίνεται αναφορά στα γεγονότα του 1974, καθώς και σε κάποιο 

“κύριο D.” ο οποίος, από το περιεχόμενο της επιστολής, πιθανότατα είναι ο κ. Ντενκτάς. 

 Ο κ. T. George ισχυρίζεται πως ο “κύριος D.” έδωσε οδηγίες να εκτελεστεί μια 

ομάδα διακοσίων εβδομήντα πέντε έως τριακοσίων δεκαπέντε Κυπρίων, εκ των οποίων 

οι πλείστοι ήταν γυναικόπαιδα και ηλικιωμένοι και οι οποίοι στη συνέχεια θάφτηκαν, 

ενώ, σύμφωνα με την επιστολή, οι περισσότεροι ακόμα βρισκόντουσαν εν ζωή.  Η 

τοποθεσία η οποία αναφέρεται ως ο τόπος όπου διαπράχθηκε αυτό το συμβάν είναι τα 

Κόκκινα. 

 Ο κ. T. George αναφέρει πως τα πιο πάνω του τα είπε ο Τουρκοκύπριος 

αξιωματικός που είχε διαπράξει την εκτέλεση και η τοποθεσία ταφής  είναι στο Safety 
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Deposit της ΑΝΒ CY 4230. 

 Η επιστολή αυτή αναφέρεται επίσης σε αριθμό αιχμαλώτων μεταξύ εκατόν 

εβδομήντα και διακοσίων που είχαν σταλθεί σε διάφορες τοποθεσίες στην Τουρκία και 

συγκεκριμένα: 

1. Iskenderun, 

2. Osmaniye, 

3. Tasucij, 

4. Mersin, 

5. Sicifke, 

6. Adana, 

7. Bream. 

Σ’ αυτό το σημείο επαναλαμβάνεται η αναφορά στο CY 4230. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα μέτρα που προτίθεται να λάβει για τη διερεύνηση αυτού του 

θέματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.227 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις  26 Φεβρουαρίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για το πού βρίσκεται η διαδικασία δημιουργίας κεντρικού συστήματος 

λειτουργίας και αντίδρασης ασθενοφόρων και πότε υπολογίζεται να ολοκληρωθεί και να 

λειτουργήσει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.228 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 27 Φεβρουαρίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο τοπικός αναμεταδότης του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου που καλύπτει την κοινότητα Άγιος Παύλος Λεμεσού τίθεται εκτός λειτουργίας 
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τις μέρες που δεν υπάρχει αρκετή ηλιοφάνεια, ώστε να φορτιστεί επαρκώς το σύστημα 

φωτοβολταϊκών πλαισίων που τον τροφοδοτεί. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

για τους λόγους που καθυστερεί η ηλεκτροδότηση του τοπικού αναμεταδότη του 

Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου και από σταθερή παροχή της ΑΗΚ, συμπληρωματικά 

της εγκατάστασης ηλιακού συσσωρευτή που ήδη λειτουργεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.229 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 27 Φεβρουαρίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν οι Βρετανοί έχουν προχωρήσει στην κατάθεση πρότασης για ένταξη 

του υγροβιότοπου Ακρωτηρίου στο δίκτυο των προστατευόμενων υγροβιότοπων με 

βάση τη Συνθήκη Ραμσάρ και ποιες είναι οι ενέργειες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 

σχετικά με το θέμα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.230 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 27 Φεβρουαρίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα:  

1. Ποιοι είναι οι όροι της επιδημιολογικής μελέτης σχετικά με τις επιπτώσεις των 

ηλεκτρομαγνητικών πεδίων που δημιουργούν οι βρετανικές κεραίες στους 

κατοίκους του χωριού Ακρωτήρι;   

2. Έχουν δεσμευτεί  οι αρχές των βάσεων ότι δε θα συνεχιστούν οι εργασίες για 

εγκατάσταση της γιγαντιαίας κεραίας “Πλούτων” μέχρι την ολοκλήρωση της 

επιδημιολογικής μελέτης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.231 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 4 Μαρτίου 2003. 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι η υπό κατασκευή μαρίνα Παραλιμνίου, παρά το αλιευτικό 

καταφύγιο, θα είναι δυναμικότητας 250 σκαφών.  Σύμφωνα με τη μελέτη Ρογκάν για την 

ανάπτυξη του αγροτουρισμού στην Κύπρο, κάθε μαρίνα που έχει συνολική (θαλάσσια 

και χερσαία) δυναμικότητα πέραν των 500 σκαφών θεωρείται βιώσιμη. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πώς εξασφαλίζεται η βιωσιμότητα της μαρίνας Παραλιμνίου, αφού θα φιλοξενεί 

λιγότερα από 500 σκάφη; 

2. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η δημιουργία της και πότε υπολογίζεται να ολοκληρωθεί 

και να τεθεί σε λειτουργία;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.232 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 4 Μαρτίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για το πού βρίσκεται η διαδικασία εφαρμογής προγράμματος τυφλού 

ελέγχου (screening) αναφορικά με τη διάγνωση του καρκίνου του μαστού και πότε 

υπολογίζεται να ολοκληρωθεί.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.233 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 4 Μαρτίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι μηχάνημα της μονάδας θεραπείας διαβητικών με ακτίνες 

λέιζερ στην οφθαλμολογική κλινική του Νοσοκομείου Λάρνακας, το οποίο λειτούργησε 

για δεκαπέντε χρόνια, τέθηκε εκτός λειτουργίας πριν από τρία χρόνια.   

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Γιατί το μηχάνημα αφέθηκε εκτός λειτουργίας για τρία χρόνια; 

2. Πότε προτίθεται το αρμόδιο υπουργείο να επιδιορθώσει/αντικαταστήσει το 
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μηχάνημα;  Εάν αυτό έγινε, πότε έγινε και ποιο ήταν το κόστος; 

3. Πώς καλύπτονταν οι ανάγκες των ασθενών κατά την περίοδο που το μηχάνημα 

βρισκόταν εκτός λειτουργίας;  Υπήρξαν οποιαδήποτε ιδιαίτερα προβλήματα;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.234 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 4 Μαρτίου 2003. 

 «Σε ό,τι αφορά τη λειτουργία καζίνου στην Κύπρο, παρακαλείται το αρμόδιο 

υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το αν υπάρχουν 

οποιαδήποτε σχέδια/πρόθεση για παραχώρηση αδειών.  Αν όχι, γιατί αυτό δεν έγινε 

μέχρι σήμερα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.235 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 4 Μαρτίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει υπογράψει οποιεσδήποτε συμφωνίες 

με άλλες χώρες για έρευνα και τεχνολογία στον τομέα των ανανεώσιμων πηγών 

ενέργειας.  Αν ναι, με ποιες χώρες έχει υπογράψει τέτοιες συμφωνίες και ποιο είδος 

ανανεώσιμων πηγών ενέργειας αφορούν;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.236 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 4 Μαρτίου 2003. 

 «Σε ό,τι αφορά την ετοιμασία/εφαρμογή δεκάχρονου στρατηγικού σχεδίου για την 

τουριστική ανάπτυξη της ελεύθερης Αμμοχώστου, στα πλαίσια εφαρμογής της 

Στρατηγικής Τουρισμού 2000-2001/5, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως 

πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Αν έχει ετοιμαστεί ή/και εφαρμοστεί στρατηγικό σχέδιο τουρισμού για την ελεύθερη 

Αμμόχωστο και, αν όχι, γιατί αυτό δεν έγινε κατορθωτό μέχρι σήμερα. 

2. Για πόσες και ποιες περιοχές ξεκίνησε να ετοιμάζεται/εφαρμόζεται αυτό το σχέδιο; 
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3. Ποιοι έχουν την κύρια ευθύνη για την ετοιμασία και εφαρμογή του σχεδίου και 

ποιος ο ρόλος/ευθύνη του κράτους; 

4. Ποιος αναμένεται να επωμισθεί το κόστος ετοιμασίας και το κόστος εφαρμογής του 

σχεδίου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.237 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 4 Μαρτίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα μέτρα που έχουν αποφασιστεί σχετικά με την άμεση 

απομάκρυνση του σκοπευτηρίου Λάρνακας από το χώρο της αλυκής, την κατεδάφιση 

των παράνομων υποστατικών και την εκπόνηση πλήρους μελέτης εκτίμησης των 

περιβαλλοντικών προβλημάτων των πηγών ρύπανσης και την απορρύπανση της 

αλυκής Λάρνακας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, 

Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με 

αρ. 23.06.008.01.046, ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2001, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Η ανακύκληση συσκευασιών και γενικά ανακυκλώσιμων υλικών στην Κύπρο 

υπολογίζεται τώρα κάπου στο 3%. 

 Βρίσκεται υπό εξέλιξη για υλοποίηση παγκύπριο σχέδιο για την ανακύκληση 

χαρτονιού, πλαστικού, αλουμινίου και γυαλιού (υλικά συσκευασίας) σε όλες τις 

δημοτικές περιοχές και σε περιορισμένο αριθμό κοινοτήτων.  Για την όλη προσπάθεια 

έχουν καταρχάς εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο περί τα 1,8 εκατομ. λίρες, ποσό 

που θα καλύψει τις ανάγκες για τα επόμενα τρία χρόνια (κεφαλαιουχικές και 

λειτουργικές δαπάνες), δηλαδή κάδοι, μηχανήματα για συλλογή, μεταφορά, διαλογή και 

τελική χρήση (ανάκτηση ενέργειας, εξαγωγή ή μερική επεξεργασία).  Το συγκεκριμένο 
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σχέδιο αναμένεται να αρχίσει να υλοποιείται στο πρώτο εξάμηνο του 2003 και θα γίνει 

με τους ακόλουθους τρόπους: 

1. Με την επιχορήγηση δήμων και μικρού αριθμού κοινοτήτων όσον αφορά 

την υποδομή της ανακύκλησης. 

 Τα μέτρα που θα ληφθούν περιλαμβάνουν την τοποθέτηση κάδων ανακύκλησης, 

τη συλλογή και μεταφορά των ανακυκλώσιμων υλικών, τη διαλογή τους και την 

επεξεργασία τους.  Το κόστος του μέρους αυτού θα είναι ύψους £1,2 

εκατομμυρίων. 

 Ήδη οι όροι εντολής, για να προκηρυχθούν προσφορές, βρίσκονται στο τελικό 

στάδιο και αναμένεται αυτό να γίνει τις επόμενες λίγες βδομάδες. 

 Το πρόγραμμα θα ισχύσει για τρία περίπου χρόνια, μέχρις ότου ολοκληρωθεί η 

υποδομή για πλήρη εφαρμογή της σχετικής κυπριακής νομοθεσίας από τους 

παραγωγούς και εισαγωγείς συσκευασιών, οι οποίοι έχουν την πλήρη ευθύνη για 

τη διαχείριση των αποβλήτων συσκευασίας. 

2. Με την άμεση ενίσχυση των εταιρειών ανακύκλησης. 

 Σύμφωνα με το σχέδιο, οι εταιρείες ανακύκλησης θα τύχουν οικονομικής στήριξης, 

ώστε τα ανακυκλώσιμα υλικά τα οποία καταλήγουν σε αυτές να τυγχάνουν 

επεξεργασίας.  Τα μέτρα έχουν ως σκοπό τη στήριξη των εταιρειών ανακύκλησης 

για την ενδιάμεση περίοδο 2003-2005, μέχρι την πλήρη εφαρμογή της αρχής της 

ευθύνης του παραγωγού. 

 Η στήριξη των εταιρειών ανακύκλησης με αυτό τον τρόπο υπόκειται στις πρόνοιες 

του περί Ελέγχου των ∆ημοσίων Ενισχύσεων Νόμου [Αρ. 30(Ι) του 2001].  Η 

άμεση ενίσχυση στηρίζεται στην ενίσχυση de minimis (άρθρο 7 του νόμου) που 

μπορεί να προωθηθεί άμεσα.  Η κάθε επιχείρηση μπορεί να πάρει μόνο το μέγιστο 

ποσό των £57.000 για τρία χρόνια και σύμφωνα με ειδικά κριτήρια τα οποία έχουν 
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ετοιμαστεί. 

 Με το πιο πάνω πρόγραμμα αναμένεται να αυξηθούν οι ευκαιρίες για εργοδότηση 

προσωπικού παγκύπρια στον τομέα της ανακύκλησης. 

 Για τη σχετική ενημέρωση και πληροφόρηση του κοινού προωθήθηκαν και 

προωθούνται διάφορα προγράμματα, όπως ενημερωτικά φυλλάδια, συζητήσεις, 

διαλέξεις, παρουσιάσεις κ.λπ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, 

Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με 

αρ. 23.06.008.01.067, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Οι ποσότητες αμιαντούχων αποβλήτων που ήδη είναι συγκεντρωμένες και 

αποθηκευμένες σε ορισμένες κρατικές αποθήκες προγραμματίζεται να ταφούν σε χώρο 

που έχει εξευρεθεί και αφού πρώτα ετοιμαστεί ειδικό σχέδιο διαχείρισης και γίνει ο 

ανάλογος σχεδιασμός του. 

 Για τις μελλοντικές ποσότητες αμιαντούχων αποβλήτων προωθείται η εκπόνηση 

μελέτης για τη χωροθέτηση και περιβαλλοντική και τεχνοοικονομική αξιολόγηση της 

διαχείρισης αποβλήτων αμιάντου μαζί με απόβλητα κτιριακών κατασκευών, 

κατεδαφίσεων και υλικών οδοποιίας, καθώς και προετοιμασία όρων εντολής για την 

προσφοροδότηση φορέων του ιδιωτικού τομέα για την ανάληψη της διαχείρισης των εν 

λόγω αποβλήτων ανά επαρχία.  Αναμένεται ότι η μελέτη θα ετοιμαστεί από το 

Πολυτεχνείο Κρήτης. 

 Ο λόγος της καθυστερημένης απάντησης οφείλεται στο ότι αναμενόταν να 

υπάρξουν πρώτα εξελίξεις από τις συνεχείς προσπάθειες για επίλυση του προβλήματος 

και να διευκρινιστούν τα διάφορα σενάρια τα οποία συζητούνταν.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.148, ημερομηνίας 

5 Ιουλίου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης 

Παπαδοπούλου. 

 «Αναφορικά με το αίτημα του δήμου Μόρφου για στέγαση, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του, με αρ. 46.510 και ημερομηνία 20  

Αυγούστου 1997, ενέκρινε τη σύσταση του Κέντρου Ελληνικού Πολιτισμού ως 

φιλανθρωπικού ιδρύματος και παραχώρησε την κυβερνητική κατοικία με αρ. 47, που 

βρίσκεται στον περίβολο του Προεδρικού Μεγάρου, για τη στέγαση του Κέντρου 

Ελληνικού Πολιτισμού. 

 Ωστόσο, η έναρξη των δραστηριοτήτων του υπό αναφορά κέντρου έχει για 

διάφορους λόγους αναβληθεί και η κ. Κλαίρη Αγγελίδου, πρόεδρος του Ιδρύματος 

Ελληνικού Πολιτισμού, εισηγήθηκε στον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού όπως η εν 

λόγω κατοικία παραχωρηθεί στον Οργανισμό Παιδικού Μουσείου Κύπρου.  Ο 

Οργανισμός Παιδικού Μουσείου εξασφάλισε κατάλληλο χώρο και, ως εκ τούτου, το 

Υπουργικό Συμβούλιο, κατόπιν σχετικής εισήγησης του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων, ενέκρινε με την απόφασή του, με αρ. 53.416 και ημερομηνία 22 Μαρτίου 2001, 

την ανάκτηση της υπό αναφορά κατοικίας. 

 Στις 28 Μαρτίου 2001 το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του με αρ. 53.471 

αποφάσισε όπως η εν λόγω κατοικία παραχωρηθεί σε κρατική υπηρεσία για 

ικανοποίηση λειτουργικών αναγκών της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.001, ημερομηνίας 

26 Ιουλίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 
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 «Αναφορικά με το θέμα της συλλογής σκυβάλων και καταλοίπων πετρελαιοειδών 

από τα πλοία, σας αποστέλλουμε την ακόλουθη απαντητική επιστολή της Αρχής 

Λιμένων Κύπρου: 

 “Τα σκύβαλα από τα πλοία που ελλιμενίζονται στα λιμάνια Λεμεσού και Λάρνακας 

συλλέγονται καθημερινά από ιδιωτικές εταιρείες που επιλέγονται από την Αρχή 

κάθε τρία χρόνια με τη διαδικασία των προσφορών.  Η Αρχή εισπράττει από κάθε 

πλοίο που ελλιμενίζεται στα λιμάνια δικαιώματα αποκομιδής σκυβάλων, που 

προβλέπονται στους περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Καταβλητέα ∆ικαιώματα) 

Κανονισμούς του 1976 μέχρι 2002, και πληρώνει τις ιδιωτικές εταιρείες που 

συλλέγουν τα σκύβαλα από τα πλοία. 

  Τα κατάλοιπα πετρελαιοειδών των πλοίων που ελλιμενίζονται στα λιμάνια 

συλλέγονται καθημερινά από ιδιωτικές εταιρείες στις οποίες η Αρχή έδωσε σχετική 

άδεια προς τούτο έναντι κάποιου συμφωνηθέντος τιμήματος που πληρώνουν οι 

εταιρείες προς την Αρχή.  Οι ιδιωτικές εταιρείες για την εν λόγω εργασία που 

παρέχουν στα πλοία εισπράττουν από αυτά καθορισμένα δικαιώματα, που έχουν 

εγκριθεί από την αρμόδια Αρχή (Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων), τα δε 

κατάλοιπα μεταφέρονται σε ειδικό σταθμό επεξεργασίας που βρίσκεται στην 

περιοχή Βασιλικού.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Οικονομικών κ. 

Τάκη Κληρίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.018, ημερομηνίας 21ης 

Αυγούστου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης 

Παπαδοπούλου. 

 «Σχετικά με την επιχορήγηση της εγκατάστασης συστημάτων θέρμανσης στις 

ορεινές περιοχές, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Οικονομικών δεν εφαρμόζει οποιοδήποτε σχέδιο με βάση το οποίο 
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να επιχορηγείται η εγκατάσταση συστημάτων θέρμανσης στις ορεινές περιοχές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.031, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Σχετικά με τα προβλήματα στο υδρευτικό δίκτυο Αστρομερίτη και τη μόλυνση του 

νερού των γεωτρήσεων, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Για την επίλυση των προβλημάτων που παρουσιάζει το υδρευτικό δίκτυο της 

κοινότητας, το επαρχιακό γραφείο προέβη στις πιο κάτω ενέργειες: 

1. Εγκατέστησε πρόσφατα αυτόματο σύστημα υγρής χλωρίωσης στην κεντρική 

δεξαμενή της κοινότητας, με δαπάνη ύψους £2.340, για την αποστείρωση του 

νερού και την καταπολέμηση διαφόρων βακτηριδίων. 

2. Απέστειλε  επιστολή στο Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης για την ανόρυξη νέας 

γεώτρησης για κάλυψη των υδρευτικών αναγκών της κοινότητας. 

3. Προέβη στην ετοιμασία σχεδίου για την αντικατάσταση των παλαιών αναγκών της 

κοινότητας στους συνοικισμούς αυτοστέγασης αρ. 1 και 2, με δαπάνη £59.000. 

4. Ετοίμασε σχέδιο για την αντικατάσταση μεγάλου μέρους του υδρευτικού δικτύου 

της κοινότητας, με δαπάνη £313.000, το οποίο αναμένεται να εκτελεστεί αρχές του 

2003. 

5. Αναμένεται σύντομα να προβεί στην ετοιμασία μελέτης για την περίφραξη των δύο 

υδαταποθηκών της κοινότητας, καθώς και την περίφραξη των κοινοτικών 

γεωτρήσεων. 

6. Επιπρόσθετα, πέρα από τις πιο πάνω περιφράξεις, θα κατασκευαστούν και έργα 

προστασίας στα στόμια των κοινοτικών γεωτρήσεων, με τέτοιο τρόπο ώστε να 

διασφαλίζεται η στεγανότητά τους, αποκλείοντας  την είσοδο σε αυτές ζωυφίων, 
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τρωκτικών και άλλων ακαθαρσιών. 

 Με την υλοποίηση των πιο πάνω θεωρείται βέβαιο ότι η μόλυνση του νερού των 

κοινοτικών γεωτρήσεων θα εκλείψει.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Υγείας κ. Φρίξου 

Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.056, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2002, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Κυριάκου Τυρίμου. 

 «Αναφορικά με την επανακοστολόγηση του Γενικού Συστήματος Υγείας, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Άρθρο 581 - Γενικό Σχέδιο Υγείας (£400.000) 

 Έχει ήδη διοριστεί διοικητικό συμβούλιο στο Γενικό Σύστημα Υγείας, το οποίο 

ασχολείται με την εφαρμογή του συστήματος.  Σύντομα προβλέπεται η προκήρυξη της 

θέσης του γενικού διευθυντή του συστήματος, με την πρόσληψη του οποίου θα 

αρχίσουν οι εργασίες του συστήματος.   Επίσης, έχει ετοιμαστεί προϋπολογισμός του 

συστήματος για το 2003, ο οποίος θα κατατεθεί στη Βουλή μέχρι το τέλος του έτους. 

 Αναφορικά με την επανακοστολόγηση του Συστήματος Υγείας, έχει ήδη κληθεί ο 

εμπειρογνώμονας Prof. W. Hsiao και έχει αρχίσει η μελέτη, το πόρισμα της οποίας 

αναμένεται να είναι έτοιμο περί τα τέλη Φεβρουαρίου 2003.  Μέσα στα πλαίσια της 

επανακοστολόγησης διεξάγονται και τρεις έρευνες στον ιδιωτικό τομέα από ιδιωτική 

εταιρεία, τα πορίσματα των οποίων θα αποσταλούν στον εμπειρογνώμονα εντός του 

πρώτου δεκαπενθήμερου του ∆εκέμβρη του 2002. 

2. Άρθρο 631 - ∆ικαιώματα εμπειρογνωμόνων (ποσό ύψους £300.000 για 

ετοιμασία μελετών) 

  Για το 2002 είχαν προγραμματιστεί να διενεργηθούν διάφορες έρευνες για την 

εκτίμηση τυχόν επιδράσεων στη δημόσια υγεία από ηλεκτρομαγνητικά πεδία (αντένα 

του Ακρωτηρίου), μόλυβδο, διυλιστήριο πετρελαίου, αμιάντου κ.λπ.  Το 2002 είχε 
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ξεκινήσει η μελέτη για τυχόν επιδράσεις στην υγεία από τη λειτουργία του διυλιστηρίου 

στη Λάρνακα.  Το συνολικό ποσό της μελέτης ανήλθε σε £138.000.  Η πρώτη φάση της 

μελέτης αυτής έχει ήδη αποπερατωθεί. 

 Επιπρόσθετα, το 2002 εξασφαλίστηκε η έγκριση από το Γραφείο 

Προγραμματισμού για προώθηση της ιατρικής έρευνας για τον αμίαντο.  Βρισκόμαστε 

σε προχωρημένο στάδιο προκήρυξης προσφορών.  Αναμένεται ότι η έρευνα αυτή θα 

κατακυρωθεί εντός του 2003. 

 Το 2003 έχουν προγραμματιστεί μελέτες/έρευνες σχετικά με τις επιδράσεις από 

ηλεκτρομαγνητικά πεδία, επιδράσεις από τη λειτουργία του Μεταλλείου Αμιάντου, από 

το μόλυβδο και τα καυσαέρια, από το διυλιστήριο και τις πετρελαιοδεξαμενές στη 

Λάρνακα, από την επίδραση των δραστηριοτήτων του Υπουργείου Υγείας πάνω στο 

περιβάλλον κ.λπ.  Να σημειωθεί ότι η έρευνα για το διυλιστήριο και τις 

πετρελαιοδεξαμενές που διεξήχθη το 2002 αποτελεί την πρώτη φάση της έρευνας 

αυτής.  Ως εκ τούτου, το 2003 προγραμματίζεται η δεύτερη φάση. 

 Επίσης, κατά το 2003 αναμένεται να συνεχιστεί η δεύτερη φάση της έρευνας για 

τυχόν επιδράσεις στη δημόσια υγεία από το Χυτήριο Νέμιτσα, ως επίσης και η έρευνα 

για τον αμίαντο, που αναφέρθηκε πιο πάνω. 

 Παράλληλα, με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, προωθείται η διεξαγωγή 

από το Υπουργείο Υγείας έρευνας για την αντένα Ακρωτηρίου, το κόστος της οποίας 

υπολογίζεται να ανέλθει στις £128.000 για την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Η έρευνα αυτή 

θα διεξαχθεί σε συνεργασία με το Πανεπιστήμιο του Bristol.  Η Βρετανική Υπάτη 

Αρμοστία έχει δεσμευτεί να καταβάλει το υπόλοιπο ποσό των stg£128.358 για το μέρος 

που αφορά τα έξοδα του Πανεπιστημίου του Bristol. 

 ∆ιευκρινίζεται ότι μέσα στο 2002 έχει γίνει καταγραφή των περιστατικών καρκίνου 

και λευχαιμίας σε περιοχή της Κάτω Λακατάμιας, με σκοπό την πιθανή συσχέτισή τους 
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με περιβαλλοντικούς παράγοντες, όπως ηλεκτρομαγνητικά πεδία, τοξικές χημικές 

ουσίες και άλλους παράγοντες.  Παρόμοια στοιχεία άρχισαν να συλλέγονται και για τον 

Άγιο ∆ομέτιο και θα επεκταθούν στον Άγιο Γεώργιο Βρυσούλλων, στην Αργάκα, Τίμη, 

Αραδίππου και στα Πολεμίδια.  Τα στοιχεία αυτά θα αποτελέσουν μέρος πιλοτικής 

μελέτης, η οποία θα αποτελέσει τη βάση για την εκπόνηση μεγάλης ιατρικής έρευνας, η 

οποία θα αρχίσει μέσα στο 2003.  Αναμένεται η ετοιμασία προδιαγραφών. 

3. Άρθρα 633 και 79.499 (ποσό ύψους £2.600.000) τα οποία αφορούν το 

Ινστιτούτο Νευρολογίας και Γενετικής 

 Σύμφωνα με το μνημόνιο επιστημονικής συνεργασίας που υπογράφηκε στις 26 

Οκτωβρίου 1999 μεταξύ του Υπουργείου Υγείας και του Ιδρύματος Ερευνών για τη 

Μυϊκή ∆υστροφία, το ινστιτούτο παρέχει εξειδικευμένες υπηρεσίες στους ασθενείς 

δικαιούχους ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης από το κράτος και άλλων εξειδικευμένων 

υπηρεσιών σε κυβερνητικές υπηρεσίες έναντι ετήσιας κρατικής χορηγίας, ως επίσης και 

μερική χρηματοδότηση ερευνητικών και εκπαιδευτικών προγραμμάτων.  Οι υπηρεσίες 

που παρέχονται από το πιο πάνω ινστιτούτο δεν εξασφαλίζονται με τη διαδικασία 

προσφορών, αφού αυτές αναφέρονται στο προαναφερόμενο μνημόνιο συνεργασίας.  

Για παροχή υπηρεσιών πέραν αυτών που αναφέρονται στο μνημόνιο συνεργασίας 

ζητείται πάντοτε έγκριση από το Υπουργικό Συμβούλιο.  Σε τέτοιες περιπτώσεις όμως 

γίνεται έρευνα κατά πόσο οι ζητούμενες υπηρεσίες προσφέρονται και από άλλους 

φορείς εντός ή εκτός Κύπρου.  Μέχρι σήμερα δεν έχουν παρουσιαστεί τέτοιες 

περιπτώσεις. 

4. Άρθρο 568 - Αγορά υπηρεσιών από το Ταμείο Μυϊκής ∆υστροφίας (£10) 

 Η πρόνοια που περιέχεται στο πιο πάνω άρθρο είναι συμβολική.  Το άρθρο αυτό 

έχει ενσωματωθεί στους προϋπολογισμούς, για να χρησιμοποιηθεί σε περιπτώσεις 

όπου το Υπουργείο Υγείας θα χρειασθεί αγορά υπηρεσιών από το Ινστιτούτο 
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Νευρολογίας και Γενετικής.  Μέχρι σήμερα όλες οι υπηρεσίες που προσφέρονται από το 

ινστιτούτο καλύπτονται από την ετήσια χορηγία. 

5. Άρθρο 669 - Ίδρυση Εθνικού Κέντρου Τεκμηρίωσης και Πληροφόρησης για 

Ναρκωτικά και ανάπτυξη / εφαρμογή εθνικής στρατηγικής 

 Το ποσό των £232.000 αποτελεί τη συμμετοχή της κυβέρνησης σε ειδικό 

πρόγραμμα με το οποίο εμπειρογνώμονες από το εξωτερικό θα βοηθήσουν την 

κυπριακή κυβέρνηση να επιτύχει τους πιο κάτω στόχους: 

 Αξιολόγηση της εθνικής στρατηγικής στα ναρκωτικά. 

 Στήριξη προς το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου στην ανάπτυξη της 

γραμματείας και άλλων θεσμικών δομών του συμβουλίου. 

 ∆ημιουργία εθνικού εστιακού κέντρου με το Ευρωπαϊκό Κέντρο Τεκμηρίωσης για 

τα Ναρκωτικά. 

 Επεξεργασία της εθνικής στρατηγικής για μείωση της ζήτησης, συντονισμός των 

υπηρεσιών και ανάπτυξη προγραμμάτων πρωτογενούς πρόληψης. 

6. Άρθρο 22.03.2.16/17 - Κέντρο Απεξάρτησης και Κοινωνικής Επανένταξης 

(£100.000) 

 Το ποσό των £100.000 προορίζεται για κάλυψη των λειτουργικών εξόδων δύο 

νέων κέντρων απεξάρτησης, ενός για τη σωματική αποτοξίνωση νεαρών ναρκομανών 

και ενός για την ψυχολογική απεξάρτηση των ναρκομανών. 

7. Άρθρο 475 - Χορηγία στο Αντιναρκωτικό Συμβούλιο ποσού £200.000 

 Το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου ιδρύθηκε με το Νόμο 128(Ι)/2000.  Σκοπός 

του είναι ο καταρτισμός στρατηγικού σχεδιασμού εθνικής πολιτικής κατά των 

ναρκωτικών και άλλων εξαρτησιογόνων ουσιών και αποτελεί το σύνδεσμο της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας με ξένους οργανισμούς σε θέματα πληροφόρησης ή 

διαβίβασης πληροφοριών σχετικά με τα ναρκωτικά και άλλες εξαρτησιογόνες ουσίες.  
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Με τροποποίηση του πιο πάνω νόμου [Τροποποιητικός Νόμος 142(Ι)/2002], το πιο 

πάνω συμβούλιο έχει μετατραπεί σε νομικό πρόσωπο δημόσιου δικαίου (άρθρο 5) και 

ως εκ τούτου θα πρέπει να ετοιμάζει προϋπολογισμό, ο οποίος θα κατατίθεται στη 

Βουλή προς έγκριση.  Τα έσοδα του συμβουλίου θα προέρχονται από κρατική χορηγία. 

 Ο προϋπολογισμός του συμβουλίου για το 2003 υπολογίζεται να ανέλθει σε 

£282.000 περίπου.  Τα κυριότερα έξοδα του συμβουλίου είναι αποδοχές προσωπικού 

(περίπου £114.000), έξοδα λειτουργίας γραφείου (£50.000 περίπου), συμμετοχή σε 

συνέδρια, σεμινάρια εξωτερικού (£10.000), διεξαγωγή συνεδρίων, σεμιναρίων στην 

Κύπρο (£8.000), εκπαίδευση προσωπικού στο εξωτερικό (£13.000) και οικονομική 

επιχορήγηση προγραμμάτων (£25.000).  Ολόκληρος ο προϋπολογισμός του 

Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου θα κατατεθεί ενώπιον της Βουλής των 

Αντιπροσώπων για έγκριση μέχρι το τέλος του έτους. 

 Να σημειωθεί ότι ο πιο πάνω προϋπολογισμός καλύπτει και έξοδα σύστασης και 

λειτουργίας του Εθνικού Κέντρου Τεκμηρίωσης και Πληροφόρησης για τα Ναρκωτικά 

(ΕΚΤΕΠΝ Κύπρου), το οποίο συστάθηκε με τον Τροποποιητικό Νόμο 142(Ι)/2002.  Το 

ΕΚΤΕΠΝ Κύπρου θα αποτελεί τον εθνικό φορέα του ευρωπαϊκού κέντρου. 

8. Άρθρο 22.01.561 και 562 - Θεραπεία Κυπρίων στο εξωτερικό (£8.350.000) 

 Το άρθρο 22.01.561, ιατρική περίθαλψη κυβερνητικών υπαλλήλων στο εξωτερικό 

(£350.000), προορίζεται να καλύψει έξοδα για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη των 

υπαλλήλων των πρεσβειών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο εξωτερικό.  Τα έξοδα αυτά 

καταβάλλονται απευθείας από τις πρεσβείες σύμφωνα με σχετικούς κανονισμούς. 

 Το άρθρο 22.01.562, Σχέδιο Θεραπείας Κυπρίων στο εξωτερικό (£8.000.000), 

προορίζεται να καλύψει τα έξοδα επιδοτούμενων ασθενών στο εξωτερικό.  Οι πιο πάνω 

αποστολές γίνονται με βάση κανονισμούς οι οποίοι είχαν δημοσιευθεί στην Επίσημη 

Εφημερίδα της  ∆ημοκρατίας στις 16 Ιανουαρίου 1998 και τροποποιήθηκαν στις 19 
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Οκτωβρίου 2001.  Τα τελευταία χρόνια υπάρχει μια αυξητική τάση στις πιο πάνω 

δαπάνες λόγω αυξημένου αριθμού ασθενών που αποστέλλονται στο εξωτερικό, 

ιδιαίτερα περιστατικών με πολυδάπανες ασθένειες.  Συγκεκριμένα, το 2001 είχαν 

αποσταλεί για θεραπεία στο εξωτερικό 998 ασθενείς, ενώ μέχρι τις 30 Ιουνίου του 2002 

ο αριθμός αυτός ανήλθε σε 638.  Επίσης, ενδεικτικό της αύξησης των ασθενών με 

πολυδάπανες ασθένειες που αποστέλλονται για θεραπεία στο εξωτερικό είναι οι αριθμοί 

που αναφέρονται για μεταμοσχεύσεις μυελού των οστών και όγκους στον εγκέφαλο.  

Πληροφοριακά σας αναφέρουμε ότι το 2001 οι αποστολές για μεταμοσχεύσεις μυελού 

των οστών και όγκους στον εγκέφαλο ανήλθαν σε 22 και 34 αντίστοιχα, ενώ μέχρι τις 30 

Ιουνίου 2002 οι πιο πάνω αριθμοί ανήλθαν σε 22 και 29. 

9. Άρθρο 22.04.568 - Ογκολογικό Κέντρο Τράπεζας Κύπρου (£3.000.000) 

 Η κυβέρνηση επιχορηγεί με ειδική συμφωνία τις λειτουργικές δαπάνες του 

κέντρου.  Το ποσό της επιχορήγησης παραχωρείται στο κέντρο μετά από παρουσίαση 

ελεγμένων λογαριασμών και μετά τη σύμφωνη γνώμη του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Οι οικονομικές καταστάσεις του κέντρου τα τελευταία έτη είχαν ως ακολούθως: 

 Λειτουργικά έξοδα κέντρου σύμφωνα με τους ελεγμένους λογαριασμούς του 1999 

£3.121.129 και του 2000 £4.619.024. 

 Για το 2001 δεν έχουν ετοιμαστεί οι ελεγμένοι λογαριασμοί ακόμη. 

 Επιχορήγηση από την κυβέρνηση για το 2001 £2.227.917 (για τα λειτουργικά 

έξοδα του 1999) και για το 2002 £2.510.119 (για τα λειτουργικά έξοδα του 2000). 

 Το 2003 η κυβερνητική χορηγία υπολογίζεται να ανέλθει στα £2,5 εκατομ. 

(περίπου), δηλαδή στα ίδια επίπεδα με τη χορηγία του 2002. 

 Να σημειωθεί εδώ ότι πέραν των πιο πάνω η κυβέρνηση παραχωρεί στο κέντρο 

δωρεάν φάρμακα για περίθαλψη των καρκινοπαθών. 

10. Κεφάλαιο 22.01 - Τακτικές ∆απάνες (£3.000.000) 
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 Άρθρο 5 - Αναλύσεις στο εξωτερικό αίματος (DNA Test - £20.000) 

 Η πιο πάνω πρόνοια προορίζεται να καλύψει το κόστος εξειδικευμένων 

αναλύσεων οι οποίες αποστέλλονται στο εξωτερικό από το παιδοογκολογικό τμήμα του 

Μακάρειου Νοσοκομείου Λευκωσίας.  Μέχρι το Σεπτέμβριο του 2002 καταβλήθηκαν 

£11.500. 

 Άρθρο 6 - Ανιχνευτικό πρόγραμμα (Test Παπανικολάου και Test 

Μαστογραφίας £490.000) 

 Από το πιο πάνω κονδύλι έχει πληρωθεί ποσό ύψους £63.890 μέχρι το 

Σεπτέμβρη του 2002 για τα Test Παπανικολάου μόνο.  Για τα Test Μαστογραφίας δεν 

έχει καταβληθεί τίποτε μέχρι σήμερα, αφού το πρόγραμμα δεν εφαρμόσθηκε ακόμη. 

 Άρθρο 7 - Αγορά υπηρεσιών φυσικής αποκατάστασης ασθενών με 

νευρολογικές παθήσεις (£350.000) 

 Οι υπηρεσίες αυτές αγοράζονται από το Μέλαθρο Αγωνιστών ΕΟΚΑ μετά από 

σχετική συμφωνία που υπογράφτηκε στις 28 ∆εκεμβρίου 2000.  Η συμφωνία αυτή 

επιτεύχθηκε μετά από προκήρυξη προσφορών και λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2002. 

 Άρθρο 8 - Υαλοειδεκτομές (£120.000) 

 Οι υπηρεσίες αγοράζονται από τον ιατρό Θεόδωρο Ποταμίτη με ειδική συμφωνία, 

η οποία λήγει στις 8 Νοεμβρίου 2003.  Μέχρι τον Ιούνιο του 2002 καταβλήθηκαν για τις 

πιο πάνω υπηρεσίες £64.700. 

 Άρθρο 8 - Αμερικανικό Ινστιτούτο Καρδιάς (£1.500.000) 

 Στο Αμερικανικό Ινστιτούτο Καρδιάς αποστέλλονται ασθενείς με καρδιολογικές 

παθήσεις με βάση συμφωνία η οποία λήγει την 31η Μαρτίου 2003.  Μέχρι σήμερα έχει 

καταβληθεί στο ινστιτούτο περίπου £1 εκατομ. για ασθενείς που του αποστάλθηκαν. 

 Άρθρο 13 - Μικροχειρουργικές επεμβάσεις (£100.000) 

 Οι υπηρεσίες αυτές αγοράζονταν από το μικροχειρουργό ιατρό Άλκη Αλκιβιάδη με 
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συμβόλαιο το οποίο έληξε στις 30 Ιουνίου 2002. 

 Άρθρο 1 και 16 - Επιδοτήσεις νεφροπαθών για μεταμόσχευση (£455.000) και 

αιμοκάθαρση (£100.000) 

 Με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 52.833, ημερομηνίας 13 

∆εκεμβρίου 2000, καταβάλλονται στο Μεταμοσχευτικό Κέντρο £13.000 για κάθε 

μεταμόσχευση που πραγματοποιείται για ασθενείς του νοσοκομείου.  Μέχρι σήμερα 

έχουν καταβληθεί £377.000 περίπου. 

 Όσον αφορά την πρόνοια για αγορά υπηρεσιών για αιμοκάθαρση, λόγω 

ανεπάρκειας χώρου στη Μονάδα Αιμοκάθαρσης του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, 

προωθείται συμφωνία με το Μεταμοσχευτικό Κέντρο για αγορά υπηρεσιών 

αιμοκάθαρσης και εξυπηρέτηση ασθενών του νοσοκομείου.  Η συμφωνία βρίσκεται προ 

υπογραφής.  Μέχρι σήμερα δεν έχει καταβληθεί τίποτα ακόμη. 

Άρθρο 21 - Χορηγία στο Πνευματικό Κέντρο Αγίας Σκέπης (£30.000) 

Άρθρο 23 - Χορηγία στο Μέλαθρο Ευγηρίας Αγωνιστών (£100.000) 

Άρθρο 36 - Χορηγία στον Παγκύπριο Ιατρικό Σύνδεσμο (£20.000) 

Άρθρο 39 - Χορηγία στο σύνδεσμο “Friends for Life” (£9.000) 

 Οι πιο πάνω χορηγίες δίδονται μέσα στα πλαίσια οικονομικής βοήθειας που 

παραχωρείται στους διάφορους συνδέσμους και οργανώσεις που ασχολούνται με 

θέματα υγείας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.058, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Σχετικά με την ανάγκη προστασίας του αγροκτήματος Φασουρίου, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Το θέμα της συντήρησης/διαχείρισης της δενδροστοιχίας κυπαρισσιών στο 

Φασούρι μελετήθηκε σε συνεδρίαση που συγκλήθηκε στις 11 Σεπτεμβρίου 2002 και 

συμμετείχαν το Τμήμα ∆ασών, η Υπηρεσία Περιβάλλοντος, το Τμήμα Κτηματολογίου 

και Χωρομετρίας, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και η Επαρχιακή ∆ιοίκηση 

Λεμεσού.  Κοινή διαπίστωση όλων των συνέδρων ήταν ότι αυτή η δενδροστοιχία 

αποτελεί αξιόλογο περιβαλλοντικό στοιχείο και πρέπει να διατηρηθεί και να συντηρηθεί.  

Αυτό, όμως, μπορεί να εφαρμοστεί μόνο για τα δέντρα της δενδροστοιχίας που 

αποτελούν κρατική περιουσία.  Για κάποια δέντρα που πιθανό να μην αποτελούν 

κρατική περιουσία θα μελετηθεί το ενδεχόμενο να κηρυχθούν προστατευόμενα με βάση 

το σχετικό νόμο. 

 Με βάση τα πιο πάνω, αποφασίστηκε ως πρώτο βήμα η έναρξη χωρομετρικής 

εργασίας από το Τμήμα ∆ασών, σε συνεργασία με το Τμήμα Κτηματολογίου και 

Χωρομετρίας, που αφορά το συγκεκριμένο δρόμο, για να διαπιστωθεί ποια δέντρα της 

δενδροστοιχίας εμπίπτουν μέσα στη ζώνη των πέντε ποδών από το δρόμο, τα οποία, 

σύμφωνα με το άρθρο 17(Ι) του περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας Νόμου, αποτελούν κρατική 

περιουσία.  Θα διαπιστωθεί με τον τρόπο αυτό, επίσης, πόσα και ποια δέντρα της 

δενδροστοιχίας δεν αποτελούν κρατική περιουσία και θα πρέπει να κηρυχθούν  

προστατευόμενα.  Οι χωρομετρικές εργασίες έχουν ήδη ξεκινήσει.  Σημειώνεται ότι η 

χωρομέτρηση είναι αναγκαία, διότι υπάρχει μεγάλη πιθανότητα ο υφιστάμενος δρόμος 

να αποκλίνει  σημαντικά από τον εγγεγραμμένο στους κτηματολογικούς χάρτες, πράγμα 

που επηρεάζει άμεσα το καθεστώς ιδιοκτησίας των εν λόγω δέντρων. 

 Σε ό,τι αφορά την παροχή νερού για τις φυτείες εσπεριδοειδών, πληροφορείσθε 

ότι κατά το 2002, με βάση τα διαθέσιμα αποθέματα νερού, καλύφθηκε το 75% των 

αναγκών τους και από την περιοχή Φασουρίου δεν παραλήφθηκαν παράπονα.  

Σημειώστε ότι η φυτεμένη έκταση του αγροκτήματος Φασουρίου καλύπτει 5 690 δεκάρια 
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και αρδεύεται από τον υδατοφράκτη Κούρρη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Ουράνιου Ιωαννίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.059, 

ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ελένης Μαύρου. 

 «Αναφορικά με την κατασκευή πισίνας στο Ειδικό Σχολείο Ευαγγελισμός, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο Σύνδεσμος Γονέων του Ειδικού Σχολείου Ευαγγελισμός Γερίου κατά τη σχολική 

χρονιά 2000-2001 σε συνάντηση με τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού, μεταξύ 

άλλων, είχε ζητήσει τη βοήθεια και οικονομική αρωγή του υπουργείου μας για 

κατασκευή πισίνας στο ειδικό σχολείο για τις ανάγκες των παιδιών που φοιτούν σ’ αυτό. 

 Κατά τη διάρκεια της συζήτησης που ακολούθησε στη συνάντηση υπήρξε 

καταρχήν αποδοχή του αιτήματος από τον υπουργό, νοουμένου ότι: 

 το μέγεθος της πισίνας δε θα ήταν ολυμπιακών διαστάσεων, γιατί κάτι τέτοιο θα 

συνεπαγόταν σοβαρά λειτουργικά έξοδα αργότερα, 

 θα γινόταν μελέτη του έργου και ετοιμασία αρχιτεκτονικών σχεδίων σε συνεργασία 

του Συνδέσμου Γονέων με το διευθυντή του σχολείου, τον επιθεωρητή ειδικής 

εκπαίδευσης και τον ΚΟΑ.  Στα πλαίσια αυτά θα πραγματοποιείτο επίσης 

επίσκεψη στο εξωτερικό (Ισραήλ ή αλλού) αντιπροσωπίας του σχολείου με τον 

αρχιτέκτονα που θα επιλεγόταν για μελέτη παρόμοιων σχολείων με πισίνες, 

 η ολοκληρωμένη μελέτη και τα αρχιτεκτονικά σχέδια θα υποβάλλονταν στο 

υπουργείο για τα περαιτέρω. 

 Σε συνάντηση του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού με το Σύνδεσμο Γονέων του 

σχολείου και τον ιδιώτη μελετητή, στις 9 Απριλίου 2002, έγινε παρουσίαση της μελέτης 

των αρχιτεκτονικών σχεδίων που εκπονήθηκαν για την κατασκευή της πισίνας, το 
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κόστος της οποίας υπολογίστηκε στο £1.300.000. 

 Επειδή στη μελέτη περιλαμβάνονταν εγκαταστάσεις που ήδη υπήρχαν στο 

σχολείο, όπως φυσικοθεραπευτήριο, ή δεν αφορούσαν παιδιά του σχολείου, 

γυμναστήριο για αθλητές κ.ά., με αποτέλεσμα το κόστος κατασκευής της πισίνας να είχε 

αυξηθεί σημαντικά, ζητήθηκε όπως γίνει αναθεωρημένος προϋπολογισμός με τις 

αναγκαίες μόνο για το σχολείο εγκαταστάσεις. 

 Το αναθεωρημένο κοστολόγιο, ύψους £550.000, ετοιμάστηκε από το Σύνδεσμο 

Γονέων και τον ιδιώτη αρχιτέκτονα και αποστάλθηκε στο Υπουργείο Παιδείας και 

Πολιτισμού στις 22 Απριλίου 2002. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, αφού μελέτησε το νέο κοστολόγιο και τις 

εγκαταστάσεις, απέστειλε επιστολή στο Γραφείο Προγραμματισμού, με ημερομηνία 23 

Μαΐου 2002, στην οποία αναφέρει ότι θεωρεί το αίτημα ως απόλυτα δικαιολογημένο και 

εισηγείται την έγκρισή του από το Γραφείο Προγραμματισμού και τη συμπερίληψη 

κονδυλίου για υλοποίηση του έργου στους επόμενους προϋπολογισμούς. 

 Το Γραφείο Προγραμματισμού δεν έχει απαντήσει ακόμη τη σχετική επιστολή μας 

ούτε και έχει συμπεριλάβει το έργο στους προϋπολογισμούς του 2003.  Για το θέμα 

αυτό θα σταλεί στο Γραφείο Προγραμματισμού νέα επιστολή ως υπενθύμιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.066, ημερομηνίας 

9 Οκτωβρίου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Αντιγόνης Παπαδοπούλου. 

 «Αναφορικά με την ανάγκη τήρησης πρόνοιας του νόμου περί Αρχαιοτήτων, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Γίνεται περιοδικός έλεγχος των ξένων αποστολών που πραγματοποιούν 

αρχαιολογικές ανασκαφές στην Κύπρο από το διευθυντή του τμήματος και τους 
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εκπροσώπους του, Εφόρους Αρχαιοτήτων και Αρχαιολογικούς Λειτουργούς. 

 Συστηματικός έλεγχος με τη συνεχή παρουσία αρχαιολόγου ή τεχνικού του 

τμήματος στο χώρο ανασκαφής δεν είναι δυνατό να επιτευχθεί λόγω της ανεπαρκούς 

στελέχωσης του τμήματος με Αρχαιολογικούς Λειτουργούς και τεχνικό προσωπικό. 

 Με σκοπό όμως την κάλυψη των πιο πάνω αναγκών έχει περιληφθεί άρθρο στους 

κανονισμούς του τμήματος στο οποίο υπάρχει πρόνοια που επιβάλλει στις ξένες 

αρχαιολογικές αποστολές να εργοδοτούν έναν Κύπριο αρχαιολόγο για κάθε τρεις 

ξένους αρχαιολόγους της αποστολής και τρεις Κύπριους φοιτητές για κάθε πέντε 

φοιτητές της αποστολής. 

 ∆υστυχώς όμως το άρθρο των κανονισμών δεν εφαρμόζεται πάντοτε, γιατί οι 

Κύπριοι αρχαιολόγοι που βρίσκονται εκτός του Τμήματος Αρχαιοτήτων δεν 

ενδιαφέρονται να εργοδοτηθούν για διάστημα τεσσάρων-έξι εβδομάδων που διαρκούν 

συνήθως οι ανασκαφές των ξένων αποστολών.  Από τους Κύπριους φοιτητές 

αρχαιολογίας υπάρχει ενδιαφέρον, αλλά δεν είναι αρκετοί, για να καλύψουν όλες τις 

αποστολές.  Εκτός τούτου, μερικές από τις αποστολές εργάζονται σε περιόδους που 

δεν προσφέρονται για τους φοιτητές. 

 Όσον αφορά τα αντικείμενα που έρχονται στο φως κατά τη διάρκεια των 

ανασκαφών των ξένων αποστολών, γίνεται παράδοση στο τέλος κάθε ανασκαφικής 

περιόδου στο Κυπριακό Μουσείο Λευκωσίας και στα κατά τόπους οικεία επαρχιακά και 

τοπικά μουσεία, αφού ετοιμαστούν οι σχετικοί κατάλογοι.  Η παράδοση γίνεται από το 

διευθυντή της αποστολής και η παραλαβή από Αρχαιολογικό Λειτουργό, στην παρουσία 

τεχνικού του οικείου μουσείου. 

 Αποτελεσματικός έλεγχος των ξένων αποστολών θα επιτευχθεί, όταν στελεχωθεί 

το τμήμα με περισσότερους από έναν αρχαιολόγους σε κάθε επαρχία και όταν 

προσληφθεί ικανοποιητικός αριθμός τεχνικών για συνεχή παρουσία στους χώρους των 
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ανασκαφών. 

 Το Τμήμα Αρχαιοτήτων και το υπουργείο μελετούν τρόπους αντιμετώπισης του 

θέματος με την ενδυνάμωση της στελέχωσης και με άλλες διευθετήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Υγείας κ. Φρίξου 

Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.071, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2002, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Βαρνάβα. 

 «Αναφορικά με την ανάληψη καθηκόντων από μη ειδικούς γιατρούς στο 

Νοσοκομείο Παραλιμνίου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η γιατρός του Νοσοκομείου Παραλιμνίου εργοδοτείται σε έκτακτη βάση, με 

συμβόλαιο, με βάση τον περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό Εκτάκτων στη 

∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμο του 1998. 

 Σύμφωνα με τις πρόνοιες της εν λόγω νομοθεσίας, καταρτίζονται κατάλογοι 

διοριστέων υπαλλήλων στη δημόσια και εκπαιδευτική υπηρεσία. 

 Στην περίπτωση του ιατρικού προσωπικού καταρτίζεται κατάλογος για Ιατρικούς 

Λειτουργούς 1ης τάξης ανά ειδικότητα και για Ιατρικούς Λειτουργούς 2ης τάξης (που δεν 

ασκούν καθήκοντα ειδικής ιατρικής).  Οι γιατροί με ειδικότητα δικαιούνται να εγγραφούν 

και στον κατάλογο των Ιατρικών Λειτουργών 2ης τάξης, δηλαδή των γιατρών που δεν 

ασκούν καθήκοντα ειδικής ιατρικής στην ειδικότητά τους αλλά καθήκοντα γενικής 

ιατρικής. 

 Η έκτακτη γιατρός του Νοσοκομείου Παραλιμνίου, παρ’ όλο που έχει ειδικότητα 

στη μικροβιολογία, είναι εγγεγραμμένη και στον πίνακα των γιατρών που δεν εκτελούν 

καθήκοντα ειδικής ιατρικής, από τον οποίο και αντλήθηκε το όνομά της, όταν έφθασε η 

σειρά της. 

 Απολογούμαστε για την καθυστέρηση που σημειώθηκε μέχρι να τύχετε 

απάντησης.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Ανδρέα Μουσιούττα στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.072, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Βαρνάβα. 

 «Αναφορικά με την ονομασία του Γραφείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

στο Παραλίμνι, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μετά την τουρκική εισβολή οι δραστηριότητες του Επαρχιακού Γραφείου Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων Αμμοχώστου μεταφέρθηκαν στη Λάρνακα και τις 

δραστηριότητές του ανέλαβε το Επαρχιακό Γραφείο Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων Λάρνακας μέχρι το 1981 που διαχωρίστηκαν σε Επαρχιακό Γραφείο 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων και σε Επαρχιακό Γραφείο Εργασίας. 

 Από το 1980 και με σκοπό την εξυπηρέτηση της ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου 

λειτούργησε κοινό τοπικό γραφείο των Τμημάτων Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων στο Παραλίμνι ως παράρτημα των Επαρχιακών Γραφείων Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων Λάρνακας/Αμμοχώστου. 

 Μετά το 1985, λόγω της οικονομικής ανάπτυξης της ελεύθερης περιοχής 

Αμμοχώστου, τα δύο τοπικά γραφεία ανεξαρτητοποιήθηκαν για λόγους καλύτερης 

λειτουργίας.  Πρόσφατα μάλιστα το Γραφείο Εργασίας μετακινήθηκε από το κτίριο όπου 

συστεγαζόταν με το Γραφείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων σε άλλο κτίριο στο Παραλίμνι. 

 Το όλο θέμα θα ξαναμελετηθεί υπό το φως των σημερινών δεδομένων και θα σας 

τηρήσω ενήμερο για τις εξελίξεις. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή επιπρόσθετες 

πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.074, ημερομηνίας 18 
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Οκτωβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Σας διαβιβάζω αντίγραφο επιστολής του επάρχου Λάρνακας, μαζί με συνημμένα 

έγγραφα, το περιεχόμενο των οποίων μιλά από μόνο του: 

 “Αναφορικά με τις εγκαταστάσεις υγραερίου της εταιρείας γκαζιού ‘SYNERGAS 

Ltd’, παρά το διυλιστήριο Λάρνακας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μετά από σχετική επιτόπια έρευνα στις εγκαταστάσεις υγραερίου της εταιρείας 

‘SYNERGAS Ltd’, που βρίσκεται στο δρόμο Λάρνακας-∆εκέλειας, διαπιστώθηκε ότι, 

στις 9 Οκτωβρίου 2002, γύρω στις 7.15 π.μ., και κατά τη διάρκεια του περιοδικού 

ελέγχου της σφαίρας υγραερίου της εταιρείας ‘SYNERGAS Ltd’ από την εταιρεία 

‘NORTEST (CYPRUS) Ltd’, κάποιος από τους υπαλλήλους της εταιρείας ανέβηκε στην 

κορυφή της σφαίρας και αφαίρεσε το μεταλλικό κάλυμμα από το στόμιο, ενώ δεύτερος 

άνοιξε τους προβολείς που είναι τοποθετημένοι στο εσωτερικό της σφαίρας, γεγονός 

που δημιούργησε μικρή εκτόνωση αερίων. 

 Όπως επισημαίνεται στη συνημμένη επιστολή του γραμματέα/διευθυντή της 

εταιρείας ‘SYNERGAS Ltd’, με ημερομηνία 23 Οκτωβρίου 2002, που απευθύνεται στο 

διευθυντή Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, το περιστατικό αυτό δε θα συνέβαινε, αν 

κάποιος ειδικός μηχανικός ασφαλείας της εταιρείας ‘NORTEST (CYPRUS) Ltd’ 

παρευρισκόταν συνεχώς στην περιοχή της σφαίρας, κάνοντας έλεγχο με ειδικά όργανα 

πριν από οποιαδήποτε εργασία, και αν υπήρχαν ασφαλιστικά καλύμματα, ‘τυφλές’, στις 

άκρες των σωλήνων. 

 Τα γεγονότα της όλης υπόθεσης εκτίθενται με κάθε λεπτομέρεια στην ανωτέρω 

επιστολή του γραμματέα/διευθυντή της εταιρείας ‘SYNERGAS Ltd’, ο οποίος μου 

ανέφερε τηλεφωνικώς ότι δεν εξερράγη η σφαίρα αποθήκευσης υγραερίου, αλλά ήταν 

απλά μια μικρή εκτόνωση αερίων, όπως αναφέρεται ανωτέρω.  Γι’ αυτό δε δόθηκε 
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δημοσιότητα από κανένα τμήμα που επιλήφθηκε του συμβάντος, όπως το Υπουργείο 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, το Επαρχιακό Γραφείο Εργασίας και το Τμήμα 

Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών.  Όπως φαίνεται, το όλο θέμα δεν έγινε αντιληπτό 

στη γύρω περιοχή. 

 Πέραν τούτου, θα ήθελα να αναφέρω ότι διενεργείται τακτικά ο σχετικός έλεγχος 

πυροπροστασίας από το διευθυντή της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, όπως φαίνεται στις 

συνημμένες επιθεωρήσεις πυροπροστασίας, που εκδίδονται από αυτόν.  Ως εκ τούτου, 

οι εγκαταστάσεις της εταιρείας ‘SYNERGAS Ltd’ κρίνονται κατάλληλες από απόψεως 

πυροπροστασίας. 

 Για πληρέστερο έλεγχο της λειτουργίας όλων των εγκαταστάσεων υγραερίου, 

συμπεριλαμβανομένου και του κυπριακού διυλιστηρίου, με βάση τους σχετικούς 

κανονισμούς του περί Πετρελαιοειδών Νόμου, ανατέθηκε από τις επηρεαζόμενες 

εταιρείες πετρελαιοειδών σε πέντε ανεξάρτητους οργανισμούς, αναγνωρισμένους από 

το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, ο σχετικός έλεγχος των εγκαταστάσεων 

υγραερίου για καλύτερη προστασία τόσο του κοινού όσο και των εγκαταστάσεων.  Οι εν 

λόγω οργανισμοί/εταιρείες συνεργάζονται, όπως μου αναφέρθηκε από αρμόδιο 

λειτουργό του γραφείου του διευθυντή του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών 

Υπηρεσιών, με το τμήμα του για την έκδοση των σχετικών πιστοποιητικών 

καταλληλότητας των εγκαταστάσεων, που προηγούνται, ως γνωστόν, της έκδοσης των 

σχετικών αδειών αποθήκευσης πετρελαιοειδών/υγραερίου. 

 Συναφώς αναφέρεται ότι πρόσφατα διενεργήθηκε στις εγκαταστάσεις υγραερίου, 

της εταιρείας ‘SYNERGAS Ltd’ ο σχετικός έλεγχος από την εταιρεία ‘NORTEST Ltd’ και 

διαπιστώθηκε ότι δεν υπάρχει πρόβλημα στην έκδοση του σχετικού πιστοποιητικού 

καταλληλότητας από το διευθυντή Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, όπως φαίνεται 

στο συνημμένο πιστοποιητικό, με ημερομηνία 12 Νοεμβρίου 2002. 
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 Ενόψει των ανωτέρω, εισηγούμαι ανάλογη ενημέρωση του γενικού διευθυντή της 

Βουλής των Αντιπροσώπων.”.» 

Σημ.: Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Ουράνιου Ιωαννίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.077, 

ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Τάκη Χατζηγεωργίου. 

 «Σχετικά με τα κτιριακά προβλήματα του ∆ημοτικού Σχολείου ∆ρούσιας, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Με απόφασή του το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε την αντικατάσταση του 

∆ημοτικού Σχολείου ∆ρούσιας, αφού το υφιστάμενο σχολικό κτίριο κρίθηκε ακατάλληλο.  

Για την όσο το δυνατό καλύτερη χωροθέτηση των γηπέδων του σχολείου προωθείται 

επίσης η απόκτηση γειτονικού με το σχολείο τεμαχίου, το οποίο ανήκει στο Σύνδεσμο 

Αποδήμων ∆ρουσιωτών.  Αναφορικά με την ανέγερση του νέου κτιρίου έχουν 

προκηρυχθεί προσφορές, οι οποίες έληξαν την Παρασκευή 15 Νοεμβρίου 2002.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.078, ημερομηνίας 

22 Οκτωβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Αντώνη Καρά. 

 «Σχετικά με το δρόμο ∆εκέλειας-Πρωταρά, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο υπηρεσιακός δρόμος από τον κόμβο Λιοπετρίου μέχρι τον κόμβο Αγίας Θέκλας 

χωρίζεται σε δύο σκέλη: 

1. Κόμβος Λιοπετρίου - Ισόπεδος κόμβος Σωτήρας. 

2. Ισόπεδος κόμβος προς Σωτήρα - Ανισόπεδος κόμβος Αγίας Θέκλας. 
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 Το πρώτο σκέλος προωθήθηκε στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για 

την ετοιμασία των αναγκαίων σχεδίων για σκοπούς δημοσίευσης απαλλοτρίωσης μετά 

την εξασφάλιση της συγκατάθεσης των συμβουλίων Σωτήρας και Λιοπετρίου. 

 Η πιο πάνω συγκατάθεση δόθηκε κατά τη διάρκεια της εκτέλεσης του έργου και ως 

εκ τούτου δεν έγινε κατορθωτή η εκτέλεσή του στα πλαίσια κατασκευής του 

αυτοκινητόδρομου.  Αυτή τη στιγμή το θέμα εκκρεμεί ακόμη στο Τμήμα Κτηματολογίου 

και Χωρομετρίας. 

 Η δαπάνη για το δρόμο αυτό, ύψους £200.000, περιλαμβάνεται στα 

αντισταθμιστικά μέτρα προς την κοινότητα Σωτήρας λόγω της αναβάθμισης του νέου 

δρόμου Ξυλοφάγου-Αγίας Νάπας σε αυτοκινητόδρομο, τα οποία αξιολογούνται από το 

Γραφείο Προγραμματισμού. 

 Για το δεύτερο σκέλος του υπηρεσιακού δρόμου δόθηκαν πρόσφατα οι τελικές 

απόψεις του κοινοτικού συμβουλίου Σωτήρας και αποτελούν νέο αίτημα, το οποίο θα 

εξεταστεί από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.079, ημερομηνίας 22 

Οκτωβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη 

Καρά. 

 «Αναφορικά με την κατασκευή του δρόμου Σωτήρας-∆ερύνειας, σας πληροφορώ 

τα ακόλουθα: 

 Η ερώτηση αφορά αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Σωτήρας για ένταξη του 

δρόμου Σωτήρας-∆ερύνειας στο κύριο οδικό δίκτυο και βελτίωσή του με εξ ολοκλήρου 

κυβερνητική δαπάνη. 

 Η βελτίωση του δρόμου αυτού προωθείται, βάσει πολεοδομικού σχεδιασμού, με 

δύο λωρίδες κυκλοφορίας, πεζοδρόμια, λωρίδες πρασίνου, ποδηλατόδρομο και 
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υπογειοποιημένες υπηρεσίες κοινής ωφέλειας.  Το έργο είναι εγκεκριμένο πολεοδομικά 

κάτω από το κονδύλι του προϋπολογισμού του 2002, 16.03.3-72.868, του Τμήματος 

Πολεοδομίας και Οικήσεως, με καθορισμένες συνεισφορές, ¾ η κυβέρνηση και ¼ οι 

επηρεαζόμενες τοπικές αρχές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως κ. Αλέκου Σιάμπου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.089, 

ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Σχετικά με το πρόβλημα ελέγχου της θαλάσσιας περιοχής της Τηλλυρίας, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στο παρόν στάδιο δεν προγραμματίζεται η λειτουργία τέτοιου σταθμού στο εν 

λόγω χωριό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Υγείας κ. Φρίξου 

Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.090, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2002, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Η Παγκόσμια Οργάνωση Υγείας (ΠΟΥ) και πιο συγκεκριμένα το Περιφερειακό 

Γραφείο της Ανατολικής Μεσογείου (ΕΜRO), στο οποίο ανήκουμε, εκπροσωπείται σε 

κάθε χώρα μέλος της από εκπρόσωπό της που έχει την έδρα του στην αντίστοιχη 

χώρα. 

 Σε χώρες όμως μικρού πληθυσμού, κάτω από 2 000 000 άτομα, ως εκπρόσωπός 

της καθορίζεται λειτουργός που υπηρετεί στα κεντρικά γραφεία του περιφερειακού 

γραφείου (Κάιρο) και ο οποίος επιλέγεται από κοινού από την επηρεαζόμενη χώρα και 

τον περιφερειακό διευθυντή της ΠΟΥ. 

 Ο ρόλος του εκπροσώπου αυτού (“Desk Officer”) είναι να συντονίζει και να ελέγχει 

την εφαρμογή του προγράμματος συνεργασίας μας με το περιφερειακό γραφείο. 
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 Εξάλλου, ο εκπρόσωπος αυτός επιτελεί καθήκοντα ενδιάμεσου λειτουργού (liaison 

officer) μεταξύ της ενδιαφερόμενης χώρας και των κεντρικών γραφείων της ΠΟΥ στη 

Γενεύη, μέσω του περιφερειακού διευθυντή στο Κάιρο. 

 Στο επίπεδο του Υπουργείου Υγείας ορίζεται ένας ανώτερος λειτουργός, ο οποίος 

συντονίζει τα προγράμματα των διάφορων τμημάτων/υπηρεσιών του υπουργείου 

(περιλαμβανομένων και αυτών των κεντρικών γραφείων) με το περιφερειακό γραφείο 

της ΠΟΥ μέσω ή ενημερώνοντας σχετικά τον εκπρόσωπο της Κύπρου στο Κάιρο 

(Cyprus Country Desk Officer). 

 Παρακαλώ γνωστοποιήστε τα πιο πάνω στον έντιμο κ. βουλευτή.  Απολογούμαστε 

για την καθυστέρηση στην αποστολή της απάντησής μας.» 

Σημ.:   Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως κ. Αλέκου Σιάμπου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.094, 

ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Η αστυνομία, έχοντας επίγνωση της συμβολής της τουριστικής περιοχής Αγίας 

Νάπας στη γενικότερη τουριστική ανάπτυξη στον τόπο μας και στην οικονομία της 

Κύπρου, καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια για την καλύτερη αστυνόμευσή της, 

ανάλογα και με τις κατά περιόδους ανάγκες. 

 Κατά τη διάρκεια του χρόνου ποικίλλει η άφιξη τουριστικού ρεύματος ανάλογα με 

την εποχή, με αποτέλεσμα η αστυνόμευση της περιοχής να διαφοροποιείται ως 

ακολούθως: 

 1η Ιανουαρίου μέχρι 31η Μαρτίου και 1η Νοεμβρίου μέχρι 31η ∆εκεμβρίου 

 Κατά την περίοδο αυτή ελάχιστες τουριστικές μονάδες λειτουργούν με ασήμαντο 
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αριθμό τουριστών, οι οποίοι είναι ως επί το πλείστον ηλικιωμένοι που σπάνια 

απασχολούν την αστυνομία. 

 Κατά τη διάρκεια της περιόδου αυτής ο αστυνομικός σταθμός Αγίας Νάπας 

στελεχώνεται με είκοσι έξι μέλη (έξι μέλη κάθε αλλαγή), που για την εποχή κρίνεται 

πολύ ικανοποιητικός. 

 1η Απριλίου μέχρι 30 Ιουνίου και 1η Σεπτεμβρίου μέχρι 31η Οκτωβρίου 

 Κατά την περίοδο αυτή υπάρχει αισθητή αύξηση στην πληρότητα των τουριστικών 

καταλυμάτων και αυξημένη κίνηση στα διάφορα υποστατικά της Αγίας Νάπας, οι 

επισκέπτες όμως που έρχονται είναι οικογένειες, που συνήθως δε δημιουργούν 

οποιαδήποτε προβλήματα.  Η δύναμη του σταθμού αυξάνεται με ακόμα οκτώ μέλη, 

ώστε κάθε αλλαγή να αποτελείται από οκτώ μέλη. 

 1η Ιουλίου μέχρι 31η Αυγούστου 

 Κατά τη διάρκεια ολόκληρης της περιόδου αυτής όλα τα τουριστικά καταλύματα 

είναι υπερπλήρη και η Αγία Νάπα σφύζει από ζωή τόσο την ημέρα όσο και τη νύκτα.  Οι 

ξένοι τουρίστες είναι κατά 90% νεαρά άτομα, τα οποία έρχονται για τη νυκτερινή ζωή, τη 

διασκέδαση και είναι αυτά κυρίως που δημιουργούν τα προβλήματα που απασχολούν 

την αστυνομία.  Επίσης καταφθάνουν και ντόπιοι από όλες τις περιοχές της Κύπρου, με 

αποτέλεσμα να δημιουργείται κοσμοσυρροή, που έχει ως επακόλουθο να 

δημιουργούνται διάφορες καταστάσεις, όπου σε αρκετές περιπτώσεις χρειάζεται η 

άμεση επέμβαση της αστυνομίας. 

 Σ’ αυτή την περίοδο ο αστυνομικός σταθμός ενισχύεται με εκπαιδευόμενους της 

Αστυνομικής Ακαδημίας Κύπρου, καθώς επίσης και από άλλα μέλη των σταθμών της 

επαρχίας, με αποτέλεσμα το προσωπικό του σταθμού να ανέρχεται στα σαράντα τρία 

μέλη (δέκα η κάθε αλλαγή), για να μπορεί να αντεπεξέλθει στις ανάγκες του σταθμού. 

 Στην περιοχή της Αγίας Νάπας εδρεύει η Υ∆ΙΝ, η οποία στελεχώνεται με δώδεκα 
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άτομα.  Επίσης τα μέλη των τμημάτων ΤΑΕ, ΟΠΕ, ΥΑΜ και Τροχαίας, που ανέρχονται 

συνολικά σε σαράντα ένα άτομα, ενισχύουν το σταθμό της Αγίας Νάπας, εφόσον 

απασχολούνται τις πλείστες ώρες τους στην περιοχή της Αγίας Νάπας. 

 Αναφέρεται επίσης ότι όλες οι σοβαρές υποθέσεις και τα σοβαρά τροχαία 

δυστυχήματα διερευνώνται από τα τμήματα ΤΑΕ και Τροχαίας αντίστοιχα, με 

αποτέλεσμα το προσωπικό του σταθμού να ασχολείται εξ ολοκλήρου με άλλα 

περιστατικά, όπως συμπλοκές, οδήγηση υπό την επήρεια οινοπνεύματος, παραβάσεις 

των νόμων για πώληση οινοπνευματωδών ποτών και παραβάσεις της άδειας χρήσεως 

μεγαφώνων κ.λπ. 

 Για πρόληψη του εγκλήματος και για καλύτερη αστυνόμευση της περιοχής η 

αστυνομία έχει υιοθετήσει την πολιτική των πεζών περιπολιών, που καλύπτουν όλα τα 

ευαίσθητα σημεία της Αγίας Νάπας. 

 Παρ’ όλο το φόρτο εργασίας στην αστυνόμευση της περιοχής, με τα μέτρα που 

παίρνει η αστυνομία, όπως περιγράφονται πιο πάνω, η αστυνόμευση της περιοχής 

θεωρείται ικανοποιητική και αποτελεσματική.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.096, ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με την ένσταση της κοινότητας Χούλου για τη λειτουργία 

χοιροστασίου στην περιοχή, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το τεμάχιο στο οποίο θα ανεγερθεί το χοιροστάσιο βρίσκεται σε απόσταση 

περίπου δύο χιλιομέτρων μακριά από το χωριό και πεντακοσίων περίπου μέτρων 

μακριά από τον κύριο δρόμο Χούλου-Στατού/Αγίου Φωτίου και δεν είναι ορατό ούτε από 

το χωριό Χούλου ούτε από τον κύριο δρόμο. 
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 Η χωριτική αρχή Χούλου είχε δώσει τη συγκατάθεσή της για την προταθείσα 

ανάπτυξη, την οποία αργότερα απέσυρε.   

 Υπάρχει ικανοποιητική προσπέλαση, δηλαδή αγροτικός δρόμος, τον οποίο 

δημιούργησε η χωριτική αρχή Χούλου για εξυπηρέτηση των γεωργοκτηνοτρόφων. 

 Το θέμα έτυχε χειρισμού από τα εμπλεκόμενα τμήματα του κράτους, δηλαδή το 

Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου.  Ο 

ενδιαφερόμενος χοιροτρόφος προσέφυγε στο Ανώτατο ∆ικαστήριο μετά την απόρριψη 

της ιεραρχικής προσφυγής, όταν η πολεοδομική αρχή αρνήθηκε την έκδοση 

πολεοδομικής άδειας.  Η προσφυγή έγινε αποδεκτή και η πολεοδομική αρχή εξέδωσε 

πολεοδομική άδεια και ενδιαφερόμενοι υπέβαλαν αίτηση για άδεια οικοδομής.  

Παράλληλα, ικανοποίησαν βασικούς όρους της πολεοδομικής άδειας, που ήταν η 

υποβολή σχεδίων επεξεργασίας και χρήσης χοιρολυμάτων και η υπόδειξη ανάλογων 

εκτάσεών της, στις οποίες θα τοποθετούσε τα χοιρολύματα.  Η ανάγκη αυτή σήμερα 

γίνεται πιο συγκεκριμένη με την απαίτηση εξασφάλισης της αναγκαίας άδειας 

απόρριψης χοιρολυμάτων. 

 Ο έπαρχος Πάφου αρνήθηκε την έκδοση άδειας οικοδομής, με το επιχείρημα ότι 

άλλαξαν τα δεδομένα όσον αφορά την προσπέλαση στο τεμάχιό του.  (Είχαν 

τοποθετηθεί από αγνώστους όγκοι χώματος στο δρόμο, με αποτέλεσμα να καταστεί 

αδύνατη η διέλευση οχημάτων).  Οι ενδιαφερόμενοι προσέφυγαν και πάλι στο Ανώτατο 

∆ικαστήριο, το οποίο αποδέχθηκε την προσφυγή τους.  Ακολούθως, υποβλήθηκε από 

πλευράς κυβέρνησης έφεση στο Ανώτατο ∆ικαστήριο, η εκδίκαση της οποίας εκκρεμεί 

ακόμη. 

 Σύμφωνα με τα ανωτέρω, φαίνεται ότι η εξέλιξη του όλου θέματος της ανέγερσης 

του συγκεκριμένου χοιροστασίου επαφίεται στις αρμοδιότητες και χειρισμούς του 

Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως και της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.097, ημερομηνίας 

8 Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου 

Τάσου. 

 «Σχετικά με τη βελτίωση του παραλιακού δρόμου Πιαλέ Πασιά μέχρι τη λεωφόρο 

Αρτέμιδος στη Λάρνακα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο παραλιακός δρόμος Πιαλέ Πασιά μέχρι τη λεωφόρο Αρτέμιδος στη Λάρνακα 

είναι πολεοδομικό έργο το οποίο περιλαμβάνεται στον προϋπολογισμό αναπτύξεως του 

2003.  Ο δρόμος θα βελτιωθεί σε δύο φάσεις.  Η πρώτη φάση, από τη λεωφόρο 

Αρτέμιδος μέχρι την ακτή Μακένζυ, έχει ήδη συμπληρωθεί με τέσσερις λωρίδες 

κυκλοφορίας.  Η δεύτερη φάση περιλαμβάνει το τμήμα του δρόμου από το κάστρο 

Λάρνακας μέχρι την περιοχή Μακένζυ. 

 Για τη δεύτερη φάση το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ετοίμασε ρυθμιστικό 

σχέδιο το οποίο απέστειλε στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για ετοιμασία της μελέτης 

(κατασκευαστικά σχέδια και έγγραφα προσφοράς).  Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, ένεκα 

φόρτου εργασίας, θα αναθέσει τη μελέτη σε ιδιώτες μελετητές. 

 Αναμένονται οι σχετικές πιστώσεις από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για 

προώθηση του έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως κ. Αλέκου Σιάμπου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.098, 

ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Ελένης Μαύρου. 

 «Σας διαβιβάζω την απάντηση του Αρχηγού Αστυνομίας, το περιεχόμενο της 

οποίας είναι κατατοπιστικό, για ενημέρωση και τα περαιτέρω: 

 “Η αστυνομία, κατά την κράτηση ανήλικων προσώπων, τηρεί με ιδιαίτερη 
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σχολαστικότητα τις πρόνοιες του Κεφ. 157 (Ο περί Αδικοπραγούντων Ανηλίκων Νόμος) 

και πιο συγκεκριμένα τα άρθρα 6, 7 και 8. 

 Σ’ ό,τι αφορά το δεύτερο ερώτημα της κυρίας βουλευτή, η απάντησή μας είναι 

κατηγορηματική.  Για κανένα λόγο δε δημοσιοποιούνται στοιχεία ανηλίκων που 

εμπλέκονται σε εγκληματικές πράξεις.  Τηρούνται άκρως εμπιστευτικά.”» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.099, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Σχετικά με τις επιπτώσεις λατομείου στο περιβάλλον και στην υγεία των κατοίκων 

Φοινικαρίων, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το εν λόγω λατομείο αναπτύχθηκε και λειτουργεί μέσα στη λατομική ζώνη 

Αρμενοχωρίου από την εταιρεία “C&A Quarries Ltd”.  Το 1999 εγκρίθηκε από την 

αρμόδια πολυκλαδική τεχνική επιτροπή η διαχειριστική περιβαλλοντική μελέτη, την 

οποία υπέβαλε η εταιρεία, και από τότε λειτουργεί σύμφωνα με τις πρόνοιες και τους 

όρους της εν λόγω μελέτης και, ως έχουμε πληροφορηθεί, δεν έχει ιδιαίτερες 

επιπτώσεις στο περιβάλλον. 

 Το υλικό που εξορύσσεται από το λατομείο υφίσταται επεξεργασία σε κινητή 

μονάδα που βρίσκεται πλησίον του λατομείου και εξάγεται εξ ολοκλήρου στο εξωτερικό, 

κυρίως στη Μεγάλη Βρετανία και στη ∆ανία, φέροντας στον τόπο ανάλογο συνάλλαγμα. 

 Οι εργασίες λατόμησης βρίσκονται στο τελικό στάδιο και, ως εκ τούτου, ζητήθηκε 

από την εταιρεία η υποβολή τελικών σχεδίων αποκατάστασης του χώρου για έγκριση 

από την αρμόδια τεχνική επιτροπή. 

 Το λατομείο αναπτύχθηκε σε χέρσα περιοχή, όπως άλλωστε είναι οι πλείστες 

επιφάνειες που έχουν εμφανίσεις μπεντονίτη.  Το εν λόγω λατομείο λειτουργεί από το 
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1992 χωρίς ιδιαίτερα προβλήματα και οι εξορυκτικές δραστηριότητες εκτελούνται κυρίως 

κατά τους καλοκαιρινούς μήνες.  Η άδεια του λατομείου έληξε στις 20 Νοεμβρίου 1997 

που έληξε και η πολεοδομική άδεια (ΛΕΜ/0239/96).  Η εταιρεία υπέβαλε αίτηση για 

ανανέωση της πολεοδομικής άδειας, αλλά αυτή απορρίφθηκε από την Πολεοδομική 

Αρχή και υποβλήθηκε σχετική ιεραρχική προσφυγή.  Εν αναμονή της απόφασης για την 

ιεραρχική προσφυγή οι εργασίες συνεχίζονται.  Το θέμα όμως θα διερευνηθεί άμεσα και 

στην περίπτωση τυχόν απόρριψης της εν λόγω προσφυγής θα ληφθούν τα σχετικά 

μέτρα για τερματισμό των εργασιών. 

 Από επιθεώρηση του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, παρατηρήθηκε ότι το χωριό Φοινικάρια απέχει 

περίπου δύο χιλιόμετρα δυτικά του λατομείου και ευρίσκεται σε αντίθετη κατεύθυνση 

από εκείνη της κύριας πνοής του ανέμου από το λατομείο. 

 Συμπερασματικά αναφέρεται ότι η λειτουργία ενός λατομείου είναι άρρηκτα 

συνδεδεμένη με: 

1. την ύπαρξη κατάλληλου υλικού (ποσότητα και ποιότητα) στην υπό εξέταση 

περιοχή και  

2. την ορθολογική εκμετάλλευση του ορυκτού πλούτου, έτσι ώστε να επιτυγχάνεται η 

μέγιστη δυνατή αξιοποίησή του. 

 Κατά συνέπεια, αναγνωρίζεται η ανάγκη για διασφάλιση απρόσκοπτης 

προσφοράς βασικών λατομικών υλικών σε ποσότητες και σε ποιότητα που θα 

ικανοποιούν πλήρως τη ζήτηση.  Η εξάντληση ενός κοιτάσματος σε ένα υπό λειτουργία  

λατομείο, όπως είναι το εξεταζόμενο, θεωρούμε ότι συμβάλλει ουσιαστικά στην 

ορθολογική αξιοποίηση του ορυκτού πλούτου, ο οποίος, ας σημειωθεί, ούτε 

μετακινήσιμος είναι ούτε ανανεώσιμος.  Συνεπώς, ο πρόωρος τερματισμός της 

λειτουργίας ενός υφιστάμενου λατομείου και ο ενταφιασμός υλικών που είναι ακόμη 
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εκμεταλλεύσιμα, με τις εργασίες επαναφοράς του περιβάλλοντος στον υπό λατόμηση 

χώρο, δε συνάδουν με την ορθολογική αξιοποίηση του ορυκτού πλούτου.  Αντίθετα, η 

ορθολογική εκμετάλλευση και διαχείριση του ορυκτού πλούτου επιτυγχάνεται με την 

πλήρη εξάντληση των αποθεμάτων στην περιοχή όπου γίνεται ήδη λατόμηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.100, ημερομηνίας 12 Noεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Στον πιο κάτω πίνακα φαίνεται ο αριθμός και η δυναμικότητα των εκκολαπτηρίων 

κατά επαρχία, τα τελευταία δώδεκα χρόνια. 

Επαρχία Αρ. Χωρητι- 

κότητα 

εκκολα- 

πτήρων 

Αρ. Χωρητι- 

κότητα 

εκκολα- 

πτήρων 

Αρ. Χωρητι- 

κότητα 

εκκολα- 

πτήρων 

Αρ. Χωρητι- 

κότητα 

εκκολα- 

πτήρων 

Λευκωσία 5 1 519 820 6 1 794 120 6 2 245 560 5 2 059 200

Λεμεσός 2 140 800 2 223 200 2 191 200 1 151 200

Λάρνακα 1 200 000 2 268 000 2 178 000 1 78 000

Αμμόχωστος - - - - - - - -

Πάφος 1 80 000 2 83 800 - - - -

Σύνολο 9 1 940 620 12 2 369 120 10 2 614 760 7 2 288 400

  

 Η βιωσιμότητα/τάση είναι για λιγότερα και μεγαλύτερα, γι’ αυτό δεν προβλέπεται η 

δημιουργία άλλων εκκολαπτηρίων στο μέλλον. 

 Φαίνεται ότι τα εκκολαπτήρια δημιουργούνται σε περιοχές μεγάλης ζήτησης 

νεοσσσών, δηλαδή σε περιοχές καταναλωτικών κέντρων. 
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 ∆εν υπάρχει προγραμματισμός για ισομερή και ισότιμη κατανομή των 

εκκολαπτηρίων σ’ όλες τις επαρχίες της Κύπρου, γιατί πρόκειται για ιδιωτική 

δραστηριότητα και ενδιαφέροντος για εκκόλαψη νεοσσών. 

 Με βάση το ενοποιημένο σχέδιο ανάπτυξης της κτηνοτροφίας, παρέχεται 

επιδότηση του επιτοκίου για επενδύσεις στην κτηνοτροφία.  Ειδικά για τα εκκολαπτήρια 

μπορεί να επιδοτηθεί ποσό μέχρι £100.000 (80% του κόστους) με ποσοστό επιδότησης 

που ανέρχεται στο 15% για τις δαπάνες για υποστατικά και 12,5% για τις δαπάνες 

εξοπλισμού.  Ήδη έχουν επιδοτηθεί δύο τέτοια εκκολαπτήρια κατά το 1996 με το 

μέγιστο όριο επιδότησης (£15.000 και £5.000) αντίστοιχα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Οικονομικών κ. 

Τάκη Κληρίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.102, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 

2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Αναφορικά  με τα επιμέρους ερωτήματα με αρ. 1, 2 και 3, σας αποστέλλω την 

απάντηση της Κυπριακής Ακαδημίας ∆ημόσιας ∆ιοίκησης: 

“1. Σε ποιο βαθμό είναι έτοιμη η δημόσια υπηρεσία να αντιμετωπίσει τις 

προκλήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης; 

 Η Κυπριακή Ακαδημία ∆ημόσιας ∆ιοίκησης διεξάγει, σε συνεργασία και με τη 

χρηματοδότηση του Εθνικού Κέντρου ∆ημόσιας ∆ιοίκησης της Ελλάδας, 

μελετητικό και εκπαιδευτικό πρόγραμμα με θέμα ‘Προσαρμογές της κυπριακής 

δημόσιας υπηρεσίας στις οργανωτικές και λειτουργικές απαιτήσεις της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης’. 

 Στα πλαίσια του προγράμματος αυτού η ακαδημία έχει συμβληθεί με 

ακαδημαϊκούς του Πανεπιστημίου Κύπρου για τη διεξαγωγή έρευνας πεδίου.  

Στόχοι της έρευνας, που έχει ως αντικείμενο επιλεγμένες παραμέτρους της 

διεύθυνσης (διαχείριση, διοίκηση, μάνατζμεντ) ορισμένων τομέων δημόσιας 
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πολιτικής από τους αρμόδιους σε κάθε περίπτωση οργανισμούς (υπουργεία, 

τμήματα, υπηρεσίες) της κυπριακής δημόσιας υπηρεσίας, είναι: 

 α. να διερευνηθεί η υφιστάμενη κατάσταση (περιλαμβανομένων και των 

δυναμικών αλλαγής που ενυπάρχουν σ’ αυτή), 

 β. να εντοπιστούν προβλήματα και αδυναμίες, 

 γ. να προταθούν τρόποι βελτίωσης. 

 Η έρευνα πεδίου βρίσκεται σε εξέλιξη και, σύμφωνα με την υπογραφείσα με τους 

ακαδημαϊκούς σύμβαση, η τελική έκθεση θα υποβληθεί στην ακαδημία στις 15 

Μαΐου 2003, ενώ, με τη συμπλήρωση του προγράμματος, θα υποβληθεί στον 

Υπουργό Οικονομικών λεπτομερής γραπτή έκθεση για τη διαδικασία και τα 

πορίσματα της έρευνας μαζί με οποιοδήποτε αρχειακό υλικό σχετικό με αυτή. 

 Στόχο του όλου προγράμματος αποτελεί η επεξεργασία προτάσεων οργανωτικών 

βελτιώσεων και ανάπτυξης γνώσεων και δεξιοτήτων του ανθρώπινου δυναμικού, 

προκειμένου η κυπριακή δημόσια υπηρεσία να αντεπεξέλθει με επιτυχία στις 

προκλήσεις προσαρμογής στις ενωσιακές διαδικασίες άσκησης δημόσιων 

πολιτικών. 

2. Πώς οι δημόσιοι υπάλληλοι ενημερώνονται και επιμορφώνονται για τα 

ευρωπαϊκά θέματα που σχετίζονται με τον τομέα/υπηρεσία όπου ανήκουν; 

 Από το 1996 η ακαδημία ετοίμασε πρόγραμμα δράσης, πενταετούς αρχικά 

διάρκειας, για την επιμόρφωση των δημοσίων υπαλλήλων σε θέματα ΕΕ.  Το 

πρόγραμμα υλοποιήθηκε παράλληλα με τις υπόλοιπες δραστηριότητες της 

ακαδημίας, με τις αναγκαίες προσαρμογές υπό το φως των εξελίξεων των 

σχέσεων Κύπρου - Ευρωπαϊκής Ένωσης και της ενταξιακής πορείας.   

 Τα προγράμματα και οι δραστηριότητες της ακαδημίας σε θέματα Ευρωπαϊκής 

Ένωσης, που διοργανώθηκαν διαχρονικά από το 1996, χωρίζονται σε τέσσερις 
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φάσεις, οι οποίες συμβαδίζουν με τις φάσεις της πορείας της Κύπρου προς την 

Ευρώπη.  Η περιοδολόγηση της δράσης της ακαδημίας παρατίθεται: 

 Α΄ φάση, 1996-97:  Προετοιμασία για την έναρξη των ενταξιακών 

διαπραγματεύσεων. 

 Στα πλαίσια της πρώτης φάσης διοργανώθηκαν προγράμματα για την 

προετοιμασία της διαπραγματευτικής ομάδας της Κύπρου και την κινητοποίηση 

των λειτουργών ενδοτμηματικής επιμόρφωσης, όπως και άλλων εμπλεκομένων 

αναφορικά με τη σημασία της μάθησης σε θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Από την ίδια περίοδο άρχισαν οι δραστηριότητες της Κυπριακής Ακαδημίας 

∆ημόσιας ∆ιοίκησης για την ευαισθητοποίηση ανωτάτων και ανωτέρων 

διευθυντικών στελεχών σχετικά με τις προεκτάσεις που θα είχε στη δημόσια 

υπηρεσία η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση και τους νέους ρόλους 

που η δημόσια υπηρεσία καλούνταν να αναλάβει.  Συγκεκριμένα, διοργανώθηκαν 

προγράμματα βασικής κατάρτισης για την Ευρωπαϊκή Ένωση και εξειδικευμένα 

προγράμματα για τα θεσμικά όργανα, τις διάφορες πολιτικές της Ένωσης, τις 

λειτουργικές της διαδικασίες και την πολιτική και οικονομική εξέλιξη, όπως επίσης 

και προγράμματα για τις προεκτάσεις της ένταξης στη δημόσια υπηρεσία.  Τα 

προγράμματα αυτά, με τις κατάλληλες σε κάθε φάση αναπροσαρμογές, συνέχισαν 

να προσφέρονται κατά τη διάρκεια των επόμενων φάσεων μέχρι σήμερα.  

 Κατά την περίοδο αυτή, η ακαδημία ανέλαβε, επίσης, τη διοργάνωση 

προγραμμάτων για την καλύτερη προετοιμασία, καθώς και για την αξιολόγηση των 

εκπαιδευτικών αποστολών ανώτερων λειτουργών στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, 

που πραγματοποιούνταν δύο φορές το χρόνο στις Βρυξέλλες.  Με βάση την 

αξιολόγηση που γινόταν, υποβάλλονταν εισηγήσεις προς την Επιτροπή για τον 

καλύτερο σχεδιασμό και το περιεχόμενο των μελλοντικών προγραμμάτων, με 
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στόχο την αποκόμιση του μεγαλύτερου δυνατού οφέλους για τους συμμετέχοντες 

και τις υπηρεσίες τους.   

 Β΄ φάση, 1998:  Σύγκριση κοινοτικού κεκτημένου και δικαίου της Κύπρου. 

 Στη φάση αυτή δόθηκε έμφαση στην οργάνωση προγραμμάτων για ενημέρωση 

πάνω στο κοινοτικό κεκτημένο γενικά, αλλά και πάνω σε σημαντικό αριθμό 

εξειδικευμένων θεμάτων αναλόγως των αναγκών.  Άρχισε επίσης να διευρύνεται ο 

αριθμός συμμετοχών σε προγράμματα που αφορούσαν τη διαδικασία των 

ενταξιακών διαπραγματεύσεων και τις προεκτάσεις της ένταξης στη δημόσια 

υπηρεσία.  Παράλληλα, η ακαδημία, σε συνεργασία και με τη χρηματοδότηση του 

Εθνικού Κέντρου ∆ημόσιας ∆ιοίκησης της Ελλάδας, διοργάνωσε προγράμματα για 

ανώτερους λειτουργούς στην Αθήνα τα οποία ακολουθούσαν θεωρητική κατάρτιση 

στην Κύπρο και περιλάμβαναν επισκέψεις των λειτουργών σε ομόλογες υπηρεσίες 

της Ελλάδας για μεταφορά και αξιοποίηση των εμπειριών τους και για σύσφιγξη 

σχέσεων στο μέλλον.   

 Γ΄ φάση, 1999-2000:  Αποτελεσματική εφαρμογή του κοινοτικού κεκτημένου. 

 Προτεραιότητα στη φάση αυτή δόθηκε στην ανάπτυξη της ικανότητας των 

οργανισμών της δημόσιας υπηρεσίας για αποτελεσματική εφαρμογή του 

κοινοτικού κεκτημένου, τόσο πάνω σε παραμέτρους γενικής εφαρμογής όσο και σε 

εξειδικευμένους τομείς κυβερνητικών δραστηριοτήτων.  Στην περίοδο αυτή 

συνεχίστηκαν οι επισκέψεις στην Ελλάδα με βάση τη συνεργασία ακαδημίας και 

Εθνικού Κέντρου ∆ημόσιας ∆ιοίκησης.  

 ∆΄ φάση, 2001 - μέχρι σήμερα:  Προετοιμασία για ισότιμη συμμετοχή της 

Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Τα προσφερόμενα κατά την περίοδο αυτή προγράμματα στοχεύουν στην 

προετοιμασία των λειτουργών της δημόσιας υπηρεσίας να λειτουργήσουν 
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αποτελεσματικά στα δεδομένα και πλαίσια του υπερεθνικού ευρωπαϊκού 

επιπέδου. 

 Στο επίκεντρο των δραστηριοτήτων βρίσκονται η λειτουργία επιτροπών της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης και οι μηχανισμοί λήψης αποφάσεων, οι πηγές 

πληροφόρησης και η διεξαγωγή διαπραγματεύσεων σε ευρωπαϊκό επίπεδο επί 

ίσοις όροις, ώστε να αντλούνται τα μέγιστα δυνατά οφέλη σε θεσμικό και 

οικονομικό πεδίο για την Κύπρο.   

 Σημαντική συμβολή στην προετοιμασία της δημόσιας υπηρεσίας για την 

αποτελεσματική της λειτουργία, ως μέλους του όλου συστήματος της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης, αποτελεί η αναπτυξιακή πρωτοβουλία της ακαδημίας για δημιουργία 

πυρήνων μάθησης σ’ όλους τους οργανισμούς της δημόσιας υπηρεσίας.  Στόχος 

της πρωτοβουλίας είναι να ενισχυθεί η ικανότητα των οργανισμών αυτών να 

διαχειρίζονται συστηματικά όλες τις πτυχές της ενδοϋπηρεσιακής μάθησης.   

 Παράλληλα, η ακαδημία έχει αυξήσει τα προγράμματα οργανωσιακής και 

διευθυντικής ανάπτυξης, που, μεταξύ άλλων, ενισχύουν τους οργανισμούς της 

δημόσιας υπηρεσίας και τα ανώτερα στελέχη της, για να μπορέσουν να 

αντεπεξέλθουν στις ευρύτερες προκλήσεις που επιβάλλει το ευρωπαϊκό 

περιβάλλον. 

3. Πόσοι δημόσιοι υπάλληλοι έχουν συμμετάσχει σε ενημερωτικά ή/και 

επιμορφωτικά προγράμματα για την Ευρωπαϊκή Ένωση; 

 Στον πίνακα που ακολουθεί φαίνεται ο αριθμός των προγραμμάτων που 

πρόσφερε η ακαδημία στα πλαίσια του προγράμματος δράσης για την Ευρωπαϊκή 

Ένωση κατά φάση και ο αριθμός συμμετοχών σ’ αυτά. 

Φάσεις εντ. πορείας 1η, 1996/97 2η,1998 3η, 1999/2000 4η, 2001 - σήμερα 

Αρ. προγραμμάτων 34 32 46 38 
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Αρ. συμμετοχών 771 789 1052 1030 

Σύνολο προγραμμάτων:  150 

Σύνολο συμμετοχών:  3642 

 Αναφορικά με το επιμέρους ερώτημα με αρ. 5, σας αποστέλλω την απάντηση του 

Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής: 

“Α. Έργο που επιτελέσθηκε μέχρι σήμερα 

 Το πρόγραμμα της μηχανογράφησης της δημόσιας υπηρεσίας αποτελείται από το 

γενικό στρατηγικό σχέδιο μηχανογράφησης (ΓΣΣΜ) και το βραχυπρόθεσμο 

σχέδιο. 

 Το ΓΣΣΜ, το οποίο εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο το 1989, 

περιελάμβανε, μεταξύ άλλων, την πολιτική που θα έπρεπε να ακολουθηθεί, καθώς 

και τις προτεραιότητες αναφορικά με τη σειρά μηχανογράφησης των διαφόρων 

τμημάτων και υπηρεσιών. 

 Με το ΓΣΣΜ, πρώτον, δόθηκαν ολοκληρωμένες λύσεις για κάλυψη των αναγκών 

κυβερνητικών τμημάτων/υπηρεσιών και, δεύτερον, δημιουργήθηκε η αναγκαία 

υποδομή για τη διασύνδεση αυτών των συστημάτων σε ένα ενιαίο κυβερνητικό 

δίκτυο για άμεση ανταλλαγή πληροφοριών. 

 Σημειώνεται ότι τα έργα του ΓΣΣΜ, που έχουν ολοκληρωθεί, ως επίσης και τα 

έργα που είναι υπό εξέλιξη, φαίνονται στο Παράρτημα Α΄. 

 Με το βραχυπρόθεσμο σχέδιο μηχανογράφησης, πρώτον, δόθηκαν κατάλληλες 

μηχανογραφικές λύσεις σε προβλήματα που παρουσιάστηκαν στα διάφορα 

τμήματα/υπηρεσίες, δεύτερον, προωθήθηκε η εγκατάσταση μικροϋπολογιστικών 

συστημάτων, είτε ως ανεξάρτητα συστήματα είτε σε δίκτυα για ικανοποίηση των 

βασικών λειτουργιών του γραφείου, και, τρίτον, επιτεύχθηκε σε μεγάλο βαθμό η 

εξοικείωση των δημοσίων υπαλλήλων με τη νέα τεχνολογία. 
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Β. Προγραμματισμός για τα επόμενα χρόνια  

 Σύμφωνα με τη στρατηγική για την εισαγωγή της πληροφορικής στη δημόσια 

υπηρεσία, που εγκρίθηκε το 1998 από το Υπουργικό Συμβούλιο, υπολείπονται τα 

πιο κάτω για την ολοκλήρωση του ΓΣΣΜ: 

1. ∆ιασύνδεση των συστημάτων τα οποία αναπτύχθηκαν ή αναπτύσσονται 

μέσα στα πλαίσια του ΓΣΣΜ.  Υπολογίζεται ότι η εργασία αυτή θα αρχίσει 

μέσα στο 2003 και θα διαρκέσει περίπου δύο χρόνια.   

2. Επέκταση του συστήματος αυτοματοποίησης γραφείου σε όλα τα τμήματα 

και υπηρεσίες της κρατικής μηχανής, εργασία για την οποία έχει ήδη 

ετοιμασθεί ειδική μελέτη και υπολογίζεται ότι θα ολοκληρωθεί σε πέντε 

χρόνια περίπου.  Μέσα στο 2003 προγραμματίστηκε να ολοκληρωθεί η 

επέκταση του συστήματος αυτοματοποίησης γραφείου στα πιο κάτω 

τμήματα/υπηρεσίες: 

α. Βουλή των Αντιπροσώπων, 

β. Υπουργείο Εξωτερικών, 

γ. Κρατικό Αρχείο, 

δ. Προεδρικό Μέγαρο, 

ε. Υπηρεσία ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, 

στ. ∆ιοίκηση ∆ικαστηρίων. 

3. ∆ημιουργία κέντρων εξυπηρέτησης του κοινού.  Αφού αρχίσει η διασύνδεση 

των διαφόρων στρατηγικών συστημάτων, παράλληλα θα αρχίσει και η 

δημιουργία κέντρων εξυπηρέτησης του κοινού.  Επιπρόσθετα, και κατά τη 

διάρκεια της δημιουργίας αυτών των κέντρων, τα επηρεαζόμενα συστήματα 

θα επεκτείνονται, για να παρέχουν και υπηρεσίες στο κοινό μέσω του 

διαδικτύου. 
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4. ∆ημιουργία αναγκαίας υποδομής για ηλεκτρονική διακυβέρνηση (e-

government): 

 Government Gateway 

Το έργο αυτό θα παρέχει υπηρεσίες authentication, security, encryption 

και web-workflow, το οποίο θα διευκολύνει τη διασύνδεση των 

συστημάτων. 

 Government Portal  

Θα είναι η κοινή θύρα μέσω της οποίας οι πολίτες θα έχουν πρόσβαση 

προς όλα τα συστήματα παροχής υπηρεσιών μέσω του διαδικτύου. 

 Web-Interfaces  

∆ιαδικτυακές εφαρμογές για όλα τα υφιστάμενα έργα τα οποία έχουν 

ήδη αναπτυχθεί και εξυπηρετούν προς το παρόν μόνο τους δημοσίους 

υπαλλήλους.  ∆ηλαδή θα μετατραπούν όλα τα υφιστάμενα συστήματα 

σε web-enabled, χωρίς να αλλοιωθεί ουσιαστικά ο τρόπος με τον οποίο 

εργάζονται σήμερα. 

5. Παράλληλα, προωθείται με γοργούς ρυθμούς η ανάπτυξη και εφαρμογή των 

πιο κάτω συστημάτων: 

 Σύστημα εμπορικής ναυτιλίας (αναμένεται να εφαρμοστεί μέσα του 

2003), 

 σύστημα αυτοματοποίησης τελωνείων (αναμένεται να εφαρμοστεί η 

πρώτη φάση μέσα του 2003), 

 σύστημα διοικητικής και οικονομικής πληροφόρησης Γενικού 

Λογιστηρίου (αναμένεται να εφαρμοστεί τον Ιανουάριο του 2004), 

 σύστημα νομικής πληροφόρησης,  

 σύστημα αυτοματοποίησης δικαστηρίων. 
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6. Έργα για τα οποία υπολογίζεται ότι θα προκηρυχθούν προσφορές μέσα στο 

2003: 

 νέο πληροφοριακό σύστημα υγείας,  

 σύστημα διαχείρισης ανθρώπινου δυναμικού για τις ανάγκες της 

δημόσιας υπηρεσίας, 

 νέο σύστημα ΦΠΑ. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Α΄  

Έργα που περιλαμβάνονται στο γενικό στρατηγικό σχέδιο μηχανογράφησης  

Συμπληρωμένα έργα  

Α.Α. Υπουργείο/υπηρεσία Όνομα έργου  Στάδιο έργου  

1. Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

Μηχανογράφηση Τμήματος 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Ολοκληρώθηκε. 

2. Εσωτερικών Πληροφοριακό σύστημα γης Ολοκληρώθηκε, 

γίνεται επέκταση 

του συστήματος. 

3. Οικονομικών Πιλοτική εφαρμογή του 

συστήματος 

αυτοματοποίησης γραφείου 

Ολοκληρώθηκε. 

4. Συγκοινωνιών και Έργων Μηχανογράφηση Τμήματος 

Οδικών Μεταφορών 

Ολοκληρώθηκε. 

5. Οικονομικών Σύστημα διαχείρισης φόρων Ολοκληρώθηκε. 

6. Εμπορίου, Βιομηχανίας 

και Τουρισμού 

Μηχανογράφηση Τμήματος 

Εφόρου Εταιρειών και 

Επίσημου Παραλήπτη 

Ολοκληρώθηκε. 

7. Εργασίας και Κοινωνικών Τοποθέτηση ανέργων σε Ολοκληρώθηκε. 
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Ασφαλίσεων εργασία 

8. Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

Επιθεώρηση εργοστασίων Ολοκληρώθηκε. 

9. Εσωτερικών Αρχείο Πληθυσμού  Ολοκληρώθηκε. 

10. Οικονομικών Κυβερνητικό δίκτυο 

μεταφοράς δεδομένων  

Ολοκληρώθηκε, 

γίνεται επέκταση 

του συστήματος. 

11. Εμπορίου, Βιομηχανίας 

και Τουρισμού 

Μηχανογράφηση 

συνεργατικών εταιρειών 

Ολοκληρώθηκε. 

12. Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

∆ιάφορα έργα 

μηχανογράφησης του 

Υπουργείου Γεωργίας  

Ορισμένα έργα 

έχουν ολοκληρωθεί 

και άλλα είναι υπό 

εξέλιξη. 

13. Οικονομικών Κυβερνητικός κόμβος 

παροχής υπηρεσιών 

διαδικτύου 

Ολοκληρώθηκε, 

άρχισε η επέκτασή 

του με τη σύνδεση 

διαφόρων 

τμημάτων και 

υπηρεσιών. 

 
Έργα υπό εξέλιξη 

Α.Α. Υπουργείο/υπηρεσία Όνομα έργου Στάδιο έργου 

14. Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

Μηχανογράφηση 

Υπηρεσιών Κοινωνικής 

Ευημερίας (*) 

Ολοκληρώθηκε. 
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15. Συγκοινωνιών και Έργων Μηχανογράφηση Τμήματος 

Εμπορικής Ναυτιλίας 

Γίνεται ανάπτυξη 

του συστήματος. 

16. Οικονομικών Μηχανογράφηση Τμήματος 

Τελωνείων 

Γίνεται ανάπτυξη 

του συστήματος. 

17. Γενικό Λογιστήριο Κεντρικό λογιστικό σύστημα Γίνεται ανάπτυξη 

του συστήματος. 

18. Υγείας  Νέο πληροφοριακό 

σύστημα υγείας 

Ετοιμάζονται 

προδιαγραφές. 

19. ∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

∆ιοίκηση ∆ικαστηρίων Έγινε μελέτη 

πλαισίου και 

αναμένεται η 

έγκριση δαπάνης 

του έργου και η 

έγκριση του τρόπου 

προώθησής του 

από το Υπουργείο 

Οικονομικών. 

20. ∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Σύστημα νομικής 

πληροφόρησης 

Προκηρύχθηκε 

ανοικτός 

διαγωνισμός και 

υποβλήθηκαν οι 

προσφορές για 

αξιολόγηση. 

21. Οικονομικών Επέκταση συστήματος 

αυτοματοποίησης γραφείου 

Γίνεται επέκταση σε 

τμήματα/υπηρεσίες 
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της κρατικής 

μηχανής. 

22. Οικονομικών Νέο σύστημα ΦΠΑ Ετοιμάζεται μελέτη.  

  
 Αναφορικά με το επιμέρους ερώτημα με αρ. 4, ζητήθηκε, λόγω αρμοδιότητας, η 

απάντηση του Γραφείου Προγραμματισμού, η οποία, όμως, δε λήφθηκε ακόμη.  Ως εκ 

τούτου, η επιστολή αυτή κοινοποιείται και στο γενικό διευθυντή του Γραφείου 

Προγραμματισμού, με την παράκληση να απαντήσει απευθείας σ’ εσάς χωρίς άλλη 

καθυστέρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Οικονομικών κ. 

Τάκη Κληρίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.102, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 

2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Αναφορικά με το ρόλο που καλείται να διαδραματίσει η δημόσια υπηρεσία λόγω 

της ένταξης  της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, σας αποστέλλω την απάντηση του 

Γραφείου Προγραμματισμού: 

“1. Σε ποιο βαθμό είναι έτοιμη η δημόσια υπηρεσία να αντιμετωπίσει τις 

προκλήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης; 

 Μέσα από την προετοιμασία για ενδυνάμωση των δεσμών με την Ευρωπαϊκή 

Ένωση, αλλά κύρια μέσα από τη διαδικασία της αναλυτικής εξέτασης του 

κοινοτικού κεκτημένου στα πλαίσια των ενταξιακών διαπραγματεύσεων, όλες οι 

υπηρεσίες του κράτους είχαν την ευκαιρία, η καθεμιά στον αντίστοιχό της τομέα, 

να έρθουν σε άμεση επαφή με το κοινοτικό κεκτημένο, τις δομές εφαρμογής και 

την πρακτική που ακολουθείται σήμερα στις χώρες μέλη της Ένωσης.  Η 

μεταφορά του κεκτημένου στην κυπριακή έννομη τάξη, η οποία αποτέλεσε 

κολοσσιαίο έργο, επέτρεψε παράλληλα τη διεξοδική μελέτη των θεσμικών 

αλλαγών που επιβάλλονται για την εύρυθμη λειτουργία της κρατικής μηχανής σε 
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καθεστώς ένταξης. 

 Κατά τη διάρκεια της αναλυτικής εξέτασης του κεκτημένου που άρχισε το 1998 

έχουν εντοπισθεί όλες οι αδυναμίες, έχουν γίνει μελέτες για επίλυση των 

προβλημάτων που παρουσιάστηκαν και έχουν σε πολύ μεγάλο βαθμό υλοποιηθεί 

οι αναγκαίες αλλαγές, ούτως ώστε η Κύπρος να μπορέσει από την πρώτη μέρα 

της ένταξης όχι μόνο να ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις της, αλλά παράλληλα να 

μπορέσει να αξιοποιήσει πλήρως τις δυνατότητες που προσφέρονται.  Σαν 

παραδείγματα των αλλαγών/δημιουργίας νέων δομών που έχουν υλοποιηθεί 

μπορούν να αναφερθούν: 

 ο ορισμός και η στελέχωση του Γραφείου του Ρυθμιστή Τηλεπικοινωνιών και 

Ταχυδρομείων, 

 ο ορισμός και η στελέχωση του Γραφείου του Εφόρου ∆ημοσίων Ενισχύσεων, 

 η δημιουργία και η στελέχωση της Επιτροπής Ανταγωνισμού, 

 ο ορισμός και η στελέχωση του Γραφείου της Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων 

Προσωπικού Χαρακτήρα, 

 ο ορισμός αρμόδιων αρχών σε διάφορα θέματα σύμφωνα με τις απαιτήσεις της 

κοινοτικής νομοθεσίας. 

 Κάποιες περιορισμένες δράσεις που δεν έχουν ακόμη υλοποιηθεί έχουν 

τροχιοδρομηθεί και αναμένεται να έχουν ολοκληρωθεί πολύ πιο πριν από την 

ημερομηνία ένταξης. 

 Για τη στήριξη της όλης προσπάθειας υλοποιείται ένα τεράστιο πρόγραμμα 

εκπαίδευσης του προσωπικού τόσο στην Κύπρο με σεμινάρια και μετάκληση 

εμπειρογνωμόνων όσο και στο εξωτερικό με σεμινάρια και εργαστήρια, καθώς και 

τοποθετήσεις σε υπηρεσίες υφιστάμενων χωρών μελών. 

 Σημειώνεται ότι η ετοιμότητα της Κύπρου έχει επιβεβαιωθεί και στην τελευταία 
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έκθεση (regular report) της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την Κύπρο. 

2. Πώς οι δημόσιοι υπάλληλοι ενημερώνονται και επιμορφώνονται για 

ευρωπαϊκά θέματα που σχετίζονται με τον τομέα/υπηρεσία όπου ανήκουν; 

 Η εύρυθμη λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης βασίζεται σε μεγάλο βαθμό στην 

έγκαιρη και ολοκληρωμένη ανταλλαγή πληροφοριών μεταξύ των θεσμικών 

οργάνων και των χωρών μελών.  Μέσα στα πλαίσια αυτά έχει αναπτυχθεί ένα 

τεράστιο σύστημα που έχει σαν βασικό στόχο τη συνεχή ροή πληροφοριών μεταξύ 

όλων των εμπλεκομένων και το οποίο περιλάμβανε και τις υποψήφιες για ένταξη 

χώρες.  Τόσο πριν αλλά και κατά τη διάρκεια των ενταξιακών διαπραγματεύσεων 

όλες οι υπηρεσίες είχαν άμεση και συνεχή ενημέρωση για όλα τα θέματα που 

απασχολούν την Ένωση.  Κύριο βοήθημα αποτέλεσε η αποστολή σε έντυπη 

μορφή στις υπό ένταξη χώρες όλου σχεδόν του κοινοτικού κεκτημένου, που 

δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της Κοινότητας.  Στην Κύπρο όλα σχεδόν 

τα υπουργεία είναι συνδρομητές και λαμβάνουν σε καθημερινή βάση όλο το νέο 

κεκτημένο.  Σημειώνεται ότι οι υπό ένταξη χώρες έχουν ήδη ειδοποιηθεί ότι μετά 

την υπογραφή της Συνθήκης Προσχώρησης τον Απρίλιο του 2003 θα τυγχάνουν 

της πλήρους ενημέρωσης που τυγχάνουν τα υφιστάμενα κράτη μέλη και θα τους 

δοθεί το δικαίωμα συμμετοχής με καθεστώς παρατηρητή σε όλες τις επιτροπές 

που σήμερα λειτουργούν στην Ένωση. 

 Η εκπαίδευση των δημόσιων υπαλλήλων σε θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης 

επιτυγχάνεται βασικά μέσα από: 

 σεμινάρια γενικότερης φύσης που οργανώνονται από την Κυπριακή 

Ακαδημία ∆ημόσιας ∆ιοίκησης, 

 σεμινάρια και εργαστήρια (σε ειδικούς τομείς) που οργανώνονται στην Κύπρο 

με τη συμμετοχή ξένων εμπειρογνωμόνων, 
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 σεμινάρια και εργαστήρια που οργανώνονται στην Κύπρο από το Ευρωπαϊκό 

Ινστιτούτο Κύπρου,  

 εκπαιδευτικά σεμινάρια στο εξωτερικό που οργανώνονται από χώρες μέλη, 

από το Γραφείο Τεχνικής Βοήθειας και Ανταλλαγής Πληροφοριών (ΤΑΙΕΧ) 

της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ή από συνδεδεμένους με την επιτροπή 

οργανισμούς, 

 εκπαιδευτικές επισκέψεις/τοποθετήσεις σε αντίστοιχες υπηρεσίες της 

Ευρωπαϊκής Επιτροπής ή των χωρών μελών. 

3. Πόσοι δημόσιοι υπάλληλοι μεταβαίνουν κάθε χρόνο στο εξωτερικό για 

επιμόρφωση σε θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης και πώς αυτοί μεταδίδουν τις 

γνώσεις και εμπειρίες που αποκτούν σε άλλους συναδέλφους; 

 Από κονδύλια που χειρίζεται το Γραφείο Προγραμματισμού (κρατικοί πόροι και 

βοήθεια από την Ευρωπαϊκή Ένωση) στάλθηκαν στο εξωτερικό για εκπαίδευση 

725 λειτουργοί το 2001 και 985 το 2002. 

 Η πάγια πολιτική που ακολουθείται με την επιστροφή των εκπαιδευθέντων από το 

εξωτερικό είναι η ετοιμασία ενημερωτικού σημειώματος και η ενημέρωση των 

προϊσταμένων και των υπόλοιπων συναδέλφων τους για το αντικείμενο της 

εκπαίδευσής τους και τις γνώσεις που αποκόμισαν.  Κατά κανόνα οι εκπαιδευθέντες 

χρησιμοποιούνται ως αποταμιευτήρια γνώσεων από τους υπόλοιπους συναδέλφους 

των.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Οικονομικών κ. 

Τάκη Κληρίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.103, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 

2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου. 

 «Σχετικά με τα συλλογικά στοιχήματα στην Κύπρο από τον ΟΠΑΠ, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Το θέμα της δραστηριοποίησης του ΟΠΑΠ ΑΕ στην Κύπρο ρυθμίζεται μέσω 

διακρατικών συμφωνιών μεταξύ των κυβερνήσεων της Ελληνικής ∆ημοκρατίας και της 

∆ημοκρατίας της Κύπρου.  Η τελευταία διακρατική συμφωνία για το θέμα αυτό 

υπογράφτηκε στις 12 Φεβρουαρίου 2003 και ισχύει από την 1η Ιανουαρίου 2003. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να εκφράσω τη λύπη μας για την καθυστέρηση 

που παρατηρήθηκε εκ μέρους μας ν’ ανταποκριθούμε στην αρχική σας επιστολή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.104, ημερομηνίας 

15 Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι 

Αγαπίου. 

 «Σχετικά με διάφορα αιτήματα της κοινότητας Αγίου Κωνσταντίνου της επαρχίας 

Λεμεσού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ενίσχυση των σταθμών αναμετάδοσης της τηλεόρασης 

 Μετά από διερεύνηση του αιτήματος από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων 

έχει διαφανεί πως η κοινότητα του Αγίου Κωνσταντίνου Λεμεσού καλύπτεται τηλεοπτικά 

μόνο από το ΡΙΚ από τοπικό αναμεταδότη που έχει εγκαταστήσει το ΡΙΚ.  Για κάλυψη 

της κοινότητας από τους παγκύπριους ιδιωτικούς τηλεοπτικούς σταθμούς απαιτείται η 

δική τους συνεργασία.  Η υλοποίηση (τεχνική και οικονομική) οποιουδήποτε κοινού 

σημείου εκπομπής εξαρτάται αποκλειστικά από την απόφαση των ιδιωτικών 

τηλεοπτικών σταθμών να καλύψουν την αναφερθείσα περιοχή.  Σε περίπτωση που 

ληφθεί τέτοια απόφαση, το υπουργείο αναλαμβάνει όπως εξεύρει κατάλληλες 

συχνότητες και συμπεριλάβει στο σχέδιο τηλεοπτικής κάλυψης τα τεχνικά στοιχεία του 

σημείου εκπομπής. 

 Βελτίωση του οδικού δικτύου και πιο συγκεκριμένα του δρόμου Αγίου 

Κωνσταντίνου προς Καλό Χωριό 
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 Ο δρόμος συντηρείται/βελτιώνεται από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού λόγω 

αρμοδιότητας.  Ωστόσο, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων θα παράσχει την τεχνική του 

βοήθεια στις υπηρεσίες του επάρχου για τη βελτίωση προβληματικού σημείου στον εν 

λόγω δρόμο. 

 Αύξηση των γραμμών τηλεφώνων  

 Η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου εξέτασε το αίτημα και πληροφόρησε το 

υπουργείο ότι ορισμένα προβλήματα σχετικά με την παροχή τηλεφωνικής υπηρεσίας 

που υπήρχαν κατά την επίσκεψη του κ. Άγι Αγαπίου στον Άγιο Κωνσταντίνο έχουν 

επιλυθεί, πράγμα που έχει επιβεβαιωθεί από τον κοινοτάρχη σε πρόσφατη επικοινωνία 

του με λειτουργούς της ΑΤΗΚ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Νίκου Ρολάνδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.104, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Αναφορικά με το σημείο 2β της ερώτησης, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το νομικό και θεσμικό πλαίσιο για τις χρεώσεις για παροχή ηλεκτρισμού θα 

αναθεωρηθεί μέσα στα πλαίσια της υιοθέτησης του κοινοτικού κεκτημένου σχετικά με 

την απελευθέρωση της αγοράς ηλεκτρισμού.  Προς το σκοπό αυτό, έχει ετοιμαστεί 

νομοσχέδιο με τίτλο “Ο περί Ρυθμίσεως της Αγοράς Ηλεκτρισμού Νόμος του 2003”, το 

οποίο έχει πρόσφατα εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο και σύντομα θα κατατεθεί 

στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Στο νομοσχέδιο καθορίζεται, μεταξύ άλλων, ότι οι χρεώσεις για την παροχή 

ηλεκτρισμού, όπως και οι διατιμήσεις, πρέπει να αντικατοπτρίζουν τα έξοδα παροχής 

των υπηρεσιών αυτών και να μην οδηγούν σε δυσμενή διάκριση μεταξύ των αγοραστών 

των υπηρεσιών.  Οι διατιμήσεις και χρεώσεις θα υπόκεινται στην έγκριση επιτρόπου 
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που θα διοριστεί, οι αρμοδιότητες του οποίου περιλαμβάνουν, μεταξύ άλλων, τη 

διευκόλυνση του ανταγωνισμού στην αγορά ηλεκτρισμού, την προστασία των 

συμφερόντων των καταναλωτών και τη διασφάλιση ότι ικανοποιούνται όλες οι εύλογες 

απαιτήσεις και ανάγκες που σχετίζονται με τον ηλεκτρισμό. 

 Το νέο νομοθετικό πλαίσιο αναμένεται να τεθεί πλήρως σε ισχύ κατά την 

ημερομηνία ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Οικονομικών κ. 

Τάκη Κληρίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.104, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 

2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Αναφορικά με τη διαγραφή του δανείου του αρδευτικού σχεδίου Πιτσιλιάς Τ. 

662/1982, που παραχώρησαν στην κοινότητα οι δανειστικοί επίτροποι, σας πληροφορώ 

ότι η παραχώρηση δανείων από τους δανειστικούς επιτρόπους σε διάφορες κοινότητες 

εξυπηρετεί συγκεκριμένους αναπτυξιακούς σκοπούς και δεν προϋποθέτει τη διαγραφή 

των δανείων αυτών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Νίκου Ρολάνδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.105, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Αναφορικά με τη μεταφορά ρεύματος στο σταθμό του ΡΙΚ στην περιοχή Αγίου 

Παύλου Λεμεσού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου μετά από αίτηση του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου, ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2002, για παροχή ηλεκτρικού ρεύματος στο 

Σταθμό Αναμετάδοσης Τηλεόρασης στην περιοχή Αγίου Παύλου Λεμεσού απέστειλε 

στους αιτητές, στις 11 Φεβρουαρίου 2002, τους προκαταρκτικούς όρους για την εν λόγω 

παροχή (επισυνάπτεται αντίγραφο). 
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 Λόγω του ότι το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου δεν έχει απαντήσει ακόμα κατά 

πόσο αποδέχεται τους όρους που θέτει η Αρχή, το όλο έργο παρέμεινε σε 

στασιμότητα.» 

Σημ.: Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.106, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

«1. ∆ημιουργία οικοπέδων για παραχώρησή τους προς νέα ζευγάρια. 

 Το θέμα εμπίπτει στην αρμοδιότητα του Υπουργείου Εσωτερικών. 

2. Περιορισμός/μείωση της ζώνης προστασίας του φράγματος Κούρρη. 

 Για να αποφευχθεί οποιαδήποτε πιθανότητα επηρεασμού της ποιότητας του νερού 

του φράγματος Κούρρη, το οποίο χρησιμοποιείται για σκοπούς ύδρευσης, η 

καθορισθείσα ζώνη προστασίας του θα πρέπει να παραμείνει ως έχει.  Ωστόσο, αν 

επεκταθούν οι οικιστικές ζώνες γύρω από την κοινότητα Άλασσας, με σύνδεση των 

μελλοντικών κατοικιών με το κεντρικό αποχετευτικό σύστημα, το αίτημα θα εξεταστεί 

ευνοϊκά. 

3. Αντικατάσταση του αγωγού μεταφοράς της πηγής “Κεφαλόβρυσος”. 

 Το αίτημα της κοινότητας Άλασσας για αντικατάσταση του αγωγού μεταφοράς της 

πηγής “Κεφαλόβρυσος” δεν μπορεί να ικανοποιηθεί, αφού, σύμφωνα με 

προκαταρκτικές εκτιμήσεις, η δαπάνη ανέρχεται σε £220.000 και κατά συνέπεια η 

εκτέλεση του έργου κρίνεται ασύμφορη. 

 Η κοινότητα Άλασσας υδροδοτείται από τις πηγές “Κεφαλόβρυσος” και “Κρύα 

Πηγάδια” και οι ποσότητες νερού που τους παραχωρούνται σήμερα για τις ανάγκες τους 
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κρίνονται αρκούντως ικανοποιητικές.  Οι μόνιμοι κάτοικοι της κοινότητας Άλασσας, 

σύμφωνα με την απογραφή του 2001, είναι 201, με υδατικές ανάγκες 40 κ.μ./ ημέρα. 

 Σε περίπτωση όμως που στο μέλλον η απόδοση της πηγής “Κεφαλόβρυσος” 

συνεχίσει να μειώνεται, η πηγή “Κρύα Πηγάδια” θα παραμείνει η κύρια πηγή 

υδροδότησης της κοινότητας και θα ενισχυθεί από τη γεώτρηση 31/95. 

 Μετά από αίτημα του Τμήματος Γεωργίας για υδροδότηση πέντε κτηνοτροφικών 

οικοπέδων τα οποία δεν καλύπτονται υψομετρικά από την υφιστάμενη δεξαμενή 

Άλασσας, το Τμήμα Αναπτύξεως ετοίμασε αναθεωρημένη μελέτη κατασκευής 

δεξαμενής σε ψηλότερο σημείο, για να καλύπτονται και τα εν λόγω κτηνοτροφικά 

οικόπεδα.  Στη μελέτη αυτή, πέραν της υδροδότησης των αναφερόμενων οικοπέδων, 

λήφθηκε πρόνοια και για μελλοντική ενίσχυση της κοινοτικής υδατοπρομήθειας.  Σε ό,τι 

αφορά το ύψος της κοινοτικής συνεισφοράς και το χρονοδιάγραμμα προώθησης του 

έργου, θα επικοινωνήσει με το κοινοτικό συμβούλιο Άλασσας το Τμήμα Αναπτύξεως 

Υδάτων, μετά από συνεννόηση με το Τμήμα Γεωργίας σε ό,τι αφορά την κάλυψη της 

δαπάνης για τις ανάγκες των κτηνοτροφικών μονάδων. 

4. ∆ημιουργία αρδευτικής περιοχής. 

 Η έκταση της γης που αρδεύετο πριν από τη μετακίνηση του χωριού Άλασσα και η 

οποία απαλλοτριώθηκε για σκοπούς κατασκευής του φράγματος Κούρρη ήταν 35 

εκτάρια περίπου.  Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ετοίμασε τεχνοοικονομική μελέτη για 

την κατασκευή αρδευτικού έργου για την περιοχή και έγινε προσπάθεια μέσω του 

επάρχου Λεμεσού να δημιουργηθεί αρδευτικό τμήμα.  Όμως, στις συνελεύσεις που 

κλήθηκαν, στις 11 Μαΐου 1994 και 22 Ιουνίου 1994, ελάχιστοι γαιοκτήμονες 

παρέστησαν και αναφέρθηκε ότι οι περισσότεροι δεν ήταν μόνιμοι κάτοικοι Άλασσας, 

συνεπώς η δημιουργία του εν λόγω αρδευτικού τμήματος δεν κατέστη δυνατή. 

 Αναφέρεται σχετικά ότι: 
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α. Σύμφωνα με εκτίμηση του 1994, η κατασκευή του έργου θα στοίχιζε £350.000 και 

τα λειτουργικά έξοδα, περιλαμβανομένης της απόσβεσης του δανείου του 

αρδευτικού τμήματος για το ένα τρίτο της συνεισφοράς του, θα είναι της τάξης των 

£100/ σκάλα. 

β. Λόγω της μειωμένης βροχόπτωσης της τελευταίας δεκαετίας δεν κατέστη δυνατό 

να παραχωρηθεί νερό για νέες φυτείες σε εκτάσεις στις οποίες έγιναν ήδη 

αρδευτικά δίκτυα, με σκοπό να αρδευτούν από το νότιο αγωγό. 

γ. Το αίτημα της κοινότητας Άλασσας για εκτέλεση του έργου ως κυβερνητικού δεν 

μπορεί να αντικριστεί θετικά, διότι το κράτος καλείται να εκτελέσει ένα έργο που θα 

στοιχίσει, με τα σημερινά δεδομένα, πέραν των £500.000, χωρίς να είναι βέβαιο 

ότι θα αξιοποιηθεί. 

 Σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στις 23 Ιανουαρίου 2003 στο γραφείο του 

Υπουργού Εσωτερικών το κοινοτικό συμβούλιο Άλασσας ισχυρίστηκε ότι η έκταση της 

γεωργικής περιοχής είναι 330 σκάλες και όχι 254 σκάλες, στις οποίες το Τμήμα 

Αναπτύξεως Υδάτων στήριξε τους υπολογισμούς του για τη βιωσιμότητα του έργου.  

Συμφωνήθηκε όπως το θέμα διερευνηθεί περαιτέρω. 

5. Αξιοποίηση εγκαταλειμμένου σχολείου της κοινότητας ως πολιτιστικού 

κέντρου και παραχώρηση οικονομικής βοήθειας για το σκοπό αυτό. 

 Το θέμα εμπίπτει στην αρμοδιότητα του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

6. Επιτάχυνση διαδικασιών για παροχή αποζημιώσεων και εκτέλεσης όλων 

των έργων που απαιτούνται να γίνουν ως αποτέλεσμα των πρόσφατων 

πυρκαγιών. 

 Συναφώς αναφέρεται ότι αναμένεται από το Υπουργείο Οικονομικών η διάθεση 

των απαιτούμενων πιστώσεων προς υλοποίηση της ειλημμένης ήδη σχετικής 

απόφασης της αρμόδιας υπουργικής επιτροπής. 
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7. Καλύτερος έλεγχος στη συντήρηση του βιολογικού σταθμού. 

 Πρόσφατα, τα θέματα των βιολογικών σταθμών συμφωνήθηκε όπως αναληφθούν 

από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων.  Ωστόσο, για το βιολογικό σταθμό Άλασσας το 

Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως δεν έχει ακόμα διαβιβάσει τα σχετικά στοιχεία στο 

Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων.  Συνεπώς, προτείνεται όπως η Βουλή απευθυνθεί στο 

Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για το θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.106, ημερομηνίας 15 

Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Σχετικά με τα προβλήματα της κοινότητας Άλασσας, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

1. ∆ημιουργία οικοπέδων για παραχώρηση σε νέα ζευγάρια. 

 Ο Υπουργός Εσωτερικών, ανταποκρινόμενος σε αίτημα του κοινοτικού 

συμβουλίου Άλασσας κατά την περιφερειακή σύσκεψη στην Τριμήκληνη, έδωσε 

οδηγίες για μελέτη του θέματος. 

 Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, σε συνεργασία με το κοινοτικό συμβούλιο, 

προχώρησε στην επιλογή χώρου βορειοανατολικά της κοινότητας και στην 

ετοιμασία σχεδίου για διαχωρισμό των οικοπέδων.  Το νέο κοινοτικό συμβούλιο 

απέρριψε την επιλογή του χώρου, επιμένοντας σε άλλη περιοχή, συγκριτικά 

καλύτερη. 

 Σε πρόσφατη σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών 

αποφασίστηκε όπως το θέμα εξεταστεί σε συνάρτηση με το θέμα του καθορισμού 

των πολεοδομικών ζωνών για την οικιστική ανάπτυξη της κοινότητας. 

2. Αντικατάσταση του κεντρικού αγωγού της πηγής Κεφαλόβρυσου και η 

κατάργηση της υφιστάμενης πηγής. 
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 Σε πρόσφατη σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών ο 

πρόεδρος του κοινοτικού συμβουλίου παρέδωσε μελέτη για αντικατάσταση του 

αγωγού, που ετοίμασε ιδιωτική εταιρεία για λογαριασμό του κοινοτικού 

συμβουλίου, στον εκπρόσωπο του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων για εξέταση.  

Περαιτέρω, ο Υπουργός Εσωτερικών υποσχέθηκε οικονομική βοήθεια ύψους 

£5.000 στο κοινοτικό συμβούλιο, για να καλύψει το κόστος της άντλησης νερού 

από την πηγή “Κρύα Πηγάδια”, η οποία ενισχύει την υδατοπρομήθεια της 

κοινότητας. 

3. Παροχή νερού από το φράκτη Κούρρη για άρδευση. 

 Για το θέμα έγιναν επανειλημμένες συσκέψεις και το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων 

ετοίμασε σχέδιο αρδευτικού δικτύου, στα πλαίσια ίδρυσης αρδευτικού τμήματος, 

με την ονομασία “Α/Τ Άλασσα”, για επίλυση του προβλήματος. 

 Οι κάτοικοι απέρριψαν το σχέδιο θεωρώντας ότι η καλυπτόμενη έκταση δεν ήταν 

ικανοποιητική, ενώ παράλληλα ζήτησαν όπως, αντί αρδευτικού τμήματος, 

δημιουργηθεί κυβερνητικό υδατικό έργο, ώστε οι δαπάνες να καλύπτονται εξ 

ολοκλήρου από την κυβέρνηση.  Η πρόταση των κατοίκων απορρίφθηκε ως 

αντιοικονομική.  Η κυβέρνηση αντιπρότεινε αύξηση της αρδευτικής έκτασης (από 

276 σκάλες, που αναλογούσαν στην απαλλοτριωθείσα έκταση, σε 330 σκάλες) και 

υποσχέθηκε να μελετήσει το ενδεχόμενο μείωσης της συνεισφοράς του Α/Τ από 

1/3 σε 1/5 της όλης δαπάνης του έργου. 

 Η κοινότητα για χρόνια δεν τοποθετήθηκε στην κυβερνητική πρόταση, παρά μόνο 

πρόσφατα επανέφερε αίτημα για τη δημιουργία κυβερνητικού υδατικού έργου.  Το 

αίτημα διαβιβάστηκε για μελέτη στο Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος. 

4. Παροχή αποζημιώσεων και εκτέλεση αναγκαίων έργων λόγω των 



 170

πρόσφατων πυρκαγιών. 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε την πρόταση που υπέβαλαν οι Υπουργοί 

Εσωτερικών και Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος για την παροχή 

οικονομικής βοήθειας στους πληγέντες, η οποία διαλαμβάνει: 

 α. τη διάθεση ποσού ύψους £505.000 περίπου για παραχώρηση 

αποζημιώσεων μέχρι 75% της εκτιμηθείσας ζημιάς στους πληγέντες 

γεωργοκτηνοτρόφους και ιδιοκτήτες γης, σύμφωνα με τις εκτιμήσεις του 

Τμήματος Γεωργίας. 

 β. τη διάθεση ποσού ύψους £30.000 περίπου για παραχώρηση οικονομικής 

βοήθειας μέχρι 75% της εκτιμηθείσας ζημιάς στους κατοίκους που 

επηρεάστηκαν όσον αφορά τα υποστατικά, αυτοκίνητα, κατοικίες και 

μηχανήματά τους, σύμφωνα με τις εκτιμήσεις των αρμοδίων υπηρεσιών. 

 γ. τη διάθεση ποσού ύψους £25.000 στο Τμήμα ∆ασών και αποκατάσταση της 

δασικής βλάστησης των δενδροστοιχιών και την παραχώρηση δενδρυλλίων 

στους κατοίκους των κοινοτήτων που επηρεάστηκαν. 

 δ. την εφαρμογή του σχεδίου για την αποκατάσταση του περιβάλλοντος και την 

αναζωογόνηση της περιοχής, όπως διαλαμβάνεται στο σχετικό σχέδιο του 

Τμήματος Γεωργίας, με τη διάθεση £67.350 για το 2003 και £67.000 για το 

2004.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.107, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Αναφορικά με τα προβλήματα της κοινότητας Κάτω Αμιάντου Λεμεσού, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Μία από τις βασικές επιδιώξεις του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης (ΟΓΑ) είναι 

η παροχή υπηρεσιών ασφαλιστικής κάλυψης στους παραγωγούς για ορισμένα 

προϊόντα για συγκεκριμένους κινδύνους (όπως είναι π.χ. το χαλάζι, ο παγετός).  Για την 

παροχή των υπηρεσιών αυτών λαμβάνεται σοβαρά υπόψη η άμεση εξυπηρέτηση των 

παραγωγών σε όλο το φάσμα των δραστηριοτήτων του ΟΓΑ και ιδιαίτερα στη 

διενέργεια των εκτιμήσεων των ζημιών, καθώς και στην καταβολή των αποζημιώσεων. 

 Η ενίσχυση του προσωπικού του οργανισμού θα συνέβαλλε στη γρηγορότερη 

εξυπηρέτηση των γεωργών που υφίστανται ζημιές και δικαιούνται αποζημίωση.  Στα 

πλαίσια όμως της πολιτικής του οργανισμού, καθώς και της γενικότερης κυβερνητικής 

πολιτικής, για συγκράτηση των διοικητικών εξόδων, με τον περιορισμό στη δημιουργία 

νέων θέσεων, αλλά και λόγω της φύσης των εργασιών του ΟΓΑ, που χαρακτηρίζονται 

από εποχικότητα, ο οργανισμός προσπαθεί να φέρει τα καλύτερα αποτελέσματα, 

εξυπηρετώντας όσο γρηγορότερα γίνεται τους ενδιαφερόμενους παραγωγούς με το 

ελάχιστο αναγκαίο προσωπικό, εργοδοτώντας παράλληλα σε περιόδους αιχμής έκτακτο 

προσωπικό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.109, ημερομηνίας 15 

Noεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 Αναφορικά με τη χρησιμοποίηση εγκαταλειμμένων σχολικών κτιρίων ως 

πολιτιστικών κέντρων σε κοινότητες της Λεμεσού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα:   

 «Τα σχολικά κτίρια τα οποία δε λειτουργούν ως σχολεία, είτε γιατί δεν υπάρχουν 

μαθητές λόγω της μείωσης του αριθμού των κατοίκων της κοινότητας είτε γιατί στην 

περιοχή λειτουργεί περιφερειακό δημοτικό σχολείο, έχουν αξιοποιηθεί από τα κοινοτικά 

συμβούλια και λειτουργούν ως πολιτιστικά κέντρα ή ως χώροι όπου γίνονται διάφορες 

εκδηλώσεις ή ακόμη και ως κοινοτικά ιατρεία ύστερα φυσικά από έγκριση του 
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Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Όσον αφορά την παροχή οικονομικής βοήθειας για μετατροπή των σχολικών 

κτιρίων σε πολιτιστικά κέντρα, το Υπουργείο Εσωτερικών καλύπτει το μέρος της 

δαπάνης που καθορίζεται από το ισχύον ποσοστό της κυβερνητικής συνεισφοράς για 

αναπτυξιακά έργα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.110, ημερομηνίας 

15 Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Γεώργιου Γεωργίου. 

 «Αναφορικά με την εγγραφή ηλεκτρικών ποδηλάτων ως μοτοποδηλάτων από το 

Τμήμα Οδικών Μεταφορών, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τα εν λόγω οχήματα δεν μπορούν να κυκλοφορήσουν σε δημόσιο δρόμο, εκτός αν 

εγγραφούν ως μηχανοκίνητα οχήματα, διότι εμπίπτουν στην κατηγορία του 

μηχανοκίνητου οχήματος, όπως αυτή αποδίδεται στο άρθρο 2 του περί Μηχανοκινήτων 

Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου του 1972. 

 Πέραν τούτου, αν με τροποποίηση του σχετικού νόμου επιτραπεί η εισαγωγή τους 

χωρίς την ανάγκη εγγραφής τους, τότε αυτόματα αυτό θα σημαίνει ότι οποιοδήποτε 

πρόσωπο δε θα κατέχει άδεια οδήγησης (δεκαεπτά χρόνων και κάτω) θα έχει την 

ευχέρεια να διακινείται με τα μοτοποδήλατα αυτά σε δημόσιους δρόμους, χωρίς να 

γνωρίζει τον Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας και χωρίς την ανάγκη να φέρει προστατευτικό 

κράνος, γεγονός που θα θέτει σε άμεσο κίνδυνο την ασφάλειά του. 

 Τέλος, πληροφοριακά σας αναφέρω ότι τεχνικά είναι δυνατό να τροποποιηθεί το 

σύστημα ασφαλείας του ηλεκτροκίνητου μοτοποδηλάτου και αυτό θα του επιτρέπει να 

αναπτύσσει ταχύτητες πέραν των προκαθοριζομένων στις προδιαγραφές, γεγονός που 

περικλείει από μόνο του επιπρόσθετους κινδύνους.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.114, ημερομηνίας 

22 Noεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι 

Αγαπίου. 

 «Σχετικά με το δρόμο Αγίας Ειρήνης-Τριμήκληνης, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο δρόμος είναι συνολικού μήκους 18 χμ. και την περίοδο 1997-2000 βελτιώθηκαν 

τα 9 χμ., από Αγία Ειρήνη μέχρι την πρόσβαση Λιμνάτη, έναντι ποσού συμβολαίου 

£1.679.000 συν ΦΠΑ. 

 Για το υπόλοιπο τμήμα μέχρι την Τριμήκληνη το έργο θα προωθηθεί σε δύο 

φάσεις ως εξής: 

1. Α΄ φάση - 4,75 χμ. από Λιμνάτη προς Τριμήκληνη. 

 Η μελέτη και οι απαλλοτριώσεις είναι έτοιμες.  Εντός των προσεχών δύο μηνών θα 

ζητηθούν προσφορές και η έναρξη εργασιών προγραμματίζεται στα μέσα του 

2003, έναντι προϋπολογιζόμενης δαπάνης 1 εκατομ. περίπου.  Η προτεινόμενη 

πρόνοια στον προϋπολογισμό του 2003 ανέρχεται σε £500.000. 

2. Β΄ φάση - 4,75 χμ. μέχρι την Τριμήκληνη. 

 Η μελέτη αναμένεται να ολοκληρωθεί περί τα μέσα του 2003, οπότε και θα μπορεί 

να προωθηθεί η διαδικασία προσφορών, νοουμένου ότι θα συμπληρωθεί έγκαιρα 

η διαδικασία απαλλοτριώσεων.  Στον προϋπολογισμό του 2003 προτείνεται ποσό 

£150.000 για έναρξη εργασιών έναντι προκαταρκτικής προϋπολογιζόμενης 

δαπάνης £1 εκατομμυρίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.114, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 
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 «Σχετικά με τα προβλήματα της κοινότητας Λιμνάτη στην επαρχία Λεμεσού, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Υλοποίηση της υπόσχεσης του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος για καταβολή επιδότησης/αποζημίωσης για τα έτη 2001 και 2002 

που αφορά τα αμύγδαλα: 

 Η υπόσχεση αφορούσε την επιδότηση ύψους £15/δεκ. για όλες τις φυτείες 

αμυγδαλιάς, ως βοήθειας λόγω μειωμένης παραγωγής του 2001 μόνο και όχι του 2002. 

 Βοήθεια συνολικού ύψους £750.000 στάληκε ήδη μέσω του Εφόρου Συνεργατικών 

Εταιρειών προς τις τοπικές ΣΠΕ για έκδοση προς τους δικαιούχους 

αμυγδαλοκαλλιεργητές.  Για ενημέρωση των αμυγδαλοκαλλιεργητών εκδόθηκε σχετική 

ανακοίνωση. 

 Τα θέματα 2 έως 8 της ερώτησης δεν εμπίπτουν στην αρμοδιότητα του 

Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 

 Άμεση λειτουργία της γεώτρησης για παροχή νερού στην περιοχή “Τρύπες” 

 Η απόδοση της γεώτρησης 14/02 στην περιοχή “Τρύπες” είναι σχετικά μικρή (δέκα 

κ.μ./ώρα) για δέκα ώρες άντληση και μπορεί να καλύψει τις ανάγκες δεκαεπτά σκαλών 

περίπου.  Μέσα στο 2003 το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων θα ετοιμάσει σχέδιο 

αξιοποίησής της και βελτίωσης του αρδευτικού δικτύου.  Αμέσως μετά το σχέδιο θα 

παρουσιαστεί στους ενδιαφερόμενους, για να προωθηθεί η διαδικασία ίδρυσης 

αρδευτικού τμήματος και θα ακολουθήσει η υποβολή προτάσεων για έγκριση της 

δαπάνης στους προϋπολογισμούς. 

 Σε περίπτωση που η κοινοτική αρχή αντιμετωπίζει οξύ πρόβλημα έλλειψης νερού, 

θα μπορούσε να υποβάλει στο Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος/Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων αίτημα για προσωρινή εκμίσθωση της 

γεώτρησης και αξιοποίησής της με δικό τους εξοπλισμό μέχρι την ετοιμασία σχεδίου 
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μόνιμης αξιοποίησής της και ίδρυσης αρδευτικού τμήματος.  Σε περίπτωση που κριθεί 

αναγκαία η ικανοποίηση ενός τέτοιου αιτήματος, το κοινοτικό συμβούλιο θα κληθεί να 

υπογράψει προς τούτο σχετικό συμβόλαιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Ουράνιου Ιωαννίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.114, 

ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 

Άγι Αγαπίου. 

 «Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προωθεί και συστήνει την αξιοποίηση των 

σχολικών κτιρίων που παραμένουν κλειστά, σε περιπτώσεις μετατροπής τους σε 

κοινοτικά γραφεία, ιατρεία ή πολιτιστικά κέντρα. 

 Τα έξοδα συντήρησης του σχολείου που παραμένει κλειστό και αξιοποιείται για 

διάφορους σκοπούς από την κοινότητα επιβαρύνουν τους ενδιαφερομένους. 

 Όσον αφορά το ερώτημα για δημιουργία νέου περιφερειακού σχολείου, με σκοπό 

τη μείωση του μεγάλου αριθμού των μαθητών του Περιφερειακού ∆ημοτικού Σχολείου 

Τριμήκληνης, σημειώστε ότι τέτοια ανάγκη δεν προκύπτει.  Οι αριθμοί εξάλλου των 

μαθητών παρουσιάζουν συνεχή μείωση τα τελευταία τέσσερα χρόνια.  Ενδεικτικά 

αναφέρεται ότι τη σχολική χρονιά 1999-2000 φοιτούσαν στο δημοτικό σχολείο εκατόν 

είκοσι μαθητές και τη σχολική χρονιά 2002-2003 ο αριθμός των μαθητών μειώθηκε στα 

ενενήντα ένα παιδιά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.119, ημερομηνίας 25 

Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη 

Καρά. 

 «Σχετικά με την ανέγερση της Β´ φάσης του εμπορικού κέντρου στο συνοικισμό 

αυτοστέγασης Άχνας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 



 176

 Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει υπογράψει συμβόλαιο με τον εργολάβο 

στον οποίο έχει κατακυρωθεί η προσφορά για ανέγερση της Β´ φάσης του εμπορικού 

κέντρου του συνοικισμού αυτοστέγασης Άχνας και εντός των ημερών αναμένεται η 

έναρξη της ανέγερσης του κέντρου.  Σύμφωνα με τις πρόνοιες του συμβολαίου, το όλο 

έργο αναμένεται να συμπληρωθεί σε δεκαοκτώ μήνες από την έναρξη των εργασιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Ανδρέα Μουσιούττα στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.121, ημερομηνίας 27 Noεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 Αναφορικά με την καθυστέρηση εφαρμογής πρόνοιας για κηδεμονία με όρους 

κοινοτικής εργασίας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 «Ο όρος της κοινοτικής εργασίας δεν έχει εφαρμοστεί μέχρι σήμερα: 

1. λόγω της σοβαρής υποστελέχωσης των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, 

αποτέλεσμα της οποίας ήταν να δοθεί προσοχή στη συνέχιση λειτουργίας των 

υφιστάμενων προγραμμάτων.  Σημειώνεται ότι η εφαρμογή του προγράμματος 

χρειάζεται ειδική κατάρτιση και εξειδίκευση από τους λειτουργούς που θα το 

αναλάβουν και 

2. λόγω των μέτρων της ΠΑΣΥ∆Υ για τη μη ανάληψη από υπαλλήλους καθηκόντων 

που απορρέουν από νέες νομοθεσίες, εκτός αν δίδεται επιπρόσθετο προσωπικό. 

 Οι θέσεις που έχουν πληρωθεί μέχρι σήμερα στις Υπηρεσίες Κοινωνικής 

Ευημερίας αφορούσαν υφιστάμενες θέσεις, οι οποίες κενώθηκαν με αφυπηρετήσεις, 

παραιτήσεις και προαγωγές και κάλυψαν ανάγκες συνέχισης υφιστάμενων 

προγραμμάτων, καθώς και την εφαρμογή του περί Βίας στην Οικογένεια Νόμου.  

Αναμένεται ότι με την πλήρωση των σαράντα επτά νέων θέσεων που δόθηκαν με την 

πρόσφατη αξιολόγηση των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας από την Υπηρεσία 
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∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού θα είμαστε σε θέση να εφαρμόσουμε το σχετικό 

νόμο. 

 Είμαι στη διάθεσή σας για την παροχή πρόσθετων πληροφοριών/διευκρινίσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Υγείας κ. Φρίξου 

Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.123, ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2002, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με την ανάγκη εφαρμογής της νομοθεσίας για το κάπνισμα σε 

δημόσιους χώρους, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Όπως είναι γνωστό ο περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) 

Νόμος τέθηκε σε εφαρμογή στις 14 Ιουνίου 2002.  Αρμόδιοι για την εφαρμογή του 

ορίζονται τα μέλη της Αστυνομικής ∆ύναμης Κύπρου, λειτουργοί του Τμήματος 

Τελωνείων, Υγειονομικοί Επιθεωρητές του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και 

Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας και των δήμων, καθώς και λειτουργοί της Υπηρεσίας 

Ανταγωνισμού του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

 Οι Υγειονομικές Υπηρεσίες του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 

∆ημόσιας Υγείας εφαρμόζουν ήδη τις πρόνοιες που αναφέρονται στη σήμανση 

καπνικών προϊόντων και τις πρόνοιες που επιβάλλουν απαγόρευση του καπνίσματος 

ως και τη γενική προειδοποίηση για το βλαβερό του καπνίσματος. 

 Για τις πρόνοιες που επιβάλλουν στους κατόχους διαφόρων υποστατικών να 

καθορίσουν ξεχωριστούς χώρους για καπνιστές και μη και να προβούν σε σχετικές 

σημάνσεις έχουν ήδη απευθυνθεί σχετικές επιστολές προς τις οργανώσεις των 

επηρεαζόμενων ιδιοκτητών ξενοδοχείων, εστιατορίων, κέντρων αναψυχής κ.λπ., από 

τους οποίους ζητήθηκε σχετική συμμόρφωση εντός τακτής προθεσμίας.  

Αντιλαμβάνεσθε ότι χρειάζεται λογικός χρόνος για τη συμμόρφωση. 

 Παράλληλα με τα πιο πάνω, έχουν ενημερωθεί τόσο οι δικές μας υπηρεσίες σε 
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επαρχιακό επίπεδο όσο και οι τοπικές αρχές, για να δραστηριοποιηθούν για την 

εφαρμογή της νομοθεσίας μετά την πάροδο της σχετικής προθεσμίας.  Επειδή όμως 

στη νομοθεσία περιέχονται και άλλες πτυχές και καθορίζονται πολλές αρμόδιες αρχές, 

το Υπουργείο Υγείας προγραμματίζει σύντομα τη σύγκληση ειδικής συνεδρίας των 

αρμοδίων για την εφαρμογή του νόμου και συντονισμό των ενεργειών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Ανδρέα Μουσιούττα στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.125, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου. 

 «Αναφορικά με τη ρύπανση από καυσαέρια στο συνοικισμό ΑΗΚ, σας πληροφορώ 

τα ακόλουθα: 

 Με βάση τις πρόνοιες της σχετικής νομοθεσίας για τον έλεγχο της ρύπανσης της 

ατμόσφαιρας, ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει χορηγήσει στον 

Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό ∆εκέλειας πιστοποιητικό εγγραφής διεργασίας (αρ. 4/1996), 

στο οποίο καθορίζονται συγκεκριμένοι όροι λειτουργίας και οριακές τιμές εκπομπής 

διάφορων αερίων ρύπων με σκοπό τον έλεγχο της ρύπανσης και την αποτελεσματική 

προστασία του περιβάλλοντος.  Το πιστοποιητικό προνοεί επίσης για την υποχρέωση 

της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου να διεξάγει μετρήσεις συγκέντρωσης ρύπων στα αέρια 

απόβλητα που εκπέμπονται από τα φουγάρα των ατμολεβήτων, καθώς και μετρήσεις 

ποιότητας ατμοσφαιρικού αέρα γύρω από το σταθμό, σύμφωνα και με τα πρότυπα που 

ισχύουν στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας στα πλαίσια του ελέγχου για τη συμμόρφωση 

προς τους όρους που καθορίζονται στο πιστοποιητικό εγγραφής διεξάγει τακτικές 

επιθεωρήσεις στον Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό ∆εκέλειας.  Επιπρόσθετα, το Τμήμα 

Επιθεώρησης Εργασίας ελέγχει και την ποιότητα και ορθότητα των μετρήσεων που 
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διεξάγονται από την ΑΗΚ, η οποία υποχρεούται κάθε χρόνο να αποστέλλει στο τμήμα 

σχετική αναλυτική έκθεση με τα αποτελέσματα των μετρήσεών της. 

 Με βάση τις συνεχείς μετρήσεις αερίων εκπομπών που διεξήχθησαν κατά το 2002 

με αυτόματους αναλυτές οι οποίοι είναι εγκατεστημένοι στα φουγάρα του σταθμού, 

φαίνεται ότι οι συγκεντρώσεις των διάφορων αερίων ρύπων, όπως διοξιδίου του 

αζώτου (ΝΟ2), μονοξιδίου του άνθρακα (CO), διοξιδίου του θείου (SO2) και σκόνης 

βρίσκονται εντός των ορίων εκπομπής που καθορίστηκαν στο πιο πάνω πιστοποιητικό 

εγγραφής (πίνακας). 

 Όσον αφορά τις μετρήσεις ποιότητας ατμοσφαιρικού αέρα που διεξάγονται από 

την ΑΗΚ σε συνεχή βάση στη γύρω περιοχή (γυμνάσιο Ξυλοτύμπου και βρεφοκομικός 

σταθμός Ξυλοτύμπου) με τη βοήθεια δύο πλήρως εξοπλισμένων κινητών μονάδων 

μέτρησης ποιότητας αέρα, τα αποτελέσματα δείχνουν ότι δεν υπάρχει υπέρβαση των 

ορίων ποιότητας ατμοσφαιρικού αέρα που καθορίστηκαν για την Κύπρο. 

 Αναφορικά με τη γενικότερη παρακολούθηση της ποιότητας του ατμοσφαιρικού 

αέρα το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας σε συνεργασία με το Πανεπιστήμιο της 

Στουτγάρδης της Ομόσπονδης ∆ημοκρατίας της Γερμανίας ξεκίνησε από το ∆εκέμβριο 

του 2001 ένα διετές δικοινοτικό πρόγραμμα με τη χρηματοδότηση του Γραφείου των 

Ηνωμένων Εθνών για Υπηρεσίες Προγραμμάτων (United Nations Office for Projects 

Services - UNOPS), για την προκαταρκτική εκτίμηση της ποιότητας του ατμοσφαιρικού 

αέρα στην Κύπρο.  Οι κυριότεροι στόχοι του προγράμματος είναι η προκαταρκτική 

εκτίμηση της ποιότητας του ατμοσφαιρικού αέρα και ο σχεδιασμός ζωνών ρύπανσης 

στην Κύπρο με βάση την οδηγία πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης αρ. 96/62/ΕΚ για την 

εκτίμηση και διαχείριση της ποιότητας του ατμοσφαιρικού αέρα, καθώς και η παροχή 

βοήθειας στην Κύπρο, για να βελτιστοποιήσει το δίκτυο σταθμών παρακολούθησης της 

ποιότητας του ατμοσφαιρικού αέρα.  Στα πλαίσια αυτά θα διεξαχθούν μετρήσεις 



 180

ποιότητας του ατμοσφαιρικού αέρα και σε σημεία γύρω από τον Ηλεκτροπαραγωγό 

Σταθμό ∆εκέλειας. 

 Κατά τη λειτουργία του σταθμού της ∆εκέλειας και ειδικότερα στη διάρκεια της 

διαδικασίας καθαρίσματος των σωληνώσεων των ατμολεβήτων (διεργασία γνωστή ως 

εκκαπνισμός) παρατηρούνται για μικρά χρονικά διαστήματα αυξημένες συγκεντρώσεις 

εκπεμπόμενης αιθαλόσκονης, που μπορεί να δημιουργήσουν κάποια προβλήματα στο 

συνοικισμό της ΑΗΚ και στη γύρω περιοχή, όταν οι μετεωρολογικές συνθήκες είναι 

δυσμενείς.  Για αντιμετώπιση του συγκεκριμένου προβλήματος η ΑΗΚ καταβάλλει κάθε 

δυνατή προσπάθεια, ώστε η διαδικασία εκκαπνισμού να γίνεται σε περιόδους που ο 

άνεμος πνέει από την πλευρά του συνοικισμού προς την αντίθετη κατεύθυνση.  

Παράλληλα, η ΑΗΚ μετά από σχετικές παραστάσεις του Τμήματος Επιθεώρησης 

Εργασίας καταβάλλει συνεχώς προσπάθειες, για να εξασφαλίζει καύσιμα καλύτερης 

ποιότητας και ειδικότερα με λιγότερη περιεκτικότητα σε ασφαλτίνες.  Η χρήση καυσίμων 

με χαμηλή περιεκτικότητα σε ασφαλτίνες έχει ως αποτέλεσμα τη μείωση της 

εκπεμπόμενης αιθαλόσκονης.   

 Θα πρέπει να σημειωθεί επίσης ότι μετά την έναρξη της α΄ φάσης του 

Ηλεκτροπαραγωγού Σταθμού Βασιλικού το φορτίο των ατμοηλεκτρικών μονάδων 

∆εκέλειας μειώθηκε από 60 000 ΚW σε 45 000 KW.  Το γεγονός αυτό έχει ως 

επακόλουθο και τη μείωση των αερίων εκπομπών από το σταθμό κατά 25%. 

 Σχετικά με το νέο νομοθετικό πλαίσιο στον τομέα ελέγχου της ατμοσφαιρικής 

ρύπανσης αναφέρεται ότι με βάση το νέο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 

Νόμο του 2002 έχουν ετοιμαστεί εναρμονιστικοί κανονισμοί με τους οποίους θα 

επιτυγχάνεται η πλήρης εναρμόνιση της Κύπρου με το ευρωπαϊκό κεκτημένο στον 

τομέα αυτό (μεγάλες εγκαταστάσεις καύσης).  Οι κανονισμοί εγκρίθηκαν από τη Βουλή 

και σύντομα θα δημοσιευθούν στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας.  Η νέα άδεια 
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εκπομπής αερίων αποβλήτων που θα χορηγηθεί σύντομα στην ΑΗΚ, με βάση την πιο 

πάνω νομοθεσία, και η οποία θα αντικαταστήσει το πιστοποιητικό εγγραφής διεργασίας, 

θα περιλαμβάνει όλες τις πρόνοιες των εναρμονιστικών κανονισμών και έτσι αναμένεται 

ότι θα επιτευχθούν υψηλότερα επίπεδα προστασίας του περιβάλλοντος της περιοχής 

και της ανθρώπινης υγείας. 

 Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας σε συνεργασία με την ΑΗΚ θα συνεχίσει να 

παρακολουθεί συστηματικά τις εκπομπές από τα φουγάρα του Ηλεκτροπαραγωγού 

Σταθμού ∆εκέλειας καθώς και την ποιότητα του ατμοσφαιρικού αέρα στη γύρω περιοχή, 

με στόχο την τήρηση των οριακών τιμών εκπομπής που έχουν καθοριστεί και την 

εξασφάλιση επιπέδων ποιότητας αέρα που δε θα δημιουργούν δυσμενείς επιπτώσεις 

στην ανθρώπινη υγεία.» 

Σημ.: Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.126, ημερομηνίας 

29 Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Αναφορικά με την ανάγκη επιθεώρησης και ύπαρξης ευκολιών στην υποδοχή 

των πλοίων στα λιμάνια μας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Κατά την περίοδο που υπήρχαν οι εργατικές διαφορές οι επιθεωρητές πλοίων του 

Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας εφάρμοζαν αυστηρά τα σχέδια υπηρεσίας της θέσης 

τους και επιθεωρούσαν κυπριακά πλοία που προσέγγιζαν τα κυπριακά λιμάνια, καθώς 

και ακτοπλοϊκά σκάφη.  Επίσης, διερευνούσαν ναυτικά ατυχήματα σε κυπριακά πλοία.  

∆εν επιθεωρούσαν κυπριακά πλοία στο εξωτερικό και ξένα πλοία σε κυπριακά λιμάνια, 

αφού αυτά τα καθήκοντα δεν αναφέρονταν ρητά στα σχέδια υπηρεσίας τους. 
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 Από τις αρχές του 2001 και για ολόκληρο το 2002 οι επιθεωρητές πλοίων 

ασχολούνταν με τα ακόλουθα: 

1. Παροχή εξυπηρέτησης σε τεχνικά θέματα και επίλυση προβλημάτων που αφορούν 

σε κυπριακά πλοία οπουδήποτε βρίσκονται. 

2. Έκδοση πιστοποιητικών ασφαλούς επάνδρωσης. 

3. Ετοιμασία νόμων και κανονισμών σε τεχνικά θέματα για εναρμόνιση με το 

κοινοτικό κεκτημένο. 

4. Ετοιμασία και εφαρμογή κανονισμών για ακτοπλοϊκά επιβατηγά σκάφη.  Έλεγχο 

και πιστοποίηση όλων των σκαφών που λειτουργούν στη ∆ημοκρατία. 

5. Πιστοποίηση ταχύπλοων σκαφών, ετοιμασία εξετάσεων και έκδοση αδειών 

χειριστή ταχύπλοων σκαφών. 

6. Εξέταση καταγγελιών ξένων χωρών για παραβάσεις διεθνών κανονισμών από 

κυπριακά πλοία, λήψη διορθωτικών μέτρων και επιβολή προστίμων. 

7. Συντονισμό και περαιτέρω ανάπτυξη του δικτύου εποπτών κυπριακών πλοίων και 

εξέταση εκθέσεων επιθεωρήσεων κυπριακών πλοίων από τους επόπτες. 

8. Έλεγχο των νηογνωμόνων και έκδοση οδηγιών σε αυτούς. 

9. Εφαρμογή του διεθνούς κώδικα διαχείρισης ασφάλειας σε όλα τα κυπριακά πλοία 

και τις εταιρείες που τα διαχειρίζονται. 

10. Έλεγχο και έκδοση αποδεικτικών ναυτικής ικανότητας σε προσοντούχους 

ναυτικούς. 

11. Αξιολόγηση και έλεγχο ναυτικών σχολών του εξωτερικού για σκοπούς 

αναγνώρισης. 

12. Εφαρμογή της διεθνούς σύμβασης για τα επίπεδα εκπαίδευσης, έκδοσης 

πιστοποιητικών και τήρησης φυλάκων των ναυτικών, στην οποία περιλαμβάνεται η 

έκδοση θεωρήσεων αναγνώρισης ξένων πιστοποιητικών ναυτικής ικανότητας σε 
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όλους τους αξιωματικούς που υπηρετούν στα κυπριακά πλοία και δε διαθέτουν 

κυπριακά διπλώματα.  (Από το Σεπτέμβριο 2001 μέχρι το ∆εκέμβριο 2002 

εκδόθηκαν 16 125 τέτοια πιστοποιητικά μετά από ενδελεχή έλεγχο των 

προσόντων των ναυτικών). 

13. Έκδοση σε όλους τους ναυτικούς που υπηρετούν στα κυπριακά πλοία βιβλιαρίων 

ταυτότητας και ναυτικής υπηρεσίας ναυτικών.  (Μεταξύ Σεπτεμβρίου 2001 και 

∆εκεμβρίου 2002 εκδόθηκαν 28 334 τέτοια βιβλιάρια). 

14. Ετοιμασία και έκδοση επίσημων ημερολογίων και ναυτολογίων για τα κυπριακά 

πλοία. 

 Οι επιθεωρητές πλοίων χρειάστηκε να εργαστούν και υπερωριακά, προκειμένου 

να καλύψουν τις πιο πάνω δραστηριότητες, οι περισσότερες από τις οποίες αποτελούν 

διεθνείς συμβατικές υποχρεώσεις της ∆ημοκρατίας ή προέκυψαν λόγω εναρμόνισης με 

το κοινοτικό κεκτημένο.  Ο φόρτος εργασίας εξακολουθεί να υπάρχει και αναμένεται να 

μειωθεί με την πλήρωση των κενών θέσεων επιθεωρητή πλοίων στο Τμήμα Εμπορικής 

Ναυτιλίας, που αναμένεται να γίνει μέσα στο πρώτο εξάμηνο του 2003. 

 Λόγω άσκησης των πιο πάνω καθηκόντων, ο στόχος επιθεώρησης του 15% των 

πλοίων που προσεγγίζουν τα κυπριακά λιμάνια, ο οποίος απορρέει από την υπογραφή 

του μεσογειακού μνημονίου συνεργασίας, δεν κατέστη εφικτός κατά το 2002.  

Εκφράζεται η βεβαιότητα ότι κατά το 2003, με την ενίσχυση του τμήματος, ο στόχος 

αυτός θα υπερκαλυφθεί. 

 Από το τέλος του 2001 λειτουργούν δύο εγκεκριμένες ευκολίες υποδοχής στο 

λιμάνι Λεμεσού, οι οποίες πληρούν τους σχετικούς κανονισμούς (Κ∆Π 282/93).  Με τον 

τρόπο αυτό η Κύπρος ικανοποιεί πλήρως τις συμβατικές της υποχρεώσεις, σύμφωνα με 

τη διεθνή σύμβαση MARPOL 73/78.  Θα πρέπει να σημειωθεί ότι οι ευκολίες υποδοχής 

ανήκουν σε ιδιώτες και, σύμφωνα με τους σχετικούς κανονισμούς, όχι μόνο 
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παραλαμβάνουν, αλλά και επεξεργάζονται τα κατάλοιπα αυτά.  Ως εκ τούτου, δε 

συντρέχει κανένας λόγος περίληψης οποιωνδήποτε κονδυλίων στον προϋπολογισμό 

του κράτους.» 

Aπάντηση ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Νίκου Ρολάνδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.128, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου. 

 «Το pint (=1/8 του γαλονιού) είναι μονάδα μέτρησης υγρών στο αγγλοσαξονικό 

σύστημα μονάδων μέτρησης.  Η μονάδα αυτή, σε αντίθεση με τα υπόλοιπα κράτη μέλη 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης, χρησιμοποιείται νόμιμα μαζί με ορισμένες άλλες 

παραδοσιακές αγγλοσαξονικές μονάδες μόνο στο Ηνωμένο Βασίλειο και την Ιρλανδία, 

με βάση σχετική πρόνοια της Οδηγίας 80/181/ΕΕC, η οποία αφορά στις μονάδες 

μέτρησης [Άρθρο 1(β)]. 

 Στην Κύπρο οι νόμιμες μονάδες μέτρησης, σύμφωνα με την ισχύουσα περί 

Μέτρων και Σταθμών νομοθεσία (η οποία είναι πλήρως εναρμονισμένη με το αντίστοιχο 

κοινοτικό κεκτημένο), είναι οι μονάδες του μετρικού συστήματος.  Έτσι, η νόμιμη 

μονάδα μέτρησης υγρών, συμπεριλαμβανομένης και της μπίρας, είναι αποκλειστικά και 

μόνο το λίτρο και τα υποπολλαπλάσιά του (εκατοστόλιτρα, χιλιοστόλιτρα).  Συνεπώς, το 

θέμα που εγείρεται δεν είναι το ποια από τις δύο μονάδες pint πρέπει να 

χρησιμοποιείται για την πώληση μπίρας με το ποτήρι, αλλά το γεγονός ότι 

χρησιμοποιείται στην εν λόγω συναλλαγή μία μη νόμιμη μονάδα μέτρησης. 

 Οι περί Μέτρων και Σταθμών Kανονισμοί του 1981 μέχρι 2000 [Καν. 27, 48(η), 53, 

54 και 56] καθορίζουν τις βασικές απαιτήσεις με τις οποίες πρέπει να συμμορφώνονται 

τα μέτρα χωρητικότητας που χρησιμοποιούνται για το σερβίρισμα ποτών για άμεση 

κατανάλωση.  Συγκεκριμένα, καθορίζονται δύο κατηγορίες μέτρων χωρητικότητας για το 



 185

σερβίρισμα ποτών: μέτρα των οποίων η χωρητικότητα ορίζεται με εκχείλιση (π.χ. 

ποτήρια μπίρας) και μέτρα των οποίων η χωρητικότητα ορίζεται με μία οριζόντια 

γραμμή (π.χ. ποτήρια μπίρας, ποτήρια κρασιού και δοχεία μετάγγισης κρασιού, γνωστά 

ως καράφες). 

 Η Υπηρεσία Μέτρων και Σταθμών του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού προτίθεται να αρχίσει ενημέρωση των ξενοδοχείων, εστιατορίων, μπαρ και 

λοιπών υποστατικών, στα οποία προσφέρονται ποτά για άμεση κατανάλωση, 

αναφορικά με τις σχετικές πρόνοιες της περί Μέτρων και Σταθμών νομοθεσίας, με 

στόχο τη χρήση από τα υποστατικά αυτά των νόμιμων μέτρων χωρητικότητας για το 

σερβίρισμα ποτών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Νίκου Ρολάνδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.129, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου. 

 «Αναφορικά με το θέμα των απαιτούμενων προσόντων απόκτησης άδειας οδηγού 

για τα “safari excursions” και για τους όρους και τις προϋποθέσεις διοργάνωσης τέτοιων 

εκδρομών, σας αποστέλλουμε την ακόλουθη απαντητική επιστολή του Κυπριακού 

Οργανισμού Τουρισμού (ΚΟΤ): 

 “Το θέμα των απαιτούμενων προσόντων για απόκτηση άδειας οδηγού για τα 

‘safari excursions’ ρυθμίζεται από το Τμήμα Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου 

Συγκοινωνιών και Έργων.  Όπως μας πληροφορεί η αρμόδια υπηρεσία, δεν απαιτείται 

ειδική επαγγελματική άδεια οδηγού, πέραν εκείνης που απαιτείται για την οδήγηση 

τουριστικού λεωφορείου.  (Επισυνημμένο έγγραφο). 

 Αναφορικά με τις προϋποθέσεις διοργάνωσης τέτοιων εκδρομών και νοουμένου 

ότι οι εκδρομές αυτές εμπίπτουν στις πρόνοιες της περί Γραφείων Τουρισμού και 
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Ταξιδίων και Ξεναγών νομοθεσίας [Ν.41(Ι)/95], όπως αυτή τροποποιήθηκε μέχρι 

σήμερα, απαιτούνται τα ακόλουθα: 

1. Οι κατά νόμο υπεύθυνοι της επιχείρησης να εξασφαλίσουν από τον ΚΟΤ άδεια 

ίδρυσης και λειτουργίας γραφείου τουρισμού. 

2. Να μη χρησιμοποιούνται μη αδειούχοι ξεναγοί από τον ΚΟΤ για σκοπούς 

ξενάγησης περιηγητών. 

3. Να υπάρχει συνοδεία αδειούχου ξεναγού κατά την οργάνωση εκδρομών και 

περιηγήσεων (sightseeing tours). 

4. Ο ξεναγός να συγκεντρώνει τα ακαδημαϊκά και άλλα προσόντα, όπως αυτά 

περιγράφονται στο άρθρο 14(4) του Ν.41(Ι)/95. 

 Πληροφοριακά αναφέρεται ότι, μέσα στα πλαίσια ελέγχου των προνοιών της υπό 

αναφορά νομοθεσίας, η αρμόδια υπηρεσία του ΚΟΤ προέβη σε εννέα καταγγελίες για 

το 2001 και σε οκτώ καταγγελίες για το 2002, για τις οποίες υπήρξε καταδίκη των 

ενεχομένων προσώπων από τα αρμόδια κατά τόπους επαρχιακά δικαστήρια. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε περαιτέρω διευκρίνιση ή 

πληροφορία.”.» 

Σημ.: Αντίγραφο του επισυνημμένου εγγράφου δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.130, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Η άδεια που παραχώρησε το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος αφορά μόνο τα φράγματα Κούρρη, Γερμασόγειας και Ασπρόκρεμμου για 

προπονήσεις και αγώνες κωπηλασίας και έχουν τεθεί όροι και προϋποθέσεις που έχουν 
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σκοπό τη διαφύλαξη της ποιότητας του νερού και τη διατήρηση του περιβάλλοντος. 

 Η έγκριση παραχωρείται καταρχήν και υπό την προϋπόθεση ότι η Κυπριακή 

Ομοσπονδία Κωπηλασίας (ΚΟΚ) αναλαμβάνει την τήρηση των όρων, καθώς και την 

υποβολή λεπτομερών προτάσεων/εισηγήσεων συγκεκριμένων μέτρων για την αποφυγή 

πιθανών κινδύνων.  Οι όροι που τέθηκαν είναι οι ακόλουθοι: 

1. Η ΚΟΚ θα λαμβάνει όλα τα αναγκαία μέτρα, ώστε να αποφεύγεται οποιαδήποτε 

ρύπανση του νερού από απόρριψη σ’ αυτό διαφόρων αντικειμένων ή ουσιών, 

όπως προβλέπεται στην οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης 2000/60/Ε.C. 

2. Οποιαδήποτε σκάφη πλην των κωπηλατικών που πιθανό να χρησιμοποιούνται για 

σκοπούς παρακολούθησης ή διάσωσης να είναι ηλεκτροκίνητα και να μην 

προκαλούν οποιαδήποτε ρύπανση. 

3. Η ΚΟΚ αναλαμβάνει την εφαρμογή όλων των ενδεικνυόμενων μέτρων για την 

καθαριότητα του χώρου γύρω από τα φράγματα που θα χρησιμοποιούνται από 

τους αθλητές και τους θεατές του αθλήματος. 

4. Η ΚΟΚ θα έχει την ευθύνη για οποιοδήποτε ατύχημα ήθελε συμβεί στους αθλητές 

και τους θεατές. 

5. Σε περίπτωση που θα παρουσιαστεί οποιοδήποτε πρόβλημα ποιότητας του νερού 

ή ρύπανσης του περιβάλλοντος, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων θα διακόπτει 

οποιεσδήποτε δραστηριότητες της ΚΟΚ και θα απαγορεύει τη χρήση των 

φραγμάτων για σκοπούς κωπηλασίας, χωρίς την προηγούμενη συγκατάθεση της 

ΚΟΚ. 

 Για την παραχώρηση της έγκρισης λήφθηκε υπόψη το γεγονός ότι η κωπηλασία 

σε φράγματα που χρησιμοποιούνται για ύδρευση επιτρέπεται και σ’ άλλες χώρες της 

Ευρώπης και της Αμερικής κατάλογος των οποίων δόθηκε στο υπουργείο από την 

ΚΟΚ. 
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 Από τα πιο πάνω εκτιμάται ότι δε χρειάζεται ειδική περιβαλλοντική μελέτη για τη 

χρήση των φραγμάτων για κωπηλασία, γιατί δεν προβλέπονται οποιεσδήποτε μη 

ανατρέψιμες επιπτώσεις και η ζητηθείσα έγκριση έχει παραχωρηθεί, δεδομένου ότι οι 

τεθέντες όροι εγγυώνται τη διαφύλαξη της ποιότητας του νερού και του περιβάλλοντος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.131, ημερομηνίας 3 

∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Αναφορικά με το υδατικό πρόβλημα που αντιμετωπίζει η κοινότητα Κόρνου, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Για το σχέδιο αντικατάστασης των σιδερένιων αγωγών του υδρευτικού δικτύου 

Κόρνου έγινε εκτίμηση από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων και η δαπάνη υπολογίζεται 

στο ποσό των £366.000.  Η κυβέρνηση θα καταβάλει ποσό ύψους £292.800 (80% της 

δαπάνης) και η κοινότητα ποσό ύψους £73.000 (20% της δαπάνης).  Προωθείται η 

συμπερίληψη του έργου στους προϋπολογισμούς του κράτους για το 2004.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.132, ημερομηνίας 

3 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Σχετικά με το θέμα της απαγόρευσης του καπνίσματος στην αίθουσα 

αναχωρήσεων επιβατών στο λιμάνι Λεμεσού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στην αίθουσα αναχωρήσεων επιβατών του λιμανιού Λεμεσού απαγορεύεται το 

κάπνισμα και η Αρχή Λιμένων Κύπρου έχει τοποθετήσει απαγορευτικές πινακίδες και 

αποσύρει όλα τα σταχτοδοχεία. 

 Επίσης, γίνεται επιτήρηση του χώρου από λειτουργούς της Αρχής, με σκοπό τη 
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συμμόρφωση του κοινού και, παράλληλα, η Αρχή προχωρεί στη διαμόρφωση ειδικού 

χώρου για καπνιστές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.134, ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου. 

 «Σχετικά με τα κριτήρια παραχώρησης συσκευών εκδίωξης δελφινιών στους 

φράκτες της περιοχής Ζυγίου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος δεν παραχώρησε ούτε παραχωρεί συσκευές απώθησης 

δελφινιών (ΣΑ∆) στους ψαράδες Ζυγίου ή άλλης περιοχής.  Απλούστατα στο παρόν 

στάδιο δοκιμάζονται δύο τύποι συσκευών που κυκλοφορούν στην αγορά και είναι 

φυσικό τα πειράματα αυτά να γίνονται σε συνεργασία με τους ψαράδες. 

 Είναι αδύνατο να χρησιμοποιηθούν όλοι οι ψαράδες, όχι μόνό γιατί οι συσκευές 

είναι λίγες, αλλά και για να υπάρχει μια συνέχεια και σύγκριση των πειραμάτων.  Κατά 

κύριο λόγο, οι συνεργαζόμενοι ψαράδες είναι άτομα που δε χάνουν μεροκάματα και 

που αλιεύουν σε επικίνδυνες περιοχές σε σχέση με τα δελφίνια. 

 Με τη λήξη των πειραμάτων οι συσκευές θα εισαχθούν στην Κύπρο σε ποσότητες 

και τότε όλοι οι ψαράδες θα έχουν τη δυνατότητα να τις αποκτήσουν.  Σημειώνεται ότι 

ακόμα και σήμερα οι ψαράδες θα μπορούσαν να τις αποκτήσουν από μόνοι τους, αφού 

οι συσκευές κυκλοφορούν ελεύθερα στην αγορά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Ουράνιου Ιωαννίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.135, 

ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ελένης Μαύρου. 
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 «Σχετικά με την απουσία νοσηλευτικού προσωπικού στο Ειδικό Σχολείο 

Ευαγγελισμός στο Γέρι, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν έχει τη δυνατότητα για διορισμό 

νοσηλευτικού προσωπικού στο Ειδικό Σχολείο Ευαγγελισμός στο Γέρι, γι’ αυτό και το 

αίτημα του Συνδέσμου Γονέων και του διευθυντή του ειδικού σχολείου, αφού εξετάστηκε 

και κρίθηκε απόλυτα δικαιολογημένο, παραπέμφθηκε στο Υπουργείο Υγείας για 

ικανοποίηση. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν μπορεί και δεν έχει την αρμοδιότητα  

να προβεί σε άλλες υπαλλακτικές ενέργειες για κάλυψη της  ανάγκης, γι’ αυτό και το 

θέμα θα παραπεμφθεί και πάλι στο Υπουργείο Υγείας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.136, ημερομηνίας 

6 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Σχετικά με το πρόβλημα πρόσβασης της κοινότητας Κόρνου στον 

αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού προς την κατεύθυνση της Λεμεσού, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το υφιστάμενο οδικό δίκτυο με τις προσβάσεις από και προς τον αυτοκινητόδρομο 

Λευκωσίας-Λεμεσού για την εξυπηρέτηση της περιοχής Κόρνου φαίνονται ενδεικτικά 

στο συνημμένο σχεδιάγραμμα. 

 Για τη διακίνηση των τροχοφόρων από τον Κόρνο με κατεύθυνση τη Λεμεσό 

χρησιμοποιείται ως “συλλεκτήριος” δρόμος (collector-distributor road) ο παλαιός δρόμος 

Λεμεσού-Λευκωσίας σε απόσταση μήκους τεσσάρων χιλιομέτρων και η είσοδος στον 

αυτοκινητόδρομο επιτυγχάνεται με λωρίδα επιτάχυνσης που ενώνεται στο σημείο ∆ στο 

σχεδιάγραμμα. 
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 Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων μελέτησε και στο παρελθόν το ενδεχόμενο 

δημιουργίας νέας εισόδου στην περιοχή (περιοχές Α, Β και Γ στο σχέδιο), όμως 

διαφάνηκε ότι η οποιαδήποτε λύση δεν ικανοποιούσε τα εγκεκριμένα από το Υπουργικό 

Συμβούλιο γεωμετρικά πρότυπα για υπεραστικούς και αγροτικούς δρόμους. 

 Τέλος, σημειώνεται ότι όλες οι διακινήσεις από και προς την κοινότητα Κόρνου 

γίνονται μέχρι σήμερα χωρίς ιδιαίτερα προβλήματα από τις υφιστάμενες προσβάσεις.» 

Σημ.: Αντίγραφο του επισυνημμένου εγγράφου δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.137, ημερομηνίας 10 

∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη 

Καρά. 

 «Σχετικά με το διαχωρισμό οικοπέδων για πτωχές οικογένειες στην κοινότητα 

Φρενάρους, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με τον έπαρχο Αμμοχώστου, έχει εξευρεθεί κατάλληλη κρατική γη για το 

διαχωρισμό οικοπέδων που θα διατεθούν προς κάλυψη των στεγαστικών αναγκών 

πτωχών οικογενειών της κοινότητας Φρενάρους.  Παράλληλα, το Τμήμα Πολεοδομίας 

και Οικήσεως έχει ετοιμάσει σχέδιο διαχωρισμού πενήντα τεσσάρων οικοπέδων στην εν 

λόγω κρατική γη. 

 Επειδή από τον προγραμματιζόμενο διαχωρισμό επηρεάζονται ιδιωτικές 

ιδιοκτησίες και το κοινοτικό συμβούλιο Φρενάρους δε συμφώνησε με την απόκτηση της 

επηρεαζόμενης ιδιωτικής γης με τη διαδικασία της απαλλοτρίωσης, ο έπαρχος 

Αμμοχώστου προέβη σε διαβουλεύσεις με τους ιδιοκτήτες των επηρεαζόμενων 

τεμαχίων.  Τελικά συμφωνήθηκε όπως οι ιδιοκτήτες των εν λόγω τεμαχίων υποβάλουν 

αίτηση στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για ανταλλαγή της επηρεαζόμενης 
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γης τους με κρατική γη, γεγονός που υλοποιήθηκε πρόσφατα. 

 Μετά τη συμπλήρωση των διαβουλεύσεων, ο έπαρχος Αμμοχώστου ζήτησε από 

τον Επαρχιακό Κτηματολογικό Λειτουργό Αμμοχώστου όπως δοθεί κάθε προτεραιότητα 

στην εξέταση των πιο πάνω αιτήσεων, ώστε να καταστεί δυνατή η έναρξη εργασιών για 

διαχωρισμό των υπό αναφορά οικοπέδων εντός του 2003.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.142, ημερομηνίας 10 

∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη 

Καρά. 

 «Σχετικά με τη δημιουργία αντιπλημμυρικού έργου στο Φρέναρος, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η μελέτη για την κατασκευή μεγάλου αντιπλημμυρικού έργου στη βόρεια περιοχή 

της κοινότητας Φρενάρους ετοιμάζεται από τον πολιτικό μηχανικό των κοινοτικών 

συμβουλίων και βρίσκεται στο τελικό στάδιο. 

 Σημειώνεται ότι η εκτέλεση του πιο πάνω έργου θα συνδυαστεί με την εκτέλεση 

αποχετευτικών έργων, η οποία αναμένεται να αρχίσει σε δύο περίπου χρόνια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Οικονομικών κ. 

Τάκη Κληρίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.143, ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 

2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης 

Παπαδοπούλου. 

 «Σχετικά με τις αποφάσεις που έχει λάβει ο Έφορος ∆ημοσίων Ενισχύσεων για 

τον Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Οικονομικών έχει ήδη τροχιοδρομήσει τροποποιήσεις που αφορούν 

τους περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης (ΟΧΣ) Νόμους του 1980 έως 

2000, τους περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης (∆ιάρθρωσις και Όροι 



 193

Υπηρεσίας) Κανονισμούς και τους περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 

(Χορήγηση ∆ανείων) Κανονισμούς. 

 Οι προτεινόμενες τροποποιήσεις στο νόμο και στους κανονισμούς στοχεύουν στην 

περαιτέρω εναρμόνιση με τα ισχύοντα στις χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης 

με την εξάλειψη των διακρίσεων μεταξύ των πολιτών της ∆ημοκρατίας και πολιτών 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον τομέα της απασχόλησης και της χορήγησης 

δανείων από τον ΟΧΣ όπως απορρέουν από τον κοινοτικό κανονισμό με αριθμό 

1612/1986 of the Council of 15 October 1968 on the freedom of movement for 

workers within the Community. 

 Με βάση την απόφαση του Εφόρου ∆ημοσίων Ενισχύσεων με τίτλο “Απαλλαγή 

του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης από κάθε φόρο που επιβάλλεται επί 

του εισοδήματός του και από την επιβολή τέλους χαρτοσήμου”, θα πρέπει να 

τροποποιηθεί το άρθρο 21(α) και το άρθρο 21(β) των περί Οργανισμού 

Χρηματοδοτήσεως Στέγης Νόμων.  Επίσης, με την απόφαση με τίτλο “Σχέδια 

αποταμίευσης του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης”, θα πρέπει να 

τροποποιηθεί το άρθρο 22(2) και με την απόφασή του με τίτλο “Απαλλαγή από την 

πληρωμή τελών εγγραφής υποθήκης για εξασφάλιση δανείου για στεγαστικούς 

σκοπούς” θα πρέπει να τροποποιηθεί το άρθρο 22(3). 

 Ενόψει των πιο πάνω αποφάσεων και τροποποιήσεων το Υπουργείο Οικονομικών 

αναμένει από τον ΟΧΣ την υποβολή νέων ή τροποποιημένων σχεδίων 

αποταμίευσης, όπως είχε ζητηθεί πριν έξι περίπου μήνες, τα οποία δε θα 

περιέχουν οποιουσδήποτε όρους που να συνιστούν κρατική ενίσχυση. 

2. Το Υπουργείο Οικονομικών δε θα μπορούσε να απαντήσει κατά πόσο οι 

προσφερόμενες από τον ΟΧΣ υπηρεσίες εμπίπτουν στην κατηγορία των 

υπηρεσιών γενικού οικονομικού συμφέροντος, καθότι αρμοδιότητα για μια τέτοια 
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διευκρίνιση έχει μόνο ο Έφορος ∆ημοσίων Ενισχύσεων. 

3. Ο ΟΧΣ θα μπορεί να συνεχίσει την κοινωνική του προσφορά στο ζωτικό τομέα της 

στέγασης και μάλιστα με χαμηλότερο κόστος προς τους πελάτες του, παρά τις 

αποφάσεις που έχει λάβει ο Έφορος ∆ημοσίων Ενισχύσεων.  Η πιο πάνω θέση 

στηρίζεται στους εξής λόγους: 

 α. Λόγω του μη κερδοσκοπικού χαρακτήρα του ΟΧΣ, της μεγάλης του 

εξειδίκευσης στον τομέα παροχής στεγαστικών δανείων και του χαμηλού 

λειτουργικού κόστους μπορεί, όπως και σήμερα, να συνεχίσει να προσφέρει 

χαμηλότερα δανειστικά επιτόκια στην αγορά. 

 β. Για τους ίδιους ακριβώς λόγους, όπως και στην παράγραφο (α) πιο πάνω, ο 

ΟΧΣ θα μπορεί και σήμερα να συνεχίσει να προσφέρει ψηλότερα επιτόκια 

καταθέσεων από αυτά που επικρατούν στην αγορά. 

 γ. Οι πελάτες του ΟΧΣ που εξασφαλίζουν δάνεια θα μπορούν να συνεχίσουν, 

όπως και σήμερα, να απολαμβάνουν πολύ χαμηλά ασφάλιστρα στις 

ασφάλειες ζωής και πυρός που προσφέρει ο οργανισμός μέσω ομαδικών 

σχεδίων ασφάλισης. 

 δ. Οι πελάτες του ΟΧΣ θα μπορούν να συνεχίσουν, όπως και σήμερα, να 

εξασφαλίζουν τα δάνειά τους από τον ΟΧΣ χωρίς την καταβολή 

διαδικαστικών εξόδων [έξοδα συνομολόγησης (arrangement fees), 

αρχιτεκτονικά έξοδα πιστοποίησης εκτελεσθείσας εργασίας]. 

  Με βάση τα πιο πάνω πλεονεκτήματα ο ΟΧΣ μπορεί να συνεχίσει να 

προσφέρει στους πελάτες του, ακόμη και χωρίς κυβερνητική στήριξη.  Εν 

πάση περιπτώσει, η κυβέρνηση αναμένει, όπως αναφέρθηκε και στην 

απάντηση του πρώτου ερωτήματος, την υποβολή εκ μέρους του ΟΧΣ νέων ή 

τροποποιημένων σχεδίων αποταμίευσης που να μην προσκρούουν στον 
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περί Ελέγχου των ∆ημοσίων Ενισχύσεων Νόμο. 

4. Οι φοροαπαλλαγές των καταθέσεων στο ΟΧΣ συνίστανται από: 

 α. την απαλλαγή των τόκων από το φόρο εισοδήματος και  

 β. 40% των καταθέσεων εκπίπτουν από το φορολογητέο εισόδημα φυσικού 

προσώπου. 

 ∆εδομένου ότι με βάση τη φορολογική μεταρρύθμιση όλοι οι τόκοι απαλλάσσονται 

από το φόρο εισοδήματος η επίπτωση στα κρατικά έσοδα είναι αρνητική και τούτο 

λήφθηκε υπόψη κατά τους υπολογισμούς των επιπτώσεων στα κρατικά έσοδα 

από τη φορολογική μεταρρύθμιση.  Ειδικά σε ό,τι αφορά τις επιπτώσεις στα 

κρατικά έσοδα από φορολογία τόκων που πληρώνονται από τον οργανισμό, δε θα 

υπάρξει οποιαδήποτε επίπτωση, καθότι οι τόκοι που καταβάλλονται από τον 

οργανισμό απαλλάσσοντο τόσο πριν όσο και μετά τη φορολογική μεταρρύθμιση. 

 Αναφορικά με τη δεύτερη ελάφρυνση, οι ενδείξεις που υπάρχουν από την 

Ευρωπαϊκή Ένωση είναι ότι πιθανόν το κίνητρο να παραμείνει για τους 

υφιστάμενους καταθέτες και κατ’ επέκταση αναμένεται ότι θα εκλείψει παντελώς 

μέχρι και έξι χρόνια τη 30ή Απριλίου 2003.  Συνεπώς, η επίπτωση στα κρατικά 

έσοδα από την κατάργηση της ελάφρυνσης θα είναι σταδιακή και θα μπορούσε να 

είναι ουσιαστική μόνο μετά την πάροδο εξαετίας. 

 ∆εδομένου όμως ότι η ενδεχόμενη κατάργηση των φορολογικών εκπτώσεων που 

απορρέουν από το σχέδιο αποταμιεύσεων του ΟΧΣ έχει δημοσιοποιηθεί, πιθανόν 

τόσο ο αριθμός των καταθετών όσο και τα ποσά που κατατίθενται στο σχέδιο να 

έχουν στο μεταξύ αυξηθεί αισθητά, με αποτέλεσμα την αύξηση του ύψους των 

ελαφρύνσεων των καταθετών από το φόρο εισοδήματος, πράγμα που, κατά 

συνέπεια, αποστερεί άμεσα το δημόσιο από έσοδα. 

 Συνεπώς, η κατάργηση των φοροαπαλλαγών των καταθέσεων στον ΟΧΣ δε θα 
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επιφέρει άμεση αύξηση στα κρατικά έσοδα, αλλά, αντίθετα, ενδέχεται να 

παρατηρηθεί άμεση αποστέρηση κρατικών εσόδων.»  

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.146, ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου. 

 «Σχετικά με το αίτημα για αύξηση του νερού άρδευσης στην Επισκοπή Λεμεσού, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το υπόμνημα του κοινοτικού συμβουλίου Επισκοπής, με ημερομηνία 7 Μαρτίου 

2002, στο οποίο γίνεται αναφορά στο πιο πάνω ερώτημα, δεν παραλήφθηκε από το 

Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος.  Ωστόσο, μόλις 

παραλήφθηκε το αναφερόμενο ερώτημα, το επαρχιακό γραφείο του Τμήματος 

Αναπτύξεως Υδάτων Λεμεσού ζήτησε και εξασφάλισε το υπόμνημα, αντίγραφο του 

οποίου επισυνάπτεται. 

 Τα θέματα 1, 3 και 9 του υπομνήματος περιλαμβάνονταν μεταξύ άλλων και σε 

υπόμνημά τους ημερομηνίας 26 Ιουλίου 2002 και συζητήθηκαν σε σύσκεψη στο 

Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος στις 7 Αυγούστου 2002 στην 

παρουσία του προέδρου και μελών του κοινοτικού συμβουλίου.  Για τα θέματα αυτά 

σχετική είναι και η συνημμένη προς εσάς επιστολή μας με αρ. φακ. 219/70/57 και 

ημερομηνία 29 Νοεμβρίου 2002. 

 Το θέμα 2 απαντήθηκε με τη συνημμένη επιστολή μας με αρ. φακ. 23/59/380/2, 

ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2003, μετά από ερώτηση του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου, ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2002. 

 Σε ό,τι αφορά το ερώτημα 15, “αύξηση της ποσότητας του νερού που 

παραχωρείται στους γεωργούς από το νότιο αγωγό”, πληροφορείστε ότι κατά το 2002, 
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με βάση την υδατική κατάσταση της Κύπρου όπως διαμορφώθηκε μέχρι τέλος Απριλίου 

2002, καλύφθηκε πάνω σε παγκύπρια βάση το 75% των αναγκών για άρδευση μόνιμων 

φυτειών και το 60% των αναγκών άρδευσης εποχιακών φυτειών.  Σημειώνεται 

περαιτέρω ότι από την περιοχή Επισκοπής δε λήφθηκαν οποιαδήποτε παράπονα για το 

ότι οι ποσότητες νερού που τους παραχωρήθηκαν ήταν ανεπαρκείς.  Περαιτέρω, 

πληροφορείστε ότι το ποσοστό κάλυψης των αρδευτικών αναγκών για το 2003 θα 

αποφασιστεί με βάση την υδατική κατάσταση που θα διαμορφωθεί μέχρι τέλους του 

χειμώνα, λίγο πριν από την έναρξη της αρδευτικής περιόδου.» 

Σημ.: Αντίγραφο του επισυνημμένου εγγράφου δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.147, ημερομηνίας 12 

∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου 

Γεωργίου. 

 «Αναφορικά με τη μη εφαρμογή διατάξεων του περί Προστασίας Παραλίας Νόμου 

στην παραλιακή περιοχή του χωριού Επισκοπή Λεμεσού, η οποία βρίσκεται στο έδαφος 

των βρετανικών βάσεων, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στο Υπουργείο Εσωτερικών δε λήφθηκε οποιοδήποτε σχετικό υπόμνημα του 

κοινοτικού συμβουλίου Επισκοπής.  Τούτο προφανώς στάλθηκε απευθείας στις αρχές 

των βρετανικών βάσεων. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών συμφωνεί με το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου για 

τροποποίηση του αντίστοιχου νόμου των βρετανικών βάσεων, ώστε το κοινοτικό 

συμβούλιο να μπορεί να αναλάβει τη διαχείριση της παραλίας. 

 Όπως έχω πληροφορηθεί, οι αρχές των βρετανικών βάσεων έχουν ήδη αρχίσει τη 

διαδικασία για τροποποίηση της σχετικής νομοθεσίας που εφαρμόζεται στην περιοχή 
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των βρετανικών βάσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.149, ημερομηνίας 12 

∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου 

Γεωργίου. 

 «Σχετικά με το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Επισκοπής για την εκμίσθωση 

των κρατικών τεμαχίων με αρ. 226, 227 και 228 του Φ./Σχ. 53/60, πάνω στα οποία 

υπάρχουν λυόμενα υποστατικά που ανήγειρε η εταιρεία που κατασκεύασε τον 

αυτοκινητόδρομο Λεμεσού-Πάφου, με σκοπό τη δημιουργία κατασκηνωτικού χώρου, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η αρμόδια Υπουργική Επιτροπή στη συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 17 

∆εκεμβρίου 2002 αποφάσισε την εκμίσθωση των αιτούμενων κρατικών τεμαχίων στο 

κοινοτικό συμβούλιο για τον προαναφερόμενο σκοπό.  Ευθύς ως επικυρωθούν τα 

πρακτικά της συνεδρίας από το Υπουργικό Συμβούλιο, θα ενημερωθεί γραπτώς το 

κοινοτικό συμβούλιο από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.152, ημερομηνίας 12 

∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου 

Γεωργίου. 

 «Σχετικά με το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Επισκοπής για επέκταση της 

οικιστικής ζώνης τόσο βόρεια του αυτοκινητόδρομου όσο και προς άλλες κατευθύνσεις, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο Υπουργός Εσωτερικών στα πλαίσια περιφερειακής σύσκεψης στο χωριό Ερήμη 

στις 9 Αυγούστου 2001 είχε δώσει οδηγίες για θετική αντιμετώπιση του αναφερόμενου 

αιτήματος κατά την αναθεώρηση των πολεοδομικών ζωνών.  Σημειώνεται όμως ότι, 
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σύμφωνα με την πάγια χωροθετική πολιτική, δεν καθορίζονται οικιστικές ζώνες όταν 

υπάρχει πρόβλημα υδροδότησης συγκεκριμένης περιοχής.  Επιπρόσθετα, τα 

χαρακτηριστικά της περιοχής λόγω της ιδιαιτερότητας του φυσικού περιβάλλοντος και 

των πευκόφυτων εκτάσεων δε δικαιολογούν τον καθορισμό οικιστικής ζώνης.  Το 

Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων δε φέρει ένσταση στη δημιουργία νέας υδατοδεξαμενής 

στο πιο ψηλό σημείο της περιοχής, νοουμένου ότι αυτό θα αποφασιστεί σε συνεργασία 

με το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.  Το εν λόγω θέμα θα εξεταστεί στα πλαίσια της 

διαδικασίας μελέτης των ενστάσεων κατά των προνοιών των Πολεοδομικών Ζωνών 

Επισκοπής. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών έλαβε γνώση του υπομνήματος του Κοινοτικού 

Συμβουλίου Επισκοπής Λεμεσού με ημερομηνία 27 Μαΐου 2002 αντί 7 Μαρτίου 2002, 

όπως εσείς αναφέρετε στην επιστολή σας, και στάληκε σχετική απάντηση με αριθμό 

φακέλου 153/90 και ημερομηνία 4 Ιουνίου 2002.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.155, ημερομηνίας 12 

∆εκεμβρίου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένης 

Μαύρου. 

 «Σχετικά με τη σωματεμπορία και τη σεξουαλική εκμετάλλευση των γυναικών, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το φαινόμενο της εμπορίας ατόμων και της σεξουαλικής εκμετάλλευσης ενηλίκων, 

αλλά και παιδιών παίρνει ολοένα και περισσότερο ανησυχητικές διαστάσεις.  Έτσι η 

πίεση τόσο στη διεθνή κοινότητα όσο και στην Ευρωπαϊκή Ένωση για εφαρμογή 

αποτελεσματικών/δραστικών μέτρων για τον περιορισμό και την καταστολή του 

φαινομένου αυτού αυξάνεται.  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία είναι πλήρως ενήμερη για τα 

μέτρα και τις πρωτοβουλίες που λαμβάνονται σε ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο 
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σχετικά με το θέμα αυτό και προβαίνει σε όλες τις απαραίτητες ενέργειες προς 

υιοθέτηση νέων νομοθετικών και διοικητικών μέτρων για αντιμετώπιση του 

προβλήματος. 

 Συγκεκριμένα, ο περί Καταπολέμησης της Εμπορίας Προσώπων και περί 

Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης Ανηλίκων Νόμος του 2000 [3(Ι)/2000], που δημοσιεύτηκε 

στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας την 21η Ιανουαρίου 2000, είχε ως σκοπό 

την υιοθέτηση της κοινής δράσης του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου για τη λήψη μέτρων για 

την εξάλειψη της εμπορίας ατόμων και της σεξουαλικής εκμετάλλευσης παιδιών και 

γενικότερα τον εκσυγχρονισμό του νομοθετικού πλαισίου. 

 Ο νόμος απαγορεύει και ποινικοποιεί τη σεξουαλική εκμετάλλευση ενήλικων και 

ανήλικων προσώπων.  Η σεξουαλική εκμετάλλευση ενηλίκου σημαίνει την 

εκμετάλλευση ενηλίκου σε πορνεία.  Η σεξουαλική εκμετάλλευση ανηλίκου δεν 

περιορίζεται μόνο στην εκμετάλλευσή του σε πορνεία, αλλά περιλαμβάνει την 

εκμετάλλευση με τη συμμετοχή του σε πορνογραφικό υλικό ή ζωντανές παραστάσεις 

σεξουαλικών πράξεων. 

 Άλλες σημαντικές διατάξεις του νόμου είναι οι ακόλουθες: 

1. Η υποχρέωση του κράτους για μέριμνα και προστασία των θυμάτων 

εκμετάλλευσης, περιλαμβανομένων διευθετήσεων για τη συντήρηση, προσωρινή 

στέγαση, περίθαλψη και ψυχιατρική στήριξη, μέχρι να αντιμετωπίσουν 

αποτελεσματικά την τραυματική τους εμπειρία. 

2. Ο διορισμός κηδεμόνα θυμάτων εκμετάλλευσης. 

3. Το θεσμικό αγώγιμο δικαίωμα στα θύματα της παράνομης εκμετάλλευσης να 

αξιώσουν από κάθε υπεύθυνο αποζημιώσεις. 

4. Η επέκταση της δικαιοδοσίας των κυπριακών δικαστηρίων, ώστε να μπορούν να 

δικάζουν τα αδικήματα που αναφέρονται στο νόμο τα οποία έχουν διαπραχθεί 
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οπουδήποτε εκτός της ∆ημοκρατίας από οποιοδήποτε πρόσωπο. 

 Στις 9  Αυγούστου 2000, με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, η 

διευθύντρια του Τμήματος Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας διορίστηκε 

κηδεμόνας θυμάτων εκμετάλλευσης.  Ο κηδεμόνας έχει ως αρμοδιότητες να 

συμβουλεύει και να καθοδηγεί τα θύματα εκμετάλλευσης, να λαμβάνει μέτρα για 

διερεύνηση των παραπόνων τους, να φροντίζει για την περίθαλψη και ασφαλή 

διαμονή τους, για την αποκατάσταση, εργοδότηση ή επαναπατρισμό τους.  Το 

Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας επεξεργάζεται στο παρόν στάδιο σχέδιο 

λειτουργίας κέντρου φροντίδας, προστασίας και επανένταξης θυμάτων εμπορίας 

και διακίνησης. 

 Όσον αφορά την προστασία των αλλοδαπών γυναικών που εργάζονται ή 

διαμένουν στην Κύπρο, σας αναφέρω τα εξής: 

 Το 2000 θεσπίστηκε κανονισμός με τον οποίο μειώθηκε ο αριθμός των 

αλλοδαπών καλλιτέχνιδων που εργοδοτούνται στα καμπαρέ/μουσικοχορευτικά 

κέντρα. 

 Κάθε αλλοδαπή εργαζόμενη ενημερώνεται γραπτώς στη μητρική της γλώσσα τόσο 

για τα δικαιώματά της όσο και για τις υποχρεώσεις της. 

 ∆ιενεργείται αυστηρότερος έλεγχος των αλλοδαπών γυναικών και δίνονται 

αυστηρές συστάσεις στους εργοδότες για συμμόρφωση με τους όρους εργασίας. 

 Συστάθηκε επιτροπή εξέτασης εργατικών διαφορών που έχουν σχέση με 

αλλοδαπούς, η οποία αποτελείται από το Λειτουργό Μετανάστευσης, το ∆ιευθυντή 

του Τμήματος Εργασίας και το ∆ιοικητή της Υπηρεσίας Αλλοδαπών και 

Μετανάστευσης της Αστυνομίας.  Η επιτροπή εξετάζει παράπονα αλλοδαπών σε 

σχέση με τους όρους εργασίας ή παραβίαση συμβολαίων και, στην περίπτωση 

που το παράπονο κρίνεται βάσιμο, τότε ο εργαζόμενος μπορεί να αποταθεί για 
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εργασία σε άλλο εργοδότη.  Στην περίπτωση που το αδίκημα είναι ποινικό, τότε η 

υπόθεση εξετάζεται από την αστυνομία.  Παράπονα κατά των εργοδοτών 

μπορούν να υποβληθούν και στην Επίτροπο ∆ιοικήσεως, αλλά και κατευθείαν στο 

δικαστήριο. 

 Με την απόφασή του, με αρ. 54.281 και ημερομηνία 19 Σεπτεμβρίου 2001, το 

Υπουργικό Συμβούλιο συγκρότησε ομάδα εμπειρογνωμόνων για το συντονισμό 

των ενεργειών για την καταπολέμηση της εμπορίας προσώπων και της 

σεξουαλικής εκμετάλλευσης ανηλίκων.  Η ομάδα αποτελείται από εκπροσώπους 

από τη Νομική Υπηρεσία, τη Μονάδα Καταπολέμησης Αδικημάτων Συγκάλυψης 

(ΜΟΚΑΣ), το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, το Υπουργείο 

Εσωτερικών (Υπηρεσία Μετανάστευσης), το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων, το Υπουργείο Εξωτερικών, την αστυνομία και μη κυβερνητικούς 

οργανισμούς. 

 Περαιτέρω, αναφέρεται ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία υπέγραψε τη Σύμβαση των 

Ηνωμένων Εθνών για την Καταπολέμηση του ∆ιασυνοριακού Οργανωμένου 

Εγκλήματος και τα δύο συμπληρωματικά Πρωτόκολλα (Protocol to prevent, 

suppress and punish  trafficking in persons, especially women and children, 

Protocol against the smuggling of migrants by land, sea and air) και προωθεί τη 

διαδικασία επικύρωσής τους. 

 ∆ραστικά μέτρα για την καταπολέμηση της εμπορίας προσώπων και της 

σεξουαλικής εκμετάλλευσης λαμβάνει και η αστυνομία, όπως συνεργασία με Interpol, 

FBI, Europol, με υπογραφή διμερών συμφωνιών με τρίτες χώρες, με συνεχή 

αναβάθμιση των συστημάτων ελέγχου των συνόρων, με εκπαίδευση των μελών της 

αστυνομικής δύναμης κ.ά. 

 Επιπρόσθετες πληροφορίες για τα μέτρα που λαμβάνονται για την πρόληψη και 
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καταπολέμηση της εμπορίας και διακίνησης προσώπων μπορούν να δοθούν από τη 

Νομική Υπηρεσία, από το Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, από το Υπουργείο 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, καθώς και από το Αρχηγείο Αστυνομίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Ανδρέα Μουσιούττα στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.155, ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2002, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένης Μαύρου. 

 «Σχετικά με τη σωματεμπορία και σεξουαλική εκμετάλλευση των γυναικών, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στην επιστολή του Υπουργείου Εσωτερικών με αρ. φακ. 11.2.4, ημερομηνίας 5 

Φεβρουαρίου 2003, προς το Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, η οποία 

μας κοινοποιήθηκε, στην παράγραφο 6, σελίδα 2, η πρόταση “Το Τμήμα Υπηρεσιών 

Κοινωνικής Ευημερίας επεξεργάζεται στο παρόν στάδιο σχέδιο λειτουργίας κέντρου 

φροντίδας, προστασίας και επανένταξης θυμάτων εμπορίας και διακίνησης” δεν 

ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα. 

 Το σχέδιο λειτουργίας κέντρου φροντίδας θυμάτων εμπορίας και διακίνησης που 

ετοιμάστηκε αποτελεί μέρος της έκθεσης συμμετοχής της κ. Α. Κονή, Πρώτης 

Λειτουργού Ευημερίας, που συμμετείχε σε συνέδριο για το θέμα αυτό στις Βρυξέλλες, 

στις 20 Σεπτεμβρίου 2002, το οποίο δεν προωθείται για αξιοποίηση λόγω της σοβαρής 

υποστελέχωσης των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας. 

 Το θέμα του διορισμού της ∆ιευθύντριας Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας ως 

κηδεμόνα θυμάτων εκμετάλλευσης, σύμφωνα με το άρθρο 10 του περί Καταπολέμησης 

της Εμπορίας Προσώπων και περί Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης Ανηλίκων Νόμου του 

2000 απασχόλησε ξανά τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας και τον Υπουργό 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο οποίος με επιστολή του με αρ. φακ. Υ.Ε. 
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80/87, ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2000, προς τον Υπουργό Εσωτερικών αναφέρει ότι 

συμφωνεί με το διορισμό, νοουμένου ότι οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας θα 

ενισχυθούν με το απαιτούμενο προσωπικό. 

 Υπολογίζεται ότι θα απαιτηθούν τρεις λειτουργοί στις τρεις μεγάλες επαρχίες, οι 

οποίοι θα πρέπει να τύχουν ανάλογης εκπαίδευσης.  Ως προς το θέμα της φύλαξης και 

ασφαλούς διαμονής των θυμάτων, ο κ. υπουργός αναφέρει στην επιστολή του ότι 

πρέπει πρώτα να εξασφαλιστούν κατάλληλοι χώροι με ανάλογο προσωπικό σε 

συνεργασία με την αστυνομία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.156, ημερομηνίας 13 

∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου 

Γεωργίου. 

 «Σχετικά με το διαχωρισμό νέων κρατικών οικοπέδων για την κάλυψη των 

στεγαστικών αναγκών πτωχών οικογενειών και εκτοπισθέντων στην κοινότητα 

Επισκοπής στη Λεμεσό, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το όλο θέμα τυγχάνει χειρισμού από τον έπαρχο Λεμεσού.  Συγκεκριμένα, το 

κοινοτικό συμβούλιο Επισκοπής υπέβαλε στον έπαρχο Λεμεσού υπόμνημα με σειρά 

αιτημάτων της κοινότητας με ημερομηνία 7 Μαρτίου 2002.  Στο αναφερόμενο υπόμνημα 

περιλήφθηκε ένας μεγάλος αριθμός αιτημάτων όπως η επέκταση της οικιστικής ζώνης, 

η ανέγερση νέας υδατοδεξαμενής, η πεζοδρόμηση και βελτίωση του παλιού δρόμου 

Λεμεσού-Πάφου, ο διαχωρισμός οικοπέδων για φτωχές οικογένειες και δημιουργία 

συνοικισμών αυτοστέγασης κ.λπ.  Σε ό,τι αφορά το διαχωρισμό πρόσθετων οικοπέδων 

αυτοστέγασης και οικοπέδων για φτωχές οικογένειες πραγματοποιήθηκε σύσκεψη υπό 

την προεδρία του επάρχου Λεμεσού στο κοινοτικό συμβούλιο στις 12 Σεπτεμβρίου 

2002.  Στα πλαίσια της συνάντηση αυτής το συμβούλιο ανέλαβε την ετοιμασία master 
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plan στο οποίο να φαίνονται οι χώροι που ζητά το συμβούλιο για τη δημιουργία πάρκου, 

δημοτικού σχολείου, κοινοτικού μεγάρου κ.λπ.  Το master plan ετοιμάστηκε από το 

κοινοτικό συμβούλιο και υποβλήθηκε από τον έπαρχο Λεμεσού για αρμόδια εξέταση 

στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

 Παραταύτα, και μέχρι τη συμπλήρωση της εξέτασης του master plan, ο Υπουργός 

Εσωτερικών με οδηγίες του προς τον έπαρχο Λεμεσού ζήτησε την άμεση μελέτη και 

προώθηση του διαχωρισμού πρόσθετων οικοπέδων αυτοστέγασης και οικοπέδων για 

φτωχές οικογένειες στην Επισκοπή για κάλυψη των στεγαστικών αναγκών κατοίκων της 

κοινότητας.  Ήδη το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως μελετά το διαχωρισμό δέκα 

οικοπέδων αυτοστέγασης, ενώ παράλληλα η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού μελετά το 

διαχωρισμό οικοπέδων για φτωχές οικογένειες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.160, ημερομηνίας 17 

∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Αναφορικά με το αίτημα για επέκταση  της οικιστικής περιοχής και για τη 

δημιουργία σκυβαλότοπου στη Σωτήρα Λεμεσού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Επέκταση της οικιστικής ζώνης της κοινότητας Σωτήρας 

 Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει εκπονήσει μελέτη για την 

αντικατάσταση του ισχύοντος ορίου υδατοπρομήθειας (το οποίο αποτελεί και όριο 

ανάπτυξης για σκοπούς ελέγχου της ανάπτυξης) με σύγχρονες πολεοδομικές ζώνες.  Οι 

εν λόγω ζώνες αφορούν, μεταξύ άλλων, και μερική επέκταση των οικιστικών ζωνών σε 

σύγκριση με το ισχύον όριο ανάπτυξης.  Αναμένεται ότι σύντομα θα δημοσιευθεί σχετική 

γνωστοποίηση στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας και τα σχέδια πολεοδομικών 

ζωνών θα αποσταλούν και στο κοινοτικό συμβούλιο για ενημέρωση κάθε 

ενδιαφερόμενου.  Σημειώνεται ότι για περίοδο οκτώ μηνών από την ημερομηνία 
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δημοσίευσης της γνωστοποίησης κάθε ενδιαφερόμενος είναι δυνατό να υποβάλει 

ένσταση κατά των προνοιών της γνωστοποίησης, αν το κρίνει αναγκαίο. 

 Παραχώρηση χώρου στην τοποθεσία Εξάρχου προς χρήση ως 

σκυβαλότοπου 

 Στρατηγική του Υπουργείου Εσωτερικών είναι να δημιουργηθεί ένας μόνο χώρος 

υγειονομικής ταφής για την κάλυψη των αναγκών της επαρχίας Λεμεσού με τους 

αναγκαίους διαμετακομιστικούς σταθμούς και σταδιακά προγραμματίζεται να 

τερματισθεί η λειτουργία όλων των υφιστάμενων σκυβαλότοπων.  Ενόψει της πολιτικής 

αυτής, η κοινότητα Σωτήρας πρέπει να συνεχίσει να μεταφέρει τα σκύβαλα στο χώρο 

όπου αυτά απορρίπτονται μέχρι σήμερα, μέχρι τη λειτουργία του νέου χώρου 

υγειονομικής ταφής, σύμφωνα με τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.161, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Αναφορικά με τα διάφορα προβλήματα που απασχολούν την κοινότητα Σωτήρας,  

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το φράγμα “Σύμβουλα” κατασκευάστηκε από τις αρχές των Βρετανικών Βάσεων 

και χρησιμοποιείται για σκοπούς ύδρευσης. 

 Το αίτημα της κοινότητας Σωτήρας για εξασφάλιση άδειας παροχής νερού από το 

εν λόγω φράγμα για άρδευση γης έκτασης τριακοσίων σκαλών υποβλήθηκε προς τις 

αρχές των βάσεων από τον έπαρχο Λεμεσού, αλλά δυστυχώς η απάντηση ήταν 

αρνητική.  Πρόσφατα, ο επαρχιακός μηχανικός του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων 

Λεμεσού συζήτησε εκ νέου το θέμα με τον Πολιτικό ∆ιοικητή των βάσεων και τον τεχνικό 

υπεύθυνο των βάσεων και η θέση τους εξακολουθεί να είναι αρνητική. 
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 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων εξέτασε άλλες εναλλακτικές λύσεις, αλλά 

δυστυχώς δεν υπάρχουν οι αναγκαίοι υδάτινοι πόροι, υπόγειοι ή επιφανειακοί, για την 

εκτέλεση αρδευτικών έργων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Υγείας κ. Φρίξου 

Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.162, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2002, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Σχετικά με το αίτημα για επίσκεψη ιατρικής μονάδας στο χωριό Σωτήρα Λεμεσού, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η ιατρική επίσκεψη στο χωριό Σωτήρα Λεμεσού δε δικαιολογείται.  Η κοινότητα 

Σωτήρας με πληθυσμό 83 κατοίκους μπορεί να εξυπηρετηθεί από ιατρική μονάδα που 

επισκέπτεται χωριά που γειτνιάζουν με αυτή, όπως τα χωριά Επισκοπή, Καντού και  

Σούνι-Ζανακιά. 

 Οι περιοδείες στα χωριά Καντού και Σούνι, που απέχουν 5 και 7 χμ. αντίστοιχα 

από τη Σωτήρα, γίνονται κάθε Τρίτη από την ιατρική μονάδα της Πάχνας και στην 

Επισκοπή, που απέχει 7 χμ., πραγματοποιούνται κάθε Τετάρτη από τη Λεμεσό. 

 Έχοντας υπόψη τα πιο πάνω, κρίνεται επί του παρόντος ότι ιατρική επίσκεψη στην 

κοινότητα Σωτήρας δεν είναι απαραίτητη και έτσι το αίτημά σας δεν μπορεί να 

ικανοποιηθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.165, ημερομηνίας 

17 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι 

Αγαπίου. 

 «Σχετικά με την προώθηση κατασκευής δρόμου Κελλακίου-Επταγώνειας, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η περιβαλλοντική και τεχνοοικονομική μελέτη συμπληρώθηκε και παραδόθηκε 
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από τους ιδιώτες συμβούλους στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων στις 13 Νοεμβρίου 2002.  

Κατόπιν υποβλήθηκε στην αρμόδια επιτροπή εκτίμησης περιβαλλοντικών επιπτώσεων, 

σύμφωνα με τις νενομισμένες διαδικασίες.  Η επιτροπή θα υποβάλει τη σχετική 

εισήγηση στην Περιβαλλοντική Αρχή για χορήγηση άδειας εκτέλεσης του έργου. 

 Στα πλαίσια της μελέτης εξετάστηκε η κατασκευή παρακαμπτήριου δρόμου, ο 

οποίος θα αρχίζει από το δρόμο Παρεκκλησιάς-Κελλακίου, θα παρακάμπτει στα δυτικά 

το Κελλάκι και την Επταγώνεια και θα συνδέεται με το δρόμο Επταγώνειας-Μελίνης.  

Επίσης προνοείται σύνδεση με το δρόμο Επταγώνειας-Ακαπνούς με την κατασκευή 

παρακαμπτηρίου νότια του χωριού Επταγώνεια.  Η κατασκευή του παρακαμπτηρίου 

εξετάστηκε σε σχέση με την αναβάθμιση του υφιστάμενου δρόμου. 

 Με βάση τα πορίσματα της μελέτης φαίνεται ότι τεχνοοικονομικά και οι δύο 

οδεύσεις (παρακαμπτηρίου και υφιστάμενου δρόμου) είναι βιώσιμες.  Για το θέμα των 

περιβαλλοντικών επιπτώσεων αναμένεται η έγκριση της αρμόδιας αρχής.  Σημειώνεται 

ότι και οι δύο οδεύσεις περιβαλλοντικά θα επιφέρουν ζημιές, που είναι όμως 

αναστρέψιμες. 

 Οι κοινότητες της περιοχής υποστηρίζουν την κατασκευή του παρακαμπτήριου 

δρόμου. 

 Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων συμφωνεί με το αίτημα των κοινοτήτων. 

 Στον προϋπολογισμό του 2003 προνοείται ποσό £10.000, το οποίο θα 

χρησιμοποιηθεί για εκπόνηση των κατασκευαστικών σχεδίων, εφόσον ληφθούν οι 

αναγκαίες εγκρίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.166, ημερομηνίας 17 

∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Σχετικά με την παραχώρηση οικονομικής βοήθειας σε νεαρά ζευγάρια της 
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κοινότητας Επταγώνειας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μόλις πρόσφατα τέθηκε σε εφαρμογή το νέο στεγαστικό σχέδιο που αφορά 

κοινότητες με πληθυσμό μέχρι διακοσίους κατοίκους.  Το εν λόγω σχέδιο αποσκοπεί 

στη στήριξη κοινοτήτων που έχουν υποστεί τα αποτελέσματα της έντονης αστυφιλίας 

των τελευταίων δεκαετιών και αντιμετωπίζουν επείγοντα προβλήματα συνέχισης αυτής 

ταύτης της ύπαρξής τους.  Παρ’ όλα αυτά, επειδή αναγνωρίζεται ότι τηρουμένων των 

αναλογιών στήριξη ενδέχεται να χρειάζονται και κοινότητες με πληθυσμό μεγαλύτερο 

των διακοσίων κατοίκων, όπως είναι η Επταγώνεια (με πληθυσμό τριακοσίους σαράντα 

εννέα κατοίκους), το Υπουργείο Εσωτερικών θα συνεχίσει να παρακολουθεί το θέμα και 

ενδέχεται να προβεί σε τροποποίηση του ισχύοντος σχεδίου, αφού προηγουμένως 

αξιολογηθούν τα αποτελέσματα από την εφαρμογή του για κάποιο λογικό χρονικό 

διάστημα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.167, ημερομηνίας 17 

∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη 

Καρά. 

 «Σχετικά με εγγραφή αγροτικών δρόμων στο Φρέναρος, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Αμμοχώστου έχει διαβιβάσει τα σχέδια που αφορούν δέκα 

υφιστάμενους μη εγγεγραμμένους αγροτικούς δρόμους στο Επαρχιακό Κτηματολογικό 

Γραφείο Αμμοχώστου για επιτόπια έρευνα και χαρτογράφησή τους. 

 Το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας έχει συνδυάσει και εκτελεί την εργασία 

αυτή παράλληλα με την επαναχωρομέτρηση που διεξάγεται στην ελεύθερη περιοχή της 

επαρχίας Αμμοχώστου, η οποία υπολογίζεται να ολοκληρωθεί εντός του 2003.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
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Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.168, ημερομηνίας 

17 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Αντώνη Καρά. 

 «Σχετικά με διαφημιστικό τουριστικό φιλμάκι για την Κύπρο, το οποίο προβάλλεται 

στα αεροπλάνα των Κυπριακών Αερογραμμών, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το φιλμ άρχισε να προβάλλεται το Μάιο του 2001 και εξακολουθεί να προβάλλεται. 

 Η ταινία έγινε με αποκλειστική πρωτοβουλία και δαπάνες των Κυπριακών 

Αερογραμμών, με σκοπό την τουριστική προβολή της Κύπρου.  Σ’ αυτό προβάλλεται, 

μεταξύ άλλων, η ελεύθερη περιοχή της Αμμοχώστου με ιδιαίτερη αναφορά στην Αγία 

Νάπα.  Λόγω του ότι η διάρκεια της ταινίας είναι περιορισμένη δεν ήταν δυνατό να 

καλυφθούν όλα τα τουριστικά αξιοθέατα.  Οι Κυπριακές Αερογραμμές είναι έτοιμες να 

φιλοξενήσουν στα αεροπλάνα τους παρόμοια ταινία, σε περίπτωση που ετοιμαστεί με 

έξοδα αρμόδιων φορέων. 

 Η παραγωγή της ταινίας έγινε από την “IFE Services” στα πλαίσια ενός ευρύτερου 

συμβολαίου των Κυπριακών Αερογραμμών με την πιο πάνω εταιρεία, η οποία ανέλαβε 

τον εμπλουτισμό του οπτικοακουστικού συστήματος των αεροπλάνων των Κυπριακών 

Αερογραμμών με ταινίες διεθνούς παραγωγής, όπως και την εξασφάλιση των 

δικαιωμάτων για την προβολή τους.  Η “IFE Services” είναι μία από τις λίγες διεθνείς 

εξειδικευμένες εταιρείες για αεροπορικά οπτικοακουστικά συστήματα και συνεργάζεται 

με άλλες σαράντα επτά αεροπορικές εταιρείες, γι’ αυτό και προτιμήθηκε από τις 

Κυπριακές Αερογραμμές μετά από ζήτηση προσφορών από κατάλογο με περιορισμένο 

αριθμό τέτοιων εταιρειών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.169, ημερομηνίας 
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17 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Αντώνη Καρά. 

 «Αναφορικά με τα τέλη προσγείωσης αεροπλάνων και τα τέλη λεωφορείων που 

ίσχυαν κατά τα έτη 1999, 2000, 2001 και 2002 στα αεροδρόμια Λάρνακας και Πάφου, 

καθώς και τα τέλη που θα ισχύουν για το 2003, σας παραθέτω την πιο κάτω αναλυτική 

κατάσταση: 

ΑΕΡΟ∆ΡΟΜΙΑ ΛΑΡΝΑΚΑΣ ΚΑΙ ΠΑΦΟΥ  

ΤΕΛΗ ΠΡΟΣΓΕΙΩΣΗΣ ΚΑΙ ΤΕΛΗ ΜΕΤΑΦΟΡΑΣ 

ΕΠΙΒΑΤΩΝ ΜΕ ΛΕΩΦΟΡΕΙΑ 

 

 ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ ΤΕΛΩΝ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ 

 
  1/1/1999-

31/3/2002 

1/4/2002-

31/12/2003 

 

1. 

Α.  ΤΕΛΗ ΠΡΟΣΓΕΙΩΣΗΣ 

Αεροσκάφη όλων των κατηγοριών 

(για κάθε τόνο ή μέρος αυτού) 

Μέχρι 50 τόνους 

Aπό 51-150 τόνους 

Πέραν των 150 τόνων 

Κατώτατο τέλος 

£ 

 

 

1,70 

1,90 

2,16 

11,00 

£ 

 

 

1,90 

2,10 

2,40 

12,00 

2. Για εσωτερικό δρομολόγιο 

Ποσοστό επί των τελών της παρ. (1) 

 

50% 

 

50% 

3. Αεροσκάφος που έχει ως συνηθισμένη 

βάση αερολιμένα της ∆ημοκρατίας και 

εκτελεί πτήση αναψυχής και δε 
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διαλαμβάνει προσγείωση σε άλλο 

αερολιμένα από εκείνον της απογείωσης 

Ποσοστό επί των τελών της παρ. (1) 

 

 

50% 

 

 

50% 

4. Μεταγωγικά αεροσκάφη 

Μεταγωγικά αεροσκάφη που εκτελούν 

δρομολόγια με εμπορικά δικαιώματα - 

επιπρόσθετο τέλος ίσο με ποσοστό επί των 

τελών της παρ. (1) 

 

 

 

 

30% 

 

 

 

 

50% 

5. Προσγείωση κατά τη διάρκεια της νύκτας 

Για προσγείωση αεροσκάφους κατά τη 

διάρκεια της νύκτας (18.00 - 04.00 UTC) 

επιπρόσθετο τέλος ίσο με ποσοστό επί των 

τελών των παρ. (1), (2), (3) και (4)  

 

 

 

 

20% 

 

 

 

 

20% 

6. Εκπαιδευτικές πτήσεις   

 α. Για κάθε προσγείωση ή 

προσγειοαπογείωση για σκοπούς 

εκπαίδευσης ή δοκιμής (touch and go) 

- ποσοστό επί των τελών των παρ. (1) 

και (5) 

 

 

 

 

30% 

 

 

 

 

30% 

 β. Επιβατικά αεροσκάφη που εκτελούν 

εκπαιδευτικές πτήσεις προσγειώσεων 

ή προσγειοαπογειώσεων για συνεχή 

περίοδο τριών ωρών καταβάλλουν τα 

πιο κάτω τέλη για κάθε τρίωρη 

περίοδο 
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   μέχρι 5 τόνοι 10,00 20,00 

  6-20 τόνοι 100,00 200,00 

  21-60 τόνοι 260,00 520,00 

  61-100 τόνοι 325,00 750,00 

  101-150 τόνοι 500,00 1000,00 

  151-200 τόνοι 650,00 1300,00 

  Πέραν των 200 τόνων, πρόσθετη 

επιβάρυνση για κάθε 50 τόνους ή 

μέρους αυτών 

---             300,00 

 Σημ.: Πάνω στον ετήσιο αριθμό 

προσγειώσεων αεροσκαφών που 

ανήκουν σε κάθε αεροπορική εταιρεία 

παραχωρούνται οι πιο κάτω 

εκπτώσεις πάνω στα τέλη 

προσγείωσης, οι οποίες όμως θα 

καταργηθούν από 1η Μαΐου 2003, 

σύμφωνα με Απόφαση του Εφόρου 

∆ημοσίων Ενισχύσεων που 

δημοσιεύτηκε στην Επίσημη 

Εφημερίδα με αρ. 3638, ημερομηνίας 

27 Σεπτεμβρίου 2002. 

  

 i ∆ιεθνής Αερολιμένας Λάρνακας   

 Ετήσιος αριθμός 

προσγειώσεων 

Ποσοστό 

έκπτωσης 

  

 0-1400           0%   
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1401-1800 

1801-2200 

2201-2600 

2601 και άνω 

15% 

25% 

35% 

        45% 

 ii ∆ιεθνής Αερολιμένας Λάρνακας  

 0-150 

151-250 

251-350 

351 και άνω 

0% 

25% 

30% 

35% 

  

 Β. TΕΛΗ ΓΙΑ ΜΕΤΑΦΟΡΑ ΕΠΙΒΑΤΩΝ 
ΜΕ ΛΕΩΦΟΡΕΙΑ ΑΠΟ/ΠΡΟΣ ΤΑ 

ΑΕΡΟΣΚΑΦΗ 

  

1.  για κάθε διαδρομή λεωφορείων 4,00 --- 

2. για τη μεταφορά μέχρι 50 αφικνούμενων ή 

αναχωρούντων επιβατών 

--- 15,00 

3. για κάθε 50 πρόσθετους επιβάτες ή μέρος 

αυτών, πέραν των πρώτων 50 επιβατών. 

--- 10,00» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Υγείας κ. Φρίξου 

Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.170, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2002, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Σχετικά με το αφαλατωμένο νερό από οξιδωμένους μεταλλικούς αγωγούς, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Με τη σύνδεση του νερού του σταθμού αφαλάτωσης ∆εκέλειας με τα συστήματα 

ύδρευσης των χωριών της ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου παρατηρήθηκε ότι σε 

μερικές περιπτώσεις που οι διασωληνώσεις ήταν μεταλλικές το νερό παρουσίαζε 

κοκκινωπό χρώμα. 
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 Τούτο οφείλετο στη διάβρωση που προκαλούσε στις μεταλλικές σωληνώσεις το 

νερό, λόγω χαμηλού Ph και χαμηλής σκληρότητας. 

 Μετά από εργαστηριακές εξετάσεις διαπιστώθηκε ότι πράγματι η συγκέντρωση 

σιδήρου στο νερό ήταν πολύ περισσότερη από το επιτρεπόμενο όριο, όπως καθορίζεται 

με την Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης 98/83/ΕΚ, πράγμα το οποίο εγκυμονούσε 

κινδύνους για τη δημόσια υγεία. 

 Με τη ρύθμιση του Ph και της σκληρότητας του νερού και την αντικατάσταση των 

παλαιών μεταλλικών σωληνώσεων το πρόβλημα έχει λυθεί και κανένα πρόβλημα 

δημόσιας υγείας δεν υπάρχει, γεγονός που αποδεικνύεται και από τις εργαστηριακές 

εξετάσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.171, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Αναφορικά με το αίτημα του δήμου ∆ερύνειας για αντικατάσταση του υδρευτικού 

δικτύου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το αίτημα του δημαρχείου ∆ερύνειας για παροχή κρατικής χορηγίας ίσης με τα 

τρία τέταρτα της ολικής δαπάνης του έργου αντικατάστασης μέρους του υδρευτικού 

δικτύου, που απαιτεί δαπάνη £145.000, υποβλήθηκε το Νοέμβριο 2000 στο Υπουργικό 

Συμβούλιο, μετά από πρόταση του Υπουργείου Εσωτερικών για απόφαση.  Το 

Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε να μην εγκρίνει την αναφερόμενη εισήγηση, 

προφανώς διότι οι δήμοι δεν επιχορηγούνται για τέτοια έργα. 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, ωστόσο, θεωρεί την εκτέλεση του έργου 

επιβεβλημένη και αναγκαία, γιατί οι αγωγοί αυτοί είναι αρκετά παλιοί και φθαρμένοι.  

Μόλις ο δήμος ∆ερύνειας εξασφαλίσει και καταθέσει τις αναγκαίες πιστώσεις, το Τμήμα 
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Αναπτύξεως Υδάτων θα προγραμματίσει την εκτέλεση του έργου, οι εργασίες της 

οποίας προβλέπεται να διαρκέσουν τέσσερις μήνες περίπου από την έναρξή τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.171, ημερομηνίας 17 

∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη 

Καρά. 

 «Σχετικά με το αίτημα του δήμου ∆ερύνειας για παροχή οικονομικής βοήθειας για 

την αντικατάσταση του υδρευτικού δικτύου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο δήμος ∆ερύνειας έθεσε παλαιότερα στο Υπουργείο Εσωτερικών το θέμα της εξ 

ολοκλήρου καταβολής από το κράτος της δαπάνης για την αντικατάσταση του 

υδρευτικού δικτύου, υποστηρίζοντας ότι τα προβλήματα άρχισαν μετά την παραχώρηση 

αφαλατωμένου νερού.  Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων δε συμφώνησε με τη θέση αυτή, 

αλλά στο ότι τα προβλήματα στην οσμή και εμφάνιση του νερού οφείλονταν στους πολύ 

παλιούς σιδερένιους υδραγωγούς.  Παρ’ όλον ότι στους δήμους τέτοιου είδους έργα 

αναλαμβάνονται εξ ολοκλήρου από τους ίδιους, χωρίς καμιά επιχορήγηση από το 

κράτος, εντούτοις, λαμβανομένων υπόψη των ιδιαιτεροτήτων της ∆ερύνειας, το 

Υπουργείο Εσωτερικών υπέβαλε πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο για την 

παραχώρηση κρατικής βοήθειας για το έργο αυτό ίσης με τα τρία τέταρτα της ολικής 

δαπάνης (£145.000) και για την εκτέλεση πολεοδομικών έργων με αυξημένη 

κυβερνητική συνεισφορά (από τρία τέταρτα στα τέσσερα πέμπτα). 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο, με την απόφασή του με αριθμό 52.786 και ημερομηνία 

5 ∆εκεμβρίου 2000, δεν ενέκρινε την εισήγηση που αναφέρεται πιο πάνω για την 

αντικατάσταση του υδρευτικού δικτύου, ενέκρινε όμως άλλες εισηγήσεις για την 

εκτέλεση πολεοδομικών έργων στα όρια του δήμου με αυξημένη κυβερνητική 

συνεισφορά.  Η πρόσθετη κυβερνητική συνεισφορά για τα πολεοδομικά έργα ήταν της 
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τάξης των £750.000.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.172, ημερομηνίας 17 

∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη 

Καρά. 

 «Σχετικά με το βοτανικό πάρκο και την παιδική χαρά κοντά στη γραμμή 

αντιπαράταξης στη ∆ερύνεια, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με το διευθυντή του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, του οποίου 

ζητήθηκαν οι απόψεις, το έργο δημιουργίας βοτανικού πάρκου και παιδικής χαράς στο 

δήμο ∆ερύνειας θα περιληφθεί στις προτάσεις του τμήματός του για τον 

προϋπολογισμό του 2004.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2003 του Υπουργού Υγείας κ. Φρίξου 

Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.174, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2002, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Αναφορικά με την ανάγκη υγειονομικού ελέγχου στα ινστιτούτα αισθητικής, τα 

γυμναστήρια και τα κομμωτήρια, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 ∆εν υπάρχει οποιαδήποτε νομοθεσία που να ρυθμίζει τη λειτουργία των 

γυμναστηρίων.  Κατά συνέπεια δεν ασκείται σε αυτά υγειονομικός έλεγχος. 

 Τα ινστιτούτα αισθητικής ρυθμίζονται από τον περί Εγγραφής Αισθητικών Νόμο  

40(Ι) του 1999, στον οποίο όμως δεν υπάρχουν πρόνοιες που να παρέχουν εξουσία 

ελέγχου στις υπηρεσίες μας.  Η ισχύς του νόμου αρχίζει σε ημερομηνία που θα οριστεί 

από το Υπουργικό Συμβούλιο.  Εξ όσων γνωρίζω, δεν ετέθη ακόμη σε ισχύ. 

 Για τα κουρεία και τα κομμωτήρια υπάρχουν πρόνοιες στους κανονισμούς των 

δήμων και των κοινοτικών συμβουλίων και με βάση αυτές ασκείται υγειονομικός 

έλεγχος.  Στις δημαρχούμενες περιοχές ο έλεγχος ασκείται από τις υγειονομικές 
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υπηρεσίες των δήμων (όπου υπάρχουν), ενώ στις λοιπές περιοχές ο έλεγχος 

διενεργείται από τους υγειονομικούς επιθεωρητές του Υπουργείου Υγείας. 

 Στο ευρωπαϊκό κεκτημένο δεν προβλέπονται οποιεσδήποτε ρυθμίσεις γι’ αυτό το 

θέμα, αλλά επαφίεται στα κράτη μέλη να ρυθμίζουν την εγγραφή και τη λειτουργία των 

υποστατικών αυτών με ανάλογες νομοθεσίες και κανονισμούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.176, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Αναφορικά με θέματα που αφορούν την προστασία της λίμνης Παραλιμνίου, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Έχει μόλις πρόσφατα ετοιμαστεί και υποβληθεί στα αρμόδια τμήματα και 

υπηρεσίες η τελική έκθεση της εμπειρογνώμονος δρ Birgit Blosat, που τιτλοφορείται 

“Study for the Conservation and Protection of the Cypriot grass snake Natrix natrix 

cypriaca – field Research and Management Suggestions”.  Η έκθεση  παρουσιάστηκε 

από την εμπειρογνώμονα σε ειδική συνεδρίαση που έγινε στις 18 ∆εκεμβρίου 2002, στα 

γραφεία του Τμήματος Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών. 

 Στις παραγράφους 2.5, 6.10.5, 7.1.4, 7.2.3 και 7.3.3 της πιο πάνω έκθεσης γίνεται 

αναφορά και στη λίμνη Παραλιμνίου ως σημαντικού οικότοπου του είδους.  Αντίγραφα 

των σχετικών σελίδων επισυνάπτονται. 

 Με την έναρξη της μελέτης της κ. Blosat έγινε στις 26 Ιουνίου 2002 μια 

προκαταρκτική συνάντηση για μια καταρχάς ενημέρωση των τοπικών αρχών στο όλο 

θέμα.  Στη συνάντηση πήραν μέρος εκπρόσωποι από τους δήμους Παραλιμνίου και 

∆ερήνιας, τα κοινοτικά συμβούλια Φρενάρους και Σωτήρας και αρμόδιοι υπηρεσιακοί 

παράγοντες. 
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 Μέσα στο πρώτο εξάμηνο του 2003 προγραμματίζονται τα πιο κάτω, πάντοτε σε 

σχέση με τη σπουδαιότητα της λίμνης Παραλιμνίου ως πολύ σημαντικού οικότοπου του 

κυπριακού νερόφιδου: 

1. Ενημερωτικές επαφές και παρουσιάσεις του όλου θέματος σε τοπικές αρχές της 

περιοχής (δήμους, κοινοτικά συμβούλια), άμεσα εμπλεκόμενους οργανωμένους 

φορείς και κοινωνικά σύνολα όπως π.χ. το περιβαλλοντικό κίνημα, τους 

υπεύθυνους της πίστας αγώνων με μοτοσυκλέτες κ.λπ., καθώς και στα σχολεία 

κατώτερης και μέσης εκπαίδευσης. 

2. Συστηματική περιβαλλοντική επισκόπηση της περιοχής και συλλογή των 

αναγκαίων στοιχείων με στόχο την υποβολή πρότασης για ένταξή της στο 

ευρωπαϊκό δίκτυο “ΦΥΣΗ 2000”. 

3. Ετοιμασία διαχειριστικού σχεδίου της περιοχής που θα προταθεί.  Η ετοιμασία του 

σχεδίου αυτού θα απαιτήσει περισσότερο χρόνο λόγω κυρίως των διαδικασιών 

που πρέπει να ακολουθηθούν. 

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει κυρώσει σε νόμους τις ακόλουθες συμβάσεις με τις 

οποίες προστατεύονται, άμεσα ή έμμεσα, τα υγροτοπικά συστήματα: 

1. Σύμβαση για τη ∆ιατήρηση της Ευρωπαϊκής Άγριας Ζωής και των Φυσικών 

Οικοτόπων, του 1979 (Ν.24/1988-13.3.1988). 

2. Σύμβαση για τη Βιολογική Ποικιλομορφία, του 1996 [Ν.4(ΙΙΙ)1996-29.3.1996]. 

3. Σύμβαση για τους Υγρότοπους ∆ιεθνούς Σημασίας Ειδικά ως Βιότοπους 

Υδροβίων Πτηνών RAMSAR, 2.2.1971, όπως τροποποιήθηκε από το 

Πρωτόκολλο ων Παρισίων στις 3 ∆εκεμβρίου 1982 και τις τροποποιήσεις που 

έγιναν στη Ρεγγίνα, στις 28 Μαΐου 1987 [Ν.8(ΙΙΙ)2001-16.3.2001]. 

4. Σύμβαση για τη ∆ιατήρηση των Αποδημητικών Ειδών που Ανήκουν στην Άγρια 

Πανίδα [Ν.17(ΙΙΙ)/2001-13.7.2001]. 
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 Επιπρόσθετα με τις πιο πάνω συμβάσεις συναφείς πρόνοιες περιέχονται και στις 

οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τα πουλιά και τους οικότοπους, για τις οποίες 

έχουν ετοιμαστεί εναρμονιστικά νομοσχέδια, τα οποία βρίσκονται υπό νομοτεχνικό 

έλεγχο. 

 Η πλέον εξειδικευμένη από τις πιο πάνω συμβάσεις, όσον αφορά την άμεση 

προστασία υγρότοπων, είναι η Σύμβαση Ramsar.  Ήδη η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει 

υποβάλει στη γραμματεία της σύμβασης τα σχετικά δικαιολογητικά και έχει εγκριθεί ως 

περιοχή Ramsar η αλυκή Λάρνακας. 

 Ανεξάρτητα όμως από την κήρυξη ή όχι ενός υγροτοπικού συστήματος ως 

περιοχής Ramsar, μια χώρα μέλος της σύμβασης υποχρεούται να προστατεύει εξίσου 

αποτελεσματικά όλους τους υγροβιότοπούς της (Άρθρο 41 της σύμβασης, αντίγραφο 

επισυνάπτεται).  

 Εξ όσων είναι γνωστό, έχει ετοιμαστεί στο παρελθόν από το φινλανδικό οίκο “Soil 

and Water Ltd”, για λογαριασμό του δήμου Παραλιμνίου, μελέτη για την αξιοποίηση της 

ομώνυμης λίμνης, με τίτλο “Preliminary Plan for a Pond in Paralimni Lake”.  Αντίγραφο 

των σελίδων που έχουμε στη διάθεσή μας επισυνάπτεται.» 

Σημ.: Αντίγραφο του επισυνημμένου εγγράφου δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Υγείας κ. Φρίξου 

Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.177, ημερομηνίας 18 ∆εκεμβρίου 2002, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη. 

 «Το Τμήμα Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας για λόγους 

προστασίας της δημόσιας υγείας έχει οργανώσει πρόγραμμα διεξαγωγής των 

αναγκαίων εξετάσεων και κατάλληλων εμβολίων σε παιδιά και ενήλικες 

Τουρκοκύπριους/αθίγγανους που καταφεύγουν στις περιοχές που ελέγχει το κράτος 
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από τις κατεχόμενες περιοχές.  Οι εξετάσεις αφορούν κλινική εξέταση, εργαστηριακές 

αναλύσεις αίματος για AIDS, ηπατίτιδα Β και σύφιλη, έλεγχο για φυματίωση 

(φυματινοαντίδραση mantoux/ακτινογραφία θώρακος) και ό,τι άλλο κρίνει ο αρμόδιος 

γιατρός. 

 Για την εφαρμογή του πιο πάνω προγράμματος έχει καταρτιστεί σε κάθε επαρχία 

πολυθεματική ομάδα λειτουργών υγείας, η οποία αποτελείται από ένα γενικό ιατρό, που 

έχει και την ευθύνη, από μια επισκέπτρια υγείας, ένα νοσηλευτικό λειτουργό και έναν 

υγειονομικό επιθεωρητή.  Σε περίπτωση που κάποιο περιστατικό χρειάζεται περαιτέρω 

διερεύνηση, γίνεται παραπομπή στην ειδικότητα που απαιτείται. 

 Συγκεκριμένα, οι Τουρκοκύπριοι και αθίγγανοι που καταλήγουν στη Λεμεσό 

εξετάζονται στα εξωτερικά ιατρεία του παλαιού νοσοκομείου Λεμεσού, συνοδευόμενοι 

από λοχία της αστυνομίας και υπάλληλο της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών 

Περιουσιών.  Επιπλέον, γίνονται επισκέψεις των υγειονομικών επιθεωρητών για 

υγειονομικό έλεγχο των χώρων όπου έχουν εγκατασταθεί. 

 Κατά την περίοδο Φεβρουαρίου 2002 - Ιανουαρίου 2003, εξετάστηκαν στη Λεμεσό 

τριακόσιοι τριάντα πέντε αθίγγανοι και τριάντα πέντε Τουρκοκύπριοι.  Εμβολιάστηκαν 

κατάλληλα εκατόν εξήντα εννιά άτομα ηλικίας άνω των 19 ετών και τριάντα δύο άτομα 

ηλικίας 19 ετών και κάτω.  Σε όλους όσοι εμβολιάζονται δίδονται δελτία εμβολιασμού.  

Επιπλέον, όσα παιδιά φοιτούν στα σχολεία εντάσσονται κανονικά στα προγράμματα 

εξέτασης και παρακολούθησης από τη Σχολιατρική Υπηρεσία, όπως όλα τα παιδιά του 

σχολείου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Θεμιστοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.178, ημερομηνίας 18 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη. 
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 «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζει η κοινότητα Κολοσσίου από την ύπαρξη 

κτηνοτροφικής περιοχής εντός της κοινότητας συζητήθηκαν σε επιτόπια σύσκεψη που 

πραγματοποιήθηκε στις 10 Οκτωβρίου 2002. 

 Όπως επεξηγήθηκε και προφορικά στους προέδρους των κοινοτικών συμβουλίων 

Κολοσσίου, Ερήμης και συνοικισμού Κολοσσίου, η απομάκρυνση/κατάργηση μιας 

κτηνοτροφικής περιοχής δε συνιστάται από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 

και Περιβάλλοντος, λόγω ανυπέρβλητων προβλημάτων που συνεπάγεται ένα τέτοιο 

εγχείρημα.  Τέτοια μετακίνηση προϋποθέτει καταρχάς την εξεύρεση άλλου κατάλληλου 

χώρου και συνεπάγεται πολύ ψηλό κόστος αποζημίωσης για μετακίνηση και 

δραστηριοποίηση σε άλλη περιοχή και πολύ ψηλότερο κόστος για κατάργηση της 

περιοχής, μέρος δε του κόστους θα βαρύνει και την κοινότητα, καθώς επίσης και το 

κόστος για τα μέτρα που εξ ανάγκης θα πρέπει να ληφθούν για βελτίωση και 

αποκατάσταση της περιοχής που εγκαταλείφθηκε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Ουράνιου Ιωαννίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.179, 

ημερομηνίας 20 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με θέματα υποδομής για διευκόλυνση ατόμων με δυσκολία στην 

κίνηση σε σχολεία της Πάφου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το θέμα των κτιριακών διευκολύνσεων που πρέπει να υπάρχουν σε σχολεία στα 

οποία φοιτούν παιδιά με ειδικές ανάγκες καλύπτεται με κάθε λεπτομέρεια στους περί 

Αγωγής και Εκπαίδευσης Παιδιών με Ειδικές Ανάγκες Κανονισμούς 186(Ι)/2001, Μέρος 

ΙΧ Κτιριακές Προδιαγραφές ∆ημόσιων και Ιδιωτικών Σχολών.  Στις προδιαγραφές 

αναφέρονται οι ρυθμίσεις που πρέπει να γίνουν όσον αφορά τους ειδικούς εξωτερικούς 

χώρους, την πρόσβαση και ασφάλεια, τις αίθουσες διδασκαλίας και τους ειδικούς 
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χώρους υγιεινής. 

 Στο άρθρο 82 των πιο πάνω κανονισμών υπάρχει συγκεκριμένη πρόνοια στην 

οποία καθορίζεται πρόγραμμα σταδιακής συμμόρφωσης προς τις διατάξεις των 

κανονισμών, διάρκειας μικρότερης της χρονικής περιόδου των πέντε ετών, ύστερα από 

αξιολόγηση και ιεράρχηση των αναγκών, ιδιαιτεροτήτων και δυνατοτήτων κάθε σχολής. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, κατά το πρώτο τετράμηνο εφαρμογής της 

νομοθεσίας (Σεπτέμβριος-∆εκέμβριος 2001), με έκτακτο κονδύλι £150.000, προώθησε 

έργα όπως ράμπες, ειδικά αποχωρητήρια ειδικές αίθουσες σε σχολεία στα οποία είχαν 

εγγραφεί για φοίτηση ή φοιτούσαν παιδιά με κινητικά προβλήματα, ενώ σε κάποια 

γυμνάσια προωθήθηκε η κατασκευή ανελκυστήρα.  Στους προϋπολογισμούς του 2002 

για κτιριακές αναπροσαρμογές προωθήθηκαν έργα προς υλοποίηση ύψους £500.000, 

ενώ το ίδιο ποσό προβλέπεται και στους προϋπολογισμούς του 2003.  Σημειώνεται ότι 

το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει προβεί σε σχετικό πενταετές 

προγραμματισμό, έτσι ώστε να προβεί σε κτιριακές αναπροσαρμογές όλων των 

σχολείων, ώστε να συνάδουν με τους κανονισμούς που έχουν ψηφιστεί.  Παράλληλα, 

λαμβάνεται πρόνοια, έτσι ώστε όλα τα νέα σχολεία που προγραμματίζεται να 

ανεγερθούν ή ανεγείρονται μετά την ψήφιση των κανονισμών να συνάδουν προς τους 

σχετικούς κανονισμούς. 

 Σε σχολεία (δημοτικά ή γυμνάσια) στα οποία εγγράφονται για φοίτηση παιδιά που 

αντιμετωπίζουν δυσκολίες στην κίνηση, χωρίς να ενημερωθούν οι αρμόδιες υπηρεσίες, 

το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, μόλις το θέμα περιέλθει στην αντίληψή του, δίδει 

οδηγίες για κατασκευή της ανάλογης υποδομής για διευκόλυνση των παιδιών με 

προβλήματα κίνησης. 

 Αντιλαμβάνεστε ότι η πολιτική αυτή είναι ευρύτερη και αφορά όλα τα εκπαιδευτικά 

ιδρύματα της Κύπρου.» 



 224

Απάντηση ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Ουράνιου Ιωαννίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.180, 

ημερομηνίας 20 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Σύμφωνα με τα στοιχεία τα οποία έχει συγκεντρώσει το Υπουργείο Παιδείας και 

Πολιτισμού, τα πιο κάτω δημοτικά σχολεία παρουσιάζουν ανάγκη για ανέγερση 

κλιμακοστασίου: 

Α/Α  ∆ημοτικό Σχολείο Α/Α  ∆ημοτικό Σχολείο 

1. Ε΄ Πάφου 5. Μεσόγης 

2. Στ΄ Πάφου 6. Α΄ Χλώρακα 

3. Ι΄ Πάφου 7. Β΄ Χλώρακα 

4. Γεροσκήπου Β΄ 8. Πόλεως Χρυσοχούς 

 Οι πιο πάνω ανάγκες θα συμπεριληφθούν στις εισηγήσεις του Υπουργείου 

Παιδείας και Πολιτισμού για τους προϋπολογισμούς του 2004, η ετοιμασία των οποίων 

έχει αρχίσει.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Ουράνιου Ιωαννίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.181, 

ημερομηνίας 20 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με την ανέγερση νέου λυκείου στην Πάφο, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Η ανέγερση του νέου λυκείου σε χώρο δίπλα στο Γυμνάσιο Αγίου Θεοδώρου είναι 

στις προτεραιότητες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για επίλυση του 

στεγαστικού προβλήματος που υφίσταται στα υφιστάμενα λύκεια της Πάφου. 

 Για το σκοπό αυτό, αφού καθορίστηκε ο ακριβής χώρος για την ανέγερση του 
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λυκείου, μετά από αλλεπάλληλες συσκέψεις με τους εμπλεκόμενους φορείς, προωθείται 

η απαλλοτρίωση του χώρου και ο διορισμός αρχιτέκτονα μελετητή για σχεδιασμό του 

νέου λυκείου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Ουράνιου Ιωαννίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.183, 

ημερομηνίας 20 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Σχετικά με τη μεταστέγαση του Νικολαΐδειου Γυμνασίου και παραχώρηση του 

ξενώνα για τις ανάγκες του Λυκείου Κύκκου στην Πάφο, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Έχει αποφασιστεί και με τη σύμφωνη γνώμη των εμπλεκομένων φορέων της 

Πάφου όπως για τη σχολική χρονιά 2003-2004 το Νικολαΐδειο Γυμνάσιο μεταστεγαστεί 

στο χώρο του πρώην Γυμνασίου Α´ (τουρκοκυπριακό γυμνάσιο), αφού πρώτα γίνουν 

όλες οι απαιτούμενες επιδιορθώσεις για την ομαλή λειτουργία του σχολείου και την 

ασφάλεια των μαθητών.  Επισημαίνεται ότι η μεταστέγαση του γυμνασίου θα είναι 

προσωρινή και θα περιλαμβάνει μόνο τη δευτέρα και τρίτη τάξη, οι οποίες θα 

στεγαστούν κατά κύριο λόγο στις λυόμενες αίθουσες που υφίστανται και θα 

χρησιμοποιηθούν μερικώς ορισμένες αίθουσες του κυρίως κτιρίου που ήδη 

χρησιμοποιούνται για άλλους εκπαιδευτικούς σκοπούς.  Ταυτόχρονα, μελετάται η 

ανέγερση νέου σχολείου στην Πάφο το οποίο θα στεγάσει τους μαθητές του 

Νικολαΐδειου Γυμνασίου και θα αποσυμφορήσει τα υπόλοιπα γυμνάσια. 

 Όσον αφορά την απόκτηση από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού του 

ξενώνα για τις στεγαστικές ανάγκες του Λυκείου Κύκκου, σας πληροφορώ ότι ο ξενώνας 

ανήκει στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων προς το οποίο έχει σταλεί επιστολή με 

την οποία ζητείται η παραχώρησή του.  Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων σε 

απαντητική επιστολή του μας πληροφόρησε ότι μελετά το θέμα και θα έχουμε σύντομα 
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την απάντησή του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Ουράνιου Ιωαννίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.185, 

ημερομηνίας  19 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Σχετικά με την απόφαση για εξωραϊσμό του χώρου του Λυκείου Εθνάρχη 

Μακαρίου Γ´ και του Ιακώβειου Σταδίου στην Πάφο, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Υπήρξε καθυστέρηση στην ετοιμασία των τελικών σχεδίων λόγω της μη 

παραχώρησης πολεοδομικής έγκρισης των αρχικών σχεδίων.  Η μη έγκριση των 

σχεδίων ήταν αποτέλεσμα της έλλειψης ικανοποιητικού ζωτικού χώρου για τη λειτουργία 

του λυκείου. 

 Για να καταστεί δυνατή η εξασφάλιση της πολεοδομικής έγκρισης, λήφθηκαν νέες 

αποφάσεις, με τη σύμφωνη γνώμη των εμπλεκόμενων φορέων, που αφορούσαν την 

κατάργηση του Νικολαΐδειου Γυμνασίου και την ενσωμάτωση των εγκαταστάσεών του 

στις ανάγκες του λυκείου. 

 Κατόπιν τούτου και αφού εξασφαλίστηκε η απαιτούμενη έγκριση, δόθηκαν οδηγίες 

για τη διεκπεραίωση των τελικών σχεδίων, τα οποία βρίσκονται ήδη σε εξέλιξη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.190, ημερομηνίας 9 

Ιανουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη 

Καρά. 

 «Σχετικά με την παροχή οικονομικής στήριξης στους κατοίκους της περιοχής 

Βρυσούλλων, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η περιοχή Βρυσούλλων είναι ενταγμένη στο στεγαστικό σχέδιο για ενθάρρυνση 

ζευγαριών να παραμείνουν σε κοινότητες που γειτνιάζουν με τη γραμμή αντιπαράθεσης.  
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Ζευγάρια που επιθυμούν να εγκατασταθούν μόνιμα στην περιοχή αυτή μπορούν να 

τύχουν βοήθειας μέσω του προαναφερθέντος σχεδίου για την ανέγερση κατοικίας με 

την παραχώρηση μακροχρόνιου χαμηλότοκου δανείου ύψους £20.000, καθώς και 

χορηγίας ύψους £5.000. 

 Για πληρέστερη ενημέρωσή σας, επισυνάπτονται ενημερωτικά φυλλάδια για τα 

κυβερνητικά στεγαστικά σχέδια.» 

Σημ.: Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.192, ημερομηνίας 9 

Ιανουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη 

Καρά. 

 «Σχετικά με δημιουργία αίθουσας πολλαπλής χρήσης στην κοινότητα Αχερίτου, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Για το θέμα της εξεύρεσης κατάλληλου χώρου για ανέγερση της αίθουσας 

πραγματοποιήθηκαν συσκέψεις από τον έπαρχο Αμμοχώστου με την εκπροσώπηση 

όλων των εμπλεκόμενων κυβερνητικών τμημάτων.  Εξετάστηκαν διάφοροι χώροι και 

τελικά αποφασίστηκε, ενόψει και της γενικότερης έλλειψης οικοπεδοποιήσιμης γης στην 

κοινότητα, ότι ο μόνος κατάλληλος χώρος για ανέγερση της αίθουσας είναι ο χώρος της 

αυλής του δημοτικού σχολείου και η αίθουσα που θα ανεγερθεί θα χρησιμοποιείται τόσο 

για τις ανάγκες των μαθητών του δημοτικού σχολείου όσο και από τους κατοίκους της 

κοινότητας για πολιτιστικές και αθλητικές δραστηριότητες. 

 Ακολούθως το αίτημα διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού με την 

παράκληση όπως προωθήσει τις διαδικασίες για την ανέγερση της αίθουσας, 

διευκρινίζοντας ότι το κοινοτικό συμβούλιο είναι πρόθυμο να συνεισφέρει έναντι της 
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δαπάνης για την ανέγερσή της, αφού αυτή θα χρησιμοποιείται και από την κοινότητα.  Ο 

γενικός διευθυντής του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, με την επιστολή του με αρ. 

φακ. 5.28.25.10 και ημερομηνία 18 Φεβρουαρίου 2002, πληροφόρησε την Επαρχιακή 

∆ιοίκηση Αμμοχώστου ότι στο τριετές πρόγραμμα ανέγερσης αιθουσών πολλαπλής 

χρήσης που ενέκρινε πρόσφατα το Υπουργικό Συμβούλιο δεν περιλαμβάνεται το 

δημοτικό σχολείο Αχερίτου, καθώς δεν πληροί τα κριτήρια του αριθμού μαθητών και 

διαθέσιμου χώρου που έχουν καθοριστεί ως τα πλέον βασικά για τον καταρτισμό του 

προγράμματος αυτού. 

 Ο Υπουργός Εσωτερικών, μετά από σχετική παράκληση του επάρχου 

Αμμοχώστου, διαβίβασε εκ νέου το αίτημα στον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού με 

υποστηρικτικές ευνοϊκές συστάσεις.  Όμως το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού σε 

πρόσφατη επιστολή του ανέφερε ότι λόγω κυρίως του μικρού αριθμού μαθητών (157) 

δεν ενέταξε το προτεινόμενο έργο στο προσεχές τριετές του πρόγραμμα, αλλά, 

ανεξάρτητα απ’ αυτό, θα καταβληθεί προσπάθεια, ώστε το έργο να συμπεριληφθεί σε 

μελλοντικούς προγραμματισμούς του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Ουράνιου Ιωαννίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.198, 

ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Σχετικά με την ανέγερση του Γ΄ ∆ημοτικού Σχολείου Σωτήρας, σας πληροφορώ 

ότι έχουν προωθηθεί οι διαδικασίες κλήρωσης ιδιώτη μελετητή και αρχιτεκτονικού 

γραφείου για την ετοιμασία των αρχιτεκτονικών σχεδίων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Ανδρέα Μουσιούττα στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.008.02.211, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με τα προγράμματα στήριξης παιδιών με τοξικομανή μητέρα, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεν υπάρχουν ειδικά 

προγράμματα στήριξης παιδιών με μητέρες χρήστες εξαρτησιογόνων ουσιών. 

 Οι περιπτώσεις αυτές εξυπηρετούνται μέσα στα πλαίσια γενικών προγραμμάτων 

που στοχεύουν στην ενίσχυση της λειτουργίας του οικογενειακού θεσμού και τη 

συμπαράσταση προς τις οικογένειες, για να αντιμετωπίσουν τις διάφορες αντιξοότητες 

και προβλήματα που τους παρουσιάζονται. 

 Είμαι στη διάθεσή σας για την παροχή πρόσθετων πληροφοριών/διευκρινίσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Ουράνιου Ιωαννίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.215, 

ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Χρίστου Κληρίδη. 

 «Όσον αφορά την καταλληλότητα των σχολικών βιβλίων και ειδικά το σχόλιό σας 

για τη γλώσσα στην οποία είναι γραμμένο το βιβλίο Ομήρου “Οδύσσεια”, επισημαίνω τα 

εξής: 

1. Το βιβλίο αποτελεί πόνημα συγγραφικής ομάδας του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου 

του Υπουργείου Εθνικής Παιδείας και Θρησκευμάτων και είναι έκδοση του 

Οργανισμού Εκδόσεως ∆ιδακτικών Βιβλίων.  Αποστέλλεται από την ελληνική 

κυβέρνηση και διανέμεται δωρεάν, όπως και πάρα πολλά σχολικά βιβλία. 

2. Η μετάφραση της Οδύσσειας έγινε από τον καθηγητή ∆. Ν. Μαρωνίτη σε 

κατανοητή νεοελληνική γλώσσα.  Η μετάφραση των ομηρικών επών είχε πάντοτε 

τα προβλήματά της και δεν είναι δυνατό να έχουμε μεταφράσεις κατά παραγγελία. 
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3. Από τις είκοσι τέσσερις ραψωδίες οι μαθητές διδάσκονται συστηματικά μόνο 

τέσσερις (α, ε, λ, ω), ενώ οι υπόλοιπες δίδονται από τον καθηγητή περιληπτικά. 

4. Το βιβλίο είναι πλούσιο σε επεξηγηματικά σχόλια, τα οποία είναι γραμμένα σε 

γλώσσα απόλυτα κατανοητή.  Περιέχει επίσης πλήθος εικόνων και παραστάσεων 

που αποτελούν πολύ αποτελεσματικό βοήθημα για κάθε μαθητή.  Αυτό δικαιολογεί 

και την έκταση του βιβλίου, ενώ, με την αναφορά σας στον όγκο των πεντακοσίων 

του σελίδων και των χιλιάδων υποσημειώσεων, δίνεται η λανθασμένη εντύπωση 

ότι οι μαθητές της πρώτης γυμνασίου θα διδαχθούν το σύνολο του βιβλίου. 

5. Υπάρχουν σαφείς οδηγίες για τη διδασκαλία του μαθήματος, έτσι που να γίνεται 

κατανοητό από κάθε μαθητή που κατέχει τα ελληνικά της έκτης δημοτικού. 

 ∆υσκολίες κατανόησης υπάρχουν σε κάθε κείμενο και για κάθε άνθρωπο και ο 

ρόλος της εκπαίδευσης και του εκπαιδευτικού είναι να βοηθήσει το μαθητή να ξεπεράσει 

τις όποιες δυσκολίες αντιμετωπίζει.  Όμως οι όποιες δυσκολίες δεν καθιστούν τα βιβλία 

ακατάλληλα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Ουράνιου Ιωαννίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.216, 

ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Χρίστου Κληρίδη. 

 «Αναφορικά με τη Στέγη Γραμμάτων και Τεχνών Λευκωσίας και  την κρατική 

βιβλιοθήκη, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Στέγη Γραμμάτων και Τεχνών Λευκωσίας μισθώνεται από τις Πολιτιστικές 

Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, με σκοπό την παροχή στέγης σε 

σωματεία που υπηρετούν τις τέχνες και τα γράμματα.  Η παροχή στέγης στα σωματεία 

αυτά αποτελεί ένα είδος πρόσθετης οικονομικής ενίσχυσης, αφού καθένα από αυτά 

μπορεί να λάβει ξεχωριστή επιχορήγηση για τη διεξαγωγή των εκδηλώσεών του.  Η 
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ευθύνη για τη διαχείριση της Στέγης ανήκει στη Συντονιστική Επιτροπή Γραμμάτων και 

Τεχνών Λευκωσίας. 

 Η Στέγη μεταφέρθηκε στο παρόν οίκημα (το οποίο βρίσκεται στην οδό Ξάνθης 

Ξενιέρου 53) την 1η Ιανουαρίου 2002.  Πρόκειται για νεοκλασικό κτίριο του περασμένου 

αιώνα, του οποίου η αναπαλαίωση κόστισε στους ιδιοκτήτες πέραν των £100.000 και 

για την ενοικίασή του το υπουργείο διαθέτει κάθε μήνα ποσό £1.200.  Αποτελείται από 

οκτώ μεγάλες αίθουσες σε δύο ορόφους, τις οποίες χρησιμοποιούν από κοινού οι 

φορείς για τις συνεδριάσεις και την αποθήκευση των αρχείων τους, όπως επίσης και 

δύο κεντρικές αίθουσες για εκδηλώσεις, σκοτεινό θάλαμο για τη Φωτογραφική Εταιρεία 

Κύπρου, μικρή εξωτερική αυλή, μεγάλη βεράντα στο δεύτερο όροφο για δεξιώσεις και 

άλλους βοηθητικούς χώρους. 

 Η μετακίνηση της Στέγης Λευκωσίας στο κτίριο αυτό έγινε με τη συναίνεση όλων 

των στεγαζόμενων σωματείων και μέχρι στιγμής δεν υπήρξε οποιαδήποτε διαμαρτυρία 

που να σχετίζεται με ακαταλληλότητα του κτιρίου.  Αντίθετα, οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες 

λαμβάνουν ανελλιπώς μηνιαία κατάσταση με τις πολυάριθμες εκδηλώσεις που 

πραγματοποιούν τα σωματεία, γεγονός που αποδεικνύει αύξηση των δραστηριοτήτων 

τους σε σχέση με προηγούμενα χρόνια που η Στέγη λειτουργούσε σε άλλο οίκημα.  Ο 

ισχυρισμός ότι οι χώροι του ξενοδοχείου “Φιλοξένια” είναι καταλληλότεροι για στέγαση 

των σωματείων δεν ευσταθεί ούτε τέθηκε ποτέ ζήτημα μετακίνησης της Στέγης στο 

κτίριο αυτό, αφού, όπως εξηγείται πιο κάτω, προορίζεται να στεγάσει την Κυπριακή 

Βιβλιοθήκη και το Ανοικτό Πανεπιστήμιο.  Επιπρόσθετα, το κτίριο δεν είναι απλώς 

κλιματιζόμενο, αλλά διαθέτει την τελευταία τεχνολογία στα συστήματα κλιματισμού και 

θέρμανσης, η εγκατάσταση της οποίας στοίχισε αρκετές χιλιάδες λίρες. 

 Όσον αφορά στο θέμα του εξοπλισμού, η Στέγη διαθέτει περίπου πενήντα 

καρέκλες για διαλέξεις, γραφεία, έπιπλα αρχείου, βιβλιοθήκες κ.τ.λ.  Πρόθεση του 
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υπουργείου, η οποία κοινοποιήθηκε στα σωματεία, είναι να διατεθεί πρόσθετο κονδύλι 

για την κάλυψη των αναγκών σε εξοπλισμό που προέκυψαν μετά τη μετακόμιση στο 

νέο οίκημα, μετά από υποβολή από μέρους της Συντονιστικής Επιτροπής αναλυτικής 

κατάστασης των αναγκών.  Παρ’ όλες τις υποδείξεις του υπουργείου, καμία κατάσταση 

δεν έχει μέχρι σήμερα υποβληθεί, με αποτέλεσμα το κονδύλι αυτό να παραμένει 

αδιάθετο. 

 Η Κυπριακή Βιβλιοθήκη ιδρύθηκε με το Νόμο αρ. 51  του 1987 και λειτουργεί από 

τότε κανονικά σε κτίριο δίπλα στο ∆ημαρχείο Λευκωσίας.  Για σκοπούς στέγασής της 

αποκτήθηκε το κτίριο ΣΠΕΛ (έναντι της Πύλης Αμμοχώστου) το 1992.  Λόγω πολλών 

δυσκολιών νομικής φύσεως που προέκυψαν και καθυστερούσαν την έξωση ενός εκ των 

ιδιοκτητών, αναζητήθηκε άλλη λύση και το Υπουργικό Συμβούλιο, με την υπ’ αρ. 52.130 

(ημερομηνίας 19 Ιουλίου 2000) απόφασή του, παραχώρησε γι’ αυτό το σκοπό το 

ξενοδοχείο “Φιλοξένια”.  Ήδη έχουν γίνει τα αρχιτεκτονικά σχέδια και εντός των ημερών 

θα κατακυρωθεί προσφορά για τις εργασίες μετατροπής του, ώστε να στεγάσει την 

Κυπριακή Βιβλιοθήκη και το Ανοικτό Πανεπιστήμιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.219, ημερομηνίας 12 

Φεβρουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου 

Κληρίδη. 

 «Αναφορικά με τα μέσα μαζικής ενημέρωσης και την αξιοπρέπεια των θυμάτων, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η διερεύνηση παραπόνων σχετικά με παραβιάσεις των νόμων και κανονισμών 

που διέπουν τη λειτουργία των ιδιωτικών ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών σταθμών είναι 

αρμοδιότητα της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου.  Από προφορική ενημέρωση που 

είχαμε από την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης για τις συγκεκριμένες περιπτώσεις στις οποίες 
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αναφέρεστε μας λέχθηκε ότι αυτές έχουν ήδη τεθεί ενώπιον του διοικητικού συμβουλίου 

της Αρχής.  Για λεπτομερή ενημέρωση μπορείτε να απευθυνθείτε στην αρμόδια αρχή. 

 Όσον αφορά το θέμα της θέσπισης νόμων/κανονισμών που θα πρέπει να 

ρυθμίζουν την παρουσία των μέσων μαζικής ενημέρωσης στους ευαίσθητους χώρους 

που αναφέρεστε σας πληροφορώ ότι σχετικές πρόνοιες περιέχονται σε λεπτομερείς 

κανονισμούς που έχουν ψηφιστεί από τη Βουλή τον Ιανουάριο του 2000 - Κ∆Π 10/2000 

- και πιο συγκεκριμένα στο Μέρος VI και στο Παράρτημα VIIΙ των πιο πάνω 

κανονισμών.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το Κεφάλαιο ∆΄ δε θα συζητηθεί. 

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 13 Μαρτίου 

2003,  στις 4.00 το απόγευμα,  με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα 

Ισότιμης Κατανομής Βαρών Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.027.2003) 

2. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 

Τουρισμού Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.051.2003) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
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Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 

θέμα που τιτλοφορείται «Τα προβλήματα που 

προκύπτουν από τη μη ικανοποιητική 

εφαρμογή της νομοθεσίας για την πρόληψη 

της βίας στην οικογένεια και την προστασία 

των θυμάτων και η ανάγκη δημιουργίας της 

αναγκαίας υποδομής για προστασία και 

στήριξη των θυμάτων βίας». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (15.11.2001).  

(Συνέχιση της συζήτησης). 

(Αρ. Φακ. 23.04.313.2001) 

2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παιδείας για το θέμα που τιτλοφορείται «Η 

διδασκαλία του μαθήματος της φυσικής 

αγωγής στη δημοτική εκπαίδευση». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Πρόδρομου Προδρόμου). 

(18.9.2001).   

(Αρ. Φακ. 23.04.194.2001) 

3. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά 

με τις δραστηριότητες της Υποεπιτροπής για 

την Επικοινωνία της Βουλής των 

Αντιπροσώπων με τον Πολίτη για Θέματα 
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Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Οι επιπτώσεις στο περιβάλλον και στους 

κατοίκους από τη συνέχιση της λειτουργίας του 

χυτηρίου “Νέμιτσας” στη Λεμεσό». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (21.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.202.2002)   

5. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά 

με τις δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της 

Βουλής των Αντιπροσώπων στη Συνέλευση 

για το Μέλλον της Ευρώπης. 

6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 

Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Η σχεδιαζόμενη αναθεώρηση 

του τοπικού σχεδίου στο δήμο Γεροσκήπου και 

τα εξ αυτής προκύπτοντα θέματα ευνοϊκής 

μεταχείρισης προς συγκεκριμένο 

επιχειρηματία». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). 

(22.5.2002). 
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(Αρ. Φακ. 23.04.181.2002) 
 

7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για 

τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Ενημέρωση της επιτροπής για 

τη διεξαγόμενη από τις αρμόδιες αρχές έρευνα 

σχετικά με την ύπαρξη τεχνολογικού 

εξοπλισμού στο Αρχηγείο της Αστυνομίας για 

την παρακολούθηση τηλεφώνων». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (8.10.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.287.2002) 

8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για 

τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για τα θέματα που 

τιτλοφορούνται: 

 α. «Η ανάγκη λήψης μέτρων για ενίσχυση 

των δεσμών των φυλακισμένων με τις 

οικογένειές τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.390.2001) 

 β. «Η ανάγκη λήψης μέτρων κοινωνικής 

επανένταξης των φυλακισμένων μετά την 

αποφυλάκισή τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής). (18.12.2001). 
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(Αρ. Φακ. 23.04.391.2001) 

 γ. «Ψυχιατρικές υπηρεσίες και φυλακισμένοι 

με ψυχολογικά προβλήματα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 

πρόταση του βουλευτή κ. Τάκη 

Χατζηγεωργίου). 

(5.2.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.037.2002) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης: 6.02 μ.μ.)   

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Μιχαηλίδης Θάσος 

Αγγελίδης Ανδρέας Μιχαηλίδης Ντίνος 

Αδάμου Αδάμος Νικολάου Ιωνάς 

Αναστασιάδης Νίκος Ομήρου Γιαννάκης 

Βαρνάβα Γιώργος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Βασιλείου Ανδρούλα Παπακώστας Κώστας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Γεωργίου Γεώργιος Περδίκης Γιώργος 

Γιάγκου Κίκης Πιττοκοπίτης Νίκος 

∆ημητρίου Παναγιώτης Προδρόμου Πρόδρομος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Σαμψών Σωτήρης 

Ευαγόρου Σταύρος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Θωμά Γιαννάκης Ταραμουντάς Χριστόδουλος 
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Καράς Αντώνης Τάσου Γεώργιος 

Κατσουρίδης Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κλεάνθους Νίκος Τυρίμος Κυριάκος 

Κληρίδης Χρίστος Φυττής Σοφοκλής 

Κουλίας Ζαχαρίας Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυριακού Μαρία Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηνικόλα Ντίνος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοδουλίδης ∆ώρος 

Λυσσαρίδης Βάσος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος Χρυσοστόμου Άριστος 

Μαύρου Ελένη  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Καλαϊτζιάν Πετρός  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. ∆ιαβεβαίωση των πέντε νέων βουλευτών πριν από την ανάληψη των καθηκόντων 

τους. 

2. Ανακοίνωση αλλαγών από τον προεδρεύοντα Βάσο Λυσσαρίδη στη σύνθεση της 

Επιτροπής Επιλογής. 

3. Καλωσόρισμα των πέντε νέων βουλευτών και έκφραση εκτίμησης για τη 

συνεισφορά των αποχωρησάντων βουλευτών από τον κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

4. Ομιλίες και σχόλια εξ αφορμής της ημέρας της γυναίκας (Μ. Κυριακού, Σ. 

Χαραλάμπους, Α. Παπαδοπούλου, Ν. Αναστασιάδης, Α. Βασιλείου, Ντ. 
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Μιχαηλίδης). 

5. Ανακοίνωση από τον προεδρεύοντα του καθορισμού του κ. Νίκου Κατσουρίδη ως 

νέου κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

6. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

7. Σχόλιο του κ. Πρόδρομου Προδρόμου σχετικά με το νομοσχέδιο «Ο περί 

Πανεπιστημίου Εφαρμοσμένων Επιστημών και Τεχνών Νόμος του 2002». 

8. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

 α. «Ο περί της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την Αναγνώριση της Νομικής 

Προσωπικότητας των ∆ιεθνών Μη Κυβερνητικών Οργανισμών (Κυρωτικός) 

Νόμος του 1998», 

 β. «Ο περί της Σύμβασης για την Ασφάλεια του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών 

και του Συνδέσμου με Αυτόν Προσωπικού (Κυρωτικός) Νόμος του 2002», 

 γ. «Ο περί Κύρωσης των Πράξεων του 22ου Συνεδρίου της Παγκόσμιας 

Ταχυδρομικής Ένωσης Νόμος του 2002», 

 δ. «Ο περί του Πρωτοκόλλου της Καρθαγένης για τη Βιοασφάλεια (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2002», 

 ε. «Ο περί της Συμφωνίας για τα Προνόμια και τις Ασυλίες του ∆ιεθνούς 

∆ικαστηρίου για το ∆ίκαιο της Θάλασσας (Κυρωτικός) Νόμος του 2002», 

 στ. «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ Κύπρου και Αρμενίας για Στρατιωτική και 

Τεχνική Συνεργασία (Κυρωτικός) Νόμος του 2003», 

 ζ. «Ο περί της Συμφωνίας και Πρωτοκόλλου μεταξύ της Κυβέρνησης της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Ιταλίας για 

την Επανεισδοχή Προσώπων που Εισέρχονται ή Παραμένουν Παράνομα 

στο Έδαφος των ∆ύο Κρατών (Κυρωτικός) Νόμος του 2003», 

 αναβολή του έκτου νομοσχεδίου και ψήφισή των υπολοίπων σε νόμους. 
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9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης περί Κλαπέντων ή Παρανόμως 

Εξαχθέντων Πολιτιστικών Αντικειμένων του ∆ιεθνούς Ινστιτούτου για την 

Ενοποίηση του ∆ιεθνούς Ιδιωτικού ∆ικαίου (Κυρωτικός) Νόμος του 2001», οι 

αγορεύσεις που ακολούθησαν (Χρ. Ταραμουντάς, Π. ∆ημητρίου, προεδρεύων, Τ. 

Χατζηγεωργίου, ∆. Χριστοδουλίδης, Χρ. Κληρίδης, Γ. Βαρνάβα, Γ. Περδίκης, Α. 

Παπαδοπούλου, Γ. Ομήρου, ∆. Συλλούρης) και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί της Συμφωνίας της Μαδρίτης για τη ∆ιεθνή 

Εγγραφή Σημάτων (Κυρωτικός) Νόμος του 1997» και «Ο περί του Πρωτοκόλλου 

της Συμφωνίας της Μαδρίτης για τη ∆ιεθνή Εγγραφή Σημάτων (Κυρωτικός) Νόμος 

του 1997», οι παρατηρήσεις της κ. Μαρίας Κυριακού και ψήφισή τους σε νόμους. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης μεταξύ των Κρατών Μελών των 

Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων περί Απλοποίησης των ∆ιαδικασιών ∆ιεκδίκησης 

∆ιατροφής και Άλλων Συναφών ∆ιατάξεων Σχετικά με την Εφαρμογή της 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του Πρωτοκόλλου σχετικά με τα Προνόμια και 

τις Ασυλίες της Ευρωπόλ, των Μελών των Οργάνων της, των Αναπληρωτών 

∆ιευθυντών και των Υπαλλήλων της (Κυρωτικός) Νόμος του 2003», η συζήτηση 

που ακολούθησε (Ρ. Ερωτοκρίτου, Χρ. Κληρίδης, ∆. Χριστοδουλίδης, Ν. 

Κατσουρίδης, Ν. Κλεάνθους, ∆. Συλλούρης, προεδρεύων) και ψήφισή του σε 

νόμο. 

13. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

 α. «Ο περί του ∆ιεθνούς Συμφώνου για τα Αστικά και Πολιτικά ∆ικαιώματα 

(∆εύτερο Προαιρετικό Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003», 

 β. «Ο περί της Σύμβασης για τους Φυτικούς Γενετικούς Πόρους για τα Τρόφιμα 
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και τη Γεωργία (Κυρωτικός) Νόμος του 2003», 

 γ. «Ο περί της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών κατά του ∆ιεθνικού 

Οργανωμένου Εγκλήματος και Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) Νόμος του 2003», 

 δ.  «Ο περί της Συμβάσεως περί ∆ιευκολύνσεως της ∆ιεθνούς Ναυτιλιακής 

Κινήσεως του 1965 και των Τροποποιήσεών της του 1969 έως 1996 

(Κυρωτικός) και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2003», 

 ε. «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Αραβικής 

∆ημοκρατίας της Αιγύπτου για την Οριοθέτηση της Αποκλειστικής 

Οικονομικής Ζώνης (Κυρωτικός) Νόμος του 2003», 

 η σύντομη αγόρευση του κ. ∆ώρου Χριστοδουλίδη και ψήφισή τους σε νόμους. 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 1) του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

15. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

16. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αεροπλοΐας (Τέλη Αεροδρομίου) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» και «Οι περί Αεροδρομίων (Επιβατικό 

Τέλος) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους. 

17. Ερωτήσεις βουλευτών:  Πρόβλημα από τη μη καταχώριση κοινωνικών 

ασφαλίσεων στο Παραλίμνι - ∆εινή κατάσταση της κτηνοτροφίας - Πηλήκια της 

Εθνικής Φρουράς χωρίς εθνόσημο - Μη λειτουργία του Συμβουλίου Εγγραφής 

Κλινικών Εργαστηρίων - Τρίτο ∆ημοτικό Σχολείο Σωτήρας Αμμοχώστου - Ανάγκη 

ύπαρξης πολιτικής για το ρατσισμό και την ξενοφοβία - Ανάγκη εφαρμογής της 

νομοθεσίας για τους τοξικομανείς - Προβλήματα οδικού δικτύου στο συνοικισμό 

Κολοσσίου - Αίτημα για δημιουργία κέντρου νεότητας στο συνοικισμό Κολοσσίου - 

Χρέος συνοικισμού Κολοσσίου στο Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας Λεμεσού - 
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Κτιριακό πρόβλημα στο Έκτο Νηπιαγωγείο Πάφου - Ανάγκη ύπαρξης 

ποδηλατόδρομων στις επαρχίες Αμμοχώστου και Λάρνακας - Επέκταση του 

Κυπριακού ∆ιυλιστηρίου Πετρελαίου - Άχρηστα ή ληγμένα πυρομαχικά της 

Εθνικής Φρουράς - Επιτροπή Εξέτασης Εργατικών ∆ιαφορών - Μη εφαρμογή του 

περί Περίθαλψης και Μεταχείρισης Τοξικομανών Νόμου του 1992 - Το θέμα της 

ίδρυσης και λειτουργίας κέντρων αποτοξίνωσης στα κρατικά νοσοκομεία - 

Προγράμματα στήριξης παιδιών με τοξικομανή μητέρα - Ερωτήματα σχετικά με την 

επιχορήγηση του ΚΕΝΘΕΑ και άλλων παρόμοιων οργανώσεων - Εφαρμογή 

προγράμματος κατά των εξαρτησιογόνων ουσιών - Ερωτήματα σχετικά με τις 

επιτραπείσες παρεκκλίσεις της κυπριακής νομοθεσίας από το κοινοτικό κεκτημένο 

- Η καταλληλότητα των βιβλίων της Α΄ Γυμνασίου - Λειτουργικότητα Στέγης 

Γραμμάτων και Τεχνών και έλλειψη κρατικής βιβλιοθήκης - Απόφαση σύστασης 

σώματος για θέματα ρατσισμού και μισαλλοδοξίας - Έκθεση Ευρωπαϊκής 

Επιτροπής για τους οργανισμούς κοινής αγοράς, την αλιεία, την ενέργεια και την 

ποιότητα αέρα και νερού - Μέσα μαζικής ενημέρωσης και αξιοπρέπεια θυμάτων - 

Έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής σχετικά με τη λειτουργία των αγορών - 

Έκθεση Ευρωπαϊκής Επιτροπής για θέματα οικονομικών υπηρεσιών - Βελτίωση 

δρόμου ∆άσους Άχνας-Ορμίδειας - ∆ιαπλάτυνση του δρόμου ∆άσους Άχνας-

Αυγόρου - Ανάγκη έγκαιρης παροχής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης από τις 

Πρώτες Βοήθειες - Κλείσιμο υπόθεσης σχετικά με τροχαία παράβαση - 

Πληροφορίες για εκτέλεση Ελληνοκυπρίων από Τουρκοκύπριο αξιωματικό το 

1974 - Κεντρικό σύστημα λειτουργίας ασθενοφόρων - Λειτουργία αναμεταδότη του 

ΡΙΚ στη Λεμεσό - Υγροβιότοπος Ακρωτηρίου και Συνθήκη Ραμσάρ - 

Επιδημιολογική μελέτη για τις επιπτώσεις των βρετανικών κεραιών στο Ακρωτήρι - 

Η υπό κατασκευή μαρίνα Παραλιμνίου - Πρόγραμμα τυφλού ελέγχου για τη 
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διάγνωση του καρκίνου του μαστού - Μη λειτουργία μηχανήματος για διαβητικούς 

στο νοσοκομείο Λάρνακας - Θέμα λειτουργίας καζίνου στην Κύπρο - Συμφωνίες 

Κύπρου με άλλες χώρες για τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας - Στρατηγικό σχέδιο 

τουριστικής ανάπτυξης στην ελεύθερη Αμμόχωστο - Περιβαλλοντικά προβλήματα 

στο χώρο της αλυκής Λάρνακας. 

18. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  Ερωτήματα σχετικά 

με το πιλοτικό πρόγραμμα της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την ανακύκλωση - 

Ερωτήματα σχετικά με τα υλικά αμιάντου - Απόρριψη αιτήματος του δήμου 

Μόρφου για στέγαση - Ρύπανση θαλάσσιας περιοχής στη Λεμεσό από διερχόμενα 

πλοία - Ανάγκη χορήγησης συστημάτων θέρμανσης στις ορεινές περιοχές - 

Ακατάλληλο νερό ύδρευσης στον Αστρομερίτη - Κοστολόγηση για το Γενικό Σχέδιο 

Υγείας - Ανάγκη προστασίας του αγροκτήματος Φασουρίου - Ανάγκη κατασκευής 

πισίνας στο Ειδικό Σχολείο “Ευαγγελισμός” - Ανάγκη τήρησης πρόνοιας του 

Νόμου περί Αρχαιοτήτων - Ανάληψη καθηκόντων από μη ειδικούς ειδικούς 

γιατρούς στο Νοσοκομείο Παραλιμνίου - Η ονομασία του Γραφείου Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων στο Παραλίμνι - Έκρηξη σφαίρας αποθήκευσης 

υγραερίου στη Λάρνακα - Προβλήματα ∆ημοτικού Σχολείου ∆ρούσιας - 

Υπηρεσιακός δρόμος Λιοπετρίου-Αγίας Θέκλας - Κατασκευή του δρόμου 

Σωτήρας-∆ερύνειας - Πρόβλημα ελέγχου της θαλάσσιας περιοχής της Τηλλυρίας - 

Σύνδεσμος Κύπρου με το Περιφερειακό Γραφείο για την Ανατολική Μεσόγειο του 

Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας - Αύξηση βίας και εγκληματικότητας στην 

τουριστική περιοχή Αγίας Νάπας - Θέμα λειτουργίας χοιροστασίου στη Χούλου - 

Καθυστέρηση στη βελτίωση του παραλιακού δρόμου Πιαλέ Πασά στη Λάρνακα - 

∆ιαδικασία σύλληψης και κράτησης ανήλικων παραβατών - Επιπτώσεις λατομείου 

στο περιβάλλον και την υγεία των κατοίκων Φοινικαριών - ∆ημιουργία 
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εκκολαπτηρίων υψηλής τεχνολογίας στην Κύπρο - ∆ημόσια υπηρεσία και 

Ευρωπαϊκή Ένωση - Πρόταση του Υπουργού Πολιτισμού της Ελλάδας για τα 

συλλογικά στοιχήματα - Προβλήματα κοινότητας Αγίου Κωνσταντίνου Λεμεσού - 

Προβλήματα κοινότητας Αγίου Παύλου Λεμεσού - Προβλήματα κοινότητας 

Άλασσας Λεμεσού - Προβλήματα κοινότητας Κάτω Αμιάντου Λεμεσού - 

Χρησιμοποίηση εγκαταλειμμένων σχολικών κτιρίων ως πολιτιστικών κέντρων σε 

κοινότητες της Λεμεσού - Εγγραφή ηλεκτρικών ποδηλάτων ως μοτοποδηλάτων 

από το Τμήμα Οδικών Μεταφορών - Προβλήματα κοινότητας Λιμνάτη Λεμεσού - 

Αίτημα κοινοτικού συμβουλίου Άχνας για επίσπευση της ανέγερσης εμπορικού 

κέντρου - Καθυστέρηση εφαρμογής πρόνοιας για κηδεμονία με όρους κοινοτικής 

εργασίας - Ανάγκη εφαρμογής της νομοθεσίας για το κάπνισμα σε δημόσιους 

χώρους - Ρύπανση από καυσαέρια στο συνοικισμό ΑΗΚ - Ανάγκη επιθεώρησης 

και ύπαρξης ευκολιών στην υποδοχή των πλοίων στα λιμάνια μας - Ανάγκη ισχύος 

των ευρωπαϊκών προδιαγραφών για τα ποτήρια μπίρας “pint” - Προσόντα 

απόκτησης άδειας οδηγού για τα “safari excursions” - Κυβερνητική απόφαση για 

παραχώρηση των φραγμάτων για ιστιοπλοϊκούς αγώνες - Υδατικό πρόβλημα στην 

κοινότητα Κόρνου - Μη εφαρμογή του νόμου για το κάπνισμα στην αίθουσα 

επιβατών του λιμανιού Λεμεσού - Κριτήρια παραχώρησης συσκευών εκδίωξης 

δελφινιών στους ψαράδες της περιοχής Ζυγίου - Απουσία ειδικευμένου 

νοσηλευτικού προσωπικού στο Ειδικό Σχολείο “Ευαγγελισμός” - Πρόβλημα 

πρόσβασης της κοινότητας Κόρνου στον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού - 

Αίτημα κοινοτικού συμβουλίου Φρενάρους για διαχωρισμό οικοπέδων - Αίτημα 

κοινοτικού συμβουλίου Φρενάρους για δημιουργία αντιπλημμυρικού έργου - 

Ανάγκη στήριξης του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης από την κυβέρνηση - 

Αίτημα για αύξηση του νερού άρδευσης στην Επισκοπή Λεμεσού - Ανάγκη 
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εφαρμογής του περί Παραλιών Νόμου στην περιοχή Επισκοπής Λεμεσού - Αίτημα 

για δημιουργία κατασκηνωτικού χώρου σε χαλίτικη γη στην Επισκοπή Λεμεσού - 

Αίτημα για επέκταση της οικιστικής ζώνης στην Επισκοπή Λεμεσού - 

Σωματεμπορία και σεξουαλική εκμετάλλευση γυναικών και παιδιών - Αίτημα για 

διαχωρισμό οικοπέδων στην Επισκοπή Λεμεσού - Αίτημα για επέκταση της 

οικιστικής περιοχής και για δημιουργία σκυβαλότοπου στη Σωτήρα Λεμεσού - 

Αίτημα για εγγραφή αγροτικών δρόμων και εξασφάλιση νερού για άρδευση - 

Ανάγκη επίσκεψης ιατρικής μονάδας στη Σωτήρα Λεμεσού - Αίτημα για κατασκευή 

δρόμου Κελλακίου-Επταγώνειας Λεμεσού - Ανάγκη παροχής οικονομικής 

βοήθειας σε νεαρά ζευγάρια στην Επταγώνεια Λεμεσού - Αίτημα για εγγραφή 

αγροτικών δρόμων στο Φρέναρος - Άνιση προβολή των ελεύθερων επαρχιών από 

διαφημιστικό φιλμάκι στα αεροπλάνα των Κυπριακών Αερογραμμών - Τέλη 

προσγείωσης αεροπλάνων και τέλη λεωφορείων – Αφαλατωμένο νερό από 

οξιδωμένους μεταλλικούς αγωγούς - Αίτημα δήμου ∆ερύνειας για αντικατάσταση 

του υδρευτικού δικτύου - Βοτανικό πάρκο και παιδική χαρά κοντά στη γραμμή 

αντιπαράταξης στη ∆ερύνεια - Ανάγκη υγειονομικού ελέγχου στα ινστιτούτα 

αισθητικής, γυμναστήρια και κομμωτήρια - Θέματα που αφορούν την προστασία 

της λίμνης Παραλιμνίου - Προβλήματα στη συνοικία Αγίου Αντωνίου Λεμεσού από 

άτομα από τα κατεχόμενα - Προβλήματα από την ύπαρξη κτηνοτροφικής περιοχής 

στο Κολόσσι - Ανάγκη διευκόλυνσης ατόμων με δυσκολία στην κίνηση σε σχολεία 

της επαρχίας Πάφου - Ανάγκη κατασκευής σκαλών σε σχολεία της επαρχίας 

Πάφου - Απόφαση για ανέγερση νέου λυκείου στην Πάφο - Πληροφορίες για 

μεταστέγαση του Νικολαΐδειου Γυμνασίου Πάφου στο πρώην Γυμνάσιο Α΄ - 

Απόφαση για εξωραϊσμό λυκείου, γυμνασίου και σταδίου στην Πάφο - Ανάγκη 

παροχής οικονομικής στήριξης στους κατοίκους Βρυσούλλων - Ανάγκη 
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δημιουργίας αίθουσας πολλαπλής χρήσεως στην κοινότητα Αχερίτου - Τρίτο 

∆ημοτικό Σχολείο Σωτήρας Αμμοχώστου - Προγράμματα στήριξης παιδιών με 

τοξικομανή μητέρα - Η καταλληλότητα των βιβλίων της Α΄ Γυμνασίου - 

Λειτουργικότητα Στέγης Γραμμάτων και Τεχνών και έλλειψη Κρατικής Βιβλιοθήκης 

- Μέσα μαζικής ενημέρωσης και αξιοπρέπεια θυμάτων. 



 

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 13ης Μαρτίου 2003 

(Ώρα έναρξης: 4.40 μ.μ.)  

(Αρ.  20)  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής 

των Αντιπροσώπων.    Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού μπούμε στην ημερήσια διάταξη, να σας 

πω ότι έγινε αποδεκτή η εισήγηση του κ. Περδίκη να ασχοληθούμε προ ημερήσιας 

διάταξης με το θέμα του απειλούμενου πολέμου κατά του Ιράκ.   

 Ολόκληρη η ανθρωπότητα με κομμένη την ανάσα παρακολουθεί τις 

προετοιμασίες της επίθεσης των Αμερικανών κατά του Ιράκ.  Ολόκληρη η 

ανθρωπότητα την ίδια ώρα κινητοποιείται για την αποτροπή ενός άδικου πολέμου, το 

τίμημα του οποίου δε θα πληρώσει ο Σάνταμ Χουσέιν, αλλά το τίμημα του οποίου θα 

πληρώσει ο αθώος ιρακινός λαός, σίγουρα με χιλιάδες θύματα, αλλά και με βάσανα 

τα οποία προέρχονται από τις πολεμικές καταστροφές και τις συνέπειες ενός 

πολέμου.   Ήδη ο ιρακινός λαός υπόκειται τις συνέπειες του εμπάργκο:  έλλειψη 
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φαρμάκων, θάνατο παιδιών από την έλλειψη φαρμάκων και σίγουρα συνθήκες 

διαβίωσης σκληρές, πάρα πολύ δύσκολες.   

 Το Συμβούλιο Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών έχει ασχοληθεί πάρα πολλές 

φορές με αυτό το θέμα και με το ψήφισμα 1441 έχει εξουσιοδοτήσει τους 

παρατηρητές, τους διεθνείς παρατηρητές, να προβαίνουν σε συνεχείς ελέγχους για 

την καταστροφή όπλων μαζικής καταστροφής που διαθέτει το Ιράκ και να 

λογοδοτούν στο Συμβούλιο Ασφαλείας.  Οι τελευταίες αναφορές δείχνουν ότι 

συνεχίζεται αυτή η διαδικασία και αυτή η διεργασία καταστροφής όπλων μαζικής 

καταστροφής από πλευράς του Ιράκ.  Παρατηρείται μια σπουδή από πλευράς των 

Αμερικανών και από τον επίσημο παράγοντα για εξαπόλυση αυτού του πολέμου.  

Εκατομμύρια άνθρωποι σε όλο τον πλανήτη κινητοποιούνται για την αποτροπή ενός 

καταστροφικού πολέμου ο οποίος θα έχει επιπτώσεις όχι μόνο πάνω στο λαό του 

Ιράκ αλλά και πάνω σε ολόκληρη την περιοχή, μη εξαιρουμένου και του νησιού μας.  

Θα καθυστερήσει επίσης την προώθηση και επίλυση πολλών άλλων διεθνών 

προβλημάτων.   

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, εκφράζοντας τον 

κυπριακό λαό στο σύνολό του, δεν μπορεί να μείνει απαθής μπροστά στις εξελίξεις 

αυτές και τα τεκταινόμενα που, όπως είπα, απειλούν την ειρήνη όχι μόνο στο ίδιο το 

Ιράκ αλλά και στην περιοχή ολόκληρη.  Νομίζω ότι είναι δίκαιο και ορθό να ενώσουμε 

και εμείς τη φωνή μας με όλες εκείνες τις δυνάμεις στον κόσμο που αντιτίθενται σε 

έναν άδικο πόλεμο με την ελπίδα να γίνουν αυτές οι φωνές ακουστές, να 

εισακουστούν από τον κ. Μπους, τον κ. Μπλερ και όλους όσοι είναι οπαδοί αυτού 

του πολέμου.   

 Να μου επιτρέψετε από μέρους όλων των πλευρών να προτείνω το ακόλουθο 

ψήφισμα στη Βουλή: 
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ΨΗΦΙΣΜΑ 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Παρακολουθώντας με βαθιά ανησυχία τις κλιμακούμενες προετοιμασίες για 

στρατιωτική επίθεση εναντίον του Ιράκ, 

 Έχοντας υπόψη όλα τα σχετικά ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας του 

Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και ιδιαίτερα το ψήφισμα 1441 της 8ης Νοεμβρίου 

2002,  

 Παρακολουθώντας με θλίψη τις τραγικές συνθήκες διαβίωσης του ιρακινού 

λαού, 

 Θεωρώντας απαράδεκτη κάθε απειλή χρήσης ή τη χρήση στρατιωτικής βίας, η 

οποία ενδέχεται να προκαλέσει μαζική απώλεια ζωών, κυρίως μεταξύ του άμαχου και 

ήδη τραγικά δοκιμαζόμενου ιρακινού λαού, 

 Πιστεύοντας ακράδαντα ότι οι μονομερείς ενέργειες εκτός των πλαισίων του 

Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών αποτελούν παραβίαση της διεθνούς έννομης τάξης, 

των αρχών και του Καταστατικού Χάρτη του οργανισμού και ταυτόχρονα θέτουν σε 

κίνδυνο τη διεθνή ειρήνη και ασφάλεια,  

 Ομόφωνα: 

1. Υπογραμμίζει την προσήλωσή της στις πανανθρώπινες αξίες της ειρήνης, της 

δημοκρατίας και του σεβασμού των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και του διεθνούς 

δικαίου.  

2. Συμπαρατάσσεται με τις εκκλήσεις για την ανάγκη πλήρους και άμεσης 

εφαρμογής όλων των σχετικών ψηφισμάτων του Συμβουλίου Ασφαλείας του 

ΟΗΕ από όλες τις πλευρές, του 1441 περιλαμβανομένου. 

3. Εκφράζει την αντίθεσή της σε οποιαδήποτε μονομερή στρατιωτική ενέργεια, 

που θα οδηγούσε σε βαθύτερη κρίση στην ευρύτερη περιοχή της Μέσης 

Ανατολής και θα αποτελούσε βαρύ πλήγμα για το κύρος και το ρόλο του ίδιου 
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του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών ως κατεξοχήν θεματοφύλακα της διεθνούς 

ειρήνης και του διεθνούς δικαίου. 

4. Απευθύνει έκκληση προς όλες τις κατευθύνσεις για αξιοποίηση όλων των 

πολιτικών και διπλωματικών μεθόδων, ούτως ώστε να διασφαλιστεί η ειρηνική 

διευθέτηση της κρίσης 

5. Εκφράζει την αμέριστη συμπαράστασή της προς τον ιρακινό λαό και την 

προσήλωσή της στην ανάγκη σεβασμού της κυριαρχίας και της εδαφικής 

ακεραιότητας του Ιράκ. 

6. Καλεί τη διεθνή κοινότητα σε συστράτευση για την πλήρη και άμεση εφαρμογή 

των αρχών των ψηφισμάτων του Οργανισμών Ηνωμένων Εθνών και το 

σεβασμό των ανθρωπίνων δικαιωμάτων προς όφελος της  διεθνούς ειρήνης, 

σταθερότητας και ασφάλειας. 

 Εγκρίνεται; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το ψήφισμα εγκρίνεται.   Ευχαριστώ πολύ. 

 Μπαίνουμε τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην ημερήσια διάταξη.  Θα 

αρχίσουμε με το Κεφάλαιο Β΄, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχει 

ένα θέμα το οποίο πρέπει να κηρυχθεί επείγον και να ψηφιστεί σήμερα.   Το θέμα 

αυτό είναι «Οι περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής Πωλήσεως) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003».  Παρακαλώ η αρμόδια επιτροπή να 

συνέλθει, για να συζητήσει τους σχετικούς κανονισμούς και να ετοιμάσει σχετική 

έκθεση.  Ευχαριστώ. 

 Η υπόλοιπη κατάθεση ακολουθεί με βάση τον κατάλογο που έχει δοθεί. 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β΄:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 

εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 

τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Ψυχιατρικής Νοσηλείας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.036.2003) 

Υγείας Υγείας 

2. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.044.2003) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού

3. Ο περί Προϋπολογισμού του 

Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.046.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού

4. Ο περί Προϋπολογισμού του 

Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.2003) 

Υγείας Υγείας 

5. O περί Αναγνώρισης Τίτλων 

Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης 

Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών 

Πληροφοριών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.060.2003) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Παιδείας 

6. Ο περί της Σύμβασης του Άρχους Γεωργίας, Φυσικών Εξωτερικών 
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Αναφορικά με την Πρόσβαση στην 

Πληροφόρηση, τη ∆ημόσια 

Συμμετοχή στη Λήψη Αποφάσεων 

και την Πρόσβαση στη ∆ικαιοσύνη 

σε Περιβαλλοντικά Θέματα 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.063.2003) 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

7. Ο περί της Συμφωνίας της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 

∆ημοκρατίας της Ιταλίας για 

Καταπολέμηση του Οργανωμένου 

Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.064.2003) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Εξωτερικών  
 

8. Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.065.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού

9. Οι περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και 

Ψυχοτρόπων Ουσιών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.009.2003) 

Υγείας Υγείας 

10. Οι περί Κέντρου Επιστημονικών 

Ερευνών - Θέσεις Ανώτερου 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Νομικών 
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Ερευνητή και Ερευνητή Α′ (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.012.2003) 

11. Οι περί Αναγνώρισης Τίτλων 

Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης 

Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών 

Πληροφοριών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.036.2003) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Παιδείας 

12. Οι περί Προσωπικού της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 

(Τροποποιητικοί) (Γενικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.042.2003) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Συγκοινωνιών 

και Έργων 

13. Οι περί  Συντάξεων Υπαλλήλων 

Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.043.2003) 

Συγκοινωνιών και 

΄Εργων 

Συγκοινωνιών 

και ΄Εργων 

14. Οι περί Πετρελαιοειδών 

(Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής 

Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί)  

 (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ.23.03.044.2003) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού

15. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Παιδείας και Νομικών 
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Υπηρεσίας (∆ιεξαγωγή Έρευνας για 

την Πηγή των Οικονομικών Πόρων 

Εκπαιδευτικών Λειτουργών) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99) 

Πολιτισμού 

16. Οι περί Σχολικών Εφορειών 

(∆ιαχείριση Χρημάτων στα Σχολεία 

Μέσης Γενικής Εκπαίδευσης) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.087.2002) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

 

Παιδείας 

17. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και 

Πολιτισμού - Θέση ∆ασκάλου 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.306.2002) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

 

Παιδείας 

18. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και 

Πολιτισμού - Θέση Προϊσταμένου 

Τομέα Παιδαγωγικού Ινστιτούτου 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.003.2003) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

 

Παιδείας 

19. Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη 

έκτακτου προσωπικού από το 

Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου, 

δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού
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Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 

στην Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 

∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμου. 

(Αρ. Φακ. 10.10.004) 

 
Πρόταση νόμου 

 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 

στην επιτροπή 

 Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.012.2003) 

Σωτήρη Σαμψών, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας 

Αμμοχώστου 

 Νομικών 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Το θέμα υπ’ αριθμόν 7, «Ο περί της Συμφωνίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 

της ∆ημοκρατίας της Ιταλίας για Καταπολέμηση του Οργανωμένου Εγκλήματος 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2003», κατατέθηκε από το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως και παραπέμπεται στην επιτροπή Εξωτερικών.  Εισήγησή μου 

είναι να παραπεμφθεί και στην επιτροπή Νομικών.  Γιατί;  Γιατί την περασμένη φορά 

ακριβώς με ένα παρομοίας φύσεως νομοθέτημα που αφορούσε πρωτόκολλο, όπου, 

βέβαια, είναι γνωστό τι μπορούμε να κάνουμε και τι δεν μπορούμε -ή να το 

επικυρώσουμε, να το εγκρίνουμε, ή να το απορρίψουμε- εγεννήθη μέγα πρόβλημα με 

κάποιες διατάξεις οι οποίες έχρηζαν προϋποθετικά νομικής επεξεργασίας.  Για να 

μην έχουμε το ίδιο πρόβλημα, όπως έγινε με τον κυρωτικό νόμο που αφορούσε πάλι 

την Ιταλία, εισηγούμαι όπως παραπεμφθεί και στην επιτροπή Νομικών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 



 10

 Ουδεμία αντίρρησις, κύριε συνάδελφε!  Παραπέμπεται και στην επιτροπή 

Νομικών. 

 Να συνεχίσουμε με τη νομοθετική εργασία.  Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί 

Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών Νόμος του 

2003».  Είναι ομόφωνη η έκθεση.  Αντιλαμβάνομαι ότι θα συνεχίσουμε την 

παράδοση την οποία έχουμε δημιουργήσει, να θεωρούνται οι ομόφωνες εκθέσεις ως 

αναγνωσθείσες. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή αλλάξαμε εξουσία, να αλλάξουμε την παράδοση; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, ξέρω ’γω, Χρήστο μου!    Η ζωή δεν ξέρεις τι σου επιφυλάσσει!  (γελά) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-

Αγνοουμένων-Παθόντων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί 

Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών Νόμος του 

2003» 

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος Γεώργιος Γεωργίου 

 Κώστας Παπακώστας Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Κίκης Γιάγκου Σοφοκλής Φυττής 

 Λευτέρης Χριστοφόρου  Γιώργος Βαρνάβα  

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-

Παθόντων εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποίησε 

στις 5 Μαρτίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 

της επιτροπής o γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος του 

διοικητικού συμβουλίου και ο διευθυντής του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
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Βαρών (ΚΦΙΚΒ).  Εκπρόσωποι του ΠΑΣΥΠΕΕ, του ΣΙΤΟΠ και της ΠΕΠ, παρ’ όλο 

που κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν στη συνεδρίαση της επιτροπής. 

 Ο προϋπολογισμός του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών για το 

2003 προβλέπει έξοδα ύψους £21.628.000 και έσοδα του ίδιου ύψους.  Ο εν λόγω 

προϋπολογισμός προβλέπει δάνεια και εγγυήσεις μέσω του σχεδίου φερεγγυότητας, 

συνολικού ύψους £26.500.000, τα οποία αναλύονται ως ακολούθως: 

 Ποσό ύψους £14.500.000, που αφορά παραχώρηση δανείων από τον ΚΦΙΚΒ 

μέσω του σχεδίου φερεγγυότητας για σπουδές, ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, 

επαγγελματική δραστηριοποίηση, νεοδημιουργούμενα ζευγάρια, σωματεία και 

οργανώσεις. 

 Ποσό £12.000.000, που αφορά παροχή εγγυήσεων μέσω του σχεδίου 

φερεγγυότητας για στεγαστικά και επαγγελματικά δάνεια που θα 

παραχωρηθούν από χρηματοπιστωτικά ιδρύματα, ύψους £10.000.000 και 

£2.000.000 αντίστοιχα. 

 Τα προϋπολογιζόμενα έσοδα προέρχονται από κρατική χορηγία, από άτοκα 

δάνεια από το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας για το σχέδιο φερεγγυότητας και από 

αποπληρωμές δανείων και τόκων και εισπράξεις από ανάκτηση πληρωμών λόγω 

εγγυήσεων. 

 Τα προϋπολογιζόμενα έξοδα αναλύονται ειδικότερα ως ακολούθως: 

  £ 

1. ∆ιαχειριστικά έξοδα     1.032.278 

2. Παραχώρηση δανείων:   14.500.000 

 Σπουδές  (11.900.000) 

 Νεοδημιουργούμενα ζευγάρια     (800.000) 

 Ιατροφαρμακευτική περίθαλψη     (300.000) 
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 Επαγγελματική δραστηριοποίηση  (1.370.000) 

 Σωματεία, οργανώσεις     (130.000) 

3. Επιχορήγηση επιτοκίου δανείων    1.250.000 

4. Πληρωμές λόγω εγγυήσεων    1.410.000 

5. Μεταφορά εισπράξεων στο Πάγιο Ταμείο 

 της ∆ημοκρατίας από αποπληρωμές δανείων, 

 τόκων και πληρωμές λόγω εγγυήσεων    3.400.000 

6. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό         35.722 

                                                                                    ----------------- 

                                                                                    £21.628.000 

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε στην επιτροπή ότι 

η έγκριση του υπό αναφορά προϋπολογισμού επείγει, καθότι δε δύνανται να 

εγκριθούν δωδεκατημόρια για το μήνα Μάρτιο.  Επιπρόσθετα, διαβίβασε στην 

επιτροπή τη θέση  του νέου Υπουργού Οικονομικών για προώθηση της ψήφισης του 

εν λόγω προϋπολογισμού, μετά την ψήφιση του οποίου ο ίδιος θα μελετήσει τις 

ανάγκες του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (ΚΦΙΚΒ) και θα ενεργήσει 

ανάλογα. 

 Οι εκπρόσωποι του ΚΦΙΚΒ δήλωσαν ότι ο φορέας αντιμετωπίζει σοβαρά 

οικονομικά προβλήματα και ότι οι συνολικές πραγματικές ανάγκες του φορέα μέχρι 

την 31η ∆εκεμβρίου 2003 ανέρχονται περίπου στο ποσό των £83.000.000.  Οι ίδιοι 

δήλωσαν ότι ζήτησαν από το Υπουργείο Οικονομικών όπως ο προϋπολογισμός του 

φορέα για το έτος 2003 ανέλθει στο ποσό των £38.700.000 από το οποίο ποσό 

£19.500.000 αφορά δανειοδοτήσεις με κεφάλαια του κεντρικού φορέα και ποσό 

£19.200.000 αφορά εγγυήσεις δανείων.  Ωστόσο το Υπουργείο Οικονομικών, 

ανέφεραν, περιόρισε τα αιτήματα του φορέα στα ποσά που αναφέρονται στον υπό 

συζήτηση προϋπολογισμό, μείωση για την οποία το διοικητικό συμβούλιο του φορέα 
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εξέφρασε τη δυσφορία του, επισημαίνοντας παράλληλα την ανάγκη έγκρισης 

σχετικού συμπληρωματικού προϋπολογισμού εντός του έτους 2003. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-

Παθόντων, αφού ενημερώθηκε λεπτομερώς γα τα προβλήματα που αντιμετωπίζει ο 

φορέας κατά τη διεκπεραίωση του έργου του, μελέτησε τον υπό αναφορά 

προϋπολογισμό και διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιές του καταλήγοντας στα πιο 

κάτω: 

1. Θεωρεί ότι ο εν λόγω προϋπολογισμός πρέπει να αυξηθεί σημαντικά. 

2. Επισημαίνει ότι εξακολουθεί η μεγάλη καθυστέρηση στη διαδικασία εξέτασης και 

έγκρισης των σχετικών με το φορέα αιτήσεων, με αποτέλεσμα να προκαλείται 

μεγάλη ταλαιπωρία στους αιτητές. 

3. ∆ιαπιστώνει ότι η ίση κατανομή των βαρών δεν έχει προχωρήσει σύμφωνα και 

με τη σχετική μελέτη του Πανεπιστημίου Κύπρου για το θέμα.  Στο σημείο αυτό 

η επιτροπή αναμένει ότι ο νέος Υπουργός Οικονομικών θα αντιμετωπίσει θετικά 

το ευρύτερο ζήτημα της ίσης κατανομής των βαρών μεταξύ του προσφυγικού 

κόσμου. 

4. Επισημαίνει ότι, με το δεδομένο ότι τα σχετικά με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο 

ζητήματα που αποφασίστηκαν στα πλαίσια των συνεδριάσεων της επιτροπής 

και της ολομέλειας του σώματος εξακολουθούν να ισχύουν, έχει ζητήσει από το 

διοικητικό συμβούλιο του φορέα να ενημερώσει το συντομότερο το νέο Υπουργό 

Οικονομικών, ώστε ο τελευταίος να είναι σε θέση να απαντήσει στην επιτροπή, 

ενώπιον της οποίας θα κληθεί σύντομα, τόσο για τα θέματα λειτουργίας του 

φορέα όσο και για τα θέματα χρηματοδότησής του. 

 Περαιτέρω, η επιτροπή δεν υιοθέτησε τις προτεινόμενες στον εν λόγω 

προϋπολογισμό αναθεωρήσεις του μισθολογίου του προσωπικού του φορέα, γι’ αυτό 

και αποφάσισε ομόφωνα να εισηγηθεί στη Βουλή την απόρριψη των σχετικών 
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κονδυλίων στο βαθμό που αυτές αφορούν τις προτεινόμενες αναθεωρήσεις, 

επιφυλασσόμενη να επανέλθει και να συζητήσει διεξοδικά το θέμα, χωρίς την πίεση 

χρόνου που υπάρχει στο παρόν στάδιο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων, αφού διαμόρφωσε ανάλογα 

το κείμενο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, αποφάσισε ομόφωνα να εισηγηθεί στη 

Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την έγκριση του προϋπολογισμού του ΚΦΙΚΒ για 

το 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 

Βαρών ποσού £21.625.962 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 ∆εκεμβρίου 

2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 

ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4.   

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 6.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού 

Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού Τουρισμού Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού Τουρισμού Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, αναπλ. πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Γιάννος Λαμάρης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τον 

προϋπολογισμό του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (KOT) για το 2003 σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 11 Μαρτίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή 

παρευρέθηκαν ο αντιπρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΚΟΤ, η γενική 

διευθύντρια του ΚΟΤ και άλλοι εκπρόσωποι του ίδιου οργανισμού, καθώς και 

εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

 Σημειώνεται ότι ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού απέστειλε 

στη Βουλή κατεπείγουσα επιστολή, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2003, ζητώντας την κατά 

προτεραιότητα μελέτη του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, για να καταστεί δυνατή η 
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απρόσκοπτη λειτουργία του οργανισμού, αναφέροντας ταυτόχρονα ότι ο 

προϋπολογισμός του ΚΟΤ κατατέθηκε στη Βουλή πολύ καθυστερημένα λόγω της 

προεκλογικής περιόδου  και άλλων αιτιών.   

 Ο προϋπολογισμός του ΚΟΤ για το 2003 προβλέπει έσοδα ύψους £27.329.000 

και δαπάνες του ιδίου ύψους.  Τα έσοδα του οργανισμού, όπως αυτά έχουν 

προϋπολογιστεί, προέρχονται κυρίως από κρατική χορηγία ύψους £15.952.000 και 

από ίδιες πηγές ύψους £11.377.000.  Από τα έσοδα αυτά, ποσό £9.700.000 

προέρχεται από την καταβολή του ποσοστού του 3% από τις ξενοδοχειακές 

επιχειρήσεις και από τα κέντρα αναψυχής επί των λογαριασμών ποτού και φαγητού.  

Σημειώνεται ότι το Υπουργικό Συμβούλιο, με απόφασή του, ημερομηνίας 5 

∆εκεμβρίου 2002, ενέκρινε την αναστολή της καταβολής του 3% επί των τιμών ύπνου 

για ολόκληρο το 2003, με αποτέλεσμα η απώλεια εσόδων για τον οργανισμό να 

ανέρχεται στα £7.300.000, ποσό που έχει περιληφθεί στην κρατική χορηγία. 

 Στον ίδιο προϋπολογισμό έχουν περιληφθεί πρόνοιες για τη δημιουργία έντεκα 

νέων θέσεων που είχαν αρχικά προταθεί με συμπληρωματικό προϋπολογισμό του 

2002, ο οποίος εκκρεμεί ενώπιον της επιτροπής, καθώς και επτά επιπρόσθετων 

νέων θέσεων.  Οι θέσεις αυτές προτείνονται μέσα στα πλαίσια γενικού σχεδίου 

αναδιοργάνωσης των υπηρεσιών του οργανισμού, προκειμένου να είναι σε θέση να 

προωθήσει την υλοποίηση του στρατηγικού του σχεδίου για τον τουρισμό.  Όσον 

αφορά την προβολή και δημοσιότητα σημειώνεται ότι το Υπουργικό Συμβούλιο, στις 

14 Φεβρουαρίου 2003, αποφάσισε να μειώσει τις προβλεπόμενες στον υποβληθέντα 

ενώπιόν του προϋπολογισμό πιστώσεις κατά £3.500.000, δηλαδή από £10.640.000 

σε £7.140.000.  Παράλληλα, όμως, αποφάσισε όπως, σε περίπτωση πολέμου στο 

Ιράκ, μετά το τέλος του πολέμου εξεταστεί η λήψη πρόσθετων μέτρων. 

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό συζήτηση προϋπολογισμού η επιτροπή είχε την 

ευκαιρία να ενημερωθεί από τους αρμοδίους του οργανισμού για διάφορα θέματα 
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που άπτονται της λειτουργίας του, αλλά και της προβολής του τουριστικού προϊόντος 

της Κύπρου γενικότερα. 

 Ειδικότερα, η επιτροπή είχε την ευκαιρία να συζητήσει θέματα που αφορούν την 

ακολουθούμενη πολιτική σε σχέση με την είσπραξη του τέλους του 3%  επί των 

υπηρεσιών που προσφέρονται από ξενοδοχεία και εστιατόρια, καθώς και θέματα που 

αφορούν την υφιστάμενη διεθνή αβεβαιότητα λόγω ενδεχόμενης σύρραξης στο Ιράκ.  

Συναφώς οι αρμόδιοι του οργανισμού ανέφεραν στην επιτροπή ότι η όλη κατάσταση 

έχει πράγματι δημιουργήσει προβλήματα και έχει επιφέρει μειωμένο αριθμό 

κρατήσεων, με ενδεχόμενο ο οργανισμός να βρεθεί αντιμέτωπος, μετά το τέλος 

οποιασδήποτε σύρραξης στο Ιράκ, με την ανάγκη εντατικοποίησης της διαφήμισης.  

Σε τέτοια περίπτωση, ανέφεραν, θα πρέπει να υπάρξει απευθείας επιχορήγηση από 

το κράτος και ενδεχομένως ανάγκη απόφασης για συνέχιση της αναστολής 

είσπραξης του 3% ή επέκτασης της αναστολής αυτής και σε άλλες περιπτώσεις. 

 Η επιτροπή ενημερώθηκε επίσης και για άλλα θέματα και ειδικότερα όσον 

αφορά τις εργασίες μηχανογράφησης του οργανισμού.  Συναφώς η γενική 

διευθύντρια του οργανισμού ανέφερε ότι το έργο  της μηχανογράφησης έχει 

ολοκληρωθεί μέσα στο 2002 και ότι το όλο σύστημα έχει ήδη τεθεί σε εφαρμογή. 

 Όσον αφορά τη λειτουργία γραφείων του εξωτερικού, έγινε ιδιαίτερη αναφορά  

στο γραφείο το οποίο λειτουργεί στο Τόκιο.  Σύμφωνα με τα στοιχεία που 

κατατέθηκαν, υπάρχει απόφαση του διοικητικού συμβουλίου να σταματήσει η 

λειτουργία του εν λόγω γραφείου, καθότι, για να προσελκυστούν τουρίστες από την 

Ιαπωνία, απαιτείται η δημιουργία ειδικής υποδομής, σύμφωνα με την οποία οι 

ξενοδόχοι θα πρέπει να αναπροσαρμόσουν την πολιτική τους, και ενδεχομένως να 

πρέπει να αναληφθούν κοινά πακέτα μεταξύ Ελλάδας και Κύπρου.   

 Όσον αφορά τη Σχολή Ξεναγών, η οποία λειτουργεί από τον ΚΟΤ, η επιτροπή 

ενημερώθηκε για τις ανάγκες του οργανισμού σε ξεναγούς και ειδικότερα για το ότι 
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έχει δημοσιευθεί προσέλκυση ενδιαφέροντος για κατάρτιση ολλανδόφωνων ξεναγών, 

καθώς και ξεναγών οι οποίοι μιλούν τις σκανδιναβικές γλώσσες.  Τέλος, η επιτροπή 

ενημερώθηκε για την ύπαρξη ειλημμένης απόφασης για ενσωμάτωση της εν λόγω 

σχολής  στο νέο Πανεπιστήμιο Εφαρμοσμένων Επιστημών και Τεχνών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 

όλων των στοιχείων που τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΚΟΤ για το 2003, 

όπως αυτό έχει διαμορφωθεί, ώστε να αφαιρεθούν από αυτό όλες οι προβλεπόμενες 

νέες θέσεις και αναβαθμίσεις θέσεων.  

 Η επιτροπή, προβαίνοντας στην εισήγησή της για μη προώθηση στο παρόν 

στάδιο των προτεινόμενων νέων θέσεων και αναβαθμίσεων, δηλώνει ότι αναμένει 

από τη νέα κυβέρνηση να επανεξετάσει το θέμα αυτό και να επανέλθει με 

συμπληρωματικό προϋπολογισμό εντός του 2003, στον οποίο να περιλάβει το 

σύνολο των προτάσεών της όσον αφορά τις οποιεσδήποτε ανάγκες για τη 

δημιουργία νέων θέσεων και την αναβάθμιση άλλων στον ΚΟΤ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχουμε ενώπιόν μας τον προϋπολογισμό του Κυπριακού Οργανισμού 

Τουρισμού σε μια πραγματικά δύσκολη φάση για τον κυπριακό τουρισμό.  Αυτό 

μπορεί να παρουσιαστεί από πολλούς -και είναι κατανοητό- ότι θα πρέπει να 

αντιμετωπιστεί με όλη τη δυνατή ανοχή και με καλή θέληση.  ∆ε θα ήθελα μέσα από 

αυτή την ομιλία και κατάθεση απόψεων να στείλω το μήνυμα ότι ως Κίνημα 
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Οικολόγων θέλουμε σε αυτή την κρίσιμη φάση που περνά ο κυπριακός τουρισμός να 

δημιουργηθούν προβλήματα στην ανάπτυξή του, να δημιουργηθούν προβλήματα 

στην προσπάθεια αντιμετώπισης της κρίσης.  Όμως, σε τέτοιες ώρες κρίσης αξίζει να 

προβληματιστούμε γιατί φτάσαμε σε αυτή την κατάσταση.   

 Στις εποχές της ανόδου και της καλπάζουσας ανάπτυξης -ας το ομολογήσουμε- 

η κάθε κριτική προσέγγιση χαρακτηρίζεται “κασσανδρισμός”.  Για δεκαετίες ως 

Οικολογικό Κίνημα μιλούσαμε για την ανάγκη αναθεώρησης του τουριστικού 

μοντέλου, μιλούσαμε για την ανάγκη εξισορρόπησης των αναπτυξιακών δυναμικών 

αυτής της χώρας, μιλούσαμε για την ανάγκη η κότα με τα χρυσά αυγά, όπως είχε 

ονομαστεί ο τουρισμός, να μετατραπεί σε μια λογική, ήπιας μορφής κερδοφόρα 

δραστηριότητα για την κυπριακή οικονομία.  Αντ’ αυτού για δεκαετίες επένδυσε αυτή 

η πολιτεία στον κυπριακό τουρισμό ως μονοκαλλιέργεια εις βάρος άλλων 

δραστηριοτήτων της οικονομίας και βάζοντας όλα τα αυγά της, έστω και χρυσά, σε 

ένα καλάθι.  Όσοι μιλούσαν για περιόδους κρίσεων, όσοι μιλούσαν για περιόδους 

ισχνών αγελάδων είχαν χαρακτηριστεί πολλάκις στο παρελθόν ως περιθωριακοί, ως 

αιθεροβάμονες και ας είχε ήδη από τις αρχές της δεκαετίας του ενενήντα με την κρίση 

στον Κόλπο φανεί το ευάλωτο αυτής της δραστηριότητας.  ∆εν είχαμε όμως τότε 

υποστεί τη ζημιά που είναι ολοφάνερο ότι θα υποστούμε σε αυτή την αναμενόμενη 

κρίση,  γιατί αυτή ίσως έρχεται σε συνέχεια μιας άλλης κρίσης που μπορεί μεν να 

παρουσιάζεται ότι προήλθε από το τρομοκρατικό χτύπημα της 11ης Σεπτεμβρίου, 

αλλά εμείς υποστηρίζουμε και τεκμηριώνουμε, αν θέλετε -και σήμερα αυτό θα 

κάνουμε μέσα από τα ίδια τα στοιχεία αυτού του προϋπολογισμού- ότι κυρίως η 

κρίση στον κυπριακό τουρισμό έχει πηγές ενδογενείς: προέρχεται από τον τρόπο και 

το μοντέλο βάσει του οποίου έχει λειτουργήσει, προέρχεται από τις σαθρές βάσεις 

πάνω στις οποίες έχει χτιστεί ο κυπριακός τουρισμός.   
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 Ο κυπριακός τουρισμός, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

αναπτύχθηκε πάνω στο γνωστό τρίπτυχο των τριών αγγλικών s -αγγλιστί sun, sea, 

sand- και για όσους είναι πιο τολμηροί, όπως οι συνάδελφοι εκ δεξιών, το τρίτο s 

διαβάζεται ως sex - έρωτας... 

(Σχόλια από βουλευτές) 

 ∆εν ξέρω πόσο ερωτική ήταν η Κύπρος.  Αυτό που ξέρω σίγουρα είναι ότι ο 

κυπριακός τουρισμός δεν είχε βάθος, δεν είχε κατακτήσει μόνιμη πελατεία, δεν είχε 

αειφορικές βάσεις, βιώσιμες βάσεις, ήταν τυχάρπαστος, ήταν αεριτζής, που λένε και 

στην ελληνική αργκό, και ιδού τα αποτελέσματα:  με την πρώτη κρίση δεν αντέχει να 

υποστεί μεν ζημιά αλλά σε βιώσιμο επίπεδο.   

 Και ανοίγοντας τον προϋπολογισμό, αγαπητοί συνάδελφοι, και μελετώντας τον -

και χρειάζεται να μελετούμε, επαναλαμβάνω, και ιδιαίτερα στις κρίσιμες φάσεις των 

δραστηριοτήτων και των πολιτικών επιβάλλεται να μελετούμε και να μην κλείνουμε τα 

μάτια μας κάτω από το κράτος του πανικού για το τι ανακαλύπτουμε- ανακαλύπτουμε 

λοιπόν ότι από το σύνολο των £27 εκατομ. που προνοεί αυτός ο προϋπολογισμός, 

ενώ αναγνωρίζεται η ανάγκη επανατοποθέτησης των στόχων και των πλαισίων του 

κυπριακού τουρισμού, ενώ αναγνωρίζεται από τους ίδιους τους συγγραφείς αυτού 

του επεξηγηματικού σημειώματος ότι ο κυπριακός τουρισμός χρειάζεται μια εκ 

βάθρων αναθεώρηση και επανατοποθέτηση -χρησιμοποιώ λέξεις από το ίδιο το 

γραπτό κείμενο- από τα £27 εκατομ. τα οποία προνοεί ως δαπάνες αυτός ο 

προϋπολογισμός μόνο το ισχνό £1,3 εκατομ. προσφέρεται για την οργάνωση και την 

ανάπτυξη νέων μορφών τουρισμού.  Το μόνο που είναι πληθωρικό σε αυτό το 

κείμενο είναι τα πολλά “θα”, οι πολλές λέξεις, οι πολλές προβλέψεις.  Όταν όμως 

έρχεται η ώρα των κονδυλίων και των αριθμών, η κατάσταση παραμένει τραγική. 

 Θα ήθελα να συμβουλευτώ το κείμενο για να είμαι ακριβής.  Στη σελίδα 85, στο 

κεφάλαιο «Οργάνωση και Ανάπτυξη Τουριστικού Προϊόντος», λέει σαφώς το εξής:  
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«Ενώ η πλούσια πολιτιστική κληρονομιά της Κύπρου την καθιστά μοναδική σαν 

τουριστικό προορισμό και της προσδίδει συγκριτικό πλεονέκτημα έναντι των άλλων 

τουριστικών προορισμών, παρουσιάζονται -ομολογεί η έκθεση- σοβαρές αδυναμίες 

και ελλείψεις στον τρόπο οργάνωσης, παρουσίασης και προβολής του προϊόντος 

που προσφέρει η Κύπρος στον τομέα του πολιτιστικού τουρισμού, ενώ έρευνες 

αγορών έχουν υποδείξει ότι η πολιτιστική εμπειρία του επισκέπτη είναι πενιχρή σε 

σχέση με τις προσδοκίες που του δημιουργούνται από τη διαφήμιση που γίνεται και 

που πραγματικά έχει να προσφέρει η Κύπρος».   

 Έχουν σημασία οι εκφράσεις που χρησιμοποιούνται.  Οι ίδιοι οι αρμόδιοι του 

ΚΟΤ ομολογούν ότι παραπλανούν τους τουρίστες, όταν τους παρουσιάζουν την 

Κύπρο ως ένα χώρο με πλούσιο πολιτισμό, με πολλές πολιτιστικές εκδηλώσεις, 

όπου μπορούν να έχουν μοναδικές πολιτιστικές εμπειρίες. 

 Και τι κάνει ο ΚΟΤ μέσα από αυτό τον προϋπολογισμό, που μας ζητά να 

ψηφίσουμε, γι’ αυτές τις πλούσιες πολιτιστικές εμπειρίες, τις οποίες θα θέλαμε να 

προσφέρουμε στους επισκέπτες;  Προσφέρει το μοναδικό ποσό, σας πληροφορώ, 

αγαπητοί συνάδελφοι, το αστρονομικό, θα έλεγα, ποσό, των £150.000!  Και από 

αυτά τα περισσότερα προσφέρονται για χορηγίες ακριβών θιάσων και εκδηλώσεων, 

οι οποίες έχουν ελάχιστα αποτελέσματα. 

 Τα ίδια και χειρότερα συμβαίνουν στην ανάπτυξη του αγροτουρισμού.  Και τα 

ίδια, θα έλεγε κανείς, συμβαίνουν και στον επίσης σημαντικό τομέα του συνεδριακού 

τουρισμού.   

 Υπάρχει ένας τομέας ο οποίος θα έλεγε κανείς ότι ενισχύεται, ο λεγόμενος 

αθλητικός τουρισμός.  Αλλά και εκεί, όταν θα διαβάσετε το κείμενο, βγαίνει το εξής 

συμπέρασμα:  Ότι, από τις £500.000 που προνοούνται για την ενίσχυση του 

αθλητικού τουρισμού, οι £305.000 είναι για την ενίσχυση του κυπριακού ράλι, για το 
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οποίο έγινε πάρα πολλή συζήτηση, αν προσφέρει όσα λεν οι διοργανωτές του στον 

κυπριακό τουρισμό.   

 Υπάρχουν κι άλλα σημεία σ’ αυτό τον προϋπολογισμό που αξίζει κανείς να 

αναφερθεί.  Έχω ανακαλύψει, μέσα από τη μελέτη του προϋπολογισμού, ότι η 

λειτουργία της μαρίνας της Λάρνακας, για παράδειγμα, προσφέρει καθαρά έσοδα της 

τάξης των £500.000 το χρόνο και μάλιστα χωρίς να εισπράττονται αυτά τα οποία θα 

έπρεπε να εισπράττονται μέσα από μια σειρά υπηρεσιών οι οποίες είναι ακόμα χωρίς 

την κατάλληλη διεκδίκηση των ποσών.  Και διερωτάται κανείς γιατί, αφού είναι τόσο 

κερδοφόρα αυτή η δραστηριότητα της μαρίνας της Λάρνακας, γιατί έχει η 

προηγούμενη κυβέρνηση εμπνευστεί ένα ολόκληρο σχέδιο ιδιωτικοποίησης της 

μαρίνας και ακόμα την ιδιωτικοποίηση αυτού του εθνικού αγαθού, που λέγεται 

θαλάσσιος πλούτος, με το ευφάνταστο σχέδιο των πέντε μαρίνων, οι οποίες θα 

δίδονταν ή θα δοθούν -ελπίζω όχι- στο μέλλον στην ιδιωτική πρωτοβουλία, μέσα από 

το περίφημο σύστημα BOT, καθυστερώντας την ανάπτυξη του θαλάσσιου τουρισμού, 

περιμένοντας να βρεθεί αυτός ο μεσσίας επιχειρηματίας, που θα μπορέσει να 

αναπτύξει ταυτόχρονα πέντε τεράστιες μαρίνες σ’ ολόκληρη την Κύπρο.  Κατά τα 

άλλα, θεωρείται ότι το “yachting”, ο θαλάσσιος τουρισμός δηλαδή, είναι ένας από 

τους πυλώνες της νέας τουριστικής πολιτικής μας.  Όπως έλεγε και ο προηγούμενος 

Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων, «άμα θα δείτε μαρίνες στην Κύπρο, εγώ θα 

γίνω αστικό λεωφορείο!».  Αστικά λεωφορεία δε βλέπουμε ούτε μαρίνες θα δούμε.   

 Αλλά και για τον κατασκηνωτικό τουρισμό θα πρέπει να πω κάτι.  Η πολιτική 

του ΚΟΤ είναι να αποθαρρύνει τον κατασκηνωτικό τουρισμό, δεδηλωμένη πολιτική, 

ωσάν να είναι μίασμα για την Κύπρο η δυνατότητα που δίνεται σε νέους ανθρώπους 

που επιλέγουν αυτό το είδος τουρισμού, που δε θέλουν τα πολυτελή ξενοδοχεία να 

ασχοληθούν με αυτή τη μορφή τουρισμού.  Θεωρείται στην Κύπρο ως ευτελές είδος 

τουρισμού.  Σας πληροφορώ ότι ακόμα και Πρωθυπουργοί ξένων χωρών επιλέγουν 
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για διακοπές τους κατασκηνωτικούς χώρους στην Ευρώπη.  Και αυτός, ο καθ’ όλα 

παραμελημένος, τομέας είναι ένας από τους λίγους κερδοφόρους τομείς, όπως 

παρουσιάζεται μέσα από τον προϋπολογισμό, με καθαρά έσοδα της τάξης των 

£50.000 το χρόνο, χωρίς να προσφέρει ούτε λίρα ο ΚΟΤ.  ∆εν υπάρχει στα έξοδα 

ούτε λίρα από τον ΚΟΤ για την ανάπτυξη του κατασκηνωτικού τουρισμού.   

 Για τον αγροτουρισμό είπαμε και πριν.  Μιλάτε για έναν τομέα που 

αναπτύσσεται ραγδαία και στις γειτονικές χώρες, στην Ελλάδα, στην Τουρκία, στην 

Ιταλία, στην Αυστρία, στις βόρειες χώρες, με έσοδα εκατομμυρίων λιρών.  Ξέρετε 

ποιες είναι οι χορηγίες που δίνει αυτός ο προϋπολογισμός στον αγροτουρισμό;  

Τριάντα χιλιάδες λίρες!  Αυτή είναι η πρόνοια που προσφέρει στον αγροτουρισμό.  

Ούτε ένα δάνειο, για να κτίσεις ένα σπίτι! 

 Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ σ’ ένα πολύ σημαντικό θέμα που εμάς τους 

οικολόγους μας αγγίζει και που με χαρά είδαμε να αναφέρεται και στο πρόγραμμα 

της νέας κυβέρνησης.  Η ανάγκη να καθοριστεί φέρουσα ικανότητα για τον τουριστικό 

πληθυσμό, για τον αριθμό των τουριστών που μπορεί αυτή η χώρα να αντέξει.  

Μπορεί να ακούγεται αυτή τη στιγμή αυτή η προσέγγιση ουτοπική, γιατί είμαστε σε 

μια εποχή που θα θέλαμε να αναπτύξουμε τον τουρισμό μας, να έχουμε αφίξεις και 

φέτος -και είναι λογικό- αλλά εμείς πιστεύουμε ότι από σήμερα, στη βάση και της 

προεκλογικής αυτής εξαγγελίας, θα πρέπει να προβληματιστούμε και, με βάση ένα 

σωστό και μελετημένο σχέδιο, ναι, να καταλήξουμε σ’ αυτό που λέγεται φέρουσα 

ικανότητα για τον κυπριακό τουρισμό, τι είδους τουρισμό, πόσο σε μέγεθος και πόσο 

σε ποιότητα μπορεί να αντέξει αυτή η μικρή πατρίδα. 

 Σας ευχαριστώ που με αντέξατε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πριν σας δώσω το λόγο, κύριε Πιττοκοπίτη, αν μου επιτρέπετε, θα κάνω μια 

παρατήρηση.  Έχω την άποψη ότι η αριστερά δε δίνει μονοπώλιο στη δεξιά το σεξ!   
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης, παρακαλώ. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μελετώντας τον προϋπολογισμό του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού, μας 

δημιουργείται και πάλι προβληματισμός, όπως κάθε χρόνο.  Είναι μερικά πράγματα, 

ειλικρινά, που δεν μπορούμε να τα κατανοήσουμε.  Κάθε χρόνο, συγκρίνοντας μόνο 

με το 2001, που ήταν εξαιρετική χρονιά, μιλούμε για μείωση του τουριστικού 

ρεύματος.  Κατόπιν εντόνων παραστάσεων των συνδέσμων των ξενοδόχων και 

άλλων, αφαιρέθηκε το 3%, το οποίο εξισούται, παρακαλώ, με £17 εκατομ., που 

έχασε το δημόσιο.  Σε μια εξέλιξη να ενισχύσουμε τάχατες τον τουρισμό 

καταργήθηκαν τα τέλη προσγείωσης και απογείωσης αεροσκαφών και χάθηκαν 

κάποια άλλα εκατομμύρια λίρες.  Προχωρήσαμε ακόμα και μειώσαμε στο μηδέν το 

επιβατικό τέλος, χάνοντας κάποια άλλα εκατομμύρια λίρες. 

 Θα μου πείτε: «Καλά, πού είναι ο προβληματισμός;».  Ε, πώς κάθε χρόνο ή 

έστω τώρα, που αντιμετωπίζουμε την κρίση ή, αν θέλετε, ακόμα το μελλοντικό, 

πιθανό ή σίγουρο, πόλεμο στο Ιράκ, γίνεται να δίδονται άδειες για χιλιάδες νέες  

κλίνες;  ∆ηλαδή το αποτέλεσμα είναι κάθε χρόνο να ερχόμαστε εδώ...  Με όλο το 

σεβασμό και την αγάπη μας προς τους επιχειρηματίες ξενοδόχους, θα έρχονται να 

μας ζητούν στην ουσία κάθε χρόνο επιχορηγήσεις στον άλφα ή το βήτα βαθμό;  

Έκαμαν τις θάλασσες αυλές τους! 

 Ζητούμε για τους αμπελουργούς ή τους άλφα, τους βήτα δύο ή τρία 

εκατομμύρια λίρες -ξεκληρίστηκε η ύπαιθρος- και λέμε ότι δεν υπάρχουν.  Και, από 

την άλλη, έχουμε υποθηκεύσει όλους τους οικονομικούς και φυσικούς μας πόρους.  
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Μπήκαμε σ’ ένα μονόδρομο που ονομάζεται “τουρισμός”.  Ειλικρινά, εύχομαι να 

αποδειχτεί ότι έχω λάθος.  Αν την προηγούμενη φορά, με τον πόλεμο πάλι στον 

Κόλπο, ο οποίος δεν κράτησε ούτε ένα μήνα, είχε βραχυκυκλωθεί, όπως θα θυμάστε 

όλοι, ολόκληρη η οικονομία του τόπου για ενάμιση χρόνο...  Αν, ο μη γένοιτο, 

ξεσπάσει αυτός ο πόλεμος και έχει περισσότερη διάρκεια, μέσα στις σημερινές 

συνθήκες, έχει υπολογίσει κάποιος πόσες χιλιάδες εργαζόμενοι, αυτόχθονες ή και 

αλλοδαποί, νόμιμοι και παράνομοι, θα χάσουν την εργασία τους από τη μια στιγμή 

στην άλλη ή και μια αλυσίδα, αν θέλετε, της τουριστικής βιομηχανίας θα πληγεί, με 

όλα τα συνεπαγόμενα; 

 Επομένως, αν πήρα το λόγο, κύριε Πρόεδρε, είναι γιατί θέλω να στείλουμε ένα 

μήνυμα.  Εφόσον αυτός ο τομέας, ο οποίος δεν εξαρτάται από ενδογενείς 

παράγοντες, αλλά από εξωγενείς παράγοντες, τα τελευταία χρόνια, αλλά και με τις 

προβλέψεις, φαίνεται ότι θα αντιμετωπίσει κρίση, ε, δε δικαιολογείται κάθε χρόνο να 

δίνονται  χιλιάδες νέες άδειες για κλίνες.  Είναι δύο πράγματα που εμάς δε μας 

πείθουν.  Γι’ αυτό, ας προσέξουν οι του ΚΟΤ, γιατί χρειάζεται και η άδεια η δική τους, 

για να ανεγερθεί μια νέα ξενοδοχειακή μονάδα, να επεκταθεί.  Και βρίσκονται 

καθημερινώς σε επεκτάσεις μεγάλες ξενοδοχειακές μονάδες και ξεφυτρώνουν κάθε 

μέρα κι άλλες.  Επομένως, τουλάχιστο μέσα σ’ αυτά τα δύσκολα χρόνια και ιδιαίτερα 

αν, ο μη γένοιτο, ξεσπάσει  πόλεμος και έχουμε συνέπειες, ας αναστείλουν και ας 

παγοποιήσουν τουλάχιστο την έκδοση νέων αδειών για νέες κλίνες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, θα ξεκινήσω από το τελευταίο, για να πω ότι κάποτε ο κ. 

Πιττοκοπίτης, σε διαφωνία δύο υπουργών της προηγούμενης κυβέρνησης για το ίδιο 

θέμα, διερωτήθηκε πόσες κυβερνήσεις έχουμε σ’ αυτό τον τόπο.  Ελπίζω να μην 

έχουμε το φαινόμενο το προηγούμενο που παρατήρησε ο κ. Πιττοκοπίτης, ο κάθε 

βουλευτής τώρα, όχι μόνο ο κάθε υπουργός, να έχει διαφορετική πολιτική για τον 

τουρισμό. 

 Ο τουρισμός είναι ένας νευραλγικός τομέας της κυπριακής οικονομίας, τον 

οποίο πρέπει να αντιμετωπίζουμε πολύ σοβαρά.  Έχω ακούσει και βλέπω ότι η 

τοποθέτηση είναι περίπου ότι φταίει ο τουρισμός, γιατί πάει καλά.  Φταίει ο τομέας 

της τουριστικής βιομηχανίας, γιατί δεν αναπτύσσουμε άλλους τομείς της οικονομίας.  

Ε, δε φταίει!  Αν θέλουμε να αναπτύξουμε άλλους τομείς, να το πράξουμε.  ∆ε 

σημαίνει ότι πρέπει να μειώσουμε τον τουρισμό μας.  Ο τουρισμός στην Κύπρο τα 

τελευταία τρία-τέσσερα χρόνια, εκτός από τον τελευταίο χρόνο, είχε μια αύξηση 

προσέλευσης τουριστών της τάξης του 10% κάθε χρόνο, με ανάλογη αύξηση στα 

κέρδη.  Αυτό δε νομίζω ότι ήταν κακό και ότι δεν πρέπει να συνεχιστεί.  Και, αν 

πρέπει να κάνουμε και νέες κλίνες, να κάνουμε και νέες κλίνες. 

 ∆ε διαφωνώ με την προσέγγιση, αν θέλετε, να αποφασίσουμε αν θέλουμε 

περισσότερο τουρισμό ή πιο ποιοτικό τουρισμό, αλλά, επιτέλους, να το 

αποφασίσουμε.  Και λέω υπεύθυνα ως πρόεδρος της επιτροπής Εμπορίου για πέντε 

χρόνια ότι υπάρχει μια αντίφαση και μια παλινδρόμηση από όλους μας σχετικά με το 

κατά πόσο θέλουμε ποιοτικό τουρισμό ή θέλουμε ποσοτικό τουρισμό.  Εγώ νομίζω 

ότι το ένα δεν αποκλείει το άλλο, αλλά επιτέλους να αποφασίσουμε.  Γι’ αυτό μίλησα 

για διαφορετικές πολιτικές και, με την ευκαιρία που υπάρχει και νέα κυβέρνηση, ας 

καταθέσει την πολιτική της.  Εμείς θα την αντιμετωπίσουμε με αντικειμενικότητα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

 Είναι ομόφωνο.  Έχω παραστεί στη συνεδρία της επιτροπής Οικονομικών και 

ρώτησα τη διευθύντρια του ΚΟΤ πόσες κλίνες έχουμε.  Απάντηση:  Ενενήντα 

χιλιάδες νόμιμες, άγνωστο πόσες είναι οι παράνομες.  Συνεχώς αυξάνονται οι κλίνες.  

Συμφωνώ με όσους μίλησαν, ότι πρέπει να τερματίσουμε επιτέλους την τουριστική 

ανάπτυξη και να τη σταθεροποιήσουμε στα εκατομμύρια των τουριστών που έχουμε 

τώρα, διότι η υποδομή μας και οι φυσικοί μας πόροι δεν αντέχουν άλλο.  ∆ε σημαίνει 

ότι, επειδή  έχουμε εφτακόσιες χιλιάδες πληθυσμό, πρέπει και να έχουμε ταυτόχρονα 

στην Κύπρο καθημερινώς άλλους τόσους τουρίστες.  Η γη μας χαρακτηρίζεται από 

οικιστική, τουριστική και βιομηχανική ανάπτυξη.  Οι ακτές μας -μιλά ο συνάδελφος για 

“sand”- δεν τους χωρούν πλέον.  Οι περισσότεροι τουρίστες είναι στις πισίνες που 

κάνουν μπάνιο.  Οι δρόμοι μας, το traffic, όλη αυτή η υποδομή, το νερό.  Κάνουμε 

μονάδες αφαλάτωσης και φράγματα για τον τουρισμό και όχι για τη γεωργία, στα 

πλαίσια ανάπτυξης της οποίας έπρεπε να παράγουμε προϊόντα.  Προσέξατε τι τρώνε 

οι τουρίστες στα ξενοδοχεία;  Το 90% που τρώνε είναι εισαγόμενα προϊόντα. 

 Επομένως, ενώνω κι εγώ τη φωνή μου, ότι καλός ο τουρισμός, είναι 

χρυσοφόρα αγελάδα, αλλά ως ένα σημείο.  Πέραν τούτου, δεν αντέχει, διότι η 

περαιτέρω ανάπτυξη αυξάνει περαιτέρω και την είσοδο ξένων εργατών, την εισροή 

ανθρώπων της υπαίθρου στον τουρισμό και την ερήμωση της υπαίθρου.  Επομένως, 

πρέπει να τα δούμε σφαιρικά όλα αυτά και την ανάπτυξη όλων των τομέων με 

ισοζύγιο, που ήδη έχει ανατραπεί, πρέπει να τη δούμε έστω και τώρα.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ποιοι άλλοι ζήτησαν;  
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 Ο κ. Ομήρου.  Συγνώμη, κύριε Πιττοκοπίτη. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Νομίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι ενδιαφέρουσα αυτή η συζήτηση, αλλά θα 

πρέπει πραγματικά να προγραμματιστεί μια πιο εκτεταμένη συζήτηση για το θέμα του 

τουρισμού.  Γιατί, αν θέλουμε να βάλουμε το δάκτυλο επί τον τύπον των ήλων, όπως 

λέμε, θα πρέπει να κάνουμε μία παραδοχή. ότι πληρώνουμε τις συνέπειες μιας 

μονόδρομης επενδυτικής δραστηριότητας για δεκαετίες.  Και η αλήθεια είναι ότι ο 

τουρισμός έχει φτάσει και έχει υπερβεί τα όριά του στην Κύπρο.  Αυτή είναι η ωμή 

πραγματικότητα.  Και βεβαίως όλα αυτά έγιναν με φαινόμενα καταλήστευσης -όπως 

ελέχθη- του φυσικού περιβάλλοντος, άναρχης  οικοδομικής ανάπτυξης, φαινομένων 

αποκοπής της θέας προς τη θάλασσα, καταλήστευσης των φυσικών πόρων της 

πατρίδας μας.  Με υπερβολές όλα αυτά.  Επίσης, έχει δίκαιο ο κ. Περδίκης, όταν λέει 

ότι είναι εικονικό το ενδιαφέρον των αρμοδίων που ασχολούνται με τον τουρισμό για 

τις λεγόμενες εναλλακτικές μορφές τουρισμού. και για τον κατασκηνωτικό τουρισμό 

και για άλλες μορφές εναλλακτικού τουρισμού, αγροτοτουρισμός… Οι επενδύσεις και 

οι δαπάνες που γίνονται από το κράτος ή από τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού 

είναι ελάχιστες.   

 Όμως θέλω να πω και για τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού:  Έχει γίνει ένας 

υδροκέφαλος οργανισμός, δυστυχώς, χωρίς φαντασία, χωρίς ιδέες, χωρίς 

προγραμματισμό.  Αυτό λοιπόν που χρειάζεται είναι μια συνολική επανεκτίμηση των 

δεδομένων που συνθέτουν το φαινόμενο του τουρισμού και δε νομίζω ότι θα αρκέσει 

αυτή η συζήτηση που γίνεται σήμερα με αφορμή την έγκριση του ετήσιου 

προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού.  Νομίζω ότι έχουμε 

καθήκον να συνεισφέρουμε σ’ έναν εθνικό, θα έλεγα, διάλογο για το πώς πρέπει να 

προχωρήσει το φαινόμενο του τουρισμού στην Κύπρο, ποια είναι τα όρια που πρέπει 
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να τεθούν και ποιες οι μορφές τουρισμού που θα πρέπει να προκριθεί ότι συμφέρουν 

πράγματι στην Κύπρο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Αν δεν αναφερόταν στο όνομά μου ο συνάδελφος κ. Συλλούρης, δε θα ζητούσα 

για δεύτερη φορά το λόγο, κύριε Πρόεδρε.  Ε, πιστεύω όμως πως έχει παρέλθει η 

σύγχυση μετά τις εκλογές και βλέπει ο συνάδελφος κ. Συλλούρης ότι είμαι βουλευτής 

και όχι υπουργός.  Για εκείνους τους υπουργούς που μιλούσα, της απελθούσας 

κυβέρνησης, που βοήθησε ο Θεός και αποχωρήσατε, ναι, ποτέ δεν είχαν συντονιστεί.  

Και το είχα κακίσει και κρίνει.  Και να είστε σίγουρος, κύριε συνάδελφε, εάν και αυτός 

ο Πρόεδρος και αυτή η κυβέρνηση, την οποία έχουμε υποστηρίξει, αν ακολουθούν 

την ίδια τακτική και δε θα είναι συντονισμένοι, μην έχετε καμία έγνοια, γιατί θα τους τα 

ψάλλουμε δύο φορές!   

 Εδώ όμως δεν πρέπει να ξεχνούμε κάποια απλά πράγματα.  Αυτός ο 

προϋπολογισμός δεν έγινε από τη νέα κυβέρνηση, είναι από την τέως κυβέρνηση 

που έχει γίνει, ήταν κατατεθειμένος στη Βουλή κατά τη διάρκεια που ήταν κλειστή.  

Και  επίσης, το πιο σημαντικό, να μην ξεχνούμε πως ακόμα και ο προϋπολογισμός 

του 2003 είναι προϋπολογισμός της απελθούσας κυβέρνησης, που θα εφαρμοστεί, 

και επομένως η κυβέρνηση με το νέο όραμα και τις δεσμεύσεις της θα το επιτύχει.  

Είτε με συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς μέσα σε αυτό το χρόνο, το 2003, είτε 

θα επανέλθει με το δικό της προϋπολογισμό το 2004. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε ∆ημητρίου. 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 
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 Μια απλή παρατήρηση, κύριε Πρόεδρε.  Εδώ το θέμα είναι ο προϋπολογισμός 

του ΚΟΤ, που έχουμε, για να ψηφίσουμε.  Καμιά αναφορά, καμιά κριτική, καμιά 

ανάλυση δεν έχει γίνει.  Καλές οι συζητήσεις που έγιναν για όλα τα άλλα 

παρεμπίπτοντα θέματα, αλλά το επισημαίνω τούτο.  Επομένως η αναφορά του κ. 

Πιττοκοπίτη για το πώς έγινε ή δεν έγινε δεν έχει καμιά σημασία, εφόσον προβλέπω 

ότι όλοι θα ψηφίσουν αυτό τον προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σημασία έχει που άλλαξε η κυβέρνηση. 

 Ορίστε Χρήστο. ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Μου προκαλεί έκπληξη με πόση ευκολία καταφεύγουμε σε θέσφατα γύρω από 

ένα θέμα που χρειάζεται εξειδικευμένες γνώσεις, όπως είναι ο τουρισμός.  Αν πήρα 

το λόγο, είναι γιατί, ακούγοντας τον κ. Περδίκη να λέει ότι έπρεπε να γίνει το τάδε και 

παρελείφθη να γίνει το τάδε και επομένως έγιναν όλα περίπου θάλασσα, ήθελα να 

του υπενθυμίσω ότι, εξ όσων γνωρίζω, τα τελευταία δέκα χρόνια έχουν πληρωθεί 

μερικές εκατοντάδες χιλιάδες λίρες σε μελέτες από ξένους εμπειρογνώμονες που 

μετακάλεσαν η κυβέρνηση και ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού, για να κάνουν 

συγκεκριμένες εισηγήσεις για τον κυπριακό τουρισμό.  Και είναι στη βάση των 

εισηγήσεων των εμπειρογνωμόνων τα οποιαδήποτε μέτρα που λαμβάνονται, διότι 

είναι εύκολο να λέεις πως πρέπει να αναπτυχθεί στην Κύπρο, για παράδειγμα, ο 

κατασκηνωτικός τουρισμός, αλλά να αγνοείς την ίδια ώρα ότι μέσα από ειδικές 

εκθέσεις αυτός ο τουρισμός εκρίθη ασύμφορος, διότι η Κύπρος είναι μακριά, ότι το 

κόστος, για να μεταφέρει ένας το καραβάνι του ή για να έρθει να εγκατασταθεί στην 

Κύπρο είναι απαγορευτικό.   
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 Εύκολα μπορεί επομένως εδώ να λέμε ο καθένας τι νομίζουμε πως ο 

κατάλληλος τρόπος να αναπτυχθεί ο κυπριακός τουρισμός, αλλά νομίζω ότι είναι 

υπεραπλούστευση να λέμε ότι ο τουρισμός μας αναπτύχθηκε εντελώς χωρίς 

προγράμματα, διότι και οι προηγούμενες κυβερνήσεις, του κ. Βασιλείου και του κ. 

Κυπριανού, πρέπει να πω ότι είχαν κατά καιρούς μετακαλέσει ξένους και ντόπιους 

εμπειρογνώμονες που έκαναν μελέτες.  Και ας μην ξεχνούμε ότι οι βάσεις του 

τουρισμού μας είχαν τεθεί μετά την καταστροφή του 1974, όταν χάσαμε τα δύο 

τουριστικά κέντρα που είχαμε, την Αμμόχωστο κατεξοχήν και την Κερύνεια, για δύο 

διαφορετικού είδους τουρισμό.  Και η τότε κυβέρνηση του Αρχιεπισκόπου Μακαρίου 

αλλά πρώτιστα και κύρια η κυβέρνηση του μακαρίτη Σπύρου Κυπριανού άφησαν να 

εξελιχθεί άτακτα κατά κάποιον τρόπο ο τουρισμός, διότι αυτό επέβαλλαν οι συνθήκες 

της εποχής, κύριε Πρόεδρε.  ∆εν είχαμε τότε, τότε παρακαλούσαμε να έρθει 

τουρισμός στην Κύπρο και μπήκαν κάποιες βάσεις, που εκ των πραγμάτων, μετά, 

όταν μπουν οι βάσεις για μια δεκαετία, είναι πολύ δύσκολο να αλλάξεις και να βάλεις 

άλλες βάσεις.  Αλλά οι βάσεις μπήκαν εξαιτίας των γεγονότων τότε, έτσι επιβαλλόταν 

να γίνει.   

 Και νομίζω ότι, όταν προσεγγίζουμε τέτοια θέματα, ο καταλληλότερος τρόπος 

προσέγγισης είναι, ανεξάρτητα από το ποια κυβέρνηση βρίσκεται στην εξουσία, 

ανεξάρτητα αν ο προϋπολογισμός καταρτίστηκε από το διοικητικό συμβούλιο του 

ΚΟΤ που διόρισε η προηγούμενη κυβέρνηση...  Πρέπει να είναι εποικοδομητικές οι 

εισηγήσεις μας και πάντα μέσα σε πνεύμα για να βοηθήσουμε την εξέλιξη του 

τουρισμού στην Κύπρο.  Όταν όμως καταφεύγουμε σε εισηγήσεις, πρέπει αυτές να 

τις στηρίζουμε σε επιστημονικά κριτήρια, γιατί το θέμα χρειάζεται εξειδικευμένες 

γνώσεις και να μην απλοποιούμε τα πράγματα και να κατηγορούμε τον ΚΟΤ ή την 

προηγούμενη κυβέρνηση ότι απέτυχαν παταγωδώς σ’ έναν τομέα που πολλοί ξένοι 

θαυμάζουν την Κύπρο για τις επιδόσεις που έχει στον τουρισμό. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Πριν να δώσω το λόγο σε άλλο συνάδελφο, πρέπει να πω ότι και εγώ φρονώ 

ότι κάνουμε μια συζήτηση η οποία ίσως θα έπρεπε να οργανωθεί ως τέτοια.  Μιλούμε 

για ένα εξειδικευμένο αντικείμενο και ίσως τοποθετούμεθα πρόχειρα, πράγμα το 

οποίο δημιουργεί περισσότερη σύγχυση και σε μας τους ίδιους και στον κόσμο που 

μας ακούει. 

 Εν πάση περιπτώσει, ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Επειδή εγώ συμφωνώ μαζί σας, κύριε Πρόεδρε, θα αναφερθώ μόνο σε 

γεγονότα, μετά από μελέτες που έγιναν.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγνώμη, κύριε Κλεάνθους.  Άφησα να πλατειάσει η συζήτηση, διότι και η 

ημερήσια διάταξη είναι μικρή και έχοντας υπόψη ότι είναι και ομόφωνο μάλιστα το 

θέμα, το άφησα ελεύθερο.  Έχετέ το υπόψη σας.  

 Παρακαλώ. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Μάρτιο του 1994, κύριε Πρόεδρε -αυτά είναι καταγραμμένα στην επιτροπή 

Εμπορίου, δε θυμάμαι αν κατέληξαν και στην επιτροπή Ελέγχου- η κυβέρνηση του κ. 

Κληρίδη είχε αποφασίσει, με συγκεκριμένη απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, 

να υιοθετήσει μία μελέτη η οποία κόστισε μισό εκατομμύριο λίρες για το θέμα του 

ναυτικού τουρισμού και ειδικότερα για τη μαρίνα της Λάρνακας.  Αρκεί να σας πω ότι 

η μελέτη υποδείκνυε ότι θα μπορούσε μελλοντικά να ανατεθεί στον ιδιωτικό τομέα η 

κατασκευή μαρίνων.  Μιλούμε για το 1994.  Ειδικά όμως για τη μαρίνα της Λάρνακας, 

που υφίστατο, και επειδή υπήρχε  μεγάλη ζήτηση τότε, προτού οργανωθούν είτε 

στην Τουρκία είτε στο γειτονικό Λίβανο είτε και στα κατεχόμενα, θεωρήθηκε ότι με τα 
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δεδομένα και τα χαρακτηριστικά της η μαρίνα της Λάρνακας ήταν μια από τις πλέον 

κερδοφόρες στην ευρύτερη περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου.  Γι’ αυτό και 

πληρώσαμε τις πεντακόσιες χιλιάδες λίρες, υιοθετήσαμε τη μελέτη και σε διάστημα 

μιας ώρας πάρθηκε μια άλλη απόφαση που αντίφασκε.  Έχει και τους αριθμούς 

καταγραμμένους στα πρακτικά.  Και είπαν να τις δώσουν όλες στον ιδιωτικό τομέα, 

παρά τη συμβουλή του καθηγητή του οποίου υιοθετήσαμε τη μελέτη και την 

πληρώσαμε μισό εκατομμύριο λίρες.   

 Για να φτάσουμε στο έτος 2003...  Θυμάται ο κ. Συλλούρης, ως πρόεδρος, ότι 

με πνεύμα συναίνεσης εργαστήκαμε όλοι, ώστε να ανατεθεί η κατασκευή των 

μαρίνων στον ιδιωτικό τομέα.  Για μια εβδομάδα περίπου κατηγορείτο η Βουλή ότι 

καθυστέρησε επί δέκα μέρες την ψήφιση, για να ανακαλύψουμε, μέχρι και την ώρα 

που έφυγε η κυβέρνηση, ότι δεν είχαν κάνει ούτε ένα βήμα για τρία και πλέον χρόνια!  

 Αυτά πρέπει να τα σημειώνουμε, γιατί κάποτε πρέπει να υπερασπιζόμαστε τη 

Βουλή, να μη μας πιάνουν κορόιδα οι όποιοι υπουργοί, η όποια κυβέρνηση.  Το λέω 

και το τονίζω.  Είναι χαρακτηριστική περίπτωση και μου έδωσε την έμπνευση ο 

συνάδελφος ο κ. Πουργουρίδης, που μίλησε ακριβώς για μελέτες.  Ε, λοιπόν και τις 

μελέτες τις πληρώνουμε και τις μελέτες τις υιοθετούμε και τις μελέτες τις ξεχνούμε και 

τις καταστρατηγούμε σε διάστημα μιας ώρας.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, 

 Θα είμαι πολύ σύντομος και θα τηρήσω τον κανονισμό, από τη θέση μου, 

χρονικά.  ∆ύο σημεία, το πρώτο αναφορικά με τη μαρίνα της Λάρνακας, που το έθιξε 

τώρα και ο συνάδελφος κ. Κλεάνθους.  Πράγματι, το 1993-’94, όταν πάρθηκε η 
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απόφαση της παραχώρησης στον ιδιωτικό τομέα, το κέρδος εκείνο το χρόνο ήταν 

εκατόν πενήντα χιλιάδες λίρες.  Και η πολιτική και η θέση  αυτής της κυβέρνησης 

ήταν να αφεθεί η μαρίνα Λάρνακος εις οίαν κατάσταση βρισκόταν.  Και μετ’ 

εκπλήξεως -και ευχαριστώ τον κ. Περδίκη σήμερα, δεν το είχα παρατηρήσει- παρά 

αυτή την πολιτική, την εχθρική κατ’ εμένα, η μαρίνα Λάρνακας σήμερα απέφερε για 

το 2002 πεντακόσιες χιλιάδες λίρες.  Τα συμπεράσματα μπορεί να τα βγάλει ο 

καθένας εξ ημών, τι συμφέρει σε αυτό τον τόπο. 

 Το δεύτερο σημείο είναι για έναν τομέα που έχει σχέση με τον παραθερισμό, 

όπως είναι και ο τουρισμός, η λέξη η σωστή στα ελληνικά, αλλά αφορά τον εσωτερικό 

παραθεριστή και τον εσωτερικό τουρίστα, για τον οποίο δυστυχώς δε γίνεται 

ουσιαστικά, κύριε Πρόεδρε, καμία φροντίδα, καμία μέριμνα δε λαμβάνεται.  Ο 

Κύπριος τουρίστας, αυτός που έχει τη δυνατότητα να πάει πέντε μέρες με την 

οικογένειά του να ξεκουραστεί, ωθείται να πάει στο εξωτερικό.  Γιατί;  Με την πολιτική 

που ακολουθείται από τους ξενοδόχους, που στηρίζεται ή γίνεται ανεκτή από τον 

ΚΟΤ και τις κυβερνήσεις, δεν μπορεί ο Κύπριος να πάει σ’ ένα ξενοδοχείο κυπριακό 

και να μην πληρώσει υπερτριπλάσια ή υπερτετραπλάσια απ’ ό,τι πληρώνει ένας εκ 

του εξωτερικού ερχόμενος στην Κύπρο παραθεριστής.   

 Εγώ θα ζητούσα και θα παρακαλούσα, πέραν της σωστής απαίτησης για 

χάραξη πολιτικής επί του τομέα αυτού -που είναι έργο της κυβέρνησης και θα κριθεί 

σε σχέση με το πρόγραμμά της και το πώς θα προχωρήσει να το υλοποιήσει- 

επιτέλους να υπάρξει και μια κυβέρνηση η οποία να λάβει υπόψη εκείνες τις εκατόν 

με εκατόν πενήντα χιλιάδες ντόπιους, ιθαγενείς Κύπριους που δεν έχουν τη 

δυνατότητα και την πολυτέλεια να πάνε διακοπές στο εξωτερικό και θέλουν να πάνε 

στον τόπο τους... ο Σκαλιώτης στην Πάφο τρεις-τέσσερις μέρες με την οικογένειά του.  

Ε, αν δε βαστά χίλιες λίρες και πάνω, δε θα μπορέσει να πάει να φάει στην Πάφο. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι, παρακαλώ πολύ.  Έχουν ζητήσει το λόγο ο κ. 

Χατζηγεωργίου, ο κ. Κληρίδης, ο κ. Γεωργίου.  Λέω τελευταίο τον κ. Περδίκη, διότι θα 

δευτερολογήσει και νομίζω ότι φτάνει.  Λοιπόν, κύριε Χατζηγεωργίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, οφείλω να πω ότι παρακολούθησα για ώρα τη συζήτηση.  Πολύ 

μεγάλο της μέρος, ειλικρινά μιλώντας, ήταν χωρίς ιδιαίτερο ενδιαφέρον και στη θέση 

σας θα ήμουν έτσι λίγο πιο αυστηρός, αλλά εξηγήσατε και νομίζω ότι έχετε δίκαιο για 

το μικρό μέγεθος της σημερινής ημερήσιας διάταξης. 

 Με το παρατράβηγμα όμως της συζήτησης νομίζω ότι πρέπει να λεχθούν 

ακόμα μερικά πράγματα τα οποία δε λέχθηκαν σήμερα.  Το κυριότερο που πρέπει να 

βρούμε στον τουρισμό, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι ο αριθμός των τουριστών που 

χρειάζεται, που θέλουμε.  Θέλουμε οκτώ εκατομμύρια τουρίστες, δύο εκατομμύρια, 

είναι ικανοποιητικός ο αριθμός που έχουμε;  Αυτό είναι το πρώτο ερώτημα, κατά την 

άποψή μου, που πρέπει να απαντηθεί.  Συνακόλουθα λοιπόν πιστεύω ότι δεν πρέπει 

να μιλούμε για ανάπτυξη του τουρισμού πλέον στην Κύπρο, μετά τα πρώτα χρόνια 

που είχαμε τις δυσκολίες στις οποίες αναφέρθηκε ο κ. Πουργουρίδης, αλλά πρέπει να 

μιλούμε για οργάνωση πλέον του τουρισμού.  Εγώ δεν πιστεύω ότι πρέπει να 

μιλούμε για ανάπτυξη με την έννοια της ακατάσχετης αύξησης του αριθμού των 

τουριστών στην Κύπρο.  Πρέπει να δούμε τον αριθμό τούτο σε σύγκριση με το αν η 

αύξηση του αριθμού των τουριστών φέρνει τόσα λεφτά, αλλά από ένα σημείο και 

πέρα αρχίζει να προσβάλλει τον κοινωνικό ιστό.  Αυτό το πρώτο ερώτημα πρέπει να 

απαντηθεί. 

 Το δεύτερο, αφού μιλούμε για οργάνωση του τουρισμού και όχι για ανάπτυξη, 

είναι ότι θα πρέπει να επιστρέψουμε και στις ρίζες του σεβασμού του περιβάλλοντος· 
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και περιβάλλον δεν είναι μόνο τα δέντρα.  Περιβάλλον είμαστε εμείς, περιβάλλον είναι 

κάθε στοιχείο της ανθρώπινης φύσης. 

 Θα κλείσω με κάτι, κατά την άποψή μου, εντυπωσιακό.  Πώς καθορίζουν σε 

κράτη που εκτιμούν το περιβάλλον το ύψος των κτιρίων που είναι δίπλα στη 

θάλασσα;  Άσε που εμείς μετακινηθήκαμε πάνω στις παραλίες.  Μιλώ για την 

περίπτωση που κτίζεις φυσιολογικά πίσω από το δρόμο.  Πώς καθορίζεται το ύψος;  

Βγαίνει κάποιος και λέει ότι το κτίριο πρέπει να είναι έξι όροφοι, άλλος πέντε, άλλος 

δεκαέξι.  Ποιο είναι το στοιχείο που θα μας βοηθήσει να βρούμε το πραγματικό ύψος;  

Θα σας πω λοιπόν το εντυπωσιακό  που έμαθα μόλις πρόσφατα και θα κλείσω.  Τι 

εφαρμόζουν σε κράτη, επαναλαμβάνω, που εκτιμούν το περιβάλλον;  Το ύψος των 

ψηλότερων δέντρων που έχει εκείνη η χώρα καθορίζει το ύψος του κτιρίου που είναι 

κοντά στη θάλασσα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εννά γεμώσουν οι παραλίες καβάτζια.   

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ας γεμώσουν -έχεις δίκαιο- αλλά υπάρχει ένα μέτρο, που το καθορίζει η φύση, 

δεν το καθορίζει ούτε ο άλφα υπουργός ούτε η Βουλή.  Το καθορίζει, επαναλαμβάνω, 

το τι έχει εκείνος ο τόπος να παρουσιάσει. 

 Αυτά, ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Κληρίδης. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα είμαι πολύ σύντομος.  Έχουμε ακούσει πολλά και 

διάφορα, κάποια υπερβολές, αλλά οπωσδήποτε χρήσιμα, όμως νομίζω ότι εκείνο το 

οποίο ενδιαφέρει και τον Κύπριο φορολογούμενο και τον Κύπριο πολίτη είναι ότι 
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έχουμε έναν οργανισμό ο οποίος για μια ακόμα φορά είναι ελλειμματικός και ότι θα 

κληθεί ο Κύπριος πολίτης να καταβάλει £16 εκατομ.  Νομίζω αυτό από μόνο του λέει 

πολλά πράγματα, κατά πόσο πραγματικά φτάσαμε σε ένα επίπεδο κάποιου 

οργανισμού, ο οποίος, εφόσον δραστηριοποιείται σε έναν επικερδή τομέα της 

οικονομίας, δεν έπρεπε να έχει την παραμικρή χορηγία.  Και γι’  αυτό το λόγο θα 

τηρήσω αποχή στην ψηφοφορία για τον προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Ζαχαρίου. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς δε λογάριαζα να μιλήσω, αλλά μιλώ, γιατί έχει δοθεί 

μια εικόνα ότι την τελευταία δεκαετία η κυβέρνηση που πέρασε έχει καταστρέψει τα 

πάντα.   Αυτή την εντύπωση έχουν αφήσει κάποιοι συνάδελφοι.  Θέλω να 

υπενθυμίσω απλώς ότι ο μέσος όρος τόσο όσον αφορά αύξηση αριθμού τουριστών 

όσο και αύξηση εσόδων από τον τουρισμό είναι πιο πάνω από το μέσο παγκόσμιο 

όρο.  Και πρέπει να το ξέρουμε. 

 ∆εύτερον, θεωρώ ότι αυτή η συζήτηση, και ειδικότερα αυτή την ώρα, έπρεπε να 

είχε πάρει άλλη τροπή.  Η τροπή που έπρεπε να είχε πάρει ουσιαστικά είναι σχετικά 

με το ποια μέτρα τούτη κυβέρνηση, η νέα κυβέρνηση, πρέπει να πάρει ενόψει του 

αναμενόμενου πολέμου στο Ιράκ, για να στηρίξουμε τον τουρισμό, γιατί θέλουμε δε 

θέλουμε είναι ακόμη η χρυσή κότα με τα αυγά και, μέχρι να αποφασίσουμε να 

φτιάξουμε άλλη χρυσή κότα, πρέπει να τη διατηρήσουμε.  Και είναι εδώ που θα 

δοκιμαστεί και η σημερινή κυβέρνηση, στα μέτρα στήριξης του τουρισμού.  Η εύκολη 

αντιπολιτευτική τάση που υπήρχε από πριν ή ο μηδενισμός πρέπει να ξεπεραστούν.  

Πρέπει να δούμε έργα και να κριτικάρουμε και εμείς, όπως αρμόζει σε μια σωστή 

αντιπολίτευση. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Περιμένατε δέκα χρόνια γι’ αυτή τη συζήτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης.   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα την πρόθεση να μιλήσω, αλλά με συνεπήραν πράγματι 

το περιβάλλον, οι μαρίνες, τα αντίσκηνα, οι όροφοι, το ύψος των δέντρων, το σεξ.  

Και σκέφτηκα κι εγώ, για το λόγο ότι βρισκόμαστε όλοι εκτός θέματος -έχω την 

εντύπωση ότι συζητούμε τον προϋπολογισμό του ΚΟΤ- να μιλήσω.  Θα έλεγα ότι ένα 

κεντρικό σημείο που έπρεπε σήμερα να μας απασχολήσει, αφ’ ης στιγμής όλοι 

χαϊδεύουμε τον τουρισμό, άλλοι κριτικά άλλοι επαινώντας τον αλλά περιμετρικά, το 

σοβαρότερο θέμα που έπρεπε σήμερα να μας απασχολήσει είναι η εισαγωγή 

ναρκωτικών χαπιών από τουρίστες που κατέκλυσαν τουριστικές περιοχές της 

πατρίδας μας.  Είναι γνωστά σε όλους μας τα περιστατικά και το τι συμβαίνει και σε 

ποιο μέγεθος έχει φτάσει αυτή η κατάσταση· κατάσταση η οποία απειλεί και τους 

τουρίστες, που όλοι χαϊδεύουμε, αλλά κυρίως απειλεί τα παιδιά μας, τους νέους μας.  

Και έχω την εντύπωση ότι, αφ’ ης στιγμής όλοι, υιοθετώντας τον τουρισμό, 

τοποθετούμε ορόφους, αντίσκηνα και ερωτοτροπίες, πρέπει να μας απασχολήσει και 

αυτό το σοβαρό θέμα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, μετά από τα χαϊδέματα, θα τελειώσουμε αυτή τη συζήτηση; 

 Κύριε συνάδελφε, από σεβασμό, επειδή με αντικαθιστάτε συχνά, θα σας δώσω 

το λόγο, αλλά είστε ο τελευταίος.  Επειδή δεν ήσασταν εδώ, σας λέω ότι βγήκαμε 

από το θέμα όλοι και ο καθένας λέει «είμαι και εγώ εκτός θέματος», αλλά προχωρεί 

ακάθεκτος. 
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Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Εγώ απλώς να ενημερώσω, κύριε Πρόεδρε, ότι τη ∆ευτέρα στη συνεδρία της 

επιτροπής Οικονομικών θα προσέλθει ο Υπουργός Οικονομικών, για να ενημερώσει 

τη Βουλή για τα μέτρα που προτίθενται να πάρουν, για να αντιμετωπίσουμε την κρίση 

που θα προκύψει από τον πόλεμο στο Ιράκ.  Αυτό ήθελα να πω.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Κύριε Περδίκη, έχετε δύο λέξεις. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να το πω κυπριακά, κύριε Πρόεδρε -μια που μαθαίνετε και την κυπριακή 

διάλεκτο- καλή καλή η λόττα μας εβκήκε μουσουτζιάρισσα.  ∆ηλαδή, ο τουρισμός... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Σιοίρος χαλαζιάρης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Χαλαζιάρης ο σιοίρος, τέλος πάντων. Ότι αυτός ο τουρισμός ο περίφημος 

παράγει και προσφέρει το ακούσαμε πολλές φορές.  Εγώ πραγματικά είδα τους 

συναδέλφους να προσθέτουν στο δικό μου προβληματισμό και διερωτώμαι 

πραγματικά πού βρισκόμασταν όλοι εμείς, όταν κτιζόταν αυτό το οικοδόμημα που 

λέγεται κυπριακός τουρισμός, όταν χωρίς μελέτη έθετε ενώπιόν μας τα καλλιστεία ο 

πρώην υπουργός Εμπορίου ο κ. Ρολάνδης, χωρίς μελέτη, κύριε Πουργουρίδη, 

έχοντας υπόψη ότι θα έρχονταν ορδές Αμερικανών τουριστών.  Έχοντας χωρίς 

μελέτη φέρει μπροστά σας η προηγούμενη κυβέρνηση την πολιτική για τα γήπεδα 

γκολφ, η οποία, κύριε Πουργουρίδη,  έλεγε ότι μόνο χίλιοι γκόλφερς -και δεν ξέρω αν 

έρχονται σήμερα οι χίλιοι γκόλφερς- θα έρθουν να παίξουν στην Κύπρο γκολφ.  Αλλά 

προνοούσε ότι, για να είναι βιώσιμα τα γήπεδα γκολφ, θα πρέπει να κτιστούν γύρω 
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γύρω και τουριστικές κλίνες. Άρα κάθε γήπεδο γκολφ σημαίνει άλλες τουριστικές 

κλίνες.  

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Και το άγαλμα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Και το άγαλμα.  Αυτό ακριβώς το προλάβαμε λόγω της αλλαγής.  Θα 

μπορούσαμε να είχαμε και άγαλμα της Αφροδίτης, αν παρέμενε η προηγούμενη 

κυβέρνηση.  Με ποια μελέτη, ποίων εμπειρογνωμόνων; 

 Θέλω να πω τελειώνοντας το εξής:  Τελικά γιατί συζητούμε σήμερα αυτό το 

θέμα;  Γιατί όντως εντός λίγων ημερών θα αναγκαστεί αυτός ο κυπριακός λαός, για 

να συντηρήσει αυτή τη χρυσή κότα ή το χρυσό σιοίρο, για να το πούμε κυπριακά, να 

βκάλει που την τζιέπην του, για να τον συντηρήσει με ένα πλουσιοπάροχο 

αναγκαστικά -να το κάνουμε, γιατί να μην το κάνουμε- πρόγραμμα στήριξης του 

κυπριακού τουρισμού.  Αλλά να μιλήσουμε και να πάρουμε αποφάσεις και για το 

μέλλον, για ένα μακροχρόνιο μέλλον.  Να θέσουμε καινούριες βάσεις.  Και αυτό το 

πράγμα, κύριε Πρόεδρε, που το διάβασα προσεκτικά, δε βάζει βάσεις για το μέλλον 

ούτε καν για το παρελθόν.  Κλείνει τρύπες του παρελθόντος μόνο.   

 Τέλος, μιλώντας για το τι εστί ποιοτικός τουρισμός, θα έλεγα ότι δεν είναι ο 

τουρισμός, αγαπητοί συνάδελφοι, που θα φέρει τα παραπάνω λεφτά.  Αναφέρθηκε 

πριν και ο κ. Χατζηγεωργίου σ’ αυτό το θέμα.  Ο πραγματικά ποιοτικός τουρισμός 

είναι αυτός ο τουρισμός ο οποίος θα αντέχει σε τέτοιου είδους κρίσεις σαν αυτή που 

αντιμετωπίζουμε σήμερα.  Ένας τουρισμός που θα έχει στέρεες βάσεις. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχει έναν αντάρτη.  Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 ∆εν πρόκειται να μιλήσω επί της ουσίας.  Θα σεβαστώ αυτό που είπετε.  Απλά 

ήθελα να θίξω το εξής:  Όταν συζητείται ο προϋπολογισμός ενός οργανισμού που 

ασχολείται με το συγκεκριμένο τομέα, είναι, νομίζω, η ώρα για να συζητείται και η 

πολιτική του οργανισμού.  Εγώ σηκώθηκα για να πω ότι πλάτειασε μεν η συζήτηση, 

αλλά είναι λάθος η άποψη ότι δεν είναι ώρα του τουρισμού, όταν συζητούμε τον 

προϋπολογισμό του ΚΟΤ, δεν είναι ώρα του αθλητισμού, όταν συζητούμε τον 

προϋπολογισμό του ΚΟΑ.  Το να πηγαίνουμε σε άλλα θέματα, βέβαια σοβαρότατα, 

τα ναρκωτικά, που έρχονται μέσω των τουριστών, ναι, αυτό είναι έξω από την 

πολιτική που προνοεί ένας προϋπολογισμός.  Εγώ λέω ότι είναι καλή ευκαιρία να 

εγγράψουμε το θέμα και να το συζητήσουμε από κοινού κάποια άλλη στιγμή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Προδρόμου.  Είστε πραγματικά ο τελευταίος.  ∆ε θα δώσω σε κανέναν από 

εδώ και πέρα το λόγο, με όλο το σεβασμό και την αγάπη. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Θέλω μόνο να πω δυο φράσεις.  Ο κ. 

Χριστοδουλίδης λείπει, αλλά ο τουρισμός ελληνιστί μάλλον δεν είναι παραθερισμός, 

γιατί τότε δε θα είχαμε χειμερινό τουρισμό, γιατί δεν μπορεί να είναι χειμερινός 

παραθερισμός· είναι μάλλον περιήγηση.  Για τα πρακτικά, επειδή συνέβαλε ο κ. 

Χριστοδουλίδης... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ και για τη δική σας τη συμβολή. 

 Λοιπόν, για να κλείσουμε με το θέμα αυτό, θέλω να πω ότι, ναι, ο κ. Περδίκης 

δεν ήταν εκτός θέματος με την ομιλία του, όμως, για να είμαστε δίκαιοι, η ζωή δεν 

ξεκινά από την ώρα που ο Γιώργος μπήκε στη Βουλή.  Έχει γίνει σε αυτή τη Βουλή 

εδώ και πάρα πολλά χρόνια κατά κόρον συζήτηση για την πιθανή μονόπλευρη 

ανάπτυξη της οικονομίας μας στον τριτογενή τομέα και δη στον τουρισμό και για τη 
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στρεβλωμένη ανάπτυξη.  Έγιναν πάρα πολλές συζητήσεις.  Αναφέρθηκε ο κ. 

Πουργουρίδης στο ότι υπήρξε ώρα ανάγκης κατά την οποία δεν ξέραμε από πού θα 

αντλήσουμε έσοδα για το κράτος και το λαό.  Κακώς έγινε στρέβλωση από τότε.  Και 

σήμερα είναι μπροστά μας το θέμα -και καλά συζητείται- αλλά εγώ περίμενα μια πιο 

οργανωμένη συζήτηση· και την αναμένω.  Αν θέλετε, προετοιμαστείτε, όταν αυτή η 

κυβέρνηση θα έρθει πολύ σύντομα να φέρει μπροστά στη Βουλή την πρόταση για 

μέτρα στήριξης του τουρισμού ενόψει της κρίσης η οποία κυοφορείται, η οποία είναι 

σε εξέλιξη, από τον πόλεμο, να συζητήσουμε σε περισσότερο βάθος και πιο 

οργανωμένα αυτό το θέμα, διότι χρειάζεται πράγματι μια τέτοια συζήτηση και ένας 

τέτοιος προβληματισμός από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Να προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 

ποσού £27.162.780 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η  ∆εκεμβρίου 2003.  

Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Πρώτος Πίνακας.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 

ελλείμματος άλλων άρθρων.  Άρθρο 4. 

 Ίδρυση και κατάργηση θέσεων.  ∆εύτερος Πίνακας.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Συμπλήρωμα.  Άρθρο 6. 

 ∆ιάθεση ειδικών εισπραττομένων/εμβαζομένων ποσών για υλοποίηση 

συγκεκριμένων προγραμμάτων/σκοπών.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Σαράντα τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα και οι πίνακες εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού Τουρισμού Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές το νομοσχέδιο 

ψηφίζεται σε νόμο. 

 Φτάσαμε στο σημείο τώρα που πρέπει να δούμε το θέμα το οποίο έχει κηρυχθεί 

ως επείγον.  Είναι «Οι περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής 

Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003».  Είναι ομόφωνη απ’ ό,τι 

βλέπω η έκθεση.  Θα διαβαστεί;   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ∆ε χρειάζεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, δε χρειάζεται.   

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Πετρελαιοειδών 

(Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 

Κανονισμοί του 2003» 

 Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, αναπλ. πρόεδρος Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Γιάννος Λαμάρης   Ζαχαρίας Κουλίας 

 Πρόδρομος Προδρόμου   

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου  

 Μαρία Κυριακού    

 Μαρίνος Σιζόπουλος, εκπροσωπώντας τον κ. Γιαννάκη Ομήρου 



 45

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

αυθημερόν τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι κατατέθηκαν στη σημερινή 

συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκαν επείγοντες.  Στη συνεδρίαση αυτή 

παρευρέθηκε ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

 Με τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 3 του 

περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής Πωλήσεως) Νόμου, 

σκοπείται η αναπροσαρμογή της λιανικής τιμής πωλήσεως των πετρελαιοειδών. 

 Όπως είναι γνωστό το Υπουργικό Συμβούλιο, στη συνεδρία του ημερομηνίας 16 

Ιανουαρίου 2003, αποφάσισε τη μείωση της τιμής του πετρελαίου (ακάθαρτου και 

φωτιστικού) κατά 7 σεντ το λίτρο με ισχύ από τις 16 Ιανουαρίου 2003 και μέχρις ότου 

επιστραφεί στους καταναλωτές το ποσό των £9.000.000, που προέκυπτε ως 

διαφορά του φόρου κατανάλωσης πέραν των 4 σεντ το λίτρο στο πετρέλαιο 

θέρμανσης, αλλά το αργότερο μέχρι την 31η Μαρτίου 2003.  Ενόψει του γεγονότος ότι 

το ποσό των £9.000.000 εξαντλήθηκε νωρίτερα από ό,τι αναμενόταν, το Υπουργικό 

Συμβούλιο, στη συνεδρία του  ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2003, αποφάσισε την έγκριση 

πρόσθετου ποσού της τάξης των £2.000.000 για την παράταση της επιδότησης του 

ακάθαρτου και φωτιστικού πετρελαίου για ακόμη μια εβδομάδα.  Σημειώνεται ότι και 

το εν λόγω ποσό έχει εξαντληθεί, γι’ αυτό, σύμφωνα με το αρμόδιο υπουργείο, 

υφίσταται ανάγκη επαναφοράς της τιμής του ακάθαρτου και φωτιστικού πετρελαίου 

στα προηγούμενά της επίπεδα. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία, 

επιβάλλεται επίσης η αναπροσαρμογή της λιανικής τιμής όλων των πετρελαιοειδών, 

λόγω της αύξησης της διεθνούς τιμής του αργού πετρελαίου που με βάση το ισχύον 

νομικό καθεστώς ισχύει από την ημερομηνία της κατάθεσης των σχετικών 

κανονισμών στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 
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 Σημειώνεται ότι η αναπροσαρμογή της λιανικής τιμής πώλησης του πετρελαίου 

καθορίστηκε με κανονισμούς που είχαν κατατεθεί στη Βουλή και τέθηκαν σε ισχύ στις 

2 Ιανουαρίου 2003 για όλα τα πετρελαιοειδή (από τις 16 Ιανουαρίου 2003 ίσχυσαν οι 

νέες τιμές για το ακάθαρτο και φωτιστικό πετρέλαιο).  Οι εν λόγω τιμές καθορίστηκαν 

με βάση την τιμή του αργού πετρελαίου τύπου BRENT $25,95 το βαρέλι περίπου 

(μέση τιμή για την περίοδο από 1η μέχρι 8 ∆εκεμβρίου 2002) και συναλλαγματική 

ισοτιμία του δολαρίου έναντι της κυπριακής λίρας στα Κ£=US$ 1,73 περίπου.  

∆ηλαδή η μέση τιμή του αργού πετρελαίου τύπου BRENT ήταν Κ£15 το βαρέλι. 

 Η τιμή του αργού πετρελαίου τύπου BRENT, όπως έχει κατατεθεί από την 

κυβέρνηση, ανέρχεται σήμερα στα $34,25 το βαρέλι περίπου (μέση τιμή για την 

περίοδο από 1η μέχρι 11 Μαρτίου) και η συναλλαγματική ισοτιμία του δολαρίου έναντι 

της κυπριακής λίρας στα Κ£=US$1,85 περίπου.  ∆ηλαδή η μέση τιμή του αργού 

πετρελαίου τύπου Brent είναι Κ£18,50 το βαρέλι. 

 Σύμφωνα πάντα με τα ίδια στοιχεία, οι εταιρείες πετρελαιοειδών για την περίοδο 

Ιανουαρίου-Φεβρουαρίου 2003, όταν η διεθνής τιμή αργού πετρελαίου τύπου BRENT 

κυμάνθηκε στα $30 με $32 το βαρέλι, παρουσίασαν έλλειμμα της τάξης των £2,5 

εκατομ. περίπου.  Λόγω του ότι η διεθνής τιμή του αργού πετρελαίου αυξάνεται 

συνεχώς, αναμένεται ότι το μηνιαίο έλλειμμα των εταιρειών πετρελαιοειδών θα 

αυξάνεται.  Συγκεκριμένα, αν η διεθνής τιμή του αργού πετρελαίου διατηρηθεί στα 

σημερινά επίπεδα, οι εταιρείες πετρελαιοειδών θα παρουσιάζουν μηνιαίο έλλειμμα 

της τάξης του £1,7 εκατομ.  Αν ο μέσος όρος της διεθνούς τιμής του αργού 

πετρελαίου για την επόμενη εξαμηνία κυμανθεί γύρω στα $34 το βαρέλι, το συνολικό 

έλλειμμα των εταιρειών πετρελαιοειδών για την περίοδο από την 1η  Ιανουαρίου 2003 

μέχρι την 31η Μαρτίου 2003 θα ανέλθει γύρω στα £12 εκατομ. 

 Με τους κατατεθέντες κανονισμούς αυξάνονται οι λιανικές τιμές όλων των 

πετρελαιοειδών κατά 2 σεντ το λίτρο, κατά τρόπο που να δημιουργούνται πρόσθετα 
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μηνιαία έσοδα για τις εταιρείες πετρελαιοειδών της τάξης του £2,1 εκατομ., έτσι που 

μέχρι τη 13η Σεπτεμβρίου 2003 να καλυφθεί ολόκληρο το έλλειμμα.  Ταυτόχρονα, με 

τους υπό συζήτηση κανονισμούς καταργείται η επιδότηση της τιμής του ακάθαρτου 

και φωτιστικού πετρελαίου, γεγονός που εξυπακούεται αύξηση κατά 9 συνολικά σεντ 

το λίτρο (7 σεντ το ύψος της επιδότησης συν 2 σεντ στη βασική τιμή), δηλαδή η 

βασική τιμή θα ανέλθει από 20 σεντ στα 29 σεντ το λίτρο.  Στην τιμή αυτή 

προστίθεται φόρος προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ) της τάξης του 15%, δηλαδή η λιανική 

τιμή θα ανέλθει από 23 σεντ στα 33,4 σεντ το λίτρο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 

των στοιχείων που κατατέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς των υπό 

συζήτηση κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους όπως 

αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;  

 Ο κ. Προδρόμου και ο κ. Περδίκης. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, αν επιτρέπετε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Θέλω απλώς να πω, επειδή είναι συνεπαγόμενη η αύξηση που γίνεται, ότι ήταν 

γνωστό ότι θα επανερχόταν η κατάργηση επιχορήγησης, που ήταν εποχιακή...  

Εκείνο που θέλω, ωστόσο, να αναφέρω είναι άλλο:  Ότι και στη συζήτηση που είχαμε 

στη συνεδρία τώρα την έκτακτη με τον Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού  -παραμένει έγνοια όλων μας- πήραμε τη διαβεβαίωση από τον υπουργό 

και περιμένουμε ότι θα αλλάξει επιτέλους αυτό το σύστημα.  Μας έχουν τεθεί 
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χρονοδιαγράμματα, θα γίνει μελέτη, θα κατατεθεί νομοσχέδιο.  Ελπίζω ότι επιτέλους 

θα δημιουργηθούν οι προϋποθέσεις, γιατί χρειάζονται κάποιες προϋποθέσεις, για να 

φιλελευθεροποιηθεί και αυτή η αγορά και να μην είναι στους ώμους της Βουλής το 

άχαρο έργο να καθορίζει τιμές πετρελαίου και άλλων καυσίμων.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όπως είπε και ο αγαπητός συνάδελφος κ. Προδρόμου, ήταν αναμενόμενη αυτή 

η εξέλιξη.  Και μη χειρότερα πρέπει να λέμε με την κρίση του Ιράκ, που είναι μπροστά 

μας, και την αναμενόμενη αύξηση του πετρελαίου διεθνώς.  Με όλο το σεβασμό και 

όλη την αγάπη προς το νέο Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας, δε θα ψηφίσω αυτή 

την πρόταση... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα έντζ’ έν’ η κυβέρνηση Κληρίδη... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...όχι γιατί δεν αντιλαμβάνομαι τη λογική της, αλλά επειδή είμαι δεσμευμένος και 

από προηγούμενες τοποθετήσεις μου σ’ αυτό το κοινοβούλιο ότι δεν μπορώ να 

υποστηρίξω τιμολογιακή πρόταση σε σχέση με τα καύσιμα που δεν κάνει διάκριση 

μεταξύ των φιλικών λεγόμενων καυσίμων και των συμβατικών καυσίμων.  Και 

συγκεκριμένα η πρόταση αυτή, όπως και οι προηγούμενες, εξακολουθεί να 

κοστολογεί, χωρίς να λαμβάνει υπόψη το περιβαλλοντικό κόστος, το πετρέλαιο με 

λιγότερη περιεκτικότητα σε θείο, να είναι πιο ακριβό τελικά για τον καταναλωτή από 

το συμβατικό πετρέλαιο, στο οποίο, όπως ξέρουμε, είναι κατά κάποιες εκατοντάδες 

πιο υψηλή η περιεκτικότητα σε θείο από αυτό το οποίο επιτρέπεται στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των κανονισμών; 

 ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και τρεις αποχές οι κανονισμοί 

εγκρίνονται.   

 Το Κεφάλαιο Β΄ έχει ήδη τελειώσει, περαστεί. 

 Το Κεφάλαιο Γ΄, ερωτήσεις και απαντήσεις. Έχουν δοθεί γραπτώς.   

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.238 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 7 Μαρτίου 2003. 

 «Με την τελευταία αύξηση των κομίστρων των λεωφορείων έχει προκληθεί 

αναστάτωση στους κατοίκους της ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τον τρόπο καθορισμού των κομίστρων μεταφοράς μαθητών 
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γυμνασίων, λυκείων και τεχνικών σχολών των κοινοτήτων της ελεύθερης περιοχής 

Αμμοχώστου στη Λάρνακα, στο Φρέναρος και στο Παραλίμνι.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.239 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 7 Μαρτίου 2003. 

 «Αρκετοί οδηγοί μού έχουν υποβάλει παράπονα για το ότι αντιμετωπίζουν 

προβλήματα σχετικά με τη διατήρηση της σταθερότητας των οχημάτων τους, όταν 

χρησιμοποιούν τους δημόσιους δρόμους, ιδιαίτερα όταν ο καιρός είναι βροχερός. 

  Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Υπάρχει ασφάλεια στους δημόσιους δρόμους για τους οδηγούς; 

2. Τα υλικά που χρησιμοποιούνται, είτε για την κατασκευή νέων δρόμων είτε για 

την επιδιόρθωση και ανακατασκευή υφιστάμενων δρόμων, είναι κατάλληλα 

όσον αφορά την ασφάλεια των οδηγών; 

3. Ο σχεδιασμός των νέων δρόμων γίνεται με τέτοιο τρόπο, ώστε να φεύγει το 

νερό προς τα άκρα των δρόμων; 

4. Έχουν υποβληθεί παράπονα και από άλλους φορείς αναφορικά με την 

ασφάλεια στους δημόσιους δρόμους;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.240 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 8 Μαρτίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για το πού βρίσκεται η διαδικασία δημιουργίας υγειονομικού κέντρου 

στην περιοχή Λινόπετρας και πότε υπολογίζεται να ολοκληρωθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.241 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 11 Μαρτίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι με βάση το νόμο που προνοεί για τον έλεγχο και την 

εποπτεία της ίδρυσης και λειτουργίας ιδιωτικών νοσηλευτηρίων και για συναφή 
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θέματα απαραίτητη προϋπόθεση για τη λειτουργία ιδιωτικού νοσηλευτηρίου ο 

εξοπλισμός διαχείρισης και διάθεσης κλινικών αποβλήτων ή εναλλακτικά η σύναψη 

κατάλληλων συμβατικών δεσμεύσεων με τρίτους για τη διαχείριση και διάθεση των 

κλινικών αποβλήτων του. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα θέματα που αφορούν τη διαχείριση και διάθεση των 

κλινικών αποβλήτων: 

1. Γιατί δεν ισχύει και για τις δημόσιες ή κρατικές κλινικές η πρόνοια του νόμου 

που προνοεί για τον έλεγχο και την εποπτεία της ίδρυσης και λειτουργίας 

ιδιωτικών νοσηλευτηρίων και για συναφή θέματα και συγκεκριμένα το άρθρο 

(10) που αφορά την υποχρεωτική διαχείριση και διάθεση κλινικών αποβλήτων; 

2. Με βάση ποια νομοθεσία (νόμο ή κανονισμό) αδειοδοτείται η λειτουργία 

οργανισμών διαχείρισης και διάθεσης κλινικών αποβλήτων;  Υπάρχουν 

προδιαγραφές ή νενομισμένη διαδικασία; 

3. Σε ποιο βαθμό έχει τεθεί σε εφαρμογή η νομοθεσία που αφορά τη διαχείριση και 

διάθεση των κλινικών αποβλήτων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.242 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 11 Μαρτίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι βρετανικές βάσεις χρησιμοποιούν την Κύπρο ως 

διαμετακομιστικό σταθμό για μεταφορά πολεμικού υλικού. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων: 

1. Κατά πόσο τηρούνται πιστά οι πρόνοιες της Σύμβασης της Βασιλείας, όπως 

κυρώθηκε με τους Νόμους 29(III)/92 και 12(III)/2000 και ειδικά αν τηρούνται 

καταστάσεις των εισερχόμενων/εξερχόμενων φορτίων. 
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2. Αν η κυπριακή κυβέρνηση εποπτεύει και με ποιους τρόπους την τήρηση της 

σύμβασης σε ό,τι αφορά πυρηνικά υλικά, μηχανέλαια, βαφές, χημικά 

όπλα/ουσίες και βιολογικά όπλα/ουσίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2003 του Υπουργού Οικονομικών κ. 

Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.01.172, ημερομηνίας 25 

Ιουλίου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης 

Παπαδοπούλου. 

 «Σχετικά με το αν κατά τον καθορισμό του ύψους του επιδόματος τέκνου έχουν 

ληφθεί υπόψη οι εισηγήσεις της Μονάδας Οικονομικών Ερευνών του Πανεπιστημίου 

Κύπρου για τη φορολογική μεταρρύθμιση και σε ποιο βαθμό το προτεινόμενο μηνιαίο 

επίδομα για το πρώτο παιδί και για κάθε πρόσθετο παιδί και για τις μονογονεϊκές 

οικογένειες καλύπτει τις σημερινές βασικές ανάγκες του παιδιού στην οικογένεια, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η παραχώρηση επιδόματος τέκνου από το πρώτο παιδί υιοθετήθηκε στα 

πλαίσια της φορολογικής μεταρρύθμισης ως αντιστάθμισμα της κατάργησης, από την 

1η Ιανουαρίου 2003, της φορολογικής έκπτωσης για τα παιδιά. 

 Το ύψος του επιδόματος τέκνου για το ένα παιδί (£200 ή £250) και για τα δύο 

παιδιά (£500 ή £600) καθορίσθηκε με βάση τη μέγιστη απώλεια που προκύπτει από 

την κατάργηση της φορολογικής έκπτωσης για τα παιδιά. 

 Το ύψος του επιδόματος τέκνου για τις οικογένειες με τρία παιδιά (£1200 ή 

£1400) καθορίσθηκε με βάση τη μέγιστη απώλεια που προκύπτει από την κατάργηση 

της φορολογικής έκπτωσης για τα παιδιά, καθώς επίσης και του ποσού του 

επιδόματος για τρίτο παιδί που οι οικογένειες αυτές είχαν δικαίωμα να παίρνουν με 

βάση τον περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου για Τρίτο Παιδί Νόμο, που καταργήθηκε. 

 Το ύψος του επιδόματος τέκνου για τις οικογένειες με τέσσερα παιδιά και άνω 

καθορίσθηκε με βάση: 
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1. το ποσό του επιδόματος τέκνου που έπαιρναν οι οικογένειες αυτές με βάση τον 

περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου Νόμο, που καταργήθηκε, 

2. το ετήσιο εφάπαξ επίδομα £60 για κάθε παιδί που έπαιρναν οι οικογένειες 

αυτές,  

3. την απώλεια που προκύπτει από τη μείωση του ορίου ενηλικίωσης των παιδιών 

στο δέκατο όγδοο έτος της ηλικίας τους αντί στο εικοστό τρίτο έτος για τα 

κορίτσια ή στο εικοστό πέμπτο έτος για τα αγόρια όπως διαλαμβανόταν στον 

περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου Νόμο, που καταργήθηκε. 

 Τα ποσά για τα επιδόματα τέκνου για τις διάφορες κατηγορίες οικογενειών 

συμφωνήθηκαν μεταξύ της κυβέρνησης και των κοινοβουλευτικών κομμάτων μέσα 

στα πλαίσια των διαβουλεύσεων για τη φορολογική μεταρρύθμιση και 

περιλαμβάνονται στον Πίνακα του περί Επιδόματος Τέκνου Νόμου του 2002 [Ν. 

167(Ι)/2002], που έχει ψηφισθεί από τη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.148, ημερομηνίας 12 

∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Γεώργιου Γεωργίου. 

 «Σχετικά με τα ετοιμόρροπα υποστατικά τουρκοκυπριακής ιδιοκτησίας στην 

κοινότητα Επισκοπής στη Λεμεσό, σας πληροφορώ τα ακόλουθα:  

 Το κοινοτικό συμβούλιο Επισκοπής με υπόμνημά του προς τον έπαρχο 

Λεμεσού, με ημερομηνία 7 Μαρτίου 2002, ζήτησε, μεταξύ άλλων, την κατεδάφιση 

υποστατικών τουρκοκυπριακής ιδιοκτησίας που βρίσκονται στην κοινότητα, τα οποία 

έκρινε ως ετοιμόρροπα. 

 Το εν λόγω υπόμνημα εξετάστηκε σε συνεδρία που πραγματοποιήθηκε στα 

γραφεία του συμβουλίου στις 13 Μαΐου 2002 και αποφασίστηκε όπως το κοινοτικό 

συμβούλιο αποστείλει στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού κατάλογο με τα 
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τουρκοκυπριακά υποστατικά που κρίθηκαν από το συμβούλιο ως ετοιμόρροπα, ώστε 

αυτά να εξεταστούν επιτόπου από τις αρμόδιες υπηρεσίες της Επαρχιακής ∆ιοίκησης 

Λεμεσού. 

 Το κοινοτικό συμβούλιο υπέβαλε στις 6 Ιουνίου 2002 κατάλογο με εννέα 

τουρκοκυπριακά υποστατικά, τέσσερα από τα οποία κρίθηκαν ως κατεδαφιστέα, μετά 

από επιτόπου επίσκεψη το Νοέμβριο του 2002.  ∆ιαπιστώθηκε επίσης ότι τα 

υπόλοιπα πέντε υποστατικά δεν ήταν κενά ούτε και ετοιμόρροπα. 

 Ως αποτέλεσμα της ανωτέρω διαδικασίας έχουν κατεδαφιστεί τα τέσσερα 

τουρκοκυπριακά υποστατικά τα οποία κρίθηκαν ως ακατάλληλα.  Η κατεδάφιση έγινε 

από ιδιώτη εργολάβο στον οποίο ανατέθηκε η εργασία μέσω της διαδικασίας 

προσφορών και η δαπάνη καλύφθηκε από την Υπηρεσία ∆ιαχείρισης 

Τουρκοκυπριακών Περιουσιών. 

 Η Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών βρίσκεται σε συνεχή 

συνεργασία με το κοινοτικό συμβούλιο Επισκοπής για την παρακολούθηση του 

θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.150, ημερομηνίας 12 

∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Γεώργιου Γεωργίου. 

 «Σχετικά με αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Επισκοπής για την παραχώρηση 

τουρκοκυπριακού τεμαχίου για τη δημιουργία χώρου στάθμευσης, σας πληροφορώ 

τα ακόλουθα: 

 Το κοινοτικό συμβούλιο Επισκοπής ζήτησε από τον έπαρχο Λεμεσού στις 28 

Μαΐου 2002 την εκμίσθωση μέρους του τεμαχίου με αρ. 440/Φ/ΣΧ58/5 στην 

Επισκοπή, τουρκοκυπριακής ιδιοκτησίας, με σκοπό τη δημιουργία πάρκου και χώρου 

στάθμευσης. 
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 Το αίτημα εξετάστηκε από τον έπαρχο Λεμεσού σε συνεργασία με το Τμήμα 

Πολεοδομίας και Οικήσεως, το οποίο, αφού αξιολόγησε τη συμβατότητα της 

προτεινόμενης χρήσης με τις πρόνοιες της δήλωσης πολιτικής, υποστήριξε το αίτημα, 

υπό τον όρο ότι θα εξασφαλιστεί πολεοδομική άδεια για το έργο και η ανάπτυξη δε 

θα περιλαμβάνει κτιριακές εγκαταστάσεις. 

 Ακολούθως, το πιο πάνω αίτημα θα εξεταστεί από τη Συμβουλευτική Επιτροπή 

για τη ∆ιαχείριση Τουρκοκυπριακών Περιουσιών σε συνεδρία της που θα 

πραγματοποιηθεί σύντομα για λήψη σχετικής απόφασης και το κοινοτικό συμβούλιο 

Επισκοπής θα ενημερωθεί ανάλογα.  Ο έπαρχος Λεμεσού έχει ενημερώσει το εν 

λόγω συμβούλιο για τις πιο πάνω εξελίξεις με σχετική επιστολή του, ημερομηνίας 

21ης Φεβρουαρίου 2003.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2003 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Πεύκιου Γεωργιάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.182, 

ημερομηνίας 20 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με την αντισεισμική αναβάθμιση του Λυκείου Κύκκου στην Πάφο, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το πρόγραμμα αντισεισμικής αναβάθμισης αφορά όλα τα σχολικά κτίρια, 

συμπεριλαμβανομένων και των σχολείων της επαρχίας Πάφου, που κτίστηκαν πριν 

την εφαρμογή του κυπριακού αντισεισμικού κώδικα.  Το πρόγραμμα θα ολοκληρωθεί 

το 2006. 

 Για το Λύκειο Κύκκου έχουν ζητηθεί προσφορές για την αντισεισμική 

αναβάθμιση, οι οποίες αναμένεται να ακυρωθούν από το Κεντρικό Συμβούλιο 

Προσφορών, καθότι υπήρξε μόνο μία και πολύ ψηλή προσφορά.  Μετά την ακύρωση 

θα γίνει αμέσως επαναπροκήρυξη των προσφορών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
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Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Ευθύμιου Ευθυμίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.207, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με τον ποντισμό πυρομαχικών της Εθνικής Φρουράς, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα:  

 Ανάλογα με το χώρο στον οποίο γινόταν ο ποντισμός στη θάλασσα, τον τρόπο 

που χρησιμοποιείτο, τα είδη των πυρομαχικών και το χρόνο που αυτή η πρακτική 

εφαρμοζόταν, πιθανόν να ενδείκνυται η ετοιμασία προγράμματος για τον καθαρισμό 

του βυθού.  Ούτως ή άλλως, ενδείκνυται τουλάχιστον η εξέταση του όλου θέματος.  

Οι υπηρεσίες του υπουργείου αυτού βρίσκονται στη διάθεσή σας για παροχή 

επιστημονικής στήριξης, αλλά για ευνόητους λόγους η σχετική πρωτοβουλία θα 

πρέπει να προέλθει από την Εθνική Φρουρά.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Το πρώτο είναι η έκθεση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Τα προβλήματα που προκύπτουν από τη μη ικανοποιητική εφαρμογή 

της νομοθεσίας για την πρόληψη της βίας στην οικογένεια και την προστασία των 

θυμάτων και η ανάγκη δημιουργίας της αναγκαίας υποδομής για προστασία και 

στήριξη των θυμάτων βίας».  (Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επιτροπής).  

Συνεχίζουμε τη συζήτηση.  Έχω εδώ έναν κατάλογο ομιλητών.  Είναι ο Νίκος 

Τορναρίτης, η Ανδρούλα Βασιλείου και η Αντιγόνη Παπαδοπούλου. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ την άλλη φορά θα μιλήσω.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Απλώς να πω ότι εμείς έχουμε μία συνεδρίαση την οποία βάλαμε, διότι είδαμε 

την ημερησία διάταξη... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είντα ώραν;  Έν’ η ώρα 6.00 μ.μ. που την εβάλετε;   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ε, 5.30, 6.00 μ.μ.  ∆ε θα σταματήσουμε κανέναν από του να μιλήσει, απλώς, 

εάν ενδιαμέσως σηκωθούμε και φύγουμε, δε θέλουμε να έχουμε παρεξήγηση.   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 ... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, ναι, να μιλήσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα, αν θα φύγετε εσείς, αν θα φύγετε όλοι, να δείξουμε κατανόηση και να 

διακόψουμε τη συνεδρία, φίλε.  Μπορούμε από τώρα, αν θέλετε, διότι δε θα ήταν 

ωραίο...  Λοιπόν, εάν συμφωνούν και οι υπόλοιποι συνάδελφοι, επειδή εμείς...   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι συνάδελφοι, επειδή εμείς έχουμε έγνοια για την ενότητα του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού, κηρύσσω τη λήξη της συνεδρίας, για να πάτε στο καλό 

να κάμετε τη δουλειά σας.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 

20 Μαρτίου 2003, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
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1. Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού 

Κύπρου Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.011.2003) 

2. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 

Αθλητισμού Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. : 23.01.012.2003)  

3. Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών 

Κύπρου Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.046.2003) 

4. Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 

Κεφαλαιαγοράς Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.009.2003) 

5. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1994. 

(Ν. 189/94) 

6. Ο περί Πανεπιστημίου Εφαρμοσμένων Επιστημών και 

Τεχνών Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.258.2002) 

7. Ο περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.295.2002) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
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1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 

θέμα που τιτλοφορείται «Τα προβλήματα που 

προκύπτουν από τη μη ικανοποιητική εφαρμογή 

της νομοθεσίας για την πρόληψη της βίας στην 

οικογένεια και την προστασία των θυμάτων και η 

ανάγκη δημιουργίας της αναγκαίας υποδομής για 

προστασία και στήριξη των θυμάτων βίας». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής). (15.11.2001).  

(Συνέχιση της συζήτησης). 

(Αρ. Φακ. 23.04.313.2001) 

2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παιδείας για το θέμα που τιτλοφορείται «Η 

διδασκαλία του μαθήματος της φυσικής αγωγής 

στη δημοτική εκπαίδευση». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Πρόδρομου Προδρόμου). 

(18.9.2001).   

(Αρ. Φακ. 23.04.194.2001) 

3. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με 

τις δραστηριότητες της Υποεπιτροπής για την 

Επικοινωνία της Βουλής των Αντιπροσώπων με 

τον Πολίτη για Θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης. 
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4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται «Οι 

επιπτώσεις στο περιβάλλον και στους κατοίκους 

από τη συνέχιση της λειτουργίας του χυτηρίου 

“Νέμιτσας” στη Λεμεσό». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής). (21.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.202.2002)   

5. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με 

τις δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της 

Βουλής των Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για 

το Μέλλον της Ευρώπης. 

6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 

Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Η σχεδιαζόμενη αναθεώρηση του 

τοπικού σχεδίου στο δήμο Γεροσκήπου και τα εξ 

αυτής προκύπτοντα θέματα ευνοϊκής 

μεταχείρισης προς συγκεκριμένο επιχειρηματία». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη).  (22.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.181.2002) 

7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα που 
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τιτλοφορείται «Ενημέρωση της επιτροπής για τη 

διεξαγόμενη από τις αρμόδιες αρχές έρευνα 

σχετικά με την ύπαρξη τεχνολογικού εξοπλισμού 

στο Αρχηγείο της Αστυνομίας για την 

παρακολούθηση τηλεφώνων». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής). (8.10.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.287.2002) 

8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για τα θέματα που 

τιτλοφορούνται: 

  α. «Η ανάγκη λήψης μέτρων για ενίσχυση 

των δεσμών των φυλακισμένων με τις 

οικογένειές τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής). (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.390.2001) 

 β. «Η ανάγκη λήψης μέτρων κοινωνικής 

επανένταξης των φυλακισμένων μετά την 

αποφυλάκισή τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής). (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.391.2001) 

 γ. «Ψυχιατρικές υπηρεσίες και 

φυλακισμένοι με ψυχολογικά 
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προβλήματα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 

πρόταση του βουλευτή κ. Τάκη 

Χατζηγεωργίου). (5.2.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.037.2002) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  

(Ώρα λήξης:  5.50 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Μιχαηλίδης Θάσος 

Αγγελίδης Ανδρέας Νικολάου Ιωνάς 

Αδάμου Αδάμος Ομήρου Γιαννάκης 

Βασιλείου Ανδρούλα Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπακώστας Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Γιάγκου Κίκης Περδίκης Γιώργος 

∆ημητρίου Παναγιώτης Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Προδρόμου Πρόδρομος 

Θεοχάρους Ελένη Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Καράς Αντώνης Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κατσουρίδης Νίκος Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κληρίδης Χρίστος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τυρίμος Κυριάκος 
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Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακού Μαρία Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγεωργίου Τάκης 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηνικόλα Ντίνος 

Λυσσαρίδης Βάσος Χριστοδουλίδης ∆ώρος 

Μαυροκορδάτος Χρίστος Χρυσοστόμου Άριστος 

Μαύρου Ελένη  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Καλαϊτζιάν Πετρός  

  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Σύντομη ομιλία του Προέδρου της Βουλής κ. ∆ημήτρη Χριστόφια για την 

αναμενόμενη στρατιωτική επίθεση των ΗΠΑ κατά του Ιράκ και έγκριση σχετικού 

ψηφίσματος. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα 

Ισότιμης Κατανομής Βαρών Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού Τουρισμού Νόμος του 2003», η συζήτηση που ακολούθησε (Γ. 

Περδίκης, Ν. Πιττοκοπίτης, ∆. Συλλούρης, Σ. Φυττής, Γ. Ομήρου, Π. ∆ημητρίου, 

Χρ. Πουργουρίδης, Πρόεδρος, Ν. Κλεάνθους, ∆. Χριστοδουλίδης, Τ. 

Χατζηγεωργίου, Χρ. Κληρίδης, Ζ. Ζαχαρίου, Ν. Τορναρίτης, Ά. Χρυσοστόμου, 

Ν. Κατσουρίδης, Πρ. Προδρόμου) και ψήφισή του σε νόμο. 
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5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της 

Λιανικής Τιμής Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003», οι 

σύντομες παρατηρήσεις των κ. Πρόδρομου Προδρόμου και Γιώργου Περδίκη 

και έγκρισή τους. 

6. Ερωτήσεις βουλευτών:  Αύξηση κομίστρων των λεωφορείων στην ελεύθερη 

περιοχή Αμμοχώστου - Ασφάλεια οδηγών στους δημόσιους δρόμους - 

Υγειονομικό κέντρο στην περιοχή Λινόπετρας - Θέμα διαχείρισης και διάθεσης 

κλινικών αποβλήτων στα ιδιωτικά νοσηλευτήρια - Ανάγκη ελέγχου του 

μεταφερόμενου από τις βρετανικές βάσεις πολεμικού υλικού. 

7. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  Εισηγήσεις της 

Μονάδας Οικονομικών Ερευνών του πανεπιστημίου για το επίδομα τέκνου - 

Ετοιμόρροπα τουρκοκυπριακά υποστατικά στην Επισκοπή Λεμεσού - Αίτημα 

για δημιουργία χώρου στάθμευσης σε τουρκοκυπριακό χώρο στην Επισκοπή 

Λεμεσού - Απόφαση για αντισεισμική αναβάθμιση του Λυκείου Κύκκου στην 

Πάφο - Άχρηστα ή ληγμένα πυρομαχικά της Εθνικής Φρουράς. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

H΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 20ής Μαρτίου 2003  

 (Ώρα έναρξης:  4.17 μ.μ.)  

(Αρ. 21)  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 

γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η σημερινή συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων συμπίπτει κατά τραγικό 

τρόπο με την έναρξη των πολεμικών επιχειρήσεων εναντίον του Ιράκ.  Η Βουλή είχε 

εκφράσει τις απόψεις της για το θέμα αυτό με ομόφωνο ψήφισμα που το σώμα 

υιοθέτησε στην προηγούμενή του συνεδρία. 

 Είναι λυπηρό να παρακολουθούμε σήμερα αυτή την επίθεση, που θα πλήξει 

αναπόφευκτα και τον αθώο λαό του Ιράκ, παρά την παγκόσμια κατακραυγή που 

εκδηλώθηκε είτε με μαζικές κινητοποιήσεις των απλών πολιτών στους δρόμους είτε με 
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επίσημες τοποθετήσεις κοινοβουλίων, κυβερνήσεων και διεθνών σωμάτων εναντίον του 

πολέμου και υπέρ της συνέχισης των ειρηνικών προσπαθειών για επίλυση της κρίσης.   

 Ενώσαμε και εμείς ως Κύπρος τη φωνή μας στην παγκόσμια έκκληση για ειρήνη, 

που δυστυχώς δεν εισακούστηκε.  Επιμένουμε όμως ακόμα και τώρα:  Ο πόλεμος 

πρέπει να σταματήσει, γιατί θύματα δε θα ’ναι μόνο οι αθώοι άνθρωποι στο Ιράκ, προς 

τους οποίους εκφράζουμε τη συμπαράστασή μας· θύματα θα είναι και η διεθνής έννομη 

τάξη και το κράτος δικαίου με τις πανανθρώπινες αξίες και αρχές που πρεσβεύει κατά 

κύριο λόγο ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών και που αυτή τη στιγμή παραβιάζονται με 

την επικράτηση του νόμου του ισχυρού.  Πρέπει άμεσα και απαραίτητα να 

διαφυλαχθούν και να εφαρμοστούν οι αποφάσεις, οι αρχές και ο Καταστατικός Χάρτης 

των Ηνωμένων Εθνών ως το μόνο εχέγγυο για την ειρηνική συνύπαρξη των λαών. 

 Με βαθιά ανησυχία απευθύνω έκκληση εκ μέρους του σώματος προς όλους τους 

εμπλεκομένους και εύχομαι να πρυτανεύσει η λογική, έστω και τώρα, για το καλό 

ολόκληρης της ανθρωπότητας, που πολύ φοβούμαι ότι έχει ήδη οδηγηθεί σε αβέβαιες 

και επικίνδυνες ατραπούς.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι η Επιτροπή Επιλογής 

σε σημερινή της συνεδρία υιοθέτησε αλλαγές στη σύνθεση των κοινοβουλευτικών 

επιτροπών τις οποίες εισηγήθηκαν τα κόμματα.  Όλες οι αλλαγές που έγιναν έχουν 

ενσωματωθεί στον κατάλογο των κοινοβουλευτικών επιτροπών, ο οποίος και θα 

διανεμηθεί σε όλους, αμέσως μόλις δακτυλογραφηθεί.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να αναγνώσει τη νέα σύνθεση των κοινοβουλευτικών 

επιτροπών.   

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 
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 Οι επιτροπές έν’ μάτσα ολόκληρη.  Εισηγούμαι για λόγους πρακτικούς, κύριε 

Πρόεδρε, να διαβαστούν οι αλλαγές μόνο, διότι έν’ ολόκληρη διαδικασία να διαβαστεί 

τούτος ο κατάλογος ούλλος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, πρέπει να διαβαστεί, για να καταγραφεί στα πρακτικά.   

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Σύμφωνοι.  Μιλούμε για τις αλλαγές, κύριε Πρόεδρε, μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αν θέλετε, εν τα δκιαβάζω καθόλου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εν πάση περιπτώσει, η Επιτροπή Επιλογής δεν αναγνώσθηκε.   

 ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έν’ η ίδια.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έννεν η ίδια! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Πρέπει να έν’ μέσα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όι, έννεν μέσα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καλά!  Κύριε Πρόεδρε, Επιτροπή Επιλογής και συγνώμη... 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Μα, εδκιαβάστηκεν την προηγούμενη εβδομάδα! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΕΠΙΛΟΓΗΣ 
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∆ημήτρης Χριστόφιας, πρόεδρος (ex officio) 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αριστοφάνης Γεωργίου  

Άντρος Κυπριανού 

ΑΚΕΛ 

” 

” 

” 

Νίκος Αναστασιάδης 

Παναγιώτης ∆ημητρίου  

∆ημήτρης Συλλούρης 

∆ΗΣΥ 

” 

” 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

Νίκος Κλεάνθους 

∆ΗΚΟ 

” 

Βάσος Λυσσαρίδης ΚΙΣΟΣ 

ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΕΥΡΩΠΑΪΚΩΝ ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ   

Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος  

Μάριος Ματσάκης, αναπληρωτής πρόεδρος 

Σοφοκλής Φυττής 

∆ΗΚΟ 

” 

” 

Σταύρος Ευαγόρου 

Ελένη Μαύρου 

Άγις Αγαπίου 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

ΑΚΕΛ 

” 

” 

” 

Παναγιώτης ∆ημητρίου 

∆ημήτρης Συλλούρης 

Πρόδρομος Προδρόμου 

Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

∆ΗΣΥ 

” 

” 

” 

Γιαννάκης Ομήρου ΚΙΣΟΣ 

Χρίστος Κληρίδης ΝΕΟΙ ΟΡΙΖΟΝΤΕΣ 

Ανδρούλα Βασιλείου Ε∆Η 
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ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ EΠΙΤΡΟΠΗ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 

Νίκος Αναστασιάδης, πρόεδρος 

∆ημήτρης Συλλούρης, αναπληρωτής πρόεδρος 

Ελένη Θεοχάρους 

∆ΗΣΥ 

” 

” 

∆ώρος Χριστοδουλίδης 

Άντρος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηγεωργίου 

ΑΚΕΛ 

” 

” 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

Ανδρέας Αγγελίδης 

∆ΗΚΟ 

” 

Γιώργος Βαρνάβα ΚΙΣΟΣ 

Ντίνος Μιχαηλίδης Α∆ΗΚ 

ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ EΠΙΤΡΟΠΗ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος 

Ζαχαρίας Κουλίας, αναπληρωτής πρόεδρος 

Μάριος Ματσάκης 

∆ΗΚΟ 

” 

” 

Σταύρος Ευαγόρου 

Σωτηρούλα Χαραλάμπους 

Γιάννος Λαμάρης 

Ντίνος Χατζηνικόλα 

ΑΚΕΛ 

” 

” 

” 

Παναγιώτης ∆ημητρίου 

Πρόδρομος Προδρόμου 

Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

Μαρία Κυριακού 

∆ΗΣΥ 

” 

” 

” 

Μαρίνος Σιζόπουλος 

Γιώργος Βαρνάβα 

ΚΙΣΟΣ 

” 
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ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ EΠΙΤΡΟΠΗ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ 

ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ EΠΙΤΡΟΠΗ ΝΟΜΙΚΩΝ 

Παναγιώτης ∆ημητρίου, πρόεδρος 

Ιωνάς Νικολάου, αναπληρωτής πρόεδρος 

Μαρία Κυριακού 

Χριστόδουλος Ταραμουντάς 

∆ΗΣΥ 

” 

” 

” 

Αριστοφάνης Γεωργίου  

Γιαννάκης Θωμά 

Άγις Αγαπίου 

Ντίνος Χατζηνικόλα 

ΑΚΕΛ 

” 

” 

” 

Ανδρέας Αγγελίδης 

Νίκος Κλεάνθους 

Ζαχαρίας Κουλίας 

∆ΗΚΟ 

” 

” 

Γιαννάκης Ομήρου  

Γιώργος Βαρνάβα 

ΚΙΣΟΣ 

” 

Χρίστος Κληρίδης ΝΕΟΙ ΟΡΙΖΟΝΤΕΣ 

Σωτηρούλα Χαραλάμπους, πρόεδρος 

Θάσος Μιχαηλίδης, αναπληρωτής πρόεδρος 

Γιαννάκης Θωμά 

ΑΚΕΛ 

” 

” 

Ανδρέας Παπαπολυβίου 

Νίκος Τορναρίτης 

Ζαχαρίας Ζαχαρίου 

∆ΗΣΥ 

” 

” 

Νίκος Πιττοκοπίτης  

Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

∆ΗΚΟ 

” 

Μαρίνος Σιζόπουλος ΚΙΣΟΣ 
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Ανδρούλα Βασιλείου Ε∆Η 

ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ EΠΙΤΡΟΠΗ ΠΑΙ∆ΕΙΑΣ 

Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος 

Χριστόδουλος Ταραμουντάς, αναπληρωτής πρόεδρος 

Ιωνάς Νικολάου 

∆ΗΣΥ 

” 

” 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Τάκης Χατζηγεωργίου 

Γιάννος Λαμάρης 

ΑΚΕΛ 

” 

” 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

Σοφοκλής Φυττής 

∆ΗΚΟ 

” 

Γιώργος Βαρνάβα ΚΙΣΟΣ 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Αντώνης Χατζηρούσος Μαρωνιτών 

Πετρός Καλαϊτζιάν Αρμενίων 

Μπενίτο Μαντοβάνη Λατίνων 

ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ EΠΙΤΡΟΠΗ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 

Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος 

Κίκης Γιάγκου, αναπληρωτής πρόεδρος  

Γιάννος Λαμάρης 

Σωτηρούλα Χαραλάμπους 

ΑΚΕΛ 

” 

” 

” 

Λευτέρης Χριστοφόρου  

Ρίκκος Ερωτοκρίτου  

Νίκος Τορναρίτης  

Ανδρέας Παπαπολυβίου 

∆ΗΣΥ 

” 

” 

” 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου  ∆ΗΚΟ 
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Σοφοκλής Φυττής  

Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

” 

” 

Γιώργος Βαρνάβα  

Μαρίνος Σιζόπουλος 

ΚΙΣΟΣ 

” 

Ντίνος Μιχαηλίδης Α∆ΗΚ 

Γιώργος Περδίκης ΚΙΝΗΜΑ ΟΙΚΟΛΟΓΩΝ 

ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΙΣΤΩΝ 

ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ EΠΙΤΡΟΠΗ ΑΜΥΝΑΣ 

Γιαννάκης Ομήρου, πρόεδρος  

Κώστας Κωνσταντίνου, αναπληρωτής πρόεδρος 

ΚΙΣΟΣ 

∆ΗΣΥ 

∆ώρος Χριστοδουλίδης 

Κώστας Παπακώστας  

Νίκος Κατσουρίδης 

ΑΚΕΛ 

” 

” 

Αντώνης Καράς  

Σωτήρης Σαμψών 

∆ΗΣΥ 

” 

Ζαχαρίας Κουλίας  

Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

∆ΗΚΟ 

” 

ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ EΠΙΤΡΟΠΗ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ 

Χρίστος Μαυροκορδάτος, πρόεδρος 

Γιαννάκης Θωμά, αναπληρωτής πρόεδρος  

Γιώργος Χατζηγεωργίου 

ΑΚΕΛ 

” 

” 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Γεώργιος Τάσου 

Σωτήρης Σαμψών 

∆ΗΣΥ 

” 

” 

Σοφοκλής Φυττής ∆ΗΚΟ 
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Νεόφυτος Κωνσταντίνου ” 

Γιαννάκης Ομήρου ΚΙΣΟΣ 

ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ EΠΙΤΡΟΠΗ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ 

Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος 

Μαρία Κυριακού, αναπληρωτής πρόεδρος 

Ζαχαρίας Ζαχαρίου 

∆ΗΣΥ 

” 

” 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Σταύρος Ευαγόρου 

Ντίνος Χατζηνικόλα 

ΑΚΕΛ 

” 

” 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Μάριος Ματσάκης 

∆ΗΚΟ 

” 

Γιώργος Βαρνάβα ΚΙΣΟΣ 

Ντίνος Μιχαηλίδης Α∆ΗΚ 

ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ EΠΙΤΡΟΠΗ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ 

Νίκος Πιττοκοπίτης, πρόεδρος 

Ζαχαρίας Κουλίας, αναπληρωτής πρόεδρος 

∆ΗΚΟ 

” 

Γιώργος Χατζηγεωργίου 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Κυριάκος Τυρίμος 

ΑΚΕΛ 

” 

” 

Ανδρέας Παπαπολυβίου 

Γεώργιος Γεωργίου 

Γεώργιος Τάσου 

∆ΗΣΥ 

” 

” 

Γιώργος Βαρνάβα ΚΙΣΟΣ 

ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ EΠΙΤΡΟΠΗ ΥΓΕΙΑΣ 

Αντώνης Καράς, πρόεδρος ∆ΗΣΥ 
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Ελένη Θεοχάρους, αναπληρωτής πρόεδρος 

Ζαχαρίας Ζαχαρίου 

” 

” 

Κυριάκος Τυρίμος 

∆ώρος Χριστοδουλίδης 

Αδάμος Αδάμου 

ΑΚΕΛ 

” 

” 

Μάριος Ματσάκης 

Ζαχαρίας Κουλίας 

∆ΗΚΟ 

” 

Μαρίνος Σιζόπουλος ΚΙΣΟΣ 

ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ EΠΙΤΡΟΠΗ ΠΑΡΑΚΟΛΟΥΘΗΣΕΩΣ ΣΧΕ∆ΙΩΝ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ 

ΚΑΙ ΕΛΕΓΧΟΥ ∆ΗΜΟΣΙΩΝ ∆ΑΠΑΝΩΝ 

Χρήστος Πουργουρίδης, πρόεδρος 

Γεώργιος Γεωργίου, αναπληρωτής πρόεδρος 

Πρόδρομος Προδρόμου 

∆ΗΣΥ 

” 

” 

Άντρος Κυπριανού 

Κίκης Γιάγκου 

Αδάμος Αδάμου 

ΑΚΕΛ 

” 

” 

Ζαχαρίας Κουλίας 

Ανδρέας Αγγελίδης 

∆ΗΚΟ 

” 

Γιαννάκης Ομήρου ΚΙΣΟΣ  

Γιώργος Περδίκης KINHMA ΟΙΚΟΛΟΓΩΝ 

ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΙΣΤΩΝ 

ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ EΠΙΤΡΟΠΗ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ-ΕΓΚΛΩΒΙΣΜΕΝΩΝ-

ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ-ΠΑΘΟΝΤΩΝ 

Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος 

Κώστας Παπακώστας, αναπληρωτής πρόεδρος 

ΑΚΕΛ 

” 
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Κίκης Γιάγκου ” 

Λευτέρης Χριστοφόρου 

Χριστόδουλος Ταραμουντάς 

Γεώργιος Γεωργίου 

∆ΗΣΥ 

” 

” 

Σοφοκλής Φυττής 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

∆ΗΚΟ 

” 

Γιώργος Βαρνάβα ΚΙΣΟΣ 

ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ EΠΙΤΡΟΠΗ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 

Ελένη Μαύρου, πρόεδρος 

Γιώργος Χατζηγεωργίου, αναπληρωτής πρόεδρος 

Αδάμος Αδάμου 

ΑΚΕΛ 

” 

” 

Νίκος Τορναρίτης 

Μαρία Κυριακού 

Γεώργιος Τάσου 

∆ΗΣΥ 

” 

” 

Μάριος Ματσάκης 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

∆ΗΚΟ 

” 

Γιώργος Βαρνάβα ΚΙΣΟΣ 

Ανδρούλα Βασιλείου Ε∆Η 

Γιώργος Περδίκης ΚΙΝΗΜΑ ΟΙΚΟΛΟΓΩΝ 

ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΙΣΤΩΝ 

ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ EΠΙΤΡΟΠΗ ΘΕΣΜΩΝ, ΑΞΙΩΝ ΚΑΙ ΕΠΙΤΡΟΠΟΥ ∆ΙΟΙΚΗΣΕΩΣ 

Γιαννάκης Θωμά, πρόεδρος 

Άγις Αγαπίου, αναπληρωτής πρόεδρος 

∆ώρος Χριστοδουλίδης 

ΑΚΕΛ 

” 

” 

∆ημήτρης Συλλούρης ∆ΗΣΥ 
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Χρήστος Πουργουρίδης 

Ιωνάς Νικολάου 

” 

” 

Σοφοκλής Φυττής 

Ανδρέας Αγγελίδης 

∆ΗΚΟ 

” 

Μαρίνος Σιζόπουλος ΚΙΣΟΣ 

ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ EΠΙΤΡΟΠΗ ΓΙΑ ΤΑ ΑΝΘΡΩΠΙΝΑ ∆ΙΚΑΙΩΜΑΤΑ 

Σοφοκλής Φυττής, πρόεδρος 

Μάριος Ματσάκης, αναπληρωτής πρόεδρος 

∆ΗΚΟ 

” 

Τάκης Χατζηγεωργίου 

Κυριάκος Τυρίμος 

Ελένη Μαύρου 

ΑΚΕΛ 

” 

” 

Αντώνης Καράς 

Νίκος Τορναρίτης 

Ελένη Θεοχάρους 

∆ΗΣΥ 

” 

” 

Γιαννάκης Ομήρου ΚΙΣΟΣ 

Χρίστος Κληρίδης ΝΕΟΙ ΟΡΙΖΟΝΤΕΣ 

ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΓΚΛΗΜΑΤΙΚΟΤΗΤΑ 

Κώστας Παπακώστας, πρόεδρος 

Κίκης Γιάγκου 

Άγις Αγαπίου 

ΑΚΕΛ 

” 

” 

Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Νίκος Τορναρίτης  

∆ΗΣΥ 

” 

” 

Μάριος Ματσάκης ∆ΗΚΟ 
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 Πρόεδρος της εν λόγω επιτροπής για τη δεύτερη και τρίτη σύνοδο θα είναι ο κ. 

Κώστας Παπακώστας και για την τέταρτη και πέμπτη σύνοδο ο κ. Ρίκκος Ερωτοκρίτου. 

ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΓΙΑ ΤΟ ΦΑΚΕΛΟ ΤΗΣ ΚΥΠΡΟΥ 

 Η σύσταση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για το Φάκελο της Κύπρου θα 

αποφασιστεί από την Επιτροπή Επιλογής. 

ΥΠΟΕΠΙΤΡΟΠΗ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΕΚΤΑΚΤΟΥΣ 

Σωτηρούλα Χαραλάμπους, πρόεδρος ΑΚΕΛ 

Ανδρέας Παπαπολυβίου ∆ΗΣΥ 

Άριστος Χρυσοστόμου ∆ΗΚΟ 

Μαρίνος Σιζόπουλος ΚΙΣΟΣ 

AD HOC ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΓΙΑ ΤΟΝ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ 

∆ημήτρης Χριστόφιας, πρόεδρος 

Νίκος Κατσουρίδης 

ΑΚΕΛ 

” 

Ιωνάς Νικολάου ∆ΗΣΥ 

Άριστος Χρυσοστόμου ∆ΗΚΟ 

Bάσος Λυσσαρίδης   ΚΙΣΟΣ 

Γιώργος Περδίκης ΚΙΝΗΜΑ ΟΙΚΟΛΟΓΩΝ 

ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΙΣΤΩΝ 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε τώρα με τη νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα να συνεχίσουμε 

την τακτική, όπου οι εκθέσεις είναι ομόφωνες, να θεωρούνται αναγνωσθείσες.  Το 

πρώτο θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος 

του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 



 14

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού 

Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 2003» 

Παρόντες:  

 Άριστος Χρυσοστόμου, αναπλ. πρόεδρος  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σταύρος Ευαγόρου  Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Σοφοκλής Φυττής 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Πρόδρομος Προδρόμου  Γιώργος Περδίκης  

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου  

 Μαρία Κυριακού        

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τον πιο 

πάνω προϋπολογισμό σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 18 Μαρτίου 2003.  

Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Οικονομικών και του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, καθώς και ο πρόεδρος του 

διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του ΘΟΚ. 

 Ο προϋπολογισμός του ΘΟΚ, όπως κατατέθηκε στη Βουλή, προβλέπει δαπάνες 

ύψους £3.749.265 και έσοδα του ίδιου ύψους.  Σημειώνεται ότι στο σκέλος των 

δαπανών περιλαμβάνονται κυρίως δαπάνες για τη λειτουργία σκηνών και για τη 

θεατρική ανάπτυξη συνολικού ύψους  £2.007.470 και £1.108.830 αντίστοιχα.  Τα έσοδα 

του οργανισμού προέρχονται κυρίως από κρατική χορηγία και συνεισφορές συνολικού 

ύψους £3.414.700, καθώς και από παραστάσεις και περιοδείες συνολικού ύψους 

£259.500. 
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 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά προϋπολογισμού η επιτροπή είχε την 

ευκαιρία να συζητήσει με τους αρμοδίους του ΘΟΚ διάφορα ζητήματα που αφορούν τη 

θεατρική ανάπτυξη και τη λειτουργία του οργανισμού.   

 Ειδικότερα, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΘΟΚ δήλωσε τα 

ακόλουθα: 

1. Ο προϋπολογισμός του ΘΟΚ για το 2003 διαπνέεται από πνεύμα λιτότητας και 

περισυλλογής παρά το γεγονός ότι, μέσα στα πλαίσια της παγκοσμιοποίησης και 

των ραγδαίων εξελίξεων, επιβάλλεται να ενδυναμωθεί η πολιτιστική ταυτότητα της 

Κύπρου μέσω της ανάπτυξης του θεάτρου.   

2. Ο οργανισμός βρίσκεται στο τελικό στάδιο της κατάρτισης οργανογράμματος, το 

οποίο πολύ σύντομα αναμένεται να υποβληθεί στα αρμόδια σώματα για έγκριση.  

Η υποβολή και η έγκριση του υπό αναφορά οργανογράμματος δε συνεπάγεται 

τροποποιήσεις στον προϋπολογισμό του 2003, καθώς οποιεσδήποτε νέες 

πρόνοιες αναμένεται να ενσωματωθούν στον προϋπολογισμό του 2004.    

3. Ορισμένες από τις προτάσεις που είχε υποβάλει ο οργανισμός με τον υπό 

συζήτηση προϋπολογισμό δεν έχουν εγκριθεί ή έχουν ανασταλεί από το 

Υπουργείο Οικονομικών, όπως είναι, για παράδειγμα, οι προτάσεις για το 

Φεστιβάλ Αρχαίου Ελληνικού ∆ράματος ή την ανέγερση θεάτρου στη μείζονα 

περιοχή της Λευκωσίας για τη στέγαση των σκηνών και των γραφείων του 

οργανισμού και του Κυπριακού Μουσείου Θεάτρου.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε 

τις επιμέρους πρόνοιες του προϋπολογισμού του ΘΟΚ για το 2003, ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του 

προϋπολογισμού.  
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 Ταυτόχρονα η επιτροπή δηλώνει με την ευκαιρία αυτή κατηγορηματικά, όπως 

άλλωστε έχει πράξει και σε άλλες ανάλογες περιπτώσεις, ότι τα κονδύλια που 

δαπανώνται για τη θεατρική ανάπτυξη στην Κύπρο είναι πενιχρά σε σύγκριση με άλλες 

ευρωπαϊκές και υπό ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση χώρες, αφού ανέρχονται μόλις στο 

0,03% του ΑΕΠ, γι’ αυτό και καλεί την κυβέρνηση με νέο πνεύμα και χωρίς 

καθυστέρηση να εγκύψει στο θέμα αυτό, ώστε να καταστεί δυνατή η έναρξη νέας 

εποχής όσον αφορά τη θεατρική παιδεία και ανάπτυξη του τόπου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου και μετά ο κ. Προδρόμου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Υπάρχει μια διαπίστωση στην έκθεση της επιτροπής αλλά και στη συζήτηση που 

έγινε αναφορικά με το συνολικό ποσό το οποίο ξοδεύεται και το οποίο αντιπροσωπεύει 

ποσοτικά το 0,03% του ακαθάριστου εθνικού προϊόντος.  Αυτό καταδεικνύει, βέβαια, το 

πόσο υποβαθμίζεται -και δε θα πρέπει να συνεχιστεί αυτό- από την πολιτεία η θεατρική 

παιδεία, η οποία αποτελεί μία ουσιαστική εκδοχή της διά βίου παιδείας, που είναι και 

κοινοτικό κεκτημένο για τους πολίτες.  Αν πήρα το λόγο, δεν είναι για να 

θεωρητικολογήσω, αλλά γιατί θέλω να πω δυο τρία πρακτικά πράγματα.   

 Στον προϋπολογισμό αυτό, ο οποίος κατατέθηκε και συζητήθηκε ενώπιον της 

αρμόδιας επιτροπής, οι υπεύθυνοι -θα κάμω αυτή τη γενική αναφορά και θα το αφήσω, 

χωρίς να οριοθετήσω συγκεκριμένα ποιους εννοώ, συμπεριλαμβάνοντας σ’ αυτό τον 

προσδιορισμό τόσο τους πολιτικούς υπεύθυνους αλλά και τους καθ’ ύλην αρμόδιους 

που είναι στο ΘΟΚ- άφησαν έξω ζωτικότατης σημασίας θέματα, θέματα τα οποία μας 

απασχόλησαν πάρα πολλές φορές, όπως είναι τα περιφερειακά θέατρα για τα οποία 
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καμία αναφορά δεν έγινε και δεν υπάρχει.  Αντίθετα, στα πλαίσια του προϋπολογισμού 

αυτού, που μπορεί να χαρακτηρίζεται σαν προϋπολογισμός λιτότητας, φαίνεται ότι η 

τύχη αυτών των προοπτικών είναι πάρα πολύ φτωχή:  Καμία αναφορά ούτε τώρα ούτε, 

βέβαια, και για τη δημιουργία στο μέλλον δεύτερης κρατικής σκηνής εκτός της 

πρωτεύουσας.   

 Αλλά, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πιο σημαντικό είναι αυτό 

που αφορά το λεγόμενο οργανόγραμμα.  Μελλοντικά ο Θεατρικός Οργανισμός Κύπρου 

θα έρθει ενώπιον της αρμόδιας επιτροπής της Βουλής και θα φέρει ένα οργανόγραμμα 

σε σχέση με τις θέσεις, τις προσλήψεις και την αξιολόγηση του θεατρικού προσωπικού  

-όχι του μόνιμου, δηλαδή αυτών που ασχολούνται με τα σκηνικά ή με το τεχνικό μέρος.   

 Μέχρι σήμερα το καθεστώς, όπως όλοι ξέρουμε, είναι ότι οι ηθοποιοί που 

εργάζονται στο ΘΟΚ εργάζονται θεωρούμενοι σαν προσωρινοί εργοδοτούμενοι, μία 

αντίληψη η οποία δε με βρίσκει σύμφωνο, και νομίζω ότι από την πλευρά τη δική μας, 

σαν ∆ημοκρατικός Συναγερμός, το έχουμε πει πάρα πολλές φορές, ότι θα πρέπει να 

γίνουν διαβήματα για να ξεκαθαρίσει αυτό το ζήτημα, όχι βέβαια στα πλαίσια της 

μονιμότητας αλλά στα πλαίσια του να εξευρεθεί μία λύση η οποία να κατοχυρώνει και 

αυτούς που εργάζονται στη θέση του πρώτου, του ανώτερου ή του απλού ηθοποιού για 

χρονικό διάστημα πέραν του έτους -μπορεί να είναι τρία ή τέσσερα χρόνια, αυτό 

μπορούμε να το συζητήσουμε- αλλά και επιπλέον να ξεκαθαρίσει αυτό το οποίο γίνεται 

σταθερά στο Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου, ιδιαίτερα από τη γενική διεύθυνση.  

Υπάρχουν παράπονα, των οποίων είστε όλοι και όλες δέκτες, ότι η γενική διεύθυνση, 

συνεργούσης, βέβαια, και της καλλιτεχνικής επιτροπής και του διοικητικού συμβουλίου -

δεν εξαιρώ κανέναν από την ευθύνη-, δεν τηρεί τους κανόνες της διαφάνειας, της 

αξιοκρατίας και της χρηστής διοίκησης, θα μπορούσα να πω, σε σχέση με την 

πρόσληψη και ανέλιξη των ηθοποιών -συνέχεια ακούονται παράπονα γύρω από το 
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θέμα αυτό.  Κάποιοι είναι ημέτεροι και φροντίζουν μέσω των απογόνων τους των 

φυσικών ή του περίγυρού τους, του φιλικού και του συγγενικού, να προωθούν πάντα 

συγκεκριμένα άτομα στις θέσεις του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου και στις διάφορες 

βαθμίδες, και όλα αυτά οφείλονται και υπάρχουν γιατί δεν υπάρχει ξεκαθαρισμένο 

υπηρεσιακό σχέδιο.  

 Ελπίζω και εύχομαι, κύριε Πρόεδρε -και τελειώνω- με το οργανόγραμμα που θα 

’ρθει -και οφείλει ο Θεατρικός Οργανισμός Κύπρου και το διοικητικό του συμβούλιο να 

το φέρουν το συντομότερο- να ξεκαθαρίσει επιτέλους το ζήτημα αυτό.  Αυτή η 

εκκρεμότητα δίνει λαβή και για ατασθαλίες και για καταχρήσεις, μπορώ να πω.  Και 

άλλη φορά μίλησα από το βήμα της ολομέλειας γι’ αυτά τα ζητήματα.  ∆ε θέλω να 

ξανοιχτώ και να επαναφέρω το ζήτημα που έχει σχέση και με τη διαχείριση των 

δημοσίων χρημάτων· θα μείνω μόνο ως εδώ.    

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:        

 Κύριε συνάδελφε, βέβαια, αν ήσασταν στην επιτροπή, θα μπορούσε όλα τούτα να 

συζητηθούν.  Αρκετά από αυτά έχουν λεχθεί στην επιτροπή.   

 Ο κ. Προδρόμου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έχουν λεχθεί, αλλά δεν έχουν διασαφηνιστεί, κύριε Πρόεδρε.  Πληροφορήθηκα τι 

λέχθηκε στην επιτροπή. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πιο σύντομος, γι’ αυτό από τη θέση μου, παρακαλώ, αν 

επιτρέπετε.   

 Πράγματι είναι διαπίστωση της επιτροπής ότι οι δαπάνες πάντα θα έπρεπε να 

ήταν μεγαλύτερες και αναφέρεται και το ποσοστό στο προϊόν της χώρας, που είναι 
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μόλις 0,03%.  Ωστόσο, επειδή υπάρχει η εντύπωση ότι τα πράγματα σ’ αυτό τον τομέα 

είναι εντελώς στάσιμα και αναφερόμενος στην έκθεση που έχουμε ενώπιόν μας και θα 

μείνει στα πρακτικά, εγώ θα ήθελα να προσθέσω ότι δεν μπορεί να παραλείψουμε να 

πούμε ότι αυτή την τελευταία δεκαπενταετία, από το 1987, οι δαπάνες του κράτους για 

το Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου έχουν αυξηθεί κατά 362%.  Επομένως, την ίδια ώρα 

που το προϊόν της χώρας αυξήθηκε με κάποιο ποσοστό της τάξεως του 240%, σημαίνει 

ότι έγινε μία προσπάθεια να προικοδοτηθεί περισσότερο ο Θεατρικός Οργανισμός, 

περισσότερο όμως θα πρέπει να εντρυφήσουν οι επιτροπές της Βουλής, και η επιτροπή 

Οικονομικών, όπως και η επιτροπή Παιδείας, και στη χρήση αυτών των χρημάτων.  

∆ιότι καμιά φορά έχουμε την τάση εμείς εδώ, θέλοντας να φροντίσουμε διάφορους 

τομείς, απλώς να λέμε:  «∆ώστε λεφτά».  Ε, δεν είναι μόνο αυτή η λύση!  ∆ε θέλω να 

επεκταθώ σ’ αυτό το ζήτημα, διότι, όπως το έχετε πει πολύ σωστά, κάνουμε και τις 

εξειδικευμένες συζητήσεις στις επιτροπές.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Τάκης Χατζηγεωργίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ:  

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι, όπως φαίνεται και μέσα από το ομόφωνο της έκθεσης, 

οφείλουμε σαν σώμα, νομίζω, να συγχαρούμε το Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου για το 

όποιο έργο επιτελεί, που είναι σημαντικό, γιατί το θέατρο, όπως όλοι όσοι βρισκόμαστε 

σ’ αυτή την αίθουσα... ή, θα έλεγα, κυρίως γιατί βρισκόμαστε σ’ αυτή την αίθουσα, 

έχουμε ιδιαίτερη επίγνωση της αξίας του θεάτρου.   

  ∆εύτερον, θα πρέπει να τον συγχαρούμε, γιατί είναι κάτω από σχετικά αντίξοες 

συνθήκες που λειτουργεί.  Εγώ θα συμφωνήσω και θα υπερθεματίσω στην άποψη ότι 

το 0,03% στον προϋπολογισμό ανάπτυξης είναι ένα γλίσχρο ποσοστό.  Θα ήθελα όμως 
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να πω, όσον αφορά το κατατεθέν από τον κ. Προδρόμου επιχείρημα ότι αυξήθηκε κατά 

362% ο προϋπολογισμός του ΘΟΚ, ότι το βρίσκω λίγο αδύναμο, δεδομένου ότι το να 

δίδεις σε κάποιον μία λίρα, ενώ χρειάζεται £1.000, τζιαι ξαφνικά τη μία λίρα να του την 

κάμνεις τέσσερις λίρες δεν μπορούμε να το θεωρούμε και επιχείρημα, ότι δηλαδή 

ετετραπλασιάσθη!  Ήταν ένα πάρα πολύ χαμηλό ποσοστό και είναι ακόμα πάρα πολύ 

χαμηλό το ποσοστό που δίδεται στο Θεατρικό Οργανισμό και θα πρέπει να αυξηθεί. 

 Όσον αφορά το οργανόγραμμα, ασφαλώς στηρίζουμε αυτή την ιδέα, αλλά 

οφείλουμε να πούμε κιόλας ότι η πρόταση για κατάθεση οργανογράμματος προήλθε 

από τον ίδιο τον οργανισμό.  Άρα, εμείς δεν έχουμε τίποτε άλλο να κάνουμε παρά να 

υποστηρίξουμε αυτή την ιδέα και να δούμε πώς υλοποιείται.  Και, βεβαίως, ένα τέτοιο 

οργανόγραμμα θα αφαιρέσει από τη σκέψη οποιωνδήποτε είτε το ότι θα έχουν τη 

δυνατότητα να καταφέρουν να προαγάγουν αυτούς που θέλουν, αλλά και από τη σκέψη 

οποιουδήποτε να νομίζει ότι συμβαίνει κάτι τέτοιο.  Άρα είναι χρήσιμο.   

 Θεωρώ, αν μου επιτρέπετε, λάθος την τοποθέτηση ότι μπαίνουν τα παιδιά των 

παιδιών κ.λπ.  Καλώς ή κακώς, οι κοινωνίες κινούνται κάποτε με αυτό τον τρόπο:  Τα 

παιδιά αγαπούν τα επαγγέλματα των γονέων, και ελπίζω να μη θεωρηθεί αμάρτημα αν 

αύριο το δικό σας παιδί βρεθεί στη Βουλή, πράγμα το οποίο εύχομαι.   

 Θέλω να πω επίσης κάτι... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έν’ ευχή ή κατάρα τούτο; 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ας επιλεγεί από τους ίδιους. 

 Θέλω να πω κάτι γενικότερα για το θέατρο, κύριε Πρόεδρε, διότι θέατρο δεν είναι 

μόνο αυτό που βλέπουμε να παράγεται από το ΘΟΚֹ είναι και το θέατρο που παράγεται 

από άλλους ερασιτεχνικούς ομίλους και μη επαγγελματίες, αλλά δεν υπάρχει θέατρο, αν 
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δεν υπάρξει θεατρική παιδεία.  Και γιατί πρέπει να υπάρξει θεατρική παιδεία;  Είναι μια 

υπερβολή να αρχίσω να το αναλύω.  Η δική μας φυλή έχει καταθέσει πάρα πολλά στο 

χώρο του θεάτρου.  Προάγεται ο πολιτισμός με την ανάπτυξη του θεάτρου και της 

θεατρικής παιδείας, προάγεται, αν θέλετε, ακόμα και το χιούμορ και η παραδοξότητα, 

που είναι συστατικά στοιχεία της οξύτητας του νου.  Άρα... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ποιο προηγείται;   

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Τι εννοείς; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Προηγείται η θεατρική παιδεία... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Επειδή εμιλούσα για χιούμορ και παραδοξότητα, να δεχτώ ότι το σχόλιο 

εντάσσεται σ’ αυτά.  

 Θέλω ακόμα να πω ότι η ιδέα του να μπει η θεατρική παιδεία μέσα στα σχολεία 

μας είναι η βάση της ανάπτυξης όλων αυτών των στοιχείων που λέμε και δεν έχουμε τη 

δυνατότητα, το δικαίωμα, να μιλούμε για θέατρο σε ένα χώρο, σε ένα κράτος, να 

μιλούμε για τον πολιτισμό του τελικά, αν δεν υπάρξει θεατρική παιδεία μέσα στα 

σχολεία.   

 Προάγει ακόμα, αν θέλετε -κλείνω με τούτο-, και τη διαδικασία της κάθαρσης.  

Πρέπει να ξέρουμε σαν πολίτες, σαν πολιτισμός, σαν λαός, ότι η διαδικασία της 

κάθαρσης, όπως την έδειξε το αρχαίο θέατρο, πρέπει να μπαίνει μέσα στην καθημερινή 

μας ζωή και το θέατρο δείχνει και προς αυτή την κατεύθυνση το δρόμο. 
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 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ θα έρθω στο βήμα, κύριε Πρόεδρε, γιατί θα πάρω παραπάνω από πέντε 

λεπτά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να μου επιτρέψετε, τότε, να παρακαλέσω τον κ. Ντίνο Μιχαηλίδη να με 

αντικαταστήσει, γιατί, όπως με πληροφορούν, έχει αναχωρήσει ο Προεδρεύων του 

κράτους στο εξωτερικό και έτσι δεν επιτρέπεται να ασκώ δύο λειτουργήματα 

ταυτόχρονα. 

 (Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα του σώματος αντικαθιστά στην έδρα ο κ. 

Ντίνος Μιχαηλίδης.)     

     (Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Παίρνω το λόγο, γιατί, διαβάζοντας την έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Οικονομικών για το νομοσχέδιο του προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού 

Κύπρου, διαπίστωσα ότι συμπεριλήφθησαν αρκετές από τις ανησυχίες και τους 

προβληματισμούς της επιτροπής.  Οι δικές μου -αν και μη μέλος της επιτροπής, αλλά 

παρευρέθηκα στη συνεδρίαση- ανησυχίες και παρατηρήσεις, όμως, δεν έχουν 

περιληφθεί στην έκθεση.  Αυτό δεν είναι κακό· είναι σωστό, θα έλεγα, αλλά σας δίνει την 



 23

ευκαιρία, μάλλον μου δίνει την αφορμή να μεταφέρω αυτό τον προβληματισμό και στην 

ολομέλεια.   

 ∆εν αντιλέγω ότι...  Μάλλον, θα έλεγα καταρχάς ότι ο αγαπητός συνάδελφος κ. 

Χατζηγεωργίου, με πολύ λεπτό όντως τρόπο, έχει σημειώσει τη σχέση μεταξύ θεάτρου 

και πολιτικής ή ηθοποιών και πολιτικών.  Είναι γνωστό ότι αυτή η σχέση είναι 

θεσμοθετημένη από τα αρχαία ελληνικά χρόνια.  Υπάρχει και πολιτική και κοινωνική, 

αλλά ακόμα και αρχιτεκτονικής μορφής σχέση μεταξύ της πολιτικής και του θεάτρου, 

υπό την καλή έννοια, να μην παρεξηγούμαστε. 

 Όσον αφορά τον προϋπολογισμό, σωστά έχει αναφερθεί ότι θεωρούνται πενιχρά 

τα κονδύλια του προϋπολογισμού του κράτους, των δαπανών της πολιτείας και της 

κοινωνίας σ’ αυτό τον κεφαλαιώδη τομέα του πολιτισμού που λέγεται θέατρο.  Όμως, 

όπως είπα και στην επιτροπή Οικονομικών, δεν πρέπει να λειτουργεί μάλλον ως 

ελαφρυντικό το γεγονός τούτο, ότι δηλαδή είναι κατά κάποιον τρόπο ο φτωχός συγγενής 

της φτωχής οικογένειας το θέατρο, του πολιτισμού δηλαδή, ως ελαφρυντικό και ως 

δικαιολογητικό της μη εξάσκησης κριτικής.   

 Και αυτά που συμβαίνουν στον τομέα του θεάτρου, και ιδιαίτερα στο Θεατρικό 

Οργανισμό Κύπρου, πρέπει να μας προβληματίσουν.  Εάν όντως είμεθα ειλικρινείς, 

όταν ανάγουμε και ιεραρχούμε σε μείζον ζήτημα τα θεατρικά πράγματα του τόπου, θα 

πρέπει να μας προβληματίζουν τα τεκταινόμενα στον κατεξοχήν θεατρικό παράγοντα 

του τόπου, που είναι ο Θεατρικός Οργανισμός Κύπρου.  Και νομίζω ότι λίγο-πολύ όλοι 

μας έχουμε γίνει μάρτυρες, έχουμε διαβάσει στις εφημερίδες ή έχουμε ακούσει από τα 

ραδιόφωνα μία συζήτηση γύρω από τον τρόπο που ο Θεατρικός Οργανισμός Κύπρου 

συστήνει κάθε έτος το θίασό του, τόσο όσον αφορά το θεσμό τον ίδιο όσο και τις 

συγκεκριμένες πρακτικές και αποφάσεις που αφορούν αυτή τη χρονιά που διατρέχουμε.   
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 Πρέπει να σας πληροφορήσω ότι υπάρχει και σχετική έκθεση, πρόσφατη, της 

Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, η οποία, αν μου επιτρέπετε να αναγνώσω από το κείμενο, λέει 

χαρακτηριστικά:  «Τα όσα ενδεικτικά αναφέρω πιο πάνω καταδεικνύουν ότι η διαδικασία 

που ακολουθήθηκε για πρόσληψη των ηθοποιών δεν ήταν σύμφωνη με τις γενικές 

αρχές του διοικητικού δικαίου και ότι οι συνθήκες κάτω από τις οποίες λήφθηκαν οι 

αποφάσεις δε διασφαλίζουν την αντικειμενική αξιολόγηση όλων των αιτήσεων.  Η 

αξιολόγηση», συνεχίζει η Επίτροπος ∆ιοικήσεως, «του έργου της καλλιτεχνικής 

επιτροπής και του διοικητικού συμβουλίου δε με έχει πείσει για το διακριτό χαρακτήρα 

των αρμοδιοτήτων τους σε θέματα προσλήψεων αλλά ούτε και για την αναγκαία 

συνέχισή της στο μέλλον της ίδιας διαδικασίας προσλήψεων.». 

 Φαίνεται, λοιπόν, μέσα από μία έγκριτη, θα έλεγα, μαρτυρία ότι υπάρχει πρόβλημα 

στον τρόπο διοίκησης του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου, ένα πρόβλήμα, αγαπητοί 

και αγαπητές συνάδελφοι, το οποίο, όταν ηγέρθη στην επιτροπή Οικονομικών, 

αντιμετωπίστηκε από τον πρόεδρο του διοικητικού συμβουλίου με τρόπο ο οποίος ήταν 

σαφώς προσβλητικός προς τους ηθοποιούς.  Εξεμάνη, εκτράπηκε, σε μία επίθεση κατά 

των ηθοποιών, περίπου τους χαρακτήρισε αχαΐρευτους, ανθρώπους οι οποίοι δεν 

προσφέρουν στην τέχνη του θεάτρου.  Επικαλέστηκα μάλιστα στη συνεδρίαση και τα 

εργατικά δικαιώματα των εργαζομένων στον πολιτισμό, των ηθοποιών· και γενικά η 

αντιμετώπιση ενώπιον της επιτροπής Οικονομικών, παρακαλώ, της διοίκησης του 

Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου γι’ αυτό το θέμα που αφορά την αξιοπιστία και τη 

χρηστή διοίκηση του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου ήταν αρνητική, σχεδόν 

απορριπτική.  Απέρριπτε δηλαδή τις οποιεσδήποτε αιτιάσεις, ακόμα και της Επιτρόπου 

∆ιοικήσεως. 

 ∆ιερωτώμαι, με τέτοια φιλοσοφία και αντίληψη, εάν και αυτά τα λίγα ακόμα λεφτά 

τα οποία προσφέρει αυτός ο προϋπολογισμός δικαίως δίνονται σ’ αυτό τον οργανισμό, 
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όταν η αντιμετώπισή του είναι τέτοια.  Αλλά ας έχουν χάρη που μιλάμε για το θέατρο, 

που, ως πολιτικοί, το αγαπάμε.  Και βεβαίως δε θα καταψηφίσουμε τον 

προϋπολογισμό, αλλά πρέπει να πούμε τα κακώς έχοντα, να αναδείξουμε τα κακώς 

έχοντα στη διοίκηση αυτού του οργανισμού.   

 Έτι χειρότερο, αγαπητοί συνάδελφοι, στη συνέχεια αυτού του θέματος που αφορά 

τις προσλήψεις:  Εάν έχετε παρακολουθήσει ένα δημόσιο διάλογο που γίνεται μέσω των 

εφημερίδων και ιδιαίτερα μέσα από την εφημερίδα “Πολίτης”, θα έπρεπε κανονικά να 

έχετε έρθει όλοι σας σήμερα εδώ με φερετζέδες.  Γιατί;  Γιατί κάποιοι στο διοικητικό 

συμβούλιο του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου ισχυρίζονται στο σημερινό φύλλο της 

εφημερίδας “Πολίτης” ότι όλοι εμείς οι βουλευτές, πλην του αξιότιμου κυρίου Ντίνου 

Μιχαηλίδη, ο οποίος, λέει ο κύριος αυτός, σύμβουλος του διοικητικού συμβουλίου του 

ΘΟΚ -έχω το απόκομμα εδώ, αν θέλετε,… όποιος ενδιαφέρεται, να το διαβάσει- ο 

μόνος που δεν τον ενόχλησε, λέει, από τους βουλευτές είναι ο κ. Ντίνος Μιχαηλίδης, 

γιατί ανήκει σε μικρό κόμμα.  Εμείς όλοι οι άλλοι έχουμε ενοχλήσει, λέει, το διοικητικό 

συμβούλιο του ΘΟΚ, για να το επηρεάσουμε στην πρόσληψη στη θέση του γενικού 

διευθυντή του ΘΟΚ.  Αν είναι δυνατόν!  Αν είναι δυνατόν!  Με τέτοιας ποιότητας 

συμβούλους και διοίκηση σ’ αυτό το διοικητικό συμβούλιο, διερωτώμαι, αγαπητοί 

συνάδελφοι, οποίαν θεατρική παιδεία θα δώσουν εις τα παιδιά μας αυτοί οι άνθρωποι 

και οποία προγράμματα θα δώσουν εις αυτό το θέατρο, το οποίο θεωρούμε τη λυδία 

λίθο της ανάπτυξης του πολιτισμού ή έναν από τους πυλώνες της ανάπτυξης του 

πολιτισμού.  Αυτά τα πράγματα πρέπει να ειπωθούν ενώπιον της Βουλής και να τα 

κατακρίνουμε και να τα στηλιτεύσουμε.   

 Πέραν τούτου, επειδή πράγματι για μένα η συνεδρίαση της επιτροπής 

Οικονομικών ήταν τραυματική από πολλές απόψεις, δεν απαντήθηκε το ερώτημα γιατί 

στον προϋπολογισμό, εκ των στοιχείων που δίνονται στον προϋπολογισμό, φαίνεται 
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καθαρά ότι χρόνο με χρόνο έχουμε μείωση στις εισπράξεις από τα εισιτήρια, από τις 

εισόδους των παραστάσεων.  Και μάλιστα πρέπει να σας πω ότι η δικαιολογία που 

άκουσα ήταν, το λιγότερο, ευτελής.  «Λογιστικά τερτίπια των λογιστών, για να μη 

φαίνεται ότι έχει κέρδη ο θεατρικός οργανισμός.».  Καλά, από πού έρχεται αυτό το 

πράγμα;  Εδώ είναι καθαρό.  Οι εισπράξεις από τα εισιτήρια, από τις εισόδους συνεχώς 

μειώνονται, παρ’ όλο που ο ίδιος ο διευθυντής λέει ότι αυξάνονται οι παρουσίες, η 

συμμετοχή, τα εισιτήρια.  Πώς είναι αυτό δυνατό;  Για να μην πούμε και το άλλο, γιατί 

σωστά ο αγαπητός συνάδελφος αναφέρθηκε στην ανάγκη και στη σημασία του να μπει 

το θέατρο και στην παιδεία.  Από άλλη συνάδελφο, ερίτιμη συνάδελφο, την κ. 

Σωτηρούλα Χαραλάμπους, αναφέρθηκε και δεν απαντήθηκε ικανοποιητικώς ότι αυτοί οι 

οποίοι κάνουν αυτά τα μαθήματα στα σχολεία δεν είναι εξειδικευμένοι, δεν είναι 

θεατράνθρωποι.  Αναφέρθηκε κάποιο παράδειγμα ενός οδοντίατρου, για παράδειγμα... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Γιώργο, επεράσαν τα πέντε λεπτά; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...ο οποίος καλέστηκε από κάποιους -δεν ξέρω ποιους- να διδάσκει θεατρική 

παιδεία σε δημοτικό σχολείο.  Αν είναι δυνατόν! 

 Επειδή ο αγαπητός συνάδελφος κ. ∆ημήτρης Συλλούρης φαίνεται ότι χρονομετρά 

το λόγο μου, θα συντομεύσω λέγοντας ότι, υπό το φως όλων αυτών, χωρίς να θέλω να 

πω ότι η επιτροπή Οικονομικών δεν έχει πραγματοποιήσει σοβαρό, θα έλεγα, έργο στο 

μέτρο των δυνατοτήτων της φυσικά και του χρόνου που είχε μπροστά της, αυτός ο 

προϋπολογισμός κανονικά θα έπρεπε να απορριφθεί.  Εγώ προσωπικά θα τηρήσω 

στάση αποχής, η οποία όμως πρέπει να εκληφθεί πολιτικά ως καταδίκη των 

πεπραγμένων αυτής της διοίκησης. 

 Ευχαριστώ πολύ. 



 27

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Καράς. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Στον ιδρυτικό νόμο για το Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου είμαι βέβαιος ότι η 

πολιτεία ήθελε να κάνει διαπαιδαγώγηση για το θέατρο και η διαπαιδαγώγηση αυτή να 

γινόταν παγκύπρια.  Αυτός ο θεσμός έχει καταντήσει να σημαίνει συγκεκριμένο χώρο, 

συγκεκριμένους ανθρώπους για τους οποίους ψηφίζουμε συγκεκριμένο κονδύλι.  

∆ηλαδή, με την εξέλιξη των πραγμάτων έχει μετατραπεί ο ΘΟΚ σε ένα συγκεκριμένο 

κατεστημένο το οποίο κρίνεται και από θεσμικούς αξιωματούχους του κράτους και εμείς 

καλούμεθα να εγκρίνουμε παραπέρα κονδύλια.  

 Το ερώτημα είναι:  Θα καταργήσουμε εμείς το ΘΟΚ;  Η απάντηση είναι:  Ασφαλώς 

όχι.  Υπάρχουν άλλοι τρόποι ανάπτυξης της θεατρικής δραστηριότητας ως 

διαπαιδαγώγησης;  Έχω την άποψη ότι, ναι, υπάρχουν.  Αντί να ψηφίζουμε τα 

κονδύλια, για να συντηρούμε το συγκεκριμένο κατεστημένο, για το οποίο έχουν λεχθεί 

πάρα πολλά, νομίζω ότι θα έπρεπε ο προϋπολογισμός να έχει μέσα κονδύλια τα οποία 

να ενθαρρύνουν ή να ενεργοποιούν ή να είναι κίνητρα για ομάδες ηθοποιών -οι οποίοι 

δεν έχουν το προνόμιο ή το πλεονέκτημα ή τον θείο, για να πάρουν μια θέση στο ΘΟΚ- 

να μπορούν να υποβάλουν το πρόγραμμά τους στο ΘΟΚ.  Και έχει και αυτή την ευθύνη 

ο ΘΟΚ εξ ορισμού από το νόμο, αν εγκρίνει το έργο και εφόσον υποστηρίζεται από 

ομάδα ηθοποιών που κρίνεται ότι μπορούν πράγματι να κάνουν αυτό το έργο, τότε θα 

πρέπει να δίδεται χορηγία από το ΘΟΚ, από αυτό το κονδύλιο και έτσι να έχουμε και μια 

παράλληλη δραστηριότητα πέραν του ΘΟΚ.  Ώστε να μην είναι προνόμιο των ολίγων, 
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προνόμιο αυτού του κατεστημένου το θεατρικό γίγνεσθαι στον τόπο μας, αλλά να είναι ο 

προϋπολογισμός εκεί, για να ενθαρρύνει ηθοποιούς που βρίσκονται πέραν του χώρου 

αυτού να αναπτύξουν τη θεατρική δραστηριότητα.   

 Και πρέπει να πω ότι, παρ’ όλες τις σοφίες των ειδικών και των επαϊόντων εις την 

Κύπρο, που ανεβάζουν κάθε χρόνο επιτυχημένα θέατρα αλλά δεν έχουμε εισπράξεις...  

Και το να μην έχεις εισπράξεις σημαίνει ότι μπορεί μεν να ανεβάζεται, αλλά να μην 

μπορεί να πείσει ή να μην μπορεί να φέρει κόσμο...  Θα πρέπει να αναπτύξουμε και να 

ενθαρρύνουμε και τους ερασιτεχνικούς ομίλους.  Και λέω εδώ ότι μια παράσταση η 

οποία είναι η πιο δημοφιλής στον Ελληνισμό, μετά τους αρχαίους συγγραφείς, είναι ο 

Καραγκιόζης, ο οποίος κατάφερε να πάρει τη σύγχρονη αντίληψη του λαού... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εννά έχει πρόβλημα, εννά υπάρχει μεγάλος ανταγωνισμός... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 ∆εν ξέρω πόσοι προσφέρεστε γι’ αυτό το ρόλο... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 ...αλλά δεν είναι για τους παρευρισκόμενους που ομιλώ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Θέλω να πω ότι πέραν του ΘΟΚ, πέραν αυτού του κατεστημένου, υπάρχουν 

πηγές τις οποίες πρέπει να αξιοποιήσουμε.  Και θα τις αξιοποιήσουμε, εάν τους πούμε 
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μέσα στους προϋπολογισμούς που εννά φέρουν να υπάρχει και κονδύλι που να 

ενθαρρύνει αυτές τις δραστηριότητες.   

 Υπό αυτή την έννοια, κύριε Πρόεδρε, θα καταψηφίσω τον προϋπολογισμό, διότι δε 

με ικανοποιεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;   

 Παρακαλώ. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εγώ θέλω απλώς να πω ότι το θέατρο είναι μέσα στον τομέα του πολιτισμού μας ο 

οποίος νοσεί και είναι πραγματικότητα.  Από τη στιγμή την οποία, καταρχάς, ο 

προϋπολογισμός του είναι πενιχρός -όταν μιλούμε για το 0,03% του ΑΕΠ- αυτό σημαίνει 

και υποδεικνύει ταυτόχρονα και το ενδιαφέρον το οποίο υπάρχει όσον αφορά αυτό το 

θέατρο.  Και επειδή -αυτή είναι η δική μου η άποψη- το ενδιαφέρον του εκάστοτε 

κυβερνώντα φαίνεται ότι δεν είναι και τόσο μεγάλο όσον αφορά αυτό τον τομέα, αυτός 

είναι και ο λόγος που υπάρχουν όλα αυτά τα οποία έχουν περιγράψει οι συνάδελφοι, το 

ότι έχουμε δημιουργήσει ένα υδροκέφαλο πράγμα για το οποίο, υπό κανονικές 

συνθήκες, εμείς κάθε χρόνο ψηφίζουμε ένα κονδύλι, έναν προϋπολογισμό, απλώς για 

να το διατηρούμε.   

 Αυτό το οποίο θέλω να πω είναι ότι από την έκθεση που έχω διαβάσει βλέπω ότι ο 

οργανισμός έχει προτείνει κάποια πράγματα τα οποία έχουν απορριφθεί από το 

Υπουργείο Οικονομικών.  Όμως αυτό το οποίο παρατηρούμε είναι ο συγκεντρωτισμός 

πάλι που υπάρχει σε μία πόλη, δηλαδή στην πρωτεύουσα.  Άρα εδώ είναι που πρέπει 

να δώσουμε την αποκέντρωση και εδώ είναι που πρέπει -θα συμφωνήσω με το 

συνάδελφο τον Τάκη Χατζηγεωργίου ο οποίος λέει ότι πρέπει πλέον και το θέατρο, είναι 
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μέρος της παιδείας μας -και εδώ είναι που έχει και η επιτροπή Παιδείας το δικό της 

ρόλο- ναι, να ενταχθεί στα σχολεία μας.  Πρέπει μέσα από το θέατρο να δείξουμε το 

δικό μας πολιτισμό.  Γιατί ας μην ξεχνάμε ότι είμαστε Έλληνες· που η Ελλάδα ήταν μια 

από τις χώρες η οποία έχει πραγματικά διαπρέψει σε αυτό τον τομέα.   

 Άρα εμείς, ως Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών, θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό.  

Όμως δηλώνουμε ότι, υπό κανονικές συνθήκες, αναμένουμε και από το συμβούλιο του 

Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου να καταθέσει την επόμενη φορά -να είναι έτοιμο να 

καταθέσει- και το οργανόγραμμα το οποίο έχει αναφερθεί, αλλά να καταθέσει και 

απόψεις όσον αφορά πλέον την εξέλιξη την οποία πρέπει να έχει αυτός ο Θεατρικός 

Οργανισμός Κύπρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ορθά εντοπίζονται με την ευκαιρία της συζήτησης του 

προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου τα προβλήματα στη λειτουργία 

και οι αδυναμίες αυτού του οργανισμού, αλλά πολύ φοβούμαι ότι δεν είναι ο καλύτερος 

τρόπος να στέλλομε στο ανάθεμα τέτοιους οργανισμούς, τους οποίους ακριβώς η 

ευθύνη η δική μας είναι να βοηθήσουμε στο βαθμό που μας είναι δυνατό, ώστε 

πραγματικά να διαδραματίσουν το ρόλο που πρέπει και είναι πολύ σημαντικός ο ρόλος 

του πολιτισμού και ιδιαίτερα, αν θέλετε, του θεάτρου και της θεατρικής ανάπτυξης. 

 Θέλω να τονίσω ακόμα μια φορά και εγώ πως δεν είναι θέμα ποσοστών αύξησης 

των κονδυλίων του οργανισμού σε σχέση με παλαιότερα χρόνια.  Η ουσία είναι μία και 

παραμένει, ότι αυτός ο οργανισμός καλείται να οργανώσει και να αναπτύξει το όραμα 

που όλοι θέλουμε για θεατρική ανάπτυξη και παιδεία στον τόπο μας με £3,5 εκατομ. και 

αυτό δεν μπορεί κανείς να το αλλάξει.  Πέραν τούτου, έχει αποκοπεί ή ανασταλούν 
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προγράμματα του οργανισμού από το Υπουργείο Οικονομικών από την προηγούμενη 

κυβέρνηση της τάξης του £1,5 εκατομ.  Εμείς χαιρετίζομε τη δέσμευση της νέας 

κυβέρνησης ότι θα ’ρθει αρωγός με συμπληρωματικό προϋπολογισμό, για να δοθούν 

αυτά τα κονδύλια στο Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου.   

 Θέλω επίσης να προσθέσω το εξής:  Σε έναν οργανισμό ο οποίος θα  ’πρεπε και 

έχει ρόλο να διαδραματίσει σε έναν τομέα ο οποίος άπτεται ουσιαστικότατα αυτού που 

λέμε δημιουργία προϋποθέσεων σωστής υγιούς απασχόλησης των νέων μας δεν 

μπορεί να παραμένουν καθηλωμένα τα κονδύλια στις £40.000 για πάρα πολλά χρόνια 

για το ερασιτεχνικό θέατρο και σε άλλες £40.000 για το σχολικό θέατρο.  Όπως επίσης 

συμμετέχουν, αν δεν κάμνω λάθος, είκοσι με είκοσι πέντε όμιλοι στο ερασιτεχνικό 

θέατρο, στο διαγωνισμό του ΘΟΚ, και υπάρχει ένας μόνο ηθοποιός εντεταλμένος από 

τον οργανισμό, για να βοηθήσει αυτούς τους είκοσι, είκοσι πέντε ομίλους, στο δε 

σχολικό θέατρο μία καθηγήτρια ηθοποιός, θεατρολόγος, τι είναι, για να βοηθήσει στην 

ανάπτυξη του θεάτρου.  Όλα αυτά είναι ζητήματα που νομίζω ότι μόνο με κονδύλια 

προς αυτό τον οργανισμό και έλεγχο για σωστή διαχείριση θα μπορέσουμε να 

αντεπεξέλθουμε.  Το ποσοστό του 0,03% είναι εκεί και δε δημιουργεί προϋποθέσεις 

ούτε για οράματα ούτε για ορθή λειτουργία ενός οργανισμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, φαίνεται ότι παραγνωρίζουμε κάτι το οποίο είναι πολύ σημαντικό.  

Παραγνωρίζουμε το γεγονός ότι ο προϋπολογισμός αυτός διαπνέεται από πνεύμα 

λιτότητας και περισυλλογής και μέσα από αυτά τα πενιχρά μέσα τα οποία έχουν, τις 

οικονομικές δυνατότητες τις οποίες το κράτος τούς παραχωρεί και η Βουλή 

υπερψηφίζει, επιμένουμε να επιζητούμε να γίνουν τα μεγάλα.  Παραγνωρίζουμε το 
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γεγονός, για παράδειγμα, ότι υπήρξε ενίσχυση σημαντική του θεάτρου στα σχολεία, μια 

αύξηση του κονδυλίου τα τελευταία δύο χρόνια του 80%.  Μπορεί να είναι μόνο 

£40.000, αλλά αυτό προσφέρετο μέσα από αυτά που μπορούσαν να παραχωρηθούν 

στο ΘΟΚ.  Παραγνωρίζουμε το γεγονός της προώθησης του θεάτρου σε μη αστικά 

κέντρα με το ερασιτεχνικό θέατρο -μία αύξηση του 25%- μπορεί να είναι £40.000 μόνο, 

αλλά αυτό τους προφέρουμε, για να μπορούν να έχουν αυτές τις δυνατότητες που 

έχουν. 

 Παραγνωρίσαμε τις προσπάθειες για την επίτευξη ενός σημαντικότατου στόχου, 

της ανέγερσης σε κεντρικό σημείο της Λευκωσίας του κρατικού θεάτρου, μιας 

απαίτησης η οποία υπάρχει επί είκοσι πέντε έτη τώρα και δυστυχώς αυτό δεν προχωρεί 

για άλλους λόγους, τους οποίους πολλοί γνωρίζουν, αλλά κανένας δεν αποδέχεται αυτή 

τη στιγμή.  Και θέλω απλώς να πω το εξής, κύριε Πρόεδρε:  Μπορεί να υπάρχει κάποια 

μείωση στα έσοδα του οργανισμού.  Εκείνοι που επισκέπτονται το θέατρο και εκείνοι 

που το επισκέπτονταν για πολλά χρόνια προηγουμένως θα διαπιστώσουν ότι υπάρχει 

μια κάθετη αύξηση των προσώπων που παρακολουθούν τις παραστάσεις του 

οργανισμού και αυτό είναι που πρέπει να αναγνωρίσουμε.  Με τα μέσα που 

προσφέρουμε, αυτό έχουμε.  Εάν θέλουμε κάτι παραπάνω, πρέπει να δώσουμε, για να 

μπορέσουμε να έχουμε εκείνο που επιζητούμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Παπαδοπούλου. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, θα είμαι περιεκτική και σύντομη.  

Οπωσδήποτε καυχόμαστε πως έχουμε έναν πανάρχαιο πολιτισμό και έναν πλούσιο 

πολιτισμό.  Ζούμε στην εποχή της παγκοσμιοποίησης και με την ένταξή μας στην 
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ευρωπαϊκή οικογένεια θα πρέπει να αξιοποιήσουμε τον πολιτισμό μας, που είναι και η 

ασπίδα και το δόρυ μας για το μέλλον αυτού του τόπου.  Σίγουρα το ποσοστό του 

0,03% του ΑΕΠ είναι πολύ πολύ μικρό και πολύ φειδωλή η επένδυση που κάνουμε 

στον προϋπολογισμό του 2003.  Οι αριθμοί συγκριτικά φαίνεται ότι ευημερούν, αλλά τα 

θεατρικά δρώμενα πένονται. 

 Θυμούμαι άλλες εποχές που το ΘΟΚ ανέβαζε στην Επίδαυρο αξιόλογες 

παραστάσεις και πιστεύω ότι έχει και το όραμα ο ίδιος ο οργανισμός.  ∆εν ξέρω όμως 

αν έχει και τα οικονομικά μέσα, για να μπορεί να ανεβάζει και τραγωδίες, αλλά και άλλα 

θέατρα, και να τιμά την Κύπρο με την παρουσία του όπου δει.  Οπωσδήποτε χρειάζεται 

ένα κυβερνητικό όραμα για ενίσχυση του πολιτισμού.  Αναμένουμε ότι οι εξαγγελίες της 

νέας κυβέρνησης που αφορούν ακριβώς τη δημιουργία μιας ενιαίας αρχής πολιτισμού 

και ενός ολοκληρωμένου προγράμματος έργων πολιτιστικής υποδομής θα γίνουν.  Από 

τα συχνά ταξίδια μας σε ευρωπαϊκές πρωτεύουσες, όταν συγκρίνουμε την υποδομή στη 

Λευκωσία, καταλαβαίνουμε ότι νοσούμε και αναμένουμε ότι πράγματι θα δοθούν εκείνα 

τα λεφτά που χρειάζεται, για να αποκτήσουμε και τα θέατρα που πρέπει, όχι μόνο στις 

πόλεις μας αλλά και στην ύπαιθρο, και την υποδομή που θα μας κάνει να νιώθουμε, όχι 

μόνο θεωρητικά περήφανοι, αλλά και στην πράξη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα.  Εγώ θέλω να πω ότι συμφωνώ με τον κ. Ιωνά 

Νικολάου.  Θέλω απλώς να επαναλάβω τι είπε και να το μεταφράσω.  «∆εν 

προσφέραμε», είπε, «και πρέπει να προσφέρουμε».  Το «δεν προσφέραμε» αφορά την 

κυβέρνηση που έχει απέλθει, αλλά, επειδή θα πρέπει να κοιτάζουμε από εδώ και μπρος 



 34

το «θα προσφέρουμε» σημαίνει πως εμείς απαιτούμε από τη νέα κυβέρνηση να ξαναδεί 

το θέμα και εν ανάγκη να φέρει συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε.  Θέλω μόνο να πω ότι, κατ’ αντίθεση αυτού που 

ακούστηκε προηγούμενα, ναι, το όραμα χρειάζεται χρηματοδότηση, αλλά η τιμιότητα και 

η χρηστή διοίκηση δεν έχουν ανάγκη τη χρηματοδότηση.  Και το πρόβλημα χρηστής 

διοίκησης υπάρχει, δεν είναι μόνο πρόβλημα έλλειψης οράματος.  Να το 

παρατηρήσουμε αυτό και να το έχουμε υπόψη μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ναι, όντως υπάρχουν κάποια προβλήματα στο Θεατρικό 

Οργανισμό Κύπρου, έχει δίκαιο ο κ. Περδίκης, και θα πρέπει να λυθούν και είναι 

προβλήματα τα οποία ξέρουμε και, όπως είπε και ο συνάδελφος ο Ερωτοκρίτου, 

αναφέρθηκαν και σε άλλες χρονιές εδώ στην έγκριση του προϋπολογισμού.  Και εγώ θα 

συμφωνήσω με τον κ. Κατσουρίδη, ναι, η προηγούμενη κυβέρνηση δεν έκανε όσα 

έπρεπε, ακόμα πιο λίγα έκανε η προπροηγούμενη κυβέρνηση την οποία στήριζε το 

ΑΚΕΛ και ακόμα πιο λίγα η προπροηγούμενη κυβέρνηση.  Λυπούμαι, κύριε Πρόεδρε, 

ήσασταν μέλος της κυβέρνησης, οι αριθμοί όμως αυτοί είναι!   

 Γι’ αυτό, κύριε Κατσουρίδη, είπα ότι από το 1987 μέχρι σήμερα υπάρχει αύξηση 

380% και παρ’ όλ’  αυτά ακόμα είμαστε πίσω.  Αυτά που είπαν οι συνάδελφοι απέναντι 
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του ΑΚΕΛ, δεσμεύοντας τη νέα κυβέρνηση, και η συνάδελφος η κ. Αντιγόνη 

Παπαδοπούλου θα είμαστε εδώ να τα κρίνουμε του χρόνου και ελπίζω να έχετε δίκαιο 

και στους αριθμούς, θα το δούμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Καλύφθηκα από τον κύριο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου ποσού 

£3.749.265 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος 

άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού 

Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή από τον κ. Περδίκη, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με τριάντα δύο ψήφος υπέρ, δύο εναντίον και 

μία αποχή. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος του 2003».  Υπάρχει εισήγηση να αναβληθεί για μία 

εβδομάδα.  Αν δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο αυτό αναβάλλεται για την επόμενη 

Πέμπτη. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών 

Κύπρου Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και συνεπώς θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου 

Αξιών Κύπρου Νόμος του 2003» 
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Παρόντες:  

 Άριστος Χρυσοστόμου, αναπλ. πρόεδρος  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σταύρος Ευαγόρου Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  Σοφοκλής Φυττής 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Πρόδρομος Προδρόμου  Γιώργος Περδίκης 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου  

 Μαρία Κυριακού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τον πιο 

πάνω προϋπολογισμό σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 17 Μαρτίου 2003.  

Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Οικονομικών και ο γενικός διευθυντής του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου. 

 Ο υπό αναφορά προϋπολογισμός προβλέπει έσοδα συνολικού ύψους £2.717.905,  

καθώς και συνολικές δαπάνες £5.664.189.  Ειδικότερα προβλέπονται διαχειριστικά 

έξοδα ύψους £4.261.589, κατανεμημένα σε έξοδα αντιμισθίας των μελών του 

συμβουλίου, που ανέρχονται στις £13.800, αποδοχές προσωπικού, ύψους £1.969.033, 

και άλλες τακτικές δαπάνες, ύψους £2.278.756.  Περιλαμβάνεται επίσης πρόνοια ύψους 

£1.202.600 για αναπτυξιακές δαπάνες και πρόνοια ύψους £200.000 για μη 

προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό. 

 Αναλύοντας τον προϋπολογισμό του ΧΑΚ για το 2003, ο γενικός διευθυντής του 

ενημέρωσε την επιτροπή για διάφορα ζητήματα που αφορούν το ΧΑΚ.  Ειδικότερα 

ανέφερε ότι ο προϋπολογισμός αντικατοπτρίζει την πραγματική κατάσταση που 

παρουσιάζει σήμερα το κυπριακό χρηματιστήριο, αφού παρατηρείται σημαντική μείωση 

στον όγκο συναλλαγών και τον κύκλο εργασιών του χρηματιστηρίου, ενώ στη μείωση 
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των εσόδων συντείνει η καταβολή 10% επί των ακαθάριστων εισοδημάτων του ΧΑΚ 

στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς με βάση σχετική ρύθμιση.   

 Όσον αφορά τις προσπάθειες για αναβάθμιση του ΧΑΚ, αυτές συνεχίζονται με την 

υλοποίηση της διαδικασίας για τη σύσταση του Κεντρικού Μητρώου, που αναμένεται να 

ολοκληρωθεί πριν από το τέλος του 2003 και να συμβάλει στην αύξηση των εσόδων του 

χρηματιστηρίου. 

 Αναφορικά με τις αρχές (Blue Print) που υπέβαλε στο Υπουργείο Οικονομικών ο 

Ελλαδίτης εμπειρογνώμονας κ. ∆ημήτρης Τσιμπανούλης, ο γενικός διευθυντής του 

Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου ανέφερε ότι το ΧΑΚ υιοθετεί τις θέσεις αυτές και 

παράλληλα το συμβούλιο του χρηματιστηρίου έχει υποβάλει στο Υπουργείο 

Οικονομικών δέσμη εισηγήσεων για λήψη μέτρων, με σκοπό την αναβάθμιση του 

θεσμού.  Οι εισηγήσεις αυτές βρίσκονται ενώπιον της Νομικής Υπηρεσίας για 

νομοτεχνική επεξεργασία. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε 

τις επιμέρους πρόνοιες του υπό αναφορά προϋπολογισμού, ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση 

του προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου για το 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου ποσού 

£5.664.189 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 
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 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 

ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου 

Αξιών Κύπρου Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 

Κεφαλαιαγοράς Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και συνεπώς θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 

Κεφαλαιαγοράς Νόμος του 2003» 

Παρόντες:  

 Άριστος Χρυσοστόμου, αναπλ. πρόεδρος Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου   Ρίκκος Ερωτοκρίτου 
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 Σωτηρούλα Χαραλάμπους   Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τον 

προϋπολογισμό της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς για το 2003 σε συνεδρία της που 

πραγματοποιήθηκε στις 5 Μαρτίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και ο πρόεδρος της 

Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς. 

 Ο προϋπολογισμός της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς για το 2003 προβλέπει 

δαπάνες ύψους £1.304.901 και έσοδα ύψους £370.000, τα οποία προέρχονται από 

ποσοστιαία επιβάρυνση στα έσοδα του χρηματιστηρίου, ύψους 10%, με βάση σχετική 

απόφαση του Υπουργείου Οικονομικών.  Υπό το φως της πιο πάνω ρύθμισης, λόγω 

του χαμηλού όγκου συναλλαγών στο χρηματιστήριο, παρίσταται η ανάγκη 

παραχώρησης κρατικής χορηγίας ύψους £252.739 προς την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς.   

 Οι δαπάνες της επιτροπής, όπως αυτές έχουν προϋπολογισθεί, αφορούν, μεταξύ 

άλλων, έξοδα αντιμισθίας, εκπαίδευση προσωπικού στην Κύπρο και στο εξωτερικό, 

αγορά ειδών εξοπλισμού κ.ά.  Περαιτέρω, και σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν 

ενώπιον της επιτροπής, οι πρόνοιες για αποδοχές προσωπικού καλύπτουν τις 

ακόλουθες ανάγκες: 

1. Πέντε μόνιμων θέσεων Ανώτερου Λειτουργού, οι οποίες αυτή τη στιγμή είναι κενές, 

2. είκοσι επτά μόνιμων θέσεων Λειτουργού, από τις οποίες οι έξι είναι κενές, 

3. επτά μόνιμων θέσεων Γραφέα,  

4. μιας μόνιμης κενής θέσης Βοηθού Γραφείου. 

 Οι υφιστάμενες κενές θέσεις αναμένεται να πληρωθούν αρχές του 2003, ενώ οι 

πέντε νέες θέσεις Ανώτερου Λειτουργού θα πληρωθούν εντός του 2003, ανάλογα με τις 

ανάγκες της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς σε προσωπικό. 
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 Ο πρόεδρος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, αναλύοντας τον υπό αναφορά 

προϋπολογισμό, ανέφερε ότι, λόγω των αυξανόμενων υποχρεώσεών της, είναι 

ενδεχόμενο εντός του 2003 να κατατεθεί συμπληρωματικός προϋπολογισμός, για να 

καλύψει αυξημένα έξοδα για μίσθωση υπηρεσιών και ελέγχων, καθώς και για την 

εγκατάσταση νέων συστημάτων αναβάθμισης της τεχνολογίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε 

τις επιμέρους πρόνοιες του υπό αναφορά προϋπολογισμού, υιοθετεί τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο.  

 Ταυτόχρονα, η επιτροπή παρατηρεί ότι, από τη μελέτη του υπό αναφορά 

προϋπολογισμού, διαφαίνεται ότι οι προβλεπόμενες δαπάνες είναι ιδιαίτερα αυξημένες 

και για το λόγο αυτό καλείται η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς να λάβει έγκαιρα μέτρα προς 

εξοικονόμηση τουλάχιστο του 10% των σχετικών κονδυλίων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν παίρνω το λόγο, είναι απλώς για να αναφέρω ότι τόσο στην 

Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς όσο και στον προηγούμενο οργανισμό, το χρηματιστήριο, 

έχουν αρχίσει να δημιουργούνται προβλήματα με τη χρηματοδότηση αυτών των 

οργανισμών, διότι τα έσοδα που έχουν από μία αγορά που δεν υπάρχει είναι πλέον κάτι 

χειρότερο από πενιχρά και επιβαρύνεται το κράτος. 

 Θέλω εδώ να επισημάνω για την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς την εισήγηση του 

προέδρου της και γνωρίζω ότι όλοι παίρνουν στα σοβαρά ειδικά τις εισηγήσεις του 

προέδρου της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, ότι θα ήταν καλά το κράτος, αφού δώσει μία 
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πάγια χορηγία στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, διότι κάθε χρόνο θα θέλουμε και 

παραπάνω, αν μειώνονται τα έσοδα, από εκεί και πέρα να οργανωθούν τα έσοδα της 

επιτροπής.  Αυτό υπόψη και του νέου υπουργού, ο οποίος βέβαια είναι γνώστης αυτών 

των θεμάτων, αν θελήσει να λάβει υπόψη του αυτή την εισήγηση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς ποσού 

£1.304.901 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 

ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5.  

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 

Κεφαλαιαγοράς Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα επόμενα θέματα με τους αριθμούς 5, 6 και 7 έχουν αποσυρθεί από την 

εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνει η νομοθετική εργασία.  Προχωρούμε  

στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, στην κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. Ο σχετικός 

κατάλογος  έχει ήδη διανεμηθεί στους βουλευτές. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 

εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 

τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.037.2003) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

2. Ο περί Αλλοδαπών και 

Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.038.2003) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

3. Ο περί Προσφύγων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.039.2003) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

4. Ο περί της Εθνικής Φρουράς 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.047.2003) 

Άμυνας Άμυνας 

5. Ο περί Προσφύγων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.066.2003) 

6. Ο περί Αστυνομίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.067.2003) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

7. Ο περί του Πρωτοκόλλου που 

Τροποποιεί το Άρθρο 2 και το 

Παράρτημα της Σύμβασης για την 

Ίδρυση της Ευρωπαϊκής 

Αστυνομικής Υπηρεσίας  (Σύμβαση 

EUROPOL) (Κυρωτικός) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ.23.01.068.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

8. Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 3) του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.069.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

9. Οι περί Χορηγημάτων και 

Απολαβών της Εθνικής Φρουράς 

της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.007.2003) 

Άμυνας Άμυνας 

10. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων 

και Τροχαίας Κινήσεως 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 
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2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.045.2003) 

11. Οι περί Ιατρών (Ειδικά Προσόντα) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.046.2003) 

Υγείας Υγείας 

12. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 

(Ακαδημαϊκό Προσωπικό) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.047.2003) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Παιδείας 

13. Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.048.2003) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

14. Οι περί ∆ημόσιας  Εκπαιδευτικής  

Υπηρεσίας (Πρόγραμμα 

Προϋπηρεσιακής Κατάρτισης των 

Υποψηφίων Εκπαιδευτικών Μέσης 

Εκπαίδευσης) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23. 03.049.2003) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Παιδείας 

15. Οι περί Αεροπλοΐας (Τέλη 

Αεροδρομίου) (Τροποποιητικοί)  

(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.050.2003) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 
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16. Οι περί Αεροδρομίων (Επιβατικό 

Τέλος) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2)  

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.051.2003) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

17. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 

∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.245.2002) 

Εσωτερικών 

 

Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 

18. Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού  -

Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 19/97) 

Εσωτερικών 

 

Εσωτερικών 

19. Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού -

Αμαθούντας (Τροποποιητικοί)  

(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.195.2002) 

Εσωτερικών 

 

Εσωτερικών 

20. Οι περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 

(Εγγραφή, Ρύθμιση και ∆ιαχείριση 

Κοινόκτητων Οικοδομών) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.057.2001) 

Εσωτερικών 

 

Εσωτερικών 

21. Οι περί Αποβαθρών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

Εσωτερικών 

 

Εσωτερικών 
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(Αρ. Φακ. 23.03.056.2001) 

22. Οι περί Κινηματογραφικών Ταινιών 

(Κατάταξη) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.082.2000) 

Εσωτερικών 

 

Εσωτερικών 

23. Οι περί Οδών και Οικοδομών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.183.2002) 

Εσωτερικών 

 

Εσωτερικών 

24. Οι περί Πολεοδομίας και 

Χωροταξίας (∆ικαιώματα) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 86/96) 

Εσωτερικών 

 

Εσωτερικών 

25. Οι περί Πολεοδομίας και 

Χωροταξίας (Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002) 

Εσωτερικών 

 

Εσωτερικών 

26. Οι περί Ρυθμίσεως Οδών και 

Οικοδομών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.229.2002) 

Εσωτερικών 

 

Εσωτερικών 

27. Οι περί Τουρκοκυπριακών 

Περιουσιών (∆ιαχείριση και Άλλα 

Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

Εσωτερικών 

 

Προσφύγων-

Εγκλωβισμένων-

Αγνοουμένων-

Παθόντων 
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(Αρ. Φακ. 23.03.145.2001) 

28. Έκθεση του Υπουργού Εσωτερικών 

για τη δημιουργία τριών ενοριών 

στην περιοχή Αραδίππου σύμφωνα 

με το άρθρο 114 των περί 

Κοινοτήτων Νόμων του 1999 έως 

2001. 

(Αρ. Φακ. 19.22.001) 

Eσωτερικών Εσωτερικών 

29. Έκθεση όσον αφορά την 

παραχώρηση εγκρίσεων που 

δόθηκαν από τον Υπουργό 

Εσωτερικών προς τον Κυπριακό 

Οργανισμό Αναπτύξεως Γης, 

σύμφωνα με το εδάφιο (3) του 

άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού 

του Κυπριακού Οργανισμού 

Αναπτύξεως Γης Νόμου του 2002. 

(Αρ. Φακ. 10.04.005) 

Εσωτερικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

30. Έγγραφα (αρ.19/2003) σύμφωνα με 

τους περί Πρόσληψης Έκτακτων 

Υπαλλήλων (∆ημόσια και 

Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμους του 

1995 έως 2001. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Καταγραφής Θανάτων 

(Χρήστες Εξαρτησιογόνων Ουσιών) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.013.2003) 

Μάριο Ματσάκη, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού 

Υγείας 

2. Ο περί Συγκατάθεσης των Ασθενών 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.014.2003) 

Μάριο Ματσάκη, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού 

Υγείας 

3. Ο περί Γενετικά Τροποποιημένων 

Οργανισμών (Ελευθέρωση στο 

Περιβάλλον) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.015.2003) 

Γιώργο Περδίκη, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας 

Λευκωσίας 

Περιβάλλοντος 

4. Ο περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και 

Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003. 

(Αρ. Φακ.23.02.016.2003) 

Άριστο Χρυσοστόμου Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, με συγχωρείτε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Μέσα στον κατάλογο υπάρχει ένα θέμα που κατέθεσε ο φίλος μου ο Γιώργος 

Περδίκης.  Είναι ολοκληρωμένη πρόταση νόμου περί Γενετικά Τροποποιημένων 

Οργανισμών.  Υπάρχει θεσμός στη Βουλή και υπάρχει πρακτική από το 1960 ότι, 

εφόσον υπάρχει κυβερνητικό νομοσχέδιο υπό συζήτηση, μπορούν να κατατίθενται 

τροπολογίες, δεν μπορεί να κατατίθεται ολοκληρωμένη άλλη πρόταση νόμου. 

 Κατά συνέπεια, είναι δικαίωμα του συναδέλφου να καταθέσει όσες απόψεις και 

τροπολογίες θέλει, αλλά δεν μπορεί να αρχίσει παράλληλα να συζητά πρόταση νόμου η 

επιτροπή, από τη στιγμή που υπάρχει κυβερνητικό νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είναι για το ίδιο θέμα που θα μιλούσα.  Καταρχάς, υπάρχει μια λανθασμένη 

διατύπωση στον τίτλο:  ∆εν είναι περί Ελευθέρωσης στο Περιβάλλον, αλλά περί 

Απαγόρευσης Ελευθέρωσης στο Περιβάλλον.  Το νομοσχέδιο που υπάρχει στην 

επιτροπή Περιβάλλοντος είναι περί Ελευθέρωσης των Γενετικά Τροποποιημένων...  

Εγώ καταθέτω νομοσχέδιο περί Απαγόρευσης.  Είναι κάτι εντελώς διαφορετικό, είναι 

κάτι εντελώς διαφορετικό, κατά τη δική μου την εκτίμηση.  Είναι κάτι, κατά τη δική μου 

την εκτίμηση, επαναλαμβάνω, εντελώς διαφορετικό.  ∆ικαιούμαι να έχω τη δική μου την 

εκτίμηση.  Αν η ολομέλεια πιστεύει ότι είναι ένα εντελώς διαφορετικό νομοσχέδιο, όπως 

συνέβη και στην περίπτωση του κ. Προδρόμου, ο οποίος, ενώ υπήρχε στη Βουλή 

νομοσχέδιο για τις σχολικές εφορίες, κατέθεσε άλλο νομοσχέδιο...  Και να σας φέρω και 

άλλα παραδείγματα στην ένα χρόνο και κάτι εμπειρία μου στη Βουλή.  Υπήρξαν και 

άλλα παραδείγματα παρόμοιας φύσης, παρόμοιας φύσης, όχι ακριβώς της ίδιας. 

 Λοιπόν, εγώ πιστεύω ότι αυτή η πρόταση νόμου είναι διαφορετική από το 

εναρμονιστικό νομοσχέδιο το οποίο υπάρχει ενώπιον της επιτροπής Περιβάλλοντος της 



 51

Βουλής και η ολομέλεια, αν θέλει να πάρει πολιτική θέση επί τούτου, μπορεί να την 

πάρει.  Εγώ δεν έχω αντίρρηση.  Θα κρατήσω τη δική μου τη θέση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα συμφωνήσω με τον κ. Κατσουρίδη, σε αυτά τα θέματα της 

λειτουργίας και διαδικασίας της Βουλής δεν είναι θέμα γνώμης και άποψης.  Πρέπει να 

είμαστε αυστηροί με τον τρόπο λειτουργίας.  Μπορεί ο κ. Περδίκης, αν θέλει, να 

καταθέσει τροποποιήσεις που να αλλάζουν το σύνολο του νομοσχεδίου, αλλά δεν 

μπορεί να καταθέσει ένα δεύτερο παράλληλο νομοσχέδιο με την επίκληση του τίτλου, 

ότι δεν είναι ελευθέρωση και είναι απαγόρευση κ.λπ. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς είμαι υποχρεωμένος να πω ότι δεν υπήρχε νομοσχέδιο, 

όταν κατατέθηκε πρόταση νόμου για τις εφορίες. απλώς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ:  

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ έχω προβληματιστεί από τα όσα έχω ακούσει από τον κ. 

Περδίκη και θέλω να ακούσω από τον κ. Περδίκη να μας πει ως προς τι είναι 

διαφορετική η πρόταση νόμου η δική του σε σχέση με το νομοσχέδιο.   

 Ναι, άμα είσαι σε θέση να μας πεις ως προς τι είναι διαφορετικό -και δεν 

εντάσσεται στο γενικό πλαίσιο της συζήτησης, που ορθά οι κοινοβουλευτικοί 
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εκπρόσωποι είπαν ότι δεν μπορεί να υπάρχει παράλληλη πρόταση νόμου- εγώ είμαι 

πρόθυμος να υπερψηφίσω, αν θα γίνει ψηφοφορία, υπέρ σου.  Αλλά δε μας εξήγησες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέμα θα το εξετάσει η σύσκεψη των αρχηγών 

στην επόμενη συνεδρία. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Η Βουλή, Πρόεδρε. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Και να αποφασίσουν οι αρχηγοί; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μα, οι αρχηγοί είναι της Βουλής. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Το πολύ να πάρει θέση.  Γιατί να πάρουν θέση οι αρχηγοί των κομμάτων, δηλαδή; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Αν έχουμε πειστεί, κύριε Πρόεδρε, να ενεργήσουμε προς την κατεύθυνση που 

έχουμε πειστεί.  Αν δεν έχουμε πειστεί... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 ∆εν έχει κανένας ένσταση να τεθεί σε ψηφοφορία. 

 Η κ. Βασιλείου. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θεωρώ θέμα αρχής.  Ο κ. Περδίκης προχθές εγκατέλειψε την 

αίθουσα και δεν ήθελε καν να συζητήσουμε αυτό το νομοσχέδιο.  Νομίζω ότι δεν είναι 

σωστό, μια και δεν ήταν διατεθειμένος καν να εξετάσει το νομοσχέδιο, το οποίο εξετάζει 

η επιτροπή Περιβάλλοντος, τώρα να καταθέσει ένα αντίθετο νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θέλω να απευθύνω το εξής ουσιαστικό ερώτημα, κύριε Πρόεδρε... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχει το λόγο ο κ. Περδίκης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έχει ζητήσει άλλος συνάδελφος το λόγο. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορώ να μιλήσω; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Βεβαίως. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Φυσικά οι επιτροπές της Βουλής έχουν ανακοινωθεί σήμερα, αλλά, επειδή ήξερα 

ότι θα είμαι στην επιτροπή Περιβάλλοντος, ήμουν την προηγούμενη φορά.   Ο φίλος 

μου ο Γιώργος Περδίκης έφυγε από τη συνεδρίαση διαμαρτυρόμενος και διαφωνώντας 

τελείως με την κατάθεση του εναρμονιστικού νομοσχεδίου και βγήκε έξω και είπε στις 

δηλώσεις του ότι μαχαιρώνουμε την κυβέρνηση.  Από εκεί και πέρα, όμως, έχω τη 

γνώμη ότι, παρά να καταθέτει το νομοσχέδιο που κατέθεσε, οφείλει να είναι μέσα και να 

διαφωνήσει με την κατ’ άρθρο συζήτηση και τη διόρθωση, όπως κάνουμε και εμείς, που 

τροποποιούμε, εκεί που μπορούμε να τροποποιήσουμε, γιατί είναι ευρωπαϊκή οδηγία, 

αυτό το νομοσχέδιο.   Άρα, λοιπόν, προς τι η κατάθεση άλλου νομοσχεδίου; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριοι!  Θα τεθεί σε ψηφοφορία. 
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Μπορώ να μιλήσω; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μα, τι θα πείτε, κύριε Περδίκη, πάλι;  Τι θα πείτε πάλι;  Αφού, τα είπαμε όλα! Θα 

μιλούμε και αύριο; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να ρωτήσω, κύριε Πρόεδρε.  Οτιδήποτε έχει σχέση με τα γενετικά τροποποιημένα, 

οποιοδήποτε νομοσχέδιο, θα πρέπει να σταματήσει, μέχρι να εγκρίνει η Βουλή αυτό το 

εναρμονιστικό νομοσχέδιο των τριακοσίων πενήντα σελίδων, πόσων είναι;  ∆ηλαδή, αν 

αυτό το νομοσχέδιο το φέρω υπό τον τίτλο «Ο περί Ανακήρυξης της Κύπρου σε 

Ελεύθερη Ζώνη από Γενετικά Τροποποιημένα», πάλι θα μου πείτε, «επειδή υπάρχει το 

άλλο νομοσχέδιο, υπάρχει...».   Αυτό το θέμα, νομίζω, δεν είναι νομικό τελικά, αλλά 

είναι πολιτικό.  Πάρτε πολιτική απόφαση.  ∆ικαίωμά σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Οι προτάσεις και τα νομοσχέδια τίθενται υπό την έγκριση της ολομέλειας.  Τίθεται 

και η δική σας πρόταση νόμου υπό την έγκριση της ολομέλειας. 

 Πόσοι είναι υπέρ; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Υπέρ ποιου δηλαδή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπέρ της κατάθεσης του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όπως έχει κατατεθεί από τον κ. Περδίκη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι είναι υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Για την κατάθεση θέλω να πω κάτι, για το θέμα υπ’ αριθμόν 22, που είναι 

κανονισμοί περί Κινηματογραφικών Ταινιών, που προτείνεται να πάει στην επιτροπή 

Εσωτερικών.  Έχω την εντύπωση ότι η υπόθεση του κινηματογράφου έχει μετακινηθεί 

από το Υπουργείο Εσωτερικών στο Υπουργείο Παιδείας.  Αν είναι έτσι τα πράγματα, 

νομίζω ότι πρέπει να συζητηθεί στην επιτροπή Παιδείας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Είναι στα πλαίσια της επιτροπής Εσωτερικών.  Τα θέματα άπτονται των 

αρμοδιοτήτων του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών.  Το θέμα συζητείται εδώ και δύο 

χρόνια στην επιτροπή Εσωτερικών.  Αυτή είναι η σωστή διαδικασία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έτσι είναι, κύριε Πρόεδρε.  Ο κ. Χατζηγεωργίου μπορεί να έχει υπόψη του τον περί 

Λογοκρισίας Νόμο, που έχει καταργηθεί βέβαια, η οποία αφορούσε το Υπουργείο των 

Εσωτερικών -είναι αλήθεια- και, μετά την κατάργησή του, μπορεί να θεωρηθεί ότι ως 

θέμα πολιτισμού πήγε στο Υπουργείο... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όχι, τα θέματα αυτά, όπως πολύ ορθά έχει πει ο κ. Κατσουρίδης -και θα 

συμφωνήσω μαζί του- εντάσσονται στην ευρύτερη καθ’ ύλην αρμοδιότητα του Γραφείου 

Τύπου και Πληροφοριών.  Ήταν παλιά στην επιτροπή Εσωτερικών το νομοθέτημα αυτό 

και εσυζητείτο.  Θα παραμείνει στην επιτροπή Εσωτερικών.  Αν υπάρχει οποιαδήποτε 

πρόταση να πάει παράλληλα στην επιτροπή Παιδείας, να πάει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ματσάκης. 

Μ. ΜΑΤΣΑΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι, αλλά, με την άδειά σας, θα ήθελα να επανέλθω στο 

προηγούμενο θέμα.  Ξέρω ότι έγινε η ψηφοφορία, αλλά ήθελα να έχω την ευκαιρία να 

συμβουλευτώ και κάποιους οι οποίοι γνωρίζουν καλύτερα γι’ αυτά τα θέματα.   Νομίζω 

ότι ίσως -το ξέρω ότι είναι καθυστερημένα, αλλά ήταν ένα θέμα που ανέκυψε- να μην 
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ενεργήσαμε μέσα στα πλαίσια των κανονισμών της Βουλής, με το να θέσουμε σε 

ψηφοφορία το θέμα που προέκυψε από την κατάθεση της πρότασης νόμου του κ. 

Περδίκη.  Ίσως να μην έχουμε το δικαίωμα ως Βουλή να ψηφίσουμε να μην κατατεθεί 

αυτή η πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το θέμα έχει λυθεί, κύριε Ματσάκη.   

Μ. ΜΑΤΣΑΚΗΣ: 

 Το ξέρω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τελείωσε. 

Μ. ΜΑΤΣΑΚΗΣ: 

 Νομίζω ότι πράξαμε εκτός των κανονισμών της Βουλής. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάριε, είναι διαδικασία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις - απαντήσεις.  Αυτές δόθηκαν ήδη 

γραπτώς. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.243 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 13 Μαρτίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πάγιο αίτημα των φιλοζωικών οργανώσεων της Λεμεσού 

είναι η ίδρυση και λειτουργία ενός δημόσιου καταφυγίου αδέσποτων ζώων.  Φαίνεται ότι 

με το αναμενόμενο κλείσιμο του μικρού καταφυγίου αδέσποτων ζώων που λειτουργεί ο 

δήμος Πολεμιδιών το πρόβλημα θα καταστεί οξύτερο. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για την εξέλιξη του θέματος.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.244 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 18 Μαρτίου 2003. 

 «Σύμφωνα με πολλές και διασταυρωμένες πληροφορίες, οι βρετανικές βάσεις 

στην Κύπρο έχουν παραχωρηθεί από το Ηνωμένο Βασίλειο στις ΗΠΑ, προκειμένου να 

χρησιμοποιηθούν στην αναμενόμενη επίθεση κατά του Ιράκ. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο η Συνθήκη Εγκαθίδρυσης επιτρέπει στους Βρετανούς να 

παραχωρούν σε άλλες δυνάμεις τις βρετανικές βάσεις για λόγους πέραν της 

εξυπηρέτησης των αμυντικών αναγκών του Ηνωμένου Βασίλειου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.245 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 18 Μαρτίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η διαδικασία σχεδιασμού και εφαρμογής συστήματος 

μηχανογράφησης στο Υπουργείο Υγείας (κρατικά νοσηλευτήρια) βρίσκεται αρκετά πίσω 

σε σχέση με άλλα υπουργεία.   

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιες θα είναι οι κύριες χρήσεις/προδιαγραφές του λογισμικού συστήματος των 

κρατικών νοσηλευτηρίων;  Ποιες θα είναι οι βασικότερες λειτουργίες του; 

2. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία σχεδιασμού και εγκατάστασης του 

συστήματος και πότε αυτή υπολογίζεται να ολοκληρωθεί; 

3. Σε ποια κρατικά νοσηλευτήρια έχει ολοκληρωθεί η μηχανογράφηση;  Σε ποιο 

στάδιο βρίσκεται η διαδικασία στο καθένα από αυτά που δεν έχει ολοκληρωθεί; 

4. Πόσα χρήματα έχουν δαπανηθεί μέχρι σήμερα για τη μηχανογράφηση και πόσα 

υπολογίζεται ότι θα κοστίσει το όλο έργο; 
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5. Ο σχεδιασμός του συστήματος συμπεριλαμβάνει και την εκπαίδευση του 

προσωπικού;  Πόσα χρήματα έχουν δαπανηθεί μέχρι σήμερα για εκπαίδευση 

προσωπικού σε θέματα που έχουν να κάνουν με τη μηχανογράφηση;  Πόσοι 

υπάλληλοι και από ποια τμήματα εκπαιδεύτηκαν;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.246 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 18 Μαρτίου 2003. 

 «Όπως έχω πληροφορηθεί από απάντηση σε κοινοβουλευτική μου ερώτηση, το 

Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων προωθεί σχέδιο λειτουργίας Γραφείου του 

Τμήματος Οδικών Μεταφορών στην ελεύθερη περιοχή της επαρχίας Αμμοχώστου για 

εξυπηρέτηση των κατοίκων της περιοχής.  Αναφέρεται ότι η ημερομηνία έναρξης της 

λειτουργίας του γραφείου θα εξαρτηθεί από την ημερομηνία που θα προσληφθεί το 

αναγκαίο προσωπικό. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία πρόσληψης προσωπικού και πότε 

υπολογίζεται ότι θα ολοκληρωθεί (έγκριση/προκήρυξη θέσεων κτλ.); 

2. Πόσα άτομα θα προσληφθούν και ποια προσόντα χρειάζεται να πληρούν; 

3. Πόσο υπολογίζεται ότι θα είναι το κόστος δημιουργίας/λειτουργίας του γραφείου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.247 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 19 Μαρτίου 2003. 

 «Κατά την πρόσφατη περιοδεία μας σε χωριά της επαρχίας Λεμεσού που 

επλήγησαν από τη χαλαζοθύελλα το βράδυ της 17ης προς τη 18η Μαρτίου 2003, μας 

τονίστηκε ότι ο ΟΓΑ δεν καλύπτει αρκετές περιπτώσεις ζημιών που προκαλούνται από 

θεομηνίες.  Συνεπώς, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή 

των Αντιπροσώπων: 
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1. Κατά πόσο υπάρχει ειδικό σχέδιο για παροχή άμεσης οικονομικής βοήθειας προς 

τους παραγωγούς για ζημιές από θεομηνίες που δεν καλύπτονται από τον ΟΓΑ. 

2. Σε περίπτωση που δεν υπάρχει τέτοιο σχέδιο, κατά πόσο είναι δυνατή η μελέτη για 

δημιουργία τέτοιου σχεδίου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.248 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 19 Μαρτίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το υπό έγκριση σχέδιο προώθησης των ανανεώσιμων 

πηγών ενέργειας δεν προνοεί φορολογικές ελαφρύνσεις σχετικά με το ΦΠΑ.  ∆ηλαδή, οι 

εταιρείες, οι βιομηχανίες και γενικά όσοι φορείς δημόσιου δικαίου χρεώνουν και 

χρεώνονται στις συναλλαγές τους το ΦΠΑ ουσιαστικά πλεονεκτούν έναντι των ιδιωτών, 

των μεμονωμένων πολιτών, που θα ήθελαν να χρησιμοποιήσουν ανανεώσιμες πηγές 

ενέργειας για οικιακούς σκοπούς, γιατί οι ιδιώτες θα πρέπει να πληρώσουν (χωρίς να 

εισπράξουν) το ΦΠΑ. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν μελετάται η τροποποίηση αυτού του συγκεκριμένου σημείου στην 

πρόταση για την οικονομική στήριξη και προώθηση των ανανεώσιμων πηγών 

ενέργειας.»  

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2003 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως κ. ∆ώρου Θεοδώρου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.075, 

ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με την αποτροπή εκδήλωσης διαμαρτυρίας των οικολόγων για την 

κεραία στο Ακρωτήρι, σας πληροφορώ τα ακόλουθα:  

 Στο χώρο όπου πραγματοποιήθηκε η συναυλία του βρετανικού συγκροτήματος 

“Urban Strawberry Lunch”, που οργανώθηκε από το Βρετανικό Συμβούλιο, βρίσκονταν 
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μέλη της αστυνομικής διεύθυνσης Λευκωσίας για σκοπούς αστυνόμευσης, πρόληψης 

και τήρησης του νόμου και της τάξης.  Περίπολο της Μηχανοκίνητης Μονάδας Άμεσης 

∆ράσης επιτηρούσε την οδό Μουσείου μέσα στα πλαίσια του τομέα που ορίστηκε, 

χωρίς ωστόσο τα μέλη του να εμπλακούν με οποιοδήποτε τρόπο με τους 

συμμετέχοντες στη συγκεκριμένη εκδήλωση.  Η αναφορά που γίνεται για την παρουσία 

μελών της Κεντρικής Υπηρεσίας Πληροφοριών, πόσο μάλλον για εμπλοκή τους στα 

διαδραματισθέντα, ουδόλως ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα. 

 Όσον αφορά την καταγγελία στην οποία προέβη η κ. Ρωξάνη Κουδουνάρη στις 17 

Οκτωβρίου 2002 για σωματική και ψυχική κακοποίησή της από διάφορα μέλη της 

αστυνομίας, ακολουθήθηκε η ενδεδειγμένη νομότυπη διαδικασία.  Εκτός των άλλων 

έγινε εξέταση από ιατροδικαστή, χωρίς να εντοπιστούν οποιασδήποτε φύσεως 

εξωτερικές κακώσεις.  Περαιτέρω, με δική της συγκατάθεση θα εξεταζόταν από 

ψυχίατρο.  ∆ιευθετήθηκαν τα σχετικά, όμως κατόπιν δεύτερων σκέψεων άλλαξε γνώμη, 

αναφέροντας ότι δεν επιθυμούσε πλέον κάτι τέτοιο. 

 Τα επί καθήκοντι μέλη της αστυνομίας δεν μπορούν να κατηγορηθούν για 

κατάχρηση εξουσίας, γιατί υπό τις περιστάσεις χρησιμοποιήθηκε η ανάλογη βία για 

παρεμπόδιση/καταστολή περαιτέρω επεισοδίων.  Ούτε από τη συμπεριφορά των μελών 

της αστυνομίας μπορεί να εξαχθεί το συμπέρασμα ότι η αστυνομία ενήργησε καθ’ 

υπόδειξη ξένων ή ότι παρενέβη στο δικαίωμα ελεύθερης έκφρασης Κυπρίων πολιτών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2003 της Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίας 

Ακκελίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.095, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 

2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Σας ενημερώνω ότι η μελέτη της Παγκόσμιας Οργάνωσης Υγείας με θέμα 

“Violence and Health” στάλθηκε στο Τμήμα Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 

∆ημόσιας Υγείας και στο Τμήμα Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας για μελέτη και υποβολή 
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εισηγήσεων και αυτός ήταν και ο λόγος της καθυστέρησης, για τον οποίο και 

απολογούμεθα.  

 Το Υπουργείο Υγείας, αφού έλαβε τις απόψεις των δύο τμημάτων, προτίθεται να 

προχωρήσει στη σύσταση ενδοϋπηρεσιακής πολυθεματικής επιτροπής, η οποία θα 

αξιολογήσει και θα ιεραρχήσει τις εισηγήσεις και θα υποβάλει ένα ολοκληρωμένο σχέδιο 

δράσης στον τομέα της βίας που να στηρίζεται στις διεθνείς συστάσεις. 

 Οι λεπτομερείς απόψεις του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 

∆ημόσιας Υγείας επισυνάπτονται. 

 Ενημερωτικά αναφέρω ότι, μέσα στα πλαίσια του προγράμματος “Leonardo II”, 

βρίσκονται ήδη στην Κύπρο εμπειρογνώμονες που θα μελετήσουν την τοπική 

κατάσταση και θα υποβάλουν γενικότερες εισηγήσεις για το θέμα της βίας και για τις 

επιπτώσεις της βίας στον τομέα της υγείας.» 

Σημ.:   Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.107, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2002, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Σχετικά με προβλήματα της κοινότητας Κάτω Αμιάντου, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

1. Παροχή γης για ίδρυση πάρκου 

Το κοινοτικό συμβούλιο προτίθεται να προβεί στη δημιουργία κοινοτικού 

πάρκου/εκδρομικού χώρου παρά τον ποταμό, στα τεμάχια 147, 191, 192, Φ/Σχ. 

37/62. 

 Το Επαρχιακό Κτηματολόγιο Λεμεσού έχει ενημερώσει το κοινοτικό συμβούλιο για 

τους ιδιοκτήτες των επηρεαζόμενων κτημάτων και αναμένεται από το κοινοτικό 
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συμβούλιο να προβεί στην απόκτηση της αναγκαίας γης είτε με παραχώρηση/ 

εκμίσθωση της κρατικής γης είτε με απαλλοτρίωση της ιδιωτικής γης. 

2. Επέκταση υδατοπρομήθειας προς την περιοχή Καρβουνά-Κάρδαμα 

 Το αίτημα όπως επεκταθεί η υδατοπρομήθεια προς την περιοχή Κάρδαμα από 

υφιστάμενη γεώτρηση ύδρευσης της κοινότητας Κυπερούντας έχει εξεταστεί από 

το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, το οποίο το απορρίπτει, γιατί το θεωρεί 

ασύμφορο. 

3. Αναθεώρηση πολεοδομικών ζωνών 

 Το κοινοτικό συμβούλιο δεν υπέβαλε αίτημα για αναθεώρηση των πολεοδομικών 

ζωνών του Κάτω Αμιάντου.  Ως εκ τούτου, οι πολεοδομικές ζώνες 

επαναδημοσιεύτηκαν ως είχαν στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας με αρ. 

3684 και ημερομηνία 6 Σεπτεμβρίου 2002, ώστε να έχουν το δικαίωμα οι 

ενδιαφερόμενοι πολίτες να υποβάλουν ενστάσεις εντός οκτώ μηνών από την 

ημερομηνία δημοσίευσης. 

4. Παραχώρηση γης σε νεαρά ζευγάρια 

 Το αίτημα υποβλήθηκε πρόσφατα από το κοινοτικό συμβούλιο στον έπαρχο 

Λεμεσού.  Το γραφείο του επάρχου έχει ζητήσει από το κοινοτικό συμβούλιο να 

υποδείξει συγκεκριμένο τεμάχιο σε χωρομετρικό σχέδιο και στη συνέχεια να 

μελετηθεί το θέμα σε συνεργασία με τα υπόλοιπα εμπλεκόμενα κυβερνητικά 

τμήματα. 

5. ∆ημιουργία πεζόδρομου, διαπλάτυνση γεφυριού, απαλλοτρίωση σπιτιών 

 Το πιο πάνω αίτημα αφορά την πεζοδρόμηση/βελτίωση του κεντρικού δρόμου 

που διασχίζει το χωριό και εμπίπτει στην αρμοδιότητα του Υπουργείου 

Συγκοινωνιών και Έργων. 

6. Αύξηση κονδυλίων για αναπτυξιακά έργα 
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Σύμφωνα με την τελευταία αναθεώρηση που έγινε για τις κοινοτικές εισφορές για 

έργα ανάπτυξης (απόφαση Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 53.082, ημερομηνίας 

24 Ιανουαρίου 2001), η κοινοτική εισφορά της κοινότητας Κάτω Αμιάντου έχει 

μειωθεί από 20% σε 10%. 

7. Ενίσχυση σήματος τηλεόρασης 

 Το αίτημα αφορά προβλήματα λήψης που παρουσιάζουν τα ιδιωτικά τηλεοπτικά 

κανάλια ΣΙΓΜΑ TV, ΑΝΤ1, ΜΕGΑ CHANNEL.  Το ΡΙΚΕΝΑ και ΡΙΚ∆ΥΟ δεν 

παρουσιάζει οποιοδήποτε πρόβλημα. 

 Για το πρόβλημα λήψης που παρουσιάζουν τα ιδιωτικά τηλεοπτικά κανάλια, 

αρμόδια αρχή είναι η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, στην οποία θα 

παραπεμφθεί το αίτημα για τις δέουσες ενέργειες. 

8. Κατάργηση κοινότητας Πάνω Αμιάντου και ενσωμάτωση της περιοχής στην 

κοινότητα Κάτω Αμιάντου 

 Σε σύσκεψη που έγινε στο Υπουργείο Εσωτερικών αποφασίστηκε όπως οι 

ψηφοφόροι που είναι εγγεγραμμένοι στον εκλογικό κατάλογο Πάνω Αμιάντου και 

δεν είναι μόνιμοι κάτοικοι της κοινότητας διαγραφούν και ετοιμαστεί πρόταση προς 

το Υπουργικό Συμβούλιο, σύμφωνα με το άρθρο 111(β)(γ), για την κατάργηση της 

κοινότητας Πάνω Αμιάντου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Ευθύμιου Ευθυμίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.108, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Η πτηνοτροφική μονάδα που βρίσκεται στο χωριό Σπιτάλλι μπορεί να ενταχθεί 

στο ενοποιημένο σχέδιο για την ανάπτυξη της κτηνοτροφίας που αφορά την κατεδάφιση 

και αποζημίωση οχληρών υποστατικών. 
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 Για την εφαρμογή και πρόνοιες του σχεδίου έχει ενημερωθεί ο ιδιοκτήτης του εν 

λόγω πτηνοτροφείου. 

 Τα υπόλοιπα θέματα δεν αφορούν το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος, γι’ αυτό δεν είναι δυνατό να σας εκφέρουμε οποιεσδήποτε απόψεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Ευθύμιου Ευθυμίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.195, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου. 

 «Αναφορικά με την κατάσταση της κτηνοτροφίας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο έλεγχος της μεταφοράς ζώων από τα κατεχόμενα αφορά βασικά τόσο την 

αστυνομία μέσα στα πλαίσια της πάταξης του λαθρεμπορίου ζώων όσο και το Τμήμα 

Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος για την αποφυγή μεταφοράς ζωονόσων στις ελεύθερες περιοχές.  

Επίσης, όταν κατά τη διάρκεια της ετήσιας καταμέτρησης των αιγοπροβάτων, καθώς και 

σε άλλες περιπτώσεις διαπιστωθούν παράνομες μεταφορές ή κατοχή ζώων που 

προήλθαν από τα κατεχόμενα, καταγγέλλονται στις αρμόδιες αρχές. 

 Πιστεύεται ότι με τη συνέχιση τοποθέτησης ενωτίων σ’  όλα τα ζώα που βρίσκονται 

στις ελεύθερες περιοχές καθίσταται, κατά τη διάρκεια της καταμέτρησης των 

αιγοπροβάτων, ευκολότερος ο εντοπισμός όχι μόνο ζώων που μετακινούνται από τις 

κατεχόμενες στις ελεύθερες περιοχές αλλά και από μονάδα σε μονάδα στις ελεύθερες 

περιοχές. 

 Κατά το 2002, χάρη στη σήμανση των βρουκελλωμένων κοπαδιών, 

διαπιστώθηκαν και καταγγέλθηκαν στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες δύο περιπτώσεις 

παράνομης μετακίνησης ζώων σε βρουκελλωμένες μονάδες των ελεύθερων 

περιοχών.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2003 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως κ. ∆ώρου Θεοδώρου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.199, 

ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Αναφορικά με τα ερωτήματα υπ’ αριθμόν 2 και 3 της ερώτησης, αρμόδιο 

υπουργείο να απαντήσει είναι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, προς το οποίο 

κοινοποιείται η παρούσα επιστολή, μαζί με αντίγραφο της δικής σας επιστολής, για 

απευθείας απάντηση.  Σχετικά με το υπ’ αριθμόν 1 ερώτημα, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα:  

 Το Υπουργικό Συμβούλιο, με την απόφασή του με αρ. 55.207 και ημερομηνία 27 

Φεβρουαρίου 2002, σύστησε υπουργική επιτροπή αποτελούμενη από τους Υπουργούς 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως (ως πρόεδρο) και Εξωτερικών, Εσωτερικών, 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Παιδείας και Πολιτισμού (ως μέλη), με όρο 

εντολής την παρακολούθηση, εφαρμογή και αξιολόγηση του εθνικού σχεδίου δράσης 

(περίοδος 2000-2003), που υιοθετήθηκε με την ίδια πιο πάνω απόφασή του και 

περιλαμβάνεται στο Μέρος IV της ειδικής έκδοσης που επιμελήθηκε το Υπουργείο 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως (σχετικό αντίτυπο επισυνάπτεται). 

 Προς υποβοήθηση του έργου της υπουργικής επιτροπής συστάθηκε  ad hoc 

υπηρεσιακή επιτροπή, αποτελούμενη από τον Επίτροπο Νομοθεσίας και πρόεδρο του 

Εθνικού Οργανισμού Προστασίας Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων (ως πρόεδρο), τον 

Προεδρικό Επίτροπο και εκπροσώπους του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, των 

Υπουργείων ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, Εξωτερικών, Εσωτερικών, Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Παιδείας και Πολιτισμού και Υγείας, του Αρχηγού 

Αστυνομίας, του Αρχιπρωτοκολλητή του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, του Οργανισμού 

Νεολαίας, της Ένωσης Συντακτών και της Κίνησης Στήριξης Αλλοδαπών (ως μέλη). 



 67

 Η εν λόγω ad hoc επιτροπή υπέβαλε στις 13 Ιουνίου 2002 προς την υπουργική 

επιτροπή τη συνημμένη πρώτη έκθεσή της (Παράρτημα Ι) και αναμένεται να υποβάλει 

σύντομα τη δεύτερη έκθεσή της, της οποίας, όταν αυτή οριστικοποιηθεί, θα σας 

αποσταλεί αντίγραφο. 

 Ενόψει δέσμευσής μας προς την Ευρωπαϊκή Ένωση όπως 

υιοθετήσουμε/εναρμονίσουμε την εσωτερική νομοθεσία μας με τις πρόνοιες της Οδηγίας 

του Συμβουλίου με αρ. 2000/43/ΕΚ και ειδικότερα του άρθρου 13, που προβλέπει 

σύσταση ανεξάρτητου οργάνου/φορέα σε θέματα ρατσισμού (αντίγραφο της οδηγίας 

επισυνάπτεται ως Παράρτημα ΙΙ), προωθείται, μετά από σχετική απόφαση του 

Υπουργικού Συμβουλίου, με αρ. 56.283 και ημερομηνία 28 Αυγούστου 2002, η 

θεσμοθέτηση τέτοιου ανεξάρτητου οργάνου/φορέα.  Ήδη νομοπαρασκευαστική 

επιτροπή επιλαμβάνεται της επεξεργασίας του σχετικού νομοσχεδίου, το οποίο, προτού 

προωθηθεί προς το Υπουργικό Συμβούλιο και στη Βουλή των Αντιπροσώπων, θα τύχει 

της αναγκαίας διαβούλευσης με όλες τις εμπλεκόμενες υπηρεσίες/φορείς.» 

 

Σημ.: Αντίγραφα των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκαν στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσονται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Κίκη Καζαμία στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.220, ημερομηνίας 12 

Φεβρουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου 

Κληρίδη. 

 «Αναφορικά με την έκθεση της επιτροπής σχετικά με τη λειτουργία των αγορών, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα:  

Τηλεπικοινωνίες  

 Στον τομέα των τηλεπικοινωνιών αναφέρονται τα ακόλουθα: 
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 Με την ψήφιση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων του πρώτου πακέτου των έξι 

κανονισμών με βάση τον περί Ρυθμίσεως Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρομικών 

Υπηρεσιών Νόμο του 2002 και τη μερική ενεργοποίηση των σχετικών άρθρων του 

νόμου αυτού έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία για τον καθορισμό και την αδειοδότηση των 

τηλεπικοινωνιακών δικτύων και υπηρεσιών που θα υπόκεινται σε γενική εξουσιοδότηση.  

Το σχετικό διάταγμα του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρομείων 

έχει εκδοθεί και δημοσιευτεί στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, ημερομηνίας 

28 Φεβρουαρίου 2003. 

 Σε ό,τι αφορά στην ελευθεροποίηση της κινητής τηλεφωνίας, το Υπουργείο 

Συγκοινωνιών και Έργων και το Γραφείο του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Τηλεπικοινωνιών 

και Ταχυδρομείων έχουν διεξάγει δημόσια διαβούλευση και καθόρισαν πλαίσιο 

πολιτικής, το οποίο εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο.  Στη συνέχεια 

ετοιμάστηκαν έγγραφα διαγωνισμού τα οποία ήταν το αντικείμενο δημόσιας ακρόασης 

που έγινε στις 14 Φεβρουαρίου 2003.  Αναμένεται ότι σύντομα θα κληθούν οι 

ενδιαφερόμενοι όπως υποβάλουν αιτήσεις για χορήγηση αδειών κινητής τηλεφωνίας 

GSM και UMTS. 

 Με τις εξουσιοδοτήσεις που αναφέρθηκαν πιο πάνω ελευθεροποιείται μερικώς και 

η σταθερή τηλεφωνία.  Πλήρης ελευθεροποίηση θα επέλθει με την εφαρμογή των επτά 

νέων κανονισμών που έχουν πρόσφατα κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων.  

Σημειώνεται ότι το νομικό πλαίσιο των ραδιοεπικοινωνιών που αφορά στη διάθεση 

ραδιοσυχνοτήτων για λειτουργία τηλεπικοινωνιακών δικτύων έχει επίσης ολοκληρωθεί. 

 Αναφορικά με την υιοθέτηση του νέου κοινοτικού κεκτημένου του 2002, 

επισημαίνεται ότι αυτό αναμένεται να ολοκληρωθεί στο τέλος του 2003 και αμέσως μετά 

θα αρχίσει η εφαρμογή του. 
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 Σε ό,τι αφορά τέλος στην εγκαθίδρυση του Γραφείου Επιτρόπου Ρυθμίσεως 

Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρομείων, αναφέρεται ότι έχουν διοριστεί ο επίτροπος, ο 

βοηθός επίτροπος και η συμβουλευτική επιτροπή.  Το γραφείο έχει επίσης στελεχωθεί 

με μόνιμο προσωπικό σε ικανοποιητικό βαθμό.  Βρίσκεται σε εξέλιξη η πλήρης 

στελέχωση του γραφείου. 

Ταχυδρομικές Υπηρεσίες 

  Στον τομέα των Ταχυδρομικών Υπηρεσιών, με την έγκριση του περί Ρυθμίσεως 

Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών Νόμου του 2002, ουσιαστικά έχει 

ενσωματωθεί το σύνολο της εναρμονιστικής νομοθεσίας για τον τομέα.  Ωστόσο 

εκκρεμεί η προώθηση συγκεκριμένων κανονισμών από το γραφείο του Επιτρόπου 

Ρυθμίσεως Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρομείων που προβλέπονται από τον εν λόγω 

Νόμο και αφορούν μεταξύ άλλων στα επίπεδα ποιότητας των παρεχόμενων 

υπηρεσιών, στην έκδοση αδειών και γενικών εξουσιοδοτήσεων για τις ταχυδρομικές 

υπηρεσίες και στον καθορισμό συγκεκριμένου λογιστικού συστήματος για τον παροχέα 

καθολικής υπηρεσίας. 

 Οι κανονισμοί αυτοί αναμένεται να προωθηθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων 

σύντομα.   

 Σε ό,τι αφορά στην ελευθεροποίηση της αγοράς στον τομέα των Ταχυδρομικών 

Υπηρεσιών πέρα από το ότι αυτή υφίσταται στην πράξη (de facto) προ καιρού, όπως 

αναφέρεται και στην ίδια την έκθεση προόδου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, με την 

εφαρμογή της σχετικής νομοθεσίας ουσιαστικά παραχωρείται στα κυπριακά 

ταχυδρομεία, που καθορίζονται ως ο παροχέας καθολικής υπηρεσίας, ως 

αντιστάθμισμα, η μονοπωλιακή διαχείριση των αντικειμένων των οποίων το βάρος δεν 

υπερβαίνει τα 350gr ή των οποίων η τιμή είναι μικρότερη από το πενταπλάσιο του 

δημόσιου τέλους ενός αντικειμένου της πρώτης βαθμίδας βάρους. 
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 Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει ήδη αποφασίσει την περαιτέρω ελευθεροποίηση του 

τομέα σε τρία στάδια το 2003, το 2006 και με προοπτική πλήρους ελευθεροποίησης το 

2009, η οποία ουσιαστικά αφορά στη μείωση του βάρους των αντικειμένων που θα 

διαχειρίζονται αποκλειστικά οι παροχείς της καθολικής υπηρεσίας, δηλαδή από 350gr 

μέσα στο 2003, 50gr το 2006 και με προοπτική πλήρους ελευθεροποίησης το 2009, για 

τις χώρες μέλη.  Η Κύπρος αναμένεται να υιοθετήσει την περαιτέρω ελευθεροποίηση με 

την ένταξή της, δηλαδή το Μάιο του 2004. 

 Με βάση τα πιο πάνω είναι χρήσιμο να αναφερθεί ότι μέσα στους σχεδιασμούς της 

κυβέρνησης είναι η παραχώρηση διοικητικής αυτονομίας στο Τμήμα Ταχυδρομικών 

Υπηρεσιών, κατά τρόπο ώστε να μπορέσει να ανταποκριθεί στον ανταγωνισμό που 

επικρατεί με την περαιτέρω και πλήρη ελευθεροποίηση του τομέα. 

Αερομεταφορές  

 Στον τομέα των αερομεταφορών έχει ήδη ψηφιστεί από τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων και δημοσιευτεί στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας (Αρ. 

3662/13.12.2002), η νέα νομοθεσία περί Πολιτικής Αεροπορίας.  Ο περί Πολιτικής 

Αεροπορίας Νόμος του 2002 περιλαμβάνει όλο το κοινοτικό κεκτημένο στις 

αερομεταφορές και κατά συνέπεια παρέχει το νομικό πλαίσιο για πλήρη 

ελευθεροποίηση των αερομεταφορών. 

 Οι πρόνοιες της νέας νομοθεσίας θα τίθενται σε ισχύ με διατάγματα του Υπουργού 

Συγκοινωνιών και Έργων. 

 Ως ημερομηνία πλήρους ελευθεροποίησης των αερομεταφορών έχει καθοριστεί ο 

Μάιος του 2004, ημερομηνία ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ή 

ενωρίτερα, σε περίπτωση που τεθεί σε εφαρμογή η συμφωνία για τον Κοινό Εναέριο 

Ευρωπαϊκό Χώρο, που μονογράφτηκε τον περασμένο Ιανουάριο. 
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 Στο μεταξύ έχουν ήδη γίνει σταδιακά ορισμένα βήματα για ελευθεροποίηση, όπως 

είναι η παραχώρηση αδειών σε αεροπορικές εταιρείες εκτός των Κυπριακών 

Αερογραμμών και η ελευθεροποίηση ορισμένων αγορών. 

Θαλάσσιες μεταφορές  

 Σε ό,τι αφορά στον τομέα των θαλάσσιων μεταφορών, οι προσπάθειες θα 

συνεχιστούν με εντατικό ρυθμό, σύμφωνα με τις ενταξιακές δεσμεύσεις της Κύπρου.  

Συγκεκριμένα, υπολείπεται η συμπλήρωση της νομοθετικής εργασίας για εναρμόνιση 

με, ουσιαστικά, δώδεκα κοινοτικά νομοθετήματα.  Σχετικά νομοσχέδια είναι σχεδόν 

έτοιμα και πρόκειται να αρχίσουν σύντομα να κατατίθενται σταδιακά στη Βουλή των 

Αντιπροσώπων.  Απώτερος στόχος είναι όπως αυτά ψηφιστούν εντός του 2003. 

 Στο θέμα της διοικητικής υποδομής και της βελτίωσης του επιπέδου ασφάλειας του 

κυπριακού εμπορικού στόλου προωθείται σειρά σημαντικών μέτρων, όπως είναι η 

πλήρωση όλων των κενών θέσεων του τμήματος και η δημιουργία νέων, σύμφωνα με 

το σχέδιο δράσης για την εναρμόνιση με το κοινοτικό κεκτημένο, η δημιουργία 

μηχανισμού εποπτείας των αναγνωρισμένων από τη ∆ημοκρατία νηογνωμόνων, η 

προώθηση της αίτησης για αποδοχή της Κύπρου ως συνεργαζόμενου μέλους στο 

ευρωπαϊκό σύστημα για τον έλεγχο των πλοίων από τα κράτη του λιμένα (Μνημόνιο 

των Παρισιών), η εντατικοποίηση του ελέγχου των ξένων πλοίων που προσεγγίζουν τα 

κυπριακά λιμάνια, η περαιτέρω επέκταση του διεθνούς δικτύου εποπτών κυπριακών 

πλοίων, η συμπλήρωση και ο τελικός έλεγχος του μηχανογραφικού συστήματος του 

τμήματος.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχουν ομιλητές σε ό,τι αφορά το Κεφάλαιο Τέταρτο, για να 

μιλήσουν για τη βία στην οικογένεια.  Θα ήθελα να παρατηρήσω το εξής:  Υπάρχουν 

προγραμματισμένες εκδηλώσεις για τις πολεμικές επιχειρήσεις για τον πόλεμο εναντίον 
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του Ιράκ.  Οι εκδηλώσεις αυτές προγραμματίζονται να λάβουν χώρα εδώ στη Λευκωσία 

γύρω στις 5.30 μ.μ.  Τώρα είναι 5.20 μ.μ.  Αν αρχίσουμε τη συζήτηση, έστω και με έναν 

ομιλητή -αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχουν δύο ομιλητές- δεν πρόκειται να προλάβει 

κανένας να παραστεί σε αυτές τις εκδηλώσεις.  Συνεπώς, η παράκλησή μου είναι να 

αναβληθεί το Κεφάλαιο Τέταρτο.  Και θα παρακαλούσα στο σημείο αυτό να με 

ακούσετε...  

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγνώμη, για το Κεφάλαιο Τέταρτο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εδώ παρατηρείται κάτι το οποίο νομίζω ότι δε μας τιμά ως Βουλή.   Σίγουρα, 

σήμερα είναι ο πόλεμος του Ιράκ. δεν είναι ένα γεγονός καθημερινότητας.  Το Κεφάλαιο 

Τέταρτο έχει χάσει κάθε σημασία.  Για τα θέματα που συζητούμε είναι έτοιμοι οι 

συνάδελφοι από μήνες τώρα.  Μπορεί αυτά για τα οποία ήταν έτοιμοι να μιλήσουν να 

μην έχουν σημασία με τις σημερινές πραγματικότητες.  Πρέπει να δοθεί μια λύση.  Εγώ 

θα εισηγούμουν, αν μπορούσαμε, να ακούσουμε έστω και έναν ομιλητή σήμερα.  

∆ιαφορετικά, αν θα μείνουν να μιλήσουν και οι τρεις, θα πρέπει να καθορίσουμε την 

ημερομηνία από τώρα...  Να πούμε για την άλλη Πέμπτη, ό,τι και να συμβαίνει, όση 

ώρα και να μείνουμε, να τελειώσει το Κεφάλαιο Τέταρτο όσον αφορά αυτό το θέμα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Μπορεί να γίνει άλλος πόλεμος! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αν γίνει άλλος πόλεμος, να το αναβάλουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ο κ. Ζαχαρίου. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Επειδή ουσιαστικά έχει υποβαθμιστεί το Κεφάλαιο Τέταρτο, θεωρώ πρέπον να 

μελετήσουμε το ενδεχόμενο τουλάχιστο μία φορά το μήνα οι συνεδριάσεις μας να 

ξεκινούν πιο νωρίς και να εξετάζουμε αποκλειστικά θέματα που είναι στο Κεφάλαιο 

Τέταρτο, ώστε να μη χάνει και την επικαιρότητά του ένα θέμα.  Το θέμα που έχουμε 

σήμερα έχει εγγραφεί πριν από ένα χρόνο σχεδόν στη Βουλή.  Και είναι κρίμα και άδικο, 

συνάδελφοι, να είναι η δέκατη φορά που αναβάλλεται η διαδικασία να μιλήσουμε 

ενώπιον της Βουλής.  Αντιλαμβάνομαι ότι πρέπει να λύσουμε το θέμα αυτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Παπαδοπούλου. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Θα συμφωνήσω με τους δύο προλαλήσαντες, γιατί, όταν γράφεις ένα θέμα και 

είναι επίκαιρο, μετά χάνει τη σημασία του.  Το ίδιο πάθαμε για το κούρσεμα της 

πολιτιστικής μας κληρονομιάς στα κατεχόμενα, το ίδιο για τη βία.  Και, ενώ θα μιλούμε 

για ενδοοικογενειακή βία, έχουμε τη βία στο Ιράκ.  Η εισήγησή μου είναι μια μέρα να 

εξαντλήσουμε τα θέματα που είναι ήδη εγγεγραμμένα, για όλα μαζί να αφιερώσουμε 

τρεις-τέσσερις ώρες, και να ανοίξουμε ένα νέο κεφάλαιο στο Κεφάλαιο Τέταρτο, ώστε 

στα επίκαιρα θέματα να δίνεται προτεραιότητα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στα πλείστα κοινοβούλια σήμερα της Ευρώπης οι συνεδρίες είναι 

αφιερωμένες στον πόλεμο του Ιράκ μόνο.  Εμείς έχουμε κάνει κανονική συνεδρία.  ∆εν 

έπρεπε να ήταν κανονική η συνεδρία μας.  Και εμάς η συνεδρία μας έπρεπε να ήταν 
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αφιερωμένη σε αυτό τον πόλεμο, από τον οποίο δεν κινδυνεύει μόνο ο λαός του Ιράκ, 

κινδυνεύει και αυτή η οντότητα της Ευρώπης.  Επομένως, πολύ εύστοχα έχετε 

υπομνήσει ότι η ώρα 5.30 μ.μ. υπάρχουν αντιπολεμικές εκδηλώσεις.  Εγώ επιθυμώ να 

λάβω μέρος σε αυτές.  Και νομίζω ότι το καλύτερο που έχουμε είναι να διακόψουμε 

τώρα.  Όσον αφορά το Κεφάλαιο Τέταρτο, έχουμε χρόνο να συζητήσουμε τις εύστοχες 

παρατηρήσεις που έχουν γίνει από τους συναδέλφους. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Και ο πόλεμος είναι το πιο επίκαιρο θέμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Βασιλείου. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλο που συμφωνώ απόλυτα με τον κ. Πουργουρίδη για τη 

συγκεκριμένη αυτή ημέρα, πρέπει κι εγώ να πω ότι έχει παραγίνει το θέμα με το 

Κεφάλαιο Τέταρτο.  Έχουμε ετοιμαστεί, βάσει στοιχείων τα οποία εξέτασε η επιτροπή 

Εργασίας, περισσότερο από ένα χρόνο πριν.  Μπορεί ακόμα κι αυτά τα στοιχεία να μην 

είναι εντάξει πλέον.  Άρα νομίζω την επόμενη φορά -υπάρχουν, νομίζω, δυο-τρεις 

ομιλητές- να μας δώσετε την ευκαιρία να ολοκληρωθεί αυτό το θέμα, διότι αλλιώς -θα 

φεύγουμε και για το εξωτερικό- θα πάει μετά από δύο μήνες.  Νομίζω δεν είναι σωστό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτό που θα ήθελα να πω είναι ότι αυτά τα θέματα τα έχουμε 

συζητήσει διεξοδικά.  Αυτή η συζήτηση που γίνεται σήμερα είναι αχρείαστη.  Συνεπώς, 

σωστά λέχθηκε ότι σήμερα η μέρα είναι η μέρα κατά την οποία θα πρέπει να στείλουμε 

τα μηνύματά μας τα αντιπολεμικά.  Από εκεί και πέρα, η προεδρία της Βουλής να έρθει 
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με συγκεκριμένη εισήγηση γύρω από το Κεφάλαιο Τέταρτο, με βάση τα πορίσματα που 

έχουμε από τις πολλές συζητήσεις γύρω από αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Νομίζω, κύριε Πρόεδρε, όλοι έχουν δίκαιο.  Αλλά απλώς να υπενθυμίσω ότι το 

έργο της Βουλής αποτελείται από τέσσερα τμήματα, τέσσερα μέρη.  Ουδέποτε η Βουλή 

αυτή παραμέρισε το Κεφάλαιο Πρώτο, ∆εύτερο, Τρίτο, αλλά συστηματικά, από πάρα 

πολλά χρόνια -και δεν είναι φαινόμενο της φετινής περιόδου ή της περσινής- το 

Κεφάλαιο Τέταρτο υποβαθμίζεται, έχει υποβαθμιστεί.  Έγιναν αλλεπάλληλες προτάσεις, 

ώστε η προεδρία μαζί με τη σύσκεψη των αρχηγών να μελετήσει τρόπους, ούτως ώστε 

το Κεφάλαιο Τέταρτο να επανέλθει...  Και υπενθυμίζω ότι το Κεφάλαιο Τέταρτο είναι 

τρόπος ανάπτυξης και σκέψης και θέσεων και πολιτικών κρίσεων.  ∆εν έγινε κατορθωτό 

μέχρι τώρα.  Κάθε Πέμπτη μπορούμε να βρίσκουμε δικαιολογία για αναβολή του 

Τέταρτου Κεφαλαίου.  ∆εν υπάρχει συζήτηση.  Τη μια έχουμε ως κόμμα συγκέντρωση 

εμείς, την άλλη το άλλο κόμμα και ούτω καθεξής. 

 Επειδή έγινε αναφορά στο Ιράκ -εκ των υστέρων έγινε αναφορά στο Ιράκ- και 

νιώθω ιδιαίτερη ευαισθησία...  Αν κρίναμε ότι είναι πράγματι θέμα που έπρεπε να 

απασχολήσει τη Βουλή, κανένας κανέναν δεν εμπόδιζε προ ημερησίας διατάξεως να το 

ζητήσει και να συζητηθεί.  ∆εν έγινε αυτό το πράγμα και γίνονται εκδηλώσεις.  Θα πάμε 

στις εκδηλώσεις όσοι θέλουμε να πάμε, αλλά, προς Θεού, το Κεφάλαιο Τέταρτο 

αποτελεί αναπόσπαστο τμήμα των εργασιών αυτής της Βουλής.  Και τολμώ να πω το 

έχουμε -λόγο δεν ξέρω - υποβαθμίσει. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα συμφωνούσα με τον κ. Χριστοδουλίδη και θα έλεγα ότι 

συζητήθηκε επί μία και πλέον ώρα το ομόφωνο νομοσχέδιο του προϋπολογισμού του 

Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου -άκουσον, άκουσον!- και μετά επήλθε ο σεβασμός 

προς τον πόλεμο.  Όλοι σεβόμαστε τον πόλεμο... τα αθώα θύματα του πολέμου.  Όλοι 

κατακρίνουμε τις γνωστές ενέργειες, αλλά πάλι θεωρώ ότι η υποβάθμιση του 

συγκεκριμένου Κεφαλαίου στο τέλος τέλος της ημέρας γίνεται συνειδητά από 

ορισμένους.  Λυπούμαι να το αναφέρω. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εκείνο που θέλω να παρατηρήσω...  Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ελπίζω και εύχομαι να είναι εν τη ρύμη του λόγου, αλλά το γίνεται “συνειδητά”...  

Τη βία στην οικογένεια, αυτό θα συζητούσαμε;  Εδώ υπάρχει βία...  Και δεν είναι σχήμα 

λόγου και δεν είναι πρόφαση.  ∆είτε απλώς τις τηλεοράσεις, δείτε τα μωρά!  ∆εύτερον, 

επειδή έμμεσα έγινε έντονη κριτική προς την προεδρία, εγώ προκαλώ το εξής:  Να 

καταγραφούν οι συνάδελφοι που μένουν μέσα, όταν κάθε φορά συζητούμε Κεφάλαιο 

Τέταρτο.  Όχι «φταίει η προεδρία που δεν έφερε προτάσεις»!  Χίλιες προτάσεις να 

φέρει, εγώ προβλέπω ότι το ενενήντα τοις εκατόν των βουλευτών θα φεύγει την ώρα 

του Τέταρτου Κεφαλαίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το θέμα παίρνει διαστάσεις σήμερα που γίνεται λόγος για την αναβολή του 

Τέταρτου Κεφαλαίου λόγω του πολέμου στο Ιράκ.  ∆εν είχε γίνει και την προηγούμενη 

βδομάδα ή τις προηγούμενες βδομάδες ή για όσο καιρό υποβαθμίζεται το Κεφάλαιο 
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Τέταρτο οποιαδήποτε αναφορά σε πόλεμο του Ιράκ ούτε λέμε, «εφόσον κάναμε τότε, 

κάνουμε και σήμερα το ίδιο».  Γι’ αυτό σας παρακαλώ πολύ!  Το θέμα είναι πάρα πολύ 

σοβαρό και υποβαθμίζει και το επίπεδό μας, θα έλεγα, αν δώσουμε περαιτέρω 

συνέχεια.  Καταλήγουμε ότι δε θα υπάρξει Κεφάλαιο Τέταρτο σήμερα.  Θα προκύψει 

θέμα κάποιων αλλαγών στο Κεφάλαιο Τέταρτο, κάποιων περιορισμών, θα έλεγα, 

υποχρεώσεων ακόμη, των μελών της Βουλής, ώστε να παρίστανται, όταν συζητείται το 

Κεφάλαιο Τέταρτο, τουλάχιστο τα δύο τρίτα των βουλευτών.  Όχι να σηκώνονται να 

φεύγουν! 

 Η κ. Βασιλείου. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Εγώ κάνω έκκληση στα κόμματα, συμπεριλαμβανομένου και του μικρού δικού 

μου, ώστε την Πέμπτη τουλάχιστο να έχουμε υπόψη μας ότι θα παραμένουμε για το 

Κεφάλαιο Τέταρτο και να μην οργανώνουμε εμείς, τα ίδια τα κόμματα, εκδηλώσεις στις 

οποίες θα ζητούμε πότε ο ένας, πότε ο άλλος να πάμε.  Αυτό νομίζω ότι πρέπει να το 

κάνουμε κανόνα μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται 

για την ερχόμενη Πέμπτη, 27 Μαρτίου 2003, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη 

ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.062.2003) 

2. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
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Αθλητισμού Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.012.2003) 

3. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 2) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.065.2003) 

4. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 3) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.069.2003) 

5. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης 

Υγείας Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.2003) 

6. Οι περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων 

Ουσιών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.009.2003) 

7. Οι περί Αεροπλοΐας (Τέλη Αεροδρομίου) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.050.2003) 

8. Οι περί Αεροδρομίων (Επιβατικό Τέλος) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2)  Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.051.2003) 

9. Ο περί των Βασικών Απαιτήσεων που Πρέπει να 

Πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.018.2003) 

10 Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ηλεκτρολογικός 
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Εξοπλισμός Χαμηλής Τάσης) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.189.2002) 

11. Oι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Σκάφη Αναψυχής) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.217.2002) 

12. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Μέσα Ατομικής 

Προστασίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.221.2002) 

13. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Απλά ∆οχεία 

Πίεσης) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.235.2002) 

14. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εξοπλισμός και 

Συστήματα Προστασίας για Χρήση σε Εκρήξιμες 

Ατμόσφαιρες) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.240.2002) 

15. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Μηχανήματα) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.274.2002) 

16. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ανελκυστήρες) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.275.2002) 

17. Oι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Νέοι Λέβητες 

Ζεστού Νερού Τροφοδοτούμενοι με Υγρά ή Αέρια 

Καύσιμα) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.292.2002) 
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18. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Οικιακά Ηλεκτρικά 

Ψυγεία, Καταψύκτες και Συνδυασμοί τους) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.293.2002) 

19. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ιατροτεχνολογικά 

Προϊόντα) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.008.2003) 

20. Οι περί Βασικών Απαιτήσεων (Εξοπλισμός υπό Πίεση) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.011.2003) 

21. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ιατροτεχνολογικά 

Βοηθήματα που Χρησιμοποιούνται στη ∆ιάγνωση In  

Vitro) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.014.2003) 

22. Ο περί Στρατιωτικού Ποινικού Κώδικα και ∆ικονομίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2001. 

(Αρ. Φακ. 23.01.156.2001) 

23. Ο περί της Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2001. 

(Αρ. Φακ. 23.01.163.2001) 

24. Ο περί Καταθέσεως στη Βουλή των Αντιπροσώπων 

των Κανονισμών που Εκδίδονται με Εξουσιοδότηση 

Νόμου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

(Ν. 87/93) 

25. Ο περί Υδατοπρομήθειας (∆ημοτικές και Άλλες 
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Περιοχές) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1996. 

(Ν. 257/95)  

26. Ο περί Οίκων Στοιχημάτων, Οίκων Κυβείας και 

Παρεμποδίσεως της Κυβείας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1997. 

(Ν. 17/97) 

27. Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1997. 

(Ν. 93/97) 

28. Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος  

(Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1997. 

(Ν. 173/97) 

29. Ο περί Οίκων Στοιχημάτων, Οίκων Κυβείας και 

Παρεμποδίσεως της Κυβείας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1999. 

(Ν. 207/99) 

30. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.135.2002) 

31. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 3) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.342.2002) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Τα προβλήματα που προκύπτουν από 

τη μη ικανοποιητική εφαρμογή της νομοθεσίας για την 

πρόληψη της βίας στην οικογένεια και την προστασία 

των θυμάτων και η ανάγκη δημιουργίας της  

αναγκαίας υποδομής για προστασία και στήριξη των  

θυμάτων βίας». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επιτροπής).  

(15.11.2001).  (Συνέχιση της συζήτησης). 

(Αρ. Φακ. 23.04.313.2001) 

2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας 

για το θέμα που τιτλοφορείται «Η διδασκαλία του 

μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική 

εκπαίδευση». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Πρόδρομου Προδρόμου). (18.9.2001).   

(Αρ. Φακ. 23.04.194.2001) 

3. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της Υποεπιτροπής για την 

Επικοινωνία της Βουλής των Αντιπροσώπων με τον 

Πολίτη για Θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
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Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται «Οι 

επιπτώσεις στο περιβάλλον και στους κατοίκους από 

τη συνέχιση της λειτουργίας του χυτηρίου “Νέμιτσας” 

στη Λεμεσό». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επιτροπής).  

(21.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.202.2002)   

5. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για το Μέλλον της 

Ευρώπης. 

6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 

∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Η σχεδιαζόμενη αναθεώρηση του τοπικού σχεδίου  

στο δήμο Γεροσκήπου και τα εξ αυτής προκύπτοντα 

θέματα ευνοϊκής μεταχείρισης προς συγκεκριμένο 

επιχειρηματία». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). (22.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.181.2002) 
 

7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Ενημέρωση της επιτροπής για τη διεξαγόμενη από 
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τις αρμόδιες αρχές έρευνα σχετικά με την ύπαρξη 

τεχνολογικού εξοπλισμού στο Αρχηγείο της 

Αστυνομίας για την παρακολούθηση τηλεφώνων». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επιτροπής). 

(8.10.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.287.2002) 

8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα  

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για τα θέματα που 

τιτλοφορούνται: 

    α. «Η ανάγκη λήψης μέτρων για ενίσχυση των 

δεσμών των φυλακισμένων με τις 

οικογένειές τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.390.2001) 

 β. «Η ανάγκη λήψης μέτρων κοινωνικής  

επανένταξης των φυλακισμένων μετά την 

αποφυλάκισή τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής). (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.391.2001) 

 γ. «Ψυχιατρικές υπηρεσίες και φυλακισμένοι 

με ψυχολογικά προβλήματα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Τάκη Χατζηγεωργίου). 
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(5.2.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.037.2002) 

 Σε αυτό το σημείο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας πληροφορήσω 

ότι ο κ. Γιώργος Περδίκης ζήτησε, με σχετική επιστολή του προς τον Πρόεδρο της 

Βουλής, την εγγραφή του ακόλουθου θέματος και την παραπομπή του για άμεση 

εξέταση από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών:  «∆ιευκολύνσεις που δυνατό 

να παρέχονται από την Κυπριακή ∆ημοκρατία στις χώρες που εμπλέκονται στον 

πόλεμο του Ιράκ». 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην εγγραφή του πιο πάνω θέματος και την 

παραπομπή του στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, η οποία παρακαλείται να το εξετάσει αμέσως.  

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.30 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Μαύρου Ελένη 

Αγγελίδης Ανδρέας Μιχαηλίδης Θάσος 

Αδάμου Αδάμος Μιχαηλίδης Ντίνος 

Αναστασιάδης Νίκος Νικολάου Ιωνάς 

Βαρνάβα Γιώργος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Βασιλείου Ανδρούλα Παπακώστας Κώστας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Γεωργίου Γεώργιος Περδίκης Γιώργος 

Γιάγκου Κίκης Πιττοκοπίτης Νίκος 

∆ημητρίου Παναγιώτης Πουργουρίδης Χρήστος 
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Ερωτοκρίτου Ρίκκος Προδρόμου Πρόδρομος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θωμά Γιαννάκης Συλλούρης ∆ημήτρης 

Καράς Αντώνης Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κατσουρίδης Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κλεάνθους Νίκος Τυρίμος Κυριάκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Άντρος Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυριακού Μαρία Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηνικόλα Ντίνος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοδουλίδης ∆ώρος 

Ματσάκης Μάριος Χρυσοστόμου Άριστος 

Μαυροκορδάτος Χρίστος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Καλαϊτζιάν Πετρός  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Σύντομη αναφορά του προεδρεύοντος του σώματος κ. Άριστου Χρυσοστόμου 

στην έναρξη των πολεμικών επιχειρήσεων εναντίον του Ιράκ. 

2. Ανακοίνωση των αλλαγών που επήλθαν στη σύνθεση της Επιτροπής Επιλογής και 

των κοινοβουλευτικών επιτροπών. 
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3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού 

Κύπρου Νόμος του 2003», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Ρ. 

Ερωτοκρίτου, Πρ. Προδρόμου, Τ. Χατζηγεωργίου, Γ. Περδίκης, Α. Καράς, Γ. 

Βαρνάβα, Γ. Λαμάρης, Ι. Νικολάου, Α. Παπαδοπούλου, Ν. Κατσουρίδης) και 

ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών 

Κύπρου Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 

Κεφαλαιαγοράς Νόμος του 2003», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Πρόδρομου 

Προδρόμου και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Ερωτήσεις βουλευτών: Αίτημα για δημιουργία δημόσιου καταφυγίου αδέσποτων 

ζώων - Χρήση των βρετανικών βάσεων και Συνθήκη Εγκαθίδρυσης - Σύστημα 

μηχανογράφησης στα κρατικά νοσηλευτήρια - Σχέδιο λειτουργίας Γραφείου 

Τμήματος Οδικών Μεταφορών στην ελεύθερη Αμμόχωστο - Ζημιές από θεομηνίες 

που δεν καλύπτονται από τον ΟΓΑ - Ανανεώσιμες πηγές ενέργειας και ΦΠΑ. 

7. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: Αποτροπή 

εκδήλωσης διαμαρτυρίας των οικολόγων για την  κεραία στο Ακρωτήρι - Έκθεση 

του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας για τη βία και την υγεία - Προβλήματα 

κοινότητας Κάτω Αμιάντου Λεμεσού - Προβλήματα κοινότητας Σπιταλλιού 

Λεμεσού - ∆εινή κατάσταση της κτηνοτροφίας - Ανάγκη ύπαρξης πολιτικής για το 

ρατσισμό και την ξενοφοβία - Έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής σχετικά με τη 

λειτουργία των αγορών. 

8. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και συζήτηση για την πρόταση νόμου «Ο 

περί Γενετικά Τροποποιημένων Οργανισμών (Ελευθέρωση στο Περιβάλλον) 

Νόμος του 2003» [(Ν. Κατσουρίδης, Γ. Περδίκης, ∆. Συλλούρης, Πρ. Προδρόμου, 



 88

Ρ. Ερωτοκρίτου, προεδρεύων (Ντ. Μιχαηλίδης), Α. Βασιλείου, Α. Αδάμου, Μ. 

Ματσάκης)]. 

9. Αναβολή, έπειτα από συζήτηση (προεδρεύων, ∆. Συλλούρης, Ζ. Ζαχαρίου, Α. 

Παπαδοπούλου, Χρ. Πουργουρίδης, Α. Βασιλείου, Α. Γεωργίου, ∆. 

Χριστοδουλίδης, Ν. Τορναρίτης, Ν. Κατσουρίδης), του θέματος «Τα προβλήματα 

που προκύπτουν από τη μη ικανοποιητική εφαρμογή της νομοθεσίας για την 

πρόληψη της βίας στην οικογένεια και την προστασία των θυμάτων και η ανάγκη 

δημιουργίας της αναγκαίας υποδομής για προστασία και στήριξη των θυμάτων 

βίας» λόγω των εκδηλώσεων για τον πόλεμο εναντίον του Ιράκ. 

10. Εγγραφή στο Κεφάλαιο ∆΄ και παραπομπή στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Εξωτερικών του θέματος «∆ιευκολύνσεις που δυνατό να παρέχονται από την 

Κυπριακή ∆ημοκρατία στις χώρες που εμπλέκονται στον πόλεμο του Ιράκ», έπειτα 

από εισήγηση του κ. Γιώργου Περδίκη. 

  

 

 

  

 

 

 



 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄  

Συνεδρίαση 27ης Μαρτίου 2003  

 (Ώρα έναρξης:  4.12 μ.μ.)  

 (Αρ. 22)  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Κηρύσσω την έναρξη της 

σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων και παρακαλώ το συνάδελφο 

γραμματέα να διαπιστώσει κατά πόσο υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν αρχίσουμε τη νομοθετική εργασία, θα ήθελα 

να πω ότι ένεκα της συναινετικής στάσης όλων των πολιτικών κομμάτων από σήμερα 

έχουμε δήμαρχο στην Αμμόχωστο προς αντικατάσταση του κ. Καζαμία.  Θα ήθελα να 

ευχαριστήσω όλα τα κόμματα για τη συναινετική αυτή στάση, να συγχαρώ το νέο 

δήμαρχο και να εκφράσω την πεποίθηση ότι και ο ίδιος το ίδιο συναινετικά θα 

εργαστεί για το καλό της Αμμοχώστου, για την επιστροφή και για τη διεθνοποίηση 

του θέματος μέχρι την επιστροφή. 

 Να αρχίσουμε με τη νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα... 
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 Ορίστε, κύριε συνάδελφε. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Αν μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, το πρώτο θέμα δεν είναι έτοιμο.   

 Το δεύτερο θέμα, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος του 2003», να το αναβάλουμε για ακόμα μια 

βδομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τώρα να αρχίσουμε, συνάδελφε, και ύστερα. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το πρώτο θέμα δεν είναι έτοιμο.   

 Για το δεύτερο θέμα ζητείται αναβολή και αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει συναίνεση 

για την αναβολή.   

 Το τρίτο θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) 

του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη.   

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2003» 

Παρόντες:  

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος  Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Ζαχαρίας Κουλίας  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Μάριος Ματσάκης   

 Σταύρος Ευαγόρου  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιάννος Λαμάρης Γιώργος Περδίκης 
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 Παναγιώτης ∆ημητρίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 24 Μαρτίου 

2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας ποσού ύψους £1.709.000 και η 

διάθεσή του για διάφορους σκοπούς, οι οποίοι αναφέρονται αναλυτικά στο 

επισυνημμένο παράρτημα.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης και γι’ αυτό 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ  

 Ζητούμενη πίστωση  

£ 

Σκοποί 

1. 

 

 

900.000 

 

 

Χορηγία στο Κεντρικό Σφαγείο Κοφίνου 

Πρόσθετη πίστωση για την παραχώρηση χορηγίας 

στο Κεντρικό Σφαγείο Κοφίνου για σκοπούς 

συμπλήρωσης της αναβάθμισης των υφιστάμενων 

εγκαταστάσεων / εξοπλισμού (£600.000) και για την 

αναβάθμιση του συστήματος επεξεργασίας λυμάτων 

(£300.000). 

2. 754.000 Συντάξεις κοινοταρχών 

∆ιάθεση πρόσθετων πιστώσεων στην Ένωση 

Κοινοτήτων Κύπρου για την αναδρομική κάλυψη των 
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συνταξιοδοτικών αποζημιώσεων των δικαιούχων 

κοινοταρχών από 1η Ιανουαρίου 2001, νοουμένου ότι 

το ύψος της αποζημίωσης αυτής θα καθοριστεί με 

βάση συγκεκριμένα κριτήρια που θα συμφωνηθούν 

με την Ένωση Κοινοτήτων εκ των προτέρων. 

3. 55.000 ∆ιάφορες συνεισφορές 

Πρόσθετη πίστωση για την παραχώρηση ειδικής 

χορηγίας στο συμβούλιο του σφαγείου Πόλης 

Χρυσοχούς για την κάλυψη όλων των ελλείψεων που 

του υποδείχθηκαν από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, 

πριν από το τέλος του 2002. 

 1.709.000  

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να παρακαλέσω, εάν υπάρχουν ομιλητές, εάν είναι δυνατό, να περιορίζουμε το 

χρόνο, διότι έχουμε κάποια εμπειρία από τις προηγούμενες συνεδρίες: στα ομόφωνα 

θέματα είχαμε αγόρευση αρκετά ευρεία και σε μάκρος.  Και έχουμε και Κεφάλαιο ∆΄, 

για το οποίο να παρακαλέσω να μείνετε στις θέσεις σας, ώστε να το διεξέλθουμε -

τουλάχιστον το ένα θέμα. 

 Λοιπόν, παρακαλώ, υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού £1.709.000 

για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 2) του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 3) του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 3) του 2003» 

Παρόντες:  

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος  Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Ζαχαρίας Κουλίας  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Μάριος Ματσάκης   

 Σταύρος Ευαγόρου  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιάννος Λαμάρης Γιώργος Περδίκης  

 Παναγιώτης ∆ημητρίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 24 Μαρτίου 
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2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας ποσού ύψους £7.000.000 και η 

διάθεσή του για κάλυψη χορηγίας στον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού (ΚΟΤ), ως 

πρώτο μέτρο για την ενίσχυση των προγραμμάτων προβολής και διαφήμισης του 

κυπριακού τουριστικού προϊόντος, καθώς και για την τόνωση της κυπριακής 

οικονομίας μετά την έναρξη των πολεμικών συγκρούσεων στο Ιράκ.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης και γι’ αυτό 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Ταυτόχρονα η επιτροπή αναμένει σε σύντομο χρονικό διάστημα να ενημερωθεί 

από τον ΚΟΤ αναλυτικά αναφορικά με το σχέδιο δράσης, τον τρόπο με τον οποίο θα 

δαπανηθεί το υπό αναφορά κονδύλι, καθώς και τις χώρες στις οποίες 

προγραμματίζεται να ενισχυθούν περαιτέρω τα προγράμματα προβολής και 

διαφήμισης του κυπριακού τουριστικού προϊόντος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Παρακαλώ, ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πράγματι η έκθεση είναι ομόφωνη και μπροστά στις έκρυθμες συνθήκες που 

έχουν δημιουργηθεί για την κυπριακή οικονομία οπωσδήποτε όλες οι πλευρές, όπως 

και το δικό μας κόμμα, θα στηρίξουν τις προσπάθειες της κυβέρνησης να τονωθεί η 

οικονομική δραστηριότητα και ειδικότερα ο τουρισμός.  Το κονδύλι αυτό που 
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καλούμαστε να εγκρίνουμε σήμερα είναι πρόσθετη χορηγία προς τον Κυπριακό 

Οργανισμό Τουρισμού ως ένα πρώτο μέτρο για την προβολή του κυπριακού 

τουριστικού προϊόντος.  Υπάρχουν, βεβαίως, ερωτηματικά και είχε ζητηθεί από 

συναδέλφους στις επιτροπές της Βουλής να υπάρξει μεγαλύτερη πληροφόρηση για 

πολλούς λόγους.  Εγώ θα αναφέρω το ότι δυστυχώς τα τελευταία χρόνια το μητρώο 

αυτού του οργανισμού, όσον αφορά ειδικά τη διαφήμιση, δεν ήταν πάντοτε εντελώς 

λευκό.  Υποθέσεις έχουν φθάσει κατ’ επανάληψη στην επιτροπή Ελέγχου της 

Βουλής, σε διάφορες παραλλαγές μάλιστα, όπου κάποτε το πρόβλημα ήταν 

ενδοϋπηρεσιακό, κάποτε το πρόβλημα ήταν στους διαγωνισμούς που γίνονταν 

δημοσίως για την ανάθεση του διαφημιστικού έργου, και εν πάση περιπτώσει 

υπάρχουν πολλές επιφυλάξεις.  Ελπίζουμε ότι το τι θα γίνει αυτή τη φορά θα είναι 

καθαρό και ότι ο αρμόδιος υπουργός είναι σε θέση να εγγυηθεί ότι οι διαδικασίες θα 

είναι οι ορθές. 

 Πέραν, όμως, τούτου, υπάρχουν και άλλες επιφυλάξεις, που δεν είναι, 

επαναλαμβάνω, αρκετές ώστε να ισοδυναμούν με άρνηση εγκρίσεως του κονδυλίου, 

πλην όμως γνωρίζουμε όλοι καλά ότι μέσα σε αυτές τις συνθήκες που έχουν 

δημιουργηθεί η απροθυμία των ξένων περιηγητών δεν έχει να κάμει με την ποιότητα 

του τουριστικού μας προϊόντος ή με τη γνώση που έχουν της Κύπρου, αλλά έχει να 

κάμει με συνθήκες ασφάλειας.  Και διερωτάται κανείς εάν κάποιες διαφημίσεις σε 

έντυπα ή σε ηλεκτρονικά μέσα στο εξωτερικό θα είχαν κάποιο αποτέλεσμα και θα 

ήταν αρκετές, ούτως ώστε να αντισταθμίσουν τις οδηγίες που μπορεί να δίδονται από 

ξένες κυβερνήσεις ή και τη γενικότερη εντύπωση που δημιουργείται.  Παρά ταύτα, 

λέμε ας γίνει μια προσπάθεια και με την επιφύλαξη, βεβαίως, ότι φαίνεται ότι οι 

αρμόδιες αρχές, το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού αλλά και ο 
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ίδιος οργανισμός, έχουν υπόψη τους και κάποιες άλλες, θα έλεγα, πιο ευφάνταστες 

μεθοδεύσεις, για να προωθήσουν την Κύπρο ως τουριστικό προορισμό.   

 Όμως, αυτό το θέμα αφ’ εαυτού μας φέρνει μπροστά σε ένα πάγιο ζήτημα -με 

το οποίο νομίζω ότι όλες οι πλευρές της Βουλής συμφωνούν- ότι, εφόσον εδώ 

εγκρίνουμε, εφόσον είμαστε το σώμα που εγκρίνει τα κονδύλια που δαπανώνται, θα 

πρέπει να έχουμε και την πληροφόρηση που χρειάζεται.  Τώρα δεν έχουμε γι’ αυτό 

το κονδύλι αυτή την πληροφόρηση που θα ήταν αναγκαία.  Θα δείξουμε κατανόηση, 

πλην όμως με τη συμφωνία, με τη διαβεβαίωση πολιτικά ότι θα υπάρξει αυτή η 

ενημέρωση του σώματος.   

 Αλλά με την ευκαιρία νομίζω ότι δεν μπορεί να μη σχολιάσουμε το γεγονός, 

διότι έχουν γίνει πολλές συζητήσεις -δε θα ήθελα να ανοίξω τη συζήτηση εφ’ όλης της 

ύλης, αλλά όλος ο κόσμος το λέει και το παρατηρεί- ότι η Κύπρος παραμένει παρά 

ταύτα, παρά τις διαπιστώσεις πολλών ετών και πολλών ίσως δεκαετιών, μονομερώς 

εξειδικευμένη στη διεθνή της εξειδίκευση στο τουριστικό προϊόν.  Αυτή την ώρα 

θέλουμε άμεσα μέτρα, για να τονωθεί η οικονομική δραστηριότητα, που ο ίδιος ο 

Υπουργός Οικονομικών μάς είπε στην επιτροπή ότι είναι ζήτημα αν το 2003 θα 

έχουμε αύξηση του προϊόντος περισσότερη από 1%-1,5%.   

 Βεβαίως, τονώνοντας τη δραστηριότητα, αν τα καταφέρουν οι αρχές του 

κράτους να βοηθήσουν, θα περιορίσουμε και την άνοδο της ανεργίας, που βρίσκεται 

επί θύραις, και ίσως και τα υπόλοιπα μεγέθη, τα οποία πραγματικά μπαίνουν στο 

κόκκινο του συναγερμού.  Όχι του ∆ημοκρατικού Συναγερμού· του συναγερμού που 

θα χρειάζεται αύριο μεγαλύτερα μέτρα από την κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εάν έχει και λίγο κόκκινο ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, δε χάθηκε ο κόσμος, 

κύριε Προδρόμου! 
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ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για μας τουλάχιστον, οι χαρακτηρισμοί των κομμάτων 

περιορίζονται και είναι καλύτερα να γίνονται με πολιτικά επίθετα: δημοκρατικός, 

δημοκρατικό κόμμα.  Κόκκινος σημαίνει πολλά πράγματα.  ∆εν έχουμε πρόβλημα με 

το κόκκινο, και ειδικά με την πορφύρα του Βυζαντίου, ή ακόμη κάποιοι από εμάς είναι 

και με ομάδες που έχουν κόκκινα χρώματα, χωρίς να είναι αριστερές. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Εν πάση περιπτώσει... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν έχεις καταλάβει ακόμα ότι ο Ολυμπιακός Πειραιώς έχει απόχρωση! 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Έχει και στην Ελλάδα ομάδες, κύριε συνάδελφε, με κόκκινα χρώματα που 

υποστηρίζονται και από μέλη του κόμματός μας και έχει και σε άλλες χώρες για 

όσους έχουν ομάδα σε κάθε χώρα.  ∆εν ξέρω αν τώρα που θα γίνουμε μέλος της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης θα πρέπει να έχουμε ομάδα σε καθεμιά από τις είκοσι τέσσερις 

χώρες! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είναι για τον ΚΟΑ που μιλούμε ή για τον ΚΟΤ; 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Αφού τον ΚΟΑ τον αναβάλαμε, να πούμε και κάτι στο περιθώριο. 

 Λοιπόν, θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, να ολοκληρώσω λέγοντας ότι τώρα είναι η 

ώρα για βραχυπρόθεσμα μέτρα, για μέτρα ανάγκης, όπως είναι αυτό το κονδύλι.  

Όμως, πιστεύουμε, και θα επαναφέρουμε μια πρόταση, ότι τέτοιες ώρες είναι που η 
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Κύπρος χρειάζεται ένα συμβούλιο, εθνικό συμβούλιο, αν θέλουμε, οικονομικής 

στρατηγικής.  Μόνο εάν είχαμε καταφέρει να χαράξουμε αυτά τα χρόνια μια νέα 

αναπτυξιακή κατεύθυνση... διότι η παλαιότερη έχει σε μεγάλο βαθμό εξαντληθεί· ήταν 

πολύ ωφέλιμη, αλλά κάπου τα πράγματα έχουν αλλάξει.  Λέμε να αναπτυχθεί η 

Κύπρος στους τομείς παροχής υπηρεσιών άλλων από τον τουρισμό και τις διεθνείς 

επιχειρηματικές δραστηριότητες -υπεράκτιες, όπως τις ξέραμε μέχρι πρόσφατα.  Σε 

ποιους τομείς;  Λέμε ιατροφαρμακευτικές υπηρεσίες, λέμε εκπαιδευτικές υπηρεσίες -

να κάμουμε την Κύπρο διεθνές εκπαιδευτικό κέντρο.  Ε, υπήρχε ένα νομοσχέδιο που 

μόλις είχε κατατεθεί -με καθυστέρηση- πρόσφατα στη Βουλή και αποσύρθηκε!   

 Ελπίζω ότι η νέα κυβέρνηση θα ανανεώσει τη θέση που πήγε να γίνει αποδεκτή 

στο κυπριακό κράτος, ότι πέρασε η εποχή που υπήρχε ένας ανταγωνισμός ανάμεσα 

στον κρατικό και τον ιδιωτικό τομέα.  Πρέπει να βάλουμε τις βάσεις νομοθετικά, για 

να μπορέσει και ο ιδιωτικός τομέας να πάρει πρωτοβουλίες σε τομείς όπως η 

εκπαίδευση, οι ιατροφαρμακευτικές υπηρεσίες, και θα θέλαμε να δούμε ένα 

ολοκληρωμένο σχέδιο από την πλευρά της κυβέρνησης.  Τώρα έχει εγκατασταθεί, 

αλλά τώρα είναι και η ώρα. 

 Επαναφέρουμε την πρόταση, λοιπόν, για το Εθνικό Συμβούλιο Οικονομικής 

Στρατηγικής και θα ήθελα να παρατηρήσω ότι περιμένουμε ακόμα μέτρα για την 

αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης.  ∆ιότι, κακά τα ψέματα, κυρίες και κύριοι 

συνάδελφοι!  Το να κάμουμε διαφήμιση για τον τουρισμό δεν αποτελεί μέτρο 

αντιμετώπισης της κρίσης που θα έρθει στην οικονομία.  Ο Υπουργός Οικονομικών 

έχει πει διάφορες ιδέες -για περιστολή κάποιων δαπανών του κράτους.  Εγώ 

θυμούμαι ότι από αυτό το βήμα -όχι πριν από πολύ καιρό, πριν από μερικές 

βδομάδες- συνάδελφοι, ο κ. Σταύρος Ευαγόρου και ο κ. Μάρκος Κυπριανού, τότε με 
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άλλη ιδιότητα, μας βεβαίωναν ότι μπορεί να περιοριστούν οι λειτουργικές δαπάνες 

του κράτους μέχρι και δέκα τοις εκατόν.   

 Τώρα από την κυβέρνηση δεν είναι ιδέες που θέλουμε.  Ας το κάμουν!  Ας 

περιορίσουν αυτές τις δαπάνες τώρα, που έχουν και το κρέας, έχουν και το μαχαίρι!  

Τέτοιου είδους μέτρα τα οποία θα εμποδίσουν το έλλειμμα του προϋπολογισμού, το 

έλλειμμα του κράτους, που αναγγέλλεται ότι θα ξεπεράσει το τέσσερα τοις εκατόν... 

και βεβαίως αναμένουμε ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση θα δείξει ευελιξία, γιατί όλες οι 

χώρες θα έχουν προβλήματα.  Αλλά δεν παύει να είναι γεγονός ότι η Κύπρος στο 

τέλος αυτού του χρόνου δε θα ικανοποιεί κανένα από τα κριτήρια σύγκλισης, όπως 

είναι οι προβλέψεις που έχει καταθέσει ο Υπουργός Οικονομικών στην επιτροπή 

Οικονομικών.  Επομένως, χρειάζονται πολύ περισσότερα, όχι για να μην 

αποκλίνουμε από τους δείκτες του Μάαστριχτ, αλλά για να κρατήσουμε την οικονομία 

στην τροχιά που έχουμε γνωρίσει και που αποτελούσε το αποκούμπι της Κύπρου 

στις δύσκολες ώρες που περνούσε.   

 Θα πρέπει να δούμε και την πολιτική για τα καύσιμα -δε θα την αναπτύξω, 

είμαστε στο κεφάλαιο του τουρισμού, αλλά θα ήθελα να παρατηρήσω ότι τώρα η 

κυβέρνηση βρίσκεται μπροστά σε ένα στοίχημα: να χαράξει πειστικά μία νέα 

αναπτυξιακή πολιτική, η οποία δεν μπορεί να περιορίζεται σε δαπάνες μερικών 

εκατομμυρίων για να διαφημίσουμε την Κύπρο τουριστικά.  Χρειάζονται περισσότερα, 

χρειάζεται πολιτική βούληση.  Τότε θα κρίνουμε και, εφόσον έχουμε τις σωστές 

κατευθύνσεις με τους σωστούς προσανατολισμούς μιας σύγχρονης οικονομίας, τότε 

θα μπορεί η κυβέρνηση αυτή να υπολογίζει ότι θα μας βρει συμπαραστάτες.  

∆ιαφορετικά, θα πρέπει να καταθέσουμε, και θα καταθέσουμε, εποικοδομητικά τις 

δικές μας προτάσεις για πράγματα τα οποία ήταν σε μία κατεύθυνση τα τελευταία 

χρόνια και δεν πρέπει να διακοπούν, όπως είναι η προώθηση της ιδιωτικής 
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εκπαίδευσης, της ιδιωτικής πρωτοβουλίας σε τομείς υπηρεσιών και η ανάπτυξη 

αυτών των νέων υπηρεσιών, που όλοι μιλούμε γι’ αυτές, αλλά δυστυχώς δεν έχουμε 

κάμει τίποτε.   

 Νέες τεχνολογίες.  ∆ε θα μπορούσε η Κύπρος -έχουμε ήδη εταιρείες σε αυτούς 

τους τομείς- αλλά δε θα μπορούσε η Κύπρος πιο συστηματικά να εξειδικευτεί στην 

παραγωγή λογισμικού, που είναι τομέας στον οποίο αξιοποιούμε το ανθρώπινο 

δυναμικό, την τεχνογνωσία, την επιστημοσύνη που υπάρχει στην Κύπρο;   

 Περιμένουμε, λοιπόν, αυτές τις προτάσεις, κύριε Πρόεδρε, και προς το παρόν 

με επιφυλάξεις και με τη διαβεβαίωση που έχουν λάβει συνάδελφοι στις επιτροπές 

ότι θα τύχουν ενημέρωσης γι’ αυτό το κονδύλι των εφτά εκατομμυρίων θα το 

υπερψηφίσουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.  Τα δύο τρίτα της ομιλίας σας ήταν εκτός του 

θέματος τούτου.   

 Ο κ. Ευαγόρου, παρακαλώ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, κοιτάξτε, δεν ξέρω αν είναι αντιπερισπασμό που κάμνετε...  Λοιπόν...   

(Γελά.) 

 ...δεν το εκλαμβάνω έτσι.  Ε, δεν μπορεί σε κάθε θέμα, ας πούμε, να 

πλατειάζουμε με αυτόν τον τρόπο και να είμαι υποχρεωμένος να κάμνω από την 

έδρα παρατηρήσεις.  ∆ε νιώθω καθόλου καλά, πρέπει να σας πω. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπεται, μια λέξη...  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 ...διότι απευθυνθήκατε σε μένα.  Σέβομαι βεβαίως και την άποψη και την 

ετυμηγορία σας, αλλά εδώ δε συζητούμε για επτά εκατομμύρια· συζητούμε για την 

κρίση που έρχεται -αυτό είναι το πολιτικό θέμα  -και λυπούμαι- με συγχωρείτε, αν 

ήμουν εκτός, όπως το κρίνετε, αλλά εγώ νομίζω ότι αυτή ήταν η ουσία.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, εντάξει.  Επειδή εγώ είδα τα τζιαι στην εφημερίδα τούτα, το πρωί, κύριε 

Προδρόμου... 

(Γελά.) 

 Λοιπόν...  Κύριε Ευαγόρου, παρακαλώ. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Ναι, έχει, κύριε Πρόεδρε, καταστεί, πιστεύω, διεθνής πολιτική πρακτική να 

δίδεται πίστωση χρόνου, η αναγκαία πίστωση χρόνου, στην όποια κυβέρνηση 

αναλαμβάνει τα ηνία της διακυβέρνησης, ούτως ώστε να υλοποιήσει το πρόγραμμά 

της.  Και τότε βεβαίως είναι αναγκαίος -αναγκαιότατος, θα έλεγα- ο ρόλος της 

αντιπολίτευσης, να επικρίνει εκεί όπου νιώθει την ανάγκη ότι πρέπει να στηλιτεύσει 

πράγματα και καταστάσεις.  Παρ’ όλ’ αυτά, η κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου 

είναι μία κυβέρνηση ηλικίας είκοσι επτά μόλις ημερών· και σ’ αυτές τις είκοσι επτά 

ημέρες έπρεπε να διαχειριστεί τη Χάγη και να διαχειριστεί έναν πόλεμο ο οποίος 

γίνεται στη γειτονιά μας -ένας πόλεμος καταστροφικός όσον αφορά, πέραν των 

ανθρώπινων ζωών, στη δική μας την περίπτωση, της Κύπρου, καταστροφικός και 
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οικονομικά.  Κατά συνέπεια, η καλή πίστη, πιστεύω, είναι αναγκαίο προσόν για όλους 

μας.   

 Εκείνο το οποίο θα ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι -να υπενθυμίσω, 

μάλλον- μετά την 11η του Σεπτέμβρη, αυτή η Βουλή και η τότε αντιπολίτευση -

σημερινή συμπολίτευση- έδωσαν επίσης πίστη λόγω του εκτάκτου της κατάστασης 

και ενέκριναν πρόσθετα κονδύλια και δαπάνες για προβολή και διαφήμιση του 

τουριστικού μας προϊόντος, χωρίς να υπάρξουν καν επιφυλάξεις.  Αυτό σημαίνει 

εποικοδομητική άσκηση πολιτικής.   

 Τώρα, όσον αφορά στα έκτακτα μέτρα, από τη στιγμή που υπάρχει έκτακτη 

κατάσταση, ναι, κρίνονται αναγκαία και είναι κατ’ απαίτηση και της Βουλής των 

Αντιπροσώπων, αλλά και της επιτροπής Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού που 

η κυβέρνηση ανταποκρίθηκε -και πιστεύω άμεσα- στην εξαγγελία των μέτρων τόσο 

για την προβολή και διαφήμιση του τουριστικού μας προϊόντος όσο επίσης και άλλα 

μέτρα για επιτάχυνση των αναπτυξιακών κονδυλίων ή επίσπευση υλοποίησης των 

αναπτυξιακών δαπανών, μέτρα λιτότητας και περισυλλογής, κατ’ απαίτηση του 

συναδέλφου του κ. Προδρόμου. 

 Τα μέτρα, κύριε Πρόεδρε, τα οποία έχουν εξαγγελθεί και αφορούν στο 

συγκεκριμένο θέμα -για να μείνω επί του θέματος, που είναι τα £7 εκατομ.- έχουν 

αναλυθεί εν εκτάσει και έχουν δοθεί ενώπιον της επιτροπής Εμπορίου, Βιομηχανίας 

και Τουρισμού στην παρουσία όλων των πολιτικών κομμάτων... η ανάλυση, οι 

παράμετροι, αλλά και το πλαίσιο μέσα στο οποίο αναμένεται να κινηθεί η κυβέρνηση, 

αλλά και ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού όσον αφορά την εκταμίευση αυτού του 

κονδυλίου.  Θα υπάρχει δε -έχει συμφωνηθεί- έλεγχος από πλευράς Βουλής -από 

πλευράς επιτροπής- και τακτική επαφή με τον υπουργό, αλλά και το διοικητικό 

συμβούλιο του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού, για να ασκείται αυτός ο έλεγχος.  
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Σίγουρα δεν ήτο δυνατό… αφού, όπως έχουν διαμορφωθεί σήμερα τα πράγματα, μια 

διαφήμιση χωρίς στοχοπροσήλωση πιθανό να οδηγούσε στο πέταμα αρκετών 

λεφτών, αρκετών κονδυλιών… θα πρέπει να οριστικοποιηθεί η κατάσταση.  Ας 

ελπίσουμε ότι αυτός ο καταστροφικός πόλεμος θα έχει σύντομο τέλος, ούτως ώστε 

να επιτρέπεται ή να μας επιτρέπεται, να μπορούμε, ως χώρα, να διαφημίσουμε το 

τουριστικό μας προϊόν. 

 Χωρίς να θέλω να μπω... ή να ξεφύγω από το θέμα που συζητούμε, κύριε 

Πρόεδρε, σεβόμενος την έκκλησή σας, απλά θα ήθελα να πω ότι τα μέτρα τα οποία 

έχουν εξαγγελθεί περιλαμβάνουν και τη δεύτερη πτυχή στην οποία έχει αναφερθεί ο 

αγαπητός συνάδελφος.  Να πω μόνο ότι θα έπρεπε αυτή η κυβέρνηση των είκοσι 

επτά ημερών να γραφτεί στο ρεκόρ Γκίνες, γιατί κατάφερε, με βάση τα όσα έχουν 

λεχθεί, μέσα σε λίγες μόνο μέρες να ξεφύγει από όλους τους δείκτες.  Ή θα πρέπει να 

το θέσουμε διαφορετικά, ότι αυτή η κυβέρνηση παράλαβε μια συγκεκριμένη 

κατάσταση, η οποία, ναι, ήτο κατάσταση όχι ομαλή, εφόσον η πολεμολογία υπήρχε 

και πριν από την έναρξη του πολέμου.  Είχαμε προβλήματα και από πλευράς 

εσόδων, αφού είχαμε ευρωπαϊκή οικονομική ύφεση, η οποία έπληξε το τουριστικό 

μας προϊόν και μείωσε τον τουρισμό πέρσι, μας αποστέρησε από πάρα πολλά 

έσοδα, μείωση της κατανάλωσης και μείωση του τουρισμού, με αποτέλεσμα να 

αυξηθεί το δημοσιονομικό έλλειμμα.  Το οποίο αυξήθηκε επίσης, γιατί η προηγούμενη 

κυβέρνηση φρόντισε να περάσει όλες τις δαπάνες αύξησης, τις αναδρομικές αυξήσεις 

στους μισθούς για τη δημόσια υπηρεσία -εκείνα τα οποία ψήφισε η Βουλή των 

Αντιπροσώπων- στο επόμενο έτος.  Κατά συνέπεια, εκείνο το έλλειμμα μεταφέρθηκε 

από τον ένα χρόνο στον άλλον. 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, με το θέμα των δαπανών στο οποίο έχει αναφερθεί ο 

συνάδελφος, για να πω ότι αυτή η Βουλή είναι εκείνη η οποία περιέκοψε το 5%.  Και, 
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ναι, υπάρχει διαπίστωση ότι μπορούν να ληφθούν περαιτέρω μέτρα λιτότητας και 

αυτό έχει αποφασιστεί από αυτή την κυβέρνηση. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. ∆ημητρίου. 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δύο σημεία ήθελα να σχολιάσω.  Το πρώτο αφορά την ουσία 

του θέματος, δηλαδή το γεγονός ότι σήμερα ψηφίζουμε ένα νομοσχέδιο με όλη την 

καλή διάθεση και καλή θέληση, παρ’ όλον ότι, ως επιτροπή Νομικών... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 ...Οικονομικών. 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Οικονομικών... δεν είχαμε την απαιτούμενη... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ούλλα θέλεις τα στη Νομικών, κύριε ∆ημητρίου. 

(Γελά.) 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 ...πληροφόρηση. 

 Κάθε άλλο, κύριε Πρόεδρε!  Γνωρίζετε πολύ καλά από την πολιτεία μου... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γελά.) 

 Εντάξει... 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 ...ότι ουδέποτε έθεσα θέμα... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...αστειεύομαι. 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 ...επιτροπής. 

 Και να πω ότι, ναι, είχαμε αναφέρει, κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου αυτού 

στην επιτροπή Οικονομικών, ότι θα αναμέναμε μέχρι σήμερα κάποια καλύτερη 

πληροφόρηση.  Παρά ταύτα, καλώς πράττει η Βουλή και το δικό μου το κόμμα να 

ψηφίσει, έστω και με την ασάφεια που υπάρχει ή την έλλειψη πληροφόρησης, αυτό 

το νομοσχέδιο, τονίζοντας ότι είναι διπλή η ευθύνη, εν τοιαύτη περιπτώσει, του 

υπουργού και του οργανισμού, ο οποίος θα διαθέσει τα κονδύλια αυτά, να διαθέσει 

το κονδύλι που του παρέχεται με όλη την περίσκεψη και φροντίδα που επιβάλλεται, 

για να αξιοποιηθεί καλύτερα το ποσό αυτό προς όφελος του τουρισμού. 

 Το δεύτερο που ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε, το δεύτερο σχόλιό μου, το 

δεύτερο σημείο είναι ότι εμείς, ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός, έχουμε διακηρύξει εδώ 

και μέρες,  από την πρώτη μέρα της αλλαγής της κυβέρνησης, ότι θα δώσουμε 

πίστωση χρόνου στην κυβέρνηση, γιατί η ελπίδα μας και η προσπάθειά μας δεν είναι 

να βρούμε τρωτά, για να δημιουργήσουμε αντιπολίτευση, αλλά για να συμβάλουμε, 

ώστε η κυβέρνηση αυτή που έχει τώρα το ρόλο και την ευθύνη για το μέλλον του 

τόπου να πράξει σωστά και να κινηθεί σ’ όλα τα θέματα προς την ορθή κατεύθυνση.  

Και στο εθνικό θέμα έχουμε κατά κόρον τονίσει ότι είμαστε αλληλέγγυοι στην 

προσπάθεια για αντιμετώπιση του προβλήματος και σ’ όλα τα άλλα θέματα, χωρίς 

τούτο να σημαίνει ότι όπου υπάρχει κάποια άποψη, δε θα εκφράζεται ή και όπου 

είναι αναγκαίο να ασκηθεί κριτική καλόπιστη, καλοπροαίρετη, αυτό δε θα γίνει. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Από τη θέση μου, γιατί θα είμαι σύντομος, κύριε Πρόεδρε.  Εξάλλου, για την 

ουσία του θέματος της τουριστικής πολιτικής είχα την ευκαιρία να αναλύσω τις 

απόψεις του Κινήματος των Οικολόγων κατά τη διάρκεια της συζήτησης για τον 

προϋπολογισμό του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού. 

 Είναι σαφές ότι αυτά τα £7 εκατομ. τα ζητά η παρούσα κυβέρνηση, για να 

ενισχύσει, εάν χρειαστεί, την τουριστική βιομηχανία.  Είμαι βέβαιος ότι η παρούσα 

κυβέρνηση θα χειριστεί με σοφία, λιτότητα και αποτελεσματικότητα αυτό το κονδύλι 

των £7 εκατομ.   

 Όμως, μου φαίνεται λίγο παράδοξο, αν θέλετε -είναι και το νεαρό της ηλικίας 

μου, αλλά και της εμπειρίας μου όσον αφορά το κοινοβούλιο- να ζητά μία κυβέρνηση 

να πάρει £7 εκατομ. για κάθε περίπτωση, ενώ θα μπορούσε να τα ζητήσει κατά 

περίπτωση από τη Βουλή.  Και έχουμε επιδείξει -τουλάχιστον εγώ έχω πεισθεί στον 

ενάμιση χρόνο της παρουσίας μου στο κοινοβούλιο- ότι η Βουλή έχει τις διαδικασίες 

τις πολύ γρήγορες και επείγουσες να παράσχει την αναγκαία οικονομική στήριξη 

στην κυβέρνηση για κάθε έργο το οποίο είναι απαραίτητο να γίνει και είναι και 

επείγον. 

 Αυτή η λογική του να έχω μια παρακαταθήκη από την οποία... να τη 

χρησιμοποιήσω, εάν χρειαστεί αυτή η παρακαταθήκη, εμένα δε με πείθει και 

λαμβάνοντας υπόψη και τη βασική μου θέση για τον τουρισμό, δηλαδή την αντίθεση 

του Κινήματος των Οικολόγων στη φιλοσοφία σχετικά με τον τουρισμό και την 

τουριστική πολιτική -παρ’ όλο που εμπιστεύομαι, λέω, την κυβέρνηση ότι θα κάνει 
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καλή χρήση αυτών των κονδυλίων- δε θα υποστηρίξω την ψήφιση αυτού του 

νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να ολοκληρώσω όμως κάτι, κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, πολύ σύντομα.   

 Φαίνεται ότι η χρυσή κότα που γεννούσε αυγά δεν τρώει πλέον καλαμπόκι ή 

σπόρια· πρέπει να τρώει κόκκους χρυσού, για να βκάλει χρυσάφι τζιαι φαίνεται ότι 

σήμερα πλέον τζιαι χρυσάφι, αν τρώει, εν βκάλλει χρυσάφι, χρυσά αυκά· βκάλλει 

κλούφκια αυκά.  Αμφιβάλλω -και το είπα και στην επιτροπή Οικονομικών και στην 

επιτροπή Εμπορίου- αν αυτά τα £7 εκατομ. θα πιάσουν τόπο.  Μοιάζει λλίον με 

μετάγγιση αίματος σ’ ένα σκελετό.  Αμφιβάλλω εάν πράγματι θα έχουμε κέρδος από 

την επένδυση αυτών των εκατομμυρίων.  Έχω πάρα πολλές αμφιβολίες για τη 

δυναμικότητα και τα κέρδη που θα έχουμε επενδύοντας σ’ αυτή τη φάση σε αυτή τη 

διαφήμιση.   

 Έχω τις αμφιβολίες μου και τελειώνοντας θα έλεγα ότι έχει πέσει ακόμα ένας 

μύθος που μας είχε φορτώσει η προηγούμενη κυβέρνηση.  Έχω τη συνέντευξη εδώ 

του προηγούμενου υπουργού, ο οποίος έλεγε ότι υπάρχουν ξενοδοχεία στην Κύπρο 

-το αγαπητό μου “Άνασσα”, για παράδειγμα- το οποίο έλεγε ότι είναι το ίδιο 

προορισμός.  «Έρχονται τουρίστες στην Κύπρο όχι για την Κύπρο, αλλά για το 

“Άνασσα”».  Ε, σήμερα πρόβλημα δεν έχει μόνο η Κύπρος· έχει και το “Άνασσα”.  Και 

κυρίως τα μεγάλα ξενοδοχεία, τα υπερπολυτελή, είναι αυτά που έχουν το μεγαλύτερο 

πρόβλημα πληρότητας και είναι αυτά τα οποία αντιμετωπίζουν τα πιο μεγάλα 

οικονομικά προβλήματα αυτή τη στιγμή. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα σας δώσω το λόγο· απλώς θα κάνω ένα μικρό σχόλιο.   

 Εάν οι διάφορες χώρες συνεχίσουν να χαρακτηρίζουν την Κύπρο προορισμό 

υψηλού κινδύνου, όι εφτά, θκιακόσια εκατομμύρια να ξοδέψουμε, όι “Άνασσα”, τα 

παλάτια του Φαρούκ να είναι, δε θα έρτει κανένας.  Εδώ έν’ το μεγάλο μας πρόβλημα 

και εδώ πρέπει να επικεντρωθεί η προσοχή και της κυβέρνησης και ημών δηλαδή, 

ολωνών μας, να δούμε πώς επιδρούμε πάνω στις κυβερνήσεις οι οποίες εκδίδουν 

αυτές τις οδηγίες.  ∆ιαφορετικά θα έχουμε πρόβλημα και ο τουρισμός είναι 

σημαντικός.  Κακά τα ψέματα. 

 Λοιπόν, ο κ. Χρυσοστόμου, έτσι, για να έσιει ποικιλία, ρε φίλοι... 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, από τη θέση μου, πολύ σύντομα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Επειδή η συζήτηση ξεκίνησε με ένα λογοπαίγνιο για τα χρώματα, θα ’θελα να 

πω πως το πολυτιμότερο υγρό είναι το αίμα τζιαι είναι κόκκινο.  Έτσι να μη μας 

ενοχλούν τα χρώματα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Να μεταγγίσεις σκελετούς! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ετέλειωσες; 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Όχι! 

(Γελά.) 
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Οι επιπτώσεις στον τουρισμό και στην οικονομία γενικότερα, οι αρνητικές 

επιπτώσεις, είναι γνωστές και αναπόφευκτες και θέλω να πω πως στην επιτροπή 

Εμπορίου και Βιομηχανίας, που συζητήθηκε το θέμα στην παρουσία του υπουργού, 

έχουν δοθεί πλήρη στοιχεία για το πώς περίπου θα διατεθούν τα ποσά, τα £7 εκατομ.  

∆ε θα δοθούν στη διαφήμιση, αλλά ο υπουργός μάς εξήγησε και για το θέμα που 

έχετε εγείρει, κύριε Πρόεδρε, για το πώς η Κύπρος δε θα είναι μέσα στη ζώνη την 

επικίνδυνη, για να μπορεί ο τουρισμός να έρχεται στην Κύπρο χωρίς τουριστικά 

γραφεία, όπως έχουν τοποθετήσει την Κύπρο σε επικίνδυνη ζώνη και επιτρέπουν σε 

όσους έχουν κάνει προκρατήσεις να τις ακυρώνουν χωρίς τίμημα…  Και μάλιστα 

έχουμε τη διαβεβαίωση ότι ήδη άρχισαν να έχουν αποτελέσματα οι ενέργειες του 

υπουργού και του αρμόδιου οργανισμού.  Έτσι νομίζω πως θα πρέπει να δώσουμε 

την ευκαιρία, να δούμε πώς θα προχωρήσει το όλο θέμα.   

 Θα ’θελα δε να πληροφορήσω ότι ο Υπουργός Οικονομικών επικοινώνησε μαζί 

μου σήμερα και θα είναι στην επιτροπή Οικονομικών, για να δώσει οποιεσδήποτε 

πληροφορίες θα ήθελαν τα μέλη της επιτροπής ή άλλοι βουλευτές γύρω από το θέμα.  

Έτσι θα πρέπει, νομίζω, να συγχαρούμε την κυβέρνηση, γιατί αντιμετώπισε έγκαιρα 

το θέμα με τους τρόπους που θα μπορούσε να ενεργήσει, άμεσα.  Αναμένουμε δε και 

τη λήψη περισσότερων μέτρων για την οικονομία γενικότερα, έτσι ώστε να 

μπορέσουμε να αντιμετωπίσουμε το πρόβλημα του οποίου είμαστε θύματα χωρίς να 

ευθυνόμαστε. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, παρακαλώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω ακούσει με μεγάλη προσοχή τα όσα έχουν λεχθεί και τα 

περί νηπιακής ηλικίας των είκοσι εφτά ημερών μιας κυβέρνησης, η οποία 

ενδεχομένως θα πρέπει να παραμείνει στο απυρόβλητο, γιατί η ίδια προβάλλει 

νηπιακά μέτρα αντιμετώπισης αυτού του τόσο σοβαρού προβλήματος.  

 Όμως δε θα μείνω στα λογοπαίγνια, αρκετά ακούσαμε, θα μπω στην ουσία των 

πραγμάτων.  Εγώ θα διαφωνήσω με το φίλο μου τον Πρόδρομο τον Προδρόμου, του 

δικού μου του κόμματος, παρότι συμφωνώ σε πάρα πολλά πράγματα μαζί του, στο 

ότι η αντιμετώπιση του θέματος αυτού έχει σχέση με βραχυπρόθεσμα μέτρα.  Έχει 

σχέση με μακροπρόθεσμα μέτρα στην ουσία το ζήτημα.  Γιατί;  Γιατί όσοι έχουν 

στοιχειώδη γνώση για το πώς δουλεύει η αγορά του τουριστικού προϊόντος θα 

πρέπει να ξέρουν το εξής:  Ένα γεγονός που δεν εξηγήθηκε ούτε στην αρμόδια 

επιτροπή, ότι οι tour operators αγοράζουν πακέτα ταξιδιών το Μάρτιο του 

προηγούμενου χρόνου για τον επόμενο χρόνο.  Οπόταν τι σημαίνει;  Σημαίνει πως το 

Μάρτιο του 2003 την περίοδο αυτή όπου γίνεται η μεγάλη φασαρία, σύρραξη και 

πόλεμος στη γειτονιά μας, στις διάφορες εμπορικές εκθέσεις όπου θα πρέπει να 

κλειστούν τα συμβόλαια για το τουριστικό προϊόν δεν κλείνονται συμβόλαια για τον 

Ιούνιο του 2003, κλείνονται συμβόλαια για τον Ιούνιο ή για την περίοδο από το 

Μάρτιο του 2004 και εκείθεν.   

 Αυτό σημαίνει πως θα πρέπει αυτή η κυβέρνηση, ενώ ευρίσκεται σε πλήρη 

έξαρση αυτός ο πόλεμος στη γειτονιά μας που επηρεάζει άμεσα, κάθετα και έντονα 

την τουριστική περίοδο, η οποία ήδη θεωρείται ότι έχει ξεκινήσει από το Μάρτιο, θα 
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πρέπει πέραν αυτών των μέτρων η κυβέρνηση αυτή, στα πλαίσια μιας 

βραχυπρόθεσμης και περαιτέρω μακράς οπτικής που θα πρέπει να αναπτύξει, να 

αντιμετωπίσει την αγορά με την υπογραφή των σχετικών συμβολαίων τα οποία 

υπογράφονται τώρα, αυτή τη στιγμή.   

 ∆εν έχω ακούσει μέχρι σήμερα σε κανένα δημόσιο διάλογο τίποτα, ούτε στο 

διάλογο ενώπιον των αρμόδιων επιτροπών, ώστε να μπορώ να επαινέσω και εγώ 

την κυβέρνηση, όπως ακούστηκε από την πλευρά του προηγούμενου ομιλητή, του 

καλού μου φίλου, του Άριστου του Χρυσοστόμου, ότι θα πρέπει περίπου να 

αναπέμψουμε ευχαριστίες, γιατί αυτή η κυβέρνηση επρονόησε στις είκοσι εφτά μέρες 

να μας παρουσιάσει επίδοση και έργο λαμπρό γύρω από το θέμα αυτό.  Το ζήτημα 

λοιπόν δεν είναι μόνο αυτή η τουριστική περίοδος, το ζήτημα είναι η επόμενη 

τουριστική περίοδος, η οποία χάθηκε και δικαιούμαι να λέω ότι χάθηκε, γιατί 

απλούστατα μέχρι σήμερα ούτε ο Υπουργός Εμπορίου ούτε οι αρμόδιοι λειτουργοί 

των σχετικών Υπουργείων Εμπορίου και Οικονομικών δεν έχουν δώσει καμιά σαφή 

πληροφόρηση πάνω στο ζήτημα.   

Κατά συνέπεια, αν κάποια συμβόλαια υπογράφτηκαν, αν δηλαδή η ίδια η ζωή 

μάς έχει ξεπεράσει, για να χρησιμοποιήσω μια προσφιλή φράση σε σας, κύριε 

Πρόεδρε της Βουλής, και εις το κόμμα το κυρίως συμπολιτευόμενο, του ΑΚΕΛ, θα 

πρέπει αυτό να μη μας κάνει εξαιρετικά ευτυχείς, αλλά ούτε και να θριαμβολογούμε.  

Είναι καλύτερα να δούμε πώς αντιμετωπίζουμε το θέμα, όχι μόνο εις την τρέχουσα 

κατάσταση όπως είναι τώρα με τα προβλήματα που θα δημιουργηθούν μέσα στην 

ακμή και μέσα στο απόγειο της τουριστικής περιόδου που θα είναι οι καλοκαιρινοί 

μήνες, αλλά τι γίνεται τον επόμενο χρόνο, για τον οποίο δεν έχουμε κάνει τίποτε, δεν 

έχουμε προνοήσει τίποτε, δεν έχουμε αντιμετωπίσει τίποτε και δεν έχουμε συζητήσει 

τίποτε σε καμιά επιτροπή. 
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 Θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, η διαφήμιση είναι επαρκές μέτρο αντιμετώπισης 

του πολέμου;  Νομίζω πως όχι.  Ας είμαστε σοβαροί, χωρίς να διεκδικούμε 

οποιαδήποτε γνώση απόλυτη, καθολική και χωρίς οποιοδήποτε έλλειμμα γύρω από 

αυτή τη σοβαρή επιχειρηματική δραστηριότητα, που είναι ο βασικός εργοδότης της 

κυπριακής οικονομίας.   ∆ε νομίζω ότι γι’ αυτή την ιστορία η οποία είναι στη γειτονιά 

μας με τα τόσα θύματα, με τον τόσο τρόμο, με τα τόσα αρνητικά συναισθήματα που 

δημιουργεί σε αυτούς που θέλουν να ταξιδέψουν στην περιοχή να είναι το μοναδικό 

μέτρο αντιμετώπισης η διαφήμιση.    

 Εγώ είμαι σε θέση να προτείνω κάτι βάσει της απλής λογικής, χωρίς να έχω 

σχέση με αυτό το χώρο του επαγγέλματος και της επιχειρηματικής δραστηριότητας.  

∆εν έχω ακούσει από τον αρμόδιο υπουργό να συζητείται μέχρι σήμερα πιθανή 

μείωση των αεροπορικών ναύλων.  Υπάρχει νομοθέτημα που είναι επόμενο στην 

ημερήσια διάταξη, όπου θα συζητήσουμε τη μείωση των τελών αεροπλοΐας και τη 

μείωση των επιβατικών τελών σαν ένα μέτρο το οποίο θα είναι και αυτό 

ενθαρρυντικό, για να ’ρθούν τα αεροπλάνα ή να έρθουν οι επιβάτες στην Κύπρο.  Μα 

γιατί να έρθουν, επειδή δε θα πληρώσουν επιβατικό τέλος ή τέλος αεροπλοΐας  -θα 

τα πούμε βέβαια και όταν έρθει η ώρα του νομοθετήματος- τη στιγμή που αυτοί θα 

είναι οι επιβάτες του αεροπλάνου, που δε θα πληρώσουν τα τέλη, θα νιώθουν ότι 

περίπου κινδυνεύουν, γιατί πηγαίνουν σε ζώνη πυρός ή πηγαίνουν στο μέτωπο;   

 ∆ε νομίζω να είναι αυτά τα μέτρα με τα οποία μπορούμε να αντιμετωπίσουμε 

την κατάσταση αυτή ούτε βραχυπρόθεσμα ούτε μακροπρόθεσμα.  Ποια είναι τα 

μέτρα αυτά;  Έχω πει τουλάχιστον ένα.  τη μείωση των αεροπορικών εισιτηρίων.  ∆εν 

ξέρω αν αυτό θα μπορούσε να συζητηθεί και δεν μπορεί βέβαια σε αυτή τη φάση, σε 

αυτή τη συζήτηση, αναμένω όμως από το αρμόδιο υπουργείο να έρθει εν καιρώ τω 
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δέοντι και με αυτή την πρόταση, επεξεργασμένη,  και με άλλες προτάσεις και να μας 

πει ποια είναι η άποψή του. 

 Άκουσα ακόμα κάτι το οποίο δεν μπορώ να αφήσω ασχολίαστο,  ότι αυτή η 

κυβέρνηση παρέλαβε ό,τι παρέλαβε από τους προηγούμενους.  Αν θα αρχίσουμε 

έτσι, έστω μέσα στην περίοδο αυτή των είκοσι εφτά ημερών, στα πλαίσια μιας 

έντιμης και ειλικρινούς συζήτησης που πρέπει να κάμνουμε στην ολομέλεια της 

Βουλής, γι’ αυτά τα κορυφαία από πολιτική άποψη ζητήματα που αφορούν την ίδια 

την επιβίωση του λαού μας και των συμπολιτών μας και να ρίχνουμε το φταίξιμο 

πάνω στη δήθεν καμένη γη που κάποιοι παρέλαβαν από τους προηγούμενους, 

λυπούμαι πάρα πολύ, αυτά δεν είναι επιχειρήματα ούτε τα δέχομαι και ούτε είμαι 

διατεθειμένος να αφήσω προσωπικά καθ’ όσον με αφορά, παρότι συμφωνώ με τα 

όσα έχει πει ο Παναγιώτης ο ∆ημητρίου, ότι η πίστωση χρόνου είναι αυτονόητη και 

δεδομένη, να αφήσω ζητήματα και θέματα τα οποία γεννώνται, όπως αυτό το 

κορυφαίο, στο απυρόβλητο, γιατί κάποιοι θέλουν να επιχειρηματολογούν με τη 

θεωρία της καμένης γης.     

 Πίστωση χρόνου ναι, περιθώριο χρόνου ναι, αλλά, όταν η ίδια η ζωή τρέχει και 

μας προσπερνά, δεν μπορούμε να μένουμε στην πίστωση χρόνου, οφείλουμε να 

παράγουμε διαρθρωτικό πρόγραμμα πολιτικής, να το φέρνουμε ενώπιον της Βουλής, 

να το συζητούμε, να το χρηματοδοτούμε.  Το κρίσιμο πολιτικά σήμερα που 

συζητούμε, κύριε Πρόεδρε, τουλάχιστον για μένα, από αυτό το βήμα δεν είναι τα εφτά 

εκατομμύρια, με την έννοια του ότι ξοδεύουμε εφτά εκατομμύρια για το τίποτα.  Το 

κρίσιμο για μένα είναι γιατί το υπουργείο δεν κατάφερε να φέρει μεγαλύτερο 

προϋπολογισμό που να αφορά ολόκληρο διαρθρωτικό πακέτο πολιτικής σε σχέση με 

τα θέματα αυτά, που να κοστίζει ακριβώς περισσότερα  και, αν μας έπειθε, να το 

ψηφίσουμε μετά μεγάλης μας χαράς και μετά ικανοποιήσεως, γιατί θέλουμε να 
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στηρίξουμε δημιουργικά αυτή την κυβέρνηση σε αυτό το σημαντικό τομέα.  Ο τομέας 

όμως της διαφήμισης με όλα τα σύννεφα και το παλιό παρελθόν, το οποίο πάρα 

πολλές φορές συζητήσαμε στην επιτροπή Ελέγχου, των δραστηριοτήτων αυτών από 

τους αρμόδιους που μετέρχονται τη διαφήμιση σε σχέση με το τουριστικό προϊόν ε, 

από μόνο του δεν μπορώ να δεχτώ ότι είναι περίπου το “enfant gate”, δηλαδή αυτό 

το οποίο κανένας δεν μπορούσε να ανακαλύψει στην εξεύρεση πολιτικού 

προγράμματος ή επινοήματος ή διαρθρωτικού πακέτου πολιτικής και το ανακάλυψε 

το υπουργείο και μας το έφερε, για να μπορούμε να αντιμετωπίσουμε επαρκώς τον 

πόλεμο στον Κόλπο. 

 Θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω, ότι, ναι, δεν υπάρχει ολοκληρωμένο 

πρόγραμμα.  Εμείς είμαστε διατεθειμένοι να βοηθήσουμε στην εξεύρεση και 

υλοποίηση ολοκληρωμένου προγράμματος, όταν όμως, όπως είναι καθήκον της 

κυβέρνησης, φέρει τουλάχιστον τις αρχικές ιδέες, φέρει τις κατευθυντήριες αρχές και 

μέσα από μια δημιουργική συζήτηση να συνεισφέρουμε.  Ειδάλλως, δε θα παραμένει 

στο απυρόβλητο η κριτική, θα είναι εκεί και θα είναι δεδομένη.  Γιατί;  Γιατί 

απλούστατα, παρά τη νηπιακή της ηλικία, συζητούμε για κορυφαία πολιτικά θέματα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κάποιος θα επιχειρούσε να πει ότι λέχθηκαν τόσα πολλά, 

ούτως ώστε δε χρειάζεται άλλη προσθήκη λόγων για το θέμα.  Όμως πιστεύω ότι 

αυτή τη στιγμή δεν επιχειρώ να μιλήσω, απλώς για να μιλήσω.  Νομιμοποιούμαι, 

γιατί, ως πρόεδρος της επιτροπής εμπορίου, ενδιέτριψα στο θέμα, όχι όψιμα τώρα, 
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τους τελευταίους μήνες, αλλά εδώ και δύο χρόνια, στο θέμα του τουρισμού και στα 

διαρθρωτικά προβλήματα.   

 Ομολογώ ότι όσον αφορά τις διάφορες κρίσεις που αντιμετώπισε ο τουρισμός 

μας υπήρξε πράγματι ταχύτατη ανταπόκριση εκ μέρους της κυβερνητικής πλευράς 

εις το αίτημα της επιτροπής μας.  Όταν, πριν ακόμη εμφανιστεί η κρίση στο Ιράκ, 

συνεδριάσαμε, για να προλάβουμε τις οποιεσδήποτε επιπτώσεις του Ιράκ, ζητήσαμε 

όπως ληφθούν συγκεκριμένα μέτρα και προληπτικά αλλά και την επόμενη μέρα του 

πολέμου.  Και η πραγματικότητα είναι ότι κατατέθηκαν συγκεκριμένα μέτρα για τα 

οποία η επιτροπή εξέφρασε τις απόψεις της, είχε διαρκή και άψογη επικοινωνία και 

ενημέρωση με τον αρμόδιο υπουργό, τον Υπουργό Εμπορίου, και υπήρξε 

λεπτομερής παρουσίαση σε ό,τι εζητήθηκε από την επιτροπή.  Μάλιστα η επιτροπή, 

εξ όσων τουλάχιστον εγώ αντιλαμβανόμουν, ήταν ομόφωνη ακόμη και για το κονδύλι 

των εφτά εκατομμυρίων του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού, γιατί αυτά τα οποία 

κατατέθηκαν στην επιτροπή μας θεωρήθηκαν ότι είναι επαρκή στοιχεία.  Άλλωστε να 

μην ξεχνούμε ότι αυτό το κονδύλι θα αναλωθεί την επομένη του πολέμου.  ∆ηλαδή 

την επαύριον και μπορεί και αυτό το κονδύλι να μην εμφανιστεί ως επαρκές, για να 

αντιμετωπίσει τις οποιεσδήποτε επιπτώσεις ή τα επιγενόμενα του πολέμου ή ακόμα 

και αυτό το κονδύλι να χρειαστεί περισσότερη ενίσχυση και περαιτέρω εγκρίσεις.  

Εμείς αυτό το οποίο πήραμε ως δέσμευση από το υπουργείο και από τον υπουργό 

είναι ότι θα παρακολουθούμε αυτή τη διάθεση και, αν πράγματι αυτά τα οποία 

λέχθηκαν και κατατέθηκαν υλοποιηθούν, πιστεύουμε ότι θα πιάσει τόπο η διάθεση 

αυτού του κονδυλίου με τον τρόπο με τον οποίο έγινε η δέσμευση, ότι θα διατεθεί 

στην κρίσιμη ώρα, που δεν είναι μόνο σήμερα η κρίσιμη ώρα, αλλά είναι και την 

επόμενη μέρα του πολέμου.   
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 Πέραν τούτου πρέπει να τονίσω με ιδιαίτερη έμφαση ότι μέχρι σήμερα 

στηρίξαμε και στηρίζουμε τα οποιαδήποτε μέτρα λαμβάνονται για στήριξη της 

ξενοδοχειακής βιομηχανίας και του τουρισμού.  Και δεν το πράττουμε γιατί είμαστε 

εμείς εκείνοι οι οποίοι αποφασίσαμε ο τομέας της οικονομίας να κινηθεί μονοδρομικά 

στον τουρισμό.  Είναι μεγάλο θέμα, είναι μεγάλο ζήτημα, υπήρξε αυτή η λανθασμένη 

επιλογή, είναι ενώπιόν μας, δεν μπορεί να επιλυθεί σήμερα.  Το πράξαμε, γιατί η 

πραγματικότητα είναι ενώπιόν μας.  Κάθε πέντε λίρες που παρήγε η οικονομία μέχρι 

σήμερα η μία λίρα προερχόταν από τον τουρισμό και μάλιστα αυτή η λίρα είχε και 

πολλαπλασιαστικά ευεργετικές και ωφέλιμες συνέπειες σε ολόκληρη την οικονομία, 

με αποτέλεσμα ολόκληρη η οικονομία να βρίσκεται στο άλμα του τουρισμού.  Αν 

εμείς επιλέγαμε τη θέση της αδράνειας και δεν κάναμε τίποτα προς αυτή την 

κατεύθυνση, δε θα κατέρρεε μόνο ο τουρισμός και η ξενοδοχειακή βιομηχανία, θα 

κατέρρεε ολόκληρη η οικονομία.   

 Όμως, όπως στηρίξαμε ως Βουλή γενναία μέτρα και η κυβέρνηση στάθηκε και 

στέκεται γαλαντόμα προς αυτή την κατεύθυνση, σήμερα με αυτά τα οποία ακούω 

οφείλω να στείλω ένα μήνυμα:  Οι ξενοδόχοι, που εμείς τους διαμηνύσαμε όχι μόνο 

σήμερα, αλλά εδώ και δύο χρόνια τους διαμηνύουμε ότι στηρίζουμε την ξενοδοχειακή 

βιομηχανία και θέλουμε να είναι βιώσιμη, με έναν όρο και με μια προϋπόθεση,  σε 

καμία περίπτωση δεν πρέπει μέσα από τα κονδύλια που εμείς παρέχουμε 

γενναιόδωρα και με τα οποία στηρίζουμε τη βιομηχανία να θυματοποιήσουν πρώτοι 

και ως πρώτο θύμα τον ίδιο τον εργαζόμενο και το εργατικό δυναμικό των 

ξενοδοχείων.   Άλλωστε θα ξηλώσουν και την εικόνα που προσπαθούμε να κτίσουμε, 

ότι η Κύπρος είναι ασφαλής, ότι δεν έχει πρόβλημα και ότι ο τουρισμός είναι εδώ 

ποιοτικά αναβαθμισμένος, για να εξυπηρετήσει αυτούς οι οποίοι θα έρθουν.  Αν 

πράγματι ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα ότι επιχειρούνται οποιεσδήποτε 
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απολύσεις εργαζομένων αυτή την περίοδο που εγκρίνουμε μέτρα και εγκρίθηκε 

ακόμα ένα σημαντικό μέτρο, αναστολή του 3% για τα ξενοδοχεία, μόνο για τα 

ξενοδοχεία της τάξεως των εφτά εκατομμυρίων, ενώ όλες οι άλλες  μικρομεσαίες 

τουριστικές επιχειρήσεις τυγχάνουν της επιβάρυνσης του τέλους του ΚΟΤ.    

 Εάν, παρ’ όλα αυτά τα μέτρα που παίρνουμε για την ξενοδοχειακή βιομηχανία 

και τη στηρίζουμε, όπως είπα, και σε επίπεδο διαφήμισης και σε επίπεδο ουσιαστικά 

άμεσων επιχορηγήσεων, υπάρξει μονομερής κατάχρηση και εκμετάλλευση με 

θυματοποίηση των εργαζομένων, εμείς τουλάχιστον ως επιτροπή είμαστε 

αποφασισμένοι και το διακηρύξαμε να αναθεωρήσουμε τη στάση και τη θέση μας για 

λήψη ανάλογης φύσεως μέτρων στήριξης της συγκεκριμένης κατηγορίας 

επιχειρηματιών.   

 Κλείνοντας, θέλω να πω ότι πρέπει να αντιληφθούμε ότι, όπως διαμορφώνεται 

ο τουρισμός στη διεθνή κλίμακα μέσα από το σκληρό ανταγωνισμό και λαμβάνοντας 

υπόψη ότι πέρα από την κρίση η Κύπρος ούτως ή άλλως είχε πρόβλημα λόγω 

χαμηλής ανταγωνιστικότητας, λόγω ψηλού κόστους, εάν η δική μας η πλευρά δεν 

πάρει μέτρα, αν πραγματικά καταδικαστούμε στη λογική του ότι δεν κάνουμε τίποτε, 

για να μην κριθούμε, πιστεύω ότι πλέον εχάσαμε το παιχνίδι, πριν ακόμα αρχίσει.  Τη 

στιγμή που η Ελλάδα και άλλες γείτονες χώρες παίρνουν σωρεία μέτρων, για να 

αντιμετωπίσουν αυτή την κρίση, εάν η Κύπρος, είτε γιατί τα εφτά εκατομμύρια μπορεί 

να μη διατεθούν όπως εμείς φανταζόμαστε είτε για άλλους λόγους και αμφιβολίες 

που έχουμε, δεν επιδείξει ευελιξία σε αυτό τον τομέα, αναλαμβάνοντας ακόμα και 

ρίσκα, πιστεύω ότι το κόστος για την οικονομία θα είναι τεράστιο σε όλους τους 

τομείς και σε όλα τα επίπεδα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ.  Η κ. Θεοχάρους. 

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να ξεκινήσω από εκεί που ξεκίνησε η όλη συζήτηση.  Το 

κόκκινο δεν το χαλαλίζουμε σε  κανέναν.  Το κόκκινο ανήκει σε όλους!  

  Όσον αφορά το ζήτημα του τουρισμού, έχω προσέξει ότι όλοι οι 

προλαλήσαντες επικεντρώνουν την κρίση κυρίως στην ξενοδοχειακή βιομηχανία· 

στους ξενοδόχους.  Και παραγνωρίζουμε το γεγονός ότι υπάρχει μια μεγάλη, μια 

τεράστια ομάδα ανθρώπων που ασχολούνται στις μικρομεσαίες και προβληματικές 

αυτή τη στιγμή επιχειρήσεις, στα πέριξ του τουρισμού, είτε είναι τα εργοστάσια είτε 

είναι μικρές επιχειρήσεις που ασχολούνται με τα προϊόντα πώλησης τουριστικών 

ειδών και λοιπά, οι οποίοι αντιμετωπίζουν μια φοβερή κρίση εδώ και δέκα χρόνια.  

∆εν είναι πατατοπαραγωγοί, για να παίρνουν αποζημιώσεις, δεν είναι ξενοδόχοι, για 

να γλιτώνουν το 3%, δεν είναι άλλη ομάδα εργαζομένων, οι οποίοι πραγματικά 

μπορούν να έχουν μια στήριξη, και βρίσκονται όλοι στα όρια της χρεοκοπίας.  

Βρίσκονται ενώπιον των δικαστηρίων και είναι πραγματικά σε απόγνωση. 

 Νομίζω ότι, όταν σκεφτόμαστε για μέτρα, πρέπει να λαμβάνουμε υπόψη μας και 

αυτή την ομάδα των ανθρώπων και όχι μόνο τους ξενοδόχους, γιατί σε πολλές 

περιπτώσεις βλέπουμε ότι οι τουρίστες μπορεί να έρχονται και να κλείνονται στα 

ξενοδοχεία, με πακέτα τα οποία δεν επιτρέπουν σε αυτούς τους ανθρώπους να 

επιβιώσουν.   

 Το πρόβλημα της διαφήμισης δε νομίζω ότι μπορεί να λύσει το ζήτημα του 

τουρισμού.  Είναι εδώ και πολλά χρόνια που ασχολούμαστε με αυτό τον τομέα και 

βλέπουμε ότι είναι εξωγενείς οι παράγοντες που προκαλούν την κρίση στον 

τουρισμό.  Σίγουρα δεν μπορούμε να χαρακτηρίζουμε ως εγγενές το πρόβλημα τούτη 

την ώρα, έστω και αν η κυβέρνηση είναι μόνο είκοσι επτά ημερών.  ∆εν έχει 
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σαραντίσει δηλαδή και συνεπώς κακώς έχει χαρακτηριστεί ως νήπιο από τον κ. 

Ερωτοκρίτου.  Είναι νεογνό. 

 Θα ήθελα στους όλους σχεδιασμούς να λάβουμε υπόψη μας ότι τουριστική 

βιομηχανία δεν είναι μόνο οι ξενοδόχοι. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Καράς.  Συγνώμη, ο κ. Γιώργος Βαρνάβα. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Ψήλωσα το χέρι μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το ψήλωσε προηγουμένως, κύριε Καρά.  Τηρώ μια... 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Όχι, δεν είναι αυτό που εννοούσα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει.   

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, γιατί θα είμαι σύντομος. 

 Εγώ θα συμφωνήσω σε κάποια σημεία με τον πρώτο ομιλητή, το συνάδελφο 

τον κ. Πρόδρομο Προδρόμου, γιατί πάγια πολιτική του δικού μας του κινήματος ήταν 

ότι η μονοδιάστατη οικονομία και βασιζόμενη πάνω στον τουρισμό είναι μια οικονομία 

η οποία δε στέκεται πάνω σε γερές βάσεις.  Και έχοντας πάντοτε υπόψη μας ότι αυτό 

το οποίο σήμερα καλείται η νέα κυβέρνηση να αντιμετωπίσει είναι ένα πρόβλημα το 

οποίο ξεκίνησε πριν μερικούς μήνες, έστω και αν αυτή τη στιγμή εμείς λέμε ότι 

κάποιοι tour operators έχουν συμπεριλάβει τη χώρα μας μέσα στην κρίσιμη ζώνη και 
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έτσι αντιμετωπίζουμε αυτή τη στιγμή το πρόβλημα, πιστεύω ότι έπρεπε, υπό 

κανονικές συνθήκες, αυτό το οποίο πάει να γίνει σήμερα, από το σημερινό Υπουργό 

Εμπορίου και Βιομηχανίας αλλά και από τη σημερινή κυβέρνηση, έπρεπε η 

προσπάθεια αυτή να ξεκινήσει εδώ και πάρα πολύ καιρό, έχοντας υπόψη ότι θα 

καταλήξουμε εδώ που καταλήξαμε. 

 Όσον αφορά το πρόβλημα της τουριστικής βιομηχανίας έχουμε μάλιστα 

ακράδαντο παράδειγμα το 1991 με τον πρώτο πόλεμο ο οποίος έγινε στον Κόλπο, 

όπου και εκεί η τουριστική μας βιομηχανία αντιμετώπισε μεγάλα προβλήματα.  Όμως 

εκεί ήμαστε στην καλή θέση να ξεκινήσει ο πόλεμος Ιανουάριο και να τελειώσει μετά 

από έναν-ενάμιση μήνα.  Άρα, είχαμε την ευχέρεια να αρχίσουμε και να ασκήσουμε 

κάποια πολιτική, ούτως ώστε να μην είναι τόσο μεγάλη η ζημιά.  Όμως αυτή τη 

στιγμή δεν είμαστε στην ίδια θέση.  Άρα, έπρεπε  από τότε, από το 1991, είχαμε 

τουλάχιστον δώδεκα χρόνια μπροστά μας, η πολιτική μας να ήταν τέτοια, ώστε να μη 

βασιζόμαστε εντελώς πάνω στην τουριστική βιομηχανία. 

 Ναι, συμφωνώ με τη συνάδελφο που είπε προηγουμένως ότι υπάρχουν και 

μικρομεσαίες επιχειρήσεις και μικρομεσαίοι βιομήχανοι οι οποίοι αυτή τη στιγμή 

πλήττονται και αυτοί.  Όμως ταυτόχρονα ας μη ξεχνάμε ότι, βασίζοντας την οικονομία 

μας πάνω στον τουρισμό, αυτή τη στιγμή κυρίως στις τουριστικές περιοχές και 

κυρίως στη δική μας περιοχή, την  ελεύθερη Αμμόχωστο, θα δούμε ότι τουλάχιστον 

το 70% των κατοίκων της περιοχής είναι αυτοί που θα πληγούν.  Φέρνω απλώς ένα 

παράδειγμα, αλλά σε όλες τις τουριστικές περιοχές τουλάχιστον το 60% με 70% του 

κόσμου που κατοικεί σε αυτές τις περιοχές θα πληγεί, γιατί όλοι έχουν αφήσει τις 

δουλειές τους, έχουν αφήσει τη γεωργία, έχουν αφήσει τους μη επικερδείς τομείς και 

έχουν ασχοληθεί όλοι αυτοί με τον τουρισμό. 
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 Όσον αφορά το θέμα το οποίο έχει αναφέρει προηγουμένως ο κ. Ρίκκος 

Ερωτοκρίτου.  Μα, συνάδελφε, αν μια χώρα συμπεριλαμβάνεται μέσα στην καυτή 

ζώνη, και δωρεάν να δώσεις σε κάποιο τουρίστα το εισιτήριο, στο τέλος δε θα 

αποφασίσει να έρθει.  Αλίμονο! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Συμφωνώ μαζί σας.  Αυτό είπα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Η οικονομία, δεν είναι το οικονομικό πρόβλημα αυτό το οποίο απασχολεί 

κάποιο τουρίστα, αλλά είναι η ακεραιότητα της δικής του της ζωής. 

 Ακόμα ένα πράγμα θα πω.  Το πρόβλημα δεν έχει ξεκινήσει τώρα, κύριε 

Πρόεδρε, και αυτό το οποίο θα κάνουμε μετά από δύο νομοσχέδια, δηλαδή την 

παράταση της μη καταβολής των επιβατικών τελών, το έχουμε ξανακάνει.  Και αυτή 

είναι παράταση.  Άρα, εδώ είναι τα λάθη.  Έχουμε αυτή τη στιγμή βρεθεί μπροστά σε 

τετελεσμένα και καλείται αυτή η κυβέρνηση, μια κυβέρνηση είκοσι επτά ημερών, να 

αναλάβει τις ευθύνες της.  Πιστεύω ότι ο πρόεδρος της επιτροπής Εμπορίου, παρ’ 

όλον ότι προέρχεται από την αντιπολίτευση, πολύ ορθά έχει θέσει τα θέματα.  Ο 

Υπουργός Εμπορίου στην παρουσία όλης της επιτροπής έχει διαβεβαιώσει την 

επιτροπή ότι αυτό το κονδύλι θα αρχίσει να δίνεται, γιατί είναι ανώφελο αυτή τη 

στιγμή να αρχίσουμε να κάνουμε οποιαδήποτε διαφήμιση.  Θα αρχίσει να γίνεται η 

μεγάλη προσπάθεια, ακριβώς μετά τη λήξη του πολέμου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Ο κ. Καράς. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Κανένας από τους προλαλήσαντες δεν κατέθεσε άλλη ιδέα ή άλλη εισήγηση για 

το τι μπορούσαμε καλύτερα να κάνουμε από τη διάθεση του συγκεκριμένου 

κονδυλίου.  Και δεν έχω καμία αμφιβολία ότι ο συγκεκριμένος υπουργός θα κάμει ό,τι 

καλύτερο μπορεί προς αυτή την κατεύθυνση.  Τα χρήματα όμως θα τα παραλάβει ο 

Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού και τη διαχείριση θα την κάμει ο ΚΟΤ.   Και 

πρέπει να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι ο ΚΟΤ μονίμως βρίσκεται στο μικροσκόπιο της 

επιτροπής Ελέγχου.  Άρα, λέμε προς τους λειτουργούς του ΚΟΤ ότι έχουν την 

ευθύνη της σοβαρής, υπεύθυνης και ακριβούς διαχείρισης αυτών των χρημάτων τα 

οποία διατίθενται εκτάκτως. 

 Θέλω όμως να πω ότι, παρότι επιδοκιμάζω την κυβερνητική πολιτική, γιατί είναι 

μια πράξη προς τη σωστή κατεύθυνση, θέλω ταυτόχρονα να επικρίνω την 

κυβέρνηση,  διότι, ενώ το μέγεθος της χώρας μας είναι τέτοιο που διατίθεται ένα 

σημαντικό ποσό  -επτά εκατομμύρια λίρες, αυτά είναι τα μεγέθη μας- έχω την 

αίσθηση ότι αυτή η κυβέρνηση μπορούσε να διαθέσει, με συμπληρωματικό έστω 

προϋπολογισμό, ένα συμβολικό ποσό για την αγορά και αποστολή 

ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στους τραυματίες πολέμου στο Ιράκ.  Ο κυπριακός 

λαός εκδηλώνει κάθε μέρα τα αισθήματα και τα συναισθήματά του, η πολιτική ηγεσία 

επιβραβεύει αυτούς τους ανθρώπους και εντούτοις η κυβέρνηση μέχρι σήμερα 

παρέλειψε να κάνει μια κίνηση προς αυτή την κατεύθυνση την οποία θεωρώ και 

επείγουσα και αναγκαία.   

 Επομένως, αν μέσα από τα μεγέθη μας μπορούμε να ασκήσουμε τέτοια 

πολιτική, νομίζω έχουμε χρέος να κάνουμε και κάτι το οποίο παραλείψαμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 



 35

 Σπεύδω, προτού δώσω το λόγο,  με αφορμή την επίκριση την οποία έχει κάνει 

ο κ. Καράς, να πω ότι αυτή η Βουλή  έχει εκφράσει τη θέλησή της καταδικάζοντας τον 

πόλεμο, πριν ακόμα αρχίσει, και επαναβεβαιώνει συνεχώς την καταδίκη της αυτή 

στον άδικο τούτο πόλεμο.  Αν όλες οι πλευρές συμφωνούν, να στείλουμε το μήνυμα 

προς την κυβέρνηση της αποστολής ακριβώς φαρμάκων και άλλων ειδών τα οποία 

θα μπορούσαν να απαλύνουν τις πληγές του ιρακινού λαού· να το πράξουμε. 

 Νομίζω ότι συμφωνούμε όλοι. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Βεβαίως, ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κυρίως ιατροφαρμακευτική βοήθεια, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ό,τι είναι δυνατό και χρειάζεται, διότι υπάρχουν και διάφορα προβλήματα στη 

διάθεση του υλικού. 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Βλέπω σήμερα στον ημερήσιο τύπο ότι αυτό το οποίο ανέφερε ο συνάδελφος ο 

κ. Χριστοφόρου δεν είναι απλώς ένας κίνδυνος· είναι ήδη πρακτική.  Απολύονται από 

μεγάλες και μικρές ξενοδοχειακές μονάδες υπάλληλοι και κάποιοι που είχαν πάρει 

εποχιακή άδεια δεν καλούνται να επανέλθουν στην εργασία τους.  Άρα, λοιπόν, 

φαίνεται ότι αυτή η γαλαντομία που για πολλά χρόνια επιδεικνύει αυτό το σώμα με τη 

στήριξη κονδυλίων για τη στήριξη του τουρισμού, δυστυχώς, δε συναντά την ανάλογη 



 36

κατανόηση από μια ομάδα επαγγελματιών που έχουν επωφεληθεί ουκ ολίγα από 

αυτής της μορφής την τουριστική δραστηριότητα.    

 Γι’ αυτό, νομίζω ότι είναι χρήσιμο να δοθεί αυτό το μήνυμα από το σύνολο της 

Βουλής, όσο πιο επίσημα γίνεται, ότι αυτή η Βουλή δε θα συνεχίσει να είναι 

γαλαντόμος προς τους ξενοδόχους, αν δεν επιδείξουν κατανόηση αυτή την ώρα και 

αντίθετα επιδείξουν μικροψυχία και απληστία. 

 Νομίζω ότι έχουμε καθήκον να δώσουμε αυτό το μήνυμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ο κ. Κληρίδης. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν άκουε κάποιος παρατηρητής τις ομιλίες σήμερα, θα ήταν 

πεπεισμένος ότι θα ψηφιζόταν, ομόφωνα μάλιστα, αυτό το νομοσχέδιο.  Όμως είναι 

ομόφωνο και αυτό προκάλεσε και τη συζήτηση.  Συμφωνώ με αυτούς που 

υποστήριξαν ότι η εν λευκώ επιταγή επτά εκατομμυρίων λιρών στον ΚΟΤ δεν είναι 

φρόνιμη αυτή τη στιγμή.  Νομίζω ότι ο ΚΟΤ είχε πολύ χρόνο, διότι γνώριζε ή έπρεπε 

να γνωρίζει τις εξελίξεις και να παρουσιάσει ένα σχέδιο δράσης.  Μπορεί να το κάμει 

και τώρα ακόμα.  Η Βουλή ασκεί κοινοβουλευτικό έλεγχο και θέλει να γνωρίζει πού 

και πώς θα διατεθούν τα επτά εκατομμύρια από το υστέρημα του κυπριακού λαού.  

Και, εφόσον επίσης ο στόχος είναι η τόνωση της κυπριακής οικονομίας, υπάρχουν 

και άλλοι τομείς στην κυπριακή οικονομία οι οποίοι θα πληγούν βάναυσα από  αυτή 

τη βάρβαρη επίθεση.  Άρα, δεν μπορούμε να παίρνουμε κομμάτι κομμάτι μόνο και 

ανάλογα, με λευκές επιταγές να προσπαθούμε να τονώσουμε την κυπριακή 

οικονομία.  Χρειάζεται ολοκληρωτικό σχέδιο, ολοκληρωτική μελέτη, για να είναι και 

αποτελεσματική, αλλά για να υπάρχει και το αίσθημα στον πολίτη ότι και το τελευταίο 

σεντ του φορολογούμενου ξοδεύεται και εγκρίνεται από το κοινοβούλιο, για να 
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δαπανηθεί με το σωστό τρόπο.  Και μιλώντας για αποζημιώσεις -τελειώνω- ίσως θα 

έπρεπε και η ίδια η κυβέρνηση να σκεφτεί αν θα έπρεπε να διεκδικήσουμε και εμείς, 

έστω με το μικρό βάρος που διαθέτουμε, τις αποζημιώσεις από τους υπαίτιους αυτής 

της κατάστασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Ο τελευταίος είναι ο κ. Ευαγόρου και ελπίζω να μην προκληθεί και 

άλλη συζήτηση. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, θα προσπαθήσω να είμαι πάρα πολύ 

σύντομος.   

Στην αρχική σας τοποθέτηση είχατε αναφέρει ότι όσα εκατομμύρια και αν 

δαπανηθούν, όχι πέντε αλλά διακόσια, αν η Κύπρος δε βγει από τη διακεκαυμένη 

ζώνη και δεν πειστούν εκείνοι οι οποίοι μας έχουν βάλει σε εκείνη τη ζώνη υψηλού 

κινδύνου, τότε δε γίνεται τίποτε.  Και σίγουρα δε γίνεται τίποτε, όσα και αν 

δαπανηθούν, αν συνεχιστεί ο πόλεμος. 

 Είναι γι’ αυτό ακριβώς το λόγο που υπήρξε συναντίληψη μεταξύ Βουλής, 

κυβέρνησης και Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού, ότι αυτά τα κονδύλια, τα οποία 

σήμερα αναμένεται να εγκριθούν, αυτά τα κονδύλια θα δαπανούνται ή θα 

ενεργοποιηθεί η εκταμίευσή τους, αφού ολοκληρωθεί ή αφού τελειώσει και ελπίζω να 

τελειώσει γρήγορα αυτός ο πόλεμος. 

 Απλά θα ήθελα να πω ότι δεν ευσταθεί ο ισχυρισμός ότι, επειδή οι κρατήσεις 

γίνονται τώρα για τον επόμενο χρόνο, έχουν χαθεί τα πάντα.  Αντίθετα, τα μέτρα, σε 

περίπτωση που λήξει ο πόλεμος έγκαιρα, είναι άκρως αναγκαία και τα κονδύλια και 

για τη διαφήμιση και προβολή, αλλά και όσον αφορά στα τέλη προσγείωσης, όσον 

αφορά και στο επιβατικό τέλος, γιατί ακριβώς μειώνουν το κόστος του συγκεκριμένου 
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πακέτου για το φετινό χρόνο.  Και κρίνονται αναγκαία, αναγκαιότατα, αν δούμε και 

στατιστικά ότι τουλάχιστον πέρσι, που ήταν μια όχι τόσο ομαλή περίοδος, πέραν του 

30% των κρατήσεων ήταν κρατήσεις της τελευταίας στιγμής, δηλαδή που έγιναν για 

τον ίδιο χρόνο.  Αυτό το ποσοστό, με πληροφόρηση που έχουμε από εκείνους οι 

οποίοι εμπλέκονται στην τουριστική βιομηχανία, λένε ότι αυτό το χρόνο μπορεί αυτό 

το ποσοστό να πλησιάσει και το 50% του συνολικού αριθμού των τουριστών.  Κατά 

συνέπεια, είναι πολύ αναγκαία αυτά τα κονδύλια, εφόσον φυσικά γίνει σωστή 

διαχείριση και αυτή είναι η έγνοια αυτού του σώματος·  να γίνει σωστή διαχείριση. 

 Να πω παράλληλα, κύριε Πρόεδρε, ότι όσον αφορά στο ευρύτερο θέμα ή στα 

ευρύτερα θέματα πολιτικής που έχουν αναφερθεί, που δεν είναι της ώρας, το 

προεκλογικό πρόγραμμα του Προέδρου της ∆ημοκρατίας περιλαμβάνει ένα 

συγκεκριμένο, ολοκληρωμένο πρόγραμμα ανάπτυξης του τουρισμού με 

συγκεκριμένες ενότητες και χρονοδιαγράμματα και λήψη μέτρων που αφορούν τόσο 

την υποδομή και την ανάπτυξη της τουριστικής υποδομής από τη μία όσο και τη 

ριζική επανατοποθέτηση του τουριστικού μας προϊόντος, αλλά και την αναγκαιότητα 

για την ύπαρξη ταυτότητας όσον αφορά το τουριστικό μας προϊόν.  ∆εν είναι ώρα για 

ανάλυση, είναι θέμα χρόνου να υλοποιηθούν αυτά τα προγράμματα.  Σίγουρα η 

προσέλκυση τουριστών μέσω των μέτρων τα οποία αναμένεται να εγκριθούν και να 

υλοποιηθούν δεν αφορά μόνο τα ξενοδοχεία, γιατί από τη στιγμή που θα 

καταφέρουμε να φέρουμε τον τουρισμό στην Κύπρο, τότε αλυσιδωτά επωφελούνται 

και τα υπόλοιπα τουριστικά καταλύματα, τα καταστήματα, οι μικρομεσαίες 

επιχειρήσεις.   

 Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε... επειδή έγινε αναφορά από ένα συνάδελφο στο ότι 

η συμπολίτευση μίλησε για καμένη γη.  Πιστεύουμε ότι αυτό το πράγμα δεν έχει 

λεχθεί.  Αντίθετα, η μεγαλοψυχία η οποία επεδείχθη λόγω του ότι είθισται πολιτικά -
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και πρέπει αυτό να γίνεται- να μην πετροβολάς εκείνον που φεύγει αλλά την ίδια 

στιγμή δεν πρέπει να υποδέχεσαι με πέτρες εκείνον ο οποίος έρχεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Από το κέφι που σηκώσατε τα χέρια σας να αντιληφθώ ότι δε θα 

μακρηγορήσετε.   

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Μόνο μία φράση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να πει τη μία φράση ο κ. Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Επειδή δημιουργείται η εντύπωση ότι κάποιοι νοιάζονται περισσότερο για τη 

διαχείριση και τη διάθεση του δημόσιου χρήματος και ότι κάποιοι άλλοι ανεύθυνα 

μπορεί να δίνουν λευκές επιταγές στον οποιονδήποτε, θα πούμε ότι αυτή η Βουλή -

και το γνωρίζετε όλοι- πολλές φορές εκλήθη να ψηφίσει κονδύλια για συγκεκριμένους 

σκοπούς και δεν υπεισήλθε στην ανάλυση και σε βάθος εξέταση για το πώς θα 

διατεθούν, για το πού θα διατεθούν, με ποιο τρόπο θα διατεθούν, γιατί 

εξυπηρετούσαν ύψιστο σκοπό.  Εγώ πιστεύω ότι αν όντως όλοι μας διαθέταμε την 

κοινή πολιτική λογική, θα είχαμε αντιληφθεί ότι στον άγριο πόλεμο που γίνεται στο 

ευρωπαϊκό και παγκόσμιο τουριστικό πεδίο, για να μπορέσει να επιβιώσει αυτός ο 

τόπος και η οικονομία του, που είναι η άμυνά του, το να λέμε ότι θα φύγει αυτό το 

κονδύλι από τον παραδοσιακό τρόπο διαφήμισης και ότι μας επεξηγήθηκε αναλυτικά 

και ότι θα είμαστε σε θέση να εξετάσουμε πού θα πάει το κάθε σεντ, και το τελευταίο 

σεντ και η τελευταία λίρα για τον ιερό σκοπό να στηρίξουμε τον τουρισμό στις 

δύσκολες ώρες και να λέμε ταυτόχρονα ότι θα πρέπει να αποκαλυφθούμε για κάτι το 
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οποίο μπορεί να καταστρέψει ολόκληρη τη στρατηγική για τον τουρισμό, για να 

πεισθούμε εμείς οι ίδιοι ότι έτσι πρέπει να γίνει, πιστεύω ότι είναι υπερβολή.   

 Πιστεύω ότι όλοι νοιαζόμαστε και θα είμαστε οι πρώτοι που δε θα χαριστούμε 

σε κανέναν, αν αυτά τα χρήματα δεν πάνε στην κατεύθυνση στην οποία σε πολλές 

συνεδριάσεις ο Υπουργός Εμπορίου και Βιομηχανίας -και είναι προς τιμήν του- ήρθε 

μία, δύο, τρεις, πέντε φορές στην επιτροπή μας μέσα σε αυτό το σύντομο χρονικό 

διάστημα και μας ανέλυσε λεπτομερώς -και με παράκληση στα μέσα μαζικής 

ενημέρωσης τα οποία σεβάστηκαν αυτή την παράκληση- το πώς θα διατεθούν αυτά 

τα κονδύλια, όπως λέμε, την επόμενη μέρα, που ελπίζουμε να είναι σύντομα η 

επόμενη μέρα, για να διασώσουμε ό,τι διασώζεται.  Γιατί υπάρχει περίπτωση να μη 

χρειαστεί να διατεθούν καν και με το να συζητούμε ότι παραχωρούμε λευκές επιταγές 

στον οποιονδήποτε πιστεύω ότι εκθέτουμε τους συναδέλφους βουλευτές που θα 

ψηφίσουν υπέρ αυτού του κονδυλίου, ενώ αντίστοιχα θα ηρωοποιηθούν ίσως 

κάποιοι άλλοι, επειδή τάχατες θα προστατεύσουν το δημόσιο χρήμα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα πω μια πιο σύντομη φράση, δύο επισημάνσεις.   

 Το πρώτο είναι ότι δεν έχει γίνει καμία κριτική στην κυβέρνηση και δεν 

καταλαβαίνω, γιατί έγινε αυτή η συζήτηση.  Αλλά επειδή ακριβώς υπάρχει πίστωση 

χρόνου, δε χρειάζεται ούτε διαφήμιση.  Ξέρουμε ότι έχει ένα πρόγραμμα η 

κυβέρνηση.  Περιμένουμε να δούμε αν θα το εφαρμόσει και αν θα το προσαρμόσει σε 

αυτές τις συνθήκες.  Προς το παρόν έχουμε απλώς ένα κονδύλι £7 εκατομ., κανένα 

άλλο πρόγραμμα.  Αυτό είπα.  Όμως, η δεύτερη παρατήρηση, ο πρόεδρος της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας έχει για δεύτερη φορά πει 
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ότι η επιτροπή ενημερώθηκε πλήρως.  Ο πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών, ο κ. 

Χρυσοστόμου, είπε ότι δε θα δαπανηθούν για διαφήμιση αυτά τα χρήματα.  Η έκθεση 

της επιτροπής λέει ότι αυτό το κονδύλι είναι ως πρώτο μέτρο για την ενίσχυση των 

προγραμμάτων προβολής και διαφήμισης.  Χωρίς κανένα άλλο σχόλιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Απλώς για ενημέρωση, κύριε Πρόεδρε.  Στην επιτροπή Εμπορίου και 

Βιομηχανίας δόθηκε λεπτομερής ανάλυση από τον υπουργό για το πώς θα 

χρησιμοποιηθούν.  Ο υπουργός τόνισε ότι ένα μικρό μέρος θα χρησιμοποιηθεί για τη 

διαφήμιση.  Ζήτησε από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης να μην αναφέρουν τους 

άλλους λόγους, γιατί μπορεί να βλάψουν το σκοπό τον οποίο επιδιώκουμε να 

βοηθήσουμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, μην τους πείτε και τους λόγους τώρα. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Σεβάστηκαν, κύριε Πρόεδρε, τα μέσα μαζικής ενημέρωσης.  Ο Υπουργός 

Οικονομικών δήλωσε ότι θα είναι τη ∆ευτέρα ενώπιον της επιτροπής Οικονομικών, 

για να δώσει απαντήσεις σε οποιαδήποτε άλλα ερωτήματα υπάρχουν από τους 

βουλευτές.  Νομίζω να μείνουμε ως εδώ.  Εκείνοι οι οποίοι θέλουν να ενημερωθούν 

μπορούν να προσέλθουν στην επιτροπή.  Κάποιοι δεν ήταν στην επιτροπή Εμπορίου 

παρ’ όλο που ήταν γνωστό το θέμα, ήταν γνωστό πως θα ήταν ο υπουργός και αν 

ενδιαφέρονταν, θα μπορούσαν να παραστούν και να ενημερωθούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  
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 Λοιπόν, έχει υπερεξαντληθεί το θέμα. Βγαίνουν ένα-δύο μηνύματα που πιστεύω 

είναι ομόφωνα.  Να μου επιτρέψετε να κλείσω το θέμα, κύριε Κωνσταντίνου, σας 

παρακαλώ θερμά.  Το ένα είναι το θέμα, είναι το μήνυμα αυτού του συστήματος προς 

τους ξενοδόχους, ότι και η εκτελεστική και η νομοθετική εξουσία προσπαθούν με όλη 

την καλή θέληση να εφαρμόσουν μέτρα, ώστε η ξενοδοχειακή βιομηχανία να μην 

πληγεί ανεπανόρθωτα και να συνεχιστεί η ροή τουρισμού στην Κύπρο.  Άρα και οι 

ίδιοι θα πρέπει να εκτιμήσουν αυτές τις κινήσεις και την ομόγνωμη θέληση της 

Βουλής των Αντιπροσώπων και να αναθεωρήσουν την οποιαδήποτε πρόθεση 

απόλυσης προσωπικού, απλών ανθρώπων.  Αυτό είναι το ένα θέμα που ήθελα να 

τονίσω και νομίζω ότι απηχεί ολόκληρο το σώμα.  Το δεύτερο που θέλω να πω και 

πρέπει να βγει από αυτό το σώμα είναι ότι η Κύπρος δε βρίσκεται στη ζώνη ψηλού 

κινδύνου.  Είναι μακριά από τις επιχειρήσεις.  Αυτό είναι το μήνυμα και της 

εκτελεστικής και της νομοθετικής εξουσίας και του κυπριακού λαού στο σύνολό του 

και πρέπει να μεταφέρεται με κάθε τρόπο και προς κάθε κατεύθυνση.   

 Θέτω τώρα το νομοσχέδιο υπό τη δική σας έγκριση. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού £7.000.000 

για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί  Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 3) του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, μία εναντίον και μία αποχή το νομοσχέδιο 

ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα δεν είναι έτοιμο.  Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Οι περί 

Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003». 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» 
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Παρόντες: 

 Αντώνης Καράς, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου                           Μάριος Ματσάκης 

 Κυριάκος Τυρίμος Ζαχαρίας Κουλίας 

 ∆ώρος Χριστοδουλίδης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 20 Μαρτίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τα άρθρα 8, 11, 

28, 35 και 36 της νομοθεσίας για τα ναρκωτικά φάρμακα και τις ψυχοτρόπους ουσίες, 

σκοπείται η τροποποίηση των βασικών κανονισμών, ώστε να συμπεριληφθούν στα 

ελεγχόμενα φάρμακα οι ουσίες διυθροκοδεΐνη, ναλβουφίνη, τραμαδόλη και 

ζολπιδέμη. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας, η προτεινόμενη 

τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, γιατί τα φάρμακα που περιέχουν τις πιο  πάνω 

ουσίες αφενός προκαλούν εξάρτηση και αφετέρου καταναλώνονται σε μεγάλες 

ποσότητες από συγκεκριμένα άτομα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 

των υπό αναφορά κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι κανονισμοί;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   
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 Τα επόμενα θέματα, υπ’ αριθμούς 7 και 8, έχουν κοινή έκθεση και 

τιτλοφορούνται «Οι περί Αεροπλοΐας (Τέλη Αεροδρομίου) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 

Κανονισμοί του 2003» και «Οι περί Αεροδρομίων (Επιβατικό Τέλος) (Τροποποιητικοί) 

(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρώ ότι το θέμα έχει 

εξαντληθεί από την προηγούμενη συζήτηση. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Αεροπλοΐας (Τέλη Αεροδρομίου) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003» και «Οι περί Αεροδρομίων 

(Επιβατικό Τέλος) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003» 

 Παρόντες: 

 Νίκος Πιττοκοπίτης, πρόεδρος Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Ζαχαρίας Κουλίας Γεώργιος Γεωργίου 

 Γιώργος Χατζηγεωργίου Γεώργιος Τάσου 

 Θάσος Μιχαηλίδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Κυριάκος Τυρίμος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 

πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 20 Μαρτίου 2003. 

 Σκοπός των πρώτων υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση 

τα άρθρα 52 και 68 των περί αεροπλοΐας διαταγμάτων, είναι η παράταση μέχρι την 

30ή Ιουνίου 2003 και, επιπρόσθετα, για τη χρονική περίοδο από την 1η Νοεμβρίου 

2003 μέχρι την 31η Μαρτίου 2004 της προθεσμίας εντός της οποίας δε θα 

εισπράττονται τέλη προσγείωσης αναφορικά με επιβατικά αεροσκάφη που εκτελούν 

δρομολογημένες ή ναυλωμένες πτήσεις.  

 Σκοπός των δεύτερων υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση 

το άρθρο 3(1) του περί Αεροδρομίων (Επιβατικό Τέλος) Νόμου, είναι η παράταση 
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μέχρι την 30ή Ιουνίου 2003 και, επιπρόσθετα, για τη χρονική περίοδο από την 1η 

Νοεμβρίου 2003 μέχρι την 31η Μαρτίου 2004 της προθεσμίας εντός της οποίας δε θα 

εισπράττεται επιβατικό τέλος. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους κανονισμούς αυτούς, η 

προτεινόμενη παράταση των υπό αναφορά νομοθετικών ρυθμίσεων κρίνεται 

αναγκαία ως ένα έκτακτο μέτρο στήριξης του τουριστικού τομέα.  Σχετικά αναφέρεται 

επίσης ότι με την αναστολή είσπραξης των πιο πάνω τελών αναμένεται να 

απολεσθούν έσοδα συνολικού ύψους £16 εκατομ. περίπου (£2 εκατομ. από τα τέλη 

προσγείωσης και £14 εκατομ. από τα επιβατικά τέλη), σε σύγκριση με τα έσοδα που 

εισπράχθηκαν κατά την αντίστοιχη περσινή περίοδο.  Ωστόσο, σε περίπτωση που δε 

δοθούν τα προτεινόμενα με τους κανονισμούς κίνητρα για ενθάρρυνση του 

τουρισμού, αναμένεται ότι η μείωσή του θα είναι σε τέτοια επίπεδα που δε θα ήταν 

δυνατό σημαντικό μέρος των τελών αυτών να εισπραχθεί. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων υιοθετεί τους σκοπούς 

και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι κανονισμοί;  

 Ναι, κύριε Πιττοκοπίτη. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Εγώ περίμενα να εξαντληθεί, για να κόψω το φίλο μου το Ρίκκο Ερωτοκρίτου 

πάνω σε αυτά τα θέματα.  Κάνει προπόνηση για αντιπολίτευση, ε, κάνω και εγώ 

προπόνηση για συμπολίτευση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μα δεν είναι γήπεδο η Βουλή, κύριοι συνάδελφοι.  Είπαμε για τις φανέλες στην 

αρχή και γλυκαθήκατε απ’ ό,τι βλέπω. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Με όλο το σεβασμό, κύριε Πρόεδρε, όταν αυτοί οι κανονισμοί έρχονται για τρίτη 

φορά για να ανανεωθούν μέχρι τον Ιούνιο και όλες οι πολιτικές δυνάμεις, τις 

προηγούμενες φορές που ήταν η κυβέρνησή τους, ομόφωνα και υπεύθυνα τους 

ψηφίζαμε.  Σήμερα πήγε να το σχολιάσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ομόφωνα και υπεύθυνα θα το ψηφίσουν. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Οι κανονισμοί προνοούσαν για χειμερινή περίοδο από 1η Νοεμβρίου μέχρι 

τέλος Μαρτίου, κύριε συνάδελφε.  Επομένως, όταν αυτά τα οποία κάνατε, εμείς 

υπεύθυνα τα στηρίζαμε, τώρα γιατί τα επικαλείστε;  Μπορεί να κάνετε προπόνηση 

για σκοπούς αντιπολίτευσης.  Ε, πρέπει να κάνουμε και εμείς προπόνηση για 

σκοπούς συμπολίτευσης. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, η ώρα της προπόνησης ετέλειωσε.   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με δύο αποχές οι υπ’ αριθμούς 7 και 8 κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί των Βασικών Απαιτήσεων που Πρέπει να 

Πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».   
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί των Βασικών Απαιτήσεων που Πρέπει 

να Πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Χρίστος Μαυροκορδάτος 

 Μάριος Ματσάκης Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Σοφοκλής Φυττής ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σταύρος Ευαγόρου  Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Ελένη Μαύρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 24 Μαρτίου 2003.  Στη 

συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς και εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών 

υπηρεσιών. 

 Το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η εισαγωγή αριθμού τροποποιήσεων 

στη βασική νομοθεσία, η οποία αποτελεί νόμο πλαίσιο και αφορά τις βασικές 

απαιτήσεις που πρέπει να πληρούν καθορισμένες κατηγορίες προϊόντων, ώστε να 

επιτευχθεί πληρέστερη και ορθότερη εναρμόνιση με το κοινοτικό κεκτημένο και 
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ειδικότερα με τις Οδηγίες Νέας Προσέγγισης όσον αφορά το Κεφάλαιο «Ελεύθερη 

∆ιακίνηση Αγαθών».  Θα πρέπει να σημειωθεί ότι οι Οδηγίες Νέας Προσέγγισης 

συνιστούν δεσμευτικό κοινοτικό κεκτημένο ως προς το επιδιωκόμενο αποτέλεσμα.   

 Το κοινοτικό κεκτημένο στον πιο πάνω τομέα καλύπτει είκοσι τέσσερις 

κατηγορίες προϊόντων και τις βασικές απαιτήσεις που αυτά πρέπει να πληρούν σε 

σχέση με την ασφάλεια και την υγεία των προσώπων, την προστασία της περιουσίας 

τους και την προστασία του περιβάλλοντος, ώστε να μπορούν να διακινούνται 

ελεύθερα στην κοινοτική αγορά. 

 Ο βασικός νόμος περιλαμβάνει τις οριζόντιες πρόνοιες των Οδηγιών Νέας 

Προσέγγισης και παρέχει τις κατάλληλες εξουσιοδοτήσεις για την έκδοση κανονισμών 

για κάθε συγκεκριμένο προϊόν το οποίο καλύπτεται από τις σχετικές οδηγίες.  Λόγω 

της πολυπλοκότητας των διατάξεων των Οδηγιών Νέας Προσέγγισης, στα πλαίσια 

της θεσμοθέτησης των σχετικών κανονισμών για κάθε κατηγορία προϊόντων 

προέκυψε η ανάγκη για τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας, ώστε να παρέχονται 

περαιτέρω ή διαφορετικές εξουσιοδοτήσεις για την έκδοση κανονισμών που να μην 

είναι ultra vires. 

 Περαιτέρω, η τροποποίηση του βασικού νόμου κρίνεται απαραίτητη για 

σκοπούς πληρέστερης και ορθότερης εναρμόνισης με το κοινοτικό κεκτημένο, ώστε 

να ανταποκρίνεται πλήρως στη βασική αρχή της ελεύθερης διακίνησης προϊόντων 

στην κοινοτική αγορά. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεδίου και με αφορμή την 

τροποποίηση του ορισμού αναφορικά με τον Εθνικό Φορέα Τυποποίησης, τα μέλη 

της επιτροπής, βουλευτές του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, κ. ∆ημήτρης Συλλούρης 

και Ρίκκος Ερωτοκρίτου ζήτησαν να ενημερωθούν για τη λειτουργία του εν λόγω 

φορέα, καθώς και για το αν οι αρμοδιότητές του σχετίζονται με το υπό εξέταση 
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νομοσχέδιο.  Επειδή, σύμφωνα με δήλωση των εκπροσώπων του Υπουργείου 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, η λειτουργία και οι αρμοδιότητες του Εθνικού 

Φορέα Τυποποίησης δεν επηρεάζονται από τις προτεινόμενες με το υπό συζήτηση 

νομοσχέδιο τροποποιήσεις ούτε και σχετίζονται με την ουσία του νομοσχεδίου, 

κρίθηκε σκόπιμο η ενημέρωση που ζήτησαν οι πιο πάνω βουλευτές να 

πραγματοποιηθεί σε ειδική συνεδρίαση είτε της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων είτε της καθ’ ύλην αρμόδιας επιτροπής.  Στην εν λόγω 

συνεδρίαση αποφασίστηκε να κληθούν και οι εκπρόσωποι της εταιρείας 

περιορισμένης ευθύνης που έχει συσταθεί με βάση τον περί Εταιρειών Νόμο με μόνο 

μέτοχο το κράτος, για να αναλάβει την αρμοδιότητα της πιστοποίησης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, σημειώνοντας την πιο 

πάνω δήλωση των αρμοδίων, ότι με τον προτεινόμενο νόμο δεν επηρεάζονται οι 

αρμοδιότητες που έχουν καθοριστεί με βάση τον περί Τυποποίησης, ∆ιαπίστευσης 

και Τεχνικής Πληροφόρησης Νόμο, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 

υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’  αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 

του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 ∆εν υπάρχουν. 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 5. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου Μέρους 11Α.  Άρθρο 

8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο  17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του άρθρου 40 του βασικού νόμου.  Άρθρο 25. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41 του βασικού νόμου.  Άρθρο 26. 

 Τροποποίηση του άρθρου 44 του βασικού νόμου.  Άρθρο 27.  

 Τροποποίηση του άρθρου 46 του βασικού νόμου.  Άρθρο 28. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 29. 

 Τροποποίηση του άρθρου 48 του βασικού νόμου.  Άρθρο 30. 

 Τροποποίηση του άρθρου 52 του βασικού νόμου.  Άρθρο 31. 

 Τροποποίηση του άρθρου 53 του βασικού νόμου.  Άρθρο 32. 

 Τροποποίηση του άρθρου 59 του βασικού νόμου.  Άρθρο 33. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 34. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 35. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 35;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 35 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Βασικών Απαιτήσεων που 

Πρέπει να Πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 10 μέχρι και υπ’ αριθμόν 20 έχουν κοινή έκθεση, εκτός 

από τους κανονισμούς με τον αριθμό 19, οι οποίοι αποσύρονται από την εκτελεστική 

εξουσία.    

 Να διαβάσω τα θέματα, πριν σας δώσω το λόγο, κύριε ∆ημητρίου;   

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Είναι διαδικαστικό θέμα. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Με βάση το σύνταγμα ένας νόμος τίθεται σε ισχύ μετά τη δημοσίευσή του και 

όχι μετά την ψήφισή του στη Βουλή.  Υπάρχουν κάποιοι κανονισμοί οι οποίοι 

στηρίζονται στον τροποποιητικό νόμο τον οποίο έχουμε ψηφίσει τώρα.  Όμως ο 

νόμος αυτός δεν έχει δημοσιευτεί, άρα δεν έχει ισχύ.  Και κάποιοι κανονισμοί που 

στηρίζονται ακριβώς σε αυτό τον τροποποιητικό νόμο, έχω τη γνώμη ότι πιθανό να 

θεωρηθούν ότι δεν έχουν τη δέουσα συνταγματική εγκυρότητα, εξαιτίας του ότι δε 

στηρίζονται -παρ ’ όλον ότι, επειδή θα δημοσιευτούν μαζί, υπάρχει άλλη άποψη- 

έστω κι αν εγκρίνονται μετά που ψηφίστηκε ο νόμος αυτός, σε νόμο που τέθηκε σε 

ισχύ. 

 Το επισημαίνω τούτο, για να πω ότι εκείνοι οι κανονισμοί οι οποίοι πράγματι 

στηρίζονται σε αυτό τον τροποποιητικό νόμο, διότι υπάρχουν και κάποιοι κανονισμοί 

οι οποίοι στηρίζονται στο νόμο ο οποίος ήδη βρίσκεται σε ισχύ, θα ήταν καλό να 

αναβληθούν για την επόμενη εβδομάδα, ώστε να δημοσιευτεί ο νόμος, να αποκτήσει 

ισχύ και μετά ταύτα να ψηφιστούν χωρίς άλλη παρεμβολή ή συζήτηση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχω την άποψη, κύριοι συνάδελφοι, ότι η εκτελεστική εξουσία μπορεί να λάβει 

υπόψη της αυτό το θέμα, να δημοσιεύσει το νόμο και στην πορεία αμέσως μετά να 

δημοσιεύσει τους κανονισμούς.  Θα είναι θέμα πέντε λεπτών, αν θέλετε, για να 

υπάρξει η τυπική τέλος πάντων προσήλωση στο σύνταγμα.  Άμα καθυστερήσουμε 

μια εβδομάδα, αντιλαμβάνεστε ότι... 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 



 54

 Κύριε Πρόεδρε, έχετε δίκαιο, αλλά να σας πω κάτι.  Με βάση την αρχή που έχω 

υπογραμμίσει, το ότι ψηφίζουμε σήμερα το νόμο και εγκρίνουμε τους κανονισμούς 

είναι κάτι το οποίο δεν κλείνει το κενό το οποίο έχω επισημάνει.  ∆ηλαδή, αν δεν 

υπάρχει δημοσιευμένος νόμος, ώστε να είναι σε ισχύ, οι κανονισμοί οι οποίοι 

στηρίζονται σε αυτό το νόμο δεν μπορούν να θεωρηθούν ότι είναι έγκυροι.  Αυτή είναι 

η θέση μου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νόμος υπάρχει δημοσιευμένος, κύριε συνάδελφε, απλώς γίνεται τροποποίηση 

σε μερικά σημεία.  Λοιπόν, να μου επιτρέψετε να προχωρήσω.  Ο αριθμός 10... 

 Ναι, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

   Αν είναι για το νομοσχέδιο και λυπούμαι που δεν είχα προσέξει από την αρχή, 

αν είναι εκείνο της επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, έχει γίνει ειδική συζήτηση, 

υπάρχουν σημειώματα, έχουμε εξαντλήσει τρεις ώρες συνεδρία, για να πούμε ότι δεν 

έχει νόημα να εγκρίνουμε κανονισμούς, γιατί οι κανονισμοί αυτοί θεσπίστηκαν 

νοουμένου ότι θα εγίνετο η τροποποίηση στο βασικό νομοσχέδιο.  Γιατί δεν 

επιτρέπεται, είναι κατάχρηση εξουσίας να θεσπίσουμε κανονισμούς, αν δεν 

επιφέρουμε τη συγκεκριμένη τροποποίηση που γίνεται μόνο και μόνο για να 

θεσπιστούν κανονισμοί.  Είναι πολύ καλά γνωστοί αυτοί, δε νομίζω να χρειαζόμαστε 

νομική συμβουλή, ειλικρινά λέω ότι δεν μπορεί να γίνεται αυτό το πράγμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τι δεν μπορεί να γίνεται, κύριε συνάδελφε;  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι για άλλο θέμα που μιλούμε. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 
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 Εντάξει κύριε, αν είναι για άλλο θέμα.  Εγώ είχα αντιληφθεί ότι ο συνάδελφος 

Παναγιώτης ∆ημητρίου είχε επισημάνει αυτό το πράγμα και αν αφορούσε το 

συγκεκριμένο νομοσχέδιο της επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων.   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κοιτάξτε, κύριε Πρόεδρε, αισθάνομαι ότι εκείνοι οι συνάδελφοι που σπεύδουν 

να με διορθώσουν, τελικά ίσως να μη γνωρίζουν όσο γνωρίζουμε εμείς που μας 

απασχόλησε το θέμα.  Και επιμένω σε αυτό που λέω και λυπούμαι, γιατί μπορεί να 

έχουμε κάποτε το δικαιολογητικό ότι μπορεί να μην αντιληφθήκαμε σωστά κάποια 

πράγματα, αλλά εκείνοι που είχαν την υποχρέωση και το καθήκον να τους 

απασχολήσει για ώρες αυτό το θέμα, οφείλω να το επισημάνω στο σώμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ποιο είναι το συγκεκριμένο, κύριοι συνάδελφοι, που θέλετε να επισημάνετε και 

να διαχωρίσουμε;  Για να τελειώνουμε. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Έχει αναβληθεί το νομοσχέδιο;  

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ναι.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Πρέπει να πω τα εξής... 



 56

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λυπάμαι, λυπάμαι, επειδή υπήρξε ένας υπαινιγμός... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Είναι στην επιτροπή που ήμασταν εμείς, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εσείς θα πάρετε το θέμα αλλού τωρά.  Πάνω στο σημείο που είπε ο κ. 

Κλεάνθους, διότι θα επανέλθουμε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όχι, επί του ιδίου ζητήματος. 

 Κύριε Πρόεδρε, στην επιτροπή, όταν συζητήθηκε το θέμα αυτό, για να 

ξεκαθαρίσουμε κάτι, έχει δίκαιο ο κ. Παναγιώτης ∆ημητρίου και οι συνάδελφοι που 

είπαν ότι, βάσει της αρχής, δεν επιτρέπεται να εκδοθούν κανονισμοί εν τη ανυπαρξία 

του νόμου που επιτρέπει την έκδοση των κανονισμών.  Τι έγινε εδώ στην προκειμένη 

περίπτωση και “διαμαρτύρεται” ο φίλος μου, ο Νίκος Κλεάνθους;  Συμφωνήσαμε με 

τη γραμματεία στην επιτροπή, εξ όσων θυμούμαι, ότι το τροποποιητικό εκείνο μέρος 

του νόμου το οποίο θα εξουσιοδοτούσε, θα έδινε τη δυνατότητα της έκδοσης των 

κανονισμών, θα εδημοσιεύετο πρώτα, για να μπορέσει να έχει νομικό και 

συνταγματικό υπόβαθρο η περαιτέρω έκδοση των κανονισμών.  Κατά συνέπεια, και 

τελειώνω, αν σήμερα δεν υπάρχει αυτό το τροποποιητικό μέρος του νόμου με την 

αυστηρή έννοια, έχετε δίκαιο.  Όμως η συνεννόηση που κάναμε στην επιτροπή ποια 

ήταν;  Ήταν ότι θα εδημοσιεύετο το τροποποιητικό μέρος του νόμου το οποίο θα 

εξουσιοδοτούσε την έκδοση των κανονισμών -και έτσι θα γίνει, αντιλαμβάνομαι.  

Κατά συνέπεια, δεν υπάρχει νομικό πρόβλημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κλεάνθους. 
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Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απολογούμαι, γιατί τώρα ο συνάδελφος παρουσιάζει μια πιο 

ολοκληρωμένη εικόνα από εμένα που απουσίαζα στην προηγούμενη συζήτηση.  Ναι, 

πρέπει να πω ότι αυτό το πράγμα θεραπεύεται με αυτό τον τρόπο.  Ήταν 

λανθασμένη η δική μου εντύπωση ότι το βασικό νομοσχέδιο δεν είχε τροποποιηθεί.  

Έτσι, και για τον κ. Κατσουρίδη απολογούμαι, αν εγώ ήμουν λανθασμένος. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω τη γνώμη ότι το πρόβλημα είναι πιο ευρύ απ΄ ό,τι το 

παρουσιάζει ο κ. Παναγιώτης ∆ημητρίου, διότι ο νόμος θα εξουσιοδοτήσει, θα δώσει 

τη δυνατότητα στο Υπουργικό Συμβούλιο να συντάξει και να αποστείλει στη Βουλή 

κανονισμούς.  Άρα, λοιπόν, είναι απαραίτητο να δημοσιευθεί πρώτα ο νόμος και μετά 

να εξεταστεί από τη Βουλή η έγκριση των κανονισμών την επόμενη βδομάδα, όταν 

θα υπάρχει ο εξουσιοδοτικός περί τούτου νόμος.  Άλλως πως δεν υπάρχει 

δυνατότητα εκ του συντάγματος σήμερα για έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αφορά όλους αυτούς κανονισμούς, κύριες και κύριοι συνάδελφοι; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, αναβάλλεται η ψήφιση των κανονισμών για μια βδομάδα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι.  Οι ευπαίδευτοι συνάδελφοι δεκατρία τώρα χρόνια 

έχουν ψηφίσει εκατοντάδες παρόμοιες περιπτώσεις και δεν υπήρχε αυτό το θέμα.  

Γιατί δεν το εγείρατε, αφού υπήρχε;  Τώρα ανακαλύψαμε την Αμερική, που μακάρι να 

μην την ανακάλυπτε ο Κολόμβος; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, έχει αναβληθεί.  Σας παρακαλώ θερμά! 

 Προχωρούμε παρακάτω.  Τα θέματα με τους αριθμούς 19, 21, 22, 23 και 31 

αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία, ενώ τα υπόλοιπα, που δεν έχω αναφέρει, 

δεν είναι έτοιμα. 

 Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Έχει διανεμηθεί ο 

σχετικός κατάλογος. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 

εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 

τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 

Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.028.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

2. Ο περί Βοηθών Καταστημάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.029.2003) 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

3. Ο περί Εγγυήσεως της 

Χρηματοδοτήσεως του Συμβουλίου 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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Εμπορίας Κυπριακών Πατατών 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.041.2003) 

4. O περί Προϋπολογισμού του 

Ταμείου του Κέντρου 

Επαγγελματικής Αποκατάστασης 

Ατόμων με Αναπηρίες Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.070.2003) 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

5. Οι περί Σύστασης και Λειτουργίας 

Σχεδίου Προστασίας Καταθέσεων 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.013.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

6. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέσεις 

Γεωργικού Λειτουργού Α´ και 

Κτηνοτροφικού Λειτουργού Α´ 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.018.2003) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Νομικών 

7. Οι περί Αρχής Ανάπτυξης 

Ανθρώπινου ∆υναμικού (Τέλος 

Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 



 60

(Αρ. Φακ. 23.03.034.2003) 

8. Οι περί Αρχής  Ανάπτυξης 

Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου - 

Θέση Γενικού ∆ιευθυντή (Σχέδια 

Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.052.2003) 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

9. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 

(∆ιεξαγωγή Έρευνας για την Πηγή 

των Οικονομικών Πόρων ∆ημόσιων 

Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 119/98) 

Οικονομικών 

 

Νομικών 

10. Οι περί Αλιευτικών Καταφυγίων 

(∆ικαιώματα Χρήσης) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.281.2002) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

 

Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 

11. Οι περί Γεωργικών Φαρμάκων 

(Πώληση, Παρασκευή και 

Αποθήκευση) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.089.2000) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

 

Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 

12. Οι περί Εκρηκτικών Υλών 

(Τροποποιητικοί) (Aρ. 2) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.249.2002) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

 

Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 
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13. Οι περί Ρύθμισης ∆ιαχείρισης και 

Λειτουργίας Αλιευτικών Καταφυγίων 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.282.2002) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

 

Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 

14. Έγγραφα (αρ. 33, 34 και 35 του 

2002) αποσταλέντα από το 

Υπουργείο Οικονομικών την 27η 

Μαρτίου, σύμφωνα με το εδάφιο (1) 

του άρθρου 4 του περί 

Προϋπολογισμού Νόμου του 2002 

[13(ΙΙ)/2002]. 

(Αρ. Φακ. 13.04.003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

15. Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη 

έκτακτων υπαλλήλων από τον 

Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλισης, 

δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 

στην Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 

∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμου. 

(Αρ. Φακ. 10.10.006) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

16. Έκθεση όσον αφορά την 

παραχώρηση εγκρίσεων που 

δόθηκαν από τον Υπουργό 

Εργασίας και Κοινωνικών 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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Ασφαλίσεων προς την Αρχή 

Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 

Κύπρου, σύμφωνα με το εδάφιο (1) 

του άρθρου 4 του περί 

Προϋπολογισμού της Αρχής 

Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 

Κύπρου Νόμου του 2002. 

(Αρ. Φακ. 10.04.005) 

17. ∆ημοσιονομική έκθεση για το έτος 

2001. 

(Αρ. Φακ. 13.06.001) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

18. Έκθεση της Επιτροπής 

Νομισματικής Πολιτικής για το έτος 

2002 και για τις προοπτικές του 

2003, σύμφωνα με το εδάφιο (1) του 

άρθρου 55 του περί Κεντρικής 

Τραπέζης Κύπρου Νόμου του 2002. 

(Αρ. Φακ. 13.21.001) 

Κεντρική Τράπεζα 

της Κύπρου 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

19. Πρόγραμμα Ευρωπαϊκών 

Εμπορικών Χρεογράφων της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

(Αρ. Φακ. 13.03.001) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

Πρόταση νόμου 

 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 

στην επιτροπή 
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 Ο περί Προστασίας της Υγείας 

(Έλεγχος του Καπνίσματος) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.015.2003) 

Ζαχαρία Κουλία, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας 

Αμμοχώστου, και 

Μαρίνο Σιζόπουλο, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού 

Υγείας 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις - απαντήσεις.  Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.249 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 20 Μαρτίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι καθυστερεί απελπιστικά η καταβολή του 

συμφωνημένου ποσού στους κτηνοτρόφους που διατηρούν υποστατικά κοντά και 

μέσα στην οικιστική περιοχή του χωριού Ξυλοφάγου.  Τα προβλήματα που 

προκύπτουν από την επαφή των οικιών με τις κτηνοτροφικές μονάδες είναι πολύ 

μεγάλα.  ∆ημιουργούνται και κίνδυνοι για την υγεία των κατοίκων. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης της απόφασης που προνοεί για 

την πλήρη απομάκρυνση των κτηνοτροφικών υποστατικών από την οικιστική 

περιοχή Ξυλοφάγου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.250 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 24 Μαρτίου 2003. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μας στην κοινότητα Ανόγυρα της επαρχίας 

Λεμεσού διαπιστώθηκε ότι από τη χιονόπτωση στις 24 Φεβρουαρίου 2003 

προέκυψαν σοβαρές ζημιές και καταστροφές στην παραγωγή και στα δέντρα 
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χαρουπιών που υπάρχουν στην περιοχή.  Λόγω του ότι το βασικό μέρος του 

εισοδήματος των κατοίκων της περιοχής προέρχεται από την πώληση χαρουπιών και 

των παραγώγων τους, όπως παστέλι και χαρουπόμελο, παρακαλείται το αρμόδιο 

υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα:  

1. Είναι δυνατή η παροχή άμεσης οικονομικής βοήθειας στους πληγέντες     

            παραγωγούς; 

2. Τι μέτρα μπορούν να παρθούν από τις υπηρεσίες του αρμόδιου υπουργείου, 

ώστε να καλύπτονται παραγωγοί για ζημιές από φυσικά φαινόμενα, όπως 

χαλάζι, χιόνι ή/και ανέμους, που δεν καλύπτονται από το σχέδιο του 

Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.251 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 26 Μαρτίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για το πού βρίσκεται η διαδικασία επαναχωρομέτρησης της 

κοινότητας Λιοπετρίου και πότε υπολογίζεται να ολοκληρωθεί.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.252 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 26 Μαρτίου 2003. 

 «Αναφορικά με τη δημιουργία γυμνασίου στην κοινότητα Λιοπετρίου, 

παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πότε ξεκίνησε, πού ευρίσκεται και πότε υπολογίζεται ότι θα ολοκληρωθεί η όλη 

διαδικασία; 

2. Ποιες άλλες κοινότητες και πόσοι μαθητές υπολογίζεται ότι θα εξυπηρετούνται; 

3. Πόσο υπολογίζεται ότι θα είναι το συνολικό κόστος του έργου;»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.253 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 26 Μαρτίου 2003. 

 «Αναφορικά με τα σχέδια τουριστικής αξιοποίησης του ποταμού Λιοπετρίου, 

παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πότε άρχισε, πού ευρίσκεται και πότε υπολογίζεται να ολοκληρωθεί η όλη 

διαδικασία; 

2. Ποιοι φορείς (ή και υπηρεσίες), κρατικοί ή ιδιωτικοί, εμπλέκονται στην όλη 

προσπάθεια και ποιος είναι ο ρόλος/τομέας ευθύνης του καθενός;  Συστάθηκε 

κάποια συντονιστική επιτροπή ή σώμα γι’ αυτό το σκοπό;  Ποιοι συμμετέχουν 

και ποιος είναι υπεύθυνος/επικεφαλής; 

3. Υπάρχει στρατηγικός σχεδιασμός και χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου;  

Τι προβλέπεται σε αυτό (οργανόγραμμα, χρονικοί σταθμοί κτλ.); 

4. Ποιο είναι το ποσό που δαπανήθηκε μέχρι σήμερα και πόσο υπολογίζεται ότι θα 

κοστίσει η όλη προσπάθεια;  Ποιο μέρος του ποσού επωμίστηκε/θα επωμιστεί 

το κράτος;  Ποιοι άλλοι θα συνεισφέρουν στην όλη προσπάθεια;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.254 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 26 Μαρτίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ανάμεσα στα κωφά άτομα επικρατεί αναστάτωση λόγω 

της επιμονής των γιατρών στην εφαρμογή κοχλιακών εμφυτευμάτων. 

 Φαίνεται ότι πολλοί γονείς ανησυχούν για την υγεία των παιδιών τους, τη 

δυνατότητα να ζήσουν μια φυσιολογική ζωή και κυρίως το να γίνει σεβαστή η 

ιδιαιτερότητά τους που προκύπτει από την αναπηρία τους. 
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 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για την πολιτική του υπουργείου στο θέμα της εφαρμογής των 

κοχλιακών εμφυτευμάτων.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.255 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 26 Μαρτίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Γραφείο Επιτρόπου ∆ιοικήσεως έχει ασχοληθεί με 

παράπονο πολίτη σχετικά με την παράνομη επίχωση του ποταμού Αμάθου στην 

περιοχή του δήμου Γερμασόγειας.  Η έκθεση του Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 

καταλήγει σε συγκεκριμένα συμπεράσματα και εισηγήσεις προς το Υπουργείο 

Εσωτερικών και το δήμο Γερμασόγειας. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για την αντιμετώπιση της οποίας τυγχάνει η έκθεση του Γραφείου 

Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για τις επεμβάσεις στον ποταμό Άμαθο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαρτίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.144, ημερομηνίας 11 

∆εκεμβρίου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένης 

Μαύρου. 

 «Σχετικά με το Κέντρο Υποδοχής Κοφίνου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στο κέντρο θα φιλοξενούνται αλλοδαποί που εκφράζουν την πρόθεση να 

υποβάλουν αίτηση για πολιτικό άσυλο και θα παραμένουν σ’ αυτό για όσο χρονικό 

διάστημα απαιτείται για την εξακρίβωση της ταυτότητάς τους, την υποβολή της 

αίτησής τους κ.λπ. 

 Στο κέντρο υπάρχει η δυνατότητα φιλοξενίας μονήρων ατόμων και ατόμων με 

οικογένεια.  Το κέντρο έχει τη δυνατότητα να φιλοξενεί εκατό σαράντα άτομα, 

λήφθηκε όμως πρόνοια για επέκτασή του, αν μελλοντικά τούτο κριθεί αναγκαίο. 
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 Η ανέγερση του κέντρου έχει περατωθεί και έχει μεταφερθεί νερό, ηλεκτρικό 

ρεύμα, τηλέφωνα κ.λπ.  Ορισμένες βελτιώσεις, όπως π.χ. χώροι αθλοπαιδιών, 

εξωραϊστικά έργα κ.λπ., προγραμματίζεται να γίνουν εντός του 2003. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών μαζί με άλλες αρμόδιες υπηρεσίες (Υπηρεσίες 

Κοινωνικής Ευημερίας, Τμήμα Εργασίας, Τμήμα Ιατρικών Υπηρεσιών κ.λπ.) μελετά 

τον τρόπο λειτουργίας του κέντρου, καθώς και το ρόλο που η κάθε υπηρεσία θα 

διαδραματίζει μέσα στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων και των δυνατοτήτων της. 

 Αναφορικά με τη διαρρύθμιση του κέντρου, την κατά χώρο διάταξη των 

διάφορων εγκαταστάσεών του κ.λπ. είμαστε στη διάθεση της κ. Μαύρου, ώστε να 

διευθετήσουμε επίσκεψη στο κέντρο για πληρέστερη ενημέρωση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2003 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως  κ. ∆ώρου Θεοδώρου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.145, 

ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ελένης Μαύρου. 

 «Κατά τη διάρκεια του 2002 καταγγέλθηκαν στην αστυνομία τα ακόλουθα δύο 

επεισόδια: 

1. Την 31η Μαΐου 2002 σημειώθηκε επεισόδιο στη Στέγη Νεανίδων από τους 

γονείς μιας ανήλικης.  Συνελήφθησαν και οι δύο από την αστυνομία Στροβόλου 

και κατηγορήθηκαν ενώπιον του δικαστηρίου για αδικήματα παρενόχλησης 

θύματος, πρόκληση ψυχικής βλάβης σε ανήλικο μέλος της οικογένειας και 

παράνομη είσοδο με σκοπό τη διάπραξη ποινικού αδικήματος.  Σχηματίστηκε 

ποινικός φάκελος και τον Οκτώβριο του 2002 η υπόθεση εκδικάστηκε.  Το 

δικαστήριο επιφύλαξε την απόφασή του για το Σεπτέμβριο του 2003. 

2. Στις 8 Σεπτεμβρίου 2002, μητέρα, εναντίον της οποίας εκδόθηκαν διατάγματα 

απομάκρυνσης των τεσσάρων ανήλικων παιδιών της, εισήλθε βίαια στην 
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παιδική στέγη προκαλώντας αναστάτωση και εκφοβισμό.  Στη συνέχεια 

συνελήφθη από αστυνομικούς για τα αδικήματα: 

 α. παρακοής δικαστικού διατάγματος και 

 β. παράνομης εισόδου. 

Σχηματίστηκε ποινικός φάκελος και η υπόθεση βρίσκεται στο τελικό στάδιο των  

εξετάσεων. 

 Σε όλες τις περιπτώσεις η ανταπόκριση της αστυνομίας ήταν άμεση.  Υπήρχαν 

μάλιστα περιπτώσεις που η αστυνομία φρουρούσε με αστυφύλακα επί 

εικοσιτετραώρου βάσεως τη Στέγη Νεανίδων και την κάλυπτε περιπολικά τόσο για 

προστασία των ανηλίκων από τους γονείς τους όσο και για παρεμπόδιση των ιδίων 

από του να εγκαταλείψουν τη στέγη. 

 Επίσης δόθηκαν οδηγίες στους τοπικούς σταθμούς, στον ΟΥΛΑΕ και στον ΟΠΕ 

για περιπολική κάλυψη των δύο ιδρυμάτων σε τακτά χρονικά διαστήματα. 

 Για σκοπούς λήψης προληπτικών μέτρων ασφαλείας και προστασίας των 

ιδρυμάτων παιδικής προστασίας εκεί όπου χρειάζεται έχει συσταθεί και λειτουργεί 

ειδικό γραφείο στο Αρχηγείο Αστυνομίας, το Γραφείο Χειρισμού Θεμάτων Πρόληψης 

και Καταπολέμησης της Βίας στην Οικογένεια και Κακοποίησης Ανηλίκων 

(ΓΧΘΠΚΒΣΟΚΑ).  Επομένως, υπάρχει στην αστυνομία ο κατάλληλος εξειδικευμένος 

φορέας που ήδη έχει στενή και αγαστή συνεργασία με τους οικογενειακούς 

συμβούλους.  Στις 20 Φεβρουαρίου 2003 τρεις λειτουργοί του ΓΧΘΠΚΒΣΟΚΑ της 

αστυνομίας είχαν τετράωρη συνάντηση με όλους τους οικογενειακούς συμβούλους 

στην παρουσία των εποπτών τους και διοικητικών στελεχών των Υπηρεσιών 

Κοινωνικής Ευημερίας.  Στη συνάντηση συζητήθηκαν τρόποι καλύτερης εφαρμογής 

των διατμηματικών διαδικασιών που αφορούν χειρισμό περιστατικών βίας στην 

οικογένεια, έτσι όπως εγκρίθηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο. 



 69

 Για το θέμα της προληπτικής προστασίας παιδιών θυμάτων βίας που 

φιλοξενούνται σε ιδρύματα προστασίας δεν υπάρχουν ειδικές ρητές ρυθμίσεις στο 

εγχειρίδιο διατμηματικών διαδικασιών.  Εισήγησή μας είναι, σε περιπτώσεις που οι 

αρμόδιοι κοινωνικοί λειτουργοί διαβλέπουν σοβαρό κίνδυνο για την ασφάλεια και 

προστασία ανηλίκων, να υπάρχει επικοινωνία των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας 

(ΥΚΕ) με το ΓΧΘΠΚΒΣΟΚΑ για συντονισμό των ενεργειών.  Η σύγκληση 

διατμηματικής σύσκεψης για αξιολόγηση της κατάστασης θα ήταν, σε τέτοιες 

περιπτώσεις, πολύ χρήσιμη.  Τέτοιες συσκέψεις δέον να συγκαλούνται με 

πρωτοβουλία αρμόδιου λειτουργού των ΥΚΕ και σ’ αυτές θα πρέπει να 

αντιπροσωπεύονται οι ΥΚΕ, το ΓΧΘΠΚΒΣΟΚΑ, ο επηρεαζόμενος τοπικός 

αστυνομικός σταθμός, καθώς και άλλες εμπλεκόμενες υπηρεσίες, με σκοπό τον 

καθορισμό κοινού σχεδίου δράσης για την προστασία του παιδιού που κινδυνεύει, 

ενώ ευρίσκεται σε ίδρυμα. 

 ∆ιευκρινίζουμε ότι η αστυνομία δεν έχει τη δυνατότητα να παράσχει προστασία 

σε οποιοδήποτε ίδρυμα προστασίας παιδιών επί μονίμου και συνεχούς βάσης.  Για 

το σκοπό αυτό το αρμόδιο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων θα 

μπορούσε να μελετήσει υπαλλακτικές λύσεις παροχής συνεχούς φρούρησης.  Η 

αστυνομία θα ανταποκρίνεται, όπως και γίνεται, σε κλήσεις που αφορούν έκτακτα 

περιστατικά και θα συζητεί σε κάθε ξεχωριστή περίπτωση τρόπους διευθετήσεων, για 

να διασφαλίζεται η προστασία των φιλοξενουμένων στα ιδρύματα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Ευθύμιου Ευθυμίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.163, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 
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 «Σχετικά με το αίτημα για οικονομική βοήθεια στην κοινότητα Επταγώνειας, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Η διαγραφή του χρέους για κατασκευή χωμάτινων υδατοδεξαμενών του 

σχεδίου ενιαίας αγροτικής ανάπτυξης Πιτσιλιάς 

 Η διαγραφή των χρεών των αρδευτικών τμημάτων Πιτσιλιάς, ένα από τα οποία 

είναι και της κοινότητας Επταγώνειας, αποτέλεσε αίτημα των κατοίκων της περιοχής.  

Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος θεώρησε βάσιμο το 

αίτημα και το υπέβαλε στο Υπουργείο Οικονομικών, στα πλαίσια της υπηρεσιακής 

επιτροπής, που εξέταζε το γενικότερο αίτημα της διαγραφής των αγροτικών χρεών.  

Εκ των πραγμάτων όμως, το γενικότερο θέμα της διαγραφής των αγροτικών χρεών, 

λόγω της πολυπλοκότητάς του, έπαιρνε χρόνο και αποφασίσθηκε η ξεχωριστή 

εξέταση του θέματος των δανείων των αρδευτικών τμημάτων του σχεδίου Πιτσιλιάς.  

Για το σκοπό αυτό το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 

συγκεντρώνει τα αναγκαία στοιχεία (ύψος δανείων, επηρεασμός από ανομβρία, 

αξιοποίηση έργων κ.λπ.) για μια εμπεριστατωμένη μελέτη, από την οποία θα 

διαφανεί κατά πόσο θα προταθεί η διαγραφή των χρεών των υπό αναφορά 

αρδευτικών τμημάτων. 

Η παροχή οικονομικής βοήθειας για ανόρυξη διάτρησης για το αρδευτικό έργο 

Αγίου Γεωργίου - Πελεκάνους 

 Η γεώτρηση με αρ. 31/91 ανορύχθηκε από το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης 

και η δαπάνη για την ανόρυξή της,  ύψους £10.857,60 παραμένει ανεξόφλητη.  Η 

αρδευτική επιτροπή του αρδευτικού τμήματος Αγίου Γεωργίου - Πελεκάνους το 1991 

εξόπλισε, λόγω ανομβρίας, τη γεώτρηση με δικά της έξοδα και τη χρησιμοποιεί μέχρι 

σήμερα για εφεδρικούς σκοπούς. 
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 Η εν λόγω αρδευτική επιτροπή θα πρέπει να υποβάλει στο Υπουργείο 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος αίτημα προσωρινής παραχώρησης ή 

μόνιμης αξιοποίησης της εν λόγω γεώτρησης, για να διευθετηθεί και η ανεξόφλητη 

δαπάνη προς το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω δεν ενδείκνυται η ικανοποίηση του αιτήματος.   

Η παροχή οικονομικής στήριξης στους μανταρινοπαραγωγούς   

 Οι ζημιές που έχουν προκληθεί στα εσπεριδοειδή, περιλαμβανομένων των 

μανταρινιών, από χαλάζι στις 8 ∆εκεμβρίου 2002 καλύπτονται από τον Οργανισμό 

Γεωργικής Ασφάλισης και θα καταβληθούν οι αποζημιώσεις σύμφωνα με τη σχετική 

νομοθεσία.  Το θέμα της περαιτέρω στήριξης των μανταρινοπαραγωγών θα 

αποφασιστεί μετά την αξιολόγηση όλων των στοιχείων και τη μελέτη του θέματος 

από το υπουργείο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.202, ημερομηνίας 22 

Ιανουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Γεώργιου Γεωργίου. 

 «Σχετικά με το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Κολοσσίου για ανέγερση 

κέντρου νεότητας στο συνοικισμό αυτοστέγασης Κολοσσίου, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Το αίτημα εξετάστηκε από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού σε συνεργασία με 

το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.  Το κοινοτικό συμβούλιο έχει ήδη ενημερωθεί 

ότι πρέπει να υποβάλει αρχιτεκτονικό προσχέδιο (όψεις και κατόψεις) για καθορισμό 

του χώρου που θα παραχωρηθεί για τον αναφερόμενο σκοπό.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο,  θέματα εγγραφέντα για συζήτηση. 
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 Σήμερα ελπίζω να τελειώσουμε με τους ομιλητές και το κλείσιμο ενός θέματος.  

Το θέμα αυτό είναι:  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που τιτλοφορείται «Τα προβλήματα που 

προκύπτουν από τη μη ικανοποιητική εφαρμογή της νομοθεσίας για την πρόληψη 

της βίας στην οικογένεια και την προστασία των θυμάτων και η ανάγκη δημιουργίας 

της αναγκαίας υποδομής για προστασία και στήριξη των θυμάτων βίας».  

Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφασης της επιτροπής, συνέχιση της συζήτησης. 

 Είναι έτοιμη η κ. Παπαδοπούλου, ο κ. Τορναρίτης και η κ. Βασιλείου. 

 Κύριε Τορναρίτη, έχετε το λόγο. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

Θα συμφωνήσουμε όλοι, κύριε Πρόεδρε, ότι το θέμα που θα παρουσιάσουμε 

σήμερα για τη βία στην οικογένεια, και ειδικότερα στην κυπριακή οικογένεια, πόρρω 

απέχει από τη βία που ασκείται καθημερινά, της οποίας είμαστε όλοι μάρτυρες, στο 

Ιράκ, την οποία, βεβαίως, έχει καταδικάσει το νομοθετικό σώμα. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Απειλή, ταπείνωση, ξυλοδαρμός, βιασμός. Ανθρώπινες τραγωδίες που συχνά 

συναντούμε δίπλα μας σε μια αναίρεση του αυτονόητου, της οικογενειακής 

θαλπωρής. Ειδικοί επιστήμονες υποστηρίζουν ότι η βία εμφανίζεται για πρώτη φορά 

στο θεσμό της οικογένειας γύρω στο 4000 π.Χ. μαζί με το πατριαρχικό σύστημα και 

την εμφάνιση της ιδιοκτησίας. Στις μέρες μας αποτελεί  σοβαρό παγκόσμιο κοινωνικό 

πρόβλημα, που δυστυχώς λαμβάνει επικίνδυνες διαστάσεις. Αποτελεί κατάφωρη 

παραβίαση των θεμελιωδών ανθρωπίνων δικαιωμάτων, του δικαιώματος της ζωής, 

της σωματικής ακεραιότητας και της ανθρώπινης αξιοπρέπειας. 

Οι αναφορές για την ενδοοικογενειακή βία στον παγκόσμιο χάρτη είναι 

χαρακτηριστικές και καταρρίπτουν μύθους. Τα στοιχεία καταδεικνύουν ότι η 
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κακοποίηση διαπερνά τις τάξεις και τις εθνικότητες και δεν αφορά μόνο τον 

αναπτυσσόμενο κόσμο· είναι σαρωτικό φαινόμενο.  Έχει αποδειχθεί ότι η βία δε 

γνωρίζει γεωγραφικά σύνορα, ταξικές διακρίσεις, φυλή, μορφωτικό και βιοτικό 

επίπεδο. ∆ε γνωρίζει ηλικία, κοινωνικές τάξεις ή πολιτισμικές διαφορές.  

Οι κύριες μορφές ενδοοικογενειακής βίας είναι η σωματική κακοποίηση,  η 

ψυχολογική βία και η σεξουαλική παραβίαση. Ακολουθούν η σωματική και η 

συναισθηματική παραμέληση ως μορφές παθητικής βίας. 

Αναφορικά με τα θύματα, οι βασικές κατηγορίες περιλαμβάνουν την 

κακοποίηση των παιδιών, την κακοποίηση των γυναικών και την κακοποίηση των 

ηλικιωμένων. Πρόσφατα, σε επίπεδο έρευνας γίνεται αναφορά και σε άλλες 

κατηγορίες, όπως στην κακοποίηση μεταξύ αδελφών και την κακοποίηση των γονιών 

από τα έφηβα παιδιά τους. 

Στην πλειονότητα των περιπτώσεων τα θύματα της ενδοοικογενειακής βίας δεν 

υφίστανται μία μόνο μορφή κακοποίησης. Πριν ή κατά τη διάρκεια της σωματικής 

κακοποίησης ή της σεξουαλικής παραβίασης ασκείται ψυχολογική βία και συχνά 

λεκτική επίθεση με τη μορφή ύβρεων, απειλών, καθώς και περιορισμοί, απομόνωση 

και άλλες μορφές κακομεταχείρισης. 

 Η οικογένεια ήταν -και θα έπρεπε να είναι- ένας από τους πιο ισχυρούς 

θεσμούς της κυπριακής κοινωνίας. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τι σημαίνει “σεξουαλική παραβίαση”; 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Θα σας στείλω το λεξικό του Μπαμπινιώτη, μόλις τελειώσω. 

 Σήμερα, με την κρίση των αξιών ο οικογενειακός ιστός κλονίζεται και η 

οικογένεια μοιάζει να έχει χάσει την ταυτότητά της και να διέρχεται μια σοβαρή κρίση 
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με αλυσιδωτές αντιδράσεις σε καθένα από τα μέλη της. Η χειραφέτηση της γυναίκας, 

η αστικοποίηση της κοινωνικής ζωής, η μετεξέλιξη της κοινωνίας, η ίδια η εισβολή, η 

προσφυγιά, η μετατόπιση ατόμων από την πατρώα γη και κυρίως το πρότυπο 

επιβολής του δυνατού στον αδύνατο έχουν προκαλέσει ανησυχητική χαλάρωση 

στους δεσμούς της οικογένειας.  Οι άνθρωποι έχουμε σταματήσει να επικοινωνούμε 

μεταξύ μας και, το χειρότερο, με τα παιδιά μας θέτοντας ψηλότερα στις 

προτεραιότητές μας τις υλικές επιδιώξεις και χαμηλότερα  τις ανθρώπινες σχέσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η άσκηση σωματικής βίας με θύματα κυρίως τη 

γυναίκα και το παιδί και δράστες το σύζυγο και τον πατέρα αποτελούν την 

πλειονότητα των περιπτώσεων βίας στην Κύπρο.  Από τον Ιούνιο του 1998 έχουν 

καταγγελθεί στο Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα, σύμφωνα με εγκύκλιό του, 1 350 

περιπτώσεις βίας στην οικογένεια. Μερικές φορές οι εν λόγω αναφορές 

περιλαμβάνουν επαναλαμβανόμενη βία μέσα στην ίδια οικογένεια. Σύμφωνα με 

πληροφορίες από το Σύνδεσμο για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της Βίας στην 

Οικογένεια, δέχεται κατά μέσο όρο ημερησίως εφτά τηλεφωνήματα που αφορούν το 

συγκεκριμένο ζήτημα. 

 Αξίζει να σημειωθεί ότι από τον περασμένο Αύγουστο λειτουργεί στο Αρχηγείο 

Αστυνομίας  Γραφείο Χειρισμού Θεμάτων για τη Βία στην Οικογένεια. Μια από τις 

αρμοδιότητες του γραφείου είναι να περισυλλέγει τα παράπονα που καταθέτουν 

πολίτες  σε αστυνομικούς σταθμούς και να τα  εξετάζει ένα ένα χωριστά.     

Στην κυπριακή κοινωνία παρουσιάζεται τα τελευταία χρόνια μια πολύ 

ανησυχητική εικόνα, η οποία δημιουργεί σοβαρότατους προβληματισμούς.  Τα 

διαζύγια αυξάνονται κατακόρυφα. Από το 1987, που ήταν 326, αυξήθηκαν το 1999 

στα 1 193, δηλαδή παρουσίασαν άνοδο ύψους 265%.  Από τα διαζύγια αυτά 

επηρεάζονται χιλιάδες παιδιά, παιδιά τα οποία βιώνουν τις συναισθηματικές, 
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ψυχολογικές, οικονομικές και κοινωνικές συνέπειές τους, πολλές φορές χωρίς καμία 

ουσιαστική βοήθεια ούτε από αυτό το ίδιο το κράτος. ∆υστυχώς δε βοηθά ούτε το 

υφιστάμενο νομικό, κοινωνικό, δικαστικό σύστημα.  

Συναφής με το θέμα των διαζυγίων είναι και ο αυξανόμενος αριθμός 

μονογονεϊκών οικογενειών.  ∆ιαζευγμένα άτομα με παιδιά τελούν δεύτερο ή και τρίτο 

γάμο. Συχνά σ’ αυτές τις οικογένειες δημιουργούνται σύνθετα προβλήματα 

συμβίωσης και επικοινωνίας. 

Παρά το ότι ο περί Βίας στην Οικογένεια (Πρόληψη και Προστασία Θυμάτων) 

Νόμος του 2000 έχει χαρακτηριστεί πρωτοποριακός με αυστηρότατες πρόνοιες για 

τους παραβάτες, με ευρωπαϊκή κατεύθυνση και ευμενή σχόλια διεθνώς, εντούτοις 

στην πρακτική εφαρμογή του αποδείχτηκε μη ικανοποιητικός, καθότι οι 

προϋποθέσεις και οι όροι που η ίδια η νομοθεσία θέτει για να εφαρμοστεί δεν έχουν 

ακόμα υλοποιηθεί. Υπάρχουν μεγάλα κενά και ελλείψεις για την αποτελεσματική 

εφαρμογή του.    

Η προστασία των θυμάτων βίας στην Κύπρο κάθε άλλο παρά συνάδει με τη 

λειτουργία ενός σύγχρονου ευρωπαϊκού κράτους. Παρουσιάζονται πολλές αδυναμίες 

και ίσως κάποτε κατηγορηθούμε ότι δεν είμαστε σε θέση να προστατέψουμε τα 

θύματα βίας. Η βελτίωση της εφαρμογής της νομοθεσίας για την πρόληψη και 

καταπολέμηση της βίας στην οικογένεια θέτει τις ακόλουθες προτεραιότητες:  

Πρώτον, την προώθηση των διατμηματικών διαδικασιών, ώστε να καθορίζεται 

ο ρόλος κάθε υπηρεσίας και κάθε επαγγελματία. Η Συμβουλευτική Επιτροπή για την 

Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια έχει διαπιστώσει ότι η 

απουσία θεσμοθετημένων διατμηματικών διαδικασιών για χειρισμό περιστατικών 

βίας στην οικογένεια προκαλεί σύγχυση και ανασφάλεια ανάμεσα στους 
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επαγγελματίες, σε βαθμό που δημιουργούνται συγκρούσεις για τα καθήκοντα και τις 

ευθύνες του καθενός. 

 ∆εύτερον, τη βελτίωση του συντονισμού όλων των αρμόδιων υπηρεσιών και 

μη κυβερνητικών οργανώσεων που ασχολούνται με θέματα βίας στην οικογένεια.  

Τρίτον, την ενδυνάμωση του ρόλου της Συμβουλευτικής Επιτροπής, την 

αύξηση του προϋπολογισμού και την αύξηση του εξειδικευμένου προσωπικού.   

Τέταρτον, την προώθηση της συστηματικής και εξειδικευμένης εκπαίδευσης 

των επαγγελματιών που ασχολούνται με θέματα βίας.  

Πέμπτον, την ειδική εκπαίδευση των επαγγελματιών αστυνομικών.  ∆ηλώνω ότι 

παρατηρούνται αδυναμίες στο σωστό χειρισμό των περιστατικών βίας λόγω μη 

ικανοποιητικής στελέχωσης των αστυνομικών σταθμών με εξειδικευμένους 

επαγγελματίες αλλά και απουσίας κατά τη λήψη καταθέσεων αστυνομικών του ίδιου 

φύλου με το άτομο που προσέρχεται για να καταγγείλει την προσωπική του 

υπόθεση.  

Πρέπει αμέσως να γίνουν οι αναγκαίες διευθετήσεις για τη δημιουργία ειδικών 

χώρων για το διακριτικό χειρισμό των περιστατικών βίας, που θα εξασφαλίζει την 

εχεμύθεια για τις επηρεαζόμενες οικογένειες και την προστασία τους, ασφαλώς. 

Οι οικογενειακοί σύμβουλοι, νομικοί, ψυχολόγοι, παιδοψυχίατροι, παιδίατροι, 

ιατροί πρώτων βοηθειών, δάσκαλοι, εκπαιδευτικοί και ψυχολόγοι θα πρέπει να 

καλύπτονται σε τρία στάδια ως εξής: 

Στο πρώτο στάδιο να παρέχονται προγράμματα ευαισθητοποίησης και 

προβληματισμού σχετικά με τις στάσεις και τις αντιλήψεις των λειτουργών γύρω από 

το θέμα.   

Στο δεύτερο στάδιο να αποκτώνται εξειδικευμένες γνώσεις και δεξιότητες για 

χειρισμό περιστατικών. 
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Στο τρίτο στάδιο να διεξάγονται διατμηματικά σεμινάρια στα οποία οι 

επαγγελματίες να χειρίζονται περιστατικά βίας. 

Η επαρκής στελέχωση όλων των αρμόδιων υπηρεσιών για άμεση, εντατική και 

αποτελεσματική παρακολούθηση του προβλήματος της βίας στην οικογένεια τόσο σε 

επίπεδο πρόληψης όσο και σε επίπεδο αντιμετώπισης πρέπει να προνοεί τα πιο 

κάτω: 

 Να αυξηθεί αμέσως ο αριθμός των οικογενειακών συμβούλων, ώστε να 

καλύπτονται ικανοποιητικά όλες οι επαρχίες, καθώς επίσης και ο αριθμός των 

εξειδικευμένων λειτουργών ευημερίας, οι οποίοι να παρακολουθούν εντατικά τις 

οικογένειες υψηλού κινδύνου.  

 Χρειάζεται άμεση στελέχωση με ψυχολόγους και παιδοψυχολόγους, καθώς και 

ψυχίατρους.   

 Λειτουργία προγραμμάτων πρόληψης και αντιμετώπισης, ανάλογα με τις 

αρμοδιότητες κάθε υπουργείου όπως: 

 Λειτουργία θεραπευτικών προγραμμάτων στήριξης και ενίσχυσης των θυμάτων 

βίας. 

 Λειτουργία θεραπευτικών προγραμμάτων αυτοελέγχου για θύτες, όπως προνοεί 

η σχετική νομοθεσία (άρθρο 25 του νόμου), που δεν εφαρμόστηκε -οφείλω να 

ομολογήσω και να παραδεχτούμε όλοι- ποτέ. 

 Λειτουργία προληπτικών προγραμμάτων εκπαίδευσης για νέους γονείς.   

 Προγράμματα επικοινωνίας για επίλυση διαφορών με τη μέθοδο του διαλόγου 

και της διαπραγμάτευσης. 

 Λειτουργία προληπτικών προγραμμάτων για παιδιά με στόχο την ανάπτυξη 

δεξιοτήτων αντίστασης και την καλλιέργεια αλληλοσεβασμού μέσω της 

διαπαιδαγώγησης για την ισότητα των δύο φύλων. 
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 Προώθηση εξειδικευμένων υπηρεσιών στήριξης και ενίσχυσης για παιδιά και 

οικογένειες με πολλαπλές ειδικές ανάγκες με στόχο την αποκατάσταση της 

ομαλής λειτουργίας αυτών των οικογενειών. 

 Τέλος, θα πρέπει να λειτουργήσει παιδική τηλεφωνική γραμμή υποστήριξης. 

 Με βάση τις πρόνοιες του νόμου, επιτρέπεται η ίδρυση και λειτουργία χώρων 

φιλοξενίας για ασφαλή διαμονή των θυμάτων βίας. Ο μοναδικός χώρος φιλοξενίας 

κακοποιημένων γυναικών που λειτουργεί αυτή τη στιγμή στην Κύπρο με έδρα του τη 

Λευκωσία έχει ιδρυθεί το 1998 από το Σύνδεσμο για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση 

της Βίας στην Οικογένεια.  Παρόμοια προγράμματα στηρίζονται από το κράτος με 

ετήσιες κρατικές χορηγίες, των οποίων τα κονδύλια δεν είναι πάντοτε επαρκή για 

τους σκοπούς για τους οποίους προορίζονται.  

Υπάρχουν σοβαρές καταγγελίες για αποτυχία της πολιτείας να αντιμετωπίσει 

ικανοποιητικά τη βία στην οικογένεια, αποκαλύπτοντας φαινόμενα αναλγησίας στο 

χώρο της δικαιοσύνης εις βάρος ακόμα και παιδιών που πέφτουν θύματα 

κακοποίησης. Τα δικαστήρια δεν μπορούν εκτός εργάσιμων ωρών να εκδώσουν 

διατάγματα απομάκρυνσης ανηλίκων από τα σπίτια τους, όταν διαπιστωθεί ότι 

κακοποιούνται από τους γονείς τους. Για παράδειγμα, αν ένα παιδί κακοποιείται από 

τον πατέρα ή τη μητέρα του και αυτό γίνει γνωστό Παρασκευή απόγευμα, το 

διάταγμα θα εκδοθεί ∆ευτέρα πρωί, γιατί δεν υφίσταται διαδικαστικός κανονισμός 

σύμφωνα με τον οποίο οι πρωτοκολλητές να μπορούν να υπογράφουν το διάταγμα 

σε μη εργάσιμές ώρες και μέρες. Το διάστημα όμως αυτό μπορεί να σταθεί μοιραίο 

για το παιδί που υφίσταται την κακοποίηση. Το Ανώτατο ∆ικαστήριο  έχει 

προχωρήσει στην προσπάθεια να διορθώσει το πρόβλημα με διαδικαστικό 

κανονισμό. Συγκεκριμένα, ο διαδικαστικός κανονισμός έχει ετοιμαστεί, όμως έχουν 

εγερθεί κάποια ερωτηματικά όσον αφορά την εφαρμογή του εν λόγω κανονισμού, 
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σύμφωνα με τις διατάξεις του νόμου για τη βία στην  οικογένεια. Ο συγκεκριμένος 

διαδικαστικός κανονισμός βρίσκεται στα χέρια του Γενικού Εισαγγελέα προς εξέταση. 

   Η νομοθεσία που υφίσταται δεν εφαρμόζεται.  Σύμφωνα με το άρθρο 18 του 

νόμου, πρέπει να υπάρχουν ειδικά διαμορφωμένα δωμάτια ή χώροι, καθώς και 

κάμερες και συστήματα εσωτερικού τηλεοπτικού κυκλώματος, όταν πρόκειται να 

καταθέσει θύμα βίας στην οικογένεια ενώπιον δικαστηρίου. Τίποτα από τα 

προαναφερθέντα δεν υπάρχει.  Με λύπη μου σας ενημερώνω ότι σε πρόσφατη 

υπόθεση αναζητήθηκε παραβάν από το νοσοκομείο για να προστατευθεί ανήλικος 

κατά την κατάθεσή του. 

 Σχετικά με τις κάμερες κλειστού κυκλώματος στα δικαστήρια, ο 

αρχιπρωτοκολλητής του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου δήλωσε πως έγινε σχετική μελέτη, 

βρέθηκαν οι τέσσερις αίθουσες, μία ανά επαρχιακό δικαστήριο, και τώρα θα 

ζητηθούν προσφορές. Τη διαδικασία των προσφορών την έχει αναλάβει η 

Ηλεκτρομηχανολογική Υπηρεσία του κράτους. Οι εν λόγω προσφορές ανέρχονται 

στις £21.000 για καθεμιά από τις τέσσερις αίθουσες. Μέχρι την αγορά των 

συστημάτων κλειστού κυκλώματος τηλεόρασης οι ανήλικοι και γενικά τα θύματα βίας 

θα καταθέτουν πίσω από το πρόχειρο παραβάν! Το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης, που 

έχει και την ευθύνη αγοράς των συστημάτων, προβαίνει σε ενέργειες για την 

αποδέσμευση του κονδυλίου.      

Από τον Ιούνιο του 1998 ο Γενικός Εισαγγελέας έχει ζητήσει με εγκύκλιό του 

την κατάθεση αναφορών για κρούσματα βίας στην οικογένεια από το Υπουργείο 

Παιδείας. Τα τελευταία  τεσσεράμισι χρόνια υποβλήθηκαν, δυστυχώς, πολύ λίγες 

αναφορές. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η βία στην οικογένεια έχει και οικονομικό αλλά και 

κοινωνικό κόστος. Τα θύματα βίας στοιχίζουν στο κράτος για ιατροφαρμακευτική 
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περίθαλψη, καθώς και για πιθανή απώλεια εργατοωρών, πέραν των άλλων όλων 

που αναφέραμε. Παράλληλα, έχει αποδειχθεί ότι η βία στην οικογένεια αναπαράγεται 

από γενιά σε γενιά, με αποτέλεσμα να γεννά τη νεανική παραβατικότητα. Σήμερα 

απαιτείται κοινωνική ευαισθητοποίηση και κοινωνικά αντανακλαστικά. Γιατί;  Γιατί οι 

κραυγές βοήθειας του διπλανού σπιτιού μας αφορούν όλους. 

 Θα ήταν παράλειψη να μη σημειώσω τη μεγάλη στήριξη που θα μπορούσαν 

να δώσουν στην προσπάθειά μας τα μέσα μαζικής επικοινωνίας -που, οφείλουμε να 

σημειώσουμε, δεν υπάρχουν σήμερα στην αίθουσα.  Παρά το ότι δεν απουσιάζουν 

φαινόμενα υπερβολής στο χειρισμό ευαίσθητων θεμάτων η δυνατότητα ενημέρωσης 

του κοινού πρέπει να αξιοποιηθεί στο έπακρο. Τα μέσα μαζικής επικοινωνίας 

μπορούν να αξιοποιηθούν ως ένα ισχυρότατο βοήθημα στην επίτευξη του κοινού μας 

στόχου.  

Είναι πεποίθησή μου ότι η εκτελεστική και η νομοθετική εξουσία μαζί με τους 

ιδιωτικούς φορείς μπορούν να συμβάλουν αποφασιστικά στην πλήρη εφαρμογή της 

νομοθεσίας για την πρόληψη της βίας στην οικογένεια και την προστασία των αθώων 

θυμάτων της. 

 Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω τα εξής: 

 Η βία στην οικογένεια υπερβαίνει τα ιδιωτικά πλαίσια. Αφορά στο σύνολό της 

μια κοινωνία που οφείλει, μέσα από τη συντεταγμένη πολιτεία της, ασφαλώς να 

αντιδράσει.  Η βία στην οικογένεια δεν είναι μόνο μια απλή παραβίαση κανόνων· 

είναι έγκλημα που καλύπτεται από μια σιωπή, η οποία σήμερα με τη βοήθεια όλων 

μας πρέπει να σπάσει. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 (Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Νίκου Τορναρίτη τον Πρόεδρο της Βουλής 

αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Άριστος Χρυσοστόμου.) 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

 Η κ. Παπαδοπούλου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η ομιλία ήταν καλή, αλλά εγώ έμεινα με την απορία. 

(Πολλοί βουλευτές μιλούν ταυτοχρόνως.) 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Το θέμα σίγουρα συζητείται ετεροχρονισμένα, όταν θα έπρεπε να συζητούμε τη 

βία του πολέμου παρά τη βία στην οικογένεια.  Όμως σίγουρα δεν παύει να είναι 

πάντα επίκαιρο. 

 Όπως έχει πει και ο προηγούμενος ομιλητής, σίγουρα η βία στην οικογένεια 

εξελίσσεται σε ένα μεγάλο κοινωνικό πρόβλημα με απροσδιόριστες διαστάσεις.  

Αποτελεί σημαντική παραβίαση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, είτε είναι σωματική 

είτε ψυχολογική είτε σεξουαλική.  Κυμαίνεται ευρέως όσον αφορά τη φύση, την 

κλίμακα, τις συνέπειες και δεν καλύπτει μόνο κάποια γεωγραφικά σύνορα, αλλά 

ξεφεύγει από τα γεωγραφικά σύνορα, τα όρια ηλικίας, τις ταξικές διακρίσεις, τη φυλή 

ή τις πολιτισμικές διαφορές.  Πλήττει κυρίως γυναίκες και παιδιά.  Απασχόλησε και 

απασχολεί διεθνή σώματα, συνέδρια και διασκέψεις.  Ευαισθητοποιεί ιδιαίτερα 

γυναικείες οργανώσεις και μη κυβερνητικές οργανώσεις. 

 Η πρόσφατη ισπανική προεδρία της Ευρωπαϊκής Ένωσης επέδειξε ισχυρή 

δέσμευση και αποφασιστικότητα για αντιμετώπιση της βίας και των αιτίων που την 

προκαλούν.  Πρόσφατη μελέτη του πανεπιστημίου της Μαδρίτης για τη βία στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση θα αποτελέσει ισχυρή βάση για τον αναμενόμενο οδηγό ορθής 

πρακτικής πρόληψης και καταστολής της βίας. 
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 Στην ομιλία μου αναφέρομαι στο φαινόμενο με παγκόσμια στατιστικά στοιχεία 

και στη συνέχεια στην περίπτωση της Κύπρου.  Επιτρέψτε μου να αναφερθώ σε 

παγκόσμιες στατιστικές που αφορούν την ενδοοικογενειακή βία ενάντια στη γυναίκα 

και το παιδί, γιατί τα στοιχεία αυτά είναι πράγματι φρικιαστικά: 

 Τα επεισόδια ενδοοικογενειακής βίας αποτελούν το 80% των βιαιοπραγιών. 

 Μια Ευρωπαία στις πέντε γνωρίζει τη βία από το σύντροφό της σε κάποια 

στιγμή της ζωής της.  Σε παγκόσμια κλίμακα ποσοστό γυναικών που κυμαίνεται 

από 16% μέχρι 52% έχουν τουλάχιστο μια φορά στη ζωή τους κακοποιηθεί 

σωματικά από το σύζυγό τους με βιασμό ή σεξουαλική κακοποίηση άλλης 

μορφής. 

 Οι θάνατοι σε παγκόσμια κλίμακα από την ενδοοικογενειακή βία σε βάρος 

γυναικών ηλικίας δεκαπέντε μέχρι σαράντα τεσσάρων χρονών είναι 

περισσότεροι από τους θανάτους που προέρχονται από τον καρκίνο, τη 

μαλάρια, τα τροχαία ατυχήματα και πολλές φορές τον πόλεμο. 

 Σε αρκετές χώρες η ενδοοικογενειακή βία θεωρείται οικογενειακή υπόθεση και 

ως εκ τούτου δεν υπάρχουν στατιστικά στοιχεία.  Η έρευνα στο θέμα είναι 

σίγουρα ανεπαρκής. 

 Μόνο σαράντα τέσσερις χώρες έχουν υιοθετήσει νομοθεσία για την 

ενδοοικογενειακή βία, ανάμεσα στις οποίες συμπεριλαμβάνεται και η χώρα μας. 

 Ιδιαίτερα ανησυχητική είναι η έξαρση της ενδοοικογενειακής βίας ενάντια στο 

παιδί.  ∆υστυχώς και στην Κύπρο είδαν το φως της δημοσιότητας 

συγκλονιστικά παραδείγματα βιασμών παιδιών από θετούς κυρίως γονείς. 

 Τα πιο πάνω συγκλονιστικά στοιχεία ενισχύονται και από τη ζοφερή εικόνα που 

εκπέμπουν πρόσθετα στοιχεία του ∆ιεθνούς Οργανισμού Υγείας, γνωστού ως WHO, 
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και άλλων διεθνών οργανισμών.  Αναφέρω χαρακτηριστικά συγκεκριμένες 

επισημάνσεις: 

 Εξήντα εκατομ. περίπου γυναίκες, θύματα βίας, ελλείπουν παγκόσμια. 

 Η κακοποίηση γυναικών από τους συζύγους τους είναι ιδιαίτερα έντονη και 

ανησυχητική στην Ινδία, στη Ρωσία, ενώ στην ίδια την Ευρώπη το φαινόμενο 

παρουσιάζει έξαρση.  Στην Ιρλανδία πάνω από τις μισές δολοφονημένες 

γυναίκες έχουν σκοτωθεί από τους συντρόφους ή τους συζύγους τους.  Στην 

Αυστρία ο μισός αριθμός διαζυγίων οφείλεται στη βία κατά των γυναικών.  Στις 

Κάτω Χώρες το 1/5 των γυναικών έχει υποστεί φυσική βία από σύντροφο ή 

πρώην σύντροφο. 

 Στο Πακιστάν απλές κατηγορίες συζύγων εναντίον των γυναικών τους για 

“ανάρμοστη” ή “ανήθικη” συμπεριφορά δίνουν το δικαίωμα στο σύζυγο να 

προβεί σε πράξεις βίας νόμιμα.  Ως εκ τούτου, οι γυναίκες καίγονται ζωντανές 

καθημερινά από τους συζύγους τους με την ανοχή του κράτους.  Στους 

συζύγους δεν επιβάλλεται καμιά ποινή. 

 Στην Ινδία δεκατέσσερις γυναίκες δολοφονούνται καθημερινά από τους 

συζύγους τους με την ανοχή του κράτους.  Χαρακτηριστικό είναι το κάψιμο με 

λάδι, γνωστό στα αγγλικά ως “kitchen death”, από τους συζύγους, αν δεν 

τηρηθεί το προγαμιαίο πιστοποιητικό. 

 Η Νότια Αφρική όμως είναι σίγουρα η χώρα με τους υψηλότερους δείκτες βίας 

κατά των γυναικών παγκόσμια, ενώ στο Αφγανιστάν γυναίκες μαστιγώνονται, 

ραντίζονται με καυστικά οξέα, λιθοβολούνται ή δολοφονούνται για τη μη κάλυψη 

των αστραγάλων, χεριών ή προσώπων που πρέπει να κρύβονται επιμελώς με 

την burga.  Τιμωρούνται ακόμη κι όταν δε συνοδεύονται από συγγενικό 

αρσενικό πρόσωπο κατά την έξοδό τους.  
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 Τα παραδείγματα, αγαπητοί συνάδελφοι, πολλά και ανεξάντλητα.  

Προβληματίζουν το Συμβούλιο της Ευρώπης, το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, τον 

Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών, παγκόσμιες διασκέψεις, εθνικές κυβερνήσεις, 

εθνικούς μηχανισμούς για τη γυναίκα και πολλούς άλλους ενδιαφερομένους.  Στις πιο 

πάνω στατιστικές δε συγκαταλέγονται εκατομμύρια γυναίκες θύματα πολέμων ή 

γυναίκες θύματα από βλαβερές πολιτιστικές πρακτικές και έθιμα, όπως είναι η 

κακοποίηση των γεννητικών οργάνων, η καταστολή των σεξουαλικών ορμών με 

ακρωτηριασμούς και οι αυστηροί περιορισμοί λόγω του μουσουλμανικού νόμου 

γνωστού ως Shiaria, που εφαρμόζονται ευρέως στις χώρες της Ασίας, της Αφρικής 

και στις μουσουλμανικές χώρες. 

Κατάσταση στην Κύπρο 

 Φυσικά στην Κύπρο, με τη χειραφέτηση των γυναικών και τις αισθητές 

κοινωνικές και νομοθετικές βελτιώσεις, οι γυναίκες απολαύουν καλύτερης ποιότητας 

ζωής και περισσότερων ευκαιριών.  Όμως, σε σύγκριση με το παρελθόν, ολοένα και 

περισσότερες περιπτώσεις ενδοοικογενειακής βίας κατά των γυναικών και των 

παιδιών βγαίνουν στην επιφάνεια.  Στατιστικά στοιχεία του Κέντρου Άμεσης Βοήθειας 

για την περίοδο 1997-2001 δείχνουν αύξηση στα περιστατικά βίας που 

καταγγέλθηκαν από γυναίκες σε σύγκριση με τα περιστατικά βίας που 

καταγγέλθηκαν από παιδιά, άνδρες και εφήβους. 

 Οι στατιστικές του 2001 δείχνουν ότι καταγγέλθηκαν συνολικά εξακόσια 

πενήντα επτά περιστατικά με θύματα 87,9% γυναίκες, 3,9% μόνο άνδρες, 5,3% 

παιδιά και 2,7% εφήβους.  Βλέπετε ότι υπάρχει πράγματι μία μεγάλη ανισότητα όσον 

αφορά τις γυναίκες.  Και αυτά δεν είναι δικές μας διαπιστώσεις, των γυναικών, είναι 

διαπιστώσεις και από στατιστικολόγους έγκυρους που ανήκουν και στο ανδρικό 

φύλο.  
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Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 ∆ώστε τους που πάνω τους άνδρες να έρτει ισορροπία. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 ∆εν είναι αυτός ο στόχος, κύριε Παναγιώτη ∆ημητρίου.  Στόχος μας είναι η 

συμβίωση χωρίς, ακριβώς, βία στην οικογένεια. 

 Οι στατιστικές του 2001 δείχνουν ότι καταγγέλθηκαν ακριβώς όλα αυτά τα 

περιστατικά. 

 Το πρώτο εξάμηνο του 2002 παρουσίασε αυξητική τάση της βίας κατά 6,8% σε 

σύγκριση με το πρώτο εξάμηνο του 2001.  Η σεξουαλική βία και η ψυχολογική βία 

στην Κύπρο αυξήθηκαν συγκριτικά με τα προηγούμενα χρόνια, ενώ η σωματική βία 

έχει παρουσιάσει κάποια μείωση. 

 Τι λέει η πλατφόρμα του Πεκίνου, που είναι ευαγγέλιο για όλες τις γυναικείες 

οργανώσεις, όπου γης, όσον αφορά την αντιμετώπιση της βίας;   

 Η πλατφόρμα της Τέταρτης Παγκόσμιας ∆ιάσκεψης Γυναικών, που έγινε στο 

Πεκίνο το 1995, έθεσε σαφώς ότι η βία αποτελεί εμπόδιο στην ισότητα, στην 

ανάπτυξη και στην ειρήνη και πως ακόμα η προστασία του ατόμου πρέπει να 

αποτελεί το θεμελιώδη λίθο όλων των σύγχρονων δημοκρατικών κοινωνιών. 

 Η βία κατά των γυναικών δεν έχει μόνο κοινωνικό κόστος.  Πολύ 

χαρακτηριστικά έχει ήδη αναφερθεί ότι έχει και ψυχολογικές και σωματικές 

επιδράσεις στον αυτοσεβασμό του ατόμου, αλλά παράλληλα κοστίζει, κοστίζει στα 

κράτη, γιατί προκαλεί μαζική σπατάλη οικονομικών πόρων, γιατί συνεπάγεται 

αυξημένο κόστος στις Υπηρεσίες Πρώτων Βοηθειών, σε νοσήλια, σε αναρρωτικές 

άδειες, σε αμοιβές γιατρών, σε κοινωνικές υπηρεσίες, σε αστυνομικές έρευνες και σε 

νομικές δαπάνες. 

 Είναι ευνόητο λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι για την αποτελεσματική... 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συμφωνά και ο Στέλιος με τούτα; 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Ο Στέλιος συμφωνά και υπερθεματίζει, όπως πρέπει να συμφωνάτε κι εσείς, 

γιατί τα στοιχεία δεν είναι δικά μας, είναι στοιχεία αποδεδειγμένα και σωστά.   

 Είναι ευνόητο ότι για την αποτελεσματική αντιμετώπιση της βίας, την πρόληψη 

και την καταστολή χρειάζεται: 

1. ισχυρή νομοθεσία, 

2. αλλαγή στάσεων και στερεοτύπων και εμπέδωση της ισορροπίας στις σχέσεις 

των δύο φύλων, 

3. διαπαιδαγώγηση των ατόμων από τη σχολική ηλικία, για να επιδεικνύουν 

αμοιβαίο σεβασμό και να αποκτούν δεξιότητες και γνώσεις στην επικοινωνία 

χωρίς τη χρήση βίαιων τρόπων συμπεριφοράς. 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση, όπου τόσο διακαώς επιθυμούμε να ενταχθούμε, τηρεί τις 

δεσμεύσεις που ανέλαβε στο Πεκίνο το 1995 και έχει προχωρήσει με συγκεκριμένα 

προγράμματα, τα προγράμματα “Daphne” και “STOP”, για να ενημερώσει και να 

ευαισθητοποιήσει κυρίως ανηλίκους και γυναίκες στο θέμα της βίας.  Προέβη σε 

ενημερωτική εκστρατεία με σύνθημα “μηδενική ανοχή” το 1999 και το 2000.  Εξέδωσε 

σειρά συστάσεων για την προστασία των θυμάτων και την τιμωρία των δραστών.  

Στα πλαίσια της κοινοτικής στρατηγικής πλαισίου για την ισότητα των δύο φύλων 

ασκεί πίεση σ’ όλα τα μέτωπα, για να παρέχονται ίσες ευκαιρίες στις γυναίκες και για 

ενσωμάτωση εναρμονιστικών συστάσεων στα εθνικά νομικά συστήματα, επιδιώκει με 

δικές της συστάσεις δικτύωση σε επίπεδο εθνικών, περιφερειακών και τοπικών 

αρχών, ενθαρρύνει ενημερωτικές εκστρατείες στα σχολεία και ανάληψη ερευνών για 

συλλογή στοιχείων, για να έχει πιο ρεαλιστική και συγκρίσιμη απεικόνιση της 
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κατάστασης σε κάθε ευρωπαϊκή χώρα.  Για την πρόληψη και καταστολή της βίας 

χρειάζεται οπωσδήποτε ολοκληρωμένη προσέγγιση και ανάληψη δράσης.  

Αντιμετώπιση των αιτίων και όχι μόνο των αποτελεσμάτων.  Χρειάζεται δημόσια 

χρηματοδότηση για στήριξη προγραμμάτων για τις γυναίκες, ώστε να καταστούν 

λιγότερο ευάλωτες.   

 Συγκεκριμένα, τη βδομάδα που μπαίνει θα παρουσιαστεί δική μου έκθεση που 

αφορά τον τρόπο αξιοποίησης των μικροδανείων, για να μπορούν οι γυναίκες να 

έχουν εκείνη την οικονομική υποστήριξη, και θα γίνει σύσταση της Ευρώπης, ώστε 

στις χώρες όπου υπάρχουν προβλήματα με την υποαπασχόληση των γυναικών, με 

την ανεργία, με την εμπορία να μπορέσουν με μικροδάνεια να βρουν έναν τρόπο να 

αυτοεργοδοτούνται, για να ξεφύγουν ακριβώς από τις κακουχίες που πολλές φορές 

αντιμετωπίζουν γυναίκες, κυρίως από το πρώην ανατολικό μπλοκ, που αναγκάζονται 

να γίνουν αντικείμενο εμπορίας.  Και δυστυχώς τα στοιχεία λεν ότι μισό εκατομμύριο 

γυναικών γίνονται αντικείμενο εμπορίας σήμερα στη ∆υτική Ευρώπη.  Αυτά είναι 

πράγματι επισημάνσεις παγκόσμιες και ιδιαίτερα ανησυχητικές.   

 Τι γίνεται στην Κύπρο; 

Κυπριακή νομοθεσία 

 Σίγουρα από τη συζήτηση που έχει γίνει στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Εργασίας στη Βουλή, με την παρουσία όλων των αρμοδίων φορέων και των μη 

κυβερνητικών οργανώσεων, ήταν εμφανές ότι ο υφιστάμενος κυπριακός νόμος για 

την πρόληψη της βίας στην οικογένεια είναι σίγουρα νομοθετικά επαρκής.  Στην 

πράξη όμως δεν εφαρμόζονται αρκετές πρόνοιές του και εντοπίζονται αδυναμίες, 

όπως είναι: 

 η έλλειψη συντονισμού των αρμοδίων υπηρεσιών· 
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 η μη συστηματική και εξειδικευμένη εκπαίδευση των επαγγελματιών για θέματα 

βίας· 

 η ανεπαρκής στελέχωση των αρμοδίων υπηρεσιών (αστυνομικών, 

οικογενειακών συμβούλων, εξειδικευμένων λειτουργών ευημερίας, ψυχολόγων 

και παιδοψυχίατρων) για πρόληψη και καταστολή· και 

 η έλλειψη αναγκαίου τεχνικού εξοπλισμού στην αστυνομία και στα δικαστήρια 

για οπτικογραφημένη λήψη μαρτυρίας, ώστε ο χειρισμός περιστατικών βίας να 

διεκπεραιώνεται κάτω από συνθήκες εχεμύθειας και διασφάλισης της 

προστασίας των θυμάτων. 

 Εντοπίστηκε επίσης:  

 αδυναμία στη λειτουργία προγραμμάτων θεραπείας και στήριξης των θυμάτων 

βίας· 

 αδυναμία να υπάρχουν θεραπευτικά προγράμματα αυτοελέγχου για τους θύτες· 

 προληπτικά προγράμματα εκπαίδευσης για νέους γονείς και παιδιά· και 

 ανεπάρκεια εξειδικευμένων υπηρεσιών στήριξης για παιδιά και οικογένειες με 

ειδικές ανάγκες. 

 Για αντιμετώπιση των πιο πάνω αδυναμιών σίγουρα πρέπει: 

 να τεθούν οι βάσεις, ώστε ο αριθμός των οικογενειακών συμβούλων να αυξηθεί, 

γιατί δυστυχώς το Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας είναι 

υποστελεχωμένο· 

 να θεσμοθετηθεί αμέσως και να γίνει εφαρμογή των διατμηματικών διαδικασιών 

σύμφωνα με το προσχέδιο εγχειριδίου διατμηματικών διαδικασιών που έχει 

ετοιμάσει η Συμβουλευτική Επιτροπή για την Πρόληψη και Καταπολέμηση της 

Βίας στην Οικογένεια· 
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 να υπάρξει άμεση, συστηματική και εξειδικευμένη εκπαίδευση επαγγελματιών 

σε όλες τις υπηρεσίες· 

 να στελεχωθούν οι αστυνομικοί σταθμοί με εξειδικευμένους αστυνομικούς, 

ιδιαίτερα γυναίκες, και να καθοριστούν ειδικές αίθουσες σε αστυνομικούς 

σταθμούς, ούτως ώστε να παρέχονται διευκολύνσεις για οπτικογράφηση 

μαρτυρίας, όπως προβλέπει το τροποποιητικό νομοσχέδιο για τις καταθέσεις 

των θυμάτων βίας.  Αυτό θα βοηθά ψυχολογικά τα θύματα, άνετα και χωρίς 

αναστολές και ψυχολογικές πιέσεις, να μπορούν να καταθέτουν· 

 να υπάρχει στενή και συστηματική παρακολούθηση της εφαρμογής της 

νομοθεσίας και όλων των προνοιών της.  Εκσυγχρονισμός του νομικού 

πλαισίου που αφορά την άμεση προστασία των παιδιών και άλλων θυμάτων 

βίας, καθώς επίσης εκδίκαση υποθέσεων βίας στην οικογένεια από 

εξειδικευμένο προσωπικό· 

 να διασφαλίζεται η ανωνυμία των παραπονουμένων θυμάτων βίας από τις 

εμπλεκόμενες υπηρεσίες, διότι δυστυχώς πολλές φορές και η αστυνομία και τα 

μέσα μαζικής ενημέρωσης αποκαλύπτουν το όνομα των θυμάτων.  Και πρέπει 

οπωσδήποτε να επιβάλλονται αυστηρές ποινικές κυρώσεις στους παραβάτες, 

όπως προνοεί η νομοθεσία· 

 να υπάρξει -κάτι πολύ σημαντικό- η διεξαγωγή έρευνας στα σχολεία μας, για να 

εντοπιστεί ακριβώς το εύρος του προβλήματος, διότι εδώ νοσούμε, δεν έχουμε 

αρκετά στοιχεία· 

 να δοθεί ιδιαίτερη σημασία στον καταρτισμό διαφόρων εκπαιδευτικών 

προγραμμάτων, που να αφορούν ειδικά προγράμματα για πρόληψη κυρίως της 

βίας, της επιθετικής συμπεριφοράς και της καταστολής της, για 

ευαισθητοποίηση μαθητών, γονιών και εκπαιδευτικών, για επίλυση διαφορών 
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με τη μέθοδο του διαλόγου και της ειρηνικής διαπραγμάτευσης.  Οι ίδιοι οι νέοι 

γονιοί πρέπει να στηρίζονται και να επιμορφώνονται με προγράμματα που θα 

τους ενισχύσουν στο δύσκολο έργο τους ως γονιών, για να μπορούν να 

μεταλαμπαδεύσουν στα παιδιά τους δεξιότητες αντίστασης, καλλιέργειας και 

αλληλοσεβασμού με σωστή διαπαιδαγώγηση για την ισότητα των δύο φύλων· 

 τα θύματα της βίας αλλά και οι θύτες οπωσδήποτε να έχουν θεραπευτικά 

προγράμματα, για να στηρίζονται και να ενισχύονται· 

 η ίδια η κοινωνία και το κράτος να επιδείξουν περισσότερη ευαισθησία και 

ενδιαφέρον για εξειδικευμένες υπηρεσίες στήριξης και ενίσχυσης στα παιδιά με 

πολλαπλές ειδικές ανάγκες και στις ίδιες τις οικογένειές τους, με στόχο την 

αποκατάσταση της ομαλής λειτουργίας των οικογενειών. 

Η βία, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι λερναία ύδρα με πολλά κεφάλια.  Η συνεχής 

βελτίωση της γνώσης του αντικειμένου, των μεθόδων πρόληψης και καταστολής 

χρειάζεται απαραίτητα, πέρα από τη νομοθεσία, την πολιτική βούληση, την παιδεία, 

την υποδομή, διακρατική δικτύωση και συνεργασία με μη κυβερνητικές οργανώσεις, 

κρατικές υπηρεσίες και κέντρα πρόληψης και καταστολής στην Ευρώπη και στο 

εξωτερικό.  Από αυτή τη δικτύωση μπορούμε να μάθουμε πολλά και να 

ανταλλάξουμε χρήσιμες εμπειρίες, στόχους και στρατηγικές, ιδιαίτερα τώρα που με 

την ευρωπαϊκή μας ολοκλήρωση θα πρέπει να ανταποκριθούμε θετικά και σε 

αυξημένες υποχρεώσεις για εφαρμογή των εναρμονιστικών νομοθεσιών μας και στην 

πράξη. 

 Το θέμα της ενδοοικογενειακής βίας είναι σίγουρα καυτό και ανεξάντλητο.  ∆εν 

είναι η πρώτη και η τελευταία φορά που μας απασχολεί.  Είναι εντός των πυλών· μας 

καίει.  Σαν τέτοιο θα πρέπει να το παρακολουθούμε άγρυπνα, συστηματικά και 
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συλλογικά κάθε μέρα, κάθε ώρα, για να προλάβουμε τα χειρότερα και να 

καταστείλουμε άμεσα ό,τι μπορούμε. 

 Ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας. 

 (Κατά τη διάρκεια της ομιλίας της κ. Αντιγόνης Παπαδοπούλου την προεδρική 

έδρα κατέλαβε ο Πρόεδρος της Βουλής.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

Η κ. Βασιλείου, παρακαλώ. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆ιερωτώμαι, ως η τελευταία που μιλώ...  Λυπούμαι που θα έχει... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Προτελευταία. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Προτελευταία, ναι, διότι θα κλείσει η αγαπητή συνάδελφος.  Πράγματι θα 

ακούσετε αρκετά πράγματα τα οποία ήδη ελέχθησαν, αλλά θα προσπαθήσω να τα 

παρακάμψω, όταν φθάσω σε εκείνα τα σημεία. 

 «Μαθητής κάρφωσε μαθητή με μαχαίρι» και αλλού «ανήλικοι κακοποίησαν 

δεκατριάχρονη».  Αυτές ήταν οι πρώτες πρωτοσέλιδες ειδήσεις που διάβασα, όταν 

επιβιβάστηκα στο αεροπλάνο των Κυπριακών Αερογραμμών από τις Βρυξέλλες για 

την Κύπρο και διερωτήθηκα:  Μα αυτά συνέβησαν στο κέντρο του Χάρλεμ;  Και όμως 

συνέβησαν στην Κύπρο! 

 Η άσκηση της βίας δεν είναι καινούριο φαινόμενο, αγαπητοί συνάδελφοι, 

υπήρχε πάντοτε και συνεχίζει να υπάρχει και σήμερα.  Η διαφορά έγκειται στο ότι 

σήμερα η βία είναι λιγότερο ανεκτή και από τα θύματα, αλλά και από την κοινωνία.  

Γι’ αυτό και ακούμε να γίνεται σήμερα περισσότερος λόγος για βία κυρίως μέσα στην 
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οικογένεια.  Η αντίληψη που υπήρχε στο παρελθόν ήταν ότι η βία μέσα στην 

οικογένεια ήταν μια ιδιωτική υπόθεση που αφορούσε μόνο την ίδια την οικογένεια και 

κανέναν άλλο. Όμως σήμερα καμιά μορφή βίας δεν πρέπει να γίνεται ανεκτή και θα 

πρέπει η κοινωνία και οι διάφορες υπηρεσίες του κράτους να επεμβαίνουν, τόσο για 

να προλαμβάνουν την άσκηση βίας όσο και για να προστατεύουν τα θύματα, αλλά 

και να τιμωρούν το θύτη και να τον βοηθούν στη θεραπεία του, όταν αυτό 

επιβάλλεται. 

 Από το Σύνδεσμο για την Πρόληψη και την Αντιμετώπιση της Βίας στην 

Οικογένεια εδόθησαν πολλά στοιχεία, τα οποία αναφέρθησαν από τους 

προηγούμενους ομιλητές, γι’ αυτό δε θα τα επαναλάβω.  Εκείνο όμως που θέλω να 

σημειώσω είναι ότι πράγματι στα στατιστικά στοιχεία, από το 2001 μέχρι το 2002, 

υπήρξε αύξηση των ανδρών θυμάτων ψυχολογικής βίας.  Άρα να είμαστε δίκαιοι και 

να λέμε τα πράγματα σωστά. 

 Σε συνέδριο που οργάνωσε -όπως ανέφερε και η Αντιγόνη- η ισπανική 

προεδρία η κ. Άννα ∆ιαμαντοπούλου, η επίτροπος για απασχόληση και κοινωνικές 

υποθέσεις, στην παρέμβασή της παρέθεσε στοιχεία βάσει των οποίων μία στις πέντε 

γυναίκες στην Ευρωπαϊκή Ένωση έχει κακοποιηθεί κάποια στιγμή της ζωής της, ενώ 

οι θάνατοι γυναικών ηλικίας δεκαπέντε με σαράντα τεσσάρων από την άσκηση 

αντρικής βίας είναι πράγματι περισσότεροι από τους θανάτους από καρκίνο και από 

αυτοκινητικά δυστυχήματα.  Η κ. ∆ιαμαντοπούλου χαρακτήρισε το φαινόμενο ως ένα 

έγκλημα που καλύπτεται από απόλυτη σιωπή.  Οι γυναίκες είπε «πρέπει να 

σπάσουν τη σιωπή τους και η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να τις βοηθήσει με 

συγκεκριμένα μέτρα».  Και επικέντρωσε την προβληματική της στην καταπολέμηση 

της οικονομικής εξάρτησης της γυναίκας.  Η βία κατά των γυναικών δεν παραβιάζει 

απλώς τα ανθρώπινα δικαιώματα.  είναι ένα έγκλημα  που στοιχίζει -όπως είπε και η 
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Αντιγόνη- πολύ ακριβά.  Η «Φινλανδία», λέει, «ξοδεύει 50.000.000 εκατομ. ευρώ το 

χρόνο για την καταπολέμηση της βίας, η δε Ολλανδία υπερθεμάτισε με 150.000.000 

ευρώ το χρόνο».  Άρα είναι πράγματι πολύ ακριβή η αντιμετώπιση της βίας. 

 Η κυπριακή Βουλή πέρασε ένα νόμο πολύ σωστό, πολύ, θα έλεγα, 

πρωτοποριακό.  ∆εν είναι αυτό το πρόβλημα.  Η νομική κατοχύρωση οπωσδήποτε 

υπάρχει, αλλά άλλο είναι να ψηφίζονται οι νόμοι και άλλο να εφαρμόζονται οι νόμοι.  

Χρειάζεται πρώτιστα μια μεγάλη εκστρατεία διαφώτισης του κοινού και η ενθάρρυνση 

των θυμάτων βίας, ώστε να καταγγέλλουν τέτοιες περιπτώσεις.  Χρειάζεται η 

δημιουργία της αναγκαίας υποδομής και φυσικά χρειάζεται να εφαρμοστούν πιστά οι 

πρόνοιες του νόμου.  ∆υστυχώς, όμως, υστερούμε σε όλα αυτά, χωρίς να θέλω να 

μηδενίσω όλα όσα έχουν γίνει προς αυτή την κατεύθυνση, τόσο από πλευράς 

κράτους όσο και από τις μη κυβερνητικές οργανώσεις που ασχολούνται με το θέμα.  

Και εδώ θέλω να συγχαρώ ιδιαίτερα το Σύνδεσμο για την Πρόληψη και την 

Αντιμετώπιση της Βίας στην Οικογένεια, που επιτελεί ένα αξιόλογο έργο και 

χρειάζεται πράγματι τη βοήθεια και τη στήριξη τόσο του κράτους όσο και εμάς όλων. 

 Ας δούμε, λοιπόν, τώρα τα μέτρα εκείνα που πρέπει να  ληφθούν, για να 

μπορούμε να λέμε ότι αντιμετωπίζουμε σωστά τις περιπτώσεις βίας.  Όπως είπα, 

χρειάζεται καταρχάς σωστή και ευρεία διαφώτιση.  Αυτή μπορεί να γίνει από το 

κράτος με διάφορα προγράμματα αλλά και από τις μη κυβερνητικές οργανώσεις, με 

διαλέξεις και συζητήσεις.  Θα πρέπει, επίσης, το παιδί από μικρό στο σχολείο να 

ευαισθητοποιείται στο θέμα αυτό με την εισαγωγή ανάλογου μαθήματος, αλλά και την 

ευαισθητοποίηση των δασκάλων με επιμορφωτικά μαθήματα, τόσο κατά τη διάρκεια 

της υπηρεσίας τους όσο και στα πλαίσια της προϋπηρεσιακής επιμόρφωσης των 

νεοεισερχομένων δασκάλων και καθηγητών.  Οι δάσκαλοι και οι σύμβουλοι 

καθηγητές είναι εκείνοι που θα πρέπει να είναι σε θέση να εντοπίσουν παιδιά πιθανά 
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θύματα βίας στην οικογένεια και να δώσουν πληροφορίες στις ανάλογες υπηρεσίες 

του κράτους, που, στη συνέχεια, θα πρέπει να βοηθήσουν τα παιδιά αυτά και να τα 

στηρίξουν.  Τρανή απόδειξη της ανάγκης αυτής το πρόσφατο τραγικό επεισόδιο στην 

Πάφο, όπου τα δυο παιδιά, θύτης και θύμα, υπήρξαν, όπως φαίνεται, και τα δυο 

θύματα της παράλειψης του κράτους όσον αφορά τη στήριξή του και την παροχή 

βοήθειας.   

 Τώρα, αν μια γυναίκα πέφτει θύμα βίας, πού θα προστρέξει για βοήθεια και 

στήριξη;  Ασφαλώς είτε στο Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας είτε στην 

αστυνομία.  Γι’  αυτό επιβάλλεται όπως το Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας 

είναι επαρκώς στελεχωμένο, ούτως ώστε να μπορεί να αντιμετωπίσει ικανοποιητικά 

τέτοιες καταστάσεις.  ∆υστυχώς, όμως, δεν έχουν έτσι τα πράγματα.  Ο νόμος για τη 

βία στην οικογένεια προνοεί για το διορισμό οικογενειακών συμβούλων που να 

παρακολουθούν τις προβληματικές οικογένειες και να παρέχουν βοήθεια στα θύματα 

βίας.  Εντούτοις, μόνο δέκα οικογενειακοί σύμβουλοι έχουν διοριστεί για ολόκληρη 

την Κύπρο και ορισμένοι από αυτούς δεν ασχολούνται αποκλειστικά με τα θέματα 

βίας. ασχολούνται με πολλά άλλα θέματα.  Άρα, λοιπόν, πρώτον, επιβάλλεται από το 

κράτος να διοριστούν και περισσότεροι οικογενειακοί σύμβουλοι. 

 Το θύμα μπορεί να προστρέξει στον πλησιέστερο αστυνομικό σταθμό. 

Αντιμετωπίζεται όμως εκεί με την ανάλογη ευαισθησία και λεπτότητα που χρειάζεται 

η περίπτωση;  ∆υστυχώς, όχι.  Και εδώ ο νόμος προβλέπει ότι κάθε αστυνομικός 

σταθμός θα πρέπει να στελεχώνεται επί εικοσιτετραώρου βάσεως με κατάλληλα 

ευαισθητοποιημένο προσωπικό που έχει περάσει από ειδική επιμόρφωση και ότι 

κάθε υπόθεση θα πρέπει στη συνέχεια να τη χειρίζεται αστυνομικός του ιδίου φύλου 

με το θύμα.  Εφόσον, λοιπόν, ξέρουμε ότι η μεγάλη πλειοψηφία των θυμάτων είναι 

γυναίκες και, κατά δεύτερο λόγο, παιδιά, θα πρέπει να έχουμε αρκετά μεγάλο αριθμό 
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γυναικών στην αστυνομική δύναμη με ειδική επιμόρφωση.  Θα πρέπει, επίσης, ο 

κάθε αστυνομικός σταθμός να έχει ειδικά διαρρυθμισμένο χώρο, όπου το θύμα βίας 

να μπορεί με άνεση και χωρίς φόβο να δώσει την κατάθεσή του.  Αν μια γυναίκα με 

τα παιδιά της έχουν κακοποιηθεί και προσφεύγουν είτε στις κοινωνικές υπηρεσίες είτε 

στην αστυνομία για βοήθεια, δε θα ήθελαν φυσικά να επιστρέψουν στο σπίτι.  Θα 

πρέπει, επομένως, να τους παρασχεθεί ένα καταφύγιο όπου θα μπορούν να 

παραμείνουν με ασφάλεια για μερικές μέρες, ίσως και μερικές βδομάδες, έως ότου 

γίνουν άλλες διευθετήσεις.  Άρα χρειάζονται καταφύγια.  Υπάρχει στην Κύπρο μόνο 

ένα καταφύγιο, εδώ στη Λευκωσία, το οποίο, όπως αναφέρθηκε, ιδρύθηκε από το 

σύνδεσμο αυτό.  Σε αυτό το καταφύγιο βρήκαν βοήθεια και υποστήριξη αρκετές 

μητέρες με τα παιδιά τους, αλλά σίγουρα χρειάζονται και άλλα καταφύγια, 

τουλάχιστον ένα σε κάθε επαρχία.  ∆ιότι δεν είναι σωστό τα θύματα βίας να βρίσκουν 

καταφύγιο στη δική τους την πόλη, όπου είναι γνωστοί και μπορεί να γίνει γνωστό, 

αλλά σε άλλη επαρχία.  Άρα πρέπει όλοι να βοηθήσουμε, ούτως ώστε τουλάχιστο σε 

κάθε επαρχία να υπάρχει ένα τέτοιο καταφύγιο. 

 Θύματα βίας, κυρίως παιδιά, αντιμετωπίζουν σχεδόν πάντοτε ψυχολογικά 

προβλήματα, τα οποία θα πρέπει να αντιμετωπιστούν επαρκώς από τις σχετικές 

ιατρικές υπηρεσίες του κράτους, δηλαδή το παιδοψυχιατρικό τμήμα των 

νοσοκομείων.  Όμως ένα και μοναδικό παιδοψυχιατρικό τμήμα υπάρχει στο 

Μακάρειο Νοσοκομείο και αυτό το μοναδικό τμήμα είναι δυστυχώς υποστελεχωμένο.  

Μετά από μελέτη που έκανε, η ∆ιεθνής Οργάνωση Υγείας αποφάνθηκε ότι η Κύπρος 

χρειάζεται δώδεκα παιδοψυχιάτρους και τριάντα κλινικούς ψυχολόγους.  Και εμείς τι 

έχουμε;  Έχουμε τρεις παιδοψυχιάτρους και τρεις κλινικούς ψυχολόγους, από τους 

οποίους μόνο η μία είναι μόνιμη.  Άρα, λοιπόν, λόγω της ανεπάρκειας των 

υπηρεσιών αυτών, βρίσκονται στη δυσάρεστη θέση να παρακολουθούν σήμερα 
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παιδιά των παιδιών εκείνων που κάποτε παρακολουθούσαν ως θύματα βίας, αλλά τα 

οποία δεν μπόρεσαν, λόγω ανεπάρκειας στη στελέχωση, να βοηθήσουν επαρκώς.  

Και, όπως είναι καλά γνωστό, η βία αναπαράγεται. 

 Θα ήθελα, επίσης, να τονίσω την ανάγκη να οργανωθούν κατάλληλα 

ψυχοθεραπευτικά προγράμματα, όπως, εξάλλου, προνοεί και ο νόμος για τη 

θεραπεία των θυτών.  Μη κυβερνητικές οργανώσεις που ασχολούνται με το θέμα της 

βίας θα πρέπει να επιδιώξουν να συμμετάσχουν στο πολύ επιτυχημένο πρόγραμμα 

“DAFNE”, που από χρόνια έχει αναπτύξει η Ευρωπαϊκή Ένωση για τη βία στην 

οικογένεια.   

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, τονίζοντας για ακόμα μια φορά την ανάγκη να 

αντιμετωπίσουμε, και ως κοινωνία και ιδιαίτερα ως κράτος, κάθε μορφή βίας με 

επιστημονικό και σωστό τρόπο, για να μπορέσουμε να είμαστε αποτελεσματικοί. 

Απαραίτητη προϋπόθεση, για να κάνουμε σωστά τη δουλειά μας, είναι να γίνει μια 

επιστημονική έρευνα η οποία να καταδείξει τόσο το μέγεθος του προβλήματος όσο 

και τις ανάγκες για αντιμετώπισή του.  Μια άλλη βασική προϋπόθεση για επιτυχή 

καταπολέμηση του φαινομένου είναι η δημιουργία από το κράτος ενός συντονιστικού 

φορέα στον οποίο να εκπροσωπούνται όλες οι υπηρεσίες και φορείς που 

εμπλέκονται στο θέμα της βίας, ούτως ώστε να λαμβάνονται συντονισμένες ενέργειες 

από όλους. 

 Όλα τα πιο πάνω θα βοηθήσουν στην καταπολέμηση του φαινομένου της βίας 

στην οικογένεια, στην προστασία των θυμάτων, καθώς και στη βοήθεια των θυτών, 

ούτως ώστε να μην επαναλαμβάνουν τις επαίσχυντες πράξεις βίας που αμαυρώνουν 

την εικόνα της κοινωνίας μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ, κυρία Βασιλείου.  Κυρία Σωτηρούλα Χαραλάμπους, έχετε το λόγο, 

για να κλείσετε το θέμα. 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 ∆εν προτίθεμαι να κάμω ομιλία πάνω στο θέμα.  Εξάλλου, θεωρώ ότι μέσα από 

τις παρεμβάσεις και τις ομιλίες των συναδέλφων έχουν κατατεθεί πολλά και 

σημαντικά.  Θα προσπαθήσω να καταθέσω αυτά τα οποία θεωρώ ότι είναι η κοινή 

συνισταμένη αυτής της συζήτησης, μία συνισταμένη η οποία πρέπει να αποτελεί και 

την κατεύθυνση του κυπριακού κοινοβουλίου προς την εκτελεστική εξουσία γύρω 

από το θέμα που έχει εγγραφεί, που είναι ο έλεγχος της εφαρμογής αυτής της 

νομοθεσίας την οποία το κυπριακό κοινοβούλιο έχει ψηφίσει. 

 Θα ήθελα, πριν προσπαθήσω να δώσω αυτές τις επισημάνσεις, να εκφράσω τις 

ευχαριστίες μας πραγματικά ως επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

στους συναδέλφους και τις συναδέλφισσες, οι οποίοι με τις παρεμβάσεις τους έχουν 

συμβάλει στον εμπλουτισμό της συζήτησης και ιδιαίτερα στην κατάθεση χρήσιμων 

εισηγήσεων γύρω από αυτό το θέμα.  Νιώθω όμως ιδιαίτερα την ανάγκη να 

ευχαριστήσω και όλους εκείνους τους ειδικούς, τους ειδήμονες, τόσο από την πλευρά 

των κυβερνητικών τμημάτων αλλά ιδιαίτερα των μη κυβερνητικών οργανώσεων οι 

οποίοι ασχολούνται πολύ επισταμένα, συγκεκριμένα και συγκροτημένα με το θέμα, οι 

οποίοι με την εξειδίκευση που έχουν αποκτήσει πραγματικά έχουν βοηθήσει στο να 

συγκεκριμενοποιήσουμε τις θέσεις μας γύρω από αυτό το θέμα. 

 Η συζήτηση που έχει διεξαχθεί στην ολομέλεια της κυπριακής Βουλής γύρω 

από αυτό το ζήτημα έχει καταδείξει ένα γεγονός.  Έχει καταδείξει το γεγονός ότι το 

πρόβλημα της βίας μέσα στην οικογένεια είναι ένα υπαρκτό κοινωνικό πρόβλημα, το 

οποίο, όπως έχει φανεί από τα στοιχεία που κατατέθηκαν στη συζήτηση, έχει 
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αυξητικές τάσεις, οι οποίες αυξητικές τάσεις είναι σίγουρα συναρτημένες με τις 

κοινωνικές διεργασίες και τις κυρίαρχες αντιλήψεις της κοινωνίας στην οποία ζούμε.  

Έχουν να κάνουν και με τα πρότυπα τα οποία δυστυχώς η κοινωνία μας αλλά και τα 

μέσα μαζικής επικοινωνίας προάγουν.  Καταδείχθηκε επίσης από τα στοιχεία που 

κατατέθηκαν ότι η πλειοψηφία των θυμάτων βίας στην οικογένεια είναι γυναίκες και 

παιδιά.   

 Ομόφωνα όλοι μας, όσοι έχουμε πάρει το λόγο, έχουμε συμφωνήσει ότι η 

κυπριακή νομοθεσία γύρω από το θέμα της βίας στην οικογένεια είναι μία αρκετά 

ολοκληρωμένη και πρωτοποριακή νομοθεσία -νόμος μοντέλο έχει χαρακτηριστεί.  Το 

ίδιο όμως ομόφωνα έχουμε καταλήξει στο συμπέρασμα ότι απέχουμε πολύ από την 

ουσιαστική και πλήρη εφαρμογή αυτού του νόμου όσον αφορά τόσο ζητήματα 

δομών, μηχανισμών, διαδικασιών, όσο και τους εξειδικευμένους ανθρώπινους 

πόρους που ο νόμος ο ίδιος προνοεί για την εφαρμογή του.   

 ∆ε θα ήθελα να αναφερθώ λεπτομερειακά στις εισηγήσεις.  Θεωρώ ότι οι 

εισηγήσεις της έκθεσης, αλλά και οι εισηγήσεις που έχουν ακουστεί εδώ, θέτουν και 

τα μακροπρόθεσμα αλλά και τα βραχυπρόθεσμα μέτρα τα οποία πρέπει να ληφθούν 

για την εφαρμογή του νόμου.  Θα ήθελα να αναφερθώ όμως σε ένα σημείο το οποίο 

είναι και μέρος του θέματος, όπως έχει εγγραφεί, που είναι το ζήτημα των 

καταφυγίων.   

 Το ένα και μόνο καταφύγιο το οποίο λειτουργεί από μη κυβερνητική οργάνωση 

με μία χορηγία που δίνεται από το Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας μέσω 

του θεσμού των ετήσιων χορηγιών ούτε μπορεί σήμερα να καλύψει τις ανάγκες που 

υπάρχουν σε αυτό τον τομέα ούτε και μπορεί να είναι η μοναδική δομή προστασίας 

των θυμάτων βίας, είτε είναι γυναίκες είτε είναι παιδιά είτε είναι και άνδρες. 
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 Στην επιτροπή αλλά και εδώ έχουν κατατεθεί πολύ συγκεκριμένες και θετικές 

εισηγήσεις που αφορούν την ανάγκη να επεκταθούν αυτά τα καταφύγια και μάλιστα 

να επεκταθούν μέσα από μία συνεργασία κράτους και τοπικής αυτοδιοίκησης.  Και 

θεωρώ ότι αυτή μπορεί να είναι μία από τις εισηγήσεις που μέσα από τη συζήτηση 

μπορούν να προκύψουν και να κατατεθούν προς την εκτελεστική εξουσία.   

 Στον τομέα των εξειδικευμένων ατόμων οι αριθμοί έχουν κατατεθεί, αλλά, πέρα 

από την αύξηση των αριθμών, είναι επίσης πολύ αναγκαίος ο σωστός και ισομερής 

καταμερισμός τους σε όλες τις επαρχίες, όπως και η συνεχής επιμόρφωσή τους.   

 Η κατάληξη και το μήνυμα που το κυπριακό κοινοβούλιο πρέπει να στείλει γι’ 

αυτό το θέμα είναι η απαίτησή μας για τον άμεσο σχεδιασμό και τη λήψη μέτρων τα 

οποία να οδηγούν στην ουσιαστική εφαρμογή του νόμου.  Στον ίδιο βαθμό θα πρέπει 

να στείλουμε ως μήνυμα την έντονη απαίτησή μας για ενίσχυση αυτών των 

υπηρεσιών και όχι μόνο των υπηρεσιών του Τμήματος Υπηρεσιών Κοινωνικής 

Ευημερίας που ασχολούνται με αυτό το θέμα.   

 Επίσης, θα ήθελα να επισημάνω την ανάγκη για αλλαγές και ρυθμίσεις άμεσες 

και ευέλικτες και στον τομέα που αφορά τη δικαστική εξουσία.  Γιατί και αυτό έχει 

καταδειχτεί από τα στοιχεία που έχουν κατατεθεί ενώπιόν μας αλλά και από τις 

εμπειρίες αρκετών από τους συναδέλφους, ότι ο τρόπος που η δικαστική εξουσία 

σήμερα λειτουργεί δε βοηθά στην αμεσότητα που η αντιμετώπιση αυτών των 

προβλημάτων επιβάλλει.   

 Στο σημείο αυτό και για να έχει και ο κοινοβουλευτικός έλεγχος μία 

συγκεκριμένη κατεύθυνση, θα έλεγα ότι θα ήταν πρακτικό και θα βοηθούσε εάν 

ζητούσαμε από την εκτελεστική εξουσία την περιοδική και συστηματική ενημέρωση 

της αρμόδιας επιτροπής γύρω από τα συγκεκριμένα μέτρα που λαμβάνονται στον 

τομέα της εφαρμογής του νόμου, όπως και τον περιοδικό έλεγχο του πώς κονδύλια 
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τα οποία υπάρχουν στον προϋπολογισμό υλοποιούνται προς την κατεύθυνση της 

εφαρμογής του νόμου, για να μην παρουσιάζεται αυτό που είχαμε και φέτος κατά τη 

συζήτηση των προϋπολογισμών, να υπάρχουν κονδύλια που δεν έχει ακόμα 

ξεκινήσει η υλοποίησή τους προς την κατεύθυνση για την οποία έχουν ψηφιστεί. 

 Όση σημασία πρέπει σίγουρα να δοθεί στα ζητήματα που αφορούν την 

προστασία των θυμάτων πρέπει να δοθεί και στα ζητήματα που αφορούν την 

προστασία των θυτών.  Εδώ υπάρχει παντελής απουσία προγραμμάτων τα οποία θα 

βοηθούσαν τους θύτες, αν θέλετε, να αποθεραπευθούν από αυτή τη συμπεριφορά, 

αλλά και να ενταχθούν μετά στο κοινωνικό σύνολο.   

 Πέρα από τα άμεσα μέτρα, έχουν κατατεθεί και πολλές εισηγήσεις για 

μακροπρόθεσμα μέτρα.  Θα αναφερθώ σε κάποια τα οποία θεωρώ πάρα πολύ 

σημαντικά.   

 Το πρώτο είναι η εισαγωγή στο αναλυτικό πρόγραμμα της μέσης εκπαίδευσης       

-αλλά και γρηγορότερα με μία διαφοροποίηση, ανάλογα με το επίπεδο των παιδιών- 

μαθήματος για την αγωγή τους στη σωστή άσκηση των γονικών ρόλων και την 

εμπέδωσή τους.  Έχει αποδειχθεί ότι οι νέοι μας πολύ λίγο είναι σήμερα 

ενημερωμένοι για την άσκηση των γονικών και των συζυγικών ρόλων.   

 Επίσης, μέσα από το εκπαιδευτικό σύστημα πρέπει να καλλιεργούνται οι 

σωστές κοινωνικές αντιστάσεις, όπως και τα σωστά πρότυπα γύρω από την ισοτιμία 

των δύο φύλων, γύρω από το ρόλο των δύο φύλων στη σύγχρονη εποχή. 

 Τέλος, αλλά όχι σε ελάχιστη μοίρα, τα μέτρα στήριξης, έτσι που η ισοτιμία των 

δύο φύλων, η οποία κατοχυρώνεται από το σύνταγμα και από διάφορες νομοθεσίες, 

να γίνει πράξη τόσο στο οικονομικό όσο και στο κοινωνικό επίπεδο, πρέπει να είναι 

προς την κατεύθυνση της κοινωνίας μας, ώστε να μπορέσουμε να ενεργήσουμε 

συλλογικά σε αυτό το θέμα.   
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 Τέλος, θα πρέπει να καταλήξουμε στο συμπέρασμα όλοι μας ότι σε τέτοια 

θέματα που αφορούν την ποιότητα της κοινωνίας μας, τη βάση και την υποδομή 

πάνω στην οποία στηρίζουμε το μέλλον μας, την οικογένεια, δε χωρούν ούτε 

αναστολές ούτε ημίμετρα ούτε περικοπές.  Αναμένουμε ως κυπριακή Βουλή αυτά 

που έχουμε θεσμοθετήσει στο νόμο, αυτά που η ίδια η κοινωνία απαιτεί, να γίνουν 

πράξη με μία συγκεκριμένη τροχιοδρόμηση ενεργειών για εφαρμογή του νόμου, 

ενέργειες τις οποίες και θα παρακολουθούμε και θα ελέγχουμε. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Χαραλάμπους. 

 Κύριε ∆ημητρίου. 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

 Είχα κατά νουν πράγματι να μιλήσω και εγώ γι’ αυτό το θέμα, γιατί με 

ενδιαφέρει έντονα και ασχολήθηκα και παλιά στην επιτροπή με τη σύνταξη αυτού του 

πρωτοποριακού νόμου που έχουμε.  Όμως, ακούγοντας τις ομιλίες των συναδέλφων 

που προηγήθηκαν δε βλέπω τι έχω να προσθέσω και τι να πω περισσότερο παρά να 

συγχαρώ τους συναδέλφους. Υιοθετώ πλήρως και τις εισηγήσεις τους, και το πνεύμα 

με το οποίο έχουν προσεγγίσει το θέμα. Μακάρι αυτή η εμπεριστατωμένη 

προσέγγιση του θέματος απ’ όλους αυτούς τους συναδέλφους να υιοθετηθεί και από 

όλους τους φορείς του κράτους και τους κοινωνικούς παράγοντες που εμπλέκονται 

σε αυτό το θέμα της στήριξης της οικογένειας. Αυτό το διαμάντι που πρέπει να 

έχουμε στην Κύπρο -που το είχαμε παλιά- την οικογένεια, να το κρατήσουμε και να 

αποτελέσει πράγματι τη βάση για μια κοινωνία σωστά δομημένη και με σωστές 

λειτουργίες. 



 102

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Ευχαριστώ και την κ. Χαραλάμπους για το κλείσιμο της συζήτησης. 

 Στο σημείο αυτό κηρύσσω και τη λήξη της συνεδρίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων.  Η επόμενη συνεδρία θα γίνει στις 3 Απριλίου 2003, ημέρα Πέμπτη, 

η ώρα 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:        Νομοθετική εργασία 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.062.2003) 

2. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 

Αθλητισμού Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.012.2003) 

3. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 

Κύπρου Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.044.2003) 

4. Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 

Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Πατατών 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.041.2003) 

5. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης 

Υγείας Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.2003) 

6. Ο περί της Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.023.2003) 

7. Οι περί Χορηγημάτων και Απολαβών της Εθνικής 

Φρουράς της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.007.2003) 

8. Ο περί Ονομασιών Προέλευσης και Γεωγραφικών 

Ενδείξεων Γεωργικών Προϊόντων ή Τροφίμων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.030.2003) 

9. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 

(Αποτέφρωση Αποβλήτων) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.015.2003) 

10. Οι περί Παραγωγής, Εμπορίας και Ελέγχου ∆ασικού 

Πολλαπλασιαστικού Υλικού Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.019.2003) 

11. Οι περί των Υγειονομικών Όρων για την Παραγωγή 

και τη ∆ιάθεση στην Αγορά Αλιευτικών Προϊόντων 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.016.2003) 

12. Οι περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων  

(Κανόνες Καλής Παρασκευής) (Τροποποιητικοί)  

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.006.2003) 

13. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ηλεκτρολογικός 

Εξοπλισμός Χαμηλής Τάσης) Κανονισμοί του 2003. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.189.2002) 

14. Oι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Σκάφη Αναψυχής) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.217.2002) 

15. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Μέσα Ατομικής 

Προστασίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.221.2002) 

16. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Απλά ∆οχεία  

Πίεσης) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.235.2002) 

17. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εξοπλισμός και  

Συστήματα Προστασίας για Χρήση σε Εκρήξιμες 

Ατμόσφαιρες) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.240.2002) 

18. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Μηχανήματα) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.274.2002) 

19. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ανελκυστήρες) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.275.2002) 

20. Oι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Νέοι Λέβητες  

Ζεστού Νερού Τροφοδοτούμενοι με Υγρά ή Αέρια 

Καύσιμα) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.292.2002) 

21. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Οικιακά Ηλεκτρικά  
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Ψυγεία, Καταψύκτες και Συνδυασμοί τους) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.293.2002) 

22. Οι περί Βασικών Απαιτήσεων (Εξοπλισμός υπό Πίεση) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.011.2003) 

23. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 

Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1998. 

(Ν. 83/98) 

24. Ο περί Παροχής Ειδικών Χορηγιών (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2001. 

(Αρ. Φακ. 23.01.180.2001)  

25. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 11) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.302.2002) 

26. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος  

(Αρ. 12) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.345.2002) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ:   Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ:          Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:    Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας 

για το θέμα που τιτλοφορείται «Η διδασκαλία του 

μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική 

εκπαίδευση». 
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(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Πρόδρομου Προδρόμου). (18.9.2001).  

(Αρ. Φακ. 23.04.194.2001) 

2. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής  

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της Υποεπιτροπής για την  

Επικοινωνία της Βουλής των Αντιπροσώπων με 

τον  

Πολίτη για Θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται «Οι 

επιπτώσεις στο περιβάλλον και στους κατοίκους 

από τη συνέχιση της λειτουργίας του χυτηρίου 

“Νέμιτσας” στη Λεμεσό». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (21.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.202.2002)   

4. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της Βουλής 

των  

Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για το Μέλλον της 

Ευρώπης. 

5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
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Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Η σχεδιαζόμενη αναθεώρηση του 

τοπικού σχεδίου στο δήμο Γεροσκήπου και τα εξ 

αυτής προκύπτοντα θέματα ευνοϊκής μεταχείρισης 

προς συγκεκριμένο επιχειρηματία». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του  

βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). (22.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.181.2002) 
 

6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα  

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Ενημέρωση της επιτροπής για τη 

διεξαγόμενη από τις αρμόδιες αρχές έρευνα 

σχετικά με την ύπαρξη τεχνολογικού εξοπλισμού 

στο Αρχηγείο της Αστυνομίας για την 

παρακολούθηση τηλεφώνων». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (8.10.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.287.2002) 

7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα  

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για τα θέματα που 

τιτλοφορούνται: 

   α. «Η ανάγκη λήψης μέτρων για ενίσχυση 

των δεσμών των φυλακισμένων με τις 

οικογένειές τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
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επιτροπής).  (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.390.2001) 

 β. «Η ανάγκη λήψης μέτρων κοινωνικής  

επανένταξης των φυλακισμένων μετά την 

αποφυλάκισή τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής). (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.391.2001) 

 γ. «Ψυχιατρικές υπηρεσίες και φυλακισμένοι 

με ψυχολογικά προβλήματα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 

πρόταση του βουλευτή κ. Τάκη 

Χατζηγεωργίου). 

(5.2.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.037.2002) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης:  6.35 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Μαύρου Ελένη 

Αγγελίδης Ανδρέας Μιχαηλίδης Θάσος 

Αδάμου Αδάμος Μιχαηλίδης Ντίνος 

Βαρνάβα Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 

Βασιλείου Ανδρούλα Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γεωργίου Γεώργιος Παπακώστας Κώστας 
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Γιάγκου Κίκης Παπαπολυβίου Ανδρέας 

∆ημητρίου Παναγιώτης Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Προδρόμου Πρόδρομος 

Θεοχάρους Ελένη Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Καράς Αντώνης Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κατσουρίδης Νίκος Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κληρίδης Χρίστος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τυρίμος Κυριάκος 

Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λυσσαρίδης Βάσος Χρυσοστόμου Άριστος 

Ματσάκης Μάριος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Καλαϊτζιάν Πετρός  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής κ. ∆ημήτρη Χριστόφια στη συναινετική 

στάση των κομμάτων ως προς την εκλογή νέου δημάρχου Αμμοχώστου. 
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2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 2) του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 3) του 2003», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Πρ. 

Προδρόμου, Στ. Ευαγόρου, Π. ∆ημητρίου, Γ. Περδίκης, Πρόεδρος, Ά. 

Χρυσοστόμου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Λ. Χριστοφόρου, Ε. Θεοχάρους, Γ. Βαρνάβα, 

Α. Καράς, Γ. Ομήρου, Χρ. Κληρίδης)  και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και 

Ψυχοτρόπων Ουσιών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή 

τους. 

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αεροπλοΐας (Τέλη Αεροδρομίου) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003» και «Οι περί Αεροδρομίων 

(Επιβατικό Τέλος) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003», οι σύντομες 

παρατηρήσεις του κ. Νίκου Πιττοκοπίτη και έγκρισή τους. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Βασικών Απαιτήσεων που Πρέπει να 

Πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Αναβολή έπειτα από συζήτηση (Π. ∆ημητρίου, Πρόεδρος, Ν. Κλεάνθους, Ν. 

Κατσουρίδης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Α. Αγγελίδης) των κανονισμών: 

 α. «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ηλεκτρολογικός Εξοπλισμός 

Χαμηλής Τάσης) Κανονισμοί του 2003», 

β. «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Σκάφη Αναψυχής) Κανονισμοί του 

2003», 

γ. «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Μέσα Ατομικής Προστασίας) 

Κανονισμοί του 2003», 
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δ. «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Απλά ∆οχεία Πίεσης) Κανονισμοί του 

2003», 

ε. «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εξοπλισμός και Συστήματα 

Προστασίας για Χρήση σε Εκρήξιμες Ατμόσφαιρες) Κανονισμοί του 2003», 

στ. «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Μηχανήματα) Κανονισμοί του 2003», 

ζ. «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ανελκυστήρες) Κανονισμοί του 

2003», 

η. «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Νέοι Λέβητες Ζεστού Νερού 

Τροφοδοτούμενοι με Υγρά ή Αέρια Καύσιμα) Κανονισμοί του 2003», 

θ. «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Οικιακά Ηλεκτρικά Ψυγεία, 

Καταψύκτες και Συνδυασμοί τους) Κανονισμοί του 2003» και 

 ι.      «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εξοπλισμός υπό Πίεση) Κανονισμοί  

του 2003». 

8. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

9. Ερωτήσεις βουλευτών:  Προβλήματα από κτηνοτροφικά υποστατικά στην 

οικιστική περιοχή Ξυλοφάγου - Ανάγκη κάλυψης παραγωγών για ζημιές από 

φυσικά φαινόμενα - Επαναχωρομέτρηση της κοινότητας Λιοπετρίου - Θέμα 

δημιουργίας γυμνασίου στην κοινότητα Λιοπετρίου - Σχέδια τουριστικής 

αξιοποίησης του ποταμού Λιοπετρίου - Θέμα εφαρμογής κοχλιακών 

εμφυτευμάτων σε κωφούς - Πληροφορίες για επεμβάσεις στον ποταμό Άμαθο. 

10. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  Κέντρο 

υποδοχής Κοφίνου - Παρενόχληση ανηλίκων σε παιδικές στέγες από τους 

γονείς τους - Αίτημα για οικονομική βοήθεια στην κοινότητα Επταγώνειας - 

Αίτημα για δημιουργία κέντρου νεότητας στο συνοικισμό Κολοσσίου. 



 112

11. Συνέχιση της συζήτησης (Ν. Τορναρίτης, Α. Παπαδοπούλου, Α. Βασιλείου, Σ. 

Χαραλάμπους, Π. ∆ημητρίου) για το θέμα «Τα προβλήματα που προκύπτουν 

από τη μη ικανοποιητική εφαρμογή της νομοθεσίας για την πρόληψη της βίας 

στην οικογένεια και την προστασία των θυμάτων και η ανάγκη δημιουργίας της 

αναγκαίας υποδομής για προστασία και στήριξη των θυμάτων βίας» και λήξη 

του θέματος. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 3ης Απριλίου 2003 

(Ώρα έναρξης: 4.25 μ.μ.)  

(Αρ. 23) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλό σας απόγευμα.  Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  

Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Να αρχίσουμε με τη νομοθετική εργασία, καλωσορίζοντας και το 

υπόλοιπο της γραμματείας.  Να παρακαλέσω οι ομόφωνες εκθέσεις να θεωρούνται 

αναγνωσθείσες. 

 Το πρώτο θέμα, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου Νόμος του 2003», δεν είναι έτοιμο. 

 Για το υπ’ αριθμόν 2 θέμα, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος του 2003», έχει ζητηθεί ακόμα μια φορά αναβολή για 

μια βδομάδα.  Αν δεν υπάρχει ένσταση, να αναβληθεί για ακόμα μια βδομάδα. 

 ∆εν υπάρχει ένσταση και αναβάλλεται για μια βδομάδα. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος του 2003».   
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Ζαχαρίας Κουλίας Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Μάριος Ματσάκης Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιάννος Λαμάρης Σοφοκλής Φυττής 

 Ντίνος Χατζηνικόλα Γιώργος Περδίκης 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 31η Μαρτίου 2003.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων, ο 

γενικός διευθυντής της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (ΑΤΗΚ), καθώς και μέλη του 

διοικητικού συμβουλίου της Αρχής.   

 Ο προϋπολογισμός της ΑΤΗΚ για το 2003, όπως κατατέθηκε στη Βουλή, 

προβλέπει δαπάνες ύψους £234.324.001 και έσοδα ύψους £215.000.000.  Στον υπό 

αναφορά προϋπολογισμό περιλαμβάνονται επίσης πρόνοιες για τη δημιουργία νέων 

θέσεων και παράλληλα προτείνεται η κατάργηση θέσεων, όταν αυτές θα κενωθούν.   

 Στο στάδιο της μελέτης του  υπό αναφορά προϋπολογισμού η επιτροπή είχε την 

ευκαιρία να ενημερωθεί από το γενικό διευθυντή της ΑΤΗΚ για τους στόχους και τα 

προγράμματα της Αρχής ως ακολούθως: 
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1. Το 2003 αποτελεί ορόσημο για τον τομέα των τηλεπικοινωνιών στην Κύπρο λόγω 

της αναμενόμενης εντός του έτους φιλελευθεροποίησης των τηλεπικοινωνιών με 

την εισδοχή νέων τηλεπικοινωνιακών υπηρεσιών στην αγορά.   

2. Παρά την κρίση που μαστίζει τις διεθνείς και εθνικές εταιρείες τηλεπικοινωνιών, η 

Αρχή καταβάλλει έντονες προσπάθειες να παραμείνει σημαντικός 

τηλεπικοινωνιακός κόμβος στο χώρο της Ανατολικής Μεσογείου. 

3. Βασικός στόχος είναι η συνεχής αναβάθμιση της εξυπηρέτησης των πελατών με 

τη βελτίωση της παραγωγικότητας μέσω έργων εκσυγχρονισμού και 

προετοιμασίας της Αρχής να λειτουργήσει σε συνθήκες ελεύθερου ανταγωνισμού.  

4. Μέσω του προϋπολογισμού ανάπτυξης της Αρχής επιδιώκεται η συνεχής και 

ταχύρρυθμη επέκταση του τηλεπικοινωνιακού δικτύου για την ικανοποίηση της 

ζήτησης τόσο στη βασική όσο και στην κινητή τηλεφωνία, της ενδυνάμωσης της 

Κύπρου ως περιφερειακού τηλεπικοινωνιακού κόμβου και της προσέλκυσης 

διεθνών επιχειρηματικών δραστηριοτήτων στην Κύπρο. 

5. Η συνεχής επέκταση και αναβάθμιση της υποδομής της Αρχής περιλαμβάνει, 

ανάμεσα σε άλλα, κτίρια, εξοπλισμό, ηλεκτρομηχανολογικές εγκαταστάσεις, 

τεχνολογία και συστήματα πληροφορικής.   

6. Για την αντιμετώπιση των σοβαρών και δυνατών ανταγωνιστών λόγω της 

επικείμενης φιλελευθεροποίησης της τηλεπικοινωνιακής αγοράς, η ΑΤΗΚ κρίνει 

απαραίτητη τη διαμόρφωση μιας ισχυρής εικόνας μέσω άμεσης και έμμεσης 

προώθησης και διαφήμισης.   

 Ο Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων δήλωσε στην επιτροπή ότι η ΑΤΗΚ 

βρίσκεται σε μια δύσκολη καμπή της ιστορίας της, αφού με την επικείμενη 

φιλελευθεροποίηση των τηλεπικοινωνιών επιβάλλεται η αλλαγή του νομοθετικού 

πλαισίου που διέπει τον οργανισμό, ώστε να είναι σε θέση να αντεπεξέλθει στον ολοένα 
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εντεινόμενο ανταγωνισμό στις τηλεπικοινωνίες.  Συναφώς δήλωσε ότι πριν από το 

καλοκαίρι του 2003 αναμένεται η κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων νέου 

νομοθετικού πλαισίου λειτουργίας της Αρχής. 

 Η επιτροπή στο στάδιο της μελέτης του υπό συζήτηση προϋπολογισμού είχε 

περαιτέρω την ευκαιρία να ενημερωθεί για διάφορα κονδύλια, μεταξύ των οποίων 

συγκαταλέγονται ειδικότερα κονδύλια που αφορούν διαφημίσεις και έξοδα προώθησης, 

δικαιώματα συνεργατών και συμβούλων, έξοδα φιλοξενίας κ.ά.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε 

τις επιμέρους πρόνοιες του υπό αναφορά προϋπολογισμού και μελέτησε όλα τα 

στοιχεία που ζητήθηκαν και κατατέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε ομόφωνα να 

εισηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου για 

την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της ΑΤΗΚ για το 2003 όπως αυτό έχει 

διαμορφωθεί, ώστε οποιεσδήποτε πρόνοιες για τη δημιουργία νέων θέσεων να 

ανασταλούν μέχρι το θέμα να επανεξετασθεί από τον Υπουργό Συγκοινωνιών και 

Έργων.  Σημειώνεται ότι η εν λόγω εισήγηση υποβλήθηκε από τον Υπουργό 

Συγκοινωνιών και Έργων και έγινε αποδεκτή από την επιτροπή.  Συναφώς αναφέρεται, 

επίσης, ότι βουλευτές μέλη της επιτροπής επιφυλάχθηκαν να θέσουν ενώπιον της 

ολομέλειας του σώματος αριθμό τροπολογιών για δέσμευση ορισμένων προνοιών, έτσι 

που οποιαδήποτε διενέργεια δαπάνης να γίνεται μόνο αφού ενημερωθεί η επιτροπή και 

δώσει την έγκρισή της.   

 Τέλος, βουλευτές μέλη της επιτροπής παρατηρούν ότι επενδύσεις που 

περιλαμβάνονται κάτω από το άρθρο που αφορά “Νέα ∆ιεθνή Υποβρύχια Καλώδια” και 

ειδικότερα κονδύλια ύψους £3.150.000 και 17.174.000 που αφορούν το νέο υποβρύχιο 

καλώδιο Κύπρος-Ισραήλ και το καλωδιακό σύστημα TGN ή άλλο σύστημα, αντίστοιχα, 

τα οποία έχουν εγκριθεί σε προηγούμενους προϋπολογισμούς, δεν έχουν μέχρι στιγμής 
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υλοποιηθεί.  Επειδή ενδεχομένως να παρουσιάζονται προβλήματα στην υλοποίηση των 

εν λόγω επενδυτικών σχεδίων, καλείται εφεξής ο αρμόδιος υπουργός να παρακολουθεί 

στενά την υλοποίηση των σχεδίων αυτών και να ενημερώνει σχετικά την επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,  

 Η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου μπαίνει για πρώτη φορά στην ιστορία της σε μια 

ιδιαίτερα δύσκολη φάση, η οποία δύσκολη φάση έχει σχέση με τη μεγάλη πρόκληση της 

ελευθεροποίησης των τηλεπικοινωνιών, της υιοθέτησης του ευρωπαϊκού κεκτημένου και 

του αναμενόμενου ανταγωνισμού, ο οποίος σίγουρα θα επηρεάσει -αναμένεται να 

επηρεάσει- ή να ασκήσει εντονότατες πιέσεις στις δραστηριότητες του οργανισμού.  

 Παρ’ όλο που η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου είναι ένας ιδιαίτερα εύρωστος 

οργανισμός κοινής ωφέλειας, ο οποίος στοχεύει στην παροχή υπηρεσιών υψηλού 

επιπέδου και στην παροχή υπηρεσιών σε προσιτές τιμές, την ίδια στιγμή, σίγουρα, 

ελλοχεύουν αρκετοί κίνδυνοι όσον αφορά το μέλλον του οργανισμού.  Είναι γι’ αυτό το 

λόγο που η επιτροπή Οικονομικών της Βουλής των Αντιπροσώπων, αλλά και σύσσωμη 

η κυπριακή κοινωνία στηρίζουν και επιθυμούν να στηρίξουν την Αρχή Τηλεπικοινωνιών 

Κύπρου και γι’ αυτό το λόγο εξάλλου έχει υιοθετηθεί η εισήγηση για έγκριση του 

προϋπολογισμού. 

 Η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, έχοντας ένα προσωπικό το οποίο πραγματικά 

μπορεί να συγκριθεί από πλευράς γνώσεων, ικανοτήτων και δεξιοτήτων με το 

προσωπικό πολύ αναπτυγμένων αντίστοιχων οργανισμών στην Ευρώπη, τεχνολογία η 

οποία πραγματικά είναι σε πολύ ψηλά επίπεδα και υπηρεσίες οι οποίες θεωρούνται ότι 
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βρίσκονται σε αρκετά ψηλά επίπεδα, προσφέρει σε ικανοποιητικές τιμές ένα προϊόν το 

οποίο πραγματικά δεν έχει να ζηλέψει τίποτε από άλλα προϊόντα.  Αυτό θέλουμε να το 

διατηρήσουμε.   

 Είναι πάγια θέση του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις ότι η Αρχή Τηλεπικοινωνιών 

Κύπρου θα πρέπει να παραμείνει ως οργανισμός κοινής ωφελείας και να συνεχίσει να 

προσφέρει ακριβώς αυτές τις υπηρεσίες, για να στηρίξει την οικονομία, αλλά 

παράλληλα και την επίτευξη του στόχου που έχουμε θέσει ως κοινωνία, για μετατροπή 

της Κύπρου σε διεθνές κέντρο παροχής και τηλεπικοινωνιακών υπηρεσιών, ιδιαίτερα 

όσον αφορά τη Μεσόγειο, όπου μπορούμε να καταστούμε κόμβος. 

 Φυσικά, προς επίτευξη αυτών των στόχων είναι γνωστό ότι θα πρέπει να γίνουν 

αρκετά, τα οποία η επιτροπή Οικονομικών της Βουλής έχει επισημάνει, όπως είναι η 

λιτότητα, η περισυλλογή όσον αφορά τη διαχείριση των δαπανών, η καλύτερη 

αξιοποίηση του εργατικού δυναμικού μέσα από την εναλλαξιμότητα, αλλά και 

μετατάξεις, και, πρόσθετα με αυτό και ενόψει του γεγονότος ότι επίκειται συζήτηση του 

θεσμικού πλαισίου που αφορά την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου -είναι διακηρυγμένη 

και η θέση μας, αλλά και η θέση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας ότι θα πρέπει να 

παραμείνει ως οργανισμός κοινής ωφέλειας- να ασκεί το ρόλο που ασκεί και σήμερα ως 

ημικρατικός οργανισμός.  Παράλληλα, όμως, σίγουρα η Βουλή των Αντιπροσώπων 

επιθυμεί -και επιθυμεί μέσα από ένα πλαίσιο που δε θα διαταράσσει αυτό το καθεστώς- 

να δώσει μεγαλύτερη ελαστικότητα στη δράση του οργανισμού, μεγαλύτερη αυτονομία 

και όσον αφορά την τιμολόγηση και όσον αφορά τις προσφορές και όσον αφορά την 

αγορά εξοπλισμού και ούτω καθεξής, για να παρακαμφθούν οι χρονοβόρες διαδικασίες.  

Παράλληλα όμως, είναι αρχή αυτού του σώματος ότι ο έλεγχος, ανεξαρτήτως 

αυτονομίας και ελαστικότητας, πρέπει να γίνεται στη δράση.  Και είναι ακριβώς γι’ αυτό 

το λόγο που στην περίπτωση μεγάλων επενδύσεων, όπως είχαμε πρόσφατα στην 
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περίπτωση της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, η πλειοψηφία της Βουλής των 

Αντιπροσώπων πολύ σωστά θεώρησε ότι έπρεπε προς την κατεύθυνση μιας 

συγκεκριμένης επένδυσης που αφορούσε τη συνεργασία με οίκο της Ελλάδας -και μιλώ 

για την πρόταση επένδυσης με την “Q Telecom“...  Θεωρήσαμε ότι δεν είναι 

συμφέρουσα αυτή η επένδυση για τον τόπο, με αποτέλεσμα αυτό το πράγμα να γίνει 

σεβαστό τόσο από τον τέως Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων όσο και από το νυν 

Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων, με αποτέλεσμα αυτή η επένδυση να θεωρείται -και 

θεωρείται ήδη- παρελθόν για την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. 

 Πέρα από αυτό, κύριε Πρόεδρε, η επιτροπή Οικονομικών της Βουλής για κάποια 

ζητήματα, όπως ήταν οι επενδύσεις των τριών εκατομμυρίων για τη “Digimed” και το 

πολυθεματικό κέντρο, αποφάσισε ομόφωνα να δεσμεύσει αυτά τα κονδύλια.   

 Πέρα απ’ αυτό, το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις έχει εισήγηση να σημειωθεί με 

διπλό σταυρό το άρθρο 945 στο Κεφάλαιο “Επενδύσεις”, που αφορά τα σημεία 

παρουσίας της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου στο εξωτερικό, δαπάνη ύψους 

£1.000.000, γιατί ούτε μέσα στον προϋπολογισμό αλλά ούτε και στον επεξηγηματικό 

προϋπολογισμό υπάρχει οποιαδήποτε ικανοποιητική επεξήγηση για το πώς θα 

δαπανηθούν αυτά τα χρήματα και ούτε ενώπιον της επιτροπής δόθηκαν, κατά την 

άποψή μας, ικανοποιητικές εξηγήσεις όσον αφορά αυτή τη δαπάνη. 

 Θα υποστηρίξουμε, επίσης, κύριε Πρόεδρε, πρόταση που είχε κατατεθεί από 

πλευράς του ∆ημοκρατικού Κόμματος για δέσμευση του κονδυλιού που αφορά τις 

αμοιβές και τα κίνητρα, ούτως ώστε να δοθεί ο χρόνος -είναι ύψους £550.000- να δοθεί 

ο χρόνος και ικανοποιητικές εξηγήσεις, αλλά και συγκεκριμένος τρόπος κατανομής 

αυτών των κινήτρων μεταξύ εκείνων των υπαλλήλων που αποδίδουν, χωρίς, σίγουρα, 

πρόθεση τα κίνητρα να χαθούν.  Αντίθετα, είμαστε υπέρμαχοι της ύπαρξης κινήτρων, 

αλλά αυτά τα κίνητρα θα πρέπει να έχουν συγκεκριμένο στόχο. 
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 Τέλος, όσον αφορά το κονδύλι “∆ιαφημίσεις και Έξοδα Προώθησης”, να πούμε ότι 

πλειστάκις η Βουλή των Αντιπροσώπων -και ιδιαίτερα η επιτροπή Οικονομικών- είχε 

ζητήσει συγκεκριμένες εξηγήσεις και ανάλυση των κονδυλίων τα οποία δαπανώνται για 

διαφήμιση και για έξοδα προώθησης και η διοίκηση και η διεύθυνση της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου έχει δεσμευτεί απέναντι στην επιτροπή Οικονομικών ότι θα 

καταθέσει αυτά τα στοιχεία.  Παράλληλα με αυτό, η έκκληση του Υπουργού 

Συγκοινωνιών και Έργων ήταν όπως αυτό το κονδύλι μη δεσμευθεί, αλλά μέσα από 

άλλες διαδικασίες, οι οποίες αφορούν τη μετατόπιση ή την ανάθεση της ευθύνης στο 

διοικητικό συμβούλιο με τη δημιουργία συγκεκριμένων κριτηρίων, τα οποία θα 

καθορίζουν το πώς διοχετεύεται αυτή η διαφήμιση και πού διοχετεύεται προς επίτευξη 

των συγκεκριμένων στόχων της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, της προώθησης 

ουσιαστικά της εταιρείας, του εταιρικού χαρακτήρα της Αρχής Τηλεπικοινωνιών, η 

έκκλησή μας και προς τους υπόλοιπους συναδέλφους είναι να μη δεσμευτεί αυτό το 

κονδύλι, για να δώσουμε την ευχέρεια και την ευκαιρία στον Υπουργό να καθορίσει αυτά 

τα κριτήρια.  Παράλληλα όμως, αυτό δε σημαίνει ότι δεν απαιτούμε, ως Βουλή των 

Αντιπροσώπων, να έρθουν ενώπιόν μας αυτά τα κονδύλια.  

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πιστεύω η ολότητα των πολιτικών δυνάμεων της Βουλής πάντοτε έδειξε 

κατανόηση και ενέκρινε τους όποιους προϋπολογισμούς της Αρχής Τηλεπικοινωνιών.  

Και μάλιστα στέλλαμε συνέχεια το μήνυμα ότι πέρα από τη φιλελευθεροποίηση, εμείς θα 
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θέλαμε η Αρχή Τηλεπικοινωνιών, ως οργανισμός δημόσιας ωφέλειας, να μείνει δυνατός, 

ούτως ώστε και στον ανταγωνισμό να αντέξει στο νέο περιβάλλον, αλλά και να 

συνεχίσει να προσφέρει και να προσθέσει στα τόσα πολλά που έχει προσφέρει μέχρι 

σήμερα.  ∆υστυχώς όμως, φαίνεται ότι κάποια πράγματα... ενώ μέσα από τον 

κοινοβουλευτικό έλεγχο και τη συζήτηση φαίνεται ότι οι κύριοι της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών δεν κατανοούν κάποια πράγματα και πιστεύουν ότι: «Ε, είπαν μας τα 

εκεί στη Βουλή, ετελειώσαμε, ξεμπέρδεψε».  Είχαμε προειδοποιήσει -τουλάχιστον στην 

επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων- όσον αφορά τη διαφήμιση και είχαμε πει, αν 

θυμάστε -και αναλάβατε δέσμευση- ότι:  «Κύριοι, δεν μπορείτε να παίρνετε £4 εκατομ. 

να κάμετε διαφήμιση, όπως εσείς αποφασίζετε. ∆ικαίωμά σας, αλλά με ποια κριτήρια;  

Ή, το λιγότερο, για όλα αυτά τα χρήματα τα οποία εδόθησαν στο παρελθόν θα πρέπει 

να καταθέσετε κάποια στοιχεία, με ποιο τρόπο τα χρησιμοποιήσατε.».  

 Έχω ακούσει τον έντιμο συνάδελφο Σταύρο Ευαγόρου προ ολίγου να λέει ότι 

ειδικά για αυτό το θέμα έχουν τη διαβεβαίωση -ως επιτροπή Οικονομικών της Βουλής- 

από τον Υπουργό Συγκοινωνιών ότι θα ζητήσει και θα έχει όλα εκείνα τα στοιχεία που 

στην εξέλιξη θα τα δώσει και στην επιτροπή Οικονομικών.  Που δε σας κρύβω ότι και με 

επιστολή μας εμείς θα ζητήσουμε από τον έντιμο Υπουργό να μας δώσει αυτά τα 

στοιχεία -εφόσον του δοθούν- και τα προηγούμενα, πώς χρησιμοποιήθηκαν αυτά τα 

εκατομμύρια λίρες και σε ποιους τομείς διαφήμισης και με ποια κριτήρια.  Αλλά και τα £4 

εκατομ., τα οποία φαίνονται στον προϋπολογισμό του 2003 που ζητούν να εγκριθεί, 

πώς θα χρησιμοποιηθούν, βάσει ποιας διαδικασίας, με ποια κριτήρια;  Αν και ήταν μια 

από τις προτάσεις της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος να 

δεσμευθεί αυτό το κονδύλι, εμείς θέλουμε να δείξουμε την καλοπιστία μας ότι αυτά τα 

οποία δήλωσε ο κύριος Υπουργός θα τα εφαρμόσει. εξάλλου δεν έχουμε κανένα 

δικαίωμα να τον κρίνουμε προκαταβολικά, ότι δε θα υλοποιήσει αυτά τα οποία είπε.   
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 Και ερχόμαστε στο δεύτερο, για το οποίο νιώθουμε πολύ έντονα.  Μιλούμε για 

αύξηση της παραγωγικότητας, μιλούμε για κίνητρα.  Τουλάχιστον εμείς ως ∆ημοκρατικό 

Κόμμα, όχι συμφωνούμε, υπερθεματίζουμε. Γιατί πρέπει να αυξήσουμε την 

παραγωγικότητα και πρέπει αυτός ο οργανισμός μέσα στο νέο περιβάλλον και μέσα 

από τη φιλελευθεροποίηση να είναι δυνατός και να αντέξει.  Αλλά, με όλο το σεβασμό, 

αν από τις £550.000 οι £350.000 πηγαίνουν στις διευθυντικές θέσεις, από £2.500 στον 

καθένα, και από την κλίμακα Α8 και κάτω πηγαίνουν £50 με £60 το χρόνο, σημαίνει 

κίνητρο αυτό το πράγμα;   

 ∆εν ξέρω αν η διεύθυνση και το συμβούλιο της Αρχής έχουν πάρει τα ίδια 

μηνύματα τα οποία πήραμε εμείς από το σύνολο του προσωπικού ανά το παγκύπριο.  

Και δεν ισχυρίζομαι ότι είμαστε οι μόνοι που δεχθήκαμε αυτές τις πιέσεις και αυτές τις 

διαμαρτυρίες από όλο αυτό τον κόσμο.  Και, ναι, εμείς επιμένουμε ότι αυτό το κονδύλι 

θα πρέπει να δεσμευτεί, είμαστε υπέρ των κινήτρων.  Αν θέλετε, πάρτε και άλλο ποσό, 

δώστε και άλλα κίνητρα.  Εμείς θα τα εγκρίνουμε, αλλά θέλουμε να μας φέρετε με ποια 

κριτήρια είναι που επιλέγονται και παραχωρούνται και σε ποιες τάξεις προσωπικού είναι 

που δίνονται αυτά τα χρήματα.  Επομένως, θα επιμείνουμε στη δέσμευση αυτού του 

κονδυλιού, αλλά με την ίδια ετοιμότητα, οποιαδήποτε ώρα, έστω με αυτά τα κριτήρια 

που μας πείθουν, εμείς, ναι, θα συμφωνήσουμε απόλυτα στην άμεση αποδέσμευση 

αυτού του κονδυλιού. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Μια διευκρίνιση, επειδή γράφονται τα πρακτικά, κύριε συνάδελφε.  Είπατε ότι από 

την κλίμακα Α8 και κάτω δίνονται £60.  Αντιλαμβάνομαι εννοούσατε £60.000. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 
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 Όχι, £60, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εξήντα λίρες; 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Είναι σαν επίδομα αυτό, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εξήντα λίρες κατά υπάλληλο.  Εντάξει! 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 ∆ηλαδή, ο μεν διευθυντής παίρνει σαν κίνητρο £2.500 το χρόνο ή £1.500 το 

χρόνο.  Αυτούς τους ανθρώπους αυτής της κλίμακας τους δίνουν £60 το χρόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει. 

 Κύριε Προδρόμου, παρακαλώ. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είμαστε γενικά ικανοποιημένοι όχι μόνο σε  αυτό το σώμα, αλλά, θα τολμούσα να 

πω, στην Κύπρο ολόκληρη από τις επιδόσεις σε γενικές γραμμές και τον όλο βίο και 

πολιτεία ενός οργανισμού όπως είναι η Αρχή Τηλεπικοινωνιών.  Το διοικητικό 

συμβούλιο, η διεύθυνση, τα στελέχη, οι υπάλληλοι αυτού του οργανισμού πραγματικά 

όλα αυτά τα χρόνια έχουν κάνει αρκετά καλή δουλειά και δεν είναι τυχαίο το ότι ένα από 

τα προσόντα που έχει να επιδείξει η Κύπρος, όταν εμφανίζεται ως χώρος παροχής 

διεθνών υπηρεσιών, πράγμα ζωτικό για την οικονομία του τόπου, είναι οι καλές 

τηλεπικοινωνίες. 

 ∆ε χρειάζεται να πλέξω το εγκώμιο εδώ του οργανισμού.  Καλούμαστε να 

ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, την ίδια όμως ώρα τίθενται μπροστά μας κάποια 
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ερωτήματα και για το μέλλον αυτού του οργανισμού.  Οι προσπάθειες του παρελθόντος 

έχουν κάνει την ΑΤΗΚ έναν ισχυρό οργανισμό, ο οποίος παρέχει υπηρεσίες υψηλού 

επιπέδου, συχνά, μάλιστα, στην αιχμή των τηλεπικοινωνιακών τεχνολογικών 

καινοτομιών, και όλα αυτά συμβαίνουν σε ένα καθεστώς μονοπωλίου,  το κατόρθωμα, 

δηλαδή, μετριάζεται.  Άρα, λοιπόν, το ερώτημα είναι:  Πώς θα μπορέσει αυτός ο 

οργανισμός στις νέες συνθήκες που διαγράφονται ενώπιόν μας τόσο λόγω της 

επικείμενης ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση όσο και γενικότερα, πώς θα 

μπορέσει, λοιπόν, να αντεπεξέλθει σε ένα νέο περιβάλλον που είναι περιβάλλον 

ανταγωνισμού και όχι μόνο ανταγωνισμού στην ίδια την τηλεπικοινωνιακή αγορά αλλά 

και γενικότερα; 

 Το στοίχημα που έχει να αντιμετωπίσει σήμερα η πολιτεία, η κυβέρνηση και 

συνεπικουρικά και το κοινοβούλιο, είναι η ετοιμότητα του οργανισμού, ούτως ώστε να 

μπορέσει αύριο να αντεπεξέλθει σε  αυτό τον ανταγωνισμό και έτσι να συνεχίσει να 

επιδεικνύει αυτές τις καλές επιδόσεις και να παρέχει τελικά στους χρήστες τις καλύτερες 

υπηρεσίες στις χαμηλότερες δυνατές τιμές.  Οι ίδιοι οι χρήστες, το καταναλωτικό κοινό, 

έχουν ενδιαφέρον, έχουν συμφέρον από το ότι θα έρθει ο ανταγωνισμός.  Κοντά στην 

ποιότητα των υπηρεσιών μπορούν να προσδοκούν ότι πλέον θα υπάρχει και ένας 

έλεγχος της αγοράς, ούτως ώστε, θέλοντας και μη, όλοι οι πρωταγωνιστές σε  αυτή την 

αγορά θα κάμνουν καλύτερες προσφορές για το κοινό. 

 Η ετοιμότητα του οργανισμού γι’  αυτή τη νέα περίοδο αναλύεται σε διάφορα 

συστατικά και πρώτ’ απ’ όλα στην ευελιξία.  Ευελιξία όσον αφορά τη λήψη αποφάσεων, 

ευελιξία ούτως ώστε να μπορέσει αυτός ο οργανισμός να λειτουργεί σε ένα πεδίο, σε 

μία αγορά, όπου οι υπόλοιποι παράγοντες, οι υπόλοιποι παίκτες, οι ανταγωνιστές, θα 

μπορούν να παίρνουν αποφάσεις εν μια νυκτί και όχι με τις διαδικασίες που, καλή ώρα, 

έχουμε σήμερα εμείς εδώ με έναν ημικρατικό οργανισμό.  Θα παίρνουν αποφάσεις που 
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θα επηρεάζουν την εμπορική πολιτική, που θα επηρεάζουν επενδύσεις για τη 

δημιουργία νέων προϊόντων, που θα επηρεάζουν χίλια δυο πράγματα.  Θα πρέπει η 

ΑΤΗΚ να μπορεί τουλάχιστον να ακολουθεί, για να μην πούμε να συνεχίσει να είναι 

πρωτοπόρος στο επίπεδο εδώ, το τοπικό της Κύπρου. 

 Το ζήτημα της ευελιξίας μπορούμε να το σκεφτούμε με ένα παράδειγμα 

πρόσφατο, την περίφημη και πολυσυζητημένη απόφαση για επένδυση στην Info- 

Quest, στην Q-Telecom, που ανέφερε προηγουμένως και ο συνάδελφος.  Έγιναν 

συζητήσεις επί συζητήσεων, χρειάστηκε να υπάρξουν όχι απλώς διαδικασίες για 

δεσμεύσεις κονδυλίων, όπως σήμερα συζητούμε για κάποια κονδύλια του 

προϋπολογισμού, αλλά για δεσμεύσεις εξαιρετικών λόγω και της συγκυρίας, τότε, με τις 

εκλογές, για δεσμεύσεις των ίδιων των αποφάσεων. 

 Εγώ δεν τοποθετούμαι τώρα, για να πω αν ήταν σωστή ή όχι η απόφαση, αν ήταν 

ενδεδειγμένη ή όχι η επένδυση εκείνη, αν ήταν παράτολμη ή δεν ξέρω ’γώ τι άλλο -και 

εξάλλου ήταν ήδη δύσκολο να αποφανθεί αυτό το σώμα με τις τεχνικές πληροφορίες 

που είχαμε.  Εγώ θα αναφερθώ σε λεφτά που χάνονται πάρα πολλές φορές, λεφτά του 

δημοσίου, εξαιτίας αυτού του τύπου του ελέγχου τον οποίο ασκούμε.  Πάρα πολλές 

φορές έγιναν μελέτες οι οποίες έμειναν στα συρτάρια, πάρα πολλές φορές οι 

καθυστερήσεις επιφέρουν κόστος.  Αυτό το κόστος δεν το συνυπολογίζουμε, αλλά 

υπολογίζουμε μόνο το άλλο το κόστος που μπορούμε να το ελέγξουμε και να πούμε ότι 

εκεί γίνονται σπατάλες ή γίνονται δαπάνες που δε θα έπρεπε να γίνουν, και πολύ καλά 

κάνουμε εκεί.  Θα πρέπει, αν θέλουμε να είμαστε συνεπείς, να κάνουμε ολόκληρο το 

λογαριασμό. 

 Άρα, λοιπόν, θα πρέπει να δοθεί η δυνατότητα ευελιξίας στον οργανισμό, θα 

πρέπει να δοθεί η δυνατότητα αποτελεσματικότερης διεύθυνσης του οργανισμού, θα 

πρέπει, όπως έχω ήδη πει, να μπορεί να αντεπεξέρχεται σε ταχύτητα ιδιωτικού τομέως, 
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είτε μας αρέσει είτε όχι -αυτό θα είναι το καθεστώς:  Σε ταχύτητα ιδιωτικού τομέως για 

τις αποφάσεις της εμπορικής πολιτικής και των τεχνολογικών και άλλων καινοτομιών, 

για τη διάθεση νέων προϊόντων, για το σχεδιασμό, για τις στρατηγικές αποφάσεις, για 

τις στρατηγικές συμμαχίες και δεν ξέρω ’γώ τι άλλο. 

 Το ερώτημα, κύριε Πρόεδρε, σήμερα είναι η πολιτική της νέας κυβέρνησης.  

Έχουμε ακούσει μια γενική διακήρυξη, που αφορά το ιδιοκτησιακό καθεστώς.  Ο 

Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας από αυτό εδώ το βήμα μας έχει πει ότι δε σκοπεύει να 

προχωρήσει στην ιδιωτικοποίηση ημικρατικών οργανισμών.  Το επανέλαβε ο 

συνάδελφος από την πλευρά του ΑΚΕΛ.  Νομίζω ότι το ιδιοκτησιακό καθεστώς κατ’  

ακρίβειαν σήμερα είναι ένα ψεύτικο δίλημμα.  Το δίλημμα αυτό είναι ξεπερασμένο -ίσως 

μάλιστα να μη συζητιέται πουθενά αλλού αν θα πρέπει να είναι ιδιωτική ή δημόσια 

ιδιοκτησία. 

 Το ζήτημα, το οποίο πρέπει να φροντίσουμε και είναι το στοίχημα που πρέπει να 

κερδίσει η Αρχή Τηλεπικοινωνιών, είναι το καθεστώς λειτουργίας του οργανισμού.  Αν 

εμείς εδώ, στην Κύπρο, μπορούμε να εφεύρουμε και να πλάσουμε, να στήσουμε εκεί 

έξω, στην αγορά, έναν ημικρατικό οργανισμό ο οποίος θα μπορεί να λειτουργεί μέσα 

στην αγορά τηλεπικοινωνιών τη σημερινή, τότε θα έχουμε και πρόσθετα έσοδα, γιατί 

μπορεί να καταθέσουμε την πατέντα!  ∆εν υπάρχει περίπτωση με τη νομοθεσία και με 

τις διαδικασίες που έχουμε να είναι ημικρατικός οργανισμός, όσο και αν είναι ευχή όλων 

και ίσως πρόθεση κάποιων να αλλάξουν νομοθεσίες, και να μπορεί να αντεπεξέλθει στα 

αυριανά δεδομένα.  Εμείς κρούομεν τον κώδωνα του κινδύνου:  Αν αυτές είναι οι 

πολιτικές προθέσεις, θα έχουμε προβλήματα. 

 Και θα ήθελα να επαναφέρω τη δική μας την πρόταση, από την οποία δε 

μετακινούμαστε, ότι η ενδεδειγμένη λύση είναι η μετοχοποίηση οργανισμών όπως η 

Αρχή Τηλεπικοινωνιών, και η μετοχοποίηση δε σημαίνει κατ’ ανάγκην ιδιωτικοποίηση -
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για να μην έχουμε ιερά τέρατα και να μην αντιμετωπίζουμε ταμπού.  Η μετοχοποίηση 

σημαίνει ότι οι εργαζόμενοι στον οργανισμό θα πάρουν μετοχές, θα δοθούν μετοχές στο 

κοινό, ίσως, αν ο οργανισμός το αποφασίσει και το χρειάζεται, θα μπορεί σε κάποια 

φάση και στιγμή να δώσει μερίδιο του μετοχικού του κεφαλαίου και σε στρατηγικό 

επενδυτή, σύμμαχο, στην αγορά αυτή που αύριο θα γίνει ιδιαίτερα απαιτητική -αν 

χρειάζεται, επαναλαμβάνω- και αυτή θα είναι απόφαση η οποία θα ληφθεί ειλικρινά και 

έντιμα, με βάση τα δεδομένα του οργανισμού και της αγοράς -όχι δογματικά λόγω 

πολιτικής τοποθετήσεως.  Και βεβαίως σε αυτό το εγχείρημα της μετοχοποιήσεως θα 

μπορεί, αν είναι τόσο μεγάλης σημασίας -και μπορεί να είναι, το κατανοούμε- να 

κρατήσει την πλειοψηφία ή τον έλεγχο -γιατί ξέρετε, βεβαίως, όλοι ότι ο έλεγχος μπορεί 

να μη σημαίνει πλειοψηφία του μετοχικού κεφαλαίου- θα μπορεί να την κρατήσει το 

δημόσιο. 

 Επομένως, λοιπόν, το συμπέρασμα είναι ότι στηρίζουμε βεβαίως όλοι την Αρχή 

Τηλεπικοινωνιών στις προσπάθειές της και θα εγκρίνουμε τον προϋπολογισμό παρά 

κάποιες δεσμεύσεις, που σημαίνουν απλώς μεγαλύτερη φροντίδα του σώματος, για να 

βεβαιωθεί ότι τα κονδύλια θα διατεθούν με τον ενδεδειγμένο τρόπο, στηρίζουμε την 

ΑΤΗΚ, όχι βεβαίως σε βάρος του ανταγωνισμού· δε στηρίζουμε την ΑΤΗΚ, για να 

αποτρέψει ή να νοθεύσει τον ανταγωνισμό που έρχεται χτίζοντας θέσεις κυριαρχίας.  

Στηρίζουμε την ΑΤΗΚ, για να είναι έτοιμη και με τους σωστούς όρους της αγοράς αύριο, 

που θα διασφαλιστούν· υπάρχουν και οι νέοι θεσμοί, όπως ο Επίτροπος Ανταγωνισμού, 

και έχουμε δει ότι ο πρώτος που ένιωσε βαρύ το χέρι αυτού του νέου θεσμού ήταν η 

Αρχή Τηλεπικοινωνιών με το πολύκροτο πρόστιμο.  Τη στηρίζουμε, για να δίνει τα ίδια 

αποτελέσματα αύριο προς όφελος των καταναλωτών μέσα στην ελεύθερη αγορά. 

 Κάποιες δεσμεύσεις κονδυλίων, κύριε Πρόεδρε, που έχουν συμφωνηθεί στην 

επιτροπή Οικονομικών τις θεωρήσαμε ενδεδειγμένες.  Αυτές οι οποίες προτείνονται 
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σήμερα από τα άλλα κόμματα, όχι διότι κατ’ ανάγκην δεν είναι δικαιολογημένες, γεννούν 

προβληματισμό.  Ειδικότερα, η πρόταση για τη δέσμευση των £4.000.000 υπό τον τίτλο 

“∆ιαφημίσεις και έξοδα προώθησης”, στο άρθρο 150, Κεφάλαιο 20, δε θα κρύψω ότι 

έχει απασχολήσει όλες τις πτέρυγες της Βουλής, ότι έχει γίνει συζήτηση.  Τα τελευταία 

χρόνια η ΑΤΗΚ ξοδεύει πάρα πολλά χρήματα, σε σχέση με το παρελθόν, για διαφήμιση 

του οργανισμού.  Χτίζουν, λέει, την εταιρική τους εικόνα για το αύριο.  Μπορεί να γίνει 

συζήτηση για το αν αυτά τα λεφτά χρήσιμα δαπανώνται σήμερα και αν θα αποδώσουν 

όντως, όταν επιτόπου θα έρθουν οι ανταγωνιστές, που μπορεί να κάνουν και 

περισσότερη διαφήμιση.  ∆εν είναι όμως η ώρα να κάνουμε αυτή τη συζήτηση. 

 Εγώ διερωτώμαι αν η μέθοδος της δέσμευσης είναι η ενδεδειγμένη.  Μπορούμε να 

δεσμεύσουμε ένα κονδύλι διαφήμισης που ένα μέρος του τουλάχιστον είναι τρέχουσες 

δαπάνες;  Τι θα γίνει, δηλαδή;  Αν έχει την έννοια ότι θα έρθει εδώ ο οργανισμός, αφού 

περάσει από τα υπουργεία, και μας πει ότι το £1.500.000 ή τα £2.500.000 είναι για 

τηλεοπτική διαφήμιση και δεν ξέρω ’γώ τι και το αποδεσμεύσουμε, τότε ίσως να έχει μία 

λογική, αλλά αυτό μπορούσε ήδη να γίνει στην επιτροπή.  Στην επιτροπή, ναι, ζητήσαμε 

και περιμένω ότι θα κατατεθούν...  εξάλλου εγώ προσωπικά είχα ζητήσει τις δαπάνες τις 

περσινές γι’  αυτό το κεφάλαιο να τις έχουμε αναλυτικά, διότι έχουν ακουστεί πάρα 

πολλά για το τι κάμνει και τι δεν κάμνει ο οργανισμός. 

 Όμως, θα ήθελα εδώ, προσπαθώντας να ολοκληρώσω κιόλας, για να μην 

καταχραστώ του χρόνου, να εγείρω, κύριε Πρόεδρε, ένα γενικότερο ζήτημα, της 

πρακτικής των δεσμεύσεων.  Τώρα τελευταία έχει γίνει μόδα στην επιτροπή 

Οικονομικών σε όλους τους ημικρατικούς οργανισμούς, όπου δε θέλουμε να 

καταψηφίσουμε μεν, αλλά, από την άλλη, θέλουμε να πούμε κάτι, να δεσμεύουμε, να 

βάζουμε διπλό σταυρό.  Αυτή η διαδικασία και χρήσιμη είναι, και πρέπει να τηρείται εκεί 

όπου ενδείκνυται.  Όταν γίνεται κατάχρηση, όμως, προκύπτουν, και θα προκύψουν, 
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προβλήματα λειτουργικά και στους οργανισμούς και στη Βουλή.  Θα πρέπει να 

δεσμεύουμε κονδύλια για τα οποία, όταν δαπανηθούν, μπορεί να γίνει ενημέρωση 

επιτόπου -ίσως και με νεότερα στοιχεία- και να ληφθεί έγκριση, όπως το καυχόμαστε 

εδώ, ότι η Βουλή ποτέ δεν ήταν εμπόδιο στο να γίνουν δαπάνες εκεί όπου χρειάζεται να 

γίνουν έγκαιρα.  ∆εν μπορεί όμως να δεσμεύουμε κονδύλια, όπως κάποιες προτάσεις 

που ακούστηκαν τελευταία -δε θα πω τα παραδείγματα, ανήκουν σε άλλους 

οργανισμούς- οι οποίες αποτελούν ανοίκεια διαδικασία.  Αν κάποιοι έχουν αντιρρήσεις, 

είναι μέσα στα δικαιώματά μας, και υποχρέωσή μας μάλιστα, να καταψηφίζουμε 

κονδύλια. 

 Θέλω λοιπόν να πω ότι βεβαίως θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό.  Θα 

πρέπει, κύριε Πρόεδρε, κάποια στιγμή να γίνει ξανά η συζήτηση για το καθεστώς της 

Αρχής Τηλεπικοινωνιών, διότι η πολιτεία είναι κάπως ένοχη από αυτή την άποψη:  

Έχουμε καθυστερήσει - όλοι μαζί, δεν επιρρίπτω ευθύνες σε κανέναν.  Κυβέρνηση, 

Βουλή, η πολιτεία έπρεπε ήδη να είχε δώσει ένα καθεστώς στην Αρχή 

Τηλεπικοινωνιών, ώστε να προλάβει να λειτουργήσει με αυτό το νέο καθεστώς με 

κάποιο βάθος χρόνου και να είναι πράγματι έτοιμη, όταν θα έρθει ο ανταγωνισμός. 

 Θα εγκρίνουμε λοιπόν το φετινό προϋπολογισμό εγκρίνοντας και τις δύο 

δεσμεύσεις κονδυλίων, αλλά να μας επιτραπεί να έχουμε αμφιβολία κατά πόσο οι 

υπόλοιπες δεσμεύσεις που προτείνονται είναι όντως δικαιολογημένες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Υπάρχει μια πτυχή η οποία είναι πάρα πολύ ενδιαφέρουσα στο υπό συζήτηση 

θέμα και που αφορά το θέμα της φιλοσοφίας.  Σχετικά μ’ αυτό εγώ θέλω να υπενθυμίσω 

ότι ο νέος Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων στην αρμόδια επιτροπή Οικονομικών 

έδωσε τη διαβεβαίωση ότι θα καταθέσει το συντομότερο δυνατό το νέο θεσμικό πλαίσιο 

που θα αφορά την ελευθεροποίηση των τηλεπικοινωνιών.  Μια φιλελευθεροποίηση η 

οποία, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο παρελθόν, σε 

κοινοβουλευτικές, αλλά και δημόσιες ή άλλες συζητήσεις, έτυχε μιας κακοποίησης, η 

οποία οδήγησε σε περαιτέρω σύγχυση τους ίδιους του πολίτες που άκουαν.  Σύγχυση η 

οποία είχε σχέση με το ότι ελευθεροποίηση σημαίνει περίπου ιδιωτικοποίηση, ότι 

ελευθεροποίηση σημαίνει ταυτόχρονα και μετοχοποίηση ή, με μία κακή εκδοχή, ότι 

σημαίνει ανεπίτρεπτη και απαράδεκτη εκχώρηση κρατικού πλούτου ή κρατικής 

ιδιοκτησίας στο μεγάλο κεφάλαιο, κατά τρόπο που θα μπορούσε να το εκμεταλλευτεί 

αθέμιτα σε βάρος του συμφέροντος του κυπριακού λαού.   

 Έχω ακούσει τον κύριο Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων στην αρμόδια 

επιτροπή με πολύ μεγάλη προσοχή.  Οφείλω να επισημάνω, σε σχέση με τη φιλόδοξη 

προσπάθειά του, την οποία βεβαίως και υποστηρίζουμε, ότι στο παρόν στάδιο είναι μια 

απλή γενικότητα, γιατί, αν πάμε λίγο στο παρελθόν και θυμηθούμε ποιες ήταν οι 

τοποθετήσεις του κόμματος από το οποίο προέρχεται, θα δούμε ότι οι τοποθετήσεις 

αυτές κάθε άλλο παρά υποβοηθητικές σε σχέση με τις πολιτικές τοποθετήσεις ήταν.  Να 

υπενθυμίσω μόνο ενδεικτικά τη συζήτηση που έγινε δημόσια, γιατί κοινοβουλευτικά δεν 

αξιωθήκαμε να την κάνουμε, σε σχέση με την προτιθέμενη πρόθεση, με την πρόθεση 

της τότε κυβέρνησης, του τότε Υπουργού Συγκοινωνιών, στην περασμένη κυβέρνηση, 

να καταθέσει το θεσμικό πλαίσιο στο Υπουργικό Συμβούλιο σε σχέση με τη 

μετοχοποίηση της ΑΤΗΚ.  Μια συζήτηση η οποία ναυάγησε, προτού καν ξεκινήσει, 

λόγω ισχυρότατων πολιτικών αντιδράσεων εκ μέρους της τότε αντιπολίτευσης και νυν 
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συμπολίτευσης βέβαια, του ισχυρότερου κόμματος, του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις.  

Κατά τη διάρκεια λοιπόν του δημόσιου διαλόγου εκτοξεύτηκαν τότε ισχυρισμοί οι οποίοι 

όχι μόνο δεν ευσταθούσαν από καθαρά οικονομική άποψη αλλά ούτε καν και από 

πολιτική άποψη, ότι περίπου η μετοχοποίηση ισοδυναμούσε με εκχώρηση του κρατικού 

πλούτου και της κρατικής ιδιοκτησίας προς το μεγάλο κεφάλαιο.   

 Λέχθηκε από τον προηγούμενο ομιλητή, το συνάδελφο τον κ. Προδρόμου, μια 

αναφορά στο θέμα αυτό και είμαι βέβαιος ότι και ο αγορητής εκ μέρους της 

κυβερνητικής πλευράς, ο κ. Σταύρος Ευαγόρου, κατείχε εξίσου καλά τα θέματα αυτά, 

παρά το ότι με μια επιτηδειότητα αποφεύγει να το σχολιάσει.  Η ελευθεροποίηση λοιπόν 

δεν είναι μετοχοποίηση ούτε βέβαια και η μετοχοποίηση είναι ιδιωτικοποίηση, με την 

έννοια την απαξιωτική που προβάλλεται από κάποιους, οι οποίοι θέλουν να 

ισχυρίζονται και να εξακολουθούν να λεν ότι τούτο ισοδυναμεί με εκχώρηση του 

κρατικού πλούτου.  Σήμερα η πρόκληση ποια είναι;  Είναι η ταχύτητα, είναι ο 

ανταγωνισμός, είναι η απόδοση των υπηρεσιών προς τους πολίτες στα υψηλότατα 

επίπεδα και η άμιλλα μαζί με την υπόλοιπη ιδιωτική πρωτοβουλία, που στα πλαίσια της 

ιδιωτικ... της ελευθεροποίησης, με συγχωρείτε, αναμένεται να προκύψει στην Κύπρο, 

όπως εξήγησε και ο ίδιος ο Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων αλλά και τα στελέχη 

της ΑΤΗΚ.  Αν λοιπόν μέσα σε αυτές τις συνθήκες που δημιουργούνται, οι οποίες είναι 

προβλεπτές και για τις οποίες θα πρέπει να πούμε ότι -και να είμαστε έντιμοι όταν 

κάνουμε αυτή τη συζήτηση μεταξύ μας- έχουμε καθυστερήσει, αν προχωρούσε από τα 

τότε, από την προηγούμενη διακυβέρνηση, από τον προηγούμενο υπουργό, η 

κατάθεση του θεσμικού πλαισίου και η συζήτηση επί των θεμάτων τα οποία θα 

μπορούσαν να αποτελέσουν πολιτική αιχμή γύρω από το ζήτημα αυτό, θα το επιλύαμε 

πολύ πιο σύντομα.   
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 Λοιπόν, ναι, αν το κυρίως ζητούμενο είναι ο ανταγωνισμός, πώς μπορεί να γίνει 

αυτός ο ανταγωνισμός;  Εγώ σας παραπέμπω στην τελευταία παράγραφο της έκθεσης 

που έχετε ενώπιόν σας όσους δεν παρακολουθήσατε τη συζήτηση στην επιτροπή 

Οικονομικών, γιατί δεν είστε μέλη.  Μία ιδιωτικού χαρακτήρα προσπάθεια, που έχει 

σχέση με το παρόν θεσμικό πλαίσιο της Αρχής Τηλεπικοινωνιών, που παρά το ότι 

βέβαια είναι ημικρατικός οργανισμός και με πολύ μεγάλη δυσκινησία μπορεί να 

συμμετέχει σε ιδιωτικά εγχειρήματα, έχει κάνει στο παρελθόν τέτοιου είδους 

προσπάθειες, και που αφορά τον τίτλο Νέα ∆ιεθνή Υποβρύχια Καλώδια με το κονδύλι 

των £3.150.000 ήταν διαπίστωση του ίδιου του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων, 

αλλά και των αξιωματούχων της ΑΤΗΚ ότι μέχρι σήμερα δεν έχει προχωρήσει.  ∆εν έχει 

προχωρήσει αυτή η προσπάθεια, όπως και άλλες παρόμοιες προσπάθειες.  Γιατί δεν 

έχει προχωρήσει;  ∆ε δίνει το λόγο η συγκεκριμένη έκθεση και ούτε βέβαια αναμενόταν 

ότι θα μπορούσε να τον δώσει.  Όμως η πολιτική εξήγηση, αλλά και η οικονομική είναι 

μία:  Είναι γιατί μέχρι σήμερα η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου εξακολουθεί να 

παραμένει ένας δυσκίνητος και μη εύκαμπτος οργανισμός, που δεν μπορεί να 

ανταποκριθεί στις ανάγκες αυτές.  Να υπενθυμίσω το εγχείρημα, αν θυμάμαι καλώς, 

μπορεί να κάνω λάθος, που με ένα ιδιωτικό venture, δηλαδή με μια ιδιωτική 

συσσωμάτωση, μαζί με άλλους ιδιώτες δηλαδή, η Αρχή Τηλεπικοινωνιών επιχείρησε  

να εγκαταστήσει το τηλεπικοινωνιακό δίκτυο της Ουκρανίας, αν δεν απατώμαι, και η 

προσπάθεια έμεινε στη μέση, για λόγους που αφορούσαν ακριβώς αυτή τη δυσκινησία.  

Να υπενθυμίσω τα παράπονα των ιδιωτών συνεταίρων της Αρχής Ηλεκτρισμού, με 

συγχωρείτε της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου.  Είναι καταγεγραμμένα, έχουμε γίνει 

δέκτες τους και με επιστολές, αλλά καταγράφηκαν και στον τύπο οι δημόσιες 

διαμαρτυρίες.   
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 Εάν λοιπόν αυτό είναι το ζήτημα, θα πρέπει να είμαστε προετοιμασμένοι πολιτικά, 

μιλώ για την πλευρά της συμπολίτευσης, όταν θα έρθει ο κύριος Υπουργός 

Συγκοινωνιών και θα καταθέσει το θεσμικό πλαίσιο για τις ελευθεροποιήσεις, να είμαστε 

έτοιμοι να αναχωρήσουμε από τα παλιά ιδεολογήματα.  Να εγκαταλείψουμε τις παλιές 

ιδεοληψίες που έλεγαν ότι οι οποιεσδήποτε ελευθεροποιήσεις ισοδυναμούν με 

ιδιωτικοποιήσεις και οι οποιεσδήποτε μετοχοποιήσεις ισοδυναμούν απαξιωτικά στη 

συνείδηση των πολιτών που ακούουν με εκχώρηση οποιουδήποτε κρατικού πλούτου.  

Θα πρέπει, ναι, να γίνει μετοχοποίηση.  Θα πρέπει να το καταλάβουμε. είναι αυτονόητο.  

Θα πρέπει η θεσμική λειτουργία και η δομή της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου να 

ανταποκρίνεται όχι ως προς τη νοοτροπία αλλά ως προς την αποδοτικότητα σε μια 

σύγχρονη ιδιωτική εταιρεία.  Με εκτελεστικά όργανα τα οποία θα μπορούν να παίρνουν 

αποφάσεις ταχύτατα και να τις υλοποιούν ταχύτατα, αν θέλουν να συναγωνιστούν τις 

υπηρεσίες των ξένων οι οποίες θα προκύψουν στην Κύπρο στα πλαίσια της 

φιλελευθεροποίησης.   

 Θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακόμα το εξής:  Έχω 

την πεποίθηση ότι, ναι, ο νέος Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων μπορεί να 

ενεργήσει, και το έχει αποδείξει, μακριά από ιδεολογήματα και ιδεοληψίες.  Άλλο το 

θέμα όταν το ζήτημα θα έρθει στη Βουλή και θα έχουμε να συζητήσουμε μεταξύ μας.  

Θέλω να πω κάτι ακόμα για τις δεσμεύσεις.  Οι δεσμεύσεις οι οποίες παρατηρούνται και 

οι οποίες θα συμφωνήσω ότι παρατηρούνται σωρηδόν τον τελευταίο καιρό έχουν ένα 

στόχο, να δημιουργήσουν τις συνθήκες εκείνες όπου η Βουλή θα μπορέσει να ασκήσει 

τον κατάλληλο πολιτικό και κοινοβουλευτικό έλεγχο.  Περί αυτού ουδείς λόγος και 

ουδεμία αμφιβολία και νομίζω ότι κανένας από τους παρευρισκομένους δεν είναι 

διατεθειμένος να εκχωρήσει, να απαλλοτριώσει αυτό το δικαίωμα.  Όμως, από τη στιγμή 

που οι δεσμεύσεις αυτές επενεργούνται με τον τρόπο που επενεργούνται, χωρίς να 
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γίνεται οποιαδήποτε προηγούμενη παραγωγική συζήτηση για εναλλακτικούς τρόπους 

παρακολούθησης της υλοποίησης των σχεδίων που αφορούν το συγκεκριμένο 

οργανισμό ή άλλους...  Και υπάρχουν εναλλακτικοί τρόποι, υπάρχουν τρόποι οι οποίοι 

έχουν σχέση τουλάχιστον με τις ιδιωτικές προσπάθειες που καταβάλλει.  Αναφέρομαι 

στις προσπάθειες της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου για συμμετοχή σε επενδύσεις 

που αφορούν και συμμετοχή ιδιωτών επενδυτών, όπου η Αρχή Τηλεπικοινωνιών 

παρατηρεί και η ίδια, με αυτούς που τη διοικούν, ότι υπάρχει κάποια καθυστέρηση.  Θα 

μπορούσαν να επιταχύνουν τα συστήματα εσωτερικού ελέγχου, να επιταχύνουν την 

παρακολούθηση, παρά το βραδυκίνητο που έχει ως ημικρατικός οργανισμός, και να 

επιτύχουν την υλοποίηση αυτή, χωρίς να είναι αναγκασμένη η Βουλή να δεσμεύει τα 

κονδύλια αυτά, γιατί αποδεδειγμένα η Αρχή Τηλεπικοινωνιών δεν μπορεί να 

ανταποκριθεί.   

 Εγώ θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, κάτι ακόμα και τελειώνω.  Κυρίες και κύριοι 

συνάδελφοι, μπορεί στο στάδιο αυτό που η Αρχή Τηλεπικοινωνιών παραμένει ένας 

ημικρατικός οργανισμός η φιλοσοφία των δεσμεύσεων να αποδεικνύεται πρόσφορη, η 

φιλοσοφία όμως των δεσμεύσεων αύριο, με τις ελευθεροποιήσεις, που βέβαια δε θα 

τίθεται τέτοιου είδους μήνυμα, γιατί πια θα πρέπει να κολυμπήσει μόνη της στα βαθιά 

νερά, η φιλοσοφία αυτή των δεσμεύσεων εμένα δε με βρίσκει σύμφωνο εξ υπαρχής, 

από τα τώρα.  Γιατί;  Γιατί, ενώ η Αρχή Τηλεπικοινωνιών μπορεί να είναι ημικρατικός 

οργανισμός και να μπορεί ο μηχανισμός αυτός να αποδίδει παρακολουθητικά, 

σύμφωνα με τα καθιερωμένα, εγώ είμαι εξ εκείνων που πιστεύουν πως η Αρχή 

Τηλεπικοινωνιών θα πρέπει να αφεθεί ελεύθερη από τα τώρα, χωρίς να την 

κηδεμονεύει, όπως ήταν συνηθισμένη μέχρι τώρα, η Βουλή με τις δεσμεύσεις των 

κονδυλιών ή με οποιοδήποτε άλλο τρόπο ή με οποιοδήποτε άλλο όργανο, στα πλαίσια 

μιας αντίληψης η οποία είναι ξεπερασμένη.   
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 Επειδή θέλουμε να ενισχύσουμε την Αρχή Τηλεπικοινωνιών, θα ψηφίσουμε τον 

προϋπολογισμό, θα αναμένουμε από τον Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων να φέρει 

το θεσμικό πλαίσιο για τις ελευθεροποιήσεις και θα αναμένουμε να δούμε από πολλούς 

συναδέλφους οι οποίοι είχαν διαφορετικές απόψεις στο παρελθόν με την προηγούμενη 

διακυβέρνηση ότι αλλάζουν τις απόψεις τους, όχι γιατί το φέρνει η δική τους κυβέρνηση, 

αλλά γιατί πιστεύουν γνήσια, και θα το αποδείξουν στην πράξη, πως οι ιδεοληψίες  και 

τα ιδεολογήματα του παρελθόντος δεν έχουν θέση στη σύγχρονη αντίληψη του 

εκσυγχρονισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών, για να μπορέσει αποδοτικά να 

συναγωνιστεί στο νέο περιβάλλον και κερδοφόρα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ ευχαριστώ.  Ο κ. Κατσουρίδης. 

 Βέβαια δράττομαι της ευκαιρίας, επειδή είναι ο κ. Κατσουρίδης που βκαίνει στο 

βήμα, βεβαίως δε θα του πω να συντομεύσει, να κάνω απλώς ένα σχόλιο:  Λέμε όλοι 

στη διάρκεια της συζήτησης αυτού του θέματος ότι εννά ’ρτει σύντομα νομοσχέδιο που 

θα αφορά τον τρόπο λειτουργίας και αγορεύουμε σ’ αυτό.  Πάλι θα επαναλάβουμε τον 

εαυτό μας, με μεγαλύτερη ζέση αντιλαμβάνομαι, όταν θα συζητούμε το νομοσχέδιο.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ο Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων στην αρμόδια επιτροπή, με συγχωρείτε, 

ναι, ο αρμόδιος Υπουργός Συγκοινωνιών, στην αρμόδια επιτροπή Οικονομικών, 

παρακάλεσε έμμεσα, πλην σαφώς, να μη γίνει οποιαδήποτε συζήτηση επί του 
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προϋπολογισμού που θα αφορούσε προεκτάσεις της επικείμενης ελευθεροποίησης 

εξασφαλίζοντας ένα απυρόβλητο, σε εισαγωγικά.  Εμείς το σεβόμαστε, όμως δεν 

μπορούμε να μη μιλήσουμε για την επικείμενη ελευθεροποίηση και να μην 

υπενθυμίσουμε τη στάση την οποία τηρούσαν κάποτε κάποιοι, έστω ως θέμα αρχής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, καλά κάμνετε, να σας απαντήσουν οι κάποιοι τώρα και ελπίζω κάποια 

στιγμή αυτή η συζήτηση να τελειώσει. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Καταρχάς, κύριε Πρόεδρε, να ξεκινήσω από το σημείο που ήγειρε τώρα 

δευτερολογώντας ο κ. Ερωτοκρίτου.  Οι κάποιοι της απ’ εδώ πλευράς -δείχνοντας προς 

τα αριστερά- εσεβάστηκαν δεκάδες φορές παρόμοια αιτήματα των υπουργών της 

κυβέρνησης του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Βέβαια, αντιλαμβάνομαι ότι μέχρι τις 26 

Μαΐου θα έχουμε αρκετή προπόνηση κάθε Πέμπτη.  Καθεστώς... έχει τεθεί ένα θέμα 

φιλοσοφικής διαφοράς... 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Τι έχει;  Η κόκκινη ζώνη, εν εκατάλαβα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, καλά, εσείς εκαταλάβατε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ εν εκατάλαβα πάντως α! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Στις 25 Μαΐου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Στις 25 Μαΐου, ε, γι’ αυτό είπα 26, θα είναι λυμένο το θέμα!   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Θα μιλούμε τζιαι μετά τις 25, μην ανησυχείτε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι σωστό.  Σε ένα πράμα έχουν δίκαιο οι συνάδελφοι.  Εν τζιαι χρειάζεται κόπος 

για να μας πείσουν:  έχουμε διαφορά φιλοσοφίας.  Και ας μη νομίζουν ότι, επειδή 

σήμερα είναι κυβέρνηση που εκλέξαμε, θα αλλάξει αυτή η φιλοσοφία.  Για μας για 

παράδειγμα ο ανταγωνισμός και το καθεστώς λειτουργίας δεν είναι σκοπός, είναι μέσο 

για να αποδίδει ο οργανισμός καλύτερα, προς το συμφέρον του δημοσίου και όχι των 

διαφόρων που, αν και εφόσον ετύγχανε να μπορούν να τον ιδιωτικοποιήσουν με ένα 

πακέτο του 15% των μετοχών και κάποιες συμμαχίες, θα μπορούν να ελέγχουν και άρα 

να καθορίζουν τις εξελίξεις και τα οικονομικά αποτελέσματα.   

 Είναι σωστό ότι υπάρχουν ιδεολογήματα και ιδεοληψίες.  Κάποιοι άλλοι τα έχουν 

όμως.  Και το δηλώνω προκαταβολικά, για να μην παρεξηγηθώ, θα αναφέρω κάτι που 

δεν έχει καμιά σχέση με το θέμα μας:  Η εξυπηρέτηση της έννοιας «ελευθερία του 

ατόμου, ελευθερία, δημοκρατία» μπορεί να αντικριστεί από διάφορες πτυχές.  Κάποιοι 

επανηγύρισαν, όταν υποτίθεται το άκρον άωτον του ολοκληρωτισμού εκατέρρευσε, η 

Σοβιετική Ένωση.  Σήμερα τι ζούμε;  Σκοτώνω τα μωρά εν ονόματι της ελευθερίας και 

της δημοκρατίας!  Κατά συνέπεια τα ιδεολογήματα και οι ιδεοληψίες... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Εν ονόματι του νόμου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τα ιδεολογήματα και οι ιδεοληψίες υπάρχουν και είναι θέμα κριτηρίου και άποψης. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, μείνετε στο θέμα, διότι στο τέλος εννά μας φέρετε τζιαι στην 

Κύπρο και στο τι συνέβη στην Κύπρο και ποιοι εσεβάστηκαν τη ∆ημοκρατία τζιαι εννά 

κάμουμε μύλο δαμέσα ’δα πάλε! 

(Σχόλια από βουλευτές) 

 Έχει και Κύπρο! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είπα προκαταβολικά ότι δε θεωρώ ούτε παραλληλισμό ούτε 

σύγκριση...  ∆έχομαι την παρατήρησή σας, δεν τη δέχομαι όμως από τους 

συναδέλφους που την περασμένη Πέμπτη επί ώρες αγόρευαν εκτός θέματος.   

 Είναι η βραδυκινησία της ΣΥΤΑ που φταίει για τα κακά της ΣΥΤΑ;  Ε, πρέπει να 

διαλέξουμε.  Λέμε όλοι ότι είναι πολύ πετυχημένος οργανισμός και μετά ξαφνικά από τα 

επιμέρους ανακαλύπτουμε ότι φταίει το γεγονός ότι είναι ημικρατικός.  Μέχρι και για το 

σημείο ότι τάχατες τα υποβρύχια καλώδια δεν ετοποθετήθηκαν φταίει η φιλοσοφική 

αντίληψη, κατά συνάδελφο, που έχουν οι βουλευτές του ΑΚΕΛ!  

 Εμείς απαιτούμε να μας εξηγήσει -είναι εδώ η διεύθυνση της ΣΥΤΑ- γιατί 

εκαθυστέρησε αυτή η υπόθεση.  Να μας πει, για παράδειγμα, υπάρχει η εταιρεία TGM;   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Να έρθει στο βήμα να μας το πει! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να τα πουν στην επιτροπή  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι, παρακαλώ να υπάρξει ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι ο καθένας να λέει ό,τι θέλει. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, με συγχωρείτε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ορίστε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να υπάρξει μια τάξη και να μη γελοιοποιούμε το σώμα.  ∆εν μπορεί να βγει στο 

βήμα και το γνωρίζετε, κύριε συνάδελφε, ότι δεν μπορεί να βγει στο βήμα.  Υπάρχουν οι 

επιτροπές, καλούνται οι κύριοι στις επιτροπές και λογοδοτούν.  Τώρα συνεδριάζει η 

ολομέλεια και πρέπει να σεβαστούμε τους όρους εντολής της ολομέλειας και τον τρόπο 

λειτουργίας της.   

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Εντάξει, είναι για αστείο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έν’ που αστείο που ελέχθη, αλλά ακούεται τούτο το πράμα τζιαι...Εντάξει.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το θέμα που εσυζητούσαμε τα τελευταία πέντε χρόνια, τουλάχιστον εμείς, δεν 

ήταν αν θα εκσυγχρονιστεί το καθεστώς της ΑΤΗΚ.  Και έχουμε συγκεκριμένη δική μας 

πρόταση.  Μπορεί να μην αρέσει σε κάποιους, αλλά έχουμε πρόταση.  Μπορεί να μην 

αρέσει σε κάποιους, αλλά έχουμε πρόταση.  Το θέμα ήταν πώς θα διασφαλίζαμε την 

ΑΤΗΚ στα πλαίσια του ανταγωνισμού, όταν κάποιοι άλλοι προσπαθούσαν εκ των 

προτέρων με πράξεις και ενέργειες -που κάποιες, ευτυχώς, δεν κατόρθωσαν λόγω της 

πλειοψηφίας της Βουλής να τις περάσουν- να δημιουργήσουν στον ανταγωνιστή 

συνθήκες, για να πετύχει και όχι στην ΑΤΗΚ.  Η ΑΤΗΚ, αν την αφήσουν, δε θα έχει 

ανταγωνιστή.  δε θα κάμει άλλος επένδυση στην Κύπρο.  Μόνο αν, για παράδειγμα, με 

πολύκροτα πρόστιμα δυσκολεύαμε την Αρχή ή με απαράδεκτες μεθοδεύσεις αφαίρεσης 
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£40 εκατομ. από τα κέρδη της, θα μπορούσε να μειώσουμε τις δυνατότητές της.  Άρα, ο 

εκσυγχρονισμός, κατ’ εμάς, έχει να κάμει απόλυτα και με το καθεστώς ιδιοκτησίας, διότι 

ο ιδιοκτήτης αποφασίζει.  Και πώς κάποιοι θα συμπεριφέρονταν, αν είχαν κύριο λόγο, 

ακριβώς το απέδειξαν με το πρόστιμο και με τα £40 εκατομ. 

 Έγινε λόγος -και είναι ορθό- ότι πρέπει να κοιτάζουμε ολόκληρο το λογαριασμό.  

Αν με την ταχύτητα και τη λογική της ιδιωτικής επιχείρησης, για παράδειγμα, 

προχωρούσε η επένδυση στην “Q-Telecom”, πού θα ήταν τα λεφτά του δημοσίου 

σήμερα;  Είναι ανύπαρκτη κατάσταση.  ∆εν υπάρχει στην ελληνική αγορά.  ∆εν έχει 

σύστημα διανομής δικό της.  Αγοράζει από την εταιρεία του κ. Κόκκαλη, τη “Vodafone”, 

μερικές γραμμές.  Άρα, θα πετάσσονταν τα εκατομμύρια.   

 Η ταχύτητα και η αποτελεσματικότητα του ιδιωτικού οργανισμού.  Το βλέπουμε με 

τους δρόμους.  Τα κάνουν ιδιώτες με φοβερές καθυστερήσεις και με διπλάσιο και 

τριπλάσιο κόστος και με ατέλειωτες αποζημιώσεις για το δημόσιο.  ∆εν το λέω για να 

πω ότι δεν πρέπει να ανατίθενται σε ιδιώτες έργα.  Το λέω για να πω ότι δεν είναι 

αυταπόδεικτο ότι, εφόσον είναι ιδιωτική εταιρεία, θα είναι πετυχημένη με κριτήρια 

δημόσιου συμφέροντος, όχι με κριτήρια ατομικά, που μπορεί μετά η εταιρεία να μην 

υπάρχει, αλλά το ίδιο το άτομο να είναι εκατομμυριούχος.   

 Η μετοχοποίηση είναι από μόνη της και πάλι λύση;  Μα, οι Κυπριακές 

Αερογραμμές δεν είναι μετοχοποιημένη εταιρεία;  Ε, πέστε μου μια πενταετία και πέστε 

μου ένα συμβούλιο που θεωρήθηκε από όλους ότι πέτυχε και που δεν υπήρχαν 

χιλιάδες προβλήματα.  Άλλοι λοιπόν είναι δογματικοί και προσκολλημένοι σε ιδεοληψίες.  

Αρκεί να είναι ιδιωτικό και είναι άγιο!   

 Το δημόσιο συμφέρον εξυπηρετείται και η κοινωνία, εφόσον το αποτέλεσμα που 

θα φέρνει η ΑΤΗΚ ή οποιοσδήποτε άλλος τέτοιος οργανισμός θα επιστρέφεται στο 
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δημόσιο.  Και, αν θα αποφασίζουν αύριο δύο, τρεις ιδιώτες, εκ των πραγμάτων δε θα 

επιστρέφεται στο δημόσιο.   

 Είναι λοιπόν αναγκαίο να αντιμετωπίσουμε αυτά τα θέματα πραγματικά με ανοικτό 

πνεύμα.  Ούτε από τη θέση ότι κάθε κρατικό είναι ορθό, αλλά ούτε και από τη θέση ότι 

το ιδιωτικό είναι άγιο και απαραβίαστο και πετυχημένο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εννά συνεχίσουμε;  Ορίστε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Από τη θέση μου, διότι θα είμαι, όπως πάντα, σύντομος, κύριε Πρόεδρε. 

 Καταρχάς δεν κατάλαβα το πείραγμα του κ. Κατσουρίδη που... δεν έχει εκλογές το 

ΑΚΕΛ, αν θα μιλούσε τόση ώρα... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Μπορεί να πάει στο Συναγερμό. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ΄Εν’ τούτο που άρχισα να υποψιάζομαι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, νομίζω, για να μπει μια τάξη στο Συναγερμό, πρέπει να έρτει κανένας που 

ποτζιεί! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πρόεδρε, στείλε μας τον τζιαι έν’ ευπρόσδεκτος!  Στείλε μας τον τζιαι έν’ 

ευπρόσδεκτος, κάπως εννά τον αξιοποιήσουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Που εννά θέλουμε να τον απαλλαγούμε εμείς, να σας τον πέψουμε! 
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Α, ενόμιζα ότι τον εβαρήθηκες, για να κάμεις έτσι δήλωση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όι, όι. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Επί της γενίκευσης του θέματος θα συμφωνήσω με τον Πρόεδρο και άρα δε θα 

πάρω κι εγώ τον ίδιο χρόνο, για να μπω στη φιλοσοφία, και θα επιφυλαχθώ να 

συζητήσουμε το θέμα και να κάμω τις τοποθετήσεις μου, όταν θα έρθει το θέμα από το 

αρμόδιο υπουργείο και από τη CΥΤΑ στο σύνολό του. 

 Όμως θέλω να πω δύο πράγματα.  Πρώτον, θέλω να θυμίσω σε κάποιους 

συναδέλφους απ’ εδώ ότι ήταν η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα που ήθελε λεπτομερή 

έλεγχο και ζήτησε παρακολούθηση της επένδυσης στην Ελλάδα.  Και αυτό αποδεικνύει 

ότι τουλάχιστον και όταν ήμαστε κυβέρνηση είχαμε την πρόθεση του αυστηρού 

κοινοβουλευτικού ελέγχου και θα τη συνεχίσουμε και τώρα και ελπίζω οι συνάδελφοι 

εκεί που χρειάζεται να μας συμπαρασταθούν.  ∆εύτερον, να πω στις τοποθετήσεις του 

κ. Κατσουρίδη ότι νομίζω ότι πρέπει πράγματι, αντί να κατηγορούμε ο ένας τον άλλο για 

δογματισμό, να δούμε πώς αυτός ο πολύ πετυχημένος οργανισμός της ΑΤΗΚ θα 

λειτουργήσει στο νέο περιβάλλον καλύτερα.  Και ας μη συγχύζουμε τις ιδιωτικοποιήσεις, 

τις μετοχοποιήσεις και τις ελευθεροποιήσεις.  Είναι διαφορετικά πράγματα και θα 

έχουμε την ώρα να τα συζητήσουμε.  Και πιστεύω ότι, αν δούμε το θέμα του 
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συμφέροντος του τόπου μέσω της σωστής λειτουργίας της ΑΤΗΚ, μπορούμε να βρούμε 

διεξόδους χωρίς δογματισμούς. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα αρχίσουμε δευτερολογίες και τελειώνουμε. 

 Λοιπόν, ο κ. Πιττοκοπίτης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα κάμω μια εισήγηση διαδικαστική.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Τις ομόφωνες εκθέσεις πλέον να τις διαβάζουμε, διότι είναι εκεί που γίνεται η 

μεγαλύτερη συζήτηση.  Αν τις διαβάζουμε, πιθανόν κάποιοι από μας να είναι εντός 

θέματος και να μιλούμε και λιγότερο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγνώμη, κύριε Πιττοκοπίτη, μισό δευτερόλεπτο.  Έχω δείξει όλη αυτή την 

ελαστικότητα, τέλος πάντων, την υπομονή, νοουμένου ότι είναι οι προϋπολογισμοί των 

διαφόρων ημικρατικών οργανισμών και φυσιολογικά θα ήθελαν κάποιοι συνάδελφοι να 

τοποθετηθούν και πάνω στη γενική λειτουργία των οργανισμών και δεν επέμεινα στο 

δύο λεπτά ο καθένας, ένεκα του ότι είναι ομόφωνα κ.λπ.   

 Λοιπόν, κύριε Πιττοκοπίτη. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό προς όλους... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν είναι δυνατό, ένα, δυο λεπτά. 
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Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Πιο κάτω από δυο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Αλλά δεν μπορούμε να δεχόμαστε και προκλήσεις!  Όλοι μιλούν τότε για την 

επένδυση στην Ελλάδα, που μάλιστα ζητούσαν να ελέγχεται και ούτω καθεξής.  Εκτός 

από το ∆ΗΚΟ και το ΚΙΣΟΣ, οι άλλοι κύριοι δεν ψηφίσατε και αποδεσμεύτηκαν τα 

κονδύλια;  Γιατί δε λέτε την αλήθεια;  Μόνο το ∆ημοκρατικό Κόμμα και το ΚΙΣΟΣ!  Και τι 

συνέβη;  Πριν ενάμιση μήνα ο κ. Υπουργός των Συγκοινωνιών πήρε το ΑΚΕΛ και το 

∆ΗΚΟ, όπως πήρε και το ∆ημοκρατικό Συναγερμό και τα τοιαύτα...  Αρνήθηκε και το 

ΑΚΕΛ και είπε:  «Ναι, κύριοι, εμείς δε συμφωνούμε να γίνει αυτό το πράγμα, γιατί, όπως 

φαίνεται, είναι καταστροφική αυτή η επένδυση».  Και εν τέλει δεν προχώρησαν, ενώ 

είχαν την αποδέσμευση στο χέρι και το κονδύλι είχαν, αλλά δεν πραγματοποίησαν την 

επένδυση.  Όχι να μας λέτε όμως και κατά πρόσωπο ότι αγωνιστήκατε και ζητούσατε 

και παρακολουθούσατε και δεσμεύσατε και τα τοιαύτα!  Ε, ειλικρινά, αισθάνθηκα αυτή 

την ανάγκη για αποκατάσταση, αν θέλετε, της αλήθειας.  Αν είναι διαφορετικά, σας 

παρακαλώ, πέστε μας τα. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, συγνώμη, κύριε Προδρόμου, είχε δεσμευτεί ο υπουργός ότι δε 

θα προχωρήσει αυτή η επένδυση, αν δεν επανερχόταν να ενημερώσει τις πλευρές της 

Βουλής.  Και, όταν ήρθε και ενημέρωσε, ναι, έκλεισε το θέμα με τον τρόπο που έκλεισε. 

 Κύριε Προδρόμου. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Θέλω απλά να σας ευχαριστήσω, γιατί βάλατε τα πράγματα στη θέση τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω πρέπει να είμαστε αντικειμενικοί. 

 Λοιπόν, παρακαλώ.  Αν είναι δυνατό, το ίδιο σύντομα, κύριε Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Ναι, ναι, εγώ θα σεβαστώ, κύριε Πρόεδρε, θα δεχθώ την προτροπή σας, δε θα 

κάμω δευτερολογία, απλώς είναι ένα θέμα τάξεως. 

 Πιστεύω ότι ήταν στη ρύμη του λόγου του.  ∆εν μπορεί να λέμε εδώ και να 

ομολογούμε, μας ακούν και έξω, ότι ένας θεσμός, όπως του Επιτρόπου Ανταγωνισμού, 

αφορά κάποιον τον οποίο «εβάλετέ τον και αποφασίσετε»!  Είναι ανεξάρτητος 

αξιωματούχος, είναι ένα από τα νευραλγικά πόστα τα οποία χρειάζονται για την 

ευρωπαϊκή εποχή της Κύπρου και για όνομα του Θεού, αν εμείς οι ίδιοι λέμε ή εννοούμε 

ότι είναι πολιτικά πρόσωπα τα οποία παίρνουν αποφάσεις, για να κάμουν έτσι...   

«Εβάλαν πρόστιμο, γιατί τους είπαν κάποια κόμματα»!  Πιστεύω ότι δεν εννοούσε αυτό 

ο κ. Κατσουρίδης.  Εν πάση περιπτώσει, εγώ θέλω να καταγραφεί ότι δεν μπορούμε να 

λέμε τέτοια πράγματα, έστω κι αν είχε οριστεί από την προηγούμενη κυβέρνηση.  

Εξάλλου, για κάποιους επιτρόπους έχουμε κάμει και συναινετικές διαδικασίες και για 

κάποιους ρυθμιστές και περνούν και από τη Βουλή.  Άρα, ας μείνουμε εκεί. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και εσείς ένα λεπτό, κύριε... 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι εκεί το πρακτικό, εγώ δεν έχω ένσταση να διαβαστεί.  Αν είπα αυτά που λέει 

ο κ. Προδρόμου, απολογούμαι, αλλά δεν τα είπα.  Είπα ότι υπήρξε σκοπιμότητα και 

επιμένω ότι υπήρξε σκοπιμότητα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ευαγόρου, επίσης ένα λεπτό. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα.  Απλά, επειδή έγινε αναφορά στο 

ιδιοκτησιακό καθεστώς, να πω ότι είναι κλασική περίπτωση η Αρχή Τηλεπικοινωνιών, 

είναι ένας ημικρατικός οργανισμός, μπορεί να είναι και πετυχημένος και εύρωστος.  

Απλά, πηγαίνοντας κάπου στο παρελθόν, να υπενθυμίσω -και υπάρχουν στα αρχεία 

αρκετά αποδεικτικά στοιχεία- ότι το 1993-1996, μέχρι πριν τις βουλευτικές εκλογές, θέση 

του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ήταν “ιδιωτικοποιήσεις”.  Μπορώ να παραθέσω δεκάδες 

ομιλίες.  Άλλαξαν τη λέξη και την έκαμαν “αποκρατικοποιήσεις”, για να ακούεται 

καλύτερα επικοινωνιακά και έφυγαν στη συνέχεια από τις αποκρατικοποιήσεις και 

πήγαν στις μετοχοποιήσεις.  Άλλο η ελευθεροποίηση και για το συνάδελφο που το 

ανέφερε είμαστε σε θέση να γνωρίζουμε τι σημαίνει ελευθεροποίηση και ελεύθερη 

δράση στην αγορά με άλλους παίκτες πέραν της Αρχής Τηλεπικοινωνιών. 

Και να πω ένα τελευταίο και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, ότι, αν απόψε ή αύριο 

αποφάσιζε το συμβούλιο των Κυπριακών Αερογραμμών, κατά τον τρόπο που επωλήθη 
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το ΧΙΛΤΟΝ, που ήταν μετοχοποιημένο, να πουλήσει τις Κυπριακές Αερογραμμές σε 

οποιονδήποτε χωρίς τη συγκατάθεση οποιουδήποτε, νομικά μπορεί να το πράξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, νομίζω ότι έχει εξαντληθεί η συζήτηση.  Να μπούμε στις τροπολογίες.  

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, καταθέστε την τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

∆υνάμεις. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή κ. Σταύρου Ευαγόρου εκ μέρους της 

κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 

Νόμος του 2003» 

 Γίνεται εισήγηση να σημειωθεί με διπλό σταυρό (++) το άρθρο 945 - Κεφάλαιο 

“Επενδύσεις” με τίτλο:  “Σημεία παρουσίας στο εξωτερικό”:  Προϋπολογισμός 2003 Λ.Κ. 

1.000.000. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι ψήφους υπέρ, δεκαπέντε εναντίον και δύο αποχές, η τροπολογία 

εγκρίνεται. 

 Τροπολογία έχει προτείνει και το ∆ημοκρατικό Κόμμα.  Έχω αντιληφθεί σωστά, 

κύριε Πιττοκοπίτη, ότι τη δεύτερη τροπολογία την αποσύρετε;   

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Τη δεύτερη τροπολογία που αφορά το άρθρο “∆ιαφημίσεις και Έξοδα 

Προώθησης”, μετά από τα όσα έχουν λεχθεί, θα την αποσύρουμε και θα αναμένουμε τα 

στοιχεία τα οποία θα κατατεθούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Να διαβαστεί μόνο η πρώτη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 

Κόμματος στο νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της 

Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος του 2003» 

 Γίνεται εισήγηση να σημειωθεί με διπλό σταυρό το ακόλουθο άρθρο: 

 Άρθρο 070 - Κεφάλαιο 10 - Αποδοχές Προσωπικού με τίτλο:  “Αμοιβές και 

Κίνητρα” - Προϋπολογισμός 2003 Λ.Κ.  550.000. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι συνάδελφοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Να πάμε τώρα στο σύνολο του νομοσχεδίου.  ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση κονδυλίων Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου ποσού £234.324.001 για τη 

χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος 

άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Ίδρυση και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 

Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Πατατών (Κυρωτικός) Νόμος του 2003».  Η έκθεση 

είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 

Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Πατατών (Κυρωτικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Ζαχαρίας Κουλίας Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Μάριος Ματσάκης Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιάννος Λαμάρης Σοφοκλής Φυττής 

Ντίνος Χατζηνικόλα Γιώργος Περδίκης 

Παναγιώτης ∆ημητρίου 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 31η Μαρτίου 2003.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της συμφωνίας για παροχή 

κυβερνητικής εγγύησης στο Συμβούλιο Εμπορίας Κυπριακών Πατατών για την 

αποπληρωμή δανείου συνολικού ύψους £4.080.000 με τόκο προς 6% ετησίως.  Το 

δάνειο αυτό συνήφθη από το Συμβούλιο Εμπορίας Κυπριακών Πατατών και τη 

Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα Λτδ, με σκοπό να χρησιμοποιηθεί για την πληρωμή 

έκτακτης οικονομικής βοήθειας στους πατατοπαραγωγούς ανοιξιάτικης εσοδείας 2002 

και για τη διευθέτηση των υποχρεώσεων των παραγωγών στο Ταμείο Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς του πιο πάνω νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο για την κύρωση της συμφωνίας που αναφέρεται σ’ αυτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές... 

 Υπάρχουν.  Ο κ. Τάσου, παρακαλώ.   

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου.  Απλώς ήθελα να χαιρετίσω την ψήφιση του 

νομοσχεδίου, γιατί, όπως στο παρελθόν δίδονταν οικονομικές στηρίξεις στους αγρότες 

και ιδιαίτερα στους πατατοπαραγωγούς, θέλω να πιστεύω ότι η ίδια πολιτική θα 

συνεχιστεί από τη νέα κυβέρνηση και, ει δυνατόν, με περισσότερο ζήλο, γιατί ο κόσμος 

στην ύπαιθρο χρειάζεται στήριξη και υποστήριξη.  Ακριβώς αυτά ήθελα να τονίσω, ότι 

χαιρετίζω αυτή την προσπάθεια στήριξης του γεωργικού τομέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Τάσου. 



  

40

  

 Να περάσουμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 

Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Πατατών (Κυρωτικός) Νόμος του 2003.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 

Ασφάλισης Υγείας Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας 

Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Καράς, πρόεδρος  Αδάμος Αδάμου 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Μάριος Ματσάκης 

 Κυριάκος Τυρίμος Ζαχαρίας Κουλίας 
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 ∆ώρος Χριστοδουλίδης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποίησε στις 20 Μαρτίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Υγείας και του διοικητικού συμβουλίου του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας. 

 Ο προϋπολογισμός του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας για το 2003, που 

εξετάζεται για πρώτη φορά, προβλέπει έξοδα ύψους £534.700 και έσοδα ύψους 

£540.000, που προέρχονται από κρατική χορηγία.  Τα έξοδα κατανέμονται σε μη 

προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό, ύψους £50.000, και λειτουργικά έξοδα 

ύψους £484.700. 

 Στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό οι αποδοχές προσωπικού καλύπτουν τις 

μόνιμες θέσεις του γενικού διευθυντή και δύο γραφέων του οργανισμού, που αναμένεται 

να πληρωθούν εντός του 2003, γι’ αυτό και η σχετική πρόνοια είναι για ένα έτος. 

 Οι εκπρόσωποι του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας δήλωσαν ενώπιον της 

επιτροπής ότι το συμβούλιο του οργανισμού θα προχωρήσει τάχιστα στην πρόσληψη 

του γενικού διευθυντή και των άλλων υπαλλήλων που προβλέπονται στον 

προϋπολογισμό, για να γίνει το πρώτο βήμα στην όλη οργανωτική δομή του 

οργανισμού.  Οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν επίσης ότι στις αρχές Απριλίου 2003 θα 

πραγματοποιηθεί ευρεία σύσκεψη, στην οποία θα προσκληθούν οι εμπλεκόμενοι 

φορείς, με κύριο αντικείμενο την κοστολόγηση του γενικού σχεδίου υγείας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού ενημερώθηκε για τις ενέργειες του 

οργανισμού με στόχο την εφαρμογή του συστήματος υγείας, μελέτησε τον υπό αναφορά 

προϋπολογισμό και διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιές του, αποφάσισε ομόφωνα να 

εισηγηθεί στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την έγκριση του προϋπολογισμού του 

Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας για το 2003. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος, παρακαλώ. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Είναι σε όλους αντιληπτό ότι η εισαγωγή και εφαρμογή του Γενικού Σχεδίου Υγείας 

είναι μια αναγκαιότητα.  Εάν δε ληφθούν υπόψη ο υπερτροφικός συγκεντρωτισμός που 

παρουσιάζει ο κρατικός τομέας, τα λειτουργικά και οργανωτικά του προβλήματα, η 

αύξηση του κύκλου εργασιών του ως συνεπακόλουθο του ότι περίπου το 90% του 

πληθυσμού δικαιούται δωρεάν περίθαλψη στα κρατικά νοσηλευτήρια, αλλά και η ταχεία 

επέκταση της ιατρικής σε νέους τομείς, αυτή η αναγκαιότητα καθίσταται επιβεβλημένη.   

 Η θέση του σοσιαλιστικού κινήματος για την εισαγωγή του ΓΕΣΥ ήταν πάγια και 

σταθερή.  Να υπενθυμίσω ότι το 1998 είχε ζητήσει και είχε πετύχει δέσμευση από την 

τότε κυβέρνηση για την άμεση κατάθεση του σχετικού νομοσχεδίου. 

 Μέσα στις σημερινές συνθήκες θα πρέπει να καταστεί σαφές ότι ένα σχέδιο υγείας, 

για να ανταποκρίνεται στις απαιτήσεις του κυπριακού λαού και να αξιοποιεί τα μέχρι 

σήμερα θετικά αποτελέσματα που αντανακλώνται στους δείκτες υγείας, θα πρέπει να 

παρέχει στο σύνολο του λαού υψηλού επιπέδου περίθαλψη, χωρίς να υπεισέρχονται 

κοινωνικές, οικονομικές ή ταξικές διακρίσεις, να αξιοποιεί το σύνολο του ιατρικού και 

παραϊατρικού δυναμικού, τόσο του δημόσιου όσο και του ιδιωτικού τομέα.  Θα πρέπει 

να τονισθεί ότι η Κύπρος βρίσκεται πολύ ψηλά στο σχετικό πίνακα των χωρών της ΕΕ, 

που αφορά την αναλογία ειδικών γιατρών σε σχέση με τον πληθυσμό.  Να παρέχει στον 

πολίτη τη δυνατότητα να επιλέγει τον προσωπικό του γιατρό και το νοσηλευτήριο.  Να 

προωθεί την αποκέντρωση και την ομοιόμορφη ανάπτυξη. 
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 ∆υστυχώς παρατηρείται μια σημαντική καθυστέρηση στην προώθηση της 

υλοποίησης του ΓΕΣΥ.  ∆εν είναι η ώρα να αποδοθούν ευθύνες γι’ αυτή την 

καθυστέρηση. 

 Σήμερα βρίσκεται μπροστά μας για έγκριση ο πρώτος προϋπολογισμός του 

Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας.  Το ΚΙΣΟΣ θα τον ψηφίσει, για να συμβάλει στην 

επιτάχυνση του ρυθμού εφαρμογής του σχεδίου υγείας. 

 Όμως θα ζητήσουμε το ποσό των £75.000 που προβλέπει ο σχετικός 

προϋπολογισμός για την εκπαίδευση ιατρών στη γενική ιατρική -και στην επιτροπή 

Υγείας δεν είχαν δοθεί ικανοποιητικές, πειστικές εξηγήσεις από τους παρευρισκόμενους 

εκπροσώπους- να δεσμευτεί, μέχρι να υποβληθούν και να εγκριθούν από τη Βουλή οι 

κανονισμοί και τα κριτήρια που θα πρέπει να πληρούν οι υποψήφιοι γιατροί που θα 

συμμετάσχουν στο σχέδιο υγείας.  Κανονικά, θα έπρεπε να είχαμε ζητήσει αυτό το 

ποσό να απαλειφθεί, να μην εγκριθεί.  Όμως, επειδή είναι ο πρώτος προϋπολογισμός, 

θεωρούμε ότι πρέπει να είμαστε ιδιαίτερα απλόχεροι και ταυτόχρονα πιστεύω ότι 

μπορούν να συγχωρεθούν πιο εύκολα τυχόν λάθη, ασάφειες ή παραλείψεις που είχε ο 

πρώτος προϋπολογισμός. 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Να προχωρήσουμε να θέσουμε αυτή την πρόταση του ΚΙΣΟΣ σε ψηφοφορία.   

Κ. ΤΥΡΙΜΟΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγνώμη;  ∆εν είδα χέρια και προχώρησα με τη διαδικασία.   

 Ορίστε, κύριε Τυρίμο. 
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Κ. ΤΥΡΙΜΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ο θεσμός επιμόρφωσης με αυτά τα μαθήματα 

τα οποία γίνονται για την εφαρμογή του σχεδίου υγείας ισχύει τα τελευταία τουλάχιστον 

επτά χρόνια.  Εκτός από τα χρήματα τα οποία καταβάλλει το κράτος για τα 

επιμορφωτικά σεμινάρια και μαθήματα, οι γιατροί οι οποίοι συμμετέχουν -και πρέπει να 

πω ότι συμμετέχουν γιατροί του ιδιωτικού και γιατροί του δημόσιου τομέα- καταβάλλουν 

και οι ίδιοι ένα ορισμένο ποσό από δικά τους λεφτά.  Προηγουμένως ήταν της τάξης των 

£500. 

 Γι’ αυτό το κονδύλι πιστεύω ότι πρέπει να το ψηφίσουμε, για να συνεχίσουν αυτά 

τα επιμορφωτικά σεμινάρια και μαθήματα σε συνεργασία με κάποια πανεπιστήμια -

προηγουμένως ήταν με το Πανεπιστήμιο του Surrey του Λονδίνου, τώρα είναι με το 

Πανεπιστήμιο Κρήτης- που χρειάζονται, για να παρακολουθούν την εξέλιξη της ιατρικής 

οι γιατροί οι οποίοι θα κληθούν να υπηρετήσουν το Γενικό Σχέδιο Υγείας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, θέτω σε ψηφοφορία την πρόταση του ΚΙΣΟΣ για δέσμευση του κονδυλίου 

των £75.000, που πηγαίνει για την εκπαίδευση ιατρών. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της δέσμευσης του κονδυλίου;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι, κύριε Πρόεδρε.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Άρα απορρίπτεται.  Έτσι είναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άρα δε θα υποχρεωθώ να ψηφίσω. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας ποσού που 

δεν υπερβαίνει τις £534.700 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 

2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Πρώτος Πίνακας.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος 

άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4.   

 Ίδρυση νέων θέσεων.  ∆εύτερος Πίνακας.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 6;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 

Ασφάλισης Υγείας Νόμος του 2003.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 6 θέμα, που είναι «Ο περί της Εθνικής Φρουράς 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

 Πριν προχωρήσουμε, θα παρακαλούσα τον κ. Μιχαηλίδη να μην αποχωρήσει, αν 

είναι δυνατόν, διότι σε κάποια στιγμή θα τον παρακαλέσω να με αντικαταστήσει.  Θα 

πω επίσης κάποιος υπάλληλος της Βουλής που μπορεί να κάνει αυτή τη δουλειά, όταν 

τελειώσει η ολομέλεια, να διορθώσει το ρολόι.  Η Βουλή δεν μπορεί να είναι μία ώρα 

πίσω από τον υπόλοιπο κόσμο.  Το ρολόι μας εδώ στην ολομέλεια να περάσει μπροστά 

κατά μία ώρα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί της Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Ομήρου, πρόεδρος Σωτήρης Σαμψών 

 Κώστας Κωνσταντίνου Ζαχαρίας Κουλίας 

 Κώστας Παπακώστας Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Αντώνης Καράς 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 27 Μαρτίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Άμυνας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Εθνικής 

Φρουράς Νόμου, ώστε οι κανονισμοί που εκδίδονται με βάση αυτόν να μπορούν  να 

προνοούν για αναδρομική εφαρμογή όλων ή ορισμένων από τις διατάξεις τους. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 

υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’  αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του 

σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί της Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Οι περί Χορηγημάτων και Απολαβών της Εθνικής 

Φρουράς της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για τους κανονισμούς που 
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τιτλοφορούνται «Οι περί Χορηγημάτων και Απολαβών της Εθνικής Φρουράς της 

∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Ομήρου, πρόεδρος Σωτήρης Σαμψών 

 Κώστας Κωνσταντίνου Ζαχαρίας Κουλίας 

 Κώστας Παπακώστας Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Αντώνης Καράς 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε τους υπό αναφορά κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 27 Μαρτίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Άμυνας και Οικονομικών 

και του ΓΕΕΦ. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τα άρθρα 23 και 28 

του περί της Εθνικής Φρουράς Νόμου, σκοπείται η τροποποίηση των ισχυόντων περί 

Χορηγημάτων και Απολαβών της Εθνικής Φρουράς της ∆ημοκρατίας Κανονισμών, 

ώστε το μηνιαίο καταδυτικό επίδομα, καθώς και το εκπαιδευτικό καταδυτικό επίδομα, 

που χορηγούνται στους εθνοφρουρούς που υπηρετούν στις Ομάδες Υποβρυχίων 

Καταστροφών (ΟΥΚ) καθώς και σε όσους εκπαιδεύονται στο αντίστοιχο Σχολείο ΟΥΚ 

του Ναυτικού της Εθνικής Φρουράς, να αυξηθούν από £30,00 σε £60,00 αντίστοιχα 

αναδρομικά από την 1η Σεπτεμβρίου 2002 και να αναθεωρούνται αυτόματα, σύμφωνα 

με τις αυξομειώσεις του τιμαρίθμου. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Άμυνας, η προτεινόμενη 

τροποποίηση των ισχυόντων Κανονισμών κρίθηκε αναγκαία, δεδομένου ότι τα υπό 

αναφορά επιδόματα που χορηγούνται στους εθνοφρουρούς από το 1988 δεν έχουν 

αναθεωρηθεί, παρ’ όλο που τα οικονομικά δεδομένα έχουν έκτοτε ουσιωδώς 

μεταβληθεί. 
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 Σημειώνεται ότι σχετικοί κανονισμοί για αναθεώρηση των υπό αναφορά 

επιδομάτων κατατέθηκαν προηγούμενα στη Βουλή, με βάση τις πρόνοιες των οποίων 

γινόταν πρόταση για αναθεώρηση των αναφερόμενων στους υπό συζήτηση 

κανονισμούς επιδομάτων από £30,00 σε £50,00 αντίστοιχα.  Στα πλαίσια της 

συζήτησης των κανονισμών αυτών, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας έκρινε ότι η 

προτεινόμενη τότε αναθεώρηση των επιδομάτων δεν ήταν ικανοποιητική, γι’  αυτό και 

κάλεσε τους εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών να μελετήσουν το ενδεχόμενο 

αύξησής τους.  Ακολούθως, το Υπουργείο Οικονομικών, αφού μελέτησε το όλο θέμα, 

ενημέρωσε την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας ότι υιοθετεί αύξηση των υπό 

αναφορά επιδομάτων από £30,00 σε £60,00, όπως ήταν και το αρχικό αίτημα του 

Υπουργείου Άμυνας στο Υπουργείο Οικονομικών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, το Υπουργείο Άμυνας κατέθεσε τους υπό συζήτηση 

κανονισμούς. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 

υπό αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή 

τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ομιλήτρια επί θέματος αρχής. 

 Παρακαλώ, κυρία Κυριακού.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η μόνη σήμερα. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Εφόσον μόνο μία μητέρα υπάρχει σήμερα, πρέπει να μιλήσει.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχει και πατέρες εθνοφρουρών εδώ. 
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Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Οι πατέρες δεν ενδιαφέρονται. 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Με την ευκαιρία που έχουμε ενώπιόν μας τους κανονισμούς για το καταδυτικό 

επίδομα των ΟΥΚ θα ήθελα, με σεβασμό και θαυμασμό για τους εθνοφρουρούς μας 

που υπηρετούν στις Ομάδες Υποβρύχιων Καταστροφών, να αναφερθώ σε ακόμη μια 

ομάδα εθνοφρουρών που δοκιμάζεται καθημερινά υπηρετώντας στα ακραία φυλάκια 

της πράσινης γραμμής.  Όσοι από εμάς έχουμε την εμπειρία και γνώση της ζωής των 

εθνοφρουρών που υπηρετούν και αγρυπνούν στα απομακρυσμένα αυτά φυλάκια 

γνωρίζουμε ότι περνούν δύσκολα μερόνυχτα, για να μπορούμε εμείς να εργαζόμαστε 

και να ζούμε την καθημερινή μας ζωή στα μετόπισθεν ήσυχα.  Κάποια παιδιά, κάποιοι 

εθνοφρουροί αγρυπνούν και αγωνιούν για μας.  Το ίδιο σκληρή με την εκπαίδευση των 

ΟΥΚ είναι η εκπαίδευση και η υπηρεσία των ακριτών μας.  Γι’ αυτό παρακαλώ να 

εξεταστεί το θέμα από το Υπουργείο Άμυνας και το Υπουργείο Οικονομικών, ώστε 

ανάλογο επίδομα με το επίδομα των ΟΥΚ να παίρνουν και οι ακρίτες των 

απομακρυσμένων φυλακίων της πράσινης γραμμής.   

 Το επίδομα των εθνοφρουρών που υπηρετούν στα απομακρυσμένα φυλάκια είναι 

τόσο ως αναγνώριση της προσφοράς των εθνοφρουρών αυτών, της σκληρής τους 

υπηρεσίας, αλλά και για να γνωρίζουν οι εθνοφρουροί μας ότι δεν είναι παιδιά ενός 

δεύτερου στρατού ή ενός δεύτερου Θεού.  Είναι περήφανοι και πρέπει να είναι 

περήφανοι, γιατί έχουν επιλεγεί να φυλάγουν την πράσινη γραμμή.  Οι ακρίτες 

εθνοφρουροί πρέπει να είναι το ίδιο περήφανοι όπως οποιοδήποτε άλλο επίλεκτο 

σώμα, γι’ αυτό και πιστεύω ότι δικαιούνται.  Και θα πρέπει να εξεταστεί κάποιο ανάλογο 

επίδομα στα πλαίσια της ίσης μεταχείρισης και αναγνώρισης της υπηρεσίας τους. 

 Αυτά είναι για προβληματισμό. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία συναδέλφισσα.   

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 7 κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 7 κανονισμοί εγκρίνονται.  

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «O περί Ονομασιών Προέλευσης και Γεωγραφικών 

Ενδείξεων Γεωργικών Προϊόντων ή Τροφίμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».  Η 

έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο «O περί Ονομασιών Προέλευσης και Γεωγραφικών Ενδείξεων 

Γεωργικών Προϊόντων ή Τροφίμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Μάριος Ματσάκης Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σοφοκλής Φυττής Γιαννάκης Ομήρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Ελένη Μαύρου   

 Άγις Αγαπίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος Γιώργος Περδίκης 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 24 Μαρτίου 2003.  Στη 

συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 



  

52

  

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του άρθρου 5 της 

βασικής νομοθεσίας περί Ονομασίας Προέλευσης και Γεωγραφικών Ενδείξεων 

Γεωργικών Προϊόντων ή Τροφίμων του 2002, ώστε να καταστεί δυνατή η εύρυθμη 

σύνθεση της αρμόδιας επιτροπής για την εξέταση αιτήσεων για εγγραφή ονομασιών 

προέλευσης και γεωγραφικών ενδείξεων.  

 Ειδικότερα, ο προτεινόμενος τροποποιητικός νόμος καθορίζει την  εκπροσώπηση 

στην εν λόγω επιτροπή του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού από 

αρμόδιο λειτουργό, αναλόγως της περίπτωσης που εξετάζει η επιτροπή, ώστε η 

εκπροσώπηση του υπουργείου να μη γίνεται αποκλειστικά από εκπρόσωπο της 

Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών του υπουργείου. 

 Παράλληλα, με τον προτεινόμενο τροποποιητικό νόμο αντικαθίσταται η αναφορά 

στην ονομασία «Κυπριακός Οργανισμός Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας» (ΚΟΠΕΠ)  

από την ονομασία «Κυπριακός Οργανισμός Προώθησης Ποιότητας» (ΚΟΠΠ), ο οποίος 

καθιδρύεται βάσει του περί Τυποποίησης, ∆ιαπίστευσης και Τεχνικής Πληροφόρησης 

Νόμου του 2002. 

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι η υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία, που συνιστά 

εναρμόνιση με το κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα της προστασίας των γεωγραφικών 

ενδείξεων και των ονομασιών προέλευσης των γεωργικών προϊόντων και τροφίμων, 

έχει ήδη θεσπιστεί και τεθεί σε εφαρμογή από το 2002. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωράμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ονομασιών Προέλευσης και 

Γεωγραφικών Ενδείξεων Γεωργικών Προϊόντων ή Τροφίμων (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 

(Αποτέφρωση Αποβλήτων) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 
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κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 

Ατμόσφαιρας (Αποτέφρωση Αποβλήτων) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Μάριος Ματσάκης Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σοφοκλής Φυττής Γιαννάκης Ομήρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Ελένη Μαύρου   

 Άγις Αγαπίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος Γιώργος Περδίκης 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 24 Μαρτίου 2003.  Στη 

συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς και των αρμόδιων κυβερνητικών 

υπηρεσιών. 

 Οι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών και 

παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με 

το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 9 της 

βασικής νομοθεσίας για τον έλεγχο της ρύπανσης της ατμόσφαιρας, σκοπείται η 

εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο και ειδικότερα με την 

οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την αποτέφρωση των αποβλήτων, η οποία 
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αποσκοπεί στην πρόληψη ή τον περιορισμό της ρύπανσης της ατμόσφαιρας από την 

αποτέφρωση αποβλήτων. 

 Η επιτροπή, με αφορμή τη συζήτηση των εν λόγω κανονισμών, ζήτησε από την 

εκτελεστική εξουσία στοιχεία και πληροφορίες για τη λειτουργία του αποτεφρωτήρα του 

Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας και τα προβλήματα που σχετίζονται με αυτή.  

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η άδεια λειτουργίας του εν 

λόγω αποτεφρωτήρα έληξε την 31η ∆εκεμβρίου 2002 και έκτοτε θα έπρεπε κανονικά να 

ετίθετο εκτός λειτουργίας.  Εξαιτίας της σοβαρότητας του θέματος η επιτροπή 

αποφάσισε να απευθυνθεί με επιστολή της προς τους αρμόδιους υπουργούς ζητώντας 

περαιτέρω διευκρινίσεις, μια και το θέμα άπτεται όχι μόνο της προστασίας του 

περιβάλλοντος, αλλά και της δημόσιας υγείας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, θεωρώντας ακριβώς ότι 

οι υπό συζήτηση κανονισμοί στοχεύουν στην καλύτερη προστασία του περιβάλλοντος 

και της δημόσιας υγείας, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις τους, γι’ αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στην Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Κρυφοκοιτάζω τον Περδίκηֹ δεν υπάρχουν ομιλητές.  

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κάναμε τη δουλειά μας στην επιτροπή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.   

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 9 κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 9 κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Οι περί Παραγωγής, Εμπορίας και Ελέγχου 

∆ασικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Παραγωγής, Εμπορίας και Ελέγχου 

∆ασικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Μάριος Ματσάκης Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σοφοκλής Φυττής Γιαννάκης Ομήρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Ελένη Μαύρου   

 Άγις Αγαπίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος Γιώργος Περδίκης 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 24 Μαρτίου 2003.  Στη 

συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς επίσης και εκπρόσωποι των αρμόδιων 

κυβερνητικών υπηρεσιών.  

 Οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με 

το κοινοτικό κεκτημένο.  
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 Σκοπός των πιο πάνω κανονισμών, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 11 της 

νομοθεσίας για την Παραγωγή και Εμπορία Φυτικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού, είναι η 

εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο όσον αφορά την 

παραγωγή, εμπορία και έλεγχο του δασικού πολλαπλασιαστικού υλικού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού ζήτησε και πήρε 

πρόσθετα στοιχεία για το αναμενόμενο από την υλοποίηση των εν λόγω κανονισμών 

κόστος, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις τους, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την έγκρισή τους.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 10 κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 10 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Οι περί των Υγειονομικών Όρων για την Παραγωγή 

και τη ∆ιάθεση στην Αγορά Αλιευτικών Προϊόντων Κανονισμοί του 2003». 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί των Υγειονομικών Όρων για την 

Παραγωγή και τη ∆ιάθεση στην Αγορά Αλιευτικών Προϊόντων Κανονισμοί του 

2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Μάριος Ματσάκης Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σοφοκλής Φυττής Γιαννάκης Ομήρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Ανδρούλα Βασιλείου 
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 Ελένη Μαύρου   

 Άγις Αγαπίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος Γιώργος Περδίκης 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 24 Μαρτίου 2003. Στη 

συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς επίσης και εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος.  

 Οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με 

το κοινοτικό κεκτημένο.  

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η εναρμόνιση της κυπριακής 

κτηνιατρικής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο όσον αφορά τις υγειονομικές 

συνθήκες που διέπουν την παραγωγή και τη διάθεση στην αγορά των αλιευτικών 

προϊόντων που προορίζονται για ανθρώπινη κατανάλωση.  Στους εν λόγω κανονισμούς 

προβλέπεται ότι η παραγωγή και διάθεση στην αγορά αλιευτικών προϊόντων θα 

επιτρέπεται πλέον μόνο σε εγκεκριμένες από αυτούς εγκαταστάσεις. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων υιοθετεί τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις των υπό εξέταση κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την έγκρισή τους.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  
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 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 11 κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 11 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Οι περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων 

(Κανόνες Καλής Παρασκευής) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών 

Προϊόντων (Κανόνες Καλής Παρασκευής) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Μάριος Ματσάκης Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σοφοκλής Φυττής Γιαννάκης Ομήρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Ελένη Μαύρου   

 Άγις Αγαπίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος Γιώργος Περδίκης 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 24 Μαρτίου 2003.  Στη 

συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς επίσης και εκπρόσωποι των αρμόδιων 

κυβερνητικών υπηρεσιών.  
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 Οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με 

το κοινοτικό κεκτημένο.  

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η τροποποίηση των βασικών περί 

Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων (Κανόνες Καλής Παρασκευής) Κανονισμών 

για την πλήρη εναρμόνισή τους με το κοινοτικό κεκτημένο.  Ειδικότερα, με τους 

προτεινόμενους κανονισμούς προτείνεται η συμπερίληψη στους βασικούς κανονισμούς 

δύο νέων υποπαραρτημάτων που αφορούν το πρώτο την παρασκευή κτηνιατρικών 

φαρμακευτικών προϊόντων εκτός από τα ανοσολογικά κτηνιατρικά φαρμακευτικά 

προϊόντα και το δεύτερο την παρασκευή ανοσολογικών κτηνιατρικών φαρμακευτικών 

προϊόντων.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί τους σκοπούς 

και τις επιδιώξεις των υπό εξέταση κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 12 κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Αντιλαμβάνομαι ότι οι υπ’ αριθμόν 12 κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 13 μέχρι 22 στην ημερήσια διάταξη είναι τα θέματα 

που αναβάλαμε στην προηγούμενη συνεδρία, για να δημοσιευτεί ο νόμος που 
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σχετίζεται με τους κανονισμούς αυτούς.  Ο νόμος έχει δημοσιευτεί.  Τα θέματα αυτά 

έχουν κοινή έκθεση, η οποία είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες:  

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Χρίστος Μαυροκορδάτος  

 Μάριος Ματσάκης Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Σοφοκλής Φυττής ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σταύρος Ευαγόρου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Ελένη Μαύρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους 

αναφερόμενους στο επισυνημμένο παράρτημα κανονισμούς σε συνεδρία της που 

πραγματοποιήθηκε στις 24 Μαρτίου 2003. Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 

καθώς επίσης και εκπρόσωποι των Υπουργείων Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού, Συγκοινωνιών και Έργων, Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και 

Υγείας.  

 Οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με 

το κοινοτικό κεκτημένο.  

 Όλοι οι προτεινόμενοι κανονισμοί εκδίδονται με βάση το άρθρο 59 της βασικής 

νομοθεσίας για τις βασικές απαιτήσεις που πρέπει να πληρούν καθορισμένες 
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κατηγορίες προϊόντων και στοχεύουν στον καθορισμό με βάση το κοινοτικό κεκτημένο 

των βασικών απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν διάφορες κατηγορίες προϊόντων σε 

σχέση με την ασφάλεια και υγεία των προσώπων, την προστασία του περιβάλλοντος 

και την προστασία της περιουσίας των προσώπων, για να μπορούν να διακινούνται 

ελεύθερα στην κοινοτική αγορά. 

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι η βασική νομοθεσία με την οποία επήλθε εναρμόνιση 

με το κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα του κεκτημένου, που είναι γνωστός ως «Οδηγίες 

Νέας Προσέγγισης», ψηφίστηκε το 2002. Στη συνέχεια κρίθηκε αναγκαίο να 

τροποποιηθεί, ώστε να καταστεί δυνατή η συμπλήρωση της εξουσιοδότησης που 

παρέχεται για την έκδοση κανονισμών με βάση την οποία καθίσταται τελικά δυνατή η 

έκδοση και έγκριση των αναφερόμενων στο επισυνημμένο παράρτημα κανονισμών.   

 Το εν λόγω νομικό κώλυμα, το οποίο έχει τελικά ξεπεραστεί, συντέλεσε στην 

καθυστερημένη προώθηση του συνόλου των κανονισμών αυτών, οι οποίοι δεν ήταν 

δυνατό να προωθηθούν χωρίς την προαναφερθείσα τροποποίηση της βασικής 

νομοθεσίας. 

 Με τους δέκα προτεινόμενους κανονισμούς προβλέπονται, ειδικότερα, τα 

ακόλουθα: 

 Με τους πρώτους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα που αφορά τα πρότυπα 

ασφάλειας, κατασκευής, σήμανσης και διάθεσης στην αγορά ηλεκτρολογικού 

εξοπλισμού χαμηλής τάσης, ώστε να προστατεύονται οι άνθρωποι, τα κατοικίδια ζώα 

και αντικείμενα από τους κινδύνους που είναι δυνατό να προκληθούν από τη χρήση των 

προϊόντων που λειτουργούν εντός αυτών των ορίων τάσης.  

 Με τους δεύτερους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο  στον τομέα που αφορά τις βασικές 
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απαιτήσεις για την κατασκευή, σήμανση και διάθεση στην αγορά σκαφών αναψυχής, 

ώστε να διατηρείται ψηλό το επίπεδο ασφάλειας όσον αφορά τα εν λόγω σκάφη.  

 Με τους τρίτους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο  στον τομέα που αφορά τις βασικές 

απαιτήσεις που πρέπει να πληρούν τα μέσα ατομικής προστασίας.  

 Με τους τέταρτους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα που αφορά τις βασικές 

απαιτήσεις που πρέπει να πληρούν τα απλά δοχεία πίεσης. 

 Με τους πέμπτους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα που αφορά τις βασικές 

απαιτήσεις που πρέπει να πληρούν οι συσκευές και τα συστήματα προστασίας που 

προορίζονται για χρήση σε εκρήξιμες ατμόσφαιρες.  

 Με τους έκτους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η θέσπιση και εφαρμογή 

διαδικασιών για την εκτίμηση της συμμόρφωσης τόσο των μηχανημάτων όσο και των 

εξαρτημάτων ασφαλείας προς καθορισμένα επίπεδα ασφάλειας και υγείας που 

αφορούν τους κινδύνους που προέρχονται από τη χρήση τέτοιων μηχανημάτων και 

εξαρτημάτων για εναρμόνιση με το κοινοτικό κεκτημένο.  

 Με τους έβδομους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η θέσπιση και 

εφαρμογή διαδικασιών για την εκτίμηση της συμμόρφωσης των ανελκυστήρων προς 

καθορισμένα επίπεδα ασφάλειας μέσω επιθεώρησης και πιστοποίησης. Οι διαδικασίες 

αυτές και η συμμόρφωση προς τα καθορισμένα επίπεδα ασφάλειας αποτελούν 

απαραίτητες προϋποθέσεις για την ελεύθερη κυκλοφορία των ανελκυστήρων στην 

κυπριακή αγορά, καθώς και στις αγορές των κρατών μελών της Ε.Ε. και αναφέρονται 

στους κινδύνους που είναι δυνατό να προέρχονται από τη χρήση τέτοιων 

ανελκυστήρων. 
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 Με τους όγδοους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο όσον αφορά τις βασικές απαιτήσεις 

απόδοσης για τους νέους λέβητες ζεστού νερού που τροφοδοτούνται με υγρά ή αέρια 

καύσιμα, με στόχο να εξασφαλιστεί ότι οι λέβητες που θα διατίθενται στην αγορά θα 

έχουν ψηλό βαθμό απόδοσης και έτσι θα εξοικονομούνται πολύτιμες ποσότητες 

εισαγόμενων υδρογονανθράκων και θα επιτυγχάνεται μείωση των εκπομπών διοξιδίου 

του άνθρακα προς όφελος όχι μόνο των καταναλωτών, αλλά και του τόπου γενικότερα. 

 Με τους ένατους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο όσον αφορά τις βασικές απαιτήσεις 

για την ενεργειακή απόδοση των οικιακών ηλεκτρικών ψυγείων, καταψυκτών και 

συνδυασμών τους, ώστε οι νέες συσκευές που θα διατίθενται στην αγορά να είναι 

ενεργειακά αποδοτικότερες και να καταναλώνουν λιγότερη ηλεκτρική ενέργεια.  

 Με τους δέκατους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η θέσπιση διαδικασιών 

για την εκτίμηση της συμμόρφωσης των εξοπλισμών υπό πίεση προς καθορισμένα 

επίπεδα ασφάλειας μέσω επιθεώρησης και πιστοποίησης.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της 

συζήτησης των πιο πάνω κανονισμών, ζήτησε και πήρε πρόσθετα στοιχεία και 

πληροφορίες από τους αρμόδιους αναφορικά με το συνεπαγόμενο για τον ιδιωτικό και 

δημόσιο τομέα κόστος για την υλοποίηση των πιο πάνω κανονισμών, καθώς επίσης και 

για τη δυνατότητα της χώρας μας να υλοποιήσει τις απαιτούμενες σύμφωνα με τους 

κανονισμούς προδιαγραφές, αλλά και των αρμοδίων να ελέγξουν κατά πόσο αυτοί 

εφαρμόζονται.   

 Σύμφωνα με δήλωση των εκπροσώπων του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας 

και Τουρισμού, το οποίο έχει το γενικό συντονισμό για την εφαρμογή των 

νομοθετημάτων αυτών, το εν λόγω υπουργείο έχει ετοιμάσει ένα πρόγραμμα στο οποίο 
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θα μετακληθούν εμπειρογνώμονες από την Ευρωπαϊκή Ένωση, για να συνεργαστούν 

με τα οικεία υπουργεία και τις υπηρεσίες για την εκπαίδευση όλων των εμπλεκομένων 

και για την αξιολόγηση και έλεγχο των εργαστηρίων και γενικά της υποδομής που 

απαιτείται με την εφαρμογή των εν λόγω κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, σημειώνοντας όλα τα πιο 

πάνω, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των πιο πάνω κανονισμών, γι’ αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους.  

Π Α Ρ Α Ρ Τ Η Μ Α 

1.   Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ηλεκτρολογικός Εξοπλισμός Χαμηλής 

Τάσης) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ.: 23.03.189.2002) 

2.   Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Σκάφη Αναψυχής) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ.: 23.03.217.2002) 

3.   Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Μέσα Ατομικής Προστασίας) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ.: 23.03.221.2002) 

4.   Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Απλά ∆οχεία Πίεσης) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ.: 23.03.235.2002) 

5.   Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εξοπλισμός και Συστήματα Προστασίας για 

Χρήση σε Εκρήξιμες Ατμόσφαιρες) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ.: 23.03.240.2002) 

6.   Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Μηχανήματα) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ.: 23.03.274.2002) 

7.   Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ανελκυστήρες) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ.: 23.03.275.2002) 
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8.   Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Νέοι Λέβητες Ζεστού Νερού 

Τροφοδοτούμενοι με Υγρά ή Αέρια Καύσιμα) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ.: 23.03.292.2002) 

9.   Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Οικιακά Ηλεκτρικά Ψυγεία, Καταψύκτες και 

Συνδυασμοί τους) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ.: 23.03.293.2002) 

10.   Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εξοπλισμός υπό Πίεση) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ.: 23.03.011.2003) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε τώρα στην έγκριση του υπ’ αριθμόν 13 θέματος, που είναι «Οι περί 

των Βασικών Απαιτήσεων (Ηλεκτρολογικός Εξοπλισμός Χαμηλής Τάσης) Κανονισμοί 

του 2003». 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε τώρα στην έγκριση του υπ’ αριθμόν 14 θέματος, που είναι «Οι περί 

των Βασικών Απαιτήσεων (Σκάφη Αναψυχής) Κανονισμοί του 2003». 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην έγκριση του υπ’ αριθμόν 15 θέματος, που είναι «Οι περί των 

Βασικών Απαιτήσεων (Μέσα Ατομικής Προστασίας) Κανονισμοί του 2003». 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην έγκριση του υπ’ αριθμόν 16 θέματος, που είναι «Οι περί των 

Βασικών Απαιτήσεων (Απλά ∆οχεία Πίεσης) Κανονισμοί του 2003». 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην έγκριση του υπ’ αριθμόν 17 θέματος, που είναι «Οι περί των 

Βασικών Απαιτήσεων (Εξοπλισμός και Συστήματα Προστασίας για Χρήση σε Εκρήξιμες 

Ατμόσφαιρες) Κανονισμοί του 2003». 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην έγκριση του υπ’ αριθμόν 18 θέματος, που είναι «Οι περί των 

Βασικών Απαιτήσεων (Μηχανήματα) Κανονισμοί του 2003». 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην έγκριση του υπ’ αριθμόν 19 θέματος, που είναι «Οι περί των 

Βασικών Απαιτήσεων (Ανελκυστήρες) Κανονισμοί του 2003». 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην έγκριση του υπ’ αριθμόν 20 θέματος, που είναι «Οι περί των 

Βασικών Απαιτήσεων (Νέοι Λέβητες Ζεστού Νερού Τροφοδοτούμενοι με Υγρά ή Αέρια 

Καύσιμα) Κανονισμοί του 2003». 
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 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην έγκριση του υπ’ αριθμόν 21 θέματος, που είναι «Οι περί των 

Βασικών Απαιτήσεων (Οικιακά Ηλεκτρικά Ψυγεία, Καταψύκτες και Συνδυασμοί τους) 

Κανονισμοί του 2003». 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην έγκριση του υπ’ αριθμόν 22 θέματος, που είναι «Οι περί των 

Βασικών Απαιτήσεων (Εξοπλισμός υπό Πίεση) Κανονισμοί του 2003». 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 23 μέχρι 26 στην ημερήσια διάταξη αποσύρονται από την 

εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.  Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, 

κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, ως ο κατάλογος που έχει διανεμηθεί. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 

εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 

τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί της Συμφωνίας Μεταξύ της 

Κυβέρνησης της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης 

της Ισλαμικής ∆ημοκρατίας του Ιράν 

για Συνεργασία στους Τομείς του 

Εξωτερικών Εξωτερικών 
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Πολιτισμού, της Παιδείας και της 

Επιστήμης (Κυρωτικός) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.071.2003) 

2. Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 4) του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.072.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

3. Ο περί Προϋπολογισμού του 2002 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.073.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

4. Ο περί Αποφάσεων του Συμβουλίου 

Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών 

και Κοινών Θέσεων του Συμβουλίου 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης 

(∆ιατάγματα Υπουργικού 

Συμβουλίου) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.074.2003) 

Εξωτερικών Εξωτερικών 

5. Oι περί Οργανισμού Ασφάλισης 

Υγείας - Θέση Γενικού ∆ιευθυντή 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.053.2003) 

Υγείας Υγείας 

6. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 

(Σχέδια Υπηρεσίας Θέσεων) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 



  

70

  

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.315.2002) 

7. Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 11/98) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

8. Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.116.2000) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

9. Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 12/98) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

10. Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 13/98) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

11. Οι περί Όρων και ∆ιαδικασιών 

Πρόσληψης Ειδικών Αστυφυλάκων 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 57/99) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

12. Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη 

έκτακτων υπαλλήλων από την 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, δυνάμει 

του άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 

στην Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 

∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμου. 

(Αρ. Φακ. 10.10.017) 

13. Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη 

έκτακτων υπαλλήλων από την Αρχή 

Λιμένων Κύπρου, δυνάμει του 

άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 

στην Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 

∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμου. 

(Αρ. Φακ. 10.10.005) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται  

στις επιτροπές 

1. Ο περί Επιβολής Ποινών για 

Περιφρόνηση Αποφάσεων του 

Ανωτάτου ∆ικαστηρίου που 

εκδόθηκαν με βάση το Άρθρο 146 

του Συντάγματος Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.016.2003) 

Ανδρέα Αγγελίδη 

εκ μέρους της 

κοινοβουλευτικής 

ομάδας του 

∆ημοκρατικού 

Κόμματος 

Νομικών 
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2. Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας 

Εκπαίδευσης (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.017.2003) 

Πρόδρομο 

Προδρόμου, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας 

Λευκωσίας 

Παιδείας 

3. Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων 

Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης 

Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών 

Πληροφοριών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.018.2003) 

Πρόδρομο 

Προδρόμου, Ιωνά 

Νικολάου, Θάσο 

Μιχαηλίδη, Γιάννο 

Λαμάρη, Τάκη 

Xατζηγεωργίου, 

Χριστόδουλο 

Ταραμουντά και 

Σοφοκλή Φυττή 

Παιδείας 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Όσον αφορά το δεύτερο θέμα, είναι παράκληση όλων των μελών της επιτροπής 

Άμυνας να παραπεμφθεί πρώτα στην επιτροπή Άμυνας και μετά, αφού συζητηθεί και 

γίνει κάποια επεξεργασία, να παραπεμφθεί στην επιτροπή Οικονομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 4) του 2003 έχει σχέση με 

την Εθνική Φρουρά, με την άμυνα; 
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Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε θα ήταν καλύτερα να δείτε μαζί, από κοινού, αυτή την περίπτωση;  Νομίζω, για 

να κόβουμε δρόμο, δηλαδή. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαστε πολλοί και δε θα μπορούμε να κάνουμε και συζήτηση.  

Απλώς θέλουμε να δώσουμε την ευκαιρία στο επιτελείο του εθνικού μας... να μας πει τις 

επιχειρησιακές του ανάγκες και απλώς θα διαβιβάσουμε την άποψη στην επιτροπή 

Οικονομικών.  Συνήθως η επιτροπή Οικονομικών εξετάζει τα κονδύλια, τα μεγέθη κ.λπ.  

Και θέλουμε να τους δώσουμε και την άποψη των επιτελείων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να πάει και στην επιτροπή Άμυνας.  ∆εν έχω καμιά αντίρρηση.  Ορίστε, κύριε 

Πιττοκοπίτη. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Εμείς δε διαφωνούμε, κύριε Πρόεδρε, αλλά ανοίγουμε ένα παράθυρο.  

Οπουδήποτε, π.χ. Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου.  Η επιτροπή Συγκοινωνιών και 

Έργων για σκοπούς κοινοβουλευτικού ελέγχου ασχολείται με την Αρχή 

Τηλεπικοινωνιών.  Πηγαίνει ο προϋπολογισμός της στην επιτροπή Οικονομικών.  ∆εν 

ξέρω.  Λέω ότι εμείς δε φέρουμε ένσταση, αλλά ανοίγουμε ένα παράθυρο.  Πλέον το 

κάθε θέμα θα πρέπει να πηγαίνει πρώτα στην εξειδικευμένη κοινοβουλευτική επιτροπή 

και ύστερα να πηγαίνει στην επιτροπή Οικονομικών, οπότε εγώ θέλω να 

προειδοποιήσω τη Βουλή ότι θα υπάρξει πλέον αυτό το φαινόμενο. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, είναι κατ’ εξαίρεση που το ζητούμε.  Το είχα αναφέρει και την άλλη 

φορά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ελπίσουμε ότι... 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 ∆ε φέρουμε ένσταση. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Παρακαλούμε να το δούμε κατ’ εξαίρεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ακριβώς δε θα προσθέσω τίποτα σε αυτά που έχει πει ο κ. Καράς.  Αντίθετα θα 

επαναλάβω τα ίδια, για να τα ενισχύσω.  Να πω ότι αυτό δεν είναι πρόθεση να γίνεται 

πάντα, για να διασκεδάσω τις ανησυχίες του κ. Πιττοκοπίτη, που είναι σωστές.  Είναι 

κατ’ εξαίρεση.  Αυτό νιώθουν οι συνάδελφοι, ότι υπάρχει κάποιος ειδικός λόγος.  Ας 

πάει εκεί και εδώ είμαστε, αν πρέπει να πάει και στην επιτροπή Οικονομικών, να το 

δούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να προσπαθήσουμε η εξαίρεση να μη γίνει κανόνας, διότι θα 

ταλαιπωρούμαστε εμείς οι ίδιοι και τη Βουλή θα ταλαιπωρούμε.  Πάει λοιπόν και στην...

 Ναι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Με αυτή την ευκαιρία θέλω να θίξω ένα θέμα που το έθιξα και στην περασμένη 

Βουλή.  Λέει ο κατάλογος -και πολλές φορές έχουμε μπροστά μας- «περί 

Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού τάδε».  Πρέπει ο καθένας να προσπαθεί να 
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φανταστεί, αν δεν είναι στην επιτροπή με την οποία ασχολείται, τι είναι.  Ουδέποτε 

μπόρεσα να καταλάβω γιατί δεν μπορεί να υπάρχει μια παρένθεση που να αναφέρει το 

θέμα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Σωστό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να παρακαλέσουμε να μπουν οι παρενθέσεις και οι επεξηγήσεις, για να μπορούν 

οι βουλευτές να κρίνουν.  Λοιπόν, θα το συζητήσω με την κ. Μιχαηλίδου, για να δούμε 

με ποιο τρόπο καλύτερα θα είναι ενήμεροι οι βουλευτές για τον κατάλογο. 

 Λοιπόν, Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.256 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 27 Μαρτίου 2003. 

 «Σύμφωνα με παλαιότερο δημοσίευμα τοπικής εφημερίδας της Πάφου, το 

εργοστάσιο κατασκευής πλαστικών ειδών “ΚΟΣΜΟΠΛΑΣΤ”, που λειτουργεί εντός των 

δημοτικών ορίων του δήμου Γεροσκήπου, εμποδίζει την οικιστική ανάπτυξη του δήμου, 

ενώ, επίσης, πάντα σύμφωνα με το δημοσίευμα, το εν λόγω εργοστάσιο προκαλεί 

οχληρία. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για το αν ευσταθούν οι εν λόγω κατηγορίες και για το κατά πόσο έχουν 

γίνει ενέργειες για απομάκρυνση του εργοστασίου από την περιοχή.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.257 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη την 31η Μαρτίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι λόγω του πολέμου στο Ιράκ έχει παρατηρηθεί μεγάλη 

μείωση στην πληρότητα και τις κρατήσεις στα τουριστικά καταλύματα.   



  

76

  

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για την κατάσταση της πληρότητας και των κρατήσεων στον τομέα του 

αγροτουρισμού σε σχέση με τις κλίνες σε άλλους τομείς της τουριστικής βιομηχανίας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.258 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννο Λαμάρη στις 2 Απριλίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι  στο χωριό Λάνεια της επαρχίας Λεμεσού σχεδιάζονται 

ή/και εκτελούνται έργα ανάπτυξης του οδικού δικτύου και δημιουργίας νέου οδικού 

δικτύου εν αγνοία των κατοίκων και με μεροληπτικό τρόπο έναντι επηρεαζόμενων 

ιδιοκτητών τεμαχίων γης. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Ποιος είναι ο γενικότερος σχεδιασμός της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λεμεσού και του 

Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως σε μια τέτοια κοινότητα με παραδοσιακή 

αρχιτεκτονική αξία; 

2. Έχει γίνει οποιαδήποτε ενημέρωση των κατοίκων της Λάνειας για τα 

προγραμματιζόμενα έργα;» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Στο Κεφάλαιο Τέταρτο έχουμε θέματα προς συζήτηση και είναι έτοιμος ο κ. 

Προδρόμου να καταθέσει την έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το 

θέμα που τιτλοφορείται «Η διδασκαλία του μαθήματος της φυσικής αγωγής στη 

δημοτική εκπαίδευση».  Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του βουλευτή κ. 

Πρόδρομου Προδρόμου. 

 Λοιπόν, πριν δώσω το λόγο στον κ. Προδρόμου, να παρακαλέσω τον κ. Ντίνο 

Μιχαηλίδη να με αντικαταστήσει.  ∆εν είναι από έλλειψη σεβασμού, κύριε Προδρόμου.  

Υπάρχει μια υποχρέωση την οποία πρέπει να εκτελέσω.  Ευχαριστώ. 
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 (Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής κ. ∆ημήτρης Χριστόφιας αντικαθίσταται 

από το βουλευτή κ. Ντίνο Μιχαηλίδη.) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κάτι διαδικαστικό.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ): 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εφόσον η έκθεση είναι ομόφωνη -την έχουμε όλοι- αν δεν έχει ένσταση ο 

συνάδελφος... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να θεωρηθεί αναγνωσθείσα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Βεβαίως!  Θα ήταν καλύτερο να ακούσουμε, αν έχει να μας πει, απόψεις του ιδίου, 

παρά να ακούσουμε την έκθεση που την έχουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναπόκειται στον ίδιο. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Χωρίς να δυσκολεύω τον κ. Προδρόμου, μπορεί να ακολουθηθεί ή τούτο που έχει 

πει ο κ. Κατσουρίδης ή, αν θέλει, με λίγα λόγια δικά του, να μας πει τα βασικά της 

έκθεσης. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Η διδασκαλία του μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική εκπαίδευση» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος  Τάκης Χατζηγεωργίου 
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 Χριστόδουλος Ταραμουντάς  Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Ιωνάς Νικολάου Σοφοκλής Φυττής 

 Θάσος Μιχαηλίδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιάννος Λαμάρης Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω θέμα αυτεπάγγελτα, 

έπειτα από πρόταση του προέδρου της κ. Πρόδρομου Προδρόμου, σε αριθμό 

συνεδριών της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από 16 Οκτωβρίου 2001 μέχρι 

11 Ιουνίου 2002.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, της 

εκπαιδευτικής οργάνωσης ΠΟΕ∆, του Παγκύπριου Συνδέσμου Πτυχιούχων Επιστήμης 

Φυσικής Αγωγής και Αθλητισμού (ΠΑΣΥΠΕΦΑΑ) και του Συνδέσμου Γυμναστών 

Κύπρου. 

 Εισάγοντας το θέμα, ο εισηγητής του κ. Πρόδρομος Προδρόμου ανέφερε ότι το 

υπό εξέταση θέμα συζητήθηκε και από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας της 

απελθούσας Βουλής, η οποία, λόγω των διιστάμενων απόψεων των εμπλεκόμενων 

φορέων δεν κατέληξε στη λήψη σχετικών αποφάσεων.  Γι’ αυτό, κρίθηκε σκόπιμο το 

θέμα αυτό να απασχολήσει ξανά τη Βουλή και να επιχειρηθεί η συναγωγή 

συγκεκριμένων συμπερασμάτων και η λήψη των αναγκαίων αποφάσεων.   

 Σύμφωνα με τον εισηγητή του θέματος, η διδασκαλία του μαθήματος της φυσικής 

αγωγής στη δημοτική εκπαίδευση πρέπει να γίνεται με τρόπο που να προάγει τη 

σωματική ανάπτυξη των παιδιών.  Ο σύγχρονος τρόπος ζωής έχει αλλάξει τη ζωή μας 

και έχει δημιουργήσει συνθήκες που οδηγούν την κοινωνία και τους νέους σε σωματική 

αδράνεια, άγχος και κακές διαιτητικές συνήθειες.  Τα παιδιά δεν έχουν ουσιαστικά 

αρκετό ελεύθερο χρόνο για άσκηση, λόγω του ότι διαθέτουν πολύ χρόνο σε διάφορα 

προγράμματα της τηλεόρασης, ηλεκτρονικά παιχνίδια και στα ιδιαίτερα μαθήματα.  
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Εξάλλου, η άσκησή τους περιορίζεται είτε λόγω της διαμονής τους σε διαμερίσματα είτε 

λόγω έλλειψης κατάλληλων χώρων για το σκοπό αυτό.  Ως εκ τούτου, ο εισηγητής του 

θέματος κάλεσε το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει την επιτροπή κατά πόσο 

προγραμματίζει να αναβαθμίσει τη διδασκαλία του μαθήματος της φυσικής αγωγής στην 

πρωτοβάθμια εκπαίδευση, χωρίς να τη συνδέει άμεσα με την υλικοτεχνική υποδομή και 

ανεξάρτητα από το κόστος τέτοιας αναβάθμισης.   

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού επισήμανε ότι σκοπός 

της φυσικής αγωγής στο δημοτικό σχολείο είναι η πολύπλευρη ανάπτυξη των μαθητών 

(σωματική, πνευματική, συναισθηματική), η βελτίωση και ενίσχυση της υγείας τους και η 

ομαλή ένταξή τους στο δημοτικό σχολείο.  Οι γενικοί στόχοι του μαθήματος είναι οι πιο 

κάτω: 

 Η βελτίωση των φυσιολογικών λειτουργιών του οργανισμού, ιδιαίτερα της 

αναπνοής και της κυκλοφορίας. 

 Η ανάπτυξη της μυϊκής δύναμης και μυϊκής αντοχής. 

 Η βελτίωση της ευκινησίας των αρθρώσεων. 

 Η καλλιέργεια της νευρομυϊκής συνεργασίας και της μυϊκής συναρμογής. 

 Η ανάπτυξη κινητικών δεξιοτήτων και καλύτερης φυσικής κατάστασης. 

 Η ανάπτυξη της αγάπης για τον αθλητισμό και η καλλιέργεια του αθλητικού 

πνεύματος. 

 Η καλλιέργεια της αγάπης για τη φύση και η ορθή χρησιμοποίηση των στοιχείων 

της στην άθληση και στη ζωή. 

 Η καλλιέργεια των ψυχικών, ηθικών και κοινωνικών αρετών. 

 Η ανάπτυξη των διανθρώπινων σχέσεων μεταξύ μαθητών, δασκάλων, γονιών και 

των άλλων πολιτών. 
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 Η καλλιέργεια και η ανάπτυξη της καλαισθησίας και της συναισθηματικής 

έκφρασης μέσα από τη ρυθμική κίνηση, το χορό και τη μουσική. 

 Τα θέματα που περιλαμβάνει το αναλυτικό πρόγραμμα είναι γυμναστική, 

αθλοπαιδιές, αθλητισμός στίβου, χορός και κολύμβηση.  Το περιεχόμενο του 

αναλυτικού προγράμματος ενισχύεται και εμπλουτίζεται με διάφορες αθλητικές 

δραστηριότητες που οργανώνουν ή/και συμμετέχουν τα σχολεία.  Ιδιαίτερη έμφαση 

δίνεται στις παιδαγωγικές προσεγγίσεις των διάφορων θεμάτων και στη δημιουργία μιας 

ατμόσφαιρας αποδοχής όλων των παιδιών στα πλαίσια του μαθήματος.  Στόχος δεν 

είναι η εξειδίκευση του παιδιού σε ένα άθλημα και η δημιουργία πρωταθλητή, αλλά η 

επαφή του παιδιού με μεγάλη ποικιλία δραστηριοτήτων που θα το βοηθήσουν να 

αγαπήσει την ενασχόληση με τον αθλητισμό.   

 Τέλος, σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, το μάθημα της φυσικής αγωγής 

διδάσκεται από δασκάλους εξειδικευμένους με επιπρόσθετο πτυχίο στη φυσική αγωγή, 

δασκάλους με κάποια εξειδίκευση σπουδών, δασκάλους που ασχολούνται με κάποιο 

άθλημα και δασκάλους χωρίς καμιά εξειδίκευση.  Εξάλλου, για το μάθημα αυτό 

υπάρχουν δύο θέσεις επιθεωρητών που καλύπτουν όλη την Κύπρο και τέσσερις 

συντονιστές οι οποίοι απαλλάσσονται από πέντε διδακτικές περιόδους, για να 

συντονίζουν τις αθλητικές δραστηριότητες της επαρχίας τους.    

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Γυμναστών Κύπρου επισήμαναν στην επιτροπή 

ότι η φυσική αγωγή, η άσκηση και η άθληση έχουν ιδιαίτερα σημαντικό ρόλο και μεγάλη 

συνεισφορά στη φυσιολογική ανάπτυξη, την προετοιμασία και την ολοκλήρωση των 

παιδιών και των νέων.  Επιπρόσθετα συμβάλλουν στη σωματική και ψυχοπνευματική 

υγεία του παιδιού και τεκμηριωμένα προάγουν τη μάθηση, αυξάνουν τη δυνατότητα 

απόκτησης δεξιοτήτων, αναπτύσσουν τον αυτοέλεγχο και την αυτοπεποίθηση, 

διαμορφώνουν στάση για θετική αντίκριση των φυσικών δραστηριοτήτων στη ζωή τους, 
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δημιουργούν φυσικές αντιστάσεις σε χρόνιες ασθένειες και παθήσεις.  Η σωματική, 

συναισθηματική και πνευματική καλλιέργεια συμβάλλουν στη διαμόρφωση της 

ολοκληρωμένης προσωπικότητας του παιδιού.  Γι’ αυτό, οι νέοι μας θα πρέπει στην 

ηλικία κατά την οποία αναπτύσσονται να δεχθούν αυτή την πολύπλευρη και σημαντική 

επίδραση μέσα από τη φυσική αγωγή και τον αθλητισμό και να εξελιχθούν σε υγιή, 

δραστήρια, κοινωνικά και παραγωγικά άτομα. 

 Όπως υποστηρίχθηκε από τους ίδιους εκπροσώπους, τέτοιας μορφής εκπαίδευση 

μπορεί να προσφερθεί μόνο από εξειδικευμένα άτομα που κατέχουν την επιστήμη της 

φυσικής αγωγής και του αθλητισμού και τέτοια άτομα, κατά την άποψή τους, είναι μόνο 

οι γυμναστές.  Γι’ αυτούς τους λόγους, σύμφωνα πάντα με τους ίδιους εκπροσώπους,  

το μάθημα της φυσικής αγωγής θα πρέπει να διδάσκεται και στη δημοτική εκπαίδευση 

από πτυχιούχους γυμναστές. 

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Πτυχιούχων Επιστήμης Φυσικής 

Αγωγής και Αθλητισμού υποστήριξαν ότι με σωστή και συστηματική καθοδήγηση η 

φυσική αγωγή αποτελεί ουσιαστική κοινωνική επένδυση, γιατί βελτιώνει την ποιότητα 

ζωής, συμβάλλει στην πρόληψη εκφυλιστικών τάσεων, στην ανάπτυξη διαπροσωπικών 

σχέσεων, στη βελτίωση του βιολογικού επιπέδου, στην αξιοποίηση του ελεύθερου 

χρόνου και στην ψυχαγωγία των παιδιών.  Η χρησιμότητα της άσκησης-άθλησης μέσω 

της φυσικής αγωγής καθ’ όλη τη διάρκεια της ζωής του ανθρώπου, από τη νηπιακή 

ηλικία μέχρι τα βαθιά γεράματα, αναγνωρίζεται από όλο τον αναπτυγμένο κόσμο.  Γι’ 

αυτό, θα πρέπει να προωθηθεί τάχιστα η αναβάθμιση της θέσης και του ρόλου του 

μαθήματος της φυσικής αγωγής σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης.  

 Σύμφωνα πάντα με τους ίδιους εκπροσώπους, βασικός σκοπός της 

πρωτοβάθμιας και δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης είναι να συμβάλει στην ολόπλευρη, 

αρμονική και ισόρροπη ανάπτυξη των διανοητικών και ψυχοσωματικών δυνάμεων των 
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μαθητών, ώστε να εξελιχθούν κατά το δυνατό σε ολοκληρωμένες προσωπικότητες και 

ευτυχισμένους ανθρώπους.  Στην ίδια κατεύθυνση κινούνται οι επαναλαμβανόμενες 

διακηρύξεις της ΟΥΝΕΣΚΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Το Ευρωπαϊκό Μανιφέστο 

του 1995 αναφέρει συγκεκριμένα: «Το σχολείο έχει την πολύ σημαντική ευθύνη να 

παρέχει καλή σωματική δραστηριότητα και άθληση, ώστε να εξασφαλίζεται μια υγιής 

ισορροπία μεταξύ σωματικών και διανοητικών δραστηριοτήτων». 

 Όπως υποστηρίχθηκε από τους πιο πάνω εκπροσώπους, το μάθημα της φυσικής 

αγωγής στην πρωτοβάθμια εκπαίδευση έχει υποβαθμιστεί σημαντικά.  Η διδασκαλία 

του μαθήματος γίνεται από δασκάλους οι οποίοι δεν είναι εξειδικευμένοι και συνεπώς 

δεν έχουν επαρκείς γνώσεις και την απαραίτητη αγάπη για τη φυσική αγωγή, με 

επακόλουθο τα γνωστά αρνητικά αποτελέσματα σε σχέση με την παχυσαρκία των 

παιδιών μας.  Σύμφωνα με επισήμανση των ιδίων, οι δάσκαλοι που αποφοιτούν από τα 

πανεπιστήμια της Ελλάδας δεν έχουν καμιά σχέση με τη φυσική αγωγή, για το λόγο ότι 

από το 1993 στην Ελλάδα το μάθημα αυτό διδάσκεται από γυμναστές με άριστα 

αποτελέσματα, όπως έχει διαπιστώσει το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο της Ελλάδας το οποίο 

αξιολόγησε το θεσμό.   

 Συνεπώς, όπως κατέληξαν οι εκπρόσωποι αυτοί, είναι ανάγκη να επενεχθούν 

σοβαρές αλλαγές στο μάθημα της φυσικής αγωγής.  Η διδασκαλία του μαθήματος 

πρέπει να ανατεθεί σε κατάλληλα εκπαιδευμένους ειδικούς, που θα έχουν τη 

δυνατότητα να αξιοποιήσουν τη φυσική αγωγή ως μέσο ανάπτυξης και καλλιέργειας των 

παιδιών.  Οι πτυχιούχοι της φυσικής αγωγής με πανεπιστημιακές σπουδές είναι, κατά 

την άποψή τους, οι μόνοι εκπαιδευτικοί που έχουν τη δυνατότητα να θέσουν γερές 

βάσεις για την εδραίωση της ψυχοσωματικής υγείας των παιδιών. 

 Οι εκπρόσωποι της εκπαιδευτικής οργάνωσης ΠΟΕ∆ εξέφρασαν τη δυσφορία της 

οργάνωσής τους για το γεγονός ότι η επιτροπή επιμένει στην αυτεπάγγελτη εξέταση του 
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θέματος αυτού, υποστηρίζοντας ότι η εκπαιδευτική διάσταση του σοβαρότατου αυτού 

θέματος θα έπρεπε προηγουμένως να αποτελέσει αντικείμενο σε βάθος μελέτης από 

ειδικούς, κατά την οποία να εξεταστούν όλες οι διαστάσεις που αυτό παρουσιάζει.  Κατά 

την άποψή τους, η προσφυγή σε ορισμένα μόνο στοιχεία που προβάλλονται από 

ομάδες πίεσης οδηγεί σε λανθασμένα συμπεράσματα και είναι δυνατό να δημιουργήσει 

προβλήματα που να αποδειχθούν ανυπέρβλητα για την ομαλή λειτουργία των 

σχολείων. 

 Αναφορικά με την ουσία του θέματος, οι πιο πάνω εκπρόσωποι επανέλαβαν τις 

θέσεις της οργάνωσής τους, οι οποίες είχαν εκφραστεί και κατά τη μελέτη του ίδιου 

θέματος στο παρελθόν και οι οποίες συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

 Αποτελεί διακηρυγμένη πολιτική του αρμόδιου υπουργείου, την οποία ασπάζεται 

ανεπιφύλακτα και η οργάνωση, ότι ο πολυδύναμος δάσκαλος αποτελεί το 

μοναδικό και αδιαμφισβήτητο φορέα του εκπαιδευτικού γίγνεσθαι στο επίπεδο της 

δημοτικής εκπαίδευσης, όπου η διαθεματική προσέγγιση, σε αντίθεση με τη 

θεματική που εκφράζεται σε άλλα επίπεδα της εκπαίδευσης, υιοθετείται γενικά από 

την παιδαγωγική επιστήμη. 

 Έχοντας υπόψη την πιο πάνω φιλοσοφία αλλά και το γεγονός ότι ανάλογη 

αντιμετώπιση του θέματος εφαρμόζεται γενικά σε όλες τις προηγμένες χώρες της 

Ευρώπης, η ΠΟΕ∆ είχε υποστηρίξει και παλαιότερα ότι τα ειδικά θέματα στο 

δημοτικό σχολείο μπορούν και πρέπει να διδάσκονται από παιδαγωγικά 

καταρτισμένους εκπαιδευτικούς που να εξειδικεύονται στο αντίστοιχο θέμα.  Η 

θέση αυτή υιοθετήθηκε από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και την τότε 

Παιδαγωγική Ακαδημία Κύπρου, ενώ εφαρμόζεται και σήμερα από το 

Παιδαγωγικό Τμήμα του Πανεπιστημίου Κύπρου.  Παράλληλα, έχουν προωθηθεί 
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διαδικασίες για τη μετεκπαίδευση δασκάλων που ασχολούνται με τα ειδικά θέματα 

και ιδιαίτερα με εκείνο της σωματικής αγωγής. 

 Η εμπειρία έχει αποδείξει ότι οι δάσκαλοι με ειδίκευση έχουν φέρει γενικά καλύτερα 

αποτελέσματα από ό,τι άλλοι πτυχιούχοι ειδικοτήτων.  Αυτό οφείλεται στο γεγονός 

ότι οι εκπαιδευτικοί που είναι καταρτισμένοι παιδαγωγικά, παράλληλα με την 

ειδικότητα που τυχόν κατέχουν, είναι πιο ευέλικτοι σε μεθόδους και βρίσκονται πιο 

κοντά στην ψυχολογία του παιδιού ηλικίας του δημοτικού σχολείου. 

 Σε ό,τι αφορά τις διάφορες έρευνες που, όπως υποστηρίζεται, καταδεικνύουν ότι η 

φυσική κατάσταση των παιδιών έχει αλλάξει προς το χειρότερο, η ΠΟΕ∆ διατηρεί 

επιφυλάξεις για την εγκυρότητα και την αξιοπιστία τους.  Γι’ αυτό η οργάνωση 

πιστεύει ότι θα πρέπει να διεξαχθεί σχετική επιστημονική έρευνα από το 

Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού για όλα τα επίπεδα της εκπαίδευσης, τα 

αποτελέσματα της οποίας να απασχολήσουν για την εξαγωγή των ορθών 

συμπερασμάτων και τη λήψη εκείνων των μέτρων που θα βοηθήσουν την 

εκπαίδευσή μας. 

 Επιπρόσθετα, με μεταγενέστερο υπόμνημά τους, οι εκπρόσωποι της ΠΟΕ∆ 

επισημαίνουν ότι, ύστερα από σχετικές συζητήσεις, προκύπτει πως η επιστημονική 

κοινότητα υποστηρίζει τη διδασκαλία των ειδικών μαθημάτων στο δημοτικό σχολείο από 

παιδαγωγικά καταρτισμένους δασκάλους, εξειδικευμένους στο ειδικό θέμα που θα 

διδάξουν.   Στο επίπεδο του δημοτικού σχολείου, όπως εμφαντικά τονίζεται στο υπό 

αναφορά υπόμνημα, κανένας μη παιδαγωγικά καταρτισμένος δεν μπορεί και δεν 

επιτρέπεται να ασχολείται με τη διδασκαλία οποιουδήποτε θέματος.  Τα τυχόν 

προβλήματα που σχετίζονται με τη διδασκαλία των ειδικών μαθημάτων στα δημοτικά 

σχολεία δεν οφείλονται απαραίτητα και κατά πρώτο λόγο σ’ αυτούς που διδάσκουν το 

μάθημα αλλά κυρίως στην έλλειψη υποδομής.   
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 Υπό το φως της πιο πάνω ενημέρωσής της και στη βάση της καταρχήν κοινής 

διαπίστωσης των μελών της αναφορικά με την ανάγκη διδασκαλίας του εν λόγω 

μαθήματος από εξειδικευμένο στον τομέα αυτό προσωπικό, η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Παιδείας έκρινε σκόπιμο να ενημερωθεί στη συνέχεια και για τις επιμέρους 

πτυχές του όλου θέματος.  Γι’ αυτό ζήτησε και πήρε από το Υπουργείο Παιδείας και 

Πολιτισμού λεπτομερή στοιχεία αναφορικά με το αριθμητικά αναγκαίο διδακτικό 

προσωπικό για τη διδασκαλία του μαθήματος, καθώς και τα προσόντα που διαθέτει το 

υφιστάμενο προσωπικό.  Επίσης ζητήθηκε από το υπουργείο να υποβάλει 

συγκεκριμένες προτάσεις για την αντιμετώπιση των υφιστάμενων αναγκών και ιδιαίτερα 

ζητήθηκε η θέση του αφενός για τη δυνατότητα προώθησης εξειδίκευσης υφιστάμενου 

προσωπικού και αφετέρου για τη δυνατότητα αξιοποίησης ενδιαφερόμενων 

εξειδικευμένων εκπαιδευτικών πέραν του υφιστάμενου προσωπικού. 

 Σύμφωνα με τα υπό αναφορά στοιχεία του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, 

για τη διδασκαλία του μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική εκπαίδευση 

απαιτούνται συνολικά διακόσιοι δάσκαλοι (200), εκατό (100) σε κάθε κύκλο [πρώτο (ΚΑ) 

και δεύτερο (ΚΒ)].  Από αυτούς οι τριάντα πέντε (35) δάσκαλοι είναι εξειδικευμένοι με 

επιπρόσθετο πτυχίο στη φυσική αγωγή, οι εξήντα πέντε (65) δάσκαλοι είναι 

εξειδικευμένοι με ειδίκευση σπουδών στην πρώην Παιδαγωγική Ακαδημία Κύπρου, οι 

πενήντα (50) δάσκαλοι δεν έχουν εξειδικευμένες σπουδές, αλλά ασχολούνται με κάποιο 

άθλημα και οι πενήντα (50) δάσκαλοι δεν έχουν καμιά εξειδίκευση.   

 Αναφορικά με την εξειδίκευση υφιστάμενου προσωπικού στο άμεσο μέλλον, το 

υπουργείο εκτιμά ότι υπάρχουν πάρα πολλοί δάσκαλοι και ιδιαίτερα νεαροί που θα 

ήθελαν να αποκτήσουν τέτοια εξειδίκευση.  Ωστόσο, για να δοθεί απάντηση σχετικά με 

τον ακριβή αριθμό, θα πρέπει να διεξαχθεί σχετική έρευνα.  Σε σχέση όμως με το θέμα 

της εξειδίκευσης εγείρονται σημαντικά ερωτήματα για το πού και πώς μπορεί να γίνει 
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τέτοια εξειδίκευση, καθώς και για το ποιος θα αναλάβει την πρωτοβουλία και το κόστος, 

ερωτήματα στα οποία το υπουργείο δηλώνει ότι δεν είναι έτοιμο να απαντήσει.   

 Η επιτροπή στο σημείο αυτό κρίνει σκόπιμο να παραθέσει πιο κάτω συνοπτικά τη 

θέση του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού πάνω στο όλο θέμα, όπως αυτή 

εκφράστηκε ενώπιόν της προφορικά και γραπτά: 

 Παρά το γεγονός ότι δεν είναι δεκτό ότι υπάρχει πρόβλημα στη διδασκαλία του 

μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική εκπαίδευση, η θέση του Υπουργείου 

Παιδείας και Πολιτισμού για το θέμα της εισαγωγής ειδικοτήτων στη δημοτική 

εκπαίδευση (μουσική, φυσική αγωγή, τέχνη) παραμένει η ίδια όπως 

διαμορφώθηκε από το 1996. 

 Συγκεκριμένα το υπουργείο ευνοεί τη διδασκαλία των πιο πάνω ειδικών θεμάτων 

από εξειδικευμένο προσωπικό, ιδιαίτερα στο δεύτερο κύκλο.  Με τον όρο 

“εξειδικευμένο προσωπικό” το υπουργείο δεν εννοεί μόνο τους γυμναστές αλλά και 

τους εξειδικευμένους στο κάθε θέμα δασκάλους.  Η πρακτική αυτή εφαρμόζεται και 

στο ολοήμερο σχολείο. 

 Η διδασκαλία του μαθήματος της φυσικής αγωγής στις τάξεις ∆΄, Ε΄ και Στ΄ 

(συμπεριλαμβανομένων και των μονοθέσιων/διθέσιων σχολείων, καθώς και των 

ελεύθερων δραστηριοτήτων) καλύπτεται από το υφιστάμενο εξειδικευμένο 

προσωπικό.  Όσον αφορά τις τάξεις Α΄, Β΄ και Γ΄ είναι από όλους αποδεκτό ότι το 

μάθημα της φυσικής αγωγής, όπως και τα υπόλοιπα μαθήματα, πρέπει να γίνεται 

από τον πολυδύναμο δάσκαλο, που βέβαια πρέπει να επιμορφώνεται. 

 Από μέρους του υπουργείου σημειώνεται τέλος ότι στην Ευρωπαϊκή Ένωση δεν 

υπάρχει ενιαία πολιτική στο θέμα αυτό.  Στις πιο πολλές χώρες της Ευρώπης το 

μάθημα της φυσικής αγωγής διδάσκεται από πολυδύναμους εξειδικευμένους 

δασκάλους. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, με βάση τη διεξοδική ενημέρωσή της γύρω 

από το όλο θέμα, συμμερίζεται την άποψη ότι η διδασκαλία του μαθήματος της φυσικής 

αγωγής στη δημοτική εκπαίδευση στον πρώτο και δεύτερο κύκλο πρέπει να 

αναβαθμιστεί.  Η αναβάθμιση αυτή, πέρα από την εξασφάλιση και βελτίωση της 

αναγκαίας υλικοτεχνικής υποδομής, θα πρέπει να επιδιωχθεί κυρίως με την ανάθεση 

της διδασκαλίας του μαθήματος σε εξειδικευμένο και προσοντούχο στον τομέα αυτό 

εκπαιδευτικό προσωπικό.  Η επιτροπή εκτιμά ότι, με τη διδασκαλία του μαθήματος από 

εκπαιδευτικούς που διαθέτουν ταυτόχρονα την κατάλληλη γνώση και διδακτική 

ικανότητα, θα αξιοποιηθούν κατά το δυνατό καλύτερα τα ερεθίσματα και οι ευκαιρίες 

που το μάθημα αυτό προσφέρει προς όφελος των παιδιών.  Εκφράζοντας την άποψη 

αυτή, η επιτροπή διευκρινίζει ότι υποστηρίζει τον πολυδύναμο δάσκαλο σε όλο το 

φάσμα της πρωτοβάθμιας εκπαίδευσης ως προς τη διδασκαλία του γενικού κορμού 

μαθημάτων τα οποία δεν προϋποθέτουν τεχνική ή επιστημονική εξειδίκευση στη 

διδασκαλία τους. 

 Από τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής προκύπτει ότι από το 

συνολικό αριθμό των διακοσίων δασκάλων που σήμερα διδάσκουν το μάθημα της 

φυσικής αγωγής μόνο οι μισές ανάγκες καλύπτονται από δασκάλους οι οποίοι είτε είναι 

εξειδικευμένοι με επιπρόσθετο πτυχίο είτε έχουν κάποια εξειδίκευση σπουδών.  Οι 

υπόλοιπες ανάγκες καλύπτονται από δασκάλους με ανεπαρκή εξειδίκευση ή από 

δασκάλους που δεν έχουν καθόλου εξειδίκευση. 

 Συνεπώς, η επιτροπή, δεδομένης της καταρχήν άποψής της ότι το μάθημα πρέπει 

να διδάσκεται και στους δύο κύκλους από εξειδικευμένο και παιδαγωγικά καταρτισμένο 

προσωπικό, καλεί το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού να ενεργήσει προς την 

κατεύθυνση αυτή.  Η επιτροπή αντικρίζει θετικά το ενδεχόμενο της εξειδίκευσης του 

υφιστάμενου προσωπικού, ωστόσο πιστεύει ότι το ενδεχόμενο αυτό δε θα πρέπει να 
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εμποδίσει ή και να καθυστερήσει για υπερβολικά μεγάλο χρονικό διάστημα την κάλυψη 

όλων των αναγκών από εξειδικευμένο προσωπικό. 

 Ως εκ τούτου, η επιτροπή αναμένει ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, σε 

συνεργασία με τους άλλους εμπλεκόμενους φορείς, θα μελετήσει σφαιρικά το θέμα και 

θα προγραμματίσει τάχιστα την υλοποίηση της θέσης πολιτικής που εισηγείται η 

επιτροπή.  Συνακόλουθα, η επιτροπή αναμένει ότι το Υπουργείο Παιδείας και 

Πολιτισμού θα προωθήσει αμέσως την ετοιμασία ειδικών σχεδίων υπηρεσίας για τη 

διδασκαλία του μαθήματος της φυσικής αγωγής, έτσι ώστε το μάθημα αυτό να 

διδάσκεται από εκπαιδευτικούς οι οποίοι θα είναι κάτοχοι των εξειδικευμένων προς 

τούτο επιστημονικών προσόντων. 

 Παράλληλα, η επιτροπή καλεί το Πανεπιστήμιο Κύπρου, σε συνεργασία με το 

Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, να μελετήσει και να προγραμματίσει τη δυνατότητα 

εξειδίκευσης των μελλοντικών δασκάλων στον τομέα της φυσικής αγωγής, έτσι ώστε 

στο μέλλον οι υποψήφιοι δάσκαλοι να έχουν τη δυνατότητα να αποκτούν τα 

εξειδικευμένα προσόντα κατά τη διάρκεια των σπουδών τους. 

 Τέλος, η επιτροπή πιστεύει ότι καθ’ όλη τη θεώρηση του θέματος δεν πρέπει από 

κανένα εμπλεκόμενο μέρος να δοθεί σ’ αυτά συνδικαλιστική χροιά ή άλλη σκοπιμότητα, 

γι’ αυτό καλεί όλους να αντικρίσουν το θέμα από την καθαρά εκπαιδευτική του πτυχή 

και προς το συμφέρον των μαθητών της δημοτικής εκπαίδευσης. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ένα μέρος της έκθεσης, που ήταν η εισήγηση της επιτροπής, 

δηλαδή τις τελευταίες δύο σελίδες, θα το επαναλάβω. 

 Πιστεύω, κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, ότι η εισηγητική έκθεση 

πράγματι είναι λαλίστατη.   ∆ε θέλω να διαφημίσω την επιτροπή ούτε τη γραμματέα της 

επιτροπής μας, της οποίας εξάλλου οι ικανότητες είναι γνωστές.  Πραγματικά όμως η 
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ανάγνωση της έκθεσης θα αρκούσε, για να τοποθετηθεί το ζήτημα και ορθά και 

σφαιρικά.  Στις μέρες μας οι κοινωνίες σε όλο τον πολιτισμένο κόσμο επενδύουν πάρα 

πολλά στην εκπαίδευση.  Η Κύπρος μάλιστα έχει να επιδείξει μια πραγματικά σπουδαία 

παράδοση στα εκπαιδευτικά πράγματα.  Συνηθίζω εντούτοις να λέω ότι αυτή η 

παράδοση δεν αρκεί, αλλά τουναντίον η μεγάλη παράδοση που έχουμε δημιουργεί σε 

εμάς τους σημερινούς μεγαλύτερες υποχρεώσεις.  Η χώρα μας διαθέτει πληθώρα 

προσοντούχων εκπαιδευτικών.  Οι όροι εργασίας και οι αμοιβές στην εκπαίδευση είναι 

πολύ καλές και ενισχύθηκαν μάλιστα πρόσφατα, ιδιαίτερα χάρη στη μέριμνα του 

προηγούμενου Υπουργού Παιδείας, αλλά και στη θετική γνώμη και τη στήριξη της 

Βουλής. 

 Η Κύπρος συμμετέχει στη διεθνή εκπαιδευτική κοινότητα και παρακολουθούμε 

από κοντά τις εξελίξεις.  Οι πολίτες, οι συμπολίτες μας, ως γονείς δίνουν μεγάλη, ίσως 

μάλιστα υπερβολικά μεγάλη μερικές φορές έως και υπέρμετρη, σημασία στις σπουδές 

των παιδιών τους.  Ο λαός μας είναι γενικά φιλοπρόοδος.  Όλες οι πολιτικές δυνάμεις 

έχουν την εκπαίδευση ως την πρώτη προτεραιότητα.  Και όμως κάτι δεν πάει καλά με τη 

δημόσια εκπαίδευση.  Όχι ότι δε βρίσκεται σε ικανοποιητικό επίπεδο, αλλά υπάρχει μια 

αίσθηση του ανικανοποίητου.  Πρέπει λοιπόν να θέσουμε στον εαυτό μας το ερώτημα:  

Κάνουμε πράγματι ό,τι μπορούμε;  Φοβάμαι πως υπάρχουν κάποια πολύ απλά 

ζητήματα, κύριοι συνάδελφοι, τα οποία στην Κύπρο στρεβλώνονται και έχουν γίνει κάτι 

σαν ταμπού.  Αν καταβάλουμε τόσες προσπάθειες, αν έχουμε τόσους διαθέσιμους 

πόρους, δεν είναι πάντα σίγουρο ότι αυτή η προσπάθεια που κάνουμε πλαισιώνεται 

θεσμικά με τον καλύτερο δυνατό τρόπο, με αποτέλεσμα να σπαταλώνται πόροι, να 

πηγαίνουν χαμένες προσπάθειες και να μην αξιοποιούμε όσο μπορούμε τα όποια μέσα 

έχουμε στα χέρια μας.  
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 Εκ του προχείρου θα μπορούσα να σας πω κάποια παραδείγματα.  Έγινε μεγάλη 

υπόθεση και μεγάλη συζήτηση για την εισαγωγή της πληροφορικής στα σχολεία και για 

τη μύηση των μαθητών μας στην ψηφιακή εποχή.  Τα μηχανήματα τα αγοράζουμε.  

Έχουμε μάλιστα ξεκινήσει και σε πολύ μεγάλο βαθμό είναι ήδη εξοπλισμένα τα σχολεία 

μας.  Η κατάσταση των πραγμάτων όμως δεν είναι ικανοποιητική.  Οι ηλεκτρονικοί 

υπολογιστές μένουν συχνά και σκονίζονται.  Γιατί;  ∆ιότι ακόμα δεν κατέστη δυνατό οι 

εκπαιδευτικοί να καταρτιστούν ικανοποιητικά και να μπορούν να μπουν μάλιστα σε τάξη 

αντιμετωπίζοντας τους δεκατετράχρονους και τους δεκαπεντάχρονους, συχνά σχεδόν 

εμπειρογνώμονες στις τεχνικές των ηλεκτρονικών υπολογιστών.  Και γιατί δεν 

ετοιμάζονται οι εκπαιδευτικοί;  Πρόβλημα συνδικαλιστικής διαπραγμάτευσης.  ∆ε θα σας 

το αναλύσω τώρα. 

 Πολύ πιο σημαντικό και προφανές είναι το ότι η κυπριακή πολιτεία δεν έχει 

κατορθώσει ακόμα εν έτει 2003 να βρει έναν τρόπο, ούτως ώστε και για την 

εκπαίδευση, όπως συμβαίνει σε άλλους τομείς του δημοσίου, να διαλέγει ό,τι καλύτερο 

διαθέτει σε έμψυχο υλικό.  ∆ε βρέθηκε τρόπος να περάσουμε από την αναχρονιστική 

και άκρως συντηρητική μέθοδο, το διορισμό κατ’ αρχαιότητα, με την επετηρίδα, σε μια 

σύγχρονη μέθοδο αξιοκρατικής επιλογής.  Εδώ δεν παίρνω προκαταβολικά θέση.  Λέω 

απλώς ότι κατανοούμε και τις επιφυλάξεις αυτών που λένε «μα, αν τυχόν καταργηθεί η 

επετηρίδα, θα είναι αξιοκρατική η διαδικασία;».  Όπως επίσης και τις προσδοκίες 

κάποιων να διοριστούν, διότι περιμένουν ήδη εδώ και πολλά χρόνια.  Θα μπορούσε 

όμως να βρεθεί μέθοδος όλα να γίνουν και η κοινωνία να εμφανίζεται όντως ότι, 

δίνοντάς  τα όλα για την εκπαίδευση, κάνει και τις καλύτερες δυνατές επιλογές. 

 Ένα τέτοιο λοιπόν παράδειγμα έχουμε, κύριοι συνάδελφοι, ενώπιόν μας σήμερα.  

Είναι παρόμοιας φύσεως το ζήτημα της διδασκαλίας της φυσικής αγωγής στη δημοτική 

εκπαίδευση.  Λόγω κανονισμών και παρωχημένης πρακτικής το κράτος αυτό δεν 
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μπορεί να παρέχει στα μικρά παιδιά του δημοτικού σχολείου ό,τι καλύτερο διαθέτουμε 

για τη διδασκαλία της φυσικής αγωγής.  Αφήνω κατά μέρος το ζήτημα των υποδομών, 

του τεχνικού εξοπλισμού, όπου πραγματικά πρέπει να γίνουν πάρα πάρα πολλά.  

Είμαστε αρκετά πίσω.  Γίνονται συνέχεια έργα, αλλά χρειάζονται πολύ περισσότερα.  Αν 

δούμε όμως το ζήτημα του έμψυχου υλικού, των εκπαιδευτικών που ασχολούνται με 

αυτό το θέμα, και πάλι θα πρέπει να συμπεράνουμε ότι δεν αξιοποιούμε στον καλύτερο 

δυνατό βαθμό το εξειδικευμένο προσωπικό που υπάρχει.  Και ας σημειώσουμε ότι 

μιλάμε για τα μικρά παιδιά στην ευαίσθητη ηλικία όπου διαμορφώνεται η τελική 

σωματική τους διάπλαση και, αντί να τεθεί σε αντικειμενικούς όρους το ερώτημα «ποιος 

είναι ο καλύτερος και ο πληρέστερος τρόπος να διδάσκονται τη φυσική αγωγή, να 

γυμνάζονται και να αθλούνται», είμαστε υποχρεωμένοι όλοι μας να απαντούμε κατά 

προτεραιότητα σε άλλα άσχετα ερωτήματα, που αφορούν στην εργοδότηση της μιας ή 

της άλλης ειδικότητας των εκπαιδευτικών. 

 ∆εν μπορεί, συζητώντας αυτό το θέμα, να παραγνωρίσουμε βεβαίως τις ανησυχίες 

των οργανωμένων δασκάλων.  Ας μη θεωρηθεί ότι είτε εγώ προσωπικά είτε η επιτροπή, 

με αυτή την ομόφωνη έκθεσή της, έχουμε πάρει θέση ότι θα έπρεπε να δικαιωθεί μια 

επαγγελματική κατηγορία, που είναι οι πτυχιούχοι φυσικής αγωγής, έναντι της άλλης.  

Πιστεύω ότι στις εισηγήσεις της επιτροπής, τις οποίες στη συνέχεια να μου επιτρέψετε 

για δυο τρία λεπτά να τις διαβάσω, στις εισηγήσεις αυτές η επιτροπή προσπάθησε 

πραγματικά να κάνει μια ισορροπημένη πρόταση προς την κυβέρνηση, διότι βεβαίως 

μιλούμε για ένα θέμα για το οποίο, αν δεν υπάρξει συγκατάθεση της εκτελεστικής 

εξουσίας, εμείς δεν μπορούμε να κάνουμε τίποτα. 

 Πώς παρουσιάζεται σήμερα το ζήτημα;  Εγώ δε θα αναφερθώ σε τεκμήρια για να 

αποδείξω ότι χρειάζεται τη φυσική αγωγή να τη διδάσκουν εξειδικευμένοι και 

προσοντούχοι εκπαιδευτικοί.  Έχουν γίνει κατά καιρούς συζητήσεις.  Μέχρι και για το 
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κατά τι λιπόσαρκο των δικών μας παιδιών, που μετράται από διεθνείς στατιστικές, 

κάποιοι λένε ότι ίσως να ευθύνεται και ο τρόπος με τον οποίο διδάσκεται η φυσική 

αγωγή.  Βεβαίως, υπάρχει και ο αντίλογος, διότι κάποιοι άλλοι είπαν «μα, και στη μέση 

εκπαίδευση, όπου διδάσκεται από αυτούς που θέλετε, πάλι έχουμε το ίδιο πρόβλημα, 

έχουμε κάπως μεγαλύτερο βάρος από το κανονικό κατά μέσο όρο».  Άρα λοιπόν δε 

χρειάζονται τέτοιου είδους αποδείξεις. χρειάζεται η απλή λογική.  Λέμε ότι θέλουμε να 

εξασφαλίσουμε για τα μικρά παιδιά το καλύτερο.  Και δεν υπάρχει αμφιβολία ότι το 

καλύτερο είναι το μάθημα αυτό να διδάσκεται από εξειδικευμένο, αλλά και προσοντούχο 

προσωπικό.  Μπορούμε επίσης να προστρέξουμε και να καταθέσουμε -στην επιτροπή 

έχουν κατατεθεί- στοιχεία και στατιστικές από το τι συμβαίνει στις άλλες χώρες.  Σε 

πολλές ευρωπαϊκές χώρες -δε λέω σε όλες- σε πολλές από τις χώρες της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης το μάθημα αυτό διδάσκεται από προσοντούχο προσωπικό.  Στην Ελλάδα, αν 

θέλουμε να δούμε ένα παράδειγμα, που είναι κοντινό μας, και με την οποία έχουμε το 

ίδιο εκπαιδευτικό σύστημα, διδάσκεται από προσοντούχο προσωπικό.  Επιπρόσθετα, 

όταν ξεκίνησε αυτή η συζήτηση στην κυπριακή Βουλή, είχε ζητηθεί και γνωμάτευση από 

το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο της Ελλάδας για τα αποτελέσματα από αυτή την αλλαγή, 

που έγινε σχετικά πρόσφατα και στην Ελλάδα.  Και η γνωμάτευση ήταν θετική.  Από μία 

έρευνα που είχε γίνει -και έχει κατατεθεί και στην επιτροπή μας έγγραφο επίσημο του 

Υπουργείου Εθνικής Παιδείας και Θρησκευμάτων- φαίνεται ότι υπήρξε βελτίωση. 

 Η επιτροπή άκουσε όλες τις πλευρές.  Αντιλήφθηκε σύντομα, όπως θα το ξέρετε 

ίσως όλοι, ότι υπάρχει πρόβλημα συνδικαλιστικής αντιδικίας.  Το πρόβλημα δεν είναι 

τόσο απλό, αν θα διορίζονται λιγότεροι ή περισσότεροι δάσκαλοι, διότι κάποιες θέσεις 

θα τις πάρουν εξειδικευμένοι διδάσκαλοι φυσικής αγωγής.  Το πρόβλημα είναι -και 

πρέπει να το πούμε εδώ, από αυτό το βήμα, δημοσίως- ότι η παγκύπρια οργάνωση των 

δασκάλων, η ΠΟΕ∆, έχει το φόβο ότι, ξεκινώντας με μια τέτοια απόφαση το κυπριακό 
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κράτος, εάν πει ότι ειδικά το μάθημα της φυσικής αγωγής θα διδάσκεται από 

εξειδικευμένους δασκάλους, μπορεί αυτό το πράγμα στη συνέχεια να επεκταθεί και να 

θέσει εν αμφιβόλω την έννοια του πολυδύναμου δασκάλου, την οποία και για λόγους 

παιδαγωγικούς, και για λόγους θεωρητικούς αλλά και για λόγους συνδικαλιστικούς 

υπερασπίζονται, και πρέπει να βεβαιώσουμε ότι καμία πλευρά στη Βουλή δεν έχει αυτή 

τη διάθεση.  Συμμεριζόμαστε τη θέση της ΠΟΕ∆, ότι πρέπει να παραμείνουμε στη 

φιλοσοφία του πολυδύναμου δασκάλου, πλην όμως δε σημαίνει αυτό ότι, εάν ένα ή δύο 

αντικείμενα τα οποία έχουν πραγματική διδακτική εξειδίκευση...  Και η φυσική αγωγή 

έχει παιδαγωγική και διδακτική εξειδίκευση, διότι ο δάσκαλος που θα κάμει γυμναστική 

στα παιδιά πρέπει να αλλάξει ρούχα.  Ας μη θεωρηθεί αντιφεμινιστικό σχόλιο, αλλά, αν 

είναι κυρία, θα πρέπει να βγάλει τα παπούτσια με τα τακούνια και να βάλει άλλα 

παπούτσια και να κατεβεί στα χώματα -και λέω “στα χώματα”, διότι, δυστυχώς, 

συνήθως είναι μέσα στα χώματα που γίνεται η υπόθεση αυτή.  Άρα, λοιπόν, δε θέλω να 

πω ότι οι δάσκαλοι δεν μπορούν να το κάμουν.  Είναι εύλογο να μην είναι όλοι 

διατεθειμένοι να το κάμουν, να μην έχουν όλοι την ίδια διάθεση και το ίδιο μεράκι.  Άρα, 

λοιπόν, εδώ που υπάρχει μία εξειδίκευση κάμνουμε την πρόταση όχι να είναι γυμναστές 

-η επιτροπή Παιδείας της Βουλής δεν πήρε θέση και πολύ σωστά, πιστεύω.  Η πρόταση 

ήταν να διδάσκεται το μάθημα από εξειδικευμένο προσοντούχο προσωπικό -μπορεί να 

είναι και δάσκαλοι, μπορεί να είναι και απόφοιτοι τμημάτων επιστημών της αγωγής- και 

καλέσαμε στην εισηγητική έκθεση και το Πανεπιστήμιο Κύπρου να εξετάσει το 

ενδεχόμενο, αν μπορεί και αν υπάρχει ζήτηση, να παράγει εξειδικευμένους δασκάλους 

γι’ αυτό το θέμα.   

 Από τα στοιχεία που κατέθεσε ενώπιόν μας το Υπουργείο Παιδείας φάνηκε ότι 

χρειάζεται ένας αριθμός διακοσίων, αν δεν κάνω λάθος, δασκάλων για να καλύψουν 

αυτό το αντικείμενο.  Ένας μικρός αριθμός, μεταξύ αυτών, είναι ήδη και εξειδικευμένοι, 
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και προσοντούχοι.  Και κάθε φορά θα επαναλαμβάνω “εξειδικευμένοι” και 

“προσοντούχοι”, και τους δύο όρους, διότι έχουν σημασία:  Εξειδικευμένος μπορεί να 

είναι κάποιος ο οποίος δεν έχει το προσόν.  Και μέχρι τώρα οι περισσότεροι που 

διδάσκουν αυτό το μάθημα στα δημοτικά σχολεία είναι εξειδικευμένοι.  Εμείς θέλουμε με 

τα σημερινά δεδομένα να είναι και προσοντούχοι, διότι η φυσική αγωγή δε σημαίνει 

ότι...  Και έχουμε μεταξύ μας εδώ και κάποιους γιατρούς που κάτι παραπάνω θα ξέρουν 

από εμάς.  Η διδασκαλία της φυσικής αγωγής δε σημαίνει μόνο, στο σημείο που έφθασε 

σήμερα η επιστημονική γνώση, να μάθουμε στα παιδιά μερικές ασκήσεις ή τους 

κανόνες αθλοπαιδιών ή τους κανόνες κάποιων συγκεκριμένων ομαδικών παιχνιδιών.  

Σημαίνει ότι πρέπει να ενσωματώνεται και μια βασική βιολογική γνώση, μια γνώση της 

φυσιολογίας του ανθρώπινου σώματος κ.λπ. κ.λπ.  Άρα, λοιπόν, χρειάζεται να είναι 

προσοντούχο το προσωπικό και, από τη στιγμή που ξέρουμε ότι υπάρχουν 

παραγωγικές σχολές φυσικής αγωγής οι οποίες παράγουν όχι γυμναστές, όχι απλώς 

ειδικούς στον αθλητισμό, αλλά δασκάλους της φυσικής αγωγής και με παιδαγωγική 

κατάρτιση, καλύπτουμε και αυτό το κενό.   

 Επομένως, στο τέλος η πρόταση την οποία εκάμαμε μετά από μακράν εξέταση και 

πολλές ακροάσεις του θέματος ήταν ότι δεν παίρνουμε θέση αν πρέπει να είναι 

γυμναστές ή δάσκαλοι -δεν είναι αυτή η δουλειά της Βουλής.  Υπάρχουν ανάγκες 

σήμερα για να διδάξουν αυτό το αντικείμενο διακόσια περίπου άτομα.  Ένα μέρος 

καλύπτεται ήδη από επαρκώς προσοντούχο προσωπικό.  Οι υπόλοιπες θέσεις θέλαμε, 

ζητήσαμε από το Υπουργείο Παιδείας να μας κάμει μία πρόταση.  Είπαμε ότι δε θα 

δεχθούμε η πρόταση αυτή να είναι τόσο μακροχρόνια, που να χαθούμε μέσα στον 

προγραμματισμό, ούτε όμως και η Βουλή ήθελε να βάλει σε κανέναν τη θηλιά στο λαιμό.  

Θα μπορούσε να υπάρξει ένας προγραμματισμός, να έχουν χρόνο κάποιοι 
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ενδιαφερόμενοι να αποκτήσουν το προσόν, είτε διδάσκουν είτε θέλουν να διδάσκουν το 

θέμα, και τότε ας επιλέξει το υπουργείο με τις κατάλληλες διαδικασίες.   

 ∆υστυχώς, η απόφαση που πήρε την τελευταία φορά το Υπουργικό Συμβούλιο δεν 

πιστεύω ότι δικαίωσε πλήρως την εισήγηση και την πολιτική θέση που κατέθεσε η 

Βουλή -νομίζω ότι σε μεγάλο βαθμό ήταν υπεκφυγή.  Γι’ αυτό, λοιπόν, σήμερα θα 

πρέπει να επαναφέρουμε το θέμα και να περιμένουμε και από το νέο Υπουργικό 

Συμβούλιο να τοποθετηθεί.   

 Φυσικά, η δυσκολία του θέματος στη συζήτηση, που την έχουν όλες οι πλευρές και 

όλοι οι βουλευτές, διότι υπάρχουν συγκρουόμενα συμφέροντα δασκάλων και 

γυμναστών, η δυσκολία αυτή θα μπορούσε να λυθεί, κύριοι συνάδελφοι, αν σήμερα 

εδώ, αν γινόταν, αντί για εμάς, να μιλούσαν οι υποψήφιοι Πρόεδροι της ∆ημοκρατίας, 

διότι και οι τρεις, εξ όσων γνωρίζω, είχαν υποσχεθεί την επίλυση του προβλήματος.  Θα 

μείνω στον εκλελεγμένο, βεβαίως, ο οποίος πλέον έχει και την ισχύ και ελπίζω ο νέος 

Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας να δώσει, όταν τεθεί το θέμα στον Υπουργό Παιδείας, τις 

εντολές και ο νέος Υπουργός Παιδείας, που ακριβώς είναι προτέρημά του το ότι δεν είχε 

προηγούμενη ανάμιξη στα εκπαιδευτικά πράγματα, είναι προτέρημα από τη μία άποψη, 

διότι... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι αδέσμευτος. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Είναι αδέσμευτος, είναι σαν λευκή σελίδα: μπορεί να γράψει πάνω ό,τι θέλει.  

 Θα τελειώσω, κύριοι συνάδελφοι.  Να μου επιτρέψετε, όπως σας είπα από την 

αρχή, να διαβάσω την κατάληξη, τις εισηγήσεις της επιτροπής, και επειδή ήταν 

ομόφωνη, και από σεβασμό προς την επιτροπή, αλλά και διότι πιστεύω ότι θα είναι 

πολύ καλύτερα διατυπωμένο απ’ ό,τι το έχω πει εγώ.   
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 Καταρχάς, η θέση του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού -και ήταν διαχρονική η 

θέση αυτή, δεν ήταν θέση του υπουργού που έχει φύγει- είναι ότι, και προφορικά και 

γραπτά μας είχαν πει ότι η θέση του υπουργείου είναι ότι παραμένει η ίδια όπως 

διαμορφώθηκε το ’96 για την εισαγωγή ειδικοτήτων στη δημοτική εκπαίδευση για τη 

μουσική, τη φυσική αγωγή και την τέχνη, ότι, δηλαδή, εξετάζουν αυτό το θέμα.   

 ∆εύτερον, το υπουργείο ευνοεί τη διδασκαλία των θεμάτων αυτών με εξειδικευμένο 

προσωπικό, ιδιαίτερα στο δεύτερο κύκλο, στις ανώτερες τάξεις του δημοτικού.  Με τον 

όρο “εξειδικευμένο προσωπικό” το υπουργείο δεν εννοεί μόνο τους γυμναστές αλλά και 

τους εξειδικευμένους στο κάθε θέμα δασκάλους και αυτή την πρακτική την εφαρμόζουν 

ήδη στο ολοήμερο σχολείο.   

 Το τρίτο ήταν ότι η διδασκαλία του μαθήματος της φυσικής αγωγής στις τρεις 

ανώτερες τάξεις καλύπτεται, έλεγε το υπουργείο, από το υφιστάμενο εξειδικευμένο 

προσωπικό -γι’ αυτό σας είπα ότι δεν αρκεί μόνον ο όρος “εξειδικευμένο”, γιατί, όπως 

γίνεται σήμερα, θεωρούν ότι είναι από εξειδικευμένο προσωπικό- ενώ στις τρεις 

κατώτερες τάξεις έλεγαν ότι το μάθημα διδάσκεται από πολυδύναμο δάσκαλο, ο οποίος 

θα πρέπει να επιμορφώνεται. 

 Από μέρους του υπουργείου, στο τέλος, σημείωναν ότι στην Ευρωπαϊκή Ένωση 

δεν υπάρχει ενιαία πολιτική για το θέμα αυτό -αυτή, βέβαια, η εξήγηση δε σημαίνει 

πολλά πράγματα, διότι στους περισσότερους τομείς της εκπαίδευσης, σχεδόν σε όλους, 

δεν υπάρχει ενιαία ευρωπαϊκή πολιτική.  Στις περισσότερες χώρες, όμως, έλεγαν, το 

μάθημα διδάσκεται από πολυδύναμους εξειδικευμένους δασκάλους.  Τα στοιχεία τα 

οποία είχαμε ενώπιόν μας δεν επιβεβαίωσαν το ότι αυτό γίνεται στις περισσότερες 

χώρες -σε ορισμένες είναι έτσι, σε άλλες αλλιώς.   

 Τέλος, διαβάζω από την έκθεση «...Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, με 

βάση τη διεξοδική ενημέρωσή της γύρω από το όλο θέμα, συμμερίζεται την άποψη ότι η 
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διδασκαλία του μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική εκπαίδευση στον πρώτο 

και δεύτερο κύκλο πρέπει να αναβαθμιστεί.  Η αναβάθμιση αυτή, πέρα από την 

εξασφάλιση και βελτίωση της αναγκαίας υλικοτεχνικής υποδομής, θα πρέπει να 

επιδιωχθεί κυρίως με την ανάθεση της διδασκαλίας του μαθήματος σε εξειδικευμένο και 

προσοντούχο προσωπικό.  Η επιτροπή εκτιμά ότι, με τη διδασκαλία του μαθήματος από 

εκπαιδευτικούς που διαθέτουν ταυτόχρονα την κατάλληλη γνώση και διδακτική 

ικανότητα, θα αξιοποιηθούν κατά το δυνατό καλύτερα τα ερεθίσματα και οι ευκαιρίες 

που το μάθημα αυτό προσφέρει προς όφελος των παιδιών.  Εκφράζοντας την άποψη 

αυτή, η επιτροπή διευκρινίζει ότι υποστηρίζει τον πολυδύναμο δάσκαλο σε όλο το 

φάσμα της πρωτοβάθμιας εκπαίδευσης ως προς τη διδασκαλία του γενικού κορμού 

μαθημάτων τα οποία δεν προϋποθέτουν τεχνική ή επιστημονική εξειδίκευση στη 

διδασκαλία τους.   

 Από τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής προκύπτει ότι από το 

συνολικό αριθμό των διακοσίων δασκάλων που σήμερα διδάσκουν το μάθημα της 

φυσικής αγωγής μόνο οι μισές ανάγκες καλύπτονται από δασκάλους οι οποίοι είτε είναι 

εξειδικευμένοι με επιπρόσθετο πτυχίο είτε έχουν κάποια εξειδίκευση σπουδών.  Οι 

υπόλοιπες ανάγκες καλύπτονται από δασκάλους με ανεπαρκή εξειδίκευση ή από 

δασκάλους που δεν έχουν καθόλου εξειδίκευση. 

 Συνεπώς, η επιτροπή, δεδομένης της καταρχήν άποψής της ότι το μάθημα πρέπει 

να διδάσκεται και στους δύο κύκλους από εξειδικευμένο και παιδαγωγικά καταρτισμένο 

προσωπικό, καλεί το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού να ενεργήσει προς την 

κατεύθυνση αυτή.  Η επιτροπή αντικρίζει θετικά το ενδεχόμενο της εξειδίκευσης του 

υφιστάμενου προσωπικού, ωστόσο πιστεύει ότι το ενδεχόμενο αυτό δε θα πρέπει να 

εμποδίσει ή και να καθυστερήσει για υπερβολικά μεγάλο χρονικό διάστημα την κάλυψη 

όλων των αναγκών από εξειδικευμένο προσωπικό.   
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 Ως εκ τούτου, η επιτροπή αναμένει ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, σε 

συνεργασία με τους άλλους εμπλεκόμενους φορείς, θα μελετήσει σφαιρικά το θέμα και 

θα προγραμματίσει τάχιστα την υλοποίηση της θέσης πολιτικής που εισηγείται η 

επιτροπή.  Συνακόλουθα, η επιτροπή αναμένει ότι το υπουργείο θα προωθήσει αμέσως 

την ετοιμασία ειδικών σχεδίων υπηρεσίας για τη διδασκαλία του μαθήματος της φυσικής 

αγωγής, έτσι ώστε το μάθημα αυτό να διδάσκεται από εκπαιδευτικούς οι οποίοι θα είναι 

κάτοχοι των εξειδικευμένων προς τούτο επιστημονικών προσόντων.   

 Παράλληλα, η επιτροπή καλεί το Πανεπιστήμιο Κύπρου, σε συνεργασία με το 

Υπουργείο Παιδείας, να μελετήσει και να προγραμματίσει τη δυνατότητα εξειδίκευσης 

των μελλοντικών δασκάλων στον τομέα της φυσικής αγωγής, έτσι ώστε στο μέλλον οι 

υποψήφιοι δάσκαλοι να έχουν τη δυνατότητα να αποκτούν τα εξειδικευμένα προσόντα 

κατά τη διάρκεια των σπουδών τους -όσοι το επιθυμούν, προσθέτω.   

 Τέλος, η επιτροπή πιστεύει ότι καθ’ όλη τη θεώρηση του θέματος δεν πρέπει από 

κανένα εμπλεκόμενο μέρος να δοθεί σ’ αυτά συνδικαλιστική χροιά ή άλλη σκοπιμότητα, 

γι’ αυτό καλεί όλους να αντικρίσουν το θέμα από την καθαρά εκπαιδευτική του πτυχή 

και προς το συμφέρον των μαθητών της δημοτικής εκπαίδευσης».   

 Εγκαταλείποντας το βήμα, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι ακριβώς θα πρέπει 

να σταλεί ξεκάθαρα το μήνυμα ότι η θέση της Βουλής δεν είναι να αποφασίσει ποιοι θα 

εργοδοτούνται, αλλά πώς και σε ποιο επίπεδο πρέπει να διδάσκεται αυτό το μάθημα, 

ειδικά αυτό το μάθημα από το οποίο εξαρτώνται πολλά πράγματα σε μία χώρα όπως η 

Κύπρος, όπου μέχρι πριν από μία γενεά οι άνθρωποι δεν είχαν ανάγκη τα πολλαπλά 

γυμναστήρια που έχουμε σήμερα και στα οποία τρέχουμε, αφού καταφέραμε να μη 

γυμναζόμαστε καθημερινά -αν είναι δυνατό, να μην ταράσσουμε ούτε το χέρι μας!  Στο 

τέλος ξυπνούμε πιο πρωί για να γυμναστούμε, διότι ανακαλύπτουμε ότι έχουμε άλλα 

προβλήματα.  Ναι, πριν από μία γενεά, το ξέρουμε όλοι, όχι ότι ήταν ο καλύτερος 
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τρόπος, αλλά τρέχαμε όλη μέρα σε οικόπεδα, παίζαμε παιχνίδια έξω, και στους 

δρόμους ακόμα, και ήταν καλύτερη ίσως η φυσική κατάσταση των ανθρώπων.   

 Σήμερα, που έχουμε και τα μέσα αλλά και τις ανάγκες να φροντίζουμε 

περισσότερο και με επιστημονικό, όπως λέμε, τρόπο και τη διάπλαση του ανθρωπίνου 

σώματος, θέλουμε αυτό το πράγμα να γίνεται στα δημοτικά σχολεία.  ∆ε σημαίνει αυτή η 

εισήγηση της Βουλής ότι θα κόψουμε θέσεις δασκάλων.  Τουναντίον, θα μπορούσε να 

γίνει ο προγραμματισμός και θα έπρεπε να διαβεβαιώσουμε, πολιτικά πλέον, το σώμα 

των δασκάλων, την οργάνωσή τους, την ΠΟΕ∆, ότι δεν είναι αυτή η απόφαση, αυτή η 

εισήγησή μας, δούρειος ίππος για τον πολυδύναμο δάσκαλο.  ∆ιατηρούμε τη θέση μας 

και στηρίζουμε την έννοια του πολυδύναμου δασκάλου, αλλά να έχουμε και την ευελιξία 

και τη λογική:  Υπάρχουν ένα δυο τεχνικά αντικείμενα τα οποία θα πρέπει να 

εξαιρεθούν.  ∆εν είναι αυτή απαρχή εξειδίκευσης όλων των δασκάλων στο δημοτικό, 

γιατί γνωρίζουμε και τη διαφορετική φύση της δημοτικής εκπαίδευσης.   

 Επομένως, όπως τα διαβάσαμε, ήταν εισηγήσεις προς τον προηγούμενο 

υπουργό, προς την προηγούμενη κυβέρνηση, που παραμένουν επίκαιρες.  Οι 

εισηγήσεις αυτές θα κατατεθούν και στη νέα κυβέρνηση, θα περιμένουμε νέα 

τοποθέτηση του Υπουργικού Συμβουλίου και θέλουμε να ελπίζουμε -διότι υπάρχει ο 

τρόπος, χωρίς, το επαναλαμβάνω, να πάρουμε μία βάρβαρη απόφαση στο μέσο 

συνδικαλιστικών συμφερόντων- ότι θα εξυπηρετήσουμε με την καλή έννοια όλα τα 

καλώς νοούμενα συμφέροντα, και με μία ακριβοδίκαιη απόφαση μπορούμε να 

εξυπηρετήσουμε το μείζον: το συμφέρον των νεαρών παιδιών, των επόμενων, των 

μελλοντικών γενιών της Κύπρου.   

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.   
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 Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχουν και άλλοι ομιλητές επί του θέματος, που δεν είναι 

αυτή τη στιγμή στην αίθουσα.  Συνεπώς, το θέμα παραμένει ανοικτό για την επόμενη 

συνεδρία της Βουλής.   

 Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.  

Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την επόμενη Πέμπτη, 10 Απριλίου 2003, στις 4.00 το 

απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.062.2003) 

2. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 

Αθλητισμού Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.012.2003) 

3. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 

Τουρκοκυπριακών Περιουσιών του 2003 Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.294.2002) 

4. Ο περί Λοιμοκαθάρσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.040.2003) 

5. Οι περί Λοιμοκαθάρσεως (∆ημόσια Υγεία) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.017.2003) 

6. Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης 

Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της 
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Εξοικονόμησης Ενέργειας Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.348.2002) 

7. Οι περί Συλλογής Πληροφοριών και Επιβολής 

∆ιοικητικών Προστίμων Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.022.2003) 

8. Οι περί Καθορισμού του Καθαρού Κόστους της 

Καθολικής Τηλεπικοινωνιακής Υπηρεσίας 

(Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.023.2003) 

9. Οι περί Αριθμοδότησης (Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.024.2003) 

10. Οι περί Μισθωμένων Γραμμών (Τηλεπικοινωνιών) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.025.2003) 

11. Οι περί Τηλεπικοινωνιακού Τερματικού Εξοπλισμού 

(Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.026.2003) 

12. Οι περί Υπολογισμού Κόστους των Τελών 

Αδεσμοποίητης Πρόσβασης στον Τοπικό Βρόχο 

(Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.027.2003) 

13. Οι περί Καθορισμού των Τελών Ειδικής Πρόσβασης 

στο ∆ίκτυο (Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.028.2003) 
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14. Οι περί Ενάρξεως Ισχύος Ορισμένων Άρθρων 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.029.2003) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας 

για το θέμα που τιτλοφορείται «Η διδασκαλία του 

μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική 

εκπαίδευση». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Πρόδρομου Προδρόμου).  (18.9.2001).   

(Συνέχιση της συζήτησης). 

(Αρ. Φακ. 23.04.194.2001) 

2. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της Υποεπιτροπής για την 

Επικοινωνία της Βουλής των Αντιπροσώπων με τον 

Πολίτη για Θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται «Οι 

επιπτώσεις στο περιβάλλον και στους κατοίκους από 

τη συνέχιση της λειτουργίας του χυτηρίου “Νέμιτσας” 

στη Λεμεσό». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επιτροπής).  
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(21.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.202.2002)   

4. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για το Μέλλον της 

Ευρώπης. 

5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 

∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Η σχεδιαζόμενη αναθεώρηση του τοπικού σχεδίου 

στο δήμο Γεροσκήπου και τα εξ αυτής προκύπτοντα 

θέματα ευνοϊκής μεταχείρισης προς συγκεκριμένο 

επιχειρηματία». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη).  (22.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.181.2002) 

6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Ενημέρωση της επιτροπής για τη διεξαγόμενη από 

τις αρμόδιες αρχές έρευνα σχετικά με την ύπαρξη 

τεχνολογικού εξοπλισμού στο Αρχηγείο της 

Αστυνομίας για την παρακολούθηση τηλεφώνων». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επιτροπής).  

(8.10.2002). 
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(Αρ. Φακ. 23.04.287.2002) 

7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για τα θέματα που 

τιτλοφορούνται: 

 α. «Η ανάγκη λήψης μέτρων για ενίσχυση των 

δεσμών των φυλακισμένων με τις 

οικογένειές τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.390.2001) 

 β. «Η ανάγκη λήψης μέτρων κοινωνικής 

επανένταξης των φυλακισμένων μετά την 

αποφυλάκισή τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.391.2001) 

 γ. «Ψυχιατρικές υπηρεσίες και φυλακισμένοι 

με ψυχολογικά προβλήματα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Τάκη Χατζηγεωργίου).  

(5.2.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.037.2002) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης:  6.10 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
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Αγαπίου Άγις Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Αγγελίδης Ανδρέας Μιχαηλίδης Θάσος 

Αδάμου Αδάμος Μιχαηλίδης Ντίνος 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Γιάγκου Κίκης Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Προδρόμου Πρόδρομος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Καράς Αντώνης Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κατσουρίδης Νίκος Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κληρίδης Χρίστος Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Άντρος Τυρίμος Κυριάκος 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηνικόλα Ντίνος 

Ματσάκης Μάριος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 

Κύπρου Νόμος του 2003», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Στ. 
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Ευαγόρου, Ν. Πιττοκοπίτης, Πρόεδρος, Πρ. Προδρόμου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Ν. 

Κατσουρίδης, ∆. Συλλούρης) και ψήφισή του σε νόμο. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 

Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Πατατών (Κυρωτικός) Νόμος του 2003», οι 

σύντομες παρατηρήσεις του κ. Γεώργιου Τάσου και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης 

Υγείας Νόμος του 2003», οι παρατηρήσεις των κ. Μαρίνου Σιζόπουλου και 

Κυριάκου Τυρίμου και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Χορηγημάτων και Απολαβών της Εθνικής 

Φρουράς της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003», οι 

παρατηρήσεις της κ. Μαρίας Κυριακού και έγκρισή τους. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ονομασιών Προέλευσης και Γεωγραφικών 

Ενδείξεων Γεωργικών Προϊόντων ή Τροφίμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 

(Αποτέφρωση Αποβλήτων) Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους. 

8. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Παραγωγής, Εμπορίας και Ελέγχου 

∆ασικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους. 

9. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί των Υγειονομικών Όρων για την 

Παραγωγή και τη ∆ιάθεση στην Αγορά Αλιευτικών Προϊόντων Κανονισμοί του 

2003» και έγκρισή τους. 
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10. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων 

(Κανόνες Καλής Παρασκευής) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή 

τους. 

11. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

α. «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ηλεκτρολογικός Εξοπλισμός Χαμηλής 

Τάσης) Κανονισμοί του 2003», 

 β. «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Σκάφη Αναψυχής) Κανονισμοί του 

2003», 

 γ. «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Μέσα Ατομικής Προστασίας) Κανονισμοί 

του 2003», 

 δ. «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Απλά ∆οχεία Πίεσης) Κανονισμοί του 

2003», 

 ε. «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εξοπλισμός και Συστήματα Προστασίας 

για Χρήση σε Εκρήξιμες Ατμόσφαιρες) Κανονισμοί του 2003», 

 στ. «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Μηχανήματα) Κανονισμοί του 2003», 

 ζ. «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ανελκυστήρες) Κανονισμοί του 2003», 

 η. «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Νέοι Λέβητες Ζεστού Νερού 

Τροφοδοτούμενοι με Υγρά ή Αέρια Καύσιμα) Κανονισμοί του 2003», 

 θ. «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Οικιακά Ηλεκτρικά Ψυγεία, Καταψύκτες 

και Συνδυασμοί τους) Κανονισμοί του 2003», 

 ι. «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εξοπλισμός υπό Πίεση) Κανονισμοί του 

2003» 

 και έγκρισή τους. 

12. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 
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13. Ερωτήσεις βουλευτών:  Προβλήματα του δήμου Γεροσκήπου από τη λειτουργία 

του εργοστασίου “ΚΟΣΜΟΠΛΑΣΤ” - Μείωση κρατήσεων στον τουριστικό τομέα 

λόγω του πολέμου στο Ιράκ - Μη ενημέρωση κατοίκων Λάνειας για οδικά έργα. 

14. Έκθεση για το θέμα «Η διδασκαλία του μαθήματος της φυσικής αγωγής στη 

δημοτική εκπαίδευση» και η αγόρευση του κ. Πρόδρομου Προδρόμου. 

 



 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

 Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄  

Συνεδρίαση 10ης Απριλίου 2003 

(΄Ωρα έναρξης:  4.33 μ.μ.)  

(Αρ. 24)  

  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ τους 

γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία.   

 ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η χθεσινή μέρα σήμανε μια ιστορική στιγμή για την Κυπριακή ∆ημοκρατία με την 

επιτυχή κατάληξη της μακρόχρονης προσπάθειάς της, μέσα από μια πορεία επίπονων 

προσπαθειών και διαπραγματεύσεων, για ένταξή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Μια 

ιστορική στιγμή όχι μόνο για την Κύπρο, αλλά για το σύνολο του ευρωπαϊκού 

οικοδομήματος, που έχει οδηγηθεί μέσα από τη διαδικασία της ευρωπαϊκής ενοποίησης 

στην παρούσα διεύρυνση με έναν άνευ προηγουμένου για τα ευρωπαϊκά δεδομένα 

χαρακτήρα, με νέες προκλήσεις και νέους οραματισμούς για την Ένωση. 

 Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, με συντριπτική πλειοψηφία, έδωσε χθες, στις 9 

Απριλίου 2003, στο Στρασβούργο, την απαιτούμενη από το άρθρο 49 της Συνθήκης για 

την Ευρωπαϊκή Ένωση σύμφωνη γνώμη για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 
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Ένωση, καθώς και γενικότερα για την πιο φιλόδοξη στην ιστορία της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης διεύρυνση με δέκα νέα κράτη μέλη.  Συγκεκριμένα, στη διάρκεια των εργασιών 

της ολομέλειας το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, με 507 ψήφους υπέρ, 29 κατά και 26 

αποχές, παρέσχε τη σύμφωνη γνώμη του σχετικά με την αίτηση της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας να γίνει μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ανέθεσε στον Πρόεδρό του να 

διαβιβάσει τη θέση του Κοινοβουλίου στο Συμβούλιο, στην Επιτροπή, καθώς και στις 

κυβερνήσεις και στα κοινοβούλια των κρατών μελών και της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Μετά την πιο πάνω απόφαση του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου αναμένεται η 

απρόσκοπτη πλέον υπογραφή στην Αθήνα, στις 16 του Απρίλη του 2003 της Συνθήκης 

Προσχώρησης.  Το όραμα της ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση γίνεται 

πλέον πραγματικότητα, ενώ σηματοδοτείται ο τερματισμός της διαίρεσης της ηπείρου 

μας. 

 Για την Κύπρο η επόμενη μέρα σημαίνει μια σημαντική επιτυχία, που δε 

συνεπάγεται εφησυχασμό αλλά αντίθετα εντατικοποίηση των προσπαθειών της για την 

υλοποίηση των δεσμεύσεών της στα πλαίσια της εφαρμογής του κοινοτικού κεκτημένου, 

αλλά και για την καθιέρωσή της μέσα στον ευρωπαϊκό χώρο ως μίας χώρας ισότιμης με 

όλα τα κράτη μέλη, τόσο σε επίπεδο θεσμών και λειτουργιών όσο και σε επίπεδο 

κοινών αξιών και αρχών.    

 Για την Κύπρο αυτή η απόφαση αποτελεί ιστορικό σταθμό.  Η Κύπρος στην ουσία 

γίνεται ήδη μέλος τη ευρωπαϊκής οικογένειας.  Αυτό διαφοροποιεί τη δυνατότητά της σε 

όλους τους τομείς και μπορεί να αποτελέσει εφαλτήριο για λύση του Κυπριακού προς 

όφελος του συνόλου του λαού, ανεξαρτήτως εθνικής προέλευσης ή θρησκείας.  Είναι 

φυσικό η λύση του Κυπριακού να εναρμονίζεται με το ευρωπαϊκό κεκτημένο, το οποίο 

αποτελεί τον κώδικα συμπεριφοράς, υποχρεώσεων και δικαιωμάτων για όλα τα μέλη.  

Η Κύπρος γίνεται μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης ως ενιαία επικράτεια.  Είναι φυσικό 
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ότι το ευρωπαϊκό κεκτημένο δε θα έχει άμεση εφαρμογή στις κατεχόμενες περιοχές, 

δεδομένου ότι λόγω της κατοχής η κυπριακή κυβέρνηση δεν είναι σε θέση να ασκεί τα 

κυριαρχικά της δικαιώματα. Ελπίζουμε ότι η τουρκική αδιαλλαξία θα καμφθεί, ώστε σε 

μία ενωμένη Κύπρο οι Τουρκοκύπριοι να απολαμβάνουν όλα τα δικαιώματα του 

Ευρωπαίου πολίτη και τα προνόμια, δεδομένου ότι η προς τις λιγότερο αναπτυγμένες 

περιοχές βοήθεια που προνοείται είναι μεγαλύτερου ύψους. 

        Ελπίζουμε ακόμα ότι θα επιτευχθεί ενοποίηση της Ευρώπης στα θέματα άμυνας 

και εξωτερικής πολιτικής, ώστε η Ευρώπη να διαδραματίζει αποφασιστικό και 

αποτελεσματικό ρόλο στις παγκόσμιες εξελίξεις. 

 Και τώρα εισερχόμεθα στη νομοθετική εργασία... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σωστά επράξετε να αναφερθείτε σε αυτή τη σοβαρή και 

σημαντική ημέρα για την Κύπρο, αλλά νομίζω ότι η χθεσινή μέρα, πέρα από το γεγονός 

ότι σηματοδοτεί μία ιστορική στιγμή για την Κύπρο, σηματοδοτεί και το τέλος ενός 

πολέμου ή μιας μάχης και ταυτόχρονα πιστεύω ότι θα έπρεπε αυτή η Βουλή όχι μόνο 

να εκφράσει τη θλίψη της με μια μονόλεπτη σιγή για τους τόσους πολλούς θανάτους, 

αλλά να εκφράσει και τη θλίψη της με μια μονόλεπτη σιγή για τους τόσους πολλούς 

θανάτους, αλλά να εκφράσει και τη θλίψη της για το γεγονός ότι αυτός ο πόλεμος στην 

τελευταία του μέρα έχει κτυπήσει και τη δημοσιογραφική οικογένεια, με την οποία η 

πολιτική, την οποία υπηρετούμε σε αυτό το ναό, έχει άμεση σχέση.  Εισηγούμαι λοιπόν 

να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή για τα θύματα του πολέμου και για τους θανάτους των 
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δημοσιογράφων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Παναγιώτης ∆ημητρίου. 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τα όσα έχετε πει εκφράζουν οπωσδήποτε τα αισθήματα και τις 

απόψεις όλων σε αυτή την αίθουσα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μα υπό αυτή την ιδιότητα μίλησα, για όλη τη Βουλή. 

Π. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 ...και όλου του κυπριακού λαού.  Αισθάνομαι όμως την ανάγκη να εκφράσω ένα 

παράπονο προς τους Έλληνες αδελφούς του Κομμουνιστικού Κόμματος Ελλάδας, οι 

οποίοι καταψήφισαν στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο την πρόταση για επικύρωση της 

Συνθήκης Προσχώρησης της Κύπρου και να πω ότι αυτή ήταν ασεβής προς τη θέση 

την οποία όλοι -και σε αυτό το κοινοβούλιο και όλα τα κόμματα- έχουμε υπέρ της 

ένταξης της Κύπρου στην Ευρώπη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ατυχή την αναφορά, από τη στιγμή που οι βουλευτές του 

Κομμουνιστικού Κόμματος Ελλάδας έχουν καταψηφίσει και την ένταξη της δικής τους 

χώρας.  ∆ε νομίζω ότι αυτό σηματοδοτεί τη στάση ενός κόμματος απέναντι στην Κύπρο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της ουσίας των όσων έχετε πει δεν έχω τίποτε να προσθέσω 

ούτε και να αφαιρέσω.  Παίρνω το λόγο για να μιλήσω όμως για την παρέμβαση του  

συνάδελφου κ. Περδίκη και να πω ότι νομίζω ότι το ένα θέμα δεν έχει σχέση με το άλλο.  
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Να περιμένει να τελειώσει αυτό το θέμα που αφορά την Κύπρο και, αν θέλει να ζητήσει 

το λόγο προ ημερησίας διατάξεως για να υποβάλει την πρότασή του, είναι άλλο 

πράγμα.  ∆ε μιλώ για τη θέση του επί της ουσίας. μιλώ καθαρά για τη διαδικασία.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ένα θα πω, ότι πραγματικά στον καθένα από εμάς η στάση που τήρησε κόμμα 

στην Ελλάδα δημιουργεί θλίψη, πικρία και λύπη, όχι μόνο τώρα, αλλά και στο 

παρελθόν, όσον αφορά την πορεία ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Και 

θα ήμασταν ιδιαίτερα ευτυχείς, αν αντίστοιχα, ομόλογα, αδελφικά κόμματα από την 

Κύπρο όχι μόνο εξέφραζαν τη λύπη και τη θλίψη τους, αλλά ταυτόχρονα έστελλαν και 

σαφές σκληρό μήνυμα σε αυτούς που για μακρά χρονική περίοδο μέσα από το 

Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ουδέποτε υποστήριξαν έναν αγώνα που ταυτίζεται με το εθνικό 

μας θέμα, την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Και αυτό είναι το Κομμουνιστικό 

Κόμμα Ελλάδας.   

 ∆ε σας κρύβω ότι εμείς θα εκφράζαμε σκληρή θέση, στάση και διαμαρτυρία, εάν 

αντίστοιχα αδελφικά κόμματα τηρούσαν τη θέση και τη στάση που τήρησε το 

Κομμουνιστικό Κόμμα Ελλάδας.  Για μια ακόμη φορά εκφράζουμε τη λύπη μας, γιατί ένα 

κόμμα το οποίο φαίνεται και φέρεται ότι στηρίζει τον αγώνα του κυπριακού λαού στην 

πράξη δεν έπραξε αυτό που έπραξαν ξένα κόμματα, ξένες κοινοβουλευτικές ομάδες 

που στήριξαν τον αγώνα του κυπριακού λαού.  Είμαστε σήμερα σίγουρα σε θλίψη, 

απογοήτευση και λύπη για τη στάση κομμουνιστικού κόμματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 



 6

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πραγματικά λυπούμαι.  ∆εν μπορώ να καταλάβω γιατί συνάδελφοι 

του ∆ημοκρατικού Συναγερμού έχουν επιλέξει αυτό το θέμα για να κάνουν μία 

αναχρονιστική αντίδραση… 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εσείς επιλέξατε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Σας παρακαλώ, κύριε Χριστοφόρου.  Εμείς εγγράφουμε θέμα «Η στάση των 

ελληνικών πολιτικών δυνάμεων απέναντι στο Κυπριακό γενικά» και θα τα πούμε για τις 

κατά καιρούς θέσεις διαφόρων.  Είναι θλιβερό αυτό το πράγμα.  ∆ηλαδή τώρα θα 

κάνουμε πολιτική με αφορμή τη θέση αρχής που παίρνει ένα κόμμα το οποίο σε τίποτε 

δε συμφωνεί με την Ευρωπαϊκή Ένωση;  ∆εν επέλεξε να διαφωνήσει για την Κύπρο.  

Πραγματικά με εκπλήσσει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω πως πρέπει να θεωρήσω…  Ο κ. Χριστοδουλίδης, αλλά ελπίζω να 

τελειώσουμε, διότι ο δικός μου ρόλος ήταν να εκφράσω τα αισθήματα του συνόλου της 

Βουλής γι’ αυτή τη μεγάλη επιτυχία της Κύπρου να ενταχθεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Για τη συμπαράσταση των Ελλήνων κομμουνιστών προς τον κυπριακό λαό καθ’ 

όλη τη διάρκεια των αγώνων του κυπριακού λαού μόνο ευγνωμοσύνη κάποιος μπορεί 

να αισθάνεται, αντί να την αμφισβητεί.  Είναι ασέβεια προς την ιστορική 

πραγματικότητα.  Για τη συγκεκριμένη θέση ο κ. Κατσουρίδης σας έχει εξηγήσει, αλλά 

για τη συνεισφορά, και επικαλούμαι και τη μαρτυρία άλλων συναδέλφων, των Ελλήνων 

κομμουνιστών βουλευτών και τη συμπαράστασή τους προς τις κυπριακές 

αντιπροσωπίες στους ευρωπαϊκούς οργανισμούς, και ιδιαίτερα στο Συμβούλιο της 
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Ευρώπης, αισθάνομαι διπλά ντροπιασμένος από την άσχετη και ανίδεη συμπεριφορά 

και στάση του συναδέλφου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  ∆ε θέλω να αναξέσω 

πληγές, ποιοι και πώς είχαν τορπιλίσει αγώνες του κυπριακού λαού, ειδικά μέσα στο 

Συμβούλιο της Ευρώπης από το 1991 μέχρι το 2003, αλλά προς τους Έλληνες 

κομμουνιστές βουλευτές αισθανόμαστε ευγνωμοσύνη, πέρα από τη θέση και τη στάση 

τους, που είναι στάση αρχής, με την οποία εμείς διαφωνούμε, αλλά τη σεβόμαστε.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε.  Θα παρακαλέσω μόνο να τελειώσουμε με αυτό το θέμα. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Επροκλήθην, κύριε Πρόεδρε, και μάλιστα επί προσωπικού… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Γι’ αυτό σας έδωσα το λόγο. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εμείς δε μετατρέψαμε την αίθουσα σε χώρο πολεμικών αντιπαραθέσεων, ύβρεων 

και, αντί επιχειρημάτων, χαρακτηρισμών.  Ανέμενα τουλάχιστον, μετά από τη 

συγκεκριμένη υπόδειξη για τη συγκεκριμένη πράξη -γιατί εμείς αναφερόμαστε στο 

συγκεκριμένο γεγονός, στη συγκεκριμένη πολιτική πράξη.  είναι άλλοι που προσπαθούν 

και πάλι να καταφύγουν στο παρελθόν, για να μπορέσουν να συγκαλύψουν 

οποιεσδήποτε ενέργειες, επειδή είναι σε αδύναμη θέση αυτή τη στιγμή- έστω να 

εκφράσουν τη λύπη τους για τη στάση ενός αδελφού κόμματός τους, το οποίο πολλές 

φορές εξυμνούν, το έχουν στην πρωτοκαθεδρία, τονίζουν πολλές φορές ότι είναι 

αδελφά και συμπορευόμενα κόμματα και αυτή τη στιγμή τουλάχιστον ανέμενα να 

εξέφραζαν κατά τον ίδιο τρόπο τη θλίψη τους.  Υπερασπίζονται τη συγκεκριμένη 

πολιτική πράξη του Κομμουνιστικού Κόμματος Ελλάδας.  Εγώ απλώς να αναφέρω ότι, 
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εάν όλα τα ευρωπαϊκά κόμματα και τα ελλαδικά δεν επεδείκνυαν την ανάλογη 

ευαισθησία για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αντιλαμβάνεστε τι 

βαρύ πλήγμα θα ήταν για την Κύπρο.   

 Εγώ σας διαβεβαιώνω ότι οποιοδήποτε ελληνικό κόμμα κι αν τηρούσε τη στάση 

που τήρησε το Κομμουνιστικό Κόμμα Ελλάδος θα είχα επακριβώς αυτή τη θέση.  

Σέβομαι την ιστορία όλων των κομμάτων και το απέδειξα.  Μιλώ για τη συγκεκριμένη 

πολιτική πράξη.  Εάν εσείς θέλετε να καταδικάσουμε το ΚΚΕ για την ιστορία του, τότε 

εσείς το πράξατε.  Εγώ αναφέρθηκα μόνο στην πράξη του όσον αφορά την τοποθέτησή 

του για την ευρωπαϊκή πορεία της Κύπρου.  Όταν η Κύπρος έδινε τον αγώνα για να 

πείσει εχθρικές χώρες ότι πρέπει να ψηφιστεί για να μπει στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για 

μένα, τον Έλληνα Κύπριο, είναι αδιανόητο ελλαδικό κόμμα, το Κομμουνιστικό Κόμμα, 

να έχει αρνητική θέση και στάση, όχι μόνο τώρα, διαχρονικά, για την Κύπρο, αφού για 

μας είναι και αγώνας εθνικής επιβίωσης η ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Σας ευχαριστώ, λέγοντας και πάλι ότι σέβομαι απόλυτα, και το απέδειξα στην 

πολιτική μου πράξη, την ιστορία όλων των κομμάτων, είτε ελλαδικών είτε κυπριακών, 

και ιδιαίτερα των της Ελλάδας, που σίγουρα συμπαρίστανται στον αγώνα μας.  Αλλά η 

συγκεκριμένη πράξη δεν μπορεί να περάσει απαρατήρητη και δεν μπορεί το αριστερό 

κόμμα της Κύπρου να καθίσταται συνήγορος μια πράξης που όλους μάς θλίβει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης και νομίζω πως θα κλείσω όμως αυτό το θέμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε θα αναφερθώ στην ουσία του θέματος.  Απλώς δεν μπορώ να κατανοήσω τι 

λέει ο συνάδελφος.  Λέει ότι εμείς στηρίζουμε την πράξη του ΚΚΕ, όταν εμείς είμαστε 

υπέρ της ένταξης.  Εξηγήσαμε γιατί, κύριε Χριστοφόρου.  ∆ε θα συζητήσω.  Φανερά δε 

θέλετε να καταλάβετε.  Το έχετε επιλέξει για λόγους προσωπικούς, δικούς σας, ως θέμα 
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για να κάνετε αντιπαράθεση.  ∆ε θα ακολουθήσω.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω το θέμα πρέπει να θεωρηθεί ότι έληξε.  Ο κ. Περδίκης είχε κάνει μία 

εισήγηση και η δική μου πρόταση είναι η εξής:  Καμία ένσταση για τη μονόλεπτη σιγή 

για τα θύματα και ιδιαίτερα για τους δημοσιογράφους.  Όσον αφορά για τη λήξη ή όχι 

του πολέμου, καλύτερα είναι να τεθεί θέμα προς συζήτηση, διότι εγώ δεν είμαι βέβαιος 

πια είναι η επόμενη μέρα!  Αν όμως είναι απλώς για να εκφράσουμε τη συμπαράστασή 

μας στα θύματα του ιρακινού λαού και ιδιαίτερα στους δημοσιογράφους, το θέτω 

ενώπιον του σώματος εάν συμφωνούν να τηρηθεί μονόλεπτη σιγή.  Υπάρχει ένσταση;  

Αφού δεν υπάρχει ένσταση, να τηρηθεί. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Ευχαριστώ.  Το πρώτο θέμα της ημερήσιας διάταξης είναι «Ο περί 

Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου Νόμος του 2003».  Η έκθεση 

είναι ομόφωνη και συνεπώς θεωρείται αναγνωσθείσα.  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρου Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος  Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Ζαχαρίας Κουλίας  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Μάριος Ματσάκης Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος  

 Ντίνος Χατζηνικόλα   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τον 
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προϋπολογισμό του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (ΡΙΚ) για το 2003 σε δύο 

συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 31η Μαρτίου και στις 7 Απριλίου 2003.  

Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά προϋπολογισμού κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών και 

Εσωτερικών, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός 

διευθυντής του ΡΙΚ. 

 Ο προϋπολογισμός του ΡΙΚ για το 2003 προβλέπει δαπάνες ύψους £21.695.610 

και έσοδα του ίδιου ύψους.  Τα έσοδα του ΡΙΚ προέρχονται κυρίως από κυβερνητική 

χορηγία/εισφορά στο ίδρυμα ύψους £16 εκατομ., εμπορικές διαφημίσεις ύψους £3 

εκατομ., από δανεισμό ύψους £1.645.000, κυβερνητική χορηγία για τη σύνδεση ΕΤ-ΡΙΚ 

£400.000 και από έσοδα που προέρχονται από το λαχείο του “Ευχάριστου 

Σαββατόβραδου” ύψους £150.000. 

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά προϋπολογισμού η επιτροπή είχε την 

ευκαιρία να ενημερωθεί λεπτομερώς για διάφορα ζητήματα που αφορούν το ίδρυμα, 

μεταξύ των οποίων ζητήματα που αφορούν το ταμείο ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, 

το σχέδιο περιθωριακών ωφελημάτων του προσωπικού, το καθεστώς εργοδότησης των 

συνεργατών, τους τρόπους συντήρησης του αρχείου ταινιοθήκης του ιδρύματος κ.ά. 

 Περαιτέρω, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ιδρύματος δήλωσε στην 

επιτροπή τα ακόλουθα: 

1. Ο υπό συζήτηση προϋπολογισμός καθρεφτίζει το πενταετές πρόγραμμα 

ανάπτυξης του ΡΙΚ. 

2. Σύμφωνα με τεθέντες στόχους, το μόνιμο προσωπικό του ιδρύματος μειώθηκε σε 

διακόσια εννιά άτομα και έχει αυξηθεί η παραγωγικότητά του. 

3. Επήλθε αναβάθμιση των κτιριακών και  τεχνολογικών εγκαταστάσεων, στοιχεία 

απαραίτητα για να εισέλθει το ίδρυμα στη νέα ψηφιακή εποχή. 
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4. Το ίδρυμα έχει εισέλθει σε νέα φάση πολιτιστικής προσφοράς. 

 Ταυτόχρονα ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ιδρύματος επισήμανε 

στην επιτροπή ότι, παρά την επίτευξη των πιο πάνω στόχων, εξακολουθεί να υφίσταται 

για το ΡΙΚ το ακανθώδες πρόβλημα που δημιουργεί η ανάγκη διακανονισμού της 

οικονομικής υποχρέωσης του ΡΙΚ προς το ταμείο συντάξεων των υπαλλήλων, η οποία 

παραμένει σε εκκρεμότητα από το 1987.  Συναφώς ανέφερε ότι έγινε εισήγηση από το 

ΡΙΚ για την ανάληψη διαχείρισης του εν λόγω ταμείου από την κυβέρνηση, εισήγηση 

όμως που έχει απορριφθεί από ειδική εξ υπουργών επιτροπή, που μελέτησε το θέμα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε 

τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου για την κατά νόμο έγκριση του 

προϋπολογισμού του ΡΙΚ για το 2003.   

 Ταυτόχρονα, με την ευκαιρία αυτή, η επιτροπή καλεί τους αρμοδίους του 

ιδρύματος να προχωρήσουν αποφασιστικά σε εφαρμογή πολιτικής για περαιτέρω 

περισυλλογή στον προϋπολογισμό του ιδρύματος.  Συναφώς η επιτροπή θεωρεί ότι το 

ίδρυμα θα πρέπει να προχωρήσει σε επαναδιαπραγμάτευση των δανείων του, τα οποία 

είναι υπέρογκα.  Η επιτροπή θεωρεί ότι θα πρέπει να γίνει το συντομότερο 

επαναδιαπραγμάτευση και ενοποίηση των υφιστάμενων δανείων, με στόχο την επίτευξη 

χαμηλότερων επιτοκίων, και καλεί τους αρμοδίους του ιδρύματος να προχωρήσουν 

τάχιστα προς την κατεύθυνση αυτή, σύμφωνα με αναληφθείσα ενώπιόν της δέσμευση.   

 Η επιτροπή επισύρει επίσης την προσοχή του ιδρύματος στην ανάγκη συντήρησης 

και αρχειοθέτησης του περιεχομένου της ταινιοθήκης του ιδρύματος, το οποίο η 

επιτροπή θεωρεί ύψιστης ιστορικής σημασίας, και για το λόγο αυτό καλούνται οι 

αρμόδιοι να εγκύψουν στο θέμα αποδίδοντας σ’ αυτό τη δέουσα σημασία.   

 Τέλος, η επιτροπή καλεί τους αρμοδίους του ΡΙΚ να προωθήσουν περαιτέρω τη 
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μετάδοση προγραμμάτων που συμβάλλουν με διάφορους ενδεδειγμένους τρόπους 

στην προαγωγή των σχέσεων των δύο σύνοικων κοινοτήτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;  Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί και αγαπητές συνάδελφοι,  

 Θα ξεκινούσα την τοποθέτησή μου για το θέμα, κάνοντας μία ιδεολογικού τύπου 

γέφυρα με το προηγούμενο θέμα, το οποίο συζητήθηκε διαδικαστικά.  Είχα ζητήσει το 

λόγο για να πω το εξής απλό, αγαπητέ Πρόεδρε.  «Αν σας ρωτήσουν ποτέ», είπε ο 

ποιητής, «ποιοι αλλάζουν τον κόσμο, οι ποιητές ή τα κόμματα, μην ντραπείς να τους 

απαγγείλεις δυο-τρεις στίχους»:  ∆ώρος Λοΐζου.  Και αυτό έχει τη σημασία του και για το 

θέμα για το οποίο ζήτησα να μιλήσω, αλλά και για το προηγούμενο.  Γιατί, αν έχουμε 

ένα παράπονο, ως Κίνημα Οικολόγων, από το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου...  Και 

είναι με χαρά που βλέπουμε εδώ εκπροσώπους του ιδρύματος, αφού είναι σπάνιο να 

βλέπεις στη Βουλή -και το κακίζω- εκπροσώπους των ημικρατικών οργανισμών, όταν 

συζητούνται οι προϋπολογισμοί τους, γιατί έχουν αποκτήσει μία κακή συνήθεια, να 

πιστεύουν ότι η Βουλή, ό,τι και να πει ο όποιος Περδίκης ή ο όποιος Λευτέρης 

Χριστοφόρου ή ο όποιος κ. Κατσουρίδης, τελικά θα περάσει τους προϋπολογισμούς και 

χωρίς μάλιστα περικοπές τις περισσότερες φορές.  Είναι προς τιμήν λοιπόν των φίλων 

από το ΡΙΚ που ήρθαν εδώ να ακούσουν τουλάχιστον τα παράπονά μας, αφού μένουμε 

μόνο στα παράπονα, κακώς θα έλεγα. 

 Αυτό λοιπόν που εμείς νιώθουμε ότι λείπει από το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου 

είναι μια αντιμετώπιση των μεγάλων πολιτικών θεμάτων που αντιμετωπίζει ο τόπος 

μακριά από κομματικές σκοπιμότητες.  Και πράγματι αυτή την περίοδο, την 

προηγούμενη περίοδο τουλάχιστον, τους τελευταίους δώδεκα μήνες, και ιδιαίτερα με 
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την κατάθεση και τη συζήτηση του Σχεδίου Ανάν, εμείς, ως Κίνημα Οικολόγων 

Περιβαλλοντιστών, έχοντας μια διακριτή θέση πάνω στο Σχέδιο Ανάν, από αυτό το 

δημόσιο ίδρυμα ήμασταν εκτός.   

 Αποφασίστηκε από κάποιους εκεί, σ’ αυτό το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, ότι 

αυτή η πολιτική θέση, η όποια πολιτική θέση, δε θα παρουσιαστεί, δε θα εξηγηθεί, δε θα 

της δοθεί ο χρόνος να παρουσιαστεί και να αναλυθεί στους Κύπριους πολίτες.  Έναντι, 

λοιπόν, αυτής της πολιτικής, της αντιδημοκρατικής, θα έλεγα, πολιτικής φίμωσης... γιατί 

ένα δημόσιο ραδιοφωνικό και τηλεοπτικό ίδρυμα έχει υποχρέωση να δίνει χρόνο σε 

όλες τις πολιτικές δυνάμεις.  Εδώ δόθηκε χρόνος ακόμα και στους υποψήφιους στις 

προεδρικές εκλογές οι οποίοι δεν τιμούσαν σε όλες τις περιπτώσεις με την 

υποψηφιότητά τους το δημοκρατικό σύστημα, το οποίο όλοι υπηρετούμε, και δε δόθηκε 

χρόνος για να παρουσιαστεί μια συγκροτημένη πολιτική πρόταση, για να εκφράσουμε 

τις απόψεις μας πάνω στο μείζον θέμα που αντιμετώπιζε ο τόπος, που ήταν το 

Κυπριακό!  Και από ποιον δε δόθηκε χρόνος;  Όχι από οποιοδήποτε ιδιωτικό οργανισμό 

-σας παρακαλώ πολύ!- αλλά από το δημόσιο ίδρυμα ραδιοφωνίας και τηλεόρασης!  Και 

προκαλώ, αν θέλετε, οποιονδήποτε να μας πει σε ποια τηλεοπτική εκπομπή από αυτές 

των συζητήσεων και της υψηλής, τάχα, ακροαματικότητας παρουσιάστηκε εκπρόσωπος 

του Κινήματος των Οικολόγων σε σχέση με το πόσος χρόνος δόθηκε όλο αυτό το 

διάστημα από αυτό το δημόσιο ραδιοφωνικό και τηλεοπτικό ίδρυμα γι’ αυτό το μείζον 

ζήτημα. 

 Πέρα από αυτό το μεγάλο, αν θέλετε, αυτή τη για μας μεγάλη... το μεγάλο κενό, σε 

σχέση με το δημόσιο ίδρυμα ραδιοφωνίας και τηλεόρασης, το οποίο επεκτείνεται και το 

ζούμε καθημερινά, είμαστε γενικώς... θα το έχετε προσέξει, εξάλλου -είσαστε όλοι οι 

συνάδελφοι και οι συναδέλφισσες πάρα πολύ παρατηρητικοί σ’ αυτά τα θέματα:  

Γενικώς το Κίνημα των Οικολόγων Περιβαλλοντιστών είναι εκτός της πολιτικής ατζέντας 
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του ιδρύματος, του δημόσιου ιδρύματος, γιατί, σύμφωνα με τον πρόεδρό του, οι 

Οικολόγοι πρέπει να ασχολούνται μόνο με τους πεύκους, της Κυριάκου Μάτση στη 

Λευκωσία μάλιστα, και δεν πρέπει να ασχολούνται με την πολιτική!  Με αυτή την 

πολιτική προσέγγιση του προέδρου του διοικητικού συμβουλίου του ΡΙΚ 

αντιμετωπίζεται μία πολιτική δύναμη -μικρή ή μεγάλη, δεν έχει σημασία.  Πέρα από 

αυτό το πολιτικό, το σοβαρό επιχείρημα...  Εξάλλου, όπως είπα και στην αρχή, δε 

χάθηκε ο κόσμος αν δεν παρουσιαστεί μια πολιτική δύναμη, φτάνει να παρουσιάζονται 

οι ποιητές.  Αλλά ούτε και αυτοί παρουσιάζονται από το ΡΙΚ, διότι τα πολιτιστικά 

προγράμματα του ΡΙΚ, ενώ θα ’πρεπε να ήταν αναβαθμισμένα, είναι σε μια κατάσταση 

η οποία θα ’λεγε κανείς ότι δεν είναι ικανοποιητική.   

 Πέραν τούτου, όμως, και για να πω και ολοκληρωμένα την άποψή μου, θα ’λεγα 

ότι χαιρετίζουμε το γεγονός ότι μια περσινή μας παρατήρηση για τον προϋπολογισμό 

του ΡΙΚ λήφθηκε υπόψη, και είναι αυτή που αφορά τα ντοκιμαντέρ.  Ελπίζουμε σε 

μεγάλο βαθμό αυτά τα ντοκιμαντέρ να είναι κυπριακής παραγωγής, να μην ξοδέψουμε 

αυτά τα αναβαθμισμένα ποσά που προνοεί ο προϋπολογισμός σε ξένες παραγωγές, 

και να αφορούν και το κυπριακό φυσικό περιβάλλον και όχι το περιβάλλον της 

Ανταρκτικής!  Είναι ενδιαφέρουσα η Ανταρκτική, είναι ενδιαφέρων και ο βυθός στα 

Νησιά Φίτζι, αλλά έχουμε και στην Κύπρο αξιόλογο περιβάλλον, το οποίο αξίζει να 

προβάλλουμε μέσα από δικές μας παραγωγές.   

 Θέλουμε επίσης να θίξουμε θετικά, να κάνουμε θετικό σχόλιο για το γεγονός ότι 

υπάρχει και σχετική αναβάθμιση των τουρκικών προγραμμάτων, αν και δεν είναι αρκετό 

αυτό το ποσό που καταγράφει την ανάλογη πολιτική, και ελπίζουμε να υπάρχει, πέρα 

από το μεγάλο πραγματικά ποσό του ενάμισι εκατομμυρίου -κατ’ ακρίβειαν του  

£1.645.000- αυτή η διάθεση για τεχνική αναβάθμιση που φαίνεται μέσα από τον 

προϋπολογισμό -που είναι καλή, καλοδεχούμενη, και σίγουρα κάποιος πρέπει να την 
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αντιμετωπίσει θετικά- και να υπάρχει και μια ανάλογη ποιοτική αναβάθμιση των 

προγραμμάτων της δημόσιας ραδιοφωνίας και τηλεόρασης.   

 Θέλω να πω ότι ο μόνος λόγος που δε θα καταψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, 

αλλά θα μείνουμε σε μία στάση θετικής αποχής, θα έλεγα, είναι γιατί από ιδεολογία και 

τοποθέτηση το Κίνημα των Οικολόγων υποστηρίζει τη δημόσια ραδιοτηλεόραση και 

θέλει να τη δει να προοδεύει και να προχωρεί, πιστεύουμε όμως ότι με την πολιτική που 

έχει τηρήσει μέχρι σήμερα το διοικητικό συμβούλιο και με τους προϋπολογισμούς που 

έχουμε μπροστά μας, παρά τα όποια θετικά παρουσιάζονται, δεν προχωρεί προς αυτή 

την κατεύθυνση ο πραγματικά αξιόλογος τομέας της δημόσιας ραδιοτηλεόρασης. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Μαύρου. 

Ε. ΜΑΥΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,  

 Να πω προκαταρκτικά ότι η διαδικασία που ακολουθούσαμε τα προηγούμενα 

χρόνια, της συζήτησης του προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 

στην επιτροπή Εσωτερικών και όχι απλώς στην επιτροπή Οικονομικών, έδινε τη 

δυνατότητα στη Βουλή να συζητά όχι απλώς με οικονομικούς όρους αλλά επί της 

ουσίας το ρόλο, τα προγράμματα, τη δουλειά που γίνεται γενικά στον ημικρατικό αυτό 

οργανισμό, και θεωρώ ότι η παρέκκλιση φέτος από αυτή τη διαδικασία μας στερεί από 

μια συζήτηση που είμαι βέβαιη ότι τα προηγούμενα χρόνια ήταν εποικοδομητική.  

Βεβαίως, θα μπορούσαμε αυτή τη συζήτηση να την κάνουμε στην ολομέλεια, σίγουρα, 

όμως, όχι στην ίδια έκταση και στην ίδια λεπτομέρεια.  Θεωρώ γενικά ότι οι 

προϋπολογισμοί των ημικρατικών οργανισμών δεν είναι απλώς οικονομικό θέμα και η 

συζήτηση στις αντίστοιχες επιτροπές δίνει τη δυνατότητα και πολιτικού, 
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κοινοβουλευτικού ελέγχου του έργου και των στόχων των ημικρατικών αυτών 

οργανισμών.  Αλλά αυτό είναι ένα διαδικαστικό θέμα το οποίο ίσως στο μέλλον θα 

πρέπει να έχουμε υπόψη, ώστε να επαναφέρουμε μια διαδικασία που πραγματικά ήταν 

εποικοδομητική.   

 ∆ε θα αναφερθώ, σ’ αυτή την παρέμβαση, στο ρόλο και στα προγράμματα του 

Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, παρ’ όλο που θα μπορούσαν να λεχθούν πολλά, και 

πολλά προς επίκριση, όπως είναι οι χαμηλής ποιότητας σειρές, τα βίαια παιδικά 

προγράμματα κ.ά., αλλά και πολλά που σίγουρα μπορούν να επαινεθούν, όπως είναι τα 

προγράμματα λόγου, τα προγράμματα πολιτισμού, τα διάφορα ντοκιμαντέρ και άλλα.  

 Θέλω να σταθώ μόνο σε ένα σημείο της έκθεσης της επιτροπής αναφορικά με τα 

προγράμματα που συμβάλλουν με διάφορους ενδεδειγμένους τρόπους στην προαγωγή 

των σχέσεων των δύο σύνοικων κοινοτήτων, για να επισημάνω το πισωγύρισμα των 

τελευταίων χρόνων, να επισημάνω την αδυναμία του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 

τα τελευταία χρόνια να ανταποκριθεί σ’ αυτό του το ρόλο και λόγω τεχνικών αδυναμιών 

αλλά και αδυναμιών στο έμψυχο δυναμικό και ιδιαίτερα στον πολιτικό προσανατολισμό 

αυτών των προγραμμάτων σε μια περίοδο που τα προγράμματα στην τουρκική θα ήταν 

ίσως ιδιαίτερα σημαντικά και ιδιαίτερα υποβοηθητικά στις πολιτικές προσπάθειες της 

ηγεσίας του τόπου.  Ξεκινώντας από την αφαίρεση του πομπού μεσαίων κυμάτων, που 

έδινε τη δυνατότητα σε πολλούς Τουρκοκύπριους να παρακολουθούν αυτά τα 

προγράμματα, μέχρι την αποψίλωση του προσωπικού, αν θέλετε, ακόμα και τον 

προπαγανδιστικό χαρακτήρα που δόθηκε σε αρκετά προγράμματα του Ραδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρου και αποξένωνε ουσιαστικά τους Τουρκοκύπριους, θεωρώ ότι 

δημιουργήθηκε ένα σημαντικό κενό που το ίδρυμα θα πρέπει άμεσα να αντιμετωπίσει 

και να αντιμετωπίσει αποτελεσματικά.   

 Τα πιο πάνω, βέβαια, είναι μόνο ένα μέρος της επισήμανσης της έκθεσης της 
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επιτροπής, γιατί, αν θέλουμε να προωθήσουμε προγράμματα που θα συμβάλλουν με 

διάφορους ενδεδειγμένους τρόπους στην προαγωγή των σχέσεων των δύο σύνοικων 

κοινοτήτων, θα πρέπει να σταθούμε και σε ανάλογα προγράμματα προς τους 

Ελληνοκύπριους, που δυστυχώς απουσιάζουν παντελώς:  ∆εν υπάρχουν προγράμματα 

που να ενημερώνουν τους Ελληνοκύπριους για τα πολιτικά δρώμενα στην 

τουρκοκυπριακή κοινότητα, για την πολιτισμική δράση στην τουρκοκυπριακή κοινότητα, 

για κοινωνικά προβλήματα της τουρκοκυπριακής κοινότητας.  Είναι σάμπως οι 

Τουρκοκύπριοι να ζουν στην αθέατη πλευρά του φεγγαριού!  Και αυτό είναι ένα κενό 

που το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου νομίζω ότι θα πρέπει να αντιμετωπίσει 

συγκεκριμένα, πέραν των όσων έχουμε αναφέρει προηγούμενα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είμαι αναγκασμένος να ξεκινήσω αυτή την τοποθέτηση γύρω από το ζήτημα της 

αρχής για την υπερψήφιση ή μη του προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου με μία επισήμανση που έγινε από τον πρώτο αγορητή, τον καλό μας 

συνάδελφο, τον κ. Περδίκη, με τον οποίο, βέβαια, χωρίς να προσωποποιώ το ζήτημα, 

δεν μπορώ να συμφωνήσω.  Γιατί;  Γιατί αυτά τα οποία έχει πει αποτελούν μια 

ολόκληρη κεντρική φιλοσοφία, όπως θα εξηγήσω στη συνέχεια, την οποία, νομίζω, και 

ο ίδιος, αν το καλοσκεφτεί, δε θα μπορεί να υποστηρίξει σθεναρά.   

 Από τη στιγμή που προσωποποιούμε την υπερψήφιση του προϋπολογισμού του 

Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, του μοναδικού κρατικού ραδιοτηλεοπτικού δικτύου, 

το οποίο θα πρέπει να έχει όλες τις δυνατότητες, όλες τις ευκαιρίες και όλη την 
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υποστήριξη του νομοθετικού σώματος αλλά και της εκτελεστικής εξουσίας, ώστε να 

μπορεί χωρίς υπόγειες διαδρομές και συναλλαγές που μπορεί να γίνονται με την 

ιδιωτική ραδιοτηλεόραση και την πολιτική...  Εξάλλου, είναι ένα κεφάλαιο, αυτό της 

λεγόμενης διαπλοκής, που απασχόλησε πάρα πολλές φορές και το δικό μας 

Κοινοβούλιο, αλλά και σε άλλα κοινοβούλια έχουν γίνει μνημειώδεις συζητήσεις γύρω 

από το θέμα αυτό.   

 Εάν, λοιπόν, προσωποποιούμε την υπερψήφιση αυτού του προϋπολογισμού 

εκφράζοντας παράπονα από το βήμα της ολομέλειας πως το κόμμα το συγκεκριμένο, η 

κίνηση η δείνα και, βεβαίως, ο τάδε ή ο δείνα πολιτικός, μέλος αυτού του Κοινοβουλίου 

ή μη, δεν προβάλλεται επαρκώς από το κρατικό ραδιοτηλεοπτικό δίκτυο, άρα αυτό είναι 

ένα από τα μείον του κρατικού ραδιοτηλεοπτικού δικτύου που θα πρέπει να το λάβουμε 

υπόψη στην υπερψήφιση του συγκεκριμένου προϋπολογισμού, νομίζω πως -ας μου 

επιτραπεί η φράση και δε θέλω να εγερθεί οποιαδήποτε αντίρρηση, τη λέω μετά λόγου 

γνώσεως- νομίζω, λοιπόν, πως τείνουμε να ευτελίσουμε μία κριτική η οποία θα πρέπει 

να μείνει μέσα σε πολιτικά πλαίσια, θα πρέπει να πολεμά μέσα από τα κεντρικά 

πολιτικά μηνύματα -και θα συμφωνήσω με την κ. Μαύρου πως αυτοί οι δημοσιονομικοί 

προϋπολογισμοί έχουν ένα εξόχως πολιτικό περιεχόμενο πρώτα- τα πολιτικά μηνύματα 

που πρέπει να δώσουμε πως η υπερψήφιση αυτού του προϋπολογισμού γίνεται όχι 

μόνο με δημοσιονομικά κριτήρια αλλά και με πολιτικά, που έχουν σχέση με την 

αναβάθμιση του επιπέδου του κρατικού ραδιοτηλεοπτικού δικτύου, το οποίο θα πρέπει 

να συμπεριφέρεται εντελώς διαφορετικά απ’ ό,τι συμπεριφέρονται οι καναλάρχες, η 

ιδιωτική ραδιοτηλοψία, σε σχέση με την πολιτική που καλλιεργεί, δυστυχώς -και το 

’χουμε ζήσει όλοι- αυτή τη διαδρομή της διαπλοκής, που δε μας τιμά καθόλου, γιατί 

είμαστε αναγκασμένοι σε κάποιο βαθμό, τολμώ να πω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι 

συνάδελφοι, και ας μην παρουσιαζόμαστε ότι είμαστε όλοι περιστερές, να μπαίνουμε σ’ 
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αυτή τη λογική κάνοντας συμψηφισμούς, κάνοντας υποχωρήσεις και επιδεικνύοντας μία 

συμπεριφορά που, στα πλαίσια ενός απολογισμού, μπορεί ο καθένας ξεχωριστά στο 

τέλος της ημέρας να βρίσκει ότι δεν είναι και η αρμόζουσα.   

 Με το κρατικό ραδιοτηλεοπτικό δίκτυο δεν μπορεί να παιχτεί έτσι το παιχνίδι.  Είναι 

υποχρεωμένο εκ των πραγμάτων, ενόσω έχει την κρατική ενίσχυση η οποία περνά από 

κονδύλια που ψηφίζει αυτή η Βουλή, να τηρεί μια συμπεριφορά, ως προς αυτό το 

κεφαλαιώδες ζήτημα της διαπλοκής, που να το διαφοροποιεί από τα άλλα 

ραδιοτηλεοπτικά δίκτυα.  Και νομίζω, τολμώ να πω ότι το διαφοροποιεί.  Μπορεί όχι 

στον απαιτούμενο, στον, ενδεχομένως, υπέρτατο ιδανικό βαθμό που θα θέλαμε όλοι, 

υπάρχει όμως μία σαφής διαφορά και μία σαφής υπεροχή, τολμώ να πω, του 

Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, σε σχέση με αποκλεισμούς, σε σχέση με 

επαναληπτικές προβολές κάποιων, σε σχέση με ετεροβαρείς επιλογές που δεν έχουν 

σχέση ούτε με το πολιτικά επίκαιρο, με το πολιτικά αξιολογικό ή με αυτό που θα ’πρεπε 

να ακούσει ενδεχομένως ο πολίτης με την ισομερή προβολή όλων. 

 ∆ε λέω για όσα από τα ιδιωτικά τηλεοπτικά κανάλια γίνεται κατά κανόνα αυτό.  

Γίνεται όμως και αυτό.  Και σε σχέση με το ΡΙΚ, αν τα βάλουμε στη ζυγαριά, ενώ γίνεται 

από το ΡΙΚ και αυτό, η τελική μέτρηση όμως είναι αμελητέα.  Είναι εντελώς μικρή, κατά 

τρόπο που δεν μπορεί να γεννά μια μόνιμη ενοχή, η οποία να αφορά ιδιαίτερα το 

Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου.  Μπορεί να αφορά άλλα ιδιωτικά τηλεοπτικά κανάλια.  

 Ήμουν υποχρεωμένος να κάμω αυτή τη διαπίστωση και μάλιστα νομίζω πως 

αποκτά ένα αυξημένο ειδικό βάρος, με δεδομένο μια πάγια πρακτική, με βάση την 

οποία περίπου, όταν είμαστε στη συμπολίτευση, να εκθειάζουμε τα καλά του 

Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου και, όταν είμαστε στην αντιπολίτευση, να εκθειάζουμε 

μόνο τα κακά του.  Εγώ είμαι στην αντιπολίτευση και θεωρώ πως το Ραδιοφωνικό 

Ίδρυμα Κύπρου σε αυτό το συγκεκριμένο σημείο το κεντρικό, το σημαντικά πολιτικό, της 
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διαπλοκής ραδιοτηλεοπτικού δικτύου και πολιτικής προσφέρει ένα έργο το οποίο είναι 

εξόχως θετικό.   

 Προτού έρθω στην ουσία των παρατηρήσεών μου για τον προϋπολογισμό του 

Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, να μου επιτρέψετε να πω και για ένα δυο άλλα 

ζητήματα τα οποία έχουν σχέση με τη γενικότερη συμπεριφορά, μένοντας πάντα στη 

διάσταση πως το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, στα πλαίσια ενός προϋπολογισμού 

που ψηφίζουμε, θα πρέπει να το κρίνουμε και πολιτικά.  Εγώ θα κάνω ένα ρητορικό 

ερώτημα: Αφού είναι κρατικός ραδιοτηλεοπτικός σταθμός το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 

Κύπρου, γιατί να μην είναι και ο ηγετικός τηλεοπτικός σταθμός;  Ο ηγετικός τηλεοπτικός 

σταθμός με κριτήρια τηλεοπτικά -είναι αυτό που εννοώ- και όχι βέβαια κυριαρχικά.  Όχι 

να καταδυναστεύει και να καθοδηγεί τους ιδιωτικούς τηλεοπτικούς σταθμούς.  Ξέρουμε 

όλοι πώς παίζεται το παιχνίδι, ξέρουμε τις παραμέτρους της προσφοράς και της 

ζήτησης, τους επικοινωνιακούς σχεδιασμούς, οι οποίοι μπορεί να καταρτιστούν από τον 

ιδιωτικό τομέα σε σχέση με το μέλλον και το σκληρό συναγωνισμό και την άμιλλα που 

μπορεί να υπάρξει.  Το ερώτημα όμως παραμένει και θέλει μια απάντηση.  Αν τόσα 

εκατομμύρια δίδονται από τα κρατικά ταμεία, από το υστέρημα -και δεν είναι σχήμα 

λόγου- των φορολογουμένων, για να στηρίζεται το κρατικό ραδιοτηλεοπτικό δίκτυο -και 

έτσι πρέπει να είναι, για να μπορεί να υπάρχει αυτή η έπαλξη ανεπηρέαστη, η έπαλξη η 

οποία δε θα καλλιεργεί τη διαπλοκή σαν ένα άλλο ραδιοτηλεοπτικό δίκτυο, όπως τα 

ιδιωτικά- δεν έχει την παράλληλη υποχρέωση αυτό το ίδρυμα, ταυτόχρονα με τη χρηστή 

δημοσιονομική λειτουργία που πρέπει να επιδεικνύει στο ξόδεμα των χρημάτων, να 

βάλει και κάποιες παραμέτρους πολιτικής, κάποιους σχεδιασμούς στο άμεσο μέλλον, 

που να δείχνει καθαρά ότι επιδιώκει σοβαρά και με συνέπεια να καταστεί ηγετικός 

ραδιοτηλεοπτικός σταθμός;  ∆ε νομίζω ότι έχει γίνει ποτέ μέχρι σήμερα αυτό από το 

Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου.   
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 Αναμένω από τη νέα διεύθυνση, που είναι παρούσα, αναμένω από το παρόν 

διοικητικό συμβούλιο, αναμένω και από το επόμενο διοικητικό συμβούλιο -όποιο και να 

είναι αυτό- που θα έρθει μετά τη λήξη της θητείας του παρόντος, να βάλουν τέτοιους 

στόχους.  Στόχους οι οποίοι έχουν σχέση με καθαρά πολιτικές παραμέτρους.  Στόχους 

που έχουν σχέση καθαρά με την κυριαρχία μιας ανόθευτης, ανεπηρέαστης και έγκαιρα 

τηλεοπτικής και ραδιοφωνικής μετάδοσης, μακριά από διαπλοκές, αλλά και με υψηλά 

ποιοτικά κριτήρια.  Ένας από τους λόγους που το κρατικό ραδιοτηλεοπτικό ίδρυμα για 

χρόνια δεν μπορούσε, κατά τη γνώμη μου, να παίξει αυτό το ρόλο -νομίζω πως είναι 

κοινός τόπος και θα το επαναλάβω για όσους παρακολουθούν από κοντά το ζήτημα 

αυτό- ήταν αυτή η ιστορία, η οποία φαίνεται ότι αλλάζει -και είναι προς πίστη του- που 

είχε σχέση με όλο αυτό το συνονθύλευμα των υπαλλήλων οι οποίοι κατά μόνας μπορεί 

να ήταν άριστοι και να εκάμναν καλά τη δουλειά τους, αλλά, όταν τους έβαζαν στο 

καθεστώς του εκτάκτου υπαλλήλου ή του εκτάκτου συνεργάτη, χωρίς οποιαδήποτε 

προοπτική αναβάθμισης ή εξέλιξης, ήταν μοιραίο και αναπόφευκτο οι άνθρωποι να μην 

εργάζονται, αλλά, μπαίνοντας και στη λογική των ημικρατικών οργανισμών, να 

αποκτούν μια νοοτροπία δημοσίου υπαλλήλου, με την απαξιωτική εκδοχή και μορφή, 

που βέβαια όλοι ξέρουμε τι σημαίνει.   

 Όμως δεν είναι έτσι που παίζεται το παιχνίδι.  Το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου 

δεν είναι κυβερνητικός οργανισμός, όπως ένα οποιοδήποτε υπουργείο, που βέβαια και 

εκεί, ανεξάρτητα από τον εκσυγχρονισμό που επιδιώκεται, θα πρέπει να εργαστεί 

σκληρά ένας που θέλει να κρίνει για να ανιχνεύσει αν υπάρχει πρόοδος ή όχι.  Η 

πρόοδος του ραδιοτηλεοπτικού δικτύου, των κρατικών ραδιοτηλεοπτικών δικτύων και 

των ιδιωτικών, κρίνεται, μετριέται και ζυγίζεται καθημερινά από τους δείχτες της 

τηλεόρασης όλων των πολιτών, ιδιαίτερα στις ώρες της υψηλής θεαματικότητας, της 

τηλεθέασης, που μπορεί να είναι από τις 8.00 το βράδυ μέχρι τις 11.00, που συνήθως 
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οι πολίτες ξαπλώνουν κάθε βράδυ.  Εάν λοιπόν αυτές τις ώρες το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 

Κύπρου δεν αναδεικνύει αυτά τα ποιοτικά κριτήρια, για να μπει στη συνείδηση των 

πολιτών μπροστά ότι είναι αυτό που χαράζει δρόμους στην τηλοψία και τις 

ραδιοφωνικές εκπομπές, ότι είναι αυτό που εκπέμπει την απόλυτη εγκυρότητα και την 

αυθεντικότητα όχι μόνο στην ενημέρωση -μπορεί λόγω των προσβάσεων και των 

επαφών που έχει με τον κρατικό τομέα να έχει αυθεντικότερη και αμεσότερη 

πληροφόρηση απ’ ό,τι οι ιδιωτικοί τηλεοπτικοί σταθμοί που αναγκάζονται να 

αναμεταδίδουν το CNN ή ειδήσεις από οποιοδήποτε άλλο συμβεβλημένο ελλαδικό ή 

ξένο σταθμό- αλλά και στην ποιότητα των προγραμμάτων -λέχθηκε προηγουμένως- και 

συμφωνώ απόλυτα...  Εάν παίρνουν κάποια χρήματα, οφείλουν να τα αξιοποιούν και 

οφείλουν να τα ξοδεύουν κατά τρόπο που να τιμά το ταμείο από το οποίο βγαίνουν· και 

το ταμείο αυτό είναι ένα ταμείο για το οποίο πληρώνουν όλοι οι Κύπριοι πολίτες.   

 Θέλω να αναφερθώ, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην 

εργοδότηση των καλυτέρων με διαφανείς και δημοκρατικές διαδικασίες, που άρχισε, 

οφείλω να ομολογήσω, το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου να δρομολογεί με την έναρξη 

κάποιων προσλήψεων, οι οποίες βρίσκονται επί θύραις, οι οποίες πέρασαν, θέλω να 

πιστεύω, τουλάχιστον απ’ όσα ακούγονται, από δημοκρατικές και διαφανείς διαδικασίες, 

και την επανάληψη, αλλά και την πλατύτερη εφαρμογή αυτού του προγράμματος για 

όλες τις θέσεις.  Αν έχουμε μπει στην Ευρωπαϊκή Ένωση, θα πρέπει να εγκαταλείψουμε 

αυτό το θεσμό των εκτάκτων υπαλλήλων και των εκτάκτων συνεργατών, των 

ταλαίπωρων διαδρομιστών από τη Βουλή πίσω στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα ή έξω από το 

Προεδρικό Μέγαρο ή από τα υπουργεία, που στέκονται εκεί ως δημοσιογράφοι παντός 

καιρού και αναμένουν τη νέα είδηση, για να τη μεταδώσουν στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 

Κύπρου, ανεξάρτητα από τα ψίχουλα τα οποία παίρνουν.  Νομίζω πως αυτό δεν τιμά 

ούτε τη δημοσιογραφία, που θέλουμε όλοι να τιμήσουμε -και την τιμήσαμε εξόχως 
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προηγουμένως με τη μονόλεπτη σιγή που τηρήσαμε- αλλά δεν τιμά βέβαια και την 

ηγεσία του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, που, αν θέλει να αναβαθμίσει την 

ποιότητα της δικής του ύπαρξης, θα πρέπει να αναβαθμίσει πρώτα και πάνω απ’ όλα το 

στελεχιακό του δυναμικό παρέχοντας δυνατότητες, ευκαιρίες και αμοιβές.   

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόμενοι στη δημοσιονομική πτυχή 

της υπόθεσης, έχω ακούσει κατά τη συζήτηση στην αρμόδια επιτροπή κάποια στοιχεία 

για τα οποία η ηγεσία του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου δε θα πρέπει να είναι 

καθόλου περήφανη.  Νομίζω ότι την ίδια ώρα που αποδίδεται ο έπαινος θα πρέπει και η 

κριτική, χωρίς οποιαδήποτε επιφύλαξη, να γίνεται, όταν αρμόζει.   

 Θα ξεκινήσω από αυτό το περίφημο ταμείο της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης.  

Έχουμε ακούσει πως υπάρχει μία πάγια πολιτική στους ημικρατικούς οργανισμούς -και 

τούτο αφορά και το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου και τον Κυπριακό Οργανισμό 

Αθλητισμού για τον προϋπολογισμό του οποίου θα συζητήσουμε στη συνέχεια- πως 

από την ανακήρυξη της ανεξαρτησίας μέχρι σήμερα πληρώνεται ένα ποσό γύρω στις 

£26.000, μπορεί να φθάνει κάποτε και τις £30.000, σαν ένα πάγιο τέλος από την 

πλευρά των ημικρατικών οργανισμών, για να καλύπτουν ιατροφαρμακευτικά τους 

υπαλλήλους τους.  Την ίδια στιγμή που γίνεται αυτή η καταβολή από το Ραδιοφωνικό 

Ίδρυμα Κύπρου, την ίδια στιγμή σε ένα άλλο παράλληλο επίπεδο, μέσα από 

συντεχνιακές διαδρομές, από κεκτημένα, από καταστάσεις που βέβαια κανείς δε θέλει 

να διασαλεύσει, εάν πραγματικά προσφέρουν στην ιατροφαρμακευτική περίθαλψη των 

υπαλλήλων, υπάρχει μια άλλη προσέγγιση, με ιδιωτικά ασφαλιστικά συμβόλαια, τα 

οποία οι υπάλληλοι του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου αλλά και των άλλων 

ημικρατικών οργανισμών θα πρέπει να υπογράφουν, για να εξασφαλίζουν -δεν μπορώ 

να γνωρίζω γιατί δε δόθηκε καμία πληροφόρηση για το θέμα αυτό- ενδεχομένως 

πρωτοβάθμια ή και τριτοβάθμια ιατρική περίθαλψη.  Το θέμα που εγείρεται είναι καθαρά 
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δημοσιονομικό.  Γιατί να πληρώνει το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου αυτό το 

συγκεκριμένο ποσό για την κάλυψη ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης   -εάν έτσι είναι η 

λογική, ότι θα πρέπει το ίδρυμα να καλύπτει τους υπαλλήλους του- και την ίδια στιγμή 

να μπαίνει στη λογική κατάρτισης ασφαλιστικών συμβολαίων, απ’ όπου ωφελούνται και 

κάποιες ασφαλιστικές εταιρείες -δεν αφήνω καμιά αιχμή για οποιαδήποτε συναλλαγή 

υπόγεια ή φανερή- και να φεύγουμε από την ημικρατική στήριξη της υγείας των 

υπαλλήλων, να μπαίνουμε στην ιδιωτική και να υπάρχουν ταυτόχρονα και τα δύο;  Και 

γιατί να μην μπορούμε να ενοποιήσουμε αυτά τα σχέδια κατά τρόπο παραγωγικό, κατά 

τρόπο αποτελεσματικό, κατά τρόπο που, αν πρέπει να δοθεί, ναι, η τριτοβάθμια στην 

υπέρτατη βαθμίδα παροχή ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στους υπαλλήλους, να 

δοθεί ενοποιημένα, για να είναι και πιο αποτελεσματική;  Τι κάνει εδώ το Ραδιοφωνικό 

Ίδρυμα Κύπρου;  Κάνει ό,τι κάνει με τα δάνεια που έχει.  Όπως συζητήθηκε στην 

επιτροπή, υπάρχει μία πολλαπλότητα δανείων, που είναι κατεσπαρμένα εική και ως 

έτυχε -και έτσι τα κληρονόμησαν από τους προηγούμενους- είναι εκεί, γεννούν 

απανωτά και πολλαπλά επιτόκια το καθένα ξεχωριστά, χωρίς να υπάρχει οποιαδήποτε 

φροντίδα για ενοποίηση αυτών των δανείων κατά τρόπο που να περιστέλλονται και τα 

επιτόκια. 

 Νομίζω πως δεν είναι ανάγκη κανένας να είναι έξοχος οικονομολόγος ή 

σπουδαίος μαθηματικός για να καταλήξει σε αυτά τα απλά συμπεράσματα.  Είναι μια 

υπόσχεση που την έχει δώσει επανειλημμένα το διοικητικό συμβούλιο του 

Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου και δεν το έχει πράξει.  Σημαίνει ότι χάνονται 

χρήματα.  Από τη στιγμή που γεννιούνται πανωτόκια, τα οποία δεν πρέπει να 

πληρώνονται -λειτουργικά από δημοσιονομική άποψη μπορούσαν να αντιμετωπιστούν- 

γιατί να πληρώνονται;  Γιατί να τα πληρώνουν οι φορολογούμενοι;  Εγώ δε θα ένιωθα 

άνετα, αν ήμουν σε αυτό το διοικητικό συμβούλιο -με όλη την αγάπη και την εκτίμηση 
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που έχω στα μέλη του διοικητικού συμβουλίου ή στη γενική διεύθυνση- και ήξερα ότι 

μπορώ να αντιμετωπίσω μία κατάσταση και να περιστείλω την πληρωμή των επιτοκίων 

αυτών στις τράπεζες, που τα εισπράττουν χωρίς να τα δικαιούνται.  Από κακή 

λειτουργική διάρθρωση και από δίπλωση των επιτοκίων μπροστά στο συμβούλιο να μη 

φροντίσω να κάμω άλλους χειρισμούς προς το σκοπό της περιστολής και της ισχνής 

συνέχισης πληρωμής των δαπανών αυτών, που βέβαια πληρώνονται χωρίς να 

εξυπηρετούν οποιοδήποτε στόχο, απλά και μόνο καθιστούν τις τράπεζες πλουσιότερες.   

 Η ταινιοθήκη του ιδρύματος.  Είναι γνωστό πως από την ίδρυση της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου αποτελούσε μια πλούσια παρακαταθήκη.  

Έτσι αντιμετωπιζόταν από τους πολίτες σε σχέση με το ιστορικό υλικό της εποχής, όχι 

μόνο το πολιτικό, αλλά και το λαογραφικό και το κοινωνικό και το ψυχαγωγικό και 

οποιοδήποτε άλλο επίθετο θέλετε να βάλετε.  Εξακολουθούμε μέχρι σήμερα να 

διαπιστώνουμε πως η διαδικασία συντήρησης και αρχειοθέτησης του περιεχομένου της 

ταινιοθήκης του ιδρύματος, όσης έμεινε, αφού ένα μεγάλο μέρος έχει απολεσθεί, δεν 

έχει προχωρήσει κατά τρόπο επαρκή.  ∆εν ξέρω τι πρέπει να κάνει το διοικητικό 

συμβούλιο του ΡΙΚ ή η γενική διεύθυνση.  Όμως θα πρέπει στο ζήτημα αυτό να 

παρουσιάσει συγκεκριμένο σχέδιο.  Πρόκειται για πολιτιστική, ιστορική και πολιτική 

κληρονομιά αυτού του τόπου -τηλεοπτικά, ακουστικά- που ευρίσκεται στην ταινιοθήκη 

του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου.  Η Βουλή νομίζω πως πρέπει να ζητήσει 

εξηγήσεις, που μπορεί να είναι μόνο μια απλή διατύπωση εκ μέρους του Ραδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρου, που θα αποτελεί ταυτόχρονα και εγγύηση.  «Έχουμε εργαστεί 

σκληρά», μπορεί να πει το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, «έχουμε καταρτίσει ένα 

πρόγραμμα επιστημονικό και οικονομικό, με το οποίο εγγυόμαστε στον κυπριακό λαό» -

και αναμένω να το ακούσω σε μια δημοσιογραφική διάσκεψη που ενδεχομένως να 

κάμει το διοικητικό συμβούλιο ή η γενική διεύθυνση- «με το οποίο εγγυόμαστε στον 
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κυπριακό λαό πως αυτή η υψίστης σημασίας ιστορική, πολιτιστική και πολιτική 

κληρονομιά δεν πρόκειται να χαθεί.  Είμαστε οι θεματοφύλακές της, θα τη διαφυλάξουμε 

και θα διαχειριστούμε τα δημόσια χρήματα τα οποία παίρνουμε από το ταμείο κατά 

τρόπο που μπορούν οι Κύπριοι πολίτες να κοιμούνται ασφαλείς, ιδιαίτερα σε σχέση με 

το θέμα αυτό». 

 Θέλω να πω ακόμα, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και τελειώνω- 

πως εξακολουθεί να παραμένει το ζήτημα του διακανονισμού της οικονομικής 

υποχρέωσης του ΡΙΚ προς το ταμείο συντάξεων των υπαλλήλων, που παραμένει σε 

εκκρεμότητα από το 1987.  Είναι μια παλιά ιστορία.  ∆ε θέλω να την ανοίξω πάλι.  Τη 

συζητήσαμε επανειλημμένα σε αυτή τη Βουλή, τόσο κατά τη διάρκεια της σύνθεσης 

αυτής της Βουλής όσο και στα προηγούμενα χρόνια.  ∆εν μπορώ να καταλάβω όμως 

πώς, από τη στιγμή που υπάρχει μία εισήγηση από την πλευρά του Ραδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρου για την ανάληψη διαχείρισης του εν λόγω ταμείου από την 

κυβέρνηση, εισήγηση που είχε, αλλά και έχει απορριφθεί από την ειδική εξ υπουργών 

επιτροπή που μελέτησε το θέμα, το ζήτημα παραμένει στάσιμο.  Παραμένουμε εκεί;  

Έκαμε μια εισήγηση το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου που εγώ λέω ότι στο κάτω κάτω 

της γραφής μπορεί να μη νομιμοποιείται να την κάμει.  Και αν ρωτάτε την προσωπική 

μου άποψη, αυτή είναι ότι δε νομιμοποιείται.  Είπα να μην μπω στην επιχειρηματολογία 

γύρω από το θέμα αυτό, αλλά μπορώ να αναφέρω κάποια θέματα ακροθιγώς.  ∆ε 

νομιμοποιείται, λοιπόν, σύμφωνα με την άποψη κάποιων.  Θα πρέπει η κυβέρνηση να 

αρνείται;  Πού θα πάει το ζήτημα αυτό;  Πώς θα ρυθμιστεί;  Θα παραμένει εκκρεμές 

εσαεί, εις τους αιώνας των αιώνων, γιατί το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου δε 

νομιμοποιείται να κάμει την πρόταση και γιατί η ειδική εξ υπουργών επιτροπή δεν 

επιθυμεί να νομιμοποιήσει μία ατασθαλία ενδεχομένως, η οποία έχει γίνει στο παρελθόν 

στα πλαίσια των πολλών άλλων που είχαν γίνει στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου;  
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Αυτή η ιστορία πρέπει να τελειώσει!  ∆εν τιμά ούτε το διοικητικό συμβούλιο του ΡΙΚ ούτε 

την πολιτεία ούτε τον καθ’ ύλην αρμόδιο υπουργό ούτε το νομοθετικό σώμα το να 

έρχεται ο προϋπολογισμός του ΡΙΚ ενώπιον της Βουλής εξακολουθητικά και αυτό το 

θέμα να παραμένει εκκρεμές.  

 Θέλω ακόμα να υπενθυμίσω κάτι.  Υπάρχουν ζητήματα τα οποία εγείραμε στο 

παρελθόν σε σχέση με το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου και δε τα ξαναεγείρουμε· όχι 

γιατί τα ξεχάσαμε.  Είναι γιατί θέλουμε να πιστεύουμε πως τα θέματα αυτά ρυθμίζονται 

με την πάροδο του χρόνου.  Ένα ζήτημα ήταν αυτό της έκτακτης απασχόλησης των 

υπαλλήλων στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, όπως και τα εγχειρήματα τα οποία είχαν 

σχέση στο παρελθόν είτε με την επέκταση του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου στο 

επίπεδο των ερτζιανών -αναφέρομαι βέβαια στη δημιουργία του τρίτου καναλιού στο 

ραδιόφωνο- αλλά και κάποιες άλλες παρατηρήσεις και επισημάνσεις από συναδέλφους 

μου, που ήταν σημαντικές, θέλω να πιστεύω, εξ όσων θυμούμαι.  Εάν εγείρουμε ξανά 

αυτά τα σημεία, μαζί με όλα όσα υπάρχουν, και τα παράπονα θα συσσωρεύονται, οι 

παρατηρήσεις θα είναι εκεί και θα πληθαίνουν χωρίς να υπάρχουν απαντήσεις από την 

πλευρά του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου. 

 Θέλω να πω τα εξής και τελειώνω: 

 Μπορεί το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου να είναι ένα ίδρυμα που θέλουμε να 

στηρίξουμε, ταυτόχρονα όμως παίρνει και το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, ως 

ημικρατικό ίδρυμα, μια περίοδο χάριτος.  Μιλώ προσωπικά.  Μπορεί να μην εκφράζω 

τα συναισθήματα όλων των αγαπημένων μου συναδέλφων στο ∆ημοκρατικό 

Συναγερμό, αν και μιλήσαμε ως κόμμα και είπαμε παρά πολλές φορές, ομόφωνα, ότι 

πρέπει να δοθεί αυτή η περίοδος χάριτος.  Ενόσω όμως αυτή η περίοδος περνά και 

εκπνέει και τα παράπονα πληθαίνουν και οι επισημάνσεις αυξάνονται χωρίς να  

προτάσσονται λύσεις δημιουργικές, επινοητικές, που να χαράσσουν πολιτική προς 
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θετικές κατευθύνσεις, μαζί με την εκπνοή της περιόδου χάριτος θα εκπνεύσει και θα 

μπει στο περιθώριο και η οποιαδήποτε σκοπιμότητα, η οποία είναι πάντα εκεί, η καλώς 

νοούμενη, ότι θα πρέπει να περιφρουρηθεί το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. 

 Κοντολογίς, αν το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου θέλει να έχει σταθερούς 

συμμάχους, τουλάχιστο στην πολιτική διάσταση -όπως την έχω αναλύσει και δε θα την 

επαναλάβω- του έργου που επιτελεί, πρέπει να φροντίσει να λύσει προβλήματα τα 

οποία χρονίζουν.  Να φροντίσει να δίνει απαντήσεις στα θέματα τα οποία εγείρονται.  

Να συμπεριφέρεται κατά τρόπο που να δίνει την εντύπωση σε μας, που ψηφίζουμε για 

τα χρήματα που παίρνει, ότι έχει πραγματική επιθυμία να γίνει ηγετικός τηλεοπτικός 

σταθμός, με την έννοια που έχω εξηγήσει, και ότι πάνω από όλα σέβεται τα χρήματα 

των πολιτών τα οποία παίρνει για να καλύψει τις δαπάνες του. 

 Εγώ θα υπερψηφίσω τον προϋπολογισμό του ΡΙΚ.  Όμως επαναλαμβάνω πως η 

περίοδος χάριτος -το καλύπτει κατ’ εμένα- δε θα είναι εκτός της εμβέλειας της κριτικής 

της δικής μου και δεν πρόκειται σε καμιά άλλη μελλοντική περίπτωση να σκεφτώ ότι 

υπερτερεί η διάσταση της πολιτικής προστασίας, όπως έχει εξηγηθεί, του Ραδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρου, που θα πρέπει να προστατεύεται και αυτό να υπερτερεί πάντα, και 

να αφήνουμε κατά μέρος όλα τα άλλα τα οποία δεν απαντώνται ή για τα οποία δε 

δίνονται επαρκώς απαντήσεις. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

  Κύριοι συνάδελφοι, όπως θα προσέξατε, δε ζήτησα συμμόρφωση στα χρονικά 

πλαίσια περί ομόφωνων θεμάτων, διότι πράγματι είναι η μοναδική ευκαιρία που δίνεται 

στους βουλευτές να εκφράσουν τις απόψεις τους αναφορικά με την πολιτική ενός τόσο 

σημαντικού ιδρύματος.  Όμως θα παρακαλέσω για κάποια αυτοσυγκράτηση όσον 

αφορά το χρόνο, χωρίς αυτό να σημαίνει ότι θα διακόψω οποιοδήποτε συνάδελφο.  Θα 
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παρακαλέσω, όσο το δυνατό, να είμαστε κάπως σύντομοι. 

 Είχε ζητήσει νομίζω ο κ. Ζαχαρίου το λόγο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Χρυσοστόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν είχα προσέξει τον πρόεδρο της επιτροπής.   Να με συγχωρέσετε. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 ∆εν πειράζει, κύριε Πρόεδρε.  Κανένα πρόβλημα.  Παρακαλώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον ο κ. Χρυσοστόμου δεν έχει ένσταση, καλώς.  Αλλά ήταν δικό μου το 

σφάλμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εσείς ζητήσατε το λόγο; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, όχι.  Εγώ θέλω να πω κάτι διαδικαστικό. 

 Είδα στην αρχή τρία χέρια και ακολούθως προστέθηκαν ακόμα πέντε.  Χωρίς να 

παρεξηγούμαι από τους συναδέλφους, θέλω να πω ότι είναι το Κεφάλαιο ∆΄ μετά.   Είχε 

γίνει ολόκληρη ιστορία κάποτε, πριν τρεις Πέμπτες, στην απουσία του Προέδρου της 

Βουλής, ότι δε μένει κόσμος και περίπου η ευθύνη είχε αποδοθεί στον Πρόεδρο της 

Βουλής.  Και είχαμε επισημάνει αυτή την απουσία.  Θέλω να πω απλά -και 

επαναλαμβάνω, για να μην παρεξηγούμαστε- ότι θα αρχίσει να καταγράφεται η 

παρουσία στο Κεφάλαιο ∆΄.   Γι’ αυτό είναι καλά, όταν ζητούμε το λόγο και μιλούμε μισή 

ώρα και ζητούν άλλοι έξι ή επτά -δικαίωμα του καθενός βέβαια να ζητήσει το λόγο και 
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όσο θέλει να μιλήσει- απλώς να είναι υπόψη αυτό το πράγμα, διότι κάπου πρέπει να 

μπει και ένα φρένο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε, κύριε συνάδελφε.  Παρακαλώ, για να μη σπαταλούμε περισσότερο χρόνο. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

 Εγώ θα είμαι σύντομος, εφόσον κάμετε ησυχία φυσικά, για να μπορέσω να 

συνεχίσω.   

 Θα ήθελα να πω ότι, όταν συζητούνται οι προϋπολογισμοί του ΡΙΚ, δε συζητούμε 

ουσιαστικά μόνο για αριθμούς.  Είθισται πάντα να συζητούμε και για τη γενικότερη 

φιλοσοφία του κρατικού ιδρύματος ραδιοτηλεόρασης.  Και έχουμε χρέος, αλλά έχουμε 

και απαίτηση από το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, από την ώρα που υπάρχει κρατική 

χορηγία £16.000.000, να είναι καθρέφτης ουσιαστικά του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου της 

Κύπρου. 

 ∆ε θα μπω σε λεπτομέρειες.  ∆ε θα αναλύσω το γεγονός ότι βρισκόμαστε σε μια 

ημικατεχόμενη πατρίδα και ότι ο ρόλος του ΡΙΚ πρέπει να είναι ξεκάθαρος και 

προσανατολισμένος.  ∆ε θα μπω στα θέματα πολιτισμού -έχει χρέος το ΡΙΚ να είναι 

πρώτο όσον αφορά τα πολιτιστικά θέματα- θα μπω όμως σε ένα άλλο θέμα, το οποίο 

θεωρώ πολύ σημαντικό.  Επειδή το ΡΙΚ δεν ελέγχεται από την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης, 

θα ήθελα να επισημάνω μια κακή πολιτική τόσο του ΡΙΚ όσο και των ιδιωτικών 

καναλιών όσον αφορά διαφημίσεις ή προγράμματα παιδικά σε ώρες υψηλής 

τηλεθέασης από παιδιά.  Βλέπουμε διαφημίσεις που προτρέπουν παιδιά να βγαίνουν 

σε ταράτσες και να προσπαθούν να κάνουν τον Ταρζάν, με αποτέλεσμα πριν από 

δεκαπέντε μέρες, στη δική μου επαρχία, από μιμητισμό και μόνο  διαφημίσεων και 

προγραμμάτων της τηλεόρασης, να έχουμε το θάνατο ενός μικρού παιδιού εννιά 
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χρονών.   

 Είναι, αν θέλετε, έκκληση τόσο το ΡΙΚ όσο και τα άλλα κανάλια...  Για τα άλλα 

κανάλια στέλνω επιστολή στην Αρχή Ραδιοτηλεόρασης να ξαναγίνει έλεγχος στις ζώνες 

που παρακολουθούν μικρά παιδιά.  Αλλά για το ΡΙΚ, το οποίο ζει από τη χορηγία που 

εμείς ψηφίζουμε σήμερα, είναι απαίτησή μας να προσέξει τις παιδικές διαφημίσεις, τα 

παιδικά προγράμματα, για να μην έχουμε ξανά -όπως είχαμε πριν δεκαπέντε μέρες- 

τραγικό θάνατο εννιάχρονου, που μιμήθηκε απλώς προγράμματα που βλέπει στην 

τηλεόραση. 

 Όσον αφορά το γενικό προϋπολογισμό, προσωπικά θα τον ψηφίσω.  ∆ε λέω ότι 

είμαι ικανοποιημένος από την όλη φιλοσοφία του ΡΙΚ ή από την ισότιμη μεταχείριση 

όλων των πολιτικών θέσεων ή απόψεων ή πολιτικών προσώπων, αν θέλετε.  Όμως, 

επειδή τώρα υπάρχει μια νέα διεύθυνση, οφείλουμε να δώσουμε πίστωση χρόνου.  Αν 

δε διορθωθεί η κατάσταση, θα είμαστε εδώ με σκληρή κριτική, αν χρειαστεί.   

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Από ό,τι γνωρίζω η κυβέρνηση δεν έχει ζητήσει περίοδο χάριτος.  Η κριτική σε ένα 

δημοκρατικό πολίτευμα επιβάλλεται και είναι ευπρόσδεκτη.  Έτσι οι συνάδελφοι και όλοι 

οι πολίτες έχουν το αναφαίρετο δικαίωμα να ασκούν κριτική, όποτε νομίζουν ότι θα 

πρέπει να ασκήσουν το δικαίωμα αυτό. 

 Θα προβώ σε μια έκκληση προς τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Οικονομικών να συμμετέχουν στις συνεδρίες της επιτροπής, έτσι ώστε οι σοφές ιδέες 

και απόψεις τους να γίνονται κτήμα και των υπόλοιπων μελών της επιτροπής και το 
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αποτέλεσμα της συζήτησης να είναι ουσιαστικότερο και αρτιότερο. 

 Η συζήτηση των προϋπολογισμών τόσο του κράτους, των υπουργείων, όσο και 

των ημικρατικών οργανισμών ποτέ δεν περιορίστηκε σε μαθηματικές πράξεις ή μόνο 

στην οικονομική πτυχή του προβλήματος.   Συζητείται πάντοτε και η πολιτική και οι 

βουλευτές οι οποίοι συμμετέχουν στην επιτροπή ποτέ δε στερήθηκαν το δικαίωμα, το 

αναφαίρετό τους δικαίωμα, να εγείρουν όποιο θέμα και να συζητηθεί και η πολιτική τόσο 

του κράτους όσο και των ημικρατικών οργανισμών.  Ως αποτέλεσμα της συζήτησης των 

προϋπολογισμών του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου είναι και τα σχόλια που 

γίνονται μέσα στην έκθεση προς την ολομέλεια, όπως είναι και η προώθηση  περαιτέρω 

της μετάδοσης προγραμμάτων που συμβάλλουν με διάφορους ενδεδειγμένους τρόπους 

στην προαγωγή των σχέσεων των δύο σύνοικων κοινοτήτων.  

 Σίγουρα οι αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές, όταν θέλουν να συζητήσουν 

θέματα πιο λεπτομερή της πολιτικής του οποιουδήποτε οργανισμού, έχουν το δικαίωμα 

να καλέσουν τον ημικρατικό οργανισμό ή και το υπουργείο ακόμα και να συζητήσουν το 

θέμα και να υποβάλουν την έκθεσή τους προς την ολομέλεια.  Μπορώ να πω πως τα 

θέματα που απασχόλησαν την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού δεν περιορίστηκαν καθόλου μόνο στα οικονομικά θέματα.  Το θέμα 

της ταινιοθήκης, για παράδειγμα, που είναι ο πλούτος του τόπου και που πρέπει να 

διαφυλαχθεί και να καταγραφεί, γιατί δεν ξέρουμε πού βρίσκεται, είναι θέμα που είχε 

εγερθεί και συζητηθεί στην επιτροπή.   Το θέμα των συντάξεων έχει συζητηθεί.  Το θέμα 

των δανείων, που αφορά την οικονομική πτυχή, αλλά και όλα τα άλλα τα οποία 

αναφέρονται στην έκθεση δε θεωρώ σκόπιμο να τα επαναλάβω. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Για να πάρω από διάφορα κόμματα, θα δώσω το λόγο στον κ. Σιζόπουλο και 



 33

μετά...   Είχε ζητήσει και ο κ. Κληρίδης.  Εντάξει. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών θα υπερψηφίσει την πρόταση της επιτροπής 

Οικονομικών, όπως αυτή έχει κατατεθεί στην ολομέλεια, που αφορά τον 

προϋπολογισμό του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου.   Το ΚΙΣΟΣ έχει διαπιστώσει ότι 

η διεύθυνση του ιδρύματος καταβάλλει ή, εν πάση περιπτώσει, προσπαθεί να 

καταβάλει ειλικρινείς προσπάθειες για τη βελτίωση της οικονομικής κατάστασης του 

ιδρύματος.  Αξιολογούμε θετικά τόσο την προσπάθεια για τον περιορισμό των δαπανών 

όσο και την προσπάθεια για την αύξηση της παραγωγικότητας.  Πιστεύουμε ότι η θετική 

μας ψήφος ενισχύει αυτή την προσπάθεια για παραπέρα βελτίωση.   

 Εκτιμούμε ότι υπάρχουν οι δυνατότητες για βελτίωση σε όλα τα επίπεδα, γιατί το 

ΡΙΚ διαθέτει και την υποδομή και την τεχνογνωσία και την πείρα και τους μηχανισμούς 

για να το επιτύχει.  Ίσως να υστερεί σε ευελιξία και σε ταχύτητα, στοιχεία τα οποία θα 

πρέπει οπωσδήποτε να αποκτήσει το συντομότερο δυνατό.  Είναι επιτακτική και 

συνάμα εθνική ανάγκη, στην εποχή της παγκοσμιοποιημένης πληροφορικής, το ΡΙΚ να 

διαδραματίσει όσο το δυνατό πιο σημαντικό ρόλο στην προβολή του εθνικού μας 

προβλήματος και της πολιτιστικής μας διάστασης και κληρονομιάς και στην άμεση και 

αντικειμενική ενημέρωση του απόδημου ελληνισμού για τα όσα διαδραματίζονται στην 

πατρίδα μας.   

 Ταυτόχρονα όμως θα πρέπει να τονίσουμε μια ανάγκη που προκύπτει μέσα από 

τις νέες συνθήκες που διαμορφώνουν η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση 

και η προσπάθεια για εξεύρεση λειτουργικής και βιώσιμης λύσης στο Κυπριακό.  Το ΡΙΚ 

θα πρέπει να αναβαθμίσει τις υπηρεσίες του  και να δημιουργήσει τις προϋποθέσεις 

αντικειμενικής ενημέρωσης και θετικής επικοινωνίας με τους Τουρκοκύπριους, ει 
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δυνατόν, αμφίδρομης.  Η αναβάθμιση και η επέκταση των προγραμμάτων και των 

εκπομπών του στην τουρκική θα  πρέπει να αποτελέσουν κύριο στόχο της διεύθυνσής 

του.  Το ΚΙΣΟΣ εκτιμά ότι η προσπάθεια αυτή μπορεί να αρχίσει άμεσα με τον 

υποτιτλισμό στην τουρκική σειράς ελληνικών εκπομπών. 

 Θα πρέπει τέλος να τονίσουμε ότι αναμένουμε από το ΡΙΚ να εκτιμήσει ορθά τη 

στάση της Βουλής και των πολιτικών κομμάτων και να εντείνει ακόμα περισσότερο τις 

προσπάθειές του για τη βελτίωση των οικονομικών του και της υποβολής, στο μέλλον, 

ακόμα πιο ισοσκελισμένων προϋπολογισμών.  Ήδη η επιτροπή Οικονομικών της 

Βουλής έχει προβεί σε μια σειρά από υποδείξεις, που εκτιμούμε ότι θα βοηθήσουν προς 

αυτή την κατεύθυνση και ελπίζουμε ότι θα ληφθούν σοβαρά υπόψη από τη διεύθυνση 

του ιδρύματος. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είχε ζητήσει ο κ. Κληρίδης. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, θα είμαι πολύ σύντομος. 

 Θα θίξω μόνο τρία θέματα σε συντομία.  Το πρώτο αφορά ακριβώς την οικονομική 

κατάσταση του ΡΙΚ.  Το 2001 η κυβερνητική χορηγία ήταν £13.400.000.  Ο 

προϋπολογισμός του 2002  ήταν £13.900.000 περίπου και εφέτος η Βουλή θα εγκρίνει 

£16.000.000.   Και διερωτάται κανείς αν το κράτος, ξοδεύοντας πέραν των £50.000.000 

τα τελευταία τρία χρόνια, δεν μπορούσε να ιδρύσει ένα νέο υγιές κρατικό ίδρυμα.  

Κάπου δηλαδή όλοι κάνουμε εκκλήσεις για περισυλλογή.  Όλοι κάνουμε εκκλήσεις για 

κάποια πολιτική η οποία θα εξυγιάνει το ίδρυμα.  Και όλοι νομίζω θέλουμε να βρούμε 

μια λύση.  ∆ε βλέπω όμως κανέναν να κινείται προς την κατεύθυνση αυτή.  ∆ε βλέπω 

δηλαδή να γίνονται ειδικές μελέτες και προσπάθειες για μείωση των δαπανών και 
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αύξηση των εσόδων.   

 Παράλληλα, ενώ πολλαπλασιάζεται και αυξάνεται η κρατική χορηγία, βλέπουμε ότι 

αυξάνονται και οι δαπάνες.  Και οι δαπάνες αυξάνονται σχεδόν παντού.  Χρειάζεται 

πραγματικά προσπάθεια της κυβέρνησης να συνεργαστεί με το ίδρυμα και να κάτσουν 

να βρουν τρόπους, για να λυθεί αυτό το θέμα, γιατί προβλέπω ότι τελικά θα ξοδεύουμε 

περισσότερα για το ΡΙΚ παρά για το Πανεπιστήμιο της Κύπρου, όπως πάμε.  Υπάρχει 

πρόβλημα και νομίζω ότι πρέπει επιτέλους να το δούμε συγκεκριμένα και 

εποικοδομητικά. 

 Το δεύτερο θέμα είναι ότι υπήρξε βελτίωση, ναι, στην ποιότητα των 

προγραμμάτων.  Βεβαίως είναι υποκειμενικό αυτό, αλλά, προσωπικά, εγώ πιστεύω ότι 

κατεβλήθησαν προσπάθειες. ο φίλος Περδίκης αναφέρθηκε και στα προγράμματα 

ενημέρωσης.  Νομίζω όμως ότι και στις πολιτικές εκπομπές του το ΡΙΚ, ανεξαρτήτως 

του ότι μπορεί να έχουν παράπονα κάποιες πολιτικές δυνάμεις -μπορεί και το κόμμα 

μου να έχει παράπονο, εγώ θυμούμαι και άλλα κόμματα ότι εξέφρασαν από καιρού εις 

καιρόν παράπονο- αλλά ποιοτικά, νομίζω, στις πολιτικές εκπομπές το ΡΙΚ προσφέρει 

ικανοποιητικό και πολλές φορές, μπορώ να πω, πολύ καλό επίπεδο.  Και να 

υπενθυμίσω την κάλυψη της Κοπεγχάγης και την κάλυψη της Χάγης -εκεί που άλλα 

ιδιωτικά κανάλια έδειχναν “cartoons” και ξέρω ’γω τι άλλο- την ενημέρωση την είχαμε 

απευθείας από το ΡΙΚ. αυτό είναι μια πραγματικότητα. 

 Και, τέλος, τελειώνω λέγοντας ότι, ναι, εγώ συμφωνώ ότι δεν πρέπει να 

προσωποποιείται η κριτική στο ΡΙΚ, ανάλογα με το αν ένα κόμμα είναι ικανοποιημένο 

με τον τρόπο που το μεταχειρίζεται ή όχι -αυτή είναι η προσωπική μου άποψη- αλλά 

αυτό να ισχύει για όλους.  ∆ιότι εγώ θυμούμαι, αγαπητέ Ρίκκο -ο Ρίκκος δεν είναι εδώ 

τώρα, έφυγε- την οξεία κριτική που είχε ασκήσει ο πρόεδρος του κόμματός σου, όταν 

δεν του άρεσε μια δημοσκόπηση στις βουλευτικές εκλογές του 1996, το Μάιο.   
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∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Και στις προεδρικές, προχθές. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Μπορεί και παλαιότερα. 

 Άρα, όλοι μας, όλοι μας να προσέξουμε να μην προσωποποιούμε την κριτική μας, 

ιδιαίτερα σε τόσο ευαίσθητα θέματα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αγαπίου και μετά ο κ. Σαμψών.   

Α. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Α. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι συνάδελφοι,  

 Με αφορμή τη συζήτηση του προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου, θα θέλαμε να επαναλάβουμε και φέτος ένα μήνυμα που λαμβάνουμε από τους 

απόδημους συμπατριώτες μας προς το διοικητικό συμβούλιο του ιδρύματος σε ό,τι 

αφορά την ποιότητα των προγραμμάτων που μεταδίδονται μέσω του δορυφόρου προς 

αυτούς. 

 Με λύπη μας παρατηρούμε, κύριε Πρόεδρε, ότι το μήνυμα των απόδημων 

συμπατριωτών μας είναι ότι η ποιότητα των προγραμμάτων που αποστέλλονται προς 

το εξωτερικό, δυστυχώς, είναι πολύ χαμηλού επιπέδου, αν εξαιρεθούν τα ενημερωτικά 

προγράμματα.  Και θεωρούν οι απόδημοι συμπατριώτες μας ότι τα προγράμματα μη 

ενημερωτικού χαρακτήρα που προβάλλονται προβάλλονται, απλά και μόνο για να 
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καλύψουν τον τηλεοπτικό χρόνο. 

 Αναγνωρίζοντας τη σημασία αυτών των προγραμμάτων για τη διατήρηση των 

στενών δεσμών μεταξύ των απόδημων συμπατριωτών μας και της ιδιαίτερης πατρίδας 

τους, θα θέλαμε να καλέσουμε το διοικητικό συμβούλιο του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου όπως μελετήσει το όλο θέμα και στη συνέχεια να προχωρήσει στην 

αναβάθμιση αυτών των προγραμμάτων, για να μπορούν να αποτελούν τη γέφυρα 

επικοινωνίας μεταξύ της Κύπρου και των απόδημων συμπατριωτών μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Σαμψών και μετά η κ. Παπαδοπούλου. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε.  Θα προσπαθήσω να είμαι σύντομος. 

 Κύριε Πρόεδρε, συνάδελφοι και συνάδελφος,   

 Πολλές φορές έγιναν συζητήσεις για το κρατικό κανάλι από αυτό εδώ το βήμα.  

Μπορούμε με πραγματική ειλικρίνεια να πούμε πως τα τελευταία χρόνια, ναι, όντως, 

υπήρξε μια κάποια βελτίωση στα του ιδρύματος, αλλά σίγουρα όμως έχω την εντύπωση 

ότι η βελτίωση αυτή δεν ήταν η αναμενόμενη.   

 Με την ευκαιρία αυτή, κύριε Πρόεδρε, θέλω να χαιρετίσω εδώ την παρουσία και 

του γενικού διευθυντή του ιδρύματος και του κ. ∆ώρου Νικολάου. 

 Θεωρώ, κύριε Πρόεδρε, ότι το πρόβλημα στο ΡΙΚ δεν εστιάζεται μόνο ή δεν 

εστιάζεται τόσο στη διοίκηση, στο διοικητικό συμβούλιο και, σίγουρα, δεν εστιάζεται στο 

γενικό διευθυντή, ο οποίος άλλωστε μόλις πρόσφατα έχει αναλάβει τα καθήκοντά του 

και δεν είχε, ως εκ τούτου, το χρόνο να προχωρήσει στις βελτιώσεις εκείνες που 

ευελπιστούμε, αλλά και στις βελτιώσεις εκείνες οι οποίες χρειάζεται να γίνουν στο 

Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, αλλά το πρόβλημα θα πρέπει να το εστιάσουμε στο 
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κατεστημένο, έχω την εντύπωση, που υπάρχει στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, στην 

ίδιά του την υπηρεσία, που ανθίσταται “σθεναρώς” στις όποιες προσπάθειες για αλλαγή 

και βελτίωση.  Ως εκ τούτου, κύριε Πρόεδρε, η κριτική μου δε στρέφεται διόλου -και αυτό 

το ξεκαθαρίζω- δε στρέφεται διόλου εναντίον του νέου γενικού διευθυντή, ο οποίος 

ελπίζουμε, προσδοκούμε και ευελπιστούμε ότι θα κάνει τις απαραίτητες εκείνες 

βελτιώσεις που χρειάζεται το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, ώστε να μας κάνει 

περήφανους για το κρατικό μας κανάλι.   

 Θα παραθέσω, κύριε Πρόεδρε, εν συντομία, λίγα μόνο από τα προβλήματα τα 

οποία θεωρώ ότι θα πρέπει επιτέλους να τύχουν άμεσης αντιμετώπισης στο 

Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου και τα οποία έχω την εντύπωση ότι, παρά τις πρόσφατες 

φιλότιμες προσπάθειες του γενικού διευθυντή και της διοίκησης, εξακολουθούν να 

παραμένουν. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όταν λέτε λίγα, είναι οι σελίδες που κρατάτε; 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Όχι, θα τα πω επιγραμματικά, μην ανησυχείτε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!  Όχι διαλογική συζήτηση μεταξύ των βουλευτών!  

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Λοιπόν, πρώτον, κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 

Κύπρου εξακολουθεί να παραμένει ένας υδροκέφαλος μηχανισμός.  Ένας μηχανισμός 

όπου υπάρχουν λίγοι στην παραγωγή και πολλοί γραφειοκράτες.  Αυτό, κύριε Πρόεδρε, 

σε συνδυασμό με το γεγονός ότι οι πολλοί υψηλόμισθοι στρατηγοί στο ΡΙΚ είναι -έχω 

την εντύπωση- κατά πολύ περισσότεροι από εκείνους που χρειάζονται, ενώ λίγοι είναι 

αυτοί που εργάζονται αποδοτικά και παραγωγικά.  Παράλληλα, βλέπουμε 
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υψηλόμισθους να δουλεύουν εκτός κανονικού ωραρίου, σε αργίες, για παράδειγμα, και 

παίρνουν τεράστια ποσά, πράγμα που έχω την εντύπωση ότι θα μπορούσε να 

αποφευχθεί. 

 Επίσης, κύριε Πρόεδρε και συνάδελφοι, πληρώνονται όλοι πάρα πολλές 

υπερωρίες.  Το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα πληρώνει υπέρογκα ποσά σε υπερωρίες και σε 

επιδόματα, τα οποία -και πάλι με τον κατάλληλο προγραμματισμό- θα μπορούσαν να 

αποφευχθούν.  Αυτό έχει να κάνει επίσης και με τον κακό συντονισμό, 

προγραμματισμό, που υπάρχει μέχρι στιγμής στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, ο 

οποίος ανεβάζει το κόστος λειτουργίας, ομολογουμένως, στα ύψη.  ∆εν μπορεί, κύριε 

Πρόεδρε, άλλοι σταθμοί να λειτουργούν με πολύ χαμηλότερο προϋπολογισμό και με 

πολύ λιγότερο προσωπικό και με τα έξοδά τους εκατομμύρια λιγότερα από εκείνα του 

Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου και όμως να έχουν καλύτερα αποτελέσματα και να 

έχουν ψηλότερη τηλεθέαση από την τηλεθέαση του κρατικού καναλιού!  Αυτό από μόνο 

του εξυπακούεται ότι κάπου υπάρχει πρόβλημα, κάπου υπάρχει λάθος και το λάθος 

εκείνο πρέπει να διορθωθεί.   

 Είναι κοινό μυστικό ότι υπάρχει δυσλειτουργία, ότι δεν υπάρχει επικοινωνία και 

συνεργασία μεταξύ των διάφορων υπευθύνων και των τμηματαρχών.  Όμως εκείνο, 

κύριε Πρόεδρε, το οποίο θεωρώ το πιο ανησυχητικό είναι ότι βλέπουμε 

δημοσιογράφους και λοιπούς υπαλλήλους του ιδρύματος να έχουν δεσμεύσεις και 

σχέσεις επαγγελματικές, οικονομικές, με άλλους οργανισμούς ή φορείς ή επιχειρήσεις 

και διερωτώμαι:  Μήπως αυτό δεν είναι διαπλοκή;  Θεωρώ πως είναι διαπλοκή και είναι 

ένα θέμα το οποίο πρέπει να δει το κανάλι και πρέπει να το σταματήσει.   

 Εξίσου σημαντικό, κύριε Πρόεδρε, είναι το γεγονός ότι για χρόνια ακούμε για 

“μαύρες λίστες” στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου.  Σίγουρα, κατά καιρούς, υπάρχουν 

διαψεύσεις.  Γεγονότα, όμως, για τα οποία έχουμε ιδίαν πείραν, μας αναγκάζουν να 
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δεχθούμε την ύπαρξη αυτών των λιστών.  Θεωρώ ότι αυτό είναι απαράδεκτο, θεωρώ 

ότι αυτό κάπου πρέπει να τελειώνει και αυτό, σε συνδυασμό με το γεγονός ότι ο τρόπος 

κάλυψης ειδήσεων ή γεγονότων ή ρεπορτάζ είναι μεροληπτικός ή μονόπλευρος, έχω 

την εντύπωση ότι είναι ένα σοβαρό πρόβλημα, το οποίο πρέπει το συντομότερο να 

τελειώνει. 

 Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι, αν ασκούμε κριτική στο Ραδιοφωνικό 

Ίδρυμα Κύπρου -και κλείνω με τούτο- την ασκούμε, για να υπάρξει βελτίωση, την 

ασκούμε, για να επισημάνουμε τα κακώς έχοντα και να ζητήσουμε να βελτιωθούν και να 

διορθωθούν και να μην επαναληφθούν.  ∆υστυχώς, μέχρι σήμερα επαναλαμβάνονται, 

κύριε Πρόεδρε.  Το ΡΙΚ φαίνεται να είναι ο χρόνιος ασθενής, ο οποίος πρέπει να παύσει 

να είναι χρόνιος και ελπίζω ότι τώρα, με την ανάληψη των καθηκόντων του νέου γενικού 

διευθυντή, τα πράματα θα αλλάξουν στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου.  Όμως, μέχρι να 

αλλάξουν και μέχρι να έρθει αυτή η βελτίωση, η οποία -επαναλαμβάνω- θα μας κάνει 

περήφανους για το κρατικό μας κανάλι, εμείς θα ασκούμε κριτική.   

 Ως εκ τούτου, κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνεστε ότι δεν μπορώ να ψηφίσω υπέρ του 

προϋπολογισμού για το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου.  Όμως, να είστε σίγουροι -και να 

είναι σίγουροι όλοι- ότι, αν μέχρι του χρόνου υπάρξει η βελτίωση εκείνη που πρέπει να 

υπάρξει, ε, τότε, δε θα διστάσω ούτε για μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, φίλοι συνάδελφοι, 

και θα είμαι ο πρώτος που θα υπερψηφίσει τον προϋπολογισμό του Ραδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Παπαδοπούλου και μετά ο κ. Πιττοκοπίτης και μετά ο κ. Χριστοφόρου.  Θα 

παρακαλέσω... Έχω την εντύπωση πως έχει εξαντληθεί το θέμα και η παράκλησή μου 

είναι να έχουμε ολιγόλογες πλέον παρεμβάσεις, διότι δεν ακούμε κάτι καινούριο. 
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Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Όντως, είναι μεγαλεπήβολοι οι στόχοι του ΡΙΚ όπως έχουν τεθεί στο πενταετές 

πρόγραμμα.  Αφορούν την αύξηση της παραγωγικότητας, την αναβάθμιση των κτιρίων, 

της τεχνολογικής υποδομής, την είσοδο στη νέα ψηφιακή εποχή και σε νέα επίπεδα 

πολιτιστικής προσφοράς.  Όλοι οι στόχοι είναι και σωστοί και ψηλοί και επιβαλλόμενοι.  

Είμαι βέβαιη ότι η Βουλή θα συνδράμει στην υλοποίησή τους όσο μπορεί.   

 Με την ευρωπαϊκή μας ολοκλήρωση, σίγουρα το ΡΙΚ επωμίζεται νέες, βαρύτατες 

ευθύνες και υποχρεώσεις απέναντι στον Κύπριο πολίτη.  Η δική μου αναφορά 

επικεντρώνεται σε κάποιους τομείς, που, κατά την άποψή μου, θα μας φέρουν πιο 

κοντά στην Ευρώπη.   

 Ο πρώτος και σημαντικότερος:  Ο Κύπριος πολίτης δεν έχει γνωρίσει ακόμα ποια 

είναι τα όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων 

∆ικαιωμάτων, το Συμβούλιο της Ευρώπης, το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.  ∆εν έχει 

ακούσει για οδηγίες ή για άλλα τα οποία γίνονται στον ευρωπαϊκό χώρο και τα οποία θα 

πρέπει να εμπεδώσει.  Και εδώ είναι ο ρόλος της κρατικής τηλεόρασης.  Να φροντίσει 

να ενημερώσει τον Κύπριο πολίτη.  Έχουμε περάσει μεγάλο μέρος της νομοθεσίας, την 

έχουμε εναρμονίσει.  Για να την εφαρμόσουμε, πρέπει να εμπεδώσουμε νέες 

νοοτροπίες όσον αφορά τη λειτουργία και το μηχανισμό που διαθέτει το ΡΙΚ και σ’ όλη 

την κρατική μας μηχανή, αλλά, παράλληλα, πρέπει να εμπεδωθούν νέες νοοτροπίες 

στον Κύπριο πολίτη.  Και μια τέτοια νοοτροπία θα ήθελα να εισηγηθώ και για τη δική 

μας Βουλή.  ∆ιαδικαστικά, θα πρέπει ο χρόνος που μιλά ο καθένας μας να περιορίζεται 

στα πέντε λεπτά, όπως εφαρμόζεται και στο Συμβούλιο της Ευρώπης και σε άλλους 

οργανισμούς, για να είμαστε πιο αποτελεσματικοί και να καλύπτουμε τα θέματα. 

 Το δεύτερό μου θέμα αφορά ακριβώς την προσπάθεια που κάνει το ΡΙΚ, για να 
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συντηρήσει την ταινιοθήκη του και το αρχείο του.  Εδώ υπερθεματίζω, γιατί το ΡΙΚ -εγώ 

στέκομαι και υποκλίνομαι με σεβασμό στο γεγονός- είναι το μόνο ίδρυμα το οποίο έχει 

καταγράψει την πολυκύμαντη σύγχρονη ιστορία της Κύπρου μας, όχι μόνο από την 

ώρα που ιδρύθηκε η Κυπριακή ∆ημοκρατία, αλλά διαχρονικά.  Αυτό είναι ένα 

μεγαλεπήβολο έργο.  Πρέπει να γίνει.  Εδώ θα πρέπει να δώσουμε συγχαρητήρια και 

στην προσπάθεια που γίνεται, για να κρατά μια ανοικτή γραμμή επικοινωνίας με τον 

απόδημο ελληνισμό, μια γραμμή που χρειάζεται να ενισχυθεί ακόμα περισσότερο.  

Συγκεκριμένα, σ’ αυτό το σημείο, θα ήθελα προσωπικά να δω περισσότερες αναφορές 

στην κατεχόμενη γη, γιατί τα τελευταία χρόνια έχουν μειωθεί τα προγράμματα που 

αφορούν την κατεχόμενη γη, τη σύληση της πολιτιστικής μας κληρονομιάς ή την 

κυπριακή κουλτούρα.  Πρέπει να μας κρατούν ψηλό φρόνημα, για να μπορέσουμε στις 

δύσκολες εποχές που θα ’χουμε μπροστά μας μέσα στην ευρωπαϊκή οικογένεια να 

επιβιώσουμε, με ασπίδα και θωράκιση τον πολιτισμό μας. 

 Η τρίτη μου εισήγηση αφορά ακριβώς την προσπάθεια να δημιουργηθεί 

περισσότερη ευαισθησία για καυτά προβλήματα που αφορούν σήμερα την Ευρώπη.  

Μιλούμε πολλές φορές εδώ για την εγκληματικότητα, για τα ναρκωτικά, για την 

εκπόρνευση των γυναικών, για την ισότητα των φύλων και για πολλούς άλλους 

στόχους.  Είναι η ώρα αυτά τα οποία ήδη έχουν συζητηθεί στην Ευρώπη και οι 

αποτελεσματικοί μηχανισμοί και τρόποι που έχουν βρεθεί, για να μπορέσουν να 

αντιμετωπιστούν, να τα υιοθετήσουμε.  Αυτή η ανοικτή γραμμή πρέπει να μεταφερθεί 

και εδώ, για να μπορέσουμε πράγματι να κινούμαστε μαζί στη νέα εποχή. 

 Η τέταρτή μου εισήγηση αφορά ακριβώς μια συγκεκριμένη ευαισθησία. Φέτος είναι 

το έτος των αναπήρων.  Γίνεται μια μεγάλη συζήτηση στο εξωτερικό για το ότι από 

διάφορα προγράμματα των σταθμών λείπουν τελείως οι ανάπηρες γυναίκες, λείπουν τα 

τροχοκαθίσματα, λείπουν οι άνθρωποι που είναι παθόντες.  Και δε μιλούμε πειστικά 
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σαν να μιλούμε για τρίτους.  Αυτοί οι ίδιοι οι άνθρωποι, με το πρόβλημα, πρέπει να 

συμμετέχουν στις εκπομπές, να ακούγεται η φωνή τους, να ακούγονται οι 

προβληματισμοί τους.  Και δεν είναι μόνο οι ανάπηροι. Είναι και πολλές άλλες 

κατηγορίες περιθωριοποιημένων ανθρώπων που πρέπει το ίδιο το ΡΙΚ να τις φέρει 

κοντά στο λαό και πράγματι με αυτές τις ευαισθησίες να καταστήσει τον Κύπριο πολίτη 

κοινωνό των δικών τους προβλημάτων. 

 Το τελευταίο μου θέμα είναι ένα προσφιλέστατο θέμα.  Μιλούμε στην Κύπρο και 

πολλές φορές εμείς, οι γυναίκες πολιτικοί, ακούμε το χλευασμό, κάθε φορά που μιλούμε 

για την ενσωμάτωση της αρχής της ισότητας των δύο φύλων. Πολλές φορές εξαντλούμε 

τη συζήτηση στο να ακούμε μόνο γυναικείες φωνές πολιτικών να καταγράφουν τις 

ανησυχίες τους.  Σήμερα, αν ακούσετε την Ελληνίδα Επίτροπο στην Ευρωπαϊκή Ένωση 

για Κοινωνικές Υποθέσεις, την κ. Άννα ∆ιαμαντοπούλου, και πολλούς σύγχρονους 

πολιτικούς, θα διαπιστώσετε ότι η εμπέδωση της αρχής της ισότητας σε όλους τους 

τομείς της ζωής πρέπει να γίνει πραγματικότητα και στην Κύπρο. ∆ιαφορετικά 

δημιουργείται ένα πάγιο δημοκρατικό έλλειμμα το οποίο πρέπει να αλλάξει.   

 Στη νέα μας πορεία προς την Ευρώπη -και τελειώνω- ας βάλουμε πράγματι κι 

εμείς νέους στόχους. Πιστεύω ότι το ΡΙΚ εδώ και τώρα έχει ενώπιόν του μια μεγάλη 

πρόκληση να αντιμετωπίσει.  Θα είμαστε δίπλα σας σε αυτή την προσπάθεια. 

Ελπίζουμε ότι μαζί θα πετύχουμε να ακούγεται και η φωνή της Ευρώπης μέσω του ΡΙΚ 

στην Κύπρο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης και μετά ο κ. Χριστοφόρου. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Μόνο για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.   
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 Απλώς έχω μια απορία ακούγοντας τους συναδέλφους του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού να κάμνουν την κριτική τους.  Έχω αντιληφθεί ότι  αυτό το διοικητικό 

συμβούλιο είχε διοριστεί από τους τότε κυβερνώντες και από το ∆ημοκρατικό 

Συναγερμό και ακολουθούσε αυτή την πολιτική και αυτή την τακτική και κάμνοντας 

αυτούς τους προϋπολογισμούς, που τους κρύβουν, ήταν προτιμότερο μέσω της 

κυβέρνησής τους, μέσω του συμβουλίου τους που οι ίδιοι είχαν διορίσει, να παρέμβουν 

έγκαιρα και να υπάρχουν οι σχετικές διαρθρώσεις.  ∆ιότι αυτοί οι προϋπολογισμοί που 

είναι κατατεθειμένοι μπροστά μας και αφορούν το ΡΙΚ είναι προϋπολογισμοί οι οποίοι 

έγιναν από το νυν διοικητικό συμβούλιο το οποίο έχει διοριστεί από την προηγούμενη 

κυβέρνηση.  Και λέω ότι δεοντολογικά -αν θέλετε, και θεσμικά- τα διοικητικά συμβούλια 

των ημικρατικών οργανισμών, το ολιγότερον, ακολουθούν και εφαρμόζουν την πολιτική 

και τη φιλοσοφία εκείνης της όποιας εκλελεγμένης κυβέρνησης τα διόρισε.  Επομένως, 

αυτή την κριτική που γίνεται τώρα, με όλο το σεβασμό, αυτή την κριτική έπρεπε να την 

κάμετε προς την κυβέρνησή σας.  Και να την κάμετε... 

(Σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ! 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 ∆ε διέκοψα, κύριε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Εγώ, κύριοι συνάδελφοι, σας άκουσα με απόλυτη ηρεμία και σας άκουσα όλους.  

Γιατί εσείς διακόπτετε;  Μιλούν όλοι για εκσυγχρονισμό, μιλάτε όλοι ότι γίνατε 

Ευρωπαίοι, αλλά εννά γίνετε χειρότεροι και από τους Παφίτες! 
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Ε, συγνώμη! Προσπαθούμε να αλλάξουμε νοοτροπία, προσπαθούμε να 

εκσυγχρονιστούμε, να γίνουμε μισο-Ευρωπαίοι, αν όχι Ευρωπαίοι, εσείς όμως δεν 

μπορείτε να αποβάλετε κάποιες νοοτροπίες ή δεν αντέχετε την κριτική.  Πρέπει να 

μάθουμε να ακούμε κι εκείνα που δε μας αρέσουν. 

 Λέω ειλικρινά ότι ακούγοντάς σας να επικρίνετε το ΡΙΚ είχα την εντύπωση ότι ήταν 

για κάποιο άλλο διοικητικό συμβούλιο, που το είχε διορίσει κάποια άλλη κυβέρνηση και 

έκαμνε άλλη πολιτική ή ασχολείτο με κάτι άλλο.  Γι’  αυτό, μη μας συγχύζετε, διότι την 

ώρα που παρακολουθούμε εσάς που μιλάτε, προσπαθούμε να γίνουμε σοφότεροι, για 

να μπορέσουμε να τοποθετηθούμε.  Με το να μας συγχύζετε μπορεί να αλλάξουμε ιδέα 

και να τους καταψηφίσουμε -πράγμα φυσικά που θα το επιθυμούσατε εσείς- και τότε θα 

εδημιουργείτο κρίση. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εγώ θα πω ότι έχουμε ισότιμες επαρχίες με ισότιμους πολίτες και δεν υπάρχουν 

χειρότεροι και καλύτεροι.  

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχήν να χαιρετήσω την παρουσία της διεύθυνσης του 

Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου -είναι απόδειξη σεβασμού της Βουλής.  Και θα 

χαιρετήσω ακόμα το ότι με το διορισμό νέου γενικού διευθυντή, και νέου ανθρώπου 

μάλιστα, λύθηκε ένα πρόβλημα που ταλάνιζε το ΡΙΚ για δύο ολόκληρα χρόνια.  

Πράγματι εναποθέτουμε σ’ αυτόν τις ελπίδες μας, για να φυσήξει νέος αέρας στο 
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Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου όσον αφορά τη νοοτροπία, την πολιτική, τη στρατηγική 

και την αντιμετώπιση των προβλημάτων. 

 Όποιος συνάδελφος αμφισβητεί τη σταθερή γραμμή και πολιτική των 

συναγερμικών όχι μόνο στο θέμα του ΡΙΚ αλλά και σε άλλα ζητήματα πρέπει να 

καταφύγει στα πρακτικά των προηγούμενων προϋπολογισμών του ΡΙΚ και τότε θα 

διαπιστώσει ότι η γραμμή μας είναι σταθερή και αταλάντευτη.  Άλλους, αλλάζοντας 

ρόλο, θα τους δούμε σε λίγο καιρό να μεταμφιέζονται και από “αντί” να γίνονται “συν” 

για τα ίδια πράγματα.   

 Ένα βασικό ζήτημα που έθετα πάντα στους προϋπολογισμούς και δε μου έδινε το 

δικαίωμα να τους υπερψηφίσω είναι η δυσμενής διάκριση που υπάρχει σε εργασιακό 

επίπεδο στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου.  Είναι αδιανόητο και απαράδεκτο ημικρατικό 

κανάλι, δημόσιος οργανισμός, που πρέπει να τηρεί τα προσχήματα, που πρέπει να 

διαφυλάττει ως πρότυπο τις εργασιακές σχέσεις, να διατηρεί πληβείους και πατρικίους,  

να διατηρεί αυτούς οι οποίοι, ενώ εργάζονται νυχθημερόν, παίρνουν ψίχουλα -

συνεργάτες ή με οποιουσδήποτε  τίτλους τους χαρακτηρίζουν, οι οποίοι πάντως ηχούν  

όχι μόνο απαξιωτικά, αλλά αντιστοιχούν και σε συρρικνωμένους μισθούς- και των 

οποίων η εργασία μετρά πολύ λιγότερο απ’ ό,τι μετρά για άλλους μόνιμους υπαλλήλους 

του ιδρύματος.  Το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου σίγουρα είχε βελτίωση τα τελευταία 

χρόνια και σίγουρα οι μόνιμοι συντάκτες και το μόνιμο δυναμικό που ασχολείται με τη 

δημοσιογραφία δίνει μάχη και αγώνα.  ∆εν είναι αντιπαραθετικοί οι συνεργάτες προς το 

οποιοδήποτε μόνιμο προσωπικό.  Πιστεύω όμως ότι, αν θέλουμε να λάβουμε υπόψη 

ακόμα και το ευρωπαϊκό γίγνεσθαι, θα δούμε ότι εκεί, ακόμα και έκτακτοι να είναι 

κάποιοι -έκτακτοι, όχι μόνιμοι συνεργάτες- πρέπει τουλάχιστον να τους παρέχεις ίσες 

αμοιβές και ίσα δικαιώματα με τις αντίστοιχες μόνιμες θέσεις.  Αυτό εδώ 

καταστρατηγείται, παραβιάζεται. Φθάσαμε στο σημείο, για να αποδείξω του λόγου το 
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αληθές, όσον αφορά το βασικό δικαίωμα της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, να μην 

τυγχάνουν της ίδιας μεταχείρισης της οποίας τυγχάνουν αυτοί που εργάζονται δίπλα 

τους και είναι μόνιμοι υπάλληλοι.  Τους στέλλουν κατά τον ίδιο τρόπο που πάνε οι άλλες 

τάξεις των εργαζομένων στα ταμεία των συντεχνιών και δεν απολαμβάνουν αυτά τα 

οποία απολαμβάνουν οι δημόσιοι υπάλληλοι όσον αφορά τη δημόσια υγεία.   

 Με αυτό τον τρόπο θέλω να καταδείξω -και μην καταπιαστούμε, γιατί είναι και ο 

χρόνος περιορισμένος- ότι η υπερωρία του συνεργάτη μετρά υποδεκαπλάσια απ’ ό,τι 

μετρά η υπερωρία του μόνιμου, ότι τα Σαββατοκύριακα τα επιφορτίζονται ουσιαστικά εξ 

ολοκλήρου οι έκτακτοι, ότι καλούνται αυτοί οι συνεργάτες να αντεπεξέλθουν στο 

δύσκολο έργο του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, ενώ είναι πανθομολογούμενο -και 

αυτό το επιβεβαίωσε πολλές φορές και η διεύθυνση, και το διοικητικό συμβούλιο του 

ΡΙΚ- ότι αυτοί οι μόνιμοι συνεργάτες δεν υστερούν ούτε σε προσόντα ούτε σε 

παραγωγή έργου ούτε σε αξιοπιστία και εγκυρότητα.  Πολλές φορές μάλιστα -κι εγώ δε 

θέλω να κάνω αυτή τη διάκριση- κάποιοι μέσα στο διοικητικό συμβούλιο και κάποιοι στη 

διεύθυνση σεμνύνονται για την προσφορά αυτών των ανθρώπων.   Άλλωστε, κι εμείς οι 

βουλευτές αυτά τα έχουμε ιδίοις όμμασι διαπιστώσει έχοντας καλές εμπειρίες από 

ανάλογους δημοσιογράφους του ΡΙΚ που εργάζονται στο ίδιο το Κοινοβούλιο.  

 Άρα, θεωρώ αδικαιολόγητη τη συμπεριφορά του ΡΙΚ για χρόνια να τονίζουμε αυτό 

το θέμα, για χρόνια να εισπράττουμε τα “θα”, και στο τέλος να εγκρίνουμε τους 

προϋπολογισμούς, χωρίς να τακτοποιείται ένα μείζονος σημασίας θέμα, ένα θέμα 

αρχής.  Εγώ πιστεύω ότι ολόκληρη η ολομέλεια, ψηφίζοντας τον προϋπολογισμό, 

τουλάχιστον έπρεπε να κάμει ομοθυμαδόν έκκληση ότι είναι η τελευταία φορά που 

τυγχάνει τέτοιας αντιμετώπισης ο προϋπολογισμός, αν δεν υπάρξει  αποκατάσταση των  

εργασιακών δικαιωμάτων στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. 

 ∆ε θα επεκταθώ στα άλλα ζητήματα ούτε στα προγράμματα του απόδημου 
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ελληνισμού -που σίγουρα δεν αισθανόμεθα περήφανοι όταν βρισκόμαστε στο εξωτερικό 

και βλέπουμε τα προγράμματα που στέλνουμε στους αποδήμους- ούτε στο θέμα του 

αρχείου του ΡΙΚ, όπου φαίνεται ότι δεν υπήρξε πρόοδος.  Αυτό όμως στο οποίο θέλω 

να επικεντρωθώ είναι το ότι είναι ένα ίδρυμα το οποίο χαράζει στρατηγική, το οποίο 

επαγγέλλεται ότι θα επιφέρει δραματικές, ουσιαστικές βελτιωτικές αλλαγές, αλλά, όταν 

δε λύει αυτό το βασικό ζήτημα, που έχει να κάμει με ανθρώπους που προσφέρουν και 

υποαμείβονται, πιστεύω ότι δεν μπορεί να είναι αξιόπιστο και δεν μπορεί να ζητά την 

ψήφο των βουλευτών για την έγκριση του προϋπολογισμού.  

 ∆εν είμαι εξ εκείνων που θα ήθελαν να μην εγκριθεί ο προϋπολογισμός.  Η μη 

ψήφιση εκ μέρους μου του προϋπολογισμού έχει απλώς ένα συμβολικό μήνυμα:  ότι 

τουλάχιστον άμεσα, φεύγοντας η διεύθυνση του ΡΙΚ από το Κοινοβούλιο, θα πρέπει να  

ασχοληθεί, να επικεντρωθεί και να εγκύψει στο θέμα των συνεργατών του 

Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχω ακόμα δύο ομιλητές.  Θέλω να ξέρω:  Υπάρχουν άλλοι;  ∆ιότι, αν όσοι θέλουν 

να μιλήσουν δε ζητήσουν το λόγο τώρα, μετά θα θεωρήσω τη συζήτηση ως 

περατωθείσα. 

 Ο κ. Αγγελίδης, ο κ. Πουργουρίδης.  Ορίστε. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Με την άδειά σας, από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τελευταίος ο κ. Καράς. 

 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 
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 ...Επειδή άκουσα για τις εργασιακές σχέσεις και τις ανισότητες που υπήρξαν, θα 

ήθελα να παρατηρήσω το εξής:  Το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου από το 1990 δεν 

εφήρμοσε νόμο που προέβλεπε ότι η διαδικασία αξιολόγησης όλων των λειτουργών του 

θα πρέπει να γίνεται δυνάμει κανονισμού, που θα έπρεπε να είχε γίνει.  Αυτό 

διαπιστώθηκε έντεκα ολόκληρα χρόνια μετά από αυτή τη νομοθεσία.  Άρα, κατά την 

ταπεινή μου εισήγηση, για έντεκα χρόνια η μεγαλύτερη ισοπέδωση διαφοροποιημένων 

αξιών στο ΡΙΚ επέφερε μια όχι απλώς κακή και μη χρηστή διοίκηση, αλλά δημιούργησε 

ένα θέμα για το οποίο το ΡΙΚ έπρεπε να δίνει συνεχώς εξηγήσεις και να απολογείται. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

 Μόνο μία παρατήρησις:  Η Βουλή δεν κάνει εκκλήσεις· η Βουλή απαιτεί υλοποίηση 

αποφάσεων.  Αυτή η Βουλή πρέπει να ασχοληθεί, να έχει συγκεκριμένες αποφάσεις, τις 

οποίες, είτε θέλουν είτε όχι, είναι υποχρεωμένοι να εφαρμόζουν οι οιοιδήποτε 

εξαρτώμενοι από προϋπολογισμό τον οποίο ψηφίζει η Βουλή.  Γι’ αυτό, θα 

παρακαλέσω η λέξη “έκκληση” κτλ. να μην ξανακουστεί, γιατί τη θεωρώ ως 

προσβλητική  για τα δικαιώματα αυτού του σώματος. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η επιχειρηματολογία του κ. Νίκου Πιττοκοπίτη, καθόσον αφορά τη 

στάση των βουλευτών του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, είναι κατά βάση σωστή.  Την 

έβαλε κάπως ακραία, αλλά πράγματι εμείς, του Συναγερμού, οφείλαμε αυτά τα 

πράγματα, αν είχαμε να πούμε κάτι για το συμβούλιο, να τα πούμε ενδοοικογενειακά και 

η κριτική να περιορίζεται μέσα σε όρια, θα έλεγα, που δεν μπορούν να λυθούν στο 

επίπεδο το ενδοοικογενειακό. 

 Εν πάση περιπτώσει, αν πήρα το λόγο, είναι για να πω ότι εγώ θα υποστηρίξω με 
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όλες μου τις δυνάμεις τη δημόσια τηλεόραση.  Θα ψηφίσω τους προϋπολογισμούς -αν 

μπορώ να πω με την ορολογία της καθομιλουμένης, με τα είκοσί μου- γιατί απλούστατα 

ο τόπος έχει ανάγκη από τη δημόσια ραδιοτηλεόραση για τους λόγους που ανέπτυξαν 

πολλοί συνάδελφοι προηγουμένως -και δε θα αναφερθώ σ’ αυτούς γιατί τους υιοθετώ- 

αλλά και για έναν επιπρόσθετο, πολύ σημαντικό, κατά την άποψή μου, λόγο: Στην 

Κύπρο, όπως και σε όλες τις χώρες της Ευρώπης, τουλάχιστον τις χώρες της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης αλλά και τις άλλες χώρες με τις οποίες βρισκόμαστε στην ίδια 

ομάδα και είμαστε στη διαδικασία να ενταχθούμε στην Ευρώπη, υπάρχει πολύ σοβαρό 

πρόβλημα διαπλοκής μεταξύ των ιδιοκτητών των τηλεοπτικών σταθμών, των μέσων 

μαζικής ενημέρωσης και των πολιτικών. 

 Πρόκειται για μια κατάσταση αρρωστημένη, που επηρεάζει τη δημοκρατία.  Kαι αν 

το δημοκρατικό πολίτευμα κινδυνεύει από πολλές αιτίες στη σύγχρονη κοινωνία, μια 

από τις αιτίες που κινδυνεύει η δημοκρατία είναι αυτή η διαπλοκή μεταξύ των ιδιοκτητών 

των μέσων μαζικής ενημέρωσης και των πολιτικών.  Ένα φαινόμενο που απησχόλησε 

και όργανα ευρωπαϊκά, όπως είναι το Συμβούλιο της Ευρώπης, είναι το φαινόμενο 

Μπερλουσκόνι στην Ιταλία.  Μπορεί να μην έχουμε την ίδια έκταση δυνατότητας 

επίδρασης των ιδιοκτητών των μέσων μαζικής ενημέρωσης στην Κύπρο που έχει ο 

Μπερλουσκόνι στην Ιταλία, αλλά παρόμοια φαινόμενα παρατηρούνται και στην Κύπρο.  

Και πρόκειται για ένα φαινόμενο που πρέπει να μας απασχολήσει ως σώμα, πρέπει να 

μας προβληματίσει στα σοβαρά, γιατί πρέπει να πάρουμε προληπτικά μέτρα, αν 

θέλουμε και επιθυμούμε τις κυβερνήσεις στην Κύπρο σε λίγα χρόνια να μην τις 

εκλέγουν οι ιδιοκτήτες κάποιων καναλιών αλλά ο κυπριακός λαός. 

 Σ’ αυτό τον κίνδυνο, που επαναλαμβάνω δεν είναι κυπριακό φαινόμενο, η δημόσια 

ραδιοτηλεόραση είναι η μοναδική άμυνα της δημοκρατίας και είναι η μοναδική άμυνα με 

την οποία μπορούμε να εμποδίσουμε τέτοια φαινόμενα.  Γι’ αυτό το λόγο, με όλα του τα 
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κακά, διότι το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα φέρει στην κατάληξή του τη λέξη ΚΥΠ, ε, δεν μπορεί 

να διαφέρει από τα υπόλοιπα επίπεδα που διαθέτουμε στην Κύπρο, άρα θα έχει κατ’ 

ανάγκη και κατ’ επέκταση τα μειονεκτήματα της κυπριακής κοινωνίας, παρά λοιπόν τα 

μειονεκτήματα αυτά είναι τόσο αναγκαία η παρουσία της δημόσιας ραδιοτηλεόρασης, 

που, όπως και αν το αντικρίσεις το θέμα, θα πρέπει να δίδεις προς το Ραδιοφωνικό 

Ίδρυμα κάθε δυνατή στήριξη.  Και μέσα στα πλαίσια αυτά ασφαλώς είναι καθήκον να 

υπερψηφίζεις τους προϋπολογισμούς του, πράγμα το οποίο θα πράξω χωρίς κανένα 

δισταγμό. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Καράς. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πολύ σύντομος.  Θέλω να εστιάσω την προσοχή μου, 

συμφωνώ με πολλά απ’ όσα έχουν λεχθεί, εις το θέμα του αρχείου το οποίο βρίσκεται 

στο ΡΙΚ.  Αναμφίβολα γνωρίζουμε όλοι ότι πρόκειται για ένα αρχείο που έχει 

καταγραμμένη τουλάχιστον την πρόσφατη ιστορία του τόπου μας.  Φαίνεται ότι σ’ 

αυτούς τους προϋπολογισμούς που θα ψηφίσουμε δεν υπάρχει πρόβλεψη για τη 

συντήρηση και τη διαχείριση αυτού του αρχείου.  Η πληροφόρησή μου είναι ότι, και αν 

υπάρχει, είναι ελλιπής και δεν μπορεί να καλύψει ακριβώς αυτό το στόχο.  Η εισήγησή 

μου προς το διοικητικό συμβούλιο που είναι εδώ και στο διευθυντή είναι, αν αυτό το 

ποσό που υπάρχει δεν επαρκεί για τη σωστή συντήρηση και διαχείριση αυτού του 

υλικού, εφόσον αυτό το υλικό είναι τεράστιας ιστορικής σημασίας για τον τόπο μας, θα 

πρέπει να μας φέρουν ένα συμπληρωματικό προϋπολογισμό που να αποσκοπεί 

αποκλειστικά στη συντήρηση και διαχείριση αυτού του υλικού με την τεράστια ιστορική 

σημασία. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου ποσού 

Λ.Κ. £21.695.610 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 

2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος 

άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Ίδρυση και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρου Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο, με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, μία εναντίον και 

δύο αποχές. 

 Το δεύτερο θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 

Αθλητισμού Νόμος του 2003».  Παρακαλώ τον πρόεδρο της αρμόδιας επιτροπής να 

αναγνώσει την έκθεση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς ζητούμε να αναβληθεί το θέμα, διότι στοιχεία τα οποία έχουν 

ζητηθεί δεν έχουν κατατεθεί και δεν υπάρχει δυνατότητα διερεύνησης, αλλά και 

τοποθέτησης πάνω σε ξεχωριστά κονδύλια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Για πόσο χρονικό διάστημα; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για μια εβδομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση;  Ορίστε. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, βεβαίως οι αναβολές συνηθίζεται να δίνονται,  η αιτιολογία όμως 

δεν ευσταθεί.  Εγώ είμαι μέλος της επιτροπής Οικονομικών, παρακολούθησα όλη τη 

συζήτηση, έχουν κατατεθεί όλα τα στοιχεία που ζητήσαμε από τον ΚΟΑ, ο 

προϋπολογισμός έχει γίνει αυτό το πακέτο και δεν εκκρεμεί αίτηση της επιτροπής 

Οικονομικών για στοιχεία τα οποία δεν κατατέθηκαν.  Θα πρέπει ο συνάδελφος να 

διευκρινίσει τι εννοεί, διαφορετικά δε γίνεται κατανοητό.  Και δεύτερον, θα πρέπει το 

σώμα να έχει υπόψη του, αν το αναβάλει, ότι δωδεκατημόρια δεν υπάρχουν πλέον εδώ 

και πέραν του ενός μηνός.  Ο οργανισμός δεν έχει ούτε προϋπολογισμό ούτε χρήματα 

και είναι πλέον ευθύνη δική μας να είναι ουσιώδης ο λόγος για τον οποίο καθυστερούμε, 

που πολύ φοβάμαι ότι δεν είναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Συμφωνούμε, κύριε Πρόεδρε, με την αναβολή, γιατί το λιγότερο είναι η πρακτική 

και πράγματι έχουν λεχθεί κάποια πράγματα που μας έχουν δημιουργήσει κάποιες 

αμφιβολίες.  Πρέπει να αναλυθούν κάποια στοιχεία, για να είμαστε εις θέσιν καλύτερα 

να τοποθετηθούμε πάνω στο όλο θέμα.  Συμφωνούμε επομένως για την αναβολή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση για την αναβολή τελικά; 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Θα έπρεπε όμως, κύριε Πρόεδρε, και εμείς και ο οργανισμός να ξέρει τι στοιχεία 

θα κατατεθούν, διότι εγώ ειλικρινά σας λέω δεν περιμένουμε τίποτε.  Όσα έχουμε 

ζητήσει έχουν κατατεθεί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 



 55

 Ε, δεδομένου ότι μια εβδομάδα εξακολουθεί να είναι μέσα στα πλαίσια των 

δωδεκατημορίων, μήπως αυτό θα μπορούσε να διευθετήσει την όλη ιστορία;  ∆ιότι 

αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχουν χρονικά περιθώρια, αν την ερχόμενη εβδομάδα το θέμα 

συζητηθεί.  Αν δεν υπάρχει ένσταση... Ορίστε. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά ένα στοιχείο μόνο, έτσι για να καθησυχάσω το συνάδελφο.  

Πάνω στο θέμα που έγινε πάρα πολλή συζήτηση εκκρεμεί η κατάθεση από τον 

οργανισμό των πρακτικών που έχουν ζητηθεί του Κυπριακού Επιστημονικού Αθλητικού 

Κέντρου.  Αυτά δεν έχουν κατατεθεί και είναι πολύ σημαντικά για τη συζήτηση που έγινε 

σε τρεις συνεδρίες στην επιτροπή Οικονομικών, για να μην μπω σε περαιτέρω 

συζήτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εν πάση περιπτώσει... Ορίστε. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Αν μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, να πω, χωρίς να θέλω να καταχραστώ της 

υπομονής όλων, ότι αυτά που λέει ο συνάδελφος εζητήθηκαν στην τελευταία συνεδρία 

της επιτροπής Οικονομικών, όπου, κατόπιν συμφωνίας και κατόπιν πρωτοβουλίας του 

προέδρου της επιτροπής, εφέραμε ξανά το συμβούλιο, για να κλείσει το θέμα.  Αν εκεί 

εθυμηθήκαμε κάτι να ζητήσουμε, εγώ ειλικρινά σας λέω το θέμα είναι πολιτικό. δεν είναι 

θέμα αναβολής.  Αν το ΑΚΕΛ έχει πρόβλημα και δε θέλει να ψηφίσει τον 

προϋπολογισμό αυτόν, να μη μας ταλαιπωρεί επί μήνες, να θέλει να βάλει δεσμεύσεις.  

Ας προβούν στην ψήφιση ανάλογα με τη θέση τους.  Οι συνεχείς αναβολές δε βοηθούν 

κανέναν και σε τίποτα.  Την περασμένη εβδομάδα, κύριε Πρόεδρε, κονδύλι τεσσάρων 

εκατομμυρίων της ΑΤΗΚ εψηφίστηκε, ενώ υπήρχαν οι αμφιβολίες και την τελευταία 

στιγμή αποσύρθηκε η δέσμευση.  Και διερωτώμαι:  Γιατί εκεί δεν είχε κανείς αντίρρηση;  
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Μήπως διότι υπήρχαν συγκεκριμένα ενδιαφέροντα συγγενικού προσώπου υπουργού 

και προσώπου από το περιβάλλον του Προέδρου γι’ αυτά τα τέσσερα εκατομμύρια; 

Τώρα εδώ ο προϋπολογισμός... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα παρακαλέσω να μην υπάρχουν υπαινιγμοί. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 …του ΚΟΑ καθυστερεί αδικαιολόγητα.  Τα στοιχεία αυτά εζητήθηκαν τη ∆ευτέρα, 

που συνήλθαμε για να το στείλουμε την Πέμπτη να ψηφιστεί.  Μπορεί την ερχόμενη 

∆ευτέρα να ζητήσουμε κάτι άλλο, αν θέλουμε να μην το ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Προδρόμου συνηθίζει αυτή την τακτική και είναι καιρός να 

τερματιστεί.  Είναι υπόχρεος να καταγγείλει:  Εννοεί τον Πρόεδρο Παπαδόπουλο και 

συγγενή του συγκεκριμένου υπουργού;  Έχει τελειώσει αυτή η ιστορία πλέον με 

υπονοούμενα και ιδιαίτερα όταν έχουμε εσωκομματικές εκλογές.  Λοιπόν, να 

τοποθετηθεί εδώ, να ακούσει η ολομέλεια.  Έχουν ακούσει τα μέσα ενημέρωσης, θα 

γράφουν τώρα. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Και έχει... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης και μετά ο κ. Προδρόμου και μετά εσείς. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Θέλω να θυμίσω τον κ. Προδρόμου, με όλο το σεβασμό, ότι αυτή η πρόταση έγινε 

εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ΗΚΟ.  Επομένως, κύριε συνάδελφε, αν 
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υπήρχε οποιοδήποτε συμφέρον με τα υπονοούμενα που αφήνετε, ε, δε θα κατέθετε η 

κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ΗΚΟ αυτή την πρόταση.  Πότε αποσύρθηκε αυτή η 

πρόταση;  Όταν από συναδέλφους δηλώθηκε ότι δεσμεύτηκε ο Υπουργός 

Συγκοινωνιών, ότι επήρε όλα τα στοιχεία και θα επανέλθει το συντομότερο κοντά μας.  

Ε, το ολιγότερο θα ήταν άδικο για την όποια κυβέρνηση, για τον όποιον υπουργό, ο 

οποίος διορίζεται μέσα σε ένα μήνα και έρχεται και αναλαμβάνει αυτή τη δέσμευση και 

σου λέει «κύριε, σε δεκαπέντε με είκοσι μέρες θα έχω όλα αυτά τα στοιχεία που 

αφορούν τη διαφήμιση» να επιμένουμε.  Γι’ αυτό, για να διευκολύνουμε τα πράγματα, 

αποσύραμε αυτό το πράγμα.  Όχι όμως να αφήνετε υπονοούμενα ότι υπάρχει και 

διαπλοκή και συμφέροντα του Προέδρου της ∆ημοκρατίας ή όποιου συγγενή του!  

∆ηλαδή το ολιγότερο δε θα καταθέταμε, κύριε συνάδελφε, αυτή την πρόταση και να 

έρθουμε να την αποσύρουμε.  Το ολιγότερο! 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Αν υπάρχουν, να κατατεθούν! 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Και θέλουμε τώρα, για να σταματήσει αυτή η ιστορία, αν έχετε οποιαδήποτε 

στοιχεία, έχετε και ασυλία, είμαστε εντός του κοινοβουλίου, σας παρακαλώ, πρέπει να 

τα καταθέσετε.  ∆ιαφορετικά είναι συκοφαντία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στην επιτροπή Οικονομικών είχε γίνει τεράστια συζήτηση για τα 

τέσσερα εκατομμύρια και δικαιολογημένα το είπαμε και από το βήμα.  Όταν λέω ότι 

έχουν ενδιαφέροντα συγγενικό πρόσωπο υπουργού και πρόσωπο από το περιβάλλον 

του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, είναι δημόσια γνωστές οι πληροφορίες ποιοι 
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εκέρδησαν το διαγωνισμό, για να κάμουν τη διαφήμιση της ΑΤΗΚ.  Ούτε θα 

αποκαλύψω ούτε θα πω ό,τι χρειάζεται ούτε οτιδήποτε.  Απλώς, εγώ διερωτώμαι 

πολιτικά ως προς την ευκολία με την οποία, ναι, κύριε συνάδελφε, εφέρετε εδώ τη 

δέσμευση, για να την αποσύρετε!  ∆εν είναι εδώ που αποφασίσατε να την αποσύρετε, 

από τα όσα ακούσατε.  Η ευκολία με την οποία στη μια περίπτωση αποσύρεται η 

πρόθεση δέσμευσης του κονδυλίου πώς συνάδει με την προσπάθεια εδώ και 

εβδομάδες, αφού μας έχουν φέρει μέχρι και τα βιογραφικά σημειώματα και κρατώ εγώ 

και σέρνω τα βιογραφικά σημειώματα υπαλλήλων ιδιωτικής εταιρείας που ανέλαβε να 

κάμει μια δουλειά για τον ΚΟΑ, να επανερχόμαστε στο ίδιο θέμα και να παίρνουμε 

αναβολές επί αναβολών;  Εγώ, κύριε Πρόεδρε, δεν αρνούμαι την αναβολή.  Εγώ ζητώ 

από το συγκεκριμένο κόμμα και τους συναδέλφους να πουν αν έχουν πρόβλημα με 

εκείνο το κονδύλι, όπως δείχνουν, και αν δικαιολογείται δημόσιος υπάλληλος ο οποίος 

έδωσε δημοσιογραφική διάσκεψη για να καταγγείλει ότι δεν έδωσε στην εταιρεία του ο 

ΚΟΑ τη δουλειά.  Γιατί αυτό έγινε, ζούμε στην Κύπρο, και αυτό είναι που εννοώ ότι 

διασύρεται το σώμα, όταν καθυστερεί την ψήφιση του προϋπολογισμού του ΚΟΑ γι’ 

αυτό το άλλο συγκεκριμένο ιδιωτικό συμφέρον.  Και είναι, λυπούμαι να το πω, ιδιωτικό 

συμφέρον -δε θα το έλεγα- δημόσιου υπαλλήλου ο οποίος έχει εταιρεία και από πάνω 

είναι και παραπονούμενος και καθυστερεί η Βουλή να το ψηφίσει, γιατί ο ΚΟΑ έδωσε 

αλλού τη δουλειά.  Αυτά να τα ξέρουμε και η αναβολή δεκτή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να παρακαλέσω, κοιτάξτε, το θέμα που έχω μπροστά μου είναι η αναβολή ή όχι 

και όχι η συζήτηση της ουσίας.  Γι’ αυτό όσοι θα πάρουν το λόγο θέλω να τον πάρουν 

μόνο επί της αναβολής.  Ζήτησε ο κ. Κατσουρίδης πρώτος. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 



 59

 Κύριε Πρόεδρε, πριν μιλήσει ο κ. Κατσουρίδης, επειδή εγώ εν πάση περιπτώσει 

θα μιλήσω περισσότερο για τη διαδικασία, ακριβώς θέλω να τονίσω αυτά που είπε η 

έδρα τώρα.  Έχουμε ενώπιόν μας μια απαίτηση για αναβολή, παρασυρόμαστε, και δικοί 

μας βουλευτές, και μπαίνουμε και στην ουσία.  Νομίζω να τεθεί το θέμα της αναβολής 

και, αν απ’ όσα έχουν λεχθεί προκύπτει θέμα το οποίο πρέπει να συζητηθεί, ας 

συζητηθεί και να δοθούν οι απαντήσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα το κλείσω. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής; 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σέβας... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λυπούμαι, αλλά δεν μπορώ για ένα θέμα αναβολής... 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 ...έν’ σωστό, για θέμα της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε, να αφήνουμε αιχμές και 

συκοφαντίες και μετά να προχωρούμε να ψηφίσουμε αν θα αναβληθεί, ναι ή όχι;  Εμείς 

ζητούμε να αποσυρθούν τα όσα έχουν λεχθεί ή να κατατεθούν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έδωσε την απάντηση.  Εγώ δεν είμαι εδώ... 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Ή θα το αποσύρετε ή θα τα καταθέσετε, κύριε συνάδελφε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, εγώ δεν είμαι δικαστής.  Εδώ είναι δημόσιο βήμα. είπε ο 

καθένας τις απόψεις του. 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής;  Αντιλαμβάνομαι ότι είναι ομόφωνη.  

Επομένως δίνεται αναβολή διά μίαν και μόνο εβδομάδα. 

 Το επόμενο θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Τουρκοκυπριακών 

Περιουσιών του 2003 Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-

Αγνοουμένων-Παθόντων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί 

Προϋπολογισμού του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών του 2003 Νόμος 

του 2002» 

 Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Κώστας Παπακώστας  

 Κίκης Γιάγκου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Αντώνης Χατζηρούσος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-

Παθόντων εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε 

στις 2 Απριλίου 2003.  Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου κλήθηκαν 

και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών 

και Οικονομικών, της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών και της ΠΟΒΕΚ.  

Εκπρόσωποι της ΠΕΠ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν στη συνεδρία της 

επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση του προϋπολογισμού του 

Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών για το 2003, που προβλέπει έξοδα ύψους 

£4.883.249 και έσοδα ύψους £4.744.800.  

 Ειδικότερα, οι δαπάνες του εν λόγω προϋπολογισμού αφορούν: 

 αποδοχές προσωπικού. 
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 έξοδα λειτουργίας γραφείου. 

 μίσθωση υπηρεσιών. 

 αντιμισθία προσωπικού για υπηρεσίες που παρέχονται στο Ταμείο Τ/Κ 

Περιουσιών. 

 διάφορα έργα (επιδιορθώσεις κτιρίων) . 

 ανέγερση επαγγελματικής στέγης σε Τ/Κ γη για εκτοπισθέντες - έργα υποδομής.  

 τέλη αποχετεύσεων.  

 σύνδεση με αποχετευτικά συστήματα Τ/Κ περιουσιών. 

 αγορές μηχανοκινήτων οχημάτων και άλλων μηχανημάτων. 

 επιδιόρθωση και βελτίωση Τ/Κ κατοικιών και εγκατάσταση θερμοσιφώνων. 

 συντήρηση και λειτουργία Τ/Κ διατρήσεων. 

 επιδιόρθωση και συντήρηση Τ/Κ καταστημάτων και άλλων υποστατικών 

επαγγελματικής στέγης. 

 επιδιόρθωση, συντήρηση και καθαριότητα Τ/Κ αρχαίων μνημείων, τεμενών και 

κοιμητηρίων. 

 καθαριότητα ανοικτών χώρων σε Τ/Κ συνοικίες εντός των πόλεων. 

 αυτοστέγαση σε Τ/Κ περιουσίες σε χωριά. 

 διάφορα άλλα έξοδα. 

 Από τα προϋπολογιζόμενα έσοδα του ίδιου προϋπολογισμού, ποσό ύψους 

£3.600.000 αποτελεί κυβερνητική χορηγία και τα υπόλοιπα προέρχονται κυρίως από 

την είσπραξη ενοικίων, πώληση νερού και από διάφορες άλλες πηγές. 

 Στα πλαίσια της μελέτης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, η επιτροπή είχε την 

ευκαιρία να ενημερωθεί λεπτομερώς για τη λειτουργία, το έργο και τους στόχους του 

Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών και να υποβάλει εισηγήσεις για σκοπούς 

βελτίωσης της όλης λειτουργίας του ταμείου, αλλά και της αύξησης των εσόδων του. 
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 Η επιτροπή, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό αναφορά 

προϋπολογισμού, κατέληξε ομόφωνα στις ακόλουθες επισημάνσεις και εισηγήσεις 

αναφορικά με την καλύτερη διαχείριση και αύξηση των εσόδων του Ταμείου 

Τουρκοκυπριακών Περιουσιών: 

1. Επιβάλλεται να δοθεί άμεση προτεραιότητα στις επιδιορθώσεις και στα έργα 

συντήρησης των τουρκοκυπριακών κατοικιών, καθώς και στη στελέχωση κατά 

ικανοποιητικό τρόπο των συνεργείων, για να ανταποκρίνονται στις μεγάλες 

ανάγκες που υπάρχουν. 

2. Να επανεξεταστεί από τους αρμοδίους το θέμα των εισπραττόμενων ενοικίων για 

τα τουρκοκυπριακά καταστήματα, ύστερα από διαπραγματεύσεις με την ΠΟΒΕΚ. 

3. Να καταβληθεί προσπάθεια, τόσο από πλευράς του Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών 

Περιουσιών όσο και από πλευράς άλλων εμπλεκόμενων υπηρεσιών, για 

προώθηση σχεδίου αξιοποίησης των ακατοίκητων τουρκοκυπριακών κατοικιών. 

4. Επιβάλλεται αυστηρότερη τήρηση της νομοθεσίας που αφορά τις εξώσεις από 

τουρκοκυπριακή ακίνητη περιουσία, ώστε να αποφεύγονται τα φαινόμενα 

υπέρβασης εξουσίας σε ορισμένες περιπτώσεις ή εφαρμογής της σε ορισμένες 

μόνο περιπτώσεις, με αποτέλεσμα να συνεχίζονται οι υφιστάμενες και 

καταγραμμένες παρανομίες. 

5. Η επιτροπή ζήτησε να ενημερωθεί και να λάβει ενώπιόν της σχετική έκθεση για το 

όλο θέμα της μηχανογράφησης της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών 

Περιουσιών, καθ’  ότι, εκ πρώτης όψεως, διαπιστώνει ότι η όλη διαδικασία δεν έχει 

προχωρήσει με βάση τον προγραμματισμό και τις υποσχέσεις που δόθηκαν κατά 

την ψήφιση του σχετικού κονδυλίου στο συμπληρωματικό προϋπολογισμό. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-

Παθόντων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη 
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Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, αφού προηγουμένως 

τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του 

Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών Νόμος του 2003». 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. 

Χριστόδουλος Ταραμουντάς δήλωσε ότι η κοινοβουλευτική του ομάδα, λαμβάνοντας 

υπόψη ότι τα έσοδα στον προτεινόμενο προϋπολογισμό παρουσιάζονται μειωμένα σε 

σχέση με τις δαπάνες, υποστηρίζει ότι απαιτείται να καταβληθεί προσπάθεια για 

εξισορρόπηση των ποσών, ώστε να είναι δυνατή η μείωση της κρατικής χορηγίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν και προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο Τουρκοκυπριακών Περιουσιών ποσού 

£4.883.249 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η  ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος 

άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 

Τουρκοκυπριακών Περιουσιών Νόμος του 2003. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Για τα δύο θέματα τα επόμενα, «Ο περί Λοιμοκαθάρσεως (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003» και «Οι περί Λοιμοκαθάρσεως (∆ημόσια Υγεία) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003», είναι κοινή η έκθεση και είναι ομόφωνη, άρα θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Λοιμοκαθάρσεως (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003» και τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί 

Λοιμοκαθάρσεως (∆ημόσια Υγεία) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Μάριος Ματσάκης Γιαννάκης Ομήρου 

 Σοφοκλής Φυττής  Ανδρούλα Βασιλείου   

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Ελένη Μαύρου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Άγις Αγαπίου Γιώργος Περδίκης 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο και τους κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 24 

Μαρτίου 2003.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 

του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών 

υπηρεσιών.   
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 Το πιο πάνω νομοσχέδιο και οι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή των 

Αντιπροσώπων από το Υπουργείο Εξωτερικών στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει 

υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών 

που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό 

κεκτημένο.  

 Σκοπός του προτεινόμενου νομοσχεδίου και των προτεινόμενων κανονισμών είναι 

η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας και των βασικών κανονισμών για τη 

λοιμοκάθαρση για διευκόλυνση της εφαρμογής του κοινοτικού κεκτημένου και, 

συγκεκριμένα, της Απόφασης 2119/98/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 

Συμβουλίου,  ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 1998, που αφορά τη δημιουργία δικτύου 

επιδημιολογικής επιτήρησης και ελέγχου λοιμωδών νοσημάτων.  Η δημιουργία του 

δικτύου αποσκοπεί στην καταγραφή, την ανάλυση και παρακολούθηση δεδομένων που 

αφορούν λοιμώδη νοσήματα και στην παροχή πληροφοριών στις αρμόδιες αρχές των 

χωρών μελών της ΕΕ.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων ως θέμα αρχής συμφωνεί 

με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου και των κανονισμών.  

Ωστόσο, και με γνώμονα την ανάγκη τήρησης της εμπιστευτικότητας των προσωπικών 

δεδομένων των ασθενών στη διαδικασία καταγραφής νοσημάτων, έκρινε σκόπιμο να 

εισηγηθεί την αφαίρεση από το παράρτημα των κανονισμών ορισμένων ευρέως 

διαδεδομένων σεξουαλικά μεταδιδόμενων νοσημάτων.  Η καταγραφή των νοσημάτων 

αυτών θα μπορεί να γίνεται σε άλλο δίκτυο που θα δημιουργηθεί και που θα αφορά 

αποκλειστικά τα σεξουαλικά μεταδιδόμενα νοσήματα.  Στο εν λόγω δίκτυο θα τηρείται η 

ανωνυμία των ασθενών, αλλά θα περιλαμβάνονται όλα τα απαραίτητα στατιστικά 

στοιχεία που είναι χρήσιμα για την πρόληψη, τον έλεγχο και την εν γένει ιατρική έρευνα 

σε σχέση με τα νοσήματα αυτά.  Ας σημειωθεί ότι οι εκπρόσωποι της εκτελεστικής 
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εξουσίας δήλωσαν ότι η δημιουργία τέτοιου αρχείου εντάσσεται μέσα στους επόμενους 

στόχους του Υπουργείου Υγείας.  Θα πρέπει επίσης να σημειωθεί ότι η επιτροπή, 

προτού προβεί στην πιο πάνω τροποποίηση, διερεύνησε και κατέληξε με τη Νομική 

Υπηρεσία ότι η εισήγησή της δε συγκρούεται με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, υπό το φως των πιο 

πάνω, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και την 

έγκριση των κανονισμών, αφού προηγουμένως οι τελευταίοι τροποποιηθούν με βάση τα 

πιο πάνω.      

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 6Α.  Άρθρο 5.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Λοιμοκαθάρσεως (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στην έγκριση των κανονισμών. 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το επόμενο θέμα είναι «Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης 

Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας Νόμος του 2002».  Η 

έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της 

Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας Νόμος 

του 2002» 

Παρόντες:  

 Μάριος Ματσάκης, αναπλ. πρόεδρος Άγις Αγαπίου 

 Σοφοκλής Φυττής ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σταύρος Ευαγόρου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Ελένη Μαύρου  

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο.  Ύστερα όμως από συνεννόηση του 

προέδρου της επιτροπής με τον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου 
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και Βιομηχανίας, αποφασίστηκε το νομοσχέδιο να εξεταστεί πρώτα από την καθ’ ύλην 

αρμόδια επιτροπή και κατόπιν από την αρμόδια για τα εναρμονιστικά σχέδια νόμου 

επιτροπή. 

 Το προτεινόμενο νομοθέτημα εξετάστηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Εμπορίου και Βιομηχανίας σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 26 Μαρτίου 

2003.  Η επιτροπή με σημείωμά της, ημερομηνίας 4 Απριλίου 2003, το οποίο 

επισυνάπτεται στην παρούσα έκθεση ως παράρτημα, πληροφόρησε την 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων ότι τάσσεται υπέρ της ψήφισης 

του νομοσχεδίου σε νόμο για λόγους αρχής, ενώ επιφυλάσσεται να προβεί σε 

τροποποιήσεις σε μεταγενέστερο στάδιο.  

 Στη συνέχεια το προτεινόμενο νομοσχέδιο εξετάστηκε από την Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 

Απριλίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο επικεφαλής της 

διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και 

εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η δημιουργία, με βάση το κοινοτικό κεκτημένο, του 

απαραίτητου νομοθετικού πλαισίου για την υιοθέτηση σχεδίων που θα στοχεύουν στην 

προώθηση και την ενθάρρυνση της χρήσης ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, καθώς και 

στην εξοικονόμηση ενέργειας. 

 Ειδικότερα με το προτεινόμενο νομοσχέδιο σκοπούνται τα ακόλουθα: 

1. Η δημιουργία ειδικού ταμείου, οι πόροι του οποίου θα διατίθενται αποκλειστικά για 

την επιδότηση ή χρηματοδότηση κινήτρων για την εκμετάλλευση ανανεώσιμων 

πηγών ενέργειας ή την προώθηση της εξοικονόμησης ενέργειας. 

2. Η σύσταση διαχειριστικής επιτροπής, η οποία θα έχει την ευθύνη, υπό την 
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εποπτεία και τις οδηγίες του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, να 

διαχειρίζεται και διοικεί το ταμείο και να αποφασίζει, με βάση τις πρόνοιες των 

εκδιδόμενων από το Υπουργικό Συμβούλιο σχεδίων, τις συγκεκριμένες 

δραστηριότητες και τα πρόσωπα τα οποία θα τυγχάνουν τέτοιας επιδότησης ή 

χρηματοδότησης. 

3. Η επιβολή τέλους κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας ύψους 0,13σ/kwh, ως κύριας 

πηγής εσόδων του ταμείου, το οποίο θα εισπράττεται από τους εκάστοτε 

εξουσιοδοτημένους παροχείς ηλεκτρικής ενέργειας και θα κατατίθεται στο ταμείο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, λαμβάνοντας υπόψη και 

τη θέση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας, συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, 

ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης 

Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας Νόμος του 2003». 

 Παράλληλα, και αφού έλαβε υπόψη της τις εισηγήσεις της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας, η επιτροπή σημειώνει ότι θα αναμένει από την 

κυβέρνηση να μελετήσει όλες τις εισηγήσεις που υποβλήθηκαν κατά το στάδιο της 

εξέτασης του νομοσχεδίου, τόσο από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 

Βιομηχανίας όσο και από την ίδια, και να επανέλθει με προτάσεις της τόσο για τυχόν 

τροποποιήσεις στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο, αν κριθούν σκόπιμες, όσο και για την 

προώθηση  νέων κινήτρων, νέων σχεδίων και άλλων μέτρων, που θα βοηθήσουν στην 

αποτελεσματικότερη προώθηση των στόχων του νομοσχεδίου. 

 Η επιτροπή ενδεικτικά αναφέρει ότι η κυβέρνηση θα πρέπει να μελετήσει 

περαιτέρω τα κίνητρα που θα πρέπει να δοθούν για ενθάρρυνση των δραστηριοτήτων 

αναφορικά με τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας τόσο στον τομέα της κατασκευής όσο 
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και στον τομέα της εγκατάστασης και χρήσης τους.  Θα πρέπει, ειδικότερα, να εξετάσει 

και τη δυνατότητα εισαγωγής, πέραν των άλλων, και φορολογικών κινήτρων, με στόχο 

την ενθάρρυνση του τομέα αυτού.  Τα προγραμματιζόμενα σχέδια θα πρέπει να τύχουν 

επανεξέτασης, στα πλαίσια της οποίας θα πρέπει να μελετηθεί και η περαιτέρω 

ενθάρρυνση του τομέα της χρήσης ηλιακής ενέργειας, λαμβανομένων υπόψη των 

ιδιαίτερων καιρικών συνθηκών του τόπου, καθώς και η ενθάρρυνση της δημιουργίας 

μεγαλύτερων σε μέγεθος μονάδων παραγωγής ενέργειας με τη χρήση ανανεώσιμων 

πηγών. 

 Η επιτροπή, παραθέτοντας τα πιο πάνω, που ενδεικτικά αναφέρονται και δεν 

εξαντλούν το θέμα όπως αναλύθηκε ενώπιον των δύο επιτροπών, θα αναμένει την 

κυβέρνηση να επανέλθει επί του θέματος και ιδιαίτερα τον αρμόδιο υπουργό, ο οποίος 

δεσμεύτηκε έναντι της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας να 

παρουσιάσει, αφού μελετήσει το όλο θέμα, τις προτάσεις του για την υλοποίηση των 

στόχων και σκοπών του νομοσχεδίου. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

ΣΗΜΕΙΩΜΑ 

 Θέμα:  «O περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης Ανανεώσιμων 

Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας Νόμος του 

2002»  

   (Αρ. Φακ.:  23.01.348.2002) 

 Το υπό αναφορά νομοσχέδιο παραπέμφθηκε για εξέταση στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων.  Ύστερα όμως από συνεννόηση μεταξύ του 

προέδρου της και του προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 

Βιομηχανίας αποφασίστηκε να εξεταστεί πρώτα από την καθ’ ύλην αρμόδια επιτροπή 

και κατόπιν από την αρμόδια για τα εναρμονιστικά σχέδια νόμου επιτροπή Ευρωπαϊκών 
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Υποθέσεων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το 

προτεινόμενο σχέδιο νόμου σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 26 Μαρτίου 

2003.  Στα πλαίσια της εξέτασής του κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 

επιτροπής ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, εκπρόσωποι του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και ο Έφορος ∆ημοσίων 

Ενισχύσεων.  Αν και κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν στη συνεδρίαση αυτή εκπρόσωποι 

του Κυπριακού Συνδέσμου Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας. 

 Αναλύοντας την προτεινόμενη νομοθεσία, ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού ανέφερε ότι το νομοσχέδιο αποτελεί το νομοθετικό πλαίσιο για την 

προώθηση και ενθάρρυνση της χρήσης ανανεώσιμων πηγών ενέργειας. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του σχεδίου νόμου, ο πρόεδρος και τα μέλη της 

επιτροπής εξέφρασαν ανησυχίες όσον αφορά την ύπαρξη υποδομής στο υπουργείο για 

εφαρμογή των προνοιών του νομοσχεδίου, ενώ ο υπουργός δήλωσε ότι, παρ’ όλο που  

παρατηρείται στο υπουργείο του έλλειψη προσωπικού, αυτό είναι ένα θέμα που ελπίζει 

να λυθεί σύντομα, ώστε να μπορεί το υπουργείο να ανταποκρίνεται στις νέες απαιτήσεις 

που δημιουργούνται με τα εναρμονιστικά νομοθετήματα. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι τάχθηκαν υπέρ της προώθησης της ψήφισης του 

νομοσχεδίου σε νόμο, δεδομένου ότι στοχεύει σε πλήρη εναρμόνιση με τις σχετικές 

οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 

Βιομηχανίας διαβιβάζει στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων την 

απόφασή της ότι τάσσεται ομόφωνα υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, για 

λόγους αρχής, με την επιφύλαξη να γίνουν σ’ αυτό τροποποιήσεις μεταγενέστερα. 

                                                             Υπηρεσία Κοινοβουλευτικών Επιτροπών 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πολύ σύντομα από τη θέση μου. 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να διευκρινιστεί ότι από τη δική μας την πλευρά η 

υποστήριξη αυτού του νομοσχεδίου γίνεται υπό όρους.  Σίγουρα υπάρχουν πάρα 

πολλά κενά τόσο όσον αφορά τη φιλοσοφία του όσο και όσον αφορά τα μέτρα που 

προτείνονται για ενθάρρυνση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας.  Θα έπρεπε να 

είχαμε την ευκαιρία να μιλήσουμε και γι’  αυτό το θέμα όσο μιλήσαμε και για το ΡΙΚ.  

∆υστυχώς, αντιλαμβάνομαι ότι και ο χρόνος είναι πιεστικός, αλλά και η ίδια η ανάγκη να 

προχωρήσουν τα μέτρα ενίσχυσης των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας είναι εξίσου 

πιεστική. 

 Η Κύπρος, πάντως -πρέπει να το πούμε αυτό- είναι πάρα πολύ πίσω σε σχέση με 

τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, ιδιαίτερα την αιολική και την ηλιακή.  Είναι αμφίβολο 

αν θα μπορέσουμε να ανταποκριθούμε στις δεσμεύσεις μας έναντι της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης, και συγκεκριμένα έναντι του πρωτοκόλλου που υπογράφτηκε στο Κιότο το 

1999, και αυτός ο τομέας σίγουρα είναι πάρα πολύ καίριος και έχει τη σημασία του στα 

θέματα που αφορούν την ενεργειακή πολιτική και το περιβάλλον, ιδιαίτερα στις κρίσιμες 

εποχές που άρχισε να διέρχεται ο κόσμος σε σχέση με το πετρέλαιο. 

 Επειδή υπάρχει και σχετική τροπολογία από την πλευρά μας -έχει κατατεθεί- εμείς 

η μόνη τροποποίηση που θέλουμε σ’  αυτή τη φάση να γίνει έχει να κάνει με την 

επιτροπή διαχείρισης του ταμείου στην οποία ζητούμε να συμμετέχει και εκπρόσωπος 

του ΕΤΕΚ.  Στη συνέχεια, φυσικά, όταν θα μας δοθεί η ευκαιρία... δεσμεύτηκε ο 

Υπουργός Εμπορίου και Βιομηχανίας ότι θα έρθει σύντομα στη Βουλή με καινούργιο 
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πακέτο  μέτρων υποστήριξης των εταιρειών που ασχολούνται με τις ανανεώσιμες πηγές 

ενέργειας, όπως επίσης για μας είναι πολύ σημαντικό να δοθούν κίνητρα και στις 

κοινότητες που θα φιλοξενήσουν τέτοιες επιχειρήσεις, να λυθούν ζητήματα που έχουν 

να κάνουν με τις μεγάλες και αναγκαίες, θα έλεγα, επιχειρήσεις που ασχολούνται με την 

ηλιακή ενέργεια, όπως επίσης να λυθεί και το πρόβλημα με το φόρο προστιθέμενης 

αξίας, τον οποίο δυστυχώς χρεώνεται το πρόσωπο που θα ήθελε να αναπτύξει ή στην 

κατοικία του ή ως επιχείρηση τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας - κυρίως την ηλιακή, θα 

έλεγα. 

 Θα ήθελα επίσης να επισημάνω ότι από την εισήγηση του καθηγητή Αρθούρου 

Ζερβού δεν έχουν εφαρμοστεί θεμελιώδη κεφάλαια -προτάσεις της κυβέρνησης δεν 

είναι τόσο εποικοδομητικές και πλουσιοπάροχες, άρα και θετικές, όσο η εισήγηση του 

καθηγητή.  Αυτό, φυσικά, συμβαίνει πάρα πολλές φορές.  ∆ε σημαίνει ότι όταν, ένας 

εμπειρογνώμονας εισηγηθεί κάτι, γίνεται αμέσως δεκτό, βέβαια, από την κυβέρνηση ή 

στην έκταση που το ζητάει, φυσικά.  Το σημαντικό όμως στοιχείο, και τελειώνω, κύριε 

Πρόεδρε, που υπήρχε και στην εισήγηση του υπουργού, γι’  αυτό και θα σταθώ σ’  αυτό 

το σημείο, είναι ότι χρειάζεται, είχε εισηγηθεί ο καθηγητής, ένα πακέτο μέτρων, τα 

λεγόμενα μέτρα απογείωσης, το οποίο δυστυχώς δεν υπάρχει στη φιλοσοφία του 

νομοσχεδίου που έχουμε μπροστά μας ούτε σ’  αυτό που το συνοδεύει, το πλαίσιο των 

μέτρων.  Χρειάζονται, δηλαδή, μέτρα κάπως πιο εντατικά και συγκεκριμένα, ώστε να 

ξεκινήσει αυτό το πράγμα που λέγεται “εφαρμογή των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας”.  

Αυτά τα μέτρα λείπουν από τη φιλοσοφία του νομοσχεδίου, λείπουν από τη φιλοσοφία 

των μέτρων που προτείνει η κυβέρνηση, υπάρχουν όμως στις προτάσεις του κ. Ζερβού 

και ελπίζουμε ότι πολύ σύντομα, αφού αυτό το εντόπισε και ο κ. υπουργός ο ίδιος όταν 

ήρθε στην επιτροπή, θα τα έχουμε μπροστά μας στη Βουλή για να τα εγκρίνουμε. 

 Επαναλαμβάνω και θυμίζω ότι έχω μία τροπολογία.  Να μην την ξεχάσουμε, κύριε 
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Πρόεδρε, στη βιασύνη μας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ιωνάς Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συνάδελφοι βουλευτές, 

 Έχουμε μπροστά μας ένα πολύ σημαντικό νομοσχέδιο, το οποίο ουσιαστικά θα 

βοηθήσει τόσο στη μείωση της εξάρτησης της κυπριακής οικονομίας, και ειδικότερα του 

τομέα της ενέργειας, από την εισαγόμενη ενέργεια, δηλαδή το μαζούτ, όσο επίσης και 

στην ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας της οικονομίας μας με σημαντικά ωφελήματα για 

την ποιότητα ζωής και το περιβάλλον. 

 Αυτό το θέμα, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, αποτέλεσε θέμα συζήτησης και 

απασχόλησε ολόκληρη την παγκόσμια κοινωνία με το πρωτόκολλο του Κιότο, καθώς 

επίσης και την ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία κατάρτισε συγκεκριμένα 

προγράμματα με συγκεκριμένους σχεδιασμούς για την εκμετάλλευση των ανανεώσιμων 

πηγών ενέργειας, με δύο όμως βασικούς άξονες πολιτικής στήριξης:  τις χορηγίες για 

την κεφαλαιουχική επένδυση και τις εγγυημένες τιμές αγοράς της ενέργειας με 

συγκεκριμένες πλουσιοπάροχες επιδοτήσεις. 

 Τα αναφέρω όλα αυτά, γιατί σήμερα έχουμε μπροστά μας ένα νομοσχέδιο το 

οποίο μπορώ να πω ότι είναι και η πιο εύκολη πράξη η οποία γίνεται προς αυτή την 

κατεύθυνση, γιατί αποτελεί απλά ένα νομοθετικό πλαίσιο, τα δύσκολα όμως έπονται.  

Τα δύσκολα έπονται, γιατί η δημιουργία αυτού του ταμείου, του ειδικού ταμείου, και η 

υποχρέωση για επιβάρυνση του καταναλωτή της ηλεκτρικής ενέργειας με ποσό 0,13 

σεντ την κιλοβατώρα με σκοπό την επιδότηση ή καταβολή χορηγίας για την 

κεφαλαιουχική δαπάνη προϋποθέτουν, και η κυβέρνηση οφείλει και θα πρέπει 
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παράλληλα να καθορίσει, συγκεκριμένα κριτήρια, με βάση τα οποία θα παραχωρούνται 

αυτές οι επιδοτήσεις.  Γι’  αυτό, απαιτούμε από την κυβέρνηση να προχωρήσει άμεσα 

στον καθορισμό αυτών των κριτηρίων, να προχωρήσει άμεσα στο να καθορίσει με ποιο 

τρόπο θα διασφαλίζεται η ποιότητα και η απόδοση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας 

και όχι απλά ο καθένας να μπορεί να τοποθετεί και να ζητά τη χορηγία του κράτους για 

οποιασδήποτε μορφής ανανεώσιμες πηγές ενέργειες, οι οποίες μπορεί και να μην είναι 

τόσο χρήσιμες. 

 Πρέπει επίσης να διασφαλιστεί η υποδομή για τον έλεγχο αυτών των 

εγκαταστάσεων, γι’  αυτό και θα πρέπει να αποφασιστεί η ενίσχυση του Τμήματος 

Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου κατά τρόπο που να μπορεί να ελέγχει, που να 

μπορεί να εφαρμόζει αυτή την πολιτική, διότι μιλούμε, και το τονίζω, για κάτι το οποίο 

είναι πολύ σημαντικό, ειδικότερα για μας εδώ, στην Κύπρο, όπου έχουμε τη δυνατότητα 

να χρησιμοποιήσουμε την τόσο σημαντική ηλιοφάνεια την οποία έχουμε, καθώς επίσης 

και τους ανέμους, τη δύναμη του αέρα, για να παράξουμε ηλεκτρικό ρεύμα. 

 Η σωστή διαχείριση του δημοσίου χρήματος είναι μια υποχρέωση με μία 

κατεύθυνση, δεν είναι όμως αρκετό απλά να διασφαλίζουμε τη σωστή διαχείριση ενός 

ταμείου.  Πρέπει αυτή η διαχείριση, η διάθεση αυτού του χρήματος... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, είναι ομόφωνο.  Στα άλλα επέτρεψα μακρές ομιλίες, αλλά θα 

παρακαλέσω σ’  αυτό το θέμα... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, θέλω να κάνω κάποιες επισημάνσεις, οι οποίες 

πιστεύω ότι είναι αναγκαίες, με βάση το σχέδιο το οποίο έχει κατατεθεί.  Έχω αναφερθεί 

σε αυτά τα θέματα, γιατί από το συγκεκριμένο νομοσχέδιο το οποίο υπάρχει λείπουν 

αυτά, και θα αναφερθώ επίσης και σε κάτι το οποίο για μένα συνιστά παράβαση της 
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ίδιας της οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, γιατί δεν μπορεί κάποιος οργανισμός να 

κερδοσκοπεί κάμνοντας χρήση αυτής της ενέργειας.  Και θέλω να το επισημάνω αυτό, 

γιατί η υπόσχεση, απ’  ό,τι γνωρίζω, του Υπουργού Εμπορίου είναι ότι θα κατατεθεί 

άλλο σχέδιο επιδοτήσεων και θα πρέπει σίγουρα να ληφθούν αυτά υπόψη, για να 

μπορέσει να προωθηθεί σωστά αυτός ο θεσμός. 

 Μελετώντας, κύριε Πρόεδρε, το σχέδιο θέλω να επισημάνω το εξής:  Η τιμή 

αγοράς της ενέργειας, αυτού του ηλεκτρικού ρεύματος που θα παράγεται από τις 

ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, από την ΑΗΚ έχει καθοριστεί σε 3,7 σεντ την 

κιλοβατώρα.  Αυτή η τιμή καθορίζεται ανεξάρτητα από το κόστος των καυσίμων, δηλαδή 

του μαζούτ, το οποίο χρησιμοποιείται για την παραγωγή της ηλεκτρικής ενέργειας με τη 

χρήση του πετρελαίου.  Και το τονίζω αυτό, γιατί, όταν καθορίστηκε αυτή η τιμή, το 

κόστος του μαζούτ που λήφθηκε υπόψη ήταν £50 το μετρικό τόνο.  Σήμερα, που η τιμή 

του μαζούτ είναι £90 το μετρικό τόνο, το κόστος παραγωγής της ηλεκτρικής ενέργειας 

είναι 6 σεντ την κιλοβατώρα, δηλαδή έχουμε κατά 2,3 σεντ την κιλοβατώρα όφελος· θα 

έχει όφελος η Αρχή Ηλεκτρισμού από την παραλαβή, από την αγορά αυτού του 

ρεύματος που θα παράγεται από τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.  Είναι ένα πολύ 

σημαντικό στοιχείο αυτό για να μπορέσει να προωθηθεί σωστά αυτός ο θεσμός. 

 Επιπρόσθετα, θέλω να σημειώσω και το εξής:  Θα πρέπει να ληφθεί υπόψη και η 

κεφαλαιουχική δαπάνη για την εγκατάσταση μιας μονάδας παραγωγής ηλεκτρικής 

ενέργειας με παραγωγή 120 μεγαβάτ, διότι μια κεφαλαιουχική δαπάνη αυτής της 

μορφής ανέρχεται στα £100.000.000.  Η δαπάνη αυτή δε λήφθηκε υπόψη για σκοπούς 

διαπίστωσης του κόστους, ώστε να μπορέσουμε να πούμε ότι προωθούμε 

ενθαρρυντικά αυτή την προσπάθεια με τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.  ∆ε λήφθηκε 

επίσης υπόψη και η επιπρόσθετη δαπάνη η οποία θα είναι συνεχής και αφορά το 

καύσιμο, δηλαδή την αγορά του καυσίμου. 
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 Υπάρχει, κύριε Πρόεδρε, μια ρητή οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία 

προβλέπει ότι η παραγωγή ενέργειας από τα συστήματα ανανεώσιμων πηγών 

ενέργειας δεν επιτρέπεται να είναι πηγή κερδοσκοπίας για τον οργανισμό ο οποίος 

εξαγοράζει αυτής της μορφής την ενέργεια, και είναι σημαντικό και πρέπει να το 

προσέξουμε αυτό.  Το τονίζω, κύριε Πρόεδρε, αυτό, γιατί, όταν ήμουν αντιπρόεδρος της 

Αρχής Ηλεκτρισμού, είχα διαφωνήσει με αυτό το θέμα και γνωρίζω πολύ καλά αυτή την 

κατάσταση.  ∆εν μπορεί να έχουμε άξιες πηγές ενέργειας σημαντικής παραγωγής, που 

θα καλύψουν το 12% μέχρι το 2010, αν ακολουθήσουμε αυτή την τακτική που 

ακολουθείται σήμερα. 

 Επιπρόσθετα, θα πρέπει τα μεγάλα αιολικά συστήματα να επιδοτηθούν και αυτά 

με κεφαλαιουχική δαπάνη.  Σήμερα υπάρχουν αιολικά συστήματα τα οποία μπορούν να 

παράξουν από ένα μεγαβάτ μέχρι 2,5 μεγαβάτ, μία σημαντική ποσότητα, η οποία 

μπορεί να απαλλάξει τον τόπο μας από υποχρεώσεις οι οποίες έχουν σημαντικές 

συνέπειες, όπως η υποχρέωσή μας που απορρέει από τη Συνθήκη Προσχώρησης που 

μας επιβάλλει να αλλάξουμε το καύσιμο το οποίο χρησιμοποιούμε σήμερα και να 

καταφύγουμε στο φυσικό αέριο. 

 Όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι πρέπει να ληφθούν υπόψη, για να 

μπορέσουμε να αξιοποιήσουμε σωστά τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας που έχουμε 

στον τόπο μας. 

 Ειδικότερα, για την τροπολογία που προτείνει ο συνάδελφος, ο κ. Περδίκης, θέλω 

να επισημάνω το εξής:  Η επιτροπή του ταμείου, του ειδικού αυτού ταμείου, είναι μια 

επιτροπή η οποία διαχειρίζεται δημόσιο χρήμα.  Σε αυτή την επιτροπή μετέχουν μόνο 

αξιωματούχοι κυβερνητικών τμημάτων.  ∆ε βρίσκω για ποιο λόγο θα μπορούσε να 

μετάσχει σε αυτή την επιτροπή ένας οργανισμός τεχνικός, όταν απερρίφθη η απαίτηση 

κάποιων άλλων οργανισμών που δε μετέχουν στην κυβέρνηση, που οι αποφάσεις τους, 
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δηλαδή, δε λαμβάνονται με τη σύμφωνο γνώμη του Υπουργικού Συμβουλίου.  Το ταμείο 

είναι κρατική ευθύνη, κρατική υποχρέωση, και γι’  αυτό το λόγο πιστεύω ότι και το ΕΤΕΚ 

θα πρέπει να μη συμμετάσχει σ’  αυτή την επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χρυσοστόμου και ο Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆εν είχα πρόθεση να μιλήσω, αλλά θα το κάνω, επειδή γίνεται αρκετή συζήτηση 

και πάλι γι’ αυτό το θέμα και θέλω να είμαι και συνεπής με μία εισήγηση που είχα κάνει 

σε προηγούμενη συνεδρίαση προς τον πρόεδρο της Βουλής ότι πρέπει να ξεκινήσουμε 

πλέον να διαβάζουμε τις εκθέσεις με τις ομόφωνες αποφάσεις, διότι πολλά από αυτά 

που λέγονται με συνοπτικό τρόπο καταγράφονται σ’  αυτές και μπορεί να μας 

“γλίτωναν” από πολλές ομιλίες.   Άρα, αυτό που θα κάνω τώρα είναι να σας διαβάσω 

ένα κομμάτι της έκθεσης, τη μισή περίπου - η οποία είναι μόνο μία σελίδα, δηλαδή: 

 «Παράλληλα, και αφού έλαβε υπόψη της τις εισηγήσεις της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας» -εννοείται η επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων, διότι είναι ένα θέμα που συζητήσαμε σε δύο επιτροπές- «η επιτροπή 

σημειώνει ότι θα αναμένει από την κυβέρνηση να μελετήσει όλες τις εισηγήσεις που 

υποβλήθηκαν κατά το στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου, τόσο από την 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας όσο και από την ίδια, και να 

επανέλθει με προτάσεις της τόσο για τυχόν τροποποιήσεις στο υπό συζήτηση 

νομοσχέδιο, αν κριθούν σκόπιμες, όσο και για την προώθηση  νέων κινήτρων, νέων 

σχεδίων και άλλων μέτρων, που θα βοηθήσουν στην αποτελεσματικότερη προώθηση 

των στόχων του νομοσχεδίου. 

 »Η επιτροπή ενδεικτικά αναφέρει ότι η κυβέρνηση θα πρέπει να μελετήσει 

περαιτέρω τα κίνητρα που θα πρέπει να δοθούν» κύριε Περδίκη «για ενθάρρυνση των 
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δραστηριοτήτων αναφορικά με τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας...»  Νόμιζα ότι ήσουν 

και παρών κάποια ώρα. 

 «...τόσο στον τομέα της κατασκευής όσο και στον τομέα της εγκατάστασης και 

χρήσης τους.  Θα πρέπει, ειδικότερα, να εξετάσει και τη δυνατότητα εισαγωγής, πέραν 

των άλλων, και φορολογικών κινήτρων, με στόχο την ενθάρρυνση του τομέα αυτού.  Τα 

προγραμματιζόμενα σχέδια θα πρέπει να τύχουν επανεξέτασης, στα πλαίσια της οποίας 

θα πρέπει να μελετηθεί και η περαιτέρω ενθάρρυνση του τομέα της χρήσης ηλιακής 

ενέργειας, λαμβανομένων υπόψη των ιδιαίτερων καιρικών συνθηκών του τόπου, καθώς 

και η ενθάρρυνση της δημιουργίας μεγαλύτερων σε μέγεθος μονάδων παραγωγής 

ενέργειας με τη χρήση ανανεώσιμων πηγών». 

 Και παρακάτω έχει ακόμα δύο παραγράφους που ακριβώς νομίζω ότι τα 

διασκεδάζουν -και είναι σωστές οι ανησυχίες των συναδέλφων- όλα αυτά.  Σ’  αυτό το 

σημείο θέλω να συγχαρώ τον πρόεδρο και τα μέλη της επιτροπής Εμπορίου και 

Βιομηχανίας που όχι μόνο μελέτησαν το θέμα, αλλά ήρθαν και με συγκεκριμένες 

εισηγήσεις τις οποίες παρουσίασε ο κ. Ευαγόρου -εγώ θέλω να είμαι δίκαιος- και με τη 

δεδηλωμένη απαίτησή τους να επανεξετάσουν το θέμα, αφού ο υπουργός, όπως λέει η 

έκθεση, παρουσιάσει νέο σχέδιο στην επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

 Αυτά νομίζω ότι είναι αρκετά για να πείσουν όλους ότι αυτό το θέμα είναι 

σημαντικό.  Το εξετάζουν δύο επιτροπές, θα συνεχίσει να το εξετάζει η επιτροπή 

Εμπορίου, την οποία συμπαθεί πάρα πολύ ο κ. ΄Αριστος Χρυσοστόμου, και μπορεί να 

μη χρειαστεί να μιλήσει τώρα ή να μειώσει το χρόνο που θα μιλήσει -χωρίς να θέλω να 

του τον αφαιρέσω- και άρα το θέμα αυτό θα το δούμε εκεί. 

 Όσον αφορά την πρόταση του κ. Περδίκη να συμμετέχει μέλος του ΕΤΕΚ, παρ’ 

όλο που εγώ είμαι μέλος του ΕΤΕΚ, πραγματικά δε βλέπω τη χρησιμότητα και τη 

σκοπιμότητα, για να μην πω ότι μπορεί να παρεξηγηθούν και πολλά μέλη του ΕΤΕΚ, 
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διότι είναι τα μέλη του ΕΤΕΚ ή κάποια μέλη του ΕΤΕΚ που θα διαχειρίζονται ή θα 

συμβουλεύουν επιχειρήσεις αυτής της μορφής.  Μιλούμε για διαχείριση ταμείου.  Αν 

έπρεπε να εισηγηθούμε κάποιον, έπρεπε να εισηγηθούμε κανένα λογιστή και όχι 

μηχανικό. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Συνήθως, κύριε Πρόεδρε, είμαι λακωνικός.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το έχουμε διαπιστώσει, κύριε συνάδελφε. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Ο συνάδελφος κ. Συλλούρης έχει καλύψει το πρώτο μέρος της παρέμβασής μου, 

γιατί απλώς θα αναφερόμουν στην έκθεση που είναι αρκετά λεπτομερής.  Πέρα όμως 

απ’ αυτό, θα πρέπει να πω πως πλείστες από όσες εισηγήσεις έχουν λεχθεί εδώ 

συζητήθηκαν στην επιτροπή Εμπορίου στην παρουσία του υπουργού.  Και ο υπουργός 

ζήτησε από τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου να υποβάλουν 

εισηγήσεις.  Και η γραμματεία της επιτροπής μας σήμερα ακόμα υπενθύμισε στα μέλη 

της επιτροπής ότι αναμένει ο πρόεδρος της επιτροπής τις εισηγήσεις των μελών, οι 

οποίες θα σταλούν στον υπουργό, έτσι ώστε να ενσωματωθούν, να μελετηθούν, για να 

έχουμε μια πιο ολοκληρωμένη πρόταση ενώπιόν μας.  Άρα, περαιτέρω συζήτηση γύρω 

από το θέμα νομίζω ότι είναι περιττή.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ε θα δώσω το λόγο, διότι, λυπούμαι, έδειξα μεγάλη επιείκεια, για ομόφωνα 
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θέματα να γίνονται ολόκληρες συζητήσεις.  Ένα λεπτό, όχι περισσότερο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Απλώς για μια πληροφορία, κύριε Πρόεδρε.  Ακούστηκε εδώ, από νομικό μάλιστα, 

ότι η διαχείριση ταμείου είναι... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Από νομικό; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Από νομικό, ναι, από τον κ. Ιωνά.  Είναι νομικός ο κ. Ιωνάς.  Εν το ξέρετε;   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ:  

(Γέλια) 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...ότι μόνο από εκπροσώπους κυβερνητικών τμημάτων γίνεται.  Έκαμα μία μικρή 

έρευνα και δε χρειάστηκε και πολύ εξάλλου.  Το Ταμείο Θήρας, το οποίο διαχειρίζεται 

λεφτά του κράτους επίσης και παίρνει και λεφτά από τους κυνηγούς, όπως θα παίρνει 

και λεφτά αυτόνομα από τους πολίτες, παίρνει και από το κράτος τέσσερα εκατομ. το 

χρόνο.  Κυρίως από τους πολίτες θα παίρνει αυτό το ταμείο τα λεφτά, σε αυτό το ταμείο 

συμμετέχουν και τρεις εκπρόσωποι της κυνηγετικής ομοσπονδίας.  Η δική μας η 

προσέγγιση είναι ότι θα πρέπει να είναι ένας εκπρόσωπος του επίσημου φορέα -όχι 

των μηχανικών, όπως είναι οι κυνηγοί- του επίσημου τεχνικού συμβούλου του κράτους, 

που είναι το ΕΤΕΚ.  ∆εν είναι και εκπρόσωπος οποιουδήποτε συλλόγου ο εκπρόσωπος 

του ΕΤΕΚ.  Είναι εκπρόσωπος του οργανισμού εκείνου του ημικρατικού σχεδόν, ο 

οποίος έχει από το νόμο...  

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να κάμει τι στο ταμείο; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 ...ευθύνη να συμβουλεύει για τεχνικά θέματα το κράτος, του ΕΤΕΚ.  Γι’ αυτό 

επιμένω ότι ένας εκπρόσωπος του ΕΤΕΚ, το ΕΤΕΚ δηλαδή, θα πρέπει να είναι σε αυτό 

το ταμείο διαχείρισης των εισπράξεων και κατανομής των επιχορηγήσεων...  Κύριε 

Συλλούρη, αν μου επιτρέπετε... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...στις διάφορες επιχειρήσεις, για να κρίνεται όχι μόνο οικονομικά η παροχή των 

χορηγιών, αλλά και τεχνικά.  Και επειδή είμαι και ο ίδιος τεχνικός, είμαι κι εγώ τεχνικός, 

νομίζω ότι αυτό το επιχείρημα είναι αρκετά δυνατό.  ∆εν αρκεί να κρίνεις οικονομικά μια 

παροχή, αλλά και τεχνικά, επιστημονικά. 

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγνώμη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Απλώς, επειδή η τροπολογία του κ. Περδίκη θα μπορούσε να συζητηθεί και μετά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ θα την έβαλλα στην πρόνοια 4, διότι συζητιέται... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Ωραία.  Εγώ έχω μια απορία.  Για να καταλήξουμε και τι ψηφίζουμε σαν ομάδα, 

αυτό το ταμείο είναι εκείνο το οποίο θα αποφασίζει και πώς θα αξιοποιούνται τα λεφτά 

τεχνικά, όπως λέγει;  ∆ιότι, αν είναι έτσι, έχει λογική η πρόταση, αν δεν είναι έτσι... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όχι, δεν είναι έτσι.  ∆ε θα αποφασίζει αυτό το ταμείο.  Αυτό το ταμείο θα 

εισπράττει τα λεφτά που θα χρησιμοποιούνται, ώστε να γίνονται οι επιδοτήσεις.  Και ας 

μην ξεχνούμε κάτι το οποίο ήταν παράλειψή μου ίσως να μην το πω, για όσους μίλησαν 

και για τα κίνητρα κτλ., ότι θα έχουμε και τον Επίτροπο Ενέργειας, το ρυθμιστή, όπως 

έχουμε στις τηλεπικοινωνίες.  Άρα, νομίζω ότι θα υπάρχει αυτή η υπηρεσία, η οποία θα 

καθορίζει τα πάντα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ένα, ένα, διότι στο 4 έχουμε...  Ναι, μάλιστα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ίδρυση Ταμείου.  Άρθρο 3. 

 Επιτροπή ∆ιαχείρισης.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Στο 4 υπάρχει η τροπολογία του κ. Περδίκη:  «1.  Με την προσθήκη στο εδάφιο (1) 

αυτού, μετά την παράγραφο (ε) της ακόλουθης νέας παραγράφου (στ):  “εκπρόσωπο 

του ΕΤΕΚ” και 2.  με την αντικατάσταση από το εδάφιο (2) αυτού της λέξης “δύο” 

(πρώτη γραμμή) με τη λέξη “τρία”».   
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!  Με δεκαέξι ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον και καμία αποχή η 

τροπολογία εγκρίνεται.  Προχωρήστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Λογαριασμοί του Ταμείου.  Άρθρο 5. 

 Προϋπολογισμός του Ταμείου.  Άρθρο 6. 

 Εξουσίες και καθήκοντα της Επιτροπής.  Άρθρο 7. 

 Επιβολή και είσπραξη τέλους κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας.  Άρθρο 8. 

 Κατάρτιση σχεδίων.  Άρθρο 9. 

 Εγκρίσεις αναφορικά με επιδοτήσεις ή χρηματοδοτήσεις.  Άρθρο 10. 

 Καταβολή επιδοτήσεων ή χρηματοδοτήσεων.  Άρθρο 11. 

 ∆ιάλυση του Ταμείου.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 12; 
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 Εφόσον δεν υπάρχει, τα άρθρα 1 έως 12 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της 

Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας Νόμος του 

2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο.       

 Για τα θέματα από τον αριθμό 7 μέχρι 14 υπάρχει κοινή έκθεση.  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες:  

 Μάριος Ματσάκης, αναπλ. πρόεδρος Άγις Αγαπίου 

 Σοφοκλής Φυττής ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σταύρος Ευαγόρου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Ελένη Μαύρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους 

αναφερόμενους στο επισυνημμένο παράρτημα κανονισμούς σε συνεδρία της που 

πραγματοποιήθηκε στις 7 Απριλίου 2003. Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν ο επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της 

Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 

της ∆ημοκρατίας, εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και 
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εκπρόσωποι του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Τηλεπικοινωνιών και 

Ταχυδρομείων.  

 Οι υπό αναφορά κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο 

Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη 

διεκπεραίωση της εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Όλοι οι προτεινόμενοι κανονισμοί εκδίδονται με βάση το άρθρο 144 της 

νομοθεσίας για τη Ρύθμιση Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών και 

εμπίπτουν στη γενικότερη προσπάθεια ελευθεροποίησης του τομέα των 

τηλεπικοινωνιών.  Η πιο πάνω νομοθεσία, με την οποία επήλθε κυρίως η εναρμόνιση 

με το κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα των τηλεπικοινωνιών, ψηφίστηκε το 2002.  

 Με τους οκτώ προτεινόμενους κανονισμούς προβλέπονται, ειδικότερα, τα 

ακόλουθα: 

 Με τους πρώτους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η διασφάλιση της 

τήρησης και συμμόρφωσης με υποχρεώσεις, όπως αυτές πηγάζουν από τα σχετικά 

νομικά κείμενα, σε όλες τις περιπτώσεις όπου σύμφωνα με το νόμο, τους κανονισμούς, 

τα διατάγματα και τις αποφάσεις που εκδίδονται δυνάμει αυτού δημιουργούνται 

δικαιώματα και υποχρεώσεις. 

 Με τους δεύτερους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η ρύθμιση του τομέα 

της καθολικής τηλεπικοινωνιακής υπηρεσίας, σύμφωνα με τον περί Ρυθμίσεως 

Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών Νόμο του 2002 και το κοινοτικό 

κεκτημένο.  
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 Με τους τρίτους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η πλήρης ρύθμιση του 

πλαισίου της διαχείρισης του εθνικού σχεδίου αριθμοδότησης, στο οποίο καθορίζεται το 

διαθέσιμο φάσμα αριθμών και η κατανομή αριθμών για τηλεπικοινωνιακές υπηρεσίες. 

 Με τους τέταρτους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η ρύθμιση των 

μισθωμένων γραμμών (τηλεπικοινωνιών), σύμφωνα με τη βασική νομοθεσία και το 

κοινοτικό κεκτημένο.  

 Με τους πέμπτους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η ρύθμιση του 

τηλεπικοινωνιακού τερματικού εξοπλισμού, σύμφωνα με τη βασική νομοθεσία και με το 

κοινοτικό κεκτημένο.  

 Με τους έκτους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται ο καθορισμός των γενικών 

αρχών υπολογισμού των τελών αδεσμοποίητης πρόσβασης στον τοπικό βρόχο και των 

αρχών καταλογισμού του κόστους των υπηρεσιών LLU, καθώς και η ρύθμιση των 

λογιστικών ελέγχων, στους οποίους υποβάλλονται οι πιο πάνω υπολογισμοί, σύμφωνα 

με τη βασική νομοθεσία και το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Με τους έβδομους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η ρύθμιση των 

διαδικασιών που αφορούν τις συμφωνίες ειδικής πρόσβασης στο δίκτυο 

τηλεπικοινωνιών, καθώς και ο καθορισμός των τελών που χρεώνονται για ειδική 

πρόσβαση στο δίκτυο που παρέχεται από οργανισμούς που έχουν σημαντική ισχύ στην 

αγορά των σταθερών δημόσιων τηλεπικοινωνιακών δικτύων, σύμφωνα με τη βασική 

νομοθεσία και το κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα αυτό. 

 Με τους όγδοους κανονισμούς σκοπείται η θέση σε ισχύ ορισμένων άρθρων της 

βασικής νομοθεσίας, έτσι ώστε ο Επίτροπος Ρυθμίσεως Τηλεπικοινωνιών και 

Ταχυδρομείων να αποκτήσει τις εξουσίες για εφαρμογή των πρώτων επτά 

προτεινόμενων κανονισμών. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της 

συζήτησης των πιο πάνω κανονισμών, ζήτησε και πήρε πρόσθετα στοιχεία και 

πληροφορίες από τους αρμοδίους αναφορικά με τις συναντήσεις που 

πραγματοποιήθηκαν με τους ενδιαφερομένους, καθώς επίσης και τη δυνατότητα του 

Επιτρόπου Ρυθμίσεως Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρομείων να εκπληρώσει τις 

απορρέουσες από τους κανονισμούς υποχρεώσεις. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων υιοθετεί τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους, αφού τροποποιηθούν κατάλληλα με αριθμό τροποποιήσεων 

που υποδείχθηκαν από τους αρμοδίους στο τελευταίο στάδιο της επεξεργασίας τους. 

Π Α Ρ Α Ρ Τ Η Μ Α 

1.   Οι περί Συλλογής Πληροφοριών και Επιβολής ∆ιοικητικών Προστίμων 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ.: 23.03.022.2003) 

2.   Οι περί Καθορισμού του Καθαρού Κόστους της Καθολικής Τηλεπικοινωνιακής 

Υπηρεσίας (Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ.: 23.03.023.2003) 

3.   Οι περί Αριθμοδότησης (Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ.: 23.03.024.2003) 

4.   Οι περί Μισθωμένων Γραμμών (Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ.: 23.03.025.2003) 

5.   Οι περί Τηλεπικοινωνιακού Τερματικού Εξοπλισμού (Τηλεπικοινωνιών) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ.: 23.03.026.2003) 

6.   Οι περί Υπολογισμού Κόστους και Τελών Αδεσμοποίητης Πρόσβασης στον 
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Τοπικό Βρόχο (Τηλεπικοινωνιών)  Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ.: 23.03.027.2003) 

7.   Οι περί Καθορισμού των Τελών Ειδικής Πρόσβασης στο ∆ίκτυο 

(Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ.: 23.03.028.2003) 

8.   Οι περί Ενάρξεως Ισχύος Ορισμένων Άρθρων Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ.: 23.03.029.2003) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές για οιονδήποτε θέμα;   

 Εφόσον δεν υπάρχουν, αρχίζουμε με την έγκριση ενός εκάστου των κανονισμών. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 7 κανονισμών;  Είναι «Οι περί 

Συλλογής Πληροφοριών και Επιβολής ∆ιοικητικών Προστίμων Κανονισμοί του 2003». 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 8 κανονισμών;  Είναι «Οι περί 

Καθορισμού του Καθαρού Κόστους της Καθολικής Τηλεπικοινωνιακής Υπηρεσίας 

(Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 2003». 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 9 κανονισμών;  Είναι «Οι περί 

Αριθμοδότησης (Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 2003». 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 10 κανονισμών;  Είναι «Οι περί 

Μισθωμένων Γραμμών (Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 2003». 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 11 κανονισμών;  Είναι «Οι περί 

Τηλεπικοινωνιακού Τερματικού Εξοπλισμού (Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 2003». 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 12 κανονισμών;  Είναι «Οι περί 

Υπολογισμού Κόστους και Τελών Αδεσμοποίητης Πρόσβασης στον Τοπικό Βρόχο 

(Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 2003». 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 13 κανονισμών;  Είναι «Οι περί 

Καθορισμού των Τελών Ειδικής Πρόσβασης στο ∆ίκτυο (Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί 

του 2003». 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 14 κανονισμών;  Είναι «Οι περί 

Ενάρξεως Ισχύος Ορισμένων Άρθρων Κανονισμοί του 2003». 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Εδώ έχουμε φθάσει στο τέλος της νομοθετικής εργασίας.  Προχωρούμε στο 

Κεφάλαιο Β΄, στην κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Θεωρώ δεδομένο ότι τα 

θέματά της παραπέμπονται στις...   

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Η πρόταση νόμου που έχει κατατεθεί από το συνάδελφο Παπαπολυβίου, «Ο περί 

Εργοδοτουμένων εις Κέντρα Αναψυχής (Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003», παραπέμπεται στην επιτροπή Εσωτερικών.  Λόγω του ότι αυτή η πρόταση 

αφορά καθαρά όρους εργοδότησης θεωρώ ότι πρέπει να παραπεμφθεί στην επιτροπή 

Εργασίας αντί στην Εσωτερικών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τι λέει η ολομέλεια;  Υπάρχει πρόταση να παραπεμφθεί στην επιτροπή Εργασίας.   

 ∆εν υπάρχει ένσταση. Παραπέμπεται στην επιτροπή Εργασίας.  Η υπόλοιπη 

κατάθεση να θεωρηθεί ότι έχει γίνει σύμφωνα με τον κατάλογο, ο οποίος έχει διανεμηθεί 

στους βουλευτές. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,          

έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 

τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Τροχαίων Αδικημάτων 

(Χρήση Συσκευών 

Φωτοεπισήμανσης και Άλλα Συναφή 

Θέματα) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.049.2003) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

2. Ο περί της Συμφωνίας Mεταξύ των 

Κυβερνήσεων της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας και της ∆ημοκρατίας 

του Λιβάνου για Πολιτιστική, 

Εκπαιδευτική και Επιστημονική 

Εξωτερικών Εξωτερικών 
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Συνεργασία (Κυρωτικός) Νόμος του 

2003.   

(Αρ. Φακ. 23.01.075.2003) 

3. Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 5) του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.076.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

4. Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικής 

Ευημερίας - Θέση Ιδρυματικού 

Λειτουργού 1ης Τάξης (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.054.2003) 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

Νομικών 

5. Οι περί ∆εοντολογίας των Μελών 

του Επιστημονικού Τεχνικού 

Επιμελητηρίου Κύπρου 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.055.2003) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

6. Οι περί Παραχώρησης 

Αφορολόγητου Πετρελαίου για 

Γεωργικούς Σκοπούς 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.056.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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7. Οι περί Καθορισμού Υγειονομικών 

Κανόνων για την Παρασκευή και τη 

∆ιάθεση στην Αγορά 

Παρασκευασμάτων Κρέατος 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.057.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

8. Έγγραφα (Θ. 1/2003, Θ. 2/2003, Θ. 

7/2003 και Θ. 8/2003) που αφορούν 

την εξαίρεση από την αναστολή 

πλήρωσης θέσεων πρώτου 

διορισμού στη δημόσια υπηρεσία, 

σύμφωνα με τους περί Αναστολής 

Πλήρωσης Θέσεων Πρώτου 

∆ιορισμού στη ∆ημόσια Υπηρεσία 

(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμους του 

2000 έως 2001. 

(Αρ. Φακ. 15.21.001) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

9. Έγγραφα (αρ. 1/2003, 2/2003, 

3/2003, 9/2003, 15/2003, 17/2003, 

24/2003, 25/2003, 26/2003, 

28/2003, 29/2003, 30/2003 και 

31/2003), σύμφωνα με τους περί 

Πρόσληψης Εκτάκτων Υπαλλήλων 

στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία Νόμους του 1995 έως 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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2001. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

10. Προϋπολογισμός του Ταμείου 

Λαχείου Προνοίας για το 2004. 

(Αρ. Φακ. 11.23.001) 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται στις 

επιτροπές 

1. Ο περί Καταγραφής ∆οτών Μυελού 

των Οστών Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.019.2003) 

Μάριο Ματσάκη, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού 

Υγείας 

2. Ο περί Εργοδοτουμένων εις Κέντρα 

Αναψυχής (Όροι Υπηρεσίας) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.020.2003) 

Ανδρέα 

Παπαπολυβίου 

εκ μέρους της 

κοινοβουλευτικής 

Εσωτερικών 

  ομάδας του 

∆ημοκρατικού 

Συναγερμού 

 

3. Ο περί Καταργήσεως των 

Εισοδηματικών Κριτηρίων με βάση τα 

οποία Παραχωρείται Επίδομα Τέκνου 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.021.2003) 

Πρόδρομο 

Προδρόμου και 

Λευτέρη 

Χριστοφόρου εκ 

μέρους της 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 
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  κοινοβουλευτικής 

ομάδας του 

∆ημοκρατικού 

Συναγερμού 

 

4. O περί Προστασίας της Παραλίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.22.2003) 

Κοινοβουλευτική 

ομάδα ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες 

∆υνάμεις, 

Αντρέα 

Παπαπολυβίου εκ 

μέρους της 

κοινοβουλευτικής 

ομάδας του 

∆ημοκρατικού 

Συναγερμού, 

Εσωτερικών 

  κοινοβουλευτική 

ομάδα ∆ημοκρατικού 

Κόμματος και 

Ντίνο Μιχαηλίδη, 

βουλευτή Α∆ΗΚ 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Γ΄, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί 

γραπτώς. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.259 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 4 Απριλίου 2003. 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι το κτίριο της παλαιάς Αστικής Σχολής Καλογερά στο 

Παγκύπριο Λύκειο Λάρνακας, το οποίο διακρίνεται για την εξαιρετική αρχιτεκτονική του 

και χρονολογείται από το 1925, ευρίσκεται σε άσχημη κατάσταση. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων γιατί δεν προχωρεί η επισκευή και αναπαλαίωση του κτιρίου, ώστε να 

επαναχρησιμοποιηθεί ως χώρος διδασκαλίας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.260 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 7 Απριλίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το ελαιοτριβείο της εταιρείας “Ερωτοκρίτου Σπαρσής και 

Υιοί Λτδ” απορρίπτει τα ακατέργαστα λύματά του στην τοποθεσία “Βαθύ Αργάκι” 

Χοιροκοιτίας, παραβιάζοντας τους όρους της άδειας απόρριψης, με αποτέλεσμα να 

ρυπανθούν γεωτρήσεις αγροτών της περιοχής.   

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται, ώστε να σταματήσει η παράνομη 

απόρριψη λυμάτων και να προστατευθεί το περιβάλλον.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.261 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 7 Απριλίου 2003. 

 «Είναι γνωστό ότι η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης, με βάση τον περί Ραδιοφωνικών και 

Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμο, δεν ελέγχει τα προγράμματα του ΡΙΚ. 

 Αυτό σημαίνει ότι η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης δεν μπορεί να επιβάλει καμιά κύρωση 

στο ΡΙΚ για παράβαση της νομοθεσίας που αφορά το χαρακτηρισμό των ταινιών, την 

παρουσίαση ακατάλληλων σκηνών ή την παράνομη διαφήμιση. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τις μεθόδους ελέγχου της ποιότητας των προγραμμάτων του ΡΙΚ 

και της συμμόρφωσης του ιδρύματος στη νομοθεσία για την προστασία του καταναλωτή 
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και ιδιαίτερα των μικρών παιδιών.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.262 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 8 Απριλίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο δήμος Λακατάμιας σε συνεργασία με τα αρμόδια 

κυβερνητικά τμήματα αποφάσισε τη μετατροπή των δύο μικρών χειμάρρων που 

διαρρέουν τα δημοτικά όρια Λακατάμιας σε κλειστούς ορθογώνιους οχετούς.  Μάλιστα, 

εξ όσων έχω πληροφορηθεί, θα αρχίσει πολύ σύντομα η κατασκευή της 1ης φάσης του 

ορθογώνιου οχετού στο χείμαρρο της Μάντισσας. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για το έργο αυτό και αν έχει προηγηθεί μελέτη των περιβαλλοντικών 

επιπτώσεων και ενημέρωση των πολιτών διά της διαδικασίας των τοπικών 

συγκεντρώσεων.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.263 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου στις 9 Απριλίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για την πρόοδο του θέματος όσον αφορά τη μετεξέλιξη ορισμένων 

ιδιωτικών κολεγίων τριτοβάθμιας εκπαίδευσης σε ιδιωτικά πανεπιστήμια.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.264 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου στις 9 Απριλίου 2003. 

 «Με αφορμή πρόσφατα δημοσιεύματα ότι λόγω πλημυρών καταστράφηκε το 

ανεκτίμητης αξίας δημοσιογραφικό αρχείο του δημοσιογράφου Ανδρέα Καουρή στην 

Αλάμπρα μαζί με τόμους εφημερίδων, φωτογραφικό αρχείο και εκατοντάδες γνωστά 

βιβλία (εκδόσεις “Εφιάλτης”, “Γρηγόρης Αυξεντίου”, “Προσέξτε κ. Πρόεδρε” και 

“∆ιάλογος με την Αλήθεια”), παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει 

τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 
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1. Ποια βοήθεια / στήριξη παρέχει το κράτος, και ειδικά οι αρμόδιες υπηρεσίες, σε 

πληγέντες αυτού του είδους, όταν δηλαδή το αντικείμενο που καταστρέφεται είναι 

πνευματική περιουσία; 

2. Ποιες προσπάθειες καταβάλλονται, ώστε το κράτος να αξιοποιεί και να 

προστατεύει πνευματικές περγαμηνές και ιδιωτικά αρχεία που αποτελούν μέρος 

της σύγχρονης κυπριακής πνευματικής παραγωγής;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.265 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου στις 9 Απριλίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν έγινε ασφαλτόστρωση του δρόμου Μανδριών-Πάφου προς το 

εξωκκλήσι της Αγίας Βριαίνης, που είναι ένα χρονίζον αίτημα του χωριού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.266 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου στις 9 Απριλίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ετοιμασία τοπικού σχεδίου στην περιοχή 

Τσερίου, γιατί σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό εκφράστηκε ανησυχία για 

καθυστέρηση λόγω υποστελέχωσης του Τμήματος Πολεοδομίας. 

 Σημειωτέον ότι δεν έγινε καμιά επέκταση της οικιστικής ζώνης στο Τσέρι τα 

τελευταία εννέα χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.267 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου στις 9 Απριλίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων προγραμματίζει ή προτίθεται να 

αναλάβει τη βελτίωση των δασικών δρόμων ανάμεσα στα χωριά Λυσός, Σταυρός, Πόλη 

Χρυσοχούς και Παναγιά, Σταυρός της Ψώκας.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.268 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου στις 9 Απριλίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Τι προτίθεται να πράξει, ώστε να αντιμετωπίσει την ακαταστασία που περιβάλλει 

εγκαταλειμμένα υποστατικά φαρμών στην κτηνοτροφική περιοχή Τσερίου, τα 

οποία αποτελούν μόνιμη εστία οχληρίας; 

2. Τι γίνεται με τα πλείστα από τα υποστατικά τα οποία εγκαταλείπουν οι κάτοχοί 

τους και δε χρησιμοποιούνται πλέον, καθώς επίσης με τα παράνομα σπίτια που 

κτίστηκαν χωρίς άδεια σε περιουσία που υπάγεται στον έλεγχο του Υπουργείου 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος; 

 Σημειωτέον ότι η εν λόγω περιοχή κατάντησε σκουπιδότοπος όπου ρίπτονται 

κουφάρια ζώων και άλλες ακαθαρσίες, μολύνοντας τα επιφανειακά και υπόγεια ύδατα 

της περιοχής, μεταφέροντας ασθένειες και υποθάλποντας την παρουσία τρωκτικών, 

ποντικών και άλλων ζώων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Απριλίου 2003 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως κ. ∆ώρου Θεοδώρου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.122, 

ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους. 

 «Το ζήτημα που προέκυψε από την προκήρυξη θέσεων ειδικών αστυφυλάκων 

στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, με ημερομηνία 20 Σεπτεμβρίου 2002 και 

αριθμό 5386, στην οποία αναφέρεται πως αιτήσεις γίνονται δεκτές μόνο από άνδρες 

πολίτες της ∆ημοκρατίας, εξετάστηκε με πρωτοβουλία του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στη Νομική Υπηρεσία, υπό την 

προεδρία του Βοηθού Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Στη σύσκεψη συμμετείχαν 
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ο δρ Λ. Σ. Σαββίδης, Γενικός ∆ιευθυντής, και η κ. Μ. Βαρναβίδου, ∆ιοικητικός 

Λειτουργός Α΄ του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, η κ. Λ. Σαμουήλ, 

Γενικός ∆ιευθυντής, και η κ. Ε. Καλαβά-Καδή, Ανώτερος Λειτουργός Εργασίας του 

Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο κ. Λ. Οικονομίδης, Πρώτος 

∆ιοικητικός Λειτουργός Υπουργείου Άμυνας, ο κ. Γ. Παναγιώτου, Ανώτερος Αστυνόμος, 

ο κ. Μ. Κατσουνωτός, Λοχίας της αστυνομίας και η κ. Μ. Σανταφιανού, Λειτουργός 

∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού Α΄. 

 Μετά από ενδελεχή μελέτη και αναλυτική συζήτηση του θέματος ο κ. Κληρίδης 

εισηγήθηκε να αποσυρθεί ή να τροποποιηθεί η πιο πάνω προκήρυξη θέσεων, ώστε να 

συνάδει με τον περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών στην Απασχόληση και 

Επαγγελματική Εκπαίδευση Νόμο του 2002 [Ν. 205(Ι)/2002], δίδοντας ταυτόχρονα 

παράταση στην ημερομηνία υποβολής αιτήσεων. 

 ∆ιευκρινίζεται ότι ο  νόμος 205(Ι)/2002 ψηφίστηκε σε μεταγενέστερο στάδιο από 

την πιο πάνω προκήρυξη των θέσεων ειδικών αστυφυλάκων και η έναρξη ισχύος του 

είναι από την 1η Ιανουαρίου 2003. 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεσμεύτηκε να διαθέσει στη 

Νομική Υπηρεσία όλη τη σχετική νομολογία του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου και σχετική 

πληροφόρηση για τα μέτρα που έλαβαν οι χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας ανέλαβε να συντάξει κείμενο προκήρυξης θέσεων 

που να είναι νομικά ορθό. 

 Είναι ενδιαφέρον να σημειωθεί ότι στις σκανδιναβικές χώρες είναι γενικά αποδεκτό 

ότι οι γυναίκες μπορούν να ανταγωνιστούν τους άνδρες σε όλους τους τομείς, γι’ αυτό 

δεν επιτρέπεται οποιαδήποτε διάκριση/εξαίρεση για διεκδίκηση θέσεων είτε στο στρατό 

είτε στα σώματα ασφάλειας.» 



 101

Απάντηση ημερομηνίας 4 Απριλίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.127, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2002, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου. 

 «Σχετικά με την καθυστέρηση στην παράδοση πιστοποιητικών υγείας σε 

ιδιοκτήτες υδροφόρων, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το αρμόδιο υπουργείο για τον υγειονομικό έλεγχο των υδροφόρων και του νερού 

είναι το Υπουργείο Υγείας.  Συγκεκριμένα, το εν λόγω υπουργείο εκδίδει πιστοποιητικό 

για την ποιότητα του νερού, πιστοποιητικό για την κατασκευή του βυτιοφόρου του 

νερού, ως επίσης και υγειονομικά πιστοποιητικά του ιδιοκτήτη του βυτιοφόρου, αφού 

πρώτα αυτός προσκομίσει ανάλυση κοπράνων από εργαστήριο νοσοκομείου ή ιδιώτη 

γιατρό. 

 Τα συμβούλια υδατοπρομήθειας, για να εκδώσουν οποιαδήποτε άδεια σχετικά με 

την πώληση νερού, με βάση το άρθρο 6(Ι) του περί Υδατοπρομήθειας ∆ημοτικών και 

Άλλων Περιοχών Νόμου, ζητούν τα πιο πάνω πιστοποιητικά, τα οποία προνοούνται 

από τους περί Υγιεινής και του Επίσημου Ελέγχου των Τροφίμων Κανονισμούς (Κ∆Π 

79/2002) και τα οποία οι ενδιαφερόμενοι είναι υπόχρεοι να προσκομίσουν από το 

Υπουργείο Υγείας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Απριλίου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Κίκη Καζαμία στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.154, ημερομηνίας 12 

∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου 

Γεωργίου. 

 «Σχετικά με τα αιτήματα της κοινότητας Επισκοπής, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Η κοινότητα Επισκοπής υπέβαλε υπόμνημα με τα αιτήματά της, ημερομηνίας 27 

Μαρτίου 2002, στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, μετά που της ζητήθηκε, για να 
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εξεταστούν στα πλαίσια προγραμματιζόμενων περιφερειακών συσκέψεων του τέως 

Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

 Η περιφερειακή επίσκεψη δεν πραγματοποιήθηκε, αλλά έγινε συνάντηση του 

κοινοτικού συμβουλίου με τον υπουργό στο γραφείο του στις 12 ∆εκεμβρίου 2002, όπου 

εξετάστηκαν/συζητήθηκαν όλα τα αιτήματα που τέθηκαν κατά καιρούς από το κοινοτικό 

συμβούλιο, περιλαμβανομένου και του πιο πάνω υπομνήματος. 

 Όσον αφορά το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Επισκοπής για κατασκευή 

πεζοδρομίων στον παλιό δρόμο Λεμεσού-Πάφου, που διέρχεται διαμέσου της 

κοινότητας, η άποψη του υπουργείου είναι ότι το έργο πρέπει να προωθηθεί στα 

πλαίσια πολεοδομικού έργου, με βάση ρυθμιστικό σχέδιο που θα ετοιμαστεί από το 

Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.  Η θέση αυτή αναφέρθηκε στο κοινοτικό συμβούλιο 

και σε παλαιότερη επίσκεψη του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων στην Επισκοπή 

στις 26 Μαΐου 2000.  Το ίδιο ισχύει για όλες τις κοινότητες διαμέσου των οποίων 

διέρχεται ο παλιός δρόμος Λεμεσού-Πάφου. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η κοινότητα πρέπει να θέσει το αίτημα για ετοιμασία 

ρυθμιστικού σχεδίου στο Υπουργείο Εσωτερικών (Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως).  

Σχετικές ενέργειες έχουν γίνει και από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων.  

Αντίγραφο της επιστολής σας μαζί με αντίγραφο της παρούσας διαβιβάζονται στον 

Υπουργό Εσωτερικών για ενημέρωσή του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Απριλίου 2003 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως κ. ∆ώρου Θεοδώρου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.199, 

ημερομηνίας 23  Ιανουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Αναφορικά με την ανάγκη ύπαρξης πολιτικής για το ρατσισμό και την ξενοφοβία, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 55.207 και ημερομηνία 27 

Φεβρουαρίου 2002 υιοθετήθηκε η συνημμένη, ως Παράρτημα Ι, έκδοση σχετικά με το 

ρατσισμό, με τίτλο “National Report of the Republic of Cyprus on Implementation of the 

Conclusions of the European and World Conferences against Racism”, και συστάθηκε 

υπουργική επιτροπή αποτελούμενη από τους Υπουργούς ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 

Τάξεως (ως πρόεδρο) και Εξωτερικών, Εσωτερικών, Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων και Παιδείας και Πολιτισμού (ως μέλη).  Όρος εντολής της εν λόγω 

επιτροπής είναι η παρακολούθηση, εφαρμογή και αξιολόγηση του εθνικού σχεδίου 

δράσης (Μέρος IV της έκδοσης). 

 Προς υποβοήθηση του έργου της υπουργικής επιτροπής συστάθηκε ad hoc 

υπηρεσιακή επιτροπή, αποτελούμενη από τον Επίτροπο Νομοθεσίας και πρόεδρο του 

Εθνικού Οργανισμού Προστασίας Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων (ως πρόεδρο), τον 

Προεδρικό Επίτροπο και εκπροσώπους του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, των 

Υπουργείων ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, Εξωτερικών, Εσωτερικών, Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Παιδείας και Πολιτισμού και Υγείας, του Αρχηγού 

Αστυνομίας, του Αρχιπρωτοκολλητή του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, του Οργανισμού 

Νεολαίας, της Ένωσης Συντακτών και της Κίνησης Στήριξης Αλλοδαπών (ΚΙΣΑ). 

 Ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως διαβίβασε, με τη συνημμένη, ως 

Παράρτημα ΙΙ, επιστολή του, ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2002, προς τα υπόλοιπα μέλη της 

υπουργικής επιτροπής το πρώτο ενημερωτικό σημείωμα της ad hoc υπηρεσιακής 

επιτροπής (περίοδος Ιανουαρίου-Ιουνίου 2002). 

 Η ad hoc υπηρεσιακή επιτροπή ετοίμασε το παρόν ενημερωτικό σημείωμα, στο 

οποίο παρατίθενται οι εξελίξεις που ακολούθησαν στο μεσοδιάστημα (περίοδος Ιουλίου 

2002 μέχρι σήμερα), σε σχέση με τα μέτρα που, σύμφωνα με το εθνικό σχέδιο δράσης 

(Μέρος IV της έκδοσης), τροχιοδρομήθηκαν, ώστε να υλοποιηθούν εντός του δεύτερου 
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εξαμήνου του έτους 2002, καθώς επίσης πληροφόρηση σ’ ό,τι αφορά άλλα μέτρα που 

σχετίζονται με το θέμα και τα οποία προωθήθηκαν ή βρίσκονται υπό εξέλιξη. 

ΕΞΕΛΙΞΕΙΣ 

Υλοποίηση μέτρων σύμφωνα με το εθνικό σχέδιο δράσης 

(Μέρος IV της έκδοσης) 

1. Εγκρίθηκε στις 5 Μαρτίου 2003 από το Υπουργικό Συμβούλιο το κυρωτικό 

νομοσχέδιο της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών για το Οργανωμένο Έγκλημα 

και των τριών πρωτοκόλλων της αναφορικά με την 

πρόληψη/διακίνηση/εκμετάλλευση προσώπων (ειδικότερα γυναικών και παιδιών), 

το οποίο, αφού κατατέθηκε αυθημερόν στη Βουλή των Αντιπροσώπων, 

συζητήθηκε στις 6 Μαρτίου 2003 από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών 

και εγκρίθηκε η παραπομπή του προς την ολομέλεια της Βουλής για ψήφιση. 

2. Ψηφίστηκε ο περί Νομικής Αρωγής Νόμος [Ν.165(Ι)/02], που προνοεί για τη 

θεσμική ρύθμιση της παροχής νομικής αρωγής σε όλα τα στάδια και τις 

διαδικασίες της ποινικής δικαιοσύνης -πρωτόδικα και κατ’ έφεση- καθώς επίσης σε 

υποθέσεις οικογενειακού δικαίου και σε διαδικασίες για παραβιάσεις ανθρωπίνων 

δικαιωμάτων ενώπιον πολιτικών και ποινικών δικαστηρίων. 

3. Ψηφίστηκε ο κυρωτικός νόμος της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών για 

Συναίνεση σε Γάμο, Ελάχιστη Ηλικία για Γάμο και Εγγραφή Γάμων [Ν. 16(ΙΙΙ)/02 - 

ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2002] και κατατέθηκε την 31η Ιουλίου 2002 από το 

Υπουργείο Εξωτερικών το σχετικό έγγραφο προσχώρησης της ∆ημοκρατίας.  Η 

σύμβαση τέθηκε σε ισχύ στην Κύπρο την 1η Νοεμβρίου 2002. 

4. Τέθηκε σε ισχύ στην Κύπρο την 1η ∆εκεμβρίου 2002 ο κυρωτικός νόμος του 

Ευρωπαϊκού Χάρτη για Περιφερειακές ή Μειονοτικές Γλώσσες [Ν. 39(ΙΙΙ)/93 - 

ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 1993). 
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5. Ψηφίστηκε ο περί της Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών στην Απασχόληση 

και Επαγγελματική Εκπαίδευση Νόμος [Ν. 205(Ι)/2002], που τέθηκε σε εφαρμογή 

την 1η Ιανουαρίου 2003 και ο οποίος: 

α. διασφαλίζει την εφαρμογή της αρχής της ίσης μεταχείρισης ανδρών και 

γυναικών όσον αφορά τον επαγγελματικό προσανατολισμό, εκπαίδευση και 

κατάρτιση, την πρόσβαση σε απασχόληση, τους όρους και συνθήκες 

απασχόλησης, τους όρους και τις προϋποθέσεις απόλυσης από 

οποιεσδήποτε θέσεις απασχόλησης ή εργασίας, καθώς και την πρόσβαση σε 

ελεύθερα επαγγέλματα και την άσκησή τους, 

β. διασφαλίζει την προστασία των γυναικών από οποιαδήποτε άμεση ή έμμεση 

δυσμενή μεταχείριση λόγω εγκυμοσύνης, τοκετού, γαλουχίας, μητρότητας ή 

ασθένειας οφειλόμενης στην εγκυμοσύνη ή τον τοκετό, 

γ. επιτρέπει την υιοθέτηση θετικών δράσεων, με στόχο την πλήρη και 

ουσιαστική ισότητα ανδρών και γυναικών, 

δ. καθιστά ποινικό αδίκημα τη σεξουαλική παρενόχληση, 

ε. προβλέπει δικαστική και εξώδικη προστασία σε περίπτωση παράβασης των 

διατάξεων του νόμου και  

στ. προβλέπει τη σύσταση τριμερούς Επιτροπής Ισότητας των Φύλων στην 

Απασχόληση και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση, η οποία έχει 

συμβουλευτικό χαρακτήρα. 

6. Ψηφίστηκε ο περί Ίσης Αμοιβής Μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για την Ίδια 

Εργασία ή για Εργασία στην οποία Αποδίδεται Ίση Αξία (Τροποποιητικός) Νόμος 

[Ν. 177(Ι)/2002 - ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2002], που τέθηκε σε εφαρμογή την 

1η Ιανουαρίου 2003 και ο οποίος προβλέπει επίσης μηχανισμούς εξωδικαστικού 

και δικαστικού ελέγχου για την καλύτερη εφαρμογή του.  Συγκεκριμένα, πέρα από 
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το διορισμό επιθεωρητών προς εξασφάλιση της πλήρους και αποτελεσματικής 

εφαρμογής του νόμου, είτε με αυτεπάγγελτες έρευνες είτε με εξέταση παραπόνων, 

συστάθηκε και Επιτροπή Έρευνας και Αξιολόγησης της Εργασίας, με όρους 

εντολής να συλλέγει στοιχεία, να διεξάγει έρευνες, να αξιολογεί τις συγκρινόμενες 

εργασίες και να υποβάλλει έκθεση στον επιθεωρητή. 

7. Ψηφίστηκε ο περί Τερματισμού Απασχόλησης (Τροποποιητικός) Νόμος [Ν. 

79(Ι)/2002], που προνοεί για τη μείωση των εβδομαδιαίων ωρών απασχόλησης 

των εργαζομένων με μερική απασχόληση από είκοσι τέσσερις σε δεκαοκτώ ώρες, 

ώστε να δικαιούνται οι εργαζόμενοι με λιγότερες ώρες εργασίας πληρωμή λόγω 

πλεονασμού.  Ο εν λόγω νόμος τέθηκε σε εφαρμογή την 1η Ιανουαρίου 2003. 

8. Ψηφίστηκε ο περί της Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών στα 

Επαγγελματικά Σχέδια Κοινωνικής Ασφάλισης Νόμος [Ν. 133(Ι)/2002], ο οποίος 

τέθηκε σε εφαρμογή την 1η Ιανουαρίου 2003. 

9. Ψηφίστηκε ο περί Ταμείων Προνοίας (Τροποποιητικός) Νόμος [Ν. 130(Ι)/2002], με 

τον οποίο καταργείται οποιαδήποτε διάκριση, λόγω φύλου, υπάρχει στα 

καταστατικά των ταμείων προνοίας.  Ο εν λόγω νόμος τέθηκε σε εφαρμογή την 1η 

Ιανουαρίου 2003. 

10. Ψηφίστηκε ο περί Απόσπασης Εργαζομένων στο Πλαίσιο Παροχής Υπηρεσιών 

Νόμος [Ν. 137(ΙΙ)/2002], με τον οποίο διασφαλίζεται ότι οι ελάχιστοι όροι και 

συνθήκες εργοδότησης και απασχόλησης των αποσπασμένων εργαζομένων στα 

πλαίσια παροχής προσωρινής εργασίας στο έδαφος της ∆ημοκρατίας θα είναι οι 

ίδιοι με εκείνους που ισχύουν για τους ντόπιους εργαζομένους στη ∆ημοκρατία με 

βάση νομοθετικές, κανονιστικές ή διοικητικές διατάξεις ή/και συλλογικές 

συμβάσεις.  Ο εν λόγω νόμος θα τεθεί σε εφαρμογή με την ένταξή μας στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση. 
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11. Ψηφίστηκε ο περί Γονικής Άδειας και Άδειας για Λόγους Ανωτέρας Βίας Νόμος  

[Ν. 69(Ι)/2002], ο οποίος παρέχει ατομικό δικαίωμα σε κάθε γονέα γονικής άδειας 

χωρίς αποδοχές μέχρι δεκατρείς εβδομάδες λόγω γέννησης ή υιοθεσίας παιδιού.  

Στην πρώτη περίπτωση η άδεια λαμβάνεται στο διάστημα που μεσολαβεί από τη 

λήξη της άδειας μητρότητας μέχρι τη συμπλήρωση του έκτου έτους της ηλικίας του 

παιδιού, ενώ στη δεύτερη περίπτωση μέχρις ότου συμπληρωθούν έξι χρόνια από 

την ημερομηνία υιοθεσίας και ενόσω το παιδί είναι κάτω των δώδεκα χρόνων.  Ο 

νόμος παρέχει επίσης δικαίωμα άδειας επτά ημερών για λόγους ανωτέρας βίας.  

Ο εν λόγω νόμος τέθηκε σε εφαρμογή την 1η Ιανουαρίου 2003. 

12. Καταργήθηκαν, για σκοπούς ίσης μεταχείρισης ανδρών και γυναικών όσον αφορά 

τη νυχτερινή απασχόληση, οι πιο κάτω νόμοι: 

α. Ο περί της Καταργήσεως του περί Απασχολήσεως Γυναικών εν Καιρώ 

Νυκτός Νόμου Νόμος [Ν. 107(Ι)/2000]. 

β. Ο περί Καταργήσεως του Κυρωτικού της περί Νυχτερινής Εργασίας 

(Γυναικών) Συμβάσεως (Αναθεωρηθείσης) του 1948 Νόμου Νόμος [Ν. 

22(ΙΙΙ)/2002]. 

γ. Ο περί της Καταργήσεως του περί Πρωτοκόλλου του 1990 στην περί 

Νυχτερινής Εργασίας (Γυναίκες) Σύμβαση (Αναθεωρημένη) του 1948 

(Κυρωτικού) Νόμου του 1993 Νόμος [Ν. 21(ΙΙΙ)/2002]. 

Οι εν λόγω νόμοι τέθηκαν σε εφαρμογή στις 12 Ιουλίου 2002. 

13. Κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων τροποποιητικό νομοσχέδιο για τους 

περί Εκλογής Νόμους, που αποσκοπεί στην παροχή σε πολίτες της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας που ανήκουν στην τουρκοκυπριακή κοινότητα και διαμένουν στην 

περιοχή που ελέγχεται από τη ∆ημοκρατία το δικαίωμα εκλογής σε δημοτικές και 

κοινοτικές εκλογές.  Αναμένεται η ψήφιση του εν λόγω νομοσχεδίου εντός του 
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πρώτου εξαμήνου του 2003. 

14. Κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων νομοσχέδιο που αποσκοπεί στην 

παροχή σε πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης του δικαιώματος του εκλέγειν και 

εκλέγεσθαι σε δημοτικές και κοινοτικές εκλογές. 

15. Προωθήθηκαν και προωθούνται τροποποιήσεις στον περί Αλλοδαπών Νόμο για 

υιοθέτηση/εναρμόνιση με το κοινοτικό κεκτημένο. 

16. Ψηφίστηκε ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος [Ν. 6(Ι)/2002].  

Ετοιμάστηκε και προωθείται νομοσχέδιο με περαιτέρω τροποποιήσεις στο βασικό 

νόμο για καλύτερη εφαρμογή του στα πλαίσια του κεκτημένου, με στόχο να τεθεί 

σε ισχύ εντός του πρώτου εξαμήνου του 2003. 

ΑΛΛΑ ΜΕΤΡΑ ΣΧΕΤΙΚΑ ΜΕ ΤΟ ΘΕΜΑ  

1. Προωθείται, σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία και τα Υπουργεία 

Εσωτερικών, ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων, η θεσμοθέτηση ανεξάρτητου φορέα/σώματος σε θέματα ρατσισμού, 

καθώς επίσης η υιοθέτηση των δύο κοινοτικών οδηγιών 2000/43/ΕΚ και 

2000/78/ΕΚ. 

2. Προωθείται από το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως η εφαρμογή του 

κοινοτικού προγράμματος ενάντια στο ρατσισμό, με δημοσιοποίηση της σχετικής 

πληροφόρησης σε αρμόδιους φορείς και στο κοινό και ενθάρρυνσής τους όπως 

υποβάλουν προτάσεις προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για 

χρηματοδότηση/απορρόφηση κονδυλίων και διοργάνωση στην Κύπρο διαφόρων 

εκδηλώσεων/δράσεων. 

3. Προγραμματίζεται από το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, στις 26 

Ιουνίου 2003, η διοργάνωση ενημερωτικής ημερίδας επί του κοινοτικού 

κεκτημένου σε θέματα ρατσισμού, με στόχο την ευαισθητοποίηση και κατανόηση 
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όλων των εμπλεκομένων υπηρεσιών/φορέων (του δημόσιου και ιδιωτικού τομέα) 

επί των προσανατολισμών/στόχων και πολιτικών της Ένωσης στο θέμα αυτό. 

4. Προωθείται από το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, σε συνεργασία 

με συναρμόδια υπουργεία, η επιμέλεια και εκτύπωση δύο εκδόσεων σε θέματα 

ρατσισμού (ελληνική και αγγλική έκδοση), οι οποίες θα κυκλοφορήσουν στο 

περιθώριο ενημερωτικής ημερίδας στις 26 Ιουνίου 2003 και στη συνέχεια θα 

διανεμηθούν σε σχολεία, κυβερνητικές και μη κυβερνητικές υπηρεσίες/φορείς, 

καθώς επίσης σε κάθε ενδιαφερόμενο πρόσωπο. 

5. Προωθείται από το Υπουργείο Εξωτερικών η κύρωση Πρόσθετου Πρωτοκόλλου 

στη Σύμβαση για την Προστασία του Ατόμου από την Αυτοματοποιημένη 

Επεξεργασία ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, το οποίο η ∆ημοκρατία 

υπέγραψε στις 3 Οκτωβρίου 2002 (αρ. απόφασης Υπουργικού Συμβουλίου 

56.140, ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2002).  Το κυρωτικό νομοσχέδιο βρίσκεται στο 

τελικό στάδιο επεξεργασίας και αναμένεται εντός του πρώτου εξαμήνου του 2003 

να υποβληθεί προς το Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση  και στη συνέχεια στη 

Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφισή του σε νόμο. 

6. Το Υπουργικό Συμβούλιο, κατά τη συνεδρία του ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2003, 

ενέκρινε σχέδιο παροχής μαθημάτων ελληνικής γλώσσας σε παιδιά 

Ελληνοποντίων ομογενών.  Συγκεκριμένα, θα λειτουργήσουν είκοσι έξι κέντρα 

διδασκαλίας της ελληνικής γλώσσας σε όλες τις ελεύθερες επαρχίες της Κύπρου 

(στη Λευκωσία οκτώ κέντρα, στη Λεμεσό πέντε κέντρα, στη Λάρνακα πέντε 

κέντρα, στην Πάφο έξι κέντρα και στην Αμμόχωστο δύο κέντρα). 

7. Κατατέθηκε στη Βουλή των  Αντιπροσώπων  τροποποιητικό νομοσχέδιο του 

ποινικού κώδικα (Κεφ. 154), που αποσκοπεί στην ποινικοποίηση του 

ακρωτηριασμού των γυναικείων γεννητικών οργάνων. 
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8. Η αστυνομία Κύπρου έχει υιοθετήσει και εφαρμόσει την εισήγηση του Συμβουλίου 

της Ευρώπης για τον ευρωπαϊκό κώδικα αστυνομικής συμπεριφοράς και είναι στη 

διαδικασία μετάφρασης στα ελληνικά της Εισήγησης (2001) 10, που έχει 

υιοθετηθεί από την υπουργική επιτροπή του Συμβουλίου της Ευρώπης, στις 19 

Σεπτεμβρίου 2001, και του επεξηγητικού μνημονίου για τον ευρωπαϊκό κώδικα 

αστυνομικής συμπεριφοράς. 

9. Στάλθηκαν στο Κυβερνητικό Τυπογραφείο για εκτύπωση οι πιο κάτω εκδόσεις της 

αστυνομίας: 

α. Εφόδια προς συζήτηση - Εκπαιδευτικό εγχειρίδιο για την αστυνομία και τα 

ανθρώπινα δικαιώματα. 

β. Ενημερωτικό εγχειρίδιο για την αστυνομία: “Η προστασία των Ανθρωπίνων 

∆ικαιωμάτων σύμφωνα με το ∆ιεθνές ∆ίκαιο”. 

10. Συνεχίστηκε η εκπαίδευση/επιμόρφωση των μελών της αστυνομίας Κύπρου σε 

θέματα προάσπισης/σεβασμού των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, με τη συμμετοχή 

τους σε διεθνή συνέδρια και σεμινάρια για τα ανθρώπινα δικαιώματα, στην Κύπρο 

και στο εξωτερικό. 

11. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προάγει την πολιτική για 

συνεργασία/αλληλοκατανόηση και αγάπη μεταξύ των ανθρώπων και των λαών με 

σειρά μέτρων, τα οποία παρατίθενται στη συνημμένη, ως Παράρτημα ΙΙΙ, έκθεσή 

του. 

12. Ο Οργανισμός Νεολαίας, ως ο αρμόδιος ημικρατικός οργανισμός σε θέματα 

νεολαίας, έχει ως στόχο την προαγωγή της προόδου και της ευημερίας όλων των 

νέων ανθρώπων της Κύπρου ανεξάρτητα από θρησκεία και εθνική καταγωγή.  Τα 

τελευταία χρόνια ο οργανισμός έχει προβεί στην υιοθέτηση συγκεκριμένων 

προγραμμάτων, ανάμεσα στα οποία και το πρόγραμμα για την καταπολέμηση των 
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κοινωνικών διακρίσεων στην Κύπρο. 

Στα πλαίσια του εν λόγω προγράμματος πραγματοποιήθηκαν εντός του 2002 και/ή 

προγραμματίζονται για το 2003 οι πιο κάτω δραστηριότητες και εκδηλώσεις, οι 

οποίες είχαν/έχουν ως στόχο την ενημέρωση των νέων για το θέμα του ρατσισμού 

και των κοινωνικών διακρίσεων: 

α. Επιχορήγηση οργανώσεων νεολαίας για την πραγματοποίηση εκδηλώσεων 

με στόχο την αποβολή στερεοτύπων για τα άτομα τα οποία προέρχονται από 

άλλες εθνότητες και την αποφυγή υιοθέτησης ρατσιστικών τάσεων. 

β. Επιχορήγηση νέων για συμμετοχή σε συνέδρια στο εξωτερικό με θέμα τις 

κοινωνικές διακρίσεις. 

γ. Έκθεση φωτογραφίας του φωτορεπόρτερ Ανδρέα Μανώλη στο Κέντρο 

Πληροφόρησης με τίτλο “Βίοι Παράλληλοι”.  Μέσα από τις φωτογραφίες έγινε 

γνωστός ο τρόπος ζωής κάποιων ομάδων αλλοδαπών στην Κύπρο.  Στόχος 

ήταν οι νέοι του τόπου να γνωρίσουν τον τρόπο ζωής των αλλοδαπών 

συνανθρώπων μας και να αποβάλουν τις προκαταλήψεις τους.  Ο 

Οργανισμός Νεολαίας εξέδωσε τις συγκεκριμένες φωτογραφίες σε λεύκωμα 

και το παρουσίασε στις 17 Μαρτίου 2003 σε διάσκεψη τύπου. 

δ. Πραγματοποιήθηκε από τις 19 μέχρι την 21η Αυγούστου 2002 η τριήμερη 

κατασκήνωση στις Πλάτρες με θέμα “Τα παιδιά ενάντια στο ρατσισμό”, στην 

οποία συμμετείχαν σαράντα πέντε παιδιά ηλικίας εννέα έως δώδεκα ετών 

διαφορετικών εθνικοτήτων.  Τα παιδιά μέσα από την κατασκήνωση αυτή 

είχαν την ευκαιρία να ενημερωθούν για το θέμα του ρατσισμού, μέσα από 

παιχνίδια και διάφορες άλλες ψυχαγωγικές δραστηριότητες, καθώς επίσης 

την ευκαιρία να αλληλογνωριστούν μεταξύ τους και να αντιληφθούν ότι όλα 

τα παιδιά είναι κατά βάθος ίδια και έχουν τα ίδια δικαιώματα.  Επίσης, 



 112

προγραμματίζεται η διοργάνωση της καθιερωμένης ετήσιας κατασκήνωσης 

περί τα τέλη Ιουνίου 2003, στην οποία θα συμμετάσχουν πενήντα παιδιά 

Κυπρίων και αλλοδαπών ηλικίας δέκα μέχρι δεκατριών ετών.  Στόχος η 

διεξαγωγή ψυχαγωγικών και θεματικών δραστηριοτήτων (μουσική, 

ζωγραφική κ.λπ.), με την άμεση εμπλοκή και στήριξη συνοδών, ομιλητών 

που θα έχουν κάποια τριβή σε θέματα ρατσισμού.  Με τον τρόπο αυτό θα 

μπορέσουν τα παιδιά αλλοδαπών να γνωρίσουν μια άλλη όψη της κυπριακής 

κοινωνίας, αυτή της καταδεκτικότητας και της αλληλοκατανόησης. 

ε. Προγραμματίζεται η προκήρυξη διαγωνισμού, σε συνεργασία με την Κίνηση 

Στήριξης Αλλοδαπών, για σχεδιασμό αφίσας με θέμα την καταπολέμηση του 

ρατσισμού και των κοινωνικών διακρίσεων. 

στ. Σε συνεργασία με την Κίνηση Στήριξης Αλλοδαπών θα πραγματοποιηθούν 

επίσης οι ακόλουθες εκδηλώσεις: 

 17-18 Μαρτίου, διανομή ενημερωτικού υλικού από εθελοντές της ΚΙΣΑ, 

 21η Μαρτίου, συζήτηση με θέμα “Ρατσισμός και η πρόσφατη οδηγία της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις διακρίσεις και το ρατσισμό”, 

 παρακολούθηση ταινίας αντιρατσιστικού περιεχομένου, 

 22 Μαρτίου, ενημερωτικό περίπτερο της ΚΙΣΑ στην πλατεία 

Ελευθερίας, 

 μουσική εκδήλωση “Η μουσική ενάντια στο ρατσισμό”. 

ζ. Προγραμματίζεται η διοργάνωση, εντός του 2003, δραστηριότητας η οποία 

θα απευθύνεται στους Ποντίους που ζουν στην επαρχία της Πάφου, η οποία 

θα στοχεύει στην ανάπτυξη επικοινωνίας μεταξύ των Ελληνοκυπρίων και των 

Ποντίων. 

η. ∆ημοσίευση ανοιχτής πρόσκλησης στον τύπο για επιχορήγηση και 
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οικονομική ενίσχυση ομάδων νέων και οργανώσεων νεολαίας που 

προγραμματίζουν εκδηλώσεις με θέμα την καταπολέμηση του ρατσισμού και 

των κοινωνικών διακρίσεων. 

θ. Επιχορήγηση της Κίνησης Στήριξης Αλλοδαπών για την πραγματοποίηση 

του φεστιβάλ “RAINBOW” και την έκδοση του εντύπου “Claim your Rights” σε 

οκτώ γλώσσες. 

ΣΥΜΠΕΡΑΣΜΑΤΑ/ΕΙΣΗΓΗΣΕΙΣ 

 Από τα πιο πάνω προκύπτει ότι πλείστα μέτρα του εθνικού σχεδίου δράσης 

(Μέρος IV της έκδοσης) έχουν ήδη υλοποιηθεί και/ή έχουν τροχιοδρομηθεί. 

 Η ad hoc υπηρεσιακή επιτροπή εισηγείται όπως όλες οι εμπλεκόμενες 

υπηρεσίες/φορείς συνεχίσουν με αμείωτο ρυθμό την υιοθέτηση/προώθηση και άλλων 

μέτρων/πρωτοβουλιών που συμβάλλουν στην εξάλειψη κάθε μορφής διάκρισης, με 

βάση τους προσανατολισμούς και τις πολιτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης και άλλων 

διεθνών φορέων. 

 Πρόσθετα, η εν λόγω επιτροπή εισηγείται όπως περί το τέλος του τρέχοντος έτους 

ετοιμαστεί ενοποιημένο ενημερωτικό σημείωμα για την αρμόδια υπουργική επιτροπή 

που να καλύπτει ολόκληρη την περίοδο 2002-2003, που προβλέπεται στο εθνικό σχέδιο 

δράσης. 

 Το σημείωμα αυτό θα μπορούσε να αποτελέσει τη βάση για περαιτέρω 

προβληματισμό ως προς την τροχιοδρόμηση των μελλοντικών ενεργειών μας και/ή τη 

χάραξη νέας πολιτικής επί του θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Απριλίου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Κίκη Καζαμία στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.201, ημερομηνίας 22 

Ιανουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου 

Γεωργίου. 

 «Σχετικά με τα προβλήματα και τις ελλείψεις του οδικού δικτύου στο συνοικισμό 
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Κολοσσίου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τα αιτήματα 1-4 έχουν συζητηθεί σε συνάντηση στο γραφείο του τέως Υπουργού 

Συγκοινωνιών και Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου μαζί με το συμβούλιο της κοινότητας.  

Συγκεκριμένα: 

1. Τα αιτήματα 1, 2 και 4, που αφορούν φωτισμό, οδική σήμανση και σηματοδότηση 

στο συνοικισμό Κολοσσίου, διευκρινίστηκε ότι εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του 

Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως.  Αντίγραφο της επιστολής σας μαζί με 

αντίγραφο της παρούσας διαβιβάζονται στον Υπουργό Εσωτερικών για 

ενημέρωσή του. 

2. Το αίτημα 3, που αφορά στη δημιουργία κατευθείαν προσβάσεων από και προς 

τον αυτοκινητόδρομο Λεμεσού-Πάφου, εξετάστηκε κατ’ επανάληψη και για 

τεχνικούς λόγους και λόγους οδικής ασφάλειας απορρίφθηκε.  Για καλύτερη 

εξυπηρέτηση της κοινότητας ασφαλτοστρώθηκαν πρόσθετοι δρόμοι προς τον 

κόμβο Ερήμης. 

 Η μόνη εφικτή πρόσβαση που εγκρίθηκε και θεωρείται δικαιολογημένη είναι η 

έξοδος από τον αυτοκινητόδρομο που βρίσκεις ερχόμενος από Πάφο προς 

Κολόσσι παρά τις κτηνοτροφικές μονάδες.  Σχετική πρόνοια υπάρχει στον 

Προϋπολογισμό του 2003.  Η μελέτη εκπονείται από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, 

αλλά βρίσκεται στα αρχικά στάδια. 

 Το αίτημα 5, που αφορά στην κατασκευή κυρτωμάτων σε διάφορους χώρους στο 

χωριό, εξετάστηκε σε επιτόπια επίσκεψη από αρμόδιους λειτουργούς του Τμήματος 

∆ημοσίων Έργων και της Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης Λεμεσού.  Επίσης συζητήθηκε σε 

συνεδρία της Τεχνικής Επιτροπής του Κεντρικού Φορέα για την Επίλυση 

Κυκλοφοριακών Προβλημάτων στις 19 Φεβρουαρίου 2003. 

 Η τεχνική επιτροπή αποφάσισε τα πιο κάτω, τα οποία θα υλοποιηθούν το δεύτερο 
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εξάμηνο του 2003: 

1. Στην οδό Αμμοχώστου να τοποθετηθούν κυρτώματα μαζί με την κατάλληλη οδική 

σήμανση και σηματοδότηση. 

2. Στην οδό Κερύνειας να ληφθούν ήπια μέτρα κυκλοφοριακής ύφεσης (οδική 

σήμανση και σηματοδότηση). 

 Όσον αφορά το αίτημα 6 σχετικά με την ετοιμασία μελέτης, ούτως ώστε να 

εξαλειφθεί η επικινδυνότητα που παρουσιάζει η οδική κυκλοφορία στο αλτ του 

συνοικισμού, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων ετοιμάζει λεπτομερή αποτύπωση της 

περιοχής, βάσει της οποίας θα ετοιμαστεί ρυθμιστικό σχέδιο. 

 Ο πρόεδρος του κοινοτικού συμβουλίου Κολοσσίου έχει πληροφορηθεί για τα πιο 

πάνω και είναι σύμφωνος με τις προτεινόμενες εισηγήσεις και τις αποφάσεις που 

λήφθηκαν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Απριλίου 2003 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως κ. ∆ώρου Θεοδώρου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.213, 

ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Σχετικά με την εφαρμογή του προγράμματος κατά των εξαρτησιογόνων ουσιών,  

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο ψυχίατρος και ο ψυχολόγος των φυλακών εκτός από την ψυχιατρική αγωγή και 

ψυχολογική στήριξη των κρατουμένων προσφέρουν υπηρεσίες σε κρατουμένους που 

αντιμετωπίζουν προβλήματα εθισμού σε τοξικές ουσίες. 

 Σημειώνεται ότι απώτερος στόχος των Υπουργείων ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 

Τάξεως και Υγείας είναι η κατάρτιση προγράμματος δράσης για την πρόληψη των 

ναρκωτικών, καθώς και τη θεραπεία των τοξικομανών στις φυλακές.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 4 Απριλίου 2003 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως κ. ∆ώρου Θεοδώρου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.217, 

ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2003, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ελένης Μαύρου. 

 «Αναφορικά με τη σύσταση σώματος για θέματα ρατσισμού και μισαλλοδοξίας, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η πιο πάνω απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, που λήφθηκε μετά από 

πρόταση που υπέβαλε ο Υπουργός Εσωτερικών, στηρίχθηκε σε εισήγηση που 

περιέχεται σε έκθεση υπηρεσιακής επιτροπής (αποτελούμενη από εκπροσώπους της 

Νομικής Υπηρεσίας και των Υπουργείων Εσωτερικών, Εξωτερικών, Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων και ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως), η οποία ορίστηκε από 

το Υπουργικό Συμβούλιο (αρ. απόφασης 54.003 και ημερομηνία 11 Ιουλίου 2001) για τη 

μελέτη των επισημάνσεων/παρατηρήσεων που εμπεριέχονται στην Έκθεση της 

Ευρωπαϊκής Επιτροπής του Συμβουλίου της Ευρώπης εναντίον του Ρατσισμού και της 

Μισαλλοδοξίας (ECRI) για την Κύπρο (έτους 2000). 

 Η συγκεκριμένη εισήγηση της υπηρεσιακής επιτροπής για δημιουργία ανεξάρτητου 

σώματος για θέματα ρατσισμού και μισαλλοδοξίας έγινε προς το σκοπό 

συμμόρφωσης/υλοποίησης αντίστοιχης εισήγησης της ECRI, που εμπεριέχεται στην πιο 

πάνω έκθεσή της. 

 Μέχρι στιγμής η υπηρεσιακή επιτροπή συνήλθε δύο φορές, σε επίπεδο 

λειτουργών των πιο πάνω υπηρεσιών/υπουργείων και μια φορά στις 18 Μαρτίου 2003, 

σε επίπεδο γενικών διευθυντών των τριών εμπλεκόμενων υπουργείων, κατά την οποία 

έγινε σφαιρική μελέτη του όλου θέματος, με βάση τις συστάσεις/πολιτικές του 

Συμβουλίου της Ευρώπης και της Ευρωπαϊκής Ένωσης (συστάσεις της ECRI – “Paris 

Principles”), τις Οδηγίες του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης με αρ. 2000/43/ΕΚ 
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και 2000/78/ΕΚ, τις αρμοδιότητες της Επιτροπής Ισότητας δυνάμει του νόμου αρ. 

2000(Ι)/02 και τις δεσμεύσεις/θέσεις που έγιναν και/ή εκφράστηκαν κατά τη διάρκεια 

συζητήσεων ενώπιον κοινοβουλευτικών επιτροπής της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Μετά από διεξοδική συζήτηση κατά την πιο πάνω συνάντηση των γενικών 

διευθυντών, συμφωνήθηκε όπως προτού παρθεί οποιαδήποτε απόφαση υπό μορφή 

εισήγησης προς την αρμόδια υπουργική επιτροπή για θεσμοθέτηση ανεξάρτητου 

φορέα/σώματος που να επιλαμβάνεται, μεταξύ άλλων, και παραπόνων σχετικά με 

θέματα ρατσισμού, επιδιωχθεί συνάντηση με την Επίτροπο ∆ιοικήσεως, με σκοπό να 

διερευνηθεί το ενδεχόμενο διεύρυνσης των αρμοδιοτήτων της κατά τρόπο, ώστε να της 

παρασχεθεί εξουσία επέμβασης σε τομείς πέραν αυτών που καλύπτει σήμερα ο θεσμός 

του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, με γνώμονα την εξυπηρέτηση των αναγκών της κοινωνίας 

των πολιτών και τη διευκόλυνση της εφαρμογής των νέων ρυθμίσεων που έγιναν και/ή 

θα γίνουν ως εκ της εναρμόνισης της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Ανάλογα με τις αποφάσεις που θα παρθούν, θα προωθηθεί πρόταση προς το 

Υπουργικό Συμβούλιο για λήψη πολιτικής απόφασης και στη συνέχεια θα ετοιμαστεί το 

σχετικό νομοσχέδιο, το οποίο, προτού εγκριθεί, θα τύχει της αναγκαίας διαβούλευσης 

με αρμόδιους φορείς/σώματα. 

 ∆ιευκρινίζεται ότι η όλη μελέτη θεσμοθέτησης ανεξάρτητου φορέα/σώματος για 

θέματα ρατσισμού, είτε με τη δημιουργία νέου είτε με τη διεύρυνση των 

αρμοδιοτήτων της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, δεν αποσκοπεί στην επικάλυψη ή 

σύγκρουση των αρμοδιοτήτων της Συμβουλευτικής Επιτροπής για την Ισότητα 

που συστάθηκε δυνάμει του Ν.2000(Ι)/2002.  Η προσπάθεια που καταβάλλεται 

από τα καθ’ ύλην αρμόδια υπουργεία είναι να εξευρεθεί η πιο ενδεδειγμένη λύση, 

που θα ανταποκρίνεται στις κυπριακές συνθήκες και ανάγκες. 

 Το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως θεωρεί απαραίτητη, χρήσιμη και 
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εποικοδομητική οποιαδήποτε συνεργασία και ανταλλαγή απόψεων με όλους τους 

εμπλεκόμενους επί του θέματος φορείς -συμπεριλαμβανομένης της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα- και θα εκτιμηθεί 

ιδιαίτερα αν στο προκαταρκτικό αυτό στάδιο έχουμε τις καταρχάς 

θέσεις/εισηγήσεις του σώματος επί του όλου θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Απριλίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Ευθύμιου Ευθυμίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.218, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου Κληρίδη. 

 «Αναφορικά με την εναρμόνιση σε ορισμένα θέματα που αφορούν το Υπουργείο 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Κοινές οργανώσεις αγοράς 

 α. Κοινή οργάνωση αγοράς σιτηρών 

  i. Η έκδοση αδειών εισαγωγής/εξαγωγής και διαχείριση “quota” και 

εξαγωγικών επιδοτήσεων θα γίνεται από αρμόδια υπηρεσία του 

Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

  ii. Η διαχείριση του μηχανισμού παρέμβασης θα γίνεται από τον 

Οργανισμό Πληρωμών, που θα εγκατασταθεί σύντομα ενοικιάζοντας 

υπηρεσίες από έναν οργανισμό που θα προέλθει από μετασχηματισμό 

της Επιτροπής Σιτηρών.  Στην Κύπρο δεν αναμένεται να λειτουργήσει 

παρέμβαση λόγω του ότι η Κύπρος είναι καθαρά εισαγωγική χώρα. 

  iii. Η καταβολή εκταρικών επιδοτήσεων θα γίνεται από τον Οργανισμό 

Πληρωμών, αφού γίνουν οι σχετικοί έλεγχοι από το Τμήμα Γεωργίας, 

στο οποίο θα ανατεθεί η σχετική εργασία.  Ήδη το Τμήμα Γεωργίας 

εφαρμόζει Σχέδιο Εκταρικών Επιδοτήσεων Αροτραίων Καλλιεργειών. 
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 β. Κοινή οργάνωση αγοράς φρούτων και λαχανικών 

  i. Έχει εγκριθεί νομοθεσία για αναγνώριση οργανώσεων παραγωγών και 

βρίσκεται στο τελικό στάδιο η ετοιμασία εφαρμοστικών κανονισμών. 

  ii. Η εφαρμογή ποιοτικών προτύπων γίνεται στην περίπτωση της 

εισαγωγής ή εξαγωγής οπωροκηπευτικών.  Αναμένεται σύντομα η 

εφαρμογή τους και στην εσωτερική αγορά. 

  iii. Το καθεστώς παρέμβασης των οπωροκηπευτικών θα τεθεί σε 

εφαρμογή από τις αναγνωρισμένες ομάδες παραγωγών μετά την 

ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 γ. Κοινή οργάνωση αγοράς κρασιών και αλκοόλ 

  Η σχετική νομοθεσία έχει ήδη ψηφιστεί και τεθεί σε ισχύ.  Η εφαρμογή της 

νομοθεσίας, εκτός από τις οινολογικές πρακτικές, έχει ανατεθεί στο 

Συμβούλιο Αμπελουργικών Προϊόντων.  Η νομοθεσία που αφορά τις 

οινολογικές πρακτικές εφαρμόζεται από το Τμήμα Γεωργίας. 

  Η έκδοση αδειών εισαγωγής/εξαγωγής γίνεται από το Υπουργείο Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

 δ. Κοινή οργάνωση αγοράς ελαιόλαδου  

  i. Παράλληλα με τον Οργανισμό Πληρωμών θα εγκαθιδρυθεί ειδικός 

οργανισμός ελέγχου για το ελαιόλαδο. 

  ii. Πρότυπα για το ελαιόλαδο εφαρμόζονται. 

  iii. Το μητρώο ελαιόδεντρων θα συμπληρωθεί περί τα μέσα 2003. 

  iv. Το Γεωγραφικό Σύστημα Πληροφοριών (GIS) για τις ελιές θα ανατεθεί 

σύντομα σε ιδιωτικό οργανισμό, ο οποίος θα πρέπει να το 

συμπληρώσει εντός του 2004. 

 ε. Κοινή οργάνωση αγοράς γάλακτος και γαλακτοκομικών προϊόντων 
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  i. Σχεδόν όλα τα μέτρα (παρέμβαση, αποθεματοποίηση κ.λπ.) που 

αφορούν την κοινή οργάνωση αγοράς θα ανατεθούν από τον 

Οργανισμό Πληρωμών στον Οργανισμό Κυπριακής Γαλακτοκομικής 

Βιομηχανίας (ΟΚΓΒ).  Ετοιμάζεται νέα νομοθεσία που θα διέπει τη 

λειτουργία του ΟΚΓΒ υπό τη νέα του μορφή. 

  ii. Η έκδοση αδειών εισαγωγής/εξαγωγής και οι συναλλαγές με τρίτες 

χώρες θα διαχειρίζονται από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού.   

 στ. Κοινή οργάνωση αγοράς βόειου κρέατος 

  i. Οι άμεσες ενισχύσεις και πριμοδοτήσεις θα εφαρμόζονται από το 

Τμήμα Γεωργίας και οι πληρωμές θα γίνονται από τον Οργανισμό 

Πληρωμών. 

  ii. Η αποθεματοποίηση κρεάτων θα ανατεθεί στον ΟΚΓΒ. 

  iii. Η έκδοση αδειών εισαγωγής/εξαγωγής και οι συναλλαγές με τρίτες 

χώρες θα τυγχάνουν διαχείρισης από το Υπουργείο Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

 ζ. Κοινή οργάνωση αγοράς αιγοπρόβειου κρέατος 

  Η καταβολή κεφαλικών επιδοτήσεων θα γίνεται από τον Οργανισμό 

Πληρωμών, αφού γίνουν οι σχετικοί έλεγχοι από το Τμήμα Γεωργίας, στο 

οποίο θα ανατεθεί η σχετική εργασία.  Ήδη το Τμήμα Γεωργίας εφαρμόζει 

Σχέδιο Καταβολής Κεφαλικών Επιδοτήσεων για τα Αιγοπρόβατα από το 

1997 και τηρεί λεπτομερές μητρώο αιγοπροβατοτρόφων.  Επίσης, το Τμήμα 

Γεωργίας άρχισε την κατανομή των δικαιωμάτων στους δικαιούχους με βάση 

το κοινοτικό κεκτημένο και τα δικαιώματα που μας παραχώρησε η 

Ευρωπαϊκή Ένωση.  Επίσης, έχει ψηφιστεί σχετική νομοθεσία και 
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κανονισμός για ταξινόμηση των σφάγιων προβάτων και λήψη και αναφορά 

των τιμών τους στην Ευρωπαϊκή Ένωση κάθε εβδομάδα.  Η νομοθεσία θα 

τεθεί σε ισχύ την 1η Ιανουαρίου 2004. 

 η. Κοινή οργάνωση αγοράς αυγών και πουλερικών 

  i. Έχουν ψηφιστεί οι σχετικές νομοθεσίες και τεθεί σε ισχύ από το Τμήμα 

Γεωργίας.  Εφαρμόζονται πρότυπα για αυγά και κρέας πουλερικών.  

Έγινε εγγραφή εκκολαπτηρίων και εφαρμόζεται μηχανισμός πρόβλεψης 

παραγωγής νεοσσών.  Γίνεται μηνιαία καταγραφή εκκολάψεων. 

  ii. Η διαχείριση αδειών εισαγωγής/εξαγωγής κ.λπ. γίνεται από το 

Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

 θ. Κοινή οργάνωση αγοράς χοιρινού κρέατος 

  Έχει ψηφιστεί η σχετική νομοθεσία για ταξινόμηση των σφαγίων κρέατος 

(χοιρινό, βοδινό, πρόβειο) και αναφορά της τιμής στην Ευρωπαϊκή Ένωση 

κάθε εβδομάδα.  Η νομοθεσία θα τεθεί σε ισχύ την 1η Ιανουαρίου 2004.  

Προγραμματίζεται εκπαίδευση δεκατεσσάρων ταξινομητών κρέατος στην 

Ελλάδα τον προσεχή Σεπτέμβρη. 

2. Αλιεία 

 Η ενδυνάμωση της διοικητικής υποδομής του τμήματος απαιτεί πρόσληψη 

πρόσθετου προσωπικού, το οποίο ζητήθηκε μέσω του συμπληρωματικού 

προϋπολογισμού του 2002, ο οποίος δεν έχει εγκριθεί, τουλάχιστο στο σύνολό του 

από τη Βουλή. 

 Υποχρέωσή μας είναι να θέσουμε σε λειτουργία το Μητρώο Αλιευτικών Σκαφών 

την 1η Μαΐου του 2004.  Εν τω μεταξύ, όλα τα αδειούχα αλιευτικά σκάφη έχουν 

εισαχθεί στο σχετικό λογισμικό με το οποίο θα αποστέλλονται όλα τα στοιχεία στις 

Βρυξέλλες. 
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3. Ποιότητα αέρα και νερού 

 α. Στην έκθεσή της για το 2002 η εκτίμηση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ήταν ότι 

από την πρώτη έκθεση του 1998 η Κύπρος έκανε σταθερή πρόοδο στην 

εναρμόνιση της νομοθεσίας και την ενδυνάμωση των διοικητικών της 

δυνατοτήτων, ιδιαίτερα τα τελευταία δύο χρόνια.  Παράλληλα, έγινε αναφορά 

τόσο στα μέτρα που προωθήθηκαν όσο και σε αυτά που χρειάζεται ακόμα να 

προωθηθούν, καθώς και στα κενά στους μηχανισμούς εφαρμογής. 

  Γενικά, οι παρατηρήσεις ήταν ταυτόσημες με αυτές στις εκθέσεις όλων των 

χωρών προς ένταξη και εύλογα αναμενόμενες, αφού το κεφάλαιο 

“Περιβάλλον” είναι πολύ δύσκολο και περίπλοκο, όταν ληφθεί υπόψη το 

εύρος θεμάτων που καλύπτει, ο βαθμός λεπτομέρειας στον οποίο αυτό 

εκτείνεται και τα προγράμματα και οι νέες δομές τις οποίες συνεπάγεται. 

 β. Όσον αφορά στα διάφορα μέτρα, αυτά προωθούνται στα πλαίσια του 

Εθνικού Προγράμματος Υιοθέτησης του Ευρωπαϊκού Κεκτημένου, τα δε 

κύρια προβλήματα που αντιμετωπίζονται προέρχονται, κατά κύριο λόγο, από 

τον πολυτεμαχισμό αρμοδιοτήτων και τις αριθμητικές ελλείψεις σε 

προσωπικό. 

  Σε ορισμένους τομείς οι εξελίξεις προχωρούν με πάρα πολύ καλό ρυθμό, 

όπως στην εκτίμηση των επιπτώσεων στο περιβάλλον, την απολύμανση 

μετασχηματιστών, το ∆ίκτυο ΦΥΣΗ 2000, την παρακολούθηση και τον έλεγχο 

των εισαγωγών/εξαγωγών αποβλήτων, όπως και των ειδών που απειλούνται 

με εξαφάνιση. 

  Στον τομέα της διαχείρισης αποβλήτων αντιμετωπίζονται σημαντικές 

προκλήσεις, ιδιαίτερα σχετικά με τις οδηγίες για τις συσκευασίες και τα 

απόβλητα συσκευασιών και για την ταφή των αποβλήτων. 
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  Όσον αφορά την ποιότητα της ατμόσφαιρας, τα προγράμματα 

επικεντρώνονται στα θέματα της ρύπανσης από το όζον, του ελέγχου των 

εκπομπών οργανικών πτητικών ουσιών από την αποθήκευση και διανομή 

πετρελαιοειδών και της περιεκτικότητας της βενζίνης σε μόλυβδο και 

ορισμένων υγρών καυσίμων σε θείο. 

  Σχετικά με την ποιότητα των νερών, το κύριο θέμα για την Κύπρο είναι αυτό 

που αφορά την προστασία των υπόγειων νερών από τη νιτρορύπανση, για 

το οποίο προωθείται σχετικό πρόγραμμα. 

  Η ενσωμάτωση επίσης της αρχής για την προστασία του περιβάλλοντος σε 

όλους τους άλλους τομείς της οικονομικής και κοινωνικής ανάπτυξης, όπως η 

γεωργία, ο τουρισμός, οι μεταφορές και η ενέργεια, αποτελούν απαραίτητο 

στοιχείο της όλης προσπάθειας για εναρμόνιση. 

 γ. Για να ανταποκριθεί η Κύπρος στις υποχρεώσεις που πηγάζουν από τις 

απαιτήσεις ένταξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση, άρχισε να προωθείται η 

ενίσχυση της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος, όπως και άλλων υπηρεσιών. 

  Κατά τη διάρκεια του 2002, η Υπηρεσία Περιβάλλοντος ενισχύθηκε με 

τέσσερις μόνιμους υπαλλήλους και εγκρίθηκαν οκτώ νέες θέσεις, των οποίων 

προωθείται η πλήρωση.  Με την ολοκλήρωση της ενδιάμεσης αυτής φάσης 

ενίσχυσης, το τέλος του 2003 η υπηρεσία θα στελεχώνεται από είκοσι 

μόνιμους υπαλλήλους.  Αναμένεται επίσης να προσληφθούν πέντε έκτακτοι 

λειτουργοί για την εφαρμογή των νόμων για τον έλεγχο της ρύπανσης και τη 

διαχείριση των αποβλήτων. 

  Ταυτόχρονα, αναβαθμίστηκε ο Κλάδος Επιθεώρησης Εργοστασίων σε 

Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας και προωθείται η περαιτέρω στελέχωσή του. 

  Για την κάλυψη των ευρύτερων κενών σε προσωπικό γίνεται εκτεταμένη 
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αγορά υπηρεσιών από τον ιδιωτικό τομέα (στρατηγική διαχείρισης 

αποβλήτων, διαχείριση μπαταριών, διαχείριση επικίνδυνων αποβλήτων, 

νιτρορύπανση, απολύμανση μετασχηματιστών κ.λπ.). 

  Για τις πιο μεσοπρόθεσμες ανάγκες ανατέθηκε στο Ινστιτούτο Περιβάλλοντος 

και Βιώσιμης Ανάπτυξης του Εθνικού Αστεροσκοπείου Αθηνών ειδική μελέτη 

για τον πιο κατάλληλο μηχανισμό περιβαλλοντικών επιθεωρήσεων, που 

ολοκληρώνεται τον ερχόμενο Μάιο. 

  Σημειώνεται επίσης ότι, σύμφωνα με τις δεσμεύσεις του Προέδρου της 

∆ημοκρατίας και υπό το πρίσμα της ένταξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση, θα 

προωθηθεί η αναδόμηση/ενοποίηση/ενδυνάμωση του θεσμικού πλαισίου 

περιβαλλοντικής διαχείρισης.  Με βάση τις πολιτικές αποφάσεις που θα 

ληφθούν, θα κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικό νομοσχέδιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Απριλίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.219, ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 

2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου Κληρίδη. 

 «Σχετικά με την εφαρμογή της νομοθεσίας για την ιδιωτική ραδιοτηλεόραση, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το δικαίωμα της ιδιωτικής και οικογενειακής ζωής, αλλά και γενικότερα ο 

σεβασμός των ανθρώπινων δικαιωμάτων κατοχυρώνεται νομοθετικά από τη νομοθεσία 

για τους ιδιωτικούς ραδιοφωνικούς και τηλεοπτικούς σταθμούς.  Συγκεκριμένα, ο περί 

Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμος 7(Ι) του 1998 (όπως τροποποιήθηκε 

μεταγενέστερα) περιλαμβάνει, ανάμεσα στις αρχές που πρέπει να διέπουν τις 

εκπομπές, το σεβασμό της προσωπικότητας, της υπόληψης και του ιδιωτικού βίου του 

ατόμου [άρθρο 26(Ι)(ε)]. 

 Επιπρόσθετα, δυνάμει των περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών 



 125

Κανονισμών του 2000 (Κ∆Π 10/2000), οι σταθμοί υποχρεούνται όπως σε όλες τους τις 

εκπομπές διασφαλίζουν σεβασμό προς την προσωπικότητα, την τιμή, την υπόληψη, 

τον ιδιωτικό βίο, την επαγγελματική, κοινωνική, πολιτική ή άλλη συναφή δραστηριότητα 

κάθε προσώπου, η εικόνα του οποίου εμφανίζεται στην οθόνη ή το όνομα του οποίου 

μεταδίδεται από σταθμό ή στο οποίο γίνεται αναφορά ή μεταδίδονται γι’ αυτό στοιχεία 

τέτοια που οδηγούν στην αναγνώριση της ταυτότητάς του [κανονισμός 21(3)]. 

 Σε ό,τι αφορά το θέμα της υπεράσπισης της ταυτότητας των θυμάτων εγκλημάτων 

και τη μεταχείρισή τους από τους ιδιωτικούς ραδιοφωνικούς και τηλεοπτικούς σταθμούς, 

επισημαίνεται ότι, σύμφωνα με τους προαναφερθέντες κανονισμούς, θα πρέπει να 

λαμβάνεται ειδική πρόνοια, ώστε τα ρεπορτάζ με θέμα τη βία εναντίον παιδιών, 

γυναικών ή ηλικιωμένων να προπαρασκευάζονται με ευαισθησία [κανονισμός 24(2)(ε)].  

Ειδικότερα, σε ό,τι αφορά τα σεξουαλικά εγκλήματα, ο κώδικας δημοσιογραφικής 

δεοντολογίας για τα ηλεκτρονικά μέσα μαζικής ενημέρωσης απαγορεύει ρητά την 

αποκάλυψη άμεσα ή έμμεσα της ταυτότητας θυμάτων βιασμού και άλλων σεξουαλικών 

αδικημάτων (Μέρος ΙΙ-παράγραφος 11).  Εξάλλου ο πιο πάνω κώδικας επισημαίνει ότι 

οι δημοσιογράφοι θα πρέπει να είναι ιδιαίτερα προσεκτικοί στην παρουσίαση θεμάτων 

όπως τη βία, το έγκλημα, ο ανθρώπινος πόνος και ο θάνατος [Μέρος Ι-παράγραφος 

8(2)]. 

 Όσον αφορά το θέμα της παρουσίας των μέσων μαζικής ενημέρωσης στη σκηνή 

δυστυχημάτων (τροχαίων/εργατικών), επισημαίνεται ότι ενώ η νομοθεσία δεν 

απαγορεύει την παρουσία αυτή, εντούτοις στα δελτία ειδήσεων και στις ενημερωτικές 

εκπομπές απαγορεύονται τα κοντινά πλάνα σε νεκρούς και σοβαρά τραυματισμένους 

ως αποτέλεσμα πολέμου, ατυχήματος ή εγκληματικής πράξης [κανονισμός 24(2)(β) και 

γενικά θα πρέπει να αποφεύγεται η προβολή κοντινών πλάνων αιμορραγούντων 

προσώπων ή προσώπων που βρίσκονται σε ακραία κατάσταση θλίψης ή θυμού 
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(κανονισμός 24(2)(γ)]. 

 Σχετικά με το θέμα της εισόδου των μέσων μαζικής ενημέρωσης σε 

κλινικές/νοσοκομεία και της βιντεογράφησης ατόμων τα οποία μόλις έχουν 

πληροφορηθεί το θάνατο αγαπημένων τους προσώπων, πέραν της αποφυγής πλάνων 

προσώπων που βρίσκονται σε ακραία κατάσταση θλίψης ή θυμού, στην οποία έχω 

αναφερθεί πιο πάνω, με βάση τον κώδικα δημοσιογραφικής δεοντολογίας, έρευνες ή 

λήψη και μετάδοση βιντεογραφημένων ή ηχογραφημένων στιγμιοτύπων προσώπων σε 

νοσοκομεία ή άλλα παρόμοια ιδρύματα γίνονται με διακριτικότητα και κατόπιν άδειας, 

όπου τούτο ενδείκνυται, και αφού δηλωθεί αρμοδίως η ταυτότητα των λειτουργών των 

μέσων μαζικής ενημέρωσης (Μέρος ΙΙ-παράγραφος 5).  Τέλος, σε περίπτωση πένθους, 

θλίψης ή ψυχικού κλονισμού απαγορεύονται τα κοντινά πλάνα και αναμένεται η πλέον 

διακριτική κάλυψη του γεγονότος.  Επιβάλλεται στο μέγιστο βαθμό προσέγγιση που τη 

χαρακτηρίζει διακριτικότητα και συμπάθεια και αποφυγή οποιασδήποτε πράξης που 

δυνατό να οξύνει τον ανθρώπινο πόνο (Μέρος ΙΙ-παράγραφος 6). 

 Η Αρχή έθεσε ως προτεραιότητά της το σεβασμό των ανθρώπινων δικαιωμάτων.  

Ως εκ τούτου, γίνεται δειγματοληπτικός έλεγχος του περιεχομένου των ραδιοφωνικών 

και τηλεοπτικών προγραμμάτων, ώστε να συνάδουν με τους παραπάνω στόχους. 

 Παράλληλα, η Αρχή αποδίδει τεράστια σημασία στη σφυγμομέτρηση της κοινής 

γνώμης πάνω σε συγκεκριμένα θέματα.  Είναι χαρακτηριστικό ότι ο νόμος παρέχει στον 

κάθε πολίτη τη δυνατότητα να ασκεί κριτική και να καταγγέλλει ενώπιον της Αρχής κάθε 

εκπομπή που κρίνει ότι παραβιάζει τους κανόνες δεοντολογίας. 

 Ενδεικτικά παραθέτω στη συνέχεια ορισμένες από τις υποθέσεις που η Αρχή 

Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου εξέτασε ή εξετάζει αυτεπάγγελτα ή κατόπιν 

παραπόνου/καταγγελίας αναφορικά με τα πιο πάνω θέματα: 

1. Μετάδοση ρεπορτάζ σχετικά με τον πνιγμό μικρού παιδιού κατά τη διάρκεια του 
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οποίου μεταδόθηκαν επανειλημμένα κοντινά πλάνα με το νεκρό σώμα του παιδιού 

κατά τη μεταφορά του στο νοσοκομείο και σκηνές με τη μητέρα του παιδιού η 

οποία βρισκόταν σε ακραία κατάσταση θλίψης, έντασης και βαθιού πένθους. 

2. Μετάδοση ρεπορτάζ σχετικά με την καταδίκη τριών νεαρών για παρά φύση 

ασέλγεια διά της βίας εις βάρος ανηλίκου κατά τη διάρκεια του οποίου δόθηκε το 

όνομα και το επίθετο της μητέρας του ανήλικου θύματος. 

3. Μετάδοση ρεπορτάζ με θέμα τον τραυματισμό νεαρού στην Ελλάδα από 

εκπυρσοκρότηση κροτίδας, το οποίο περιείχε κατ’ επανάληψη τις σκηνές της 

εκπυρσοκρότησης της κροτίδας, της ανάφλεξης του νεαρού και της μεταφοράς του 

τραυματία, ο οποίος έφερε σοβαρά εγκαύματα στο χέρι. 

4. Μετάδοση ρεπορτάζ αναφορικά με υπόθεση σεξουαλικής κακοποίησης νοητικά 

καθυστερημένων αγοριών κατά τη διάρκεια του οποίου δόθηκαν στοιχεία τέτοια 

που οδηγούν στην αποκάλυψη της ταυτότητας των θυμάτων βιασμού. 

5. Μετάδοση ρεπορτάζ αναφορικά με υπόθεση σεξουαλικής κακοποίησης τριών 

ανήλικων κοριτσιών από το θετό τους πατέρα, το οποίο εμπεριέχει πληροφορίες 

μέσω των οποίων δε διασφαλίζεται ο σεβασμός προς την προσωπικότητα, την 

τιμή, την υπόληψη και τον ιδιωτικό βίο των εμπλεκομένων. 

6. Μετάδοση ρεπορτάζ σχετικά με το θάνατο καρδιοχειρουργού, στα πλαίσια του 

οποίου προβλήθηκαν πλάνα από τη μεταφορά του στο νεκροτομείο, όπου 

διαφαίνεται το πρόσωπο του νεκρού ακάλυπτο. 

7. Μετάδοση ρεπορτάζ για τροχαίο δυστύχημα το οποίο δε διασφαλίζει σεβασμό 

προς την τιμή, την προσωπικότητα, την υπόληψη και τον ιδιωτικό βίο της οδηγού 

που ενεπλάκη στο δυστύχημα. 

8. Μετάδοση ρεπορτάζ με θέμα το βιασμό ανήλικης από βοσκό, μέσω του οποίου 

δόθηκαν στοιχεία τέτοια που οδηγούν στην αποκάλυψη της ταυτότητας του 
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θύματος. 

9. Μετάδοση ρεπορτάζ με θέμα το θάνατο δεκατετράχρονου μαθητή κατά τη διάρκεια 

του οποίου προβλήθηκαν κατ’ επανάληψη κοντινά πλάνα των γονέων και των 

συγγενών του στο χώρο του νοσοκομείου, οι οποίοι βρίσκονταν σε κατάσταση 

ακραίας κατάστασης θλίψης και θυμού. 

10. Μετάδοση ρεπορτάζ σχετικά με τη δημόσια εκτέλεση διά τουφεκισμού ενός 

Παλαιστινίου κατά τη διάρκεια του οποίου μεταδόθηκαν πλάνα από την εν ψυχρώ 

εκτέλεσή του. 

11. Μετάδοση ρεπορτάζ που αφορούσε τα επεισόδια που παρουσιάστηκαν στο τέλος 

ποδοσφαιρικού αγώνα, το οποίο περιείχε κατ’ επανάληψη και σε αργή κίνηση 

κοντινά πλάνα από τον ξυλοδαρμό διαιτητή και το αιμορραγούν πρόσωπό του, 

ενώ ο ίδιος βρισκόταν σε κατάσταση ακραίας θλίψης. 

12. Μετάδοση ρεπορτάζ με θέμα δολοφονίες που διαπράχθηκαν και το οποίο 

μετέδωσε κατ’ επανάληψη κοντινά πλάνα νεκρού να κείτεται μέσα σε λίμνη από 

αίματα. 

13. Μετάδοση ρεπορτάζ με θέμα τη βάναυση εκπαίδευση νεοσυλλέκτων του 

Πολεμικού Ναυτικού του Περού κατά τη διάρκεια του οποίου μεταδόθηκαν σκηνές 

από τα βασανιστήρια (στρατιώτης με σακούλα ερμητικά σφικτή στο κεφάλι να 

ασφυκτιά, στρατιώτης δεμένος σε δένδρο να σφαδάζει από τους πόνους που του 

προκαλεί το ηλεκτροσόκ). 

 Η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου παραμένει στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε 

πρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση και από την πλευρά της θα συνεχίσει να μεριμνά 

για την προστασία των ανθρώπινων δικαιωμάτων και την επίδειξη της αρμόζουσας 

ευαισθησίας στην παρουσίαση θεμάτων όπως η βία, το έγκλημα, ο ανθρώπινος πόνος 

και ο θάνατος.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 4 Απριλίου 2003 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 

και Τουρισμού κ. Γιώργου Λιλλήκα στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.231, 

ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 

κ. Αντώνη Καρά. 

 «Σχετικά με την υπό κατασκευή μαρίνα Παραλιμνίου, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Για την ανάπτυξη, λειτουργία, διαχείριση και εκμετάλλευση των μαρίνων, 

(περιλαμβανομένης και της μαρίνας Παραλιμνίου) έχουν ζητηθεί προσφορές οι οποίες 

λήγουν στις 20 Ιουνίου 2003. 

 Η ολοκλήρωση και λειτουργία των έργων αναμένεται σε διάστημα δυόμισι χρόνων, 

μετά την ανάθεσή τους στον (∆ιαχειριστή) επιτυχόντα προσφοροδότη.  Αναφέρεται ότι η 

αρχική χωροθέτηση της μαρίνας Παραλιμνίου, δυναμικότητας εννιακόσιων σκαλών, 

στην περιοχή Πάραμαουντ εγκαταλείφθηκε, καθότι η περιβαλλοντική μελέτη κατέληξε 

στο συμπέρασμα ότι η δημιουργία μαρίνας στο συγκεκριμένο χώρο θα είχε σοβαρές 

επιπτώσεις στο περιβάλλον της περιοχής. 

 Για εξεύρεση νέας θέσης για τη μαρίνα ερευνήθηκε ολόκληρη η θαλάσσια περιοχή 

Παραλιμνίου και ο μοναδικός χώρος που κρίθηκε κατάλληλος περιβαλλοντικά ήταν η 

περιοχή του υφιστάμενου αλιευτικού καταφυγίου.  Η δυναμικότητα της μαρίνας 

περιορίστηκε στα διακόσια εβδομήντα σκάφη λόγω του περιορισμένου χώρου. 

 Μετά τη λήψη των προσφορών και σε περίπτωση που δεν υπάρξει ενδιαφέρον 

από προσφοροδότες, το θέμα θα τύχει επανεξέτασης.  Στόχος της κυβέρνησης είναι να 

υλοποιηθεί πλήρως το σχέδιο για τη δημιουργία μαρίνων στην Κύπρο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Απριλίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.234, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2003, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 
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 «Σχετικά με το θέμα της λειτουργίας καζίνου στην Κύπρο, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Επί του παρόντος δεν υπάρχουν σχέδια για παραχώρηση αδειών λειτουργίας 

καζίνων στην Κύπρο, διότι δεν έχει ακόμα ετοιμαστεί η σχετική νομοθεσία, που 

προβλέπει την ίδρυση και λειτουργία καζίνων.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, Κεφάλαιο ∆΄:  Έκθεση της Κοινοβουλευτική Επιτροπής Παιδείας για το 

θέμα που τιτλοφορείται «Η διδασκαλία του μαθήματος της φυσικής αγωγής στη 

δημοτική εκπαίδευση».  Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του βουλευτή κ. 

Πρόδρομου Προδρόμου.  Συνέχιση της συζήτησης.   

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ορίστε. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Είναι γνωστό πως πρόκειται για μια ομόφωνη έκθεση, η οποία αναλύθηκε 

επαρκώς στην προηγούμενη ολομέλεια από τον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Παιδείας.  Απλά και εγώ με τη σειρά μου θα ήθελα να καταθέσω την άποψή 

μας, μετά την εξέταση του όλου ζητήματος στην αρμόδια επιτροπή. 

 Είναι σε όλους γνωστό ότι η συζήτηση για τη διδασκαλία του μαθήματος της 

φυσικής αγωγής στη δημοτική εκπαίδευση δεν αποτελεί καινούριο ζήτημα.  Έχει μια 

μακρά ιστορία, η οποία οδήγησε και σε διαμάχη ανάμεσα στους ενδιαφερόμενους 

κλάδους των γυμναστών και των δασκάλων.  ∆ε θεωρούμε ορθό τέτοια ζητήματα που 

έχουν να κάνουν με το μέλλον των παιδιών μας να αντικρίζονται και να συζητούνται 

μέσα από τη συνδικαλιστική διαφορά των ενδιαφερόμενων κλάδων και όχι στα πλαίσια 

ενός διαλόγου για τις ανάγκες της εκπαίδευσης.  Είναι ενδεικτικό να αναφερθεί πως 
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ορθά στην έκθεση της Κύπρου που κατατέθηκε στην Επιτροπή των Ηνωμένων Εθνών 

για εφαρμογή της Σύμβασης των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού τονίζονται και τα εξής:  «Τα 

αναλυτικά προγράμματα για όλα τα επίπεδα της εκπαίδευσης έχουν ως κύριο στόχο την 

προώθηση της ολικής ανάπτυξης του παιδιού.  ∆ίνεται εξίσου έμφαση στην προώθηση 

της σωματικής, ψυχικής, συναισθηματικής, κοινωνικής, πνευματικής και αισθηματικής 

ανάπτυξης».  Και παρακάτω:  «Ο σκοπός της εκπαίδευσης στην Κύπρο, όπως ορίζεται 

στην Εθνική Έκθεση του Τμήματος Παιδείας, είναι η δημιουργία ελεύθερων και 

δημοκρατικών πολιτών με ολόπλευρα αναπτυγμένη προσωπικότητα, πνευματικά 

καλλιεργημένων, ενάρετων, υγιών, δραστήριων και δημιουργικών, που να συμβάλλουν 

με την εργασία και τη συνειδητή δράση τους στην κοινωνική, επιστημονική, οικονομική, 

πολιτιστική πρόοδο της πατρίδας μας».   

 Το ερώτημα που λογικά προκύπτει είναι αν εξυπηρετούνται αυτοί οι στόχοι με τον 

τρόπο που είναι δομημένα τα αναλυτικά προγράμματα, αλλά κυρίως με τον τρόπο που 

βρίσκουν πρακτική εφαρμογή μέσα στα σχολεία, ανεξάρτητα από ποιους τελικά 

εφαρμόζονται.   

 Εδώ χρειάζεται να τονιστεί πως κύριο μέλημα της επιτροπής Παιδείας κατά τη 

διάρκεια της συζήτησης του θέματος ήταν να το προσεγγίσει σφαιρικά, μέσα στα 

πλαίσια που ανάφερα πιο πάνω, και κυρίως ανεπηρέαστα από συνδικαλιστικές ή άλλου 

είδους σκοπιμότητες.   

 Πέρα από τη βελτίωση της φυσικής κατάστασης το μάθημα στοχεύει και στην 

καλλιέργεια της αγάπης για τον αθλητισμό με όλα τα συνεπακόλουθα, με κυριότερο την 

ανάπτυξη του πνεύματος συνεργασίας, που είναι απαραίτητη σε όλους τους τομείς της 

ζωής των παιδιών, έξω και από τα πλαίσια των σχολικών δραστηριοτήτων.  

Επιπρόσθετα, βασικό στόχο αποτελεί η προτροπή των μαθητών να ανακαλύψουν 

έγκαιρα το είδος του αθλητισμού στο οποίο έχουν κλίση, χωρίς αυτό να σημαίνει ότι 
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στόχος είναι η εξειδίκευση σε ένα συγκεκριμένο άθλημα ή η προτροπή για ενασχόληση 

με τον πρωταθλητισμό.   

 ∆ε διαφέρει η άποψή μας από αυτή που κατατέθηκε στην επιτροπή, δηλαδή ότι η 

άθληση συμβάλλει και στην ψυχοπνευματική υγεία του παιδιού, ενώ είναι τεκμηριωμένο 

ότι προάγει τη μάθηση και βοηθάει στην ανάπτυξη της αυτοεκτίμησης και του 

αυτοελέγχου του ατόμου.  Εν ολίγοις, πρόκειται για ένα μάθημα το οποίο συμβάλλει τα 

μέγιστα στη δημιουργία των ατόμων, ώστε να είναι υγιή σωματικά και ψυχικά.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Μετά από πολλές συζητήσεις, η επιτροπή κατέληξε καταρχάς στο συμπέρασμα ότι 

το μάθημα της φυσικής αγωγής, αν και εντάσσεται στο ευρύτερο πρόγραμμα της 

αγωγής, στην πράξη είναι ένα από τα πλέον υποβαθμισμένα μαθήματα της δημοτικής, 

αλλά και της μέσης εκπαίδευσης.  Η γενική διαπίστωση είναι ότι κάπου στην πορεία 

ξεχάστηκαν οι βασικοί στόχοι του μαθήματος και γι’ αυτό θα ήθελα σ’ αυτό το σημείο να 

αναφερθώ σε κάποιους από τους λόγους που οδηγούν στην υποβάθμιση.   

 Η υποβάθμιση του μαθήματος της φυσικής αγωγής οφείλεται κυρίως σε τρεις 

παράγοντες:  Στο θεσμικό πλαίσιο που σχετίζεται με το μάθημα, στη διαθέσιμη 

υλικοτεχνική υποδομή και στους εκπαιδευτικούς που ασχολούνται με τη διδασκαλία του. 

 Πιο αναλυτικά, σε σχέση με το θεσμικό πλαίσιο, παρουσιάζεται αδυναμία 

συστηματικής ανάπτυξης και συνέπειας των δασκάλων λόγω απουσίας κινήτρων και 

ελέγχου.  Υπάρχει και προβληματική αξιολόγηση αυτών που διδάσκουν το μάθημα της 

γυμναστικής.  Παρατηρείται έλλειψη υποχρεωτικής επιμόρφωσης και επαρκούς 

κατάρτισης των εκπαιδευτικών και το χειρότερο είναι ότι παρατηρείται περιθωριοποίηση 

με την έννοια των περιορισμένων δυνατοτήτων ανέλιξης των δασκάλων που 

ασχολούνται αποκλειστικά με τη φυσική αγωγή.  Είναι επίσης προβληματική και 

λειτουργεί με ανασταλτικό τρόπο η εσωτερική χρηματοδότηση και στήριξη του 
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μαθήματος από τις κρατικές υπηρεσίες.  ∆ε χρειάζεται κανείς να παραθέσει και πολλά 

στοιχεία, για να αποδείξει ότι οι χώροι και τα μέσα που διατίθενται για το μάθημα είναι 

ανεπαρκείς και σε κάποιες περιπτώσεις ακατάλληλοι (ακατάλληλα γήπεδα, ανυπαρξία 

εγκαταστάσεων και προβληματικές ειδικές αίθουσες, αλλά και γενικά η μη τήρηση των 

στοιχειωδών κανόνων ασφάλειας για τους μαθητές).   

 Σε σχέση με το ρόλο των εκπαιδευτικών, είναι καταφανής η σε βασικά αντικείμενα 

ελλιπής κατάρτιση πολλών δασκάλων που διδάσκουν το μάθημα.  Ανεπάρκεια 

παρατηρείται και στον προγραμματισμό από μεγάλη μερίδα των δασκάλων.  

Παρατηρείται παράλειψη αξιοποίησης του προσφερόμενου χρόνου και χρησιμοποίηση 

του χρόνου του μαθήματος της φυσικής αγωγής για ενίσχυση άλλων μαθημάτων του 

ωρολόγιου προγράμματος.  Το μάθημα ταλαιπωρείται από το μειωμένο ενδιαφέρον 

πολλών εκπαιδευτικών.  Τελικά αυτό που δυστυχώς γίνεται είναι να διασώζεται η 

αξιοπρέπεια του μαθήματος από την ευσυνείδητη εργασία και τις πρωτοβουλίες των 

λίγων εκπαιδευτικών.   

 Εφόσον, λοιπόν, θεωρούμε δεδομένα όλα τα πιο πάνω, γιατί αυτό είναι και το 

ομόφωνο συμπέρασμα της επιτροπής Παιδείας, είναι λογικό να εξάγεται ως πρώτο και 

κύριο βασικό συμπέρασμα το ότι το μάθημα χρειάζεται πρώτα και κύρια αναβάθμιση.  

Χρειάζεται να βελτιωθεί το θεσμικό πλαίσιο, να φτιαχτεί η αναγκαία υποδομή και να 

διδάσκεται από εκπαιδευτικούς που είναι εξειδικευμένοι, έχουν επαρκείς γνώσεις του 

αντικειμένου τους, αλλά και την απαραίτητη αγάπη για τον αθλητισμό.   

 Είναι γι’ αυτόν ακριβώς το λόγο που θεωρούμε πως η κυβέρνηση, η προηγούμενη 

κυβέρνηση, είχε στα χέρια της μια ομόφωνη και καθόλα τεκμηριωμένη απόφαση, παρά 

το γεγονός πως αυτή η αρμοδιότητα δεν ανήκει στη Βουλή, που της έδινε όλη την 

ευχέρεια, διευκολύνοντάς την να προχωρήσει σε βήματα, κάνοντας έτσι ουσιαστικές 

τομές σε ένα πολύ ευαίσθητο τομέα της εκπαίδευσης.  Μέσα από τις γνωστές 
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αντιφάσεις της προηγούμενης κυβέρνησης σ’ αυτά τα θέματα, η οποία έπαιρνε 

απόφαση προς ικανοποίηση της μιας πλευράς και μετά τις αντιδράσεις της άλλης 

άλλαζε την απόφαση, η τακτική αυτή όχι απλά δεν έλυσε το πρόβλημα, αλλά αντίθετα 

το έχει διαιωνίσει.   

 Τα ζητήματα επομένως εξακολουθούν να βρίσκονται μπροστά μας ανοικτά και 

άλυτα, προβάλλοντας έντονα την ανάγκη για: 

1. Αναβάθμιση του μαθήματος στα σχολεία. 

2. Αύξηση του χρόνου διδασκαλίας μέσα στα πλαίσια της αναδιαμόρφωσης και 

εκσυγχρονισμού των αναλυτικών προγραμμάτων. 

3. Αναβάθμιση του ελέγχου και της αξιολόγησης του μαθήματος και των 

εκπαιδευτικών. 

4. Ανάγκη να δοθεί έμφαση στο στόχο για τα ωφελήματα από την ενασχόληση με τη 

φυσική άσκηση. 

5. Συγγραφή εγχειριδίων που να βοηθούν το έργο του εκπαιδευτικού. 

6. Εκσυγχρονισμό των εξοπλισμών. 

7. Καθορισμό στο τέλος εθνικών επιπέδων επίδοσης κατά ηλικίες και τακτικός 

έλεγχος. 

 Απαιτείται επομένως η διεξαγωγή επιστημονικής μελέτης στην οποία να 

καταγραφούν όλες οι πτυχές και οι παράγοντες που σχετίζονται με το μάθημα, ώστε να 

αναπτυχθεί στρατηγική με όραμα και ψηλές προσδοκίες.  Η μελέτη μοντέλων άλλων 

εκπαιδευτικών συστημάτων είναι χρήσιμη για άντληση πληροφοριών και ιδεών.  Μια 

τέτοια μελέτη-προσέγγιση χρειάζεται να καταδεικνύει τους τρόπους με τους οποίους: 

α. Θα τηρηθεί μια στάση που θα προωθεί την ευχάριστη και μεγάλης διάρκειας 

άσκηση στα νεαρά άτομα. 

β. Θα υπάρξει το φυσικό και κοινωνικό περιβάλλον που θα καθοδηγεί τους νέους 
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στον αθλητισμό. 

γ. Θα εφαρμοστεί πρόγραμμα εισαγωγής των νεαρών σε ένα πρόγραμμα για μια πιο 

ευχάριστη συμμετοχή στη φυσική αγωγή, για να τους βοηθήσει να αναπτύξουν τη 

γνώση, τη στάση και την πεποίθηση που χρειάζεται να αναπτύξουν παραπέρα για 

να διατηρήσουν τον αθλητισμό στη ζωή τους. 

δ. Θα εφαρμοστεί σχολικό πρόγραμμα για ενημέρωση των νέων και σε θέματα 

υγείας, για να τους βοηθήσει να αναπτύξουν τη γνώση, τη στάση και την 

πεποίθηση που χρειάζεται για μια υγιεινή ζωή.   

ε. Θα δημιουργηθούν προγράμματα φυσικής αγωγής και έξω από το σχολείο τέτοια 

που να ικανοποιούν τις ανάγκες και τα ενδιαφέροντα όλων των μαθητών σήμερα.   

στ. Θα δίνει τη δυνατότητα συμμετοχής των γονιών στα πιο πάνω προγράμματα, οι 

οποίοι θα εμψυχώνουν τα παιδιά τους να συνεχίσουν την άσκηση. 

ζ. Θα προσφέρεται ένα μεγάλο φάσμα από αθλήματα, ώστε να προσελκύουν 

περισσότερους νέους. 

η. Θα επιβάλλεται η αξιολόγηση κάθε λίγο των σχολικών και μη προγραμμάτων και 

δραστηριοτήτων. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Ήταν αναμενόμενο πως οι απόψεις των διαφόρων εμπλεκόμενων μερών θα 

διίσταντο.  ∆ε συμφωνούμε όμως με ακραίες τοποθετήσεις του τύπου “οι πτυχιούχοι 

γυμναστές είναι οι μόνοι αρμόδιοι και κατάλληλοι για τη διδασκαλία της φυσικής 

αγωγής” ούτε επίσης “οι δάσκαλοι με μια στοιχειώδη απλή εξειδίκευση είναι και αυτοί 

εξίσου ικανοί”.  ∆ε μας βρίσκει σύμφωνους η απόλυτη θέση που υποστηρίζει ότι δεν 

πρέπει να τεθεί σε κίνδυνο ο θεσμός του πολυδύναμου δάσκαλου, ο οποίος απορρέει 

από τη διαθεματική προσέγγιση στη δημοτική εκπαίδευση και υιοθετείται γενικότερα 

από την παιδαγωγική επιστήμη.  Και επομένως, καταλήγει αυτή η άποψη, προτείνουν 
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τα ειδικά θέματα στο δημοτικό σχολείο να διδάσκονται από παιδαγωγικά 

καταρτισμένους εκπαιδευτικούς που να εξειδικεύονται απλά στο αντίστοιχο θέμα.  Αυτά 

στην εποχή της εξειδίκευσης “δυσκολεύουν” και το σχολιασμό.   

 Εν πάση περιπτώσει, η επιτροπή ορθά κρίνει ότι είναι ανάρμοστο να υπάρχουν 

αυτή τη στιγμή μόνο εκατό δάσκαλοι από τους διακόσιους, με βάση στοιχεία του 

υπουργείου, οι οποίοι διδάσκουν το μάθημα και έχουν εξειδικευτεί στο συγκεκριμένο 

αντικείμενο.  Είναι βέβαια ενθαρρυντικό το γεγονός ότι μεγάλος αριθμός δασκάλων είναι 

πρόθυμοι να αποκτήσουν εξειδίκευση.  Όμως εδώ εγείρονται σημαντικά ερωτήματα για 

το πού και πώς μπορεί να γίνει κάτι τέτοιο, καθώς και για το ποιος θα αναλάβει το 

κόστος μιας τέτοιας πρωτοβουλίας.   

 Καταλήγοντας, συνάδελφοι, θα ήθελα να ακουστεί ακόμα μια φορά η ομόφωνη 

θέση της αρμόδιας γι’ αυτά τα θέματα επιτροπής Παιδείας της Βουλής, ότι το μάθημα 

της φυσικής αγωγής πρέπει να διδάσκεται από εξειδικευμένο και καταρτισμένο 

προσωπικό και αναμένει η επιτροπή ότι το Υπουργείο Παιδείας, σε συνεργασία με 

όλους τους εμπλεκόμενους, υιοθετώντας αυτή τη θέση, θα δράσει χωρίς κωλυσιεργία 

προς την υλοποίησή της.  Χρειάζεται να προωθηθεί άμεσα η ετοιμασία ειδικών σχεδίων 

υπηρεσίας για τη διδασκαλία του μαθήματος της φυσικής αγωγής, ώστε το μάθημα αυτό 

να διδάσκεται από εκπαιδευτικούς οι οποίοι θα είναι κάτοχοι των εξειδικευμένων προς 

τούτο επιστημονικών προσόντων.  Εννοείται ότι και οι γυμναστές που ενδιαφέρονται να 

καλύψουν τις συγκεκριμένες θέσεις επιβάλλεται να αποκτήσουν παιδαγωγική 

κατάρτιση.   

 Ταυτόχρονα, καλούμε το Πανεπιστήμιο Κύπρου, σε συνεργασία με το Υπουργείο 

Παιδείας και Πολιτισμού, να μελετήσει και να προγραμματίσει τη δυνατότητα 

εξειδίκευσης των μελλοντικών δασκάλων στον τομέα της φυσικής αγωγής, ώστε στο 
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μέλλον οι υποψήφιοι δάσκαλοι να έχουν τη δυνατότητα να αποκτούν τα εξειδικευμένα 

προσόντα κατά τη διάρκεια των σπουδών τους. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ορίστε. 

Κ. ΤΥΡΙΜΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Λυπούμαι για την ταλαιπωρία που θα σας υποβάλω.  Να μου επιτρέψετε να 

μιλήσω και σε δέκα λεπτά να τελειώσω. 

 Σε ομιλία του ο επίκουρος καθηγητής του Πανεπιστημίου Κρήτης, κ. Μιχάλης 

Τορναρίτης, τονίζει: 

 «...Είναι επιστημονικά αποδεδειγμένο ότι η αθηροσκλήρυνση, πολλές μορφές 

καρκίνου και άλλα χρόνια νοσήματα, όπως ο διαβήτης, έχουν τις ρίζες τους στην 

παιδική ηλικία.  Γι’ αυτό η πρωτογενής πρόληψη πρέπει να αρχίζει νωρίς, ώστε να 

μειωθεί η θνησιμότητα από τα νοσήματα αυτά, που τις τελευταίες δεκαετίες πήραν 

επικίνδυνες διαστάσεις...». 

 Κύριος υπεύθυνος θεωρείται ο σύγχρονος τρόπος ζωής και τα χαρακτηριστικά 

του, όπως η καθιστική ζωή, τα δυτικά πρότυπα διατροφής και το κάπνισμα.  Επομένως, 

τα προληπτικά προγράμματα πρέπει να απευθύνονται στο σύνολο του πληθυσμού και 

όχι μόνο στις ομάδες υψηλού κινδύνου. 

 Τα συμπεράσματα μελέτης που έγινε στην Κύπρο παρουσιάζουν σημαντικό 

ποσοστό παιδιών με αυξημένα επίπεδα ολικής και LDL χοληστερόλης, της 

ονομαζόμενης κακής χοληστερόλης, η οποία μπορεί να χαμηλώσει μόνο με την 

άσκηση, η δε φυσική κατάσταση των παιδιών υπολείπεται από τα αναμενόμενα, και 
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κυρίως στο παλίνδρομο τρέξιμο αντοχής, ενώ ικανοποιητικά επίπεδα παρατηρούνται 

στις αναδιπλώσεις από ύπτια κατάκλιση. 

 Εκτός από τους σοβαρούς προδιαθεσικούς παράγοντες σε σχέση με τις 

καρδιαγγειακές παθήσεις, υπάρχουν και άλλα προβλήματα υγείας, όπως η κύφωση, η 

σκολίωση και άλλα.  Τονίζουμε ιδιαίτερα αυτές τις δύο παθήσεις, διότι δε δίνεται η 

απαιτούμενη σημασία ούτε στο πώς κάθονται τα παιδιά κατά τη διάρκεια του μαθήματος 

ούτε και στο σπίτι κατά την προετοιμασία με αποτέλεσμα πολλά παιδιά να 

παρουσιάζουν παραμόρφωση της σπονδυλικής στήλης, κάτι που με τη σειρά του 

ταλαιπωρεί και από αισθητικής άποψης και λόγω πόνων στον αυχένα, στην οσφυϊκή 

μοίρα της σπονδυλικής στήλης, ως επίσης και στα άκρα.  Είναι μεγάλος ο αριθμός των 

νεαρών ατόμων που υπόκεινται σε χειρουργικές επεμβάσεις στη σπονδυλική στήλη, 

ενώ εργαζόμενοι στην πιο παραγωγική περίοδο της ζωής τους κάνουν επεμβάσεις στο 

σπόνδυλο λόγω κήλης ή δισκοπάθειας, κάτι που μειώνει τις ικανότητές τους για 

εργασία. 

 Πιστεύω ότι ο εκπαιδευτικός φυσικής αγωγής πρέπει να δίνει μεγάλη σημασία στο 

σχηματισμό της σπονδυλικής στήλης και να κατευθύνει σωστά τους μαθητές 

συμβουλεύοντάς τους πώς πρέπει να κάθονται και τι ασκήσεις πρέπει να κάνουν για 

θεραπεία.  Το κολύμπι, π.χ., όπως και η υδροθεραπεία, βοηθούν σημαντικά.  Πολλοί 

αθλητές εγκατέλειψαν το στίβο λόγω προβλημάτων που προέκυψαν από την κακή και 

λανθασμένη προπόνηση. 

 Ένα άλλο πρόβλημα που αντιμετωπίζουμε είναι η παχυσαρκία της παιδικής 

ηλικίας.  Η γυμναστική αυξάνει το μεταβολισμό, την ελαστικότητα των αγγείων, την 

παράπλευρο κυκλοφορία και την οξυγόνωση των κυττάρων.  Επομένως, για να 

αλλάξουμε ή να βελτιώσουμε το σύγχρονο τρόπο ζωής και τις επιπτώσεις που επιφέρει, 

πρέπει η διδασκαλία του μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική εκπαίδευση να 
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γίνεται σωστά και με τρόπο που να προάγει τη σωματική ανάπτυξη των παιδιών.  Η 

φυσική δραστηριότητα επηρεάζει θετικά και τη σωματική, και την ψυχική υγεία, και είναι 

σημαντική σε όλες τις φάσεις του κύκλου της ζωής, από την παιδική ηλικία μέχρι και τα 

βαθιά γεράματα.    

 Σκοπός της φυσικής αγωγής, όπως αναφέρεται στο νέο αναλυτικό πρόγραμμα για 

το δημοτικό σχολείο, είναι «...μέσα από ποικίλες κινητικές και αθλητικές δραστηριότητες 

να συμβάλλει στη σωματική ανάπτυξη των μαθητών, στην ψυχική και πνευματική τους 

καλλιέργεια, καθώς και στην αρμονική τους ένταξη στην κοινωνία». 

 Εργαλείο του μαθήματος της φυσικής αγωγής είναι η κίνηση.  Συνήθως η κίνηση 

θεωρείται το μέσο για την αύξηση των σωματικών ικανοτήτων ή το μέσο για την 

απόκτηση αθλητικών δεξιοτήτων.  Μπορεί όμως να αποτελέσει και πρωταρχικό μέσο 

για την ανάπτυξη των δημιουργικών πτυχών του ανθρώπου.  Μπορεί επίσης να 

χρησιμοποιηθεί για να καταδείξει στο νεαρό άτομο ότι έχει έναν ακόμα τρόπο να 

εκφραστεί και να γίνει δημιουργικό. 

 Τα παραδοσιακά αναλυτικά προγράμματα της φυσικής αγωγής με το περιεχόμενό 

τους και τις μεθόδους διδασκαλίας που αναφέρουν στοχεύουν κύρια στην ανάπτυξη 

των φυσικών ικανοτήτων των μαθητών, όπως είναι η αντοχή, η δύναμη, η ταχύτητα, 

καθώς και στην αναπαραγωγή προϋπαρχόντων αθλητικών μοντέλων, π.χ., της τεχνικής 

του άλματος σε μήκος ή του ταμπ-σουτ στο μπάσκετ.  Οι διδάσκοντες το μάθημα της 

φυσικής αγωγής δεν έχουν πιθανόν πλήρως συνειδητοποιήσει την 

παιδευτική/μορφωτική αξία της καλλιέργειας των δημιουργικών ικανοτήτων των παιδιών 

μέσω της κίνησης.  Γι’ αυτό, μέσω έρευνας έγινε προσπάθεια να αναδειχθεί σε 

θεωρητικό επίπεδο η παιδαγωγική αξία της δημιουργικότητας και σε πειραματικό 

επίπεδο να αποδειχθεί ότι η ανάπτυξή της είναι εφικτή μέσω του μαθήματος της 

φυσικής αγωγής με την προϋπόθεση ότι το πρόγραμμα και οι μέθοδοι διδασκαλίας της 
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στους μαθητές θα είναι οι κατάλληλες. 

 Το θέμα όμως που τίθεται ενώπιόν μας είναι από ποιον πρέπει να διδάσκεται το 

μάθημα της φυσικής αγωγής στα δημοτικά σχολεία:  από τον πολυδύναμο δάσκαλο της 

τάξης ή από εκπαιδευτικούς με ειδικότητα στη φυσική αγωγή;  Στην Ελλάδα τα 

τελευταία δέκα χρόνια διδάσκεται από εκπαιδευτικούς ειδικούς στη φυσική αγωγή και η 

κατάσταση βελτιώθηκε σημαντικά, διότι όλος ο χρόνος διατίθεται στη γυμναστική, ενώ, 

όταν η διδασκαλία γινόταν από πολυδύναμο δάσκαλο, μέρος του χρόνου της φυσικής 

αγωγής διετίθετο σε άλλα μαθήματα, ιδιαίτερα όταν ο καιρός ήταν βροχερός, και αυτός 

είναι ακόμα ένας λόγος για να λειτουργούν περιφερειακά σχολεία τα οποία να διαθέτουν 

αίθουσες πολλαπλής χρήσης. 

 Πολλές φορές είδαμε να διδάσκουν φυσική αγωγή δάσκαλοι γραβατωμένοι ή 

δασκάλες με ψηλά τακούνια.  Εδώ θέλω να αναφέρω ότι στην Ευρωπαϊκή Ένωση δεν 

υπάρχει ενιαία πολιτική και υπάρχουν πέντε ή έξι χώρες όπου διδάσκουν το μάθημα 

καθηγητές φυσικής αγωγής, ενώ σε άλλες χώρες το διδάσκουν πολυδύναμοι δάσκαλοι.  

Όμως, πρέπει να τονίσω ότι σε κάποιες σχολές ή πανεπιστήμια, όπως είναι το 

Αριστοτέλειο Πανεπιστήμιο, εκτός από τα μαθήματα φυσικής αγωγής, γίνονται και 

μαθήματα παιδαγωγικής γυμναστικής, γίνονται μαθήματα φυσιολογίας, αθλητικής 

ψυχολογίας και αθλητιατρικής.  Επομένως, το μάθημα της φυσικής αγωγής δεν 

αποτελεί ώρα για ξεκούραση ούτε για τους μαθητές ούτε για τους εκπαιδευτές.  Γι’ αυτό, 

πρέπει να γίνεται σωστά, συνειδητά και συχνά -τουλάχιστον τέσσερις φορές τη 

βδομάδα.  Καλούμε το Υπουργείο Υγείας να δημιουργήσει τις προϋποθέσεις και την 

κατάλληλη υποδομή για άσκηση.  Τότε μόνο η άσκηση θα γίνει συνείδηση.  

 Όταν το Πανεπιστήμιο Κύπρο έκανε έρευνα μεταξύ των δασκάλων, διαπιστώθηκε 

ότι η πλειοψηφία των ερωτηθέντων αποδέχεται ότι δεν μπορεί να διδάξει σωστά το 

μάθημα της φυσικής αγωγής και η απουσία ειδικευμένων εκπαιδευτικών είναι αρνητικός 
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παράγοντας που εμποδίζει την ορθή διδασκαλία του μαθήματος, γι’ αυτό και 

παρουσιάζεται το φαινόμενο οι νεότεροι να πιέζονται να αναλάβουν το μάθημα της 

φυσικής αγωγής.  Το 25% διαφωνεί με αυτή τη θέση και υποστηρίζει ότι ο πολυδύναμος 

δάσκαλος είναι πιο κοντά στα παιδιά και έχει καλύτερη ψυχολογική προσέγγιση. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το πρόβλημα της διδασκαλίας των ειδικών μαθημάτων, όπως είναι η μουσική, τα 

αγγλικά, η φυσική αγωγή, δεν είναι συνδικαλιστικό -και το αναφέρω αυτό μετά τις 

διαμαρτυρίες και δηλώσεις των δασκάλων ότι θα αντιδράσουν δυναμικά, σε περίπτωση 

που το μάθημα δοθεί σε καθηγητές φυσικής αγωγής.  Το πρόβλημα είναι καθαρά 

παιδαγωγικό και το μάθημα αυτό πρέπει να διδάσκεται από εξειδικευμένο προσωπικό, 

είτε αυτό είναι πολυδύναμοι δάσκαλοι είτε καθηγητές φυσικής αγωγής, το οποίο να έχει 

διδαχθεί γενική ψυχολογία, ψυχολογία της εφηβείας, εξελικτική ψυχολογία, αθλητική 

ψυχολογία, παιδαγωγική, κινητική, ρυθμική αγωγή και άλλα.  Γι’ αυτό, οι συνδικαλιστικές 

οργανώσεις δεν πρέπει να κάνουν κατάχρηση της δύναμης και της εξουσίας που έχουν.  

δεν πρέπει να αποκλείουν κανέναν προσοντούχο.  Αντίθετα, πρέπει να απαιτούν την 

απόκτηση εξειδικευμένων προσόντων για σωστή διδασκαλία όχι μόνο της φυσικής 

αγωγής αλλά και των άλλων ειδικών μαθημάτων. 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν.  Το θέμα θα παραμείνει για μια βδομάδα και μόνο στην ημερήσια 

διάταξη. 

 Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 17 Απριλίου 2003, στις 

4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
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1. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 

Αθλητισμού Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.012.2003) 

2. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για την 

Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου για το Έτος 2003 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.001.2003) 

3. O περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του Κέντρου 

Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με 

Αναπηρίες Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.070.2003) 

4. Ο περί Προϋπολογισμού του 2002 (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.073.2003) 

5. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 4) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.072.2003) 

6. O περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 5) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.076.2003) 

7. O περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και 

Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών 

Πληροφοριών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.060.2003) 

8. Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και 
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Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών 

Πληροφοριών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.018.2003) 

9. Οι περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και 

Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών 

Πληροφοριών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.036.2003) 

10. Ο περί Βοηθών Καταστημάτων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.074.2002)  

11. Ο περί Βοηθών Καταστημάτων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.029.2003) 

12. Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.022.2003) 

13. Ο περί της ∆ιατήρησης και ∆ιασφάλισης των 

∆ικαιωμάτων των Εργοδοτουμένων κατά τη 

Μεταβίβαση Επιχειρήσεων, Εγκαταστάσεων ή 

Τμημάτων Επιχειρήσεων ή Εγκαταστάσεων  

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.107.2002) 
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14. Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού 

Μεταφορέα Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.058.2003) 

15. Ο περί Επεξεργασίας ∆εδομένων Προσωπικού 

Χαρακτήρα (Προστασία του Ατόμου) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.264.2002) 

16. Ο περί της ∆ιαδικασίας Πληροφόρησης Ορισμένων 

Τεχνικών Κανόνων Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.019.2003) 

17. Οι περί Ελέγχου Συμμόρφωσης προς τις Αρχές Ορθής 

Εργαστηριακής Πρακτικής (ΟΕΠ) και Σύστημα 

Επιθεώρησης και ∆ιαπίστευσης των Πειραματικών 

Μονάδων και Τόπων ∆οκιμών ΟΕΠ Κανονισμοί του  

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.010.2003) 

18. Οι περί των Προϊόντων με βάση το Κρέας Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.039.2003) 

19. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Στραγγαλιστικά 

Πηνία που Προορίζονται για τους Λαμπτήρες 

Φθορισμού) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.020.2003) 

20. Oι περί των Βασικών Απαιτήσεων που Πρέπει να 

Πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων (Μη  
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Αυτόματα Ζυγιστικά Όργανα) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.037.2003) 

21. Οι περί Μέτρων και Σταθμών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.038.2003) 

22. Οι περί Σύστασης και Λειτουργίας Σχεδίου 

Προστασίας Καταθέσεων (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.013.2003) 

23. Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.048.2003) 

24. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέσεις Γεωργικού 

Λειτουργού Α´ και Κτηνοτροφικού Λειτουργού Α´  

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.018.2003) 

25. Οι περί Κέντρου Επιστημονικών Ερευνών - Θέσεις 

Ανώτερου Ερευνητή και Ερευνητή Α΄ (Σχέδια  

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.012.2003) 

26. Oι περί Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας - Θέση Γενικού 

∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.053.2003) 

27. Οι περί Ιατρών (Ειδικά Προσόντα) Κανονισμοί του 

2003. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.046.2003) 

28. Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 

(Τέλος Καταβλητέον υπό Εργοδοτών)  

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.034.2003) 

29. Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 

Κύπρου - Θέση Γενικού ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.052.2003) 

30. Ο περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1999. 

(Ν. 234/99) 

31. Ο περί Ρυθμίσεως και Ελέγχου της Λειτουργίας 

Γραφείων Ενοικίασης Μηχανοκινήτων Οχημάτων  

Νόμος του 2000.  

(Αρ. Φακ. 23.01.060.2000) 

32. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 

Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2000. 

(Αρ. Φακ. 23.01.061.2000) 

33. Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2000. 

(Αρ. Φακ. 23.01.062.2000) 

34. Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2000. 

(Αρ. Φακ. 23.01.101.2000) 
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35. Ο περί της Επαγγελματικής Άδειας Οδηγού 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2000. 

(Αρ. Φακ. 23.01.138.2000) 

36. Ο περί Άδειας Άσκησης του Επαγγέλματος των 

Τεχνιτών Οχημάτων Όλων των Ειδικοτήτων και 

Ίδρυσης και Λειτουργίας Συνεργείων Συντήρησης και 

Επισκευής Οχημάτων Νόμος του 2000. 

(Αρ. Φακ. 23.01.217.2000) 

37. Ο περί Μεταβίβασης της Περιουσίας και Επιχείρησης 

της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος του 2001.  

(Αρ. Φακ. 23.01.061.2001) 

38. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ζώνες Υψηλού 

Ελέγχου Στάθμευσης) Νόμος του 2001. 

(Αρ. Φακ. 23.01.150.2001) 

39. Ο περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2001. 

(Αρ. Φακ. 23.01.178.2001) 

40. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκρηκτικές Ύλες 

Εμπορικής Χρήσης) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.215.2002) 

41. Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.214.2002) 

42. Ο περί Ουσιωδών Υπηρεσιών (Αποτροπή Απεργιών 

και Παραπομπής ∆ιαφορών σε ∆ιαιτησία) Νόμος του 
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1995. 

(Ν. 8/95) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για 

το θέμα που τιτλοφορείται «Η διδασκαλία του 

μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική 

εκπαίδευση». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του  

βουλευτή κ. Πρόδρομου Προδρόμου). (18.9.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.194.2001) 

(Συνέχιση της συζήτησης) 

2. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής  

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις  

δραστηριότητες της Υποεπιτροπής για την  

Επικοινωνία της Βουλής των Αντιπροσώπων με τον  

Πολίτη για Θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται «Οι 

επιπτώσεις στο περιβάλλον και στους κατοίκους από 

τη συνέχιση της λειτουργίας του χυτηρίου “Νέμιτσας”  

στη Λεμεσό». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επιτροπής).  

(21.5.2002). 
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(Αρ. Φακ. 23.04.202.2002)   

4. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις  

δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της Βουλής των  

Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για το Μέλλον της  

Ευρώπης. 

5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 

∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα που τιτλοφορείται «Η 

σχεδιαζόμενη αναθεώρηση του τοπικού σχεδίου στο 

δήμο Γεροσκήπου και τα εξ αυτής προκύπτοντα 

θέματα ευνοϊκής μεταχείρισης προς συγκεκριμένο 

επιχειρηματία». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του  

βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). (22.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.181.2002) 

6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα  

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Ενημέρωση της επιτροπής για τη διεξαγόμενη από  

τις αρμόδιες αρχές έρευνα σχετικά με την ύπαρξη 

τεχνολογικού εξοπλισμού στο Αρχηγείο της 

Αστυνομίας για την παρακολούθηση τηλεφώνων». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επιτροπής).  

(8.10.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.287.2002) 
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7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα  

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για τα θέματα που  

τιτλοφορούνται: 

  α. «Η ανάγκη λήψης μέτρων για ενίσχυση των 

δεσμών των φυλακισμένων με τις  

οικογένειές τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.390.2001) 

 β. «Η ανάγκη λήψης μέτρων κοινωνικής  

επανένταξης των φυλακισμένων μετά την 

αποφυλάκισή τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής). (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.391.2001) 

 γ. «Ψυχιατρικές υπηρεσίες και φυλακισμένοι με 

ψυχολογικά προβλήματα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Τάκη Χατζηγεωργίου). 

(5.2.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.037.2002) 

 Επίσης, θέλω να πληροφορήσω το σώμα ότι το Σάββατο, 19 Απριλίου 2003, στη 

1.00 μ.μ., ο Πρωθυπουργός της Ελλάδας κ. Κώστας Σημίτης θα προσφωνήσει το 

σώμα. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 



 151

(Ώρα λήξης:  7.08 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Μιχαηλίδης Ντίνος 

Αγγελίδης Ανδρέας Νικολάου Ιωνάς 

Αδάμου Αδάμος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπακώστας Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Γιάγκου Κίκης Περδίκης Γιώργος 

∆ημητρίου Παναγιώτης Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Προδρόμου Πρόδρομος 

Θωμά Γιαννάκης Σαμψών Σωτήρης 

Καράς Αντώνης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κληρίδης Χρίστος Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακού Μαρία Τυρίμος Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Λυσσαρίδης Βάσος Χατζηνικόλα Ντίνος 

Ματσάκης Μάριος Χριστοδουλίδης ∆ώρος 

Μαυροκορδάτος Χρίστος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαύρου Ελένη Χρυσοστόμου Άριστος 

Μιχαηλίδης Θάσος  
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Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Καλαϊτζιάν Πετρός  

  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ομιλία του προεδρεύοντος του σώματος κ. Βάσου Λυσσαρίδη για την επικύρωση 

από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο της Συνθήκης Προσχώρησης της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και η συζήτηση που ακολούθησε (Π. 

∆ημητρίου, Ν. Κατσουρίδης, Λ. Χριστοφόρου, ∆. Χριστοδουλίδης). 

2. Τήρηση μονόλεπτης σιγής, έπειτα από εισήγηση του κ. Γιώργου Περδίκη, για τα 

θύματα του πολέμου στο Ιράκ, μεταξύ των οποίων υπήρξαν και μέλη της 

δημοσιογραφικής οικογένειας. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρου Νόμος του 2003», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που 

ακολούθησαν (Γ. Περδίκης, Ε. Μαύρου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Ζ. Ζαχαρίου, Ά. 

Χρυσοστόμου. Μ. Σιζόπουλος, Χρ. Κληρίδης, Ά. Αγαπίου, Σ. Σαμψών, Α. 

Παπαδοπούλου, Ν. Πιττοκοπίτης, Λ. Χριστοφόρου, Α. Αγγελίδης, προεδρεύων, 

Χρ. Πουργουρίδης, Α. Καράς) και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Aναβολή έπειτα από συζήτηση (N. Kατσουρίδης, Πρ. Προδρόμου, N. 

Πιττοκοπίτης, Γ. Λαμάρης, ∆. Συλλούρης) της συζήτησης του νομοσχεδίου «O 

περί Προϋπολογισμού του Kυπριακού Oργανισμού Aθλητισμού Nόμος του 2003». 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «O περί Προϋπολογισμού του Tαμείου 

Tουρκοκυπριακών Περιουσιών του 2003 Nόμος του 2002» και ψήφισή του σε 

νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «O περί Λοιμοκαθάρσεως (Tροποποιητικός) Nόμος του 
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2003» και για τους κανονισμούς «Oι περί Λοιμοκαθάρσεως (∆ημόσια Yγεία) 

(Tροποποιητικοί) Kανονισμοί του 2003», ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και 

έγκριση των κανονισμών. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης 

Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας Νόμος του 

2002», η συζήτηση που ακολούθησε (Γ. Περδίκης, Ι. Νικολάου, ∆. Συλλούρης, Ά. 

Χρυσοστόμου, Ν. Κατσουρίδης) και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

 α. «Οι περί Συλλογής Πληροφοριών και Επιβολής ∆ιοικητικών Προστίμων 

Κανονισμοί του 2003», 

 β. «Οι περί Καθορισμού του Καθαρού Κόστους της Καθολικής 

Τηλεπικοινωνιακής Υπηρεσίας (Τηλεπικοινωνιών ) Κανονισμοί του 2003», 

  γ. «Οι περί Αριθμοδότησης (Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 2003», 

 δ. «Οι περί Μισθωμένων Γραμμών (Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 2003», 

 ε. «Οι περί Τηλεπικοινωνιακού Τερματικού Εξοπλισμού (Τηλεπικοινωνιών) 

Κανονισμοί του 2003», 

 στ. «Οι περί Υπολογισμού Κόστους των Τελών Αδεσμοποίητης Πρόσβασης 

στον Τοπικό Βρόχο (Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 2003», 

 ζ. «Οι περί Καθορισμού των Τελών Ειδικής Πρόσβασης στο ∆ίκτυο 

(Τηλεπικοινωνιών) Κανονισμοί του 2003», 

 η. «Οι περί Ενάρξεως Ισχύος Ορισμένων Άρθρων Κανονισμοί του 2003» 

 και έγκρισή τους. 

9. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

10. Ερωτήσεις βουλευτών:  Ανάγκη αναπαλαίωσης της Αστικής Σχολής Καλογερά στη 

Λάρνακα - Παράνομη απόρριψη λυμάτων ελαιοτριβείου - Ανάγκη ελέγχου των 
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προγραμμάτων του ΡΙΚ - Μετατροπή χειμάρρων σε οχετούς στο δήμο Λακατάμιας 

- Θέμα μετεξέλιξης ιδιωτικών κολεγίων σε ιδιωτικά πανεπιστήμια - Ανάγκη 

προστασίας της ιδιωτικής πνευματικής περιουσίας - Αίτημα για ασφαλτόστρωση 

του δρόμου Μανδριών-Πάφου - Καθυστέρηση στην ετοιμασία τοπικού σχεδίου 

στην περιοχή Τσερίου - Ανάγκη βελτίωσης δασικών δρόμων σε χωριά της Πάφου 

- Προβλήματα από την ακαταστασία στην κτηνοτροφική περιοχή Τσερίου. 

11. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  Προκήρυξη θέσεων 

ειδικών αστυφυλάκων απευθυνόμενες σε άντρες - Καθυστέρηση στην παράδοση 

πιστοποιητικών υγείας σε ιδιοκτήτες υδροφόρων - Αίτημα για κατασκευή 

πεζοδρομίων και βελτίωση δρόμου στην Επισκοπή Λεμεσού - Ανάγκη ύπαρξης 

πολιτικής για το ρατσισμό και την ξενοφοβία - Προβλήματα οδικού δικτύου στο 

συνοικισμό Κολοσσίου - Εφαρμογή προγράμματος κατά των εξαρτησιογόνων 

ουσιών - Απόφαση σύστασης σώματος για θέματα ρατσισμού και μισαλλοδοξίας - 

Έκθεση Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τους οργανισμούς κοινής αγοράς, την αλιεία, 

την ενέργεια και την ποιότητα αέρα και νερού - Μέσα μαζικής ενημέρωσης και 

αξιοπρέπεια θυμάτων - Η υπό κατασκευή μαρίνα Παραλιμνίου - Θέμα λειτουργίας 

καζίνου στην Κύπρο. 

12. Συνέχιση της συζήτησης (Γ. Λαμάρης, Κ. Τυρίμος) για το θέμα «Η διδασκαλία του 

μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική εκπαίδευση». 



 

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

H΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 17ης Απριλίου 2003 

(Ώρα έναρξης:  4.05 μ.μ.) 

(Αρ. 25) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ να 

διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

  Πριν από την ημερήσια διάταξη είμαι βέβαιος ότι η Βουλή επιθυμεί να εκφράσει 

απόψεις για το θέμα της ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Όπως είναι 

γνωστό, ο Πρόεδρος της Βουλής συμμετείχε στην πανηγυρική συνεδρία στην Αθήνα.  

Επέστρεψε μεν, αλλά συνταγματικώς αυτή τη στιγμή είναι Προεδρεύων της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας.  Έτσι, μου ανέθεσε να διαβιβάσω το μήνυμα το οποίο έχει προετοιμάσει 

για τη Βουλή: 

«Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σε μια πανηγυρική τελετή στη χώρα όπου γεννήθηκε η δημοκρατία, κάτω από τον 

ιερό βράχο της Ακρόπολης, κλήθηκε χθες η Κύπρος να υπογράψει τη Συνθήκη 
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Προσχώρησής της στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η υπογραφή της Συνθήκης 

Προσχώρησης της Κύπρου και των εννέα άλλων χωρών αποτελεί την πιο σημαντική 

διεύρυνση στην ιστορία της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αποτελεί, όμως, ταυτόχρονα και το 

πιο σημαντικό ιστορικό γεγονός για την Κύπρο από την εποχή της ανακήρυξης της 

ανεξαρτησίας της και έναν από τους δύο βασικούς στρατηγικούς της στόχους. 

 Θα παρακαλούσα ησυχία, για να ακουστεί το μήνυμα του Προέδρου. 

 Η ξεχωριστή για την πατρίδα μας ιστορική αυτή στιγμή, που αποτελεί το 

επιστέγασμα μιας μακρόχρονης και δύσκολης προσπάθειας της κυπριακής κοινωνίας, 

λαού και ηγεσίας,  με τη σθεναρή και καθοριστικής σημασίας υποστήριξη της Ελλάδας, 

σηματοδοτεί την ένταξή  μας στη διευρυμένη Ευρώπη και δημιουργεί στο λαό μας 

ελπιδοφόρες προσδοκίες για ένα καλύτερο μέλλον.  Τη μοναδικότητα των στιγμών 

αυτών είχε τη δυνατότητα να τη ζήσει ολόκληρη η πολιτική ηγεσία της Κύπρου, την 

οποία ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας κ. Τάσσος Παπαδόπουλος είχε την καλοσύνη να 

προσκαλέσει. 

 Πρέπει να τονιστεί πως, ταυτόχρονα με τα πολλά θετικά και τα ευεργετικά 

αποτελέσματα για την κοινωνία μας, η υλοποίηση των υποχρεώσεών μας που 

εκπηγάζουν από την εναρμόνισή μας με το ευρωπαϊκό κεκτημένο θα συνοδεύεται και 

από επιπτώσεις αρνητικές, τις οποίες πρέπει να αντιμετωπίσουμε με τέτοιο τρόπο, 

ώστε ο απλός άνθρωπος να μην πληρώσει σοβαρό τίμημα. 

 Η υλοποίηση του οράματος της ένταξής μας στην Ενωμένη Ευρώπη, που 

ολοκληρώνεται την 1η Μαΐου 2004, αποκτά ιδιαίτερη σημασία, αν ιδωθεί μέσα από το 

πρίσμα των ειδικών συνθηκών που διέρχεται ο τόπος μας συνεπεία της τουρκικής 

εισβολής και κατοχής.  Η πατρίδα μας παραμένει από το 1974 μοιρασμένη στα δυο με 

όλες τις τραγικές συνέπειες:  καταπάτηση ανθρώπινων δικαιωμάτων, αγνοούμενοι, 

εγκλωβισμένοι, χιλιάδες πρόσφυγες, εποικισμός των εδαφών μας, καταστροφή της 
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πολιτιστικής μας κληρονομιάς.  Η Κύπρος, όμως, παρά τα τόσα δεινά που επισώρευσε 

η τουρκική εισβολή και κατοχή, κατάφερε μέσα από εμπόδια και δυσκολίες να αγωνιστεί 

με επιμονή και υπομονή και να πετύχει την ένταξή της στη μεγάλη ευρωπαϊκή 

οικογένεια.  Είναι σήμερα σε θέση να μπορεί να συνεισφέρει στην επίτευξη των στόχων 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά ταυτόχρονα και να απολαύει των ευεργετημάτων και 

των πλεονεκτημάτων του μέλους της Ένωσης. 

 Ανεξάρτητα, όμως από το ιστορικό αυτό γεγονός, πρωταρχικός στρατηγικός 

στόχος του κυπριακού λαού εξακολουθεί να είναι η εξεύρεση μιας δίκαιης και βιώσιμης 

λύσης του κυπριακού προβλήματος, στη βάση των ψηφισμάτων του Οργανισμού 

Ηνωμένων Εθνών και των Συμφωνιών Κορυφής.  Περισσότερο από κάθε άλλη φορά 

σήμερα η πλευρά μας προσβλέπει σε μια πιο ουσιαστική και ενεργό εμπλοκή της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης προς την κατεύθυνση των προσπαθειών μας για την ανατροπή 

των δεδομένων της κατοχής και την επίτευξη βιώσιμης, μόνιμης, λειτουργικής και 

δίκαιης λύσης του Κυπριακού προς όφελος όλων των νόμιμων κατοίκων της Κύπρου. 

 Υπάρχει, βέβαια, η συνεχιζόμενη αδιαλλαξία της τουρκοκυπριακής ηγεσίας, που 

δεν περνά απαρατήρητη από τα Ηνωμένα Έθνη και τη διεθνή κοινότητα και που 

εξακολουθεί να τροφοδοτεί τον ιστορικό αναχρονισμό της κατοχής και το σημερινό 

απαράδεκτο στάτους κβο.  Το ομόφωνο, προ πέντε μόλις ημερών, ψήφισμα των 

Ηνωμένων Εθνών για το Κυπριακό, παρ’ όλο που δυστυχώς αποφεύγει να επιρρίψει 

ευθύνη στην Τουρκία, επιρρίπτει σαφώς ευθύνες στον Τουρκοκύπριο ηγέτη Ραούφ 

Ντενκτάς για το ναυάγιο της Χάγης και καλεί το Γενικό Γραμματέα του ΟΗΕ να συνεχίσει 

την αποστολή των καλών του υπηρεσιών.  Ωστόσο, παρά την αλαζονική αυτή τακτική 

του Ντενκτάς είμαστε αποφασισμένοι να συνεχίσουμε τις προσπάθειες για την επίτευξη 

της πολυπόθητης λύσης μέσω διαπραγματεύσεων και στα πλαίσια της αποστολής των 

καλών υπηρεσιών του Γενικού Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών, στη βάση των 
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σχετικών ψηφισμάτων του Συμβουλίου Ασφαλείας. Ταυτόχρονα, όπως έχει δηλώσει ο 

Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, η  ελληνοκυπριακή πλευρά θεωρεί ότι το Σχέδιο Ανάν 

μπορεί να αποτελέσει  βάση για διαπραγμάτευση, που θα οδηγήσει σε λύση βιώσιμη, 

λειτουργική και δίκαιη. 

 Όλοι οι νόμιμοι κάτοικοι της Κύπρου, Ελληνοκύπριοι, Τουρκοκύπριοι, Μαρωνίτες, 

Αρμένιοι και Λατίνοι, έχουν το δικαίωμα να είναι σήμερα πιο αισιόδοξοι.  Έχουν το 

δικαίωμα να οραματίζονται μια ενωμένη και δημοκρατική Κύπρο μέσα στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, που θα εγγυάται τη διασφάλιση των ανθρώπινων δικαιωμάτων, τη 

σταθερότητα, την ασφάλεια, την ειρήνη, ένα κράτος δικαίου.  ∆ικαιούνται να 

προσβλέπουν σε μια  λύση του κυπριακού προβλήματος που θα καταστήσει δυνατή την 

ουσιαστική ενσωμάτωση ολόκληρης της Κύπρου στη μεγάλη ευρωπαϊκή οικογένεια και 

τη συμπόρευσή μας με τους Τουρκοκύπριους συμπατριώτες μας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Τελειώνοντας εξαίρω για μια ακόμη φορά τη στήριξη και την καθοριστική συμβολή 

της Ελλάδας στις προσπάθειές μας για την ένταξη, καθώς και τη λύση του κυπριακού 

προβλήματος.  Εξαίρω επίσης τις μακρόχρονες και επίπονες προσπάθειες όλων όσοι 

συνέβαλαν, ώστε η ένταξή μας στην Ενωμένη Ευρώπη να είναι σήμερα μια 

πραγματικότητα». 

 Αυτό είναι το μήνυμα του Προέδρου. 

 Θα παρακαλούσα τώρα τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ να πάρει το 

λόγο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,  

 Έχουν παρέλθει τριανταένα χρόνια από τότε που η Κυπριακή ∆ημοκρατία 

υπέγραψε τη συμφωνία της τελωνειακής σύνδεσης με την τότε ΕΟΚ και δεκατρία από 
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την υποβολή αίτησης για ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Αυτή η διαδρομή των τριών 

σχεδόν δεκαετιών σημαδεύτηκε από πολλά, καθοριστικά για τον τόπο μας γεγονότα με 

προεξάρχον σε τραγικότητα αλλά δυστυχώς και σε σημασία την τουρκική εισβολή και  

την κατοχή ενός μεγάλου μέρους του εδάφους της πατρίδας μας από τα στρατεύματα 

του Αττίλα ως απόρροια του προδοτικού πραξικοπήματος. 

 Αν αναφέρομαι σε αυτά τα γεγονότα, δεν το κάνω επειδή επιθυμώ να 

παρελθοντολογήσω, αλλά γιατί η επίδρασή τους παραμένει αναλλοίωτη μέχρι σήμερα 

και αντανακλά στην υπογραφή της Συνθήκης Προσχώρησης που η χώρα μας 

υπέγραψε χθες μαζί με άλλες είκοσι τέσσερις χώρες στην Αθήνα.  Η αναστολή της 

εφαρμογής του ευρωπαϊκού κεκτημένου στα εδάφη που δεν ελέγχονται από τη νόμιμη 

κυβέρνηση της Κύπρου επιβεβαιώνει του λόγου το αληθές. 

 Παρ’ όλ’ αυτά, η μη επίλυση του Κυπριακού, όχι εξ υπαιτιότητάς μας, όπως και το 

Συμβούλιο Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών επισήμως έχει διαπιστώσει, δεν 

αποτέλεσε τελικά εμπόδιο στην ένταξη.  Χάρη στη σύμπνοια, την αγωνιστικότητα και τη 

σταθερότητα που επέδειξαν όλο το προηγούμενο διάστημα οι πολιτικές δυνάμεις της 

Κύπρου εντός αλλά και πέραν των γραμμών δράσης του Κοινοβουλίου μας, στην ορθή 

γραμμή που ακολούθησε το Εθνικό Συμβούλιο, στην άοκνη προσπάθεια και στη διαρκή 

στήριξη της ελληνικής κυβέρνησης και του ελληνικού λαού, τους οποίους θερμά 

ευχαριστούμε, η Κύπρος κατέστη μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Πρόκειται για έναν ιστορικό σταθμό στην πορεία αυτού του τόπου, που ωστόσο δε 

μας χαρίστηκε.  Είναι μια μεγάλη επιτυχία που ανήκει πρωτίστως στον κυπριακό λαό, ο 

οποίος επέδειξε θαυμαστή καρτερικότητα και αυταπάρνηση, αφού με την καθημερινή 

του εργασία και χωρίς καμιά οικονομική στήριξη, την οποία είχαν οι άλλες υποψήφιες 

χώρες, μπόρεσε να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις αυτής της πορείας. 
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 Λυπούμαστε ειλικρινά που οι Τουρκοκύπριοι λόγω της αναχρονιστικής στάσης του 

ηγέτη τους αλλά και της ακαμψίας της Τουρκίας δεν κατέστη δυνατό να είναι μαζί μας σε 

αυτή τη σημαντική στιγμή.  Από την άλλη, δε μοιρολατρούμε, αλλά διαβεβαιώνουμε 

τους πάντες ότι η ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση δε θα μας οδηγήσει σε εφησυχασμό, 

όσον αφορά τις προσπάθειες για λύση του Κυπριακού στη βάση του Σχεδίου Ανάν, το 

οποίο μέσα από μια καλόπιστη και εποικοδομητική διαπραγμάτευση θα μπορούσε να 

καταστεί λειτουργικό και βιώσιμο.  Η λύση του Κυπριακού παραμένει ο στρατηγικός μας 

στόχος.  Προσβλέπαμε και προσβλέπουμε στο ότι το πολιτικό και θεσμικό πλαίσιο μέσα 

στο οποίο λειτουργεί η Ευρωπαϊκή Ένωση μπορεί να αποτελέσει άκρως βοηθητικό 

παράγοντα στο περίγραμμα της λύσης του Κυπριακού εμπλουτίζοντάς το σε ζωτικούς 

τομείς, όπως είναι τα ανθρώπινα δικαιώματα, το δικαίωμα της ελεύθερης διακίνησης, 

εγκατάστασης, απόκτησης περιουσίας κ.ά., έχοντας, βεβαίως, πάντα κατά νουν τις 

ιδιομορφίες που θα έχει αυτή η λύση λόγω των γνωστών ιστορικών και αναλλοίωτων 

γεγονότων.   

 Το ΑΚΕΛ ανέκαθεν υποστήριζε την ιδέα της ευρωπαϊκής ενότητας πάνω σε μια 

ισότιμη και δημοκρατική βάση. της ενότητας όχι των μονοπωλίων και των ολιγοπωλίων 

αλλά των λαών, των λαών που ξεσηκώνονται και διαδηλώνουν είτε κατά της κοινωνικής 

αδικίας είτε κατά των προληπτικών πολέμων, που βυθίζουν στο αίμα και στην ανέχεια 

εκατομμύρια συνανθρώπους μας, των λαών που θέλουν την Ευρώπη να είναι  

παράγοντας σταθερότητας και ειρήνης. 

 Ενώ η διαμόρφωση μιας κοινής ευρωπαϊκής στάσης σε θέματα άμυνας και 

εξωτερικής πολιτικής και η αναγκαιότητα να μιλά η Ευρώπη με μια φωνή εξακολουθούν 

να είναι τα ζητούμενα, εμείς του ΑΚΕΛ προχωρούμε ένα βήμα παρακάτω και 

δηλώνουμε απερίφραστα ότι η αναζήτηση μιας ουσιαστικής ευρωπαϊκής ενότητας, 

πρέπει να στηρίζεται και να εκφράζει τα αγνά συμφέροντα των Ευρωπαίων πολιτών, να 
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υπηρετεί την ειρήνη και τη δικαιοσύνη -να έχει, με άλλα λόγια, προοδευτικό χαρακτήρα.  

Συντασσόμαστε με εκείνες τις δυνάμεις που θέλουν μια Ευρώπη που να είναι σε θέση 

να αναχαιτίσει την αλαζονική συμπεριφορά των γερακιών του πολέμου στην άλλη όχθη 

του Ατλαντικού και να αποτελέσει το πολύτιμο αντίβαρο στο καταστροφικό ανισοζύγιο 

ισχύος που υπάρχει σήμερα. 

 Στο πλαίσιο αυτό θα συνεργαστούμε εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης με όλες 

εκείνες τις δυνάμεις που κατανοούν αυτή την αδήριτη αναγκαιότητα, προσαρμοζόμενοι 

στις νέες συνθήκες και απαιτήσεις που εγείρονται ενώπιόν μας.  Θα συνεχίσουμε 

παράλληλα τον αγώνα με συνέπεια και αποφασιστικότητα για διαφύλαξη και διεύρυνση 

των κατακτήσεων των εργαζομένων μέσα στις νέες, όχι εύκολες, πρέπει να 

ομολογήσουμε, συνθήκες που δημιουργούνται και θα υπερασπιστούμε τα δικαιώματα 

των πιο αδύνατων ομάδων του πληθυσμού.  Ταυτόχρονα, θα στηρίξουμε πολιτικές που 

θα έχουν στο επίκεντρό τους την ανάπτυξη με την προϋπόθεση ότι θα χαρακτηρίζονται 

από κοινωνική ευαισθησία και θα σέβονται το περιβάλλον. 

 Η Συνθήκη Προσχώρησης έχει ήδη υπογραφεί.  Οφείλουμε να ατενίζουμε με 

αισιοδοξία το μέλλον.  Η ενατένιση όμως από μόνη της δεν προσφέρει τίποτα.  Ήδη οι 

νέες προκλήσεις βρίσκονται μπροστά μας.  Ο δρόμος προς το μέλλον, ένα μέλλον πολύ 

διαφορετικό από αυτό το ζοφερό που προδιαγράφεται σήμερα για την ανθρωπότητα 

ολόκληρη, απαιτεί σκληρή δουλειά, όραμα, “στοχοπροσήλωση” και αφύπνιση των 

αντανακλαστικών της κοινωνίας.  ∆εσμευόμαστε ότι το ΑΚΕΛ ως η μεγαλύτερη πολιτική 

δύναμη αυτού του τόπου θα παραμείνει στις επάλξεις και θα εντείνει τον αγώνα για 

λύση του Κυπριακού και ευημερία όλων των Κυπρίων.  Παράλληλα, θα εξακολουθεί να 

υψώνει την αντιπολεμική του φωνή ενώνοντάς τη με τα εκατομμύρια των φιλειρηνικών 

δυνάμεων της Ευρώπης και του κόσμου. 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,  
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 Τα τελευταία εκατόν είκοσι πέντε χρόνια της ιστορίας του τόπου μας έχουν 

σημαδευτεί από τέσσερα γεγονότα: το πέρασμα από την Τουρκοκρατία στην 

Αγγλοκρατία, την κατάκτηση της κολοβωμένης ανεξαρτησίας του 1960, το πραξικόπημα 

και την εισβολή του 1974 και τώρα την προσχώρηση στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Όλα 

αυτά τα χρόνια που παρήλθαν μέχρι την προσχώρηση πετύχαμε πολλά, αλλά κάναμε 

και πολλά λάθη.  Εμείς του ΑΚΕΛ είμαστε έτοιμοι να συνεργαστούμε με όλους τους 

συμπολίτες μας, έτσι ώστε αυτή τη φορά να αξιοποιήσουμε το γεγονός που σήμερα 

τιμούμε και κάνοντας τα λιγότερα δυνατά λάθη να οικοδομήσουμε μια Κύπρο 

ευτυχισμένη, κοινή πατρίδα όλων των κατοίκων της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Καλώ στο βήμα τον πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Νίκο 

Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχουν λεχθεί πολλά για την ιστορικότητα των ημερών που ζούμε.  Αισθάνομαι 

όμως την ανάγκη, πέρα από τα τετριμμένα, να υπογραμμίσω την ιδιαίτερη πολιτική 

βαρύτητα και σημασία της διεύρυνσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ο τεχνητός 

διαχωρισμός της Ευρώπης ως αποτέλεσμα του ψυχρού πολέμου ανήκει πλέον και 

τυπικά στο παρελθόν.  Το ξεκίνημα μιας νέας εποχής βρίσκει την Κυπριακή ∆ημοκρατία 

σε μια νέα αφετηρία.  Αυτό το νέο ξεκίνημα δε θα είχε γίνει πραγματικότητα, αν δεν 

υπήρχε το όραμα και η έμπνευση ορισμένων από τους πλέον διακεκριμένους Κύπριους 

πολιτικούς, όπως του Γιάννου Κρανιδιώτη, του αείμνηστου Σπύρου Κυπριανού, του 

Γιώργου Βασιλείου, του Γλαύκου Κληρίδη, ακόμα, που κάποιοι επιμελώς αποφεύγουν 

να τον αναφέρουν, ο οποίος στα δέκα χρόνια της προεδρικής του θητείας άνοιξε νέους 

δρόμους και χάραξε πραγματικά νέες πορείες, του Γλαύκου Κληρίδη που με τους 



 9

επιδέξιους χειρισμούς του στο Κυπριακό κατάφερε να άρει εμπόδια και επιφυλάξεις, 

έτσι ώστε η Κύπρος να είναι σήμερα πλήρες μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης χωρίς 

επιφυλάξεις και υποσημειώσεις, όταν στο ξεκίνημα της πορείας ετίθετο, κυρίες και 

κύριοι συνάδελφοι, ως προϋπόθεση για την ένταξη η λύση του Κυπριακού.  

Ταυτόχρονα, ο Γλαύκος Κληρίδης με την πολιτική του στην εσωτερική διακυβέρνηση 

πέτυχε η Κύπρος να πληροί τα κριτήρια του Μάαστριχτ και να βρίσκεται σήμερα πρώτη 

ανάμεσα στα δέκα νέα κράτη μέλη όσον αφορά τους δείκτες οικονομικής αλλά και 

κοινωνικής ανάπτυξης. 

 Οφείλω ακόμα να αναφέρω τον Γιώργο Βασιλείου, που με τη μεθοδικότητα και τον 

ενθουσιασμό του ως διαπραγματευτής προετοίμασε έγκαιρα την Κύπρο επιτελώντας 

ένα μεγάλο έργο στον τομέα των ενταξιακών διαπραγματεύσεων. 

 ∆εν μπορώ να παραλείψω τη Βουλή και τα κόμματα για το τεράστιο νομοθετικό 

έργο που κάλυψαν μέσα σε σύντομο χρόνο, όπως και τις δημόσιες υπηρεσίες για το 

ζήλο που επέδειξαν, και φυσικά και ολόκληρο τον κυπριακό λαό που αγόγγυστα 

σηκώνει το βάρος της εναρμονιστικής προσπάθειας. 

 Τελευταία αλλά όχι έσχατη άφησα τη σημαντική βοήθεια της Ελλάδας, χωρίς τη 

συμπαράσταση και συνεργασία της οποίας ο στόχος θα ήταν οπωσδήποτε ανέφικτος. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το νέο ευρωπαϊκό μας ξεκίνημα σημαίνει πολλά για το παρόν και το μέλλον του 

λαού μας.  Ζήσαμε τα τελευταία χρόνια την πρωτόγνωρη δυναμική που δημιούργησε η 

ευρωπαϊκή μας πορεία στις προσπάθειες λύσης του Κυπριακού.  Η Κύπρος σήμερα 

μπορεί να ατενίζει με περισσότερη αισιοδοξία το αύριο.  ∆εν είμαστε πια μια 

ανυπεράσπιστη χώρα στις παρυφές της Ευρώπης, όμηρος των επεκτατικών διαθέσεων 

της Τουρκίας.  Η Κύπρος αποτελεί σήμερα κομμάτι ενός μεγάλου και ισχυρού 

συνασπισμού κρατών και συμμετέχει δημιουργικά, πλάι στους άλλους λαούς, στην 
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οικοδόμηση της νέας Ευρώπης.  Τώρα είναι η ώρα να στείλουμε πιο δυναμικά και πιο 

αποφασιστικά το μήνυμα ότι δε θα αναστείλουμε τις προσπάθειες για μια σωστή λύση 

του Κυπριακού, ότι δε θα αφήσουμε τους Τουρκοκύπριους ομήρους της αδιέξοδης και 

αναχρονιστικής πολιτικής του Ντενκτάς.  Χωρίς έπαρση και αλαζονεία, με ενισχυμένη 

ωστόσο τη διεθνή μας υπόσταση, θα συνεχίσουμε με ισχυρή πολιτική βούληση και 

εποικοδομητική διάθεση τη διαπραγμάτευση στη βάση του πρόσφατου ψηφίσματος του 

Συμβουλίου Ασφαλείας του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. 

 Τις μέρες τούτες με αφορμή τα δραματικά γεγονότα που συγκλονίζουν το Ιράκ ένα 

ερώτημα προβάλλει πιο πιεστικό παρά ποτέ:  Ποια Ευρώπη θέλουμε;  Είναι προφανές 

ότι το σύστημα της πολυμερούς ασφάλειας και οι διεθνείς ισορροπίες έχουν διαταραχθεί 

ως αποτέλεσμα, μεταξύ άλλων, και της αδυναμίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης να 

καταθέσει μια ενιαία και ισχυρή θέση για όλο το εύρος των διεθνών ζητημάτων.  Και εδώ 

βρίσκεται η μεγάλη πρόκληση για την Ευρώπη, η οποία καλείται να αποδείξει ότι δεν 

αποτελεί μόνο έναν ισχυρό οικονομικό συνασπισμό χωρίς πολιτικό όραμα και βούληση 

για το διεθνές σύστημα, αλλά ότι, με βάση τη δική της παράδοση ελευθερίας, σεβασμού 

των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και δικαιοσύνης, μπορεί πραγματικά να διαδραματίσει 

ένα ρόλο αντάξιο της ιστορίας της αλλά και των προσδοκιών των σύγχρονων πολιτών. 

 Η Ευρώπη καλείται να ανταποκριθεί σε μεγάλες προκλήσεις.  Η στάση της κάθε 

χώρας μέλους δε θα πρέπει να καθορίζεται από μια στυγνή λογική στενών εθνικών 

συμφερόντων ούτε και να υπαγορεύεται από εξωγενείς παράγοντες.  Κριτήριό μας 

πρέπει να είναι ο τρόπος με τον οποίο θα διαχειριστούμε τις σύγχρονες προκλήσεις του 

εικοστού πρώτου αιώνα συμβάλλοντας έτσι στην παγκόσμια ειρήνη, την παγκόσμια 

ασφάλεια και σταθερότητα, με γνώμονα τον άνθρωπο και την ποιότητα ζωής που 

οφείλουμε να του προσφέρουμε. 
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 Θέλω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταλήγοντας να εκφράσω την ευχή αλλά και 

τη βεβαιότητα ότι η νέα ευρωπαϊκή πραγματικότητα θα θέσει την Τουρκία και τον 

Ντενκτάς ενώπιον ιστορικών διλημμάτων, ότι η δυναμική της Ευρώπης θα καταδείξει 

τον αναχρονισμό της κατοχής αλλά και της διαίρεσης και θα οδηγήσει στην επανένωση 

της Κύπρου, που αποτελεί τον αμετάθετο και τελικό εθνικό μας στόχο, ένα στόχο που 

θα οδηγήσει Ελληνοκύπριους και Τουρκοκύπριους σε μια νέα εποχή, σε μια εποχή που 

θα σημαδεύεται από τη συνεργασία, που θα τη συνοδεύει η ειρηνική συμβίωση αλλά και 

η προκοπή του συνόλου. 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Καλώ τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Νίκο 

Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Χθες στην Αθήνα έχει γραφτεί με τον πιο πανηγυρικό τρόπο ο επίλογος μιας 

επίμονης, επίπονης, πολύπλευρης και συνεχούς προσπάθειας της Κύπρου για ένα 

καλύτερο και ασφαλές μέλλον για το λαό της με την ένταξή της στη μεγάλη ευρωπαϊκή 

οικογένεια.  Η υπογραφή της Συνθήκης Προσχώρησης από τον Πρόεδρο 

Παπαδόπουλο σηματοδοτεί πράγματι μια νέα εποχή για τη χώρα μας και το λαό της.  

Παράλληλα, συνιστά δικαίωση των μόχθων και των κοινών στόχων λαού και ηγεσίας.  Η 

μικρή Κύπρος θα αποτελεί πλέον ένα ισότιμο μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης των 

είκοσι πέντε χωρών μελών συμμετέχοντας πλήρως από την 1η Μαΐου του 2004 σε όλα 

τα κοινοτικά όργανα και στις διαδικασίες λήψης αποφάσεων και διαδραματίζοντας ρόλο 

αντάξιο της ιστορίας και του πολιτισμού της. 
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 Οι δυσκολίες που αντιμετώπισε η υποψηφιότητα της Κύπρου ήταν μεγάλες λόγω 

του πολιτικού της προβλήματος, πράγμα που καθιστούσε την προσπάθεια όλων μας 

πιο έντονη και επιτακτική.  Με τη συνεργασία, όμως, κυβέρνησης και Βουλής αλλά 

σίγουρα και με τη μεγάλη στήριξη της ελληνικής κυβέρνησης, της Βουλής των Ελλήνων 

και των Ελλήνων ευρωβουλευτών δόθηκαν πολλές μάχες στο διπλωματικό πεδίο, ώστε  

να μπορούμε σήμερα να πανηγυρίζουμε την επιτυχία αυτή της χώρας μας.  Αυτή την 

ώρα δεν μπορούμε να μη σκεφθούμε τους μεγάλους απόντες που έθεσαν τα θεμέλια 

στις σχέσεις της Κύπρου με την Ευρωπαϊκή Ένωση:  τον αείμνηστο Πρόεδρο Μακάριο 

με τη Συμφωνία Σύνδεσης του 1972 και τον αείμνηστο Πρόεδρο Κυπριανού με το 

Πρωτόκολλο Τελωνειακής Ένωσης το 1987 και σίγουρα τον αείμνηστο Γιάννο 

Κρανιδιώτη. 

 Σημαντικό ρόλο στην ενταξιακή πορεία της Κύπρου διαδραμάτισε σίγουρα η 

Βουλή των Αντιπροσώπων.  Η δραστηριοποίησή της στο ευρωπαϊκό επίπεδο υπήρξε 

πράγματι εντυπωσιακή.  Εδώ και αρκετά χρόνια τόσο ο Πρόεδρος του σώματος όσο και 

ο πρόεδρος και τα μέλη της πρώην επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων και της νυν επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων έχουν πραγματοποιήσει 

μεγάλο αριθμό επίσημων επισκέψεων σε κοινοβούλια των χωρών μελών της Ευρώπης 

και έχουν συμμετάσχει σε δεκάδες ευρωπαϊκά κοινοβουλευτικά συνέδρια, όπου πρώτο 

τους μέλημα ήταν να προβάλλουν τις θέσεις μας σε σχέση με το κυπριακό πρόβλημα, 

καθώς και να προωθούν την ευρωπαϊκή πορεία της Κύπρου.  Ας μην ξεχνούμε επίσης 

και τον πολύ σημαντικό ρόλο που διαδραμάτισε η Μικτή Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκής Ένωσης-Κύπρου, η οποία βοήθησε τα μέγιστα στην προώθηση της 

ενταξιακής πορείας της χώρας μας στους κόλπους του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.  ∆εν 

είναι τυχαίο ότι το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο αποτέλεσε έναν από τους πλέον σταθερούς 

μας συμμάχους και υποστηρικτές της ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
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υιοθετώντας σημαντικά και πολύ θετικά ψηφίσματα σε σχέση τόσο με το Κυπριακό όσο 

και με την ενταξιακή μας πορεία. 

 Θα θεωρούσα επίσης παράλειψή μου, μιλώντας για το έργο της Βουλής, να μην 

εκφράσω τις θερμές μας ευχαριστίες στις υπηρεσίες της Βουλής, που συνιστούν τους 

αφανείς ήρωες της προσπάθειας όλων μας. 

 Ανέκαθεν το ∆ημοκρατικό Κόμμα, οι βουλευτές του και ιδιαίτερα ο πρόεδρός του, ο 

κ. Παπαδόπουλος, υπήρξαν υπέρμαχοι της ευρωπαϊκής πορείας της Κύπρου την οποία 

στήριξαν με όλο τους το σθένος.  Μια που ο Πρόεδρος Παπαδόπουλος δεν είναι πλέον 

μαζί μας ως βουλευτής, θα ήθελα με την ευκαιρία αυτή να τον ευχαριστήσω δημόσια για 

την εξαιρετικά σημαντική του προσφορά.  Ο κ. Παπαδόπουλος υπηρέτησε πιστά την 

ευρωπαϊκή πορεία της Κύπρου για χρόνια τώρα ως βουλευτής, ως πρόεδρος της 

πρώην επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και της επιτροπής 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και ως συμπρόεδρος της Μικτής Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκής Ένωσης-Κύπρου.  Τον ευχαριστούμε θερμά και του ευχόμαστε 

ό,τι καλύτερο. 

  Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Θα ήταν σίγουρα επιθυμία όλων μας να  μπορούσαμε να πανηγυρίσουμε με τους 

Τουρκοκύπριους συμπατριώτες μας την ένταξη της ενωμένης Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση.  Είναι πράγματι λυπηρό το ότι το κατοχικό καθεστώς και η Άγκυρα 

συνεχίζοντας τη γνωστή αδιάλλακτη στάση τους εμποδίζουν την επίλυση του 

Κυπριακού και στερούν από τους Τουρκοκύπριους ένα καλύτερο μέλλον.  

Ευελπιστούμε ότι σύντομα θα φθάσει εκείνη η ώρα που η Κύπρος θα επανενωθεί και ο 

λαός της, Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι, θα ζήσει μέσα σε συνθήκες ευημερίας, 

ασφάλειας και σεβασμού των ευρωπαϊκών αρχών και ιδεωδών ως μέλος της μεγάλης 

ευρωπαϊκής οικογένειας. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Καλώ στο βήμα τον πρόεδρο του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών κ. Γιαννάκη 

Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχει λεχθεί κατά κόρον ότι η χθεσινή μέρα ήταν ιστορική για ολόκληρη την 

Ευρώπη.  Η υπογραφή της Συνθήκης Προσχώρησης από τις δέκα υποψήφιες χώρες 

κάτω από τη σκιά της Ακρόπολης συνιστά πράγματι μια πολυσήμαντη πολιτική πράξη, 

που τερματίζει οριστικά και αμετάκλητα την εποχή του ψυχρού πολέμου και τον ιστορικό 

διχασμό της Ευρώπης που σημάδεψε το βάρβαρο εικοστό αιώνα.  Πρόκειται για ένα 

εγχείρημα χωρίς προηγούμενο, που συνιστά ταυτόχρονα και μια μεγάλη πρόκληση: 

Στόχος δεν πρέπει να είναι η επίτευξη μιας απλής οικονομικής και νομισματικής 

σύγκλισης αλλά κυρίως μιας πολιτικής σύγκλισης με κοινή εξωτερική πολιτική και 

πολιτική ασφάλειας και άμυνας, όπως και μιας κοινωνικής σύγκλισης, που θα 

διασφαλίζει σε όλους τους ευρωπαϊκούς λαούς και όλους τους Ευρωπαίους πολίτες 

συνθήκες ανάπτυξης, ευημερίας και συνοχής. 

 Η πρόσφατη οδυνηρή εμπειρία του άδικου, παράλογου και παράνομου πολέμου 

στο Ιράκ καθιστά ακόμα πιο επιτακτική την ανάγκη μιας ισχυρής Ευρώπης, ικανής να 

μιλά με μια ενιαία και κυρίως αποτελεσματική φωνή.  Ήρθε η ώρα η Ευρωπαϊκή Ένωση 

να οικοδομήσει μια πραγματικά ενιαία εξωτερική πολιτική.  Ήρθε η ώρα για μια ισχυρή 

Ευρώπη, η οποία να αποτελεί πόλο σταθερότητας, ειρήνης και συνεργασίας στον 

κόσμο και να διαδραματίζει αποφασιστικό ρόλο στις διεθνείς υποθέσεις.  Μια Ευρώπη 

που να εκφράζει αξιόπιστα το αίτημα και την πολιτική βούληση της συλλογικής 

συνείδησης των λαών, που να αντιστέκεται στην προσπάθεια αποδόμησης του 
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συλλογικού συστήματος διεθνούς δικαίου που διαμορφώθηκε από την Κοινωνία των 

Εθνών μετά το ∆εύτερο Παγκόσμιο Πόλεμο, που να συντάσσεται με τον πολιτισμό της 

ειρήνης που αναβλύζει από τις πλατείες και τους δρόμους ολόκληρης της οικουμένης 

που πλημμύρισαν τις τελευταίες βδομάδες με νιάτα που διαδηλώνουν για τη ζωή και την 

αγάπη στον άνθρωπο. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Στο χθεσινό ραντεβού με την ιστορία ήταν παρούσα και η Κύπρος, η δική μας 

πατρίδα.  ∆ίκαια ήταν μέρα ευφροσύνης για το λαό μας, γιατί το επίτευγμα υπήρξε μέγα 

και πολυσήμαντο.  Ύστερα από πολύχρονες προσπάθειες, μέσα από εμπόδια και 

δυσκολίες και σύνθετους πολιτικούς και διπλωματικούς σχεδιασμούς και πρωτοβουλίες, 

ο στόχος της ευρωπαϊκής ενσωμάτωσης της πατρίδας μας έγινε εφικτός.  Τιμούμε 

σήμερα πρώτα και πάνω απ’ όλους τον κυπριακό λαό για τη σταθερή του προσήλωση 

στο στόχο της ένταξης αλλά και για τις θυσίες στις οποίες αγόγγυστα υποβλήθηκε όλα 

αυτά τα χρόνια.  Αυτή την ώρα, όμως, οδηγούμε τη μνήμη μας και σε όλους τους 

αγώνες και τους αγωνιστές και μάρτυρες του λαού μας, στους αγώνες για την κυπριακή 

ελευθερία και ανεξαρτησία, στους αγώνες για την υπεράσπιση της δημοκρατίας και της 

νομιμότητας, στους αγώνες για τον τερματισμό της τουρκικής κατοχής και του 

ακρωτηριασμού της πατρίδας μας.  Τιμούμε τους οραματιστές, τους πρωτεργάτες και 

αρχιτέκτονες του ευρωπαϊκού προσανατολισμού της Κύπρου, τον αδικοχαμένο 

συμπατριώτη μας Γιάννο Κρανιδιώτη, τον Θόδωρο Πάγκαλο, τον Ανδρέα Παπανδρέου, 

αλλά και τη σημερινή ελληνική κυβέρνηση, τον Πρωθυπουργό Κώστα Σημίτη, τον 

Υπουργό Εξωτερικών Γιώργο Παπανδρέου, τις κυπριακές κυβερνήσεις, τους 

Προέδρους και τα μέλη των κυβερνήσεων, τη Βουλή των Αντιπροσώπων, το 

διαπραγματευτή και τους δημόσιους λειτουργούς που εργάστηκαν όλα αυτά τα χρόνια 

για την άρτια προετοιμασία της Κύπρου. 
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 Από χθες μια καινούργια σελίδα άνοιξε για την Κύπρο και το λαό μας.  Για πρώτη 

φορά ίσως στην κυπριακή ιστορία μπορούμε να προσβλέπουμε σε ένα μέλλον με 

ασφάλεια, ευημερία, ανάπτυξη, κοινωνική αλληλεγγύη και συνοχή.  Μια νέα εποχή 

ανατέλλει για το λαό μας.  Όμως, αυτή τη χαρμόσυνη ώρα δεν ξεχνούμε το υπέρτατο 

χρέος, που είναι ο τερματισμός της κατοχής και η επανένωση της πατρίδας μας.  

∆ίνουμε το μήνυμα ότι δεν πρόκειται να συμφιλιωθούμε με την κατάσταση της μη λύσης 

και με τη διχοτόμηση της πατρίδας μας.  ∆εν πρόκειται να προσαρμοστούμε στην 

αναχρονιστική λογική του Ντενκτάς και της Άγκυρας, που επιθυμούν τη νομιμοποίηση 

των τετελεσμένων της εισβολής και της συνεχιζόμενης κατοχής.  Θα πρέπει η Τουρκία 

να κατανοήσει ότι η κατοχή μιας ευρωπαϊκής χώρας δεν μπορεί να γίνει αποδεκτή και 

ότι το όποιο ευρωπαϊκό της μέλλον περνά πλέον αναγκαστικά μέσα από την 

κατακρήμνιση του κατοχικού τείχους στην Κύπρο. 

 Το Κυπριακό εξακολουθεί να παραμένει μια ανοικτή κρίση, ένα περιφερειακό 

πρόβλημα, που δυναμιτίζει την ασφάλεια, τη σταθερότητα, την ειρήνη και τη συνεργασία 

στην ευρύτερη και γεωπολιτικά ευαίσθητη περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου.  Σήμερα 

απευθύνουμε ένα ιδιαίτερο μήνυμα αλληλεγγύης και κοινής πορείας προς τους 

Τουρκοκύπριους συμπατριώτες μας.  Κατανοούμε τις αγωνίες και τις ανησυχίες τους για 

το δικό τους μέλλον, για το μέλλον της κοινής μας πατρίδας.  ∆εν τους ξεχνούμε και δε 

θα τους ξεχάσουμε.  Θα εργαστούμε, τόσο για να έχουν τη δυνατότητα να 

συμμετάσχουν στα οφέλη από την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση ως 

ισότιμοι Κύπριοι πολίτες όσο και για να λειτουργήσει η συμμετοχή της Κύπρου στην 

ευρωπαϊκή οικογένεια ως πίεση προς την Τουρκία για τον τερματισμό της κατοχής και 

την επανένωση της πατρίδας μας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Στο νέο ευρωπαϊκό περιβάλλον στο οποίο εισέρχεται η Κύπρος θα αγωνιστούμε 

για μια λύση ευρωπαϊκή.  ∆εν παραγνωρίζουμε όσα τα τελευταία είκοσι εννιά χρόνια 

έχουν συζητηθεί, συμφωνηθεί, κατατεθεί γύρω από το κυπριακό πρόβλημα, 

περιλαμβανομένου, ασφαλώς, και του Σχεδίου Ανάν.  Ωστόσο, μια λύση του Κυπριακού 

με την Κύπρο μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης επιβάλλει σεβασμό σε ένα δίκτυο 

κανόνων δικαίου και στις αξίες και τις αρχές στις οποίες στηρίζεται η λειτουργία της 

Ευρώπης.  Μακρές και αδικαιολόγητες αποκλίσεις από το κοινοτικό κεκτημένο δε θα 

είναι ούτε νοητές ούτε αποδεκτές.  Τιμώντας το μεγάλο και ιστορικό επίτευγμα της 

ένταξης ας εργαστούμε για να αναδείξουμε τα συγκριτικά πλεονεκτήματα της χώρας μας 

μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Είμαστε ένα μικρό κράτος που έχει όμως λαό με 

μεγάλες δυνατότητες.  Ας αναδείξουμε ακόμα το σημαντικό ρόλο της Κύπρου στην 

περιοχή και στον κόσμο ως σημείο σταθερότητας, ειρήνης και συνεργασίας.  Με 

ενότητα, με σκληρή δουλειά και εθνική αισιοδοξία ας ανοίξουμε έναν καινούργιο δρόμο 

προοπτικής και ελπίδας για το μέλλον. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χρίστος Κληρίδης εκ μέρους των Νέων Οριζόντων. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Το 1978, τέσσερα μόλις χρόνια μετά την τουρκική εισβολή, ο τότε καθηγητής 

Αλέξανδρος Χλωρός, ο μετέπειτα πρώτος Έλληνας δικαστής στο ∆ικαστήριο 

Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων, με συμβούλευε να ασχοληθώ, στο πλαίσιο της διδακτορικής 

μου διατριβής στο Λονδίνο, με την Ευρωπαϊκή Ένωση, δεδομένου ότι, όπως μου έλεγε 

τότε, το 1978, αργά ή γρήγορα η Κύπρος θα έμπαινε στην τότε Ευρωπαϊκή Οικονομική 

Κοινότητα. 
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 Το όραμα αυτό του καθηγητή Χλωρού το 1978 πολύ λίγοι το είχαν τότε, αμέσως 

μετά την τουρκική εισβολή.  ∆έκα χρόνια αργότερα το όραμα αυτό το προωθήσαμε με 

τον Γιάννο Κρανιδιώτη στο πλαίσιο του ΕΚΕΜ στην Αθήνα και στην Κύπρο στο πλαίσιο 

της “Κίνησης για την Ευρώπη” με τον Νίκο Κουτσού και τον Γεώργιο Ιωαννίδη.  Τότε, η 

πολιτική ηγεσία -για να θυμίσουμε την ιστορία μας- στην πλειοψηφία της θεωρούσε την 

ένταξη, χωρίς να προηγηθεί λύση, ανέφικτη.  Όμως, το ανέφικτο έγινε εφικτό και από 

χθες πραγματικότητα:  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία εντάχθηκε σαν ισότιμο μέλος στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Στο εθνικό μας θέμα η ένταξη θα έχει καταλυτικές συνέπειες.  Η ενταξιακή πορεία 

δεν οδήγησε στη λύση λόγω της τουρκικής αδιαλλαξίας, αλλά πιστεύουμε ότι η ένταξη 

ενισχύει τη δυνατότητα για μια ευρωπαϊκή λύση του Κυπριακού, βασισμένη στις αρχές 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στα ανθρώπινα δικαιώματα, όπως θα κατοχυρώνονται 

από το νέο σύνταγμα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τη χάρτα των ανθρωπίνων 

δικαιωμάτων που θα ενσωματωθεί σ’ αυτό.  Συνεπώς, βασικά δικαιώματα, όπως το 

δικαίωμα περιουσίας, ελεύθερης διακίνησης, εγκατάστασης, επιλογής κατοικίας, εκ των 

πραγμάτων θα τροχοδρομήσουν νέες ιδέες και προδιαγραφές λύσης, είτε το θέλουν 

κάποιοι είτε όχι. 

 Η ένταξή μας και η ενεργός συμμετοχή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση θα σημαίνουν 

στην πράξη ότι δεν είναι δυνατό να υπάρξει πισωγύρισμα όσον αφορά κεκτημένα πλέον 

δικαιώματά μας.  Παράλληλα, πιστεύουμε ότι η συμμετοχή μας στα θεσμικά όργανα θα 

λειτουργήσει ευεργετικά, σαν κίνητρο και για τους Τουρκοκυπρίους, ώστε να επιθυμούν 

ευρωπαϊκή λύση, αλλά σαν κίνητρο και για την ίδια την Τουρκία, ώστε να αναθεωρήσει 

την πολιτική της έναντι της Κύπρου.  Εναπόκειται τώρα στη δική μας πλευρά, 

πιστεύουμε, να χαράξει τη νέα πολιτική της για τη λύση του Κυπριακού. 
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 Είναι γεγονός, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι η επιδείνωση των 

ευρωατλαντικών σχέσεων και η αδυναμία της Ευρώπης να χαράξει κοινή εξωτερική 

πολιτική και πολιτική άμυνας και ασφάλειας, σε συνδυασμό με τη διεύρυνση, 

δυσχεραίνουν την πορεία της Ευρώπης και τη δημιουργία ενός ισχυρού πόλου στο 

παγκόσμιο σκηνικό και είναι δυνατό οι εξελίξεις αυτές προσωρινά να αναβαθμίσουν σε 

κάποιο βαθμό και το ρόλο, και τη σημασία της Τουρκίας.  Όμως, ειλικρινά πιστεύουμε 

ότι αργά ή γρήγορα η Ευρώπη θα ξαναβρεί τον εαυτό της, θα βγει και κερδισμένη, και 

πιο δυνατή από τη διεύρυνση με ευεργετικές συνέπειες για το σύνολο των Ευρωπαίων 

και των Κυπρίων πολιτών αλλά και για την παγκόσμια κοινότητα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εκ μέρους των Ενωμένων ∆ημοκρατών η κ. Ανδρούλα Βασιλείου. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆ικαιολογημένα ο κάθε Κύπριος και η κάθε Κύπρια αισθάνονται από χθες μια 

ευφορία και μια ανάταση.  Ένα όραμα που πριν από μερικά χρόνια φαινόταν πολύ 

δύσκολο και μακρινό είναι σήμερα πραγματικότητα.  Η Κύπρος μετέχει στο πιο 

μεγαλεπήβολο κοινωνικό σχέδιο στη σύγχρονη παγκόσμια ιστορία:  στην ενοποίηση της 

Ευρώπης, που αφήνει οριστικά πίσω τον ψυχρό πόλεμο, την ιστορία των πολέμων και 

των συγκρούσεων.  Με την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση ανοίγει ένα νέο 

κεφάλαιο στην κυπριακή ιστορία:  Η Κύπρος μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση των είκοσι 

πέντε μπορεί να βλέπει το μέλλον με σιγουριά και ασφάλεια.   

 Εντασσόμαστε στην Ευρωπαϊκή Ένωση με το κεφάλι ψηλά.  Η Κύπρος από την 

υποβολή της αίτησης ένταξης ίσαμε σήμερα έχει αποδείξει ότι δικαιωματικά ανήκει σ’ 

αυτή την κοινότητα της συνεργασίας, της αλληλεγγύης και της ανάπτυξης.  Αποδείξαμε 
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ότι είμαστε ένας αξιόπιστος εταίρος τόσο στο πεδίο της εναρμόνισης με το ευρωπαϊκό 

κεκτημένο όσο και στο πεδίο της διπλωματίας, των προσπαθειών για επίλυση του 

Κυπριακού. 

 Τιμήσαμε με την υπεύθυνη πολιτική και τους χειρισμούς μας τις αποφάσεις του 

Ελσίνκι αλλά και της Κοπεγχάγης.  Στηρίξαμε έμπρακτα τις πρωτοβουλίες του 

Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για την προώθηση λύσης και την ένταξη μιας ενωμένης 

Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Υποστηρίξαμε και υποστηρίζουμε ότι η ένταξη θα 

αποβεί καταλύτης για τη λύση και την επανένωση της χώρας μας, γιατί, όπως τόνισε και 

ο Έλληνας Πρωθυπουργός, ο δρόμος της Τουρκίας προς την Ευρώπη περνά από την 

άρση της διαχωριστικής γραμμής στην Κύπρο.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση προσφέρει ένα 

μοναδικό πλαίσιο για τη βιωσιμότητα και λειτουργικότητα ενός διζωνικού, δικοινοτικού 

ομόσπονδου κυπριακού κράτους.  Οι Ελληνοκύπριοι δε θα φοβούνται την τουρκική 

επιβουλή και την απειλή απόσχισης και οι Τουρκοκύπριοι θα νιώθουν πιο ασφαλείς 

έναντι της ελληνοκυπριακής πλειοψηφίας.   

 Η ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση δε σημαίνει μόνο μεγαλύτερη ασφάλεια, αλλά 

είναι ταυτόχρονα πρόκληση για προσαρμογή στα νέα δεδομένα, για μεταρρύθμιση και 

εκσυγχρονισμό της δημόσιας διοίκησης, της οικονομίας και της κοινωνίας ευρύτερα.  Η 

επόμενη μέρα της ένταξης δε χωρεί επανάπαυση.  Απαιτεί συντονισμένες ενέργειες και 

πρόγραμμα για εκσυγχρονισμό της δημόσιας διοίκησης, αύξηση της 

ανταγωνιστικότητας της κυπριακής οικονομίας, αναβάθμιση της εκπαίδευσης, της 

επιστημονικής έρευνας, της πολιτιστικής ζωής του τόπου μας, μετατροπή της Κύπρου 

σε περιφερειακό και διεθνές κέντρο παροχής υπηρεσιών, ισότητα ευκαιριών και 

δικαιωμάτων ανδρών και γυναικών όχι στη θεωρία αλλά στην πράξη. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 
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 Η ευφορία και η ανάταση δεν μπορούν να μας θολώσουν το νου ούτε να μας 

οδηγήσουν σε κενά συνθήματα, γιατί συνειδητοποιούμε πως φθάσαμε σε αυτή τη 

μεγάλη επιτυχία με σκληρή δουλειά αλλά κυρίως με ορθούς χειρισμούς.  Το βασικότερο 

εμπόδιο ήταν η ύπαρξη του κυπριακού προβλήματος και ήταν η ορθή πολιτική στο 

Κυπριακό, η πολιτική του έντιμου συμβιβασμού, της θετικής ανταπόκρισης στις 

πρωτοβουλίες του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, η πολιτική της φιλίας και 

συνεργασίας με τους Τουρκοκύπριους, η προσήλωση στην επανένωση της Κύπρου, 

που συνέβαλαν στο να ξεπεραστεί αυτό το κύριο εμπόδιο προς την ένταξη.   

 Αυτή τη σωστή πολιτική πρέπει να τη συνεχίσουμε με συνέπεια και σταθερότητα 

και μαζί να αναλάβουμε πρωτοβουλίες για την αξιοποίηση των νέων ευκαιριών για 

ανάπτυξη και ευημερία.  Έτσι θα κατακτήσουμε μια θέση ισότιμου εταίρου μέσα στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ο πρόεδρος του Α∆ΗΚ κ. Ντίνος Μιχαηλίδης. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ιστορία του τόπου μας γυρίζει σελίδα.  Η Κύπρος διέρχεται στιγμές καθοριστικές.  

Η υπογραφή της νομικής πράξης προσχώρησης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση 

σηματοδοτεί ένα νέο ιστορικό κύκλο, ανοίγει μια νέα εποχή ασφάλειας και 

σταθερότητας, ανάπτυξης και ευημερίας, και αποτελεί το σημαντικότερο σταθμό στη 

σύγχρονη κυπριακή ιστορία. 

 Το Α∆ΗΚ χαιρετίζει με βαθιά ικανοποίηση την υπογραφή της νομικής πράξης 

προχώρησης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η 16η Απριλίου αποτελεί ορόσημο 

και εφαλτήριο για ένα πιο λαμπρό μέλλον.  Είναι μια μέρα δικαίωσης, είναι μια μέρα 
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περηφάνιας.  ∆ικαιώθηκαν και επιβεβαιώθηκαν οι πολύχρονες προσπάθειες που 

κατέβαλε ο κυπριακός λαός και η ηγεσία του.  Είναι το αποτέλεσμα μιας πολύμοχθης 

προσπάθειας, μιας ολοκληρωμένης, με συνέπεια και επιμονή, πολιτικής, μιας 

πετυχημένης πορείας, που έφερε την Κύπρο πανηγυρικά στην Ενωμένη Ευρώπη. 

 Μόνο θερμά συγχαρητήρια και πολλά εύγε μπορούμε να απευθύνουμε στους 

πρωτεργάτες της τεράστιας και επιτυχημένης αυτής προσπάθειας, σ’ αυτούς που 

ενεργοποίησαν τις διαδικασίες για διεκδίκηση από την Κύπρο μιας θέσης κάτω από τον 

ευρωπαϊκό ουρανό, σ’ αυτούς που πάλεψαν με αντιξοότητες, εμπόδια, συχνές ειρωνείες 

και εμπλοκές, σ’ αυτούς που δούλεψαν σημείο προς σημείο, νόμο προς νόμο, θεσμό 

προς θεσμό χιλιάδες κοινοτικές προβλέψεις και οδηγίες, για να φέρουν με υπομονή, 

σταθερότητα και πίστη την Κύπρο μέσα στην ευρωπαϊκή οικογένεια.  Στον 

Αρχιεπίσκοπο Μακάριο, στον Σπύρο Κυπριανού, στον Γιώργο Βασιλείου, στον Γλαύκο 

Κληρίδη, στον Τάσσο Παπαδόπουλο. 

 Με κορυφαίο συνεργάτη και ενεργό συμπαραστάτη την Ελλάδα επετεύχθη ο 

στόχος, που γέμισε με ικανοποίηση τον κυπριακό λαό για τον οποίο ανοίγονται νέες 

προοπτικές, νέοι τομείς δραστηριοτήτων, νέες προκλήσεις, αφού η είσοδος της Κύπρου 

στην Ενωμένη Ευρώπη σηματοδοτεί σίγουρα την απαρχή μιας νέας εποχής. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι προοπτικές που ανοίγονται είναι κεφαλαιώδους σημασίας.  Προτεραιότητά μας 

θα πρέπει να είναι η πλήρης αξιοποίηση των ευκαιριών που δημιουργεί η ισότιμη 

συμπόρευσή μας με την ευρωπαϊκή οικογένεια με σεβασμό και επίγνωση των 

μοναδικών χαρακτηριστικών που προκύπτουν από τις οικονομικές, τις πολιτικές, τις 

κοινωνικές και πολιτισμικές πραγματικότητες του νησιού μας. 

 Η Κύπρος σαν ένα από τα είκοσι πέντε ισότιμα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης εισέρχεται σε ένα συναρπαστικό κύκλο ανάπτυξης, δυναμισμού, ασφάλειας, 
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προόδου και ποιότητας ζωής για όλους˙ εισέρχεται σε μια νέα εποχή.  Ισχυροποιείται, 

αποκτά νέες δυνατότητες, αναβαθμίζει την παρουσία και το πολιτικό της κύρος στη 

διεθνή σκηνή και ενδυναμώνει την ικανότητά της να επηρεάζει αποφάσεις και εξελίξεις. 

 Η διαδρομή που θα διανύσουμε στα επόμενα πολλά χρόνια θα σημαδέψει χωρίς 

αμφιβολία τη φυσιογνωμία του νησιού μας και θα δώσει νέες δυνατότητες στην 

κυπριακή κοινωνία.  Ως ισότιμο μέλος της ευρωπαϊκής οικογένειας η Κύπρος θα 

εξασφαλίσει την κρατική της οντότητα, θα αποκτήσει νέους συμμάχους και θα 

αποκομίσει ισχυρά πολιτικά, κοινωνικά και οικονομικά οφέλη οικοδομώντας ένα μέλλον 

προόδου και ευημερίας για ολόκληρο τον κυπριακό λαό. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η χαρά μας για το ιστορικό γεγονός της 16ης Απριλίου θα ήταν πλήρης αν το 

εθνικό μας πρόβλημα θα μπορούσε να είχε βρει τη λύση του.  Λυπούμαστε βαθύτατα, 

γιατί παρ’ όλες τις προσπάθειές μας όλα αυτά τα χρόνια, προσπάθειες που τους 

τελευταίους μήνες έφθασαν στην πιο δραματική αποκορύφωσή τους, δεν μπορέσαμε να 

φθάσουμε στην επίτευξη μιας βιώσιμης και λειτουργικής λύσης, η οποία να εδράζεται 

στις σταθερές αρχές της διεθνούς νομιμότητας και να διασφαλίζει την ανεξαρτησία, την 

ενότητα και την εδαφική ακεραιότητα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Πιστεύουμε όμως ακράδαντα ότι η ισότιμη συμμετοχή μας στα πλαίσια του 

θεμελιωμένου ευρωπαϊκού κεκτημένου δημιουργεί νέες και θετικότερες δυνατότητες, 

που ανανεώνουν τις ελπίδες για επίλυση του κυπριακού προβλήματος.  Η Κύπρος μέσα 

στην Ευρωπαϊκή Ένωση θα επιδιώξει την εφαρμογή του νομικού πλαισίου των 

ευρωπαϊκών θεσμών και διαδικασιών για μια βιώσιμη και λειτουργική λύση, που θα 

διασφαλίζει την ενότητα του κράτους, μία κυριαρχία, μία ταυτότητα και μία διεθνή 

προσωπικότητα, λύση που θα εξασφαλίζει συνθήκες ασφάλειας και ευημερίας για όλους 

ανεξαίρετα τους κατοίκους της Κύπρου.   
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 Σ’ αυτό το σημείο θα ήθελα να υπενθυμίσω και ξεχωριστά να τιμήσω τον Γιάννο 

Κρανιδιώτη, τον εμπνευστή της ιδέας ότι με την ένταξή μας στην Ενωμένη Ευρώπη θα 

δημιουργηθούν συνθήκες που θα σπάσουν το αδιέξοδο για τη λύση του Κυπριακού.  

Πιστεύω ότι σήμερα έχουμε ιδιαίτερη υποχρέωση να πούμε όλοι εκ μέρους του 

κυπριακού λαού ένα μεγάλο, ένα ξεχωριστό “ευχαριστώ” στον Γιάννο Κρανιδιώτη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στη νέα περίοδο που ανοίγεται μπροστά μας το Α∆ΗΚ προσβλέπει σε μια Κύπρο 

αυτεξούσια, δημοκρατική, ειρηνική και ευημερούσα, όπου όλες οι κοινότητες θα 

συμβιώνουν, θα συνεργάζονται με εμπιστοσύνη και θα προκόβουν με καλή διάθεση και 

σε συνθήκες απόλυτης ειρήνης και ασφάλειας μέσα στη μεγάλη ευρωπαϊκή οικογένεια. 

 Το Α∆ΗΚ προσβλέπει σε μια Κύπρο πέρα για πέρα ευρωπαϊκή, που θα 

διαφυλάττει και θα εφαρμόζει επιμελώς το ευρωπαϊκό κεκτημένο και τις πανευρωπαϊκές 

αξίες και αρχές σε ολόκληρη την επικράτεια, μια Κύπρο ειρηνική, στέρεη και ανθεκτική, 

νησίδα χαράς, υγείας, πολιτισμού και δημιουργίας για όλους ανεξαίρετα τους κατοίκους 

της. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εκ μέρους Κινήματος Οικολόγων ο κ. Γεώργιος Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η μέρα είναι ιστορική.  Είναι από εκείνες τις ημερομηνίες, όπως είπε και ο 

Πρωθυπουργός της Πολωνίας στη χθεσινή εκδήλωση, που καταγράφονται στα ιστορικά 

βιβλία, στα σχολικά εγχειρίδια:  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία είναι πλέον και τυπικά μέλος 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   
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 Πρόκειται για μια μεγάλη επιτυχία.  Αξίζουν, βεβαίως, συγχαρητήρια σε όσους 

εργάστηκαν σκληρά γι’ αυτή τη μεγάλη μέρα.  Αναφέρομαι στην κυπριακή πολιτική 

ηγεσία, τα κόμματα, τη Βουλή, την κυβέρνηση και σε όλο το απαιτούμενο για την 

υπόθεση αυτή ανθρώπινο δυναμικό των κρατικών και μη υπηρεσιών.  Θα ήταν 

παράλειψή μου, αν δεν έκανα ειδική αναφορά στην τεράστια και καθοριστική συμβολή 

της Ελλάδας και των φίλων πολιτικών δυνάμεων της Ευρώπης, από τις οποίες, 

βεβαίως, ξεχωρίζω το σύνολο των ευρωπαϊκών πράσινων κομμάτων.  Είναι όμως 

καθήκον και υποχρέωση όλων μας αυτή την ώρα της επιτυχίας να τιμήσουμε δεόντως 

τη μνήμη του πρωτεργάτη της, του αείμνηστου Γιάννου Κρανιδιώτη.  Τέλος, αξίζουν 

κυρίως συγχαρητήρια στον κυπριακό λαό στο σύνολό του, ο οποίος χάρη στις επιδόσεις 

του σε όλους τους τομείς της οικονομίας αποτέλεσε τον κύριο παράγοντα διευκόλυνσης 

των ενταξιακών διαδικασιών.  ∆υστυχώς, οι συμπατριώτες μας Τουρκοκύπριοι δεν 

έχουν την ευκαιρία να πανηγυρίσουν μαζί μας αυτή τη μεγάλη μέρα εξαιτίας της 

αδιάλλακτης στάσης του Ντενκτάς και της Άγκυρας.   

 Βέβαια, πρέπει να πούμε ότι, πέρα από την πολιτική μας τοποθέτηση υπέρ της 

ευρωπαϊκής ιδέας, δεν πρέπει να ξεχνούμε ότι η επιλογή της ένταξης στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση εντάσσεται σ’ ένα γενικότερο στρατηγικό σχεδιασμό που οδηγεί στην επίλυση 

του κυπριακού προβλήματος.  Επιδιώξαμε την ένταξη, για να πετύχουμε την επίλυση 

του κυπριακού προβλήματος, που είναι ο διακαής πόθος όλων των Κυπρίων, να 

φύγουν τα ξένα στρατεύματα από το νησί μας, να ολοκληρωθεί το όραμα της ελευθερίας 

και της πραγματικής ανεξαρτησίας του κυπριακού λαού, να επιστρέψουν οι πρόσφυγες 

στα σπίτια και τις περιουσίες τους, να εφαρμοστούν πλήρως και αδιαλείπτως τα 

ανθρώπινα δικαιώματα και τα δικαιώματα του πολίτη.  Προσβλέπουμε στο ότι η ένταξή 

μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση θα παράσχει το πλαίσιο εκείνο όπου όλα τα πιο πάνω θα 

γίνουν πραγματικότητα.  Αναμένουμε από την πολιτική ηγεσία να αξιοποιήσει τα νέα 
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δεδομένα και την ιστορική συγκυρία για τη γρήγορη επίτευξη μιας στοιχειωδώς δίκαιης 

και συνεπώς βιώσιμης και λειτουργικής λύσης του Κυπριακού.  Ελπίζουμε ότι παρά τις 

περί του αντιθέτου προβλέψεις η Ευρωπαϊκή Ένωση θα αναλάβει πρωτοβουλία 

κινήσεων στο Κυπριακό αποσπώντας το από την ασφυκτική αγκαλιά των 

αμερικανοβρετανικών συμφερόντων.   

 Όσον αφορά την ποιότητα ζωής, το περιβάλλον, την υγεία, τα ανθρώπινα 

δικαιώματα αλλά και τα δικαιώματα στην παιδεία και την εργασία, πρέπει να 

ομολογήσουμε ότι η ένταξη θα αποτελέσει τη μεγαλύτερη πρόκληση για την 

κατεστημένη τάξη πραγμάτων στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Είναι γνωστό ότι θα 

υπάρξουν τομείς, όπως, για παράδειγμα, το περιβάλλον, όπου θα πρέπει να 

πληρώσουμε ακριβά τις δεκαετίες αμέλειας και αδιαφορίας των κρατούντων.  Σε άλλους 

τομείς, π.χ. την οικονομία, θα αναγκαστούμε να εφαρμόσουμε διατάξεις που πλήττουν 

καίρια τα δικαιώματα των εργαζομένων και των παραγωγικών τάξεων.  Η δημιουργία 

μιας ενιαίας αγοράς, όπου μόνο στα θέματα που συμφέρουν τους κυρίαρχους 

οικονομικούς παράγοντες επιβάλλεται η εναρμόνιση όσον αφορά νομοθεσία και 

συνθήκες, π.χ. η ελευθέρωση στην αγορά και στην καλλιέργεια των γενετικά 

τροποποιημένων προϊόντων, αποτελεί το μεγάλο κίνδυνο για τους πολίτες όλης της 

Ευρώπης και ιδιαίτερα για τους πολίτες των μικρών πληθυσμιακά χωρών.  

 Ιδιαίτερα όσον αφορά τη χώρα μας, σημειώνουμε με δυσαρέσκεια ότι πολλά θα 

μπορούσαν να επιτευχθούν για την ασφάλεια και κατοχύρωση των συμφερόντων του 

λαού μας, εάν υπήρχε μια πιο έξυπνη, πιο διεκδικητική και πιο επιτυχής 

διαπραγμάτευση των κεφαλαίων της εναρμόνισης.  Το μέλλον της Κύπρου μέσα στη 

μεγάλη ευρωπαϊκή οικογένεια στην οποία ιστορικά και πολιτικά ανήκουμε προβλέπεται 

δυσοίωνο, ιδιαίτερα εάν η ένταξη παρά τις ελπίδες μας δε λειτουργήσει θετικά όσον 

αφορά τις διαδικασίες επίλυσης του Κυπριακού.  «Να βάλετε τις δικές σας 
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προτεραιότητες και να ζητήσετε να επεκταθεί ο σεβασμός των ανθρώπινων 

δικαιωμάτων και των δικαιωμάτων των πολιτών στα νέα κράτη μέλη» μας συμβούλευσε 

κατά τη διάρκεια της χθεσινής τελετής η Πρόεδρος της Φινλανδίας, μία συμβουλή την 

οποία οφείλουμε να ακούσουμε και να εφαρμόσουμε.   

 Τέλος, αξίζει μέσα στο κλίμα των ημερών να αναλογιστούμε το μέλλον της ίδιας 

της Ευρώπης, της οποίας από τώρα είμαστε πλέον ισότιμο μέλος.  Η πρόσφατη 

επιδρομή των Αμερικανοβρετανών στο Ιράκ, στα πλαίσια της νέας σειράς κατακτητικών 

πολέμων που βιώνει η ανθρωπότητα, θέτει σε δοκιμασία το όραμα μιας Ενωμένης 

Ευρώπης, της Ευρώπης που γεννήθηκε και ερωτεύθηκε στην Ανατολή, γονιμοποιήθηκε 

στην Ελλάδα και γέννησε στη ∆ύση, της Ευρώπης του ντε Γκολ, που θα περιλαμβάνει, 

βεβαίως, όλους τους λαούς της, από τα Κανάρια Νησιά μέχρι το Βλαδιβοστόκ και από 

την Κύπρο μέχρι τη Γροιλανδία.  Ποια είναι αυτή η Ευρώπη άραγε;  Είναι η Ευρώπη 

των λαών, αυτή που έλεγε ο οραματιστής και θεωρούμενος ιδρυτής της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης Ρομπέρ Σουμάν το 1957, ότι, δηλαδή, δεν ενώνουμε σήμερα κράτη, αλλά 

ενώνουμε λαούς;  Είναι μήπως η Ευρώπη των παγκοσμιοποιημένων μονοπωλίων, 

προτεκτοράτο των υπερατλαντικών συμφερόντων και της πολιτικής του μεγάλου 

αδελφού;   

 Στις κοσμογονικές αλλαγές των σημερινών δεκαετιών καλείται η δική μας πατρίδα 

να δώσει το δικό της παρών στις διαδικασίες που θα οδηγήσουν στην απάντηση των 

ιστορικών αυτών ερωτημάτων.  Είθε η πρόβλεψη του Προέδρου της Ευρωπαϊκής 

Επιτροπής κ. Πρόντι, που συγκινημένος διακήρυξε κατά τη διάρκεια της χθεσινής 

τελετής ότι «αν η Ευρώπη είναι το σπίτι μας, ένας δίκαιος κόσμος είναι το μέλλον μας», 

να γίνει πραγματικότητα.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ορίστε, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ειλικρινά δε θα ήθελα σε μια γιορταστική, ουσιαστικά, αναφορά, σε 

μια τελετή, να κάνω παρέμβαση που να πικράνει.  Όμως, κύριε Πρόεδρε, όταν μιλούμε 

για ιστορικές στιγμές, για την ιστορία που γράψαμε, δεν μπορεί επιλεκτικά να αφήνουμε 

εκτός εκείνους που, στο κάτω κάτω, η ιστορία πραγματικά δε θα τους αγνοήσει.  Και 

επειδή τηρούνται πρακτικά εις το σώμα, θα ’θελα να ερωτήσω πόσο δίκαιο είναι, όταν 

ορθά αναφερόμαστε στον αείμνηστο Σπύρο Κυπριανού, όταν εκθειάζουμε τη Βουλή, 

όταν εκθειάζουμε τους υπαλλήλους κ.λπ. που συνήργησαν και συνέβαλαν στο έργο της 

Βουλής, να παραγνωρίζουμε την κυβέρνηση που για μια δεκαετία διαχειρίστηκε και 

οδήγησε την Κύπρο στην Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Και επειδή δε θέλω να είμαι αόριστος, κάμνω απλά αναφορά σε δύο ομιλίες, γιατί 

οι υπόλοιποι, στο κάτω κάτω, είχαν την εντιμότητα είτε να αναφερθούν εις τους 

πρωταγωνιστές είτε να κάνουν αναφορά γενικότερα εις τις κυβερνήσεις.  Μιλώ πιο 

συγκεκριμένα για την ομιλία του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του ΑΚΕΛ και του 

κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του ∆ημοκρατικού Κόμματος.  Όλοι συνέβαλαν, εκτός 

από τον Γλαύκο Κληρίδη, εκτός από τον Γιώργο Βασιλείου, εκτός από εκείνους που 

εχειρίσθησαν αυτό το θέμα όλα αυτά τα χρόνια;  ∆εν είναι, άραγε, καιρός, κύριε 

Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τουλάχιστον από σήμερα, που θα λεγόμαστε -

και θέλω να ελπίζω ότι θα γίνουμε- Ευρωπαίοι, να αρθούμε και ολίγον πέραν των 

μικροτήτων μας;   

 Έληξαν οι εκλογές.  ∆εν είμαστε εμείς που τις κερδίσαμε· κάποιοι άλλοι τις 

κέρδισαν.  Θα ημπορούσε ποτέ κανένας να παραγνωρίσει τη συμβολή του 

οποιουδήποτε, έτσι, απλώς αναφέροντας «ευχαριστούμε τους μεν, τους δε», και 

επιδεικτικά να παραλείπεται... τούτες τις ώρες, που ο καθένας έχει να προσθέσει κάτι 
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για την κοινή επιτυχία, εγώ λέγω.  Αυτά, κύριε Πρόεδρε, χάριν της ιστορικής αλήθειας, 

που δεν παραγράφεται και δε διαγράφεται απ’ όσους και όποιους και αν την 

παραγνωρίζουν. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Πολύ σωστά είπατε ότι πρόκειται για μια πανηγυρική...  Επειδή όμως έγινε μια 

ειδική αναφορά, θα δώσω ένα λεπτό μόνο, διότι, βέβαια, δεν πρέπει να μετατρέψουμε 

αυτή τη συνεδρία σε ανταλλαγή επιχειρημάτων είτε απόψεων για άλλα θέματα.  

 Ορίστε. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε.  Λυπούμαι κι εγώ γιατί έγινε αυτή η αναφορά, που δεν μπορώ 

ούτε να την εξηγήσω ούτε και, βεβαίως, να τη συσχετίσω με οποιαδήποτε μηνύματα 

θέλει να στείλει κάποιος προς τα έξω ή στο κόμμα του.  Εγώ όμως πρέπει να αναφέρω 

ότι ήμουν πολύ προσεκτικός, για να πω με καθαρό τρόπο -και είναι καταγεγραμμένο- 

ότι με τη συνεργασία κυβέρνησης και Βουλής...  Εάν εννοεί ότι πρέπει να κάνω 

ονομαστική αναφορά, μπορεί να θεωρηθεί αυτό παράλειψη.  Αλλά, αν μπορούσε να 

εννοούμε κυβέρνηση άλλες από τις κυβερνήσεις που είχαν εμπλακεί...  Και αν έκανα 

ειδική αναφορά σε πρόσωπα, κύριε Πρόεδρε, την έκανα για τους μεγάλους απόντες 

που δε βρίσκονται στη ζωή.  Έτσι θεώρησα ότι ήταν μια τιμητική αναφορά... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Από την πτέρυγα του ∆ΗΣΥ) 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος, ο οποίος φαντάζομαι ότι ενόχλησε τους συναδέλφους, που 

τους βλέπω να αντιδρούν... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Από την πτέρυγα του ∆ΗΣΥ) 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Για τ’ όνομα του Θεού! 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 ...αλλά έχουν και συνέδριο και πρέπει να συσπειρώνονται και αναλόγως να 

κερδίζουν και πόντους! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ:  

(Από την πτέρυγα του ∆ΗΣΥ) 

 Ουουουουουου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Ε, έτσι φαίνεται! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Από την πτέρυγα του ∆ΗΣΥ) 

 ... 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 
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 Μην εκνευρίζεστε.  Ο εκνευρισμός φανερώνει και τις σκοπιμότητες πίσω από αυτή 

την παρέμβαση, που ήταν αχρείαστη, γιατί μπορούσε να γίνει πιο προσεκτικά και θα 

τιμούσε περισσότερο ακόμα και εκείνους που ονομαστικά παρέλειψα, κύριε Πρόεδρε, 

που δεν ήταν η πρόθεσή μου ούτε έχω δυσκολία να το πω.  Ούτε εμείς είπαμε ποτέ για 

τον κ. Βασιλείου, για παράδειγμα, που επί πέντε χρόνια τον κατηγορούσαν, ότι 

καθυστέρησε να υποβάλει την αίτηση και ότι ματαίωσε τους στόχους της ενταξιακής μας 

πορείας.  Αυτά, έτσι, για να θυμούμαστε την ιστορία ολοκληρωμένη.  ∆εν έχω καμιά 

δυσκολία να τιμώ.  Μάλιστα τον κ. Βασιλείου τον τιμήσαμε ιδιαίτερα -και έπρεπε να το 

γνωρίζει ο κ. Αναστασιάδης- γιατί γνωρίζουμε τη μεγάλη προσφορά του από τη θέση 

του διαπραγματευτή.  ∆υστυχώς, Βουλή είμαστε εδώ, θέλαμε να τονίσουμε και τη 

συνεισφορά της Βουλής, χωρίς να παραλείπουμε ασφαλώς το έργο και το μέγεθος της 

προσφοράς του οποιουδήποτε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα παρακαλέσω σύντομα, διότι, ειλικρινά βγαίνουμε έξω από το κλίμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Στο τέλος θα χαλάσουμε και το λόγο που είμαστε εδώ. 

 ∆εν υπάρχει καμία ονομαστική αναφορά στην ομιλία μου ούτε σε άτομα ούτε σε 

κόμματα.  Κάνω αναφορά μόνο στις πολιτικές δυνάμεις και γενικά στο λαό και στην 

ελληνική κυβέρνηση.  Θεωρώ ότι όχι στα λόγια μόνο αλλά και στην πράξη αυτοί που 

κέρδισαν τις εκλογές έχουν αποδείξει πόσο τιμούν και τον κ. Κληρίδη, και τον κ. 

Βασιλείου για την προσφορά τους στο συγκεκριμένο θέμα -και όχι μόνο σ’ αυτό- με την 

όλη συμπεριφορά απέναντί τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, ευχαριστώ όλους.   
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 Θα κάνω μια μικρή αλλαγή στην ημερήσια διάταξη, δεδομένου ότι υπάρχει 

εισήγηση το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 6)  

του 2003», που κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών, να κηρυχθεί ως επείγον 

θέμα και να εξεταστεί σήμερα.  Να προηγηθεί το Κεφάλαιο ∆εύτερο, δηλαδή η κατάθεση 

νομοσχεδίων και εγγράφων, και να παραπεμφθούν τα θέματα στις επιτροπές, όπως 

ευρίσκονται καταγεγραμμένα στο έγγραφο που σας έχει διανεμηθεί. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 

εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από τα 

υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. O περί ∆ικηγόρων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.045.2003) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως. 

Νομικών 

2. Οι περί ∆ικηγόρων (Νομικό 

Συμβούλιο) (Τέλη) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.021.2003) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

3. Οι περί Τμήματος Αναδασμού - 

Θέσεις ∆ιευθυντή, Ανώτερου 

Λειτουργού Αναδασμού, 

Λειτουργού Αναδασμού Α´, 

Λειτουργού Αναδασμού και 

Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.058.2003) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Νομικών 

4. Οι περί Εγγραφής και Ελέγχου Συγκοινωνιών και Συγκοινωνιών και 
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Εργοληπτών Οικοδομικών και 

Τεχνικών Έργων (Όροι 

Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.059.2003) 

Έργων 

 

Έργων 

5. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 

Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 

Θέσεις Νοσηλευτικού 

Λειτουργού και Νοσοκόμου 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.060.2003) 

Υγείας Νομικών 

6. Οι περί Τμήματος Πολιτικής 

Αεροπορίας - Θέση Ελεγκτή 

Εναέριας Κυκλοφορίας (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.061.2003) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Νομικών 

7. Έγγραφα (αρ. 14/2003, 

20/2003, 21/2003, 22/2003 και 

32/2003), σύμφωνα με τους 

περί Πρόσληψης Εκτάκτων 

Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 

Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 

του 1985 και τις εγκυκλίους του 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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Υπουργείου Οικονομικών με αρ. 

741, 746 και 834, ημερομηνίας 

4.10.1985, 6.12.1985 και 

9.11.1987 αντίστοιχα. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

8. Έγγραφο που αφορά την 

πρόσληψη έκτακτων 

υπαλλήλων από το Θεατρικό 

Οργανισμό Κύπρου, δυνάμει 

του άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων 

Υπαλλήλων στην Υπηρεσία 

Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 

∆ικαίου Νόμου. 

(Αρ. Φακ. 10.10.004) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

9. Έγγραφο που αφορά την 

πρόσληψη έκτακτων 

υπαλλήλων από τον Κυπριακό 

Οργανισμό Τουρισμού, δυνάμει 

του άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων 

Υπαλλήλων στην Υπηρεσία 

Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 

∆ικαίου Νόμου. 

(Αρ. Φακ. 10.10.001) 

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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10. Έγγραφα (αρ. 10/2003, 

11/2003, 12/2003, 35/2003, 

36/2003, 37/2003 και 38/2003), 

σύμφωνα με τους περί 

Πρόσληψης Έκτακτων 

Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 

Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 

του 1995 έως 2001. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

11. Έγγραφα (Θ. 5/2003, Θ. 6/2003, 

Θ. 11/2003, Θ. 12/2003 και Θ. 

13/2003) που αφορούν την 

εξαίρεση από την αναστολή 

πλήρωσης θέσεων πρώτου 

διορισμού στη δημόσια 

υπηρεσία, σύμφωνα με τους 

περί Αναστολής Πλήρωσης 

Θέσεων Πρώτου ∆ιορισμού στη 

∆ημόσια Υπηρεσία (Προσωρινές 

∆ιατάξεις) Νόμους του 2000 έως 

2001. 

(Αρ. Φακ. 15.21.001) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

12. Έγγραφα (αρ. 36, 37, 38, 39 και 

40 του 2002) αποσταλέντα από 

το Υπουργείο Οικονομικών στις 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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17 Απριλίου, σύμφωνα με το 

εδάφιο (1) του άρθρου 4 του 

περί Προϋπολογισμού Νόμου 

του 2002 [13(ΙΙ)/2002]. 

(Αρ. Φακ. 13.04.003) 

13. Έγγραφα (αρ. 1, 2, 3 και 5 του 

2003) αποσταλέντα από το 

Υπουργείο Οικονομικών στις 17 

Απριλίου, σύμφωνα με το 

εδάφιο (1) του άρθρου 4 του 

περί Προϋπολογισμού Νόμου 

του 2003 [11(ΙΙ)/2003]. 

(Αρ. Φακ. 13.04.003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

14. Ετήσια έκθεση και λογαριασμοί 

του Συμβουλίου Εμπορίας 

Κυπριακών Καρότων και 

Τεύτλων. 

(Αρ. Φακ. 10.01.002) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 

15. Έκθεση προς τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σχετικά με τις 

επενδύσεις του Ταμείου 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 

περίοδο από 1η Ιανουαρίου 

2002 μέχρι 30 

 Ιουνίου 2002. 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 
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(Αρ. Φακ. 11.06.001) 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται στις 

επιτροπές 

1. Ο περί Πτωχεύσεως 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.023.2003) 

Μαρία Κυριακού, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας 

Λευκωσίας,  

Ζαχαρία Κουλία, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας 

Αμμοχώστου, και 

Χρήστο Πουργουρίδη, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού 

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 

2. Ο περί Πολεοδομίας και 

Χωροταξίας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.024.2003) 

Ανδρέα Παπαπολυβίου, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας

Εσωτερικών 

3. O περί Τελωνειακών ∆ασμών  

και Φόρων Καταναλώσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2003.  

(Αρ. Φακ. 23.02.025.2003) 

Πρόδρομο Προδρόμου, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας 

Λευκωσίας,  

Λευτέρη Χριστοφόρου, 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας 

Αμμοχώστου, και 

Ζαχαρία Ζαχαρίου, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας 

 

4. Ο περί Παροχής Επιδόματος 

Τέκνου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.026.2003) 

Πρόδρομο Προδρόμου, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας 

Λευκωσίας, 

Λευτέρη Χριστοφόρου, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας 

Αμμοχώστου, και 

Ζαχαρία Ζαχαρίου, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆εν καταλάβαμε ποιο θα κηρυχθεί επείγον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, πώς θα καταλάβετε, όταν από όλη τη Βουλή μιλούν οι μισοί μεταξύ τους! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έχετε δίκαιο, αλλά...   
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Για ποιο μιλάτε ότι θα κηρυχθεί επείγον; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 6) του 2003». 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εντάξει, ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση να κηρυχθεί ως επείγον; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, κηρύσσεται επείγον.  Καλώ την επιτροπή να 

συνέλθει και να δώσει έκθεση προ του τερματισμού των εργασιών της σημερινής 

συνεδρίας. 

 Τώρα πάμε στη νομοθετική εργασία.  Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και είναι 

«Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος του 2003».  

Έχει κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση και παρακαλώ να κατατεθούν στη 

Βουλή από τον πρόεδρο της επιτροπής. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι ομόφωνες, κύριε πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι ομόφωνες, δε χρειάζεται.  Ωραία! 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, αναπλ. πρόεδρος  Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου   

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιάννος Λαμάρης  Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Πρόδρομος Προδρόμου   Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τον πιο 

πάνω προϋπολογισμό σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 17 

Μαρτίου 2003.  

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά προϋπολογισμού κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Παιδείας 

και Πολιτισμού, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του 

Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΚΟΑ για το 2003 προβλέπει δαπάνες ύψους £23.160.000 

και έσοδα ύψους £22.827.945.  Τα έσοδα του οργανισμού, όπως αυτά έχουν 

προϋπολογισθεί, προέρχονται κυρίως από κρατική χορηγία ύψους £22.048.725 και από 

εισπράξεις από ιδιόκτητους και άλλους αθλητικούς χώρους, καθώς και εισπράξεις 

διάφορων δικαιωμάτων από τη διάθεση εισιτηρίων για αθλητικές εκδηλώσεις κ.ά.  

Σημειώνεται ότι στην κρατική χορηγία για το 2003 συμπεριλαμβάνονται και £160.000 

που αφορούν φόρο θεάματος. 
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 Αναφορικά με τις δαπάνες του οργανισμού το μεγαλύτερο μέρος θα διατεθεί για τη 

δημιουργία και βελτίωση αθλητικών εγκαταστάσεων, για την παροχή διάφορων 

χορηγιών, ενώ ποσό ύψους £400.000 θα καταβληθεί για την αστυνόμευση των 

γηπέδων. 

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, η επιτροπή είχε την 

ευκαιρία να ενημερωθεί για διάφορα ζωτικά θέματα που αφορούν τον ΚΟΑ, μεταξύ των 

οποίων οι τρόποι διαχείρισης των διαφημίσεων σε αθλητικά κέντρα του οργανισμού, η 

στήριξη των προσφυγικών σωματείων, η λειτουργία της Εθνικής Επιτροπής 

Αντιντόπιγκ, η λειτουργία του Εθνικού Σχεδίου Υποστήριξης του Αναπτυξιακού 

Αθλητισμού μέσω σωματείων και συλλόγων (ΕΣΥΑΑ), η λειτουργία της Εθνικής 

Επιτροπής κατά της Βίας, του Εθνικού Σχεδίου Ταλέντων, του Σχεδίου Αθλητών 

Υψηλής Επίδοσης Ολυμπιακής Προετοιμασίας, του προγράμματος “Αθλητισμός για 

όλους (ΑΓΟ)”, της κατανομής της κρατικής χορηγίας σε ποδοσφαιρικά σωματεία κ.ά. 

 Κατά τη διάρκεια της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού η επιτροπή 

ζήτησε επίσης λεπτομερή ενημέρωση για τη συμφωνία που έχει συναφθεί μεταξύ του 

ΚΟΑ και της εταιρείας LTV  για την αξιοποίηση των αθλητικών χώρων του οργανισμού, 

με σκοπό τη φιλοξενία αποστολών από το εξωτερικό, καθώς και  για τη συμφωνία 

μεταξύ του ΚΟΑ και εταιρείας που εδρεύει στην Αθήνα για την υποστήριξη του 

οργανισμού στην προσπάθεια συγκρότησης ομάδας αθλητών που μετέχουν στην 

Εθνική Ομάδα Κύπρου με την πλήρη επιστημονική παρακολούθηση των αθλητών. 

 Βουλευτές μέλη της επιτροπής εξέφρασαν σοβαρές επιφυλάξεις για τη 

σκοπιμότητα σύναψης των πιο πάνω συμφωνιών, για τους τρόπους επιλογής των 

αντίστοιχων εταιρειών, καθώς και για τους όρους των σχετικών συμβολαίων, τα οποία 

σημειώνεται ότι ζητήθηκαν και κατατέθηκαν. 
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 Ειδικότερα και σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν αρμοδίως, η 

προσπάθεια του ΚΟΑ, στα πλαίσια της συναφθείσας συμφωνίας με την LTV ή και με 

οποιαδήποτε άλλη εταιρεία στο μέλλον, έχει στόχο να δώσει το μήνυμα σε όλους 

αυτούς που έχουν τη δυνατότητα εμπλοκής στον τομέα του αθλητικού τουρισμού ότι η 

Κύπρος πληρεί τις προϋποθέσεις, ώστε να φιλοξενεί αθλητές, ενόψει των Ολυμπιακών 

Αγώνων του 2004. 

 Όσον αφορά τη συμφωνία που έχει συναφθεί με αλλοδαπή εταιρεία για πλήρη 

επιστημονική παρακολούθηση των αθλητών που έχουν επιλεγεί από τον ΚΟΑ και για 

την αξιολόγηση του προπονητικού τους έργου και της αθλητικής τους απόδοσης, οι 

αρμόδιοι του ΚΟΑ δήλωσαν ότι θεωρούν την εν λόγω εταιρεία ως την καλύτερη για το 

σκοπό για τον οποίο έχει επιλεγεί, αφού κατά τη γνώμη τους δεν υπάρχουν τέτοιες 

εταιρείες στην Κύπρο.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε 

της επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, αποφάσισε ομόφωνα να 

εισηγηθεί στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου για την κατά νόμο 

ψήφιση του προϋπολογισμού του ΚΟΑ για το 2003, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί, ώστε 

να περιλάβει τις εισηγήσεις της επιτροπής σε σχέση με συγκεκριμένες πρόνοιές του.   

 Συγκεκριμένα, η επιτροπή υποβάλλει εισήγηση για δέσμευση ορισμένων 

κονδυλίων που έκρινε σκόπιμη, ώστε για σκοπούς διαφάνειας η διενέργεια 

οποιασδήποτε δαπάνης από τα αντίστοιχα άρθρα να γίνεται μόνο κατόπιν σχετικής 

ενημέρωσης και έγκρισης από την επιτροπή, ενώ εισηγείται επίσης η χρήση των 

χορηγιών από τα αθλητικά σωματεία να ελέγχεται από το Γενικό Ελεγκτή της 

∆ημοκρατίας. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού 



 43

του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος  Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Ζαχαρίας Κουλίας  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Μάριος Ματσάκης Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνος Χατζηνικόλα   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού επανεξέτασε τον 

προϋπολογισμό του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ) για το 2003 σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Απριλίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός 

διευθυντής του ΚΟΑ και εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Όπως είναι γνωστό, η επιτροπή έχει υποβάλει έκθεση προς την ολομέλεια του 

σώματος με ομόφωνη εισήγηση για έγκριση του προϋπολογισμού του ΚΟΑ για το 2003.  

Ταυτόχρονα υπέβαλε επιμέρους εισηγήσεις για δεσμεύσεις συγκεκριμένων άρθρων του, 

για τα οποία η επιτροπή έκρινε ότι, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για 

σκοπούς υλοποίησης των προνοιών τους, θα πρέπει να εξασφαλίζεται η έγκριση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού.   

 Στο μεταξύ διαφάνηκε η ανάγκη επανεξέτασης διάφορων ειδικών ζητημάτων που 

προέκυψαν σε σχέση με την πρόθεση της επιτροπής να εισηγηθεί τη δέσμευση 

συγκεκριμένων άρθρων, ιδιαίτερα όπου διαπιστωμένα υπάρχουν συγκεκριμένες 

συμβατικές δεσμεύσεις του οργανισμού με διάφορες εταιρείες και η επιτροπή 

αποφάσισε να επανεξετάσει τα εν λόγω ειδικά θέματα, ζητώντας περαιτέρω 

λεπτομέρειες και επεξηγήσεις από πλευράς του ΚΟΑ. 



 44

 Ειδικότερα, την επιτροπή απασχόλησε εκ νέου το θέμα της συμφωνίας του 

οργανισμού με ιδιωτική εταιρεία για την ανάληψη προγράμματος επιστημονικής 

στήριξης αθλητών, όπως και η χρήση και ο τρόπος παροχής ετήσιας χορηγίας προς το 

“Cyprus Rally” μέσω της εταιρείας “Cyprus Automobile Association”, που για το έτος 

2003 ανέρχεται σε £200.000.  Τέλος, την επιτροπή απασχόλησαν ειδικότερα θέματα 

που αφορούν τον τρόπο παροχής διάφορων χορηγιών και επιχορηγήσεων από τον 

οργανισμό προς αθλητικά σωματεία και άλλους οργανισμούς και το θέμα του ελέγχου 

της χρήσης των χορηγιών αυτών από τον ΚΟΑ. 

 Η επιτροπή, αφού ζήτησε την κατάθεση επιπρόσθετων στοιχείων και άλλων 

λεπτομερειών που αφορούν όλα τα πιο πάνω θέματα, τα οποία κατατέθηκαν τελικά 

ενώπιόν της, διαπίστωσε ότι εγείρονται πολλά ερωτηματικά σε σχέση με τις συμφωνίες 

του ΚΟΑ με διάφορες ιδιωτικές εταιρείες και ειδικότερα με την εταιρεία “RSTS” και την 

εταιρεία “Lumiere TV Ltd”.  Τα ερωτηματικά αυτά αφορούν τον τρόπο επιλογής των 

εταιρειών αυτών και συνεπακόλουθα τις διαδικασίες προσφορών και την εξυπηρέτηση 

των σκοπών για τους οποίους οι εταιρείες αυτές έχουν επιλεγεί.  Τα θέματα αυτά η 

επιτροπή έκρινε ότι θα πρέπει να απασχολήσουν ειδικά την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών.  Για το 

λόγο αυτό, η επιτροπή προτίθεται να ζητήσει από τον πρόεδρο της εν λόγω επιτροπής 

την άμεση σύγκληση ειδικής συνεδρίας για την έναρξη συζήτησης όλων των θεμάτων 

που προκύπτουν από τις δραστηριότητες του ΚΟΑ, στη βάση πάντα των 

παρατηρήσεων της Γενικής Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας στην έκθεσή της για τον ΚΟΑ για 

το οικονομικό έτος 2001. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως της 

πιο πάνω απόφασής της για παραπομπή όλων των πιο πάνω ειδικών ζητημάτων 

ενώπιον της καθ’ ύλην αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής, αποφάσισε ομόφωνα στο 
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παρόν στάδιο να εισηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του υπό αναφορά 

νομοσχεδίου για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΚΟΑ για το 2003, 

όπως έχει διαμορφωθεί, ώστε να προστεθεί σ’ αυτό νέο άρθρο, σύμφωνα με το οποίο ο 

οργανισμός να αναλάβει πλήρως τον έλεγχο της χρήσης των παραχωρούμενων απ’ 

αυτόν χορηγιών, ενώ ο Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας να μπορεί να διενεργεί 

έλεγχο κατά πόσο ο ΚΟΑ συμμορφώνεται προς την πιο πάνω υποχρέωση. 

 Ταυτόχρονα η επιτροπή αποφάσισε κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών 

των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού 

Κόμματος καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών να 

εισηγηθεί τη δέσμευση διάφορων επιμέρους άρθρων, έτσι που ουδεμία δαπάνη να 

διενεργείται από τον οργανισμό χωρίς προηγούμενη ενημέρωση και έγκριση από την 

επιτροπή.  Τα κονδύλια για τα οποία γίνεται εισήγηση για δέσμευσή τους αφορούν τα 

ακόλουθα άρθρα: 

 Άρθρο 091:  Κονδύλι ύψους £30.000 που αφορά αγορά υπηρεσιών. 

 Άρθρο 101:  Κονδύλι ύψους £180.000 που αφορά έκτακτες δαπάνες. 

 Η επιτροπή καλεί περαιτέρω τον ΚΟΑ να την τηρεί ενήμερη για τις δραστηριότητες 

της εταιρείας “Cyprus Automobile Association” και ειδικότερα για την επιχορήγηση που 

αυτή λαμβάνει για διοργάνωση του “Cyprus Rally”, καταθέτοντας στη Βουλή τους 

ελεγμένους λογαριασμούς του προηγούμενου έτους, ευθύς ως αυτοί κατατεθούν από 

την εν λόγω εταιρεία ενώπιόν του.  Καλείται επίσης ο ΚΟΑ να επανεξετάσει τους όρους 

της παραχωρούμενης ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης προς τους υπαλλήλους του 

οργανισμού, η οποία βασίζεται σε δύο ισχύοντα σχέδια, κυβερνητικό και ιδιωτικό, 

γεγονός που η επιτροπή κρίνει αδόκιμο από κάθε άποψη, και να επανέλθει με νέες 

προτάσεις. 
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 Τέλος, υποβάλλεται εισήγηση από το μέλος της επιτροπής κ. Σταύρο Ευαγόρου ο 

ΚΟΑ να επανεξετάσει την πολιτική του αναφορικά με το εγερθέν κατά τη συζήτηση του 

υπό αναφορά προϋπολογισμού ζήτημα της υποβολής δικαιωμάτων από πλευράς των 

συμμετεχόντων στο πρόγραμμα “Αθλητισμός για όλους” (ΑΓΟ), με στόχο την πλήρη 

κατάργηση της είσπραξης οποιωνδήποτε δικαιωμάτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, για την ειδική τροπολογία θα σου δώσω το λόγο, όταν έρθει η ώρα της 

τροπολογίας. 

 Ναι, ορίστε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το ΚΙΣΟΣ θα υπερψηφίσει τον προϋπολογισμό του ΚΟΑ παρά το γεγονός ότι 

εξακολουθούμε να διατηρούμε σοβαρές επιφυλάξεις για μία σειρά διαδικασιών που οι 

υπηρεσίες του οργανισμού έχουν προωθήσει και την έλλειψη, κατά την άποψή μας, 

μιας ουσιαστικής και ολοκληρωμένης πολιτικής για προγράμματα αποκέντρωσης και 

περιφερειακής ανάπτυξης του αθλητισμού. 

 Η θετική στάση του κινήματός μας απέναντι στον προϋπολογισμό πηγάζει από το 

γεγονός ότι οι προσεχείς Ολυμπιακοί Αγώνες του 2004 είναι ένα σημαντικό γεγονός και 

από το ότι η φετινή χρονιά αποτελεί στην ουσία ολυμπιακή χρονιά.  ∆ηλαδή μια χρονιά 

που οι αθλητές των διάφορων χωρών συμμετέχουν σε διάφορους αγώνες 

προετοιμασίας, με κύριο στόχο να μπορέσουν να διασφαλίσουν ή εξασφαλίσουν τα όρια 
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συμμετοχής στους Ολυμπιακούς Αγώνες.  Γι’ αυτό ακριβώς το λόγο και δε θα θέλαμε, 

από την πλευρά τη δική μας, μέσα από διάφορες περικοπές προγραμμάτων του 

οργανισμού να δημιουργήσουμε προβλήματα σε μια σωστή και απρόσκοπτη 

προετοιμασία της κυπριακής ολυμπιακής ομάδας.  

 Όμως, εκτός από τον αγωνιστικό τομέα, ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού 

οφείλει να δημιουργήσει συνθήκες περιφερειακής και συνάμα ομοιόμορφης ανάπτυξης 

του αθλητισμού, με τη δημιουργία έργων αθλητικής υποδομής.  Σε αυτό τον τομέα 

διαπιστώνουμε με μεγάλη λύπη ότι υπάρχουν σοβαρές καθυστερήσεις και σοβαρές 

παραλείψεις από την πλευρά του οργανισμού.  Και, ενώ κατά τα άλλα, όσον αφορά τις 

χρηματοδοτήσεις, ακολουθείται ένα, κατά την άποψή μας, σωστό πρόγραμμα -με την 

έννοια ότι αυτές οι επιδοτήσεις είναι ανάλογες με τις διεθνείς επιτυχίες που έχουν οι 

αθλητές και οι ομοσπονδίες- στην περίπτωση της ανάπτυξης έργων υποδομής δε 

συμβαίνει το ίδιο.   

 Και θα θέλαμε εδώ να παραθέσουμε ως παράδειγμα... Και επιτρέψτε μου ως 

βουλευτής της επαρχίας Λεμεσού να αναφερθώ ειδικά στη Λεμεσό, για το γεγονός ότι 

σε όλους είναι γνωστό πως η Λεμεσός αποτελεί μια επαρχία με μια πολύ μεγάλη 

διαχρονική συνεισφορά στα αθλητικά δρώμενα του τόπου.  ∆εν είναι υπερβολικό να 

τονίσουμε ότι πέραν του 50% των αθλητών όλων των αθλητικών ομάδων προέρχεται 

από τη Λεμεσό.  Και όμως, ενώ στη Λευκωσία υπάρχουν δύο κλειστές αθλητικές 

αίθουσες, η Λεμεσός θα αποκτήσει το δικό της κλειστό αθλητικό κέντρο σε ενάμιση με 

δύο χρόνια.  Και ήταν με μεγάλη έκπληξη που, σε μια από τις τελευταίες συνεδρίες της 

επιτροπής Οικονομικών, ακούσαμε από τον εκπρόσωπο του ΚΟΑ ότι στο ένα από τα 

δύο αθλητικά κέντρα της πρωτεύουσας οι αγώνες που διεξάγονται είναι ελάχιστοι.  Αυτό 

να συμπεράνουμε ότι είναι θέμα κακού σχεδιασμού και κατασκευής, με αποτέλεσμα να 

μην πληρεί τις προϋποθέσεις ο συγκεκριμένος χώρος για τη διεξαγωγή των διάφορων 
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αγώνων, ή ότι ακριβώς οι αγώνες αυτοί έχουν μεταφερθεί στο άλλο αθλητικό κέντρο της 

πρωτεύουσας και έτσι το ένα από τα δύο δεν είναι πια τόσο αναγκαίο; 

 Η απουσία όμως τέτοιων κέντρων υποδομής δημιουργεί και άλλα σοβαρά 

προβλήματα.  Θα μπορούσε αυτή την περίοδο η Κύπρος να αποτελέσει ένα ουσιαστικό 

προορισμό για την προετοιμασία ολυμπιακών ομάδων, ενόψει των Ολυμπιακών 

Αγώνων του 2004, με όλες τις ευεργετικές επιδράσεις και για τον κυπριακό αθλητισμό, 

αλλά και για την κυπριακή οικονομία, ειδικά σε μια περίοδο αρκετά δύσκολη και αρκετά 

κρίσιμη που όλοι αγωνιούμε για το μέλλον της οικονομικής μας κατάστασης, ενόψει των 

προβλημάτων αλλά και των επιπτώσεων που θα έχει στον τουρισμό.   

 Θα πρέπει ακόμα να τονίσουμε ότι, σε πρώτο στάδιο, μας ικανοποιεί και η 

πρόταση την οποία έχει εγκρίνει η επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού της 

Βουλής, ώστε οι επιχορηγήσεις οι οποίες δίνονται από το κράτος στα αθλητικά 

σωματεία να ελέγχονται, όσον αφορά το πώς διατίθενται από την Ελεγκτική Υπηρεσία 

του κράτους.  Για το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών αυτό είναι ένα πρώτο θετικό βήμα, 

αλλά θα πρέπει να τονίσουμε ότι αναμένουμε και από τα αθλητικά σωματεία να 

ακολουθήσουν μια ορθή και μια σωστή οικονομική διαχείριση και, ταυτόχρονα, να έχουν 

μια ουσιαστική συνδρομή στην προσπάθεια για πάταξη της βίας στα γήπεδα.  Σε 

αντίθετη περίπτωση, εμείς, από την πλευρά μας, θα επανεξετάσουμε τη θέση μας αυτή, 

για μελλοντική επιχορήγηση σε σωματεία τα οποία δε θα έχουν τέτοια συνδρομή και 

τέτοια συμμετοχή. 

 Όπως ανέφερα και στην αρχή, διατηρούμε σοβαρές επιφυλάξεις για κάποιες 

διαδικασίες που ακολούθησε ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού, ειδικά για τη 

σύναψη συμφωνιών επιστημονικής στήριξης αθλητών μας ενόψει των Ολυμπιακών 

Αγώνων, και όχι μόνο, και άλλων υποχρεώσεων.  Γι’ αυτό και μας ικανοποιεί ιδιαίτερα 

το γεγονός ότι η επιτροπή Οικονομικών παραπέμπει το συγκεκριμένο θέμα στην 
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επιτροπή Ελέγχου για μια περαιτέρω διερεύνηση του ζητήματος και πλήρη 

διαλεύκανση, ούτως ώστε να είμαστε σίγουροι ότι οι διαδικασίες αυτές είναι και σωστές, 

αλλά είναι και διαφανείς και προς όφελος του τόπου και του κυπριακού αθλητισμού. 

 Με αυτή την ευκαιρία και επειδή στα μέσα ενημέρωσης υπήρξε σειρά επιστολών 

από αθλητές και από γονείς ή άλλους παράγοντες που εμπλέκονται στα συγκεκριμένα 

προγράμματα, οι οποίοι ανησυχούν ότι, με την προσπάθεια της Βουλής να διαλευκάνει 

το συγκεκριμένο θέμα, υπάρχει κίνδυνος αναστολής αυτών των προγραμμάτων και 

αυτό, κατ’ επέκτασιν, θα έχει οικονομικές, και όχι μόνο, επιπτώσεις στους ίδιους τους 

αθλητές και τους γονείς τους, θα θέλαμε να διαβεβαιώσουμε ότι, σε καμιά περίπτωση, η 

δική μας θέση, η δική μας προσπάθεια, δεν είναι να υπάρξει αναστολή τέτοιου είδους 

προγραμμάτων.  Θα πρέπει να συνεχίσουν απρόσκοπτα αυτές οι προετοιμασίες και γι’ 

αυτό ακριβώς επικυρώνουμε ή υπερψηφίζουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο.  Για μας 

όμως ο αθλητισμός είναι προσπάθεια, είναι άμιλλα, είναι το “ευ αγωνίζεσθαι”.  Αποτελεί 

μια ουσιαστική συμβολή στην καταπολέμηση της βίας, της εγκληματικότητας, της 

εφηβικής παραβατικότητας, των ναρκωτικών.  Αποτελεί θετική συμβολή στην ηθική και 

ψυχοσωματική διαμόρφωση των νέων μας, γι’ αυτό και θα τον στηρίξουμε 

αποφασιστικά.  Αναμένουμε, όμως, από όσους εμπλέκονται σ’ αυτή τη διαδικασία και 

στην προώθηση και υλοποίηση αθλητικών προγραμμάτων να έχουν την ανάλογη 

ανταπόκριση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ορίστε, παρακαλώ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 
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 Ασφαλώς, για τον προϋπολογισμό ενός τέτοιου οργανισμού, αυτό που θα έπρεπε 

να απασχολεί αυτή τη στιγμή τη Βουλή είναι το γεγονός πως οι ανάγκες σήμερα για τον 

αθλητισμό, στη σύγχρονη εποχή, στην εποχή που κατά χιλιάδες οι νέοι και οι νέες 

θέλουν, έχουν τη διάθεση, να αφιερώσουν λίγο από τον πολύτιμό τους χρόνο, είναι 

τόσες, ώστε τα είκοσι τρία περίπου εκατομμύρια λίρες που διαθέτει το κράτος δεν είναι 

αρκετά.  Και θα έπρεπε να επισημαίνεται η ανάγκη και η δυνατότητα αύξησης των 

κονδυλιών για τον αθλητισμό τα οποία διατίθενται μέσα από τον Κυπριακό Οργανισμό 

Αθλητισμού.   

 ∆εν είναι καθόλου ευχάριστο, κάτω από αυτά τα δεδομένα, να αναγκάζεται 

κάποιος να συζητά προβλήματα, ακόμα και πιθανότητες δέσμευσης κονδυλιών του 

Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού.  Είμαστε όμως, ακριβώς επειδή τα κονδύλια είναι 

περιορισμένα, διπλά υποχρεωμένοι να βοηθήσουμε, ώστε πραγματικά να διατίθενται 

προς τη σωστή κατεύθυνση, με τον καλύτερο δυνατό τρόπο και την πιο αποτελεσματική 

και ορθή αξιοποίηση, αυτά τα κονδύλια.  Ακριβώς γιατί αυτές οι δαπάνες αγγίζουν τον 

αθλητισμό, είτε σε ατομικό αγωνιστικό επίπεδο είτε σε ομαδικό είτε και σε μαζικό, 

αγγίζουν τις φιλοδοξίες των νέων της πατρίδας μας, τα όνειρά τους, για μια διάκρισή 

τους σε ένα από τα ευγενή αθλήματα. 

 Είναι με λύπη μου που παρατηρώ πως, παρά το γεγονός πως αυτός ο 

προϋπολογισμός συζητήθηκε τρεις φορές στην αρμόδια επιτροπή, αναβλήθηκε μερικές 

φορές στην ολομέλεια, έγινε πολύς διάλογος και συζήτηση από τα μέσα ενημέρωσης, 

απουσιάζουν οι αρμόδιοι του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού από τη συζήτηση του 

προϋπολογισμού στη Βουλή.  

 Ως ΑΚΕΛ, αγαπητοί συνάδελφοι, στόχος μας είναι η αναβάθμιση της προσφοράς 

και όχι η δημιουργία των όποιων δυσκολιών στο έργο που επιτελεί ο Κυπριακός 

Οργανισμός Αθλητισμού.  Και το έχουμε αποδείξει πλείστες τόσες φορές.  Το λέω αυτό, 
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γιατί έχει γίνει, δυστυχώς, μια προσπάθεια να σταλεί το μήνυμα -και το πήραμε με 

διάφορες μορφές, και μέσα από δημοσιεύματα και μέσα από προσπάθειες παραγόντων 

και μέσα από την εμπλοκή γονιών και αθλητών- ότι κάποιοι κάνουν προσπάθεια, ώστε 

να ανασταλούν προγράμματα τα οποία έγιναν σήμερα, για να βοηθήσουν τον 

αθλητισμό μας.  Έτσι φράσσεται ο δρόμος στην προσπάθεια που κάνουν τα παιδιά της 

πατρίδας μας.  Μέχρι που πήραμε το μήνυμα πως η Βουλή δεν έδωσε τη δυνατότητα 

απασχόλησης σε πρωταθλητές μας με συμβόλαια που είχαν με τον ΚΟΑ.  Και εδώ 

θέλω να υπενθυμίσω ότι η Βουλή, από το ∆εκέμβρη του περασμένου χρόνου, έχει 

δώσει την έγκρισή της, για να προχωρήσει ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού στην 

πρόσληψη τεσσάρων -σε έκτακτη βάση- πρωταθλητών μας, με βάση τα κριτήρια που 

υπάρχουν.  Επομένως, η Βουλή καθόλου δεν εμπόδισε την όποια προσπάθεια του 

Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού, σε αυτό το επίπεδο, να βοηθήσει τους 

πρωταθλητές μας -με βάση τα κριτήρια- να βρουν απασχόληση, έτσι που να μπορούν 

να απασχολούνται, να αμείβονται και να αθλούνται. 

 ∆ηλώνουμε και από αυτό το βήμα, ως ΑΚΕΛ, ότι η όποια προσπάθεια προς την 

κατεύθυνση της ορθής αξιοποίησης δυνατοτήτων θα μας βρει συμπαραστάτες.  Βέβαια, 

με σχεδιασμό και πρόγραμμα, αξιοποιώντας ορθά την επιστημονική γνώση.  Όχι 

αποσπασματικά, χωρίς τεκμηρίωση και προς όφελος, καμιά φορά, αμφισβητούμενων 

συμφερόντων.  Σε βάρος, μάλιστα, κατά πάσα πιθανότητα, και της υγείας των παιδιών 

μας που ασχολούνται με τον αθλητισμό, σε βάρος των προσπαθειών τους και των 

ονείρων τους.   

 Είναι με λύπη, επίσης, που θα παρατηρήσω πως, από τη μικρή μου εμπειρία στο 

κοινοβούλιο, είναι η πρώτη φορά που προϋπολογισμός ενός τέτοιου οργανισμού 

συζητείται τρεις φορές, σε τρεις συνεδρίες, στην αρμόδια επιτροπή και εξακολουθούν να 
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παραμένουν αναπάντητα ερωτήματα και, ταυτόχρονα, να μην έχουν κατατεθεί στοιχεία 

που έχουν ζητηθεί από την αρμόδια επιτροπή.   

 Ποια ζητήματα, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, έχουν προκαλέσει τη 

συνέχιση της συζήτησης;  ∆υστυχώς, ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού έχει 

προχωρήσει σε διευθετήσεις συμφωνίας, συνομολόγηση και συμβόλαιο συμβατικών 

υποχρεώσεων, έξω από κάθε έννοια ορθών διαδικασιών.  Έχει παραχωρήσει 

μονομερώς τη διαχείριση των αθλητικών χώρων, που είναι στη διάθεση των 

ομοσπονδιών του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού, σε ώρες που δεν 

απασχολούνται αθλητές των ομοσπονδιών, σε ιδιωτική εταιρεία, χωρίς τις νενομισμένες 

διαδικασίες, χωρίς προσφορές, χωρίς δημόσιο κάλεσμα ενδιαφέροντος, με αποτέλεσμα 

να δημιουργηθούν και αρκετά προβλήματα.  Υπάρχουν στον προϋπολογισμό των £23 

εκατομ. κονδύλια -το 50%, γύρω στα £13 εκατομ.- τα οποία δεν είναι αρκούντως 

αναλυτικά.  Μέχρι του σημείου, μάλιστα, που, αν κάποιος θέλει να καταψηφίσει ή και να 

τηρήσει αποχή για κάποιο συγκεκριμένο κονδύλι, να μην μπορεί να το βρει αναλυμένο 

στον προϋπολογισμό.  Όπως και το επίμαχο κονδύλι της συμφωνίας με μια ιδιωτική 

εταιρεία στην Ελλάδα με την οποία προχώρησε ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού 

στο λεγόμενο πρόγραμμα στήριξης των ταλέντων μας, μέσα από επιστημονικές 

προσεγγίσεις, δεν υπάρχει αναλυμένο.  Ούτε το κονδύλι για τον έλεγχο του “anti-doping 

control” ούτε τα προγράμματα στα οποία προχώρησε ο οργανισμός, ενόψει και των 

Ολυμπιακών Αγώνων, για να στηρίξει προσπάθειες αθλητών μας, για μια πιθανή 

διάκριση.  Τίποτα απ’ όλα αυτά τα δώδεκα-δεκατρία εκατομμύρια δεν υπάρχει 

αναλυμένο στον προϋπολογισμό.   

 Θέλω να πω λίγα λόγια για το περιβόητο σχέδιο ανάπτυξης ταλέντων του ΚΟΑ, 

μια πολύ, καθόλα, πολύ σοβαρή και αξιόλογη έμπνευση και προσπάθεια.  Με ποιες 

διαδικασίες όμως;  Χωρίς καμιά διαφάνεια, βεβιασμένα, κατά την προσωπική μου 
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άποψη, χωρίς επαρκή επιστημονική κατάρτιση της ομάδας που έκανε την αξιολόγηση, 

παρά την πολύχρονη ενασχόληση των ανθρώπων με τον αθλητισμό.  ∆εν είναι αρκετό.  

Χωρίς ουσιαστική εμπλοκή του δικού μας Κέντρου Αθλητικών Ερευνών Κύπρου, του 

ΚΑΕΚ, ούτε του αντίστοιχου της Ελλάδας, με το οποίο εδώ και είκοσι χρόνια έχουμε 

διακρατική συμφωνία και το οποίο παρείχε, μέχρι πρόσφατα, επιστημονική στήριξη 

στους Κύπριους αθλητές δωρεάν.  Ε, θα πω ότι η απάντηση που πήραμε από τους 

αρμοδίους ήταν περίπου -το “περίπου” είναι δικό τους- ότι αυτά τα ζητήματα, γι’ αυτές 

τις επιστημονικές ομάδες, είναι κρατικά μυστικά.  ∆εν μπορούν να σου αποκαλύψουν 

τον τρόπο και τις μεθόδους με τις οποίες επιστημονικά στηρίζουν τους αθλητές σου.  

Έχουμε προχωρήσει σε συμφωνία με ιδιωτική εταιρεία, η οποία στηρίζει επιστημονικά 

και χορηγεί συμπληρώματα -τα φάρμακα λέγονται “συμπληρώματα” στον αθλητισμό- με 

τις σακούλες.  Αν πάει κάποιος σε σπίτι αθλητή μας, θα δει κουτιά μεγάλα στοιβαγμένα 

στα ράφια από συμπληρώματα που του χορηγούνται -με την ανάλογη ανησυχία, 

φαντάζομαι, και του ίδιου του παιδιού αλλά και των γονιών του- χωρίς κανείς να του έχει 

πει αν αυτά τα πράγματα ελέγχονται.  Κανείς δε γνωρίζει αν είναι αναγκαία, πόσο 

αναγκαία είναι, ποιος τα ελέγχει αυτά τα συμπληρώματα, όπως ονομάζονται.  Τα 

παραχωρεί μέσα στα πλαίσια των κρατικών μυστικών η ανάλογη εταιρεία.  Ταυτόχρονα, 

γεννιέται το εξής ερώτημα…  Και εδώ θέλω να απαντήσω σε κάτι που και δημοσίως 

αλλά και στη Βουλή εδώ λέχθηκε.  Λέχθηκε, λοιπόν, ότι το ζήτημα αυτό έχει προκύψει 

από τον ανταγωνισμό δύο εταιρειών, μιας κυπριακής και μιας ελλαδικής.  Καθόλου. 

 Εμάς, αγαπητοί συνάδελφοι, η θέση μας και η προσέγγισή μας είναι...  Και θα ήταν 

η ίδια, όποια εταιρεία, ντόπια ή ξένη, κι αν αναλάμβανε, με αυτές τις διαδικασίες και με 

αυτά τα στοιχεία που έχουν κατατεθεί στη Βουλή, αυτό το έργο.  Και ταυτόχρονα το 

μεγάλο ερωτηματικό είναι γιατί δεν προχωρήσαμε με δικές μας δυνάμεις, με το κρατικό 

επιστημονικό κέντρο, και, αν χρειαζόταν να γίνουν κάποια πράγματα τα οποία δεν 
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μπορούσε να τα κάνει, τότε να αγοράζαμε υπηρεσίες από έξω.  Αυτή η εταιρεία, της 

οποίας, ειρήσθω εν παρόδω, το συμβόλαιο αφορά 1.300.000 ευρώ, τουτέστιν £900.000 

για τρία χρόνια, £300.000 για τριάντα δύο αθλητές μας, αγοράζει υπηρεσίες και από έξω 

και από κυπριακή εταιρεία.  Εν ολίγοις λειτουργεί περίπου ως μεσάζων.  Ταυτόχρονα, 

το δικό μας κέντρο ερευνών όλως ξαφνικώς αυξάνει φέτος τον προϋπολογισμό του 

μέσα από την κατάθεση του προϋπολογισμού, τον τριπλασιάζει.  Από τις 60.000 τόσες 

λίρες που δίναμε στον προϋπολογισμό γι’ αυτό το κέντρο, φέτος δίνουμε £192.000, 

σχεδόν τετραπλασιάζουμε τα κονδύλια.  ∆ε θα μπορούσαμε να το κάμναμε 

προηγουμένως, για να μπορέσει να διαδραματίσει το ρόλο που θα έπρεπε και που 

αναθέσαμε σε κάποια άλλη εταιρεία; 

 Θέλω να τελειώσω με δύο στοιχεία.  Ο οικονομικός υπεύθυνος του Κυπριακού 

Οργανισμού Αθλητισμού, κάτι το οποίο δεν κατατέθηκε στη Βουλή, σε δημόσια 

συζήτηση είπε και το εξής:  «Η δική μου υπογραφή στο συμβόλαιο δεν υπάρχει.  ∆εν 

έχω θέσει εγώ υπογραφή σε συμβόλαιο με αυτή την εταιρεία».  Ταυτόχρονα, ο γνωστός 

συμπατριώτης μας, παράγοντας του αθλητισμού, καταξιωμένος, ο Σταύρος Τζωρτζής, 

του οποίου κάποιοι, όχι στη Βουλή, ενέπλεξαν το όνομα -και θέλω να το καταθέσω- λέει 

το εξής:  «Αυτό», λέει, «που θέλω να μάθουν και οι βουλευτές και ο αθλητικός κόσμος 

και όλοι είναι ότι ο Σταύρος Τζωρτζής δεν έχει καμιά σχέση με την εταιρεία ούτε τον 

ρώτησε κανένας ούτε τον συμβουλεύτηκε κανένας ούτε και τον ενημέρωσε κάποιος για 

τη συμφωνία που έγινε, έστω και εκ των υστέρων».  Και τα λέει αυτά ο άνθρωπος, ο 

Σταύρος Τζωρτζής, που είναι σύμβουλος του ΚΟΑ στην Αθήνα με γραφείο στη 

Γυμναστική Ακαδημία. 

 Και παρακάτω στην ίδια συνέντευξη δηλώνει ότι αυτό το πρόγραμμα το είχε 

προτείνει το 1999 το Πανεπιστήμιο Αθηνών σε συνεργασία με το Ελληνικό Κέντρο 

Αθλητικών Ερευνών στον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού, από το 1999, να 
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αναλάβουν την επιστημονική στήριξη του κυπριακού αθλητισμού.  Ακόμα θα πάρουν 

απάντηση.  «Και αυτό το πρόγραμμα», λέει ο Σταύρος Τζωρτζής, «θα είχε μηδενικό 

κόστος και δεν είχε καμία σχέση με φάρμακα».  «Εγώ», τόνισε, «είμαι όπως πρέπει να 

είναι όλοι οι πανεπιστημιακοί, αντίθετος στη χορήγηση φαρμάκων στους αθλητές, και, 

αν ζητήσουν την άποψή μου, θα πω ότι εγώ δε θα συνέστηνα ούτε τη μέθοδο του RSTS 

ούτε οποιουδήποτε».  Αυτά τα λέει ο Σταύρος Τζωρτζής. 

 Συνάδελφοι, συναδέλφισσες, εμάς πρόθεσή μας, ως κοινοβουλευτική ομάδα του 

ΑΚΕΛ, είναι και παραμένει η τήρηση αποχής για το κονδύλι που αφορά τη συμφωνία 

του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού με αυτή την ιδιωτική εταιρεία για στήριξη του 

κυπριακού αθλητισμού.  Ε, δυστυχώς, δεν μπορούμε να το κάμουμε και καλώ απ’  αυτό 

το βήμα το αρμόδιο υπουργείο να φροντίσει, ώστε απ’  εδώ και μπρος, και όλα τα 

υπουργεία, οι συγκεκριμένοι προϋπολογισμοί να έχουν εκείνη την ανάλυση που 

πραγματικά να δίνει τη δυνατότητα σε κάποιον να μπορεί να εγκύψει  με σοβαρότητα σ’  

αυτά τα κονδύλια, να μπορεί να τοποθετηθεί με σοβαρότητα.  Αυτός ο συγκεκριμένος 

προϋπολογισμός δε μας το δίνει. 

 Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι παραμένουν οι ανησυχίες μας.  Θεωρώ ορθότατη 

την ομόφωνη απόφαση της επιτροπής Οικονομικών να ζητήσει από την επιτροπή 

Ελέγχου να συνεχίσει αυτή τη συζήτηση και τον έλεγχο στην αρμόδια επιτροπή της 

Βουλής.  Τότε θα είμαστε σε θέση ξανά να τοποθετηθούμε ίσως πιο συγκεκριμένα 

πάνω σ’  αυτά τα ζητήματα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχε όντως δίκαιο ο προλαλήσας 

συνάδελφος, ο κ. Σιζόπουλος, ότι είναι τρόπον τινά ολυμπιακή χρονιά.  Και, βεβαίως, 

στη Βουλή μάς έχει απασχολήσει ιδιαίτερα αυτό το θέμα.  Ήδη από πέρσι είχαν 

συγκληθεί ειδικές συνεδρίες μαζί με την ολυμπιακή επιτροπή της Κύπρου, ήταν εδώ 

μάλιστα και ο κ. Λαζαρίδης μαζί και με τις υπηρεσίες του ΚΟΑ, και είχαμε συζητήσει και 

είχαμε δείξει προθυμία ως Βουλή να υποστηρίξουμε οποιαδήποτε προσπάθεια μέσω 

της οποίας θα μπορούσε η Κύπρος και να προετοιμαστεί αθλητικά καλύτερα γι’  αυτό το 

κορυφαίο γεγονός, αλλά επίσης και να αξιοποιήσει, λόγω της εγγύτητας και της σχέσης 

της με τον ελλαδικό χώρο, αυτούς τους αγώνες.  Kαι σίγουρα υπάρχουν πολλά 

πράγματα που πρέπει να γίνουν και σίγουρα υπάρχουν και πολλά πράγματα που 

γίνονται και νομίζω ότι τιμούν την Κύπρο, γιατί, πέρα από τις προσπάθειες που 

καταβάλλει ο αρμόδιος οργανισμός, ο ΚΟΑ, είναι γνωστή και η προσπάθεια που γίνεται 

στη βάση του εθελοντισμού. 

 Ακούστηκε επίσης ότι -και υπήρξαν όντως ανησυχίες, είδαν το φως της 

δημοσιότητας στον τύπο, από ενδιαφερόμενους γονείς ή και αθλητές- ενδεχομένως να 

υπήρχε αναστολή αυτών των προγραμμάτων προετοιμασίας που παρακολουθεί 

αριθμός αθλητών.  Και, βέβαια, είπε ο συνάδελφος «να μην ανησυχούν και δεν είναι η 

Βουλή που θα αναστείλει τέτοια προγράμματα».  Ναι, αλλά υπήρξε όντως μία 

καθυστέρηση, η οποία φυσικά δεν είναι μοιραία, αλλά είναι ιδιαίτερα μεγάλη φέτος, με 

ιδιαίτερη επιμονή, η οποία δε μας ανησυχεί ούτε μας απασχολεί, εφόσον ο 

κοινοβουλευτικός έλεγχος είναι και σκόπιμος και θεμιτός και καθήκον μας είναι να τον 

ασκούμε. 

  Όμως θα πρέπει να δούμε πάνω σε ποια βάση έγινε αυτός ο κοινοβουλευτικός 

έλεγχος.  Μιλούμε για έναν προϋπολογισμό £22,8 εκατομ.  Αν μάλιστα επαληθευτούν 

κάποιες σκέψεις, εξαγγελίες που κυκλοφορούν στον αέρα, για την περαιτέρω 
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επιχορήγηση των σωματείων μας, ίσως από του χρόνου ή στα επόμενα χρόνια ο 

προϋπολογισμός αυτός να προσλάβει τις διαστάσεις ακόμα και του διπλάσιου.  Είναι 

βεβαίως ενός είδους κοινωνική επένδυση όσα δαπανώνται για τον αθλητισμό και αυτό 

το πράγμα δημιουργεί την υποχρέωση στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή να 

εξετάσει το θέμα. 

 Έχουν διατυπωθεί δεκαεννέα γραπτά ερωτήματα στο συμβούλιο του ΚΟΑ, εκτός 

από τα προφορικά ερωτήματα, που ίσως να ήταν περισσότερα, που τέθηκαν και 

απαντήθηκαν στις τρεις συνεδρίες της επιτροπής Οικονομικών γι’  αυτό το θέμα.  Στα 

δεκαεννέα ερωτήματα πήραμε γραπτές απαντήσεις, ωστόσο είδαμε να υπάρχει μία 

επιμονή και σήμερα εδώ να γίνεται μία συζήτηση η οποία μπορούσε θαυμάσια να γίνει 

και την πρώτη βδομάδα.  ∆εν προστέθηκε ούτε ένα γιώτα στην επιχειρηματολογία.  

Έχω ακούσει το συνάδελφο κ. Λαμάρη να κάνει και πάλι θέμα για τη συγκεκριμένη 

ανάθεση έργου σε μια ελλαδική εταιρεία. 

 Καταρχάς θα ήθελα, χάριν ενημέρωσης του σώματος, επειδή εδώ ελέχθη «και τι 

είναι αυτό το πράγμα που δεν μπορούσαν να μας πουν;  Κρατικά μυστικά;»...  Εδώ δε 

χρειάζεται ειρωνεία, διότι, ναι, οι εταιρείες και η συγκεκριμένη άλλη εταιρεία που στην 

Αθήνα κάμνει αυτή τη δουλειά, προετοιμασία πρωταθλητών του βεληνεκούς του 

παγκόσμιου πρωταθλητή Κεντέρη και πολλών άλλων διακεκριμένων πρωταθλητών της 

Ελλάδας, βεβαιότατα και δεν έχουν καμία υποχρέωση και καμία διάθεση να 

δημοσιοποιήσουν τις τεχνικές αυτές με τις οποίες προετοιμάζουν τους αθλητές, τους 

πρωταθλητές.  Και δεν είναι θέμα κρατικών μυστικών· είναι εμπορικά μυστικά.  Ναι, 

συμβαίνουν αυτά τα πράγματα. 

 Αλλά εδώ θέλω να πω κάτι άλλο, και θα το πούμε από την πλευρά τη δική μας, 

της δικής μας κοινοβουλευτικής ομάδας, με δύναμη.  Γνωρίζουμε τις συνθήκες με τις 

οποίες διεξάγεται σήμερα ο αθλητισμός, όλοι τις ξέρουμε, δε θα υποκριθούμε εδώ ότι 
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πρώτη φορά ακούμε ότι υπάρχει ειδική προετοιμασία στους αθλητές και ότι, αν θέλουν 

και οι Κύπριοι να κάνουν πρωταθλητισμό, θα πρέπει να συναγωνιστούν.  Ακούμε τώρα 

παράπονα για τα συμπληρώματα.  ∆εν ξέρω, ίσως ο συνάδελφος που εξέφρασε αυτή 

την άποψη να μην πρόλαβε να ζήσει και να σπουδάσει στις πρώην ανατολικές χώρες, 

οι οποίες είχαν διακριθεί στην παραγωγή υπερανθρώπων και είχαν μια ολόκληρη 

βιομηχανία σ’  αυτό τον τομέα. 

 ∆υστυχώς, αυτή είναι η πραγματικότητα, την οποία δεν επικροτούμε.  Και βεβαίως 

και νομοθεσία έχουμε και προωθούμε και ο οργανισμός αθλητισμού της Κύπρου 

δραστηριοποιείται ενάντια στα αναβολικά και ενάντια σε όλες τις άλλες απαγορευμένες 

ουσίες.  Όμως δεν μπορεί εδώ σήμερα να σμίγουμε τα δύο πράγματα.  Το ένα είναι ο 

έλεγχος του συγκεκριμένου κονδυλίου, που μπορεί να γίνει θεμιτά, και το άλλο είναι η 

δυσαρέσκεια ή η αντίρρηση.  Αν δε θέλουμε να προετοιμαστούν αθλητές για 

πρωταθλητισμό, να το πούμε.  Είναι μια πολιτική που προσωπικά θα τη συζητούσα.  Ας 

κάμνουμε αθλητισμό και όχι πρωταθλητισμό.  Ας μη θέλουμε Κύπριους αθλητές να 

διακρίνονται διεθνώς. 

 Εγώ λέω ότι καλώς γίνεται κοινοβουλευτικός έλεγχος, αλλά, αν κάναμε το ίδιο με 

όλους τους προϋπολογισμούς που είναι ενώπιόν μας, με αυτές τις δεκάδες των  

προϋπολογισμών, αρχής γενομένης από τον προϋπολογισμό του κράτους, με όλα τα 

κονδύλια που δεν είναι αναλυτικότατα επεξηγημένα, τότε δεν ξέρω αν θα μπορούσε η 

Βουλή να διεκπεραιώσει το έργο της.  Αλλά είμαστε και εμείς διατεθειμένοι να το 

κάνουμε.  Και λέμε ότι από τούδε και εις το εξής θα το κάμνουμε.  Όπου υπάρχει 

κονδύλι το οποίο δεν είναι αναλυτικά επεξηγημένο, θα το σταματούμε, θα το 

δεσμεύουμε ή θα το καταψηφίζουμε.  Και να δούμε αν αυτό το πράγμα μπορεί να έχει 

συνέπειες ή όχι. 
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 Και βεβαίως η ενδεδειγμένη διαδικασία ήταν από την αρχή η θεσμικά σωστή.  Αν 

υπήρχαν προβλήματα με κάποια κονδύλια, με κάποιες αποφάσεις μάλλον του 

οργανισμού, έπρεπε να πάμε στην επιτροπή Ελέγχου και γι’  αυτό η δική μας η πλευρά 

συναίνεσε και είναι ομόφωνη η απόφαση, βεβαίως, να πάει στην επιτροπή Ελέγχου.  

Εδώ όμως θα πω κάτι.  Στην επιτροπή Ελέγχου πήγε επί σειρά ετών ένας άλλος 

ημικρατικός οργανισμός για μεγάλες δαπάνες.  Και στην επιτροπή Ελέγχου -αυτή τη 

στιγμή δεν είναι εδώ ο πρόεδρος, αλλά είμαστε και οι υπόλοιποι μέλη και είχαμε 

παρευρεθεί· α, είναι στα πίσω έδρανα- για συγκεκριμένο άλλο οργανισμό, τον Κυπριακό 

Οργανισμό Τουρισμού, είχαμε ανακαλύψει σημεία και τέρατα.  Ήταν φυτώριο 

περίεργων διαδικασιών, για να πω το ελάχιστο, η χρήση αυτών των κονδυλίων.  Και τι 

έγινε;  Σχεδόν τίποτε.  ∆ε θα δούμε εδώ την αποτελεσματικότητα του κοινοβουλευτικού 

ελέγχου. 

 Θα πω όμως ότι πριν από μερικές βδομάδες περάσαμε £7.000.000 για διαφήμιση 

και προβολή του ΚΟΤ και δεν είδα κανέναν από τα έδρανα του ΑΚΕΛ να ανησυχεί.  

Μήπως εκεί υπήρχε καμία αναλυτική επεξήγηση;  Παρακληθήκαμε, κατόπιν 

διευκρινίσεων που έδωσε προφορικά ο υπουργός στην επιτροπή Εμπορίου και 

Βιομηχανίας -και έγινε και μια παρεξήγηση, γιατί κάποιοι από μας δεν ήταν στην 

επιτροπή- να συγκατανεύσουμε και συγκατανεύσαμε.  Αλλά δεν μπορεί εδώ να 

υπάρχουν δύο μέτρα και δύο σταθμά.  Και, αν θέλουμε να πάμε στην επιτροπή 

Ελέγχου, να πάμε, να γίνει έλεγχος και να δούμε εκεί και τα ερωτήματα που έχουν τεθεί, 

ώστε να απαντηθούν τεκμηριωμένα.  ∆ιότι, ναι, για τη συγκεκριμένη ανάθεση έργου δεν 

έγινε διαγωνισμός προσφορών, διότι προβλέπει η νομοθεσία ότι μπορεί να μη γίνει.  

Επομένως, δεν μπορεί, αν το προβλέπει η νομοθεσία, ότι είναι ενός είδους έργο που δε 

χρειάζεται διαγωνισμός, στη συνέχεια να το παρουσιάζουμε αυτό σαν ψεγάδι της 

διαδικασίας. 
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 Εμείς από την πλευρά μας είμαστε ικανοποιημένοι γι’ αυτό το νέο άρθρο που έχει 

μπει στον προϋπολογισμό κατόπιν παρέμβασης της επιτροπής Οικονομικών.  

Ομόφωνα έχουμε εισηγηθεί να συμπεριληφθεί άρθρο το οποίο να δίνει την εξουσία στην 

Ελεγκτική Υπηρεσία να ελέγξει τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού, εάν ελέγχει ο 

ίδιος τις παραχωρούμενες στους διάφορους συνεργαζόμενους φορείς, ομοσπονδίες 

κ.λπ., χορηγίες.  Εδώ όμως θα πρέπει να συνειδητοποιήσουμε -και να το πούμε από 

αυτό το βήμα- ότι υπάρχει μια εγγενής αδυναμία.  Συνάδελφοι από τη δική μας 

κοινοβουλευτική ομάδα είχαν εγείρει προ καιρού το θέμα ότι δε δίνεται αναφορά για τη 

χρήση αυτών των κονδυλίων άπαξ και διατεθούν από τον ΚΟΑ και δεν ξέρουμε αν 

υπάρχει νομότυπος τρόπος, ούτως ώστε να δοθεί η εξουσία να γίνεται έλεγχος 

ιδιωτικών φορέων, όπως είναι οι ομοσπονδίες.   

 Θα ήθελα να δώσω και μια τελευταία απάντηση στο ερώτημα που έχει τεθεί, γιατί 

αυτή η προετοιμασία των πρωταθλητών μας να μη γίνει μέσα από τις δικές μας κρατικές 

δομές και υπηρεσίες.  ∆ιότι, απλούστατα -όπως μας εξήγησαν και δε θα έπρεπε να 

χρειάζεται εγώ να το επαναλάβω- δεν ήταν σε θέση αυτές οι υπηρεσίες μας να κάνουν 

αυτή τη δουλειά.  Και εδώ ξανά είναι το ίδιο ερώτημα:  Θέλουμε να προετοιμάσουμε 

αθλητές που να διεκδικήσουν θέσεις και να κάμουν, τρόπον τινά, πρωταθλητισμό;  ∆εν 

είμαστε σε θέση να το κάνουμε.  Όταν θα είναι έτοιμες κάποιες κρατικές υπηρεσίες, 

ίσως να πρέπει να συζητήσουμε ξανά.  Αλλά εδώ ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού 

μάς είχε διευκρινίσει ότι αποτάθηκε και σε δημόσιες υπηρεσίες στον ελλαδικό χώρο, οι 

οποίες δεν αναλάμβαναν τους Κύπριους πρωταθλητές.  Τέλος, αυτά τα ποσά που 

έχουν ακουστεί... ούτε εγώ είμαι καθόλου ειδικός επί του θέματος...  Έχουμε πάρει μια 

γνώση, προσπαθώντας να ψάξουμε το θέμα για τις πληροφορίες που μας έδωσαν. οι 

τριακόσιες τόσες χιλιάδες για προετοιμασία τριάντα δύο αθλητών το χρόνο ε, δε 

φαίνεται να είναι κανένα συνταρακτικό ποσό που να μας συγκλονίσει.  ∆έκα χιλιάδες για 
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τον κάθε αθλητή, όταν ξέρουμε τι είναι αυτή η προετοιμασία.  Και βεβαίως, μας έχει 

διευκρινιστεί, από αυτές τις οκτακόσιες με εννιακόσιες χιλιάδες που θα πάρει αυτή η 

εταιρεία για τα τρία χρόνια οι διακόσιες περίπου καταλήγουν στην εταιρεία.  Τα 

υπόλοιπα πάνε κατευθείαν στους αθλητές, είναι δαπάνες οι οποίες γίνονται απευθείας 

πάνω στους αθλητές. 

 Εν ολίγοις δεν ήταν δικός μου ρόλος να εξηγήσω όλα αυτά τα πράγματα. 

∆υστυχώς όμως, για σκοπούς πρακτικών και επειδή λέγονται κάποια πράγματα, θα 

πρέπει να επαναλάβουμε αυτά που ακούσαμε στην επιτροπή Οικονομικών.  Εμείς θα 

υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, θα υπερψηφίσουμε την τροπολογία που έχει 

ενσωματωθεί για την Ελεγκτική Υπηρεσία.  Όμως, κύριε Πρόεδρε, δε δεχόμαστε ένα 

πράγμα:  Αυτή τη νεοφανή τακτική, όπου υπάρχουν κάποιες αντιρρήσεις, να 

δεσμεύουμε κονδύλια.  Η δέσμευση, η σημείωση με σταυρό, έχει μια συγκεκριμένη 

δημοσιονομική λειτουργία.  Πρέπει να προσέξει το σώμα να μη γίνεται κατάχρηση.  Αν 

θέλουμε να κάνουμε έλεγχο, να κάνουμε κοινοβουλευτικό έλεγχο, αν δε μας πείθει αυτή 

η δαπάνη, να καταψηφίσουμε το ποσό ή να τηρήσουμε αποχή.  Αλλά αυτή η ενδιάμεση 

λύση, ούτε καταψηφίζουμε ούτε εγκρίνουμε, για να είμαστε καλυμμένοι και να γεμίζουμε 

τους προϋπολογισμούς σημειώσεις, δεν πιστεύω ότι είναι βοηθητική, διότι ξέρουμε και 

μεταξύ μας ποια είναι η πρακτική συνέπεια αυτών των σημειώσεων και αν, όταν θα 

έρθει η στιγμή, θα μπορούμε να κάνουμε περισσότερο έλεγχο.   

 Κατά την αντίληψή μου τέτοιες δεσμεύσεις πρέπει να γίνονται για κονδύλια τα 

οποία κατά κανόνα είναι εφάπαξ δαπάνες, μπορεί και πρέπει να υπάρξει 

συμπληρωματική ενημέρωση και όχι απλώς αμφιβολίες ως προς τη δική μας 

τοποθέτηση.  Αν υπάρχουν αμφιβολίες ως προς την τοποθέτηση, υπάρχει και η 

μέθοδος της αποχής.  Αν υπάρχει εύλογη υποψία ότι αυτή η δαπάνη δε γίνεται σωστά, 

υπάρχει και η αρνητική ψήφος και δεν είναι κακό πράγμα.  Αλλά εάν τυχόν συμβαίνει 
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αυτό που παρακολουθήσαμε τις τελευταίες βδομάδες, μια επιμονή να δεσμεύσουμε το 

ένα, το άλλο, το άλλο -στην αρχή μιλούσαμε για δέσμευση καμιά δεκαριά κονδυλίων και 

δεν είναι θέμα να υπερασπιστούμε συγκεκριμένα τον ΚΟΑ- αν το κάνουμε αυτό σε 

όλους τους ημικρατικούς, θα γεμίσουν σταυρούς, θα γίνουν νεκροταφεία οι 

προϋπολογισμοί τους.  Επομένως, εμείς δε θα ψηφίσουμε τις τροπολογίες που έχουμε 

από τις άλλες πλευρές για δέσμευση κονδυλίων και εάν υπάρχουν συγκεκριμένα 

επιχειρήματα για να καταψηφιστούν, θα θέλαμε να δούμε να καταψηφίζονται και να 

ακούσουμε και την αιτιολογία. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι επί της ουσίας, είναι επί της διαδικασίας.  Εγώ επιτέλους 

λέω ότι πρέπει να διερωτηθούμε: Θα τηρούνται αυτά που αποφασίζει η ολομέλεια;  

Ομόφωνες εκθέσεις, δύο λεπτά ομιλίες, τρεις συνάδελφοι, πενήντα λεπτά, την 

περασμένη εβδομάδα, μία ώρα.  Επιτέλους, πότε θα μπει ένας αυτοπεριορισμός;   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συμφωνώ με τον κύριο συνάδελφο.  Αν είναι για θέματα τροπολογιών, θα 

παρακαλέσω εκείνους που έχουν τροπολογίες, όταν θα αναγιγνώσκεται το σχετικό 

άρθρο, να προβάλουν την αιτιολογία τους.  Σ’ αυτό το στάδιο ακούμε μόνο ομιλίες επί 

θέματος αρχής και όχι επί επιμέρους θεμάτων, τα οποία θα συζητηθούν όταν και 

εφόσον θα ψηφίζουμε τα ειδικά άρθρα.   

 Είναι επί θέματος αρχής ή τροπολογίες;  Ε, θα ακολουθήσω πλέον, διότι εγώ θα 

έβαζα μάλιστα ότι είχε εξαντληθεί η όλη συζήτησις, αλλά επειδή είχε ζητήσει ο κ. 

Άριστος Χρυσοστόμου το λόγο και δεν ήθελα να του τον στερήσω, μετά την ομιλία του 
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κ. Άριστου, εγώ θα θέσω θέμα ότι έχει εξαντληθεί και οποιεσδήποτε απόψεις υπάρχουν 

για επιμέρους τροπολογίες, να τεθούν την ώρα που οι τροπολογίες θα συζητούνται. 

 Ορίστε, κύριε Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θα είμαι και πάλι πολύ σύντομος, θα περιοριστώ σε θέματα ουσίας.  Η 

ενθάρρυνση της ευγενούς άμιλλας μεταξύ των αθλουμένων και γενικά του αθλητισμού 

είναι ανάμεσα στις προτεραιότητες του ∆ημοκρατικού Κόμματος.  Έτσι δε θα μπω στην 

ουσία του θέματος, γιατί πρέπει να αθλούνται οι νέοι και τι προβλήματα αντιμετωπίζει ο 

αθλητισμός.   

 Κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 

η κοινοβουλευτική μας ομάδα άσκησε τον πρέποντα έλεγχο και κριτική και υπόδειξε 

σοβαρές αδυναμίες.  Εις ό,τι αφορά τη συμφωνία του ΚΟΑ με τον οργανισμό RSTS, 

αλλά και για άλλα θέματα, επειδή δε δόθηκαν ικανοποιητικές απαντήσεις και έχουν 

δημιουργηθεί αρκετές αμφιβολίες, εισηγήθηκα -και έγινε ομόφωνα αποδεκτό- όπως 

παραπεμφθούν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ελέγχου για ενδελεχή έρευνα.  Σε ό,τι 

αφορά τις χορηγίες προς διάφορους οργανισμούς, έτσι ώστε να τυγχάνει ελέγχου από 

τον ΚΟΑ ότι αξιοποιούνται τα ποσά αυτά για το σκοπό για τον οποίο παρέχονται και ο 

Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας να μπορεί να διενεργεί έλεγχο κατά πόσο ο ΚΟΑ 

συμμορφώνεται με την υποχρέωση αυτή, αυτό έχει εγκριθεί ομόφωνα με δική μας 

εισήγηση.  Για το θέμα αυτό είχα επικοινωνήσει και με τη Γενικό Ελεγκτή, η οποία 

επικρότησε την απόφασή μας.   

 Η κοινοβουλευτική μας ομάδα, όπως αναφέρεται και στην έκθεση, εισηγείται τη 

δέσμευση δύο άρθρων, αλλά όπως έχετε πει, κύριε Πρόεδρε, θα παρακολουθήσουμε τη 
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συζήτηση, όταν θα συζητούνται τα θέματα, και εκεί θα πούμε ποια υποστηρίζουμε να 

δεσμευτούν.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εισηγούμαι ότι το θέμα από πλευράς εκφράσεως απόψεων επί θέματος αρχής 

έχει εξαντληθεί.  Υπάρχει ένσταση;  Τότε θα προχωρήσουμε στην κατ’ άρθρον ψήφιση 

και οποιοσδήποτε έχει οιανδήποτε τροποποιητική εισήγηση στο συγκεκριμένο άρθρο, 

να την αναφέρει. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να προχωρήσει στη δεύτερη ανάγνωση, κατ’ άρθρον. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση το άρθρο 1 να εγκριθεί; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 

ποσού £23.160.000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 

2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτό μπορεί να τροποποιηθεί ανάλογα του αν θα καταψηφιστούν ορισμένα 

κονδύλια.  Επομένως το άρθρο 2 θα παραμείνει μέχρι τέλους, αν θα τροποποιηθεί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θα προχωρήσω στο άρθρο 3, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 3 εγκριθεί; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Για να κάνω σαφή τη θέση μας, εμείς εισηγούμαστε δέσμευση του άρθρου 091, 

που είναι κονδύλι ύψους £30.000, που αφορά αγορά υπηρεσιών, και του άρθρου 101, 

κονδύλι ύψους £180.000, που αφορά έκτακτες δαπάνες.  Και ο λόγος που το ζητούμε 

είναι γιατί δε μας δόθηκαν εξηγήσεις ούτε για το πώς είχαν διατεθεί τα περσινά έκτακτα, 

ώστε να μας δίνουν εξηγήσεις, προτού τα χρησιμοποιήσουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα θέσουμε αυτές τις τροπολογίες προς έγκριση ή απόρριψη.  Η πρώτη είναι για; 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 ∆έσμευση του άρθρου 101, κονδύλι ύψους £30.000, που αφορά αγορά 

υπηρεσιών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, έντεκα εναντίον και μία 

αποχή. 

 Η δεύτερη τροπολογία. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Άρθρο 101, κονδύλι ύψους £180.000, που αφορά τις έκτακτες δαπάνες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, έντεκα εναντίον και μία 

αποχή. 

 Θα παρακαλούσα, εφόσον αρχίσαμε με αυτή την τακτική, όλες οι τροπολογίες να 

τεθούν για να πάμε πολύ πιο γρήγορα στην επιψήφιση.   

 Ποιοι έχουν άλλες εισηγήσεις για τροπολογίες;   

 Ο κ. Περδίκης αντιλαμβάνομαι ότι έχει ορισμένες εισηγήσεις.  Ορίστε, κύριε 

Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ετέθηκαν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Να διαβάσω την τροπολογία, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλες εισηγήσεις; Όχι.  Απλώς θα πάμε κατ’ άρθρον, χωρίς να 

αναγιγνώσκεται. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι το σημείο που έθεσε  ο κ. Λαμάρης... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ε σας ακούω. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουν τεθεί από την εισήγησή μου... Είναι  στο άρθρο 101, το 

μέρος που αφορά τη συμφωνία με την εταιρεία RSTS.  Εμείς τηρούμε αποχή και ας 

βρεθεί κι αυτό το ποσό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ωραία, καταγράφεται στα πρακτικά.  Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση από άρθρο εις 

άρθρο, από το πρώτο έως ... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Από το πρώτο έως το επτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, έν’ παραπάνω νομίζω ή όχι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, είναι επτά τα άρθρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όλα τα άρθρα, διότι νομίζω είναι περισσότερα, υπάρχει ένσταση, πέραν αυτών 

που έχουν εγκριθεί; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου, ως έχει πλέον τροποποιηθεί; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όλοι μαζί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για την 

Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου για το έτος 2003 Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη.  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για την 

Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου για το Έτος 2003 Νόμος του 2003» 

Παρόντες:  

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης  

 Ζαχαρίας Κουλίας Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Μάριος Ματσάκης Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τον 

προϋπολογισμό του ταμείου για την ανέγερση κυπριακού μουσείου για το έτος 2003 σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Απριλίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 

Έργων και πρόεδρος του ταμείου για την ανέγερση κυπριακού μουσείου, ο διευθυντής 

του Τμήματος Αρχαιοτήτων και μέλος του ίδιου ταμείου και εκπρόσωπος του 

Υπουργείου Οικονομικών. 
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 Ο προϋπολογισμός του ταμείου για την ανέγερση κυπριακού μουσείου προβλέπει 

δαπάνες ύψους £186.620 και έσοδα ύψους £1.351.799.  Τα έσοδα του ταμείου 

προέρχονται κατά το μεγαλύτερό τους μέρος από την καταβολή του 30% των τελών 

εισόδου στα μουσεία και αρχαιολογικούς χώρους, ποσό ύψους £450.000, από τόκους 

και επενδύσεις, ποσό ύψους £398.749, και από την καταβολή των εσόδων του κράτους 

από ΛΟΤΤΟ-ΠΡΟΤΟ, ποσό ύψους £500.000.   

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, η επιτροπή είχε 

την ευκαιρία να ενημερωθεί για το στάδιο στο οποίο βρίσκονται οι διαδικασίες της 

προκήρυξης προσφορών για τη διεξαγωγή αρχιτεκτονικού διαγωνισμού όσον αφορά 

την ανέγερση του νέου κτιρίου του κυπριακού μουσείου. 

 Οι κυβερνητικοί αρμόδιοι δήλωσαν στην επιτροπή ότι οι διαδικασίες βρίσκονται σε 

προχωρημένο στάδιο και αναμένεται να ολοκληρωθούν σύντομα οι διαδικασίες για την 

προκήρυξη διεθνούς αρχιτεκτονικού διαγωνισμού, με στόχο την έναρξη των εργασιών 

εντός του 2005.  Κατά τη διάρκεια του έτους αυτού προγραμματίζεται να γίνει 

μετακίνηση του παλαιού Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας στο νέο Νοσοκομείο 

Λευκωσίας, αφού, όπως είναι γνωστό, η τοποθεσία ανέγερσης του υπό αναφορά 

μουσείου θα είναι ο χώρος του παλαιού Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε 

τις επιμέρους πρόνοιες του υπό αναφορά προϋπολογισμού, ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση 

του προϋπολογισμού του ταμείου για την ανέγερση κυπριακού μουσείου για το έτος 

2003.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Ο κ. Περδίκης. 
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 Από αυτή τη στιγμή θα τηρήσω πλέον τον κανονισμό, διότι... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θα είμαι τόσο σύντομος, κύριε Πρόεδρε,... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα σας πω και το λόγο, γιατί δεν είναι τυχαίο.  Επειδή επρόκειτο για μεγάλους 

προϋπολογισμούς ημικρατικών οργανισμών, είναι η μόνη ευκαιρία για συζήτηση και του 

περιεχομένου.  Επομένως νομίζω πως εκεί εδικαιούτο η Βουλή κάποια -ας το πω- 

παρέκκλιση.  Σ’ αυτά όμως θα πρέπει να είμαστε αυστηροί.   

 Ορίστε, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, πάρα πολύ σύντομα. 

 Η παρέμβαση η δική μας σ’ αυτό το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, το οποίο δε θα 

ψηφίσουμε, αφορά τη χωροθέτηση του κυπριακού μουσείου, που είναι θέμα το οποίο 

συναρτάται και με τους όρους εντολής που έχει αυτή η επιτροπή, που καθορίζουν το 

ιδεολογικό σχέδιο του κυπριακού μουσείου.  ∆εν είμαστε ενάντια στην αντίληψη ότι 

χρειαζόμαστε ένα νέο αρχαιολογικό μουσείο, ένα κτίριο σύγχρονο, με βάση τις νέες 

αντιλήψεις για την προβολή, την ανάδειξη και το διαχρονικό ρόλο των κινητών και 

ακίνητων αντικειμένων και των αρχαιοτήτων του τόπου μας, αλλά νομίζουμε ότι σήμερα, 

όπως έχουν τα πράγματα και ιδιαίτερα σε σχέση με την ανακάλυψη από την 

αρχαιολογική σκαπάνη ιδιαίτερα εξαιρετικών αρχαιολογικών ευρημάτων στο λόφο της 

ΠΑΣΥ∆Υ στη Λευκωσία, θα πρέπει να υπάρξει μια εντελώς καινούργια και νέα αντίληψη 

και δημιουργικός διάλογος για το πώς θα κτιστεί αυτό το κτίριο σε σχέση και με αυτές τις 

αρχαιότητες αντί του ήδη επιλεγμένου χώρου.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο για την ανέγερση κυπριακού μουσείου ποσού 

£186.620 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος 

άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για την 

Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου για το Έτος 2003 Νόμος του 2003.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση, αποχή ή καταψήφιση; 

 Μία αποχή.   

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με μία αποχή. 

 Τα θέματα με αριθμούς 4 και 5, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του 2002 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 4) του 2003» αντίστοιχα,  έχουν κοινή έκθεση.  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 

θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 
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τα νομοσχέδια που τιτλοφορούνται «Ο περί Προϋπολογισμού του 2002 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 4) του 2003» 

Παρόντες:  

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 

 Ζαχαρίας Κουλίας Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Μάριος Ματσάκης Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα πιο 

πάνω νομοσχέδια σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Απριλίου 2003.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων 

Οικονομικών και Άμυνας και του ΓΕΕΦ. 

 Σκοπός του πρώτου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 

Προϋπολογισμού Νόμου του 2002 για την αναδρομική δημιουργία στο Στρατό της 

∆ημοκρατίας νέων θέσεων σε διάφορους βαθμούς. 

 Σκοπός του δεύτερου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η έγκριση πληρωμής από 

το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας ποσού ύψους £1.319.765 και η 

διάθεσή του για την κάλυψη της δαπάνης που απαιτείται λόγω της δημιουργίας νέων 

θέσεων στο Στρατό της ∆ημοκρατίας, η οποία προτείνεται με το πρώτο υπό αναφορά 

νομοσχέδιο.  

 Σημειώνεται ότι και τα δύο υπό συζήτηση νομοσχέδια εξετάστηκαν αρχικά, ύστερα 

από σχετική απόφαση της ολομέλειας της Βουλής, από την καθ’ ύλην αρμόδια 

επιτροπή, δηλαδή την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, η οποία με σχετικό 

σημείωμά της, που υπέβαλε προς την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
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Προϋπολογισμού, αναφέρει ότι οι επιχειρησιακές ανάγκες της Εθνικής Φρουράς 

επιβάλλουν τη δημιουργία των υπό αναφορά θέσεων.  

 Ειδικότερα, προτείνεται η δημιουργία των ακόλουθων νέων θέσεων: 

1. Πέντε θέσεων Συνταγματάρχη, 

2. τριάντα θέσεων Ταγματάρχη, 

3. τριάντα θέσεων Αρχιλοχία, 

4. εξήντα θέσεων Επιλοχία. 

 Συναφώς, προτείνεται επίσης η κατάργηση πέντε θέσεων Ταξιάρχου και πενήντα 

θέσεων Λοχία.   

 Τόσο η δημιουργία όσο και η κατάργηση των πιο πάνω θέσεων προτείνεται να 

ισχύσουν από την 1η Οκτωβρίου 2002.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, στις προτάσεις 

για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2002 δεν είχαν συμπεριληφθεί οι νέες οργανικές 

θέσεις που απαιτούνταν να δημιουργηθούν στο Στρατό της ∆ημοκρατίας στους 

διάφορους βαθμούς αξιωματικών και υπαξιωματικών για το έτος αυτό, επειδή στο 

στάδιο εκείνο εκκρεμούσαν για έγκριση στη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικοί 

τροποποιητικοί κανονισμοί για τους αξιωματικούς του στρατού, στους οποίους, μεταξύ 

άλλων, περιλαμβάνονταν πρόνοιες σχετικά με το σχέδιο πρόωρης αφυπηρέτησης 

αξιωματικών.  Επειδή δεν ήταν δυνατός ο υπολογισμός του αριθμού των αξιωματικών 

που θα αφυπηρετούσαν, δεν ήταν δυνατή και η ακριβής πρόβλεψη των απαιτούμενων 

νέων θέσεων για το 2002 και, κατά συνέπεια, συμπεριλήφθηκαν στον προϋπολογισμό 

του 2002 μόνο οι εγκεκριμένες θέσεις.     

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του κρατικού προϋπολογισμού για το 

2002, στην επιτροπή, ο τότε Υπουργός Άμυνας είχε ενημερώσει την επιτροπή για το πιο 
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πάνω θέμα και είχε δηλώσει ότι οι ανάγκες για νέες οργανικές θέσεις για το 2002 θα 

υποβάλλονταν με συμπληρωματικό προϋπολογισμό σε μεταγενέστερο στάδιο. 

 Συναφώς σημειώνεται επίσης ότι οι σχετικοί κανονισμοί εγκρίθηκαν από τη Βουλή 

των Αντιπροσώπων τέλη Ιουνίου του 2002 και οι διαδικασίες σχετικά με την κρίση και 

αφυπηρέτηση αξιωματικών με βαθμό Ταξιάρχου και Αντισυνταγματάρχη 

ολοκληρώθηκαν το Σεπτέμβριο του ίδιου έτους, οπότε το Υπουργείο Άμυνας άρχισε τη 

μελέτη για τις νέες θέσεις, λαμβάνοντας υπόψη στον υπολογισμό του τις κενές θέσεις 

που υπήρχαν και τις θέσεις που κενώθηκαν με την αφυπηρέτηση των αξιωματικών με 

βαθμό Ταξιάρχου και Συνταγματάρχη.   

 Οι προτεινόμενες νέες θέσεις αφορούν μόνο ορισμένους βαθμούς αξιωματικών και 

υπαξιωματικών, γιατί, με τη δημιουργία και τη μετακίνηση προσωπικού από βαθμό σε 

βαθμό, λόγω των προαγωγών που ακολούθησαν τις ετήσιες κρίσεις του έτους 2002, 

ικανοποιούνται και οι ανάγκες σε κατώτερο προσωπικό.  Ο αριθμός των νέων θέσεων 

δεν υπερβαίνει επίσης τον ανώτατο αριθμό που προβλέπεται στο οργανόγραμμα της 

∆ύναμης, με βάση το οποίο έχει καθοριστεί ο μέγιστος αριθμός θέσεων αξιωματικών 

στους βαθμούς Αντιστράτηγου, Υποστράτηγου, Ταξιάρχου και Συνταγματάρχη που 

είναι δυνατό να πληρωθούν κατά τα επόμενα πέντε χρόνια.   

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά θέματος ο εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Οικονομικών, διαμηνύοντας δεδηλωμένη πρόθεση της κυβέρνησης, ανέφερε ότι είναι η 

τελευταία φορά που υποβάλλονται νομοσχέδια με σκοπό τη δημιουργία νέων θέσεων 

στο Στρατό της ∆ημοκρατίας μετά τη συμπλήρωση των κρίσεων για προαγωγές σε 

διάφορους βαθμούς.  Οι ανάγκες, ανέφερε, σε νέες θέσεις θα υποβάλλονται εφεξής 

πριν από την έναρξη της διαδικασίας κρίσης για προαγωγές, έτσι που να διασφαλίζεται 

η αντικειμενικότητα στην όλη διαδικασία.   
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς τόσο του πρώτου όσο και του δεύτερου υπό αναφορά νομοσχεδίου και γι’ 

αυτό ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφισή τους σε νόμους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ομιλητής επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχει.  ∆εύτερη ανάγνωση... 

Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ: 

 Επί θέματος αρχής. 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, επειδή θα είμαι σύντομος.   

 Σκοπός των υπό αναφορά νομοσχεδίων είναι η δημιουργία στο Στρατό της 

∆ημοκρατίας νέων θέσεων που αφορούν τις ετήσιες προαγωγές, για να καλύψουν τις 

ανάγκες των ετήσιων προαγωγών.  Η έγκριση της δαπάνης, κύριε Πρόεδρε, που 

απαιτείται είναι της τάξης του £1,3 εκατομ.  Κατά την εξέταση του θέματος στην 

επιτροπή Άμυνας, διότι είχε παραπεμφθεί από την επιτροπή Οικονομικών στην 

επιτροπή Άμυνας, για να το εξετάσει παράλληλα, έχει διαπιστωθεί ότι τόσο οι 

διοικητικές όσο και οι επιχειρησιακές ανάγκες της Εθνικής Φρουράς πράγματι απαιτούν 

την έγκριση αυτών των θέσεων.  Ταυτόχρονα όμως, κύριε Πρόεδρε και κύριοι 

συνάδελφοι, έχουμε επισημάνει ότι κατά τις τελευταίες προαγωγές έγινε παράβαση του 

άρθρου 2 του Νόμου 9(I) του 2002.  Οι προβλεπόμενες θέσεις για Ταξιάρχους ήταν 

μόνο οκτώ και στο τέλος είχαν προαχθεί δέκα τον αριθμό και αυτή τη στιγμή υπάρχουν 

ως πλεονάζοντες.   Αυτές οι προαγωγές έχουν δημιουργήσει το εξής φαινόμενο:  Αυτή 
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τη στιγμή αναγκάζεται ο Υπουργός Άμυνας, και αυτό είναι προς τιμήν του, με το 

νομοσχέδιο το οποίο έχει στείλει να ακυρώνει πέντε οργανικές θέσεις βαθμού 

Ταξιάρχου από τις δεκατρείς προβλεπόμενες στον προϋπολογισμό, ούτως ώστε να 

υπηρετούν μόνο οκτώ.  Το επισημαίνουμε αυτό το πράγμα και καλούμε την εκτελεστική 

εξουσία να εφαρμόζει πιστά το νόμο.  Ο νόμος αυτός, κύριοι συνάδελφοι, για όσους δεν 

το γνωρίζουν, καθορίζει τις προβλεπόμενες οργανικές θέσεις από το βαθμό του 

Συνταγματάρχη μέχρι του Αντιστράτηγου για μια πενταετία, μέσα στα πλαίσια της 

εφαρμογής του σχεδίου των πρόωρων αφυπηρετήσεων, για να αποσυμφορηθεί η 

πυραμίδα της ιεραρχίας.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Καράς. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Σύντομα, κύριε Πρόεδρε, επειδή φαίνεται ότι λανθασμένα έγιναν προαγωγές, και 

προφανώς αναφέρεται ο συνάδελφος κ. Παπακώστας στην προηγούμενη 

διακυβέρνηση, θέλω να πω ότι και αυτό το νομοσχέδιο το οποίο θα ψηφίσουμε τώρα 

είναι πρόταση ακριβώς της προηγούμενης κυβέρνησης, η οποία θέλει να φέρει τα 

πράγματα στη σωστή θέση, όπως ανέφερε ο κ. Παπακώστας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση για το πρώτο θέμα, το υπ’ αριθμόν 4. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 100/102 του Κεφαλαίου 11.02 του Πρώτου Πίνακα του 

βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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 Έναρξη ισχύος του παρόντος νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2002 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού £1.319.765 

για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 ∆ημιουργία θέσεων.  Άρθρο 4. 

 Κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 4) του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και 

Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης 

Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003» 

Παρόντες:   

 Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Ιωνάς Νικολάου Σοφοκλής Φυττής 

 Θάσος Μιχαηλίδης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Απριλίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και 

του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο πρόεδρος του Κυπριακού 

Συμβουλίου Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών (ΚΥΣΑΤΣ), καθώς και εκπρόσωποι του 

Συμβουλίου Εκπαιδευτικής Αξιολόγησης-Πιστοποίησης Κλάδων Σπουδών Ιδιωτικών 
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Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (ΣΕΚΑΠ), του Συνδέσμου Ιδρυμάτων Ανώτατης 

Εκπαίδευσης Κύπρου (ΣΙΑΕΚ) και του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιωτικών Σχολών 

Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (ΠΑΣΙΣΤΕ). 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας που διέπει 

την αναγνώριση τίτλων σπουδών από το ΚΥΣΑΤΣ, ώστε να καθοριστεί σε μόνιμη βάση 

η ημερομηνία έναρξης της αξιολόγησης-πιστοποίησης των κλάδων σπουδών ιδιωτικών 

σχολών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, κατά τη 

διαδικασία της αναγνώρισης τίτλων σπουδών που αποκτήθηκαν ύστερα από φοίτηση 

σε αναγνωρισμένους-πιστοποιημένους κλάδους σπουδών ιδιωτικών σχολών 

τριτοβάθμιας εκπαίδευσης παρουσιάζονται προβλήματα που αφορούν την ημερομηνία 

έναρξης της ισχύος της αναγνώρισης-πιστοποίησης των κλάδων αυτών.  Ως εκ τούτου 

και δεδομένου ότι το πρόγραμμα που υποβάλλεται για αξιολόγηση-πιστοποίηση έχει 

εγκεκριμένο περιεχόμενο σπουδών που εφαρμόζεται από την έναρξη του ακαδημαϊκού 

έτους κατά το οποίο υποβάλλεται η σχετική αίτηση, κρίνεται δικαιολογημένο να 

καθοριστεί ότι ο κλάδος θεωρείται αξιολογημένος-πιστοποιημένος αναδρομικά από την 

ημερομηνία έναρξης του ακαδημαϊκού έτους στο οποίο κατατέθηκε η σχετική αίτηση. 

 Υπενθυμίζεται ότι παρόμοια ρύθμιση με ορισμένες διαφοροποιήσεις είχε 

υιοθετηθεί, υπό μορφή μεταβατικής διάταξης, σε σχέση με την πρώτη πλήρη 

αξιολόγηση-πιστοποίηση κλάδων σπουδών που διενήργησε το ΣΕΚΑΠ, που 

ολοκληρώθηκε και γνωστοποιήθηκε το Φεβρουάριο του 2000.  Συναφώς με την εν λόγω 

μεταβατική ρύθμιση επισημάνθηκε το γεγονός ότι η διαγραφή της, όπως προτείνεται 

στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο, πιθανόν να δημιουργήσει προβλήματα αναφορικά με 

την αναγνώριση τίτλων που κατέχουν απόφοιτοι των κλάδων τους οποίους αφορούσε η 

ρύθμιση εκείνη.  Ως εκ τούτου, κρίθηκε σκόπιμο όπως η ρύθμιση εκείνη παραμείνει σε 
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ισχύ παράλληλα με τη νέα ρύθμιση η οποία αφορά μεταγενέστερη αξιολόγηση-

πιστοποίηση κλάδων σπουδών. 

 Όλοι όσοι παρευρέθηκαν στην πιο πάνω συνεδρία της επιτροπής για το θέμα αυτό 

συμφώνησαν με τους σκοπούς του νομοσχεδίου.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, όπως αυτό 

διαμορφώθηκε νομοτεχνικά στη βάση των πιο πάνω.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 17.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών 

Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Τα υπ’ αριθμόν 8 και 9 θέματα δεν είναι έτοιμα. 

 Τα υπ’ αριθμόν 10 και 11 θέματα, που είναι «Ο περί Βοηθών Καταστημάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και «Ο περί Βοηθών Καταστημάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», έχουν κοινή έκθεση.  Η έκθεση θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για την πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί Βοηθών 

Καταστημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Βοηθών Καταστημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003» 

Παρόντες: 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους, πρόεδρος Νίκος Πιττοκοπίτης 

 Θάσος Μιχαηλίδης Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Γιαννάκης Θωμά   

 Ανδρέας Παπαπολυβίου  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου  Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε την 

πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή του 

Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών και τότε μέλος της επιτροπής κ. Γιώργο Βαρνάβα, σε 

πολλές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 31ης Οκτωβρίου 

2002 και 10 Απριλίου 2003.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της ΟΕΒ, του 

ΚΕΒΕ, της ΠΟΒΕΚ, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ, της 

Ένωσης Επιχειρήσεων Λιανικού Εμπορίου Κύπρου (ΕΝΕΛΕΚ), του Παγκύπριου 
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Συνδέσμου Ιδιοκτητών Τουριστικών Καταστημάτων (ΠΑΣΙΤΚΑ), του Συνδέσμου 

Υπεραγορών Τροφίμων Κύπρου και του Συνδέσμου Μεγάλων Υπεραγορών, 

Πολυκαταστημάτων και Εμπορικών Κέντρων. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο απασχόλησε την επιτροπή σε συνεδρία της που 

πραγματοποιήθηκε στις 10 Απριλίου 2003, στην παρουσία εκπροσώπων του 

Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της ΟΕΒ, του ΚΕΒΕ, της ΠΟΒΕΚ 

και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Βοηθών 

Καταστημάτων Νόμου, ώστε να διασαφηνιστεί ότι οι αργίες των καταστημάτων κατά την 

1η Μαΐου, την 25η και την 26η ∆εκεμβρίου, που καθορίζονται ως τέτοιες από το άρθρο 

6Α του νόμου, να μην είναι σε καμιά περίπτωση εργάσιμες σύμφωνα με το άρθρο 4Α 

του ίδιου νόμου. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του άρθρου 12 του ίδιου νόμου, 

ώστε να ποινικοποιηθούν οι παραβάσεις του άρθρου 6Α, που αφορά την τήρηση από 

τα καταστήματα καθορισμένων αργιών, και του άρθρου 20, που αφορά την τήρηση από 

τα καταστήματα της θερινής μεταμεσημβρινής ανάπαυσης.   

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, η εκπρόσωπος του 

Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων διαβίβασε εισήγηση του Βοηθού 

Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας όπως περιληφθεί στο νομοσχέδιο επιπρόσθετη 

πρόνοια για ποινικοποίηση και της παράβασης του άρθρου 21 της ίδιας νομοθεσίας, 

που αφορά ειδικές διατάξεις για τις τουριστικές ζώνες/περιοχές. 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, η προτεινόμενη τροποποίηση 

καθίσταται αναγκαία, ώστε να υπάρξει σαφήνεια για τις συγκεκριμένες αργίες των 

καταστημάτων και να μην υπάρχουν περιθώρια καταστρατήγησης των διατάξεων της 

υφιστάμενης νομοθεσίας. 
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 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δήλωσε 

ότι το υπουργείο της θεωρεί αργίες την 1η Μαΐου, την 25η και την 26η ∆εκεμβρίου, 

σύμφωνα με το άρθρο 6Α του νόμου, αλλά, εν πάση περιπτώσει, προκειμένου να 

διασαφηνιστούν οι σχετικές πρόνοιες του νόμου και να μην υπάρχουν περιθώρια 

παρερμηνείας και καταστρατήγησης των διατάξεων του, έχει συσταθεί στο υπουργείο 

τεχνική επιτροπή, η οποία επιλαμβάνεται των προβλημάτων που παρουσιάζονται κατά  

την εφαρμογή της εν λόγω νομοθεσίας. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας υιοθέτησε 

την άποψη για διασαφήνιση του περί Βοηθών Καταστημάτων Νόμου.    

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ 

συμφώνησαν με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου. 

 Οι εκπρόσωποι όλων των εργοδοτικών οργανώσεων και των επαγγελματικών 

συνδέσμων που παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν για τις αργίες της 25ης και 

της 26ης ∆εκεμβρίου, αλλά διαφώνησαν με την προτεινόμενη αργία της 1ης Μαΐου. 

 Αναφορικά με το προτεινόμενο νομοσχέδιο και την ποινικοποίηση σχετικών 

άρθρων της υπό αναφορά νομοθεσίας διατυπώθηκαν οι πιο κάτω απόψεις από τους 

παρευρισκομένους: 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ, καθώς 

και οι εκπρόσωποι της ΠΟΒΕΚ συμφώνησαν με το νομοσχέδιο, όπως κατατέθηκε στη 

Βουλή, καθώς και με τη νέα πρόταση που τέθηκε από το Υπουργείο Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων στο στάδιο της συζήτησής του ενώπιον της επιτροπής. 

 Οι εκπρόσωποι της ΟΕΒ και του ΚΕΒΕ διαφώνησαν με τις πρόνοιες του 

νομοσχεδίου και τόνισαν ότι έπρεπε πρώτα να ολοκληρωθεί η διαδικασία κοινωνικού 

διαλόγου, που εκκρεμεί ενώπιον του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων, αναφορικά με τα πολλαπλά προβλήματα που παρουσιάζει η βασική 
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νομοθεσία κατά την εφαρμογή της, και ακολούθως να γίνουν οποιεσδήποτε ενέργειες 

για τροποποίησή της.  Εξάλλου, επισήμαναν οι ίδιοι εκπρόσωποι, όταν ο νομοθέτης 

θεσμοθετούσε τις σχετικές τροποποιήσεις για τις αργίες των καταστημάτων, τη θερινή 

μεταμεσημβρινή ανάπαυση και τις τουριστικές ζώνες/περιοχές ενσυνείδητα δεν 

ποινικοποίησε τις παραβάσεις των σχετικών προνοιών.  Συναφώς οι εν λόγω 

εκπρόσωποι τάχθηκαν ενάντια στο προτεινόμενο νομοσχέδιο.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 

μελέτησε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις πιο κάτω αποφάσεις: 

1. Ομόφωνα η επιτροπή εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση των διατάξεων της 

πρότασης νόμου που αφορούν τις αργίες των καταστημάτων κατά την 25η και την 

26η ∆εκεμβρίου.  Το μέρος της πρότασης νόμου που αναφέρεται στην αργία των 

καταστημάτων κατά την 1η Μαΐου υιοθετήθηκε κατά  πλειοψηφία της προέδρου και 

των μελών της επιτροπής βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού  δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν επί της συγκεκριμένης πρόνοιας κατά 

τη συζήτηση της πρότασης νόμου ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.   

2. Ομόφωνα η επιτροπή εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, 

όπως αυτό διαμορφώθηκε, με τη συμπερίληψη της εισήγησης του Υπουργείου 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για ποινικοποίηση, πέραν των 

παραβάσεων των άρθρων 6Α και 20, και των παραβάσεων του άρθρου 21 της 

υπό αναφορά νομοθεσίας. 

3. Πρόσθετα, η επιτροπή, με την ευκαιρία της εξέτασης του περί Βοηθών 

Καταστημάτων Νόμου, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία της προέδρου και των μελών 

της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και 



 86

του ∆ημοκρατικού Κόμματος, να εισηγηθεί στη Βουλή την αύξηση των ποινών που 

προβλέπονται στο άρθρο 12 της βασικής νομοθεσίας, ώστε η ποινή φυλάκισης 

“μέχρι έξι μήνες” να γίνει “μέχρι δώδεκα μήνες” και το ανώτατο όριο του προστίμου 

να αυξηθεί από τετρακόσιες πενήντα λίρες σε δύο χιλιάδες λίρες. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν στην πιο πάνω εισήγηση της 

πλειοψηφίας κατά τη συζήτηση του όλου θέματος ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω ομόφωνων ή κατά πλειοψηφία αποφάσεών της, η 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού προέβη σε 

ενοποίηση των διατάξεων της πρότασης νόμου και του νομοσχεδίου σε ένα κείμενο με 

τον τίτλο «Ο περί Βοηθών Καταστημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν τροπολογίες εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, 

αντιλαμβάνομαι.  Θα μπορούσατε να τις θέσετε, κύριε συνάδελφε; 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Να τις θέσω από τη θέση μου, για να είμαστε σύντομοι, γιατί ήδη έχουμε αναλώσει 

πάρα πολύ χρόνο προηγούμενα. 

 Όσον αφορά το άρθρο 2, την παράγραφο (β), εμείς προτείνουμε την ακόλουθη νέα 

παράγραφο: 

 «(β) με την αντικατάσταση της τελείας στο τέλος του εδαφίου (3) με διπλή τελεία 

και την προσθήκη αμέσως μετά της πιο κάτω νέας επιφύλαξης: 

 Νοείται περαιτέρω ότι ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, με 

διάταγμα που εκδίδει ύστερα από διαβουλεύσεις του με τους κοινωνικούς εταίρους, 
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καθορίζει ότι η 1η Μαΐου μεταφέρεται ως αργία σε οποιαδήποτε μέρα της εβδομάδας 

που ακολουθεί την ημέρα του Πάσχα.». 

 Και να εξηγήσω:  Με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία η 1η του Μάη είναι αργία.  

Εξαιρείται από αργία, μόνο αν είναι δέκα μέρες προ των εορτών.  Αυτό τυχαίνει κάθε 

κάποια χρόνια προ του Πάσχα.  Με την εισήγηση της πλειοψηφίας παύει να εξαιρείται 

και υποχρεώνεται η αγορά να κλείσει και τη Μεγάλη Εβδομάδα.  Εμείς, και θέλω να το 

τονίσω έντονα, με σεβασμό προς την 1η του Μάη και τους αγώνες των εργαζομένων, 

αλλά και με σεβασμό σε κάθε μικρό -και θα εξηγήσω αυτό που λέω- προτείνουμε 

ουσιαστικά τη μεταφορά της αργίας από τη Μεγάλη Εβδομάδα στην επόμενη βδομάδα -

υπάρχει προηγούμενο. πέρσι το έχει κάνει η Ελλάδα- και η φιλοσοφία είναι η εξής:  Αν 

το καθιερώσουμε ως αργία, τα μεγάλα καταστήματα, όσο κι αν αυξήσουμε το πρόστιμο,  

θα παραμένουν ανοικτά.  Εκείνος που θα την πληρώσει θα είναι το μικροκατάστημα.  

Θα έχουμε δηλαδή τη Μεγάλη Εβδομάδα, μπορεί να είναι Μεγάλο Σάββατο, όλες τις 

υπεραγορές να είναι ανοικτές και θα την πληρώσουν τα μικροκαταστήματα, ο 

οικογενειάρχης, αυτός που είναι ο σημερινός εργαζόμενος.  ∆εν πιστεύω ότι η αργία της 

1ης του Μάη πρέπει να δίνει το δεδομένο να την πληρώνει ο σημερινός εργαζόμενος.  

Και γι’ αυτό προτείνουμε ουσιαστικά, και δίνουμε την εξουσία στον υπουργό, να 

μετατεθεί η αργία την επόμενη εβδομάδα, ώστε και να εορτάζεται και να τιμάται η 1η του 

Μάη, αλλά και να μην πλήττονται οι μικροί και οι μικρομεσαίοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε, παρακαλώ. 

 Έχω δώσει το λόγο.  Αυτή είναι η πρώτη σας τροπολογία. τη δεύτερη μετά. 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Αναφορικά με την πρώτη τροποποίηση που έχει υποβάλει ο ∆ημοκρατικός 

Συναγερμός, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εμείς δε θα υιοθετήσουμε 
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αυτή την τροποποίηση.  Θα ταχθούμε ενάντια και θα εμμείνουμε στην πρόταση, όπως 

έχει διατυπωθεί από την πλειοψηφία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Και θα ήθελα να τονίσω ότι στην εποχή μας, μια εποχή που 

έντονα αλλοτριώνονται πολλά σύμβολα στο όνομα της ελευθερίας της οικονομίας, της 

αγοράς, που κάποτε μπορεί να είναι και ασυδοσία, είναι σωστό η νομοθετική εξουσία να 

δίνει τα δικά της μηνύματα σεβασμού και σε ιστορικές, εθνικές επετείους, αλλά και σε 

κοινωνικές επετείους, όπως είναι η επέτειος της 1ης του Μάη.  Είναι γι’ αυτό που 

θεωρούμε σημαντικό καθολικά η 1η του Μάη να τιμάται και να τηρείται ως αργία από 

όλους τους εργαζομένους.  ∆εν μπορούμε να καθιερώσουμε αργίες δύο ταχυτήτων.  

Από τη μια όλοι οι άλλοι εργαζόμενοι να τιμούν αυτή την ημέρα ως αργία και στους 

εργαζομένους στα καταστήματα του λιανικού εμπορίου, είτε σε μεγάλα καταστήματα 

εργάζονται είτε σε μικρά καταστήματα εργάζονται, να λένε «θα πάρετε την αργία σας εκ 

των υστέρων». 

 Ως προς το επιχείρημα που έχει κατατεθεί, ότι αυτό θα πλήξει την αγορά και τους 

μικρούς, εμείς θεωρούμε ότι, όταν και εφόσον -και αυτή είναι η δική μας η τοποθέτηση 

μέσα από την πρόταση νόμου του συναδέλφου Γιώργου Βαρνάβα, που έχουμε 

υιοθετήσει- είναι καθολική αργία και κανένας δε θα μπορεί να μείνει ανοικτός, τότε 

αυτόματα αυτό το επιχείρημα εξουδετερώνεται.  Οι δε καταναλωτικές συνήθειες να μου 

επιτρέψετε να πω ότι διαμορφώνονται ανάλογα και με το ωράριο και δεν πρέπει αυτό 

να μας παρασύρει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης και μετά ο κ. Βαρνάβα. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κι εμείς δεν πρόκειται να υιοθετήσουμε αυτή την τροποποίηση, 

γιατί, όταν στην τροποποίηση αναφέρεται ότι με διάταγμά του ο Υπουργός Εργασίας και 
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σε συνεννόηση με τους κοινωνικούς εταίρους θα καθορίσουν άλλη μέρα, ποια μέρα θα 

καθορίσουν;  Για ποιους εργαζομένους;  Για εκείνους τους εργαζομένους που δεν τους 

επιτρέπουν ούτε καν να συνδικαλίζονται;  ∆ηλαδή θα αποφασίζει ο κ. υπουργός μαζί με 

τους κοινωνικούς εταίρους, στην απουσία αυτών που αναγκάζεται το κράτος να 

θεσπίσει νομοθεσία για να τους προστατεύσει, όπως και στην περίπτωση που με 

διάταγμα, αφού δεν τους επιτρέπουν ούτε συλλογικές συμβάσεις ή οτιδήποτε άλλο, 

ορίζουμε ακόμα και την κατώτατη μισθοδοσία και μέσα σε έξι μήνες τι θα πάρουν αυτοί 

οι άνθρωποι;  Επομένως, γι’ αυτούς τους λόγους δεν μπορεί να γίνει.  Και πέραν αυτού, 

την ημέρα που εορτάζουν όλοι οι εργαζόμενοι, και πρέπει να περνούμε τα μηνύματα της 

εργατικής τάξης, πρέπει να είναι όλοι.  ∆εν είναι ημέρα ανάπαυσης και επομένως ας 

πάρουν κάποιοι μια άλλη μέρα.  Γι’ αυτούς τους λόγους εμείς δε θα εγκρίνουμε αυτή την 

τροποποίηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στο βωμό του καταναλωτισμού έχουμε φτάσει στη σημερινή μας 

κοινωνία να έχουμε διαγράψει εντελώς είτε εθνικές επετείους είτε οποιεσδήποτε άλλες 

εορτές που είτε από τον ίδιο τον ελληνισμό είτε ανά το παγκόσμιο αναγνωρισμένα και 

με σεβασμό πρέπει να τιμώνται.  Σκοπός της δικής μας της πρότασης, η 1η Μαΐου να 

εξαιρείται από τις μέρες οι οποίες μπορούν δέκα μέρες πριν από το Πάσχα, αν 

εμπίπτουν μέσα, να είναι εργάσιμες, δεν ήταν -όπως έχει προαναφέρει, με έχει 

προλάβει, ο συνάδελφος ο κ. Πιττοκοπίτης- η ξεκούραση για τον εργάτη, αλλά είναι 

θέμα αναγνώρισης των αγώνων οι οποίοι έχουν διεξαχθεί.  Και εκείνη η συγκεκριμένη 

μέρα είναι η μέρα όπου ανά το παγκόσμιο όλοι οι εργάτες γιορτάζουν αυτό το συμβάν.  

Γι’ αυτό το λόγο κι εμείς πιστεύουμε ότι, και αν η μέρα αυτή συμπίπτει να είναι Μεγάλη 
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∆ευτέρα είτε Μεγάλη Τρίτη είτε Μεγάλη Τετάρτη, κανείς δε θα πάθει απολύτως τίποτα 

αν δεν πάει στο κατάστημα να ψωνίσει τη Μεγάλη Τετάρτη και πάει είτε τη Μεγάλη 

Τρίτη είτε τη Μεγάλη Πέμπτη.  Γι’ αυτό το λόγο κι εμείς θα καταψηφίσουμε την 

τροποποίηση την οποία προτείνει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω πως έχουν λεχθεί όλα. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Η δεύτερη τροπολογία, κύριε συνάδελφε. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Είναι τροποποίηση του άρθρου 3, με αύξηση του προστίμου που προτείνεται από 

δύο χιλιάδες λίρες σε τρεις χιλιάδες λίρες. Ο λόγος για τον οποίο προτείνεται αυτή η 

τροποποίηση είναι ότι θεωρείται μικρό το ύψος του προστίμου.  ∆εύτερον, είναι εύκολο 

για τις μεγάλες επιχειρήσεις να μην υπακούουν στο νόμο, να μην τον εφαρμόζουν και 
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να πληρώνουν τα πρόστιμα χωρίς κανένα κόστος, γιατί οι εισπράξεις είναι κατά πολύ 

περισσότερες από το πρόστιμο που έχουμε αυτή τη στιγμή. 

 Προχωρούμε και με την προσθήκη στο προτεινόμενο κείμενο της ακόλουθης νέας 

παραγράφου: 

 «(γ)  με την αντικατάσταση της τελείας στο τέλος του με διπλή τελεία και την 

προσθήκη αμέσως μετά της ακόλουθης νέας επιφύλαξης: 

    Νοείται περαιτέρω ότι το ∆ικαστήριο κατά την επιμέτρηση της ποινής λαμβάνει 

υπόψη τις τυχόν προηγούμενες καταδίκες του κατηγορουμένου, καθώς και το μέγεθος 

του καταστήματος, το οποίο καθορίζεται από τον αριθμό των βοηθών καταστημάτων 

που απασχολούνται σε αυτό.». 

 ∆ηλαδή, θέλουμε το μεγάλο το κατάστημα, όταν παρανομεί, να πληρώνει 

περισσότερα ουσιαστικά.  Θέλουμε να είναι αντικίνητρο στο να ανοίξουν και να 

καταπολεμούν τους μικρούς.  Είναι ξεκάθαρη η τοποθέτησή μας.  Είναι πολιτική θέση 

του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ότι πρέπει να προστατεύσουμε τους μικρούς της 

αγοράς.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, και αυτή την τροπολογία εμείς την 

απορρίπτουμε για δυο απλούς λόγους.  Πρώτον, εκείνο που προβλέπετο μέχρι σήμερα 

ήταν μια ποινή της τάξεως των τετρακόσιων πενήντα λιρών και γίνεται δυο χιλιάδες, 

όπως επίσης και αύξηση της ποινής φυλάκισης από έξι μήνες σε ένα χρόνο.  Μας 

βρίσκει ακόμα τελείως αντίθετους, γιατί, αν έμεινε κάτι σ’ αυτό τον τόπο, αυτό είναι το 

ανεξάρτητο της ∆ικαιοσύνης.  Αν είναι δυνατόν να μπει στο νόμο ότι ο δικαστής 

υποχρεούται να λαμβάνει υπόψη και τα προηγούμενα.  Ε, μα τότε, αφού το δικαστήριο 
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θα έχει ακούσει τα γεγονότα τα οποία θα παρουσιαστούν ενώπιόν του, εμείς το 

θεωρούμε το ολιγότερο ότι είναι και παρέμβαση στη δικαιοσύνη.   

 Επομένως, γι’ αυτούς τους δυο λόγους...  Πρώτον, από τετρακόσιες πενήντα λίρες 

το πρόστιμο πηγαίνει στις δυο χιλιάδες.  Είναι ποινικό πλέον το αδίκημα.  ∆εύτερον, 

δύναται ο δικαστής, εφόσον ακούσει τα γεγονότα, να επιβάλει ποινή, γι’ αυτό είναι 

τελείως αχρείαστο να μπει στο νόμο ότι το δικαστήριο πρέπει να λάβει υπόψη του 

προηγούμενο αδίκημα.  Είναι δουλειά του δικαστηρίου τούτη.  Επομένως, εμείς θα 

καταψηφίσουμε την τροποποίηση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ.  Ορίστε.  Είχατε ζητήσει το λόγο. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πιστεύω ότι είναι απόλυτα αναγκαία αυτή η τροπολογία.  Εμείς που ζούμε μέσα 

στα δικαστήρια και γνωρίζουμε πώς λειτουργούν τα δικαστήρια θεωρούμε τα 

επιχειρήματα που ανέπτυξε ο προηγούμενος ομιλητής παντελώς αβάσιμα.  Όταν λέω 

παντελώς, δεν έχουν καμία σχέση με το πώς απονέμεται η δικαιοσύνη.  Εκείνο που 

συμβαίνει σήμερα είναι ότι ο φτωχός ο καταστηματάρχης ο οποίος θα πάει στο 

δικαστήριο θα πληρώσει το ίδιο πρόστιμο, αν είναι ανοικτό σε ημέρα που δεν 

επιτρέπεται και αν έχει ένα βοηθό στο κατάστημά του, με τον ιδιοκτήτη του “Woolworth” 

που ανοίγει και έχει εκατόν υπαλλήλους.  Και μάλιστα ο φτωχός καταστηματάρχης θα 

πληρώσει πολύ μεγαλύτερο πρόστιμο, γιατί δεν έχει την πολυτέλεια που έχει ο 

ιδιοκτήτης του μεγαλοκαταστήματος για κάθε περίπτωση να εμφανίζει υπεύθυνο του 

καταστήματος διαφορετικό φυσικό πρόσωπο, με αποτέλεσμα, ενώ ο φτωχός 

καταστηματάρχης θα έχει και δέκα προηγούμενες καταδίκες και θα διατρέχει τον 

κίνδυνο να πάει φυλακή, ο μεγαλοϊδιοκτήτης θα εμφανίζει, όπως συμβαίνει σε όλες 

σχεδόν τις περιπτώσεις, σε κάθε περίπτωση άνθρωπο χωρίς προηγούμενα, με 
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αποτέλεσμα να πληρώνει πολύ χαμηλότερο πρόστιμο από το φτωχό οικογενειάρχη.  

Ενώ με την τροποποίηση που εισηγούμαστε, αφ’ ης στιγμής λαμβάνεται υπόψη ο 

αριθμός των βοηθών καταστημάτων που εργάζονται στο υποστατικό, είναι φυσικό 

επόμενο να θεωρείται επιβαρυντικός παράγοντας και τουλάχιστο με τον τρόπο αυτό το 

πρόστιμο θα είναι ανάλογο με το ύψος, το πόσο μεγάλη είναι η επιχείρηση, κάτι που δε 

συμβαίνει σήμερα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα σας δώσω για δευτερολογία αργότερα.   

 Ο κ. Κληρίδης. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά την αύξηση που προτείνεται, από δύο χιλιάδες λίρες 

σε τρεις χιλιάδες, με την τροποποίηση εννοώ, εγώ λέω ότι έν’ μικρό ακόμα και το ποσό 

των τριών χιλιάδων λιρών.  Κανονικά, και είναι εισήγησή μου, θα πρέπει να αυξηθεί σε 

πέντε χιλιάδες λίρες. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Ξεκινήσαμε από πέντε χιλιάδες. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Και νομίζω εκεί πρέπει να καταλήξουμε, απ’ εκεί που ξεκινήσατε.  Αγαπητοί 

συνάδελφοι, εγώ δε συμμετείχα στην επιτροπή, αλλά νομίζω να επιμένετε στις πέντε 

χιλιάδες και είναι εισήγησή μου.   

 Το δεύτερο, όσον αφορά την πρόνοια να λαμβάνει υπόψη του το δικαστήριο, εγώ 

δε διαφωνώ, με μία όμως προϋπόθεση, να είναι δυνητικό.  Να μην υποχρεώνει το 

δικαστήριο, για να μη θεωρηθεί ότι είναι επέμβαση στο έργο του.  ∆ηλαδή εκεί που λέει  

«Νοείται περαιτέρω ότι το ∆ικαστήριο κατά την επιμέτρηση της ποινής λαμβάνει 
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υπόψη...» να προστεθεί «δύναται να λαμβάνει υπόψη, μεταξύ άλλων,», για να είναι 

ελεύθερο το πεδίο του δικαστηρίου, νομίζω.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτό το θέμα έχει μια μεγάλη ιστορία και όποιος δεν την έχει 

παρακολουθήσει από κοντά εύκολα δίνει λύσεις οι οποίες ενδεχομένως να μην είναι οι 

κατάλληλες να αποφέρουν εκείνο που είναι το επιδιωκόμενο αποτέλεσμα.  Και το 

αποτέλεσμα που ζητούμε να υπάρχει είναι η συμμόρφωση στη νομοθεσία.  ∆ηλαδή να 

υπάρχουν και να τηρούνται αυστηρά τα ωράρια.  Συνεπώς, γίνεται μία πρώτη αύξηση 

με την πρόταση της πλειοψηφίας 450% επί των ποινών, με το ποσό των δύο χιλιάδων.  

Από τετρακόσιες πενήντα σε δυο χιλιάδες είναι περίπου 450% η αύξηση.  Και να ξέρετε 

ότι, όταν μία υπεραγορά μείνει ανοικτή, μένουν και όλα τα μικρά καταστήματα γύρω.  

Και εκείνοι των μικρών καταστημάτων είναι οι πρώτοι που καταγγέλλονται και μετά 

πάνε στην υπεραγορά.  Άρα να λάβουμε υπόψη μας ότι αυτά τα πρόστιμα θα κληθούν 

να τα πληρώσουν και αυτοί τους οποίους θέλουμε να προστατεύσουμε.  Συνεπώς, 

πρέπει να έχουμε ένα μέτρο στην αύξηση αυτών των ποινών και ανάλογο μέτρο 

τηρούμε και στα θέματα του ποινικού κώδικα και στο νόμο που καθορίζει τις γενικές 

ποινές.  Αυτό είναι το πρώτο σκέλος.   

 Ως προς το δεύτερο σκέλος, σε ό,τι αφορά τα κριτήρια τα οποία μπαίνουν για να 

καθορίσουν την εξουσία του δικαστηρίου για το τι ποινή θα επιβάλει, υπάρχει η έγνοια 

μήπως αυτό αποτελεί επέμβαση στη δικαστική εξουσία.  Είναι ένα αυτό.  Από την άλλη, 

εμείς σαν φιλοσοφία δε θα είχαμε ένσταση να καθορίσουμε τρόπους προς το 

δικαστήριο.  Όμως, επειδή έχουμε αυτή την επιφύλαξη και αυτή τη γνώμη τη 
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συνταγματική, γι’ αυτό συμφωνούμε μεν με τη φιλοσοφία, διαφωνούμε όμως με την 

ψήφιση γι’ αυτούς τους συγκεκριμένους λόγους.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα, όσον αφορά την αύξηση που προτείνουμε, δεν 

έχουμε ένσταση να υιοθετήσουμε την πρόταση του κ. Κληρίδη.  Όμως ο λόγος που 

αυξήσαμε μόνο μέχρι τρεις χιλιάδες, αγαπητέ συνάδελφε, είναι ακριβώς επειδή γίνεται 

μία μεγάλη αύξηση τώρα και είπαμε να δούμε πώς λειτουργεί.  ∆ιότι πράγματι τα 

νούμερα τα οποία συζητήσαμε στην κοινοβουλευτική ομάδα ήταν της τάξεως των πέντε 

χιλιάδων, όπως είχατε πει, με το σκεπτικό που εξήγησε ο συνάδελφος ο κ. 

Πουργουρίδης, ότι ένα μεγαλοκατάστημα, αν του βάλεις ως πρόστιμο το μάξιμουμ, που 

είναι δύο χιλιάδες λίρες, και συνήθως δε βάλλουν το μάξιμουμ, του συμφέρει να ανοίγει, 

να κάνει έναν τζίρο πενήντα χιλιάδες λίρες, να κερδίζει ξέρω εγώ πόσο και να πληρώνει 

το πρόστιμο.  Το πρόβλημα θα είναι για τα μικρά καταστήματα.  Και για όσους 

επικαλούνται την κρίση του δικαστή, είναι ο δικαστής που θα κρίνει με αυτά τα δεδομένα 

πόσο θα βάλει, αν θα βάλει το ίδιο στο μεγάλο και στο μικρό, εάν δεν του βάλουμε 

κριτήρια.  Εμείς χωρίς να του επιβάλλουμε κριτήρια, δυνητικά, όπως είπε ο κ. Κληρίδης, 

ζητούμε από το δικαστή να λαμβάνει υπόψη το μέγεθος.  Εάν στην πράξη δούμε ότι και 

αυτό δε λειτουργεί, ναι, θα πρέπει να πάμε πίσω σε περισσότερες αυξήσεις και ίσως και 

σε άλλα κριτήρια.  Με αυτή την προσέγγιση εμείς, ναι, υιοθετούμε το “δύναται” εν πάση 

περιπτώσει, παρ’ όλο που θεωρούμε ότι, όπως το βάζουμε, είναι δυνητικό, αλλά για να 

είναι ξεκάθαρο πέραν πάσης αμφιβολίας και για να μην υπάρχει και καμία υποψία, κύριε 

συνάδελφε του ΑΚΕΛ, κύριε Αριστοφάνη, ότι υπάρχει οτιδήποτε το αντισυνταγματικό.   
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 Όσον αφορά τώρα τα κριτήρια, το μόνο που θέλω να προσθέσω είναι ότι ακριβώς 

το αντίθετο πετυχαίνουν από το να καταπιέζουν τους μικρούς.  Εάν πράγματι όλοι 

θέλουμε να γίνεται... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έν’ κριτήριο τούτου ο αριθμός. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ναι.   

 ...να γίνεται μία δίκαιη κατανομή των ποινών, φέρνουμε το κριτήριο μέσω του 

αριθμού των εργαζομένων, αυτών που εν πάση περιπτώσει θέλουμε να 

προστατεύσουμε.  Πραγματικά δε σημαίνει, επειδή ξεκινήσατε από μία διαφορετική 

θέση...  Κι εμείς είχαμε την ίδια άποψη μαζί σας, απλώς έτυχε στην κοινοβουλευτική 

ομάδα να προβληματιστούμε λίγο περισσότερο.  Νομίζω, αν το σκεφτείτε, θα 

συμφωνήσετε με αυτή την πρότασή μας, που δεν έχει καμία σχέση με την πρώτη 

τροποποίηση, που εν πάση περιπτώσει καταψηφίστηκε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πριν δώσω το λόγο, παρ’ όλο που δεν είμαι νομικός, αλλά από την έδρα 

δικαιούμαι να εκφράσω άποψη, τα δικαστήρια ερμηνεύουν νόμουςֹ δεν κάνουν νόμους.  

Η Βουλή δικαιούται οτιδήποτε θέλει να θέσει σε ένα νόμο.  Απλώς για λόγους τάξεως. 

 Ορίστε, παρακαλώ. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι σύντομος.  Απλά να πω ότι στις δικές μας κοινωνίες και 

στη δική μας κοινωνία ο νόμος είναι όπως τον ιστό της αράχνης.  Τα μικρά τα ζωύφια 

πιάνονται σ’ αυτό τον ιστό, ενώ οι μεγάλοι πάντα καταφέρνουν να τον διαπερνούν.  Και 

δεν έχω καμιά αμφιβολία ότι, όσο ψηλό και αν είναι αυτό το πρόστιμο που θα επιβληθεί, 

εκείνοι οι μεγάλοι, οι πολύ μεγάλοι, στους οποίους οι αγαπητοί συνάδελφοι έχουν 
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αναφερθεί θα βρουν τρόπο με τις διασυνδέσεις τους να τον διαπεράσουν.  Για τον κ. 

Woolworth ή τον κ. Ορφανίδη ή τον οποιοδήποτε άλλο μεγάλο οι τρεις χιλιάδες, οι πέντε 

ή και οι δέκα αποτελούν μέρος και στοιχείο του κόστους.  Για τον πολύ μικρό αποτελούν 

και θα αποτελέσουν εξόντωση.  Και είναι γι’ αυτό το λόγο, αφού έχει αναφερθεί...  Και 

μάλιστα ότι ποτέ δεν εμφανίζεται ενώπιον των δικαστηρίων στους μεγάλους ο ένας 

ιδιοκτήτης αλλά πολλοί ιδιοκτήτες, ενώ στην περίπτωση του μικρού οι πολύ πολύ 

υπέρμετρα αυστηρές ποινές θα λειτουργήσουν καταστροφικά.  Είναι γι’ αυτό το λόγο 

που επιμένουμε στην πρώτη μας άποψη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα δώσω το λόγο σε τρεις ακόμα.   

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Εσείς μιλήσατε.  Μιλήσατε, μιλήσατε. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Μόνο μία διαδικαστική, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αν είναι διαδικαστική πρόταση, ναι. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Θέλω να ενημερώσω ότι, μετά από διαβούλευση εδώ και μετά από την 

τροποποίηση με το “δύναται” και επειδή ήταν εντός της φιλοσοφίας μας, θα δεχθούμε 

ότι δεν υπάρχει καταρχήν συνταγματικό πρόβλημα.  Και το δεύτερο σκέλος θα το 

δεχθούμε και θα απευθύνω παράκληση να δεχθούν και οι υπόλοιποι τις δύο χιλιάδες, 

για να κλείσουμε εδώ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 
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 Για εκκίνηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ηλαδή ομόφωνα. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Για να είναι ομόφωνο. 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Για αρχή και βλέπουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον την αποδέχεστε... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Θεωρούμε ότι είναι χαμηλό, αλλά η επιτροπή μπορεί να παρακολουθεί... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, θα διακόψω τότε τη συζήτηση. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση.  Παρακαλώ, ησυχία!  Λαμβανομένου υπόψη 

αυτού που ελέχθη τώρα, ότι θα μπει το “δύναται” και το ποσό το οποίο ελέχθη.  Ναι.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Βοηθών Καταστημάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το σχέδιο νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το σχέδιο νόμου ψηφίζεται σε νόμο με τις 

τροπολογίες που έχουν επενεχθεί.   

 Το επόμενο θέμα είναι «Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003».  Είναι πρόταση νόμου.  Φαίνεται ότι υπάρχουν διαφωνίες.  

Παρακαλώ τον πρόεδρο της επιτροπής να καταθέσει την έκθεση.  

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας και αν συμφωνούν και οι συνάδελφοι βέβαια, θα 

εισηγούμουν να μην κατατεθεί η έκθεση.  Ξέρουμε όλοι ότι εκείνο που χρειάζεται να 

πράξουμε είναι να τοποθετηθούμε στην ολομέλεια. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Να μην αναγνωσθεί, Άντρο.  Να μην αναγνωσθεί. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Να μην αναγνωσθεί, ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αν έστω και ένας θέλει να αναγνωσθεί, θα αναγνωσθεί.   

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αν υπάρχει κάποιος που θέλει, να τη διαβάσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει κάποιος που θέλει να αναγνωσθεί; 

 Όχι.  Τότε η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου 

που τιτλοφορείται «Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Κίκης Γιάγκου Σοφοκλής Φυττής 

 Γιάννος Λαμάρης Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Νίκος Τορναρίτης Γιώργος Περδίκης 

 Ανδρέας Παπαπολυβίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τις κοινοβουλευτικές ομάδες ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, το βουλευτή του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού Ανδρέα Παπαπολυβίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής του 

ομάδας και το βουλευτή του Α∆ΗΚ Ντίνο Μιχαηλίδη, σε συνεδρία της που 

πραγματοποιήθηκε στις 14 Απριλίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και της Κεντρικής Επιτροπής Παραλιών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Προστασίας της 

Παραλίας Νόμου, ώστε η ισχύς των αδειών για την παροχή υπηρεσιών ή 

διευκολύνσεων που εκδόθηκαν μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 1993 και λήγουν στις 30 

Απριλίου 2003, να παραταθεί μέχρι τις 30 Ιουνίου 2003. 

 Εισάγοντας την πρόταση νόμου στην επιτροπή εκ μέρους όλων των εισηγητών, ο 

πρόεδρός της Άντρος Κυπριανού δήλωσε πως αυτή κατατέθηκε με στόχο να συνεχίσει 

να ισχύει το υφιστάμενο καθεστώς παροχής διευκολύνσεων μέχρι το τέλος Ιουνίου 
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2003, μέχρι να κατατεθούν οι αναμενόμενοι από την εκτελεστική εξουσία σχετικοί 

κανονισμοί για τη ρύθμιση του θέματος αυτού με την παράλληλη αναθεώρηση της 

νομοθεσίας που διέπει την προστασία της παραλίας και την επίλυση διάφορων 

προβλημάτων που αυτή παρουσιάζει. 

 Οι εκπρόσωποι της Κεντρικής Επιτροπής Παραλιών διαφώνησαν με την 

προτεινόμενη παράταση της ισχύος των εν λόγω αδειών μέχρι το τέλος του προσεχούς 

Ιουνίου, γιατί, όπως υποστήριξαν, με αυτήν η ισχύς των πιο πάνω αναφερόμενων 

αδειών θα λήξει, ενώ θα έχει ήδη αρχίσει η τουριστική περίοδος.  Συνεπώς, θα είναι 

ανάγκη να λειτουργήσει η διαδικασία των προσφορών για την παροχή διευκολύνσεων 

και υπηρεσιών στα μέσα της περιόδου αυτής, με αποτέλεσμα τη δημιουργία αναρχίας.  

Γι’ αυτό θέση της Κεντρικής Επιτροπής Παραλιών, δήλωσαν οι ίδιοι εκπρόσωποι, είναι 

ότι η ισχύς των εν λόγω αδειών θα πρέπει να παραταθεί μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 

2003, ημερομηνία κατά την οποία θα έχει λήξει η τουριστική περίοδος.  Τέλος, δήλωσαν 

πως η Κεντρική Επιτροπή Παραλιών, με σκοπό την ομοιόμορφη αντιμετώπιση του όλου 

θέματος από τις τοπικές αρχές, έχει ετοιμάσει τα έγγραφα, καθώς και τους όρους των 

προσφορών που θα ρυθμίζουν την παροχή των εν λόγω διευκολύνσεων, οι οποίοι είναι 

πανομοιότυποι για όλους τους δήμους.  

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσαν πως το υπουργείο τους, 

σε συνεργασία με τους εμπλεκόμενους φορείς, έχει ετοιμάσει σχετικούς κανονισμούς οι 

οποίοι ρυθμίζουν το υπό συζήτηση θέμα με παράλληλη τροποποίηση ορισμένων 

προνοιών της βασικής νομοθεσίας, οι οποίες στοχεύουν στην επίλυση διαφόρων 

προβλημάτων που σήμερα παρατηρούνται και τους έχει αποστείλει στη Νομική 

Υπηρεσία για νομοτεχνική επεξεργασία.  Μετά την ολοκλήρωση της νομοτεχνικής 

επεξεργασίας από τη Νομική Υπηρεσία, το υπουργείο τους θα αποστείλει τα εν λόγω 
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σχέδια νόμου στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση και ακολούθως θα κατατεθούν στη 

Βουλή. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας δήλωσε 

πως η νομοτεχνική επεξεργασία των πιο πάνω αναφερόμενων σχεδίων νόμου  

αναμένεται να ολοκληρωθεί από το γραφείο του στο τέλος Απριλίου. 

 Στη βάση των όσων λέχθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους της 

Κεντρικής Επιτροπής Παραλιών, μέλη της επιτροπής εισηγήθηκαν όπως η παράταση 

της ισχύος των πιο πάνω αναφερόμενων αδειών επεκταθεί μέχρι την 31η Οκτωβρίου 

2003, οπόταν λήγει η τουριστική περίοδος. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσαν πως το υπουργείο τους δε 

διαφωνεί με την επέκταση της παράτασης των εν λόγω αδειών πέραν του χρονικού 

διαστήματος των δύο μηνών που προτείνεται με την πρόταση νόμου. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, με βάση 

τα όσα λέχθηκαν στην επιτροπή από όλους τους εμπλεκόμενους, επιφυλάχθηκαν να 

τοποθετηθούν σε ό,τι αφορά το όλο θέμα κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου στην 

ολομέλεια της Βουλής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή καταθέτει την παρούσα έκθεση στην 

ολομέλεια της Βουλής για λήψη τελικής απόφασης. 

 Με την ευκαιρία αυτή η επιτροπή αναμένει από την εκτελεστική εξουσία να 

καταθέσει στη Βουλή κανονισμούς οι οποίοι να ρυθμίζουν το όλο ζήτημα το 

συντομότερο δυνατό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και μπαίνουμε στους ομιλητές επί θέματος αρχής.   

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Να μιλήσω; 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε.  

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θα έρθω για ένα λεπτό στην έδρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να παρακαλέσω τον κ. Άριστο να με αντικαταστήσει. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Η συγκεκριμένη πρόταση νόμου, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, έχει 

κατατεθεί, σε μια προσπάθεια να ρυθμιστεί ή να καλυφθεί το γεγονός ότι η Νομική 

Υπηρεσία δεν έχει καταφέρει να επεξεργαστεί τους σχετικούς κανονισμούς και τις 

προτάσεις για τροποποιήσεις στον περί Προστασίας της Παραλίας Νόμο, ούτως ώστε 

να είμαστε έτοιμοι μέχρι την ημερομηνία που είχαμε δώσει ως παράταση, δηλαδή στις 

30 Απριλίου, να συζητήσουμε και να εγκρίνουμε στη Βουλή την εφαρμογή αυτής της 

νομοθεσίας. 

 Έχει γίνει μια πρόταση από τις κοινοβουλευτικές ομάδες του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς επίσης και από τον κ. Ανδρέα 

Παπαπολυβίου εκ μέρους της ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και από τον κ. 

Ντίνο Μιχαηλίδη να δοθεί η παράταση μέχρι το τέλος του Ιούνη, ούτως ώστε να 

ετοιμαστούν οι κανονισμοί και να προχωρήσουμε στην εφαρμογή της σχετικής 

νομοθεσίας. 

 Κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή Εσωτερικών διαπιστώθηκε ότι οι 

κανονισμοί δεν έχουν ετοιμαστεί ακόμη από τη Νομική Υπηρεσία.  βρίσκονται στο τελικό 

στάδιο επεξεργασίας και θα είναι έτοιμοι, από ό,τι μας έχουν δηλώσει, μέχρι το τέλος 

του Απρίλη.  Ηγέρθη ένα όμως σοβαρότερο πρόβλημα.  Η Κεντρική Επιτροπή 

Παραλιών έθεσε ένα επιχείρημα το οποίο θεωρήθηκε από τη δική μας την 
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κοινοβουλευτική ομάδα ως εύλογο, ότι δηλαδή τον Ιούνιο, μήνας μέχρι τον οποίο θα 

δινόταν η παράταση, η θερινή περίοδος θα βρισκόταν στο μέσο και ο τουρισμός στο 

απόγειό του και ως εκ τούτου θα προκαλούνταν πάρα πολλά προβλήματα στην 

εφαρμογή της νομοθεσίας στην πράξη:  Προκήρυξη προσφορών, αντικατάσταση 

ενδεχομένως σε κάποιες παραλίες των ατόμων που έχουν σήμερα τα διάφορα -πώς να 

τα χαρακτηρίσω- προνόμια, με αποτέλεσμα στη μέση της θερινής περιόδου να 

προκληθεί μια μεγάλη αναστάτωση στις παραλίες με αρνητικά συνεπακόλουθα στον 

τουρισμό του τόπου.  Και αντιπρότειναν να παραχωρηθεί παράταση μέχρι το ∆εκέμβριο 

του 2003.  Η δική μας η πρόταση είναι, αντί μέχρι το τέλος του ∆εκέμβρη, η παράταση 

να επιμηκυνθεί μέχρι το τέλος του Οκτώβρη. 

 Κατά την άποψή μας ολοκληρώνεται η θερινή περίοδος στο τέλος του Οκτώβρη, 

θα δοθεί επαρκής χρόνος στην επιτροπή, για να συζητήσει ενδελεχώς τους 

κανονισμούς και τις όποιες ενδεχόμενες τροποποιήσεις θα καταθέσει η Νομική 

Υπηρεσία και ταυτόχρονα από τον Οκτώβρη και μετά θα δοθεί και στην Κεντρική 

Επιτροπή Παραλιών, αλλά και στους άμεσα ενδιαφερόμενους η ευχέρεια να 

προκηρύξουν τις προσφορές για την επόμενη θερινή περίοδο.  Με αυτή την πρόταση 

θέλω απλώς να επισημάνω ότι έχει συμφωνήσει και το Υπουργείο Εσωτερικών και η 

Κεντρική Επιτροπή Παραλιών στην οποία συμμετέχουν οι αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης, 

οι οποίες εδώ και χρόνια ασκούσαν πιέσεις για την εφαρμογή της συγκεκριμένης 

νομοθεσίας.  Ως εκ τούτου, η δική μας η θέση είναι να δοθεί η παράταση μέχρι το τέλος 

του Οκτώβρη του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, η δική μας η πλευρά αποφάσισε να συμβιβαστεί για παράταση 

μέχρι τέλος Ιουνίου και χωρίς πολλά επιχειρήματα θα επιμείνουμε σε αυτή τη θέση 

μέχρι τέλους. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε.  Αυτή είναι η τρίτη φορά που καλούμαστε να 

ψηφίσουμε μια παράταση στην αναστολή της εφαρμογής μιας νομοθεσίας.  Θέλω να 

θυμίσω ότι, όταν για πρώτη φορά τέθηκε το θέμα ενώπιον αυτής της συνόδου της 

Βουλής, εγώ είχα εισηγηθεί τον Οκτώβρη του 2002 ως την τελική ημερομηνία, 

καταληκτική ημερομηνία της εφαρμογής αυτής της παρέκκλισης της νομοθεσίας.  Ως εκ 

τούτου, όταν ξαναήρθε στη Βουλή την τελευταία φορά το θέμα της παρέκκλισης, είχα 

και πάλι ψηφίσει εναντίον.  Αυτή τη φορά πείστηκα μάλλον στην επιτροπή Εσωτερικών 

ότι υπάρχει η πρόθεση και οι προϋποθέσεις να ολοκληρωθούν οι διαδικασίες.  

Ετοιμάστηκαν όλα τα απαιτούμενα έγγραφα.  Ήδη οι δήμοι οι οποίοι πίεζαν για 

εφαρμογή του νόμου, άρα άρση της σχετικής παρέκκλισης, ζητούν παρέκκλιση μέχρι το 

∆εκέμβριο ακόμα.  Και, επειδή τυγχάνει την εισήγηση για τον Οκτώβριο να την έχω 

κάνει και πάλι εγώ στα πλαίσια της επιτροπής Εσωτερικών, θα ψηφίσω αυτή τη φορά τη 

σχετική πρόταση, έχοντας όμως υπόψη ότι τουλάχιστον όσον αφορά τη δική μου την 

περίπτωση θα είναι η πρώτη και η τελευταία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κληρίδης, η κ. Παπαδοπούλου και ο… 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, τούτο το “πρώτη και τελευταία” ακούμε το πολύ καιρό.  Και βλέπω 

εδώ ότι αυτό το νομοσχέδιο αφορά παράταση αδειών που εκδόθηκαν μέχρι την 31η 

∆εκεμβρίου 1993.  Μάλλον θα έχει πολλά χρόνια που γίνεται αυτή η ιστορία, ίσως και 

στην προηγούμενη Βουλή, εμείς δεν είμαστε.  Νομίζω, όπως πάμε, θα πάει και στην 

επόμενη Βουλή αυτή η ιστορία.  Ο μόνος τρόπος, για να λυθεί αυτό το πράγμα, είναι να 

μη δοθεί άλλη παράταση -αυτή είναι η γνώμη μου- και να καθίσουν  στη Γενική 

Εισαγγελία, να καθίσει το υπουργείο -θέλουν μια βδομάδα, το πολύ δέκα μέρες- να 

τελειώνει αυτή η ιστορία. είναι υπερβολή. 

 ∆εύτερον, εγώ δεν μπορώ να κατανοήσω πώς η Βουλή κατάντησε να παρατείνει 

άδειες της εκτελεστικής εξουσίας.  Η δουλειά δηλαδή της Βουλής είναι να παρατείνει ή 

να εκδίδει άδειες για τις παραλίες;  Αυτή είναι η δουλειά μας; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Παπαδοπούλου. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα είχε συγκατατεθεί στην παράταση για δύο μήνες, δηλαδή 

αντί μέχρι 30 Απριλίου να γίνει μέχρι 30 Ιουνίου του 2003.  Και αυτό γιατί;  Για να δοθεί 

η ευχέρεια χρόνου, ώστε να κατατεθούν οι σχετικοί κανονισμοί από την εκτελεστική 

εξουσία, γεγονός που είναι εφικτό, σύμφωνα με διαβεβαιώσεις του Υπουργείου 

Εσωτερικών. 

 Λυπούμαστε να παρατηρήσουμε ότι εδώ και οκτώ χρόνια -για να μην πω δέκα 

χρόνια- υπάρχει μια διαρκής αναβλητικότητα, με αποτέλεσμα να έχουμε τρομερές 

επιφυλάξεις, γιατί έγινε μόνιμη επωδός σε κάθε συζήτηση του θέματος να υπάρχει μια 

συνεχής αναβολή και να προβάλλεται σωρεία δικαιολογητικών.  Σήμερα αποφασίσαμε 

ομόφωνα -και είμαι εξουσιοδοτημένη να το μεταφέρω- ότι εμείς επιμένουμε μέχρι τον 

Ιούνιο και πιστεύουμε ότι αυτός θα είναι ένας μοχλός πίεσης, ώστε να κατατεθούν οι 
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σχετικοί κανονισμοί, γιατί, αν παρατείνουμε την αναστολή της εφαρμογής της 

νομοθεσίας μέχρι το ∆εκέμβρη ή μέχρι τον Οκτώβρη, απλά επαναλαμβάνουμε εαυτούς 

και δεν πείθουμε κανέναν ότι πρόθεσή μας είναι όντως να ψηφιστεί κάποτε αυτό το 

νομοσχέδιο.  Γι’ αυτό, η δική μας θέση ως ∆ημοκρατικό Κόμμα είναι μόνο δύο μήνες 

παράταση μέχρι τον Ιούνιο, 30 Ιουνίου του 2003.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο συνάδελφος Περδίκης είπε προηγουμένως “η τρίτη φορά”.  “Η 

τρίτη φορά” για τη δική μας θητεία εννοεί, γιατί απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι για τους 

συνάδελφους πρέπει να είναι η δέκατη πέμπτη φορά.  Είμαστε πλήρως κάθετοι ενάντια 

στην παράταση αυτής της διαδικασίας.  Όμως θέλω να τονίσω ότι πολύ σωστά οι 

συνάδελφοι και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος έχουν 

πει ότι πρέπει μέχρι τον Ιούνιο να ολοκληρωθεί η κατάθεση αυτών των κανονισμών.  

Εγώ λέω ότι αυτό έπρεπε να ολοκληρωθεί ήδη χωρίς καμιά απολύτως παράταση, γιατί  

-και ευτυχώς ο πόλεμος έχει τελειώσει και ας ελπίσουμε ότι η τουριστική μας περίοδος 

θα κυλήσει ομαλά τουλάχιστον- φανταστείτε, αν αυτό το πράγμα συμβεί μέσα στον 

Ιούνιο, ότι θα προκύψουν πάρα πολλά προβλήματα μέσα στην καλοκαιρινή, θερινή  

περίοδο. 

 Άρα εμείς, κύριε Πρόεδρε, θα στηρίξουμε την παράταση μέχρι και την 31η 

Οκτωβρίου, γιατί πιστεύουμε ότι είναι μια λογική άποψη, αλλά δηλώνουμε ότι είναι η 

τελευταία φορά που υπαναχωρούμε σε αυτή τη διαδικασία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κυπριανού και ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, απλώς μια κουβέντα θέλω να πω.  Αυτό που συζητούμε αυτή τη 

στιγμή δεν είναι κατά πόσο θα είναι έτοιμοι οι κανονισμοί μέχρι το τέλος του Ιούνη.  Οι 

κανονισμοί θα είναι έτοιμοι και νωρίτερα από τον Ιούνιο.  Έτσι μας έχει υποσχεθεί η 

Νομική Υπηρεσία.  Θα πάει στο Υπουργικό Συμβούλιο.  Το Υπουργείο Εσωτερικών μάς 

υποσχέθηκε ότι μέχρι το τέλος του Ιούνη θα φέρει τους σχετικούς κανονισμούς στην 

επιτροπή Εσωτερικών της Βουλής.  Μπορούμε στο νομικό μέρος να έχουμε καταλήξει... 

 Για να είμαι ειλικρινής, δεν μπορώ να μιλήσω, κύριε Πρόεδρε, γιατί δεν ακούω τη 

φωνή μου.  Ακούω όλες τις υπόλοιπες φωνές εκτός από τη δική μου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Επαναλαμβάνω ότι στο νομικό μέρος μπορούμε εύκολα να καταλήξουμε μέχρι το 

τέλος του Ιούνη, αλλά έχω την άποψη ότι στις όποιες αποφάσεις παίρνονται πρέπει να 

λαμβάνεται υπόψη και το πόσο εφικτές είναι στην εφαρμογή τους μέσα στη 

συγκεκριμένη χρονική περίοδο για την οποία αναφερόμαστε.  Πάμε τέλος του Ιούνη, 

λέμε, και αποφασίζουμε την εφαρμογή της συγκεκριμένης νομοθεσίας.  Πάμε σε 

προκήρυξη προσφορών.  Ξέρετε πόσο μεγάλη αναστάτωση θα προκληθεί στις 

παραλίες;  Κάποιοι ιδιοκτήτες σημερινοί δε θα φεύγουν.  Οι δήμοι θα είναι 

υποχρεωμένοι να τους μετακινούν με τη βία.  Και φανταστείτε ποια θα είναι η εικόνα η 

οποία θα δημιουργηθεί στις παραλίες.  Οι δήμοι να προσπαθούν να διώξουν τους 

υφιστάμενους, για να εγκαταστήσουν τους νέους που έχουν κερδίσει τις προσφορές.  

Εμείς θέλουμε λοιπόν -από τη στιγμή που και οι ίδιοι οι δήμοι για πρώτη φορά στα δέκα 

χρόνια που υπάρχει και ψηφίστηκε αυτός ο νόμος έρχονται και μας λένε «μη μας 

προκαλέσετε αυτή την αναστάτωση»- να πάμε να δημιουργήσουμε όλη αυτή την 

αναστάτωση, απλά και μόνο γιατί, ενώ για δέκα χρόνια δίναμε συνεχώς παρατάσεις, 



 109

τώρα θεωρήσαμε ότι, αν δώσουμε παράταση μέχρι τον Οκτώβρη αντί μέχρι τον Ιούνιο, 

θα καταστραφεί η υπόληψη της Βουλής; 

 Έχω την εντύπωση ότι, επαναλαμβάνω, τις αποφάσεις μας θα πρέπει να τις 

θέτουμε και κάτω από τη βάσανο του κατά πόσο μπορούν να εφαρμοστούν πρακτικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης, ο κ. Θωμά και μετά νομίζω ότι έχει εξαντληθεί η συζήτηση. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Με όλο το σεβασμό προς τις αντίθετες απόψεις των συναδέλφων, θέλω να 

παρακαλέσω θερμά να στρέψουν όλοι τη μνήμη τους πίσω, αναδρομικά στις 

βουλευτικές περιόδους του 1991-1996, 1996-2001.  ∆εν ξέρω αν κάνω ένα μικρό 

λάθος, αν είναι οκτώ ή εννιά φορές που κάθε φορά όλοι πιεζόμαστε, όλοι λέμε «μέχρι το 

τέλος του χρόνου είναι η τελευταία φορά».  Περνά ο χρόνος, μπαίνει ο άλλος χρόνος  

και λέμε πάλι «μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου είναι η τελευταία φορά». 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, δηλώνουμε... 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εμείς δεν πιεστήκαμε από κανέναν.  Να το ξεκαθαρίσουμε.  Επειδή είπατε ότι 

κάποιοι πιέζονται, εμείς δεν πιεστήκαμε από κανέναν, για να πάρουμε τη συγκεκριμένη 

τοποθέτηση.  Νομίζω ότι είναι προσβλητικό να λέγονται αυτά τα πράγματα. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ούτε εννοώ εσάς σε καμιά απολύτως περίπτωση.  Και, αν πέρασε 

έτσι μήνυμα, λάθος πέρασε έτσι μήνυμα.  Λέω τι γινόταν, αγαπητέ συνάδελφε, όλα αυτά 

τα χρόνια.  Και λέω ότι όλοι ανεξαίρετα -εγώ έμαθα να λέω την αλήθεια- πιεζόμαστε απ’ 

όλες τις πάντες.  Όλοι, και απ’ όλες τις πόλεις και απ’ όλες τις επαρχίες και απ’ όλους 

τους δήμους και απ’ όλα τα κοινοτικά συμβούλια.  Εκείνος που λέει ότι δεν πιέστηκε... 
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Και δεν κατονόμασα προς Θεού το ΑΚΕΛ, για όνομα του Θεού!  Εγώ είπα σε όλους μας 

συνέβαινε αυτό το πράγμα. 

 Εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα δηλώνουμε ξεκάθαρα ότι, αν οι κανονισμοί έρθουν 

και κατατεθούν και εγκριθούν, τότε είμαστε έτοιμοι, τότε, σε εκείνο το στάδιο να 

μελετήσουμε αν πράγματι υπάρχουν πρακτικά προβλήματα, αν θα δημιουργηθεί 

αναστάτωση.  Αν θα δημιουργηθεί οτιδήποτε άλλο, ναι, τότε γιατί να μην αναστείλουμε 

την εφαρμογή της νομοθεσίας, εφόσον έχουμε εξασφαλίσει όμως και τους κανονισμούς 

και είναι τελεσίδικο αυτό το πράγμα και θα λήξει μια και έξω, το ∆ημοκρατικό Κόμμα 

είναι έτοιμο, ειλικρινά, να το σκεφτεί και να τοποθετηθεί καλόπιστα, ώστε να λήξει αυτή 

η ιστορία για όλους μας.  Αυτή είναι η θέση μας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Θωμά. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρά το γεγονός ότι μου υποδεικνύει ο κ. Αγαπίου ότι στο 

Πελένδρι δεν έχει παραλίες, εντούτοις θα τοποθετηθώ, εν πάση περιπτώσει.   

 Σήμερα εδώ βάζουμε τη βάση για να έρθουμε να επαναλάβουμε αυτή τη συζήτηση 

τον Ιούνιο  -αυτό κάνουμε.  Γι’ αυτό το λόγο η δική μου εισήγηση είναι πως είναι πιο 

λογικό και πιο φρόνιμο -και θα σώσουμε πολύτιμο χρόνο της Βουλής- να δεχτούμε μια 

αναβολή μέχρι το τέλος του Οκτώβρη.  Εγώ λέω ότι κατατίθενται οι κανονισμοί αμέσως 

μετά το Πάσχα.  Από τις εμπειρίες όλων, πόσο χρόνο παίρνει η συζήτηση τέτοιων 

κανονισμών, όταν υπάρχουν τόσα εμπλεκόμενα και αντικρουόμενα συμφέροντα;  Γι’ 

αυτό, θεωρώ ότι είναι καλύτερα να δώσουμε μία αναβολή μέχρι τον Οκτώβριο και να 

δεσμευτούμε όλοι με τους εαυτούς μας ότι μέχρι τότε θα έχουμε εγκρίνει τους 

κανονισμούς, και να σταματήσει αυτό το πράγμα, που πραγματικά έχει καταντήσει 
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υποτιμητικό για τη Βουλή, με τις τακτικές αναβολές στην ψήφιση αυτού του 

νομοσχεδίου. 

 Για το δεύτερο σημείο που έχει πει ο κ. Πιττοκοπίτης, δεν υπάρχει περίπτωση να 

μη δημιουργηθούν φοβερά προβλήματα, όταν θα πας στη μέση της σεζόν, να διώξεις 

από την παραλία αυτούς που προσδοκούν να έχουν ένα σοβαρό εισόδημα μέχρι το 

τέλος της σεζόν.  Γι’ αυτό το λόγο θεωρούμε ότι η δική μας η πρόταση, να πάμε μέχρι το 

τέλος του Οκτώβρη, είναι υπό τις περιστάσεις η πιο φρόνιμη πρόταση και νομίζω ότι θα 

έχουμε και μεγαλύτερη πιθανότητα να μην ξαναχρειαστεί να ψηφίσουμε για αναβολή 

στην εφαρμογή του νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, νομίζω ότι το θέμα έχει εξαντληθεί.  Θα θέσω τις τρεις 

προτάσεις που υπάρχουν σε ψηφοφορία. 

 Υπάρχει η πρόταση η παράταση να είναι μέχρι τέλος Ιουνίου.  Πόσοι ψηφίζουν 

υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι είναι εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ ψήφισα υπέρ της πρότασης. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ε σας μέτρησα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Εντάξει.  Τότε είκοσι υπέρ της πρότασης. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε.  Περνά με μία ψήφο. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έπρεπε να το δηλώσετε.   Από τη στιγμή που ολοκληρώθηκε η 

καταμέτρηση και έγινε η ψηφοφορία για τους υπέρ της πρότασης και δε μετρήθηκε η 

ψήφος σας, εισηγούμαι ότι είναι εκτροπή από τα θέσμια και από τη διαδικασία να 

επαναληφθεί ή να μετρηθεί εκ των υστέρων η ψήφος σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Γεωργίου, δεν καταμέτρησα εγώ την ψήφο.  Εγώ ψήλωσα το χέρι μου και η 

γραμματεύς δεν καταμέτρησε την ψήφο μου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι, ακριβώς, λόγω του ότι δεν κοίταξα τον Πρόεδρο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με ρώτησε μετά και είπα «ναι, ψήφισα». 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ναι, αλλά εσείς ανακοινώσατε δεκαεννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι, αλλά χωρίς να μετρηθεί η ψήφος του Προέδρου.  Είναι σύνηθες να μη 

μετρούμε την ψήφο του Προέδρου, εφόσον, όμως, τώρα ψήφισε, τη μετρούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, θέλετε να θέσω και τις άλλες προτάσεις σε ψηφοφορία;  

 Ναι, κύριε Αγαπίου. 

Α. ΑΓΑΠΙΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να καταγραφεί στα πρακτικά ότι, όταν είναι είκοσι ψήφοι 

υπέρ, δεκαεννέα κατά και δύο αποχές, με τις αποχές οι αρνητικές ψήφοι υπερισχύουν 

των θετικών.  Αυτό το θέμα πρέπει κάποτε να λυθεί για να ξεκαθαρίσει.  Επειδή εδώ 

είναι πάνω στη γραμμή, θα ήθελα από το προεδρείο να ξεκαθαρίσει στα πρακτικά το 

ποια είναι η θέση για τις ψήφους αποχής στη συγκεκριμένη ψηφοφορία, διότι καθορίζει 

στο τέλος το αποτέλεσμα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να καταγραφεί, βεβαίως, η δήλωση του συναδέλφου... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ό,τι λέγεται εδώ καταγράφεται. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα.  Όμως, έχει αποφασιστεί από το Ανώτατο ∆ικαστήριο ότι, αν υπάρχει μια 

ψηφοφορία με είκοσι ψήφους υπέρ, δεκαεννέα εναντίον και δύο αποχές, περνά με τις 

είκοσι ψήφους.  Είναι νομολογημένο και δεν υπάρχει κανένα συνταγματικό κώλυμα. το 

αναφέρω απλώς πληροφοριακά στο συνάδελφο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός... 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ναι, ο κ. Χριστοδουλίδης. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ, παρ’ όλο που δεν είμαι νομικός, θεωρώ ορθό να υποβληθούν και οι άλλες 

τροπολογίες, και εξηγώ το γιατί:  Είκοσι θετικές ψήφοι, αδιαμφισβήτητες για μένα, 

δεκαεννέα αρνητικές επί της συγκεκριμένης τροπολογίας και κάποιος αριθμός αποχών.  

∆υνητικά και λογικά, βάσει της παραδόσεως, η άλλη τροπολογία η οποία μπορεί να 

εγκριθεί, οπόταν θα έχουμε τη μία θέση μέχρι Ιούνιο με είκοσι και την άλλη μέχρι 

Οκτώβρiο...  Eγώ το θέτω... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Χριστοδουλίδη, υπήρχαν τρεις προτάσεις.  Έθεσα την πρώτη σε 

ψηφοφορία.  Ρώτησα την ολομέλεια αν ήθελε να συζητηθούν και οι άλλες προτάσεις. 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αυτά που είπε ο κ. Χριστοδουλίδης δεν τα ανέμενα από τον ίδιο, που γνωρίζει 

πολύ καλά τις διαδικασίες που διεξάγονται σε διεθνή κοινοβούλια.  Όταν μια τροπολογία 

ψηφιστεί και υπάρχει μια άλλη τροπολογία που είναι αντίθετη με την τροπολογία που 

έχει ψηφιστεί, δεν μπαίνει εκείνη σε ψηφοφορία.  Ο Προεδρεύων λέει ότι η τάδε 

τροπολογία δε θα μπει σε ψηφοφορία γιατί ήδη κατέπεσε, διότι ψηφίστηκε η 

προηγούμενη τροπολογία.  Αυτό συμβαίνει στο Συμβούλιο της Ευρώπης καθημερινά.  

Επομένως, εδώ μπήκε μια τροπολογία, υπερψηφίστηκε έστω με μία ψήφο και το θέμα 

τελειώνει.  ∆εν μπαίνουν άλλες τροπολογίες σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, εδώ υπήρχαν τρεις προτάσεις.  Τέθηκε σε ψηφοφορία μία εκ των 

τριών.  Ταυτόχρονα, αυτή η μία εκ των τριών δε συγκέντρωσε την απόλυτη πλειοψηφία 

των παρόντων σε αυτή την αίθουσα βουλευτών.  Άρα, από τη στιγμή που αυτή η 

πρόταση δε συγκέντρωσε την απόλυτη πλειοψηφία, τότε, ναι, υπάρχει το ενδεχόμενο 

μία από τις δύο άλλες να συγκεντρώσει την απόλυτη πλειοψηφία και άρα θα πρέπει να 

μπουν και οι υπόλοιπες σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το προεδρείο θα θέσει σε ψηφοφορία και τις άλλες προτάσεις. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης να παραταθεί μέχρι τέλος Οκτωβρίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η πρόταση απορρίπτεται. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της παράτασης μέχρι τέλος ∆εκεμβρίου;  

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ουδείς.  ∆ε νομίζω ότι την πρότεινε κανένας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Εφόσον δεν έγινε εισήγηση, δεν τίθεται σε ψηφοφορία. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση της ειδικής διάταξης του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:   

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας της Παραλίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί της ∆ιατήρησης και ∆ιασφάλισης των 

∆ικαιωμάτων των Εργοδοτουμένων κατά τη Μεταβίβαση Επιχειρήσεων, 

Εγκαταστάσεων ή Τμημάτων Επιχειρήσεων ή Εγκαταστάσεων (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της ∆ιατήρησης και ∆ιασφάλισης των 

∆ικαιωμάτων των Εργοδοτουμένων κατά τη Μεταβίβαση Επιχειρήσεων, 

Εγκαταστάσεων ή Τμημάτων Επιχειρήσεων ή Εγκαταστάσεων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002» 
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Παρόντες:  

 Μάριος Ματσάκης, αναπλ. πρόεδρος ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σταύρος Ευαγόρου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Άγις Αγαπίου Χρίστος Κληρίδης 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος  

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση 

της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο εξετάστηκε σε πρώτο στάδιο σε δύο συνεδρίες της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων που πραγματοποιήθηκαν στις 

22 Απριλίου και 15 Ιουλίου 2002.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν ο επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της 

Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 

της ∆ημοκρατίας, καθώς και εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση της βασικής 

νομοθεσίας για τη ∆ιατήρηση και ∆ιασφάλιση των ∆ικαιωμάτων των Εργοδοτουμένων 

κατά τη Μεταβίβαση Επιχειρήσεων, Εγκαταστάσεων ή Τμημάτων Επιχειρήσεων ή 

Εγκαταστάσεων, ώστε να διασαφηνιστούν νομοθετικά κενά που προέκυψαν κατά την 

εφαρμογή του.   

 Ειδικότερα, με το προτεινόμενο νομοσχέδιο, καθορίζεται το ∆ικαστήριο Εργατικών 

∆ιαφορών ως αρμόδιο για την επίλυση οποιασδήποτε διαφοράς η οποία δυνατό να 

προκύπτει από την εφαρμογή του υπό αναφορά  νόμου, προστίθεται ο ορισμός του 

όρου “οικονομικοί, τεχνικοί ή οργανωτικοί λόγοι”, για να διευκρινιστεί ότι οι λόγοι αυτοί 
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εμπίπτουν στην έννοια “πλεονασμός” του περί Τερματισμού Απασχολήσεως Νόμου, και 

τέλος διευκρινίζεται ότι, σε περίπτωση τερματισμού της εργασιακής σχέσης, για τους 

πιο πάνω λόγους, ο εργοδοτούμενος «θα δικαιούται πληρωμή» από το Ταμείο 

Πλεονάζοντος Προσωπικού, σύμφωνα με τον περί Τερματισμού Απασχολήσεως Νόμο. 

 Ως αποτέλεσμα των συζητήσεων και του προβληματισμού ενώπιον της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αποφασίστηκε το νομοσχέδιο 

να παραπεμφθεί για εξέταση στην καθ’ ύλην αρμόδια επιτροπή.  Ειδικότερα, 

αποφασίστηκε όπως η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων εξετάσει κατά πόσο η πληρωμή του εργοδοτουμένου, σε περίπτωση 

τερματισμού της εργασιακής σχέσης, για οικονομικούς, τεχνικούς ή οργανωτικούς 

λόγους, μπορεί να γίνεται από το Ταμείο Πλεονάζοντος Προσωπικού, με βάση τις 

διατάξεις του περί Τερματισμού Απασχολήσεως Νόμου, αλλά το ταμείο να έχει δικαίωμα 

να διεκδικεί το ποσό της πληρωμής από τον εργοδότη.   

 Με βάση την πιο πάνω απόφαση, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που 

πραγματοποιήθηκε στις 16 Ιανουαρίου 2003.  Η εν λόγω επιτροπή, με σχετικό 

σημείωμά της, πληροφόρησε την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

ότι, αφού μελέτησε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και έλαβε σοβαρά υπόψη το γεγονός 

ότι το πιο πάνω νομοσχέδιο, όπως αυτό κατατέθηκε, εγκρίθηκε προηγουμένως 

ομόφωνα από το Εργατικό Συμβουλευτικό Σώμα, αποφάσισε ομόφωνα να εισηγηθεί 

στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.  Σημείωμα στο οποίο περιλαμβάνονται όσα 

διημείφθησαν ενώπιον της πιο πάνω επιτροπής επισυνάπτεται ως παράρτημα στην 

παρούσα έκθεση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων επανεξέτασε στη συνέχεια 

το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Απριλίου 
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2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο επικεφαλής της 

διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς 

και εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών.  Η επιτροπή, προτού 

τοποθετηθεί επί του προτεινόμενου νομοσχεδίου, ζήτησε και πήρε τη διαβεβαίωση των 

εκπροσώπων της Νομικής Υπηρεσίας ότι η προτεινόμενη πρόνοια του νομοσχεδίου 

σύμφωνα με την οποία προβλέπεται ότι «ο εργοδοτούμενος δικαιούται πληρωμή» από 

το Ταμείο Πλεονάζοντος Προσωπικού, σύμφωνα με τον περί Τερματισμού 

Απασχολήσεως Νόμο, δεν επηρεάζει με οποιοδήποτε τρόπο δυσμενώς τα δικαιώματα 

των εργοδοτουμένων, μια και στην υφιστάμενη υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία 

προβλέπεται ότι «ο εργοδότης υποχρεούται να αποζημιώσει τον εργοδοτούμενο».   

 Η επιτροπή, αφού έλαβε σοβαρά υπόψη της την πιο πάνω διαβεβαίωση, καθώς 

και την εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού 

προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της 

∆ιατήρησης και ∆ιασφάλισης των ∆ικαιωμάτων των Εργοδοτουμένων κατά τη 

Μεταβίβαση Επιχειρήσεων, Εγκαταστάσεων ή Τμημάτων Επιχειρήσεων ή 

Εγκαταστάσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003». 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

ΣΗΜΕΙΩΜΑ 

ΘΕΜΑ:  «Ο περί της ∆ιατήρησης και ∆ιασφάλισης των ∆ικαιωμάτων των 

Εργοδοτουμένων κατά τη Μεταβίβαση Επιχειρήσεων, Εγκαταστάσεων 

ή Τμημάτων Επιχειρήσεων ή Εγκαταστάσεων (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2002» 
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 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή στις 11 Απριλίου 2002 από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση 

της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εξέτασε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 22 Απριλίου και 15 

Ιουλίου 2002.  Στα πλαίσια της δεύτερης συνεδρίασης της επιτροπής αποφασίστηκε το 

νομοσχέδιο να εξεταστεί και από την καθ’ ύλην αρμόδια επιτροπή.  Ειδικότερα, 

αποφασίστηκε όπως η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων εξετάσει κατά πόσο η πληρωμή του εργοδοτουμένου, σε περίπτωση 

τερματισμού της εργασιακής σχέσης για οικονομικούς, τεχνικούς ή οργανωτικούς 

λόγους, μπορεί να γίνεται από το Ταμείο Πλεονάζοντος Προσωπικού, με βάση τις 

διατάξεις του περί Τερματισμού Απασχολήσεως Νόμου, αλλά το ταμείο να έχει δικαίωμα 

να διεκδικεί το ποσό της πληρωμής από τον εργοδότη. 

 Με βάση την πιο πάνω απόφαση, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το νομοσχέδιο σε συνεδρία της που 

πραγματοποιήθηκε στις 16 Ιανουαρίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 

του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του γραφείου του επικεφαλής 

της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ και των συνδικαλιστικών 

οργανώσεων ΠΕΟ και ∆ΕΟΚ.  Οι εκπρόσωποι της ΣΕΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 

παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής, αλλά απέστειλαν γραπτό σημείωμα με τις 

θέσεις τους. 
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 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου 

περί της ∆ιατήρησης και ∆ιασφάλισης των ∆ικαιωμάτων των Εργοδοτουμένων κατά τη 

Μεταβίβαση Επιχειρήσεων, Εγκαταστάσεων ή Τμημάτων Επιχειρήσεων ή 

Εγκαταστάσεων [Ν. 104(Ι) του 2000], ώστε να  διασαφηνιστούν νομοθετικά κενά που 

προέκυψαν κατά την εφαρμογή του. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο καθορίζεται το ∆ικαστήριο Εργατικών 

∆ιαφορών ως αρμόδιο για επίλυση οποιασδήποτε διαφοράς η οποία προκύπτει από 

την εφαρμογή του υπό αναφορά νόμου, προστίθεται ο ορισμός του όρου “οικονομικοί, 

τεχνικοί ή οργανωτικοί λόγοι”, για να διευκρινιστεί ότι οι λόγοι αυτοί εμπίπτουν στην 

έννοια “πλεονασμός”, σύμφωνα με τον περί Τερματισμού Απασχολήσεως Νόμο, και 

διευκρινίζεται ότι, σε περίπτωση τερματισμού της εργασιακής σχέσης για τους πιο πάνω 

λόγους, ο εργοδοτούμενος θα δικαιούται πληρωμή από το Ταμείο Πλεονάζοντος 

Προσωπικού, σύμφωνα με τον περί Τερματισμού Απασχολήσεως Νόμο. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι, καθώς και οι εκπρόσωποι της ΣΕΚ, που έστειλαν 

γραπτώς τις απόψεις τους, συμφώνησαν με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, όπως αυτό 

κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία, το οποίο, όπως ανέφεραν, ήταν προϊόν 

ομόφωνης απόφασης του Εργατικού Συμβουλευτικού Σώματος.   

 Περαιτέρω, επιπρόσθετα με την πιο πάνω γενική τοποθέτηση των 

παρευρισκομένων, οι εκπρόσωποι της ΟΕΒ δήλωσαν ότι τυχόν υιοθέτηση των 

παρατηρήσεων της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων θα 

ανέτρεπε το υφιστάμενο σύστημα πλεονασμού, ένα σύστημα που λειτουργεί άριστα 

από το 1968. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας δήλωσε ότι το θέμα αυτό δεν είναι θέμα 

νομικό αλλά πολιτικό. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 
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μελέτησε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και έλαβε σοβαρά υπόψη το γεγονός ότι το πιο 

πάνω νομοσχέδιο, όπως αυτό κατατέθηκε, εγκρίθηκε προηγουμένως ομόφωνα από το 

Εργατικό Συμβουλευτικό Σώμα, αποφάσισε ομόφωνα να εισηγηθεί στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να 

αναφέρεται ως «Ο περί της ∆ιατήρησης και ∆ιασφάλισης των ∆ικαιωμάτων των 

Εργοδοτουμένων κατά τη Μεταβίβαση Επιχειρήσεων, Εγκαταστάσεων ή Τμημάτων 

Επιχειρήσεων ή Εγκαταστάσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 ∆εν υπάρχουν.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 8Α.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της ∆ιατήρησης και ∆ιασφάλισης των 

∆ικαιωμάτων των Εργοδοτουμένων κατά τη Μεταβίβαση Επιχειρήσεων, 

Εγκαταστάσεων ή Τμημάτων Επιχειρήσεων ή Εγκαταστάσεων (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003.  
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού 

Μεταφορέα Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του 

Οδικού Μεταφορέα Νόμος του 2003» 

Παρόντες:  

 Μάριος Ματσάκης, αναπλ. πρόεδρος ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σταύρος Ευαγόρου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Άγις Αγαπίου Χρίστος Κληρίδης 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος  

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Απριλίου 2003. Στη 

συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο επικεφαλής της 

διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς 

και εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

        Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο.  
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        Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας 

για την πρόσβαση στο επάγγελμα του οδικού μεταφορέα, με τρόπο που να συνάδει με 

το κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα αυτό, για την αλλαγή της προβλεπόμενης σε αυτή 

διαδικασίας εξασφάλισης του πιστοποιητικού επάρκειας από πρόσωπα που ασκούσαν 

ήδη το επάγγελμα του οδικού μεταφορέα πριν από την ψήφισή της. 

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι η βασική νομοθεσία για τη ρύθμιση της πρόσβασης 

στο επάγγελμα του οδικού μεταφορέα σύμφωνα με το κοινοτικό κεκτημένο ψηφίστηκε 

από τη Βουλή το 2001.  Η νομοθεσία αυτή ρυθμίζει τις προϋποθέσεις και τον τρόπο 

πρόσβασης στο επάγγελμα του οδικού μεταφορέα επιβατών και του οδικού μεταφορέα 

εμπορευμάτων τόσο στις διεθνείς όσο και στις εσωτερικές μεταφορές.  Στην ίδια 

νομοθεσία έχει περιληφθεί πρόνοια με βάση την οποία όσοι ασκούσαν το επάγγελμα 

του οδικού μεταφορέα τα τελευταία τρία χρόνια πριν από την ψήφιση της νομοθεσίας 

απαλλάσσονται από την υποχρέωση να πληρούν το κριτήριο της επαγγελματικής 

επάρκειας, που προβλέπεται σ’ αυτή. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους αρμοδίους, οι 

λειτουργοί της Ευρωπαϊκής Επιτροπής που μελέτησαν τον πιο πάνω νόμο, όπως τελικά 

διατυπώθηκε, υπέδειξαν ότι θα πρέπει να τροποποιηθούν οι πρόνοιές του αναφορικά 

με την επαγγελματική επάρκεια των προσώπων που ήδη ασκούν το επάγγελμα του 

οδικού μεταφορέα, για να συνάδουν πλήρως με το κοινοτικό κεκτημένο.  Ως εκ τούτου, 

συμφωνήθηκε μεταξύ των λειτουργών της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και των αρμόδιων 

λειτουργών της ∆ημοκρατίας όπως υιοθετηθεί νέα πρόνοια, που θα προβλέπει ότι όσοι 

ασκούσαν το επάγγελμα του οδικού μεταφορέα προτού τεθεί σε εφαρμογή ο σχετικός 

νόμος θα μπορούν να υποβληθούν σε ειδικές εξετάσεις και, εφόσον επιτύχουν σε αυτές, 

θα δικαιούνται να συνεχίσουν να ασκούν το επάγγελμα του οδικού μεταφορέα.  Αξίζει να 
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σημειωθεί ότι οι εξετάσεις αυτές, ειδικά για την εν λόγω κατηγορία, συμφωνήθηκε να 

είναι μόνο προφορικές. 

        Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της 

συζήτησης του εν λόγω νομοσχεδίου, ζήτησε περαιτέρω στοιχεία από τους αρμοδίους 

αναφορικά με την ανάγκη της προτεινόμενης τροποποίησης και τις απόψεις των 

ενδιαφερόμενων οργανώσεων σε σχέση με αυτή. 

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη της ότι οι οργανώσεις των αυτοκινητιστών ΠΕΕΑ 

και ΣΕΑΚ συμφωνούν με την προτεινόμενη τροποποίηση και ότι οι ενστάσεις που 

υπήρχαν από πλευράς ΠΟΒΕΚ έχουν τελικά αρθεί, υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

τη ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο 

περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του 

Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Ο περί Επεξεργασίας ∆εδομένων Προσωπικού 

Χαρακτήρα (Προστασία του Ατόμου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Η έκθεση 

είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Επεξεργασίας ∆εδομένων Προσωπικού 

Χαρακτήρα (Προστασία του Ατόμου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Μάριος Ματσάκης, αναπλ. πρόεδρος Άγις Αγαπίου 

 Σοφοκλής Φυττής ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σταύρος Ευαγόρου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Ελένη Μαύρου Πρόδρομος Προδρόμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 14 Οκτωβρίου και 9 

∆εκεμβρίου 2002 και στις 7 Απριλίου 2003. Στις εν λόγω συνεδρίες κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν ο επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της 

Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η Επίτροπος Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού 

Χαρακτήρα, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών.   
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 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η 

τροποποίηση του άρθρου 15 της νομοθεσίας για την επεξεργασία δεδομένων 

προσωπικού χαρακτήρα (προστασία του ατόμου), ώστε το υποκείμενο των δεδομένων 

να έχει το δικαίωμα να καταθέτει δήλωση στον Επίτροπο Προστασίας ∆εδομένων 

Προσωπικού Χαρακτήρα ότι δεν επιθυμεί όπως δεδομένα που τον αφορούν τύχουν 

επεξεργασίας για σκοπούς προώθησης πώλησης αγαθών ή παροχής υπηρεσιών εξ 

αποστάσεως.   

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι, με βάση την υφιστάμενη διάταξη της νομοθεσίας της 

οποίας προτείνεται η τροποποίηση σύμφωνα με τα πιο πάνω, απαγορεύεται κατά 

κανόνα η επεξεργασία δεδομένων για τους σκοπούς που αναφέρονται πιο πάνω, εκτός 

αν το υποκείμενο των δεδομένων δώσει τη συγκατάθεσή του.  Η εν λόγω διάταξη 

διατυπώθηκε στην υφιστάμενη νομοθεσία με τον τρόπο αυτό, μετά από τροπολογία 

κατά τη συζήτηση του σχετικού νομοσχεδίου στην ολομέλεια.  Η αρχική πρόταση της 

κυβέρνησης στην εν λόγω νομοθεσία, πριν από την τροπολογία που επέφερε η Βουλή, 

ήταν διατυπωμένη όπως το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, με το οποίο η κυβέρνηση 

ουσιαστικά επανέρχεται στην αρχική της πρόταση. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεδίου από την επιτροπή, η 

Επίτροπος Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα ανέλυσε τη σημασία της 

τροποποίησης του άρθρου 15 της βασικής νομοθεσίας, αναφέροντας ότι θα είναι θετική 

για τον πολίτη, γιατί παρέχει τη δυνατότητα σε όποιο πολίτη δεν επιθυμεί την αποστολή 
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σε αυτόν διαφημιστικών φυλλαδίων και μηνυμάτων για πώληση αγαθών ή την 

προσφορά υπηρεσιών να το δηλώνει και να εκφράζει την αντίρρησή του στην 

ανεξέλεγκτη και χωρίς τη συγκατάθεσή του αποστολή.  Παράλληλα, όπως δήλωσε η 

ίδια, οι πολίτες θα ενημερωθούν για τις νέες πρόνοιες του νόμου σχετικά με την 

προστασία του ατόμου μέσω ενημερωτικού φυλλαδίου που ετοιμάζεται σε απλή 

γλώσσα από το Γραφείο της, το οποίο θα διανεμηθεί σε όλα τα νοικοκυριά. 

  Κατά τις συζητήσεις ενώπιον της επιτροπής εκφράστηκαν από τα μέλη της 

επιφυλάξεις σχετικά με την αναγκαιότητα της προτεινόμενης τροποποίησης.  

Υποστηρίχθηκε ειδικότερα ότι η ανάγκη για διασφάλιση όσο το δυνατό καλύτερης 

προστασίας των πολιτών επιβάλλει την παραμονή της πρόνοιας ως έχει, ώστε δηλαδή 

να απαγορεύεται η επεξεργασία που αναφέρεται πιο πάνω, εκτός αν το υποκείμενο των 

δεδομένων δηλώσει στην επίτροπο τη συγκατάθεσή του.  

 Ως αποτέλεσμα του πιο πάνω προβληματισμού, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων ζήτησε από την επίτροπο να διερευνήσει κατά πόσο η 

διατήρηση της πρόνοιας ως είχε αντίκειται στο κοινοτικό κεκτημένο και παράλληλα της 

εισηγήθηκε να μεταφέρει στην επιτροπή τις απόψεις των ενδιαφερόμενων οργανώσεων, 

που με παραστάσεις τους προς τον πρόεδρο της επιτροπής εξέφρασαν την επιθυμία να 

τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου. 

 Η επίτροπος επανήλθε στην επιτροπή κοινοποιώντας τις απόψεις των 

ενδιαφερόμενων οργανώσεων στο υπό αναφορά νομοσχέδιο και παράλληλα 

ενημερώνοντάς την ότι, σύμφωνα με την πληροφόρηση που της δόθηκε από την 

αρμόδια διεύθυνση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, ο συγκεκριμένος τρόπος ρύθμισης της 

νομιμότητας της επεξεργασίας δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα επαφίεται στην κάθε 

χώρα.  Ωστόσο, η επίτροπος επεσήμανε στην επιτροπή τις πρακτικές δυσκολίες που 

δημιουργούνται στην αποτελεσματική εφαρμογή της νομοθεσίας, με βάση την 
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υφιστάμενη διατύπωση της σχετικής πρόνοιας και την αδυναμία που αντιμετωπίζει το 

Γραφείο της στο να εντοπίζει τους παραβάτες της. 

 Υπό το φως όλων των πιο πάνω και με βάση αφενός την έντονη επιθυμία της 

επιτροπής για την όσο το δυνατό καλύτερη προστασία των πολιτών και αφετέρου τη 

διαπίστωση των πρακτικών ζητημάτων που προκύπτουν για την εφαρμογή της 

νομοθεσίας από πλευράς επιτρόπου, αποφασίστηκε η επαναδιατύπωση του 

προτεινόμενου νομοσχεδίου, κατά τρόπο που τόσο κατά την άποψη της επιτροπής όσο 

και της επιτρόπου να ικανοποιούνται και τα δύο αυτά ζητούμενα.   

Ειδικότερα, το υπό συζήτηση νομοσχέδιο επαναδιατυπώθηκε ως ακολούθως: 

1.  Ο υπεύθυνος επεξεργασίας που επιθυμεί να προβεί σε επεξεργασία προσωπικών 

δεδομένων για λόγους προώθησης, πώλησης αγαθών ή παροχής υπηρεσιών εξ 

αποστάσεως πρέπει να λαμβάνει τη γραπτή συγκατάθεση του υποκειμένου των 

δεδομένων. 

2. Για το σκοπό της λήψης της συγκατάθεσης του υποκειμένου των δεδομένων ο 

υπεύθυνος επεξεργασίας μπορεί να χρησιμοποιήσει το ονοματεπώνυμο και τη 

διεύθυνση του υποκειμένου των δεδομένων, μόνο υπό τον όρο ότι τα δεδομένα 

αυτά έχουν ληφθεί από πηγές προσβάσιμες προς το κοινό.  

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού επαναδιατύπωσε 

σε συνεργασία με την Επίτροπο Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα το 

υπό συζήτηση νομοσχέδιο με βάση τα πιο πάνω και αφού επέφερε σε αυτό ορισμένες 

νομοτεχνικής φύσεως συνεπακόλουθες αλλαγές, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο, όπως έχει τελικά διατυπωθεί.  Παράλληλα, τροποποιείται ο τίτλος 

του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Επεξεργασίας ∆εδομένων Προσωπικού 

Χαρακτήρα (Προστασία Ατόμου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Ο κ. Περδίκης  

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα έχει συζητηθεί κατ’ επανάληψιν στην επιτροπή 

Εσωτερικών και στην επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων.  Η τελική κατάληξή του εμένα 

προσωπικά δε με ικανοποιεί.  Πιστεύω ότι δεν κατοχυρώνονται πλήρως τα δικαιώματα 

του κάθε πολίτη, ώστε να μη γίνονται αντικείμενο εμπορικής εκμετάλλευσης τα 

προσωπικά του στοιχεία όσον αφορά τη διεύθυνσή του.  ∆ε θεωρώ ότι οι παρεμβάσεις 

και τα στοιχεία που έχει εισαγάγει η επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων είναι αρκετά, 

ώστε να ησυχάσουμε από την πλημμυρίδα των εμπορικών φυλλαδίων τα οποία 

κατακλύζουν τα γραμματοκιβώτιά μας, από την υφαρπαγή των προσωπικών μας 

στοιχείων, και ιδιαίτερα της διεύθυνσης και της επαγγελματικής μας ιδιότητας, από 

κάποιους εμπορευόμενους.  Γι’ αυτό και εγώ δε θα ψηφίσω αυτή την αλλαγή, βασικά, 

του νόμου, όπως έχει ετοιμαστεί από την επιτροπή Εσωτερικών της Βουλής, και θα 

παραμείνω στη βασική αντίληψη που είχε η επιτροπή Εσωτερικών, η οποία είχε βάλει 

ως προτεραιότητά της την προστασία των δικαιωμάτων των πολιτών.   

 Η επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων φαίνεται ότι τελικά πείσθηκε από την 

επίτροπο, που κακώς είναι επίτροπος και δεν είναι επιτροπή και θυμίζω ότι είχε 

δεσμευτεί η ολομέλεια εν καιρώ να περάσει τη σχετική τροπολογία που θα μετέτρεπε 

τον Επίτροπο Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα σε επιτροπή όπως 

είναι σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, και όχι σε μία, στην οποιαδήποτε 

κυρία -δε θέλω να κρίνω τις ικανότητές της- η οποία επικαλέστηκε στην επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων τι, παρακαλώ;  Πρακτικές δυσκολίες ελέγχου των 

παρανομούντων!  Οι πρακτικές δυσκολίες ελέγχου των παρανομούντων πρέπει να 

αντιμετωπίζονται με αύξηση του προσωπικού, με ενδυνάμωση ίσως των διαδικασιών, 
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όχι όμως, κατά την άποψη τη δική μου, με αναίρεση εκείνων των ασφαλιστικών 

δικλίδων που έχουν μπει στη σχετική νομοθεσία από την επιτροπή Εσωτερικών σε 

σχέση με την ασφάλεια των προσωπικών δεδομένων κάθε πολίτη της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αγαπίου. 

Α. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά τα οποία έχει αναφέρει ο 

προλαλήσας συνάδελφος θα ήταν απολύτως σωστά και θα είχαν βάση περαιτέρω 

συζήτησης και ανησυχίας, ότι προσωπικά δεδομένα οποιουδήποτε πολίτη θα 

μπορούσαν να αποκαλύπτονται χωρίς τη δική του έγκριση, εάν το κείμενο παρέμενε ως 

ήταν η αρχική εισήγηση του νομοσχεδίου και που συγκεκριμένα προέβλεπε ότι το 

υποκείμενο των δεδομένων θα έχει δικαίωμα να καταθέτει δήλωση στον επίτροπο ότι 

δεν επιθυμεί όπως δεδομένα που τον αφορούν τύχουν επεξεργασίας για σκοπούς 

προώθησης, πώλησης αγαθών ή παροχής υπηρεσιών εξ αποστάσεως.  Αυτό θα είχε 

τον κίνδυνο να έπρεπε να το πληροφορείτο και, αν το πληροφορείτο, τότε να υπέβαλλε 

την ένστασή του ο ενδιαφερόμενος ή εκείνος που επηρεάζετο.  Και θα υπήρχε πάντοτε 

ο θεωρητικός ή πρακτικός κίνδυνος, αν δε μάθαινε τα γεγονότα, τότε να μην μπορούσε 

να υποβάλει την ένσταση και την άρνησή του.   

 Κατόπιν συζήτησης που έγινε στην επιτροπή και κατόπιν εισηγήσεων, ως 

αποτέλεσμα αυτής της συζήτησης που έγινε, έγινε αποδεκτό όπως αυτό τροποποιηθεί 

και έχουμε σήμερα ενώπιόν μας το κείμενο το οποίο λέει συγκεκριμένα ότι ο υπεύθυνος 

επεξεργασίας που επιθυμεί να προβεί σε επεξεργασία των προσωπικών δεδομένων για 

λόγους προώθησης, πώλησης αγαθών ή παροχής υπηρεσιών εξ αποστάσεως πρέπει 

να λαμβάνει τη γραπτή συγκατάθεση του υποκειμένου των δεδομένων.  Αποτελεί 
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συνεπώς προϋπόθεση, για να γίνει αυτό το πράγμα, ότι θα πρέπει να έχει όχι μόνο τη 

συγκατάθεση του επηρεαζομένου, αλλά η συγκατάθεση αυτή θα πρέπει να είναι και 

γραπτή.   

 Ήταν συνεπώς κατόπιν αυτής της αλλαγής και κατόπιν του ότι έχει περιληφθεί το 

ότι η συγκατάθεση θα πρέπει να είναι γραπτή που δέχθηκαν εκεί τα μέλη της επιτροπής 

να συγκατατεθούν, ούτως ώστε αυτό να είναι σήμερα ενώπιον της Βουλής για ψήφιση.  

∆εν ήταν όπως ήταν το αρχικό κείμενο που, ναι, υπήρχαν οι κίνδυνοι στους οποίους 

αναφέρεται ο προλαλήσας συνάδελφος.  Ήταν, επαναλαμβάνω, κατόπιν της αλλαγής, 

όπως έγινε το κείμενο -και το διάβασα- που είναι σήμερα ενώπιόν σας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα έλεγα περισσότερα, αλλά μετά από την εξήγηση που έδωσε ο 

κ. Αγαπίου νομίζω ότι είναι καθαρό ότι έχουν μπει ασφαλιστικές δικλίδες τέτοιες, που 

δεν πρέπει να υπάρχουν οι ανησυχίες του κ. Περδίκη. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1, 2, 3 και 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή τα άρθρα 1, 2, 3 

και 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επεξεργασίας ∆εδομένων Προσωπικού 

Χαρακτήρα (Προστασία του Ατόμου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή το νομοσχέδιο 

ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα… 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Με την άδειά σας, θα ήθελα να θέσω ένα θέμα επί προσωπικού επιπέδου, αν μου 

επιτρέπετε.  ∆εν αφορά το μόλις ψηφισθέν νομοσχέδιο, αλλά το προηγούμενο.  Αν μου 

δώσετε το δικαίωμα, θα είμαι πολύ σύντομος, με δύο λόγια θα αναπτύξω το επί 

προσωπικού θέμα που προέκυψε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προσωπικό θέμα; 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή έγινε μία αναφορά από το συνάδελφο τον κ. Πουργουρίδη, ότι ανέμενε από 

εμένα να γνώριζα τον τρόπο λειτουργίας της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του 
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Συμβουλίου της Ευρώπης -καλοπροαίρετα έγινε η νύξη- λέγω ότι κανείς μας δεν μπορεί 

να τα γνωρίζει όλα, αλλά και από την εμπειρία μου και τη γνώση για τους κανονισμούς 

εκεί λέγω προς γνώσιν και όλων των συναδέλφων και κάποιων νεοτέρων ότι, ναι, 

υπάρχουν εν ισχύι διαφορετικοί κανονισμοί στη Συνέλευση απ’ ό,τι στη δική μας της 

Βουλή.   

 Στη συγκεκριμένη αναφορά οιαδήποτε τροπολογία τεθεί πρέπει να τίθεται εις 

γραπτή μορφή, να αποτείνεται εις την κοινοβουλευτική επιτροπή η οποία συζητά το 

θέμα, να γίνεται ψήφιση στην επιτροπή -εγώ δε διαφωνώ, αν θα ήθελε η Βουλή μας 

εναρμονιστικά να συμμορφωθεί με αυτά- να αποφαίνεται η επιτροπή επί της 

τροπολογίας.  Όλες οι τροπολογίες, αυτές που περνούν και δεν περνούν, πάνε εις την 

Κοινοβουλευτική Συνέλευση, ο πρόεδρος της Συνέλευσης έχει κατάλογο με τη βοήθεια 

της υπηρεσίας εκεί και λέγει:  «Λάβετε υπόψη σας, αγαπητοί συνάδελφοι, αν η 

τροπολογία υπ’ αριθμόν 15 εγκριθεί, αυτομάτως πέφτει ή δεν μπορεί να τεθεί προς 

ψηφοφορία η άκρως αντίθετη».   

 Αν υπήρχαν όλα αυτά στη Βουλή μας, πολύ ευχαρίστως θα δεχόμουν και την 

παρατήρηση του κ. Πουργουρίδη.  Θεωρώ ότι κακώς ερμήνευσε πιθανώς τη θέση μου, 

θέση η οποία δικαιώθηκε, εξ όσων αντιλαμβάνομαι, υπό άλλη μορφή, με το ότι η 

τροπολογία έπρεπε να είχε τεθεί προτού τεθεί το θέμα του νομοσχεδίου. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 16 θέμα.  ∆εν είναι έτοιμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Οι περί Ελέγχου Συμμόρφωσης προς τις Αρχές 

Ορθής Εργαστηριακής Πρακτικής (ΟΕΠ) και Σύστημα Επιθεώρησης και ∆ιαπίστευσης 

των Πειραματικών Μονάδων και Τόπων ∆οκιμών ΟΕΠ Κανονισμοί του 2003».  Η 

έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Ελέγχου Συμμόρφωσης προς τις 

Αρχές Ορθής Εργαστηριακής Πρακτικής (ΟΕΠ) και Σύστημα Επιθεώρησης και 

∆ιαπίστευσης των Πειραματικών Μονάδων και Τόπων ∆οκιμών ΟΕΠ Κανονισμοί 

του 2003» 

Παρόντες: 

 Μάριος Ματσάκης, αναπλ. πρόεδρος ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Απριλίου 2003.  Στη 

συνεδρία της επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε ο επικεφαλής της διαπραγματευτικής 

αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς και εκπρόσωποι των 

αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση 

της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 27 της 

βασικής νομοθεσίας για την τυποποίηση, διαπίστευση και τεχνική πληροφόρηση, είναι η 

εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο όσον αφορά την 

επιθεώρηση και τον έλεγχο της ορθής εργαστηριακής πρακτικής (ΟΕΠ).  
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 Ειδικότερα, οι προτεινόμενοι κανονισμοί υιοθετούν τα κριτήρια της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης αναφορικά με την εγκαθίδρυση ενός συστήματος επιθεώρησης και επίσημης 

αναγνώρισης των πειραματικών μονάδων ορθής εργαστηριακής πρακτικής (ΟΕΠ) και 

τόπων δοκιμών ΟΕΠ.  Τα υπό αναφορά συστήματα επιθεώρησης περιλαμβάνουν τη 

διενέργεια επιθεωρήσεων στις πειραματικές μονάδες και τόπους δοκιμών και τη 

διενέργεια ελέγχων και μελετών. 

 Οι προτεινόμενοι κανονισμοί προβλέπουν ότι ο Κυπριακός Οργανισμός 

Προώθησης Ποιότητας, που ιδρύθηκε με βάση το άρθρο 3 της πιο πάνω βασικής 

νομοθεσίας του περί Τυποποίησης, ∆ιαπίστευσης και Τεχνικής Πληροφόρησης Νόμου 

του 2002, θα είναι η αρμόδια αρχή για τη διενέργεια επιθεωρήσεων και την ετοιμασία 

εκθέσεων που θα περιγράφουν το βαθμό συμμόρφωσης μιας πειραματικής μονάδας ή 

ενός τόπου δοκιμών, λαμβάνοντας υπόψη τις αρχές της Ορθής Εργαστηριακής 

Πρακτικής.  Ο υπό αναφορά οργανισμός, μετά τον απαιτούμενο έλεγχο, θα εκδίδει την 

προβλεπόμενη από τους προτεινόμενους κανονισμούς βεβαίωση και πιστοποιητικό 

συμμόρφωσης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων υιοθετεί τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις των υπό εξέταση κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την έγκρισή τους.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα είναι «Οι περί των Προϊόντων με βάση το Κρέας 

Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί των Προϊόντων με βάση το Κρέας 

Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες:  

 Μάριος Ματσάκης, αναπλ. πρόεδρος Άγις Αγαπίου 

 Σοφοκλής Φυττής ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σταύρος Ευαγόρου Πρόδρομος Προδρόμου 

 Ελένη Μαύρου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Απριλίου 2003.  Στη 

συνεδρία της επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε ο επικεφαλής της διαπραγματευτικής 

αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς και εκπρόσωποι των 

αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση 

της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η εναρμόνιση της κυπριακής 

νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο όσον αφορά την παραγωγή και διάθεση στην 

αγορά προϊόντων με βάση το κρέας, καθώς και άλλων προϊόντων ζωικής προέλευσης 
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τα οποία προορίζονται, μετά την επεξεργασία τους, για άμεση ανθρώπινη κατανάλωση 

ή για την παρασκευή άλλων τροφίμων.  

 Οι προτεινόμενοι κανονισμοί δεν εφαρμόζονται για την παρασκευή και την 

αποθήκευση προϊόντων με βάση το κρέας, καθώς και άλλων προϊόντων ζωικής 

προέλευσης, στην περίπτωση που αυτά προορίζονται για ανθρώπινη κατανάλωση 

μέσα σε καταστήματα λιανικής πώλησης ή σε χώρους δίπλα στα σημεία πώλησης, 

όπου η παρασκευή και η αποθήκευσή τους πραγματοποιούνται με μοναδικό σκοπό την 

άμεση πώλησή τους στον καταναλωτή.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων υιοθετεί τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις των υπό εξέταση κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την έγκρισή τους.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Όχι.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 19 θέμα είναι «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Στραγγαλιστικά 

Πηνία που Προορίζονται για τους Λαμπτήρες Φθορισμού) Κανονισμοί του 2003».  Η 

έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Στραγγαλιστικά Πηνία που Προορίζονται για τους Λαμπτήρες Φθορισμού) 

Κανονισμοί του  2003» 

Παρόντες:  
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 Μάριος Ματσάκης, αναπλ. πρόεδρος Άγις Αγαπίου 

 Σοφοκλής Φυττής ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σταύρος Ευαγόρου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Ελένη Μαύρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Απριλίου 2003.  Στη 

συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο επικεφαλής της 

διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς 

και εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών.  

 Οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση 

της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 59 της 

νομοθεσίας για τις Βασικές Απαιτήσεις που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες 

Κατηγορίες προϊόντων, είναι ο καθορισμός, σύμφωνα με το κοινοτικό κεκτημένο, των 

απαιτήσεων μέγιστης κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας των στραγγαλιστικών πηνίων 

είτε ως μεμονωμένων στοιχείων είτε ως στοιχείων ενσωματωμένων σε φωτιστικά.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, απώτερος στόχος των 

προτεινόμενων ρυθμίσεων είναι η προώθηση της αποτελεσματικής χρήσης της 

ενέργειας, η κατάργηση των τεχνικών φραγμών στην ελεύθερη διακίνηση των 

στραγγαλιστικών πηνίων στην αγορά και η ώθηση των κατασκευαστών στην παραγωγή 

στραγγαλιστικών πηνίων που είναι ενεργειακά αποδοτικότερα και υπερβαίνουν σε 
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ενεργειακή απόδοση τις βασικές απαιτήσεις.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων υιοθετεί τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις των υπό εξέταση κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την έγκρισή τους.  

 ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα επόμενα θέματα με τους αριθμούς 20 και 21 έχουν κοινή έκθεση.  Τα θέματα 

είναι «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων που Πρέπει να Πληρούν Καθορισμένες 

Κατηγορίες Προϊόντων (Μη Αυτόματα Ζυγιστικά Όργανα) Κανονισμοί του 2003» και «Οι 

περί Μέτρων και Σταθμών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων που 

Πρέπει να Πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων (Μη Αυτόματα 

Ζυγιστικά Όργανα) Κανονισμοί του 2003» και «Οι περί Μέτρων και Σταθμών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες:  

 Μάριος Ματσάκης, αναπλ. πρόεδρος Άγις Αγαπίου 

 Σοφοκλής Φυττής ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σταύρος Ευαγόρου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Ελένη Μαύρου  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Απριλίου 2003.  Στη 

συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο επικεφαλής της 

διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς 

και εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών.  

 Οι εν λόγω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση 

της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός των πρώτων προτεινόμενων κανονισμών, που εκδίδονται με βάση το 

άρθρο 59 της νομοθεσίας για τις βασικές απαιτήσεις που πρέπει να πληρούν 

καθορισμένες κατηγορίες προϊόντων, είναι η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με 

το κοινοτικό κεκτημένο που αφορά τις βασικές απαιτήσεις που πρέπει να πληρούν τα 

μη αυτόματα ζυγιστικά όργανα, καθώς και τη διαδικασία εκτίμησης της συμμόρφωσης 

σε αυτές, τη σήμανση που πρέπει να φέρουν και την επιτήρηση της αγοράς σε σχέση 

με τα όργανα αυτά, με στόχο την προστασία του κοινού.  

 Σκοπός των δεύτερων προτεινόμενων κανονισμών είναι η τροποποίηση των 

βασικών κανονισμών για τα μέτρα και σταθμά, με στόχο την κατάργηση αριθμού 

κανονισμών που περιλαμβάνονται σε αυτούς και που αφορούν μη αυτόματα ζυγιστικά 

όργανα, αφού η ρύθμιση του θέματος αυτού επιτυγχάνεται με μεγαλύτερη ακρίβεια και 

λεπτομέρεια με την έγκριση των πρώτων εναρμονιστικών κανονισμών. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων υιοθετεί τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις και των δύο υπό εξέταση κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την έγκρισή τους.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 20 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 21 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 22 θέμα είναι «Οι περί Σύστασης και Λειτουργίας Σχεδίου 

Προστασίας Καταθέσεων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Σύστασης και Λειτουργίας 

Σχεδίου Προστασίας Καταθέσεων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες:  

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος  Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Ζαχαρίας Κουλίας Πρόδρομος Προδρόμου 

 Μάριος Ματσάκης Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνος Χατζηνικόλα  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους 

πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Απριλίου 2003.  

Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Οικονομικών. 

 Με τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 34 του 

περί Τραπεζικών Εργασιών Νόμου, σκοπείται η τροποποίηση των περί Σύστασης και 

Λειτουργίας Σχεδίου Προστασίας Καταθέσεων Κανονισμών, έτσι ώστε δύο από τα μέλη 

τους, δηλαδή οι τράπεζες που συμμετέχουν στο πιο πάνω σχέδιο και καθορίζονται στο 

παράρτημα των υπό αναφορά κανονισμών, να αναφέρονται με τις νέες τους επωνυμίες.  

Οι δύο τράπεζες οι οποίες άλλαξαν επωνυμία είναι η Universal Savings Bank Ltd, που 

μετονομάστηκε σε Universal Bank Ltd, και η Alpha Τράπεζα Λτδ, που μετονομάστηκε 

σε Alpha Bank Ltd.  

 Με την ευκαιρία της συζήτησης των προτεινόμενων κανονισμών, το μέλος της 

επιτροπής κ. Μαρία Κυριακού επισήμανε την ανάγκη θέσπισης ανάλογου νομικού 

πλαισίου προστασίας για τα χρεόγραφα εγγυημένου κεφαλαίου, το οποίο αναμένεται να 

συμβάλει στην ενίσχυση της εμπιστοσύνης των επενδυτών.  Ο εκπρόσωπος του 

Υπουργείου Οικονομικών ανέλαβε τη δέσμευση να διαβιβάσει στην κυβέρνηση την 

επισήμανση αυτή.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί με 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των πιο πάνω κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική 

εξουσία.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 
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 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 23 θέμα είναι «Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003» 

Παρόντες: 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου, πρόεδρος Άγις Αγαπίου 

 Ιωνάς Νικολάου  Ανδρέας Αγγελίδης 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς  Ζαχαρίας Κουλίας 

 Αριστοφάνης Γεωργίου  Χρίστος Κληρίδης 

 Γιαννάκης Θωμά 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 10 Απριλίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι των Υπουργείων ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 

Τάξεως και Οικονομικών, της αστυνομίας, του Συνδέσμου Ανώτερων Αξιωματικών 

Αστυνομίας και του Συνδέσμου Αστυνομίας Κύπρου. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 10 του περί 

Αστυνομίας Νόμου, τροποποιούνται οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) Κανονισμοί, με στόχο 

την υλοποίηση της συμφωνίας που επιτεύχθηκε στα πλαίσια της Μικτής Επιτροπής 

Προσωπικού της Αστυνομίας (ΜΕΠΑ) για το νέο μισθολόγιο για την αστυνομία.  

Ειδικότερα, με τους κανονισμούς καθορίζεται η αποζημίωση του προσωπικού που 
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εργάζεται με το σύστημα βάρδιας κατά τις Κυριακές και τις δημόσιες αργίες και 

παράλληλα αναγνωρίζεται  η Κυριακή του Πάσχα ως δημόσια αργία. 

 Με τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών συμφώνησαν όλοι οι 

παριστάμενοι. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη ότι οι πρόνοιες των 

κανονισμών αυτών αποτελούν προϊόν συμφωνίας, εισηγείται στη Βουλή, κατά 

πλειοψηφία, την έγκρισή τους. 

 Το μέλος της επιτροπής κ. Χρίστος Κληρίδης επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί γύρω 

από το θέμα στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 24 και 25 έχουν κοινή έκθεση.  Τα θέματα είναι «Οι 

περί Τμήματος Γεωργίας - Θέσεις Γεωργικού Λειτουργού Α΄ και Κτηνοτροφικού 

Λειτουργού Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003» και «Οι περί Κέντρου 

Επιστημονικών Ερευνών - Θέσεις Ανώτερου Ερευνητή και Ερευνητή Α΄ (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέσεις Γεωργικού Λειτουργού Α΄ 

και Κτηνοτροφικού Λειτουργού Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003» και 
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«Οι περί Κέντρου Επιστημονικών Ερευνών - Θέσεις Ανώτερου Ερευνητή και 

Ερευνητή Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες:   

 Παναγιώτης ∆ημητρίου, πρόεδρος Άγις Αγαπίου 

 Ιωνάς Νικολάου Ανδρέας Αγγελίδης 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Ζαχαρίας Κουλίας 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Χρίστος Κληρίδης 

 Γιαννάκης Θωμά 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους πρώτους υπό αναφορά 

κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και στις 10 Απριλίου 

2003 και τους δεύτερους υπό αναφορά κανονισμούς σε τέσσερις συνεδρίες της που 

πραγματοποιήθηκαν στις 20 και 27 Μαρτίου και στις 3 και 10 Απριλίου 2003.  Στα 

πλαίσια της εξέτασης των κανονισμών αυτών κλήθηκαν και παρέστησαν ενώπιον της 

επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών (Υπηρεσία ∆ημόσιας ∆ιοίκησης 

και Προσωπικού) και της ΠΑΣΥ∆Υ.  Για τους πρώτους κανονισμούς κλήθηκαν και 

παρέστησαν επίσης εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος και για τους δεύτερους εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και 

Πολιτισμού. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των 

άρθρων 27 και 87 των περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμων, σκοπείται η αναθεώρηση του 

σχεδίου υπηρεσίας για τις θέσεις Γεωργικού Λειτουργού Α΄ και Κτηνοτροφικού 

Λειτουργού Α΄ στο Τμήμα Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος και του σχεδίου υπηρεσίας για τις θέσεις Ανώτερου Ερευνητή και 

Ερευνητή Α΄ στο Κέντρο Επιστημονικών Ερευνών του Υπουργείου Παιδείας και 

Πολιτισμού. 
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 Με τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών συμφώνησαν όλοι οι 

παριστάμενοι. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών στην πλειοψηφία της, αφού επέφερε στους 

κανονισμούς επιμέρους τροποποιήσεις, εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως 

αυτοί έχουν διαμορφωθεί.  Το μέλος της επιτροπής κ. Χρίστος Κληρίδης επιφυλάχθηκε 

να τοποθετηθεί κατά τη συζήτησή των κανονισμών στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 24 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 25 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 26 θέμα είναι «Οι περί Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας - Θέση 

Γενικού ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη 

και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας - Θέση Γενικού 

∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Καράς, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου 

 Ελένη Θεοχάρους Μάριος Ματσάκης 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Ζαχαρίας Κουλίας 
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 Κυριάκος Τυρίμος Μαρίνος Σιζόπουλος 

 ∆ώρος Χριστοδουλίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο 

συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 17 Απριλίου 2003.  Στην πρώτη 

συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του 

Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας και εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας. 

 Με τους κανονισμούς αυτούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 4 της βασικής 

νομοθεσίας για το διορισμό γενικών διευθυντών σε νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου, 

καθορίζονται τα σχέδια υπηρεσίας για τη θέση του Γενικού ∆ιευθυντή του Οργανισμού 

Ασφάλισης Υγείας, ώστε να καταστεί δυνατή η πλήρωση της θέσης που δημιουργήθηκε 

με τον περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας Νόμο του 2003. 

 Σύμφωνα με τον πρόεδρο του διοικητικού συμβουλίου του Οργανισμού Ασφάλισης 

Υγείας και τους εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας, η έγκριση των σχεδίων 

υπηρεσίας θα επιτρέψει στο διοικητικό συμβούλιο του οργανισμού να προχωρήσει στην 

πλήρωση της θέσης του γενικού διευθυντή, υλοποιώντας το πρώτο βήμα στην 

οργανωτική δομή του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 

των υπό αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή 

τους, αφού προηγουμένως τροποποιηθούν, ώστε στα απαιτούμενα μεταπτυχιακά 

προσόντα για πρόσληψη στη θέση να συμπεριληφθεί και μεταπτυχιακό δίπλωμα ή 

τίτλος ή ισότιμο προσόν σε οποιοδήποτε κλάδο της ιατρικής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 
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∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή είχε γίνει αποδεκτή τροπολογία, πρόταση ολόκληρης της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Υγείας για συμπερίληψη στους κανονισμούς ενός σημείου που γίνεται...  

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Είναι μέσα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Α, είναι μέσα.   

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Θεωρείται ως ισότιμο προσόν με οποιοδήποτε κλάδο της ιατρικής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Άρα δεν υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 27 θέμα είναι «Οι περί Ιατρών (Ειδικά Προσόντα) Κανονισμοί του 

2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Ιατρών (Ειδικά Προσόντα) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Καράς, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου 

 Ελένη Θεοχάρους Μάριος Ματσάκης 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Ζαχαρίας Κουλίας 
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 Κυριάκος Τυρίμος Μαρίνος Σιζόπουλος 

 ∆ώρος Χριστοδουλίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 

τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Μαρτίου και στις 10 και 17 

Απριλίου 2003.  Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Υγείας, του Συμβουλίου Εγγραφής Ιατρών και του Παγκύπριου Ιατρικού 

Συλλόγου. 

 Με τους πιο πάνω κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 23 της βασικής 

νομοθεσίας για την εγγραφή ιατρών, σκοπείται η εναρμόνιση της νομοθεσίας με τα 

ευρωπαϊκά πρότυπα σε σχέση με την απόκτηση ιατρικής ειδικότητας. 

 Συγκεκριμένα, με τους υπό συζήτηση κανονισμούς: 

1. καταργούνται οι υφιστάμενοι κανονισμοί για τα ειδικά προσόντα των ιατρών, 

2. καθορίζεται ο απαιτούμενος χρόνος άσκησης για τριάντα εννέα κύριες ιατρικές 

ειδικότητες, καθώς και ο χρόνος που απαιτείται για την απόκτηση εξειδίκευσης 

στην εντατική θεραπεία νεογνών και ενηλίκων και στην παιδονευρολογία, 

3. κατοχυρώνονται οι κάτοχοι αναγνωρισμένων προσόντων για μια ή περισσότερες 

ειδικότητες που αναγνωρίστηκαν με τους υπό κατάργηση κανονισμούς. 

 Στα πλαίσια της μελέτης των υπό αναφορά κανονισμών διαπιστώθηκαν ασάφειες 

στο κείμενο των κανονισμών, καθώς και η ανάγκη για συμπερίληψη ορισμένων 

εξειδικεύσεων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, διαμορφώθηκε νέο κείμενο από την εκτελεστική 

εξουσία και υποβλήθηκε ενώπιον της επιτροπής, με βάση το οποίο συμπεριλήφθηκαν 

τα ακόλουθα: 

1. Η ειδικότητα της ιατροδικαστικής, που εκ παραδρομής δεν είχε συμπεριληφθεί στο 

προηγούμενο κείμενο των κανονισμών.   
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2. Η εξειδίκευση της εντατικής νοσηλείας ενηλίκων. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Συμβουλίου Εγγραφής Ιατρών και του 

Παγκύπριου Ιατρικού συλλόγου δήλωσαν ότι συμφωνούν με τους υπό συζήτηση 

κανονισμούς και πρόσθεσαν ότι επείγονται για την έγκρισή τους, λόγω της ένταξης της 

Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας εισηγείται στη 

Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, αφού προηγουμένως 

τροποποιηθούν, ώστε η μεταπτυχιακή εκπαίδευση που απαιτείται για την απόκτηση 

οποιασδήποτε εξειδίκευσης να πραγματοποιείται σε αναγνωρισμένη μονάδα της 

συγκεκριμένης εξειδίκευσης. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του ∆ημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να 

εκφράσουν τις απόψεις τους κατά τη διάρκεια της συζήτησης του όλου θέματος στην 

ολομέλεια του σώματος. 

 ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 28 θέμα είναι «Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 

(Τέλος Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003».  Η 

έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Αρχής 

Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού (Τέλος Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) 
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(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους, πρόεδρος  Ζαχαρίας Ζαχαρίου 

 Θάσος Μιχαηλίδης Νίκος Πιττοκοπίτης 

 Γιαννάκης Θωμά  Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Ανδρέας Παπαπολυβίου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 

τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 10 Απριλίου 

2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 

Κύπρου, της ΟΕΒ, του ΚΕΒΕ, καθώς και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και 

∆ΕΟΚ.  Εκπρόσωποι της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΣΕΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, 

δεν παρευρέθηκαν στην επιτροπή. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 20 και 

37 του περί Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Νόμου, σκοπείται η αναθεώρηση του 

ανώτατου ορίου των καταβλητέων απολαβών κάθε εργοδοτουμένου, με βάση το οποίο 

υπολογίζεται το τέλος που οι εργοδότες υποχρεούνται να καταβάλλουν στο Ταμείο 

Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου.  Το ανώτατο αυτό όριο αναθεωρείται από 

£412 την εβδομάδα ή £1.785 το μήνα σε £425 την εβδομάδα ή σε £1.842 το μήνα. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 

Κύπρου, καθώς και την εισηγητική έκθεση του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων που συνοδεύει τους υπό συζήτηση κανονισμούς, η αναθεώρηση των πιο 

πάνω τελών καθίσταται αναγκαία, ώστε αυτά να εναρμονιστούν με τα ανώτατα όρια των 

ασφαλιστέων αποδοχών που λαμβάνονται υπόψη για την καταβολή εισφορών στο 

Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Σημειώνεται ότι το τέλος εισπράττεται από το Τμήμα 
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Κοινωνικών Ασφαλίσεων για λογαριασμό της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 

Κύπρου με την ίδια μέθοδο με την οποία εισπράττονται και οι εισφορές σε αυτό.   

 Όλοι όσοι παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τις διατάξεις των υπό 

συζήτηση κανονισμών.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Όχι.  Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 29 θέμα είναι «Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 

Κύπρου - Θέση Γενικού ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Αρχής 

Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου - Θέση Γενικού ∆ιευθυντή (Σχέδια 

Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους, πρόεδρος Ζαχαρίας Ζαχαρίου 

 Θάσος Μιχαηλίδης Νίκος Πιττοκοπίτης 

 Γιαννάκης Θωμά Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Ανδρέας Παπαπολυβίου 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 

τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποίησε στις 10 Απριλίου 

2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι 

του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Οικονομικών 

(Υπηρεσία ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού), της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 

∆υναμικού Κύπρου και των κλαδικών συμβουλίων ΣΗ∆ΗΚΕΚ - ΠΕΟ και ΣΥΑΝΑ∆. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 4 

του περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός Γενικών ∆ιευθυντών) 

Νόμου, είναι η τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας της θέσης Γενικού ∆ιευθυντή 

Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου. 

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς προνοούνται τα ακόλουθα: 

1. Προστίθεται η πρόνοια ότι ο όρος “πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο προσόν” 

περιλαμβάνει και “μεταπτυχιακό δίπλωμα ή τίτλο” και 

2. καθορίζεται σε δύο χρόνια η έκταση της ελάχιστης πείρας που απαιτείται να έχει 

κάποιος, ώστε αυτή να αποτελεί πλεονέκτημα. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 

Κύπρου, η πρώτη υπό αναφορά τροποποίηση αποτελεί υλοποίηση πρόνοιας της 

συλλογικής σύμβασης που εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο με την υπ’ αρ. 

53.668 και ημερομηνία 16 Μαΐου 2001 απόφασή του, ενώ η δεύτερη τροποποίηση είναι 

αποτέλεσμα εισήγησης της Υπηρεσίας ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, 

προκειμένου να καθοριστεί με σαφήνεια η χρονική έκταση της ελάχιστης απαιτούμενης 

πείρας η οποία προβλέπεται ως πλεονέκτημα και η οποία, όπως ανέφεραν οι ίδιοι 

εκπρόσωποι, υπάρχει σε όλα τα σχέδια υπηρεσίας της δημόσιας υπηρεσίας που 

καθορίζουν την πείρα σε συγκεκριμένα θέματα ως πλεονέκτημα. 
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 Όλοι οι παρευρισκόμενοι, με εξαίρεση τους εκπροσώπους της ΣΥΑΝΑ∆, παρ’ όλο 

που εξέφρασαν γενικά τη διαφωνία τους για τον καθορισμό της έκτασης της ελάχιστης 

απαιτούμενης πείρας που προνοείται ως πλεονέκτημα, συμφώνησαν με τους υπό 

αναφορά κανονισμούς. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε 

υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 

υπό αναφορά κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Τα θέματα από τον αριθμό 30 μέχρι τον αριθμό 42 αποσύρονται από την 

εκτελεστική εξουσία.   

 Ερχόμαστε τώρα στο νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 6) του 2003», το οποίο έχει κηρυχθεί επείγον.  Η έκθεση 

είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 6) του 2003» 

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Ζαχαρίας Κουλίας Πρόδρομος Προδρόμου 

 Μάριος Ματσάκης Μαρία Κυριακού 
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 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της 

ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό 

του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας ποσού ύψους £16.500.000 και η διάθεσή του για 

τους ακόλουθους σκοπούς: 

1. Παραχώρηση χορηγίας προς τους δήμους και τα κοινοτικά συμβούλια, για μερική 

αναπλήρωση των εσόδων τους που απωλέσθησαν από την κατάργηση του 

επαγγελματικού φόρου ύψους £5.000.000 και £500.000 αντίστοιχα. 

2. Κάλυψη της αυξημένης δαπάνης που απαιτείται, λόγω παραχώρησης γενικής 

αύξησης μισθών και συντάξεων, με βάση τον περί Κρατικών Υπαλλήλων (Αύξηση 

Μισθών και Συντάξεων) Νόμο του 2003 [(Αρ.1) (Ι)/2003], αναδρομικά για την 

περίοδο από την 1η Ιανουαρίου 2001 μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2001 κατά 2%, με 

κατώτατο ποσό αύξησης £45 το χρόνο. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ύστερα από 

την κατάργηση της υποχρέωσης των φυσικών προσώπων για καταβολή 

επαγγελματικού φόρου, που ισχύει από την 1η Ιανουαρίου 2003, τα έσοδα των δήμων 

και των κοινοτήτων μειώθηκαν σημαντικά.  Η φορολογία που εισέπραξαν για το 2001 οι 

δήμοι και οι κοινότητες ανέρχεται στο ποσό των £11.010.941 και £1.733.240 αντίστοιχα.  

Η διαδικασία είσπραξης των εσόδων αυτών άρχιζε από τον Ιανουάριο κάθε έτους και 

έτσι εξασφαλιζόταν μηνιαία μια σταθερή εισροή χρημάτων στα δημοτικά και στα 

κοινοτικά ταμεία.  Μετά την κατάργηση της φορολογίας αυτής όμως οι δήμοι και οι 
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κοινότητες αντιμετωπίζουν σοβαρό πρόβλημα ρευστότητας και ως εκ τούτου 

επιβάλλεται, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η άμεση αντιμετώπιση του προβλήματος 

αυτού και η αναπλήρωση μέρους των εσόδων τους, με την άμεση οικονομική ενίσχυση 

των δήμων έναντι των απωλειών τους από την κατάργηση της επαγγελματικής 

φορολογίας.   

 Σύμφωνα πάντα με τα κατατεθέντα από την κυβέρνηση στοιχεία, το θέμα της 

χορηγίας προς τους δήμους και τις κοινότητες έναντι της απώλειας των εσόδων τους 

βρίσκεται αυτή τη στιγμή υπό μελέτη από το Υπουργείο Οικονομικών σε συνεργασία με 

την Ένωση ∆ήμων και την Ένωση Κοινοτήτων.  Αφού ολοκληρωθεί η διαδικασία και 

προσδιοριστεί επακριβώς το απολεσθέν ποσό εσόδων, η κυβέρνηση θα επανέλθει με 

την κατάθεση στη Βουλή νέου συμπληρωματικού προϋπολογισμού. 

 Αναφορικά με τις ζητούμενες από την κυβέρνηση πιστώσεις για κάλυψη της 

αυξημένης δαπάνης που απαιτείται λόγω της παραχώρησης γενικών αυξήσεων στους 

μισθούς και στις συντάξεις αναδρομικά για την περίοδο που αναφέρεται πιο πάνω, το 

Υπουργείο Οικονομικών κατέθεσε στοιχεία, σύμφωνα με τα οποία η ψηφισθείσα από τη 

Βουλή νομοθεσία έχει μεν εφαρμοσθεί όσον αφορά τις αυξήσεις για το έτος 2003, όσον 

αφορά όμως την καταβολή των αυξήσεων αναδρομικά με βάση τις συναφθείσες 

συμφωνίες, το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε μόνο τη μερική καταβολή τους για την 

περίοδο από την 1η Ιανουαρίου 2001 μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2001 κατά 2%.  

Αναφορικά με την καταβολή των αυξήσεων αναδρομικά για το έτος 2002, η κυβέρνηση 

θα επανέλθει στη Βουλή με την κατάθεση νέου συμπληρωματικού προϋπολογισμού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των ζητούμενων συμπληρωματικών πιστώσεων και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, 
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αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 5) του 2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού £16.500.000 

για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Πίνακας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2, 3 και ο πίνακας εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1, 2, 3 και ο πίνακας εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 5) του 2003.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων έχει ήδη γίνει. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Από τα νομοσχέδια και τις προτάσεις νόμου που έχουν κατατεθεί η πρόταση που 

αναφέρεται στη σελίδα 5 του εγγράφου που έχουμε ενώπιόν μας και συγκεκριμένα «Ο 

περί Πτωχεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» παρακαλώ όπως παραπεμφθεί, 

αντί στην επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, στην επιτροπή Νομικών.  Το θέμα είναι 

καθαρά νομικό, γιατί αφορά ζήτημα αποκατάστασης πτωχευσάντων προσώπων.  

Επομένως, δεν είναι ζήτημα που αφορά την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 

Βιομηχανίας αλλά την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών.  Συνεπώς, παρακαλώ 

όπως παραπεμφθεί εκεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν υπάρχει ένσταση, αντιλαμβάνομαι.  Παραπέμπεται στην επιτροπή Νομικών. 

 Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν δοθεί γραπτώς. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.269 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 10 Απριλίου 2003. 

 «Στον περί Ατόμων με Αναπηρίες Νόμο [127 (Ι) 2000], ο οποίος βασίζεται στην 

αρχή της ίσης μεταχείρισης και της μη διάκρισης, υπάρχουν πρόνοιες (άρθρο 5) για την 

εισαγωγή σχεδίων απασχόλησης με την παροχή κινήτρων προς εργοδότες,  τη 

δημιουργία θέσεων στον κρατικό, ημικρατικό, ευρύτερο δημόσιο τομέα, την παροχή 

προσβασιμότητας και διευκολύνσεων στο χώρο εργασίας, την αναδιαμόρφωση της 

εργασίας με τη δημιουργία ωραρίων μερικής ή διαφοροποιημένης απασχόλησης και τη 

διαφοροποίηση του υφιστάμενου εξοπλισμού, συσκευών κ.ά. 
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 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ετοιμασία κανονισμών για την καλύτερη 

εφαρμογή της πιο πάνω νομοθεσίας και ποια άλλα μέτρα έχουν ληφθεί για άμεση 

εφαρμογή της νομοθεσίας, την εξάλειψη των ανισοτήτων και την ίση μεταχείριση στον 

τομέα της απασχόλησης, όπως προβλέπεται και από το ευρωπαϊκό κεκτημένο.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.270 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 10 Απριλίου 2003. 

 «Έχουμε πληροφορηθεί ότι περίπου 3 250 παιδιά με ειδικές ανάγκες φοιτούν στα 

σχολεία δημοτικής και μέσης εκπαίδευσης, όπως και σε ειδικές σχολές. 

 Συνήθως τα παιδιά αυτά αντιμετωπίζουν παθολογικά προβλήματα, όπως νοητική 

καθυστέρηση, παραπληγία, ημιπληγία, σύνδρομο William, σύνδρομο Down, αυτισμό.  

Πέρα από αυτά τα παιδιά, φοιτούν επίσης και παιδιά με προβλήματα λόγου, 

συμπεριφοράς κ.ά., που προκαλούνται από ψυχοσυναισθηματικά και κοινωνικά αίτια.  

Ενταγμένα σε ειδικά σχολεία (εννέα σε όλη την Κύπρο) βρίσκονται παιδιά με σοβαρές 

παθήσεις, τα οποία αδυνατούν να ενταχθούν στα κανονικά σχολεία, βάσει του νόμου 

113 του 1999.  Είναι γνωστές οι πρόνοιες του νόμου, ο οποίος εφαρμόζεται εδώ και δύο 

χρόνια, ενώ τώρα συλλέγονται στοιχεία, για να γίνει αξιολόγηση της εφαρμογής του. 

 Πέραν των πιο πάνω, έχουμε επισημάνει σοβαρά προβλήματα φύλαξης, 

φροντίδας και απασχόλησης των πιο πάνω παιδιών κατά τις απογευματινές ώρες, 

όπως και κατά τη διάρκεια των θερινών διακοπών, των διακοπών των Χριστουγέννων 

και του Πάσχα.  Οι γονείς αδυνατούν πολλές φορές να τα προσέχουν ή το κάνουν κάτω 

από πολλή πίεση, με οικονομικό και ψυχολογικό κόστος για τους ίδιους και για τα παιδιά 

τους. 
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 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

αν έχει επισημάνει το πρόβλημα και τι μέτρα λαμβάνει ή προτίθεται να λάβει για την 

επίλυσή του.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.271 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 10 Απριλίου 2003. 

 «Όπως πληροφορήθηκα από απάντηση του αρμόδιου υπουργείου σε 

κοινοβουλευτική μου ερώτηση, κατόπιν δέσμευσής μας προς την Ευρωπαϊκή Ένωση, 

θα πρέπει να εναρμονίσουμε την εσωτερική νομοθεσία μας με τις πρόνοιες της οδηγίας 

του Συμβουλίου με αρ. 2000/43/ΕΚ και ειδικότερα του άρθρου 13 που προβλέπει 

σύσταση ανεξάρτητου οργάνου/φορέα σε θέματα ρατσισμού.  Η θεσμοθέτηση του εν 

λόγω οργάνου/φορέα προωθείται μετά από απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, με 

αρ. 56.283 και ημερομηνία 28 Αυγούστου 2002. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για το πού ευρίσκεται η όλη διαδικασία και πότε υπολογίζεται ότι θα 

ολοκληρωθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.272 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου στις 10 Απριλίου 2003. 

 «Εδώ και εννέα μήνες παραμένει σε εκκρεμότητα το θέμα της μηνιαίας καταβολής 

ειδικής χορηγίας στους συνταξιούχους, ενώ οι συνταξιούχοι από τον Ιούλιο του 2002 

πληρώνουν αυξημένους φόρους και επιβαρύνονται οικονομικά, με αποτέλεσμα οι 

συντάξεις τους να εξανεμίζονται. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τις ενέργειες στις οποίες προβαίνει, ώστε να καταβληθεί η χορηγία 

ανά μήνα, καθώς επίσης και για το χρόνο καταβολής της.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.273 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 
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περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου στις 10 Απριλίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες έχει προβεί, ώστε να επισπευσθεί η καταβολή των 

καθυστερημένων πληρωμών σε δικαιούχους δημόσιου βοηθήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.274 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 10 Απριλίου 2003. 

 «Όπως έχω πληροφορηθεί, οι Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας των επαρχιών 

Λάρνακας και Αμμοχώστου στελεχώνονται από δύο μόνο ψυχιάτρους, οι οποίοι 

καλούνται να εξυπηρετήσουν εκατοντάδες ή/και χιλιάδες ασθενείς. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Θεωρείται επαρκής η στελέχωση των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας των επαρχιών 

Λάρνακας και Αμμοχώστου;  Αν όχι, υπάρχουν σχέδια για πρόσληψη 

επιπρόσθετου ιατρικού/νοσηλευτικού προσωπικού; 

2. Πόσες ήταν οι επισκέψεις ασθενών (ξεχωριστά για καθεμιά από τις δύο επαρχίες) 

στις εν λόγω υπηρεσίες τα πέντε τελευταία χρόνια και πόσες το πρώτο τρίμηνο του 

2003;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.275 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 10 Απριλίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην επαρχία Αμμοχώστου δεν υπάρχουν τακτικά 

δρομολόγια για μεταφορά εργαζομένων στις τουριστικές περιοχές που να 

πραγματοποιούνται βάσει των ωραρίων των ξενοδοχοϋπαλλήλων.  Ως εκ τούτου, οι 

χιλιάδες εργαζόμενοι αναγκάζονται να χρησιμοποιούν ιδιωτικά μέσα, με αποτέλεσμα όχι 

μόνο την οικονομική επιβάρυνση των ιδίων, αλλά και τη σπατάλη ενέργειας, τη 

ρύπανση της ατμόσφαιρας κτλ. 
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 Υπάρχει αίτημα των ξενοδοχοϋπαλλήλων της επαρχίας Αμμοχώστου για 

εξασφάλιση σύγχρονων μεταφορικών μέσων και για τον καθορισμό της επαρχίας 

Αμμοχώστου ως αστικής περιοχής, με κέντρα μεταφοράς τον Πρωταρά και την Αγία 

Νάπα και συνεχή δρομολόγια για μεταφορά των εργαζομένων. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Υπάρχουν οποιαδήποτε σχέδια για απάμβλυνση/επίλυση του προβλήματος;  Αν   

ναι, πότε αναμένεται να εφαρμοστούν; 

2. Υπάρχουν οποιαδήποτε σχέδια για αναβάθμιση των δημόσιων συγκοινωνιών 

γενικότερα στην επαρχία Αμμοχώστου; 

3. Ποιο είναι το πρόγραμμα/πρόθεση της κυβέρνησης για αναβάθμιση των δημόσιων 

συγκοινωνιών σε ολόκληρη την Κύπρο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.276 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Γιώργο Χατζηγεωργίου στις 11 Απριλίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σχετικά με την κατασκευή του δρόμου Χούλου-Στατού-Αγίου Φωτίου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.277 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 11 Απριλίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποια υπηρεσία έχει την ευθύνη για την κατασκευή πιστών αντιγράφων αρχαίων 

αντικειμένων; 

2. Ποια η στελέχωση της υπηρεσίας αυτής; 

3. Πόσα πιστά αντίγραφα αρχαίων αντικειμένων έχουν κατασκευαστεί από το 1990 

μέχρι σήμερα κατά κατηγορία και είδος; 
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4. Πού έχουν διατεθεί τα πιστά αντίγραφα και πότε; 

5. Ποιο είναι το κόστος αγοράς των πρώτων υλών για την κατασκευή των πιστών 

αντιγράφων από το 1990 μέχρι σήμερα; 

6. Ποιο είναι το κόστος παραγωγής κατά κατηγορία και είδος; 

7. Ποιες οι τιμές πώλησης των πιο πάνω αντικειμένων κατά κατηγορία και είδος; 

8. Πόσο κερδοφόρα ήταν για το κράτος η κατασκευή πιστών αντιγράφων αρχαίων 

αντικειμένων από το 1990 μέχρι σήμερα;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.278 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Κερύνειας κ. Χριστόδουλο Ταραμουντά στις 11 Απριλίου 2003. 

 «Το Υπουργικό Συμβούλιο, με αφορμή την τοποθέτηση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Παιδείας της Βουλής ότι το μάθημα της φυσικής αγωγής πρέπει να 

διδάσκεται από εξειδικευμένο προσοντούχο προσωπικό, έδωσε οδηγίες να διερευνηθεί 

το ενδεχόμενο να αποκτήσουν εξειδικευμένα προσόντα όσοι από το υφιστάμενο 

προσωπικό (δάσκαλοι) θέλουν. 

 Παρά τις προσπάθειες για εξεύρεση τέτοιων προγραμμάτων, δεν κατέστη δυνατό 

να γίνει τέτοια εξειδίκευση, καθώς η απάντηση όλων των διευθυντών των ΤΕΦΑΑ της 

Ελλάδας προς το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο Κύπρου, μέσω του εκπροσώπου τους κ. 

Σπύρου Κέλλυ, ήταν ότι είναι αδύνατο να πραγματοποιηθούν τέτοια προγράμματα, διότι 

η επιστήμη της φυσικής αγωγής δεν μπορεί να συμπτυχθεί σε μια σειρά μαθημάτων, 

όπως πρότεινε το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τις προθέσεις και τα σχέδιά του σχετικά με το πιο πάνω θέμα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.279 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνο Χατζηνικόλα στις 14 Απριλίου 2003. 
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 «Έχει περιέλθει στην αντίληψή μου ότι στο δελτίο ειδήσεων του ΡΙΚ, ημερομηνίας 

28 ή 29 Μαρτίου 2003, προβλήθηκε ρεπορτάζ για τη λειτουργία και τους σκοπούς των 

εγκαταστάσεων του BBC στο Ζύγι. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Με ποιο τρόπο λήφθηκαν τα διάφορα πλάνα που έχουν προβληθεί; 

2. Τι έχει προβληθεί και ποια ήταν η είδηση; 

3. Τι έχει απαντηθεί από εκπρόσωπο του ιδρύματος σε παραστάσεις Κυπρίων 

εργαζομένων οι οποίοι απασχολούνται στις εγκαταστάσεις του BBC; 

4. Έχουν διαταραχθεί οι σχέσεις ΡΙΚ-BBC μετά την προβολή του ρεπορτάζ; 

 Ζητείται επίσης, αν το ΡΙΚ έχει στοιχεία γι’ αυτά τα οποία αναφέρθηκαν στο 

ρεπορτάζ, να τα καταθέσει στα αρμόδια όργανα του κράτους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.280 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου στις 14 Απριλίου 2003. 

 «Σύμφωνα με τη νομοθεσία, όλα τα βαρέος τύπου οχήματα που εγγράφονται από 

την 1η Ιανουαρίου 1998 θα πρέπει να φέρουν κόφτες, ώστε να μπορούν να τρέχουν 

μέχρι τα 80 χιλιόμετρα. 

 Πληροφορίες αναφέρουν πως φορτηγατζήδες αφαιρούν ή τροποποιούν τους 

κόφτες ταχύτητας, για να τρέχουν περισσότερο, με αποτέλεσμα να αποτελούν κίνδυνο-

θάνατο για τους ιδίους αλλά και τους άλλους οδηγούς. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τον αριθμό παραβιάσεων που τυχόν εντόπισε στις συσκευές 

περιορισμού ταχύτητας και τις προληπτικές και κατασταλτικές προσπάθειες στις οποίες 

προβαίνει για την αντιμετώπιση του φαινομένου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.281 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 
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περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου στις 14 Απριλίου 2003. 

 «Σύμφωνα με εκτιμήσεις εκπροσώπων της τοπικής αυτοδιοίκησης Λατσιών και 

άλλων ενδιαφερομένων, οι επιπτώσεις από τις πρόνοιες του νέου αναθεωρημένου 

τοπικού σχεδίου Λευκωσίας είναι αρνητικές για την περιοχή τους.  Οι περιορισμοί που 

επιβάλλονται στη γεωργική ζώνη, αναφορικά με την ανέγερση κατοικίας, καθιστούν 

αδύνατη την ανέγερση μεμονωμένης κατοικίας, γεγονός που εκμηδενίζει την αξία των 

κτημάτων.  Συγκεκριμένα, ποσοστό εδάφους του δήμου Λατσιών, που αντιστοιχεί 

περίπου στο 40% της συνολικής έκτασης, θα παραμείνει αδρανές, αφού έχει κηρυχθεί 

ως ζώνη προστασίας, ενώ στο υπόλοιπο 60% δεν εντάχθηκαν νέες ζώνες ανάπτυξης. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Γιατί εντάχθηκε τόση μεγάλη έκταση σε ζώνη προστασίας; 

2. Πώς θα αποζημιωθούν οι επηρεαζόμενοι ιδιοκτήτες από την απώλεια της αξίας 

της γης τους; 

3. Γιατί δε δόθηκε άδεια για επέκταση ζώνης στα Λατσιά, αφού σε όμορους δήμους 

δόθηκε στο παρελθόν άδεια για διαχωρισμό εκατοντάδων οικοπέδων; 

4. Γιατί προωθείται η διέλευση δρόμου, μεγάλου πλάτους, μέσα από τα δύο 

φαράγγια τα οποία εντάχθηκαν στη ζώνη προστασίας και τα οποία υποτίθεται ότι 

εντάχθηκαν στη ζώνη ασφαλείας;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.282 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου στις 14 Απριλίου 2003. 

 «Σύμφωνα με ισχυρισμούς δημοτικών συμβούλων του δήμου Λατσιών, αλλά και 

με βάση όσα ακούστηκαν σε σύσκεψη της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, στις τελευταίες 

δύο αναθεωρήσεις των τοπικών σχεδίων και της ∆ήλωσης Πολιτικής έγιναν τέτοιες 

τροποποιήσεις, που ευνοούσαν επωνύμους, οι οποίοι και επωφελήθηκαν. 
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 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Με βάση ποια πολιτική έγινε ο διαχωρισμός έκτασης χίλιων σκαλών σε οικόπεδα 

που γειτνιάζουν με το δήμο Λατσιών; 

2. Οι μετατροπές που επέφεραν αυτές οι τροποποιήσεις ποιους επωνύμους 

ευνόησαν και ποιους αδίκησαν;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.283 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστο Κληρίδη στις 14 Απριλίου 2003. 

 «Αναφέρομαι στην έκθεση, με ημερομηνία 20 ∆εκεμβρίου 2000 και ημερομηνία 

δημοσίευσης 15 Ιανουαρίου 2003, της Επιτροπής Κατά των Βασανιστηρίων και Άλλων 

Μορφών Σκληρής, Απάνθρωπης ή Εξευτελιστικής Μεταχείρισης ή Τιμωρίας του 

Συμβουλίου της Ευρώπης.  [European Committee for the Prevention of Torture and 

Inhuman or Degrading Treatment or Punishment  (CPT)].  H έκθεση αναφέρεται στην 

επίσκεψη της αντιπροσωπίας της επιτροπής στην Κύπρο, κατά το διάστημα 22-30 

Μαΐου 2000, σε αστυνομικά κρατητήρια, σε αστυνομικούς σταθμούς και στο ψυχιατρείο 

Αθαλάσσας. 

 Κάνοντας  αναφορά στην οκταήμερη επίσκεψή  της στις ελεύθερες περιοχές, η 

αντιπροσωπία καταλήγει ότι η σωματική κακοποίηση ατόμων που στερούνται της 

ελευθερίας τους από τις αστυνομικές αρχές παραμένει σοβαρό πρόβλημα στην Κύπρο. 

 Έχοντας μελετήσει προσεκτικά και την έκθεση της κυβέρνησης (Ιανουάριος 2003) 

προς την επιτροπή, έχω παρατηρήσει ότι τα ακόλουθα θέματα τα οποία αναφέρονται 

στην έκθεση της επιτροπής δεν έχουν απαντηθεί επαρκώς/καθόλου στην έκθεση της 

κυβέρνησης. 
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 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα μέτρα που έχουν ληφθεί ή που πρόκειται να ληφθούν προς 

αντιμετώπιση των πιο κάτω θεμάτων: 

1. Κατά την επίσκεψη της αντιπροσωπίας της επιτροπής στον κεντρικό Αστυνομικό 

Σταθμό Λεμεσού παρατηρήθηκε αρκετή καθυστέρηση μέχρι να επιτραπεί στην 

αντιπροσωπία η είσοδος στα κρατητήρια του σταθμού.  Η έκθεση επισημαίνει ότι 

είναι σημαντικό τα κράτη μέλη που υπογράφουν τη σύμβαση να διορίζουν 

μεσάζοντες λειτουργούς, οι οποίοι να έχουν τη δυνατότητα να επέμβουν, όταν 

παρουσιάζονται τέτοια προβλήματα. 

2. Η έκθεση αναφέρει ότι ο τρόπος καταπολέμησης της κακομεταχείρισης 

κρατουμένων από τους αστυνομικούς είναι η εφαρμογή αυστηρών κριτηρίων κατά 

την πρόσληψη των αστυνομικών και η παροχή επαρκούς επαγγελματικής 

εκπαίδευσης.  Τα σχέδια υπηρεσίας για πρόσληψη στην αστυνομική δύναμη, 

όπως έχουν, δεν περιλαμβάνουν τέτοια αυστηρά κριτήρια.  (Ο υποψήφιος πρέπει 

να είναι πολίτης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, καλού χαρακτήρα, μέχρι τριάντα 

πέντε ετών και να είναι υγιής).  Η έκθεση συνεχίζει ότι τα ανθρώπινα δικαιώματα 

πρέπει να αποτελούν μέρος της πρακτικής εκπαίδευσης των αστυνομικών.  Αυτό 

δε φαίνεται να συμβαίνει από την απάντηση της κυβέρνησης προς την επιτροπή.  

Γίνεται αναφορά μόνο σε θεωρητική επιμόρφωση, όπως βιβλία και σεμινάρια. 

3. Όσον αφορά την εισήγηση για την άμεση λήψη μέτρων από τις κυπριακές αρχές 

για τη διασφάλιση του δικαιώματος προσώπου που τελεί υπό κράτηση να 

ειδοποιήσει κάποιον για το γεγονός ότι είναι υπό κράτηση, στην απάντηση της 

κυβέρνησης δε γίνεται καμιά αναφορά σ’ αυτό το σημείο. 

4. Στην υπόδειξη για καταπολέμηση του προβλήματος της υπερπληρότητας στις 

Κεντρικές Φυλακές η κυβέρνηση απαντά ότι το πρόβλημα θα λυθεί με την 
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αναπαλαίωση των πτερύγων 5 και 8, η οποία αναμένεται να ολοκληρωθεί μέχρι το 

τέλος του 2002.  Σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι εργασίες αυτές; 

5. Τι γίνεται με την εισήγηση της αντιπροσωπίας της επιτροπής για τη δημιουργία 

προγραμμάτων εκπαίδευσης των μελών του αστυνομικού σώματος; 

6. Ποιο είναι το πόρισμα της έρευνας που ανέλαβαν ο Αρχηγός Αστυνομίας με τον 

Υπουργό ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως αναφορικά με το ψηλό ποσοστό 

απουσιών του προσωπικού στις Κεντρικές Φυλακές; 

7. Ποια μέτρα έχουν ληφθεί για την εφαρμογή των παραρτημάτων 63 και 79 των 

αστυνομικών κανονισμών από τον Ιανουάριο 2002 (έκθεση της κυβέρνησης); 

8. Ποιες είναι οι εξελίξεις γύρω από το θέμα της αποκατάστασης ορισμένων ασθενών 

του ψυχιατρείου Αθαλάσσας, ως επίσης και της εγκατάστασης ορισμένων 

διανοητικά καθυστερημένων τροφίμων του ψυχιατρείου σε ιδιωτικό ίδρυμα 

διαμονής; 

9. Ποια είναι η πορεία των κανονισμών που θα εφαρμόζονται σύμφωνα με τον περί 

Ψυχικής Υγείας Νόμο του 1997; 

10. Έχει διανεμηθεί το εισαγωγικό δελτίο στους τροφίμους και τις οικογένειές τους; 

11. Ποιες αλλαγές έχουν γίνει στη σύνθεση της εποπτικής επιτροπής όσον αφορά την 

παρουσία υπαλλήλων του ψυχιατρείου σ’ αυτήν και τη διατήρηση της 

ανεξαρτησίας και της αμεροληψίας της; 

12. Η επιτροπή εισηγείται ότι στις περιπτώσεις που το δικαστήριο θα αποφασίζει αν θα 

συνεχίσει ο υποχρεωτικός περιορισμός ασθενούς σε ψυχιατρικό ίδρυμα αυτό θα 

πρέπει να έχει πρόσβαση σε έκθεση ανεξάρτητου ψυχιάτρου. 

13. Αναφορικά με τη μεταχείριση των φυλακισμένων που είναι ψυχικά πάσχοντες, η 

επιτροπή εισηγείται την ίδρυση επιπρόσθετου κέντρου για τέτοιους ασθενείς.  Στην 

απάντηση της κυβέρνησης αναφέρεται ότι το αρμόδιο υπουργείο εξέτασε πέρσι το 
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ενδεχόμενο ίδρυσης ενός ειδικού κέντρου για τέτοιες περιπτώσεις.  Πώς 

εξελίσσονται αυτά τα σχέδια;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.284 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 16 Απριλίου 2003. 

 «Επειδή μου έχουν γίνει παράπονα από συμπατριώτες μας, μόνιμους κατοίκους 

Ελλάδας και Μεγάλης Βρετανίας, ότι τα μη ενημερωτικού χαρακτήρα προγράμματα που 

μεταδίδει το ΡΙΚ, μέσω δορυφόρου, στις χώρες αυτές είναι πολύ χαμηλού επιπέδου, 

παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

για τα ακόλουθα: 

1. Μπορεί να ασκηθεί οποιοσδήποτε έλεγχος στο ΡΙΚ για την ποιότητα των 

προγραμμάτων του που μεταδίδονται μέσω δορυφόρου στους αποδήμους; 

2. Ποιος είναι ο λόγος που το ΡΙΚ δε μεταδίδει μέσω δορυφόρου το κανονικό του 

πρόγραμμα; 

3. Με βάση ποια κριτήρια καθορίζεται το πρόγραμμα που το ΡΙΚ εκπέμπει μέσω 

δορυφόρου στους αποδήμους;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.285 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 16 Απριλίου 2003. 

 «Έχω παρατηρήσει ότι τα τουριστικά λεωφορεία, όταν σταθμεύουν, αφήνουν σε 

λειτουργία τις μηχανές τους, με αποτέλεσμα να προκαλείται ρύπανση από τα καυσαέρια 

καθώς και ηχορρύπανση. 

 Επίσης, η συνήθεια των Κυπρίων να αφήνουν τις μηχανές των αυτοκινήτων τους 

σε λειτουργία για τις ολιγόλεπτες στάσεις συνεπάγεται  οχληρία και ρύπανση που 

εμπίπτουν στην ίδια κατηγορία . 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν υπάρχει νομοθεσία που απαγορεύει αυτές τις δραστηριότητες και 
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γενικά ποια μέτρα λαμβάνει η αστυνομία, ώστε να περιοριστεί η ρύπανση που αυτές 

προκαλούν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Απριλίου 2003 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 

κ. Πεύκιου Γεωργιάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.105, ημερομηνίας 15 

Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Αναφορικά με τα προβλήματα της κοινότητας Αγίου Παύλου Λεμεσού, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τα πρόσωπα που εισηγήθηκε ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού και 

διορίσθηκαν ως μέλη των σχολικών εφοριών υποδείχθηκαν από τα πολιτικά κόμματα 

και ως εκ τούτου το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν είχε καμία ουσιαστική 

παρέμβαση στην εισήγηση για διορισμό των υπό αναφορά προσώπων.  Η διαδικασία 

αυτή είχε συμφωνηθεί από τα πολιτικά κόμματα και ακολουθήθηκε χωρίς οποιαδήποτε 

παρέκκλιση από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού.  Με βάση τα πιο πάνω, θα 

πρέπει να γίνει κατανοητό ότι η ευθύνη για τη μη συμπερίληψη προσώπου από την 

κοινότητα Αγίου Παύλου Λεμεσού στη Σχολική Εφορία Καλού Χωριού δε θα πρέπει να 

καταλογίζεται στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού ήταν και είναι έτοιμο να προσφέρει 

μαθήματα στα ΚΙΕ πέρα από τα αγγλικά και τα μαθηματικά, νοουμένου όμως ότι θα 

υπάρχουν τόσες δηλώσεις από ενδιαφερομένους, ώστε να επιτρέπεται η λειτουργία 

τέτοιου μαθήματος/τμήματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Τίμη Ευθυμίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.140, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 
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 «Σχετικά με την εκμετάλλευση ανανεώσιμων πηγών ενέργειας στη γεωργία, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το σχέδιο παροχής χορηγιών για εξοικονόμηση ενέργειας και υποκατάσταση 

συμβατικών καυσίμων και ηλεκτρισμού με ανανεώσιμες πηγές/ενέργειες εφαρμόζεται 

από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, το οποίο έχει και την κύρια 

ευθύνη για την ενημέρωση όλων των ενδιαφερομένων. 

 Λεπτομέρειες για τα στοιχεία και τις πληροφορίες που ζητάτε θα σας δοθούν από 

το αρμόδιο υπουργείο. 

 Το Τμήμα Γεωργίας συνεργάζεται στενά με το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας 

και Τουρισμού για προώθηση του σχεδίου και το ίδιο θα συνεχίσει να πράττει και στο 

μέλλον.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Απριλίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.157, ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2002, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου. 

 «Σχετικά με τη βιοτεχνική περιοχή Επισκοπής Λεμεσού, επιθυμώ να σας 

πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών έλαβε γνώση του υπομνήματος του κοινοτικού 

συμβουλίου Επισκοπής μέσω επιστολής του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 

και Περιβάλλοντος, με ημερομηνία 26 Ιουλίου 2002, η οποία αφορούσε αιτήματα του 

συμβουλίου, ενόψει της συζήτησης της εγκατάστασης μονάδας αφαλάτωσης σε περιοχή 

της κοινότητας. 

 Μετά τη διαφωνία του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως για τη δημιουργία της 

βιοτεχνικής περιοχής στο τεμάχιο 112 τόσο για πολεοδομικούς λόγους όσο και λόγω 

του εξαιρετικά ψηλού κόστους κατασκευής των οικοπέδων, το νέο κοινοτικό συμβούλιο 

συμφώνησε με το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για τη δημιουργία της βιοτεχνικής 
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περιοχής στα τουρκοκυπριακά τεμάχια με αριθμούς 555, 562, 563 και 564 Φ/Σχ. 53/61, 

(το αίτημα είχε υποβληθεί από το προηγούμενο κοινοτικό συμβούλιο).  Το Τμήμα 

Πολεοδομίας και Οικήσεως προχώρησε στην ετοιμασία των αναγκαίων σχεδίων για το 

διαχωρισμό τριάντα επτά βιοτεχνικών οικοπέδων στα τουρκοκυπριακά τεμάχια με 

αριθμούς 563 και 564, εφόσον έκρινε ότι αυτός ο αριθμός οικοπέδων ικανοποιεί τις 

ανάγκες της κοινότητας.  Το Υπουργείο Εσωτερικών συμφωνεί με την εν λόγω θέση του 

Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, δεδομένου ότι ικανοποιούνται οι πραγματικές 

ανάγκες της κοινότητας. 

 Τα τέσσερα οικόπεδα, όπου στεγάζονται ήδη ισάριθμες βιοτεχνίες στο χώρο του 

ΕΒΚΑΦ, διαθέτουν τις αναγκαίες υπηρεσίες (ρεύμα, νερό, τηλέφωνο).  Η βελτίωση του 

δρόμου που εξυπηρετεί τα εργαστήρια και η κατασκευή πεζοδρομίων μελετούνται από 

τις Τεχνικές Υπηρεσίες του επάρχου Λεμεσού, με στόχο την ικανοποίηση του αιτήματος. 

 Απολογούμαι για την καθυστέρηση στην απάντηση της ερώτησης του κ. Γεώργιου 

Γεωργίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Απριλίου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Κίκη Καζαμία στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.158, ημερομηνίας 17 

∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Σχετικά με διάφορα προβλήματα του οδικού δικτύου της περιοχής Σωτήρας 

Λεμεσού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο δρόμος που αρχίζει από το χωριό Σωτήρα και καταλήγει στον ανισόπεδο κόμβο 

Σωτήρας υπάγεται στην αρμοδιότητα του επάρχου Λεμεσού.  Μετά τη συμπλήρωση του 

ανισόπεδου κόμβου και την κατασκευή πρόσφατα της πρόσβασης από Πάφο προς 

Σωτήρα παραμένει αβελτίωτο τμήμα, μήκους 1,5 χμ. περίπου, από την αερογέφυρα 

(σύνορα βρετανικών βάσεων) μέχρι το κέντρο της κοινότητας. 
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 Για τη ριζική βελτίωση του εν λόγω δρόμου το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έχει 

ετοιμάσει σχέδια και έχουν γίνει και οι αναγκαίες απαλλοτριώσεις (1997).  Τα σχέδια 

αυτά δεν έχουν εφαρμοστεί.  Αντί αυτού, ο έπαρχος Λεμεσού προχώρησε στην 

ασφαλτόστρωση του δρόμου, ακολουθώντας τη χωμάτινη πρόσβαση, το 1998 με 

πιστώσεις που του έχουν παραχωρηθεί. 

 Επειδή από το τμήμα αυτό του δρόμου διέρχεται καθημερινά μεγάλος αριθμός 

βαρέων οχημάτων φορτωμένων με υλικά από τα γύρω λατομεία, το Τμήμα ∆ημοσίων 

Έργων προτίθεται να περιλάβει τη βελτίωσή του στις προτάσεις του για τον 

Προϋπολογισμό του 2004. 

 Όσον αφορά τη συμπλήρωση του δρόμου από τη Σωτήρα προς Ζανακιά, ο 

δρόμος είναι αγροτικός και ανάγεται στην αρμοδιότητα του επάρχου Λεμεσού. 

 Σχετικά με το δρόμο προς τις αρχαιότητες της περιοχής αναφέρεται ότι αυτός 

βελτιώθηκε πριν μερικά χρόνια, έχει επιστρωθεί με άσφαλτο πρόσφατα και η κατάστασή 

του είναι πολύ καλή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Απριλίου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Κίκη Καζαμία στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.193, ημερομηνίας 16 

Ιανουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Η Κύπρος, στα πλαίσια των προσπαθειών της για προστασία του θαλάσσιου 

περιβάλλοντος, έχει δεσμευτεί στο ∆ιεθνή Ναυτιλιακό Οργανισμό (ΙΜΟ) ότι θα κυρώσει 

το παράρτημα VI της ∆ιεθνούς Σύμβασης για την Πρόληψη της Ρύπανσης της 

Θάλασσας από τα Πλοία (MARPOL) κατά το πρώτο εξάμηνο του 2003. 

 Θα ετοιμαστεί από το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας σχετικό τροποποιητικό 

νομοσχέδιο το συντομότερο, μέσα στα χρονικά πλαίσια της δέσμευσής μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Απριλίου 2003 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
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και Τουρισμού κ. Γιώργου Λιλλήκα στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.205, 

ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Σχετικά με τα μέτρα που λαμβάνονται για στήριξη του ποδηλατικού τουρισμού, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με το στρατηγικό σχέδιο για τον τουρισμό, ο ποδηλατικός τουρισμός 

αποτελεί ένα από τα τμήματα αγοράς των οποίων η ανάπτυξη αποτελεί προτεραιότητα 

λόγω της συμβολής τους στην επίτευξη των στόχων της στρατηγικής.  Για το λόγο αυτό, 

στα πλαίσια της υλοποίησης της στρατηγικής, ο ΚΟΤ προωθεί και στηρίζει την ειδική 

αυτή μορφή τουρισμού τόσο από πλευράς δημιουργίας του κατάλληλου προϊόντος όσο 

και από πλευράς προβολής. 

 Όσον αφορά τη διαμόρφωση προϊόντος, έχουν γίνει τα ακόλουθα από μέρους του 

οργανισμού: 

1. Τοποθέτηση, σε συνεργασία με την Ομοσπονδία Ποδηλασίας και το Τμήμα 

∆ασών, πληροφοριακών πινακίδων και χαρτών για ποδηλατικές διαδρομές σε 

διάφορες περιοχές του νησιού (Μαχαιράς, Πόλη Χρυσοχούς, Ακάμας, Τρόοδος). 

2. Χρηματοδότηση της κατασκευής και τοποθέτησης ποδηλατοστασίων πλησίον 

ποδηλατοδρόμων στη Λευκωσία, Αγία Νάπα και Γεροσκήπου. 

3. Οικονομική ενίσχυση της υλοποίησης του ευρωπαϊκού προγράμματος “LIFE” που 

αφορά το σχεδιασμό δικτύου ποδηλατοδρόμων στις τέσσερις κυριότερες πόλεις 

της Κύπρου (Λευκωσία, Λάρνακα, Λεμεσό, Πάφο). 

4. Καταβολή προσπαθειών για συμμετοχή της Κύπρου στο πρόγραμμα “Eurovelo”.  

Το πρόγραμμα αποτελεί πρωτοβουλία της Ευρωπαϊκής Ομοσπονδίας Ποδηλασίας 

και τυγχάνει, μεταξύ άλλων, οικονομικής στήριξης από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  

Στόχος του προγράμματος είναι η δημιουργία ενός μεγάλης αποστάσεως δικτύου 
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ποδηλατοδρόμων οι οποίοι να ενώνουν τις περισσότερες χώρες της Ευρώπης, με 

σκοπό την προώθηση της ποδηλασίας ως εναλλακτικού μέσου διακίνησης, αλλά 

και ψυχαγωγίας.  Στην περίπτωση της Κύπρου η συμμετοχή στο “Eurovelo” θα 

μπορούσε να αποτελέσει ένα πολύ καλό εργαλείο ανάπτυξης και προώθησης του 

ποδηλατικού τουρισμού και παράλληλα ένα καλό μέσο προβολής της Κύπρου ως 

τουριστικού προορισμού για αυτού του είδους την πελατεία. 

5. Επιχορήγηση των διεθνών αγώνων ποδηλασίας για mountain bike “Αυξέντεια” και 

“Ορόκληνη” και γενικά οικονομική στήριξη της Ομοσπονδίας Ποδηλασίας σε 

περίπτωση αγώνων διεθνούς εμβέλειας. 

 Όσον αφορά την προβολή του προϊόντος, ο οργανισμός έχει προβεί στις 

ακόλουθες ενέργειες: 

 Παραγωγή δύο ταινιών τριών και δέκα λεπτών με θέμα την ποδηλασία στην Κύπρο 

για προβολή σε παρουσιάσεις στο εξωτερικό και σε ταξιδιωτικούς οργανισμούς 

που ασχολούνται με το είδος αυτό του τουρισμού. 

 Συμμετοχή σε εξειδικευμένες τουριστικές εκθέσεις. 

 Ετοιμασία επαγγελματικού εντύπου (μπροσούρας) για την ποδηλασία στην Κύπρο 

με πληροφορίες για διαδρομές, υψόμετρα, υπηρεσίες κ.λπ.  Το έντυπο 

υπολογίζεται να εκδοθεί στα ελληνικά και αγγλικά μέχρι το τέλος του 2003 και 

εντός του 2004 θα κυκλοφορήσει στα ολλανδικά και γερμανικά. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για τυχόν πρόσθετες διευκρινίσεις/πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 2003 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 

κ. Πεύκιου Γεωργιάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.213, ημερομηνίας 31ης 

Ιανουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 
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 «Όσον αφορά τα προγράμματα πρόληψης, επιμόρφωσης και στήριξης ενάντια 

στις ουσίες εξάρτησης, η πολιτική του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού είναι σε 

γενικές γραμμές ως αναφέρεται πιο κάτω: 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει εισαγάγει από το 1992 στην 

εκπαίδευση (δημοτική και μέση) ένα ολοκληρωμένο πρόγραμμα αγωγής υγείας που 

περιλαμβάνει διάφορες ενότητες (ανατομία-φυσιολογία ανθρώπινου σώματος, 

διατροφή, φυσική άσκηση, περιβάλλον και υγεία κ.λπ.).  ∆εσπόζουσα θέση στο 

πρόγραμμα κατέχουν οι ουσίες εξάρτησης (αλκοόλ, νικοτίνη, ναρκωτικά). 

 Η προώθηση της αγωγής υγείας γενικά, αλλά και ιδιαίτερα όσον αφορά τις ουσίες 

εξάρτησης, γίνεται διαθεματικά μέσω όλων των μαθημάτων.  Φυσικά, το κύριο βάρος 

πέφτει στα βιολογικά μαθήματα, στην οικιακή οικονομία και στη φυσική αγωγή. 

 Πέραν όμως της αγωγής υγείας και της πολιτικής της ενημέρωσης και πρόληψης 

που γίνεται μέσω των μαθημάτων, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού εφαρμόζει τα 

πιο κάτω εξειδικευμένα προγράμματα που ενισχύουν την πιο πάνω πολιτική: 

1. Επιτροπές αγωγής υγείας 

  Σε κάθε σχολική μονάδα υπάρχει επιτροπή αγωγής υγείας με υπεύθυνο ένα 

βοηθό διευθυντή και μέλη καθηγητές και μαθητές.  Οι επιτροπές, σε συνεργασία με 

το Κεντρικό Μαθητικό Συμβούλιο του σχολείου οργανώνουν διάφορες εκδηλώσεις 

(μουσικές, διαλέξεις, εργαστήρια) ενημέρωσης και ευαισθητοποίησης των 

μαθητών σε θέματα πρόληψης. 

2. Αντιναρκωτικά σεμινάρια 

  Είναι ετήσια σεμινάρια που γίνονται στην Αγία Νάπα.  Οργανώνονται από το 

Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού σε συνεργασία με το Υπουργείο Υγείας, το 

ΚΕΝΘΕΑ και την Υπηρεσία ∆ίωξης Ναρκωτικών (Υ∆ΙΝ) της αστυνομίας.  Σε αυτά 

συμμετέχουν μαθητές της β´ γυμνασίου.  Γίνονται οκτώ σεμινάρια το χρόνο.  Κάθε 
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σεμινάριο παρακολουθούν πενήντα επιλεγμένοι μαθητές-ηγέτες, που θα 

αποτελέσουν πυρήνες αντίστασης μέσα στα σχολεία τους ενάντια στα ναρκωτικά. 

3. Κινητές μονάδες “Μέντωρ” 

 Οι μονάδες αυτές, που είναι εξοπλισμένες με σύγχρονα εποπτικά μέσα 

(τηλεόραση, video, ανθρώπινο σώμα κ.λπ.), είναι ειδικά διαμορφωμένες “τάξεις” 

που επισκέπτονται τα γυμνάσια και τα δημοτικά.  Εκπαιδευμένοι καθηγητές και 

δάσκαλοι με βιωματικό τρόπο και με τη χρήση των εποπτικών μέσων 

ενημερώνουν τους μαθητές για τις ουσίες εξάρτησης και αναπτύσσουν την 

αυτοεκτίμηση και αυτοεικόνα τους, ώστε να είναι σε θέση να παίρνουν σωστές 

αποφάσεις.  Παράλληλα, αναπτύσσονται “αντισώματα” ενάντια στους πειρασμούς 

για χρήση εξαρτησιογόνων ουσιών.  Μέχρι σήμερα έχουν παρακολουθήσει το 

πρόγραμμα περισσότεροι από 8 000 μαθητές της δημοτικής και μέσης 

εκπαίδευσης. 

4. Πρόγραμμα “Στηρίζομαι στα πόδια μου” 

  Είναι πρόγραμμα ενδοϋπηρεσιακής επιμόρφωσης καθηγητών και δασκάλων που 

προσφέρεται από το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο σε συνεργασία με το Υπουργείο 

Παιδείας και Πολιτισμού και το ΚΕΝΘΕΑ.  Οι εκπαιδευμένοι καθηγητές 

οργανώνουν βιωματικά εργαστήρια για τους μαθητές ενάντια στις ουσίες 

εξάρτησης.  Μέχρι στιγμής έχουν εκπαιδευτεί 1 500 καθηγητές-δάσκαλοι και πέραν 

των 3 500 μαθητών γυμνασίων και άλλοι τόσοι των δημοτικών. 

5. Πρόγραμμα Ευρωπαϊκού ∆ικτύου Σχολείων Προαγωγής της Υγείας (Ε∆ΣΠΥ) 

 Το Ε∆ΣΠΥ είναι ευρωπαϊκό πρόγραμμα στο οποίο συμμετέχουν η Παγκόσμια 

Οργάνωση Υγείας, το Συμβούλιο της Ευρώπης και η Ευρωπαϊκή Ένωση.  

Συμμετέχουν γυμνάσια και λύκεια.  Τα σχολεία που παίρνουν μέρος στο 

πρόγραμμα καταρτίζουν σχέδιο προαγωγής της υγείας και πρόληψης ενάντια στις 
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εξαρτησιογόνες ουσίες (οργανώνουν εκδηλώσεις, εργαστήρια, εκθέσεις, 

διαγωνισμούς κ.λπ.). 

6. Πρόγραμμα “Ευ ζην” 

  Το πρόγραμμα είναι καρπός  διακρατικής συμφωνίας της Ελλάδας με την Κύπρο.  

Συμμετέχουν σχολεία από την Κύπρο και την Ελλάδα.  Κάθε σχολείο της Κύπρου 

συνδέεται με ένα ελλαδικό και διερευνούν ένα θέμα  σχετικό με την υγεία 

(κάπνισμα, αλκοόλ, ναρκωτικά, διατροφή κ.λπ.). 

7. Πανευρωπαϊκή σχολική έρευνα “ESPAD” για τις ουσίες εξάρτησης 

 Η έρευνα “ESPAD” (The European School Survey Project on Alcohol and other 

Drugs) για τις ουσίες εξάρτησης (αλκοόλ, νικοτίνης, ναρκωτικών) γίνεται κάθε 

τέσσερα χρόνια από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού σε συνεργασία με το 

ΚΕΝΘΕΑ  και το Συμβούλιο της Ευρώπης, στα λύκεια και τις τεχνικές σχολές.  

Κύριος σκοπός της έρευνας είναι η συλλογή στοιχείων όσον αφορά τη 

συμπεριφορά των μαθητών έναντι των ουσιών εξάρτησης.  Η επεξεργασία των 

στοιχείων αυτών θα αποτελέσει εργαλείο ανάληψης ενεργειών για έγκαιρη πολιτική 

πρόληψης.  Φέτος θα έχουμε την τρίτη έρευνα “EPSAD”. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού συνεργάζεται με το Υπουργείο Υγείας για 

προώθηση της αγωγής υγείας και πρόληψης.  Οι επισκέπτριες υγείας στα σχολεία, 

πέραν των σωματομετρικών εξετάσεων και εμβολιασμών που κάνουν, οργανώνουν 

εργαστήρια και διαλέξεις με στόχο την ενημέρωση των μαθητών και την πρόληψη έναντι 

των εξαρτησιογόνων ουσιών. 

 Τέλος, κάθε σχολική μονάδα συνεργάζεται με τους συνδέσμους γονέων, τα 

Υπουργεία Παιδείας και Πολιτισμού και Υγείας και οργανώνει διαλέξεις ενημέρωσης των 

γονιών για τις ουσίες εξάρτησης και τους τρόπους προληπτικής αγωγής των παιδιών 

τους.»    
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Απάντηση ημερομηνίας 14 Απριλίου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Κίκη Καζαμία στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.223, ημερομηνίας 17 

Φεβρουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη 

Καρά. 

 «Σχετικά με το δρόμο ∆άσους Άχνας-Αυγόρου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο δρόμος ∆άσους Άχνας-Αυγόρου, μήκους 4,5 χλμ. περίπου, υπάγεται στην 

αρμοδιότητα της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Αμμοχώστου συνεργεία της οποίας έχουν 

συντηρήσει πρόσφατα το δρόμο. 

 Εξάλλου, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων ετοίμασε μελέτη για κατασκευή τμήματος 

του δρόμου, μήκους 1,5 χλμ., το οποίο περνά από τα όρια του φράγματος Άχνας με 

σκοπό τη συντόμευση/ευθυγράμμιση του δρόμου, με χαρακτηριστικά 5.5-7.5 μέτρα 

πλάτος.  Η μελέτη στάληκε το Φεβρουάριο του 2003 στην Αρχή Τηλεπικοινωνιών 

Κύπρου, στην Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου και στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων για την 

ετοιμασία των δικών τους μελετών και στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για 

τις απαλλοτριώσεις. 

 Η δαπάνη για εκτέλεση του έργου υπολογίζεται να είναι της τάξης των £500.000 

και πιστώσεις για εκτέλεσή του θα προταθούν για περίληψη στον προϋπολογισμό του 

Τμήματος ∆ημοσίων Έργων για το 2004.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο.   

 Συνέχιση της συζήτησης για το θέμα «Η διδασκαλία του μαθήματος της φυσικής 

αγωγής στη δημοτική εκπαίδευση».  Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Πρόδρομου Προδρόμου.   

 Ποιος βουλευτής θέλει να πάρει το λόγο;   

 Η κ. Παπαδοπούλου. 
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∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μιλούμε για το Κεφάλαιο Τέταρτο, έτσι;   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Υπήρχαν τρεις ομιλητές, αν θυμάμαι καλά, για να κλείσει το θέμα.  Σαν να μη 

βλέπω... 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Είναι η κ. Παπαδοπούλου. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Θα είναι η Αντιγόνη, αλλά διερωτώμαι αν δεν είναι καλύτερα να μείνουμε... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όι, αφού έν’ η Αντιγόνη, να την ακούσουμε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εντάξει, να την ακούσουμε την Αντιγόνη.   

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 … 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, αλλά δεν είναι εδώ για να κλείσει το θέμα.  Εντάξει, να σας ακούσουμε. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Αν δε θέλετε, να μείνουμε την άλλη εβδομάδα. 
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∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όπως προτιμάτε.  Εγώ έλεγα ότι θα εκλείαμε το θέμα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, η κ. Παπαδοπούλου. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς θα ήθελα να πληροφορήσω το σώμα ότι στο Στρασβούργο 

μείναμε μία ημέρα επιπρόσθετη, για να ακούσουμε την κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου που 

παρουσίαζε ως εισηγητής ένα θέμα μαζί με τον κ. Χριστοδουλίδη, και δε θα μέναμε εδώ 

τώρα, να την ακούσουμε σήμερα; 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πουργουρίδη, και εκτιμώ το γεγονός ότι έμεινες μια μέρα 

περισσότερη για να ακούσεις μία έκθεση η οποία πέρασε και ομόφωνα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Πιττοκοπίτη. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Με όλο το σεβασμό ειδικά για τη συνάδελφό μου, την κ. Παπαδοπούλου.  Εάν θα 

κλείσει σήμερα το θέμα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, δε θα κλείσει σήμερα. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Επομένως, εάν δε θα κλείσει το θέμα... 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Η αντίληψη που είχαμε την περασμένη φορά ήταν ότι σήμερα θα έκλεινε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον λείπει ο εισηγητής του θέματος, δε θα κλείσει το θέμα. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Επειδή, κυρία Παπαδοπούλου, λέμε ότι ήδη έχει παρέλθει η ώρα και οι παραπάνω 

συνάδελφοι έχουν φύγει και, αν θα έκλεινε σήμερα το θέμα, να υπάρχει συνέχεια, ναι, 

αλλά, εφόσον δεν κλείνει σήμερα το θέμα, θα έκαμνα έκκληση και εισήγηση όπως αυτό 

αναβληθεί και τουλάχιστον στην επόμενη συνεδρία να μιλήσουμε και να κλείσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έχει δίκαιο η κ. Παπαδοπούλου, ότι συμφωνήσαμε -και μέσα στα πλαίσια που 

κάποτε πιέζουμε και το προεδρείο να συζητούνται τα θέματα- να συζητηθεί σήμερα και 

να κλείσει το θέμα με τρεις ομιλητές.  Η δυσκολία που έχουμε είναι ότι οι δύο 

απουσιάζουν και εκ των πραγμάτων δε θα είναι δίκαιο...  Με συγχωρείτε; 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Απουσιάζει και ο εισηγητής. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ...και εκ των πραγμάτων θα μείνει το θέμα ανοικτό για την άλλη φορά.  Οπότε θα 

είναι ένας μονόλογος... 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Λοιπόν, ως δημοκράτης εγώ εκτιμώ τις δικές σας απόψεις και, αν έτσι είναι η 

βούληση της πλειοψηφίας, να μείνει την άλλη φορά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Κυρία Παπαδοπούλου, σας δίνω το λόγο, να πείτε την ομιλία σας.  Το θέμα θα 

παραμείνει ανοικτό και θα συνεχίσει στην προσεχή συνεδρίαση.  Παρακαλώ, έχετε το 

λόγο. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συνάδελφοι βουλευτές, 

 Είναι γεγονός αναντίλεκτο πως η φυσική αγωγή προσφέρει τα μέγιστα στη 

διατήρηση της καλής υγείας, ευεξίας και ικανότητας για εργασία όλων ανεξαιρέτως των 

ηλικιών… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Να συνεχίσω ή να σταματήσω; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, σας έδωσα το λόγο. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 …Το αρχαίο ρητό “νους υγιής εν σώματι υγιεί” τονίζει αυτήν ακριβώς τη σημασία 

του ρόλου της φυσικής αγωγής, που ήταν ιδιαίτερα αναγνωρισμένος όχι μόνο στον 

αρχαίο ελληνικό κόσμο αλλά και στους αρχαίους Ασσυρίους, Βαβυλωνίους και αρχαίους 

Αιγυπτίους.  Στην εποχή μας, όμως, τα φαινόμενα της αγωγής αποκτούν 

πολυπλοκότητα.  Ο παιδαγωγός, ο δάσκαλος, ο εκπαιδευτικός, γενικά, χρειάζεται να 

είναι ο ίδιος κάτοχος υψηλών γνώσεων.  Το επιστημονικό του υπόβαθρο πρέπει να 

εμπλουτίζεται συνεχώς, με βάση τις εξελίξεις στους τομείς των κοινωνικών επιστημών, 

στην ψυχολογία, στην παιδαγωγική, στην κοινωνιολογία.  Πρέπει ταυτόχρονα να είναι 

κάτοχος της τεχνικής της διδασκαλίας, την οποία να οργανώνει εποικοδομητικά, ώστε το 

μάθημα να γίνεται ευχάριστο, ελκυστικό και πολύπλευρο.  Ο ίδιος ο χώρος, είτε είναι 

τάξη είτε εργαστήριο είτε γήπεδο μέσα στο οποίο διεξάγεται αυτή η διδασκαλία, πρέπει 
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να μην είναι απωθητικός για το παιδί-μαθητή-εκπαιδευόμενο, αλλά ενδιαφέρων και 

δημιουργικός.  

 Όλα τα πιο πάνω μπορούν να επιτευχθούν μόνο, όταν ο δάσκαλος ή ο 

εκπαιδευτικός στον παιδικό σταθμό, στο νηπιαγωγείο, στο δημοτικό σχολείο ή στο 

γυμνάσιο και όπου αλλού παρέχεται εκπαίδευση και αγωγή έχει την ευκαιρία για συνεχή 

επιμόρφωση, ώστε να εμπλουτίζει τις γνώσεις του, να αναβαθμίζει την εκπαιδευτική του 

ικανότητα και να τη βελτιώνει προς όφελος των διδασκομένων αλλά και του ιδίου.  Ο 

ίδιος πρέπει να εργάζεται χωρίς άγχος και χωρίς την ψυχοφθόρα καταπίεση της 

επαγγελματικής ανεπάρκειας. 

 Η συζήτηση για τη διδασκαλία του μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική 

εκπαίδευση στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας έγινε, ακριβώς γιατί 

υπήρξε έντονος προβληματισμός αν το μάθημα της φυσικής αγωγής είναι όντως 

αναπόσπαστο τμήμα της σύγχρονης εκπαίδευσης ή αν τυγχάνει  υποβάθμισης, σε 

κάποιο βαθμό, σε μια εποχή, μάλιστα, που υπάρχουν δραστικές αλλαγές στον τρόπο  

της ζωής μας.   

 Αναντίλεκτα, είναι γενική διαπίστωση πως τα σημερινά παιδιά έχουν αλλάξει 

διατροφικές συνήθειες.  Ένα μεγάλο ποσοστό τους έχει πρόβλημα παχυσαρκίας.  ∆εν 

παίζουν στις αλάνες, όπως άλλοτε, και το διαρκές τρέξιμό τους δεν είναι  για να 

αθλούνται, αλλά για να προλάβουν τα φροντιστήρια που τους απομυζούν κάθε 

ελεύθερο χρόνο.  Αυτό έχει αρνητικό αντίκτυπο στη σωστή και ισόρροπη ψυχοσωματική 

τους ανάπτυξη, λαμβανομένης υπόψη και της πολύωρης καθιστικής ενασχόλησης τους 

με χόμπι όπως είναι ο ηλεκτρονικός υπολογιστής και το διαδίκτυο, που είναι και πάλι 

ατομικά  και καθιστικά .  

 Η ίδια η  τεχνολογική επανάσταση , η σύγχρονη διαφορετική φιλοσοφική θεώρηση, 

η ιεράρχηση των αναγκών του σύγχρονου ανθρώπου, δικαιολογούν τον 
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προβληματισμό όσον αφορά το μάθημα της φυσικής αγωγής στη δημοτική εκπαίδευση, 

γιατί είναι στο στάδιο του δημοτικού που διαμορφώνονται οι στάσεις ζωής και οι 

κατευθύνσεις που ο καθένας χαράσσει  στο μέλλον.  Από στοιχεία που κατατέθηκαν 

στην επιτροπή διαφάνηκε πως σήμερα το μάθημα της φυσικής αγωγής διδάσκεται από 

διακόσιους περίπου εκπαιδευτές.  Οι μισοί διαθέτουν πτυχίο παιδαγωγικής και 

πρόσθετα κάποιας μορφής εξειδίκευση ή και πτυχίο στη φυσική αγωγή.  Οι υπόλοιποι 

δε διαθέτουν εξειδίκευση.   

 Ακούστηκαν διισταμένες απόψεις από τους εμπλεκόμενους φορείς -κάποιες  με 

εντονότερη τη συνδικαλιστική χροιά ή άλλη σκοπιμότητα.  Εμείς είδαμε καθαρά την 

εκπαιδευτική πτυχή του θέματος σε σχέση με το συμφέρον των μαθητών της δημοτικής 

εκπαίδευσης, γιατί  μέλημά μας είναι το παιδί να έχει ουσιαστική βοήθεια, ώστε να 

αναπτύσσεται σωματικά και ψυχολογικά στη βάση ολοκληρωμένων προγραμμάτων και 

να διδάσκεται από σωστά καταρτισμένα στελέχη, ώστε να αποκτά δεξιότητες και 

συναισθηματικές αντιστάσεις τέτοιες, που να μπορεί να ξεπερνά το αίσθημα του 

παιδικού εγωκεντρισμού και να κοινωνικοποιείται ομαλά στην παιδική ηλικία.  Η σωστή 

φυσική αγωγή  από την τρυφερή ηλικία δημιουργεί ένα γερό θεμέλιο, ώστε το παιδί να 

αναπτυχθεί σωστά και να αντιμετωπίσει θαρραλέα τις δυσκολίες της σύγχρονης 

αστικοποιημένης κοινωνίας. 

 Θεωρούμε πως στη σύγχρονη κοινωνία η φυσική αγωγή μπορεί να καταστεί 

φορέας θεμελιωδών κοινωνικών αξιών που να υπηρετεί την έννοια της κοινωνίας των 

πολιτών με βιωματικό και αποτελεσματικό τρόπο.  Ο σεβασμός του άλλου, η εκμάθηση 

και τήρηση κανόνων της συλλογικής φυσικής αγωγής, το ευ αγωνίζεσθαι, η ένταξη στην 

ομάδα, προωθούν την αλληλεγγύη και την ανεκτικότητα και καλλιεργούν το ίδιο το 

ιδεώδες της φυσική αγωγής, του  αθλητισμού και της ολυμπιακής παιδείας γενικότερα, 
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ιδιότητες που είναι ιδιαίτερα αναγκαίες στη σύγχρονη κοινωνία των πολιτών που 

οραματιζόμαστε. 

 Κρίνουμε πως στη σημερινή εποχή δε νοείται διδασκαλία της φυσικής αγωγής από 

άτομα χωρίς επαρκείς γνώσεις ή χωρίς αγάπη για το μάθημα, γιατί αυτό υποβαθμίζει το 

μάθημα της φυσικής αγωγής στην πρωτοβάθμια εκπαίδευση.  Κρίνουμε πως δεν έχει 

γίνει σε βάθος μελέτη από ειδικούς, ώστε να έχουμε ενώπιόν μας ως επιτροπή αλλά και 

ως Βουλή ολοκληρωμένα στοιχεία και έτσι να είμαστε λιγότερο ευάλωτοι σε τέτοιες 

ομάδες πιέσεων.  Σίγουρα θα πρέπει να γίνει έρευνα, για να διαπιστωθεί το ποσοστό 

των ενδιαφερομένων δασκάλων που επιθυμούν συγκεκριμένη εξειδίκευση στο μάθημα 

της φυσικής αγωγής. 

 Εμπεριστατωμένα προτρέπουμε το Υπουργείο Παιδείας να απαντήσει στα 

ερωτήματα της επιτροπής, δηλαδή πού, πώς και πότε μπορεί να προσφερθούν 

εξειδικευμένα εκπαιδευτικά προγράμματα, ώστε οι εκπαιδευτικοί που επιθυμούν να 

επιμορφωθούν επιπρόσθετα στη φυσική αγωγή να το πράξουν.  Επίσης, θα πρέπει να 

απαντηθεί το ερώτημα ποιος θα πληρώσει το κόστος. 

 Η ίδια η πολιτεία θα πρέπει να έχει ολοκληρωμένο όραμα παιδείας και να είναι 

αποφασισμένη να επενδύσει σε ανθρώπινο κεφάλαιο, σε δυναμικό με υψηλή κατάρτιση 

και σε τεχνικό επίπεδο και να επιλέξει συγκεκριμένο πρόγραμμα κατάρτισης 

εκπαιδευτών.  Αυτό μπορεί να γίνει σε συνεργασία του Υπουργείου Παιδείας με το 

Πανεπιστήμιο Κύπρου, έτσι ώστε οι μελλοντικοί δάσκαλοι να αποκτούν και 

εξειδικευμένα προσόντα στη διάρκεια ακριβώς των σπουδών τους για τη διδασκαλία της 

φυσικής αγωγής. 

 Αναμένουμε πως το θέμα θα απασχολήσει διεξοδικά  το Υπουργείο Παιδείας, στη 

βάση της πολιτικής που εισηγείται η αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και 

σε συνάρτηση με την αναβάθμιση της υλικοτεχνικής υποδομής των σχολείων, ώστε να 
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γίνεται όσο το δυνατό καλύτερη εμπέδωση των αξιών του αθλητισμού και της φυσικής 

αγωγής ως πολύτιμου αγαθού που βελτιώνει την υγεία, δημιουργεί σωματική και ψυχική 

ανάταση και προάγει την ποιότητα ζωής του ατόμου. 

 Ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το θέμα παραμένει και θα συνεχιστεί η συζήτηση στην προσεχή συνεδρίαση της 

Βουλής.   

 Κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.  Όπως όλοι 

γνωρίζετε, η επόμενη συνεδρία είναι η ειδική συνεδρία μεθαύριο Σάββατο, στις 1.00 το 

μεσημέρι, την οποία θα προσφωνήσει ο Πρωθυπουργός της Ελλάδας κ. Κώστας 

Σημίτης.  Θα παρακαλούσα τους συναδέλφους να είναι εδώ ένα τέταρτο προηγουμένως 

και όχι να παρουσιαστεί χάος εκείνη την ώρα.  Στις 12.45 μ.μ. παρακαλώ οι βουλευτές 

να είναι στις θέσεις τους. 

 Η επόμενη κανονική συνεδρία θα πραγματοποιηθεί την Πέμπτη, 8 Μαΐου 2003, 

στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη.   

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

1. O περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του Κέντρου 

Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με 

Αναπηρίες για το Έτος 2003 Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.070.2003) 

2. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 5) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.076.2003) 

3. Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και 

Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών 
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Πληροφοριών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Πρόταση νόμου.) 

(Αρ. Φακ. 23.02.018.2003) 

4. Οι περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και 

Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών 

Πληροφοριών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.036.2003) 

5. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια Υπηρεσίας  

Θέσεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.315.2002) 

6. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

(∆ιεξαγωγή Έρευνας για την Πηγή των Οικονομικών 

Πόρων Εκπαιδευτικών Λειτουργών) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99) 

7. Οι περί Προσωπικού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 

Κύπρου (Τροποποιητικοί) (Γενικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.042.2003) 

8. Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.043.2003) 

9. Οι περί Σχολικών Εφορειών (∆ιαχείριση Χρημάτων 

στα Σχολεία Μέσης Γενικής Εκπαίδευσης) Κανονισμοί 
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του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.087.2002) 

10. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - Θέση 

∆ασκάλου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.306.2002) 

11. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - Θέση 

Προϊσταμένου Τομέα Παιδαγωγικού Ινστιτούτου 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.003.2003) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για 

το θέμα που τιτλοφορείται «Η διδασκαλία του 

μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική 

εκπαίδευση». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Πρόδρομου Προδρόμου). (18.9.2001).   

(Αρ. Φακ. 23.04.194.2001) 

(Συνέχιση της συζήτησης) 

2. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής  

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της Υποεπιτροπής για την  

Επικοινωνία της Βουλής των Αντιπροσώπων με τον  

Πολίτη για Θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης. 
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3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται «Οι 

επιπτώσεις στο περιβάλλον και στους κατοίκους από 

τη συνέχιση της λειτουργίας του χυτηρίου “Νέμιτσας”  

στη Λεμεσό». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επιτροπής).  

(21.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.202.2002)   

4. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της Βουλής των  

Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για το Μέλλον της 

Ευρώπης. 

5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 

∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα που τιτλοφορείται «Η 

σχεδιαζόμενη αναθεώρηση του τοπικού σχεδίου  

στο δήμο Γεροσκήπου και τα εξ αυτής προκύπτοντα 

θέματα ευνοϊκής μεταχείρισης προς συγκεκριμένο 

επιχειρηματία». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του  

βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). (22.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.181.2002) 
 

6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα  

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα που τιτλοφορείται 
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«Ενημέρωση της επιτροπής για τη διεξαγόμενη από 

τις αρμόδιες αρχές έρευνα σχετικά με την ύπαρξη 

τεχνολογικού εξοπλισμού στο Αρχηγείο της 

Αστυνομίας για την παρακολούθηση τηλεφώνων». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επιτροπής).  

(8.10.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.287.2002) 

7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα  

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για τα θέματα που 

τιτλοφορούνται: 

  α. «Η ανάγκη λήψης μέτρων για ενίσχυση των 

δεσμών των φυλακισμένων με τις οικογένειές 

τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.390.2001) 

 β. «Η ανάγκη λήψης μέτρων κοινωνικής  

επανένταξης των φυλακισμένων μετά την 

αποφυλάκισή τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής). (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.391.2001) 

 γ. «Ψυχιατρικές υπηρεσίες και φυλακισμένοι με 

ψυχολογικά προβλήματα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 
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του βουλευτή κ. Τάκη Χατζηγεωργίου). 

(5.2.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.037.2002) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  7.25 μ.μ.) 

 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Μαύρου Ελένη 

Αγγελίδης Ανδρέας Μιχαηλίδης Ντίνος 

Αδάμου Αδάμος Νικολάου Ιωνάς 

Αναστασιάδης Νίκος Ομήρου Γιαννάκης 

Βαρνάβα Γιώργος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Βασιλείου Ανδρούλα Παπακώστας Κώστας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Γεωργίου Γεώργιος Περδίκης Γιώργος 

Γιάγκου Κίκης Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Προδρόμου Πρόδρομος 

Θεοχάρους Ελένη Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Καράς Αντώνης Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κατσουρίδης Νίκος Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κληρίδης Χρίστος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τυρίμος Κυριάκος 
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Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακού Μαρία Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγεωργίου Τάκης 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηνικόλα Ντίνος 

Λυσσαρίδης Βάσος Χριστοδουλίδης ∆ώρος 

Ματσάκης Μάριος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος Χρυσοστόμου Άριστος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Καλαϊτζιάν Πετρός  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ανάγνωση από τον προεδρεύοντα Βάσο Λυσσαρίδη της ομιλίας του Προέδρου της 

Βουλής και Προεδρεύοντος της ∆ημοκρατίας κ. ∆ημήτρη Χριστόφια με την 

ευκαιρία της υπογραφής της Συνθήκης Προσχώρησης της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, οι υπόλοιπες ομιλίες και σχετική συζήτηση (Ν. Κατσουρίδης, 

Ν. Αναστασιάδης, Ν. Κλεάνθους, Γ. Ομήρου, Χρ. Κληρίδης, Α. Βασιλείου, Ντ. 

Μιχαηλίδης, Γ. Περδίκης). 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

3. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού 

του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος του 2003», η συζήτηση που 

ακολούθησε (Μ. Σιζόπουλος, Γ. Λαμάρης, Πρ. Προδρόμου, Ν. Κατσουρίδης, 

προεδρεύων, Α. Χρυσοστόμου) και ψήφισή του σε νόμο. 
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4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για την 

Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου για το Έτος 2003 Νόμος του 2003», οι σύντομες 

παρατηρήσεις του κ. Γιώργου Περδίκη και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Προϋπολογισμού του 2002 (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003» και «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 4) 

του 2003», οι παρατηρήσεις των κ. Κώστα Παπακώστα και Αντώνη Καρά και 

ψήφισή τους σε νόμους. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και 

Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Βοηθών Καταστημάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και για το νομοσχέδιο  «Ο περί Βοηθών 

Καταστημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», η συζήτηση που ακολούθησε 

(Ζ. Ζαχαρίου, Σ. Χαραλάμπους, Ν. Πιττοκοπίτης, Γ. Βαρνάβα, Χρ. Πουργουρίδης, 

Χρ. Κληρίδης, Α. Γεωργίου, ∆. Συλλούρης, Στ. Ευαγόρου) και ψήφισή τους σε 

νόμο με τίτλο «Ο περί Βοηθών Καταστημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003». 

8. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Προστασίας της Παραλίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», η συζήτηση που ακολούθησε [Ά. Κυπριανού, 

∆. Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Χρ. Κληρίδης, Α. Παπαδοπούλου, Γ. Βαρνάβα, Ν. 

Πιττοκοπίτης, Γ. Θωμά, Α. Γεωργίου, προεδρεύων, γραμματέας (Μ. Κυριακού), Ά. 

Αγαπίου, Χρ. Πουργουρίδης, ∆. Χριστοδουλίδης] και ψήφισή της σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της ∆ιατήρησης και ∆ιασφάλισης των 

∆ικαιωμάτων των Εργοδοτουμένων κατά τη Μεταβίβαση Επιχειρήσεων, 



 197

Εγκαταστάσεων ή Τμημάτων Επιχειρήσεων ή Εγκαταστάσεων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού 

Μεταφορέα Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Επεξεργασίας ∆εδομένων Προσωπικού 

Χαρακτήρα (Προστασία του Ατόμου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002», οι 

αγορεύσεις που ακολούθησαν (Γ. Περδίκης, Ά. Αγαπίου, ∆. Συλλούρης) και 

ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ελέγχου Συμμόρφωσης προς τις Αρχές 

Ορθής Εργαστηριακής Πρακτικής (ΟΕΠ) και Σύστημα Επιθεώρησης και 

∆ιαπίστευσης των Πειραματικών Μονάδων και Τόπων ∆οκιμών ΟΕΠ Κανονισμοί 

του 2003» και έγκρισή τους. 

13. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί των Προϊόντων με βάση το Κρέας 

Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους. 

14. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Στραγγαλιστικά 

Πηνία που Προορίζονται για τους Λαμπτήρες Φθορισμού) Κανονισμοί του 2003» 

και έγκρισή τους. 

15. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων που Πρέπει να 

Πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων (Μη Αυτόματα Ζυγιστικά Όργανα) 

Κανονισμοί του 2003» και «Οι περί Μέτρων και Σταθμών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους. 

16. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Σύστασης και Λειτουργίας Σχεδίου 

Προστασίας Καταθέσεων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή 

τους. 
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17. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους. 

18. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέσεις Γεωργικού 

Λειτουργού Α΄ και Κτηνοτροφικού Λειτουργού Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 2003» και «Οι περί Κέντρου Επιστημονικών Ερευνών - Θέσεις Ανώτερου 

Ερευνητή και Ερευνητή Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή 

τους. 

19. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας - Θέση 

Γενικού ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους. 

20. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ιατρών (Ειδικά Προσόντα) Κανονισμοί του 

2003» και έγκρισή τους. 

21. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 

(Τέλος Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» και 

έγκρισή τους. 

22. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 

Κύπρου - Θέση Γενικού ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους. 

23. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 6) του 2003» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 5). 

24. Ερωτήσεις βουλευτών:  Ανάγκη άμεσης εφαρμογής του περί Ατόμων με 

Αναπηρίες Νόμου - Προβλήματα φύλαξης και απασχόλησης παιδιών με ειδικές 

ανάγκες - Προώθηση σύστασης οργάνου/φορέα για θέματα ρατσισμού - 

Καθυστέρηση στην καταβολή ειδικής χορηγίας στους συνταξιούχους - 

Καθυστερημένες πληρωμές σε δικαιούχους δημόσιου βοηθήματος - Στελέχωση 

Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας στις επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου - Μη τακτικά 
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δρομολόγια για μεταφορά των ξενοδοχοϋπαλλήλων της επαρχίας Αμμοχώστου - 

Κατασκευή του δρόμου Χούλου-Στατού-Αγίου Φωτίου - Ερωτήματα σχετικά με τα 

πιστά αντίγραφα αρχαίων αντικειμένων - Θέμα διδασκαλίας του μαθήματος της 

φυσικής αγωγής από προσοντούχο προσωπικό - Ρεπορτάζ ΡΙΚ για τις 

εγκαταστάσεις του BBC στο Ζύγι - Συσκευές περιορισμού ταχύτητας στα βαρέος 

τύπου οχήματα - Αρνητικές επιπτώσεις στο δήμο Λατσιών από την αναθεώρηση 

του τοπικού σχεδίου Λευκωσίας - Ισχυρισμοί δήμου Λατσιών για εύνοια 

επωνύμων από αναθεωρήσεις τοπικών σχεδίων - Πρόβλημα κακομεταχείρισης 

κρατουμένων από αστυνομικούς - Ανάγκη ελέγχου των προγραμμάτων του ΡΙΚ 

για τους αποδήμους - Ρύπανση από τις μηχανές αυτοκινήτων. 

25. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  Προβλήματα 

κοινότητας Αγίου Παύλου Λεμεσού - Εκμετάλλευση ανανεώσιμων πηγών 

ενέργειας στη γεωργία - Ανάγκη δημιουργίας βιοτεχνικής περιοχής στην Επισκοπή 

Λεμεσού - Αίτημα για πραγματοποίηση οδικών έργων στη Σωτήρα Λεμεσού - 

Ανάγκη κύρωσης παραρτήματος της Συνθήκης MARPOL για τον έλεγχο της 

ρύπανσης από τα πλοία - Ανάγκη ύπαρξης ποδηλατοδρόμων στις επαρχίες 

Αμμοχώστου και Λάρνακας - Εφαρμογή προγράμματος κατά των εξαρτησιογόνων 

ουσιών - ∆ιαπλάτυνση δρόμου ∆άσους Άχνας-Αυγόρου. 

26. Αγόρευση της κ. Αντιγόνης Παπαδοπούλου για το θέμα «Η διδασκαλία του 

μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική εκπαίδευση». 

  

 

 

 

 

 



 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

 Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄  

Ειδική Συνεδρίαση 19ης Απριλίου 2003 

(΄Ωρα έναρξης:  1.10  μ.μ.)  

(Αρ. 26)  

  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής ειδικής συνεδρίας της Βουλής 

των Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ την έντιμη γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει 

απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είναι με μεγάλη χαρά και συγκίνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που 

καλωσορίζω στην Κύπρο και στη Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας τον Πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, Πρωθυπουργό της Ελλάδας, 

κ. Κώστα Σημίτη. 

 Ο Πρωθυπουργός κ. Κώστας Σημίτης, ως Πρόεδρος του Ευρωπαϊκού 

Συμβουλίου, επέλεξε να επισκεφθεί πρώτα την Κύπρο, δυο μόνο μέρες μετά την 

υπογραφή στην αρχαία αγορά της Αθήνας της Συνθήκης Προσχώρησης των δέκα 



 2

κρατών στη μεγάλη ευρωπαϊκή οικογένεια.  

 Η επίσκεψη του Έλληνα Πρωθυπουργού αυτές τις ιστορικές ώρες για την 

Κυπριακή ∆ημοκρατία είναι συμβολική και υπογραμμίζει το αδιάπτωτο ενδιαφέρον και 

την ολόπλευρη αλληλεγγύη που ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, η ελληνική κυβέρνηση, η 

πολιτική ηγεσία και ο λαός της Ελλάδας εκφράζουν στην Κύπρο και το λαό της.  ∆ίκαια, 

κύριε Πρόεδρε, ο Πρόεδρος Παπαδόπουλος σάς χαρακτήρισε ψες ως τον αρχιτέκτονα 

της ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Στους δύσκολους καιρούς που περνά η Κύπρος, με την κατοχή και την ντε φάκτο 

διχοτόμηση να της υποθηκεύουν το μέλλον, η Ελλάδα είναι το σταθερό στήριγμα, είναι 

το ασφαλές και σίγουρο καταφύγιο της πατρίδας μας για διασφάλιση του παρόντος και 

του μέλλοντος του λαού μας.  Από το επίσημο τούτο βήμα εκφράζουμε τις ευγνώμονες 

ευχαριστίες του λαού και της πολιτικής ηγεσίας της Κύπρου σε σας, στον Υπουργό 

Εξωτερικών, την κυβέρνησή σας, τη Βουλή των Ελλήνων, την πολιτική ηγεσία και 

ολόκληρο το λαό της Ελλάδας.  Ιδιαίτερη μνεία και απότιση φόρου τιμής οφείλουμε στον 

αείμνηστο Γιάννο Κρανιδιώτη που, ως μέλος ακούραστο της κυβέρνησής σας, ως 

στενός σας συνεργάτης, διαδραμάτιζε ταυτόχρονα με πειθώ και με μεγάλη επιτυχία το 

ρόλο του πρεσβευτή της Κύπρου και της υπόθεσής της στο κόμμα του, το ΠΑΣΟΚ, και 

στην κυβέρνηση της Ελλάδας. 

 Με την υπογραφή της Συνθήκης Προσχώρησης στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η 

Κύπρος εκπληρώνει μια μεγάλη προσδοκία του λαού μας.  Η επικείμενη ένταξη της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ένωση θα υλοποιήσει τον έναν από τους δύο βασικούς 

στρατηγικούς στόχους που ως χώρα είχαμε θέσει, σε συνθήκες και δεδομένα δύσκολα, 

ειδικά για τις μικρές και αδύνατες χώρες. 

 Η ένταξη της Κύπρου στην ΕΕ αναμφίβολα ανοίγει μια νέα εποχή για το λαό μας, 

διανοίγει νέες προοπτικές και μας φέρνει μπροστά σε πρωτόγνωρες προκλήσεις.  Θα 
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χρειαστεί πολλή δουλειά.  Θα χρειαστεί μεγάλη προσπάθεια για την υλοποίηση των 

υποχρεώσεων που αναλαμβάνουμε για την εναρμόνισή μας με το κεκτημένο της 

Ένωσης.  Με αίσθημα ευθύνης, πολιτεία και λαός θα εργαστούμε σκληρά να 

ανταποκριθούμε στις υποχρεώσεις μας, έχοντας στο κέντρο της προσοχής μας τον 

απλό άνθρωπο.  Θέλουμε και θα πάρουμε ενεργό μέρος στα ζητήματα που αφορούν 

την ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 ∆υστυχώς, κύριε Πρόεδρε, ο κύριος στρατηγικός στόχος, της απαλλαγής από την 

κατοχή και της επανένωσης της πατρίδας και του λαού μας κάτω από την ομπρέλα μιας 

διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας, δεν έχει ακόμα επιτευχθεί, παρά τις έντονες 

προσπάθειες που έχουν λάβει χώρα τα τελευταία χρόνια. 

 ∆εν έχει επιτευχθεί, παρά την καλή θέληση που η δική μας πλευρά επιδεικνύει όλα 

αυτά τα χρόνια, ένεκα της αρνητικής στάσης της Άγκυρας και του κ. Ντενκτάς, που 

συνεχίζουν να επιμένουν στη διχοτόμηση του κυρίαρχου και ενιαίου κυπριακού κράτους 

και στη δημιουργία δύο χωριστών κυρίαρχων κρατών στην Κύπρο. 

 Η φιλοσοφία αυτή της τουρκικής πλευράς, που εμποδίζει την επίλυση του 

Κυπριακού, είναι αντίθετη με όλα τα ψηφίσματα του Οργανισμού των Ηνωμένων 

Εθνών, αλλά και με τις συμφωνίες που ο Τουρκοκύπριος ηγέτης έχει υπογράψει. 

 Την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση όλοι εκτιμήσαμε -και 

συνεχίζουμε να εκτιμούμε- ως μοχλό προώθησης μιας δίκαιης, βιώσιμης και 

λειτουργικής λύσης στο Κυπριακό, δεδομένης και της επιδίωξης της Τουρκίας να 

ενταχθεί στην Ένωση.  Ήρθε ο καιρός η Τουρκία να αντιληφθεί ότι, αν συνεχίσει να 

συμπεριφέρεται με τον τρόπο που μέχρι σήμερα συμπεριφέρεται στο Κυπριακό, αν 

συνεχίσει να παραμένει κατοχική δύναμη και με την πολιτική της να διαιωνίζει τη 

διχοτόμηση, θα πρέπει να εγκαταλείψει τα ευρωπαϊκά της όνειρα. 
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 Με αυτή την ευκαιρία θέλω να επαναβεβαιώσω τη θέληση της πλευράς μας να 

συνεχίσει σκληρά και με συνέπεια να εργάζεται για την υλοποίηση του κύριου 

στρατηγικού στόχου, της επίλυσης του Κυπριακού.  Υπό το φως του τελευταίου 

ψηφίσματος, του ψηφίσματος 1475, του Συμβουλίου Ασφαλείας για την Κύπρο, είμαστε 

έτοιμοι να συνεχίσουμε τις προσπάθειες για εξεύρεση λύσης διαπραγματευόμενοι με 

καλή θέληση στη βάση του Σχεδίου Ανάν, με στόχο την επανένωση της πατρίδας, την 

άρση της κατοχής και τη διασφάλιση των βασικών ανθρωπίνων δικαιωμάτων και των 

ελευθεριών ολόκληρου του λαού μας, Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων. 

 Τώρα που το όραμα της ένταξης υλοποιείται, η προσμονή μας, αλλά και η επιμονή 

μας, για επανένωση της πατρίδας μας γίνεται ακόμα πιο μεγάλη, ο πόθος μας να 

συμβιώσουμε με τους Τουρκοκύπριους  συμπατριώτες μας  σε μια ενωμένη ευρωπαϊκή 

Κύπρο γίνεται ακόμα πιο φλογερός.  Αυτό το στόχο θα τον πετύχουμε με την κοινή 

πάλη των Ελληνοκυπρίων και των Τουρκοκυπρίων που πιστεύουν πως αυτή η χώρα 

είναι δική μας.  Θα τον πετύχουμε με τη βοήθεια της Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα τον 

πετύχουμε με τη δική σας βοήθεια, τη βοήθεια της Ελλάδας.  Θα τον πετύχουμε με την 

εμμονή μας σε αρχές και στο δίκαιο. 

 Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, σας καλωσορίζω ακόμα μια φορά και σας 

παραχωρώ το βήμα. 

 Παρακαλώ τον κ. Φυττή να συνοδεύσει τον κ. Πρόεδρο στο βήμα. 

ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟΣ ΤΗΣ ΕΛΛΑ∆ΑΣ: 

(Κ. ΣΗΜΙΤΗΣ) 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, 

 Νιώθω εξαιρετική τιμή που βρίσκομαι σ’ αυτό το βήμα.  Περνάνε αυτή τη στιγμή 

από τη σκέψη μου οι αγώνες του κυπριακού λαού, η πολυτάραχη ιστορία της Κύπρου, 
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που θυμάται κανείς ανάγλυφα, απτά, όπως εγώ σήμερα, όταν επισκέφθηκα το πρωί τα 

Φυλακισμένα Μνήματα. 

 Όπως ξέρουμε όλοι, προχθές, την Τετάρτη, στις 16 Απριλίου 2003, ζήσαμε στην 

Αθήνα μια ιστορική στιγμή, την υπογραφή της Συνθήκης Προσχώρησης της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Είναι μια επιτυχία που αντανακλά τις 

προσπάθειες ολόκληρου του κυπριακού λαού.  Αντανακλά τις προσπάθειες της 

κυπριακής ηγεσίας στα περασμένα χρόνια, των Προέδρων Βασιλείου, Κυπριανού και 

Κληρίδη.  Αντανακλά τη στήριξη όλων των πολιτικών δυνάμεων της Κύπρου και του 

σημερινού Προέδρου, του κ. Παπαδόπουλου, ο οποίος κατέχει τη σκυτάλη για τη νέα 

πορεία της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Αντανακλά τις προσπάθειες της 

ελληνικής κυβέρνησης, των ελληνικών πολιτικών δυνάμεων, το όραμα του Γιάννου 

Κρανιδιώτη.  Μια εθνική πολιτική με ομοψυχία οδηγήθηκε σε αίσιο τέλος.  Κατακτήσαμε 

αυτή την ιστορική στιγμή για την Κύπρο και τον ελληνισμό, γιατί όλοι μαζί εργαστήκαμε 

σκληρά, με σχέδιο, με επιμονή και συνεργαστήκαμε αρμονικά, για να πετύχουμε το 

στόχο.  Γιατί οικοδομήσαμε σχέσεις ειλικρίνειας και εμπιστοσύνης με τους εταίρους μας.  

Γιατί με τις επιδόσεις σας στον οικονομικό τομέα, τα νηφάλια επιχειρήματά σας, 

υπερβήκατε σκοπέλους και πολλές αντιστάσεις, γιατί όλοι μαζί δε χάσαμε στιγμή.  

Ήμασταν πάντα πεπεισμένοι ότι μπορούμε να τα καταφέρουμε.  Και αυτή η εμπειρία 

της επιτυχίας ας είναι η εμπειρία που θα έχουμε ως οδηγό μας στα επόμενα βήματά 

μας. 

 Όλοι ξέρουμε ότι δεν ολοκληρώθηκε, δυστυχώς, η άλλη μείζων εθνική πολιτική, η 

λύση το κυπριακού προβλήματος, η επανένωση της Κύπρου.  Η Κύπρος είναι η 

τελευταία χώρα σήμερα, της οποίας η πρωτεύουσα ακόμα χωρίζεται από ένα τείχος.  

Ένα τείχος που χωρίζει το παρελθόν από το μέλλον, την καθυστέρηση από την 

πρόοδο, την αντίθεση, την αντιπαράθεση από τη συνεργασία. 
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 Η ηγεσία των Τουρκοκυπρίων επέδειξε, δυστυχώς, αρνητική στάση, ακόμα και 

απέναντι στην απαίτηση του τουρκοκυπριακού λαού να ξεπεραστεί η διαίρεση, αλλά και 

απέναντι στη διεθνή κοινότητα, στον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών, την Ευρωπαϊκή 

Ένωση και σε πολλές άλλες χώρες, οι οποίες εκφράστηκαν θετικά για τη λύση του 

κυπριακού προβλήματος. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, 

 Με την ένταξή της, η Κύπρος γυρίζει μια σελίδα στην ιστορία της.  ∆ε θέλω να 

σταθώ στα οφέλη που συνεπάγεται η ένταξη, δε θέλω να σταθώ στις διάφορες θεσμικές 

ρυθμίσεις, οι οποίες αλλάζουν τη λειτουργία μιας κοινωνίας προς το θετικό, την 

ελευθερία διακίνησης προσώπων, αγαθών, υπηρεσιών, κεφαλαίων, τη συμμετοχή σε 

εγκαθιδρυμένες πολιτικές, όπως την περιφερειακή πολιτική, την πρόσβαση σε 

χρηματοδοτήσεις, όπως οι χρηματοδοτήσεις των ταμείων, την ενσωμάτωση στην 

ευρωπαϊκή οικογένεια μέσω διαδικασιών και μηχανισμών, οι οποίες διαδικασίες και 

μηχανισμοί λειτουργούν αυτονόητα. 

 Θέλω να επισημάνω κάτι άλλο εδώ.  Τη δυνατότητα, την προοπτική κάθε κράτους 

μέλους, άρα και της Κύπρου πια, να αναβαθμίσει τη θέση της, να αναβαθμίσει τη θέση 

της γενικά μέσω των ενωτικών διαδικασιών.  Να έχει τη δυνατότητα να ενισχύσει τη 

φωνή της, να επηρεάσει τα πράγματα, να επηρεάσει τις εξελίξεις, πέρα από τη δύναμη 

που της δίνει το μέγεθος της οικονομίας της και ο πληθυσμός της.  Όπως αναφέρθηκε 

σήμερα στο Εθνικό Συμβούλιο, το Λουξεμβούργο είναι ένα παράδειγμα κράτους με 

φωνή και κύρος, φωνή που ακούγεται και επηρεάζει.  Έχει βέβαια μια μακρά ιστορία 

στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά τη φωνή αυτή δεν την έχει αποκτήσει μονάχα λόγω της 

ιστορικής του συμβολής, την έχει αποκτήσει και λόγω της ουσιαστικής συνεχούς 

συμβολής του. 

 Μπορούμε, λοιπόν, να δημιουργήσουμε ένα πολιτικό κεφάλαιο και αυτό το 
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πολιτικό κεφάλαιο μπορεί να πολλαπλασιάζει τα αυτονόητα ωφελήματα από την ένταξη.  

Κερδίζεται μια προσπάθεια με συνέπεια και επιμονή, κερδίζεται όμως με το να 

ενσωματώνει ο πολιτικός μας λόγος και τον ευρωπαϊκό λόγο, να συντρέχουν οι στόχοι 

μας, τα επιχειρήματά μας με το πλατύτερο ρεύμα ιδεών, αιτημάτων και εξελίξεων στη 

σύγχρονη  Ευρώπη.  Κερδίζουμε με το να προάγουμε θέσεις και πρωτοβουλίες στη 

συνολική εξέλιξη της Ένωσης. 

 Βρισκόσαστε σε μια δύσκολη στιγμή και εσείς, όπως και πολλοί άλλοι, και η 

Ελλάδα, το 1981, γιατί μέχρι τότε είχαμε την εμπειρία της λειτουργίας ενός αμιγώς 

εθνικού κράτους, όσο αυτό ισχύει μέσα στα πλαίσια της παγκοσμιοποίησης.  Είναι όμως 

μια νοοτροπία, η οποία έχει προκύψει ιστορικά και η ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση 

είναι μια τεράστια τομή.  Και πρέπει να προσαρμοστούμε -και εσείς ιδίως- σ’ αυτή την 

τεράστια τομή, να εγκαταλείψουμε στάσεις άμυνας, περιχαράκωσης, προσεγγίσεις οι 

οποίες αφορούν παλιά προβλήματα και να επαναφέρουμε ή να προβάλουμε θέματα για 

τα οποία οι εταίροι δεν έχουν κατανόηση, γιατί άλλα είναι τα θέματα της εποχής.  Τα 

θέματα της εποχής είναι εκείνα τα οποία θα πρέπει να είναι κυρίαρχα και αυτό 

χρειάζεται νέες προσαρμογές, νέες κατευθύνσεις, νέες πρωτοβουλίες από όλους μας.  

 Συζήτησα αυτό το θέμα -και γι’ αυτό λέω από όλους μας- με τον Πρόεδρο κ. 

Παπαδόπουλο και είπαμε να συνεργαστούμε, Ελλάδα και Κύπρος, ακριβώς ώστε αυτή 

η φάση να περάσει γρήγορα και να μπορέσουμε να αξιοποιήσουμε το γεγονός της 

ένταξης, για να κερδίσουμε αυτό το πολύτιμο πολιτικό κεφάλαιο που θα μας επιτρέψει 

να έχουμε περισσότερη απήχηση, μια πιο δυνατή φωνή απ’ ό,τι υπό άλλες συνθήκες.  

Πιστεύω ότι η Κύπρος έχει προϋποθέσεις, ώστε να δημιουργήσει αυτό το πολιτικό 

κεφάλαιο.  Μπορεί να αξιοποιήσει τις δυνατότητες που θα διανοιγούν στη νέα Ευρώπη.   

 Στην Αθήνα, την Πέμπτη, συζητήσαμε για τη σχέση της Ευρωπαϊκής Ένωσης με 

τους νέους γείτονές της.  Ποιοι είναι οι νέοι γείτονες;  Είναι αυτοί στο βορρά, που λίγο 
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βέβαια σας ενδιαφέρουν ή δεν είναι άμεσα δικό σας θέμα, αλλά υπάρχουν και όλοι οι 

γείτονες στο νότο.  Στα νότια της μεσογειακής λεκάνης, στη Μέση Ανατολή.  Ψάχνει 

ακόμα η  Ευρωπαϊκή Ένωση να βρει τη μεσογειακή της πολιτική.  Κι εσείς είστε 

κατεξοχήν κατάλληλοι να συμβάλετε στον προσδιορισμό αυτής της μεσογειακής 

πολιτικής και να βοηθήσετε την Ένωση να ακολουθήσει κάποιους άλλους δρόμους, πιο 

αποτελεσματικούς απ’ ό,τι σήμερα ή με περισσότερη πληροφόρηση στο σχεδιασμό από 

ό,τι έχει σήμερα.  Και πιστεύω, τέλος, ότι η Κύπρος, επανενωμένη, χωρίς τα δεσμά και 

τους περιορισμούς που επιβάλλονται από την παρούσα κατάσταση, θα κατακτήσει 

οπωσδήποτε τη θέση που της αξίζει.  Γιατί μια ενωμένη Κύπρος -και θέλω να το πω με 

έμφαση- θα έχει πολύ πιο εύκολο δρόμο στην Ευρωπαϊκή Ένωση απ’ ό,τι θα έχει η 

τωρινή διαιρεμένη Κύπρος.  Γιατί η τωρινή διαιρεμένη Κύπρος, παρ’ όλο που έχει το 

δίκαιο με το μέρος της, παρ’ όλο που έχει τα επιχειρήματα, πάντα θα αντιμετωπίζει 

κάποια ερωτηματικά, κάποια δυσπιστία, κάποιες κακόπιστες αντιδράσεις, που πολλές 

φορές είναι σκόπιμες και πολλές.  Και, αν μπορούμε, λοιπόν, να λύσουμε το πρόβλημα, 

δε βοηθάμε μονάχα την ένωση του νησιού, αλλά βοηθάμε και τη δυναμική της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Και είναι αυτονόητο ότι δε 

θεωρούμε ότι εξαντλήθηκαν όλες οι προϋποθέσεις για την επίλυση του Κυπριακού.  Το 

ίδιο πιστεύει και η Ευρωπαϊκή Ένωση, το ίδιο πιστεύει και ο Οργανισμός Ηνωμένων 

Εθνών και θα πρέπει να συνεχίσουμε. 

 Η Χάγη δεν αποτελεί το τέλος μιας διαδρομής.  Για πρώτη φορά στην ιστορία του 

Κυπριακού συγκεντρώθηκαν τόσες προϋποθέσεις, αναπτύχθηκε  από τη διεθνή και 

ευρωπαϊκή κοινότητα μια τέτοια δυναμική για την οριστική επίλυσή του.  Και αυτό 

φαινόταν στις συζητήσεις, όπου ήταν για πολύ καιρό από τα πρώτα θέματα της ημέρας, 

τη στιγμή που παλιά το Κυπριακό ήταν ένα «πρόβλημα που μας ενοχλούσε», όπως 

έλεγαν στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ενώ τώρα η επίλυσή του έγινε αίτημα.  Εμείς 
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θεωρούμε ότι, όχι μονάχα τώρα μπορεί να υπάρξει δυνατότητα λύσης, αλλά πρέπει να 

υπάρξει.  Και πρέπει να την επιδιώκουμε -και συμφωνούμε σ’ αυτό- πάντα με την 

εποπτεία του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών.  Γιατί η λύση, όπως είπα και πριν, θα 

συμβάλει στην ευημερία και την πρόοδο του κυπριακού λαού, θα πολλαπλασιάσει τα 

οφέλη από την ένταξη. 

 Σ’ αυτή την κατεύθυνση πρέπει να συμβάλει αποτελεσματικά και η Τουρκία.  Αυτό 

θα ωφελήσει, ασφαλώς, την ίδια την ευρωπαϊκή της πορεία.  Θα βοηθήσει σε μια θέση 

καινούρια στην παγκόσμια κοινωνία.  Θα βοηθήσει τους Τουρκοκυπρίους και την 

ανάπτυξη του νησιού, θα βοηθήσει τις σχέσεις Ελλάδας και Τουρκίας.  Η επίλυση του 

Κυπριακού είναι όρος απαραίτητος, ώστε να υπάρχουν καλές σχέσεις συνεργασίας, 

ώστε να υπάρχει η απαραίτητη σταθερότητα και συνεργασία στην περιοχή.  Και 

χρειάζεται ειρήνη και σταθερότητα στην περιοχή, γιατί είναι μια περιοχή με πολλές 

αναταράξεις.  Και μπορούμε και πρέπει η Τουρκία ιδίως να συμβάλει στο να ξεπεραστεί 

αυτή η κατάσταση. 

 Η ευρωπαϊκή πορεία της Κύπρου, λοιπόν, και η επίλυση του Κυπριακού με βάση 

το Σχέδιο Ανάν αποτελούν δύο όψεις μιας ενιαίας λογικής, μιας ενιαίας στρατηγικής, η 

οποία δεν εξετάζει μόνο τη στιγμή, αλλά βλέπει τη δημιουργούμενη δυναμική.  Η 

πρόσφατη εμπειρία είναι διδακτική.  Η απόφαση της Κύπρου να αναζητήσει ένταξη στην 

τότε Ευρωπαϊκή Κοινότητα αποτέλεσε μια δημιουργική μεταστροφή της πολιτικής στο 

νησί.  Ανάλογη υπήρξε και η απόφαση της Ελλάδας να εγκαταλείψει μια πολιτική 

αρνήσεων στην ευρωπαϊκή πορεία της Τουρκίας, επιτυγχάνοντας τους όρους της 

απόφασης του Ελσίνκι.  Αυτή η δίδυμη πρωτοβουλία, η μεταστροφή της πολιτικής λόγω 

της ενταξιακής πορείας και η νέα πολιτική της Ελλάδας, σε σχέση με την ευρωπαϊκή 

πορεία της Τουρκίας, είχαν ως αποτέλεσμα τη θετική έκβαση της ενταξιακής πορείας 

της Κύπρου στην Ένωση.  Με τη σειρά της αυτή η πορεία, ακόμα και πριν να 
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ολοκληρωθεί, είχε και άλλες θετικές επιπτώσεις. 

 Πρώτον, επαναβεβαίωσε και στήριξε τη μοναδικότητα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 

ως του μόνου διεθνώς αναγνωρισμένου κράτους και του αποκλειστικού διεθνούς 

συνομιλητή.  Η εξέλιξη αυτή ενίσχυσε τη στάση της διεθνούς κοινότητας να μην 

αναγνωρίσει όλα αυτά τα χρόνια το τουρκοκυπριακό μόρφωμα και επέτρεψε την 

αναγνώριση, τώρα με την ένταξη, της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με τον πιο πανηγυρικό 

τρόπο, γιατί η Κύπρος καθίσταται μέλος μιας ισχυρής περιφερειακής οργάνωσης, η 

οποία προσφέρει σοβαρά εχέγγυα για την ασφάλεια του νησιού και για τη συμμετοχή 

του στις παγκόσμιες εξελίξεις.  Πρώτα, λοιπόν, η αναγνώριση. 

 Το δεύτερο σημαντικό που προέκυψε ήταν αυτή η δυναμική αναζήτηση λύσης του 

Κυπριακού.  Όπως θυμόμαστε όλοι έδειχνε αγκυλωμένο, έδειχνε καθηλωμένο σε 

τετελεσμένα και ο ΟΗΕ, ο οποίος θεώρησε ότι η ένταξη θα μπορούσε να αποτελέσει την 

ευκαιρία -προτού μάλιστα η ένταξη ολοκληρωθεί- βοήθησε για την ανάπτυξη αυτής της 

δυναμικής προς τη λύση.  Οι Ευρωπαίοι εταίροι, οι οποίοι πίστευαν ότι η εξεύρεση 

λύσης πριν από την ένταξη θα έλυνε πιο εύκολα το γόρδιο δεσμό του Κυπριακού και η 

ελληνική πλευρά που είδε δυνατή την αναστροφή των τελματωμένων διαδικασιών.  Η 

ένταξη, λοιπόν, έθεσε σε δυναμική πορεία όλους αυτούς τους παράγοντες και βέβαια 

εσάς, τον κυπριακό λαό, τις κυπριακές ηγεσίες, αλλά είχε, όπως ξέρουμε όλοι, και 

αποτελέσματα, όσον αφορά τους Τουρκοκυπρίους και την Τουρκία, γιατί ήταν ένα 

ισχυρό μήνυμα, ότι η κατάσταση δεν μπορεί να παραμένει η ίδια. 

 Όλη αυτή η δυναμική συνάντησε την επίμονη αντίρρηση του κ. Ντενκτάς που  

αποκορυφώθηκε στη Χάγη.  Υπάρχουν βέβαια εξηγήσεις γι’ αυτό.  Άλλες που αφορούν 

σε σταθερές της πολιτικής του κ. Ντενκτάς και της Άγκυρας και άλλες που αφορούν τη 

συγκυρία.  Τη συγκυρία που είχε σχέση με την κρίση στο Ιράκ.  Η νέα κυβέρνηση της 

Άγκυρας θα επαναποκτήσει τη διάθεσή της για συνέχιση της ευρωπαϊκής πορείας της 
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Τουρκίας.  Θα την απασχολήσει αυτό το θέμα, γιατί τις μέρες αυτές την απασχόλησε ο 

πόλεμος στα σύνορά της.  Μόλις όμως το θέμα αυτό γίνει πιο φλέγον, πιο επείγον, πιο 

πιεστικό, όταν σκεφτεί ότι πρέπει, σύμφωνα με τις αποφάσεις του Ελσίνκι, μέχρι το 

2004 να πάρει τις αποφάσεις της, να δείξει ότι αναγνωρίζει το κοινοτικό κεκτημένο, τις 

κοινοτικές αρχές, την ανάγκη συνεργασίας, τότε θα είναι και η στιγμή εκείνη της κρίσης 

γι’ αυτήν και η στιγμή της κρίσης για τους εταίρους.  Η Τουρκία δε θα μπορεί να αναζητά 

μια θέση στην οικογένεια των ευρωπαϊκών κρατών, όταν δεν αναγνωρίζει ένα μέλος της 

οικογένειας αυτής.  Αυτό είναι ακατανόητο!  Θέλεις να ενταχθείς κάπου και λες 

ταυτόχρονα ότι εκεί που θέλω να ενταχθώ δεν αναγνωρίζω έναν από αυτούς, οι οποίοι 

αποτελούν το σύνολο στο οποίο θα πάω.  ∆ε γίνεται αυτό!  Και γι’ αυτό θα πρέπει να 

πάρει τις αποφάσεις της.  Θα πρέπει να βοηθήσει στη μεταμόρφωση, στην αλλαγή, στο 

ξεπέρασμα του προβλήματος. 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Όσο ποτέ άλλοτε είναι διάχυτη η αίσθηση της ανάγκης για μια πιο ισχυρή 

Ευρώπη.  Όσο ποτέ άλλοτε έχουν ωριμάσει οι πολιτικές συνθήκες για μια ποιοτική 

μετεξέλιξη της Ένωσης, παράλληλα προς τη μεγέθυνσή της.  Το καταληκτικό στάδιο θα 

είναι αναπόφευκτα, σε λίγα χρόνια, ένα σχήμα που θα επιτρέπει ενσωματώσεις κρατών, 

παρά την ανομοιογένειά τους και τις διαφορές τους σε θέματα οικονομικής και 

κοινωνικής ανάπτυξης και ολοκλήρωσης. 

 Η Ένωση ξεκίνησε ως ένα μικρό σύνολο χωρών, οι οποίες είχαν το ίδιο περίπου 

επίπεδο ανάπτυξης.  Ε, δεν είναι πια έτσι, φαίνεται, αυτό.  Υπάρχει ανομοιογένεια και γι’ 

αυτό και η Ευρωπαϊκή Ένωση θα συνεχίσει την πολιτική διεύρυνσης, έχοντας πια ως 

δεδομένο ότι η ανομοιογένεια αυτή είναι επίσης δεδομένη και θα πρέπει να ξεπερνιέται 

μακροπρόθεσμα.  Τι σημαίνει αυτό στο δικό μας θέμα;  Ότι η ένταξη της Τουρκίας είναι 

δυνατή.  Ότι η Τουρκία θα μπορεί να ενταχθεί και να προσαρμόζεται, αλλά υπάρχει 
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όμως μια βασική προϋπόθεση.  Για να ενταχθεί, για να μπει σ’ αυτή τη διαδικασία της 

ομογενοποίησης, είναι τα κριτήρια της δημοκρατίας, του κράτους δικαίου, της 

προστασίας των δικαιωμάτων του ανθρώπου που αποτελούν τα ελάχιστα κοινά 

ζητούμενα για κάθε υποψήφια χώρα.  Και αυτές δεν είναι απλές εκφράσεις, οι οποίες 

λέγονται, γιατί πρέπει να λέγονται, συγκεκριμενοποιούνται ή εκφράζονται μάλλον -αυτή 

είναι η σωστή περιγραφή- στα κριτήρια της Κοπεγχάγης, τα οποία ελέγχει η Ευρωπαϊκή 

Ένωση σε κάθε υποψήφια χώρα, και πρέπει να αποδείξει ότι πληρεί τα κριτήρια της 

Κοπεγχάγης.  Και πρέπει επίσης, με βάση τα κριτήρια αυτά και τις Συμφωνίες του 

Ελσίνκι, να δείξει ότι αποδέχεται τις αρχές της ειρηνικής επίλυσης των διαφορών και του 

σεβασμού στο διεθνές δίκαιο. 

 Το συμπέρασμα είναι ότι ζούμε σε μια συγκυρία που διατηρεί ζωντανούς τους 

πυρήνες μιας δυναμικής που μπορεί να οδηγήσει σε λύση.  Να επανενώσει το νησί, να 

ανοίξει καινούριους δρόμους στους λαούς των δύο κοινοτήτων, νέες προοπτικές για την 

Τουρκία, αλλά και για τη σταθερότητα και ευημερία στην περιοχή. 

 Είναι φυσικό ότι, μια που έχουν έτσι τα πράγματα, η Ελλάδα θα συνεχίζει να 

στηρίζει τις αποφάσεις της Λευκωσίας και να επιδιώκει την επανένωση της Κύπρου.  Αν 

και αναμφίβολα υπάρχουν ή θα υπάρχουν φωνές που καλούν σε άλλες, δήθεν πιο 

βολικές κατευθύνσεις, η πεποίθησή μας είναι ότι τόσο η πολιτική συμπεριφορά των 

Ελληνοκυπρίων στο Σχέδιο Ανάν όσο και τα μακροπρόθεσμα συμφέροντα του 

ελληνισμού για ειρήνη και προκοπή στην περιοχή υποδεικνύουν ότι η ελληνοκυπριακή 

πλευρά δε θέλει να αποτελέσει εμπόδιο στην επανένωση. 

 Όπως είπα πριν, αν η Κύπρος θέλει να παίξει έναν αυτοδύναμο ρόλο, να έχει μια 

πολύ καλή σχέση με την Ευρώπη, τις ευρωπαϊκές χώρες, μπορεί να το κάνει πολύ 

καλύτερα ως ενωμένη οντότητα, παρά ως διχασμένη πολιτεία. 

 Νομίζω, εξάλλου, ότι όσες φωνές ακούστηκαν εις βάρος του Σχεδίου Ανάν 



 13

υπήρξαν στην πλειοψηφία τους αρνητικές, όχι στην επανένωση, αλλά στον τρόπο που 

αυτή είχε φιλοτεχνηθεί, όπως και όσες φωνές έδειξαν ότι προτιμούν την ένταξη χωρίς τη 

λύση δεν επεδίωκαν αναγκαστικά μόνο την πρώτη, μόνο την ένταξη, αλλά την 

πρότειναν ως μία προτεραία εξέλιξη, ως μία ευνοϊκή προϋπόθεση που θα 

εξυπηρετούσε καλύτερα τα συμφέροντα των Ελληνοκυπρίων στο τελικό πολιτικό 

αποτέλεσμα. 

 Οι σκέψεις αυτές επιβεβαιώνουν αυτό που είπα στην αρχή, ότι η αποτυχία της 

Χάγης δεν είναι το τέλος στην πορεία της επανένωσης.  Υπάρχει ένας νέος χρονικός 

ορίζοντας για την επίλυση και αυτός βρίσκεται μέσα στο 2004, ανάμεσα στην ενεργή 

κυπριακή ένταξη και στη δοκιμασία της τουρκικής υποψηφιότητας.  Η πράσινη γραμμή 

στη Λευκωσία, θα επαναλάβω για πολλοστή φορά, χωρίζει την Άγκυρα από τις 

Βρυξέλλες.  Η πράσινη γραμμή δεν εξυπηρετεί τώρα πια τα συμφέροντα της Τουρκίας 

και η πράσινη γραμμή δεν καταργείται μόνο με λόγια και ελιγμούς.  Καταργείται με 

πράξεις, δράσεις, πρωτοβουλίες, καταργείται με αλλαγή κλίματος, καταργείται με την 

πολιτική θέληση να έχουμε ένα ενωμένο νησί.  Και αυτή την πολιτική θέληση 

περιμένουμε να τη δούμε. 

 Είναι ενθαρρυντικό ότι εκφράζεται στην Κύπρο επισήμως η βούληση να υπάρχει 

συνέχεια στην αναζήτηση λύσης.  Όπως δήλωσε ο Πρόεδρος της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας κ. Παπαδόπουλος, οι προσπάθειες θα συνεχιστούν και τώρα μετά τη 

Συνθήκη Προσχώρησης.  Αυτό είναι ένα μήνυμα το οποίο έστειλε -και στείλαμε και 

σήμερα- προς την τουρκοκυπριακή κοινότητα.  Ένα μήνυμα προς την ηγεσία της, αλλά 

και προς τον τουρκοκυπριακό πληθυσμό που μαζικά εκδηλώνουν την πεποίθησή τους, 

διαδηλώνοντας «αυτή η Κύπρος είναι η πατρίδα μας», και ονειρεύονται ένα καλύτερο 

μέλλον, με ισοδύναμες ελπίδες ανάπτυξης και ευημερίας στην ευρωπαϊκή οικογένεια.  

Και θέλω να επαναλάβω ότι τα Ηνωμένα Έθνη πρέπει να έχουν τον κυρίαρχο λόγο στη 
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συνέχιση.  Το Κυπριακό είναι διεθνές πρόβλημα, παραμένει διεθνές πρόβλημα, πόσο 

μάλλον που η περιοχή γύρω από την Κύπρο διανύει μια περίοδο ιδιαίτερης αστάθειας.  

Γι’ αυτό, με τις προτάσεις της Τουρκίας για συνομιλίες των εγγυητριών δυνάμεων ή για 

απευθείας συνομιλίες εκτός του πλαισίου των Ηνωμένων Εθνών μεταξύ των δύο 

κοινοτήτων δε συμφωνώ. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, 

 Η Κύπρος έχει όλες τις προϋποθέσεις μιας πετυχημένης πορείας ασφάλειας και 

σταθερότητας.  Μιας πορείας ανάπτυξης και ευημερίας στην ευρωπαϊκή οικογένεια.  

Μιας πορείας που δεν αλλοιώνει τη μέχρι τώρα πορεία της Κύπρου, αλλά τονίζει το 

δυναμισμό και την προσωπικότητα των Κυπρίων.  Μιας πορείας που δίνει προοπτικές 

στις νέες γενιές.  Μιας πορείας δημιουργίας και ειρήνης μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, 

μαζί με την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Μιας πορείας αισιοδοξίας και προοπτικής που την 

αξίζει η Κύπρος, που την αξίζει πριν απ’ όλα, πάνω απ’ όλα ο κυπριακός λαός. 

 Πιστεύω ότι με την ένταξη μια νέα εθνική αυτοπεποίθηση γεννιέται κι εδώ στην 

Κύπρο.  Μετά από τόσα χρόνια δυσκολιών, μετά από τόσα χρόνια αρνήσεων, μετά από 

τόσα χρόνια που η κατοχή και τα στρατεύματα κατοχής φαίνονταν τετελεσμένα που δεν 

πρόκειται ν’ αλλάξουν ποτέ και δε μένει παρά η επίσημη πια αναγνώριση του διχασμού, 

σήμερα μπορούμε να έχουμε την ελπίδα ότι αυτό δε θα είναι το μέλλον. αυτό το 

αρνητικό που φαινόταν τόσα χρόνια.  Μπορεί, αντίθετα, να έχουμε την ελπίδα ότι το 

μέλλον θα είναι πολύ πιο διαφορετικό και ότι σιγά σιγά θα δημιουργήσουμε στο νησί 

νέες συνθήκες, νέες συνθήκες με μια βιώσιμη, λειτουργική λύση του Κυπριακού.  Νέες 

συνθήκες, οι οποίες θα επιτρέψουν στην Κύπρο, στον κυπριακό λαό, Ελληνοκυπρίους 

και Τουρκοκυπρίους, να αναπτύξουν όλες τις ικανότητές τους, όλες τις δυνατότητές τους 

και να δικαιώσουν την απόφαση της Ένωσης να τους εντάξει στην Ένωση, να 

δικαιώσουν την απόφαση της διεθνούς κοινότητας για συμπαράσταση στην Κύπρο σ’ 
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αυτή τη στιγμή, να δώσουν σε όλους μας ευκαιρία να δούμε ότι η Κύπρος και η Ελλάδα 

μπορούν, καταφέρνουν να προχωρήσουν μαζί σ’ ένα ελπιδοφόρο μέλλον. 

 Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήματα από τους βουλευτές και τους παρισταμένους) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ θερμά, κύριε Πρόεδρε, για το λόγο σας. 

 Η ομιλία του Πρωθυπουργού της Ελλάδας ολοκληρώνει τη σημερινή συνεδρία της 

Βουλής.  

 Επειδή είναι η τελευταία συνεδρία πριν από τις γιορτές του Πάσχα, να μου 

επιτρέψετε εκ μέρους του σώματος να ευχηθώ στον Πρωθυπουργό, στη σύζυγό του, 

στη συνοδεία του, στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, σε όλους εσάς, καλό Πάσχα.  Να 

ευχηθώ μέσω σας καλό Πάσχα στον κυπριακό λαό και καλή Ανάσταση.  Ανάσταση του 

τόπου μας, της Κύπρου μας, του λαού μας. 

 Στο σημείο αυτό κηρύσσω τη λήξη της σημερινής ειδικής συνεδρίας της Βουλής 

των Αντιπροσώπων. 

 Παρακαλώ όλους σας να μείνετε στις θέσεις σας, μέχρι να αποχωρήσει ο 

τιμώμενος φιλοξενούμενός μας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟΣ ΤΗΣ ΕΛΛΑ∆ΑΣ: 

 Καλό Πάσχα σε όλους εύχομαι κι εγώ. 

(Χειροκροτήματα από τους βουλευτές και τους παρισταμένους) 

(Ώρα λήξης:  1.47 μ.μ.) 

      Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Αγγελίδης Ανδρέας Μαύρου Ελένη 
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Αδάμου Αδάμος Μιχαηλίδης Ντίνος 

Αναστασιάδης Νίκος Νικολάου Ιωνάς 

Βασιλείου Ανδρούλα Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γεωργίου Γεώργιος Παπακώστας Κώστας 

Γιάγκου Κίκης Παπαπολυβίου Ανδρέας 

∆ημητρίου Παναγιώτης Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σαμψών Σωτήρης 

Θεοχάρους Ελένη Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θωμά Γιαννάκης Συλλούρης ∆ημήτρης 

Καράς Αντώνης Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κατσουρίδης Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κλεάνθους Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κληρίδης Χρίστος Τυρίμος Κυριάκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Άντρος Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυριακού Μαρία Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηνικόλα Ντίνος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοδουλίδης ∆ώρος 

Λυσσαρίδης Βάσος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Ματσάκης Μάριος Χρυσοστόμου Άριστος 
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Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Καλαϊτζιάν Πετρός  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

Προσφώνηση του Προέδρου της Βουλής ∆ημήτρη Χριστόφια και αντιφώνηση του 

Πρωθυπουργού της Ελλάδας Κώστα Σημίτη στα πλαίσια ειδικής συνεδρίας της 

Βουλής με την ευκαιρία της υπογραφής της Συνθήκης Προσχώρησης της Κύπρου 

στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 

 

 



 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 8ης Μαΐου 2003 

(Ώρα έναρξης:  5.38 μ.μ.) 

(Αρ. 27) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Κηρύσσω την έναρξη της 

σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ το συνάδελφο γραμματέα να 

διαπιστώσει κατά πόσο υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι η πρώτη συνεδρία της ολομέλειας μετά τις γιορτές του Πάσχα.  Εύχομαι σε 

σας, στις οικογένειές σας και, μέσω σας, σε ολόκληρο τον κυπριακό λαό χρόνια πολλά.   

 Προτού αρχίσουμε με την ημερήσια διάταξη θα πρέπει να εκπληρώσουμε μια 

οφειλή.  Να αναφερθούμε στην επέτειο της γενοκτονίας των Αρμενίων, που αποτελεί 

μια από τις μαύρες σελίδες και ένα από τα πιο αποτρόπαια εγκλήματα που στιγμάτισαν 

τον ανθρώπινο πολιτισμό στον εικοστό αιώνα. 

 H γενοκτονία των Αρμενίων άρχισε οργανωμένα το 1915 από το τότε καθεστώς 
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της Τουρκίας και είχε ως τραγικό αποτέλεσμα την εξόντωση 1 500 000 ανθρώπων και 

το βασανισμό, την εξορία και τον εκτοπισμό πάρα πολλών χιλιάδων άλλων· 

εκατομμυρίων. 

 Η αναφορά που γίνεται κάθε χρόνο στην ολομέλεια της Βουλής των 

Αντιπροσώπων για την επέτειο της γενοκτονίας είναι επιβεβλημένος φόρος τιμής στα 

θύματα του αποτρόπαιου εγκλήματος.  Η κυπριακή Βουλή με σχετικά ψηφίσματα έχει 

καταδικάσει το αποτρόπαιο έγκλημα και έχει εκφράσει την υποστήριξή της προς την 

πλήρη αποκατάσταση των απαράγραπτων δικαιωμάτων του φίλου και αδελφού 

αρμενικού λαού. 

 Η Βουλή, λαμβάνοντας υπόψη τη μακρόχρονη αρμονική συμβίωση και την 

αδελφική συνεργασία με τους Αρμενίους της Κύπρου και τη συνεισφορά τους στην 

πολιτική, οικονομική, κοινωνική και πολιτιστική ζωή του τόπου, αποφάσισε το 1990 

όπως η 24η Απριλίου κηρυχθεί Εθνική Ημέρα Μνήμης της Γενοκτονίας του Αρμενικού 

Έθνους. 

 Η συντήρηση της μνήμης του παρελθόντος δεν είναι απλώς μια επιταγή της 

ιστορίας.  Είναι μια απαραίτητη διαδικασία για σωστό προσανατολισμό στο παρόν και 

στο μέλλον, μακριά από τους παραμορφωτικούς και ζημιογόνους φακούς της 

μισαλλοδοξίας και του εθνικισμού. 

 Τα εγκλήματα κατά της ανθρωπότητας υπογραμμίζουν τη σημασία της ύπαρξης 

και προπάντων της ενίσχυσης και ανάπτυξης αρχών και αξιών.  Είναι αυτές τις αξίες και 

τις αρχές που η ανθρωπότητα κατέκτησε με αίμα, πόνο και δάκρυ και που καλείται να 

υπερασπίζεται, για να μην επαναλαμβάνονται τραγωδίες, να μην υπάρχει πόνος και 

καταστροφή. 

 Η ιστορία διδάσκει ότι, όποτε η διεθνής κοινότητα στάθηκε απαξιωτικά έναντι 

αυτών των αξιών, όπου δεν έμεινε πιστή στην εφαρμογή τους, πληρώθηκαν ακριβά 
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τιμήματα από χώρες και λαούς και εγκλήματα διενεργήθηκαν κατά της ανθρωπότητας. 

 Τέτοιο τίμημα πλήρωσε ο αρμένικος λαός, τέτοιο τίμημα πληρώνει και ο δικός μας 

ο λαός, ο κυπριακός, περιλαμβανομένων και των Αρμενίων, που είναι αναπόσπαστο 

κομμάτι του λαού, με θύτη την ίδια χώρα, την Τουρκία. 

 Σε μια περίοδο που η Τουρκία δείχνει να έχει ευρωπαϊκούς προσανατολισμούς, 

πρέπει να κατανοήσει ότι, για να μπορεί να τους υλοποιήσει, χρειάζεται να σέβεται το 

διεθνές δίκαιο και τη διεθνή νομιμότητα.  Η Τουρκία, αρνούμενη να συμμορφωθεί με τα 

ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για την Κύπρο, αλλά και αρνούμενη να 

αναγνωρίσει τη γενοκτονία των Αρμενίων, δείχνει να παραμένει δέσμια μιας πολιτικής 

που διαχρονικά τη φέρνει αντιμέτωπη με τη διεθνή κοινότητα και τη διεθνή νομιμότητα. 

 Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι τελευταίες εξελίξεις, με το μαζικό συναπάντημα του λαού μας, έχει περίτρανα 

αποδείξει ότι ο αγώνας για άρση της κατοχής, για επανένωση της Κύπρου, κάτω από 

την ομπρέλα της διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας, είναι κοινός αγώνας 

Ελληνοκυπρίων, Τουρκοκυπρίων, Αρμένηδων, Μαρωνιτών και Λατίνων.  Κοινό είναι 

επίσης και το όραμα της οικοδόμησης μιας κοινής πατρίδας, πατρίδας της ειρήνης, της 

ασφάλειας και της συνεργασίας.  Για την υλοποίηση αυτού του οράματος θα 

συνεχίσουμε να αγωνιζόμαστε με όλες μας τις δυνάμεις.  Το οφείλουμε στις επόμενες 

γενεές της πατρίδας μας. 

 Να μου επιτρέψετε τώρα να καλέσω στο βήμα τον εκπρόσωπο των Αρμενίων στη 

Βουλή συνάδελφο Πετρός Καλαϊτζιάν.  

Π. ΚΑΛΑΪΤΖΙΑΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Θέλω να εκφράσω τη βαθιά ευγνωμοσύνη ολόκληρου του αρμένικου λαού, επειδή 

τιμάτε και φέτος μαζί μας την ιερή μνήμη των μαρτύρων και των θυμάτων της 
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γενοκτονίας του 1915.  

 Θέλω επίσης να ευχαριστήσω τον κυπριακό λαό και τους εκπροσώπους του για 

την πρωτοπόρο στάση που τήρησαν στο θέμα της αναγνώρισης της γενοκτονίας των 

Αρμενίων από τους Τούρκους, αφού η Βουλή των Αντιπροσώπων της μικρής Κύπρου 

είναι το πρώτο κοινοβούλιο σε ολόκληρη την Ευρώπη που, με ομόφωνο ψήφισμά του, 

όχι μόνο αναγνώρισε το έγκλημα της γενοκτονίας εναντίον του λαού μας, αλλά και 

καταδίκασε με κατηγορηματικό τρόπο την Τουρκία.  Η ενέργεια αυτή της κυπριακής 

Βουλής άφησε στην αρμένικη κοινότητα της Κύπρου, αλλά, πιστεύω, και στους 

απανταχού Αρμενίους αισθήματα βαθιάς ευγνωμοσύνης.  Κι αυτό γιατί δείξατε με τον 

πιο έμπρακτο τρόπο τα πραγματικά αισθήματα του ελληνισμού της Κύπρου απέναντι 

στο λαό μας.  

 Σαν σήμερα πριν από ογδόντα οκτώ χρόνια, στις 24 Απριλίου 1915, διαπράχθηκε 

ένα έγκλημα σε βάρος ενός ολόκληρου λαού, μια γενοκτονία για την οποία ο 

εγκληματίας δεν κλήθηκε ποτέ να δώσει λόγο και παραμένει μέχρι σήμερα ατιμώρητος.  

Το έγκλημα αυτό διαπράχθηκε σε βάρος του αρμένικου λαού και ο εγκληματίας ήταν η 

τότε κυβέρνηση των Νεοτούρκων.  ∆υστυχώς όμως μέχρι σήμερα η Τουρκία δεν 

αντιμετώπισε τη Νυρεμβέργη της ούτε και ο πολύπαθος λαός μας βρήκε τη δικαίωσή 

του, έστω και αν πέρασαν ογδόντα οκτώ ολόκληρα χρόνια. 

 Η γενοκτονία όμως 1 500 000 Αρμενίων από τους Τούρκους το 1915 είναι ένα 

ιστορικό γεγονός, όπως άλλωστε γεγονός είναι και η παράνομη κατοχή των αρμενικών 

εδαφών, όσο και αν επίσημα η Τουρκία αρνείται πεισματικά να το αναγνωρίσει και να 

αποδεχτεί τις τεράστιες ευθύνες που απορρέουν από το έγκλημα αυτό.   

 Για τους Αρμενίους όμως το θέμα της γενοκτονίας ήταν, είναι και θα παραμείνει το 

πρωτεύον στις σχέσεις τους με τον υπόλοιπο κόσμο.  Για μας η δικαίωση των θυμάτων 

της γενοκτονίας είναι θέμα εθνικού χρέους, καθήκοντος και τιμής.  Μόλις τα τελευταία 
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λίγα χρόνια διάφορα κοινοβούλια σε Ευρώπη και Αμερική άρχισαν να αναγνωρίζουν τη 

γενοκτονία των Αρμενίων.  Η αντίστροφη μέτρηση για την Τουρκία έχει ήδη ξεκινήσει, 

αφού τα κράτη άρχισαν να αναγνωρίζουν τη γενοκτονία των Αρμενίων, έστω και αν δεν 

καταδικάζουν ευθέως τους γενοκτόνους.   

 Η λυσσαλέα αντίδραση της Τουρκίας στην περίπτωση της πρόσφατης 

αναγνώρισης της γενοκτονίας από τη Γαλλία είναι, νομίζω, πολύ χαρακτηριστική του 

πανικού στον οποίο έχουν περιέλθει οι κυβερνώντες στην Άγκυρα.  Το Κοινοβούλιο της 

Ευρώπης έχει αναγνωρίσει τη γενοκτονία των Αρμενίων από το 1987.  Πριν από ένα 

περίπου μήνα σε συνάντησή τους στις Βρυξέλλες, στις 24 Μαρτίου 2003, μετά τις 

συναντήσεις κορυφής της Κοπεγχάγης και της Χάγης, οι ευρωβουλευτές αποφάσισαν 

τα πιο κάτω: 

1. Επαναβεβαιώνουν την απόφαση της Ευρωβουλής του Ιουνίου του 1987, με την 

οποία αναγνώρισαν την αρμένικη γενοκτονία και ζητούν από την Τουρκία όπως 

την αναγνωρίσει και αυτή ως βάση συμφιλίωσης. 

2. Ζητούν από την Τουρκία να ανοίξει τα σύνορά της με την Αρμενία, σύμφωνα με τις 

υποχρεώσεις της ως υποψήφιας για ένταξη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

3. Ζητούν ομαλοποίηση των αρμενοτουρκικών σχέσεων ως προϋπόθεση για την 

ένταξη της Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Αναρωτιέμαι, λοιπόν, πώς η Τουρκία επιθυμεί να εισέλθει σε ένα χώρο στον οποίο 

ακόμα διαφωνεί όσον αφορά κάποιες ιστορικές πραγματικότητες.  Όσο η Τουρκία, 

ανάμεσα σε πολλά άλλα που τη χωρίζουν από την Ευρώπη, έχει και διαφορετική 

αντίληψη για πρόσφατα ιστορικά γεγονότα, η γνώμη μας είναι ότι έχει μακρύ δρόμο να 

διανύσει μέχρι να εξασφαλίσει δίκαια μια θέση στην ευρωπαϊκή οικογένεια. 

 Σήμερα, ογδόντα οκτώ χρόνια μετά τη γενοκτονία, όλοι οι Αρμένιοι ενωμένοι 
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τιμούμε τη μνήμη των μαρτυρικών νεκρών μας και υψώνουμε τη φωνή της διαμαρτυρίας 

μας, γιατί μέχρι σήμερα σκοπιμότητες και γεωπολιτικά συμφέροντα εμποδίζουν την 

επίσημη αναγνώριση του εγκλήματος της γενοκτονίας.  Χωρίς την επίσημη αυτή 

αναγνώριση δε θα μπορέσει να υπάρξει και επίσημη καταδίκη της Τουρκίας, αλλά ούτε 

και δικαίωση των αθώων θυμάτων της.  Η παραδοσιακή ελληνοαρμενική φιλία είναι 

λοιπόν δεδομένη.  Αυτό που νομίζω ότι χρειάζεται είναι η περαιτέρω σύσφιγξή της σε 

πρακτικό πλέον επίπεδο, που μπορεί να επιτευχθεί με τις αμοιβαίες επισκέψεις 

βουλευτών και άλλων κυβερνητικών αποστολών σε Αρμενία και Κύπρο.   

 Και πάλι σας ευχαριστώ που τιμάτε μαζί μας αυτή τη σημαντική επέτειο του 

αρμένικου λαού. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Καλαϊτζιάν.   

 Μέχρι να πάρετε τη θέση σας, να αναφέρω στα μέλη της Βουλής των 

Αντιπροσώπων ότι αυτό το μέρος της συνεδρίας παρακολουθούν και νεαροί μαθητές, 

μέλη της αρμένικης κοινότητας, τους οποίους καλωσορίζω.  

 Καλώ τώρα το σώμα σε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη των θυμάτων των γενοκτονίας. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να μου επιτρέψετε να τιμήσω ακόμα μια παρουσία 

εδώ.  Σήμερα κάνει στη Βουλή των Αντιπροσώπων, θα έλεγα, το ντεμπούτο του ο νέος 

Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, ο κ. Σόλων Νικήτας, ο οποίος, είμαι σίγουρος, 

όπως και οι προηγούμενοι γενικοί εισαγγελείς, θα συνεργαστεί στενά με το σώμα της 

Βουλής των Αντιπροσώπων, ώστε να λειτουργούμε ως Κυπριακή ∆ημοκρατία και 

νομικά ορθά.  Τον καλωσορίζω και του εύχομαι κάθε επιτυχία στην εκπλήρωση των 
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καθηκόντων του. 

 Θα ξεκινήσουμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήμερα με το Κεφάλαιο Β΄, την 

κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχουν τρεις κανονισμοί για τους 

οποίους γίνεται εισήγηση να κηρυχθούν επείγοντες και να εγκριθούν αυθημερόν.   

 Ο κατάλογος είναι όπως έχει ήδη διανεμηθεί. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 

εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 

τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Αναγκαστικής 

Απαλλοτρίωσης (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.078.2003) 

Εσωτερικών Νομικών 

2. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 

Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.079.2003) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Παιδείας 

3. Ο περί του Πρόσθετου 

Πρωτοκόλλου στη Σύμβαση για την 

Προστασία του Ατόμου από την 

Αυτοματοποιημένη Επεξεργασία 

∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα 

του 1981 (Κυρωτικός) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.080.2003) 

Εσωτερικών Εξωτερικών 

4. Ο περί της Συμφωνίας Μεταξύ του 

Υπουργείου Εσωτερικών της 

Εσωτερικών Εξωτερικών 
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Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του 

Υπουργείου Υποθέσεων του Πολίτη 

της Λαϊκής ∆ημοκρατίας της Κίνας 

στον Τομέα της Πολιτικής Άμυνας 

και των Εκλογών (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.081.2003) 

5. Ο περί Προσφορών στους Τομείς 

του Ύδατος, της Ενέργειας, των 

Μεταφορών και των 

Τηλεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.082.2003) 

Εξωτερικών Eυρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

6. Ο περί Προσφορών του ∆ημοσίου 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.083.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

7. Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς 

Ηλεκτρισμού Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.084.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

8. Ο περί της Ολοκληρωμένης 

Πρόληψης και Ελέγχου της 

Ρύπανσης Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.085.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

9. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ των 

Κρατών Μελών των Ευρωπαϊκών 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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Κοινοτήτων για τη ∆ιαβίβαση 

Ποινικών ∆ιαδικασιών (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.086.2003) 

10. Ο περί της Σύμβασης Μεταξύ των 

Κρατών Μελών των Ευρωπαϊκών 

Κοινοτήτων για την Εκτέλεση των 

Αλλοδαπών Ποινικών 

Καταδικαστικών Αποφάσεων 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.087.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

11. Ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.088.2003) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Παιδείας 

12. Ο περί Κυρώσεως της Συμφωνίας 

Μεταξύ της Ελληνικής ∆ημοκρατίας 

και της Κυβέρνησης της 

∆ημοκρατίας της Κύπρου (Παιχνίδια 

που ∆ιεξάγονται από τον ΟΠΑΠ 

Α.Ε.) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.089.2003) 

Οικονομικών Παιδείας 

13. Ο περί Κυπριακού Πρακτορείου 

Ειδήσεων (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.090.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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14. Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.091.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

15. Ο περί της Συμφωνίας της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 

∆ημοκρατίας της Σλοβενίας για 

Καταπολέμηση του Οργανωμένου 

Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.092.2003) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Εξωτερικών 

16. Ο περί του Πρωτοκόλλου του Κιότο 

για τις Εκπομπές Αερίων που 

Συμβάλλουν στο Φαινόμενο του 

Θερμοκηπίου (Κυρωτικός) Νόμος 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.093.2003) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Εξωτερικών 

17. Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 7) του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.094.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

18. Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 8) του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.095.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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19. Ο περί Προϋπολογισμού 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.096.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

20. Οι περί των Υπηρεσιών Εμπορίου 

και Βιομηχανίας - Θέσεις Ανώτερου 

Λειτουργού Οικοτεχνίας/ 

Χειροτεχνίας, Ανώτερου Εκπαιδευτή 

Οικοτεχνίας/Χειροτεχνίας, 

Εκπαιδευτή Οικοτεχνίας/ 

Χειροτεχνίας 1ης Τάξης και 

Εκπαιδευτή Οικοτεχνίας/ 

Χειροτεχνίας (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.032.2003) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 

21. Οι περί Αρχής Κρατικών εκθέσεων - 

Θέσεις Τεχνικού Επιθεωρητή, 

Ανώτερου Τεχνικού και Τεχνικού 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.033.2003) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 

22. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - 

Θέση Κλινικού Ψυχολόγου (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.062.2003) 

Υγείας Νομικών 
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23. Οι περί Τμήματος Εργασίας - Θέση 

Εκπαιδευτή (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.063.2003) 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

Νομικών 

24. Οι περί Υπουργείου Υγείας 

(∆ιοίκηση) - Θέση Λειτουργού Υγείας 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.064.2003) 

Υγείας Νομικών 

25. Οι περί Τμήματος Επιθεώρησης 

Εργασίας - Θέση Επιθεωρητή 

Εργασίας (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.065.2003) 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

Νομικών 

26. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων 

και Τροχαίας Κινήσεως 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.066.2003) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

27. Οι περί Ρυθμίσεως Οδών και 

Οικοδομών (Μηχανολογικές και 

Ηλεκτρολογικές Εγκαταστάσεις) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.067.2003) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

28. Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 
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Αποβλήτων (Χώροι Υγειονομικής 

Ταφής) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.068.2003) 

Υποθέσεων 

29. Οι περί Λειτουργίας της Επιτροπής 

Καταρτισμού και Τήρησης Μητρώου 

Κυπρίων Εθελοντών Β´ Παγκόσμιου 

Πολέμου Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.069.2003) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Παιδείας 

30. Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων 

Σχολείων Μέσης Εκπαιδεύσεως 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.070.2003) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Παιδείας 

31. Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου (∆ημόσια Ραδιοτηλεοπτική 

Υπηρεσία) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.071.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

32. Οι περί Πετρελαιοειδών 

(Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής 

Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 

3) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.072.2003)  

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

33. Οι περί Προσφορών του ∆ημοσίου 

(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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(Αρ. Φακ. 23.03.073.2003) 

34. Οι περί Αναγνώρισης Τίτλων 

Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης 

Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών 

Πληροφοριών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.036.2003) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Παιδείας 

35. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Εκρηκτικές Ύλες Εμπορικής 

Χρήσης) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.215.2002) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

36. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 

Υπηρεσίας (∆ιεξαγωγή Έρευνας για 

την Πηγή των Οικονομικών Πόρων 

Εκπαιδευτικών Λειτουργών) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Νομικών 

37. Οι περί Εκρηκτικών Υλών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.214.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

38. Οι περί Προσωπικού της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 

(Τροποποιητικοί) (Γενικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 
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(Αρ. Φακ. 23.03.042.2003) 

39. Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων 

Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.043.2003) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

40. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και 

Πολιτισμού - Θέση Προϊσταμένου 

Τομέα Παιδαγωγικού Ινστιτούτου 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.003.2003) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Παιδείας 

41. Οι περί Εμπορικών Σημάτων 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.307.2002) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 

42. Έγγραφα (αρ. 7/2003, 16/2003, 

18/2003, 27/2003, 39/2003, 

40/2003, 42/2003 και 43/2003), 

σύμφωνα με τους περί Πρόσληψης 

Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια 

και Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 

του 1995 έως 2001. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

43. Έγγραφο (αρ.  41/2003), σύμφωνα Οικονομικών Οικονομικών και 
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με τους περί Πρόσληψης Εκτάκτων 

Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 

Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους του 

1985 και τις εγκυκλίους του 

Υπουργείου Οικονομικών με αρ. 

741, 746 και 834, ημερομηνίας 

4.10.1985, 6.12.1985 και 9.11.1987 

αντίστοιχα. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Προϋπολογισμού 

44. Έγγραφα (Θ. 4/2003, Θ. 10/2003,  

Θ. 14/2003 και Θ. 15/2003) που 

αφορούν την εξαίρεση από την 

αναστολή πλήρωσης θέσεων 

πρώτου διορισμού στη δημόσια 

υπηρεσία, σύμφωνα με τους περί 

Αναστολής Πλήρωσης Θέσεων 

Πρώτου ∆ιορισμού στη ∆ημόσια 

Υπηρεσία (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 

Νόμους του 2000 έως 2001. 

(Αρ. Φακ. 15.21.001) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

45. Έγγραφο (αρ. 34/2003) σύμφωνα με 

τους περί Πρόσληψης Έκτακτων 

Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 

Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους του 

1985 έως 1991. 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

46. Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη 

έκτακτων υπαλλήλων από τον 

Οργανισμό Κυπριακής 

Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας 

δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 

στην Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 

∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμου. 

(Αρ. Φακ. 10.10.016) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 

Πρόταση νόμου 

 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται στην 

επιτροπή 

 Ο περί Ποινικού Κώδικα 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.027.2003) 

Χρίστο Κληρίδη, 

βουλευτή Νέων 

Οριζόντων 

Νομικών 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι κανονισμοί για τους οποίους υπάρχει εισήγηση να κηρυχθούν επείγοντες είναι 

«Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 

Κανονισμοί του 2003», «Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων Μέσης 

Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» και «Οι περί Πετρελαιοειδών 

(Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί 

του 2003».  Εάν δεν υπάρχει ένσταση οι κανονισμοί αυτοί κατατίθενται και 

παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές Συγκοινωνιών και Έργων, 

Παιδείας και Οικονομικών, αντίστοιχα, οι οποίες και καλούνται να συνέλθουν, για να 



 

 18

ετοιμάσουν το συντομότερο δυνατό τις εκθέσεις. 

 Παρακαλώ, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Έχω τη γνώμη ότι συνταγματικά, αλλά και με βάση του κανονισμούς λειτουργίας 

της Βουλής, δεν έχουμε δυνατότητα να το κάνουμε αυτό.  Έστω και αν στο παρελθόν 

γινόταν, δεν έχουμε αυτή τη δυνατότητα να κηρύξουμε επείγοντες κανονισμούς.  Και, αν 

μου επιτρέπετε να το αναλύσω λίγο εκτενέστερα, θα έλεγα ότι το άρθρο 73.5 του 

συντάγματος προβλέπει ρητά ότι μόνο νομοσχέδια ή προτάσεις νόμου είναι δυνατό να 

τύχουν αυτής της εξαίρεσης.  Ο Κανονισμός της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

παράγραφοι 63-66, που προβλέπει για τη δυνατότητα εξέτασης και έγκρισης 

κανονισμών, δεν προβλέπει γι’ αυτή τη δυνατότητα της επιτάχυνσης.  ∆εν είναι τυχαίο, 

εξάλλου, ότι και το άρθρο 54(ζ) του συντάγματος, που παρέχει την εξουσία στο 

Υπουργικό Συμβούλιο, δυνάμει νόμου, να προωθήσει κανονισμό, και το άρθρο 58.2(β) 

του συντάγματος, που επιτρέπει σε υπουργό να συντάξει κανονισμό, δυνάμει νόμου, 

δεν προβλέπουν για τη δυνατότητα να ζητηθεί επιτάχυνση, όπως προτείνεται τώρα από 

τη Βουλή.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει συνάδελφος που θέλει να θέσει αντίλογο; 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Η Βουλή, κύριε Πρόεδρε, έχει εξουσία να καθορίζει τη δική της διαδικασία και 

πιστεύω ότι αυτούς τους κανονισμούς η Βουλή, για να παρακάμψει το οποιοδήποτε 

τεχνικό θέμα προκύπτει από την επιχειρηματολογία του συνάδελφου, μπορεί να τους 

κηρύξει επείγοντες ως προτάσεις νόμου και ως προτάσεις νόμου να τις εγκρίνουμε, ενώ 

θα έχουν τη μορφή των κανονισμών.  Επομένως, η οποιαδήποτε ένσταση είναι τεχνικής 

φύσεως και δεν μπορεί να μας εμποδίσει από του να κάμουμε αυτή τη διαδικασία 

σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρία Κυριακού. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Μια άλλη υπαλλακτική αντιμετώπιση του θέματος.  Πιστεύω ότι, εφόσον 

προβλέπεται η επίσπευση μιας νομοθεσίας και εφόσον οι κανονισμοί απορρέουν από 

νομοθεσίες, εξυπακούεται ότι και τον κανονισμό μπορείς να τον θέσεις ως επείγοντα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να συμφωνήσω με την ερμηνεία που έχουν δώσει οι 

συνάδελφοι, ότι ο κανονισμός είναι μία νομοθεσία, ένα είδος νομοθεσίας και ο 

νομοθέτης, όταν συνέτασσε το σύνταγμα, ακριβώς είχε κατά νουν όλα τα είδη 

νομοθεσιών τα οποία θα πρέπει να γίνονται αντικείμενο επεξεργασίας.  Ταυτόχρονα 

ήθελε να δώσει τη δυνατότητα τόσο στην εκτελεστική εξουσία όσο και στη νομοθετική 

εξουσία να επιλαμβάνονται με τον ταχύτερο δυνατό τρόπο, εκεί και όπου ήταν 

αναγκαίο, τέτοιων προτάσεων, έτσι που να δίνει τη δυνατότητα στο κράτος να λειτουργεί 

ως πρέπει να λειτουργεί.  Γι’  αυτό πιστεύω ότι μπορούμε να προχωρήσουμε.  Και αυτή 

ήταν και η πρακτική την οποία τήρησε αυτό το κοινοβούλιο για σαράντα τρία χρόνια· και 
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πιστεύω ότι ήταν ορθή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ θα ξεκινήσω απ’  εκεί που έμεινε ο συνάδελφος, για να πω ότι, πέραν της 

νομικής προσέγγισης ή της συνταγματικής προσέγγισης, η πρακτική της Βουλής όλα 

αυτά τα χρόνια ήταν διαφορετική.  Αν πάσχει αυτή η πρακτική, κατά τη γνώμη μου, ο 

συνάδελφος δεν πρέπει να επικαλεστεί αυτό το πρόβλημα σήμερα που έχουμε, εν 

πάση περιπτώσει, τόσο σοβαρά θέματα, τα οποία πραγματικά είναι επείγοντα.  Γι’  αυτό 

το λόγο ευχαρίστως, αν θέλει ο συνάδελφος, να το επεξεργαστούμε και με το νέο Γενικό 

Εισαγγελέα, αλλά σήμερα νομίζω ότι πρέπει να προχωρήσουμε με τη δουλειά μας 

σύμφωνα με την πρακτική που ακολουθούσαμε μέχρι σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι, με δεδομένο ότι μπήκαμε εκ των πραγμάτων σε μία 

πάρα πολύ σύντομη ανάλυση αυτού του διαδικαστικού ζητήματος, το οποίο για 

σαράντα τρία χρόνια το περνούσαμε έτσι, νομίζω ότι η ορθότερη θέση είναι η εξής:  Για 

να ακριβολογούμε, είμαι και εγώ υπέρ της άποψης ότι θα πρέπει να προχωρήσουμε 

όπως έχει αναγραφεί, κατά προτεραιότητα, να κηρυχθούν επείγοντα τα ζητήματα αυτά 

και να παραπεμφθούν στις αρμόδιες επιτροπές.  Συμφωνώ δηλαδή με τη θέση τη δική 

σας, κύριε Πρόεδρε, αλλά νομίζω ότι η ορθότερη αιτιολογία και τεκμηρίωση είναι η εξής:  

Κάτω από τον όρο νομοθεσία, όπως διαλαμβάνεται στο σύνταγμα και στους 

κανονισμούς, συμπεριλαμβάνονται και οι κανονισμοί.  ∆εν υπάρχει δυνατότητα, χωρίς 

να θέλω να ανοίξω το κεφάλαιο της νομικής αντιπαράθεσης σ’  αυτή την περίπτωση -
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ούτε ο χώρος ούτε ο τόπος ούτε η στιγμή είναι- δεν υπάρχει καμία δυνατότητα όμως, αν 

αυτή θα είναι η τεκμηρίωση, να θεωρηθούν κανονισμοί ότι είναι νομοθεσία.  Γιατί;  Και 

μένω ως εδώ.  Γιατί απλούστατα οι εκάστοτε κανονισμοί εγκρίνονται κατόπιν 

εξουσιοδότησης συγκεκριμένης νομοθεσίας, άρα είναι πασιφανές και αυτόδηλο ότι είναι 

άλλο η νομοθεσία και άλλο οι κανονισμοί που εγκρίνονται βάσει της νομοθεσίας.  Οι 

κανονισμοί όμως είναι νομοθεσία όχι με την ευρεία έννοια του όρου, αλλά και με την 

κοινοβουλευτική πρακτική που αδιάπτωτα ακολουθούμε για σαράντα τρία χρόνια.  ∆ε 

θα λύσουμε τώρα αυτό το πρόβλημα και να μπούμε σ’  αυτή την ακαδημαϊκή συζήτηση.  

Μένουμε ως εδώ.  Η εισήγησή μου είναι να προχωρήσουμε, να κηρυχθούν επείγοντα τα 

θέματα, όπως κηρύχθηκαν, και να πάνε στις αρμόδιες επιτροπές με αυτή την 

τεκμηρίωση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θέλω να προσθέσω περισσότερα σε όσα έχουν πει άλλοι 

συνάδελφοι από άλλες κοινοβουλευτικές ομάδες.  Απλώς θα πω ότι, αν υπάρχει κάτι 

πιο ουσιώδες σ’  αυτό το σώμα, είναι να μπορεί να αντιμετωπίσει με τη δική του 

απόφαση και με τη δική του κρίση θέματα που δεν αντιστρατεύονται το σύνταγμα.  Γι’  

αυτό η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα συμφωνεί ότι τα θέματα αυτά που έχουμε 

ενώπιόν μας μπορούν να κηρυχθούν ως κατεπείγοντα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Ομήρου. 
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Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα ψηφίσουμε να κηρυχθούν κατεπείγοντες οι κανονισμοί, 

όμως θα ήθελα να ξεκαθαρίσω το εξής:  Άλλο το θέμα ότι υπήρξε πράγματι διαχρονικά 

μια κοινοβουλευτική πρακτική δυνάμει της οποίας κηρύσσαμε κατεπείγοντες τους 

κανονισμούς, αλλά οι κανονισμοί δεν είναι ούτε σχέδιο νόμου ούτε πρόταση νόμου.  

Είναι δευτερογενής νομοθεσία, είναι κάτι διαφορετικό και ο νομοθέτης δεν προέβλεψε 

ούτε ο συντακτικός νομοθέτης, που δεν ήταν βεβαίως νομοθέτης ο συντάξας το 

σύνταγμα ούτε αυτή η Βουλή.  Γι’  αυτό ας είμαστε δίκαιοι και με το συνάδελφο που 

ήγειρε το θέμα.  Τυπικώς, αν θέλετε, έχει δίκαιο και να μην ξεχνούμε ότι δίνουμε και μία 

διαβεβαίωση αναλαμβάνοντας το λειτούργημα του βουλευτή, να διατηρούμε πίστη και 

σεβασμό στο σύνταγμα.  Άρα θα πρέπει να προστρέξουμε προσεχώς, λίαν προσεχώς, 

στο να επενεχθούν οι αναγκαίες τροποποιήσεις επί του σημείου αυτού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω ότι πρώτα οι νομικοί πρέπει να κάνουν την αυτοκριτική τους, αν είναι έτσι 

που τα λέτε τα πράγματα, γιατί για σαράντα τρία χρόνια κηρύσσαμε κανονισμούς 

επείγοντες και τους εγκρίναμε.  ∆εύτερον, θεωρώ ότι τα νομικά συνδέονται πολύ με τη 

λογική και η λογική λέει ότι, εφόσον μπορούμε νόμους και νομοσχέδια και προτάσεις 

νόμου να τα κηρύσσουμε επείγοντα, πιθανόν να απορρέει ότι και οι κανονισμοί οι οποίοι 

επεξηγούν και συμπληρώνουν τους νόμους να μπορούν να κηρυχθούν επείγοντες, 

αλλά για λόγους καθαρά, πρακτικά, πολιτικούς, ένεκα της σημασίας των κανονισμών 

που έχουμε μπροστά μας, θα τα κηρύξω αυτή τη στιγμή επείγοντα και θα καλέσω τις 

επιτροπές να αποσυρθούν, για να τα συζητήσουν.  Και ας μείνει ανοικτό αυτό το θέμα 

και για τους νομικούς και για όλους μας, για να συνεχίσουμε μια συζήτηση. 

 Συνεπώς κηρύσσονται επείγοντα. 

 Θέλετε να ψηφίσουμε; 
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Αλλά θα μπορούσαμε να το λύσουμε και νομικά, σωστά, από τώρα, κύριε 

Πρόεδρε.  

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ∆ε θα το λύσουμε στην ολομέλεια. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Συγνώμη, κύριε συνάδελφε.  Θα μπορούσαμε να κηρύξουμε κατεπείγον 

τροποποιητικό νομοσχέδιο που να παρέχει την εξουσία στη Βουλή να κηρύσσει και τους 

κανονισμούς ως κατεπείγον θέμα στον ίδιο το νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αγγελίδη, δεν κρίνω σκόπιμο αυτή την ώρα να κάνουμε τέτοιο πράγμα. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Και να συνεχίσουμε τη συζήτηση φιλικά, να δούμε ποιο είναι το τελείως ορθό, το 

οποίο να ακολουθήσουμε στην πορεία. 

 Παρακαλώ τις αρμόδιες επιτροπές να αποσυρθούν και να συνεχίσουμε τη 

συνεδρία μας. 

 Παρακαλώ! 

 ∆ώστε μικρόφωνο στον κ. Συλλούρη, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μικρόφωνο έχω, αλλά είναι τόση πολλή η φασαρία... 
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 Κύριε Πρόεδρε, επειδή έφυγε η μισή Βουλή, παρόλο που είναι ομόφωνα τα άλλα 

δύο θέματα -νομίζω ότι υπάρχουν και ομιλητές, έστω που θα μιλήσουν εν συντομία- αν 

είναι, να κάνουμε ένα διάλειμμα είκοσι λεπτά. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να προχωρήσουμε ομόφωνα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να προχωρήσουμε ομόφωνα.  Εντάξει.  Αποσύρω την εισήγησή μου· να 

προχωρήσουμε ομόφωνα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω να προχωρήσουμε, κύριε συνάδελφε. 

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του Κέντρου 

Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες για το Έτος 2003 Νόμος του 

2003».  Παρακαλώ τον πρόεδρο της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής να διαβάσει 

την έκθεση.  Κύριε Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 ∆ε χρειάζεται, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε χρειάζεται να διαβαστεί η έκθεση. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του 

Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες για το Έτος 

2003 Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Ζαχαρίας Κουλίας  Ντίνος Χατζηνικόλα 
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 Μάριος Ματσάκης Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τον 

προϋπολογισμό του Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με 

Αναπηρίες (ΚΕΑΑ) για το 2003 σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 14 

Απριλίου και στις 5 Μαΐου 2003.  Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά 

προϋπολογισμού κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 

των Υπουργείων Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του Παγκύπριου 

Συμβουλίου για Άτομα με Ειδικές Ανάγκες.   

 Ο προϋπολογισμός του πιο πάνω ταμείου για το 2003 προβλέπει δαπάνες ύψους 

£174.732 και έσοδα ύψους £185.435, τα οποία προέρχονται κυρίως από πωλήσεις 

προϊόντων που κατασκευάζονται στο κέντρο και που προϋπολογίζονται για το 2003 σε 

£161.135.   

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά προϋπολογισμού η επιτροπή είχε την 

ευκαιρία να συζητήσει γενικότερα θέματα που αφορούν την οργάνωση και λειτουργία 

του ΚΕΑΑ, τους σκοπούς και επιδιώξεις του και τα μέσα επίτευξης των σκοπών αυτών.  

Περαιτέρω, η επιτροπή είχε την ευκαιρία να συζητήσει θέματα αποκατάστασης των 

εκπαιδευομένων που απασχολούνται στο κέντρο και ειδικότερα τις ευκαιρίες που 

δίδονται για ουσιαστική επαγγελματική αποκατάσταση των ατόμων με αναπηρία.   

 Οι κυβερνητικοί αρμόδιοι που παρέστησαν κατά τη συζήτηση του υπό αναφορά 

προϋπολογισμού κατέθεσαν στην επιτροπή εμπεριστατωμένο υπόμνημα, στο οποίο 

περιέχονται συγκεκριμένα στοιχεία μέσα από τα οποία προδιαγράφεται ο ρόλος του 

κέντρου αυτού.   

 Επίκεντρο των δραστηριοτήτων του ΚΕΑΑ είναι η επαγγελματική κατάρτιση 
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εκπαιδεύσιμων αναπήρων που μαζί με την παροχή υπηρεσιών επαγγελματικού 

προσανατολισμού, την αξιολόγηση ικανοτήτων και την τοποθέτηση σε εργασία 

συμπληρώνει τον κύκλο των διάφορων σταδίων που είναι απαραίτητα για την 

προσφορά ολοκληρωμένης φροντίδας για επαγγελματική και συνάμα κοινωνική ένταξή 

τους. 

 Οι κυριότεροι σκοποί και επιδιώξεις του ΚΕΑΑ έχουν ως ακολούθως: 

1. Η εκτίμηση των επαγγελματικών ικανοτήτων των αναπήρων, ο επαγγελματικός 

προσανατολισμός τους και η προπαρασκευή τους για απασχόληση στη 

βιομηχανία. 

2. Η κατάρτιση των αναπήρων σε κατάλληλα επαγγέλματα για τα οποία υπάρχουν 

προοπτικές σταθερής, κατά το δυνατό, απασχόλησης. 

3. Η απασχόληση αναπήρων με σοβαρής μορφής αναπηρία σε εργαστήρια 

παραγωγής. 

4. Η παροχή διευκολύνσεων για τη φυσική αποκατάσταση των αναπήρων, 

περιλαμβανομένων φυσικοθεραπευτικών, γυμναστικών και άλλων ασκήσεων. 

5. Η παροχή βοήθειας στους αναπήρους για την προσαρμογή και ένταξή τους στον 

κόσμο της εργασίας και στην κοινωνία γενικότερα. 

 Για την επίτευξη των σκοπών και επιδιώξεών του το ΚΕΑΑ διαθέτει/παρέχει τα 

ακόλουθα: 

 Κατάλληλα εξοπλισμένα εργαστήρια και προσωπικό για μια σειρά ειδικεύσεις που 

καθορίζονται ανάλογα με τη δυναμικότητα του ΚΕΑΑ και τις προοπτικές διάφορων 

επαγγελμάτων στην αγορά εργασίας. 

 ∆ιευκολύνσεις για την εκτίμηση των ικανοτήτων/ενδιαφερόντων των εισερχομένων 

στο κέντρο και παράλληλα παροχή βοήθειας για την επαγγελματική και κοινωνική 

τους αποκατάσταση. 
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 Εργαστήρια παραγωγής κάτω από συνήθεις συνθήκες εργασίας για την 

κατάρτιση/απασχόληση ατόμων με σοβαρής μορφής αναπηρία. 

 Αίθουσα με ειδικό εξοπλισμό για την παροχή φυσικοθεραπευτικών ασκήσεων. 

 Αναφορικά με την οργάνωση και λειτουργία του, το ΚΕΑΑ αποτελεί υπηρεσία του 

Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και οργανωτικά υπάγεται στην 

Υπηρεσία Μέριμνας Αναπήρων του Τμήματος Εργασίας και διευθύνεται από λειτουργό, 

ο οποίος είναι απευθείας υπόλογος στον υπεύθυνο της Υπηρεσίας Μέριμνας 

Αναπήρων.  Περαιτέρω, για την παροχή ειδικών υπηρεσιών το ΚΕΑΑ έχει 

αποσπασμένο προσωπικό σε ολική ή μερική βάση από κρατικές υπηρεσίες. 

 Στον καθορισμό των πλαισίων της πολιτικής και των δραστηριοτήτων του, το 

ΚΕΑΑ υποστηρίζεται από διοικητικό συμβούλιο με συμβουλευτικό ρόλο, το οποίο 

αποτελείται από αντιπροσώπους της κυβέρνησης, των εργοδοτών, των συντεχνιών και 

άλλων οργανώσεων που ενδιαφέρονται για την επαγγελματική αποκατάσταση 

αναπήρων, ενώ το προσωπικό του κέντρου αποτελείται από έντεκα μόνιμους (δεκατρείς 

θέσεις) και επτά ωρομίσθιους υπαλλήλους. 

 Υπό το φως της ενημέρωσης που η επιτροπή είχε, σύμφωνα με τα πιο πάνω, η 

συζήτηση επικεντρώθηκε στο θέμα της παρεχόμενης εξειδίκευσης των ατόμων με 

αναπηρίες και στη διαπίστωση ότι η όλη πολιτική λειτουργίας του ΚΕΑΑ χρειάζεται 

επανακαθορισμό.  Συναφώς, σημειώνεται η διαπίστωση της επιτροπής ότι οι τομείς 

εξειδίκευσης που αυτή τη στιγμή προσφέρονται από το ΚΕΑΑ δε συνάδουν με τα 

δεδομένα της σύγχρονης κοινωνικής πραγματικότητας.  Την ίδια στιγμή μέσα από τα 

δοθέντα επίσημα στοιχεία διαγράφεται ότι το ποσοστό αποκατάστασης ατόμων με 

αναπηρία δεν είναι το αναμενόμενο, ενώ το ύψος των δαπανών σε σχέση με κάθε 

εκπαιδευόμενο είναι δυσανάλογα ψηλό συγκρινόμενο με το τελικό αποτέλεσμα.   

 Οι ίδιοι οι κυβερνητικοί αρμόδιοι που παρέστησαν κατά τη διάρκεια της όλης 
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συζήτησης αποδέχθηκαν τη διαπίστωση της επιτροπής, σύμφωνα με την οποία οι 

παρεχόμενες από το κέντρο υπηρεσίες που στοχεύουν στην επαγγελματική κατάρτιση 

εκπαιδεύσιμων αναπήρων χωλαίνουν σημαντικά και δε συνάδουν με τους 

καθορισθέντες σκοπούς, σύμφωνα με τους οποίους επιδιώκεται η κατάρτιση των 

ατόμων με αναπηρίες σε κατάλληλα επαγγέλματα με την προοπτική σταθερής 

απασχόλησης. 

 Σημειώνεται περαιτέρω η παραδοχή από τους ίδιους τους εκπροσώπους του 

ΚΕΕΑ για την ανάγκη διεξαγωγής μελέτης που να επανακαθορίζει την όλη πολιτική και 

τα μέσα επίτευξης των στόχων του ΚΕΑΑ.  Συναφώς οι κυβερνητικοί αρμόδιοι 

ενημέρωσαν την επιτροπή ότι με προσωπική παρέμβαση του ίδιου του Προέδρου της 

∆ημοκρατίας έχει ορισθεί για τις 8 Μαΐου 2003 σύσκεψη εξ υπουργών επιτροπής, η 

οποία θα επιληφθεί όλων των πτυχών των ζητημάτων που άπτονται της ευημερίας των 

αναπήρων και γενικότερα της λειτουργίας του ΚΕΑΑ, γεγονός για το οποίο η επιτροπή 

εκφράζει την ευαρέσκειά της. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 

όλων των στοιχείων που κατατέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε ομόφωνα να εισηγηθεί 

στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου για την κατά 

νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής 

Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρία για το έτος 2003. 

 Ταυτόχρονα, με την ευκαιρία αυτή η επιτροπή καλεί το αρμόδιο υπουργείο να 

καταθέσει στην επιτροπή σε διάστημα έξι μηνών έκθεση στην οποία να εμφαίνονται 

όλες οι ενέργειες που θα αναληφθούν στο μεταξύ για αναβάθμιση των δραστηριοτήτων 

του ΚΕΑΑ στη βάση των σχετικών επισημάνσεων της επιτροπής. 

 Τέλος, η επιτροπή επιθυμεί να καυτηριάσει την παρανομία που διαπιστώθηκε ότι 

υπάρχει κατά τη διάρκεια της συζήτησης του όλου θέματος και που αφορά παράλειψη 
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κατάθεσης στη Βουλή και έγκρισης προϋπολογισμού του κέντρου για το έτος 2002.  Η 

επιτροπή σημειώνει φαινόμενα της φύσης αυτής με ιδιαίτερη απαρέσκεια και ιδιαίτερα 

τη δικαιολόγηση που δόθηκε από πλευράς των αρμοδίων για τη σημειωθείσα 

παράλειψη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Γεώργιος Τάσου. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Η έγκριση του προϋπολογισμού του ειδικού ταμείου για το Κέντρο Επαγγελματικής 

Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες συμπίπτει με τη ∆ιεθνή Ημέρα Θαλασσαιμίας, 

που είναι η σημερινή, και με την κήρυξη του 2003 ως Ευρωπαϊκού Έτους Ατόμων με 

Ειδικές Ανάγκες ή Αναπηρίες.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση μέσα από την απόφαση του 

Συμβουλίου της 3ης ∆εκεμβρίου 2001 για το Ευρωπαϊκό Έτος των Ατόμων με Ειδικές 

Ανάγκες αναγνωρίζει ότι πρέπει να λαμβάνονται τα κατάλληλα μέτρα για την κοινωνική 

και οικονομική ένταξη αυτών των ατόμων στην κοινωνία. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα τι είναι αυτή η κατάσταση;  Παρακαλώ και τους συναδέλφους στα έδρανα αλλά 

και πέριξ των εδράνων.  ∆εν είναι κατάσταση αυτή.  Ποιοι φωνάζουν;  Ποιοι 

τσακώνονται εδώ πέρα;  Για τ’  όνομα του Θεού! 

 Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
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Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Η αναγνώριση και η προστασία θεμελιωδών δικαιωμάτων των ατόμων με 

αναπηρίες για μια ισότιμη προστασία στις δραστηριότητες της κοινωνικής και 

οικονομικής ζωής αποτελεί ύψιστο καθήκον κάθε σύγχρονης κοινωνίας κράτους 

δικαίου.  Ταυτόχρονα κάθε σύγχρονο κράτος πρέπει να μεριμνήσει περισσότερο για την 

απασχόληση, την κατάρτιση, την υγεία, τη στέγαση, αλλά και τον καθορισμό 

προτεραιοτήτων γι’ αυτές τις ομάδες πληθυσμού, ούτως ώστε να υπάρχει ισοπολιτεία. 

 Πρέπει το κράτος μας να εργαστεί για τη μεταβολή της στάσης της κοινωνίας 

απέναντι σ’ αυτά τα άτομα.  Να εργαστεί για την επισήμανση όλων των εμποδίων και 

προβλημάτων που τους απασχολούν και να εξεύρει τους κατάλληλους μηχανισμούς για 

την υπερπήδηση όλων αυτών των εμποδίων. 

 Η κυπριακή πραγματικότητα, δυστυχώς, λυπούμαι που το λέω, δεν αντιμετωπίζει 

αυτούς τους συνανθρώπους μας όπως τους αρμόζει.  Παρά το ότι έχει γίνει μια 

αξιόλογη πρόοδος τα τελευταία χρόνια, εντούτοις έχουμε πολύ δρόμο να διανύσουμε 

προς τη σωστή κατεύθυνση.  Οι “φραγμοί” πρόσβασης σε όλες τις πτυχές της κοινωνίας 

αυτών των ατόμων αποτελεί ίσως το μεγαλύτερο μειονέκτημα. 

 ∆ε νοείται στον 21ο αιώνα να μην υπάρχουν προσβάσεις στους δρόμους, στα 

λεωφορεία, στα δημόσια κτίρια, όπως στα σχολεία, στα νοσοκομεία κ.α., γι’ αυτά τα 

άτομα.  Γι’ αυτό εμείς του ∆ημοκρατικού Συναγερμού πιστεύαμε και εξακολουθούμε να 

πιστεύουμε ότι πρέπει να προχωρήσουμε μπροστά δημιουργώντας μια κοινωνία χωρίς 

“φραγμούς”, που θα αποσκοπεί στην καλύτερη ένταξη των ατόμων με αναπηρίες σε 

όλους τους τομείς της κοινωνικής ζωής, παρέχοντας έτσι ίσες ευκαιρίες, με την 

απαγόρευση των διακρίσεων εις βάρος των ατόμων αυτών. 

 Επιπρόσθετα, η παροχή ίσων ευκαιριών, με στόχο την ενσωμάτωση και ένταξή 

τους στο ευρύτερο κοινωνικό σύνολο, θα τους δώσει την ευκαιρία να δείξουν στην 
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πράξη τις πραγματικές τους ικανότητες, συμμετέχοντας στην οικονομική και κοινωνική 

ζωή του τόπου.  Πρέπει να σταματήσουμε την περιθωριοποίησή τους και να 

εκσυγχρονίσουμε τη νομοθεσία μας με τη θέσπιση ουσιαστικών μέτρων για μια 

πραγματική και ουσιαστική λύση όλων των προβλημάτων που απασχολούν τα άτομα με 

αναπηρίες, είτε είναι θέματα εκπαίδευσης, είτε επαγγελματικής αποκατάστασης, 

απασχόλησης, ίσης μεταχείρισης, διάκρισης, προσβάσεων κ.λπ. 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θα μπορούσα να έκανα μια πιο εκτενή 

αναφορά σε όλα τα προβλήματα που απασχολούν αυτή την τάξη των συνανθρώπων 

μας, αλλά, λόγω του ότι έχουμε μπροστά μας την έγκριση του προϋπολογισμού του 

Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες, αναγκάζομαι να 

ασχοληθώ και με τα κακώς έχοντα στο κέντρο, το οποίο χρήζει εκ βάθρων μιας νέας 

προσέγγισης και στρατηγικής, ούτως ώστε το Κέντρο Επαγγελματικής Αποκατάστασης 

Ατόμων με Αναπηρίες να προσφέρει σίγουρη και σωστή βοήθεια προς τους 

ανάπηρους, όσον αφορά την επαγγελματική τους εκπαίδευση και αποκατάσταση. 

 Οι νέες συνθήκες και τα νέα δεδομένα μιας σύγχρονης κοινωνίας επιβάλλουν 

όπως το κέντρο εκσυγχρονιστεί και αναβαθμιστεί, ούτως ώστε να ξεφύγει από τα 

παραδοσιακά ιστορικά σχέδια επαγγελματικής αποκατάστασης που εφαρμόζει μέχρι 

σήμερα.  Πρέπει η εκπαίδευση-κατάρτιση να γίνεται ανάλογα με τις δυνατότητες και τα 

ενδιαφέροντα του κάθε ανάπηρου, προχωρώντας πάνω σε νέα βάση και παρέχοντας 

νέες ειδικότητες εκπαίδευσης, ούτως ώστε να ανταποκρίνονται στις σημερινές 

σύγχρονες ανάγκες της κοινωνίας των πολιτών. 

 Όπως όλοι οι πολίτες του κράτους μας έχουν ευκαιρίες εκμάθησης και 

εκπαίδευσης πάνω στα νέα δεδομένα του σήμερα, έτσι και τα άτομα με αναπηρίες 

δικαιούνται να έχουν τουλάχιστο τις ίδιες ευκαιρίες. 

 Η ιατρική φροντίδα που προσφέρεται κυρίως όσον αφορά την ψυχολογική στήριξη 
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αλλά και τη φυσικοθεραπεία δεν είναι ικανοποιητικές, ως επίσης και η αμοιβή των 

εργαζομένων και εκπαιδευομένων ατόμων.  Το ποσό των £50 που παίρνουν οι 

εκπαιδευόμενοι και εργαζόμενοι στο κέντρο είναι εντελώς εξευτελιστικό.  ∆ε νοείται 

αυτοί οι συνάνθρωποί μας, εργαζόμενοι και μη, να διαβιούν μέσα σε παραγκόβιες 

συνθήκες εργασίας χωρίς ψύξη και θέρμανση.  Γι’  αυτό πιστεύω ότι ίσως η αυτονομία 

του κέντρου, με τη στήριξη του κράτους, δώσει μια νέα πνοή και μια νέα δυναμική στην 

όλη πορεία του. 

 Πρέπει, λοιπόν, όλοι να εργαστούμε προς τη σωστή κατεύθυνση όχι μόνο φέτος 

που είναι το Ευρωπαϊκό Έτος Ατόμων με Αναπηρίες, αλλά πάντοτε η κυβέρνηση, η 

Βουλή, οι τοπικές αρχές, οι συνδικαλιστικές εργοδοτικές και άλλες οργανώσεις, τα μέσα 

μαζικής ενημέρωσης και ο καθένας από εμάς ξεχωριστά να εργάζονται, ούτως ώστε να 

δώσουμε τη θέση που ανήκει σ’ αυτούς τους συνανθρώπους μας. 

 Χρειάζονται τη δική μας βοήθεια, την κατανόησή μας και τη στήριξη.  Απαιτούν 

από εμάς κοινωνική δικαιοσύνη. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Η κ. Βασιλείου. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει κάτι το οποίο με ξένισε όταν διάβασα την έκθεση.  ∆εν 

είμαι μέλος της επιτροπής, αλλά θα ήθελα κάποια διευκρίνιση από μέλη πιθανόν της 

επιτροπής - βλέπω ορισμένα εδώ.  Η τελευταία παράγραφος αναφέρει ότι οι 

προϋπολογισμοί του κέντρου για το 2002 δεν είχαν κατατεθεί.  Πώς προχωρούμε τώρα 

με την έγκριση των προϋπολογισμών του 2003, εάν δεν είχαν εγκριθεί οι 

προϋπολογισμοί του 2002;  Θα ήθελα κάποια διευκρίνιση. 
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  Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου.   

 Για το τελευταίο της κ. Βασιλείου είχε επισημανθεί ότι για το 2002 -δεν ξέρουμε για 

προηγούμενα- και ιδιαίτερα μετά το νέο νόμο του 2000 για τους ανάπηρους, δεν είχε 

κατατεθεί προϋπολογισμός στη Βουλή.  Οι εξηγήσεις που δόθηκαν στην επιτροπή δεν 

ήταν ούτε αρκούντως κατατοπιστικές ούτε και επαρκείς.  Εν πάση περιπτώσει, 

θεωρούμε ότι είναι ένα κενό και διερωτόμαστε ταυτόχρονα πώς μπόρεσε να 

λειτουργήσει αυτό το κέντρο χωρίς εγκριμένο προϋπολογισμό.   

 Θα συμφωνήσω με τον προηγούμενο συνάδελφο για τη σημασία αυτού του 

Κέντρου Αποκατάστασης Αναπήρων σήμερα, απλά για να πω ότι από το 1969 που 

λειτουργεί αυτό το κέντρο -και δυστυχώς στις μέρες μας με εντελώς διαφορετικές 

συνθήκες και ανάγκες και της κοινωνίας μας αλλά και των ίδιων των αναπήρων- δεν 

υπήρξε καμιά απολύτως πρόνοια, έτσι που πραγματικά να προσφέρεται η δυνατότητα 

ειδίκευσης των αναπήρων, εκπαίδευσής τους, διαπίστωσης των ικανοτήτων τους και 

τελικά προσφοράς απασχόλησης, έτσι που να εντάσσονται στην κοινωνία.  Είναι 

χαρακτηριστικός μάλιστα ένας πίνακας που ζητήσαμε στη δεύτερη συνεδρίαση -η 

επιτροπή Οικονομικών ασχολήθηκε σε δύο συνεδρίες με αυτό το θέμα- όπου 

καταφαίνεται πως τα τελευταία δώδεκα χρόνια, ενώ είναι Κέντρο Αποκατάστασης 

Αναπήρων, έχουν αποκατασταθεί μόνο έξι άτομα που πέρασαν από αυτό το κέντρο.  

Και δεν είναι άσχετο αυτό το γεγονός με το ότι εξακολουθεί να προσφέρει εκπαίδευση 

και ειδίκευση πάνω σε ποια πράγματα, συνάδελφοι;   

Γ. ΤΑΣΟΥ: 
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 Στις καρέκλες. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Στην υποδηματοποιία, η οποία έκλεισε στον τόπο μας, στην ένδυση που, αν δεν 

έκλεισε, κλείνει, τζιαι κάμνουμεν καλάθκια τζιαι κοφίνες!   

 Εγώ θέλω να εξάρω το ενδιαφέρον του Προέδρου της ∆ημοκρατίας -και 

αναφέρεται στην έκθεση- γιατί ο ίδιος με δική του πρωτοβουλία φρόντισε στις 8 του Μάη 

να ασχοληθεί ειδική επιτροπή υπουργών με αυτό το θέμα, για το πώς προχωρά αυτό το 

κέντρο, έτσι που πραγματικά να προσφέρει αυτό που πρέπει να προσφέρουμε σε αυτή 

την ομάδα των συμπατριωτών μας που έχουν αυτά τα προβλήματα.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Μαρία Κυριακού. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Βέβαια, έχω καλυφθεί εν μέρει από τον κ. Λαμάρη.  ∆ύο λεπτά μόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, ορίστε.  Παρακαλώ! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Απλώς να πληροφορήσω το σώμα, αν μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ώσπου να έρθει η κ. Κυριακού στη θέση της, θα ήθελα να αναφέρω ότι οι δαπάνες 

του κέντρου τα προηγούμενα χρόνια εκαλύπτοντο από δαπάνες που έμπαιναν κάτω 

από κεφάλαια του αρμόδιου υπουργείου.   

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 
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 Είναι συνέχεια των όσων έχουν λεχθεί ήδη από τους συναδέλφους και πράγματι 

το έχουμε προσέξει στην επιτροπή Οικονομικών, ότι, ενώ οι κυριότεροι σκοποί του 

Κέντρου Αποκατάστασης Αναπήρων είναι η αποκατάσταση επαγγελματικά των 

αναπήρων σε μια σταθερή εργασία με καλή απόδοση, με απόδοση τέτοια, που να 

μπορούν να συντηρηθούν και να ζήσουν αξιοπρεπώς, βλέπουμε να εκπαιδεύονται μόνο 

στα εργαστήρια ραπτικής, υποδηματοποιίας, κατασκευής σαρώρθρων και ξυλουργικής.  

Είναι γνωστό ότι οι τομείς της ένδυσης και υπόδησης είναι τομείς οι οποίοι έχουν 

προβλήματα και δεν μπορούν να απασχολήσουν τους αναπήρους, γι’ αυτό και μόνο έξι 

άτομα αυτά τα χρόνια έχουν απασχοληθεί σε αυτούς τους τομείς.  Ενώ υπάρχουν άλλοι 

σύγχρονοι τομείς στους οποίους μπορούν να απασχοληθούν ανάπηροι, όπως είναι ο 

τομέας των ηλεκτρονικών υπολογιστών, δεν έχουμε δει να υπάρχει εκπαίδευση στους 

ηλεκτρονικούς υπολογιστές στο Κέντρο Αποκατάστασης Αναπήρων, έτσι που να 

μπορέσουν να εργάζονται, στο ασφαλές περιβάλλον του γραφείου, ενώ αντίθετα 

εκπαιδεύονται για εργασία σε εργοστάσια τα οποία για ανθρώπους που δεν κινούνται 

εύκολα, που έχουν προβλήματα διακίνησης, είναι και επικίνδυνα και επισφαλή, αλλά και 

δεν αποδίδουν στους ανθρώπους αυτούς τα προς το ζην.   

 Γι’ αυτό το λόγο πιστεύω ότι, παρ’ όλον ότι θα ψηφίσουμε τους προϋπολογισμούς 

αυτή τη χρονιά, πρέπει οπωσδήποτε να γίνει μελέτη αυτών των χρόνων, ώστε να 

αλλάξει ο τρόπος εκπαίδευσης και οι ανάπηροι να εκπαιδεύονται σε τομείς σύγχρονους, 

σε τομείς της τεχνολογίας όπου θα μπορούν να απασχοληθούν και να κερδίζουν τα 

προς το ζην αξιοπρεπώς.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Περδίκης... Ο κ. Ομήρου. 
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Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι αξίωμα ότι η ποιότητα μιας κοινωνίας κρίνεται κυρίως από τη 

μέριμνα που διαθέτει, που προσφέρει, στις ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού και οι 

ανάπηροι είναι μια από αυτές τις ευπαθείς ομάδες της κυπριακής κοινωνίας.  Φαίνεται 

ότι δεν έχουν γίνει αυτά που έπρεπε να είχαν ήδη γίνει εδώ και πάρα πολλά χρόνια για 

μια αποτελεσματική στήριξη από το κράτος αυτής της κατηγορίας των συμπατριωτών 

μας  και φαίνεται ότι και με την ένταξή μας τώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση θα υπάρξουν 

συγκρίσεις και οι συγκρίσεις δυστυχώς θα είναι καταθλιπτικά δυσμενείς για την 

Κυπριακή ∆ημοκρατία, γιατί η μέριμνα που υπάρχει, όσο και αν έχουν γίνει κάποιες 

πρόοδοι, δεν είναι αυτή που θα έπρεπε να είναι, του επιπέδου όπου θα έπρεπε να 

βρίσκονται οι παροχές και η στήριξη προς τους ανάπηρους, με βάση τις ευρωπαϊκές 

προδιαγραφές.   

 Είναι παρήγορο το γεγονός, όπως βλέπω στην έκθεση και ανεφέρθη και από τον 

πρόεδρο της επιτροπής, ότι ο ίδιος ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας επέδειξε ενδιαφέρον 

και ότι η εξ υπουργών επιτροπή θα συνέλθει σήμερα ή συνέρχεται για να μελετήσει 

αυτό το θέμα.  Όμως, νομίζω ότι πρέπει να είναι και μια από τις προτεραιότητες της 

Βουλής των Αντιπροσώπων, της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής, το θέμα 

γενικότερα της μέριμνας για τις ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού και ιδιαίτερα για τους 

ανάπηρους, αφού, όπως σωστά ελέχθη, φέτος η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει κηρύξει αυτό 

το έτος ως Έτος Αναπήρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Παπαδοπούλου. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Στο άρθρο 26 του Χάρτη των Θεμελιωδών Κοινωνικών ∆ικαιωμάτων της 
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Ευρωπαϊκής Ένωσης γίνεται σαφής αναφορά στο ότι κάθε ανάπηρο άτομο πρέπει να 

απολάβει ευεργετημάτων με σκοπό να ευνοηθεί η επαγγελματική και η κοινωνική ένταξή 

του.  Τα ευεργετήματα αυτά αφορούν την επαγγελματική εκπαίδευση, την εργονομία, τη 

δυνατότητα πρόσβασης, την κινητικότητα, τα μεταφορικά μέσα και την κατοικία.  Ο 

τρόπος που όντως μια κοινωνία αντιμετωπίζει τα άτομα με ειδικές ανάγκες ή τα άτομα 

με αναπηρία είναι δείκτης του πραγματικού επιπέδου ανάπτυξης και κοινωνικής 

ευαισθησίας της.   

 Στην Κύπρο είναι δυστυχώς διάχυτη η άποψη ότι παρά τις αξιέπαινες 

προσπάθειες εθελοντικών, κυρίως, οργανώσεων ως κράτος αλλά και ως κοινωνία δεν 

έχουμε κάμει αρκετά σε αυτό τον τομέα  και συμφωνώ με τον προλαλήσαντα ότι όντως  

το επίπεδο των παρεχόμενων υπηρεσιών στα ανάπηρα άτομα στην Κύπρο είναι 

καταθλιπτικά δυσμενές συγκρινόμενο με αυτό της Ευρώπης.  Υπάρχουν, δυστυχώς, 

ακόμη διακρίσεις, φραγμοί και δημοκρατικά ελλείμματα σε βάρος των ανάπηρων 

συμπολιτών μας και αυτό το φαινόμενο είναι μια ζώσα καθημερινή πραγματικότητα 

συνυφασμένη και με τον κοινωνικό αποκλεισμό και με προκαταλήψεις αλλά και με 

ανυπέρβλητες δυσκολίες στην εργοδότηση, κυρίως, και σε λιγότερο βαθμό -κάνουμε 

προσπάθειες σε αυτό τον τομέα- στην εκπαίδευση, στη διακίνηση και σε άλλους τομείς.   

 Η σύγχρονη ολοκληρωμένη ευρωπαϊκή πολιτική για το θέμα στοχεύει όχι μόνο 

στην κατάργηση των φυσικών φραγμών στη διακίνηση των ατόμων με αναπηρία αλλά 

και των εμποδίων στην εργοδότηση, την πληροφόρηση, την εκπαίδευση, την κατάρτιση 

και την κοινωνική συμμετοχή τους.  Οι προσπάθειες της Ευρώπης για κοινωνική 

ενσωμάτωση των ατόμων με αναπηρία στρέφονται προς τέσσερις διαφορετικές 

κατευθύνσεις: στον τομέα της εργοδότησης, στον τομέα της εκπαίδευσης και 

κατάρτισης, στο σχεδιασμό υποβοηθητικών τεχνολογιών για όλους και επιπρόσθετα 

στη νομοθεσία.  Πιστεύω ότι στην Ευρώπη, εκτός από το κοινοτικό κεκτημένο, πλείστες 
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χώρες μέλη έχουν στην εθνική νομοθεσία τους ειδικές πρόνοιες για προστασία των 

ατόμων με αναπηρία από κινδύνους αποκλεισμού ή δυσμενούς διάκρισης, κυρίως στην 

προσπάθειά τους για αναζήτηση ή διατήρηση της εργασίας.  Ο Οργανισμός Ηνωμένων 

Εθνών αναγνωρίζοντας τη σημασία του θέματος ενέκρινε από το 1993 τους πρότυπους 

κανονισμούς για αξίωση ίσων ευκαιριών για άτομα με αναπηρία.   

 Στην περίπτωση της Κύπρου έχουμε συζητήσει κατ’ εξακολούθησιν σε πολλές 

κοινοβουλευτικές επιτροπές, και στην επιτροπή Εργασίας, τα προβλήματα 

επαγγελματικής αποκατάστασης των ατόμων με αναπηρία και όντως έχουμε κόψει 

πίσω όσον αφορά την υποδομή την τεχνολογική αλλά και την ποιότητα των 

προγραμμάτων που παρέχονται στα άτομα με αναπηρία.  Ένα κέντρο όπως το Κέντρο 

Επαγγελματικής Αποκατάστασης Αναπήρων στην Κύπρο, που λειτουργεί όντως από το 

1969 μέχρι το 2003, θα έπρεπε όλα αυτά τα χρόνια να εκσυγχρονίσει τις τεχνολογικές 

του υποδομές και τη στελέχωσή του και να προσφέρει μια πλειάδα προγραμμάτων, 

ώστε, όσον αφορά τα άτομα αυτά, όχι μόνο να εκτιμάται η ικανότητά τους και ο 

επαγγελματικός προσανατολισμός που τους παρέχεται να είναι σύγχρονος, αλλά 

παράλληλα να καταρτίζονται σε τέτοιο βαθμό, ώστε να βρίσκουν δουλειές κατάλληλες 

και όχι απλά να κάνουν καλάθια ή να ασχολούνται με τους τομείς που έχουν αναφερθεί, 

είτε της υποδηματοποιίας είτε της ένδυσης, που όντως δεν προσφέρονται στις μέρες 

μας.   

 Γι’ αυτό, συμφωνώ ότι πρέπει να γίνει επανακαθορισμός της πολιτικής λειτουργίας 

του συγκεκριμένου κέντρου.  Η σύγχρονη κοινωνία της Κύπρου πρέπει να 

ευαισθητοποιηθεί ειδικά φέτος, από το 2003, που είναι το έτος που αφιερώνεται στα 

άτομα με αναπηρία, και να δουλέψει σκληρά, ώστε να ανταποκριθεί στις ευρωπαϊκές 

προκλήσεις και να εναρμονίσει πλήρως όχι μόνο τη νομοθεσία της αλλά και την 

εφαρμογή της νομοθεσίας με τις προκλήσεις και, αν λάβουμε υπόψη ότι είναι 
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δυσανάλογα ψηλό το κόστος που επενδύεται, ενώ το ποσοστό των επαγγελματικά 

αποκατεστημένων ατόμων του κέντρου είναι χαμηλό, θα πρέπει να βρούμε τρόπους, 

ώστε και πιο σωστή διαχείριση των δημόσιων πόρων να γίνεται, και τα άτομα που 

βγαίνουν από το κέντρο να είναι καταρτισμένα και έτοιμα να αντιμετωπίσουν τη ζωή.   

 Καταλήγοντας πρέπει να πω ότι οι προκλήσεις είναι μπροστά μας.  Έχουμε μακρύ 

δρόμο να διανύσουμε, όμως το γεγονός ότι το φετινό έτος προσφέρεται για 

περισσότερη ευαισθητοποίηση μας κάνει πραγματικά να σκεφτούμε αυτούς τους 

ανθρώπους και τρόπους ώστε πρακτικά να τους βοηθήσουμε να ενσωματωθούν 

πλήρως στη σύγχρονη κυπριακή πραγματικότητα.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παίρνοντας υπόψη ότι είναι και ομόφωνες οι παρατηρήσεις που κάνουμε, να μου 

επιτρέψετε... Η κ. Θεοχάρους. 

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Νόμιζα ότι τελειώσατε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ήθελα να το κλείσω.   

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Θα είμαι πάρα πολύ σύντομη.  

 Όπως και να έχει το ζήτημα, κύριε Πρόεδρε, τα άτομα με αναπηρίες μειονεκτούν 

και σε καμιά περίπτωση δεν μπορούν να έχουν την απόδοση των αρτιμελών -αυτό είναι 
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ξεκάθαρο.  Υπάρχουν άτομα τα οποία ακολουθούν άλλη πορεία εκτός από αυτή της 

εκπαίδευσης μέσα στο Κέντρο Αποκατάστασης Αναπήρων.  Το πρόβλημα θα λυθεί όχι 

με τις χορηγίες, την ελεημοσύνη, τα βοηθήματα αλλά με την επιχορήγηση των θέσεων 

εργασίας -είτε με χρηματική επιχορήγηση των εργοδοτών είτε με φοροαπαλλαγές.  

Νομίζω ότι είναι μια πρακτική που εφαρμόζεται σε όλη την Ευρώπη και την έχουμε ήδη 

προτείνει.  Τώρα απομένει στην πολιτεία να την υιοθετήσει. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοουμένου ότι η εργασία κοινωνικοποιεί τον 

άνθρωπο και η απομόνωση του δημιουργεί πάρα πολλά προβλήματα, νομίζω ότι έχουν 

δίκαιο οι συζητητές, ότι θα πρέπει να ληφθούν τα αναγκαία μέτρα, ώστε οι συμπολίτες 

μας με αναπηρία να μπορούν τελικά να αποκτούν γνώσεις και τέχνη, ώστε να μπορούν 

να εντάσσονται στην κοινωνία ως δραστήριοι πολίτες. 

 Εδώ να μου επιτρέψετε να κηρύξω ένα διάλειμμα δέκα λεπτών, διότι δεν 

αποτελούμε απαρτία οι παρόντες.   Να αναμένουμε να τελειώσουν και οι επιτροπές, να 

επανέλθουμε και να ψηφίσουμε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πρόεδρε, αν θέλετε να κάνουμε διάλειμμα για λόγους πρακτικούς... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε θέλω για λόγους πρακτικούς. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Η απαρτία ορίζεται στην έναρξη της συνεδρίασης και από ’κει και πέρα έχουμε 

απαρτία, έστω και ένας να μείνει μέσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχω διαφορετική άποψη, αλλά, αν θέλετε να συνεχίσουμε, να συνεχίσουμε. 
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∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να συνεχίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι διαφορετική η άποψή μου. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 

∆εκεμβρίου του 2003 ποσού £174.732.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση του ποσού που θα δαπανηθεί.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη 

ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του 

Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες για το Έτος 2003 

Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και καμιά αποχή το νομοσχέδιο 

ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν δύο θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 5) του 2003».  Και αυτή η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 5) του 2003» 

Παρόντες:  

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 

 Ζαχαρίας Κουλίας Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Μάριος Ματσάκης Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 14 Απριλίου και 

στις 5 Μαΐου 2003.  Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου κλήθηκαν 
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και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών, 

Εξωτερικών και ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό 

του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας ποσού ύψους £152.885 και η διάθεσή του για 

κάλυψη της δαπάνης πρόσληψης είκοσι επτά ειδικών αστυφυλάκων, πέραν του 

προβλεπόμενου στον προϋπολογισμό του 2003 αριθμού, ώστε να καταστεί δυνατή η 

φρούρηση των κτιρίων των Υπουργείων Εξωτερικών και Οικονομικών για την περίοδο 

από 1η Απριλίου μέχρι 31η ∆εκεμβρίου 2003. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ύστερα από τη 

μεταστέγαση των διάφορων τμημάτων του Υπουργείου Οικονομικών στα νέα 

κυβερνητικά κτίρια και λόγω της υποχρέωσης της ∆ημοκρατίας για συμμόρφωση με 

τους Κανονισμούς Ασφαλείας της Ευρωπαϊκής Ένωσης (2001/264 ΕΚ), προέκυψε η 

ανάγκη φρούρησης των κτιρίων των Υπουργείων Οικονομικών και Εξωτερικών επί 

εικοσιτετραώρου βάσεως.  Ως εκ τούτου κρίθηκε αναγκαία η πρόσληψη αφενός μεν 

δεκατριών νέων ειδικών αστυφυλάκων για τη φρούρηση του συγκροτήματος του 

Υπουργείου Οικονομικών, αφετέρου δε δεκατεσσάρων ειδικών αστυφυλάκων για τη 

φρούρηση του Υπουργείου Εξωτερικών. 

 Περαιτέρω, οι κυβερνητικοί αρμόδιοι που παρέστησαν στις συνεδρίες της 

επιτροπής δήλωσαν ότι η φρούρηση των υπό αναφορά κτιρίων επί εικοσιτετραώρου 

βάσεως επιβάλλεται με βάση τους ισχύοντες Κανονισμούς Ασφαλείας της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης και προβλέπουν για τη φύλαξη του αρχειακού υλικού που σχετίζεται με την 

ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Συναφώς, η επιτροπή ενημερώθηκε ότι η 

Επιτροπή Ασφαλείας της Γενικής Γραμματείας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης θα πραγματοποιήσει επιθεώρηση στην Κύπρο τον ερχόμενο Νοέμβριο, για να 

διαπιστώσει κατά πόσο εφαρμόζονται οι όροι που καθορίζονται στους Κανονισμούς 
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Ασφαλείας της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Σημειώθηκε επίσης ότι η εμπλοκή της 

αστυνομίας στο όλο θέμα έγινε μετά από παράκληση των δύο ενδιαφερόμενων 

υπουργείων, αφού δεν υπήρχε άλλη μέθοδος πρόσληψης φρουρών, εφόσον η 

ισχύουσα νομοθεσία δεν επιτρέπει την κατοχή και μεταφορά πυροβόλων όπλων από 

πολίτες.  Με στόχο την παράκαμψη του κωλύματος αυτού, ως φρουροί κτιρίων 

διορίζονται ειδικοί αστυφύλακες βάσει του άρθρου 30 της νομοθεσίας για την 

αστυνομία, ώστε να επιτρέπεται να οπλοφορούν.  Πέραν τούτου, σύμφωνα με την ίδια 

ενημέρωση, η συνέχιση της φρούρησης στη βάση υπερωριακής απασχόλησης δεν είναι 

δυνατή, γιατί είναι λύση δαπανηρή.   

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, η επιτροπή ζήτησε 

περαιτέρω στοιχεία και λεπτομέρειες για το όλο θέμα, τα οποία κατατέθηκαν από την 

κυβέρνηση.  Τα στοιχεία αυτά αφορούν το μέχρι σήμερα είδος και κόστος της 

φρούρησης στα εν λόγω υπουργεία, τις ανάγκες για φρούρηση στην ευρύτερη δημόσια 

υπηρεσία και τον τρόπο επιλογής συγκεκριμένων ιδιωτικών εταιρειών που προσφέρουν 

τέτοιες υπηρεσίες, όπου τούτο είναι επιτρεπτό. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού μελέτησε 

όλα τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς διάθεσης της 

ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση 

του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να 

αναφέρεται ως «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 6) του 2003».   

 Με την ευκαιρία αυτή η επιτροπή επικρίνει με δριμύτητα τη διαδικασία προκήρυξης 

των υπό αναφορά θέσεων, η οποία αρχικά απέκλειε τη διεκδίκηση των υπό αναφορά 

θέσεων από γυναίκες.  Η επιτροπή θεωρεί το όλο θέμα απαράδεκτο, παρά το γεγονός 

ότι η εν λόγω προκήρυξη έγινε με βάση ισχύουσα νομοθεσία, η οποία τελικά έχει 

τροποποιηθεί, ώστε να μην αποκλείονται πλέον οι γυναίκες από τη διεκδίκηση τέτοιων 



 

 45

θέσεων.  Η διεκδίκηση θέσης από όλους τους πολίτες της ∆ημοκρατίας, ανεξαρτήτως 

φύλου, είναι απαράβατο συνταγματικό δικαίωμα και η πολιτεία οφείλει να προβεί στις 

δέουσες ενέργειες για εκσυγχρονισμό τέτοιων αναχρονιστικών ρυθμίσεων, όπου αυτές 

εξακολουθούν να υφίστανται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν.  Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού £152.885 για 

τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 6) του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και καμιά αποχή το νομοσχέδιο 

ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 3 νομοσχέδιο δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία και το υπ’  

αριθμόν 5 θέμα επίσης δεν είναι έτοιμο. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 6 μέχρι 11 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Τώρα, θέλουμε δε θέλουμε, θα κάμω το διάλειμμα, διότι απομένει να ψηφίσουμε 

τους κανονισμούς οι οποίοι ετοιμάζονται.  ∆έκα λεπτά διάλειμμα. 

(Ώρα διακοπής:  5.30 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  7.15 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, πάρτε τις θέσεις σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να 

ξεκινήσουμε.   

 Έχουν απομείνει για να ψηφιστούν τα θέματα που έχουμε κηρύξει ως επείγοντα 

στην αρχή της συνεδρίας. 

 Το πρώτο θέμα είναι «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003».  Την έκθεση την έχετε πάρει και είναι  
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ομόφωνη.  

´Eκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 

Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Πιττοκοπίτης, πρόεδρος  Γιώργος Βαρνάβα 

 Ζαχαρίας Κουλίας Mη μέλη της επιτροπής: 

 Γιώργος Χατζηγεωργίου Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Κυριάκος Τυρίμος Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Ανδρέας Παπαπολυβίου Χρίστος Κληρίδης 

 Γεώργιος Γεωργίου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε αυθημερόν τους 

πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι κατατέθηκαν στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας 

και κηρύχθηκαν επείγοντες.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο 

Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων και ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το εδάφιο 

(1) του άρθρου 5 των περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμων, 

είναι η τροποποίηση του κανονισμού 43 των ομώνυμων βασικών κανονισμών, ώστε να 

παρέχεται στον Έφορο Μηχανοκινήτων Οχημάτων η εξουσία, κατά τη διάρκεια της 

έκρυθμης κατάστασης, να εκδίδει ατελώς, με ή χωρίς τη συμπλήρωση οποιασδήποτε 

αίτησης, προσωρινή άδεια οδήγησης σε πολίτη της ∆ημοκρατίας ο οποίος δε διαμένει 

μόνιμα στις ελεγχόμενες από το κράτος περιοχές για τέτοια περίοδο και υπό τέτοιους 

όρους, όπως αυτός αποφασίσει. 

 Ο Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων, αναλύοντας το θέμα στην επιτροπή, 

επεσήμανε την ανάγκη για άμεση έγκριση των προτεινόμενων κανονισμών, με τους 
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οποίους σκοπείται η έκδοση προσωρινής άδειας οδήγησης σε Τουρκοκυπρίους που 

επισκέπτονται τις ελεύθερες περιοχές της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Ειδικότερα, όπως 

ανέφερε, λόγω των πρόσφατων εξελίξεων αναφορικά με την ελεύθερη διακίνηση από 

και προς τις κατεχόμενες περιοχές προέκυψε το πρόβλημα κυκλοφορίας των 

μηχανοκινήτων οχημάτων των Τουρκοκυπρίων στις ελεύθερες περιοχές της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας. Επειδή τα οχήματα των Τουρκοκυπρίων είναι εγγεγραμμένα από 

παράνομες αρχές, τόσο η εγγραφή τους όσο και η άδεια κυκλοφορίας τους θεωρούνται 

άκυρες και επομένως, σύμφωνα με τους νόμους της ∆ημοκρατίας, δεν επιτρέπεται να 

κυκλοφορούν στις ελεύθερες περιοχές.  Για να μπορούν να κυκλοφορούν νόμιμα, είναι 

απαραίτητη η εγγραφή τους σύμφωνα με την περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 

Τροχαίας Κινήσεως νομοθεσία.  Παράλληλα, επιβάλλεται οι Τουρκοκύπριοι που θέλουν 

να οδηγούν τα οχήματά τους στις ελεύθερες περιοχές να είναι εφοδιασμένοι με άδεια 

οδήγησης η οποία να έχει εκδοθεί από τις νόμιμες αρχές της ∆ημοκρατίας. 

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας απάντησε σε αριθμό ερωτημάτων 

νομικής/συνταγματικής υφής που τέθηκαν από βουλευτές που παρευρέθηκαν στη 

συνεδρία της επιτροπής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων υιοθετεί τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις των κανονισμών, γι’ αυτό και τίθενται ενώπιον της Βουλής για έγκριση, 

όπως αυτοί έχουν τροποποιηθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είμαι εξουσιοδοτημένος να δηλώσω ότι μερικοί των βουλευτών για λόγους 

νομικούς και διαδικαστικούς -άλλοι για καθαρά νομικούς και άλλοι για διαδικαστικούς- δε 

θα ψηφίσουν υπέρ.  Να μου επιτρέψετε να προχωρήσω στη διαδικασία.   

 Πόσοι τάσσονται υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τριάντα επτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννιά.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εφτά ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και εννιά αποχές οι κανονισμοί 

εγκρίνονται. 

 Το επόμενο θέμα είναι «Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων Μέσης 

Εκπαιδεύσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003».  Είναι ομόφωνη η έκθεση. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων Μέσης 

Εκπαιδεύσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Ιωνάς Νικολάου Σοφοκλής Φυττής 

 Θάσος Μιχαηλίδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Τάκης Χατζηγεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε αυθημερόν τους πιο πάνω 



 

 50

κανονισμούς, οι οποίοι κατατέθηκαν στη σημερινή συνεδρίαση της ολομέλειας της 

Βουλής και κηρύχθηκαν επείγοντες. 

 Οι υπό αναφορά κανονισμοί εκδίδονται με βάση το άρθρο 11 του περί Κοινοτικών 

Σχολείων Μέσης Εκπαιδεύσεως Νόμου, όπως αυτός έχει τροποποιηθεί με βάση τα 

άρθρα 3(2) και 4 του περί Μεταβιβάσεως της Ασκήσεως των Αρμοδιοτήτων της 

Ελληνικής Κοινοτικής Συνελεύσεως και περί του Υπουργείου Παιδείας Νόμου. 

 Σκοπός των υπό συζήτηση κανονισμών είναι η τροποποίηση των βασικών 

κανονισμών που διέπουν τη λειτουργία των δημόσιων σχολείων μέσης εκπαίδευσης, 

ώστε για το σχολικό έτος 2002-2003 να καταστεί δυνατό τελειόφοιτοι μαθητές 

προερχόμενοι από λύκεια της Ελλάδας να μετεγγράφονται σε λύκεια της Κύπρου μέχρι 

τις 30 Μαΐου 2003. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία της εισηγητικής έκθεσης που συνοδεύει τους υπό 

αναφορά κανονισμούς, η προτεινόμενη παράταση της περιόδου μετεγγραφής κρίθηκε 

και φέτος από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού αναγκαία, ώστε να δοθεί στους 

Κύπριους τελειόφοιτους μαθητές που φοιτούν σε λύκεια της Ελλάδας η δυνατότητα να 

μετεγγραφούν και να αποφοιτήσουν από λύκεια της Κύπρου, αφού δώσουν τις 

απολυτήριες εξετάσεις των λυκείων αυτών, και στη συνέχεια να δώσουν τις 

προεισαγωγικές εξετάσεις για τα ανώτερα και ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύματα της 

Κύπρου και της Ελλάδας, οι οποίες θα διεξαχθούν στην Κύπρο τον Ιούνιο του 2003. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωθεί από νομοτεχνική άποψη. 

 Με την ευκαιρία αυτή η επιτροπή επαναλαμβάνει παλαιότερη επισήμανσή της ότι 

θα πρέπει το ζήτημα αυτό να ρυθμιστεί σε μόνιμη βάση, λαμβανομένων υπόψη όλων 

των παραμέτρων του θέματος.  Με τον τρόπο αυτό αφενός μεν θα αποφευχθεί η 
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επαναλαμβανόμενη ετήσια τροποποίηση της σχετικής νομοθεσίας, αφετέρου δε θα 

αποφευχθεί η ταλαιπωρία των επηρεαζομένων, οι οποίοι ανησυχούν κάθε φορά για το 

ποια θα είναι η τελική ρύθμιση του θέματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ. 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτή η τροποποίηση γίνεται για να δώσει τη δυνατότητα 

μετεγγραφής σε Κύπριους τελειόφοιτους μαθητές, όπως αναφέρεται και στην έκθεση.  

Επειδή στους κανονισμούς δεν είναι απολύτως ευκρινές αυτό το σημείο, γι’ αυτό 

εισηγούμαστε όπως ο κανονισμός 9 γίνει ως εξής:   

 «Νοείται ότι για το σχολικό έτος 2002-2003 μπορούν να γίνονται μετεγγραφές για 

Κύπριους υπηκόους ή όσους έχουν έναν από τους γονείς τους Κύπριο υπήκοο και οι 

οποίοι είναι τελειόφοιτοι των ελλαδικών λυκείων μέχρι τις 30 Μαΐου 2003». 

 Επαναλαμβάνω ότι ο σκοπός για τον οποίο γίνεται είναι για να διευθετηθεί η 

μετεγγραφή Κυπρίων από ελλαδικά λύκεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Προδρόμου, θα ακολουθήσουμε τη διαδικασία;  Καλυπτόμεθα με τούτη 

την... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι, αλλά είναι περίπλοκο το θέμα.  Η νομοθεσία, όπως 

ήταν, φαίνεται ότι έδινε το δικαίωμα και σε μη Κυπρίους.  Βεβαίως, εδώ το πρώτο που 

θέλω να πω είναι ότι είναι ένα διαδικαστικό θέμα.  Υπάρχει στην έκθεση η γνώμη της 

επιτροπής ότι κάθε χρόνο επαναλαμβάνεται και θα πρέπει, τέλος πάντων, να ρυθμιστεί 

αυτό το πράγμα. 
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 Θέλω επίσης εκ μέρους της επιτροπής -και πρέπει να λεχθεί αυτό το πράγμα-  να 

εκδηλώσω διαμαρτυρία για το ότι έρχεται την τελευταία στιγμή και επίσης γνωρίζουμε 

ότι κάποιοι -να το αφήσω αόριστα- έλεγαν κιόλας ότι είναι στη Βουλή και καθυστερεί.  

Σήμερα κατατίθεται -θέλω να υπογραμμιστεί αυτό το πράγμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Τώρα το πρόβλημα που θίγει ο κ. Λαμάρης είναι πραγματικό.  Το έχουμε 

συζητήσει και υπάρχει ένα δίλημμα:  Θα πάρει η Βουλή την πρωτοβουλία να κάμει αυτή 

την τροποποίηση, που είναι πολύ λογική και σύμφωνη με το πνεύμα αυτής της 

νομοθεσίας, ώστε να μιλούμε μόνο για Κυπρίους, ή θα πρέπει να το αφήσουμε όπως 

ίσχυε άλλες χρονιές, που δεν ήταν μόνο για Κυπρίους -τώρα το έχουμε 

συνειδητοποιήσει ακριβώς όλοι- και να ακολουθήσουμε και την προφορική σύσταση 

από το υπουργείο, που είπε ότι είναι καλύτερα να μη δημιουργήσουμε διακρίσεις;   

 Προσωπικά δεν έχω κάποια ισχυρή άποψη ούτε νομίζω ότι θα αλλάξουν πολύ τα 

πράγματα, όμως πρέπει να επισημανθεί εδώ ότι η Βουλή έρχεται σε δύσκολη θέση 

λόγω αυτής της ασάφειας.  Η πρόθεση ήταν πάντοτε να δίνεται αυτή η δυνατότητα σε 

Κυπρίους -δε θέλουμε να βάλουμε μέσα στο νόμο κάτι που να θεωρηθεί ότι είναι 

δυσμενής διάκριση.  Ήδη η νομοθεσία μιλά για Έλληνες υπηκόους που καλύπτονται 

στο να δίνουν εξετάσεις εδώ.  Επομένως, εγώ θα έλεγα ότι ίσως δεν πρέπει να το 

πειράξουμε· να το ψηφίσουμε όπως είναι και το θέμα είναι ευθύνη αυτών που το 

ετοίμασαν τεχνοκρατικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Χατζηγεωργίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 
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 Υπάρχει ένας λόγος για τον οποίο πρέπει να το ψηφίσουμε και να αναφέρεται 

μόνο σε Κυπρίους και θέλω να πείσω και το συνάδελφο λέγοντας το εξής:  Αν εμείς οι 

ίδιοι δεν ξέραμε ότι προηγουμένως δεν το διευκρίνιζε αυτό ο νόμος, πολύ περισσότερο 

δεν το ήξεραν μαθητές στην Ελλάδα.  Σήμερα με αυτή τη συζήτηση θα ωθήσουμε εμείς 

οποιουσδήποτε Έλληνες μαθητές θεωρούν ότι είναι καλύτερα να έρθουν να δώσουν 

εξετάσεις εδώ κάτω να έρθουν εδώ κάτω;  ∆εν είναι σωστό.  Και αφού η πρόθεση 

δεχόμαστε ότι ήταν να είναι μόνο για Κύπριους, να διορθωθεί σήμερα. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε, να προσθέσω ενημερωτικά -τώρα μιλούμε για 

πληροφορίες που πήραμε από το τηλέφωνο πριν από λίγη ώρα, για να είμαστε σαφείς- 

ότι μας έχουν πει ότι ήδη κάποιοι Ελλαδίτες έχουν κάμει αιτήσεις, οπότε εμείς είμαστε 

τώρα στη δύσκολη θέση ότι, αν τυχόν κάνουμε οποιαδήποτε αλλαγή, θα πάρουμε την 

ευθύνη για πράγματα για τα οποία θα μας πουν ότι φταίει η Βουλή.  Γι’  αυτό, λέω 

πραγματικά ότι η ασάφεια δεν είναι εποικοδομητική, όπως αλλού λέγεται, και επομένως 

να μην πάρουμε μια τέτοια ευθύνη και να ψηφίσουμε αυτό που το υπουργείο έκρινε ότι 

είναι το ενδεδειγμένο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επειδή, κύριε Πρόεδρε, οι θέσεις που παραχωρούνται από την Ελλάδα για την 

Κύπρο είναι θέσεις που παραχωρούνται για τους Κύπριους μαθητές με βάση ποσοστό 

επί των Ελλαδιτών εισακτέων.  Γι’  αυτό, αν ανοίξει αυτό το παράθυρο και επιτρέπεται 

πια στους Ελλαδίτες να έρχονται στην Κύπρο και να παρακάθονται σε εξετάσεις και να 

διεκδικούν τις θέσεις οι οποίες παραχωρούνται στους Κυπρίους, τότε θα αλλάξει 

ολωσδιόλου αυτή η ποσόστωση.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να διευκρινίσω, αν έχω αντιληφθεί σωστά τα πράγματα, ότι οι 

Ελλαδίτες έχουν ήδη αυτό το δικαίωμα· δε θα το δημιουργήσουμε με το νόμο τώρα.   

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ∆εν το ήξεραν και δεν το χρησιμοποιούσαν. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μάλιστα, δεν το ήξεραν και δεν το χρησιμοποιούσαν, σωστά -είναι αυτό που λέει ο 

κ. Χατζηγεωργίου.  Και επειδή δεν το ήξεραν και δεν το χρησιμοποιούσαν πολύ, κατά 

την άποψή μου, κύριε Χατζηγεωργίου, νομοθετείς εκεί που υπάρχει σοβαρό πρόβλημα  

και νομοθετείς και με το σωστό τρόπο.  Με το δικό σου επιχείρημα, ότι δεν το ήξεραν και 

δεν το χρησιμοποιούσαν, σημαίνει ότι δεν υπάρχει σοβαρό πρόβλημα.  

 Επιπλέον θα πω και το εξής:  ∆ε νομίζω ότι είναι σωστό να σταματήσουμε μια 

υφιστάμενη κατάσταση τώρα, έτσι, αυτόματα και τηλεφωνικά, όπως ενημερωθήκαμε.  

Αν πρέπει να γίνει κάτι, να το επεξεργαστεί καλύτερα η επιτροπή Παιδείας, κύριε 

Λαμάρη, να το συζητήσετε με το Υπουργείο Παιδείας και κανένα πρόβλημα να γίνεται 

αυτό από τον επόμενο χρόνο.  ∆ηλαδή, γιατί να πάρουμε εξ απροόπτου έστω τους 

σαράντα ή τους πενήντα που έκαμαν αίτηση για φέτος;  Ας το επεξεργαστεί το 

Υπουργείο Παιδείας, δείτε το ξανά στην επιτροπή Παιδείας και να κάνουμε κάτι το 

“συσταρισμένο”.  Αυτή είναι η έκκλησή μου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Προδρόμου, νομίζω ότι είναι εξαντλημένο το θέμα. 
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 Θέλω να ρωτήσω την κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ αν επιμένει. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Ακριβώς! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ζήτησε ο κοινοβουλευτικός σας εκπρόσωπος.  Ορίστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορούμε να προχωρήσουμε όπως είναι και να επανέλθουμε 

έχοντας όλοι κατά νουν ότι θα πρέπει αυτό το πράγμα να διορθωθεί.  ∆εν είναι σχήμα 

λόγου, αλλά αυτή την ώρα να μη βιαστούμε να κάνουμε κάποια αλλαγή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα προχωρήσω, κύριε Λαμάρη, λυπούμαι πάρα πολύ.  Θεωρώ εξαντλημένο το 

θέμα.  Τοποθετήθηκε και ο κοινοβουλευτικός σας εκπρόσωπος.  Ο κάθε βουλευτής ας 

αναλάβει τις ευθύνες του από ’κει και πέρα. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης των κανονισμών ως έχουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και τρεις αποχές οι κανονισμοί 

εγκρίνονται. 

 Το τελευταίο θέμα είναι «Οι περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της Λιανικής 

Τιμής Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι  

ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Πετρελαιοειδών 

(Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) 

Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Ζαχαρίας Κουλίας Πρόδρομος Προδρόμου 

 Μάριος Ματσάκης Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Γιώργος Βαρνάβα 

 Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

αυθημερόν τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι κατατέθηκαν στη σημερινή συνεδρία 

της ολομέλειας και κηρύχθηκαν επείγοντες. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 3 

του περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής Πωλήσεως) Νόμου, είναι 

η αναπροσαρμογή της λιανικής τιμής των πετρελαιοειδών. 

 Όπως είναι γνωστό, η αναπροσαρμογή της λιανικής τιμής των πετρελαιοειδών 
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υπόκειται σε αναθεώρηση από τον Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού στο 

τέλος κάθε εξαμήνου από τον τελευταίο καθορισμό της λιανικής τιμής πώλησής τους, 

εκτός αν ο Υπουργός, για λόγους δημόσιου συμφέροντος, κρίνει σκόπιμο να προβεί σε 

αναπροσαρμογή τους νωρίτερα. 

 Η τελευταία αναπροσαρμογή της τιμής των πετρελαιοειδών τέθηκε σε ισχύ στις 13 

Μαρτίου 2003.  Οι τιμές που ισχύουν σήμερα καθορίστηκαν με βάση την τιμή του αργού 

πετρελαίου τύπου BRENT προς $34,25 το βαρέλι περίπου, που αποτελεί τη μέση τιμή 

για την περίοδο από την 1η μέχρι τις 11 Μαρτίου 2003 και με συναλλαγματική ισοτιμία 

του δολαρίου έναντι της κυπριακής λίρας στα Κ£ = US$ 1,85 περίπου.  ∆ηλαδή, η μέση 

τιμή του αργού πετρελαίου τύπου BRENT ήταν Κ£ 18,50 το βαρέλι. 

 Η τιμή του αργού πετρελαίου τύπου BRENT ανέρχεται σήμερα στα $24 το βαρέλι, 

που αποτελεί τη μέση τιμή για την περίοδο από την 21η Απριλίου μέχρι τις 2 Μαΐου 

2003 και με συναλλαγματική ισοτιμία του δολαρίου έναντι της κυπριακής λίρας για την 

ίδια περίοδο στα Κ£ = US$ 1,85 περίπου.  ∆ηλαδή, η μέση τιμή του αργού πετρελαίου 

τύπου BRENT είναι Κ£ 13 το βαρέλι. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι εταιρείες 

πετρελαιοειδών έχουν καλύψει τις ζημιές που πραγματοποίησαν τον Ιανουάριο και το 

Φεβρουάριο του 2003 λόγω της αύξησης που σημειώθηκε τότε στη διεθνή τιμή του 

αργού πετρελαίου τύπου BRENT.  Πιο συγκεκριμένα η εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, η οποία παρέστη σε συνεδρία της επιτροπής, 

δήλωσε ότι μέχρι το Μάιο του τρέχοντος έτους οι εταιρείες πετρελαιοειδών κάλυψαν τις 

ζημιές των προηγούμενων μηνών και δημιούργησαν πλεόνασμα ύψους £2.500.000.  Το 

πλεόνασμα αυτό προορίζεται να καλύψει τα ελλείμματα προηγούμενων ετών ύψους 

£3.1 εκατομ. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, κρίνεται σκόπιμη η αναπροσαρμογή των λιανικών 
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τιμών πετρελαιοειδών ως ακολούθως: 

 Όλα τα είδη βενζίνης κατά 5,8 σεντ το λίτρο (περιλαμβανομένου του ΦΠΑ). 

 Ακάθαρτο και φωτιστικό πετρέλαιο κατά 3,4 σεντ το λίτρο (περιλαμβανομένου του 

ΦΠΑ). 

 Ελαφρύ μαζούτ κατά 0,4 σεντ το λίτρο (εξαιρουμένου του ΦΠΑ). 

 Άσφαλτος κατά £7 το μετρικό τόνο (εξαιρουμένου του ΦΠΑ). 

 Συναφώς, σημειώνεται ότι με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν από το αρμόδιο 

υπουργείο η παρούσα αναπροσαρμογή προνοεί μεγαλύτερη μείωση της τιμής της 

βενζίνης από το πετρέλαιο, για να μη δημιουργηθούν προβλήματα στην αγορά από 

μεγάλη πτώση στην τιμή της, όταν θα γίνουν οι επόμενες αναϊσορροπήσεις στις τιμές 

για την άρση της διεπιδότησης μεταξύ των διαφόρων προϊόντων. 

 Για τον ίδιο λόγο η τιμή για το ακάθαρτο και φωτιστικό πετρέλαιο δεν ενδείκνυται 

να μειωθεί περισσότερο, αφού αυτό εξακολουθεί να επιδοτείται, ώστε να μη 

δημιουργηθούν προβλήματα στην αγορά, εξαιτίας της μεγάλης αύξησης που 

προγραμματίζεται με την επόμενη αναϊσορρόπηση.  Περαιτέρω, κρίνεται σκόπιμο όπως 

η λιανική τιμή του υγραερίου παραμείνει στα υφιστάμενα επίπεδα, επειδή το προϊόν 

αυτό εξακολουθεί να επιδοτείται κατά πολύ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί το σκοπό 

των υπό αναφορά κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, 

όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει στα χέρια σας μία τροποποίηση, την οποία προτείνει ο βουλευτής κ. 

Γιώργος Περδίκης.  Είναι γραπτή. 

Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη στους κανονισμούς 

που τιτλοφορούνται «Οι περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της Λιανικής 



 

 59

Τιμής Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» 

 Προτείνεται η τροποποίηση της παραγράφου (5) του πίνακα Β των υπό αναφορά 

κανονισμών, με τη διαγραφή από τη δεύτερη στήλη αυτού, (Ανώτατη Τιμή Πωλήσεως) 

του αριθμού “31,9” με τον αριθμό “30”. 

 Επεξήγηση:  Η προτεινόμενη τροπολογία αποσκοπεί στον καθορισμό της τιμής 

του ακαθάριστου πετρελαίου χαμηλής περιεκτικότητας σε θείο (350 ppm) σε 30 σεντ 

ανά λίτρο, όπως είναι η τιμή του συνήθους ακάθαρτου πετρελαίου, αντί της τιμής των 

31,9 (ανώτατη τιμή πωλήσεως ανά λίτρο) που προτείνεται με τους κανονισμούς που 

κατατέθηκαν από την κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ζητήσατε το λόγο, κύριε Περδίκη;  Έχουν την τροποποίηση, ορίστε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Από το βήμα, κύριε Πρόεδρε, γίνεται; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εννά κάμεις ομιλία, κύριε Περδίκη;  Η παράκλησή μου είναι... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Τέσσερα λεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε.  Η παράκλησή μου είναι το συντομότερο δυνατό, κάνω έκκληση και για 

προσωπικούς λόγους δηλαδή, αν θέλετε.  Είμαι ωραίος...  Έχω αρθρίτιδα και υποφέρω 

εδώ πέρα!  Εν πάση περιπτώσει, μπορούσα να αποχωρήσω κιόλας, αλλά... 

 Ορίστε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θέλω να εξηγήσω, κύριε Πρόεδρε, γιατί το θέμα αυτό για μας είναι πάρα πολύ 

σημαντικό.  Σήμερα στην κυπριακή αγορά υπάρχουν δύο είδη πετρελαίου σε ευρεία 
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χρήση, τα οποία χρησιμοποιούν και σαν καύσιμο στα αυτοκίνητα και σαν καύσιμο στη 

θέρμανση.  Μπορεί να μην το έχετε προσέξει -ιδιαίτερα όσοι δε χρησιμοποιείτε 

πετρελαιοκίνητο αυτοκίνητο- υπάρχει το ακάθαρτο πετρέλαιο, το οποίο έχει 

περιεκτικότητα σε θείο διακόσιες, τριακόσιες φορές πιο ψηλή από αυτήν που 

καθορίζουν οι ευρωπαϊκές οδηγίες, και υπάρχει το λεγόμενο ευρωπαϊκών 

προδιαγραφών -που δεν είναι ευρωπαϊκών προδιαγραφών, αλλά πλησιάζει στις 

ευρωπαϊκές προδιαγραφές- πετρέλαιο για κατανάλωση, το λεγόμενο Euro Diesel.  Αυτά 

τα δύο προϊόντα πωλούνται τα τελευταία χρόνια στα πρατήρια με συστηματικά πιο 

ψηλή την τιμή του φιλικότερου προς το περιβάλλον πετρελαίου, του λεγόμενου Euro 

Diesel Less.  Ήταν τρία με τέσσερα σεντ πιο ακριβό, με τις τελευταίες αναθεωρήσεις 

που είχαμε μπροστά μας και τη σημερινή η διαφορά είναι δύο με τρία σεντ.   

 Θα μου πείτε δεν είναι μεγάλη η διαφορά.  Συμφωνώ, αλλά μέσα από αυτή την 

προσέγγιση, να είναι πιο ακριβό το οικολογικό πετρέλαιο και από το γεγονός ότι 

ελάχιστες αντλίες βρίσκονται σε ολόκληρη την Κύπρο που έχουν αυτό το πετρέλαιο, το 

αποτέλεσμα είναι να συνεχίζουμε να κυκλοφορούμε όσοι κυκλοφορούμε με 

πετρελαιοκίνητα αυτοκίνητα χρησιμοποιώντας πετρέλαιο το οποίο είναι εκτός 

προδιαγραφών  Θα μου πείτε και πάλι.  «Και ποιο το κακό, αν είναι εκτός 

προδιαγραφών;»  Για μας είναι, γιατί αυτό το θειούχο πετρέλαιο, με τις εκατό και 

διακόσιες φορές περισσότερο θείο από το κανονικό, ευθύνεται για τα κρισιμότερα 

προβλήματα ατμοσφαιρικής ρύπανσης που έχει η χώρα μας.  Μια χώρα χωρίς μεγάλα 

εργοστάσια, καταμετρούνται οι ρύποι της και είναι περισσότεροι από μεγαλουπόλεις του 

εξωτερικού.  Τελευταίο παράδειγμα -και σας το έχω μοιράσει όλους, αυτό που έχει γίνει 

στη Λεμεσό- με μία έρευνα που έγινε πρόσφατα, έχουμε φτάσει στα ευρωπαϊκά όρια 

όσον αφορά τη μέτρηση των ρύπων και ιδιαίτερα των ρύπων που προέρχονται από τα 

πετρελαιοκίνητα αυτοκίνητα και από τους καυστήρες των κεντρικών θερμάνσεων. 
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 Η δική μου εισήγηση είναι, έχοντας υπόψη ότι μέχρι το τέλος Ιουνίου όλα αυτά θα 

αλλάξουν πάλι, μας έχει ενημερώσει -καλοσύνη του- ο Υπουργός Εμπορίου ότι τέλος 

Ιουνίου λόγω της εφαρμογής ευρωπαϊκών οδηγιών θα πρέπει να γίνει ξανά 

αναθεώρηση των τιμών και να σταματήσει και η σταυροειδής ενίσχυση μεταξύ των 

καυσίμων...  Μέχρι λοιπόν τον Ιούνιο, σε αυτούς τους δύο μήνες, να πάμε σε μία 

ισορρόπηση της τιμής μεταξύ του ακάθαρτου ακάθαρτου -ας το πω έτσι- και του 

ακάθαρτου ευρωπαϊκού πετρελαίου.  Στην επιτροπή Οικονομικών που είδαμε το θέμα 

εκτάκτως έγινε και μία αξιολόγηση αυτού του πράγματος και βγήκε ότι θα κοστίσει γύρω 

στις £200.000.  Νομίζω δεν είναι μεγάλο το ποσό, εάν έχουμε αυτή την επιβάρυνση, για 

να έχουμε έστω και γι’ αυτούς τους λίγους μήνες καθαρότερο περιβάλλον, καθαρότερες 

πόλεις.   

 Από την άλλη λυπούμαι να πω ότι το επιχείρημα που ακούστηκε  και επικράτησε 

στην επιτροπή  από την πλευρά της κυβέρνησης είναι ότι θα πληγεί το κυπριακό 

διυλιστήριο.  Το οποίο τελικά, εάν οι Κύπριοι -μακάρι- στραφούν προς το οικολογικό 

πετρέλαιο, το οποίο δεν παράγει το κυπριακό διυλιστήριο, τότε θα έχει προβλήματα 

παραγωγής το κυπριακό διυλιστήριο.  ∆ε νομίζω ότι μέσα σε δύο μήνες θα προλάβουν 

οι Κύπριοι να στραφούν, σωρηδόν, αν και έχουν μία τάση να πηγαίνουν σωρηδόν 

τελευταίως, προς το οικολογικό πετρέλαιο.  Αλλά και έτσι να γίνει δεν καταλαβαίνω γιατί 

μετά από δεκατέσσερα χρόνια που για χάριν αυτού του κυπριακού διυλιστηρίου έχουμε 

καταστρέψει την ατμόσφαιρα των πόλεων μας, έχουμε καταστρέψει τα αυτοκίνητά μας... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, ζητήσατε τέσσερα λεπτά. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Αγορεύετε ήδη έξι λεπτά και επαναλαμβάνετε εαυτόν, δηλαδή, διότι εγώ τούτα τα 

πράγματα τα άκουσα δέκα φορές ως τώρα.  Με όλο το σεβασμό, δηλαδή.  Ορίστε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ λοιπόν, δεν καταβαίνω γιατί τόσα χρόνια λανθασμένης πολιτικής, κύριε 

Πρόεδρε, ενίσχυσης του κυπριακού διυλιστηρίου εις βάρος της κυπριακής οικονομίας, 

εις βάρος της υγείας των πολιτών μας, εις βάρος του περιβάλλοντος θα πρέπει να 

συνεχιστούν ακόμα δύο μήνες.  Επιτέλους, πρέπει να κόψουμε τον ομφάλιο λωρό... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Λώρο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...λώρο, ευχαριστώ -αυτό δείχνει ότι με παρακολουθείτε- που συνδέει τα 

προηγούμενα με τα σημερινά και τα μελλούμενα.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα μιλήσω για ένα λεπτό, για να μη χρειαστεί να απολογηθώ 

που σας κρατώ δαμαί.  Θα μπορούσα φυσικά να μιλήσω, για όση ώρα μίλησε ο κ. 

Περδίκης και όλοι οι συνάδελφοι της κοινοβουλευτικής μου ομάδας, για να πουν πολύ 

περισσότερα για περιβαλλοντικές ευαισθησίες.  Θα πω το εξής:  Ότι συμφωνώ με όλα 

όσα έχει πει και συμφωνούμε με τη φιλοσοφία και την προσέγγιση. 

 Η εισήγησή μας όμως είναι, για να μη δημιουργούμε και αναστάτωση...  ∆ιότι το 

υπουργείο ήρθε εδώ, έδωσε κάποια νούμερα, τα οποία έπρεπε, εν πάση περιπτώσει, 

να τα πείτε, διότι είναι πολύ σημαντικό ότι μειώνονται τα καύσιμα και στο τέλος κανένας 

δε θα ξέρει ότι μειώνονται τα καύσιμα, απλώς θα ξέρουμε ότι δε μειώθηκε το 
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οικολογικό... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα γραφτούν αύριο στις εφημερίδες και απόψε όλοι οι τηλεοπτικοί σταθμοί θα 

πουν αυτά τα πράγματα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆ιότι, όταν τα αυξάνουμε, το ξέρει όλος ο κόσμος.  Όταν τα μειώνουμε, είναι καλό 

να τα ξέρει πάλι. 

 Όμως ακριβώς θα ξεκινήσω από το επιχείρημα ή το σημείο που είπε ο κ. 

Περδίκης, ότι τον Ιούνιο -και νομίζω καλύπτω και όλους, για να μη μιλούμε πολλή ώρα- 

μπορεί να γίνει αυτή η αναθεώρηση μέσα από μία φόρμουλα που να ξέρει και ο 

υπουργός και η κυβέρνηση και εμείς τι κάνουμε για παρακάτω.  Εάν κάνουμε τώρα αυτή 

την αλλαγή, νομίζω ότι μόνο αναστάτωση μπορούμε να φέρουμε και χωρίς 

υπολογισμούς.  Να καλέσουμε, αν συμφωνεί κι ο κ. Περδίκης, ή να κάνουμε έκκληση -

να ψηφίσει ότι θέλει, δεν θέλω να τον καθοδηγήσω τι θα ψηφίσει- στην κυβέρνηση τον 

Ιούνιο να φέρει προτάσεις με ειδικότερη έμφαση στο να μειωθεί το οικολογικό 

πετρέλαιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αφού ο κ. Περδίκης αποφάσισε να ανακοινώσει αυτά που μας 

εμπιστεύτηκε ο υπουργός και θα έπρεπε εκείνος να ανακοινώσει, έπρεπε να πει ότι μας 

είπε ότι από τον Ιούνιο θα γίνει και αυτή η ενέργεια από μέρους της κυβέρνησης.  Κατά 

συνέπεια, δέκα χρόνια περιμέναμε, ας περιμένουμε ακόμη δύο μήνες, για να γίνει 

προγραμματισμένα και οργανωμένα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Να θεωρήσω ότι εξαντλήθηκε; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Ακούγονται ομιλίες.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, όι εννά δώκω τζιαι δκυο λόγια του Σταύρου Ευαγόρου, διότι έχει ώρα που 

ζητά... 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, συγνώμη. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή το ενδιαφέρον είναι κοινό αναφορικά με την εξάλειψη της 

δυνατότητας μη χρησιμοποίησης επί μακρόν αυτού του πετρελαίου που δεν είναι φιλικό 

προς το περιβάλλον -έχει δίκαιο ο κ. Περδίκης- και επειδή θέλουμε όλοι αυτή η ιστορία 

να τελειώνει το συντομότερο, εγώ θα πω κάτι που μπορεί να ενοχλήσει την 

κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και ιδιαίτερα το φίλο μου το 

Νίκο Κατσουρίδη, ότι είναι αυτή η κυβέρνηση, η οποία τελικά τον Ιούνιο ενδεχομένως με 

τις ρυθμίσεις που θα κάμει...  Που βέβαια είναι σε κάποιο βαθμό αυτό αληθινό, αλλά σε 

κάποιο εξίσου μεγάλο βαθμό θα οφείλεται και στην ελευθεροποίηση της αγοράς.  Όταν 

η αγορά δε θα έχει τις στρεβλώσεις... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ...τον Οκτώβρη, τότε αναμένεται λόγω αυτής της ελευθεροποίησης το πετρέλαιο 

αυτό να εγκαταλειφθεί σαν προτίμηση από τους καταναλωτές και να στραφούν προς το 

Euro Diesel.  Άρα δεν κατέχει κανένας μαγική συνταγή ούτε αυτή η κυβέρνηση σήμερα 

μειώνει την τιμή των πετρελαιοειδών.  Ο λόγος που μειώνεται οφείλεται σε μείωση του 

αργού πετρελαίου, που ήδη έχει γίνει όπως ξέρουμε όλοι, όπως και τότε, όταν θα 
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αρχίσει να λειτουργεί κανονικά η ελευθεροποίηση, τον Οκτώβριο.  Αλλά βέβαια  υπό την 

καθοδήγηση και το θεσμικό πλαίσιο που θα φέρει η εκάστοτε κυβέρνηση, που στην 

παρούσα φάση είναι η δική σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Ευαγόρου, για να πει ότι έν’ τούτη η κυβέρνηση που τα μειώνει. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Εκείνο το οποίο πρέπει πρώτιστα και καθηκόντως πιστεύω αυτό το σώμα να 

πράξει είναι να χαιρετίσει την άμεση, αμεσότατη, ανταπόκριση της κυβέρνησης της 

αλλαγής να προχωρήσει στη μείωση των πετρελαιοειδών.  Και να αναφέρω, αγαπητοί 

συνάδελφοι, κάποια παραδείγματα.  Το 2001-2002, όταν ανέβαιναν οι διεθνείς τιμές, η 

τιμή ανέβαινε και στην Κύπρο με πρόταση της κυβέρνησης, το 2001-2002 έπρεπε να 

απευθύνει η Βουλή των Αντιπροσώπων εκκλήσεις στην προηγούμενη κυβέρνηση, για 

να το πράξει και δεν το έπραττε πάντοτε να προχωρήσει στη μείωση.  Να υπενθυμίσω 

ότι είναι αυτή η Βουλή η οποία δύο φορές παρενέβη και στη διαμόρφωση των τιμών.  

Απλά για την ιστορία τούτο. 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα θέλαμε να συμφωνήσουμε με τον κ. Συλλούρη, ο οποίος 

έχει συμφωνήσει με τις ευαισθησίες και τη φιλοσοφία του κ. Περδίκη όσον αφορά στο 

χαμηλής περιεκτικότητας σε θείο πετρέλαιο.  Να πω και κάτι άλλο όμως:  Έχουμε ένα 

σύστημα στρεβλώσεων το οποίο θέλουμε να καταργηθεί και σε κάποια στιγμή θα 

καταργηθεί, εμπορίας διάθεσης, το PΝBS.  Αυτό το κόστος των £200.000... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τι είναι το PNBS, κύριε;  Συγνώμη, όταν μιλούμε στη Βουλή και χρησιμοποιούμε 

μία γλώσσα, κατά τη γνώμη μου πρέπει να μιλούμε στην ίδια γλώσσα. 
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ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Στην αγγλική είναι το Price Negotiation Balance Sheet… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τωρά εσωθήκαμε... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 ...και είναι το σύστημα μέσω του οποίου καθορίζονται οι τιμές των πετρελαιοειδών.  

Τώρα αυτές οι £200.000, κύριε Πρόεδρε, που μπορεί να είναι ασήμαντο κόστος, αν 

μειωθεί, θα πρέπει λόγω του συστήματος αυτού να φορτωθούν πάνω στη βενζίνη, άρα 

δε θα έχουμε την ίδια μείωση, του 5,8, αλλά λιγότερη, ίσως 4,8, ίσως και 4.  Άρα οι 

αυτοκινητιστές θα επαναστατήσουν γνωρίζοντας αυτή την ενέργεια.  Τούτο είναι το ένα. 

 Το δεύτερο, θα δημιουργηθούν σοβαρότατες στρεβλώσεις μέσα στην ίδια την 

αγορά και δεν έχει λεχθεί ότι θα πληγεί το κυπριακό διυλιστήριο.  ∆εν είναι αυτό το 

επιχείρημα.  Θα δημιουργηθούν στρεβλώσεις για έναν άλλο λόγο.  Αν είναι η ίδια τιμή 

και προτιμάται το χαμηλής περιεκτικότητας σε θείο πετρέλαιο, θα υπάρχει αδιάθετο 

ακάθαρτο πετρέλαιο.  Από τη στιγμή που θα υπάρχουν πλεονάσματα θα πρέπει να 

μειωθεί η παραγωγή, διότι δεν υπάρχουν αποθηκευτικοί χώροι, με αποτέλεσμα, 

μειούμενης της παραγωγής, να μειωθεί και η προσφορά στα παράγωγα του πετρελαίου 

τα άλλα, που είναι πάρα πολλά, και τότε η αγορά θα παρουσιάσει σοβαρές ελλείψεις.  

Και αυτό ήταν το επιχείρημα του υπουργείου, το οποίο ομολογώ ότι μας έχει πείσει.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 
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 Παρ’ όλον ότι συνειδητοποιώ το πρόβλημα το προσωπικό σας, κύριε Πρόεδρε, 

νομίζω ότι, όταν περίπου χαριτολογώντας λέμε διάφορα πράγματα, για να εξηγήσουμε 

γιατί μειώνονται ή όχι οι τιμές, για να τα αποδώσουμε στη μια ή στην άλλη κυβέρνηση, 

το πιο σημαντικό είναι να αποδώσουμε μία τεράστια ευθύνη στην προηγούμενη 

κυβέρνηση, γιατί ούτε η ελευθεροποίηση μπορεί να πραγματοποιηθεί, δυστυχώς, 

αγαπητοί συνάδελφοι, ούτε οι αποθηκευτικοί χώροι για τους οποίους μιλούμε 

υπάρχουν.  Και ξέρουμε πόσα χρόνια ήταν η προηγούμενη κυβέρνηση, που θα έπρεπε 

να το έχει λύσει αυτό το πράγμα.  Και αν δηλητηριάζεται και η ατμόσφαιρα με τα 

προϊόντα τα οποία δεν είναι φιλικά στο περιβάλλον, δυστυχώς, πρέπει να 

παραδεχτούμε ότι οι παρατηρήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης ειδικά σε αυτό τον τομέα  

-και το ξέρουμε όλοι- είναι το μεγάλο μας πρόβλημα και είναι η μεγάλη μας ευθύνη, αν 

θέλετε και συλλογικά.   

 Ωστόσο, για να λέμε σωστά τα πράγματα, ό,τι υποφέρει και η ελευθεροποίηση και 

θα υποφέρει, θα υποφέρει και το περιβάλλον, γιατί τόσα χρόνια, αν έπρεπε να είχε γίνει 

αναβάθμιση του διυλιστηρίου, έπρεπε να την κάμουμε.  Αρκεί να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι 

δύο μέρες πριν τις προεδρικές εκλογές -αξίζει να τα ακούσετε, διότι είναι παράδειγμα 

προς αποφυγή, προς μίμηση και γι’ αυτή την κυβέρνηση- δύο μέρες, αγαπητοί 

συνάδελφοι, πριν τις προεδρικές εκλογές, Παρασκευή, υπέγραφαν συμβόλαιο για 

αναβάθμιση του διυλιστηρίου.  ∆έκα χρόνια δεν το έκαναν, που θα είχε και νόημα, 

χωρίς να υπάρχει πολεοδομική άδεια, που είναι η πρώτη σφραγίδα της νομιμότητας, 

χωρίς να υπάρχει η έγκριση της Βουλής. και το γνωρίζετε αυτό το πράγμα.  Αυτά τα 

πράγματα να τα έχουμε κατά νουν, γιατί συζητούμε όλο αυτό το θέμα και το θέμα της 

ελευθεροποίησης.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Λοιπόν, νομίζω να προχωρήσουμε, έχοντας κατά νουν όσα είπαν και οι δύο 

πλευρές, σας παρακαλώ θερμά.  Έχοντας κατά νουν και όσα είπε ο κ. Ερωτοκρίτου και 

όσα είπαν ο κ. Ευαγόρου και ο κ. Κλεάνθους.   

 Λοιπόν, για την τροποποίηση του κ. Περδίκη.   

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον;   

 Αντιλαμβάνομαι οι υπόλοιποι. 

 Έχει αποχές;  Να το πάρουμε έτσι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μία αποχή.  Το λοιπόν, η τροποποίηση απορρίπτεται. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τρεις. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ και τρεις αποχές οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σημείο τούτο, προτού προχωρήσω, θα ήθελα 

να σας πληροφορήσω ότι αύριο Παρασκευή, ημέρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, με την 

ευκαιρία δηλαδή της Ημέρας της Ευρώπης, θα πραγματοποιηθεί στο χώρο του αιθρίου 

της Βουλής, μεταξύ 10 και 12 το πρωί, εκδήλωση με θέμα «Ζωγραφίζω για την 

Ευρώπη».  Είναι εκδήλωση στην οποία θα συμμετάσχουν παιδιά της δημοτικής 

εκπαίδευσης και οι ζωγραφιές τους θα εκτεθούν στη συνέχεια από τη Βουλή σε νέα της 

εκδήλωση.   

 Επίσης, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, την προσεχή Τετάρτη, 14 

Μαΐου, η ώρα 7.30 το βράδυ, θα εγκαινιάσουμε στο αίθριο της Βουλής το πολιτιστικό 

πρόγραμμα της Βουλής των Αντιπροσώπων με τον τίτλο «Ο λαϊκός πολιτισμός και η 

έκφρασή του στη σύγχρονη δημιουργία», που είναι αφιερωμένο στην ένταξη της χώρας 

μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Αντιλαμβάνομαι ότι σας έχει σταλεί ήδη ειδική 

πρόσκληση.  ∆ηλαδή, θα εμπλέξουμε τη Βουλή των Αντιπροσώπων και στην 

πολιτιστική δραστηριότητα στη χώρα μας, αξιοποιώντας αυτόν εδώ το χώρο του 

αιθρίου. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς να πω ότι κάποιοι από εμάς, ακριβώς για την Ημέρα της 

Ευρώπης, αύριο, έχουμε ομιλίες σε σχολεία και η μη παρουσία μας εδώ να μη θεωρηθεί 

ότι δε λάβαμε υπόψη τη σοβαρή αυτή εκδήλωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βεβαίως, κατανοητό.   
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 Λοιπόν.  Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν δοθεί γραπτώς. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.286 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ανδρέα Παπαπολυβίου στις 17 Απριλίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να προχωρήσει στην παραχώρηση όλων των 

τίτλων ιδιοκτησίας στους πρόσφυγες που διαμένουν σε κυβερνητικούς συνοικισμούς και 

συνοικισμούς αυτοστέγασης, για να τους προσφέρει ένα μέρος της χαμένης τους 

φερεγγυότητας.  ∆ε νομίζω ότι είναι λογικό μια προσφυγική οικογένεια που διαμένει σε 

ένα σπίτι για μια ολόκληρη ζωή να αποστερείται το δικαίωμα της ιδιοκτησίας. 

 Υπάρχουν 27 000 περίπου κατοικίες που έχουν κτιστεί πάνω σε ελληνοκυπριακή 

γη, σε κυβερνητικούς οικισμούς και σε συνοικισμούς αυτοστέγασης, και ως γνωστό 

έχουν ήδη τιτλοποιηθεί 5 000 περίπου.  Η ρύθμιση του νομικού πλαισίου για τις 

κατοικίες που κτίστηκαν πάνω σε τουρκοκυπριακή γη θα είναι για τους επηρεαζόμενους 

πρόσφυγες ένα μέτρο ανακούφισης για τα είκοσι εννέα χρόνια της προσφυγιάς και θα 

συνάδει με όλες τις μελλοντικές ρυθμίσεις που θα γίνουν με τη χρήση τουρκοκυπριακής 

γης για έργα κοινής ωφέλειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.287 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Κυριάκο Τυρίμο στις 18 Απριλίου 2003. 

 «Επειδή υπάρχουν παράπονα από πολλούς ασθενείς όσον αφορά τη λίστα 

αναμονής για εξέταση στο μαγνητικό τομογράφο και επειδή η δυνατότητα που υπάρχει 

είναι για εκατό δεκαεννιά εξετάσεις το μήνα, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να 

ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πώς προτίθεται να ενεργήσει για 

επίλυση του προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.288 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 
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περιφέρειας Λευκωσίας κ. Κυριάκο Τυρίμο στις 18 Απριλίου 2003. 

 «Επειδή είμαι γνώστης περιπτώσεων κατά τις οποίες ασθενείς απευθύνθηκαν στο 

Μακάρειο Νοσοκομείο Λευκωσίας για να τύχουν άμεσου εγκεφαλογραφήματος, που θα 

εξυπηρετούσε τις ανάγκες διάγνωσης αλλά και θεραπείας τους, και πέρασαν πάνω από 

έξι μήνες και δεν ορίστηκε ραντεβού, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως 

ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται για την 

έγκαιρη διευθέτηση παρόμοιας φύσης ραντεβού, ώστε να εξυπηρετείται ο ασθενής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.289 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 18 Απριλίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Τι ποσά έχουν διατεθεί για τις πολιτιστικές εκδηλώσεις των δήμων, κατεχομένων 

και μη; 

2. Ποια κριτήρια λαμβάνονται υπόψη για παραχώρηση οικονομικών επιχορηγήσεων 

για τις πολιτιστικές εκδηλώσεις των δήμων; 

3. Για τι είδους εκδηλώσεις επιχορηγούνται οι δήμοι;   

 Παρακαλείται επίσης το αρμόδιο υπουργείο όπως δώσει στη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αναλυτική κατάσταση για τα ποσά, τους δήμους και τις εκδηλώσεις για 

τις οποίες έχουν διατεθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.290 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 18 Απριλίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Με βάση ποια κριτήρια θα παραχωρηθούν τα νέα διαμερίσματα του υπό 

αναδόμηση συνοικισμού Ανθούπολης; 
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2. Έχουν παραχωρηθεί νέα διαμερίσματα και, εάν ναι, σε ποιους;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.291 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 18 Απριλίου 2003. 

 «Έχει παρατηρηθεί ότι εργολάβοι που αναλαμβάνουν επιδιορθώσεις ή έργα 

συντήρησης σε προσφυγικούς συνοικισμούς προσφέρουν χαμηλού επιπέδου εργασίες 

και υλικά. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τη διαδικασία κατακύρωσης αυτών των εργασιών, καθώς και τη 

διαδικασία παρακολούθησης και ελέγχου από τις κρατικές υπηρεσίες της ποιότητας των 

εργασιών και των υλικών οικοδομής ή άλλων υλικών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.292 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 18 Απριλίου 2003. 

 «Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα έχει πληροφορηθεί 

ότι οι αλλοδαποί που εκφράζουν παράπονα για παραβίαση των όρων συμβολαίων τους 

από εργοδότες υποχρεούνται να το αναφέρουν αρχικά στο κλιμάκιο αλλοδαπών της 

αστυνομίας, με την αιτιολογία ότι εκεί είναι καταχωρισμένοι μηχανογραφικά.  Έγινε 

μάλιστα καταγγελία ότι αστυνομικοί του κλιμακίου αποτρέπουν με διάφορους τρόπους 

την καταχώριση παραπόνων. 

 Εκτιμώντας ότι δεν ευσταθεί η πιο πάνω αιτιολογία, αφού και το Τμήμα 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει μηχανογραφικά καταχωρισμένους όλους τους 

αλλοδαπούς αιτητές, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που προτίθεται να λάβει, για να αναλάβει τις 

υποχρεώσεις του έναντι των ξένων εργαζομένων.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.293 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 18 Απριλίου 2003. 
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 «Σύμφωνα με τον περί Βίας στην Οικογένεια Νόμο [119(Ι)2000] (άρθρο 25), το 

δικαστήριο δύναται, μεταξύ άλλων, να θέσει κατηγορούμενο υπό κηδεμονία (o περί 

Κηδεμονίας και Άλλων Αδικοπραγούντων Νόμος), με τον ειδικό όρο να υποβληθεί σε 

θεραπευτική αγωγή αυτοελέγχου από ειδικούς. 

 Είναι γνωστή η έλλειψη τέτοιων θεραπευτικών προγραμμάτων για “θύτες”, όπως 

γνωστές είναι και οι δυσκολίες στην εφαρμογή του άρθρου του πιο πάνω νόμου.  Είναι 

επίσης γνωστή η έλλειψη θεραπευτικών προγραμμάτων για ενήλικα και ανήλικα θύματα 

κακοποίησης (σωματικής, ψυχολογικής και σεξουαλικής).  Όσον αφορά τα ανήλικα 

άτομα, ουσιαστικά το μοναδικό τμήμα που παρέχει υπηρεσίες διερεύνησης και 

αντιμετώπισης περιστατικών βίας είναι το Τμήμα Παιδοψυχιατρικής στο Νοσοκομείο 

“Αρχιεπίσκοπος Μακάριος Γ΄” στη Λευκωσία. 

 Η ανάγκη προώθησης τέτοιων προγραμμάτων ευρύτερα και σε τοπικό/κοινοτικό 

επίπεδο είναι πιεστική. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

για τα μέτρα που λαμβάνονται ή θα ληφθούν για άμεσο σχεδιασμό και προώθηση 

τέτοιων προγραμμάτων σε όλες τις πόλεις και ενίσχυση των υφιστάμενων στο Μακάρειο 

Νοσοκομείο.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.294 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτήρη Σαμψών στις 22 Απριλίου 2003. 

 «Πληροφορούμαι ότι στις τελευταίες προσφορές (αρ. 2003Τ1009 και 2003T1012) 

που έχουν προκηρυχθεί και αφορούν την αγορά/προμήθεια στρατιωτικών εσωτερικών 

επενδύσεων και κοντομάνικων φανελών δεν υπάρχει πρόνοια, ώστε αυτές να είναι 

παραλλαγής, κάτι που μέχρι στιγμής ίσχυε. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 
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1. Γιατί έχει ληφθεί αυτή η απόφαση και από ποιους; 

2. Εκτιμάται ότι η απόφαση αυτή θα έχει αρνητικές επιπτώσεις στην ποιότητα των 

επενδύσεων; 

3. Η τιμή είναι το μόνο καθοριστικό ή το σημαντικότερο στοιχείο στη λήψη της 

απόφασης για κατακύρωση; 

4. Το κράτος προτίθεται να τροποποιήσει τις προδιαγραφές, ώστε οι επενδύσεις και 

οι φανέλες να είναι από ύφασμα παραλλαγής;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.295 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 22 Απριλίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι, παρά την ψήφιση της νομοθεσίας για την προστασία των 

ζώων, που προνοεί για την τιμωρία με εξώδικα από την αστυνομία όσων 

κακομεταχειρίζονται τα ζώα, δεν υπάρχει καμιά προετοιμασία για εφαρμογή της. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων γιατί η αστυνομία δεν εφαρμόζει τη νομοθεσία που αφορά την εξώδικη 

τιμωρία όσων κακομεταχειρίζονται τα ζώα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.296 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 22 Απριλίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως προτίθεται να 

ανεγείρει νέες οικιστικές μονάδες στον ενδιάμεσο χώρο μεταξύ των κατοικιών στον 

προσφυγικό συνοικισμό Ανθούπολης, παρά τις διαμαρτυρίες των κατοίκων, οι οποίοι 

ζητούν τη δημιουργία χώρων πρασίνου, αντί οικοδομών.   

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα σχέδια της πολεοδομίας και για το πώς αντιμετωπίζεται το, εκ 

πρώτης όψεως, δικαιολογημένο αίτημα των κατοίκων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.297 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 
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περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 22 Απριλίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το ευρωπαϊκό πρόγραμμα LIFE, που αφορούσε την 

πιλοτική λειτουργία συστήματος ανακύκλησης κατηγορίας υλικών σε πέντε δήμους της 

Κύπρου, σε συντονισμό με την Υπηρεσία Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, 

Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, έχει ολοκληρωθεί. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

για τα αποτελέσματα του προγράμματος, τα χρήσιμα συμπεράσματα που έχουν εξαχθεί 

και το μέλλον της ανακύκλησης στους δήμους όπου έχει εφαρμοστεί το πρόγραμμα 

LIFE.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.298 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτήρη Σαμψών στις 22 Απριλίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πότε θα προκηρυχθούν οι προσφορές που αφορούν την αγορά / προμήθεια 

στρατιωτικών στολών;  Οι προσφοροδότες που προμήθευσαν προηγουμένως την 

Εθνική Φρουρά με στολές που παρουσιάζουν πρόβλημα αναφορικά με το χρώμα 

και την ποιότητα του υφάσματος θα έχουν δικαίωμα συμμετοχής σε αυτές; 

2. Ο θυρεός της Εθνικής Φρουράς εκτυπώνεται στο εξωτερικό;  Εάν ναι, σε ποιο 

βαθμό είναι διασφαλισμένη η μη χρησιμοποίησή του για αλλότριους σκοπούς;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.299 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτήρη Σαμψών στις 22 Απριλίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα κριτήρια με βάση τα οποία κλήθηκαν σε προφορική συνέντευξη 

οι σαράντα πέντε υποψήφιοι οι οποίοι είχαν παρακαθίσει σε γραπτές εξετάσεις στις 8 

Φεβρουαρίου 2003 με στόχο την πρόσληψή τους στην Κεντρική Συνεργατική Τράπεζα.  
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Υπάρχουν πληροφορίες ότι οι σαράντα πέντε υποψήφιοι κλήθηκαν σε συνέντευξη 

χωρίς η επιλογή τους να έχει γίνει με αξιοκρατικά κριτήρια.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.300 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ανδρέα Παπαπολυβίου στις 22 Απριλίου 2003. 

 «Αναφορικά με το θέμα της επίσπευσης των εργασιών προγραμματισμού και 

κατασκευής πέντε φραγμάτων ή παραποτάμιων δεξαμενών που αφορούν τη δυτική 

περιοχή της Λευκωσίας (Κανναβιών-Αγίας Ειρήνης, Καρκώτη, Ακακίου-Μαλούντας, 

Παλαιχωρίου-Μηλουρίου και Παναγιάς), που συζητήθηκε στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, κατόπιν δικής μου εγγραφής, δυστυχώς μέχρι 

σήμερα δεν έχει παρατηρηθεί καμιά θετική εξέλιξη, παρά τις δοθείσες υποσχέσεις.  Οι 

κάτοικοι των προαναφερθέντων περιοχών αισθάνονται έντονη πικρία και βαθιά 

απογοήτευση από τη μεγάλη καθυστέρηση που παρατηρείται. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

σε ποιο στάδιο βρίσκονται ο προγραμματισμός και η κατασκευή των εν λόγω 

φραγμάτων, που αναμφίβολα θα αποτελέσουν βασικά έργα υποδομής, για να 

κρατηθούν οι κάτοικοι στα χωριά τους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.301 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 22 Απριλίου 2003. 

 «Είναι γνωστό ότι ένα μεγάλο μέρος του κόστους της ανακύκλησης βρίσκεται στο 

στάδιο της συλλογής των υλικών και της μεταφοράς τους στις μονάδες ανακύκλησης. 

 Έχω πληροφορηθεί ότι πολλές ευρωπαϊκές χώρες, προκειμένου να ενισχύσουν 

την προσπάθεια για ανακύκληση των στερεών αποβλήτων, έχουν εφαρμόσει 

προγράμματα χορηγιών σε σωματεία, μη κυβερνητικές οργανώσεις, ανθρωπιστικές 

οργανώσεις και ιδρύματα για συλλογή ανακυκλώσιμων υλικών. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 
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Αντιπροσώπων αν η κυβέρνηση προγραμματίζει να στηρίξει οικονομικά τις 

περιβαλλοντικές οργανώσεις, τα σωματεία, τους δήμους και γενικά τις μη κυβερνητικές 

οργανώσεις και ιδρύματα κάθε μορφής στα προγράμματα συλλογής και προώθησης 

στερεών αποβλήτων προς τις μονάδες ανακύκλησης.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.302 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 22 Απριλίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι καθημερινά δώδεκα χιλιάδες κυβικά μέτρα νερού, 

αποτέλεσμα της τριτοβάθμιας επεξεργασίας των λυμάτων του αποχετευτικού 

συστήματος Λεμεσού, χύνονται στη θάλασσα. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων γιατί επιτρέπεται αυτή η μεγάλη σπατάλη νερού, το οποίο θα μπορούσε 

να χρησιμοποιηθεί σε διάφορες καλλιέργειες ή για εμπλουτισμό των ταλαιπωρημένων 

υδροφόρων στρωμάτων.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.303 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 23 Απριλίου 2003. 

 «Έχω προσέξει ότι οι επιστολές που αποστέλλονται από το Υπουργείο Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων στους εργαζομένους και αφορούν απαντήσεις και 

ενημέρωση για διάφορα θέματα για τα οποία είναι το καθ’ ύλην αρμόδιο υπουργείο τις 

περισσότερες φορές δεν είναι υπογραμμένες ούτε σφραγισμένες, γεγονός το οποίο 

σχολιάστηκε αρνητικά από τους παραλήπτες αυτών των επιστολών. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν είναι εις γνώσιν του αυτό το θέμα και τι μέτρα προτίθεται να λάβει 

προς επίλυση αυτού του προβλήματος.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.304 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 23 Απριλίου 2003. 
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 «Σύμφωνα με έγκυρες πληροφορίες, στο βυθό του θαλάσσιου πεδίου βολής στην 

περιοχή Ζυγίου υπάρχει αριθμός μη εκραγέντων βλημάτων, τα οποία προέρχονται από 

τις στρατιωτικές ασκήσεις της Εθνικής Φρουράς. 

 Η πιθανότητα ατυχήματος είναι μεγάλη λόγω του ότι στην περιοχή υπάρχουν 

επαγγελματίες ψαράδες, οι οποίοι ψαρεύουν με δίχτυα και το καλοκαίρι η περιοχή 

προσελκύει μεγάλο αριθμό τουριστών, ντόπιων και ξένων, οι οποίοι χρησιμοποιούν τη 

συγκεκριμένη παραλία. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποια μέτρα λαμβάνονται για το πιο πάνω θέμα; 

2. Καταστρέφονται τα μη εκραγέντα βλήματα μετά από κάθε στρατιωτική άσκηση; 

3. Ενημερώνονται οι κάτοικοι της περιοχής για την ύπαρξη αυτού του προβλήματος;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.305 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 23 Απριλίου 2003. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σχετικά με την ίδρυση της θυγατρικής αεροπορικής εταιρείας των 

Κυπριακών Αερογραμμών “HELLAS JET” και πιο συγκεκριμένα: 

1. Ποια είναι η σκοπιμότητα της ίδρυσής της; 

2. Ποιοι είναι οι μέτοχοί της και ποια τα ποσοστά μετοχών που κατέχουν; 

3. Ποιο είναι το οικονομικό κόστος της ίδρυσης της εταιρείας; 

4. Πού εδρεύει αυτή η εταιρεία; 

5. Πόσο προσωπικό απασχολεί αυτή τη στιγμή; 

6. Πόσα αεροσκάφη κατέχει και πώς χρησιμοποιούνται σήμερα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.306 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 23 Απριλίου 2003. 
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 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Επισκοπής, οι κάτοικοι μου 

εξέφρασαν σφοδρά παράπονα για την ύπαρξη κουνουπιών, σκνιπών και άλλων 

εντόμων στην κοινότητά τους.  Όπως γνωρίζετε, η ύπαρξη όλων αυτών των εντόμων 

εμπερικλείει σοβαρούς κινδύνους για την υγεία των κατοίκων της κοινότητας, αλλά και 

των κατοίκων της ευρύτερης περιοχής γενικότερα. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα μέτρα που προτίθεται να λάβει για εξάλειψη της οχληρίας από τα 

πιο πάνω έντομα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.307 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 23 Απριλίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Τη μέθοδο προκήρυξης προσφορών που αφορούν την ανακατασκευή του 

χορτοτάπητα των γηπέδων ποδοσφαίρου. 

2. Το κόστος ανακατασκευής. 

3. Το αν ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού (KOA) ζητά από τα διάφορα 

σωματεία ή γήπεδα να υποβάλουν τις δικές τους προσφορές. 

4. Το ποια σωματεία ή γήπεδα έχουν πάρει τα τελευταία πέντε χρόνια χορηγία για 

ανακατασκευή του χορτοτάπητα και ποια είναι τα χρηματικά ποσά που έχουν 

χορηγηθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.308 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστο Κληρίδη στις 29 Απριλίου 2003. 

 «Αναφέρομαι στην έκθεση του Συμβουλίου της Ευρώπης, με ημερομηνία 20 

∆εκεμβρίου 2000 και ημερομηνία δημοσίευσης 15 Ιανουαρίου 2003, και ειδικότερα της 

Επιτροπής Κατά των Βασανιστηρίων και Άλλων Μορφών Σκληρής, Απάνθρωπης ή 
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Εξευτελιστικής Μεταχείρισης ή Τιμωρίας [European Committee for the Prevention of 

Torture and Inhuman or Degrading Treatment or Punishment (CPT)].  Η έκθεση 

αναφέρεται στην επίσκεψη της αντιπροσωπίας της επιτροπής στην Κύπρο που 

πραγματοποιήθηκε από τις 22 μέχρι τις 30 Μαΐου 2000 σε αστυνομικά κρατητήρια, σε 

αστυνομικούς σταθμούς και στο ψυχιατρείο Αθαλάσσας. 

 Έχοντας μελετήσει προσεκτικά και την έκθεση της κυβέρνησης (Ιανουάριος 2003) 

προς την επιτροπή, έχω παρατηρήσει ότι θέματα/ερωτήματα που αναφέρονται στην 

έκθεση της επιτροπής, τα οποία παρατίθενται πιο κάτω, δεν έχουν απαντηθεί επαρκώς 

ή δεν έχουν απαντηθεί καθόλου στην έκθεση της κυβέρνησης.   

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα μέτρα που έχει λάβει ή που πρόκειται να λάβει προς 

αντιμετώπιση των θεμάτων που αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Τις εξελίξεις γύρω από το θέμα της αποκατάστασης ορισμένων ασθενών του 

ψυχιατρείου Αθαλάσσας, όπως και την εγκατάσταση σε ιδιωτικό ίδρυμα διαμονής 

ορισμένων τροφίμων του ψυχιατρείου που έχουν διανοητική καθυστέρηση (σημ. 

53). 

2. Την πορεία των κανονισμών που θα εφαρμόζονται από τον περί Ψυχικής Υγείας 

Νόμο του 1997 (σημ. 55). 

3. Το κατά πόσο έχει διανεμηθεί το εισαγωγικό δελτίο στους τροφίμους και τις 

οικογένειές τους (σημ. 63). 

4. Τις αλλαγές που έχουν γίνει στη σύνθεση της εποπτικής επιτροπής όσον αφορά 

την παρουσία υπαλλήλων του ψυχιατρείου σ’ αυτή και τη διατήρηση της 

ανεξαρτησίας και της αμεροληψίας της (σημ. 66). 

 Αναφορικά με τις εισηγήσεις της επιτροπής αναφέρονται επίσης τα ακόλουθα, για 

τα οποία ζητείται ενημέρωση: 
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 Η επιτροπή εισηγείται, στις περιπτώσεις που το δικαστήριο θα αποφασίζει αν θα 

συνεχίσει ο υποχρεωτικός περιορισμός ασθενούς σε ψυχιατρικό ίδρυμα, αυτό να 

έχει πρόσβαση σε έκθεση ανεξάρτητου ψυχιάτρου (σημ. 69). 

 Σχετικά με τη μεταχείριση των φυλακισμένων που είναι ψυχικά πάσχοντες, η 

επιτροπή εισηγείται την ίδρυση επιπρόσθετου κέντρου για τέτοιους ασθενείς.  

Σημειώνεται ότι στην απάντηση της κυβέρνησης αναφέρεται ότι το Υπουργείο 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως μαζί με το Υπουργείο Υγείας εξέτασαν πέρσι το 

ενδεχόμενο ίδρυσης ενός ειδικού κέντρου για τέτοιες περιπτώσεις (σημ. 72).»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.309 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη στις 30 Απριλίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν είναι υποχρεωτικό για τις εταιρείες ανακύκλησης, προκειμένου να 

ενισχυθούν με βάση τον περί Ελέγχου των ∆ημοσίων Ενισχύσεων Νόμο [Αρ. 30 (1) του 

2001] μέσω της λεγόμενης ενίσχυσης de minimis (Άρθρο 7 του νόμου), να συμβληθούν 

με φορέα τοπικής αυτοδιοίκησης (δήμο ή κοινότητα).»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.310 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 30 Απριλίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόσφατα έχουν υπογραφεί τα συμβόλαια με ιδιωτική 

εταιρεία για δημιουργία σταθμών συγκέντρωσης των στερεών αποβλήτων της 

ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου στα πλαίσια της εφαρμογής του ολοκληρωμένου 

προγράμματος διαχείρισης στερεών αποβλήτων. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων εάν έχει ληφθεί πρόνοια για επίσπευση των διαδικασιών, ούτως ώστε ο 

απαράδεκτος σκυβαλότοπος της Αγίας Νάπας να καταργηθεί το συντομότερο δυνατό.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.311 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 
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περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 30 Απριλίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι κατά και μετά την επίθεση των Αμερικανών και Βρετανών 

στο Ιράκ έχουν πραγματοποιηθεί μεγάλης έντασης εκρήξεις στο Ακρωτήρι, έδαφος που 

ελέγχει το Ηνωμένο Βασίλειο στην Κύπρο. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν κλήθηκε αντιπρόσωπος της κυπριακής κυβέρνησης να εξετάσει κατά 

πόσο υπάρχουν υπολείμματα τοξικών ουσιών που ίσως επηρεάζουν την υγεία των 

κατοίκων και το θαλάσσιο περιβάλλον, καθώς και αν υπάρχουν πληροφορίες για τα είδη 

των πυρομαχικών που έχουν χρησιμοποιηθεί.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.312 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 2 Μαΐου 2003. 

 «Έχει επισημανθεί από καιρό η έλλειψη χώρου και ειδικών προγραμμάτων για τη 

στήριξη, ένταξη και άμεση προσαρμογή των ξένων εργαζομένων/επισκεπτών στην 

κυπριακή κοινωνία.  Προς αυτή την κατεύθυνση πληροφορηθήκαμε ότι το Υπουργείο 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελετούσε την πιθανότητα διαμόρφωσης ενός 

κτιρίου στην οδό Αιγύπτου στη Λευκωσία, το οποίο θα ικανοποιούσε τις πιο πάνω 

ανάγκες όπως και θέματα ψυχαγωγίας των ξένων εργαζομένων. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τις σκέψεις που έχουν διαμορφωθεί όσον αφορά το πιο πάνω 

κέντρο, του οποίου οι προδιαγραφές, όπως αντιλαμβανόμαστε, θα στηρίζονται σε 

ευρωπαϊκά πρότυπα.  Συγκεκριμένα, θα θέλαμε να ενημερωθούμε για τα ακόλουθα: 

 Τους σκοπούς που θα εξυπηρετούνται με τη δημιουργία του. 

 Τις υπηρεσίες που θα παρέχονται. 

 Τη χωρητικότητα και τη διαρρύθμισή του. 

 Τα μέτρα κοινωνικής ένταξης των ατόμων που θα το επισκέπτονται. 
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 Τις ώρες λειτουργίας και τους τρόπους διαχείρισης του κέντρου. 

 Τους φορείς που θα συμμετέχουν στη διαχείριση. 

 Το χρονοδιάγραμμα παράδοσής του. 

 Την προοπτική διαμόρφωσης παρόμοιων κέντρων σε όλες τις πόλεις. 

 Αντιλαμβανόμαστε ότι για τα πιο πάνω θα ληφθεί υπόψη η πολυπολιτισμικότητα 

των ξένων που βρίσκονται στην Κύπρο, η διαφορετικότητα των αναγκών και 

αντιλήψεών τους όπως και το γεγονός ότι ανάμεσά τους επικρατεί καχυποψία και 

δυσπιστία προς τις κρατικές υπηρεσίες.  Θα ήταν βοηθητική, λοιπόν, για το σχεδιασμό 

των υπηρεσιών που θα παρέχονται και τη διαχείριση στη συνέχεια του κέντρου η 

συνεργασία με μη κυβερνητικές οργανώσεις που δραστηριοποιούνται στον τομέα 

αυτό.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.313 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 2 Μαΐου 2003. 

 «Το πρόβλημα του ελέγχου της ηχορρύπανσης και της χημικής ρύπανσης που 

εκπέμπουν τα αυτοκίνητα είναι πολύ μεγάλο.  Πέραν των γενικών μετρήσεων της 

ποιότητας του ατμοσφαιρικού αέρα ή του τεχνικού ελέγχου των αυτοκινήτων πρέπει να 

επεκταθεί και ο έλεγχος των εκπομπών αυτοκινήτων, όταν αυτά βρίσκονται σε κίνηση. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τη δυνατότητα που έχει η αστυνομία να ελέγχει την ηχορρύπανση 

και τη χημική ρύπανση που εκπέμπουν τα κινούμενα αυτοκίνητα στους κυπριακούς 

δρόμους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.314 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 2 Μαΐου 2003. 

 «Από απάντηση του τέως Υπουργού Εσωτερικών σε ερώτησή μου, ημερομηνίας 6 

Φεβρουαρίου 2003, αναφορικά με το θέμα της σωματεμπορίας, έχουν προκύψει 
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διάφορα ερωτήματα. 

 Είναι γνωστά τα νομοθετικά μέτρα που έχουν παρθεί από την κυπριακή 

κυβέρνηση και οι υποχρεώσεις της για κοινή δράση με το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο.  

Ωστόσο η εφαρμογή των σχετικών μέτρων φαίνεται να αργοπορεί αδικαιολόγητα.  

Συγκεκριμένα, όπως ενημέρωσε και το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων, στις 28 Φεβρουαρίου 2003, δεν έχουν εφαρμοστεί μέτρα για μέριμνα και 

προστασία των θυμάτων, αφού δεν έχει ολοκληρωθεί ακόμη το σχέδιο λειτουργίας ενός 

κέντρου παροχής φροντίδας ούτε έχει εξασφαλιστεί κατάλληλος χώρος ούτε έχουν 

διοριστεί καταρτισμένοι λειτουργοί που να διασφαλίζουν τη σωστή λειτουργία τέτοιου 

κέντρου.  Παράλληλα, και παρ’ όλον ότι έχει διοριστεί ως Κηδεμόνας Θυμάτων 

Εκμετάλλευσης η διευθύντρια Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας (βάσει του άρθρου 10 

του περί Καταπολέμησης της Εμπορίας Προσώπων και περί Σεξουαλικής 

Εκμετάλλευσης Ανηλίκων Νόμου του 2000), στην ουσία ο διορισμός αυτός παραμένει 

ανενεργός, αφού, όπως έχει ενημερωθεί το Υπουργείο Εσωτερικών, υπάρχει ανάγκη 

ενίσχυσης της εν λόγω υπηρεσίας με επιπλέον προσωπικό. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Με ποιο τρόπο και πόσο συχνά οι αρμόδιες αρχές προβαίνουν σε έλεγχο για 

εξακρίβωση της συμμόρφωσης των εργοδοτών με τους όρους εργασίας που 

προβλέπονται από τα συμβόλαια (κατάλληλος χώρος εργασίας, συνθήκες 

διαμονής, αποπληρωμή μισθού κ.ά); 

2. Ποια μέτρα λαμβάνονται, ώστε οι εργοδότες να μην κατακρατούν τα 

αναγνωριστικά έγγραφα των αλλοδαπών γυναικών, είτε αυτές είναι καλλιτέχνιδες 

είτε έχουν προσληφθεί, για να απασχοληθούν σε ξενοδοχεία, εστιατόρια ή 

νυχτερινά κέντρα; 
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3. Πόσοι εργοδότες έχουν παραβιάσει συμβόλαια εργοδότησης μέχρι σήμερα και 

έχουν διωχθεί ποινικά; 

4. Πόσες αλλοδαπές εργαζόμενες έχουν διωχθεί ή απελαθεί μέχρι σήμερα για 

παραβίαση συμβολαίου και για ποιο λόγο; 

5. Πόσα παράπονα έχει εξετάσει μέχρι σήμερα η Επιτροπή Εξέτασης Εργατικών 

∆ιαφορών που έχουν σχέση με αλλοδαπούς που αφορούν τον εξαναγκασμό ή την 

προτροπή ατόμου στην άσκηση της πορνείας και έχουν παραπεμφθεί στο 

σύστημα δικαιοσύνης; 

 Το αρμόδιο υπουργείο παρακαλείται  επίσης όπως αποστείλει δείγματα του 

έντυπου υλικού ενημέρωσης τα οποία δίδονται σε κάθε αλλοδαπή εργαζόμενη (στη 

μητρική της γλώσσα) και την πληροφορούν για τα δικαιώματα και τις υποχρεώσεις της, 

όπως αναφέρεται στη σχετική ενημέρωση. 

 Θεωρώ επίσης ότι η μετάφραση και διάδοση των βασικών προνοιών του νόμου θα 

ήταν απαραίτητη ως άμεσο μέτρο πρόληψης.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.315 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτήρη Σαμψών στις 5 Μαΐου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων εάν τα αστυνομικά ελικόπτερα ή έστω ένα από αυτά κάνουν περιπολίες 

για σκοπούς πυροπροστασίας.  Κρίνω ότι είναι επιβεβλημένο να γίνονται τέτοιου είδους 

περιπολίες κατά τη διάρκεια ολόκληρου του χρόνου ή, εάν αυτό δεν καθίσταται δυνατό, 

τουλάχιστο κατά την περίοδο του καλοκαιριού.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.316 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου στις 5 Μαΐου 2003. 

 «Περιέπεσε στην αντίληψή μου ότι μεγάλος αριθμός αυτομόλων Κούρδων διαμένει 

στις ελεύθερες περιοχές.  Σ’ αυτόν προστίθενται καθημερινά επιπρόσθετοι Κούρδοι, οι 
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οποίοι διαφεύγουν από τα κατεχόμενα και αναζητούν πολιτικό άσυλο και εγκατάσταση 

στις ελεύθερες περιοχές, καθώς επίσης και παροχή δημόσιων βοηθημάτων.  Ο αριθμός 

αυτός, από τον Ιούνιο του 2001 μέχρι σήμερα, παρουσιάζει αυξητική τάση. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποια μέτρα λαμβάνονται για τον τερματισμό αυτής της παράνομης διέλευσης 

αυτόμολων Κούρδων; 

2. Ποια στοιχεία διαθέτουν οι αρμόδιες υπηρεσίες των υπουργείων και της 

αστυνομίας όσον αφορά το πιο πάνω θέμα; 

3. Ποια προστατευτικά μέτρα λαμβάνονται, προληπτικά και κατασταλτικά, ώστε να 

προστατεύονται οι κοινωνικές δομές και η δημογραφική σύνθεση των ελεύθερων 

περιοχών; 

4. Πόσο εύκολα παρέχεται πολιτικό άσυλο και πόσο χρονικό διάστημα απαιτείται για 

την πλήρη εξέταση των αιτήσεων που υποβάλλονται;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.317 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 6 Μαΐου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ενώ υπάρχει μεγάλο ενδιαφέρον από τουριστικούς 

πράκτορες για ξενοδοχεία και κέντρα αναψυχής στην Κύπρο στα οποία να έχουν 

πρόσβαση άτομα με αναπηρίες, παρατηρείται έλλειψη τέτοιων τουριστικών 

υποστατικών.  Το θέμα επείγει, γιατί το 2003 έχει κηρυχθεί Ευρωπαϊκό Έτος Αναπήρων 

και τέτοια ζητήματα τυγχάνουν ιδιαίτερης προσοχής.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, 

εξήντα εκατομμύρια ανάπηρα άτομα θα έχουν ιδιαίτερες διευκολύνσεις, για να 

ταξιδεύσουν σε όλη την Ευρώπη, σε διάφορους προορισμούς, με ειδικά προγράμματα 

για τον τουρισμό. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 
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Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται, ώστε τα τουριστικά καταλύματα να 

καταστούν προσβάσιμα σε ανάπηρα άτομα και το γεγονός αυτό να τύχει ανάλογης 

προβολής και στο εξωτερικό.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.318 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιο Τάσου στις 6 Μαΐου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αναφορικά με το τι προτίθεται να πράξει για την παραχώρηση 

ηλεκτρικού ρεύματος σε μειωμένη τιμή για αγροτικούς σκοπούς.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.319 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ανδρέα Παπαπολυβίου στις 6 Μαΐου 2003. 

 «Ο νέος δρόμος Ορκόντα - Κάτω Πύργου Τηλλυρίας άρχισε να κατασκευάζεται 

πριν από τέσσερα περίπου χρόνια με σκοπό τη διευκόλυνση των κατοίκων της 

ακριτικής περιοχής Τηλλυρίας που επισκέπτονται τη Λευκωσία, αλλά και εκείνων που 

επιθυμούν να μεταβούν στην εν λόγω περιοχή.  Όπως είναι γνωστό, η μη ικανοποιητική 

πρόσβαση προς την περιοχή Τηλλυρίας, εκτός από τη μεγάλη ταλαιπωρία που 

προκαλεί στους κατοίκους, δεν έδωσε τη δυνατότητα ισόρροπης ανάπτυξης με τις άλλες 

περιοχές της Κύπρου. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

πότε προβλέπεται να ολοκληρωθούν οι σχετικές εργασίες και να παραδοθεί ο δρόμος 

στο κοινό.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.320 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 6 Μαΐου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι ψαράδες της περιοχής Πάφου ανησυχούν για τις 

επιπτώσεις που θα έχει στην ιχθυοπανίδα της θάλασσας της Πάφου η ετήσια 

διοργάνωση διεθνών αγώνων υποβρύχιου ψαρέματος. 
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 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τις αντιδράσεις των ψαράδων και τα σχέδια της κυβέρνησης σε 

σχέση με την αδειοδότηση της οργάνωσης διεθνών αγώνων υποβρύχιου ψαρέματος 

στα ανοικτά της Πάφου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.321 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 6 Μαΐου  2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι παρά τις αντιδράσεις των επαγγελματιών και 

ερασιτεχνών ψαράδων έχει παραχωρηθεί τα τρία τελευταία χρόνια δοκιμαστική άδεια 

για ψάρεμα με τη μέθοδο “γρι-γρι”. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα αποτελέσματα της δοκιμής, τις αντιδράσεις των ενδιαφερομένων 

και τα σχέδια της κυβέρνησης σχετικά με τη μέθοδο ψαρέματος “γρι-γρι”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.322 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 6 Μαΐου  2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η κυβέρνηση προτίθεται να καταργήσει το ψάρεμα με 

τράτες στα κυπριακά χωρικά ύδατα. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα σχέδια αποζημιώσεων των ιδιοκτητών τρατών, το 

χρονοδιάγραμμα εφαρμογής της απόφασης και τα κονδύλια που θα απαιτηθούν, 

προκειμένου να εφαρμοστεί το συντομότερο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.323 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 6 Μαΐου  2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το κέντρο διασκέδασης “Broadway” στην Κοκκινοτριμιθιά 

λειτουργεί μέσα σε κατοικημένη περιοχή, προκαλώντας μεγάλη οχληρία και ταλαιπωρία 

στους περιοίκους.  Για την περίπτωση έχει εκδώσει απόφαση το Γραφείο Επιτρόπου 
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∆ιοικήσεως (αρ./π 654/2001) στις 30 Αυγούστου 2002.  Παρά το γεγονός ότι από τις 28 

Αυγούστου 2001 το κέντρο δεν έχει άδεια χρήσης μεγαφώνων και έχει σημειωθεί σειρά 

παραπόνων, η αστυνομία δεν επεμβαίνει για επιβολή του νόμου. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για ποιο λόγο η αστυνομία, η οποία εδρεύει σε παρακείμενο 

υποστατικό, δεν επεμβαίνει για εφαρμογή του νόμου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.324 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 7 Μαΐου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το προϋπολογιζόμενο κονδύλι των £30.000 που 

προοριζόταν για βελτιωτικά έργα στο σκυβαλότοπο-λυματότοπο Τηλλυρίας (περιοχή 

Πηγής) δε θα διατεθεί. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για το λόγο της πιο πάνω απόφασης.»  

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.104, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2002, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Σχετικά με τα προβλήματα της κοινότητας Αγίου Κωνσταντίνου, σας πληροφορώ 

τα ακόλουθα: 

 Η λήψη των προγραμμάτων κατά τους χειμερινούς μήνες είναι προβληματική.  

Βελτίωση της κατάστασης θα απαιτήσει την ενίσχυση της ηλεκτροδότησης του σταθμού, 

που θα στοιχίσει περίπου £19.000.  Η κοινότητα αδυνατεί να καταβάλει το εν λόγω  

ποσό.  Το αίτημα θα διαβιβαστεί στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου για περαιτέρω 

εξέταση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Απριλίου 2003 της Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνας 

Ακκελίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.107, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 
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2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Αναφορικά με το ιατρικό κέντρο της κοινότητας Κάτω Αμιάντου Λεμεσού, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το ιατρικό κέντρο Κάτω Αμιάντου είναι υπόκεντρο.  Τα υπόκεντρα είναι χώροι που 

υποδεικνύονται και παραχωρούνται από τις κοινότητες και η συντήρηση, καταλληλότητα 

και καθαριότητά τους, όπως επίσης και το θέμα εγκατάστασης κεντρικής θέρμανσης 

είναι κάτω από την ευθύνη των κοινοτικών αρχών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.108, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2002, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Σχετικά με τα προβλήματα της κοινότητας Σπιταλλιού, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

1. Μετακίνηση του πτηνοτροφείου του κ. Λευτέρη Ιωάννου 

 Το Γραφείο του Επάρχου Λεμεσού έχει ήδη καταβάλει προσπάθειες για επίλυση 

του προβλήματος, προτρέποντας τον ιδιοκτήτη να υποβάλει αίτηση στο Τμήμα 

Γεωργίας για μετακίνηση του πτηνοτροφείου του σε άλλη κατάλληλη περιοχή, με βάση 

το ενοποιημένο σχέδιο ανάπτυξης κτηνοτροφίας.  Ο κ. Ιωάννου δεν έχει ανταποκριθεί. 

 Εν τω μεταξύ το Γραφείο του Επάρχου Λεμεσού, σε συνεργασία με το κοινοτικό 

συμβούλιο, προωθεί τη λήψη δικαστικών μέτρων για την οχληρία που προκαλεί και για 

την αλλαγή στη χρήση του υποστατικού, η οποία προβλέπει τη λειτουργία εκτροφείου 

ορτυκιών αντί κοτόπουλων που γίνεται σήμερα. 

2. Επέκταση πολεοδομικών ζωνών 

 Οι νέες πολεοδομικές ζώνες της κοινότητας δημοσιεύτηκαν την 31η Μαΐου 2002.  

Το κοινοτικό συμβούλιο έχει ήδη υποβάλει ένσταση εναντίον των νέων ζωνών, η οποία 

θα εξεταστεί από την αρμόδια επιτροπή. 
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3. Κατεδάφιση περιτειχίσματος στην έξοδο προς την περιοχή Φασούλας 

 Το αίτημα έχει υποβληθεί πρόσφατα στον Επαρχιακό Κτηματολογικό Λειτουργό 

από τον έπαρχο Λεμεσού, ζητώντας να προβεί σε οριοθέτηση του δρόμου στο 

συγκεκριμένο σημείο, ώστε να διαφανεί κατά πόσο υπάρχει επέμβαση στο δημόσιο 

δρόμο. 

4. Μετακίνηση πασάλων που βρίσκονται σε δημόσιο δρόμο 

 Ο πάσαλος της ΑΤΗΚ έχει ήδη μετακινηθεί.  Οι πάσαλοι της ΑΗΚ θα μετακινηθούν 

εντός των προσεχών μηνών.  Έχει ήδη ζητηθεί γραπτώς από την ΑΗΚ να προβεί σε 

εκτίμηση της δαπάνης και, μόλις αυτό καταστεί δυνατό, το Γραφείο του Επάρχου 

Λεμεσού θα καταθέσει τα χρήματα, για να γίνει η εργασία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.114, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2002, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Αναφορικά με τα προβλήματα της κοινότητας Λιμνάτη, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

Αντιπλημυρικά έργα 

 Στα πλαίσια των πιστώσεων που παραχωρούνται μέσω των ετήσιων 

προϋπολογισμών, το Γραφείο του Eπάρχου Λεμεσού σε συνεργασία με το κοινοτικό 

συμβούλιο αξιολογούν τα διάφορα αιτήματα/προβλήματα και εκτελούν τα ανάλογα 

αντιπλημυρικά έργα.  Για την κοινότητα Λιμνάτη υπάρχει πρόνοια στο φετινό 

προϋπολογισμό για ποσό £7.000 και στις προτάσεις του επάρχου Λεμεσού για τον 

Προϋπολογισμό 2004 προνοείται ποσό £10.000. 

Παροχή βοήθειας προς νεαρά ζευγάρια για παραμονή τους στην κοινότητα 

 ∆εν έχει μέχρι στιγμής υποβληθεί κανένα αίτημα από το κοινοτικό συμβούλιο ή 

από ενδιαφερόμενα άτομα που να αφορά ανάγκες για διαχωρισμό από το κράτος 
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οικοπέδων και παραχώρησή τους σε φτωχές οικογένειες με βάση τα καθορισμένα 

κριτήρια. 

Αναθεώρηση πολεοδομικών ζωνών 

 Οι νέες πολεοδομικές ζώνες της κοινότητας  δημοσιεύτηκαν την 31η Μαΐου 2002.  

Το κοινοτικό συμβούλιο έχει ήδη υποβάλει ένσταση εναντίον των νέων ζωνών, η οποία 

θα εξεταστεί από την αρμόδια επιτροπή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Απριλίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Ανδρέα Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.115, ημερομηνίας 22 

Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Σχετικά με προβλήματα της κοινότητας Αγίου Αμβροσίου, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

1. Αποχετευτικό 

 Την ετοιμασία των σχεδίων για το αποχετευτικό του χωριού ανέλαβε το Τμήμα 

Αναπτύξεως Υδάτων μετά από προσχέδιο που ετοίμασε το Τμήμα Πολεοδομίας 

και Οικήσεως.  Ο χώρος απόρριψης των λυμάτων έχει ήδη επιλεγεί και αναμένεται 

η ετοιμασία της σχετικής μελέτης από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων. 

2. Αναθεώρηση πολεοδομικών ζωνών 

 Οι νέες πολεοδομικές ζώνες άρχισαν να δημοσιεύονται στην Επίσημη Εφημερίδα 

της ∆ημοκρατίας και σύντομα αναμένεται και η δημοσίευση των πολεοδομικών 

ζωνών Αγίου Αμβροσίου. 

3. α. Παροχή οικονομικής βοήθειας προς νεαρά ζευγάρια για ανέγερση 

κατοικίας στο χωριό. 

  Το χωριό Άγιος Αμβρόσιος δεν περιλαμβάνεται στις κοινότητες που έχουν 

μόνιμο πληθυσμό μικρότερο των διακόσιων κατοίκων, ώστε νεαρά ζευγάρια 

να τυγχάνουν βοήθειας από το στεγαστικό σχέδιο που εφαρμόστηκε από την 
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1η Ιανουαρίου 2003.  Μπορούν όμως τα ενδιαφερόμενα ζευγάρια να 

αποτείνονται στον Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης, για να ωφεληθούν 

από άλλα σχέδια του οργανισμού, νοουμένου ότι πληρούν τα κριτήρια των 

σχεδίων. 

 β. Υποθήκευση γης που παρέχεται προς νεαρά ζευγάρια για εξασφάλιση 

οικονομικών πόρων για την ανέγερση κατοικίας. 

  Η κοινότητα Αγίου Αμβροσίου εμπίπτει στο στεγαστικό σχέδιο αγροτικών 

περιοχών που εφαρμόζει ο Οργανισμός Χρηματοδοτήσεως Στέγης για 

σκοπούς του κράτους.  Στα πλαίσια του σχεδίου παρέχεται χαμηλότοκο 

δάνειο για την αγορά/ανέγερση κατοικίας/διαμερίσματος σε δικαιούχους 

βάσει εισοδηματικού κριτηρίου.  Επίσης στην εν λόγω κοινότητα έχουν 

διαχωριστεί κρατικά οικόπεδα για κάλυψη στεγαστικών αναγκών πτωχών 

οικογενειών της κοινότητας. 

 Επειδή όμως, πρόσθετα με τα πιο πάνω σχέδια, εφαρμόζεται μια σειρά από 

κυβερνητικά στεγαστικά σχέδια, όπως αυτά παρουσιάζονται στο συνημμένο 

ενημερωτικό δελτίο, έχει ζητηθεί από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού όπως 

ενημερώσει σχετικά τον πρόεδρο του κοινοτικού συμβουλίου Αγίου Αμβροσίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Απριλίου 2003 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 

κ. Πεύκιου Γεωργιάδη στην ερώτηση με 23.06.008.02.124, ημερομηνίας 28 

Νοεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Αναφορικά με το σχέδιο υποστήριξης αναπτυξιακού αθλητισμού, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού (ΚΟΑ), στα πλαίσια της γενικότερης 

πολιτικής του για λειτουργία επιμέρους προγραμμάτων για όλες τις πτυχές που 
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συνθέτουν τον αθλητισμό, αποφάσισε την εφαρμογή του Εθνικού Σχεδίου Υποστήριξης 

Αναπτυξιακού Αθλητισμού (ΕΣΥΑΑ) με απώτερο στόχο ο κυπριακός αθλητισμός να 

αποκτήσει τη δική του ταυτότητα μέσα από αναπτυξιακές διαδικασίες και λαϊκό-εθνικό 

έρεισμα.  Η λειτουργία του ΕΣΥΑΑ κρίθηκε αναγκαία, γιατί εκτός του ότι αφορά τα 

θεμέλια του αθλητισμού μας, οι αναπτυξιακές ηλικίες πρέπει να αντιμετωπίζονται με τις 

ιδιαιτερότητες οι οποίες απαιτούν συγκεκριμένα και εξειδικευμένα προγράμματα και 

γνώσεις. 

 Το ΕΣΥΑΑ στηρίζει βασικά τις ακαδημίες των σωματείων ομαδικών αθλημάτων, 

αλλά στην εξέλιξή του συμπεριλήφθηκε στο πρόγραμμα και αριθμός ατομικών 

αθλημάτων με προοπτικές που χρειάζονται στήριξη. 

 Η συμμετοχή των σωματείων στο σχεδιασμό του ΕΣΥΑΑ προϋποθέτει εναρμόνιση 

με συγκεκριμένα κριτήρια και προϋποθέσεις που έθεσε το διοικητικό συμβούλιο του 

ΚΟΑ και οι οποίες είναι κοινές για όλα τα αθλήματα, αφού πρόκειται για εθνικό 

πρόγραμμα με κοινούς στόχους, λαμβανομένων φυσικά υπόψη των ιδιαιτεροτήτων 

κάθε αθλήματος. 

 Κύρια προϋπόθεση για συμμετοχή των σωματείων είναι η συνεχής και 

απρόσκοπτη συμμετοχή στα αντίστοιχα αναπτυξιακά πρωταθλήματα των ομοσπονδιών 

με τους κανονισμούς που θέτει η αντίστοιχη ομοσπονδία.  Η δε οικονομική στήριξη από 

το ΕΣΥΑΑ εξασφαλίζει τη συμμετοχή. 

 Το ΕΣΥΑΑ καλύπτει αθλητές και αθλήτριες ηλικίας 12-16 ετών, ενώ ένας 

παράλληλος σχεδιασμός (εφηβική στήριξη) καλύπτει ηλικίες 16-18 ετών των τριών 

ομαδικών αθλημάτων (καλαθόσφαιρα-πετόσφαιρα-χειροσφαίριση) για τα οποία 

διεξάγονται επίσημα εφηβικά πρωταθλήματα από τις ομοσπονδίες. 

 Οι προπονητές που εντάσσονται στο πρόγραμμα δηλώνονται και ορίζονται από τα 

σωματεία ή ομοσπονδίες που εργοδοτούνται και είναι απόλυτα υπόλογοι στα σωματεία 
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που τους διορίζουν.  Θα πρέπει όμως παράλληλα να πληρούν και τις προϋποθέσεις 

που τίθενται από το ΕΣΥΑΑ. 

 Οι στόχοι του ΕΣΥΑΑ καλύπτουν τις πιο κάτω παραμέτρους: 

1. Την οργανωμένη μαζικοποίηση, μέσα από τα σωματεία, των αθλημάτων. 

2. Την κάλυψη ολόκληρης της Κύπρου με ιδιαίτερη έμφαση στην επαρχία. 

3. Την οικονομική ενίσχυση των σωματείων με δεσμευτικούς όρους για τη διάθεση 

των χρημάτων στις ακαδημίες. 

4. Τη στήριξη του Κύπριου προπονητή. 

5. Την ενημέρωση των προπονητών για τις ιδιαιτερότητες των αναπτυξιακών ηλικιών 

με συγκεκριμένο επιμορφωτικό πρόγραμμα. 

6. Την παιδοκεντρική και παιδαγωγική προσέγγιση. 

7. Την οργάνωση των ακαδημιών των σωματείων. 

8. Την εμπέδωση του Fair Play. 

9. Τη μη αποπομπή οποιουδήποτε παιδιού. 

10. Την επιμονή για διδασκαλία της βασικής τεχνικής κάθε αθλήματος. 

11. Την κατά το δυνατό επιστημονική προσέγγιση. 

12. Την εφαρμογή κατά άθλημα συγκεκριμένου προπονητικού και αγωνιστικού 

μοντέλου βασισμένου στη νοοτροπία και κουλτούρα μας. 

13. Την αξιολόγηση αριθμού ταλέντων. 

14. Τη συμβολή στην αξιοποίηση. 

 Οι πιο πάνω στόχοι επιδιώκονται μέσω των προϋποθέσεων συμμετοχής των 

σωματείων, ομοσπονδιών και προπονητών στο πρόγραμμα και στη γενικότερη 

φιλοσοφία που απαιτείται. 

 Ιδιαίτερη έμφαση δίδεται από το ΕΣΥΑΑ μέσω των εξειδικευμένων προγραμμάτων 

στην παιδαγωγική προσέγγιση και στη συνολική ανάπτυξη των παιδιών, δηλαδή 
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βιολογική, σωματική, οργανική, ψυχική και πνευματική.  Με τον τρόπο καλύπτεται και η 

κοινωνική διάσταση του προγράμματος ΕΣΥΑΑ, αφού τα προπονητικά προγράμματα 

και μοντέλα, καθώς και οι οδηγίες που δίδονται αναφορικά με τον τρόπο με τον οποίο 

θα πρέπει να προσεγγίζονται τα παιδιά επιδιώκεται η ενασχόληση των παιδιών με τον 

αθλητισμό να συμβάλει ουσιαστικά στη γενική τους ανάπτυξη, ώστε να αποδοθούν στην 

κοινωνία ως ολοκληρωμένοι πολίτες. 

 Ένας άλλος τομέας του σχεδιασμού του προγράμματος ΕΣΥΑΑ περιλαμβάνει την 

επιμόρφωση, την αξιολόγηση και αξιοποίηση.   

 Η επιμόρφωση αφορά την ενημέρωση των προπονητών σχετικά με τις 

ιδιαιτερότητες της αναπτυξιακής ηλικίας, αλλά και για γενικότερα θέματα που αφορούν 

ολόκληρο το φάσμα του αθλητισμού, όπως ψυχολογία, παιδαγωγική, κοινωνιολογία 

κ.λπ.  Η επιμόρφωση επιδιώκεται μέσα από ένα ετήσιο επιμορφωτικό πρόγραμμα, που 

περιλαμβάνει διαλέξεις, εκδόσεις, ενημερωτικές συγκεντρώσεις κ.λπ. 

 Η αξιολόγηση αφορά την υποβολή μεγάλου αριθμού παιδιών από όλα τα 

αθλήματα σε εξειδικευμένα τεστ για τη φυσική κατάσταση και την τεχνική. 

 Η αξιοποίηση αφορά τη συμβολή στην κατά το δυνατό αξιοποίηση των παιδιών 

που διακρίνονται σε ταλέντα μέσα από τα αποτελέσματα της αξιολόγησης.  Η 

αξιοποίηση επιδιώκεται με τη διοργάνωση προπονητικών κάμπινγκ, αποστολή ομάδων 

στο εξωτερικό και ατομική βοήθεια. 

 Το ΕΣΥΑΑ επιχορηγεί τα σωματεία και ομοσπονδίες στους τομείς “προπονητικό”-

“υλικό”-“οργανωτικά”-“διακίνηση”.   

 Το “προπονητικό” αφορά την καταβολή στους προπονητές μηνιαίου επιδόματος 

για επτά μήνες ανάλογα με τα ακαδημαϊκά προσόντα τους.  Τα ακαδημαϊκά προσόντα 

εγκρίθηκαν από το διοικητικό συμβούλιο του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού και 

έχουν σχέση με τα πτυχία των σχολών προπονητών των ομοσπονδιών, όπου 
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λειτουργούν.  Το επίδομα στους προπονητές δίδεται απευθείας, για λόγους ελέγχου, 

στους προπονητές. 

 Το “υλικό” αφορά την κάλυψη μέρους του ποσού που απαιτείται για την αγορά 

αθλητικού υλικού.   

 Ο τομέας “οργανωτικά” αφορά την κάλυψη των εξόδων συμμετοχής, όπως 

διαιτησίες, γραμματεία κ.λπ. 

 Ο τομέας “διακίνηση” καλύπτει τη μετακίνηση των ομάδων, για να συμμετάσχουν 

στα πρωταθλήματα. 

 Με τον τρόπο αυτό το ΕΣΥΑΑ εξασφαλίζει τη συμμετοχή των σωματείων στα 

πρωταθλήματα των ομοσπονδιών. 

 Το πρόγραμμα του ΕΣΥΑΑ καλύπτει περίοδο επτά μηνών, όσο θα πρέπει να 

διαρκούν τα αναπτυξιακά πρωταθλήματα των διαφόρων αθλημάτων, ώστε να 

καλύπτονται οι ανάγκες αγωνιστικής δραστηριότητας που απαιτούνται στις 

αναπτυξιακές ηλικίες. 

 Η εποπτεία και ο έλεγχος εφαρμογής του προγράμματος, καθώς και της δράσης 

και λειτουργίας των ακαδημιών, όπως επίσης και για τη σωστή διάθεση της 

επιχορήγησης, γίνεται από ομάδα υπεύθυνων εξειδικευμένων ατόμων, που έχουν 

οριστεί από το διοικητικό συμβούλιο του ΚΟΑ. 

 Το ΕΣΥΑΑ καλύπτει είκοσι ομαδικά και ατομικά αθλήματα και σε αυτό 

περιλαμβάνονται 298 ομάδες και 412 προπονητές όλων των αθλημάτων.  Υπολογίζεται 

δε ότι από το ΕΣΥΑΑ επηρεάζονται κοντά στα 10 000 παιδιά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2003 του Υπουργού Οικονομικών κ. Μάρκου 

Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.138, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 

2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Αναφορικά με τα επιχειρησιακά σχέδια οργανισμών της κυπριακής δημόσιας 



 

 98

υπηρεσίας, σας αποστέλλουμε το ακόλουθο σημείωμα του Τμήματος ∆ημόσιας 

∆ιοίκησης και Προσωπικού, που περιγράφει σε λεπτομέρεια την ακολουθούμενη 

διαδικασία ετοιμασίας και υλοποίησης των στρατηγικών σχεδίων του δημόσιου τομέα: 

 “Επιχειρησιακά σχέδια” (business plans) υπό τη μορφή που αυτά συνήθως έχουν, 

κατά κανόνα, δεν καταρτίζονται από τα τμήματα της δημόσιας υπηρεσίας.  Όμως η 

δράση της δημόσιας υπηρεσίας διαγράφεται στα στρατηγικά σχέδια ανάπτυξης που 

ετοιμάζονται από το Γραφείο Προγραμματισμού, στα οποία φαίνεται τόσο η γενική 

κατεύθυνση που επιδιώκεται όσο και οι συγκεκριμένες ενέργειες που 

προγραμματίζονται.  Στα πλαίσια του στρατηγικού σχεδίου ανάπτυξης το κάθε 

υπουργείο/τμήμα/οργανισμός της δημόσιας υπηρεσίας ετοιμάζει και υποβάλλει στον 

τομέα αρμοδιότητάς του σχετική έκθεση στο Γραφείο Προγραμματισμού.  Η εν λόγω 

έκθεση περιλαμβάνει ανάλυση (1) των εξελίξεων στη διάρκεια του προηγούμενου 

στρατηγικού σχεδίου ανάπτυξης, (2) της σημερινής κατάστασης, (3) των βασικών 

επιδιώξεων και στόχων στο συγκεκριμένο τομέα αρμοδιότητας, (4) της πολιτικής και των 

μέτρων που πρόκειται να προωθηθούν τη χρονική περίοδο που καλύπτει το σχέδιο 

(μέτρα εναρμόνισης, άλλα αναπτυξιακά μέτρα) και (5) των αναμενόμενων δαπανών για 

προώθηση των καθορισμένων μέτρων.  Η υλοποίηση των μέτρων πολιτικής, καθώς και 

των προγραμμάτων και σχεδίων ανάπτυξης που προβλέπονται στο εκάστοτε 

στρατηγικό σχέδιο ανάπτυξης προωθείται από το κάθε υπουργείο/τμήμα/οργανισμό, 

στα πλαίσια των ετήσιων προϋπολογισμών. 

 Οι ετήσιοι προϋπολογισμοί ετοιμάζονται με βάση τις προτάσεις που γίνονται από 

τα διάφορα τμήματα, έχοντας υπόψη τη γενική κατεύθυνση του στρατηγικού σχεδίου 

ανάπτυξης.  Με την κατάθεσή τους στη Βουλή των Αντιπροσώπων δημοσιοποιούνται τα 

σχέδια του κάθε τμήματος και οι λεπτομέρειες παρουσιάζονται στα σχετικά 

επεξηγηματικά μνημόνια. 
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 Για την παρακολούθηση της εφαρμογής του σχεδίου προβλέπεται η ετοιμασία και 

υποβολή περιοδικών εκθέσεων από κάθε υπουργείο/τμήμα/οργανισμό της δημόσιας 

υπηρεσίας στο Γραφείο Προγραμματισμού, στις οποίες γίνεται αναφορά στην πρόοδο 

που επιτελέστηκε αναφορικά με τα μέτρα πολιτικής και τα προγράμματα και σχέδια που 

περιέχονται στο στρατηγικό σχέδιο ανάπτυξης.  Η διεύθυνση και το προσωπικό των 

υπουργείων/υπηρεσιών ενεργούν πάντοτε σύμφωνα με τα προγράμματα και σχέδια 

που περιέχονται στο στρατηγικό σχέδιο ανάπτυξης. 

 Η χρήση επιχειρησιακών σχεδίων στη δημόσια υπηρεσία της Κύπρου δεν είναι 

απλό θέμα, αφού αυτό προϋποθέτει τη ριζική αναθεώρηση του υφιστάμενου θεσμικού 

πλαισίου με βάση το οποίο λειτουργεί και δρα η δημόσια υπηρεσία και  λόγω του ρόλου 

της δημόσιας υπηρεσίας, ο οποίος πρέπει να περιλαμβάνει και κοινωνικά 

στοιχεία/πτυχές. 

 Επισυνάπτονται, ως Παράρτημα Ι, πληροφορίες που αφορούν το νέο εθνικό 

σχέδιο ανάπτυξης, που καλύπτει την περίοδο 2004-2006.”.» 

Σημ.:   Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Απριλίου 2003 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 

κ. Πεύκιου Γεωργιάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.151, ημερομηνίας 12 

∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου 

Γεωργίου. 

 «Σχετικά με το αίτημα για στέγαση του αστυνομικού σταθμού Επισκοπής Λεμεσού 

σε κτίριο γυμνασίου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το κτίριο στο οποίο στεγαζόταν το Γυμνάσιο Επισκοπής κατά τη λειτουργία του 

ήταν το τουρκοκυπριακό δημοτικό Επισκοπής και άνηκε στο ΕΒΚΑΦ.  Για εξυπηρέτηση 

των στεγαστικών αναγκών του γυμνασίου το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
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προχώρησε στην απόκτηση επιπρόσθετου χώρου που γειτνιάζει με τον 

τουρκοκυπριακό χώρο, ο οποίος είναι περίκλειστος, όπου εγκατέστησε λυόμενες 

αίθουσες. 

 Με την ανέγερση του νέου κτιρίου του Γυμνασίου Επισκοπής οι εγκαταστάσεις του 

παλιού κτιρίου εγκαταλείφθηκαν και η σχολική εφορία, με επιστολή της προς την 

Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού, αποποιείτο τα δικαιώματα του χώρου και ο χώρος 

περιήλθε στη δικαιοδοσία της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λεμεσού. 

 Επειδή η επιστολή του κοινοτικού συμβουλίου Επισκοπής με ημερομηνία 11 

Οκτωβρίου 2002, όπως και όλη η αλληλογραφία σχετικά με το θέμα, δεν έχει 

κοινοποιηθεί στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, ζητήθηκε από την Επαρχιακή 

∆ιοίκηση Λεμεσού να μας αποστείλει αντίγραφα της σχετικής αλληλογραφίας, ώστε να 

μπορέσουμε να διαμορφώσουμε πλήρη εικόνα και να πληροφορήσουμε τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σχετικά με τις απόψεις και θέσεις του υπουργείου για το θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Απριλίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.161, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2002, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Σχετικά με το αίτημα για εγγραφή αγροτικών δρόμων, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Ο έπαρχος Λεμεσού ζήτησε από όλα τα κοινοτικά συμβούλια να υποβάλουν 

εισηγήσεις για την εγγραφή τριών έως τεσσάρων χιλιομέτρων αγροτικών δρόμων σε 

κάθε κοινότητα.  Το κοινοτικό συμβούλιο Σωτήρας υπέβαλε τις προτάσεις του, οι οποίες 

διαβιβάστηκαν στο διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, για να 

ετοιμαστούν τα σχετικά σχέδια.  Μετά την ετοιμασία των σχεδίων θα καταβληθεί 

προσπάθεια εξασφάλισης των συγκαταθέσεων των επηρεαζόμενων  ιδιοκτητών και στις 

περιπτώσεις που οι ιδιοκτήτες δεν ανταποκρίνονται, θα προωθηθεί η διαδικασία της 
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απαλλοτρίωσης, σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί Απαλλοτριώσεων Νόμου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Απριλίου 2003 του Υπουργού Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Μάκη Κεραυνού στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.164, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Αναφορικά με τη δημιουργία ή παροχή οικονομικής βοήθειας για δημιουργία 

περιφερειακού γηροκομείου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο αρμόδιος λειτουργός των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας και συγκεκριμένα ο 

επόπτης του Προγράμματος Κοινοτικής Εργασίας στο Επαρχιακό Γραφείο Ευημερίας 

Λεμεσού είχε συνάντηση για το θέμα αυτό με τον πρόεδρο της κοινότητας Επταγώνειας.  

Κατά τη συνάντηση αυτή φάνηκε ότι η ιδέα για τη δημιουργία περιφερειακού 

γηροκομείου είχε τεθεί από ένα μέλος του συμβουλίου και όχι από το κοινοτικό 

συμβούλιο ως σώμα. 

 Ο αρμόδιος λειτουργός των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας ενημέρωσε τον 

πρόεδρο της κοινότητας σ’ ό,τι αφορά τις διαδικασίες που πρέπει να ακολουθηθούν για 

προώθηση του θέματος αυτού. 

 Συγκεκριμένα, αφού εξήγησε το σχέδιο κρατικών χορηγιών, με βάση το οποίο 

επιχορηγείται η δημιουργία προγραμμάτων κοινωνικής πρόνοιας και ευημερίας, καθώς 

και τη διαδικασία που ακολουθείται για την οργάνωση συμβουλίου κοινοτικής ευημερίας, 

συμφωνήθηκε όπως, αφού ο κοινοτάρχης ενημερώσει το κοινοτικό συμβούλιο, 

πραγματοποιηθεί νέα συνάντηση του συμβουλίου με το λειτουργό των Υπηρεσιών 

Κοινωνικής Ευημερίας, κατά την οποία να συζητηθεί το θέμα περαιτέρω. 

 Σε περίπτωση που τελικά η κοινότητα Επταγώνειας αποφασίσει να προβεί στην 

οργάνωση συμβουλίου κοινοτικής ευημερίας, τότε το Επαρχιακό Γραφείο Ευημερίας 

Λεμεσού θα καθοδηγήσει το συμβούλιο αυτό ως προς τον τρόπο με τον οποίο θα 
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πρέπει να ενεργήσει για τη δημιουργία περιφερειακού γηροκομείου, το οποίο να 

εξυπηρετεί τα ηλικιωμένα άτομα της Επταγώνειας και των γειτονικών κοινοτήτων 

(Κελλακίου, Πραστειού Κελλακίου, Αρακαπά, ∆ιερώνας και Συκόπετρας-Προφήτη 

Ηλία).» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Απριλίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Τίμη Ευθυμίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.170, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Σχετικά με το αφαλατωμένο νερό από οξιδωμένους μεταλλικούς αγωγούς, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι σωλήνες από τους οποίους ρέει το νερό της υδατοπρομήθειας, τόσο το 

αφαλατωμένο όσο και το άλλο, ελέγχονται επισταμένως σε τακτική βάση.  Εάν υπάρξει 

οποιοδήποτε ποιοτικό πρόβλημα στο νερό, γίνεται αμέσως διακοπή της παροχής του 

για επίλυση του προβλήματος.  Εάν επίσης παρουσιαστεί οποιαδήποτε σκουριά στους 

σωλήνες γίνεται και πάλι άμεση διακοπή της παροχής του νερού μέχρι την 

αντικατάσταση των σωλήνων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαΐου 2003 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού κ. Γιώργου Λιλλήκα στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.173, 

ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Αναφορικά με το αίτημα του δήμου ∆ερύνειας για οικονομική βοήθεια για 

δημιουργία εκθεσιακού χώρου και λαογραφικού μουσείου, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Το αίτημα του δήμου ∆ερύνειας για παραχώρηση οικονομικής βοήθειας για την 

αγορά κατοικίας με σκοπό την αξιοποίησή της ως εκθεσιακού χώρου για τη συλλογή 
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παλαιών και άλλων αντικειμένων και για τη δημιουργία υπαίθριου μουσείου, 

υποβλήθηκε, μεταξύ άλλων αιτημάτων, κατά τη συνάντηση του δημάρχου ∆ερύνειας με 

τον τέως Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Νίκο Ρολάνδη στις 17 

Σεπτεμβρίου 2002. 

 Παρ’ όλο που το Υπουργείο Εμπορίου Βιομηχανίας και Τουρισμού συμφωνεί με τη 

δημιουργία τέτοιων έργων που αναβαθμίζουν την πολιτιστική ζωή του τόπου και κυρίως 

μιας ακριτικής περιοχής όπως είναι η ∆ερύνεια, σας πληροφορούμε ότι το υπουργείο 

τούτο δεν εφαρμόζει σχέδια τα οποία μπορούν να ικανοποιήσουν το πιο πάνω αίτημα.  

Η επιχορήγηση της δαπάνης κατασκευής/δημιουργίας τοπικών μουσείων εμπίπτει στην 

αρμοδιότητα των Πολιτιστικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Ο δήμος ∆ερύνειας έχει ενημερωθεί σχετικά για την υποβολή του αιτήματος αυτού 

στο αρμόδιο υπουργείο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2003 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 

Τάξεως κ. ∆ώρου Θεοδώρου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.184, ημερομηνίας 

20 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Γιώργου Βαρνάβα. 

 «Σχετικά με την ανάγκη πάταξης του φαινομένου της αύξησης της ιπποδύναμης 

αυτοκινήτων και μοτοσικλετών, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τα αδικήματα αύξησης της ιπποδύναμης μηχανοκινήτου οχήματος με την αλλαγή 

μηχανής και της τοποθέτησης μεγάλου διαμετρήματος σιγαστήρα και θαλάμου 

διαστολής απασχολούν σοβαρά την αστυνομία και ιδιαίτερα το Τμήμα Τροχαίας λόγω 

αρμοδιότητας. 

 Για πάταξη του φαινομένου αυτού, σύμφωνα με στατιστικά στοιχεία, η αστυνομία 

μεταξύ των ετών 1998-2001 έχει προβεί σε εκατόν πενήντα οκτώ καταγγελίες για το 

αδίκημα της αλλαγής μηχανής, ενώ για αδικήματα που αφορούν σιγαστήρες και 
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θαλάμους διαστολής έχουν γίνει 2 883 καταγγελίες. 

 Με την εφαρμογή από το 2002 του Κανονισμού 65 των περί Μηχανοκινήτων 

Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Κανονισμών του 1984-2001, που αφορά την 

επιθεώρηση των ιδιωτικών μηχανοκινήτων οχημάτων (τύπου σαλούν) σε εγκεκριμένα 

Κέντρα Τεχνικού Ελέγχου, τα αναφερόμενα αδικήματα όσο και η εκπομπή ψηλού 

ποσοστού ρύπων έχουν μειωθεί αισθητά.  Αναφέρεται επίσης ότι στο σύντομο μέλλον 

θα κληθούν για επιθεώρηση και άλλες κατηγορίες μηχανοκινήτων οχημάτων. 

 Η αστυνομία εισηγείται όπως το Τμήμα Οδικών Μεταφορών, αφού προβεί στις 

αναγκαίες διευθετήσεις, να καλεί για επιθεώρηση και τα μηχανοκίνητα δίκυκλα. 

 Για τα αναφερόμενα αδικήματα μέλη της αστυνομίας από το Τμήμα Τροχαίας 

έτυχαν σχετικής εκπαίδευσης στο ΚΕΠΑ για την ορθή εφαρμογή της νομοθεσίας. 

 Οι προσπάθειες της αστυνομίας συνεχίζονται και πιστεύουμε ότι οι παρανομίες 

που αφορούν την ηχορρύπανση θα περιοριστούν στο ελάχιστο με την πληρέστερη 

εφαρμογή των προνοιών της υφιστάμενης νομοθεσίας από τα αρμόδια 

υπουργεία/τμήματα και με τον περαιτέρω εκσυγχρονισμό της υφιστάμενης νομοθεσίας, 

σύμφωνα με τις πρόνοιες του κοινοτικού κεκτημένου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Απριλίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.188, ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2003, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Σχετικά με την εφαρμογή της νομοθεσίας για την ιδιωτική ραδιοτηλεόραση, σας 

αποστέλλουμε την ακόλουθη απαντητική επιστολή της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης 

Κύπρου: 

 “Η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου από τα πρώτα στάδια της ίδρυσης και της 

λειτουργίας της ασχολήθηκε, μεταξύ άλλων, με το θέμα της ρύθμισης των όρων 

απασχόλησης των δημοσιογράφων και άλλων εργαζομένων σε ραδιοτηλεοπτικούς 
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σταθμούς που υπάγονται στις αρμοδιότητές της, σε σχέση πάντοτε με τις πρόνοιες του 

άρθρου 22(1)(δ) του περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμου 7(Ι) του 

1998 (όπως τροποποιήθηκε μεταγενέστερα). 

 Σύμφωνα με το πιο πάνω άρθρο, οι αιτήσεις που υποβάλλονται για χορήγηση 

άδειας ίδρυσης, εγκατάστασης και λειτουργίας σταθμού αξιολογούνται, μεταξύ άλλων, 

αναφορικά με την ικανότητα και τη δέσμευση των αιτητών να εξασφαλίσουν την 

πολυφωνία στα προγράμματα και τις εκπομπές τους και τη μεγαλύτερη δυνατή 

πρόσβαση σε αυτές, τη δημοσιογραφική και δημιουργική ανεξαρτησία των 

δημοσιογράφων και άλλων δημιουργών στο σταθμό και τη ρύθμιση των όρων 

απασχόλησης των συντακτών και των άλλων εργαζομένων στο σταθμό με συλλογική 

διαπραγμάτευση και συλλογική σύμβαση εργασίας με το νόμιμα αναγνωρισμένο 

επαγγελματικό τους φορέα με βάση τoν Κώδικα Βιομηχανικών Σχέσεων. 

 Το πιο πάνω άρθρο αναφέρεται ακριβώς στην ικανότητα και τη δέσμευση των 

αιτητών να εξασφαλίσουν, μεταξύ άλλων, τη ρύθμιση των όρων απασχόλησης των 

δημοσιογράφων -και άλλων επαγγελματιών- που εργάζονται στο σταθμό μέσω 

συλλογικών συμβάσεων και σε καμία περίπτωση οι ενέργειες αυτές, καθώς επίσης και η 

υπογραφή ή όχι συλλογικών συμβάσεων δε συνιστούν προϋπόθεση για την Αρχή όσον 

αφορά στην τελική της απόφαση για χορήγηση άδειας λειτουργίας σε οποιοδήποτε 

ραδιοφωνικό ή τηλεοπτικό σταθμό. 

 Αξίζει να σημειωθεί ότι η Αρχή, με επιστολή της με αριθμό φακέλου 8.1.03 και 

ημερομηνία 31η Ιουλίου 1998, είχε ζητήσει από το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 

γνωμάτευση αναφορικά με το κατά πόσο η υπογραφή συλλογικής σύμβασης εργασίας 

αποτελεί απαραίτητη προϋπόθεση για τη χορήγηση άδειας λειτουργίας σε σταθμούς 

(επισυνάπτεται παράρτημα Α΄). 

 Στις 10 Σεπτεμβρίου 1998 ο Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας -και νυν Βοηθός 



 

 106

Γενικός Εισαγγελέας- κ. Πέτρος Κληρίδης, με επιστολή του με αριθμό φακέλου 

Γ.Ε./Αρ.50(Α)/94/Ν.8, γνωστοποίησε στην Αρχή αντίγραφο επιστολής του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας με αριθμό φακέλου Γ.Ε.50/94/Ν.8/3 και ημερομηνία 13 

Ιανουαρίου 1998, με την οποία απαντούσε στην ουσία σε παρόμοιο ερώτημα που είχε 

υποβληθεί από τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά τη μελέτη του περί Ραδιοφωνικών 

και Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμου.  Η σχετική επιστολή του κ. Κληρίδη, καθώς επίσης 

και η επιστολή (γνωμάτευση) του Γενικού Εισαγγελέα, το περιεχόμενο της οποίας μιλά 

από μόνο του, επισυνάπτονται (παράρτημα Β΄). 

 Κατά τη συνεδρία της Αρχής που έγινε στις 3 Φεβρουαρίου 1999 και μετά από 

αίτημα της Ένωσης Συντακτών Κύπρου (ΕΣΚ) για τη συμβολή της Αρχής στο θέμα της 

σύναψης συλλογικών συμβάσεων μεταξύ σταθμών και συντακτών μελών της Ένωσης, 

κλήθηκε κλιμάκιο της ΕΣΚ με επικεφαλής τον πρόεδρό της κ. Ανδρέα Καννάουρο για 

ανταλλαγή απόψεων.  Ιδιαίτερα, όσον αφορά το κύριο θέμα της συνάντησης και 

σύμφωνα πάντοτε με τα πρακτικά της εν λόγω συνεδρίας,  “έγινε κατανοητό ότι, κατά 

την αξιολόγηση των αιτήσεων, θα εξετάζεται το θέμα δέσμευσης των σταθμών ότι θα 

τηρήσουν την πρόνοια του νόμου για διαπραγμάτευση συλλογικής σύμβασης 

εργασίας”.  Υπογραμμίστηκε επίσης το γεγονός ότι, “σε περίπτωση κατά την οποία η 

διαδικασία διαπραγμάτευσης δεν προχωρεί και φθάσει σε αδιέξοδο, τότε θα είναι 

αρμοδιότητα του Υπουργείου Εργασίας για χειρισμό του θέματος και, μόνο αν η ευθύνη 

για το αδιέξοδο εμπίπτει στο σταθμό, θα μπορεί η Αρχή να χειριστεί το θέμα σύμφωνα 

με το άρθρο 25(Ι) του περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμου 7(Ι) του 

1998”.  Το πλήρες κείμενο των πρακτικών της εν λόγω συνεδρίας που αφορούν στη 

συγκεκριμένη συνάντηση επισυνάπτεται (παράρτημα Γ΄). 

 Ακολούθησαν και άλλες επιστολές της ΕΣΚ σχετικά με το πιο πάνω θέμα, στις 

οποίες η Αρχή απαντούσε με την πάγια θέση της, ότι δηλαδή, σύμφωνα με τις πρόνοιες 
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του άρθρου 22(1)(δ), το στοιχείο που απαιτούσε να συμπεριλαμβάνεται, μεταξύ άλλων, 

στις αιτήσεις ήταν η γραπτή δέσμευση των αιτητών για συμμόρφωσή τους με τις 

πρόνοιες του εν λόγω άρθρου. 

 Ως εκ τούτου και πέρα από τις σαφείς πρόνοιες του πιο πάνω άρθρου, η Αρχή 

Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, με εγκύκλιο που απέστειλε σε όλους τους αιτητές με αριθμό 

φακέλου 5.7.01 και ημερομηνία 24 Φεβρουαρίου 1999, τους επέσυρε την προσοχή τους 

σχετικά με την εφαρμογή του άρθρου 22(1)(δ) και τους καλούσε όπως (ακόμα και όσους 

είχαν ήδη στείλει τις αιτήσεις τους) προβούν στην υποβολή νέας συμπληρωματικής 

επιστολής με την οποία να πληροφορούν την Αρχή για την ικανότητα και τη δέσμευσή 

τους στο υπό αναφορά θέμα.  Η σχετική εγκύκλιος επισυνάπτεται (παράρτημα ∆΄). 

 Σύμφωνα επίσης με γραπτές οδηγίες της Αρχής, τις οποίες λάμβαναν και 

εξακολουθούν να λαμβάνουν όλοι οι αιτητές και ειδικά μέσα στα πλαίσια της 

συμπλήρωσης του σημείου 10 του παραρτήματος IV του εντύπου της αίτησης που 

υπέβαλαν και υποβάλλουν (περιγραφή της προτεινόμενης υπηρεσίας και προσωπικού), 

υποδεικνύεται και επισημαίνεται με σαφήνεια η υποχρέωση των αιτητών όπως 

υποβάλουν στοιχεία που αφορούν, μεταξύ άλλων, στα απαιτούμενα από το σταθμό 

προσόντα και πείρα του προσωπικού, όπως περιλαμβάνονται στην οργανωτική δομή, 

καθώς επίσης και στη δέσμευση του σταθμού ότι θα εφαρμόσει τις πρόνοιες του 

άρθρου 22(1)(δ).  Αντίγραφο του εν λόγω εντύπου επισυνάπτεται (παράρτημα Ε΄).

 Η Αρχή μετά από νέο αίτημα της ΕΣΚ δέχθηκε κατά τη συνεδρία της που έγινε στις 

18 Ιουλίου 2001 κλιμάκιο του νέου διοικητικού συμβουλίου της Ένωσης με επικεφαλής 

τον πρόεδρο κ. Καννάουρο.  Κύριο θέμα της συζήτησης που διεξήχθη ήταν και πάλι το 

θέμα των συλλογικών συμβάσεων και των δυσκολιών που αντιμετωπίζει η ΕΣΚ όσον 

αφορά στη διαπραγμάτευση των όρων που διέπουν τις συλλογικές συμβάσεις μεταξύ 

δημοσιογράφων και ραδιοτηλεοπτικών σταθμών.  Απόσπασμα των πρακτικών που 
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αφορούν την εν λόγω συνάντηση επισυνάπτεται (παράρτημα Ζ΄). 

 Την 1η Φεβρουαρίου 2002 η Αρχή απέστειλε επιστολή σε όλους τους 

ραδιοφωνικούς και τηλεοπτικούς σταθμούς στους οποίους χορηγήθηκε άδεια 

λειτουργίας, υπό όρους, με την οποία τους υπενθύμιζε τη δέσμευσή τους για εφαρμογή 

του άρθρου 22(1)(δ) του περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμου 7(Ι) του 

1998 (όπως τροποποιήθηκε μεταγενέστερα) και τους καλούσε όπως μέσα σε ένα μήνα 

από την ημέρα παραλαβής της εν λόγω επιστολής την ενημερώσουν γραπτώς σχετικά 

με τις ενέργειες στις οποίες έχουν προβεί με στόχο τη ρύθμιση των όρων απασχόλησης 

των δημοσιογράφων και άλλων εργαζομένων με συλλογική σύμβαση εργασίας.  

[Αντίγραφο (δείγμα) της επιστολής επισυνάπτεται - παράρτημα Η΄]. 

 Επίσης η ΕΣΚ, με επιστολή που απέστειλε στην Αρχή με ημερομηνία 13 

Φεβρουαρίου 2002, της κοινοποιούσε αντίγραφο επιστολής του διοικητικού συμβουλίου 

της Ένωσης προς τους ιδιωτικούς ραδιοφωνικούς και τηλεοπτικούς σταθμούς σχετικά 

με την υποχρέωσή τους να διαπραγματευτούν με την ΕΣΚ τη ρύθμιση των όρων 

απασχόλησης των συντακτών στη βάση συλλογικής σύμβασης εργασίας.  Ως εκ τούτου, 

την επόμενη ημέρα, δηλαδή στις 14 Φεβρουαρίου 2002, η Αρχή με επιστολή της με 

αριθμό φακέλου 11.4.02 κοινοποίησε στην ΕΣΚ τα αντίγραφα όλων των 

προαναφερθέντων επιστολών προς τους ιδιωτικούς ραδιοφωνικούς και τηλεοπτικούς 

σταθμούς που αφορούσαν στην ενημέρωση που ζήτησε όσον αφορά στο θέμα των 

ενεργειών στις οποίες είχαν προβεί για σύναψη συλλογικών συμβάσεων εργασίας. 

 Ένας μεγάλος αριθμός σταθμών απάντησαν στην εν λόγω επιστολή της Αρχής.  

Οι απαντήσεις ήταν ποικιλόμορφες και μόνο ένας σταθμός άφηνε να νοηθεί ότι 

θεωρούσε την πρόνοια του άρθρου 22(1)(δ) αντισυνταγματική και κατά συνέπεια 

διαφαινόταν, από την απάντηση αυτή, ότι υπήρχε αρνητική στάση όσον αφορά στη 

συμμόρφωση του εν λόγω σταθμού με την πρόνοια του συγκεκριμένου άρθρου.  
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Κάποιοι σταθμοί διευκρίνισαν το γεγονός ότι είναι θεματικοί μουσικοί και κατά συνέπεια 

δεν απασχολούσαν δημοσιογράφους, κάποιοι άλλοι ότι προτίθενται να 

διαπραγματευτούν με το νόμιμο επαγγελματικό φορέα των δημοσιογράφων σε σύντομο 

χρονικό διάστημα με στόχο τη σύναψη συλλογικής σύμβασης, ενώ άλλοι σταθμοί 

πληροφορούσαν την Αρχή ότι έχουν ήδη υπογράψει συλλογική σύμβαση με την ΕΣΚ 

κτλ.  Όλες οι σχετικές απαντήσεις των σταθμών κοινοποιήθηκαν από την Αρχή στην 

ΕΣΚ με επιστολή, με αριθμό φακέλου 11.4.02(ΙΙ) και ημερομηνία 19 Απριλίου 2002, για 

ενημέρωση και για τυχόν απόψεις επί του θέματος.  Η ΕΣΚ με απαντητική επιστολή, με 

ημερομηνία 8 Μαΐου 2002, εξέθεσε στην Αρχή τα σχόλια και τις απόψεις της αναφορικά 

με τις εν λόγω επιστολές. 

 Με επιστολή με αριθμό φακέλου 1.1.23 και ημερομηνία 25 Σεπτεμβρίου 2002, που 

απέστειλε μετά από σχετικές οδηγίες ο διευθυντής της Αρχής προς τη Γενική 

∆ιευθύντρια του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, την ενημέρωνε 

σχετικά με τις πρόνοιες του άρθρου 22(1)(δ) του πιο πάνω νόμου και ζητούσε, μεταξύ 

άλλων, όπως ενημερωθεί η Αρχή από το αρμόδιο υπουργείο σχετικά με τις διαδικασίες 

που ακολουθούνται σε περίπτωση που ένας σταθμός αρνείται να συνάψει συλλογική 

σύμβαση με συγκεκριμένο αναγνωρισμένο επαγγελματικό φορέα και σε ποια Αρχή 

παραπέμπεται η εν λόγω διαφορά.  (Αντίγραφο της επιστολής επισυνάπτεται - 

παράρτημα Θ΄). 

 Την ίδια ημέρα (25 Σεπτεμβρίου 2002) η Αρχή απέστειλε εκ νέου επιστολή με 

αριθμό φακέλου 11.4.02(ΙΙ) προς την ΕΣΚ, με την οποία την πληροφορούσε ότι 

συνεχιζόταν η διαδικασία συλλογής πληροφοριών όσον αφορά στο θέμα των 

συλλογικών συμβάσεων και ότι το όλο θέμα εξακολουθούσε να βρίσκεται υπό εξέταση 

(επισυνάπτεται αντίγραφο - παράρτημα Ι΄).  Ακολούθως, και συγκεκριμένα στις 4 

Νοεμβρίου 2002 και λόγω του ότι μέχρι τότε δεν είχε ληφθεί οποιαδήποτε απάντηση 
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από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων σχετικά με την 

προαναφερθείσα επιστολή της Αρχής, η Αρχή απέστειλε εκ νέου στο εν λόγω 

υπουργείο υπενθυμητική επιστολή με την οποία ζητούσε όπως επισπευσθούν οι 

απαντήσεις του υπουργείου στα ερωτήματα που είχαν τεθεί (αντίγραφο της επιστολής 

επισυνάπτεται - παράρτημα Κ΄). 

 Περί την πρώτη εβδομάδα ∆εκεμβρίου του 2002 ο Ανώτερος Λειτουργός 

Βιομηχανικών Σχέσεων του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 

Αβρααμίδης επικοινώνησε με το διευθυντή της Αρχής μετά από οδηγίες της γενικής 

διευθύντριας του εν λόγω υπουργείου και διευκρίνισε, μεταξύ άλλων, ότι, σε περίπτωση 

που τα δύο μέρη, δηλαδή στην προκειμένη περίπτωση η ΕΣΚ και συγκεκριμένος 

σταθμός καταλήξουν μετά από διαπραγματεύσεις σε αδιέξοδο, τότε το θέμα θα πρέπει 

να παραπεμφθεί από τα ίδια τα ενδιαφερόμενα μέρη στο Υπουργείο Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων για διαμεσολάβηση.  Τη συνομιλία του διευθυντή της Αρχής με 

τον κ. Αβρααμίδη επιβεβαιώνει και σχετική επιστολή του υπουργείου με αριθμό φακέλου 

9.40.51 και ημερομηνία 10 ∆εκεμβρίου 2002 (αντίγραφο επισυνάπτεται - παράρτημα 

Λ΄). 

 Την πιο πάνω θέση και άποψη του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων κοινοποίησε σε κλιμάκιο της Ένωσης Συντακτών Κύπρου ο διευθυντής της 

Αρχής σε συνάντηση που πραγματοποιήθηκε στις 13 ∆εκεμβρίου 2002.  

Υπογραμμίστηκε το γεγονός ότι, για να είναι σε θέση η Αρχή να στοιχειοθετήσει 

υπόθεση εναντίον σταθμού για μη συμμόρφωση με το άρθρο 22(1)(δ) του νόμου, θα 

έπρεπε να εξαντληθούν όλα τα περιθώρια των διαδικασιών, όπως αυτά προβλέπονται 

και από τον Κώδικα Βιομηχανικών Σχέσεων και ειδικότερα να έχει παραπεμφθεί το θέμα 

στο αρμόδιο υπουργείο για εξέταση και για την έκδοση σχετικού πορίσματος.  Σχετική 

είναι και η απόφαση της Αρχής, η οποία ελήφθη κατά τη συνεδρία της 18ης ∆εκεμβρίου 
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2002 μετά την ενημέρωση που έγινε από το διευθυντή όσον αφορά τις θέσεις του 

Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και την επαφή που είχε με κλιμάκιο 

της ΕΣΚ, σύμφωνα με την οποία η Αρχή αποφάσισε όπως, προτού προχωρήσει σε 

οποιαδήποτε μέτρα [εναντίον σταθμών που δεν έχουν συμμορφωθεί με το άρθρο 

22(1)(δ)], θα αναμένει τα τελικά αποτελέσματα που θα προκύψουν από τις 

διαβουλεύσεις των ενδιαφερόμενων πλευρών με το αρμόδιο υπουργείο. 

 Από τις μέχρι τώρα ενδείξεις φαίνεται ότι για καμία περίπτωση σταθμού που κατά 

τη θέση της ΕΣΚ αρνείται ή/και εσκεμμένα κωλυσιεργεί να συνάψει συλλογική σύμβαση 

με τα μέλη της δεν έχει γίνει οποιαδήποτε επίσημη και συγκεκριμένη καταγγελία στο 

Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ούτε και έχει εν πάση περιπτώσει 

ενημερωθεί η Αρχή από το υπουργείο ότι εξέτασε ή εξετάζει τέτοια καταγγελία. 

 Αντίθετα, ένας άλλος επαγγελματικός φορέας και συγκεκριμένα η Ένωση 

Ηθοποιών Κύπρου (ΕΗΚ) με επιστολή της, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2003, την οποία 

απέστειλε στην Αρχή, την ενημέρωνε σχετικά με δύο κοινές μεσολαβητικές συσκέψεις 

που πραγματοποιήθηκαν στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μεταξύ 

της ΕΗΚ και του τηλεοπτικού σταθμού MEGA μετά που η Ένωση παρέπεμψε στο 

αρμόδιο υπουργείο το πρόβλημα που προέκυψε από την άρνηση του εν λόγω σταθμού 

να διαπραγματευτεί μαζί της τη σύναψη συλλογικών συμβάσεων με τα μέλη της 

(αντίγραφο της επιστολής και των πρακτικών της σύσκεψης επισυνάπτεται - παράρτημα 

Μ΄).  Επισημαίνεται το γεγονός ότι, μόλις η Αρχή έλαβε τα σχετικά στοιχεία, 

συμπεριλαμβανομένων και των πρακτικών των δύο συναντήσεων στο υπουργείο, 

δόθηκαν οδηγίες σε λειτουργό για τη διερεύνηση πιθανής παράβασης του άρθρου 

22(1)(δ) του σχετικού νόμου από τον τηλεοπτικό σταθμό MEGA. 

 Σε σχέση με τα πιο πάνω γεγονότα, ο διευθυντής της Αρχής με επιστολή του, με 

αριθμό φακέλου 1.1.23 και ημερομηνία 17 Απριλίου 2003, ενημέρωσε την ΕΣΚ σχετικά 
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με τις διαδικασίες που ακολούθησε η Ένωση Ηθοποιών και τις συσκέψεις που 

πραγματοποιήθηκαν στο αρμόδιο υπουργείο, υπενθυμίζοντας το γεγονός ότι οι 

διαδικασίες αυτές πρέπει να υιοθετηθούν και να εφαρμοστούν και στις περιπτώσεις των 

προβλημάτων που αντιμετωπίζει η Ένωση Συντακτών Κύπρου, έτσι ώστε να είναι σε 

θέση η Αρχή να στοιχειοθετήσει τις ανάλογες υποθέσεις.  Τόσο η επιστολή της ΕΗΚ όσο 

και αντίγραφα των πρακτικών των διαμεσολαβήσεων του αρμόδιου υπουργείου 

κοινοποιήθηκαν στην ΕΣΚ για ενημέρωση και για απόψεις επί του θέματος 

(επισυνάπτεται αντίγραφο - παράρτημα Ν΄). 

 Επισημαίνεται τέλος το γεγονός ότι μέχρι σήμερα από τους αδειούχους σταθμούς 

που λειτουργούν και απασχολούν συντακτικό προσωπικό μέλη της ΕΣΚ τρεις σταθμοί 

έχουν υπογράψει τη σχετική σύμβαση εργασίας με την Ένωση και συγκεκριμένα ο 

παγκύπριος ραδιοφωνικός σταθμός ΑΣΤΡΑ, ο τοπικός ραδιοφωνικός σταθμός ΚΑΝΑΛΙ 

7 (Λευκωσία)  και ο τοπικός τηλεοπτικός σταθμός FM TV (Λάρνακα).  Πέραν τούτου και 

σύμφωνα με την πληροφόρηση που υπάρχει από πλευράς ΕΣΚ, οι σταθμοί MEGA -

παγκύπριος τηλεοπτικός- ΩΜΕΓΑ -τοπικός τηλεοπτικός (Πάφος)- και ΠΑΦΟΣ TV -

τοπικός τηλεοπτικός (Πάφος)- βρίσκονται σε επικοινωνία με την ΕΣΚ, με σκοπό την 

άμεση έναρξη διαπραγματεύσεων για τη σύναψη συλλογικών συμβάσεων με τα μέλη 

της που εργοδοτούν. 

 Από τα πιο πάνω γεγονότα και όπως επανειλημμένα η Αρχή επισήμανε στους 

εκπροσώπους της Ένωσης Συντακτών Κύπρου προκύπτουν τα εξής: 

1. Η Αρχή λαμβάνοντας, μεταξύ άλλων, σοβαρά υπόψη το άρθρο 22(1)(δ) του πιο 

πάνω νόμου, προτού προχωρήσει στην έκδοση άδειας, επιμένει και λαμβάνει τις 

απαιτούμενες δεσμεύσεις των αιτητών σχετικά με την πρόνοια του εν λόγω άρθρου 

που αφορά στη ρύθμιση των όρων απασχόλησης των συντακτών και άλλων 

εργαζομένων στο σταθμό με συλλογική σύμβαση εργασίας με το νόμιμα 
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αναγνωρισμένο επαγγελματικό τους φορέα. 

2. Εκτός από τη συγκεκριμένη δέσμευση υπάρχουν και άλλες δεσμεύσεις τις οποίες 

απαιτεί από τους αιτητές η Αρχή, ενώ η χορηγούμενη άδεια υπόκειται γενικώς και 

ειδικώς στις πρόνοιες του εκάστοτε σε ισχύ περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών 

Σταθμών Νόμου 7(Ι) του 1998 και στις πρόνοιες των εκάστοτε σε ισχύ περί 

Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών Κανονισμών του 2000 (Κ∆Π 10/2000). 

3. Επισημαίνεται το γεγονός ότι η Αρχή, με βάση την εξουσία που της δίνει το άρθρο 

3(4) του προαναφερθέντος νόμου, απασχολεί ειδικούς συμβούλους 

εμπειρογνώμονες, ήτοι νομικούς, τεχνικούς, λογιστές, επικοινωνιολόγους, οι 

οποίοι μελετούν τα στοιχεία όλων των αιτήσεων που υποβάλλονται και, σε 

συνεργασία με το εξειδικευμένο προσωπικό της Αρχής, υποβάλλουν τα πορίσματά 

τους ενώπιον της Αρχής για αξιολόγηση. 

4. Η Αρχή, προτού προχωρήσει με την τελική της απόφαση για χορήγηση άδειας, 

έλαβε και εξακολουθεί να λαμβάνει σοβαρά υπόψη όλα τα στοιχεία και τις εκθέσεις 

των εμπειρογνωμόνων και του προσωπικού, τα οποία έχει ενώπιόν της, 

συμπεριλαμβανομένης και της δέσμευσης των αιτητών για εφαρμογή των 

προνοιών του άρθρου 22(1)(δ) του πιο πάνω νόμου. 

5. Η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου δεν έχει την αρμοδιότητα ούτε και μπορεί να 

παρεμβαίνει ως διαμεσολαβητής όσον αφορά εργασιακές διαφορές που 

προκύπτουν μεταξύ σταθμών και επίσημων επαγγελματικών φορέων.  Σύμφωνα 

πάντοτε με τον Κώδικα Βιομηχανικών Σχέσεων, αρμόδια αρχή για την επίλυση 

τέτοιων διαφορών είναι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  

Είναι πρακτικά αδύνατο να αποφασίσει η Αρχή κατά πόσο για τη μη σύναψη 

συλλογικών συμβάσεων υπαίτιος είναι, πέραν πάσης αμφιβολίας, κάποιος 

σταθμός, ειδικότερα όταν η κάθε πλευρά (στην προκειμένη περίπτωση οι σταθμοί 
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και η ΕΣΚ) εκφράζει τις δικές της θέσεις, απόψεις και κατηγορεί για το αδιέξοδο την 

άλλη.  Μόνο στις περιπτώσεις εκείνες που συγκεκριμένος σταθμός δηλώνει 

επίσημα ότι δε θα συμμορφωθεί με τις πρόνοιες του άρθρου 22(1)(δ) ή/και τις 

θεωρεί αντισυνταγματικές και κατά συνέπεια δεν τις εφαρμόζει, η Αρχή είναι σε 

θέση να προχωρήσει και να εξετάσει πιθανές παραβάσεις του εν λόγω άρθρου.  

Για τις υπόλοιπες περιπτώσεις και μέσα στα γενικότερα πλαίσια του περί Γενικών 

Αρχών του ∆ιοικητικού ∆ικαίου Νόμου 158(Ι)/1999 η Αρχή θα αναμένει να 

παραπέμψουν την οποιαδήποτε διαφορά τα ίδια τα ενδιαφερόμενα μέρη στο 

αρμόδιο υπουργείο για μεσολάβηση και, ανάλογα με τα πορίσματα του 

υπουργείου και τις τελικές θέσεις και απόψεις των δύο πλευρών, τότε θα προχωρεί 

με την εξέταση ή όχι υπόθεσης σχετικά με πιθανή παράβαση εκ μέρους σταθμού 

της πρόνοιας του άρθρου 22(1)(δ) του περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών 

Σταθμών Νόμου 7(Ι) του 1998 (όπως τροποποιήθηκε μεταγενέστερα). 

6. Η Αρχή έπραξε και συνεχίζει να πράττει ό,τι είναι δυνατό, πάντοτε μέσα στα 

πλαίσια των αρμοδιοτήτων της, έτσι ώστε όλοι οι αδειούχοι σταθμοί να 

συμμορφωθούν πλήρως, μεταξύ άλλων, με τις πρόνοιες του πιο πάνω άρθρου, 

ήτοι να προχωρήσουν το συντομότερο δυνατό με τη σύναψη συλλογικών 

συμβάσεων με τους επίσημους επαγγελματικούς φορείς των εργαζομένων τους.”.» 

Σημ.:   Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Απριλίου 2003 του Υπουργού Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Μάκη Κεραυνού στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.194, ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου. 

 «Είναι γεγονός ότι προς το τέλος του έτους 2002 στο Γραφείο Κοινωνικών 
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Ασφαλίσεων Παραλιμνίου, λόγω φόρτου εργασίας και ανεπαρκούς στελέχωσής του, 

παρατηρήθηκε καθυστέρηση στη μηχανογράφηση των ασφαλιστέων αποδοχών 

αριθμού εργοδοτουμένων.  Αυτό είχε ως αποτέλεσμα τη μη έγκαιρη πληρωμή 

επιδόματος ανεργίας σε αριθμό δικαιούχων για ορισμένη περίοδο. 

 Το πρόβλημα, περιορισμένο σε έκταση, έχει επιλυθεί και ήδη καταβλήθηκαν στους 

δικαιούχους τα οφειλόμενα ποσά του επιδόματος ανεργίας. 

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων είναι 

ευαίσθητο σε θέματα που έχουν σχέση με την εξυπηρέτηση των δικαιούχων σε 

παροχές από το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων και συνεχείς είναι οι προσπάθειές του 

για βελτίωση των υπηρεσιών που προσφέρει.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Απριλίου 2003 του Υπουργού Άμυνας κ. Κυριάκου 

Μαυρονικόλα στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.196, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 

2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτήρη Σαμψών. 

«1. Τα εθνόσημα πηληκίων είναι υφασμάτινα και ραμμένα επί των πηληκίων των 

οπλιτών-αξιωματικών. 

2. Με την κατάταξη των οπλιτών χορηγούνται δύο πηλήκια ασκήσεων με εθνόσημο. 

3. Στους οπλίτες χορηγούνται επίσης συμπληρωματικές χορηγήσεις το δέκατο 

τέταρτο και εικοστό τέταρτο μήνα, στις οποίες συμπεριλαμβάνεται και ένα πηλήκιο 

ασκήσεων (με εθνόσημο) αντίστοιχα για κάθε χορήγηση. 

4. Για τα πηλήκια ασκήσεως δε χορηγούνται ξεχωριστά εθνόσημα. 

 Παρά τα παραπάνω, είναι δυνατό ορισμένοι οπλίτες από αμέλεια να έχουν 

καταστρέψει το εθνόσημο του πηληκίου τους ή να προμηθεύτηκαν από το ελεύθερο 

εμπόριο πηλήκιο χωρίς το εθνόσημο και να παρουσιάζεται η αναφερόμενη από τον κ. 

βουλευτή κατάσταση. 

 Οι διοικήσεις ελέγχουν συνεχώς τη στολή και εμφάνιση των οπλιτών και 
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λαμβάνουν μέτρα κατά των παραβάσεων. 

 Σε περίπτωση που απαιτηθούν οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες/ 

διευκρινίσεις, είμαστε στη διάθεσή σας να σας τις δώσουμε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Απριλίου 2003 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Πεύκιου Γεωργιάδη στην ερώτηση με  23.06.008.02.199, 

ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Αναφορικά με την εθνική πολιτική και τα εκπαιδευτικά προγράμματα για το 

πρόβλημα του ρατσισμού και της ξενοφοβίας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Εθνική πολιτική για το πρόβλημα του ρατσισμού και της ξενοφοβίας 

 Ένας από τους βασικούς σκοπούς της εκπαίδευσης στην Κύπρο είναι η 

προαγωγή της συνεργασίας, της αλληλοκατανόησης και της αγάπης μεταξύ των 

ανθρώπων και των λαών, μακριά από κάθε πλέγμα μισαλλοδοξίας και σοβινισμού, με 

στόχο την επικράτηση της ελευθερίας, της δικαιοσύνης και της ειρήνης. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού απορρίπτει οποιαδήποτε μορφή 

ρατσισμού, φυλετικής διάκρισης, ξενοφοβίας και μισαλλοδοξίας και δίνει οδηγίες στους 

εκπαιδευτικούς να είναι ανεκτικοί και να σέβονται τη διαφορετικότητα. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού σέβεται την κουλτούρα, τα ήθη και έθιμα 

και τον πολιτισμό των αλλόγλωσσων μαθητών.  Στα πλαίσια του προγράμματος της 

διαπολιτισμικής αγωγής και εκπαίδευσης παρέχεται ενισχυτικός χρόνος για λειτουργία 

ομάδων στήριξης και αλφαβητισμού.  Παρέχεται επίσης βοήθεια στους μαθητές των 

μειονοτήτων για προσωπική, εκπαιδευτική, επαγγελματική και κοινωνική ανάπτυξη.  Για 

τους εκπαιδευτικούς πραγματοποιούνται συνέδρια και σεμινάρια πολυπολιτισμικής 

εκπαίδευσης από την Υπηρεσία Συμβουλευτικής και Επαγγελματικής Αγωγής της 

Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας και το Πανεπιστήμιο Κύπρου. 
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2. Εκπαιδευτικά προγράμματα που να διαπαιδαγωγούν και να ενημερώνουν 

τη νεολαία και την κοινωνία γενικότερα για το πρόβλημα της ξενοφοβίας και του 

ρατσισμού 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παρέχει μέσα από τα αναλυτικά 

προγράμματα των διάφορων μαθημάτων και μέσα από πολλά σχολικά βιβλία, όπως 

στα νέα ελληνικά, την ιστορία και την πολιτική αγωγή, τη γεωγραφία, την πολιτική 

οικονομία, τη φιλοσοφία, τα κοινωνικά θέματα, τα σωστά μηνύματα για καλλιέργεια 

θετικών στάσεων απέναντι στις διαφορετικές ομάδες πληθυσμού που ζουν ανάμεσά 

μας. 

 Η αναβάθμιση και ενίσχυση του καθηγητή υπεύθυνου τμήματος, το πρόγραμμα 

“δημιουργικότητα-δράση-κοινωνική προσφορά” (∆∆Κ), οι θεσμοί της ενισχυτικής 

διδασκαλίας και των τάξεων υποδοχής, η ενίσχυση και αναβάθμιση της Συμβουλευτικής 

και Επαγγελματικής Αγωγής, η νέα διδακτική μεθοδολογία, ο νέος τρόπος αξιολόγησης 

των μαθητών, το πρόγραμμα πρόληψης βίας και απειθαρχίας είναι βασικές καινοτομίες 

για υλοποίηση των στόχων του ενιαίου λυκείου, μεταξύ των οποίων και ο σεβασμός της 

διαφορετικότητας του κάθε μαθητή. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού ενημερώνει τους νέους για το πρόβλημα 

της ξενοφοβίας και του ρατσισμού και μέσα από τα πιο κάτω προγράμματα, 

εκδηλώσεις, υπηρεσίες κτλ.  ∆ιάφορες δραστηριότητες και διαγωνισμοί, ενισχυτικά 

μαθήματα, σεμινάρια και προγράμματα από το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, προγράμματα 

“Comenius”, σχολικές συμπράξεις, σχολικές διασυνδέσεις και ανταλλαγές, μέσα από το 

έργο της Υπηρεσίας Συμβουλευτικής και Επαγγελματικής Αγωγής και της Υπηρεσίας 

Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας κτλ. 

3. Σχέδια για την εισαγωγή μαθήματος επίλυσης διενέξεων (conflict resolution) 

στη δημόσια εκπαίδευση 
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 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν έχει οποιαδήποτε σχέδια εισαγωγής 

μαθήματος επίλυσης διενέξεων (conflict resolution) στη δημόσια εκπαίδευση, γιατί μέσα 

από τη λειτουργία των σχολείων και ιδιαίτερα μέσα από την εφαρμογή των εσωτερικών 

κανονισμών λειτουργίας των σχολείων υπάρχουν πρόνοιες για επίλυση διενέξεων μέσα 

από νόμιμες και δημοκρατικές διαδικασίες που διαπαιδαγωγούν έμπρακτα το μαθητή.  

Επίσης αγωγή επιτυγχάνεται μέσω διαθεματικών προσεγγίσεων.  Το Υπουργείο 

Παιδείας και Πολιτισμού διαβλέπει εξάλλου ότι με την εισαγωγή μαθήματος επίλυσης 

διενέξεων πιθανόν να προκύψουν, πέρα από ορισμένα θετικά, διαδικασίες και θέσμια 

που να οδηγούν σε περίπλοκες καταστάσεις με απρόβλεπτες συνέπειες σε ορισμένες 

περιπτώσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Απριλίου 2003 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 

και Τουρισμού κ. Γιώργου Λιλλήκα στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.206, 

ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Σχετικά με το Κυπριακό ∆ιυλιστήριο Πετρελαίου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο, κατά τη συνεδρία του με ημερομηνία 6 Φεβρουαρίου 

2003, αποφάσισε να εγκρίνει τη χορήγηση προσωρινής πολεοδομικής άδειας, διάρκειας 

μέχρι το 2010, για την περιβαλλοντική αναβάθμιση του διυλιστηρίου. 

 Από ό,τι πληροφορούμαστε από τη διοίκηση του Κυπριακού ∆ιυλιστηρίου 

Πετρελαίου Λτδ, η τελική πράξη της κατακύρωσης των προσφορών έγινε στις 13 

Φεβρουαρίου 2003 με την υπογραφή της σχετικής συμφωνίας με την εταιρεία Sazeh. 

 Πιο αναλυτικά, για την κατακύρωση της τελικής προσφοράς ακολουθήθηκε η πιο 

κάτω διαδικασία: 

1. Ετοιμασία βασικών μελετών: 

 BOD Basis of Design 
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 BDP Basic Design Package 

 UOP Isomerisaion Unit United Oil Products Isomerisation  

 Unit 

 BDEP Basic Design Engineering Package 

 Για την τελευταία φάση, που αφορά την εγκατάσταση των συστημάτων 

(Engineering Procurement Construction-EPC), ζητήθηκαν διεθνείς προσφορές στα μέσα 

∆εκεμβρίου του 2001. 

 Οι προσφορές παραδόθηκαν στο διυλιστήριο στο τέλος Ιουλίου του 2002 και αφού 

αξιολογήθηκαν στις 19 ∆εκεμβρίου 2002, το διοικητικό συμβούλιο αποφάσισε να 

κατακυρώσει την προσφορά στην εταιρεία Sazeh Consultants. 

 Αν και από τον Ιανουάριο του 2003 ολοκληρώθηκαν όλες οι διαπραγματεύσεις με 

την εν λόγω εταιρεία, εντούτοις το διυλιστήριο δεν προχώρησε στην υπογραφή της 

συμφωνίας, διότι στο μεταξύ ζητήθηκε δημόσια ακρόαση για την εξασφάλιση 

πολεοδομικής άδειας κατά παρέκκλιση, για την οποία αποφάσισε το Υπουργικό 

Συμβούλιο στις 6 Φεβρουαρίου 2003, όπως αναφέρεται ανωτέρω. 

 Η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για χορήγηση πολεοδομικής άδειας 

στάλθηκε στο δήμο Λάρνακας για υλοποίηση.  Ωστόσο, η πολεοδομική άδεια δεν έχει 

εκδοθεί ακόμη από το δήμο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Απριλίου 2003 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 

και Τουρισμού κ. Γιώργου Λιλλήκα στην ερώτηση με  23.06.008.02.218, 

ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Χρίστου Κληρίδη. 

 «Αναφορικά με την έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την ενέργεια, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στον τομέα αυτό η Κύπρος ενθαρρύνεται έντονα, ώστε να διασφαλίσει την 
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προοδευτική δημιουργία αποθεμάτων πετρελαίου και τη δημιουργία αρμόδιας αρχής, 

σύμφωνα με το καθορισμένο χρονοδιάγραμμα.  Επίσης πρέπει να γίνουν και 

προσπάθειες για τη διασφάλιση της ικανότητας αποθήκευσης αποθεμάτων πετρελαίου.  

Έχει παρατηρηθεί καθυστέρηση όσον αφορά τη νόμιμη ευθυγράμμιση της νομοθεσίας 

σε σχέση με τα αποθέματα πετρελαίου και την οδηγία για τον ηλεκτρισμό. 

1. ∆ημιουργία τερματικού εισαγωγής και αποθήκευσης πετρελαιοειδών 

 Η Κύπρος σήμερα δε διαθέτει την απαιτούμενη υποδομή για τη διατήρηση στην 

επικράτεια της ∆ημοκρατίας αποθεμάτων πετρελαιοειδών για ενενήντα ημερών 

κατανάλωση σύμφωνα με τις πρόνοιες της Οδηγίας της ΕΕ68/414/ΕΟΚ. 

 Σύμφωνα με τη μεταβατική ρύθμιση που δόθηκε στην Κύπρο από την Ευρωπαϊκή 

Ένωση, θα πρέπει για την περίοδο που αρχίζει από την ένταξη της Κύπρου μέχρι την 

31η ∆εκεμβρίου 2007 να διατηρεί αποθέματα πετρελαιοειδών για εξήντα ημερών 

κατανάλωση.  Μετά την περίοδο αυτή η Κύπρος θα πρέπει να εναρμονιστεί πλήρως με 

την εν λόγω οδηγία, δηλαδή να διατηρεί αποθέματα για ενενήντα ημέρες (επισυνάπτεται 

σχετικό έγγραφο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής). 

 Για το σκοπό αυτό αποφασίστηκε η δημιουργία νέου τερματικού εισαγωγής, 

αποθήκευσης και διακίνησης πετρελαιοειδών στο Βασιλικό που κατέχουν σήμερα οι 

Ελληνικές Χημικές Βιομηχανίες (ΕΧΒ). 

 Το τερματικό θα ανεγερθεί σε δύο φάσεις.  Κατά την πρώτη φάση θα ανεγερθούν 

οι υποδομές για εισαγωγές πετρελαιοειδών και για αποθηκευτικούς χώρους 350.000 

ΜΤ.  Η πρώτη φάση του έργου αναμένεται να αρχίσει το 2004 και να ολοκληρωθεί μέσα 

στο 2008 και η δεύτερη φάση, η οποία περιλαμβάνει ανέγερση πρόσθετων αποθηκών 

της τάξης των 350.000 ΜΤ, θα ολοκληρωθεί το 2012. 

 Εν τω μεταξύ, για την ικανοποίηση των αναγκών μας μέχρι την ανέγερση των 

αποθηκευτικών χώρων στην Κύπρο θα ενοικιαστεί χώρος σε χώρα μέλος της 
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Ευρωπαϊκής Ένωσης, πράγμα που επιτρέπεται και από το κοινοτικό κεκτημένο.  Η 

κυβέρνηση ήδη διερευνά το θέμα αυτό με άλλες χώρες και τονίζεται ότι η δέσμευσή μας 

για τήρηση αποθεμάτων για εξήντα μέρες θα είναι η ημερομηνία ένταξης.  Ήδη έχει 

αρχίσει η διαδικασία για συνεργασία με την Ελλάδα. 

 Η συγγραφή της πρωτογενούς νομοθεσίας για την τήρηση αποθεμάτων για 

ενενήντα μέρες έχει ανατεθεί σε ξένους εμπειρογνώμονες, οι οποίοι έχουν 

συμπληρώσει το έργο τους.  Ήδη ο νομοτεχνικός έλεγχος από τη Νομική Υπηρεσία έχει 

προχωρήσει και το νομοσχέδιο αναμένεται να κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων 

σύντομα.  Το νομοσχέδιο περιλαμβάνει τη δημιουργία Οργανισμού Τήρησης 

Αποθεμάτων, ο οποίος αναμένεται να ιδρυθεί αρχές του 2003. 

 Το όλο χρονοδιάγραμμα θεωρείται ρεαλιστικό και συνάδει με τις δεσμεύσεις της 

Κύπρου προς την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

2. Καθυστέρηση όσον αφορά την ευθυγράμμιση της νομοθεσίας σε σχέση με 

την οδηγία για τον ηλεκτρισμό  

 Για σκοπούς ευθυγράμμισης της νομοθεσίας σε σχέση με την κοινοτική οδηγία για 

τον ηλεκτρισμό έχει ετοιμαστεί νομοσχέδιο με τίτλο “Ο περί Ρυθμίσεως της Αγοράς 

Ηλεκτρισμού Νόμος του 2003”, το οποίο σύντομα θα κατατεθεί στη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για συζήτηση. 

 Η καθυστέρηση που παρατηρήθηκε στην ετοιμασία του νομοσχεδίου οφείλετο 

κατά κύριο λόγο στο γεγονός ότι η εναρμόνιση με τη σχετική οδηγία αποτελεί ένα 

εξαιρετικά δύσκολο και πολύπλοκο θέμα, για το οποίο δεν υπάρχει σχετική εμπειρία 

στην Κύπρο.» 

 

Σημ.: Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 
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Απάντηση ημερομηνίας 24 Απριλίου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Κίκη Καζαμία στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.239, ημερομηνίας 7 

Μαρτίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Σχετικά με τη διατήρηση της σταθερότητας των οχημάτων στους δημόσιους 

δρόμους, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων κατασκευάζει τους δρόμους που ανάγονται στην 

αρμοδιότητά του με βάση εγκεκριμένα γεωμετρικά πρότυπα, για συγκεκριμένα όρια 

ταχύτητας και με τεχνικές προδιαγραφές που βασίζονται σε διεθνή πρότυπα.  Ως εκ 

τούτου αυτοί κρίνονται ασφαλείς. 

 Τα υλικά που χρησιμοποιούνται είναι κατάλληλα, τα προμηθεύονται και 

τοποθετούνται, αφού ελεγχθούν ποιοτικά, ώστε να συνάδουν με τις εγκεκριμένες 

προδιαγραφές. 

 Είναι πιθανόν σε περίπτωση ιδιαίτερα ραγδαίας βροχόπτωσης ή χαλαζόπτωσης η 

απορροή των επιφανειακών νερών να μη γίνεται με την ίδια ταχύτητα όπως σε 

συνθήκες κανονικής βροχόπτωσης, νοείται όμως ότι και οι οδηγοί σε τέτοια περίπτωση 

θα πρέπει να οδηγούν αμυντικά, δηλαδή με αυξημένη προσοχή. 

 ∆εν έχουν υποβληθεί παράπονα, εξ όσων γνωρίζουμε, από άλλους φορείς 

αναφορικά με την ασφάλεια σε δημόσιους δρόμους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Απριλίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Τίμη Ευθυμίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.243, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2003, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Σχετικά με το αίτημα για δημιουργία δημόσιου καταφυγίου αδέσποτων ζώων, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στις 10 Οκτωβρίου 2001 μια ομάδα από έξι φιλοζωικές οργανώσεις της Λεμεσού 
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απέστειλαν επιστολή προς τον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 

ζητώντας την εξεύρεση και παραχώρηση ενός χαλίτικου τεμαχίου γης στο οποίο να 

ανεγερθεί από αυτούς ένα καταφύγιο για μικρά ζώα (σκύλους-γάτους).  Το καταφύγιο, 

σύμφωνα με την επιστολή/αίτηση, θα βρισκόταν κάτω από την εποπτεία της 

Κτηνιατρικής Υπηρεσίας, η δε διαχείριση και λειτουργία του θα διεξαγόταν από ειδική 

διαχειριστική επιτροπή. 

 Ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος ανέθεσε στις 

Κτηνιατρικές Υπηρεσίες την εξεύρεση του τεμαχίου αυτού μέσω του Επαρχιακού 

Κτηνιατρικού Λειτουργού Λεμεσού ο οποίος θα αποταθεί στον Επαρχιακό 

Κτηματολογικό Λειτουργό Λεμεσού για βοήθεια και συνεργασία. 

 Το θέμα ανετέθη σε έναν Ανώτερο Κτηνιατρικό Λειτουργό, ο οποίος μαζί με έναν 

Κτηματολογικό Λειτουργό και τον πρόεδρο της Επαρχιακής Επιτροπής Ευημερίας των 

Ζώων Λεμεσού επισκέφθηκαν περισσότερα από δεκαπέντε χαλίτικα τεμάχια γης τα 

οποία πρότεινε το Κτηματολόγιο Λεμεσού σε διάφορες περιοχές των χωριών Αγίας 

Φύλας, Πολεμιδιών, Ύψωνα, Καντού, Αρμενοχωρίου και Παρεκκλησιάς.  Τελικά η 

επιτροπή κατέληξε σε ένα τεμάχιο το οποίο βρίσκεται ακριβώς κάτω και νότια του 

υδατοφράκτη Πολεμιδιών εκτάσεως γύρω στις δεκατρείς με δεκατέσσερις σκάλες, το 

οποίο κρίθηκε ως το πιο κατάλληλο. 

 Για την έγκριση του τεμαχίου αυτού ζητήθηκε από το κτηματολόγιο η γνώμη όλων 

των εμπλεκομένων αρμόδιων τμημάτων/υπηρεσιών.  Τα διάφορα τμήματα/υπηρεσίες 

που μελέτησαν την περίπτωση είδαν το θέμα θετικά ή αρνητικά. 

 Θετικά είδαν το θέμα οι εξής υπηρεσίες: 

1. Κτηνιατρική Υπηρεσία. 

2. Κτηματολόγιο (με ορισμένες επιφυλάξεις). 

3. Υπηρεσία Περιβάλλοντος. 
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4. Υγειονομική Υπηρεσία (με ορισμένες επιφυλάξεις). 

5. Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων  (με ορισμένες επιφυλάξεις). 

Αρνητικά είδαν το θέμα οι εξής υπηρεσίες: 

 Πολεοδομία. 

 Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού.  Τούτο διότι έφερε ένσταση η τοπική αρχή Πάνω 

Πολεμιδιών. 

 Επειδή κατά τη γνώμη μας η προτεινόμενη τοποθεσία βρίσκεται στο βάθος του 

ποταμού Γαρίλλη, μακριά από την περιοχή που κατοικείται ή θα κατοικηθεί και η 

διαμόρφωση του εδάφους είναι τέτοια που είναι απίθανο να προκληθεί οποιαδήποτε 

οχληρία στο μέλλον, οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες ζήτησαν από τον έπαρχο Λεμεσού, με 

επιστολή τους ημερομηνίας 20 Μαρτίου 2003, να διευθετήσει την επιτόπια επίσκεψη 

όλων των αρμοδίων αρχών στο προτεινόμενο σημείο ανέγερσης του καταφυγίου για 

επιτόπια εκτίμηση της όλης κατάστασης και έκφραση απόψεων κατά πόσο ο 

προτεινόμενος χώρος θα μπορούσε να προκαλέσει ή όχι οποιαδήποτε παρενόχληση ή 

να σταθεί εμπόδιο σε οποιαδήποτε αναπτυξιακά έργα προβλέπονται να γίνουν στο 

μέλλον. 

 Ο έπαρχος Λεμεσού συγκάλεσε συνεδρία στο γραφείο του την 9η Απριλίου 2003, 

στην οποία έλαβαν μέρος όλα τα εμπλεκόμενα τμήματα/υπηρεσίες.  Στη συνεδρία 

ακούστηκαν οι απόψεις όλων των τμημάτων, οι οποίες δε διαφέρουν βασικά από τις 

προηγούμενες και οι οποίες αναγράφονται πιο πάνω. 

 ∆εδομένων των αρνητικών απόψεων από ορισμένα τμήματα/υπηρεσίες και του 

γεγονότος ότι το θέμα κρίνεται ως επείγον από τον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος, ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 

συγκάλεσε συνεδρία στο υπουργείο τη 17η Απριλίου 2003, στην οποία πάλι έλαβαν 

μέρος όλα τα εμπλεκόμενα τμήματα/υπηρεσίες.  Κατά την συνεδρία ακούστηκαν οι 
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απόψεις όλων οι οποίες παραμένουν σχεδόν οι ίδιες. 

 Κατά τη συνεδρία της 17ης Απριλίου αποφασίστηκε και ορίστηκε πενταμελής 

επιτροπή η οποία αποτελείται από συμμετέχοντες στη σύσκεψη, με σκοπό μέχρι τις 15 

Μαΐου 2003 να επανέλθουν με νέες εισηγήσεις για εξέταση κρατικών τεμαχίων με 

πιθανότητα εγκατάστασης του καταφυγίου σε ένα από αυτά.  Η εξέταση από την 

επιτροπή όσον αφορά τους πιθανούς χώρους να επικεντρωθεί τόσο εντός του τοπικού 

σχεδίου Λεμεσού όσο και εκτός, με την προϋπόθεση ότι θα βρίσκονται σε 

κτηνοτροφικές ζώνες και ότι θα πρόκειται για κρατική γη με προσπέλαση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Μαΐου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.255, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2003, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με παράπονο πολίτη σχετικά με την παράνομη επίχωση του ποταμού 

Αμάθου στην περιοχή του δήμου Γερμασόγειας, σας πληροφορώ ότι ο Υπουργός 

Εσωτερικών έδωσε οδηγίες, στις 2 Απριλίου 2003, στο διευθυντή του Τμήματος 

Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και τον έπαρχο Λεμεσού να λάβουν όλα τα αναγκαία 

μέτρα, ώστε: 

1. να αρθεί αμέσως η παρανομία, 

2. να εξευρεθεί άλλος χώρος κατάλληλος για την κατασκευή του γηπέδου, το οποίο 

έχει κατασκευαστεί στην κοίτη του ποταμού Αμάθου και  

3. να τερματιστεί αμέσως η επέμβαση στην κοίτη του ποταμού και σε παρακείμενο 

ιδιωτικό τεμάχιο. 

Θα επανέλθουμε σύντομα για τις περαιτέρω εξελίξεις.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο.  Έχουμε το θέμα:  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παιδείας για το θέμα που τιτλοφορείται «Η διδασκαλία του μαθήματος της φυσικής 
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αγωγής στη δημοτική εκπαίδευση».  Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει και ένας συνάδελφος 

ή συναδέλφισσα, που είναι έτοιμος να μιλήσει.  Πώς αισθάνεστε;  Θα συνεχίσουμε ή θα 

το αφήσουμε για την επόμενη εβδομάδα, για να το κλείσουμε κιόλας το θέμα; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για την επόμενη εβδομάδα. 

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 15 Μαΐου 

2003, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

1. Ο περί της Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.047.2003) 

2. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2001. 

(Αρ. Φακ. 23.01.087.2001) 

3. Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και 

Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών 

Πληροφοριών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Πρόταση νόμου) 

(Αρ. Φακ. 23.02.018.2003) 

4. Ο περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του 

Καπνίσματος) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Πρόταση νόμου) 

(Αρ. Φακ. 23.02.015.2003) 

5. O περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
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(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.282.2002) 

6. Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2002. 

(Πρόταση νόμου) 

(Αρ. Φακ. 23.02.092.2002) 

7. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια Υπηρεσίας 

Θέσεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.315.2002) 

8. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του  

Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.183.2002) 

9. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 

Κινήσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.045.2003) 

10. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ακαδημαϊκό 

Προσωπικό) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.047.2003) 

11. Οι περί ∆ημόσιας  Εκπαιδευτικής  Υπηρεσίας 

(Πρόγραμμα Προϋπηρεσιακής Κατάρτισης των 

Υποψήφιων Εκπαιδευτικών Μέσης Εκπαίδευσης) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23. 03.049.2003) 

12. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας 

(∆ιάθεση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.245.2002) 

13. Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού - Αμαθούντας 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 19/97) 

14. Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού - Αμαθούντας 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.195.2002) 

15. Οι περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Εγγραφή, Ρύθμιση και 

∆ιαχείριση Κοινόκτητων Οικοδομών) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.057.2001) 

16. Οι περί Αποβαθρών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.056.2001) 

17. Οι περί Κινηματογραφικών Ταινιών (Κατάταξη) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.082.2000) 

18. Οι περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.183.2002) 

19. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (∆ικαιώματα) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 86/96) 

20. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος 

∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 2003. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002) 

21. Οι περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.229.2002) 

22. Οι περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (∆ιαχείριση και 

Άλλα Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.145.2001) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για 

το θέμα που τιτλοφορείται «Η διδασκαλία του 

μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική 

εκπαίδευση». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Πρόδρομου Προδρόμου). (18.9.2001).   

(Αρ. Φακ. 23.04.194.2001) 

(Συνέχιση της συζήτησης) 

2. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής  

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της Υποεπιτροπής για την  

Επικοινωνία της Βουλής των Αντιπροσώπων με τον  

Πολίτη για Θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής  
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Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται «Οι 

επιπτώσεις στο περιβάλλον και στους κατοίκους από τη 

συνέχιση της λειτουργίας του χυτηρίου “Νέμιτσας”  

στη Λεμεσό». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επιτροπής).  

(21.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.202.2002)   

4. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της Βουλής των  

Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για το Μέλλον της 

Ευρώπης. 

5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 

∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα που τιτλοφορείται «Η 

σχεδιαζόμενη αναθεώρηση του τοπικού σχεδίου στο 

δήμο Γεροσκήπου και τα εξ αυτής προκύπτοντα θέματα 

ευνοϊκής μεταχείρισης προς συγκεκριμένο 

επιχειρηματία». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του  

βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). (22.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.181.2002) 
 

6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα  

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Ενημέρωση της επιτροπής για τη διεξαγόμενη από  
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τις αρμόδιες αρχές έρευνα σχετικά με την ύπαρξη 

τεχνολογικού εξοπλισμού στο Αρχηγείο της Αστυνομίας 

για την παρακολούθηση τηλεφώνων». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επιτροπής).  

(8.10.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.287.2002) 

7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα  

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για τα θέματα που 

τιτλοφορούνται: 

 α. «Η ανάγκη λήψης μέτρων για ενίσχυση των 

δεσμών των φυλακισμένων με τις οικογένειές 

τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.390.2001) 

 β. «Η ανάγκη λήψης μέτρων κοινωνικής  

επανένταξης των φυλακισμένων μετά την 

αποφυλάκισή τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής). (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.391.2001) 

 γ. «Ψυχιατρικές υπηρεσίες και φυλακισμένοι με 

ψυχολογικά προβλήματα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Τάκη Χατζηγεωργίου). 
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(5.2.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.037.2002) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης: 7.45 μ.μ.)   

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Μιχαηλίδης Θάσος 

Αγγελίδης Ανδρέας Μιχαηλίδης Ντίνος 

Αδάμου Αδάμος Νικολάου Ιωνάς 

Βαρνάβα Γιώργος Ομήρου Γιαννάκης 

Βασιλείου Ανδρούλα Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπακώστας Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Γιάγκου Κίκης Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Προδρόμου Πρόδρομος 

Θεοχάρους Ελένη Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Καράς Αντώνης Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κατσουρίδης Νίκος Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κληρίδης Χρίστος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τυρίμος Κυριάκος 

Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακού Μαρία Χαραλάμπους Σωτηρούλα 



 

 133

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγεωργίου Τάκης 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος Χρυσοστόμου Άριστος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Καλαϊτζιάν Πετρός  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και η συζήτηση που ακολούθησε σχετικά με 

την εξουσία της Βουλής να κηρύσσει κανονισμούς ως κατεπείγον θέμα (Α. 

Αγγελίδης, Χρ. Πουργουρίδης, Μ. Κυριακού, Α. Γεωργίου, ∆. Συλλούρης, Ρ. 

Ερωτοκρίτου, Ν. Κλεάνθους, Γ. Ομήρου, Πρόεδρος). 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του Κέντρου 

Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες για το Έτος 2003 Νόμος 

του 2003», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Γ. Τάσου, Α. 

Βασιλείου, Γ. Λαμάρης, Μ. Κυριακού, Χρ. Πουργουρίδης, Γ. Ομήρου, Α. 

Παπαδοπούλου, Ε. Θεοχάρους, Πρόεδρος, ∆. Συλλούρης) και ψήφισή του σε 

νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 5) του 2003» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 6). 

4. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 

Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους με τον 

τίτλο «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003». 
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5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων 

Μέσης Εκπαιδεύσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003», η συζήτηση που 

ακολούθησε (Γ. Λαμάρης, Πρ. Προδρόμου, Τ. Χατζηγεωργίου, Μ. Σιζόπουλος, ∆. 

Συλλούρης, Ν. Κατσουρίδης) και έγκρισή τους. 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της 

Λιανικής Τιμής Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 2003», η 

συζήτηση που ακολούθησε (Γ. Περδίκης, ∆. Συλλούρης, Ν. Κατσουρίδης, Ρ. 

Ερωτοκρίτου, Στ. Ευαγόρου, Ν. Κλεάνθους) και έγκρισή τους. 

7. Αναφορά από τον Πρόεδρο του σώματος στην εκδήλωση για την Ημέρα της 

Ευρώπης στη Βουλή και στα εγκαίνια του πολιτιστικού προγράμματος της Βουλής. 

8. Ερωτήσεις βουλευτών:  Τίτλοι ιδιοκτησίας στους πρόσφυγες - Αναμονή για 

εξέταση στο μαγνητικό τομογράφο - Πρόβλημα με τα ραντεβού για 

εγκεφαλογράφημα στο Μακάρειο Νοσοκομείο - Επιχορηγήσεις για τις πολιτιστικές 

εκδηλώσεις των δήμων - Παραχώρηση νέων διαμερισμάτων στο συνοικισμό 

Ανθούπολης - Χαμηλού επιπέδου εργασίες στη συντήρηση προσφυγικών 

συνοικισμών - Οι καταγγελίες για παραβιάσεις των όρων εργασίας αλλοδαπών - 

Έλλειψη θεραπευτικών προγραμμάτων για κατηγορουμένους και θύματα 

κακοποίησης - Προσφορές για στρατιωτικές επενδύσεις και φανέλες - Ανάγκη 

εφαρμογής της νομοθεσίας για την προστασία των ζώων - Αίτημα των κατοίκων 

του συνοικισμού Ανθούπολης για δημιουργία χώρων πρασίνου - Ευρωπαϊκό 

πρόγραμμα “LIFE” και ανακύκληση - Ερώτημα για τις στολές και το θυρεό της 

Εθνικής Φρουράς - Τα κριτήρια συμμετοχής σε γραπτές εξετάσεις για την Κεντρική 

Συνεργατική Τράπεζα - Θέμα κατασκευής φραγμάτων στη δυτική περιοχή της 

Λευκωσίας - Ανάγκη ανακύκλησης των στερεών αποβλήτων - Σπατάλη νερού από 

την επεξεργασία των λυμάτων του αποχετευτικού συστήματος Λεμεσού - 
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Ανυπόγραφες επιστολές του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

προς εργαζομένους - Μη εκραγέντα βλήματα στο θαλάσσιο πεδίο βολής στην 

περιοχή Ζυγίου - Η ίδρυση της θυγατρικής εταιρείας των Κυπριακών 

Αερογραμμών “HELLAS JET” - Κίνδυνοι από την ύπαρξη εντόμων στην κοινότητα 

Επισκοπής - Ανακατασκευή του χορτοτάπητα των γηπέδων ποδοσφαίρου - 

Ερωτήματα για τους ασθενείς του ψυχιατρείου Αθαλάσσας - Εταιρείες 

ανακύκλησης και φορείς τοπικής αυτοδιοίκησης - Ανάγκη κατάργησης του 

σκυβαλότοπου της Αγίας Νάπας - Υπολείμματα τοξικών ουσιών στο Ακρωτήρι 

από εκρήξεις κατά τον πόλεμο στο Ιράκ - Ανάγκη δημιουργίας κέντρου για τους 

ξένους εργαζομένους - Πρόβλημα ελέγχου της ηχορρύπανσης και της χημικής 

ρύπανσης από τα αυτοκίνητα - Η εφαρμογή των μέτρων περί σωματεμπορίας - 

Περιπολίες ελικοπτέρων για σκοπούς πυροπροστασίας - Αύξηση Κούρδων 

αυτομόλων στις ελεύθερες περιοχές - Έλλειψη κατάλληλων τουριστικών 

καταλυμάτων για ανάπηρα άτομα - Μείωση τιμής ηλεκτρικού ρεύματος για 

αγροτικούς σκοπούς - Καθυστέρηση στην αποπεράτωση του δρόμου Ορκόντα-

Κάτω Πύργου Τηλλυρίας - Αγώνες υποβρύχιου ψαρέματος και ιχθυοπανίδα- 

Ψάρεμα με τη μέθοδο “γρι-γρι” - Κατάργηση ψαρέματος με τράτες και 

αποζημιώσεις - Οχληρία από τη λειτουργία του κέντρου “Broadway” στην 

Κοκκινοτριμιθιά - Το κονδύλι για το σκυβαλότοπο Τηλλυρίας. 

9. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  Προβλήματα 

κοινότητας Αγίου Κωνσταντίνου Λεμεσού - Προβλήματα κοινότητας Κάτω 

Αμιάντου Λεμεσού - Προβλήματα κοινότητας Σπιταλλιού Λεμεσού - Προβλήματα 

κοινότητας Λιμνάτη Λεμεσού - Προβλήματα κοινότητας Αγίου Αμβροσίου Λεμεσού 

- Σχέδιο υποστήριξης αναπτυξιακού αθλητισμού - Επιχειρησιακά σχέδια στη 

δημόσια υπηρεσία - Αίτημα για στέγαση του αστυνομικού σταθμού Επισκοπής 
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Λεμεσού σε κτίριο γυμνασίου - Αίτημα για εγγραφή αγροτικών δρόμων και 

εξασφάλιση νερού για άρδευση - Αίτημα για δημιουργία ιατρικού κέντρου και 

γηροκομείου στην Επταγώνεια Λεμεσού - Αφαλατωμένο νερό από οξιδωμένους 

μεταλλικούς αγωγούς - Αίτημα δήμου ∆ερύνειας για οικονομική βοήθεια για 

δημιουργία εκθεσιακού χώρου και λαογραφικού μουσείου - Ανάγκη πάταξης του 

φαινομένου της αύξησης της ιπποδύναμης αυτοκινήτων και μοτοσυκλετών - 

Ανάγκη εφαρμογής του άρθρου σχετικά με τα δικαιώματα των εργαζομένων στην 

ιδιωτική ραδιοτηλεόραση - Πρόβλημα από τη μη καταχώριση κοινωνικών 

ασφαλίσεων στο Παραλίμνι - Πηλίκια της Εθνικής Φρουράς χωρίς εθνόσημο - 

Ανάγκη ύπαρξης πολιτικής για το ρατσισμό και την ξενοφοβία - Επέκταση του 

Κυπριακού ∆ιυλιστηρίου Πετρελαίου - Έκθεση Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τους 

οργανισμούς κοινής αγοράς, την αλιεία, την ενέργεια και την ποιότητα αέρα και 

νερού - Ασφάλεια οδηγών στους δημόσιους δρόμους - Αίτημα για δημιουργία 

δημόσιου καταφυγίου αδέσποτων ζώων - Πληροφορίες για επεμβάσεις στον 

ποταμό Άμαθο.  
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 15ης Μαΐου 2003 

(Ώρα έναρξης: 4.18 μ.μ.)  

(Αρ. 28) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλό σας απόγευμα. Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής 

των Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το πρώτο θέμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην ημερήσια διάταξη είναι «Ο 

περί της Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί της Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2003» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Ομήρου, πρόεδρος Αντώνης Καράς 

 Κώστας Κωνσταντίνου Σωτήρης Σαμψών 

 ∆ώρος Χριστοδουλίδης Ζαχαρίας Κουλίας 
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 Κώστας Παπακώστας Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε 

τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Μαρτίου, στις 17 Απριλίου και στις 

8 Μαΐου 2003.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

στην επιτροπή ο Αρχηγός της Εθνικής Φρουράς, συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς 

παράγοντες, και εκπρόσωποι του Υπουργείου Άμυνας. 

 Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση του περί της Εθνικής 

Φρουράς Νόμου, ώστε να λογίζεται ως χρόνος στρατιωτικής υπηρεσίας ο χρόνος 

έκτισης πειθαρχικής ποινής φυλάκισης μόνο μέχρι σαράντα ημέρες, ενώ ο χρόνος 

έκτισης τέτοιας ποινής πέραν των σαράντα ημερών να μη λογίζεται ως χρόνος 

στρατιωτικής υπηρεσίας και να υπηρετείται χωρίς οποιαδήποτε εξαίρεση. Με την 

προτεινόμενη ρύθμιση καταργείται η υφιστάμενη στην ισχύουσα νομοθεσία διακριτική 

ευχέρεια του Υπουργού Άμυνας για μείωση του μη λογιζόμενου χρόνου έκτισης των 

πειθαρχικών ποινών που επιβλήθηκαν σε οπλίτες πέραν του ενός μηνός.  Σκοπείται, 

επίσης, η μείωση της κανονικής και ειδικής άδειας διαρκείας ή διακεκομμένης που 

δικαιούνται οι υπηρετούντες τη θητεία τους στην Εθνική Φρουρά, από εξήντα μέρες, σε 

πενήντα. 

 Ο Αρχηγός της Εθνικής Φρουράς δήλωσε στην επιτροπή πως η ισχύουσα 

νομοθεσία παρέχει τη δυνατότητα στους οπλίτες στους οποίους έχουν επιβληθεί 

πειθαρχικές ποινές να υποβάλλουν στον Υπουργό Άμυνας αίτημα για μείωση του 

πέραν των τριάντα ημερών χρόνου έκτισης των πειθαρχικών ποινών που τους 

επιβάλλεται, με αποτέλεσμα την άνιση μεταχείριση των οπλιτών, αφού με τον τρόπο 

αυτό παρέχεται η δυνατότητα και στον πλέον απείθαρχο οπλίτη να υπηρετεί μόνο ένα 

μήνα από το σύνολο των πειθαρχικών ποινών που του επιβλήθηκαν.  Γι’  αυτό, κρίθηκε 

σκόπιμη η προτεινόμενη με το νομοσχέδιο νέα ρύθμιση, με την οποία, εκτός του ότι 
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επέρχεται ίση μεταχείριση μεταξύ των οπλιτών, αναμένεται ότι θα προαχθεί η πειθαρχία 

στο στράτευμα.  Παρόμοια ρύθμιση, ανέφερε ο ίδιος, έχει εισαχθεί και στον ελληνικό 

στρατό και είχε ως αποτέλεσμα τη βελτίωση της πειθαρχίας των στρατευσίμων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού έλαβε υπόψη της όλα όσα τέθηκαν 

ενώπιόν της, δεν υιοθέτησε την προτεινόμενη στο νομοσχέδιο κατάργηση της πιο πάνω 

αναφερόμενης διακριτικής ευχέρειας του Υπουργού Άμυνας, γι’ αυτό και αποφάσισε να 

τροποποιήσει τη σχετική πρόνοια του νομοσχεδίου, με βάση την οποία θα λογίζεται ως 

χρόνος στρατιωτικής υπηρεσίας ο χρόνος έκτισης πειθαρχικής ποινής φυλάκισης ή, 

ανάλογα με την περίπτωση, το άθροισμα πειθαρχικών ποινών φυλάκισης μέχρι 

σαράντα ημέρες, με την προσθήκη σ’  αυτήν επιφύλαξης με βάση την οποία ο 

υπουργός μπορεί, όταν συντρέχουν ειδικοί λόγοι, να μειώνει εν όλω ή εν μέρει το μη 

λογιζόμενο ως χρόνο στρατιωτικής υπηρεσίας χρόνο έκτισης πειθαρχικής ποινής 

φυλάκισης που είναι πέραν των εξήντα ημερών, με απόφασή του, η οποία θα 

κοινοποιείται στον ενδιαφερόμενο μέσα σε τριάντα μέρες από την ημερομηνία 

υποβολής από αυτόν αίτησης στη μονάδα του. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού 

διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο του νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, από τη θέση μου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, απλά να εξηγήσω ότι δε θα ψηφίσω την εισήγηση της επιτροπής, 

διότι θεωρώ ότι το σχέδιο νόμου, όπως κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία, 

εγγυάται σε μεγαλύτερο βαθμό την έλλειψη... εγγυάται, μάλλον, ότι δε θα υπάρξουν 

οποιαδήποτε φαινόμενα ανισότητας μεταξύ των στρατευμένων παιδιών μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πώς το είπατε;  Εξηγάτε μας το.  ∆ιότι νομίζω ότι εννά γραφτεί και στα πρακτικά 

και θα είναι παράδοξο.  Πείτε το, σας παρακαλώ, ξανά. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να το εξηγήσω εγώ, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, ναι. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είναι για το θέμα, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, ότι εγγυάται τι; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγγυάται ότι με αυτό τον τρόπο θα υπάρξει μια ισονομία και ισοτιμία μεταξύ των 

στρατευμένων.  ∆ηλαδή, δε δίνεται η ευκαιρία στον υπουργό, δε δίνεται η ευκαιρία και η 

δυνατότητα να κάνει οποιαδήποτε διάκριση, γιατί ισχύει για όλους το ίδιο όσον αφορά 

την παραχώρηση της άδειας, το σβήσιμο της ποινής, κατ’ ακρίβεια της πάνω από τις 

σαράντα μέρες ποινής που επιβάλλεται κατά τη διάρκεια της θητείας του κάθε 

στρατευμένου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μα έχω την άποψη -διάβασα και την έκθεση και το νόμο- ότι είναι διαφορετικά τα 

πράγματα, ότι το τροποποίησε η επιτροπή αυτό το θέμα, για να δίνει αυτή τη 

δυνατότητα μετά από τις τόσες...   

 Κύριε Ομήρου, παρακαλώ πείτε το εσείς. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχετε δίκαιο.  Η κυβέρνηση με το νομοσχέδιο που κατέθεσε 

ζητούσε ο Υπουργός Άμυνας να μην έχει αυτό το δικαίωμα, να διαγράφει οιανδήποτε 

πειθαρχική ποινή.  Όμως η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, με τις εμπειρίες της όλα 

αυτά τα χρόνια, κατέληξε στο συμπέρασμα ότι θα πρέπει να δώσει αυτή τη διακριτική 

ευχέρεια στον υπουργό, γιατί υπάρχουν πολλές φορές σοβαρότατα κοινωνικά δράματα, 

ψυχολογικά προβλήματα σε στρατιώτες τα οποία δεν μπορούν παρά να 

αντιμετωπιστούν μέσα σε ένα πλαίσιο άσκησης της διακριτικής εξουσίας από την 

αρμόδια διοικητική αρχή.  Υπό το φως αυτής της προσέγγισης είναι που τροποποίησε 

το κυβερνητικό νομοσχέδιο και συνεπώς ένα τέτοιο θέμα, δηλαδή δυσμενών 

διακρίσεων, δεν εγείρεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ο κ. Καράς. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Αν επιτρέπεται, να δώσω μια περαιτέρω διευκρίνιση.  Το ισχύον μέχρι σήμερα 

καθεστώς ήταν ότι μέχρι τριάντα μέρες φυλακή υπηρετείται υποχρεωτικά και ότι ο 

υπουργός δεν μπορούσε να κάνει καμιά παρέμβαση.  Πέραν των τριάντα ημερών ο 

υπουργός είχε τη διακριτική ευχέρεια να χαρίσει τη φυλακή.  Στην πράξη και από τα 

στοιχεία που κατέθεσαν ενώπιον της επιτροπής, κατά 98% χαρίστηκε η φυλακή.  

Αποτέλεσμα οι καλοί στρατιώτες -όλοι είναι καλοί στρατιώτες- αλλά για σκοπούς αυτής 

της συζήτησης οι καλοί στρατιώτες, οι πειθαρχημένοι, υπηρετούσαν μέχρι τις τριάντα 
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μέρες και αυτών που έκαμναν περισσότερες παραβάσεις και ήταν τιμωρημένοι με δύο 

μήνες φυλακή, σαράντα πέντε, εχαρίζετο η φυλακή.  Και είπαμε οι πρώτες τριάντα 

μέρες φυλακή να μην υπηρετούνται, για όλα τα παιδιά που υπηρετούν, να μην 

υπηρετούνται, αν έχουμε πέραν των τριάντα ημερών, να υπηρετήσουν μάξιμουμ 

τριάντα μέρες φυλακή και, πέραν αυτών των ημερών, να δικαιούται ο υπουργός να 

επιληφθεί του θέματος, για να χαρίσει υπό τις περιστάσεις, εξετάζοντας, όπως είπε και 

ο πρόεδρος της επιτροπής, το υπόλοιπο της ποινής.  Νομίζουμε και είμαστε βέβαιοι ότι 

το σύστημα είναι δικαιότερο για όλους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί της Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία ψήφος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και μία αποχή το νομοσχέδιο 

ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2001».  

Να παρακαλέσω τον πρόεδρο της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής να καταθέσει 

την έκθεση. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Υπάρχει αίτημα για αναβολή, κύριε Πρόεδρε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει αίτημα για αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε.  Παρακαλώ. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς ζητούμε μιας βδομάδας αναβολή, γιατί υπάρχουν κάποιες 

συγκεκριμένες διευκρινίσεις τις οποίες πρέπει να έχουμε.  Αυτός είναι ο λόγος της 

αναβολής την οποία ζητούμε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Υπάρχει ένσταση για αναβολή; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, δίνεται αναβολή για μια βδομάδα. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και 

Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003». 

 Ορίστε, κύριε Πιττοκοπίτη. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζητούμε αναβολή για το υπ’ αριθμόν 3 θέμα.  Πράγματι, υπάρχουν 

αρκετά κενά, αν θέλετε, νομικά κυρίως ή και αντισυνταγματικά, γι’ αυτό ζητούμε 

πίστωση χρόνου, για να μελετηθούν.  Ήδη αρκετοί άνθρωποι ασχολούνται με αυτό το 

θέμα, για να μπορέσουμε να καταλήξουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Και τούτο αναβάλλεται.  ∆ε θα νομοθετήσουμε σήμερα! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κάτι εννά μείνει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, θα πάμε τώρα στο υπ’ αριθμόν 4 θέμα, που είναι «Ο περί Προστασίας της 

Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», πρόταση 

νόμου. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ησυχία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να παρακαλέσω και εγώ να κάνετε λίγη ησυχία.   

 Να παρακαλέσω τον πρόεδρο της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής να 

διαβάσει την έκθεση. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για την πρόταση νόμου που 

τιτλοφορείται «Ο περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Καράς, πρόεδρος Ζαχαρίας Κουλίας 

 Ελένη Θεοχάρους Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου 

 Κυριάκος Τυρίμος Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αδάμος Αδάμου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, που 

κατατέθηκε από τους βουλευτές Ζαχαρία Κουλία και Μαρίνο Σιζόπουλο, σε συνεδρία 

της που πραγματοποιήθηκε στις 8 Μαΐου 2003.  Στη συνεδρίαση κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του 

Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού και του Κυπριακού Συνδέσμου Αυτοκινήτου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας 

για την προστασία της υγείας και τον έλεγχο του καπνίσματος, ώστε να επιτρέπεται κατ’ 

εξαίρεση μέχρι το 2006 η διαφήμιση καπνικών προϊόντων στα αγωνιστικά αυτοκίνητα 
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των οποίων τα πληρώματα αποτελούνται αποκλειστικά από μη Κύπριους και 

λαμβάνουν μέρος στους διεθνείς αγώνες αυτοκινήτου που πραγματοποιούνται στην 

Κύπρο. 

 Οι εισηγητές της πρότασης νόμου επισήμαναν ότι με την προτεινόμενη 

τροποποίηση υποβοηθείται η συμμετοχή εργοστασιακών ομάδων στους διεθνείς 

αγώνες που διεξάγονται στην Κύπρο, ενώ παράλληλα ενισχύεται η προσπάθεια για 

παραμονή των αγώνων αυτών στα πλαίσια του παγκόσμιου πρωταθλήματος.  

Σύμφωνα πάντα με τους εισηγητές, με την παραμονή των κυπριακών αγώνων 

αυτοκινήτου στο παγκόσμιο πρωτάθλημα θα υπάρξουν σημαντικά πολιτικά και 

οικονομικά οφέλη, καθώς και αύξηση της τουριστικής κίνησης προς την Κύπρο. 

 Ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού δήλωσε ότι μελετώνται τρόποι 

αύξησης των εσόδων από τον τουρισμό και στα πλαίσια αυτά εντάσσεται και ο 

αθλητικός τουρισμός, ο οποίος μπορεί να αποτελέσει αξιόλογη πηγή εισροής 

κεφαλαίων.  

 Οι εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα δήλωσαν ενώπιον της 

επιτροπής ότι η υφιστάμενη νομοθεσία για τον έλεγχο του καπνίσματος είναι   

εναρμονισμένη με τη σχετική ευρωπαϊκή οδηγία.  Η οδηγία όμως αυτή έχει ακυρωθεί και 

κατά συνέπεια η τροποποίηση  της υφιστάμενης νομοθεσίας δεν αντιβαίνει με 

οποιοδήποτε τρόπο με το ευρωπαϊκό κεκτημένο. 

 Οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Συνδέσμου Αυτοκινήτου δήλωσαν ενώπιον της 

επιτροπής ότι κανονισμοί του συνδέσμου τους δεν επιτρέπουν στους Κύπριους 

οδηγούς να διαφημίζουν πάνω στα αυτοκίνητά τους καπνικά προϊόντα και κατέληξαν 

επισημαίνοντας ότι μόνο δύο εταιρείες καπνικών προϊόντων έχουν συμβόλαια για 

διαφήμιση στα αγωνιστικά αυτοκίνητα. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας δήλωσαν ότι λόγω των πολιτικών, 
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οικονομικών και άλλων προεκτάσεων  που έχουν επισημανθεί δεν ενίστανται στην 

προσωρινή αναστολή εφαρμογής της απαγόρευσης διαφήμισης καπνικών προϊόντων.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας καταθέτει την 

παρούσα έκθεση στην ολομέλεια της Βουλής για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι γεγονός δύσκολο για κάποιο γιατρό μη καπνιστή και αντικαπνιστή να 

καταθέτει πρόταση και να ζητά να υπάρχει εξαίρεση της απαγόρευσης της διαφήμισης 

καπνικών προϊόντων από το συγκεκριμένο αθλητικό αγώνα.  Οι λόγοι που επιβάλλουν 

αυτή την πρόταση είναι πολλαπλοί. είναι οικονομικοί, είναι τουριστικοί, είναι εθνικοί.   

 Οικονομικοί λόγοι.  Θα πρέπει να τονίσουμε ότι τα τελευταία χρόνια, με την ένταξη 

του “Ράλι Κύπρος” στο παγκόσμιο πρωτάθλημα, η Κύπρος επωφελείται για το 

δεκαήμερο που διαρκεί περίπου αυτός ο αγώνας με ένα ποσό το οποίο υπερβαίνει τα 

£12.000.000.  Αντιλαμβάνεστε, λοιπόν, ότι σε μια ιδιαίτερα κρίσιμη εποχή για τον 

κυπριακό τουρισμό, αλλά και την κυπριακή οικονομία, αυτό το ποσό, το οποίο μπορεί 

να αυξηθεί ακόμα περισσότερο τα επόμενα χρόνια, αποτελεί μια σημαντική οικονομική 

ενίσχυση και της κυπριακής οικονομίας, αλλά και του κυπριακού τουρισμού.  

 Τουριστικοί λόγοι.  Θα πρέπει να τονίσουμε σήμερα ότι ο μηχανοκίνητος 

αθλητισμός αποτελεί ίσως την καλύτερη μορφή τουριστικής προβολής και τουριστικού 

προϊόντος.  ∆εν είναι τυχαίο το γεγονός ότι διάφορες κυβερνήσεις υποστηρίζουν, 

ξοδεύοντας τεράστια ποσά, τέτοιου είδους αγώνες, οι οποίοι είναι επικερδείς, και 
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ταυτόχρονα, μέσα από την προβολή τους από τις διάφορες χώρες, από τα διάφορα 

τηλεοπτικά και έντυπα μέσα, επιτυγχάνεται και μια μεγάλης έκτασης τουριστική 

προβολή της κάθε χώρας.  Εξάλλου, έχει αποδειχθεί ότι οι φίλαθλοι ή οπαδοί του 

μηχανοκίνητου αθλητισμού αποτελούν υψηλής εισοδηματικά τάξης, ως επί το πλείστον, 

τουρίστες.   

 Και, τέλος, υπάρχουν και εθνικοί λόγοι.  Με τη φετινή χρονιά, που η Τουρκία έχει 

γίνει και αυτή αποδεκτή να συμμετάσχει στο παγκόσμιο πρωτάθλημα, καταβάλλονται 

συντονισμένες προσπάθειες, κυρίως από την Τουρκία, για να υπάρχει εξαίρεση ή 

αποβολή της Κύπρου από το παγκόσμιο πρωτάθλημα, επικαλούμενη διάφορες 

αιτιάσεις, μεταξύ των οποίων και το γεγονός ότι δεν μπορεί στο παγκόσμιο 

πρωτάθλημα να υπάρχουν τρεις αγώνες αυτοκινήτου της Ανατολικής Μεσογείου            

-δηλαδή της Ελλάδας, της Τουρκίας και της Κύπρου- και ότι θα ήταν καλύτερα να 

παραμείνουν οι δύο από τους τρεις.  Αντιλαμβάνεστε, λοιπόν, ότι με την απαγόρευση, 

την πλήρη απαγόρευση του καπνίσματος ή της διαφήμισης καπνικών προϊόντων από 

κάποια από τα αγωνιστικά αυτοκίνητα που συμμετέχουν υπάρχει κίνδυνος πια οι 

εργοστασιακές ομάδες να μη συμμετάσχουν, άρα η Κύπρος να μη συμμετέχει στο 

παγκόσμιο πρωτάθλημα και να έχουμε αυτές τις αρνητικές επιπτώσεις με την εξαίρεση 

που θα έχουμε.   

 Τι συμβαίνει στις υπόλοιπες χώρες;  Γιατί το πρόβλημα αυτό δεν είναι μόνο η 

Κύπρος που το αντιμετωπίζει, το αντιμετωπίζουν και οι υπόλοιπες χώρες και κύρια οι 

ευρωπαϊκές χώρες.  Γι’ αυτό ακριβώς το λόγο... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, με συγχωρείτε. 

 Κυρία συνάδελφε, κύριοι συνάδελφοι, σας ακούω εδώ!  Σας παρακαλώ πολύ!  
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Εντάξει, εννά διαβουλευτούμε και μεταξύ μας, αλλά κάπως πιο χαμηλά!  Να χαρείτε ό,τι 

αγαπάτε! 

 Συγνώμη, κύριε συνάδελφε.  Παρακαλώ. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Γι’ αυτό ακριβώς το λόγο και η Παγκόσμια Ομοσπονδία Αυτοκινήτου σε 

συνεργασία με την Παγκόσμια Οργάνωση Υγείας αποφάσισαν να υπάρχει μια εξαίρεση 

από την απαγόρευση διαφήμισης των καπνικών προϊόντων για τους παγκόσμιους 

αγώνες του μηχανοκίνητου αθλητισμού μέχρι και το 2006, οπότε λήγουν τα συμβόλαια 

των συγκεκριμένων εταιρειών με τις εταιρείες καπνικών προϊόντων, οπότε θα υπάρχει 

πια πλήρης απαγόρευση της διαφήμισης καπνικών προϊόντων από όλες τις χώρες και 

από όλους τους αγώνες μηχανοκίνητου αθλητισμού.  Από τις χώρες της Ευρώπης θα 

πρέπει να τονίσουμε ότι η Ελλάδα έχει ήδη, όπως και αρκετές άλλες χώρες, εξαιρέσει 

την απαγόρευση.  Μάλιστα στην Ελλάδα η ίδια η οργάνωση διαφημίζεται και 

σπονσάρεται από καπνικές εταιρείες.  Μια άλλη χώρα, το Βέλγιο, προχώρησε φέτος 

στην πλήρη απαγόρευση του καπνίσματος, με αποτέλεσμα να χάσει για τη φετινή 

χρονιά τον αγώνα της “Φόρμουλα 1”, που διεξαγόταν στο Spa, με αποτέλεσμα πέραν 

των £100.000.000 εισόδημα να χαθεί.  Ήδη η κυβέρνηση του Βελγίου για τη μη 

διεξαγωγή του συγκεκριμένου αγώνα κατέφυγε στη δικαιοσύνη, έχασε τη δίκη και αυτή 

τη στιγμή προσανατολίζεται στο να επαναφέρει τη διάταξη περί αναστολής της 

διαφήμισης.   

 ∆ε θέλω να σας κουράσω περισσότερο, γιατί νομίζω ότι έχουν γίνει αρκετές 

συζητήσεις γύρω από αυτό το ζήτημα.  Μαζί και με το συνάδελφο Ζαχαρία Κουλία, με 

τον οποίο εγγράψαμε το συγκεκριμένο θέμα -και νομίζω στη συνέχεια μπορεί να 

μιλήσει- πιστεύουμε ότι για εθνικούς, για οικονομικούς και για τουριστικούς λόγους η 

Βουλή πρέπει να εγκρίνει αυτή την πρόταση και κατ’ εξαίρεση να επιτραπεί η διαφήμιση 
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μέχρι και το 2005 ή το 2006, από τη στιγμή που δεν υπάρχει καμία συμβατότητα με το 

ευρωπαϊκό κεκτημένο και δεν υπάρχουν οποιεσδήποτε ενστάσεις από το Υπουργείο 

Υγείας, από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας, από τη Γενική Εισαγγελία, ούτως 

ώστε η διαφήμιση περίπου σε δέκα από τα ενενήντα αυτοκίνητα που συμμετέχουν στο 

“Ράλι Κύπρος” να μην καταστεί η αιτία να χάσει η Κύπρος και τη διεθνή προβολή, αλλά 

ταυτόχρονα και ένα σημαντικό οικονομικό όφελος. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αδάμου.  Αν κρίνουμε από την ειδικότητά σας, πρέπει να υπολογίσουμε και 

τι θα υποστηρίξετε. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σε αντίθεση με το συνάδελφο και αγαπητό φίλο Μαρίνο Σιζόπουλο, εγώ δεν έχω 

κανένα πρόβλημα ούτε αισθάνομαι άσχημα που είμαι εδώ τώρα, γιατί θα ακούσετε την 

άλλη πλευρά.  Συνέχεια μιλούμε για το πρόβλημα του καρκίνου που είναι πια πρόβλημα 

δημόσιας υγείας και στον τόπο μας.  ∆εν έχω καμιά αμφιβολία ότι όσοι παρίστανται σε 

αυτή την αίθουσα έχουν βιώσει τέτοια προβλήματα στο περιβάλλον τους, σε συγγενείς 

τους, σε φίλους τους και γνωρίζουν πάρα πολύ καλά τι σημαίνει καρκίνος.  Καμία 

αμφιβολία δεν υπάρχει ότι τα καπνικά προϊόντα έχουν την ευθύνη για την ανάπτυξη 

περίπου του ενός τρίτου των καρκίνων. 

 Η παγκόσμια προσπάθεια επικεντρώνεται σήμερα στο να περιοριστούν ή να 

εξαφανιστούν οι διαφημίσεις των καπνικών προϊόντων, που θα έχει ως αποτέλεσμα τη 

μείωση των καπνιστών, άρα τη μείωση των κρουσμάτων και τη μείωση των θανάτων.  

Όλα αυτά που σας λέω τώρα είναι διεθνώς αναγνωρισμένα μέσα από επιστημονικούς 

οργανισμούς, αλλά και μέσα από τις αποφάσεις διαφόρων κυβερνήσεων όπως των 
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Ηνωμένων Πολιτειών, όπως της Ευρωπαϊκής Ένωσης που ακούσαμε προηγουμένως 

ότι έχουν αναστείλει την εφαρμογή του νόμου μέχρι το 2006, αλλά δεν ξέρω γιατί 

παρέλειψε ο αγαπητός μου Μαρίνος να πει ότι η αναστολή μέχρι το 2006 δεν είναι μόνο 

για τα αυτοκίνητα.  Άρα, αύριο θα σηκωθούν και οι άλλοι και θα θέλουν διαφημίσεις των 

καπνικών προϊόντων και στα περιοδικά και στις εφημερίδες, εφόσον αναστάλθηκε 

αυτός ο νόμος. 

 ∆εν είναι απαραίτητο πάντα να ακολουθούμε μια οδηγία που πιστεύουμε ότι τελικά 

θα βλάψει την υγεία του κόσμου.  Εδώ ο κ. Σιζόπουλος μίλησε προηγουμένως και είπε 

ότι θα έχουμε σημαντικά οικονομικά οφέλη.  Σας λέω υπεύθυνα και χωρίς κανένα 

ενδοιασμό ότι αυτά τα λεφτά που θα κερδίσετε θα τα φάμε τριπλάσια, για να 

θεραπεύσουμε τις νόσους που προέρχονται από τα καπνικά προϊόντα. 

 Ακούσατε στατιστικές προχθές που μιλούν για 12% σε μαθητές δημοτικού που 

καπνίζουν.  Τι πρόληψη κάνουμε;  Τι παράδειγμα θα δώσουμε σε όλο αυτό τον κόσμο 

έξω, όταν το επιτρέψουμε αυτό το πράγμα να γίνει;  Παρότι είμαι και εγώ οπαδός του 

ράλι, από την άλλη δε νομίζω ότι δεν υπάρχει ράλι, άμα δεν υπάρχει διαφήμιση 

καπνικών προϊόντων.  Τι παράδειγμα θα δώσουμε σε αυτό τον κόσμο που βγαίνουμε 

και του λέμε έξω...  του κάνουμε μαθήματα, κάνουμε μαθήματα αγωγής υγείας στα 

σχολεία, ότι εμείς σαν νομοθετικό σώμα επιτρέπουμε αυτό το πράγμα; 

 Ψήφισε η Βουλή εδώ έναν πάρα πολύ καλό νόμο, τον οποίο φυσικά δεν τηρεί ούτε 

η ίδια η Βουλή, κακά τα ψέματα!  Γνωρίζετε όλοι ότι καπνίζουν παντού και σε όλους 

τους χώρους εδώ μέσα και είναι ένα πράγμα το οποίο πρέπει να προσέξει, κύριε 

Πρόεδρε, η Βουλή, γιατί εμείς γινόμαστε πρώτοι το κακό παράδειγμα.  Και ερχόμαστε 

τώρα να τον τροποποιήσουμε, για να μη χάσουμε το ράλι. Αν θα χαθεί το ράλι, κύριε 

Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δε θα χαθεί γιατί θα απαγορεύσουμε τη 

διαφήμιση των καπνικών προϊόντων για δύο εργοστασιακά αυτοκίνητα· θα χαθεί για 
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άλλους λόγους. 

 Έτσι, λοιπόν, θέλοντας να μη μακρηγορήσω και θέλοντας να είμαι υπεύθυνος -και 

καθηκόντως είμαι εδώ στο βήμα αυτή τη στιγμή και συνειδησιακά- εγώ δε συμφωνώ με 

αυτή την τροποποίηση και εγώ δε θα απέχω της ψηφοφορίας.  Εγώ θα καταψηφίσω 

αυτό το πράγμα.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Ο κ. Καράς. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Επειδή έχει λεχθεί ότι θέλουμε να ενισχύσουμε τον αθλητικό τουρισμό, έχει λεχθεί 

επίσης ότι κινδυνεύουμε να χάσουμε το ράλι, θέλω να σας βεβαιώσω ότι, όπως 

προκύπτει μέσα από δύο περιοδικά έγκριτα και έγκυρα, τα οποία έχω εδώ και τα οποία 

ασχολούνται με το ράλι, γίνεται ανάλυση πώς και γιατί η Κύπρος ενδεχομένως θα χάσει 

τη συμμετοχή της στο παγκόσμιο πρωτάθλημα.  Κρίνεται ότι μεταξύ της Ελλάδας, της 

Τουρκίας και της Κύπρου οι κλιματολογικές συνθήκες είναι ακριβώς οι ίδιες.  Επομένως, 

θα μείνει μόνο μια χώρα από τις τρεις.  Η δεύτερη κρίση που γίνεται είναι ότι η Κύπρος, 

μεταξύ των τριών κρατών, είναι η πιο μικρή αγορά.   

 Επομένως, κάτω από αυτές τις απόψεις, είναι ενδεχόμενο η Κύπρος, ναι, να μείνει 

εκτός του παγκοσμίου πρωταθλήματος ράλι.  Σε καμιά περίπτωση δεν τέθηκε το θέμα 

αν θα επιτρέπουμε να διαφημίζουν τα τσιγάρα ή τα καπνικά προϊόντα ή δε θα 

επιτρέπουμε.  Αυτό δεν είναι το κριτήριο.  ∆εν είναι με βάση αυτό που αποφασίζουν.  

Στα δύο περιοδικά που έχω φαίνεται καθαρά, και είναι στη διάθεση των συναδέλφων, 

ότι σε κανένα αυτοκίνητο, κανένας οδηγός οποιουδήποτε αυτοκινήτου δε διαφημίζει 

ούτε τσιγάρα ούτε καπνικά προϊόντα.  Εκεί που διαφήμιζαν, για παράδειγμα, μια 

συγκεκριμένη μάρκα τσιγάρων είναι τώρα ένα άσπρο πλαίσιο, που πιθανόν να σημαίνει 
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κάτι, αλλά σε καμιά περίπτωση δεν αναφέρεται κανένας τύπος καπνικών προϊόντων, 

καμιά μάρκα.   

 Επομένως, αν πράγματι ψηφίσαμε το νόμο, επειδή θέλαμε να απαγορεύσουμε τη 

διαφήμιση των καπνικών προϊόντων, και τότε γνωρίζαμε ότι θα υπάρξει το αίτημα να 

γίνει εξαίρεση ή θα μας πιέσουν να αλλάξουμε αυτή τη νομοθεσία και είπαμε, επιτέλους, 

ως εδώ, τώρα ψηφίζουμε νομοθεσία και απαγορεύουμε τα καπνικά προϊόντα, δε νομίζω 

ότι με το να αλλάζουμε τις νομοθεσίες δίνουμε καλό παράδειγμα.  Εκτός των θεμάτων 

υγείας τα οποία έθιξε ο συνάδελφος Αδάμου -και ως ειδικό τον εμπιστεύομαι και δε 

θέλω να κάμω καμία κρίση- στέλλουμε, αν αλλάξουμε αυτή τη νομοθεσία, ένα πολύ 

κακό μήνυμα, ιδιαίτερα στους νέους, τους οποίους κατεξοχήν όλοι θέλουμε να 

προστατεύσουμε, ότι εμείς είμαστε εδώ και με την ελάχιστη πίεση, υποχωρούμε 

μπροστά σε οικονομικά συμφέροντα, με τη συνείδησή μας ήσυχη, ότι τάχα 

εξυπηρετούμε το δημόσιο συμφέρον.   

 Ε, λοιπόν, το δημόσιο συμφέρον επιβάλλει, ευσεβάστως εισηγούμαι, να 

κρατήσουμε τη θέση μας και να πούμε ναι, απαγορεύεται η διαφήμιση των καπνικών 

προϊόντων.  Γι’  αυτό, θα καταψηφίσω την πρόταση νόμου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Καταρχήν θέλω να θυμίσω στο σώμα ότι αυτή η πρόνοια για την απαγόρευση  της 

διαφήμισης των τσιγάρων και των άλλων καπνικών προϊόντων είναι η μόνη πρόνοια 

στο νόμο που ψηφίσαμε πέρσι, η οποία έχει πάρει αναστολή εφαρμογής για την 31η 

Μαΐου 2003.  ∆εν είναι, πιστεύω, ασύνδετη η παρουσίαση και από την πλευρά των 
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αγαπητών συναδέλφων αλλά και από πιο πριν, τους προηγούμενους μήνες, αυτή την 

περίοδο αυτής της συγκεκριμένης πρότασης.  Είναι ακριβώς για να προλάβει την 

εφαρμογή της νομοθεσίας για τη διαφήμιση καπνικών προϊόντων. 

 Ήταν τυχαίο που αναβλήθηκε για ένα χρόνο η εφαρμογή της απαγόρευσης της 

διαφήμισης των καπνικών προϊόντων;  Τολμώ να πω όχι.  Και να θυμίσω ότι υπέστημεν 

όλοι σοβαρές πιέσεις από εμπορικά συμφέροντα, ακριβώς για να υπάρξει αυτή η 

αναστολή της εφαρμογής της απαγόρευσης της διαφήμισης καπνικών προϊόντων, η 

οποία ως κύκλος εργασιών και συμφερόντων, όπως όλοι αντιλαμβανόμαστε, δεν είναι 

καθόλου ευκαταφρόνητη.   

 Μιλάμε, λοιπόν, για συμφέροντα.  Και θα θέσω και εγώ τη δική μου τη φοβία, αν 

θέλετε, το φόβο, ότι, ανοίγοντας το παραθυράκι που λέγεται “∆ιεθνής Αγώνας Ράλι του 

Κυπριακού Συνδέσμου Αυτοκινήτου”, υπάρχει ο μεγάλος και σοβαρός κίνδυνος, με 

επίκληση του επιχειρήματος τις ισοπολιτείας και της ισονομίας, και άλλα συμφέροντα 

που έχουν να κάνουν με τη διαφήμιση καπνικών προϊόντων να ζητήσουν βάσιμα να 

εξαιρεθούν στη συνέχεια από τη σχετική νομοθεσία.   

 Προβάλλεται, και είναι λογικό επιχείρημα, ότι με την εφαρμογή της νομοθεσίας, 

όσον αφορά το διεθνές ράλι Κύπρου, η ίδια η Βουλή, η πολιτεία, θα έρθει να υποσκάψει 

την προσπάθεια που καταβάλλει ο Κυπριακός Σύνδεσμος Αυτοκινήτου, για να κερδίσει 

για άλλη μια χρονιά το διεθνές ράλι Κύπρου, σαν ένα μέρος του παγκόσμιου 

πρωταθλήματος.  Ίσως θα πρέπει για λίγα λεπτά να πούμε λίγα πράγματα γι’ αυτό το 

παγκόσμιο πρωτάθλημα. 

 Πρόκειται για έναν κατάλογο αγώνων, δεκατεσσάρων στον αριθμό, όπου, για να 

συμπεριληφθεί μια χώρα σε αυτό τον κατάλογο...  Πλην της Γαλλίας και της Μεγάλης 

Βρετανίας, οι οποίες ως ιδρυτές αυτού του θεσμού της Παγκόσμιας Ομοσπονδίας 

Αυτοκινήτου έχουν κάποια προνόμια.  Μεταξύ των προνομίων είναι το γεγονός ότι 



 19

έχουν απαγορεύσει οι ίδιες τη διαφήμιση των καπνικών προϊόντων, χωρίς να υποστούν 

καμία κύρωση και χωρίς κανένα πρόβλημα.  Επαναλαμβάνω ότι η Γαλλία και η 

Βρετανία δεν επιτρέπουν, για είκοσι χρόνια τώρα, τη διαφήμιση καπνικών προϊόντων 

στα αυτοκίνητα των ράλι, χωρίς κανένα πρόβλημα.  Όλες οι υπόλοιπες χώρες είμαστε 

υποψήφιες στο να χάσουμε τον αγώνα ράλι την επόμενη χρονιά.  ∆ε θα αναφερθώ στα 

επιχειρήματα.  Αναφέρθηκαν ο κ. Σιζόπουλος και ο κ. Καράς προηγουμένως στο ότι 

υπάρχει σοβαρός κίνδυνος, υπαρκτός κίνδυνος να χάσουμε το πλεονέκτημα του να 

έχουμε το κυπριακό ράλι μέσα στον κατάλογο της Παγκόσμιας Ομοσπονδίας 

∆ιοργάνωσης Αγώνων Ράλι, αλλά αυτός ο κίνδυνος δε συναρτάται απόλυτα με την 

απαγόρευση ή όχι της διαφήμισης στα αγωνιστικά αυτοκίνητα. 

 Θέλω και εγώ να επικαλεστώ τις πληροφορίες που πήρα τελευταία και θέλω να 

μιλήσω για το ράλι της Τουρκίας, το οποίο έγινε τον περασμένο Μάρτη, και να σας 

δείξω και φωτογραφίες αυτοκινήτων.  Αυτών ακριβώς των αυτοκινήτων που ζητούν με 

την εξαίρεση αυτή να έχουν διαφήμιση και δεν έχω κανένα πρόβλημα να πω και ποιες 

είναι αυτές οι εταιρείες.  Είναι η εταιρεία “Subaru” που διαφημίζει τα τσιγάρα “Three 

Five” και η εταιρεία “Peugeot” που διαφημίζει τα τσιγάρα “Marlboro”.  Και οι δύο αυτές 

εταιρείες, στο ράλι της Τουρκίας, πριν λίγες βδομάδες, αρχές Μαρτίου…  

(∆είχνει κάποια έντυπα.) 

 Ιδού η μια εταιρεία, η “Subaru”, χωρίς διαφήμιση των “Three Five” και η άλλη 

εταιρεία, η “Peugeot”, χωρίς διαφήμιση της “Marlboro”.  Τα ίδια στοιχεία έχουμε και για 

το προηγούμενο ράλι στη Σουηδία· δε χρησιμοποιούν πλέον διαφήμιση καπνικών 

προϊόντων.   Και ξέρετε γιατί;   Γιατί, ερευνώντας λίγο πιο βαθιά, ανακάλυψα σήμερα, 

αγαπητοί συνάδελφοι, ότι υπάρχει σύσταση της Παγκόσμιας Ομοσπονδίας 

Αυτοκινήτου, η οποία συστήνει στα μέλη της και στους συμμετέχοντες, μέχρι το 2006 να 

απομακρυνθούν από τη διαφήμιση καπνικών προϊόντων.  Λέει ότι το 2006 θα 
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καταργηθεί τελείως και συστήνει ταυτόχρονα, μέχρι το 2006, να απομακρυνθούν από τη 

διαφήμιση καπνικών προϊόντων.  Και όλοι απομακρύνονται σιγά σιγά.  

 ∆ε βρίσκω, λοιπόν, το λόγο γιατί εμείς σήμερα να μπούμε στον κίνδυνο να 

ανοίξουμε ένα παραθυράκι σε μία από τις νομοθεσίες, για την οποία μπορούμε να 

αισθανόμαστε και περήφανοι, έστω και αν δεν την εφαρμόζουμε εμείς οι ίδιοι στο βαθμό 

που θα έπρεπε να την εφαρμόζουμε, προκειμένου να δώσουμε “ένα πουκάμισο 

αδειανό, μία Ελένη”, όπως λέει και ο ποιητής, ένα χαρτί καμένο από πριν, στην 

προσπάθεια του Κυπριακού Συνδέσμου Αυτοκινήτου να κερδίσει ξανά το ράλι. 

 Παρ’ όλα αυτά, αν η πλειοψηφία των συναδέλφων θέλει να προχωρήσει στην 

ψήφιση αυτής της πρότασης, θα πρότεινα να έχει περιορισμένη και συγκεκριμένη ισχύ.  

∆ηλαδή να αναφέρεται όχι σε αναβολή τεσσάρων χρόνων της εφαρμογής του νόμου, 

αλλά στον επόμενο χρόνο, για να δούμε αν τελικά φταίει η απαγόρευση και όχι άλλοι 

παράγοντες, όπως ανάφερε πριν και ο κ. Καράς, τελικά στο να χάσουμε το ράλι, 

πρώτον, και, δεύτερον, να γίνεται συγκεκριμένη αναφορά σ το συγκεκριμένο αγώνα και 

στα συγκεκριμένα αυτοκίνητα· τα αγωνιστικά αυτοκίνητα που θα φέρουν αυτή τη 

διαφήμιση και μόνο αυτό. 

 ∆ε θέλω να σας απασχολήσω άλλο.  Νομίζω ότι η υπόθεση είναι καθαρή.  

Εναπόκειται στη συνείδηση των συναδέλφων και στο βαθμό που κρίνει ο καθένας τα 

θέματα και πώς τα αξιολογεί, για να τοποθετηθεί σε αυτό το θέμα.  

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Κληρίδης. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα μιλήσω από τη θέση μου, γιατί θα είμαι πολύ σύντομος.   
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 Έχουν ήδη λεχθεί πάρα πολλά, αλλά θα ήθελα να ρίξω μια άλλη παράμετρο στη 

συζήτηση και αυτή είναι το κατά πόσο υπάρχει στατιστική απόδειξη ότι η απαγόρευση 

της διαφήμισης του καπνίσματος έχει αποτέλεσμα τη μείωση του καπνίσματος.  Οι 

τελευταίες στατιστικές που διάβασα, δυστυχώς -δεν είμαι καπνιστής, έτσι για να μην 

παρεξηγούμαι, περιστασιακά καπνίζω και μόνο- δυστυχώς, αποδεικνύουν ότι, με όλες 

τις απαγορεύσεις της διαφήμισης, αυξήθηκε η κατανάλωση του καπνίσματος, 

τουλάχιστον στην Ελλάδα.  Αυτό λέει η στατιστική που διάβασα και, πιστεύω, αυτό 

ισχύει και στην Κύπρο.  Πρέπει δηλαδή κάπου να μας προβληματίσει αν η μεθοδολογία 

την οποία επιχειρούμε σαν κράτος είναι η ορθή.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Κουλία, ζητήσατε το λόγο προηγούμενα;   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

  Μετά την κ. Θεοχάρους, κύριε Πρόεδρε, τον ζήτησα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, μα...  (γελά) 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Νομίζω ως εισηγητής δικαιούμαι να μείνω στο τέλος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κυρία Θεοχάρους. 

 Τελευταίος εννά μείνω εγώ, γιατί θα μιλήσω τζι’ εγώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Προτελευταίος, άρα, εγώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει! 

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Το “αδειανό πουκάμισο” που μας είπε ο κ. Περδίκης είναι πολύ πιο σοβαρή 

υπόθεση από όλα τα εκατομμύρια και δισεκατομμύρια των διαφημίσεων των τσιγάρων 

και ό,τι μπορεί αυτό να σημαίνει.  Παρ’ όλο που δε διακατέχομαι από καμιά 

αντικαπνιστική υστερία, τάσσομαι ανεπιφύλακτα εναντίον της οποιασδήποτε έκπτωσης 

στην εφαρμογή του νόμου.  Και νομίζω ότι, αν αρχίσουμε με αυτό τον τρόπο, δε θα 

φτάσουμε σε ένα συγκεκριμένο καλό αποτέλεσμα.  Είναι απαραίτητο να εφαρμοστεί ο 

νόμος όπως έχει ψηφιστεί πέρσι ως ένα από τα μεγαλύτερα επιτεύγματα, αν θέλετε, της 

επιτροπής Υγείας και να λάβουμε υπόψη ότι και πολύ μεγάλες καπνικών προϊόντων 

εταιρείες τάσσονται εναντίον της έκπτωσης στην εφαρμογή του νόμου.  Ο κ. Καράς με 

έχει καλύψει, όσον αφορά τα υπόλοιπα, γι’ αυτό νομίζω ότι πρέπει να καταψηφίσουμε 

την τροποποίηση αυτή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ζαχαρίου. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,  

 Εγώ δε θα δηλώσω ότι δεν είμαι καπνιστήςֹ είμαι καπνιστής και το θεωρώ και 

λάθος.  Και πιστεύω ότι ο νόμος περί προστασίας της υγείας κατά του καπνίσματος 
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είναι ένα από τα καλύτερα νομοσχέδια που έχει ψηφίσει η συγκεκριμένη Βουλή και 

ειδικότερα η επιτροπή Υγείας, της οποίας είμαι και μέλος.   

 Το θέμα το συγκεκριμένο, που συζητούμε σήμερα, και η συγκεκριμένη 

τροποποίηση έχει και πολλές άλλες πτυχές που οφείλουμε να τις αντιμετωπίσουμε.  

Έχει πτυχές εθνικές, όσο και αν δε θέλουμε να το παραδεχτούμε, έχει πτυχές 

οικονομικές, όσον αφορά τον τουρισμό και, αν θέλετε, και επιτρέψετέ μου, έχει και μια 

πτυχή που αφορά τη συμπεριφορά τη δική μας με την οποία ουσιαστικά κρυβόμαστε 

πίσω από το δικό μας δάχτυλο.  Την ώρα που εμείς απαγορεύουμε τη διαφήμιση, τα 

κυπριακά κανάλια σε τακτά χρονικά διαστήματα παρουσιάζουν ράλι της Ευρώπης με 

διαφήμιση καπνικών προϊόντων, δίχως να ενοχλείται κανείς.  Και αυτή είναι η 

πραγματικότητα.  Παρακολουθήστε τα διεθνή ράλι, τα οποία παρακολουθεί ο Κύπριος 

πολίτης και τηλεθεατής καθημερινά, και θα δείτε ότι διαφημίζονται τσιγάρα.  Εδώ, που 

έχουμε τον κίνδυνο -και είναι ορατός ο κίνδυνος- η Κύπρος να διαγραφεί από τον 

κατάλογο των διεθνών ράλι, γιατί αναγκαστικά θα μειωθεί κατά μία χώρα η Ανατολική 

Μεσόγειος, υπάρχει λόγος εμείς με μια κίνηση δική μας, που ουσιαστικά θα οδηγήσουμε 

στην απομάκρυνση των εργοστασιακών ομάδων, από μόνοι μας να αφαιρέσουμε το 

“Ράλι Κύπρος”;  Εδώ είναι ο μεγάλος προβληματισμός.  Υπάρχει λόγος, την ώρα που 

κάμνουμε προσπάθεια για αναβάθμιση του αθλητικού τουρισμού στην Κύπρο, εμείς 

από μόνοι μας, την ώρα που δεν είμαστε υποχρεωμένοι, να τον ενταφιάσουμε;   

 Και θα ήμουν υπέρ του να ψηφιστεί, αν απαγορεύετο και στις τηλεοράσεις να 

δείχνουν τα ράλι τα ξένα που διαφημίζουν τσιγάρα και αν δεν έβλεπε η νεολαία και ο 

τηλεθεατής αυτές τις διαφημίσεις από την τηλεόραση.  Αν απαγορεύετο αυτό το 

πράγμα, να το απαγορεύσουμε και στην Κύπρο.  Από την ώρα που ο Κύπριος πολίτης 

έχει τη δυνατότητα να παρακολουθεί έμμεσες διαφημίσεις τσιγάρων μέσα από τα διεθνή 

αθλητικά γεγονότα, όπως είναι τα ράλι, τότε είναι κρίμα και άδικο εμείς να θυσιάσουμε 
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το δικό μας τόπο, το ράλι της Κύπρου, επειδή πιστεύουμε ότι με αυτό τον τρόπο 

μπορούμε να βοηθήσουμε στη μείωση του καπνίσματος. 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έσιει τζι’ άλλον, κύριε Κουλία.   

 Ο κ. Τυρίμος, παρακαλώ. 

Κ. ΤΥΡΙΜΟΣ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε -θα είμαι σύντομος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Κ. ΤΥΡΙΜΟΣ: 

 Αυτό το οποίο είπε ο κ. Κληρίδης είναι σωστό, ότι με τη μη διαφήμιση δε μειώθηκε 

το κάπνισμα.  Εκεί που μειώνεται το κάπνισμα είναι όταν αυξάνονται οι φόροι 

κατανάλωσης και όταν επιβάλλονται ποινές.  Είναι αποδεδειγμένο στατιστικά ότι, όταν 

αυξήθηκαν οι φόροι κατά 10%, μειώθηκαν οι καπνιστές κατά 4%.  Γι’ αυτό, πρέπει η 

Βουλή να καλέσει την εκτελεστική εξουσία με την εκπνοή του χρόνου που έχουμε δώσει 

να εφαρμοσθεί ο νόμος ο οποίος έχουμε ψηφίσει και ο οποίος προνοεί και ποινές. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Από τη θέση μου, με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε.   

 Από τη στιγμή που υπάρχει προσωρινή εξαίρεση, είτε είναι ενός έτους, όπως 

εισηγήθηκε ο κ. Περδίκης, είτε είναι αυτή που προβλέπεται, αποτελεί σίγουρα 

συγκεκριμένη ευνοϊκή μεταχείριση έναντι συγκεκριμένου διεκδικητή αυτής της 
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εξαίρεσης.  Κατά την άποψή μου, λοιπόν, εδώ υπάρχει, πέραν των όσων άλλων έχουν 

αναφερθεί για σκοπούς υγείας κ.λπ., θέμα τάξης.  ∆εν είναι μόνο θέμα αν είμαστε 

αντιφατικοί ως προς κάτι που κρίναμε νομοθετικά αναγκαίο, αλλά είμαστε αντιφατικοί 

ως προς το ότι διαμορφώνουμε συγκεκριμένη ευνοϊκή μεταχείριση. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να είμαι ειλικρινής, πατέρας της 

πρότασης είναι ο συνάδελφος, ο Μαρίνος ο Σιζόπουλος.  Εγώ είμαι ο “τατάς” της 

πρότασης, αν θέλετε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όι, συγνώμη, κύριε!  Όπου υπάρχει πατέρας, υπάρχει και μητέρα.  Μεν 

επετάχτηκες στον “τατά” μάνι μάνι! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ:   

 Ε, αν θέλει να το υιοθετήσει κανένας, ευχαρίστως!   

 Πράγματι ο συνάδελφος, ο Μαρίνος ο Σιζόπουλος, μου εξήγησε τους λόγους τους 

οποίους ανέφερε πολύ γλαφυρά ενώπιόν σας.  Πρόσεξα ότι, όσον αφορά τούτο το 

γεγονός, μιλούμε για μικρή χρονική διάρκεια -μιλούμε για τρεις ημέρες.  Σε τούτο τον 

τόπο είμαστε ή του βάθους ή του ύψους ή άνθρωποι της υπερβολής.  Εδώ είναι ένα 

γεγονός το οποίο οργανώνεται στη χώρα μας, έρχονται ξένα πληρώματα και προβάλλει 

πράγματι την Κύπρο παγκοσμίως.  Προχθές ψηφίσαμε για τον ΚΟΤ £7.000.000, για να 
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προβάλει την Κύπρο και να φέρουμε τουρίστες.  Εδώ ανέξοδα προβάλλεται η χώρα 

μας!  Μα, τωρά εννά επηρεάσουμε δυσμενώς τους πολίτες τούτου του τόπου για να 

καπνίζουν, γιατί τρεις ημέρες δύο εταιρείες θα διαφημίζονται;  Τα κέρδη και τα οφέλη 

είναι υπέρμετρα για τη μικρή Κύπρο και ιδιαίτερα για ένα χώρο που, όταν οργανώνεται 

αυτό το αθλητικό γεγονός, πολλές φορές οι Τούρκοι μας τρέχουν ξωπίσω, είτε για να 

μας αποκλείσουν είτε για να μη συμμετέχουμε.  Εδόθη η εξήγηση ότι υπάρχουν 

οικονομικά οφέλη, υπάρχουν εθνικά οφέλη και υπάρχουν οφέλη προβολής του τόπου.  

Νομίζω ότι με αυτή τη μικρή χρονική διάρκεια, που είναι τρεις ημέρες μόνο, θα είναι 

υπερβολή να μην ψηφίσουμε αυτή τη νομοθεσία και να επωφεληθεί ο τόπος.   

 Σε τούτη την αίθουσα καπνίζουμε αρκετοί.  Εγώ είμαι καπνιστής -κακώς ασφαλώς- 

αλλά ούτε διαφήμιση είδα καμιά φορά ούτε στην τηλεόραση... δεν είχαμε τηλεόραση, 

καταρχήν, για να ξέρουμε να διαφημίζουμε.  Ούτε οι εφημερίδες διαφήμιζαν.  Παρά 

ταύτα πάρα πολύς κόσμος καπνίζει.  Η απαγόρευση, το είπε ο συνάδελφος, ο 

Κληρίδης, δε λύει τα προβλήματα.  Ο Μπους, ο σημερινός Πρόεδρος της Αμερικής, 

νομίζω ότι θα υπέγραψε εκατόν εξήντα εννιά θανατικές καταδίκες, αλλά το έγκλημα στη 

χώρα του πάει μια χαρά!  Τώρα, εννά βλαφτεί η μικρή Κύπρος για τις τρεις ημέρες;   

 Άρα, λοιπόν, η έκκληση και η παράκληση είναι να περάσουμε τούτο το 

νομοθέτημα το οποίο τελειώνει το 2005.  Η ίδια η Ευρώπη είχε ευρωπαϊκή οδηγία την 

οποία απέσυρε και επιτρέπει τούτη τη διαδικασία ή να διαμορφωθούν οι νομοθεσίες 

μέχρι το 2005.  Εμείς, η μικρή στάλα γης στη Μεσόγειο, εννά αλλάξουμεν την τύχη του 

κόσμου;  Αλλά την τύχη της χώρας μας μπορούμε να τη βοηθήσουμε! -έννεν τέλεια 

απλόν το πράμα.  Σέβομαι και την άποψη του γιατρού, ο οποίος με πολλή ένταση είπε 

αυτά που είπε, αλλά προσμετρώντας τα οφέλη έν’ ξεκάθαρο ότι πρέπει να βοηθήσουμε 

αυτή την αθλητική διοργάνωση, διότι ο τόπος θα βοηθηθεί. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ’στε καλά. 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τα επιχειρήματα υπέρ και κατά είναι πολύ ισοζυγισμένα.  Ανέβηκα 

στο βήμα για να μεταφέρω μια πρόσφατη εμπειρία μου στη Γερμανία.  Ήμουν εκεί 

εκπροσωπώντας τη Βουλή σε συνεδρίες των επιτροπών του Συμβουλίου της Ευρώπης, 

της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης, με το συνάδελφο ∆ώρο Χριστοδουλίδη και μου 

μετέφερε ο κ. Χριστοδουλίδης, ο ∆ώρος, κάτι που διημείφθη σε επιτροπή όπου 

συμμετείχε εκείνος... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κάμνετε λάθος -συγνώμη που διακόπτω!- στο επίθετο.  Είναι ∆ώρος “Φουγάρο”!   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ώρος;... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 “Φουγάρο”, όχι Χριστοδουλίδης.  Έγινε Ιταλός! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Φουγάρο!...  Εν πάση περιπτώσει, έχω ελέγξει τα πρακτικά της συνεδρίας και 

όντως το περιστατικό είναι όπως θα σας το διηγηθώ.  Η Γαλλίδα... η Γερμανίδα 

Υπουργός Υγείας, που πρέπει να πω ότι με εντυπωσίασε... 

Α.  ΚΑΡΑΣ: 

 Έν’ Γαλλίδα ή Γερμανίδα; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 



 28

 Γερμανίδα.   

 ...για τις ικανότητές της, σπάνια είδα υπουργό να έχει τόσες ικανότητες, 

παρουσίασε τα θέματα υγείας της Γερμανίας.  Ένα από τα θέματα στα οποία 

αναφέρθηκε ήταν το θέμα του καρκίνου και οι τρόποι αντιμετώπισης των καρκινοπαθών 

στη Γερμανία.  Ο πρώην Υπουργός Υγείας της Γαλλίας, ο σοσιαλιστής, για να της παίξει 

κάπως τον έξυπνο, θα έλεγα, της είπε ότι «εσείς στη Γερμανία επιτρέπετε τη διαφήμιση 

του καπνίσματος, ενώ εμείς στη Γαλλία δεν επιτρέπουμε τη διαφήμιση του καπνίσματος, 

κάτι που βοηθά στην καταπολέμηση του καρκίνου».  Ειρήσθω εν παρόδω ότι η οδηγία 

της Ευρωπαϊκής Επιτροπής απεσύρθη, γιατί κρίθηκε παράνομη από το Ευρωπαϊκό 

∆ικαστήριο, ότι παραβίαζε το ευρωπαϊκό κεκτημένο όσον αφορά την ελευθερία 

διακίνησης των ιδεών -κλείνω την παρένθεση.  Οπότε -εδώ θα ταίριαζε να έλεγα ο 

Γερμαναράς, η “Γερμαναράς”- του λέει:  «Ναι, έχετε δίκαιο ότι εμείς επιτρέπουμε τη 

διαφήμιση, αλλά έχουμε 10% λιγότερους καρκίνους απ’ ό,τι στη Γαλλία».   

 Αυτό το λέω για να υποδείξω ότι ασφαλώς δεν πρέπει να σχετίζεται η διαφήμιση 

των καπνικών προϊόντων με το ύψος του ποσοστού των καρκίνων που έχει μια χώρα, 

αλλά θα πρέπει να σχετίζεται με πολλούς άλλους παράγοντες.  ∆ε σημαίνει, βέβαια, 

τούτο ότι θα πρέπει να επιτρέψουμε τη διαφήμιση των καπνικών προϊόντων -κάθε 

άλλο!- διότι αποδεδειγμένα ο καπνός καταστρέφει ζωές.  Όμως εδώ το σημείο που 

συζητούμε είναι η σχέση της διαφήμισης των καπνικών προϊόντων με τον καρκίνο.  Και 

εδώ, επειδή φαίνεται ότι δεν μπορούμε να καταλήξουμε σε απόλυτο συσχετισμό των 

δύο, αν τα όσα έχουν πει οι συνάδελφοι που υποστηρίζουν την παράταση αυτής της 

περιόδου ευσταθούν... και θα πρέπει να έχουν κάποια βάση υπό την εξής έννοια:  Η 

τουρκική αγορά είναι  μία τεράστια αγορά και έχουν κάθε ρόλο οι οργανωτές των ράλι 

να θέλουν να οδηγήσουν προς την τουρκική αγορά το ράλι.  Από την άλλη η κυπριακή 

αγορά, καίτοι πολύ μικρή, έχει για χρόνια το ράλι και επομένως, για να το φύγουν από 
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την Κύπρο, μεταξύ άλλων, θα αναζητήσουν και προσχήματα, όπως συχνά αναζητούν 

προσχήματα για να μας βλάψουν στις εθνικές μας υποθέσεις οι διάφοροι.  Λοιπόν, αυτό 

το πράγμα, ενδεχόμενα αυτό το πρόσχημα, εάν θέλετε, μπορούν να το 

χρησιμοποιήσουν εις βάρος της Κύπρου.  Με αυτή, λοιπόν, τη δικηγορίστικη 

επιχειρηματολογία εγώ καταλήγω ότι με μεγάλο δισταγμό θα υπερψηφίσω την 

πρόταση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Εννά μιλήσετε ακόμα;   

 Ορίστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, μια δήλωση, ότι κυρίως για λόγους προβολής της 

Κύπρου στο εξωτερικό και λόγω του κινδύνου που υπάρχει για απόσπαση του ράλι από 

την Τουρκία και υπό τις προϋποθέσεις ότι είναι για ένα χρόνο και για το συγκεκριμένο 

ράλι που περιλαμβάνεται στον παγκόσμιο κατάλογο και όχι γενικά για αυτοκινητιστικούς 

αγώνες θα ψηφίσουμε αυτή την πρόταση, εφόσον γίνουν αυτές οι δύο τροπολογίες.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Λυσσαρίδη, μπορείτε να με αντικαταστήσετε για ένα λεπτό, να κατέβω στο 

βήμα;   

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Για πέντε δέκα λεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό μόνο.   

 (Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής κ. ∆ημήτρη Χριστόφια αντικαθιστά στην 

έδρα ο κ. Βάσος Λυσσαρίδης.) 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ) 

 Ορίστε. 

∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

 Παρ’ όλο που ο τελευταίος ομιλητής ήταν ο κ. Κατσουρίδης, ανεβαίνω στο βήμα, 

για να ταχθώ αναφανδόν εναντίον αυτής της πρότασης νόμου και θα μιλήσω ως 

παθών.  Βεβαίως δε χρειάστηκε διαφήμιση, για να καπνίζω από δεκαπέντε χρονών, 

όμως το κάπνισμα έχει μισοκαταστρέψει την υγεία μου.  ∆ύο εμφράγματα και πολλά 

άλλα κακά.  Η διαφήμιση λέμε δε σχετίζεται με την αύξηση ή τη μείωση του 

καπνίσματος.  Άρα, ας περάσει η διαφήμιση.  Στο τέλος της μέρας, γιατί να μην περάσει 

η διαφήμιση και στις εφημερίδες, με βάση αυτή τη λογική, και στα περιοδικά και στις 

τηλεοράσεις;  Εγώ λέω, γιατί να μην περάσει και η διαφήμιση του εγκλήματος, αφού οι 

λόγοι της αύξησης του εγκλήματος ή της μείωσής του δε σχετίζονται με τη διαφήμιση;  

Σχετίζονται με τους κοινωνικούς λόγους που προκαλούν το έγκλημα.  Και ίσως και με 

τους κοινωνικούς λόγους που προκαλούν και το κάπνισμα.  Με βάση αυτή τη λογική 

νομίζω ότι πρέπει να αναθεωρήσουμε πλήρως και το νόμο για απαγόρευση του 

καπνίσματος. 

 Και ένας από τους λόγους που κατέβηκα στο βήμα είναι, για να πω στο 

συνάδελφό μου το γιατρό, τον κ. Αδάμου, ότι ο Πρόεδρος της Βουλής ούτε αστυνόμος 

είναι ούτε Τουρκόπουλος είναι.  Ο Πρόεδρος της Βουλής έχει την τιμή που του κάνει το 

σώμα να προεδρεύει, είναι ισότιμος με τους συναδέλφους βουλευτές και μόνο εκκλήσεις 

μπορεί να κάνει.  Έκαμα πολλές εκκλήσεις, όχι από το βήμα της Βουλής, αλλιώτικα.  

Υποχρεώνομαι να κάμω και από το βήμα της Βουλής.  Ούτε στο Εθνικό Συμβούλιο 

επιτρέπεται τόσο ώριμοι ταγοί να καπνίζουν.  Όταν μπεις στην αίθουσα που συνεδριάζει 

το Εθνικό Συμβούλιο, πρέπει να κάνεις αέρα, για να δεις πού βρίσκεσαι.  Εγώ βγαίνω 
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από την αίθουσα του Εθνικού Συμβουλίου τρεις φορές κάθε φορά, για να πάρω αέρα.  

Συνεπώς το θέμα είναι μόνοι μας να θέσουμε μια αυτοκυριαρχία.  ∆ε θα επιβληθούμε ο 

ένας στον άλλον.  Και κάνω αυτή την έκκληση της αυτοπειθαρχίας ακόμα μια φορά, 

έχοντας υπόψη την υγεία του διπλανού μας.  Αν θέλουμε τη δική μας την υγεία να μην 

την προσέχουμε...  Έχει ανθρώπους όμως που έχει φθαρεί η υγεία τους, έκαμαν οι ίδιοι 

την αυτοχειρία και έχει φθαρεί η υγεία τους.  Να τους προσέξουμε, έτσι, ως σεβασμό  

του ενός προς τον άλλον. 

 Γι’ αυτούς τους λόγους τάσσομαι ανεπιφύλακτα και με όλη τη δύναμη της ψυχής 

μου ενάντια σ’ αυτό το νομοθέτημα και καλώ τους συναδέλφους να το καταψηφίσουν. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής κ. ∆ημήτρης Χριστόφιας καταλαμβάνει την 

έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κλεάνθους, παρακαλώ. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 ∆εν είχα πρόθεση να είμαι ο τελευταίος, κύριε Πρόεδρε, απλώς δε σας πρόλαβα, 

για να μιλήσω.  Από τη θέση μου, με την άδειά σας. 

 Είναι ένα θέμα που οφείλω να ομολογήσω ότι πολλούς από μας στην 

κοινοβουλευτική ομάδα μάς έκαμε να έχουμε, ακόμα και τώρα, μετά τη συζήτηση, 

κάποιες δεύτερες σκέψεις και προβληματισμούς.  Γι’ αυτό η δική μας κοινοβουλευτική 

ομάδα έχει αποφασίσει ότι μπορεί ο κάθε συνάδελφος να τοποθετηθεί όπως ο ίδιος, 

κατά συνείδηση, κρίνει και ας μη θεωρήσουμε ότι είναι το μείζον θέμα.  Αλλά από τη 

στιγμή που έχουμε ψηφίσει ένα νόμο, το μήνυμα που θέλουμε να στείλουμε δεν είναι σε 

σχέση με το τι μπορεί να εξυπηρετήσει, αλλά, πρώτα απ’ όλα, αν έχουμε εμείς οι ίδιοι 

συνέπεια ή και μήπως κινδυνεύουμε να στείλουμε κατά λάθος ένα μήνυμα ότι, χάριν 
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κάποιων οικονομικών συμφερόντων, σ’ εκείνο που κρίναμε διαφορετικά κάπου αλλού, 

εδώ κάνουμε μια έκπτωση.  Γι’ αυτό το λόγο κι εγώ προσωπικά θα καταψηφίσω, κύριε 

Πρόεδρε, αφού είχαμε την άδεια και της κοινοβουλευτικής ομάδας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ:  

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Επειδή ενδεχομένως από κάποιες τοποθετήσεις άθελα να υπήρξε και ο συνειρμός 

ότι υπάρχουν και συμφέροντα και ότι ενδεχομένως να είμαστε και εκπρόσωποι κάποιων 

συμφερόντων, θα ήθελα να δηλώσω ότι δεν είμαστε εκπρόσωποι κανενός 

συμφέροντος. Και πολύ περισσότερο συμφερόντων προϊόντων καπνίσματος ή για 

οτιδήποτε άλλο. που τονίσαμε κατ’ επανάληψη την αντίθεσή μας και ειδικά εγώ. 

 Από την άλλη πλευρά, εγώ πιστεύω ότι σήμερα λειτουργώ περισσότερο ως 

πολιτικός και όχι ως γιατρός.  Και ακριβώς το μεγάλο το ζήτημα είναι αν αυτή τη στιγμή, 

για ένα περιορισμένο χρονικό διάστημα και για οκτώ αγωνιστικά αυτοκίνητα που θα 

έρθουν από το εξωτερικό όπου θα υπάρχει μια διαφήμιση τσιγάρων, αν η Κύπρος 

ακριβώς πρέπει να έχει αυτές τις απώλειες τις οποίες θα έχει.  Χαίρομαι πολύ που ο 

συνάδελφος ο κ. Καράς έβαλε τους λόγους για τους οποίους υπάρχει κίνδυνος να 

χάσουμε το ράλι “Κύπρος”.  Ε, είναι φυσικό!  ∆εν πρόκειται η Τουρκία να πει:  «Θα 

χάσετε το ράλι “Κύπρος”, γιατί απαγορεύεται η διαφήμιση των τσιγάρων»!  Το Βέλγιο το 

έχασε όμως.   Θα το χάσουμε για άλλους λόγους, αλλά αυτό είναι που θα δώσει τη 

δυνατότητα να χαθεί.  Θα υποβοηθήσουμε! 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 
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 ... 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ∆ιαφημίζει, συνάδελφε, διαφημίζει. 

 Αυτό είναι μοντάζ, γιατί απαγορεύεται η διαφήμιση στα διάφορα περιοδικά.  Εκεί 

σβήνεται από το περιοδικό η διαφήμιση του τσιγάρου.  Αν θέλετε φωτογραφίες, 

μπορούμε να σας καταθέσουμε και φωτογραφίες και περιοδικά και ημερολόγια και τα 

πάντα.  Λοιπόν, είναι γιατί ακριβώς υπάρχει η απαγόρευση, ενδεχομένως, των 

περιοδικών και εκεί γίνεται ένα μοντάζ και το κλείνουν.  Λοιπόν, η μόνη χώρα της 

Ευρώπης που έχει απαγορεύσει τη διαφήμιση του καπνίσματος στο μηχανοκίνητο 

αθλητισμό είναι το Βέλγιο -και όπως είπαμε έχουν χάσει το ράλι- είναι η Αγγλία και η 

Γαλλία, οι οποίες το απαγόρευσαν από το 1987 και υποχρεώθηκαν να δώσουν 

αντισταθμιστικά οφέλη εκατομμυρίων λιρών για την απαγόρευση, και απ’ εκεί και πέρα 

οι υπόλοιπες χώρες οι οποίες το επιτρέπουν.   

 Αλλά, θέλω να κλείσω με το εξής:  Πραγματικά διερωτώμαι για μια επιλεκτική 

ευαισθησία η οποία υπάρχει.  ∆εν υπάρχει καμία άλλη ευαισθησία για το θέμα του 

καπνίσματος και ό,τι προκύπτει από αυτό, αλλά υπάρχει για τα οκτώ αυτοκίνητα.  Ε, 

όταν κάθε Κυριακή ή κάθε δεκαπέντε μέρες, Κυριακή, βλέπουμε τους αγώνες 

“Φόρμουλα 1” και για δύο ώρες βλέπουμε τα αυτοκίνητα του Σιούμαχερ και του άλφα 

και του βήτα με τις διαφημίσεις πάνω, γιατί η Βουλή δε ζητά την πλήρη απαγόρευση 

όλων των προγραμμάτων, εκπομπών που περιέχουν διαφήμιση τσιγάρων;  ∆ηλαδή, 

μας ενοχλεί, γιατί ενδεχομένως τέσσερις χιλιάδες Κύπριοι θα δουν τις διαδρομές του 

ράλι με τη διαφήμιση τσιγάρων σε οκτώ αυτοκίνητα, αλλά δε μας ενοχλεί που διακόσιες 

χιλιάδες Κύπριοι κάθε δεκαπέντε μέρες βλέπουν για δύο ώρες την Κυριακή -βλέπουν 

μία ώρα το Σάββατο και μία ώρα την Παρασκευή- τους αγώνες της “Φόρμουλα 1”;  Είναι 

διαφορετική η διαφήμιση της “Φόρμουλα 1” από το “Ράλι Κύπρος”; 
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 Αυτό πια, για μένα, επαφίεται στη συνείδηση του καθενός.  Είναι θέμα 

συνειδησιακό.  Ο καθένας μπορεί να τοποθετηθεί.  Εγώ προσωπικά, ως γιατρός, νιώθω 

ότι έχω τη συνείδησή μου εντάξει, είμαι αντικαπνιστής και το αποδεικνύω στην πράξη, 

απ’ εκεί και πέρα όμως οφείλω και ως πολιτικός να λειτουργήσω διασφαλίζοντας τα 

συμφέροντα της χώρας μου σε μια κρίσιμη περίοδο.  Κι αν θέλετε και ακόμα ένα λόγο - 

γιατί σε κάποιους δεν αρέσει να το λέω- ε, ναι, και ως βουλευτής που προέρχεται από 

τη Λεμεσό με ενδιαφέρει η Λεμεσός να κερδίζει κάθε χρόνο τα £10.000.000 που δεν έχει 

άλλους πόρους να τα πάρει. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ορισμένα σημεία, πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Πρώτον, καμία χώρα δεν έχει χάσει ράλι.  Αυτό στο οποίο αναφέρεται ο κ. 

συνάδελφος είναι η “Φόρμουλα 1”, όπου ισχύουν άλλοι κανονισμοί.  Εκεί που 

αναφέρθηκε για το Σιούμαχερ κ.λπ., είναι άλλη εντελώς υπόθεση.  Ράλι δεν έχει χάσει 

καμία χώρα, γιατί απαγόρευσε τη διαφήμιση των τσιγάρων.  ∆εύτερο στοιχείο:  Στο 

άρθρο 4 του καταστατικού της παγκόσμιας ομοσπονδίας που κάνει τα ράλι λέει σαφώς 

ότι τους κανονισμούς για τα ράλι σε κάθε χώρα τους κάνει η εθνική ομοσπονδία και δεν 

επεμβαίνει η παγκόσμια ομοσπονδία στο πώς κάνει το ράλι η κάθε τοπική οργάνωση.  

Τρίτον, οδηγία του Απρίλη του 2002 προς τις ομοσπονδίες και τις οργανώσεις και τις 

εταιρείες που κάνουν τα ράλι από την παγκόσμια ομοσπονδία που διοργανώνει το 

παγκόσμιο πρωτάθλημα:  Αυτό που κάνουμε κι εμείς, το διεθνές ράλι λέει σαφέστατα ότι 

το 2006 θα απαγορευτεί πλήρως η διαφήμιση καπνικών προϊόντων και in the 

meantime, λέει, στον ενδιάμεσο χρόνο, με πολλή έμφαση ζητούμε από τις εταιρείες και 
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από τις χώρες να απομακρυνθούν από τη χορηγία την καπνική, από τα καπνικά 

προϊόντα.  Πώς είναι δυνατόν  αυτοί οι ίδιοι που προτείνουν, που συστήνουν να 

φύγουμε από τα καπνικά προϊόντα στις διαφημίσεις και στις χορηγίες να έρθουν να μας 

τιμωρήσουν στη συνέχεια αφαιρώντας από μας, με αυτή την αφορμή, με αυτή την 

επίκληση το συγκεκριμένο ράλι;  Και μία τελευταία αναφορά, γιατί ειπώθηκε ότι είναι 

θέμα τριών ημερών κάποιων διαδρομών που θα δουν κάποιοι θεατές ή κάποια 

τηλεόραση.  ∆εν είναι έτσι, κύριε Πρόεδρε.  ∆ύο μήνες πριν έρχονται πολυπληθή 

συνεργεία και είναι αυτά που αφήνουν τα πολλά λεφτά τελικά.  Καταλύουν σε 

ξενοδοχεία, έχουν καραβάνια, τροχόσπιτα, αυτοκίνητα δικά τους, κυκλοφορούν με τα 

λογότυπα και τα διαφημιστικά των εταιρειών που διαφημίζουν, πωλούνται καπελάκια, 

πωλούνται σακάκια, πωλούνται φουλάρια και όλα αυτά τα κέρδη τα εισπράττουν 

κάποιοι.  Όχι μόνο οι Λεμεσιανοί, οι συμπαθείς, που ασχολούνται με την τουριστική 

βιομηχανία, αλλά και αυτοί οι οποίοι αντιπροσωπεύουν και τη συγκεκριμένη μάρκα 

αυτοκινήτου και τη συγκεκριμένη μάρκα τσιγάρων στην Κύπρο.  Άρα υπάρχουν 

συμφέροντα πίσω από αυτή την ιστορία και είναι, αν όχι εκατομμυρίων, τουλάχιστον 

χιλιάδων λιρών.  Ας είμαστε ειλικρινείς. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κρίνω, με όλο το σεβασμό, ότι έχει εξαντληθεί η συζήτηση, κύριοι συνάδελφοι. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Απλώς μια αναφορά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, θα δώσω και στην κ. Θεοχάρους μια αναφορά και σε όποιο...  Παρακαλώ...  

Αφού είναι έτσι. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, αφήνονται λανθασμένες εντυπώσεις.  ∆εν υπήρξε υπαινιγμός ούτε 

για συνάδελφο ούτε για οποιονδήποτε ψηφίσει οτιδήποτε ψηφίσει.  Το μήνυμα που 

συσχέτισα εγώ στην αναφορά μου με συμφέροντα είναι ακριβώς τα επιχειρήματα αυτών 

που θα ψηφίσουν,  οι οποίοι λεν ότι θα αποφέρει στην Κύπρο τόσα εκατομμύρια, στη 

Λεμεσό μπορεί άλλα τόσα εκατομμύρια.  Και το ερώτημα είναι το εξής:  Θα ζυγίζονται οι 

νόμοι και οι αποφάσεις μας, όταν αποφασίσουμε και κρίνουμε ότι πρέπει να βάλουμε 

απαγόρευση, να άρουμε την απαγόρευση ανάλογα με το πόσο μεγάλο οικονομικό 

όφελος μπορεί να προσφέρει;  Νομίζω δεν είναι έτσι που θα θέλαμε να ζυγίζουμε τα 

πράγματα.   

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η διαφήμιση καπνικών προϊόντων από την τηλεόραση 

απαγορεύεται είτε άμεσα είτε έμμεσα και η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης επιβάλλει κυρώσεις.  

∆εν ξέρω σε ποιο βαθμό είναι αποτελεσματική, αλλά και αυτό που αναφέρεται ότι 

γίνεται είναι παράνομο.  ∆ηλαδή να μεταδίδει κάποια ράλι από άλλες χώρες και να 

διαφημίζονται καπνικά προϊόντα.  Είναι παράνομο.  ∆εν μπορούμε να το βάζουμε αυτό 

στα υπέρ της συνέχισης αυτής της παρανομίας ή της δημιουργίας της οπής πάνω στο 

νόμο.  ∆εύτερον, το εθνικό πρόβλημα νομίζω ότι είναι καιρός να το αφήσουμε έξω από 

αυτά τα διαφορετικού επιπέδου ζητήματα, διότι αρκετή καπηλεία έχει γίνει, δεν ξέρω 

πόσα χρόνια, μισό αιώνα τώρα, του εθνικού μας ζητήματος. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

  Μια λέξη, κύριε Πρόεδρε, συγνώμη. 

 Νομίζω ότι, όπως κατά κανόνα, γινόμαστε πολύ υπερβολικοί.  Για ένα θέμα που ο 
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καθένας έχει...  Και σέβομαι ότι ένας που διαφωνεί, διαφωνεί.  Αλλά τελικά το ανήξαμε 

σ’ ένα θέμα, δεν ξέρω ’γώ τι!  Και γιατί να λαμβάνουμε υπόψη, ας πούμε, το οικονομικό 

όφελος;  Να αραδιάσουμε σωρεία παραδειγμάτων που για το οικονομικό όφελος και 

πάλιν έγιναν συμβιβασμοί με εκείνο που ο καθένας μπορεί να πιστεύει προσωπικά;  Να 

μην το μετατρέψουμε σε κεφαλαιώδες ζήτημα.  Εμείς πιστεύουμε ότι με ένα χρόνο και 

μόνο για το ένα και μοναδικό ράλι μπορούμε να προχωρήσουμε και από χρόνου δε θα 

υπάρχει αυτό το πράγμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ιαπιστώνοντας ότι υπάρχουν υπερβολές και από τις δύο πλευρές των απόψεων, 

παρακαλώ να γίνει η δεύτερη ανάγνωση. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Η τροπολογία του κ. Περδίκη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχει τροπολογίες; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαστε, αντί να μιλά γενικά για διεθνείς αγώνες, να μιλά για 

το συγκεκριμένο ράλι και η χρονική διάρκεια να είναι μόνο για ένα χρόνο. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Αγγελίδη, είναι η άποψή σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ πολύ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν μπορεί συνεχώς, δηλαδή, αυτή η Βουλή να συζητά... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ πολύ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ...με τα νομικά θέμα που εγείρετε κάθε φορά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, έχει προεδρείο εδώ πέρα ή θα παίρνουμε το λόγο ο καθένας;  

Να το κάμνετε στα κόμματά σας τούτο το πράγμα.  Εδώ είναι η Βουλή των 

Αντιπροσώπων!  Παρακαλώ να μην απευθύνεται ο ένας στον άλλον, εφόσον λέμε για 

κανονισμούς. 

 Παρακαλώ!  Λοιπόν υπάρχει μία τροπολογία, αντιλαμβάνομαι.  Και η τροπολογία 

μιλά να ισχύει αυτή η πρόταση νόμου, όταν γίνει νόμος, εφόσον ψηφιστεί, για ένα 

χρόνο. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για το συγκεκριμένο ράλι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για το συγκεκριμένο ράλι.  Για ένα χρόνο και για το συγκεκριμένο ράλι “Κύπρος”. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των δύο άρθρων;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του 

Καπνίσματος) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα, με τον Πρόεδρο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ασφάλειας και Υγείας 

στην Εργασία (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους, πρόεδρος Νίκος Πιττοκοπίτης 

 Θάσος Μιχαηλίδης Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Γιαννάκης Θωμά Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 31η 

Οκτωβρίου 2002 και την 8η Μαΐου 2003.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι των Υπουργείων Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων και Υγείας, του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου (ΠΙΣ), της ΠΑΣΥ∆Υ και της 

Παγκύπριας Συντεχνίας Κυβερνητικών Ιατρών (ΠΑΣΥΚΙ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ασφάλειας και 

Υγείας στην Εργασία Νόμου, ώστε να διαφοροποιηθεί ο τρόπος ορισμού, από τον 

Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, των ιατρών με ειδικότητα στον κλάδο 
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Ιατρικής της Εργασίας. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων, καθώς και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά 

νομοσχέδιο, αυτό αποτελεί προϊόν συμφωνίας των Υπουργείων Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Υγείας και προτάθηκε, αφού προηγουμένως λήφθηκαν 

υπόψη τα πιο κάτω: 

1. Ο ορισμός του Ιατρού Εργασίας ως Συμβούλου του Υπουργού Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων να γίνεται μόνο από τον Υπουργό Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων, χωρίς να προηγείται συνεννόησή του με τον Υπουργό 

Υγείας. 

2. Ο τρόπος πρόσληψης του πιο πάνω Συμβούλου Ιατρού Εργασίας να γίνεται με 

τέτοιο τρόπο, ώστε να είναι καθ’ όλα νομότυπος.   

3. Στο σύστημα επιτήρησης της υγείας των εργαζομένων (εξετάζοντες Ιατροί 

Εργασίας) να μπορούν να αξιοποιούνται ιατροί με ειδικότητα στην Ιατρική της 

Εργασίας τόσο από το δημόσιο όσο και από τον ιδιωτικό τομέα. 

4. Ο καθορισμός τελών για ιατρικές εξετάσεις να αφεθεί να καθορίζεται από τους 

ίδιους τους ιατρούς. 

 Περαιτέρω, οι ίδιοι εκπρόσωποι διευκρίνισαν ότι ο Σύμβουλος Ιατρός Εργασίας 

υπάγεται στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του ΠΙΣ και της ΠΑΣΥ∆Υ συμφώνησαν με 

τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Οι εκπρόσωποι της ΠΑΣΥΚΙ διαφώνησαν με τον προτεινόμενο νόμο, 

υποστηρίζοντας ότι, για αποφυγή πολλαπλών προβλημάτων και δεδομένου ότι ο Ιατρός 

Εργασίας εκτελεί καθαρά ιατρική πράξη, θα έπρεπε αυτός να υπαχθεί στο Υπουργείο 

Υγείας και όχι στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, όπως προνοεί το 
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νομοσχέδιο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε 

σοβαρά υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε 

να αναφέρεται ως «Ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Η κ. Σωτηρούλα Χαραλάμπους. 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πολύ σύντομη, καθηκόντως όμως νιώθω την ανάγκη να 

πω κάτι:  Επιτέλους, μετά από εφτά χρόνια που τέθηκε σε εφαρμογή ο περί Ασφάλειας 

και Υγείας στην Εργασία Νόμος, έχει λήξει ένας καβγάς μεταξύ δύο υπουργείων, του 

Υπουργείου Υγείας και του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, που 

καθιστούσε ανεφάρμοστο αυτό το νόμο.  Με την τροποποίηση που έχουμε μπροστά 

μας και με την απόφαση, επιτέλους, ότι το σύμβουλο υγείας θα το διορίζει το Υπουργείο 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ελπίζουμε ότι αυτό το θεμελιακό νομοθέτημα, 

και για λόγους εναρμόνισης αλλά και για λόγους ουσίας, προστασίας της υγείας και της 

ασφάλειας των εργαζομένων, θα τεθεί σε εφαρμογή και θα ξεκινήσουν οι διαδικασίες 

ελέγχου, έτσι που πραγματικά να μη θρηνήσουμε άλλα θύματα σε εργατικά ατυχήματα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση των άρθρων 41 και 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια Υπηρεσίας 

Θέσεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003». Η έκθεση είναι ομόφωνη και 

θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια 

Υπηρεσίας Θέσεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Πιττοκοπίτης, πρόεδρος Κυριάκος Τυρίμος 

 Ζαχαρίας Κουλίας  Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Γιώργος Χατζηγεωργίου Γεώργιος Τάσου 

 Θάσος Μιχαηλίδης  Γιώργος Βαρνάβα 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων εξέτασε τους υπό 

αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 8 Απριλίου 

και στις 5 Μαΐου 2003.  Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, ο γενικός διευθυντής της Αρχής 

Λιμένων Κύπρου, καθώς και εκπρόσωποι των συντεχνιών ΠΑΣΥ∆Υ, ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ, 

ΟΜΕΠΕΓΕ-ΣΕΚ, ΣΥΑΛΚ, ∆ΕΟΚ και ΣΥΠΥΑΛΚ. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 19(2) 

των περί Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμων, προτείνεται η θεσμοθέτηση σχεδίων 

υπηρεσίας για τις θέσεις Πρώτου Κυβερνήτη Ρυμουλκού, Ανώτερου Κυβερνήτη 

Ρυμουλκού, Κυβερνήτη Ρυμουλκού Α΄, Κυβερνήτη Ρυμουλκού, Πρώτου Μηχανικού 

Ρυμουλκού, Ανώτερου Μηχανικού Ρυμουλκού, Μηχανικού Ρυμουλκού Α΄, Μηχανικού 

Ρυμουλκού , Ανώτερου Τεχνικού και Τεχνικού στην Αρχή Λιμένων Κύπρου. 

 Τα προτεινόμενα σχέδια υπηρεσίας για τις θέσεις κυβερνητών και μηχανικών 

ρυμουλκού απορρέουν από τη συλλογική σύμβαση που έχει συνομολογηθεί μεταξύ της 

Αρχής Λιμένων Κύπρου και των συντεχνιών του προσωπικού της για τα έτη 1997-1999, 

οι οποίες έχουν εγκριθεί και περιλαμβάνονται στους προϋπολογισμούς της Αρχής για τα 

έτη 2000, 2001 και 2002.  Το προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας για τη θέση τεχνικού 

απορρέει από ρύθμιση που περιέχεται στον προϋπολογισμό της Αρχής για το 2001. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων που 

συνοδεύει τους κανονισμούς αυτούς, οι προτεινόμενοι κανονισμοί ετοιμάστηκαν από την 

Αρχή Λιμένων Κύπρου σε συνεργασία με την Υπηρεσία ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 

Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Ο γενικός διευθυντής της Αρχής Λιμένων Κύπρου δήλωσε ενώπιον της επιτροπής 

ότι με τα προτεινόμενα σχέδια υπηρεσίας θεσμοθετείται η κλίμακα Α11 για σκοπούς 

προαγωγής. 
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 Με τις διατάξεις των υπό αναφορά κανονισμών συμφώνησαν όλοι οι 

παρευρισκόμενοι. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων υιοθετεί τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις των πιο πάνω κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 ∆εν υπάρχουν.  Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 8 μέχρι 22 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η νομοθετική εργασία. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, η 

οποία γίνεται με βάση τον κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 

εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 

τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. O περί Προϋπολογισμού της 

Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου Νόμος 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.097.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

2. Ο περί ∆ανείου (Ανάπτυξη) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.098.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

3. Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της 

Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.099.2003) 

4. Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου 

Αξιών Κύπρου (Κεντρικό 

Aποθετήριο και Κεντρικό Μητρώο 

Αξιών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.100.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

5. Ο περί της Περιεκτικής Συνθήκης 

για την Απαγόρευση των Πυρηνικών 

∆οκιμών (Κυρωτικός) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.101.2003) 

Εξωτερικών Εξωτερικών 

6. Ο περί Κανονισμού Εισαγωγών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.102.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

7. Οι περί Κτηνιατρικών Υπηρεσιών - 

Θέση Πρώτου Κτηνιατρικού 

Φαρμακοποιού (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.074.2003) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Νομικών 

8. Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων 

Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί 

του 2003. 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Παιδείας 
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(Αρ. Φακ. 23.03.075.2003) 

9. Οι περί Υπουργείου ∆ικαιοσύνης 

και ∆ημοσίας Τάξεως - Θέση 

Συντηρητή Εγγράφων (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.076.2003) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

10. Οι περί Φαρμακευτικών Υπηρεσιών 

- Θέση Πρώτου Φαρμακοποιού 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.077.2003) 

Υγείας Νομικών 

11. Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου 

Αξιών Κύπρου (Καταχώριση, 

∆ιαπραγμάτευση και Εκκαθάριση 

Άυλων Κινητών Αξιών) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.078.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

12. Οι περί Τμήματος Αρχείου 

Πληθυσμού και Μετανάστευσης - 

Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.079.2003) 

Εσωτερικών Νομικών 

13. Οι περί Γενικού Χημείου - Θέση 

Τεχνικού Χημείου (Σχέδια 

Υγείας Νομικών 
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Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.080.2003) 

14. Οι περί Οδοντιατρικών Υπηρεσιών - 

Θέση Οδοντοϋγιειονολόγου (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.081.2003) 

Υγείας Νομικών 

15. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 

Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 

Θέσεις Ακτινογράφου 

(Ακτινοδιαγνωστικής), Ακτινογράφου 

(Ακτινοθεραπείας) και Τεχνικού 

Εργαστηρίου Ισοτόπων (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.082.2003) 

Υγείας Νομικών 

16. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - 

Θέσεις Εργοθεραπευτή/τριας, 

Νοσηλευτικού Λειτουργού και 

Νοσοκόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.083.2003) 

Υγείας Νομικών 

17. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Εκπομπή Θορύβου στο Περιβάλλον 

από Εξοπλισμό προς Χρήση σε 

Εξωτερικούς Χώρους) Κανονισμοί 

του 2003. 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 



 49

(Αρ. Φακ. 23.03.084.2003) 

18. Oι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 

∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.245.2002) 

Εσωτερικών Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 

19. Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-

Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 19/97) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

20. Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-

Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) (Αρ. 

2) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.195.2002) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

21. Οι περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 

(Εγγραφή, Ρύθμιση και ∆ιαχείριση 

Κοινόκτητων Οικοδομών) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.057.2001) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

22. Οι περί Αποβαθρών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.056.2001) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

23. Οι περί Κινηματογραφικών Ταινιών 

(Κατάταξη) Κανονισμοί του 2003. 

Εσωτερικών Εσωτερικών 
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(Αρ. Φακ. 23.03.082.2000) 

24. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων 

και Τροχαίας Κινήσεως 

(Τροποποιητικοί) (Aρ. 2) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.045.2003) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

25. Οι περί Οδών και Οικοδομών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.183.2002) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

26. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 

(Ακαδημαϊκό Προσωπικό) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.047.2003) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Παιδείας 

27. Οι περί Πολεοδομίας και 

Χωροταξίας (∆ικαιώματα) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 86/96) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

28. Οι περί Πολεοδομίας και 

Χωροταξίας (Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

29. Οι περί Ρυθμίσεως Οδών και 

Οικοδομών (Τροποποιητικοί) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 
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Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.229.2002) 

30. Οι περί Τουρκοκυπριακών 

Περιουσιών (∆ιαχείριση και Άλλα 

Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.145.2001) 

Εσωτερικών Προσφύγων-

Εγκλωβισμένων-

Αγνοουμένων-

Παθόντων 

31. Έγγραφα (Αρ. 44/2003, 45/2003, 

46/2003, 47/2003 και 51/2003), 

σύμφωνα με τους περί Πρόσληψης 

Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια 

και Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 

του 1995 έως 2001. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

32. Έγγραφο (Αρ. 8/2003) σύμφωνα με 

τους περί Πρόσληψης Έκτακτων 

Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 

Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους του 

1985 έως 1991. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

33. Έγγραφο (Αρ. Θ. 17/2003) που 

αφορά την εξαίρεση από την 

αναστολή πλήρωσης θέσεων 

πρώτου διορισμού στη δημόσια 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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υπηρεσία, σύμφωνα με τους περί 

Αναστολής Πλήρωσης Θέσεων 

Πρώτου ∆ιορισμού στη ∆ημόσια 

Υπηρεσία (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 

Νόμους του 2000 έως 2001. 

(Αρ. Φακ. 15.21.001) 

Πρόταση νόμου 

 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 

στην επιτροπή 

Ο περί Τερματισμού Απασχολήσεως 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.028.2003) 

Χρήστο 

Πουργουρίδη, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι ερωτήσεις και απαντήσεις έχουν διανεμηθεί γραπτώς. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.325 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτήρη Σαμψών στις 13 Μαΐου 2003. 

 «Πληροφορούμαι ότι παρατηρείται καθυστέρηση στην καταβολή του επιδόματος 

μάνας στις δικαιούχους. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πού οφείλεται η καθυστέρηση; 

2. Πότε θα καταβληθούν τα επιδόματα; 

3. Υπάρχει σκέψη για κατάργηση του εν λόγω επιδόματος;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.326 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτηρούλα Χαραλάμπους στις 13 Μαΐου 2003. 
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 «Σε επισκέψεις μου στην περιοχή ∆ρομολαξιάς και στις γειτνιάζουσες περιοχές, 

μου έχει τεθεί από κατοίκους θέμα για την έντονη δυσοσμία που επικρατεί ως 

αποτέλεσμα της λειτουργίας εργοστασίου πυρηνελαίου στην περιοχή. 

 Όπως έχω πληροφορηθεί το πιο πάνω θέμα έχει απασχολήσει στο παρελθόν την 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος.  Παρ’ όλα αυτά δεν έχει επέλθει 

οποιαδήποτε αλλαγή, αφού οι απαράδεκτες συνθήκες συνεχίζουν να υφίστανται.   

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Έγιναν οποιεσδήποτε επιστημονικές μετρήσεις και ποια τα αποτελέσματά τους; 

2. Ποια συγκεκριμένα μέτρα έχουν ληφθεί για απάμβλυνση του προβλήματος και 

ποιο το αποτέλεσμά τους;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.327 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτήρη Σαμψών στις 13 Μαΐου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η μελέτη και/ή η διαδικασία μετεξέλιξης της 

Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.328 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου, το βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Γιώργο Χατζηγεωργίου και το βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Αδάμο Αδάμου στις 13 Μαΐου 2003. 

 «Καλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 

την κατάσταση που επικρατεί στον αποτεφρωτήρα του κτηνιατρείου Αθαλάσσας και 

ποια είναι τα σχέδια για αλλαγή της κατάστασης αυτής.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.329 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτηρούλα Χαραλάμπους στις 13 Μαΐου 2003. 
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 «Στον προϋπολογισμό του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου για το 2003 

περιλήφθηκε πρόνοια για απασχόληση όλου του έκτακτου προσωπικού για περίοδο έξι 

μηνών, μέχρι την ολοκλήρωση της μελέτης για διαπίστωση των αναγκών του ΧΑΚ σε 

προσωπικό, που διεξάγεται από το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού. 

 Αναφορικά με τα πιο πάνω παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως 

πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Η υπό αναφορά μελέτη έχει ολοκληρωθεί;  Αν όχι, πότε προβλέπεται η 

ολοκλήρωσή της; 

2. Ποια μέτρα προτίθεται να λάβει το υπουργείο αναφορικά με το υφιστάμενο 

προσωπικό, λαμβανομένου υπόψη ότι οι διαθέσιμες πιστώσεις είναι μόνο για έξι 

μήνες;»  

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαΐου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.105, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2002, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Σχετικά με τα προβλήματα της κοινότητας Αγίου Παύλου Λεμεσού, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Επέκταση του παρακαμπτηρίου Καλού Χωριού μέχρι τον κύριο δρόμο 

Λεμεσού-Αγρού (περιοχή Αγίου Φώτου) 

 Το αίτημα αφορά την επέκταση του παρακαμπτήριου δρόμου Καλού Χωριού μέχρι 

τον κύριο δρόμο Λεμεσού-Αγρού.  Το μήκος του υφιστάμενου αγροτικού δρόμου, 

που θα αποτελέσει την προέκταση, είναι 1 500 μ. και η δαπάνη έχει εκτιμηθεί στις 

£150.000.  Ο λόγος για τον οποίο υποβάλλεται το αίτημα είναι για να αποφευχθεί η 

διέλευση της τροχαίας κίνησης από το δρόμο Λουβαρά προς το Καλό Χωριό λόγω 

της στροφής του δρόμου παρά την τοποθεσία “Πεύκος”. 
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 Παρ’ όλο που το αίτημα δεν τυγχάνει άμεσης προτεραιότητας, αφού τα φορτηγά 

και άλλα μεγάλα οχήματα θα μπορούν να εξυπηρετούνται από τον υπό εκτέλεση 

δρόμο “Λουβαράς-Τρεις Γέφυρες”, στην περιφερειακή σύσκεψη που έγινε στο 

Καλό Χωριό, στις 7 Αυγούστου 2001, ο Υπουργός Εσωτερικών έδωσε οδηγίες και 

το αίτημα εξετάστηκε επιτόπου από τις τεχνικές υπηρεσίες του επάρχου Λεμεσού.  

Ύστερα από την επανεξέταση του αιτήματος, κρίθηκε ότι το αίτημα δεν είναι 

άμεσης προτεραιότητας και θα επανεξεταστεί σε ευθετότερο χρόνο.   

2. Παραχώρηση οικονομικών πόρων προς την κοινότητα για απαλλοτρίωση 

περιοχών για σκοπούς εγγραφής δρόμων 

 Το αίτημα αφορά την παραχώρηση οικονομικής βοήθειας προς το κοινοτικό 

συμβούλιο Αγίου Παύλου, για να μπορέσει να καταβάλει τις αποζημιώσεις στους 

ιδιοκτήτες που τα κτήματά τους επηρεάζονται από τις απαλλοτριώσεις που 

προωθούνται μέσα στα πλαίσια της διαδικασίας εγγραφής αγροτικών δρόμων στη 

χωριτική περιοχή της κοινότητας. 

 Τα έξοδα για απαλλοτριώσεις για τη διάνοιξη/διαπλάτυνση και εγγραφή αγροτικών 

δρόμων καταβάλλονται από τα οικεία κοινοτικά συμβούλια.  Τυχόν ικανοποίηση 

του αιτήματος θα δημιουργήσει προηγούμενο με απρόβλεπτες οικονομικές 

προεκτάσεις για το κράτος και, ως εκ τούτου, το αίτημα δεν μπορεί να 

ικανοποιηθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαΐου 2003 του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων κ. Μάκη Κεραυνού στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.208, 

ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2003, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ελένης Μαύρου. 

 «Αναφορικά με την Επιτροπή Εξέτασης Εργατικών ∆ιαφορών, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 
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 Λόγοι σύστασης της επιτροπής / Σύνθεση 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του με αριθμό 51.243 και ημερομηνία 

13 Φεβρουαρίου 2000 συνέστησε, ύστερα από σχετική πρόταση του Υπουργείου 

Εσωτερικών, επιτροπή αποτελούμενη από το Λειτουργό Μετανάστευσης, ο οποίος 

προεδρεύει της επιτροπής, και εκπροσώπους του Υπουργείου Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων και της Υπηρεσίας Αλλοδαπών και Μετανάστευσης της 

αστυνομίας, για να επιλαμβάνεται των παραπόνων που υποβάλλονται από 

αλλοδαπούς εργαζομένους εναντίον των εργοδοτών τους και να τα αντιμετωπίζει το 

ταχύτερο. 

 ∆ιαδικασία  

 Σύμφωνα με την υφιστάμενη διαδικασία, τα παράπονα των αλλοδαπών εναντίον 

του εργοδότη τους υποβάλλονται γραπτώς στο επαρχιακό κλιμάκιο της Υπηρεσίας 

Αλλοδαπών και Μετανάστευσης της αστυνομίας.  Η υπηρεσία ελέγχει αν ο αλλοδαπός 

ευρίσκεται νόμιμα ή παράνομα στην Κύπρο και στη συνέχεια, αν το παράπονο αφορά 

ποινικό αδίκημα, ο αλλοδαπός παραπέμπεται στους κατά τόπους αστυνομικούς 

σταθμούς, για να υποβάλει σχετική καταγγελία, ενώ, αν αφορά παραβίαση των όρων 

εργοδότησης, παραπέμπεται στα κατά τόπους επαρχιακά γραφεία εργασίας, τα οποία 

διερευνούν το παράπονο. 

 Αν δε γίνει κατορθωτό να επιλυθεί η εργατική διαφορά από τον αρμόδιο λειτουργό 

του οικείου επαρχιακού γραφείου εργασίας, τότε το θέμα παραπέμπεται με σχετική 

έκθεση στην Επιτροπή Εξέτασης Εργατικών ∆ιαφορών που αναφέρεται στην 

παράγραφο (1) πιο πάνω. 

 Η επιτροπή εξετάζει κατά πόσο υπάρχει ή όχι παραβίαση των όρων εργοδότησης 

του συμβολαίου από μέρους του εργοδότη ή του αλλοδαπού και υποβάλλει τις απόψεις 

και εισηγήσεις της στο Λειτουργό Μετανάστευσης, ο οποίος έχει και την ευθύνη για την 
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τελική απόφαση. 

 Ο Λειτουργός Μετανάστευσης μπορεί να επιβάλει κυρώσεις εναντίον του εργοδότη 

ή εναντίον του αλλοδαπού, ανάλογα με την περίπτωση, και αποφασίζει επίσης, όπου 

τούτο απαιτείται, αν θα δοθεί ή όχι δικαίωμα στον αλλοδαπό για αλλαγή εργοδότη. 

 Αριθμός παραπόνων 

 Από το ∆εκέμβριο του 2001 που συστάθηκε η επιτροπή μέχρι το τέλος Απριλίου 

του 2003 υποβλήθηκαν 892 παράπονα, από τα οποία εκκρεμούν μόνο τα 30.  

Αναμένεται ότι η διερεύνησή τους θα γίνει σύντομα. 

 Στον πιο πάνω αριθμό παραπόνων δε συμπεριλαμβάνονται παράπονα τα οποία 

έχουν επιλυθεί από τα επαρχιακά γραφεία εργασίας. 

 Είδος παραπόνων 

 Τα περισσότερα παράπονα αφορούν παραβίαση των όρων εργοδότησης, όπως 

είναι η μισθοδοσία και η καταβολή υπερωριών.  Μικρότερος αριθμός αφορά τις 

συνθήκες διαμονής και διατροφής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαΐου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Τίμη Ευθυμίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.237, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2003, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με τα περιβαλλοντικά προβλήματα στο χώρο της Αλυκής Λάρνακας, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Σκοπευτήριο Λάρνακας 

 Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας αποφάσισε όπως μη ανανεώσει την άδεια 

λειτουργίας του σκοπευτηρίου Λάρνακας, που είχε λήξει στις 30 Ιουνίου 2002, με 

αποτέλεσμα αυτό να τερματίσει τη λειτουργία του, μετά και τη συζήτηση του όλου 

θέματος στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος την 21η Φεβρουαρίου 
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2003. 

 Αναφορικά με το θέμα της κατεδάφισης των υφιστάμενων υποστατικών, η 

Επιτροπή ∆ιαχείρισης των Αλυκών, που προεδρεύεται από την Υπηρεσία 

Περιβάλλοντος, αποφάσισε να καταβάλει στο Σκοπευτικό Όμιλο Λάρνακας το 

ποσό των £47.000 για απομάκρυνση των υποστατικών του από το χώρο της 

Αλυκής Λάρνακας και τη δημιουργία υποδομής σε άλλη περιοχή, μόλις επέλθει 

σχετική συμφωνία μεταξύ του σκοπευτηρίου και του επάρχου Λάρνακας. 

2. Μελέτη των πηγών ρύπανσης και διορθωτικά μέτρα 

 Η Επιτροπή ∆ιαχείρισης των Αλυκών Λάρνακας συνήλθε στις 17 Απριλίου 2003 

σε ειδική συνεδρία και συζήτησε αποκλειστικά τα προβλήματα ρύπανσης που 

δημιουργήθηκαν τόσο από τη λειτουργία του σκοπευτηρίου Λάρνακας όσο και από 

άλλες πηγές και δραστηριότητες στο άμεσο περιβάλλον της Αλυκής Λάρνακας. 

 Για τεκμηρίωση του μεγέθους του προβλήματος ρύπανσης του υδάτινου 

περιβάλλοντος της αλυκής, το Γενικό Χημείο ανέλαβε την ετοιμασία σχετικής 

μελέτης, η οποία, σε γενικές γραμμές, θα περιλαμβάνει τα ακόλουθα: 

α.      Αξιολόγηση της υφιστάμενης κατάστασης. 

 β. ∆ιενέργεια αναλύσεων για τοξικότητα σε πέντε σημεία, που οφείλεται στα 

μέταλλα μόλυβδο (Pb) και αρσενικό (As). 

 γ. Αναλύσεις για εντοπισμό χημικών ουσιών, όπως 2, 4, D και 

οργανοφωσφορικά. 

 δ. Αναλύσεις για εντοπισμό άλλου είδους και μορφής οργανικής ρύπανσης. 

 ε. Ανάλυση δειγμάτων λάσπης από διάφορα σημεία του πυθμένα της αλυκής. 

Η μελέτη θα ολοκληρωθεί περί τα μέσα Ιουνίου και θα σας σταλεί αντίγραφο.  

Παράλληλα, το Τμήμα Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών ετοίμασε πρόγραμμα 

αξιολόγησης του προβλήματος από τα σφαιρίδια μολύβδου, λόγω της λειτουργίας 
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του σκοπευτηρίου.  Η εφαρμογή του προγράμματος άρχισε και θα σας κρατούμε 

ενήμερους για την πρόοδό του.  Αντίγραφο του προγράμματος επισυνάπτεται. 

 Επισυνάπτεται, τέλος, για ενημέρωση, υλικό σχετικό με τη δηλητηρίαση πτηνών 

από σφαιρίδια μολύβδου.» 

 Σημ.:  Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή 

και φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαΐου 2003 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. 

Πεύκιου Γεωργιάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.252, ημερομηνίας 26 

Μαρτίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη 

Καρά. 

 «Σχετικά με την ανέγερση του Γυμνασίου Λιοπετρίου, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Η πρόνοια για εξεύρεση χώρου, σχέδια και έναρξη της ανέγερσης του Γυμνασίου 

Λιοπετρίου συμπεριλήφθηκε στους προϋπολογισμούς του 2000. 

 Στο παρόν στάδιο η διαδικασία βρίσκεται στην ολοκλήρωση των τελικών 

αρχιτεκτονικών σχεδίων και των δελτίων ποσοτήτων.  Τον επόμενο μήνα αναμένεται να 

συμπληρωθούν τα έγγραφα των προσφορών και να προκηρυχθούν οι προσφορές.  Το 

όλο έργο αναμένεται να ολοκληρωθεί το 2005 και το σχολείο να λειτουργήσει τη σχολική 

χρονιά 2005-2006. 

 Οι κοινότητες που θα εξυπηρετούνται θα είναι κατά κύριο λόγο η κοινότητα 

Λιοπετρίου και μέρος της κοινότητας Αυγόρου και ο αναμενόμενος αριθμός μαθητών 

που θα φοιτά στο γυμνάσιο θα ανέρχεται στους 300-350 μαθητές. 

 Το συνολικό κόστος του έργου μετά από προκαταρκτική εκτίμηση αναμένεται να 

ανέλθει στα £2,2 εκατομμύρια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαΐου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
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Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Τίμη Ευθυμίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.260, ημερομηνίας 7 Απριλίου 2003, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Σχετικά με το “Ελαιοτριβείο Ερωτόκριτος Γιαννάκη Λτδ”, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, εκτός από τυχόν 

νομικά μέτρα εναντίον των υπευθύνων της εταιρείας “Ελαιοτριβείο Ερωτόκριτος 

Γιαννάκη Λτδ”, προτίθεται να ακολουθήσει τη διαδικασία που προβλέπει η νομοθεσία 

για να ανακαλέσει την άδεια απόρριψης αποβλήτων που έχει χορηγηθεί στην εν λόγω 

εγκατάσταση, για λόγους προστασίας του περιβάλλοντος. 

 Η ανάκληση της άδειας θα έχει ως αποτέλεσμα τον τερματισμό της διαδικασίας 

απόρριψης και της λειτουργίας του ελαιοτριβείου, αν δεν εξασφαλιστεί εκ των προτέρων 

νέα άδεια απόρριψης αποβλήτων της οποίας να τηρούνται όλοι οι σχετικοί όροι.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαΐου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.266, ημερομηνίας 9 Απριλίου 2003, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης Παπαδοπούλου. 

 «Η εκπόνηση του τοπικού σχεδίου Τσερίου έχει καθυστερήσει σημαντικά λόγω 

αδυναμίας του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως να προωθήσει τη μελέτη του 

ταυτόχρονα με την αναθεώρηση και τροποποίηση των τοπικών σχεδίων Λευκωσίας, 

Λεμεσού, Λάρνακας, Πάφου και Πόλης Χρυσοχούς.  Κατά τα τελευταία δύο χρόνια, το 

Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει δημοσιεύσει τα τοπικά σχέδια ∆ερύνειας και 

Αθηένου και το σχέδιο περιοχής κέντρου Λεμεσού, έχει αποπερατώσει τα τοπικά σχέδια 

Αγίας Νάπας και Λευκάρων, τα οποία πρόκειται να δημοσιευθούν σύντομα, και προωθεί 

το τοπικό σχέδιο για την περιοχή νοτίως της Λευκωσίας (Ιδάλιον, Πέρα Χωριό Νήσου, 

Αλάμπρα, Αγία Βαρβάρα και Λύμπια). 
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 Υπογραμμίζεται ότι μετά την πρόσφατη δημοσίευση της τροποποίησης των 

τοπικών σχεδίων Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας, Πάφου και Πόλης Χρυσοχούς το 

Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως θα προωθήσει κατά προτεραιότητα τη διαδικασία 

εκπόνησης του τοπικού σχεδίου Τσερίου.  Σε σχέση με το θέμα αυτό προγραμματίζεται 

συνάντηση του Υπουργού Εσωτερικών με το κοινοτικό συμβούλιο Τσερίου. 

 Η πλέον πρόσφατη τροποποίηση των πολεοδομικών ζωνών Τσερίου 

δημοσιεύθηκε το 1996 και σήμερα διαπιστώνεται προκαταρκτικά ότι πολύ μεγάλο 

ποσοστό των καθορισμένων ζωνών ανάπτυξης συνεχίζουν να μην έχουν αξιοποιηθεί 

ακόμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαΐου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. 

Κίκη Καζαμία στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.267, ημερομηνίας 9 Απριλίου 

2003, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης 

Παπαδοπούλου. 

 «Σχετικά με το δασικό δρόμο Λυσού-Σταυρού της Ψώκας, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Πρόκειται για δασικό δρόμο μήκους 21 χμ. περίπου και, σύμφωνα με 

τεχνοοικονομική μελέτη του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, δε δικαιολογείται η βελτίωσή 

του με βάση τα πρότυπα του τμήματος. 

 Με αντίγραφο της παρούσας, η ερώτηση θα διαβιβαστεί στο γενικό διευθυντή του 

Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, για να σας απαντήσει 

απευθείας λόγω αρμοδιότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαΐου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.281, ημερομηνίας 14 Απριλίου 2003, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης Παπαδόπουλου. 

 «Σχετικά με τα προβλήματα του δήμου Λατσιών από το αναθεωρημένο τοπικό 
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σχέδιο Λευκωσίας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η εκτίμηση των εκπροσώπων του δήμου Λατσιών για αρνητικές επιπτώσεις των 

προνοιών του τοπικού σχεδίου στην περιοχή του δήμου στηρίζονται αποκλειστικά και 

μερικώς σε μια ποσοτική προσέγγιση του θέματος.  Σημειώνεται ότι στην περιοχή του 

δήμου έχει καθοριστεί πολιτική για τη δημιουργία ενός σημαντικού σε έκταση δημόσιου 

χώρου πρασίνου (ερώτηση 1), προς υλοποίηση των προθέσεων του δήμου σχετικά με 

το γεωπάρκο της Κακκαρίστρας και την αποτελεσματική προστασία των αργακιών της 

Κακκαρίστρας (παρ. 14.4.2(δ) και σχέδιο 9 του τοπικού σχεδίου Λευκωσίας).  

Επιπρόσθετα καθορίστηκε για πρώτη φορά πολιτική για τη χωροθέτηση ειδικών 

αναπτύξεων σε ολόκληρη την περιοχή του δήμου που βρίσκεται στα δυτικά του 

αυτοκινητόδρομου Α1 (Κεφάλαια 25 και 26 του τοπικού σχεδίου).  Ο δρόμος 

πρωταρχικής σημασίας στον οποίο αναφέρεται η ερώτηση 4 αποτελεί πρόνοια του 

τοπικού σχεδίου από το 1990.  Αποτελεί τον τελευταίο προγραμματιζόμενο περιμετρικό 

δρόμο της αστικής περιοχής Λευκωσίας και κατά το σχεδιασμό του θα υιοθετηθούν όλα 

τα δυνατά τεχνικά μέτρα για την απάμβλυνση όλων των ενδεχόμενων αρνητικών 

επιπτώσεων στα όσα σημαντικά χαρακτηριστικά υπάρχουν στην περιοχή.  Υπάρχουν 

εφικτές λύσεις που διασφαλίζουν τη ταυτόχρονη επίτευξη και των δύο ίσης σημασίας 

στόχων, δηλαδή τη διέλευση ενός κύριου αστικού δρόμου από το προγραμματιζόμενο 

σημείο και την προστασία και ανάδειξη ενός σημαντικού γεωμορφώματος της περιοχής 

Λευκωσίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαΐου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.282, ημερομηνίας 14 Απριλίου 2003, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδόπουλου. 

 «Σχετικά με τους ισχυρισμούς του δήμου Λατσιών για εύνοια επωνύμων από 

αναθεωρήσεις τοπικών σχεδίων, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Ο διαχωρισμός εκατοντάδων οικοπέδων στις διοικητικές περιοχές Ιδαλίου, 

Στροβόλου και Λακατάμιας, στην περίμετρο της διοικητικής περιοχής Λατσιών, 

αδειοδοτήθηκε με βάση τις πρόνοιες του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου 

πριν το 1990, οπότε εφαρμόσθηκε ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμος.  Από το 

1990 και εντεύθεν δεν έχουν υπάρξει ανάλογης έκτασης επεκτάσεις των οικιστικών 

ζωνών σε οποιαδήποτε περιοχή του τοπικού σχεδίου Λευκωσίας. 

 Τα ανωτέρω πολυάριθμα οικόπεδα συναθροίζονται στο υπάρχον απόθεμα γης, το 

οποίο διαθέτει όλες τις αναγκαίες υποδομές και συμβάλλει στην ικανοποίηση των 

αναγκών στέγασης του αστικού πληθυσμού της Λευκωσίας.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο.  Το θέμα προς συζήτηση είναι «Η διδασκαλία 

του μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική εκπαίδευση».  Αυτεπάγγελτη εξέταση 

έπειτα από πρόταση του βουλευτή κ. Πρόδρομου Προδρόμου. 

 Υπάρχει ομιλητής;  

 Ο κ. Σιζόπουλος.  

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το θέμα το οποίο βρίσκεται σήμερα μπροστά μας για συζήτηση και αφορά  το 

θέμα της διδασκαλίας του μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική εκπαίδευση 

ουσιαστικά αποτελεί ένα θέμα οι διαστάσεις του οποίου ξεφεύγουν από τα πλαίσια του 

εκπαιδευτικού ενδιαφέροντος και επεκτείνονται και σε άλλους ζωτικούς τομείς της 

κοινωνίας μας, όπως είναι η υγεία και η οικονομία. 

 Είναι πολύ καλά γνωστό ότι τα καρδιακά νοσήματα αποτελούν την κύρια αιτία 

θανάτου στις αναπτυγμένες χώρες, ενώ οι συχνότητά τους παρουσιάζει αυξητική τάση 

στις αναπτυσσόμενες.  Η αθηρωματικές αλλοιώσεις των αρτηριών αρχίζουν από την 
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παιδική ηλικία και η βαρύτητά τους εξαρτάται από την παρουσία προδιαθετικών 

παραγόντων.  Τα παιδιά μας, τόσο της παιδικής όσο και της εφηβικής ηλικίας, είναι 

υπέρβαρα και, σε ψηλό ποσοστό, το επίπεδο των λιπιδίων στο αίμα βρίσκεται σε 

επίπεδο ψηλότερο του κανονικού.  Τα αποτελέσματα τα οποία προκύπτουν από 

πρόσφατες επιστημονικές μελέτες είναι δυστυχώς άκρως ανησυχητικά.  Το 43% των 

παιδιών της σχολικής ηλικίας έχουν επίπεδα ολικής χοληστερόλης πέραν του ανώτατου 

επιτρεπομένου ορίου.  Το 37% έχουν LDL χοληστερόλη, εμφραγματική ή “κακή”, όπως 

τη λέει ο κόσμος, επίσης σε ποσοστά, πέραν του ανώτατου επιτρεπομένου ορίου.  Το 

9% έχουν αιμοσφαιρίνη, σε συγκέντρωση, μικρότερη του χαμηλότερου φυσιολογικού 

επιπέδου.  Το 52% των κοριτσιών και το 37% των αγοριών είναι υπέρβαρα.  Το 41% 

των κοριτσιών και το 59% των αγοριών είναι παχύσαρκα.  Το 84% των παιδιών 

προσλαμβάνουν λίπη στη διατροφή τους πέραν των ανωτάτων επιτρεπομένων ορίων, 

ενώ πέραν του 50% έχουν χαμηλά έως πολύ χαμηλά επίπεδα καρδιοαναπνευστικής 

αντοχής.  Αυτοί οι παράγοντες έχουν άμεση σχέση με την αιτιοπαθογένεια των 

καρδιοπαθειών.  Σε συνδυασμό μάλιστα με το γεγονός ότι ο σύγχρονος Κύπριος διάγει 

ως επί το πλείστον καθιστική ζωή και είναι αγχώδης,  ο καθένας μπορεί πλέον να 

αντιληφθεί γιατί ένα μεγάλο μέρος του κυπριακού πληθυσμού βρίσκεται στην ομάδα 

υψηλού κινδύνου για την εκδήλωση εμφράγματος και άλλων καρδιοπαθειών. 

 Είναι γι’ αυτό ακριβώς το λόγο που ο αριθμός των εμφραγμάτων και των 

καρδιοπαθειών στην πατρίδα μας παρουσιάζει αυξητικές τάσεις, ενώ συγχρόνως η 

μέση ηλικία των ατόμων που εμφανίζουν έμφραγμα συνεχώς μειώνεται, παρά την 

αύξηση που παρουσιάζει η μέση ηλικία επιβίωσης του πληθυσμού.  Ήδη πέραν των 

πεντακοσίων συμπατριωτών μας το χρόνο υποβάλλονται σε εγχείρηση ανοικτής 

καρδιάς (by pass), ενώ πέραν των χιλίων εκατό σε αγγειοπλαστική διάνοιξη των 

αρτηριών με μπαλονάκι. 
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 Το οικονομικό κόστος με το οποίο το κυπριακό κράτος και κατ’ επέκταση ο 

φορολογούμενος επιβαρύνεται για τη θεραπευτική αντιμετώπιση αυτών των παθήσεων 

αλλά και για την εφ’ όρου ζωής θεραπευτική φαρμακευτική αγωγή, την οποία θα πρέπει 

να λαμβάνουν οι καρδιοπαθείς ασθενείς, είναι πολύ μεγάλο.  Αν μάλιστα σε αυτό 

προστεθεί και η οικονομική επίπτωση από τη μειωμένη συνεισφορά ενός εμφραγματία 

στην παραγωγική διαδικασία, τότε οι επιπτώσεις προσλαμβάνουν πολύ μεγάλες 

διαστάσεις.   

 Οφείλει, λοιπόν, η κυπριακή πολιτεία να αντιμετωπίσει το πρόβλημα με κάθε 

σοβαρότητα, δίνοντας ιδιαίτερη σημασία στην πρόληψη.  Η πρόληψη όμως, για να 

καταστεί εφικτή και αποτελεσματική, θα πρέπει, κατά την άποψη των ειδικών, την οποία 

και εμείς συμμεριζόμαστε, να εστιάζεται ουσιαστικά στους παρακάτω άξονες: 

1.   Σωστή διαπαιδαγώγηση, η οποία πρέπει να αρχίζει από την παιδική ηλικία. 

2.   ∆ιαφοροποίηση του είδους της διατροφής, ώστε να είναι ποιοτικά, ποσοτικά και 

θερμιδικά ισορροπημένη. 

3. Σωστή σωματική άσκηση, η οποία να αρχίζει από τη σχολική, αν όχι από την 

προσχολική ηλικία, και να συστηματικοποιείται στην εφηβεία, στηριζόμενη σε 

επιστημονικές βάσεις. 

4. Αποφυγή ή εγκατάλειψη των επιβλαβών συνηθειών, όπως είναι το κάπνισμα και η 

καθιστική ζωή. 

Όλα τα παραπάνω μπορούν να υλοποιηθούν σταδιακά μέσα από την έγκαιρη και 

σωστή ενασχόληση με τον αθλητισμό και την ανάλογη διαπαιδαγώγηση των νέων.  Ο 

αθλητισμός, και όχι κατ’ ανάγκη ο πρωταθλητισμός, θα πρέπει να γίνει τρόπος ζωής 

των νέων μας.  Είναι λογικό ότι όσο νωρίτερα αρχίζει η ενασχόληση με τον αθλητισμό 

τόσο καλύτερα θα είναι και τα αποτελέσματα. 

Με βάση, λοιπόν, τα παραπάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού 
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μελέτησε επισταμένα το θέμα, ορθά εισηγήθηκε το μάθημα της σωματικής αγωγής στη 

δημοτική εκπαίδευση να διδάσκεται από εξειδικευμένους προσοντούχους 

εκπαιδευτικούς.  Θα έπρεπε όμως, κατά την άποψή μας, να διευκρινιστεί ποιοι 

θεωρούνται προσοντούχοι και ποια θα πρέπει να είναι τα ελάχιστα επιστημονικά και 

εκπαιδευτικά κριτήρια που θα πρέπει κάποιος να πληροί, για να θεωρείται 

εξειδικευμένος και προσοντούχος.   

Είμαστε μια χώρα που σε αρκετούς τομείς διαθέτουμε υπερπληθώρα ειδικών.  

∆υστυχώς, δεν τους αξιοποιούμε και προτιμούμε να υιοθετούμε επιλογές που να 

στηρίζονται σε δεδομένα άλλων εποχών.  Μάλιστα, δε διστάζουμε να προχωρήσουμε 

και στη δαπάνη χρημάτων, για να εξειδικεύσουμε κάποιους, ώστε να θεωρούνται 

προσοντούχοι.  

Η ανάθεση, λοιπόν, του μαθήματος της σωματικής αγωγής στη δημοτική 

εκπαίδευση σε εξειδικευμένους εκπαιδευτικούς είναι μια ενέργεια προς τη σωστή 

κατεύθυνση.  Όμως, κατά τεκμήριο, οι πλέον προσοντούχοι και εξειδικευμένοι είναι οι 

καθηγητές σωματικής αγωγής, οι γυμναστές.  ∆υστυχώς, ενώ όλοι το αντιλαμβανόμαστε 

από χρόνια, το μέτρο αυτό δεν έχει ακόμα εφαρμοστεί, γιατί σε κάποιο βαθμό 

προσκρούει είτε σε συνδικαλιστικά κεκτημένα είτε στην απροθυμία των αρμόδιων 

κυβερνητικών φορέων να προωθήσουν άμεσα ορθές και ριζικές λύσεις.   

∆εν αμφισβητείται σε καμιά περίπτωση η ουσιαστική αλλά και σημαντική 

συνεισφορά του πολυδύναμου δασκάλου στο εκπαιδευτικό μας σύστημα.  Όμως 

σήμερα, στην εποχή της εξειδίκευσης, αλλά και σε συνδυασμό με τα προβλήματα που 

προκύπτουν, όπως αναφέρθηκαν πιο πάνω, δε θα πρέπει τα συνδικαλιστικά αιτήματα 

μιας μερίδας εκπαιδευτικών να λειτουργούν ως τροχοπέδη για την προώθηση 

προγραμμάτων και επιλογών οι προεκτάσεις των οποίων ξεφεύγουν από τα 

εκπαιδευτικά όρια και αφορούν το σύνολο της κοινωνίας.   
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Το ερώτημα το οποίο θα πρέπει να απαντηθεί είναι απλό:  Η επιστημονική 

αξιολόγηση επιβεβαιώνει ότι ο πολυδύναμος δάσκαλος, έστω και με κάποια 

εξειδίκευση, έχει την ίδια απόδοση και αποτελεσματικότητα με τον καθηγητή σωματικής 

αγωγής;  Εάν ναι, τότε αναμφίβολα θα πρέπει να συμπεριληφθεί στην εφαρμογή του 

θεσμού.  Εάν όχι, τότε θα πρέπει η πολιτεία, όπως έπραξε και σε άλλες περιπτώσεις, 

όπως στην περίπτωση των καθηγητών μουσικής, τέχνης, και ενδεχομένως στο μέλλον 

και κάπου αλλού, να προχωρήσει στο διορισμό καθηγητών σωματικής αγωγής στη 

δημοτική εκπαίδευση. 

Από έγγραφα του Υπουργείου Παιδείας προκύπτει ότι, ενώ απαιτούνται διακόσιοι 

προσοντούχοι εκπαιδευτικοί, για να καλύψουν τις ανάγκες της δημοτικής εκπαίδευσης 

στο μάθημα της σωματικής αγωγής, αυτή τη στιγμή υπάρχουν μόνο τριάντα πέντε.  

Ανάλογο με την Κύπρο πρόβλημα αντιμετώπιζε και η Ελλάδα.  Μετά όμως από εξαετή 

πειραματική εφαρμογή -από το 1987 μέχρι το 1993- εφαρμόστηκε τελικά το 1993 και 

επίσημα ο θεσμός της διδασκαλίας του μαθήματος της σωματικής αγωγής από 

εκπαιδευτικούς με ειδικότητα σωματικής αγωγής, δηλαδή τους γυμναστές.  Το 2002 το 

παιδαγωγικό ινστιτούτο της πρωτοβάθμιας εκπαίδευσης του ελληνικού Υπουργείου 

Παιδείας και Θρησκευμάτων αξιολόγησε ως εξής την εφαρμογή του θεσμού: «Η 

διεύθυνση σπουδών πρωτοβάθμιας εκπαίδευσης με το μηχανισμό που διέθετε έκρινε 

ότι η ποιότητα της διδασκαλίας του ανωτέρω μαθήματος βελτιώθηκε μετά την ανάθεσή 

της σε εκπαιδευτικούς ειδικότητας.  Τα ανωτέρω επιβεβαιώνονται και από ιατρικές 

επιστημονικές μελέτες, οι οποίες δεικνύουν ότι τη δωδεκαετία 1986-1998 οι μέσες τιμές 

λιπιδίων στα παιδιά της δημοτικής και της γυμνασιακής εκπαίδευσης στην Ελλάδα 

παρουσίασαν σημαντική μείωση, σε σχέση με τις αντίστοιχες τιμές που υπήρχαν πριν 

από την εφαρμογή του συγκεκριμένου θεσμού».  Αυτό, κατά την άποψή μας, 

αποδεικνύει τα θετικά αποτελέσματα τα οποία θα έχει μια ανάλογη εφαρμογή και στην 
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περίπτωση της Κύπρου.  Εκτιμούμε ότι κάθε καθυστέρηση στην εφαρμογή αυτού του 

μέτρου θα αποτελεί μία αρνητική εξέλιξη. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι ήταν ο τελευταίος ομιλητής ο κ. Σιζόπουλος.   

 Παρακαλώ, κύριε Προδρόμου, να κλείσετε το θέμα. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Πράγματι, είναι ένα παλιό θέμα, χρονολογείται στην ημερήσια διάταξη της Βουλής, 

έχει συζητηθεί κατ’ επανάληψη, και σήμερα, κλείνοντας αυτή τη συζήτηση, ελπίζουμε ότι 

αυτή τη φορά θα υπάρξει και κάποια πρακτική ανταπόκριση από την εκτελεστική 

εξουσία.   

 Εμείς εδώ στη Βουλή και ειδικότερα στην επιτροπή Παιδείας είμαστε δέκτες 

εκθέσεων, καθώς και διαβημάτων της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, η οποία 

είναι ο αρμόδιος φορέας για τα θέματα που αφορούν την οργάνωση του εκπαιδευτικού 

συστήματος όσον αφορά το σκέλος των διδασκόντων.  Σε τελευταίες έρευνες και 

εκθέσεις που έχει κάνει η επιτροπή κρούει τον κώδωνα του κινδύνου όσον αφορά την 

ποιότητα.  Μάλιστα, σε πρόσφατη νομοθετική πρωτοβουλία της Βουλής, η επιτροπή 

είχε προειδοποιήσει ότι θα πρέπει να προσέξουμε να διαφυλάξουμε με κάθε τρόπο την 

ποιότητα της εκπαίδευσης.  Να τη διαφυλάξουμε και να την ενισχύσουμε.  Και εμείς 

σήμερα εδώ, συζητώντας γι’ αυτό το θέμα, για την ποιότητα, θέλουμε να δώσουμε στα 

μικρά παιδιά του δημοτικού σχολείου ό,τι καλύτερο, να μπορούν να τύχουν διδασκαλίας 

από εξειδικευμένο προσοντούχο προσωπικό. 

 Εδώ θα πρέπει να κάνω μια διευκρίνιση.  Ακούγοντας από τον προλαλήσαντα 
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συνάδελφο ότι εννοείται, είναι ευκόλως εννοούμενο, όταν δίπλα στον επιθετικό 

προσδιορισμό “εξειδικευμένο” προσθέτουμε “προσοντούχο”, ότι μιλούμε για το προσόν 

της διδασκαλίας του μαθήματος της φυσικής αγωγής.  Επομένως, είναι κάτι το πολύ 

συγκεκριμένο και εναπόκειται στην εκτελεστική εξουσία, σε αυτούς που τυχόν θα 

διαμορφώσουν ή θα δημιουργήσουν νέα σχέδια υπηρεσίας, αν χρειάζεται, με 

κανονισμούς, να δώσουν σάρκα και οστά σε αυτό που όλοι αντιλαμβανόμαστε τι είναι.  

∆ε μιλούμε για ανθρώπους άλλης ειδικότητας που έχουν μία εξειδίκευση στο να κάνουν 

και αυτό το μάθημα, αλλά μιλούμε για προσοντούχους.   

 Επαναλαμβάνω τη θέση της επιτροπής Παιδείας, ότι δε χρειάζεται εμείς, η Βουλή, 

να πάρουμε θέση για το αν θα είναι επαγγελματίες εκπαιδευτικοί της μιας ή της άλλης 

κατηγορίας.  Μπορεί να είναι απόφοιτοι μόνο των τμημάτων φυσικής αγωγής των 

πανεπιστημίων, μπορεί να είναι και άνθρωποι οι οποίοι είναι καταρτισμένοι στις 

επιστήμες της αγωγής και πρόσθετα έχουν και το προσόν, το πτυχίο των τμημάτων 

φυσικής αγωγής.   

 Για να είμαστε ξεκάθαροι, έχουν ακουστεί, κύριε Πρόεδρε, επιχειρήματα στη 

συζήτηση που αφορούν τη σωματική διάπλαση των παιδιών στα κρίσιμα χρόνια της 

βιολογικής τους ανάπτυξης, που αφορούν την υγιεινή, τη δημόσια υγεία, που αφορούν 

κατά δεύτερο λόγο την αγωγή και την παιδαγωγική πτυχή, γιατί το μάθημα αυτό δεν έχει 

να κάνει μόνο με τη σωματική διάπλαση, αλλά έχει να κάνει και με τον ψυχισμό των 

ανθρώπων στην ευαίσθητη αυτή ηλικία.  Κατά τρίτο λόγο ακούστηκαν και βάσιμα 

επιχειρήματα που αφορούν την ανάπτυξη του αθλητισμού σε επίπεδο υποδομής.  Όλα 

αυτά τα επιχειρήματα, συγκεφαλαιώνοντας, θα πρέπει να μας κάνουν να επαναλάβουμε 

ότι είναι υποχρέωση της πολιτείας να δώσει επιτέλους μία ώθηση σε αυτό το ζήτημα, 

που παραμένει στις απλές διαπιστώσεις εδώ και πολλά χρόνια. 

 Η Βουλή, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν μπορεί να επιβάλει τη λύση, δεν μπορεί να 
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επιβάλει -παρά την ομόθυμη επιθυμία της- την αλλαγή που χρειάζεται στη διοργάνωση 

αυτού του μαθήματος στα σχολεία.  Περιμένουμε από την εκτελεστική εξουσία ότι θα 

ευαισθητοποιηθεί απέναντι σε αυτή την ομόφωνη θέση της Βουλής.  ∆υστυχώς, πρέπει 

να πω ότι η τελευταία απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, η οποία επιβεβαίωσε 

παλαιότερες αποφάσεις, είναι στη δική μου κρίση κάτι σαν υπεκφυγή.  Ήταν ενός είδους 

ποντιοπιλατική απόφαση.  Θα θέλαμε να δούμε μία καθαρή απόφαση, γι’ αυτό καλούμε 

το σημερινό Υπουργό Παιδείας να επαναφέρει το ζήτημα στο Υπουργικό Συμβούλιο και 

να φροντίσει, με μία εισήγηση από το Υπουργείο Παιδείας, ώστε να ληφθεί απόφαση. 

 Εμείς σημειώνουμε με ικανοποίηση τη μόνιμη θέση του Υπουργείου Παιδείας που 

είναι σύμφωνη με την επιθυμία της Βουλής, ότι το μάθημα αυτό θα πρέπει να το 

διδάσκει προσοντούχο προσωπικό.  Περιμένουμε όμως ότι το Υπουργείο Παιδείας θα 

υλοποιήσει αυτή την απόφαση και δε θα επαναπαύεται στη μέχρι σήμερα 

πραγματικότητα.  Τους αριθμούς μόλις τους ακούσαμε, μερικοί από τους διδάσκοντες 

είναι προσοντούχοι, οι υπόλοιποι είτε είναι απλώς εξειδικευμένοι είτε δεν έχουν καμία 

συνάφεια με αυτό το διδακτικό αντικείμενο.  Νομίζουμε ότι χρειάζεται θάρρος και τόλμη, 

για να ληφθούν οι αποφάσεις. 

 Και, κλείνοντας, θα ήθελα να τονίσω ξανά ότι η Βουλή δεν επιθυμεί να υπεισέλθει 

σε συνδικαλιστικές διαφορές.  ∆εν επιθυμούμε να πάρουμε θέση ούτε υπέρ της μιας 

ούτε υπέρ της άλλης πλευράς.  Πιστεύουμε ότι μπορούν σε αυτή την πολιτεία να 

ληφθούν ακριβοδίκαιες αποφάσεις που δε θα ελέγχονται από σκοπιμότητες.  

Πιστεύουμε ακόμη ότι ο θεσμός του πολυδύναμου δασκάλου μπορεί και πρέπει να 

διατηρηθεί και δε θα αμφισβητηθεί ή θα τεθεί εν αμφιβόλω, επειδή ένα-δύο τεχνικής 

φύσεως αντικείμενα, όπως είναι η φυσική αγωγή εν προκειμένω, θα ανατεθούν σε 

προσοντούχο προσωπικό. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.  

 Να παρακαλέσω θερμά τους συνάδελφους βουλευτές και τις βουλευτίνες να 

προετοιμαστούν για τα επόμενα δύο θέματα.  Κλείνει αυτό το θέμα.  Στην επόμενη 

συνεδρία της ερχόμενης Πέμπτης θα αρχίσουμε τη συζήτηση των θεμάτων που 

έπονται.   

 Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την επόμενη Πέμπτη, 22 Μαΐου 2003, στις 4.00 

μ.μ. το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

1. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2001. 

(23.01.087.2001) 

2. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 7) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.094.2003) 

3. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 8) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.095.2003) 

4. Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.096.2003) 

5. Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου 

(Κεντρικό Αποθετήριο και Κεντρικό Μητρώο Αξιών) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.100.2003) 

6. Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου 
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(Καταχώριση, ∆ιαπραγμάτευση και Εκκαθάριση  

Άυλων Κινητών Αξιών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.078.2003) 

7. Ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.088.2003) 

8. Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.314.2002) 

9. Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.017.2003) 

10. Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2002. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.092.2002) 

11. Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003.

(Αρ. Φακ. 23.01.067.2003) 

12. Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.020.2003) 

13. Ο περί του Πρωτοκόλλου που Τροποποιεί το Άρθρο 2 

και το Παράρτημα της Σύμβασης για την Ίδρυση της 
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Ευρωπαϊκής Αστυνομικής Υπηρεσίας  (Σύμβαση  

EUROPOL) (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ.23.01.068.2003) 

14. O περί Κτήσης Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Αλλοδαποί) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.251.2002) 

15. Ο περί Εργοδοτουμένων με Εργασία Ορισμένου 

Χρόνου (Απαγόρευση ∆υσμενούς Μεταχείρισης) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.142.2002) 

16. Ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.143.2002) 

17. Ο περί Τερματισμού Απασχολήσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.144.2002) 

18. Οι περί Καθορισμού Υγειονομικών Κανόνων για την 

Παρασκευή και τη ∆ιάθεση στην Αγορά 

Παρασκευασμάτων Κρέατος Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.057.2003) 

19. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας 

Υγείας - Θέσεις Νοσηλευτικού Λειτουργού και 

Νοσοκόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.060.2003) 

20. Οι περί Τμήματος Αναδασμού - Θέσεις ∆ιευθυντή, 
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Ανώτερου Λειτουργού Αναδασμού, Λειτουργού  

Αναδασμού Α´, Λειτουργού Αναδασμού και Τεχνικού 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.058.2003) 

21. Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας - Θέση 

Ιδρυματικού Λειτουργού 1ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.054.2003) 

22. Οι περί Φαρμακευτικών Υπηρεσιών - Θέση Πρώτου 

Φαρμακοποιού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.077.2003) 

23. Ο περί της Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 

Νόμος του 2001. 

(Αρ. Φακ. 23.01.203.2001) 

24. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (∆ιεξαγωγή Έρευνας για 

την Πηγή των Οικονομικών Πόρων ∆ημόσιων 

Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 119/98) 

25. Οι περί Αλιευτικών Καταφυγίων (∆ικαιώματα Χρήσης) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.281.2002) 

26. Οι περί Γεωργικών Φαρμάκων (Πώληση, Παρασκευή 

και Αποθήκευση) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.089.2000) 
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27. Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) (Aρ. 2) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.249.2002) 

28. Οι περί Ρύθμισης ∆ιαχείρισης και Λειτουργίας 

Αλιευτικών Καταφυγίων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.282.2002) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής  

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με  

τις δραστηριότητες της Υποεπιτροπής για την  

Επικοινωνία της Βουλής των Αντιπροσώπων με 

τον Πολίτη για Θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής   

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται «Οι 

επιπτώσεις στο περιβάλλον και στους κατοίκους από 

τη συνέχιση της λειτουργίας του χυτηρίου “Νέμιτσας” 

στη Λεμεσό». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της    

επιτροπής).  (21.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.202.2002)   

3. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής     

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με  
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τις δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της Βουλής 

των Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για το Μέλλον 

της Ευρώπης. 

4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής  

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και  

Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα που  

τιτλοφορείται «Η σχεδιαζόμενη αναθεώρηση του  

τοπικού σχεδίου στο δήμο Γεροσκήπου και τα εξ  

αυτής προκύπτοντα θέματα ευνοϊκής μεταχείρισης 

προς συγκεκριμένο επιχειρηματία». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του  

βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). (22.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.181.2002) 
 

5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα  

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα που  

τιτλοφορείται «Ενημέρωση της επιτροπής για τη  

διεξαγόμενη από τις αρμόδιες αρχές έρευνα  

σχετικά με την ύπαρξη τεχνολογικού εξοπλισμού  

στο Αρχηγείο της Αστυνομίας για την  

παρακολούθηση τηλεφώνων». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της  

επιτροπής).  (8.10.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.287.2002) 

6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα  

 Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για τα θέματα που  
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 τιτλοφορούνται: 

   α.  «Η ανάγκη λήψης μέτρων για ενίσχυση των 

δεσμών των φυλακισμένων με τις οικογένειές 

τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.390.2001) 

      β. «Η ανάγκη λήψης μέτρων κοινωνικής  

επανένταξης των φυλακισμένων μετά την 

αποφυλάκισή τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής). (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.391.2001) 

      γ. «Ψυχιατρικές υπηρεσίες και φυλακισμένοι 

με ψυχολογικά προβλήματα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Τάκη Χατζηγεωργίου). 

(5.2.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.037.2002) 

 Στο σημείο αυτό κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 5.40 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές  

Αγαπίου Άγις Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Αγγελίδης Ανδρέας Μιχαηλίδης Θάσος 

Αδάμου Αδάμος Μιχαηλίδης Ντίνος 
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Αναστασιάδης Νίκος Νικολάου Ιωνάς 

Βαρνάβα Γιώργος Ομήρου Γιαννάκης 

Βασιλείου Ανδρούλα Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπακώστας Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Γιάγκου Κίκης Περδίκης Γιώργος 

∆ημητρίου Παναγιώτης Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Προδρόμου Πρόδρομος 

Θεοχάρους Ελένη Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Καράς Αντώνης Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κατσουρίδης Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κλεάνθους Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κληρίδης Χρίστος Τυρίμος Κυριάκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Άντρος Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυριακού Μαρία Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηνικόλα Ντίνος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λυσσαρίδης Βάσος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) (Αρ. 

2) Νόμος του 2003», συζήτηση (Γ. Περδίκης, Γ. Ομήρου, Α. Καράς) και ψήφισή 

του σε νόμο. 

2. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του 

Καπνίσματος) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», αγορεύσεις και συζήτηση [Μ. 

Σιζόπουλος, Α. Αδάμου, Α. Καράς, Γ. Περδίκης, Χρ. Κληρίδης, Ζ. Κουλίας, Ε. 

Θεοχάρους, Ζ. Ζαχαρίου, Κ. Τυρίμος, Α. Αγγελίδης, Ν. Κατσουρίδης, Χρ. 

Πουργουρίδης, Πρόεδρος (∆. Χριστόφιας), Ν. Κλεάνθους] και ψήφισή της σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2003», σύντομο σχόλιο της κ. Σωτηρούλας 

Χαραλάμπους και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Ασφάλειας και Υγείας 

στην Εργασία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003». 

4. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια 

Υπηρεσίας Θέσεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους. 

5. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

6. Ερωτήσεις βουλευτών:  Καθυστέρηση στην καταβολή του επιδόματος μάνας - 

Προβλήματα από τη λειτουργία εργοστασίου πυρηνελαίου στην περιοχή 

∆ρομολαξιάς - Μετεξέλιξη της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου - Αποτεφρωτήρας του 

κτηνιατρείου Αθαλάσσας - Ανάγκες του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου σε 

προσωπικό. 

7. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  Προβλήματα 

κοινότητας Αγίου Παύλου Λεμεσού - Επιτροπή Εξέτασης Εργατικών ∆ιαφορών - 

Περιβαλλοντικά προβλήματα στο χώρο της Αλυκής Λάρνακας - Θέμα δημιουργίας 

γυμνασίου στην κοινότητα Λιοπετρίου - Παράνομη απόρριψη λυμάτων 
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ελαιοτριβείου - Καθυστέρηση στην ετοιμασία τοπικού σχεδίου στην περιοχή 

Τσερίου - Ανάγκη βελτίωσης δασικών δρόμων σε χωριά της Πάφου - Προβλήματα 

του δήμου Λατσιών από το αναθεωρημένο Τοπικό Σχέδιο Λευκωσίας - Ισχυρισμοί 

δήμου Λατσιών για εύνοια επωνύμων από αναθεωρήσεις τοπικών σχεδίων. 

8. Συνέχιση της συζήτησης (Μ. Σιζόπουλου, Πρ. Προδρόμου) για το θέμα «Η 

διδασκαλία του μαθήματος της φυσικής αγωγής στη δημοτική εκπαίδευση» και 

λήξη του. 

 

  

 

  



 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 22ας Μαΐου 2003 

(Ώρα έναρξης: 4.20 μ.μ.) 

(Αρ. 29) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Κηρύσσω την έναρξη της 

σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει κατά 

πόσο υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να αρχίσουμε με τη νομοθετική εργασία.  Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και 

είναι «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2001».  Παρακαλώ τον πρόεδρο της 

αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής να διαβάσει την έκθεση.   

 Ο κ. Κυπριανού; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι δικαιολογημένα απών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει κάποιος να διαβάσει την έκθεση;   
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Κίκης Γιάγκου.  

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν τροπολογίες εδώ, κύριε συνάδελφε. 

Κ. ΓΙΑΓΚΟΥ: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2001» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος  Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Κίκης Γιάγκου  Σοφοκλής Φυττής 

 Γιάννος Λαμάρης  Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  Γιώργος Βαρνάβα 

 Λευτέρης Χριστοφόρου  Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Νίκος Τορναρίτης Γιώργος Περδίκης 

 Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν την 31η Μαρτίου, στις 14 Απριλίου και 

στις 5 Μαΐου 2003.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου 

και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ και ΠΕΟ.  Οι εκπρόσωποι της 

συνδικαλιστικής οργάνωσης ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν στην 

επιτροπή.   
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση διάφορων διατάξεων του 

περί ∆ήμων Νόμου, ώστε να καταστεί πιο αποτελεσματική η εφαρμογή του.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών που παρευρέθηκαν 

στην επιτροπή, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνονται, μεταξύ άλλων, οι 

ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. Προστίθεται διάταξη στη βασική νομοθεσία με βάση την οποία ο δήμαρχος και ο 

αντιδήμαρχος δημοτικού συμβουλίου δε θα περιλαμβάνονται στον καθοριζόμενο 

από την ισχύουσα νομοθεσία αριθμό συμβούλων που απαρτίζουν τη διαχειριστική 

επιτροπή. 

2. Προστίθεται διάταξη στη βασική νομοθεσία με βάση την οποία κατά το διορισμό 

των μελών της διαχειριστικής επιτροπής θα επιλέγονται, κατά το δυνατό, 

σύμβουλοι από όλα τα αυτοτελή κόμματα, συνασπισμούς κομμάτων, 

συνδυασμούς ανεξαρτήτων και ανεξαρτήτους κατ’ αναλογία, εφόσον τούτο είναι 

δυνατό, προς την αριθμητική αντιπροσώπευσή τους στο συμβούλιο. 

3. Τροποποιείται η σχετική διάταξη της βασικής νομοθεσίας που προβλέπει την 

πειθαρχική εξουσία επί των δημοτικών υπαλλήλων, έτσι ώστε ο δήμαρχος και η 

πειθαρχική επιτροπή που θα αποτελείται από μέλη του δημοτικού συμβουλίου να 

έχουν εξουσία να εκδικάζουν πειθαρχικά παραπτώματα των δημοτικών 

υπαλλήλων και να επιβάλλουν σ’ αυτούς πειθαρχικές ποινές, σύμφωνα με τις 

πρόνοιες των περί ∆ημοτικής Υπηρεσίας Κανονισμών.  Επιπρόσθετα, 

τροποποιείται η σχετική διάταξη της βασικής νομοθεσίας που προβλέπει την 

αναγκαστική αφυπηρέτηση των δημοτικών υπαλλήλων, ώστε να συνάδει με τη 

σχετική διάταξη του περί Συντάξεων Νόμου που προβλέπει την αναγκαστική 

αφυπηρέτηση των δημόσιων υπαλλήλων.   
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4. Τροποποιείται η σχετική διάταξη της βασικής νομοθεσίας σύμφωνα με την οποία 

το συμβούλιο κάθε δήμου δύναται, χωρίς οποιαδήποτε έγκριση, να δαπανά κάθε 

χρόνο ποσό που δεν υπερβαίνει το 20%, επιπρόσθετα από το προβλεπόμενο και 

εγκριθέν ποσό οποιουδήποτε κονδυλίου του προϋπολογισμού του, υπό τον όρο 

ότι το επιπλέον αυτό ποσό θα εξοικονομείται από το συμβούλιο από οποιαδήποτε 

άλλα κονδύλια του προϋπολογισμού, ώστε το πιο πάνω αναφερόμενο ποσοστό να 

ανέλθει στο 30%. 

5. Τροποποιείται η σχετική διάταξη της βασικής νομοθεσίας που προβλέπει την 

καταβολή τελών από ξενοδοχεία στα συμβούλια δήμων κάτω από ορισμένες 

προϋποθέσεις, ώστε σε περίπτωση που αυτά δεν καταβάλλονται έγκαιρα να 

καθορίζει το δημοτικό συμβούλιο επιβάρυνση ίση προς το 20% επί του 

οφειλόμενου ποσού.   

6. Τροποποιείται η σχετική διάταξη της βασικής νομοθεσίας που προβλέπει την 

εξουσία των δημοτικών συμβουλίων να επιλαμβάνονται θεμάτων που αφορούν 

επικίνδυνες οικοδομές, ώστε αυτά να μπορούν να ανακτούν τα έξοδά τους στις 

περιπτώσεις που επεμβαίνουν για τη διενέργεια των αναγκαίων έργων σ’ αυτές, 

λόγω παράλειψης των ιδιοκτητών τους. 

7. Τροποποιείται η σχετική διάταξη της βασικής νομοθεσίας με βάση την οποία, σε 

περίπτωση που τα επιβαλλόμενα δυνάμει αυτής τέλη, δικαιώματα, φόροι ή 

επιβαρύνσεις δεν καταβληθούν κατά το χρόνο κατά τον οποίο αυτά είναι 

πληρωτέα, ο οφειλέτης τους καταβάλλει, επιπλέον προς το οφειλόμενο ποσό, 

επιβάρυνση ίση προς το εκάστοτε μέγιστο επιτρεπόμενο επιτόκιο στη ∆ημοκρατία, 

έτσι ώστε η επιβάρυνση αυτή να είναι ίση προς το 20% επί του οφειλόμενου 

ποσού.   
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 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τις 

πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη της όλα όσα 

τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να τροποποιήσει ορισμένες από τις πρόνοιες του 

νομοσχεδίου ως ακολούθως:  

α. Να μειώσει το προτεινόμενο ποσοστό το οποίο το συμβούλιο δήμου θα μπορεί 

χωρίς έγκριση να δαπανά κατ’ έτος, επιπρόσθετα από το προβλεπόμενο και 

εγκριθέν ποσό οποιουδήποτε κονδυλίου του προϋπολογισμού του, κάτω από τις 

πιο πάνω αναφερόμενες προϋποθέσεις, από 30% σε 25%. 

β. Να μειώσει το ποσοστό επιβάρυνσης που καταβάλλεται στα συμβούλια δήμων 

από ξενοδοχεία, σε περίπτωση μη έγκαιρης καταβολής των προβλεπόμενων στη 

βασική νομοθεσία τελών, από 20% σε 10%. 

γ. Να μειώσει το ποσοστό επιβάρυνσης που καταβάλλει ο οφειλέτης, σε περίπτωση 

που δεν καταβάλει τα προβλεπόμενα στη βασική νομοθεσία τέλη και δικαιώματα 

που αναφέρονται πιο πάνω κατά το χρόνο κατά τον οποίο αυτά είναι πληρωτέα, 

από 20% σε 10%. 

 Επιπρόσθετα από τα πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές 

της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και το μέλος της 

επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργος Περδίκης 

διαφώνησαν με την προτεινόμενη στο νομοσχέδιο διάταξη με βάση την οποία ο 

δήμαρχος και ο αντιδήμαρχος δημοτικού συμβουλίου δε θα περιλαμβάνονται στο 

καθοριζόμενο στη βασική νομοθεσία αριθμό συμβούλων που απαρτίζουν τη 

διαχειριστική επιτροπή.  Γι’ αυτό το λόγο, εισηγήθηκαν τη διαγραφή της διάταξης αυτής 

επειδή, όπως υποστήριξαν, η συμμετοχή στη διαχειριστική επιτροπή δημοτικών 

συμβούλων περισσότερων από το 50% της ολομέλειας του δημοτικού συμβουλίου 
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ενδεχομένως να προκαθορίζει το αποτέλεσμα των αποφάσεων που λαμβάνονται σ’ 

αυτή.  Για το θέμα αυτό οι εν λόγω βουλευτές δήλωσαν ότι θα καταθέσουν σχετική 

τροπολογία κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Πέραν των πιο πάνω, το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος 

Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργος Περδίκης διαφώνησε με την προτεινόμενη στο 

νομοσχέδιο διάταξη με βάση την οποία στη διαχειριστική επιτροπή θα διορίζονται, κατά 

το δυνατό, μέλη του δημοτικού συμβουλίου που ανήκουν σε όλα τα αυτοτελή κόμματα, 

συνασπισμούς κομμάτων, συνδυασμούς ανεξαρτήτων και ανεξαρτήτους και υποστήριξε 

πως η συμμετοχή τους, με εξαίρεση τους ανεξαρτήτους, θα πρέπει να είναι 

υποχρεωτική, γιατί έτσι η διαχειριστική επιτροπή θα διαδραματίζει καλύτερα το ρόλο 

της.  Για το θέμα αυτό, δήλωσε, θα καταθέσει σχετική τροπολογία κατά τη συζήτηση του 

νομοσχεδίου στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού 

διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο του νομοσχεδίου, εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του 

σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί ∆ήμων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».  

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών κ. Γιώργος 

Βαρνάβα δήλωσε πως θα τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην 

ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, αν επιτρέπεται. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εάν θα είστε τόσο σύντομος όσο να επιτρέπεται από τη θέση σας. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Θα είμαι σύντομος.  Θέλω να επισημάνω απλά ότι ο περί ∆ήμων Νόμος 

χρονολογείται από το 1985, έχει δηλαδή ζωή δεκαεφτά χρόνων υπό τη νέα μορφή της 

τοπικής αυτοδιοίκησης τα τελευταία τούτα χρόνια.  Και νομίζω ότι το πιο σημαντικό είναι 

η διαπίστωση πως χρειάζεται συνολικά και βάσει της εμπειρίας των δεκαεφτά χρόνων 

λειτουργίας των δημοτικών συμβουλίων, αλλά και των αλλαγών σε σχέση και με την 

πορεία της Κύπρου προς την Ευρωπαϊκή Ένωση να δούμε συνολικά και όχι 

αποσπασματικά αλλαγές στον περί ∆ήμων Νόμο.  Παρ’ όλα αυτά, εμείς συμφωνούμε με 

τη συντριπτική πλειοψηφία των προτάσεων που προτείνονται για τροποποίηση.   

 Θα ήθελα όμως να πω το εξής:  Το συγκεκριμένο νομοσχέδιο έχει κατατεθεί το 

Μάρτη του 2001.  Έκτοτε, σε σχέση με το ζήτημα της σύνθεσης της διαχειριστικής 

επιτροπής, αυτή η Βουλή ομόφωνα έχει τροποποιήσει το άρθρο 44 και έχει από τότε 

ρυθμίσει πως, στην περίπτωση συμβουλίων τα οποία αποτελούνται από μέχρι και δέκα 

δημοτικούς συμβούλους, η διαχειριστική επιτροπή θα αποτελείται από ολόκληρο το 

δημοτικό συμβούλιο.  Γιατί ακριβώς, όταν συστήνονταν οι επιτροπές και οι 

διαχειριστικές επιτροπές, εδημιουργείτο μια ένταση στα δημοτικά συμβούλια από το 

γεγονός ότι στην περίπτωση συμβουλίων με οκταμελή σύνθεση και δεκαμελή και στην 

προσπάθεια να μπουν όλες οι παρατάξεις στη διαχειριστική επιτροπή δεν ήταν δυνατό.  

Έτσι ρυθμίστηκε.  Όμως με την καθυστέρηση της συζήτησης αυτού του νομοσχεδίου 

ερχόμαστε τώρα να προχωρήσουμε ή όχι σε μια πρόταση με βάση την οποία να μην 

περιλαμβάνονται σε αυτό τον αριθμό ο δήμαρχος και ο αντιδήμαρχος, κάτι για το οποίο 

εμείς έχουμε τροπολογία στον προτεινόμενο νόμο.   
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 Το άρθρο 44 του περί ∆ήμων Νόμου ρυθμίζει ότι, με τη σύσταση της 

διαχειριστικής επιτροπής, ο αριθμός των μελών αυτής δεν πρέπει να είναι μικρότερος 

του 1/3 των μελών του δημοτικού συμβουλίου και όχι μεγαλύτερος του 1/2.  Φανερά ο 

νομοθέτης ήθελε να ξεκαθαρίσει εδώ ότι δεν υπήρχε περίπτωση με αριθμό μεγαλύτερο 

των μισών του δημοτικού συμβουλίου να υποκαταστήσει σε οποιαδήποτε στιγμή η 

διαχειριστική επιτροπή το δημοτικό συμβούλιο.  Με αυτή την πρόταση τώρα, να 

εξαιρούνται δύο μέλη του δημοτικού συμβουλίου, ο δήμαρχος και ο αντιδήμαρχος, σε 

δωδεκαμελή ιδιαίτερα και δεκατετραμελή δημοτικά συμβούλια, ο αριθμός των μελών της 

διαχειριστικής με αυτή την πρόνοια θα είναι μεγαλύτερος του 50%, με αποτέλεσμα 

ουσιαστικά να δημιουργούνται προβλήματα.  Γι’ αυτό καταθέτουμε και τη συγκεκριμένη 

τροπολογία ως ΑΚΕΛ, στο σημείο 2 του άρθρου 44 να αφαιρεθεί το «Νοείται περαιτέρω 

ότι στον υπολογισμό του συνολικού αριθμού συμβούλων δεν περιλαμβάνεται ο 

δήμαρχος και ο αντιδήμαρχος».   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, γιατί θα είμαι εξαιρετικά σύντομος. 

 Συνεχίζοντας ακριβώς την προσέγγιση που ανέπτυξε προηγουμένως ο κ. 

Λαμάρης, θεωρούμε ότι πραγματικά υπάρχει ο κίνδυνος για εκείνες τις περιπτώσεις 

συμβουλίων τα οποία είναι πάνω από δέκα μέλη το δημοτικό συμβούλιο η μη 

συμπερίληψη μέσα στον αριθμό του δημάρχου και του αντιδημάρχου να δημιουργεί 

συνθήκες τέτοιες, ώστε η διαχειριστική επιτροπή να εξελιχτεί σαν όργανο το οποίο 

προαποφασίζει πριν από το δημοτικό συμβούλιο.  
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 Έχουμε υπόψη μας πάρα πολλές περιπτώσεις, δυστυχώς, από την εμπειρία μας 

στην τοπική αυτοδιοίκηση, κατά τις οποίες το δημοτικό συμβούλιο ουσιαστικά έχει 

παρακαμφθεί από τη λειτουργία της διαχειριστικής επιτροπής.  Έχουν συμβεί τέρατα και 

σημεία από αυτή την ανωμαλία.  Θέλουμε να ενισχύσουμε αυτή την προσέγγιση από 

την πλευρά του ΑΚΕΛ.  Εμείς στηρίζουμε την τροπολογία, ώστε να λαμβάνεται υπόψη 

για τα συμβούλια που έχουν πάνω από δέκα μέλη ο δήμαρχος και ο αντιδήμαρχος, 

αλλά, για να είναι πλήρης αυτή η προσπάθεια και για να είναι πράγματι 

αντιπροσωπευτική η διαχειριστική επιτροπή του δημοτικού συμβουλίου, χωρίς να το 

αντικαθιστά, πρέπει να εξασφαλίζεται ότι σε αυτό το μικρό σώμα το αντιπροσωπευτικό 

θα είναι όλες οι πολιτικές δυνάμεις.  Και ιδιαίτερα σε αυτά τα δημοτικά συμβούλια που 

είναι πάνω από δώδεκα και δεκατέσσερα άτομα, φτάνουν μέχρι τα είκοσι έξι, πρέπει να 

εξασφαλιστεί ότι τουλάχιστο θα υπάρξει αντιπροσώπευση από τα κόμματα ή τους 

συνδυασμούς, τα οποία να είναι μέρος στις εκλογές.  Γι’ αυτό εμείς έχουμε και μια 

δεύτερη τροπολογία, η οποία εξασφαλίζει ότι θα γίνεται προσπάθεια, εφόσον το 

επιτρέπουν οι αριθμοί, να αντιπροσωπεύονται όλοι οι συνδυασμοί και δε θα αφήνεται 

αυτή η ευχέρεια στην καλή βούληση του δημάρχου ή του αντιδημάρχου ή της 

πλειοψηφίας του δημοτικού συμβουλίου. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Παπαπολυβίου, παρακαλώ. 

Α. ΠΑΠΑΠΟΛΥΒΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εγώ από τη θέση μου, γιατί θα είμαι και εγώ σύντομος. 

 ∆ε διαφωνώ ότι ο περί ∆ήμων Νόμος χρειάζεται οπωσδήποτε κάποιες γενικότερες 

τροποποιήσεις ενόψει μάλιστα και της ενταξιακής μας πορείας.  Όμως για το 
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συγκεκριμένο θέμα θα ήθελα να αναφέρω ότι, όπως είναι γνωστό, ο δήμαρχος εκλέγεται 

ανεξάρτητα από το δημοτικό συμβούλιο και σε πάρα πολλές περιπτώσεις, στις 

περισσότερες ίσως, κατέρχεται ως ανεξάρτητος και όχι ως κομματικός υποψήφιος ή 

μπορεί να κατέλθει ακόμη και ως υποψήφιος συνασπισμού κομμάτων ή 

συνεργαζομένων κομμάτων.  Και με την εκλογή του, ως δημάρχου πλέον, θέλω να 

πιστεύω -και αυτό είναι το σύστημα που ακολουθείται- τίθεται επικεφαλής του δημοτικού 

συμβουλίου ξεχνώντας αν υπάρχει κομματική ιδιότητα, γιατί μπορεί να υπάρχει 

πράγματι δήμαρχος ο οποίος δεν έχει κομματική ιδιότητα, και προεδρεύει των 

συνεδριάσεων του δημοτικού συμβουλίου και μάλιστα έχει τη δυνατότητα από το νόμο 

να παρευρίσκεται σε όλες ανεξαίρετα τις επιτροπές που προνοούνται από τον περί 

∆ήμων Νόμο χωρίς να είναι μέλος και να προεδρεύει όλων των επιτροπών.  

 Όπως είναι γνωστό, η επιτροπή αυτή, η διαχειριστική επιτροπή, είναι η πιο 

σημαντική και νομίζω ότι είναι μεγάλο λάθος να θέτουμε το δήμαρχο στην επιτροπή 

αυτή, επικεφαλής της επιτροπής αυτής, ως κομματάρχη, ως εκπρόσωπο οποιουδήποτε 

κόμματος, γιατί δε θα είναι αντικειμενική η άποψή του εκεί, ενώ απεναντίας, όταν 

προεδρεύει υπό την ιδιότητά του ως δημάρχου, οπωσδήποτε θα είναι πολύ 

περισσότερο πειστικός.  Επειδή δε αυτή η επιτροπή είναι πράγματι η πιο σημαντική, 

είναι γι’ αυτό το λόγο που η Ένωση ∆ήμων έχει συμφωνήσει να την απαρτίζουν, τη 

διαχειριστική επιτροπή αυτή, εκπρόσωποι όλων των κομμάτων, συνδυασμών κ.λπ., για 

να λαμβάνονται ακριβώς οι απόψεις όλων ανεξαίρετα των συνδυασμών ή των 

κομμάτων που μετέχουν στο δημοτικό συμβούλιο, για να λαμβάνονται οι σωστές 

αποφάσεις.  Όμως θέλω να τονίσω επίσης ότι η απόφαση της επιτροπής, παρά το 

γεγονός ότι μπορεί μεν...  δεν είναι απαραίτητο να είναι η πλειοψηφία -εκεί όπου είναι 

είκοσι έξι και ο δήμαρχος είκοσι επτά δεν είναι η πλειοψηφία των μελών- εντούτοις το 

δημοτικό συμβούλιο έχει τη δυνατότητα -και συμβαίνει σε πάρα πολλές περιπτώσεις- να 
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συζητά τις αποφάσεις τις οποίες παίρνει η διαχειριστική επιτροπή και να τις ανατρέπει 

εκεί όπου υπάρχει σοβαρός λόγος και σοβαρή επιχειρηματολογία.  Γι’ αυτό το λόγο έχω 

την άποψη ότι πρέπει να ενισχύσουμε και πρέπει να διατηρήσουμε το θεσμό του 

δημάρχου ως ενός εκλελεγμένου δημάρχου από όλους τους δημότες του δήμου από 

τον οποίο προέρχεται, αφ’ ης στιγμής εκλεγεί, και πρέπει όχι μόνο να είναι ανεξάρτητος, 

αλλά και να φαίνεται ότι είναι.  Εάν όμως πάμε εκεί και τον τοποθετήσουμε στη 

διαχειριστική επιτροπή ως εκπρόσωπο του άλφα ή του βήτα κόμματος, επαναλαμβάνω 

ότι και εκεί υπάρχει ακόμη κάποια δυσκολία, γιατί μπορεί να εκλεγεί ως ανεξάρτητος, να 

μην προέρχεται από οποιοδήποτε κόμμα, ή ακόμα και από συνδυασμό κομμάτων ή 

συνδυασμό ανεξαρτήτων...  Γι’ αυτό το λόγο εμείς θα διαφωνήσουμε με την τροπολογία 

αυτή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όσα είπε ο κ. Λαμάρης καλύπτουν όλους, αλλά δυσκολεύομαι να αντιληφθώ τη 

λογική του κ. Παπαπολυβίου.  Εάν είναι μέλος της διαχειριστικής επιτροπής ο δήμαρχος 

και προεδρεύει είναι κομματικός.  Εάν προεδρεύει χωρίς να είναι μέλος είναι 

υπερκομματικός.  Και στη μία και στην άλλη περίπτωση είναι ως δήμαρχος που 

προεδρεύει.  Η όποια άλλη ιδιότητά του μεταφέρεται μαζί του.  ∆εν είπε κανένας ότι θα 

μετέχει ο τάδε δήμαρχος ως εκπρόσωπος της ομάδας του.  Αυτό είναι το ένα. 

 ∆εύτερον, από πού και ως πού μετατρέπεται σε εξαρτημένο ο δήμαρχος, εάν θα 

είναι μέλος της επιτροπής και η ψήφος του δε θα είναι επιπλέον, αλλά θα 

συμπεριλαμβάνεται στον αριθμό; 

 Τρίτο και σοβαρότερο· εδώ είναι η ουσία.  Και αν ακόμα υπήρχε δίλημμα να είναι 

εξαρτημένος ο δήμαρχος, καλύτερα ο δήμαρχος παρά το εκλελεγμένο συμβούλιο από 
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μία πλειοψηφία πενήντα τοις εκατόν συν ένα.  Ουσιαστικά, εκεί και όπου ομοφωνεί η 

διαχειριστική επιτροπή αχρηστεύεται ακριβώς εκείνο όλο που αναλύσατε, η δυνατότητα 

των υπολοίπων δημοτικών συμβούλων να έχουν λόγο, όχι απλώς να πάρουν θέση και 

απόφαση, να έχουν λόγο· είναι χωρίς σημασία πλέον η δική τους τοποθέτηση.   

 Εγώ νομίζω είναι εξόφθαλμο.  Βέβαια ο καθένας δικαιούται να έχει τη θέση του, 

αλλά δεν αντέχει στη λογική αυτή η θέση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Βαρνάβα, παρακαλώ. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, γιατί θα είμαι πολύ σύντομος. 

 Κανείς δεν αμφισβητεί ότι με την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση χρειάζεται 

αναβάθμιση και αποκέντρωση, μπορώ να πω, των δήμων.  Βασικά ολόκληρης, 

μπορούμε να πούμε, της δομής των δημοτικών συμβουλίων, ούτως ώστε να είναι και 

πιο λειτουργικά. 

 Εμείς, ως κίνημα, συμφωνούμε στην πλειοψηφία των προτεινόμενων στο 

νομοσχέδιο.  Όμως θα ήθελα να σχολιάσω αυτά τα οποία έχουν πει οι συνάδελφοι στο 

συγκεκριμένο σημείο.  Απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι ο νομοθέτης ο οποίος προτείνει αυτές τις 

τροπολογίες ως στόχο του έχει τη διεύρυνση και τη συμμετοχή όσo το δυνατό 

περισσοτέρων δυνάμεων μέσα στη διαχειριστική επιτροπή.  Και αυτός είναι και ο λόγος 

που προτείνεται ο δήμαρχος και ο αντιδήμαρχος να μην υπολογίζονται στον αριθμό των 

μελών της διαχειριστικής επιτροπής και να συμμετέχουν ex officio. 

 Βασιζόμενος πάνω σε αυτό που έχει πει ο συνάδελφος ο Λαμάρης, ότι βάσει της 

υφιστάμενης νομοθεσίας o αριθμός των μελών της διαχειριστικής επιτροπής δεν μπορεί 

να είναι πάνω από το ένα δεύτερο και λιγότερο από το ένα τρίτο των μελών του 

δημοτικού συμβουλίου και με τη συμμετοχή αυτών των δύο σημαίνει ότι θα ξεπερνά το 
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πενήντα τοις εκατόν, αυτό σημαίνει ότι, από τη στιγμή που ο νομοθέτης στην πρότασή 

του αυτή λέει ότι μέσα θα συμμετάσχουν μέλη των δημοτικών συμβουλίων που ανήκουν 

σε όλα τα αυτοτελή κόμματα, συνασπισμούς κομμάτων, συνδυασμούς και ανεξάρτητοι 

και ούτω καθεξής, όταν η διαχειριστική επιτροπή ομόφωνα θα πάρει μια απόφαση, αυτό 

σημαίνει ότι θα είναι απόφαση που θα εκπροσωπεί, η διαχειριστική επιτροπή, σχεδόν 

ολόκληρο το δημοτικό συμβούλιο, γιατί αυτοί που θα συμμετέχουν στο δημοτικό 

συμβούλιο θα είναι εκπρόσωποι των υπολοίπων κομματικών δυνάμεων που ανήκουν 

σε ολόκληρο το δημοτικό συμβούλιο.  Στην περίπτωση που δε θα συμφωνούν, αυτό 

σημαίνει πλέον ότι θα υπάρχει διάσπαση της διαχειριστικής επιτροπής και εκεί η όλη 

συζήτηση και η απόφαση θα παίρνεται μέσα στην ολομέλεια του δημοτικού συμβουλίου. 

 Και ακόμη ένα σημείο.  Είναι σχετικά με κάποια τροπολογία η οποία προτείνεται 

από το συνάδελφο το Γιώργο τον Περδίκη, που είναι οξύμωρο με αυτό.  Τίθεται 

τροπολογία από το ΑΚΕΛ και από το συνάδελφο, σύμφωνα με την οποία ο δήμαρχος 

και ο αντιδήμαρχος να μην είναι  ex officio μέλη της διαχειριστικής επιτροπής. Σε 

δεύτερή του τροπολογία ο συνάδελφος είναι υπέρ του να συμμετέχουν εκατόν τοις 

εκατόν από όλες τις δυνάμεις μέσα στη διαχειριστική επιτροπή.  Πώς είναι δυνατό, αν ο 

δήμαρχος και ο αντιδήμαρχος συμμετέχουν στη διαχειριστική επιτροπή και 

καταλαμβάνουν δύο από τις θέσεις αυτής, να δίνεται η ευκαιρία σε όλες τις δυνάμεις να 

συμμετέχουν! 

 Άρα, εμείς, κύριε Πρόεδρε, σε αυτό το σημείο θα καταψηφίσουμε την τροπολογία 

και θα στηρίξουμε την άποψη την οποία προτείνει ο νομοθέτης στο νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Να περάσουμε στην κατάθεση των τροπολογιών, παρακαλώ.  Να βάλουμε μία, 

μία τις τροπολογίες, κύριοι συνάδελφοι. 
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 Η πρώτη είναι η τροπολογία εκ μέρους του ΑΚΕΛ και του κ. Περδίκη, που είναι 

κοινή.  Παρακαλώ το γραμματέα να τη διαβάσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

∆υνάμεις και του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. 

Γιώργου Περδίκη για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί ∆ήμων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2001» 

 «Τροποποίηση του άρθρου 2 του νομοσχεδίου με τη διαγραφή της πρώτης 

επιφύλαξης που περιλαμβάνεται σε αυτό.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας αυτής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Περνούμε στη δεύτερη τροπολογία. 

 Κύριε Κλεάνθους, γιατί δεν ήπιες ακόμα ένα  νερό; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Η δεύτερη τροπολογία είναι του κ. Περδίκη.  Παρακαλώ το γραμματέα να τη 

διαβάσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 

Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου Περδίκη για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ήμων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2001» 

 «Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

 Με τη διαγραφή από τη δεύτερη επιφύλαξη που περιλαμβάνεται στο άρθρο 2 

αυτού των λέξεων “κατά το δυνατό” (δεύτερη γραμμή) καθώς και της λέξης 

“ανεξάρτητους” (πέμπτη γραμμή).». 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Κατέστη άνευ αντικειμένου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να τηρήσουμε τη διαδικασία, κύριε συνάδελφε.  Τι να κάνουμε; 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα αποχές. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται, με πέντε ψήφους υπέρ, είκοσι μία εναντίον και 

δεκαεννέα αποχές. 

 Προχωρούμε στην τρίτη τροπολογία, που είναι η δεύτερη του κ. Περδίκη.  

Παρακαλώ το γραμματέα να τη διαβάσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 

Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου Περδίκη για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ήμων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2001» 

 «Με τη διαγραφή της παραγράφου (β) του άρθρου 5 αυτού και την αναρίθμηση 

της παραγράφου (γ) σε παράγραφο (β).». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Η τροπολογία απορρίπτεται, με πέντε ψήφους υπέρ, είκοσι δύο εναντίον και μία 

αποχή. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 44 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 57 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 64 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 66 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 78 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 85 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 86 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 89 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 90 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 92Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 93 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 103 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 104 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 124 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 134 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 136 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 17 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 17 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 2 θέμα, που είναι «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 7) του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 7) του 2003» 

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Μάριος Ματσάκης  Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 19 Μαΐου 2003.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Οικονομικών.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό 

του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας ποσού ύψους £15.830 και η διάθεσή του για τη 

δημιουργία μιας νέας θέσης ∆ιευθυντή Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και 
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Μεταναστεύσεως (κλίμακα Α15 και Α16) έναντι κατάργησης της υφιστάμενης θέσης του 

Λειτουργού Μετανάστευσης (κλίμακα Α15 και Α16). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με τον περί 

Αρχείου Πληθυσμού Νόμο του 2002 [Ν.141(Ι) του 2002], που δημοσιεύτηκε στην 

Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας στις 26 Ιουλίου 2002, ενοποιούνται οι 

υφιστάμενες Υπηρεσίες Μετανάστευσης (Κλάδος Ιθαγένειας και ∆ιαβατηρίων) και 

Εγγραφής Πληθυσμού (Κλάδος Εκδόσεων ∆ελτίων Πολιτικής Ταυτότητας και 

Ταυτοτήτων Εκτοπισμένων), καθώς και η Κεντρική Υπηρεσία Εκλογών, υπό το Τμήμα 

Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης.  Με βάση την ίδια νομοθεσία, o προϊστάμενος 

του τμήματος ορίζεται Βοηθός Γενικός Ληξίαρχος, ενώ η ισχύς του νόμου αρχίζει σε 

ημερομηνία που ορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο.  

 Σύμφωνα με τα ίδια πιο πάνω στοιχεία, στο παρόν στάδιο δεν είναι δυνατό να 

καθοριστεί η ημερομηνία έναρξης της ισχύος της εν λόγω νομοθεσίας, λόγω του ότι δεν 

έχει ακόμη καταρτιστεί σχέδιο υπηρεσίας για την προβλεπόμενη θέση του ∆ιευθυντή 

του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μεταναστεύσεως και συνεπώς δεν είναι δυνατή 

η πλήρωση της θέσης ούτε και ο διορισμός αναπληρωτή διευθυντή.  Για το λόγο αυτό 

κρίνεται σκόπιμο η θέση του ∆ιευθυντή του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και 

Μεταναστεύσεως που προβλέπεται στην εν λόγω νομοθεσία να θεσμοθετηθεί μέσω του 

κρατικού προϋπολογισμού, έτσι ώστε να καταστεί δυνατή η συμπλήρωση των 

διαδικασιών που απαιτούνται για το διορισμό του.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης, γι’ αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού £15.830 για τη 

χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 ∆ημιουργία θέσεων.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.   Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 7) του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 3 θέμα, που είναι «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 8) του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 8) του 2003» 
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Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος Πρόδρομος Προδρόμου 

 Μάριος Ματσάκης Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 19 Μαΐου 2003.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Οικονομικών.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό 

του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας ποσού ύψους £30.000 και η διάθεσή του για την 

κάλυψη των απολαβών του Επιτρόπου Τουρκοκυπριακών Υποθέσεων και των εξόδων 

λειτουργίας του γραφείου του. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, στα πλαίσια 

της εφαρμογής της πολιτικής της κυβέρνησης για θέματα τουρκοκυπριακών 

υποθέσεων, προέκυψε η ανάγκη δημιουργίας ενός θεσμικού οργάνου, το οποίο να 

αναλάβει συντονιστικό ρόλο σε σχέση με τις προσπάθειες του κράτους για εξέταση των 

διάφορων νομοθεσιών, της πολιτικής και των πολιτικών διοικητικών πρακτικών που 

έχουν σχέση με τουρκοκυπριακά θέματα, ώστε να αποφεύγονται οποιεσδήποτε 

δυσμενείς διακρίσεις σε βάρος Τουρκοκυπρίων κατά την εφαρμογή τους.  Το όργανο 

αυτό επιπρόσθετα θα συντονίζει και θα παρακολουθεί την εφαρμογή οποιωνδήποτε 

μέτρων θα αποφασίζονται από την κυβέρνηση υπέρ των Τουρκοκυπρίων και θα 

παρέχει βοήθεια και πληροφόρηση σε σχέση με τα δικαιώματα και τις υποχρεώσεις των 

Τουρκοκυπρίων που πηγάζουν από την ισχύουσα νομοθεσία, καθώς και από την 

ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Τέλος, το ίδιο όργανο θα μερινά για τη 
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διεξαγωγή σχετικών μελετών και ερευνών και θα προβαίνει σε εισηγήσεις για εισαγωγή 

των αναγκαίων νομοθετικών και διοικητικών μέτρων που θα στοχεύουν στην προστασία 

των δικαιωμάτων και έννομων συμφερόντων των Τουρκοκυπρίων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω προτείνεται η σύσταση Γραφείου Τουρκοκυπριακών 

Υποθέσεων, που θα υπόκειται οργανικά στην Προεδρία της ∆ημοκρατίας, καθώς και ο 

αντίστοιχος διορισμός από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας Επιτρόπου 

Τουρκοκυπριακών Υποθέσεων, ο οποίος θα αναλάβει την εποπτεία του γραφείου 

αυτού.  Σημειώνεται ότι το γραφείο αυτό θα στελεχωθεί αρχικά με πρόσωπα που θα 

αποσπασθούν από διάφορα υπουργεία και υπηρεσίες και οι δαπάνες για τη λειτουργία 

του θα καλύπτονται από τον προϋπολογισμό της Προεδρίας και του Προεδρικού 

Μεγάρου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης και ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό αναφορά νομοσχεδίου.   

 Με την ευκαιρία αυτή τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 

ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, προβαίνοντας σε εισήγηση για ψήφιση του υπό 

αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, χαιρετίζουν τη συγκεκριμένη πρόταση, η οποία 

αποτελεί προεκλογική δέσμευση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών κ. Μαρίνος 

Σιζόπουλος, ενώ τάσσεται υπέρ της ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, 

σημειώνει ότι ανέμενε πως η από πλευράς της κυβέρνησης πρόταση για σύσταση 

Γραφείου Τουρκοκυπριακών Υποθέσεων θα ήταν πιο ολοκληρωμένη.  Θα έπρεπε, 

υποστήριξε ο ίδιος, να διενεργηθεί η δέουσα έρευνα, κατά τρόπο που με την πλήρη 

στελέχωση της εν λόγω υπηρεσίας να καθίστατο δυνατή η άμεση λειτουργία της τόσο 

σε επαρχιακό επίπεδο όσο και σε επίπεδο αρμόδιων για τα θέματα υπουργείων. 



 23

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού £30.000 για τη 

χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.   Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται.  

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 8) του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Για το υπ’ αριθμόν 4 θέμα, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2003», υπάρχει εισήγηση για αναβολή μιας βδομάδας.  Γίνεται δεκτή 

η εισήγηση. 

 Στο σημείο αυτό θα παρακαλέσω τον κ. Λυσσαρίδη να προσέλθει, αν είναι δυνατό, 

να με αντικαταστήσει. 
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 Τα υπ’ αριθμόν 5 και 6 θέματα στην ημερήσια διάταξη, που είναι «Ο περί Αξιών 

και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Κεντρικό Αποθετήριο και Κεντρικό Μητρώο Αξιών) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και «Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών 

Κύπρου (Καταχώριση, ∆ιαπραγμάτευση  και Εκκαθάριση Άυλων Κινητών Αξιών) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003», έχουν κοινή έκθεση, η οποία είναι ομόφωνη 

και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών 

Κύπρου (Κεντρικό Αποθετήριο και Κεντρικό Μητρώο Αξιών) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003» και για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Αξιών 

και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Καταχώριση, ∆ιαπραγμάτευση και 

Εκκαθάριση Άυλων Κινητών Αξιών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Ζαχαρίας Κουλίας Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού  

 Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο και τους κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 

19 Μαΐου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή παρευρέθηκαν εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Οικονομικών και ο γενικός διευθυντής του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Αξιών και 

Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Κεντρικό Αποθετήριο και Κεντρικό Μητρώο Αξιών) 

Νόμου, ώστε να καταστεί δυνατή η λειτουργία του Κεντρικού Αποθετηρίου και Κεντρικού 
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Μητρώου Αξιών στην περίπτωση δημόσιας εταιρείας της οποίας οι τίτλοι είναι 

εισηγμένοι σε κεντρικό μητρώο της αλλοδαπής.   

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 26 

του περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Κεντρικό Αποθετήριο και Κεντρικό 

Μητρώο Αξιών) Νόμου, σκοπείται η κανονιστική ρύθμιση διάφορων ζητημάτων που 

αφορούν τη λειτουργία του Κεντρικού Αποθετηρίου και Κεντρικού Μητρώου Αξιών στην 

περίπτωση δημόσιας εταιρείας της οποίας οι τίτλοι είναι εισηγμένοι σε κεντρικό μητρώο 

της αλλοδαπής.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με βάση την 

ισχύουσα νομοθεσία, το ΧΑΚ δύναται να εγγράφεται σε μητρώα εκδοτών ή κεντρικά 

αποθετήρια του εξωτερικού, να συνάπτει σχέσεις και να συνδέεται με κεντρικά 

αποθετήρια και κεντρικά μητρώα ξένων χρηματιστηρίων. 

 Συναφώς, κατατέθηκε ότι προγραμματίζεται για τις 7 Ιουλίου 2003 η ανάληψη του 

μητρώου της εισηγμένης εταιρείας “Τράπεζα Κύπρου Λτδ”, η οποία είναι ταυτόχρονα 

εισηγμένη στο Χρηματιστήριο Αξιών Αθηνών. 

 Ως εκ τούτου, κρίνεται απαραίτητη η τροποποίηση τόσο της βασικής νομοθεσίας 

όσο και των δυνάμει αυτής εκδιδομένων κανονισμών, έτσι που να καταστεί δυνατή η εν 

λόγω ανάληψη. 

 Ειδικότερα, προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Η ανάθεση της ευθύνης τήρησης ολόκληρου ή μέρους του μητρώου που έχει 

καταχωρισθεί στο Κεντρικό Μητρώο Αξιών και Κεντρικό Αποθετήριο, σε κεντρικό 

αποθετήριο ή κεντρικό μητρώο της αλλοδαπής. 

2. Η παροχή στο συμβούλιο του ΧΑΚ της ευχέρειας, με απόφασή του, να αναθέτει τη, 

σύμφωνα με τα πιο πάνω, ευθύνη σε αναγνωρισμένο κεντρικό αποθετήριο ή 

κεντρικό μητρώο της αλλοδαπής. 
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3. Η ρύθμιση της μεταβίβασης, μεταβολής στοιχείων ή ενημέρωσης του δικαιούχου 

που έχει αναλάβει την ευθύνη τήρησης του μητρώου, σύμφωνα με τα πιο πάνω, 

με βάση τις διαδικασίες και το δίκαιο που ισχύει στον τόπο του κεντρικού μητρώου 

ή του κεντρικού αποθετηρίου στο οποίο έχουν αποτεθεί οι αξίες.  

4. Η πρόβλεψη, ώστε το κεντρικό μητρώο ή κεντρικό αποθετήριο στο οποίο έχουν 

αποτεθεί αξίες να θεωρείται ότι αποτελεί  μέρος του Κεντρικού Αποθετηρίου και 

του Κεντρικού Μητρώου Αξιών του ΧΑΚ και σ’ αυτό να διακρίνονται ποιες από τις 

αξίες του έχουν αποτεθεί αλλού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς τόσο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου όσο και των κανονισμών και γι’ αυτό 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο και 

την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτά έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

 (Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής κ. ∆ημήτρης Χριστόφιας αντικαθίσταται 

στην έδρα από το βουλευτή κ. Βάσο Λυσσαρίδη.) 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών 

Κύπρου (Κεντρικό Αποθετήριο και Κεντρικό Μητρώο Αξιών) (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε τώρα στην έγκριση των κανονισμών. 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Σοφοκλής Φυττής 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Βαρνάβα 

 Θάσος Μιχαηλίδης Αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων: 

 Τάκης Χατζηγεωργίου Αντώνης Χατζηρούσος 
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 Γιάννος Λαμάρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Μαΐου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, 

καθώς και ο πρύτανης μαζί με το διευθυντή  του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του βασικού περί 

Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, ώστε να γίνει διόρθωση του λάθους που παρεισέφρησε 

στην εν λόγω νομοθεσία τον Ιούλιο του 2002 με την ψήφιση νόμου με τον οποίο 

τροποποιήθηκαν, μεταξύ άλλων, και οι διατάξεις που αφορούν τη σύνθεση του 

Συμβουλίου του πανεπιστημίου. 

 Ειδικότερα, με την ψήφιση του περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικού) 

(Αρ. 2) Νόμου του 2002 [Ν. 151(1) του 2002], ένεκα λάθους στο κείμενο του σχετικού 

νομοσχεδίου που είχε τότε υποβληθεί από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, αντί 

της παραγράφου (β) του εδαφίου (1) του άρθρου 5 του βασικού νόμου τροποποιήθηκε 

η παράγραφος (δ) του ίδιου εδαφίου.   Ως εκ τούτου κρίθηκε αναγκαία η διόρθωση των 

σχετικών διατάξεων, ώστε αυτές να ανταποκρίνονται στις πραγματικές προθέσεις του 

Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και του Πανεπιστημίου Κύπρου, όσον αφορά τα 

άτομα που συνθέτουν το Συμβούλιο του πανεπιστημίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας συμφωνεί με το 

σκοπό του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 8 και 9, που είναι «Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας 

Εκπαίδευσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002» και «Ο περί Σχολών 

Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», έχουν κοινή έκθεση, η 

οποία είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 

2) Νόμος του 2002» και για την πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί 

Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς, αναπλ. πρόεδρος       Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Ιωνάς Νικολάου            Γιάννος Λαμάρης 

 Θάσος Μιχαηλίδης 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε τα πιο πάνω σχέδια νόμου σε 

δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Απριλίου και στις 13 Μαΐου του 

2003.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 

επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Γραφείου 

Προγραμματισμού, του Συμβουλίου Εκπαιδευτικής Αξιολόγησης-Πιστοποίησης Κλάδων 

Σπουδών, των Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (ΣΕΚΑΠ), του Συνδέσμου 

Ιδρυμάτων Ανώτατης Εκπαίδευσης Κύπρου (ΣΙΑΕΚ) και του Παγκύπριου Συνδέσμου 

Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (ΠΑΣΙΣΤΕ). 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση της νομοθεσίας που διέπει την 

ίδρυση και λειτουργία των σχολών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης, ώστε στην ειδική 

επιτροπή, που διορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο για μελέτη και υποβολή 

εισήγησης για την ίδρυση δημόσιας σχολής, να συμμετέχει και ένας εκπρόσωπος του 

Γραφείου Προγραμματισμού. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατέθεσε στην επιτροπή ο εκπρόσωπος του 

Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, η ανάγκη για τη σκοπούμενη τροποποίηση 

προέκυψε, όταν, σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία και ύστερα από σχετική 

απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ανατέθηκε σε ειδική επιτροπή η μελέτη για 

ίδρυση δραματικής σχολής.  Στην περίπτωση αυτή διαπιστώθηκε ότι η συμμετοχή 

εκπροσώπου του Γραφείου Προγραμματισμού ήταν απαραίτητη, ως ενός από τους 

βασικούς παράγοντες που θα συνέβαλλαν στη διαμόρφωση τελικής εισήγησης για το 

όλο θέμα. 

 Εξάλλου, η εκπρόσωπος του Γραφείου Προγραμματισμού επισήμανε στην 

επιτροπή ότι η ίδρυση νέας δημόσιας σχολής συνιστά αναπτυξιακό θέμα και σε τέτοια 

θέματα το Γραφείο Προγραμματισμού οπωσδήποτε υπέχει το ρόλο συμβούλου προς 

την κυβέρνηση. 
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 Με την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον 

πρόεδρο της επιτροπής κ. Πρόδρομο Προδρόμου, σκοπείται η τροποποίηση της ίδιας 

νομοθεσίας, ώστε η διαδικασία για εκπαιδευτική αξιολόγηση-πιστοποίηση κλάδων 

σπουδών ιδιωτικών σχολών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης να καταστεί λιγότερο 

χρονοβόρα.   

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την πρόταση 

νόμου, προτείνεται η τροποποίηση των διατάξεων της σχετικής νομοθεσίας που 

αφορούν περιορισμούς στο χρόνο υποβολής της σχετικής αίτησης, καθώς και της 

έκθεσης αυτοπαρουσίασης και αυτοαξιολόγησης των κλάδων σπουδών, των οποίων 

μια ιδιωτική σχολή ζητά την εκπαιδευτική αξιολόγησή τους.  Συγκεκριμένα, παρέχεται η 

δυνατότητα στην ενδιαφερόμενη σχολή να υποβάλλει την αίτησή της για εκπαιδευτική 

αξιολόγησή της οποτεδήποτε και όχι μόνο κατά την περίοδο από την 1η Νοεμβρίου 

μέχρι την 28η Φεβρουαρίου.  Επιπρόσθετα, της παρέχεται η δυνατότητα να υποβάλλει 

την έκθεση για αυτοαξιολόγησή της οποτεδήποτε μετά την αποδοχή της σχετικής 

αίτησής της και όχι κατ’ ανάγκην το μήνα Μάιο, όπως τώρα καθορίζεται στην ισχύουσα 

νομοθεσία. 

 Παράλληλα, παρέχεται η δυνατότητα στην ειδική ομάδα αξιολόγησης-

πιστοποίησης, η οποία ορίζεται για το σκοπό αυτό από το ΣΕΚΑΠ, να επισκεφθεί πιο 

νωρίς και χωρίς χρονικούς περιορισμούς την υπό αξιολόγηση σχολή, για τη διερεύνηση 

των σχετικών στοιχείων. 

 Όλοι όσοι παρευρέθηκαν στις πιο πάνω συνεδρίες της επιτροπής συμφώνησαν με 

τη σκοπούμενη ρύθμιση, τονίζοντας ότι με αυτή αναμένεται ότι θα επιταχυνθεί η όλη 

διαδικασία αξιολόγησης κλάδων σπουδών, προς όφελος κυρίως των ενδιαφερόμενων 

κάθε φορά ιδιωτικών σχολών. 
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 Στο στάδιο της μελέτης της πρότασης νόμου επισημάνθηκε από την επιτροπή η 

ανάγκη της συμπερίληψης στο κείμενό της και ορισμένων άλλων διατάξεων, ώστε από 

νομοτεχνικής άποψης η όλη ρύθμιση να μη συγκρούεται με άλλες διατάξεις της βασικής 

νομοθεσίας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας συμφωνεί με 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και της πρότασης νόμου και, αφού 

ενοποίησε τα δύο κείμενα σε ένα, εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμο, όπως 

τελικά αυτά έχουν διαμορφωθεί από νομοτεχνικής άποψης, σύμφωνα με τα πιο πάνω, 

με τον τίτλο «Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 43 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 53 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 63 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 65 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο και η πρόταση νόμου ψηφιστούν σε ενιαίο 

κείμενο νόμου; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο και η πρόταση νόμου ψηφίζονται σε 

νόμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 10 θέμα, που είναι «Ο περί Ρυθμίσεως της 

Τροχαίας Μεταφοράς (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για την 

πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Πιττοκοπίτης, πρόεδρος Γεώργιος Τάσου 

 Ζαχαρίας Κουλίας Μη μέλη της επιτροπής: 

 Θάσος Μιχαηλίδης Γιαννάκης Θωμά 

 Κυριάκος Τυρίμος  Ζαχαρίας Ζαχαρίου 

 Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε την υπό 

αναφορά πρόταση νόμου σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 6 και 13 

Μαΐου 2003.  Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
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επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος 

Οδικών Μεταφορών του ίδιου υπουργείου και της Αρχής Αδειών. 

 Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από τον 

πρόεδρο της επιτροπής κ. Νίκο Πιττοκοπίτη, είναι η τροποποίηση της νομοθεσίας που 

ρυθμίζει την τροχαία μεταφορά, ώστε να παρασχεθεί στην Αρχή Αδειών η διακριτική 

εξουσία να επαναφέρει σε ισχύ άδεια οδικής χρήσης που ακυρώθηκε λόγω διαγραφής 

του οχήματος.  Παράλληλα, διαγράφεται η υποχρέωση για υποβολή των 

εκμισθούμενων άνευ οδηγού («Ζ») οχημάτων σε επιθεώρηση κάθε έξι μήνες για 

σκοπούς παράτασης της ισχύος της σχετικής άδειας, δεδομένου ότι με βάση σχετική 

διάταξη άλλης νομοθεσίας, εναρμονιστικής με το ευρωπαϊκό κεκτημένο, τα οχήματα 

δημόσιας χρήσης υποβάλλονται σε επιθεώρηση κάθε χρόνο. 

 Οι εκπρόσωποι των αρμόδιων υπηρεσιών που παρευρέθηκαν στην επιτροπή 

υιοθέτησαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της προτεινόμενης νομοθεσίας. 

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών 

και Έργων εισηγήθηκαν την τροποποίηση του άρθρου 2 της πρότασης νόμου, το οποίο 

αφορά την επαναφορά σε ισχύ των αδειών οδικής χρήσης που ακυρώθηκαν λόγω 

διαγραφής των οχημάτων.  Η τροποποίηση γίνεται με στόχο να διευκρινιστεί ότι για τους 

δικαιούχους αιτητές, των οποίων η άδεια οδικής χρήσης ακυρώθηκε λόγω διαγραφής 

του οχήματός τους μετά τις 30 Ιουνίου 1999 και κατά την ημερομηνία δημοσίευσης του 

προτεινόμενου νόμου στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας έχουν παρέλθει 

πέραν των τριών χρόνων από την ακύρωση της άδειας, η προθεσμία υποβολής της 

σχετικής αίτησης θα παρατείνεται για έξι μήνες από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος 

του προτεινόμενου νόμου. 

 Η πιο πάνω εισήγηση υιοθετήθηκε από την επιτροπή, γι’ αυτό και η πρόταση 

νόμου διαμορφώθηκε ανάλογα, με την προσθήκη σε αυτήν σχετικής διάταξης, η οποία  
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ετοιμάστηκε από το αρμόδιο υπουργείο σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η  Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 

Έργων ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της υπό αναφορά πρότασης νόμου 

σε νόμο, όπως αυτή έχει διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω, και αφού  

τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας 

Μεταφοράς (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 11 θέμα, που είναι «Ο περί Αστυνομίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003»  

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, αναπλ. πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Μαρία Κυριακού Ανδρέας Αγγελίδης 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Ζαχαρίας Κουλίας 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Χρίστος Κληρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε 

δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 Απριλίου και στις 15 Μαΐου 2003.  

Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως (Πυροσβεστική Υπηρεσία και 

αστυνομία) και Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος (Τμήμα Αναπτύξεως 

Υδάτων). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας 

για την αστυνομία, ώστε να καταστεί νομικά εφικτή η δωρεάν παροχή νερού στην 

Πυροσβεστική Υπηρεσία  για σκοπούς πυρόσβεσης. 

 Με τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου συμφώνησαν όλοι οι 

παριστάμενοι. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση 

του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί, ώστε από 

τη δωρεάν παροχή νερού για σκοπούς πυρόσβεσης να εξαιρείται το νερό που 
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λαμβάνεται από παροχές που ανήκουν σε πολίτες της ∆ημοκρατίας, οργανισμούς ή 

συνδέσμους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 12 θέμα, που είναι «Ο περί Ποινικού Κώδικα 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003»  

Παρόντες: 
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 Ιωνάς Νικολάου, αναπλ. πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Μαρία Κυριακού Ανδρέας Αγγελίδης 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Χρίστος Κληρίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε 

δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και στις 15 Μαΐου 2003.  Στην 

πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Με το υπό αναφορά νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση του ποινικού κώδικα, 

ώστε να δημιουργηθεί νέο ποινικό αδίκημα από πράξεις που έχουν ως αποτέλεσμα τον 

ακρωτηριασμό των γυναικείων γεννητικών οργάνων ή την περιτομή των γυναικών, 

όπως η πράξη αυτή είναι κοινώς γνωστή.   

 Η πράξη αυτή είναι απάνθρωπη και η διάπραξή της συνιστά παραβίαση του 

ανθρώπινου δικαιώματος της διασφάλισης της ανθρώπινης σωματικής ακεραιότητας 

του ατόμου.  Την ποινικοποίησή της ζήτησε, με σχετική απόφασή της, η 

Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης από τα κράτη μέλη της, 

καθώς και ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του αρμόδιου υπουργείου, παρ’ όλον ότι στην 

Κύπρο δεν υπάρχουν τέτοιες πρακτικές, κρίθηκε αναγκαία η ποινικοποίηση των πιο 

πάνω πράξεων τόσο για συμμόρφωση με τις πιο πάνω υποδείξεις όσο και γιατί τέτοιες 

πράξεις ενδέχεται να διαπράττονται από μη πολίτες της ∆ημοκρατίας που φιλοξενούνται 

στην Κύπρο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 
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την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί, αφού τροποποιηθεί ο 

τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 13 θέμα, που είναι «Ο περί του Πρωτοκόλλου που 

Τροποποιεί το Άρθρο 2 και το Παράρτημα της Σύμβασης για την Ίδρυση της 

Ευρωπαϊκής Αστυνομικής Υπηρεσίας (Σύμβαση EUROPOL) (Κυρωτικός) Νόμος του 

2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί του Πρωτοκόλλου που Τροποποιεί το 

Άρθρο 2 και το Παράρτημα της Σύμβασης για την Ίδρυση της Ευρωπαϊκής 

Αστυνομικής Υπηρεσίας (Σύμβαση EUROPOL) (Κυρωτικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Άγις Αγαπίου 

 Μάριος Ματσάκης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σοφοκλής Φυττής Χρίστος Κληρίδης 

 Ελένη Μαύρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 19 Μαΐου 2003.  Στη συνεδρία 

της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του Επικεφαλής 

της ∆ιαπραγματευτικής Αντιπροσωπίας για την Ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς και 

εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση του πρωτοκόλλου που 

καταρτίστηκε βάσει του άρθρου 43, παράγραφος 1, της Σύμβασης για την Ίδρυση 

Ευρωπαϊκής Αστυνομικής Υπηρεσίας (Σύμβαση EUROPOL) με στόχο την τροποποίηση 

του άρθρου 2 και του παραρτήματος της εν λόγω σύμβασης, την οποία η Κυπριακή 

∆ημοκρατία έχει ήδη κυρώσει με βάση το Νόμο 38(ΙΙΙ) του 2002.  

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση 

της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο.  
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 Η επιψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδίου από τη Βουλή απαιτείται για την κατά 

νόμο κύρωση του πιο πάνω πρωτοκόλλου, με βάση το άρθρο 169(2) του Συντάγματος 

της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Με την τροποποίηση του άρθρου 2 και του παραρτήματος της Σύμβασης για την 

Ίδρυση Ευρωπαϊκής Αστυνομικής Υπηρεσίας διευρύνεται το πεδίο δράσης της 

ευρωαστυνομίας, έτσι που να καλύπτει και τις πράξεις νομιμοποίησης εσόδων από 

παράνομες δραστηριότητες, την πρόληψη και την καταπολέμηση της παράνομης 

διακίνησης ναρκωτικών και ψυχοτρόπων ουσιών, των κυκλωμάτων 

λαθρομετανάστευσης, της εμπορίας ανθρώπων και του εμπορίου κλαπέντων 

οχημάτων.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση του πρωτοκόλλου στο 

οποίο αυτό αναφέρεται.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 
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 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Πρωτοκόλλου που Τροποποιεί το 

Άρθρο 2 και το Παράρτημα της Σύμβασης για την Ίδρυση της Ευρωπαϊκής Αστυνομικής 

Υπηρεσίας (Σύμβαση EUROPOL) (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 14 μέχρι 18 στην ημερήσια διάταξη, που είναι «Ο περί 

Κτήσης Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Αλλοδαποί) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002», «Ο περί 

Εργοδοτουμένων με Εργασία Ορισμένου Χρόνου (Απαγόρευση ∆υσμενούς 

Μεταχείρισης) Νόμος του 2002», «Ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002», «Ο περί Τερματισμού Απασχολήσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2002» και «Οι περί Καθορισμού Υγειονομικών 

Κανόνων για την Παρασκευή και τη ∆ιάθεση στην Αγορά Παρασκευασμάτων Κρέατος 

Κανονισμοί του 2003», δεν είναι έτοιμα. 

 Προχωρούμε στα θέματα υπ’ αριθμόν 19, 20 και 21, που είναι «Οι περί Ιατρικών 

Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις Νοσηλευτικού Λειτουργού και 

Νοσοκόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003», «Οι περί Τμήματος Αναδασμού 

- Θέσεις ∆ιευθυντή, Ανώτερου Λειτουργού Αναδασμού, Λειτουργού Αναδασμού Α΄, 

Λειτουργού Αναδασμού και Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003» και «Οι 

περί Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας - Θέση Ιδρυματικού Λειτουργού 1ης Τάξης 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003», τα οποία έχουν κοινή έκθεση, η οποία είναι 

ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 

αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα  

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, αναπλ. πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Μαρία Κυριακού Ανδρέας Αγγελίδης 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Χρίστος Κληρίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους υπό αναφορά κανονισμούς 

σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και στις 15 Μαΐου 2003.  Στην 

πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι των 

Υπουργείων Οικονομικών (Υπηρεσία ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού), Υγείας, 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων, καθώς και εκπρόσωποι της ΠΑΣΥ∆Υ. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 και 

28 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, σκοπείται η αναθεώρηση των σχεδίων 

υπηρεσίας για τις θέσεις Νοσηλευτικού Λειτουργού και Νοσοκόμου στις Ιατρικές 

Υπηρεσίες και Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας του Υπουργείου Υγείας, ∆ιευθυντή, 

Ανώτερου Λειτουργού Αναδασμού, Λειτουργού Αναδασμού Α´, Λειτουργού Αναδασμού 

και Τεχνικού Αναδασμού στο Τμήμα Αναδασμού του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος και Ιδρυματικού Λειτουργού 1ης Τάξης στις Υπηρεσίες 

Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Με τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών συμφώνησαν όλοι οι 

παρευρισκόμενοι. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, υιοθετώντας τις διατάξεις των 

προτεινόμενων κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως 

αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία.   

 Με την ευκαιρία αυτή η επιτροπή καλεί την εκτελεστική εξουσία να επισπεύσει τις 

διαδικασίες σχετικά με τις νομοθετικές ρυθμίσεις που αφορούν τους αποφοίτους των 

Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις 

Νοσηλευτικού Λειτουργού και Νοσοκόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2003. 

2. Οι περί Τμήματος Αναδασμού - Θέσεις ∆ιευθυντή, Ανώτερου Λειτουργού 

Αναδασμού, Λειτουργού Αναδασμού Α´, Λειτουργού Αναδασμού και Τεχνικού 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

3. Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας - Θέση Ιδρυματικού Λειτουργού 1ης 

Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 19 

κανονισμών, που είναι «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 

Θέσεις Νοσηλευτικού Λειτουργού και Νοσοκόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2003». 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Προχωρούμε τώρα στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 20 κανονισμών, που είναι «Οι 

περί Τμήματος Αναδασμού - Θέσεις ∆ιευθυντή, Ανώτερου Λειτουργού Αναδασμού, 

Λειτουργού Αναδασμού Α΄, Λειτουργού Αναδασμού και Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003». 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τέλος, προχωρούμε στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 21 κανονισμών, που είναι «Οι 

περί Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας - Θέση Ιδρυματικού Λειτουργού 1ης Τάξης 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003». 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 23 μέχρι 28 στην ημερήσια διάταξη αποσύρονται από την 

εκτελεστική εξουσία. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, που 

είναι όπως ο κατάλογος που έχει διανεμηθεί. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 

εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 

τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού Τουρισμού Νόμος 

(Aρ. 1) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.103.2003) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

2. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υγείας Νομικών 
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Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 

Θέσεις Υγειονομικού Επιθεωρητή 

και Επισκέπτριας Υγείας (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.085.2003) 

3. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 

Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέση 

Φυσιοθεραπευτή (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.086.2003) 

Υγείας Νομικών 

4. Οι περί Εμπορικών Αντιπροσώπων 

(Συγκρότηση και Λειτουργία 

Συμβουλίου, Εγγραφή Μελών και 

Τέλη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.087.2003) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 

5. Οι περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 

∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία 

(Τμήμα Οδικών Μεταφορών) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.088.2003) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Θεσμών, Αξιών και 

Επιτρόπου 

∆ιοικήσεως 

6. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 

(∆ιεξαγωγή Έρευνας για την Πηγή 

των Οικονομικών Πόρων ∆ημόσιων 

Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2003. 

Οικονομικών Νομικών 
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(Αρ. Φακ. ∆Ν. 119/98) 

7. Οι περί Αλιευτικών Καταφυγίων 

(∆ικαιώματα Χρήσης) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.281.2002) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 

8. Οι περί Γεωργικών Φαρμάκων 

(Πώληση, Παρασκευή και 

Αποθήκευση) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.089.2000) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 

9. Οι περί Εκρηκτικών Υλών 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.249.2002) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 

10. Οι περί Ρύθμισης ∆ιαχείρισης και 

Λειτουργίας Αλιευτικών Καταφυγίων 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.282.2002) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 

11. Έγγραφο (αρ. 13/2003) σύμφωνα με 

τους περί Πρόσληψης Έκτακτων 

Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 

Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους του 

1985 έως 1991. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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12. Έγγραφα (αρ. 4/2003, 52/2003 και 

53/2003) σύμφωνα με τους περί 

Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων 

στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία Νόμους του 1995 έως 

2001. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

13. Έγγραφο (αρ. Θ. 9/2003) που 

αφορά την εξαίρεση από την 

αναστολή πλήρωσης θέσεων 

πρώτου διορισμού στη δημόσια 

υπηρεσία, σύμφωνα με τους περί 

Αναστολής Πλήρωσης Θέσεων 

Πρώτου ∆ιορισμού στη ∆ημόσια 

Υπηρεσία (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 

Νόμους του 2000 έως 2001. 

(Αρ. Φακ. 15.21.001) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

14. Έγγραφο που αφορά την 

παραχώρηση υπηρεσιών 

εκπαιδευτικών λειτουργών για το 

έτος 2002/2003 δυνάμει του περί 

∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

Νόμου. 

(Αρ. Φακ. 15.08.001) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Παιδείας 

Πρόταση νόμου Κατατέθηκε από Παραπέμπεται στην 
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 επιτροπή 

 Ο περί του Οργανισμού Νεολαίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.029.2003) 

Γιώργο Περδίκη, 

βουλευτή επαρχίας 

Λευκωσίας 

Παιδείας 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.330 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου στις 15 Μαΐου  2003. 

 «Υπέπεσε στην αντίληψή μου ότι τα δύο διυλιστήρια Κόρνου και Χοιροκοιτίας 

έπαψαν να λειτουργούν από το 2001 και 2000 αντίστοιχα. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο  όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιος πήρε την απόφαση για το κλείσιμό τους, πότε και με ποια δεδομένα; 

2. Προηγήθηκε ή όχι οποιαδήποτε μελέτη από ανεξάρτητους εμπειρογνώμονες, η 

οποία να αιτιολογεί το κλείσιμό τους; 

3. Τι έγινε με τις εγκαταστάσεις, το προσωπικό και τον υφιστάμενο εξοπλισμό; 

4. Ποιες επιπτώσεις είχε το κλείσιμό τους στους καταναλωτές ειδικά και στην 

κυπριακή οικονομία γενικότερα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.331 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου στις 15 Μαΐου  2003. 

 «Υπέπεσε στην αντίληψή μου ότι παραμένει σε εκκρεμότητα η λήψη απόφασης 

από τη διυπουργική επιτροπή (από το Νοέμβριο 2002) για μονιμοποίηση τεσσάρων 

καθηγητριών αγγλικών στη δημοτική εκπαίδευση, παρά τις προσπάθειες που 

καταβλήθηκαν στο παρελθόν για οριστική επίλυση μιας αδικίας που εκκρεμεί από το 

1991. 



 50

 Οι συγκεκριμένες θέσεις έχουν ήδη εγκριθεί από τη Βουλή, τα σχέδια υπηρεσίας 

τους ετοιμάστηκαν και το θέμα εξετάστηκε και από τη ΜΕΠΕΥ. 

 Με δεδομένη την πολύχρονη ταλαιπωρία που οι τέσσερις καθηγήτριες υφίστανται 

λόγω τοποθετήσεώς τους σε δυσμενείς θέσεις, όταν μάλιστα έχουν ήδη ολοκληρωθεί οι 

μεταθέσεις, διορισμοί και τοποθετήσεις άλλων δασκάλων, και τις είκοσι εννέα αντί είκοσι 

πέντε διδακτικές ώρες που υπηρετούν παρά την ηλικία τους (53-56 χρονών), 

παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται το πιο πάνω θέμα; 

2. Προτίθεται η διυπουργική επιτροπή να προβεί σε οριστική διευθέτησή του; 

3. Πότε προτίθεται να συνέλθει η διυπουργική επιτροπή;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.332 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 15 Μαΐου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η κοινότητα Οράς έχει γεμίσει από πλήθος 

πτηνοτροφικών μονάδων και υποστατικών.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μας, η 

μεγάλη ανάπτυξη των πτηνοτροφικών μονάδων στην περιοχή δεν είναι ανεξάρτητη από 

την επαγγελματική δραστηριότητα του προέδρου και των μελών του κοινοτικού 

συμβουλίου. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τον αριθμό των πτηνοτροφικών υποστατικών στην περιοχή του 

χωριού Ορά, για τον αριθμό των υποστατικών που εκπληρώνουν όλες τις νομικές τους 

υποχρεώσεις, για το ιδιοκτησιακό τους καθεστώς, καθώς και για τη χωροθέτησή τους σε 

σχέση με την οικιστική περιοχή του χωριού Ορά.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.333 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 15 Μαΐου 2003. 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι συχνά για διάφορες εργασίες της Εθνικής Φρουράς, 

όπως π.χ. οικοδομικές εργασίες, καθαρισμούς χώρων από σκουπίδια, μεταφορά 

υλικών, χρησιμοποιούνται εθνοφρουροί.  Η πρακτική αυτή εμπεριέχει σοβαρούς 

κινδύνους (π.χ. εργατικά ατυχήματα) και πιθανό να έχει και νομικά κενά. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τη θέση της κυβέρνησης στο θέμα της χρησιμοποίησης των 

εθνοφρουρών σε εργασίες που δεν έχουν σχέση με τα στρατιωτικά τους καθήκοντα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.334 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτήρη Σαμψών στις 15 Μαΐου  2003. 

 «Πληροφορούμαι ότι αστυνομικός από την επαρχία Πάφου ο οποίος είχε μετατεθεί 

στην ελεύθερη περιοχή της επαρχίας Αμμοχώστου επαναμετατέθηκε στην Πάφο.  

Πληροφορούμαι επίσης ότι κατά τη διάρκεια της μετάθεσής του στην ελεύθερη περιοχή 

της επαρχίας Αμμοχώστου δεν παρουσιαζόταν στη μονάδα του. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Τους λόγους της μετάθεσης του εν λόγω αστυνομικού από την επαρχία Πάφου 

στην ελεύθερη περιοχή της επαρχίας Αμμοχώστου. 

2. Τους λόγους της μη παρουσίας του εν λόγω αστυνομικού στη μονάδα του κατά τη 

διάρκεια της μετάθεσής του στην ελεύθερη περιοχή της επαρχίας Αμμοχώστου. 

3. Τους λόγους της μετάθεσής του από την ελεύθερη περιοχή της επαρχίας 

Αμμοχώστου στην επαρχία Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.335 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτήρη Σαμψών στις 15 Μαΐου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι μη πρόσφυγας κατοικεί τους τελευταίους μήνες σε 

διαμέρισμα της τουρκοκυπριακής συνοικίας της Λάρνακας.  Σύμφωνα με τις ίδιες 
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πληροφορίες, το διαμέρισμα έχει ζητηθεί από τρεις τουλάχιστο προσφυγικές 

οικογένειες, αλλά ο πιο πάνω αναφερόμενος μη πρόσφυγας που κατοικεί σ’ αυτό 

αρνείται να το εγκαταλείψει. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για την περίπτωση αυτή, καθώς και τα μέτρα και τις ενέργειες στις 

οποίες προτίθεται το υπουργείο και οι υπηρεσίες να προβούν, ώστε το διαμέρισμα να 

δοθεί σε δικαιούχους πρόσφυγες.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.336 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτήρη Σαμψών στις 20 Μαΐου 2003. 

 «Πληροφορούμαι ότι παρατηρείται καθυστέρηση στην καταβολή του επιδόματος 

τέκνου στους δικαιούχους.   

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τους λόγους της καθυστέρησης αυτής, πότε θα καταβληθούν τα 

επιδόματα αυτά και κατά πόσο υπάρχει σκέψη κατάργησης του εν λόγω επιδόματος.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.337 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη την 21η Μαΐου  2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο αρχαιολογικός χώρος του Κουρίου δε 

συμπεριλαμβάνεται στον κατάλογο της Παγκόσμιας Κληρονομιάς της ΟΥΝΕΣΚΟ.  

Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, το 1985 υποβλήθηκε από την Κυπριακή ∆ημοκρατία 

αίτηση για εγγραφή του αρχαιολογικού χώρου του Κουρίου, ώστε να συμπεριληφθεί 

στον κατάλογο της Παγκόσμιας Κληρονομιάς.  Η εξέταση της αίτησης, όμως, από τη 

Γραμματεία της Συνθήκης για την Προστασία της Παγκόσμιας Κληρονομιάς αναβλήθηκε 

και από τότε η Κυπριακή ∆ημοκρατία ουδέποτε εισηγήθηκε ξανά τη συμπερίληψη του 

αρχαιολογικού χώρου του Κουρίου στον κατάλογο.  Ο συγκεκριμένος χώρος δεν 

περιλαμβάνεται ούτε στον κατάλογο των προτεινόμενων από την Κυπριακή ∆ημοκρατία 
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χώρων για εξέταση από τη Γραμματεία της Συνθήκης και την Προστασία της 

Παγκόσμιας Κληρονομιάς. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Γιατί από το 1985 μέχρι σήμερα δεν έγινε καμιά προσπάθεια από την Κυπριακή 

∆ημοκρατία για εγγραφή του αρχαιολογικού χώρου του Κουρίου, ο οποίος σήμερα 

είναι ένας από τους λιγοστούς αρχαιολογικούς χώρους στην Κύπρο με τόση 

έκταση και σημασία, στον κατάλογο της Παγκόσμιας Κληρονομιάς; 

2. Ποια σχέση έχει αυτή η αδράνεια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με τα σχέδια που 

βρίσκονται σήμερα σε εξέλιξη για τουριστική αξιοποίηση των αρχαιολογικών 

χώρων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.338 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. ∆ώρο Χριστοδουλίδη την 21η Μαΐου  2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πώς προτίθεται η Κυπριακή ∆ημοκρατία να ενεργήσει σε ό,τι αφορά τα 

ζητήματα της θεώρησης των ταξιδιωτικών εγγράφων και της παροχής αδειών εισόδου 

στην Κύπρο σε άτομα που προέρχονται από χώρες οι οποίες δεν είναι ενταγμένες ούτε 

τελούν υπό ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση (ειδικά από χώρες της Ανατολικής 

Ευρώπης, όπως η Λευκορωσία, όπου, βάσει πληροφόρησης, η Κυπριακή ∆ημοκρατία 

δε διαθέτει διπλωματικές αποστολές).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.339 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη την 21η Μαΐου 2003. 

 «Έχω επισκεφθεί το χοιροστάσιο στην παραλία του χωριού Μονή Λεμεσού.  Μου 

έκανε ιδιαίτερη εντύπωση το γεγονός ότι το χοιροστάσιο αυτό λειτουργεί επί της 
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παραλίας, τα δε χοιρολύματα αποθηκεύονται σε πρόχειρες χωμάτινες δεξαμενές παρά 

την παραλία. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για την άδεια λειτουργίας του χοιροστασίου, την άδεια απόρριψης και τα 

επίπεδα ρύπανσης της θαλάσσιας περιοχής, στην οποία λειτουργούν δύο 

ιχθυοτροφεία.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.340 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη την 21η Μαΐου  2003. 

 «Έχω επισκεφθεί στην περιοχή του χωριού Μονή το βυρσοδεψείο Πιτσιλλίδη και 

διαπίστωσα την άθλια κατάσταση στην οποία βρίσκονται οι εγκαταστάσεις του 

συστήματος διάθεσης των λυμάτων και οι δεξαμενές λυμάτων.  Ανησυχώ ιδιαίτερα για 

το ενδεχόμενο ρύπανσης των νερών της περιοχής, αφού το χώρο δίπλα από τις 

δεξαμενές λυμάτων διέρχεται χείμαρρος που καταλήγει στην κοντινή παραλία. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο το συγκεκριμένο βυρσοδεψείο διαθέτει άδεια απόρριψης, 

λειτουργεί κανονικά και ελέγχεται από τις αρμόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.341 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη την 21η Μαΐου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι μελετάται η επέκταση της οικιστικής ανάπτυξης του 

χωριού Επισκοπή σε λόφο απέναντι από το λόφο του Κουρίου, σε πολύ μικρή 

απόσταση.   

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα σχέδια ή τις ενέργειες αναφορικά με την πιο πάνω μελέτη, καθώς 

και για το αν έχουν μελετηθεί οι επιπτώσεις στο ευρύτερο αρχαιολογικό περιβάλλον.»  
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Απάντηση ημερομηνίας 16 Μαΐου 2003 του Υπουργού Άμυνας κ. Κυριάκου 

Μαυρονικόλα στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.213, ημερομηνίας 31ης 

Ιανουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Σχετικά με το θέμα αντιμετώπισης του προβλήματος της εξάπλωσης των 

εξαρτησιογόνων ουσιών στο στρατό, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η αντιμετώπιση του προβλήματος της εξάπλωσης των εξαρτησιογόνων ουσιών 

στο στρατό εντάσσεται στο πλαίσιο άσκησης κοινωνικής πολιτικής που εφαρμόζεται 

στην Εθνική Φρουρά, η οποία αποβλέπει στην πρόληψη, στήριξη, επιμόρφωση και 

άμβλυνση γενικών και ειδικών προβλημάτων που απασχολούν τους οπλίτες κατά τη 

διάρκεια της θητείας τους. 

 Στους τομείς δράσης του προγράμματος που εφαρμόζει η Εθνική Φρουρά για την 

αντιμετώπιση του προβλήματος περιλαμβάνονται τα παρακάτω μέτρα: 

1. Τομέας πρόληψης 

 α. Η συνεχής εκπροσώπηση της Εθνικής Φρουράς στο Αντιναρκωτικό 

Συμβούλιο από το ∆ιευθυντή Υγειονομικού/ΓΕΕΦ, η οποία εξασφαλίζει τη ροή 

πληροφοριών και οδηγιών ως προς την αντιμετώπιση του σοβαρού προβλήματος.  

Επιπλέον, ψυχολόγος συμμετέχει στην Επιτροπή Πρωτοβάθμιας Πρόληψης, όπου 

επεξεργάζονται ειδικά προληπτικά προγράμματα. 

 β. Από το Μάιο του 2002 λειτουργεί στην Εθνική Φρουρά ο θεσμός της 

ψυχοκοινωνικής μέριμνας.  Ειδικοί επιστήμονες (ψυχολόγοι, κοινωνιολόγοι 

και ψυχιατρικοί νοσηλευτές) επισκέπτονται τις μονάδες, δίνουν 

ερωτηματολόγια στους εθνοφρουρούς και έχουν συνεντεύξεις μαζί τους.  Με 

αυτό τον τρόπο διαπιστώνεται η ύπαρξη εθνοφρουρών που κάνουν χρήση 

εξαρτησιογόνων ουσιών και ακολούθως παραπέμπονται στο αρμόδιο Τμήμα 
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Ψυχικής Υγείας της Εθνικής Φρουράς.  Ταυτόχρονα δίνονται οδηγίες στις 

διοικήσεις των μονάδων για την κατάλληλη αντιμετώπιση τέτοιων ατόμων, 

ούτως ώστε να μην περιθωριοποιούνται, αλλά αντίθετα να τοποθετούνται σε 

κατάλληλες θέσεις, όπου μπορούν να τύχουν της απαραίτητης ψυχολογικής 

υποστήριξης και καθοδήγησης. 

 γ. Επαφές με τα κέντρα εκπαίδευσης ζωής του Υπουργείου Παιδείας και 

Πολιτισμού, που εφαρμόζουν το πρόγραμμα “ΜΕΝΤΟΡ”, το οποίο με κινητή 

μονάδα επισκέπτεται τα σχολεία εφαρμόζοντας κατάλληλα προγράμματα 

πρόληψης.  Γίνονται προσπάθειες για τροποποίηση του πιο πάνω 

προγράμματος, ούτως ώστε να μπορεί να εφαρμοστεί και σε άτομα 

μεγαλύτερης ηλικίας, όπως είναι οι εθνοφρουροί. 

 δ. ∆ίδεται ιδιαίτερη βαρύτητα στην ψυχοκοινωνική μέριμνα του προσωπικού, 

στην πρόληψη, στην εξασφάλιση “καθαρών” στρατοπέδων με τη μη κατοχή, 

χρήση και διακίνηση ναρκωτικών ουσιών εντός αυτών, στην ενημέρωση του 

προσωπικού, αλλά παράλληλα και στην αυστηρή αντιμετώπιση 

περιπτώσεων μελών της δύναμης που προμηθεύουν, διακινούν ή 

καλλιεργούν ναρκωτικά. 

 ε. Στενή συνεργασία με τις αρμόδιες αρχές (Υ∆ΙΝ - αστυνομία), όπου γίνεται 

ανταλλαγή πληροφοριών και διενεργούνται από κοινού έλεγχοι.  Επιδιώκεται 

μεγαλύτερη ενεργοποίηση και καλύτερη στελέχωση της Ομάδας Ασφάλειας 

Στρατεύματος (ΟΑΣ), που αποτελεί και το όργανο συλλογής πληροφοριών 

του ΓΕΕΦ. 

 στ. ∆υναμική έρευνα και έλεγχο σε μονάδες, φυλάκια, στρατιωτικές 

εγκαταστάσεις στις οποίες υπάρχουν πληροφορίες για διακίνηση 

εξαρτησιογόνων ουσιών.  Με τις συνεχείς εφόδους δίδεται το μήνυμα στους 
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οπλίτες ότι παράνομες ενέργειες θα τύχουν αυστηρών ποινικών και 

πειθαρχικών κυρώσεων. 

2. Τομέας στήριξης 

 α. Η Υπηρεσία Ψυχικής Υγείας της Εθνικής Φρουράς, που στελεχώνεται από 

ψυχιάτρους-ψυχολόγους και κοινωνικούς λειτουργούς, είναι καλά 

καταρτισμένη στα θέματα των ναρκωτικών.  Ταυτόχρονα, υπάρχει άριστη 

συνεργασία με τα κέντρα απεξάρτησης τόσο του ιδιωτικού τομέα όσο και των 

κρατικών υπηρεσιών, ώστε οι χρήστες να παραπέμπονται στο πλέον 

κατάλληλο κέντρο, ανάλογα με τον τόπο διαμονής τους.  Επιδίωξη των 

παραπάνω ειδικών επιστημόνων είναι να μην απολύουν το προσωπικό, 

εφόσον δεν υπάρχουν σοβαρά προβλήματα συμπεριφοράς ή 

αντικοινωνικότητας.  Επιδιώκεται όπως η Εθνική Φρουρά αποτελεί έναν καλά 

ελεγχόμενο και υγιή χώρο της κοινωνίας, όπου ακόμα και οι θεραπείες 

απεξάρτησης μπορούν να διευκολυνθούν.   

 β. Αναπτύσσεται διακριτικά σχέση αλληλοενημέρωσης με τις οικογένειες 

χρηστών.  Τα προβλήματα των χρηστών έχουν ως αφετηρία την πολιτική 

ζωή του κάθε οπλίτη και δεν εξαρτώνται από το στρατιωτικό περιβάλλον.  

Παρά το γεγονός ότι η Εθνική Φρουρά δεν επιδρά ως γενεσιουργός 

παράγοντας σχηματισμού των προβλημάτων αυτών, εντούτοις αποτελεί 

συχνά πρόσφορο κοινωνικό πεδίο εκδήλωσης και πιθανής όξυνσής τους. 

 γ. Υπάρχει δραστηριοποίηση των διοικήσεων και ευαισθητοποίηση όλων των 

μόνιμων στελεχών για την αντιμετώπιση των οπλιτών με οξυμμένα 

κοινωνικοοικονομικά προβλήματα. 

3. Τομέας επιμόρφωσης 
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 α. Στα πλαίσια της ενημέρωσης και διαφώτισης του προσωπικού 

προγραμματίζονται διαλέξεις τόσο κατά τη διάρκεια των σχολείων των 

Αξιωματικών Πληροφοριών των μονάδων όσο και σε μονάδες. 

 β. ∆ιανέμονται φυλλάδια ενημερωτικά για τους κινδύνους που εγκυμονούν τα 

ναρκωτικά.  Αποστέλλεται στη διεύθυνση διαμονής κάθε νεοσυλλέκτου, προ 

της κατάταξής του, το έντυπο “ΥΠΗΡΕΤΩΝΤΑΣ ΤΗΝ ΠΑΤΡΙ∆Α”, στο οποίο 

γίνεται ειδική μνεία για τα ναρκωτικά. 

 γ. Πραγματοποιούνται από ιατρούς διαφωτιστικές διαλέξεις, στα πλαίσια 

ενημέρωσης των νεοσύλλεκτων οπλιτών, στα κέντρα εκπαίδευσης 

νεοσυλλέκτων, με θέμα τα ναρκωτικά, τις εξαρτησιογόνες ουσίες και τις 

συνέπειες από τη χρήση τους σε βάρος της ατομικής υγείας και της 

κοινωνίας γενικότερα. 

 δ. Επιδιώκεται η συμμετοχή σε καλλιτεχνικές-πολιτιστικές εκδηλώσεις εναντίον 

των ναρκωτικών με όσο το δυνατό μεγαλύτερη παρουσία οπλιτών και 

στελεχών σε μουσικές συναυλίες με γνωστούς καλλιτέχνες.  Πέρσι ο δήμος 

Αγλαντζιάς, στα πλαίσια του αγώνα ενάντια στα ναρκωτικά, διοργάνωσε σε 

συνεργασία με την Εθνική Φρουρά και την ΕΛ∆ΥΚ μουσικοχορευτική 

εκδήλωση με τίτλο “Ζήσε τα όνειρά σου και άσε τους άλλους να 

ονειρεύονται”. 

 Η μέριμνα για το προσωπικό της Εθνικής Φρουράς σε όλους τους τομείς είναι 

ουσιαστική και διαρκής.  Ιδιαίτερα όμως η διασφάλιση της ψυχικής και σωματικής υγείας 

του στρατιωτικού προσωπικού αποτελεί βασική προϋπόθεση για τη δημιουργία ενός 

εύρωστου στρατιωτικού μηχανισμού, ικανού να φέρει σε πέρας την υψηλή αποστολή 

του, αποτελώντας το σπουδαιότερο πολλαπλασιαστή ισχύος των ενόπλων δυνάμεων. 



 59

 Σύμφωνα με τα υπάρχοντα στατιστικά στοιχεία, τα τελευταία τέσσερα χρόνια έχουν 

απασχολήσει την Υπηρεσία ∆ίωξης Ναρκωτικών και έχουν συλληφθεί για υποθέσεις 

κατοχής, χρήσης, προμήθειας ναρκωτικών εβδομήντα στελέχη και οπλίτες της Εθνικής 

Φρουράς.  Το πρόβλημα ενδεχομένως να είναι πολύ μεγαλύτερο, εάν επιστημονικά 

διερευνηθεί. 

 Η Εθνική Φρουρά δεν αποτελεί από μόνη της γενεσιουργό αιτία εθισμού στις 

εξαρτησιογόνες ουσίες.  Ο έλεγχος, ο φόβος των επιπτώσεων και η διαδικασία 

απομάκρυνσης χρηστών επενεργούν αρνητικά στην επέκταση του προβλήματος.  Το 

ΓΕΕΦ λαμβάνει και θα συνεχίσει να λαμβάνει οποιαδήποτε μέτρα κρίνει αναγκαία, με 

σκοπό τον περιορισμό του προβλήματος, τον εντοπισμό των χρηστών και τη στήριξή 

τους, ώστε να δίδει στην κοινωνία υγιείς και χρηστούς πολίτες.  Έχει συντάξει σχετική 

μελέτη επί του θέματος και το παρακολουθεί στενά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαΐου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Τίμη Ευθυμίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.250, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2003, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Αναφορικά με το θέμα της κάλυψης των ζημιών στους παραγωγούς από φυσικά 

φαινόμενα, σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

Παροχή άμεσης οικονομικής βοήθειας στους πληγέντες παραγωγούς χαρουπιών 

 Στις 24 Φεβρουαρίου 2003 μετά από χιονόπτωση στο χωριό Ανόγυρα 

προκλήθηκαν ζημιές σε χαρουπιές.  Οι ζημιές αυτές δεν καλύπτονται από τον 

Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλισης. 

 Μετά την αξιολόγηση των στοιχείων των εκτιμήσεων των εν λόγω ζημιών που 

διενήργησαν αρμόδιοι λειτουργοί του Τμήματος Γεωργίας, κρίθηκε ότι δε δικαιολογείται 

η παροχή οικονομικής βοήθειας επιπρόσθετης αυτής που διατίθεται για τη 
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χαρουποκαλλιέργεια, ύψους £300.000 ετήσια, από τα μέτρα στήριξης της 

γεωργοκτηνοτροφίας. 

Μέτρα που μπορούν να ληφθούν, ώστε να καλύπτονται οι παραγωγοί για ζημιές 

από φυσικά φαινόμενα, όπως χαλάζι, χιόνι ή και ανέμους που δεν καλύπτονται 

από το ασφαλιστικό σχέδιο του ΟΓΑ 

 Όταν οι περιπτώσεις των ζημιών που δεν καλύπτονται από τον ΟΓΑ είναι σοβαρές 

και/ή επηρεάζουν μεγάλο αριθμό παραγωγών, το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος μετά την αξιολόγηση των στοιχείων των εκτιμήσεων των 

ζημιών θέτει το θέμα στο Υπουργικό Συμβούλιο, το οποίο, λαμβανομένων υπόψη των 

οικονομικών δεδομένων, αποφασίζει κατά πόσο θα παραχωρηθεί βοήθεια στους 

πληγέντες παραγωγούς.   

 Παράλληλα, θα πρέπει να σημειωθεί ότι το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 

και Περιβάλλοντος, σε συνεργασία με το Τμήμα Γεωργίας και τον Οργανισμό Γεωργικής 

Ασφάλισης, στα πλαίσια πάγιας πολιτικής του για σταδιακή επέκταση της γεωργικής 

ασφάλισης, με στόχο την κάλυψη όλων των γεωργικών προϊόντων έναντι όλων των 

φυσικών κινδύνων, λαμβάνει υπόψη του όλα τα αιτήματα των παραγωγών και, εφόσον 

διαπιστώσει ότι υπάρχει ενδιαφέρον από την πλειοψηφία των παραγωγών μιας 

συγκεκριμένης καλλιέργειας για ένταξή τους στο ασφαλιστικό σχέδιο του ΟΓΑ, προωθεί 

τη διαδικασία θεσμοθέτησης της ασφαλιστικής κάλυψης της συγκεκριμένης 

καλλιέργειας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαΐου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.251, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2003, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Αναφορικά με το θέμα της διαδικασίας επαναχωρομέτρησης της κοινότητας 

Λιοπετρίου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Έχουν ήδη ολοκληρωθεί όλες οι χωρομετρικές εργασίες πεδίου και έχουν 

ετοιμαστεί προκαταρκτικά σχέδια, τα οποία ελέγχονται τόσο τεχνικά όσο και νομικά. 

 Αναμένεται, σύμφωνα με το χρονοδιάγραμμα που έχει καταρτιστεί, να 

δημοσιοποιηθούν όλα τα σχέδια μέχρι το τέλος του χρόνου και να τεθούν σε ισχύ κατά 

το πρώτο τρίμηνο του 2004». 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Μαΐου 2003 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. 

Πεύκιου Γεωργιάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.264, ημερομηνίας 9 

Απριλίου 2003, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης 

Παπαδοπούλου. 

 «Αναφορικά με την ανάγκη προστασίας της ιδιωτικής πνευματικής ιδιοκτησίας, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (Πολιτιστικές Υπηρεσίες) δε διαθέτει ειδικά 

κονδύλια για κάλυψη ζημιών που προέρχονται από φυσικές ή άλλες καταστροφές. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, μέσα από διάφορα προγράμματα που 

στοχεύουν στην ανάπτυξη των γραμμάτων και των τεχνών, ενισχύει τους Κυπρίους 

μελετητές στην έκδοση και προβολή του έργου τους.  Μέσα σ’ αυτά τα πλαίσια 

επιχορηγήθηκε και ο κ. Καουρής.  Το ενδεχόμενο επιπρόσθετης επιχορήγησης θα 

εξεταστεί από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαΐου 2003 του Υπουργού Οικονομικών κ. Μάρκου 

Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.272, ημερομηνίας 10 Απριλίου 

2003, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης 

Παπαδοπούλου. 

 «Όσον αφορά τη μηνιαία καταβολή της ειδικής χορηγίας στους συνταξιούχους, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Στο παρόν στάδιο έχει αποσταλεί η ειδική χορηγία στους συνταξιούχους η οποία 

καλύπτει το πρώτο εξάμηνο του 2003.  Στη συνέχεια θα υποβληθεί νέα πρόταση προς 

το Υπουργικό Συμβούλιο, η οποία θα απλοποιεί και θα βελτιώνει το παρόν σχέδιο 

παροχής ειδικής χορηγίας στους συνταξιούχους καθιστώντας το δικαιότερο και πιο 

ευέλικτο.  

 Τέλος, το Υπουργείο Οικονομικών προτίθεται να αποστέλλει την εν λόγω ειδική 

χορηγία ανά δίμηνο με ξεχωριστή επιταγή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαΐου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 

κ. Κίκη Καζαμία στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.276, ημερομηνίας 11 Απριλίου 

2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιώργου Χατζηγεωργίου. 

 «Σχετικά με την κατασκευή του δρόμου Χούλου-Στατού-Αγίου Φωτίου, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο δρόμος που συνδέει τη Χούλου με το Στατό-Άγιο Φώτιο είναι μήκους 7 χμ. και 

υπάγεται στην αρμοδιότητα της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου. 

 Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, αρχικά, είχε πρόθεση να κατασκευάσει 

παρακαμπτήριο της Χούλου και ζήτησε την έγκριση του Γραφείου Προγραμματισμού για 

την ανάθεση της σχετικής μελέτης σε ιδιώτες μελετητές.  Κατόπιν συζήτησης του 

θέματος της βελτίωσης του δρόμου Χούλου-Στατού-Αγίου Φωτίου στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων της Βουλής, στις 9 Απριλίου 2002, 

το Γραφείο Προγραμματισμού ανέλαβε να εξετάσει συνολικά το θέμα της κατασκευής 

του παρακαμπτηρίου Χούλου και της βελτίωσης του δρόμου Χούλου-Στατού-Αγίου 

Φωτίου.  Πρόσφατα, το Γραφείο Προγραμματισμού έχει δώσει την έγκρισή του και το 

Τμήμα ∆ημοσίων Έργων θα προχωρήσει σύντομα στην προκήρυξη προσφορών για 

ετοιμασία σχεδίων για τη βελτίωση του πιο πάνω δρόμου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 
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Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.290, ημερομηνίας 18 Απριλίου 2003, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου. 

 «Σχετικά με την παραχώρηση οικιστικών μονάδων στον υπό αναδόμηση 

κυβερνητικό οικισμό Ανθούπολης, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο Υπουργός Εσωτερικών ενέκρινε πρόσφατα εισήγηση του Τμήματος 

Πολεοδομίας και Οικήσεως για σύσταση υπηρεσιακής επιτροπής για την κατανομή των 

νέων οικιστικών μονάδων στον υπό αναδόμηση κυβερνητικό οικισμό Ανθούπολης. 

 Η πιο πάνω επιτροπή θα καταρτίσει κριτήρια/κατευθυντήριες γραμμές βάσει των 

οποίων θα γίνεται η κατανομή των εν λόγω οικιστικών μονάδων.  Τα κριτήρια θα 

υποβληθούν στον Υπουργό Εσωτερικών για έγκριση και στη συνέχεια θα αρχίσει η 

εργασία της κατανομής των κατοικιών στους δικαιούχους αιτητές. 

 Σημειώνεται ότι, με βάση την τακτική που ακολουθήθηκε και στην περίπτωση των 

αναδομημένων κυβερνητικών οικισμών Τσιακκιλερού/Κοκκίνων στην επαρχία 

Λάρνακας, τα κριτήρια που θα εγκριθούν από τον Υπουργό Εσωτερικών, όπως και οι 

αποφάσεις της υπηρεσιακής επιτροπής, θα κοινοποιηθούν στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει η Κρατική Έκθεση στην οποία οι βουλευτές θα ήθελαν 

να παραστούν, γι’ αυτό νομίζω ότι τα θέματα στο Κεφάλαιο Τέταρτο δε θα εξεταστούν 

σήμερα. 

 Φθάνουμε στο τέλος της συνεδρίας.  Η επόμενη συνεδρία θα γίνει την ερχόμενη 

Πέμπτη, 29 Μαΐου 2003, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:      Νομοθετική εργασία 

1. Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και 

Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών 
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Πληροφοριών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.018.2003) 

2. Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.096.2003) 

3. O περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Σιτηρών 

Κύπρου Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.097.2003) 

4. Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.099.2003) 

5. Ο περί Ψυχιατρικής Νοσηλείας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.036.2003) 

6. Ο περί ∆ασών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.007.2003) 

7. Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 

Νόμος του 2002.  (Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.085.2002) 

8. O περί Κτήσης Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Αλλοδαποί) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.251.2002) 

9. Ο περί Εργοδοτουμένων με Εργασία Ορισμένου 
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Χρόνου (Απαγόρευση ∆υσμενούς Μεταχείρισης) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.142.2002) 

10. Ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.143.2002) 

11. Ο περί Τερματισμού Απασχολήσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.144.2002) 

12. Οι περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.229.2002) 

13. Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέση 

Ελεγκτή Εναέριας Κυκλοφορίας (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.061.2003) 

14. Οι περί Φαρμακευτικών Υπηρεσιών - Θέση Πρώτου 

Φαρμακοποιού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.077.2003) 

15. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια Υπηρεσίας 

Θέσεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.315.2002) 

16. Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) 

Κανονισμοί του 2003. 
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(Αρ. Φακ. ∆Ν. 11/98) 

17. Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.116.2000) 

18. Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 12/98) 

19. Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 13/98) 

20. Οι περί Όρων και ∆ιαδικασιών Πρόσληψης Ειδικών 

Αστυφυλάκων Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 57/99) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ:   Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής  

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της Υποεπιτροπής για την  

Επικοινωνία της Βουλής των Αντιπροσώπων με τον  

Πολίτη για Θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής  

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται «Οι 

επιπτώσεις στο περιβάλλον και στους κατοίκους από 

τη συνέχιση της λειτουργίας του χυτηρίου “Νέμιτσας”  
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στη Λεμεσό». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επιτροπής).  

(21.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.202.2002)   

3. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις 

δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της Βουλής των  

Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για το Μέλλον της 

Ευρώπης. 

4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 

∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Η σχεδιαζόμενη αναθεώρηση του τοπικού σχεδίου  

στο δήμο Γεροσκήπου και τα εξ αυτής προκύπτοντα  

θέματα ευνοϊκής μεταχείρισης προς συγκεκριμένο 

επιχειρηματία». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του  

βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). (22.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.181.2002) 
 

5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα  

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Ενημέρωση της επιτροπής για τη διεξαγόμενη από  

τις αρμόδιες αρχές έρευνα σχετικά με την ύπαρξη 

τεχνολογικού εξοπλισμού στο Αρχηγείο της 

Αστυνομίας για την παρακολούθηση τηλεφώνων». 
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(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επιτροπής).  

(8.10.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.287.2002) 

6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα  

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για τα θέματα που 

τιτλοφορούνται: 

    α. «Η ανάγκη λήψης μέτρων για ενίσχυση των 

δεσμών των φυλακισμένων με τις 

οικογένειές τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.390.2001) 

 β. «Η ανάγκη λήψης μέτρων κοινωνικής  

επανένταξης των φυλακισμένων μετά την  

αποφυλάκισή τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της  

επιτροπής). (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.391.2001) 

 γ. «Ψυχιατρικές υπηρεσίες και φυλακισμένοι 

με ψυχολογικά προβλήματα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Τάκη Χατζηγεωργίου). 

(5.2.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.037.2002) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 
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(Ώρα λήξης:  5.00 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Λυσσαρίδης Βάσος 

Αγγελίδης Ανδρέας Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Αδάμου Αδάμος Μαύρου Ελένη 

Βαρνάβα Γιώργος Μιχαηλίδης Θάσος 

Βασιλείου Ανδρούλα Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γεωργίου Γεώργιος Παπακώστας Κώστας 

Γιάγκου Κίκης Παπαπολυβίου Ανδρέας 

∆ημητρίου Παναγιώτης Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεοχάρους Ελένη Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θωμά Γιαννάκης Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Καράς Αντώνης Τάσου Γεώργιος 

Κατσουρίδης Νίκος Τυρίμος Κυριάκος 

Κλεάνθους Νίκος Φυττής Σοφοκλής 

Κληρίδης Χρίστος Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κουλίας Ζαχαρίας Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Κυριακού Μαρία Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλα Ντίνος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λαμάρης Γιάννος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 



 70

Χατζηρούσος Αντώνης 

Καλαϊτζιάν Πετρός  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2001», οι 

αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Γ. Λαμάρης, Γ. Περδίκης, Α. 

Παπαπολυβίου, Ν. Κατσουρίδης, Γ. Βαρνάβα) και ψήφισή του σε νόμο.  

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 7) του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 8) του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου 

(Κεντρικό Αποθετήριο και Κεντρικό Μητρώο Αξιών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003» και για τους κανονισμούς «Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου 

(Καταχώριση, ∆ιαπραγμάτευση και Εκκαθάριση Άυλων Κινητών Αξιών) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003», ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και 

έγκριση των κανονισμών. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002» και για την πρόταση νόμου «Ο περί 

Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και 

ψήφισή τους σε ενιαίο κείμενο νόμου με τον τίτλο «Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας 

Εκπαίδευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003». 
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7. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2002» και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο 

«Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003». 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 2). 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του Πρωτοκόλλου που Τροποποιεί το Άρθρο 2 

και το Παράρτημα της Σύμβασης για την Ίδρυση της Ευρωπαϊκής Αστυνομικής 

Υπηρεσίας (Σύμβαση EUROPOL) (Κυρωτικός) Νόμος του 2003» και ψήφισή του 

σε νόμο. 

11. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

         α.   «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις 

Νοσηλευτικού Λειτουργού και Νοσοκόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 2003», 

    β. «Οι περί Τμήματος Αναδασμού - Θέσεις ∆ιευθυντή, Ανώτερου Λειτουργού 

Αναδασμού, Λειτουργού Αναδασμού Α΄, Λειτουργού Αναδασμού και 

Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003», 

 γ. «Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας - Θέση Ιδρυματικού Λειτουργού 

1ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003»  

και έγκρισή τους. 

12. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  

13. Ερωτήσεις βουλευτών:  Το κλείσιμο των διυλιστηρίων Κόρνου και Χοιροκοιτίας - 

Θέμα μονιμοποίησης τεσσάρων καθηγητριών αγγλικών - Η μεγάλη ανάπτυξη 

πτηνοτροφικών μονάδων στην κοινότητα Οράς - Χρησιμοποίηση εθνοφρουρών σε 
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εργασίες άσχετες με τα καθήκοντά τους - Συνεχείς μεταθέσεις αστυνομικού - 

Άρνηση μη πρόσφυγα να εγκαταλείψει διαμέρισμα στην τουρκοκυπριακή συνοικία 

Λάρνακας - Καθυστέρηση στην καταβολή του επιδόματος τέκνου - Μη 

συμπερίληψη του αρχαιολογικού χώρου του Κουρίου στον κατάλογο της 

παγκόσμιας κληρονομιάς - Ζητήματα θεώρησης ταξιδιωτικών εγγράφων και 

παροχής αδειών εισόδου στην Κυπριακή ∆ημοκρατία - Προβλήματα από τα 

λύματα χοιροστασίου στην παραλία του χωριού Μονή - Προβλήματα από τα 

λύματα βυρσοδεψείου στο χωριό Μονή - Μελέτη για την οικιστική ανάπτυξη του 

χωριού Επισκοπή. 

14. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  Εφαρμογή 

προγράμματος κατά των εξαρτησιογόνων ουσιών - Ανάγκη κάλυψης παραγωγών 

για ζημιές από φυσικά φαινόμενα - Επαναχωρομέτρηση της κοινότητας Λιοπετρίου 

- Ανάγκη προστασίας της ιδιωτικής πνευματικής περιουσίας - Καθυστέρηση στην 

καταβολή ειδικής χορηγίας στους συνταξιούχους - Κατασκευή δρόμου Χούλου-

Στατού-Αγίου Φωτίου - Παραχώρηση νέων διαμερισμάτων στο συνοικισμό 

Ανθούπολης. 

 

 



 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 29ης Μαΐου 2003 

(Ώρα έναρξης: 4.19 μ.μ.)  

(Αρ.  30)  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλό απόγευμα. Κηρύσσω την έναρξη της 

σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν 

υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.  Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και 

είναι «Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης 

και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», πρόταση 

νόμου.  Η έκθεση...  

 Ναι, η κ. Παπαδοπούλου. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ:  

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, όπως θυμάστε, είχε ζητήσει το 

∆ημοκρατικό Κόμμα μια αναβολή της συζήτησης της συγκεκριμένης πρότασης νόμου 

και ο λόγος ήταν γιατί θέλαμε μια νομική γνωμάτευση, όσον αφορά την υπό αναφορά 
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τροποποίηση, κατά πόσο υπήρχε αντισυνταγματικότητα ή όχι.  Επειδή είμαστε στα 

πλαίσια κατάθεσης συγκεκριμένης πρότασης νόμου και χρειαζόμαστε κάποιο χρόνο, 

ώστε να συζητηθεί στην επιτροπή, γι’ αυτό ζητούμε εκ νέου αναβολή, για να 

μπορέσουμε ακριβώς να ολοκληρώσουμε την έρευνα που έχουμε αρχίσει, τη 

συζήτηση στην επιτροπή και να επανέλθουμε στο συγκεκριμένο θέμα.  Θα μπορούσα 

να αιτιολογήσω περισσότερο τη συγκεκριμένη αναβολή, αν υπάρχουν οποιεσδήποτε 

ενστάσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η πρόταση νόμου θα περάσει από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, 

αντιλαμβάνομαι. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Ναι, ήδη έχει ετοιμαστεί πρόταση νόμου και έχει συμπεριληφθεί σήμερα στα 

υπό κατάθεση έγγραφα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το θέμα αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα, που είναι επίσης εξ αναβολής, είναι «Ο περί 

Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003».  Το ΑΚΕΛ και το 

∆ΗΚΟ ήταν υπέρ, ο ∆ΗΣΥ και το ΚΙΣΟΣ θα τοποθετούνταν στην ολομέλεια.  Έχει 

διαφοροποιηθεί η κατάσταση;  Αν όχι, τότε να διαβαστεί η έκθεση, παρακαλώ. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για επιμέρους σημεία της έκθεσης εξακολουθούν να υπάρχουν 

κάποια ερωτηματικά.  Λέει:  “Πολιτειακό αξίωμα”, χωρίς να γίνεται ερμηνεία του τι 

είναι πολιτειακό αξίωμα.  Γι’ αυτό, θα παρακαλούσα και γι’ αυτό το θέμα  -λυπούμαι, 

εκ των υστέρων ζητείται η αναβολή- να δοθεί μια αναβολή μιας ή δύο εβδομάδων, για 

να μας δοθούν περαιτέρω εξηγήσεις, διότι είναι νομοθέτημα το οποίο, αν υιοθετηθεί, 
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θα ισχύσει διαχρονικά, δηλαδή δεν πρόκειται περί ενός νομοθετήματος που θα 

ισχύσει για ένα χρόνο ή δύο χρόνια.  Να παρακαλέσω, λοιπόν, να έχουμε 

περισσότερες πληροφορίες και επεξηγήσεις.    

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν ενιστάμεθα στην αναβολή, είναι πάγια η θέση άλλωστε να 

συγκατατίθενται τα κόμματα και σπάνια φέρνουμε ένσταση η μια πλευρά προς άλλες 

πλευρές.  Όμως θα πρέπει να πω ότι το νομοσχέδιο αυτό αφορά, μεταξύ άλλων, και 

κάποια πρόσωπα που εργάζονται στην ερευνητική επιτροπή για τη διερεύνηση του 

σκανδάλου στο χρηματιστήριο.  Ήδη έχει καθυστερήσει πάρα πολύ το έργο της 

επιτροπής.  Με το να μην ψηφίζεται αυτό το νομοσχέδιο, παρεμβάλλονται εμπόδια 

στην ολοκλήρωση της έρευνας, που έπρεπε κανονικά να είχε ήδη τελειώσει αυτή η 

έρευνα, και έτσι παρακαλώ όπως η αναβολή είναι τουλάχιστον μόνο για μια 

εβδομάδα και οπωσδήποτε την ερχόμενη Πέμπτη το θέμα αυτό να τελειώσει.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παραμένουν απλήρωτοι, όπως ξέρετε, κύριε συνάδελφε. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, ακριβώς γι’ αυτό. ∆εν μπορεί οι άνθρωποι που κάμνουν τόσο λεπτή και 

σημαντική δουλειά να είναι για μήνες απλήρωτοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αναβάλλεται για μια εβδομάδα.  Παρακαλώ να γίνουν διαβουλεύσεις και την 

ερχόμενη εβδομάδα να είναι ενώπιον του σώματος για απόφαση.   

 Τα θέματα με τους αριθμούς 3 και 4 δεν είναι έτοιμα. 
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 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 5 θέμα που είναι «Ο περί Ψυχιατρικής Νοσηλείας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Ψυχιατρικής Νοσηλείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Καράς, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου 

 Ελένη Θεοχάρους Ζαχαρίας Κουλίας 

         Ζαχαρίας Ζαχαρίου                                   Μαρίνος Σιζόπουλος 

        Κυριάκος Τυρίμος  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

αρκετές συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ Μαρτίου και 

Μαΐου 2003.  Ενώπιον της επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε ο Βοηθός Γενικός 

Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, της 

Επιτροπής Εποπτείας Ασθενών και της Ψυχιατρικής Εταιρείας Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η αποτελεσματικότερη εφαρμογή της 

βασικής νομοθεσίας για την ψυχιατρική νοσηλεία, καθώς  και η κάλυψη ορισμένων 

νομοθετικών κενών που προέκυψαν από τον καταργηθέντα περί ∆ιανοητικά 

Ασθενών Νόμο. 

 Συγκεκριμένα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο ανάμεσα σε άλλα: 

1.    Τερματίζεται η ισχύς των διαταγμάτων σύμφωνα με τα οποία άτομα τα οποία 

έχουν ήδη απολυθεί από τα ψυχιατρικά ιδρύματα παραμένουν  πιστοποιημένοι 

διανοητικά ασθενείς. 
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2. Ποινικοποιείται η χωρίς άδεια λειτουργία κέντρου ψυχικής υγείας, καθώς και η 

λειτουργία του κατά παράβαση των όρων της σχετικής άδειας. 

3. Τροποποιείται ο όρος “κέντρα ασφαλούς κράτησης” και μετατρέπεται σε 

“ασφαλή ψυχιατρικά κέντρα”, ώστε να συνάδει με τις σύγχρονες αντιλήψεις. 

4. ∆ιευρύνεται ο ορισμός του όρου “ψυχίατρος”, ώστε να περιλαμβάνει και τα 

άτομα που έχουν την ειδικότητα του νευρολόγου-ψυχίατρου. 

Σύμφωνα με το Βοηθό Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο τερματισμός  της 

ισχύος των διαταγμάτων που έχουν εκδοθεί με βάση τον καταργηθέντα νόμο είναι 

σπουδαίας σημασίας, γιατί αριθμός πολιτών θα είναι σε θέση να απολαμβάνει 

πλήρως των δικαιωμάτων του, ενώ η ποινικοποίηση της χωρίς άδεια λειτουργίας 

ψυχιατρικού κέντρου ή της λειτουργίας του κατά παράβαση των όρων της άδειας 

συμπληρώνει ένα κενό της ισχύουσας νομοθεσίας. 

Οι εκπρόσωποι της Ψυχιατρικής Εταιρείας Κύπρου και της Επιτροπής 

Εποπτείας Ασθενών συμφώνησαν με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα κατατέθηκαν 

ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά 

νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει νομοτεχνικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 9 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 9 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ψυχιατρικής Νοσηλείας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί ∆ασών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη.   

 Η κ. Μαύρου. 

Ε. ΜΑΥΡΟΥ: 

 Αν μου επιτρέπεται, κύριε Πρόεδρε, έχω εντοπίσει εκ των υστέρων κάποιες 

παραλείψεις στην έκθεση και στο τελικό σχέδιο της πρότασης που έχετε μπροστά 

σας, έτσι, αν οι συνάδελφοι δεν έχουν ένσταση, θα ήθελα να μου δοθεί κάποιος 

χρόνος, για να βεβαιωθώ ότι έχετε το σωστό, το τελικό κείμενο μπροστά στην 
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ολομέλεια.  Μια εβδομάδα, βέβαια, θα ήταν αρκετή, αλλά θα απουσιάζω την 

ερχόμενη εβδομάδα, έτσι, αν είναι εύκολο, να το αναβάλουμε για δύο εβδομάδες.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αναβάλλεται για δύο εβδομάδες.   

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός)     

(Αρ. 3) Νόμος του 2002», πρόταση νόμου.  Η έκθεση δεν είναι ομόφωνη.  Παρακαλώ 

τον πρόεδρο της επιτροπής να διαβάσει την έκθεση. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για 

την πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί Οδικής Ασφάλειας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος  Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Κίκης Γιάγκου  Σοφοκλής Φυττής 

 Γιάννος Λαμάρης  Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  Γιώργος Βαρνάβα 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Νίκος Τορναρίτης Γιώργος Περδίκης 

 Ανδρέας Παπαπολυβίου  

 Όπως είναι γνωστό, για την πιο πάνω πρόταση νόμου, που κατατέθηκε στη 

Βουλή από το βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργο 

Περδίκη, οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Συγκοινωνιών και Έργων και Εσωτερικών 

έχουν ήδη κυκλοφορήσει στην ολομέλεια σχετική έκθεσή τους τον περασμένο 

∆εκέμβριο, η συζήτησή της όμως, έπειτα από σχετική εισήγηση της κοινοβουλευτικής 
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ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, αναβλήθηκε.  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Εσωτερικών, ύστερα από συνεννόηση που είχε με την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Συγκοινωνιών και Έργων επανεξέτασε η ίδια με την επαναλειτουργία της Βουλής 

μετά τις προεδρικές εκλογές, σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 12 

και στις 26 Μαΐου 2003, διάφορα ζητήματα της πρότασης νόμου που έχρηζαν 

περαιτέρω διευκρινίσεων.  Ειδικότερα, η επιτροπή επανεξέτασε τις προτεινόμενες 

από τον κ. Γιώργο Περδίκη τροπολογίες πάνω στο κείμενο της πρότασης νόμου 

όπως αυτό είχε διαμορφωθεί κατά πλειοψηφία από τις δύο επιτροπές και 

προωθήθηκε για συζήτηση ενώπιον της ολομέλειας.  

 Στη βάση της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, η τελευταία 

αποφάσισε, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των 

κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού 

Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών κ. 

Γιώργου Βαρνάβα, να τροποποιήσει το κείμενο της πρότασης νόμου που είχε 

ετοιμαστεί κατά πλειοψηφία από τις δύο επιτροπές και να συμπεριλάβει σε αυτό νέες 

διατάξεις, ορισμένες από τις οποίες προτάθηκαν από το βουλευτή κ. Γιώργο Περδίκη. 

 Οι κυριότερες από τις τροπολογίες της πλειοψηφίας της επιτροπής αναφέρονται 

στα ακόλουθα: 

1. Λόγω του γεγονότος ότι έχει παρέλθει η ημερομηνία της 1ης Μαρτίου 2003, 

μετά την πάροδο της οποίας προβλεπόταν ο καθορισμός του οικείου δήμου ως 

αρμόδιας αρχής σε σχέση με διαφημιστικές πινακίδες σε δημόσιο δρόμο στα 

όρια ανάπτυξης δήμου, εξαιρουμένου αυτοκινητόδρομου ή δρόμου ταχείας 

κυκλοφορίας, καθορίζεται ως νέα ημερομηνία η 1η Οκτωβρίου 2003. 

2. ∆ιευρύνεται ο όρος “διαφημιστικό κατασκεύασμα”, ώστε να περιλαμβάνει και 

κάθε μορφής κατασκεύασμα ρυμουλκούμενο ή αυτοκινούμενο. 
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3. Η διάταξη με βάση την οποία επιτρεπόταν κατ’ εξαίρεση η τοποθέτηση 

διαφημιστικού κατασκευάσματος εντός κατοικημένης περιοχής σε σημείο μέσα 

στη λωρίδα κατάληψης δημόσιου δρόμου διαμορφώνεται, έτσι που να 

προβλέπεται η πλήρης απαγόρευση της τοποθέτησής του στο εν λόγω σημείο. 

4. ∆ιαμορφώνεται η σχετική διάταξη που αναφέρεται στις διαστάσεις των 

διαφημιστικών πινακίδων μέσα στις κατοικημένες περιοχές, έτσι που αυτές να 

καθορίζονται μέχρι δώδεκα τετραγωνικά μέτρα και να μπορούν να είναι 

μεγαλύτερες, και ειδικότερα μέχρι δεκαοκτώ τετραγωνικά μέτρα, σε περίπτωση 

που αυτές τοποθετούνται σε απόσταση πέραν των δέκα μέτρων από το όριο 

της λωρίδας κατάληψης δημόσιου δρόμου.   

5. Προστίθεται νέα πρόνοια σύμφωνα με την οποία η ευθύνη για την κατεδάφιση ή 

απομάκρυνση διαφημιστικού κατασκευάσματος ή αντικειμένου που τοποθετείται 

κατά παράβαση του προτεινόμενου νόμου εκτείνεται και στο διαφημιστή, στον 

ιδιοκτήτη και στον κάτοχο της ακίνητης ιδιοκτησίας ή της οικοδομής όπου αυτό 

τοποθετείται, καθώς και σε κάθε νομικό ή φυσικό πρόσωπο του οποίου το 

εμπόρευμα ή η επιχείρηση ή άλλο συμφέρον διαφημίζεται σ’ αυτό.   

6. Ως μεταβατική περίοδος, μέσα στην οποία απαγορεύεται η τοποθέτηση νέων 

διαφημιστικών πινακίδων και επιβάλλεται η κατεδάφιση, απομάκρυνση ή 

μετακίνηση των παράνομων διαφημιστικών πινακίδων, ορίζεται η περίοδος που 

αρχίζει από την έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου μέχρι την 1η 

Οκτωβρίου 2003. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και τα 

μέλη της βουλευτές του Α∆ΗΚ και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. 

Ντίνος Μιχαηλίδης και Γιώργος Περδίκης αντίστοιχα δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν 

κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου στην ολομέλεια της Βουλής.   
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 Με βάση τις πιο πάνω θέσεις, η επιτροπή έχει διαμορφώσει ανάλογα το κείμενο 

της πρότασης νόμου και εισηγείται κατά πλειοψηφία στη Βουλή την ψήφισή της σε 

νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Οδικής 

Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003». 

 Αν μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα δίχως να μπαίνω στην ουσία 

του θέματος, να πω ότι για μας έχει τεράστια σημασία το γεγονός ότι ένα θέμα το 

οποίο έχει απασχολήσει τις δύο επιτροπές της Βουλής για μεγάλο χρονικό διάστημα 

έχει φτάσει επιτέλους ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής και θα ρυθμιστεί.   

 Υπάρχει το ενδεχόμενο και είναι κατανοητό ο καθένας να έχει επί μέρους 

απόψεις για το τελικό κείμενο το οποίο έχει αποφασιστεί.  ∆εν ήταν δυνατό να 

μπορέσουμε να συμφωνήσουμε σε όλα τα ζητήματα, έγινε μια προσπάθεια να 

υπάρξει μία, η μεγαλύτερη δυνατή συναίνεση και συναντίληψη στο συγκεκριμένο 

θέμα και επαναλαμβάνουμε ότι για μας είναι σημαντικό το γεγονός ότι το όλο θέμα θα 

ρυθμιστεί σήμερα με τις αποφάσεις τις οποίες θα πάρει η ολομέλεια της Βουλής. 

   Έτσι ανεξάρτητα από τις όποιες επί μέρους ενδεχομένως απόψεις να έχει ο 

καθένας, εμείς επικεντρωνόμαστε στην ουσία και θεωρούμε ότι ένα σημαντικό θέμα 

έχει φτάσει σε αυτό το στάδιο τουλάχιστον στην ολοκλήρωσή του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Κωνσταντίνου, ο κ. Περδίκης, ο κ. Ερωτοκρίτου.   

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Συζητούμε ένα θέμα, το οποίο θέμα έχει δει το φως της δημοσιότητας για 

πρώτη φορά αρχές του 2002.    ∆υστυχώς, αντί κάποιοι να αναλάβουν τις ευθύνες 

τους, οι οποίοι αρχικά ωρύονταν, χρησιμοποιώντας σκληρή φρασεολογία ενάντια 
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στην τότε κυβέρνηση ότι καθυστερούσε, αργοπορούσε να φέρει νομοσχέδιο στη 

Βουλή, να ρυθμίσει με κανονισμούς ένα θέμα από το οποίο πολλοί είχαν έννομο 

συμφέρον, αλλά σίγουρα ήταν και θέμα που θα έπρεπε να ρυθμιστεί για τα καλώς 

νοούμενα συμφέροντα του τόπου...  ∆υστυχώς, ενώ κάποιοι επέκριναν την τότε 

κυβέρνηση και το αρμόδιο υπουργείο και τον αρμόδιο υπουργό και ενώ οι ίδιοι με 

δηλώσεις τους, βουλευτές της τότε αντιπολίτευσης, συμπεριφέρονταν κατ’ αυτό τον 

τρόπο και είχαν αυτή την προσέγγιση, ξαφνικά οι ίδιοι υπαναχώρησαν, 

οπισθοχώρησαν, και το θέμα πήγε στις καλένδες και δεν υπήρχε κανένα απολύτως 

ενδιαφέρον γι’ αυτό το θέμα!   

 Την ίδια στιγμή κάποιοι οι οποίοι είχαν έννομο συμφέρον από την προώθηση ή 

τη μη προώθηση καλύτερα του νομοσχεδίου έκαναν καλά τη δουλειά τους και οι ίδιοι 

τότε, χρησιμοποιώντας συγκεκριμένο αξιωματούχο, πρώην αξιωματούχο 

αντιπολιτευόμενου τότε κόμματος, έφτασαν σε συμφωνία και είχαν επαφές και αυτές 

οι επαφές κατέληξαν σε συγκεκριμένους στόχους. δύο στόχους, ασφαλώς με δούναι 

και λαβείν.  Και ποιο ήταν το λαβείν;  Να καθυστερήσει.  Να υπάρξει τροποποίηση 

καταρχήν -και αυτός ήταν ο στόχος- τροποποίηση των προτεινόμενων από την 

κυβέρνηση κανονισμών μέσα από το νόμο που προτεινόταν, βάσει του άρθρου 30 

του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας, που εξυπηρετούσε κάποιους επιχειρηματίες, 

και, αν αυτό δε γινόταν κατορθωτό, τότε το δεύτερο στάδιο ήταν να υπάρξει η 

περαιτέρω κωλυσιεργία στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό που αυτό εξυπηρετούσε 

κάποιους.  Και δεν είδαμε μέχρι τότε καμία απολύτως αντίδραση.  Ενώ αρχικά 

υπήρχε η εντονότατη, επαναλαμβάνω, αντίδραση από πλευράς κάποιων, ξαφνικά 

καμιά λαλιά, καμιά φωνή, καμιά αντίδραση, για μήνες ολόκληρους.  Και την ίδια 

στιγμή οι επηρεαζόμενοι, οι έχοντες έννομο συμφέρον, σε συνεργασία με πρώην 

αξιωματούχο του κόμματος της αντιπολίτευσης... 
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Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Της τότε. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ...της τότε αντιπολίτευσης και νυν συμπολίτευσης, βρήκαν μία συγκεκριμένη 

φόρμουλα και η φόρμουλα προέβλεπε την πληρωμή από κάθε επιχείρηση £1.000  με 

έκδοση επιταγών, ως συγκεκριμένη κατεύθυνση, που στόχο είχε να εξυπηρετηθούν 

αυτά τα συμφέροντα.  Και εκδόθηκαν οι επιταγές.  Και εκδόθηκαν από 

συγκεκριμένους επιχειρηματίες και εταιρείες.  Και είχαν συγκεκριμένο αποδέκτη αυτές 

οι επιταγές.  Και αυτά τα λεφτά εξαργυρώθηκαν.  Υπήρξε και η καθυστέρηση -δεν 

υπήρξε η τροποποίηση- υπήρξε όμως η καθυστέρηση, η πολύ μεγάλης χρονικής 

διάρκειας.  Και αυτό ικανοποιούσε κάποιους.   

 Να μη μειδιούν και να χαμογελούν κάποιοι· έχουν να δώσουν εξηγήσεις στο λαό 

για τις δικές τους συμπεριφορές.  Είναι παράκληση τουλάχιστον αυτοί οι οποίοι καθ’ 

οιονδήποτε τρόπο έχουν σχέση να μην υποτιμούν τη νοημοσύνη του κόσμου, του 

λαού και πολύ περισσότερο των συναδέλφων βουλευτών, γιατί τουλάχιστο κάποιοι 

πρέπει να συμπεριφέρονται ανάλογα, να βλέπουν πρώτα τον ίδιό τους τον εαυτό, το 

ίδιό τους το σπίτι και μετά να συμπεριφέρονται καθ’ οιονδήποτε άλλο τρόπο.   

 Εν πάση περιπτώσει, ο στόχος επιτεύχθηκε· η καθυστέρηση υπήρξε.   

 Υπήρξε διάλογος μέσω τοπικού ραδιοφωνικού σταθμού και τηλεοπτικού στις 14 

Φεβρουαρίου του 2003, δύο μόλις μέρες πριν από τις εκλογές.  Και, μέσα από μία 

αναφορά που γινόταν για εμπλοκή κόμματος και αξιωματούχων σε αυτό το θέμα, 

στην προσπάθεια συγκεκριμένου αξιωματούχου να υπερασπίσει τον εαυτό του από 

την εμπλοκή ο ίδιος δε δίστασε εκείνη τη δεδομένη στιγμή να κατονομάσει το κόμμα 

του.  Και υπάρχει η σχετική δήλωση:  «Όχι, εγώ δεν ενέχομαι και δεν έχω καμία 

σχέση με τα λεφτά τα οποία δόθηκαν, αλλά το κόμμα μου δέχθηκε μία δωρεά από 
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συγκεκριμένο επιχειρηματία εκ Λεμεσού...».  Είναι άλλης επαρχίας ο αξιωματούχος 

και δέχθηκε εισφορά το κόμμα του κατά τον ουσιώδη χρόνο που συζητείτο αυτό το 

θέμα και που ενδιέφερε και την πολιτεία και τη Βουλή και τους εμπλεκόμενους και 

όσους είχαν έννομο συμφέρον επιχειρηματίες.  Και δηλώθηκε ξεκάθαρα, ευθαρσώς, 

με ομολογία, με δημόσια δήλωση, ότι το κόμμα του πήρε, δέχθηκε επιταγή εκ £1.000.  

Από μία επαρχία επιχειρηματίας πρόσφερε σε άλλη επαρχία.  Και εγώ λέω ότι δεν 

είναι £1.000.  Εκδόθηκαν αρκετές επιταγές εκ £1.000 και οι επιταγές είχαν 

συγκεκριμένο αποδέκτη.  Εδόθη η ομολογία έστω και για £1.000.  ∆εν έχει σημασία 

το ποσό τώρα, αν ήταν £20, £30, £50, £100· σημασία έχει η συγκεκριμένη πράξη και 

συμπεριφορά, η οποία έγινε αποδεκτή και έγινε ομολογία γι’ αυτή.  ∆εν είναι εμπλοκή 

αυτή η συμπεριφορά;  Και δε χρησιμοποιήθηκε η ιδιότητα του συγκεκριμένου 

αξιωματούχου ο οποίος ήταν και είχε σχέση με το υπό συζήτηση θέμα τη δεδομένη 

στιγμή.  Γιατί οι υποσχέσεις ήταν και στρέφονταν προς συγκεκριμένη κατεύθυνση.  

Και αυτά τα λένε οι ίδιοι και τα ομολογούν.  Και τα λένε και θα τα πουν.  Και θα 

χρησιμοποιηθούν εκεί που πρέπει, γιατί, στην προσπάθειά του κάποιος να 

προασπίσει εαυτόν, προσέφυγε στη δικαιοσύνη, κινώντας αγωγή, διεκδικώντας 

αποζημιώσεις μέσω της δικαιοσύνης, επαναλαμβάνω, εναντίον του υποφαινομένου -

δικαίωμά του- και εκεί πλέον θα λεχθούν αρκετά.   

 Την ίδια στιγμή όμως, επειδή το θέμα αυτό έχει και πολιτική διάσταση, που είναι 

πολύ μεγαλύτερης σημασίας, θα συζητηθεί ενώπιον των αρμόδιων επιτροπών, της 

επιτροπής Θεσμών και Αξιών και της επιτροπής Ελέγχου.  Και εκεί θα λεχθούν 

αρκετά, αφού κληθούν ουκ ολίγοι, για να πουν τις απόψεις τους, οι οποίες είναι 

ξεκάθαρες.  Και εκεί θα αναληφθούν οι ευθύνες.   

 Αλλά ένα θέμα γεννάται.  Αυτό το θέμα είδε το φως της δημοσιότητας για μέρες 

και μάλιστα στον ημερήσιο τύπο με επικεφαλίδες με μεγάλα γράμματα· ήταν πρώτη 
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είδηση.  Έγινε και αναφορά, πλέον λεπτομερειακή, και στα ένθετα σε κόμματα και 

αξιωματούχους.  ∆εν είδαμε καμιά ευαισθησία.  ∆εν είδαμε καμία -από πλευράς 

κόμματος ή οποιουδήποτε άλλου αξιωματούχου- οποιαδήποτε απάντηση.  Πέρασε 

στις καλένδες, σαν να μην υπήρξε θέμα, και την ίδια στιγμή για θέματα μικρότερης 

σημασίας, για τα οποία κάποιοι επικρίνονταν, βλέπαμε απαντήσεις, βλέπαμε είτε 

συμπεριφορές τουλάχιστον απολογητικές είτε μια προσπάθεια να πέσουν στα 

μαλακά τέτοια θέματα.  Γι’ αυτό το μεγάλης σημασίας θέμα καμία ευαισθησία, τίποτα 

δεν είδαμε από καμία απολύτως πλευρά απ’ αυτούς οι οποίοι εμπλέκονται ή και 

ενέχονται. 

 Θα ήθελα να πιστεύω ότι, έστω και την υστάτη, κάποιοι θα αναλάβουν τις 

ευθύνες τους.  Για μας είναι απαράδεκτη τέτοια συμπεριφορά.  Και την ίδια στιγμή 

που κάποιοι ζητούν ευθύνες, ωσάν ο κόσμος όλος να είναι δικός τους, και 

παρουσιάζονται προς τα έξω, στα όμματα των πολιτών, ως οι αδιάφθοροι, ως εκείνοι 

οι οποίοι δεν έχουν καμία σχέση και έγνοια τους μόνη είναι πώς να προωθήσουν τα 

καλώς νοούμενα συμφέροντα του τόπου, την ίδια στιγμή επέκριναν, κυρίες και κύριοι 

συνάδελφοι, την απερχόμενη κυβέρνηση, απερχόμενους υπουργούς, λειτουργούς, 

επέκριναν τους πάντες ότι ήταν αναμεμειγμένοι στη σήψη, στη διαφθορά, στα 

σκάνδαλα· και αυτή ήταν η μόνη τους προσέγγιση και μάλιστα με στόμφο.  Την ίδια 

στιγμή κάποιοι -και μιλώ γι’ αυτούς οι οποίοι έχουν σχέση με τέτοιου είδους 

προσεγγίσεις- επέκριναν τρίτους χωρίς να σκέφτονται ή χωρίς καν να έχουν την 

ευαισθησία να προβληματιστούν για τη δική τους συμπεριφορά.  Ε, είναι εδώ 

επιτέλους που κάποιοι θα πρέπει, προτού μιλούν, να προβληματίζονται. 

 Εν πάση περιπτώσει, εδώ υπάρχει μια συγκεκριμένη ομολογία, μια 

συγκεκριμένη παραδοχή για εμπλοκή κόμματος από ομολογία του ιδίου 

αξιωματούχου του.  Εμείς αναμένουμε... 
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Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 ... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ε, κύριε Κλεάνθους, επειδή διερωτάστε, πάρτε την κασέτα του “Ράδιο Πάφος”, 

του “Ράδιο Κόσμος” στην Πάφο και του “TV Πάφος” σε τηλεοπτική συζήτηση.  Και θα 

ακούσετε ομολογία αξιωματούχου του κόμματός σας, ο οποίος δήλωσε ξεκάθαρα ότι, 

ναι, εκδόθηκε επιταγή εκ £1.000 στο ∆ΗΚΟ Πάφου από επιχειρηματία της Λεμεσού.  

Και μιλώ πάντοτε για τον επίδικο χρόνο που συζητείτο αυτό το θέμα.  Και τότε 

πιστεύω ότι θα τοποθετηθείτε επιτέλους.  Εν πάση περιπτώσει, το θέμα αυτό θα 

πάρει το δρόμο της συζήτησης ενώπιον της επιτροπής Ελέγχου και τότε ο καθένας 

θα βγάλει τα δικά του συμπεράσματα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να ακολουθήσουμε τη σειρά.  Ο κ. Περδίκης, ο κ. Ερωτοκρίτου και μετά ο κ. 

Πιττοκοπίτης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί και αγαπητές συνάδελφοι, 

 Κλείνει, ελπίζω, σήμερα ένας κύκλος που ξεκίνησε πριν δύο χρόνια περίπου, 

όταν εγώ προσωπικά και η συνάδελφος κ. Βασιλείου εγγράψαμε το θέμα των 

διαφημιστικών πινακίδων στην επιτροπή Εσωτερικών.  Εκεί όλα τα κόμματα και όλοι 

οι βουλευτές είχαν σημειώσει τα προβλήματα που δημιουργήθηκαν στο αστικό 

κυρίως περιβάλλον, αλλά και στο φυσικό περιβάλλον από την ανεξέλεγκτη ανάπτυξη 

της οδικής διαφήμισης, των διαφημιστικών πινακίδων.  Είχαμε μιλήσει για τα 

προβλήματα αισθητικής, είχαμε μιλήσει για τα προβλήματα οδικής ασφάλειας, είχαμε 

ακόμα μιλήσει και για τα προβλήματα των πεζών και των ατόμων με ειδικές ανάγκες 
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από την ανεξέλεγκτη και πολλές φορές προσβλητική και χαώδη τοποθέτηση των 

διαφημιστικών πινακίδων.   

 Ήταν σ’ εκείνες τις συνεδριάσεις που ο Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων, ο 

τέως Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων, είχε δεσμευθεί ότι με νομοθετική 

μεταρρύθμιση, με νομοθετική πρόταση, που θα έφερνε στη Βουλή πολύ γρήγορα θα 

έθετε μία τάξη σ’ αυτό το πρόβλημα.  Πράγματι, ο τέως υπουργός, ο κ. Αβέρωφ -

καλή του ώρα- έφερε στη Βουλή ένα κομμάτι των υπό συζήτηση τότε κανονισμών της 

Πολεοδομίας.  Του έδωσε τον τίτλο «περί Οδικής Ασφάλειας» και ανέμενε, όπως είχε 

πει, από τους βουλευτές, σε συνέχεια της ευαισθησίας που είχαν επιδείξει, να 

ψηφίσουν σε σύντομο χρονικό διάστημα το περί ου ο λόγος νομοσχέδιο.   

 Για πολλούς και διάφορους λόγους, που νομίζω ότι είχα την ευκαιρία να τους 

αναπτύξω σε πάρα πολλές περιπτώσεις δημόσια -και γι’ αυτό δε θα αναφερθώ 

σήμερα, γιατί δε θέλω να σας ταλαιπωρήσω και γιατί η βασική μου πολιτική 

προσέγγιση και τοποθέτηση είναι να περάσει σήμερα, εδώ, αυτό το νομοσχέδιο- δε 

θα αναφερθώ στους λόγους για τους οποίους καθυστέρησε αυτή η πρόταση νόμου· 

θα αναφερθώ όμως στους λόγους για τους οποίους αναγκάστηκα να τοποθετήσω 

εγώ, να έχω εγώ μια πρόταση νόμου.  Είναι γιατί ο κ. Αβέρωφ το Νοέμβρη του 2002, 

όταν υπέστη τις λογικές, αν θέλετε, υπό τις περιστάσεις, διαφωνούντος του 

υποφαινομένου, αλλαγές η κυβερνητική πρόταση νόμου, θεώρησε καλό, ενώ 

βρισκόταν το νομοσχέδιο ενώπιον της Βουλής, πριν την κρίσιμη περίοδο των 

Χριστουγέννων, πριν την κρίσιμη περίοδο της προεκλογικής περιόδου, ενόψει των 

προεδρικών εκλογών, να αποσύρει το νομοσχέδιο αφήνοντας ανοικτό το πεδίο για 

περαιτέρω ανάπτυξη αυτής της χαώδους κατάστασης των διαφημιστικών πινακίδων.  

Ήταν τότε που αναγκάστηκα να φέρω στη Βουλή πρόταση νόμου, αυτή που έχετε 

μπροστά σας, η οποία στηρίζεται στη λογική της κυβερνητικής, τότε, πρότασης 
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νόμου, με κάποιες εισηγήσεις, με κάποιο εμβολιασμό, αν θέλετε, αν μου επιτρέπεται 

ο όρος αυτός ο πολιτικός, οικολογικότερο.  Είναι αλήθεια ότι αυτός ο οικολογικός 

εμβολιασμός δεν ευδοκίμησε και πολύ, ίσως γιατί και το κεντρικό σώμα... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κανένας εμβολιασμός δεν ευδοκίμησε... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όχι, πάντα.  Στη φύση ευδοκιμούν, αγαπητέ συνάδελφε.  Εδώ η κατάσταση 

είναι μάλλον α-φύσικη. 

 Λέγω λοιπόν ότι περάσαμε πολλές τρικυμίες και ο οικολογικός εμβολιασμός του 

κυβερνητικού νομοσχεδίου δεν είναι πλήρως επιτυχής.  Παρ’ όλ’ αυτά, όπως είπα και 

πριν, η βασική μου πολιτική στοχοθέτηση είναι να τεθεί ένα ικανοποιητικό νομοθετικό 

πλαίσιο που να διέπει την οδική διαφήμιση, τις πινακίδες.  ∆εν είχα ποτέ την 

πρόθεση να καταργήσουμε πλήρως τις διαφημιστικές πινακίδες. Θέλαμε σαν Κίνημα 

Οικολόγων να βάλουμε μία τάξη, μία τάξη η οποία να σέβεται το περιβάλλον, το 

αστικό, το φυσικό περιβάλλον, τα δικαιώματα των πολιτών, των εποχουμένων, των 

ανθρώπων των πεζών, που χρησιμοποιούν τα πεζοδρόμια.  Μπορεί αυτή η τάξη να 

μη μας ικανοποιεί πλήρως, εάν όμως με τις τροπολογίες που έχετε και μπροστά σας, 

τουλάχιστον κάποιες από αυτές, τις οποίες υποστηρίζουμε, έχουμε στο τέλος της 

σημερινής μέρας αυτή την πρόταση νόμου ψηφισμένη και κυρίως εάν η εκτελεστική 

εξουσία επιδείξει τη σοβαρότητα και την ευθύνη και την αποφασιστικότητα να 

εφαρμόσει αυτό το νόμο τους επόμενους μήνες, μπορούμε να πούμε ότι σε μεγάλο 

βαθμό η πολιτική μας τοποθέτηση ως Οικολόγων έχει επιτευχθεί. 

 Θέλω να σημειώσω ότι η πρόταση νόμου που έχετε μπροστά σας, αγαπητοί 

συνάδελφοι, και ιδιαίτερα αν κάποιες από τις τροπολογίες που έχετε στη συνέχεια να 

μελετήσετε περάσουν, θα είναι κατά πολύ αυστηρότερη της αρχικής πρότασης, 
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περιέχει πρόνοιες κατά πολύ αυστηρότερες από την αρχική πρόταση της πρώην 

κυβερνητικής παράταξης -αυτό πρέπει να το έχουμε υπόψη μας.  Είναι μια πρόταση 

νόμου η οποία είναι πολύ καλύτερη από την αρχική, της προηγούμενης κυβέρνησης, 

και πολύ πιο οικολογική.  Επίσης θα πρέπει να σημειώσω, να σας μεταφέρω, αν 

θέλετε, την πληροφορία ότι, σύμφωνα με τους υπολογισμούς μου, γύρω στο 90% 

των υφιστάμενων πινακίδων θα πρέπει τους επόμενους μήνες να κατεδαφιστούν.  

Φυσικά, γνωρίζουμε όλοι ότι υπάρχει η δυνατότητα ένα μεγάλο ποσοστό, γύρω στο 

20% με 30%, να επανατοποθετηθούν, αλλά θα τοποθετηθούν σε χώρους οι οποίοι 

θα είναι λιγότερο εμπορικοί αλλά και λιγότερο ενοχλητικοί. 

 Τέλος, θέλω να πω ότι μέσα από την πρόταση νόμου, όπως την έχετε μπροστά 

σας, γίνεται και μία ελάχιστη προσπάθεια να προλάβουμε το διαφημιστικό δαιμόνιο 

των Κυπρίων ή το εμπορικό δαιμόνιο.  Πρόνοιες όπως αυτές που αφορούν την 

κινητή διαφήμιση… παρεμπιπτόντως ερχόμενος τώρα στη Βουλή είχα μπροστά μου 

ένα αυτοκίνητο τεράστιο με μια τεράστια διαφήμιση ενός αυτοκινήτου και έλεγα ότι 

πράγματι χρειάζεται αυτός ο νόμος και άξιζε τον κόπο τόση προσπάθεια δύο χρόνια, 

γιατί το εμπορικό δαιμόνιο ή το διαφημιστικό δαιμόνιο των Κυπρίων δεν ξέρει κανείς 

πού μπορεί να φτάσει... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Τι ήταν πάνω; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ)   

 Τι σας ενόχλησε το αυτοκίνητο;   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆εν μπορούσα να δω την όμορφη πόλη μας, καθώς οδηγούσα προς τη Βουλή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Το αυτοκίνητο δεν αλλάζει με τη διαφήμιση. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Α, το αυτοκίνητο που ήταν η διαφήμιση δεν αλλάζει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ, συνέχισε συνάδελφε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θέλω να πω, λοιπόν, ότι μέσα από τις πρόνοιες της πρότασης νόμου, πολλές 

πρόνοιες της πρότασης νόμου, υπάρχει και το στοιχείο της πρόνοιας, και αυτό είναι 

εκεί.   

 Αυτό που θα ήθελα στο τέλος να πω είναι ότι υπάρχουν, βέβαια, πάρα πολλά 

θέματα για τα οποία θα θέλαμε να βλέπαμε μια διαφορετική προσέγγιση, ιδιαίτερα 

στο θέμα των αυτοκινητοδρόμων.  Εμείς επιμένουμε ότι δε συνάδει με το φυσικό 

περιβάλλον, ιδιαίτερα της Κύπρου, η τοποθέτηση μέσα σ’ αυτό μεγάλων 

διαφημιστικών κατασκευών. Θα δούμε στην εξέλιξη πώς θα εφαρμοστεί αυτή η 

νομοθεσία.  Επαναλαμβάνω ότι, όπως έχει διαμορφωθεί η πρόταση νόμου τελικά, σε 

μεγάλο βαθμό εναπόκειται και στην εκτελεστική εξουσία πόσο θα εφαρμοστεί αυτός ο 

νόμος και πόση διαφορά θα έχουμε στο τέλος της ημέρας.  Ελπίζω ότι θα 

καταλήξουμε σήμερα, κρατώ τις τροπολογίες μου, αγαπητέ Πρόεδρε, και θα ήθελα να 

μπουν στο τέλος της συνεδρίασης, γιατί υπάρχει το ενδεχόμενο, με βάση τη 

διαμόρφωση του τελικού σχεδίου, να αποσύρω τις δικές μου τροπολογίες σε ένδειξη 

καλής θέλησης.  Απολογούμαι αν πίκρανα πολλούς αυτούς τους μήνες, όμως 

πιστεύω ότι άξιζε τον κόπο.   
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 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Υπάρχει μία παράπλευρη συζήτηση γύρω από την ουσία του νομοθετήματος, 

της οποίας γίναμε μάρτυρες προ ολίγου με τον πρώτο ομιλητή που μίλησε από το 

βήμα αυτό.  Η συζήτηση αυτή, βέβαια, δυστυχώς δεν περιορίζεται μέσα σε μια 

αίθουσα είτε της ολομέλειας είτε των κοινοβουλευτικών επιτροπών, γιατί δυστυχώς ή 

και ευτυχώς, πιθανώς -εξαρτάται από ποια οπτική γωνία το βλέπει κάποιος- αυτή η 

συζήτηση πήρε μία διάσταση προς τα έξω, προς τα μέσα μαζικής επικοινωνίας, και 

αναφέρομαι, βέβαια, στη διαπλοκή.  Μια διαπλοκή η οποία δεν ήταν καθόλου 

οικολογική, αφού ο πρώτος που ξεκίνησε τη συζήτηση αυτή με πυρά προς δικαίους 

και αδίκους ήταν ο καλός μας συνάδελφος, ο κ. Περδίκης, ο οποίος βρήκε την 

ευκαιρία να αιτιάται τους πάντες για την καθυστέρηση του νομοθετήματος αφήνοντας 

σαφείς αιχμές και υπονοούμενα για αθέμιτες παρεμβάσεις και κοντολογίς γι’ αυτό 

που εννοούμε, για τη διαπλοκή.  Όποια διαπλοκή και αν υπάρχει στο ζήτημα αυτό, 

είναι καλά να καταγγέλλεται και υπάρχει βαθιά στη συνείδηση των πολιτών η 

αντίληψη πως, από τη στιγμή που ένα μέλος του Κοινοβουλίου τοποθετείται όπως 

τοποθετείται -και αναφέρομαι στον κ. Περδίκη, που γενικά και αόριστα τοποθετήθηκε 

στο θέμα αυτό- τότε το πρώτο που πλήττεται είναι ο θεσμός, η αξιοπιστία και η 

φερεγγυότητα των πολιτικών και της πολιτικής και ταυτόχρονα και του Κοινοβουλίου, 

εκτός εάν υπάρχουν στοιχεία τα οποία μπορεί να τεκμηριώσουν τέτοιου είδους 

ισχυρισμούς. 
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 Η διαπλοκή είναι μια παλιά συζήτηση, αλλά δε θα ενδιατρίψω επί μακρόν σ’ 

αυτή για την οποία είχαμε πολλές φορές την ευκαιρία να μιλήσουμε από το βήμα 

αυτό.  Νομίζω πως η συζήτηση αυτή δεν εξαντλείται και θα ήταν καλά με μια άλλη 

ευκαιρία να επανέλθουμε στο ζήτημα, γιατί, ενόσω προχωρά και προχωρά μέχρι του 

σημείου να υπονομεύει θεσμούς, να υπονομεύει πρόσωπα, να υπονομεύει πολιτικές 

αξίες, τότε θα έχουμε το παράδειγμα που ζει τώρα το κοινοβουλευτικό σύστημα στην 

Ελλάδα με τις εκατέρωθεν κατηγορίες και τις δημόσιες αντεγκλήσεις αναφορικά με το 

ποιοι είναι οι διαπλεκόμενοι και ποιοι όχι.   

 Όμως, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να μου επιτρέψετε να μπω 

στην ουσία των λόγων για τους οποίους βρίσκομαι εδώ.  Θέλω να πω το εξής:  Η 

προϊστορία είναι γνωστή.  Εμφιλοχώρησε μία μακρά περίοδος καθυστέρησης, η 

οποία, χωρίς να θέλω να παραστήσω το δικηγόρο κανενός, από καθαρά τεχνική 

άποψη θα μπορούσε κάποιος, αφήνοντας κατά μέρος τη διαπλοκή και την όποια αξία 

μπορεί να έχει ενόσω τεκμηριώνεται με συγκεκριμένες καταγγελίες, να πει ότι μπορεί 

να οφείλεται και σε κάποιους άλλους λόγους.  Οφείλεται πρώτα και πάνω απ’ όλα και 

κύρια σε μια συζήτηση μακρόσυρτη, συζήτηση η οποία δυστυχώς, όπως ξεκίνησε 

απότομα, σταμάτησε απότομα και επανήλθε με μία πρόταση νόμου η οποία 

νομοτεχνικά, με όλη την εκτίμηση και το σεβασμό προς το συνάδελφο ο οποίος 

επεχείρησε την κατάθεση της πρότασης αυτής, είναι μία από τις όχι και τόσο 

επιτυχημένες προτάσεις ή εγχειρήματα που θα μπορούσαν να γίνουν σε αυτή τη 

Βουλή.   

 Παράδειγμα:  Στο ίδιο αυτό νομοθέτημα που έχουμε σήμερα μπροστά μας 

υπάρχουν σωρηδόν και ανάκατα διατάξεις οι οποίες αφορούν, π.χ., την εξουσία του 

υπουργού να εκδίδει διατάγματα με τα οποία να ρυθμίζει την κυκλοφορία οχημάτων 

σε ορισμένες περιπτώσεις.  Ξέρετε, αυτό μου θυμίζει μια πάγια τακτική η οποία 
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ακολουθείτο στην ελληνική Βουλή, στο ελληνικό Κοινοβούλιο, όπου, π.χ., 

συζητώντας τις διατάξεις του προϋπολογισμού του κράτους ξαφνικά ενεφανίζετο 

πρόνοια η οποία αφορούσε τη δυνατότητα παροχής χαλάρωσης σε συγκεκριμένη 

εδαφική περιοχή όπου κάποιος μπορεί να είχε συμφέρον, που μπορεί να ήταν από 

τους τότε κυβερνώντες, για να μπορεί να επεκτείνει τον κήπο του.  Εννοώ ότι σε ένα 

νομοθέτημα που ο καθ’ ύλην  κεντρικός του άξονας και το κεντρικό του νόημα ήταν 

άλλο εμφιλοχωρούσαν διατάξεις οι οποίες σκοπό είχαν μέσα στη γενική συναντίληψη 

ότι ήταν αδύνατο να υπάρχουν τέτοιου είδους πρόνοιες μέσα στο νομοθέτημα αυτό, 

για όσους βεβαίως δεν είχαν την ευκαιρία να το διαβάσουν, να ψηφιστεί συνολικά το 

νομοθέτημα και να περάσουν οι διατάξεις.   

 Βέβαια, όλη αυτή η ιστορία γιατί έγινε έτσι;  Γιατί ο κ. Περδίκης, όπως ο ίδιος 

ομολόγησε, δεν έκανε τίποτε άλλο από το να αντιγράψει, βασικά, το νομοθέτημα που 

αποσύρθηκε.  Αυτό σημαίνει ότι και το αρχικό νομοθέτημα θα μπορούσε να ήταν 

καλύτερο, για να είμαι δίκαιος -να μην τα φορτώνουμε όλα στο συνάδελφό μας που 

είχε την πρωτοβουλία να επαναφέρει το νομοθέτημα αυτό στη Βουλή.  Όμως, αυτό 

μου δίνει τη λαβή να κάνω ένα γενικότερο σχόλιο που πάει, νομίζω, στην καρδιά του 

ζητήματος σε σχέση με τις πολιτικές προεκτάσεις.  Είναι ένα νομοθέτημα για το οποίο 

ξεκίνησε μια δημόσια συζήτηση που εξελίχθηκε σε διαπλοκές -υπαρκτές ή 

φανταστικές, δεν έχει σημασία, όμως η παράμετρος είναι εκεί -ένα νομοθέτημα για το 

οποίο σε μια επιτροπή αλλάξαμε τον πρόεδρο για λόγους που είχαν σχέση με την 

άνοδο της παρούσας κυβέρνησης στην εξουσία -ήταν παλιά άλλος ο πρόεδρος της 

επιτροπής Εσωτερικών και τον διαδέχθηκε άλλος- που ήταν αναγκασμένος, 

πιθανώς, εκ των πραγμάτων, όπως όλοι ξέρουμε, νομοτεχνικά να ξεκινήσει από το 

σημείο όπου έμεινε η συζήτηση, χωρίς μεγάλη δυνατότητα να πάμε πίσω και να 

αλλάξουμε κάποια πράγματα και να προσπαθήσουμε να εκλογικεύσουμε, αλλά και 
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να κάνουμε πιο ρεαλιστικό αυτό το νομοθέτημα.  Αποπειραθήκαμε έστω και τη 

δωδεκάτη.  

 Μίλησα τόση ώρα για να τεκμηριώσω το λόγο που ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός 

παραμονή αυτής της συζήτησης απεφάσισε την κατάθεση των συγκεκριμένων 

τροπολογιών.  Χωρίς αυτές έχω την άποψη πως δεν μπορεί να λειτουργήσει το 

νομοθέτημα λόγω των νομοτεχνικά ελλειμματικών προνοιών που υπάρχουν, λόγω 

αντιφατικών προνοιών, αλλά και λόγω αδικιών, για να είμαστε δίκαιοι, αδικιών που 

δεν έχουν σχέση με νοοτροπίες “Ταλιμπάν”, που εμείς δεν υιοθετούμε.  ∆εν 

μπορούμε να δεχθούμε ότι με ένα νομοθέτημα, όπως αυτό που θα ψηφίσουμε, θα 

πρέπει να εξουθενώσουμε ολόκληρη τάξη επαγγελματιών -δεν είναι η πρόθεσή μας.  

Και ούτε δεχόμαστε τη λογική κάποιων που βρίσκονται σε αυτή τη Βουλή, καθ’ όλα 

σεβαστών και αγαπητών συναδέλφων, που θεωρούν ότι μέσα από νομοθετήματα θα 

πρέπει να βάλλουν με πυροβολαρχίες εναντίον ολόκληρων κοινωνικών τάξεων ή 

κοινωνικών ομάδων, γιατί θεωρούν ότι παρά το ότι ασκούν ένα νόμιμο επάγγελμα, 

στα πλαίσια της νομιμότητας, με συμβόλαια τα οποία έχουν υπογράψει, στο κάτω 

κάτω της γραφής, με τις κοινοτικές αρχές ή με τα δημοτικά συμβούλια θα πρέπει να 

τους εξουθενώσουμε και να τους ισοπεδώσουμε, γιατί θεωρούμε ότι εξυπηρετούμε 

σκοπιμότητες έστω και οικολογικές.   

 Εμείς θεωρούμε πως είναι σεβαστή η άσκηση της οποιασδήποτε 

επιχειρηματικής δραστηριότητας ή επιτηδεύματος από όποιους από τους Κύπριους 

πολίτες θέλουν να την ασκούν, πάντα όμως στα πλαίσια της νομιμότητας, πάντα στα 

πλαίσια της ύπαρξης των νόμων και στα πλαίσια μιας αντίληψης, που και αυτούς 

τους αφορά, που λέει πως η άσκηση οποιουδήποτε επαγγέλματος είτε βάσει 

γραπτού νομοθετικού κειμένου που υπάρχει είτε ακόμα και ελλείψει νομοθετικού 

κειμένου θα πρέπει να εξυπηρετεί την αντίληψη του γενικότερου δημόσιου 
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συμφέροντος με αυτοπεριορισμούς που είτε νομοθετικά μπαίνουν είτε από την ίδια τη 

ζωή απορρέουν.   

 Θεωρήσαμε, λοιπόν, ότι, για να καταστεί λειτουργικότερο αυτό το νομοθέτημα, 

θα πρέπει να υπάρξουν αυτές οι τροποποιήσεις, ώστε πρώτα και πάνω απ’ όλα να 

δίνουν το δικαίωμα σε αυτόν που θέλει να μπει στη λογική των περιορισμών του 

νόμου να μην τον κυνηγούν εκ των υστέρων.  Όπως ήταν το νομοθέτημα, χωρίς τις 

τροποποιήσεις που θα δείτε στη συνέχεια και που θα μπουν σε ψηφοφορία, θα 

μπορούσε κάποιος ελεύθερα, χωρίς να ρωτήσει ούτε καν τον ιδιοκτήτη, να πάει να 

τοποθετήσει πινακίδες όπου ήθελε και εκ των υστέρων, εάν και εφόσον δε 

συνέτρεχαν οι προϋποθέσεις του νόμου, τότε η αρμόδια αρχή, όπως διαλαμβάνεται 

στο νόμο, θα είχε την εξουσία με την έκδοση συγκεκριμένου διατάγματος να πάει να 

κατεδαφίσει τις πινακίδες αυτές.  Παράξενη λογική, στ’ αλήθεια, είμαι βέβαιος, τώρα 

που την ακούτε με απλά και κατανοητά λόγια!  Αυτή είναι όμως η λογική αυτού του 

νόμου.   

 Εμείς θεωρούμε πως δεν μπορεί να λειτουργήσει αυτός ο νόμος με αυτή τη 

λογική.  Θα πρέπει να ξεκινήσουμε από την αρχή, να πιάσουμε το αυτονόητο, που 

λέει πως οποιοσδήποτε διοικούμενος, οποιοσδήποτε πολίτης θέλει να ασκήσει αυτό 

το επιτήδευμα και αυτή την επιχειρηματική δραστηριότητα, ενόσω υπάρχει αυτή η 

δημόσια διάσταση -που μπορεί κάποιοι και να τη διόγκωσαν, αλλά παραμένει σαν 

δημόσια διάσταση- θα πρέπει να απευθυνθεί σε μια αρμόδια αρχή, να κάνει μία 

αίτηση, να του την εξετάσουν και, αν του την απορρίψουν, να καταφύγει, 

ακολουθώντας τη νενομισμένη οδό, είτε με ιεραρχική προσφυγή στον πολιτικά 

προϊστάμενο, όπως είναι συνήθως η πρακτική στην Κύπρο, της αρμόδιας αρχής που 

την απέρριψε είτε τελικά ενώπιον των δικαστηρίων, αν δε δικαιωθεί με την ιεραρχική 

προσφυγή. 
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 Κατά συνέπεια, δεν μπορεί κάποιος να πηγαίνει να βάζει πινακίδες όπου του 

κατέβει και, βάσει της λογικής του νόμου, η αρμόδια αρχή να τον τρέχει από πίσω 

μετά, αφού βάλει τις πινακίδες, για να εξασφαλίσει διατάγματα κατεδάφισης!  

Λυπούμαι πάρα πολύ, άλλά αυτή η πρόνοια με αυτή τη λογική, αν την ψηφίσουμε ως 

έχει, χωρίς να την αλλάξουμε, νομίζω, ναι, ότι δίνει την εντύπωση πως ούτε 

μελετήσαμε το νομοθέτημα, αλλά ούτε και ξοδέψαμε οποιοδήποτε επαρκή χρόνο, για 

να αντιμετωπίσουμε σωστά αυτή τη γενικότερη αντίληψη του δημόσιου συμφέροντος 

για την οποία τόση συζήτηση έγινε δημόσια. 

 Από την άλλη πλευρά, γίνεται αναφορά στο νομοθέτημα στην αρμόδια αρχή.  

Ποια είναι η αρμόδια αρχή;  Εγώ δέχομαι και πάλι ότι, εφόσον η ιστορία ξεκίνησε από 

το κυβερνητικό νομοθέτημα, που μετεξελίχθηκε σε πρόταση νόμου, και 

διαλαμβανόταν, βέβαια, σαφώς εκ μέρους της εκτελεστικής εξουσίας, που 

εκπροσωπούσε ο τότε Υπουργός Συγκοινωνιών, μία άποψη και μία εκτίμηση που 

υπάρχει από τους εκάστοτε υπουργούς και υπάρχει σήμερα παρομοίως -γιατί οι 

υπουργοί είναι πάντα οι ίδιοι στις νοοτροπίες αυτές, ανεξάρτητα και υπό 

οποιαδήποτε διακυβέρνηση- ότι, δηλαδή, θέλουν να ελέγχουν, από τη στιγμή που 

έρχεται ένα νομοθέτημα με την καθ’ ύλην αρμοδιότητα του υπουργείου τους, στο 

μέγιστο δυνατό βαθμό την υλοποίηση νομοθετικά αλλά και από άποψη πολιτικής 

συγκεκριμένου νομοθετήματος, υπήρχε πρόνοια ότι αρμόδια αρχή ήταν η εξής ή 

υπάρχει στο συγκεκριμένο νομοθέτημα. 

 Με άξονα το ποιος διορθώνει τους δρόμους, όταν χαλάσουν, ή ποιος τους 

συντηρεί, δηλαδή αν η ευθύνη αυτή βαρύνει την εκτελεστική εξουσία ή την τοπική 

αυτοδιοίκηση, δημιουργούνται αρμόδιες αρχές δύο ταχυτήτων.  Αρμόδιες αρχές οι 

οποίες θα είναι ταυτόχρονα κυβερνητική η μια και θα ανήκει στην τοπική 
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αυτοδιοίκηση η άλλη, με διαφορετικά κριτήρια πασιφανώς η μια, στην πρώτη 

περίπτωση, και με διαφορετικά κριτήρια ολοφάνερα, στη δεύτερη περίπτωση, η άλλη. 

 Πώς επιλύεται το ζήτημα αυτό;  Ρητορικό το ερώτημα.  Θέλουμε να δώσουμε 

ένα δείκτη κοινωνικής ενεργοποίησης στην τοπική αυτοδιοίκηση που να αυξάνει την 

αξιοπιστία της, αλλά και να την αναβαθμίζει, στα μάτια όχι μόνο των επιχειρηματιών 

που θα εμπίπτουν εντός των ορίων της αρμοδιότητάς της, αλλά και της κοινωνίας εν 

γένει, δείχνοντας ότι τους υπολογίζουμε ως εκτελεστική εξουσία, ή δε θέλουμε;  Ή θα 

μείνουν μόνο φραστικά τα ευχολόγια, ότι, βάσει του εκσυγχρονισμού που όλοι 

επιθυμούμε, θα πρέπει να μετακυλίουμε αρμοδιότητες από την εκτελεστική εξουσία 

στην τοπική αυτοδιοίκηση, δίδοντας ταυτόχρονα και τα κονδύλια, αλλά σχεδόν ποτέ 

να μην το κάνουμε ή να αποφεύγουμε ως εκτελεστική εξουσία να υλοποιήσουμε τις 

υποσχέσεις αυτές;  

 Τώρα είναι η ώρα να κριθούμε σε ένα ζήτημα το οποίο δε γεννά καν 

δημοσιονομική περιπλοκή.  Γιατί να μείνουμε στο κριτήριο του ποιος επιδιορθώνει το 

δρόμο;  Να αφαιρέσουμε το κριτήριο αυτό και να δώσουμε την εξουσία στην τοπική 

αυτοδιοίκηση.  Στην τοπική αυτοδιοίκηση, στην οποία, μάλιστα, βάσει της λογικής του 

νόμου που έχουμε μπροστά μας, πληρώνονται τέλη από τους επιχειρηματίες, όταν 

εγκαθιστούν πινακίδες.  Οι άλλοι που εισπράττουν τέλη... που βεβαίως είναι 

ανταποδοτικά.  Ανταποδοτικά, με την έννοια του ότι παρέχεται η άδεια, για να 

διατηρούν τις πινακίδες εντός των ορίων της δικαιοδοσίας του συγκεκριμένου 

κοινοτικού συμβουλίου ή του δήμου.  Ποιος ο λόγος ο Υπουργός Συγκοινωνιών να 

είναι εκεί, η εκτελεστική εξουσία, διατηρώντας τη δυνατότητα να επεμβαίνει και να 

πηγαίνει στο δικαστήριο, διώκοντας, βάσει όρων και προϋποθέσεων, που σε 

τελευταία ανάλυση θα αγνοεί -σας το βεβαιώνω- θα αγνοεί.  ∆εν μπορεί να ξέρει το 

εκάστοτε Υπουργείο Συγκοινωνιών, η εκάστοτε πολιτική αρχή, εννοώ, τι συμβαίνει 
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στο δήμο Αραδίππου, τι συμβαίνει στο δήμο Αγίου Αθανασίου, τι συμβαίνει στο 

κοινοτικό συμβούλιο Παλιομετόχου και ούτω καθεξής, για να μπορεί να τρέχει, 

χρησιμοποιώντας δημόσιους υπαλλήλους, δημόσιο χρόνο και δημόσιο χρήμα, για να 

βγάζει, μετά από επιτόπια έρευνα, συγκεκριμένη άποψη για το αν έχει παραβιαστεί ο 

νόμος αυτός ή όχι, για να πάρει ενώπιον δικαστηρίου τον επιχειρηματία που 

παραβιάζει το νόμο. 

 Θέλουμε να είμαστε αποδοτικοί;  Θέλουμε να είμαστε σύγχρονοι;  Θέλουμε να 

περισώσουμε το δημόσιο χρήμα και να κινούμαστε μέσα σε μια λογική που θα 

εκπέμπει αξιοπιστία στους πολίτες που παρακολουθούν;  Νομίζω είναι η ευκαιρία να 

το πράξουμε.  Να μη μείνουμε σε στερεότυπα. 

 Ο προηγούμενος υπουργός, από κεκτημένη ταχύτητα, ήρθε και είπε «εγώ, ναι, 

θα διαμοιράσω την εξουσία», θεωρώντας ότι, με κριτήριο το ποιος επιδιορθώνει και 

συντηρεί ένα δρόμο, πρέπει να δημιουργηθούν αρχές δύο ταχυτήτων.  Εμείς λέμε 

αρχή μιας ταχύτητας.  Αποκλειστικά μία αρχή, που θα είναι η τοπική αυτοδιοίκηση.  

∆ίνουμε ακόμα το δικαίωμα στον πολίτη, ενόσω θα κάνει την αίτηση, για να πάρει την 

άδεια, να μπορεί, με ιεραρχική προσφυγή, να προσβάλλει την απόφαση αυτή, αν και 

εφόσον απορρίπτεται. 

 Νομίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως, συμφωνώντας επί της αρχής -και 

θα κλείσω την ομιλία μου αυτή, γιατί δε θέλω να γίνω βαρετός, να μιλώ για πράγματα 

που είναι γνωστά σε όλους και όλες- αφού συμφωνούμε επί της αρχής, ότι θα πρέπει 

να υπάρξει όχι απαγόρευση, όχι εξοβέλιση ή καταδίωξη, εξοβελισμός καλύτερα, των 

επιχειρηματιών, εξουθένωση όλων όσων ασκούν ένα νόμιμο επάγγελμα μέσα σ’  

αυτή τη ∆ημοκρατία, αλλά νομοθετικό και ρυθμιστικό διάβημα, ρυθμιστικό διάβημα -

επιμένω στη χρησιμοποίηση της λέξης αυτής- που να εξυπηρετεί την αντίληψη όλων 

μας, και των επιχειρηματιών, για το γενικότερο δημόσιο συμφέρον...  Έτσι θα πρέπει 
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να είναι η προσέγγιση και, αν συμφωνούμε, λοιπόν, πάνω σ’  αυτό, θα πρέπει το 

νομοθέτημα να είναι αποδοτικό και λειτουργικό.  Αν δεν είναι αποδοτικό και 

λειτουργικό και απλώς θα το ψηφίσουμε, απορρίπτοντας κάποιες τροποποιήσεις...  Η 

κοινή λογική μάς λέει ότι πρέπει να είναι αποδοτικό και λειτουργικό με τις 

τροποποιήσεις αυτές. 

 Aυτοπαγιδευτήκαμε σε μια δημόσια συζήτηση που, πέρα από τις διαπλοκές, τις 

φανταστικές και τις υπαρκτές, υπαγορευόταν πολλές φορές και από το τι θα ήθελαν 

πιθανώς κάποιοι να αναδείξουν, εκτός από τα έδρανα του κοινοβουλίου, και νομίζω 

ότι δεν κάνουμε καλά το καθήκον μας.  Για να το κάνουμε καλά, να μείνουμε στην 

πολιτική αρχή που συμφωνούμε, και, νομίζω, υπάρχει ομογνωμία, να δούμε πώς 

καθίσταται πιο λειτουργήσιμο και πιο λειτουργικό το νομοθέτημα αυτό και να 

προχωρήσουμε στην ψήφισή του, με γνώμονα και κριτήριο ότι όλοι υπηρετούμε την 

αντίληψη ενός γενικότερου δημόσιου συμφέροντος.  Πρώτα οι επιχειρηματίες, οι 

οποίοι θα αποδείξουν ότι δεν επιδιώκουν ληστρικά την αποκόμιση οποιουδήποτε 

κέρδους, παραγνωρίζοντας την αντίληψη ύπαρξης δημόσιου συμφέροντος, που θα 

πρέπει να λάβουν υπόψη.  Και δε νομίζω να έχουν δώσει οποιαδήποτε τέτοια ένδειξη 

μέχρι σήμερα οι άνθρωποι αυτοί.  Αλλά και εμείς να εγκρίνουμε περιορισμούς, ώστε 

να τους κατοχυρώνουμε ως πολίτες, να τους δίνουμε τη δυνατότητα και την αίτησή 

τους να κάνουν και αυτή να εξετάζεται αντικειμενικά και, παράλληλα, η τοπική 

αυτοδιοίκηση να έχει τις δυνατότητες να εξετάζει την αίτηση και να αποφασίζει.  Και 

να δοθεί η δυνατότητα να υπάρχει ιεραρχική προσφυγή με την οποία να αποφασίζει 

ο πολιτικός προϊστάμενος της τοπικής αυτοδιοίκησης, που μπορεί να είναι ο 

Υπουργός Εσωτερικών στο νομοθέτημα...  Μιλώ για τον Υπουργό Εσωτερικών, εν τη 

ρύμη του λόγου, λυπούμαι πάρα πολύ...  Ο πατέρας του νομοσχεδίου αυτού ήταν ο 

Υπουργός Συγκοινωνιών, άρα ο καθ’  ύλην αρμόδιος υπουργός στην υπό συζήτηση 
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περίπτωση είναι ο Υπουργός Συγκοινωνιών, δεν είναι ο Υπουργός Εσωτερικών.  Ο 

Υπουργός Συγκοινωνιών, έστω, η εκτελεστική εξουσία, να μπορεί να αποφασίσει 

ιεραρχικά. 

 Υπερτονίζω ακόμα το γεγονός ότι ο γενικότερος συντονισμός για το νομοθέτημα 

αυτό εξακολουθεί να υπάρχει στον Υπουργό Συγκοινωνιών· δεν αφαιρείται με καμιά 

τροποποίηση ή με οποιοδήποτε νομοθετικό διάβημα.  Εμείς θέλουμε η εκτελεστική 

εξουσία να συντονίζει και να παρακολουθεί, όχι όμως να παίζει το ρόλο του 

χωροφύλακα ή το ρόλο του τροχονόμου της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ξέρω, κύριε Πρόεδρε, τέλειωσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα πρόθεση να μιλήσω, αλλά θα αναφερθώ μόνο στην 

ιστορία της υπόθεσης, διότι ακούω πράγματα που με παραξενεύουν. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Το «δεν είχα πρόθεση να μιλήσω» δεν είναι δικό σας· είναι του Συλλούρη! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το αποδέχομαι, είναι του Συλλούρη! 

 Πρώτα θέλω να πω μία σκέψη ή, αν θέλετε, μία τοποθέτηση για το θέμα 

διαπλοκή σε ό,τι σήμερα συζητούμε.  Έτσι κι αλλιώς, κύριοι συνάδελφοι, ό,τι ψηφίζει 

η Βουλή, ό,τι αποφασίζει η κυβέρνηση, η όποια Βουλή και η όποια κυβέρνηση και το 

όποιο δημοτικό συμβούλιο και η όποια εξουσία, επηρεάζει συμφέροντα.  Απ’  αυτή 
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την άποψη υπάρχει και διαπλοκή, μπορεί και να κατασκευαστεί διαπλοκή.  Στο 

παρόν νομοσχέδιο, αν οι τοποθετήσεις κλίνουν υπέρ της παρουσίας περισσότερων 

πινακίδων, αυτόματα επηρεάζονται κάποια άλλα συμφέροντα και, αν κλίνουν υπέρ 

της μείωσης του αριθμού των πινακίδων, κάποια άλλα.  ∆εν μπορεί να εξάγεται 

αυτονόητα το συμπέρασμα ότι όποιος υποστηρίζει το άλφα ή το βήτα έχει διαπλοκή.  

Εμείς προσπαθούμε να εξυπηρετήσουμε το γενικό, το δημόσιο συμφέρον και, 

ταυτόχρονα, να ισοζυγίσουμε ομαδικά και κοινωνικά συμφέροντα.  Ούτε ο ένας να 

εξαφανιστεί ούτε ο άλλος να εξαφανιστεί.  Και αυτό που λέγεται εθνικό εισόδημα να 

κατανέμεται όσο γίνεται, με τις διάφορες νομοθεσίες, πιο λογικά. 

 Το δεύτερο που θα ήθελα να πω για το θέμα είναι ότι θεωρώ αχρείαστη την 

αναφορά που έκανε ο συνάδελφος κ. Κωνσταντίνου εδώ αυτή τη στιγμή, συζητώντας 

το νομοθέτημα τούτο.  Από τη στιγμή που είχε την πρόθεση, που έχει δηλώσει, να 

εγγράψει θέμα στις αρμόδιες επιτροπές, θα μπορούσε να αναμένει να γίνει η όποια 

συζήτηση εκεί. 

 Σε ό,τι αφορά την ιστορία:  Πώς βρέθηκε να συζητούμε αυτό το θέμα;  Και τώρα 

που δεν είμαι πρόεδρος της επιτροπής Εσωτερικών νιώθω μεγαλύτερη άνεση να 

μιλήσω.  Ένα πρωί ο τότε Υπουργός Συγκοινωνιών κατέθεσε ένα νομοσχέδιο,  αφού 

διατυμπανίστηκε για πολύ καιρό, αφού έγινε πλύση εγκεφάλου για πολύ καιρό, ότι 

περίπου πρέπει να εξαφανιστούν οι πινακίδες από τους δρόμους.  Και αυτά τα λέω 

εγώ που είχα αυστηρή τοποθέτηση στο θέμα πινακίδες.  Ήρθε το νομοσχέδιο στη 

Βουλή με ένα εκατομμύριο κενά και, επειδή δεν είχε γίνει σοβαρή προεργασία, ένα 

θέμα που τελικά αφορούσε κατά κύριο λόγο τις πόλεις, τα χωριά, δηλαδή αυτό που 

ονομάζουμε τοπική αυτοδιοίκηση, ήρθε σαν θέμα οδικής ασφάλειας.  Και, 

συζητώντας στις επιτροπές, καταλήξαμε ότι, αν υπάρχουν λογικές και αίτια, για να 

περιοριστούν οι πινακίδες, είναι τρίτη στη σειρά η υπόθεση οδική ασφάλεια.  Είναι η 
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καλαισθησία, είναι το περιβάλλον, είναι ο όποιος επηρεασμός γενικότερα των 

ανθρώπων, που βέβαια όλη η διαφήμιση κάμνει.  Η οδική ασφάλεια κατεδείχθη στην 

πορεία της συζήτησης ότι είναι επιμέρους που επηρεάζει.  Αν θέλετε, η ανεξέλεγκτη 

τοποθέτηση επηρέαζε περισσότερο, στο δικό μου μυαλό, την πεζοδρομιακή 

ασφάλεια -χωρίς τάξη, θα μπορούσε να προσκρούεις πάνω σε πινακίδες, αν δεν 

έμπαινε μια τάξη κάποια μέρα- παρά τα αυτοκίνητα. 

 Εφόσον διαπιστώθηκαν όλα αυτά και είχε ήδη αρχίσει η συζήτηση του θέματος, 

πολλές οι αδυναμίες, με αυτή τη λογική, η Βουλή αποφάσισε θέμα το οποίο είχε 

εγγραφεί στην επιτροπή Συγκοινωνιών να το παραπέμψει ταυτόχρονα και στην 

Εσωτερικών.  Και στη συνέχεια, επειδή αποδείχτηκε αυτό που έχω πει, ότι αφορούσε 

κυρίως εντός τειχών και όχι εκτός τειχών θέματα, είχε και άλλο νομοσχέδιο -με αίτημα 

των επιτροπών ήρθε- που τοποθετούσε το θέμα στα πλαίσια της πολεοδομίας.  Μετά 

από πάρα πολλές συζητήσεις, δύο φορές φθάσαμε σε ομοφωνία και δύο φορές την 

τελευταία στιγμή ζητήθηκε αναβολή.  Είναι δικαίωμα της κάθε πλευράς της Βουλής, 

ακόμα και μετά που ομοφωνεί σε μια επιτροπή, αν και εφόσον διαπιστώσει 

αδυναμίες, να επανέλθει.  Αλλά δεν μπορεί να χρησιμοποιείται, με ενοχλεί ως τότε 

πρόεδρο της επιτροπής, να χρησιμοποιείται η αναβολή που ζήτησε μία πλευρά ως 

επιχείρημα εκείνων οι οποίοι διεύθυναν τη συζήτηση. 

 Θέλω να πω ακόμα κάτι.  Σε όλο αυτό το χρονικό διάστημα...  Το 2001, είπε ο 

συνάδελφος;  Αρχές του 2002, σε ενάμιση χρόνο, στις επιτροπές παρέλασε η μισή 

Βουλή.  Πολλά απ’  αυτά που ακούω σήμερα και που βλέπω στις τροπολογίες 

συζητήθηκαν κατά κόρον, εξαντλητικά, συγκρουστήκαμε, συνομιλήσαμε φιλικά και 

μεταξύ μας και με τους ενδιαφερομένους και με τις δημόσιες υπηρεσίες και 

καταλήξαμε λίγο πριν τις προεδρικές. 
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 Τι συνέβη μετά τις προεδρικές;  Θα πω ένα σημείο ως παράδειγμα:  Αρμόδια 

αρχή.  Μετά από πάρα πολλή συζήτηση, κι αυτό δεν ήταν πρόνοια του κυβερνητικού 

νομοσχεδίου, καταλήξαμε ότι, στα πλαίσια της γενικότερής μας αντίληψης για το ρόλο 

της τοπικής αυτοδιοίκησης, θα ανατεθεί σ’  αυτήν ο ρόλος της αρμόδιας αρχής.  Αλλά 

ταυτόχρονα υπήρχαν και υπάρχουν δύο θέματα.  Το ένα είναι η ανάγκη μεταβατικής 

διάταξης, διότι έλεγαν οι δήμοι «δεν μπορούμε εμείς να εφαρμόσουμε το νόμο, δεν 

έχουμε τα τεχνικά μέσα, για να κατεδαφίσουμε, να αφαιρέσουμε -όπως θέλετε πέστε 

το- πινακίδες».  ∆εν έχουν οι δήμοι αυτή την τεχνική και οικονομική δυνατότητα 

γενικά.  Να υπάρξει, λοιπόν, μεταβατική διάταξη.  Και υπάρχει στο νόμο από την 1η 

Οκτωβρίου.  Αναλαμβάνουν, εκτός στους υπεραστικούς δρόμους...  ∆ηλαδή μια 

έκταση με πινακίδες, απ’  εδώ μέχρι τη Λεμεσό, σε ένα δρόμο που όλα τα θέματα, 

συντήρησης, ασφάλειας, περιβάλλοντος, είναι υπό την ευθύνη της εκτελεστικής 

εξουσίας, θα την κατατεμαχίζαμε και θα λέγαμε ότι το κοινοτικό συμβούλιο του τάδε 

χωριού που έχει απόσταση 50 χιλιόμετρα από το δρόμο έχει ευθύνη γι’  αυτό το 

κομμάτι του δρόμου και για το επόμενο η επόμενη αρχή;  

 Αλλά πρέπει να υπάρχει και λογική σε κάτι άλλο.  ∆εν μπορεί από τη μια να 

λέμε ότι δεν πρέπει στα πλαίσια της αποκέντρωσης να έχει οποιεσδήποτε εξουσίες ο 

υπουργός, αλλά τελικά να πηγαίνουν όλα στον υπουργό με την ιεραρχική προσφυγή.  

Είναι δύο αντίθετες λογικές, κατ’  εμένα.  Ή η τοπική αυτοδιοίκηση θα είναι αυτή η 

αρχή στην οποία λέμε, κάθε φορά που θέλουμε να τεκμηριώσουμε το επιχείρημά 

μας, ότι πρέπει να παν αυτά τα θέματα, ή δε θα είναι.  ∆ιότι, αν κάθε απόφασή της θα 

δικαιούνται να την προσβάλουν ουσιαστικά -αυτό είναι το νόημα της ιεραρχικής 

προσφυγής στον υπουργό- στην πραγματικότητα για τίποτε δε θα αποφασίζει από 

μόνη της και αυτά που λέμε, ότι την εμπιστευόμαστε και ξέρω ’γώ, στην 

πραγματικότητα δεν ισχύουν.  
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Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Υπάρχουν αρχές δικαίου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, η δική μου η έκκληση είναι να μη σταθούμε στις 

λεπτομέρειες.  Με κοινή προσπάθεια, επί ενάμιση χρόνο, έχουμε καταλήξει -και 

ουσιαστικά ομοφωνούμε στο 95-96%, βλέποντας και τις διάφορες τροπολογίες- γύρω 

από αυτό το θέμα.  Χωρίς μεγάλες συζητήσεις, να ψηφίσουμε.  Μπορεί σε όλα να 

ομοφωνήσουμε,   μπορεί σε κάποια να αποφασίσουμε με βάση την άποψη της 

πλειοψηφίας.  Να προχωρήσουμε, να τελειώσουμε και εδώ είμαστε.  Μπορούμε να 

επανέλθουμε.  ∆εν υπάρχει νόμος για πάντα.  Η ζωή θα αλλάξει δεδομένα, θα 

αλλάξουμε κι εμείς τοποθετήσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Όσον αφορά το ιστορικό, στα περισσότερα με έχει καλύψει ο κ. Κατσουρίδης.  

Αλλά, ειλικρινά, όταν κάποιοι βγαίνουν στο βήμα και λένε ότι «κάποιοι πρέπει να 

αναλάβουν τις ευθύνες τους», είναι απόλυτα σωστό.  Ναι, να γίνεται λόγος για 

ευθύνη, όταν, ενώ για ένα νομοσχέδιο, που είχε κατατεθεί στη Βουλή πριν από δύο 

χρόνια, σ’ αυτά τα χρόνια έγιναν τόσες συζητήσεις, κάποιος βγαίνει σ’ αυτό το βήμα 

και μιλά και δεν ξέρει τι είναι αυτό το πράγμα ούτε καν τι προηγήθηκε.  Αυτό είναι 

ευθύνη.   

 Φίλοι, κατηγορήθηκε το ∆ΗΚΟ από τον κ. Κωνσταντίνου, για διαπλοκή.  Και, 

ξέρετε, η διαπλοκή, κύριοι, σήμερα, στη νέα εποχή, γίνεται με επιταγή, επ’ ονόματι 

του κόμματος, £1.000!  Έτσι είναι που γίνεται η διαπλοκή!  Αυτή είναι η τέχνη, για 

τους κυρίους!  
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 Έμαθα και εγώ για τον πρώην αξιωματούχο προχθές.  Και πώς το έμαθα;  Σ’ 

αυτό τον τόπο, κύριοι, ξέρετε εσείς κανένα άλλο τρόπο με τον οποίο μπορείς να 

αντιμετωπίσεις τους συκοφάντες, εκτός από τη δικαιοσύνη;  ∆υστυχώς, εγώ δε βρήκα 

άλλο τρόπο.  Έσπασα το μυαλό μου, έκαμα υπομονή, δε βρήκα άλλο τρόπο, εκτός 

από το να αντιμετωπίσω τους συκοφάντες μέσω της δικαιοσύνης.  Τι συνέβη;  Ο κ. 

Κωνσταντίνου, που αναφέρετο σε αξιωματούχο πρώην -και ύστερα ονόμασε και το 

∆ΗΚΟ- όταν του κινήθηκε η αγωγή, πήρε αυτό τον αξιωματούχο, που του είπε 

κάποιος διαφημιστής «μα, εγόρασα λαχεία!».  Ήταν ο έρανος του ∆ημοκρατικού 

Κόμματος, όπως κάμνουν όλα τα κόμματα, και είχε εκδώσει το λαχείο το ∆ΗΚΟ με τα 

δύο αυτοκίνητα.  Και, μάλιστα, λέει, «εξέδωσαν επιταγές».  Μάλιστα!  «Και βγήκαν 

και αποδείξεις».  Μάλιστα!   

 Εγώ δε θα συνεχίσω περισσότερο να μιλώ γι’ αυτό το πράγμα, γιατί αυτά θα τα 

πούμε στη δικαιοσύνη. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εννά συνεχίσω εγώ όμως! 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Θα τα πούμε στη δικαιοσύνη.   

 Όσον, δε, αφορά την εγγραφή του θέματος στην επιτροπή Ελέγχου ή Θεσμών, 

εμάς είναι χαρά μας!  Χαρά μας, πράγματι!  Και λέει ο κ. Κωνσταντίνου ότι δέχθηκε το 

∆ημοκρατικό Κόμμα £1.000 εισφορά, αλλά δε μας είπε στον απολογισμό του 

κόμματός του προχθές, στο συνέδριο, τα περιουσιακά στοιχεία, τα £3.500.000, τα 

τελευταία χρόνια πού τα ήβραν!  Ε, ο καθένας ας βγάλει τα δικά του συμπεράσματα!  

Αν τα περιουσιακά τους στοιχεία είναι £3.500.000 συν τα τόσα άλλα εκατομμύρια, 

κατά τη διάρκεια της προεκλογικής περιόδου, ας μας εξηγήσουν πού τα βρήκαν, για 
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να καταλάβουμε και εμείς!  Κατηγορείται το ∆ΗΚΟ ότι δέχθηκε εισφορά επ’ ονόματί 

του, επιταγή, £1.000!  Ο καθένας σ’ αυτό τον τόπο ας βγάλει τα συμπεράσματά του! 

 Κύριοι, γι’ αυτό το νομοσχέδιο, που πέρασε μέσα από πολλές φάσεις, όταν 

κατατέθηκε και παραπέμφθηκε στην επιτροπή Συγκοινωνιών, μια από τις κατηγορίες 

του κ. Κωνσταντίνου, μέσω των μέσων μαζικής ενημέρωσης και των διαδρόμων, 

ξέρετε τι ήταν;  Γι’ αυτό λέω ότι ο άνθρωπος δεν κατέχει ούτε το θέμα!  Ενέγραψα, ως 

πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων, θέμα για τις 

πινακίδες και «μας δωροδόκησαν και αποσύραμε το θέμα», είπε στις κασέτες του 

από τηλεοράσεως και στα ραδιόφωνα!  Φυσικά, αυτά θα τα δούμε στο δικαστήριο. 

 Εδώ, κύριοι, επηρεάζονταν, η τοπική αυτοδιοίκηση -δήμοι, κοινότητες- οι 

ιδιοκτήτες γης.  Όλοι αυτοί, εφημερίδες, ραδιόφωνα, τηλεοπτικά κανάλια, οι έχοντες 

συμφέροντα -γιατί η εξωτερική διαφήμιση, κύριοι, αυτή η “πίτα”, είναι πολλά 

εκατομμύρια λίρες- όλοι αυτοί, ο καθένας για δικούς του λόγους, πρότασσαν τα δικά 

τους επιχειρήματα.   

 Στην επιτροπή Συγκοινωνιών συζητήθηκε -και ο κ. Περδίκης είναι εδώ, που 

ήταν ο μόνος που ζήτησε να επισπευσθεί για συζήτηση- για πρώτη φορά αυτό το 

νομοσχέδιο.  Και επικαλούμαι τη μαρτυρία του, ας βγει να το πει.  Είχαμε 

προγραμματίσει, κύριε συνάδελφε, να συζητηθεί το Μάιο. θυμάστε.  Αν είναι 

διαφορετικά, σας παρακαλώ, πέστε το.  Και γιατί το Μάιο;  Γιατί, είχαμε μέσα στον 

Ιανουάριο, αν θυμάστε, τη συζήτηση των προϋπολογισμών, είχαμε την 

αναϊσορρόπηση των τελών της Αρχής Τηλεπικοινωνιών, είχαμε το θέμα του ρυθμιστή 

των τηλεπικοινωνιών και όλα εκείνα τα άλλα προβλήματα που ήταν επείγοντα.  Και, 

εν τέλει, όταν συζητήθηκε το Μάιο, συμφωνήθηκε να συζητηθεί και με την επιτροπή 

Εσωτερικών.  Στην εξέλιξη, το κοινοβούλιο έκλεισε τον Ιούνιο.  Και, όταν επανήλθαμε 

τον Οκτώβρη και συζητούσαμε αυτό το θέμα και φθάσαμε στο σημείο που θα 
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περνούσε, ο υπουργός το απέσυρε.  Και ακόμα, για να υπάρχει αυτή η καθυστέρηση 

των πέντε μηνών, ποιοι άλλοι εκτός από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό ευθύνονται, που 

ζήτησαν αναβολή;  Εμείς;  ∆εν είχε ετοιμαστεί και η έκθεση και το καθετί; 

 Και, τελειώνοντας, για να μην επαναλαμβάνω το καθετί -και το λέω δημόσια, 

γιατί σε όλες τις επιτροπές υπάρχουν συνάδελφοι όλων των κομμάτων- το 

∆ημοκρατικό Κόμμα τηρούσε σκληρή στάση έναντι της εξωτερικής διαφήμισης από 

την πρώτη στιγμή.  Και θα θυμίσω ακόμα στο συνάδελφο Περδίκη:  Μέχρι και πριν 

από μια εβδομάδα ποια ήταν η θέση μας;  «Σε κανένα πεζοδρόμιο, σε καμιά 

διασταύρωση, πουθενά σε φώτα τροχαίας, πουθενά σε κυκλικούς κόμβους».  Και 

είπαμε: «Εννά τα ξαναμπλέξουμε; Θα υπάρξει πάλι καθυστέρηση και πάλι θα 

κατηγορούμαστε γι’ αυτά τα πράγματα». 

 Οπότε, κύριοι, εμείς, το ∆ΗΚΟ, επειδή μας χαρακτηρίζει η διαφάνεια, και ειδικά 

όταν ακούμε προκλήσεις ή και απειλές του τύπου «αυτό το θέμα θα εγγραφεί στην 

επιτροπή Ελέγχου», θα χαρούμε, στην επιτροπή Θεσμών θα χαρούμε δυο φορές.  

Και εκείνο που ειλικρινά εμείς εμπιστευόμαστε και σεβόμαστε σ’ αυτό τον τόπο είναι η 

δικαιοσύνη αυτού του κράτους.  Και, επειδή δε μου είχε μείνει άλλη επιλογή, θα 

αναμένω την απόφαση της δικαιοσύνης για το αν πράγματι υπήρξε συκοφαντία ή όχι. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κυπριανού. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ...δικαιούμαι επί προσωπικού θέματος να απαντήσω, ανεξάρτητα αν ήμουν 

ομιλητής προηγουμένως.   
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 Λυπούμαι να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι...  Γιατί δεν τα είπα όλα, είπα να αφήσω 

και κάποια θέματα με τα οποία ήλπιζα ότι ο συνάδελφος, επιτέλους, θα 

συμμορφωθεί, γιατί ο ίδιος, με τη δική του συμπεριφορά και με μαρτυρίες τις οποίες 

έχω...  Και δηλώνουν ξεκάθαρα αυτοί οι οποίοι είναι εμπλεκόμενοι και έχουν έννομο 

συμφέρον ότι έδωσαν χίλιες λίρες ο κάθε επιχειρηματίας εκ μέρους των εταιρειών 

τους... Και, αν αυτά εδόθησαν ενόψει συγκεκριμένου εράνου και είναι τυχαίο το 

γεγονός ότι όλες οι εταιρείες είναι εμπλεκόμενες... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, είπατε ότι θα εγγράψετε το θέμα... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ∆εν έχει σημασία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Οι λεπτομέρειες του θέματος... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Είπα ότι θα εγγράψω το θέμα, αλλά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ...η πρόκληση που υπήρξε και μάλιστα ονομαστικά, με επίθεση εναντίον μου, 

ότι είμαι κοινός συκοφάντης και ότι θα αποδειχθεί στη δικαιοσύνη και θα λάμψει η 

αλήθεια με υποχρεώνει, εφόσον δε σεβάστηκε αυτή τη διαδικασία και έκανε την 
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προσωπική επίθεση ο ίδιος και ως βουλευτής, στρεφόμενος εναντίον μου, να πω 

κάποια πράγματα.  Γιατί τα πράγματα πρέπει να λέγονται με την αλήθεια, όπως ο 

ίδιος ο κ. Πιττοκοπίτης αρέσκεται να λέει από το βήμα της Βουλής ή και αλλαχού. 

 Εδώ τα πράγματα μιλούν από μόνα τους.  Συγκεκριμένες εταιρείες -αν είναι 

τυχαίο το γεγονός ότι όλες οι εταιρείες έδωσαν από χίλιες λίρες- εξέδωσαν επιταγή 

χιλίων λιρών προς το ∆ΗΚΟ και αυτά τα λεφτά εξαργυρώθηκαν.  Είναι μήπως τυχαίο 

γεγονός, λόγω εράνου, όπως ο ισχυρισμός αυτή τη στιγμή, ή είναι συναλλαγή, είναι 

διαπλοκή, για να εξυπηρετηθούν με συγκεκριμένους στόχους και σκοπούς;  Και είπα 

προηγουμένως από το βήμα της Βουλής ποιοι ήταν οι στόχοι, άλφα και βήτα.  Και, αν 

δεν επιτυγχανόταν ο πρώτος, θα πηγαίναμε στο δεύτερο στόχο, που ήταν ακριβώς 

να καθυστερήσει και να επιτύχουν κάποιους στόχους οι άνθρωποι.  ∆ε στρέφομαι 

εναντίον των επιχειρηματιών και ούτε έχω λόγο να τους μέμφομαι.  Προσπάθησαν οι 

άνθρωποι να εξυπηρετήσουν τα δικά τους συμφέροντα.  Αλλά, γι’ αυτό που μας είπε 

ο κύριος, ότι προχθές έμαθε το όνομα του αξιωματούχου, ψεύδεται.  Εδώ υπήρχε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ!  ∆ύο λεπτά και τελειώνω.  Κάποια πράγματα 

πρέπει να λεχθούν.  ∆εν τα είπα, γιατί είχα κάποια ευαισθησία.  Αλλά αυτή η 

ευαισθησία εκλείπει, από τη στιγμή που ο άλλος έχει το θράσος να μιλά με αυτό τον 

τρόπο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να περιοριστείτε... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ...από το βήμα της Βουλής. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε!  Να περιοριστείτε στο προσωπικό θέμα. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Να περιοριστώ, κύριε Πρόεδρε!  Εδώ τον ίδιο -αφού έχει τόση ευαισθησία- τον 

κατονόμασαν δύο εφημερίδες, έγραψαν με κεφαλαία γράμματα, Κυριακή ημέρα.  Την 

ίδια ημέρα δύο εφημερίδες ημερήσιες έγραψαν για το θέμα και μάλιστα προκαλούσαν 

και το κόμμα του και τον ίδιο και καμιά ευαισθησία!  Πέρασαν μήνες και έρχεται εκ 

των υστέρων να μας προκαλεί κιόλας και να μας μιλά ο ίδιος για σήψη και για 

διαφθορά!  Και ήταν κατόπιν πρόκλησης, δημόσιας πρόκλησης, που έγινε η 

τοποθέτηση.  Γιατί έπρεπε τουλάχιστο να σέβεται κάποιους τρίτους.  ∆εν τους 

σεβάστηκε!  Και ήταν συγκεκριμένος ο στόχος.  Και εγώ αφήνω στην κρίση του 

καθενός από εσάς το κατά πόσο δόθηκαν τόσες χιλιάδες λίρες με επιταγές 

συγκεκριμένες χάριν του εράνου... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ...αν επιλεκτικά δόθηκαν αυτά τα ποσά ως έρανος σε συγκεκριμένο κόμμα.  Εν 

πάση περιπτώσει, ο καθένας βγάζει τα συμπεράσματά του.  Και αναμένω από τη 

δικαιοσύνη να λάμψει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης, ως κοινοβουλευτικός... 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να παρακαλέσω θερμά να τεθεί ένα τέρμα σε αυτή τη 

συζήτηση.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτή είναι η πρόθεσή μου, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Νομίζω ότι πρώτα απ’  όλα και οι δύο συνάδελφοι πρέπει να κατανοήσουν ότι 

από τη στιγμή που έχει αχθεί το θέμα ενώπιον της δικαιοσύνης δεν είναι σωστό να 

λέγονται πράγματα εδώ στη Βουλή.  Και η πάγια πρακτική μας στη Βουλή ήταν για 

όποιο θέμα βρίσκεται ενώπιον της δικαιοσύνης, να αποφεύγουμε οποιεσδήποτε 

αναφορές, για ευνόητους λόγους.   Άρα, παρακαλώ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ε γνωρίζαμε ότι ήχθη ενώπιον της δικαιοσύνης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μας το είπαν οι ίδιοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

  Το πληροφορηθήκαμε κατά τη διάρκεια της συζήτησης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ωραία, να τεθεί ένα τέρμα σε αυτή τη συζήτηση.  Άλλωστε νομίζω ότι δεν 

εξυπηρετείται κανένας σκοπός, παρά μόνο δημιουργείται ένταση, που είναι άσχετη 

με την ουσία του θέματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Θέλω να εκφράσω πραγματικά τη λύπη μου και δεν ξέρω γιατί αφήσαμε ή 

επιτρέψαμε ή ανεχθήκαμε να φθάσουμε στο σημείο να κατηγορείται εδώ ένα κόμμα 

με τόσο προκλητικό τρόπο.  Τουλάχιστο ας υπάρχει και λίγος αυτοσεβασμός.  Όχι 

μόνο απορρίπτουμε... Προκαλώ δημόσια, υπεύθυνα -υπάρχει κοινοβουλευτικός 
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εκπρόσωπος της ομάδας, να τοποθετηθεί εδώ- αν αισθάνονται ότι υπάρχει 

οποιαδήποτε κατηγορία και την υποστηρίζουν, ή να διαχωρίσουν τη θέση τους από 

το συνάδελφό τους ή να μας πουν όποτε θέλουν να συζητήσουμε το θέμα δημόσια, 

γιατί επιτέλους ενδιαφέρει και αυτό το λαό.  Για να δει το βάθος της υποκρισίας και το 

θράσος το οποίο καμιά φορά μπορεί να μας διακατέχει για κάποια πράγματα.  Είναι 

καιρός αυτά τα πράγματα να τα πούμε δημόσια, άμα θέλουμε.  ∆εν έχουμε τίποτε να 

φοβηθούμε, τουλάχιστο εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα.  Ή θα διαχωριστεί η θέση, 

αυτή την ώρα, από κάποιους που επέτρεψαν από την ομάδα τους να πάρει αυτή την 

τροπή ή το θέμα αυτό πρέπει να το συζητήσουμε δημόσια το ταχύτερο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Και πάλι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Κωνσταντίνου, δε σου έδωσα το λόγο. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Είμαι υποκριτής, κύριε;   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κωνσταντίνου, δε σου έδωσα το λόγο. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Οι υποκριτές είναι τρίτοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ζητάς το λόγο, δεν παίρνεις μόνος σου το λόγο. 

 Παρακαλώ, ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, εγώ αντιλαμβάνομαι τα πράγματα όπως έχουν γίνει.  Έγινε μια 

καταγγελία από τον κ. Κωνσταντίνου ως Κωνσταντίνου, δόθηκε μια απάντηση από 

τον κ. Πιττοκοπίτη, υπήρξε ανταπάντηση, ο κ. Κλεάνθους ξεκαθάρισε τη θέση του 

∆ημοκρατικού Κόμματος.  Από τη στιγμή -αυτό θα έλεγα και την ώρα που σηκώθηκε 

ο κ. Πουργουρίδης- που το θέμα θα πάει στη δικαιοσύνη, ούτε οι επιτροπές της 

Βουλής δεν υπάρχει λογική και νόημα να ασχοληθούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ε δικαιούνται. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Κωνσταντίνου, σε παρακαλώ. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Τελειώστε, διότι πρέπει να λεχθούν κάποια πράγματα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Κωνσταντίνου, πρέπει να σκεφτόμαστε δεύτερη φορά, σε παρακαλώ.  

Έφτασε ως ένα σημείο το θέμα.  Ακόμα λίγο, δεν ξέρω ποιο είναι το κανάλι, κύριε 

Πρόεδρε, το εκτός των συνηθισμένων που μας κινηματογραφεί αυτή τη στιγμή.  

∆ηλαδή... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, άλλο θέλω να πω.  Η αυτοσυγκράτηση δεν έβλαψε ποτέ κανέναν.  

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Εννά μας παίξουν... 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, φανταστείτε να είναι, ας πούμε, από την Τουρκία το κανάλι και να μας 

παίζει και στην Τουρκία! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Να κάμουμε νόμο για τα κανάλια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αναφορικά με τα ερωτήματα που έχει θέσει ο κ. Κλεάνθους, ο ∆ημοκρατικός 

Συναγερμός σέβεται το ρόλο όλων των κομμάτων και δεν έχει στην ιστορία του ποτέ 

αμφισβητήσει το ρόλο οποιουδήποτε κόμματος, τοσούτο μάλλον ενός μεγάλου και 

ιστορικού κόμματος όπως είναι το ∆ημοκρατικό Κόμμα. 

 Όμως, εδώ ο κ. Κλεάνθους χρησιμοποίησε κάποιους χαρακτηρισμούς που είναι 

ατυχείς για βουλευτή.  Νομίζω ότι έπρεπε να περιοριστεί καθαρά στο θέμα που 

αφορούσε το ∆ημοκρατικό Κόμμα.  Ο κ. Κωνσταντίνου έχει θέσει ενώπιον του 

σώματος κάποια στοιχεία.  Αυτά τα στοιχεία θα εξεταστούν στην κατάλληλη ώρα.  Αν 

ευσταθούν, θα γνωστεί η αλήθεια και θα φανεί αν υπάρχει πρόβλημα ή αν δεν 

υπάρχει.  ∆ε μίλησε αόριστα και δε μίλησε καθ’  οιονδήποτε τρόπο που να θέλει να 

θίξει, πιστεύω, το ∆ημοκρατικό Κόμμα.   

 Εν πάση περιπτώσει, εμείς σεβόμεθα και τιμούμε το ρόλο όλων των κομμάτων.  

Το θέμα του πώς εισπράττουν τα κόμματα εισφορές είναι ένα πελώριο θέμα που θα 

πρέπει να απασχολήσει κάποτε τη Βουλή.  Αναμάρτητο κόμμα δεν υπάρχει στο θέμα 

της είσπραξης εισφορών από τους διάφορους πολίτες. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 
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 Αυτό εννοούσα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αν θέλουμε να ρυθμίσουμε το θέμα είσπραξης των εισφορών, να δούμε με ποιο 

τρόπο θα το κάνουμε.  Νομίζω το θέμα να περιοριστεί στα όσα έχουν λεχθεί μέχρι 

σήμερα και υιοθετώ πλήρως την καταληκτική θέση του κ. Κατσουρίδη ότι πρέπει να 

αυτοπεριοριστούμε, να δείξουμε και σεβασμό ο ένας προς τον άλλον.  Μπορεί να 

έχουμε του κόσμου τις διαφορές, αλλά οι διαφορές αυτές δε μας νομιμοποιούν, για να 

χάσουμε τον αυτοσεβασμό ο ένας προς τον άλλον. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, απλά θέλω να... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κωνσταντίνου, παρακαλώ.  Θεωρώ ότι το θέμα αυτό έκλεισε.  ∆ε θα 

δώσω το λόγο για περαιτέρω... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, δε σας έδωσα το λόγο. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Επειδή... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κωνσταντίνου, δε σας έδωσα το λόγο. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Επειδή λέχθηκαν κάποια πράγματα, τα οποία... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κωνσταντίνου, δε σας έδωσα το λόγο. 
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 Ο κ. Κυπριανού, παρακαλώ. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πόσοι ομιλητές υπάρχουν; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βαρνάβα, ο κ. Ιωνάς και όσοι άλλοι θέλουν να μιλήσουν, αλλά επί του 

θέματος της ουσίας της πρότασης νόμου που συζητούμε κι όχι επί του 

συγκεκριμένου θέματος που έχει εγερθεί. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ουσιαστικά έχω καλυφθεί από την τοποθέτηση του κ. Κατσουρίδη, νιώθω όμως 

την ανάγκη να πω κάποιες απόψεις για το όλο θέμα που έχει δημιουργηθεί τόσο για 

την ουσία, αλλά και κάποιες γενικότερες απόψεις για ζητήματα τα οποία έχουν 

εγερθεί. Να ξεκαθαρίσω ότι δεν πρόκειται να αναφερθώ σε οποιονδήποτε 

συγκεκριμένα, θα πω κάποιες απόψεις μου για το ρόλο μας ως βουλευτές στη 

συνέχεια. 

 Τώρα, σε ό,τι αφορά το ίδιο το νομοσχέδιο το οποίο συζητούμε, νομίζω ότι ο κ. 

Κατσουρίδης έχει ξεκαθαρίσει τα ζητήματα.  Και θα επαναλάβω ότι ήταν δύσκολος ο 

ρόλος της επιτροπής Εσωτερικών.  Ανέλαβα πρόεδρος της επιτροπής στο τελικό 

στάδιο της συζήτησης του συγκεκριμένου νομοσχεδίου και πρέπει να πω ότι 

διαπίστωσα ότι ήταν ένα θέμα πολύ σύνθετο, ένα θέμα το οποίο επηρέαζε με 

διάφορους τρόπους πάρα πολλούς παράγοντες. Καταβαλλόταν η προσπάθεια να 

υπάρξει προστασία του περιβάλλοντος, να διαφυλαχθεί η οδική ασφάλεια, να 

ληφθούν υπόψη οι απόψεις των επαγγελματιών, των ιδιοκτητών γης, της τοπικής 

αυτοδιοίκησης, ακόμα και των μέσων μαζικής ενημέρωσης και η επιδίωξη όλων μας 

ήταν να συγκεράσουμε όλες αυτές τις σε αρκετές περιπτώσεις αντιπαρατιθέμενες 
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απόψεις, για να καταλήξουμε σε ένα αποτέλεσμα το οποίο εμείς θεωρούσαμε ως το 

πιο σωστό. 

 Σε όλη αυτή τη διαδικασία ήταν φυσικό και φυσιολογικό όλοι οι επηρεαζόμενοι 

να μιλήσουν με όλους τους βουλευτές.  Και δε βλέπω οτιδήποτε το μεμπτό οι 

επηρεαζόμενοι να προσεγγίζουν τους βουλευτές, για να εξηγήσουν τις δικές τους τις 

απόψεις και να προσπαθήσουν να πείσουν με επιχειρήματα για το δίκαιο της 

υπόθεσής τους.  Το πρόβλημα πότε ξεκινά;  Το πρόβλημα ξεκινά όταν εμείς οι 

βουλευτές δεχόμαστε μέσα από αυτές τις συναντήσεις και από αυτές τις επαφές να 

επηρεαζόμαστε με οποιοδήποτε τρόπο.  Γι’ αυτό να μην καταδικάζουμε τις όποιες 

επαφές, τις όποιες συναντήσεις.  Αντιθέτως θα έλεγα ότι αν εμείς ως κοινοβούλιο 

νομοθετούμε δίχως να ακούμε τους επηρεαζόμενους, δίχως να λαμβάνουμε υπόψη 

τα διάφορα προβλήματα τα οποία προκαλούνται μέσα από τη θέση της θέσπισης της 

νομοθεσίας, τότε θα είμαστε ένα κοινοβούλιο ξεκομμένο από το λαό, θα είμαστε ένα 

κοινοβούλιο το οποίο θα συγκρούεται συνέχεια με τη λαϊκή άποψη και νομίζω ότι θα 

έχουμε αποτύχει στο ρόλο μας.  Ως εκ τούτου, επαναλαμβάνω ότι όχι απλά θα 

πρέπει να ακούμε τους πολίτες ή τα οργανωμένα σύνολα, όταν θέλουν να μας 

μεταφέρουν μια άποψη, αλλά υπάρχουν περιπτώσεις που και εμείς οι ίδιοι θα πρέπει 

να επιδιώκουμε να ακούμε την άποψή τους. 

 Επιδιώξαμε να συγκεράσουμε κάποιες απόψεις.  Τα καταφέραμε;  Υπάρχουν 

διιστάμενες απόψεις.  Έχουμε συμφωνήσει στο μεγαλύτερο μέρος, αυτό το οποίο 

παρουσιάζουμε σήμερα στην ολομέλεια της Βουλής.  Κάπου υπάρχουν διαφορετικές 

απόψεις και προσεγγίσεις.  Είναι φυσιολογικό.  Μήπως θα πρέπει να θεωρήσουμε 

ότι οι διάφορες προτάσεις που κατατίθενται στην ολομέλεια για τροποποίηση 

γίνονται, διότι κάποιοι από τους συναδέλφους έχουν επηρεαστεί με οποιοδήποτε 

τρόπο από τα οποιαδήποτε συμφέροντα; 
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 Θα πω κάτι και θα παρακαλούσα την κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού να μη με παρεξηγήσει, γιατί θα εξηγήσω τι εννοώ.  Η ομάδα του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού σε όλη αυτή τη διαδικασία, στο πρώτο στάδιο, 

καθυστέρησε πάρα πολύ να τοποθετηθεί· τοποθετήθηκε μόνο την τελευταία στιγμή. 

Όταν αποσύρθηκε το νομοσχέδιο και επανήλθε με πρόταση του κ. Περδίκη, από τότε 

μέχρι σήμερα η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ζητά 

αναβολή, δεν τοποθετήθηκε στην επιτροπή.  Ζήτησε αναβολή το ∆εκέμβρη και ακόμα 

και σήμερα που ερχόμαστε στην ολομέλεια της Βουλής δεν έχει τοποθετηθεί.  

Μήπως αυτό θα πρέπει να ερμηνευθεί ως ένδειξη ότι η κοινοβουλευτική ομάδα του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού έχει επηρεαστεί από τα οποιαδήποτε συμφέροντα και δεν 

έχει τοποθετηθεί;  Εγώ απαντώ και λέω όχι, δεν ερμηνεύω με αυτό τον τρόπο τα 

πράγματα.  Εκτός και εάν αποδειχθεί το αντίθετο.  Αλλά, επαναλαμβάνω, υπάρχουν 

πρακτικοί λόγοι, υπάρχουν λόγοι προβληματισμού.  ∆ε θα πρέπει να ερμηνεύουμε... 

Και δεν τοποθετούμαι πάνω σε οποιαδήποτε συγκεκριμένα ζητήματα.  Απλώς λέω 

ότι θα πρέπει να είμαστε πάρα πολύ προσεκτικοί για το πώς εμείς οι βουλευτές 

ερμηνεύουμε την τοποθέτηση οποιωνδήποτε άλλων. 

 Θέλω να πω το εξής, κύριε Πρόεδρε:  Η Βουλή είναι ο καθρέφτης της κοινωνίας 

και οι πρώτοι που έχουμε υποχρέωση να διαφυλάξουμε το επίπεδο και το κύρος της 

Βουλής είμαστε εμείς οι ίδιοι ως βουλευτές.  Αλίμονο αν εμείς, με τη συμπεριφορά 

μας εντός και εκτός της Βουλής, επιτρέψουμε να τεθούμε υπό αμφισβήτηση από τους 

πολίτες.  Θα έχουμε αποτύχει, κατά την άποψή μου, στον πρώτο και κύριο ρόλο μας, 

να ανεβάσουμε δηλαδή το επίπεδο της κυπριακής κοινωνίας.  Έχουμε χρέος και 

υποχρέωση να ενεργούμε και να συμπεριφερόμαστε με τέτοιο τρόπο, ώστε να 

είμαστε παράδειγμα προς μίμηση και όχι παράδειγμα προς αποφυγή.   Ο κ. 

Κωνσταντίνου έχει πει ότι κάποιοι πρέπει, προτού μιλήσουν, να προβληματίζονται.  
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Εγώ συμφωνώ απολύτως μαζί του, αλλά αυτό να ισχύσει για όλους μας και σε όλες 

τις περιπτώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Πράγματι η σημερινή συζήτηση του όλου θέματος έχει πάρει διαφορετικές 

διαστάσεις από αυτές υπό τις οποίες φανταζόμασταν ότι έπρεπε, υπό κανονικές 

συνθήκες, να διεξαχθεί η συζήτηση του θέματος. 

 Πιστεύω ότι η επιτροπή Εσωτερικών, η οποία αποτελείται από βουλευτές όλων 

των πολιτικών κομμάτων, αν πράγματι υπήρχε οποιοδήποτε πρόβλημα λειτουργίας... 

ταυτόχρονα μπορώ να πω και η επιτροπή Συγκοινωνιών της Βουλής, τότε θα 

μπορούσαν οι οποιεσδήποτε ενστάσεις, τα οποιαδήποτε διαβήματα να γίνονται τη 

στιγμή κατά την οποία επισημαίνονταν όλα αυτά τα οποία σήμερα ακούμε ενώπιον 

της ολομέλειας. 

 Ας μην ξεχνάμε ότι αυτή τη στιγμή συζητούμε ένα νομοσχέδιο το οποίο έχει 

κατατεθεί από την προηγούμενη κυβέρνηση, ένα νομοσχέδιο το οποίο, αν το είχαμε 

σήμερα ενώπιόν μας, μπορώ να πω ότι ήταν εντελώς απορριπτικό.  Με την έννοια 

ότι, ας μην ξεχνάμε, το κάθε νομοθέτημα το οποίο εμείς προσπαθούμε να 

ψηφίσουμε, η κάθε κίνησή μας και η κάθε πράξη μας έχει φυσιολογικά άμεση σχέση 

και με το λαό και με αυτούς που συνδέονται με το όλο θέμα.  Άρα εδώ είναι ο ρόλος 

μας, να ακούμε τις απόψεις όλων, είτε έχουν άμεσα είτε έμμεσα συμφέροντα, και η 

κρίση είναι δική μας.  Να κρίνουμε κατά πόσο θα προχωρήσουμε με τα δεδομένα τα 

οποία μας καταθέτουν ή κατά πόσο θα προχωρήσουμε σύμφωνα με τη δική μας 

κρίση ως Βουλή, ως βουλευτές. 
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 ∆εν είναι μυστικό ότι σε αυτή την περίπτωση υπάρχει μεγάλη διαπλοκή 

αρκετών.  Αυτών που διαφημίζουν, των διαφημιζομένων, των δήμων, των 

κοινοτήτων.  Επίσης φυσιολογικά έχει αναφερθεί μέσα διαπλοκή αυτών που 

ασχολούνται με άλλου είδους διαφήμιση.  Άρα οι δύο επιτροπές που ασχολήθηκαν 

με το όλο θέμα είχαν υποχρέωση να ασχοληθούν σοβαρά, ώστε να μην προκύψει 

οτιδήποτε που στο τέλος της ημέρας πραγματικά θα στιγμάτιζε ή θα φωτογράφιζε ότι 

αυτό το νομοσχέδιο έχει ψηφιστεί υπέρ του άλφα, του βήτα, του γάμα. 

 Πράγματι, νιώθω έντονα, όταν αυτή τη στιγμή γίνεται συζήτηση για διαπλοκή 

κομμάτων.  Ατυχώς, μπορώ να πω, και συνάδελφοι με δηλώσεις τους δημοσίως...  

Και εδώ είναι που πιστεύω ότι πρέπει εμείς οι βουλευτές να είμαστε πολύ 

προσεκτικοί στις δημόσιες δηλώσεις μας, ούτως ώστε να κρατούμε ψηλά το σώμα 

στο οποίο ανήκουμε και να μην το υποβιβάζουμε, να μην το υποβαθμίζουμε.  

Κάποιοι συνάδελφοι είχαν πει ότι οι διαπλοκές είχαν φτάσει σε πολιτικά γραφεία 

κομμάτων, ότι αυτό το πράγμα εσκεμμένα γινόταν και ούτω καθεξής.  Νιώθω έντονα 

και θέλω να δηλώσω και το έχουμε δηλώσει και δημοσίως ότι εμείς σαν Κίνημα 

Σοσιαλδημοκρατών ποτέ μας ούτε ένα μέλος του πολιτικού μας γραφείου ούτε ένα 

μέλος της κοινοβουλευτικής μας ομάδας είχαμε ή έχουμε την οποιαδήποτε διαπλοκή 

στο όλο θέμα.  Ναι, γίναμε κι εμείς αποδέκτες, όπως και πολλοί συνάδελφοι οι οποίοι 

είχαν σχέση με τις δύο επιτροπές.  Αποδέκτες κάποιων εισηγήσεων και απόψεων 

από φορείς που έχουν άμεση σχέση.  Και έχω πει προηγουμένως, εναπόκειται στον 

καθένα από μας να κρίνει αν αυτό το οποίο έχει πληροφορηθεί ευσταθεί ή όχι.   

 Κύριε Πρόεδρε, σήμερα πιστεύω ότι δεν είναι η ώρα να συνεχίσουμε μία 

συζήτηση με αυτό τον έντονο τρόπο.  Πιστεύω ότι σήμερα ο ρόλος μας εδώ είναι να 

βάλουμε μία τάξη σε αυτή την αταξία που μέχρι σήμερα υπήρξε και εντός και εκτός 

πόλεων, σ’ αυτό το φαινόμενο των διαφημιστικών πινακίδων.  Μπορεί να υπάρχει και 
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η ανάγκη ύπαρξής τους, όμως πιστεύω ότι μέσα από τη συναίνεση η οποία υπήρξε 

μέσα στις δύο επιτροπές, και κυρίως στην επιτροπή Εσωτερικών όπου συμμετέχουν 

όλα τα κόμματα, έχουμε καταλήξει σε μια πρόταση νόμου η οποία τουλάχιστον σε 

μεγάλο βαθμό θα διακανονίσει αυτό το οποίο λέγεται “ανεξέλεγκτη διαφήμιση”.   

 Επίσης, κύριε Πρόεδρε, μη θέλοντας να θίξω τον οποιονδήποτε, θέλω να πω 

ότι, αν αυτοί οι οποίοι ισχυρίζονται ότι η αναβολή του όλου θέματος ή η καθυστέρηση 

από τους μεν ήταν θέμα διαπλοκής, το ίδιο μπορούν να ισχυριστούν και οι μεν, ότι η 

βιασύνη να περάσει αυτό το νομοσχέδιο ήταν διαπλοκή των δε.  Και πιστεύω ότι όλοι 

μας αντιλαμβανόμαστε τι σημαίνει αυτό το πράγμα.   

 Άρα, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, αυτό το οποίο έχουμε εμείς 

σήμερα να πούμε είναι ότι πρέπει άμεσα να προχωρήσουμε στην ψήφιση αυτής της 

πρότασης νόμου.  Θα επαναλάβω κάτι που είπε ο συνάδελφος ο Νίκος ο 

Κατσουρίδης, ότι η ζωή κυλά και κάθε μέρα έχουμε καινούρια δεδομένα ενώπιόν μας.  

Αν αυτό το οποίο σήμερα θα ψηφίσουμε στην όλη διαδικασία του φανεί ότι έχει 

ελλείψεις, η Βουλή είναι εδώ, λειτουργεί.  Και είναι στο χέρι το δικό μας, πράγματι, να 

επέμβουμε, ούτως ώστε να αρθεί η οποιαδήποτε δυσλειτουργία ή τα οποιαδήποτε 

προβλήματα θα προκύψουν από την ψήφιση της νομοθεσίας αυτής.   

 Ακόμα ένα σημείο το οποίο θέλω να θίξω είναι ότι, παρ’ όλο που η ονομασία 

αυτού του νομοσχεδίου είναι «Ο περί Οδικής Ασφάλειας Νόμος», έχει...  Αυτή τη 

στιγμή μπορώ να πω ότι όλες οι πλευρές έχουν συμβιβαστεί.  Γιατί, αν πράγματι, 

αγαπητοί συνάδελφοι, αυτή η νομοθεσία δεν είχε σαν στόχο της μόνο την ύπαρξη 

των διαφημιστικών πινακίδων ή τα περιβαλλοντικά ζητήματα τα οποία θέτει και ο 

συνάδελφος ο Περδίκης, αλλά είχε την πραγματική οδική ασφάλεια, ο ρόλος μας θα 

ήταν να ήταν πολύ πιο σκληρές οι πρόνοιες αυτού του νόμου.  Να σας δώσω ένα 

παράδειγμα:  Όταν ο Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων, ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, 
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ήρθε στην επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, για να μας αποδείξει ότι έπρεπε οι 

πινακίδες να μπαίνουν πολύ πολύ πιο μακριά απ’ ό,τι σήμερα προνοεί η νομοθεσία, 

η πρόταση νόμου, μας είχε μεταφέρει την άποψη ενός βιβλίου οδικής χρήσης από τη 

Γαλλία το οποίο έλεγε ότι στην περίπτωση που ένας οδηγός κοιτάξει σε απόσταση 

είκοσι μέτρων, τότε το αυτοκίνητό του, λέει, πάει, ξέρω εγώ, δεκαπέντε δευτερόλεπτα 

χωρίς έλεγχο.  

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Οι Γάλλοι γιατί δεν το εφαρμόζουν; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κι εγώ λέω ότι, εάν κοιτάξουμε στα εκατό μέτρα ή στα διακόσια μέτρα, αυτό 

σημαίνει ότι το αυτοκίνητο θα πάει ένα λεπτό και δυο λεπτά χωρίς έλεγχο.  Άρα αυτό 

το οποίο θέλω να τονίσω, τελειώνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι ότι αυτό το 

οποίο ψηφίζουμε σήμερα είναι ένας συγκερασμός όλων των απόψεων, τις οποίες 

έχουν ακούσει οι δύο επιτροπές που έχουν ασχοληθεί με το θέμα.   

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, σαν Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών, θα ψηφίσουμε το 

νομοσχέδιο αυτό.  Φυσικά, θα τοποθετηθούμε ξεχωριστά στις διάφορες τροπολογίες, 

οι οποίες θα τεθούν ενώπιον του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, ζήτησαν το λόγο ο κ. Νικολάου, ο κ. Προδρόμου, η κ. 

Παπαδοπούλου, ο κ. Παπαπολυβίου. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Κι εγώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χατζηγεωργίου, ο κ. Λαμάρης... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όι, εννά δευτερολογήσεις, κύριε Περδίκη, εσύ.   

(Γελά.) 

 Στη διάθεσή σας.  

 Λοιπόν, ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι... 

(∆εν ακούγεται καθαρά.) 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Σαμποτάρισμα.  

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Μάλιστα.   

 Εγώ θα κάμω κάποιες διαπιστώσεις ή επισημάνσεις... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πήγαινε από το βήμα. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ∆υο λόγια θα πω, κύριε συνάδελφε, σχετικά με το κείμενο του προτεινόμενου 

νόμου.  Φαίνεται ότι ο νόμος αυτός, δυστυχώς, δεν μπορεί να εφαρμοστεί.  Θα τον 

χαρακτήριζα ως ένα νόμο ο οποίος ουσιαστικά το μόνο που προνοεί είναι 

απαγορευτικές πρόνοιες.  Απαγορεύεται το άλφα, το βήτα, το γάμα, το δέλτα, αλλά 

δεν προβλέπει οτιδήποτε για τη δυνατότητα παραχώρησης νέων αδειών για 

τοποθέτηση διαφημιστικών κατασκευασμάτων.  Προβλέπεται Αρχή, καθορίζεται ποια 

θα είναι η Αρχή, αλλά δεν καθορίζεται ότι αυτή η Αρχή μπορεί να παραχωρήσει 
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άδεια, για να τοποθετηθούν, οποτεδήποτε θελήσει κάποιος να υποβάλει μία αίτηση, 

νέα κατασκευάσματα.   

 Αυτό το κενό πιστεύω ότι είναι πολύ σημαντικό, γιατί ουσιαστικά θα 

προχωρήσουμε στο να ψηφίσουμε μια νομοθεσία με την οποία μπορεί αύριο, αν 

θελήσουν οι αρμόδιες αρχές, να ξηλώσουν κάποια κατασκευάσματα.  Στη συνέχεια τι 

γίνεται;  Πώς θα παραχωρηθούν νέες άδειες, για να μπορέσουν άλλοι 

ενδιαφερόμενοι να διαφημίσουν;  Μέσα στα πλαίσια της εφαρμογής της νομοθεσίας 

αυτής δεν υπάρχει πρόνοια στο νόμο που να παραπέμπει σε άλλη νομοθεσία με 

βάση την οποία θα μπορούν να εκδοθούν έστω τέτοιες άδειες.  Και δεν υπάρχει και 

πρόνοια στην προτεινόμενη νομοθεσία που να επιβάλλει την έκδοση άδειας με την 

οποία κάποιος θα μπορεί να τοποθετήσει νέα διαφημιστικά κατασκευάσματα.  Και 

αυτά τα κενά, επειδή κάποιοι συνάδελφοι προηγουμένως είπαν ότι θα μπορούν να 

συμπληρωθούν στη συνέχεια, πιστεύω ότι είναι κενά σημαντικά, καθοριστικά για την 

εφαρμογή μιας νομοθεσίας.  Και θα ήθελα να εκφράσω ένα φόβο.  Ψηφίζουμε μια 

νομοθεσία η οποία ουσιαστικά, δυστυχώς, δε θα μπορεί να εφαρμοστεί.  Και 

λυπούμαι που το λέω έτσι.  Λυπούμαι που είμαι κατηγορηματικός... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Νικολάου, είχατε το λόγο, στον ενάμιση χρόνο θα μπορούσατε να 

υποβάλετε την πρότασή σας να τροποποιηθεί. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε, υπάρχει η πρόταση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, και τώρα μπορείτε να την καταθέσετε... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 
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 Υπάρχει η πρόταση την οποία έχουμε καταθέσει σαν ∆ημοκρατικός 

Συναγερμός... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει, θα τις δούμε στη συνέχεια. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ...και τα λέω, για να υποστηρίξω την πρότασή μου, κύριε Πρόεδρε!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα δούμε τις τροπολογίες.   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ωραία!   

 Και θέλω να τονίσω ότι η μόνη περίπτωση που ρυθμίζει ή που αναφέρεται στην 

αρμόδια αρχή είναι η περίπτωση του άρθρου 18.ΙΒ.(1), στην οποία μάλιστα το μόνο 

που ρυθμίζεται είναι ο τρόπος είσπραξης των τελών και δικαιωμάτων από τα 

κοινοτικά συμβούλια και τους δήμους, ότι δηλαδή η είσπραξη αυτών των τελών και 

δικαιωμάτων εκχωρείται σε αυτά τα συλλογικά όργανα.  Τίποτε περισσότερο δεν 

προβλέπεται για το θέμα της έκδοσης άδειας.   

 Γι’ αυτό, πιστεύω, κύριε Πρόεδρε, ότι η ψήφιση της τροπολογίας την οποία 

έχουμε καταθέσει είναι αναγκαία, για να καταστήσει αυτό το νόμο εφαρμόσιμο.  Για 

δε το θέμα της ιεραρχικής προσφυγής, είναι ουσιαστικά κανόνες χρηστής διοίκησης 

και φυσικής δικαιοσύνης, οι οποίοι επιβάλλουν το να υπάρξει αυτή η ρύθμιση.  Και 

δεν είναι λίγες οι περιπτώσεις όπου η τοπική αυτοδιοίκηση ελέγχεται από τον 

αρμόδιο υπουργό μέσα από τις διαδικασίες ιεραρχικής προσφυγής.  Υπάρχουν 

πολλές νομοθεσίες.  Μια αναφορά μόνο να κάμω στο βασικό νόμο που διέπει τα 

κοινοτικά συμβούλια, είναι ο περί Κοινοτικών Συμβουλίων, όπου προβλέπεται ρητά η 
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διαδικασία ιεραρχικής προσφυγής, ένστασης, εάν θέλετε, εναντίον κάποιας 

απόφασης του συγκεκριμένου οργάνου που είναι το κοινοτικό συμβούλιο.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα είναι αρκετά παλιό.  Εγώ έχω εδώ κάποιες σημειώσεις, 

τις οποίες θα προσπαθήσω να μη διαβάσω εξ ολοκλήρου, με ημερομηνία 31η 

Οκτωβρίου του 2002, τότε θα ψήφιζε η Βουλή.  ∆ε θα επαναλάβω την ιστορία, καλή ή 

κακή· έχουν αναφερθεί οι συνάδελφοι.   

 Έχουμε όμως μπροστά μας έναν τροποποιητικό νόμο για την οδική ασφάλεια.  

Ο τροποποιητικός νόμος αναφέρεται στο Μέρος ΙΙΙΑ που αφορά στην ασφάλεια σε 

δημόσιους δρόμους.  Θα ανέμενε, λοιπόν, κανένας ότι θα είχαμε να κάμουμε με 

ζητήματα ασφάλειας, οδικής ασφάλειας.  Κατ’ ακρίβειαν όμως -και έχει φανεί από τη 

συζήτηση- ο νόμος αυτός επιλαμβάνεται της εξωτερικής διαφήμισης, των 

διαφημίσεων ανοικτού χώρου.  Και ο λόγος αυτός θα ήταν αρκετός, υπεραρκετός, όχι 

για να σταματήσει τώρα η οποιαδήποτε συζήτηση και διαδικασία, αλλά για να είχε 

έρθει η Βουλή να νομοθετήσει πάνω σε αυτό το θέμα.  Είναι αρκετά τα προβλήματα 

της νομοθετικής εργασίας και είναι αρκετές οι αλληλεπιδράσεις του σώματος αυτού 

με την περιβάλλουσα κοινωνία και είναι φυσιολογικές, όπως ανέφερε ο συνάδελφος 

προηγουμένως ο κ. Άντρος Κυπριανού.  Όμως νομίζω ότι τέτοιου είδους καταλήξεις 

των πραγμάτων και η συμπεριφορά και της Βουλής δε βοηθάει τα πράγματα.  ∆εν 

μπορεί να συζητάμε και να έχουμε στο νου μας ένα πράγμα και να νομοθετούμε για 

άλλο πράγμα.   
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 Αυτού του τύπου η διαφήμιση, η υπαίθρια διαφήμιση, έχει τον τελευταίο καιρό 

πάρει τεράστιες διαστάσεις στην Κύπρο.  Οι διαφημιστικές πινακίδες, όντως, 

αυξάνονται και πληθύνονται μέρα με την ημέρα τόσο στο αστικό περιβάλλον όσο και 

στους αυτοκινητόδρομους.  Όμως, όπως συνήθως γίνεται στη χώρα μας, η ανάπτυξη 

αυτής της διαφημιστικής τεχνικής γίνεται ατάκτως και αδιακρίτως.  Αυτή η νέα 

διαφημιστική δραστηριότητα φαίνεται να απορροφά τη συνολική διαφημιστική 

δαπάνη στην Κύπρο, για το 2001 μιλώ, διότι, όταν είχα πάρει αυτά τα στοιχεία, η 

συζήτηση θα γινόταν τέλος του 2001 και θα πρέπει ίσως να ανανεωθούν τα στοιχεία 

για το 2002.  Εν πάση περιπτώσει, φαινόταν να απορροφά κονδύλια, επειδή 

αναφέρθηκε ο συνάδελφος ο κ. Πιττοκοπίτης πριν σε εκατομμύρια, κονδύλια τα 

οποία από ειδικούς εκτιμούνται γύρω στα τρία εκατομμύρια.   

 Το πρώτο που πρέπει να παρατηρήσουμε είναι ότι δεν υπάρχει αμφιβολία ότι 

κάτι πρέπει να γίνει.  ∆εν είναι δυνατό ένας τέτοιος τομέας δραστηριότητας που 

επηρεάζει άμεσα το δομημένο περιβάλλον τόσο του άστεως όσο και της υπαίθρου να 

παραμένει χωρίς καμία ρύθμιση.  Ναι, χρειάζεται ρύθμιση!  Τι είδους ρύθμιση όμως;  

Το όλο ζήτημα φαίνεται ότι εγείρει τα πάθη, κατά τρόπο μάλιστα δυσανάλογο, που ο 

μέσος πολίτης, και από τα δημοσιεύματα τα οποία εδώ και μήνες καθημερινά 

παρακολουθούμε, ένας τρίτος, ένας παρατηρητής ο οποίος δεν έχει εμπλακεί σε όλες 

αυτές τις συζητήσεις, στα παρασκήνια -κάποια παρασκήνια σήμερα έχουν βγει στην 

επιφάνεια, κάποια παρασκήνια ίσως να κριθούν και στα δικαστήρια- ο τρίτος, λοιπόν, 

που παρατηρεί το τι συμβαίνει θα μένει απορημένος.  Είναι δυσανάλογος ο θόρυβος 

που έχει γίνει.  Και δεν είναι μόνο η προσπάθεια των ενδιαφερόμενων που έχουν 

κάποια συμφέροντα.  Και κάποτε είχαν κάμει και κάποιες υπαίθριες διαφημίσεις, 

προσπαθώντας να παρέμβουν και να κρίνουν, αν θυμάστε, πολιτικά πρόσωπα.  Και 
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κάποια άλλα πολιτικά πρόσωπα είχαν θιχτεί τότε, γιατί διεκωμωδούντο κάποιοι... 

κάποιος υπουργός εν προκειμένω.   

 Όμως δε φαίνεται να μας ενόχλησε το ότι εδώ και μήνες με ειδήσεις ή σχολιο-

ειδήσεις χαρακτηρίζονται βουλευτές, χαρακτηρίζεται η Βουλή, ομαδοποιούνται 

βουλευτές -εκείνο δε μας ενόχλησε, διότι ίσως είναι η άλλη πλευρά συμφερόντων, 

που είναι ισχυρότερη. 

 Υπάρχει, λοιπόν, γύρω μας ένας ολόκληρος πόλεμος συμφερόντων που 

μαίνεται και θα ήταν υποκρισία, αφού χρησιμοποίησε τη λέξη πριν ο κ. Κλεάνθους, 

να κάνουμε εδώ ή μέσα στο νόμο που ψηφίζουμε -διότι το ίδιο είναι, δεν είναι μόνο 

αυτά που λέμε- να κάνουμε ότι δεν τρέχει τίποτε.   

 Τι είναι, λοιπόν, το πραγματικό διακύβευμα, εκείνο το οποίο παίζεται σε αυτή 

την υπόθεση;   Πώς και ξαφνικά υπάρχει τόσο ενδιαφέρον για τις διαφημιστές 

πινακίδες;  Τόσο πολύ μας ενδιαφέρει ξαφνικά η αισθητική του τοπίου;  Μακάρι!  

Μακάρι! -και υπάρχουν και πολλά άλλα πράγματα να κάνουμε.  Τόσο μας ανησυχεί η 

προσοχή των οδηγών, που προσπαθούμε να τους απαλλάξουμε από κάθε είδους 

αντιπερισπασμό;  Μακάρι!  Μακάρι να είναι αυτό που μας ενδιαφέρει! 

 Εγώ λέω όμως να είμαστε ειλικρινείς και να δοκιμάσουμε σε κοινή Ελληνική να 

πούμε τι είναι εκείνο ακριβώς το οποίο συμβαίνει και τι είναι εκείνο για το οποίο 

προσπαθούμε να νομοθετήσουμε.  Περί της διαφημιστικής αγοράς είναι ο λόγος.  

Μάλιστα! Αυτό είναι το πραγματικό ζήτημα: μία ρύθμιση της διαφημιστικής αγοράς, η 

οποία δευτερευόντως μπορεί να επιληφθεί και κάποιων άλλων θεμάτων, τα οποία 

μπορεί να είναι και πρόσχημα.  Ναι, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

πιστεύω ότι δεν πρέπει να αυταπατόμαστε, αλλά πρέπει να πούμε αυτό το οποίο 

όλοι ξέρουμε.  Αυτός ο νόμος περί οδικής ασφάλειας έρχεται να φέρει μία ρύθμιση 

στην αγορά διαφήμισης και το επίμαχο θέμα δεν είναι η διαφημιστική δαπάνη, 



 58

βεβαίως, αλλά η κατανομή της.  Αυτό που παίζεται, το διακύβευμα, είναι μία αγορά η 

οποία αποτιμάται γύρω στα £34 εκατομμύρια για το 2001 και πάλι.  Τριάντα τέσσερα 

εκατομμύρια είναι η πραγματική αξία -περίπου·  η ονομαστική αξία είναι γύρω στα 

£75 εκατομμύρια, ωστόσο είναι γνωστές οι πρακτικές εκπτώσεων-προσφορών που 

φέρνουν το ποσό αυτό που πραγματικά δαπανάται να είναι περίπου το μισό.  Από 

αυτά τα £34 εκατομμύρια περίπου τα £3 εκατομμύρια πήγαιναν το 2001 στην 

υπαίθρια, την εξωτερική διαφήμιση.   

 Εκείνο όμως που θα πρέπει να μας απασχολήσει ειδικότερα, αν θέλουμε να 

συζητήσουμε το θέμα, είναι και η δυναμική αυτής της αγοράς, διότι είναι αυτής της 

δυναμικής τα συμφέροντα, τα ενδιαφέροντα και τα πάθη τα οποία περιτριγυρίζουν τη 

Βουλή και τα οποία κάποιοι λένε ότι ίσως να έχουν μπει και μέσα.  Το μερίδιο της 

τηλεόρασης, που είναι γύρω στο 50% του συνόλου, γνώρισε μια μικρή και ίσως 

ασήμαντη πτώση.  Σημαντική όμως πτώση τον τελευταίο καιρό, τότε, το 2001, με 

τους αριθμούς που υπήρχαν, γνώρισε η έντυπη διαφήμιση, η διαφήμιση σε έντυπα, 

εφημερίδες και περιοδικά.  Είχαν χάσει τότε περίπου το ένα πέμπτο του τζίρου τους 

από το μερίδιό τους, που στο σύνολο ήταν το ένα τέταρτο.   

 Εγώ δε θα διστάσω να πω ή απλώς να αναφέρω ότι η πολιτεία, όπως 

συμβαίνει και σε άλλες χώρες -δεν ξέρω αν πρέπει να αναφέρω το παράδειγμα της 

Ελλάδας, συνήθως μερικοί το παίρνουν στραβά- αλλά η πολιτεία, όπως και σε άλλες 

χώρες -και δεν είναι μόνο η Ελλάδα- θα έπρεπε να αντιμετωπίσει σε κάποια στιγμή 

οξυμένα οικονομικά προβλήματα που αντιμετωπίζει ο τύπος -δε θα πω τίποτε 

παραπάνω, για να μην αρχίσουμε να μιλούμε για διαπλοκές.   

 Συνοψίζοντας, όμως, την εικόνα θα πρέπει να πούμε ότι η συνολική 

διαφημιστική δαπάνη είναι σήμερα συγκρατημένη και όχι απλώς συγκρατημένη, αλλά 

μετά την έκρηξη η οποία συνόδευσε τη χρηματιστηριακή φούσκα ακολουθεί και αυτή 
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μία αποκλιμάκωση, η οποία ενισχύθηκε από τη διεθνή κρίση -περίοδος ισχνών 

αγελάδων.  Την ίδια ώρα φαίνεται ότι η ραδιοφωνική διαφήμιση καταφέρνει να 

συγκρατήσει το μερίδιό της, η τηλεοπτική γνωρίζει, όπως είπαμε πριν, μια πολύ 

μικρή πτώση και άρα είναι η έντυπη διαφήμιση που αντιμετωπίζει μια σαφή πτώση. 

 Ο κύριος κερδισμένος τα τελευταία χρόνια είναι η υπαίθρια διαφήμιση, η οποία 

ξεκίνησε και από μηδενικό σημείο.  Άρα, ήταν αρκετά εύκολο να σημειώσει ραγδαία 

αύξηση.  Αφού, όμως, ξεκίνησε από μηδενικό σημείο πριν μερικά χρόνια, το ερώτημα 

είναι πού ήμασταν τότε όλοι και -εγώ δε θα διστάσω να το πω- κυρίως η εκτελεστική 

εξουσία, έστω και αν ήταν η κυβέρνηση την οποία υποστήριζε το δικό μας το κόμμα.  

Θα έπρεπε, λοιπόν, τότε, όπως θα πρέπει να γίνεται σε μια ευνομούμενη χώρα, να 

είχαμε προλάβει.  ∆υστυχώς, η συνήθεια είναι πάντα η ίδια.  Και για την ελεύθερη, 

την ιδιωτική ραδιοτηλεόραση, όταν έγινε στις αρχές της δεκαετίας του ’90, ούτε η τότε 

κυβέρνηση πρόλαβε.  Πρώτα έγινε η ανάπτυξη στην αγορά και μετά ήρθαμε να 

θεσμοθετήσουμε -με τεράστια προβλήματα, όπως ξέρει ειδικά ο φίλος μου, ο Νίκος ο 

Κατσουρίδης, που δεν είναι τώρα εδώ, αλλά έχουμε ξανακάνει αυτή τη συζήτηση. 

 Επομένως, όταν ήρθε η υπαίθρια διαφήμιση και βρήκε το κράτος ανέτοιμο και 

απροετοίμαστο, θα έπρεπε να ασχοληθούμε ρυθμίζοντας τα πράγματα εκ των 

προτέρων.  Σήμερα καλούμαστε να ρυθμίσουμε μια κατάσταση που ήδη υπάρχει.  Το 

ερώτημα που έθεσε ο κ. Νικολάου είναι καίριας σημασίας.  Εντάξει, θα βάλουμε μια 

τάξη στα πράγματα, αυτή ή την άλλη -δεν έχει και τόση σημασία.  Τι θα γίνει μετά;  

∆εν υπάρχει δυναμική;  ∆εν μπορούν να μπουν άλλοι;  Θα καθιερώσουμε ένα 

κλειστό κύκλωμα;  -closed shop, όπως το λένε οι Αμερικάνοι;   Όσοι πήραν άδεια 

πήραν, όπως έγινε με κάποιους άλλους τομείς;   

 Υπάρχει όμως και μια άλλη λιγότερο γνωστή διάσταση στα πράγματα, η οποία 

εγκαλεί ίσως τη Βουλή με μεγαλύτερες ευθύνες.  Η ραγδαία αύξηση του αριθμού των 
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διαφημιστικών πινακίδων έχει οδηγήσει και σε μια πτώση των τιμών όχι μόνο του 

ενοικίου αλλά και της παραγωγής τέτοιων διαφημίσεων κατά τρόπο που, ενώ πριν 

από τρία τέσσερα χρόνια η υπαίθρια διαφήμιση ήταν μια σχετικά ακριβή μέθοδος 

διαφήμισης, σήμερα δεν είναι και είναι αυτός, φυσικά, ένας πρόσθετος παράγοντας 

που είναι ελκυστική.  Η γοργή ώθηση, όμως, που πήρε η υπαίθρια διαφήμιση δεν 

οφείλεται μόνο στη δυναμική της αγοράς, όχι!  Κατά ένα μεγάλο λόγο έπαιξε ρόλο μια 

διοικητική ρύθμιση σαν αυτή που θέλουμε να κάνουμε σήμερα, διότι μερικές φορές δε 

μελετούμε, κύριε Πρόεδρε, τις συνέπειες των διοικητικών ρυθμίσεων που κάνουμε.   

 Η απαγόρευση της πολιτικής διαφήμισης στη ραδιοτηλεόραση -και είναι εδώ οι 

συνάδελφοι του ΑΚΕΛ, που κάτι πρέπει να τους λέει αυτό- ειδικά στις τελευταίες 

βουλευτικές εκλογές, ήταν το έναυσμα.  ∆εν ήταν, βεβαίως, η αιτία -η αγορά αυτή θα 

αναπτυσσόταν.  Μπορεί τα έντυπα να μην επηρεάστηκαν άμεσα τότε, γιατί 

μπορούσαν να φιλοξενούν πολιτική διαφήμιση, επηρεάστηκε όμως τότε η 

ραδιοτηλεοπτική διαφήμιση.  Εκείνο που πραγματικά έγινε με το διοικητικό 

περιορισμό της απαγόρευσης -που χαίρομαι να σημειώσω πλέον ότι μετά την 

απόφαση του δικαστηρίου δεν ισχύει- εκείνο που έγινε ήταν να προσελκύσει την 

προσοχή ξαφνικά η υπαίθρια διαφήμιση.  Και όσοι θυμούνται τις εκλογές του 2001 θα 

ξέρουν ότι αυτό το πράγμα έγινε:  χάρη στην πολιτική διαφήμιση ξεμύτισε η υπαίθρια 

διαφήμιση.  Η πολιτική διαφήμιση, που τότε εκρίθη σοφό να αποκλειστεί από τη 

ραδιοτηλεόραση, υποχρεωτικά επένδυσε περισσότερο στις γνωστές μεγάλες 

διαφημιστικές πινακίδες στους δρόμους και με αυτό τον τρόπο τελικά η πολιτική 

διαφήμιση, εκτός από τα συγκεκριμένα μηνύματά της στις διαφημίσεις που έκανε, τα 

πολιτικά μηνύματα, διαφήμιζε την ίδια ώρα την υπαίθρια, την εξωτερική διαφήμιση -

έδειχνε ότι είναι πολύ καλός τρόπος διαφήμισης. 
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 Άρα, λοιπόν, αυτό είναι ένα πολύ καλό παράδειγμα για να αντιληφθούμε ότι οι 

νομοθετικές και οι διοικητικές ρυθμίσεις που κάνουμε δεν είναι ουδέτερες.  Και θα 

έπρεπε στη συζήτηση που έχει γίνει όχι απλώς να το ομολογούμε σήμερα -και άλλοι 

συνάδελφοι το ομολόγησαν, το τι διακυβεύεται- αλλά και στις συζητήσεις που έγιναν 

στις επιτροπές να υπήρχε το θάρρος να μπει κάτω αυτή η διάσταση.  Καθαρά!  

Ξεκάθαρα! 

 Μέσα στην αγορά, λοιπόν, έχει αναπτυχθεί ένας έντονος ανταγωνισμός μεταξύ 

των επιχειρηματιών της υπαίθριας διαφήμισης από τη μια και των επιχειρηματιών του 

γραπτού τύπου.  Και οι δύο πλευρές έχουν τα συμφέροντά τους και είναι κατανοητό 

ότι προσπαθούν να τα υπερασπιστούν.  Αυτός ο ανταγωνισμός, που κάποτε μπορεί 

να πάρει και ακραίες μορφές, στο τέλος έρχεται εδώ, ενώπιόν μας, και θα πρέπει η 

Βουλή να δώσει μια σολομώντεια λύση.   ∆ε θα είναι όμως ακριβοδίκαιη η 

οποιαδήποτε λύση, αν δεν αντιμετωπίσουμε το ίδιο το πρόβλημα.  Όταν μιλάμε για 

οδική ασφάλεια, δεν είμαστε πειστικοί ότι αντιμετωπίζουμε το κυρίως πρόβλημα.  

Χωριστά θα έπρεπε να συζητηθεί η οδική ασφάλεια, στο βαθμό που είναι μικρώς που 

επηρεάζεται, και χωριστά θα έπρεπε να συζητηθεί αυτό το θέμα.    

 Πρέπει όμως να είμαστε ξεκάθαροι και δεν είναι κατ’ ανάγκην κακό να το πούμε.  

Να το κάνουμε όμως με διαφάνεια.  Ναι, και η διαφημιστική αγορά μπορεί να 

χρειάζεται κάποια ρύθμιση.  Kαι η υπαίθρια διαφήμιση χρειάζεται κάποιους νόμους 

και κανονισμούς.  Όταν, όμως, υπάρχουν στη Βουλή κανονισμοί της Πολεοδομίας, 

που είναι φυσιολογικό να ρυθμίζουν αυτό το θέμα, πώς ερχόμαστε προηγουμένως 

μέσα σε νόμο να βάλουμε μέτρα και σταθμά -εκατό μέτρα, σαράντα μέτρα, δέκα 

μέτρα από το τάδε ή τάδε σημείο- για να ρυθμίσουμε ένα θέμα για το οποίο 

υπάρχουν κανονισμοί;  Και εδώ φαίνεται ότι η κατάσταση δεν προχωράει κανονικά.   
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 Εν πάση περιπτώσει, χρειάζεται κάποια ρύθμιση, όχι όμως με το νόμο περί 

οδικής ασφάλειας·  δεν είναι θέμα οδικής ασφάλειας και δεν μπορεί το νομοθετικό 

πλαίσιο να είναι ψευδώνυμο.  Αφού, όμως, τα πράγματα ήρθαν έτσι και έφτασε 

ενώπιόν μας τελικά, μετά από όλες αυτές τις περιπέτειες, ο νόμος, η κοινοβουλευτική 

ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού προσπαθώντας έστω την υστάτη να συμβάλει 

εποικοδομητικά έκαμε κάποιες τροποποιήσεις.  Θα αναφερθώ στη σημαντικότερη.  Η 

σημαντικότερη είναι ότι... για να βάλουμε τα πράγματα σε τάξη και για να 

αντιμετωπίσουμε και το επιχείρημα της αισθητικής, διότι υπάρχει ένα βάσιμο 

επιχείρημα αισθητικής, ίσως πιο σημαντικό από το επιχείρημα της οδικής ασφάλειας.  

Έχει ακουστεί η επιχειρηματολογία ότι πρέπει να διαφυλάξουμε τη δημόσια 

αισθητική, ότι, δηλαδή, τέτοιες πινακίδες, κυρίως όταν είναι ατάκτως ερριμμένες και 

αφήνονται στην άναρχη πρωτοβουλία των πρωταγωνιστών, των πολιτών, μπορεί να 

προσβάλλουν την αισθητική είτε του χώρου στην ύπαιθρο είτε του δομημένου 

αστικού περιβάλλοντος.  Αυτά τα πράγματα είναι, βέβαια, σχετικά και ίσως η 

χειρότερη μορφή προσβολής της δημόσιας αισθητικής να είναι τα υπόλοιπα που 

επιτρέπονται, που υποχρεωτικά επιτρέπονται: οι πινακίδες που ο καθένας μπορεί να 

βάλει πάνω στο υποστατικό του το εμπορικό, οι διαφημίσεις ή τα σήματα τα οποία 

μπορεί να χρησιμοποιούνται ως εμπορικές επωνυμίες...  Εμείς στην κοινοβουλευτική 

μας ομάδα προβληματιζόμενοι φτάσαμε σε αδιέξοδα, διότι οι μεγάλες εταιρείες που 

μπορεί να έχουν εκατόν εμπορικά αυτοκίνητα της εταιρείας με το σήμα τους κάνουν 

ενός είδους διαφήμιση, ενώ οι μικροί   δε θα μπορούν να ενοικιάσουν για μία 

βδομάδα ή για ένα μήνα μία διαφημιστική επιγραφή. 

 Εν πάση περιπτώσει, αυτή η συζήτηση πρέπει να γίνει, αλλά εφόσον 

διακηρύσσουμε ότι τασσόμαστε όλοι υπέρ της αναβάθμισης της τοπικής 

αυτοδιοίκησης και θέλουμε να δώσουμε αρμοδιότητες και ευθύνες στις τοπικές 
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αρχές, δεν είναι κάπως αντιφατικό να ερχόμαστε σήμερα και σε κεντρικό επίπεδο να 

απαιτούμε από το κράτος να κηδεμονεύσει τις τοπικές αρχές, να βγάλει κανονισμούς, 

οι οποίοι είναι και δυσκολοδιαχείριστοι -το έχουμε ακούσει και αυτό- αλλά επιπλέον 

είναι και δύσκολο να προσδιοριστούν;  Και γιατί δεν αφήσαμε το ζήτημα στο φυσικό 

του χώρο;   Η αισθητική του δομημένου περιβάλλοντος θα έπρεπε να ήταν 

αρμοδιότητα των τοπικών αρχών, αφού μπουν κάποιες γενικές προδιαγραφές, τις 

οποίες όμως το κράτος δε βάζει γενικότερα σε άλλα ζητήματα·  δεν τις βάζει σε 

δημόσια κτίρια και κατασκευάσματα, για το πώς θα γίνονται.  Τώρα θα έρθουμε εδώ 

να τις βάλουμε σε ιδιώτες;  Άρα, λοιπόν, αντί να γίνει το αλαλούμ που έγινε, θα ήταν 

καλύτερο να αφεθεί κάποια μεγαλύτερη αρμοδιότητα στην τοπική αυτοδιοίκηση. 

 Βεβαίως, θα έλεγαν κάποιοι ότι δεν υπάρχει εμπιστοσύνη, ότι οι τοπικές αρχές 

ίσως να είναι επιρρεπείς στην αποκόμιση εσόδων, διότι είναι και σφιχτά τα 

πράγματα, έχουν οικονομικό πρόβλημα.   Αυτό, όμως, σημαίνει να εμπιστευτούμε 

την τοπική αυτοδιοίκηση, να περάσει στην ανάπτυξή της όλα τα στάδια, τα οποία 

πέρασε και άλλης μορφής διοίκηση, και η κεντρική διοίκηση, και να έχουμε 

εμπιστοσύνη ότι θα γίνουν τελικά κάποιες ρυθμίσεις.   

 Άρα, λοιπόν, και αν ακόμα ξεχάσουμε την αισθητική διάσταση,  εφόσον η Βουλή 

έρχεται σήμερα να ρυθμίσει αυτό το ζήτημα, θα πρέπει να πούμε “ναι, vα γίνει 

ρύθμιση, να μπουν περιορισμοί”.  Άρα θα πρέπει να μιλούμε για ποσοτική ρύθμιση.  

Είδος ποσοτικής ρύθμισης είναι, για παράδειγμα, εκείνη η εισήγηση που είναι μέσα 

στο τροποποιημένο νομοσχέδιο που μιλά για μία πινακίδα κάθε τρία χιλιόμετρα, 

πράγμα το οποίο αυτομάτως περιορίζει δραστικά τον αριθμό.  ∆εν ξέρω όμως με 

ποια λογική έγιναν αυτοί οι υπολογισμοί.  Ελήφθη υπόψη ότι ρυθμίζουμε μία αγορά;  

Ή απλώς είπαμε κάτι, για να φανεί ότι κάθε τρία χιλιόμετρα... ο αυτοκινητόδρομος 

είναι τόσος, ε,... βάζουμε τόσες πινακίδες, φαίνεται λογικό.  Όχι, κύριοι συνάδελφοι!  
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∆ε θα έπρεπε να γίνει με τη μέθοδο του κουτουρού, αλλά θα έπρεπε να είχαμε την 

ευθύνη να λάβουμε υπόψη τα πραγματικά κριτήρια.  Και ένα από τα κριτήρια είναι ότι 

ρυθμίζουμε μία συγκεκριμένη αγορά με έναν τζίρο, με κάποια οικονομικά 

συμφέροντα, η οποία βρίσκεται σε αλληλεπίδραση με άλλες αγορές, τις οποίες δε 

θέλουμε ούτε να πλήξει ούτε να πληγεί από αυτές.   

  Αν αντιμετωπιζόταν έτσι το θέμα, με κάποια διάφανα κριτήρια, χωρίς να 

παραγνωρίζουμε και πάλι την αισθητική πλευρά ή και την κάποια μικρή διάσταση 

οδικής ασφάλειας που υπάρχει, θα ήμασταν πολύ πολύ πιο ξεκάθαροι, για να 

αντιμετωπίσουμε και τους πολίτες, και ίσως τις κατηγορίες που μπορεί να ακουστούν 

για διαπλοκές συμφερόντων. 

 Θα πρέπει, λοιπόν, να υπάρξει κάποια ρύθμιση.  Θα πρέπει να υπάρχουν 

κάποια όρια, θα πρέπει να αναμειχθεί σε μεγαλύτερο βαθμό η τοπική αυτοδιοίκηση 

και να κληθεί να ασκήσει τις αρμοδιότητές της.  ∆ε θα δίσταζα να πω όμως ότι με 

μετρημένη φιλελεύθερη διάσταση αντιμετωπίσαμε και αντιμετωπίζουμε το ζήτημα της 

πολιτικής διαφήμισης.  Όπως το αντιμετωπίσαμε, έτσι θα πρέπει να αντιμετωπίσουμε 

και το ζήτημα της υπαίθριας διαφήμισης.  Η πολιτική διαφήμιση είχε από την αρχή 

τεθεί υπό περιορισμούς.  Θα έπρεπε, δηλαδή, και εδώ να μπουν οι κυριολεκτικά 

απαραίτητες διατάξεις που θα ορίζουν και θα περιορίζουν με διαφάνεια και να αφεθεί 

από εκεί και πέρα κάποιο περιθώριο, για να ασκήσουν την πολιτική τους οι 

πραγματικά αρμόδιες για ορισμένα ζητήματα αρχές, που σε κάποιες περιπτώσεις 

είναι οι αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης.   

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα επιμείνει στις τροπολογίες που έβαλε, διότι 

πιστεύουμε ότι είναι το ελάχιστο.  ∆εν είναι ακριβώς αυτό που θα θέλαμε να κάνουμε, 

αλλά για να μη μας πείτε -όπως είπε πριν ο Πρόεδρος από την έδρα, 

δικαιολογημένα- «Πού ήσασταν τόσο καιρό;»...  Ε, κύριε Πρόεδρε, πού ήμασταν τόσο 
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καιρό;  Και εμείς μέσα σε αυτό το αλαλούμ, όπου έγινε κάθε είδους συζήτηση, διότι, 

ορισμένοι τουλάχιστον, φοβήθηκαν να συζητήσουν το κατά κυριολεξία θέμα.  Το κατά 

κυριολεξία θέμα συζητιόταν σε κατ’ ιδίαν συναντήσεις και στις επιτροπές 

συζητούσαμε το θέμα ψευδωνύμως, αναφερόμενοι σε αποστάσεις από δρόμους, 

πώς δε θα περισπάται η προσοχή των οδηγών κτλ.  Όλα είναι σχετικά, αλλά θα 

έπρεπε η Βουλή αυτή να έχει τη σοφία να τα μετρήσει, να τα σταθμίσει και να δώσει 

στο κάθε τι το βάρος που του αναλογεί, χωρίς να φοβούμαστε να πούμε ότι σήμερα 

ρυθμίζουμε τη διαφημιστική αγορά της Κύπρου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Παπαδοπούλου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θέμα διαδικασίας.  Στόχος αυτού του νομοσχεδίου που βρίσκεται ενώπιόν μας 

είναι να φέρει μια τάξη και να αποτρέψει μία οχληρία και ακαλαισθησία και αταξία η 

οποία υπάρχει.  Όσοι δεν ασχολούμαστε με αυτό το θέμα έχουμε δεχθεί καταιγισμό 

δηλώσεων, αντιδηλώσεων και στοιχημάτων και, σε υπέρτατο βαθμό, λαϊκισμού που 

αναπτύχθηκε γύρω από το θέμα. Έχει συζητηθεί κατά κόρον για ενάμισι χρόνο στην 

αρμόδια επιτροπή της Βουλής.  Όλοι όσοι έχουν μιλήσει εδώ, έχουν μιλήσει και στις 

επιτροπές.  Έχουν μιλήσει και σήμερα και τώρα πίνουν τον καφέ τους κάπου αλλού.  

Εμείς που είμαστε άσχετοι με αυτό το θέμα υπομένουμε εδώ σιωπηρώς όλο αυτό τον 

καταιγισμό για ένα θέμα που όλοι αναγνωρίζουν ότι δεν είναι τόσο υψίστης σημασίας. 

είναι σοβαρό θέμα, αλλά έχει πάρει υπερβολική έκταση και προέκταση.  Γι’ αυτό 

εισηγούμαι ότι αυτή η συζήτηση έχει εξαντληθεί και καλώ το προεδρείο να θέσει 

αμέσως τη διαδικαστική μου πρόταση σε ψηφοφορία.   
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 Ο καθένας έχει υποβάλει τη θέση του. τόσο στην επιτροπή όσο και τη θέση του 

με τις προτάσεις που υποβάλλονται εδώ για ψήφιση.  Ο καθένας που θα ψηφίσει 

αρνητικά προς οτιδήποτε έχει και δικαίωμα να αιτιολογήσει την ψήφο του.  Συνεπώς, 

καλώ τη Βουλή, τον Πρόεδρο να ασκήσει τα δικαιώματά του και να θέσει αυτό το 

θέμα προς ψήφιση.  

 Υπάρχει και ένα θέμα τάξης που προκύπτει από την ομιλία του προηγούμενου 

συναδέλφου.  ∆εν μπορούν με γενικό τρόπο να αφήνουν υπονοούμενα ότι 

συμφέροντα έχουν μπει σε αυτό το σώμα.  Εάν έχουμε καταγγελίες πρέπει να 

είμαστε συγκεκριμένοι, για να μην αφήνουμε να πλανάται πάνω από τα πρόσωπα και 

των πενήντα έξι βουλευτών κάποια κατηγορία.  Γι’ αυτό θα παρακαλούσα στο μέλλον 

να είμαστε προσεκτικοί με αυτού του είδους τις διατυπώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, θα θυμάσαι ότι είχα ρωτήσει ποιοι είχαν ζητήσει το λόγο και 

την ίδια ώρα ζήτησαν το λόγο άλλοι τέσσερις.  Όταν ρώτησα ποιοι είχαν ζητήσει το 

λόγο, το έκανα, γιατί ήθελα να θέσω το θέμα σε ψηφοφορία, για να αποφασίσετε ότι 

έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Υπάρχει πρόταση από βουλευτή τώρα και σας παρακαλώ να το θέσετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το θέτω προς ψήφιση.   

 Πόσοι θεωρούν ότι το θέμα έχει ολοκληρωθεί;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εκείνοι που θα δευτερολογήσουν λείπουν. 

 Επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θεωρείται ότι το θέμα έχει ολοκληρωθεί και θα προχωρήσουμε με τις 

τροπολογίες. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Είναι απαράδεκτο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κάθε τροπολογία θα τίθεται ξεχωριστά σε ψηφοφορία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

∆υνάμεις για την πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί Οδικής 

Ασφάλειας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (δ) του εδαφίου (4) του 

άρθρου 18.∆ με τη διαγραφή της τελείας στο τέλος του και την προσθήκη, αμέσως 

μετά, των λέξεων “ή μέσω ανάκλασης.”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ αυτής της τροπολογίας;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι είναι εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Η επόμενη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού για την πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί Οδικής 

Ασφάλειας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2002» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της πιο πάνω πρότασης νόμου ως 

ακολούθως: 

1.   Το άρθρο 18.Α τροποποιείται ως ακολούθως: 

 (α)  Με την προσθήκη σ’ αυτό, στην κατάλληλη αλφαβητική σειρά, των 

ακόλουθων νέων ορισμών: 

«“άδεια” σημαίνει την άδεια που εκδίδεται από την αρμόδια αρχή για 

τοποθέτηση διαφημιστικού κατασκευάσματος, κατόπιν γραπτής αίτησης 

του ενδιαφερόμενου. και 

“ενδιαφερόμενος” σημαίνει πρόσωπο που υποβάλλει αίτηση στην αρμόδια 

αρχή για έκδοση άδειας τοποθέτησης διαφημιστικού κατασκευάσματος και 

δύναται να είναι ο ιδιοκτήτης της γης εντός της οποίας τοποθετείται 

διαφημιστικό κατασκεύασμα, ο διαφημιστής και ο ιδιοκτήτης τέτοιου 

διαφημιστικού κατασκευάσματος.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται.  Πάμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 (β)  Με την αντικατάσταση του ορισμού του όρου “αρμόδια αρχή” με τον 

ακόλουθο ορισμό:     

«“αρμόδια αρχή” αναφορικά με κάθε δημόσιο δρόμο, αυτοκινητόδρομο ή 

δρόμο ταχείας κυκλοφορίας ή τμήμα τους, σημαίνει το δημοτικό συμβούλιο 

ή το κοινοτικό συμβούλιο μέσα στα όρια των οποίων ευρίσκεται το 

επηρεαζόμενο τμήμα του δρόμου.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ αυτής της τροπολογίας;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 



 70

 Πόσοι εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

2. Το άρθρο 18.Γ τροποποιείται με την προσθήκη στην παράγραφο (γ) αυτού, 

αμέσως μετά το άρθρο “η” (πρώτη γραμμή), των λέξεων “χωρίς άδεια και”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ αυτής της τροπολογίας;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Η τροπολογία απορρίπτεται.  

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να κάνω μια εισήγηση.  Από το 2 μέχρι και το 5 αφορούν το ίδιο 

σημείο.  Να μπουν όλες μαζί. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αν μου επιτρέπετε, επειδή η τροπολογία είναι δική μας.  Εγώ θα έλεγα, 

ουσιαστικά ομιλώντας, αν μπορούμε να το συμφωνήσουμε, να μην μπουν καθόλου 

σε τροποποίηση από το 2 μέχρι το 5, διότι οι τροποποιήσεις αυτές αφορούν το 1 και 

το 2, για τα οποία ψηφίσαμε και τα οποία έχουν σχέση με διόρθωση ελάχιστων 

γραμματικών σημείων ή σημείων στίξης, σε σχέση με το αν ισχύει η πρώτη ή και η 

δεύτερη τροποποίηση.  ∆ηλαδή από τη στιγμή που ψηφίστηκε η αίτηση και 

συμφωνούμε στην αίτηση, είναι μοιραίο ότι μετά την αίτηση ακολουθεί κάτι άλλο, του 

οποίου την τροποποίηση ας την αφήσουμε να τη διορθώσει η γραμματεία.  Εγώ λέω, 

είμαστε εισηγητές, αν δεν μπει σε ψηφοφορία, θα είναι καλύτερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να αποσύρετε τότε τις τροποποιήσεις σας. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ναι, να το διορθώσει η γραμματεία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποσύρονται οι τροποποιήσεις. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ∆ιότι θα υπάρξει σύγχυση.  Κάποιες από τις τροποποιήσεις 2 έως 5 αφορούν 

θέμα που ψήφισε το ΑΚΕΛ και βλέπω ότι το καταψηφίζει τώρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Κατανοητό.  Απορρίπτονται αυτές οι τροποποιήσεις.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θέλω να διευκρινιστεί τι θα διευθετήσει η γραμματεία;  Εάν θα παραβιάζεται ο 

νόμος σε περίπτωση αναδειοδότησης;   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όχι, όχι. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Γιατί αυτό είναι το πνεύμα των εισηγήσεων του κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ∆εν είναι έτσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου είπε ότι αποσύρονται οι τροποποιήσεις. 

 Προχωρήστε, κύριε γραμματέα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6.   (α)  Με την προσθήκη σ’ αυτήν, αμέσως μετά το άρθρο 18.Στ, του ακόλουθου 

νέου άρθρου: 

«Ιεραρχική 

προσφυγή. 

18.Ζ  Ενδιαφερόμενος του οποίου η αίτηση για έκδοση άδειας

τοποθέτησης διαφημιστικού κατασκευάσματος απορρίπτεται

από την αρμόδια αρχή δύναται, εντός ενός μηνός από την

απόρριψή της, να υποβάλει ιεραρχική προσφυγή στον

Υπουργό, αναφέροντας γραπτώς τους λόγους της ένστασής

του.». και 

 Υπάρχει μία αναρίθμηση στο (β). 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ αυτής της τροποποίησης;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροποποίηση απορρίπτεται. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το ίδιο ισχύει και για τις επόμενες τροποποιήσεις, το (β) και το 

άρθρο 7 από (α) έως (γ), επειδή αφορούν αναρίθμηση ανάλογα με το αν πέτυχε η 

προηγούμενη τροποποίηση ή όχι.  Κατά συνέπεια, αφήνεται στη γραμματεία, 

ανάλογα με την έκβαση της ψηφοφορίας που έγινε, να το διορθώσει ή όχι. που δε θα 

το διορθώσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Οι τροποποιήσεις αποσύρονται. 

 Έχουμε άλλες τροποποιήσεις, κύριε γραμματέα;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες εκ μέρους των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
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Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των βουλευτών του 

Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών και του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 

Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου Περδίκη για την πρόταση νόμου που 

τιτλοφορείται «Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 

2002» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της πιο πάνω πρότασης νόμου ως 

ακολούθως: 

1. Το άρθρο 18.∆ αυτής τροποποιείται με την αντικατάσταση της άνω τελείας στο 

τέλος της παραγράφου (α) του εδαφίου (4) αυτού με άνω και κάτω τελεία και την 

προσθήκη αμέσως μετά της ακόλουθης επιφύλαξης: 

 «Νοείται ότι η μέγιστη διάσταση είτε του ύψους είτε του πλάτους των πιο πάνω 

αναφερομένων πλαισίων τους δε θα υπερβαίνουν τα δέκα (10) μέτρα. ». 

 Είναι η πρώτη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ αυτής της τροποποίησης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροποποίηση εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2. Το άρθρο 18.Στ αυτής τροποποιείται ως ακολούθως: 

 (α)   Με την αντικατάσταση της παραγράφου (α) του εδαφίου (2) αυτού με την 

ακόλουθη παράγραφο: 

 «(α)  (i) Οι διαστάσεις των πλαισίων τους που περιλαμβάνουν το διαφημιστικό 

μήνυμα ή αγγελία ή πληροφόρηση δεν υπερβαίνουν τα δώδεκα (12) 

τετραγωνικά μέτρα: 

  Νοείται ότι η μέγιστη διάσταση είτε του ύψους είτε του πλάτους των 

πιο πάνω αναφερομένων πλαισίων τους δε θα υπερβαίνει τα έξι (6) 

μέτρα.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ αυτής της τροποποίησης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι το ίδιο, κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Η τροποποίηση εγκρίνεται. 

 Υπάρχει και 2.(ii). 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 (ii)        Σε περίπτωση που τα διαφημιστικά κατασκευάσματα τοποθετούνται 

σε σημείο που απέχει πέραν των δεκαπέντε (15) μέτρων από το όριο 

της λωρίδας κατάληψης δημοσίου δρόμου, οι διαστάσεις των 

πλαισίων τους που περιλαμβάνουν το διαφημιστικό μήνυμα ή αγγελία 

ή πληροφόρηση δεν υπερβαίνουν τα είκοσι τέσσερα (24) τετραγωνικά 

μέτρα: 

  Νοείται ότι η μέγιστη διάσταση είτε του ύψους είτε του πλάτους των 

πιο πάνω αναφερομένων πλαισίων τους δε θα υπερβαίνει τα οκτώ (8) 

μέτρα.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Η τροποποίηση εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  (β) Με την προσθήκη σ’ αυτό μετά το εδάφιο (3) αυτού του ακόλουθου νέου 

εδαφίου: 

   «(4)   Ανεξάρτητα από τις διατάξεις του παρόντος Νόμου ή 

οποιουδήποτε άλλου νόμου, δεν επιτρέπεται η τοποθέτηση 

διαφημιστικού κατασκευάσματος εντός των επιτρεπομένων, δυνάμει 

των εδαφίων (1), (2) και (3) του παρόντος άρθρου, αποστάσεων κατά 

τρόπον που να υπερβαίνουν τη νοητή γραμμή που καθορίζει το 

επιτρεπόμενο όριο τοποθέτησής του.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροποποίηση εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο κ. Περδίκης θα αποσύρει τις τροπολογίες; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Αποσύρω τις υπ’ αριθμόν 1, 3, 4 και 5.  Αλλά θέλω η υπ’ αριθμόν 2, που αφορά 

τις πινακίδες στους αυτοκινητόδρομους, δηλαδή στην ύπαιθρο, να μπει σε 

ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε γραμματέα, παρακαλώ να τη διαβάσεις. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Το άρθρο 18.∆ αυτής τροποποιείται ως ακολούθως: 

 (α) Με τη διαγραφή της τελείας στο τέλος του εδαφίου (1) αυτού και την 

προσθήκη αμέσως μετά της φράσης “ή σε οποιοδήποτε άλλο μέρος ορατό 

από αυτοκινητόδρομο ή δρόμο ταχείας κυκλοφορίας.”. 

 (β)     Με την αντικατάσταση του εδαφίου (2) αυτού με το ακόλουθο εδάφιο: 

  «(2) Ανεξάρτητα από τις διατάξεις οποιουδήποτε άλλου νόμου, 

απαγορεύεται η τοποθέτηση διαφημιστικού κατασκευάσματος το οποίο 

δυνατό να εμποδίζει την ορατότητα ή να παρενοχλεί ή να αποσπά την 

προσοχή ή να δημιουργεί κινδύνους για τους χρήστες δημοσίου δρόμου.». 

 (γ) Με τη διαγραφή των εδαφίων (3), (4) και (5) αυτού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τριάντα έξι με τον Πρόεδρο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Υπάρχουν άλλες τροπολογίες; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, δεν υπάρχουν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση με βάση τις τροπολογίες που έχουν εγκριθεί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου Μέρους ΙΙΙΑ.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, μια εναντίον και δεκατέσσερις αποχές τα άρθρα 1 

και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκατέσσερις αποχές η 

πρόταση νόμου εγκρίνεται όπως έχει τροποποιηθεί. 
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 Τα θέματα με τους αριθμούς 8, 9, 10 και 11 δεν είναι έτοιμα.  Προχωρούμε στο 

υπ’ αριθμόν 12 θέμα, που είναι «Οι περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς 

που τιτλοφορούνται «Οι περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003»  

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Κίκης Γιάγκου Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Γιάννος Λαμάρης Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Νίκος Τορναρίτης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 19 Μαΐου 2003. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί Οδών και 

Οικοδομών Κανονισμών, ώστε να διορθωθεί τυπογραφικό λάθος που είχε 

παρεισφρήσει σε αυτούς κατά τη δημοσίευσή τους. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τις επιδιώξεις των υπό 

αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, 

αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί Οδών και 

Οικοδομών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέση 

Ελεγκτή Εναέριας Κυκλοφορίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003».  

Παρακαλώ.  Ναι, κύριε Αγαπίου. 

Α. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στο στάδιο αυτό θα ζητούσαμε αναβολή μιας βδομάδας για το 

συγκεκριμένο θέμα.  Έχει προκύψει ένα θέμα το οποίο θα θέλαμε να 

επανεξετάσουμε, για να είμαστε σίγουροι ότι, ψηφίζοντας τους σχετικούς 

κανονισμούς... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το θέμα αναβάλλεται για μια βδομάδα. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα, που είναι «Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια 

Υπηρεσίας Θέσεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003», έχει τεθεί στην 

ημερήσια διάταξη εκ παραδρομής, αφού οι κανονισμοί αυτοί εγκρίθηκαν από τη 

Βουλή στις 15 Μαΐου 2003.  Το αναφέρω για σκοπούς πρακτικών. 

 Τα υπόλοιπα θέματα της ημερήσιας διάταξης αποσύρονται από την εκτελεστική 

εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο, η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων ως ο σχετικός 

κατάλογος που έχει διανεμηθεί. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 

εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 

τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. O περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας Εσωτερικών Εσωτερικών 
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(∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμησις) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.104.2003) 

2. Ο περί του Προσθέτου 

Πρωτοκόλλου (Πρωτοκόλλου IV) της 

13ης Οκτωβρίου 1995 και περί του 

Τροποποιημένου την 3η Μαΐου 1996 

Πρωτοκόλλου ΙΙ της Σύμβασης για 

τις Απαγορεύσεις ή τους 

Περιορισμούς της Χρήσης 

Ορισμένων Συμβατικών Όπλων, 

που Λογίζονται ως Υπερβολικά 

Επιβλαβή ή που Προκαλούν 

Συνέπειες χωρίς ∆ιάκριση της 10ης 

Οκτωβρίου 1980 (Κυρωτικός) Νόμος 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.105.2003) 

Εξωτερικών Εξωτερικών 

3. Ο περί Προϋπολογισμού του 

Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης 

Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας για το 

Έτος 2003 Νόμος του 2003.  

(Αρ. Φακ. 23.01.106.2003) 

Υγείας Υγείας 

4. O περί Τραπεζικών Εργασιών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.107.2003) 

Εξωτερικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού και 

Ευρωπαϊκών 
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Υποθέσεων 

5. Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 9) του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.108.2003)  

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

6. Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 10) 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.109.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

7. Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και 

Φόρων Καταναλώσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.110.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

8. Ο περί των Οργανισμών Συλλογικών 

Επενδύσεων Ανοικτού Τύπου και 

περί Συναφών Θεμάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.111.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

9. Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων - Θέσεις Πρώτου 

Ασφαλιστικού Λειτουργού, 

Ανώτερου Ασφαλιστικού Λειτουργού 

και Ασφαλιστικού Λειτουργού 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

Νομικών 
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2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.089.2003) 

10. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 

Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 

Θέσεις Τεχνικού Εξωσωματικής 

Κυκλοφορίας, Λογοθεραπεύτριας και 

Ορθοπτικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.090.2003) 

Υγείας Νομικών 

11. Οι περί Σύστασης και Λειτουργίας 

Σχεδίου Προστασίας Καταθέσεων 

(Τροποποιητικοί) (Aρ. 2) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.091.2003) 

Εξωτερικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού και 

Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

12. Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου 

Αξιών Κύπρου (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.092.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

13. Oι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 11/98) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

14. Oι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί 

του 2003. 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 
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(Αρ. Φακ. 23.01.116.2000) 

15. Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 12/98) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

16. Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 13/98) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

17. Οι περί Όρων και ∆ιαδικασιών 

Πρόσληψης Ειδικών Αστυφυλάκων 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 57/99) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

18. Έγγραφα (αρ. 33/2003, 48/2003, 

49/2003 και 50/2003) σύμφωνα με 

τους περί Πρόσληψης Έκτακτων 

Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 

Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους του 

1995 έως 2001. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Oικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

19. Έγγραφα (αρ. Θ. 16/2003 και Θ. 

18/2003) που αφορούν την εξαίρεση 

από την αναστολή πλήρωσης 

θέσεων πρώτου διορισμού στη 

δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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τους περί Αναστολής Πλήρωσης 

Θέσεων Πρώτου ∆ιορισμού στη 

∆ημόσια Υπηρεσία (Προσωρινές 

∆ιατάξεις) Νόμους του 2000 έως 

2001. 

(Αρ. Φακ. 15.21.001) 

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Πολιτικής ∆ικονομίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.030.2003) 

Nίκο Κατσουρίδη εκ 

μέρους της 

κοινοβουλευτικής 

ομάδας ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες 

∆υνάμεις και Νίκο 

Κλεάνθους εκ μέρους 

της κοινοβουλευτικής 

ομάδας του 

∆ημοκρατικού 

Κόμματος 

Νομικών 
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2. Ο περί Πολιτικής ∆ικονομίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.031.2003) 

Ιωνά Νικολάου εκ 

μέρους της 

κοινοβουλευτικής 

ομάδας του 

∆ημοκρατικού 

Συναγερμού 

Νομικών 

3. Ο περί Πολιτικής ∆ικονομίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.032.2003) 

Χρίστο Κληρίδη, 

βουλευτή Νέων 

Οριζόντων 

Νομικών 

4. Ο περί Προσωπικής Κράτησης 

Οφειλετών Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.033.2003) 

Γιαννάκη Ομήρου, 

βουλευτή Κινήματος 

Σοσιαλδημοκρατών 

Νομικών 

5. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.034.2003) 

Ιωνά Νικολάου και 

Νίκο Τορναρίτη εκ 

μέρους της 

κοινοβουλευτικής 

ομάδας του 

∆ημοκρατικού 

Συναγερμού 

Εσωτερικών 



 89

6. Ο περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και 

Ψυχοτρόπων Ουσιών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.035.2003) 

Ιωνά Νικολάου εκ 

μέρους της 

κοινοβουλευτικής 

ομάδας του 

∆ημοκρατικού 

Συναγερμού  

Νομικών 

7. Ο περί Ελευθεροποίησης του 

Επιτοκίου και Συναφών Θεμάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.036.2003) 

Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή  

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

8. O περί Αναγνώρισης ∆ιπλωμάτων ή 

Τίτλων Αναγνωρισμένων 

Πανεπιστημίων και Άλλων 

Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων του 

Εξωτερικού (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.037.2003) 

Αντιγόνη 

Παπαδοπούλου και 

Σοφοκλή Φυττή εκ 

μέρους της 

κοινοβουλευτικής 

ομάδας του 

∆ημοκρατικού 

Κόμματος 

Παιδείας 

 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Παρακαλώ. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 ∆εν έχει τόση σημασία, αλλά για σκοπούς τάξεως πρέπει να γίνει η 

παρατήρηση.  Αναφέρομαι στις προτάσεις νόμου «περί Πολιτικής ∆ικονομίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», που έχουν κατατεθεί τόσο από την 

κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ όσο και από τη δική μας, του Συναγερμού, καθώς 

και από πλευράς του κ. Χρίστου Κληρίδη των Νέων Οριζόντων.  Αντιλαμβάνομαι ότι 

η πρόταση του δικού μας κόμματος στάλθηκε στη Βουλή για καταχώριση πολύ 

προτού ετοιμαστεί η πρόταση του ΑΚΕΛ.  Πώς συμβαίνει να είναι στον κατάλογο 

καταχωρισμένη πρώτη η πρόταση του ΑΚΕΛ;  Είναι με βάση τη δύναμη των 

κομμάτων που κατατίθενται οι προτάσεις, την αριθμητική, την εκλογική τους δύναμη, 

ή είναι με βάση τη σειρά που κατατίθενται;   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι με τη σειρά που ενημερώσαμε τη γραμματεία της Βουλής, κύριε Πρόεδρε, 

ότι καταθέτουμε τροποποιητική πρόταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ιωνάς. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Σύμφωνα με τον Κανονισμό της Βουλής, δεν είναι το πότε δίδεται η οδηγία για 

να ετοιμαστεί μια πρόταση, αλλά το πότε αποστέλλεται η πρόταση μαζί με την 

αιτιολογική έκθεση που δίνει τη σειρά.  Αν οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ έδωσαν οδηγία 

σε γραμματέα των κοινοβουλευτικών επιτροπών να ετοιμάσει πρόταση, η πρόταση η 

δική μας, η οποία μάλιστα εστάλη με το φαξ -και υπάρχει και το αντίγραφο με το 

χρόνο που έχει σταλεί και από το οποίο μάλιστα φαίνεται, το οποίο παραδέχεται και η 

προϊσταμένη της Υπηρεσίας Κοινοβουλευτικών Επιτροπών- παρελήφθη, προτού 
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συνταχθεί η πρόταση του ΑΚΕΛ.  Γι’ αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, αν θέλουμε να 

είμαστε αυστηροί με τους διαδικαστικούς κανονισμούς, τους κανονισμούς της Βουλής 

των Αντιπροσώπων, θα έπρεπε να θέσουμε πρώτα και να λάβουμε υπόψη την 

πρόταση η οποία κατατέθηκε με το κείμενό της ολοκληρωμένο και με την αιτιολογική 

έκθεση, που ήταν συμπληρωμένη πρόταση, και όχι το πότε δόθηκαν οδηγίες για να 

συνταχθεί μια πρόταση, η οποία συντάχθηκε εκ των υστέρων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

  Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Νικολάου βγάζει αυθαίρετα συμπεράσματα.  Εγώ δεν είπα 

ότι συντάχθηκε από κανέναν άλλο.  Συντάχθηκε από εμάς.  Συγκεκριμένα από το 

γραμματέα της κοινοβουλευτικής μας ομάδας.  Άλλη φορά δε θα την παραδίδουμε με 

το χέρι, θα τη στέλλουμε με το φαξ, για να υπάρχει το αποδεικτικό στοιχείο. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, δεν είμαι εγώ που είπα ποιος τη συνέταξε. 

Ρωτήστε τη διευθύντρια της Υπηρεσίας Κοινοβουλευτικών Επιτροπών.  Μάλιστα η 

πρόταση έχει και τα αρχικά της λειτουργού που συνέταξε, που δακτυλογράφησε αυτή 

την πρόταση.  Συνεπώς...  Λυπούμαι, κύριε Πρόεδρε.  Και γνωρίζω και πότε αυτή η 

πρόταση συντάχθηκε.  Ήταν θέμα για το οποίο έγινε αναφορά σήμερα στην επιτροπή 

Νομικών και ξέρω πότε αυτή η πρόταση συντάχθηκε.  Και θέλω να πω ξεκάθαρα ότι 

μάλιστα, όταν συντασσόταν αυτή η πρόταση, υπήρχε μπροστά στο γραμματέα που 

συνέτασσε αυτή την πρόταση και το κείμενο της δικής μας πρότασης ολοκληρωμένο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 



 92

 Είναι κρίμα δηλαδή που παίρνει αυτή την έκταση το θέμα, αλλά είναι μια 

πρακτική... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πραγματικά είναι... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Είναι κρίμα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι κρίμα αυτά τα οποία ισχυρίζεστε, κύριε Νικολάου!  ∆ε θέλω να 

δημιουργήσω ένταση, δε θέλω να το συνεχίσω, για να πάμε παρακάτω, αλλά, κύριε 

Πρόεδρε... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Είναι η αλήθεια!  Αν θέλετε, μπορούμε να ζητήσουμε να γίνει έρευνα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι διαλογική συζήτηση.  Κύριε Νικολάου, να ζητάτε το λόγο, για να μην... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ...είναι πρακτική όλες οι προτάσεις που συντάσσονται τελικά να παραδίδονται 

στη γραμματεία για μια τελική επεξεργασία.  ∆εν ισχυριζόμαστε ότι έχουμε τις 

γνώσεις που έχει η γραμματεία. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, επειδή το θέμα έχει πάρει μια συζήτηση 

πολύ ενδιαφέρουσα, αν ο συνάδελφος κ. Κατσουρίδης επιμένει, εγώ δε θα δίσταζα 

να ζητήσουμε να γίνει έρευνα από το γενικό διευθυντή, για να μας πληροφορήσει τι 

ακριβώς έγινε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 ∆ε νομίζω, συνάδελφε, ότι... 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Νικολάου, αν θεωρείτε τώρα ότι μας προκαλείτε, είναι δικαίωμά σας να 

κάνετε ό,τι νομίζετε ως κοινοβουλευτική ομάδα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Η γραμματεία έχει πολλή δουλειά να κάμει. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Μιχαηλίδη, εγώ δεν το θεωρώ δουλειά.  Ο κ. Νικολάου φαίνεται να κατέχει 

πληροφορίες -εγώ λέω δεν ευσταθούν- κατά έναν τρόπο που, αν ο ίδιος επιθυμεί, ας 

θέσει προς διερεύνηση το θέμα. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ∆ε θα επέμενα για κάτι το οποίο δεν ξέρω με βεβαιότητα.  Γνωρίζω πολύ καλά 

τι έγινε. και μάλιστα πάρα πολύ καλά! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εδώ είναι το ερώτημα. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κι εγώ ρωτώ:  Αν επιθυμείτε και πιστεύετε ότι με διαψεύδετε γι’ αυτά τα οποία 

λέω κι αν πράγματι την έχετε συντάξει εσείς αυτή την πρόταση, τότε θα μπορούσαμε 

να ζητήσουμε από το γενικό διευθυντή... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Σας διαψεύδω, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ...να κάμει αυτή την ενέργεια.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Νικολάου... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ∆ιότι ομολογουμένως θέλω να είμαστε... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Νικολάου, εγώ σας διαψεύδω και κάμετε εκείνο που νομίζετε! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Βεβαίως, εντάξει, θα ζητήσουμε από το γενικό διευθυντή να κάμει αυτό το 

πράγμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε νομίζω ότι είναι σωστό να παίρνουν τα θέματα τούτα τέτοια έκταση.  Και ο κ. 

Κατσουρίδης με την πείρα που έχει δεν είναι ανάγκη να... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, αλλά προκλήθηκε. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, δε νομίζω.  Υπάρχει μια θέση από ένα βουλευτή ότι έχει κάποια στοιχεία και 

αναφέρεται σε συγκεκριμένες πηγές που αναφέρθηκαν στην επιτροπή Νομικών, λέει.  

Τώρα, απ’ εκεί και πέρα... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, ήμαστε όλοι στην επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, νομίζω ότι το θέμα έχει πάρει παραπάνω έκταση απ’ ό,τι έπρεπε. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Νομίζω ότι δεν είναι σωστό να αφήνουμε τα πράγματα να εκφεύγουν του 

ελέγχου μας.  ∆ε μας στοιχίζει τίποτα να ζητήσουμε να γίνει έρευνα.  ∆ε θέλουμε να 

το κάνουμε για τον απλούστατο λόγο ότι το θέμα δεν αξίζει τον κόπο να φτάσει μέχρι 

εκεί.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω έχει πάρει περισσότερη έκταση απ’ όση αξίζει.  Και οι τρεις προτάσεις 

παραπέμπονται στην επιτροπή Νομικών. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν δοθεί 

γραπτώς. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.342 που υποβλήθηκε από τo βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτήρη Σαμψών στις 22 Μαΐου 2003. 

 «Αναφέρομαι στο περιεχόμενο της επιστολής με αποστολέα την “Ομάδα 

∆ημοκρατικών Αστυνομικών Λεμεσού”, σχετικά με την τοποθέτηση προϊσταμένου 

στην ΚΥΠ Λεμεσού, που είδε το φως της δημοσιότητας. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Αν έχουν ληφθεί ή πρόκειται να ληφθούν οποιαδήποτε μέτρα. 

2. Τη φύση των μέτρων που έχουν ληφθεί ή πρόκειται να ληφθούν. 

3. Αν θα διεξαχθεί κάποια έρευνα για εξακρίβωση των στοιχείων που προκύπτουν 

γύρω από το όλο θέμα, καθώς και την ταυτότητα των αποστολέων και 

ειδικότερα του υπογράφοντος της επιστολής.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.343 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου στις 25 Μαΐου 2003. 

 «Οι φλεγμονώδεις ρευματικές ασθένειες είναι σοβαρές, χρόνιες και περίπλοκες, 

αφού προσβάλλουν ζωτικά όργανα και αποτελούν διεθνώς την πρώτη αιτία 



 96

αναπηρίας.  Με δεδομένα τη σημασία της έγκαιρης διάγνωσης ρευματικών 

παθήσεων, τα χρονίζοντα αιτήματα των ρευματοπαθών για χορήγηση των 

απαραίτητων φαρμάκων σε όλους ανεξαρτήτως τους ρευματοπαθείς, καθώς και τη 

μη ικανοποίηση του αιτήματός τους για ίδρυση φυσικοθεραπευτικού κέντρου 

αποκατάστασης, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή 

των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Γιατί στο νέο γενικό νοσοκομείο Λευκωσίας δε λήφθηκε πρόνοια για δημιουργία 

ρευματολογικής κλινικής;  

2. Με βάση ποιες μελέτες και επιστημονικά κριτήρια σχεδιάστηκε το νοσηλευτήριο; 

3. Πώς προτίθεται να προχωρήσει το Υπουργείο Υγείας, ώστε να επιλυθούν 

οριστικά τα προβλήματα των ρευματοπαθών;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.344 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 26 Μαΐου 2003. 

 «Όπως έχω πληροφορηθεί ο φόρος προστιθέμενης αξίας εφαρμόζεται στα 

αστικά ταξί με βάση τον ετήσιο κύκλο εργασιών ανά όχημα. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πόσοι οδηγοί ταξί έχουν εγγραφεί στα μητρώα ΦΠΑ σε παγκύπρια βάση; 

2. Πόσοι οδηγοί ταξί έχουν εγγραφεί στα μητρώα ΦΠΑ ανά επαρχία;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.345 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 27 Μαΐου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι την 21η Μαΐου 2003 στη Γενεύη 192 κράτη μέλη της 

Παγκόσμιας Οργάνωσης Υγείας υιοθέτησαν ομόφωνα την πρώτη διεθνή συνθήκη 

κατά του καπνίσματος. 
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 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν η Κύπρος συμμετείχε στην επεξεργασία της πιο πάνω συνθήκης 

και αν την έχει υπογράψει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.346 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 27 Μαΐου  2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι κοινότητες της κοιλάδας ∆ιαρίζου έχουν δεχθεί 

υποσχέσεις από το 1990 για επέκταση της άρδευσης πολύ περιορισμένων εκτάσεων.  

Στις συγκεκριμένες εκτάσεις διεξάγεται αναδασμός, για τον οποίο επίσης 

παρατηρείται καθυστέρηση.  Οι εν λόγω κοινότητες ζητούν μάλιστα και τη 

συμπερίληψη στην άρδευση γης που βρίσκεται κάτω από τη στάθμη του νερού στο 

φράγμα της Αρμίνου. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για την πορεία εκτέλεσης του πιο πάνω έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.347 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 27 Μαΐου  2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού, παρά το γεγονός ότι 

αρχικά είχε προωθήσει τη δημιουργία Κέντρου Άσκησης και Ψυχαγωγίας Αυτοτελώς 

Εργαζομένων, εκ των υστέρων κάνει λόγο για  διάφορα εμπόδια και κωλύματα. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τους λόγους που η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού είναι τόσο 

αρνητική στη δημιουργία του πιο πάνω κέντρου, που θα προσφέρει στην υγιή 

ενασχόληση της νεολαίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.348 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 27 Μαΐου 2003. 
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 «Εξαιτίας των συχνών δυστυχημάτων που συμβαίνουν στο νέο δρόμο 

Παραλιμνίου - Αγίας Νάπα εγείρονται πολλά ερωτήματα ως προς την καταλληλότητα 

του εν λόγω δρόμου.  Ορισμένα οφθαλμοφανή λάθη/προβλήματα που 

παρουσιάζονται φαίνεται να είναι τα εξής: 

1. Η πυκνότητα κυκλοφορίας οχημάτων και ποδηλατιστών, η οποία επιβάλλει την 

περαιτέρω διαπλάτυνση του δρόμου. 

2. Η ελλιπής και προβληματική προειδοποιητική σήμανση (πινακίδες και φώτα 

τροχαίας) στις παρόδους εισόδου/εξόδου από και προς το δρόμο. 

3. Ενώ ο δρόμος είναι διπλής κατευθύνσεως, δεν υπάρχει καθόλου 

απόσταση/λωρίδα ασφαλείας μεταξύ του δρόμου και του πεζοδρομίου. 

4. Απότομες και επικίνδυνες έξοδοι/είσοδοι από και προς το δρόμο. 

5. Έλλειψη εξόδου/εισόδου εκεί όπου υπάρχουν πολλές κατοικίες και δημιουργία 

εξόδου/εισόδου σε σημείο/α όπου υπάρχει/ουν μόνο μία ή δύο κατοικίες κ.ά. 

Υπό το φως των πιο πάνω, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως 

πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

α. Ποιοι εργάστηκαν στο σχεδιασμό και κατασκευή του εν λόγω δρόμου και πότε 

δόθηκε στην κυκλοφορία; 

β. Πόσα δυστυχήματα (θανατηφόρα και μη) συνέβησαν από την ημερομηνία που ο 

δρόμος δόθηκε στην κυκλοφορία; 

γ. Πόσες είσοδοι/έξοδοι  υπάρχουν από και προς το δρόμο και βάσει ποιων 

κριτηρίων διανοίχτηκαν; 

δ. Τι προβλέπουν οι κανόνες ασφάλειας/κατασκευής δρόμων για την απόσταση 

ασφαλείας που πρέπει να υπάρχει μεταξύ του δρόμου και του πεζοδρομίου 

ή/και χαντακιού σε ένα δρόμο διπλής κατευθύνσεως; 
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ε. Υπάρχουν σχέδια ανακατασκευής του δρόμου;  Εάν ναι, σε ποιο στάδιο 

ευρίσκεται η όλη διαδικασία και πότε υπολογίζεται ότι θα ολοκληρωθεί;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.349 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Aμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 27 Μαΐου  2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι με την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση θα πληγεί 

ανεπανόρθωτα το επάγγελμα του τελωνειακού πράκτορα ή εκτελωνιστή.  Το 

εισόδημα αυτής της ομάδας των ελεύθερων επαγγελματιών αντλείται κατά κύριο λόγο 

από υπηρεσίες που έχουν άμεση σχέση με τα τελωνεία και τις τελωνειακές 

διαδικασίες. 

 Για την αντιμετώπιση του οικονομικού και κοινωνικού προβλήματος που 

δημιουργήθηκε, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, μετά από ενέργειες της Ομοσπονδίας 

Εκτελωνιστών - CONFIAD, διέθεσε τριάντα εκατομμύρια ECU για την ενίσχυση των 

επηρεαζόμενων εκτελωνιστών μέσω προγραμμάτων κατάρτισης και 

δραστηριοποίησής τους σε άλλους τομείς.  Παράλληλα, τα επηρεαζόμενα κράτη μέλη 

της ΕΕ εφάρμοσαν παρόμοιου τύπου προγράμματα και σε εθνικό επίπεδο. 

 Σύμφωνα με την πληροφόρηση που είχα, με τα οικονομικά αποτελέσματα και 

τις στατιστικές εμπορίου για το έτος 2001 η ΕΕ καλύπτει το 52% του εισαγωγικού 

εμπορίου της Κύπρου.  Με τη διεύρυνση της ΕΕ το ποσοστό αυτό αναμένεται να 

φτάσει το 60%.  Παράλληλα, ένα άλλο 20% θα εισάγεται μέσω ευρωπαϊκών 

λιμανιών.  Κατά συνέπεια, θα αποκτά κοινοτικό καθεστώς το πρώτο λιμάνι εισαγωγής 

και ακολούθως θα μεταφέρεται στην Κύπρο χωρίς τελωνειακές διατυπώσεις. 

 Βάσει των πιο πάνω δεδομένων υπολογίζεται ότι, σύμφωνα με το ενιαίο 

εξωτερικό δασμολόγιο της ΕΕ, μόνο για το 20% των εισαγωγών της Κύπρου θα 

απαιτείται η κατάθεση τελωνειακής διασάφησης. 

 Στο μητρώο τελωνείου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας είναι εγγεγραμμένοι 500 
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αδειούχοι τελωνειακοί πράκτορες (φυσικά και νομικά πρόσωπα) και 600 βοηθοί 

τελωνειακοί πράκτορες.  Αν υπολογίσουμε και τους υπαλλήλους που απασχολούν οι 

επιχειρήσεις αυτές, τότε μπορούμε να εκτιμήσουμε ότι από την 1η Μαΐου 2004 γύρω 

στις 500 εκτελωνιστικές επιχειρήσεις και 2000 εργαζόμενοι (οικογένειες) θα χάσουν 

το εισόδημά τους και όλα όσα επένδυσαν στις επιχειρήσεις τους. 

 Παράλληλα, ενώ το επάγγελμα δε φαίνεται να έχει κανένα μέλλον μετά την 

πλήρη ένταξή μας στην ΕΕ, οι Κύπριοι εκτελωνιστές καλούνται να επενδύσουν κατά 

μέσο όρο γύρω στις £1,500 για αγορά νέου εξοπλισμού (ηλεκτρονικούς υπολογιστές 

και σύστημα λογισμικού) και την αναβάθμιση των υπηρεσιών που παρέχουν στα 

πλαίσια της εφαρμογής του συστήματος μηχανογράφησης του τελωνείου “ΘΗΣΕΑΣ”, 

που αναμένεται να τεθεί σε λειτουργία εντός του 2003. 

 Υπό το φως αυτών των δεδομένων, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως 

πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Υπάρχουν οποιαδήποτε σχέδια για εισαγωγή προγραμμάτων αποζημίωσης, 

ενίσχυσης, επιμόρφωσης και ανάπτυξης των επηρεαζόμενων εκτελωνιστών; 

2. Σε ό,τι αφορά την αγορά νέου εξοπλισμού (ηλεκτρονικών υπολογιστών και 

λογισμικού συστήματος) από τους εκτελωνιστές, υπάρχουν σχέδια για 

επιμόρφωση και παροχή οικονομικών διευκολύνσεων από το κράτος; 

3. Έγινε ή πρόκειται να γίνει μελέτη του όλου ζητήματος από το κράτος;  Αν έγινε, 

ποια ήταν τα ευρήματα αυτής της έρευνας; 

4. Μελετήθηκε το ενδεχόμενο συνεργασίας με την Ευρωπαϊκή Ένωση και την 

CONFIAD για εισαγωγή συγκεκριμένων προγραμμάτων σε κοινοτικό επίπεδο 

για ενίσχυση των εκτελωνιστών των 10 υπό ένταξη χωρών; 

5. Αποσαφηνίστηκαν το τελωνειακό καθεστώς και οι διαδικασίες που θα τεθούν σε 

ισχύ με την πλήρη ένταξή μας στην ΕΕ; 
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6. ∆ιευκρινίστηκε ο ρόλος και το καθεστώς των εκτελωνιστών και αποθηκαρίων 

στα πλαίσια του ευρωπαϊκού κεκτημένου; 

7. ∆ιευκρινίστηκε το δικαίωμα αντιπροσώπευσης στα τελωνεία στα πλαίσια του 

Τελωνειακού Κώδικα της κοινότητας;  Αν ναι, ποιος θα είναι ο ρόλος των 

τελωνειακών πρακτόρων ως βασικών συνεργατών του κράτους στην είσπραξη 

δασμών και φόρων κατανάλωσης; 

8. ∆ιευκρινίστηκαν ζητήματα που έχουν σχέση με την είσπραξη ΦΠΑ, τους φόρους 

κατανάλωσης και τις τελωνειακές αποθήκες; 

9. Ενημερώθηκαν οι Κύπριοι εκτελωνιστές σχετικά με το πώς επηρεάζεται το 

επαγγελματικό τους καθεστώς και ειδικότερα για τα ζητήματα που εγείρονται πιο 

πάνω λόγω της ένταξης της Κύπρου στην ΕΕ;  Αν ναι, πότε και με ποιο τρόπο 

έγινε αυτή η ενημέρωση;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.350 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Aμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 27 Μαΐου  2003. 

 «Έχω παρατηρήσει ότι σε πλαστική σακούλα μεταφοράς προϊόντων της 

υπεραγοράς E&S (ESEL-SPOLP) Λευκωσίας υπάρχει τυπωμένη διαφήμιση 

τσιγάρων στην οποία δεν αναγράφεται η προειδοποίηση του Υπουργείου Υγείας για 

το κάπνισμα. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πώς και από ποιους γίνεται ο έλεγχος για την εφαρμογή της νομοθεσίας που 

υποχρεώνει τους διαφημιστές και εμπόρους καπνικών προϊόντων να 

τοποθετούν την εν λόγω προειδοποιητική σήμανση; 
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2. Πόσοι παρανομούντες καταγγέλθηκαν μέχρι σήμερα και σε πόσους 

επιβλήθηκαν ποινές;  Ποια τα στατιστικά στοιχεία για το ύψος των ποινών που 

επιβλήθηκαν;» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Μαΐου 2003 της Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνας 

Ακκελίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.135, ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 

2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένης Μαύρου. 

 «Σχετικά με την έλλειψη ειδικευμένου νοσηλευτικού προσωπικού στο Ειδικό 

Σχολείο “Ευαγγελισμός” Γερίου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι αρμόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας εξέτασαν το αίτημα που αφορά 

την τοποθέτηση νοσηλευτή στο Ειδικό Σχολείο “Ευαγγελισμός” και το έκριναν ως 

δικαιολογημένο. 

 Παρά την πιο πάνω διαπίστωση και τη διάθεσή τους να βοηθήσουν στο σοβαρό 

πρόβλημα που αντιμετωπίζουν όλες οι υπηρεσίες από τις ελλείψεις νοσηλευτικού 

προσωπικού, εμποδίζονται στο στάδιο αυτό να ανταποκριθούν θετικά. 

 Το αίτημα ωστόσο θα επανεξεταστεί το 2004 μετά τις προσλήψεις πρόσθετου 

νοσηλευτικού προσωπικού. 

 Στο μεταξύ, ως προσωρινή λύση προτάθηκε στο διευθυντή του Ειδικού 

Σχολείου “Ευαγγελισμός” η διοργάνωση σεμιναρίων για την εκπαίδευση του 

προσωπικού του σχολείου από τις αρμόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας. 

 Επιπρόσθετα, θα μπορούσαν να οργανωθούν μαθήματα πρώτων βοηθειών για 

το προσωπικό του σχολείου από ειδικούς εκπαιδευτές του Συνδέσμου και Τάγματος 

Αγίου Ιωάννη, οι οποίοι θα μπορούσαν μάλιστα να προβούν και στη σχετική 

αξιολόγηση των εκπαιδευομένων μετά το πέρας των μαθημάτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαΐου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.203, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 
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2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου 

Γεωργίου. 

 «Σχετικά με τον προσφυγικό συνοικισμό Κολοσσίου, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Ο συνοικισμός Κολοσσίου υδροδοτείται από το κοινό σχέδιο υδατοπρομήθειας 

Ερήμης-Κολοσσίου, πηγές του οποίου είναι το διυλιστήριο Λεμεσού και οι γεωτρήσεις 

που είναι ιδιοκτησία του σχεδίου.  Το κοινό σχέδιο δημιουργήθηκε προτού ανεγερθεί 

ο συνοικισμός Κολοσσίου με κοινή συναίνεση των κοινοτικών συμβουλίων Ερήμης 

και Κολοσσίου (ενορίας Αποστόλου Λουκά - αυτόχθονες). 

 Ουσιαστικά ο συνοικισμός Αποστόλου Ανδρέα Κολοσσίου εξυπηρετείται από τις 

κεντρικές εγκαταστάσεις του σχεδίου, παρ’ όλο που δεν έχει συνεισφέρει στην 

εκτέλεσή του.  Όταν οι ποσότητες νερού που απέδιδαν οι γεωτρήσεις ήταν 

ικανοποιητικές για τις ανάγκες των τριών κοινοτικών συμβουλίων του σχεδίου, δεν 

τέθηκε ποτέ θέμα για το ποσοστό νερού που κατανάλωνε κάθε κοινοτικό συμβούλιο.  

Όταν όμως οι ανάγκες των τριών κοινοτικών συμβουλίων αυξήθηκαν και άρχισε η 

παραχώρηση νερού από το διυλιστήριο για κάλυψη των υδρευτικών αναγκών, τότε 

επισημάνθηκε η ανάγκη για εξεύρεση τρόπου κατανομής του νερού του διυλιστηρίου, 

γιατί το ίδιο το σύστημα δεν προσφερόταν για τοποθέτηση ξεχωριστών 

υδρομετρητών για κάθε κοινοτικό συμβούλιο.  Μετά από πολλές συσκέψεις, που 

πραγματοποιήθηκαν στο Γραφείο του Επάρχου Λεμεσού, των προέδρων των τριών 

κοινοτικών συμβουλίων, αποφασίστηκε η παραχώρηση προσωρινών δικαιωμάτων, 

που ανερχόταν στα 20% του νερού των γεωτρήσεων στο συνοικισμό ενορίας 

Αποστόλου Ανδρέα Κολοσσίου.  Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ετοίμασε κατάσταση 

για την κατανομή του νερού στο κάθε κοινοτικό συμβούλιο από την περίοδο 1999-

2002. 
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 Τόσο το Γραφείο Επάρχου Λεμεσού όσο και το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων 

ενημέρωσαν το κάθε κοινοτικό συμβούλιο ξεχωριστά, επί τακτικής βάσης, όσον 

αφορά τις οφειλές τους στο διυλιστήριο, χωρίς όμως να υπάρχει οποιαδήποτε 

ανταπόκριση από τον πρόεδρο του συνοικισμού ενορίας Αποστόλου Ανδρέα 

Κολοσσίου, με τη δικαιολογία ότι δεν είχε συμφωνήσει για τα δικαιώματα του 

συνοικισμού πάνω στο σχέδιο.  Το αίτημα που υπέβαλε το κοινοτικό συμβούλιο του 

συνοικισμού Κολοσσίου για παγοποίηση του επιτοκίου δεν μπορεί να γίνει αποδεκτό, 

γιατί στο Νόμο Αρ. 57(1)99, που τροποποιεί τον περί Κυβερνητικών Υδατικών 

Έργων Νόμο, καθορίζεται η πληρωμή τόκων σε περίπτωση μη εξόφλησης σε 

ενενήντα ημέρες από την έκδοση του λογαριασμού υδατοπρομήθειας. 

 Επιπρόσθετα, πληροφορείσθε ότι γίνονται ενέργειες για ένταξη του συνοικισμού 

Κολοσσίου στο Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας Λεμεσού μαζί με την κοινότητα 

Κολοσσίου (ενορία Αποστόλου Λουκά) και Ερήμης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Μαΐου 2003 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως κ. ∆ώρου Θεοδώρου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.205, 

ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Σχετικά με την ανάγκη ύπαρξης ποδηλατοδρόμων στις επαρχίες Αμμοχώστου 

και Λάρνακας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Από τις αναφορές των αστυνομικών διευθυντών φαίνεται ότι τόσο η επαρχία 

Αμμοχώστου όσο και η επαρχία Λάρνακας είναι προορισμός διάφορων ξένων 

ποδηλατικών ομάδων για σκοπούς προπόνησης. 

 Οι ομάδες αυτές είναι συγκροτημένες και, όπου δεν υπάρχουν 

ποδηλατόδρομοι, χρησιμοποιούν ορθά την αριστερή πλευρά του δρόμου και σε 

αρκετές περιπτώσεις συνοδεύονται από ιδιωτικά οχήματα για σκοπούς προστασίας.  
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Η αστυνομία δεν έχει ανάμειξη στον τρόπο διακίνησής των, όμως, όταν ζητηθεί 

βοήθεια, τους παρέχει κάθε δυνατή υπηρεσία/συνοδεία. 

 Να σημειωθεί ότι με την άφιξη τέτοιων ομάδων η αστυνομία έρχεται σε επαφή 

και τους συμβουλεύει για τα μέτρα που πρέπει να λαμβάνονται τόσο για τη δική τους 

ασφάλεια όσο και για την ομαλή διακίνησή τους.  Επίσης τους συμβουλεύει όπως: 

 μη διακινούνται κατά τη διάρκεια της νύκτας, 

 μη διακινούνται σε υπεραστικούς δρόμους, 

 μη διακινούνται σε σχηματισμό. 

 Η αστυνομία επισύρει επίσης την προσοχή της στον κώδικα οδικής 

κυκλοφορίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαΐου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Κίκη Καζαμία στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.238, ημερομηνίας 7 

Μαρτίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη 

Γιάγκου. 

 «Αναφορικά με την πρόσφατη αύξηση των κομίστρων των αγροτικών 

λεωφορείων, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το αίτημα των αυτοκινητιστικών οργανώσεων για την αναθεώρηση των 

κομίστρων των αγροτικών λεωφορείων συζητήθηκε στο Συμβούλιο Οδικής Τροχαίας 

Μεταφοράς και, ύστερα από περαιτέρω διαβουλεύσεις και με άλλες εμπλεκόμενες 

υπηρεσίες, όπως είναι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, ο Υπουργός 

Συγκοινωνιών και Έργων ενέκρινε αύξηση των κομίστρων των αγροτικών 

λεωφορείων κατά 50%. 

 Η αύξηση αυτή θεωρήθηκε αναγκαία για την κάλυψη των δαπανών κατοχής και 

λειτουργίας των αγροτικών λεωφορείων.  Σύμφωνα με το σχετικό κοστολόγιο, τα 

ετήσια έσοδα του αγροτικού λεωφορείου ήταν πριν από την αναθεώρησή τους 
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£7.716, ενώ οι δαπάνες κατοχής και λειτουργίας τους ανέρχονται σε £11.701, δηλαδή 

τα έσοδα υστερούσαν των δαπανών κατά £3,985 το χρόνο (51%-64%). 

 Σημειώνεται ότι η ΠΟΒΕΚ είχε ζητήσει 100% αύξηση του σχετικού κομίστρου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαΐου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.253, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2003, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Σχετικά με το θέμα της αξιοποίησης της περιοχής “Ποταμός Λιοπετρίου”, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του με αρ. 27.382 και ημερομηνία 10 

Ιουλίου 1986 ενέκρινε την ανταλλαγή ιδιωτικών και εκκλησιαστικών κτημάτων στην 

περιοχή “Ποταμός Λιοπετρίου” με ίσης αξίας κρατική και δασική γη, αλλά η απόφαση 

αυτή δεν υλοποιήθηκε, γιατί προσέκρουσε σε άρνηση των ιδιοκτητών της 

επηρεαζόμενης γης να αποδεχθούν την αρχή της ίσης αξίας αναφορικά με την 

προτεινόμενη ανταλλαγή. 

 Μετά από αρκετές προσπάθειες, τόσο από μέρους του γραφείου μου και των 

άλλων εμπλεκόμενων τμημάτων όσο και του κοινοτικού συμβουλίου Λιοπετρίου, 

έγινε αποδεκτή η αρχή της ίσης αξίας για τις ανταλλαγές και το Υπουργικό Συμβούλιο 

επανεξέτασε το όλο θέμα και με την απόφασή του με αρ. 56.005 και ημερομηνία 3 

Ιουλίου 2002 έλαβε νέα σχετική απόφαση για την ανταλλαγή με ορισμένες 

προϋποθέσεις και όρους.  Φωτοαντίγραφο της αναφερόμενης απόφασης, καθώς και 

της σχετικής πρότασης επισυνάπτονται για την πληρέστερη ενημέρωσή σας. 

 Ενόψει της ανωτέρω νέας απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, 

πραγματοποιήθηκαν μέχρι σήμερα υπό την προεδρία μου τρεις σχετικές συσκέψεις, 

στις οποίες παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του κοινοτικού συμβουλίου Λιοπετρίου, του 

Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού, των Τμημάτων Πολεοδομίας και Οικήσεως, 
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Κτηματολογίου, Αλιείας, ∆ασών και Αναπτύξεως Υδάτων, καθώς και της Υπηρεσίας 

Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κατά 

τις οποίες διαπιστώθηκαν ή και αποφασίστηκαν τα ακόλουθα: 

1. Το θέμα των ανταλλαγών προωθείται από το Κτηματολόγιο με τη βοήθεια του 

κοινοτικού συμβουλίου Λιοπετρίου και, όπως υπολογίζεται, θα διαφανεί πόσοι 

θα αποδεχθούν τις ανταλλαγές, κατά τις αρχές του έτους 2004, οπότε και θα 

προωθηθεί η διαδικασία της απαλλοτρίωσης για τα υπόλοιπα κτήματα. 

2. Την ετοιμασία της μελέτης για αξιοποίηση και τοπιοτέχνηση της περιοχής θα 

αναλάβει το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, το οποίο θα αναλάβει επίσης 

και το συντονισμό της ομάδας των μελετητών, η οποία θα αποτελείται από 

εκπροσώπους του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού των Τμημάτων ∆ασών 

και Αλιείας, της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος, του πολιτικού μηχανικού της 

επαρχιακής διοίκησης Αμμοχώστου, του πολιτικού μηχανικού της Κεντρικής 

Υπηρεσίας Κοινοτικών Συμβουλίων, από μέρους του κοινοτικού συμβουλίου 

Λιοπετρίου και οποιουδήποτε άλλου τμήματος ή υπηρεσίας απαιτηθεί.  Η 

εργασία για την ετοιμασία της αναφερόμενης μελέτης θα αρχίσει, αφού 

διευθετηθεί πρώτα το θέμα της τοπογραφικής και υψομετρικής αποτύπωσης 

της περιοχής, για την οποία ζητήθηκαν ήδη προσφορές από το γραφείο μου.  Η 

τοπογράφηση θα ολοκληρωθεί σε τρεις περίπου μήνες από την κατακύρωση 

των προσφορών. 

3. Το Τμήμα Αλιείας θα προχωρήσει, σε συνδυασμό με τη μελέτη αξιοποίησης της 

περιοχής, στη βελτίωση του αλιευτικού καταφυγίου και θα καλύψει ολόκληρη 

την απαιτούμενη δαπάνη. 

4. Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, 

υπολογίζεται προκαταρκτικά ότι για την υλοποίηση της μελέτης που θα 
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ετοιμαστεί θα απαιτηθεί δαπάνη της τάξης των £3-£4 εκατομ., 

συμπεριλαμβανομένης και της δαπάνης για τη βελτίωση του αλιευτικού 

καταφυγίου. 

5. Οι εκπρόσωποι των ενδιαφερόμενων τμημάτων και υπηρεσιών παρακλήθηκαν 

όπως προτείνουν ενδεικτικά ποσά στον προϋπολογισμό του έτους 2004 και 

ελπίζεται ότι στο μεταξύ θα καταστεί δυνατό να ετοιμαστεί έγκαιρα η σχετική 

μελέτη και να αρχίσουν οι σχετικές εργασίες για υλοποίηση της μελέτης αυτής 

μέσα στο αναφερόμενο έτος. 

6. Θα υποβληθεί εισήγηση όπως το έργο εκτελεστεί ως πολεοδομικό και η 

συνεισφορά του κοινοτικού συμβουλίου Λιοπετρίου θα καθοριστεί μετά που θα 

καταστεί γνωστή η τελική συνεπαγόμενη δαπάνη για την εκτέλεση του έργου. 

7. Χρονοδιαγράμματα για την εκτέλεση του έργου θα καθοριστούν ευθύς αμέσως 

μόλις ετοιμαστεί η σχετική μελέτη αξιοποίησης της περιοχής και κατά συνέπεια 

μετά την ετοιμασία της σχετικής εκτίμησης της απαιτούμενης δαπάνης για την 

υλοποίησή της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Μαΐου 2003 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 

και Τουρισμού κ. Γιώργου Λιλλήκα στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.257, 

ημερομηνίας 31ης Μαρτίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Σχετικά με τη μείωση των κρατήσεων στον τουριστικό τομέα λόγω του 

πολέμου στο Ιράκ, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με τον περί Ξενοδοχείων και Λοιπών Τουριστικών Καταλυμάτων 

Νόμο, οι μηνιαίες καταστάσεις διανυκτερεύσεων υποβάλλονται στον Κυπριακό 

Οργανισμό Τουρισμού μέχρι τις 25 του επόμενου μήνα.  Στη συνέχεια ο οργανισμός 

προχωρεί στην καταχώριση και επεξεργασία των στοιχείων και εκδίδει τους 
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σχετικούς πίνακες.  Αναμένεται ότι οι πίνακες για το μήνα Μάρτιο 2003 θα είναι 

έτοιμοι περί τα τέλη Μαΐου, νοουμένου ότι θα υποβληθούν έγκαιρα τα στοιχεία. 

 Με αφορμή την ερώτηση του κ. Περδίκη, ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού 

προέβη σε μια δειγματοληπτική τηλεφωνική έρευνα με ιδιοκτήτες αγροτουριστικών 

καταλυμάτων αναφορικά με την πληρότητά τους για το μήνα Μάρτιο.  Στο σχετικό 

πίνακα 1 (συνημμένο) παρουσιάζεται μείωση της πληρότητας, η οποία το Μάρτιο του 

2002 κυμαινόταν από 20% μέχρι 100%, ενώ το Μάρτιο του 2003 από 6% μέχρι 75%. 

 Η εικόνα της πληρότητας των λοιπών κατηγοριών των τουριστικών 

καταλυμάτων φαίνεται στο σχετικό πίνακα 2 (συνημμένο), που ετοιμάστηκε σύμφωνα 

με δειγματοληπτική τηλεφωνική έρευνα που έγινε από τα κατά τόπους γραφεία 

πληροφοριών του οργανισμού κατά επαρχία.  Παρουσιάζεται μείωση της 

πληρότητας, η οποία το Μάρτιο του 2002 κυμαινόταν από 14% μέχρι 99%, ενώ το 

Μάρτιο του 2003 από 5,5% μέχρι 99%. 

 Σε ό,τι αφορά τις κρατήσεις, σημειώνεται ότι υπάρχουν κάποια στοιχεία από την 

αγγλική αγορά, τα οποία όμως αφορούν όλες τις κατηγορίες καταλυμάτων, χωρίς 

ξεχωριστή αναφορά στις κρατήσεις σε αγροτουριστικά καταλύματα.  Κατά συνέπεια, 

δεν μπορούν να δοθούν στοιχεία για το θέμα αυτό.» 

Σημ.: Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή 

και  φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να πάμε απευθείας στο “Ε”, δηλαδή ελεύθεροι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, φαίνεται ότι επήλθε η κούραση από τη συζήτηση.  

Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για 

την ερχόμενη Πέμπτη, 5 Ιουνίου 2003... 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Έχει τώρα τρεις βδομάδες που μας λένε ότι πρέπει να μιλήσουμε στο Κεφάλαιο 

∆΄.  Εάν περιμένουμε να είμαστε ξεκούραστοι για να μιλήσουμε, σίγουρα δε θα έρθει 

εκείνη η μέρα.  Έτσι ή να τα διαγράψουμε τα θέματα ή να κάνουμε κάτι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Βασιλείου, εγώ δεν έχω πει ότι έχω κουραστεί. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 ∆ε μιλώ για σας.  Αλλά είπατε ότι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι στη διάθεση των συναδέλφων. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Εμένα δε με πειράζει, κοιτάξτε όμως να δείτε.  Ιδίως για τη Συνέλευση για το 

Μέλλον της Ευρώπης -φυσικά αυτό δεν είναι το πρώτο θέμα, αλλά είναι το δεύτερο- 

σας λέω ότι τελειώνει η Συνέλευση, όλα τα κοινοβούλια σε όλες τις χώρες μέλη και 

στα υποψήφια μέλη μίλησαν, προβληματίστηκαν, αντάλλαξαν απόψεις, έκαναν 

διάλογο κ.λπ., εμείς τίποτε!  Απόλυτη σιωπή!  Ε, δηλαδή, το βλέπω ότι είναι λίγο 

προσβλητικό για το κοινοβούλιό μας να μην κάνουμε καθόλου διάλογο πάνω σ’ αυτό 

το θέμα. 



 111

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, εσείς αποφασίζετε.  Θέτω θέμα αν θα συνεχίσουμε τη 

συζήτηση στο Κεφάλαιο ∆΄.  Να αποφασίσει η ολομέλεια. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πρώτα απ’ όλα το θέμα που θίγει η κ. Βασιλείου κακώς είναι στο Κεφάλαιο ∆΄.  

Αυτό είναι θέμα πολύ σοβαρό, δεν έπρεπε καν να είναι στο Κεφάλαιο ∆΄, έπρεπε να 

απασχολήσει στην κανονική συνεδρία τη Βουλή ως ένα θέμα που εισηγούμαι αυτή τη 

στιγμή, παρά το καθυστερημένο του θέματος, στην κανονική συνεδρία την ερχόμενη 

Πέμπτη... 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Θα απουσιάζουμε. θα είναι η Συνέλευση.   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα απουσιάζετε.  Υπάρχει και τούτο το θέμα. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Οι επόμενες δύο βδομάδες θα είναι και οι τελευταίες σύνοδοι της Συνέλευσης 

και κλείνει το θέμα.  Εν τοιαύτη περιπτώσει, θα μείνουμε στο τέλος της Συνέλευσης 

και απλώς θα ενημερώσουμε το σώμα για το τι έγινε, αλλά θα είναι πολύ αργά. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αργά τίθεται το θέμα με τον τρόπο που τίθεται.  Θα μπορούσε σε πρώτο στάδιο 

να απασχολούσε την επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αλλά τώρα 

αντιλαμβανόμαστε αυτή τη διαδικασία.  ∆ηλαδή, δεν είμαστε όλοι ενήμεροι, όπως οι 
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συνάδελφοι, του τι τεκταίνεται.  Το πιο ορθό θα ήταν πρώτα να απασχολούσε την 

επιτροπή και μετά να ενημερώνονταν και οι κοινοβουλευτικές ομάδες, διότι δεν 

ξέρουμε καν τι υποστηρίζει η αντιπροσωπία μας εκεί.  Είναι άλλο θέμα τούτο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο Γενικός ∆ιευθυντής της Βουλής με ενημέρωσε ότι ο Πρόεδρος της Βουλής 

έχει υπόψη του το θέμα και θα καθορίσει ειδική συνεδρίαση για συζήτηση του 

θέματος.   

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.  Η επόμενη συνεδρία 

ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 5 Ιουνίου 2003, στις 4.00 το απόγευμα, με την 

ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

1. Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.096.2003) 

2. O περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 

Σιτηρών Κύπρου Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.097.2003) 

3. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 9) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.108.2003)  

4. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 10) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.109.2003) 

5. Ο περί Πολιτικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 
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(Πρόταση νόμου) 

(Αρ. Φακ. 23.02.030.2003) 

6. Ο περί Πολιτικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

(Πρόταση νόμου) 

(Αρ. Φακ. 23.02.031.2003) 

7. Ο περί Πολιτικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 3) Νόμος του 2003. 

(Πρόταση νόμου) 

(Αρ. Φακ. 23.02.032.2003) 

8. Ο περί Προσωπικής Κράτησης Οφειλετών 

Νόμος του 2003. 

(Πρόταση νόμου) 

(Αρ. Φακ. 23.02.033.2003) 

9. Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 

(∆ιαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές 

∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2001. 

(Αρ. Φακ. 23.01.144.2001) 

10. Οι περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 

(∆ιαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές 

∆ιατάξεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.145.2001) 

11. O περί Κτήσης Ακίνητης Ιδιοκτησίας 

(Αλλοδαποί) (Τροποποιητικός) Νόμος του  
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2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.251.2002) 

12. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ των Κρατών 

Μελών των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων για τη  

∆ιαβίβαση Ποινικών ∆ιαδικασιών (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.086.2003) 

13. Ο περί της Σύμβασης μεταξύ των Κρατών 

Μελών των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων για την 

Εκτέλεση των Αλλοδαπών Ποινικών 

Καταδικαστικών Αποφάσεων (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.087.2003) 

14. Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.066.2003) 

15. Ο περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και 

Ελέγχου της Ρύπανσης Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.085.2003) 

16. Ο περί Προσφορών στους Τομείς του Ύδατος, 

της Ενέργειας, των Μεταφορών και των 

Τηλεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.082.2003) 

17. Ο περί Προσφορών του ∆ημοσίου 
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(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.083.2003) 

18. Οι περί Προσφορών του ∆ημοσίου (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.073.2003) 

19. Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου  

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.091.2003) 

20. Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 

(∆ημόσια Ραδιοτηλεοπτική Υπηρεσία) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.071.2003) 

21. Ο περί Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.090.2003) 

22. Ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού 

Συμβουλίου Κύπρου Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.010.2003) 

23. Οι περί Λειτουργίας της Επιτροπής 

Καταρτισμού και Τήρησης Μητρώου Κυπρίων 

Εθελοντών Β´ Παγκόσμιου Πολέμου 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.069.2003) 

24. Οι περί Φαρμακευτικών Υπηρεσιών - Θέση 

Πρώτου Φαρμακοποιού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
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Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.077.2003) 

25. Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - 

Θέση Ελεγκτή Εναέριας Κυκλοφορίας (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.061.2003) 

26. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού  

Νόμος (Αρ. 2) του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.095.2002) 

27. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.028.2003) 

28. Οι περί ∆εοντολογίας των Μελών του 

Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 

Κύπρου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.055.2003) 

29. Οι περί Παραχώρησης Αφορολόγητου 

Πετρελαίου για Γεωργικούς Σκοπούς 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.056.2003) 

30. Οι περί Καθορισμού Υγειονομικών Κανόνων 

για την Παρασκευή και τη ∆ιάθεση στην Αγορά 

Παρασκευασμάτων Κρέατος Κανονισμοί του 

2003. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.057.2003) 

31. Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων 

που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από 

την Επιτροπή Σιτηρών Κύπρου για τους μήνες 

Μάιο και Ιούνιο του 2003. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής  

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά 

με τις δραστηριότητες της Υποεπιτροπής για 

την Επικοινωνία της Βουλής των 

Αντιπροσώπων με τον Πολίτη για Θέματα 

Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής  

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Οι επιπτώσεις στο περιβάλλον και στους 

κατοίκους από τη συνέχιση της λειτουργίας του 

χυτηρίου “Νέμιτσας” στη Λεμεσό». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (21.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.202.2002)  

3. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά 
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με τις δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της 

Βουλής των Αντιπροσώπων στη Συνέλευση 

για το Μέλλον της Ευρώπης. 

4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και  

Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Η σχεδιαζόμενη αναθεώρηση 

του τοπικού σχεδίου στο δήμο Γεροσκήπου και 

τα εξ αυτής προκύπτοντα θέματα ευνοϊκής 

μεταχείρισης προς συγκεκριμένο 

επιχειρηματία». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). 

(22.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.181.2002) 

5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για 

τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Ενημέρωση της επιτροπής για 

τη διεξαγόμενη από τις αρμόδιες αρχές έρευνα 

σχετικά με την ύπαρξη τεχνολογικού 

εξοπλισμού στο Αρχηγείο της Αστυνομίας για 

την παρακολούθηση τηλεφώνων». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  

(8.10.2002). 
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(Αρ. Φακ. 23.04.287.2002) 

6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για 

τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για τα θέματα που  

τιτλοφορούνται: 

 α. «Η ανάγκη λήψης μέτρων για ενίσχυση 

των δεσμών των φυλακισμένων με τις 

οικογένειές τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.390.2001) 

 β. «Η ανάγκη λήψης μέτρων κοινωνικής  

επανένταξης των φυλακισμένων μετά την 

αποφυλάκισή τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής). (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.391.2001) 

 γ. «Ψυχιατρικές υπηρεσίες και φυλακισμένοι 

με ψυχολογικά προβλήματα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 

πρόταση του βουλευτή κ. Τάκη 

Χατζηγεωργίου). 

(5.2.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.037.2002) 

7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 
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«Οι πιθανές επιπτώσεις στο αρχιτεκτονικό 

περιβάλλον στα αρχαία ή ιστορικά μνημεία 

(Κούριο, Τρυπιώτης, Αγ. Ανδρόνικος) από 

όμορα έργα και  κατασκευές» 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής) 

(14.1.2002)   

(Αρ. Φακ. 23.04.008.2002) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης:  6.55 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Μιχαηλίδης Ντίνος 

Βαρνάβα Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 

Βασιλείου Ανδρούλα Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γεωργίου Γεώργιος Παπακώστας Κώστας 

Γιάγκου Κίκης Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεοχάρους Ελένη Προδρόμου Πρόδρομος 

Θωμά Γιαννάκης Σαμψών Σωτήρης 

Καράς Αντώνης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 
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Κουλίας Ζαχαρίας Τυρίμος Κυριάκος 

Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακού Μαρία Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηνικόλα Ντίνος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαύρου Ελένη Χρυσοστόμου Άριστος 

Μιχαηλίδης Θάσος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Καλαϊτζιάν Πετρός  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναβολή του θέματος «Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2003» έπειτα από εισήγηση του κ. Γιαννάκη Ομήρου και οι 

παρατηρήσεις του κ. Χρήστου Πουργουρίδη. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ψυχιατρικής Νοσηλείας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 3) Νόμος του 2002», η συζήτηση που ακολούθησε (Κ. Κωνσταντίνου, Γ. 

Περδίκης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Ν. Κατσουρίδης, Ν. Πιττοκοπίτης, Χρ. 

Πουργουρίδης, Ν. Κλεάνθους, Ά. Κυπριανού, Γ. Βαρνάβα, Ι. Νικολάου, Πρ. 

Προδρόμου, Α. Γεωργίου) και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Οδικής 

Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003». 
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4. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους με τον τίτλο «Οι περί 

Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003». 

5. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και η διαδικαστική συζήτηση που 

ακολούθησε (Χρ. Πουργουρίδης, Ν. Κατσουρίδης, Ι. Νικολάου). 

6. Ερωτήσεις βουλευτών:  Επιστολή ομάδας αστυνομικών για την τοποθέτηση 

προϊσταμένου στην ΚΥΠ Λεμεσού - Ανάγκη επίλυσης των προβλημάτων των 

ρευματοπαθών - Οδηγοί ταξί και φόρος προστιθέμενης αξίας - Κύπρος και 

συνθήκη κατά του καπνίσματος - Αίτημα των κοινοτήτων της κοιλάδας ∆ιαρίζου 

για επέκταση της άρδευσης - Άρνηση της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λεμεσού στη 

δημιουργία Κέντρου Άσκησης και Ψυχαγωγίας Αυτοτελώς Εργαζομένων - 

Ερωτήματα σχετικά με το νέο δρόμο Παραλιμνίου-Αγίας Νάπας - Πλήγμα στους 

τελωνειακούς πράκτορες από την ένταξη της Κύπρου στην ΕΕ - Ανάγκη 

αναγραφής σε διαφημίσεις της προειδοποίησης του Υπουργείου Υγείας για το 

κάπνισμα. 

7. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  Απουσία 

ειδικευμένου νοσηλευτικού προσωπικού στο Ειδικό Σχολείο “Ευαγγελισμός” - 

Χρέος συνοικισμού Κολοσσίου στο Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας Λεμεσού - 

Ανάγκη ύπαρξης ποδηλατόδρομων στις επαρχίες Αμμοχώστου και Λάρνακας - 

Αύξηση κομίστρων των λεωφορείων στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου - 

Σχέδια τουριστικής αξιοποίησης του ποταμού Λιοπετρίου - Μείωση κρατήσεων 

στον τουριστικό τομέα λόγω του πολέμου στο Ιράκ. 

8. Οι σύντομες παρατηρήσεις των κ. Ανδρούλας Βασιλείου, Χρήστου 

Πουργουρίδη και Νίκου Κατσουρίδη για την αναβολή της συζήτησης του 

θέματος «Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών 
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Υποθέσεων σχετικά με τις δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για το Μέλλον της Ευρώπης». 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 5ης Ιουνίου 2003 

(Ώρα έναρξης: 4.08 μ.μ.) 

(Αρ. 31) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της 

Βουλής και παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει κατά πόσο υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το πρώτο θέμα, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2003», παρακαλώ να μείνει τελευταίο στην ημερήσια διάταξη.  Αναμένονται 

κάποιες πληροφορίες, αν δεν έρθουν, αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει πρόταση για 

αναβολή. 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είχαμε ζητήσει από την περασμένη βδομάδα αναβολή αυτού του 

νομοσχεδίου με ένα συγκεκριμένο ερώτημα, αλλά, πραγματικά, μελετώντας το σύνολο 

του νομοθετήματος, διαπιστώνουμε ότι πρέπει να τεθεί στην επιτροπή και να 
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υποβληθούν ορισμένα ερωτήματα και να δοθούν κάποιες απαντήσεις.  Επειδή αυτό δεν 

έγινε ούτε για το συγκεκριμένο θέμα που αφορούσε στα πολιτειακά αξιώματα και την 

ερμηνεία που πρέπει να δοθεί, να παρακαλέσω να δοθεί μία αναβολή μιας βδομάδας 

και να δώσετε οδηγίες να συζητηθεί στην επιτροπή Οικονομικών.  Είναι εδώ ο 

πρόεδρός της, άρτι αφιχθείς, να μας ενημερώσει. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως είχαμε συνεννοηθεί, προτού έρθουμε στην ολομέλεια, 

αναμέναμε μια ενημέρωση από τη Νομική Υπηρεσία.  ∆εν έχει έρθει ακόμα, ας 

αναβληθεί για ακόμα μια βδομάδα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συμφωνείτε για αναβολή; 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το θέμα αναβάλλεται.   

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Σιτηρών 

Κύπρου Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 

Σιτηρών Κύπρου Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλα  

 Ζαχαρίας Κουλίας Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Γιώργος Βαρνάβα 
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 Γιάννος Λαμάρης    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 26 Μαΐου 2003.  Στη 

συνεδρίαση αυτή παρευρέθηκαν εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και 

ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής της Επιτροπής 

Σιτηρών Κύπρου. 

 Ο προϋπολογισμός της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου για το 2003-2004 όπως 

κατατέθηκε στη Βουλή προβλέπει δαπάνες ύψους £77.965.385 και έσοδα του ίδιου 

ύψους, τα οποία θα προέλθουν κυρίως από την πώληση σιτηρών, ποσό που 

προϋπολογίζεται σε £38.197.500, και από επιχορήγηση της κυβέρνησης, ποσό  ύψους 

£38.753.035.  Σημειώνεται ότι στον υπό αναφορά προϋπολογισμό δεν έχουν 

συμπεριληφθεί προτάσεις για δημιουργία οποιωνδήποτε θέσεων ή για αναβάθμιση 

θέσεων.   

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, η επιτροπή είχε την 

ευκαιρία να ενημερωθεί, μεταξύ άλλων, για τα αναπτυξιακά προγράμματα της 

Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου και ειδικότερα για τους στρατηγικούς στόχους που έχουν 

τεθεί, ώστε να μπορέσει να επιβιώσει στο ανταγωνιστικό περιβάλλον της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης. 

 Οι κυριότεροι στόχοι του οργανισμού είναι η βελτίωση της ποιότητας των 

παρεχόμενων υπηρεσιών και προϊόντων της, η αναβάθμιση των εργαστηρίων για τον 

έλεγχο των σιτηρών και η εισαγωγή ενός σύγχρονου μηχανογραφικού συστήματος, το 

οποίο θα δίνει τη δυνατότητα παροχής πληροφοριών για το ύψος των αποθεμάτων 

σιτηρών.     

 Ειδικότερα, αναφορικά με τη νέα πολιτική η οποία εφαρμόζεται από την Επιτροπή 

Σιτηρών ο πρόεδρός της δήλωσε τα ακόλουθα: 
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 Είναι η τελευταία φορά που ο προϋπολογισμός της Επιτροπής Σιτηρών 

κατατίθεται υπό την παρούσα μορφή, αφού από την 1η Μαΐου 2004 καταργείται το 

μονοπωλιακό καθεστώς αναφορικά με την εμπορία των σιτηρών, όπως και οι 

επιχορηγήσεις που παραχωρούνται από την κυβέρνηση λόγω της αναμενόμενης 

πλήρους ελευθεροποίησης της εμπορίας σιτηρών και της σκοπούμενης 

μετεξέλιξης του οργανισμού ενόψει της ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση. 

 Επιδιώκεται η συνεχής αύξηση της αποδοτικότητας του οργανισμού με παράλληλη 

μείωση των λειτουργικών δαπανών. 

 Καταβάλλεται κάθε δυνατή προσπάθεια, στα πλαίσια των κανόνων του διεθνούς 

εμπορίου, για προμήθεια σιτηρών στην καλύτερη ποιότητα και στην καλύτερη τιμή, 

με έμφαση  στον τομέα των προαγορών σε χαμηλές τιμές. 

 Επιδιώκεται περαιτέρω βελτίωση της συνεργασίας με εταιρείες του εξωτερικού για 

πιο ορθολογική διαχείριση της διακίνησης των σιτηρών και μείωση των εξόδων 

μεταφοράς τους.  Συναφώς, επιδιώκεται εφαρμογή της μεθόδου της απευθείας 

πώλησης των σιτηρών από τα πλοία, χωρίς να προηγείται εκφόρτωσή τους με 

σκοπό την εξοικονόμηση κόστους. 

 Με την πλήρη μηχανογράφηση που αναμένεται να τεθεί σε εφαρμογή το Νοέμβριο 

του 2003 παρέχεται η δυνατότητα καλύτερου προγραμματισμού και συντονισμού 

με όλα τα κέντρα πώλησης σιτηρών, δημιουργούνται οι  προϋποθέσεις για άμεση 

πληροφόρηση σε σχέση με το ύψος των διαθέσιμων αποθεμάτων, καθώς και για 

πληροφόρηση σχετικά με τις ανάγκες σε συντήρηση μηχανημάτων κ.ά.   

 Ο πρόεδρος της Επιτροπής Σιτηρών τόνισε συμπερασματικά ότι καταβάλλεται 

προσπάθεια για αναβάθμιση των παρεχόμενων υπηρεσιών του οργανισμού  σε 

συνθήκες ελευθεροποίησης της αγοράς, κατά τρόπο που οι προσφερόμενες υπηρεσίες 
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να είναι ανταγωνιστικές και βιώσιμες με παροχή υψηλής ποιότητας προϊόντων.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε 

τις επιμέρους πρόνοιες του υπό αναφορά προϋπολογισμού, αποφάσισε ομόφωνα να 

εισηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, για 

την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου για το 

οικονομικό έτος 2003-2004. 

 Με την ευκαιρία αυτή, η επιτροπή παρατηρεί ότι υπάρχει μεγάλη αδράνεια και 

καθυστέρηση στην υλοποίηση των σχεδίων σε σχέση με κεφαλαιουχικές δαπάνες, με 

συνεπακόλουθο την επανάληψη κάθε χρόνο των ίδιων ποσών στους ετήσιους 

προϋπολογισμούς, γι’ αυτό και καλεί τους αρμοδίους να θέσουν  χρονοδιαγράμματα 

υλοποίησης των προγραμματισμένων έργων και να λάβουν τα αναγκαία διορθωτικά 

μέτρα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου ποσού 

£77.965.385 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 30 Απριλίου 2004.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος 

άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Κατάργηση Θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 
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 Έναρξη της ισχύος της αναθεώρησης του μισθολογίου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται.   

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 

Σιτηρών Κύπρου Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμούς 3 μέχρι 8 θέματα δεν είναι έτοιμα. 

 Τα υπ’ αριθμούς 9 και 10 θέματα, που είναι «Ο περί Τουρκοκυπριακών 

Περιουσιών (∆ιαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2001» και «Οι περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (∆ιαχείριση και Άλλα 

Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003», έχουν κοινή 

έκθεση. 

 Ορίστε. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού αιτείται 

μιας βδομάδας αναβολή, για να ολοκληρώσουμε θέματα τα οποία μας ενδιαφέρουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 
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 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τα θέματα αναβάλλονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Κτήσης Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Αλλοδαποί) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Το ΑΚΕΛ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια, αλλά 

αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει λόγος αναγνώσεως της εκθέσεως.  Η έκθεση θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Κτήσης Ακίνητης Ιδιοκτησίας 

(Αλλοδαποί) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ανδρούλα Βασιλείου 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγις Αγαπίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιαννάκης Ομήρου  Γιώργος Περδίκης 

 Χρίστος Κληρίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Σεπτεμβρίου 2002, 

στις 19 Μαΐου 2003 και στις 2 Ιουνίου 2003.  Στις εν λόγω συνεδρίες κλήθηκε και 

παρευρέθηκε ο επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της 

Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών.   

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 
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εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας 

για την κτήση ακίνητης ιδιοκτησίας από αλλοδαπούς για σκοπούς εναρμόνισης της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο.  Το εν λόγω κεκτημένο αποτελεί 

πρωτογενή νομοθεσία και αφορά τα άρθρα της Συνθήκης για την Ίδρυση της 

Ευρωπαϊκής Κοινότητας που αναφέρονται στην ελεύθερη κυκλοφορία των 

εργαζομένων, στην ελευθερία εγκατάστασης, στην ελεύθερη παροχή υπηρεσιών και 

στην ελεύθερη διακίνηση κεφαλαίου.  Mε τον προτεινόμενο νόμο σκοπείται η 

τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου και ειδικότερα η ερμηνεία του όρου 

“αλλοδαπός” με την προσθήκη σε αυτή δύο νέων παραγράφων.   

 Η προτεινόμενη τροποποίηση στοχεύει στην άρση των περιορισμών που,  με 

βάση την ισχύουσα κυπριακή νομοθεσία, υφίστανται για τους πολίτες κρατών μελών της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης και για τα νομικά πρόσωπα που έχουν συσταθεί σε κράτη μέλη 

της, σε σχέση με τη δυνατότητα να αποκτούν ακίνητη ιδιοκτησία στην Κύπρο, 

εξαιρουμένης της απόκτησης δευτερεύουσας κατοικίας.  Όσον αφορά την απόκτηση 

δευτερεύουσας κατοικίας, δηλαδή κατοικίας που δεν αποτελεί μόνιμο τόπο διαμονής, 

από πολίτες ή νομικά πρόσωπα κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα πρέπει να 

σημειωθεί ότι κατά τη διάρκεια των ενταξιακών διαπραγματεύσεων δόθηκε στην 

Κυπριακή ∆ημοκρατία μεταβατική περίοδος πέντε ετών από την προσχώρησή της στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, μετά την πάροδο της οποίας θα υιοθετηθεί πλήρως το κεκτημένο. 

 Κατά τη συζήτηση του πιο πάνω νομοσχεδίου στην επιτροπή στις 30 Σεπτεμβρίου 

2002 υπήρξε προβληματισμός των μελών της για αριθμό θεμάτων.  Ειδικότερα, από 

μέλη της επιτροπής έγινε κριτική για το γεγονός ότι η χώρα μας κατά τη διάρκεια των 

ενταξιακών διαπραγματεύσεων δεν κατόρθωσε να εξασφαλίσει εξαίρεσή της από το 
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κεκτημένο ή ευνοϊκότερη μεταχείριση, όσον αφορά τις δεσμεύσεις της, σε αντίθεση με 

άλλες υπό ένταξη χώρες, όπως η Μάλτα και η Πολωνία, οι οποίες, σύμφωνα με σχετική 

πληροφορία, έτυχαν εξαίρεσης.  Πρόσθετα, μέλη της επιτροπής ήγειραν το θέμα των 

κινδύνων που εγκυμονεί για τη χώρα μας το ενδεχόμενο να αποκτούν ακίνητη 

ιδιοκτησία νομικά πρόσωπα που είναι εγγεγραμμένα σε κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης, αλλά ελέγχονται από πολίτες τρίτων χωρών.  Ως αποτέλεσμα του πιο πάνω 

προβληματισμού η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων ζήτησε από 

τους λειτουργούς του Υπουργείου Εσωτερικών να μελετήσουν τα ερωτήματα που 

ηγέρθησαν κατά την εν λόγω συνεδρία και να την ενημερώσουν γραπτώς για τις θέσεις 

της εκτελεστικής εξουσίας στα θέματα αυτά.  Παράλληλα, δόθηκαν οδηγίες να 

ενημερωθούν οι ενδιαφερόμενοι φορείς του ιδιωτικού τομέα για τις διατάξεις του 

προτεινόμενου νόμου, αφού αυτοί με επιστολές τους προς τον πρόεδρο και τα μέλη της 

επιτροπής είχαν εκφράσει την επιθυμία να τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου και να 

την ενημερώσουν για τις θέσεις τους.  

 Οι αρμόδιοι λειτουργοί του Υπουργείου Εσωτερικών επανήλθαν στην επιτροπή 

κοινοποιώντας τις απόψεις των ενδιαφερόμενων οργανώσεων και ενημερώνοντάς την 

παράλληλα για τις εξαιρέσεις ή και τις μεταβατικές περιόδους που άλλες υποψήφιες για 

ένταξη χώρες ή και χώρες μέλη εξασφάλισαν στο θέμα αυτό κατά τη διάρκεια των 

διαπραγματεύσεων για ένταξή τους στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Σε σχέση με την 

ανησυχία της επιτροπής για το ενδεχόμενο να αποκτούν ακίνητη ιδιοκτησία νομικά 

πρόσωπα που είναι εγγεγραμμένα σε κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά 

ελέγχονται από πολίτες τρίτων χωρών, η απάντηση των πιο πάνω λειτουργών ήταν ότι, 

σύμφωνα με το άρθρο 48 της Συνθήκης για την Ίδρυση της Ευρωπαϊκής Κοινότητας, οι 

εταιρείες που έχουν συσταθεί σύμφωνα με τη νομοθεσία συγκεκριμένου κράτους 

μέλους και έχουν την καταστατική έδρα και την κεντρική διοίκησή τους εντός της 
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Κοινότητας τυγχάνουν της ίδιας μεταχείρισης με τα φυσικά πρόσωπα που είναι υπήκοοι 

του κράτους μέλους, ενώ στην κατηγορία των εταιρειών περιλαμβάνονται οι εταιρείες 

αστικού ή εμπορικού δικαίου, συμπεριλαμβανομένων και των συνεταιρισμών.  

Σημειώνεται ότι οι διατάξεις του άρθρου 48 αναφέρονται σε εταιρείες που έχουν 

συσταθεί σε οποιοδήποτε κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ανεξάρτητα από το 

ιδιοκτησιακό καθεστώς τους.  

 Υπό το φως των πιο πάνω και με σκοπό να διασκεδασθούν οι ανησυχίες της 

επιτροπής για το ενδεχόμενο αλλοδαποί, πολίτες τρίτων χωρών, έμμεσα να ελέγχουν 

συμφέροντα στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, έγινε προς τους εκπροσώπους του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας η εισήγηση να τροποποιηθεί ο προτεινόμενος νόμος, έτσι 

που να περιληφθεί σε αυτόν ρητή αναφορά στις διατάξεις της Συνθήκης για την Ίδρυση 

της Ευρωπαϊκής Κοινότητας οι οποίες επιτρέπουν τη θέσπιση εξαιρέσεων από το 

δικαίωμα της ελεύθερης απόκτησης ακίνητης ιδιοκτησίας, εφόσον κάτι τέτοιο 

υπαγορεύουν λόγοι δημόσιας τάξης, δημόσιας ασφάλειας και δημόσιας υγείας. 

 Μετά την κατάθεση τροποποιημένου κειμένου, με βάση τα πιο πάνω, από το 

Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του, εισηγείται 

κατά πλειοψηφία στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, όπως 

έχει τελικά διαμορφωθεί. 

 Τα μέλη της επιτροπής, βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-

Νέες ∆υνάμεις, δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο ενώπιον 

της ολομέλειας της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ορίστε. 
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Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο λόγος που παίρνω το λόγο είναι διότι έχω προσέξει πως, ενώ 

στην έκθεση, στη σελίδα 3, γίνεται αναφορά στο άρθρο 48 της συνθήκης, εκ λάθους, για 

κάποιο λόγο, υποθέτω, που μπορεί να αφορά είτε τη σύνταξη της έκθεσης είτε το 

νομοθέτημα το οποίο συνοδεύει την έκθεση, δε γίνεται καμία αναφορά για το άρθρο 48 

στο άρθρο 5, αλλά γίνεται αναφορά σε άλλα άρθρα και πρέπει να είναι κάποιο 

τυπογραφικό λάθος.  Συγκεκριμένα, στο άρθρο 5, το οποίο αφορά την εξαίρεση, λέει: 

«Οι διατάξεις του παρόντος Νόμου υπόκεινται σε εξαιρέσεις που προβλέπονται στην 

παράγραφο 3 του άρθρου 39 και στα άρθρα 46, 55 και 58 της Συνθήκης περί Ιδρύσεως 

της Ευρωπαϊκής Κοινότητας», ενώ στην έκθεση γίνεται αναφορά στο άρθρο 48.  Πρέπει 

να είναι λάθος αυτό.  Απλώς είναι για σκοπούς διόρθωσης που κάμνω την παρέμβαση.  

∆εν ξέρω πού πρέπει να γίνει διόρθωση, αν πρέπει να γίνει στο κείμενο της έκθεσης ή 

στο κείμενο του νόμου.  Αν η γραμματεία είναι εδώ και μας ακούει μπορεί να μας 

διαφωτίσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής τι λέει; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ο πρόεδρος απουσιάζει, κύριε Πρόεδρε· είναι ο κ. Νίκος Κλεάνθους.  Είναι 

εναρμονιστικό το νομοθέτημα και γι’ αυτό το λόγο, επειδή είναι πιθανώς λάθος που 

αφορά τη δακτυλογράφηση, γι’ αυτό το λόγο έκαμα αναφορά στη γραμματεία.  Πάντως 

πρέπει να διορθωθεί.  Η εξαίρεση αυτή, η οποία είναι εξαίρεση η οποία μπήκε στο 

κείμενο κατόπιν αίτησης ομοφώνου των μελών της επιτροπής, τουλάχιστον έτσι ήταν η 

παρατήρηση τότε, είναι ένα πάρα πολύ σημαντικό θέμα και πρέπει να ανταποκρίνεται ο 

πραγματικός αριθμός και στην έκθεση.  Μπορεί να είναι λάθος και στο κείμενο του 

νομοθετήματος· δεν μπορώ να πω με βεβαιότητα. 



 12

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα το αφήσω στο τέλος, για να μας δώσει η γραμματεία κάποιες εξηγήσεις. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ωραία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το υπ’ αριθμόν 12 είναι «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ των Κρατών Μελών των 

Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων για τη ∆ιαβίβαση Ποινικών ∆ιαδικασιών (Κυρωτικός) Νόμος 

του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ των Κρατών 

Μελών των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων για τη ∆ιαβίβαση Ποινικών ∆ιαδικασιών 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Μάριος Ματσάκης  Χρίστος Κληρίδης 

 Σταύρος Ευαγόρου  Ανδρούλα Βασιλείου 

 Ελένη Μαύρου  

 Άγις Αγαπίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Γιώργος Περδίκης 

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το νομοσχέδιο 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 26 Μαΐου 2003.  Στη συνεδρία της 

επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε ο επικεφαλής της διαπραγματευτικής 

αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς επίσης και αρμόδιοι 

υπηρεσιακοί παράγοντες. 
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 Το υπό αναφορά νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση 

της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της συμφωνίας μεταξύ των 

κρατών μελών των ευρωπαϊκών κοινοτήτων για τη διαβίβαση ποινικών διαδικασιών και 

τη ρύθμιση επιμέρους ζητημάτων που προκύπτουν από αυτήν.  

 Σύμφωνα με την προαναφερθείσα συμφωνία, το κράτος μέλος, το οποίο με βάση 

το εθνικό του δίκαιο έχει δικαιοδοσία για τη δίωξη αδικήματος, μπορεί να ζητήσει την 

άσκηση δίωξης από το κράτος μέλος, την υπηκοότητα του οποίου έχει ο ύποπτος, από 

το κράτος στο οποίο βρίσκεται ο ύποπτος ή από το κράτος στο οποίο ο ύποπτος έχει τη 

συνήθη κατοικία του. 

 Η επιψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου από τη Βουλή απαιτείται για την κατά 

νόμο κύρωση της πιο πάνω συμφωνίας, με βάση το άρθρο 169(2) του Συντάγματος της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων υιοθετεί τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για  την κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας στην οποία 

αναφέρεται.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση.  Άρθρο 3. 

 ∆ικαιοδοσία ∆ικαστηρίου.  Άρθρο 4. 

 Σύλληψη και κράτηση.  Άρθρο 5. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 6. 

 ∆ιαδικαστικός Κανονισμός.  Άρθρο 7. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκρίνονται.   

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ των Κρατών 

Μελών των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων για τη ∆ιαβίβαση Ποινικών ∆ιαδικασιών 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης μεταξύ των Κρατών Μελών 

των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων για την Εκτέλεση των Αλλοδαπών Ποινικών 

Καταδικαστικών Αποφάσεων (Κυρωτικός) Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη 

και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Σύμβασης μεταξύ των Κρατών Μελών 
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των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων για την Εκτέλεση των Αλλοδαπών Ποινικών 

Καταδικαστικών Αποφάσεων (Κυρωτικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Μάριος Ματσάκης Χρίστος Κληρίδης 

 Σταύρος Ευαγόρου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Ελένη Μαύρου  

 Άγις Αγαπίου  Μη μέλη της επιτροπής:  

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 26 Μαΐου 2003.  Στη συνεδρία 

της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο επικεφαλής της διαπραγματευτικής 

αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς επίσης και αρμόδιοι 

υπηρεσιακοί παράγοντες. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση  

της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της Σύμβασης μεταξύ των 

Κρατών Μελών των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων για την Εκτέλεση των Αλλοδαπών 

Ποινικών Καταδικαστικών Αποφάσεων.  Η εν λόγω σύμβαση αποτελεί δεσμευτικό 

κοινοτικό κεκτημένο.   
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 Βασικός σκοπός της πιο πάνω σύμβασης είναι η ανάληψη από τα κράτη μέλη της 

υποχρέωσης να συνεργάζονται όσο είναι δυνατό στενότερα σχετικά με τη μεταβίβαση 

της αρμοδιότητας εκτέλεσης των καταδικαστικών αποφάσεων. 

 Στον προτεινόμενο κυρωτικό νόμο, εκτός από την κύρωση της σύμβασης, 

περιέχονται συμπληρωματικές διατάξεις, ώστε να καταστεί δυνατή η πλήρης εφαρμογή 

της σύμβασης.  Συγκεκριμένα, περιλαμβάνονται πρόνοιες για την εκτέλεση 

καταδικαστικής απόφασης, την αίτηση εκτέλεσης, το ένταλμα σύλληψης, το διάταγμα 

εκτέλεσης ποινής στερητικής της ελευθερίας ή χρηματικής ποινής, τη συνέπεια έκδοσης 

διατάγματος για εκτέλεση καταδικαστικής απόφασης, την έκδοση κανονισμών από το 

Υπουργικό Συμβούλιο και την έκδοση διαδικαστικού κανονισμού από το Ανώτατο 

∆ικαστήριο.  

 Η επιψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο από τη Βουλή απαιτείται για την κατά νόμο 

κύρωση της σύμβασης με βάση το άρθρο 169(2) του συντάγματος. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του πιο πάνω νομοσχεδίου στην επιτροπή, ζητήθηκαν 

πρόσθετα στοιχεία από την εκτελεστική εξουσία, μεταξύ των οποίων και η πληροφορία 

για το ποιες χώρες έχουν κυρώσει μέχρι στιγμής τη σύμβαση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της σύμβασης 

στην οποία αναφέρεται.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση.  Άρθρο 3. 

 Εκτέλεση καταδικαστικής απόφασης.  Άρθρο 4. 

 Αίτηση εκτέλεσης.  Άρθρο 5. 

 ∆ιάταγμα εκτέλεσης ποινής στερητικής της ελευθερίας ή χρηματικής ποινής.  

Άρθρο 6. 

 Συνέπεια έκδοσης διατάγματος για εκτέλεση καταδικαστικής απόφασης.  Άρθρο 7. 

 Ένταλμα σύλληψης.  Άρθρο 8. 

 Απόδειξη διαβίβασης εγγράφων.  Άρθρο 9. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 10. 

 ∆ιαδικαστικός Κανονισμός.  Άρθρο 11. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 12 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 12 εγκρίνονται.   

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης μεταξύ των Κρατών 

Μελών των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων για την Εκτέλεση των Αλλοδαπών Ποινικών 

Καταδικαστικών Αποφάσεων (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
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Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Μάριος Ματσάκης Χρίστος Κληρίδης 

 Σταύρος Ευαγόρου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Ελένη Μαύρου  

 Άγις Αγαπίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 26 Μαΐου 2003.  Στη συνεδρία 

της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο επικεφαλής της διαπραγματευτικής 

αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και 

εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των αρμόδιων 

κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το υπό αναφορά νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο 

Εξωτερικών και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη 

διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που σχετίζονται με την 

εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας 

για τους πρόσφυγες για σκοπούς εναρμόνισης με το κοινοτικό κεκτημένο στο Κεφάλαιο 

24 «∆ικαιοσύνη και Εσωτερικές Υποθέσεις» και, ειδικότερα, του μέρους που αφορά το 
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άσυλο και τα δικαιώματα των προσφύγων.  Σημειώνεται ότι η ευρωπαϊκή νομοθεσία 

στον τομέα αυτό αποτελείται από: 

1. Το ψήφισμα του Συμβουλίου της Ευρώπης, που υιοθετήθηκε στις 30 Νοεμβρίου 

1992, για τις πρόδηλα αβάσιμες αιτήσεις ασύλου. 

2. Το ψήφισμα του Συμβουλίου της Ευρώπης, που υιοθετήθηκε στις 30 Νοεμβρίου 

1992, για μια εναρμονισμένη προσέγγιση σε θέματα που αφορούν ασφαλείς τρίτες 

χώρες. 

3. Τα συμπεράσματα του Συμβουλίου της Ευρώπης, που υιοθετήθηκαν στις 30 

Νοεμβρίου 1992, σχετικά με τις χώρες στις οποίες δεν υπάρχει, γενικά, σοβαρός 

κίνδυνος καταδίωξης. 

4. Το ψήφισμα του Συμβουλίου της Ευρώπης, που υιοθετήθηκε στις 20 Ιουνίου 1995, 

αναφορικά με τις ελάχιστες εγγυήσεις στις διαδικασίες ασύλου. 

5. Την Οδηγία 2001/55/ΕΚ του Συμβουλίου της Ευρώπης, που υιοθετήθηκε στις 20 

Ιουλίου 2001, σχετικά με τις ελάχιστες προδιαγραφές παροχής προσωρινής 

προστασίας σε περίπτωση μαζικής εισροής εκτοπισθέντων και μέτρα για τη δίκαιη 

κατανομή των βαρών μεταξύ των κρατών μελών όσον αφορά την υποδοχή και την 

αντιμετώπιση των συνεπειών της υποδοχής αυτών των ατόμων. 

6. Τη Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες του 1951.   

 Σύμφωνα με το προοίμιο του νόμου που προτείνεται, οι τροποποιήσεις γίνονται για 

σκοπούς πλήρους εναρμόνισης με τις πιο πάνω πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης 1, 2, 

3 και 4, για μερική εναρμόνιση με την οδηγία για τις ελάχιστες προδιαγραφές παροχής 

προσωρινής προστασίας σε περίπτωση μαζικής εισροής εκτοπισθέντων και για 

ευθυγράμμιση με τη Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες του 1951. 

 Με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προτείνονται, ειδικότερα, τα ακόλουθα: 
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 Η εισαγωγή και η διασαφήνιση εννοιών όπως αυτές της συμπληρωματικής 

προστασίας και της προσωρινής προστασίας. 

 Η τροποποίηση της έννοιας των πρόδηλα αβάσιμων αιτήσεων ασύλου. 

 Η εισαγωγή των εννοιών της ασφαλούς τρίτης χώρας και της χώρας όπου, γενικά, 

δεν υπάρχει βάσιμος φόβος καταδίωξης. 

 Η παραχώρηση δικαιώματος άσκησης ιεραρχικής προσφυγής και για τις 

αποφάσεις της Αρχής Προσφύγων που αφορούν τις πρόδηλα αβάσιμες αιτήσεις 

ασύλου. 

 Η διευκρίνιση των εξουσιών της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων ως του 

δευτεροβάθμιου οργάνου το οποίο θα εξετάζει όλες τις ιεραρχικές/διοικητικές 

προσφυγές. 

 Η εισαγωγή νέων προνοιών σε σχέση με τα δικαιώματα των αιτητών ασύλου. 

 Η εισαγωγή νέων δικαιωμάτων των αναγνωρισμένων ως προσφύγων και η 

διασαφήνιση υφιστάμενων δικαιωμάτων τους. 

 Η τροποποίηση των σχετικών με τη διαδικασία παραχώρησης ασύλου ενώπιον 

της Αρχής Προσφύγων άρθρων για την απλούστευση της διαδικασίας 

παραχώρησης ασύλου ενώπιον της Αρχής Προσφύγων. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους αρμόδιους 

λειτουργούς, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις είναι απαραίτητες τόσο για τη βελτίωση 

της υφιστάμενης νομοθεσίας, με στόχο την κάλυψη κενών και αδυναμιών που 

διαπιστώθηκαν από την πρακτική εφαρμογή της, όσο και για σκοπούς εναρμόνισης με 

το κοινοτικό κεκτημένο.  Ειδικότερη αναφορά έγινε από τους αρμόδιους λειτουργούς στο 

πρόβλημα που δημιουργεί η μη παραχώρηση δικαιώματος έφεσης και για τις 

αποφάσεις της Αρχής Προσφύγων που αφορούν τις πρόδηλα αβάσιμες αιτήσεις.  Οι 

εκπρόσωποι της εκτελεστικής εξουσίας δήλωσαν επίσης ότι το κεκτημένο στον τομέα 
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του ασύλου στο επίπεδο της Ευρωπαϊκής Ένωσης εξελίσσεται συνεχώς και ραγδαία, γι’ 

αυτό και σε σύντομο χρονικό διάστημα μετά την ψήφιση του υπό αναφορά 

νομοσχεδίου, θα προωθηθεί νέα τροποποιητική νομοθεσία, η οποία θα εναρμονίσει την 

ημεδαπή νομοθεσία με το νέο αυτό κεκτημένο.  

 Κατά τη συζήτηση του υπό αναφορά νομοσχεδίου τα μέλη της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εξέφρασαν την ικανοποίησή τους για την 

αξιοσημείωτη βελτίωση που επιτυγχάνεται με τις προτεινόμενες διατάξεις που 

διαφοροποιούν σε σημαντικό βαθμό την υφιστάμενη εσωτερική νομοθεσία, καθώς και 

για το γεγονός ότι έχουν υιοθετηθεί οι πλείστες εισηγήσεις των ενδιαφερόμενων μερών 

και οργανώσεων, δηλαδή της Κίνησης Στήριξης Αλλοδαπών και της Υπάτης Αρμοστείας 

των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες.  Παράλληλα, όμως, παρατήρησαν ότι 

ακόμα και με την υιοθέτηση της προτεινόμενης νομοθεσίας, που για λόγους συνέπειας 

με τη δέσμευσή μας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης δε θα πρέπει να καθυστερήσει, θα 

παραμείνουν πολλά κενά τα οποία χρήζουν περαιτέρω βελτίωσης.  Γι’ αυτό και θα 

αναμένουν από την κυβέρνηση να μελετήσει τις εισηγήσεις που υποβλήθηκαν στο 

στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου και να επανέλθει με προτάσεις της τόσο για τυχόν 

τροποποιήσεις στην υφιστάμενη νομοθεσία όσο και για την εισαγωγή νέων διατάξεων. 

 Ειδικότερα, στα πλαίσια της συζήτησης και του προβληματισμού που επικράτησε 

κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην επιτροπή, έγινε αναφορά στα ζητήματα που η 

κυβέρνηση θα πρέπει να μελετήσει, για να διορθώσει σε σχέση με τις αδυναμίες της 

νομοθεσίας.  Ενδεικτικά αναφέρεται η ανάγκη εισαγωγής ασφαλιστικών δικλίδων για τις 

γυναίκες αιτήτριες ασύλου, οι οποίες ήδη κατοχυρώνονται στο πιο πάνω κεκτημένο, η 

ενσωμάτωση περαιτέρω διατάξεων για τα δικαιώματα των ανήλικων αιτητών ασύλου, 

ενδεχόμενη μείωση του βαθμού αυστηρότητας των κριτηρίων που εφαρμόζονται για να 

αποφασιστεί κατά πόσο η αίτηση ασύλου δεν αποκαλύπτει οποιαδήποτε ουσιώδη βάση 
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για αναγνώριση του αιτητή ως πρόσφυγα και, κατ’ επέκταση, θεωρείται ως πρόδηλα 

αβάσιμη, το δικαίωμα πληροφόρησης των αιτητών, η σύνθεση της Αναθεωρητικής 

Αρχής ως του δευτεροβάθμιου οργάνου το οποίο εξετάζει όλες τις διοικητικές 

προσφυγές, το θέμα της λήψης των δακτυλικών αποτυπωμάτων κατά την υποβολή της 

αίτησης για αναγνώριση προσώπου ως πρόσφυγα, καθώς και το θέμα της κράτησης 

των αιτητών ασύλου.  

 Υπό το φως όλων των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 

νομοσχεδίου, το οποίο εν πάση περιπτώσει αποτελεί βελτίωση της υφιστάμενης 

νομοθεσίας σε σχέση με το καθεστώς των αιτητών ασύλου και καλύπτει κενά που είχαν 

εντοπιστεί στη μέχρι τώρα εφαρμογή της νομοθεσίας.  Ωστόσο, η επιτροπή 

επαναλαμβάνει ότι η νομοθεσία αυτή χρήζει περαιτέρω βελτίωσης, γι’ αυτό και αναμένει 

από την εκτελεστική εξουσία να καταθέσει νέα τροποποιητική νομοθεσία, η οποία να 

συμπληρώνει στο σύνολό τους τα κενά και τις αδυναμίες που εντοπίστηκαν στην 

υφιστάμενη νομοθεσία και να την εκσυγχρονίζει.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-

Νέες ∆υνάμεις, υιοθετώντας την πιο πάνω εκτίμηση της επιτροπής, επισήμαναν ότι το 

υπό αναφορά νομοσχέδιο παρουσιάζει περιθώρια βελτίωσης σε σημεία όπως οι λόγοι 

απόρριψης αίτησης ως πρόδηλα αβάσιμοι, οι όροι που αφορούν το καθεστώς 

συμπληρωματικής προστασίας, τα θέματα που αφορούν δικαιώματα ανήλικων αιτητών 

και ιδιαίτερα το θέμα κηδεμονίας τους, η παροχή νομικής αρωγής στους αιτητές ασύλου, 

η ενημέρωση των αιτητών όχι μόνο για τα δικαιώματα και τις υποχρεώσεις τους σε 

σχέση με τη διαδικασία εξέτασης της αίτησής τους, αλλά και ευρύτερα με την παραμονή 

τους στη χώρα.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, επισημαίνοντας τις πιο 
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πάνω παρατηρήσεις, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά 

νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 

Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».  Παράλληλα, η επιτροπή δηλώνει ότι 

θα αναμένει σύντομα την κατάθεση περαιτέρω βελτιωμένης νομοθεσίας για το όλο 

θέμα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε. 

Α. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με αφορμή τη συζήτηση του 

συγκεκριμένου νομοσχεδίου, που κατατέθηκε στα πλαίσια της εναρμόνισης της δικής 

μας νομοθεσίας με το ευρωπαϊκό κεκτημένο, θα θέλαμε να τονίσουμε και στην 

ολομέλεια ότι, παρά τη βελτίωση που παρατηρείται σε σχέση με το υφιστάμενο 

καθεστώς, υπάρχουν ακόμα περιθώρια περαιτέρω βελτίωσης, μάλιστα και για 

συγκεκριμένους λόγους, όπως είναι οι λόγοι για τους οποίους μπορεί να απορριφθεί μία 

αίτηση, όπως είναι τα δικαιώματα τόσο των γυναικών αιτητριών όσο και των ανήλικων 

αιτητών, καθώς επίσης και στα πλαίσια της ενημέρωσης που μπορεί να έχει ένας 

αιτητής σε ό,τι αφορά τόσο τα δικαιώματά του όσο και τις υποχρεώσεις του.  Ψηφίζουμε 

το νομοσχέδιο, παρά τα πιο πάνω, λόγω στης δέσμευσης που έχει αναλάβει η χώρα 

μας έναντι της Ενωμένης Ευρώπης για την ψήφιση του συγκεκριμένου νομοσχεδίου, 

στα πλαίσια της εναρμόνισης, λόγω της βελτίωσης που παρατηρείται σε σχέση με το 

υφιστάμενο καθεστώς και θέλουμε να πούμε ότι αναμένουμε από την εκτελεστική 

εξουσία ότι πολύ σύντομα θα φέρει στη Βουλή νομοσχέδιο με το οποίο θα καλύπτονται 

τα κενά τα οποία επισημάνθηκαν κατά τη διάρκεια της συζήτησης που έγινε στην 

αρμόδια επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων. 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για τον ίδιο λόγο.  Επειδή ακριβώς πρόκειται περί νομοθετήματος 

το οποίο στα πλαίσια της εναρμόνισης και της συμμόρφωσής μας προς το κοινοτικό 

κεκτημένο θα πρέπει να ψηφιστεί, θα πρέπει να παραβλεφθεί  εκ των πραγμάτων η 

επιχειρούμενη σφαιρική ρύθμιση του θέματος.  Μάλιστα δε, ένα σημείο το οποίο είναι 

εξαιρετικά σημαντικό αφέθηκε, παρά το ότι έγινε μία ακροθιγώς συζήτηση στην αρμόδια 

επιτροπή και πιθανώς να μπορούσε να μπει στην έκθεση, και δεν μπήκε ούτε στο 

κείμενο βέβαια.  ∆όθηκε υπόσχεση εκ μέρους της εκτελεστικής εξουσίας ότι θα έρθει 

μεταγενέστερα.  Είναι το βασικότατο δικαίωμα που προβλέπεται από τον Ευρωπαϊκό 

Χάρτη Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, το δικαίωμα υποβολής έφεσης εναντίον της 

Αναθεωρητικής Αρχής Προσφυγών.  Ένα από τα βασικά ανθρώπινα δικαιώματα είναι 

και το δικαίωμα της έφεσης· δεν υπάρχει καμία ρύθμιση.   

 Γι’ αυτό και μόνο το λόγο, θα πρέπει η εκτελεστική εξουσία να φροντίσει -και 

δράττομαι της ευκαιρίας αυτής να την καλέσουμε, στα πλαίσια αυτής της συζήτησης, 

αρχής γενομένης από αυτό το λόγο που εκκρεμεί- ώστε το συντομότερο δυνατό να 

εισαχθεί η δυνατότητα καταχώρισης έφεσης εναντίον των αποφάσεων της 

Αναθεωρητικής Αρχής Προσφυγών, αλλά και για τη ρύθμιση άλλων συμπληρωματικών 

ζητημάτων, για τα οποία έγινε αναφορά από τον προηγούμενο ομιλητή.  Το 

συντομότερο δυνατό θα πρέπει να επανέλθει, με πρόθεση να καλύψει πλήρως τα κενά 

αυτά.  ∆εν μπορούμε να μιλούμε για ευρωπαϊκή ολοκλήρωση και συγχρονισμό στα 

θέματα αυτά με τα συμβαίνοντα στην Ευρώπη, εάν, στα πλαίσια μιας στοιχειώδους 

ανθρώπινης υποχρέωσης που έχουμε γύρω από τα θέματα αυτά γι’ αυτούς τους 
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ανθρώπους, οι οποίοι ξέρουμε κάτω από ποιες συνθήκες βρίσκονται στη χώρα μας, δεν 

τους παρέχουμε στην ολότητα τα δικαιώματα που μπορούν να ασκούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα ήθελα απλώς να υπενθυμίσω στους συναδέλφους βουλευτές ότι για θέματα τα 

οποία δεν προνοούν δαπάνη η Βουλή έχει τη δυνατότητα πρωτοβουλιακά να 

παρεμβαίνει με νομοθετήματα τα οποία να βελτιώνουν ή να εισάγουν νέες νομοθετικές 

αρχές.  Γι’ αυτό, εάν και εφόσον, όπως λέτε, υπάρξει οποιαδήποτε καθυστέρηση, δε 

νομίζω ότι η Βουλή θα δικαιολογείται να μην προχωρήσει η ίδια, εφόσον κάποιοι 

αισθάνονται ότι χρειάζεται αλλαγή.   

 Προχωρούμε.  ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 14. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 18.  Άρθρο 

15. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 18. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 25. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του Νόμου 6(Ι) του 2002.  Άρθρο 26. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 26 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 26 εγκρίνονται.   

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το επόμενο θέμα είναι «Ο περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της 

Ρύπανσης Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τo  

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και 

Ελέγχου της Ρύπανσης Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Μάριος Ματσάκης Χρίστος Κληρίδης 

 Σταύρος Ευαγόρου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Ελένη Μαύρου  

 Άγις Αγαπίου  Μη μέλη της επιτροπής:  

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 26 Μαΐου 2003.  Στη συνεδρία 

της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν o επικεφαλής της διαπραγματευτικής 

αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και 

εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των αρμόδιων 

κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το υπό αναφορά νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση 

της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με τις πρόνοιες του κοινοτικού κεκτημένου σχετικά με την ολοκληρωμένη πρόληψη και 
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τον έλεγχο της ρύπανσης.  Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο επιδιώκεται η 

θέσπιση του νομοθετικού πλαισίου για την ολοκληρωμένη πρόληψη και τον έλεγχο της 

ρύπανσης από εγκαταστάσεις και δραστηριότητες οι οποίες εμπίπτουν στις κατηγορίες 

που ορίζονται στο Παράρτημα Ι του νομοσχεδίου.  

 Επισημαίνεται ότι ο προτεινόμενος νόμος εφαρμόζεται ως συμπληρωματικό 

νομοθέτημα των υφιστάμενων νομοθεσιών που αφορούν τον έλεγχο της ρύπανσης των 

νερών και τον έλεγχο της ρύπανσης της ατμόσφαιρας και που έχουν ήδη εναρμονιστεί 

με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων υιοθετεί τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό, αφού προηγουμένως επέφερε σ’ 

αυτό, σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ορισμένες 

τροποποιήσεις για βελτίωση του κειμένου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 

του σε νόμο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός και πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Πρόσθετα στοιχεία.  Άρθρο 4. 

 Συντονισμός διαδικασιών.  Άρθρο 5. 

 Όροι στην άδεια.  Άρθρο 6. 

 Κανονισμοί για βέλτιστες διαθέσιμες τεχνικές.  Άρθρο 7. 

 Οριακές τιμές εκπομπής.  Άρθρο 8. 
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 Επανεξέταση των όρων της άδειας.  Άρθρο 9. 

 ∆ιασυνοριακές επιπτώσεις.  Άρθρο 10. 

 ∆ημοσίευση στοιχείων.  Άρθρο 11. 

 Κοινοποιήσεις στην Επιτροπή Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων.  Άρθρο 12. 

 Υφιστάμενες εγκαταστάσεις.  Άρθρο 13. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 14 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 14 εγκρίνονται.   

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και 

Ελέγχου της Ρύπανσης Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Για τα επόμενα θέματα υπ’ αριθμούς 16, 17 και 18 υπάρχει κοινή έκθεση.  Τα 

θέματα αυτά είναι:  «Ο περί Προσφορών στους Τομείς του Ύδατος, της Ενέργειας, των 

Μεταφορών και των Τηλεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», «Ο περί 

Προσφορών του ∆ημοσίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και «Οι περί 

Προσφορών του ∆ημοσίου (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση 

είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τα 

νομοσχέδια και τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «O περί Προσφορών 
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στους Τομείς του Ύδατος, της Ενέργειας, των Μεταφορών και των 

Τηλεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», «Ο περί Προσφορών του 

∆ημοσίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και «Οι περί Προσφορών του 

∆ημοσίου (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Μάριος Ματσάκης Χρίστος Κληρίδης 

 Σταύρος Ευαγόρου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Ελένη Μαύρου  

 Άγις Αγαπίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τα πιο πάνω 

νομοσχέδια και τους κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 26 

Μαΐου 2003. Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο επικεφαλής της 

διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και 

εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Τα πιο πάνω νομοσχέδια και οι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που σχετίζονται με 

την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο.   

 Σκοπός των προτεινόμενων νομοσχεδίων και κανονισμών είναι η τροποποίηση 

της βασικής νομοθεσίας και των βασικών κανονισμών και η εναρμόνισή τους με το 
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κοινοτικό κεκτημένο, με τη διαγραφή των άρθρων που αφορούν την προστασία 

εγχώριων αγαθών, έργων και υπηρεσιών. 

 Ειδικότερα, σκοπός του πρώτου προτεινόμενου νομοσχεδίου είναι η διαγραφή του 

άρθρου 25 της βασικής νομοθεσίας για τις προσφορές στους τομείς του ύδατος, της 

ενέργειας, των μεταφορών και των τηλεπικοινωνιών.  Το εν λόγω άρθρο προβλέπει για 

την προστασία, υπό προϋποθέσεις, των αγαθών, υπηρεσιών ή έργων τα οποία 

παράγονται, προσφέρονται, κατασκευάζονται, συναρμολογούνται ή μεταποιούνται στην 

Κύπρο. 

 Σκοπός του δεύτερου προτεινόμενου νομοσχεδίου είναι η διαγραφή του άρθρου 9 

και της παραγράφου (ε) του εδαφίου (2) του άρθρου 31 της βασικής νομοθεσίας για τις 

προσφορές του δημοσίου.  Οι εν λόγω διατάξεις προβλέπουν για την προστασία 

εγχώριων αγαθών, υπηρεσιών και έργων. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η διαγραφή του κανονισμού 21 και 

του αριθμού 21 της παραγράφου (2) του κανονισμού 45 των περί Προσφορών του 

∆ημοσίου (Γενικών) Κανονισμών.  Οι εν λόγω κανονισμοί καθορίζουν λεπτομερώς τις 

προϋποθέσεις και τον τρόπο της παρεχόμενης προστασίας στα εγχώρια προϊόντα 

δυνάμει του άρθρου 9 της βασικής νομοθεσίας για τις προσφορές του δημοσίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των πιο πάνω νομοσχεδίων και των κανονισμών, γι’ αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμους και την έγκριση 

των κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε κατά θέμα στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 ∆ιαγραφή του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται.   

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προσφορών στους Τομείς του Ύδατος, 

της Ενέργειας, των Μεταφορών και των Τηλεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το επόμενο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 ∆ιαγραφή του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται.   

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προσφορών του ∆ημοσίου 
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(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Επίσης, τα επόμενα θέματα υπ’ αριθμόν 19 και 20 έχουν κοινή έκθεση.  Τα θέματα 

αυτά είναι:  «Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2003» και «Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (∆ημόσια Ραδιοτηλεοπτική 

Υπηρεσία) Κανονισμοί του 2003».   

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζητούμε μιας βδομάδας αναβολή και παραπομπή του θέματος για 

εξέταση και από την αρμόδια επιτροπή Εσωτερικών και ο λόγος είναι ότι 

αναγιγνώσκοντας το ίδιο το νομοσχέδιο θεωρούμε ότι υπάρχουν θέματα τα οποία είναι 

καλά να τα εξετάσει και η επιτροπή Εσωτερικών, για να μην υπάρξει σύγκρουση με 

τοποθετήσεις και αποφάσεις που η ίδια η Βουλή επήρε πολύ πρόσφατα για ό,τι αφορά 

αυτά τα ζητήματα.  ∆ε θέλω να μπω σε λεπτομέρειες, νομίζω δε χάθηκε ο κόσμος, αν 

αναβληθεί για δεκαπέντε μέρες, παρά να βρεθούμε να ψηφίσουμε ίσως πρόνοιες που 

αντίκεινται σε πρόνοιες που εμείς οι ίδιοι έχουμε θεσπίσει, πρωτοβουλιακά μάλιστα, ως 

Βουλή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση για αναβολή δύο βδομάδων; 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 21 θέμα είναι «Ο περί Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Άγις Αγαπίου 

 Μάριος Ματσάκης Παναγιώτης ∆ημητρίου 

 Σταύρος Ευαγόρου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Ελένη Μαύρου Χρίστος Κληρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 26 Μαΐου 2003.  Στη συνεδρία 

αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του Επικεφαλής της 

∆ιαπραγματευτικής Αντιπροσωπίας για την Ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς 

και εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών και 

παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα πλαίσια 

της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης 

νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το 

κοινοτικό κεκτημένο.  

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η εισαγωγή αριθμού τροποποιήσεων στη 

βασική νομοθεσία για το Κυπριακό Πρακτορείο Ειδήσεων (ΚΥΠΕ), ώστε να επέλθει 
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εναρμόνισή της με τις διατάξεις της νομοθεσίας για τον έλεγχο των δημόσιων 

ενισχύσεων, καθώς και με τα άρθρα 16, 86 και 87 της Συνθήκης περί Ιδρύσεως της 

Ευρωπαϊκής Κοινότητας.   

 Ειδικότερα με τον προτεινόμενο νόμο: 

1. Ανατίθεται στο Κυπριακό Πρακτορείο Ειδήσεων η δημόσια υπηρεσία ενημέρωσης 

σχετικά με την Κύπρο.  

2. Προβλέπεται η δυνατότητα του ΚΥΠΕ να λαμβάνει δημόσιες ενισχύσεις για τις 

ανάγκες, μεταξύ άλλων, της παροχής της πιο πάνω υπηρεσίας ενημέρωσης υπό 

την προϋπόθεση ότι οι ενισχύσεις αυτές δε θα υπερβαίνουν το συμπληρωματικό 

κόστος που προκύπτει από την παροχή της εν λόγω υπηρεσίας. 

3. Προβλέπεται η υποχρέωση του ΚΥΠΕ να τηρεί χωριστούς λογαριασμούς τόσο για 

τις δραστηριότητές του που αφορούν την παροχή της δημόσιας υπηρεσίας 

ενημέρωσης σχετικά με την Κύπρο όσο και για τις εμπορικές του δραστηριότητες.  

4. Καταργείται η απαλλαγή του ΚΥΠΕ από φόρους και δασμούς. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται.   

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 22 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού 

Συμβουλίου Κύπρου Νόμος του 2003».  Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα τοποθετηθεί 

στην ολομέλεια.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής  Υγείας για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου 

Κύπρου Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Καράς, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου 

 Ελένη Θεοχάρους  Ζαχαρίας Κουλίας 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Κυριάκος Τυρίμος 



 37

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε αρκετές 

συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν μεταξύ Μαρτίου και Μαΐου 2003.  Στα πλαίσια 

της μελέτης του προϋπολογισμού  αυτού κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 

επιτροπής η Υπουργός Υγείας και εκπρόσωποι του διοικητικού συμβουλίου του 

Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου. 

 Ο προϋπολογισμός του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου για το 2003, όπως 

αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, προέβλεπε: 

1.   έσοδα ύψους £282.000, που προέρχονται από κρατική χορηγία,  

2.   ποσό ύψους £1.000 για μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό και  

3.   λειτουργικά έξοδα ύψους £280.690. 

 Στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό οι αποδοχές προσωπικού αφορούν τη θέση 

του Εκτελεστικού Γραμματέα, τη θέση Προϊσταμένου, τρεις θέσεις Λειτουργού Εθνικού 

Κέντρου Τεκμηρίωσης και Πληροφόρησης για τα Ναρκωτικά, δύο θέσεις Λειτουργού του 

Αντιναρκωτικού Συμβουλίου, μία θέση Λογιστικού Λειτουργού και δύο θέσεις γραφέα, 

που αναμένεται να πληρωθούν εντός του 2003, γι’ αυτό και η σχετική πρόνοια είναι για 

ένα έτος. 

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου διαπιστώθηκε η ανάγκη για 

αναπροσαρμογή και αναδιανομή ορισμένων κονδυλίων, στα πλαίσια του ευρύτερου 

στρατηγικού σχεδιασμού για την εφαρμογή προγραμμάτων ενάντια στη χρήση 

ναρκωτικών και υπό το φως ότι έχει ήδη σχεδόν παρέλθει το μισό οικονομικό έτος.  Στη 

βάση της διαπίστωσης αυτής, το αρχικό κείμενο του προϋπολογισμού διαμορφώθηκε 

ανάλογα από την εκτελεστική εξουσία και υποβλήθηκε στην επιτροπή.  Σ’ αυτό 

προβλέπονται έσοδα ύψους £254.000 και έξοδα ύψους £253.245, δηλαδή μειώνονται οι 

δαπάνες κατά £28.445, διαφορά που οφείλεται στη μείωση των κλιμάκων εισδοχής 

ορισμένων θέσεων, καθώς και στη μείωση των επιχορηγήσεων προγραμμάτων.    
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού ενημερώθηκε λεπτομερώς για τις 

ενέργειες του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου και αφού μελέτησε τον υπό αναφορά 

προϋπολογισμό, αποφάσισε να εισηγηθεί στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε 

νόμο για την έγκριση του προϋπολογισμού αυτού, αφού προηγουμένως διαφοροποιηθεί 

ο τίτλος του κέντρου για τη συλλογή δεδομένων, ώστε να αναφέρεται ως Κέντρο 

Τεκμηρίωσης και Πληροφόρησης για τα Ναρκωτικά Κύπρου, τροποποίηση την οποία 

εισηγείται το Υπουργείο Υγείας με σχετική επιστολή του. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας  βουλευτές του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να εκφράσουν τις απόψεις τους κατά τη 

διάρκεια της συζήτησης του όλου θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σύμφωνα με στοιχεία που δημοσιοποίησε το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, 

φαίνεται ότι το εμπόριο/διακίνηση/χρήση ναρκωτικών έχει ύψος χρηματικού ποσού 

£136 εκατομ. το χρόνο, δηλαδή γύρω στα £2,5 εκατομ. τη βδομάδα.  Την ίδια στιγμή 

στη γραμμή ανταπόκρισης 1410 του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου για τα ναρκωτικά 

από το 1991 μέχρι το 2002 τα τηλεφωνήματα αυξήθηκαν κατά 283%.  Το 1991 έγιναν 

διακόσια σαράντα τέσσερα τηλεφωνήματα και εξακόσια ενενήντα ένα το 2002.  Για το 

2003, από τον Ιανουάριο μέχρι τις 28 Μαΐου, έγιναν διακόσια ενενήντα τρία 

τηλεφωνήματα.  Την ίδια στιγμή γίνονται χρήστες άτομα μικρότερης ηλικίας.  Οι μισοί 

περίπου είναι ηλικίας δεκαπέντε έως είκοσι πέντε ετών, ενώ τα σκληρά ναρκωτικά,  

ηρωίνη, κοκαΐνη, έκσταση, διεισδύουν όλο και περισσότερο.  Το θέμα αυτό εξετάστηκε 
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τρεις φορές από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας.  Κατά τη διάρκεια των δύο 

πρώτων συνεδριάσεων εξετάστηκε ο προϋπολογισμός που συντάχθηκε από την 

προηγούμενη κυβέρνηση, ο οποίος κατατέθηκε στις 8 Ιανουαρίου του 2003.  Τότε 

ηγέρθησαν πολλά ερωτήματα από τα μέλη της επιτροπής Υγείας που αφορούσαν τόσο 

τη δομή όσο και τον τρόπο λειτουργίας του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου και 

συγκεκριμένα κονδύλια του προϋπολογισμού. 

 Σε απάντηση των ερωτημάτων που ετέθησαν τόσο οι εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Υγείας όσο και η ίδια η υπουργός προέβαλαν το επιχείρημα ότι ο 

προϋπολογισμός συντάχθηκε από την προηγούμενη κυβέρνηση και, ως εκ τούτου, δεν 

μπορούσε να κατηγορηθούν για λάθη και παραλείψεις της προηγούμενης κυβέρνησης.  

Υπό το φως αυτών των δεδομένων, η επιτροπή Υγείας αποφάσισε ομόφωνα να δώσει 

πίστωση χρόνου στο Υπουργείο Υγείας και ανέβαλε για ακόμη μια φορά την εξέταση 

του θέματος.  Ζήτησε από την Υπουργό Υγείας να πάρει το θέμα πίσω στο Υπουργικό 

Συμβούλιο και στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, ο οποίος επεδείκνυε ζωηρό ενδιαφέρον 

κατά την προεκλογική εκστρατεία για το θέμα και να έρθει πίσω με νέους 

προϋπολογισμούς, που να αντικατοπτρίζουν και τη νέα κυβερνητική πολιτική πάνω στο 

ζήτημα. 

 Η πολιτική της παρούσας κυβέρνησης εκφράστηκε δημόσια, πλειστάκις, τόσο από 

τον ίδιο τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας όσο και από διάφορα στελέχη των κομμάτων τα 

οποία συγκροτούν σήμερα τη συγκυβέρνηση.  Είναι μια πολιτική η οποία στηρίζεται 

πάνω σε μια λογική με την οποία όλοι πρέπει να συμφωνούμε, ότι το πρόβλημα των 

ναρκωτικών, εκτός των άλλων, καθημερινά θέτει σε άμεσο κίνδυνο ανθρώπινες ζωές 

και την ίδια στιγμή καταστρέφει τον κοινωνικό ιστό και τους μηχανισμούς άμυνας της 

κυπριακής κοινωνίας.  Όπως δείχνουν τα στατιστικά στοιχεία και τα όσα καθημερινά 

βλέπουν το φως της δημοσιότητας, χρειάζεται άμεση και αποτελεσματική δράση και η 
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από κοινού αντιμετώπιση του προβλήματος. 

 Η επιτροπή Υγείας με τη σειρά της δήλωσε επανειλημμένα ότι είναι έτοιμη να 

υποστηρίξει και να στηρίξει κάθε προσπάθεια που θα γίνεται προς την ορθή 

κατεύθυνση.  Αξιολογώντας όλα αυτά, βγαίνει αβίαστα το συμπέρασμα ότι δεν είναι 

θέμα πλέον κόστους οικονομικού ή άλλου, αλλά θέμα πολιτικής βούλησης για 

υλοποίηση των ήδη διακηρυγμένων θέσεων της κυβέρνησης.  Αντ’ αυτού και, ενώ 

δόθηκε αρκετός χρόνος στο Υπουργείο Υγείας να κάνει τις αλλαγές που ήθελε, το 

Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου ήρθε πίσω με ένα μειωμένο, αναθεωρημένο 

προϋπολογισμό, που πόρρω απέχει από τις προεκλογικές θέσεις της παρούσας 

κυβέρνησης.  Από τις £282.000 που προέβλεπε ο προηγούμενος προϋπολογισμός -και 

μετά απ’ όλες εκείνες τις επικρίσεις που δέχθηκε το Υπουργείο Υγείας και το 

Αντιναρκωτικό Συμβούλιο- το ποσό μειώθηκε στις £254.000.  Ενδεικτικά θα αναφέρω 

ορισμένα παραδείγματα και θα θέσω κάποιους προβληματισμούς που βγαίνουν μέσα 

από τη μελέτη του προϋπολογισμού και που δείχνουν ακριβώς τη σύγχυση και την 

προχειρότητα με την οποία αντιμετωπίζεται το πρόβλημα. 

 Οι αλλαγές που έγιναν στις λειτουργικές δαπάνες έχουν να κάνουν με μείωση της 

κλίμακας εισδοχής του προϊσταμένου και των τριών λειτουργών που θα προσληφθούν 

για το Εθνικό Κέντρο Πληροφόρησης και Τεκμηρίωσης για τα Ναρκωτικά.  Η 

εμπειρογνώμονας η οποία είχε κληθεί από την κυβέρνηση, η κ. Κοκκέβη, εισηγήθηκε 

όπως το Εθνικό Κέντρο Πληροφόρησης και Τεκμηρίωσης για τα Ναρκωτικά είναι 

ανεξάρτητο, όπως λειτουργεί και στην Ελλάδα.  Αντ’ αυτού, όπως φαίνεται, με τη 

μείωση των κλιμάκων εισδοχής, στην ουσία το εθνικό κέντρο, ένας οργανισμός που θα 

έπρεπε να ήταν ανεξάρτητος, όπως γίνεται και σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, 

υποβιβάζεται σε υποχείριο του Υπουργείου Υγείας, δηλαδή της εκάστοτε κυβέρνησης.  

Επίσης μειώθηκε αισθητά το ποσό για επιχορήγηση προγραμμάτων από £25.000 που 
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ήταν με τον προηγούμενο προϋπολογισμό, που κατατέθηκε από την προηγούμενη 

κυβέρνηση, σε £15.000.  Ως εκ τούτου, δε θα υπάρχουν -είναι η άποψή μας- αρκετά 

χρήματα για χρηματοδότηση των διαφόρων φορέων και οργανώσεων για προγράμματα 

πρόληψης.   Προστέθηκε κονδύλι £35.000 για διαφώτιση.  Για τι είδους διαφώτιση 

μιλούμε;  Το έργο του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου γενικά ενάντια στα ναρκωτικά;  Έχει 

το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο την αναγκαία υποδομή και εξουσιοδότηση από το νόμο για 

κάτι τέτοιο, εφόσον είναι εποπτικό και συντονιστικό σώμα;  ∆ε θα ήταν καλύτερα τα 

χρήματα αυτά να δίνονταν σε άλλους οργανισμούς που εξειδικεύονται σε αυτό το 

Αντιναρκωτικό Συμβούλιο;  Να επικεντρωθεί στο συντονισμό και στην εποπτεία των 

υπόλοιπων φορέων; 

 Ενώ η χάραξη και εφαρμογή εθνικής πολιτικής ενάντια στα ναρκωτικά πρέπει να 

στηρίζεται πάνω σε επιστημονικές μελέτες του όλου προβλήματος, εντούτοις ο 

νευραλγικός αυτός τομέας φαίνεται να έχει παραγκωνιστεί παντελώς από το 

Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου.   Ούτε κονδύλι αλλά ούτε και επιστημονική 

υποεπιτροπή έρευνας λειτουργεί.  Με βάση τα στατιστικά στοιχεία της Επιτροπής 

Μελετών του ΑΚΕΛ που προανέφερα -έχει κυκλοφορήσει και ο δόκτωρ Κυριάκος 

Βερεσιέ ανάλογα στοιχεία- είναι ξεκάθαρο ότι το πρόβλημα εμπορίας, χρήσης και 

διακίνησης ναρκωτικών έχει πάρει τρομακτικές διαστάσεις. 

 Πίσω από τους αριθμούς όμως υπάρχει η ανθρώπινη πτυχή του προβλήματος.   

Όλοι ξέρουμε κάποιον ή κάποιους οι οποίοι αντιμετωπίζουν αυτό το πρόβλημα.  Οι 

προθέσεις της νέας κυβέρνησης, αλλά και όλων εμάς είναι γνωστές.  Σε πρακτικό όμως 

επίπεδο τα πράγματα φαίνεται να είναι εντελώς διαφορετικά.  Αν ο προϋπολογισμός 

αποτελεί την πρακτική εφαρμογή των όσων οραματίζεται και διακηρύσσει μια 

κυβέρνηση, όπως διαφαίνεται και από τα όσα προανέφερα, τότε υπάρχουν πολλά 

πράγματα ακόμα που μπορούν και πρέπει να γίνουν.  Και δεν υπάρχουν πρόνοιες στον 
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προϋπολογισμό που να μας πείθουν ότι, όντως, προγραμματίζεται να γίνουν. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ορίστε. 

Κ. ΤΥΡΙΜΟΣ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. θα είμαι σύντομος. 

 Ναι, συμφωνώ με τον κ. Καρά ότι ο προϋπολογισμός του Αντιναρκωτικού 

Συμβουλίου έχει μειωθεί κατά £30.000.  Ο λόγος για τον οποίο έχει μειωθεί κατά 

£30.000 είναι το ότι έχουν μείνει μόνο έξι μήνες για τη λειτουργία αυτού του συμβουλίου.  

Αυτό μας είχαν αναφέρει και οι λειτουργοί οι οποίοι ήρθαν στην επιτροπή Υγείας.  

Ετοιμάζεται νέος προϋπολογισμός, ο οποίος σύντομα θα έρθει στη Βουλή -αναφέρω 

αυτά τα οποία μας έχουν αναφέρει- και ο οποίος θα δημιουργεί τις δομές και υπηρεσίες 

για τα ναρκωτικά, όπως είναι η αποτοξίνωση, η απεξάρτηση και η επανένταξη στην 

κοινωνία.  Αυτός θα είναι ένας νέος προϋπολογισμός.  Αναφέρομαι και στο πρόγραμμα 

του Προέδρου της ∆ημοκρατίας για τη δημιουργία κέντρων αποτοξίνωσης και 

απεξάρτησης.  Και υπήρχε κατάθεση στο Υπουργικό Συμβούλιο στα τέλη Μαρτίου 

αυτού του χρόνου για τη δημιουργία κέντρων αποτοξίνωσης και απεξάρτησης.  ∆ε 

μειώθηκαν αυτές οι £30.000, γιατί υποβαθμίζεται το πρόβλημα, όπως έχουν αναφέρει, 

αλλά για το λόγο ότι είναι περιορισμένος ο χρόνος. 

 Τώρα, για το Κέντρο Τεκμηρίωσης, αυτό διοικητικά θα υπάγεται στο Αντιναρκωτικό 

Συμβούλιο.  Ναι, σε ορισμένες χώρες, όπως η Ελλάδα, είναι ανεξάρτητο, όμως υπάρχει 

και σωρεία άλλων χωρών, τις οποίες μας έχουν αναφέρει στη συνεδρίαση της 

επιτροπής Υγείας, όπου υπάγεται σε αυτό το συμβούλιο.  Αυτό το συμβούλιο μέχρι 

σήμερα δυσλειτουργούσε.  ∆εν είναι το πρόβλημα σημερινό.  ∆εν είναι πρόβλημα που 
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μπορεί να λυθεί σε τρεις μήνες διακυβέρνησης σε αυτό τον τόπο.  Είναι πρόβλημα το 

οποίο μας απασχολεί από το 1991.  Οπωσδήποτε πρέπει να γίνουν μελέτες.  

Οπωσδήποτε πρέπει να δημιουργηθούν αυτές οι δομές.  Αυτό που ζήτησε η Υπουργός 

Υγείας και γενικά το Υπουργείο Υγείας είναι πίστωση χρόνου, για να δημιουργήσουν 

αυτές τις δομές. 

 Ευχαριστώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχω ακούσει με προσοχή το τι έχει λεχθεί από το συνάδελφο που μόλις 

προηγουμένως μίλησε και έχω συγκρατήσει τη μόνιμη επωδό που ακούμε από την 

πλευρά της συμπολίτευσης:  «∆εν έχει περάσει αρκετός χρόνος ακόμη, για να μπορέσει 

αυτή η κυβέρνηση να υλοποιήσει το πρόγραμμά της είτε στα ναρκωτικά είτε σε 

οποιοδήποτε άλλο τομέα της καθημερινότητας που παραμένει σημαντικός και 

κορυφαίος είτε για την υγεία είτε για την ευημερία είτε για τα καθημερινά ενδιαφέροντα 

των πολιτών».  Εγώ μπορεί να είμαι διατεθειμένος να δώσω μια ελαφριά πίστωση 

χρόνου γύρω από το ζήτημα αυτό λέγοντας ότι, ναι, απαιτείται κάποιος χρόνος 

ενδεχομένως για να υλοποιήσει κάποιος μια συγκεκριμένη πολιτική. 

 Ας πάμε όμως πιο πίσω.  Ας πάμε στις ίδιες τις προεκλογικές διακηρύξεις τόσο 

του σημερινού Προέδρου της ∆ημοκρατίας όσο βέβαια και των κομμάτων τα οποία 

υποστήριξαν την υποψηφιότητά του.  Με τη δημοσιοποίηση του εκλογικού μανιφέστου 

του σημερινού Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στις εκλογές, που έγιναν μόλις το 

Φεβρουάριο του 2003, είχε γίνει από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό συγκεκριμένη 

παρέμβαση.  Μέσα στον προεκλογικό αγώνα, όπως γινόταν, οφείλω να ομολογήσω, 

μπορεί κανείς να μην ασχολήθηκε σε βάθος με τις προτάσεις πολιτικής.  Τώρα όμως 

είναι η ώρα, μιας και μιλάμε γι’ αυτό το κορυφαίο ζήτημα, να κάνουμε και μια αναφορά, 
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η οποία, νομίζω, αξίζει τον κόπο.   Είχαμε πει τότε ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός ότι 

διαβάσαμε ολόκληρο το πρόγραμμα και είδαμε την πολιτική που επαγγελλόταν ο 

υποψήφιος Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας γύρω από τα ναρκωτικά, ισοπεδώνοντας όλα 

όσα είχαν γίνει τα προηγούμενα χρόνια.  Και παρατηρήσαμε κάτι -για το οποίο 

εξακολουθούμε ακόμα να περιμένουμε στο ακουστικό μας, για να πάρουμε απάντηση- 

ότι τόσο το προεκλογικό μανιφέστο τότε όσο και η σημερινή πολιτική η οποία ακολουθεί 

το μανιφέστο δεν έχουν προνοήσει το εξής αυτονόητο:  Ότι για σκοπούς διάσωσης 

δημοσιονομικών πόρων πρώτα, αλλά και για σκοπούς αποτελεσματικής λειτουργίας 

αυτής της πολυδιαφημιζόμενης απεξάρτησης και επανένταξης των ναρκομανών στην 

κοινωνία θα έπρεπε επινοητικά να εξευρεθούν εναλλακτικοί τρόποι, πέρα από τους 

μέχρι σήμερα γνωστούς γύρω από το ζήτημα αυτό.  Και εισηγούμασταν, είπαμε το εξής 

απλό:   Γιατί να μη δοθεί εξουσία στην τοπική αυτοδιοίκηση να δημιουργήσει ένα 

δεύτερο δίχτυ κοινωνικής προστασίας γύρω από αυτούς οι οποίοι θεραπεύονται από τα 

ναρκωτικά και θα πρέπει να επανενταχθούν στην κοινωνία;  Να δοθεί η εξουσία και η 

αρμοδιότητα στην τοπική αυτοδιοίκηση να τους επανεντάσσει, αφού πρώτα γίνει 

απεξάρτηση, να παρέχεται δηλαδή η δυνατότητα στην τοπική αυτοδιοίκηση να παρέχει 

η ίδια αυτή την υπηρεσία απεξάρτησης από τα ναρκωτικά και μετά να τους 

επανεντάσσει στους διάφορους τομείς εργασίας που έχει, που αφορούν την ίδια την 

κοινότητα, της οποίας γνώστης είναι περισσότερο από οποιονδήποτε άλλο η τοπική 

αυτοδιοίκηση. 

 Τι σύστημα υπάρχει σήμερα;   Σήμερα οποιοσδήποτε, αφού θεωρηθεί ότι έχει 

απεξαρτηθεί από αυτές τις ναρκωτικές ουσίες, θα πρέπει, αφού πετύχει την 

απεξάρτηση, η οποία παραμένει κεντρικοποιημένη στην πρωτεύουσα... Σας 

πληροφορώ ότι δεν υπάρχει οποιοδήποτε κέντρο απεξάρτησης εκτός πρωτεύουσας 

πέρα από τις εθελοντικές οργανώσεις.  Μία είναι η εθελοντική οργάνωση η οποία 
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παρέχει υπηρεσίες απεξάρτησης. της Αγίας Σκέπης.  Από την άποψη του κράτους 

απεξάρτηση, με επιστημονικούς όρους, παρέχεται μόνο στη Λευκωσία. Θα πρέπει 

δηλαδή αυτός που κατοικεί στην περιφέρεια να έρθει στο κέντρο να απεξαρτηθεί, να 

επιστρέψει ξανά πίσω και να απευθυνθεί στα γραφειοκρατικά πλοκάμια των κρατικών 

μας υπηρεσιών στον τόπο όπου κατοικεί, δηλαδή στα γραφεία κοινωνικής ευημερίας, 

και να περιμένει πότε θα του δοθεί η ευκαιρία να επανενταχθεί, αν και εφόσον βρει   

δουλειά μέσω του Γραφείου Ευημερίας.  Είναι ένα απηρχαιωμένο σύστημα.  ∆εν 

αποδίδει.  ∆εν ανταποκρίνεται στις σύγχρονες αντιλήψεις.  Ούτε μπορεί με αυτούς τους 

τρόπους που αφορούσαν παρωχημένες μεθόδους να αντιμετωπίσουμε σήμερα αυτό το 

ζήτημα αποτελεσματικά και σύγχρονα.  Θα πρέπει αυτή η εξουσία μαζί με κονδύλια να 

δοθεί στην τοπική αυτοδιοίκηση.  Το είπαμε τότε και το επαναλαμβάνουμε και σήμερα, 

για να δημιουργηθεί αυτό το δεύτερο δίχτυ κοινωνικής προστασίας.  Πόσες φορές 

είπαμε ότι η τοπική αυτοδιοίκηση θα πρέπει να αναβαθμιστεί -θα πρέπει να τη 

σεβόμαστε, θα πρέπει να της δώσουμε τις δυνατότητες- αλλά να ασκήσει 

αποτελεσματικά και τις λειτουργίες που της αρμόζουν;   Μένουμε πάντα στα λόγια.  

Όταν έρθει η ώρα να εφαρμόσουμε αποτελεσματικά και κυριολεκτικά αυτό το οποίο 

εννοούμε, φροντίζουμε πάντα είτε να σφυρίζουμε αδιάφορα είτε να κατευθυνόμαστε 

προς άλλες κατευθύνσεις. 

 Εμφανίστηκαν ενώπιον μιας άλλης κοινοβουλευτικής επιτροπής, της επιτροπής 

για την Εγκληματικότητα, υπό την προεδρία του συναδέλφου μου του κ. Παπακώστα.  

Και θα θυμάται ο κ. Παπακώστας και οι υπόλοιποι συνάδελφοι στην επιτροπή αυτή που 

τους ζητήσαμε: «Έχετε συγκεκριμένη στρατηγική;  Αν έχετε, να μας την πείτε».  

Ζήτησαν πίστωση χρόνου.  Πότε επιτέλους θα πραγματοποιηθεί αυτή η 

πολυθρυλούμενη και διαφημιζόμενη στρατηγική του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου, για 

την οποία μάλιστα έγινε μεγάλη συζήτηση προεκλογικά και ανήχθη σε σημείο αιχμής 
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από την πλευρά του σημερινού Προέδρου της ∆ημοκρατίας, κατηγορώντας σε 

τηλεοπτική συνέντευξη την οποία είχε δώσει και στην οποία μεγάλο μέρος αφορούσε το 

ζήτημα των ναρκωτικών την προηγούμενη διακυβέρνηση ότι δεν είχε κάνει τίποτα.  

Έχουν περάσει κάποιοι μήνες.  Κάποιο φως στην άκρη της σήραγγας θα έπρεπε να είχε 

φανεί.  Το μόνο που φάνηκε είναι ένας ελλειμματικός προϋπολογισμός, που, πολύ 

ορθά, όπως λέχθηκε προηγουμένως, και ασυνάρτητος είναι, αλλά και μειωμένος, χωρίς 

να είναι τεκμηριωμένο αυτό το οποίο τελικά παρουσιάζεται.   

 Εξακολουθούμε να περιμένουμε νομοθετικά διαβήματα για τον εξαρτημένο 

μικροδιακινητή, που πρέπει να έχει διαφορετική ποινική συμπεριφορά από τον έμπορο 

ναρκωτικών.  Είναι μια συζήτηση η οποία πάει πολλά χρόνια πίσω και εξακολουθεί 

ακόμα το ζήτημα να είναι εκεί.  Εξακολουθούμε να περιμένουμε νομοθετική παρέμβαση 

για τη χρήση της μεθαδόνης, η οποία θα πρέπει να πω, για όσους πιθανώς να ακούνε 

για πρώτη φορά τον όρο αυτό, είναι το υποκατάστατο των ναρκωτικών, που χορηγείται 

με ιατρική συνταγή σ’ αυτούς οι οποίοι παθαίνουν το σύνδρομο και την κρίση λόγω της 

έλλειψης.  Όμως ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ομοφωνία, ναι, στην 

Κυπριακή ∆ημοκρατία για τα ζητήματα αυτά, δεν είναι ενιαίο το κράτος.  Στη Λευκωσία, 

στις Υπηρεσίες Εξάρτησης παρέχεται η μεθαδόνη, περιφερειακά δεν παρέχεται η 

μεθαδόνη.  Και υπάρχει λόγος που δεν παρέχεται.  Γιατί κοστίζει πάρα πολλά.  Είναι 

δημοσιονομικοί οι λόγοι που δεν παρέχεται η μεθαδόνη, το υποκατάστατο, κατά τη 

στιγμή που θα πάθει την κρίση ο ναρκομανής;  ∆ε γνωρίζω.  Γνωρίζω όμως ότι δεν 

παρέχεται.  Και μέχρι σήμερα δε δόθηκε καμιά εξήγηση.   

 Χρειάζεται και νομοθετική ρύθμιση το ζήτημα αυτό, γιατί δεν μπορεί κάποιος 

γιατρός να παρέχει... απλά και μόνο ιατρικά επιτρέπεται αυτό το υποκατάστατο, 

υπάρχουν κι άλλες παράμετροι.  Όλες οι πολιτισμένες χώρες του κόσμου σήμερα στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση έχουν ρυθμίσει νομοθετικά το ζήτημα αυτό.  Εμείς εξακολουθούμε 
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να περιμένουμε ακόμα από το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο, το τόσο πολυδιαφημισμένο 

για την παρέμβαση και τα διαβήματα που θα έκαμνε, νομοθετικές πρόνοιες για την 

υποβολή χημικών αναλύσεων σ’ αυτούς οι οποίοι... υποχρεωτικά με πρόνοιες του 

νόμου... σ’ αυτούς οι οποίοι παρουσιάζονται ενώπιον των δικαστηρίων, για να 

αποδειχθεί ότι πρόκειται για ναρκομανείς καθ’ έξιν, για να τύχουν της διαφορετικής 

ποινικής συμπεριφοράς, όπως θα έπρεπε να προνοεί ο νόμος.  

 Αυτά δεν είναι ευφάνταστη πολιτική.  Αυτά είναι του συρμού και καθυστερούν για 

χρόνια, ναι.  Και, αν θα πρέπει να μιλήσουμε για μια ευθύνη η οποία πάει πίσω, μπορεί 

να μην εξαιρούνται ούτε οι προηγούμενες κυβερνήσεις.  ∆ε μιλάμε, όμως, γι’ αυτές τις 

κυβερνήσεις τώρα, μιλάμε γι’ αυτή την κυβέρνηση που κυβερνά,  που πρέπει κάποτε 

και οφείλει να αποφασίσει να κυβερνήσει αποφασιστικά και αποτελεσματικά.  Ιδιαίτερα 

όταν φέρνει προϋπολογισμούς γι’ αυτά τα συλλογικά σώματα ενώπιον του 

κοινοβουλίου, έστω και μειωμένους.   Θα πρέπει από τα χρήματα των φορολογουμένων 

να ενισχυθούν οι οργανισμοί αυτοί, που πρέπει να ενισχυθούν, αλλά οφείλουν και να 

εργάζονται.  Γιατί η σύγχρονη αντίληψη λέει πως από τη στιγμή που θα πρέπει να 

ενισχύονται οι οργανισμοί αυτοί με όλες αυτές τις χιλιάδες από τα χρήματα των 

φορολογουμένων, δε θα πρέπει να εξαντλούνται δημοσιονομικά σε πληρωμές 

υπαλλήλων, παρατρεχάμενων, Γραμματέων και Φαρισαίων μόνο -όπως συνήθως 

προβλέπεται δημοσιονομικά να ξοδευτούν τα χρήματα- αλλά θα πρέπει να εκτίθεται και 

να ξεδιπλώνεται πολιτική σύγχρονη, ευφάνταστη και επινοητική, που να αντιμετωπίζει 

και να αγγίζει την καρδιά του ζητήματος, του προβλήματος που αντιμετωπίζουν οι 

πολίτες.  Κάτι τέτοιο δεν έχουμε δει μέχρι σήμερα.   

 Θα πω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάτι ακόμα για το ζήτημα 

των ναρκωτικών.  ∆εν είναι μόνο το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο που οφείλει να παράξει 

πολιτική και δεν παρήγαγε καμία πολιτική μέχρι σήμερα, είναι και η αστυνομία που 
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οφείλει να παράξει πολιτική.  Στο παρελθόν έγινε μια πολύ πλατιά συζήτηση γύρω από 

τα θέματα αυτά.  Εισηγηθήκαμε ότι θα πρέπει επινοητικά και ευφάνταστα η αστυνομία 

να ανατρέξει και να βρει άλλους τρόπους, για να καταπολεμήσει τα ναρκωτικά, πέρα 

από τους καθιερωμένους, πέρα από το να τρέχει πίσω από τους εξαρτημένους 

μικροδιακινητές και να προσάγει ενώπιον των δικαστηρίων μικροαδικηματίες, ενώ ξέρει 

ή τουλάχιστον θα έπρεπε να ξέρει επώνυμα ποιοι είναι οι έμποροι που διακινούν τα 

ναρκωτικά σ’ αυτό τον τόπο.  Και είμαι βέβαιος, όπως είστε βέβαιοι, ότι η αστυνομία, αν 

δεν ξέρει, όφειλε τουλάχιστον να ξέρει σε μια κοινωνία των οκτακοσίων χιλιάδων, όπως 

είμαστε εμείς.  Γιατί δεν κάνει οτιδήποτε, για να κτυπήσει το κακό στη ρίζα του;  Να μια 

καλή ερώτηση που θέλει μια καλή απάντηση.  Και εδώ μπορεί ο καθένας να πει την 

άποψή του.  Εδώ όμως το ζήτημα δεν είναι να εξαντληθούμε σε μια ακαδημαϊκή 

συζήτηση μόνο και να πούμε γιατί η αστυνομία δεν κυνηγά τους εμπόρους ή γιατί δεν 

κάνει αποτελεσματικά το έργο της, προκειμένου μάλιστα περί ενός συνολικού αριθμού 

ατόμων που δεν ξεπερνούν τους τέσσερις ή πέντε παγκύπρια.  Και μπορεί να είναι 

πολύ ψηλός ο αριθμός -και το γνωρίζετε- μπορεί να είναι και λιγότερος.   

 Το ζήτημα είναι άλλο:  Μπορεί η αστυνομία να εφαρμόσει ευφάνταστη και 

αποτελεσματική πολιτική γύρω από το ζήτημα αυτό;  Εγώ λέω πως, ναι.  Θα θυμίσω 

την παλιά υπόθεση, όταν μου δόθηκε η ευκαιρία μια άλλη φορά και από το βήμα της 

ολομέλειας, αλλά και σε μια δημόσια συζήτηση με κάποιους εκ των συναδέλφων να 

συζητήσουμε, την υπόθεση “Ντινέρο”, μια υπόθεση η οποία στήθηκε από την 

αμερικάνικη αστυνομία, προκειμένου να συλλάβουν τους έμπορους ναρκωτικών των 

χωρών κρατών της Λατινικής Αμερικής.  Και η οποία ως σύλληψη μπορεί να φάνταζε 

ως η πιο εξωφρενική ιδέα, ήταν όμως η μοναδική ιδέα η οποία απέδωσε.  Έστησαν μια 

υπεράκτια τραπεζική εταιρεία και προσκαλούσαν τους εμπόρους ναρκωτικών με τον 

τρόπο τους, με τον τρόπο τον επιχειρηματικά γνωστό, να καταθέσουν τα χρήματά τους 
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εκεί, για να τα ξεπλύνουν βέβαια.  Γιατί είναι υπερβολικά δύσκολο τα χρήματα αυτά -

που προέρχονται και θεωρούνται ότι είναι λερωμένα- να διοχετευτούν, αν δεν 

ξεπλυθούν πρώτα.  Με αποτέλεσμα: επήγαιναν και έκαναν τις καταθέσεις τους και με 

τον τρόπο αυτό επισήμαναν τους μεγάλους εμπόρους ναρκωτικών των χωρών της 

Λατινικής Αμερικής, κατά τρόπο που η αστυνομία απέδωσε...  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Τελειώνω, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχουμε μια συμφωνία για το όλο θέμα, η οποία πήρε ...για τρία λεπτά ο καθένας. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Τελειώνω,  νομίζω ότι είναι πάρα πολύ σοβαρό το ζήτημα,  έχω φτάσει στο τέλος. 

 ...κατά τρόπο που μπόρεσε η αστυνομία να φέρει σε πέρας το έργο της.  Ποια 

ενέργεια, αν όχι παρόμοια, που να αγγίζει κατ’ ελάχιστο, κάτι το ευφάνταστο, κάτι το 

πρωτότυπο, κάτι το επινοητικό, μπόρεσε ποτέ η κυπριακή αστυνομία ή μπορεί η 

κυπριακή αστυνομία να κάνει μέχρι σήμερα;  ∆εν μπορώ να εισηγηθώ στην κυπριακή 

αστυνομία να στήσει τράπεζα και να καλεί τους έμπορους ναρκωτικών να ξεπλύνουν τα 

χρήματά τους.  Αναμένω, όμως, ως Κύπριος πολίτης, όπως και η συντριπτική 

πλειοψηφία των Κυπρίων πολιτών, ότι θα κάνει κάτι δραστικό, κάτι επινοητικό, κάτι 

αποτελεσματικό.  ∆ε θα εξαντληθεί στην πεπατημένη, στις παρωχημένες προσεγγίσεις, 

που οι αριθμοί τρέχουν και την ξεπερνούν δραματικά και με γεωμετρική πρόοδο σε 

σχέση με τους ναρκομανείς.  Και να λέμε απλά και μόνο σε δημόσιες συζητήσεις ή 

τηλεοπτικές δηλώσεις: «Έχουμε κάνει το καθήκον μας και θέλουμε τη βοήθεια της 

κοινωνίας».  Η κοινωνία δεν έχει σχέση με τα ναρκωτικά.  Ποιος νοικοκύρης μπορεί να 
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δώσει πληροφορίες για τα ναρκωτικά, όταν ο ίδιος τα όσα βλέπει, τα όσα ακούει για τα 

ναρκωτικά είναι μόνο από την τηλεόραση;  Άρα, κάτι άλλο πρέπει να κάνει η αστυνομία 

και είναι δουλειά της να το κάνει.  Και είναι δουλειά αυτής της κυβέρνησης και του 

πολιτικού προϊσταμένου αυτής της αστυνομίας, επινοητικά και εφευρετικά, να εξεύρει 

τους τρόπους αυτούς.   

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει πολλή δουλειά να κάνει το 

Αντιναρκωτικό Συμβούλιο.  Μέχρι σήμερα δεν έκανε καμία.  Εμείς, παρά ταύτα, θα 

ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, επισημαίνοντας το ελλειμματικό περιεχόμενό του και 

αναμένοντας ότι ελάχιστα -τουλάχιστον από αυτά που έχουμε θίξει- αλλά και πάρα 

πολλά άλλα τα οποία καθυστερούν θα μπουν μπροστά το συντομότερο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ξεκίνησε αυτή η συζήτηση με σχολιασμό ότι ο προϋπολογισμός του 

Αντιναρκωτικού Συμβουλίου μειώθηκε κατά τριάντα χιλιάδες λίρες και επίσης λέχθηκε 

ότι αυξήθηκε κατά δεκαπέντε χιλιάδες λίρες για σκοπούς διαφώτισης.   

 Και οι δύο συναγερμικοί βουλευτές, δεν ξέρω, ειλικρινά, αν τους ενδιαφέρει τόσο 

το θέμα των ναρκωτικών, όσο το να πλήξουν μια κυβέρνηση ενενήντα ημερών με μια 

στείρα αντιπολίτευση και ξεκίνησαν και περιέπλεξαν το καθετί συζητώντας τις τριάντα 

χιλιάδες λίρες.  Αναφέρθηκε ο κ. Ερωτοκρίτου ακόμα στην προεκλογική περίοδο και στο 

πρόγραμμα του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, του κ. Παπαδόπουλου, με παρεμβάσεις 

που είχε θέσει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, λέει, και πρόγραμμα. Αλλά γνωρίζω ότι ο κ. 

Ερωτοκρίτου δεν είναι το πρόγραμμα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού που 
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παρακολουθούσε ή εφάρμοζε, αλλά είναι κάποιο άλλο πρόγραμμα, εκτός αν έλειπα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έλα στην ουσία. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Εκτός... Κοιτάξετε, αν θα κάνετε αντιπολίτευση, να την κάνετε ή, την ώρα που λέτε 

κάποια πράγματα, να ξέρετε ότι θα παίρνετε απαντήσεις.  Αν πάρετε το πρόγραμμα της 

κυβέρνησης του Προέδρου Παπαδόπουλου, το οποίο μιλά ξεκάθαρα, ότι σε πολύ μικρό 

χρονικό διάστημα  -των έξι ή εννέα μηνών- που θα ενισχυθεί όλη η υποδομή για 

καταπολέμηση των ναρκωτικών και από την άλλη -πρωτοποριακά και για πρώτη φορά- 

θα ενισχύεται οικονομικά η οικογένεια εκείνου του χρήστη κατά τη διάρκεια που θα 

βρίσκεται εσώκλειστος για σκοπούς απεξάρτησης... Και δεν τελεύει μόνο εκεί, αλλά 

πέραν αυτού θα επιχορηγείται οικονομικά για αρκετό χρονικό διάστημα εκείνος ο 

εργοδότης ο οποίος θα προσλαμβάνει πρόσωπο το οποίο έτυχε απεξάρτησης, για να 

μπορέσει να ενταχθεί σωστά στην κοινωνία. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Σε ποιους προϋπολογισμούς; 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Ειλικρινά...  κάμετε λίγη υπομονή!  Μα εγώ δε σας διέκοπτα!  Γιατί δεν αντέχετε να 

ακούετε;  Εμείς αντέχουμε και ακούμε! 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Μπορούμε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Μάθετε να αντέχετε να ακούετε!  Και αυτή η τακτική σας που ξεκινάτε με τριάντα 
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χιλιάδες λίρες, να είστε έτοιμοι πολύ σύντομα, σε δεκαπέντε μέρες, να δικαιολογηθείτε 

στον κυπριακό λαό για τα διακόσια εβδομήντα και τριακόσια εκατομμύρια λίρες που 

αναλάβατε δεσμεύσεις έξω από τους προϋπολογισμούς και αναγκάζεται αυτή η 

κυβέρνηση τώρα να αναλάβει αυτές τις δεσμεύσεις και αυτά τα κονδύλια των 

τριακόσιων εκατομμυρίων λιρών!   

 Κάμετε λίγη υπομονή!  Και όταν θα κάμνετε κριτική για τριάντα χιλιάδες λίρες, 

διερωτώμαι πόση αντοχή θα έχετε, όταν θα ακούσετε αναλυτικά όλες τις δεσμεύσεις τις 

κρυφές που αναλάβατε χωρίς να περάσουν από τη Βουλή, χωρίς να περάσουν από 

κανένα προϋπολογισμό και απλώς βγαίνετε στο βήμα της Βουλής να κάμνετε μια στείρα 

αντιπολίτευση, λαϊκισμό, γιατί πιστεύετε ότι με αυτό τον τρόπο θα πλήξετε μια 

κυβέρνηση η οποία έχει αναλάβει εδώ και ενενήντα μέρες! 

 Και λέει ο κ. Ερωτοκρίτου: «Σταμάτησε να παραχωρείται το τάδε φάρμακο στις 

επαρχίες και παραχωρείται μόνο στη Λευκωσία».  Μετά το Μάρτη που ανέλαβε αυτή η 

κυβέρνηση;  Και αν δεν υπάρχει σχεδιασμός και αν δεν υπάρχει στρατηγική σ’ αυτό το 

συμβούλιο, μήπως εσταμάτησε να υπάρχει αυτή η στρατηγική ή να υπάρχει αυτός ο 

συντονισμός ή η προσφορά υπηρεσιών ή να έχουν όραμα, όπως μας είπατε, από το 

Μάρτη που εκλέγηκε αυτή η κυβέρνηση και μετά;  ∆έκα χρόνια τι εκάμνετε;  

 Αν όμως θέλετε αυτή την τακτική, να ακολουθείτε μια στείρα αντιπολίτευση, να 

είστε σίγουροι και βέβαιοι ότι, ναι, θα παίρνετε απαντήσεις την ίδια στιγμή!  Και σκληρές 

και τεκμηριωμένες!  Γιατί ζούμε σε μια μικρή χώρα, που δεν μπορείτε εσαεί να λαϊκίζετε 

και να παραπληροφορείτε αυτό το λαό!  ∆εν μπορείτε!  Γιατί η Κύπρος είναι μια γειτονιά! 

 Μιλάς για την αστυνομία,  εγώ εννά σου πω κάτι άλλο!  Η έννοιά τους ήταν 

άνθρωποι οι οποίοι δεν επέρασαν ούτε στην Αστυνομική Ακαδημία και μετά τους 

ξανάδωσαν για δεύτερη φορά το δικαίωμα να παρακαθίσουν ξανά σε εξετάσεις, 

βρέθηκαν τώρα, σε τρεις μήνες, να έχουν και περασμένες εξετάσεις υπαστυνόμων, με 
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την ώρα!  Γι’  αυτό να το έχετε καλά υπόψη σας, όταν θα κάμνετε αντιπολίτευση, στείρα 

αντιπολίτευση.  Εμείς θα βγούμε τεκμηριωμένα για κάθε μια εκάστη περίπτωση και θα 

πάρετε εκείνες τις απαντήσεις ονομαστικά!  Με στοιχεία, όχι αόριστα πράγματα! 

 Επομένως, η συγκυβέρνηση των κομμάτων... 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Τι σου κάναμε;   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ορίστε. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Ε, φαίνεται, κύριε Καρά, από κεκτημένη ταχύτητα κάποιων άλλων εποχών, θέλεις 

να επιβάλλεσαι με το έτσι θέλω ή να διακόπτεις άλλους!  Σας παρακαλώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον ο ομιλητής... 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Εγώ σας σέβομαι και σας ακούω!  Σας παρακαλώ, ειλικρινά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Όταν ο ομιλητής δε δέχεται διακοπές, παρακαλώ να μη διακόπτετε! 

 Λοιπόν... 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Και αποκτείστε αντοχή, γιατί έν’ πολλά χρόνια που εννά είστε εκεί στην 

αντιπολίτευση και πρέπει να συνηθίσετε και να προπονηθείτε!   Γι’  αυτό μη βιάζεστε ότι 

θα ξεπεράσετε το πρόβλημα στους τρεις μήνες, στους έξι μήνες, στα πέντε χρόνια!  Γι’  
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αυτό χρειάζεται αντοχή! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έλα στην ουσία. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου και πρόγραμμα έχει και 

όραμα έχει και εμείς και οι ίδιοι ακόμα.  Το προεκλογικό πρόγραμμα  -που δεν είναι 

μόνο του Προέδρου Τάσσου Παπαδόπουλου, αλλά είναι όλων των κομμάτων που 

συναποτελούν αυτή την κυβέρνηση- θα εφαρμοστεί κατά γράμμα και ειδικότερα για το 

θέμα το οποίο μιλούμε, ναι, θα δείτε και την πολιτική και με όραμα και με πρακτική 

υλοποίηση όλων των προεκλογικών δεσμεύσεων.  Ναι, θα στηρίξουμε και θα λύσουμε 

και να μειώσουμε αυτή τη μάστιγα ή αυτό το κοινωνικό πρόβλημα που ονομάζεται 

“ναρκωτικά”. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χατζηγεωργίου και μετά ο κ. Βαρνάβα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα μιλήσω από τη θέση μου, γιατί θέλω να σεβαστώ το γεγονός 

ότι το θέμα έχει διευρυνθεί αρκετά και νομίζω πως όλοι πρέπει να προσπαθήσουμε όσο 

το δυνατό πιο σύντομα να καταθέσουμε τις απόψεις μας.   

 Θεωρώ ότι το θέμα που συζητούμε ασφαλώς και είναι πάρα πολύ σοβαρό.  Ο 

προϋπολογισμός του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου πρέπει να μας σπρώξει προς την 

κατεύθυνση συζήτησης του μεγάλου θέματος των ναρκωτικών.  Οφείλω εξαρχής να πω 

ότι όσα έχω να πω δεν αφορούν καθόλου την ομιλία του κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου.  Και 

θέλω να πω ότι δε χρειάζεται μόνο σύγχρονη, ευφάνταστη, επινοητική και 

αποτελεσματική πολιτική, για να λυθούν τα προβλήματα εις το χώρο των ναρκωτικών.  
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Νομίζω ότι χρειάζεται σύγχρονη, ευφάνταστη, επινοητική και αποτελεσματική πολιτική 

και πάρα πολύ θράσος, για να μπορέσει κάποιος ο οποίος ήταν μέλος ή υποστηρικτής 

της κυβέρνησης του ∆ημοκρατικού Συναγερμού επί δέκα χρόνια να μιλά μισή ώρα, για 

να μας πει τι έπρεπε να είχαμε κάνει σε τρεις μήνες που δεν είχαν κάνει σε δέκα χρόνια.  

Όλα αυτά συν πάρα πολύ απύθμενο θράσος, για να μπορέσει κάποιος να βρει τόσα 

επιχειρήματα, τόσες μαγικές συνταγές, που, αν τις είχαν, δεν καταλαβαίνω γιατί δεν τις 

εφάρμοσαν επί δέκα χρόνια.  

 Θέλω να σας θυμίσω ότι το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο, το νομοσχέδιο για τη 

λειτουργία Αντιναρκωτικού Συμβουλίου, κύριε Πρόεδρε, ήταν στα συρτάρια της 

κυβέρνησης επτά χρόνια.  Με επιμονή της αντιπολίτευσης ήρθε τότε προς συζήτηση και 

ψηφίστηκε, νομίζω, το 1998, δηλαδή μετά από έξι-επτά χρόνια διακυβέρνησης 

ψηφίστηκε ο νόμος.  Επί δύο χρόνια δε διόρισαν συμβούλιο και κάθε μερικούς μήνες 

συζητείτο το θέμα στις αρμόδιες επιτροπές και εις τη Βουλή.  ∆ιόρισαν συμβούλιο μόνο 

δυο χρόνια πριν να φύγουν και σήμερα ξέρουν κάθε λύση γύρω από το μεγάλο και 

παγκόσμιο, εν πολλοίς, θέμα των ναρκωτικών.  Ασφαλώς και είναι σοβαρό θέμα.  Άρα 

αυτό που κυρίως χρειάζεται είναι να είμαστε και εις τις παρατηρήσεις μας σοβαροί, να 

μην είμαστε υπερβολικοί, να δώσομε χρόνο σε μια κυβέρνηση τριών μηνών, για να 

υλοποιήσει εξαγγελθέν πρόγραμμα, στο οποίο δε νομίζω ότι μπορεί κάποιος να βρει 

μείον.  Και εδώ που τα λέμε σε ποιο πρόγραμμα μπορεί κάποιος να βρει μείον;  

Μπορείς να βρεις μείον στη διακυβέρνηση ή στην πρακτική εφαρμογή ή στην 

προσπάθεια πρακτικής εφαρμογής της πολιτικής σου.  Και αυτό που έχουμε μπροστά 

μας είναι μια δεκαετή πολιτική η οποία, κατά πώς κρίνω, απέτυχε.  Και υπάρχει 

μπροστά μας στάδιο δόξης, για να δούμε πώς θα υπερπηδήσουμε τα σοβαρά 

προβλήματα που υπάρχουν σ’ αυτό τον τομέα. 

 Κλείνω λέγοντας ότι, επειδή είναι πράγματι παγκόσμιο θέμα, επειδή τα ναρκωτικά 



 56

δεν αφορούν μόνο τους φτωχούς, επειδή τα ναρκωτικά δεν αφορούν μόνο τους 

πλούσιους, επειδή τα ναρκωτικά δεν αφορούν μόνο αποτυχημένους μαθητές, επειδή τα 

ναρκωτικά δεν αφορούν μόνο επιτυχημένους μαθητές -θέλω να πω ότι αφορούν όλους 

αυτούς- είναι ένα θέμα που δεν είναι εύκολο να βρεις ούτε τη ρίζα του ούτε τις εξελίξεις 

του.  Ναι, το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο έχει μπροστά του σοβαρό έργο να επιτελέσει, 

έχομε εμπιστοσύνη ότι μπορεί να φέρει σε πέρας του έργο του, θα το παρακολουθούμε 

και θα το κρίνομε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, γιατί θα είμαι και σύντομος. 

 Πράγματι, με εκπλήσσει η συμπεριφορά των σημερινών που βρίσκονται στην 

αντιπολίτευση, γιατί δεν περίμενα ένα εθνικό πρόβλημα το οποίο αντιμετωπίζει η 

κυπριακή κοινωνία, το πρόβλημα των ναρκωτικών, να αναδειχθεί σ’ ένα πρόβλημα 

μικροπολιτικής, το οποίο έχουμε να αντιμετωπίσουμε αυτή τη στιγμή στη συζήτησή μας.   

 Είναι τεράστιο το πρόβλημα των ναρκωτικών, κύριε Πρόεδρε, και 

αντιλαμβανόμαστε ότι δεν έχει χρώμα, δεν έχει πολιτική ταυτότητα.  Τα ναρκωτικά έχουν 

φτάσει και στα γυμνάσια, ακόμη μπορούμε να πούμε και στα δημοτικά σχολεία, και οι 

ηλικίες οι οποίες αναφέρθηκαν από το συνάδελφο, επί καθημερινής βάσης, μικραίνουν.   

 Έχουμε ακούσει κάποιες ιδέες από συναδέλφους, από το συνάδελφο τον κ. 

Ερωτοκρίτου, όσον αφορά τις αρμοδιότητες και τη διεύρυνσή τους και την αυτονομία, 

την οποία θα πρέπει να δώσουμε σε κάποια σημεία στην τοπική αυτοδιοίκηση. Να 

θυμίσω το συνάδελφο ότι πριν από τρία χρόνια το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών είχε 

καταθέσει πρόταση νόμου, για να δοθούν περισσότερες αρμοδιότητες κοινωνικής 

ευημερίας στην τοπική αυτοδιοίκηση και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός την είχε 
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καταψηφίσει.  Επίσης, θέλω να πω ότι, όσον αφορά το θέμα των ναρκωτικών, 

αντιλαμβανόμαστε όλοι ότι χρειάζεται εξειδικευμένη επιστημονική υποστήριξη, την 

οποία αρκετοί από τους δήμους μας, από την τοπική αυτοδιοίκησή μας, δεν έχουν και, 

με τα σημερινά δεδομένα, τα οποία υπάρχουν, δε θα μπορέσουν να αντεπεξέλθουν.   

 Έχουμε ακούσει επίσης κάποιες ιδέες όσον αφορά και την αστυνομία.  Πράγματι, 

πιστεύω ότι κάποιοι νομίζουν ότι αυτή η κυβέρνηση, η σημερινή κυβέρνηση, είναι στην 

εξουσία εδώ και δέκα χρόνια και τέσσερις μήνες!  Πραγματικά!  ∆ηλαδή τα δέκα 

προηγούμενα χρόνια τι γινόταν;  Αυτές τις ιδέες τις οποίες ακούμε σήμερα από το βήμα 

της Βουλής γιατί δεν τις έθεταν ενώπιον της δικής τους κυβέρνησης, για να τις 

εφαρμόσει, και τις φύλαγαν, για να μας τις δώσουν εμάς σήμερα να τις εφαρμόσουμε; 

 Άρα, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, πιστεύω ότι το όλο αυτό θέμα 

δεν πρέπει αυτή τη στιγμή να είναι θέμα μικροπολιτικής μεταξύ των κομμάτων.  Πρέπει 

να αντιμετωπιστεί σαν ένα εθνικό πρόβλημα, το οποίο αντιμετωπίζουμε όλοι μας.   

 Επίσης, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω το εξής:  Υπάρχει αυτό το Αντιναρκωτικό 

Συμβούλιο, το οποίο έχει κάποιο σκοπό.  Έχει έναν προϋπολογισμό £250.000.  

Υπάρχει και μονάδα απεξάρτησης κρατική.  Υπάρχει και μονάδα απεξάρτησης ιδιωτικής 

πρωτοβουλίας.  Καταρχήν, πρέπει να ζητήσουμε μία μελέτη με αριθμούς, ποια ήταν η 

προσφορά της κρατικής μονάδας απεξάρτησης μέχρι σήμερα και ποια ήταν η 

προσφορά, η κοινωνική προσφορά, της ιδιωτικής μονάδας απεξάρτησης.  Και 

ταυτόχρονα να συγκρίνουμε τους πρόσφατους προϋπολογισμούς, τους οποίους 

έπαιρναν οι δύο μονάδες.  Να σας πω ότι η ιδιωτική μονάδα απεξάρτησης επιτελεί 

περίπου το 85% της όλης δουλειάς και παίρνει μέχρι σήμερα -έπαιρνε μέχρι 

προσφάτως- μόνο £12.000 στήριξη.  Άρα, δεν είναι οι προϋπολογισμοί, κύριε Πρόεδρε, 

τους οποίους πρέπει να βλέπουμε· αυτό το οποίο μας ενδιαφέρει είναι και η δουλειά την 

οποία προσφέρει ο κάθε οργανισμός, η κάθε μονάδα.  Άρα αναμένουμε.  Και πιστεύω 
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ότι η σημερινή κυβέρνηση θα το δει αυτό το θέμα. 

 Πρώτ’ απ’ όλα θα δώσουμε μεγάλη σημασία όσον αφορά το θέμα των 

ναρκωτικών.  Και έχω εξηγήσει προηγουμένως ότι δεν είναι θέμα μικροπολιτικής αλλά 

θέμα εθνικό, που πρέπει να αντιμετωπιστεί με αυτό τον τρόπο.  Ταυτόχρονα, πιστεύω 

ότι πρέπει να δούμε και το θέμα των ιδιωτικών πλέον μονάδων οι οποίες ασχολούνται 

με αυτά τα θέματα, γιατί το έργο τους, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε και συνάδελφοι, είναι 

τεράστιο. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Μη κυβερνητικών οργανώσεων. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Και κυβερνητικών οργανώσεων. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Μη κυβερνητικών... 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Μη κυβερνητικών οργανώσεων· είναι ιδιωτικής πρωτοβουλίας. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχω την εντύπωση ότι το θέμα έχει εξαντληθεί.  Παρέβην όλους τους κανονισμούς 

περί ομοφώνων θεμάτων, γιατί δε θέλω ποτέ μου να επεμβαίνω στην έκφραση 

απόψεων.  Γι’ αυτό, εάν θα δοθεί λόγος σε άλλους, εισηγούμαι στην ολομέλεια να μην 

είναι πέραν των δύο λεπτών.   

 Ορίστε, δύο λεπτά.  Θα είμαι υποχρεωμένος να σας διακόψω. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 

 Πρέπει να πούμε, κύριε Πρόεδρε, ότι σε αυτό το θέμα οι βουλευτές του 
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∆ημοκρατικού Συναγερμού εμφανίζονται κατήγοροι και κατηγορούν τη νυν κυβέρνηση 

για ό,τι δεν έκαναν αυτοί τα τελευταία δέκα χρόνια.  Ποιοι διέλυσαν, κύριε Πρόεδρε, την 

Εθνική Επιτροπή κατά των Ναρκωτικών το 1993, για να έρθουν το 2000, κάτω από την 

πίεση της αντιπολίτευσης, να κάνουν το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο, το οποίο δε 

λειτούργησε, υπολειτούργησε μέχρι και σήμερα.  Επί ποίων των ημερών, κύριε 

Πρόεδρε, τα ναρκωτικά, από ένα περιθωριακό φαινόμενο, έγιναν κανόνας ζωής για 

μεγάλο μέρος της κυπριακής νεολαίας;  Πού ήταν όλες αυτές οι ευφάνταστες ιδέες του 

κ. Ερωτοκρίτου και των άλλων βουλευτών του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, όταν 

κρατούσαν την πολιτική εξουσία, πού ήταν αυτοί, να τις εφαρμόσουν, για να 

προστατεύσουν τη νεολαία και να την αποτοξινώσουν;  Πού είναι το κρατικό ίδρυμα, 

έστω η αποτοξίνωση, για τα ναρκωτικά;  Υπάρχουν πέντε κλουβιά -όχι πέντε θάλαμοι- 

πέντε κλουβιά, στα οποία συνωστίζονται ναρκομανείς, αλκοολικοί και άλλοι, για να 

αποτοξινωθούν.  Αν αυτό ονομάζεται κρατικό ίδρυμα και κρατικό ενδιαφέρον! 

 Κύριε Πρόεδρε, οι ευθύνες του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και της κυβέρνησής του 

για το θέμα των ναρκωτικών είναι τεράστιες.  Θέλω να πω ότι στο σπίτι του 

κρεμασμένου κανένας δεν πρέπει να μιλά για σχοινί.  Και αυτό πρέπει να το γνωρίζει 

πολύ καλά η ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Νομίζω ότι έχει καταφέρει ο 

∆ημοκρατικός Συναγερμός και η ομάδα του περίπου να πείσει ότι εδώ σ’ αυτή τη χώρα 

δεν υπάρχει κυβέρνηση μετά την εκλογή του Τάσσου Παπαδόπουλου.  Βλέπουμε από 

τις τηλεοράσεις τούς υπουργούς και διερωτόμαστε μήπως είναι τα φαντάσματά τους.  

Νομίζω όμως ότι το θέμα των ναρκωτικών δεν είναι από αυτά που η στείρα 

αντιπολίτευση έχει θέση.  Είμαστε όλοι υπόλογοι μπροστά στον κυπριακό λαό και 

μπροστά στην κυπριακή νεολαία για την κατάσταση η οποία υπάρχει και θα πρέπει, 

αντί στείρα αντιπολίτευση, να συστρατευθούμε όλοι και να μη συζητούμε για £30.000 

περισσότερες ή λιγότερες, να σταθούμε και να βοηθήσουμε τον κόσμο μας να 
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αντιμετωπίσει αυτό το πρόβλημα, το οποίο έχει γίνει δραματικό.   

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εσείς πρωτολογήσατε.  Ο κ. Ιωνάς και μετά... 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Ναι, αλλά είναι υπό την ιδιότητα του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου που θα 

μιλήσω. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Αλλάξετέ τον; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Αναπληρεί.   

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Εγώ εκπροσωπώ σήμερα το κόμμα.  Εκτός αν θα μας υποδείξετε και ποιος θα 

εκπροσωπεί το κόμμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αλλά και για σας είναι δύο λεπτά. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 

 Εδώ το πρόβλημα είναι ότι οι συνάδελφοι δεν μπόρεσαν ακόμα να αντιληφθούν 

ποια ήταν η εισήγησή μας.  Το πρόβλημα ξεκινά από το γεγονός ότι αυτή η κυβέρνηση 

ζήτησε να κάνει το δικό της προϋπολογισμό...  Της εδόθη η ευκαιρία να κάνει το δικό 

της προϋπολογισμό, να βάλει μέσα το όραμα, την προοπτική, τα όνειρα ή όσα 

σκέφτονται να κάνουν και μας έφεραν ένα νέο προϋπολογισμό που απεικονίζεται η 

βούληση αυτής της κυβέρνησης.  ∆εν είπαμε τι κάναμε ή δεν είπαμε ότι έχουμε μαγικές 
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συνταγές εμείς ή πόσα δεν κάναμε ή πόσα κάναμε.  Είπαμε ποια είναι η βούληση αυτής 

της κυβέρνησης, έτσι όπως φαίνεται μέσα από τον προϋπολογισμό.  Και, αν κοιτάξουν 

οι κύριοι και οι κυρίες συνάδελφοι τον προϋπολογισμό, θα δουν ότι αποσκοπεί στην 

πληρωμή μόνο μισθών, ενοικίων, επιδομάτων και το συμβούλιο έχει να διαχειριστεί ένα 

κονδύλι £50.000.  ∆ηλαδή θα ψηφίσουμε εδώ έναν προϋπολογισμό £254.000, από 

αυτές οι £104.000 είναι μισθοί, ενοίκια, επιδόματα, ταξίδια και ένα κονδύλι £50.000 που 

θα το διαχειριστεί το συμβούλιο όλο το χρόνο, κάτω από τον τίτλο “∆ιαφώτιση” και κάτω 

από τον τίτλο...  Εν πάση περιπτώσει, χωρίς κανονισμούς, χωρίς λεπτομέρειες, χωρίς 

όραμα, χωρίς στρατηγική.  Περί αυτού συζητούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε.  Παρακαλώ.   

 (Οι βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις κ. 

Αριστοφάνης Γεωργίου και Κυριάκος Τυρίμος ζητούν να τους δοθεί ο λόγος.) 

 Ποιος από τους δύο;  Ένας θα μιλήσει.  Ορίστε.  Και μετά εσείς και μετά τελειώνω.  

Ένας από το ΑΚΕΛ, ένας από το Συναγερμό και θα κλείσουμε.   

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει, εσείς θα μιλήσετε, εφόσον δεν έχετε μιλήσει.  Ορίστε, παρακαλώ. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το πρώτο το οποίο ήθελα να αναφέρω είναι ότι για πρώτη φορά η 

πλευρά της προηγούμενης κυβέρνησης έφερε έναν ελλιπή προϋπολογισμό.  Αυτός ο 

ελλιπής προϋπολογισμός -και φαίνεται και στον προϋπολογισμό που εκκρεμεί ενώπιόν 

μας- επειδή έπρεπε να υπάρξει προϋπολογισμός, για να υπάρξει λειτουργία, 

ετοιμάστηκε στη βάση αυτή, την οποία έχουμε σήμερα μπροστά μας, για να μπορέσει 
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να προγραμματίσει και να υλοποιήσει αυτά τα οποία το πρόγραμμα του Προέδρου της 

∆ημοκρατίας αναφέρει.  Και το πρόγραμμα του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, όπως και 

στην ομιλία περί εγκαθίδρυσής του είχε αναφερθεί, προβλέπει ρητά...  Η σελίδα 47 του 

προγράμματος αναφέρει οκτώ σημεία και θα ήθελα απλά να αναφέρω το τρίτο, γιατί 

έγινε αναφορά και στην τοπική διοίκηση.  Λέει, λοιπόν, για τη δημιουργία κέντρων 

πρόληψης σε όλους τους δήμους και σε αριθμό κοινοτήτων και συμβουλευτικών 

κέντρων σε κάθε επαρχία σε συνεργασία με τον ΟΝΕΚ και την τοπική αυτοδιοίκηση και 

τις μη κυβερνητικές και εθελοντικές οργανώσεις. 

 Άρα αυτά τα οποία οι συνάδελφοι είδαν σήμερα είναι ήδη το πρόγραμμα αυτής της 

κυβέρνησης.  Το πρόγραμμα αυτής της κυβέρνησης θα υλοποιηθεί κατά γράμμα και το 

πρόγραμμα αυτό θα είναι σίγουρα σε εκείνους τους προϋπολογισμούς τους οποίους 

αυτή η κυβέρνηση θα ετοιμάσει, θα προγραμματίσει ορθά και θα φέρει εδώ, εφόσον 

δημιουργήσει με αυτό τον προϋπολογισμό τις κατάλληλες δομές, ούτως ώστε να 

μπορέσουν να υλοποιήσουν το συγκεκριμένο προϋπολογισμό. 

 Να είναι βέβαιοι οι συνάδελφοι ότι αυτή η κυβέρνηση σίγουρα θα έχει όραμα για 

προστασία των πολιτών και της κοινωνίας και της νεολαίας μας από τα ναρκωτικά.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ιωνάς και μετά ο κ. Μιχαηλίδης.  ∆ε θα δώσω...  είπα ότι θα εξαντλήσω το 

θέμα. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, φαίνεται ότι κάποιοι συνάδελφοι ακόμα δεν έχουν αντιληφθεί ότι 

ευρίσκονται στην κυβέρνηση, ότι κυβερνούν αυτό τον τόπο και ότι δεν είναι πια η 

αντιπολίτευση.  Ουσιαστικά εκείνο το οποίο γίνεται, και γίνεται αυτή τη στιγμή και το 

βλέπουμε εμφανέστατα, είναι ότι αντί να ακούσουμε... 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Όχι!  Αν μου επιτρέπετε, να τελειώσω και ύστερα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ αναγνωρίζω... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Αφαιρείται από το χρόνο μου, κύριε Πρόεδρε, αυτή η παρέμβαση; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ αναγνωρίζω αυτό που λέτε, κύριε Νικολάου.  Χρειαζόμαστε περίπου μια 

δεκαετία να συνηθίσουμε την ιδέα!   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ωραιότατα, μπράβο!  Συνεπώς, τη δεκαετία που διανύουμε τώρα δε θα 

περιμένουμε κανένα πρόγραμμα!   

 Επειδή φαίνεται ότι δε θα περιμένουμε κανένα πρόγραμμα ούτε τους προσεχείς 

τρεις ούτε τους προσεχείς έξι μήνες, επιμένω και λέω ότι ακόμα δεν έχετε αντιληφθεί ότι 

κυβερνάτε και θα πρέπει να καταθέτετε προγραμματισμένες θέσεις, οι οποίες να 

υλοποιούνται με βάση συγκεκριμένες δαπάνες.  Περιμένουμε στο “θα δούμε”, “θα 

έρθουμε”, “θα φέρουμε”.  Και προγράμματα ακούσαμε ότι υπάρχουν, αλλά η κ. 

υπουργός ενώπιον της επιτροπής Υγείας δεν κατέθεσε ότι πρόκειται σύντομα να φέρει 

νέο προϋπολογισμό με συγκεκριμένο πρόγραμμα το οποίο θα εφαρμόσει.   

 Από αυτό τον προϋπολογισμό ο οποίος είναι ενώπιόν μας, πραγματικά, μόνο οι 

£50.000 από τις £253.000 είναι δαπάνες για σκοπούς έργου.  ∆εν υπάρχει καμία 

αναφορά ούτε για μελέτες ούτε για έρευνες.  Πώς θα γίνουν σχεδιασμοί;  Τι στρατηγική 

θα υποδείξουν στο κράτος;  Μήπως υπάρχει πρόθεση μιας σταδιακής κατάργησης του 
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Αντιναρκωτικού Συμβουλίου;  Αυτό πρέπει να δηλωθεί ξεκάθαρα, για να γνωρίζουμε 

όλοι, κύριε Πρόεδρε, τι είναι εκείνο που προτίθεται να κάμει αυτή η κυβέρνηση, διότι 

πραγματικά αυτό το οποίο βλέπουμε -διαφώτιση £35.000, μίσθωση υπηρεσιών £6.000- 

δεν είναι επαρκές ούτε για να κάμουν μία μελέτη για ένα συγκεκριμένο πρόγραμμα- η 

οικονομική επιχορήγηση προγραμμάτων είναι £15.000.  Και, κύριε Πρόεδρε, θα 

εγκρίνουμε έναν προϋπολογισμό των £253.000, θα δώσουμε £200.000 για μισθούς και 

λειτουργικά έξοδα, για να κάνουμε £50.000 δαπάνες;  Είναι αυτό το οποίο επιδιώκουμε;  

Χαίρομαι για τις ευαισθησίες όλων μας για τα ναρκωτικά, πρέπει όμως να δούμε έργο. 

αυτό είναι που πρέπει να μας προβληματίσει.  Και λυπούμαι να παρατηρήσω ότι δεν 

έχουμε ακούσει από την κυβέρνηση επίσημα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, παρακαλώ, κλείσε. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 

 ∆εν έχουμε ακούσει από την κυβέρνηση επίσημα, από την κ. υπουργό, ότι «σε 

δύο μήνες, σε τρεις, σε τέσσερις μήνες είμαστε έτοιμοι να καταθέσουμε συγκεκριμένο 

πρόγραμμα». 

 Γι’ αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, εγώ προσωπικά θα απόσχω από την ψήφιση, 

διότι θεωρώ ότι αυτός δεν είναι προϋπολογισμός, ειδικά για ένα τόσο σοβαρό θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Μιχαηλίδης. 

 ∆ε θα δώσω το λόγο σε άλλους, διότι, αν ανοίξω νέο κατάλογο...  εάν η Βουλή 

θέλει να συνεχίσει το διάλογο...   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, όχι σας παρακαλώ!  Εάν η Βουλή θέλει μετά τον κ. Μιχαηλίδη να συνεχίσει, 

εγώ είμαι Πρόεδρος της Βουλής. δεν είμαι δικτάτορας:  Επομένως από εσάς εξαρτάται. 

 Η Βουλή θέλει να συνεχιστεί και μετά τον κ. Μιχαηλίδη ο διάλογος ή θεωρείτε ότι 

το θέμα...  Θέτω ότι το θέμα θεωρείται εξαντληθέν.  Ποίοι νομίζουν ότι εξαντλείται μετά 

τον τελευταίο ομιλητή; 

 Ουδείς.  Άρα το θέμα θα συνεχιστεί. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ∆εν εκαταλάβαμε την ερώτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λέω:  Ποιοι θεωρούν ότι μετά την ομιλία του κ. Μιχαηλίδη το θέμα εξαντλείται; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Εξαντλείται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το θέμα εξαντλείται μετά τον κ. Μιχαηλίδη.   

Κ. ΤΥΡΙΜΟΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, δεν μπορώ...  Κύριε συνάδελφε, δεν έχουμε δύο ειδών κανονισμούς.  Εφόσον 

το θέμα θα θεωρηθεί ως εξαντληθέν, λυπούμαι, αλλά... 

Κ. ΤΥΡΙΜΟΣ: 

 Απλώς θα ήθελα να πω τι είπε η υπουργός,  διότι είπαν ότι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι!  Είχατε μιλήσει... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 
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 Θα είναι γραμμένο στα πρακτικά. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω το λόγο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή είμαι ο τελευταίος ομιλητής, θα φροντίσω να είμαι πολύ σύντομος...   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πρέπει να είστε σύντομος, γιατί για όλους ισχύει το δίλεπτο. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 ...πολύ σύντομος -έχω ήδη καλυφθεί.   

 Θέλω μόνο να πω το εξής, κύριε Πρόεδρε.  Είναι ιδιαίτερα λυπηρό γιατί ένα θέμα 

το οποίο θα έπρεπε να ήταν υπερκομματικό, ένα θέμα το οποίο θα έπρεπε να ήταν 

εθνικό θέμα, όπως είναι η καταπολέμηση των ναρκωτικών, καθίσταται αντικείμενο 

κομματικής αντιπαράθεσης για έναν προϋπολογισμό ο οποίος παρουσιάζεται ότι είναι 

προσωρινός και ο οποίος εντός των προσεχών μηνών θα αναθεωρηθεί εις τρόπον 

ώστε να ικανοποιεί κάποιες απαραίτητες ουσιαστικές ανάγκες, οι οποίες σίγουρα 

ευρίσκονται στην επικαιρότητα και σε προτεραιότητα.  ∆εν είναι θέμα £30.000 αγαπητοί 

συνάδελφοι, δεν είναι θέμα £100.000. είναι θέμα ανεξάντλητων πόρων οι οποίοι πρέπει 

να εξευρεθούν, προκειμένου να καταπολεμηθεί η μάστιγα των ναρκωτικών στον τόπο 

μας.   

 Είναι λυπηρό, διότι σήμερα η αστυνομία υφίσταται πίεση, για να μην πω πόλεμο, 

διότι δεν έχει ανταποκριθεί στις ανάγκες της καταπολέμησης των ναρκωτικών.  Πρέπει 

να πω ότι στην αστυνομία οφείλεται ένα μεγάλο εύγε διά τη μέχρι σήμερα δουλειά την 

οποία κάμνει στην υπόθεση των ναρκωτικών.   
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 Έχω προσωπική εμπειρία από τότε που ήμουν πολιτικός προϊστάμενος του 

υπουργείου στο οποίο υπήγετο η αστυνομία.  Πρέπει να πω ότι σε μία μόνο επαρχία το 

1985-1986, όταν είχαμε επισημάνει ότι τα ναρκωτικά είχαν ήδη μπει στα σχολεία και 

είχα τοποθετηθεί ως αρμόδιος υπουργός ενώπιον της αρμόδιας, τότε, επιτροπής ότι 

χρειαζόταν ενίσχυση η αστυνομία, για να μπορέσει να ανταποκριθεί στις ανάγκες της 

καταπολέμησης, τότε, των ναρκωτικών, είχαμε μόνο ένα κρούσμα, τότε, ένα κρούσμα 

ναρκωτικών στα σχολεία, και δεν είχαμε την τύχη ούτε την ευτυχία... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να παρακαλέσω να συντομεύσετε. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 ...ούτε την ευτυχία να μας εγκρίνει την ενίσχυση της αστυνομικής δύναμης.  Με τα 

σημερινά δεδομένα και με την αύξηση η οποία είναι πολύ ασήμαντη η αστυνομία κάνει 

και επιτελεί ένα τεράστιο έργο.   

 Πρέπει ένα τεράστιο εύγε στην αστυνομία, αλλά πρέπει παράλληλα να 

επισημάνουμε την ανάγκη η αστυνομική δύναμη, η οποία έχει την αρμοδιότητα της 

καταπολέμησης των ναρκωτικών, να ενισχυθεί κατά πολύ.  ∆εν είναι αρκετοί τέσσερις 

αστυνομικοί ή έξι αστυνομικοί σε μία επαρχία για να καλύπτουν ολόκληρες τις ανάγκες.  

Πρέπει να έρθει προϋπολογισμός ο οποίος να καλύπτει τις πραγματικές ανάγκες, οι 

οποίες δεν είναι μόνο οι £30.000, οι οποίες σωστά έχουν επισημανθεί, ούτε οι εκατό 

χιλιάδες.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι σαφές, κύριε Μιχαηλίδη. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Πρέπει να βρεθεί τρόπος να υπάρξει ανεξάντλητος πόρος καταπολέμησης των 

ναρκωτικών εις τρόπον ώστε να μπορέσουμε να είμαστε αποτελεσματικοί.  
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∆ιαφορετικά, δεν πρόκειται ποτέ τα ναρκωτικά να καταπολεμηθούν και πάντοτε θα 

υπάρχουν τα βαποράκια, πάντοτε θα υπάρχουν οι έμποροι, πάντοτε θα υπάρχουν οι 

άνθρωποι εκείνοι οι οποίοι θα ενισχύουν αυτή τη μάστιγα η οποία βρίσκεται σήμερα 

ενώπιόν μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου 

ποσού £253.245 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος 

άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Ίδρυση νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού 

Συμβουλίου Κύπρου Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και έντεκα αποχές το νομοσχέδιο 

ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το επόμενο θέμα είναι «Οι περί Λειτουργίας της Επιτροπής Καταρτισμού και 

Τήρησης Μητρώου Κυπρίων Εθελοντών του ∆ευτέρου Παγκοσμίου Πολέμου 

Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και συνεπώς θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Λειτουργίας της Επιτροπής Καταρτισμού και Τήρησης 

Μητρώου Κυπρίων Εθελοντών Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου 

Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Γιάννος Λαμάρης 

 Ιωνάς Νικολάου Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Θάσος Μιχαηλίδης Σοφοκλής Φυττής 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 

δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 20 και 27 Μαΐου 2003.  Στα πλαίσια 
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των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 

εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και του Παγκύπριου Συνδέσμου 

Πολεμιστών Β΄ Παγκόσμιου Πολέμου.  Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Ελληνικού 

Συνδέσμου Εθελοντών Πολεμιστών Ελληνικού Στρατού, παρ’  όλο που κλήθηκαν, δεν 

κατέστη δυνατό να παραστούν. 

 Με τους πιο πάνω κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 9 της 

νομοθεσίας για την αναγνώριση της προσφοράς των Κυπρίων εθελοντών κατά το Β΄ 

Παγκόσμιο Πόλεμο, σκοπείται η ρύθμιση της λειτουργίας της Επιτροπής Καταρτισμού 

και Τήρησης Μητρώου Κυπρίων Εθελοντών Β΄ Παγκόσμιου Πολέμου. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τον εκπρόσωπο του 

Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, η θέσπιση των κανονισμών είναι αναγκαία, ώστε 

να καταστεί δυνατή η λειτουργία της επιτροπής που θα διοριστεί από το Υπουργικό 

Συμβούλιο με βάση την υπό αναφορά νομοθεσία, η οποία θα είναι αρμόδια για τον 

καταρτισμό και την τήρηση μητρώου Κυπρίων εθελοντών, την τήρηση αρχείου 

στοιχείων, καθώς και την υποβολή εισηγήσεων για τη διαφύλαξη της μνήμης και την 

απόδοση τιμής στους Κυπρίους εθελοντές. 

 Ειδικότερα, στους προτεινόμενους κανονισμούς διαλαμβάνονται πρόνοιες για το 

διορισμό προέδρου και αντιπροέδρου της εν λόγω επιτροπής, τους λόγους ανάκλησης 

του διορισμού οποιουδήποτε μέλους, την υποβολή παραίτησης μέλους, καθώς και την 

πλήρωση θέσης που τυχόν κενωθεί.  Επίσης, με τους κανονισμούς αυτούς παρέχεται η 

δυνατότητα στην επιτροπή που θα διοριστεί να εκδίδει κανονισμούς που θα διέπουν τη 

διαδικασία σύγκλησης των συνεδριάσεών της, την απαιτούμενη απαρτία και τους όρους 

λειτουργίας της. 

 Στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά κανονισμών, επισημάνθηκε από την 

επιτροπή η ανάγκη να διευκρινιστούν οι λόγοι ανάκλησης του διορισμού των μελών της 
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υπό ίδρυση επιτροπής, να καθοριστεί η διαδικασία εγγραφής στο μητρώο, καθώς και η 

ανάγκη για περαιτέρω νομοτεχνική επεξεργασία του κειμένου των κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας υιοθετεί ως 

θέμα αρχής τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών, γι’  αυτό, 

αφού επέφερε σ’  αυτούς τις αναγκαίες τροποποιήσεις στη βάση των πιο πάνω, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν τελικά 

διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει ένσταση οι κανονισμοί να εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 24 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 25 θέμα είναι «Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέση 

Ελεγκτή Εναέριας Κυκλοφορίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση 

είναι ομόφωνη και συνεπώς θεωρείται αναγνωσθείσα.  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέση Ελεγκτή 

Εναέριας Κυκλοφορίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου, πρόεδρος Άγις Αγαπίου 

 Ιωνάς Νικολάου Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Μαρία Κυριακού Ανδρέας Αγγελίδης 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Χρίστος Κληρίδης 
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 Αριστοφάνης Γεωργίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους υπό αναφορά κανονισμούς 

σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 8, 15 και 22 Μαΐου 2003.  Στα 

πλαίσια της εξέτασης του όλου θέματος κλήθηκαν και παρέστησαν ενώπιον της 

επιτροπής εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών (Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 

Προσωπικού) και Συγκοινωνιών και Έργων, της ΠΑΣΥ∆Υ, ενδιαφερόμενοι υπάλληλοι 

και εκπρόσωποι των εκπαιδευόμενων ελεγκτών εναέριας κυκλοφορίας. 

   Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των 

άρθρων 27 και 87 των περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμων, σκοπείται η θεσμοθέτηση 

νέου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση του Ελεγκτή Εναέριας Κυκλοφορίας στο Τμήμα 

Πολιτικής Αεροπορίας, θέση που δημιουργήθηκε με τον περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμο του 2001. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους κανονισμούς, στο 

προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας απαιτείται για τη θέση αυτή για πρώτη φορά 

πανεπιστημιακό δίπλωμα, τίτλος ή ισότιμο προσόν και εισάγεται υποχρέωση 

απόκτησης ειδικότητας στα συστήματα ραντάρ. 

 Με τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών συμφώνησαν όλοι οι 

παριστάμενοι, με εξαίρεση τους εκπροσώπους των εκπαιδευόμενων ελεγκτών εναέριας 

κυκλοφορίας, οι οποίοι ζήτησαν την τροποποίηση των σχεδίων υπηρεσίας, ώστε να 

κατοχυρωθεί η ανέλιξή τους στην κλίμακα Α11 στα πέντε χρόνια υπηρεσίας, όπως 

απαιτείται από τα υφιστάμενα σχέδια υπηρεσίας, αντί στα δεκαπέντε χρόνια που 

εισηγούνται οι υπό αναφορά κανονισμοί, εισήγηση με την οποία διαφώνησαν τόσο τα 

αρμόδια υπουργεία όσο και η ΠΑΣΥ∆Υ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση 

των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 ∆εν υπάρχουν.   

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 26 μέχρι 30 αποσύρονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 31 πλέον είναι άχρηστο. 

 Προχωρούμε στην κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Σας έχει δοθεί... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 11 αφήσαμεν το πίσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ποιο;  Α, ναι, το υπ’ αριθμόν 11... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ιευκρινίστηκε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το υπ’ αριθμόν 11 είναι ο περί Κτήσης Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Αλλοδαποί) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002.   

 Θα παρακαλέσω, τώρα που είναι ο πρόεδρος της επιτροπής, να επαναλάβει την 

πρότασή του. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Οφείλω να πω πως μετά από διαβούλευση που έχει γίνει με τα μέλη της 

γραμματείας και μετά από τις εξηγήσεις που μου εδόθησαν νομίζω ότι δεν τίθεται θέμα 

περαιτέρω διευκρίνισης.  Μπορεί να ψηφιστεί το νομοθέτημα έτσι όπως είναι.  Ας 

μείνουμε ως εδώ.  Να προχωρήσουμε με το υπ’  αριθμόν 11.   
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κτήσης Ακίνητης Ιδιοκτησίας 

(Αλλοδαποί) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο. 

 Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Όπως είπα, τα θέματα παραπέμπονται 

στις επιτροπές, σύμφωνα με το έγγραφο το οποίο σας έχει δοθεί.   

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 

εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 

τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Πολιτικής ∆ικονομίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 
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(Αρ. Φακ. 23.01.112.2003) 

2. Ο περί Καταχωρήσεως Γεννήσεων 

και Θανάτων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.113.2003) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

3. Ο περί των Επιχειρήσεων Παροχής 

Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.114.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

4. Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.115.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

5. O περί Συνεργατικών Εταιρειών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.116.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

6. Οι περί του Ελάχιστου Ποσοστού 

Εμπλουτισμού με Έργα Τέχνης των 

∆ημόσιων Κτιρίων (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.093.2003) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Παιδείας 

7. Οι περί ∆εοντολογίας των Μελών 

του Επιστημονικού Τεχνικού 

Επιμελητηρίου Κύπρου 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 
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2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.055.2003) 

8. Οι περί Καθορισμού Υγειονομικών 

Κανόνων για την Παρασκευή και τη 

∆ιάθεση στην Αγορά 

Παρασκευασμάτων Κρέατος 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.057.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

9. Οι περί Παραχώρησης 

Αφορολόγητου Πετρελαίου για 

Γεωργικούς Σκοπούς 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.056.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

10. Έγγραφα (αρ. 42, 43, 44, 45, 46, 47 

και 48) αποσταλέντα από το 

Υπουργείο Οικονομικών στις 5 

Ιουνίου 2003, σύμφωνα με το εδάφιο 

(1) του άρθρου 4 του περί 

Προϋπολογισμού Νόμου του 2002 

[13(ΙΙ)/2002]. 

(Αρ. Φακ. 13.04.003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

11. Έγγραφα (αρ. 7 και 9) αποσταλέντα 

από το Υπουργείο Οικονομικών στις 

5 Ιουνίου, σύμφωνα με το εδάφιο (1) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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του άρθρου 4 του περί 

Προϋπολογισμού Νόμου του 2003 

[11(ΙΙ)/2003]. 

(Αρ. Φακ. 13.04.003) 

12. Έγγραφα (αρ. Θ. 19/2003, Θ. 

20/2003 και Θ. 21/2003) που 

αφορούν την εξαίρεση από την 

αναστολή πλήρωσης θέσεων 

πρώτου διορισμού στη δημόσια 

υπηρεσία, σύμφωνα με τους περί 

Αναστολής Πλήρωσης Θέσεων 

Πρώτου ∆ιορισμού στη ∆ημόσια 

Υπηρεσία (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 

Νόμους του 2000 έως 2001. 

(Αρ. Φακ. 15.21.001) 

Oικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

13. Έγγραφο (αρ. 54/2003) σύμφωνα με 

τους περί Πρόσληψης Έκτακτων 

Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 

Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους του 

1995 έως 2001. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

14. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη 

δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τις 

διατάξεις των περί Αξιολόγησης 

Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη 

Οικονομικών Θεσμών, Αξιών και 

Επιτρόπου 

∆ιοικήσεως 
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∆ημόσια Υπηρεσία Νόμων. 

(Αρ. Φακ. 15.15.004) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Γ΄, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη 

δοθεί γραπτώς. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.351 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 29 Μαΐου 2003. 

 «Παρατηρήθηκε εντός του κόλπου Λεμεσού αγκυροβολημένος στόλος ισπανικών 

αλιευτικών, εξοπλισμένων για αλιεία ανοικτής θάλασσας.  Θεάθηκαν επίσης τέτοια 

σκάφη σε απόσταση πέντε ναυτικών μιλίων περίπου έξω από το Ακρωτήρι.   

 Σύμφωνα με πληροφορίες μου, ξεφορτώθηκαν περίπου πενήντα τόνοι νεκρών 

ψαριών και εβδομήντα τόνοι ζωντανών ψαριών (ξιφίες και τόννοι) σε ιχθυοτροφείο της 

Λεμεσού. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Παρακολουθεί η Κυπριακή ∆ημοκρατία το όλο θέμα; 

2. Επιτρέπεται η αλιεία με γυροβολιά στην Ευρωπαϊκή Ένωση και κατά συνέπεια 

στην Κύπρο; 

3. Το Τμήμα Αλιείας γνωρίζει ή έχει αδειοδοτήσει αυτή τη δραστηριότητα; 

4. Υπάρχει οικονομική ζώνη που να αφορά την αλιεία της Κύπρου και να εξασφαλίζει 

τα δικαιώματα των τοπικών ψαράδων;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.352 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Κερύνειας κ. Χριστόδουλο Ταραμουντά στις 2 Ιουνίου 2003. 

 «Έχω επισκεφθεί το συνοικισμό Γ΄ στο Πέρα Χωρίο Νήσου.  Εντός του 

συνοικισμού, στο τεμάχιο 357, Φ/ΣΧ 29/8 Ε1, ανεγέρθηκε παράνομα θερμοκήπιο, από 
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το 1999, με αποτέλεσμα να προκαλείται οχληρία στους κατοίκους του συνοικισμού από 

τη χρήση φυτοφαρμάκων. 

 Στις 19 Ιουλίου 2002 εκδόθηκε από το Επαρχιακό ∆ικαστήριο Λευκωσίας εναντίον 

του ιδιοκτήτη του θερμοκηπίου Γ. Ορφανού διάταγμα κατεδάφισής του με αναστολή δύο 

μηνών, δηλαδή από τις 19 Σεπτεμβρίου 2002. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Γιατί δεν προχώρησε στην εφαρμογή του διατάγματος κατεδάφισης μέχρι σήμερα, 

όπως υποχρεούται από το νόμο; 

2. Γιατί ανέχεται την παρανομία; 

3. Αντιλαμβάνεται τις επιπτώσεις στην υγεία των κατοίκων της περιοχής από την 

παράλειψη να ενεργήσει όπως ο νόμος ορίζει; 

4. Πότε τελικά θα αποφασίσει να εφαρμόσει τη διαδικασία κατεδάφισης;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.353 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου στις 3 Ιουνίου 2003. 

 «Τα αγροτικά χρέη είναι ένα σοβαρό πρόβλημα.  Η καταγραφή τους όσο πιο 

γρήγορα γίνεται και η παγοποίησή τους για περίοδο δέκα έως δεκαπέντε χρόνων, 

καθώς επίσης και η ανάληψη από την κυβέρνηση, μέσω στηρικτικών ταμείων της Ε.Ε., 

της καταβολής του επιτοκίου για τα χρόνια αποπληρωμής τους, ήταν μια από τις 

προεκλογικές εξαγγελίες της κυβέρνησης. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο έχουν τροχιοδρομηθεί οι αναγκαίες διαδικασίες για έναρξη 

της καταγραφής και για παγοποίηση των αγροτικών χρεών.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.354 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου στις 3 Ιουνίου 2003. 
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 «Αναφέρομαι σε αίτημα της κοινοτικής αρχής Ανάγυιας που αφορά την ανάπλαση 

του κύριου δρόμου της Ανάγυιας προς το Παλαιχώρι.  Το αίτημα αφορά την κατασκευή 

οχετών και πεζοδρομίων, την ανακατασκευή του οδοστρώματος και την κατασκευή 

διαβάσεων πεζών σε τρία σημεία στον κύριο δρόμο που διασχίζει την κοινότητα, από το 

σημείο συμβολής του με το δρόμο προς τη ∆ευτερά προς την έξοδο προς το Παλαιχώρι 

εντός της κατοικημένης περιοχής, μήκους 1,3 χμ. περίπου.  Το τμήμα αυτό αποτελούσε 

μέρος του δρόμου Λευκωσίας-Παλαιχωρίου και παρακάμφθηκε με την κατασκευή του 

παρακαμπτηρίου της κοινότητας Αναγυιών.  Για τη βελτίωση του δρόμου αυτού 

απαιτείται η ετοιμασία ρυθμιστικού σχεδίου από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, 

καθώς και κατασκευαστικών σχεδίων. 

 Σε περιφερειακή σύσκεψη του τέως Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων, 

ημερομηνίας 12 Απριλίου 2002, αποφασίστηκε όπως με τη συνεργασία του κοινοτικού 

συμβουλίου Ανάγυιας και του επάρχου Λευκωσίας ζητηθεί η επίσπευση του 

ρυθμιστικού σχεδίου από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, ώστε, δεκατέσσερις 

μήνες μετά, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων να είναι σε θέση να ετοιμάσει τα 

κατασκευαστικά σχέδια και να ζητήσει προσφορές, με στόχο την έναρξη των εργασιών 

το 2004.  

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν έχουν ολοκληρωθεί τα ρυθμιστικά σχέδια και σε ποιο στάδιο 

βρίσκεται η προσπάθεια για συμπερίληψη του έργου στον προϋπολογισμό του 2004.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.355 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 3 Ιουνίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να προχωρήσει σε διαχωρισμό οικοπέδων στην 

περιοχή Ζυγίου για στέγαση φτωχών οικογενειών.»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.356 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 3 Ιουνίου 2003. 

 «Πρόσφατα πληροφορήθηκα ότι η ιερά μονή Βατοπεδίου στο Άγιο Όρος 

αντιμετωπίζει σοβαρά οικονομικά προβλήματα.  Λαμβάνοντας υπόψη το γεγονός ότι 

χιλιάδες συμπατριώτες μας επισκέπτονται κάθε χρόνο τη μονή, το γεγονός ότι ο 

ηγούμενος της μονής είναι Κύπριος, καθώς επίσης και το γεγονός ότι στη μονή 

κατηχούνται πέραν των πενήντα Κυπρίων μοναχών, θα ήθελα να πληροφορηθώ κατά 

πόσο είναι δυνατή η οικονομική ενίσχυση της μονής. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για το πιο πάνω ζήτημα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.357 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 3 Ιουνίου 2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Ζύγι και σε συνάντηση που είχα με το 

κοινοτικό συμβούλιο, πληροφορήθηκα ότι η κοινότητα έχει ανάγκη δημιουργίας 

κυρτωμάτων και διαβάσεων πεζών σε καίρια οδικά σημεία. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν προγραμματίζεται η δημιουργία κυρτωμάτων και διαβάσεων πεζών 

στην κοινότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.358 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 3 Ιουνίου 2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Ζύγι και σε συνάντηση που είχα με το 

κοινοτικό συμβούλιο, πληροφορήθηκα ότι το κοινοτικό συμβούλιο έχει προβεί στις 

απαραίτητες διαδικασίες για κτίσιμο νέων γραφείων σε ιδιόκτητο οικόπεδο με τη 

σύμφωνη γνώμη του επάρχου Λάρνακας. 

 Όπως είναι γνωστό, οι κτιριολογικές ανάγκες των κοινοτήτων καθορίζονται με 
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βάση τον αριθμό των εγγεγραμμένων εκλογέων.  Η κοινότητα Ζυγίου εμπίπτει στην 

κατηγορία Α, δηλαδή στις κοινότητες που έχουν μέχρι πεντακοσίους εγγεγραμμένους 

εκλογείς, ενώ θα επιθυμούσε όπως ενταχθεί στην κατηγορία Γ, δηλαδή στις κοινότητες 

που έχουν χιλίους πεντακοσίους έναν εγγεγραμμένους εκλογείς και άνω, λόγω του ότι 

στην κοινότητα προωθείται η μεταστέγαση των κατοίκων του χωριού Μαρί αλλά και 

λόγω άλλων παραγόντων όπως η ύπαρξη τριακοσίων πενήντα παραθεριστικών 

διαμερισμάτων, η ύπαρξη τεσσάρων μονάδων της Εθνικής Φρουράς και η 

προβλεπόμενη ραγδαία ανάπτυξη της κοινότητας εξαιτίας της κατασκευής αλιευτικού 

καταφυγίου, εξωραϊσμού του λαϊκού μετώπου κτλ. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο είναι εφικτή η μεταφορά της κοινότητας σε άλλη κατηγορία 

όσον αφορά τις κτιριολογικές ανάγκες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.359 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 3 Ιουνίου 2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Ζύγι και σε συνάντηση που είχα με το 

κοινοτικό συμβούλιο, πληροφορήθηκα ότι η κοινότητα έχει άμεση ανάγκη δημιουργίας 

παρακαμπτήριου δρόμου, ούτως ώστε τα φορτηγά που εφοδιάζουν το τσιμεντοποιείο 

Βασιλικού να μην περνούν μέσα από την κοινότητα.  Αξιοσημείωτο είναι το γεγονός ότι 

καθημερινά πάρα πολλά φορτηγά διασχίζουν τον παραλιακό δρόμο της κοινότητας και 

προκαλούν πραγματικό κομφούζιο ιδιαίτερα τους καλοκαιρινούς μήνες, περίοδο κατά 

την οποία η κοινότητα φιλοξενεί πάρα πολλούς επισκέπτες. 

 Το κοινοτικό συμβούλιο θεωρεί ότι θα μπορούσε να γίνει απόκλιση του δρόμου 

που οδεύει στην κοινότητα από το αεροδρόμιο Λάρνακας, ούτως ώστε τα φορτηγά να 

παρακάμπτουν την κοινότητα, ενώ επίσης θα μπορούσε να αξιοποιηθεί και ένας δρόμος 

που είναι χαραγμένος δυτικά εκτός των ορίων της κοινότητας και χρειάζεται μόνο 
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ασφαλτόστρωση. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο είναι δυνατή η δημιουργία απόκλισης για τον πρώτο δρόμο 

και η ασφαλτόστρωση του δρόμου που βρίσκεται εκτός των ορίων της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.360 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 3 Ιουνίου 2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Ζύγι και σε συνάντηση που είχα με το 

κοινοτικό συμβούλιο, πληροφορήθηκα ότι, παρ’ όλο που από το 1995 έχουν ετοιμαστεί 

από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως κατασκευαστικά σχέδια για την κατασκευή 

του κεντρικού αποχετευτικού συστήματος της κοινότητας και έχει εξευρεθεί και χώρος 

για την κατασκευή της βιολογικής μονάδας και της δεξαμενής για αποθήκευση των 

επεξεργασμένων λυμάτων, η δημιουργία του συστήματος καθυστερεί, λόγω του ότι 

εκκρεμεί ο υπολογισμός των αποχετευτικών τελών. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει προβεί σε τελικό υπολογισμό των αποχετευτικών 

τελών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.361 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 3 Ιουνίου 2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Ζύγι και σε συνάντηση που είχα με το 

κοινοτικό συμβούλιο, πληροφορήθηκα ότι  εννέα ηλικιωμένα άτομα από την κοινότητα 

υπέβαλαν τον περασμένο Οκτώβριο αίτηση για χορήγηση του επιδόματος δημόσιου 

βοηθήματος από το Γραφείο Ευημερίας, χωρίς να λάβουν μέχρι σήμερα οποιαδήποτε 

απάντηση. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για ποιους λόγους δεν έχουν πάρει οι ενδιαφερόμενοι απαντήσεις.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.362 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 4 Ιουνίου 2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Ζύγι και σε συνάντηση που είχα με το 

κοινοτικό συμβούλιο πληροφορήθηκα ότι όσον αφορά τη δημιουργία αλιευτικού 

καταφυγίου έχουν ολοκληρωθεί τα κατασκευαστικά σχέδια και οι όροι προσφορών, 

καθώς και η μελέτη επιπτώσεων στο περιβάλλον. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποια είναι τα αποτελέσματα της μελέτης επιπτώσεων στο περιβάλλον; 

2. Πότε προγραμματίζεται η έναρξη των εργασιών για την κατασκευή του έργου;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.363 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 4 Ιουνίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι Βρετανοί προχωρούν στην εγκατάσταση της τεράστιας 

κατασκοπευτικής κεραίας στον υγροβιότοπο Ακρωτηρίου.  Εξ όσων γνωρίζω, 

προκειμένου να λειτουργήσει η κεραία, χρειάζεται μεγαλύτερο ηλεκτρικό φορτίο από 

αυτό που σήμερα παρέχεται από το δίκτυο της ΑΗΚ.  

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο η κυβέρνηση προτίθεται να παραχωρήσει επιπλέον φορτίο 

ηλεκτρικού ρεύματος στη βρετανική βάση Ακρωτηρίου, προκειμένου να λειτουργήσει η 

νέα υπερκεραία που κατασκευάζεται μέσα στον υγροβιότοπο Ακρωτηρίου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.364 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 4 Ιουνίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η απόκτηση των κατάλληλων ευρωπαϊκών 

πιστοποιητικών από το Κεντρικό Σφαγείο Λευκωσίας στην Κοφίνου.»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.365 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 4 Ιουνίου 2003. 

 «Στις εκβολές του χειμάρρου Άσπρου στην περιοχή Τοξεύτρας, στην Πέγεια, 

λειτουργεί από χρόνια παράνομο κέντρο αναψυχής.  Πρόσφατα το κέντρο προέβη 

μάλιστα σε επεκτάσεις, καταλαμβάνοντας χώρους στην παραλία και στους γύρω 

λόφους.  Για το συγκεκριμένο θέμα υπήρξε καταγγελία από ευρωπαϊκούς 

περιβαλλοντικούς οργανισμούς. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τις ενέργειες της κυβέρνησης σχετικά με το παράνομο υποστατικό 

στον ποταμό Άσπρο, στην Πάφο.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.366 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 4 Ιουνίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για την κατάσταση του συστήματος Scoot, κατά πόσο βρίσκεται σε 

λειτουργία, αν έχει γίνει αξιολόγηση της εφαρμογής του και ποιο είναι το κόστος της 

λειτουργίας του.   

 Επιπλέον παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τη δυνατότητα εφαρμογής μηχανισμού ελέγχου των φώτων 

τροχαίας μέσω του συστήματος Scoot, ώστε να διευκολυνθεί η διέλευση λεωφορείων, 

ασθενοφόρων και άλλων οχημάτων δημόσιας ωφέλειας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.367 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 4 Ιουνίου 2003. 

 «Το Υπουργείο Υγείας εξέδωσε το 1998 έναν κατάλογο των προσθέτων ουσιών 

που ήταν εγκεκριμένα από την ΕΟΚ.  Στον κατάλογο περιλαμβάνονταν πληροφορίες για 

τη χημική σύσταση των προσθέτων, η κωδικοποίηση της κάθε ουσίας, η χρησιμότητά 
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της και προπαντός οι πιθανές επιπτώσεις στην υγεία των καταναλωτών.  Το έντυπο 

φέρει τον τίτλο “Οδηγός για πρόσθετα τροφίμων, αριθμοί ΕΟΚ”. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων εάν θεωρεί ότι έφθασε η ώρα να επανεκδοθεί ο οδηγός αυτός, αφού 

από το 1998 μέχρι σήμερα έχουν αποσυρθεί ως επικίνδυνα πολλά πρόσθετα τροφίμων 

και άλλα καινούρια έχουν εισαχθεί στην ευρωπαϊκή αγορά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.368 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 4 Ιουνίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων εάν υπάρχει δυνατότητα να σημειώνονται πάνω στη συσκευασία των 

τροφίμων οι πιθανές παρενέργειες στην υγεία από την κατανάλωση των προσθέτων 

(των γνωστών “Ε”), που βρίσκονται σε όλα σχεδόν τα τρόφιμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.369 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 4 Ιουνίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων εάν προτίθεται να εκδώσει και διανείμει μαζικά κατάλογο των 

προσθέτων ουσιών στα τρόφιμα με τις πιθανές παρενέργειες που προκαλούν στην 

υγεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαΐου 2003 του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων κ. Μάκη Κεραυνού στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.145, 

ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2002, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ελένης Μαύρου. 

 «Η εισήγησή σας όπως, σε περιπτώσεις που οι αρμόδιοι κοινωνικοί ή ιδρυματικοί 

λειτουργοί των παιδικών στεγών ή/και ξενώνων εφήβων διαβλέπουν κίνδυνο για την 

ασφάλεια και προστασία των ανηλίκων, αυτοί επικοινωνούν με το Γραφείο Χειρισμού 
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Θεμάτων Πρόληψης και Καταπολέμησης της Βίας στην Οικογένεια και Κακοποίησης 

Ανηλίκων για συντονισμό των ενεργειών είναι αποδεκτή.  Αποδεκτή είναι επίσης και η 

εισήγησή σας για σύγκληση, με πρωτοβουλία των αρμόδιων κοινωνικών λειτουργών, 

διατμηματικής σύσκεψης για αξιολόγηση της κατάστασης στις περιπτώσεις που θα 

δημιουργούνται κίνδυνοι για την ασφάλεια και προστασία των ανηλίκων που βρίσκονται 

στα υπό αναφορά ιδρύματα, με στόχο τον καθορισμό κοινού σχεδίου δράσης για την 

προστασία τους. 

 Όσον αφορά την εισήγησή σας για παροχή συνεχούς φρούρησης στις παιδικές 

στέγες ή/και ξενώνες εφήβων από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων, η άποψή μας είναι ότι τούτο δεν μπορεί να γίνει, γιατί τα ιδρύματα αυτά 

δεν είναι κλειστού τύπου, αλλά λειτουργούν ως κανονικά σπίτια, με στόχο τα παιδιά/οι 

έφηβοι να έχουν μια φυσιολογική ζωή.  Η παροχή συνεχούς φρούρησης θα μπορεί να 

εφαρμοστεί για το υπό μελέτη κλειστό ίδρυμα για έφηβες νεανίδες, αν και όταν αυτό 

λειτουργήσει. 

 Εκτιμούμε ότι με τον κατάλληλο συντονισμό όλων των εμπλεκομένων, κοινωνικών 

υπηρεσιών, Γραφείου Χειρισμού Θεμάτων Πρόληψης και Καταπολέμησης της Βίας στην 

Οικογένεια και Κακοποίησης Ανηλίκων και της αστυνομίας, θα είναι δυνατό τα 

παρουσιαζόμενα προβλήματα να προλαμβάνονται και/ή να αντιμετωπίζονται έγκαιρα 

και αποτελεσματικά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Τίμη Ευθυμίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.247, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2003, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 

 «Για τις ζημιές από θεομηνίες στη γεωργοκτηνοτροφία που δεν καλύπτονται από 

τον ΟΓΑ δεν υπάρχει σχέδιο για παροχή χρηματικής βοήθειας/αποζημίωσης στους 
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πληγέντες. 

 Ωστόσο, για τις ζημιές από θεομηνίες στη γεωργία και την κτηνοτροφία που δεν 

καλύπτονται από τον ΟΓΑ (σύμφωνα με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με 

αρ. 31.561, ημερομηνίας 3 Απριλίου 1989, όπως τροποποιήθηκε με την απόφαση με 

αρ. 32.729, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 1992) υφίσταται ειδικό σχέδιο παροχής οικονομικής 

βοήθειας στους πληγέντες με τη μορφή δανειοδότησης με ευνοϊκούς όρους, με βάση 

συγκεκριμένα κριτήρια, τα οποία φαίνονται στο συνημμένο πίνακα. 

 Επίσης, αναφέρεται ότι το υπουργείο μελετά τη βελτίωση του υφιστάμενου 

σχεδίου, με στόχο την αποτελεσματικότερη αντιμετώπιση των αναγκών των πληγέντων 

με βάση τα σημερινά δεδομένα.» 

 Σημ.:   Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαΐου 2003 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. 

Πεύκιου Γεωργιάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.270, ημερομηνίας 10 

Απριλίου 2003, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένης 

Μαύρου. 

 «Αναφορικά με τα προβλήματα φύλαξης και απασχόλησης παιδιών με ειδικές 

ανάγκες, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού εφαρμόζει από το Σεπτέμβριο του 2001 τον 

περί Αγωγής και Εκπαίδευσης Παιδιών με Ειδικές Ανάγκες Νόμο 113(Ι)/1999. 

 Με βάση το νόμο αυτό, το υπουργείο μας είναι υποχρεωμένο για την παροχή της 

αναγκαίας βοήθειας στο παιδί με ειδικές ανάγκες για τη συνολική ανάπτυξή του σε 

όλους τους τομείς, ιδιαίτερα στον ψυχολογικό, τον κοινωνικό και τον εκπαιδευτικό, με 

σκοπό τη σχολική και κοινωνική ένταξή του και ανεξάρτητη ζωή.  Οι στόχοι αυτοί 

επιτυγχάνονται μέσα από το ατομικό πρόγραμμα εκπαίδευσης του κάθε παιδιού με 
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ειδικές ανάγκες, στο σχολικό χώρο, με βάση τις αξιολογημένες ανάγκες του από την 

Επαρχιακή Επιτροπή Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης.  Παρ’ όλα αυτά, το Υπουργείο 

Παιδείας και Πολιτισμού εφαρμόζει τα εξής: 

1. Το ολοήμερο σχολείο σε ογδόντα τέσσερα δημοτικά σχολεία, από το οποίο 

εξυπηρετούνται και πολλά παιδιά με ειδικές ανάγκες, τα οποία φοιτούν στα 

σχολεία αυτά. 

2. Το ολοήμερο σχολείο σε όλα τα ειδικά σχολεία, στα οποία φοιτούν και οι 

σοβαρότερες περιπτώσεις παιδιών με ειδικές ανάγκες. 

 Παράλληλα επιχορηγεί κάθε χρόνο, με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου του 

1987, τους συνδέσμους γονέων των ειδικών σχολείων για εφαρμογή προγραμμάτων για 

υγιή απασχόληση των παιδιών με ειδικές ανάγκες στο μη εργάσιμο χρόνο των σχολείων 

(διακοπές Χριστουγέννων, Πάσχα και καλοκαιριού).  Η χορηγία για το 2003 ανήλθε στο 

ποσό των £132.000.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Τίμη Ευθυμίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.300, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2003, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ανδρέα Παπαπολυβίου. 

 «Σχετικά με την κατασκευή φραγμάτων στη δυτική περιοχή της Λευκωσίας, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Φράγμα Κανναβιών - Αγίας Ειρήνης 

 Έχει γίνει η προκαταρκτική περιβαλλοντική μελέτη και έχει εκδοθεί γνωμάτευση 

από την περιβαλλοντική αρχή, που εγκρίνει το έργο υπό προϋποθέσεις.  Για να 

προχωρήσει, χρειάζεται έγκριση από το Γραφείο Προγραμματισμού και αποδοχή των 

όρων της περιβαλλοντικής αρχής από τους κατοίκους. 

2. Εξωποτάμιο φράγμα Καρκώτη 
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 Συμπληρώθηκε συγκριτική μελέτη για επιλογή μιας από δύο θέσεις για φράγμα 3,5 

εκατομ. κυβικών μέτρων στις περιοχές Φλάσου ή Κοράκου.  Αναμένεται λήψη 

απόφασης εντός των ημερών για την οριστική θέση. 

3. Φράγμα Ακακίου - Μαλούντας 

 Τα κατασκευαστικά σχέδια είναι έτοιμα για ζήτηση προσφορών.  Το φράγμα δεν 

έγινε αποδεκτό από τις κοινότητες, γιατί υπάρχουν διαφωνίες για τον τρόπο λειτουργίας 

του. 

4. Φράγμα Παλαιχωρίου - Μηλουρίου  

 Αναμένεται η γνωμάτευση από την περιβαλλοντική αρχή και μετά θα ζητηθεί 

έγκριση από το Γραφείο Προγραμματισμού, για να προχωρήσει η τελική μελέτη. 

5. Φράγμα Παναγιάς 

 Αντί του φράγματος Παναγιάς βρίσκεται υπό μελέτη λιμνοδεξαμενή στην Ορούντα, 

χωρητικότητας 600 000 κυβικών μέτρων και άλλη 100 000 κυβικών μέτρων στην 

περιοχή Σίφυλου. 

 Έχει ετοιμαστεί η τεχνοοικονομική μελέτη για τη λιμνοδεξαμενή Ορούντας και 

προωθείται προκαταρκτική περιβαλλοντική μελέτη.  Για τη δεύτερη λιμνοδεξαμενή 

ετοιμάζεται τεχνοοικονομική μελέτη. 

 Σημειώνεται ότι το τμήμα δεν έχει τη δυνατότητα, για να προχωρήσει σε τελική 

μελέτη για όλες τις περιπτώσεις (1, 2, 4 και 5) λόγω φόρτου εργασίας και θα χρειαστεί 

να ζητηθούν προσφορές για ανάθεσή τους σε ιδιωτικούς οίκους.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ∆´.  Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις δραστηριότητες της Υποεπιτροπής 

για την Επικοινωνία της Βουλής των Αντιπροσώπων με τον Πολίτη για Θέματα 

Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

σχετικά με τις δραστηριότητες της Υποεπιτροπής για την Επικοινωνία της 

Βουλής των Αντιπροσώπων με τον Πολίτη για Θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων θεωρώντας, με αφορμή τη 

∆ήλωση 23 σχετικά με το Μέλλον της Ευρώπης, η οποία περιλαμβάνεται στη Συνθήκη 

της Νίκαιας, αλλά και με βάση την απόφαση της Συνόδου του Λάακεν του ∆εκεμβρίου 

του 2001, ότι η επικοινωνία με τον πολίτη για θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι 

απαραίτητη για όλα τα εθνικά κοινοβούλια των χωρών μελών της και κατά συνέπεια και 

των υποψήφιων για ένταξη σε αυτή χωρών, έκρινε σκόπιμο να αναλάβει προσπάθεια 

για δραστηριοποίηση της Βουλής των Αντιπροσώπων προς την κατεύθυνση αυτή.   

 Στα πλαίσια της απόφασης αυτής, τον Ιανουάριο του 2002 συστάθηκε ειδική 

υποεπιτροπή, αποτελούμενη από τους βουλευτές, μέλη της επιτροπής Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων, κ. Ελένη Μαύρου, κ. Ρίκκο Ερωτοκρίτου και Χρίστο Κληρίδη και κ. 

Ανδρούλα Βασιλείου, με όρο εντολής να μελετήσει και να υποβάλει ολοκληρωμένη 

εισήγηση προς την επιτροπή όσον αφορά τη δραστηριοποίησή της προς την 

κατεύθυνση της επικοινωνίας με τον πολίτη για θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Η Υποεπιτροπή για την Επικοινωνία της Βουλής των Αντιπροσώπων με τον 

Πολίτη για Θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης συνήλθε σε δύο συνεδρίες την 21η και την 31η 

Ιανουαρίου 2002.  Σύμφωνα με τους όρους εντολής της και στα πλαίσια της ανταλλαγής 

απόψεων μεταξύ των μελών της, αποφασίστηκε η δραστηριότητά της να 

προσανατολιστεί προς δύο κατευθύνσεις:  Πρώτον, τη σύγκληση  πανηγυρικής 

συνεδρίας και άλλων θεματικών συνεδριάσεων της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και, δεύτερον, την εγκαθίδρυση μηχανισμού γενικής 

πληροφόρησης του πολίτη. 

 Η υποεπιτροπή, έχοντας καταλήξει στις κατευθυντήριες γραμμές της 
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δραστηριότητάς της, επεξεργάστηκε πρόταση που της υπέβαλε, κατόπιν οδηγιών της, η 

Υπηρεσία Ευρωπαϊκών Υποθέσεων της Βουλής και κατέληξε σε εισήγηση με 

συγκεκριμένες δραστηριότητες για την περίοδο από το Φεβρουάριο μέχρι και τον Ιούνιο 

του 2002, καθώς και σε εισήγηση για την εγκαθίδρυση μόνιμου μηχανισμού για τη 

γενική πληροφόρηση του πολίτη.  Η εισήγηση της υποεπιτροπής υιοθετήθηκε από την 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και στη συνέχεια υποβλήθηκε 

στον Πρόεδρο του σώματος, ο οποίος και την ενέκρινε.  Η εισήγηση της υποεπιτροπής 

επισυνάπτεται ως Παράρτημα Α΄. 

 Η δραστηριότητα της Βουλής των Αντιπροσώπων για την επικοινωνία με τον 

πολίτη, σε συνδυασμό με τη δημόσια συζήτηση για το Μέλλον της Ευρώπης, 

εγκαινιάστηκε σε ειδική πανηγυρική συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων που έγινε 

στις 28 Φεβρουαρίου 2002.  Την πανηγυρική αυτή συνεδρία, που συγκλήθηκε με την 

ευκαιρία της εναρκτήριας συνόδου της Συντακτικής Συνέλευσης για το Μέλλον της 

Ευρώπης, προσφώνησε ο Πρόεδρος του σώματος.  Στη συνέχεια πραγματοποιήθηκαν 

τέσσερις θεματικές εκδηλώσεις, τις οποίες διοργάνωσε η υποεπιτροπή με την τεχνική 

στήριξη των υπηρεσιών της Βουλής, οι οποίες περιλαμβάνονται αναλυτικά στο 

επισυναπτόμενο Παράρτημα Β΄. 

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι τα συμπεράσματα των εκδηλώσεων αυτών, τα οποία  

έχουν καταγραφεί και κωδικοποιηθεί, απεστάλησαν τόσο στους συμμετασχόντες σε 

αυτές εκπροσώπους της Κοινωνίας των Πολιτών όσο και στη Συνέλευση για το Μέλλον 

της Ευρώπης διά μέσου της τακτικής αντιπροσωπίας της Βουλής.  Τα συμπεράσματα 

αυτά περιλαμβάνονται στο επισυναπτόμενο Παράρτημα Γ΄. 

 Η υποεπιτροπή, αξιολογώντας τις εκδηλώσεις που πραγματοποιήθηκαν στο 

διάστημα αυτό, κρίνει ότι αυτές υπήρξαν επιτυχείς και ότι η συμμετοχή του κοινού σε 

αυτές υπήρξε αξιόλογη και παραγωγική.  Θεωρεί επίσης ότι οι εκδηλώσεις αυτές 
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αποτελούν την απαρχή της δραστηριοποίησης της Βουλής των Αντιπροσώπων προς 

την κατεύθυνση της επικοινωνίας με τον πολίτη για θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης και ότι 

εισάγουν ένα μηχανισμό αμφίδρομης ανταλλαγής πληροφοριών, προβληματισμού, 

εμπειριών και απόψεων μεταξύ του Κύπριου πολίτη και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  O 

ρόλος αυτός που αναλαμβάνει η Βουλή των Αντιπροσώπων έχει σε εθνικό επίπεδο 

ανατεθεί σε όλα τα κοινοβούλια των χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και 

των υποψήφιων για ένταξη χωρών, και αναμφισβήτητα συμβάλλει στη μείωση του 

δημοκρατικού ελλείμματος στο ευρωπαϊκό οικοδόμημα. 

 Η υποεπιτροπή, αφού ολοκλήρωσε τον πρώτο κύκλο των δραστηριοτήτων της, 

ενημέρωσε γι’ αυτές την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα 

πλαίσια συνεδρίας της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Ιουλίου 2002.  Κατά τη 

συνεδρίαση αυτή αποφασίστηκε να ανανεωθεί η εντολή προς την υποεπιτροπή για τον 

προγραμματισμό και την υλοποίηση περαιτέρω εκδηλώσεων στη διάρκεια της νέας 

συνόδου του σώματος.  Παράλληλα, κρίθηκε σκόπιμο να ετοιμαστεί η παρούσα 

ενημερωτική έκθεση και να υποβληθεί στην ολομέλεια του σώματος. 

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι, εκτός από τις θεματικές εκδηλώσεις, δεν έχουν μέχρι 

στιγμής υλοποιηθεί οποιεσδήποτε εισηγήσεις σε σχέση με την εγκαθίδρυση του μόνιμου 

μηχανισμού γενικής πληροφόρησης του πολίτη, γιατί, παρ’ όλο που η σχετική πολιτική 

απόφαση έχει ληφθεί, δεν έχουν ακόμη εξευρεθεί και θα πρέπει να αναζητηθούν τα 

αναγκαία κονδύλια.  Η υποεπιτροπή πιστεύει ότι θα πρέπει να καθοριστεί 

χρονοδιάγραμμα για την υλοποίηση και αυτής της δραστηριότητας που θα πρέπει το 

σώμα να αναλάβει. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού ενημερώθηκε από 

την εν λόγω υποεπιτροπή, εκφράζει την άποψη ότι η Βουλή έχει δραστηριοποιηθεί 

ικανοποιητικά στον τομέα της επικοινωνίας με τον πολίτη, κάτι που θεωρείται 
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απαραίτητο για όλα τα εθνικά κοινοβούλια των χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης 

και το οποίο όχι μόνο επικροτείται αλλά και θεωρείται επιβεβλημένο από την 

Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η οποία είναι ιδιαίτερα επικριτική όταν διαπιστώνει την απουσία 

τέτοιας δραστηριότητας.  

 Η επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, μαζί με την παρούσα έκθεση για 

ενημέρωση του σώματος, υποβάλλει τα εξής: 

1. Η Υποεπιτροπή για την Επικοινωνία της Βουλής των Αντιπροσώπων με τον 

Πολίτη για Θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης θα πρέπει να συνεχίσει και να επαυξήσει 

τις δραστηριότητές της στον τομέα αυτό και, για να είναι η προσπάθεια αυτή 

αποτελεσματικότερη, θα πρέπει να αναμιχθεί σε αυτή όσο το δυνατό μεγαλύτερος 

αριθμός βουλευτών.   

2. Πέρα από τις θεματικές εκδηλώσεις, θα πρέπει να υλοποιηθεί και ο μηχανισμός 

γενικής πληροφόρησης του πολίτη για θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

3. Ενέργειες θα πρέπει παράλληλα να γίνουν τόσο σε πολιτικό όσο και σε 

υπηρεσιακό επίπεδο, ώστε τα αναγκαία κονδύλια για την υλοποίηση των 

περαιτέρω δραστηριοτήτων που η Βουλή προγραμματίζει να εξασφαλιστούν είτε 

μέσω της εκτελεστικής εξουσίας είτε κατευθείαν από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Α΄ 

Συνοπτικά πρακτικά της Υποεπιτροπής για την Επικοινωνία της Βουλής των 

Αντιπροσώπων με τον Πολίτη για Θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης, ημερομηνίας 

21ης Ιανουαρίου 2002 

 Η Υποεπιτροπή για την Επικοινωνία της Βουλής των Αντιπροσώπων με τον 

Πολίτη για Θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης συνήλθε σε συνεδρία την 21η Ιανουαρίου 

2002. Στη συνεδρία έλαβαν μέρος τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων που ορίστηκαν μέλη της υποεπιτροπής για το σκοπό αυτό κ. 
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Ρίκκος Ερωτοκρίτου και Χρίστος Κληρίδης και κ. Ελένη Μαύρου και Ανδρούλα 

Βασιλείου. 

 Κατά τη συνεδρία αποφασίστηκε η παρούσα υποεπιτροπή να υποβάλει την  

εισήγησή της στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μέχρι το 

Μάρτιο του 2002.  Ακολούθως, έγινε ανταλλαγή απόψεων και αποφασίστηκε οι 

ενέργειες της υποεπιτροπής να εστιάζονται σε δύο άξονες: 

1. Στη σύγκληση πανηγυρικής συνεδρίας της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων. 

2. Στην εγκαθίδρυση μηχανισμού γενικής πληροφόρησης του πολίτη. 

Α. Σύγκληση συνεδρίας της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων γίνεται εισήγηση να 

συνέλθει σε πανηγυρική συνεδρία λίγο πριν από την έναρξη της Συντακτικής 

Συνέλευσης για το Μέλλον της Ευρώπης το Μάρτιο του 2002.  Η συνεδρία αυτή θα 

πραγματοποιηθεί στο χώρο της ολομέλειας, ώστε να δοθεί η κατάλληλη προβολή. 

 Τη συνεδρία αυτή θα ακολουθήσουν τέσσερις άλλες συνεδρίες με θεματικό 

χαρακτήρα.  Οι εν λόγω συνεδρίες θα λαμβάνουν χώρα κάθε 15-20 μέρες με στόχο την 

ολοκλήρωσή τους μέχρι τον Ιούνιο του 2002.  Προκαταρκτικά επιλέχθηκαν τα πιο κάτω 

θέματα, τα οποία θα μπορούσαν να αποτελέσουν αντικείμενό τους: 

1. Τοπική αυτοδιοίκηση (επικουρικότητα): 

 Σε αυτή τη συνεδρία θα μπορούσαν να κληθούν εκπρόσωποι της τοπικής 

αυτοδιοίκησης. 

2. Θεμελιώδη δικαιώματα:  

 Σε αυτή τη συνεδρία θα μπορούσαν να κληθούν καταναλωτές, γυναικείες     

οργανώσεις, συνδικαλιστικό κίνημα κ.ά. 
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3. Πανεπιστήμιο και κέντρα ερευνών. 

4. Νεολαία. 

 Μεταξύ των εισηγήσεων για την επίτευξη του στόχου αυτού είναι η δημιουργία 

επιτροπής που θα έχει την ευθύνη της προετοιμασίας, της παρουσίασης και του 

συντονισμού κάθε συνεδρίας. 

Β.  Εγκαθίδρυση μηχανισμού γενικής πληροφόρησης του πολίτη 

1. Ιστοσελίδα: 

i. Αξιοποίηση της ιστοσελίδας της Βουλής των Αντιπροσώπων με την 

προσθήκη ειδικού χώρου, όπου θα γίνεται αναφορά στα θέματα που 

αφορούν τη συζήτηση για το Μέλλον της Ευρώπης και τη Συντακτική 

Συνέλευση.  

ii. ∆ημιουργία ειδικού τμήματος στην ήδη υφιστάμενη ιστοσελίδα με τίτλο FAQ 

(Frequently Asked Questions), όπου θα υπάρχουν ερωτήσεις και συναφείς 

απαντήσεις για γνωστά θέματα και ζητήματα που αφορούν την Ευρώπη και 

τις σχέσεις της με την Κύπρο. 

iii. ∆ημιουργία ειδικού φόρουμ στην ιστοσελίδα της Βουλής, το οποίο θα 

λειτουργήσει για συγκεκριμένο προκαθορισμένο χρονικό διάστημα, ώστε να 

αναπτυχθεί ο διάλογος με τον πολίτη.   

2. Μέσα μαζικής ενημέρωσης (ΜΜΕ): 

Έγινε εισήγηση για συνάντηση του Προέδρου της Βουλής με τον πρόεδρο της 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, ώστε να έχουν συνάντηση με τα ΜΜΕ για 

ενημέρωση με απώτερο στόχο την προβολή τηλεοπτικών και ραδιοφωνικών 

προγραμμάτων για θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης, συμπεριλαμβανομένης της 

συζήτησης για το Μέλλον της Ευρώπης.  Έγινε επίσης εισήγηση για προβολή 

διαφημιστικών σποτ. 
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3. Κέντρο ενημέρωσης (Infocenter): 

 i. ∆ημιουργία χώρου ενημέρωσης μέσα στο κτίριο της Βουλής, όπου θα 

παρέχεται στο κοινό υλικό για την Ευρωπαϊκή Ένωση: 

 Έγινε εισήγηση να προμηθευτεί το κέντρο αυτό και με σχετικά δωράκια για 

τους επισκέπτες (πένες, σελιδοδείκτες, καρφίτσες). 

 ii. Επισκέψεις σχολείων στη Βουλή των Αντιπροσώπων:  

  Στις επισκέψεις που ήδη λαμβάνουν χώρα γίνεται εισήγηση να προστεθεί 

παρουσίαση για την Ευρωπαϊκή Ένωση και για το ρόλο του κυπριακού 

κοινοβουλίου στις ενταξιακές διαπραγματεύσεις και στη διεύρυνση.  (Το 

θεματολόγιο να υπόκειται σε αλλαγές, λαμβανομένης υπόψη της ηλικίας των 

παιδιών.)  

 iii. Επισκέψεις βουλευτών σε σχολεία:  

  Γίνεται εισήγηση να προγραμματιστούν επισκέψεις βουλευτών, μελών της 

επιτροπής, σε σχολεία διάφορων επαρχιών, κατά προτίμηση μετά τις 

διακοπές του Πάσχα, λόγω του ότι η 9η Μαΐου, Ημέρα της Ευρώπης, 

εμπίπτει στις διακοπές του Πάσχα.   

4. ∆ιαγωνισμός σε σχολεία με θέμα “Το Μέλλον της Ευρώπης” σε συνεννόηση με το 

Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

5. ∆ιοργάνωση σεμιναρίων και διαλέξεων για θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Β΄ 

Θεματικές εκδηλώσεις για το Μέλλον της Ευρώπης 

Πρώτη θεματική ημερίδα για το Μέλλον της Ευρώπης (28 Φεβρουαρίου 2002) 

 Η ημερίδα, γενική συντονίστρια της οποίας ήταν η βουλευτής κ. Ανδρούλα 

Βασιλείου, περιλάμβανε τρία εργαστήρια: 



 98

1. “Η πολιτιστική διάσταση της Ευρώπης του Μέλλοντος”, συντονιστής του οποίου 

ήταν ο βουλευτής κ. Πρόδρομος Προδρόμου.  

2. “Ο ρόλος των εθνικών κοινοβουλίων στην Ευρώπη του Μέλλοντος”, συντονιστής 

του οποίου ήταν ο  βουλευτής κ. Γιώργος Λιλλήκας. 

3. “Η δομή και η λειτουργία των θεσμικών οργάνων της Ευρώπης του Μέλλοντος - Οι 

μεταξύ τους σχέσεις, αρμοδιότητες και εξουσίες”, συντονιστής του οποίου ήταν ο 

βουλευτής κ. Μάρκος Κυπριανού. 

 Στην ημερίδα παρέστησαν εκπρόσωποι του Πανεπιστημίου Κύπρου, κέντρων 

μελετών και επιστημονικών οργανώσεων και πρόσωπα από το χώρο της επιστήμης, 

της έρευνας και της διανόησης.  

∆εύτερη θεματική εκδήλωση για το Μέλλον της Ευρώπης 

«Το Μέλλον της Ευρώπης και νεολαία: Προσδοκίες και ανησυχίες»   

(24 Απριλίου 2002) 

 Στην εκδήλωση αυτή συμμετείχαν εκπρόσωποι των οργανώσεων της νεολαίας της 

Κύπρου.  

 Συντονίστρια της εκδήλωσης ήταν η  βουλευτής κ. Ελένη Μαύρου. 

Τρίτη θεματική εκδήλωση για το Μέλλον της Ευρώπης  

«Τοπική αυτοδιοίκηση- Επικουρικότητα» (15 Μαΐου 2002) 

 Σε αυτή τη θεματική εκδήλωση συμμετείχαν εκπρόσωποι όλων των αιρετών 

τοπικών αρχών.   

 Συντονιστής της εκδήλωσης ήταν ο βουλευτής κ. Ρίκκος Ερωτοκρίτου και ομιλητής 

ο κ. Επαμεινώνδας Πανάς, καθηγητής στην Οικονομική Σχολή του Πανεπιστημίου 

Αθηνών. 

Τέταρτη θεματική εκδήλωση για το Μέλλον της Ευρώπης  

«Θεμελιώδη δικαιώματα στη Μελλοντική Ευρώπη» (25 Ιουνίου 2002) 
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 Στη θεματική αυτή εκδήλωση συμμετείχαν εκπρόσωποι οργανώσεων και 

συνδέσμων για την προστασία των ανθρώπινων δικαιωμάτων.  

 Συντονιστής της εκδήλωσης ήταν ο βουλευτής κ. Χρίστος Κληρίδης  και ομιλητής ο 

κ. Στέλιος Περάκης, καθηγητής στο Πάντειο Πανεπιστήμιο  Αθηνών. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Γ΄ 

ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑΤΑ ΠΡΩΤΟΥ ΕΡΓΑΣΤΗΡΙΟΥ 

«Η πολιτιστική διάσταση της Ευρώπης του Μέλλοντος» 

 Το εργαστήριο επισήμανε ότι το ευρωπαϊκό οικοδόμημα δεν αποτελεί μια 

αποκλειστικά κοινή αγορά, αλλά ένα γενικότερο πολιτικό θεσμό, βασισμένο σε έναν 

κοινό κώδικα αξιών.  Συνεπώς, οι υπήκοοι της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν πρέπει να 

ταυτίζονται αποκλειστικά και μόνο με το ευρωπαϊκό κεκτημένο που θέτει τις βάσεις της 

κοινής αγοράς αλλά με τον κοινό κώδικα αξιών, αρχές του οποίου αποτελούν η πολιτική 

σταθερότητα, η δημοκρατία, η νομιμότητα, τα ανθρώπινα δικαιώματα, η προστασία των 

μειονοτήτων, η ανοχή, η αμοιβαία αποδοχή κτλ. 

 Η εισαγωγή της έννοιας της ευρωπαϊκής ιθαγένειας συντείνει στη δημιουργία 

αμοιβαίας εμπιστοσύνης και σεβασμού μεταξύ των υπηκόων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

Η παραχώρηση συγκεκριμένων δικαιωμάτων που συνδέονται με την ευρωπαϊκή 

ιθαγένεια συμβάλλει στη δημιουργία του αισθήματος του ανήκειν στο ευρωπαϊκό 

οικοδόμημα και στη διαμόρφωση κοινής ευρωπαϊκής ταυτότητας.  Η έννοια της 

ευρωπαϊκής ταυτότητας εκτείνεται πέρα από μια τυπική νομική έννοια και αποτελεί 

ευρύτερη έννοια με πολιτικό και πολιτιστικό χαρακτήρα.  Στα πλαίσια της έννοιας αυτής, 

υπογραμμίστηκε η σημασία της λαϊκής συμμετοχής. 

 Η ευρωπαϊκή ιθαγένεια δεν αντικαθιστά, αλλά συμπληρώνει την εθνική ιθαγένεια.  

Κατά τη διάρκεια της συζήτησης, εκφράστηκαν ανησυχίες για το κατά πόσο η 

ευρωπαϊκή ταυτότητα μπορεί ή όχι να καταργήσει την εθνική ταυτότητα και τονίστηκε ότι 
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είναι σημαντικό η ευρωπαϊκή ταυτότητα να αναγνωρίσει τις ρίζες της μέσα στην 

πολυμορφία και στη διαφορετικότητα των λαών που τη συναποτελούν.  Ιδιαίτερη 

έμφαση δόθηκε στη σημασία της αυτογνωσίας κάθε λαού και στην ανάγκη διατήρησης 

ομαλής σχέσης αλληλοσυμπλήρωσης μεταξύ ευρωπαϊκής και εθνικής ταυτότητας.  

Υπογραμμίστηκε ότι η διατήρηση της ιδιαιτερότητας του πολιτισμού και της εθνικής 

ταυτότητας κάθε λαού αποτελεί βάση βαθύτερης συνεργασίας και συνοχής στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Υπό το φως της συνειδητοποίησης του συνεχώς επαναπροσδιοριζόμενου 

χαρακτήρα του όρου “ταυτότητα”, τέθηκε το ζήτημα της απόδοσης μιας πιο ρευστής και 

πολυδιάστατης έννοιας στον όρο. 

 Υπό το φως της αυξανόμενης ανάγκης προσδιορισμού και συντήρησης της 

έννοιας της ευρωπαϊκής ταυτότητας, έμφαση δόθηκε στην ανάγκη προώθησης της 

πολιτιστικής διάστασης της Ευρώπης του Μέλλοντος.  Στο πλαίσιο αυτό, επισημάνθηκε 

ο ηγεμονικός ρόλος των μεγάλων χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον τομέα 

του πολιτισμού.  Το εργαστήριο υπογράμμισε τη συμβολή της συνεργασίας των λαών, 

στα πλαίσια των κοινοτικών προγραμμάτων, στον τομέα του πολιτισμού και της 

εκπαίδευσης, στην ανάδειξη του ευρωπαϊκού πολιτισμού και στην καλλιέργεια της 

αποδοχής του πολιτισμού των διάφορων κοινωνικών ομάδων που συνθέτουν την 

Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Ιδιαίτερα σημαντική, ως προς το θέμα αυτό, κρίθηκε η διευκόλυνση της 

πρόσβασης του κοινού στην πολιτιστική κληρονομιά, η αναβάθμιση της πολιτιστικής 

υποδομής των χωρών μελών και των υποψήφιων για ένταξη χωρών και η εισαγωγή 

εκπαιδευτικών πολιτιστικών προγραμμάτων και προγραμμάτων ανάπτυξης της 

διαπολιτισμικής επικοινωνίας.   

 Επιπλέον, μεγίστης σημασίας κρίθηκε ο διάλογος μεταξύ των θρησκειών και η 
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αλληλοκατανόηση των λαών, που συντείνουν στη σταθερότητα του ευρωπαϊκού 

οικοδομήματος.  Τονίστηκε η ανάγκη εξάλειψης της μισαλλοδοξίας και του νοσηρού 

φανατισμού.  Το ενδιαφέρον επικεντρώθηκε ιδιαίτερα στη σημασία εξεύρεσης μοντέλων 

συμβίωσης και τρόπων ουσιαστικότερης ένταξης και προστασίας των μειονοτήτων στις 

χώρες μέλη και στις υποψήφιες για ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση χώρες. 

 Αναγνωρίστηκε επιπλέον ο θετικός ρόλος που επιβάλλεται να διαδραματίσουν τα 

μέσα μαζικής ενημέρωσης στην αμοιβαία αναγνώριση και κατανόηση μεταξύ των λαών 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στην προώθηση της πολιτιστικής κληρονομιάς και κατ’ 

επέκταση στη δημιουργία και συντήρηση της ευρωπαϊκής ταυτότητας.  Ωστόσο, 

εκφράστηκαν ανησυχίες για την κυριαρχία των ΗΠΑ στο περιεχόμενο των 

προγραμμάτων των ηλεκτρονικών μέσων μαζικής ενημέρωσης.   

 Επιθυμία των συμμετασχόντων στο εργαστήριο ήταν να συνεχιστούν τέτοιου 

είδους συζητήσεις για το θέμα προώθησης της πολιτιστικής διάστασης της Ευρώπης. 

ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑΤΑ ∆ΕΥΤΕΡΟΥ ΕΡΓΑΣΤΗΡΙΟΥ 

«Ο ρόλος των εθνικών κοινοβουλίων στην Ευρώπη του Μέλλοντος» 

 Οι συμμετέχοντες στο εργαστήριο για το ρόλο των εθνικών κοινοβουλίων στην 

Ευρώπη του Μέλλοντος έχουν καταλήξει στα πιο κάτω συμπεράσματα:  

1. Η δημιουργία της Ευρώπης του Μέλλοντος προϋποθέτει την ενημέρωση και την 

εμπλοκή του πολίτη στα ευρωπαϊκά δρώμενα.  Αυτή η εμπλοκή μπορεί να είναι όχι 

μόνο άμεση αλλά και έμμεση, μέσω των εθνικών κοινοβουλίων, τα οποία είναι τα 

πλέον αντιπροσωπευτικά όργανα στα εθνικά συστήματα διακυβέρνησης και οι 

κατεξοχήν εκφραστές της βούλησης των λαών.  Ως εκ τούτου, η ενδυνάμωση του 

ρόλου των εθνικών κοινοβουλίων αποτελεί ένα από τα συστατικά στοιχεία της 

προσπάθειας για εμπλοκή των πολιτών στο ευρωπαϊκό γίγνεσθαι.  

2. Η αναβάθμιση του ρόλου τόσο του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου όσο και των 
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εθνικών κοινοβουλίων αποτελεί επίσης αναγκαιότητα στην προσπάθεια της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης για μείωση του δημοκρατικού ελλείμματος και για αύξηση 

της νομιμότητας και της διαφάνειας στο κοινοτικό σύστημα διακυβέρνησης και 

λήψης αποφάσεων.  Είναι πλέον πασιφανές ότι η δημιουργία της Ευρώπης των 

Πολιτών και η ευρωπαϊκή ολοκλήρωση δεν μπορούν να επιτευχθούν, χωρίς να 

μειωθεί το δημοκρατικό έλλειμμα και χωρίς να υπάρχει νομιμότητα και διαφάνεια 

των θεσμικών οργάνων της Ένωσης. 

3. Το βασικό ερώτημα που απασχόλησε το εργαστήριο ήταν η αναζήτηση πρακτικών 

μέτρων που θα συμβάλουν στο να γίνει αποτελεσματικός ο ρόλος των εθνικών 

κοινοβουλίων στην Ευρώπη του Μέλλοντος.  Πιο συγκεκριμένα, οι απόψεις που 

εκφράστηκαν ήταν οι εξής: 

 α. Η δυνατότητα σύστασης μικτών κοινοβουλευτικών επιτροπών μεταξύ του 

Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου από τη μια και των εθνικών κοινοβουλίων από 

την άλλη για την εξέταση συγκεκριμένων θεμάτων ή προβλημάτων που 

αφορούν τους Ευρωπαίους πολίτες (για παράδειγμα, της γεωργίας) και για τη 

συζήτηση των εν λόγω θεμάτων πριν από τη λήψη τελικής απόφασης από 

την ολομέλεια του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Σύμφωνα με τη σχετική 

πρόταση που έγινε, η επιτροπή αυτή μπορεί να λειτουργήσει με βάση το 

μοντέλο της COSAC (∆ιάσκεψης των προέδρων των  Κοινοβουλευτικών 

Επιτροπών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων των χωρών μελών της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης και των υποψήφιων για ένταξη χωρών). 

  Πρόκειται για έναν τρόπο έμμεσης συμμετοχής των εθνικών κοινοβουλίων 

στη διαδικασία λήψης αποφάσεων, που βασίζεται σε μια αναβαθμισμένη και 

θεσμοθετημένη συνεργασία με το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. 

 β. Επιβάλλεται να υπάρχει μεγαλύτερη διαφάνεια στις εργασίες του Συμβουλίου 
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(ιδιαίτερα στα νομοθετικά θέματα). 

 γ. Το εθνικό κοινοβούλιο θα πρέπει να έχει λόγο στο διορισμό του Επιτρόπου 

της χώρας του υπό την έννοια ότι οι Επίτροποι θα πρέπει να είναι αποδεκτοί 

από το εθνικό νομοθετικό σώμα.  Η άποψη που εκφράστηκε στη συζήτηση 

είναι ότι αυτό μπορεί να γίνει είτε όταν το εθνικό κοινοβούλιο δίνει επιλογή 

στην κυβέρνηση υποβάλλοντας κατάλογο με αριθμό υποψηφίων για διορισμό 

στη θέση του Επιτρόπου είτε όταν το πρόσωπο που θα προταθεί από την 

κυβέρνηση τυγχάνει της έγκρισης του εθνικού κοινοβουλίου.  Επισημαίνεται 

ότι το κύριο κριτήριο για την επιλογή είναι να προωθούνται άτομα που θα 

προαγάγουν την ευρωπαϊκή ιδέα. 

 δ. Αξιοποίηση των μη κυβερνητικών οργανισμών από τα εθνικά κοινοβούλια:  

Θα μπορούσε να εγκαθιδρυθεί σχέση εθνικού κοινοβουλίου με μη 

κυβερνητικούς οργανισμούς και να γίνει προσπάθεια σύνδεσής τους με τα 

ευρωπαϊκά δρώμενα.  Όμως, πολύ βασικό είναι η σχέση αυτή να λειτουργεί 

αμφίδρομα. 

 ε. Επαφή και ενημέρωση των πολιτών: 

  i. Η συνεχής επαφή και ενημέρωση των πολιτών για τα ευρωπαϊκά 

δρώμενα αποτελεί σαφή υποχρέωση των εθνικών κοινοβουλίων. Τα 

εθνικά κοινοβούλια θα πρέπει να μεταφέρουν στο ευρωπαϊκό επίπεδο 

τους προβληματισμούς των πολιτών και να τους λαμβάνουν υπόψη 

κατά την εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με το κοινοτικό 

κεκτημένο. Παράλληλα, θα πρέπει τα εθνικά κοινοβούλια να γίνουν 

σημεία αναφοράς για τους πολίτες και για τα οργανωμένα σύνολα και 

να αναπτυχθούν σταθερά κανάλια επικοινωνίας, καθώς και δίκτυο 

πληροφόρησης σε συστηματική βάση.  Στα πλαίσια αυτά, θα 
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μπορούσε να προωθηθεί η συνεργασία κοινοβουλίου και 

πανεπιστημίου. 

  ii. Η επαφή και ενημέρωση του πολίτη από τα κοινοβούλια μπορεί να 

πάρει διάφορες μορφές: 

 Τακτική διοργάνωση ενημερωτικών διαλέξεων, εργαστηρίων, 

σεμιναρίων και άλλων εκδηλώσεων για ευρωπαϊκά θέματα. 

 ∆ιαμόρφωση ειδικού μέρους στην ιστοσελίδα των κοινοβουλίων 

που να παρέχει πληροφόρηση και ενημέρωση για ευρωπαϊκά 

θέματα.  Στο ειδικό αυτό μέρος θα μπορούσε να υπάρχει και 

ειδική ηλεκτρονική διεύθυνση, μέσω της οποίας οι πολίτες θα 

μπορούν να εκφράζουν απόψεις ή να υποβάλλουν προς τα 

κοινοβούλια ερωτήματα. 

 ∆ημιουργία σε τακτική βάση ενημερωτικού δελτίου για 

ευρωπαϊκά θέματα, το οποίο θα αποστέλλεται σε οργανωμένα 

σύνολα και σε  ενδιαφερόμενους πολίτες. 

 ∆ημιουργία ειδικού τμήματος (Infocenter) μέσα στο χώρο των 

κοινοβουλίων, όπου θα διατίθεται στους πολίτες δωρεάν 

ενημερωτικό υλικό για ευρωπαϊκά θέματα. 

 Συμμετοχή των Προέδρων των κοινοβουλίων, των προέδρων ή 

μελών των επιτροπών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων ή άλλων 

βουλευτών σε ζωντανές συζητήσεις στην τηλεόραση ή στο 

ραδιόφωνο για ευρωπαϊκά θέματα με τη συμμετοχή των 

πολιτών. 

 Επισκέψεις βουλευτών σε σχολεία, κολέγια και πανεπιστήμια και 

συμμετοχή τους σε διαλέξεις και σε συζητήσεις στρογγυλής 
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τραπέζης. 

 Χρησιμοποίηση των μέσων μαζικής ενημέρωσης με στόχο την 

ενημέρωση των πολιτών για ευρωπαϊκά θέματα. 

 στ. Η άμεση και έγκυρη ενημέρωση των ιδίων των κοινοβουλίων για τα 

ευρωπαϊκά τεκταινόμενα αποτελεί προϋπόθεση για τη σωστή ενημέρωση 

των πολιτών.  Ένας τρόπος για να μπορούν τα εθνικά κοινοβούλια να έχουν 

σημαντική ροή πληροφόρησης είναι να έχουν δικά τους γραφεία και μόνιμο 

προσωπικό στις Βρυξέλλες.  Οι συγκεκριμένοι λειτουργοί θα έχουν καθήκον 

να παρακολουθούν τα δρώμενα στους χώρους αυτούς και ακολούθως να 

προβαίνουν σε ενημέρωση της Βουλής. 

 ζ. Στις συνόδους του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου θα μπορούσε να 

παρευρίσκεται και αντιπροσωπία από εθνικούς βουλευτές.  Η παρουσία και 

μόνο εθνικών βουλευτών στις συνεδρίες του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, οι 

οποίοι θα μεταφέρουν στα κοινοβούλιά τους τα διαδραματιζόμενα στις 

συνεδρίες, χωρίς όμως να παρεμβαίνουν με οποιοδήποτε τρόπο, πιθανόν να 

ενεργεί και ως μοχλός πίεσης προς τους ευρωβουλευτές. 

 η. Τα εθνικά κοινοβούλια θα πρέπει να δώσουν έμφαση στην άσκηση 

κοινοβουλευτικού ελέγχου στις κυβερνήσεις τους.  Ο έλεγχος αυτός, όπου 

είναι δυνατό, θα πρέπει να ασκείται πριν από τη λήψη αποφάσεων για την 

αποφυγή ανεπιθύμητων καταστάσεων. 

 θ. Τα εθνικά κοινοβούλια θα μπορούσαν να διαδραματίζουν πιο ενεργό ρόλο 

στη Συντακτική Συνέλευση και να συμμετάσχουν στην επικείμενη 

∆ιακυβερνητική ∆ιάσκεψη, το 2004, καθώς και σε όλες τις επόμενες. 

 ι. Θα μπορούσε να επιδιωχθεί συνεργασία των αντίστοιχων επιτροπών του 

Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και των εθνικών κοινοβουλίων με τη θεσμοθέτηση 
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της πρακτικής της συμμετοχής σε όλες τις συναντήσεις των επιτροπών (για 

παράδειγμα, των επιτροπών Γεωργίας, Περιβάλλοντος). 

4. Εκφράστηκε η γενική επιθυμία να συνεχιστεί η δραστηριοποίηση της Βουλής των 

Αντιπροσώπων που αποσκοπεί στη συζήτηση και στην επαφή με την Κοινωνία 

των Πολιτών στο εθνικό επίπεδο της Κύπρου. 

ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑΤΑ ΤΡΙΤΟΥ ΕΡΓΑΣΤΗΡΙΟΥ 

«Η δομή και η λειτουργία των θεσμικών οργάνων της Ευρώπης του Μέλλοντος - 

Οι μεταξύ τους σχέσεις, αρμοδιότητες και εξουσίες» 

1. Το ενδιαφέρον του εργαστηρίου επικεντρώθηκε, βασικά, γύρω από το ερώτημα: 

«Ποια Ευρώπη επιθυμούμε;  Ποιες είναι οι επιδιώξεις μας για την Ευρώπη του 

Μέλλοντος;».  Κοινή ήταν η άποψη ότι πρέπει να δώσουμε έμφαση στο όραμα της 

Ευρώπης του Μέλλοντος.  Από κει πρέπει να ξεκινούν οι προτάσεις μας για τη 

θεσμική μεταρρύθμιση της Ένωσης.  Παράλληλα, έγινε η διαπίστωση ότι δεν 

πρέπει να υποτιμούμε τις πρακτικές δυσκολίες για την υλοποίηση του ευρωπαϊκού 

οράματος. 

2. Η πρόκληση που αντιμετωπίζει σήμερα η Ευρωπαϊκή Ένωση εκτός των συνόρων 

της είναι μεγάλη.  Αναμένεται από την Ένωση να αναλάβει ηγετική θέση στη νέα 

παγκόσμια τάξη.  Να διαδραματίσει σταθεροποιητικό ρόλο.  Να είναι δηλαδή ικανή 

να αναπτύσσει και να ασκεί μια κοινή εξωτερική πολιτική και πολιτική ασφάλειας.  

Έτσι μόνο θα αποκτήσει πολιτικό κύρος σε διεθνές επίπεδο.  Εντούτοις, για να 

επιτευχθεί ο στόχος αυτός, χρειάζεται πολιτική βούληση σε επίπεδο στρατιωτικής 

και πληροφοριακής υποδομής, που ακόμα δε φαίνεται να υπάρχει. 

3. Σε ό,τι αφορά την κατάσταση εντός των συνόρων της Ένωσης, οι απόψεις που 

ακούστηκαν στο εργαστήριο συγκλίνουν στο ότι πρέπει να επιδιωχθεί η 

προσέγγιση μεταξύ των πολιτών και των ευρωπαϊκών θεσμών και οργάνων.  
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Υπάρχει το αίσθημα ότι οι πολίτες των κρατών/μελών στηρίζουν τους στόχους της 

Ένωσης, ωστόσο, δεν τους είναι πάντα ορατή η σχέση μεταξύ των στόχων αυτών 

και της καθημερινής δράσης της Ένωσης.  Το ζητούμενο, επομένως, είναι να 

γίνουν οι ευρωπαϊκοί θεσμοί αποτελεσματικότεροι, διαφανέστεροι και κατά 

συνέπεια λαϊκά πιο αποδεκτοί. 

4. Ενόψει μιας Ένωσης κρατών που μεγεθύνεται, αριθμητικά, από δεκαπέντε σε 

είκοσι επτά κράτη μέλη, συγκεντρώνοντας πληθυσμό πέραν των 400 000 000, η 

ανησυχία επικεντρώνεται στη λειτουργικότητα των σημερινών και μελλοντικών 

θεσμικών οργάνων. 

5. Πιο συγκεκριμένα, οι απόψεις που εκφράστηκαν ήταν οι εξής:  

α. Ο ρόλος ενός μελλοντικού Συνταγματικού ∆ικαστηρίου θα είναι καθοριστικός 

και αναμένεται να διαμορφωθεί σταδιακά μέσα από τις εργασίες των 

υφιστάμενων δικαστηρίων. 

β. Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο θα πρέπει να καθοριστεί ως το πρωτογενές 

νομοθετικό σώμα και, επιπλέον, θα πρέπει να επεκταθεί η δικαιοδοσία του 

επί θεμάτων προϋπολογισμού.  Σε ό,τι αφορά την ενίσχυση της ιδέας των 

ευρωπαϊκών πολιτικών κομμάτων, θα ήταν ίσως ωφέλιμο να γίνει σταδιακά η 

κοινοτικοποίηση ενός αριθμού εδρών στο Ευρωκοινοβούλιο, δηλαδή να τεθεί 

ένας αριθμός εδρών σε ευρωπαϊκό ψηφοδέλτιο. 

γ. Επιβάλλεται να γίνει διάκριση ανάμεσα στις εκτελεστικές και τις νομοθετικές 

εξουσίες του Συμβουλίου, έτσι ώστε η άσκηση των νομοθετικών εξουσιών να 

γίνεται σε ανοικτές συνεδρίες, έστω και αν η άσκηση των υπολοίπων θα 

συνεχίσει να γίνεται σε κλειστές συνεδρίες. 

δ. Η νομιμότητα των οργάνων είναι συνδεδεμένη με τη δημοκρατικότητα και τη 

διαφάνεια των οργάνων.  Η έννοια του όρου “διαφάνεια” θα πρέπει να 
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επεκταθεί, πέρα από την απλή πληροφόρηση για τη λήψη αποφάσεων, στη 

διαφάνεια των διαδικασιών για τη λήψη των αποφάσεων. 

ε. Τα ιδιαίτερα συμφέροντα των μικρών κρατών εξυπηρετούνται καλύτερα από 

την εμπέδωση της ιδέας της εξυπηρέτησης των κοινοτικών συμφερόντων.  

Το αντίθετο θα έδιδε την ευκαιρία στα ισχυρά κράτη να επιβάλουν τα δικά 

τους συμφέροντα.  

6. Στο ερώτημα κατά πόσο, από πρακτικής άποψης, θα έπρεπε να τεθούν ορισμένα 

όρια στο αίτημα για περισσότερη δημοκρατικοποίηση, έτσι ώστε να πεισθούν τα 

κυρίαρχα κράτη να μεταβιβάσουν βασικά κυριαρχικά δικαιώματα στα ευρωπαϊκά 

όργανα, η αντίδραση των συμμετεχόντων στο εργαστήριο ήταν να εκφράσουν την 

ισχυρή άποψη ότι το αίτημα για περισσότερη δημοκρατία είναι απόλυτο.  Από την 

άλλη όμως, διαπιστώθηκε ότι η διαδικασία μεταφοράς περισσότερων κυριαρχικών 

δικαιωμάτων από τα κράτη μέλη στα ευρωπαϊκά θεσμικά όργανα θα είναι σταδιακή 

και θα είναι το αποτέλεσμα ενός πολιτικού πάρε-δώσε. 

7. Γενική επιθυμία ήταν όπως τέτοιου είδους συναντήσεις συνεχιστούν, για να 

υπάρξει καλύτερη ενημέρωση, αλλά και συμμετοχή της κοινωνίας των πολιτών στη 

διαμόρφωση του ευρωπαϊκού μέλλοντος. 

ΣΥΜΠΕΡΑΣΜΑΤΑ ΤΗΣ ∆ΕΥΤΕΡΗΣ ΘΕΜΑΤΙΚΗΣ ΕΚ∆ΗΛΩΣΗΣ ΤΗΣ ∆ΗΜΟΣΙΑΣ 

ΣΥΖΗΤΗΣΗΣ ΓΙΑ ΤΟ ΜΕΛΛΟΝ ΤΗΣ ΕΥΡΩΠΗΣ 

«Το Μέλλον της Ευρώπης και η νεολαία: Προσδοκίες και ανησυχίες» 

 Στόχος της εκδήλωσης ήταν να δοθεί η ευκαιρία στους νέους και ειδικότερα στα 

οργανωμένα σύνολα νεολαίας να διατυπώσουν τις προσδοκίες και τις ανησυχίες τους 

αναφορικά με την ενταξιακή πορεία της Κύπρου προς την Ευρωπαϊκή Ένωση (στο εξής 

ΕΕ), καθώς επίσης και τις απόψεις τους σχετικά με την παρούσα φάση στην οποία 

βρίσκεται η ΕΕ και τη μελλοντική της μετεξέλιξη.  
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 Στα αρχικά στάδια της εκδήλωσης έγινε αναφορά στη “Λευκή Βίβλο για τους 

Νέους” και τονίστηκε η μεγάλη σημασία της, όσον αφορά την προβολή των 

προβλημάτων της ευρωπαϊκής νεολαίας. Εκπρόσωπος του Οργανισμού Νεολαίας 

δήλωσε ότι ο οργανισμός θα πραγματοποιήσει ενημερωτικές διαλέξεις, όσον αφορά το 

περιεχόμενο της Λευκής Βίβλου. 

 Πέρα από τα θέματα που συνήθως απασχολούν τη νεολαία (εκπαιδευτικά, 

ανεργία, ξενοφοβία κτλ.), τους συμμετέχοντες απασχόλησαν επίσης και ζητήματα 

ευρύτερου ευρωπαϊκού ενδιαφέροντος, όπως ο χαρακτήρας και η φύση της ΕΕ, η 

ανάγκη εμβάθυνσης της δημοκρατίας και ο κοινωνικός ρόλος της ΕΕ. Επίσης, 

διατυπώθηκαν προβληματισμοί, όσον αφορά την επίδραση που θα έχει η ένταξη της 

Κύπρου στην ΕΕ επί του πολιτικού της προβλήματος. 

 Οι εκπρόσωποι των οργανωμένων συνόλων της νεολαίας εξέφρασαν την άποψη  

ότι οι υφιστάμενοι θεσμοί και διαδικασίες της ΕΕ είναι απρόσιτοι και χαρακτηρίζονται 

από έλλειψη διαφάνειας. Αναφορά έγινε επίσης στην αδυναμία συμμετοχής του 

Ευρωπαίου πολίτη στη διαδικασία λήψης αποφάσεων και στην αδυναμία ελέγχου των 

οργάνων της ΕΕ, με ιδιαίτερη αναφορά στον περιορισμένο ρόλο του 

Ευρωκοινοβουλίου, ως του μόνου αιρετού θεσμικού οργάνου της ΕΕ. 

 Τα πιο πάνω προβλήματα και ελλείψεις φαίνεται να οδηγούν ένα μεγάλο ποσοστό 

των Ευρωπαίων πολιτών στην αποχή από τα κοινά, κάτι που ήταν ιδιαίτερα εμφανές 

στις πρόσφατες εκλογικές αναμετρήσεις σε διάφορες ευρωπαϊκές χώρες και πρωτίστως 

στη Γαλλία. 

 Η μελλοντική ΕΕ πρέπει να βρίσκεται σε θέση να επιλύσει τα προαναφερθέντα 

προβλήματα.  Οι πολίτες, και ειδικότερα οι νέοι, που αποτελούν το μέλλον της Ευρώπης 

και είναι δέκτες των μεταρρυθμίσεων που θα επέλθουν, θα πρέπει να συμμετάσχουν 

στα κέντρα λήψης αποφάσεων και να έχουν τη δυνατότητα δημοκρατικού ελέγχου, όσον 
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αφορά τα ευρωπαϊκά δρώμενα. Περαιτέρω, η ΕΕ θα πρέπει να αντιμετωπίσει 

αποτελεσματικά τη φτώχια και την ανεργία, να καταπολεμήσει τον κοινωνικό 

αποκλεισμό και να διασφαλίσει τα κοινωνικά, εργασιακά και πολιτικά δικαιώματα.  

 Έντονη ήταν και η άποψη των παρισταμένων για ενδυνάμωση της εξωτερικής 

πολιτικής της ΕΕ και της ενεργότερης συμμετοχής της στις διεθνείς πολιτικές εξελίξεις. 

Συγκεκριμένα, αφού επισημάνθηκε η αδυναμία της ΕΕ να αναλάβει αποτελεσματικές 

διπλωματικές πρωτοβουλίες για αντιμετώπιση διεθνών κρίσεων, όπως η πρόσφατη 

σύρραξη μεταξύ Ισραηλινών και Παλαιστινίων, τονίστηκε η ανάγκη καθιέρωσης της ΕΕ 

ως μιας εκ των ηγετικών υπερδυνάμεων στη διεθνή σκακιέρα. Στα πλαίσια αυτά 

εκφράστηκε και η προσδοκία ότι η ενεργότερη εμπλοκή της ΕΕ στην επίλυση 

περιφερειακών προβλημάτων θα έχει θετική επίδραση στις προσπάθειες επίλυσης του 

Κυπριακού. 

 Σε συνέχεια των πιο πάνω και ειδικότερα σε σχέση με την κυπριακή 

πραγματικότητα, διατυπώθηκε η θέση ότι η ενταξιακή πορεία της Κύπρου θα 

αποτελέσει καταλύτη στην επίλυση του πολιτικού προβλήματος και θα εμπεδώσει στους 

Κύπριους πολίτες ένα αίσθημα ασφάλειας, που θα απορρέει από τη συμμετοχή τους 

στην ευρύτερη ευρωπαϊκή οικογένεια.  

 Εκτός από το Κυπριακό διεξήχθη συζήτηση και για τα υπόλοιπα θέματα που 

απασχολούν την κυπριακή νεολαία σε σχέση με την ενταξιακή πορεία της Κύπρου. Τα 

θέματα αυτά εστιάζονται στην κινητικότητα των φοιτητών και εργαζομένων, στις 

προοπτικές απασχόλησης, στην αλληλεπίδραση των πολιτισμών, στην ανάγκη 

διατήρησης των παραδοσιακών κυπριακών αξιών και στην ανάγκη συχνότερης 

πληροφόρησης των νέων για θέματα ευρωπαϊκού ενδιαφέροντος. 

 Τέλος, οι συμμετέχοντες εξέφρασαν την επιθυμία συνέχισης του διαλόγου με τα 

οργανωμένα σύνολα νεολαίας σε εθνικό επίπεδο. Η Βουλή των Αντιπροσώπων, 
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αναγνωρίζοντας ότι η εν λόγω εκδήλωση  αποτελούσε μια πρώτη βολιδοσκόπηση των 

θεμάτων που απασχολούν τη νεολαία, δεσμεύτηκε όπως επανέλθει με νέα εκδήλωση η 

οποία θα επικεντρωθεί σε συγκεκριμένα πλέον θέματα. Η δεύτερη αυτή εκδήλωση θα 

πραγματοποιηθεί, αφού περατωθεί η Συνέλευση των Νέων στα πλαίσια της 

Ευρωπαϊκής Συνέλευσης για το Μέλλον της Ευρώπης, που θα διεξαχθεί προσεχώς στις 

Βρυξέλλες.  

ΚΩ∆ΙΚΟΠΟΙΗΣΗ ΤΩΝ ΑΠΟΨΕΩΝ ΠΟΥ ΕΚΦΡΑΣΤΗΚΑΝ ΣΤΑ ΠΛΑΙΣΙΑ ΤΗΣ 

ΘΕΜΑΤΙΚΗΣ ΕΚ∆ΗΛΩΣΗΣ ΓΙΑ ΤΟ ΜΕΛΛΟΝ ΤΗΣ ΕΥΡΩΠΗΣ 

«Τοπική αυτοδιοίκηση - Επικουρικότητα» 

 Η εικόνα που παρουσιάζει σήμερα η τοπική αυτοδιοίκηση και ο ρόλος της μέσα 

στην Ευρώπη, όπως τον αντιλαμβάνονται οι προσκεκλημένοι.  Οι απόψεις των 

παρευρισκομένων θα προωθηθούν στην Ευρωπαϊκή Συνέλευση για το Μέλλον της 

Ευρώπης στις Βρυξέλλες. 

 Ο δήμαρχος Στροβόλου επεσήμανε ότι υπάρχει αποτυχία στον τομέα παροχής 

υπηρεσιών, με αποτέλεσμα, παρά τη διαπίστωση αυτή, η κυπριακή πολιτεία να 

κινείται με επιπολαιότητα, αντιπροτείνοντας τη συνένωση δήμων/κοινοτήτων.  Στις 

ΗΠΑ το σύστημα τοπικής αυτοδιοίκησης είναι πολυδιάστατο.  Εκεί κατάφεραν να 

διαχωρίσουν την υποχρέωση  της τοπικής αυτοδιοίκησης να παράσχει υπηρεσίες 

από τον τόπο και τον τρόπο της παροχής τους.  Π.χ. η τοπική αυτοδιοίκηση έχει 

την υποχρέωση συλλογής των σκυβάλων, θα μπορούσαν όμως οι δήμοι να 

αγοράζουν την υπηρεσία της συλλογής σκυβάλων, παρά να δημιουργούν 

εσωτερικό τμήμα για την παροχή της υπηρεσίας αυτής ή θα μπορούσαν διάφοροι 

δήμοι να συνενώσουν την παροχή της υπηρεσίας αυτής, χωρίς κατ’ ανάγκη να 

συνενωθούν οι δήμοι.  Οι δήμοι της μείζονος Λευκωσίας κατάφεραν να 

εφαρμόσουν αυτή την αντίληψη με το Συμβούλιο Αποχετεύσεως Μείζονος 
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Λευκωσίας.  

 Σε παρέμβασή του ο καθηγητής κ. Πανάς έθεσε το εξής ερώτημα: «Αν κανείς 

πάρει μια κοινότητα και τη συνενώσει με μια άλλη κοινότητα που δημιουργήθηκε 

πριν από τριάντα χρόνια, τι θα πει ο κοινοτάρχης στους κατοίκους, όταν θα πρέπει 

η κοινότητά του να επιδοτήσει το δίκτυο αποχετεύσεως της άλλης;»  Αν το προϊόν 

της συνένωσης βελτιώνει την προηγούμενη κατάσταση αυτών που συνενώνονται, 

τότε και μόνο τότε είναι θεμιτή η συνένωση.  

 Ο τέως δήμαρχος Λευκωσίας και τέως πρόεδρος της Ένωσης ∆ήμων Λέλλος 

∆ημητριάδης εξήγησε ότι δεν υπάρχει ευρωπαϊκό κεκτημένο για τις τοπικές αρχές.  

∆εν υπάρχει δηλαδή συγκεκριμένο μοντέλο, γιατί η τοπική αυτοδιοίκηση είναι κάτι 

που αφορά τον κόσμο, το λαό και άρα εξαρτάται από τις ιδιαιτερότητες του κάθε 

τόπου.  Ας σημειωθεί ότι η Γαλλία είναι η μόνη χώρα που δε δέχτηκε να υιοθετήσει 

το Χάρτη των Τοπικών Αρχών του Συμβουλίου της Ευρώπης, γιατί προτιμά τη 

διατήρηση των νομαρχιών/νομάρχη, ενός θεσμού που παραπέμπει στην ιστορία 

της. 

 Ο κ. ∆ημητριάδης επεσήμανε επίσης ότι οι τοπικές αρχές δεν απολαύουν της 

εκτίμησης που τους αρμόζει από την πολιτεία. Ακόμη και εθιμοτυπικά, ο δήμαρχος 

δεν τυγχάνει της δέουσας αναγνώρισης, π.χ. η υποδοχή δημάρχων σε μια 

κοινοβουλευτική επιτροπή δεν είναι πάντα της ίδιας σημασίας με την υποδοχή 

άλλων κρατικών αξιωματούχων, αν όχι πολιτικών προσώπων.  

 Ο κοινοτάρχης Σολέας ανέφερε ότι η κοινότητά του αντιμετωπίζει πρόβλημα με το 

αποχετευτικό και ρώτησε πού θα πρέπει να διοχετεύουν τα λύματα.  Αναρωτήθηκε 

αν θα μπορούσε το κράτος να εξεύρει λύση, ώστε να απαλλαγούν οι κοινότητες 

απ’ αυτή την ευθύνη.  ∆ιερωτήθηκε στη συνέχεια αν η ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση θα επιλύσει αυτά τα προβλήματα. 
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 Ο καθηγητής κ. Πανάς απάντησε πως η ΕΕ αποφάσισε με οδηγία της μέχρι το 

2000 να γίνουν τα αποχετευτικά, αλλά τι συγκεκριμένα θα γινόταν στην Ελλάδα 

θεωρήθηκε τοπικό θέμα.  Οι διαδικασίες επίλυσης των προβλημάτων της τοπικής 

αυτοδιοίκησης δεν προβλέπονται από την ΕΕ. 

 Ο δήμαρχος Κάτω Πολεμιδιών κ. Γεωργίου τόνισε ότι δε θα υπάρχει κανένα 

μέλλον στην τοπική αυτοδιοίκηση, αν δεν πιστέψουμε όσα επαγγέλλεται η 

εκτελεστική εξουσία και αν αυτά δε συνδυαστούν με τους απαραίτητους πόρους.  

Πολύ συχνά ακούγονται οι φράσεις “αναγκαία οικονομική αυτοτέλεια” και 

“ισοζυγισμένοι προϋπολογισμοί”.  Τώρα η τοπική αυτοδιοίκηση δεν έχει κανένα 

άλλο πόρο από αυτούς που θεσμοθετημένα μπορεί να έχει, π.χ. επιβολή τέλους 

σκυβάλων.  Το ζήτημα δεν είναι κατά πόσο θα τηρηθεί το πρωτόκολλο, αλλά, 

αντίθετα, αν έχουν επιχορηγηθεί οι εξουσίες της τοπικής αυτοδιοίκησης.  Αν 

εξασφαλιστούν οι απαραίτητοι πόροι, τότε, ναι, η φιλοσοφία στην οποία θα πρέπει 

να επικεντρωθούμε είναι “Αποκέντρωση και τοπικές κοινωνίες”.  

 Ο κ. Πανάς παραδέχτηκε ότι δυστυχώς και στην Ελλάδα η κυβέρνηση δίδει 

αρμοδιότητες χωρίς πόρους και επιφορτίζονται το κόστος οι πολίτες (δημότες).  Ας 

διατηρήσει η κεντρική κυβέρνηση τα θέματα εξωτερικής πολιτικής, άμυνας και ας 

αφήσει στην τοπική αυτοδιοίκηση όλα τα άλλα που αφορούν τον πολίτη.  ∆εν 

μπορεί ο Υπουργός Εσωτερικών της Ελλάδας ν’ αποφασίζει π.χ. τι θα γίνει σε ένα 

χωριό της ∆ράμας αναφορικά με τη γεωργική πολιτική, γιατί δεν είναι σε θέση να 

γνωρίζει τι συμβαίνει εκεί.  

 Μέλος του κοινοτικού συμβουλίου της Νήσου αναφέρθηκε στο σύμπλεγμα που 

υπάρχει μεταξύ των κοινοτήτων Νήσου και Πέρα Χωριού, το οποίο, όπως είπε, 

είναι το μοναδικό στην Κύπρο.  Στη συνέχεια ρώτησε τον κ. Πανά κατά πόσο το 

κεντρικό μήνυμα της ομιλίας του είναι ότι θα πρέπει οι δύο κοινότητες να 
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διαχωριστούν και πάλι. 

 Σχετική ερώτηση υποβλήθηκε αναφορικά με τις πελατειακές σχέσεις μεταξύ των 

αρχόντων και των πολιτών και κατά πόσο θα εκλείψουν, αν οι δήμοι συνενωθούν.  

Ο κ. Πανάς επεσήμανε ότι αυτό είναι μια κακή συνήθεια μέσα σε τόσα καλά που 

έχει η τοπική αυτοδιοίκηση.  Αν υπάρχει αυτή η παθογένεια, είναι γιατί εδώ η 

λογική των αριθμών την υπαγορεύει.  Όσο πιο μικροί οι αριθμοί τόσο πιο 

πρόσφορο το έδαφος. 

 Μια επισήμανση που έγινε από το ακροατήριο ήταν ότι, παρ’ όλο που στην Κύπρο 

άρχισαν να γίνονται συνενώσεις των υπηρεσιών, λείπουν ακόμη τα νομοθετικά 

πλαίσια που να ρυθμίζουν αυτό το θέμα.  Αναφέρθηκε το παράδειγμα της Ελλάδας 

και των άλλων ευρωπαϊκών χωρών όπου οι δήμοι/κοινότητες έχουν το δικαίωμα 

να δημιουργούν εταιρείες και να συμβάλλονται με άλλες εταιρείες, με στόχο την 

ανάπτυξη της τοπικής αυτοδιοίκησης.  Τονίσθηκε ότι θα πρέπει να εισαχθεί αυτός 

ο θεσμός και στη δική μας νομοθεσία.  Με την ψήφιση του Νόμου περί Κοινοτήτων 

το 1999 έχει καταργηθεί η κηδεμονία από το κράτος.  Όμως, όπως αναφέρθηκε, 

υπάρχει ακόμη η τάση της κηδεμονίας των δήμων/κοινοτήτων από την κυβέρνηση. 

 Μια εισήγηση που εκφράστηκε από το ακροατήριο ήταν ότι θα πρέπει η 

αρμοδιότητα του καθορισμού των τελών για την υδατοπρομήθεια να επαφίεται στις 

τοπικές αρχές.   

 Σε μια άλλη ερώτηση, πώς μπορούμε να μιλούμε για Ευρωπαϊκή Ένωση κρατών 

και να απορρίπτουμε την ένωση κοινοτήτων και πώς μπορούν οι εμπειρίες των 

κρατών μελών να συνδυαστούν με το θέμα μας, ο κ. Πανάς απάντησε ότι η ένωση 

των κρατών δε σημαίνει την κατάλυση των κρατών.   

ΣΥΜΠΕΡΑΣΜΑΤΑ ΤΕΤΑΡΤΗΣ ΘΕΜΑΤΙΚΗΣ ΕΚ∆ΗΛΩΣΗΣ ΤΗΣ ∆ΗΜΟΣΙΑΣ 

ΣΥΖΗΤΗΣΗΣ ΓΙΑ ΤΟ ΜΕΛΛΟΝ ΤΗΣ ΕΥΡΩΠΗΣ 
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 «Θεμελιώδη δικαιώματα στη Μελλοντική Ευρώπη» 

 Η τέταρτη θεματική εκδήλωση για το Μέλλον της Ευρώπης που διοργάνωσε η 

Βουλή των Αντιπροσώπων αποτελεί μέρος της ευρύτερης δραστηριοποίησης του 

κυπριακού κοινοβουλίου, με στόχο τη συζήτηση και επαφή με την κοινωνία των πολιτών 

στο εθνικό επίπεδο της Κύπρου και είχε ως κύριο θέμα την προστασία των ανθρώπινων  

δικαιωμάτων στην ΕΕ του σήμερα και του αύριο. 

 Τα βασικά σημεία των απόψεων που εκφράστηκαν από τους δύο ομιλητές 

συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

1. Οι ιδρυτικές συνθήκες δεν είχαν ως έναν από τους πρωταρχικούς στόχους τους 

την προώθηση και προάσπιση των θεμελιωδών δικαιωμάτων των Ευρωπαίων 

πολιτών. Αφετηρία αναγνώρισης των βασικών αρχών δικαίου σχετικά με την 

προστασία των δικαιωμάτων του ανθρώπου αποτελεί η Συνθήκη για την ΕΕ, η 

οποία τονίζει το σεβασμό των θεμελιωδών δικαιωμάτων όπως τα εγγυάται η 

Ευρωπαϊκή Σύμβαση για την Προστασία των ∆ικαιωμάτων του Ανθρώπου του 

Συμβουλίου της Ευρώπης (στο εξής Σύμβαση).  Η σαφής προσήλωση της ΕΕ στα 

θεμελιώδη δικαιώματα επιβεβαιώνεται με τη Συνθήκη του Άμστερνταμ.  Η 

απουσία, ωστόσο, ενός Χάρτη Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων συμβάλλει στην 

αποστασιοποίηση του Ευρωπαίου πολίτη από το ευρωπαϊκό γίγνεσθαι.  

2. Ο Χάρτης Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων της ΕΕ (στο εξής Χάρτης), του οποίου η 

πανηγυρική διακήρυξη έγινε κατά τη διάρκεια του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου της 

Νίκαιας το ∆εκέμβριο του 2000, αποτελεί σταθμό στη διαδικασία εξεύρεσης 

αποτελεσματικών μηχανισμών προστασίας των δικαιωμάτων των Ευρωπαίων 

πολιτών και άλλων, μέσα στα πλαίσια της ΕΕ, με στόχο πάντοτε την περαιτέρω 

ενοποίηση. Στοχεύει στο να δώσει τουλάχιστον την εικόνα κάλυψης, έστω και μη 

επαρκώς στο παρόν στάδιο, του δημοκρατικού ελλείμματος. ∆υνατόν να 
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αποτελέσει την αφετηρία ένταξης και ενσωμάτωσής του στο νέο ευρωπαϊκό 

σύνταγμα με την παράλληλη διεύρυνση της δικαιοδοσίας του ∆ικαστηρίου 

Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων για αποτελεσματική προστασία θεμελιωδών 

δικαιωμάτων και ελευθεριών έναντι θεσμικών οργάνων της ΕΕ και κρατών μελών 

στο πεδίο αυτό και τη θεραπεία στις περιπτώσεις παραβίασής τους. 

3.  Στο στάδιο αυτό, αποτελεσματικότερη μορφή προάσπισης των ανθρώπινων 

δικαιωμάτων είναι η Σύμβαση. Έχει ευρύτερο πεδίο εφαρμογής (εφαρμόζεται σε 

κάθε πρόσωπο εντός της δικαιοδοσίας των συμβαλλόμενων μερών, των σαράντα 

τριών  δηλαδή μελών του Συμβουλίου της Ευρώπης, και δεν κάνει οποιεσδήποτε 

ουσιαστικές κατηγοριοποιήσεις δικαιούχων όπως ο Χάρτης), είναι κείμενο 

αρχαιότερο και, ως εκ τούτου, έχει προβάδισμα έναντι του Χάρτη, το νομικό 

καθεστώς του οποίου ακόμη αναζητείται. Ο Χάρτης παραμένει κείμενο μετέωρο, 

λόγω μη ύπαρξης θεσμοθετημένων διαδικασιών για την αποτελεσματική 

εφαρμογή του. Ωστόσο, η Σύμβαση, παρ’  όλες τις διευρύνσεις της με πρόσθετα 

πρωτόκολλα, εξακολουθεί να υστερεί έναντι του Χάρτη σε ό,τι αφορά την εμβέλεια 

ουσιαστικών δικαιωμάτων, ελευθεριών και αρχών που προστατεύει. 

4. Η Ευρωπαϊκή Σύμβαση ∆ικαιωμάτων του Ανθρώπου δεν είναι πανάκεια για την 

Ένωση. Είναι ένας κατάλογος δικαιωμάτων αστικών και πολιτικών 

συμπληρωμένος με πολλά πρωτόκολλα και μία πάρα πολύ ενδιαφέρουσα 

νομολογία. Επιπλέον, όλα αυτά που αναφέρθηκαν ως μεγάλα προβλήματα των 

δικαιωμάτων του ανθρώπου απουσιάζουν από το σύστημα του Στρασβούργου. 

5. Αναμένεται ότι θα υπάρχουν τεράστια προβλήματα μεταξύ των δύο δικαστηρίων, 

του Στρασβούργου και του Λουξεμβούργου. Αυτό, κατά κύριο λόγο, οφείλεται στο 

ότι η διεθνής κοινότητα δεν είναι οργανωμένη με μια ιεραρχία, δεν υπάρχει ένα 

δικαστήριο που να είναι πάνω από τα άλλα, καθώς και στο ότι οι δικαστές του 
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Λουξεμβούργου, που έχει και συνταγματικό χαρακτήρα, δε φαίνεται ότι είναι 

διατεθειμένοι να δεχθούν ότι μία απόφασή τους δυνατό να υπαχθεί στη 

δικαιοδοσία ενός δικαστηρίου του οποίου οι δικαστές προέρχονται από έννομες 

τάξεις και κουλτούρες νομικές που απέχουν από το μέσο όρο ικανοποιητικής 

λειτουργίας της δημοκρατίας, των δικαιωμάτων του ανθρώπου και του κράτους 

δικαίου.   

 Τόσο ο Χάρτης όσο και η Σύμβαση θα πρέπει να αντιμετωπισθούν ενιαία με 

ενιαίες εφαρμογές και ερμηνείες, έτσι που να μην υπάρχει διάσταση και 

διχογνωμία μεταξύ του Λουξεμβούργου και του Στρασβούργου.  Η ενιαία ερμηνεία 

των δύο κειμένων θα βοηθήσει και τα κράτη μέλη στην ενιαία εφαρμογή και 

ερμηνεία, πράγμα που θα αποβεί προς όφελος των Ευρωπαίων πολιτών.  

6. Η ΕΕ έχει καθήκον και υποχρέωση να ενισχύσει το Χάρτη με τη δημιουργία των 

απαραίτητων μηχανισμών εφαρμογής του, διαφορετικά ο Χάρτης θα παραμείνει 

απλή διακήρυξη και σκελετός χωρίς σάρκα.  Μέσα στα πλαίσια συζητήσεων για το 

Μέλλον της Ευρώπης αλλά και ευρύτερα μέσα στα πλαίσια ενεργειών των εθνικών 

κοινοβουλίων κρατών και υποψήφιων μελών της ΕΕ θα πρέπει να δοθεί η 

απαραίτητη ώθηση για το καλύτερο μέλλον των Ευρωπαίων πολιτών. 

7. Όσες περισσότερες ρυθμίσεις υφίστανται που ενισχύουν την προστασία των 

δικαιωμάτων του πολίτη, σωρευτικές, επάλληλες, παράλληλες, τόσο καλύτερα.  

Είναι ενδιαφέρον ότι αυτό γίνεται σε μια στιγμή που γενικώς αναπτύσσεται έτσι 

πολλαπλασιαστικά και η διεθνής δικαιοσύνη, αλλά και μία διαφορετική προσέγγιση 

στο ρόλο του εθνικού δικαστή.  Στην κοινοτική δικαιοταξία, ο εθνικός δικαστής σε 

μερικά χρόνια θα είναι αυτός που θα πάρει στα χέρια του την εφαρμογή του 

δικαίου και άρα και του Χάρτη.  
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8. Ο μετασχηματισμός της Ευρώπης του μέλλοντος είτε ως ομοσπονδίας είτε όχι, 

καθώς και η απόφαση να διατηρηθεί το υπερεθνικό και το διακυβερνητικό στοιχείο 

ή όχι θα πρέπει να επέλθουν μετά από εξέταση της τελικής λειτουργίας της 

συνάρθρωσης, η οποία θα πρέπει να λειτουργεί με διαφάνεια και 

αποτελεσματικότητα και να διαπνέεται από δημοκρατική νομιμοποίηση. 

9. Υπάρχει ανάγκη θέσπισης προνοιών που να προστατεύουν τα δικαιώματα των 

μειονοτήτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αφού στο Χάρτη Θεμελιωδών 

∆ικαιωμάτων δε γίνεται αναφορά στα δικαιώματα των μειονοτήτων. Το θέμα αυτό 

αποκτά μεγάλη σημασία, λαμβάνοντας υπόψη την επικείμενη διεύρυνση και το 

μεγάλο αριθμό μειονοτήτων που περιλαμβάνονται στα υπό ένταξη κράτη. 

10. Υπάρχει, επίσης, ανάγκη ευθυγράμμισης της εξωτερικής πολιτικής της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης, έτσι ώστε να αποδίδεται οικουμενική αξία στα ανθρώπινα 

δικαιώματα, όπως αυτά διασφαλίζονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση, και 

ταυτόχρονα να διασφαλίζεται η ομοιομορφία στην προστασία τους σε όλα τα 

κράτη παγκοσμίως. 

11. Το δικαίωμα της ελεύθερης διακίνησης των Ευρωπαίων πολιτών σε ένα χώρο 

ελευθερίας, ασφάλειας και δικαιοσύνης βρίσκεται υπό άμεση απειλή, συνεπεία των 

τρομοκρατικών επιθέσεων κατά των Ηνωμένων Πολιτειών την 11η Σεπτεμβρίου 

2001 και των αυστηρών ελέγχων που έχουν εισαχθεί στα αεροδρόμια των κρατών 

μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης ως αποτέλεσμα των τρομοκρατικών επιθέσεων, 

θέμα για το οποίο υπάρχει ανάγκη άμεσης δράσης από την ΕΕ. 

12. Υπάρχει ανάγκη δημιουργίας κοινής πολιτικής ασύλου, η οποία να εφαρμόζεται 

από μια ευρωπαϊκή αρχή που θα αποφασίζει για τα θέματα ασύλου, 

εφαρμόζοντας συγκεκριμένους κανόνες και διαδικασίες, ανεξάρτητα από το κράτος 

μέλος στο οποίο ασκείται η δικαιοδοσία της. Η δημιουργία κοινής πολιτικής 
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ασύλου και ευρωπαϊκής αρχής για την εφαρμογή της θα αποτρέψει την 

επανάληψη παρόμοιων περιστατικών, όπως αυτού με τους δεκατρείς 

Παλαιστινίους, με τη δυνατότητα αντιμετώπισης μεγάλων αριθμών μεταναστών 

(παράνομων και μη) που ζητούν άσυλο στα κράτη μέλη της ΕΕ. 

13. Η ανάγκη ενσωμάτωσης της προστασίας των ανθρώπινων δικαιωμάτων σε κάθε 

πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έτσι ώστε να θεμελιωθούν τα ανθρώπινα 

δικαιώματα στην ΕΕ, είναι επιβεβλημένη.  Ο Χάρτης Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων της 

ΕΕ αποτελεί ένα θετικό βήμα στη σωστή κατεύθυνση, αλλά χρειάζεται περαιτέρω 

προσπάθεια για επίτευξη του στόχου της πλήρους προστασίας των ανθρώπινων 

δικαιωμάτων στην ΕΕ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ορίστε. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, με την άδειά σας. 

 Η έκθεση  αυτή έχει ήδη κατατεθεί, έχει κυκλοφορήσει και αφορά την όλη 

δραστηριότητα της Βουλής πάνω στο θέμα της ενημέρωσης.  Αντιλαμβάνεστε ότι, από 

τότε που έχει κατατεθεί και μέχρι σήμερα που μας απασχολεί πιο συγκεκριμένα, έχουν 

ακολουθήσει και πολλές άλλες αυξημένες δραστηριότητες της επιτροπής και πιο 

συγκεκριμένα της υποεπιτροπής που επιλαμβάνεται των θεμάτων των συγκεκριμένων 

εκδηλώσεων που αφορούν την ενημέρωση.   

 Πρέπει να πω με ιδιαίτερη ικανοποίηση για το σώμα ότι, συγκρινόμενοι με άλλα 

κοινοβούλια που αναλαμβάνουν το ίδιο ή παρόμοιο έργο, μπορώ να πω ότι έχουμε 

σαφέστατα πρωτιά σε διάφορες εκδηλώσεις, και ποιοτικά, και ποσοτικά.  Και πιστεύω 

ότι με την εμπειρία που ολοένα αποκτούμε από αυτές τις εκδηλώσεις και την 
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ανταπόκριση του κόσμου, που είναι πολύ μεγάλη, θα μπορέσουμε να 

πραγματοποιήσουμε ακόμα πιο πετυχημένες εκδηλώσεις που θα αφορούν την 

ενημέρωση και πιο εξειδικευμένα θέματα που θα ελκύουν τον ίδιο τον πολίτη, όπως 

είναι το περιβάλλον, όπως τελευταίως υπήρχε εκδήλωση γύρω από τα θέματα της 

προστασίας των καταναλωτών.  Έτσι, επιλέγονται εκείνα τα θέματα που θα 

προσελκύσουν τον πολίτη, ώστε να συμμετέχει ενεργά και έτσι να υπάρχει έμμεσα και 

εξυπηρέτηση του σκοπού της ενημέρωσης. 

 Αυτά θα ήθελα να πω συνολικά, κύριε Πρόεδρε.  Αντιλαμβάνεστε ότι η δεύτερη 

έκθεση ετοιμάζεται, ακριβώς για να κατατεθεί, και ελπίζω εκείνη τη φορά να κάνουμε 

έναν απολογισμό συνολικά του έργου της Βουλής και να έχουμε μεγαλύτερη έκταση 

αναφοράς πάνω στο θέμα.   

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καθαρά διαδικαστικά.  Εγώ έχω την εντύπωση, εκτός αν με απατά 

η μνήμη μου, ότι οι κυρίες Βασιλείου και Μαύρου είχαν ζητήσει να μην κλείσει σήμερα το 

θέμα, γιατί προτίθεντο να μιλήσουν.  απλώς απουσιάζουν στις Βρυξέλλες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ε μου έχει δοθεί αυτή η πληροφόρηση.  Εάν θέλετε να αναβληθεί... 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι, ακόμα και αν δεν επαληθευθεί ο κ. Κατσουρίδης, 

σίγουρα όμως αξίζει τον κόπο να δώσουμε αυτή τη δυνατότητα και να το αφήσουμε να 

εκκρεμεί μέχρι και την ερχόμενη βδομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ωραία!  Ας ακούσουμε όσους θέλουν να ακουστούν σήμερα και θα παραμείνει 

στην ημερήσια διάταξη. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Πολύ ωραία, εντάξει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κληρίδης. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, θα είμαι σύντομος.   

 Είχα την ευκαιρία να συμμετάσχω στις δραστηριότητες αυτές της Βουλής για τη 

διαφώτιση του πολίτη για την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Μία από τις δραστηριότητες, η οποία 

νομίζω ότι ήταν πολύ επιτυχής, ήταν αυτή που βουλευτές μίλησαν σε λύκεια με την 

ευκαιρία της επετείου της “Ημέρας για την Ευρώπη” και τουλάχιστον η προσωπική μου 

εμπειρία κατέδειξε ότι πράγματι οι μαθητές του λυκείου έχουν μεν αρκετή γνώση για την 

Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά διψούν για μάθηση και ίσως και οι αρμόδιες υπηρεσίες του 

κράτους, ιδιαίτερα το Υπουργείο Παιδείας, θα έπρεπε σε συνεργασία με τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων ή και με άλλα ιδρύματα τα οποία ασχολούνται με ευρωπαϊκά θέματα να 

καθιερώσουν σειρά ομιλιών στα λύκεια, έτσι που να μπορέσουμε να εμπεδώσουμε την 

κουλτούρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε αυτά τα χρήσιμα και πολύτιμα χρόνια, τα πολύ 

παραγωγικά, θα έλεγα, των μαθητών του λυκείου. 

 Ελπίζω ότι η έκθεση αυτή με τις δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων 

θα διαβιβαστεί και προς τις αρμόδιες αρχές με την εισήγηση αυτή.   

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;   

 Το θέμα παραμένει στην ημερήσια διάταξη. 
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 Υπάρχουν ομιλητές για τα επόμενα θέματα, διότι υπάρχει σωρεία θεμάτων τα 

οποία εκκρεμούν.   

 Το δεύτερο θέμα είναι «Ενημερωτική Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Υποθέσεων σχετικά με τις δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για το Μέλλον της Ευρώπης».  Αντιλαμβάνομαι ότι 

απουσιάζουν οι ενδιαφερόμενοι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έκαμα λάθος, κύριε Πρόεδρε.  Είναι γι’ αυτό το θέμα που...  Άρα το πρώτο θέμα 

μπορεί να κλείσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το πρώτο μπορεί να κλείσει.  Αυτό, λοιπόν, παραμένει. 

 Το επόμενο είναι η έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως 

Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Η σχεδιαζόμενη αναθεώρηση του τοπικού σχεδίου στο δήμο Γεροσκήπου και τα εξ 

αυτής προκύπτοντα θέματα ευνοϊκής μεταχείρισης προς συγκεκριμένο επιχειρηματία».   

 Ο εισηγητής είναι ο κ. Περδίκης.  Μήπως είναι έτοιμος; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Επειδή προηγούνταν τρία άλλα θέματα, κύριε Πρόεδρε, δεν είμαι έτοιμος σήμερα, 

την επόμενη Πέμπτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει.  Απλώς ερωτώ και φαίνεται ότι και για τα άλλα θα έχω την ίδια απάντηση.  

 Με αυτό φτάσαμε στο τέλος.  Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την 

ερχόμενη Πέμπτη, 12 Ιουνίου 2003, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια 

διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
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1. Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.096.2003) 

2. Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.115.2003) 

3. Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.026.2003) 

4. Ο περί Καταργήσεως των Εισοδηματικών 

Κριτηρίων με βάση τα οποία Παραχωρείται 

Επίδομα Τέκνου Νόμος του 2003. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.021.2003) 

5. Ο περί ∆ανείου (Ανάπτυξη) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.098.2003) 

6. Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 

(∆ιαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές 

∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2001. 

(Αρ. Φακ. 23.01.144.2001) 

7. Οι περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 

(∆ιαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές 
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∆ιατάξεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.145.2001) 

8. Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών 

Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και 

Παροχής Σχετικών Πληροφοριών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.018.2003) 

9. O περί Αναγνώρισης ∆ιπλωμάτων ή Τίτλων 

Αναγνωρισμένων Πανεπιστημίων και Άλλων 

Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων του Εξωτερικού 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.037.2003) 

10. Ο περί Πολιτικής ∆ικονομίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.030.2003) 

11. Ο περί Πολιτικής ∆ικονομίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.031.2003) 

12. Ο περί Πολιτικής ∆ικονομίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2003. 
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(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.032.2003) 

13. Ο περί Προσωπικής Κράτησης Οφειλετών 

Νόμος του 2003. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.033.2003) 

14. Ο περί Πολιτικής ∆ικονομίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.112.2003) 

15. Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003. 

(Αναπομπή). 

16. Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.017.2003) 

17. Οι περί ∆εοντολογίας των Μελών του 

Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 

Κύπρου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.055.2003) 

18. Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.316.2002) 

19. Ο περί Στρατού της ∆ημοκρατίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2)  Νόμος του 2001. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.216.2001) 

20. Ο περί Καταχωρήσεως Γεννήσεων και 

Θανάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003.

(Αρ. Φακ. 23.01.113.2003) 

21. Ο περί Εργοδοτουμένων με Εργασία 

Ορισμένου Χρόνου (Απαγόρευση  

∆υσμενούς Μεταχείρισης) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.142.2002) 

22. Ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.143.2002) 

23. Ο περί Τερματισμού Απασχολήσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.144.2002) 

24. Ο περί Κανονισμού Εισαγωγών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.102.2003) 

25. Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων 

Αποβλήτων (Χώροι Υγειονομικής Ταφής) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.068.2003) 

26. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκπομπή 

Θορύβου στο Περιβάλλον από Εξοπλισμό 

προς Χρήση σε Εξωτερικούς Χώρους) 

Κανονισμοί του 2003. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.084.2003) 

27. Οι περί Φαρμακευτικών Υπηρεσιών - Θέση 

Πρώτου Φαρμακοποιού (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.077.2003) 

28. Οι περί Κτηνιατρικών Υπηρεσιών - Θέση 

Πρώτου Κτηνιατρικού Φαρμακοποιού 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.074.2003) 

29. Οι περί Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας - 

Θέση Επιθεωρητή Εργασίας (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.065.2003) 

30. Οι περί ∆ικηγόρων (Νομικό Συμβούλιο) 

(Τέλη) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.021.2003) 

31. Οι περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών 

Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων (Όροι 

Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.059.2003) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής  
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Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Οι επιπτώσεις στο περιβάλλον και στους 

κατοίκους από τη συνέχιση της λειτουργίας του 

χυτηρίου “Νέμιτσας” στη Λεμεσό». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (21.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.202.2002)  

2. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με 

τις δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της 

Βουλής των Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για 

το Μέλλον της Ευρώπης. 

3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και  

Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Η σχεδιαζόμενη αναθεώρηση του 

τοπικού σχεδίου στο δήμο Γεροσκήπου και τα εξ 

αυτής προκύπτοντα θέματα ευνοϊκής 

μεταχείρισης προς συγκεκριμένο 

επιχειρηματία». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη).  (22.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.181.2002) 
 

4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα που 
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τιτλοφορείται «Ενημέρωση της επιτροπής για τη 

διεξαγόμενη από τις αρμόδιες αρχές έρευνα 

σχετικά με την ύπαρξη τεχνολογικού  

εξοπλισμού στο Αρχηγείο της Αστυνομίας για 

την παρακολούθηση τηλεφώνων». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής). (8.10.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.287.2002) 

5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για τα θέματα που  

τιτλοφορούνται: 

 α. «Η ανάγκη λήψης μέτρων για ενίσχυση 

των δεσμών των φυλακισμένων με τις 

οικογένειές τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.390.2001) 

 β. «Η ανάγκη λήψης μέτρων κοινωνικής  

επανένταξης των φυλακισμένων μετά 

την αποφυλάκισή τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής). (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.391.2001) 

 γ. «Ψυχιατρικές υπηρεσίες και 

φυλακισμένοι με ψυχολογικά 
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προβλήματα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 

πρόταση του βουλευτή κ. Τάκη  

Χατζηγεωργίου).  (5.2.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.037.2002) 

6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Οι πιθανές επιπτώσεις στο αρχιτεκτονικό 

περιβάλλον, στα αρχαία ή ιστορικά μνημεία 

(Κούριο, Τρυπιώτης,  Άγιος Ανδρόνικος) από 

όμορα έργα και  κατασκευές». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (14.1.2002).   

(Αρ. Φακ. 23.04.008.2002) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης: 5.30 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Λυσσαρίδης Βάσος 

Αγγελίδης Ανδρέας Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Αδάμου Αδάμος Μιχαηλίδης Θάσος 

Αναστασιάδης Νίκος Μιχαηλίδης Ντίνος 

Βαρνάβα Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γιάγκου Κίκης Παπακώστας Κώστας 
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Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Θωμά Γιαννάκης Πιττοκοπίτης Νίκος 

Καράς Αντώνης Σαμψών Σωτήρης 

Κατσουρίδης Νίκος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κλεάνθους Νίκος Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κληρίδης Χρίστος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τυρίμος Κυριάκος 

Κυπριανού Άντρος Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυριακού Μαρία Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηνικόλα Ντίνος 

Λαμάρης Γιάννος Χρυσοστόμου Άριστος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Καλαϊτζιάν Πετρός  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Σιτηρών 

Κύπρου Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κτήσης Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Αλλοδαποί) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002», οι παρατηρήσεις του κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου 

και αναβολή της συζήτησής του για το τέλος της νομοθετικής εργασίας. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ των Κρατών Μελών των 

Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων για τη ∆ιαβίβαση Ποινικών ∆ιαδικασιών (Κυρωτικός) 
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Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης μεταξύ των Κρατών Μελών των 

Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων για την Εκτέλεση των Αλλοδαπών Ποινικών 

Καταδικαστικών Αποφάσεων (Κυρωτικός) Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε 

νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2003», οι παρατηρήσεις των κ. Άγι Αγαπίου και Ρίκκου Ερωτοκρίτου και 

ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003». 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου 

της Ρύπανσης Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για τα νομοσχέδια και για τους κανονισμούς: 

α.  «Ο περί Προσφορών στους Τομείς του Ύδατος, της Ενέργειας, των 

Μεταφορών και των Τηλεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003»,  

β. «Ο περί Προσφορών του ∆ημοσίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003»,  

γ. «Οι περί Προσφορών του ∆ημοσίου (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2003», 

ψήφισή των νομοσχεδίων σε νόμους και έγκρισή των κανονισμών. 

8. Αναβολή, έπειτα από εισήγηση του κ. Νίκου Κατσουρίδη, των θεμάτων «Ο περί 

Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003» και 

«Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (∆ημόσια Ραδιοτηλεοπτική Υπηρεσία) 

Κανονισμοί του 2003» και παραπομπή τους για μελέτη και από την 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 
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10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού 

Συμβουλίου Κύπρου Νόμος του 2003», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που 

ακολούθησαν (Α. Καράς, Κ. Τυρίμος, Ρ. Ερωτοκρίτου, Ν. Πιττοκοπίτης, Τ. 

Χατζηγεωργίου, Γ. Βαρνάβα, Γ. Θωμά, Α. Γεωργίου, Ι. Νικολάου, Ν. Κατσουρίδης, 

Ντ. Μιχαηλίδης) και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Λειτουργίας της Επιτροπής Καταρτισμού 

και Τήρησης Μητρώου Κυπρίων Εθελοντών Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου Κανονισμοί 

του 2003» και έγκρισή τους. 

12. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέση 

Ελεγκτή Εναέριας Κυκλοφορίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003» και 

έγκρισή τους. 

13. Ψήφιση σε νόμο του νομοσχεδίου «Ο περί Κτήσης Ακίνητης Ιδιοκτησίας 

(Αλλοδαποί) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» ύστερα από διευκρίνιση του κ. 

Ρίκκου Ερωτοκρίτου. 

14. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

15. Ερωτήσεις βουλευτών:  Θέμα αλιείας ανοικτής θάλασσας στην Κύπρο - 

Προβλήματα από παράνομο θερμοκήπιο στο συνοικισμό Γ΄ Πέρα Χωριού Νήσου - 

Ανάγκη καταγραφής και παγοποίησης των αγροτικών χρεών - Αίτημα για 

ανάπλαση του κύριου δρόμου Ανάγυιας προς το Παλαιχώρι - Ανάγκη διαχωρισμού 

οικοπέδων για στέγαση φτωχών στο Ζύγι - Θέμα οικονομικής ενίσχυσης της Ιεράς 

Μονής Βατοπεδίου στο Άγιο Όρος - Ανάγκη δημιουργίας κυρτωμάτων και 

διαβάσεων πεζών στο Ζύγι - Ένταξη κοινοτήτων σε κατηγορίες ανάλογα με τις 

κτιριολογικές τους ανάγκες - Ανάγκη δημιουργίας παρακαμπτήριου δρόμου στο 

Ζύγι για χρήση από φορτηγά - Καθυστέρηση στην κατασκευή αποχετευτικού 

συστήματος στο Ζύγι - Μη απάντηση σε ηλικιωμένους σχετικά με την αίτησή τους 
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για δημόσιο βοήθημα - Η δημιουργία αλιευτικού καταφυγίου στο Ζύγι - Κεραία 

Βρετανών στο Ακρωτήρι και ηλεκτρικό ρεύμα - Ευρωπαϊκά πιστοποιητικά και 

Κεντρικό Σφαγείο Κοφίνου - Παράνομη λειτουργία κέντρου αναψυχής στον ποταμό 

Άσπρο στην Πάφο - Ερωτήματα για το σύστημα Scoot - Ανάγκη επανέκδοσης του 

εντύπου «Οδηγός για πρόσθετα τροφίμων, αριθμοί ΕΟΚ» - Ανάγκη καταγραφής 

στη συσκευασία τροφίμων των παρενεργειών των προσθέτων - Ανάγκη έκδοσης 

καταλόγου των προσθέτων στα τρόφιμα και των παρενεργειών τους. 

16. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  Παρενόχληση 

ανηλίκων σε παιδικές στέγες από τους γονείς τους - Ζημιές από θεομηνίες που δεν 

καλύπτονται από τον ΟΓΑ - Προβλήματα φύλαξης και απασχόλησης παιδιών με 

ειδικές ανάγκες - Θέμα κατασκευής φραγμάτων στη δυτική περιοχή της 

Λευκωσίας. 

17. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

σχετικά με τις δραστηριότητες της Υποεπιτροπής για την Επικοινωνία της Βουλής 

των Αντιπροσώπων με τον Πολίτη για Θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης, η συζήτηση 

που ακολούθησε (Ν. Κλεάνθους, Ν. Κατσουρίδης, Χρ. Κληρίδης) και λήξη του 

θέματος. 

 

 

 



 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 12ης Ιουνίου 2003 

(Ώρα έναρξης: 4.30 μ.μ.)  

(Αρ. 32) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Κηρύσσω την έναρξη της 

σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να 

διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού προχωρήσουμε στην ημερήσια διάταξη, θα 

ήθελα να αναφερθώ στον πρόσφατο θάνατο ενός πρώην διακεκριμένου μέλους της 

Βουλής των Αντιπροσώπων, του ∆ημητράκη Λιβέρα.  Η θητεία του εκλιπόντος στη 

Βουλή μας έδωσε την ευκαιρία στους συναδέλφους του να γνωρίσουν τις αρετές ενός 

ανθρώπου που, αθόρυβα, αλλά δημιουργικά, με συνέπεια και παραδειγματικό ήθος 

εργάστηκε για το καλό του τόπου του.  Το σώμα της Βουλής των Αντιπροσώπων, της 

οποίας ο εκλιπών υπήρξε μέλος, τιμά τη μνήμη του.  Σας καλώ σε μονόλεπτη σιγή στη 

μνήμη του εκλιπόντος.   

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 
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 Αιωνία του η μνήμη. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Αιωνία του η μνήμη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αρχίζοντας τη νομοθετική εργασία, θα παρακαλούσα οι εκθέσεις που είναι 

ομόφωνες να θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

 Το πρώτο θέμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι εξ αναβολής και είναι «Ο περί 

Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003».  ∆εν είναι ομόφωνη η 

έκθεση, όμως επειδή υπήρχαν δύο κόμματα τα οποία θα έκαμναν τοποθέτηση εδώ 

στην ολομέλεια, αν η τοποθέτηση είναι θετική, να αποφύγουμε την ανάγνωση της 

έκθεσης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εμείς δηλώνουμε ότι θα ψηφίσουμε υπέρ, οπότε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ψηφίσουμε το νομοσχέδιο, απλώς θα ήθελα να πω δυο λόγια. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όχι, θα πούμε πολλά λόγια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλά, θα λεχθούν, αλίμονο.   

 Η έκθεση της επιτροπής να θεωρηθεί αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2003» 
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Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος Πρόδρομος Προδρόμου 

 Μάριος Ματσάκης Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 19 Μαΐου 2003.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Οικονομικών.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί 

Προϋπολογισμού Νόμου του 2003, ώστε από την προβλεπόμενη απαγόρευση, 

σύμφωνα με την οποία δεν επιτρέπεται η απασχόληση με οποιοδήποτε τρόπο 

συνταξιούχου στη δημόσια υπηρεσία, να εξαιρεθεί η απασχόληση συνταξιούχου σε 

ορισμένες περιπτώσεις.  Περαιτέρω, σκοπείται η τροποποίηση του Προϋπολογισμού 

του 2003, ώστε να διασαφηνιστούν κάποιες αμφιβολίες σε σχέση με την έκταση 

εφαρμογής του άρθρου 12 αυτού, το οποίο ρυθμίζει ζητήματα που προέκυψαν από την 

πρόσφατη αναθεώρηση του κρατικού μισθολογίου. 

 Ειδικότερα, προτείνεται η εξαίρεση από την απαγόρευση της απασχόλησης 

συνταξιούχων, εφόσον: 

1. η απασχόληση αφορά πολιτειακό αξίωμα, 

2. τα απασχολούμενα πρόσωπα δε συμπληρώνουν το εξηκοστό έτος της ηλικίας 

τους κατά το χρόνο έναρξης της απασχόλησής τους, 

3. η απασχόληση γίνεται βάσει ειδικού νόμου, 

4. δε δημιουργείται υπαλληλική σχέση από την απασχόληση συνταξιούχων, 
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5. η μίσθωση υπηρεσιών βασίζεται στον περί Προσφορών του ∆ημοσίου Νόμο και 

στους δυνάμει αυτού εκδιδόμενους κανονισμούς. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ύστερα από 

την ψήφιση σε νόμο του κρατικού προϋπολογισμού του 2003, στον οποίο η Βουλή είχε 

συμπεριλάβει πρόνοια για την απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων στο δημόσιο, 

το Υπουργείο Οικονομικών ζήτησε από τη Νομική Υπηρεσία γνωμάτευση σε σχέση με 

τον καθορισμό του όρου “συνταξιούχος” και κατά πόσο ο περιληφθείς στον 

προϋπολογισμό όρος καλύπτει οποιοδήποτε πρόσωπο στο οποίο χορηγείται σύνταξη 

δυνάμει οποιουδήποτε νόμου και όχι αποκλειστικά δυνάμει του περί Συντάξεων Νόμου 

[Ν. Αρ. 97(Ι) του 1997].   

 Στα πλαίσια της ζητηθείσας πιο πάνω γνωμάτευσης υποβλήθηκαν επίσης τα 

ερωτήματα κατά πόσο με βάση τον περί Προσφορών του ∆ημοσίου Νόμο μια σύμβαση 

μπορεί να κατακυρωθεί σε πρόσωπο φυσικό ή νομικό χωρίς οποιοδήποτε περιορισμό 

και ποιος νόμος υπερέχει στις περιπτώσεις μίσθωσης υπηρεσιών.  Τέλος, υποβλήθηκε 

το ερώτημα κατά πόσο για πρόσωπα που απασχολούνται με βάση συμβόλαια που 

υπογράφηκαν πριν από την ημερομηνία δημοσίευσης του περί Προϋπολογισμού Νόμου 

του 2003 τυγχάνει εφαρμογής η θεσμοθετηθείσα απαγόρευση. 

 Η σχετική με τα πιο πάνω ζητήματα γνωμάτευση της Νομικής Υπηρεσίας προνοεί 

τα ακόλουθα: 

 Συνταξιούχος πρέπει να θεωρείται ότι είναι εκείνος στον οποίο καταβάλλεται 

σύνταξη, αφού:  

- αφυπηρέτησε μετά τη συμπλήρωση του νόμιμου ορίου ηλικίας, δηλαδή του 

εξηκοστού έτους.  

- αφυπηρέτησε από δημόσια θέση που προβλέπεται στον περί 

Προϋπολογισμού Νόμο. 
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 Στην έννοια του όρου “συνταξιούχος” δεν περιλαμβάνονται συνταξιούχοι των 

κοινωνικών ασφαλίσεων ή άλλων ιδιωτικών ταμείων. 

 Η απαγόρευση που έχει τεθεί στον περί Προϋπολογισμού Νόμο ισχύει και στις 

περιπτώσεις μίσθωσης υπηρεσιών προσώπου που αφυπηρετεί από δημόσια 

θέση μετά τη συμπλήρωση του εξηκοστού έτους της ηλικίας του και τυγχάνει 

εφαρμογής αναφορικά με συμβάσεις που υπογράφηκαν πριν από την ημερομηνία 

δημοσίευσης του προϋπολογισμού. 

 Υπό το φως της πιο πάνω γνωμάτευσης και αφού συνυπολογίστηκαν κάποια 

δεδομένα σύμφωνα με τα οποία υπάρχουν σε διάφορες νομοθεσίες οι απαραίτητες 

ασφαλιστικές δικλίδες για την πρόσληψη συνταξιούχων, όταν κρίνεται αναγκαία είτε με 

βάση τις διατάξεις της νομοθεσίας για τις προσφορές του δημοσίου είτε κατόπιν 

έγκρισης του Υπουργικού Συμβουλίου, κρίθηκε σκόπιμη η τροποποίηση της σχετικής 

πρόνοιας με την οποία εισήχθη η απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων, έτσι που 

σε κάποιες περιπτώσεις η απασχόληση αυτή να είναι δυνατή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και κατά πλειοψηφία του προέδρου και των 

μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

και του ∆ημοκρατικού Κόμματος εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 

κ. Μαρίνος Σιζόπουλος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση στην 

ολομέλεια του σώματος.   

  Με την ευκαιρία αυτή, τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 

ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δηλώνουν ότι, προβαίνοντας στην εισήγηση για 

ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, σε καμία περίπτωση δεν αφίστανται 
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της πάγιας θέσης της κοινοβουλευτικής τους ομάδας σύμφωνα με την οποία δε θα 

πρέπει να απασχολούνται στο δημόσιο με οποιοδήποτε τρόπο συνταξιούχοι.  Η 

εισήγηση όμως για ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο γίνεται λόγω των 

πρακτικών και άλλων επιπλοκών που προέκυψαν ύστερα από την εισαγωγή από τη 

Βουλή της σχετικής απαγορευτικής πρόνοιας στον κρατικό προϋπολογισμό, όπως 

αυτές αναλύθηκαν από τους κυβερνητικούς αρμοδίους ενώπιον της επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τρία λεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τρία λεπτά, εντάξει. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Νομίζω ότι ο Πρόεδρος του σώματος, κύριε Κατσουρίδη, είναι αρκετά ικανός να 

ρυθμίσει τη διαδικασία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ συμφωνώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ωραία.  Να ξεκινήσουμε από αυτό που συμφωνούμε, λοιπόν. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν βγήκα να πάρω το λόγο και να 

μιλήσω -και θα είμαι σύντομος, σας διαβεβαιώνω- είναι γιατί έχουμε να κάνουμε μια 

σοβαρή πολιτική επισήμανση.  Το υπό συζήτηση νομοθέτημα, που είναι σήμερα 

μπροστά μας, είναι ένα νομοθέτημα το οποίο, σε σχέση με τη σημερινή κυβέρνηση και 

την τότε αντιπολίτευση, καταδεικνύει μια ολοφάνερη αντίφαση. ας χρησιμοποιήσω έναν 
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επιεική όρο.  Αντίφαση, γιατί;  Γιατί, τότε, στους προϋπολογισμούς που μόλις ψηφίσαμε 

-την τελευταία φορά- στη Βουλή, εμφανίστηκε ο απαγορευτικός όρος, με δική τους 

εισήγηση, ότι δε θα πρέπει να επιτρέπεται ο διορισμός συνταξιούχων σε κάποιες θέσεις, 

πολιτειακές ή μη.  Και, βέβαια, αυτό πήγαινε πολύ πιο πίσω, σε κάποια ζητήματα τα 

οποία συζητήσαμε επανειλημμένα σε προηγούμενους προϋπολογισμούς και τα οποία 

είχαν σχέση, βέβαια, με κάποιους οι οποίοι θεωρούνταν συνταξιούχοι βάσει της 

κείμενης νομοθεσίας και οι οποίοι εργοδοτούνταν, ανεξάρτητα από την πολιτική τους 

αφετηρία ή την πολιτική τους διαδρομή -και το υπερτονίζω- σε κάποιες θέσεις, είτε στο 

προεδρικό μέγαρο είτε αλλαχού.  ∆εν είχαν, δηλαδή, κοντολογίς, σχέση με το 

∆ημοκρατικό Συναγερμό.   

 Ήρθε, λοιπόν, η τότε αντιπολίτευση με δική της εισήγηση και έβαλε αυτή την 

απαγορευτική πρόνοια.  Είχαμε έντονη τοποθέτηση στο ζήτημα αυτό. να υπενθυμίσω τη 

συζήτηση που έγινε δημόσια.  Είχαμε πει ότι είναι λάθος, γιατί, ανεξάρτητα από την 

όποια στόχευση που θα μπορούσε να επιχειρηματολογήσει κάποιος ότι εξυπηρετείται 

με το ζήτημα αυτό, είχαμε πει ότι δε θα έπρεπε το ζήτημα αυτό να το δούμε με καθαρά 

στενά κομματικά κριτήρια και να εξοβελίσουμε κάποιους, καταψηφίζοντας είτε τις 

πρόνοιες στον προϋπολογισμό που αφορούσαν τους μισθούς τους -ή το είχαμε κάνει 

και αυτό σε κάποιους προϋπολογισμούς ή αποπειραθήκαμε ως η τότε αντιπολίτευση 

όπως ήταν η σημερινή κυβέρνηση να το κάνει- αλλά θα έπρεπε, αξιολογώντας τις 

δυνατότητες αλλά και την προσφορότητα για δυνατότητα παραγωγής έργου στη 

συγκεκριμένη θέση, να μην αποκλείονται οι άνθρωποι αυτοί κάτω από εξαιρετικές 

συνθήκες που θα μπορούσαν να μελετηθούν κάθε φορά.   

 Πέρασε η τροποποίηση τότε στον προϋπολογισμό και ήρθαμε σήμερα, με 

εισήγηση της εκτελεστικής εξουσίας, να ζητούμε αναίρεση και να ζητούμε αφαίρεση του 

εμποδίου αυτού.  Με πρωτοβουλία, δηλαδή, της σημερινής κυβέρνησης και πάλι, η 
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οποία ήταν η τότε αντιπολίτευση.  Αυτό, ναι, είναι αντίφαση.  Θα μπορούσε κάποιος, 

χωρίς να θέλω να φανεί ότι χρησιμοποιώ ακραίες εκφράσεις, να πει επιπλέον ότι 

ισοδυναμεί και με πολιτική αναξιοπιστία.   

 Εμείς, όμως, ενεργώντας στα πλαίσια μιας ισορροπίας και μιας ευθύνης, δε θα 

έρθουμε να αναδείξουμε μόνο αυτή την πτυχή και να κάνουμε έναν πόλεμο ο οποίος, 

στα μέσα μαζικής ενημέρωσης ή στη δημόσια συζήτηση, θα έμενε απλά και μόνο ότι η 

σημερινή κυβέρνηση και τότε αντιπολίτευση φέρθηκε αναξιόπιστα.   

 Εμείς θα υπερψηφίσουμε αυτό το νομοθέτημα.  Θα υπερψηφίσουμε, στα πλαίσια 

μιας συνέπειας που μας χαρακτήριζε και τότε και εξακολουθεί να μας διακρίνει και 

σήμερα.  Στο ότι, δηλαδή, οι άνθρωποι αυτοί, όταν και εφόσον θα εργοδοτούνται κάτω 

από συγκεκριμένες προϋποθέσεις, θα πρέπει να βλέπουμε την προσφορότητα της 

θέσης και τη δυνατότητα να προσφέρουν.  Οι θέσεις μας είναι συνεπείς διαχρονικά.  Τα 

ίδια που λέγαμε τότε, τα ίδια λέμε και τώρα.  Σε αντίθεση, βέβαια, με τη σημερινή 

κυβέρνηση, που άλλα έλεγε τότε, όταν ήταν αντιπολίτευση, και άλλα λέει σήμερα που 

είναι κυβέρνηση.  Εμείς θεωρούμε ότι δεν επηρεάζεται καμιά ουσιαστική κοινωνική 

στόχευση, με την έννοια του ότι ανατρέπει οποιοδήποτε σκηνικό ή οποιαδήποτε 

προοπτική που έχει σχέση με νέους ψηφοφόρους, ούτως ώστε το ζήτημα αυτό... νέους 

ψηφοφόρους που αναμένουν να εργοδοτηθούν, βέβαια, στην κυβέρνηση, κατά τρόπο 

που θα μπορούσε σ’ αυτή τη συζήτηση να περιπλέξουμε αυτή τη διάσταση.   

 Νομίζω υπάρχουν δυνατότητες, αν αυτή η κυβέρνηση το επιθυμεί, να 

δημιουργήσει χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας σε πάρα πολλά επίπεδα στο δημόσιο και 

μη δημόσιο τομέα, καταπολεμώντας την ανεργία, η οποία εξακολουθεί να παραμένει σε 

χαμηλά επίπεδα -τουλάχιστον αυτό το κληροδοτήσαμε στη σημερινή κυβέρνηση- και 

νομίζω θα πρέπει να το παραδεχτεί.  Και μπορούμε, εργαζόμενοι σκληρά όλοι μαζί στον 

τομέα αυτό, νομίζω, να αποδώσουμε αυτό που αξίζει στη νέα γενιά.  Ας μην 
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περιπλέξουμε την πτυχή αυτή σ’ αυτή τη συζήτηση και ας μείνουμε στα θέματα και της 

πολιτικής συνέπειας, αλλά και της εκτίμησης των πραγματικών δεδομένων όπως είναι, 

από την άποψη του ότι το κράτος αυτό μπορεί να χρησιμοποιήσει την πείρα, γνώση και 

εμπειρία κάποιων ανθρώπων, οι οποίοι μπορεί να χαρακτηρίζονται συνταξιούχοι κάτω 

από τις πρόνοιες που προβλέπει ο νόμος.  Εμείς είμαστε συνεπείς διαχρονικά και το 

αποδεικνύουμε.  Θα υπερψηφίσουμε το νομοθέτημα, σημειώνοντας την αντίφαση η 

οποία παρατηρήθηκε από μέρους της αντιπολίτευσης, τότε, και της σημερινής 

κυβέρνησης, σήμερα. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Βεβαίως, δεν υιοθετώ τις κατηγορίες του κ. Ερωτοκρίτου, διότι αντιλαμβάνομαι ότι 

άλλες ήταν οι προθέσεις όσων ψήφισαν.  Εμείς δεν ψηφίσαμε, βεβαίως, γιατί τηρήσαμε 

αποχή, όπως θα θυμάστε, στους προϋπολογισμούς.  Θέλω όμως να πω το εξής:  Ότι, 

ψηφίζοντας αυτή τη νομοθεσία, θέλουμε να δηλώσουμε εμφαντικά ότι στόχος της 

εκτελεστικής εξουσίας θα πρέπει να είναι η προώθηση νέων ανθρώπων σε όλα τα 

επίπεδα της δημόσιας υπηρεσίας.  Και για θέσεις που δημιουργούνται, είτε δυνάμει 

ειδικών νόμων είτε όταν δε δημιουργείται υπαλληλική σχέση, όπως αναφέρεται στη 

νομοθεσία, ή όταν η μίσθωση υπηρεσιών βασίζεται στον περί Προσφορών του 

∆ημοσίου Νόμο.  Μόνο κατ’ εξαίρεση πρέπει να χρησιμοποιούνται οι πρόνοιες αυτής 

της νομοθεσίας, γι’ αυτό καλούμε την εκτελεστική εξουσία να ασκήσει τις εξουσίες που 

θα της παρέχει αυτός ο νόμος με μεγάλη φειδώ.  Αν υπάρξει κατάχρηση, τότε η Βουλή 

εδώ είναι, για να επανέλθει και να επανασυζητήσει αυτό το θέμα και ενδεχομένως να 
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νομοθετήσει διαφορετικά.  Αναγνωρίζουμε τις δυσχέρειες που έχουν προκύψει λόγω της 

απασχόλησης ήδη προσώπων που εμπίπτουν σ’ αυτές τις κατηγορίες.  Και μια 

παρατήρηση για την αναφορά σε πολιτειακό αξίωμα. είναι και ο λόγος για τον οποίο είχα 

ζητήσει να αναβληθεί.  ∆υστυχώς, δε μας δόθηκαν ικανοποιητικές εξηγήσεις ή μάλλον 

θα έλεγα ότι οι εξηγήσεις που έχουν δοθεί είναι και ολίγον φαιδρές.  Λυπούμαι που το 

λέω, αλλά δεν είναι δυνατό να μας έρχεται σημείωμα που να λέει ότι εννοούνται οι 

βουλευτές.  Μα το σύνταγμα προβλέπει ποιοι δικαιούνται να εκλέγονται στη θέση του 

μέλους της Βουλής των Αντιπροσώπων.  ∆ηλαδή, θα μας επιτρέψει η νομοθεσία αυτή 

να πληρώνονται οι βουλευτές, να παίρνουν μισθό οι βουλευτές ή ο Πρόεδρος της 

∆ημοκρατίας;  ∆εν είναι σοβαρά πράγματα αυτά, γι’ αυτό καλώ την εκτελεστική εξουσία 

και το αρμόδιο υπουργείο να είναι πολύ πιο προσεκτικοί, όταν ετοιμάζουν νομοθεσίες 

και, βεβαίως, και εμείς να είμαστε πιο προσεκτικοί, θα έλεγα, διότι εμείς έχουμε την 

τελική ευθύνη διαμόρφωσης των νομοθετημάτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ομήρου. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, διότι θα είμαι σύντομος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆εν ξέρω, πραγματικά, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, στα μάτια τα δικά 

μου ποιο είναι πιο κατακριτέο, η συνέπεια σε μια λανθασμένη θέση ή η ασυνέπεια και η 

υποχώρηση από μια σωστή θέση;  Απαντώ στον κ. Ερωτοκρίτου. 
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 Για μας, το να δίνεται η ευκαιρία στην οποιαδήποτε κυβέρνηση να παρατείνει την 

εργοδότηση ατόμων τα οποία έχουν προσφέρει αρκετά, αλλά έχει φθάσει το πλήρωμα 

του χρόνου να αποχωρήσουν ή, ακόμα χειρότερα, να λαμβάνουν εργασία άτομα τα 

οποία, παρά την πείρα τους, παρά τις γνώσεις τους, έχουν ξεπεράσει ένα όριο ηλικίας, 

αυτό που λέμε “έχουν βγει στη σύνταξη”, για μας αυτό είναι κατακριτέο και πρέπει να 

αποφεύγεται ως κανόνας.  Μέχρι σήμερα έχουμε σταθεί σ’ αυτή τη Βουλή πάνω σ’ αυτή 

τη βασική αρχή και δεν πρόκειται να υποχωρήσουμε σήμερα.  Συνεπείς σε σωστή θέση, 

κατά την άποψή μας.   

 Θα ήθελα όμως, κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, να καταθέσω μια προφορική 

τροπολογία.  Θα ήθελα να διαγραφεί το άλφα και το βήτα από τις πρόνοιες που 

προτείνονται εδώ, δηλαδή να αφαιρεθεί το πολιτειακό αξίωμα και τα πρόσωπα που δε 

συμπλήρωσαν το εξηκοστό έτος της ηλικίας τους κατά το χρόνο έναρξης της 

απασχόλησής τους.  Το γάμα, το δέλτα και το έψιλον νομίζω ότι, αν ισχύσουν πράγματι, 

εντάσσονται στη φιλοσοφία που ανέπτυξε πριν και ο αγαπητός συνάδελφος κ. Ομήρου, 

οι έκτακτες και σημαντικές περιπτώσεις, γιατί σίγουρα μια συγκροτημένη κοινωνία 

πρέπει να ισορροπεί μεταξύ της ανάγκης για ανανέωση, της ανάγκης να δίνεται χώρος 

για νέες ιδέες, για νέους ανθρώπους, για νέες αντιλήψεις, αλλά και της δυνατότητας να 

αξιοποιούνται οι εμπειρίες, να αξιοποιούνται οι γνώσεις.  Αυτή η λογική της ισορροπίας 

και της έκτακτης περίπτωσης, που περιέγραψε πριν και ο κ. Ομήρου, νομίζω ότι 

ικανοποιείται με το γάμα, το δέλτα και το έψιλον.  Με το άλφα και το βήτα 

ικανοποιούνται άλλες λογικές, άλλες προσεγγίσεις και άλλα συμφέροντα. 

 Θέλω απλώς, τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, να σας πληροφορήσω ότι υπάρχουν 

χώρες στην Ευρώπη, μάλιστα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που έχουν όριο σύνταξης και 

για τους πολιτικούς.  Μπορεί το σύνταγμα το δικό μας να μην προνοεί κάτι τέτοιο όσον 

αφορά τους βουλευτές και τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, αλλά εφόσον βρισκόμαστε σε 
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ένα μεταβατικό πολιτειακό και πολιτικό στάδιο, θα έλεγα ότι ίσως είναι η εποχή και ο 

καιρός να σκεφτούμε ότι και οι πολιτικοί πρέπει να βγαίνουν κάποια στιγμή στη 

σύνταξη. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ’στε καλά. 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

 Και εσείς κάτι περισσότερο από τρία λεπτά, κύριε Ευαγόρου; 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Είναι γι’  αυτό που ήρθα στο βήμα, κύριε Πρόεδρε. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Μπορεί να μη μιλούσε, κύριε Πρόεδρε.  Μην τον προκαταβάλετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η παρέμβασή μου είναι κατανοητή, νομίζω, στον κ. Ευαγόρου. 

(Γελά.) 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Πλήρως. 

 Ως ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις έχουμε υπογραμμίσει και κατά τη διάρκεια της 

συζήτησης, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, ότι η ψήφιση του υπό αναφορά 

νομοσχεδίου δεν αφίσταται από τη θέση μας, αντίθετα υπογραμμίζει τη βασική μας 

θέση ότι σε καμιά περίπτωση δεν πρέπει να απασχολούνται στο δημόσιο τομέα με 

οποιοδήποτε τρόπο συνταξιούχοι.  Αυτή είναι η θέση αρχής την οποία το ΑΚΕΛ 

υιοθετούσε, υιοθετεί και θα συνεχίσει να υιοθετεί.  Κατά συνέπεια, καμιά ολοφάνερη 

αντίφαση ούτε κρυφή ούτε και φανερή δεν υπάρχει. 
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 Ο στόχος της πρότασης, της τροπολογίας, την οποία είχαμε θέσει κατά την 

ψήφιση του προηγούμενου προϋπολογισμού ήταν ξεκάθαρος.  Επιχειρούσε να θέσει 

τέρμα σε μία τάση η οποία υπήρχε για βόλεμα, ισοπέδωση και συναγερμοποίηση 

καταστάσεων μέσα στη δημόσια υπηρεσία.  Και αυτό το πράγμα αφορούσε 

συγκεκριμένες τοποθετήσεις σε διάφορα αξιώματα.  Παράλληλα με αυτό, όταν 

ψηφιζόταν, δημιουργήθηκαν κάποιες πρακτικές επιπλοκές με τον τρόπο με τον οποίο 

μια ασάφεια είχε καταγραφεί μέσα στην τροπολογία, με αποτέλεσμα να καθίσταται 

απαγορευτικό για τη μίσθωση υπηρεσιών, για παράδειγμα.  Να καθίσταται 

απαγορευτικό όσον αφορά στην υποβολή προτάσεων για συμμετοχή σε προσφορές 

στο δημόσιο από συνταξιούχους και άλλα συναφή.  Είναι γι’  αυτό που θεωρήσαμε και 

θεώρησε η εκτελεστική εξουσία ότι θα έπρεπε να διαφοροποιηθεί και είναι γι’  αυτό το 

λόγο που γίνεται και η τροποποίηση σήμερα.  Η πάγια θέση είναι εκεί, η θέση αρχής 

ισχύει. 

 Και ένα σχόλιο και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά στο τι μας κληροδότησε 

η προηγούμενη κυβέρνηση.  ∆ε θα πω τι μας κληροδότησε, απλά, όσον αφορά το θέμα 

της ανεργίας, να αναφέρω ότι της είχαν κληροδοτήσει ανεργία 1,8% και παρέδωσε 

ανεργία 3,5%, 5 275 ανέργους της είχαν κληροδοτήσει και παρέδωσε 11 500. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχει όρεξη ο κ. Ευαγόρου. 

 Λοιπόν, ο κ. Κληρίδης ζήτησε το λόγο.  ∆εν είναι ανάγκη να μιλήσετε ούλλοι. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ζήτησε το λόγο προηγουμένως, κύριε Πιττοκοπίτη, ο κ. Κληρίδης. 
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Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 ∆εν είπα τίποτα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, επειδή έμεινε το χέρι σας πάνω.  Εντάξει.  Συγνώμη. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Υπολόγισα ότι δε με προσέξατε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, σας πρόσεξα!  Αλίμονο!  Μπορεί να μην προσέξεις έναν Πιττοκοπίτη, κύριε 

Πιττοκοπίτη;  Κύριε ελέησον! 

(Γέλια) 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Εν πάση περιπτώσει, θα είμαι εντός προθεσμίας· δέκα δευτερόλεπτα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άτε, Χρίστο, να δούμε. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Οι αναντικατάστατοι, κύριε Πρόεδρε, ικανοί συνταξιούχοι είναι λίγοι.  Οι άνεργοι 

ικανοί επιστήμονες είναι πάρα πολλοί. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

 Ένας, νομίζω, κύριοι συνάδελφοι.  Παράκληση, δηλαδή έκκληση. 

 Κύριε Προδρόμου, ψήλωσε χέρι ο κ. Λευτέρης. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Μα και εγώ ψήλωσα δύο φορές πριν. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 
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 Ο συνάδελφος Προδρόμου προηγείται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ πιστεύω ότι όλοι θα ήθελαν να αποφύγουμε απλώς μία 

πολεμική ανάμεσα στη σημερινή συμπολίτευση και τη χθεσινή συμπολίτευση.  Νομίζω 

όμως ότι υπάρχουν δύο επίπεδα ανάγνωσης αυτής της τροποποιητικής νομοθεσίας 

που θα ψηφίσουμε σήμερα.  Και, για να αποφύγουμε την αχρείαστη πολεμική, θα 

πούμε, πρώτον, ότι είναι κατανοητό ότι η σημερινή κυβέρνηση θέλει και εκείνη να κάνει 

κάποιες δικές της επιλογές.  Εμείς δε θα πούμε αν είναι συναγερμοποίηση, 

αποσυναγερμοποίηση.  Νομίζω ότι αυτές οι φράσεις ανήκουν σε άλλες εποχές και 

εγείρουν σε όσους μας ακούουν φανατισμούς οι οποίοι δεν έχουν και σχέση με την 

πραγματικότητα.  Αν μια κυβέρνηση διόριζε ένα γραμματέα του Υπουργικού 

Συμβουλίου, αν αυτό ήταν η κομματικοποίηση, τότε θα ήμασταν πολύ καλά.  ∆υστυχώς 

σήμερα έχουμε κάποια μηνύματα για άλλου είδους κομματικοποίηση· ελπίζουμε να 

διαψευστούμε. 

 Το δεύτερο επίπεδο ανάγνωσης, που είναι πιστεύω το ουσιαστικό, είναι το ότι η 

χθεσινή αντιπολίτευση, που σήμερα ήρθε στην κυβέρνηση, υποστηρίζει αυτή τη 

ρύθμιση σήμερα πολύ λογικά, γιατί η εκάστοτε κυβέρνηση διαπιστώνει ότι υπάρχουν 

κάποιες πρακτικές ανάγκες με βάση τις οποίες, παρά τη γενική αρχή, που όλοι εδώ 

υποστηρίζουμε, ότι δεν πρέπει να παραμένουν συνταξιούχοι, δεν υπάρχουν 

αναντικατάστατοι -έχει δίκαιο ο κ. Κληρίδης- παρά ταύτα, κάποτε, κάπου, και εδώ είναι 

και ο πρόεδρος της επιτροπής Ελέγχου που μαζί με τον πρόεδρο της επιτροπής 

Οικονομικών ξέρουν για μία περίπτωση που ενδιαφέρει τη Βουλή, θέλουμε να 

υπάρχουν κάποιοι άνθρωποι που απασχολούνται δυνάμει ειδικού νόμου. 



 16

 Γι’  αυτό, διαπιστώνοντας η σημερινή κυβέρνηση εκείνο που δεν μπορούσε να 

διαπιστώσει ή να παραδεχτεί ως αντιπολίτευση, σήμερα φέρνει αυτό το νόμο, τον οποίο 

εμείς θα ψηφίσουμε, διότι δε θα συμπεριφερθούμε όπως η χθεσινή αντιπολίτευση, αλλά 

θέλουμε να ελπίζουμε πιο υπεύθυνα. 

 Θα προσθέσω, τελειώνοντας, ότι έχει δίκαιο ο κ. Ομήρου ότι η επεξήγηση που 

ζητήσαμε και μας έφεραν για το τι θεωρείται πολιτειακό αξίωμα κάθε άλλο παρά ήταν 

διαφωτιστική.  Όμως, επειδή η επεξήγηση δεν αποτελεί μέρος της νομοθεσίας, θα τον 

ψηφίσουμε με τη συνείδηση όμως ότι ψηφίζουμε κάτι εξαιρετικά σαφές.  Εγώ δεν 

αντιλαμβάνομαι, κύριε Πρόεδρε, ότι μπορεί να υπάρχει απασχόληση συνταξιούχων σε 

πολιτειακό αξίωμα.  Κάπου η κοινή λογική δεν μπορεί να το ερμηνεύσει.  Με αυτή την 

ασάφεια θέλω να πω ότι θα τον ψηφίσουμε, συμπληρώνοντας ότι δε βοηθά η 

τροπολογία που προτείνει ο συνάδελφος ο κ. Περδίκης, παρά το γεγονός ότι δε θα 

διαφωνούσαμε με την αιτιολογία του.  Η προσπάθεια δεν πετυχαίνει, όταν μένει το τρίτο 

εδάφιο, που εξαιρεί από την απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων κάποιους οι 

οποίοι απασχολούνται δυνάμει ειδικού νόμου.  Σε  αυτή την περίπτωση χωρούν πάρα 

πολλά πράγματα. 

 Επομένως, εμείς θέλουμε να δώσουμε, να κάνουμε αυτή την αβαρία, να δώσουμε 

τη διακριτική ευχέρεια στην κυβέρνηση να απασχολήσει και πρόσωπα που είναι στη 

σύνταξη, εφόσον βεβαίως αυτό θα γίνει όπου υπάρχει διακριτική ευχέρεια, όχι εις βάρος 

της δημιουργίας ευκαιριών απασχόλησης για άλλους, αλλά εκεί που είναι πραγματικά 

επιβεβλημένο.  Και εδώ θα είναι η Βουλή να το κρίνει και ενδεχομένως, όπως είπε και ο 

κ. Ομήρου, αν χρειαστεί, να το αναθεωρήσει. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 
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 Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Ξεκινώ με το τελευταίο.  Ενώ μας λεν οι του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ότι είναι 

θέμα συνέπειας, προ ολίγου λέχθηκε ότι θα κάνουν αβαρία οι άνθρωποι.  Τώρα, κατά 

πόσο υπάρχει συνέπεια με αυτά τα οποία έχουν πει ο προλαλήσαντες, με την αβαρία 

που λέει ο κ. Προδρόμου, δεν ξέρω.  Φυσικά, κάποια πράγματα έχουν χάσει και τη 

σημασία τους.  Ξεκινούμε από τα μικρά και προσπαθούμε να τα κάνουμε μείζονα  

θέματα. 

 Ουδεμία αναξιοπιστία υπάρχει, κύριοι συνάδελφοι, αλλά δεν πρέπει να ξεχνούμε 

ότι τότε, με σας στην κυβέρνηση, το είχατε κάνει κανόνα και όχι εξαίρεση· και είναι 

γνωστά αυτά τα πράγματα.  Και εμείς συμφωνούμε απόλυτα ότι, ναι, δεν πρέπει να 

εργοδοτούνται οι συνταξιούχοι.  Μόνο σε εξαιρετικές περιπτώσεις που δεν υπάρχει, αν 

πράγματι δεν υπάρχει, άλλη επιλογή.   

 Θέλω επίσης να πω το εξής:  Εδώ και μερικά χρόνια ακούεται ή και προσπαθούν 

κάποιοι το εξηκοστό έτος της δημόσιας υπηρεσίας και των ημικρατικών οργανισμών να 

πάει στο εξηκοστό τρίτο.  Και υπάρχει πολύς προβληματισμός, θέλω να πω, σε όλες τις 

πολιτικές δυνάμεις, γιατί είναι και το κοινωνικό πρόβλημα το οποίο υπάρχει.  ∆εν είναι 

άγνωστο ότι στον τόπο μας υπάρχουν χιλιάδες άνεργοι ή υποαπασχολούμενοι 

πτυχιούχοι άνθρωποι. 

 Επομένως, δεν μπορεί σε καμιά απολύτως περίπτωση να δεχτώ αυτό το οποίο 

έχει πει ο φίλος μου ο Ερωτοκρίτου.   Λέει ότι η κυβέρνηση μπορεί να δημιουργήσει 

χιλιάδες θέσεις.  Αν ξέραμε ότι απλώς η κάθε θέση που δημιουργείται περίπου της 

κλίμακας Α7 στοιχίζει στο δημόσιο μισό εκατομμύριο λίρες, όταν μιλούμε για χιλιάδες 

θέσεις, πρέπει να ξέρουμε και επακριβώς τι λέμε και ποιο είναι το αποτέλεσμα αυτών 

των οποίων καμιά φορά λέμε για λόγους εντυπωσιασμού, να δημιουργήσει η 
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κυβέρνηση χιλιάδες θέσεις.  Πέστε μας και πόσα εκατομμύρια από την άλλη είναι που 

αντιπροσωπεύουν αυτές οι χιλιάδες θέσεις. 

 Εμείς θα ψηφίσουμε την τροπολογία, η οποία είναι γνωστό από πού προέκυψε, 

γιατί πρέπει να υπάρξει θεραπεία, και θα παραμείνουμε συνεπείς στις θέσεις μας.  Ναι, 

όχι εργοδότηση συνταξιούχων στο δημόσιο ή και σε άλλους τομείς. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λυσσαρίδης. 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή και οι αιτιολογικές εκθέσεις, ακόμα και η πρόθεση του 

νομοθέτη αποτελούν τμήμα της νομολογικής ερμηνείας, δεν πρέπει να μείνουν 

τουλάχιστο μερικές ασάφειες.  Κατ’  ουσίαν τα πολιτειακά αξιώματα είναι πολύ 

καθορισμένα.  Και σ’  αυτά τα κατ’  ουσίαν πολιτειακά αξιώματα υπάρχουν και οι όροι 

εργοδότησης.  Αν ο νομοθέτης ήθελε να υπάρχουν όρια για τον Πρόεδρο, για τους 

βουλευτές, θα τα έθετε.  Για τα υπόλοιπα υπάρχουν, όπως υπάρχει για το Γενικό 

Εισαγγελέα μέχρι ποιο έτος μπορεί να εργοδοτηθεί. 

 Αναφορικά με τους δημόσιους υπαλλήλους, υπάρχει καθαρή νομοθετική 

τοποθέτηση.  Το όριο αφυπηρέτησης του δημόσιου υπαλλήλου είναι αυτό που 

καθορίζεται από το νόμο ως όριο συνταξιοδότησης.  Αν υπάρξουν συνθήκες τέτοιες -και 

θα υπάρξουν- λόγω του ότι ο πληθυσμός υφίσταται μία συνεχή υπερωρίμαση και η 

εκπλήρωση από ορισμένες ηλικίες όλων των κρατικών υποχρεώσεων δε θα είναι 

δυνατή, τότε στέκει στη Βουλή, σε οποιαδήποτε Βουλή, όταν και εφόσον μελετήσει το 

θέμα, να καθορίσει ποια είναι τα συνταξιοδοτικά όρια. 

 Εδώ μιλούμε μόνο για μια ειδική τάξη, για ανθρώπους οι οποίοι, δυνάμει 

συμβολαίου, θα χρησιμοποιούνται από το κράτος σε ειδικές υπηρεσίες.  Μόνο γι’  αυτή 
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την τάξη των ανθρώπων μιλούμε αυτή τη στιγμή, για τίποτε άλλο.  Θα συμφωνούσα με 

τον κ. Ομήρου ότι σ’  αυτή την περίπτωση θα πρέπει να υπάρξει μία φειδώ στον τρόπο 

με τον οποίο υπερβαίνουμε ορισμένα ηλικιακά όρια, χωρίς να έχουμε περιορισμούς, 

αλλά και χωρίς να έχουμε ασυδοσία.  Και αυτό εξαρτάται από τη σοφία των εκάστοτε 

κυβερνώντων να ξέρουν ποια είναι τα όρια μέσα στα οποία θα πρέπει να κινηθούν. 

 Αλλά, αν πήρα το λόγο, είναι για το πρώτο.  ∆ε δικαιούνται να μας δίνουν νομικές 

ερμηνείες για το τι σημαίνει πολιτειακό αξίωμα, αν καλά είδα μία έκθεση, που μας λέει 

περίπου ότι θα πρέπει τώρα να νομοθετήσουμε για το αν ο βουλευτής ο οποίος είναι 

πέραν των εξήντα θα πρέπει να παίρνει μισθοδοσία ή όχι.  Προς Θεού!  Να μη 

γελοιοποιήσουμε και τη Βουλή, αλλά και εκείνους που δίνουν συμβουλές στη Βουλή.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Χριστοφόρου. 

 Φρονώ ότι το θέμα έχει υπερεξαντληθεί, για να πω την αλήθεια.  Να δώσω το λόγο 

και στον κ. Μιχαηλίδη και να παρακαλέσω  να κλείσουμε τη συζήτηση. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, περί αξιοπιστίας ο λόγος.  Καθημερινά και καθενυχτικά ο Κύπριος 

πολίτης βομβαρδίζεται από τη διακήρυξη της παρούσας κυβέρνησης ότι θα εφαρμόσει 

μέχρι και το τελευταίο “ι” το προεκλογικό της πρόγραμμα.  Εδώ μάλιστα λέχθηκε ότι 

ουδεμία αναξιοπιστία υπάρχει.  Σίγουρα το πρόγραμμα δεν το έχω μαζί μου… 

καθημερινά να τους υποβάλλουν να μου υποδείξουν ποια γραμμή εφαρμόστηκε, αλλά 

φαίνεται ότι αυτό χρησιμεύει, για να φανεί η πραγματική αναξιόπιστη πολιτική που 

υπάρχει αυτή τη στιγμή, πολιτική την οποία δεσμεύτηκαν ότι θα την εφαρμόσουν. 

 Στη σελίδα 15 του προεκλογικού προγράμματος του Τάσσου Παπαδόπουλου που 

δεσμεύτηκε με συμβόλαιο με το λαό γίνεται αναφορά στη νεολαία.  Στοχεύοντας στη 

δημιουργία νέων ανθρώπων με υψηλό αίσθημα αυτοπεποίθησης, με δυναμισμό, 
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υπευθυνότητα και με διάθεση δημιουργίας και ανάληψης πρωτοβουλιών, η κυβέρνηση, 

η παρούσα, προωθεί, ανάμεσα στα άλλα, τερματισμό της μέχρι σήμερα κυβερνητικής 

πρακτικής για επαναπρόσληψη συνταξιούχων στον ευρύτερο δημόσιο τομέα και της 

προσπάθειας για παράταση του ορίου αφυπηρέτησης. 

 Πριν αλέκτορα φωνήσαι τρις, όχι μόνο δεν εφαρμόζεται αυτό το πρόγραμμα, αλλά 

άρχισε να ξηλώνεται.  Λυπούμαι γιατί ενέπαιξαν κάποιοι αυτό το λαό με μεγάλα λόγια, 

με προεκλογικά προγράμματα.  Ιδιαίτερα θα άξιζε μεγαλύτερος σεβασμός στη νέα γενιά, 

της οποίας κερδίσαμε την ψήφο, με την υπόσχεση να υλοποιήσουμε αυτό το 

πρόγραμμα, το οποίο σήμερα όχι μόνο δεν υλοποιείται, αλλά αποδεικνύεται εμπράκτως 

πλέον ότι έχουμε να κάνουμε με μια πέρα για πέρα αναξιόπιστη διακυβέρνηση σ’  αυτό 

τον τόπο.  Το λέω λυπούμενος γι’ αυτά που συμβαίνουν, γιατί υπάρχουν θετικά στοιχεία 

σ’ αυτό το πρόγραμμα, που ανέμενα ότι θα υλοποιηθούν, αλλά σήμερα έχασα και την 

τελευταία ελπίδα για το αν θα μπορούσε να υλοποιηθεί οτιδήποτε, γιατί μπήκαμε στην 

αντιεφαρμογή αυτού του προγράμματος· υλοποιούνται ακριβώς αντίθετα απ’  αυτά τα 

οποία υποσχεθήκαμε στο λαό. 

 Σίγουρα σήμερα δεν έχουμε τίποτε, παρά μόνο... 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Αν μου επιτρέπετε, θέμα κανονισμού, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τι θέμα κανονισμού, κύριε συνάδελφε; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Σίγουρα σήμερα δεν έχουμε τίποτε, παρά μόνο να τους παραδώσουμε στην κρίση 

του λαού. 

 Πίστευα ότι η συμπολίτευση θα είχε ψυχραιμία να ακούσει αυτά που πρέπει να 

ακούσει. 
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέμα κανονισμού όσον αφορά τη διεξαγωγή της συνεδρίας της 

ολομέλειας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τι θέμα κανονισμού υπάρχει, κύριε συνάδελφε; 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Νομίζω, βάσει του κανονισμού, ότι ουδείς δικαιούται εκ της θέσεώς του να κάνει 

κατάχρηση του χρόνου ομιλίας.  Αυτό ήθελα να θίξω.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε θεωρώ ότι έγινε κατάχρηση, κύριε συνάδελφε, με όλο το σεβασμό.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Εάν δε θα... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Πρόεδρο.  Για να τελειώσω... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όμως, κύριε συνάδελφε, πρέπει να είστε πολύ σύντομος απ’ εδώ και πέρα.  Πάρα 

πολύ σύντομος, διότι είναι από τη θέση σας που μιλάτε.   

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Και η συμπολίτευση ολίγον τι ψυχραιμότερη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι ψύχραιμη.  Απλώς εγώ απ’ εδώ στο έδρανο νόμιζα ότι εν ετέλειωσαν ακόμα 

οι εκλογές στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό.   

(Γελά.) 
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Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κατανοώ την απώλεια ψυχραιμίας, όταν άρχισαν και οι ίδιοι να αντιλαμβάνονται 

ότι καταρρέει η προεκλογική δέσμευση και το συμβόλαιο με το λαό, αφού ένα βασικό 

ζήτημα υποσχέσεων και δεσμεύσεων στη νεολαία, από τις πρώτες πολιτικές πράξεις, 

διαγράφεται ωσάν να μην υπήρξε ποτέ.  Εγώ σήμερα το μόνο που έχω να κάνω είναι 

και γι’ αυτό το ζήτημα να παραδώσω και την κυβέρνηση και τη συμπολίτευση εις την 

κρίση του κάθε πολίτη και ιδιαίτερα των νέων ανθρώπων, οι οποίοι ξεκάθαρα 

εξαπατήθηκαν από το προεκλογικό πρόγραμμα της παρούσας κυβέρνησης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Μιχαηλίδης, παρακαλώ. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Παίρνω το λόγο, ξεκινώντας από εκεί που έμεινε ο κ. Λυσσαρίδης με τον οποίο 

συμφωνώ απόλυταֹ και να επισημάνω αυτά τα οποία έχει αναφέρει ο κ. Κληρίδης, με 

τον οποίο επίσης συμφωνώ.  Θα είχαμε σίγουρα την ευχέρεια και την άνεση να 

υπερψηφίσουμε το νομοσχέδιο, εάν καθορίζονταν επακριβώς οι κατ’ εξαίρεση 

περιπτώσεις.  Πότε και πώς θα εφαρμόζονταν αυτές και ποιες είναι οι κατ’ εξαίρεση 

περιπτώσεις;  Το να αφήνουμε αυτές τις περιπτώσεις στην ευχέρεια κάποιων που 

αποφασίζουν κατά το δοκούν, αυτό δεν μπορεί να στηρίξει τη θετική μου ψήφο και ως 

εκ τούτου εμείς ως Α∆ΗΚ θα καταψηφίσουμε το νομοσχέδιο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 Παίρνω το λόγο εξαιτίας όσων άκουσα από το φίλο μου το Λευτέρη το συνάδελφο.  

Καταρχάς να πω τούτο.  Ότι στην επιτροπή Οικονομικών που έγινε σύντομη συζήτηση, 

παρουσιαζομένης της ανάγκης ότι αυτή η κυβέρνηση κληρονόμησε κάποια συμβόλαια, 

είχαμε την τριμελή επιτροπή του χρηματιστηρίου που με έναν αναπληρωτή... ή διάφορα 

άλλα που ήταν σε εξέλιξη, η κυβέρνηση έκρινε σκόπιμο να εισαγάγει αυτή τη νομοθεσία, 

για να υπάρξει ευνομία και ευταξία.   

 Τώρα κάμνει μου εντύπωση που κάποιοι διαβάζουν το πρόγραμμα του Τάσσου 

του Παπαδόπουλου και λένε υπερβαίνει το πρόγραμμα ή εφαρμόζει αντίθετη πολιτική.  

Γνωρίζει καλώς ο συνάδελφος ο Χριστοφόρου ποιος είναι ο Τάσσος ο Παπαδόπουλος, 

τη συνέπεια του ανδρός για το κράτος νόμου, το κράτος δικαίου, την ισονομία και την 

ισοπολιτεία.  Και απ’ αυτό το έδρανο, όταν ήταν εδώ, ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας δε 

δίστασε καμιά φορά ευθαρσώς να υποστηρίξει την άποψή του, έστω και επί πολιτική 

ζημία του ιδίου και του κόμματός του.  Και θυμίζω, όταν οι έκτακτοι ήταν εδώ, ποιες 

ήταν οι θέσεις του Τάσσου.  Όμως θα σου έκανε καλό, αγαπητέ συνάδελφε, εάν 

διάβαζες το πρόγραμμα του Τάσσουֹ στο τέλος της ημέρας θα ’χες να ωφεληθείς.  

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ε, λίγη σοβαρότητα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, τι κάμνουμε;   

 Ο κ. Κυπριανού. 
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Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα πρόθεση να μιλήσω, αλλά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να σας αφήκω να εξαντληθείτε, εντάξει. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ο Συναγερμός είναι ανεξάντλητος. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ...επειδή ο κ. Χριστοφόρου από κεκτημένη ταχύτητα έχει μετατρέψει τη Βουλή σε 

μια δημόσια αντιπαράθεση, που θα μπορούσε κάλλιστα να αποτελούσε αντικείμενο μιας 

ραδιοφωνικής αντιπαράθεσης, παρά μιας συζήτησης στη Βουλή, θέλω να πούμε 

κάποια πράγματα, έτσι για να τεθούν τα ζητήματα πάνω στη σωστή βάση.   

 Καταρχάς, να ξεκαθαρίσουμε ότι οι περιπτώσεις εκείνες στις οποίες στο παρελθόν 

το ΑΚΕΛ είχε αντιταχθεί και είχε καταψηφίσει στους προϋπολογισμούς, σε καμιά 

περίπτωση δεν καλύπτονται από τη συγκεκριμένη νομοθεσία.  Και σας προκαλώ, κύριοι 

συνάδελφοι, να μας πείτε ποια από τις περιπτώσεις, την οποία καταψηφίσαμε στο 

παρελθόν, επιδιώκουμε σήμερα να καλύψουμε με τη συγκεκριμένη νομοθεσία.   

 Το δεύτερο που πρέπει να ξεκαθαριστεί, για να μη στέλλονται λανθασμένα 

μηνύματα στον κόσμο, είναι ότι η σχετική νομοθεσία εξακολουθεί να απαγορεύει την 

πρόσληψη ή την παράταση υπηρεσιών συνταξιούχων στη δημόσια υπηρεσία.  Και αυτό 

είναι ξεκάθαρο.  Ποιες είναι οι περιπτώσεις που επιδιώκει να καλύψει η συγκεκριμένη 

νομοθεσία;  Είναι εκείνες που ανέφερε ο κ. Ευαγόρου, αποκλειστικά και μόνο.  Τίποτε 

περισσότερο από όσες περιπτώσεις έχουν αναφερθεί.  Ως εκ τούτου, θα έλεγα ότι αυτές 

οι αγορεύσεις είναι καλύτερα να βασίζονται πάνω σε συγκεκριμένα στοιχεία και όχι να 

γίνονται χάριν της λαϊκής κατανάλωσης.  Γι’ αυτό επαναλαμβάνω ότι και συνέπεια 

υπάρχει και αξιοπιστία σε ό,τι αφορά τις υποσχέσεις που έδωσε η κυβέρνηση 
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προεκλογικά.  Και θα το αποδείξει.  Νομίζω έχει πέντε χρονιά μπροστά της, κύριοι 

συνάδελφοιֹ να το πάρετε απόφαση.  Θα αποδείξει έμπρακτα ότι όλα αυτά τα οποία 

υποσχέθηκε προεκλογικά στον κυπριακό λαό θα τα εφαρμόσει στην πράξη.  Θα 

τερματίσω εδώ, γιατί νομίζω ότι δε χρειάζεται να δώσουμε συνέχεια, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Πουργουρίδη, επιμένετε; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ:  

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς δκυο λόγια, έτσι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να χαρείς! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ...εντελώς σύντομα.   

 Νομίζω ότι ελέχθησαν πολλά πράγματα που δεν έχουν βάση στην ουσία της 

υπόθεσης.  Η ουσία τέθηκε πολύ σωστά από τον κ. Λυσσαρίδη.  Αυτή είναι μια εξουσία 

που πρέπει να την έχει η κάθε κυβέρνηση και επομένως επαφίεται στην κυβέρνηση το 

αν θα εφαρμόσει σωστά αυτή την εξουσία ή αν θα την καταχραστεί.  Και στην 

προκειμένη περίπτωση ο προϋπολογισμός αυτός καλύπτει θέσεις που δικαιολογημένα 

η κυβέρνηση θέλει να καλύψει, γι’ αυτό και πρέπει να ψηφίσουμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.  

 Θεωρώ ότι πράγματι εξαντλήθηκε το θέμα.  Όπως είπα προηγούμενα, έχει 

υπερεξαντληθεί.   

 Θα θέσω πρώτα για ψήφιση την τροπολογία του κ. Περδίκη., σύμφωνα με την 

οποία γίνεται εισήγηση στο άρθρο 2 να απαλειφθούν τα σημεία (α) και (β) της 

επιφύλαξης.   
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 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροποποίησης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία ψήφος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με μία ψήφο υπέρ, τριάντα οκτώ εναντίον και δύο αποχές η τροπολογία 

απορρίπτεται.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση.    

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2003.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

 Μέτρα, κύριε συνάδελφε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και μία αποχή το νομοσχέδιο 

ψηφίζεται σε νόμο.  

 Τα επόμενα θέματα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με τους αριθμούς 2, 3 και 4, 

αυτά τα τρία θέματα, είναι «Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου (Τροποποιητικός) (Αρ. 

2) Νόμος του 2003», «Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2003», πρόταση νόμου και «Ο περί Καταργήσεως των Εισοδηματικών 

Κριτηρίων με βάση τα οποία Παραχωρείται Επίδομα Τέκνου Νόμος του 2003» και είναι 

επίσης πρόταση νόμου.  Όπως αντιλαμβάνεστε, οι σχετικές με το νομοσχέδιο αυτό 

προτάσεις νόμου, με τους αριθμούς 3 και 4, δε θα τεθούν σε ψήφιση, νοουμένου ότι οι 
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σκοποί αυτών των προτάσεων νόμου έχουν ουσιαστικά καλυφθεί από το νομοσχέδιο.  

Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα.  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

τα θέματα που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Ζαχαρίας Κουλίας  

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ντίνος Χατζηνικόλα Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Ζαχαρίας Ζαχαρίου 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

νομοσχέδιο και τις προτάσεις νόμου που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 9 Ιουνίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκε και παρέστη ο Υπουργός Οικονομικών.   

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Παροχής 

Επιδόματος Τέκνου Νόμου, ώστε αφενός το επίδομα τέκνου να καταβάλλεται σε όλες 

τις οικογένειες ανεξαρτήτως αριθμού τέκνων και αφετέρου να παραχωρείται πρόσθετο 

επίδομα σε οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα. 

 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Παροχής 

Επιδόματος Τέκνου Νόμου, ώστε το δικαίωμα επιδόματος τέκνου να επεκταθεί και να 

καλύψει όλες τις οικογένειες με άρρενα τέκνα ηλικίας μέχρι είκοσι πέντε ετών, με θήλεα 

τέκνα ηλικίας μέχρι είκοσι τριών ετών καθώς και τις οικογένειες με άγαμα τέκνα 

ανεξαρτήτως ηλικίας, αν αυτά στερούνται μόνιμα της ικανότητας για συντήρησή τους. 
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 Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου είναι η κατάργηση των εισοδηματικών 

κριτηρίων, με βάση τα οποία παραχωρείται το επίδομα τέκνου στις δικαιούχες 

οικογένειες.   

 Όπως είναι γνωστό, τον Ιούλιο του 2002 ψηφίστηκε από τη Βουλή νομοθεσία με 

την οποία επρονοείτο η παραχώρηση επιδόματος τέκνου στη βάση εισοδηματικών 

κριτηρίων με ημερομηνία εφαρμογής την 1η Ιανουαρίου 2003.  Με την ίδια νομοθεσία 

καθορίσθηκε ως όριο ηλικίας των τέκνων, μέχρι του οποίου το επίδομα τέκνου 

παραχωρείται, το δέκατο όγδοο έτος της ηλικίας τους. 

 Στο μεταξύ και μέχρι την ημερομηνία έναρξης της εφαρμογής της εν λόγω 

νομοθεσίας, υπήρξαν διάφορες αντιδράσεις από διάφορες ομάδες επηρεαζομένων, σε 

σχέση με την εισαγωγή των εισοδηματικών κριτηρίων, καθώς και τη μείωση του ορίου 

ηλικίας των τέκνων για σκοπούς καταβολής του εν λόγω επιδόματος.   

 Σύμφωνα με τον Υπουργό Οικονομικών, ο οποίος παρέστη στη συνεδρία της 

επιτροπής, ανεφύησαν επιπρόσθετα διοικητικές δυσκολίες στην εφαρμογή της εν λόγω 

νομοθεσίας που αφορούσαν, μεταξύ άλλων, την έλλειψη της αναγκαίας υποδομής για 

έγκαιρη εφαρμογή της.  Ο Υπουργός Οικονομικών υπενθύμισε συναφώς ότι στις 6 

Φεβρουαρίου 2003 το Υπουργικό Συμβούλιο της απελθούσας κυβέρνησης αποφάσισε 

την τροποποίηση της ισχύουσας νομοθεσίας και την κατάργηση των εισοδηματικών 

κριτηρίων, απόφαση όμως η οποία δεν υλοποιήθηκε λόγω της διακοπής των εργασιών 

της Βουλής των Αντιπροσώπων ενόψει των προεδρικών εκλογών. 

 Σύμφωνα πάντα με τον Υπουργό Οικονομικών, υπό το φως των πιο πάνω 

εξελίξεων, η νέα κυβέρνηση, σύμφωνα με προεκλογική δέσμευση του Προέδρου της 

∆ημοκρατίας, αποφάσισε να προχωρήσει σε τροποποίηση της ισχύουσας νομοθεσίας 

για την παραχώρηση επιδόματος τέκνου, διευρύνοντας τον κύκλο των δικαιούχων, ώστε 

το επίδομα αυτό να παραχωρείται σε όλες τις οικογένειες ανεξαρτήτως αριθμού τέκνων, 
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και υποβάλλοντας ταυτόχρονα προτάσεις που ενισχύουν τα κατώτερα εισοδηματικά 

στρώματα με ετήσια εισοδήματα κάτω από συγκεκριμένο όριο.  Την ίδια στιγμή η 

απόφαση της νέας κυβέρνησης προνοεί διαφορετικό ύψος παραχωρούμενου 

επιδόματος ανάλογα με τον αριθμό των τέκνων κάθε οικογένειας και επέκταση  του 

ορίου ηλικίας των τέκνων, μέχρι του οποίου θα καταβάλλεται το επίδομα τέκνου στη 

δικαιούχο οικογένεια. 

 Οι υπό συζήτηση προτάσεις νόμου κατατέθηκαν η μεν πρώτη από τους βουλευτές 

κ. Πρόδρομο Προδρόμου, Λευτέρη Χριστοφόρου και Ζαχαρία Ζαχαρίου, στις 17 

Απριλίου 2003, η δε δεύτερη από τους βουλευτές κ. Πρόδρομο Προδρόμου και Λευτέρη 

Χριστοφόρου, στις 10 Απριλίου 2003, για την κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού.  Σύμφωνα με τους εισηγητές των υπό αναφορά προτάσεων νόμου, η 

κατάθεσή τους αποσκοπούσε στον οριστικό διακανονισμό του όλου θέματος, υπό το 

φως του ότι οι πολύτεκνες οικογένειες, οι οποίες έπρεπε να λαμβάνουν από την 1η 

Ιανουαρίου 2003 επίδομα τέκνου μηνιαίως, εξαιτίας της κατάστασης που 

δημιουργήθηκε, έπαυσαν να απολαύουν του επιδόματος αυτού.  Σύμφωνα με τους 

ίδιους βουλευτές, η εκκρεμότητα αυτή υπαγόρευσε την ανάγκη νομοθετικής 

πρωτοβουλίας από την κοινοβουλευτική τους ομάδα, η οποία, εκτός των άλλων, στο 

στάδιο της ψήφισης της υπό συζήτηση νομοθεσίας, τον Ιούλιο του 2002, τάχθηκε 

εναντίον της εισαγωγής εισοδηματικών κριτηρίων στην παραχώρηση επιδόματος 

τέκνου. 

 Στο στάδιο της μελέτης τόσο του νομοσχεδίου όσο και των δύο προτάσεων νόμου, 

ο Υπουργός Οικονομικών κ. Μάρκος Κυπριανού σημείωσε ότι η εισαγωγή 

εισοδηματικών κριτηρίων αποτέλεσε σε κάποιο στάδιο εισήγηση και της 

κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ακολούθως όμως η σχετική 

νομοθεσία που αφορά τη φορολογική μεταρρύθμιση ψηφίσθηκε με τη διαφωνία της εν 
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λόγω κοινοβουλευτικής ομάδας στο θέμα της εισαγωγής των εισοδηματικών κριτηρίων.  

Η διαφωνία αυτή ήταν και η μόνη στο σύνολο της φορολογικής μεταρρύθμισης, η οποία 

ψηφίσθηκε από τη Βουλή ομόφωνα. 

 Ακολούθως ο Υπουργός Οικονομικών, καταθέτοντας τις θέσεις της νέας 

κυβέρνησης επί του θέματος, δήλωσε τα ακόλουθα: 

 Η φιλοσοφία στην οποία βασίστηκε η εισαγωγή των εισοδηματικών κριτηρίων στην 

παροχή επιδόματος τέκνου είναι ορθή, καθότι δεν μπορεί να ασκείται κοινωνική 

πολιτική ισοπεδωτικά, αντίθετα η άσκηση τέτοιας πολιτικής πρέπει να βασίζεται σε 

κάποια κριτήρια. 

 Εξακολουθεί να υφίσταται το πρόβλημα με τους αυτοεργοδοτουμένους όσον 

αφορά τη δήλωση των πραγματικών τους εισοδημάτων και την εξακρίβωση της 

αλήθειας των δηλώσεών τους, με αποτέλεσμα να μην είναι δυνατή η πλήρης 

εφαρμογή των εισοδηματικών κριτηρίων, χωρίς να παρουσιάζονται κοινωνικές 

αδικίες. 

 Η αναγνώριση της προσφοράς των πολύτεκνων οικογενειών προς την πολιτεία 

είναι δεδομένη και στη βάση αυτή αποφασίστηκε η αναθεώρηση του όλου 

συστήματος, με την εισαγωγή ενός ενδιάμεσου συστήματος παροχής του 

επιδόματος τέκνου που ικανοποιεί πρώτιστα τους πολυτέκνους. 

 Υπό το φως των πιο πάνω διαπιστώσεων, ο Υπουργός Οικονομικών δήλωσε ότι 

το προτεινόμενο με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο σύστημα είναι υπό τις περιστάσεις το 

ικανοποιητικότερο, αφού προβλέπει την παραχώρηση του επιδόματος τέκνου σε όλες 

ανεξαιρέτως τις οικογένειες, ανεξάρτητα από αριθμό τέκνων.  Την ίδια στιγμή 

ενισχύονται με πρόσθετο ετήσιο εισόδημα οι οικογένειες που έχουν πολύ χαμηλά ετήσια 

εισοδήματα.  Η πρόσθετη αυτή ενίσχυση προτείνεται σε κλιμακωτή βάση, έτσι που να 

ενισχύονται ανάλογα οι οικογένειες με εισοδήματα μέχρι £6.000 το χρόνο, καθώς και οι 
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οικογένειες με εισοδήματα μεγαλύτερα των £6.000 και μέχρι £12.000 το χρόνο. 

 Οι εισηγητές των δύο υπό συζήτηση προτάσεων νόμου επεσήμαναν κατά τη 

διάρκεια της συζήτησης του όλου θέματος ενώπιον της επιτροπής ότι η επίσημη θέση 

της κοινοβουλευτικής τους ομάδας ήταν η μη εισαγωγή των εισοδηματικών κριτηρίων 

και ότι στη βάση αυτή έγιναν εκ μέρους της ομάδας αυτής πολλές παραστάσεις και 

ασκήθηκαν πιέσεις για κατάργησή τους.  Υπό το φως της δεδηλωμένης αυτής θέσης της 

κοινοβουλευτικής τους ομάδας, επικροτείται συνεπώς η κατάθεση του υπό συζήτηση 

κυβερνητικού νομοσχεδίου, αφού με αυτό προτείνεται η παραχώρηση επιδόματος 

τέκνου επί καθολικής βάσεως, ενώ ταυτόχρονα ενισχύονται περαιτέρω τα χαμηλότερα 

εισοδηματικά στρώματα, όπως ήταν και η αρχική προσέγγιση της ομάδας τους, θέση η 

οποία είχε κατατεθεί και στο στάδιο της συζήτησης της φορολογικής μεταρρύθμισης.   

 Κατά τη συζήτηση του όλου θέματος ηγέρθησαν επίσης ζητήματα που αφορούν 

επιπρόσθετα αιτήματα που υπέβαλαν οι τρίτεκνες οικογένειες και ειδικότερα η ανάγκη 

συμπερίληψης της τάξης αυτής στα ωφελήματα που απολαύουν οι πολύτεκνοι, όταν 

ένα τέκνο τους ενηλικιώνεται.  Συναφώς ο Υπουργός Οικονομικών δήλωσε στην 

επιτροπή ότι αφού υιοθετηθεί από τη Βουλή και εφαρμοσθεί στην πράξη το 

προτεινόμενο νέο σύστημα παροχής του εν λόγω επιδόματος, οποιαδήποτε 

επιπρόσθετα αιτήματα είναι δυνατό να αποτελέσουν αντικείμενο νέας μελέτης από το 

υπουργείο, αν κριθεί ότι το όλο σύστημα χρήζει βελτίωσης.  ∆ήλωσε επίσης ότι, παρά 

την καθυστέρηση στην εφαρμογή του νέου συστήματος, όλες οι δικαιούχες πολύτεκνες 

οικογένειες, οι οποίες μέχρι στιγμής έχουν λάβει μόνο προκαταβολή του επιδόματος 

τέκνου που δικαιούνται μηνιαίως, θα λάβουν αναδρομικά το επίδομα που τους 

αναλογεί.  Το ίδιο θα ισχύει και για τις τρίτεκνες οικογένειες, ενώ οι υπόλοιπες 

κατηγορίες δικαιούχων με λιγότερα τέκνα θα παίρνουν το επίδομα τέκνου επί ετήσιας 

βάσης στο τέλος κάθε χρόνου. 
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 Ο Υπουργός Οικονομικών δήλωσε περαιτέρω ότι το νέο σύστημα δε συνεπάγεται 

επιπρόσθετες δαπάνες, αλλά γίνεται απλώς μία ανακατανομή, οι δε δαπάνες που θα 

διενεργηθούν είναι προϋπολογισμένες και περιλαμβάνονται στον ετήσιο 

προϋπολογισμό του 2003.  Τέλος, επεσήμανε ότι βρίσκεται υπό εξέλιξη άλλη μελέτη για 

αναθεώρηση των ποινών που επιβάλλονται σε περιπτώσεις που εξακριβωμένα 

δηλώνονται άλλα από τα πραγματικά εισοδήματα, με σκοπό τη συμπερίληψη 

οποιωνδήποτε οικογενειών σε άλλη ευνοϊκότερη κατηγορία δικαιούχων, στην οποία θα 

καταβάλλεται πρόσθετο επίδομα λόγω των εισοδημάτων της, όσο και για πρόσωπα 

που γενικότερα φοροδιαφεύγουν. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως της 

διεξαχθείσας συζήτησης, υιοθετεί ως θέμα αρχής τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 

υπό συζήτηση νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, 

όπως αυτό έχει διαμορφωθεί, ώστε να γίνουν σε αυτό ορισμένες διορθώσεις, οι οποίες 

κρίθηκαν αναγκαίες για καλύτερη εφαρμογή του στην πράξη.  Σημειώνεται επίσης ότι με 

πρόταση του Υπουργού Οικονομικών που κατατέθηκε από τον ίδιο ενώπιον της 

επιτροπής η πρόνοια για το καταβλητέο πρόσθετο ετήσιο επίδομα σε οικογένειες με 

εισόδημα μεγαλύτερο των £6.000 και μέχρι £12.000 το χρόνο,  που θα καταβάλλεται σε 

οικογένεια με τέσσερα ή περισσότερα τέκνα, διαμορφώνεται, ώστε να καλύπτει την 

καταβολή £125 ανά τέκνο, αντί £100 όπως αρχικά είχε προταθεί από την κυβέρνηση, 

για σκοπούς καλύτερης κλιμάκωσης. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού, ενώ υιοθετούν ως θέμα αρχής τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό 

συζήτηση νομοσχεδίου, επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν ως προς το ύψος του 

καταβλητέου επιδόματος τέκνου και ειδικότερα όσον αφορά την κλιμάκωση που 



 34

προτείνεται ανάλογα με τον αριθμό τέκνων, κατά τη συζήτηση του όλου θέματος 

ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

 Όσον αφορά τις προτάσεις νόμου, οι οποίες έχουν κατατεθεί από βουλευτές της 

ίδιας πιο πάνω κοινοβουλευτικής ομάδας, θεωρούν ότι οι σκοποί των εν λόγω 

προτάσεών τους έχουν εν πολλοίς καλυφθεί από το νομοσχέδιο.  Η κατάθεση του 

νομοσχεδίου δηλώνουν ότι επισφραγίζει τις πάγιες θέσεις τους αφενός για επιβράβευση 

όλων των πολυτέκνων για τη συνεισφορά τους στην πολιτεία, με την παραχώρηση του 

επιδόματος τέκνου σε όλες τις οικογένειες από το πρώτο τέκνο, όπως ήταν και η αρχική 

τους θέση, και αφετέρου για πρόσθετη ενίσχυση των χαμηλών εισοδηματικών 

στρωμάτων. 

 Με την ευκαιρία αυτή τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 

ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις χαιρετίζουν την κατάθεση του νομοσχεδίου, με 

το οποίο διευθετείται η εκκρεμότητα σε σχέση με το επίδομα τέκνου κατά τον πλέον 

πρόσφορο τρόπο στη βάση της θεσμοθέτησης εισοδηματικών κριτηρίων που 

στοχεύουν στη μεγαλύτερη ενίσχυση των κατώτερων εισοδηματικών στρωμάτων, 

σύμφωνα με την πάγια πολιτική τους για ενδυνάμωση του κοινωνικού κράτους.  

 ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.115.2003) 

2. Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.026.2003) 

3. Ο περί Καταργήσεως των Εισοδηματικών Κριτηρίων με βάση τα οποία Παραχωρείται 

Επίδομα Τέκνου Νόμος του 2003. 

(Πρόταση νόμου). 
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(Αρ. Φακ. 23.02.021.2003) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εννά κάμω μια δήλωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, συγνώμη, ο κύριος... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μα εγώ δε θέλω... απλώς μια δήλωση να κάμω ότι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  ...κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος.  Ορίστε.  Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ...επειδή έχω προσωπικό συμφέρον, δε θα μιλήσω και δε θα ψηφίσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Α, έν’ τούτη η δήλωση. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Σιζόπουλε, παρακαλώ. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μόνον ο κ. Λυσσαρίδης έν’ η εξαίρεση. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το επίδομα εννά το πάρει όμως ο κ. Συλλούρης.  ∆ε θα μιλήσει, αλλά το επίδομα 

εννά το πάρει. 

(Γελά.) 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ. 

 Πρόεδρε, για να είμαι δίκαιος, αν δεν ήταν να το πάρω, ήταν να μιλήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ακριβώς. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Σιζόπουλε, έχετε το λόγο. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με αυτή την ευκαιρία θα ήθελα να 

υπενθυμίσω ότι το συγκεκριμένο νομοσχέδιο βρίσκεται μέσα στα πλαίσια των 

προτάσεων που το κίνημά μας έχει καταθέσει εδώ και αρκετό καιρό.  Γι’ αυτό και επί της 

αρχής είμαστε θετικοί.  Θα υποβάλουμε όμως μία σειρά από τροποποιήσεις, με στόχο 

την παραπέρα βελτίωση σε προοδευτική κατεύθυνση αυτού του συγκεκριμένου 

επιδόματος, ώστε να αποτελέσει ουσιαστικό κίνητρο για την καταπολέμηση της 

υπογεννητικότητας, να συνεισφέρει περισσότερο στις χαμηλόμισθες οικογένειες και να 

συμβάλει, έστω και σε ένα μικρό βαθμό, στη σύγκλιση της οικονομικής ανισοσκέλειας 

που υπάρχει μεταξύ των χαμηλότερων εισοδηματικά οικογενειών και των ψηλότερων.   

 Όσον αφορά τις τροποποιήσεις μας, η πρώτη τροποποίηση αφορά τις 

περιπτώσεις των οικογενειών με ένα ή και δύο παιδιά, όπου το επίδομα θα 

καταβάλλεται κάθε χρόνο.  Εισηγούμαστε ότι η καταβολή αυτή σ’ αυτές τις οικογένειες 
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θα πρέπει να γίνει, εφόσον ο ενδιαφερόμενος υποβάλει σχετική αίτηση για την 

παραχώρηση του επιδόματος στην αντίστοιχη υπηρεσία.  Η αίτηση θα πρέπει να 

υποβάλλεται εντός τακτής προθεσμίας, μετά την παρέλευση της οποίας το επίδομα της 

συγκεκριμένης περιόδου θα διαγράφεται.  Νοείται ότι ο δικαιούχος δε στερείται του 

δικαιώματος να υποβάλει στο μέλλον αίτηση για την παραχώρηση του επιδόματος στα 

επόμενα χρόνια.  Αυτή η πρόταση τροποποίησης γίνεται με κύριο στόχο, εάν και 

εφόσον λειτουργήσει, να αποτρέψει έναν αριθμό εύπορων οικογενειών να πάρουν το 

συγκεκριμένο επίδομα, το οποίο δεν τους είναι στην ουσία χρήσιμο.   

 Η δεύτερη πρόταση, επειδή το συγκεκριμένο νομοσχέδιο προβλέπει ότι η 

παραχώρηση των επιδομάτων θα στηριχθεί στους μισθούς, στα εισοδήματα τριών 

χρόνων πριν, για το 2003 θα αφορά το 2000, υπάρχει το ενδεχόμενο λόγω του μεγάλου 

χρονικού διαστήματος που μεσολαβεί κάποιες από αυτές τις οικογένειες να έχουν 

αποκτήσει ένα ή και δύο επιπλέον παιδιά, με αποτέλεσμα να έχει αλλάξει το εργασιακό 

καθεστώς της οικογένειας.  Πιθανόν κάποιος από τους γονείς είτε να υποαπασχολείται 

είτε και να μην εργάζεται πλέον, με αποτέλεσμα να υπάρχει ουσιαστική μεταβολή του 

εισοδήματος της οικογένειας.  Γι’ αυτό και προτείνουμε σε αυτές τις περιπτώσεις μαζί με 

την υποβολή αίτησης, για να πάρουν το επίδομα ή το επιπρόσθετο επίδομα, εάν 

υπάρχουν συγκεκριμένα πιστοποιητικά τα οποία μπορούν να κατατεθούν που να 

δικαιολογούν αυτή τη σοβαρή και ουσιαστική αλλαγή των εισοδημάτων της οικογένειας, 

να ληφθούν υπόψη και η συγκεκριμένη οικογένεια να τοποθετηθεί στην ανάλογη 

κλίμακα, οικονομική κλίμακα, ούτως ώστε να μη στερηθεί των επιδομάτων. 

 Η τρίτη τροποποίηση, επειδή το νομοσχέδιο προβλέπει στην παράγραφο 3(4)(1) 

την παραχώρηση του επιδόματος σε όλες τις οικογένειες που διαμένουν στην Κύπρο, 

δηλαδή μπορεί να συμπεριλάβει τους πάντες που έχουν τη συνήθη διαμονή τους στην 

Κύπρο, εμείς εισηγούμαστε, για να έν’ πιο ξεκαθαρισμένο, ότι το επίδομα αυτό πρέπει 
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να δικαιούνται να το πάρουν οικογένειες που έχουν τη συνήθη διαμονή τους στην 

Κύπρο σε ελεγχόμενες από το κράτος περιοχέςֹ οικογένειες των οποίων τουλάχιστον ο 

ένας από τους γονείς είναι κάτοικος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ή οικογένειες που 

βρίσκονται εγγεγραμμένες, κάποιος από τους γονείς, στις Κοινωνικές Ασφαλίσεις για 

περίοδο πέραν των πέντε χρόνωνֹ ή στο μητρώο του Φόρου Εισοδήματος.  Και θα 

πρέπει σε αυτή την περίπτωση να ληφθεί ειδική πρόνοια και για τους εγκλωβισμένους.   

 Τέλος, έχουμε δύο εισηγήσεις τις οποίες δεν μπορούμε να θέσουμε σε 

ψηφοφορία, όμως θεωρούμε σκόπιμο ότι πρέπει να τις καταθέσουμε για σκοπούς 

ιστορίας και προβληματισμού και ελπίζουμε ότι η εκτελεστική εξουσία θα τις λάβει 

σοβαρά υπόψη.  Σε μία προσπάθεια ενίσχυσης των χαμηλότερων εισοδηματικών 

στρωμάτων θα πρέπει να υπάρξουν δύο βελτιώσεις όσον αφορά τα επιδόματα.   

 Η πρώτη βελτίωση:  Θα πρέπει να υπάρξει μία αλλαγή των κλιμάκων.  Η μία 

κλίμακα για τα πρόσθετα επιδόματα είναι μέχρι £6.000 εισόδημα και η άλλη από τις 

£6.000 μέχρι τις £12.000.  Θα ήταν, κατά την άποψή μας, καλύτερο αν υπήρχε μια 

επέκταση της πρώτης κατηγορίας μέχρι τις £8.000 και η δεύτερη να είναι από τις £8.000 

μέχρι τις £12.000.  Ενισχύει ακόμα περισσότερο τις πιο χαμηλές εισοδηματικές τάξεις.   

 Και το δεύτερο, για σκοπούς μεγαλύτερων κινήτρων, να αυξηθούν τα πρόσθετα 

επιδόματα στις οικογένειες με ένα ή με δύο παιδιά.  Στις περιπτώσεις με ένα παιδί από 

£50 και £25 αντίστοιχα, τα πρόσθετα επιδόματα να αυξηθούν στις £100 και στις £75 και 

στις οικογένειες με δύο παιδιά από τις £300 και τις £150 αντίστοιχα, να αυξηθούν στις 

£300 και στις £250 αντίστοιχα.  Θεωρούμε ότι αυτό δε θα ξεφύγει από το ποσό των £81 

εκατομ. που έχει υπολογιστεί για την παραχώρηση του επιδόματος, γιατί ευελπιστούμε 

ότι ένας αρκετά μεγάλος αριθμός εύπορων οικογενειών με ένα ή με δύο παιδιά δε θα 

υποβάλει τελικά την αίτηση, για να τους παραχωρηθεί το επίδομα, άρα θα υπάρχει μια 

εξασφάλιση χρημάτων. 
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 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πρέπει να πω ότι υπάρχει ένα θέμα διαδικασίας.  Τις προτάσεις τις οποίες κάμνει 

ο κ. Σιζόπουλος εκ του προχείρου και προφορικά εγώ λέω ότι αδυνατώ να τις χειριστώ.  

Άρα, αν αυτές οι προτάσεις θα τύχουν αντιμετώπισης από τη Βουλή, πρέπει να πάει 

πίσω η επιτροπή, να μπουν οι προτάσεις, να συζητηθούν, διότι φοβάμαι ότι 

προστίθενται και έξοδα με αυτές τις προτάσεις.  Και θα ψηφίσουμε ένα νόμο, ο οποίος 

τελικά θα αποδειχθεί και αντισυνταγματικός, και θα μπαίνουμε σε διαδικασίες, ενώ οι 

πολύτεκνοι βιάζονται -και με το δίκαιό τους- γιατί έχει ήδη υπάρξει μια σχετική 

καθυστέρηση και πρέπει να δώσουμε ένα τέλος σε αυτή τη διαδικασία. 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω ξεκαθαρίσει ότι αυτές που απαιτούν αλλαγή, ενδεχομένως, 

των κλιμάκων και πιθανές επιπρόσθετες οικονομικές επιπτώσεις δεν τίθενται ως 

τροποποιήσεις.  Απλά είπα ότι με αυτή την ευκαιρία -επειδή δεν είχα δυστυχώς την 

ευκαιρία να παρευρεθώ στην επιτροπή και να καταθέσουμε αυτές τις προτάσεις, παρ’ 

όλο που τις δώσαμε γραπτώς- τις καταθέτω, απλά για να ακουστούν, και ας τις λάβει 

σοβαρά υπόψη η εκτελεστική εξουσία μελλοντικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν είναι έτσι, εντάξει. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Οι προτάσεις που έχουμε θέσει είναι οι τρεις πρώτες, οι οποίες δεν έχουν 

οποιαδήποτε οικονομική επιβάρυνση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 
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Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ειδικά για την πρώτη πρόταση, με βάση την οποία, αν εντός 

τακτής προθεσμίας δεν υποβληθεί αίτηση, θα χάνει δημόσιο δικαίωμα, έχω την ταπεινή 

άποψη ότι είναι πρόβλεψη η οποία πιθανότατα θα είναι όντως αντισυνταγματική.  ∆ε 

νομίζω να μπορεί με κανένα τρόπο να χαθεί ένα δημόσιο δικαίωμα που προβλέπεται 

από το νόμο ίσα για όλους τους πολίτες που εμπίπτουν σε αυτή την κατηγορία. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ιστορία για το επίδομα τέκνου πραγματικά δημιουργεί εκείνη την εικόνα των 

αντιφάσεων και της ανακολουθίας κάποιων.  Είναι γνωστό ότι στις 25 Ιουλίου της 

περασμένης χρονιάς ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, σταθερός και συνεπής στις θέσεις 

του, ψήφιζε σε τούτο εδώ το χώρο, σε αυτό εδώ το σώμα, παρουσία όλων, υπέρ της 

κατάργησης των εισοδηματικών κριτηρίων και υπέρ της καταβολής του επιδόματος 

τέκνου. 

 Η τότε αντιπολίτευση, σημερινή συμπολίτευση, υψώνοντας και πάλι τα λάβαρα της 

λαϊκιστικής κοινωνικής τάχα πολιτικής, κατηγοριοποιούσε το λαό για εφαρμογή 

εισοδηματικών κριτηρίων, για να κτυπήσει τάχατες τους μεγαλοκεφαλαιούχους και τους 

μεγαλοεισοδηματίες.  Μάλιστα ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός βρισκόταν και σε δεινή 

θέση, γιατί έπρεπε να αποδείξει ότι η κατάργηση των εισοδηματικών κριτηρίων 

πράγματι δεν αντίκειται στους νόμους της κοινωνικής δικαιοσύνης, ότι καθιστά πιο 

εύρυθμο το σύστημα παραχώρησης επιδόματος τέκνου και ότι αποτελεί φορολογική 
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δικαιοσύνη, γιατί δεν αποκλείονται όλοι εκείνοι οι μισθωτοί -η τσιμπίδα του φόρου είναι 

αυτούς που πρώτιστα πιάνει- οι οποίοι κατέβαλλαν τις φορολογίες τους. 

 Προσπαθήσαμε σε τούτο εδώ το σώμα να πείσουμε, δεν πείσαμε και τελικά 

ψηφίστηκαν τα εισοδηματικά κριτήρια. Το επίδομα τέκνου όμως -γιατί έγινε μεγάλη 

παραφιλολογία- ήταν πρόταση της κυβέρνησης του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ήταν 

κοινωνικό μέτρο της κυβέρνησης του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ήταν μέτρο το οποίο 

έπρεπε να είχε εφαρμοστεί το 2003.  Το μέτρο αυτό το οποίο παραχώρησε η 

κυβέρνηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κατέστη αδύνατο να εφαρμοστεί από την 

παρούσα κυβέρνηση, γιατί η παρούσα κυβέρνηση ήταν εκείνη που θεσμοθέτησε τα 

εισοδηματικά κριτήρια, που κατέστησαν ανεφάρμοστο και μη εύρυθμο το σύστημα για 

παραχώρηση επιδόματος τέκνου.  Η παρούσα κυβέρνηση δεν κατόρθωσε, με αυτά που 

ψήφιζε ως αντιπολίτευση, να εφαρμόσει αυτό το οποίο έδωσε η κυβέρνηση του 

Γλαύκου Κληρίδη. 

 Όμως, εκείνο για το οποίο πραγματικά ο καθένας από εμάς φυσιολογικά αντιδρά 

και θέλει να αποκαταστήσει την πραγματικότητα και την αλήθεια δεν είναι το να πούμε 

σήμερα αν είμαστε υπέρ ή εναντίον των εισοδηματικών κριτηρίων και αν παραμένουμε 

συνεπείς σε αυτή τη θέση, ενώ κάποιοι άλλοι πρέπει να ζητήσουν δημόσια συγνώμη, 

γιατί μέχρι σήμερα δεν επήραν οι οικογένειες το επίδομα τέκνου από τη δική τους 

απρογραμμάτιστη και αλόγιστη πρακτική και τακτική που εφάρμοσαν σε αυτή τη Βουλή.  

Πρέπει να αποκαταστήσουμε την αλήθεια λέγοντας ότι, όταν επιτέλους η κυβέρνηση 

συνήλθε από αυτά που ψήφιζε όντας στην αντιπολίτευση, μετά από ένα χρόνο 

αποφάσιζε να προσχωρήσει στη θέση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, να υιοθετήσει 

την πρότασή μας για κατάργηση των εισοδηματικών κριτηρίων.   

 Εμείς αναμέναμε πραγματικά, ιδιαίτερα από το εκφραστικό όργανο της κύριας 

συμπολιτευόμενης δύναμης, με διευθυντή τον κοινοβουλευτικό τους εκπρόσωπο, ότι θα 
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αποκαθιστούσε τουλάχιστο τις αλήθειες και τις πραγματικότητες.  Αντ’ αυτού, το 

συγκεκριμένο έντυπο με πηχυαίους τίτλους -και με δηλώσεις συναδέλφου βουλευτή του 

ΑΚΕΛ- ενημέρωνε το λαό ότι η παρούσα κυβέρνηση άρχισε να υλοποιεί τις 

προεκλογικές της δεσμεύσεις.  Αυτό που παραχώρησε η κυβέρνηση του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού και του Γλαύκου Κληρίδη, αυτό που, με τα εισοδηματικά κριτήρια που 

υπέβαλαν, δεν έγινε κατορθωτό να υλοποιηθεί, αυτό που ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός 

προειδοποιούσε το σφετερίστηκαν, το οικειοποιήθηκαν και το παρουσίασαν ότι είναι και 

πολιτική που υλοποιεί προεκλογικές δεσμεύσεις του προγράμματος Τάσσου 

Παπαδόπουλου. 

 Πιστεύω ότι πρέπει να υπάρχει και αυτοσεβασμός και αλληλοσεβασμός.  Όλα τα 

κόμματα, ναι, ψήφισαν τη φορολογική μεταρρύθμιση.  ∆εν μπορούν σήμερα κάποιοι να 

οικειοποιούνται την εφεύρεση και εφαρμογή του επιδόματος τέκνου, όταν αυτό 

συζητείτο για δύο χρόνια στα πλαίσια της φορολογικής μεταρρύθμισης και καταρτίστηκε 

από τον τότε υπουργό Οικονομικών.   

 Έγραψαν:  «Επίδομα τέκνου σε κάθε σπίτι», «Καθολική ικανοποίηση για το 

επίδομα τέκνου».  Σε δηλώσεις ο εκπρόσωπος τύπου του ΑΚΕΛ επεσήμανε ότι η 

κυβέρνηση προχωρά στην υλοποίηση των προεκλογικών της δεσμεύσεων, εξέφρασε 

μάλιστα την ικανοποίησή του, γιατί με την απόφαση αυτή υιοθετείται με έναν τρόπο η 

διαδικασία εφαρμογής των εισοδηματικών κριτηρίων.  Κατακεραύνωσε το ∆ημοκρατικό 

Συναγερμό, γιατί ποτέ ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός -κατά την άποψή τους- δεν ήταν 

υπέρ της παραχώρησης αυτού του επιδόματος.  Ελπίζω να μη θεωρήσουν ότι είμαστε 

και υπέρ της εφαρμογής εισοδηματικών κριτηρίων. 

 Πιστεύω ότι για μια ακόμα φορά κάποιοι συλλαμβάνονται αναντίστοιχοι με την 

πολιτική τους, αντιφατικοί, με αντιπολιτευτική και συμπολιτευτική λαϊκιστική προσέγγιση 

για όλα τα ζητήματα, και πιστεύω ότι ο κάθε πολίτης όχι μόνο αντιλήφθηκε περί τίνος 
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πρόκειται, αλλά γνωρίζει πραγματικά ποιοι είναι αυτοί που όχι με αληθοφάνεια αλλά με 

αλήθεια στηρίζουν και υποστηρίζουν τις θέσεις που είχαν πάντοτε.   

 Όμως, εκεί που πραγματικά εντυπωσιάστηκα ιδιαίτερα είναι όταν συζητείτο η 

φορολογική μεταρρύθμιση, όταν συζητείτο το επίδομα τέκνου.  ∆ε χρειάζεται να προβώ 

στις αναφορές που έκαναν οι διάφοροι συνάδελφοι της αντιπολίτευσης και στην 

εξύμνηση και τον πανηγυρικό τρόπο με τον οποίο παρουσίαζαν αυτά τα εισοδηματικά 

κριτήρια, ότι ήταν η πανάκεια της απονομής κοινωνικής δικαιοσύνης, για να έρθουν 

σήμερα οι ίδιοι να ψηφίσουν μαζί μας να τα καταργήσουν, για να ξηλώσουν οι ίδιοι την 

πολιτική που έκτισαν και με πολύ φιλολαϊκιστική διάθεση παρουσίασαν στο λαό ως 

πολιτική δική τους.   

 Αυτό δεν είναι τόσο μείζον όσο μείζον ήταν αυτό το οποίο ο τότε πρόεδρος της 

επιτροπής Οικονομικών έλεγε.  Για να δείτε και πάλι πόσο τα πρόσωπα βρίσκονται σε 

πλήρη αντίφαση με τον ίδιο τον εαυτό τους τώρα που έχουν διαφορετικό λόγο και ρόλο 

στην παρούσα πολιτική σκηνή.  Έλεγε λοιπόν χαρακτηριστικά ο τότε πρόεδρος της 

επιτροπής Οικονομικών Μάρκος Κυπριανού, νυν Υπουργός Οικονομικών, για το 

ευρύτερο θέμα των ελλειμμάτων και των δημόσιων οικονομικών, εφαρμόζοντας κι 

εκείνος την πολιτική προς την κυβέρνηση, ότι έπρεπε να τα δώσει όλα, γιατί είχε 

απεριόριστες δυνατότητες, και ότι τα δημόσια ταμεία ήταν γεμάτα, ήταν 

υπερπλημμυρισμένα, κατά τις δικές του διαπιστώσεις τότε ως προέδρου της επιτροπής 

Οικονομικών.  Κατηγορούσε τότε την κυβέρνηση και τον Υπουργό Οικονομικών ότι 

απέκρυβαν έσοδα.  Σήμερα βγαίνει λάβρος να καταγγείλει ότι όχι μόνο δεν υπάρχουν 

γεμάτα ταμεία, αλλά τάχατες κληρονόμησε και μαύρες τρύπες στους προϋπολογισμούς. 

Ο ίδιος, ως πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών, ανέφερε χαρακτηριστικά:  

«Επομένως, αν κοιτάξει κανείς το σύνολο, πιστεύω ότι το έλλειμμα, αν υπάρχει 

έλλειμμα», έλεγε, «είναι πολύ μικρότερο».  Μιλάμε για τον Ιούλιο του 2002.   
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 Και να υπενθυμίσω ότι η ίδια συζήτηση γινόταν για την προηγούμενη αύξηση του 

φόρου προστιθέμενης αξίας, οπότε ήλθε η κυβέρνηση και δακρύβρεχτη μας είπε ότι τον 

πρώτο χρόνο θα υπάρξει έλλειμμα στα έσοδα και θα επιχορηγήσει ουσιαστικά με τα 

κοινωνικά μέτρα.  «Και τελικά», λέει ο τότε πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών, νυν 

Υπουργός Οικονομικών, «όχι μόνο δεν υπήρχε έλλειμμα», άρα ψεύδεται η κυβέρνηση 

που μας λέει ότι είναι στενά τα δημοσιονομικά, «πρέπει να δώσουμε περισσότερα».  

Ήταν η πολιτική της συνθηματολογίας του «δώστα όλα» τότε, για να είμαστε αρεστοί 

στο λαό.  Υπήρχαν και αυξημένα έσοδα της κυβέρνησης από το φόρο προστιθέμενης 

αξίας.   

 Ποιοι έπεσαν έξω στις προβλέψεις;  Ποιοι εξαπάτησαν το λαό;  Ποιοι ασκούσαν 

τότε φιλολαϊκιστική πολιτική παίζοντας τους παντογνώστες, ενώ σήμερα το παίζουν 

αδαείς;  Ποιον επιτέλους θα πιστέψει σήμερα ο λαός;  Τον πρόεδρο της επιτροπής 

Οικονομικών του 2002 Μάρκο Κυπριανού ή τον Υπουργό Οικονομικών του 2003 Μάρκο 

Κυπριανού, όταν και τα λόγια και τα έργα και οι πολιτικοί βρίσκονται σε πλήρη 

διάσταση; 

 Εμείς δεν εμπαίξαμε το λαό.  Όταν λέγαμε ότι τα εισοδηματικά κριτήρια θα 

οδηγήσουν σε συμφόρηση του συστήματος και δε θα υπάρχει δυνατότητα να 

παραχωρηθεί το επίδομα τέκνου, το εννοούσαμε.  Και δυστυχώς ο χρόνος μάς 

δικαίωσε.  Όταν κάποιοι έλεγαν «εισοδηματικά κριτήρια, για να απονεμηθεί κοινωνική 

δικαιοσύνη», ήταν για να χαϊδεύουν τα αυτιά του λαού, για να το παίζουν πάλι 

προστάτες των λαϊκών συμφερόντων, και τελικά άφησαν αυτό το λαό χωρίς επίδομα 

τέκνου για έξι μήνες.  Όταν εμείς εισαγάγαμε το πρωτοποριακό μέτρο για το επίδομα 

τέκνου ως κυβέρνηση, δεν το οικειοποιηθήκαμε, είπαμε ότι είναι από όλα τα κόμματα.  

Και, όταν αυτό που δεν εφάρμοσαν έρχονται, μετανοούντες σήμερα, να το φέρουν και 
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να το εφαρμόσουν, προσπαθούν κιόλας να το οικειοποιηθούν ως πολιτική τάχατες της 

παρούσας κυβέρνησης.   

 Μακάρι -και ευελπιστούμε- η πολιτική της παρούσας κυβέρνησης να είναι 

αντίστοιχη με την κοινωνική πολιτική της προηγούμενης κυβέρνησης και θα το 

επικροτήσουμε.  Μακάρι να έρθουν μέτρα όπως το επίδομα τέκνου και άλλα φιλολαϊκά 

μέτρα που πέρασαν από αυτή τη Βουλή και εμείς θα είμαστε οι πρώτοι που θα τα 

ψηφίσουμε.  Να μη σας θυμίσω και ένα αντίστοιχο μέτρο, αυτό της κοινωνικής 

σύνταξης, της δικής μας κυβέρνησης, που και πάλι το γνωστό έντυπο της μείζονος 

συμπολίτευσης, με διευθυντή τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ, και πάλι 

προσπαθούσε να το οικειοποιηθεί.  Εμείς δεν οικειοποιούμαστε τίποτε από αυτά τα 

οποία δεν πράξαμε.  ∆εν έχουμε ανάγκη να οικειοποιηθούμε, δεν έχουμε ανάγκη, γιατί 

στη δεκαετία πενταπλασιάσαμε το κοινωνικό κράτος, φέραμε πρωτοποριακά φιλολαϊκά 

κοινωνικά μέτρα.  Το ίδιο αναμένουμε από τη φιλολαϊκή κυβέρνηση της αλλαγής, που η 

μόνη αλλαγή που φαίνεται ότι κάνει είναι αυτή που αλλάζει το ίδιό της το πρόγραμμα 

στην εφαρμογή του.   

 Εμείς θα συνεχίσουμε με τον ίδιο υπεύθυνο τρόπο, σταθεροί και συνεπείς στις 

θέσεις μας, χωρίς φιλολαϊκισμούς και χωρίς να παρουσιαζόμαστε ότι είμαστε τάχατες 

αυτοί που τα δίνουν όλα στο λαό, ενώ συγχρόνως δεν του δίνουμε τίποτε και αυτά που 

δίνουμε δεν μπορούμε να τα δώσουμε.  Εμείς θα είμαστε εδώ, για να εφαρμόζουμε μια 

υπεύθυνη εποικοδομητική θετική πολιτική, η οποία θα βοηθήσει πραγματικά το 

κοινωνικό σύνολο, θα ενισχύσει πραγματικά τις λαϊκές μάζες και όχι κατ’ επίφασιν.  Και 

ευελπιστούμε, όπως είπα, μέρος της κοινωνικής πολιτικής που άφησε πίσω της η 

κυβέρνηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού να εφαρμοστεί από την παρούσα 

κυβέρνηση. 
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 Και θα προκαλέσω αυτούς που θα έρθουν μετά από εμένα στο βήμα, αν υπάρχει 

μέχρι σήμερα, μετά από εκατό τόσες μέρες διακυβέρνησης, έστω και ένα νέο κοινωνικό 

μέτρο που έλαβαν, να μας το αναφέρουν να το επιδοκιμάσουμε και να το 

χειροκροτήσουμε, αλλά σε καμιά περίπτωση δε θα δεχθούμε το επίδομα τέκνου που 

εμείς παραχωρήσαμε να το θεωρήσουν ότι είναι δικό τους κοινωνικό μέτρο και 

υλοποίηση δικών τους δεσμεύσεων.  ∆εν υπάρχει στο πρόγραμμά τους, γιατί ήταν 

μέτρο το οποίο εφαρμόσαμε εμείς.  Αυτό που έπραξαν με την πολιτική τους ήταν να 

εμποδίσουν την εφαρμογή αυτού του μέτρου από κεκτημένη τότε αντιπολιτευτική 

ταχύτητα, για να μη φανεί ότι η κυβέρνηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού έδωσε 

πραγματικά αυτά που υποσχέθηκε στο λαό. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Ευαγόρου.  Ακολουθεί ο κ. Κουλίας, ο κ. Πιττοκοπίτης, ο κ. 

Προδρόμου, ο κ. Κυπριανού, η κ. Χαραλάμπους.   

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγνώμη, κύριε Περδίκη.  ∆εν είστε έσχατος!  

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 ...Έχουν λεχθεί αρκετά και, αν επιχειρήσουμε να τα τοποθετήσουμε μαζί, θα 

χτίσουμε την εικόνα της πραγματικής αντιπολίτευσης την οποία αναμένεται να δει ο 

τόπος για τα επόμενα πέντε χρόνια, μια καθαρά ισοπεδωτική, στείρα και άγονη 

αντιπολίτευση, η οποία επιχειρεί να ισοπεδώσει πραγματικά τα πάντα σε ένα 

νομοσχέδιο το οποίο έρχεται, επιτέλους, να διορθώσει εκείνα τα οποία η κυβέρνηση της 

∆εξιάς, η κυβέρνηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, για τόσο καιρό δεν κατάφερε να 
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πράξει.  Και εξηγούμαι:  Από τον Ιούλιο του 2002, από τις 25 του Ιούλη, που ψηφίστηκε 

ως πακέτο συνολικά η φορολογική μεταρρύθμιση, μέχρι και την 1η του Μάρτη του 2003, 

οπότε η κυβέρνηση άλλαξε, δεν κατάφεραν μέσα σε οκτώ τόσους μήνες να δώσουν, 

έστω και με βάση εκείνη τη νομοθεσία που ψηφίστηκε, το επίδομα τέκνου.   

 Το οποίο επίδομα τέκνου, κύριε Πρόεδρε, ως έννοια και ως όρο το γνώρισε η 

κυπριακή κοινωνία μέσα από τις προτάσεις των τριών κομμάτων της αντιπολίτευσης 

όταν εξαγγέλθηκαν δημόσια.  Είναι εκεί που για πρώτη φορά εισήχθη στην κυπριακή 

κοινωνία ως όρος η απόδοση επιδόματος τέκνου ως αντιστάθμισμα για την κατάργηση 

φορολογικών εκπτώσεων από τη μια, αλλά και ως μέτρο κοινωνικής πολιτικής, το οποίο 

μέτρο κοινωνικής πολιτικής το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις από χρόνια αγωνιζόταν 

να εισαχθεί.   

 Αυτό το μέτρο κοινωνικής πολιτικής η προηγούμενη κυβέρνηση για οκτώ συνολικά 

μήνες, παίζοντας με τον πόνο συγκεκριμένων κοινωνικών στρωμάτων από τη μια αλλά 

και ασκώντας έναν πρωτόγνωρο για τα κυπριακά δεδομένα λαϊκισμό, αρνείτο 

απρόθυμα αλλά και αδέξια ως κυβέρνηση να εφαρμόσει, να υιοθετήσει, να υλοποιήσει.  

 Η κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου, πιστή και συνεπής με τις προεκλογικές 

της δεσμεύσεις, με την ψήφιση τη σημερινή αυτής της πρότασης νόμου, αυτού του 

νομοσχεδίου, υλοποιεί πλήρως, στο εκατό τοις εκατό, τις υποσχέσεις της.  Τι γράφει 

μέσα στο προεκλογικό πρόγραμμα του Τάσσου Παπαδόπουλου; -παραπέμπω τον 

αγαπητό συνάδελφο, αφού το έχει μαζί του.  Λέει ξεκάθαρα ότι το πρώτο πράγμα το 

οποίο η κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου θα επιχειρήσει να διαφοροποιήσει είναι η 

επέκταση του ορίου ηλικίας για σκοπούς απόδοσης επιδόματος τέκνου στο εικοστό 

πέμπτο και στο εικοστό τρίτο έτος αντί στο δέκατο όγδοο που πονηρά η προηγούμενη 

κυβέρνηση είχε παραγράψει, είχε καταργήσει, σκεπτόμενη καθαρά μόνο το θέμα 

“δημόσια οικονομικά”. 
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 Το δεύτερο που έχει υποσχεθεί είναι ότι όλες οι πολύτεκνες οικογένειες ή όσες 

οικογένειες από την 1η Ιανουαρίου του 2003 αποκτούν και τέταρτο παιδί θα θεωρούνται 

πολύτεκνες οικογένειες.  Και αυτό η προηγούμενη κυβέρνηση με μεγάλη μαεστρία το 

είχε καταργήσει καταργώντας ουσιαστικά τον όρο “πολύτεκνος” στην κυπριακή 

κοινωνία, διότι, αν από εκείνη τη στιγμή ίσχυε εκείνο το οποίο η κυβέρνηση του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού είχε εισηγηθεί, σήμερα ή σε μερικά χρόνια δε θα είχαμε 

πολύτεκνες οικογένειες με την πραγματική έννοια του όρου, για να απολαμβάνουν τα 

επιδόματα τα οποία είναι με πρωτοβουλία της σημερινής συμπολίτευσης που 

εισήχθησαν.   

 Το τελευταίο το οποίο αναφέρεται στο προεκλογικό πρόγραμμα του κ. Τάσσου 

Παπαδόπουλου είναι η μελέτη και ο εξορθολογισμός των εισοδηματικών κριτηρίων και, 

αν κάποιος πάρει την αιτιολογική έκθεση του σημερινού νομοσχεδίου, διαβάζοντας τις 

διάφορες κατηγορίες θα διαπιστώσει κάποια πράγματα: ´Oτι ναι, από τη μια γίνεται 

καθολική απόδοση επιδόματος τέκνου, αλλά την ίδια στιγμή για εκείνες ακριβώς τις 

κατηγορίες του πληθυσμού, για τα ιδιαίτερα χαμηλά εισοδηματικά στρώματα και τα 

χαμηλά, υπάρχει εκείνη η κοινωνική ευαισθησία, ώστε να γίνεται κατηγοριοποίηση και 

κλιμάκωση για την απόδοσή του.  Και αυτό το πράγμα είναι κριτήριο, έχει σχέση με τα 

εισοδήματα και είναι γι’ αυτό το λόγο που παραμένει.  Γίνεται όμως ο εξορθολογισμός, 

ούτως ώστε το σύστημα να λειτουργεί πιο απλά, χωρίς να έχει υπέρμετρο κόστος 

λειτουργίας.  Εξάλλου, δεν είναι τυχαίο ότι είναι με συζήτηση με την κυβέρνηση που 

ενδιαφερόμενες οργανώσεις κατέληξαν στο να χαιρετίσουν αυτή την πρωτοβουλία της 

κυβέρνησης και να συναινέσουν με το νομοσχέδιο. 

 Λέχθηκε από τον αγαπητό συνάδελφο, τον κ. Χριστοφόρου, ότι θα πρέπει να 

ζητηθεί δημόσια συγνώμη από τον κυπριακό λαό.  Εμείς, αν έχουμε να ζητήσουμε 

δημόσια συγνώμη, αγαπητέ συνάδελφε, θα ζητήσουμε γιατί αφήσαμε κάποιους για 
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κάποιο διάστημα να δημαγωγούν ανεξέλεγκτα προσβάλλοντας ουσιαστικά τη 

νοημοσύνη του κυπριακού λαού. 

 Όσον αφορά στη φορολογική μεταρρύθμιση, επειδή έχει γίνει κάποια αναφορά, δε 

θα ήθελα να μπω σε λεπτομέρεια στη συζήτηση του πόσο στενόκαρδη και καθόλου 

γενναιόδωρη ήταν η πρόταση την οποία είχε καταθέσει τότε η κυβέρνηση Κληρίδη σε 

αντίθεση με την πρόταση της τριμερούς συνεργασίας, η οποία ήταν φιλολαϊκή και στο 

μεγαλύτερό της μέρος υιοθετήθηκε και είναι γι’ αυτό που σήμερα ο κυπριακός λαός 

απολαμβάνει επιδόματα τέκνου, αυξημένα επιδόματα για εθνοφρουρούς, επέκταση της 

φοιτητικής χορηγίας και ένα σωρό άλλα επιδόματα ή αυξήσεις στις συντάξεις κτλ.  Πέρα 

από αυτό, να υπενθυμίσω ότι με εκείνη την πρόταση της κυβέρνησης, τότε, είχαν 

προτείνει να καταργηθούν οι φόροι πολυτελείας, να καταργηθούν οι φόροι πολυτελείας 

για τα αυτοκίνητα, να δοθούν ογδόντα εκατομμύρια στις επιχειρήσεις υπό τύπο 

εκπτώσεων στο φόρο εισοδήματος, τον εταιρικό φόρο και πολλά άλλα.  Ευτυχώς, 

λοιπόν, που υπήρχε τότε η αντιπολίτευση, και σημερινή κυβέρνηση, διαφορετικά όλοι 

θα εργάζονταν για συγκεκριμένα εύπορα στρώματα του κυπριακού λαού. 

 Ένα τελευταίο, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, και κλείνω, είναι το εξής:  Έχει γίνει 

αναφορά στο θέμα των δημοσίων οικονομικών και σε εκείνο το οποίο διαπιστώνουν 

όλοι σήμερα -έχει κατατεθεί ήδη ο συμπληρωματικός προϋπολογισμός αριθμός 11- ότι 

τριακόσια δεκαπέντε τόσα εκατομμύρια λίρες αποτελούν πρόσθετες υποχρεώσεις, οι 

οποίες ανεβάζουν το δημοσιονομικό έλλειμμα από το διακηρυγμένο, τότε, 2,7% στο 

5,1%.  Αυτά πρέπει να λεχθούν, διότι η σημερινή κυβέρνηση έχει υποχρέωση να δώσει 

την πραγματική εικόνα των δημοσίων οικονομικών, για να τη γνωρίζει με πλήρη 

διαφάνεια ο κυπριακός λαός.   

 Παράλληλα να πούμε το εξής:  Από τη μια είναι γεγονός ότι αυτό το έλλειμμα των 

τριακόσιων δεκαπέντε εκατομμυρίων λιρών για πρόσθετες υποχρεώσεις αφορά κάποιες 
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διαχρονικές υποχρεώσεις του κράτους, ανεξαρτήτως κυβέρνησης, κάποιες δεσμεύσεις 

της φορολογικής μεταρρύθμισης -και σίγουρα αυτό δεν μπορεί να καταλογιστεί στην 

προηγούμενη κυβέρνηση- παράλληλα με αυτό, όμως, είμαστε υποχρεωμένοι να πούμε 

και κάποια πράγματα που αφορούν κάποιες σκοπιμότητες, τις οποίες καταγγέλλουμε 

δημόσια.   

 Σκόπιμα η προηγούμενη κυβέρνηση και ο πολιτικός προϊστάμενος του 

Υπουργείου Οικονομικών είχαν αποκρύψει ότι υπήρχαν συγκεκριμένες υποχρεώσεις 

της Κυπριακής ∆ημοκρατίας οι οποίες είχαν αναληφθεί, χωρίς να πληροφορήσουν τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων, και αυτά δεν είναι τριακόσια δεκαπέντε εκατομμύρια. είναι 

£172,5 εκατομ. λίρες, και να αναφέρω μόνο δυο τρία παραδείγματα και κλείνω.   

 Το ένα αφορά τις επιστροφές και το λανθασμένο τρόπο υπολογισμού των 

επιστροφών του φόρου προστιθέμενης αξίας, κάποιες από τις οποίες αφορούσαν το 

2001, το 2002 και μεταφέρονται στο 2003 ως δημοσιονομικό έτος, ενώ θα μπορούσαν 

να συνυπολογιστούν προηγουμένως.  Ή οι αναδρομικές αυξήσεις των δημοσίων 

υπαλλήλων για το 2001, το 2002 και το 2003.  Ε, θα μπορούσαν οι αναδρομικές 

αυξήσεις για το 2001 και το 2002 να συμπεριληφθούν στον προϋπολογισμό του 2003 

παρά στον επόμενο προϋπολογισμό!  Και σε αυτή την περίπτωση έγινε σκόπιμη 

απόκρυψη σαράντα δύο συνολικά εκατομμυρίων λιρών, όπως επίσης κάποια διαγραφή 

καθυστερημένων οφειλών, όπως επίσης η καθυστερημένη αποπληρωμή υπηρεσιών, 

τις οποίες η Κυπριακή ∆ημοκρατία χρωστά σε ανθρώπους οι οποίοι προσφέρουν 

υπηρεσίες, είτε αυτοί είναι γιατροί είτε αυτοί είναι νοσοκόμοι είτε αυτοί πουλούν 

φάρμακα στην κυβέρνηση, και είναι απλήρωτοι ακόμα και τώρα και θα πληρωθούν με 

την έγκριση του προϋπολογισμού με αριθμό 11 -είναι απλήρωτοι για δύο χρόνια, σας 

παρακαλώ! 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
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(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Σταύρου Ευαγόρου τον Πρόεδρο της Βουλής 

αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Βάσος Λυσσαρίδης.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ) 

 Ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Είναι μετ’ εκπλήξεως που άκουσα εκ μέρους της αντιπολίτευσης τα όσα έχω 

ακούσει.  Ευτυχώς στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό είναι λίγοι αυτοί που ασκούν αυτή τη 

μαύρη και απαράδεκτη αντιπολίτευση, η οποία ποσώς δε βοηθά τον τόπο.  Και αυτοί 

είναι πολύ λίγοι.  Ξεκινά από τον πρώτο αντιπρόεδρο και καταλήγει, ευτυχώς, στον 

πρόεδρο και ολίγον τι στον αναπληρωτή πρόεδρο.  Ευτυχώς οι περισσότεροι 

συνάδελφοι στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό θα έλεγα ότι ασκούν εποικοδομητική 

αντιπολίτευση.  Θέλω να επισημάνω ότι αυτός ο τρόπος δε βοηθά κανέναν και ποσώς.  

Η αντιπολίτευση είναι ένα σημαντικό εργαλείο στη δημοκρατία και, όταν ασκείται με το 

σωστό τρόπο, σίγουρα ο τόπος έχει να ωφεληθεί, αλλά πολύ περισσότερο θα 

ωφεληθούν αυτοί οι ίδιοι, αν, όταν ασκούν αυστηρή κριτική, και είναι καλοδεχούμενη, 

υπάρχουν και τα ανάλογα επιχειρήματα. 

 Εδώ έχω ακούσει ότι ζητούν από τη σημερινή κυβέρνηση να απολογηθεί στο λαό 

γιατί δεν έδωσε τα ωφελήματα στους πολύτεκνους.  Το ερώτημα είναι απλό:  Αυτοί που 

κυβερνούσαν προηγουμένως, αφού τους ψηφίσαμε το νόμο, ο οποίος, φυσικά, είναι 

πολύ διαφορετικός από αυτόν που έχουμε ενώπιόν μας σήμερα, από τον Ιούλιο και 

πέρασαν αισίως έξι μήνες, γιατί δεν ήταν έτοιμοι την 1η του Γενάρη να αρχίσουν να 

πληρώνουν στις πολύτεκνες οικογένειες το επίδομα;  ∆εν άκουσα καμιά λογική εξήγηση 

και αντί να σιωπούν βγαίνουν από πάνω και ζητούν και τα ρέστα!   
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 Ποια ήταν η πραγματική διαδρομή του συγκεκριμένου νομοθετήματος;  Με τη 

φορολογική μεταρρύθμιση ετέθη ένα νομοθέτημα ενώπιον της Βουλής και τον 

περασμένο Ιούλιο ψηφίστηκε, για να παρασχεθεί επίδομα στις πολύτεκνες οικογένειες 

με παιδιά μέχρι ηλικίας δεκαοκτώ ετών.  ∆υστυχώς υπήρξε πλήρης απραξία και 

υπενθυμίζω ότι οι συνάδελφοι στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό ήταν υπέρ των 

εισοδηματικών κριτηρίων, μετά άλλαξαν γνώμη και ήταν εναντίον και, όταν ψηφίστηκε 

τον Ιούλιο η νομοθεσία, ψήφισαν εναντίον, διότι δε συμφωνούσαν με τα εισοδηματικά 

κριτήρια παρά το γεγονός ότι η κυβέρνηση συμφωνούσε.   

 Στις 6 Φεβρουαρίου, ενώ ήταν κλειστή η Βουλή -και θυμάστε τι σημαίνει 6 

Φεβρουαρίου, οι εκλογές ήταν στις 16 του Φλεβάρη και φαντάζομαι ότι αυτό έγινε για 

καθαρά προεκλογικούς λόγους, για να πουλήσουμε εκδούλευση στα χαρτιά προς τους 

πολύτεκνους- και πήρε απόφαση η κυβέρνηση να καταργήσει τα εισοδηματικά κριτήρια, 

να καταργήσει απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου προφανώς!  ∆ηλαδή, ενώ είχε το 

νόμο και έπρεπε από 1η του Γενάρη να αρχίσει να δίνει το επίδομα προς τις πολύτεκνες 

οικογένειες, έρχεται στις 6 του Φλεβάρη και παίρνει την απόφαση ότι καταργεί τα 

εισοδηματικά κριτήρια.  Ποια ήταν η συνέχεια;   

 Πρέπει να υπενθυμίσω το σώμα, και να μας ακούσει ο κυπριακός λαός, ότι στην 

ουσία αυτή η κυβέρνηση και ο σημερινός Πρόεδρος, προτού καν σχηματίσει 

κυβέρνηση, θυμάστε τις εξελίξεις στο κυπριακό πρόβλημα και θυμάστε ποια ήταν η 

διαδρομή στη Χάγη και πόσες δυσκολίες αντιμετώπισε αυτός ο τόπος!  Σίγουρα, μακάρι 

να είχε το χρόνο και την ευχέρεια να κοιτάξει πρώτα αυτό το νομοθέτημα, αλλά εξ 

αντικειμένου και εκ των πραγμάτων ήταν αδύνατο να κάνει οτιδήποτε.  Και να 

υπενθυμίσω ότι την ανάληψη της διακυβέρνησης του τόπου η κυβέρνηση την ανέλαβε 

πότε;  Την 1η του Μάρτη.  Παρά τις τρομερές δυσκολίες στην εθνική μας υπόθεση ο 

Υπουργός Οικονομικών ήρθε στην επιτροπή Οικονομικών στις 17 του Μάρτη, δηλαδή 
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δύο εβδομάδες από την ανάληψη των καθηκόντων της κυβέρνησης, και ενημέρωσε τη 

Βουλή ότι επεξεργάζονται συγκεκριμένο νομοθέτημα, για να καταστεί αυτός ο νόμος 

που ψηφίσαμε προηγουμένως λειτουργικός, αποτελεσματικός, αλλά, κατά κύριο λόγο, 

για να προσαρμοστεί και επί των προεκλογικών δεσμεύσεων αυτής της κυβερνήσεως 

και των κομμάτων που την υποστήριξαν και να προσαρμόσει αυτό το νομοθέτημα που 

βρίσκεται ενώπιον του σώματος σήμερα.  Πού είναι η καθυστέρηση, δηλαδή;  Ποιος 

καθυστέρησε;   

 Λένε οι συνάδελφοι ότι «ξέρετε, εμείς βάλαμε προτάσεις νόμου, για να 

υποχρεώσουμε την κυβέρνηση να έρθει με το νομοθέτημα».  Αυτό ποσώς δεν 

ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα, διότι, όπως έχω προαναφέρει, η ίδια η 

κυβέρνηση διά του Υπουργού των Οικονομικών από τις 17 Μαρτίου εξήγησε στην 

επιτροπή Οικονομικών ποια ήταν η θέση της.  Επίσης, πρέπει να επισημανθεί ότι η 

κυβέρνηση, μέσα πάντοτε στις οικονομικές της δυνατότητες και με ό,τι παρέλαβε από 

την προηγούμενη -διότι πρέπει να σημειώσω εδώ, να κάνω μια μικρή παρένθεση, ότι 

τερματίστηκε ο καιρός που ζούσαμε με δανεικά, αλλά πρέπει το δημόσιο χρήμα να το 

διαχειριστούμε μέσα στις οικονομικές μας δυνατότητες- αύξησε το όριο ηλικίας των 

παιδιών από το δέκατο όγδοο και πήγε στο εικοστό τρίτο και εικοστό πέμπτο έτος, 

ανάλογα και με τις στρατιωτικές τους υποχρεώσεις.  

 Επιπρόσθετα, για τις τρίτεκνες οικογένειες παρά το ότι δεν υπάρχει προεκλογική 

δέσμευση ο Υπουργός των Οικονομικών ενώπιον της επιτροπής έχει υποσχεθεί ότι θα 

ξαναδεί τυχόν αιτήματά τους και ενδεχομένως, εκεί που υπάρχουν κάποια παράπονα, 

το θέμα θα διορθωθεί στην πορεία του χρόνου. 

 Αυτή είναι η πραγματική διαδρομή αυτού του νομοσχεδίου και επισημαίνω ότι όσα 

λέχθηκαν εκ μέρους του πολύ αγαπητού μου συναδέλφου, του Λευτέρη Χριστοφόρου, 

ποσώς δεν ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα.  Και εκπλήττομαι πάντοτε όταν 
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ακούω ότι κατέχουν δήθεν το προνόμιο των ωφελημάτων προς τον κυπριακό λαό.  Ε, ο 

κυπριακός λαός ένιωσε τα “ωφελήματα” αυτής της διακυβέρνησης και το Φεβρουάριο 

έδωσε τη συγκεκριμένη απάντηση!  Άρα, λίγος σεβασμός προς τη λαϊκή ετυμηγορία, η 

οποία είναι ολόφρεσκα, κάνει καλό.  Και δε δεχόμαστε επ’ ουδενί ότι αυτή η κυβέρνηση 

στις εκατό μέρες της διακυβέρνησής της δεν έκανε τίποτε.  Έκανε πολλά!  Είναι αυτοί 

που δε θέλουν να τα βλέπουν που δεν τα βλέπουν!  Και υπενθυμίζω ότι αυτός ο τρόπος 

αντιπολίτευσης είναι μόνο για φλυαρίες και θορυβώδης, χωρίς κανένα αποτέλεσμα.  

Επισημαίνω προς τους συναδέλφους αυτούς που κατά έντονο τρόπο διαμαρτύρονται 

ότι την καμπάνα την έχουμε για να τη χρησιμοποιούμε όταν πρέπει.  Να την παίζετε την 

καμπάνα που το πρωίν ως το δείλις, αλλά προκαλείτε οχληρία, κύριοι!   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ντίνος Μιχαηλίδης. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, ως Α∆ΗΚ χαιρετίζουμε την κατάθεση του κυβερνητικού 

νομοσχεδίου και θα το υπερψηφίσουμε, γιατί με αυτό το νομοσχέδιο αίρεται η 

εκκρεμότητα σε σχέση με το επίδομα τέκνου κατά τρόπο ικανοποιητικό, με βάση τη 

θεσμοθέτηση εισοδηματικών κριτηρίων που στοχεύουν στη μεγαλύτερη ενίσχυση των 

κατώτερων εισοδηματικών στρωμάτων, σύμφωνα με την πάγιά μας πολιτική, σε ό,τι 

αφορά την ενδυνάμωση του κοινωνικού κράτους. 

 Θέλω, όμως, επί του προκειμένου να αναφερθώ στην πάγια θέση του κόμματός 

μας σε ό,τι αφορά τις τρίτεκνες οικογένειες και να υπογραμμίσω με ιδιαίτερο ενδιαφέρον 

τη δήλωση του Υπουργού Οικονομικών στην επιτροπή της Βουλής ότι θα φέρει στο 

σύντομο μέλλον σχετική πρόταση με την οποία θα ικανοποιούνται τα προβλήματα και 
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της τρίτεκνης οικογένειας.  Βασική θέση του κόμματός μας είναι ότι οι τρίτεκνες 

οικογένειες θα πρέπει να ενταχθούν πλήρως και να εξομοιωθούν με τις πολύτεκνες 

οικογένειες εις τρόπον ώστε να υπάρξει καλύτερη και πιο δίκαιη αντιμετώπισή τους. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆ε θα κάμω αντιπολίτευση ούτε από αυτή που αρέσει στον κ. Κουλία και στον κ. 

Ευαγόρου ούτε από αυτή που δεν τους αρέσει.  ∆ε θα κάμω αντιπολίτευση. θα κάμω 

συμπολίτευση, γιατί και η σημερινή κυβέρνηση με το νομοσχέδιο που καταθέτει σήμερα 

κάνει συμπολίτευση στην προηγούμενη κυβέρνηση.  Η σημερινή κυβέρνηση, 

συμπολιτευόμενη με την πολιτική της προηγούμενης και με την πολιτική του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού, αποσπά τη δική μας υποστήριξη σε ένα νομοσχέδιο το 

οποίο έρχεται να διορθώσει ένα πολύ μεγάλο λάθος που έχουν κάμει εδώ και περίπου 

δέκα έντεκα μήνες το ΑΚΕΛ με το ∆ΗΚΟ.  Όχι η τότε αντιπολίτευση. το ΑΚΕΛ με το 

∆ΗΚΟ.  Όχι τα τρία κόμματα, όπως προσπάθησε ο κ. Ευαγόρου ίσως από κεκτημένη 

ταχύτητα να ομαδοποιήσει τα πράγματα, αλλά το ΑΚΕΛ με το ∆ΗΚΟ ψήφισαν αυτό το 

νόμο-έκτρωμα, που ευτυχώς διορθώνεται σήμερα, που επιτέλους διορθώνεται σήμερα. 

 Μετά από αχρείαστη ταλαιπωρία πολλών μηνών αποκαθίσταται η αρχική πολιτική 

μας.  Και το ζήτημα αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφορά 106 900 οικογένειες.  Τα 

επιδόματα που χρωστά το κράτος -όχι η κυβέρνηση, το κράτος τα χρωστά- από την 1η 

του χρόνου αφορούν 214 800 παιδιά.  Και τα χρωστά το κράτος, όποια κι αν ήταν η 

κυβέρνηση, όχι διότι η προηγούμενη κυβέρνηση δεν έδωσε τα επιδόματα, όπως είπε ο 

κ. Ευαγόρου, αλλά διότι πολύ καλά ξέραμε ότι με το νόμο, όπως τον διαμόρφωσαν το 
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ΑΚΕΛ και το ∆ΗΚΟ στη Βουλή, πολύ καλά το ξέραμε ότι δε θα δίνονταν επιδόματα -μας 

είχαν προειδοποιήσει οι υπηρεσιακοί και τεχνοκράτες του Υπουργείου Οικονομικών και, 

αν θέλετε να θυμηθείτε, κύριοι συνάδελφοι, σας είχε προειδοποιήσει και ο σημερινός 

Υπουργός, ο κ. ∆ώρος Θεοδώρου.  Με την κακοτεχνία εκείνη, τη νομοθετική 

κακοτεχνία, που έγινε με ελαφρά τη συνείδηση και την καρδία, δήθεν διότι θα 

εισάγονταν εισοδηματικά κριτήρια, ουσιαστικά έχει γίνει όλη αυτή η εμπλοκή και η 

πολιτική του καθολικού επιδόματος τέκνου για όλες τις οικογένειες, για όλα τα παιδιά, 

δεν μπόρεσε να εφαρμοστεί, αλλά διαστρεβλώθηκε.  Η βασική πολιτική είναι αυτή και 

αποκαθίσταται σήμερα με αυτό το νόμο που θα ψηφίσουμε:  επίδομα τέκνου για όλες 

τις οικογένειες, για όλα τα παιδιά. 

 ∆εν ξέρω ποιες είναι οι αναφορές του κ. Ευαγόρου, όταν λέει ότι πρώτη φορά γι’ 

αυτό το μέτρο μίλησαν τα τρία κόμματα, λέει, της σημερινής συμπολίτευσης.  Εγώ αυτό 

που ξέρω είναι ότι αυτή ήταν πρόταση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού στις βουλευτικές 

εκλογές, αλλά κυρίως ότι, όταν ο Υπουργός Οικονομικών, ο κ. Τάκης Κληρίδης -και ο κ. 

Ευαγόρου μπορεί να μην το θυμάται, γιατί δεν ήταν τότε αυτόπτης μάρτυρας, δεν ήταν 

βουλευτής, αλλά ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος, για παράδειγμα, ο σημερινός Πρόεδρος 

της ∆ημοκρατίας, πρέπει να το θυμάται, ο σημερινός Υπουργός Οικονομικών πρέπει να 

το θυμάται- όταν ήλθε ο κ. Τάκης Κληρίδης το ∆εκέμβριο του 2000 στην επιτροπή 

Οικονομικών και κατέθεσε υπόμνημα για το τι φορολογική μεταρρύθμιση θέλει να κάμει, 

είχαν ζητήσει τότε τα κόμματα της αντιπολίτευσης «αφήστε μετά αυτή την ιστορία, 

έχουμε βουλευτικές εκλογές», θέση η οποία τελικά υιοθετήθηκε.  Εκείνο, όμως, το 

υπόμνημα που κατατέθηκε, η πρώτη εκδοχή της πρότασης της κυβέρνησης -και 

κατηγορήθηκε τότε η κυβέρνηση από την αντιπολίτευση ότι δεν είχε σαφή μέτρα 

κοινωνικής πολιτικής- είχε παρά ταύτα τρεις πολύ συγκεκριμένες κατευθύνσεις, άλφα, 

βήτα, γάμμα, για την κοινωνική πολιτική. 
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 Κύριε Ευαγόρου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ένα από αυτά τα τρία μέτρα 

ήταν το καθολικό επίδομα τέκνου.  Άρα, λοιπόν, δε χρειάζεται σήμερα να διαστρέφουμε 

την πραγματικότητα, για να βρούμε επιχειρήματα.  Η κάθε πλευρά θα πρέπει να 

τοποθετηθεί. 

 Εγώ θα επαναλάβω ότι το πρόβλημά μας ήταν η στρεβλή τροπολογία την οποία 

επέβαλαν διά πλειοψηφίας το ΑΚΕΛ και το ∆ΗΚΟ, όταν είπαν ότι ήθελαν για λόγους 

κοινωνικής δικαιοσύνης να αποκλειστούν οι εύποροι από αυτό το επίδομα τέκνου, που 

δεν υπήρχε ανάγκη να το πάρουν.  Και παρά το γεγονός ότι είχε εντοπιστεί από όλους 

ότι με το φορολογικό σύστημα που έχουμε δεν μπορούσε να γίνει αυτό το πράγμα, 

παρά το γεγονός ότι ήξεραν ότι δε θα λειτουργήσει αυτό το σύστημα, επέβαλαν ένα 

μηχανισμό που γνωρίζαμε ότι δε θα δουλέψει, με αποτέλεσμα να προκύψει εμπλοκή σε 

ολόκληρο το σύστημα και για τους έξι μήνες αυτού του έτους, δηλαδή από τον 

Ιανουάριο μέχρι σήμερα, περισσότερες από εκατό χιλιάδες οικογένειες να μην πάρουν 

το επίδομα που δικαιούνταν, με βάση τους λογαριασμούς και τις ισορροπίες της 

φορολογικής μεταρρύθμισης. 

 Αλλά και γνώριζαν ακόμα τα δύο αυτά κόμματα που τότε άλλαξαν τη νομοθεσία, 

γνώριζαν ακόμα ότι, κι αν μπορούσε να στηθεί ο σχετικός μηχανισμός και να 

λειτουργήσει η νομοθεσία όπως την ψήφισαν και την επέβαλαν, το αποτέλεσμα θα ήταν 

ακόμα χειρότερο.  Κι αν μπορούσε να γίνει διαλογή των δικαιούχων, με βάση τα 

εισοδηματικά κριτήρια που είχαν επιβληθεί, γνωρίζαμε ότι όχι απλώς δε θα υπήρχε 

κοινωνική δικαιοσύνη, αλλά θα υπήρχε αδικία, αδικία εις βάρος των μισθωτών, διότι 

κάποιοι οι οποίοι έχουν τη δυνατότητα, δυστυχώς, σ’ αυτό το κράτος να αποκρύβουν 

μέρος των εισοδημάτων τους θα δικαιούνταν επιδόματα τα οποία άλλοι με λιγότερα 

εισοδήματα δε θα δικαιούνταν, γιατί θα ήταν αυτομάτως δηλώσιμα τα εισοδήματά τους 

επειδή θα ήταν μισθωτοί.  Επομένως, λοιπόν, γνωρίζοντας ότι τελικά θα ανταμείβαμε 
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και την αντικοινωνική συμπεριφορά της φοροδιαφυγής, είπαμε ότι υπό αυτές τις 

περιστάσεις δε χρειάζεται να εισαγάγουμε τώρα εισοδηματικά κριτήρια.  Αυτή ήταν η 

συζήτηση, κύριοι συνάδελφοι, που έγινε εδώ, στην ολομέλεια, τον Ιούλιο, όταν 

ψηφίστηκε η νομοθεσία. 

 Οι φόροι όμως της φορολογικής μεταρρύθμισης είχαν επιβληθεί.  Οι πολίτες είχαν 

υποστεί τα βάρη και έλειψαν κάποια αντισταθμιστικά οφέλη.  Ο κ. Ευαγόρου ήθελε να 

μην είναι τόσο στενόκαρδη η φορολογική μεταρρύθμιση, για να πάρει περισσότερα ο 

λαός, που θα υφίστατο τα βάρη της φορολογίας και των άλλων υποχρεώσεων της 

εναρμόνισης.  Εδώ, όμως, για έξι μήνες που δε θα έπαιρναν το επίδομα τέκνου, και 

κυρίως που δε θα το έπαιρναν αυτοί που είχαν συνηθίσει να στηρίζονται στο επίδομα 

τέκνου, οι σαράντα τρεις τόσες χιλιάδες πολύτεκνες οικογένειες, πολλές από τις οποίες 

πιθανότατα εξαρτάτο το αν θα στρογγύλευαν το μήνα τους από αυτό το επίδομα που 

είχαν συνηθίσει να παίρνουν, ξαφνικά για έξι μήνες δεν έπαιρναν επίδομα.  Γιατί;  Γιατί 

είχε ψηφιστεί μια νομοθεσία που δεν μπορούσε να εφαρμοστεί.  Εδώ δε σκεφτήκαμε αν 

η ολική συμπεριφορά του πολιτικού συστήματος είναι στενόκαρδη ή ανοιχτόκαρδη ή 

είναι γενναιόδωρη ή όχι;   

 Όλη αυτή η ταλαιπωρία λήγει σήμερα με την ψήφιση αυτού του νόμου.  Εννοείται 

ότι το ύψος των επιδομάτων, όπως καθορίζεται στη νομοθεσία, δεν είναι ακριβώς αυτό 

που θα έπρεπε, όμως δεν είναι ώρα να ανοίξουμε τέτοια συζήτηση,  όπως θα έλεγα και 

στο συνάδελφο του ΚΙΣΟΣ ότι δεν είναι ώρα να ξεκινήσουμε να συζητούμε όλα αυτά τα 

θέματα που έχει θίξει, μερικά από τα οποία ήδη έχουν συζητηθεί -και κάποια δεν 

μπορούν να τύχουν αντιμετώπισης.  ∆ικαιούχοι αυτού του επιδόματος, με βάση και την 

ευρωπαϊκή ιδιότητα της Κύπρου, θα είναι όλοι οι κάτοικοι της Κύπρου -δεν μπορεί να 

γίνουν εξαιρέσεις- αλλά έχουμε επιφυλάξεις, κύριε Πρόεδρε, για το ύψος των 

επιδομάτων.  Θα θέλαμε να δούμε στη συνέχεια τόσο την κυβέρνηση, το Υπουργείο 
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Οικονομικών, όσο και τη Βουλή να προβληματίζονται και να αξιοποιήσουν και κάποιες 

ειδικές μελέτες που έγιναν.  Θέλω να μνημονεύσω μια ειδική μελέτη που έχει κάμει η 

Μονάδα Οικονομικών Ερευνών του Πανεπιστημίου Κύπρου με τίτλο, μάλιστα, «Πόσο 

ακριβώς πρέπει να είναι το επίδομα τέκνου» και με την πρώτη ευκαιρία, όταν θα 

υπάρξει η δυνατότητα, αφού αποκατασταθεί η τάξη και οι δικαιούχοι παίρνουν κανονικά 

τα επιδόματά τους, να μπορέσουμε, εφόσον, όπως λέει και ο κ. Κουλίας, και δε θα 

διαφωνούσαμε, το επιτρέψουν και τα οικονομικά του κράτους, να επανεξετάσουμε τα 

πράγματα. 

 Εδώ, όμως, πρέπει να ξέρουμε ότι και για τη συζήτηση που γίνεται για το όριο 

ενηλικιώσεως όλοι οι βουλευτές, στην επιτροπή Οικονομικών, τουλάχιστον, ήξεραν ότι 

αλλάζει το όριο ενηλικιώσεως, είτε συμφωνούσαν είτε όχι, και οι υπολογισμοί του ύψους 

των επιδομάτων έγιναν λαμβάνοντας υπόψη αυτή την αλλαγή.  Είπαμε κάτι το πολύ 

απλό:  Πόσα παίρνει ένας δικαιούχος, μια οικογένεια, δηλαδή, από μηδέν μέχρι είκοσι 

τρία έτη ή είκοσι πέντε, αν είναι άντρας, αν είναι άρρην, πόσα παίρνει;  Να το 

μοιράσουμε στα δεκαοχτώ.  Έτσι προέκυψαν οι αριθμοί που προέκυψαν. άρα είχε 

ληφθεί υπόψη η αλλαγή του ορίου.  Βεβαίως, όλοι συμφωνήσαμε εκ των υστέρων, 

ακούγοντας και τους ενδιαφερόμενους και ειδικότερα τις οργανώσεις τους, ότι θα ήταν 

καλύτερα να διατηρηθεί το εικοστό τρίτο ή το εικοστό πέμπτο, όπως συμβαίνει σήμερα.  

 Και θα ήθελα να πω εδώ, επειδή κάποιος συνάδελφος προλαλήσας το ανέφερε, 

ότι ναι, εμείς είχαμε καταθέσει προτάσεις νόμου, και θα σας πω γιατί καταθέσαμε 

προτάσεις νόμου ξέροντας ότι αυτό το πρόβλημα δεν μπορεί να λυθεί μόνο με 

προτάσεις νόμου -χρειαζόταν η συγκατάνευση της κυβέρνησης:   διότι ο λόγος για τον 

οποίο ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος, ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, παρά το ότι είχε 

δεσμευτεί -ναι, είχε δεσμευτεί στην προεκλογική περίοδο- ο λόγος, λοιπόν, που δεν το 

έκανε αμέσως δεν ήταν διότι ήταν απασχολημένος ο άνθρωπος, δεν ήταν διότι δεν είχε 
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το χρόνο, όπως είπε ο κ. Κουλίας!  Ήταν διότι απλούστατα το ένα από τα κόμματα της 

σημερινής συμπολίτευσης, και το μεγαλύτερο, δεν είχε πεισθεί.  Ήταν διότι το ΑΚΕΛ 

χρειαζόταν ίσως κάποιο χρόνο, για να επανέλθει και να αλλάξει εκείνη τη λανθασμένη 

του απόφαση.  ∆ε θέλω να είμαι άδικος με κανέναν.  Εγώ ξέρω ότι ο Υπουργός 

Οικονομικών ήθελε να το αλλάξει. Τι περίμεναν;  Εγώ λέω ότι περίμεναν το ΑΚΕΛ.  

 Εν πάση περιπτώσει, χαιρόμαστε που σήμερα, έστω κι αν δεν έχουν το θάρρος να 

παραδεχθούν ότι ήταν λάθος, αλλά προσπαθούν να το φορτώσουν σε άλλους, δέχονται 

και έρχεται αυτό το νομοσχέδιο, που θα το ψηφίσουμε.  Θα ξεκαθαρίσουμε όμως ακόμα 

ένα πράγμα, αφού έρχεται η ώρα ξανά να μιλούμε για επίδομα τέκνου:  ∆εν ήταν ποτέ 

ούτε ιδέα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ούτε και δική μου προσωπικά ιδέα -γιατί 

πολύς λόγος έχει γίνει- η επιβολή εισοδηματικών κριτηρίων.   

 Κύριοι συνάδελφοι, εγώ τουλάχιστον προσωπικά έχω συνηθίσει τις θέσεις που 

υπερασπίζομαι να τις υπερασπίζομαι· να παίρνω και την ευθύνη.  Αλλά δε δέχομαι 

κάποιοι άλλοι να προσπαθούν να φορτώσουν σε άλλους ιδέες και θέσεις οι οποίες 

έχουν αποτύχει στην πράξη!  Στις 2 Απριλίου του 2002 ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, 

μαζί και τα άλλα κόμματα τότε, είχε καταθέσει γραπτές προτάσεις και στις γραπτές 

προτάσεις μας φαίνεται, είναι δεύτερη πρόταση, η πρόταση για πολιτική στήριξη της 

οικογένειας και της παιδικής ηλικίας.  Σε αυτή την πρόταση λέμε:  «Νοικοκυριά των 

οποίων οι απολαβές είναι χαμηλότερες από ενάμιση φορά το μέσο μισθό στην 

οικονομία θα δικαιούνται αυξημένο επίδομα τέκνου, το οποίο επίδομα τέκνου βεβαίως 

θα το δικαιούνται όλοι οι άλλοι».  Αυτή είναι η πολιτική που έρχεται σήμερα με αυτό το 

νομοσχέδιο και γι’ αυτό εμείς επιχαίρουμε, όχι διότι θέλουμε να κάμουμε πολιτική στα 

άλλα κόμματα, αλλά διότι αυτή είναι η ορθότερη προσέγγιση.   

 Υπό τις περιστάσεις, με τα δεδομένα της Κύπρου, με το φορολογικό σύστημα που 

έχουμε, να πάρουν όλοι επίδομα τέκνου και οι φτωχότεροι, τα χαμηλότερα εισοδηματικά 
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στρώματα, όπως τα πιστοποιεί το έστω προβληματικό φορολογικό μας σύστημα, να 

πάρουν περισσότερα.  Ο κίνδυνος υπάρχει.  Κι ο κίνδυνος είναι να πάρουν κάποιοι 

κατά τι περισσότερα, ενώ ίσως να μη το δικαιούνται.  Είναι προτιμότερο όμως αυτό, 

μερικοί που ίσως θα κρύψουν κάποια εισοδήματα να πάρουν αυξημένο επίδομα τέκνου, 

παρά να το στερηθούν πολλοί μισθωτοί, όπως θα συνέβαινε με την προηγούμενη 

κακότεχνη, πιστεύω, νομοθεσία που είχε ψηφιστεί.   

 Επομένως, ξεκαθαρίζοντας και αυτό το πράγμα, εγώ θα καταλήξω λέγοντας, κύριε 

Πρόεδρε, ότι δεν είναι θέμα πολιτικής αντιπαράθεσης.  Η σημερινή κυβέρνηση κατάλαβε 

το λάθος που έκαμαν το ΑΚΕΛ και το ∆ΗΚΟ, επιβάλλοντας εκείνη τη νομοθεσία, την 

οποία, ναι, η προηγούμενη κυβέρνηση είχε ανεχτεί κι είχαμε ασκήσει κριτική και στην 

κυβέρνηση.  Εμείς πιστεύαμε τότε ότι έπρεπε να αναπέμψει το νόμο.  Εν πάση 

περιπτώσει, για άλλους λόγους τότε, ήταν το καλοκαίρι, προχωρούσε το Κυπριακό, 

μπαίναμε σε προεκλογική περίοδο και η κυβέρνηση έκρινε ότι θα δεχόταν τη νομοθεσία.  

Έπρεπε να αλλάξει· αλλάζει σήμερα.   

 Με αυτή τη σημερινή νομοθεσία, η κυβέρνηση υιοθετεί την πρόταση του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού και τις προτάσεις νόμου, οι οποίες βέβαια πλέον είναι άνευ 

περιεχομένου, και εφαρμόζεται η σωστή πολιτική.  Μια σωστή πολιτική που είναι καιρός 

να αντιληφθούμε ότι δεν μπορεί να είναι ούτε δόγμα ούτε μαγεία.  Και πρέπει να σας 

διαβεβαιώσω ότι η δική μας πρόταση για το επίδομα τέκνου ήταν και μελετημένη και 

είχε προκύψει κατόπιν προβληματισμού για τις δυνατότητες να επιβληθούν ή να μην 

επιβληθούν κριτήρια εισοδηματικά και για την ανάγκη να υποστηρίξουμε όλες τις 

οικογένειες και ειδικότερα εκείνες τις οικογένειες που είχαν μεγαλύτερη ανάγκη.   

 Η σημερινή, λοιπόν, κοινωνική πολιτική, που ελπίζουμε να τη δούμε σε 

μεγαλύτερο εύρος, είναι μια εκδοχή η οποία πρέπει να είναι συμβατή και 

συμπληρωματική προς τη γενικότερη οικονομική πολιτική.  ∆εν είναι θέμα στενής ή 
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ευρύχωρης καρδίας, αλλά είναι θέμα άσκησης πολιτικής, η οποία μέσα από τη 

δημοσιονομική διαχείριση να δημιουργεί πραγματικά δεδομένα και δυνατότητες, ούτως 

ώστε να μπορούν να στηρίζονται εκείνοι οι πολίτες που πρέπει να στηρίξει το κράτος.  

Ελπίζουμε, λοιπόν, ότι αυτό το πάθημα θα έχει γίνει μάθημα, διότι στις μέρες μας δε 

χωρούν ούτε κομματικά πείσματα ούτε δογματικές αυθεντίες, αλλά χρειάζεται μια 

σύγχρονη, ενημερωμένη και αδογμάτιστη συζήτηση της κοινωνικής πολιτικής αυτών 

των ευρωπαϊκών χρόνων της Κύπρου.  Χαιρόμαστε, διότι επιτέλους οι οικογένειες θα 

έχουν τα επιδόματα τέκνου.  Εμείς δεσμευόμαστε ότι θα συνεχίσουμε να 

προβληματιζόμαστε για το ύψος και τις ισορροπίες ανάμεσά τους και σημειώνουμε ένα 

ιδιαίτερο πρόβλημα που υπάρχει με τις πενταμελείς οικογένειες, τις τρίτεκνες, και η 

συζήτηση μπορεί να συνεχιστεί υπεύθυνα, ελπίζοντας ότι θα αποφύγουμε στο μέλλον 

τέτοια λάθη σαν αυτό το οποίο έχουν ουσιαστικά φορτώσει στη Βουλή κάποια πείσματα 

και κάποιοι εγωισμοί. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θα έρθω και εγώ στο βήμα, παρ’ όλο που είμαι συντομότερος.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έτσι μας τάσσετε ούλλοι τζι ύστερα παίρνετε φόρα! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Πράγματι χρειάστηκε να συμβουλευτώ το διαβατήριό μου, για να σιγουρευτώ ότι 

βρισκόμουν στην Κύπρο τους τελευταίους δέκα μήνες.  Μετρώντας με τις γνώσεις ενός 

παιδιού του δημοτικού, ανακάλυψα ότι στους τελευταίους δώδεκα μήνες οκτώ μήνες 
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κυβερνούσε η κυβέρνηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού -οκτώμισι, ακόμα 

περισσότερο- και τους τελευταίους τρεις μήνες η κυβέρνηση του Τάσσου 

Παπαδόπουλου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έν’ το διαβατήριο που το λέει τούτο; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Σιγουρεύτηκα ότι ήμουν στην Κύπρο, αγαπητέ συνάδελφε, ότι δεν ήμουν κάπου 

αλλού και ως ανόητος θεωρούσα ότι κυβερνούσε ο Τάσσος Παπαδόπουλος τους 

τελευταίους δέκα, δώδεκα μήνες, για να επιβάλει ή να προωθήσει την εφαρμογή μιας 

νομοθεσίας την οποία και εσείς έχετε ψηφίσει.  ∆ιότι φαίνεται ότι ξεχάννετε ότι μπορεί, 

ναι μεν, επί του συγκεκριμένου να έχετε τηρήσει αποχή, η οποία διαβάζεται ως 

συναίνεση, αλλά επί του συνόλου της φορολογικής μεταρρύθμισης, η οποία ως πλαίσιο 

συμπεριλαμβάνει τη συγκεκριμένη πρόνοια, έχετε ψηφίσει υπέρ, στηρίζοντας ακριβώς 

την κυβέρνηση του Γλαύκου του Κληρίδη, η οποία μέσα από μια διαδικασία 

συναινετικών διαδικασιών κατέληξε να προτείνει αυτό το συγκεκριμένο πλαίσιο, το 

οποίο, θυμίζω για την ιστορία, εμείς τουλάχιστον, ως Κίνημα Οικολόγων 

Περιβαλλοντιστών, δεν το ψηφίσαμε· ούτε ως μερικό νομοθετικό μέτρο ούτε ως στοιχείο 

της φορολογικής μεταρρύθμισης. 

 Βλέποντας τη σημερινή πραγματικότητα και μελετώντας ακριβώς την εισήγηση 

που έχουμε μπροστά μας, δεν μπορεί κανένας, μα κανείς, νομίζω, να μη χαιρετίσει το 

γεγονός ότι πολλές από τις αδυναμίες της μέχρι σήμερα τουλάχιστον εγκεκριμένης από 

τη Βουλή νομοθεσίας αναιρούνται.   

 Υπάρχει το ζήτημα, στο οποίο θα ήθελα λίγο να επεκταθώ, των πενταμελών 

οικογενειών, των οικογενειών που έχουν τρία παιδιά.  Είναι σαφές -προκύπτει από τα 

στοιχεία που έχουμε μπροστά μας και απ’ όσα στοιχεία κατά καιρούς μας έχει διαθέσει 
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η οργάνωση των πενταμελών οικογενειών- ότι υπάρχει ένα κρίσιμο σκαλοπάτι μεταξύ 

των οικογενειών που έχουν δύο παιδιά και των οικογενειών που έχουν τρία παιδιά.  

Φαίνεται ότι η πλειοψηφία των Κυπρίων, απ’ όλες τις στατιστικές που έχουμε υπόψη 

μας, είτε έχουν είτε στοχεύουν να μείνουν στα δύο παιδιά.  Και αντιλαμβάνεστε ότι αυτή 

η στοχοθέτηση οικογενειακού προγραμματισμού είναι μία πολιτική προσέγγιση η οποία 

οδηγεί με μαθηματική ακρίβεια στη γήρανση του πληθυσμού, διότι δεν πετυχαίνεται η 

ανανέωση· δεν ξεπερνιέται ο δείχτης της ανανέωσης.  Βεβαίως, πρέπει να πούμε ότι 

στην πρόταση που έχουμε μπροστά μας, και φαίνεται καθαρά από τους αριθμούς, 

γίνεται μία προσπάθεια ακριβώς να υπάρξει μία ώθηση, για να ξεπεραστεί αυτό το 

σκαλοπάτι από τα δύο στα τρία παιδιά και από τα τρία στα τέσσερα.  Σαφώς, οι 

οικογένειες που έχουν πέντε παιδιά και οι οικογένειες που έχουν τέσσερα παιδιά και οι 

οικογένειες που έχουν τρία παιδιά φαίνεται να είναι οι ευνοούμενες από την πρόταση 

που έχουμε μπροστά μας και καλώς συμβαίνει αυτό, κατά τη δική μου την άποψη.  Γιατί 

είναι εκείνη ακριβώς η μονάδα οικογενείας, με τρία παιδιά και με τέσσερα παιδιά, που 

είναι με τα δεδομένα της σύγχρονης ζωής πιο εφικτή, πιο δυνατή να την προσεγγίσει η 

μέση οικογένεια και είναι ακριβώς εκείνο το όπλο, δηλαδή η πενταμελής και η εξαμελής 

οικογένεια, που θα βοηθήσει την κοινωνία μας να ξεπεράσει το πρόβλημα της 

υπογεννητικότητας.  Επιβάλλεται όμως, τουλάχιστον για τις πενταμελείς οικογένειες -τις 

οικογένειες που έχουν τρία παιδιά- να υπάρξει διεύρυνση των ωφελημάτων, με την 

ένταξή τους, κατά το δυνατό, στην κατηγορία των πολυτέκνων, χωρίς σε καμία 

περίπτωση να μειώνονται τα πλεονεκτήματα και οι χορηγίες και οι άλλου κοινωνικού 

χαρακτήρα δυνατότητες που δίδονται στις οικογένειες των πολυτέκνων.   

 Τέλος, θα ήθελα να πω ότι η υπόθεση της στήριξης της οικογένειας, η οποία σε 

πάρα πολλές περιπτώσεις είχε αναφερθεί, πριν να φθάσουμε στη συζήτηση για το 

φορολογικό πακέτο -θυμάμαι ότι ακριβώς έγινε εκτενής συζήτηση το φθινόπωρο του 
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2001, όταν είχαμε μπροστά μας την ψήφιση των επιδομάτων για την τρίτεκνη 

οικογένεια- ήταν νομίζω ένα ώριμο κοινωνικό αίτημα, η στήριξη του θεσμού της 

οικογένειας από το πρώτο παιδί.   

 Θέλω να τονίσω ότι για μας η υπόθεση αυτή δεν τελειώνει με το να προσφέρουμε 

στις οικογένειες για τα παιδιά τους ένα οικονομικό αντάλλαγμα.  Υπάρχουν πολλά 

πράγματα στον τομέα της οικογένειας, όπως οι παροχές για τη νέα γυναίκα, για την 

εργαζόμενη γυναίκα, για το γονιό -για να μιλάμε καλύτερα- τα οποία ακόμα λείπουν από 

την κοινωνία μας.  Επιβάλλεται να προχωρήσουν άμεσα, γιατί μόνο με τη χορηγία και 

μόνο με την παροχή κάποιων επιπλέον ποσών, ιδιαίτερα στις ασθενέστερες οικονομικά 

οικογένειες, δεν πιστεύω ότι λύνουμε το πρόβλημα της υπογεννητικότητας ούτε 

στηρίζουμε οικονομικά αλλά και κοινωνικά το θεσμό της οικογένειας.   

 Προσωπικά θα υποστηρίξω, βέβαια, τη συγκεκριμένη νομοθεσία, το νομοσχέδιο, 

με την ελπίδα ότι θα είναι μόνο η αρχή.  Με την ελπίδα ότι θα ακολουθήσει αυτή η 

κυβέρνηση αυτή την πολιτική, που πράγματι έχει στηριχτεί πάνω στο όραμα των 

Κυπρίων για μια καλύτερη αντιμετώπιση του θεσμού της οικογένειας, και στη συνέχεια 

ακριβώς αυτή η κυβέρνηση, έχω την ελπίδα και εγώ και την πεποίθηση και την πίστη, 

θα έλεγα, θα προχωρήσει σε εκείνα ακριβώς τα μέτρα που περιλαμβάνονται και στο 

πρόγραμμά της για μια ολοκληρωμένη οικογενειακή πολιτική σε όλα τα επίπεδα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κυπριανού. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, θα ξεκινήσω απ’ εκεί που τερμάτισε ο κ. 

Περδίκης, για να πω ότι η υιοθέτηση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων της 

συγκεκριμένης πρότασης της κυβέρνησης αποτελεί μία σημαντική εξέλιξη.  Είναι ένα 
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σημαντικό μέτρο προς την κατεύθυνση της στήριξης του θεσμού της οικογένειας και θα 

έλεγα ταυτόχρονα ότι μας εναρμονίζει και με την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ικανοποιούνται οι 

απαιτήσεις κάποιων συνδικαλιστικών οργανώσεων, της ΠΕΟ τουλάχιστον, απ’ ό,τι έχω 

υπόψη μου, οι οποίες απαιτούσαν όπως το επίδομα τέκνου παρέχεται και στις 

οικογένειες που έχουν ένα παιδί και όχι μόνο στις οικογένειες που έχουν από τέσσερα 

παιδιά και πάνω.  Και ως τέτοιο, εμείς θεωρούμε ότι αυτό το μέτρο είναι ένα 

προοδευτικότατο μέτρο και θα το υπερψηφίσουμε. 

 Όμως, επειδή έχουν λεχθεί πάρα πολλά πράγματα, δε θα αντέξω στον πειρασμό 

και θα τα σχολιάσω.  Θα προσπαθήσω να είμαι όσο το δυνατό πιο σύντομος και θα 

αρχίσω, λέγοντας ότι ο καθένας έχει το δικαίωμα να ασκεί όποιου είδους αντιπολίτευση 

θέλει.  Κανένας δεν πρόκειται να θυμώσει σε κανέναν άλλον.  Από εκεί και πέρα όλους 

θα μας κρίνει ο λαός, με βάση το τι λέμε και πόσο συνεπείς είμαστε.  Επειδή φαίνεται ότι 

κάποιοι έχουν επιλεκτική μνήμη και επειδή πολύ φοβούμαι ότι κατά τη διάρκεια της 

συζήτησης κάποιες έννοιες έχουν κινδυνέψει να χάσουν την πραγματική τους σημασία, 

νιώθω την ανάγκη να τοποθετηθώ σε κάποια ζητήματα που έχουν εγερθεί, 

επαναλαμβάνω.   

 Ποιοι έχουν θέσει το θέμα του επιδόματος τέκνου σε όλη αυτή τη διαδικασία;  

Θέλω να υπενθυμίσω στους συναδέλφους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ότι στην 

πρόταση την οποία παρουσίασε η προηγούμενη κυβέρνηση δεν υπήρχε τέτοια 

πρόνοια.  Η πρόνοια εισήχθη τότε και μόνο, όταν τα τρία κόμματα της τότε 

αντιπολίτευσης, το ΑΚΕΛ, το ∆ημοκρατικό Κόμμα και το ΚΙΣΟΣ, είχαν από κοινού 

ετοιμάσει προτάσεις, οι οποίες αφορούσαν αντισταθμιστικά μέτρα μετά από την επιβολή 

της φορολογικής μεταρρύθμισης και σε αυτές τους τις προτάσεις συμπεριέλαβαν και το 

θέμα του επιδόματος τέκνου. 
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 Από ποιους τέθηκαν τα εισοδηματικά κριτήρια;  Όσο και αν επιδιώκει ο 

∆ημοκρατικός Συναγερμός σήμερα να αρνηθεί την πατρότητα, του ανήκει.  Και στην 

επιτροπή Οικονομικών είναι ο Συναγερμός που έθεσε το θέμα των εισοδηματικών 

κριτηρίων, αλλά και στη σύσκεψη των αρχηγών των κομμάτων είναι και πάλι ο 

Συναγερμός που έθεσε το θέμα των εισοδηματικών κριτηρίων.  Μας λένε ότι ήταν 

συνεπείς και σταθεροί στη θέση τους σήμερα, γιατί είχαν καταψηφίσει τα εισοδηματικά 

κριτήρια.  Να δούμε ποια ήταν η συνέπεια και η σταθερότητά τους.  Άλλαξαν θέση μετά 

από τις αντιδράσεις οι οποίες προήλθαν από την οργάνωση των πολυτέκνων.  

Ανέκρουσαν πρύμναν και διαφοροποίησαν τη θέση τους, επαναλαμβάνω, τότε και 

μόνο, σε ό,τι αφορά τα εισοδηματικά κριτήρια, όταν η οργάνωση των πολυτέκνων 

άσκησε έντονες και αφόρητες πιέσεις όχι μόνο πάνω στο Συναγερμό, αλλά και πάνω σε 

όλα τα πολιτικά κόμματα στη Βουλή.  Και κάποια πολιτικά κόμματα βρήκαν τη δύναμη 

και το θάρρος να πουν «όχι, κύριε, εμείς θεωρούμε ότι αυτό είναι ένα προοδευτικό 

μέτρο, αντέχουμε στην πίεση την οποία μας ασκείτε», ενώ ο Συναγερμός δεν κατάφερε 

να αντέξει στην πίεση η οποία ασκείτο πάνω του από την οργάνωση των πολυτέκνων.

 Μας είπε και κάτι άλλο ο κ. Χριστοφόρου για τη συνέπειά τους, ότι «σήμερα είμαι 

συνεπής και ψηφίζω αυτό το οποίο παρουσιάζεται, γιατί δεν περιέχει εισοδηματικά 

κριτήρια».  Εγώ θέλω να του υπενθυμίσω και μια άλλη “συνέπεια” την οποία έχουν 

επιδείξει κατά τη διάρκεια αυτής όλης της διαδικασίας.  Αγωνίστηκε το ΑΚΕΛ μέχρι και 

την ολομέλεια της Βουλής να πείσει την προηγούμενη κυβέρνηση, την κυβέρνηση του 

Συναγερμού, ότι θα έπρεπε να παραμείνει η παραχώρηση του επιδόματος τέκνου για τα 

μεν αγόρια μέχρι την ηλικία των είκοσι πέντε, για τα δε κορίτσια μέχρι την ηλικία των 

είκοσι τριών, αν και εφόσον φοιτούσαν.  Μέχρι και την τελευταία στιγμή η προηγούμενη 

κυβέρνηση δε δέχθηκε, γιατί θα επιβαρυνόταν, μας έλεγαν τότε, το κρατικό ταμείο.  Και 
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σήμερα, μόλις πέρασαν στην αντιπολίτευση, η πρώτη τους πολιτική πράξη ήταν να 

καταθέσουν πρόταση νόμου, για να ικανοποιήσουν αυτό το αίτημα των πολυτέκνων. 

 Υπάρχει όμως και κάτι άλλο:  Εδώ και πολλά χρόνια το ΑΚΕΛ είχε καταθέσει 

πρόταση και επέμενε ότι θα έπρεπε να παραχωρηθεί το δικαίωμα της απόκτησης 

αφορολόγητου αυτοκινήτου από τους πολύτεκνους.  Λοιπόν, για χρόνια, ενώ ήταν στην 

κυβέρνηση αυτό το δικαίωμα το αρνιόνταν. μόλις πέρασαν στην αντιπολίτευση 

κατέθεσαν πρόταση νόμου και γι’ αυτό το θέμα.  Λοιπόν, νομίζω ότι αυτά από μόνα 

τους αποδεικνύουν ποια ήταν η αξιοπιστία και ποια ήταν η συνέπεια της κάθε πολιτικής 

δύναμης σε αυτή τη διαδικασία. 

 Θέλω να απαντήσω και στο ερώτημα ποιος ευθύνεται για το γεγονός ότι οι 

πολύτεκνοι δεν πήραν επίδομα από την 1η του Γενάρη, όπως προνοούσε η νομοθεσία 

την οποία ψηφίσαμε στη Βουλή.  Όπως πολύ σωστά είπε ο κ. Χριστοφόρου, η 

νομοθεσία ψηφίστηκε στις 25 του Ιούλη.  Υπήρχαν πέντε ολόκληροι μήνες για την  

προηγούμενη κυβέρνηση να εφαρμόσει, σας παρακαλώ, νόμο τον οποίο ψήφισε η 

Βουλή.  Και εδώ αποδεικνύει και πόσο σεβασμό έδειξε η προηγούμενη κυβέρνηση 

στους δημοκρατικούς θεσμούς του τόπου.  Για πέντε ολόκληρους μήνες όχι απλά και 

μόνο δεν έκαναν οτιδήποτε οι κυβερνώντες, για να δημιουργήσουν την απαραίτητη 

υποδομή για την παραχώρηση του επιδόματος τέκνου, αλλά αντιθέτως υπέθαλπαν 

ενέργειες από διάφορες κατευθύνσεις, για να ανατραπεί η απόφαση της Βουλής.  Αν, 

λοιπόν, από το Γενάρη δεν έχει καταβληθεί το επίδομα τέκνου στους πολύτεκνους της 

Κύπρου, θα έλεγα σε όλες τις οικογένειες οι οποίες έχουν τέκνα ότι θα πρέπει να 

αιτιώνται το Συναγερμό και την κυβέρνησή του και όχι κανέναν άλλο. 

 Έχει εισοδηματικά κριτήρια η πρόταση η οποία έχει κατατεθεί σήμερα;  Θέλω να 

πω, προτού απαντήσω στο ερώτημα, ότι η συνδικαλιστική οργάνωση της αριστεράς, η 

ΠΕΟ, εδώ και χρόνια υποστήριζε μια πρόταση πανομοιότυπη με αυτή η οποία έχει 
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εγκριθεί σήμερα.  Γιατί ακριβώς, ενώ από τη μια παρέχει επίδομα τέκνου σε όλες τις 

οικογένειες, από την άλλη στηρίζει τα χαμηλά εισοδηματικά στρώματα.  Και αυτή ήταν  η 

φιλοσοφία της υιοθέτησης των εισοδηματικών κριτηρίων.  Ποιους θα πρέπει να βοηθά 

το κράτος, αγαπητοί συνάδελφοι;  Θα πρέπει να βοηθά εκείνους οι οποίοι έχουν πολλά 

λεφτά;  Εκείνους οι οποίοι έχουν τεράστιες καταθέσεις στις τράπεζες ή θα πρέπει να 

βοηθά εκείνους οι οποίοι έχουν πραγματική ανάγκη, τα χαμηλά και τα μεσαία 

εισοδηματικά στρώματα;  Αυτούς ικανοποιεί η σημερινή πρόταση η οποία εγκρίνεται 

από τη Βουλή.  Για μας ήταν θέμα αρχής. 

 Θέλω να καταλήξω για το θέμα των πολυτέκνων λέγοντας και το εξής:  Έχουν 

ακουστεί απόψεις για την ανάγκη βελτίωσης αυτών που παραχωρούνται στις τρίτεκνες 

οικογένειες.  Να πω απλώς ότι η κυβέρνηση έχει δεσμευτεί γι’ αυτό το θέμα, ότι, με την 

ολοκλήρωση και την ψήφιση αυτού του θέματος, του σημερινού νομοσχεδίου, που 

έχουμε ενώπιόν μας, από τη Βουλή, θα ασχοληθεί πιο επισταμένα και με το θέμα των 

τρίτεκνων οικογενειών, για να μπορέσει να τις ικανοποιήσει και εκείνες. 

 Όμως, πέραν της ουσίας του θέματος που έχω αναπτύξει, θέλω πολύ σύντομα να 

αναφερθώ σε κάποια σχόλια, αλλά και στον τρόπο με τον οποίο οι συνάδελφοι από το 

Συναγερμό έχουν παρουσιάσει και σήμερα, αλλά και προηγουμένως, κάποια ζητήματα.  

Πρώτα, να διορθώσω μια ανακρίβεια που έχει λεχθεί από τον κ. Χριστοφόρου.  Είπε ότι 

σε δημόσιά μου δήλωση κατακεραύνωσα το Συναγερμό, γιατί δήθεν δεν ήθελε το 

επίδομα τέκνου.  Εγώ τον προκαλώ να μου παρουσιάσει αυτή τη δήλωση.  Εκείνο που 

είχα πει, κύριε Χριστοφόρου, και δημόσια και το είπα και από το βήμα της Βουλής -δεν 

ξέρω τι γράφουν οι εφημερίδες. αναφέρομαι σε τι είπα- είναι ότι η κυβέρνηση ευθύνεται 

για το ότι δεν καταβλήθηκε το επίδομα τέκνου από την 1η του Γενάρη, όπως θα έπρεπε 

να είχε καταβληθεί, για το ότι δε δημιούργησε την απαραίτητη υποδομή, για να 

παραχωρηθεί το επίδομα τέκνου. 
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ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θέλω να πω στους συναδέλφους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ότι έχουν το 

δικαίωμα να επιλέγουν τον τρόπο με τον οποίο θα ασκούν αντιπολίτευση.  Απλώς, τους 

διευκρινίζουμε για πολλοστή φορά ότι εμάς αυτός ο τρόπος τον οποίο έχουν επιλέξει 

δεν πρόκειται να μας φοβίσει.  ∆εν πρόκειται να υποχωρήσουμε από θέσεις αρχής που 

έχουμε, γιατί ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός ασκεί μια ισοπεδωτική, μια μηδενιστική, 

αντιπολίτευση.  Εμείς έχουμε υποσχεθεί στον κυπριακό λαό ότι θα εφαρμόσουμε ένα 

συγκεκριμένο πρόγραμμα και αυτό το πρόγραμμα θα το εφαρμόσουμε στο ακέραιο, όσο 

και να φωνάζουν, όσο και να προσπαθούν να εκφοβίσουν τα πολιτικά κόμματα, τους 

πολίτες σε τελευταία ανάλυση, και τη σημερινή κυβέρνηση.  Απλώς, θα πω ότι έχουν 

ξεκινήσει πολύ νωρίς και νομίζω ότι θα κουραστούν. 

 Και θα καταλήξω λέγοντας ότι θα πρέπει να το πάρουν και απόφαση ότι ο 

κυπριακός λαός, στις 16 του Φεβράρη, έχει κρίνει τον τρόπο με τον οποίο έχουν 

κυβερνήσει τον τόπο τα τελευταία δέκα χρόνια και έχει καταλήξει στο συμπέρασμα, ο 

κυπριακός λαός, ότι ήταν εντελώς ασυνεπείς σε αυτά τα οποία του είχαν υποσχεθεί, ότι 

υπήρχε μεγάλη διάσταση μεταξύ λόγων και έργων της κυβέρνησης του Συναγερμού.  ∆ε 

συμφωνούσε ο λαός με την κοινωνική και την οικονομική πολιτική την οποία 

ακολουθούσε ο Συναγερμός και με όλη την πολιτική την οποία άσκησε στα θέματα 

εσωτερικής διακυβέρνησης και τους έχει αντικαταστήσει στην εξουσία.  Αυτό, λοιπόν, θα 

πρέπει να το πάρουν απόφαση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Εδώ έχω έναν κατάλογο από δύο άτομα που απέμειναν. 

 Κύριε Πιττοκοπίτη, έχετε το λόγο. 
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ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και εγώ πιστεύω ότι εξαντλήθηκε, πρέπει να σας πω. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Να μιλήσει και κανένας από το ∆ΗΚΟ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τώρα να δούμε πώς θα σας εξαντλήσει ο κ. Πιττοκοπίτης και ύστερα! 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θέλω να ομολογήσω, διπλοσυνάδελφε Χριστοφόρου, ότι πράγματι κάναμε λάθος, 

ζητούμε συγνώμη.  Αλλά το συγνώμη είναι για το λάθος μας που σας κάναμε εξουσία το 

1993.  Και όλα αυτά τα χρόνια το ∆ημοκρατικό Κόμμα και ο δηκοϊκός κόσμος 

αγωνιστήκαμε σκληρά, ναι, για να απαλλάξουμε αυτό τον τόπο από τη δική σας 

διακυβέρνηση.  Το λάθος μας και το συγνώμη είναι γι’ αυτό και δεν είναι η πρώτη φορά 

που το λέμε το έχουμε ξαναπεί και στο παρελθόν. 

 Είπες ότι παρακολουθείτε τώρα και για εκατό μέρες.  Χιλιάδες μέρες θα 

παρακολουθείτε, όχι εκατό!  Χιλιάδες μέρες θα παρακολουθείτε, γι’ αυτό είναι θέμα 

αντοχής!  Ισχυρίζεστε, συνάδελφε, ειλικρινά ότι είχατε προτάσεις, είχατε θέσεις, είχατε 

κοινωνική πολιτική.  Αλλά, για να εκθέσετε το ∆ΗΚΟ και το ΑΚΕΛ, όπως 

ισχυριζόσασταν, όταν ήσασταν στο βήμα, γιατί δεν καταθέσατε εσείς το νομοσχέδιο, 

όπως εσείς το θέλατε, ούτως ώστε εμείς να αρνηθούμε να το ψηφίσουμε και να 

μείνουμε εκτεθειμένοι;  Φαίνεται ξεχνάτε ότι εσείς οι ίδιοι και ο φίλος μου ο κ. 

Προδρόμου, όταν εμείς προσπαθούσαμε, οι δυνάμεις της αντιπολίτευσης, για τη 

φορολογική μεταρρύθμιση, τα είχατε τσουγκρίσει και είχατε κακοφανιστεί, γιατί γίνονταν 
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επαφές του τότε Υπουργού Οικονομικών με τα κόμματα της αντιπολίτευσης.  ∆εν 

πρέπει να τα ξεχνούμε αυτά και δεν πρέπει η μνήμη μας να είναι επιλεκτική εκεί που 

μας συμφέρει. 

 Είπες, συνάδελφε, ότι εμείς λέγαμε «δώστε τα όλα».  Γι’ αυτό δώσατε τα £315 

εκατομ. και τώρα τρέχουμε;  Αυτό είναι που εννοούσατε;  Έχουμε μέρες για εκείνα τα 

πράγματα.  Όταν θα έρθει το σχετικό νομοσχέδιο, ο συμπληρωματικός 

προϋπολογισμός, στη Βουλή, είναι όλα εκεί καταγραμμένα και τότε θα έχουμε να πούμε 

πολλά και για ένα έκαστον! 

 Θέλω να σας πω ακόμα το εξής:  Στα πίσω καθίσματα βλέπω τον πρόεδρο των 

πολυτέκνων.  ∆υο μέρες μετά το σχηματισμό της νέας κυβέρνησης είχαν συνάντηση με 

το ∆ημοκρατικό Κόμμα και ήμουν επικεφαλής αυτής της αντιπροσωπίας του 

∆ημοκρατικού Κόμματος.  Και γι’ αυτά τα πράγματα τα τροποποιημένα, που ήρθαν 

σήμερα εδώ και θα τα υπερψηφίσουμε, είχαμε μιλήσει από εκείνη την ημέρα, γιατί ήταν 

δέσμευση του Προέδρου Παπαδόπουλου, γιατί ήταν δέσμευση των δυνάμεων της 

αλλαγής, ότι αυτά τα πράγματα θα τα εφαρμόζαμε.  Φαίνεται όμως ξεχνάτε επίσης 

ακόμα ένα σημαντικό πράγμα:  Όταν σχεδόν κάθε Πέμπτη ή σε τακτά χρονικά 

διαστήματα ήταν εδώ οι πολύτεκνοι, απ’ έξω, και διαμαρτύρονταν, θυμάστε εναντίον 

ποιου διαμαρτύρονταν;  Του δικού σας υπουργού, των Οικονομικών, του κ. Κληρίδη 

τότε, και εσάς, αν θυμάστε καλά.  Γιατί ήσασταν εδώ στη Βουλή και τα θυμάστε. 

 Μιλάτε εσείς του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και λέτε «πρέπει να έχουμε σύγχρονη 

πολιτική και ευρωπαϊκή πολιτική».  Μήπως είναι σύγχρονη και ευρωπαϊκή πολιτική όλες 

αυτές οι σκοπιμότητες και η απόκρυψη όλων αυτών των υποχρεώσεων και τα £315 

εκατομ., τα οποία φορτώθηκαν στη νυν κυβέρνηση για το 2003;  Αν είναι αυτή η 

σύγχρονη πολιτική και η ευρωπαϊκή πολιτική, σας λέμε από τα τώρα «να μας λείπει»!  
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Εμείς δεν πρόκειται να πολιτευθούμε ούτε και να κυβερνήσουμε, οι δυνάμεις της 

σημερινής συμπολίτευσης, αυτό τον τόπο με αυτές τις νοοτροπίες. 

 Σίγουρα στον τόπο μας, κύριοι, έχουν γίνει πολλά.  ∆εν είναι όμως το θέμα εδώ και 

δεν τελειώνει εδώ, γιατί δεν είναι στατικό.  Εμείς το έχουμε κατά νουν ως ∆ημοκρατικό 

Κόμμα και το είπαμε και στους πολύτεκνους και το λέμε και σήμερα με τον πιο 

κατηγορηματικό τρόπο, εκκρεμεί ακόμα και το επίδομα μάνας, εκκρεμεί και το πιο 

σημαντικό, που είναι το αφορολόγητο αυτοκίνητο. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Βάλαμε πρόταση. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Βάλατε πρόταση μετά τις διακηρύξεις και τις δεσμεύσεις που είχαμε λάβει.  Είναι η 

εύκολη δουλειά που θα κάνετε τώρα, αλλά θα κουραστείτε, γιατί σας είπα ότι δεν είναι 

εκατό μέρες ή χίλιες πεντακόσιες. είναι πολλές χιλιάδες μέρες που θα αναμένετε.  Και 

είναι γι’ αυτό που παρακολουθείτε τι υποσχόμαστε, πώς τοποθετούμαστε και την άλλη 

μέρα καταθέτετε προτάσεις νόμου, γιατί νομίζετε ότι θα πείτε «πτου, πρώτοι»!  Πάντα 

θα είστε δεύτεροι, γιατί ο λαός σας έχει κατατάξει να είστε στην αντιπολίτευση. 

 ∆εν μπορεί μετά την εναρμόνισή μας με την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Μετά την 

εφαρμογή του νόμου όσον αφορά και την εφαρμογή ζωνών ασφαλείας στα πίσω 

καθίσματα, που είναι για τρεις επιβάτες, μετά που δεν καλύπτει η ασφάλεια πέρα από 

πέντε άτομα εντός του αυτοκινήτου, δηλαδή όσα είναι και τα καθίσματα, έστω και αν 

έχουν ασφάλεια, εφόσον οι επιβάτες είναι περισσότεροι, δεν καλύπτονται.  Ο άνθρωπος 

ο οποίος έχει τέσσερα παιδιά, έχει πέντε παιδιά, έχει έξι παιδιά θα μεταφέρει τους τρεις, 

και ειδικά, εφόσον ερχόμαστε όλοι και λέμε ότι πρέπει να ενισχυθούν αυτές οι 

οικογένειες των πολυτέκνων, θα ενοικιάζει ακόμα ένα αυτοκίνητο ταξί να είναι πίσω, για 

να φέρει τα υπόλοιπα τέσσερα παιδιά, ή θα βάλει το γείτονα να τους ακολουθεί;  Εμείς 
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δεσμευτήκαμε ως ∆ΗΚΟ ότι θα μελετήσουμε το θέμα και θα κάνουμε ό,τι μπορούμε και 

γι’ αυτό το πράγμα.   

 Οι φαντάροι μας.  Η μισθοδοσία τους.  Για να είμαστε δίκαιοι,  ναι, όταν υπάρχουν 

και είναι πολύτεκνοι, θα πρέπει να υπάρχει και κλιμακωτή και ανάλογη αντιμισθία αυτών 

των φαντάρων, γιατί τα προβλήματα τα οικονομικά που έχουν είναι πολύ περισσότερα 

απ’ ό,τι άλλων.  Με τη σημερινή τροποποίηση μας είπατε ότι είχατε γραμμένο στο χαρτί 

τάχατές μου ότι και για τις χαμηλές εισοδηματικά τάξεις θα έπρεπε να δίνονται και 

περισσότερα ή πιο ψηλά επιδόματα.  Πότε και πού και ποιοι ήταν οι αριθμοί;  Ενώ 

σήμερα αυτή η κυβέρνηση, με την τροποποίηση, έρχεται και καταθέτει και λέει «...οι 

έχοντες εισόδημα μέχρι έξι χιλιάδες ή οι έχοντες εισόδημα μέχρι δώδεκα χιλιάδες».  

Αυτή είναι η κοινωνική δικαιοσύνη και είναι αυτή που θα εφαρμόσει αυτή η κυβέρνηση, 

όσο και αν θα προσπαθείτε ή να οικειοποιείσθε αυτά τα μέτρα για κοινωνική δικαιοσύνη 

ή απλώς να τα αντιμάχεστε και να κάμνετε στείρα αντιπολίτευση.   

 Είπατε ειλικρινά εσείς του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για το νομοσχέδιο και τη 

φορολογική μεταρρύθμιση ότι ήταν μια κακοτεχνία και έπρεπε αυτή η κακοτεχνία να 

διορθωθεί.  Μα η μόνιμη δουλειά σας στη διακυβέρνηση... Εκάμετε τίποτε άλλο από 

κακοτεχνίες;  Και, ναι, είναι υποχρέωση αυτής της νέας κυβέρνησης να διορθώσει όλες 

αυτές τις κακοτεχνίες που επί χρόνια κατασκευάζατε και δημιουργούσατε σ’ αυτό τον 

τόπο!  Μας λέτε ότι θα δούμε τα αποτελέσματα της αλλαγής και ότι δεν είναι αλλαγή 

που ψήφισε ο κόσμος, αλλά ψήφισε εφιάλτη.   

 Κύριοι συνάδελφοι, αυτή την κυβέρνηση θα πρέπει να την κρίνετε, και επιβάλλεται 

να την κρίνετε, μια και έχεις συνέχεια και υπό μάλης, αγαπητέ συνάδελφε, το 

πρόγραμμα όχι μόνο του Προέδρου Παπαδόπουλου, αλλά και όλων εκείνων των 

πολιτικών δυνάμεων που στήριξαν αυτή την εκλογή, να το παρακολουθάς και, αν δεν 

εφαρμοστεί αυτό το πρόγραμμα, να κάμετε έντονη κριτική.  Και σας διαβεβαιούμε 
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πρώτα εμείς ότι, ναι, θα κάνουμε κριτική, αλλά δε θα χρειαστεί, γιατί αυτό το πρόγραμμα 

σίγουρα θα το εφαρμόσουμε, γιατί είμαστε αξιόπιστοι.   

 Μέσα μήπως στις κοινωνικές παροχές που εκάμετε και μέσα στις κακοτεχνίες 

μπορεί να ξεχάσω καμιά φορά εκείνα τα διακόσια εκατομμύρια των S 300 με το 

θεματικό πάρκο που εκάμετε στο Βουνί;  Έν’ γι’ αυτές τις κακοτεχνίες που μιλάτε ή 

ξεχνάτε;  Γι’ αυτό, συνάδελφοι, συμβουλευτικά, εισηγητικά, αν θέλετε, μη ρίχνετε πέτρες, 

γιατί το σπίτι σας είναι από πολύ λεπτό γυαλί.ούτε κάποια μιλίμετρα δεν έχει.  Σας είπα 

και την προηγούμενη φορά, αλλά φαίνεται δεν το κατανοάτε.  Θα παίρνετε αυθημερόν 

και καθημερινώς απάντηση!  Για όλα αυτά τα πλαστά!  Για όλα αυτά τα πυροτεχνήματα 

που ρίχνετε!  Γιατί πιστεύετε ότι με αυτό τον τρόπο θα παρασύρετε το λαό.  Ο λαός 

βάζει το χέρι του στην τσέπη!  Ο λαός παίρνει την τσάντα και πάει να ψωνίσει!  Ο λαός 

έχει καθημερινές ανάγκες!  Και, όσα και αν του πείτε, εκείνο το οποίο καθημερινά θα 

κρίνει ο λαός είναι πώς ήταν τα πράγματα προηγουμένως και πώς είναι τα πράγματα 

σήμερα.   

 Εμείς, συνάδελφε, στηρίξαμε πάρα πολλές φορές -και όχι μόνο το ∆ημοκρατικό 

Κόμμα, αλλά τουλάχιστο τα κόμματα της πλειοψηφίας-  εσάς που ήσαστε μόνιμη 

μειοψηφία ως κυβέρνηση εντός Βουλής.  Αν ακολουθούσαμε την ίδια τακτική που 

ακολουθάτε εσείς σήμερα, της στείρας αντιπολίτευσης, ούτε ένα νομοσχέδιο δε θα 

περνούσατε.  Αλλά εμείς υπεύθυνα, σταθμίζοντας το καθετί, μετρώντας το, το 

υπερψηφίζαμε και αναλαμβάναμε και το κόστος.  ∆ε θα δεχθούμε σήμερα για όλα εκείνα 

τα οποία διαπράξατε σ’ αυτό τον τόπο να έρχεστε να μας ζητάτε τα ρέστα και να μας τα 

φορτώνετε εμάς!  Είμαστε μικρή χώρα, λίγος πληθυσμός -το είπα και άλλες φορές και 

θα το ξαναπώ- γι’ αυτό είναι πολύ εύκολο, όταν θέλουμε, να γνωρίζουμε τι τρώει ο 

άλλος το βράδυ σπίτι του ή πού διακινήθηκε.  Και θέλω να πιστεύω ότι αυτό το λαό δεν 

μπορείτε ξανά να τον εξαπατήσετε.  Ναι, όταν σας λέγαμε ότι αυτές οι εκλογές, οι 
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προεδρικές, θα είναι μιας Κυριακής, δε θέλατε να το πιστέψετε.  Ε, τώρα σας λέω κάτι 

άλλο:  Αυτή η κυβέρνηση θα κυβερνήσει για χιλιάδες μέρες. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Νίκου Πιττοκοπίτη, ο Πρόεδρος της Βουλής 

επανήλθε στην έδρα.) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, κάνω έκκληση, αν θα μιλήσετε, να πείτε δκυο λόγια, διότι 

θεωρώ πραγματικά ότι έχει εξαντληθεί το θέμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μόνο ένα λεπτό θα πάρω, επειδή έγινε μια προσωπική αναφορά... 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Λυπούμαι, κύριε Πρόεδρε, με παρέσυραν οι άλλοι και είπα περισσότερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ 

 Έν’ του Κατσουρίδη που λέω, κύριε Πιττοκοπίτη. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Είπα ότι απολογούμαι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εσάς εν σας είπα τίποτε. 

(Γελά.) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς θέλω να σημειώσω δυο πράγματα.  Το ένα αφορά τη 

συζήτηση που έγινε στη Βουλή και το άλλο μια τακτική που είναι καθαρό ότι έχει 

υιοθετήσει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός.   
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 Σχετικά με το πρώτο, που αφορά τη συζήτηση, θεωρώ ότι είναι κέρδος για τους 

συναδέλφους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού το ότι έχουν υποχρεωθεί τόσο γρήγορα 

να κρατούν υπό μάλης το προεκλογικό πρόγραμμα του Τάσσου Παπαδόπουλου και να 

το μελετούν, όπως τζιαι το ότι μελετούν τη “Χαραυγή”.   

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι είναι ήδη τακτική -και έχει σημειωθεί στις 

επιτροπές- να εγγράφουν θέματα τα οποία παίρνουν μέσα από το προεκλογικό 

πρόγραμμα.  Κατά την ώρα που μιλούσε ο κ. Πιττοκοπίτης εφώναξαν για τρία θέματα 

που έχουν εγγράψει.  Αυτό το πράγμα είναι παραδοχή ότι θα εφαρμοστεί το πρόγραμμα 

και θέλουν να προλάβουν να είναι καταγραμμένη και η δική τους συμφωνία.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ∆ιαδικαστικά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επειδή αντιλαμβάνομαι ότι, όσον αφορά τις τροποποιήσεις που καταθέσαμε, 

ενδεχομένως να υπάρχει κάποιο πρόβλημα για την ψήφιση, ζητούμε να τις 

καταθέσουμε στη συνέχεια ως πρόταση νόμου και να προχωρήσει η ψήφιση του 

νομοσχεδίου όπως είναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

 Να προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Αντικατάσταση του πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 7.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πριν προχωρήσουμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να σας 

προειδοποιήσω ότι υπάρχουν αρκετά θέματα ακόμα στην ημερήσια διάταξη.  Αν 

συνεχίσουμε με τον ίδιο οίστρο θα μεσονυχτήσουμε.  Είναι δική σας η επιλογή εν πάση 

περιπτώσει.  Εγώ έχω το κουράγιο.    

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Μπήκαμε στην Ευρώπη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πάμε τώρα, κύριε συνάδελφε... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Στο υπ’ αριθμόν 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 6 και 7 είναι εξ αναβολής και έχουν κοινή έκθεση.  Τα 

θέματα είναι «Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (∆ιαχείριση και Άλλα Θέματα) 

(Προσωρινές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2001» και «Οι περί 

Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (∆ιαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003». 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-

Αγνοουμένων-Παθόντων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί 

Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (∆ιαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές 

∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2001» και για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (∆ιαχείριση και Άλλα 

Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος Γεώργιος Γεωργίου 

 Κώστας Παπακώστας Σοφοκλής Φυττής 

 Κίκης Γιάγκου Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Γιώργος Βαρνάβα 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-

Παθόντων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς σε 

μεγάλο αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα 
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μεταξύ 17 Οκτωβρίου 2001 και 28 Μαΐου 2003.  Στο στάδιο της μελέτης των 

προτεινόμενων νομοθετημάτων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 

εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών, Οικονομικών, ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 

Τάξεως και Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών 

Περιουσιών, της Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων, της ΠΟΒΕΚ και των αγροτικών 

οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και Παναγροτικός Σύνδεσμος. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι να επενεχθούν ορισμένες τροποποιήσεις στη 

νομοθεσία που διέπει τη διαχείριση των τουρκοκυπριακών περιουσιών, οι κυριότερες 

από τις οποίες είναι οι ακόλουθες: 

1. Αντικαθίσταται ο ορισμός του όρου «πρόσφυγας» με άλλον, ώστε να σημαίνει το 

πρόσωπο που κατέχει προσφυγική ταυτότητα η οποία εκδόθηκε από την αρμόδια 

αρχή. 

2. ∆ιευρύνεται η σύνθεση της Συμβουλευτικής Επιτροπής, ώστε σ’ αυτή να 

συμμετέχουν ο Κηδεμόνας Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, ο ∆ιευθυντής της 

Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών και ένας εκπρόσωπος της 

ΠΟΒΕΚ. 

3. ∆ιασαφηνίζεται ότι, τηρουμένων των διατάξεων της υπό τροποποίηση νομοθεσίας, 

ο Κηδεμόνας θα έχει όλα τα δικαιώματα και τις υποχρεώσεις που θα είχε ο 

Τουρκοκύπριος ιδιοκτήτης κατά τη διαχείριση των τουρκοκυπριακών περιουσιών 

και την άσκηση των αρμοδιοτήτων του δυνάμει της εν λόγω νομοθεσίας. 

4. Παρέχεται στον Κηδεμόνα η δυνατότητα να διαχειρίζεται κάθε τουρκοκυπριακή 

περιουσία, χωρίς να προαπαιτείται να πάρει την κατοχή αυτής, καθώς και η 

δυνατότητα, σε εξαιρετικές περιπτώσεις και μόνο όπου εξυπηρετείται το δημόσιο 
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συμφέρον, να συνάπτει συμβάσεις για την εκμίσθωση ή την παραχώρηση άδειας 

χρήσης τουρκοκυπριακής ακίνητης ιδιοκτησίας στην κυβέρνηση της ∆ημοκρατίας. 

5. Παρέχεται εξουσία στον Κηδεμόνα να ενοικιάζει, όπως θα καθοριστεί με 

κανονισμούς, τουρκοκυπριακές περιουσίες και σε μη πρόσφυγες, εφόσον οι 

περιουσίες αυτές δεν είναι απαραίτητες για την κάλυψη των αναγκών των 

προσφύγων ή είναι πέραν των αναγκών τους. 

 Σκοπός των κανονισμών είναι η τροποποίηση των ομότιτλων βασικών 

κανονισμών, ώστε μεταξύ άλλων να επαναδιατυπωθούν οι προϋποθέσεις κάτω από τις 

οποίες παρέχεται η δυνατότητα στον Κηδεμόνα να ενοικιάζει τουρκοκυπριακές 

περιουσίες και σε μη πρόσφυγες, εφόσον οι περιουσίες αυτές δεν είναι απαραίτητες για 

την κάλυψη των αναγκών των προσφύγων ή είναι πέραν των αναγκών τους. 

 Το νομοσχέδιο και οι κανονισμοί κατά τη διάρκεια της μελέτης τους έτυχαν 

σημαντικών τροποποιήσεων και επαναδιατυπώθηκαν σε συνεργασία με το Υπουργείο 

Εσωτερικών και τη Νομική Υπηρεσία.  

 Στα πλαίσια της μελέτης των αναθεωρημένων κειμένων των προτεινόμενων 

νομοθετημάτων, την επιτροπή απασχόλησαν ειδικότερα τα ακόλουθα ζητήματα:  

 Οι παρατηρούμενες με αυξημένο ρυθμό περιπτώσεις παράνομης κατοχής 

τουρκοκυπριακής περιουσίας και ειδικότερα χωρίς άδεια από τον Κηδεμόνα 

Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, οι οποίες πρέπει να τύχουν άμεσης αντιμετώπισης 

από την κυβέρνηση, ώστε να παταχθούν όλες οι παρανομίες.    

 Η αναβάθμιση του ρόλου, καθώς και η βελτίωση του τρόπου λειτουργίας τόσο της 

Συμβουλευτικής Επιτροπής όσο και των Ειδικών Επιτροπών, ο διορισμός των 

οποίων προβλέπεται με βάση το αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου, με τη 

ρύθμιση αριθμού ζητημάτων, που αφορούν μεταξύ άλλων και τα ακόλουθα:  τη 

σύγκλησή τους σε τακτά χρονικά διαστήματα, την απαρτία και τη θητεία τους, την 
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εναλλαξιμότητα των μελών τους, τη νομιμότητα των αποφάσεών τους, την τελική 

έγκριση των αποφάσεων των Ειδικών Επιτροπών από τον Κηδεμόνα 

Τουρκοκυπριακών Περιουσιών και την παράλληλη ενημέρωση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-

Παθόντων.   

 Το κατά πόσο κρίνεται ορθό να παραμείνει σε ισχύ η δυνατότητα παραχώρησης 

και διάθεσης τουρκοκυπριακής περιουσίας και σε μη πρόσφυγες, καθώς και στην 

κυβέρνηση, σε οργανισμούς δημόσιας ωφέλειας, σε αρχές τοπικής διοίκησης, σε 

σωματεία, σε  συνδικαλιστικές και αγροτικές οργανώσεις και σε άλλους και, αν ναι, 

με ποιους όρους και με ποιες προϋποθέσεις. 

 Η ανάγκη για μια εκ νέου ρύθμιση της υποχρέωσης καταβολής ενοικίων, καθώς 

και του ύψους αυτών από τους δικαιούχους/κατόχους τουρκοκυπριακής 

περιουσίας και ειδικότερα από τους κατόχους τουρκοκυπριακών επαγγελματικών 

υποστατικών.  

 Η επιτροπή επίσης, στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου και των 

κανονισμών, ζήτησε από το Υπουργείο Εσωτερικών και την Υπηρεσία ∆ιαχείρισης 

Τουρκοκυπριακών Περιουσιών την κατάθεση των ακόλουθων στοιχείων: 

- Την έκταση της τουρκοκυπριακής περιουσίας που έχει παραχωρηθεί μέχρι σήμερα 

κατά επαρχία σε πρόσφυγες και μη πρόσφυγες, καθώς και στην κυβέρνηση, σε 

οργανισμούς δημόσιας ωφέλειας, σε αρχές τοπικής διοίκησης, σε σωματεία, σε 

οργανώσεις και άλλους. 

- Τα στοιχεία όλων στους οποίους έχει παραχωρηθεί τουρκοκυπριακή περιουσία, 

καθώς και τις περιπτώσεις ανάκτησης της κατοχής τουρκοκυπριακής περιουσίας 

από μη δικαιούχους.   



 83

- Τα στοιχεία των μελών των ειδικών επαρχιακών επιτροπών που κατέχουν 

τουρκοκυπριακή περιουσία είτε ως γεωργικό κλήρο είτε ως επαγγελματική στέγη 

είτε ως κατοικία, καθώς και τα στοιχεία των μελών των οικογενειών τους. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών και η Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών 

Περιουσιών, ανταποκρινόμενοι στο αίτημα της επιτροπής, απέστειλαν σ’ αυτή μεγάλο 

όγκο σχετικών με τα πιο πάνω ζητήματα εγγράφων για ενημέρωσή της. Ωστόσο, όπως 

ανέφερε ο εκπρόσωπος της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, 

μόνο με τη συμπλήρωση της μηχανογράφησης των τουρκοκυπριακών περιουσιών η 

υπηρεσία θα είναι σε θέση να παράσχει μια ολοκληρωμένη εικόνα της κατάστασης.  

 Οι εκπρόσωποι της ΠΟΒΕΚ, τόσο με γραπτή επιστολή τους προς το Υπουργείο 

Εσωτερικών όσο και προφορικά ενώπιον της επιτροπής, εισηγήθηκαν να ενταχθούν 

όλα τα τουρκοκυπριακά επαγγελματικά υποστατικά στον περί Ενοικιοστασίου Νόμο, 

ώστε να δοθεί στον Κηδεμόνα η αύξηση όσων διετιών έχουν παρέλθει, και στη συνέχεια 

κάθε δύο χρόνια, αν και εφόσον δικαιολογείται λόγω αλλαγής των συνθηκών, το ενοίκιο 

να αυξάνεται κατά 11,4% για τους πρόσφυγες κατόχους και κατά 14% για τους μη 

πρόσφυγες κατόχους.  Η εισήγηση αυτή της ΠΟΒΕΚ, σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του 

Υπουργείου Εσωτερικών, τυγχάνει θετικής αντιμετώπισης από την κυβέρνηση. 

 Στο στάδιο της ολοκλήρωσης της εξέτασης του νομοσχεδίου και των κανονισμών η 

επιτροπή ασχολήθηκε και  με τα νέα δεδομένα που προέκυψαν ως αποτέλεσμα της 

μερικής άρσης των εμποδίων διακίνησης από και προς τα κατεχόμενα, καθώς και με το 

περιεχόμενο της σχετικής με το όλο θέμα επιστολής του μέλους της κ. Χριστόδουλου 

Ταραμουντά, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2003.   

 Η επιτροπή, αφού άκουσε τις απόψεις του Υπουργείου Εσωτερικών για το θέμα 

αυτό, επισημαίνει ότι στο άμεσο μέλλον πιθανότατα να υπάρξει ανάγκη για περαιτέρω 

τροποποίηση της υφιστάμενης νομοθεσίας που διέπει τη διαχείριση τουρκοκυπριακών 
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περιουσιών, ώστε να επιλυθούν τόσο τα ζητήματα που εγείρονται στην εν λόγω 

επιστολή όσο και άλλα ζητήματα που αφορούν τους ιδιοκτήτες τέτοιων περιουσιών (π.χ. 

κληρονομική διαδοχή, πώληση κτλ.) με την ταυτόχρονη ικανοποίηση και του δικαίου της 

ανάγκης, όπως αυτό έγινε δεκτό σε νομολογία του Ανώτατου ∆ικαστηρίου.  Ειδικότερα, 

με βάση το δίκαιο της ανάγκης η κάλυψη των αναγκών των προσφύγων, διαρκούσης 

της εκκρεμότητας του κυπριακού προβλήματος, δεν μπορεί να πραγματοποιηθεί, αν ο 

Κηδεμόνας δεν έχει στη διάθεσή του τις τουρκοκυπριακές περιουσίες.  Η επιτροπή 

επίσης  επισημαίνει ότι δεν υιοθετεί λύσεις αντίθετες με το σύνταγμα της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας και τα ατομικά δικαιώματα, όπως αυτά κατοχυρώνονται στο σύνταγμα, και 

ιδιαίτερα λύσεις αντίθετες με το δικαίωμα της ακίνητης ιδιοκτησίας.   

 Με βάση όλα τα πιο πάνω, η επιτροπή ομόφωνα αποφάσισε να επιφέρει, με τη 

σύμφωνη γνώμη του Υπουργείου Εσωτερικών και της Νομικής Υπηρεσίας, τις 

ακόλουθες τροποποιήσεις στα κείμενα  του νομοσχεδίου και των κανονισμών: 

 Την αναβάθμιση του ρόλου της Συμβουλευτικής Επιτροπής, καθώς και τη 

βελτίωση του τρόπου λειτουργίας των Ειδικών Επιτροπών σε σχέση και σύμφωνα 

με τα ζητήματα που αναφέρθηκαν πιο πάνω.  Σε ό,τι αφορά ειδικότερα τη διάταξη 

που αναφέρεται στο θέμα της θητείας και της εναλλαξιμότητας των μελών των 

Ειδικών Επιτροπών, γίνεται πρόνοια αυτή να τεθεί σε ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 

2004.  

 Την προσθήκη πρόνοιας σύμφωνα με την οποία ο Κηδεμόνας, σε εξαιρετικές 

περιπτώσεις και μόνο όπου εξυπηρετείται το δημόσιο συμφέρον, θα εκμισθώνει ή 

θα παραχωρεί άδεια χρήσης τουρκοκυπριακής περιουσίας, εκτός από την 

κυβέρνηση, και σε αρχές τοπικής διοίκησης και σε οργανισμούς δημόσιας 

ωφέλειας. 
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 Τη μη παραχώρηση τουρκοκυπριακής περιουσίας σε μη πρόσφυγες και ειδικότερα 

την προσθήκη πρόνοιας σύμφωνα με την οποία, στις περιπτώσεις όπου 

τουρκοκυπριακές περιουσίες δεν είναι αναγκαίες ή είναι πέραν των αναγκών των 

προσφύγων ή κρίνονται ακατάλληλες για τις στεγαστικές ή επαγγελματικές ή 

γεωργικές ανάγκες ή για ανάγκες δραστηριοποίησης των προσφύγων, αυτές να 

μπορούν να ενοικιάζονται, με απόφαση του Κηδεμόνα, σε εκτοπισμένους δήμους 

ή κοινότητες ή σε κατοίκους ακριτικών κοινοτήτων που δεν είναι μεν πρόσφυγες, 

αλλά σημαντικό μέρος της γεωργικής γης τους κατελήφθη ή είναι απροσπέλαστο 

λόγω της τουρκικής εισβολής, καθώς και σε πρόσωπα που έχουν το ένα γονέα 

πρόσφυγα.   

 Την προσθήκη πρόνοιας σύμφωνα με την οποία ο Κηδεμόνας έχει τη δυνατότητα 

να καθορίζει ονομαστικό ενοίκιο στις περιπτώσεις δικαιούχων οικογενειών που 

πληρούν τα κριτήρια στέγασης, προσφύγων που ασκούν το επάγγελμα του 

γεωργού, του κτηνοτρόφου ή του γεωργοκτηνοτρόφου ή του εργατοαγρότη, καθώς 

και στις περιπτώσεις εκτοπισμένων δήμων ή κοινοτήτων ή προσφυγικών 

σωματείων.   

 Τη ρύθμιση των όρων ανάκτησης της κατοχής της τουρκοκυπριακής περιουσίας, 

καθώς και τη ρύθμιση των περιπτώσεων όπου οι παραβάτες μη δικαιούχοι θα 

έχουν υποχρέωση από την επίδοση της γραπτής ειδοποίησης προς αυτούς εντός 

τριάντα ημερών, αντί τριών μηνών που προβλέπεται σήμερα, να παραδώσουν την 

κατοχή της τουρκοκυπριακής περιουσίας.  Επιπρόσθετα, προβλέπεται ότι 

οποιοδήποτε πρόσωπο δεν κατέχει έγγραφο παραχώρησης επ’ ονόματί του 

τουρκοκυπριακής περιουσίας θα τεκμαίρεται ότι την κατέχει παράνομα.   
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 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη που παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 

συμφώνησαν με τις τροποποιήσεις που αυτή επέφερε στα κείμενα του νομοσχεδίου και 

των κανονισμών. 

 Η επιτροπή, με βάση με τα πιο πάνω, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση 

του νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτά έχουν 

διαμορφωθεί. Επιπρόσθετα, η επιτροπή προβαίνει στις ακόλουθες 

παρατηρήσεις/εισηγήσεις:   

1. Η εικόνα που έχει διαμορφωθεί μέχρι σήμερα και από όσα έχουν κατατεθεί από 

τους εκπροσώπους των αρμόδιων υπηρεσιών είναι ότι ένα μεγάλο ποσοστό 

τουρκοκυπριακής περιουσίας κατέχεται σήμερα χωρίς άδεια.  Το ποσοστό αυτό 

διαχωρίζεται σε δύο κατηγορίες: σ’ αυτούς που είναι πρόσφυγες, αλλά δεν έχουν 

νομιμοποιηθεί από τον Κηδεμόνα για την κατοχή της συγκεκριμένης 

τουρκοκυπριακής περιουσίας και σε αυτούς που δεν είναι πρόσφυγες.  Γι’ αυτό 

στόχος της κυβέρνησης θα πρέπει να είναι η άμεση αντιμετώπιση όλων αυτών των 

παρανομιών που έχουν διαπιστωθεί.   

2. Κατά την παραχώρηση τουρκοκυπριακών περιουσιών σε πρόσφυγες θα πρέπει 

να λαμβάνεται υπόψη και το τι αυτοί κατείχαν στις κατεχόμενες περιοχές.  Επίσης, 

τουρκοκυπριακή περιουσία θα πρέπει να παραχωρείται και σε πρόσωπα που 

έχουν μητέρα πρόσφυγα, εφόσον υπάρχει διαθέσιμη τέτοια περιουσία.   

3. Η πολιτική που εφαρμοζόταν μέχρι σήμερα από πλευράς κυβέρνησης, όσον 

αφορά την καταβολή ενοικίων από τους πρόσφυγες, πρέπει να παραμείνει το ίδιο 

ευνοϊκή (στέγη, γεωργικοί σκοποί).   

4. Οι περιπτώσεις κατοχής τουρκοκυπριακής περιουσίας με κατευθείαν συμβόλαια 

από τον Τουρκοκύπριο ιδιοκτήτη θα πρέπει να περιέλθουν στην κατοχή του 
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Κηδεμόνα και θα πρέπει να επιδιωχθεί η αύξηση των ενοικίων, ώστε να φθάσουν 

το αγοραίο ενοίκιο. 

 Η επιτροπή παράλληλα αναμένει από πλευράς κυβέρνησης περαιτέρω μελέτη και 

προτάσεις για βελτίωση της υφιστάμενης νομοθεσίας που διέπει τη διαχείριση 

τουρκοκυπριακών περιουσιών και ειδικότερα σε σχέση με τα πιο κάτω:  

 Την υιοθέτηση της πρότασης της ΠΟΒΕΚ εντός του πλαισίου που ήδη έχει 

αναφερθεί πιο πάνω, ώστε με την προτεινόμενη αύξηση των ενοικίων των 

τουρκοκυπριακών επαγγελματικών υποστατικών η οικονομική κατάσταση της 

Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών να βελτιωθεί αισθητά. 

 Τη ρύθμιση των περιπτώσεων προσώπων στα οποία δόθηκε νόμιμα 

τουρκοκυπριακή περιουσία και τα οποία στη συνέχεια άλλαξαν τόπο διαμονής, 

ώστε να καθοριστεί κατά πόσο αυτά θα κριθούν με βάση το χρόνο παραχώρησης 

της τουρκοκυπριακής περιουσίας ή με βάση τη μετέπειτα αλλαγή του τόπου 

διαμονής τους. 

 Τη ρύθμιση των περιπτώσεων όπου ο κάτοχος τουρκοκυπριακού γεωργικού 

κλήρου ή τουρκοκυπριακού επαγγελματικού υποστατικού έχει αποβιώσει και τα 

παιδιά του λόγω επαγγέλματος δε θεωρούνται δικαιούχοι. 

 Τη ρύθμιση των περιπτώσεων όπου παρατηρείται το φαινόμενο της υπενοικίασης 

τουρκοκυπριακής περιουσίας.   

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Υπάρχει τροποποίηση, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 ...εκ μέρους της κοινοβουλευτικής μας ομάδας. 
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 Κύριε Πρόεδρε, η τροποποίηση καθίσταται αναγκαία, καθότι μακροχρόνια 

παραμονή των ίδιων ανθρώπων στις ειδικές επιτροπές δημιουργεί κατεστημένα, τα 

οποία γνωρίζουμε από στοιχεία τα οποία έχουν κατατεθεί, μετά από αίτημα 

συναδέλφου, στην επιτροπή Προσφύγων, ότι αυτοί οι άνθρωποι έχουν καταχραστεί οι 

ίδιοι και μέλη της οικογένειάς τους πάρα πολλές εκατοντάδες τουρκοκυπριακής γης.  

Απλά, κύριε Πρόεδρε, να αναφέρω ότι διαχειρίζονται αυτές οι ειδικές επιτροπές 

τριακόσιες χιλιάδες σκάλες γεωργικής γης, τις διανέμουν χωρίς ουσιαστικό έλεγχο, την 

ίδια στιγμή που, αν εσείς, ως πολίτης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, υποβάλετε αίτηση 

για να σας παραχωρηθεί με ενοίκιο μία σκάλα χαλίτικης γης, θα πρέπει να γίνει από το 

κτηματολόγιο ειδική επιτόπια έρευνα, να γίνει έκθεση, να παραπεμφθεί η απόφαση στο 

Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση.  Και εδώ αυτοί οι άνθρωποι για δέκα τουλάχιστο 

χρόνια διαχειρίζονται χωρίς έλεγχο τριακόσιες χιλιάδες σκάλες, με αποτέλεσμα να 

γίνουν καταχρήσεις, να δημιουργηθούν διαπλοκές μεταξύ τους, να εξυπηρετούν 

συγγενικά τους άτομα και πολλές φορές να εκβιάζουν και άλλους πρόσφυγες να 

εγκαταλείψουν την τουρκοκυπριακή γη η οποία τους έχει παραχωρηθεί, για να την 

καρπωθούν οι ίδιοι. 

 Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, καταθέτουμε την τροποποίηση η οποία αναφέρει ότι η 

θητεία των ειδικών επιτροπών θα είναι τετραετής, οι νυν υπηρετούντες δεν πρέπει να 

επαναδιοριστούν και ότι η θητεία των ειδικών επιτροπών θα πρέπει να λήξει την 31η 

∆εκεμβρίου του 2003, ούτως ώστε να δοθεί ικανός χρόνος στις γεωργικές οργανώσεις 

να αντικαταστήσουν αυτά τα μέτρα.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Γεωργίου. 
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Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα έχει συζητηθεί αρκετά στην κοινοβουλευτική επιτροπή, για 

τρία χρόνια, και έχουμε καταλήξει στην ομόφωνη απόφαση τόσο όσον αφορά το νόμο 

όσο και τους κανονισμούς.  Στόχος ήτο να δώσουμε τη δυνατότητα ουσιαστικά στον 

Κηδεμόνα να ασκήσει καλύτερη διοίκηση και μια αξιοκρατική πολιτική.  ∆εν υπήρχε 

περίοδος που τα συμβούλια και αυτές οι επιτροπές θα υπηρετούσαν.  Ομόφωνα έγινε 

δεκτό να υπάρχει τετραετής θητεία.  ∆εν υπήρχε έλεγχος από τον Κηδεμόνα στις 

αποφάσεις των επαρχιακών επιτροπών.  Έχουμε εισαγάγει ομόφωνα τον έλεγχο, τη 

δεύτερη δηλαδή κρίση γι’ αυτές τις αποφάσεις.  Τρίτον, έχουμε δώσει το δικαίωμα 

ιεραρχικής προσφυγής γι’ αυτά τα ζητήματα και, τέταρτον, έχουμε δεσμεύσει αυτές τις 

επιτροπές να κοινοποιούν όλες τις αποφάσεις τους σ’ αυτό το κοινοβούλιο, δηλαδή 

στην αρμόδια επιτροπή, για έλεγχο και παρέμβαση εκεί και όπου κρίνει το κοινοβούλιο 

αναγκαίο.  Συνεπώς, διασφαλίζονται οι φόβοι και κλείνει ο δρόμος με τον οποίο στο 

παρελθόν, ναι, είχαμε διαπιστώσει ότι υπήρχαν ενέργειες οι οποίες δεν ήταν σωστές. 

 Είχαμε προσπαθήσει να βρούμε μέση και συμβιβαστική λύση γι’ αυτό το ζήτημα 

και είχαμε εισηγηθεί όπως, αντί μια τετραετής περίοδος, κατά αναλογία με το τι ισχύει 

στους ημικρατικούς οργανισμούς, σε διάφορα άλλα συμβούλια, επιτροπές που 

λειτουργούν σ’ αυτό το κράτος, είναι δύο οι θητείες, λαμβάνοντας υπόψη και τα 

προβλήματα τα οποία εγείρουν όλες οι αγροτικές οργανώσεις, ότι στις επαρχίες έχουν 

μόνο έναν έμμισθο.  Και στην ουσία θα χρειαστεί να χρησιμοποιήσουν από τους 

εθελοντές μέλη των σωμάτων τους, οι οποίοι δεν είναι εύκολο να έχουν τη δυνατότητα 

ανά πάσα στιγμή να ευρίσκονται στη διάθεση του Κηδεμόνα, για να μπορούν να 

ασκήσουν αυτό το καθήκον και να μπορούν να εξυπηρετήσουν εθελοντικά αυτή τη 

δουλειά. 
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 Γι’ αυτό, αν οι συνάδελφοι δεν αποδεχθούν την αντιπρόταση, θα είμαστε υπόχρεοι 

να καταψηφίσουμε την τροποποίηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει...;  Ναι, ο κ. Φυττής, συγνώμη, και ο κ. Βαρνάβα.  Και νομίζω να 

τελειώσουμε. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μας φαίνεται λίγο υπερβολικό η μία θητεία των τεσσάρων ετών, 

αλλά και πάλι οι δύο θητείες των τεσσάρων ετών, δηλαδή οκτώ συνεχόμενα χρόνια, 

πάλι είναι υπερβολικό.  Έτσι, εμείς του ∆ΗΚΟ σκεφτήκαμε να προτείνουμε δύο θητείες 

των τριών ετών, όπως ήταν αρχικά η σκέψη της επιτροπής Προσφύγων.   

 Αλλά να σας πω τζιαι κάτι το οποίο σκέφτομαι εγώ.  Όταν ο άλλος δεν είναι τίμιος, 

είτε δκυο χρόνια του δώσεις είτε οκτώ είτε έξι, πάλε τη διαπλοκή εννά την κάμει.  Απλώς 

οι ασφαλιστικές δικλίδες που βάλαμε στο νόμο ίσως ελέγξουν την κατάσταση, διότι, από 

τις καταγγελίες που ήρθαν στα αυτιά τις επιτροπής Προσφύγων και από τα στοιχεία που 

μας έδωσαν από τον Κηδεμόνα, φαίνεται ότι η συνεχής παρουσία ορισμένων 

εκπροσώπων οργανώσεων ή και της ΠΕΠ ή και άλλων έδωσε την αφορμή να έχουν στ’ 

όνομά τους ή της γυναίκας τους ή των παιδιών τους ή των συγγενών τους αρκετή γη, 

πράγμα το οποίο θεωρούμε εμείς απαράδεκτο.   

 Επομένως, προτείνουμε, αν δέχεται και ο Συναγερμός και το ΑΚΕΛ, τις δύο 

θητείες των τριών ετών, το πολύ δύο συνεχόμενες θητείες.  Είναι μία μέση λύση. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 



 91

 Κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι η επιτροπή Προσφύγων έχει μελετήσει πολύ βαθιά το 

θέμα της τροποποίησης του υφιστάμενου νόμου, αλλά και των κανονισμών που 

υπάρχουν για τις τουρκοκυπριακές περιουσίες.  Πράγματι, μέχρι σήμερα, μπορούμε να 

πούμε ότι υπήρχε μία τέτοια κατάσταση, η οποία επέτρεπε και σε αυτούς οι οποίοι 

μετέχουν στα συμβούλια και στις επιτροπές να έχουν μία ιδιαίτερη μεταχείριση, αλλά 

ταυτόχρονα και να μην υπάρχει και ο ανάλογος έλεγχος ο οποίος έπρεπε να υπάρχει 

όσον αφορά τη διαχείριση των περιουσιών αυτών οι οποίες είναι κάτω από την 

εξουσιοδότηση του διαχειριστή, που είναι ο εκάστοτε Υπουργός Εσωτερικών. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Του Κηδεμόνα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Του Κηδεμόνα.  

 Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, και εμείς, ως Κίνημα, συμβάλαμε σε όλες αυτές τις 

τροποποιήσεις και δώσαμε τη δική μας συγκατάθεση.  Και αυτός είναι και ο λόγος που, 

αν δείτε και την έκθεση της επιτροπής, σε όλα τα ζητήματα είναι ομόφωνη σχεδόν, εκτός 

από το σημείο το οποίο θίγεται αυτή τη στιγμή ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής. 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, πιστεύουμε ότι, υπό κανονικές συνθήκες, τα μέλη τα οποία 

σήμερα είναι μέλη αυτών των επιτροπών, των ειδικών επιτροπών, πρέπει, υπό 

κανονικές συνθήκες, με τη λήξη της θητείας -δηλαδή από την ημερομηνία κατά την 

οποία πρέπει, υπό κανονικές συνθήκες, να λήξει η σημερινή τους θητεία- να μην 

επαναδιοριστούν.   

 Εμείς σαν συμβιβαστική λύση θα λέγαμε ότι όλοι μας, υπό κανονικές συνθήκες, θα 

πρέπει να αποδεχτούμε την πρόταση του ∆ημοκρατικού Κόμματος, η οποία είναι μία 

συμβιβαστική λύση μεταξύ των δύο προτάσεων, δηλαδή τις δύο τριετείς θητείες.  Εμείς 
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θα στηρίξουμε αυτή την εισήγηση, αλλά, τονίζω ξανά, κύριε Πρόεδρε, ότι τα υφιστάμενα 

μέλη των επιτροπών οι οποίες σήμερα λειτουργούν δε θα επαναδιοριστούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απ’ ό,τι κρίνω από τη διαβούλευση που δαπάνω, υπάρχει συναίνεση για την 

πρόταση του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Με μια διευκρίνιση.  ∆ε θα διοριστούν οι υφιστάμενοι.  ∆εν έννεν έτσι; 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού.  Θα αποδεχτούμε την πρόταση του κ. Βαρνάβα για δύο θητείες τριετείς... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Του κ. Σοφούλη. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Όχι, ο κ. Σοφούλης έν’ διαφορετικά που είπε.  Ο κ. Βαρνάβα έχει πει ότι δε θα 

επαναδιοριστούν οι παρούσες διαχειριστικές επιτροπές και η θητεία θα γίνει τριετής και 

θα διορίζονται για δύο θητείες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς είχαμε καταλάβει ότι οι δύο θητείες είναι των τεσσάρων ετών 

και τώρα είναι μια μικρή έκπληξη αυτό που ακούσαμε από τον κ. Φυττή και θέλω να το 

πω.  Όμως δε βρίσκω λογική, εάν ένας άνθρωπος έχει ένα χρόνο υπηρεσία, να του 

πούμε τώρα ότι δεν τον διορίζομε, ότι βγαίνει έξω.  ∆ηλαδή πού είναι η λογική αυτής της 

υπόθεσης; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 
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 Έχει κανέναν που... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μπορεί, κύριε.  ∆εν μπορώ να ξέρω αν έχει ή όχι.   

 Λοιπόν, είμαστε έτοιμοι να δεχτούμε το τρία συν τρία, χωρίς αυτό τον 

προαποκλεισμό, διότι κανένας δεν μπορεί να ξέρει πόσοι έχουν ένα ή δύο ή τρία 

χρόνια.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να θέσω, χωρίς τον προαποκλεισμό, τα τρία χρόνια;  Τρία συν τρία;  Τι 

λέτε, κύριοι συνάδελφοι;   

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Έν’ καλή λύση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, παρακαλώ να ψηφίσουμε πόσοι είναι υπέρ της τροποποίησης για τρία 

συν τρία χρόνια. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία ψηφίζεται, τρία συν τρία χρόνια.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να πω, για να καταγραφεί στα πρακτικά, ότι και ο βασικός 

κανονισμός που μιλούσε για τετραετία, με αυτή την τροποποίηση, πρέπει να 

τροποποιηθεί αναλόγως και να γίνει και εκεί... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ασφαλώς.  Εννά πάμεν τζιαι στον κανονισμόν, εντάξει!  Τρία χρόνια συν τρία 

χρόνια. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 12 εγκριθούν; 



 95

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 12 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 

(∆ιαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Στο νόμο θα μιλήσουμε, κύριε Πρόεδρε.  Ήταν επί της τροποποίησης που έχουμε 

μιλήσει μέχρι τώρα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, έκλεισε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έκλεισε. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Θα έπρεπε να ρωτήσει αν υπάρχουν ομιλητές.  ∆εν έχει ερωτήσει ο κ. Πρόεδρος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ... 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Επί της τροποποίησης... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι...  Κύριε Κατσουρίδη... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ... 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Επί της τροποποίησης έχουμε μιλήσει. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη...   

 Υπό κανονικές συνθήκες, κύριε συνάδελφε, για να ’μαστε σύμφωνοι τζιαι με τον 

Κανονισμό, πριν υποβάλετε τη θέση για τροπολογία, έπρεπε να μιλήσετε.  Εφόσον 

εμπήκετε στην τροπολογία τζιαι προχωρούμε στην ψήφιση, είμαι υποχρεωμένος να 

προχωρήσω τη διαδικασία.  Με όλο το σεβασμό, διπλά, γιατί είμαστε τζιαι χωρκανοί! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τζιείνον τον τζιαιρό που ’σαστε στο ∆ίκωμο γιατί εν του τα 

εξήγησες; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ήταν μιτσής, κύριε! 

(Γελά.) 

 Ήταν μιτσής τότε! 

 Λοιπόν, πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όπως έχει... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, όπως έχει τροποποιηθεί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Υπάρχουν εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο 

ψηφίζεται σε νόμο. 

 Περνούμε τώρα στους κανονισμούς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι... 

 Ναι. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Επί των κανονισμών, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό, ρε αδελφέ, ένα λεπτό! 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Εντάξει.  Να μεν χάσουμε τώρα τη... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εν θα χάσεις, κύριε.  Μεν φοάσαι!  Πε τα υπό τον κανονισμό.  Με την προϋπόθεση 

ότι η διαφοροποίηση που έγινε, τρία συν τρία, θα γίνει και στους κανονισμούς. 

 Κύριε Αγγελίδη, επί της διαδικασίας, αντιλαμβάνομαι; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ε, ναι, κύριε Πρόεδρε.  Για να προχωρήσουμε, όπως έγινε και τις προάλλες, στην 

έγκριση του κανονισμού, θα πρέπει να δημοσιευθεί ο νόμος, για να υπάρχει 
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εξουσιοδότηση.  Χωρίς την εξουσιοδότηση δημοσιευμένου νόμου, δεν έχουμε ενώπιόν 

μας κανονισμό, δυνάμει νόμου και κατ’ εξουσιοδότηση νόμου.  Άρα θα γίνει η 

τροποποίηση που υποδείξατε, και είναι σωστό, αλλά να εγκριθούν την άλλη Πέμπτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, η έγκριση των κανονισμών αναβάλλεται για την άλλη Πέμπτη, για να μη 

συζητούμε συνέχεια και άσκοπα.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, βέβαια, τυπικά έχει δίκαιο. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έκαμά το, Χριστόδουλε, για να μην αρχίσεις, α! 

(Γελά.) 

 Λοιπόν, τα θέματα με τους αριθμούς 8 και 9 δεν είναι έτοιμα. 

 Τα επόμενα θέματα, από τον αριθμό 10 μέχρι τον αριθμό 14, έχουν κοινή έκθεση.  

Τα θέματα είναι «Ο περί Πολιτικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», «Ο 

περί Πολιτικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003», «Ο περί 

Πολιτικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2003», «Ο περί Προσωπικής 

Κράτησης Οφειλετών Νόμος του 2003» και «Ο περί Πολιτικής ∆ικονομίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».   

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τις προτάσεις νόμου και 

το νομοσχέδιο που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 
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 Ιωνάς Νικολάου, αναπλ. πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Μαρία Κυριακού Ανδρέας Αγγελίδης 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Νίκος Κλεάνθους 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Ζαχαρίας Κουλίας 

 Γιαννάκης Θωμά  Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Χρίστος Κληρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, με αφορμή πρόσφατη γνωμάτευση του 

Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας σε σχέση με τα εντάλματα φυλάκισης που 

εκδίδονται από τα δικαστήρια, δυνάμει της νομοθεσίας περί Πολιτικής ∆ικονομίας, για 

αστικά χρέη, ενέγραψε για αυτεπάγγελτη εξέταση σχετικό θέμα υπό τον τίτλο «Τα 

προβλήματα που δημιουργούνται από τη μη αποφυλάκιση προσώπων που 

φυλακίζονται για αστικά χρέη και η ανάγκη λήψης διορθωτικών μέτρων». 

 Σύμφωνα με την υπό αναφορά γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας, οι διατάξεις του άρθρου 53.4 του Συντάγματος της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας, με βάση τις οποίες παρέχεται εξουσία στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, 

ύστερα από τη σύμφωνη γνώμη του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, να 

αναστέλλει εντάλματα φυλάκισης, δεν μπορούν να εφαρμοστούν στις περιπτώσεις που 

αυτά εκδίδονται για αστικά χρέη, δυνάμει των σχετικών διατάξεων της περί Πολιτικής 

∆ικονομίας νομοθεσίας, γιατί η προβλεπόμενη από το σύνταγμα εξουσία του Προέδρου 

της ∆ημοκρατίας αφορά μόνο ποινές που έχουν επιβληθεί για τη διάπραξη ποινικών 

αδικημάτων.   

 Υπό το φως ακριβώς της πιο πάνω γνωμάτευσης και με αποκλειστικό γνώμονα 

την αντιμετώπιση της κατάστασης που δημιουργείται λόγω της αδυναμίας αναστολής 

της ποινής φυλάκισης, που επιβάλλεται ως μέσο είσπραξης αστικών χρεών από 

συμβατικές υποχρεώσεις, η οποία σε ορισμένες περιπτώσεις μπορεί ενδεχομένως να 
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θεωρηθεί άδικη και/ή αναποτελεσματική, διάφορες πλευρές της Βουλής και της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών κατέθεσαν σχετικές με το όλο ζήτημα προτάσεις 

νόμου, οι οποίες εξετάστηκαν από την επιτροπή ταυτόχρονα και σε συνάρτηση με το 

υπό αναφορά αυτεπάγγελτο σχετικό θέμα.   

 Ειδικότερα, οι προτάσεις νόμου κατατέθηκαν στη Βουλή, στις 29 Μαΐου 2003, από: 

1. τους κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις κ. Νίκο Κατσουρίδη και Νίκο Κλεάνθους, εκ μέρους των 

κοινοβουλευτικών τους ομάδων, αντίστοιχα, 

2. το βουλευτή και αναπληρωτή πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών 

κ. Ιωνά Νικολάου, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού, 

3. το βουλευτή των Νέων Οριζόντων και μέλος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Νομικών κ. Χρίστο Κληρίδη και 

4. τον πρόεδρο του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών, επίσης μέλος της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

 Στόχος και των τεσσάρων υπό αναφορά προτάσεων νόμου είναι η κατάργηση της 

επιβολής της ποινής φυλάκισης ως μέσου είσπραξης χρεών από συμβατικές 

υποχρεώσεις.  Η προτεινόμενη πιο πάνω ρύθμιση εντάσσεται στα πλαίσια και στη βάση 

τόσο των σχετικών συνταγματικών διατάξεων που προστατεύουν τα θεμελιώδη 

ανθρώπινα δικαιώματα όσο και των διατάξεων του ∆ιεθνούς Συμφώνου περί Αστικών 

και Πολιτικών ∆ικαιωμάτων, που επικυρώθηκε από τη Βουλή με το Νόμο 14 του 1969 

και ειδικότερα το άρθρο 11 αυτού, που προβλέπει ότι κανείς δε φυλακίζεται μόνο για το 

λόγο ότι αδυνατεί να εκπληρώσει συμβατική του υποχρέωση. 

 Παράλληλα, με επιμέρους διατάξεις των πιο πάνω προτεινόμενων νομοθεσιών, οι 

τρεις πρώτες από τις οποίες τροποποιούν υφιστάμενες διατάξεις της περί Πολιτικής 
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∆ικονομίας νομοθεσίας, ενώ η τέταρτη εισάγει νέα αυτοτελή νομοθεσία που διέπει την 

προσωπική κράτηση οφειλετών, προνοούνται ανάμεσα σ’ άλλα και τα ακόλουθα: 

1. Η εξαίρεση από την προτεινόμενη κατάργηση της ποινής φυλάκισης ως μέσου 

είσπραξης αστικών χρεών από συμβατικές υποχρεώσεις των περιπτώσεων 

καθυστέρησης καταβολής οφειλόμενου δι’ αποφάσεως ή διατάγματος δικαστηρίου 

ποσού πληρωτέου για διατροφή ή φορολογία. 

2. Η παροχή στο δικαστήριο της ευχέρειας, σε περίπτωση καθυστέρησης στην 

καταβολή δόσεων για εξόφληση αστικού χρέους, να εκδίδει διατάγματα 

παραλαβής ή εκκαθάρισης υπό ορισμένες προϋποθέσεις.   

3. Η παροχή στο δικαστήριο, στις πιο πάνω περιπτώσεις καθυστέρησης, του 

δικαιώματος αναθεώρησης των δόσεων και/ή παράτασης της εξόφλησης, όπου 

αυτό θεωρεί εύλογη την καθυστέρηση. 

4. Ο περιορισμός της προσωπικής κράτησης οφειλέτη σε ορισμένες μόνο 

περιπτώσεις και ειδικότερα μόνο όταν το δικαστήριο βεβαιώνεται ότι έχει τηρηθεί η 

διαδικασία που προβλέπεται στον περί Πολιτικής ∆ικονομίας Νόμο σε ό,τι αφορά 

τις μεθόδους εκτέλεσης δικαστικής απόφασης ή διατάγματος δικαστηρίου που 

διατάσσει πληρωμή χρημάτων σε εξ αποφάσεως δανειστές. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω 

αναφερόμενου αυτεπάγγελτου θέματος, σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 

29 Μαΐου 2003, κάλεσε ενώπιόν της τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, 

την Επίτροπο Νομοθεσίας, το διευθυντή των Φυλακών, εκπρόσωπο του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, τον Αρχιπρωτοκολλητή του Ανωτάτου 

∆ικαστηρίου και τον πρόεδρο του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου. 

 Στην εν λόγω συνεδρία ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως ανέλυσε τη 

θέση της κυβέρνησης σε ό,τι αφορά ειδικότερα τα μέτρα που προτίθεται να εισηγηθεί για 
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την αντιμετώπιση του θέματος της φυλάκισης για αστικά χρέη, υπό το φως τόσο της 

σχετικής με το όλο ζήτημα γνωμάτευσης του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, η 

οποία, όπως δήλωσε, είναι σεβαστή όσο και των σχετικών διεθνών συμβάσεων που 

έχουν επικυρωθεί.  Ειδικότερα, ο υπουργός ανέφερε ότι το Υπουργικό Συμβούλιο 

αποφάσισε, συναφώς, να τροποποιήσει το υφιστάμενο νομοθετικό πλαίσιο και για το 

σκοπό αυτό διόρισε ειδική νομοπαρασκευαστική επιτροπή, υπό την προεδρία της 

Επιτρόπου Νομοθεσίας και τη συμμετοχή εκπροσώπων του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης 

και ∆ημοσίας Τάξεως, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του 

Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, με όρους εντολής την άμεση ετοιμασία σχετικού 

νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεων, οι οποίες εκφράστηκαν στην εν λόγω 

συνεδρία από τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, καθώς και της 

αυθημερόν επικείμενης κατάθεσης στη Βουλή, εκ μέρους ορισμένων πλευρών της 

επιτροπής, σχετικών προτάσεων νόμου, για το περιεχόμενο των οποίων ήταν ήδη 

ενημερωμένη η επιτροπή, ομόφωνα αποφασίστηκε, ύστερα και από τη δήλωση του 

υπουργού ότι το νομοσχέδιο επρόκειτο να κατατεθεί στη Βουλή στις 5 Ιουνίου 2003, να 

μην προωθηθεί αυθημερόν για ψήφιση από τη Βουλή οποιαδήποτε νομοθετική 

ρύθμιση, εν αναμονή της ετοιμασίας και κατάθεσης στη Βουλή τού κυβερνητικού 

νομοσχεδίου.  Προς αυτήν ακριβώς την κατεύθυνση και με στόχο την αλληλοενημέρωση 

Βουλής και κυβέρνησης για τα νομοθετικά μέτρα που προτείνονται από κάθε πλευρά, η 

επιτροπή αποφάσισε να εξουσιοδοτήσει υποεπιτροπή της, αποτελούμενη από τα μέλη 

της κ. Ιωνά Νικολάου, Αριστοφάνη Γεωργίου, Ανδρέα Αγγελίδη, Γιαννάκη Ομήρου και 

Χρίστο Κληρίδη, για να διαβουλευτεί με την πιο πάνω συσταθείσα νομοπαρασκευαστική 

επιτροπή, με απώτερο στόχο να συνεκτιμηθούν οι θέσεις όλων των πλευρών για την 
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εξεύρεση της πλέον προσφερόμενης λύσης στο θέμα που προέκυψε στα πλαίσια της 

ετοιμασίας του σχετικού νομοσχεδίου. 

 Στη βάση των πιο πάνω, η συσταθείσα υποεπιτροπή της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Νομικών πραγματοποίησε συνεδρίες στην παρουσία της υπό αναφορά 

νομοπαρασκευαστικής επιτροπής, καθώς και του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 

Τάξεως και του Αρχιπρωτοκολλητή του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου.  Στα πλαίσια των εν 

λόγω συνεδριών, που πραγματοποιήθηκαν τόσο πριν από την κατάθεση του 

κυβερνητικού νομοσχεδίου στη Βουλή, στις 2 Ιουνίου 2003, όσο και μετά την κατάθεσή 

του, στις 9 Ιουνίου 2003, έγινε σε βάθος μελέτη των επιμέρους διατάξεών του, υπό το 

φως όλων των παραμέτρων που έχουν ήδη αναφερθεί γύρω από το όλο ζήτημα. 

 Με το κυβερνητικό νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη Βουλή στις 5 Ιουνίου 

2003, όπως αρμοδίως είχε δηλωθεί ενώπιον της επιτροπής στις 29 Μαΐου 2003, 

τροποποιείται η περί Πολιτικής ∆ικονομίας νομοθεσία, ώστε: 

1. Να παρέχεται δικαίωμα στον οφειλέτη: 

 α. μετά την έκδοση διατάγματος ή εντάλματος φυλάκισης, δυνάμει του άρθρου 

91, ως έχει σήμερα, να αποταθεί στο δικαστήριο για αναστολή, τροποποίηση 

ή ακύρωση του διατάγματος/εντάλματος φυλάκισης, αν αποδείξει ότι η 

οικονομική του κατάσταση έχει αλλάξει από την ημερομηνία κατά την οποία 

διατάχτηκε η αποπληρωμή με δόσεις ή από την ημερομηνία έκδοσης του 

διατάγματος ή εντάλματος φυλάκισης, με αποτέλεσμα να επηρεαστεί 

δυσμενώς η ικανότητα καταβολής του ποσού του διατάγματος ή εντάλματος 

ή/και αν αποδείξει οποιαδήποτε άλλη εύλογη αιτία, η οποία να δικαιολογεί 

αναστολή ή τροποποίηση ή ακύρωση του διατάγματος· 

 β. να ζητήσει, με μονομερή αίτησή του, προσωρινό διάταγμα αναστολής του 

διατάγματος ή εντάλματος φυλάκισης, εκκρεμούσης της κύριας αίτησής του. 
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2. Σε ό,τι αφορά τις πιο πάνω διαδικασίες, να παρέχεται στον οφειλέτη δικαίωμα 

νομικής αρωγής, σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί Νομικής Αρωγής Νόμου. 

3. Να παρέχεται ευχέρεια στο δικαστήριο, όταν εκδικάζει αίτηση αναφορικά με 

καθυστερημένες δόσεις, αντί να διατάζει την είσπραξή τους, ωσάν να ήταν 

χρηματική ποινή (όπου σε περίπτωση μη καταβολής, εκδίδεται ένταλμα 

φυλάκισης), να προβαίνει στην έκδοση διατάγματος παραλαβής ή διατάγματος 

εκκαθάρισης, με ή χωρίς αναστολή, οπότε και εφαρμόζονται οι πρόνοιες του περί 

Πτωχεύσεως Νόμου ή του περί Εταιρειών Νόμου. 

4. Με ειδική μεταβατική διάταξη προνοείται η εφαρμογή των νέων ρυθμίσεων όχι 

μόνο για το μέλλον, αλλά και σ’ ό,τι αφορά διατάγματα ή εντάλματα τα οποία έχουν 

εκδοθεί και πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου 

νόμου. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, η προτεινόμενη 

με αυτό ρύθμιση κρίνεται υπό τις συνθήκες ως η πλέον προσφερόμενη λύση στο θέμα 

που έχει προκύψει.  Με δεδομένο ότι η συμβατότητα των υφιστάμενων προνοιών προς 

τις διατάξεις του Τέταρτου Πρωτοκόλλου στην Ευρωπαϊκή Σύμβαση Ανθρώπινων 

∆ικαιωμάτων και του ∆ιεθνούς Συμφώνου για τα Αστικά και Πολιτικά ∆ικαιώματα δεν 

έχει αμφισβητηθεί αλλά αντίθετα επιβεβαιώνεται, με βάση την υφιστάμενη νομολογία, η 

κατάργηση του μέτρου της είσπραξης αστικού χρέους ως χρηματικής ποινής υπό τις 

προϋποθέσεις που προνοεί η βασική νομοθεσία, χωρίς να προηγηθεί σε βάθος μελέτη 

των επιπτώσεων, δεν εξυπηρετεί.  Αντίθετα, υπάρχει αυξημένη πιθανότητα να 

καταστρατηγηθεί το όλο σύστημα είσπραξης χρεών, ενώ, ως έχει σήμερα, άτομα τα 

οποία καλόπιστα αδυνατούν να καταβάλουν το οφειλόμενο αστικό χρέος, δεν 

υπόκεινται σε έκδοση εντάλματος φυλάκισης.  Κατά μείζονα λόγο, με την προτεινόμενη 

τροποποίηση παρέχονται δυνατότητες για αναστολή ή ακύρωση τέτοιου διατάγματος, 



 105

αν εσφαλμένα έχει εκδοθεί ή αν έχουν διαφοροποιηθεί οι συνθήκες του οφειλέτη.  

Παντελής κατάργηση της ποινής φυλάκισης θα δώσει ευκαιρία σε άτομα τα οποία 

μπορούν να καταβάλουν την οφειλή τους να διαφεύγουν. 

 Στα πλαίσια της μελέτης του νομοσχεδίου κρίθηκε αναγκαίο να επενεχθούν σ’ αυτό 

επιμέρους τροποποιήσεις/βελτιώσεις του κειμένου του, οι οποίες αναφέρονται στα 

ακόλουθα: 

1. ∆ιευκρινίζεται ότι η υπό τις καθοριζόμενες προϋποθέσεις αναστολή, τροποποίηση 

ή ακύρωση διατάγματος ή εντάλματος, εκδιδομένου δυνάμει του άρθρου 91 της 

υπό τροποποίηση νομοθεσίας, θα μπορεί να γίνεται κατά πάντα χρόνο, πριν ή 

μετά την εκτέλεση τέτοιου διατάγματος ή εντάλματος. 

2. Παράλληλα διασφαλίζεται ότι η προτεινόμενη ρύθμιση θα εφαρμόζεται μόνο όταν 

ο οφειλέτης αδυνατεί πράγματι να καταβάλει το ποσό του διατάγματος και όχι όταν 

επηρεάζεται δυσμενώς η ικανότητα καταβολής του εν λόγω ποσού και αυτό για 

σκοπούς αποφυγής από πλευράς οφειλετών της κατάχρησης των διαδικασιών 

που προβλέπονται στην προτεινόμενη νομοθεσία. 

3. Στις διατάξεις που προβλέπουν για παροχή δικαιώματος νομικής αρωγής στον 

οφειλέτη προστίθεται, για σκοπούς αποφυγής χρονοβόρων διαδικασιών, 

επιφύλαξη δυνάμει της οποίας παρέχεται στο δικαστήριο η ευχέρεια να εκδίδει το 

σχετικό πιστοποιητικό για τέτοια αρωγή, χωρίς να απαιτεί την προβλεπόμενη από 

τη σχετική νομοθεσία κοινωνικοοικονομική έκθεση του Γραφείου Ευημερίας. 

4. ∆ιαγράφεται η προτεινόμενη διάταξη που παρέχει ευχέρεια στο δικαστήριο, όταν 

εκδικάζει αίτηση για καθυστερημένες δόσεις, αντί να διατάξει την είσπραξή τους ως 

να ήταν χρηματική ποινή, να προβεί στην έκδοση διατάγματος παραλαβής ή 

διατάγματος εκκαθάρισης. 
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5. Προστίθενται νέες διατάξεις με βάση τις οποίες παρέχεται στο δικαστήριο η 

ευχέρεια: 

 α. να διατάξει όπως άλλα διατάγματα ή εντάλματα φυλάκισης τα οποία αφορούν 

τον ίδιο οφειλέτη συνενωθούν επί της σχετικής αίτησης και ανασταλούν ή 

τροποποιηθούν ή ακυρωθούν σύμφωνα με τις διατάξεις του προτεινόμενου 

εδαφίου (2) του νομοσχεδίου· 

 β. να τροποποιήσει το διάταγμα πληρωμής με δόσεις, αν ικανοποιηθεί ότι η 

οικονομική κατάσταση του αιτητή έχει αλλάξει ουσιαστικά από την 

ημερομηνία της τελευταίας εξέτασής του, με αποτέλεσμα αυτός να μην είναι 

σε θέση να καταβάλει τις δόσεις κατά το χρόνο και στο ύψος που 

καθορίζονται στο διάταγμα.  

 Με βάση τα πιο πάνω, η υποεπιτροπή της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών 

επαναδιατύπωσε το νομοσχέδιο, το οποίο και έθεσε υπό την τελική του μορφή ενώπιον 

της ολομέλειας της επιτροπής για έγκριση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού υιοθέτησε, με την πλειοψηφία του 

αναπληρωτή προέδρου της και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών 

ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 

∆ημοκρατικού Κόμματος, το νομοσχέδιο όπως αυτό διαμορφώθηκε σύμφωνα με τα πιο 

πάνω, εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής κ. Γιαννάκης Ομήρου και Χρίστος Κληρίδης 

επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια. 

Π Α Ρ Α Ρ Τ Η Μ Α 

1. Ο περί Πολιτικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

 (Πρόταση νόμου). 

2. Ο περί Πολιτικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003. 
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 (Πρόταση νόμου). 

3. Ο περί Πολιτικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2003. 

 (Πρόταση νόμου). 

4. Ο περί Προσωπικής Κράτησης Οφειλετών Νόμος του 2003. 

 (Πρόταση νόμου). 

5. Ο περί Πολιτικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ΗΣΥ, ΑΚΕΛ, ∆ΗΚΟ τάσσονται υπέρ, ΚΙΣΟΣ και Χρίστος Κληρίδης θα 

τοποθετηθούν στην ολομέλεια.  Έτσι λέει εδώ το χαρτί.   

 Λοιπόν, υπάρχουν ομιλητές;  Κύριε Ομήρου; 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ασφαλώς θα ψηφίσουμε τη νομοθεσία, όπως έχει διαμορφωθεί.  

Είμαστε άλλωστε εκ των εισηγητών αυτών των προτάσεων νόμου και ο στόχος όλων, 

πιστεύω, ήταν ότι θα πρέπει να εναρμονίσουμε τη νομοθεσία, αλλά και την πρακτική 

των δικαστηρίων με τις υποχρεώσεις που υπέχει η Κυπριακή ∆ημοκρατία έναντι της 

Ευρωπαϊκής Σύμβασης Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, που ρητώς, με βάση το άρθρο 1 

του Πρωτοκόλλου 4, απαγορεύει τη στέρηση της ελευθερίας οποιουδήποτε προσώπου 

για μόνο το λόγο την αδυναμία του να εκπληρώσει συμβατική υποχρέωση. 

 Επειδή όμως θεωρούμε ότι η νομοθεσία που έχει τελικά διαμορφωθεί με τη 

συμμετοχή και της κυβερνητικής πλευράς, το νομοσχέδιο το οποίο τελικά κατέθεσε το 

Υπουργείο ∆ικαιοσύνης δε δίνει, αν θέλετε, το μήνυμα κατά τρόπο σαφή και 

κατηγορηματικό και την υπόμνηση προς τη δικαστική εξουσία ότι θα πρέπει να τηρεί με 

θρησκευτική ευλάβεια αυτή την υποχρέωση που υπέχει η Κυπριακή ∆ημοκρατία σ’ ό,τι 

αφορά την Ευρωπαϊκή Σύμβαση Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, εισηγούμαι την προσθήκη 

εις το άρθρο 2 του νόμου, ως εδάφιο (7), του εξής:  «Νοείται ότι ουδείς στερείται της 
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προσωπικής του ελευθερίας εκ μόνου του λόγου της αδυναμίας εκπλήρωσης 

οικονομικής οφειλής που αφορά συμβατική υποχρέωση.».  

 Έγκριτοι συνάδελφοι, ιδιαίτερα νομομαθείς πιθανόν να μου υποδείξουν ότι αυτό 

είναι πλεονασμός.  Το ίδιο μου ελέχθη και στην επιτροπή Νομικών.  Ωστόσο, πιστεύω 

ότι είναι προτιμότερο να υπάρχει αυτός ο πλεονασμός, παρά να υπάρχει η παραμικρή 

υποψία στον οιονδήποτε ασκούντα δικαστική εξουσία ότι είναι δυνατόν, παρά την 

ύπαρξη του λόγου της αδυναμίας εκπλήρωσης οικονομικής οφειλής που αφορά 

συμβατική υποχρέωση, να στέλλονται άνθρωποι στη φυλακή.  Γι’ αυτό εισηγούμαι ότι η 

Βουλή θα πρέπει να ψηφίσει αυτή την προτεινόμενη διάταξη, το εδάφιο (7), όπως θα 

μπορούσε να περιληφθεί στη νομοθεσία, για να δοθεί το μήνυμα από τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά τρόπο ισχυρότατο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ταραμουντά. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαι της γνώμης ότι ο νομοθέτης σε τέτοιο νομοθέτημα αυτό το 

οποίο πρέπει να επιδιώξει είναι να εξασφαλίσει την ισορροπία μεταξύ του δανειστή και 

του οφειλέτη, χωρίς να δίδει την εντύπωση ότι ο δανειστής είναι πάντα εξασφαλισμένο 

ότι θα πάρει τα λεφτά του, αλλά την ίδια στιγμή να μη δίδει ο νομοθέτης και την 

εντύπωση ότι ο δανειζόμενος, ο οφειλέτης, μπορεί να τη γλιτώσει οποιαδήποτε στιγμή.  

Βασική προϋπόθεση για το νομοθέτη, κύριε Πρόεδρε, θα είναι η διασφάλιση της 

συνταγματικότητας του νομοθετήματος, αλλά και η εναρμόνιση με το πρωτόκολλο το 

οποίο έχει αναφέρει ο κ. Ομήρου.  Σήμερα τι γίνεται, κύριε Πρόεδρε;  Εκδίδεται μία 

απόφαση εναντίον σας.  Με συγχωρείτε που σας έχω ως σημείο αναφοράς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σπάνιο! 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Θα εκδοθεί ένταλμα εκτελέσεως της κινητής σας περιουσίας.  Εάν και εκεί δε 

βρεθεί περιουσιακό στοιχείο, τότε οι δικηγόροι συνήθως καταφεύγουν στη διαδικασία 

των μηνιαίων δόσεων.  Εκεί καλείστε ενώπιον του δικαστηρίου, για να δείξετε την 

ικανότητα και τα μέσα σας, ούτως ώστε να εξοφλήσετε το εξ αποφάσεως χρέος σας με 

μηνιαίες δόσεις.  Εκεί σας παρέχεται το δικαίωμα, κύριε Πρόεδρε, να παρουσιάσετε τα 

όποια στοιχεία, περιουσιακά, εισοδηματικά κτλ., ούτως ώστε να πείσετε το δικαστήριο 

ότι δεν είσαστε σε θέση να πληρώσετε.  Και αν όντως μετά την ακροαματική διαδικασία, 

την οποία δικαιούστε, καταλήξει το δικαστήριο ότι δεν μπορείτε να πληρώσετε, τότε σας 

απαλλάττει.  Εάν το δικαστήριο κρίνει ότι μπορείτε να πληρώνετε με μηνιαίες δόσεις, 

τότε εκδίδει και το ανάλογο διάταγμα μηνιαίων δόσεων, με το οποίο διατάττεσθε να 

καταβάλλετε ένα μηνιαίο ποσό, £10, £20, £50, £100, ανάλογα.  Μετά τι γίνεται;  Εάν 

εσείς αμελείτε να πληρώσετε τις μηνιαίες σας δόσεις, τότε ο δανειστής, ο ενάγων έχει 

δικαίωμα να σας καλέσει ξανά ενώπιον του δικαστηρίου, για να δείξετε λόγο γιατί να μη 

φυλακιστείτε, αφού αρνείστε να καταβάλλετε τις μηνιαίες δόσεις.  Και εκεί έχετε το 

δικαίωμα, κύριε Πρόεδρε, να εμφανιστείτε ενώπιον του δικαστηρίου και να δείξετε λόγο 

γιατί δεν πρέπει να φυλακιστείτε, αφού δεν έχετε καταβάλει τις μηνιαίες σας δόσεις.  

Μπορείτε να επικαλεστείτε ανεργία, αρρώστια του παιδιού σας, δυστύχημα δικό σας ή 

οτιδήποτε.  Και εκεί το δικαστήριο πάλι απαλλάττει τον καθ’ ου η αγωγή, τον οφειλέτη, 

γιατί όντως δείχνει λόγους αδυναμίας πληρωμής, ότι αδυνατεί να πληρώσει.  Ανάλογα 

το δικαστήριο, κύριε Πρόεδρε, εκεί ή απαλλάττει ή εκδίδει το ένταλμα πληρωμής και το 

διάταγμα φυλάκισης.   
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 Και εδώ ακριβώς παρεμβαίνει ο νομοθέτης σήμερα, για να τροποποιήσει, 

παρεμβαίνει ο νομοθέτης για την τροποποίηση του νόμου.  Σε αυτό το νομοθέτημα, το 

οποίο φέρνουμε ενώπιόν της Βουλής, κύριε Πρόεδρε, είναι ξεκάθαρο ότι ο καθένας ο 

οποίος δεν μπορεί να πληρώσει, αδυνατεί να πληρώσει, μπορεί, και πριν και μετά την 

έκδοση του εντάλματος φυλάκισης, να εμφανιστεί ενώπιον του δικαστηρίου με αίτηση 

και να ακυρώσει το διάταγμα.  Άρα οι φόβοι του κ. Ομήρου δεν επαληθεύονται.  Ήδη 

υπάρχει πρόνοια με την οποία ο καθένας που αδυνατεί να πληρώσει, για οποιοδήποτε 

μάλιστα λόγο, μπορεί να εμφανιστεί ενώπιον του δικαστηρίου και να ακυρώσει το 

διάταγμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πρέπει να συντομεύσετε όμως, κύριε Ταραμουντά, διότι είναι από τη θέση σας 

που μιλάτε. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.  Επειδή ακριβώς το επιχείρημα των όσων 

αντιστρατεύονται την ψήφιση των τροποποιήσεων είναι ότι δεν είναι εναρμονισμένες με 

το πρωτόκολλο ή με τη διεθνή σύμβαση για την προστασία των αστικών και πολιτικών 

δικαιωμάτων, λέμε ότι είναι απόλυτα εναρμονισμένες.  Υπάρχει προσφυγή συμπολίτη 

μας η οποία δικαίωσε το σύστημα και όχι το συμπολίτη μας, γιατί κρίθηκε ότι μπορούσε 

να πληρώσει και το απέφευγε.  Εάν αυτός ο συμπολίτης μας αποδείκνυε ότι θα 

εφυλακίζετο μόνο για το λόγο ότι ήταν φτωχός, για το ότι δεν μπορούσε δηλαδή να 

ανταποκριθεί στα χρέη του, τότε θα απαλλάττετο.  Αυτό ενσωματώνουμε στον κυπριακό 

νόμο σήμερα, κύριε Πρόεδρε.  Είναι σαφώς εναρμονισμένος, ισχύει.  Και ο φόβος ότι 

μελλοντικά αυτό το νομοθέτημα μπορεί να μη συνάδει με το ευρωπαϊκό κεκτημένο 

υπάρχει πάντα.  Ο κάθε νόμος που ψηφίζουμε μπορεί να μη συνάδει μελλοντικά, αλλά, 

ενόσω υπάρχει, θα πρέπει να εφαρμόζεται.   
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Λυσσαρίδη. 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Επικαλούμαι την κατανόησή σας, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε...  

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 ...για τον νομικώς αδαή υποφαινόμενο, αλλά να υποδείξω... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ηλαδή καταφέρνετέ τα συχνά τζιαι σε τούτο, κύριε πρόεδρε... 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 ...να υποδείξω ότι η επίφαση και η επανάληψη δεν είναι άρνηση.  Άρα η αναφορά 

για την οποία ο κ. Ομήρου επιμένει -και επιμένω και εγώ- να ενσωματωθεί στο νόμο δεν 

αδυνατίζει το νόμο.  Και αν ακόμα είναι δυνατό από ένα δύστροπο δικαστή ή υπό 

οιεσδήποτε άλλες προϋποθέσεις -δεν είναι θέμα μόνο εναρμόνισης- να δοθεί η ερμηνεία 

ότι δεν είναι ακριβώς όπως έχει αναφερθεί...  Και έχει μιλήσει περί αδυναμίας. δεν είπε 

περί απροθυμίας...  ∆ε βλέπω γιατί να υπάρχει οιαδήποτε ένσταση να προστεθεί στο 

νόμο αυτό το ειδικό εδάφιο, το οποίο απλώς ισχυροποιεί αυτό που εσείς ο ίδιος έχετε 

υποδείξει.  Με βάζετε σε υποψία, με βάζετε σε υποψία.  Τι είναι αυτό που σας εμποδίζει 

να αποδεχθείτε ένα εδάφιο το οποίο απλώς επιβεβαιώνει την ουσία;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κληρίδη.   

 Με τον τρόπο που κρατάς τα φάιλς, Χρίστο, φαίνεται ότι είσαι δικηγόρος. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 
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  Όχι, κύριε Πρόεδρε, θα είμαι σχετικά σύντομος.  ∆ε συμφωνώ με το μέτρο της 

ποινής φυλάκισης σαν μέτρο εκτέλεσης/είσπραξης πολιτικών αποφάσεων και χρεών. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Κληρίδη, επιτρέπετε κάτι;  Επειδή εμείς δεν είμαστε δικηγόροι και η κοινή 

λογική μου λέει ότι δεν μπορώ να καταλάβω γιατί θα μπορεί ένας να πάρει £50.000 από 

ένα συνεργατικό, £25.000 από άλλο και μετά να μην υπάρχει τρόπος να εισπραχθούν, 

θέλω να ακούσω και πώς θα εισπραχθούν. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Για το πώς θα εισπραχθούν, κύριε Κατσουρίδη, η Ευρώπη έχει νομοθετήσει.  Αν 

προσπαθούμε να βρούμε τρόπους απειλής για είσπραξη συμβατικών χρεών, έχω 

καλύτερη εισήγηση.  Να τους βάλλουμε στην Πλατεία Ελευθερίας και να τους 

μαστιγώνουμε!  Η φυλακή... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, με συγχωρείτε... 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Η φυλακή...  Συγνώμη, κύριε Κατσουρίδη... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχω απάντηση και εγώ.  Απολογούμαι για την ερώτηση που σας έκαμα. θα σας 

απαντήσω στη συνέχεια. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Ωραία.   

 ∆εν είναι μέθοδος η φυλάκιση για είσπραξη χρεών.  Αυτό μπορεί να ήταν το 

δέκατο ένατο αιώνα.  Αυτό μπορεί να ήταν την εποχή της Βικτώριας, την εποχή του 

Όλιβερ Τουίστ και του Βίκτωρα Ουγκώ.  ∆υστυχώς ή ευτυχώς έχουμε ξεπεράσει 

κάποιες νοοτροπίες, κάποιες κοινωνικές αντιλήψεις οι οποίες δε μας επιτρέπουν να 
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χρησιμοποιούμε τη φυλακή σαν μέθοδο επίλυσης, αν θέλετε, αστικών διαφορών, υπό 

την έννοια της είσπραξης αστικών χρεών που προκύπτουν από συμβατικές 

υποχρεώσεις.  Αυτό είναι η φιλοσοφία.  Και είναι γι’ αυτό το λόγο, εξάλλου, που και η 

ευρωπαϊκή σύμβαση θέσπισε το τέταρτο πρωτόκολλο, λέγοντας ότι ουδείς στερείται της 

ατομικής του ελευθερίας διά μόνο το λόγο ότι αδυνατεί να εκπληρώσει τις συμβατικές 

του υποχρεώσεις.  Η σύμβαση δε λέει «διά μόνο το λόγο, την εύλογη αδυναμία του 

εκπλήρωσης των υποχρεώσεων».  Το εύλογο είναι ένα καρύκευμα, το οποίο εμείς 

έχουμε εισαγάγει στην κυπριακή νομοθεσία.  Και το τι είναι εύλογο μπορεί να διαφέρει 

από άτομο σε άτομο.  Ένας μπορεί να έχει μηνιαίες δόσεις και να μην τις πλήρωσε, 

διότι φέρ’ ειπείν, ήθελε να δώσει τα λεφτά στην κόρη του.  Το δικαστήριο λέει:  «Εμένα 

δε με ενδιαφέρει, εμένα δε με ενδιαφέρει ποσώς, εγώ βλέπω ότι έχεις μία δικαστική 

απόφαση, δεν την έχεις εκπληρώσει, δε θεωρώ ότι είναι εύλογη η δικαιολογία την οποία 

μου δίδεις και να πας να κάτσεις στο φρέσκο».  Και ας πάμε να δούμε στο φρέσκο ποια 

είναι η κατάσταση, δυστυχώς και λυπούμαι που το λέω, αυτή τη στιγμή στα 

“μπουντρούμια της Λευκωσίας”!  Είναι ένας βάρβαρος τρόπος -αυτή είναι η 

πραγματικότητα- εκβιασμού και απειλής.  Και, κύριε Κατσουρίδη, αυτοί που πάνε δεν 

είναι αυτοί με τις £25.000 και τις £50.000.  ∆έστε τον κατάλογο που μας έδωσαν, των 

εννέα που είναι φυλακισμένοι, και θα δείτε ότι είναι για μικροποσά.  ∆ιότι είναι ο 

φτωχόκοσμος που την πληρώνει και καταλήγει στις φυλακές. είναι για £2.000, είναι για 

δόσεις των £300, είναι για δόσεις των £500.   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Οι τζιεγκένηδες.   

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Στις περιπτώσεις που πιάνουν τις £25.000 και τις £50.000 από τα συνεργατικά, τα 

συνεργατικά βάλλουν υποθήκες και εξασφαλίζουν το λαβείν τους.  Η πείρα μας μας έχει 
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δείξει ότι, όπως είπε και ο φίλος κ. Πουργουρίδης, μπορεί να είναι οι τζιεγκένηδες.  Αλλά 

η φυλακή τι σημαίνει;  Σημαίνει καταστροφή του ιδίου, της οικογένειάς του, των παιδιών 

του, των συγγενών του, των γονέων του. είναι ένα στίγμα.  Και είναι ανεπίτρεπτο στίγμα 

να υπάρχει στη δική μας την κοινωνία και είναι γι’ αυτό που σε όλες τις ευρωπαϊκές 

χώρες έχει καταργηθεί η φυλάκιση σαν μέτρο εκβιασμού είσπραξης χρέους αστικού, 

συμβατικού.  ∆εν καινοτομούμε.   

 Συνεπώς, νομίζω ότι, με την πρόταση ως έχει κατατεθεί από την κυβέρνηση, δεν 

επιλύεται το πρόβλημα, θα μείνει κοντά μας και θα έχουμε πάρα πολλούς οι οποίοι θα 

οδηγηθούν στις φυλακές.  Και, όπως έχω εξηγήσει ή προσπάθησα να εξηγήσω, όπως 

είναι η διατύπωση, εκτός αν γίνει δεκτή η εισήγηση με την οποία συμφωνώ, του κ. 

Ομήρου, του ΚΙΣΟΣ, θα είμαστε σε αντίθεση, πιστεύω, με την ευρωπαϊκή σύμβαση.  

Και αναφέρθηκε ο συνάδελφος σε απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, όχι του νυν 

δικαστηρίου, εις την οποία όμως απόφαση αναφέρεται ρητά μόνο στις περιπτώσεις 

θεληματικής άρνησης, εκεί που υπάρχει η δυνατότητα να πληρωθεί η απόφαση.  ∆εν 

είναι αυτό που προνοεί το νομοσχέδιό μας.  Προνοεί κάτι εντελώς διαφορετικό.  «Για 

εύλογη», λέει, «αιτία την οποία θα πρέπει να καταδείξει κάποιος στο δικαστήριο».  Και 

εξήγησα γιατί για τον ένα δικαστή μπορεί να είναι εύλογη, για τον άλλο να μην είναι 

εύλογη και ούτω καθεξής. 

 Συνεπώς, νομίζω, θα πρέπει να γίνει δεκτή η εισήγηση του ΚΙΣΟΣ, την οποία 

υποστηρίζω, υπερθεματίζω, διότι θα στείλει ένα μήνυμα στο δικαστή και μία υπενθύμιση 

εκεί που εκδικάζει την υπόθεση ότι δε θα στείλει κάποιον στη φυλακή διά μόνο το λόγο 

ότι αδυνατεί να εκπληρώσει τις συμβατικές του υποχρεώσεις.   

 Επιπρόσθετα, και αν ακόμα επρόκειτο να θεσπίσουμε αυτή τη νομοθεσία, πιστεύω 

ότι θα επαυξήσει τον όγκο εργασίας των δικαστηρίων.  Ελέχθη εις την επιτροπή από 

τον αναπληρωτή πρόεδρό της, το συνάδελφο κ. Ιωνά, ότι μόνο στη Λευκωσία έχουμε 
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οκτώμισι χιλιάδες περίπου φυλακιστήρια κατ’ έτος.  Υπολογίζω ότι παγκύπρια μπορεί 

να μιλούμε για δεκαπέντε χιλιάδες, δεκαέξι χιλιάδες, ποιος ξέρει, φυλακιστήρια.  Θα 

έχουμε δεκαέξι χιλιάδες αιτήσεις για αναθεώρηση, αμέσως μόλις θεσπιστεί αυτή η 

νομοθεσία, και θα έχουμε και άλλες δεκαέξι χιλιάδες αιτήσεις προσωρινές για 

προσωρινή αναστολή.  Τριάντα δύο χιλιάδες αιτήσεις σε ένα ήδη βαρυφορτωμένο 

σύστημα απονομής της δικαιοσύνης.  Και θα δίδονται οι αναστολές ή και αναθεωρήσεις 

εκεί που άλλαξε, λέει, η οικονομική κατάσταση εκείνου εναντίον του οποίου εκκρεμεί, 

που έχει εκδοθεί ήδη το φυλακιστήριο, ή για άλλη εύλογη αιτία.  Και διερωτώμαι:  Σε 

ποιες περιπτώσεις αυτοί που είναι τζιεγκένηδες, να το βάλω έτσι, όπως 

χαρακτηρίστηκαν, αυτοί που είναι πένηδες, αυτοί που δεν έχουν πολλά λεφτά ή αυτοί 

που αμέλησαν -να το βάλω έτσι- να πληρώσουν τις υποχρεώσεις τους ή έδωσαν τα 

λεφτά κάπου αλλού, διότι έτσι έκριναν ότι ήταν σωστό, θα πείσουν το οποιοδήποτε 

δικαστήριο ότι έχει αλλάξει η οικονομική τους κατάσταση;  Κανένας δε θα πείσει, διότι 

θα είναι ίδια η οικονομική τους κατάσταση, θα είναι ίδια η διάθεσή τους και, κατά 

συνέπεια, όλες αυτές οι αιτήσεις θα πάνε επί ματαίω και θα απορρίπτονται η μία πίσω 

από την άλλη και θα καταλήγουν στη φυλακή.  Και πάλι θα σπεύσουμε να διορθώσουμε 

κάτι το οποίο, πολύ φοβούμαι, βεβιασμένα ψηφίζουμε τώρα. 

 Μπαίνει και μία πρόνοια ότι μπορεί το δικαστήριο να συνεκδικάζει τα διάφορα 

φυλακιστήρια που εκκρεμούν εναντίον κάποιου προσώπου.  Με όλο το σέβας, και αυτή 

η πρόνοια, νομίζω, είναι αντισυνταγματική.  Η Βουλή δεν καθορίζει διαδικασίες των 

δικαστηρίων με νόμο.  Είναι θέμα των δικαστηρίων να θεσπίσουν  τους κανονισμούς 

τους.  Και μπαίνει και άλλη πρόνοια, ότι το δικαστήριο μπορεί να εκδίδει ουσιαστικά το 

πιστοποιητικό νομικής αρωγής, χωρίς την έκθεση του Γραφείου Ευημερίας.  Λες και 

είναι ρόλος του δικαστηρίου ή έχει αυτή τη δυνατότητα να προβαίνει σε ενδελεχή 

έρευνα, ενώπιόν του, για το κατά πόσο κάποιος δικαιούται ή όχι νομική αρωγή!   
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 Έχει, λοιπόν, και ατέλειες το ίδιο το νομοσχέδιο αυτό καθεαυτό.  Και με λύπη μου 

παρατηρώ ότι η πολύ χρήσιμη πρόνοια, να εκδίδει το δικαστήριο διάταγμα παραλαβής, 

αντί φυλακίσεως, εκεί που δεν μπορεί, εκεί που η οικονομική του κατάσταση δεν του 

επιτρέπει, με αναστολή διάταγμα παραλαβής -διαδικασία που ακολουθείται και στην 

Αγγλία- έχει αποσυρθεί, έχει διαγραφεί και, αντί αυτής, μπήκε η αντισυνταγματική 

πρόνοια της συνένωσης των διαφόρων αιτήσεων. 

 Συνάδελφοι, τουλάχιστον ας δεχτούμε την τροπολογία του ΚΙΣΟΣ.  ∆ε λέω ότι είναι 

η ιδεώδης κατάσταση, αλλά τουλάχιστο βοηθά στο να στείλει ένα μήνυμα στο δικαστή 

που εκδικάζει τις υποθέσεις ότι η ευρωπαϊκή σύμβαση του λέει ότι «όπου υπάρχει 

αδυναμία και εκ μόνου του λόγου της αδυναμίας εκπλήρωσης των υποχρεώσεών του 

δεν πρέπει να τον στείλει στη φυλακή».   

 Ευχαριστώ πολύ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, προτού δώσω το λόγο στον κ. Νικολάου, να μου επιτρέψετε με 

δυο λόγια να σας καταθέσω εμπειρίες των δύο τελευταίων χρόνων που έχω την τιμή να 

προεδρεύω αυτού του σώματος.   

 Ως Προεδρεύων της ∆ημοκρατίας, όταν έλειπε ο κ. Κληρίδης, και πρόσφατα, που 

έλειπε ο κ. Παπαδόπουλος, υπέγραψα μόνο ως Προεδρεύων εκατοντάδες, πραγματικά, 

χαρτιά τα οποία ανέστελλαν τη φυλάκιση ανθρώπων οι οποίοι χρωστούσαν 

τετρακόσιες, πεντακόσιες, εξακόσιες, επτακόσιες λίρες, δηλαδή μικροποσά, που έλεγα 

μέσα μου:  «Φανταστείτε αν αυτοί οι άνθρωποι με τούτα τα μικροποσά τελικά 

καταλήγουν στη φυλακή!»  Τούτη την ώρα που μιλούμε καταλήγουν στη φυλακή αυτοί 

οι άνθρωποι και νομίζω ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων και η πολιτεία, γενικότερα, 

πρέπει να μεριμνήσει με τις κατάλληλες νομικές διατάξεις -εγώ δεν είμαι νομικός, γι’ 
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αυτό δεν παρεμβαίνω- να μη συνεχιστεί αυτή η διαδικασία και να είμαστε και νομικά 

σωστοί, και συνταγματικά σωστοί.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Τα υπογράψατε με άλλο Γενικό Εισαγγελέα, όμως, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Νικολάου, παρακαλώ. 

 Ίσως θα έπρεπε να κάνει και εκείνος ο Γενικός Εισαγγελέας τις αναγκαίες 

αλλαγές... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ:  

 Πιθανώς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...για να μη γίνεται αυτό το πράγμα.  Γι’ αυτό, δεν είναι τούτο το θέμα.   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Όχι, είναι και αυτό μέρος του όλου θέματος, το πώς καταλήξαμε, κύριε Πρόεδρε, 

σε αυτή την εξέλιξη, σε αυτά τα προβλήματα, και γιατί βρισκόμαστε σήμερα εδώ για να 

κάνουμε την αναγκαία ρύθμιση.  Όμως, προτού υπεισέλθω σε αυτούς τους λόγους, θα 

ήθελα και κρίνω αναγκαίο να δοθούν κάποιες απαντήσεις ή τουλάχιστον διευκρινίσεις 

αναφορικά με τα όσα έχουμε ακούσει προηγουμένως.  

 Ο κ. Ομήρου έχει αναφέρει ότι στο νομοσχέδιο αυτό θα πρέπει να περιληφθεί μια 

ρύθμιση, ώστε να επαναλάβουμε ουσιαστικά την πρόνοια του Τέταρτου Πρωτοκόλλου 

της Σύμβασης των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων του Συμβουλίου της Ευρώπης η οποία 

αναφέρει ότι ουδείς στερείται της προσωπικής του ελευθερίας από μόνο το λόγο ότι δεν 

μπορεί να τηρήσει τις συμβατικές του υποχρεώσεις.  Μα, αυτό το πρωτόκολλο, καθώς 

επίσης και η Σύμβαση για την Προστασία των Αστικών και Πολιτικών ∆ικαιωμάτων του 

Ανθρώπου, έχουν κυρωθεί με νόμους της ∆ημοκρατίας, και μάλιστα αυτοί οι κυρωτικοί 
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νόμοι, με βάση το άρθρο 169 του Συντάγματος, έχουν αυξημένη ισχύ έναντι της 

εσωτερικής νομοθεσίας!  Συνεπώς, πιστεύω ότι η οποιαδήποτε επανάληψη μιας τέτοιας 

πρόνοιας όχι μόνο θα είναι εκ περισσού, αλλά πιθανόν να προκαλεί -και είμαι βέβαιος 

ότι θα προκαλέσει- και ερμηνευτικά προβλήματα στις ίδιες τις διατάξεις του νόμου, και 

θέλω να γίνω πιο σαφής σε αυτό.   

 Αναφέρεται συγκεκριμένα στο εδάφιο (2) του άρθρου 91 ότι μπορεί να διαταχθεί η 

αναστολή ή η τροποποίηση ή η ακύρωση διατάγματος ή εντάλματος φυλάκισης, εάν 

διαπιστωθεί ότι άλλαξε η οικονομική κατάσταση του οφειλέτη από το χρόνο, από την 

ημερομηνία έκδοσης του τελευταίου διατάγματος για καταβολή των μηνιαίων δόσεων ή 

του διατάγματος ή εντάλματος, δυνάμει του εδαφίου (1), δηλαδή του διατάγματος ή 

εντάλματος φυλάκισης, με αποτέλεσμα, λέει -και αυτή είναι η προϋπόθεση- να αδυνατεί 

να καταβάλει το ποσό του διατάγματος ή εντάλματος.  Αν προσθέσουμε ως επιφύλαξη 

την πρόνοια αυτή του κυρωτικού νόμου, είμαι βέβαιος, είναι σίγουρο ότι η γενικότητα 

της πρόνοιας αυτής θα προκαλέσει ερμηνευτικά προβλήματα στη συγκεκριμένη 

πρόνοια του εδαφίου (2), και λέω γιατί.   

 Μας έχει απασχολήσει πάρα πολύ αυτό το θέμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

διότι θέλουμε να αποφύγουμε την καταχρηστική χρήση αυτών των διαδικασιών από 

οφειλέτες οι οποίοι δεν επιθυμούν ή παραλείπουν ή αρνούνται, αν θέλετε καλύτερα, να 

καταβάλουν τις μηνιαίες τους δόσεις.  Φανταστείτε αν όλοι αυτοί που έχει αναφέρει 

προηγουμένως ο κ. Κληρίδης, αν αυτοί που έχουν εναντίον τους οκτώμισι χιλιάδες 

εντάλματα κατά το 2002 στο Επαρχιακό ∆ικαστήριο Λευκωσίας, καταχωρίσουν αίτηση 

στο δικαστήριο και πετύχουν λόγω αυτής της γενικότητας που μπορεί να υπάρχει την 

έκδοση ενός προσωρινού ή οριστικού, αν θέλετε, διατάγματος αναστολής ή ακύρωσης ή 

τροποποίησης του εντάλματος φυλάκισης.  Τι είναι εκείνο που θα γίνει;  ∆ε θα υπάρξει, 

δε θα δημιουργηθεί αμέσως σοβαρότατο πρόβλημα στις δυνατότητες είσπραξης των 
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χρεών;  Και μη νομίζουμε ότι οι πιστωτές είναι πάντοτε άνθρωποι οι οποίοι έχουν πολλά 

λεφτά.  Υπάρχουν και πιστωτές οι οποίοι διεκδικούν να πάρουν το ποσό των χρημάτων 

που αναζητούν, που έχουν δανείσει, εναντίον των οποίων υπάρχουν εντάλματα και οι 

οποίοι κινδυνεύουν να καταλήξουν στη φυλακή, αλλά οι ίδιοι δεν μπορούν ουσιαστικά 

να πάρουν τα ποσά αυτά τα οποία έχουν ανάγκη, για να εξοφλήσουν και εκείνοι στη 

συνέχεια τα δικά τους τα χρέη. 

 Συνεπώς, με όλο το σεβασμό προς τις απόψεις που έχουν ακουστεί, πιστεύω ότι 

πρέπει να είμαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί, όταν, μάλιστα, κάποιες τροποποιήσεις σε 

διαδικασίες δικαστικές, θα έλεγα, επιχειρείται να γίνουν με αυτό τον τρόπο.  Και έχει 

γίνει αναφορά από το συνάδελφο, τον κ. Κληρίδη, ότι χρησιμοποιούμε το μέτρο της 

φυλάκισης ως μια μέθοδο εξαναγκασμού του πολίτη, για να εισπράξουμε τα αστικά 

χρέη.  ∆εν είναι μέτρο εξαναγκασμού.  Εκείνοι που θα καταλήγουν στη φυλακή θα είναι, 

με βάση τον προτεινόμενο νόμο, εκείνοι που πραγματικά δεν επιθυμούν να καταβάλουν 

τα χρέη τους.  Εκείνοι που πραγματικά αδυνατούν να καταβάλουν τα χρέη τους έχουν 

κάθε ευκαιρία ενώπιον του δικαστηρίου να αποδείξουν αυτό το γεγονός και να 

αποφύγουν τη φυλάκιση.  Και επειδή γίνεται αναφορά ότι θα εκδοθεί, εν τω μεταξύ, το 

διάταγμα πληρωμής των μηνιαίων δόσεων και μετά το ένταλμα φυλάκισης, όπως έχει 

επεξηγήσει και ο συνάδελφος, ο κ. Ταραμουντάς, θέλω να τονίσω ότι δε συνιστά αυτό 

παράβαση οποιασδήποτε σύμβασης ή διεθνούς υποχρέωσής μας, γιατί παράλληλα με 

το διάταγμα πληρωμής των μηνιαίων δόσεων εκδίδεται και το ένταλμα φυλάκισης και 

εκδίδεται υπό την αίρεση της πληρωμής του ποσού.  Συνεπώς, δεν τίθεται θέμα ότι 

κάποιος έχει σε βάρος του τη φυλάκιση.  Το ένταλμα φυλάκισης είναι υπό αίρεση και 

συνεπώς δεν μπορεί να συνιστά αυτό παράβαση των διεθνών μας υποχρεώσεων.   

 Για όσα αναφέρθηκαν περί εύλογης αδυναμίας, λυπούμαι να παρατηρήσω ότι η 

αδυναμία είναι συγκεκριμένη, με βάση τις πρόνοιες του νόμου, και δεν μπορεί να 
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αφήνεται στην κρίση του δικαστηρίου το εάν είναι ή όχι εύλογη.  Γι’ αυτό το λόγο 

επιμένουμε στην ψήφιση της προτεινόμενης νομοθεσίας, όπως αυτή έχει διαμορφωθεί, 

γιατί πιστεύουμε ότι μπορεί να βοηθήσει, πρώτον, να αποφύγουμε χρονοβόρες 

διαδικασίες ενώπιον του δικαστηρίου και, δεύτερον, την καταχρηστική χρήση αυτών των 

διαδικασιών από ανθρώπους οι οποίοι δε θα επιθυμούσαν να εκπληρώσουν τις 

υποχρεώσεις τους.   

 Το γεγονός, όμως, ότι έχουμε με το εδάφιο (4), συγκεκριμένα, της προτεινόμενης 

νομοθεσίας προχωρήσει στη μη συμπερίληψη στις πρόνοιες του περί Νομικής Αρωγής 

Νόμου της υποχρέωσης του δικαστηρίου να αναζητήσει την έκθεση του Γραφείου 

Ευημερίας, προτού αυτό εκδώσει το πιστοποιητικό δωρεάν νομικής αρωγής, έχει να 

κάνει με την προσπάθεια την οποία καταβάλαμε σαν επιτροπή να περιορίσουμε το 

δικαστικό χρόνο στον αναγκαίο, γιατί είδαμε ότι το ίδιο το δικαστήριο θα αποφάσιζε, 

προτού εκδώσει ακόμα το διάταγμα νομικής αρωγής, στα πλαίσια της εξέτασης της 

αίτησης για αναστολή, για την οικονομική κατάσταση του αιτητή.  Συνεπώς, δε θα 

χρειαζόταν να επαναληφθεί μια διαδικασία η οποία κρίνεται από όλους ως χρονοβόρα, 

μια διαδικασία που κάτω από τις καλύτερες συνθήκες μάς έχουν πληροφορήσει ότι θα 

ήταν πέραν των έξι μηνών, και με αυτό τον τρόπο πετυχαίνουμε η διαδικασία εξέτασης 

αυτής της αίτησης να περιορίζεται σε χρόνο του ενός και ενάμιση μηνός.   

 Για το θέμα της συνένωσης των φυλακιστηρίων, που γίνεται πρόνοια στο εδάφιο 

(5), θέλω να διευκρινίσω ότι παρόμοιες πρόνοιες για συνένωση αιτήσεων, συνένωση 

αιτημάτων, είτε αυτεπάγγελτα από το δικαστήριο είτε κατόπιν αιτήσεως των διαδίκων, 

συναντούμε σε πολλούς νόμους, συναντούμε ακόμα και στον ίδιο το νόμο τον οποίο 

τροποποιούμε.  Είναι η συνένωση της αίτησης για έρευνα που προβλέπεται στο άρθρο 

88 και δεν έχει κριθεί μέχρι στιγμής ότι αυτή η ρύθμιση υπεισέρχεται στις αρμοδιότητες 
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του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου και άρα θα μπορούσε να θεωρηθεί ότι είναι 

αντισυνταγματική.  Περαιτέρω, για την έκδοση... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα, προτού κατεβώ από το βήμα, να πω ότι η επιτροπή 

Νομικών έκανε μια μεγάλη προσπάθεια, για να φέρει σήμερα τη ρύθμιση αυτή ενώπιόν 

σας, γιατί αυτό το θέμα προέκυψε μετά από μια γνωμάτευση του έντιμου Γενικού 

Εισαγγελέα ότι το άρθρο 53 του Συντάγματος εφαρμόζεται μόνο σε ποινικές υποθέσεις 

και συνεπεία αυτής της γνωμάτευσης δεν ήταν δυνατή η αναστολή ενταλμάτων 

φυλάκισης ή η αποφυλάκιση ατόμων για αστικά χρέη, όπως πολύ σωστά έχετε 

επισημάνει ότι κληθήκατε να ασκήσετε αυτή την αρμοδιότητα ως Προεδρεύων της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Παρά τις διαφωνίες μας και με όλο το σεβασμό για τη γνώμη 

του έντιμου Γενικού Εισαγγελέα, για την ορθότητα αυτής της άποψης, εμείς πιστεύουμε 

ότι πρέπει να αντιμετωπίσουμε αυτό το θέμα και γι’ αυτό η επιτροπή Νομικών 

προχώρησε για να αντιμετωπίσει το πρόβλημα το οποίο δημιουργείται.  Έτσι, αμέσως η 

κοινοβουλευτική μας ομάδα ενέγραψε το θέμα στην επιτροπή Νομικών, ζήτησε την 

άμεση συζήτησή του στην πρώτη τακτική συνεδρία της επιτροπής, κατέθεσε πρόταση 

νόμου, διαβουλευθήκαμε όλες οι πλευρές μαζί με την κυβέρνηση, ώστε να κατατεθεί 

αμέσως νομοσχέδιο, και επίμονα προσπαθήσαμε να βρούμε την καλύτερη δυνατή 

διαδικασία -και το τονίζω αυτό, γιατί μιλούμε για την καλύτερη δυνατή διαδικασία υπό τις 

περιστάσεις.   

 Και λέω υπό τις περιστάσεις, γιατί θα μπορούσαμε, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και 

κύριοι συνάδελφοι, να ακολουθήσουμε την ποινικοποίηση της καθυστέρησης καταβολής 

των μηνιαίων δόσεων, μια διαδικασία που δε θα ήταν ποσώς χρονοβόρα ενώπιον του 
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δικαστηρίου, μια διαδικασία η οποία θα επέτρεπε, σύμφωνα με τη γνωμάτευση του 

Γενικού Εισαγγελέα για την εφαρμογή του άρθρου 53 του Συντάγματος, θα επέτρεπε 

στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας με τη συγκατάθεση του Γενικού Εισαγγελέα να 

αποφυλακίσει όλους αυτούς οι οποίοι αδυνατούν να καταβάλουν τις μηνιαίες δόσεις.  

Αλλά έχοντας υπόψη την κρίση, την άποψη του έντιμου Γενικού Εισαγγελέα, ότι η 

εφαρμογή του άρθρου 53 του Συντάγματος, δηλαδή η αποφυλάκιση ή η αναστολή της 

ποινής, ή ακόμα και η εφαρμογή του άρθρου 113, με βάση το οποίο θα μπορούσε να 

ανασταλεί η ποινική δίωξη εναντίον κάποιου προσώπου, είναι διαδικασίες οι οποίες δεν 

μπορούν να εφαρμόζονται έτσι εύκολα, είναι διαδικασίες οι οποίες περνούν κάτω από 

την κρίση της δικαστικής εξουσίας όταν η ίδια επιβάλλει τις ποινές, γιατί θεωρεί ο ίδιος 

και πιστεύει ότι οι συνθήκες του οφειλέτη λαμβάνονται υπόψη από το δικαστή που 

δικάζει την υπόθεση κατά το χρόνο της επιβολής της ποινής, και έχοντας υπόψη όλα 

αυτά και πιστεύοντας ότι θα έπρεπε να συμμορφωθούμε με τις διεθνείς μας 

υποχρεώσεις, θέλω να τονίσω ότι οδηγηθήκαμε σε αυτή τη διαδικασία, γιατί κρίναμε ότι 

υπό τις παρούσες περιστάσεις είναι η καλύτερη και η πιο εφικτή που μπορούσαμε να 

είχαμε.  Παρά τα προβλήματα τα οποία έχω επισημάνει, προβλήματα με πιθανές νέες 

και ίσως χρονοβόρες διαδικασίες, προσπαθήσαμε, και το τονίζω, σαν επιτροπή να 

αποφύγουμε αυτές τις χρονοβόρες διαδικασίες, γι’ αυτό και επιφέραμε αυτές τις 

τροποποιήσεις που έχω αναφέρει προηγουμένως στο νομοσχέδιο που κατατέθηκε από 

την κυβέρνηση παρά τους φόβους μας τους οποίους είχαμε αναφορικά με την 

καταχρηστική χρήση αυτών των διαδικασιών.  Και πάλι τονίζω ότι καταβάλαμε 

σημαντική προσπάθεια να αποφύγουμε και αυτή τη δυνατότητα.  Καταλήγουμε, λοιπόν, 

και προτείνουμε την ψήφιση αυτής της νομοθεσίας, την εισαγωγή, δηλαδή, αυτής της 

διαδικασίας, γιατί είναι η μόνη την οποία μπορούσαμε να βρούμε ως την πιο εφικτή.  Η 

κατάργηση του μέτρου της φυλάκισης ήταν σίγουρα μια ρύθμιση η οποία με βεβαιότητα 
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θα προκαλούσε αναστάτωση στο ισοζύγιο μεταξύ πιστωτή και οφειλέτη, το οποίο 

οφείλουμε να διαφυλάξουμε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ’στε καλά.   

 Κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με συγχωρείτε, κύριε Γεωργίου.   

 Πόσοι ομιλητές υπάρχουν ακόμη;  Υπάρχουν πέντε ομιλητές από μια ομάδα, ο κ. 

Λυσσαρίδης και δυο-τρεις από μια άλλη ομάδα.  Οκτώ ομιλητές. 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Ορίστε χρονικό περιθώριο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, νομίζω ότι μάξιμουμ σε τρία λεπτά πρέπει ο καθένας να καταλήγει.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Μπορούμε να πούμε και πολλά λίγα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε αντίρρηση, αλλά θα επαναλάβω για μια ακόμα φορά 

τη θερμή παράκληση αυτό το πράγμα να εφαρμόζεται από την αρχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, ορισμένες αποφάσεις λαμβάνονται -επειδή είστε διαλεκτικός, 

λέτε- μέσα στις συγκεκριμένες συνθήκες.  Έχει... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με συγχωρείτε!  Μη μουντάρετε πάλι, τζιαι πάνω μου εμένα!  Να χαρείτε ό,τι 

αγαπάτε! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ξέρετε πόσο πολύ σας σέβομαι, αλλά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ψύχραιμα!  Ένα λεπτό. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ...κάποιοι το έχουν κάμει τακτική να προλαβαίνουν να μιλούν από είκοσι-είκοσι 

πέντε λεπτά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ θέλω να σας πω, κύριε Κατσουρίδη, ότι οι κύριοι που έκαμαν τακτική να 

μιλούν είκοσι πέντε λεπτά εμένα εσυγχύσαν με, για παράδειγμα, που δεν είμαι νομικός!  

Λοιπόν, δεν είναι όποιος μιλά παραπάνω, κατά την άποψή μου.  Έτυχε να μιλήσουν 

κάποιοι κύριοι παραπάνω.  Ο χρόνος, ένεκα και κάποιων άλλων υποχρεώσεων -με 

υποχρεώνετε να το πω αυτό το πράγμα- στενεύει.  Γι’ αυτό κάμνω τούτες τις 

παρακλήσεις.  Είναι ένα θέμα το οποίο μπορούμε να συζητούμε με τις μέρες!  Λοιπόν... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Με τις ερμηνείες των δικηγόρων.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, ακριβώς!  Αν θα αρχίσουμε με τις ερμηνείες...  ∆ιότι διαφορετική ερμηνεία δίνει 

ο κ. Κληρίδης, διαφορετική ερμηνεία ο κ. Νικολάου, διαφορετική ερμηνεία ο κ. Ομήρου, 

διαφορετική ο κ. Αγγελίδης, ίσως, διαφορετική τώρα ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου και 

πάει λέγοντας.  Εντάξει, είναι σεβαστά αυτά τα πράγματα. 
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 Λοιπόν, κύριε Γεωργίου, παρακαλώ. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, 

 Το θέμα το οποίο συζητούμε είναι αρκούντως σοβαρό για μια κοινωνία.  Είναι ένα 

φαινόμενο το οποίο έχει δημιουργήσει, μέσα από τη δική της ανάπτυξη, η οικονομία και 

ο υπερκαταναλωτισμός, αλλά και όλα τα στοιχεία εκείνα που συνθέτουν το δούναι και 

λαβείν σε έναν τόπο.  Το θέμα της σύμβασης είναι ένα θέμα κοινά αποδεκτό από όλους 

και έτσι το έχω αντιληφθεί στην επιτροπή.  ∆ε θα μπω σε νομική συζήτηση, γιατί εδώ 

είναι πολιτικό βήμα και όχι νομικό βήμα. δεν είναι αίθουσα δικαστηρίου, είναι αίθουσα 

κοινοβουλίου. 

 Για προβλήματα που παρατηρήθηκαν από τη φυλάκιση συνανθρώπων μας οι 

οποίοι αδυνατούσαν να πληρώσουν σωστά ευαισθητοποιήθηκαν όλες οι πλευρές της 

Βουλής.  Και δεν είναι πρώτη η άλφα και δεύτερη η βήτα.  Την ίδια ώρα, την ίδια ημέρα 

κατέθεσαν τέσσερα κόμματα τέσσερις προτάσεις νόμου.  Ταυτόχρονα, την ίδια ώρα, η 

κυβέρνηση κατέθετε τη δική της δήλωση, ότι βρίσκεται στην ίδια γραμμή πλεύσης με το 

κοινοβούλιο και μέσα σε τρεις μέρες κατέθεσε και σχετική πρόταση στο κοινοβούλιο. 

Πράγματι, βρισκόμενοι σ’ αυτή την κοινή γραμμή πλεύσης, επεξεργαστήκαμε αυτή την 

πρόταση, η οποία είναι σήμερα κατά πλειοψηφία εδώ, ενώπιον του κοινοβουλίου. 

 Αυτό το οποίο εγώ θέλω να πω είναι ότι μέσα από αυτή την πρόταση γίνεται 

σαφές -και αυτό το μήνυμα πρέπει να φύγει από αυτό το κοινοβούλιο προς τα έξω- ότι 

κανένας που πραγματικά δεν μπορεί να πληρώσει δε θα πάει φυλακή.  Και αυτή η 

κυβέρνηση, όσο κι αν κάποιοι προηγουμένως την κατηγορούσαν, επιβαρύνει τον 

προϋπολογισμό του κράτους με ένα σοβαρότατο κονδύλι.  Θα δώσει δύο ειδών 

βοήθειες:  Για όσους δεν μπορούν να πληρώσουν δικηγόρο, για να τους προωθήσει την 
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υπόθεσή τους και να πείσει το δικαστήριο ότι πραγματικά δεν μπορούν να πληρώσουν, 

γιατί είναι αδύνατοι οικονομικά, θα πληρώνει το κράτος σε δύο στάδια, και στο στάδιο 

των μηνιαίων δόσεων και στο στάδιο του φυλακιστηρίου.  Άρα το κράτος στηρίζει -και 

αυτό είναι το δεύτερο μήνυμα που πρέπει να φύγει- στηρίζει τους φτωχούς στο να 

βρουν το δίκαιό τους.  Και το δίκαιό τους είναι να μη φυλακιστούν, γιατί είναι φτωχοί.  

Έτσι αυτό το δικαίωμα δίνεται.   

 Και, επειδή υπήρξε μια συζήτηση πάνω σε νομικά θέματα, θα ήθελα να πω μόνο 

δυο λέξεις στους συνάδελφους νομικούς:  Ο ουσιώδης χρόνος είναι εκείνος που μετρά 

πάντοτε στο δικαστήριο και ο ουσιώδης χρόνος είναι πάντοτε η ώρα που αποτείνεσαι 

στο δικαστήριο.  Και την ώρα εκείνη ο άνθρωπος που αποτείνεται είναι εκείνος που δεν 

μπορεί να πληρώσει.  Και, με βάση τη νομοθεσία που κάνουμε, είναι εκείνος που δεν 

μπορεί να φυλακιστεί και δε θα φυλακιστεί, με βάση αυτά τα οποία έχουμε καθορίσει 

εδώ. 

 Θεωρώ ότι η πρόταση, όπως έχει έρθει ενώπιον της ολομέλειας, είναι 

ισορροπημένη, γιατί στο μυαλό όλων μας είναι η προστασία των φτωχών ανθρώπων, 

αλλά ταυτόχρονα είναι και η προστασία των συναλλαγών και άρα θα πρέπει να υπάρχει 

η ανάλογη ισορροπία, η οποία και έχει υπάρξει μέσα από τη διατύπωση. 

 Με αυτά, κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι θα ήταν καλά να προχωρήσουμε όπως 

έχουμε καταλήξει, έστω κατά πλειοψηφία.  Οι πλεονασμοί -συμφωνώ με 

προηγούμενους συναδέλφους- στα νομικά, πάντοτε, προβλήματα φέρουν και δεν 

επιλύουν προβλήματα, γι’ αυτό ας μείνουμε μέχρι εδώ και ας ψηφίσουμε όλοι μαζί, για 

να στείλουμε όλοι μαζί το μήνυμα προς κάθε φτωχό άνθρωπο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αγγελίδη, για να υπάρχει ποικιλία. 



 127

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αγγελίδη, ζητήσατε το λόγο; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα έθετα θέμα διαδικασίας, ότι το θέμα εξαντλήθηκε.  Αν υπάρχουν συνάδελφοι 

που αισθάνονται εντονότατα, να μην το θέσω.  

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Λήφθηκε απόφαση για το πόσοι θα μιλήσουν και για πόσο χρόνο. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα πόσοι;  Ποια απόφαση λήφθηκε; 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, λείπατε! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, ήμουν εδώ, κύριε Λυσσαρίδη.  Έχει ακόμα τέσσερις ομιλητές από το ΑΚΕΛ... 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είχα κάμει εισήγηση, η οποία έγινε δεχτή από εσάς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα εξαντληθεί ο κατάλογος των ατόμων που σας έχει δοθεί και θα είναι μόνο 

δίλεπτες οι ομιλίες από τον καθένα.  Και αυτή η απόφαση ενεκρίθη από το σώμα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Πούν’ τες δίλεπτες, κύριε Λυσσαρίδη; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ συμφωνώ με τον κ. Κατσουρίδη, ότι δεν μπορούμε κατά τη διάρκεια μιας 

συζήτησης σε κάποιο στάδιο να αρχίζουμε να βάζουμε όρους και κανονισμούς, διότι 

είναι άδικο γι’ αυτούς που είχαν την υπομονή να μείνουν τελευταίοι να μιλήσουν, αλλά 

συμφωνώ και με την εισήγηση του κ. Λυσσαρίδη, να μην αφαιρέσουμε από κανέναν το 

λόγο, αλλά να βάλουμε περιορισμό δυο-δυόμισι λεπτά, να τελειώνουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα αφού αυτό το πράγμα το έχουμε συναποφασίσει, κύριοι συνάδελφοι.  Με τη 

διαμαρτυρία του κ. Κατσουρίδη καταγραμμένη. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ, παρ’ όλο που νιώθω προσωπικά προσβεβλημένος από την 

ομιλία του κ. Κληρίδη, από την απάντηση που μου έδωσε, λόγω του σεβασμού μου 

προς το πρόσωπό σας, δε θα μιλήσω καθόλου.  Χρωστώ του την απάντηση. θα βρω 

την ευκαιρία!  Αλλά, αν θα υπάρξει αυτός ο κανονισμός, τον οποίο εγώ αποδέχομαι, να 

μην υπάρξουν δευτερολογίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βασανίζεις με τζιαι στο κόμμα, βασανίζεις με τζιαι δαμαί, κύριε Κατσουρίδη!  

Λοιπόν, έν’ εγώ που μένω χρεωμένος τωρά, έντζιεν ο κ. Κληρίδης που μένει 

χρεωμένος,  διότι πρέπει να χειριστώ τώρα αυτή την υπόθεση.  Εν πάση περιπτώσει...   

 Κύριε Αγγελίδη, έχετε το λόγο. 
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 Παρακαλώ θερμά!  Κοιτάξτε κάτι.  Η δική μου, αν έχετε αντιληφθεί, μέθοδος, δεν 

είναι να επιβάλλω τους κανονισμούς ούτε και να βρίσκομαι σε αντιπαράθεση με τους 

συνάδελφους βουλευτές.  Είναι μια μέθοδος συμβιβασμού, τέλος πάντων, και επίκληση 

της υπομονής σας, επίκληση της κρίσης σας και του κριτηρίου σας. 

 Κύριε Αγγελίδη, παρακαλώ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Πολύ σύντομα και με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε.  Έχω την εντύπωση ότι, με 

την προσπάθεια αυτή για τροποποίηση του νόμου, επιτυγχάνουμε ακριβώς το να μη 

στερείται της ελευθερίας του ένας οφειλέτης, όταν δεν μπορεί να πληρώσει.  Από την 

άλλη πλευρά, τα όσα προβλέπει η ευρωπαϊκή σύμβαση και το πρωτόκολλο, είναι 

υποχρέωση του δικαστή να τα γνωρίζει και, βεβαίως, να τα εφαρμόζει, αφού η σύμβαση 

είναι κυρωθείσα ήδη διά νομοθεσίας και, μάλιστα, έχει ηυξημένη ισχύ έναντι αυτού του 

νόμου.  Έχω, λοιπόν, τη γνώμη ότι τα πολιτικά δικαστήρια δε φυλακίζουν κόσμο για το 

ότι οφείλει χρήματα, αλλά για το ότι υπάρχει παρακοή στο διάταγμά τους.  Άρα, λοιπόν, 

με βάση και αυτή τη νομοθεσία, την τροποποιητική, δίνουμε ακριβώς τη δυνατότητα στο 

δικαστήριο, εκεί που δεν υπήρχε πιο πριν ή εκεί που δεν την εφήρμοζε, δυνάμει του 

κυρωτικού νόμου, να την εφαρμόζει δυνάμει και απλού κοινού νόμου. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Θωμά.  Συγνώμη, κύριε Χριστοδουλίδη, ήσασταν πριν από τον κ. Θωμά, 

αλλά... 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, όχι.  Πρώτα οι νομικοί και μετά οι γιατροί. 

Γ. ΘΩΜΑ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, πέρα από αυτά που έχει πει ο κ. Αγγελίδης, με τα οποία 

συμφωνώ, θα πρέπει να πω ότι το νέο στάδιο, το οποίο εγκαθιδρύει η Βουλή με τη 

σημερινή τροποποίηση, διασφαλίζει τα συμφέροντα και τα ανθρώπινα δικαιώματα 

εκείνων που έστω και την υστάτη θα φροντίσουν να τα διεκδικήσουν. 

 Όμως πρέπει να πούμε μερικά πράματα.  Στις διαδικασίες έκδοσης ενταλμάτων 

πληρωμής με μηνιαίες δόσεις υπάρχει προχειρότητα, σε μεγάλο βαθμό, από τα 

δικαστήρια και πρέπει να το επισημάνουμε.  Όταν ο δικαστής πηγαίνει το πρωί και 

παίρνει πάνω στην έδρα εκατόν είκοσι υποθέσεις, ξεκινούν οι πιέσεις, η διαδικασία 

παίρνει ένα συνοπτικό χαρακτήρα, ενώ καμιά φορά τα διατάγματα δεν είναι και τα πιο 

δίκαια τα οποία εκδίδονται.  Και αυτό θα πρέπει δεόντως να αξιολογηθεί από τη 

δικαστική εξουσία.  Αυτό είναι το ένα.  Ούτε είναι εύκολο, στο στάδιο που κάποιος 

καλείται, να δείξει λόγο γιατί να μη φυλακιστεί, γιατί δεν πλήρωσε τις μηνιαίες δόσεις 

ούτε είναι εύκολο γι’ αυτό τον άνθρωπο να δείξει ότι δεν πρέπει να φυλακιστεί.  Η 

πρακτική λέει άλλο:  Ότι απορρίπτονται συλλήβδην αυτές οι αιτήσεις.  Άρα υπάρχει 

θέμα περισσότερης σχολαστικότητας από μέρους της δικαστικής εξουσίας στην εξέταση 

αυτού του σταδίου.   

 Θέλω να πω...  Θα παρακάμψω πολλά που ήθελα να πω, θα πω όμως μερικά 

άλλα πράγματα.  Έγινε πολλή συζήτηση, γιατί δεν άρεσε σε κανέναν η γνωμάτευση του 

νέου Γενικού Εισαγγελέα.  Όμως δεν άκουσα καμιά επιχειρηματολογία ενάντια στα 

νομικά επιχειρήματά του.  Επικαλέστηκε νόμους, επικαλέστηκε νομολογία του 

Ανωτάτου ∆ικαστηρίου και νομικές αρχές.  ∆εν άκουσα από κανέναν να πει ότι έχει 

άδικο, με νομική επιχειρηματολογία.  Ο Γενικός Εισαγγελέας λέει:  «Με βάση το νόμο 

που εσείς ψηφίσατε και τον οποίο θέλετε να εφαρμόσω, δε δικαιούμαι να δίνω 

αναστολές, γι’ αυτό φροντίστε να κάνετε ανάλογο νόμο, για να μπορώ».   
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 Όμως θέλω να πω ένα τελευταίο σημείο:  Θα έρθουμε στο προηγούμενο;  Όταν 

αυτές οι αναστολές χρησιμοποιούνταν μαζικά και για πολιτικούς σκοπούς από 

συγκεκριμένη εισαγγελία;  Όταν αποφυλακίζονταν άνθρωποι που είχαν καταδικαστεί σε 

δέκα χρόνια φυλάκιση μετά από έκτιση έξι μηνών και ενός χρόνου;  Όταν ανθρώπων, 

που καταδικάστηκαν για σοβαρότατα εγκλήματα, σε μία νύκτα διακόπτονταν οι ποινικές 

διώξεις;  Ο νέος Γενικός Εισαγγελέας λέει ότι δε θα το κάνει.  Και νομίζω ότι εμείς ως οι 

βουλευτές, ως αυτοί που εκπροσωπούμε τον κυπριακό λαό και ενδιαφερόμαστε η 

νομιμότητα να υπερισχύει, να υπάρχει νόμος ο οποίος να γίνεται σεβαστός, πρέπει να 

εγκρίνουμε αυτή την προσπάθεια, η οποία δεν είναι τίποτε άλλο παρά μια προσπάθεια 

να επαναφέρουμε τους θεσμούς, που, σε μεγάλο βαθμό, έχουν καταρρακωθεί.  Μας 

φαίνεται ακόμα και εμάς, στη νομοθετική εξουσία, παράξενο το ότι ο Γενικός 

Εισαγγελέας λέει ότι αυτός που καταδιώκεται για εγκλήματα και φυλακίζεται πρέπει, 

εκτός αν υπάρχουν συγκλονιστικοί λόγοι, να εκτίει την ποινή φυλάκισης την οποία του 

επέβαλε το δικαστήριο μετά από νόμιμες διαδικασίες, χωρίς αυτό να σημαίνει ότι πρέπει 

να υπάρξει πλήρης ακαμψία και καμία υπόθεση να μη διακόπτεται και κανένας να μην 

αποφυλακίζεται, έστω και αν υπάρχουν σοβαρότατοι, εξαιρετικοί λόγοι, που επιβάλλουν 

τέτοια προσέγγιση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Από το βήμα, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε, δε συζητούμε ένα νομικό θέμα.  Είναι κοινωνικό, οικονομικό το 

θέμα.  Το νομοθετικό τούτο σώμα, έχω την εντύπωση και την πεποίθηση, δεν είναι 

νομοτεχνικό.  Είναι σώμα που ψηφίζει νόμους με κριτήρια πέραν των αυστηρά νομικών, 

της κοινής λογικής, της κοινωνικής κατάστασης, της οικονομικής και της πολιτικής 
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εκτίμησης και ανάλυσης όλων ημών των πενήντα έξι τούτων βουλευτών.  Οι 

συνάδελφοι που μίλησαν, οι νομικοί, προσπάθησαν να μας κάμουν νομική διάλεξη.  

Εγώ ως γιατρός δεν καταλαβαίνω τα νομικά, αλλά θα μιλήσω ως άνθρωπος.   

 Κύριε Πρόεδρε, είναι από τις αδυναμίες εφαρμογής της ευρωπαϊκής σύμβασης 

που έχουμε το πρόβλημα, από την έλλειψη κατανόησης και από τους δικαστικούς αλλά 

και, όπως έχω ακούσει, από έγκριτους νομικούς που δεν είναι σ’  αυτή τη Βουλή, από 

έλλειψη της σωστής νομικής συμβουλής σ’ αυτούς οι οποίοι κατά χιλιάδες έχουν 

περάσει από τις φυλακές και τις κεντρικές φυλακές.  Ουδείς φυλακίζεται για αδυναμία 

εκπλήρωσης αυτών των δεσμεύσεων που έχετε πει.  Τους παίρνουν για τα πρόστιμα 

και δεν πηγαίνουν οι ίδιοι στο δικαστήριο να αποδείξουν την αδυναμία πληρωμής ή του 

χρέους των £200 ή των £300... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ε, είναι ξεπερασμένα αυτά! 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι ξεπερασμένα!  Αυτά είναι της καθημερινότητας και είναι ήδη δηλωμένα 

και ουδείς από σας τόλμησε να αμφισβητήσει αυτές τις αλήθειες με αυτούς που τις 

κατέχουν. 

 Θέλω να καταλήξω, κύριε Πρόεδρε, ότι, ναι μεν, δεν είναι σωστό να δημιουργείς 

χρέη, παίρνοντας λεφτά από κάποιον, αλλά, απλώς λέω για προβληματισμό μας, τα 

χρηματοπιστωτικά ιδρύματα με τις τόσες φαινομενικές διευκολύνσεις που παρέχουν 

στον καθένα...  Όχι στον τζιεγκένη!  Εγώ δεν έχω δεχτεί καμία φορά αυτή την έκφραση, 

την κοινωνική καταδίκη του άλλου που αδυνατεί να πληρώσει.  ∆εν είναι επί σκοπώ;  

Εγώ υποβάλλω τον προβληματισμό.  Όταν σου λέει «έλα, κύριε, να σου δώσω cheque 

book, να σου δώσω £1.000 δάνειο, φέρ’ μου τρεις υπογραφές».  Αναλαμβάνουν το 

ρίσκο, φαινομενικό ρίσκο, διότι αυτοί ουδέποτε έχασαν, ουδέποτε θα χάσουν.  Αντίθετα, 
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κάποιοι απ’  αυτούς τους δυστυχισμένους ανθρώπους που έκαναν κακή εκτίμηση της 

οικονομικής τους κατάστασης παράνομα πλέον για την Κύπρο, εφόσον είμαστε 

Ευρώπη, λέμε, και εφόσον έχουμε εναρμονιστεί, παράνομα φυλακίζονται.  Ε, η έγνοια 

μας, η κοινωνική και η πολιτική, είναι να τους παρουσιάσουμε ένα νόμο που και οι 

δικαστές οι πεφωτισμένοι να καταλαβαίνουν και οι νομικοί οι πεφωτισμένοι με τις 8 500 

δικαστικά εντάλματα επί £100 ίσον £850.000 είσπραξη, απλώς για να βάλουν ή να μη 

βάλουν τον άλλο φυλακή, αλλά και αυτός που χρωστά ή αυτός που θέλει να δανειστεί 

και κάποτε θα χρωστά να ξέρει ποια είναι τα δικαιώματά του, πού τελειώνουν τα 

δικαιώματά του και σε ποιο βαθμό τον προστατεύει η σύγχρονη οργανωμένη κοινωνική 

κοινωνία. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να  ’σαι καλά, κύριε συνάδελφε. 

 Ο κ. Αγαπίου. 

Α. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πρέπει να πω ότι η παρέμβαση του Προέδρου της Βουλής έδωσε στην ολομέλεια 

το πραγματικό πρόβλημα, το οποίο δημιούργησε και τη συζήτηση που γίνεται σήμερα 

ενώπιον της ολομέλειας, ότι πολύς κόσμος για αστικά χρέη πήγαινε φυλακή και 

απαιτείτο η παρέμβαση του Γενικού Εισαγγελέα με εισήγηση προς τον Πρόεδρο της 

∆ημοκρατίας, για να μην πάει ο κόσμος, και ιδιαίτερα ο περισσότερος κόσμος που δεν 

είχε την οικονομική δυνατότητα, να μην πάει φυλακή.  Αν υπάρχει κάτι το θετικό μέσα 

απ’ αυτή τη συζήτηση που έγινε ως αποτέλεσμα της γνωμάτευσης του Γενικού 

Εισαγγελέα, είναι ότι επιτέλους ο κόσμος μαθαίνει ότι έχει δικαιώματα τόσο με βάση τη 

νομοθεσία που ίσχυε όσο και με βάση τη νομοθεσία που ψηφίζουμε σήμερα που, αν τα 
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ασκήσει σωστά αυτά τα δικαιώματα, όταν αποδείξει στο δικαστήριο ότι δεν μπορεί να 

πληρώσει, δεν υπάρχει δικαστήριο που μπορεί να του εκδώσει είτε διάταγμα, για να 

πληρώνει μηνιαίες δόσεις, είτε ένταλμα φυλάκισης.  Αυτό και μόνο το θετικό πιστεύω ότι 

λύει το πρόβλημα, ευχόμενος ο κόσμος επιτέλους να μάθει και να ασκεί τα δικαιώματά 

του. 

 Ένιωσα την ανάγκη, κύριε Πρόεδρε, να ζητήσω την άδεια να μιλήσω εκτός απ’  

αυτό και για κάτι άλλο.  Σε δύο συγκεκριμένα θέματα απόψε ενώπιον της ολομέλειας 

έγινε αυστηρή κριτική από τη σημερινή αντιπολίτευση κατά της κυβέρνησης και κατά 

των κυβερνώντων κομμάτων... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, νιώθω την ανάγκη να σας διακόψω, με όλο το σεβασμό και την 

αγάπη, διότι θα ανακυκλώνουμε τον εαυτό μας.  Έχουν απαντηθεί, εκάμετε πάρε-δώσε.  

Νομίζω τούτο το θέμα δε χρειάζεται να το αναμείξουμε μέσα σ’  εκείνο το προηγούμενο.  

Σας παρακαλώ θερμά! 

Α. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

 Όπως νομίζετε, κύριε Πρόεδρε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Να τελειώσουμε ως εδώ; 

 Θα δευτερολογήσετε, κύριε Λυσσαρίδη; 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Είμαστε οι εισηγητές της πρότασης και θέλω ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Στο τέλος, στο τέλος. 
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Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Α, εντάξει. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ζητούν το λόγο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ είμαι ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ, αποσύρθηκα για να 

διευκολύνω τη διαδικασία και τώρα βλέπω συναδέλφους να δευτερολογούν. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχεις δίκαιο, κύριε Κατσουρίδη.  Κάνω έκκληση να μη μιλήσει κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, θεωρώ ότι έχει εξαντληθεί το θέμα και σταματούμε ως εδώ. 

 Κύριε Λυσσαρίδη, είναι για την τροπολογία αντιλαμβάνομαι. 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Ασφαλέστατα.  Άλλωστε εγώ δε βγήκα από την τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λυπούμαι, κύριοι συνάδελφοι, ειλικρινά δηλαδή! 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Μία διευκρίνιση.  Επειδή είπα ότι έχω καχυποψίες, προς Θεού, εννοώ για τα 

ελατήρια της δικαστικής εξουσίας, διότι απέναντί σας, απέναντι στον κ. Ταραμουντά, 

εκφράζω και την εμπιστοσύνη μου, αν θέλετε, και την αγάπη μου.  ∆εν ξέρω, να μην 

έχει παρεξηγηθεί η φράση την οποία έχω πει. 

 Ειλικρινά, κύριε Πρόεδρε, ακούγοντας τη συζήτηση έχω πειστεί πόσο αναγκαία 

είναι αυτή η τροπολογία.  Αν το αυτονόητο μέσα σ’  αυτή τη Βουλή αμφισβητείται, τότε 

γιατί νομίζουμε ότι πράγματι η θέληση του νομοθέτη θα γίνει σεβαστή από την 

εκτελεστική εξουσία και, αν, όπως οι έγκριτοι νομικοί εδώ μας είπαν, είναι υπέρτερο το 
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ευρωπαϊκό δίκαιο από το εθνικό, γιατί φοβούνται να βάλουν τη φρασεολογία την οποία 

περιέχει το υπέρτερο δίκαιο, αλλά θα πρέπει να μένω στην κρίση του εκάστοτε δικαστή, 

ενώ εγώ θέλω να τον δεσμεύσω και όχι κάθε φορά να χρειάζομαι και έφεση, για να πω 

ότι δεν έλαβε υπόψη του το υπέρτερο δίκαιο αντί το εθνικό! 

 ∆εν άκουσα κανένα επιχείρημα γιατί δεν πρέπει αυτή η φρασεολογία, η οποία 

υπάρχει στη σύμβαση την οποία είμαστε υποχρεωμένοι να κυρώσουμε, να μην μπορεί 

να μπει τουλάχιστον με το «νοείται ότι» μέσα στο σημερινό νομοσχέδιο. 

 Γι’ αυτό, εγώ επιμένω σ’ αυτή την τροπολογία και παρακαλώ να τεθεί σε 

ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να τη θέσω ενώπιον του σώματος. 

 Παρακαλώ, έχετε, κύριε γραμματέα, την τροπολογία; 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 Αν όχι, να την ξαναδιαβάσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ να διαβαστεί, για να μπει και στα πρακτικά. 

Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ: 

 «Νοείται ότι ουδείς στερείται της προσωπικής του ελευθερίας εκ μόνου του λόγου 

της αδυναμίας αυτού να εκπληρώσει συμβατική υποχρέωση.». 

 Αυτή είναι όπως είναι η φράση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με δύο ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και μία αποχή, η τροπολογία 

απορρίπτεται. 

 Παρακαλώ να γίνει δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 91 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολιτικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αυτό είναι το νομοσχέδιο υπ’ αριθμόν 14.  Τα υπόλοιπα αντιλαμβάνεστε ότι 

καλύπτονται απ’ αυτό και αποσύρονται. 
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 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, μία εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο 

ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 16 θέμα είναι «Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003».  Είναι ομόφωνο και η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Πιττοκοπίτης, πρόεδρος Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Ζαχαρίας Κουλίας Γεώργιος Τάσου 

 Γιώργος Χατζηγεωργίου  Γιώργος Βαρνάβα 

 Θάσος Μιχαηλίδης  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων εξέτασε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Ιουνίου 2003.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωπος του 

Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του νόμου που διέπει την οδική 

ασφάλεια, ώστε η υποχρέωση για εγκατάσταση και χρήση ζώνης ασφαλείας ή 

συστημάτων συγκράτησης και στα πίσω καθίσματα των οχημάτων να καλύψει και τα 

διπλοκάμπινα οχήματα. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, τα πίσω 

καθίσματα των διπλοκάμπινων οχημάτων δεν είχαν συμπεριληφθεί σε παλαιότερη 

τροποποίηση του νόμου περί Οδικής Ασφάλειας, που προνοούσε, μεταξύ άλλων, και 

την υποχρεωτική χρήση ζώνης ασφαλείας στα πίσω καθίσματα των οχημάτων τύπου 

σαλούν. Γι’  αυτό, σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, η προτεινόμενη με το νομοσχέδιο 

ρύθμιση κρίνεται αναγκαία, επειδή στην Κύπρο κυκλοφορεί ένας μεγάλος αριθμός 

διπλοκάμπινων οχημάτων και η μη χρήση της ζώνης ασφαλείας και στα πίσω 

καθίσματα θέτει σε κίνδυνο τη ζωή των επιβατών τους. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα 

όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου 

σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να τιτλοφορείται ως «Ο περί Οδικής 

Ασφάλειας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα δύο άρθρα εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δύο άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Οι περί ∆εοντολογίας των Μελών του 

Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003».  Είναι ομόφωνο και η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί ∆εοντολογίας των Μελών του 

Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2003»  

Παρόντες: 

 Νίκος Πιττοκοπίτης, πρόεδρος Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Ζαχαρίας Κουλίας Γεώργιος Τάσου 

 Θάσος Μιχαηλίδης Γιώργος Βαρνάβα 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων εξέτασε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Ιουνίου 2003.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του ΕΤΕΚ. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 

32(2)(δ) του περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου Νόμου, 

τροποποιούνται οι περί ∆εοντολογίας των Μελών του Επιστημονικού Τεχνικού 

Επιμελητηρίου Κύπρου Κανονισμοί, ώστε να διασφαλιστεί ότι τα μέλη του ΕΤΕΚ θα 

συμμορφώνονται με τις αποφάσεις των οργάνων του και ότι το επιμελητήριο θα μπορεί 

να ανακτά τα ποσά που επιβάλλει το πειθαρχικό συμβούλιο ως αστικό χρέος. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 

Έργων και του ΕΤΕΚ, οι προτεινόμενοι κανονισμοί αναμένεται ότι θα συμβάλουν στη 

βελτίωση της εικόνας του ΕΤΕΚ και στην αύξηση της εμπιστοσύνης του κοινού προς 

τους μηχανικούς μέλη του, καθώς και στη διατήρηση ενός υψηλού επιπέδου 

επαγγελματικής δεοντολογίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα 

όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των εν λόγω 

κανονισμών.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των 

κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 



 142

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα είναι «Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Είναι ομόφωνη η έκθεση και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες:  

 Χρίστος Μαυροκορδάτος, πρόεδρος Σωτήρης Σαμψών 

 Γιαννάκης Θωμά Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Γεώργιος Τάσου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποίησε στις 15 Μαΐου και 5 

Ιουνίου 2003.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην 

επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 

ο διευθυντής της Υπηρεσίας Μεταλλείων του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι του 

Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και της ΟΕΒ.  Ο Παγκύπριος Σύνδεσμος 

Σκυροποιών, ο Σύνδεσμος Βιομηχάνων Μωσαϊκών και Μαρμάρων Κύπρου και η 

Ένωση Βιομηχάνων Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις 

συνεδρίες της επιτροπής.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ρύθμισης 

Μεταλλείων και Λατομείων Νόμου, έτσι που να παρασχεθεί η δυνατότητα στο 

Υπουργικό Συμβούλιο, προκειμένου να αποφασίζει για την παραχώρηση άδειας 

επισκόπησης, μεταλλευτικής μίσθωσης ή λατομικού προνομίου, να απαιτεί από τους 

αιτητές την υποβολή, μεταξύ άλλων, οποιωνδήποτε σχετικών τεχνοοικονομικών και/ή 
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περιβαλλοντικών μελετών.  Περαιτέρω, με το ίδιο νομοσχέδιο, προβλέπεται αφενός η 

προσκόμιση σχετικής πολεοδομικής άδειας ως απαραίτητης προϋπόθεσης για την 

αποδοχή και εξέταση οποιασδήποτε αίτησης για παραχώρηση μεταλλευτικής μίσθωσης 

ή λατομικού προνομίου από την αρμόδια αρχή και αφετέρου η μη αποδοχή και εξέταση 

αίτησης για έκδοση πολεοδομικής άδειας για ανάπτυξη μεταλλείου ή λατομείου που 

αφορά συγκεκριμένες περιοχές, εκτός αν ο αιτητής εξασφαλίσει και προσκομίσει μαζί με 

την αίτησή του ισχύον πιστοποιητικό καταλληλότητας για την εν λόγω ανάπτυξη.   

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του Υπουργείου 

Εσωτερικών συμφώνησε με την προτεινόμενη πρόνοια που αφορά την παροχή 

δυνατότητας στο Υπουργικό Συμβούλιο να απαιτεί την υποβολή τεχνοοικονομικών και 

περιβαλλοντικών μελετών, καθώς και με την πρόνοια για προσκόμιση πολεοδομικής 

άδειας ως απαραίτητης προϋπόθεσης για την αποδοχή και εξέταση οποιασδήποτε 

αίτησης για παραχώρηση μεταλλευτικής μίσθωσης ή λατομικού προνομίου από την 

αρμόδια αρχή.  Παράλληλα όμως εξέφρασε ορισμένες επιφυλάξεις για τις πρόνοιες του 

νομοσχεδίου που αφορούν το πιστοποιητικό καταλληλότητας, γι’ αυτό και υποστήριξε 

την ανάγκη να εξεταστεί το ενδεχόμενο ανάλογης τροποποίησης στο νόμο και στους 

κανονισμούς περί πολεοδομίας και χωροταξίας. 

 Οι εκπρόσωποι της ΟΕΒ συμφώνησαν με το νομοσχέδιο όπως αυτό κατατέθηκε 

από την εκτελεστική εξουσία. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 

σχολιάζοντας τις πιο πάνω επιφυλάξεις του εκπροσώπου του Τμήματος Πολεοδομίας 

και Οικήσεως, διευκρίνισε ότι δεν απαιτείται οποιαδήποτε παράλληλη τροποποίηση στο 

νόμο ή στους κανονισμούς της πολεοδομίας, καθότι ο προτεινόμενος νόμος θα 

δεσμεύει και την πολεοδομία, η οποία θα υποχρεούται να τον εφαρμόσει.  

Επιπρόσθετα, ο ίδιος εκπρόσωπος συμφώνησε με εισήγηση του διευθυντή της 
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Υπηρεσίας Μεταλλείων όπως προστεθεί στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο διάταξη στην 

οποία να διευκρινίζεται ότι μεταλλευτική μίσθωση ή λατομικό προνόμιο για το οποίο 

χορηγήθηκε πολεοδομική άδεια μπορεί να χορηγηθεί μόνο στον κάτοχο σχετικού 

πιστοποιητικού καταλληλότητας, το οποίο δε δύναται να μεταβιβάζεται.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων συμφώνησε με τις πιο 

πάνω προτεινόμενες εισηγήσεις, όπως αυτές υιοθετήθηκαν από τον εκπρόσωπο του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, και, αφού διαμόρφωσε ανάλογα το 

κείμενο του νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού 

προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Ρύθμισης 

Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 19 θέμα είναι «Ο περί Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2001».  Είναι ομόφωνη η έκθεση και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2001» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Ομήρου, πρόεδρος  Σωτήρης Σαμψών 

 Κώστας Κωνσταντίνου  Ζαχαρίας Κουλίας 

 Κώστας Παπακώστας Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Αντώνης Καράς  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 3ης Οκτωβρίου 

2002 και 5ης Ιουνίου 2003.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Άμυνας, του 

ΓΕΕΦ και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Στρατού της 

∆ημοκρατίας Νόμου, ώστε οι αξιωματικοί και οι υπαξιωματικοί οι οποίοι, με βάση τις 

διατάξεις της ισχύουσας νομοθεσίας, διορίζονται στο Στρατό της ∆ημοκρατίας και έχουν 

προϋπηρεσία στις ένοπλες δυνάμεις άλλου κράτους να μπορούν να κρίνονται και να 

προάγονται με βάση τις ίδιες προϋποθέσεις με τις οποίες κρίνονται και προάγονται οι 

υπόλοιποι αξιωματικοί ή υπαξιωματικοί. 
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 Ειδικότερα, οι κρίσεις και οι προαγωγές των εν λόγω στρατιωτικών θα 

διενεργούνται με βάση τα στοιχεία που περιέχονται στους ατομικούς τους φακέλους και 

αφορούν την υπηρεσία τους στο Στρατό της ∆ημοκρατίας, καθώς και στις ένοπλες 

δυνάμεις του τρίτου κράτους, με εξαίρεση το στοιχείο του ελάχιστου χρόνου παραμονής 

που απαιτείται να έχουν στο βαθμό στον οποίο διορίζονται, τον οποίο θα πρέπει να 

συμπληρώνουν υπηρετώντας στο Στρατό της ∆ημοκρατίας.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους 

του Υπουργείου Άμυνας, το Υπουργικό Συμβούλιο μπορεί, με βάση την ισχύουσα 

νομοθεσία, σε εξαιρετικές περιπτώσεις και ανεξάρτητα από τις διατάξεις οποιωνδήποτε 

κανονισμών, εφόσον δημιουργηθούν οι σχετικές οργανικές θέσεις, να διορίσει σε 

οποιοδήποτε βαθμό ως αξιωματικό ή ως υπαξιωματικό πρόσωπο που, κατά την κρίση 

του, έχει τα απαιτούμενα για το βαθμό στον οποίο θα διοριστεί προσόντα.  Περιορισμός 

στην πιο πάνω εξουσία του Υπουργικού Συμβουλίου τίθεται, με βάση την ισχύουσα 

νομοθεσία, για τους αξιωματικούς και τους υπαξιωματικούς οι οποίοι πριν από το 

διορισμό τους στο Στρατό της ∆ημοκρατίας είχαν προϋπηρεσία στις ένοπλες δυνάμεις 

άλλου κράτους.  Σύμφωνα με τη σχετική διάταξη της βασικής νομοθεσίας, οι αξιωματικοί 

αυτοί δεν μπορούν να διοριστούν σε βαθμό ανώτερο από το βαθμό στον οποίο 

υπηρετούσαν στις ένοπλες δυνάμεις του τρίτου κράτους πριν από την παραίτηση ή την 

αφυπηρέτησή τους από αυτές.  Η εν λόγω διάταξη, ενώ καθορίζει το βαθμό με τον 

οποίο τα πιο πάνω πρόσωπα είναι δυνατό να διοριστούν στο Στρατό της ∆ημοκρατίας, 

δεν προβλέπει τη διαδικασία και τους όρους με βάση τους οποίους θα κριθούν για 

προαγωγή τους στους επόμενους βαθμούς.  Έτσι το Υπουργείο Άμυνας, έχοντας 

διαπιστώσει το κενό που υπάρχει και επιδιώκοντας τα μέλη του Στρατού της 

∆ημοκρατίας να τυγχάνουν ίσης μεταχείρισης κατά τη διαδικασία κρίσεώς τους από τα 

αρμόδια Συμβούλια Κρίσεων, κατέθεσε στη Βουλή το υπό συζήτηση νομοσχέδιο.  



 147

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού στο στάδιο της μελέτης του υπό 

αναφορά νομοσχεδίου ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις και αφού έλαβε 

υπόψη όλα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του, 

γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί 

ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Στρατού της ∆ημοκρατίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρου 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα δύο άρθρα εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δύο άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Στρατού της ∆ημοκρατίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 20 μέχρι το 23 δεν είναι έτοιμα. 
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 Το υπ’ αριθμόν 24 θέμα είναι «Ο περί Κανονισμού Εισαγωγών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003».  Είναι ομόφωνη η έκθεση και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Κανονισμού Εισαγωγών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ανδρούλα Βασιλείου 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγις Αγαπίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιαννάκης Ομήρου  Γιώργος Περδίκης 

 Χρίστος Κληρίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 2 Ιουνίου 2003.  Στη συνεδρία 

της επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε ο επικεφαλής της διαπραγματευτικής 

αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και 

εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των αρμόδιων 

κυβερνητικών υπηρεσιών.  

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση 

της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της νομοθεσίας για τους 

κανονισμούς εισαγωγών για σκοπούς εναρμόνισης με τις πρόνοιες του άρθρου 30 της 

Συνθήκης περί Ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   
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 Σύμφωνα με το άρθρο 30 της συνθήκης, τα κράτη μέλη μπορούν να επιβάλλουν 

περιορισμούς ή απαγορεύσεις στις εισαγωγές και εξαγωγές ή διαμετακομίσεις 

προϊόντων που δικαιολογούνται από λόγους δημόσιας ηθικής, δημόσιας τάξης, 

δημόσιας ασφάλειας, προστασίας της υγείας και της ζωής των ανθρώπων και των 

ζώων ή προφυλάξεως των φυτών, προστασίας των εθνικών θησαυρών που έχουν 

καλλιτεχνική, ιστορική ή αρχαιολογική αξία, καθώς και προστασίας της βιομηχανικής και 

εμπορικής ιδιοκτησίας.  Οι απαγορεύσεις ή οι περιορισμοί αυτοί όμως δε δύναται να 

αποτελούν μέσο αυθαίρετων διακρίσεων ούτε συγκεκαλυμμένο περιορισμό στο εμπόριο 

μεταξύ των κρατών μελών. 

 Με το προτεινόμενο νομοσχέδιο σκοπείται ειδικότερα η τροποποίηση του άρθρου 

3 της πιο πάνω νομοθεσίας, έτσι ώστε να παρέχεται η δυνατότητα στον Υπουργό 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού να θέτει περιορισμούς και απαγορεύσεις, όσον 

αφορά τις εισαγωγές προϊόντων στη ∆ημοκρατία, για τους λόγους που αναφέρονται στο 

προαναφερθέν άρθρο 30 της Συνθήκης περί Ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Σύμφωνα με στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η Ευρωπαϊκή Ένωση κατά 

τη διάρκεια των διαπραγματεύσεων στο κεφάλαιο της Ελεύθερης ∆ιακίνησης Αγαθών, 

ζήτησε από την Κυπριακή ∆ημοκρατία να παρουσιάσει κατάλογο με οποιουσδήποτε 

περιορισμούς ή απαγορεύσεις εφαρμόζονταν μέχρι εκείνη την περίοδο και τους οποίους 

η Κυπριακή ∆ημοκρατία είχε πρόθεση να συνεχίσει να εφαρμόζει.  Η Κυπριακή 

∆ημοκρατία ζήτησε και πέτυχε τη συνέχιση της έκδοσης αδειών για ορισμένα προϊόντα, 

όπως τα πετρελαιοειδή, για σκοπούς προστασίας του Κυπριακού ∆ιυλιστηρίου, καθώς 

και του βορίου και των απορρυπαντικών που περιέχουν βόριο για λόγους δημόσιας 

ασφάλειας, στη βάση της προστασίας από τη μόλυνση των υπόγειων υδροφόρων 

στρωμάτων.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού ζήτησε πρόσθετα 
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στοιχεία και διευκρινίσεις, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του πιο πάνω 

νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα δύο άρθρα εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δύο άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κανονισμού Εισαγωγών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 25 θέμα είναι «Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 

(Χώροι Υγειονομικής Ταφής) Κανονισμοί του 2003». 

 Βλέπετε, σαν διάβαζα, κύριε Περδίκη, κοίταξα κατά τη μερκά σας. 

 Λοιπόν, αντιλαμβάνομαι ότι για το θέμα αυτό υπάρχει εισήγηση από μέρους του κ. 

Περδίκη για αναβολή, δεδομένου ότι αναμένονται κάποια στοιχεία που ζητήθηκαν. 
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 Αν δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα αναβάλλεται. 

 Το υπ’  αριθμόν 26 θέμα είναι «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκπομπή 

Θορύβου στο Περιβάλλον από Εξοπλισμό προς Χρήση σε Εξωτερικούς Χώρους) 

Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα.  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκπομπή 

Θορύβου στο Περιβάλλον από Εξοπλισμό προς Χρήση σε Εξωτερικούς Χώρους) 

Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ανδρούλα Βασιλείου 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγις Αγαπίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιαννάκης Ομήρου  Γιώργος Περδίκης 

 Χρίστος Κληρίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 2 Ιουνίου 2003.  Στη 

συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο επικεφαλής της 

διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 

και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών.   

 Οι εν λόγω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών και 

παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με 

το κοινοτικό κεκτημένο. 
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 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 59 της 

βασικής νομοθεσίας για τις βασικές απαιτήσεις που πρέπει να πληρούν ορισμένες 

κατηγορίες προϊόντων, σκοπείται η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το 

κοινοτικό κεκτημένο και ειδικότερα με την οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την 

προσέγγιση των νομοθεσιών των κρατών μελών σχετικά με την εκπομπή θορύβου στο 

περιβάλλον από εξοπλισμό προς χρήση σε εξωτερικούς χώρους, η οποία αποσκοπεί 

στην πρόληψη ή τον περιορισμό της ηχορύπανσης. 

 Με αφορμή τη συζήτηση των κανονισμών, οι οποίοι, ας σημειωθεί, καθορίζουν 

μόνο τις προδιαγραφές για τη σήμανση και διάθεση στην αγορά εξοπλισμού προς 

χρήση σε εξωτερικούς χώρους σε σχέση με τις εκπομπές θορύβου, έγινε γενικότερη 

αναφορά στην ανάγκη εκσυγχρονισμού της νομοθεσίας μας για τον έλεγχο και τον 

περιορισμό των εκπομπών θορύβου από διάφορες πηγές, περιλαμβανομένων και των 

οικιακών συσκευών.  Παράλληλα συζητήθηκε η δυνατότητα εφαρμογής των νέων 

νομοθεσιών που έχουν ήδη εισαχθεί στα πλαίσια της εναρμόνισης με κοινοτικές οδηγίες 

σχετικά με τον τομέα αυτό. 

 Γενική διαπίστωση τόσο των μελών της επιτροπής όσο και των αρμόδιων 

υπηρεσιών ήταν ότι τα μέτρα για την πρόληψη και τον έλεγχο των εκπομπών θορύβου 

στο περιβάλλον περιλαμβάνονται σε διάφορες κοινοτικές οδηγίες, γι’ αυτό και 

αντίστοιχα εισάγονται στο εσωτερικό μας δίκαιο σε πληθώρα νομοθεσιών.  Το γεγονός 

αυτό, σύμφωνα με τις απόψεις που εκφράστηκαν από τα μέλη της επιτροπής, δυνατό 

να δυσχεράνει τη συστηματική παρακολούθηση και τον έλεγχο της εφαρμογής των 

νομοθεσιών και την ίδια στιγμή δε διευκολύνει την κατανόηση από τους πολίτες των 

δικαιωμάτων τους να προστατεύονται από οχληρίες που δυνατό να υφίστανται. 

 Με αφορμή την εκτίμηση αυτή, τονίστηκε η ανάγκη λήψης μέτρων με στόχο την 

ενημέρωση των πολιτών για τις βασικές πρόνοιες των νομοθεσιών αυτών και αντίστοιχα 
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για τα δικαιώματά τους.  Παράλληλα ζητήθηκε από τον επικεφαλής της 

διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση 

να ενημερώσει την επιτροπή γραπτώς για το πού βρίσκεται συνολικά το θέμα των 

νομοθεσιών σε σχέση με τις εκπομπές θορύβου στο περιβάλλον, καθώς και η 

εφαρμογή και ο έλεγχος όσων έχουν ήδη υιοθετηθεί. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού ζήτησε πρόσθετες 

διευκρινίσεις σε σχέση με όλα τα πιο πάνω, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 

των υπό αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή 

τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των 

κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 27 θέμα δεν είναι έτοιμο.  Τα θέματα υπ’ αριθμόν 28 και 29 έχουν 

κοινή έκθεση.  Τα θέματα είναι «Οι περί Κτηνιατρικών Υπηρεσιών - Θέση Πρώτου 

Κτηνιατρικού Φαρμακοποιού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003» και «Οι περί 

Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας - Θέση Επιθεωρητή Εργασίας (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003».  Είναι ομόφωνη η έκθεση και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται 1. «Οι περί Κτηνιατρικών Υπηρεσιών - Θέση Πρώτου 

Κτηνιατρικού Φαρμακοποιού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003» και 2. 

«Οι περί Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας - Θέση Επιθεωρητή Εργασίας (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003» 
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Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, αναπλ. πρόεδρος Άγις Αγαπίου 

 Μαρία Κυριακού Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Χρίστος Κληρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους υπό αναφορά κανονισμούς 

σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Μαΐου και στις 5 Ιουνίου 2003.  

Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι των 

Υπουργείων Οικονομικών (Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού), Γεωργίας, 

Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και της 

ΠΑΣΥ∆Υ. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των 

άρθρων 27 και 87 της βασικής νομοθεσίας για τη δημόσια υπηρεσία, σκοπείται η 

δημιουργία νέου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Πρώτου Κτηνιατρικού Φαρμακοποιού 

στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες (Κλίμακα Α13 συν δύο προσαυξήσεις) και η αναθεώρηση 

του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Επιθεωρητή Εργασίας στο Τμήμα Επιθεώρησης 

Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Με τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών συμφώνησαν όλοι οι 

παριστάμενοι. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση 

των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική 

εξουσία. 

 Με την ευκαιρία αυτή, η επιτροπή χαιρετίζει την κατάθεση για έγκριση από τη 

Βουλή σχεδίου υπηρεσίας που αφορά τους αποφοίτους του Ανώτερου Τεχνολογικού 

Ινστιτούτου για τη θέση του Επιθεωρητή Εργασίας και αναμένει ότι αυτό θα συνεχιστεί 
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και για άλλες θέσεις της δημόσιας υπηρεσίας για συνολική ρύθμιση του θέματος, 

εκφράζοντας την πρόθεσή της να παρακολουθεί το όλο θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των υπ’  

αριθμόν 28 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση για την έγκριση των υπ’  αριθμόν 29 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 30 και 31 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Αυτή 

είναι όπως ο κατάλογος που έχει διανεμηθεί.  Απλώς σας πληροφορώ ότι στην 

κατάθεση είναι και ο κυρωτικός νόμος της Συνθήκης Προσχώρησης της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση που εύχομαι και ελπίζω το συντομότερο δυνατό να εγκριθεί για 

λόγους, που όλοι αντιλαμβανόμαστε, πολιτικούς και άλλους που σχετίζονται με την 

προώθηση της υπόθεσής μας.  Θα πω ότι έχει παραπεμφθεί το θέμα στην επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και στην επιτροπή Εξωτερικών και η παράκλησή μου είναι να 

συνέλθουν μαζί οι επιτροπές να το δουν το συντομότερο δυνατό. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 

εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 

τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Φαρμακευτικής και 

∆ηλητηρίων (Τροποποιητικός) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.117.2003) 

2. Ο περί της Συνθήκης Προσχώρησης 

της Τσεχικής ∆ημοκρατίας, της 

∆ημοκρατίας της Εσθονίας, της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας, της 

∆ημοκρατίας της Λεττονίας, της 

∆ημοκρατίας της Λιθουανίας, της 

∆ημοκρατίας της Ουγγαρίας, της 

∆ημοκρατίας της Μάλτας, της 

∆ημοκρατίας της Πολωνίας, της 

∆ημοκρατίας της Σλοβενίας και της 

Σλοβακικής ∆ημοκρατίας στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.118.2003) 

Εξωτερικών Εξωτερικών και 

Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

3. Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 11) 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.119.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

4. Ο περί Εγγυήσεως της 

Χρηματοδοτήσεως του ∆ήμου 

Παραλιμνίου (Κυρωτικός) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.120.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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5. Ο περί του Ιδρύματος Κρατικών 

Υποτροφιών Κύπρου (Ίδρυση και 

Λειτουργία) (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.121.2003) 

Οικονομικών Παιδείας 

6. Ο περί Εγγυήσεως της 

Χρηματοδοτήσεως του ∆ήμου 

Παραλιμνίου (Κυρωτικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.122.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

7. Ο περί Αξιολόγησης για ∆ιορισμό 

στη ∆ημόσια Υπηρεσία 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.123.2003) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Θεσμών, Αξιών και 

Επιτρόπου 

∆ιοικήσεως 

8. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.124.2003) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

9. Οι περί της ∆ικαστικής Υπηρεσίας - 

Θέση Στενογράφου ∆ικαστηρίου 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.094.2003) 

Οικονομικών Νομικών 

10. Oι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 

(Σχέδια Υπηρεσίας Θέσεων) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 
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του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.095.2003) 

11. Oι περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Ηλεκτρομαγνητική Συμβατότητα) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.096.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

12. Οι περί της Νομικής Υπηρεσίας - 

Θέση Ανακριτή της Μονάδας 

Καταπολέμησης Αδικημάτων 

Συγκάλυψης (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.097.2003) 

Οικονομικών Νομικών 

13. Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - 

Θέση Λειτουργού Ελέγχου (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.098.2003) 

Οικονομικών Νομικών 

14. Οι περί Γραφείου Προγραμματισμού 

- Θέση Λειτουργού Συντονισμού 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.099.2003) 

Οικονομικών Νομικών 

15. Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - Θέση 

Λογιστή (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.100.2003) 

Οικονομικών Νομικών 
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16. Οι περί ∆ικηγόρων (Νομικό 

Συμβούλιο) (Τέλη) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.021.2003) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

17. Οι περί Εγγραφής και Ελέγχου 

Εργοληπτών Οικοδομικών και 

Τεχνικών Έργων (Όροι Υπηρεσίας 

Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.059.2003) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

18. Έγγραφο (αρ. Θ. 22/2003) που 

αφορά την εξαίρεση από την 

αναστολή πλήρωσης θέσεων 

πρώτου διορισμού στη δημόσια 

υπηρεσία, σύμφωνα με τους περί 

Αναστολής Πλήρωσης Θέσεων 

Πρώτου ∆ιορισμού στη ∆ημόσια 

Υπηρεσία (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 

Νόμους του 2000 έως 2001. 

(Αρ. Φακ. 15.21.001) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

19. Έγγραφο (αρ. 55/2003), σύμφωνα 

με τους περί Πρόσληψης Έκτακτων 

Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 

Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους του 

1995 έως 2001. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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20. Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη 

έκτακτων υπαλλήλων από την Αρχή 

Λιμένων Κύπρου, δυνάμει του 

άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 

στην Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 

∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμου. 

(Αρ. Φακ. 10.10.011) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

21. Έγγραφα που αφορούν την 

πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων 

από το Θεατρικό Οργανισμό 

Κύπρου, δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) 

του περί Προσλήψεως Εκτάκτων 

Υπαλλήλων στην Υπηρεσία 

Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 

∆ικαίου Νόμου. 

(Αρ. Φακ. 10.10.004) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

22. Έγγραφα (αρ. 49, 50, 51, 53 και 54) 

αποσταλέντα από το Υπουργείο 

Οικονομικών στις 12 Ιουνίου 2003, 

σύμφωνα με το εδάφιο (1) του 

άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού 

Νόμου του 2002 [13(ΙΙ)/2002]. 

(Αρ. Φακ. 13.04.003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

23. Έγγραφο (αρ. 10) αποσταλέν από Οικονομικών Οικονομικών και 
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το Υπουργείο Οικονομικών στις 12 

Ιουνίου 2003, σύμφωνα με το εδάφιο 

(1) του άρθρου 4 του περί 

Προϋπολογισμού Νόμου του 2003 

[11(ΙΙ)/2003]. 

(Αρ. Φακ. 13.04.003) 

Προϋπολογισμού 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές 

έχουν δοθεί γραπτώς. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.370 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 5 Ιουνίου  2003. 

 «Όπως έχω πληροφορηθεί, μέσα στα κίνητρα που δίδονται στους απόδημους 

Κυπρίους, για να επαναπατρισθούν, συμπεριλαμβάνεται και το δικαίωμα δωρεάν 

νοσηλείας για το πρώτο έτος επιστροφής.  Για να επωφεληθεί όμως κάποιος 

επαναπατρισθείς από αυτό το δικαίωμα, πρέπει να έχει αποκτήσει/επανακτήσει και 

επισήμως την κυπριακή υπηκοότητα (λ.χ. έκδοση διαβατηρίου, ταυτότητας κτλ.).  Εν τω 

μεταξύ, κατά τη διάρκεια του χρόνου που μεσολαβεί μεταξύ της επιστροφής και της 

έκδοσης των επίσημων πιστοποιητικών κυπριακής υπηκοότητας, πολλοί 

επαναπατρισθέντες (150-200 άτομα) δεν μπορούν να έχουν πρόσβαση σε δωρεάν 

νοσηλεία (διάρκειας ενός έτους), αφού ακόμη δεν κατέχουν τα σχετικά επίσημα 

έγγραφα.   

 Υπάρχει αίτημα των συνδέσμων επαναπατρισθέντων Κυπρίων όπως τους 

εκδίδεται κάποιο ειδικό έντυπο που να βεβαιώνει ότι έχουν επιστρέψει και διαμένουν 

μόνιμα στην Κύπρο και έχουν κάνει αίτηση για απόκτηση της κυπριακής υπηκοότητας, 
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το οποίο θα μπορούν να χρησιμοποιούν και ως αποδεικτικό στοιχείο για σκοπούς 

έκδοσης κάρτας δωρεάν νοσηλείας διάρκειας ενός έτους. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για το πώς και πότε σκοπεύει να λύσει αυτό το πρόβλημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.371 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 5 Ιουνίου 2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Κοφίνου και σε συνάντηση που είχα με το 

κοινοτικό συμβούλιο πληροφορήθηκα ότι έχουν γίνει σχέδια για την κατασκευή 

πεζοδρομίων και την ηλεκτροφώτιση του κεντρικού δρόμου που διασχίζει την κοινότητα 

(παλιός δρόμος Λευκωσίας - Λεμεσού). 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πότε προγραμματίζεται η έναρξη των εργασιών για τα εν λόγω έργα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.372 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 5 Ιουνίου 2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Κοφίνου και σε συνάντηση που είχα με το 

κοινοτικό συμβούλιο πληροφορήθηκα ότι στην κοινότητα υπάρχει άμεση ανάγκη 

δημιουργίας κυρτωμάτων σε καίρια οδικά σημεία. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων εάν προγραμματίζει τη δημιουργία κυρτωμάτων στην κοινότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.373 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 5 Ιουνίου 2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Κοφίνου και σε συνάντηση που είχα με το 

κοινοτικό συμβούλιο πληροφορήθηκα ότι τρεις αγροτικοί δρόμοι (μη 

ασφαλτοστρωμένοι) και συγκεκριμένα οι δρόμοι Κοφίνου-Μεννόγειας, Κοφίνου-

Αναφωτίδας και Κοφίνου-Αγίου Θεοδώρου γίνονται αδιάβατοι με τις πρώτες βροχές. 
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 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο είναι δυνατή η ασφαλτόστρωσή τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.374 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 5 Ιουνίου 2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Κοφίνου και σε συνάντηση που είχα με το 

κοινοτικό συμβούλιο, πληροφορήθηκα ότι πάρα πολλά νεαρά ζευγάρια με χαμηλά 

εισοδήματα αναγκάζονται να εγκαταλείψουν την κοινότητα και να μετακομίσουν σε 

πόλεις, λόγω του ότι η αγορά οικοπέδου και η ανέγερση οικίας στη συγκεκριμένη 

περιοχή είναι οικονομικά αδύνατη.  Έτσι, καταφεύγουν στην εύκολη λύση της αγοράς 

διαμερίσματος σε μία από τις μεγαλουπόλεις.  

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζονται: 

1. ο διαχωρισμός νέων οικοπέδων για στέγαση φτωχών οικογενειών στην κοινότητα 

και 

2. η ανέγερση νέου κυβερνητικού οικισμού στην Κοφίνου ή και επέκταση του 

υφιστάμενου κυβερνητικού οικισμού.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.375 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 5 Ιουνίου 2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Κοφίνου και σε συνάντηση που είχα με το 

κοινοτικό συμβούλιο, πληροφορήθηκα, ότι παρά τις υποσχέσεις που είχαν δοθεί στο 

παρελθόν πως το Ιατρικό Κέντρο Κοφίνου θα ήταν έτοιμο περί τον Αύγουστο του 2004, 

μέχρι σήμερα δεν έχει γίνει οτιδήποτε που να πιστοποιεί τουλάχιστον την έναρξη 

εργασιών για την ολοκλήρωση του εν λόγω έργου. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 
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1. Πού οφείλεται αυτή η καθυστέρηση; 

2. Πώς προτίθεται να προχωρήσει για την έγκαιρη ολοκλήρωση του έργου;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.376 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 5 Ιουνίου 2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Κοφίνου και σε συνάντηση που είχα με το 

κοινοτικό συμβούλιο, πληροφορήθηκα ότι οι σωλήνες νερού στην αυτοστέγαση και στην 

κτηνοτροφική περιοχή έχουν φθαρεί, με αποτέλεσμα να χάνονται καθημερινώς μεγάλες 

ποσότητες νερού.  Σύμφωνα με τις ίδιες πληροφορίες μου, στην αυτοστέγαση έχει 

ξεκινήσει η αντικατάσταση των σωλήνων από τις 2 Ιουνίου του 2003, αλλά δεν έχει 

ξεκινήσει η αντικατάσταση των σωλήνων στην κτηνοτροφική περιοχή. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πού οφείλεται αυτή η καθυστέρηση; 

2. Πότε προγραμματίζεται η αποπεράτωση του έργου;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.377 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 5 Ιουνίου 2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Κοφίνου και σε συνάντηση που είχα με το 

κοινοτικό συμβούλιο πληροφορήθηκα ότι τα τρία πάρκα της κοινότητας βρίσκονται σε 

άθλια κατάσταση (έλλειψη φωτισμού, τουαλετών κτλ.).  Το κοινοτικό συμβούλιο θεωρεί 

ότι επείγει ο εξωραϊσμός των τριών πάρκων και η αναβάθμισή τους με τοποθέτηση 

παιδικών παιχνιδιών, ανέγερση περιπτέρων κτλ. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η αναβάθμιση των τριών πάρκων της 

κοινότητας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.378 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 
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περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 5 Ιουνίου 2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Κοφίνου και σε συνάντηση που είχα με το 

κοινοτικό συμβούλιο πληροφορήθηκα ότι το κοινοτικό γήπεδο Κοφίνου το χειμώνα 

γίνεται ακατάλληλο για διεξαγωγή ποδοσφαιρικών συναντήσεων λόγω της εισροής 

όμβριων υδάτων σε αυτό. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο είναι δυνατή η δημιουργία αντιπλημμυρικών έργων στο 

κοινοτικό γήπεδο Κοφίνου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.379 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 5 Ιουνίου  2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Κοφίνου και σε συνάντηση που είχα με το 

κοινοτικό συμβούλιο πληροφορήθηκα ότι, παρά το γεγονός ότι τα σκύβαλα της 

κοινότητας Κοφίνου μεταφέρονται σε σκυβαλότοπο που βρίσκεται στην περιοχή του 

χωριού Μαρί, οι κάτοικοι της κοινότητας συνεχίζουν να χρησιμοποιούν τον παλαιό 

σκυβαλότοπο για την απόρριψη εκεί άχρηστων αντικειμένων. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για το τι προτίθεται να πράξει για το κλείσιμο του παλαιού 

σκυβαλότοπου και τον εξωραϊσμό του χώρου, ούτως ώστε να αποφεύγεται η χρήση 

του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.380 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 5 Ιουνίου  2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Κοφίνου και σε συνάντηση που είχα με το 

κοινοτικό συμβούλιο πληροφορήθηκα ότι το κοινοτικό συμβούλιο αποτάθηκε 

παλαιότερα στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, καθώς και στην επαρχιακή διοίκηση 
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για την κατασκευή πεζοδρομίων πέριξ του κυβερνητικού οικισμού, χωρίς όμως κανένα 

αποτέλεσμα. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η κατασκευή πεζοδρομίων πέριξ του 

κυβερνητικού οικισμού Κοφίνου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.381 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου στις 9 Ιουνίου 2003. 

 «Με αφορμή τις πρόσφατες δραματικές εκκλήσεις των πατέρων της Ιωάννας 

Παφίτη και του Ντένη Λοΐζου, των παιδιών που πέθαναν αντίστοιχα στις 13 Νοεμβρίου 

1999 και στις 25 Μαρτίου 1999 στα πλαίσια ιατρικής και νοσηλευτικής φροντίδας της 

οποίας τύγχαναν στο Μακάρειο Νοσοκομείο, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως 

ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διερεύνηση της υπόθεσης από τη Γενική Εισαγγελία, η 

οποία είναι ταγμένη, κατά το νόμο και το σύνταγμα, να προστατεύει τους πολίτες 

ως προασπιστής και θεματοφύλακας της δικαιοσύνης; 

2. Γιατί δεν έτυχαν ακόμη καμίας ουσιαστικής ενημέρωσης οι γονείς των παιδιών, 

παρά το γεγονός ότι τα πορίσματα των θανατικών ανακρίσεων έχουν τεθεί 

ενώπιον της Γενικής Εισαγγελίας εδώ και αρκετό χρονικό διάστημα;  

3. Έχουν προκύψει πειθαρχικές ή ποινικές ευθύνες συγκεκριμένων γιατρών για το 

θάνατο των δύο παιδιών, με βάση τη διερεύνηση των πορισμάτων των θανατικών 

ανακρίσεων; 

4. Σε ποια μέτρα προτίθεται να προχωρήσει η Γενική Εισαγγελία και το αρμόδιο 

υπουργείο, ώστε να αποδοθεί δικαιοσύνη εκεί όπου πρέπει και να τερματιστεί η 

αγωνία και η πικρία που αισθάνονται οι χαροκαμένες οικογένειες των παιδιών 

αυτών;»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.382 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Θάσο Μιχαηλίδη στις 10 Ιουνίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι διαδικασίες για ολοκλήρωση της 

εφαρμογής των μέτρων αντιμετώπισης επιδημικών ασθενειών και ιδιαίτερα της άτυπης 

πνευμονίας (SARS).»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.383 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 10 Ιουνίου 2003. 

 «Παρακολούθησα πρόσφατα την παρουσίαση του βιβλίου “Οι πεταλούδες της 

Κύπρου” του Χριστόδουλου Μακρή, έκδοση του Πολιτιστικού Ιδρύματος της Τράπεζας 

Κύπρου.  Όλοι οι ομιλητές, συμπεριλαμβανομένου και του διακεκριμένου καθηγητή 

Μωυσή Μυλωνά, σημείωσαν ότι η Κύπρος πρέπει επειγόντως να αποκτήσει ένα 

κρατικό μουσείο φυσικής ιστορίας, όπως διαθέτουν όλες οι χώρες της Ευρώπης και της 

Αμερικής. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν υπάρχουν σχέδια για τη δημιουργία κρατικού μουσείου φυσικής 

ιστορίας και ποιο είναι το σχετικό χρονοδιάγραμμα μέχρι τη λειτουργία του.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.384 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 10 Ιουνίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η κοινότητα Κάτω Πλατρών προσπαθεί τα τελευταία 

χρόνια να προωθήσει τη δημιουργία στην τοποθεσία “Καστρόβρυση” βοτανικού κήπου.  

Το έργο αυτό, που είναι υψηλής οικολογικής σημασίας και θα συμβάλει τα μέγιστα στην 

αξιοποίηση για εκπαιδευτικούς και τουριστικούς σκοπούς της πλούσιας χλωρίδας του 

τόπου, πρέπει να υποστηριχθεί γενναία από την πολιτεία. 
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 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τη βοήθεια που πρόσφερε ή θα προσφέρει η κυβέρνηση στη 

δημιουργία βοτανικού κήπου από την κοινότητα Κάτω Πλατρών στην τοποθεσία 

“Καστρόβρυση”.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.385 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 10 Ιουνίου  2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Μαρί και σε συνάντηση που είχα με το 

κοινοτικό συμβούλιο πληροφορήθηκα ότι η μεταστέγαση των κατοίκων της κοινότητας 

στη γειτονική κοινότητα του Ζυγίου βρίσκεται στην τελική της φάση.  Επίσης μου 

διαβιβάστηκε η επιθυμία των κατοίκων της κοινότητας όπως εφαρμοστεί το σχέδιο 

στέγασης και επιδότησης που εφαρμόστηκε για τη μεταστέγαση των προσφύγων στο 

συνοικισμό Ανθούπολης στη Λευκωσία. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο ακριβώς στάδιο βρίσκεται το θέμα της μεταστέγασης; 

2. Θα εφαρμοστεί τελικά το σχέδιο “στέγασης Ανθούπολης” και, αν όχι, ποιο σχέδιο 

και με ποιους όρους θα εφαρμοστεί; 

3. Το σχέδιο στέγασης με δάνεια από την κυβέρνηση θα μεταφερθεί και θα 

ενσωματωθεί στο πακέτο του σχεδίου μεταστέγασης για το χωριό Μαρί; 

4. Στην περίπτωση ηλικιωμένων που είναι αντίθετοι στη μεταστέγαση λόγω 

οικονομικών δυσκολιών ποιο σχέδιο στέγασης θα εφαρμοστεί; 

5. Υπάρχει πρόθεση της κυβέρνησης να επιχορηγήσει τα παιδιά των ηλικιωμένων 

αυτών, πέραν της οικονομικής βοήθειας που θα πάρουν οι ίδιοι οι ηλικιωμένοι, για 

να συστεγαστούν με τους ηλικιωμένους γονείς τους;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.386 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 
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περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 10 Ιουνίου  2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Μαρί και σε συνάντηση που είχα με το 

κοινοτικό συμβούλιο πληροφορήθηκα ότι παρά τα έντονα διαβήματα που έχουν γίνει 

από το κοινοτικό συμβούλιο για ηλεκτροδότηση της κοινοτικής γεωργικής γεώτρησης 

που χρησιμοποιείται για την άντληση πόσιμου νερού, το πρόβλημα δεν έχει 

αντιμετωπιστεί και η γεώτρηση εξακολουθεί να λειτουργεί με ηλεκτρογεννήτρια. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η ηλεκτροδότηση της κοινοτικής 

γεώτρησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.387 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 10 Ιουνίου 2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Μαρί και σε συνάντηση που είχα με το 

κοινοτικό συμβούλιο πληροφορήθηκα ότι πάρα πολλές οικίες της κοινότητας βρίσκονται 

σε άθλια κατάσταση, λόγω του ότι παραμένουν ασυντήρητες εδώ και χρόνια, επειδή 

προγραμματίζεται μεταστέγαση των κατοίκων στο Ζύγι. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η συντήρηση των εν λόγω οικιών πριν 

από τη μεταστέγαση στο Ζύγι.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.388 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 10 Ιουνίου 2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Μαρί και σε συνάντηση που είχα με το 

κοινοτικό συμβούλιο πληροφορήθηκα ότι προγραμματίζεται πλησίον της κοινότητας η 

κατασκευή TANK FARM για την αποθήκευση πετρελαίου, λόγω της επικείμενης 

διάλυσης του διυλιστηρίου Λάρνακας. 
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 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πότε προγραμματίζεται η έναρξη των εργασιών για την κατασκευή του εν λόγω 

έργου; 

2. Πόση έκταση γης έχει απαλλοτριωθεί για το σκοπό αυτό;  (Παρακαλώ να 

επισυναφθεί τοπογραφικό σχέδιο, στο οποίο να σημειώνεται ο απαλλοτριωθείς 

χώρος.) 

3. Θα επιτρέπεται η καλλιέργεια των κτηνοτροφικών οικοπέδων που βρίσκονται 

πλησίον του χώρου που θα κατασκευαστεί το έργο μετά την έναρξη των εργασιών; 

4. Τι προγραμματίζει το αρμόδιο υπουργείο ως αντιστάθμισμα προς την κοινότητα 

Μαρί για την κατασκευή του πιο πάνω έργου εντός των ορίων της κοινότητας;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.389 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 10 Ιουνίου 2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Κλαυδιά και σε συνάντηση που είχα με το 

κοινοτικό συμβούλιο πληροφορήθηκα ότι ο αμιαντοσωλήνας  παροχής πόσιμου νερού 

που φθάνει στην κοινότητα από το χωριό Αλεθρικό και καταλήγει στο ντεπόζιτο της 

κοινότητας σπάζει πολύ συχνά, με αποτέλεσμα να χάνονται μεγάλες ποσότητες 

πόσιμου νερού.  Αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου είναι η αντικατάσταση του 

αμιαντοσωλήνα με πλαστικό σωλήνα. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο είναι εφικτή η ικανοποίηση του πιο πάνω αιτήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.390 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 10 Ιουνίου 2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Κλαυδιά και σε συνάντηση που είχα με το 

κοινοτικό συμβούλιο πληροφορήθηκα ότι η κοινότητα Κλαυδιάς υποφέρει πραγματικά 



 171

από τη συχνή λειτουργία του πεδίου βολής Καλού Χωριού.  Ως γνωστόν, ένα τμήμα του 

χωριού βρίσκεται στα όρια της κοινότητας Κλαυδιάς και, ως εκ τούτου, αρκετοί αγροτικοί 

δρόμοι της κοινότητας έχουν καταστραφεί από τη συχνή διέλευση στρατιωτικών 

αρμάτων κτλ. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να προχωρήσει στη δημιουργία 

αντισταθμιστικών έργων λόγω της λειτουργίας του πεδίου βολής Καλού Χωριού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.391 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 10 Ιουνίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ηλεκτροδότηση των κτηνοτροφικών 

περιοχών Κλαυδιάς Α, Β και Γ, ποιοι είναι οι λόγοι που καθυστερεί η ηλεκτροδότηση και 

σε ποιες ενέργειες θα προβεί το αρμόδιο υπουργείο για την έναρξη των έργων 

ηλεκτροδότησης.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.392 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιο Γεωργίου στις 10 Ιουνίου 2003. 

 «Με την ερώτησή μου με αριθμό 23.06.008.02.103, που υποβλήθηκε στις 18 

Νοεμβρίου 2002 προς το Υπουργείο Οικονομικών, ζητούσα να πληροφορηθώ αν κατά 

την επίσκεψή του στην Κύπρο ο Υπουργός Πολιτισμού της Ελλάδας κ. Ευάγγελος 

Βενιζέλος υπέβαλε πρόταση στην κυβέρνηση για μονοπωλιακή διαχείριση των 

συλλογικών στοιχημάτων στην Κύπρο από τον ΟΠΑΠ. 

 Επειδή στην απάντησή του το αρμόδιο υπουργείο δεν αναφέρει στοιχεία που να 

απαντούν στο ερώτημά μου, αλλά μας παραπέμπει στην τελευταία διακρατική 

συμφωνία για το θέμα, που υπογράφτηκε στις 12 Φεβρουαρίου 2003 και ισχύει από την 
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1η Ιανουαρίου 2003, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να επισυνάψει στην 

απάντησή του αντίγραφο της εν λόγω συμφωνίας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.393 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 11 Ιουνίου 2003. 

 «Τελευταίως παρακολουθήσαμε την κατεδάφιση του ιστορικού κινηματογράφου 

“Αθήναιον” στο κέντρο της Λευκωσίας.  Είχα την εντύπωση, σύμφωνα με την 

πληροφόρηση που είχε η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών κατά τη διάρκεια της 

συζήτησης για το πολύκροτο θέμα του μεγάρου του ΧΑΚ, ότι το κτίριο του παλιού 

κινηματογράφου “Αθήναιον” θα ετύγχανε συντήρησης και αναπαλαίωσης, ώστε να 

αξιοποιηθεί ως πολιτιστικό κέντρο. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τους λόγους που οδήγησαν στην κατεδάφιση του κτιρίου.»  

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 

κ. Κίκη Καζαμία στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.139, ημερομηνίας 10 

∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη 

Καρά. 

 «Οι πληροφορίες που είδαν το φως της δημοσιότητας στις αρχές Σεπτεμβρίου 

2002 σχετικά με τις κλοπές που έγιναν στην εκκλησία της Παναγίας στη Λύση δεν έχουν 

τεκμηριωθεί επίσημα. 

 Στην περίπτωση σύλησης εκκλησιών ή/και μοναστηριών που είναι κηρυγμένα σε 

“Αρχαία Μνημεία Β´ Πίνακα” (εμπίπτουν στην αρμοδιότητα του Τμήματος Αρχαιοτήτων) 

το Τμήμα Αρχαιοτήτων, η Ιερά Αρχιεπισκοπή Κύπρου και η Γενική Εισαγγελία 

συνεργάζονται με το Υπουργείο Εξωτερικών που είναι το αρμόδιο υπουργείο για να 

προβεί στη σχετική καταγγελία προς τους διάφορους διεθνείς οργανισμούς που 
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ασχολούνται με θέματα πολιτιστικής κληρονομιάς, π.χ. UNESCO, ICOMOS, ICCROM, 

και στην προκειμένη περίπτωση στο ∆ιεθνές Συμβούλιο Εκκλησιών. 

 Μέχρι σήμερα καταγγέλθηκαν ή περιήλθαν σε γνώση του Τμήματος Αρχαιοτήτων 

πενήντα τρεις περιπτώσεις σύλησης εκκλησιών ή/και μοναστηριών κηρυγμένων σε 

“Αρχαία Μνημεία Β´ Πίνακα”.  Έχουν διερευνηθεί οι δώδεκα και επανακτήθηκαν μερικά 

μόνο από τα κλοπιμαία σε δύο από τις περιπτώσεις, συγκεκριμένα στην υπόθεση της 

εκκλησίας της Παναγίας Κανακαρίας στη Λυθράγκωμη και του καθολικού της μονής 

Αντιφωνητή στην Καλογραία.  Μία τρίτη περίπτωση αφορά τις τοιχογραφίες που 

κοσμούσαν την εκκλησία του Αγίου Θεμωνιανού στη Λύση, οι οποίες βρίσκονται και 

εκτίθενται, κατόπιν ειδικής συμφωνίας, σε ειδικό ξωκλήσι στο Χιούστον του Τέξας. 

 Για τις υπόλοιπες περιπτώσεις τα στοιχεία που υπήρχαν δεν ήταν πλήρως 

τεκμηριωμένα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.222, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 

2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Σχετικά με το δρόμο ∆άσους Άχνας-Ορμίδειας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο δρόμος ∆άσους Άχνας-Ορμίδειας έχει μήκος 3,5 περίπου χμ. και βρίσκεται μέσα 

στο έδαφος των βρετανικών βάσεων.  Μέρος του δρόμου εμπίπτει στα όρια της 

επαρχίας Αμμοχώστου και μέρος του στα όρια της επαρχίας Λάρνακας. 

 Ο δρόμος έχει ασφαλτοστρωθεί μετά την τουρκική εισβολή για την εξυπηρέτηση 

των συγκεντρωθέντων στην περιοχή προσφύγων και έκτοτε συντηρείται από τις 

βρετανικές βάσεις.  Για το μέρος του δρόμου που βρίσκεται στα όρια της επαρχίας 

Αμμοχώστου ετοιμάστηκε από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ρυμοτομικό σχέδιο, 

το οποίο διαβιβάστηκε στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για ετοιμασία των 

αναγκαίων χωρομετρικών σχεδίων και για την περιγραφή των επηρεαζόμενων 
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τεμαχίων, ώστε μέσω των αρχών των βρετανικών βάσεων να προωθηθούν οι σχετικές 

διαδικασίες για τις απαιτούμενες απαλλοτριώσεις. 

 Το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας έχει ήδη συμπληρώσει τη χωρομετρική 

εργασία και ασχολείται με τη διαδικασία της περιγραφής των επηρεαζόμενων τεμαχίων, 

εργασία που αναμένεται να συμπληρωθεί σύντομα, οπότε, σε συνεργασία με τις αρχές 

των βρετανικών βάσεων, θα καθοριστούν τα χρονοδιαγράμματα για βελτίωση του 

δρόμου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2003 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως κ. ∆ώρου Θεοδώρου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.225, 

ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου. 

 «Αναφορικά με το κλείσιμο υπόθεσης σχετικά με τροχαία παράβαση, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στις 27 Ιανουαρίου 2003, στις 12.15 π.μ., αστυφύλακας του ΤΑΕ Λευκωσίας 

κατήγγειλε το Μιχάλη Αγγελίδη από την Αγλαντζιά, γιατί οδηγούσε το μηχανοκίνητο 

όχημα με αριθμό εγγραφής ΗΤΑ 642, ιδιοκτήτης του οποίου είναι ο τέως Αρχηγός 

Αστυνομίας κ. Ανδρέας Αγγελίδης, χωρίς ζώνη ασφαλείας και γιατί έκανε επαναστροφή 

στη λεωφόρο Κυριάκου Μάτση στη Λευκωσία.  Επίσης, καταγγέλθηκε η συνοδηγός του 

οχήματος, η οποία δεν έφερε ζώνη ασφαλείας. 

 Η άδεια κυκλοφορίας του εν λόγω οχήματος είχε λήξει την 31η ∆εκεμβρίου 2002.  

Για το 2003 ίσχυε η παράταση για ανανέωση των αδειών κυκλοφορίας, που είχε δοθεί 

από το αρμόδιο τμήμα. 

 Οι δύο κατηγορούμενοι απολογήθηκαν για τα αδικήματα που διέπραξαν και 

εξέφρασαν μεταμέλεια για τις πράξεις τους.  Την ίδια μέρα, στις 11.00, μετά από οδηγίες 

του αστυνομικού διευθυντή Λευκωσίας, τα προαναφερόμενα πρόσωπα κλήθηκαν στον 
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αστυνομικό σταθμό Λυκαβητού, όπου από τον υπεύθυνο αξιωματικό τούς έγινε 

αυστηρή παρατήρηση για τα αδικήματα που διέπραξαν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Τίμη Ευθυμίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.267, ημερομηνίας 9 Απριλίου 2003, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης Παπαδοπούλου. 

 «Σχετικά με το δασικό δρόμο Λυσού-Σταυρού της Ψώκας, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Ο δασικός δρόμος Σταυρού-Λυσού έχει μήκος 16 χμ., ενώ το υπόλοιπο τμήμα, 

μήκους 5 χμ. προς τη Λυσό, υπάγεται στη δικαιοδοσία της επαρχιακής διοίκησης 

Πάφου.  Στον πιο πάνω δασικό δρόμο έχουν ήδη συμπληρωθεί, πρόσφατα, όλες οι 

εργασίες διαπλάτυνσης, κατασκευής οχετών, τοίχων αντιστήριξης, όπως και όλες οι 

εργασίες ασφαλτόστρωσης.  Παρέμειναν οι εργασίες τοποθέτησης στηθαίων και 

κατάλληλης σήμανσης, που προβλέπεται να αρχίσουν πολύ σύντομα. 

 Ο δρόμος “∆ώδεκα Ανέμοι” [τοποθεσία μεταξύ Σταυρού-Κύκκου-Παναγιάς 

(τοποθεσία Έμνες)] είναι δασικός και έχει μήκος 11 χμ.  Στο δρόμο αυτό έχει ήδη 

συμπληρωθεί η διαπλάτυνση, συνεχίζεται η κατασκευή οχετών και τοίχων αντιστήριξης 

και προβλέπεται σύντομα να προχωρήσουμε στην ασφαλτόστρωση. 

 Η βελτίωση των πιο πάνω δασικών δρόμων γίνεται με πρότυπα του Τμήματος 

∆ασών και παράλληλα καταβάλλεται κάθε δυνατή προσπάθεια προστασίας του 

φυσικού περιβάλλοντος.  Οι δρόμοι αυτοί εξυπηρετούν στο μέγιστο δυνατό βαθμό τόσο 

τη διαχείριση και προστασία του δάσους όσο και τη διακίνηση του πληθυσμού των 

γειτνιάζουσων κοινοτήτων ή και άλλων επισκεπτών του δάσους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Τίμη Ευθυμίου στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.008.02.268, ημερομηνίας 9 Απριλίου 2003, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης Παπαδοπούλου. 

 «Όσον αφορά το πρώτο σκέλος της ερώτησης, η πάγια πολιτική του Τμήματος 

Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος είναι όσα 

υποστατικά είναι εγκαταλελειμμένα να γίνεται η ανάκτηση αυτών.  Η διαδικασία που 

ακολουθείται στην περίπτωση αυτή είναι η εξής:  Αποστέλλεται διπλοσυστημένη 

επιστολή στον ενοικιαστή του οικοπέδου και του δίδεται χρονικό διάστημα σαράντα 

πέντε ημερών από την ημερομηνία της λήψης της διπλοσυστημένης επιστολής για 

πλήρη συμμόρφωση με τους όρους του συμβολαίου του. 

 Αν ο εν λόγω ενοικιαστής δεν ανταποκριθεί στη διπλοσυστημένη επιστολή μας, 

τότε αποστέλλεται στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας μέσω του γενικού διευθυντή 

του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος επιστολή για λήψη 

νομικών μέτρων εναντίον του, με σκοπό την ανάκτηση του οικοπέδου που του δόθηκε, 

λόγω παραβίασης των όρων του συμβολαίου του. 

 Για την κτηνοτροφική περιοχή Τσερίου είχαν σταλεί σε πρώτη φάση τέσσερις (4) 

επιστολές στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας μέσω του γενικού διευθυντή του 

Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος για ανάκτηση πέντε 

κτηνοτροφικών οικοπέδων. 

 Τώρα, όσον αφορά το δεύτερο σκέλος της ερώτησης για τα υποστατικά τα οποία 

εγκαταλείπουν οι κάτοχοί τους ή και δεν τα χρησιμοποιούν πλέον, ακολουθείται η 

ανωτέρω διαδικασία, αφού εξαντληθεί το απαιτούμενο χρονικό διάστημα των σαράντα 

πέντε ημερών ή ακόμη και περισσότερο, νοουμένου ότι θα έχουν συμμορφωθεί πλήρως 

με τους όρους του συμβολαίου τους.  Όσον αφορά το κτίσιμο σπιτιών εντός των 

κτηνοτροφικών οικοπέδων, τούτο είναι βασικά παράνομο. 
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 Αρμόδιοι για άδειες οικοδομής είναι το Υπουργείο Εσωτερικών (γραφεία επάρχων) 

και οι δήμοι. 

 Το Τμήμα Γεωργίας συστήνει το κτίσιμο ενός ή δύο δωματίων για τον 

εργάτη/κτηνοτρόφο, όχι όμως οικίας. 

 Τώρα, όσον αφορά το τρίτο σκέλος της επιστολής, το Τμήμα Γεωργίας 

Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος επιχορηγεί, ως εντελώς 

προσωρινό μέτρο, μέχρι την υλοποίηση του σχετικού σχεδίου του Τμήματος 

Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, για συλλογή τόσο τους ατομικούς λάκκους (£100/έναν) όσο 

και τους κοινοτικούς λάκκους (£500/έναν), με σκοπό την απόρριψη των ψόφιων ζώων 

σ’ αυτούς για προστασία της δημόσιας υγείας. 

 Αν για οιονδήποτε λόγο οι λάκκοι έχουν γεμίσει, το κοινοτικό συμβούλιο οφείλει να 

ειδοποιεί τους κτηνοτρόφους για δημιουργία νέων λάκκων και να καταγγέλλει τους 

παραβάτες που ρίχνουν απέξω τα κουφάρια των ψόφιων ζώων, με αποτέλεσμα τη 

δημιουργία συνθηκών ανάπτυξης ασθενειών και πολλαπλασιασμό του πληθυσμού της 

ποντίκας και ψύλλων. 

 Εν πάση περιπτώσει, για θέματα δημόσιας υγείας αρμόδιες είναι οι Υγειονομικές 

Υπηρεσίες του κράτους και οι δήμοι ή οι κοινοτικές αρχές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων κ. Μάκη Κεραυνού στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.273, 

ημερομηνίας 10 Απριλίου 2003, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Αντιγόνης Παπαδοπούλου. 

 «Σχετικά με την καταβολή καθυστερημένων πληρωμών σε δικαιούχους δημόσιου 

βοηθήματος, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ύστερα από κοινή πρόταση του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων και του Υπουργείου Οικονομικών προς το Υπουργικό Συμβούλιο, 
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διαγράφηκαν οι υπερπληρωμές που δημιουργήθηκαν στο δημόσιο βοήθημα για την 

περίοδο από την 1η Ιουλίου 2002 μέχρι την 31η Ιανουαρίου 2003, εξαιτίας της 

παραχώρησης της εφάπαξ ειδικής χορηγίας στα πλαίσια της φορολογικής 

μεταρρύθμισης.  Με τη διαγραφή των υπερπληρωμών έχουν ξεπεραστεί τα κωλύματα 

που υπήρχαν για την παραχώρηση των αναδρομικών δικαιωμάτων των ληπτών 

δημόσιου βοηθήματος για την περίοδο από την 1η Ιουλίου 2002 μέχρι την 31η 

∆εκεμβρίου 2002 και αυτά έχουν ήδη σταλεί στους δικαιούχους με την επιταγή του 

μηνιαίου επιδόματος για το μήνα Μάιο 2002.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 

κ. Πεύκιου Γεωργιάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.278, ημερομηνίας 11 

Απριλίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Χριστόδουλου 

Ταραμουντά. 

 «Το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο προέβη στο σχηματισμό  ευρείας επιτροπής μελέτης 

για καταρτισμό προγράμματος επιμόρφωσης των εκπαιδευτικών δημοτικής 

εκπαίδευσης μετά από την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, με αριθμό 56.334 

και ημερομηνία 28 Αυγούστου 2002, με την οποία καθοριζόταν ότι το μάθημα της 

φυσικής αγωγής θα διδάσκεται στα δημοτικά σχολεία από πολυδύναμους δασκάλους. 

 Η επιτροπή εισηγήθηκε ολοκληρωμένο πρόγραμμα διάρκειας είκοσι οκτώ 

τετράωρων συναντήσεων, αποτελούμενο από τα αναγκαία θεωρητικά και πρακτικά 

θέματα, έτσι ώστε οι εκπαιδευόμενοι να αποκτήσουν τα αναγκαία εξειδικευμένα 

προσόντα. 

 Το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο αναζήτησε διδακτικό προσωπικό απευθυνόμενο 

προσωπικά προς καθηγητές των ΤΕΦΑΑ, των πανεπιστημίων στην Ελλάδα, καθώς και 

από το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο Ελλάδας.  Απάντησε μόνο ένας καθηγητής, η απάντηση 

του οποίου ήταν αρνητική. 
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 Υποβλήθηκε στη συνέχεια σημείωμα προς το Υπουργικό Συμβούλιο για όλα τα πιο 

πάνω.  Το Υπουργικό Συμβούλιο ανέθεσε με απόφασή του, με αριθμό 57.315 και 

ημερομηνία 6 Φεβρουαρίου 2003, σε εξ υπουργών επιτροπή να προχωρήσει σε 

διαβουλεύσεις με τις εμπλεκόμενες πλευρές και να υποβάλει έκθεση προς το 

Υπουργικό Συμβούλιο.  Η εξ υπουργών επιτροπή της απελθούσας κυβέρνησης είχε μια 

πρώτη συνάντηση για ανταλλαγή απόψεων στις αμέσως επόμενες μέρες, αλλά δεν 

προωθήθηκε οποιαδήποτε απόφαση στο Υπουργικό Συμβούλιο.  Έκτοτε δεν έχει 

συγκληθεί ακόμη συνεδρία της εξ υπουργών επιτροπής με τη νέα της σύνθεση. 

 Κατόπιν οδηγιών του νέου Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού, το Παιδαγωγικό 

Ινστιτούτο ζήτησε με επιστολή του, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2003, από τους πρυτάνεις 

των πανεπιστημίων Αθηνών, Θράκης και Κύπρου να διαβιβάσουν, ως πανεπιστημιακές 

αρχές, την παράκληση και πρόσκληση του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου για συμμετοχή 

του ακαδημαϊκού προσωπικού στο πρόγραμμα.  Μέχρι σήμερα δεν έχει ληφθεί καμιά 

απάντηση. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού αναμένει την απάντηση των πρυτάνεων 

των πανεπιστημίων Αθηνών, Θράκης και Κύπρου και μετά θα συγκαλέσει την εξ 

υπουργών επιτροπή για μελέτη του όλου θέματος και υποβολή πρότασης προς το 

Υπουργικό Συμβούλιο. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε άλλη πληροφόρηση ή διευκρίνιση.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω ότι εδώ τελειώνουμε. 

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων ορίζεται για την ερχόμενη  

Πέμπτη, 19 Ιουνίου 2003,  στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:        Νομοθετική εργασία 

1. Ο περί ∆ανείου (Ανάπτυξη) (Τροποποιητικός) 
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Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.098.2003) 

2. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού Νόμος 

(Αρ.1) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.103.2003)  

3. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 9) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.108.2003)  

4. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 10) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.109.2003) 

5. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 11) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.119.2003) 

6. Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003. 

(Αναπομπή). 

7. Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών 

Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και 

Παροχής Σχετικών Πληροφοριών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.018.2003) 

8. O περί Αναγνώρισης ∆ιπλωμάτων ή Τίτλων 
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Αναγνωρισμένων Πανεπιστημίων και Άλλων 

Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων του Εξωτερικού 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.037.2003) 

9. Ο περί του Πρωτοκόλλου του Κιότο για τις 

Εκπομπές Αερίων που Συμβάλλουν στο 

Φαινόμενο του Θερμοκηπίου (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.093.2003) 

10. Ο περί της Συμφωνίας της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας και της ∆ημοκρατίας της 

Σλοβενίας για Καταπολέμηση του 

Οργανωμένου Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.092.2003) 

11. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης 

της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και  

της Κυβέρνησης της Ισλαμικής ∆ημοκρατίας 

του Ιράν για Συνεργασία στους Τομείς του 

Πολιτισμού, της Παιδείας και της Επιστήμης 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.071.2003) 

12. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ των 

Κυβερνήσεων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
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της ∆ημοκρατίας του Λιβάνου για Πολιτιστική, 

Εκπαιδευτική και Επιστημονική Συνεργασία 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2003.   

(Αρ. Φακ. 23.01.075.2003) 

13. Ο περί της Περιεκτικής Συνθήκης 

για την Απαγόρευση των Πυρηνικών ∆οκιμών 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.101.2003) 

14. Ο περί του Πρόσθετου Πρωτοκόλλου 

(Πρωτοκόλλου IV) της 13ης Οκτωβρίου 1995 και 

περί του Τροποποιημένου την 3η Μαΐου 1996 

Πρωτοκόλλου ΙΙ της Σύμβασης για τις 

Απαγορεύσεις ή τους Περιορισμούς της 

Χρήσης Ορισμένων Συμβατικών  Όπλων που 

Λογίζονται ως Υπερβολικά Επιβλαβή ή που 

Προκαλούν Συνέπειες χωρίς ∆ιάκριση της 10ης 

Οκτωβρίου 1980 (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.105.2003) 

15. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ του Υπουργείου 

Εσωτερικών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 

του Υπουργείου Υποθέσεων του Πολίτη της 

Λαϊκής ∆ημοκρατίας της Κίνας στον Τομέα της 

Πολιτικής Άμυνας και των Εκλογών 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.081.2003) 
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16. Ο περί του Πρόσθετου Πρωτοκόλλου στη 

Σύμβαση για την Προστασία του Ατόμου από 

την Αυτοματοποιημένη Επεξεργασία 

∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα του 1981 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.080.2003) 

17. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.037.2003) 

18. Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.038.2003) 

19. Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.039.2003) 

20. Ο περί Καταχωρήσεως Γεννήσεων και 

Θανάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.113.2003) 

21. Ο περί ∆ασών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003. 

(Πρόταση νόμου). 

Αρ. Φακ. 23.02.007.2003) 

22. Ο περί της Καταπολέμησης των 

Καθυστερήσεων Πληρωμών στις Εμπορικές 

Συναλλαγές Νόμος του 2002. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.284.2002) 

23. Οι περί Καθορισμού Υγειονομικών Κανόνων 

για την Παρασκευή και τη ∆ιάθεση στην Αγορά 

Παρασκευασμάτων Κρέατος Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.057.2003) 

24. Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 

(Χώροι Υγειονομικής Ταφής) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.068.2003) 

25. Οι περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 

(∆ιαχείριση και  Άλλα Θέματα) (Προσωρινές 

∆ιατάξεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.145.2001) 

26. Οι περί Φαρμακευτικών Υπηρεσιών - Θέση 

Πρώτου Φαρμακοποιού (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.077.2003) 

27. Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων - 

Θέσεις Πρώτου Ασφαλιστικού Λειτουργού, 

Ανώτερου Ασφαλιστικού Λειτουργού και 

Ασφαλιστικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.089.2003) 
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28. Οι περί Κινηματογραφικών Ταινιών (Κατάταξη) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.082.2000) 

29. Οι περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών 

Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων (Όροι 

Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.059.2003) 

30. Οι περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων - Θέσεις 

Τεχνικού Επιθεωρητή, Ανώτερου Τεχνικού και 

Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.033.2003) 

31. Οι περί Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.307.2002) 

32. Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για 

την έγκριση του καταλόγου θέσεων εισδοχής 

στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τις 

διατάξεις των περί Αξιολόγησης  

Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια 

Υπηρεσία Νόμων. 

(Αρ. Φακ. 15.15.004) 

33. Ο περί Προστασίας της Παραλίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1997. 

(Ν. 93/97) 
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34. Ο περί Επιτάξεως Ιδιοκτησίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1996. 

(Ν. 221/96) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ:    Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ:           Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:     Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής  

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Οι επιπτώσεις στο περιβάλλον και στους 

κατοίκους από τη συνέχιση της λειτουργίας του 

χυτηρίου “Νέμιτσας” στη Λεμεσό». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (21.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.202.2002)  

2. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά  

με τις δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της 

Βουλής των Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για 

το Μέλλον της Ευρώπης. 

3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και  

Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Η σχεδιαζόμενη αναθεώρηση 

του τοπικού σχεδίου στο δήμο Γεροσκήπου και 

τα εξ αυτής προκύπτοντα θέματα ευνοϊκής 
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μεταχείρισης προς συγκεκριμένο 

επιχειρηματία». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). (22.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.181.2002) 
 

4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Ενημέρωση της επιτροπής για τη 

διεξαγόμενη από τις αρμόδιες αρχές έρευνα 

σχετικά με την ύπαρξη τεχνολογικού  

εξοπλισμού στο Αρχηγείο της Αστυνομίας για 

την παρακολούθηση τηλεφώνων». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (8.10.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.287.2002). 

5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για τα θέματα που  

τιτλοφορούνται: 

 α. «Η ανάγκη λήψης μέτρων για ενίσχυση 

των δεσμών των φυλακισμένων με τις 

οικογένειές τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.390.2001) 

 β. «Η ανάγκη λήψης μέτρων κοινωνικής  
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επανένταξης των φυλακισμένων μετά την 

αποφυλάκισή τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής). (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.391.2001) 

 γ. «Ψυχιατρικές υπηρεσίες και φυλακισμένοι 

με ψυχολογικά προβλήματα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 

πρόταση του βουλευτή κ. Τάκη  

Χατζηγεωργίου).  (5.2.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.037.2002) 

6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Οι πιθανές επιπτώσεις στο αρχιτεκτονικό 

περιβάλλον, στα αρχαία ή ιστορικά μνημεία 

(Κούριο, Τρυπιώτης,  Άγ. Ανδρόνικος), από  

όμορα έργα και  κατασκευές». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (14.1.2002).   

(Αρ. Φακ. 23.04.008.2002) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  8.00 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Ομήρου Γιαννάκης 

Αγγελίδης Ανδρέας Παπαδοπούλου Αντιγόνη 
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Αδάμου Αδάμος Παπακώστας Κώστας 

Βαρνάβα Γιώργος Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Περδίκης Γιώργος 

Γεωργίου Γεώργιος Πιττοκοπίτης Νίκος 

Γιάγκου Κίκης Πουργουρίδης Χρήστος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Προδρόμου Πρόδρομος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θωμά Γιαννάκης Συλλούρης ∆ημήτρης 

Καράς Αντώνης Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κατσουρίδης Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κλεάνθους Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κληρίδης Χρίστος Τυρίμος Κυριάκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Άντρος Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγεωργίου Τάκης 

Λυσσαρίδης Βάσος Χατζηνικόλα Ντίνος 

Μαυροκορδάτος Χρίστος Χριστοδουλίδης ∆ώρος 

Μιχαηλίδης Θάσος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μιχαηλίδης Ντίνος Χρυσοστόμου Άριστος 

Νικολάου Ιωνάς  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Καλαϊτζιάν Πετρός  
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά από τον Πρόεδρο του σώματος στο θάνατο του πρώην βουλευτή 

∆ημήτρη Λιβέρα και τήρηση μονόλεπτης σιγής. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2003», η συζήτηση που ακολούθησε (Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. Ομήρου, Γ. 

Περδίκης, Στ. Ευαγόρου, Χρ. Κληρίδης, Πρ. Προδρόμου, Ν. Πιττοκοπίτης, Β. 

Λυσσαρίδης, Λ. Χριστοφόρου, ∆. Χριστοδουλίδης, Ντ. Μιχαηλίδης, Ζ. Κουλίας, Ά. 

Κυπριανού, Χρ. Πουργουρίδης) και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003» και για τις προτάσεις νόμου «Ο περί 

Παροχής Επιδόματος Τέκνου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003» και «Ο 

περί Καταργήσεως των Εισοδηματικών Κριτηρίων με βάση τα οποία Παραχωρείται 

Επίδομα Τέκνου Νόμος του 2003», η συζήτηση που ακολούθησε (∆. Συλλούρης, 

Μ. Σιζόπουλος, Πρόεδρος, Α. Αγγελίδης, Λ. Χριστοφόρου, Στ. Ευαγόρου, Ζ. 

Κουλίας, Ντ. Μιχαηλίδης, Πρ. Προδρόμου, Γ. Περδίκης, Ά. Κυπριανού, Ν. 

Πιττοκοπίτης, Ν. Κατσουρίδης) και ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (∆ιαχείριση και 

Άλλα Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2001» και για 

τους κανονισμούς «Οι περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (∆ιαχείριση και Άλλα 

θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003», οι 

αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Χρ. Ταραμουντάς, Α. Γεωργίου, Σ. 

Φυττής, Γ. Βαρνάβα, Ν. Κατσουρίδης, Α. Αγγελίδης) και ψήφιση του νομοσχεδίου 

σε νόμο. 

5. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου: 

α. «Ο περί Πολιτικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», 
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β. «Ο περί Πολιτικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003», 

γ. «Ο περί Πολιτικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2003», 

δ. «Ο περί Προσωπικής Κράτησης Οφειλετών Νόμος του 2003»  

και για το νομοσχέδιο «Ο περί Πολιτικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003», η συζήτηση που ακολούθησε (Γ. Ομήρου, Χρ. Ταραμουντάς, Β. 

Λυσσαρίδης, Χρ. Κληρίδης, Ν. Κατσουρίδης, Πρόεδρος, Ρ. Ερωτοκρίτου, Ι. 

Νικολάου, Α. Γεωργίου, Α. Αγγελίδης, Γ. Θωμά, ∆. Χριστοδουλίδης, Ά. Αγαπίου, Β. 

Λυσσαρίδης), ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και απόσυρση των προτάσεων 

νόμου. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 2). 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί ∆εοντολογίας των Μελών του 

Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003» και έγκρισή τους. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2001» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Στρατού της 

∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003». 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κανονισμού Εισαγωγών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκπομπή 

Θορύβου στο Περιβάλλον από Εξοπλισμό προς Χρήση σε Εξωτερικούς Χώρους) 

Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους. 
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12. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κτηνιατρικών Υπηρεσιών - Θέση Πρώτου 

Κτηνιατρικού Φαρμακοποιού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003» και «Οι 

περί Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας - Θέση Επιθεωρητή Εργασίας (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους. 

13. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

14. Ερωτήσεις βουλευτών:  Κυπριακή υπηκοότητα και δικαίωμα δωρεάν νοσηλείας 

των επαναπατρισθέντων - Σχέδια για κατασκευή πεζοδρομίων και για 

ηλεκτροφώτιση στην Κοφίνου - Ανάγκη δημιουργίας κυρτωμάτων στην Κοφίνου - 

Ανάγκη ασφαλτόστρωσης αγροτικών δρόμων στην Κοφίνου - Ανάγκη στέγασης 

φτωχών οικογενειών στην Κοφίνου - Καθυστέρηση στην ολοκλήρωση του Ιατρικού 

Κέντρου Κοφίνου - Καθυστέρηση στην αντικατάσταση σωλήνων νερού στην 

Κοφίνου - Ανάγκη αναβάθμισης των τριών πάρκων στην Κοφίνου - Ανάγκη 

δημιουργίας αντιπλημμυρικών έργων στο κοινοτικό γήπεδο Κοφίνου - Ανάγκη 

κλεισίματος του παλιού σκυβαλότοπου στην Κοφίνου -  Ανάγκη κατασκευής 

πεζοδρομίων γύρω από τον κυβερνητικό οικισμό Κοφίνου - Ερωτήματα σχετικά με 

το θάνατο δύο παιδιών στο Μακάρειο Νοσοκομείο - Μέτρα αντιμετώπισης 

επιδημικών ασθενειών - Ανάγκη δημιουργίας κρατικού μουσείου φυσικής ιστορίας 

- Η προσπάθεια δημιουργίας βοτανικού κήπου στις Κάτω Πλάτρες - Η 

μεταστέγαση των κατοίκων του χωριού Μαρί στο Ζύγι - Ανάγκη ηλεκτροδότησης 

της κοινοτικής γεώτρησης στο Μαρί - Η άθλια κατάσταση πολλών οικιών στο Μαρί 

- Η προγραμματιζόμενη στα όρια του χωριού Μαρί κατασκευή “TANK FARM” για 

αποθήκευση πετρελαίου - Αίτημα για αντικατάσταση του αμιαντοσωλήνα παροχής 

πόσιμου νερού στην Κλαυδιά - Προβλήματα Κλαυδιάς από τη λειτουργία του 

πεδίου βολής Καλού Χωριού - Καθυστέρηση στην ηλεκτροδότηση κτηνοτροφικών 

περιοχών στην Κλαυδιά - Η διακρατική συμφωνία Κύπρου-Ελλάδας σχετικά με τα 
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συλλογικά στοιχήματα - Η κατεδάφιση του παλιού κινηματογράφου “Αθήναιον” στη 

Λευκωσία. 

15. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  Πληροφορίες για 

κλοπές από την εκκλησία της Παναγίας στη Λύση - Βελτίωση δρόμου δάσους 

Άχνας-Ορμίδειας - Κλείσιμο υπόθεσης σχετικά με τροχαία παράβαση - Ανάγκη 

βελτίωσης δασικών δρόμων σε χωριά της Πάφου - Προβλήματα από την 

ακαταστασία στην κτηνοτροφική περιοχή Τσερίου - Καθυστερημένες πληρωμές σε 

δικαιούχους δημόσιου βοηθήματος - Θέμα διδασκαλίας του μαθήματος της 

φυσικής αγωγής από προσοντούχο προσωπικό. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

H΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 19ης Ιουνίου 2003  

 (Ώρα έναρξης:  4.15 μ.μ.)  

(Αρ. 33)  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας.  Παρακαλώ να διαπιστωθεί αν 

υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Λείπει η συμπολίτευση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.  Το πρώτο θέμα δεν είναι έτοιμο.  

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έφαεν μας η αντιπολίτευση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Το πρώτο θέμα δεν είναι έτοιμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 2 είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2003» 

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Λευτέρης Χριστοφόρου, εκπροσωπώντας 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους τον κ. Ρίκκο Ερωτοκρίτου 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρία Κυριακού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 17 Ιουνίου 2003. Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου 

και η γενική διευθύντρια του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (ΚΟΤ), καθώς και 

εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το ταμείο του 

ΚΟΤ ποσού ύψους £7.040.000 και η διάθεσή του για κάλυψη της αύξησης της 

συνεισφοράς του οργανισμού προς το ταμείο ευημερίας του προσωπικού για τα έτη 

2001-2003 και για ενίσχυση του τομέα της διαφήμισης και προβολής. 

 Ειδικότερα και σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, 

οι ζητούμενες πιστώσεις προορίζονται: 

1. για την αυξημένη συνεισφορά του ΚΟΤ στο Ταμείο Ευημερίας Υπαλλήλων για τα 

έτη 2001-2003, όπως σχετικά προβλέπεται στην ανανέωση της συλλογικής 

σύμβασης που υπογράφηκε με τις συντεχνίες και 

2. για την ενίσχυση και εντατικοποίηση των προσπαθειών του οργανισμού στον 

τομέα της διαφήμισης και προβολής, σύμφωνα με απόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλίου που λήφθηκε στις 20 Μαρτίου 2003. 
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 Συναφώς αναφέρεται ότι έχει ήδη εγκριθεί κονδύλι ύψους £9.417.000 για τον ίδιο 

σκοπό και συνεπώς το συνολικό κονδύλι για προβολή και δημοσιότητα θα ανέλθει σε 

£16.457.000. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου ο πρόεδρος του 

οργανισμού ενημέρωσε την επιτροπή για διάφορα ζητήματα που σχετίζονται με τις 

συνέπειες που αντιμετωπίζει ο τουριστικός τομέας λόγω της πολεμικής σύρραξης στο 

Ιράκ, αναφέροντας τα ακόλουθα: 

1. Παρατηρείται μείωση στις αφίξεις, η οποία μέχρι την 31η Μαΐου 2003 είχε ανέλθει 

στο 13,5%. 

2. Σε κάποιες περιοχές της Κύπρου παρουσιάζονται μεγαλύτερα προβλήματα, αλλά 

το κλίμα άρχισε να αναστρέφεται και ήδη αυτή την περίοδο παρουσιάζεται 

αυξημένο ενδιαφέρον για κρατήσεις για την Κύπρο. 

3. Από τις προκρατήσεις αεροπορικών θέσεων που έγιναν τον Ιανουάριο του 2003 

για το φετινό καλοκαίρι δεν έχει ακυρωθεί καμιά θέση.   

4. Η μεγαλύτερη μείωση στις αφίξεις, ύψους 40%, παρουσιάζεται από τη Γερμανία, 

αλλά πιστεύεται ότι το φαινόμενο αυτό οφείλεται στην κακή οικονομική κατάσταση 

της Γερμανίας και όχι σε οποιουσδήποτε άλλους λόγους. 

5. Παρουσιάζεται επίσης μείωση στις αφίξεις από το Ηνωμένο Βασίλειο, η οποία 

ανέρχεται στο 2% με 3%. 

 Συναφώς οι αρμόδιοι του ΚΟΤ κατέθεσαν στην επιτροπή αναλυτική κατάσταση σε 

σχέση με τη διάθεση των ζητούμενων συμπληρωματικών πιστώσεων.  Σχετικά 

προνοείται η ενίσχυση της διαφημιστικής εκστρατείας για το καλοκαίρι του 2003, η 

ενίσχυση της χειμερινής διαφημιστικής εκστρατείας για το ίδιο έτος για τους μήνες 

Σεπτέμβριο μέχρι ∆εκέμβριο, η διαφήμιση σε διεθνή μέσα μαζικής ενημέρωσης, η 

διοργάνωση ειδικών εκδηλώσεων και η ανάληψη άλλων ενεργειών διαφήμισης, οι 
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κοινές διαφημιστικές ενέργειες με οργανισμούς ταξιδιών και άλλους φορείς εξωτερικού 

και εσωτερικού, η φιλοξενία στην Κύπρο δημοσιογράφων, τουριστικών πρακτόρων κ.ά.  

Ειδικότερα, ο πρόεδρος του οργανισμού ανέφερε ότι το ήμισυ των δαπανών για την 

ενίσχυση της διαφημιστικής εκστρατείας θα παραχωρηθεί στους τουριστικούς 

πράκτορες με μοναδικό σκοπό την αποκλειστική διαφήμιση του κυπριακού τουριστικού 

προϊόντος.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς διάθεσης των ζητούμενων συμπληρωματικών πιστώσεων και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ήδη έχει συζητηθεί το θέμα όταν πρωτοεμφανίστηκε η κυβέρνηση 

με αυτό το αίτημα.  Απλώς, τώρα που ήρθε η ώρα να εγκρίνουμε το συμπληρωματικό 

προϋπολογισμό του ΚΟΤ και θα υπέθετε κανείς ότι ήρθε και η ώρα που θα γίνουν ίσως 

κάποιες δαπάνες, θα πρέπει να επαναλάβω ότι αναμένουμε ότι θα έχουμε μία καλύτερη 

ενημέρωση, διότι θεωρούμε κεφαλαιώδους σημασίας το να πετύχει αυτή η προσπάθεια 

που γίνεται, γιατί είναι γνωστά τα προβλήματα από τη διεθνή οικονομική συγκυρία αλλά 

και για έναν πρόσθετο λόγο, διότι όλοι γνωρίζουμε ότι ήταν κάπως ανορθόδοξη, 

υποχρεωτικά ίσως, η όλη διαδικασία εγκρίσεως αυτού του κονδυλίου.  Εμείς δείξαμε 

κατανόηση, όμως, διότι θέλουμε να υπάρχει ευελιξία στην αντιμετώπιση εξωτερικών 

παραγόντων που επηρεάζουν την οικονομία, όπως επηρεάζεται αυτή τη στιγμή η 

οικονομία μας.  Αναμένουμε, λοιπόν, ότι στο χρήσιμο χρόνο, στον ωφέλιμο χρόνο, θα 

υπάρξει καλύτερη ενημέρωση στις αρμόδιες επιτροπές της Βουλής, εφόσον 
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προχωρήσει και η εκταμίευση αυτών των χρημάτων.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε.   

 Είναι γεγονός ότι ο Υπουργός Εμπορίου και Βιομηχανίας, όταν ήρθε ενώπιον της 

επιτροπής, μας είχε ενημερώσει για όλα τα θέματα και τον τρόπο που θα 

αντιμετωπίζετο το πρόβλημα.  Σίγουρα, μετά την έγκριση και του ποσού αυτού θα 

περιμένουμε ενημέρωση για το πώς θα χρησιμοποιηθούν τα ποσά, έτσι ώστε να είναι 

πλήρως ενημερωμένη η Βουλή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ορίστε, ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αναφορικά με την πτυχή αυτή που αφορά τη διαφήμιση, οφείλω 

να πω αυτό που είχα πει και σε παλαιότερη συζήτηση γύρω από το ίδιο ζήτημα 

πρόχειρα και ως υπενθύμιση, επειδή με αυτή την έκθεση, με τον τρόπο που είναι 

συνταγμένη, τουλάχιστον δίδεται δημόσια η εντύπωση ότι αυτή η ιστορία αφορά τη 

διαφήμιση η οποία είναι αναγκαίο να γίνει σε σχέση με την κάλυψη των αναγκών και την 

οπισθοδρόμηση, ομολογουμένως, που παρατηρείται στην αύξηση του τουριστικού 

ρεύματος λόγω των πρόσφατων γεγονότων στη γειτονιά μας -και αναφέρομαι, βέβαια, 

στις ταραχές λόγω του πολέμου στο Ιράκ.  Τα πράγματα δεν είναι έτσι.  Υπενθυμίζω και 

πάλι -και τούτο αποτελεί έναν επιπλέον λόγο για τον οποίο θα πρέπει να δοθούν 

επιπλέον εξηγήσεις, ακριβώς για να καταλήξω σε αυτό που λέχθηκε προηγουμένως- ότι 
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τα χρήματα που ξοδεύονται για διαφήμιση το 2003 δεν αφορούν ποτέ το 2003ֹ αφορούν 

πάντα τον επόμενο χρόνο, το 2004.  Κατά συνέπεια, η διασύνδεση που γίνεται σε 

σχέση με τα γεγονότα που επισυνέβησαν το 2003 κακώς γίνεται.  Στο βαθμό που η 

κυβέρνηση εξακολουθεί να πιστεύει ότι με αυτό ή με το αυξημένο κονδύλι της 

διαφήμισης μπορεί να καλύψει το μειωμένο τουριστικό ρεύμα το οποίο δημιουργήθηκε 

λόγω της κρίσης στο Ιράκ, αυτό είναι λάθος, γιατί δείχνει να αγνοεί το πώς γίνεται η 

αγορά αυτού του προϊόντος, όπου οι συναλλαγές γίνονται τον προηγούμενο χρόνο για 

τον επόμενο.  Εμείς θα το ψηφίσουμε, είναι ομόφωνο, αναμένουμε όμως τις 

διευκρινίσεις που πρέπει να μας δοθούν, γιατί εξακολουθεί να υπάρχει κάτι το οποίο 

λέχθηκε ακροθιγώς, πέραν των όσων έχουν λεχθεί, και το οποίο νιώθω ότι οφείλω να 

υπενθυμίσω:  Αυτό το κεφάλαιο της διαφήμισης αποτελεί ένα εντελώς θολό τοπίο και 

πάρα πολλές γκρίζες περιφέρειες έχουν χαραχτεί σε μια συζήτηση στο παρελθόν 

αναφορικά με τον τρόπο διαχείρισης αυτών των χρημάτων.  Γι’ αυτό το λόγο 

επιβάλλεται η στενότερη συνεργασία προς το σκοπό παροχής επεξηγήσεων από την 

εκτελεστική εξουσία στο μέλλον.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ορίστε. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να πω ότι ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού έχει ενημερώσει σε έκταση, μετά από παράκληση της επιτροπής Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού, την επιτροπή και σε λεπτομέρεια για το πώς θα διατεθούν 

αυτά τα χρήματα.  Παράλληλα, όμως, εξέφρασε και ο ίδιος την ετοιμότητα, οποτεδήποτε 

κληθεί ξανά είτε στην επιτροπή Οικονομικών είτε στην Εμπορίου για να δώσει 
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περισσότερες πληροφορίες, να το πράξει.   

 Πρέπει όμως να πω ότι, πέραν της προετοιμασίας, ούτως ώστε να διασωθεί ή να 

επανέλθει στα φυσιολογικά επίπεδα το τουριστικό ρεύμα για το 2004 -που σίγουρα ένα 

ποσό ή ένα μεγάλο ποσό αφορά στο 2004- παράλληλα με αυτό καταβάλλονται 

συγκεκριμένες και εξειδικευμένες προσπάθειες προς την κατεύθυνση κάποιων αγορών 

οι οποίες παρουσιάζουν μείωση, όπως είναι η αγορά της Γερμανίας, της Ελβετίας, της 

Ρωσίας, και γι’ αυτό το χρόνο, ούτως ώστε με τις κρατήσεις της τελευταίας στιγμής, 

όπως ονομάζονται, να πετύχουμε να εξισορροπηθούν ή να έχουμε αυξημένο ρεύμα 

τουλάχιστον για τους καλοκαιρινούς μήνες, ούτως ώστε να καλυφθούν οι απώλειες των 

χειμερινών μηνών. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ορίστε, παρακαλώ. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δυστυχώς, όπως προμηνυόταν, είναι δύσκολη η τουριστική 

χρονιά.  ∆εν είναι μόνο η κρίση στο Ιράκ αλλά και άλλοι παράγοντες, γιατί, όπως πολύ 

καλά γνωρίζετε, ο τουρισμός, δυστυχώς, εξαρτιέται από πολλούς εξωγενείς παράγοντες 

και συνέβαλαν και άλλοι παράγοντες, ούτως ώστε πραγματικά να υπάρχουν σύννεφα 

σε αυτή τη θερινή τουριστική περίοδο για την πατρίδα μας.  Ιδιαίτερα η οικονομική 

ύφεση που παρατηρείται στην Ευρωπαϊκή Ένωση και το γεγονός ότι είναι χαμηλής 

ανταγωνιστικότητας το δικό μας τουριστικό προϊόν σίγουρα δεν οδηγούν στα 

αναμενόμενα αποτελέσματα.  Είναι για πρώτη φορά φέτος που επιχειρείται και με τη 

σύμφωνη γνώμη της δικής μας επιτροπής, της επιτροπής Εμπορίου, ένας άλλος 

τρόπος προσέγγισης και προώθησης του τουριστικού μας προϊόντος.  Αποδείχτηκε ότι 
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οι πατροπαράδοτοι, οι παραδοσιακοί τρόποι με τους οποίους προωθούσαμε το 

τουριστικό προϊόν δεν ήταν τόσο αποτελεσματικοί όσο αναμέναμε.  Ακόμα και η 

παρουσία τουριστικών γραφείων για προώθηση του τουριστικού μας προϊόντος στο 

εξωτερικό, και αυτή η υπόθεση πρέπει να αναθεωρηθεί, γιατί έγιναν κάτω από 

διαφορετικές συνθήκες, με διαφορετικά δεδομένα, σε διαφορετικούς γεωγραφικούς 

τόπους.  Έτσι, πιστεύουμε ότι με αυτό το νέο εγχείρημα και τη διάθεση αυτού του 

σημαντικού ποσού των εφτά εκατομμυρίων θα δοθεί σίγουρα μεγαλύτερη ώθηση στο 

τουριστικό προϊόν απ’ ό,τι θα δινόταν εάν ακολουθούσαμε τον πατροπαράδοτο τρόπο 

προώθησης του τουριστικού μας προϊόντος με την κλασική τουριστική διαφήμιση, 

ιδιαίτερα σε μια περίοδο που ήδη λόγω χρόνου, εξελίξεως των γεγονότων, η 

οποιαδήποτε στεγνή παραδοσιακή, κλασική τουριστική διαφήμιση θα έπεφτε στο κενό 

και δε θα είχε αποτελέσματα.   

 Μέχρι σήμερα είμαστε ικανοποιημένοι με τον τρόπο που τυγχάνουμε ενημέρωσης 

από το αρμόδιο υπουργείο και από τον Υπουργό Εμπορίου.  Μέχρι στιγμής υπήρξε 

πλήρης θετική ανταπόκριση σε ό,τι ζητήθηκε εκ μέρους της επιτροπής μας.  Υπάρχει 

διάθεση, εάν και εφόσον η επιτροπή η δικιά μας το ζητήσει, να υπάρξει ανταπόκριση και 

σίγουρα κι εμείς είμαστε υπέρ της διαφάνειας και υπέρ της σωστής διάθεσης αυτών των 

κονδυλίων.  Αναμένουμε και προσδοκούμε αυτό το νέο εγχείρημα να αποδώσει και να 

καθοριστεί με διαφορετικό τρόπο η στρατηγική ανάπτυξης και προώθησης του 

τουριστικού μας προϊόντος. 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης και μετά ο κ. Σιζόπουλος. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, αν επιτρέπετε, από το έδρανό μου, κύριε Πρόεδρε, απ’ εδώ.   
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 Θα στηρίξω την πολύ σύντομη τοποθέτησή μου σε μία φράση που χρησιμοποίησε 

ο αγαπητός κ. Λευτέρης.  Εγώ δεν πιστεύω ότι ο τουρισμός μας είναι χαμηλής 

ανταγωνιστικότηταςֹ ο τουρισμός μας είναι χαμηλής στάθμης και αυτή η στάθμη η 

χαμηλή δε θα ανεβεί με τα εφτά εκατομμύρια, κύριε Πρόεδρε.  Αυτό που ψηφίζουμε 

σήμερα είναι σαν μία ασπιρίνη σε έναν καρκινοπαθή:  ∆εν πρόκειται να διορθώσει 

απολύτως τίποτα από τις βαθιές ασθένειες και τα κακώς έχοντα στον κυπριακό 

τουρισμό. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την πλευρά του Κινήματος 

Σοσιαλδημοκρατών θα ψηφίσουμε τη συγκεκριμένη πρόταση παρά το γεγονός ότι η 

συζήτηση σήμερα επαναφέρει τα χρόνια διαρθρωτικά προβλήματα τα οποία 

αντιμετωπίζει ο κυπριακός τουρισμός.  Παρά το γεγονός ότι από αρκετό χρόνο το 

κίνημά μας είχε επισημάνει αυτό τον κίνδυνο, ότι η μονοδιάστατη ανάπτυξη του 

τουρισμού και ειδικά η μονοδιάστατη ανάπτυξη της οικονομίας στηριζόμενη πάνω στο 

τουριστικό προϊόν ήταν λανθασμένες επιλογές, έχουμε να διαπιστώσουμε ότι δυστυχώς 

μέχρι σήμερα καμία από τις κυβερνήσεις που υπήρχαν δεν αντιμετώπισαν με την 

πρέπουσα σοβαρότητα το συγκεκριμένο πρόβλημα, με αποτέλεσμα σε τακτά χρονικά 

διαστήματα να είμαστε υποχρεωμένοι να αντιμετωπίζουμε τέτοιου είδους προβλήματα 

και το κυπριακό κράτος να χρειάζεται να παραχωρεί επιπλέον οικονομικούς πόρους για 

σκοπούς διαφήμισης.   

 Θα πρέπει να τονίσουμε ότι, παρά το γεγονός ότι κατ’ επανάληψιν τονίσαμε την 

αναγκαιότητα να υπάρξει στροφή προς άλλου είδους ποιοτικό τουρισμό, δυστυχώς 
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μέχρι στιγμής δε διαπιστώνουμε να υπάρχουν ούτε οι σωστές υποδομές αλλά 

ταυτόχρονα ούτε και η σωστή διαφήμιση.  Θεωρούμε για τελευταία φορά ότι θα πρέπει 

να παρθεί μια ριζική απόφαση από πλευράς των υπευθύνων του Κυπριακού 

Οργανισμού Τουρισμού αλλά και της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού και θα πρέπει πια τον τουρισμό να τον αντιμετωπίσουν από 

διαφορετική σκοπιά, θα πρέπει πια να δημιουργήσουν τις αναγκαίες και απαραίτητες 

υποδομές και θα πρέπει πια να γίνει μία ουσιαστική αλλαγή στο τουριστικό προϊόν της 

Κύπρου.   

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου και ο κ. Πιττοκοπίτης. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Πιττοκοπίτης.  Εγώ θα δευτερολογήσω.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα επαναλάβουμε τη θέση μας που την είχαμε εκφράσει όταν 

εσυζητείτο πάλι θέμα ενίσχυσης της τουριστικής βιομηχανίας.  Εφόσον από όλες τις 

πλευρές διαπιστώνεται, και ακόμα και από την ίδια την κυβέρνηση, ότι υπάρχει κάμψη 

και χρειάζονται αυτά τα κονδύλια για ενίσχυση, αναζωογόνηση και ούτω καθεξής, πώς 

είναι δυνατό την ίδια στιγμή να εξακολουθούν να εκδίδονται νέες άδειες για ανέγερση 

ξενοδοχείων ή τουριστικών καταλυμάτων, τη στιγμή που έχουμε κάμψη;  Θα ακούομεν, 

επομένως, καθημερινώς ότι οι πληρότητες των ξενοδοχείων ή, εν πάση περιπτώσει, οι 

αριθμοί που φτάνουν στην Κύπρο είναι μειωμένοι, αλλά την ίδια στιγμή τα στοιχεία 

αποδεικνύουν ότι οι κλίνες οι τουριστικές κάθε χρόνο αυξάνονται κατά χιλιάδες.  
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Επομένως το ένα γρονθοκοπά το άλλο.   

 Ή μελετούμε εις βάθος το όλο πρόβλημα και εντοπίζουμε τις πραγματικές ανάγκες 

αναβάθμισης του τουριστικού προϊόντος, για να φέρουμε εκείνες τις τάξεις των 

τουριστών στην Κύπρο που, ναι, μπορεί σε αριθμούς να είναι ολιγότεροι, αλλά δε θα 

πρέπει να ευημερούν οι αριθμοί των ανθρώπων, αλλά να ευημερούν οι αριθμοί των 

ποσών που εισρέουν, διαφορετικά όλα αυτά τα οποία θα κάμνουμε θα είναι ημίμετρα 

και δε θα επιλύουν το πρόβλημα και θα επανερχόμαστε πάλι κάθε ένα δυο μήνες για να 

αντιμετωπίζουμε αυτά τα προβλήματα.   

 Εμείς φυσικά, είναι ομόφωνο, θα το ψηφίσουμε, θα περάσει αυτός ο 

συμπληρωματικός προϋπολογισμός, αλλά για ακόμα μια φορά καλούμε την εκτελεστική 

εξουσία και όλους εκείνους τους αρμόδιους φορείς να συζητήσουν εις βάθος όλα αυτά 

τα προβλήματα, ώστε να εξευρεθούν ίσως κάποιες λύσεις και πράγματι να μη 

φθάσουμε να επιχορηγούμε, υποτίθεται, μια βιομηχανία η οποία ήταν βιώσιμη ή ήταν η 

κότα η οποία γεννούσε τα χρυσά αυγά, γιατί, φαίνεται, θα μας μείνουν πλέον τα βούρκα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι σύντομος, επειδή μιλώ και από τη θέση μου.   

 ∆ε θα μπω στη γενική συζήτηση την οποία άνοιξε ο συνάδελφος, ο κ. 

Πιττοκοπίτης, και ο κ. Σιζόπουλος.  Συμφωνώ με τις επισημάνσεις που έκαμε ο κ. 

Σιζόπουλος.  Ελπίζω, μάλιστα, η κυβέρνηση, πέραν του τομέα του τουρισμού, να 

ενθαρρύνει και να δημιουργήσει θεσμικό πλαίσιο πρωτοβουλίας και σε άλλους τομείς 

παροχής υπηρεσιών και αυτό το λέω επαναλαμβάνοντας ότι ακόμα περιμένουμε να 

γίνει η κίνηση που πρέπει να γίνει για τη μετατροπή της Κύπρου σε κέντρο παροχής 

εκπαιδευτικών υπηρεσιών -τουλάχιστον το θεσμικό πλαίσιο.   
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 Επί του θέματος, όμως, επειδή φάνηκε εδώ να υπάρχει μία διχογνωμία -κάποιοι 

είπαν ότι περιμένουμε ενημέρωση και κάποιοι άλλοι συνάδελφοι είπαν ότι έχει γίνει 

ενημέρωση και κινδυνεύει να φανεί ότι είναι απλοί ισχυρισμοί- εγώ θα υποχρεωθώ να 

είμαι πιο σαφής.  Περιμένουμε ενημέρωση, κύριοι συνάδελφοι, για το ποιοι θα πάρουν 

αυτά τα λεφτά, πού ακριβώς θα πάνε αυτά τα λεφτά, διότι δεν είναι γνωστό εκ των 

προτέρων, δεν μπορούσε να είναι γνωστό.  Εμείς είπαμε ότι δείχνουμε κατανόηση, 

εγκρίνουμε με αυτή τη νέα διαδικασία αυτή την ενίσχυση της τουριστικής βιομηχανίας, 

όμως σε κάποια στιγμή θα πρέπει να ξέρουμε με ποια κριτήρια θα αποφασιστεί η 

κατανομή αυτών των κονδυλίων, στη βάση ποιων προτεραιοτήτων, για να μην 

υπάρξουν και ανά το διεθνές διαμαρτυρίες, ψίθυροι, καταγγελίες, τις οποίες δυστυχώς 

έχουμε συνηθίσει τα τελευταία χρόνια στις υποθέσεις που αφορούν το κεφάλαιο 

“∆ιαφήμιση” του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού -αναφέρθηκε προηγουμένως και ο 

συνάδελφος, ο κ. Ερωτοκρίτου, και δε χρειάζεται να επιμείνω.   

 Επιπρόσθετα, λοιπόν, θέλουμε και περιμένουμε ενημέρωση, για να μπορούμε να 

κρίνουμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και κατά πόσο ήταν αποτελεσματικές αυτές οι 

δαπάνες, και μάλιστα με τη νέα μέθοδο -αυτό είναι που εννοούσα ότι εκκρεμεί ακόμα 

ένα αίτημα ενημέρωσης της Βουλής.  Μπορεί να μην μπορούσε να γίνει εκ των 

προτέρων, αλλά θα πρέπει, συν τω χρόνω, και εφόσον εκταμιεύονται και δαπανώνται 

αυτά τα κονδύλια, ο αρμόδιος υπουργός να έρθει ξανά στη Βουλή και να κάνουμε και 

μία αποτίμηση και μία αναθεώρηση αλλά και τον κοινοβουλευτικό μας έλεγχο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν.  ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού ποσού 

ύψους £7.040.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 

2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο ομόφωνα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,... 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι ομόφωνα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ απέχω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Α! 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 
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 Αποχή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και δύο αποχές. 

 Τα θέματα 3, 4 και 5 δεν είναι έτοιμα.   

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003» -πρόκειται περί αναπομπής.  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τον αναπεμφθέντα νόμο 

που τιτλοφορείται «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου, πρόεδρος  Άγις Αγαπίου 

 Ιωνάς Νικολάου Ντίνος Χατζηνικόλα  

 Μαρία Κυριακού Ανδρέας Αγγελίδης 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών επανεξέτασε τον υπό αναφορά νόμο, που 

ψηφίστηκε από την ολομέλεια της Βουλής στις 22 Μαΐου 2003, μετά την αναπομπή του 

από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν 

στις 12 και στις 19 Ιουνίου 2003.  Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρέστησαν 

εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με την επιστολή της αναπομπής, με ημερομηνία 5 Ιουνίου 2003, η 

αναπομπή γίνεται για τους ακόλουθους λόγους: 

1. Ο αναπεμπόμενος νόμος παραβιάζει την αρχή της ισότητας που κατοχυρώνει το 

άρθρο 28 του συντάγματος, γιατί περιορίζει αδικαιολόγητα την προβλεπόμενη 
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εξαίρεση από την υποχρέωση δωρεάν παροχής νερού για σκοπούς πυρόσβεσης 

μόνο σε πολίτες της ∆ημοκρατίας και όχι και σε αλλοδαπούς κατοίκους Κύπρου. 

2. Η γενικευμένη και αόριστη επέκταση της πιο πάνω εξαίρεσης σε “οργανισμό ή 

σύνδεσμο” είναι προβληματική, γιατί επεκτείνεται σε κάθε τέτοιο οργανισμό ή 

σύνδεσμο, περιλαμβανομένων των Συμβουλίων Υδατοπρομήθειας, που 

αποτελούν τους κύριους προμηθευτές νερού για σκοπούς πυρόσβεσης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού άκουσε τις απόψεις των 

εκπροσώπων του αρμόδιου υπουργείου και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας, αποδέχεται τους λόγους της αναπομπής και, αφού διαμόρφωσε το 

κείμενο, ώστε να ανταποκρίνεται προς τη συνταγματική/νομική θεώρηση, ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.   

 Τροποποίηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και 

Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003».   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Υπάρχει ένσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε.  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εάν δεν υπάρχει ένσταση, θα προχωρήσουμε.   

 Υπάρχουν ομιλητές; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, θα προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση.  

Παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Εν’ τζι’ έν’ ομόφωνη η έκθεση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία!  Αν δεν είναι...  Υπάρχουν ομιλητές;   

 Ορίστε. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Μα, δεν είναι ομόφωνη η έκθεση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να αναγνωσθεί, αν δεν είναι ομόφωνη. 

(Η πρώτη από τις πιο κάτω εκθέσεις θεωρήθηκε αναγνωσθείσα, ενώ η δεύτερη 

αναγνώσθηκε από τον πρόεδρο της επιτροπής.) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για την πρόταση νόμου που 

τιτλοφορείται «Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης 

Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003» 

Παρόντες:   

 Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Ιωνάς Νικολάου Σοφοκλής Φυττής 
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 Θάσος Μιχαηλίδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Τάκης Χατζηγεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου σε 

τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 30 Απριλίου και 13 Μαΐου 

2003.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην 

επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Ε∆Υ), της 

Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (ΕΕΥ), ο πρόεδρος του Κυπριακού Συμβουλίου 

Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών (ΚΥΣΑΤΣ), καθώς και εκπρόσωποι της εκπαιδευτικής 

οργάνωσης ΠΟΕ∆. 

  Σκοπός της πιο πάνω πρότασης νόμου, την οποία κατέθεσαν ο πρόεδρος της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας κ. Πρόδρομος Προδρόμου και τα μέλη της 

επιτροπής κ. Χριστόδουλος Ταραμουντάς, Ιωνάς Νικολάου, Θάσος Μιχαηλίδης, Τάκης 

Χατζηγεωργίου, Γιάννος Λαμάρης, Αντιγόνη Παπαδοπούλου και Σοφοκλής Φυττής, 

είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας για την αναγνώριση τίτλων σπουδών από 

το ΚΥΣΑΤΣ, ώστε να μην επηρεάζονται από τις πρόνοιές της ορισμένες περιπτώσεις 

τίτλων σπουδών. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, η σκοπούμενη ρύθμιση αφορά 

περιπτώσεις τίτλων σπουδών που αποκτήθηκαν από τους κατόχους τους και 

αναγνωρίστηκαν από τις αρμόδιες αρχές πριν από τη λειτουργία του ΚΥΣΑΤΣ, καθώς 

και κάποιες άλλες περιπτώσεις τίτλων σπουδών, οι οποίοι είναι όμοιοι με αυτούς που 

αναγνωρίστηκαν.  Κύριος στόχος της προτεινόμενης ρύθμισης είναι η διάλυση της 

σύγχυσης που προκλήθηκε σχετικά με την αναγνώριση των τίτλων αυτών, καθώς και η 

άρση της αδικίας από την άνιση μεταχείριση κατόχων τέτοιων τίτλων, η οποία 

διαπιστώθηκε μετά την εφαρμογή της σχετικής νομοθεσίας. 
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 Ειδικότερα, όπως επεξηγήθηκε στην επιτροπή από τους εισηγητές της πρότασης 

νόμου, η κατάθεση της πρότασης νόμου κρίθηκε αναγκαία για τη σαφή ρύθμιση της 

περαιτέρω αναγνώρισης τίτλων σπουδών που αναγνωρίστηκαν πριν από την έναρξη 

της λειτουργίας του ΚΥΣΑΤΣ από την Ε∆Υ και την ΕΕΥ για σκοπούς πρόσληψης ή 

προαγωγής των κατόχων τέτοιων τίτλων στη δημόσια υπηρεσία και τη ∆ημόσια 

Εκπαιδευτική Υπηρεσία.  Συγκεκριμένα, κρίθηκε σκόπιμο να καθοριστεί ότι οι εν λόγω 

τίτλοι θα πρέπει για τους ίδιους σκοπούς να συνεχίσουν να θεωρούνται αναγνωρισμένοι 

και στο μέλλον. 

 Με τον τρόπο αυτό θα πάψει να παρουσιάζεται το παράδοξο φαινόμενο κατά το 

οποίο στον κάτοχο τέτοιου τίτλου σε μια περίπτωση αναγνωριζόταν το αντίστοιχο 

προσόν που απαιτείται από το σχέδιο υπηρεσίας και σε άλλη περίπτωση όχι, γιατί, κατ’ 

εφαρμογήν της ισχύουσας νομοθεσίας, το αρμόδιο όργανο ζητούσε από τον ίδιο κάτοχο 

πιστοποιητικό αναγνώρισης του ίδιου τίτλου από το ΚΥΣΑΤΣ, το οποίο όμως, κατ’ 

εφαρμογήν και πάλι της σχετικής νομοθεσίας, απέρριπτε την αναγνώριση του 

συγκεκριμένου τίτλου. 

 Εξάλλου, κρίθηκε σκόπιμο να καθοριστεί ότι οι κάτοχοι τίτλων όμοιων με τίτλους 

που έχουν αναγνωριστεί, όπως αναφέρεται πιο πάνω, θα τυγχάνουν, για τους ίδιους 

σκοπούς, της ίδιας μεταχείρισης, νοουμένου ότι οι σπουδές που οδήγησαν στην 

απόκτηση του όμοιου τίτλου άρχισαν πριν από ή κατά την έναρξη λειτουργίας του 

ΚΥΣΑΤΣ.  Ωστόσο, στο στάδιο της μελέτης της πρότασης νόμου, επισημάνθηκε στην 

επιτροπή ότι ο καθορισμός της ημερομηνίας αυτής δεν εξυπηρετεί τους σκοπούς που 

επιδιώκει η προτεινόμενη ρύθμιση, αφού η προϋπόθεση αυτή θα αφήσει έξω από τις 

πρόνοιές της ένα μεγάλο αριθμό επηρεαζόμενων προσώπων, τα οποία άρχισαν τις 

σπουδές τους λίγο αργότερα και εν πάση περιπτώσει πριν από την επίσημη 

ανακοίνωση της ΕΕΥ, σύμφωνα με την οποία, τέτοιοι τίτλοι από την 1η Σεπτεμβρίου 
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2002 δε θα αναγνωρίζονται αυτοδικαίως, αλλά πιθανόν, εφόσον τούτο κριθεί αναγκαίο, 

να ζητείται από τον κάτοχό τους πιστοποιητικό αναγνώρισής τους από το ΚΥΣΑΤΣ. 

 Με την προτεινόμενη ρύθμιση διαφώνησαν τόσο ο εκπρόσωπος της Ε∆Υ όσο και 

ο εκπρόσωπος της ΕΕΥ, οι οποίοι και κατέθεσαν στην επιτροπή ξεχωριστά γραπτά 

υπομνήματα με τις απόψεις των δύο αυτών ανεξάρτητων αρχών σχετικά με το όλο 

θέμα.  Όπως προκύπτει από τα γραπτά υπομνήματα, η βασική διαφωνία της Ε∆Υ και 

της ΕΕΥ στηρίζεται στην άποψη ότι η προτεινόμενη ρύθμιση δε θα αποβεί προς όφελος 

της δημόσιας υπηρεσίας και της ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, αφού με αυτή θα 

ευνοηθούν άτομα τα οποία δε θα έχουν πραγματικά και ουσιαστικά πανεπιστημιακά 

πτυχία και θα εξωθήσει πολλούς στο να ακολουθήσουν την εύκολη οδό απόκτησης 

τέτοιων μη έγκυρων τίτλων, οι οποίοι δε θα αντέξουν στη βάσανο της ισοτιμίας.  Ως εκ 

τούτου, εκφράζουν τη διαφωνία τους στη διά νομοθετημάτων αναγνώριση πτυχίων και 

ισοτιμίας ακαδημαϊκών προσόντων που δεν έχουν τίποτα κοινό μεταξύ τους, ενώ 

παράλληλα επισημαίνουν την ανάγκη προστασίας του επιστημονικού επιπέδου της 

Κύπρου, ανεξάρτητα από το γεγονός ότι δε θα καταστεί δυνατό για όλους να ενταχθούν 

στο επιστημονικό δυναμικό του τόπου. 

 Με τη σκοπούμενη ρύθμιση διαφώνησε επίσης ο εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Παιδείας και Πολιτισμού, εκφράζοντας επιφυλάξεις καταρχάς για την αναγκαιότητά της, 

δεδομένου ότι στη σχετική νομοθεσία περιλαμβάνεται γενική πρόνοια για τις 

περιπτώσεις τίτλων που έτυχαν αναγνώρισης πριν από την έναρξη της ισχύος της εν 

λόγω νομοθεσίας.  Επίσης, ο ίδιος εκπρόσωπος επισήμανε την ανάγκη όπως, κατά τη 

ρύθμιση τέτοιων θεμάτων, διαχωρίζεται το θέμα της ακαδημαϊκής αναγνώρισης ενός 

τίτλου από το θέμα της αναγνώρισής του για σκοπούς εργοδότησης και προαγωγής του 

κατόχου του, ώστε να διαφυλαχθεί το επιστημονικό επίπεδο. 

 Τέλος, η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα εξέφρασε 
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επιφυλάξεις σχετικά με το εύρος και την έκταση της προτεινόμενης ρύθμισης, αλλά 

συμφώνησε ότι με αυτή θα λυθούν αρκετά προβλήματα στον τομέα της αναγνώρισης 

τίτλων σπουδών, τα οποία τελικά άγονται στην κρίση των δικαστηρίων με τις γνωστές 

αρνητικές επιπτώσεις στην ομαλή λειτουργία κυρίως της δημόσιας και της ∆ημόσιας 

Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας. 

 Ο πρόεδρος του ΚΥΣΑΤΣ δήλωσε στην επιτροπή ότι, εφαρμόζοντας τη σχετική 

νομοθεσία, το ΚΥΣΑΤΣ διαπίστωσε ότι όντως υπάρχει πρόβλημα αναγνώρισης 

ορισμένων τίτλων σπουδών, όπως επεξηγήθηκε από τους εισηγητές της πρότασης 

νόμου.  Ειδικότερα, όπως ο ίδιος εξήγησε, το πρόβλημα αφορά κυρίως τίτλους που 

αποκτήθηκαν από πανεπιστήμια του εξωτερικού με μη συνεχή εσωτερική φοίτηση στο 

πανεπιστήμιο το οποίο τους απένειμε.  Ταυτόχρονα, στις περιπτώσεις αυτές δεν 

πληρούνται τα κριτήρια της φοίτησης εξ αποστάσεως.  Ως εκ τούτου, συμφώνησε ότι η 

σκοπούμενη ρύθμιση θα δώσει την ευκαιρία να ξεπεραστούν τα προβλήματα που 

επισημάνθηκαν από τους εισηγητές της πρότασης νόμου.  Ταυτόχρονα όμως, 

επισήμανε το γεγονός ότι θα δημιουργηθούν νέες αδικίες στο μέλλον αναφορικά με 

όμοιους τίτλους σπουδών που θα πρέπει να κριθούν με βάση πιο αυστηρά κριτήρια 

που επιβάλλεται να τεθούν με βάση την ισχύουσα νομοθεσία.   

 Οι εκπρόσωποι της ΠΟΕ∆ συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της 

υπό συζήτηση πρότασης νόμου.  Παράλληλα όμως, επισήμαναν την ανάγκη να 

μετατεθεί η ημερομηνία που αφορά την έναρξη σπουδών που οδήγησαν στην 

απόκτηση τέτοιων τίτλων, ώστε να καλύπτει όσα άτομα άρχισαν σπουδές για απόκτηση 

τέτοιων τίτλων πριν καταστεί επίσημα γνωστή η απόφαση της ΕΕΥ.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, έχουν διαμορφωθεί οι πιο κάτω θέσεις της επιτροπής: 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής, βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας 

του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, και ο βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών, κ. 
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Γιώργος Βαρνάβα, λαμβάνοντας σοβαρά υπόψη την πιο πάνω επισήμανση σχετικά με 

την ημερομηνία, έκριναν σκόπιμο να μετατεθεί η εν λόγω ημερομηνία μέχρι το χρόνο 

κατά τον οποίο η ΕΕΥ γνωστοποίησε την πρόθεσή της ότι, ασκώντας την εκ του νόμου 

παρεχόμενη σ’ αυτή διακριτική ευχέρεια και με βάση την ισχύουσα νομοθεσία για την 

αναγνώριση τίτλων σπουδών, θα απαιτεί, όπου κρίνει τούτο δικαιολογημένο, 

πιστοποιητικό αναγνώρισης τίτλου σπουδών από το ΚΥΣΑΤΣ.   

 Τα πιο πάνω μέλη της επιτροπής θεωρούν τη ρύθμιση αυτή δίκαιη, αφού από την 

ημερομηνία αυτή ήταν πλέον γνωστή σε όλους τους ενδιαφερομένους τόσο η νομική 

όσο και η πραγματική κατάσταση σε ό,τι αφορά την αναγνώρισή ή μη τέτοιων τίτλων, γι’ 

αυτό και εισηγούνται στην ολομέλεια του σώματος τη διαμόρφωση του κειμένου της 

πρότασης νόμου σύμφωνα με τα πιο πάνω.  Παράλληλα, θεωρούν σκόπιμο να 

διευκρινίσουν ότι με την απόφασή τους αυτή δεν αδιαφορούν για τις διαφωνίες και 

επιφυλάξεις που διατυπώθηκαν για το θέμα αυτό, πολλές από τις οποίες συμμερίζονται 

και οι ίδιοι.  Αναγνωρίζοντας όμως στο παρόν στάδιο την πιεστική ανάγκη να 

τερματιστεί αυτή η νοσηρή κατάσταση σχετικά με το θέμα της αναγνώρισης τίτλων 

σπουδών και να εκλείψουν παράδοξα φαινόμενα και αδικίες, όπως αυτές που 

αναφέρονται πιο πάνω, έκριναν ορθολογική τη νομοθετική ρύθμιση του θέματος, 

έχοντας εμπιστοσύνη ότι το όλο νομοθετικό πλαίσιο που θα συνεχίσει να διέπει το θέμα 

της αναγνώρισης τίτλων σπουδών είναι ικανό να προστατεύσει το επιστημονικό 

επίπεδο στον τομέα αυτό. 

 Τα μέλη της επιτροπής, βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-

Νέες ∆υνάμεις, δήλωσαν ότι, υπό το φως των παρατηρήσεων, φόβων και επιφυλάξεων 

που εκφράστηκαν αναφορικά με τη σκοπούμενη ρύθμιση, αλλά και την παράθεση των 

δεδομένων της πραγματικής κατάστασης γύρω από το όλο θέμα, επιβεβαιώνεται η 

αρχική άποψή τους ότι σε κάποιο βαθμό υπάρχει σύγχυση και άδικη μεταχείριση στον 
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τομέα της αναγνώρισης τίτλων σπουδών, γι’ αυτό και συμφωνούν με την ανάγκη 

νομοθετικής ρύθμισης.  ∆ιαφωνούν όμως ως προς την έκταση της ρύθμισης που 

αποφάσισαν ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής.   

 Συγκεκριμένα, έχουν την άποψη ότι η ρύθμιση αυτή θα πρέπει να καλύψει μόνο 

τους τίτλους οι οποίοι έχουν εκδοθεί και αναγνωριστεί μέχρι σήμερα, καθώς και όμοιους 

με αυτούς τίτλους, οι οποίοι έχουν εκδοθεί, αλλά δεν έχουν υποβληθεί ακόμα για 

αναγνώριση.  Η άποψή τους αυτή στηρίζεται στη διαπίστωση ότι οποιαδήποτε 

περαιτέρω χρονική επέκταση της σκοπούμενης ρύθμισης θα λειτουργήσει ουσιαστικά 

ως προσωρινό πάγωμα της ισχύουσας νομοθεσίας και της λειτουργίας του ΚΥΣΑΤΣ με 

αρνητικά αποτελέσματα τόσο στον τομέα της δημόσιας και της ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 

Υπηρεσίας όσο και γενικότερα στα επιστημονικά επίπεδα του τόπου.  

 Τα μέλη της επιτροπής, βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 

∆ημοκρατικού Κόμματος, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση της 

πρότασης νόμου ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τις προτάσεις νόμου που 

τιτλοφορούνται «Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης 

Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003» και  «Ο περί Αναγνώρισης ∆ιπλωμάτων ή Τίτλων Αναγνωρισμένων 

Πανεπιστημίων και Άλλων Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων του Εξωτερικού 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Γιάννος Λαμάρης   

 Ιωνάς Νικολάου Αντιγόνη Παπαδοπούλου 
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 Θάσος Μιχαηλίδης   

 Όπως είναι γνωστό, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας ετοίμασε και 

κυκλοφόρησε έκθεση για την ολομέλεια του σώματος για την πρώτη από τις υπό 

αναφορά προτάσεις νόμου, η συζήτηση της οποίας είχε οριστεί για τις 15 Μαΐου 2003 

και αναβλήθηκε έπειτα από σχετική εισήγηση της κοινοβουλευτικής ομάδας του 

∆ημοκρατικού Κόμματος, ώστε να διευκρινιστούν ορισμένες  νομικές πτυχές της 

προτεινόμενης ρύθμισης.   

 Στο μεταξύ, τα μέλη της επιτροπής βουλευτές κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου και 

Σοφοκλής Φυττής κατέθεσαν εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 

Κόμματος στις 29 Μαΐου 2003 τη δεύτερη υπό αναφορά πρόταση νόμου.   

 Ως προς το σκοπό της πρώτης πρότασης νόμου, τις θέσεις που κατατέθηκαν 

ενώπιον της επιτροπής, το σκεπτικό στο  οποίο η πλειοψηφία της επιτροπής βασίστηκε, 

για να διαμορφώσει το τελικό κείμενο σχεδίου νόμου που υποβλήθηκε στην ολομέλεια, 

όπως και ως προς τις θέσεις της μειοψηφίας των μελών της επιτροπής που 

διαφώνησαν με το τελικό κείμενο γίνεται εκτενής αναφορά στην πρώτη έκθεση της 

επιτροπής.   

 Με τη δεύτερη υπό αναφορά πρόταση νόμου σκοπείται η τροποποίηση της 

νομοθεσίας για την Αναγνώριση ∆ιπλωμάτων ή Τίτλων Αναγνωρισμένων 

Πανεπιστημίων και Άλλων Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων του Εξωτερικού, που θεσπίστηκε 

το 1993, ώστε να ρυθμιστούν με σαφήνεια ορισμένα θέματα που αφορούν περιπτώσεις 

αναγνώρισης τίτλων σπουδών.   

 Ειδικότερα, με τη δεύτερη πρόταση νόμου σκοπείται η διασαφήνιση ορισμένων 

πτυχών που αφορούν το ζήτημα της περαιτέρω αναγνώρισης περιπτώσεων τίτλων 

σπουδών που αναγνωρίστηκαν από τις αρμόδιες αρχές πριν από τη λειτουργία του 

ΚΥΣΑΤΣ και μέχρι το Σεπτέμβριο του 2002, καθώς και κάποιων άλλων περιπτώσεων 
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τίτλων σπουδών, οι οποίοι είναι όμοιοι με αυτούς που, σύμφωνα με τα πιο πάνω, 

αναγνωρίστηκαν από τις αρμόδιες αρχές.   

 Κύριος στόχος της προτεινόμενης ρύθμισης είναι η διάλυση της σύγχυσης που 

προκλήθηκε σχετικά με την αναγνώριση των τίτλων αυτών, καθώς και η άρση της 

άνισης μεταχείρισης που υφίσταται μεταξύ κατόχων τέτοιων τίτλων, η οποία 

διαπιστώθηκε μετά την εφαρμογή της νομοθεσίας που διέπει το ΚΥΣΑΤΣ.   

 Σημειώνεται ότι τόσο ο σκοπός όσο και οι επιμέρους πρόνοιες της δεύτερης 

πρότασης νόμου ταυτίζονται με αυτούς της πρώτης πρότασης νόμου και, ειδικότερα, με 

τις πρόνοιες του διαμορφωμένου από την πλειοψηφία των μελών της επιτροπής 

κειμένου αυτής, το οποίο, όπως αναφέρεται πιο πάνω, υποβλήθηκε με έκθεση της 

επιτροπής στην ολομέλεια του σώματος στις 15 Μαΐου 2003.   

 Η κατάθεση της δεύτερης πρότασης νόμου, σύμφωνα με γραπτό υπόμνημα που 

υπέβαλαν οι εισηγητές της, κρίθηκε σκόπιμη ύστερα από μελέτη του νομικού 

καθεστώτος που διέπει σήμερα το θέμα της αναγνώρισης τίτλων σπουδών, σε 

συσχετισμό με την πραγματική κατάσταση γύρω από το θέμα που  προκλήθηκε μετά τη 

λειτουργία του ΚΥΣΑΤΣ.   

 Όπως ειδικότερα αναφέρεται στο εν λόγω υπόμνημα, για την κατάθεση της 

σχετικής πρότασης νόμου λήφθηκε υπόψη σχετική απόφαση του Ανωτάτου 

∆ικαστηρίου, σύμφωνα με την οποία πρέπει να εφαρμοστούν και στην Κύπρο οι 

πρόνοιες της σύμβασης της ΟΥΝΕΣΚΟ, που κυρώθηκε από την Κυπριακή ∆ημοκρατία 

με το Νόμο υπ’ αριθμόν  11 του 1985.   Η σύμβαση αυτή αφορά την αναγνώριση τίτλων 

σπουδών, διπλωμάτων και πτυχίων της ανώτερης εκπαίδευσης στα κράτη της 

περιφέρειας της Ευρώπης.  Ιδιαίτερα, λήφθηκε υπόψη άλλη σχετική απόφαση σύμφωνα 

με την οποία οι διατάξεις της υπό αναφορά σύμβασης υιοθετήθηκαν και από τον υπό 

τροποποίηση νόμο του 1993.    
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 Περαιτέρω λήφθηκε υπόψη το γεγονός ότι, με βάση υπάρχουσα απόφαση της 

Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (ΕΕΥ), αναγνωρίστηκαν ορισμένοι τίτλοι 

σπουδών, με αποτέλεσμα να ευνοηθούν οι κάτοχοί τους, μεταχείριση που κατ’ 

εφαρμογή της νομοθεσίας για το ΚΥΣΑΤΣ δεν είχαν άλλοι κάτοχοι όμοιων τίτλων.    

 Υπό το φως όλων των πιο πάνω, σύμφωνα πάντα με τους εισηγητές της δεύτερης 

πρότασης νόμου, κρίθηκε σκόπιμο ότι η προώθηση νομοθετικής ρύθμισης με στόχο τη  

θεραπεία της νοσηρής αυτής πραγματικότητας είναι πιο ορθολογικό να γίνει με 

τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας για την αναγνώριση διπλωμάτων ή τίτλων 

αναγνωρισμένων πανεπιστημίων και άλλων εκπαιδευτικών ιδρυμάτων του εξωτερικού, 

που θεσπίστηκε το 1993, και όχι με τροποποίηση της νομοθεσίας που διέπει το 

ΚΥΣΑΤΣ. 

 Στο στάδιο της εκ νέου και από κοινού μελέτης των δύο υπό αναφορά προτάσεων 

νόμου σε συνεδρία που πραγματοποιήθηκε στις 10 Ιουνίου 2003, η επιτροπή ζήτησε τις 

θέσεις του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού και εκπροσώπου του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην εν λόγω 

συνεδρία. 

 Ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού δήλωσε στην επιτροπή ότι, υπό το φως των 

απόψεων που διατυπώθηκαν τόσο για την πρώτη όσο και για τη δεύτερη πρόταση 

νόμου, παρά το ότι συμφωνεί με τη γενική διαπίστωση ότι η όλη κατάσταση χρήζει  

κάποιας ρύθμισης, προς το παρόν δεν είναι έτοιμος να τοποθετηθεί ούτε θετικά ούτε 

αρνητικά επί οποιασδήποτε συγκεκριμένης ρύθμισης, αλλά χρειάζεται επιπρόσθετο 

χρόνο για ενδελεχή μελέτη του όλου θέματος.   

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 

ερωτηθείσα για το ενδεχόμενο αντισυνταγματικότητας των δύο προτάσεων νόμου, 

δήλωσε στην επιτροπή ότι εκ πρώτης όψεως δεν κρίνει ότι εγείρεται τέτοιο ζήτημα ως 
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προς τις πρόνοιες της πρώτης πρότασης νόμου, αφού αυτή στοχεύει αφενός στη 

συνέχιση της αναγνώρισης ορισμένων τίτλων που έχουν ήδη αναγνωριστεί από τις 

αρμόδιες αρχές και αφετέρου στην, κατ’ εφαρμογή της αρχής της ισότητας, ίση 

μεταχείριση κατόχων τίτλων όμοιων με αυτούς που ήδη έχουν αναγνωριστεί.  Ωστόσο, 

η ίδια εκπρόσωπος επιφυλάχθηκε να υποβάλει σχετική γραπτή γνωμάτευση τόσο για 

την πρώτη όσο και για τη δεύτερη πρόταση νόμου, για την οποία σημειώνεται ότι δεν 

εξέφρασε ενώπιον της επιτροπής καμιά θέση.   

 Υπό το φως όλων των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας κατέληξε 

στις απόψεις που ακολουθούν και υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια 

για λήψη σχετικής απόφασης από αυτή.   

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής, βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων 

του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, τάσσονται υπέρ της 

ψήφισης σε νόμο της δεύτερης από τις πιο πάνω προτάσεις νόμου.  Παράλληλα, 

εισηγούνται την τροποποίησή της, ώστε να τυγχάνουν της ίδιας μεταχείρισης και όλοι οι 

κάτοχοι όμοιων τίτλων με αυτούς που ήδη αναγνωρίστηκαν, με την προϋπόθεση ότι οι 

όμοιοι αυτοί τίτλοι θα αποκτηθούν μέχρι το τέλος του 2006 και όχι του 2005, όπως 

προβλέπεται στο κείμενο της πρότασης νόμου. Η τροποποίηση αυτή επιβάλλεται για 

καθαρά πρακτικούς λόγους. 

 Ειδικότερα, τα μέλη της επιτροπής, βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού, επισημαίνουν ότι η διαφοροποιημένη από την αρχική 

τοποθέτησή τους και η μη υποβολή εισήγησής τους για ψήφιση σε νόμο της πρώτης 

πρότασης νόμου οφείλεται στην υιοθέτηση των νομικών επιχειρημάτων επί των οποίων 

στηρίχθηκε η κατάθεση της δεύτερης πρότασης νόμου, όπως αυτά αναπτύχθηκαν πιο 

πάνω.  Ιδιαίτερα σημαντικό ρόλο στη διαμόρφωση της θέσης αυτής σημειώνουν ότι 

διαδραμάτισε η άποψη που εκφράζεται στη σχετική νομολογία, σύμφωνα με την οποία 
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με την υπό τροποποίηση νομοθεσία του 1993 υιοθετήθηκαν ουσιαστικά οι πρόνοιες της 

σχετικής σύμβασης της ΟΥΝΕΣΚΟ, η οποία με την ευκαιρία αυτή δηλώνουν ότι πρέπει 

να τύχει καλύτερης αξιοποίησης στα πλαίσια του νομικού καθεστώτος που διέπει τον 

τομέα της αναγνώρισης τίτλων σπουδών στην Κύπρο.   

 Τα ίδια μέλη της επιτροπής επισημαίνουν συναφώς ότι η ρύθμιση που προτείνεται 

και με τις δύο προτάσεις νόμου στην ουσία αποσκοπεί σε αναδρομική μεταβατική 

ρύθμιση της αναγνώρισης τίτλων σπουδών, η οποία εκτείνεται και καταλαμβάνει το 

χρονικό διάστημα πριν και λίγο μετά την έναρξη της λειτουργίας του ΚΥΣΑΤΣ, δηλαδή 

μέχρι και το Σεπτέμβριο του 2002, χρόνο κατά τον οποίο κατέστη γνωστό, με σχετική 

ανακοίνωση της ΕΕΥ, στους επηρεαζομένους το νέο νομικό καθεστώς.  Ο ιδιάζων 

χαρακτήρας της ρύθμισης που προτείνεται ενισχύει, κατά την άποψή τους, τα 

προβληθέντα επιχειρήματα, με βάση τα οποία η δεύτερη πρόταση νόμου συνιστά 

ορθολογικότερη ρύθμιση, ώστε να αποφευχθεί η επέμβαση στην ισχύουσα νομοθεσία 

που διέπει το ΚΥΣΑΤΣ, γεγονός που αναμφίβολα δεν υπήρξε πρωταρχικός αλλά 

παρεπόμενος στόχος της πρώτης πρότασης νόμου.   

 Τα μέλη της επιτροπής, βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-

Νέες ∆υνάμεις, εμμένουν στην ψήφιση της πρώτης πρότασης νόμου, όπως αυτή αρχικά 

κατατέθηκε και όχι όπως αυτή τελικά διαμορφώθηκε και υποβλήθηκε στην ολομέλεια 

του σώματος.  Όπως σημειώνουν, είναι για το λόγο αυτό που υπέβαλαν στο σώμα 

σχετική τροπολογία στην οποία εμμένουν και στο παρόν στάδιο συζήτησης του όλου 

θέματος.   

 Τα ίδια μέλη της επιτροπής θεωρούν ότι η νομική ρύθμιση που τώρα επιχειρείται, 

παρ’ όλο που στην ουσία συνιστά μια μεταβατική ρύθμιση, πρέπει να ενσωματωθεί στη 

νομοθεσία για το ΚΥΣΑΤΣ, η οποία σήμερα συνιστά το βασικό νομικό καθεστώς στον 

τομέα της αναγνώρισης τίτλων σπουδών.   
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 Με τον τρόπο αυτό, όπως υποστηρίζουν, θα υπάρξει ενιαία και σαφής ρύθμιση 

του όλου θέματος, δεδομένου ότι, με βάση την εκφρασθείσα ενώπιον της επιτροπής 

θέση της εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, οι 

πρόνοιες της πρώτης πρότασης νόμου δεν προσκρούουν εκ πρώτης όψεως σε 

οποιαδήποτε νομικά κωλύματα.  Συνεπώς, δε θεωρούν δικαιολογημένη ούτε και 

σκόπιμη τη ρύθμιση της σημερινής κατάστασης διά μέσου της τροποποίησης άλλης 

νομοθεσίας.  Περαιτέρω, θεωρούν αδικαιολόγητη την επέκταση της προτεινόμενης 

ρύθμισης, που υποστηρίζεται από την πιο πάνω πλειοψηφία των μελών της επιτροπής, 

σε χρονική περίοδο πέραν του χρονικού σημείου έναρξης της λειτουργίας του ΚΥΣΑΤΣ, 

η οποία έγινε το 2000.  Σε τέτοια περίπτωση, όπως δηλώνουν, η σκοπούμενη ρύθμιση 

αποβάλλει το μεταβατικό της χαρακτήρα επενεργώντας ουσιαστικά ως παρατεταμένη 

αναστολή της εφαρμογής της νομοθεσίας για το ΚΥΣΑΤΣ.  Το γεγονός αυτό εκφεύγει 

των αρχικών επιδιώξεων της επιτροπής, η οποία στόχευε στη ρύθμιση της κατάστασης 

μόνο για την περιορισμένη χρονική περίοδο που αναφέρεται πιο πάνω.   

 Για όλους τους πιο πάνω λόγους, τα μέλη της επιτροπής, βουλευτές της 

κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά Νέες ∆υνάμεις, τάσσονται εναντίον της 

ψήφισης σε νόμο της δεύτερης πρότασης νόμου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; -και για τα δύο θέματα. 

 Ορίστε. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αν παίρνω το λόγο, παρά το γεγονός ότι η έκθεση είναι εκτεταμένη και αρκούντως 

αναλυτική, είναι για να υπογραμμίσω ένα και μοναδικό πράγμα:  ∆εν είναι επιθυμία της 

επιτροπής Παιδείας, καμιάς των πλευρών, εξ όσων γνωρίζω, ούτε, πιστεύω, και της 
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ολομέλειας της Βουλής να αναγνωρίζει, να δίνει αναγνώριση τίτλων σπουδών διά 

νόμου.  Οπωσδήποτε, αυτή η διαδικασία, που δεν είναι η πρώτη φορά που 

ακολουθείται δυστυχώς -και στο παρελθόν αναγκαστήκαμε να κάνουμε τέτοιες 

παρεμβάσεις-, οπωσδήποτε αυτή η διαδικασία είναι παράδοξη και δημιουργεί, μάλιστα, 

και εσφαλμένες εντυπώσεις.  Πλην όμως, είμαστε σήμερα αναγκασμένοι να 

προτείνουμε αυτή την τροποποίηση της νομοθεσίας εξαιτίας κάποιων αδιεξόδων, 

κάποιων ανισοτήτων και στοιχείων αδικίας τα οποία έχουν προκύψει από την εφαρμογή 

του θεσμικού και του νομικού πλαισίου το οποίο ισχύει και από τη λειτουργία οργάνων 

όπως είναι το Κυπριακό Συμβούλιο Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών, το ΚΥΣΑΤΣ.   

 Πρέπει να υπογραμμίσω, εξάλλου, ότι κατ’ επανάληψιν σε ενδιαφερομένους η 

δικαιολογία η οποία προτάσσεται από υπηρεσιακούς κύκλους είναι ότι «κοιτάξετε να 

δείτε, μην τα βάζετε μ’ εμάς, αν έχετε προβλήματα· φταίει η Βουλή, το θέμα είναι στη 

Βουλή, είναι θέμα νομοθεσίας».  Βεβαίως, τέτοιου είδους αιτιολογίες αποφάσεων της 

εκτελεστικής εξουσίας, σε οποιαδήποτε μορφή της, δεν είναι αρκετός λόγος για να 

χρειάζεται εμείς να νομοθετήσουμε.  Όμως, σήμερα πρέπει να φύγει ένα καθαρό 

μήνυμα από την ολομέλεια, ότι η Βουλή νομοθετεί προσπαθώντας κάθε φορά να 

ασκήσει με φειδώ και υπευθυνότητα το δικαίωμά της και να θεσπίσει, με βάση τα 

πραγματικά προβλήματα, ρυθμίσεις οι οποίες να εξυπηρετούν το δημόσιο συμφέρον 

αλλά και κάποιες αρχές, σε κάθε περίπτωση.  Στη συγκεκριμένη περίπτωση οι 

πολυτιμότατες αρχές είναι το κύρος των τίτλων σπουδών και η αναγνώριση κάποιου 

επιπέδου, ούτως ώστε να υπάρχει εμπιστοσύνη από τους πολίτες και από όλους τους 

ενδιαφερομένους.  

 ∆υστυχώς, στην προκειμένη περίπτωση, για να το πούμε με δυο απλά λόγια και 

να ολοκληρώσω, αυτό το οποίο είμαστε υποχρεωμένοι να ρυθμίσουμε είναι πολύ απλό:  

Κάποιοι τίτλοι σπουδών, που δεν είναι δική μας δουλειά να πούμε αν είναι καλοί, 
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λιγότερο καλοί ή περισσότερο καλοί, κάποιοι τίτλοι σπουδών οι οποίοι μέχρι πρόσφατα, 

μέχρι το 2001, το 2002, αναγνωρίζονταν από αυτό το κράτος, από τα όργανα που μέχρι 

τότε ήταν ταγμένα να ασκούν αυτό το δικαίωμα και να αναγνωρίζουν τίτλους σπουδών, 

κάποιοι, λοιπόν, τέτοιοι τίτλοι, ενώ μέχρις ενός σημείου αναγνωρίζονταν, “ξαφνικά” με 

την εφαρμογή της νέας νομοθεσίας και τη λειτουργία του Κυπριακού Συμβουλίου 

Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών έπαψαν να αναγνωρίζονται.  Μάλιστα, τα σώματα που 

τους αναγνώριζαν προηγουμένως έλεγαν πλέον στους ενδιαφερομένους ότι πρέπει -

σωστά, όπως προβλέπει το νομικό καθεστώς- να αποτείνονται στο ΚΥΣΑΤΣ, όπου η 

αναγνώριση ετίθετο εν αμφιβόλω.  Και το ίδιο το ΚΥΣΑΤΣ έλεγε ότι δεν είχε την εξουσία 

να τους αναγνωρίσει, με βάση τους κείμενους κανονισμούς, όπως έχουν ψηφιστεί.   

 Εδώ η αδικία, σε όρους φυσικού δικαίου, ήταν κατάφωρη.  Έτυχε το ίδιο πρόσωπο 

που έφερε έναν τίτλο και τον είχε υποβάλει στις αρχές της ∆ημοκρατίας και είχε κριθεί 

αυτός ο τίτλος, είχε γίνει αποδεκτός, είχε τύχει πλεονεκτήματος σε διαδικασία 

προαγωγής, έτυχε, λοιπόν, αυτό το ίδιο άτομο να παρουσιαστεί μετά από δύο χρόνια με 

τον ίδιο τίτλο και να του πουν:  «Ο τίτλος αυτός δεν μπορεί να αναγνωριστεί».  ∆εν 

μπορεί η διοίκηση του κράτους σε οποιαδήποτε μορφή της να δείχνει τέτοια ασυνέχεια 

και ασυνέπεια.  Θα έπρεπε να υπάρξουν κάποιες μεταβατικές διατάξεις, οι οποίες 

δυστυχώς δεν είχαν θεσπιστεί εκ των προτέρων, και θέλουμε να ελπίζουμε ότι η 

νομοθεσία που προτείνουμε σήμερα θα λειτουργήσει ως μεταβατική διάταξη, για να 

καλύψει τίτλους σπουδών οι οποίοι ήδη έχουν αναγνωριστεί.   

 ∆εν προτείνεται η αναγνώριση κανενός καινούργιου τίτλου σπουδών, κανενός 

άγνωστου τίτλου σπουδών, αλλά προτείνεται τίτλοι σπουδών που είχαν αναγνωριστεί, 

και οι όμοιοί τους και αυτοί οι οποίοι σήμερα είναι σε διαδικασία να αποκτηθούν... και θα 

πω και γιατί μιλούμε για 2005 και 2006 -δεν είναι μυστικό.  Οι τίτλοι αυτοί αποκτώνται με 

μερική φοίτηση, διαδικασία η οποία είναι αποδεκτή σε αρκετά πανεπιστήμια, όχι απλώς 
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με καλοκαιρινή φοίτηση, αλλά με φοίτηση που προβλέπεται για εργαζομένους και η 

οποία καλύπτει μικρό μέρος της ύλης σε κάθε ακαδημαϊκό έτος.  Άρα, κάποιοι 

άνθρωποι οι οποίοι ξεκίνησαν πέρσι ή πρόπερσι θα χρειαστούν ακόμα μερικά χρόνια 

για να ολοκληρώσουν τη φοίτησή τους και να αποκτήσουν τους τίτλους.  Θα ήταν άδικο 

σε κάποιον που πήγε και γράφτηκε σε ένα τέτοιο πρόγραμμα που απολήγει σε τέτοιο 

τίτλο που ήξερε ότι τυγχάνει αναγνωρίσεως, που έβλεπε ότι ο προϊστάμενός του με 

αυτό τον τίτλο είχε πάρει προαγωγή και είχε γίνει προϊστάμενος, να έρθει τώρα το 

κράτος, η πολιτεία, και να του πει «κοίταξε να δεις, όταν και αν τελειώσεις, αυτός ο 

τίτλος που θα πάρεις δε θα αναγνωρίζεται». 

 Για να κλείσουμε, λοιπόν, αυτό το κεφάλαιο, είναι που προτείνουμε την ψήφιση 

αυτής της νομοθεσίας και θα τελειώσω πραγματικά λέγοντας ότι η δική μας πλευρά, 

μιλώντας πλέον ως βουλευτής του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, μαζί με τους 

συναδέλφους του ∆ημοκρατικού Κόμματος, που έχουν κάνει την πρόταση νόμου, 

θεωρούμε σκοπιμότερη, καλύτερη, την τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας και όχι 

της νομοθεσίας που διέπει τη λειτουργία του Κυπριακού Συμβουλίου Αναγνώρισης 

Τίτλων Σπουδών, του ΚΥΣΑΤΣ, διότι αυτό το θέμα έχει να κάνει με την εφαρμογή του 

όλου συστήματος και χρειαζόταν μια μεταβατική διάταξη που έπρεπε να μπει στη 

βασική νομοθεσία και όχι στη νομοθεσία που διέπει το ΚΥΣΑΤΣ ειδικότερα.   

 Και επιπρόσθετα, όπως αναφέρεται και στην έκθεση και πρέπει να το 

υπογραμμίζουμε, επειδή στην αιτιολογία αυτής της πρότασης νόμου και σε συζητήσεις 

που έγιναν υπογραμμίζεται ότι είναι καιρός να εφαρμοστεί πλήρως η Σύμβαση της 

Ουνέσκο... που, παρεμπιπτόντως, θέλω από αυτό το βήμα με κάθε επισημότητα να 

εκφράσω την απορία μου για το ότι δεν τυγχάνει εφαρμογής, εφόσον έχει κυρωθεί σε 

νόμο και εφόσον ξέρουμε ότι διεθνείς συμβάσεις που κυρώνονται σε νόμο έχουν, 

μάλιστα, αυξημένη ισχύ, εάν τυχόν συγκρούονται με άλλες κοινές νομοθεσίες.  Γιατί, 
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λοιπόν, αυτή η σύμβαση δεν τυγχάνει πλήρους εφαρμογής και γιατί πελαγοδρομούμε 

φτιάχνοντας επιμέρους νομοθεσίες σε πολλά πράγματα;   

 Γι’ αυτό, λοιπόν, αξίζει περισσότερο αυτή η πρόταση νόμου, που αναφέρεται ρητά 

και στη Σύμβαση της Ουνέσκο του ’85 και στη σχετική νομολογία της δικαιοσύνης στην 

Κύπρο, να ψηφιστεί σε νόμο και ελπίζουμε ότι αυτό το μήνυμα θα περάσει και στην 

εκτελεστική εξουσία, γιατί δεν είμαστε ευχαριστημένοι με την τοποθέτηση του 

υπουργείου, που απλώς, κατά κάποιο τρόπο, ένιψε τας χείρας του και είπε ότι δεν είναι 

έτοιμο.  Τα ζητήματα αυτά, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με 

ευχαρίστηση θα βλέπαμε να λύνονται με πρωτοβουλία της εκτελεστικής εξουσίας, που 

έχει και τα μέσα να προτείνει καλύτερες και σφαιρικότερες νομοθετικές λύσεις παρά να 

αναγκαζόμαστε εμείς... και δεν το κάνουμε με συνοπτικές διαδικασίες· εδώ και μήνες 

συζητούμε αυτό το θέμα και δεν προέκυψε κάποια πρωτοβουλία του Υπουργείου 

Παιδείας.  Ας δεχτούμε τη δικαιολογία, τη μετάβαση από τη μια κυβέρνηση στην άλλη, 

περιμένουμε όμως από τον υπουργό, όπως δεσμεύτηκε στην επιτροπή, ότι θα μας 

δώσει τις απόψεις του συνολικά για το πλαίσιο λειτουργίας του συστήματος 

αναγνώρισης τίτλων σπουδών.   

 Επομένως, ελπίζουμε ότι με τη θέσπιση αυτής της νομοθεσίας θα λυθεί ακόμα ένα 

επιμέρους πρόβλημα, αλλά υπενθυμίζουμε ότι ο στόχος δεν είναι να λύνονται τα 

επιμέρους προβλήματα περιστασιακά, αλλά να έχουμε μία νομοθεσία που να δουλεύει 

για όλους σφαιρικά, δίκαια και ισότιμα και να αποδίδει στην κοινωνία όχι ταλαιπωρία, 

όπως δυστυχώς κάνει συνήθως το ΚΥΣΑΤΣ, αλλά αυτό που περιμένει:  αξιοπιστία για 

τις σπουδές τις οποίες αναλαμβάνουν να κάνουν οι Κύπριοι σε διάφορα ιδρύματα όλου 

του κόσμου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Χατζηγεωργίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το θέμα έχει αναλυθεί αρκετά από την ίδια την έκθεση και ως εκ τούτου δε θα 

αναλώσω χρόνο για να περιγράψω το πρόβλημα και γιατί βρισκόμαστε εδώ.  Όμως, 

νομίζω ότι υπάρχει μια προσπάθεια εκ μέρους συγκεκριμένων κοινοβουλευτικών 

ομάδων να “κολοκυνθίσουν”, τολμώ να πω, το θέμα, να ξεφύγουμε ουσιαστικά από τις 

αιτίες που δημιούργησαν το πρόβλημα και από το τι προσπαθούμε να θεραπεύσουμε 

αφήνοντας έξω από την πληροφόρηση τις πραγματικές αιτίες που μας έφεραν εδώ.  Και 

οι πραγματικές αιτίες, αγαπητοί συνάδελφοι, δυστυχώς έχουν να κάνουν με το γεγονός 

ότι ομάδες πολιτών, οι οποίες ομάδες πολιτών γνώριζαν πάρα πολύ καλά την ύπαρξη 

του ΚΥΣΑΤΣ και το κάτω από ποιες συνθήκες αναγνωρίζεται ένας τίτλος, οργάνωσαν 

την εκπαίδευσή τους κάτω από διαδικασίες που ήξεραν ότι δε θα τους οδηγούσαν σε 

έναν τίτλο που θα αναγνωρίζετο από το αρμόδιο όργανο.  Αυτές οι ομάδες συν τω 

χρόνω επληθύνθησαν, οι δέκα έγιναν είκοσι, έγιναν εκατό, έγιναν διακόσιοι, και αυτοί οι 

διακόσιοι άρχισαν τις πιέσεις και φαίνεται σήμερα ποιες ομάδες είναι πιο ευάλωτες στις 

πιέσεις συγκεκριμένων ομάδων -και τούτο είναι κρίσιμο να το ξέρουμε.   

 Θα ’μαι ακόμα, αν θέλετε, πιο ξεκάθαρος.  Άρχισαν μια διαδικασία απόκτησης 

μάστερ γνωρίζοντας ότι δεν είχε καμιά δυνατότητα αναγνώρισης αυτός ο τίτλος από το 

κράτος μας και, αφού το έκαμαν ή ενώ το έκαμναν ή κατά τη διάρκεια αυτής της 

εκπαίδευσης κάποιων δεκαπενθημέρων στο εξωτερικό, την ίδια ώρα άρχισαν τις πιέσεις 

προς κοινοβουλευτικές ομάδες για να αλλάξει ο νόμος και να ενταχθούν μέσα σε ένα 

σύστημα με την αλλαγή του νόμου που θα έδιδε εγκυρότητα στον τίτλο τους. 

 Αυτό είναι απαράδεκτο και για τους ίδιους, αλλά είναι πολύ πιο απαράδεκτο να 
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ερχόμαστε εδώ και να αντιλαμβανόμαστε ότι υπάρχουν εκπρόσωποι του λαού οι οποίοι 

κάτω από το βάρος αυτής της πίεσης για οποιουσδήποτε λόγους έρχονται με μια 

νομοθεσία η οποία ουσιαστικά ακυρώνει το τι ψηφίσαμε εμείς πριν τόσα χρόνια για τη 

δημιουργία του ΚΥΣΑΤΣ και ακυρώνει ακόμα, αν θέλετε, τον ίδιο τον εαυτό μας.  Και 

δείχνει μια συμπεριφορά την οποία πρέπει να ψέξουμε.  Ιδιαίτερα, δε, το να 

μετακινείσαι... εμείς προτείνουμε κάτι που πατά πάνω σε τέσσερα πόδια, που είναι 

τετράγωνη λογική.  Παραδεχτήκαμε ότι υπάρχει πρόβλημα με κάποιους τίτλους και 

είπαμε, εντάξει, να αρχίσει να ισχύει ο νόμος από τη μέρα που άρχισε λειτουργία το 

ΚΥΣΑΤΣ, την 1η Ιανουαρίου 2000.  Και μάλιστα να τύχει ο τίτλος αναγνώρισης, ακόμα κι 

αν άρχισε κάποιος τη διαδικασία, για να αποκτήσει αυτό τον τίτλο κατά την ημέρα 

λειτουργίας του ΚΥΣΑΤΣ, την 1η Ιανουαρίου το 2000.  Και μπορεί να πάρει τον τίτλο το 

2003, ας πούμε, ή το 2004.   Αυτή η λογική, επαναλαμβάνω, είναι τετράγωνη.   

 Γιατί μπαίνουν οι άλλες ημερομηνίες, συνάδελφοι;  Για έναν και μοναδικό λόγο. για 

να καλύψουμε κάποιες ομάδες ανθρώπων που ήρθαν και σας πίεσαν.  Και τι θα γίνει, 

εάν το 2005 έτερη ομάδα τριακοσίων ατόμων, γνωρίζοντας το πόσο ευαίσθητοι είστε 

στις πιέσεις ή υποχωρητικοί ή λαϊκίζοντες, έρθει μετά με τριακόσια, τετρακόσια άτομα 

και σας πει «ζάβαλλέ μου, τι θα γίνει μαζί μας;»!  Θα ξανάρθετε και θα φέρετε άλλη 

νομοθεσία που να ισχύει το 2009!  Λοιπόν, είναι απαράδεκτο αυτό το πράγμα!  Εγώ 

παρακαλώ πράγματι να υπάρξει ανάκρουση πρύμνας από οποιουσδήποτε μπορούν να 

κατανοήσουν ότι υπάρχει παραλογισμός, αντίφαση, συνάδελφοι.   

 Λέχθηκε, ως επιχείρημα, «μα κάποιος με αυτό τον τίτλο προήχθη και τώρα ο 

άλλος όχι».  Κάποτε γίνονταν διευθυντές, επειδή είχαν τίτλο λυκείου, έπαιρναν 

απολυτήριο.  Έτσι θα κινείται πάντοτε η ζωή;  Αναπτυσσόμαστε, προχωρούμε 

μπροστά.  Και, επειδή απαγορεύεται και άγνοια νόμου, και δε μιλούμε εδώ για 

οποιοδήποτε πολίτη, αλλά για ανθρώπους που είναι στη δημόσια υπηρεσία, είναι 
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εκπαιδευτικοί, δεν είναι δυνατό να μην ήξεραν τη νομοθεσία.  Το έκαναν σκόπιμα, 

γνωρίζοντας το αποτέλεσμα που θα έφερναν!  

 Θα βάλω μία ιδέα που πιθανόν να αποτελέσει μια ευρύτερη προσπάθεια να λυθεί 

το πρόβλημα στο μέλλον.  Αυτούς τους τίτλους γιατί τους διεκδικεί κάποιος;  Ασφαλώς, 

γιατί δίνουν κάποιες μονάδες στις προαγωγές.  ∆υστυχώς, για κανένα άλλο λόγο.  Η διά 

βίου εκπαίδευση που επικαλούνται κάποιοι, καμιά σχέση δεν έχει.  Έχει σχέση με το 

«να πάρω τρεις μονάδες να προαχθώ».  Εγώ λέω, λοιπόν, αντιλαμβανόμενος ότι αυτός 

ο άνθρωπος πήγε δύο καλοκαίρια, δύο μήνες κάθε καλοκαίρι και κατέστρεψε το 

καλοκαίρι του, για να πάρει αυτό τον τίτλο, ενώ κάποιος άλλος έκατσε δύο χρόνια σ’ ένα 

ξένο κράτος, τον παρακολούθησε καθηγητής, έκανε δεκαπέντε μελέτες για ένα θέμα 

κάτω από τις υποδείξεις του και πήρε ένα μάστερ που αναγνωρίζεται και του δίνει δύο ή 

τρεις μονάδες, λέω ότι και αυτός ο τίτλος που αποκτήθηκε με δύο καλοκαίρια -κάποιοι 

λένε μόνο δεκαπέντε μέρες- δεν πρέπει να σημαίνει και μηδέν!   

 Θα πρέπει, λοιπόν, το Υπουργείο Παιδείας, η Επιτροπή Εκπαιδευτικής 

Υπηρεσίας, και δεν ξέρω ποιοι άλλοι είναι αρμόδιοι, να καταλήξουν στο ότι και αυτά 

μπορεί να σημαίνουν κάτι.  Έτσι μπορεί να λυθεί ευρύτερα το πρόβλημα.  Μπορεί να 

σημαίνει μία μονάδα.  Κάποιο άλλο πτυχίο μπορεί να σημαίνει δύο μονάδες.  ∆ιότι, 

μπαίνοντας και στη θέση αυτών των συγκεκριμένων ομάδων -γιατί δεν πρέπει να τους 

ρίξουμε και στον Καιάδα- έχουν ίσως κάποιο δίκαιο.  ∆εν έχουν καθόλου δίκαιο όσον 

αφορά τη διαδικασία που ακολούθησαν, αλλά έχουν κάποιο δίκαιο στο επιχείρημα «μα 

καλά δε σημαίνει τίποτα αυτός ο τίτλος;».  Ίσως, λοιπόν, θα πρέπει να εξεταστεί αν 

υπάρχει δυνατότητα... 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Με νόμο;  

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 
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 Όχι!  Ζητώ από την πολιτεία και την Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας να δουν 

αυτό το θέμα. 

 Θέλω να κλείσω με μια αναφορά στην πρόταση που φέρνει το ∆ΗΚΟ, η οποία 

πρόταση προτείνει, αντί να λύσουμε το πρόβλημα με μια αλλαγή στη νομοθεσία που 

αφορά το ΚΥΣΑΤΣ, να προχωρήσουμε με αλλαγή νομοθεσίας του 1993 που αφορά ένα 

άλλο πράγμα.  Νομίζω ότι αυτή η μέθοδος και πάλι δεν επιλύει το πρόβλημα.  Αντίθετα, 

εξυπηρετεί αυτές τις ομάδες που περιέγραψα πριν κάτω από ποιες διαδικασίες ήρθαν 

με αυτό τον τίτλο στο χέρι.  Θεωρώ δε ότι, αν κινηθούμε προς εκείνη την κατεύθυνση, 

και πάλι είναι σαν να λέμε στους εαυτούς μας ότι, όταν ψηφίζαμε, το ΚΥΣΑΤΣ δεν είχε 

την αρμοδιότητα ή την εξουσία που του δίδαμε και έχουμε πάντα τη δυνατότητα, την 

ικανότητα να βρίσκουμε άλλους τρόπους, όχι να επιλύουμε προβλήματα, αλλά να 

μανιπουλάρουμε! Αυτό είναι που πρέπει να αποφεύγεται, νομίζω, κυρίως από 

βουλευτές.  Πρέπει πάντοτε να στέλλουμε το μήνυμα ότι με ακεραιότητα κοιτάζουμε τα 

προβλήματα των πολιτών και δε συρόμαστε, δεν παρασυρόμαστε από πιέσεις 

οποιασδήποτε ομάδας, όσο μεγάλη αριθμητικά κι αν είναι. 

 Κλείνω επαναλαμβάνοντας την έκκληση προς τους συναδέλφους βουλευτές που 

έχουν άλλη θέση μέχρι αυτή τη στιγμή να ακούσουν την τετράγωνη, επαναλαμβάνω, 

λογική που έχει η δική μας πρόταση, να ισχύσει ότι αυτοί οι τίτλοι έχουν αξία και ισοτιμία 

και αναγνωρίζονται, εφόσον λήφθηκαν την ημέρα που άρχισε λειτουργία το ΚΥΣΑΤΣ και 

όχι την ημέρα που ψηφίστηκε ο νόμος.  Κάνουμε αυτή την αβαρία, ας το πω έτσι, και 

ακόμα να δικαιούνται να πάρουν τίτλο ακόμα και εκείνοι που ξεκίνησαν τη διαδικασία να 

εκπαιδευτούν την ημέρα που άρχισε λειτουργία το ΚΥΣΑΤΣ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε, κύριε Ταραμουντά. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου.   

 Όσον αφορά τους χαρακτηρισμούς του κ. Χατζηγεωργίου περί λαϊκισμών, περί 

χωρίς αντιστάσεις, είμαστε ευάλωτοι κτλ., θα έλεγα ότι βράζουμε όλοι στο ίδιο καζάνι!  

Την ίδια λογική, την οποία υιοθέτησε ο κ. Χατζηγεωργίου, την έχουμε υιοθετήσει και 

εμείς, απλά διαφέρουμε στην ημερομηνία.  Και ο λαϊκισμός δε νομίζω, κύριε 

Χατζηγεωργίου, να μας χαρακτηρίζει.  Αυτή τη στιγμή εμείς έχουμε σταθμίσει όπως και 

εσείς, διαφέρουμε στην ημερομηνία.  Αυτό λέω.  Και επιμένω ότι βράζουμε στο ίδιο 

καζάνι, αναγνωρίζοντας όλοι, και εσείς και εμείς και οι συνάδελφοι του ∆ΗΚΟ και του 

ΚΙΣΟΣ, ότι κάτω από τις ιδιαίτερες συνθήκες που έχουν δημιουργηθεί στο θέμα αυτό θα 

πρέπει να υπάρξει κάποια ρύθμιση.  Θα πρέπει να αποδοθεί δικαιοσύνη σε αυτούς τους 

ανθρώπους οι οποίοι έχουν πάρει τους τίτλους τους σε μελλοντική ημερομηνία από την 

ημερομηνία που είχε λειτουργήσει το ΚΥΣΑΤΣ.   

 Και ας μην ξεχνούμε, κύριε Χατζηγεωργίου, ότι η πρώτη ανακοίνωση την οποία 

εξέδωσε το ΚΥΣΑΤΣ που είχε σχέση με αυτούς τους τίτλους ήταν τον Οκτώβρη του 

2002.  Άρα, και μέχρι τότε είχαν δημιουργηθεί αδικίες.  Ο κ. Προδρόμου όμως ανέφερε 

τη λογική την οποία έχουμε υιοθετήσει, ούτως ώστε να επιμηκύνουμε το χρόνο μέχρι το 

2006.  Επειδή ήδη κάνουμε την αβαρία, επειδή ήδη αναγνωρίζουμε τα προβλήματα που 

δημιουργεί, είπαμε μία και έξω να τα λύσουμε.   

 Βάσει των όσων έχετε πει, κύριε Χατζηγεωργίου, δε θα έπρεπε να ψηφίσετε.  Και 

δεν είναι θέση αυτή.  Η θέση σας, θέλω να θυμηθείτε, και θα επικαλεστώ και τους 

συναδέλφους του ΑΚΕΛ στην επιτροπή, ότι εν πρώτοις είχατε συμπλεύσει μαζί μας.  

Υιοθετήσατε τη λογική μας και αργότερα επανατοποθετηθήκατε.  Είναι 

επανατοποθέτηση η σημερινή και όχι τοποθέτηση, αλλά ουδόλως διαφέρετε από εμάς.  

Αυτό θέλω να πω, γιατί προσπαθήσατε εσείς να εμφανιστείτε οι ενάρετοι και εμείς οι 

υποκριτές. 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βαρνάβα, η κ. Αντιγόνη μετά. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλον ότι θα είμαι σύντομος, θα χρησιμοποιήσω το βήμα.  

 Στην πραγματικότητα, αγαπητοί συνάδελφοι, η αλήθεια είναι ότι δεν είναι 

αρμοδιότητα της Βουλής, του νομοθετικού σώματος, να αναγνωρίζει τους 

οποιουσδήποτε τίτλους σπουδών.  Υπάρχει το ανάλογο όργανο, το ΚΥΣΑΤΣ, το οποίο 

έχει αυτή την αρμοδιότητα.  Όμως πιστεύω ότι, ζώντας την καθημερινότητα, όλοι μας 

έχουμε έρθει αντιμέτωποι με ανθρώπους οι οποίοι αυτή τη συγκεκριμένη στιγμή και 

αυτή τη συγκεκριμένη περίοδο τυγχάνουν κάποιας διαφορετικής μεταχείρισης από 

πλευράς είτε του ΚΥΣΑΤΣ είτε του κράτους.   

 Αυτό το οποίο έχει λεχθεί μέσα από την έκθεση είναι ότι η νομοθεσία όσον αφορά 

το ΚΥΣΑΤΣ είχε ψηφιστεί το 1996.  Το ΚΥΣΑΤΣ άρχισε τη λειτουργία του το 2000.  Αυτό 

σημαίνει ότι κατά το διάστημα των τεσσάρων χρόνων, κάποιοι άνθρωποι, μη 

γνωρίζοντας την οποιαδήποτε άποψη την οποία μετά από τέσσερα, πέντε χρόνια το 

ΚΥΣΑΤΣ θα έκφραζε για κάποιους τίτλους σπουδών τους οποίους θα έπαιρναν, 

προσπάθησαν να αναβαθμίσουν το επίπεδο της μόρφωσής τους είτε με τον άλφα είτε 

με το βήτα τρόπο.  Και αυτό μάλιστα ήταν φυσιολογικό και νομότυπο, από τη στιγμή 

που τα χαρτιά τα οποία έπαιρναν, όταν τα κατέθεταν στις οποιεσδήποτε αρμόδιες αρχές 

χρειαζόταν, τύγχαναν της ανάλογης αναγνώρισης. 

 Αυτή τη στιγμή βρισκόμαστε ενώπιον ανθρώπων οι οποίοι κατέχουν τον ίδιο τίτλο, 

αλλά είναι διαχωρισμένοι σε δύο κατηγορίες.  Σε αυτούς οι οποίοι έχουν εκμεταλλευτεί, 

και θα χρησιμοποιήσω αυτή την έκφραση, τον τίτλο τον οποίο έχουν αποκτήσει και 

έχουν είτε προσληφθεί είτε προαχθεί κάπου και σε αυτούς οι οποίοι έχουν ακριβώς τον 
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ίδιο τίτλο σπουδών και αυτή τη στιγμή, με απόφαση και κοινοποίηση -και πολύ ορθά 

έχει λεχθεί- το ΚΥΣΑΤΣ, η οποία ήταν το Σεπτέμβριο του 2002, ανακοινώνει ότι δεν 

αναγνωρίζονται και δε θα αναγνωρίζονται μελλοντικά οι οποιοιδήποτε παρόμοιοι τίτλοι.  

Άρα, εδώ είναι ο άχαρος ρόλος τον οποίο έχουμε αναλάβει εμείς ως κοινοβούλιο και 

πρέπει όλοι να αντιληφθούμε ότι, δε νομίζω ότι κανένας από εμάς σήμερα να ψηφίζει 

αυτή την πρόταση νόμου με τόση μεγάλη θέρμη, είμαστε αναγκασμένοι.   

 Θα διαφωνήσω με το συνάδελφο τον Τάκη Χατζηγεωργίου, ο οποίος έχει 

οριοθετήσει στο Γενάρη του 2002 την έναρξη λειτουργίας του ΚΥΣΑΤΣ.  Μα αυτό το 

πράγμα σημαίνει ότι από το 1996 μέχρι και το 2000 κάποιους ανθρώπους που 

απέκτησαν αυτούς τους τίτλους θα έρθουμε να τους αναγνωρίσουμε και κάποιους 

άλλους οι οποίοι έχουν αποκτήσει τον τίτλο αυτό μέσα στο μέσο του 2000, για 

παράδειγμα, ή το 2001 θα τους πούμε «δεν αναγνωρίζεται ο τίτλος σας, κύριοι».   

 Πιστεύω ότι η άποψη την οποία πρέπει να στηρίξουμε -και έχει λογική βάση- και 

εμείς ως Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών αυτό θα πράξουμε, θα στηρίξουμε την εισήγηση 

του ∆ημοκρατικού Κόμματος, είναι ότι κάποιους ανθρώπους οι οποίοι δε γνώριζαν -και 

αυτό που εξηγώ τώρα είναι γιατί πάμε μέχρι το 2005 ή το 2006- αυτό το πράγμα δε θα 

αναγνωριζόταν από το ΚΥΣΑΤΣ, φυσιολογικά άρχισαν να παρακολουθούν κάποια 

μαθήματα είτε το 2002 είτε το 2001, λόγω όμως του τρόπου παρακολούθησης, αυτοί οι 

άνθρωποι θα τελειώσουν το 2005 ή 2006.  Και από εκεί και πέρα φυσιολογικό είναι 

αυτοί οι οποίοι θα θελήσουν να αποκτήσουν τον ίδιο τίτλο, έχοντας πλέον υπόψη τους 

ότι το ΚΥΣΑΤΣ δε θα τον αναγνωρίζει, θα αναλαμβάνουν πλέον την ευθύνη.  Αλλά 

πιστεύω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι πλέον δε θα υπάρχουν τέτοιοι άνθρωποι, από τη 

στιγμή που θα γνωρίζουν ότι ένας τέτοιος τίτλος δε θα αναγνωρίζεται.  ∆ηλαδή βάζουμε, 

μπορώ να πω, μία τελεία σε αυτό στο οποίο έχει αναφερθεί ο συνάδελφος, ότι κάποιοι 

επιδίωξαν όχι τη μόρφωσή τους, αλλά έχουν επιδιώξει απλώς να πάρουν κάποια μόρια 
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ή κάποια αναβάθμιση όσον αφορά τις προαγωγές τους.  Άρα, με αυτό τον τρόπο θα 

βάλουμε επίσης μία τελεία σε αυτό το θέμα, από τη στιγμή που οι τίτλοι τους οποίους θα 

προσπαθούν να πάρουν θα θεωρούνται πλέον άκυροι, μη αναγνωρίσιμοι.  

 Άρα, αγαπητοί συνάδελφοι, εμείς, έχω ξαναπεί, ως Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών, θα 

στηρίξουμε την εισήγηση του ∆ημοκρατικού Κόμματος, δηλαδή τη δεύτερη εισήγηση η 

οποία έχει αναφερθεί στην έκθεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Παπαδοπούλου. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

 Θεωρώ κι εγώ με τη σειρά μου ότι οι εκθέσεις -και η πρώτη και η δεύτερη για τις 

δυο τροποποιήσεις- είναι πολύ εμπεριστατωμένες και περιεκτικές και γι’  αυτό δε θα 

χρειαστεί να μακρηγορήσω.  Άκουσα με πολλή προσοχή τους προλαλήσαντες και 

ιδιαίτερα τα πυρά που έχει εκστομίσει ο συνάδελφος Τάκης Χατζηγεωργίου.  Θα πρέπει 

να τονίσω εμφαντικά ότι ουδέποτε το ∆ημοκρατικό Κόμμα σκέφθηκε να εξυπηρετήσει 

συγκεκριμένα συμφέροντα οργανωμένων ομάδων ή πολιτών και γι’ αυτό απορρίπτουμε 

το ότι δεχθήκαμε πιέσεις για να προβούμε στην τροπολογία την οποία έχουμε κάμει. 

 Όταν ζητείτο η άποψη του αρμόδιου υπουργείου από ανθρώπους οι οποίοι 

ενδιαφέρονταν να συνεχίσουν για μεταπτυχιακές σπουδές στο εξωτερικό, δυστυχώς δεν 

υπήρχε ξεκάθαρη τοποθέτηση για το αν οι τίτλοι τους οποίους θα έπαιρναν δε θα ήταν 

αναγνωρισμένοι.  Αποτέλεσμα ήταν να προκύψουν δύο κατηγορίες ανθρώπων, για να 

μην πω πολύ περισσότερες, άλλοι οι οποίοι παλαιότερα, με τη σχετική απόφαση της 

Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, κρίθηκαν ότι έφεραν πτυχία τα οποία ήταν 

ικανοποιητικά και πήραν προαγωγές και άλλοι οι οποίοι είχαν τα ίδια πτυχία, τους ίδιους 

τίτλους σπουδών, και, δυστυχώς, δεν ήταν σε αυτή την κατηγορία των ατόμων που 
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ευνοήθηκαν.  Το αποτέλεσμα ήταν να προβληματιστεί ολόκληρη η κοινοβουλευτική 

επιτροπή.  Και δεν είναι τυχαίο που η πλειοψηφία της ήρθε να κάμει επέμβαση στο 

νόμο του ΚΥΣΑΤΣ.  Το ερώτημα ήταν αν θα παραμέναμε σε τροποποιήσεις πάνω στη 

νομοθεσία του ΚΥΣΑΤΣ ή θα ερχόμασταν να τροποποιήσουμε το νόμο που 

χρησιμοποίησε παλαιότερα η Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας.  Μετά από 

γνωμάτευση του έγκριτου συναδέλφου μας Ανδρέα Αγγελίδη, θεωρήσαμε σωστό να 

έρθουμε με συγκεκριμένη τροποποίηση στο νόμο τον οποίο τροποποιήσαμε.  Με αυτό 

τον τρόπο θεωρούμε ότι αίρεται μια αδικία και, πράγματι, η σύγχυση, αλλά και η άνιση 

μεταχείριση ανάμεσα σε κατόχους τίτλων σπουδών.  Τίθεται τέρμα στη νοσηρή 

κατάσταση και στα παράδοξα φαινόμενα και τις αδικίες που υπήρχαν.  Μπορώ να σας 

φέρω σωρεία επιστολών διαμαρτυρίας από ανθρώπους που είχαν τα ίδια πτυχία, τους 

ίδιους τίτλους, τα ίδια χρόνια σπουδών και, δυστυχώς, αυτοί δεν είχαν κριθεί 

κατάλληλοι, ενώ άλλοι με τα ίδια είχαν κριθεί κατάλληλοι. 

 Νομίζω ότι αυτή η ρύθμιση είναι πολύ ορθολογιστική.  Με βαριά καρδιά κάνουμε 

τροποποίηση, γιατί εμείς θέλουμε το ΚΥΣΑΤΣ να λειτουργεί σωστά -δεν είναι πράγματι 

ο ρόλος του νομοθέτη να παρεμβαίνει στο έργο του, κάτι που το λέμε εμφαντικά- και 

ευελπιστούμε ότι αυτή η τροποποίηση  που κάνουμε με βαριά καρδιά θα είναι και η 

τελευταία.  ∆εν πιστεύω ότι θα έρθουμε μετά από μερικά χρόνια και εκ των υστέρων να 

αλλάξουμε αυτή μας την τακτική. 

 Όσον αφορά τη συγκεκριμένη ημερομηνία, και οι δυο αντίθετες σχολές σκέψης 

είχαν πρόθεση να επέμβουν στο νομοσχέδιο.  Απλώς η διαφορά, που είναι και 

ιδιάζουσα, ήταν ο χρόνος.  Το ΑΚΕΛ υποστήριζε «μέχρι την 1η Ιανουαρίου 2000», οι 

υπόλοιποι υποστηρίξαμε «μέχρι την 1η Σεπτεμβρίου 2002».  Το θέμα αυτό ακριβώς 

ήταν που μας απασχόλησε και η σαφής τοποθέτησή μας ήταν για την 1η Σεπτεμβρίου 

2002, γιατί τότε ήταν που επίσημα κυκλοφόρησε από το υπουργείο και από όλους τους 
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ενδιαφερομένους σχετική εγκύκλιος που είχε ξεκαθαρίσει τη σύγχυση και έλεγε ότι από 

τώρα και στο εξής δε θα αναγνωρίζονται αυτοί οι τίτλοι.  Όταν έγινε συζήτηση και 

ακούσαμε όλους τους ενδιαφερομένους, πράγματι είχαμε προβληματιστεί ποια ήταν η 

κατάλληλη ημερομηνία, γι’  αυτό και έχουμε τις δυο τροποποιήσεις.   

 Καταλήγοντας, τονίζω εμφαντικά ότι με ακεραιότητα και ήθος έχουμε 

προβληματιστεί για όσα τέθηκαν ενώπιόν μας, δεν έχουμε δεχθεί πιέσεις και θεωρούμε 

ότι αυτή η ρύθμιση τελειώνει εδώ και δεν πρόκειται μετά από χρόνια να έρθουμε και να 

αναγνωρίσουμε άλλους οι οποίοι θα ξεκινήσουν μετά από την 1η Σεπτεμβρίου 2002 για 

να πάρουν παρόμοιους τίτλους σπουδών.  Από εδώ και εμπρός να αναλάβει το 

ΚΥΣΑΤΣ να αξιολογεί και να αποφασίζει.  Αλλά αυτό ήταν αναγκαίο, για να υπάρχει ίση 

μεταχείριση των πολιτών.  Αυτό πράξαμε και έχουμε και γνωμάτευση από τη Γενική 

Εισαγγελία ότι δεν είναι αντισυνταγματικές αυτές οι τροποποιήσεις. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να μιλήσω πάρα πολύ σύντομα, απλώς δυο σημεία που 

αποτελούν αντικείμενο επιχειρηματολογίας.  ∆εν είναι απλά η διαφορά χρόνου· έχει 

τεράστια σημασία η διαφορά χρόνου.  Αν δηλαδή -για να το μεταφέρω κάπου αλλού- η 

επιστροφή των προσφύγων θα συντελεστεί σε δύο ή σε δεκαοκτώ χρόνια, αυτό δεν 

είναι θέμα του ότι όλοι υιοθετούμε την αρχή της μεταβατικότητας.  Άρα οι συνάδελφοι να 

μην το επικαλούνται. 

 Μπορεί να θεωρήσουμε ότι θέλει δεκαπέντε χρόνια να ενηλικιωθεί το ΚΥΣΑΤΣ.  

Αυτό είναι που συμβαίνει, κύριε Πρόεδρε.  Αυτή τη στιγμή, όπως είχαμε κάμει και με το 

πανεπιστήμιο και με το διοικητικό του συμβούλιο, όταν εγκαθιδρύουμε νέους θεσμούς, 
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φαίνεται ότι στην πραγματικότητα το κάνουμε, επειδή υποχρεωνόμαστε από την εξέλιξη, 

δεν το υιοθετούμε μέσα μας και προσπαθούμε να τους υποκαταστήσουμε 

μεταφέροντας συνεχώς την ημερομηνία που θα αναγνωρίσουμε ότι έχουν ενηλικιωθεί.  

Και ας μην αρνούνται οι συνάδελφοι μία πραγματικότητα.   

 ∆ε θεωρώ τον εαυτό μου σχετικό με τα θέματα παιδείας, αλλά ξέρω κι εγώ πολύ 

καλά, πολύ καλά, ότι κάποιοι το έχουν κάμει οργανωμένο επάγγελμα.  Κάποιοι 

εκπαιδευτικοί που αναδείχθηκαν και συνδικαλιστές ηγέτες κάποια στιγμή το έχουν 

οργανώσει αυτό το σύστημα.  Αν μπορούσαμε να πάμε πίσω στην επιτροπή, σε κλειστή 

συνεδρία, θα σας κατέθετα και όνομα και στοιχεία.  Και το ξέρουν όλοι οι δάσκαλοι αυτό 

το πράγμα ότι συμβαίνει.  Γι’  αυτό ας μην προσποιούμαστε ότι το ίδιο κάμνει αν είναι το 

2002 ή το 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πραγματικά δεν μπορούμε να καταλάβουμε γιατί οι συνάδελφοι που υποστηρίζουν 

την άλλη πρόταση νόμου προσπαθούν να δημιουργήσουν την εντύπωση ότι όλοι 

ασχολούμαστε με το ίδιο ακριβώς πράγμα και ότι είναι, όπως είπε ο κοινοβουλευτικός 

μας εκπρόσωπος, θέμα ημερομηνίας το πρόβλημα.  ∆ε βρισκόμαστε, αγαπητοί 

συνάδελφοι, όλοι εδώ για το ίδιο ακριβώς πράγμα ούτε...  Καλά ή κακά είμαστε στο ίδιο 

καζάνι.   

 Το πρόβλημα είναι υπαρκτό με το ΚΥΣΑΤΣ και τη διαδικασία αναγνώρισης των 

τίτλων σπουδών.  Η λειτουργία του ΚΥΣΑΤΣ στόχο είχε και έχει να βάλει μια τάξη στη 

διαδικασία αναγνώρισης, αλλά πολύ περισσότερο στη δυνατότητα πληροφόρησης του 

απλού πολίτη για το αν αυτό που προτίθεται να κάμει στον τομέα της μόρφωσης θα 
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τύχει αναγνώρισης στον τόπο μας ή όχι.   

 Εντοπίστηκαν πράγματι κάποια προβλήματα και γι’  αυτό ακριβώς το λόγο ομάδα 

βουλευτών που συμμετέχουν στην επιτροπή Παιδείας πήρε την πρωτοβουλία, εν 

γνώσει της -και το είπε ο πρόεδρος της επιτροπής και συμφωνούμε απόλυτα μαζί του, 

παράδοξο αυτό- να προχωρήσει η ίδια η Βουλή σε κάποια ρύθμιση, για να άρει πιθανές 

αδικίες από ποιο γεγονός;  Από το γεγονός ότι κάποιων συμπολιτών μας οι τίτλοι 

σπουδών έτυχαν αναγνώρισης από αρμόδιες αρχές, ενώ όμοιοι τίτλοι για τον ίδιο 

σκοπό δεν τύγχαναν αναγνώρισης.  Και πολύ περισσότερο από το γεγονός ότι κάποιος 

με έναν τίτλο σπουδών έτυχε προαγωγής και με τον ίδιο τίτλο δεν μπορούσε να τύχει 

δεύτερης προαγωγής.  Και είπαμε, ναι, η Βουλή να κάμει το παράδοξο βήμα να άρει 

αυτές τις πιθανές αδικίες.   

 Να θυμίσω στους συναδέλφους της επιτροπής Παιδείας το εξής:  Ομόφωνα 

καταθέσαμε πρόταση νόμου όλα τα κόμματα και η παράταξη των δασκάλων, ιδιαίτερα, 

που καλέστηκε στην επιτροπή, συμφωνούσε με αυτό.  Πότε προέκυψε θέμα 

ημερομηνίας;  Όταν διαπίστωσαν κάποιοι, βλέποντας τα πράγματα συνδικαλιστικά, με 

την κακή έννοια, ότι κάποιοι δεν καλύπτονταν από την τροπολογία που θα γινόταν στο 

νόμο. Και δε θα καλύπτονταν, γιατί ακριβώς κάποια συνδικαλιστική οργάνωση 

διαδραματίζει το ρόλο του οργανωτή ομάδων εκπαιδευτικών σε συγκεκριμένα 

πανεπιστήμια του Λονδίνου για απόκτηση μεταπτυχιακών τίτλων. Και είναι γνωστό 

αυτό.  Και θα έπρεπε να μη μείνει κανείς εκτεθειμένος.  Είναι εδώ που τίθεται θέμα 

ημερομηνιών.   

 Εμάς, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, ο στόχος μας είναι ένας και θα κάμω μια 

συγκεκριμένη έκκληση:  Να λύσουμε τις πιθανές αδικίες, να μην υπάρχουν ακαδημαϊκά 

και νομικά κενά.  Και τα νομικά κενά θα προκύψουν από το γεγονός ότι ήδη κάποιοι 

προχώρησαν με συστάσεις του ΚΥΣΑΤΣ σε παρακολούθηση επιπρόσθετων 
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μαθημάτων, για να αντιστοιχίσουν και να εξομοιώσουν τους τίτλους τους.  Όλοι αυτοί οι 

οποίοι κατέφυγαν στο ΚΥΣΑΤΣ και προχώρησαν σε συμπληρωματικά μαθήματα γιατί 

πρέπει να δεχθούν τη διευθέτηση που η Βουλή θα κάμει;  Και, επιπρόσθετα, γιατί δεν 

καταργούμε το ΚΥΣΑΤΣ, να λύσουμε το πρόβλημα και του 2007 και του 2040;  Και στο 

τέλος της ημέρας τι θα γίνει με εκείνους που κάποτε τα σχέδια υπηρεσίας για πρόσληψη 

σε μια θέση προέβλεπαν απολυτήριο γυμνασίου και σήμερα θέλουν ακαδημαϊκό τίτλο;  

Να πάμε πίσω;  Με όσους είχαν σε εμπορική ζώνη οικόπεδο και αλλάζει η ζώνη τι θα 

γίνει;  Θα πούμε «όσοι έχετε τη γη» -και πού θα βρεθεί καινούρια- «πάτε με το παλιό 

καθεστώς;».   Νομίζω ότι αυτές δεν είναι διευθετήσεις που πρέπει η Βουλή να προχωρά 

να τις κάμνει.  Ήταν παράδοξη η ενέργειά μας με την πρώτη πρόταση νόμου· δε θέλω 

να χαρακτηρίσω τη δεύτερη που κατατίθεται.   

 Εμείς, συνάδελφοι, συναδέλφισσες, κάμνουμε την εξής έκκληση: Να 

προχωρήσουμε στη διευθέτηση «μέχρι την 1η Ιανουαρίου 2000», ημερομηνία που 

λειτούργησε το ΚΥΣΑΤΣ.  Είχαν γίνει δημοσιογραφικές διασκέψεις και παρουσιάστηκαν 

οι στόχοι και οι σκοποί του ΚΥΣΑΤΣ.  Αν ο απλός πολίτης δεν το γνώριζε, οι 

οργανώσεις οι επαγγελματικές και οι συνδικαλιστικές το γνώριζαν· και ας μην 

κρυβόμαστε πίσω από το δάκτυλό μας.  Να προχωρήσουμε επομένως στη διευθέτηση 

μέχρι την 1η Ιανουαρίου 2000, που πρέπει να είναι η υποχώρηση αυτής της Βουλής, και 

να δούμε με τα αρμόδια όργανα και τις αρχές πιθανές αδικίες που δημιουργούνται μέχρι 

το Σεπτέμβρη του 2002, ημερομηνία κατά την οποία θεωρείται ότι βγήκε η πρώτη 

γνωμάτευση του ΚΥΣΑΤΣ. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κληρίδης και μετά η κ. Βασιλείου. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Εγώ δεν πείστηκα ότι αυτός ο νόμος δε θα είναι αντισυνταγματικός.  Κατ’  ουσίαν 

και με τα όσα έχουν λεχθεί, η Βουλή έρχεται να κάμει δύο πράγματα, είτε με τη μια 

πρόταση νόμου είτε με την άλλη.  Έρχεται να αναγνωρίσει ή να πιστοποιήσει, αν θέλετε, 

κάποια διπλώματα. ∆εν είναι στο έργο της Βουλής να αναγνωρίζει και να πιστοποιεί 

διπλώματα, διότι, αν θα το μεταφέρουμε σε συνταγματικούς όρους, παρεμβαίνει στη 

διάκριση των λειτουργιών του κράτους.  Μπορεί να νομοθετεί επί παντός θέματος η 

Βουλή, με βάση το άρθρο 62, αν δε με απατά η μνήμη μου, αλλά δε σημαίνει ότι μπορεί 

να ασκεί, ουσιαστικά, εκτελεστική εξουσία, που είναι η αναγνώριση ή διαπίστωση 

διπλωμάτων και πτυχίων.  Αλλά πολύ χειρότερα έχω ακούσει ότι στοχεύει αυτή η 

νομοθεσία στο να ανατρέψει αποφάσεις του ΚΥΣΑΤΣ.  Και εδώ είναι καθαρή επέμβαση.  

Αν το πρώτο σκέλος πίνει λίγο νερό και είναι αμφισβητήσιμο είναι ένα πράγμα, για το 

δεύτερο, δηλαδή την ανατροπή διοικητικών πράξεων και διοικητικών αποφάσεων με 

νόμο της Βουλής των Αντιπροσώπων, νομίζω ότι πλέον σχοινοβατούμε τουλάχιστον. 

 Έχω ακούσει το επιχείρημα «μα δημιουργείται μία ανισότητα».  Ανισότητα 

δημιουργείται όπου μεταχειρίζεται ένας τις ίδιες ακριβώς περιπτώσεις με άνισο τρόπο ή 

όπου άνισες περιπτώσεις τις μεταχειρίζεται με ίδιο τρόπο.  Όμως εδώ δεν έχουμε την 

Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας να αναγνωρίζει με το ίδιο νομοθετικό καθεστώς το ένα 

πτυχίο και να μην αναγνωρίζει το άλλο.  Το τι μεσολάβησε είναι ένα νέο νομοθετικό 

καθεστώς, κάτω από το οποίο θα λειτουργήσει η Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας, και το 

νέο νομοθετικό καθεστώς είναι η δημιουργία του ΚΥΣΑΤΣ και η απόφαση του ΚΥΣΑΤΣ.  

Άρα δεν τίθεται θέμα άνισης μεταχείρισης ιδίων περιπτώσεων.  ∆ιαφωνώ με αυτή την 

άποψη.  Μπορεί να δημιουργείται αδικία, αν θέλετε, με την ευρύτερη έννοια, ναι, να το 

δεχθώ, αλλά όχι νομική ανισότης.  Είναι δύο διαφορετικά πράγματα.  Και δε με βρίσκει 
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επίσης σύμφωνο η άποψη που έχω ακούσει, ότι αυτό το σώμα πρέπει να κάμνει 

αβαρίες.  Ε, δεν είναι η Βουλή των Αντιπροσώπων καράβι, όπου το δίκαιο σε 

περίπτωση κινδύνου κάμνει αβαρίες και δέχεται να κάμνει αβαρίες.  Με όλο το σέβας, 

θα πρέπει να υπάρξουν άλλοι τρόποι αντιμετώπισης του προβλήματος.  Νομίζω μπορεί 

να υπάρχουν περιθώρια, μπορεί να γίνουν και άλλες σκέψεις και να επικρατήσουν 

σοφότερες σκέψεις.  Ίσως διαδικασίες και μηχανισμοί που να επιτρέπουν στο ΚΥΣΑΤΣ 

να κάμει εκείνο την αβαρία ως το εκτελεστικό σώμα.  Αλλά όχι εμείς, η Βουλή η ίδια, να 

έρθουμε, στην προσπάθειά μας να αποκαταστήσουμε μία -ας το βάλω έτσι- αδικία, να 

παρανομήσουμε.   

 Τέλος, να σημειώσω ότι μιλούμε για την προσπάθεια συνεχούς και αέναης 

προόδου και μεταρρύθμισης.  Ο λόγος που ψήφισε το ΚΥΣΑΤΣ -η προηγούμενη Βουλή, 

εγώ δεν ήμουν- ήταν ακριβώς για να υπάρξει πρόοδος.  Να ξέρουμε ποια πτυχία 

αναγνωρίζονται και ποια δεν αναγνωρίζονται.  Είναι πισωγύρισμα να έρθει η Βουλή και 

να αναγνωρίσει πτυχία τα οποία δεν αναγνώρισε το ΚΥΣΑΤΣ.  Εγώ προσωπικά, αν 

ήμουν μέλος του ΚΥΣΑΤΣ, θα υπέβαλλα την επαύριον την παραίτησή μου.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Βασιλείου. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, διότι θα είμαι σύντομη.   

 Ελέχθησαν πάρα πολλά, απλώς ήθελα να προσθέσω ορισμένα πράγματα και 

εγώ, διότι επί εξίμισι χρόνια ήμουν και εγώ μέλος της επιτροπής Παιδείας και νομίζω δεν 

μπορεί να υπήρξε βουλευτής της επιτροπής Παιδείας που να μην υπέστη σε κάποιο 

στάδιο πιέσεις από κάποιες ομάδες που αναμφιβόλως αδικήθηκαν με την εφαρμογή του 

νόμου για το ΚΥΣΑΤΣ.  Αλλά πολύ σωστά ελέχθη ότι ο νόμος για το ΚΥΣΑΤΣ πέρασε, 
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πρώτον, για να βάλει τάξη, όπως πολύ σωστά ελέχθη, και, δεύτερον, για να 

αναβαθμίσουμε το μορφωτικό μας επίπεδο, να αναβαθμίσουμε τις υπηρεσίες μας και να 

μη μείνουμε στάσιμοι.  Σίγουρα, κάθε φορά που υπάρχει εφαρμογή κάποιου νέου 

θεσμού, υπάρχουν οπωσδήποτε μεταβατικές, αν θέλετε, περίοδοι κατά τις οποίες 

υπάρχουν αδικίες.   

 Θα ήθελα όμως να επισημάνω και κάτι το οποίο ελέχθη.  Ελέχθη ότι -και νομίζω το 

αναφέρει η έκθεση της επιτροπής- ο Υπουργός Παιδείας έχει αναγνωρίσει ότι υπάρχουν 

προβλήματα στο ΚΥΣΑΤΣ και έχει αναλάβει να μελετήσει το θέμα και να έρθει με 

συγκεκριμένες προτάσεις.  Το ίδιο και η Γενική Εισαγγελία.  ∆εν μπορώ να καταλάβω 

ποια η βία να επέμβουμε αυτή τη στιγμή εμείς να άρουμε κάποια αδικία και μετά ένα 

χρόνο να έχουμε πιθανόν να αντιμετωπίσουμε και κάποια άλλη αδικία, διότι δεν είναι 

όλες οι περιπτώσεις γνωστές αυτή τη στιγμή σε μας.  Άρα μπορεί αύριο να έχουμε να 

αντιμετωπίσουμε μια νέα κατηγορία αδικημένων.  Ε, θα ερχόμαστε κάθε φορά εμείς να 

αντιμετωπίζουμε αποσπασματικά αυτές τις αδικίες;  Νομίζω ότι πρέπει να 

συμπεριφερθούμε πιο σοβαρά στην προκειμένη περίπτωση, να μην κάνουμε 

ππατσιαρίσματα, όπως λέμε στα κυπριακά, αλλά να αφήσουμε το υπουργείο και τη 

Γενική Εισαγγελία να έρθουν ενώπιόν μας να μας φέρουν εκείνοι τις προτάσεις τους.  

Να αντιμετωπιστεί αυτή η κατάσταση στην ολότητά της, όχι αποσπασματικά. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είχε ζητήσει πρώτος το λόγο ο κ. Αγγελίδης και μετά ο κ. Ιωνάς. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Αν μου επιτρέπετε, από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, έχω την εντύπωση ότι η φράση “αβαρίες” είναι εντελώς 

εσφαλμένη και εκτός χρόνου και τόπου.  Έχω την εντύπωση επίσης ότι η προσπάθεια, 
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όπως ξεκίνησε με την πρωτοβουλία της επιτροπής για τροποποίηση του νόμου περί 

ΚΥΣΑΤΣ, για να καλυφθεί αυτή η ανάγκη ή αυτή η αδυναμία που η διοίκηση 

διαμόρφωσε, είναι ασυνέπεια, αφού το ΚΥΣΑΤΣ υπήρχε από το ’96 -η πρόβλεψη να 

λειτουργήσει αυτό το όργανο υπήρχε από το ’96- άσχετα εάν το όργανο λειτούργησε το 

2000.  Άρα, λοιπόν, η οποιαδήποτε επέμβαση της Βουλής στο νόμο περί ΚΥΣΑΤΣ θα 

αποτελούσε επέμβαση, η οποία νομικίστικα, όπως χαρακτηρίστηκε και σε άλλη 

περίπτωση, θα αποτελούσε αντισυνταγματική ενέργεια.  Γι’ αυτό, και για να μη φέρει την 

ευθύνη και πάλι η Βουλή, αλλά για να λύσει το πρόβλημα, εισηγηθήκαμε, με βάση τη 

νομολογία, να υπάρξει τροποποίηση στο νόμο του ’93 και μάλιστα χωρίς αναγνώριση 

από τη Βουλή των τίτλων αυτών σπουδών  Τούτο γιατί ήδη η διοίκηση έχει αναγνωρίσει 

τους τίτλους αυτούς με αποφάσεις της Ε∆Υ ή ΕΕΥ.  Άρα, λοιπόν, με την πρόταση 

νόμου αυτό το βάρος της διοίκησης που η ίδια ανέλαβε και εφήρμοσε για χρόνια να μην 

το στερηθούν πάλι από τη διοίκηση άλλοι που έχουν το ίδιο προσόν ή πτυχίο.   

 Ως εκ τούτου, δεν είναι ούτε επέμβαση για ανατροπή των αρμοδιοτήτων του 

ΚΥΣΑΤΣ.  Ακριβώς με την εισήγηση να πάμε στο νόμο του ’93 αποφεύγουμε αυτή την 

επέμβαση -και αυτό το απευθύνω, συνηγορώντας υπέρ του συναδέλφου κ. Κληρίδη, 

προς την πλευρά των συναδέλφων του ΑΚΕΛ- και επιπλέον δεν αναλαμβάνει η Βουλή 

την ευθύνη αυτή.  Είναι ευθύνη και κατάσταση που διαμόρφωσε η διοίκηση, η οποία τη 

διαμόρφωνε μέχρι το 2000, ενώ υπήρχε από το ’96 το ΚΥΣΑΤΣ, έστω και αν δε 

λειτουργούσε το ΚΥΣΑΤΣ, υπήρχε η βάση η νομοθετική, γι’ αυτό και λέμε ότι είναι 

ακριβώς δικαίωμα να τύχουν μεταχείρισης ίσης από τη διοίκηση.  Τίποτε άλλο.  ∆εν 

επεμβαίνει ο νομοθέτης, δεν επιβάλλει εις το ΚΥΣΑΤΣ να το αναγνωρίσει, το ΚΥΣΑΤΣ 

έχει τις διαδικασίες του και ας μη το αναγνωρίσει τελικά.  Για σκοπούς ΚΥΣΑΤΣ.  Για 

σκοπούς όμως διορισμού και προαγωγής στη δημόσια υπηρεσία και την εκπαιδευτική, 

που είναι ο νόμος του ’93, απλώς παρατείνουμε εκείνο που η διοίκηση διαμόρφωσε ως 
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κατάσταση, για να αποφύγουμε ανισότητες.   

 Και επιπλέον λέμε το εξής:  ∆εν είχα άποψη ισχυρή, τουλάχιστον εγώ, για ό,τι 

αφορά το ’95 ή το ’96.  Ε, λοιπόν, η παράταση του χρόνου ως εκεί... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 2005-2006. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Συγνώμη.  Ευχαριστώ, κύριε Προδρόμου,  2005 ή 2006.  Απλά δίνουμε αυτή τη 

δυνατότητα σε ευρύτερο αριθμό ανθρώπων που βρέθηκαν να είναι αναμεμειγμένοι σε 

αυτή την κατάσταση, με δεδομένη τη συγκεκριμένη ενέργεια της διοίκησης.  Άρα, 

λοιπόν, αν η διοίκηση έχει συνέπεια, που οφείλει να έχει κατά την καλή πίστη και τη 

νομολογία και πάλι, πρέπει διά της νομοθεσίας αυτής απλώς να επεκτείνει αυτό που 

ήδη είχε αποφασίσει, χωρίς να φέρει οποιοδήποτε επί τούτου βάρος η Βουλή, η οποία, 

ναι, οφείλει να ακούει και να ικανοποιεί δίκαια αιτήματα των πολιτών. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

  Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν ήθελα να μιλήσω πάλι· είναι διαδικαστική η πρόταση.   

 Έχω ακούσει την κ. Βασιλείου· έχω ακούσει κάτι που δεν το γνώριζα.  Έχω 

ακούσει τώρα και τον κ. Αγγελίδη, που επίσης εναποθέτει την ευθύνη στη διοίκηση, και 

διερωτώμαι και εισηγούμαι ταυτόχρονα, αφού η διοίκηση, δηλαδή ο Υπουργός Παιδείας 

και ο Γενικός Εισαγγελέας, η νέα διοίκηση, ζητούν κάποια πίστωση χρόνου για να 

έρθουν με θέση, να μην προχωρήσουμε σήμερα.  Να πάει το θέμα πίσω στην 

επιτροπή, να φέρουν τις προτάσεις τους και να τοποθετηθούμε.  ∆ε νομίζω ότι θα χαθεί 

ο κόσμος για μια εβδομάδα ή δέκα μέρες. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Απλώς, διαδικαστικά, θέλω να πληροφορήσω ότι, όταν αρχίσει η συζήτηση στη 

Βουλή, δεν επιτρέπεται αναβολή πλην μιας βδομάδος.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι αναβολή, κύριε Πρόεδρε, αλλά παραπομπή στην επιτροπή για μια 

βδομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όταν αρχίσει η συζήτηση, το μάξιμουμ που μπορεί να γίνει, αν η Βουλή το θέλει 

φυσικά, είναι... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αυτή είναι η εισήγησή μου, κύριε Πρόεδρε.  Καλώ το σώμα να τοποθετηθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Απλώς εγώ επικαλούμαι τον κανονισμό. 

 Είχε ζητήσει ο κ. Προδρόμου το λόγο. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της εισήγησης του κ. Κατσουρίδη, αν θα τεθεί για απόφαση, 

όχι για να μιλήσω.  ∆ιαφορετικά είναι ο κ. Νικολάου που έχει σειρά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Εγώ προσωπικά πιστεύω ότι όχι μόνο δεν είναι χρήσιμη, αλλά ούτε και σκόπιμη η 

παραπομπή για μία βδομάδα στην επιτροπή.  Ο υπουργός είπε, κατόπιν πιέσεως από 

την επιτροπή, ότι είναι ευθύνη της κυβέρνησης και κάποτε πρέπει να δει αυτά τα 

θέματα.  Είπε γενικά και αόριστα: «Εγώ θέλω ένα μήνα».  Κατόπιν παρακλήσεως, στη 

συνέχεια, κάποιων συναδέλφων και όχι πιέσεως πλέον είπε «άτε τρεις εβδομάδες».  Ε, 
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δε νομίζω ότι, αν πάμε πίσω στην επιτροπή, θα έχουμε οποιοδήποτε άλλο φως και 

θέλω να υπενθυμίσω ότι όλη η συζήτηση εδώ γίνεται σήμερα κατόπιν πολλών 

αναβολών.  Έχει υποβληθεί δεύτερη βελτιωμένη πρόταση νόμου, έχουν συζητηθεί και 

οι δύο προτάσεις νόμου, έχουν έρθει εδώ οι προτάσεις, αφού για δεύτερη και τρίτη 

φορά εκλήθηκε και ο Υπουργός Παιδείας.  Προσωπικά νομίζω ότι δεν έχει οτιδήποτε 

άλλο να ξεκαθαρίσει· φάνηκε και από τη συζήτηση που έγινε.  Αν μέλη του σώματος 

που δεν είναι μέλη της επιτροπής Παιδείας διασαφηνίζουν κάποια θέματα τώρα, στη 

συζήτηση, δε νομίζω ότι αυτός είναι λόγος για να αναβληθεί το όλο θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχω δύο ομιλητές, τον κ. Ιωνά και τον κ. Χατζηγεωργίου.  Θέλω να ξέρω αν 

υπάρχουν άλλοι, διότι μετά τον κατάλογο τον οποίο τώρα θα έχω εγώ θα κάνω έκκληση 

στη Βουλή να θεωρήσει τη συζήτηση ως τερματισθείσα.   

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 ∆ιαδικαστικά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Καλά, εσείς πάλι μπορείτε να μιλήσετε.  Είσαστε... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ ζητώ να τεθεί, όπως το έχετε διαμορφώσει εσείς, η εισήγηση 

ενώπιον του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαρίστως.  Εφόσον υπάρχει εισήγηση... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

  Αυτό είναι διαδικαστική εισήγηση. 
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Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Για τη διαδικαστική εισήγηση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Για τη διαδικαστική και μόνο. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Μάλιστα.  

 Το θέμα έχει εξεταστεί ενώπιον της επιτροπής στις 15 Απριλίου του 2003 και έχει 

εξεταστεί μετά από ανταλλαγή και κάποιων επιστολών... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να σας διακόψω.  Προκειμένου να αναβληθεί, δεν είναι για να παραπεμφθεί στην 

επιτροπή -η επιτροπή έχει κλείσει- είναι για το αν μερικές ομάδες θέλουν να το 

ξανασκεφτούν. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Όχι, όχι!  Να πω ότι το θέμα έχει εξαντληθεί και μάλιστα μετά από ανταλλαγή και 

κάποιων επιστολών, αφού είχαμε γραπτώς και τις απόψεις της Νομικής Υπηρεσίας στις 

7 Μαρτίου του 2003, η οποία μάλιστα διαπίστωνε αυτή την ανάγκη, δηλαδή να 

προχωρήσουμε σε κάποια ρύθμιση του θέματος, διότι το κενό το οποίο προέκυψε ήταν 

μετά από κάποιες αποφάσεις του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου.  Επί του ιδίου θέματος είχαμε 

ακούσει και τις απόψεις του Υπουργείου Παιδείας.  Ο κ. υπουργός δεν ήταν παρών.  Ο 

κ. υπουργός επιφυλάχθηκε να εκφράσει τις δικές του απόψεις στην τελευταία συνεδρία, 

αλλά προηγήθηκαν της συνεδρίας στην παρουσία του κ. υπουργού οι απόψεις τόσο του 

Υπουργείου Παιδείας όσο και της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, καθώς επίσης 

και οι προφορικές και γραπτές απόψεις της Γενικής Εισαγγελίας.  ∆ιερωτώμαι ποιος 

είναι ο λόγος της οποιασδήποτε αναβολής, μάλιστα για ένα θέμα για το οποίο υπάρχει 

κοινή πρόθεση από όλες τις πλευρές.  Και θα εξηγήσω στη συνέχεια, εάν μου δοθεί ο 
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λόγος, επί της ουσίας, γιατί υπάρχει αυτή η διάσταση απόψεων μεταξύ των δύο 

προτάσεων που είναι ενώπιόν μας, δηλαδή σε σχέση με την ημερομηνία που θα 

αναφέρεται στη συγκεκριμένη πρόταση που θα πρέπει να ψηφιστεί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα βάλω τη διαδικαστική πρόταση σε ψηφοφορία.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής για μια βδομάδα, όχι για παραπομπή στην 

επιτροπή -αυτό δε δικαιούμαι να το θέσω- αλλά για αναβολή για μία βδομάδα, για να 

συνεχιστεί η συζήτηση. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η πρόταση απορρίπτεται, αν είναι ισοψηφία.  Επομένως, συνεχίζεται η συζήτηση. 

 Έχω ομιλητές τον κ. Ιωνά, τον κ. Χατζηγεωργίου και τον κ. Προδρόμου.  ∆ε θα 

δώσω το λόγο σε άλλους που τώρα θα τον ζητήσουν. 

 Ο κ. Ιωνάς. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Τα όσα έχουν αναφερθεί είτε περί εκπτώσεων είτε πιθανών αδικιών είτε περί 

παρεμβάσεων ή επεμβάσεων ή για κάποιους οι οποίοι κλήθηκαν να παρακολουθήσουν 

κάποια μαθήματα είναι θέματα τα οποία αντανακλώνται και στις δύο προτάσεις που 
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είναι ενώπιόν σας. Η μόνη διαφορά που υπάρχει στις δύο προτάσεις αυτές είναι η 

καταληκτική ημερομηνία από την οποία θα αρχίσει να εφαρμόζεται η συγκεκριμένη 

νομοθεσία την οποία προτείνουμε.  Και η μία πρόταση προβλέπει την 1η Ιανουαρίου 

2000 και η άλλη την 1η Σεπτεμβρίου του 2002. 

 Και γιατί προέκυψε αυτή η ανάγκη, μετά από την πρόταση που είχαμε καταθέσει 

από κοινού όλοι με ημερομηνία την 1η Ιανουαρίου του 2000;  Ήταν μετά που είχαμε 

διαπιστώσει ότι η Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας στις 23 Σεπτεμβρίου 2002 είχε 

προχωρήσει με ανακοίνωσή της και είχε αναφέρει ότι δεν προτίθετο να εξετάσει ξανά με 

τον ίδιο τρόπο πτυχία παρόμοια, διότι οποιοιδήποτε ενδιαφερόμενοι θα έπρεπε να 

καταφεύγουν στο ΚΥΣΑΤΣ.  Μέχρι εκείνη την ημερομηνία ακολουθούσε την ίδια τακτική 

που ακολουθούσε και πριν την 1η Ιανουαρίου του 2000.  Και δεν μπορούμε, κύριε 

Πρόεδρε, να λύσουμε μερικώς το πρόβλημα.  Ουσιαστικά με την πρόταση την οποία 

υποβάλλουν οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ θα λύσουμε μερικώς το πρόβλημα.  Μόνο για 

κάποιους οι οποίοι αναφέρονται μέχρι εκείνη την ημερομηνία, μέχρι την 1η Ιανουαρίου 

2000, και θα αφήσουμε κάποιους άλλους, οι οποίοι μάλιστα είχαν την ίδια μεταχείριση 

και μετά την 1η Ιανουαρίου 2000 μέχρι την 1η Σεπτεμβρίου 2002 που η Επιτροπή 

Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας είχε αλλάξει την τακτική την οποία ακολουθούσε και 

παρέπεμπε όλους στο ΚΥΣΑΤΣ. 

 Γι’ αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, ουσιαστικά εκείνο το οποίο επιδιώκουμε και 

οφείλουμε, αφού συμφωνούμε ότι είναι αναγκαία μια τέτοια ρύθμιση, μια ρύθμιση 

δηλαδή, ανεξαρτήτως της ημερομηνίας, του θέματος όπως αυτό τίθεται, οφείλουμε να 

καλύψουμε όλες εκείνες τις περιπτώσεις και να μην εξαιρέσουμε κάποιους, απλά και 

μόνο για το λόγο ότι εμείς πιστεύουμε ότι θα έπρεπε να τεθεί μια άλλη ημερομηνία. 

 Πιστεύω ότι η πρόταση η οποία είναι ενώπιόν μας, και η οποία υποστηρίζεται από 

τη δική μας κοινοβουλευτική ομάδα, την κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ΗΚΟ και του 
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ΚΙΣΟΣ, είναι μια ισοζυγισμένη πρόταση η οποία θα λύσει ένα πρόβλημα που προέκυψε 

μετά από ασυνεννοησία που υπήρχε στα πλαίσια της λειτουργίας της Επιτροπής 

Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας.  Από τη στιγμή που το θέμα αποφασίστηκε να λυθεί οριστικά 

και να σταματήσει αυτή η μεταχείριση που υπήρχε, θα πρέπει, μέχρις εκείνο το χρόνο, 

να λύσουμε το πρόβλημα αυτό, ώστε να αποφευχθούν οι οποιεσδήποτε τυχόν αδικίες 

τις οποίες θα προκαλέσουμε με ψήφιση οποιασδήποτε άλλης νομοθεσίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χατζηγεωργίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να πω πρώτα κάτι για τον Υπουργό Παιδείας το οποίο ελέχθη και 

στην επιτροπή, αφού βγήκε στην επιφάνεια η ανάγκη να απευθυνθούμε σ’ εκείνη τη 

στιχομυθία.  Είχε πει, πράγματι, ο υπουργός ότι θέλει ένα μήνα, έγινε έκκληση για 

λιγότερο χρόνο, είπε τρεις βδομάδες και, επειδή εξακολουθούσε να υπάρχει η έκκληση, 

είπε για δύο βδομάδες, οι οποίες λήγουν μέσα σ’ αυτές τις μέρες.  Άρα, είχε μια λογική 

το αίτημα να το ξαναδούμε μια βδομάδα μετά. 

Όμως, αφού συνεχίζεται η συζήτηση, θέλω να πω το εξής:  Το επιχείρημα το δικό 

μας, συνάδελφοι, για την 1η Ιανουαρίου του 2000 είπαμε πού βασίζεται.  Βασίζεται 

πάνω στο ότι εκείνη ήταν η ημερομηνία που άρχισε να λειτουργεί το ΚΥΣΑΤΣ.  ∆εν είναι 

λογικό τούτο το πράγμα;  Εσάς το επιχείρημά σας για την 1η Σεπτεμβρίου του 2002 

βασίζεται σε ασθενέστερο λόγο, για να μην πω ότι δεν έχει ισχυρή λογική, δεν έχει 

καθόλου λογική, που λέει τι;  Την 1η Σεπτεμβρίου του 2002 η Επιτροπή Εκπαιδευτικής 

Υπηρεσίας είπε «δε θα δέχομαι πλέον να εξετάζω αυτού του είδους τα πτυχία».  Γιατί το 

έκανε την 1η Σεπτεμβρίου του 2002;  ∆ιότι βαρέθηκε να λέει «έννεν δουλειά μου τούτο 

το πράγμα» και μια μέρα έβκαλε ανακοίνωση.  Ε, είναι δυνατό τώρα να χρησιμοποιούμε 

εκείνη την ημερομηνία... 
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ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ...είτε το δεχόταν είτε όχι.  Αν έκαμνε κάποιο λάθος, δε συνεπάγεται ότι την 

ημερομηνία που αποφάσισε να διορθώσει το λάθος της εμείς πρέπει να την πάρουμε 

ως ημερομηνία άλλης απόφασης! 

 Άρα, δεν επιλύεται το πρόβλημα μόνιμα με την ημερομηνία που λέτε εσείς, διότι, 

επαναλαμβάνω, κανένας δε μας εγγυάται ότι δε θα υπάρξει αργότερα άλλη ομάδα 

ανθρώπων που θα πάει να σπουδάσει με αυτό τον τρόπο.  Άρα, πρέπει να είμαστε 

συνεπείς, αυτό είναι το κυριότερο, με το τι ψηφίσαμε.  Οργανώσαμε ένα θεσμό και 

είπαμε «εσείς, κύριοι, θα αποφασίζετε ποιοι έχουν πραγματικά πτυχία».  Ε, πώς 

ερχόμαστε και καταργούμε αυτό το πράγμα που το ψηφίσαμε εμείς;  Τολμώ να πω ότι 

είναι πιο σωστό να το ακυρώσουμε πλήρως και να πούμε ότι κάναμε λάθος.  Αλλά δε 

γίνεται να ερχόμαστε και να λέμε ψηφίσαμε νόμο, ώστε να υπάρχει αυτός ο οργανισμός, 

αλλά κάθε τρεις και μία να ερχόμαστε να παραβιάζουμε το νόμο.  είναι παράλογο! 

 Γι’ αυτό, επαναλαμβάνω, όσο κι αν ακούεται επαναληπτικό, ότι είναι έκκλησή μας 

να ακουστεί η πιο βάσιμη λογική που ακούστηκε εδώ, που είναι, ναι, να δεχθούμε να 

αναγνωριστούν τα πτυχία που λήφθηκαν την ημέρα που άρχισε λειτουργία το ΚΥΣΑΤΣ 

και, ακόμα παραπάνω, ακόμη κι εκείνων οι οποίοι άρχισαν να εκπαιδεύονται την ημέρα 

εκείνη, που σημαίνει ότι μπορεί να το πάρουν και σε ένα και σε δυο και σε τρία και σε 

τέσσερα χρόνια από σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο τελευταίος ομιλητής, ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Η συζήτηση και τα επιχειρήματα που έχουν ακουστεί για το ΚΥΣΑΤΣ, λυπούμαι 

που το αναφέρω, είναι εκτός θέματος.  Το θέμα το οποίο συζητούμε σήμερα δεν έχει να 

κάμει σε τίποτε απολύτως με το Κυπριακό Συμβούλιο Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών, 

για τον απλούστατο λόγο ότι η γνωμάτευση του ΚΥΣΑΤΣ γι’ αυτούς τους επίμαχους 

τίτλους, για να ξέρουμε και για ποιο πράγμα μιλούμε, είναι ότι το ΚΥΣΑΤΣ δεν έχει τη 

δυνατότητα να τους κρίνει.  Γιατί;  Γιατί το είδος φοίτησης, αυτής της φοίτησης...  

Ακούγοντας εδώ τους συναδέλφους -κι εδώ είναι που έγινε η ανεπίτρεπτη παρέμβαση 

της Βουλής- κάποιοι αγόρευσαν για κάποιους τίτλους που έχουν εκεί έξω κάποιοι 

άνθρωποι, ανίσχυροι πολίτες που δεν έχουν τη δύναμη αυτού του βήματος, και τους 

καταδίκασαν ότι περίπου κάνουν και εμπόριο τίτλων, μας είπαν από την πλευρά του 

ΑΚΕΛ.  Εδώ είναι που δεν έχει δικαίωμα να αποφαίνεται ένα δημόσιο πρόσωπο, και 

μάλιστα ο βουλευτής, κρίνοντας τίτλους.  Κάποιοι έκριναν τίτλους σ’ αυτή την αίθουσα!   

 Τη νομοθεσία που λέμε να ψηφιστεί, την έχει εξηγήσει ο κ. Αγγελίδης πολύ 

καθαρά, και, όταν είπε ο κ. Κατσουρίδης ότι, ακούγοντας τον κ. Αγγελίδη, κάποια 

πράγματα ξεκαθάρισαν, εγώ ήλπιζα ότι θα κατανοούσαν και από την πλευρά του ΑΚΕΛ 

ότι αυτό που ζητούμε να ψηφιστεί είναι πολύ απλό.  Λέμε ότι τίτλοι οι οποίοι 

αναγνωρίζονταν, έχουν αναγνωριστεί από αυτή την πολιτεία -δεν είναι η Βουλή που 

τους αναγνωρίζει- από τη διοίκηση της χώρας, με οποιαδήποτε μορφή της, είτε είναι το 

ΚΥΣΑΤΣ πλέον είτε είναι η Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας και η Επιτροπή 

∆ημόσιας Υπηρεσίας προ τινός, εάν έχουν αναγνωρίσει κάποιους τίτλους, αυτοί οι τίτλοι 

και οι ίδιοι τίτλοι με αυτούς να συνεχίζουν να αναγνωρίζονται μέχρι κάποιας 

ημερομηνίας.  Αυτό είναι που ψηφίζουμε.  ∆εν είμαι νομικός, βεβαίως, αλλά εγώ δεν 

αντιλαμβάνομαι με την κοινή λογική ότι εδώ συντρέχει λόγος, ότι υπάρχει θέμα 

συνταγματικότητας, διότι βεβαίως... 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 
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 Να σας διακόψω να ρωτήσω κάτι; 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Ναι, βεβαίως. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Έχετε δίκαιο ότι αυτό ψηφίζουμε, μία άλλη ημερομηνία.  Το ερώτημα είναι γιατί η 

άλλη ημερομηνία; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ακούστηκαν τα επιχειρήματα, να παρακαλέσω... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 ∆εν είναι μόνο θέμα ημερομηνίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Προδρόμου, σας παρακαλώ, σύντομα, γιατί νομίζω ότι τα επιχειρήματα 

ακούστηκαν. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Σύντομα, κύριε Πρόεδρε, αλλά δεν είναι θέμα επιχειρημάτων.  Εγώ ομολογώ ότι, 

αν ανέβηκα στο βήμα, είναι γιατί θέλω να απαντήσω σε κάποια πράγματα, διότι 

προσωπικά έχω θιγεί και από κάποιους χαρακτηρισμούς.  Εδώ μας είπαν ότι ορισμένοι 

από εμάς, κάποια πλευρά, είναι υπερευαίσθητοι σε κάποιες πιέσεις, ενώ κάποιοι άλλοι 

είναι άτεγκτοι και αντικειμενικοί.  Και περιμένω ότι το ΑΚΕΛ την επόμενη βδομάδα, για 

να δείξει συνέπεια, θα καταψηφίσει την πρόταση που φέρνει η κυβέρνηση να 

αναγνωρίσουμε ότι πενταετούς διάρκειας τίτλοι σπουδών μπορεί να είναι και πτυχίο και 

μεταπτυχιακό, διότι και εκεί ασκήθηκαν πιέσεις, κύριοι συνάδελφοι.  Και, αν το κριτήριο 

είναι να μην υποκύπτουμε σε πιέσεις, να το καταψηφίσετε και εκείνο!  Εμείς θα το 

ψηφίσουμε. 

 Επιπρόσθετα, με έχει θίξει περισσότερο η αναφορά που έγινε εδώ.  Κάποιος 
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συνάδελφος λέει να έρθει στην επιτροπή Παιδείας, σε συνεδρίασή της κεκλεισμένων 

των θυρών, και να μας πει ποιοι οργάνωναν ομάδες πολιτών, για να παν να κάνουν 

αυτά τα μεταπτυχιακά.  Ε, τι να πούμε, όταν ένα ολόκληρο κόμμα για χρόνια έστελλε 

ανθρώπους να σπουδάσουν σε κάποιες χώρες και σήμερα θα πιέζει να αναγνωριστούν 

αυτοί οι τίτλοι σπουδών;  Θα πρέπει να πούμε και πάλι ότι εδώ είναι ένα εμπόριο 

τίτλων, όπως μας είπαν;  Εγώ πιστεύω ότι θα πρέπει να κρατηθούμε μακριά από 

τέτοιου είδους χαρακτηρισμούς.  ∆εν είναι θέμα που αφορά το ΚΥΣΑΤΣ αυτό που 

αποφασίζουμε. 

 Εάν έγινε λόγος για την 1η Σεπτεμβρίου 2002 -και θέλω να διορθώσω, κύριε 

Πρόεδρε, δεν είναι ούτε ανακοίνωση του ΚΥΣΑΤΣ ούτε του Υπουργείου Παιδείας, ήταν 

ανακοίνωση της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, η οποία μέχρι τότε άφηνε τους 

πολίτες να ξέρουν ότι αυτοί οι τίτλοι αναγνωρίζονται, και εκείνη την ημέρα με εκείνη την 

ανακοίνωση δεν τους είπαν ότι αυτοί οι τίτλοι δεν αναγνωρίζονται- είναι γιατί είπε η 

επιτροπή, επειδή υπάρχουν αμφιβολίες ή επειδή δεν είναι αρμοδιότητά της, να 

πηγαίνουν στο ΚΥΣΑΤΣ.  Αυτή είναι η διαφορά και γι’ αυτό είχε επιλεγεί αυτή η 

ημερομηνία.  Αλλά η διαφορά ημερομηνίας, κύριοι συνάδελφοι, δεν έχει πρακτικό 

αποτέλεσμα.  Αν όλοι ξέρουμε και αναγνωρίζουμε ότι ένας, αναλαμβάνοντας τέτοιες 

σπουδές στις αρχές του 2000, μέχρι το 2000 που θέλει η μία πλευρά, μπορεί να κάμει 

και τέσσερα, πέντε χρόνια, για να ολοκληρώσει αυτές τις σπουδές, τότε και πάλι θα 

πάμε το 2005.  Άρα, η μεταβατικότητα δε μετριέται ποσοτικά, αλλά θα πρέπει να 

επιμετρηθεί ως προς το αποτέλεσμα. 

 Εμείς τώρα εδώ, σήμερα, κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να διευκρινίσουμε ακόμα κάτι, 

επειδή έγινε μονοπώλιο αυτής της συζήτησης, κάτι που το ξέρουν οι περισσότεροι, δε 

νομοθετούμε ούτε μιλούμε μόνο για κάποια μεταπτυχιακά.  Μιλούμε για τίτλους 

σπουδών.  Παρόμοια τύχη έχουν και άλλοι τίτλοι σπουδών και, αν κάποιοι συνάδελφοι 
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δεν είναι ενήμεροι, υπάρχουν τίτλοι που έχουν αποκτηθεί από υπαλλήλους αυτού του 

κράτους, με τη συνενοχή, αν θέλετε, με τη συνέργεια του κράτους, διοργανώνοντας 

μαθήματα, προγράμματα σπουδών που τους έδωσαν τέτοιους τίτλους, οι οποίοι 

διαφορετικά δε θα μπορούσαν να αναγνωριστούν.  Και το μείζον θέμα το οποίο τίθεται 

εδώ σήμερα δεν είναι η αξιοπιστία του συστήματος αναγνωρίσεως τίτλων σπουδών.  Το 

μείζον θέμα, που είναι ίσως πάνω και από αυτό, είναι η συνέπεια της διοίκησης, η 

συνέπεια του κράτους, η ίση μεταχείριση ίδιων περιπτώσεων, είναι οι αρχές του 

ορθολογισμού που πρέπει να χαρακτηρίζουν τη χρηστή διοίκηση.  Είναι θέμα χρηστής 

διοίκησης πρωτίστως και μετά τίτλων σπουδών. 

 Εκεί είναι που η Βουλή κάνει μια παρέμβαση στη νομοθεσία, όχι αναγνωρίζοντας 

τίτλους, αλλά, το επαναλαμβάνω, λέγοντας ότι τίτλοι οι οποίοι ήδη έχουν αναγνωριστεί -

από ποιον;  από τη διοίκηση, όχι από τη Βουλή- και όμοιοί τους θα συνεχίσουν να 

αναγνωρίζονται μέχρι μιας στιγμής, όταν πλέον θα είναι ενήμεροι όλοι οι ενδιαφερόμενοι 

με ίσους όρους και όχι διότι κάποιοι προνομιακά μπορεί να το ήξεραν, ενώ κάποιοι 

άλλοι αρκούνταν στο να βλέπουν τι γίνεται γύρω τους.  Αν έβλεπαν ότι στο συνάδελφό 

τους, στο γείτονά τους, στο φίλο τους είχε αναγνωριστεί αυτός ο τίτλος, δικαιολογημένα 

ποια θα είναι η απάντηση της διοίκησης, αν ο άνθρωπος αυτός ανέλαβε τις ίδιες 

σπουδές;  Ποιος τον ενημέρωσε;  Είπε κάποιος συνάδελφος ότι δε δικαιολογείται άγνοια 

των νόμων. βεβαίως, σαφώς! Όμως εδώ δεν ήταν πρόβλημα άγνοιας των νόμων.   Ούτε 

θα πρέπει εκ προοιμίου να αποφασίσουμε, έστω και στη συζήτησή μας αυτή, ότι αυτοί 

οι τίτλοι δεν αναγνωρίζονται.  Εγώ λέω ειλικρινά, δεν ξέρω ούτε αν πρέπει να 

αναγνωριστούν ούτε αν δεν πρέπει.  Αυτό το οποίο είναι η αδυναμία του συστήματος 

σήμερα είναι το ότι με τους κανονισμούς που έχει, με τα κριτήρια που έχει δεν είναι σε 

θέση να κρίνει τέτοιους τίτλους, όπως, κύριοι συνάδελφοι, τουλάχιστον εσείς της 

επιτροπής Παιδείας, ξέρετε πολύ καλά ότι το ΚΥΣΑΤΣ μέχρι τώρα δεν μπορούσε να 
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κρίνει τους τίτλους που αποκτώνται με εξ αποστάσεως σπουδές, διότι δεν υπήρχε το 

νομοθετικό πλαίσιο, όχι διότι αυτοί οι τίτλοι δε θα αναγνωρίζονται ποτέ. 

 Επομένως, θα πρέπει να είμαστε πολύ ξεκάθαροι για το τι ψηφίζουμε και πιστεύω 

ότι η διαφορά που έχει αναδειχθεί ανάμεσα στις δύο πλευρές, ότι είναι διαφορά 

ημερομηνιών, είναι πλασματική.  δεν είναι διαφορά ημερομηνιών.  Αν αποφασίσουμε να 

ρυθμίσουμε αυτό το θέμα χρηστής διοίκησης και σωστής συμπεριφοράς του κράτους 

μας έναντι των πολιτών, θα πρέπει να το λύσουμε μέχρις εκεί που υπάρχει το 

πρόβλημα, όχι στη μέση, γιατί διαφορετικά θα δημιουργήσουμε άλλα προβλήματα. 

 Θέλω, κύριε Πρόεδρε, κατεβαίνοντας από το βήμα να καταθέσω, επειδή έχουν 

ακουστεί πολλά, αυτή εδώ την επιστολή που είναι μια επιστολή επώνυμη, κάποιου 

πολίτη ο οποίος μάλιστα πολύ σύντομα, σε μερικές βδομάδες, βγαίνει σε σύνταξη, ο 

οποίος άνθρωπος έχει κάμει τέτοιο πρόγραμμα σπουδών, και στον καιρό του φυσικά 

είχε αναγνωριστεί, έχει αναγκαστεί, έχει οδηγηθεί να κάμει τέτοιες σπουδές μερικής 

παρακολούθησης επί σειρά ετών και παραθέτει τις δοκιμασίες τις οποίες έχει περάσει ο 

άνθρωπος, λέγοντας ότι δεν έχει κανένα όφελος από το τι θα αποφασίσει σήμερα η 

Βουλή, αλλά τον ίδιο τον απασχολεί το θέμα της δικαιοσύνης και της χρηστής διοίκησης 

και περιγράφοντας τι είναι αυτές οι σπουδές και γιατί δεν είναι ίσως διαφορετικές από 

άλλες σπουδές.  Θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, να την καταθέσω, εφόσον είναι και 

επώνυμη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω πως δε θα επιτρέψω την κατάθεσή της, διότι είναι επιστολή ενός πολίτη,  

δεν κατατίθεται ως επίσημο έγγραφο. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Με συγχωρείτε, δεν ήθελα να παραβώ οποιαδήποτε αρχή.  Η πρόθεσή μου ήταν  

να τη διαβάσω, αλλά αντιλαμβάνομαι ότι... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μας την είπατε. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 ...αντιλαμβάνομαι ότι ο χρόνος δεν το επιτρέπει.  Εν πάση περιπτώσει, στα μέλη 

της επιτροπής τουλάχιστον θα διανεμηθεί και μπορεί να διανεμηθεί και στους 

υπόλοιπους συναδέλφους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτό μάλιστα. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ύο λεπτά μόνο, κύριε Κατσουρίδη, για να κλείσουμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της ουσίας δε θα πω απολύτως τίποτε, παρ’ όλο που θα 

μπορούσα να πω πολλά, αλλά σίγουρα στην προσβολή του κ. Προδρόμου, που 

φαίνεται ότι δεν μπορεί να απαλλαγεί από κάποια πράγματα, δεν μπορώ να μην 

απαντήσω. 

 Έχει πει ο κ. Προδρόμου για εμπόριο τίτλων σπουδών από το ΑΚΕΛ.  Βέβαια, 

αντιλαμβάνομαι ότι πονεί πολύ ορισμένους το γεγονός ότι άνθρωποι που με κανένα 

άλλο τρόπο δε θα μπορούσαν να σπουδάσουν σπούδασαν με υποτροφίες που 

χορήγησαν τα κράτη εκείνα.  Και σπούδασαν όχι μόνο άνθρωποι του ΑΚΕΛ, αλλά όλων 

των χώρων, όπως γνωρίζετε πολύ καλά.  Και βέβαια αντιλαμβάνομαι ότι κάποιοι 

νιώθουν δυστυχείς, γιατί καταργήθηκε το μονοπώλιο της πανεπιστημιακής μόρφωσης 

και βρήκαν στο δρόμο τους, είτε τον κομματικό είτε και τον προσωπικό, ανθρώπους 

που μπορούν να τους αντιμετωπίσουν και με το εφόδιο της μόρφωσης.  ∆ε θέλω να 
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πάω παρακάτω και να μιλήσω για όσους έκαναν εμπόριο την πατρίδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να μην αλλάξουμε το θέμα, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Την ώρα που τα λέει ο κ. Προδρόμου δε βλέπω κανέναν να αντιδρά, κύριε 

Πουργουρίδη.  Κανέναν δε βλέπω να αντιδρά!  Έγινε τακτική και συνήθειο πλέον αυτό 

το πράγμα. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Εσείς μιλήσατε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Προδρόμου, εμείς δεν είπαμε ούτε για σας ούτε για το κόμμα σας.  Μιλήσατε 

για ένα κόμμα ότι έκαμνε εμπόριο! 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Είπατε για συνδικαλιστική οργάνωση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μιλήσατε για ένα κόμμα ότι έκαμνε εμπόριο! 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Είπατε για συνδικαλιστική οργάνωση! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, δεν μπορούσαν να πηγαίνουν όλοι Γαλλία και Αγγλία, κύριε... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Είπατε για συνδικαλιστική οργάνωση! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

...και ευτυχώς που βρέθηκαν κάποιες χώρες να παραχωρήσουν υποτροφίες.  

Και έχετε προσβάλει χιλιάδες ανθρώπους, οι οποίοι όμως δίνουν μάθημα που δεν 
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αρέσει φαίνεται σ’ ένα άλλο επίπεδο, το πολιτικό.  Λοιπόν, ως εδώ και, αν επιθυμείτε, 

μπορούμε να κάνουμε ευρύτερη συζήτηση περί εμπορίας ιδανικών την άλλη Πέμπτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω ότι φεύγουμε από το θέμα ολωσδιόλου.  Είπατε κάτι, σας απήντησε... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε, απλώς θέλω προσωπικά να αποκαταστήσω.... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω ότι φεύγουμε από το θέμα ολωσδιόλου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

Είπατε κάτι, απλώς σας απήντησε... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

...απλώς θέλω προσωπικά να αποκαταστήσω ό,τι είπα, δεν είπα αυτό το 

πράγμα.  Από την άλλη πλευρά καταγγέλθηκε κάποια μαζική οργάνωση, συνδικαλιστική 

οργάνωση αυτού του τόπου ότι κάνει εμπόριο τίτλων και είπα εγώ ότι δε θα ήθελα να 

πω ότι και το ΑΚΕΛ, ένα κόμμα, έκαμνε εμπόριο τίτλων, όταν έστελλε φοιτητές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω απαντήθησαν, θα θεωρήσω το θέμα εξαντλημένο.  Με την άδειά σας, 

κύριε Πουργουρίδη, διότι, νομίζω έχει πράγματι εξαντληθεί και τώρα πλέον μπαίνουμε 

σε μία αντιδικία για άλλα θέματα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε θα απαντήσω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μπαίνουμε στο υπ’ αριθμόν 7 θέμα.  Αν επιμένετε, θα σας δώσω το λόγο, κύριε 
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Πουργουρίδη, δεν είναι αυτό το θέμα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αφού βάζετε, ως προεδρεύων, έτσι το θέμα, θα σεβαστώ την έκκλησή σας και δε 

θα επιμένω, αλλά να μη νομίζουν κάποιοι ότι αυτού του είδους οι προκλήσεις θα 

μπορούν να μένουν αναπάντητες.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Πιττοκοπίτη, νομίζω ότι... δε νομίζω.   

 Λοιπόν πάμε στο υπ’ αριθμόν 7 θέμα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχει τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Για ποιο θέμα;  Για το θέμα 7 ή 8; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Για το 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει τροπολογία από το ΑΚΕΛ για το θέμα 7, ορίστε.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι αυτά που έχουν αναφέρει, είναι γραπτή η τροπολογία, να την αναφέρουμε: 

ΠΡΟΤΕΙΝΟΜΕΝΗ ΤΡΟΠΟΛΟΓΙΑ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΟΜΑ∆ΑΣ ΑΚΕΛ-

ΑΡΙΣΤΕΡΑ-ΝΕΕΣ ∆ΥΝΑΜΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «Ο 

ΠΕΡΙ ΑΝΑΓΝΩΡΙΣΗΣ ΤΙΤΛΩΝ ΣΠΟΥ∆ΩΝ ΑΝΩΤΕΡΗΣ ΚΑΙ ΑΝΩΤΑΤΗΣ 

ΕΚΠΑΙ∆ΕΥΣΗΣ ΚΑΙ ΠΑΡΟΧΗΣ ΣΧΕΤΙΚΩΝ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 2003» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 της πιο πάνω πρότασης νόμου 
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ως ακολούθως: 

 Η παράγραφος (β) του προτεινόμενου στο άρθρο 12 του βασικού νόμου νέου 

εδαφίου (4) τροποποιείται ως ακολούθως: 

(1) με την αντικατάσταση από την υποπαράγραφο (i) αυτής της φράσης “1η   

Σεπτεμβρίου 2002” (δεύτερη γραμμή) με τη φράση “1η Ιανουαρίου 2000”.  

(2) με την αντικατάσταση από την πρώτη επιφύλαξη της  υποπαραγράφου (i) 

αυτής της φράσης “1η Σεπτεμβρίου 2002” (τρίτη και τέταρτη γραμμή) με τη 

φράση “1η Ιανουαρίου 2000”.    

(3) με την αντικατάσταση από τη δεύτερη επιφύλαξη της υποπαραγράφου (i) αυτής 

της φράσης  “1η Σεπτεμβρίου 2002” (όγδοη και ένατη γραμμή) και της φράσης 

“1η Σεπτεμβρίου 2002” (εντέκατη γραμμή) με τη φράση “1η Ιανουαρίου 2000” 

αντίστοιχα και με τη διαγραφή της φράσης “και νοουμένου ότι οι όμοιοι αυτοί 

τίτλοι σε κάθε περίπτωση θα αποκτηθούν μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2006.” 

(εντέκατη, δωδέκατη και δέκατη τρίτη γραμμή). 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

∆εκαέξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τα άρθρα απορρίπτονται με είκοσι τέσσερις ψήφους εναντίον, δεκαέξι ψήφους 

υπέρ και δύο αποχές. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θέλω να ξεγελάσω τους συναδέλφους, αλλά με το κανένας 
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ουσιαστικά έχει απορριφθεί ο νόμος.  Έχει κλείσει το θέμα, άρα δεν υπάρχει ο νόμος.  

Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα έχει απορριφθεί.  Με βάση το τι έγινε αυτή τη στιγμή, έχει 

απορριφθεί το 7.  Ερώτησε ο προεδρεύων αν ψηφίζει κάποιος υπέρ, αν υπερψηφίζει 

και απαντήσατε κανένας και ουδείς σήκωσε χέρι.  Ωραία, το υπ’  αριθμόν 7 δεν 

υφίσταται.  Εντάξει.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα απορρίπτεται.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 8 θέματος.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 2.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αποχές; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και 

μία αποχή. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αναγνώρισης ∆ιπλωμάτων ή Τίτλων 

Αναγνωρισμένων Πανεπιστημίων και Άλλων Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων του Εξωτερικού 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ εναντίον.    

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ 

εναντίον και δύο αποχές.  

 Τα θέματα από 9 μέχρι 14 έχουν κοινή έκθεση.  Τα θέματα αυτά είναι «Ο περί του 

Πρωτοκόλλου του Κιότο για τις Εκπομπές Αερίων που Συμβάλλουν στο Φαινόμενο του 
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Θερμοκηπίου (Κυρωτικός) Νόμος του 2003», «Ο περί της Συμφωνίας της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας και της ∆ημοκρατίας της Σλοβενίας για Καταπολέμηση του Οργανωμένου 

Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 2003», «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 

Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ισλαμικής 

∆ημοκρατίας του Ιράν για Συνεργασία στους Τομείς του Πολιτισμού, της Παιδείας και 

της Επιστήμης (Κυρωτικός) Νόμος του 2003», «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ των 

Κυβερνήσεων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της ∆ημοκρατίας του Λιβάνου για 

Πολιτιστική, Εκπαιδευτική και Επιστημονική Συνεργασία (Κυρωτικός) Νόμος του 2003»,   

«Ο περί της Περιεκτικής Συνθήκης για την Απαγόρευση των Πυρηνικών ∆οκιμών 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2003» και «Ο περί του Πρόσθετου Πρωτοκόλλου 

(Πρωτοκόλλου IV) της 13ης Οκτωβρίου 1995 και περί του Τροποποιημένου την 3η 

Μαΐου 1996 Πρωτοκόλλου ΙΙ της Σύμβασης για τις Απαγορεύσεις ή τους Περιορισμούς 

της Χρήσης Ορισμένων Συμβατικών Όπλων που Λογίζονται ως Υπερβολικά Επιβλαβή 

ή που Προκαλούν Συνέπειες χωρίς ∆ιάκριση της 10ης Οκτωβρίου 1980 (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για τα νομοσχέδια που 

αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 

 Νίκος Αναστασιάδης, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 ∆ημήτρης Συλλούρης Γιώργος Βαρνάβα 

 Τάκης Χατζηγεωργίου   Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε τα νομοσχέδια που 

αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε 

στις 6 Ιουνίου 2003.  Στη  συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των 
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Υπουργείων Εξωτερικών, Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ∆ικαιοσύνης 

και ∆ημοσίας Τάξεως και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  

Εκπρόσωποι των Υπουργείων Παιδείας και Πολιτισμού και Άμυνας, παρ’ όλον ότι 

κλήθηκαν, δεν κατέστη δυνατό να παρευρεθούν. 

 Με το πρώτο νομοσχέδιο σκοπείται η κύρωση του Πρωτοκόλλου του Κιότο για τις 

Εκπομπές Αερίων που Συμβάλλουν στο Φαινόμενο του Θερμοκηπίου, η επικύρωση του 

οποίου έχει αποφασιστεί από την Κυπριακή ∆ημοκρατία με την υπ’ αριθμόν 48.564 και 

με ημερομηνία 29 Οκτωβρίου 1998 απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου.  Το εν λόγω 

πρωτόκολλο, που συνοδεύει τη σύμβαση πλαίσιο των Ηνωμένων Εθνών για τις 

κλιματικές αλλαγές, καθορίζει δεσμευτικούς στόχους εκπομπών, που θα πρέπει να 

πετύχουν οι βιομηχανικές χώρες μέχρι το 2012, οι οποίοι αποσκοπούν στη μείωση των 

εκπομπών των αεριών του θερμοκηπίου.  ∆εδομένου ότι το πρωτόκολλο αυτό έχει ήδη 

επικυρωθεί τόσο από την Ευρωπαϊκή Ένωση όσο και από τις άλλες εντασσόμενες 

χώρες, κρίνεται αναγκαία η επικύρωσή του και από την Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

 Με το δεύτερο νομοσχέδιο σκοπείται η κύρωση της Συμφωνίας της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας και της ∆ημοκρατίας της Σλοβενίας για Καταπολέμηση του Οργανωμένου 

Εγκλήματος, της οποίας η υπογραφή έχει εγκριθεί με την υπ’ αριθμόν 53.060 και με 

ημερομηνία 24 Ιανουαρίου 2001 απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου.  Ειδικότερα, η 

συμφωνία προνοεί για τη συνεργασία μεταξύ των δύο κρατών στην πρόληψη της 

τρομοκρατίας, της παράνομης διακίνησης ναρκωτικών και του οργανωμένου 

εγκλήματος, στην εξιχνίαση και ποινική δίωξη τέτοιων μορφών εγκλήματος, καθώς και 

στην πρόληψη, εξιχνίαση και ποινική δίωξη άλλων μορφών εγκλήματος.   

 Με το τρίτο νομοσχέδιο σκοπείται η κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ της 

Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ισλαμικής 

∆ημοκρατίας του Ιράν για Συνεργασία στους Τομείς του Πολιτισμού, της Παιδείας και 
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της Επιστήμης, της οποίας η υπογραφή εγκρίθηκε με την υπ’ αριθμόν 52.764 και με 

ημερομηνία 5 ∆εκεμβρίου 2000 απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου.  Η εν λόγω 

συμφωνία προνοεί για τη συνεργασία και τις ανταλλαγές επισκέψεων επιστημονικών και 

ερευνητικών ομάδων, καθώς και για ανταλλαγές βιβλίων και εκδόσεων σχετικών με την 

επιστήμη, τον πολιτισμό και την τέχνη.   

 Με το τέταρτο νομοσχέδιο σκοπείται η κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ των 

Κυβερνήσεων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της ∆ημοκρατίας του Λιβάνου για 

Πολιτιστική, Εκπαιδευτική και Επιστημονική Συνεργασία, της οποίας η υπογραφή 

εγκρίθηκε με την υπ’  αριθμόν 56.263 και με ημερομηνία 28 Αυγούστου 2002 απόφαση 

του Υπουργικού Συμβουλίου.  Ειδικότερα, η συμφωνία αυτή περιλαμβάνει πρόνοιες για 

συνεργασία και ανταλλαγές στους τομείς του πολιτισμού, της επιστήμης και της 

παιδείας.   

 Με το πέμπτο νομοσχέδιο σκοπείται η κύρωση της Περιεκτικής Συνθήκης για την 

Απαγόρευση των Πυρηνικών ∆οκιμών, της οποίας η κύρωση από την Κυπριακή 

∆ημοκρατία αποφασίστηκε με την υπ’  αριθμόν 46.218 και με ημερομηνία 18 Ιουνίου 

1997 απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου.   Η εν λόγω συνθήκη προνοεί για την 

ολοκληρωτική απαγόρευση των πυρηνικών δοκιμών.   

 Με το έκτο νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση του βασικού κυρωτικού νόμου 

(Ν. 206(ΙΙΙ)/1998), έτσι ώστε να κυρωθούν το Πρόσθετο Πρωτόκολλο (Πρωτόκολλο IV) 

της 13ης Οκτωβρίου 1995, σχετικά με τα όπλα λέιζερ που προκαλούν τύφλωση, και το 

Τροποποιημένο την 3η Μαΐου 1996 Πρωτόκολλο ΙΙ για την απαγόρευση ή τον 

περιορισμό της χρήσης ναρκών, παγίδων και άλλων μηχανισμών της Σύμβασης για τις 

Απαγορεύσεις ή τους Περιορισμούς της Χρήσης Ορισμένων Συμβατικών Όπλων που 

Λογίζονται ως Υπερβολικά Επιβλαβή ή που Προκαλούν Συνέπειες χωρίς ∆ιάκριση της 

10ης Οκτωβρίου 1980, που κυρώθηκε με τον πιο πάνω βασικό νόμο.  Τα εν λόγω 
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πρωτόκολλα εγκρίθηκαν με την υπ’  αριθμόν 65.936 και με ημερομηνία 18 ∆εκεμβρίου 

2002 απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου.   

 Η επιψήφιση των πιο πάνω νομοσχεδίων από τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

απαιτείται για την κατά νόμο κύρωση των συμφωνιών, πρωτοκόλλων και συνθηκών στα 

οποία αναφέρονται, με βάση το άρθρο 169.2 του Συντάγματος της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, με βάση τα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν 

της από τα αρμόδια υπουργεία, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό 

αναφορά νομοσχεδίων, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε 

νόμους, όπως αυτά έχουν τελικά διαμορφωθεί, για την κατά νόμο κύρωση των 

συμβάσεων, συμφωνιών και πρωτοκόλλων στα οποία αναφέρονται. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί του Πρωτοκόλλου του Κιότο για τις Εκπομπές Αερίων που Συμβάλλουν 

στο Φαινόμενο του Θερμοκηπίου (Κυρωτικός) Νόμος του 2003.  

  (Αρ. Φακ. 23.01.093.2003) 

2. Ο περί της Συμφωνίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της ∆ημοκρατίας της 

Σλοβενίας για Καταπολέμηση του Οργανωμένου Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος 

του 2003.  

(Αρ. Φακ. 23.01.092.2003) 

3. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 

της Κυβέρνησης της Ισλαμικής ∆ημοκρατίας του Ιράν για Συνεργασία στους Τομείς 

του Πολιτισμού, της Παιδείας και της Επιστήμης (Κυρωτικός) Νόμος του 2003.  

 (Αρ. Φακ. 23.01.071.2003)  

4. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ των Κυβερνήσεων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 

της ∆ημοκρατίας του Λιβάνου για Πολιτιστική, Εκπαιδευτική και Επιστημονική 
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Συνεργασία (Κυρωτικός) Νόμος του 2003.  

  (Αρ. Φακ. 23.01.075.2003) 

5. Ο περί της Περιεκτικής Συνθήκης για την Απαγόρευση των Πυρηνικών ∆οκιμών 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2003.  

 (Αρ. Φακ. 23.01.101.2003) 

6. Ο περί του Πρόσθετου Πρωτοκόλλου (Πρωτοκόλλου IV) της 13ης Οκτωβρίου 

1995 και περί του Τροποποιημένου την 3η Μαΐου 1996 Πρωτοκόλλου ΙΙ της 

Σύμβασης για τις Απαγορεύσεις ή τους Περιορισμούς της Χρήσης Ορισμένων 

Συμβατικών Όπλων που Λογίζονται ως Υπερβολικά Επιβλαβή ή που Προκαλούν 

Συνέπειες χωρίς ∆ιάκριση της 10ης Οκτωβρίου 1980 (Κυρωτικός) Νόμος του 2003.         

(Αρ. Φακ. 23.01.105.2003) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί αυτών των θεμάτων; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στην κατ’ άρθρον ψήφιση των διαφόρων 

νόμων. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 9 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση του Πρωτοκόλλου.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Πρωτοκόλλου του Κιότο για τις 

Εκπομπές Αερίων που Συμβάλλουν στο Φαινόμενο του Θερμοκηπίου (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 2.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας και της ∆ημοκρατίας της Σλοβενίας για Καταπολέμηση του Οργανωμένου 

Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 2003.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 11 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης 

της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ισλαμικής ∆ημοκρατίας του Ιράν 

για Συνεργασία στους Τομείς του Πολιτισμού, της Παιδείας και της Επιστήμης 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 12 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωσης της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 



 79

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ των 

Κυβερνήσεων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της ∆ημοκρατίας του Λιβάνου για 

Πολιτιστική, Εκπαιδευτική και Επιστημονική Συνεργασία (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 13 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συνθήκης.  Άρθρο 3. 

 Εθνική Αρχή.  Άρθρο 4. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 5.   

 Αδίκημα και Ποινές.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Περιεκτικής Συνθήκης για την 

Απαγόρευση των Πυρηνικών ∆οκιμών (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 



 80

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 14 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση του Προσθέτου Πρωτοκόλλου και του Τροποποιημένου Πρωτοκόλλου ΙΙ 

και Επιφύλαξη.  Άρθρο 3. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Προσθέτου Πρωτοκόλλου 

(Πρωτόκολλο IV) της 13ης Οκτωβρίου 1995 και περί του Τροποποιημένου την 3η Μαΐου 

1996 Πρωτοκόλλου ΙΙ της Σύμβασης για τις Απαγορεύσεις ή τους Περιορισμούς της 

Χρήσης Ορισμένων Συμβατικών Όπλων που Λογίζονται ως Υπερβολικά Επιβλαβή ή 

που Προκαλούν Συνέπειες χωρίς ∆ιάκριση της 10ης Οκτωβρίου  1980 (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Για τα θέματα υπ’ αριθμούς 15 και 16, που είναι «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ 

του Υπουργείου Εσωτερικών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Υπουργείου 

Υποθέσεων του Πολίτη της Λαϊκής ∆ημοκρατίας της Κίνας στον Τομέα της Πολιτικής 

Άμυνας και των Εκλογών (Κυρωτικός) Νόμος του 2003» και  «Ο περί του Πρόσθετου 

Πρωτοκόλλου στη Σύμβαση για την Προστασία του Ατόμου από την Αυτοματοποιημένη 

Επεξεργασία ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα του 1981 (Κυρωτικός) Νόμος του 

2003», υπάρχει κοινή έκθεση και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για τα νομοσχέδια που 

αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 

 Νίκος Αναστασιάδης, πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου  

 ∆ημήτρης Συλλούρης  Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Ελένη Θεοχάρους Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε τα νομοσχέδια που 

αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε 

στις 11 Ιουνίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 

των Υπουργείων Εξωτερικών και Εσωτερικών και εκπρόσωπος του Γραφείου της 

Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα.  Εκπρόσωποι του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 

κατέστη δυνατό να παρευρεθούν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Με το πρώτο νομοσχέδιο σκοπείται η κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ του 

Υπουργείου Εσωτερικών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Υπουργείου Υποθέσεων 

του Πολίτη της Λαϊκής ∆ημοκρατίας της Κίνας στον Τομέα της Πολιτικής Άμυνας και των 

Εκλογών, η υπογραφή της οποίας έχει εγκριθεί με την υπ’ αριθμόν 57.581 απόφαση 
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του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 20 Μαρτίου 2003.  Ειδικότερα, η εν λόγω 

συμφωνία προνοεί συνεργασία και ανταλλαγή πληροφοριών και εμπειριών στους τομείς 

της πολιτικής άμυνας και των εκλογών.   

 Με το δεύτερο νομοσχέδιο σκοπείται η κύρωση του Πρόσθετου Πρωτοκόλλου στη 

Σύμβαση για την Προστασία του Ατόμου από την Αυτοματοποιημένη Επεξεργασία 

∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα του 1981, του οποίου η κύρωση έχει εγκριθεί με 

την υπ’ αριθμόν 57.616 απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 27 

Μαρτίου 2003.  Ειδικότερα, το εν λόγω πρωτόκολλο προνοεί για μια ή περισσότερες 

Αρχές οι οποίες θα είναι υπεύθυνες για τη διασφάλιση συμμόρφωσης με τα μέτρα του 

ημεδαπού δικαίου για την εφαρμογή των αρχών που καθορίζονται στη σύμβαση.  Ως 

τέτοια Αρχή ελέγχου για την Κυπριακή ∆ημοκρατία στον προτεινόμενο νόμο καθορίζεται 

η Επίτροπος Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα. 

 Η επιψήφιση των εν λόγω νομοσχεδίων από τη Βουλή απαιτείται για την κατά 

νόμο κύρωση της συμφωνίας και του πρωτοκόλλου στα οποία αναφέρονται, με βάση το 

άρθρο 169.2 του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, με βάση τα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν 

της από τα αρμόδια, κατά περίπτωση, υπουργεία, υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό αναφορά νομοσχεδίων, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την ψήφισή τους σε νόμους όπως αυτά έχουν διαμορφωθεί από νομοτεχνική άποψη, 

για την κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας  και του πρωτοκόλλου στα οποία 

αναφέρονται. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ του Υπουργείου Εσωτερικών της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας και του Υπουργείου Υποθέσεων του Πολίτη της Λαϊκής ∆ημοκρατίας 

της Κίνας στον Τομέα της Πολιτικής Άμυνας και των Εκλογών (Κυρωτικός) Νόμος 
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του 2003.  

 (Αρ. Φακ. 23.01.081.2003) 

2. Ο περί του Πρόσθετου Πρωτοκόλλου στη Σύμβαση για την Προστασία του Ατόμου 

από την Αυτοματοποιημένη Επεξεργασία ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα 

του 1981 (Κυρωτικός) Νόμος του 2003.  

 (Αρ. Φακ. 23.01.080.2003) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 15 

θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ του Υπουργείου 

Εσωτερικών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Υπουργείου Υποθέσεων του Πολίτη 

της Λαϊκής ∆ημοκρατίας της Κίνας στον Τομέα της Πολιτικής Άμυνας και των Εκλογών 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 16 τώρα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση του Πρόσθετου Πρωτοκόλλου.  Άρθρο 3. 

 Αρχή Ελέγχου.  Άρθρο 4.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Πρόσθετου Πρωτοκόλλου στη 

Σύμβαση για την Προστασία του Ατόμου από την Αυτοματοποιημένη Επεξεργασία 

∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα του 1981 (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμούς 17, 18 και 19 θέματα έχουν κοινή έκθεση και είναι «Ο περί 

Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», «Ο περί Αλλοδαπών και 

Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και «Ο περί Προσφύγων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».   

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τα νομοσχέδια που 
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περιλαμβάνονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος  Σοφοκλής Φυττής 

 Κίκης Γιάγκου  Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Γιώργος Βαρνάβα 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Νίκος Τορναρίτης Γιώργος Περδίκης 

 Ανδρέας Παπαπολυβίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τα νομοσχέδια που 

περιλαμβάνονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε συνεδρία της που 

πραγματοποιήθηκε στις 9 Ιουνίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και 

παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών.   

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Αρχείου 

Πληθυσμού Νόμου, ώστε οι διατάξεις του να αναφέρονται στο Τμήμα Αρχείου 

Πληθυσμού και Μετανάστευσης, που έχει δημιουργηθεί με βάση το νόμο αυτό, αντί να 

αναφέρονται σε υπηρεσίες που λειτουργούσαν βάσει των νόμων που έχουν καταργηθεί 

με την ψήφιση της εν λόγω νομοθεσίας.  Επιπρόσθετα, τροποποιείται η σχετική διάταξη 

του ίδιου νόμου, ώστε αυτός να τεθεί σε ισχύ από την ημερομηνία της δημοσίευσης του 

προτεινόμενου τροποποιητικού νόμου στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας αντί 

με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου.    

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Αλλοδαπών και 

Μεταναστεύσεως Νόμου με την αντικατάσταση του Λειτουργού Μεταναστεύσεως στην 

Υπηρεσία Μεταναστεύσεως του Υπουργείου Εσωτερικών με το ∆ιευθυντή του 

Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης, καθώς και του Τμήματος 

Μεταναστεύσεως της Υπηρεσίας Μεταναστεύσεως του Υπουργείου Εσωτερικών με το 
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Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης.   

 Σκοπός του τρίτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Προσφύγων Νόμου 

με την αντικατάσταση του Λειτουργού Μεταναστεύσεως  με το ∆ιευθυντή του Τμήματος 

Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης, καθώς και του Τμήματος Μεταναστεύσεως ή 

του Γραφείου του Λειτουργού Μεταναστεύσεως με το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και 

Μετανάστευσης.   

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Υπουργείου Εσωτερικών, ο περί Αρχείου 

Πληθυσμού Νόμος ψηφίστηκε από τη Βουλή και δημοσιεύτηκε στην Επίσημη 

Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, χωρίς όμως αυτός να τεθεί σε ισχύ, γιατί, σύμφωνα με 

σχετική διάταξή του, η ημερομηνία έναρξης της ισχύος του ορίζεται από το Υπουργικό 

Συμβούλιο και δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας.  Με το πρώτο 

νομοσχέδιο, πρόσθεσε η ίδια, εκτός από τις πιο πάνω αναφερόμενες τροποποιήσεις, 

τροποποιείται και η διάταξη του βασικού νόμου που αφορά την έναρξη της ισχύος του, 

ώστε αυτή να αρχίζει από τη δημοσίευση του προτεινόμενου νόμου στην Επίσημη 

Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας.  Όσον αφορά τις τροποποιήσεις που προτείνονται με τα 

άλλα δύο νομοσχέδια, αυτές κρίθηκαν αναγκαίες λόγω της δημιουργίας του Τμήματος 

Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης, με βάση τον περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμο, 

και της συνακόλουθης δημιουργίας θέσης διευθυντή γα το εν λόγω τμήμα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό αναφορά νομοσχεδίων, γι’ αυτό και, αφού επέφερε σε αυτά 

νομοτεχνικές βελτιώσεις, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους, 

όπως έχουν τελικά επαναδιατυπωθεί, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του τρίτου 

νομοσχεδίου, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2003». 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
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1. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

2. Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

3. Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ 

αριθμόν 17 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 66 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 68 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6.   

 Τροποποίηση του άρθρου 69 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 71 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 75 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 76 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 78 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11.   

 Τροποποίηση του άρθρου 82 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 93 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 95 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 96 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 100 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16.   

 Τροποποίηση του άρθρου 101 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 104 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 107 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του άρθρου 123 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Κατάργηση του άρθρου 125 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Έναρξη της ισχύος του βασικού νόμου και του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 22. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 22 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 22 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 18 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 



 89

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 19 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός)     (Αρ. 

2) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμούς 20 και 21 θέματα δεν είναι έτοιμα. 
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 Το υπ’ αριθμόν 22 θέμα είναι «Ο περί της Καταπολέμησης των Καθυστερήσεων 

Πληρωμών στις Εμπορικές Συναλλαγές Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

 Ορίστε. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα αυτό ουσιαστικά περιήλθε σε γνώση μας, όταν επήραμε 

την ημερήσια διάταξη της σημερινής συνεδρίασης.  Επειδή με το θέμα ασχολήθηκε η 

επιτροπή Εμπορίου ως αυτεπάγγελτο θέμα, για τα θέματα των καθυστερημένων 

πληρωμών, και επειδή υπάρχει το ενδεχόμενο κάποιος από εμάς που είμαστε στην 

επιτροπή Εμπορίου να θέλει να εξετάσει περαιτέρω το θέμα, θα ζητούσα αναβολή της 

ψήφισης για μια εβδομάδα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση για αναβολή;  

 Ορίστε. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 ∆ε φέρουμε ένσταση για την αναβολή, κύριε Πρόεδρε, απλώς ως πρόεδρος της 

επιτροπής πρέπει να αναφέρω ότι εξαντλήσαμε και εμείς κάποια περιθώρια 

διερεύνησης σε σχέση με ενδεχόμενες απορίες και επιφυλάξεις που υπήρξαν.  Ωστόσο, 

αν ο συνάδελφος, που προεδρεύει της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής θα ήθελε 

μόνο για μια εβδομάδα, χωρίς να προκληθεί άλλη καθυστέρηση, δε θα είχαμε ένσταση. 

βεβαίως είναι και θέμα του σώματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αν δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα αναβάλλεται για μια εβδομάδα. 

 Το υπ’ αριθμόν 23 θέμα είναι «Οι περί Καθορισμού Υγειονομικών Κανόνων για την 

Παρασκευή και τη ∆ιάθεση στην Αγορά Παρασκευασμάτων Κρέατος Κανονισμοί του 

2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Καθορισμού Υγειονομικών Κανόνων 

για την Παρασκευή και τη ∆ιάθεση στην Αγορά Παρασκευασμάτων Κρέατος 

Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος  Χρίστος Μαυροκορδάτος 

 Μάριος Ματσάκης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ελένη Μαύρου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Άγις Αγαπίου Χρίστος Κληρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 19 Μαΐου και στις 9 

Ιουνίου 2003.  Στις συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 

του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς επίσης εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Γεωργίας Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος.  

 Οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με 

το κοινοτικό κεκτημένο.  

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 29 της 

νομοθεσίας για τα τρόφιμα (έλεγχος και πώληση), είναι η εναρμόνιση της κυπριακής 

νομοθεσίας με την κοινοτική που αφορά την παρασκευή και διάθεση στην αγορά 

παρασκευασμάτων κρέατος.  Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς 

σκοπείται η συμμόρφωση όλων των εγκαταστάσεων παραγωγής παρασκευασμάτων 

κρέατος με τις αντίστοιχες στο κοινοτικό κεκτημένο πρόνοιες.  
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 Ειδικότερα, οι προτεινόμενοι κανονισμοί καθορίζουν τις υγειονομικές συνθήκες 

που διέπουν την παραγωγή και τη διάθεση στην αγορά παρασκευασμάτων κρέατος 

που προορίζονται για ανθρώπινη κατανάλωση και προνοούν ότι η παραγωγή και η 

διάθεση στην αγορά τέτοιων προϊόντων θα επιτρέπεται πλέον μόνο σε εγκεκριμένες 

εγκαταστάσεις.   

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι σύμφωνα με τους προτεινόμενους κανονισμούς 

προβλέπεται ότι αρμόδιες υπηρεσίες για τον έλεγχο των εγκαταστάσεων θα είναι οι 

Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, ενώ την τελική έγκριση θα δίδει ο Υπουργός Υγείας κατόπιν 

συστάσεως του διευθυντή Κτηνιατρικών Υπηρεσιών.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων άρχισε τη μελέτη των πιο 

πάνω κανονισμών σε συνεδρία της στις 19 Μαΐου 2003.  Κατά τη συνεδρίαση αυτή οι 

εκπρόσωποι της εκτελεστικής εξουσίας ζήτησαν την αναβολής της εξέτασης των 

κανονισμών για μικρό χρονικό διάστημα, γιατί, όπως δήλωσαν, είχε υποδειχθεί από την 

Ευρωπαϊκή Ένωση η ανάγκη κάποιων τροποποιήσεων.  Ειδικότερα, όπως διευκρίνισαν 

οι αρμόδιοι, οι τροποποιήσεις αυτές αφορούσαν την ανάθεση αρμοδιοτήτων σε δύο 

υπουργεία, ενώ σύμφωνα με το κοινοτικό κεκτημένο η αρμόδια αρχή για την εφαρμογή 

και τον έλεγχο της νομοθεσίας αυτής θα έπρεπε να ήταν μια.  Ως εκ τούτου, η επιτροπή 

αποφάσισε να αναβάλει την εξέταση των κανονισμών, μέχρι να κατατεθεί 

τροποποιημένο κείμενο από το υπουργείο.   

 Στη συνέχεια οι εκπρόσωποι της εκτελεστικής εξουσίας ενημέρωσαν την επιτροπή 

με επιστολή τους, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2003, ότι η συμπλήρωση των αναγκαίων 

τροποποιήσεων δεν ήταν δυνατή μέσα σε σύντομο χρονικό διάστημα, γι’ αυτό και 

εισηγήθηκαν, έχοντας και τη σύμφωνη γνώμη της Νομικής Υπηρεσίας, να προωθηθεί 

στο στάδιο αυτό η έγκριση των κανονισμών ως έχουν και οι τροποποιήσεις να 

ακολουθήσουν σε μεταγενέστερο στάδιο. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, υπό το φως των πιο 

πάνω και λόγω της καθυστέρησης που έχει ήδη παρατηρηθεί στην τήρηση της 

δέσμευσής μας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την υιοθέτηση των πιο πάνω 

κανονισμών, αποφάσισε ομόφωνα να εισηγηθεί στη Βουλή την έγκρισή τους. 

 Παράλληλα η επιτροπή δηλώνει ότι θα αναμένει το συντομότερο δυνατό την 

κατάθεση στη Βουλή τροποποιημένου κειμένου των κανονισμών, αφενός για να 

εναρμονιστούν πλήρως με το κοινοτικό κεκτημένο και αφετέρου για να μη 

δημιουργούνται δυσκολίες στους παραγωγούς, οι οποίοι θα πρέπει να γνωρίζουν μία 

αρμόδια αρχή για οτιδήποτε σχετίζεται με τη συμμόρφωσή τους προς τις πρόνοιες των 

κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση όπως οι 

κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 24 θέμα είναι «Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 

(Χώροι Υγειονομικής Ταφής) Κανονισμοί του 2003».   Είναι εξ αναβολής.   

Αντιλαμβάνομαι ότι ο λόγος που αναβλήθηκε ήταν για να σταλούν κάποια 

συμπληρωματικά στοιχεία που ζητήθηκαν τα οποία εξακολουθούν να αναμένονται.  

Επομένως, το θέμα δυστυχώς και πάλι θα πρέπει να αναβληθεί.  Θα παρακαλέσω τα 

στοιχεία να δοθούν, για να μην έχουμε συνεχείς αναβολές. 

 Το υπ’ αριθμόν 25 θέμα, που είναι «Οι περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 

(∆ιαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003», είναι εξ αναβολής.  Η έκθεση κυκλοφόρησε κατά την προηγούμενη συνεδρία του 



 94

σώματος. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η 20ή Ιουνίου είναι η Παγκόσμια Ημέρα Προσφύγων και ως τέτοια θα έπρεπε να 

τύχει κάποιας αναφοράς εκ μέρους του προεδρείου ή εκ μέρους όλων των πλευρών της 

Βουλής.  Πέρσι ο Πρόεδρος της Βουλής είχε κάνει κάποια αναφορά.  Φέτος μας διέφυγε  

-τουλάχιστον στην αρχή της συνεδρίασης της ολομέλειας.  Νοουμένου ότι αυτή τη 

στιγμή έχουμε έναν πολύ μεγάλο αριθμό συμπατριωτών μας οι οποίοι συνεχίζουν να 

θεωρούνται πρόσφυγες, να διαμένουν σε συνοικισμούς, να τυγχάνουν όλης της 

ανισότητας από το 1974 μέχρι σήμερα έναντι των άλλων πολιτών της ∆ημοκρατίας, 

θεωρώ καθήκον μου να κάνω αυτή την αναφορά και περαιτέρω τα όσα θα πω είμαι 

βέβαιος ότι αφορούν πολύ περισσότερο αυτή τη μερίδα του πληθυσμού παρά τους 

άλλους συμπατριώτες μας. 

 Συνεπεία της μαζικής μετακίνησης του τουρκοκυπριακού πληθυσμού 

εγκαταλείφθηκαν στις ελεύθερες περιοχές τριακόσιες χιλιάδες σκάλες γεωργικής γης, 

δύο χιλιάδες επαγγελματικά υποστατικά, εννιακόσιοι ανοικτοί χώροι και πεντέμισι 

χιλιάδες κατοικίες.  Είναι προφανές ότι η προστασία αυτών των περιουσιών ήταν 

απαραίτητη με τη λήψη μέτρων και τη θέσπιση νομοθεσίας.  Ως εκ τούτου, είχε ψηφιστεί 

η νομοθεσία του 1991 και οι σχετικοί κανονισμοί του 1992, των οποίων την 

τροποποίηση έχουμε σήμερα ενώπιόν μας.  Ο νόμος τροποποιήθηκε με απόφαση της 

ολομέλειας την προηγούμενη βδομάδα.  ∆υνάμει του εν λόγω νόμου και των 

κανονισμών, η διαχείριση των τουρκοκυπριακών περιουσιών ανατέθηκε στον Υπουργό 

Εσωτερικών της ∆ημοκρατίας, ο οποίος ως Κηδεμόνας είχε ευρύτατες εξουσίες, όπως 
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τις επιδιορθώσεις, τις βελτιώσεις, τις φυτεύσεις, τις μετατροπές των περιουσιών, καθώς 

και να συνάπτει και να τερματίζει συμβόλαια, να εγείρει και να δέχεται αγωγές.  Μέχρι 

τώρα το κυπριακό κράτος έχει δαπανήσει περίπου £150.000.000 στην προσπάθεια για 

συντήρηση και διατήρηση αυτών των περιουσιών και οι νόμιμοι κάτοχοι, οι πρόσφυγες 

δηλαδή, έχουν δαπανήσει πολλά εκατομμύρια λίρες στην προσπάθεια και αυτών να 

βελτιώσουν αυτές τις περιουσίες.  Το πιθανότερο αποτέλεσμα, αν η διαχείριση των 

τουρκοκυπριακών περιουσιών δεν ανετίθετο στο διαχειριστή, θα ήταν σήμερα η 

εγκατάλειψη και η ερήμωσή τους.  

 Η ανάγκη θέσπισης των πιο πάνω προνοιών από το νομοθέτη είναι αναγκαία, 

σύμφωνα με το προοίμιο του νόμου, επειδή οι Τουρκοκύπριοι εγκατέλειψαν τις 

περιουσίες τους και μετακινήθηκαν με τη θέλησή τους και μαζικά στις κατεχόμενες 

περιοχές και εμποδίζονται να επιστρέψουν σε αυτές λόγω της απαγόρευσης διακίνησης 

την οποία επέβαλε ο τουρκικός στρατός κατοχής.  Άρα, η διαχείριση κατέστη αναγκαία 

γι’ αυτούς ακριβώς τους δύο λόγους τους οποίους ο νόμος αναφέρει, ότι, δηλαδή, οι 

Τουρκοκύπριοι εγκατέλειψαν τις περιουσίες τους και μετακινήθηκαν στο Βορρά και δεν 

μπορούν να επιστρέψουν σε αυτές λόγω του ότι εμποδίζονται από τις τουρκικές 

δυνάμεις κατοχής. 

 Η συνταγματικότητα του πιο πάνω νόμου κρίθηκε στην υπόθεση της Άννας 

Βούρκου εναντίον του Γενικού Εισαγγελέα, η οποία κατείχε σπίτι το οποίο αποτελούσε 

περιουσία του ΕBΚΑΦ στην περιοχή εδώ κοντά, στην οδό Ομήρου.  Το δικαστήριο 

έκρινε ότι οι πρόνοιες του περί ∆ιαχειρίσεως Τουρκοκυπριακών Περιουσιών Νόμου και 

των κανονισμών είναι αντισυνταγματικοί, αλλά δικαιολογούνται από το δίκαιο της 

ανάγκης.  ∆εν είμαι απόλυτα βέβαιος ότι η πιο πάνω προσέγγιση του θέματος των 

περιουσιών των Τουρκοκυπρίων θα αντέξει στη βάσανο της ανάλυσης των διεθνών 

δικαστηρίων.  Ήδη έχουμε την απόφαση στην υπόθεση Τιτίνας Λοϊζίδου και την 
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απόφαση στην Τέταρτη ∆ιακρατική Προσφυγή της ∆ημοκρατίας εναντίον της Τουρκίας, 

οι οποίες δημιουργούν, είτε το θέλουμε είτε όχι, υποχρεώσεις τόσο για το παράνομο 

καθεστώς των Τουρκοκυπρίων αλλά πρώτιστα και για τη νόμιμη κυβέρνηση της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας, υποχρεώσεις, μάλιστα, τις οποίες η δική μας πλευρά ως η 

νόμιμη αρχή αυτού του κράτους δεν μπορεί να αποφύγει ή να αγνοήσει, όπως μέχρι 

σήμερα πράττει. 

 Η σημερινή κατάσταση:  Αν λάβουμε υπόψη τα διαδραματιζόμενα τους 

τελευταίους δύο μήνες στον τόπο μας με τη μερική άρση της απαγόρευσης διακίνησης, 

θα πρέπει να προβλέψουμε και να αντιμετωπίσουμε σωστά, με μέτρο τη νομιμότητα και 

βιωσιμότητα του τόπου, τα όποια προβλήματα έχουν προκύψει ή θα προκύψουν εν 

σχέσει με τις τουρκοκυπριακές περιουσίες.  Σήμερα επιτρέπεται η πώληση και η 

μεταβίβαση περιουσίας η οποία ανήκει σε Τουρκοκυπρίους οι οποίοι μετανάστευσαν 

εκτός Κύπρου πριν το 1974.  Η πώληση και η μεταβίβαση τέτοιων περιουσιών 

πραγματοποιείται με την άδεια του Υπουργού Εσωτερικών ως Κηδεμόνα με τη 

σύμφωνη γνώμη την οποία παίρνει από το Γενικό Εισαγγελέα.  Στο σημείο αυτό να 

υπενθυμίσω ότι εκκρεμεί και δεν έχει αποσυρθεί η σκέψη του κράτους ότι αυτή η 

κατηγορία των Τουρκοκυπρίων που έχουν δικαίωμα μεταβίβασης της περιουσίας τους 

θα πρέπει να διευρυνθεί και πέραν των όποιων Τουρκοκυπρίων έφυγαν από την Κύπρο 

πριν το 1974.  Επικίνδυνη σκέψη, αλλά ευτυχώς δεν έχει τεθεί ενώπιόν μας τον 

τελευταίο χρόνο. 

 ∆εν πωλούνται και δε μεταβιβάζονται περιουσίες οι οποίες ανήκουν σε 

Τουρκοκυπρίους οι οποίοι τις εγκατέλειψαν μετά το 1974 και μετέβησαν στις 

κατεχόμενες περιοχές.  ∆εν επιτρέπεται η μεταβίβαση τουρκοκυπριακής γης δυνάμει 

δωρεάς εν ζωή σε απογόνους ή άλλους και επίσης δεν επιτρέπεται η μεταβίβαση στους 

κληρονόμους ή άλλους σε περίπτωση διαχειρίσεως περιουσίας θανόντος προσώπου.  



 97

Επιτρέπεται η ανάληψη της κατοχής -και αυτό είναι σοβαρό, αγαπητοί συνάδελφοι- σε 

περίπτωση που ο Τουρκοκύπριος ιδιοκτήτης επιστρέψει και εγκατασταθεί μόνιμα στις 

ελεύθερες περιοχές. 

 Είναι φανερό από τα πιο πάνω, αναφορικά με τα όσα είχαμε προηγουμένως, 

δηλαδή τις προϋποθέσεις τις οποίες ο ίδιος ο νόμος τάσσει δίνοντας το δικαίωμα στο 

διαχειριστή να διαχειρίζεται αυτές τις περιουσίες, ότι, αν επιστρέψει ο ιδιοκτήτης τους, ο 

Τουρκοκύπριος, τότε εκλείπει μία εκ των δύο προϋποθέσεων που τάσσει ο νόμος στο 

προοίμιό του.  Άρα, ο Τουρκοκύπριος δικαιούται να αναλάβει την περιουσία του. 

 Κολοσσιαίο πρόβλημα, πιστεύω, θα δημιουργηθεί με τις τουρκοκυπριακές 

περιουσίες στην περίπτωση που θεωρηθεί ότι αίρονται καθ’ ολοκληρίαν τα μέτρα 

απαγόρευσης διακίνησης.  Αν σε κάποια στιγμή θεωρηθεί ότι δεν υπάρχουν εμπόδια 

στη διακίνηση των Τουρκοκυπρίων από τα κατεχόμενα προς τις ελεύθερες περιοχές, 

ανεξάρτητα αν επιστρέψουν ή όχι, πάλι δικαιούνται τις περιουσίες τους.  Όπως ένας 

Τουρκοκύπριος που σήμερα διαμένει εκτός Κύπρου και, ανεξάρτητα αν ασκεί ή δεν 

ασκεί κατοχή, δικαιούται την περιουσία του, αυτό θα συμβεί και σε περίπτωση που 

δεχθούμε ότι αίρονται καθ’ ολοκληρίαν τα μέτρα απαγόρευσης διακίνησης. 

 Η απαλλοτρίωση της τουρκοκυπριακής περιουσίας είναι δυνατή, νοουμένου ότι 

τηρούνται οι όροι και οι προϋποθέσεις τις οποίες το Σύνταγμα και ο περί Αναγκαστικής 

Απαλλοτριώσεως Νόμος αναφέρουν.  Το δικαίωμα αυτό της απαλλοτρίωσης ήδη το έχει 

ασκήσει σε πλείστες περιπτώσεις η Κυπριακή ∆ημοκρατία επικαλούμενη διάφορους 

λόγους δημοσίας ωφελείας, όπως το Σύνταγμα ορίζει.  Σύμφωνα τώρα με τις εξαγγελίες 

του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, του κ. Τάσσου Παπαδόπουλου, η πρακτική των 

απαλλοτριώσεων θα ακολουθηθεί και στο μέλλον σε μια προσπάθεια διασφάλισης 

τουλάχιστον των κατοικιών των προσφύγων που έχουν ανεγερθεί σε τουρκοκυπριακές 

περιουσίες. 
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 Θέλω να εκφράσω την άποψη, όπως την έχω διατυπώσει στην επιτροπή 

Προσφύγων της Βουλής, ότι ο προηγούμενος Γενικός Εισαγγελέας είχε άκρως αντίθετη 

θέση, εξ ου και ουδέποτε είχε θέσει σε εφαρμογή το δικαίωμα της ∆ημοκρατίας για 

απαλλοτρίωση τέτοιων περιουσιών υπέρ της στέγασης προσφύγων.  Είχαμε, μάλιστα, 

την πολύ γνωστή περίπτωση των Τουρκοκύπριων αδελφών Πετσατσόγλου, όπως 

συνηθίζουμε να τους λέμε, οι οποίοι διέμεναν στο Λονδίνο από το 1960 και οι οποίοι 

ήρθαν και διεκδικούσαν το συνοικισμό Πολεμιδιών, μέρος του συνοικισμού Πολεμιδιών-

πολύ μεγάλη έκταση.  Τότε η Γενική Εισαγγελία δεν είχε προσφύγει στο μέτρο της 

απαλλοτρίωσης, αλλά προτίμησε το δικαστικό συμβιβασμό, βάσει του οποίου πλήρωσε 

αρκετά εκατομμύρια λίρες, και μάλιστα, αν θυμάστε, σε εκείνη την περίπτωση η Γενική 

Εισαγγελία είχε εξαιρέσει από το διακανονισμό το σπίτι στο οποίο διέμεναν αυτοί οι 

Τουρκοκύπριοι και που το είχαν εγκαταλείψει.  Για λόγους καθαρά συναισθηματικούς οι 

Τουρκοκύπριοι έλεγαν ότι δεν το πουλούν στη ∆ημοκρατία και θα έπρεπε να κάνουν 

έξωση στους Ελληνοκύπριους πρόσφυγες οι οποίοι διέμεναν.  Πράγματι, σε εκείνη την 

περίπτωση είχαμε δει... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, δε θέλω να σας διακόψω.  Εγείρετε ένα τεράστιο θέμα, πολύ 

σημαντικό.  Εμένα με απασχολεί και θα πρέπει να ομολογήσω ότι χρειάζεται πράγματι 

μια εμπεριστατωμένη μελέτη.  Έχω την εντύπωση ότι, αν με πρόσχημα τους 

κανονισμούς, εμπλακούμε σε πλήρη συζήτηση αυτών των θεμάτων χωρίς μια 

προηγούμενη επεξεργασία και με την εκτελεστική εξουσία, και μέσα στα πλαίσια των 

κοινοβουλευτικών επιτροπών, υπάρχει ο κίνδυνος να προβούμε σε δηλώσεις ή απόψεις 

οι οποίες να μην είναι προς το συμφέρον του τόπου.  ∆ε σας διέκοψα, γιατί σέβομαι το 

ότι αυτό το θέμα το οποίο εγείρετε ίσως να είναι το σοβαρότερο θέμα που θα 

αντιμετωπίσουμε προσεχώς.  Αλλά να μου επιτραπεί να σας παρακαλέσω και εσάς και 
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τους υπόλοιπους συναδέλφους, αντί να το συζητήσουμε με αυτό τον παρεμπίπτοντα 

τρόπο και απροετοίμαστοι, να γίνει μια ειδική συνεδρία της επιτροπής μαζί με την 

εκτελεστική εξουσία -ήδη και το Εθνικό Συμβούλιο πρέπει να ασχοληθεί με αυτό το 

θέμα- διότι θίγετε ένα τεράστιο θέμα και πολύ ορθά κάνετε και σας συγχαίρω -για να 

μην παρεξηγηθώ.  Αλλά φοβούμαι ότι ίσως να μην είναι ο καλύτερος τρόπος να 

αντιμετωπίσουμε αυτό το τόσο σημαντικό θέμα. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Αυτά θα έλεγα στη συνέχεια, κύριε Πρόεδρε. ότι πριν ακόμη η επιτροπή 

Προσφύγων καταλήξει όσον αφορά το νόμο ο οποίος τροποποιήθηκε, αλλά και τους 

σημερινούς κανονισμούς, είχα απευθύνει επιστολή στον Υπουργό Εσωτερικών με την 

οποία είχα ζητήσει την αναβολή ή την απόσυρση των σχετικών τροποποιήσεων του 

νόμου, καθώς και των κανονισμών, ούτως ώστε να δοθεί ο χρόνος στη διοίκηση να 

επεξεργαστεί κάποιες θέσεις, οι οποίες σίγουρα άπτονται σοβαρών θεμάτων όσον 

αφορά τις τουρκοκυπριακές περιουσίες.  Άργησα τρομακτικά να πάρω απάντηση και η 

απάντηση ήταν ότι, ναι, η επιστολή μου -η οποία, όντως, κύριε Πρόεδρε, περιείχε 

νομική ανάλυση των θέσεών μου και όχι αυτά τα οποία παρουσιάζω ενώπιόν σας 

σήμερα- είχε τεθεί σε μία σύσκεψη προ ημερών στο Υπουργείο Εσωτερικών.  Πήρα και 

κάποιες επιστολές από τον ίδιο τον Υπουργό Εσωτερικών, ο οποίος, όντως, και αυτός 

εκφράζει τις ανησυχίες του και δεσμεύεται ότι στο μέλλον, όταν ο ίδιος έχει τις ανάλογες 

νομικές γνωματεύσεις Ευρωπαίων ειδικών επί θεμάτων περιουσιών, καθώς και τις 

θέσεις της ίδιας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα επανέλθει. 

 Άρα, για να καταλήξω, και εμένα η πρότασή μου και η θέση μου προς την 

ολομέλεια της Βουλής, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι δεν μπορούμε... και δε θα επιδιώξω στο 

παρόν στάδιο ούτε και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, παρ’ όλο που θα μπορούσαμε, να 

καταθέσουμε τροποποιήσεις τόσο επί του νόμου όσο και επί των κανονισμών.  ∆ε 
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θέλουμε να αντιμετωπίσουμε αυτό το θέμα αποσπασματικά ούτε θέλουμε, πενήντα έξι 

βουλευτές, αυτή τη στιγμή να εγερθούμε και να καταθέτουμε διάφορες απόψεις επί ενός 

τόσο σοβαρού θέματος.  Αλλά την ίδια στιγμή αναμένουμε από μέρους της κυβέρνησης 

να αντιμετωπιστεί αυτό το θέμα έγκαιρα και με την ανάλογη σοβαρότητα, ούτως ώστε 

να αποφευχθούν οι μελλοντικοί κίνδυνοι τους οποίους προβάλλουν και οι οποίοι είναι 

τρομακτικοί.   

 Εάν αναλογισθώ ότι τα μέτρα, όπως εφαρμόζονται σήμερα, κύριε Πρόεδρε, 

δημιουργούν προβλήματα -τα μέτρα της διακίνησης- είμαι βέβαιος ότι το θέμα των 

περιουσιών είναι κολοσσιαίο πρόβλημα, θα το βρούμε μπροστά μας.  Χαίρομαι που η 

κυβέρνηση -και το τονίζω- έχει ήδη προχωρήσει στο διορισμό επιτρόπου, για να 

χειριστεί αυτά τα θέματα πέρα από τον κηδεμόνα, ο οποίος έχει τις εξουσίες από το 

νόμο.  Επίσης να τονίσω ότι υπάρχει εξαγγελία από μέρους του Προέδρου της 

∆ημοκρατίας και από μέρους της κυβέρνησης ότι αυτά τα θέματα ήδη τυγχάνουν 

χειρισμού σε ένα επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης και να ευχηθώ να έχουμε το 

συντομότερο δυνατό, στα πλαίσια της καθολικής ή γενικότερης συναίνεσης η οποία 

μπορεί να εξασφαλιστεί, ένα νομοσχέδιο ενώπιόν μας το οποίο να μην τύχει 

οποιασδήποτε αμφισβήτησης ή διελκυστίνδας θέσεων μεταξύ των κομμάτων.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.   

 Εδώ θα πρέπει να τονίσω, παρ’ όλο που δεν το κάνω ποτέ από το βήμα, ότι έχω 

ισχυρές απόψεις γι’  αυτά τα θέματα και θα ήθελα να τις εκφράσω.  Αλλά εφόσον κάνω 

έκκληση σε όλους τους συναδέλφους να το συζητήσουμε με όλη τη σοβαρότητα που το 

θέμα αξίζει -και έχετε εγείρει ίσως το σοβαρότερο θέμα που θα αντιμετωπίσουμε στο 

άμεσο μέλλον- εάν συμφωνείτε, να ορισθεί τρόπος με τον οποίο θα χειριστούμε τα 
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θέματα τα οποία έχετε θίξει και τα οποία εγώ ομολογώ ότι με απασχολούν όσο σε 

απασχολούν και εσένα.   

 Εάν λοιπόν συμφωνείτε...  Εάν θα ανοίξω το διάλογο, θα παρακαλέσω κάποιον 

άλλον να προεδρεύσει, γιατί έχω ισχυρές απόψεις, τις οποίες θέλω να εκφράσω.  Αν 

όμως δε θα μπούμε στην ουσία του διαλόγου, τότε να προχωρήσουμε με τους 

κανονισμούς. 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, χωρίς να μπω στην ουσία, απλά χάριν τάξης και 

διόρθωσης των πρακτικών -όχι για να διαφωνήσω με το συνάδελφο- απαλλοτριώσεις 

έγιναν και υπήρξαν και δικαστικές αποφάσεις τουρκοκυπριακής περιουσίας για έργα τα 

οποία χρειάστηκαν χάριν του δημόσιου συμφέροντος και το κράτος και κάποιος 

ημικρατικός οργανισμός.  Απλώς χάριν της τάξης, για να μην υπάρχει η αντιδιαστολή 

που έκαμε ο συνάδελφος με τα όσα έχει δηλώσει ο Πρόεδρος Τάσσος Παπαδόπουλος.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε, κύριε Θωμά. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αναμφίβολα η τροποποίηση του νόμου και των κανονισμών θα συμβάλει 

σημαντικά στη βελτίωση των ζητημάτων τα οποία έχουν να κάμουν με τη σωστή ή, αν 

θέλετε, τη σωστότερη διαχείριση των τουρκοκυπριακών περιουσιών.  Απλώς θα 

απαντήσω σε ένα θέμα στον κ. Ταραμουντά, ο οποίος κατά τη συζήτηση του θέματος 

και στο τελικό στάδιο της συζήτησης είχε πραγματικά αποστείλει επιστολή, στην οποία 

ήγειρε τα θέματα τα οποία έχουν δημιουργηθεί από τη μερική άρση των περιορισμών 



 102

στη διακίνηση των Τουρκοκυπρίων και των Ελληνοκυπρίων.   

 Στην επιτροπή, μετά που είχε ουσιαστικά αποφασιστεί ομόφωνα ότι εφόσον τα 

ζητήματα αυτά, τα ευρύτερα ζητήματα τα οποία δημιουργούνταν από αυτή την άρση 

των περιορισμών στη διακίνηση, συζητούνταν τόσο από το Υπουργείο Εσωτερικών όσο 

και από ολόκληρη την κυβέρνηση, αλλά και στο Εθνικό Συμβούλιο... και είχε 

αποφασιστεί να μείνει το πράγμα εκεί, να συνεχίζει η συζήτηση σε αυτό το υψηλό 

επίπεδο, γιατί δεν είναι θέματα τα οποία μπορεί να αποφασιστούν μόνο από μια 

επιτροπή της Βουλής, αλλά ο πιο υπεύθυνος χειρισμός θα ήταν στα πλαίσια του 

Εθνικού Συμβουλίου -όπως και συμβαίνει- και αποφασίστηκε να προχωρήσει η 

συζήτηση και η έγκριση αυτών των κανονισμών, έχοντας τα μεγάλα ζητήματα που 

δημιουργούνται, για να συζητηθούν στο κατάλληλο επίπεδο.  Και αντιλαμβάνομαι ότι και 

το υπουργείο και η κυβέρνηση και το Εθνικό Συμβούλιο συζήτησαν και συνεχίζουν να 

συζητούν αυτά τα  ζητήματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Παπαδοπούλου και μετά ο κ. Πουργουρίδης. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε.   

 Απλά θα συμφωνήσω με τον προλαλήσαντα συνάδελφο ότι ο κ. Ταραμουντάς είχε 

φέρει γραπτό σημείωμα στην τελευταία συνεδρία της επιτροπής Προσφύγων και 

θεωρήθηκε ότι επειδή η ουσία των συγκεκριμένων νομοσχεδίων ήταν να βελτιωθούν τα 

κακώς έχοντα φαινόμενα όσον αφορά τη διαχείριση των τουρκοκυπριακών περιουσιών 

τα τελευταία τριάντα χρόνια, είπαμε ότι συμμεριζόμαστε τις ανησυχίες τις οποίες έχει 

θέσει, παρά τις κάποιες ανακρίβειες που έχουν ακουστεί.  Αλλά είπαμε ότι ο κύριος 

στόχος μας ήταν να ολοκληρώσουμε τη συζήτηση που έγινε στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Προσφύγων, να ολοκληρωθεί η ψήφιση του συγκεκριμένου νόμου και η 
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έγκριση των κανονισμών, γιατί με τη συγκεκριμένη ψήφιση των νόμων ουσιαστικά 

πατάσσονται και η ασυδοσία και η παρανομία.  Είχαμε πολλές μεμψιμοιρίες, πολλές 

κατηγορίες και πολλά φαινόμενα όπου έγιναν ατασθαλίες στη διαχείριση των 

τουρκοκυπριακών περιουσιών και εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα θέλουμε να πούμε ότι 

χαιρετίζουμε το γεγονός ότι σήμερα έρχεται εδώ για ψήφιση.  Θα ψηφίσουμε και το νόμο 

και τους κανονισμούς και είμαστε έτοιμοι, αν τυχόν προκύψει κάτι λόγω και της μερικής 

άρσης των περιορισμών στην ελεύθερη διακίνηση, να το δούμε ως επιτροπή, ίσως και 

κεκλεισμένων των θυρών, για να έχουμε την ευχέρεια να τοποθετηθούμε εκτενέστερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πριν δώσω το λόγο στον κ. Πουργουρίδη, θέλω να τονίσω ότι άλλος είναι ο στόχος 

των κανονισμών και του νόμου και όχι τα θέματα τα οποία δικαίως έθιξε.  Αλλά θέλω 

μάλιστα να πω ότι δυστυχώς ακόμα δεν έχουν συζητηθεί.  Εγώ συμφωνώ ότι εκκρεμεί η 

εξέταση όλων αυτών των θεμάτων στο υψηλότερο δυνατό επίπεδο, διότι, δυστυχώς, 

ακόμα δεν έχουν συζητηθεί επαρκώς.   

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Επειδή εγώ ασπάζομαι πλήρως τα όσα έχετε πει, ότι πρόκειται για πάρα πολύ 

σοβαρό θέμα και μεταφέρω προς το σώμα τις εμπειρίες μου στο συμβούλιο της 

Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης, λέω ότι τις πτυχές του 

θέματος τούτου σύντομα θα τις αντιμετωπίσουμε ανάγλυφα μπροστά μας με τρόπους 

που ίσως να μας προκαλέσουν και ζημιά μεγάλη, αν δεν τους αντιμετωπίσουμε σωστά 

και έγκαιρα. 

 Επειδή το σώμα που έχει την κατεξοχήν ευθύνη χειρισμού αυτών των θεμάτων 

είναι η Βουλή, η οποία διαμορφώνει και την πολιτική μέσα από τους αναγκαίους 
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νόμους, διότι υπάρχει ανάγκη να γίνουν τροποποιήσεις θεσμικές, εισηγούμαι ότι όντως 

σήμερα δεν είναι η κατάλληλη μέρα, για να διεξαχθεί αυτή η συζήτηση, αλλά 

οπωσδήποτε, αφού δοθεί και επαρκής χρόνος στην εκτελεστική εξουσία, θα πρέπει ο 

Πρόεδρος της Βουλής να αναλάβει να ορίσει μία συνεδρία μέσα σε σύντομο χρονικό 

διάστημα, για να γίνει στην ολομέλεια της Βουλής μία σε βάθος συζήτηση του 

προβλήματος.   

 Προχωρώ ένα βήμα πιο κάτω.  Υπάρχουν πτυχές του θέματος που ίσως να μην 

μπορούμε να τις συζητήσουμε σε δημόσια συνεδρία, σε ανοικτή συνεδρία.  Αυτό μπορεί 

να γίνει ανάλογα με την απόφαση που θα πάρουμε, όμως το να υποτιμάται η σημασία 

αυτού του θέματος νομίζω ότι δεν είναι κάτι που πρέπει να επιτρέψουμε να συνεχίσει.  

∆ε του έδωσε η Κυπριακή ∆ημοκρατία και τα θεσμικά της όργανα τη σημασία που 

έπρεπε αυτού του θέματος και είναι καιρός να του δώσει.   

 Γι’  αυτό είναι πάρα πολύ σωστή η εισήγησή σας, το ταχύτερο δυνατό -χωρίς να 

λέω ότι είναι ανάγκη να γίνει την επόμενη Πέμπτη ή τη μεθεπόμενη- σε πολύ τακτό 

χρονικό διάστημα αυτό το θέμα πρέπει να μας απασχολήσει στα πολύ σοβαρά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όλοι συμφωνούμε...   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εμείς έχουμε την άποψη ότι εδώ, αυτή τη στιγμή, δεν πρέπει να ληφθεί καμιά 

απόφαση.  Να μας απασχολήσει στη σύσκεψη αρχηγών και εκπροσώπων το πώς θα 

προχωρήσουμε, διότι εξίσου σοβαρά θέματα...  Και θα πω ένα, που ήταν απαίτηση και 
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δική σας και πολλών άλλων, αλλά η πλειοψηφία δεν το υιοθέτησε. να γινόταν μια 

συζήτηση, που δεν έγινε για πέντε χρόνια, επί του Κυπριακού σε αυτή τη Βουλή. 

 Κατά συνέπεια, ας κρατήσουμε λίγο πιο συγκρατημένη στάση, να το δούμε στην 

παρουσία και των αρχηγών των κομμάτων και του Προέδρου της Βουλής, να δούμε 

ποιος είναι ο καλύτερος τρόπος, για να συζητήσουμε αυτό το θέμα. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, εγώ θα εισηγηθώ την έγκριση των 

κανονισμών.  Εδώ το θέμα που ανοίγουν είναι περίπου να ανοίξουμε το Κυπριακό και 

συζήτηση επί του Κυπριακού.  ∆ιότι όταν συζητούμε τις προσφυγικές περιουσίες ή τις 

περιουσίες στα κατεχόμενα, κατ’  ουσία και κατ’  επέκταση είναι η λύση του κυπριακού 

προβλήματος.  Μέσα από αυτή τη συζήτηση ενδεχομένως, αν θα προκύπτει και πιθανό 

να προκύπτει το τι είμαστε διατεθειμένοι εμείς να δεχτούμε σαν εξέλιξη των πραγμάτων, 

νομίζω ούτε επωφελές ούτε παραγωγικό είναι σε αυτή τη φάση... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω αυτή ήτο η εισήγησή μου... 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Αυτή είναι η εισήγησή σας, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...αλλά θέλω η Βουλή να διαπιστώσει το επείγον του θέματος.  Είναι θέμα χρόνου, 

αλλά χωρίς να ληφθεί μια συγκεκριμένη απόφαση. αλλά τουλάχιστον αυτή η 

διαπίστωση να περάσει.  

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, προεδρεύετε του σώματος, έχετε αντιληφθεί πολύ καθαρά ποια 

είναι η ανησυχία όλων των πλευρών και νομίζω αυτή την ανησυχία να τη μεταφέρετε 

στην ηγεσία για τα περαιτέρω.   
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 Επιμένω στην εισήγησή μου να προχωρήσουμε στην έγκριση ή μη των 

κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό μόνο... 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, χωρίς αυτή τη στιγμή να διεκδικώ οποιαδήποτε δάφνη επί του 

θέματος, αλλά εγκαιρότατα -και το τονίζω, δε θέλω να αναφερθώ σε ημερομηνίες- 

έγραψα στον Υπουργό Εσωτερικών να αποσύρει τα νομοσχέδια.  Τα υπόλοιπα 

κόμματα δε μου συμπαραστάθηκαν.  Σήμερα ακούω ότι όλοι ανησυχούν για την εξέλιξη 

των πραγμάτων.  Όταν στην τελευταία συνεδρία ζήτησα ακόμη από τους συναδέλφους 

να μην προχωρήσουμε στην ψήφιση, γιατί είναι θέματα ήσσονος σημασίας, κύριε 

Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τα δύο θέματα είναι άσχετα.   

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 ...που ερχόμαστε σήμερα να τροποποιήσουμε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, δε σας διέκοψα...  Σας παρακαλώ, δε σας διέκοψα, όταν θέσατε 

ένα θέμα... 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Να πω κάτι, κύριε Πρόεδρε, με όλη την... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...διότι κοιτάχτε, δυνάμει των κανονισμών, δε θα έπρεπε καν να επιτρέψω να 

λεχθούν αυτά τα θέματα, διότι οι κανονισμοί είναι για τον καλύτερο τρόπο διαχείρισης 

και όχι για την επίλυση του βασικού θέματος.  Αλλά επειδή και εγώ ο ίδιος αγωνιώ γι’  
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αυτά που αγωνιάτε, σας επέτρεψα να μιλήσετε εκτός κανονισμών γι’  αυτό το θέμα, διότι 

πράγματι όλους μας απασχολεί.  ∆εν είναι μόνο εσάς, απασχολεί τον κάθε Κύπριο. 

 Γι’  αυτό εγώ θα επιμένω να προχωρήσουμε στην έγκριση των κανονισμών.  ∆ε θα 

δώσω το λόγο σε άλλον.  Θα ανοίξω ένα διάλογο...   

 Λοιπόν υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 26 θέμα είναι «Οι περί Φαρμακευτικών Υπηρεσιών - Θέση Πρώτου 

Φαρμακοποιού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη 

και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Φαρμακευτικών Υπηρεσιών - Θέση Πρώτου 

Φαρμακοποιού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003»  

Παρόντες: 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου, πρόεδρος Άγις Αγαπίου 

 Ιωνάς Νικολάου Ανδρέας Αγγελίδης 

 Μαρία Κυριακού Γιαννάκης Ομήρου 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Ανδρούλα Βασιλείου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 

τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Μαΐου, καθώς και στις 5, 12 

και 19 Ιουνίου 2003.  Στις δύο πρώτες συνεδριάσεις κλήθηκαν και παρέστησαν ενώπιον 

της επιτροπής εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών (Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης 

και Προσωπικού) και Υγείας, της ΠΑΣΥ∆Υ και της Κλαδικής της ΠΑΣΥ∆Υ, καθώς και 

ενδιαφερόμενοι υπάλληλοι. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις διατάξεις των 
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άρθρων 27 και 87 των περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμων, σκοπείται η έγκριση σχεδίου 

υπηρεσίας για τη θέση του Πρώτου Φαρμακοποιού στις Φαρμακευτικές Υπηρεσίες του 

Υπουργείου Υγείας (κλίμακα Α14), η οποία δημιουργήθηκε με βάση συμπληρωματικό 

προϋπολογισμό το 2002 [Νόμος αριθμός 43(Ι) του 2002]. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των κανονισμών, έγινε εισήγηση για προσθήκη σε 

αυτούς πρόνοιας, έτσι που για την πρώτη πλήρωση της θέσης μετά την έγκριση του 

σχεδίου υπηρεσίας να θεωρείται πλεονέκτημα η μετεκπαίδευση στη φαρμακευτική ή σε 

κλάδο της φαρμακευτικής διάρκειας έξι τουλάχιστον μηνών.  Με την εισήγηση αυτή 

συμφώνησαν οι εκπρόσωποι των αρμόδιων υπουργείων και της ΠΑΣΥ∆Υ, ενώ 

διαφώνησε ο Κλάδος Υπαλλήλων των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα 

αποφάσισε να εισηγηθεί στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, αφού 

διαμορφωθούν με τέτοιο τρόπο, ώστε για την πρώτη πλήρωση της θέσης μετά την 

έγκριση του σχεδίου υπηρεσίας να θεωρείται πλεονέκτημα η μετεκπαίδευση στη 

φαρμακευτική ή σε κλάδο της φαρμακευτικής ανεξαρτήτως της διάρκειάς της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 27 θέμα είναι «Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων -

Θέσεις Πρώτου Ασφαλιστικού Λειτουργού, Ανώτερου Ασφαλιστικού Λειτουργού και 

Ασφαλιστικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέσεις Πρώτου 

Ασφαλιστικού Λειτουργού, Ανώτερου Ασφαλιστικού Λειτουργού και 

Ασφαλιστικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, αναπλ. πρόεδρος  Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς  Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου  Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου  Χρίστος Κληρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους υπό αναφορά κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 12 Ιουνίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών (Τμήμα 

∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού) και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 

καθώς και της ΠΑΣΥ∆Υ.   

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 και 

87 των περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμων, σκοπείται η αναθεώρηση των σχεδίων 

υπηρεσίας για τις θέσεις Πρώτου Ασφαλιστικού Λειτουργού, Ανώτερου Ασφαλιστικού 

Λειτουργού και Ασφαλιστικού Λειτουργού στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων με σκοπό τόσο τη μετονομασία υφιστάμενων θέσεων όσο και την 

υιοθέτηση των πορισμάτων μελέτης για την οργάνωση και στελέχωση των υπηρεσιών 

του Τμήματος Κοινωνικών Ασφαλίσεων που ετοίμασε πρόσφατα το Τμήμα ∆ημόσιας 

∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών.   

 Με τις διατάξεις των υπό αναφορά κανονισμών συμφώνησαν όλοι οι 

παριστάμενοι.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση 
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των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική 

εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 28 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 29 θέμα είναι «Οι περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών 

Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 

2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών 

Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 

2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Πιττοκοπίτης, πρόεδρος Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Ζαχαρίας Κουλίας Γεώργιος Τάσου 

 Γιώργος Χατζηγεωργίου Γιώργος Βαρνάβα 

 Θάσος Μιχαηλίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων εξέτασε τους υπό 

αναφορά κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Ιουνίου 2003.  

Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 

του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, ο πρόεδρος και ο διευθυντής του 
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Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων και 

εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ, ΠΕΟ και ∆ΕΟΚ. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 

51(ζ) της νομοθεσίας περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και 

Τεχνικών Έργων, είναι η ρύθμιση όλων των θεμάτων που αφορούν το προσωπικό του 

συμβουλίου, η ίδρυση και λειτουργία του οποίου προβλέπεται από την εν λόγω 

νομοθεσία. 

 Ειδικότερα, με τους κανονισμούς αυτούς ρυθμίζονται οι όροι υπηρεσίας των 

υπαλλήλων του υπό αναφορά συμβουλίου, συμβάλλοντας έτσι στην εύρυθμη λειτουργία 

του.  Η εν λόγω ρύθμιση αφορά, μεταξύ άλλων, θέματα διορισμών, προαγωγών, 

αφυπηρετήσεων, καθώς και πειθαρχίας και πειθαρχικού ελέγχου του προσωπικού του 

υπό αναφορά συμβουλίου. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του υπό αναφορά 

συμβουλίου ανέφεραν στην επιτροπή ότι μέχρι σήμερα το συμβούλιο λειτουργούσε 

χωρίς κανονισμούς αναφορικά με τους όρους υπηρεσίας των υπαλλήλων του και ότι για 

την ετοιμασία των κανονισμών καταβάλλονταν για πολύ καιρό αρκετές προσπάθειες.  

Όπως επίσης επισήμαναν οι ίδιοι, οι προτεινόμενοι κανονισμοί βασίστηκαν σε σχετικούς 

κανονισμούς άλλων οργανισμών δημόσιου δικαίου όπως του ΕΤΕΚ και του Οργανισμού 

Γεωργικής Ασφάλισης.  Σύμφωνα επίσης με τους ίδιους εκπρόσωπους, στο συμβούλιο 

υπηρετούν σήμερα δεκαπέντε περίπου υπάλληλοι και μόλις εγκριθούν οι εν λόγω 

κανονισμοί, θα προωθηθούν η ετοιμασία και η έγκριση και των σχεδίων υπηρεσίας των 

υπαλλήλων του. 

  Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη που παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 

συμφώνησαν με το σκοπό των υπό αναφορά κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όσα 
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τέθηκαν ενώπιόν της και αφού επέφερε στους κανονισμούς όλες τις αναγκαίες 

νομοτεχνικές διορθώσεις, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 30 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 31 θέμα είναι «Οι περί Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003».   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όπως αναφέραμε και το πρωί στη σύσκεψη, επιθυμούμε μία εβδομάδα αναβολή, 

για να δούμε κάποιες νομικές πτυχές του θέματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση να αναβληθούν για μία εβδομάδα;  ∆εν υπάρχει ένσταση, 

αναβάλλονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 32 θέμα δεν είναι έτοιμο.   

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β΄ κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Έχει 

διανεμηθεί ο κατάλογος. 
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Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 

εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 

τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Ποινικής ∆ικονομίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.125.2003) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

2. O περί Εμπορικής Ναυτιλίας 

(Οργάνωση του Χρόνου Εργασίας 

των Ναυτικών) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.126.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

3. Ο περί Ελέγχου των ∆ημοσίων 

Ενισχύσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 

2) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.127.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

4. Ο περί Οργανισμού Αγροτικών 

Πληρωμών Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.128.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

5. Ο περί Οργανισμού 

Χρηματοδοτήσεως Στέγης 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.129.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

6. Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και 

Φόρων Καταναλώσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.130.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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7. Οι περί Τμήματος Γεωλογικής 

Επισκόπησης - Θέση Γεωλογικού 

Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.101.2003) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Νομικών 

8. Οι περί Ανώτερου Τεχνολογικού 

Ινστιτούτου - Θέση Βοηθού 

Εργαστηρίου (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.102.2003) 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

Νομικών 

9. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Ιατροτεχνολογικά Βοηθήματα που 

Χρησιμοποιούνται στην ∆ιάγνωση In 

Vitro) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.103.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

10. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Ενεργά Εμφυτεύσιμα Ιατρικά 

Βοηθήματα) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.104.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

11. Οι περί Ρυθμίσεως Γενικών 

Εξουσιοδοτήσεων και Ειδικών 

Αδειών (Ταχυδρομικές Υπηρεσίες) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.105.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

12. Οι περί Ποιότητας Ταχυδρομικών Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 
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Υπηρεσιών Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.106.2003) 

Υποθέσεων 

13. Οι περί Καθορισμού των Λογιστικών 

Συστημάτων, Ρυθμίσεως του 

Kόστους Παροχέα Καθολικής 

Ταχυδρομικής Υπηρεσίας και της 

Ίδρυσης, Λειτουργίας και 

∆ιαχείρισης του Ταμείου 

Αποζημιώσεως Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.107.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

14. Οι περί ∆ιοικητικών Τελών Αδειών 

(Ταχυδρομικές Υπηρεσίες) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.108.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

15. Οι περί Ενάρξεως Ισχύος 

Ορισμένων Άρθρων Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.109.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

16. Οι περί Συλλογικών Στοιχημάτων 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.110.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

17. Oι περί Οργανισμού 

Χρηματοδοτήσεως Στέγης 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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(∆ιάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.111.2003) 

18. Οι περί Οργανισμού 

Χρηματοδοτήσεως Στέγης 

(Χορήγησις ∆ανείων) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.112.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

19. Oι περί Λειτουργίας των ∆ημοσίων 

Σχολείων Μέσης Εκπαιδεύσεως 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.113.2003) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Παιδείας 

20. Οικονομικές καταστάσεις και έκθεση 

Γενικού Ελεγκτή για τους πιο κάτω 

οργανισμούς: 

α.   Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου. 

β.   Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. 

γ.   Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. 

δ.  Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμό. 

ε.   Οργανισμό Κυπριακής        

Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας. 

στ. Συμβούλιο Εμπορίας Κυπριακών   

Γενικό Ελεγκτή της 

∆ημοκρατίας 

Παρακολουθήσεως 

Σχεδίων Αναπτύξεως 

και Ελέγχου 

∆ημόσιων ∆απανών 
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Ελαιοκομικών Προϊόντων. 

ζ.    Συμβούλιο Εμπορίας 

Κυπριακών Πατατών. 

(Αρ. Φακ. 10.01.020) 

21. Έγγραφα (αρ.  56/2003, 57/2003 και 

58/2003), σύμφωνα με τους περί 

Πρόσληψης Εκτάκτων Υπαλλήλων 

στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία Νόμους του 1985 και τις 

εγκυκλίους του Υπουργείου 

Οικονομικών με αρ. 741, 746 και 

834, ημερομηνίας 4.10.1985, 

6.12.1985 και 9.11.1987 αντίστοιχα. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

22. Έγγραφο (αρ. 60/2003) σύμφωνα με 

τους περί Πρόσληψης Έκτακτων 

Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 

Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους του 

1995 έως 2001. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

23. Έγγραφο (αρ. 59/2003) σύμφωνα με 

τους περί Πρόσληψης Έκτακτων 

Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 

Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους του 

1995 έως 2001. 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο Στρατιωτικός Ποινικός Κώδικας και 

∆ικονομία (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.038.2003) 

Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Άμυνας 

Άμυνας 

2. Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.039.2003) 

Mαρίνο Σιζόπουλο 

εκ μέρους του 

Κινήματος 

Σοσιαλδημοκρατών 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

3. Ο περί Εγγραφής Επαγγελματιών 

Κοινωνικών Λειτουργών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.040.2003) 

Νίκο Κατσουρίδη εκ 

μέρους της 

κοινοβουλευτικής 

ομάδας ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες 

∆υνάμεις, 

Νίκο Πιττοκοπίτη εκ 

μέρους της 

κοινοβουλευτικής 

ομάδας του 

∆ημοκρατικού 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 
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  Κόμματος και 

Μαρίνο Σιζόπουλο εκ 

μέρους του 

Κινήματος 

Σοσιαλδημοκρατών 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι τα υπ’  αριθμόν 5, 17 και 18 θέματα να παραπεμφθούν 

στην επιτροπή Οικονομικών, διότι αφορούν την επιτροπή Οικονομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση γι’  αυτή την εισήγηση; 

 Αν δεν υπάρχει ένσταση, παραπέμπονται και στην επιτροπή Οικονομικών. 

 Ο κ. Μαυροκορδάτος. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡ∆ΑΤΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαστε το υπ’  αριθμόν 4 θέμα, που είναι «Ο περί 

Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών Νόμος του 2003», να παραπεμφθεί και να εξεταστεί 

και από την επιτροπή Γεωργίας.  Είναι ένα σημαντικό νομοσχέδιο που πιστεύω ότι 

χρειάζεται να εκφραστούν απόψεις απ’  όλους τους εμπλεκομένους, αν δεν υπάρχει 

ένσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση να παραπεμφθεί και στην επιτροπή Γεωργίας; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, παραπέμπεται και στην επιτροπή Γεωργίας. 

 Μπαίνουμε στο Κεφάλαιο Γ΄, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί 

γραπτώς. 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.394 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αριστοφάνη Γεωργίου στις 12 Ιουνίου 2003. 

 «Έχω διαπιστώσει ότι μικρές κοινότητες της επαρχίας Λευκωσίας, ιδιαίτερα στην 

περιοχή Πιτσιλιάς, αντιμετωπίζουν, παράλληλα με τα άλλα προβλήματα που ταλανίζουν 

την ύπαιθρο, τεράστιο οικονομικό πρόβλημα λόγω των κοινοτικών τους χρεών. 

 Ενδεικτικά αναφέρω το παράδειγμα της κοινότητας Πολυστύπου, όπου το 

κοινοτικό συμβούλιο είναι χρεωμένο με ποσό που ξεπερνά τις £90.000, ποσό το οποίο 

καλείται να εξοφλήσει ένας πολύ μικρός αριθμός κατοίκων, που είναι στη συντριπτική 

τους πλειοψηφία συνταξιούχοι.  Το μεγαλύτερο μέρος των χρεών αυτών προέρχονται 

από δάνεια που είχαν συναφθεί στο παρελθόν και τα οποία η κοινότητα αδυνατούσε να 

εξοφλήσει, αφού τα συνολικά έσοδα από τη φορολογία που καταβάλλεται προς το 

κοινοτικό συμβούλιο  δεν αρκούν ούτε για την κάλυψη του ποσού των τόκων. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

ποια μέτρα προτίθεται να λάβει προς αντιμετώπιση του προβλήματος, καθώς και για τη 

γενικότερη πολιτική της κυβέρνησης αναφορικά με τη στήριξη των ορεινών χωριών της 

επαρχίας Λευκωσίας και για το πώς προτίθεται να αντιμετωπίσει το πρόβλημα της 

ερήμωσης των χωριών από τους κατοίκους τους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.395 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 15 Ιουνίου 2003. 

 «Με εγκύκλιο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, με ημερομηνία 11 Ιουνίου 

1998 και αρ. 50(Γ)1992/Ν.42, δίδονται οδηγίες σε όλες τις κρατικές υπηρεσίες, ώστε οι 

λειτουργοί τους μετά από παράπονα/καταγγελίες σχετικά με υποθέσεις βίας στην 

οικογένεια να ενημερώνουν εντός επτά ημερών το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα μέχρι σήμερα αποτελέσματα της υποχρεωτικής αυτής αναφοράς 
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και τον τρόπο που αυτή μπορεί να επεκταθεί στον ιδιωτικό τομέα (ιδιωτικούς γιατρούς, 

οδοντιάτρους, ψυχολόγους κ.ά.).»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.396 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 15 Ιουνίου 2003. 

 «Έχω διαπιστώσει ότι οι περισσότεροι ημικρατικοί οργανισμοί (π.χ. ΡΙΚ) αλλά και 

δημόσιες υπηρεσίες δεν έχουν υιοθετήσει απλές αρχές οικολογικής διαχείρισης του 

χαρτιού.  Συγκεκριμένα, πολλές υπηρεσίες χρησιμοποιούν για επίσημα ή ανεπίσημα 

έγγραφα τη μία μόνο πλευρά των φύλλων χαρτιού, ενώ δεν υπάρχει πρόνοια για 

ανακύκληση του χαρτιού.  Ακόμα και όταν εταιρείες ανακύκλησης χαρτιού είχαν ζητήσει 

να προσφέρουν τις υπηρεσίες τους σε δημόσιους οργανισμούς (π.χ. Φόρος 

Εισοδήματος), συνάντησαν την άρνηση και την αδιαφορία των αρμοδίων. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τις ενέργειες στις οποίες προτίθεται να προβεί, ώστε να προωθηθεί 

η οικολογική χρήση (επαναχρησιμοποίηση-ανακύκληση) του χαρτιού στους δημόσιους 

και ημικρατικούς οργανισμούς.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.397 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 18 Ιουνίου 2003. 

 «Οι Βρετανοί ισχυρίζονται ότι έχουν αποστείλει από το Μάρτιο του 2003 πρόταση 

για κοινή συμφωνία διαχείρισης και κοινοποίησης των αποτελεσμάτων της σταθερής 

μονάδας παρακολούθησης των ηλεκτρομαγνητικών πεδίων που πρόκειται να 

εγκατασταθεί στο Ακρωτήρι, για να διαπιστωθεί το επίπεδο των επιπτώσεων στην υγεία 

από το σύνολο των κεραιών που είναι εγκατεστημένες στον ευρύτερο χώρο του 

υδροβιότοπου Ακρωτηρίου, χωρίς να έχουν ακόμα απάντηση από την Κυπριακή 

∆ημοκρατία. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 
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Αντιπροσώπων γιατί καθυστερεί η υπογραφή του σχετικού πρωτοκόλλου, γιατί δεν 

περιλαμβάνεται στη συμφωνία πρόνοια για κατεδάφιση της κεραίας, εάν υπερβαίνουν 

τα ηλεκτρομαγνητικά πεδία τα όρια που καθορίζει η κοινοτική ή η εθνική νομοθεσία, και 

γιατί μέχρι σήμερα δεν τοποθετήθηκε το σχετικό μηχάνημα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.398 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 18 Ιουνίου  2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για την κατάσταση του περιβάλλοντος στην περιοχή του λόφου του 

Προφήτη Ηλία και για το σημερινό καθεστώς της λειτουργίας του λατομείου “∆ομοκός” 

στην περιοχή Ορόκληνης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.399 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 18 Ιουνίου 2003. 

 «Η κυβέρνηση αποφάσισε πρόσφατα να παραχωρήσει άδεια κυνηγίου σε 

περιορισμένο αριθμό κυνηγών για καταπολέμηση των κορακοειδών. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Έγιναν επιστημονικές μετρήσεις του αριθμού των κορακοειδών και των 

επιπτώσεών τους στο περιβάλλον; 

2. Ζητήθηκε η γνωμάτευση της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, 

Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος σχετικά με το θέμα; 

3. Ποια τα κριτήρια επιλογής των κυνηγών, το σκεπτικό που οδήγησε στην επιλογή 

του χρόνου, ο αριθμός των κυνηγετικών εξορμήσεων, τα μέτρα προστασίας των 

υπόλοιπων (μη θηρεύσιμων) ειδών της ορνιθοπανίδας, καθώς και ο αναλυτικός 

(κατά επαρχία) αριθμός των φονευθέντων κατά τη φετινή εκστρατεία 

κορακοειδών;»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.400 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 18 Ιουνίου  2003. 

 «Η κοινότητα Άλασσας προτίθεται να αξιοποιήσει τα παλιά γιοφύρια της περιοχής 

δημιουργώντας χώρους αναψυχής με οικολογικό χαρακτήρα. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για την τεχνική και οικονομική υποστήριξη που προτίθεται να 

προσφέρει στην κοινότητα Άλασσας για την αξιοποίηση των παλιών τοξοτών γιοφυριών 

παρά τον υδατοφράκτη Κούρρη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.401 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 18 Ιουνίου  2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έχει απορριφθεί το αίτημα για επιχορήγηση ύψους £3.000 

στην κοινότητα Σιλίκου για αγορά μονοκάμπινου οχήματος που να μπορεί να 

μετατραπεί σε πυροσβεστικό όχημα με κίνηση 4Χ4. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τους λόγους που έχει απορριφθεί το αίτημα της κοινότητας Σιλίκου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2003 της Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνας 

Ακκελίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.212, ημερομηνίας 31ης  Ιανουαρίου 

2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Σχετικά με την επιχορήγηση του ΚΕΝΘΕΑ και άλλων παρόμοιων οργανώσεων, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Υγείας παραχωρεί πάνω σε ετήσια βάση χορηγίες σε διάφορους 

συνδέσμους, ιδρύματα, σωματεία κ.λπ.  που αναπτύσσουν δραστηριότητα σε τομείς της 

αρμοδιότητάς του.  Οι χορηγίες καλύπτονται από το κονδύλι του Υπουργείου Υγείας 

“∆ιάφορες Συνεισφορές” (22.01.2.499) και πριν από οποιαδήποτε δαπάνη 

εξασφαλίζεται η εκ των προτέρων συγκατάθεση της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Στα 
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πλαίσια της πιο πάνω πολιτικής επιχορηγούνται και φορείς που αναπτύσσουν 

δραστηριότητα στο θέμα των ναρκωτικών. 

 Το Υπουργείο Υγείας επιχορήγησε το 2002 το ΚΕΝΘΕΑ με το ποσό των £10.000 

και τη θεραπευτική κοινότητα “Αγία Σκέπη” με το ποσό των £30.000. 

 Το ύψος των πιο πάνω ποσών καθορίστηκε με βάση τους ελεγμένους 

λογαριασμούς και την έκθεση δραστηριοτήτων του προηγούμενου έτους, την έκθεση 

προγραμματισμένων δραστηριοτήτων του επόμενου έτους και άλλα στοιχεία που 

τέθηκαν υπόψη του Υπουργείου Υγείας. 

 Σε ό,τι αφορά το ΚΕΝΘΕΑ σημειώνεται ότι, πέρα από το ποσό των £10.000, που 

αναφέρθηκε πιο πάνω, παραχωρήθηκε και από το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου 

ποσό ύψους £2.000 για την κάλυψη εκτάκτων οικονομικών υποχρεώσεων της ανοικτής 

θεραπευτικής κοινότητας “Η ΤΟΛΜΗ”. 

 Επιπρόσθετα, επισημαίνεται ότι η αρμοδιότητα επιχορήγησης προγραμμάτων που 

αναπτύσσονται από εθελοντικούς φορείς και αφορούν τους τρεις τομείς της πρόληψης 

ενάντια στα ναρκωτικά έχει περιέλθει στην αποκλειστική δικαιοδοσία του 

Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου. 

 Το εν λόγω συμβούλιο για το σκοπό αυτό έχει προχωρήσει στην επεξεργασία 

κριτηρίων αξιολόγησης των διαφόρων προγραμμάτων, τα οποία αναμένεται να 

ολοκληρωθούν μέχρι το τέλος Ιουνίου και να τεθούν άμεσα σε εφαρμογή. 

 Ενόψει της πιο πάνω εξέλιξης, όλοι οι ενδιαφερόμενοι φορείς θα κληθούν να 

υποβάλουν εμπεριστατωμένες προτάσεις για τα προγράμματα που προτίθενται να 

λειτουργήσουν εντός του 2003, οι οποίες θα τύχουν σχετικής αξιολόγησης και ανάλογης 

επιχορήγησης από το σχετικό κονδύλι του προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού 

Συμβουλίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
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και Τουρισμού κ. Γιώργου Λιλλήκα στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.236, 

ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 

κ. Αντώνη Καρά. 

 «Σχετικά με το στρατηγικό σχέδιο τουριστικής ανάπτυξης στην ελεύθερη 

Αμμόχωστο, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Με βάση το στρατηγικό σχέδιο για τον τουρισμό μέχρι το 2010, η περιοχή της 

ελεύθερης Αμμοχώστου όπως και όλες οι περιοχές της Κύπρου καλούνται, μέσα στα 

πλαίσια της στρατηγικής επανατοποθέτησης, να καθορίσουν τη δική τους στρατηγική 

για την τουριστική τους ανάπτυξη - ταυτότητα, όραμα και ξεχωριστό προϊόν (regional 

brand), η οποία να εξυπηρετεί τα τμήματα αγοράς που θα στοχεύσει.  Με τον τρόπο 

αυτό η περιοχή της ελεύθερης Αμμοχώστου θα μπορέσει να αξιοποιήσει τις 

δυνατότητές της για σωστή τουριστική ανάπτυξη και παράλληλα θα βοηθηθεί να 

επιλύσει τα προβλήματα που αντιμετωπίζει σήμερα αποτελεσματικά και να εξασφαλίσει 

τα επιθυμητά οφέλη από τον τουρισμό. 

 Για το σκοπό αυτό ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού (ΚΟΤ) ετοίμασε και 

παρουσίασε τον Ιούλιο του 2001, στα πλαίσια σύσκεψης που πραγματοποιήθηκε 

μεταξύ όλων των αρμόδιων φορέων του δημόσιου και ιδιωτικού τομέα και τοπικών 

αρχών της περιοχής, την πρόταση τοποθέτησης (positioning).  Βασική επιδίωξη ήταν η 

εξασφάλιση συμφωνίας όλων των εμπλεκομένων, προκειμένου να ετοιμαστεί η 

στρατηγική για την περιοχή, η οποία θα τη βοηθήσει να αναδείξει τα πλεονεκτήματά της 

και να δημιουργήσει ταυτότητα, ώστε να ανταγωνίζεται με επιτυχία. 

 Οι τελικές αποφάσεις ήταν όπως ο ΚΟΤ ετοιμάσει πρακτικά για τη σύσκεψη και τα 

κοινοποιήσει στους παρευρισκόμενους στη σύσκεψη, ενέργεια στην οποία προέβη, και 

όπως οι εισηγήσεις που έγιναν κατά τη διάρκεια της σύσκεψης μελετηθούν και 

αξιολογηθούν από τον ΚΟΤ, με βάση τους στόχους του στρατηγικού σχεδίου, με στόχο 
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να ετοιμαστεί σχέδιο δράσης για την περιοχή, το οποίο να συζητηθεί σε προσεχή 

σύσκεψη. 

 Το σχέδιο δράσης θα ετοιμαστεί με τη συμμετοχή των τοπικών αρχών και φορέων 

της περιοχής.  Ο οργανισμός αναμένει τη θετική ανταπόκριση πρώτα των τοπικών 

αρχών. 

 Προτάσεις τοποθέτησης πέραν αυτής που έγιναν για την περιοχή της ελεύθερης 

Αμμοχώστου ετοιμάστηκαν από τον οργανισμό για όλες τις περιοχές της Κύπρου -

Λάρνακα, Λεμεσό, Πάφο, Λευκωσία και ορεινά θέρετρα- ενώ παρουσίαση στα πλαίσια 

σύσκεψης ανάλογης με αυτήν που έγινε στην περιοχή της ελεύθερης Αμμοχώστου 

πραγματοποιήθηκε μόνο για την περιοχή Λεμεσού τον Απρίλιο του 2002. 

 Η ετοιμασία του στρατηγικού σχεδίου της περιοχής, όπως προνοείται και στο 

στρατηγικό σχέδιο για τον τουρισμό, θα πρέπει να είναι το αποτέλεσμα συνεργασίας 

των φορέων του ιδιωτικού και του δημόσιου τομέα της περιοχής και των τοπικών 

αρχών, οι οποίοι, ανάλογα με τις αρμοδιότητές τους, θα αναλάβουν την εφαρμογή των 

ενεργειών που θα προκύψουν για κάθε θέμα. 

 Το κόστος εφαρμογής του σχεδίου και πάλι ανάλογα με το θέμα θα επωμισθούν το 

κράτος, ο ιδιωτικός τομέας και οι τοπικές αρχές.  Για την ενθάρρυνση επενδύσεων σε 

έργα και προϊόντα που αποτελούν προτεραιότητα στο στρατηγικό σχέδιο για τον 

τουρισμό (π.χ. αγροτοτουρισμός, εμπλουτιστικά έργα, συστήματα ποιότητας κ.λπ.) 

υπάρχουν υφιστάμενα, αλλά και προγραμματίζονται, τόσο από τον οργανισμό όσο και 

από υπηρεσίες αρμόδιων υπουργείων, σχετικά σχέδια κινήτρων.  Όσον αφορά τα έργα 

που αποτελούν αρμοδιότητα το κράτους και που είναι κυρίως έργα βασικής υποδομής, 

αυτά θα πρέπει να περιληφθούν στους ετήσιους προϋπολογισμούς των αρμόδιων 

υπουργείων και υπηρεσιών. 

 Σε σχέση με την υλοποίηση του στρατηγικού σχεδίου για τον τουρισμό, το 
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Υπουργικό Συμβούλιο, με σχετική απόφασή του με αριθμό 57.135 και ημερομηνία την 

21η Ιανουαρίου 2003, ενέκρινε το σχέδιο υλοποίησης (ενέργειες παγκύπριας και 

περιφερειακής εμβέλειας) που υπέβαλε ο οργανισμός μετά από διαβουλεύσεις με πέντε 

υπουργεία (Εσωτερικών, Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Παιδείας και 

Πολιτισμού, Συγκοινωνιών και Έργων και Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος).  Με βάση την απόφαση αυτή, τα πέντε υπουργεία θα πρέπει να 

μεριμνήσουν, ώστε οι ενέργειες και τα μέτρα που εγκρίθηκαν να προγραμματιστούν και 

να περιληφθούν στους ετήσιους προϋπολογισμούς τους, αλλά και στο εθνικό σχέδιο 

ανάπτυξης του κράτους για την περίοδο 2004-2006.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 

κ. Πεύκιου Γεωργιάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.259, ημερομηνίας 4 

Απριλίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Σχετικά με την αναπαλαίωση της παλαιάς Αστικής Σχολής Καλογερά στο 

Παγκύπριο Λύκειο Λάρνακας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Λόγω προβλημάτων υπεδάφους, που παρουσίαζε ο χώρος όπου βρίσκεται 

κτισμένο το κτίριο, επιβαλλόταν να γίνει εδαφολογική μελέτη, όπως και έγινε. 

 Βάσει των πορισμάτων της μελέτης αυτής, έχει σχεδιαστεί η αναπαλαίωση και η 

αντισεισμική αναβάθμιση του κτιρίου, έτσι ώστε το κτίριο να καταστεί ασφαλές για 

επαναχρησιμοποίησή του ως χώρου διδασκαλίας. 

 Αναμένεται εντός των προσεχών ημερών να προχωρήσει η προκήρυξη 

προσφορών για υλοποίηση του έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων κ. Μάκη Κεραυνού στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.269, 

ημερομηνίας 10 Απριλίου 2003, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 



 128

κ. Ελένης Μαύρου.  

 «Σχετικά με την εφαρμογή του άρθρου 5, που προβλέπει την ίση μεταχείριση στον 

τομέα της απασχόλησης, του περί Ατόμων με Αναπηρίες Νόμου [127(Ι)/2000], σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει ετοιμάσει προσχέδιο 

κανονισμών με βάση το άρθρο 5 του περί Ατόμων με Αναπηρίες Νόμου [127(Ι)/2000], 

που προνοεί για την ίση μεταχείριση στον τομέα της απασχόλησης. 

 Στο προσχέδιο κανονισμών προβλέπεται εισαγωγή τριών σχεδίων απασχόλησης 

ατόμων με αναπηρίες με την παροχή κινήτρων προς τους εργοδότες και τα άτομα με 

αναπηρίες.  Συγκεκριμένα προτείνονται: 

1. η παροχή χορηγίας σε εργοδότες για επιχορήγηση μισθολογίου, το οποίο 

προκύπτει από την πρόσληψη ατόμων με αναπηρία,  

2. η επιδότηση εργοδοτών και ατόμων με αναπηρία για εισφορές στο Ταμείο 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τον πρώτο χρόνο εργοδότησης των ατόμων αυτών 

και  

3. η παροχή χορηγίας σε εργοδότη για δημιουργία των αναγκαίων μετατροπών ή 

ρυθμίσεων της προσβασιμότητας σε υφιστάμενες διευκολύνσεις, για να καταστούν 

προσβάσιμες σε άτομα με αναπηρία (το σχέδιο αυτό αποτελεί διεύρυνση 

υφιστάμενου σχεδίου). 

 Το προσχέδιο κανονισμών έχει δοθεί στην Κυπριακή Συνομοσπονδία 

Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ) για απόψεις, στις 6 Μαρτίου 2003, και αναμένεται 

σχετική απάντηση για την περαιτέρω προώθηση και συζήτηση του θέματος στα πλαίσια 

των αρμόδιων σωμάτων. 

 Πρόσθετα, αναφέρω ότι προωθείται η τροποποίηση του περί Ατόμων με 

Αναπηρίες Νόμου του 2000, με σκοπό την εναρμόνισή του με την Οδηγία 2000/78/ΕΚ 
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για τη διαμόρφωση γενικού πλαισίου για την ίση μεταχείριση στην απασχόληση και την 

εργασία.  Η οδηγία, μεταξύ άλλων, απαγορεύει τις διακρίσεις λόγω αναπηρίας.  Η 

εναρμόνιση με την εν λόγω οδηγία πρέπει να γίνει μέχρι το τέλος του 2003. 

 Επίσης, θα προωθηθεί βελτίωση των σχεδίων επαγγελματικής αποκατάστασης 

που εφαρμόζει σήμερα η αρμόδια υπηρεσία του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων (Υπηρεσία Μέριμνας Αναπήρων του Τμήματος Εργασίας), με αύξηση της 

παρεχόμενης βοήθειας και με επέκτασή τους σε νέους δικαιούχους. 

 Πληροφοριακά, αναφέρεται ότι τα μέτρα που προτείνονται για εισαγωγή με τους 

κανονισμούς (παράγραφος 1 πιο πάνω) έχουν περιληφθεί για προώθηση και μέσω του 

ενιαίου εγγράφου προγραμματισμού για συγχρηματοδότησή τους από το Ευρωπαϊκό 

Κοινωνικό Ταμείο, στα πλαίσια της υποβολής των προτάσεων του Υπουργείου 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το εθνικό σχέδιο ανάπτυξης για τα έτη 2004-

2006. 

 Είμαι στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.279, ημερομηνίας 14 Απριλίου 2003, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Χατζηνικόλα.  

 «Αναφορικά με το ρεπορτάζ του ΡΙΚ για τις εγκαταστάσεις του BBC στο Ζύγι, σας 

αποστέλλουμε την ακόλουθη απαντητική επιστολή του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου: 

“1. Τα διάφορα πλάνα λήφθηκαν με κινηματογραφικό συνεργείο του ΡΙΚ. 

2. Η είδηση, που μεταδόθηκε στις 28 Μαρτίου 2003, επισυνάπτεται. 

3.  Εκπρόσωπος των εργαζομένων απείλησε το ρεπόρτερ του ΡΙΚ, αμέσως μετά την 

προβολή του ρεπορτάζ, ότι θα έλθει να τον ‘κανονίσει’.  Είπε ακόμη ότι θα χάσουν 

τη δουλειά τους οι Ελληνοκύπριοι εργαζόμενοι στο σταθμό Ζυγίου.  Ο απειλήσας 
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καταγγέλθηκε στο Βοηθό Αρχηγό Αστυνομίας Σωτήρη Χαραλάμπους.  Αργότερα, 

το ίδιο βράδυ της 28ης Μαρτίου 2003, ο εκπρόσωπος των εργαζομένων 

τηλεφώνησε στο ρεπόρτερ και απολογήθηκε.  Την επαύριον, στις 11.00 π.μ., ήλθε 

στο ΡΙΚ και συνάντησε το ρεπόρτερ, παρουσία του αρχισυντάκτη του Τμήματος 

Ειδήσεων και Επικαίρων.  Απολογήθηκε και πάλι. 

4. Καμιά σχέση του ΡΙΚ με το BBC δεν έχει διαταραχθεί με την προβολή του 

ρεπορτάζ. 

5. Το ΡΙΚ είχε φιλοξενήσει πριν δύο-τρία χρόνια το Βρετανό Ντάνκαν Κάμπελ, 

διεθνώς γνωστό για τις μελέτες του εν σχέσει με το ρόλο των βρετανικών βάσεων 

και των βρετανικών ραδιοσταθμών στην Κύπρο.  Ο κ. Κάμπελ έδωσε διάλεξη για 

τα εν λόγω θέματα και το παγκόσμιο κατασκοπευτικό σύστημα ‘ΕΣΙΕΛΟΝ’.  Το 

ΡΙΚ ετοιμάζει ντοκιμαντέρ για το ρόλο των βάσεων και των ραδιοφωνικών 

σταθμών των Βρετανών στην Κύπρο.”.» 

Σημ.:   Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.296, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2003, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Σχετικά με την προγραμματιζόμενη ανέγερση οικιστικών μονάδων σε χώρο εντός 

του οικισμού Ανθούπολης, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στα πλαίσια του προγράμματος αναδόμησης του κυβερνητικού οικισμού 

Ανθούπολης, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ανέλαβε την επιδιόρθωση 

(ενίσχυση) κατοικιών, την κατεδάφιση παλαιών και ανέγερση νέων πολυκατοικιών, 

καθώς και την ανέγερση νέων κατοικιών σε ελεύθερους και αναξιοποίητους χώρους του 

οικισμού για σκοπούς επιτάχυνσης της υλοποιήσεως του εν λόγω προγράμματος. 
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 Στην περιοχή του οικισμού Ανθούπολης, στην οποία αναφέρεται η υποβληθείσα 

ερώτηση, υπάρχουν καθορισμένοι από της ανέγερσης του οικισμού τέσσερις δημόσιοι 

χώροι πρασίνου, οι οποίοι είναι ασύνδετοι μεταξύ τους, δεν έχουν διαμορφωθεί ως 

χώροι πρασίνου και χρησιμοποιούνται από περίοικους για την κατασκευή αυθαίρετων 

και εξαιρετικά χαμηλής αισθητικής υπόστεγων για τη στάθμευση οχημάτων.   

 Με τους σχεδιασμούς του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως για την 

αναδόμηση του οικισμού, θα κατεδαφισθούν οι πολυκατοικίες στην περιοχή, θα 

ανεγερθούν σε δύο τμήματα γης που είναι καθορισμένα ως χώροι πρασίνου δέκα 

οικιστικές μονάδες για μονήρεις ή ηλικιωμένα ζευγάρια, θα δημιουργηθούν άνετοι, 

συνεχείς και κατάλληλα διαμορφωμένοι δημόσιοι χώροι (πραγματικού) πρασίνου, θα 

δημιουργηθεί αδιέξοδος δρόμος, ο οποίος θα παρέχει άμεση προσπέλαση με όχημα 

(ιδιωτικό, συλλογής σκυβάλων, ασθενοφόρο, πυροσβεστικό όχημα) σε αριθμό 

κατοικιών που μέχρι σήμερα εξυπηρετούνταν από πεζόδρομο, και θα δημιουργηθεί 

σημαντικός αριθμός χώρων στάθμευσης στο πέρας του αναφερόμενου αδιέξοδου 

δρόμου. 

 Η λύση που προωθείται από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, με την οποία 

το Υπουργείο Εσωτερικών συμφωνεί, παρέχει πολλαπλά πλεονεκτήματα συγκρινόμενη 

με την υφιστάμενη κατάσταση και διασφαλίζει την ανέγερση δέκα μονάδων κατοικίας 

του τύπου που παρουσιάζει ιδιαίτερα αυξημένη ζήτηση στον οικισμό Ανθούπολης.  Το 

Υπουργείο Εσωτερικών θεωρεί απόλυτα αναγκαίες και τις δέκα μονάδες λόγω των 

πολυάριθμων αιτήσεων που εκκρεμούν προς ικανοποίηση. 

 Για την καλύτερη ενημέρωση των ενδιαφερόμενων πολιτών και του βουλευτή 

Λευκωσίας εκπρόσωποι του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως παρευρέθηκαν σε 

σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στα γραφεία της τοπικής αρχής.  Κατά την εν λόγω 

σύσκεψη οι παρευρεθέντες ενημερώθηκαν τόσο προφορικά, με την παρουσίαση των 
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σχετικών σχεδίων, όσο και με επίσκεψη στο χώρο της προγραμματιζόμενης 

παρέμβασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 

κ. Κίκη Καζαμία στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.305, ημερομηνίας 23 Απριλίου 

2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου. 

 «Σχετικά με την ίδρυση της θυγατρικής εταιρείας των Κυπριακών Αερογραμμών 

“HELLAS JET”, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η HELLAS JET ιδρύθηκε στα πλαίσια του στρατηγικού σχεδίου των Κυπριακών 

Αερογραμμών για επέκταση των εργασιών της στην Ελλάδα.  Η εταιρεία, 

αναγνωρίζοντας από τη μια την ανάγκη για συνεχή ανάπτυξη για διασφάλιση της 

επιβίωσής της και από την άλλη τις περιορισμένες ευκαιρίες ανάπτυξης λόγω του 

μεγέθους της κυπριακής αγοράς, θεωρεί ότι ο ελλαδικός χώρος προσφέρεται για 

επέκταση των εργασιών της λόγω της κοινής γλώσσας, κουλτούρας κ.λπ.  Με την 

επέκταση αυτή οι Κυπριακές Αερογραμμές προσβλέπουν σε πολλές συνεργασίες σε 

διάφορους τομείς των εργασιών τους, καθώς και σε ανάπτυξη του δικτύου των δύο 

εταιρειών με αμοιβαίο όφελος. 

 Με βάση μελέτες που έγιναν, διαφάνηκε ότι η ελληνική αγορά προσφέρεται για 

ανάπτυξη των εργασιών μιας νέας αεροπορικής εταιρείας και η περίοδος αυτή, λόγω 

των Ολυμπιακών Αγώνων του 2004 και των προβλημάτων που αντιμετωπίζει η 

Ολυμπιακή Αεροπορία, θεωρείται ιδιαίτερα ευνοϊκή για την έναρξη των εργασιών της 

εταιρείας. 

 Οι μέτοχοι της “HELLAS JET” είναι οι εξής: 

Cyprus Airways Ltd 49% 

Omega Bank SA 26% 

AEF European Capital 
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Investments BV* 25% 

  100% 

* Η εταιρεία αυτή είναι κατά 100% θυγατρική της “Alpha Bank AE”. 

 Το μετοχικό κεφάλαιο της εταιρείας ανέρχεται σε 20 εκατομ. ευρώ και οι Κυπριακές 

Αερογραμμές έχουν επενδύσει ποσοστό 49%, δηλαδή 9,8 εκατομ. ευρώ.  Επιπρόσθετα, 

οι Κυπριακές Αερογραμμές έχουν δικαίωμα αγοράς των μετοχών των άλλων δύο 

μετόχων, το οποίο μπορούν να ασκήσουν μετά την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Η εταιρεία εδρεύει στην Αθήνα και έχει ως βάση της το αεροδρόμιο “Ελευθέριος 

Βενιζέλος”. 

 Η εταιρεία απασχολεί σήμερα εκατόν πενήντα τέσσερα άτομα. 

 Η εταιρεία έχει ναυλώσει τρία αεροσκάφη τύπου Α320 τα οποία έχουν παραληφθεί 

στις 10 Μαΐου 2003, 21η Μαΐου 2003 και 28 Μαΐου 2003 αντίστοιχα.  Προβλέπεται ότι η 

εταιρεία θα αρχίσει τις πτήσεις της στις 23 Ιουνίου 2003, νοουμένου ότι θα 

εξασφαλιστούν οι αναγκαίες δόσεις από τις ελληνικές αρχές.  Με την έναρξη των 

εργασιών τα αεροσκάφη θα δρομολογηθούν προς Λονδίνο, Παρίσι, Ζυρίχη και 

Βρυξέλλες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Τίμη Ευθυμίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.322, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2003, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Σχετικά με την κατάργηση του ψαρέματος με τράτες και την καταβολή 

αποζημιώσεων, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος προτίθεται να 

τερματίσει τη χορήγηση αδειών αλιείας με τράτα στα χωρικά ύδατα της ∆ημοκρατίας, με 
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στόχο την περαιτέρω προστασία των αλιευτικών αποθεμάτων.  Η υπερβολικά μεγάλη 

ικανότητα του αλιευτικού στόλου στις περισσότερες χώρες του κόσμου, 

συμπεριλαμβανομένης και της Κύπρου, σε σύγκριση με τα αλιευτικά αποθέματα, 

οδήγησε στην υπεραλιεία, η οποία έχει ως αποτέλεσμα περιορισμένα αποθέματα, 

χαμηλότερη παραγωγή και μικρότερα εισοδήματα και αποτελεί την κυριότερη απειλή για 

το μέλλον του κλάδου της αλιείας. 

 Στην Κύπρο υπάρχουν οκτώ τράτες που έχουν άδεια να ψαρεύουν στα χωρικά 

ύδατα της ∆ημοκρατίας (μέχρι 12 ναυτικά μίλια).  Λόγω της ζημιάς που κάνουν οι τράτες 

με τη σύρση των δικτύων τους επί του βυθού, αλλά και λόγω της υπεραλιείας που 

παρουσιάζεται στα κυπριακά νερά, το θέμα απόσυρσης συζητήθηκε και παλαιότερα, 

αλλά υπήρχαν κάποιοι ενδοιασμοί, τόσο από πλευράς του Τμήματος Αλιείας και 

Θαλασσίων Ερευνών όσο και από πλευράς των ιδιοκτητών των τρατών.  Σήμερα με την 

αναμενόμενη ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και την εφαρμογή της Κοινής 

Αλιευτικής Πολιτικής (ΚΑΠ) τα πράγματα αλλάζουν.  Η κυβέρνηση είναι υποχρεωμένη 

να εισαγάγει μέτρα για μείωση της αλιευτικής προσπάθειας, η οποία μείωση δε θα 

περιορίζεται μόνο στις τράτες, και ταυτόχρονα να εφαρμόσει τα τεχνικά μέτρα που 

προβλέπονται στον Κανονισμό 1626 του ’94.  Οι ιδιοκτήτες των τρατών, γνωρίζοντας τα 

πιο πάνω, σε συνάντηση που είχαν με το διευθυντή του Τμήματος Αλιείας και 

Θαλασσίων Ερευνών, συγκατένευσαν στην απόσυρση των αδειών τους, με την 

προϋπόθεση ότι θα τύχουν αποζημίωσης. 

 Μέσα στα πλαίσια της Κοινής Αλιευτικής Πολιτικής και της διαρθρωτικής πολιτικής 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον τομέα της αλιείας λειτουργεί σχέδιο για προσαρμογή του 

κοινοτικού αλιευτικού στόλου, δηλαδή για περιορισμό της αλιευτικής προσπάθειας με 

καταβολή αποζημίωσης σε ιδιοκτήτες σκαφών για καταστροφή των σκαφών τους ή για 

απόσυρση και μεταφορά τους για άλλη χρήση εκτός αλιείας.  Το σχέδιο λειτουργεί πάνω 
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σε εθελοντική βάση.  Η σχετική φόρμουλα προνοεί στην περίπτωση σκαφών 

παρόμοιων με τα οκτώ δικά μας, ανάλογα με την ηλικία και το μέγεθος του καθενός, 

ποσά τα οποία κυμαίνονται περίπου από £200.000 μέχρι £300.000, για καταστροφή 

τους, και το ήμισυ των ποσών αυτών για απόσυρσή τους. 

 Οι ιδιοκτήτες των τρατών θεωρούν την αποζημίωση που καταβάλλεται, μέσω του 

σχεδίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, πολύ χαμηλή.  Ζήτησαν με επιστολές τους καταρχάς 

ποσά ύψους £1.300.000 για καταστροφή των σκαφών τους και μετά από 

επανειλημμένες υποδείξεις, με νέα πρόταση, ζητούν ποσά μεταξύ £600.000-£650.000 

για απόσυρση της άδειάς τους. 

 Μέχρι στιγμής δεν έχουμε καταλήξει σε συμφωνία με τους ιδιοκτήτες τρατών σε 

ό,τι αφορά το ύψος των αποζημιώσεων.  ∆εν υπάρχει σχετικό χρονοδιάγραμμα, αλλά, 

με την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, την 1η Μαΐου 2004, θα εφαρμόσουμε 

επακριβώς την πολιτική και τους κανονισμούς της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Γιώργου 

Ιακώβου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.345, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2003, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Κατά την 56η Σύνοδο της Παγκόσμιας Συνέλευσης Υγείας, η οποία 

πραγματοποιήθηκε στη Γενεύη μεταξύ 19-28 Μαΐου 2003, η Κύπρος εκπροσωπήθηκε 

με αντιπροσωπία, της οποίας ηγείτο η Υπουργός Υγείας κ. Κωνσταντίνα Ακκελίδου. 

 Από το αρμόδιο Υπουργείο Υγείας μάς πληροφόρησαν ότι η Σύμβαση “Framework 

Convention on Tobacco Control” υιοθετήθηκε ομόφωνα με απόφαση της Συνέλευσης.   

 Για περισσότερες λεπτομέρειες όσον αφορά τα θέματα που αφορούν την 

υπογραφή/προσχώρηση στη σύμβαση παρακαλείσθε όπως επικοινωνήσετε με το 

Υπουργείο Υγείας.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ∆΄.  Το πρώτο θέμα είναι «Οι επιπτώσεις στο 

περιβάλλον και στους κατοίκους από τη συνέχιση της λειτουργίας του χυτηρίου 

“Νέμιτσας” στη Λεμεσό». 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχει ομιλητής;  Συνεπώς, αναβάλλονται τα θέματα του Κεφαλαίου ∆΄.  

Λυπούμαι πολύ! Για να είμαι ειλικρινής και ο Πρόεδρος το πρωί στη σύσκεψη έκανε την 

παρατήρηση ότι εκκρεμούν επί μακρώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ακριβώς είναι αυτό που θέλω να πω.  Αυτή είναι και η 

παρατήρηση του Προέδρου της Βουλής.  Όταν έρθει η ώρα του Κεφαλαίου ∆΄, 

δηλώνουμε ανέτοιμοι και θα έρθουμε ένα απόγευμα, όπως συνέβη δύο φορές, να 

επικρίνουμε την προεδρία της Βουλής ότι δεν οργανώνει, κάτι που έγινε δύο φορές εδώ, 

δεν οργανώνει τη συζήτηση του Κεφαλαίου ∆΄. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μα δεν είναι θέμα του Προέδρου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ λέω ότι, αν ένα θέμα του Κεφαλαίου ∆΄ για δεύτερη και τρίτη εβδομάδα δεν 

έχει έτοιμους ομιλητές, διαγράφεται.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ θα δεχόμουν αυτή την εισήγηση, διότι δε δικαιολογείται η επί μακρώ 

παρουσία θεμάτων χωρίς ομιλητές.  Θα θεωρήσουμε ότι οι εκθέσεις γίνονται δεκτές και 

κλείει η υπόθεση. 

 Ο κ. Καράς. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτό που θέλω να εισηγηθώ -και θα συμφωνήσω εν πολλοίς με 
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τον κ. Κατσουρίδη- είναι, όταν το θέμα έρχεται ενώπιον του σώματος προς συζήτηση 

και δεν είναι έτοιμος κάποιος να το υποστηρίξει, το θέμα να διαγράφεται.  ∆εν μπορεί να 

παραμένει επ’  άπειρον ενώπιον του σώματος.  Ο βουλευτής που το ενέγραψε ή ο 

βουλευτής που ζήτησε την εξέτασή του θα πρέπει να είναι έτοιμος και να το 

υποστηρίξει.  Άλλως πως θεωρείται ότι το εγκατέλειψε.  Και δεν μπορεί ούτε η Βουλή να 

μένει διαρκώς εκτεθειμένη ούτε ο Πρόεδρος της Βουλής να κρίνεται ότι δεν έδωσε 

σημασία σ’  αυτό το Κεφάλαιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Παπαδοπούλου. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, δεν ακούμε τους ομιλητές! 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Εγώ είχα την εντύπωση ότι σήμερα θα συζητούσαμε το δεύτερο θέμα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα πάω σε όλα τα θέματα, όπου υπάρχει ομιλητής. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Και για εκείνο εγώ είμαι έτοιμη να μιλήσω, αν υπάρχουν και άλλοι ομιλητές και αν 

υπάρχει πρόθεση να συνεχίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, το πρώτο θέμα αναβάλλεται για μία εβδομάδα.  Αν την επόμενη εβδομάδα 

δεν υπάρχουν ομιλητές, το θέμα θα διαγραφεί από την ημερήσια διάταξη.   

 Το δεύτερο θέμα είναι «Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά με τις δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της Βουλής 

των Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για το Μέλλον της Ευρώπης». 

(Η έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα.) 
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Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

σχετικά με τις δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για το Μέλλον της Ευρώπης  

 Η παρούσα έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

έχει ως στόχο να ενημερώσει το σώμα σχετικά με τις δραστηριότητες της 

αντιπροσωπίας της Βουλής των Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για το Μέλλον της 

Ευρώπης, καθώς και για τα μέχρι στιγμής βασικά αποτελέσματα/πορίσματα των 

εργασιών της εν λόγω Συνέλευσης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, ως η καθ’ ύλην αρμόδια 

επιτροπή, τηρείται ενήμερη τόσο για τις δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της Βουλής 

των Αντιπροσώπων στη Συνέλευση όσο και για τις δραστηριότητες γενικότερα της 

Συνέλευσης.  Η επιτροπή αποδίδει ιδιαίτερη σημασία στο όλο θέμα, τόσο γιατί η ίδια η 

Συνέλευση και ο τρόπος που διεξάγεται αποτελούν έναν πρωτοφανή σε 

δημοκρατικότητα θεσμό για τα ευρωπαϊκά δεδομένα, όσο και γιατί το αποτέλεσμα όλων 

αυτών των δραστηριοτήτων αναμένεται να επηρεάσει καθοριστικά τη λειτουργία, την 

οργάνωση και γενικότερα το θεσμικό και πολιτικό πλαίσιο της Ευρώπης του μέλλοντος. 

 Όπως είναι γνωστό, η Συνέλευση δημιουργήθηκε με απόφαση του Ευρωπαϊκού 

Συμβουλίου του Λάακεν το ∆εκέμβριο του 2001 και αποτελεί έναν άνευ προηγουμένου 

νεωτερισμό για το ευρωπαϊκό οικοδόμημα, συγκεντρώνοντας σε ένα σώμα ένα ευρύ 

φάσμα αντιπροσώπων των κυβερνήσεων των εθνικών κοινοβουλίων, του Ευρωπαϊκού 

Κοινοβουλίου και της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

 Σκοπός της Συνέλευσης είναι να προτείνει στην Ευρωπαϊκή Ένωση, μέσα από το 

διάλογο και τις συναινετικές διαδικασίες που ακολουθεί, ένα πλαίσιο και δομές 

προσαρμοσμένες στις εξελίξεις του κόσμου, στις ανάγκες των Ευρωπαίων πολιτών και 

στη μελλοντική ανάπτυξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Στοχεύοντας στη συμπλήρωση 
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των εργασιών της μέσα στο 2003, η Συνέλευση θα υποβάλει τις προτάσεις της στο 

Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, στην τακτική συνάντηση των αρχηγών κρατών και 

κυβερνήσεων της Ένωσης, ως βάση για τις εργασίες της επόμενης ∆ιακυβερνητικής 

∆ιάσκεψης.  Οι εργασίες της Ευρωπαϊκής Συνέλευσης είναι δημόσιες και τα έγγραφά 

της καθίστανται διαθέσιμα στο ευρύτερο κοινό.  Επιπλέον, δίνει την ευκαιρία στις 

ενδιαφερόμενες οργανώσεις της Κοινωνίας των Πολιτών να προσφέρουν τη δική τους 

συμβολή στη συζήτηση. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων, με απόφαση της σύσκεψης του Προέδρου και 

αρχηγών ή εκπροσώπων των πολιτικών κομματικών ομάδων που πραγματοποιήθηκε 

στις 7 Φεβρουαρίου 2002, ανταποκρίθηκε θετικά στην πρόσκληση της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης να συμμετάσχει στη Συνέλευση για το Μέλλον της Ευρώπης με αντιπροσωπία, 

η οποία αποτελείται από τέσσερις βουλευτές, τον κ. Παναγιώτη ∆ημητρίου και την κ. 

Ελένη Μαύρου ως μέλη και τον κ. Μάριο Ματσάκη και την κ. Ανδρούλα Βασιλείου ως 

αναπληρωματικά μέλη. 

 Ας σημειωθεί ότι από πλευράς κυπριακής κυβέρνησης συμμετέχουν ο κ. Μιχάλης 

Ατταλίδης, ως μόνιμο μέλος της αντιπροσωπίας, και ο μόνιμος αντιπρόσωπος της 

Κύπρου στις Βρυξέλλες, πρέσβης κ. Θεόφιλος Θεοφίλου, ως αναπληρωματικό μέλος. 

 Το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο όρισε πρόεδρο της Συνέλευσης τον κ. Valery Giscard d’ 

Estaing και αντιπροέδρους τους κ. Giuliano Amato και Jean-Luc Dehaene.  Η 

Συνέλευση απαρτίζεται ακόμα από 15 αντιπροσώπους των αρχηγών κρατών και 

κυβερνήσεων των κρατών μελών, 13 αντιπροσώπους των αρχηγών κρατών και 

κυβερνήσεων των υποψήφιων προς ένταξη χωρών (έναν από κάθε υποψήφια χώρα), 

30 μέλη των εθνικών κοινοβουλίων (δύο από κάθε κράτος μέλος), 26 μέλη των εθνικών 

κοινοβουλίων των υποψήφιων προς ένταξη χωρών (δύο από κάθε υποψήφια χώρα), 16 

αντιπροσώπους, μέλη του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, και 2 αντιπροσώπους της 
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Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  Σε κάθε τακτικό μέλος της Συνέλευσης αντιστοιχεί και ένας 

αναπληρωτής.  Συμμετέχουν επίσης ως παρατηρητές η Οικονομική και Κοινωνική 

Επιτροπή, οι κοινωνικοί εταίροι (τρεις αντιπρόσωποι) και ο Ευρωπαίος 

∆ιαμεσολαβητής. 

 Η Συνέλευση συνέρχεται σε ολομέλεια μία ή δύο φορές το μήνα στο κτίριο του 

Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου στις Βρυξέλλες, σε δημόσιες συνεδριάσεις, οι οποίες 

διαρκούν ένα απόγευμα και ένα πρωινό. (Επισυνάπτεται σχετικό χρονοδιάγραμμα 

συνεδριάσεων της Συνέλευσης ως Παράρτημα 1.)  Τα μέλη της Συνέλευσης 

συμμετέχουν σε ομάδες εργασίας, τις οποίες η Συνέλευση έχει δημιουργήσει και οι 

οποίες εμβαθύνουν σε διάφορα θέματα. (Κατάλογος των ομάδων εργασίας 

επισυνάπτεται ως Παράρτημα 2.) 

 Κινητήριος μοχλός των εργασιών της Συνέλευσης είναι το προεδρείο, το οποίο 

απαρτίζεται από τον πρόεδρο της Συνέλευσης, τους δύο αντιπροέδρους, δύο 

αντιπροσώπους των μελών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, τους δύο αντιπροσώπους 

της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, δύο αντιπροσώπους των εθνικών κοινοβουλίων και 

αντιπροσώπους των κυβερνήσεων της Ισπανίας, της ∆ανίας και της Ελλάδας, των 

χωρών δηλαδή που κατά τη διάρκεια της Συνέλευσης ασκούν την προεδρία της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Το προεδρείο καλεί σε όλες του τις συνεδριάσεις τον κ. Peterle, 

βουλευτή από τη Σλοβενία, ο οποίος έχει υποδειχθεί από τους αντιπροσώπους των 

υποψήφιων προς ένταξη χωρών.   

 Η Συνέλευση πραγματοποίησε μέχρι τώρα εννέα συνεδρίες ολομέλειας.  Η 

συνεδρίαση της ολομέλειας της 24ης και 25ης Ιουνίου 2002 ήταν αποκλειστικά 

αφιερωμένη στην ακρόαση της Κοινωνίας των Πολιτών, ενώ αυτή της 11ης και 12ης 

Ιουλίου ήταν αφιερωμένη στους νέους. 

 Η Συνέλευση, στην προσπάθειά της να μελετήσει και να προτείνει προτάσεις μέσα 
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από σαφείς και συναινετικές απαντήσεις με στόχο την προσαρμογή και ανανέωση του 

ευρωπαϊκού θεσμικού και πολιτικού πλαισίου, έχει ασχοληθεί, στα πλαίσια των 

εργασιών της, με την εξέταση των ακόλουθων κυρίως θεμάτων: 

1. Οριοθέτηση των αρμοδιοτήτων μεταξύ Ευρωπαϊκής Ένωσης και κρατών μελών 

και καλύτερη οριοθέτηση των καθηκόντων μεταξύ των διάφορων ευρωπαϊκών 

θεσμικών οργάνων. 

2. Εκπλήρωση των αποστολών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

3. Αποτελεσματικότητα και νομιμότητα. 

4. Απλούστευση των νομοθετικών διαδικασιών και μέσων. 

5. Ο ρόλος των εθνικών κοινοβουλίων στο ευρωπαϊκό οικοδόμημα. 

6. Χώρος ελευθερίας, ασφάλειας και δικαιοσύνης. 

7. Η εξωτερική δράση της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Η κυπριακή αντιπροσωπία της Βουλής των Αντιπροσώπων συμμετέχει ενεργά 

στις εργασίες της Συνέλευσης.  Τα μέλη της κυπριακής αντιπροσωπίας, καθώς και τα 

αναπληρωματικά μέλη, συμμετέχουν τόσο στις συνεδρίες της ολομέλειας της 

Συνέλευσης όσο και στις ομάδες εργασίας στις οποίες έχει ανατεθεί η διεξοδικότερη 

μελέτη και εμβάθυνση των εξειδικευμένων θεμάτων που απασχολούν τη Συνέλευση.  

Τα μέλη της αντιπροσωπίας μας έχουν τη δυνατότητα να καταθέτουν προφορικά ή 

εγγράφως τις εισηγήσεις τους, τόσο σε σχέση με τα θέματα που συζητούνται στην 

ολομέλεια όσο και με τα θέματα που αφορούν τις ομάδες εργασίας.  Η τεχνοκρατική 

στήριξη των μελών της αντιπροσωπίας μας έχει αναληφθεί από τις Υπηρεσίες ∆ιεθνών 

Σχέσεων και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων της Βουλής των Αντιπροσώπων.  (Σημείωμα με 

τις εκτιμήσεις της τεχνοκρατικής ομάδας της Βουλής των αντιπροσώπων που στηρίζει 

την αντιπροσωπία μας επισυνάπτεται ως Παράρτημα 3.) 

 Εκτιμώντας τη συμμετοχή της αντιπροσωπίας μας στη Συνέλευση, τα ίδια τα μέλη 
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της αντιπροσωπίας θεωρούν ότι είναι χρήσιμη και παραγωγική.  Η συνεισφορά των 

μελών της κυπριακής αντιπροσωπίας υπήρξε αξιόλογη όλο αυτό το διάστημα και έτυχε 

της δέουσας αξιοποίησης στα πλαίσια των διαδικασιών της Συνέλευσης.  Ιδιαίτερα 

εκτιμάται από τα μέλη της αντιπροσωπίας ότι η συμμετοχή στις ομάδες εργασίας, όπου 

μετέχει μικρότερος αριθμός μελών, οι απόψεις και τα μηνύματα της αντιπροσωπίας μας 

τυγχάνουν καλύτερης αξιοποίησης.  Παράλληλα, παρέχεται η ευκαιρία για ανάπτυξη 

διαπροσωπικών σχέσεων τόσο με τα μέλη των αντιπροσωπιών από τις χώρες μέλη και 

τις υποψήφιες για ένταξη χώρες όσο και με αξιωματούχους των οργάνων της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Γενικά εκτιμάται ότι, πέρα από αυτή καθαυτή τη συμμετοχή και 

τη συμβολή των μελών της κυπριακής αντιπροσωπίας στη Συνέλευση, η ενεργός 

συμμετοχή των μελών του κυπριακού κοινοβουλίου αποτελεί μια ιδανική ευκαιρία για 

την ανάπτυξη τέτοιου είδους σχέσεων, οι οποίες μόνο θετικά αποτελέσματα μπορούν 

να έχουν στην παρούσα και μελλοντική ανάπτυξη των σχέσεων της Κύπρου μέσα στο 

ευρωπαϊκό οικοδόμημα. 

 Όσον αφορά τα θέματα που συζητήθηκαν στη Συνέλευση μέχρι τη σύνταξη της 

παρούσας ενημερωτικής έκθεσης, παρατίθεται εκτενέστερη αναφορά στη συνέχεια,  

καθώς και αναφορά σε άλλες δραστηριότητες των μελών της αντιπροσωπίας της 

Βουλής των Αντιπροσώπων που πραγματοποιούνται είτε στα πλαίσια της Συνέλευσης 

είτε παράλληλα και με την ευκαιρία της Συνέλευσης. 

 Οι αποστολές της Ευρωπαϊκής Ένωσης - Οριοθέτηση αρμοδιοτήτων μεταξύ 

Ευρωπαϊκής Ένωσης και κρατών μελών - Αποτελεσματικότητα και νομιμότητα 

 Υπήρξε ευρεία συναίνεση στη Συνέλευση ότι θα πρέπει να μην τεθούν υπό 

αμφισβήτηση τα μέχρι τώρα επιτεύγματα της Ένωσης.  Η πλειοψηφία των ομιλητών 

τόνισε την ανάγκη να ενισχυθούν τα καθήκοντα της Ένωσης στους τομείς της κοινής 

εξωτερικής πολιτικής και της πολιτικής ελευθερίας, ασφάλειας και δικαιοσύνης.  Πολλά 
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μέλη ζήτησαν επίσης να υπάρξει προσθήκη στις Συνθήκες του Χάρτη των Θεμελιωδών 

∆ικαιωμάτων και να δοθεί στην Ένωση μια νομική προσωπικότητα.  Άλλοι ζήτησαν να 

ενεργοποιηθεί περισσότερο η Ένωση στους τομείς του περιβάλλοντος, της έρευνας, 

στην ανάπτυξη ενός ευρωπαϊκού κοινωνικού μοντέλου και στην καταπολέμηση της 

ανεργίας.  Όσον αφορά τα καθήκοντα που θα πρέπει να συνεχίσουν να εμπίπτουν στις 

αρμοδιότητες των κρατών μελών, πολλοί υποστήριξαν ότι η εσωτερική οργάνωση, οι 

δημόσιες υπηρεσίες, τα πολιτιστικά θέματα και η κοινωνική ασφάλιση θα πρέπει να 

παραμείνουν στα κράτη μέλη, όμως αυτό δεν πρέπει να εμποδίζει την Ένωση να 

ενθαρρύνει τη συνεργασία μεταξύ των κρατών μελών ή/και να παρέχει τη στήριξή της 

στο συντονισμό των δράσεων των κρατών μελών.   

 Όσον αφορά τα κριτήρια του καθορισμού των καθηκόντων της Ένωσης, πολλοί 

επισήμαναν το κριτήριο της επικουρικότητας και της αναλογικότητας. Επίσης 

αναφέρθηκαν και στην αρχή της αλληλεγγύης. 

 Οι περισσότεροι τόνισαν ότι θα πρέπει να αναγραφεί στις συνθήκες ως αρχή ότι τα 

καθήκοντα που δεν έχουν ανατεθεί στην Ένωση βάσει των συνθηκών εξακολουθούν να 

εμπίπτουν στις αρμοδιότητες των κρατών μελών, αλλά χωρίς να περιληφθεί στη 

συνθήκη συγκεκριμένος κατάλογος αρμοδιοτήτων των κρατών μελών.  Τάχθηκαν 

επίσης υπέρ ενός ελαστικού συστήματος οριοθέτησης αρμοδιοτήτων, το οποίο να 

συνοδεύεται από τη θέσπιση αποτελεσματικών μέτρων ελέγχου τήρησης των αρχών 

της οριοθέτησης των αρμοδιοτήτων και της επικουρικότητας και τη συμπερίληψη ενός 

μηχανισμού ελέγχου ο οποίος να λειτουργεί είτε εκ των προτέρων είτε εκ των υστέρων 

και να αποτελείται από εκπροσώπους των εθνικών κοινοβουλίων. 

 Αναφορικά με την αποτελεσματικότητα και τη νομιμοποίηση των διαδικασιών 

λήψης αποφάσεων στην Ένωση, επισημάνθηκε η ανάγκη απλούστευσης των 

διαδικασιών και μείωσης του αριθμού τους και τονίστηκε πως στόχος θα πρέπει να είναι 
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να καταστούν αυτές διαφανείς και κατανοητές στους πολίτες. 

 Πολλά μέλη της Συνέλευσης τάχθηκαν υπέρ της διεύρυνσης της εφαρμογής της 

ειδικής πλειοψηφίας και υπέρ της κατάργησης της αρνησικυρίας. 

 Η μεγάλη πλειοψηφία των μελών της Συνέλευσης ζήτησε την ενίσχυση του ρόλου 

των εθνικών κοινοβουλίων στη νομοθετική διαδικασία. 

 Απλούστευση των νομοθετικών διαδικασιών και μέσων 

 Η ανάγκη απλούστευσης των νομοθετικών μέσων και διαδικασιών αποτέλεσε 

αντικείμενο ευρείας συναίνεσης.  Πολλοί σύνεδροι τόνισαν ότι η απλούστευση δεν 

αποτελεί αυτοσκοπό αλλά μέσο της δημοκρατίας και της αποτελεσματικότητας.  Υπήρξε 

συναίνεση όσον αφορά την ανάγκη περιορισμού των νομοθετικών μέσων και 

διαδικασιών. 

 Πολλοί σύνεδροι τάχθηκαν υπέρ της καθιέρωσης μιας ιεράρχησης των κανόνων 

και ζήτησαν τη γενίκευση της διαδικασίας συναπόφασης με ειδική πλειοψηφία του 

Συμβουλίου.  Η διαδικασία αυτή θα πρέπει να αποτελεί το γενικό κανόνα για τη λήψη 

αποφάσεων σε νομοθετικό επίπεδο. 

 Η κατάργηση της διαδικασίας συνεργασίας έτυχε ευρείας υποστήριξης, ενώ η 

διαδικασία σύμφωνης γνώμης θα πρέπει να επιφυλάσσεται για την επικύρωση των 

διεθνών συμφωνιών.  Αναφορικά με το ζήτημα της νομοθετικής πρωτοβουλίας, η 

πλειοψηφία των συνέδρων τάχθηκε υπέρ του δικαιώματος πρωτοβουλίας της 

Επιτροπής. 

 Όσον αφορά τη διαδικασία έγκρισης του προϋπολογισμού, προέκυψε ευρεία 

συναίνεση όσον αφορά την κατάργηση της ταξινόμησης των δαπανών σε υποχρεωτικές 

και μη υποχρεωτικές.  Πολλά μέλη της Συνέλευσης ζήτησαν την αντικατάσταση της 

διαδικασίας του προϋπολογισμού από τη διαδικασία συναπόφασης. 

 Χώρος ελευθερίας, ασφάλειας και δικαιοσύνης: Ο ρόλος της Ευρωπαϊκής 
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Ένωσης και των κρατών μελών 

 Τα περισσότερα μέλη της Συνέλευσης υποστήριξαν το αίτημα για περισσότερη 

Ευρώπη στον τομέα της ασφάλειας και της δικαιοσύνης.  Πολλοί υπενθύμισαν ότι 

πρέπει να τηρείται ισορροπία μεταξύ ασφάλειας και σεβασμού των θεμελιωδών 

δικαιωμάτων. 

 Πολλοί ομιλητές ζήτησαν να δοθεί ακριβέστερος ορισμός στην έννοια της 

διασυνοριακής εγκληματικότητας προτείνοντας προς τούτο μια πιο προωθημένη 

εναρμόνιση των εθνικών ποινικών νομοθεσιών.  Υποστηρίχθηκε επίσης η ανάγκη 

επίτευξης μεγαλύτερης εναρμόνισης στους τομείς του ασύλου και της μετανάστευσης.  

Αρκετοί ήταν αυτοί που υπογράμμισαν την εξωτερική διάσταση της πολιτικής της 

Ένωσης στον τομέα της δικαιοσύνης και των εσωτερικών υποθέσεων, τονίζοντας ότι θα 

πρέπει να βελτιωθεί η συνεργασία με τις γειτονικές προς την Ένωση χώρες. 

 Η μεγάλη πλειοψηφία των συνέδρων υποστήριξε την πλήρη “κοινοτικοποίηση” για 

τα θέματα του τρίτου πυλώνα και την εμπλοκή του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου σ’ αυτά.  

Πολλοί τάχθηκαν υπέρ της εγκατάλειψης του κανόνα της ομοφωνίας όσον αφορά το 

άσυλο και τη μετανάστευση και στους τομείς της συνεργασίας σε ποινικές υποθέσεις.  

Ζητήθηκε επίσης η διεύρυνση της αρμοδιότητας του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου στα 

θέματα που καλύπτει ο τρίτος πυλώνας. 

 Από πολλούς εκφράστηκε λύπη για το γεγονός ότι η Europol δε διαθέτει τα 

απαραίτητα νομικά και υλικά μέσα για τη διεκπεραίωση των αποστολών της.  Όσον 

αφορά τη Eurojust, πολλοί τάχθηκαν υπέρ της ανάπτυξής της.  Ως προς τον έλεγχο των 

εξωτερικών συνόρων της Ένωσης, η μεγάλη πλειοψηφία τάχθηκε υπέρ του 

ενισχυμένου ελέγχου. 

 Ο ρόλος των εθνικών κοινοβουλίων στο ευρωπαϊκό οικοδόμημα 

 Στη δήλωση του Λάακεν διατυπώνονται ορισμένα ερωτήματα σχετικά με το ρόλο 
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των εθνικών κοινοβουλίων, για τα οποία τα μέλη της Συνέλευσης κλήθηκαν να εκθέσουν 

τις απόψεις τους. 

 Αρκετοί ανέφεραν ότι τα εθνικά κοινοβούλια θα έπρεπε να συμμετέχουν 

περισσότερο στις δραστηριότητες της Ένωσης μέσω του αποτελεσματικότερου ελέγχου 

των κυβερνήσεων.  Προς τούτο προτάθηκε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή να διαβιβάζει όλες 

τις νομοθετικές προτάσεις απευθείας στα εθνικά κοινοβούλια ταυτόχρονα με την 

υποβολή τους στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και το Συμβούλιο. 

 Τα μέλη της Συνέλευσης επέμειναν ότι εξυπακούεται πως εναπόκειται σε κάθε 

εθνικό κοινοβούλιο να καθορίσει τους δικούς του κανόνες για τον πολιτικό έλεγχο της 

κυβέρνησης της χώρας.  ∆ιευκρινίστηκε ότι ο πολιτικός έλεγχος, για να είναι 

αποτελεσματικός, πρέπει να ασκείται εκ των προτέρων, δηλαδή πριν ληφθεί απόφαση 

από το Συμβούλιο. 

 Κρίθηκε πως η βελτιωμένη οριζόντια συνεργασία μεταξύ των εθνικών 

κοινοβουλίων σχετικά με τις δραστηριότητες της Ένωσης θεωρείται θετική εξέλιξη.  

Αρκετά μέλη της Συνέλευσης τάxθηκαν υπέρ της ενίσχυσης των συνόδων των 

Επιτροπών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων (COSAC). 

 Προτάθηκε ακόμα αυξημένη συνεργασία των επιτροπών των εθνικών 

κοινοβουλίων με τις αντίστοιχες επιτροπές του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. 

 Η μεγάλη πλειοψηφία των μελών της Συνέλευσης εξέφρασε αμφιβολίες ως προς 

τη σκοπιμότητα της δημιουργίας ενός θεσμικού οργάνου το οποίο να εκπροσωπεί μόνο 

τα εθνικά κοινοβούλια.  Κρίθηκε ότι τέτοια εξέλιξη θα καταστούσε το θεσμικό 

οικοδόμημα της Ένωσης πιο πολύπλοκο και θα αποδυνάμωνε πολιτικά το Ευρωπαϊκό 

Κοινοβούλιο. 

 Εξωτερική δράση της Ευρωπαϊκής Ένωσης 

 Τα μέλη της Συνέλευσης συμφώνησαν ότι είναι σημαντικό για την Ευρωπαϊκή 
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Ένωση να συνιστά έναν ισχυρό, αποτελεσματικό και ικανό παράγοντα στη διεθνή 

σκηνή.  Πολλοί θεωρούν ότι η μέχρι τώρα απόδοσή της στον τομέα αυτό είναι κατώτερη 

των προσδοκιών.  Υπογραμμίστηκε επίσης ότι οι προκλήσεις της παγκοσμιοποίησης 

ενισχύουν τη σημασία της εκπλήρωσης του ρόλου αυτού.  Μόνο μια δυνατή και 

ενωμένη Ένωση μπορεί να επηρεάσει τις διεθνείς εξελίξεις και να προστατεύσει 

αποτελεσματικά τα ευρωπαϊκά συμφέροντα. 

 ∆ιάφορα μέλη θεωρούν ότι ο διακυβερνητικός χαρακτήρας της εξωτερικής 

πολιτικής και της πολιτικής ασφάλειας δεν μπόρεσε να λειτουργήσει αποτελεσματικά.  

Υποβλήθηκαν εισηγήσεις όπως δοθούν σε ένα πρόσωπο οι δύο λειτουργίες του 

Υπάτου Εκπροσώπου για την ΚΕΠΠΑ και του Επιτρόπου για τις Εξωτερικές Σχέσεις.  

Ορισμένοι πρότειναν να μπορούν ο Ύπατος Εκπρόσωπος και ο υπεύθυνος για τις 

εξωτερικές σχέσεις Επίτροπος να παρουσιάζουν κοινές πρωτοβουλίες, που να 

καλύπτουν όλες τις πλευρές της εξωτερικής πολιτικής και των εξωτερικών δράσεων. 

 Όλα τα μέλη της Συνέλευσης υπογράμμισαν πόσο σημαντικό είναι να έχει η 

Ευρωπαϊκή Ένωση μια δυναμική εξωτερική πολιτική, ικανή να ανταποκρίνεται στις 

διεθνείς εξελίξεις.  Για ορισμένους θα πρέπει να υπάρξει επέκταση της ειδικής 

πλειοψηφίας στο πεδίο της ΚΕΠΠΑ και αύξηση του προϋπολογισμού της. 

 Εξάλλου, αρκετοί υπογράμμισαν ότι είναι σημαντικό για την Ένωση να αναπτύξει 

μια αποτελεσματική πολιτική άμυνας και ασφάλειας.  Ορισμένα μέλη αντιμετώπισαν την 

άμυνα ως κυρίως θέμα που υπάγεται στο ΝΑΤΟ και ορισμένοι υποστήριξαν ότι είναι 

σημαντικό η ανάπτυξη της ΚΕΠΠΑ να πραγματοποιείται στα πλαίσια στενών 

διαβουλεύσεων με το ΝΑΤΟ. 

 ∆ιάλογος με την Κοινωνία των Πολιτών 

 Η σύνοδος της Συνέλευσης του Ιουνίου ήταν αφιερωμένη στην Κοινωνία των 

Πολιτών.  Τονίστηκε από τον αντιπρόεδρο της Συνέλευσης η σημασία που αποδίδει η 
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Συνέλευση στις απόψεις της Κοινωνίας των Πολιτών.  Αναφέρθηκε μεταξύ άλλων ότι η 

όλη διαδικασία θα συνεχιστεί καθ’ όλη τη διάρκεια της Συνέλευσης. 

 Η διαδικασία βασίζεται στο Φόρουμ, το οποίο παρέχει τη δυνατότητα στις μη 

κυβερνητικές οργανώσεις να υποβάλλουν γραπτές εισηγήσεις στη Συνέλευση, καθώς 

και στο διάλογο που διεξάγεται σε εθνικό επίπεδο.  (Σύνοψη των εισηγήσεων στο 

Φόρουμ επισυνάπτεται ως Παράρτημα 4.)  Γραπτές εκθέσεις για το διάλογο αυτό έχουν 

αποστείλει οι διάφορες εθνικές αντιπροσωπίες που μετέχουν στη Συνέλευση. (Η 

συνεισφορά της Κύπρου επισυνάπτεται ως Παράρτημα 5.)  Στα πλαίσια της Συνέλευσης 

έχουν συσταθεί οκτώ ομάδες επαφής για τη διεξαγωγή ανταλλαγής απόψεων με 

συγκεκριμένους τομείς της Κοινωνίας των Πολιτών.  Σημειώνεται ότι οι ομάδες επαφής 

δρουν συμπληρωματικά προς τις συναντήσεις ενημέρωσης της Κοινωνίας των Πολιτών 

τις οποίες οργανώνει η Οικονομική και Κοινωνική Επιτροπή. 

 Συνέλευση των Νέων 

 Παράλληλα με τις εργασίες της Συνέλευσης του Ιουλίου πραγματοποιήθηκε η 

Συνέλευση των Νέων με πρότυπο την ίδια τη Συνέλευση.  Από την Κύπρο συμμετείχαν 

έξι νέοι, τέσσερις από τους οποίους υποδείχθηκαν από την αντιπροσωπία της Βουλής 

στη Συνέλευση και δύο από τους αντιπροσώπους της κυβέρνησης, με κριτήρια 

επιλογής τα οποία είχαν καθοριστεί από τη Συνέλευση. 

 Όσον αφορά τη συμμετοχή των έξι νέων από την Κύπρο, σημειώνεται ότι αυτοί 

συμμετείχαν ενεργά στις συζητήσεις που διεξήχθησαν.  Τρεις από αυτούς υπέβαλαν 

υποψηφιότητα για εκλογή ως εισηγητές της Συνέλευσης και ένας για εκλογή στο 

προεδρείο.  Όμως, παρά τις προσπάθειες που καταβλήθηκαν από τους ιδίους και την 

κυπριακή αντιπροσωπία στη Συνέλευση για εκλογή τους, αυτό δεν κατέστη δυνατό.  Ο 

κυριότερος λόγος ήταν ότι οι πλείστοι νέοι που συμμετείχαν στη Συνέλευση ανήκαν σε 

μεγαλύτερες ομάδες, οι οποίες είχαν ήδη προαποφασίσει ποιους νέους θα 
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υποστήριζαν. 

 Στις παρεμβάσεις τους οι αντιπρόσωποι των νέων υπογράμμισαν τη σημασία της 

διαβούλευσης με τους νέους και της άμεσης συμμετοχής τους στην ευρωπαϊκή 

διαδικασία.  Ανέφεραν επίσης ότι το εγκριθέν κείμενο (τελικό κείμενο επισυνάπτεται ως 

Παράρτημα 6) καλεί για αποσαφήνιση των αρμοδιοτήτων, ενίσχυση των ευρωπαϊκών 

θεμελιωδών οργάνων.  Επίσης, στο έγγραφο επισημαίνεται ότι μια πλειοψηφία των 

νέων επιθυμεί επίσης να προσανατολιστεί η Ευρώπη προς μια δομή ομοσπονδιακού 

τύπου. 

  Αποφασίστηκε ο πρόεδρος της Συνέλευσης των Νέων, καθώς και οι δύο 

αντιπρόεδροι, να συμμετέχουν εφεξής στις συνόδους της ολομέλειας της Συνέλευσης, 

προκειμένου να ενημερώνουν σχετικά το σύνολο των συμμετεχόντων στη Συνέλευση 

των Νέων.  Επίσης, αποφασίστηκε να διατηρηθεί η ιστοσελίδα youth-convention που 

υπάρχει στο διαδίκτυο, προκειμένου να ενθαρρυνθεί η συνέχιση των συζητήσεων 

μεταξύ των νέων και να υπάρχει στη διάθεσή τους ένα εργαλείο επικοινωνίας.  Τέλος, 

απευθύνθηκε πρόσκληση προς τις εθνικές αντιπροσωπίες, το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, 

την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και την Προεδρία να διατηρήσουν στενή επαφή με τους νέους 

που μετείχαν στη Συνέλευση των Νέων, να τους τηρούν τακτικά ενήμερους για την 

πρόοδο που έχει επιτευχθεί και να συλλέγουν τις εκτιμήσεις και τις προτάσεις τους. 

 Ομάδες Εργασίας 

 Τα μέλη της κυπριακής αντιπροσωπίας στη Συνέλευση συμμετέχουν σε έξι από τις 

δέκα ομάδες εργασίας της Συνέλευσης.  Συγκεκριμένα, ο κ. Παναγιώτης ∆ημητρίου 

συμμετέχει στις ομάδες εργασίας “Εθνικά Κοινοβούλια” και “Ελευθερία, Ασφάλεια και 

∆ικαιοσύνη”, η κ. Ελένη Μαύρου στις ομάδες εργασίας “Χάρτης Θεμελιωδών 

∆ικαιωμάτων” και “Εξωτερική ∆ράση”, ο κ. Μάριος Ματσάκης στην ομάδα εργασίας 

“Άμυνα” και η κ. Ανδρούλα Βασιλείου στις ομάδες εργασίας “Επικουρικές Αρμοδιότητες” 
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και “Ελευθερία, Ασφάλεια και ∆ικαιοσύνη”.   

 Το θέμα των ομάδων εργασίας απασχόλησε τους συνέδρους σε αρκετές 

περιπτώσεις στην ολομέλεια της Συνέλευσης, στην Επιτροπή Συνταγματικών 

Υποθέσεων του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και στις συνάξεις των μελών των εθνικών 

κοινοβουλίων των κρατών μελών και των υποψήφιων για ένταξη χωρών. 

 Ασκήθηκε κριτική για το γεγονός ότι το προεδρείο της Συνέλευσης δεν προχώρησε 

στη σύσταση ομάδων εργασίας για να συμπεριληφθούν και άλλα θέματα, όπως η 

κοινωνική πολιτική, το περιβάλλον κτλ.  Πολλοί σύνεδροι ζήτησαν να διευκρινιστεί τι 

αναμένεται από τις ομάδες εργασίας να παρουσιάσουν: νομικά κείμενα, πολιτικά 

συμπεράσματα, εκθέσεις ή δηλώσεις; 

 Αρκετοί σύνεδροι τόνισαν ότι τα έγγραφα των ομάδων εργασίας θα πρέπει να 

κοινοποιούνται σε όλα τα μέλη της Συνέλευσης.  Ο πρόεδρος της Συνέλευσης ανέφερε 

ότι στόχος των ομάδων εργασίας είναι η διεξοδική εξέταση ειδικών θεμάτων που 

προσδιορίζονται μετά από τις συζητήσεις στην ολομέλεια και σε συνάρτηση με αυτές, 

προκειμένου να υποβάλουν έκθεση στη Συνέλευση για τις πιθανές εναλλακτικές 

δυνατότητες όσον αφορά τα ειδικά αυτά θέματα.  Τα πολιτικά ζητήματα γενικής 

εμβέλειας θα εξακολουθήσουν να συζητούνται στην ολομέλεια. 

 Ήδη οι πρώτες δύο ομάδες εργασίας, “Νομική Προσωπικότητα” και 

“Επικουρικότητα”, υπέβαλαν στη Συνέλευση της 3ης και 4ης Οκτωβρίου 2002 διά των 

προέδρων τους τις τελικές τους εκθέσεις, ενώ τις προφορικές εκθέσεις τους στη 

συνεδρία της Συνέλευσης υπέβαλαν οι πρόεδροι των ομάδων εργασίας “Χάρτης 

Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων” και “Εθνικά Κοινοβούλια”.  Οι εργασίες των έξι πρώτων 

ομάδων εργασίας, καθώς επίσης και των τεσσάρων νέων ομάδων εργασίας, θα 

ολοκληρωθούν το αργότερο το ∆εκέμβριο του 2002. 

 Σχέδιο Συνθήκης 
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 Το προεδρείο προτίθεται να υποβάλει στη Συνέλευση κατά τη δεύτερη σύνοδο του 

Οκτωβρίου σχέδιο “δομής” της νέας συνθήκης.  Το προεδρείο έχει αρχίσει να μελετά, 

αλλά δεν έχει ακόμα ολοκληρώσει τη μελέτη αυτή, την αρχιτεκτονική της συνθήκης, την 

οποία αναμένεται να προτείνει στη Συνέλευση. 

 Κατά τις αρχές του προσεχούς χρόνου το προεδρείο, με βάση τη δομή που θα έχει 

συζητηθεί το Φθινόπωρο και με αφετηρία τα διάφορα δομικά στοιχεία που θα έχουν 

συγκεντρωθεί μεταξύ Οκτωβρίου και ∆εκεμβρίου χάρη στις συζητήσεις σχετικά με τις 

εκθέσεις των ομάδων εργασίας, θα αρχίσει να εκπονεί μια πιο εμπεριστατωμένη 

πρόταση, την οποία θα υποβάλει στη Συνέλευση. 

 Άλλες δραστηριότητες των μελών της αντιπροσωπίας:   

 Συναντήσεις μελών των εθνικών κοινοβουλίων των κρατών μελών και των 

υποψήφιων για ένταξη χωρών 

 Οι συναντήσεις αυτές, οι οποίες έχουν καθιερωθεί, πραγματοποιούνται πριν από 

τις εργασίες της κάθε ολομέλειας της Συνέλευσης στα κτίρια του Ευρωπαϊκού 

Κοινοβουλίου και σε αυτές συμμετέχουν εκπρόσωποι από τα κοινοβούλια των κρατών 

μελών και των υποψήφιων για ένταξη χωρών.  Χρέη προέδρου ασκεί ο εκπρόσωπος 

της χώρας που προεδρεύει της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Παρόντες στο προεδρείο είναι οι 

τρεις εκπρόσωποι των εθνικών κοινοβουλίων που συμμετέχουν στο προεδρείο της 

Συνέλευσης, οι οποίοι προβαίνουν σε ενημέρωση των συναδέλφων τους για τις 

συζητήσεις που διεξάγονται στο προεδρείο.  Στις συναντήσεις συζητούνται τα κατά 

καιρούς θέματα που απασχολούν τη Συνέλευση, όπως οι μέθοδοι εργασίας της 

Συνέλευσης, τα αιτήματα των υποψήφιων για ένταξη χωρών (αντιπροσώπευση στο 

προεδρείο, γλωσσικό καθεστώς), ο ρόλος των πολιτικών ομάδων στις εργασίες της 

Συνέλευσης, καθώς και η σύσταση, η λειτουργία, οι εντολές και τα έγγραφα των ομάδων 

εργασίας. 
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 Υποψήφιες για ένταξη χώρες 

 Με πρωτοβουλία της Σλοβενίας και της Λετονίας πραγματοποιήθηκαν δύο 

συναντήσεις των αντιπροσωπιών των υπό ένταξη χωρών που συμμετέχουν στις 

εργασίες της Συνέλευσης.  Στις συναντήσεις συζητήθηκαν τα αιτήματα των υποψήφιων 

χωρών (γλωσσικό καθεστώς - αντιπροσώπευση στο Προεδρείο της Συνέλευσης). 

 Η κατάληξη των δύο αυτών συναντήσεων ήταν η υιοθέτηση διαδικασίας, βάσει της 

οποίας έγινε η επιλογή ενός αντιπροσώπου των υποψήφιων για ένταξη χωρών στο 

προεδρείο της Συνέλευσης και η προώθηση με θετικό αποτέλεσμα του αιτήματος για το 

γλωσσικό καθεστώς. 

 Επιτροπή Συνταγματικών Υποθέσεων του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 

 Ο βουλευτής, μέλος της Συνέλευσης, κ. Παναγιώτης ∆ημητρίου συμμετείχε σε 

αρκετές συνεδρίες της Επιτροπής Συνταγματικών Υποθέσεων του Ευρωπαϊκού 

Κοινοβουλίου.  Η συμμετοχή πραγματοποιείται έπειτα από πρόσκληση του Προέδρου 

του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου με σκοπό τη συμμετοχή σε συζητήσεις για θέματα που 

αφορούν τη Συνέλευση πριν από κάθε σύνοδό της. 

 Επιτροπή για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας και τις Ίσες Ευκαιρίες του 

Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 

 Οι κ. Ελένη Μαύρου και Ανδρούλα Βασιλείου συμμετείχαν σε συνεδρίες της πιο 

πάνω επιτροπής μετά από πρόσκληση.  Στις συνεδρίες συζητήθηκαν θέματα όπως «Η 

οικοδόμηση μιας δημοκρατικής Ευρώπης - Συνέλευση Γυναικών» κτλ. 

 Σεμινάρια του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 

 Οι κ. Ελένη Μαύρου και Ανδρούλα Βασιλείου συμμετείχαν σε διάφορα σεμινάρια 

που οργανώθηκαν από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο για θέματα που αφορούν τις 

γυναίκες.  Στα σεμινάρια συζητήθηκαν θέματα όπως «Ίσες ευκαιρίες και δικαιώματα των 

γυναικών στην Ευρωπαϊκή Ένωση και τις υποψήφιες χώρες» κ.ά. 
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 Πολιτικές ομάδες - Σεμινάρια/συνέδρια των πολιτικών ομάδων για θέματα 

της Συνέλευσης 

 Τα μέλη της αντιπροσωπίας συμμετέχουν στις συναντήσεις και τα σεμινάρια των 

αντίστοιχων πολιτικών τους ομάδων στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο κάθε φορά που 

συζητούνται θέματα που αφορούν τη Συνέλευση. 

 Άλλες επαφές 

 Τα μέλη της αντιπροσωπίας συναντήθηκαν με αξιωματούχους της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης που ασχολούνται με τις ενταξιακές διαπραγματεύσεις.  Ο κ. Παναγιώτης 

∆ημητρίου συναντήθηκε και ενημέρωσε την Ομάδα Φιλίας Βελγίου-Κύπρου στο βελγικό 

κοινοβούλιο για το Κυπριακό και την ενταξιακή πορεία της Κύπρου. 
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 1 

ΧΡΟΝΟ∆ΙΑΓΡΑΜΜΑ ΤΩΝ ΣΧΕΤΙΚΩΝ ΜΕ ΤΗ ΣΥΝΕΛΕΥΣΗ ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΕΩΝ1 

Φεβρουάριος 
 
27 (Τετάρτη απόγευμα) 
28 (Πέμπτη απόγευμα) 
 

 
 
Ανεπίσημη συνεδρίαση του Προεδρείου 
Εναρκτήρια σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 

Μάρτιος 
 
14 (Πέμπτη) 
20 (Τετάρτη απόγευμα) 
21 (Πέμπτη απόγευμα) 
22 (Παρασκευή πρωί) 
27 (Τετάρτη) 

 
 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
 

Απρίλιος 
 
15 (∆ευτέρα πρωί) 
15  (∆ευτέρα απόγευμα) 
16 (Τρίτη πρωί) 
25 (Πέμπτη) 
 

 
 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 

Μάιος 
 
8 (Τετάρτη) 
22 (Τετάρτη απόγευμα) 
23 (Πέμπτη απόγευμα) 
24 (Παρασκευή πρωί) 
30 (Πέμπτη) 
 

 
 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 

Ιούνιος 
 
5 (Τετάρτη απόγευμα) 
6 (Πέμπτη απόγευμα) 
7 Παρασκευή πρωί) 
13 (Πέμπτη) 
21/22 
24 (∆ευτέρα απόγευμα) 
25 (Τρίτη πρωί) 
25 (Τρίτη απόγευμα, 17:00) 
 

 
 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
ΕΥΡΩΠΑΪΚΟ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ - Σεβίλλη 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 

Ιούλιος 
 
10 (Τετάρτη απόγευμα) 
11 (Πέμπτη απόγευμα) 
12 (Παρασκευή πρωί) 
18 (Πέμπτη) 

 
 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 

 

 

 

                                            
1 Θα μπορούσε ενδεχομένως να συγκληθεί, κατά τα τέλη Ιουλίου, ακόμα μία σύνοδος της Συνέλευσης. 
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ΧΡΟΝΟ∆ΙΑΓΡΑΜΜΑ ΤΩΝ ΣΧΕΤΙΚΩΝ ΜΕ ΤΗ ΣΥΝΕΛΕΥΣΗ ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΕΩΝ 
ΚΑΤΑ ΤΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ ΗΜΙΣΥ ΤΟΥ 2002 

 
Σεπτέμβριος  
 
5 (Πέμπτη απόγευμα, 3:00) 
11 (Τετάρτη απόγευμα, 4:00) 
12 (Πέμπτη απόγευμα, 3:00) 
13 (Παρασκευή πρωί, 9:30) 
26 (Πέμπτη απόγευμα, 3:00) 
 

 
 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 

Οκτώβριος 
 
2 (Τετάρτη απόγευμα, 3:00) 
3 (Πέμπτη απόγευμα, 3:00) 
4 (Παρασκευή πρωί, 9:30) 
17 (Πέμπτη πρωί, 10:30) 
24/25 
28 (∆ευτέρα πρωί, 10:30) 
28 (∆ευτέρα απόγευμα, 3:00) 
29 (Τρίτη πρωί, 9:30) 
 

 
 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ  
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
ΕΥΡΩΠΑΪΚΟ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ - Βρυξέλλες 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ  
 

Νοέμβριος 
 
6 (Τετάρτη απόγευμα, 3:00) 
7 (Πέμπτη απόγευμα, 3:00) 
8 (Παρασκευή πρωί, 9:30) 
21  (Πέμπτη απόγευμα, 3:00) 
28 (Πέμπτη απόγευμα, 3:00) 
 

 
 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 

∆εκέμβριος 
 
4 (Τετάρτη απόγευμα, 3:00) 
5 (Πέμπτη απόγευμα, 3:00) 
6 (Παρασκευή πρωί, 9:30) 
12/13 
19 (Πέμπτη απόγευμα, 4:00) 
20 (Παρασκευή απόγευμα, 3:00) 
21 (Σάββατο πρωί, 9:30) 
 

 
 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ  
ΕΥΡΩΠΑΪΚΟ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ - Κοπεγχάγη 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 

 

ΧΡΟΝΟ∆ΙΑΓΡΑΜΜΑ ΤΩΝ ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΕΩΝ ΚΑΤΑ ΤΟ 2003 
 

Ιανουάριος 
 
9  (Πέμπτη, 10:30-17:00) 
16 (Πέμπτη, 10:30-17:00) 
20 (∆ευτέρα απόγευμα, 15:00) 
21 (Τρίτη πρωί, 9:30) 
30 (Πέμπτη απόγευμα, 15:00) 
  

 
 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 

Φεβρουάριος 
 
5 (Τετάρτη απόγευμα, 15:00) 
6 (Πέμπτη απόγευμα, 15:00) 
7 (Παρασκευή πρωί, 9:30) 
13 (Πέμπτη απόγευμα, 15:00) 
26 (Τετάρτη απόγευμα, 15:00) 
27 (Πέμπτη απόγευμα, 15:00) 
28 (Παρασκευή πρωί, 9:30) 

 
 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ  
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ  
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Μάρτιος  
 
6 (Πέμπτη απόγευμα, 15:00) 
13 (Πέμπτη απόγευμα, 15:00) 
17 (∆ευτέρα απόγευμα, 15:00) 
18 (Τρίτη πρωί, 9:30) 
21/22 Παρασκευή-Σάββατο 
27 (Πέμπτη απόγευμα, 15:00) 
 

 
 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
ΕΥΡΩΠΑΪΚΟ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 

Απρίλιος 
 
2 (Τετάρτη απόγευμα, 15:00) 
3 (Πέμπτη απόγευμα, 15:00) 
4 (Παρασκευή πρωί, 9:30) 
10 (Πέμπτη απόγευμα, 15:00) 
23 (Τετάρτη απόγευμα, 15:00) 
24 (Πέμπτη απόγευμα, 15:00) 
25 (Παρασκευή πρωί, 9:30) 
 

 
 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ  
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 

Μάιος           
 
8 (Πέμπτη απόγευμα, 15:00) 
14 (Τετάρτη απόγευμα, 15:00) 
15 (Πέμπτη απόγευμα, 15:00) 
16 (Παρασκευή πρωί, 9:30) 
22 (Πέμπτη απόγευμα, 15:00) 
28 (Τετάρτη απόγευμα, 15:00) 
30 (Παρασκευή απόγευμα, 15:00) 
31 (Σάββατο πρωί, 9:30) 
 

 
 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ  
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 

Ιούνιος 
 
4 (Τετάρτη απόγευμα, 15:00) 
5 (Πέμπτη απόγευμα, 15:00) 
6 (Παρασκευή πρωί, 9:30) 
11 (Τετάρτη απόγευμα, 15:00) 
Εάν χρειαστεί: 
12 (Πέμπτη απόγευμα, 15:00) 
13 (Παρασκευή πρωί, 9:30) 
20/21 (Παρασκευή-Σάββατο) 

 
 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Συνεδρίαση του Προεδρείου 
 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
Ολομελής σύνοδος της ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ 
ΕΥΡΩΠΑΪΚΟ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ 
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 2 

 

ΕΥΡΩΠΑΪΚΗ ΣΥΝΕΛΕΥΣΗ Βρυξέλλες, 17 Σεπτεμβρίου 2002 (19.09) 

       Η ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΑ (OR.fr) 

  CONV 257/02 

 

 

 

ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΟ ΣΗΜΕΙΩΜΑ 

της:   Γραμματείας 

προς τη: Συνέλευση 

Θέμα:  Χρονοδιάγραμμα των ομάδων εργασίας - ∆εύτερο εξάμηνο 2002 

 

 ∆ιαβιβάζεται στα μέλη της Συνέλευσης πίνακας στον οποίο συγκεφαλαιώνονται τα 

στοιχεία για τις εργασίες των ομάδων εργασίας κατά το δεύτερο εξάμηνο 2002. 

 Παρακαλείσθε να σημειώσετε ότι αναφέρονται μόνο οι ώρες έναρξης και λήξης 

των εργασιών.  Τα διαλείμματα για φαγητό θα αναφέρονται στην ημερήσια διάταξη κάθε 

συνεδρίασης. 
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Ομάδες εργασίας 

  Προθεσμία Πρόεδρος 
(Γραμματεία) 

Ημερομηνία/Ώρα Τόπος 

Ι 
 

Ε
π
ικ
ο
υ
ρ
ικ
ό
τη
τα

  
Σεπτέμβριος 

 
Mendez de Vigo 
(Arpio, de Poncins) 

 
19 Σεπτεμβρίου 

 
10:00-18:30 

Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο 
PHS 7C50 

II 

 
Χ
ά
ρ
τη
ς 

 
Νοέμβριος 

 
Vitorino 
(Ladenburger, Bartol) 

 
17 Σεπτεμβρίου 
  4 Οκτωβρίου 
  7 Οκτωβρίου 
21 Οκτωβρίου 

 
10:00-18:30 
14:30-18:30 
10:00-18:30 
  9:30-13:00 

Επιτροπή 
(ΘΕ) 
CHAR S/4 
CCAB 
CCAB 

III 

Ν
ο
μ
ικ
ή

 
Π
ρ
ο
σ
ω
π
ικ
ό
τη
τα

 

 
Νοέμβριος 

 
Amato 
(Passos, Bribosia) 

 
19 Σεπτεμβρίου 
30 Σεπτεμβρίου 

 
14:30-18:00 
14:30-18:00 

Συμβούλιο 
J.L. 
J.L. 

IV 

Ε
θν
ικ
ά

  
Κ
ο
ιν
ο
β
ο
ύ
λι
α

  
Νοέμβριος 

 
Stuart 
(Van den Heuvel, Peyron) 
 

 
19 Σεπτεμβρίου 
26 Σεπτεμβρίου 
10 Οκτωβρίου 
22 Οκτωβρίου 

 
11:00-18:30 
10:30-13:00 
14:30-18:00 
14:30-18:00 

Επιτροπή  
CHAR S/4 
CHAR S/4 
CHAR S/2 
CCAB 1D 
 

                                            
 ΘΕ = Θα επιβεβαιωθεί 
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V 

Σ
υ
μ
π
λη
ρ
ω
μ
α
τι
κέ
ς 

α
ρ
μ
ο
δ
ιό
τη
τε
ς 

 
Οκτώβριος 

 
Christophersen 
(Martinez, Schiavo) 

 
  7 Οκτωβρίου 
30 Οκτωβρίου 

 
11:00-18:00 
11:00-18:00 

Συμβούλιο 
J.L. 
J.L. 
 

VI 

Σ
υ
ντ
ο
νι
σ
μ
ό
ς 

Ο
ικ
ο
νο
μ
ικ
ώ
ν 

Π
ο
λι
τι
κώ

ν 

 
Οκτώβριος 

 
Hänsch 
(Pilette, Milton) 

 
18 Σεπτεμβρίου 
27 Σεπτεμβρίου 

 
15:00-18:00 
10:00-13:00 

Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο 
PHS 7 C50 
PHS 7 C50 

VII 

 
Ε
ξω

τε
ρ
ικ
ή

 ∆
ρ
ά
σ
η

 

 
Αρχές ∆εκεμβρίου 

 
Dehaene 
(Giannella, Van den Heuvel,  
de Peyron, Pilette) 

 
24 Σεπτεμβρίου 
25 Σεπτεμβρίου 
  8 Οκτωβρίου 
15 Οκτωβρίου 
16 Οκτωβρίου 
29 Οκτωβρίου 
13 Νοεμβρίου 
14 Νοεμβρίου 
27 Νοεμβρίου 
  3 ∆εκεμβρίου 
  4 ∆εκεμβρίου 

 
14:30-18:30 
09:30-13:00 
Όλη την ημέρα 
14:30-18:30 
09:30-13:00 
14:30-18:30 
14:30-18:30 
09:30-13:00 (με Ομάδα VIII) 
09:30-13:00 / 14:30-15:30 
14:30-18:30 
09:30-13:00 
 

Συμβούλιο 
J.L. 
J.L. 
J.L. 
J.L. 
J.L. 
J.L. 
J.L. 
J.L. 
J.L. 
J.L. 
J.L. 

VIII 

 
Ά
μ
υ
να

 

 
Νοέμβριος 

 
Barnier 
(Giannella, Milton, Schiavo, 
Bartol) 

 
23 Σεπτεμβρίου 
  4 Οκτωβρίου 
14 Οκτωβρίου 
29 Οκτωβρίου 
  4 Νοεμβρίου 
14 Νοεμβρίου 
25 Νοεμβρίου 

 
15:00-18:00 
13:00-16:30 
15:00-18:00 
14:00-18:00 
15:00-18:00 
09:00-13:00 (με Ομάδα VII) 
09:00-13:00 

 
CHAR S/4 
CHAR S/3 
CCAB 1/D 
CHAR S/4 
CHAR S/4 
J.L. 
CHAR S/4 
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IX 

 
Α
π
λο
ύ
σ
τε
υ
σ
η

 

 
Αρχή ∆εκεμβρίου 

 
Amato 
(Martinez, Arpio, Bribosia) 

 
19 Σεπτεμβρίου 
   2 Οκτωβρίου 
17 Οκτωβρίου 
23 Οκτωβρίου 
  8 Νοεμβρίου 
20 Νοεμβρίου 
28 Νοεμβρίου 

 
10:15-13:00 
10:15-13:00 
14:30-18:30 
14:30-18:30 
  4:30-18:30 
  4:30-18:30 
  0:15-13:00 

 
ASP 1E2 (Κοινοβούλιο) 
J.L. 
J.L. 
(ΘΕ) 
J.L. 
J.L. 
(ΘΕ)* 

X 

Ε
λε
υ
θε
ρ
ία

, Α
σ
φ
ά
λε
ια

 
κ
α
ι ∆

ικ
α
ιο
σ
ύ
νη

 

 
Νοέμβριος 

 
Bruton 
(Passos, de Poncins,  
Ladenburger) 

 
16 Σεπτεμβρίου 
25 Σεπτεμβρίου 
  8 Οκτωβρίου 
29 Οκτωβρίου 
30 Οκτωβρίου 
  8 Νοεμβρίου 
22 Νοεμβρίου 
27 Νοεμβρίου 
  4 ∆εκεμβρίου 

 
15:00-18:00 
11:00-13:00/15:00-18:00 
11:00-13:00/15:00-18:00 
14:30-18:00 
09:00-12:30 
14:30-18:00 
09:00-13:00/14:30-18:00 
11:00-13:00/14:30-18:00 
11:00-13:00 

 
PE - PHS 7C 50 
PE - PHS 7C 50 
PE - PHS 7C 50 
PE - PHS 7C 50 
PE - PHS 7C 50 
PE - PHS 7C 50 
PE - PHS 7C 50 
PE - PHS 7C 50 
PE - PHS 7C 50 

                                            
 ΘΕ = Θα επιβεβαιωθεί 
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ   3 

Σημείωμα της τεχνοκρατικής ομάδας στήριξης της αντιπροσωπίας της Βουλής 

των Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για το Μέλλον της Ευρώπης 

 Στις 17 Σεπτεμβρίου 2002 πραγματοποιήθηκε σύσκεψη υπό το Γενικό ∆ιευθυντή 

της Βουλής των Αντιπροσώπων στην οποία συμμετείχαν οι λειτουργοί της Υπηρεσίας 

∆ιεθνών Σχέσεων και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων της Βουλής των Αντιπροσώπων, οι 

οποίοι ασχολήθηκαν με την ενίσχυση και στήριξη της αντιπροσωπίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για το Μέλλον της Ευρώπης. 

 Στόχος της σύσκεψης αυτής ήταν να αξιολογηθεί σε υπηρεσιακό επίπεδο η 

συμμετοχή της αντιπροσωπίας μας στη Συνέλευση, να γίνουν οι αναγκαίες 

διαπιστώσεις σε σχέση με οποιαδήποτε προβλήματα εντοπίζονται με στόχο την άρση ή 

αντιμετώπισή τους και τέλος να υποβληθούν πρακτικές εισηγήσεις που θα 

διευκολύνουν το έργο της αντιπροσωπίας μας, ώστε να επιτευχθούν τα καλύτερα 

δυνατά αποτελέσματα. 

 Ως αποτέλεσμα της ανταλλαγής απόψεων μεταξύ όλων των εμπλεκομένων έγιναν 

οι ακόλουθες διαπιστώσεις: 

1. Με τα δεδομένα και τα μέσα που διαθέτει το σώμα οι δραστηριότητες της 

αντιπροσωπίας μας διεξήχθησαν ομαλά και ο ρόλος και η συμμετοχή της στη 

Συνέλευση υπήρξε παραγωγική και κατά γενική ομολογία εποικοδομητική. 

2. Το τεράστιο εύρος των θεμάτων που απασχολούν τόσο τη Συνέλευση όσο και τις 

ομάδες εργασίας επιβάλλει την ανάγκη να εξευρεθούν οι κατάλληλοι πρακτικοί 

τρόποι, για να περνούν εκείνες τουλάχιστον οι θέσεις της πλευράς μας για τις 

οποίες τα μέλη της αντιπροσωπίας αισθάνονται ιδιαίτερα έντονα. 

3. Εντοπίζεται πρόβλημα στην έγκαιρη ροή των εγγράφων από τη Γραμματεία της 

Συνέλευσης μέσω του διαδικτύου, γεγονός που δυσχεραίνει την έγκαιρη 
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επεξεργασία τους σε τεχνοκρατικό επίπεδο και στη συνέχεια την έγκαιρη υποβολή 

από την πλευρά μας εισηγήσεων/συνεισφορών για τα θέματα για τα οποία η 

πλευρά μας επιθυμεί να υποβάλει απόψεις. 

4. Σε υπηρεσιακό επίπεδο διαπιστώνεται ότι οι Υπηρεσίες ∆ιεθνών Σχέσεων και 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων της Βουλής των Αντιπροσώπων έχουν συνεργαστεί 

υποδειγματικά, για να παράσχουν την αναγκαία υποδομή και στήριξη στα μέλη της 

αντιπροσωπίας.  Ωστόσο, διαπιστώνεται ότι απαιτείται περισσότερη τεχνοκρατική 

ενίσχυση της αντιπροσωπίας λόγω του αυξημένου αριθμού των συναντήσεων των 

ομάδων εργασίας και του εύρους και της ποικιλότητας των θεμάτων με τα οποία 

αυτές ασχολούνται, με ιδιαίτερη έμφαση στη συνεισφορά της Υπηρεσίας 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, η οποία εξ ορισμού ασχολείται με το αντικείμενο των 

θεμάτων που απασχολούν τη Συνέλευση. 

5. Αξιολογώντας την πολιτική σημασία της συμμετοχής μας, οι υπηρεσίες της Βουλής 

θεωρούν ότι αυτή υπήρξε ουσιαστική και εποικοδομητική.  Έχοντας, μάλιστα, 

ξεπεράσει την τυπική συμμετοχή σε σχέση με το αντικείμενο των εργασιών της 

Συνέλευσης, αυτή έχει επεκταθεί στη λεγόμενη “κοινοβουλευτική διπλωματία”, που 

κρίνεται απαραίτητη δραστηριότητα στην παρούσα φάση της ενταξιακής μας 

πορείας και του πολιτικού μας προβλήματος.  Ωστόσο, στο σημείο αυτό 

εντοπίζεται η ανάγκη  εξεύρεσης της αναγκαίας οικονομικής ενίσχυσης, ώστε η 

ανάπτυξη της κοινοβουλευτικής διπλωματίας, στο βαθμό που είναι αναγκαία για να 

εξυπηρετήσει τους πιο πάνω σκοπούς, να μη βασίζεται μόνο στην προσωπικότητα 

και στην καλή θέληση του κάθε μέλους.  Ως εκ τούτου, θα πρέπει να παρασχεθούν 

τα κατάλληλα μέσα στα μέλη της αντιπροσωπίας, ώστε στα πλαίσια και 

παράλληλα με τη συμμετοχή τους στη Συνέλευση να είναι σε θέση να 

αναπτύσσουν την κατάλληλη δραστηριότητα για να είναι εντονότερη η παρουσία 
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τους (γεύματα, συναντήσεις, διαλέξεις, εκθέσεις, σεμινάρια κ.λπ.). 

 Έχοντας υπόψη όλα τα πιο πάνω, η ομάδα τεχνοκρατικής στήριξης της 

αντιπροσωπίας της Βουλής των Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για το Μέλλον της 

Ευρώπης εισηγείται τα ακόλουθα: 

α.  Την άμεση διευθέτηση της έγκαιρης ροής των εγγράφων από τη Συνέλευση με τις 

δέουσες παραστάσεις προς τη Γραμματεία της Συνέλευσης. 

β. Την έμφαση από πλευράς της αντιπροσωπίας μας στην κάλυψη όσο το δυνατό 

περισσότερων ομάδων εργασίας, μια και εκεί η παρουσία των μελών μας γίνεται 

πιο αισθητή, ενώ παράλληλα προσφέρεται το πεδίο για ανάπτυξη διαπροσωπικών 

σχέσεων. 

γ. Εντονότερη δραστηριοποίηση της Υπηρεσίας Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στην 

προετοιμασία και τη συμμετοχή των μελών της αντιπροσωπίας στις ομάδες 

εργασίας αλλά και στην ολομέλεια. 

δ. Εξεύρεση των αναγκαίων κονδυλίων για οικονομική στήριξη της αντιπροσωπίας 

τόσο σε πολιτικό όσο και σε τεχνοκρατικό επίπεδο για την ενίσχυση του ρόλου της 

αντιπροσωπίας μας αλλά και για την εποικοδομητική ανάπτυξη της αναγκαίας 

κοινοβουλευτικής διπλωματίας, που θα πρέπει να θεωρείται προτεραιότητα στο 

νέο χώρο στον οποίο εισέρχεται η κυπριακή Βουλή.  Θα πρέπει να σημειωθεί ότι 

στον εγκεκριμένο προϋπολογισμό για τη Βουλή των Αντιπροσώπων δεν υπάρχουν 

αυτή τη στιγμή εγκεκριμένα κονδύλια για τις δραστηριότητες αυτές. 

 Οι υπηρεσίες της Βουλής προσδοκούν ότι οι διαπιστώσεις και εισηγήσεις που 

περιλαμβάνονται στο παρόν σημείωμα θα τύχουν της δέουσας αντιμετώπισης τόσο σε 

υπηρεσιακό όσο και σε πολιτικό επίπεδο για την καλύτερη και παραγωγικότερη 

συμμετοχή της αντιπροσωπίας της Βουλής στη Συνέλευση. 
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 4 

 

ΕΥΡΩΠΑΪΚΗ ΣΥΝΕΛΕΥΣΗ Βρυξέλλες, 17 Ιουνίου 2002 (2 1.06) 

       Η ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΑ  (OR.en) 

          GM CONV 112/02 

                  

    

 

∆ΙΑΒΙΒΑΣΤΙΚΟ ΣΗΜΕΙΩΜΑ 

της:   Γραμματείας 

προς τη: Συνέλευση 

Θέμα:  Σύνοψη των εισηγήσεων στο Φόρουμ  

 

 Προκειμένου να προετοιμασθεί η αφιερωμένη στην Κοινωνία των Πολιτών 

σύνοδος της ολομέλειας, η οποία θα πραγματοποιηθεί στις 24-25 Ιουνίου 2002, 

διαβιβάζεται στα μέλη της Συνέλευσης περίληψη των εισηγήσεων οι οποίες 

υποβλήθηκαν στο Φόρουμ από την εναρκτήρια σύνοδο της Συνέλευσης έως και τις 7 

Ιουνίου 2002. 
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ΠΕΡΙΛΗΨΗ ΤΩΝ ΕΙΣΗΓΗΣΕΩΝ ΣΤΟ ΦΟΡΟΥΜ 

 Εισαγωγή 

1. Η δήλωση του Λάακεν σχετικά με τη δημιουργία της Συνέλευσης για το Μέλλον της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης δημιούργησε και ένα Φόρουμ προκειμένου να επιτρέψει στις 

οργανώσεις που εκπροσωπούν την Κοινωνία των Πολιτών να συμβάλουν στον 

ευρύτερο διάλογο.  Το Φόρουμ έχει μορφή διαρθρωμένου δικτύου μέσω ειδικής 

προς τούτο ιστοσελίδας, όπου οι οργανώσεις μπορούν να εγγράφονται και να 

ταχυδρομούν τις εισηγήσεις τους.  Λειτουργεί από την εναρκτήρια σύνοδο της 

Συνέλευσης στα τέλη Φεβρουαρίου. 

2. Έως τώρα 160 οργανώσεις έχουν εγγραφεί και έχουν συμβάλει με τις εισηγήσεις 

τους στο διάλογο.  Ο ρυθμός των εγγραφών είναι περίπου οκτώ ανά εβδομάδα, 

αυξάνει δε γρήγορα κατά τις τελευταίες εβδομάδες, καθώς οι οργανώσεις 

ενθαρρύνθηκαν να εγγραφούν εγκαίρως, ώστε η εισήγησή τους να ληφθεί υπόψη 

για τη δεύτερη σύνοδο της ολομέλειας τον Ιούνιο. 

3. Οι 160 οργανώσεις αποτελούν ευρύ αντιπροσωπευτικό δείγμα της Κοινωνίας των 

Πολιτών.  Οι περισσότερες εξ αυτών έχουν ενδιαφέροντα πανευρωπαϊκής 

κλίμακας, καίτοι επέλεξαν να εγγραφούν και πολλές εθνικές οργανώσεις.  Η 

συμμετοχή των εθνικών οργανώσεων είναι μάλλον ανόμοια, διότι ορισμένα κράτη 

μέλη δεν εκπροσωπούνται καθόλου και περιορισμένος μόνον αριθμός 

οργανώσεων προέρχεται από τις υποψήφιες χώρες. 

4. Το Φόρουμ διαιρείται σε τέσσερις κατηγορίες και οι οργανώσεις καλούνται να 

επιλέξουν κατά την εγγραφή τους την πλέον ενδεδειγμένη κατηγορία.  Η κατανομή 

των 160 οργανώσεων ανά κατηγορία έχει ως εξής: 

 Πολιτική ή δημόσια αρχή (και σε υποεθνικό επίπεδο):    17 

 Κοινωνικοοικονομικά ενδιαφέροντα (κοινωνικοί εταίροι,  
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 επαγγελματικές ομάδες κ.λπ.):       16 

 Ακαδημαϊκά ενδιαφέροντα και εργαστήρια ιδεών (think-tanks):   28 

 Άλλες οργανώσεις της Κοινωνίας των Πολιτών, ΜΚΟ κ.λπ.:   99 

              ΣΥΝΟΛΟ:  160 

5. Κάθε οργάνωση καλείται να υποβάλει μια εισήγηση μαζί με περίληψη μιας 

σελίδας.  Και τα δύο αποστέλλονται στην ιστοσελίδα.  ∆εδομένου του αριθμού και 

του φάσματος των εισηγήσεων, η παρούσα περίληψη δε φιλοδοξεί να τις καλύψει 

όλες.  Σκοπός της είναι μάλλον να διυλίσει ορισμένα από τα βασικά ζητήματα και 

μελήματα τα οποία αντικατοπτρίζονται στις εισηγήσεις που απευθύνθηκαν στο 

Φόρουμ συνολικά.  Αυτό θα δώσει στα μέλη της Συνέλευσης μια συνολική 

εποπτεία του Φόρουμ και με αυτό τον τρόπο θα βοηθήσει την Κοινωνία των 

Πολιτών να συμβάλει στις εργασίες της Συνέλευσης.  Όσοι επιθυμούν να έχουν μια 

πλήρη εικόνα του Φόρουμ, θα πρέπει να συμβουλευθούν τις ίδιες τις εισηγήσεις 

στην ιστοσελίδα. 

6. Το φάσμα των εισηγήσεων δεν είναι το κατάλληλο, ώστε να συναχθούν ουσιαστικά 

συμπεράσματα από το Φόρουμ, αλλά ορισμένα σημαντικά θέματα επανέρχονται 

σε πολλές εισηγήσεις.  Το πρώτο είναι η επιθυμία να λειτουργήσει η Ένωση 

εγγύτερα σε εκείνους που επιδιώκει να υπηρετήσει.  Αυτό σημαίνει τη λήψη 

αποφάσεων στο ενδεδειγμένο επίπεδο αλλά και την εξασφάλιση ότι οι πολίτες της 

Ευρώπης θα έχουν μεγαλύτερη συμμετοχή στις αποφάσεις αυτές, σε οποιοδήποτε 

επίπεδο και αν λαμβάνονται.  ∆εύτερον, και αυτό συνδέεται με το πρώτο, είναι η 

μέριμνα να βελτιωθεί το επίπεδο συμμετοχής της Κοινωνίας των Πολιτών μέσω 

των οργανώσεων που τη συνιστούν στην ευρωπαϊκή διαδικασία λήψης 

αποφάσεων και ο ιδιαίτερος ρόλος της να αναγνωρισθεί στη Συνθήκη.  Τρίτον, 

δίνεται ιδιαίτερη έμφαση στο σεβασμό εκ μέρους της Ένωσης των θεμελιωδών 
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δικαιωμάτων, όπως έχουν ήδη ορισθεί, και ενδεχομένως στην επέκτασή τους.  

Πολλές οργανώσεις πιστεύουν ότι αυτό μπορεί να επιτευχθεί πλήρως με την 

ενσωμάτωση του Χάρτη των Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων στη Συνθήκη.  Τέταρτον, 

κάθε κλαδική ομάδα συμφερόντων δίνει ιδιαίτερη έμφαση στην αποτελεσματική και 

νομιμοποιημένη λήψη αποφάσεων, συχνά ζητώντας τη μετάβαση σε διαδικασία 

λήψης αποφάσεων με ειδική πλειοψηφία σε συνδυασμό με συναπόφαση στους 

αντίστοιχους τομείς πολιτικής. 

7. Πέρα από τα γενικά αυτά θέματα, εγείρονται και πολλά άλλα ζητήματα.  Αυτά θα 

εξετασθούν παρακάτω, σύμφωνα με τις τέσσερις κατηγορίες, οι οποίες, καίτοι 

προβλέφθηκαν για να γίνει ευκολότερη η διαχείριση του Φόρουμ, είναι σε κάποιο 

βαθμό αυθαίρετες, διότι ορισμένες οργανώσεις δεν ταιριάζουν προφανώς σε καμιά 

ειδική κατηγορία (εξ αυτού του γεγονότος, μεγάλος αριθμός επέλεξε την τέταρτη 

κατηγορία, δηλαδή “∆ιάφορα”). 

 Πολιτικές δημόσιες αρχές 

8. Η πλειονότητα των οργανώσεων οι οποίες έχουν εγγραφεί στον τίτλο αυτό 

εκπροσωπούν περιφερειακές ή υποπεριφερειακές οργανώσεις.  Έτσι, μεγάλο 

μέρος του περιεχομένου των εισηγήσεών τους συνδέεται με το ρόλο και το 

καθεστώς των υποεθνικών φορέων στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

Ορισμένες έχουν ως αφετηρία την ανάγκη να συμπεριληφθεί στη Συνθήκη 

αναγνώριση του δικαιώματος των πολιτών στην τοπική δημοκρατία, ενδεχομένως 

ενσωματώνοντας στη Συνθήκη το Χάρτη του Συμβουλίου της Ευρώπης για την 

Τοπική Αυτοδιοίκηση.  Πολλές επίσης ζητούν συγκεκριμένη εφαρμογή των 

διατάξεων για την τοπική δημοκρατία του άρθρου 1 της Συνθήκης για την 

Ευρωπαϊκή Ένωση, βάσει των οποίων οι αποφάσεις πρέπει να λαμβάνονται όσο 

το δυνατό εγγύτερα στον πολίτη, καθώς και απλούστευση, ιδίως εκείνων των 
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νομοθετικών διατάξεων οι οποίες απαιτούν εφαρμογή σε υποεθνικό επίπεδο (με 

συνέπεια πολύ στενή συμμετοχή των περιφερειακών και τοπικών αρχών σε όλα τα 

στάδια της νομοθετικής διαδικασίας). 

9. Ορισμένες οργανώσεις ζητούν σαφή αναγνώριση των τεσσάρων επιπέδων 

διακυβέρνησης:  ευρωπαϊκό, εθνικό, περιφερειακό και τοπικό.  Άλλες επιδιώκουν 

τη ρητή αναγνώριση στη Συνθήκη του ρόλου των περιφερειών και των τοπικών 

αρχών και ορισμένες θεωρούν ότι, ελλείψει λεπτομερούς καταλόγου 

αρμοδιοτήτων, πρέπει να θεσπισθεί ένα αποτελεσματικό σύστημα ελέγχου της 

επικουρικότητας (εκ των προτέρων και εκ των υστέρων). 

10. Ορισμένες εισηγήσεις αναφέρονται στην ανάγκη να λαμβάνονται περισσότερο 

υπόψη οι δημοσιονομικές επιπτώσεις που έχουν οι αποφάσεις που λαμβάνονται 

σε ευρωπαϊκό επίπεδο στους υποεθνικούς φορείς.  Άλλες ζητούν να δοθεί στις 

περιφέρειες νομοθετικά το δικαίωμα πρόσβασης στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο, 

ειδική αναγνώριση στη Συνθήκη και το δικαίωμα συμμετοχής στις συνεδριάσεις 

του COSAC. 

 Κοινωνικοοικονομικά ενδιαφέροντα 

11. Στην κατηγορία αυτή έχει βρεθεί σχετικά μικρός αριθμός οργανώσεων.  

Εκπροσωπούν κατά κύριο λόγο τα συμφέροντα των εργαζομένων ή ειδικών 

κλάδων της οικονομίας, όπως οι συνεταιρισμοί και οι δημόσιες υπηρεσίες. 

12. Ορισμένες από τις οργανώσεις αυτές υποστηρίζουν ότι πρέπει να εξισορροπηθεί 

περισσότερο η οικονομική πολιτική με τους κοινωνικούς στόχους.  Ζητούν να 

συμπεριληφθούν ρητώς στη Συνθήκη ορισμένα κομβικά στοιχεία του ευρωπαϊκού 

κοινωνικού μοντέλου, για παράδειγμα, ο στόχος της πλήρους απασχόλησης.  

Ορισμένες οργανώσεις ζητούν μεγαλύτερη αναγνώριση του συνεταιριστικού τομέα, 

καθώς και του τομέα των υπηρεσιών γενικού ενδιαφέροντος.  Άλλο αίτημα είναι ο 
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θεσμοθετημένος διάλογος με τους κοινωνικούς εταίρους διευρύνοντας τον αριθμό 

των συνομιλητών, ώστε να καταστεί περισσότερο αντιπροσωπευτικός.  Εγέρθηκε 

επίσης το ζήτημα μεγαλύτερης συμμετοχής των εργαζομένων.  Ορισμένες 

οργανώσεις ζητούν την ενσωμάτωση του Χάρτη των Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων 

στη Συνθήκη, προκειμένου να υπάρχει μεγαλύτερη αναγνώριση των βασικών 

κοινωνικών δικαιωμάτων. 

 Ακαδημαϊκά ενδιαφέρονται και εργαστήρια ιδεών (Think-tanks) 

13. Οι εισηγήσεις στο Φόρουμ των ακαδημαϊκών ιδρυμάτων και των εργαστηρίων 

ιδεών αναπόφευκτα είναι διαφορετικού, μάλλον, χαρακτήρα από εκείνες πολλών 

μη κυβερνητικών οργανώσεων.  Πολλές από τις προτάσεις τους δεν έχουν στόχο 

να εξυπηρετήσουν απαραιτήτως ένα ιδιαίτερο συμφέρον, αλλά μάλλον να 

προωθήσουν τον ευρύτερο διάλογο για τη μελλοντική δομή της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης.  Ορισμένες σκιαγράφησαν ενδεχόμενα μοντέλα για ένα μελλοντικό 

σύνταγμα υποβάλλοντας προτάσεις για το πώς θα συγχωνευθούν οι Κοινότητες 

και η Ένωση και πώς θα προσαρμοσθεί η σημερινή δομή σε πυλώνες.  Άλλες 

εισηγήσεις ήγειραν ειδικά ζητήματα τα οποία η Συνέλευση έχει ήδη εξετάσει (π.χ., 

την οριοθέτηση των αρμοδιοτήτων). 

14. Ορισμένες ομάδες φοιτητών υπέβαλαν ένα σχέδιο συντάγματος ή “μανιφέστου” για 

την Ευρώπη.  Ορισμένα εργαστήρια ιδεών υπέβαλαν ιδέες για μελλοντικές 

θεσμικές ρυθμίσεις συμπεριλαμβάνοντας ορισμένες λεπτομερείς προτάσεις για το 

ζήτημα της εκλογής του Προέδρου της Επιτροπής και το μελλοντικό ρόλο του 

Ύπατου Εκπροσώπου για την ΚΕΠΠΑ.  Εθίγη η ιδέα μιας κοινής γλώσσας, καθώς 

και η δυνατότητα να δημιουργηθούν περιφερειακές ενώσεις, που θα λειτουργούν 

ως ομάδες εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης συνολικά.  Ζητήθηκε επίσης 

μεγαλύτερη διαφάνεια στις πρακτικές των ομάδων πίεσης (lobbying). 
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 Άλλες οργανώσεις της Κοινωνίας των Πολιτών 

15. Ο μεγαλύτερος κατά πολύ αριθμός οργανώσεων έχει εγγραφεί στην κατηγορία 

αυτή.  Ως αποτέλεσμα καλύπτεται ευρύ φάσμα θεμάτων.  Μπορούν ωστόσο να 

προσδιορισθούν ορισμένοι χωριστοί τομείς ενδιαφέροντος. 

16. Ορισμένες οργανώσεις από τον “κοινωνικό” τομέα έχουν εγγραφεί στην κατηγορία 

αυτή.  Πολλά από τα μελήματά τους επικαλύπτονται με εκείνα που έχουν εγερθεί 

στην κοινωνικοοικονομική κατηγορία (βλέπε παραπάνω). Ωστόσο, 

συμπεριλαμβάνονται και οργανώσεις που ασχολούνται ιδιαίτερα με ζητήματα της 

ισότητας των φύλων και υποστήριξης προς τις οικογένειες.  Ζητείται πιο ενεργός 

πολιτική στον τομέα της ισότητας των φύλων και ένταξη του θέματος των φύλων 

σε όλους τους σημαντικούς τομείς πολιτικής.  Ορισμένες οργανώσεις ζητούν να 

δοθεί μεγαλύτερη έμφαση στις πολιτικές για την ανάπτυξη του ανθρώπου, 

συμπεριλαμβανομένης της υποστήριξης προς τις οικογένειες και της 

καταπολέμησης της φτώχιας.  Ορισμένες οργανώσεις αναφέρονται στην 

αυξανόμενη χρησιμοποίηση μιας προσέγγισης “ανοικτού συντονισμού” στον 

κοινωνικό τομέα και ζητούν να αναγνωρισθεί αυτό τυπικά στη Συνθήκη.  

Ορισμένες εισηγήσεις καλούν την Ένωση να αναγνωρίσει ρητώς το στόχο της 

μεγαλύτερης κοινωνικής συνοχής.  Ζητείται πιο συνεκτική και βιώσιμη κοινή 

γεωργική πολιτική. 

17. Ορισμένες οργανώσεις ενεργοποιούνται στον τομέα της ανάπτυξης.  Πολλές από 

αυτές υπογραμμίζουν ότι είναι σημαντικό να αποτελέσει η αναπτυξιακή πολιτική 

και η εξάλειψη της φτώχιας τον πυρήνα της εξωτερικής πολιτικής και ζητούν να 

διατηρηθεί ένα χωριστό οργανωτικό πλαίσιο για την ανάπτυξη τόσο στην 

Επιτροπή όσο και στο Συμβούλιο.  Ορισμένες ζητούν να τροποποιηθούν οι 

Συνθήκες, ώστε να αποτυπώνεται ο καθοριστικός ρόλος της αναπτυξιακής 
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πολιτικής και να δοθεί νομική βάση στη διαβούλευση με την Κοινωνία των 

Πολιτών.  Ζητείται να ενσωματωθεί το Ευρωπαϊκό Ταμείο Ανάπτυξης στον 

κοινοτικό προϋπολογισμό και η αναπτυξιακή πολιτική να αποτελέσει συντρέχουσα 

αρμοδιότητα της Κοινότητας και των κρατών μελών. 

18. Στον τομέα του περιβάλλοντος ορισμένες οργανώσεις ζητούν μεγαλύτερη 

αναγνώριση της σημασίας της περιβαλλοντικής προστασίας και της αειφόρου 

ανάπτυξης.  Ιδιαίτερα ζητείται να ληφθεί περισσότερο υπόψη η βιωσιμότητα στη 

μεταρρύθμιση της κοινής γεωργικής πολιτικής, να επεκταθεί η ψηφοφορία με 

ειδική πλειοψηφία και συναπόφαση στις περιβαλλοντικές αποφάσεις (ιδίως το 

άρθρο 175, παράγραφος 2, της Συνθήκης ΕΚ) και να συμπεριληφθούν τα 

περιβαλλοντικά δικαιώματα στο Χάρτη των Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων.   

19. Στην κατηγορία αυτή συμπεριλαμβάνονται ορισμένες εισηγήσεις οργανώσεων που 

δραστηριοποιούνται στον τομέα των ανθρώπινων δικαιωμάτων.  Γενικά, οι 

οργανώσεις αυτές ζητούν να διατηρηθεί και να ενισχυθεί η μέριμνα για τα 

ανθρώπινα δικαιώματα ως καθοριστικό στοιχείο σε όλες τις πολιτικές.  Οι 

περισσότερες ζητούν την ενσωμάτωση του Χάρτη των Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων 

στη Συνθήκη και πολλές θεωρούν ότι αυτό θα πρέπει να συνοδεύεται από κάποια 

ενίσχυση του Χάρτη.  Ορισμένες ζητούν επίσης να προχωρήσει η Ένωση στην 

Ευρωπαϊκή Σύμβαση Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων.  Ορισμένες οργανώσεις ζητούν 

να προβλεφθούν καλύτερες διατάξεις για την εξασφάλιση της ισότητας των φύλων, 

των δικαιωμάτων του παιδιού και της προστασίας της οικογένειας και των ατόμων 

με ειδικές ανάγκες. 

20. Ορισμένες οργανώσεις του πολιτιστικού τομέα υπέβαλαν εισηγήσεις στην 

κατηγορία αυτή.  Ζητούν να γίνει πολύ εντονότερο το πολιτισμικό στοιχείο στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση μελλοντικά, με εντονότερη προσήλωση στις ισχύουσες 
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διατάξεις του άρθρου 151 ΣΕΚ και μετάβαση στη λήψη αποφάσεων με ειδική 

πλειοψηφία και συναπόφαση.  Ορισμένες ζητούν επίσημη αναγνώριση στη 

συνθήκη του πλουραλισμού της παιδείας και της πρόσβασης στην παιδεία υπό 

ίσες προϋποθέσεις.  Ζητείται επίσης ειδική νομική βάση για τη βοήθεια στον 

αθλητισμό.   

21. Από ορισμένες θρησκευτικές οργανώσεις ζητήθηκε να περιέχει η μελλοντική 

συνταγματική συνθήκη ένα πνευματικό στοιχείο με ρητή αναγνώριση της 

θρησκευτικής και πνευματικής κληρονομιάς της Ευρώπης.  Ορισμένες επίσης 

επιθυμούν να ενσωματωθεί στη Συνθήκη η ∆ήλωση αριθμός 11 για το σεβασμό 

του καθεστώτος των Εκκλησιών. 

22. Ορισμένες οργανώσεις των πολιτών έστειλαν εισηγήσεις στην κατηγορία αυτή.  

Ζητούν γενικά μεγαλύτερη διαφάνεια στη λειτουργία της Ένωσης, καθώς και 

μεγαλύτερη συμμετοχή των πολιτών κατ’ ιδίαν με χρήση όσο το δυνατό 

περισσότερο των νέων τεχνολογιών.  Ορισμένες οργανώσεις ζητούν ένα μόνο 

δημοψήφισμα ή εγγύηση για τη διεξαγωγή εθνικών δημοψηφισμάτων για τη 

Συνθήκη, η οποία φρονούν ότι πρέπει να αποτελέσει το αποτέλεσμα της 

Συνέλευσης.  Υπάρχουν επίσης εισηγήσεις ορισμένων πολιτικών κομμάτων, 

καθώς και “ευρωπαϊκών” οργανώσεων (τόσο “ευρωπαϊστικών/φεντεραλιστικών” 

όσο και “ευρωσκεπτικιστών”).  Ορισμένες οργανώσεις ζητούν ένα ομοσπονδιακό 

σύνταγμα για την Ευρώπη και ορισμένες εισηγήσεις περιέχουν λεπτομερείς 

προτάσεις για τις ενδεχόμενες μελλοντικές θεσμικές δομές.  Εξάλλου, ορισμένες 

οργανώσεις εκφράζουν ανησυχία, ιδίως για τη συνεχιζόμενη έλλειψη δημοκρατικής 

ευθύνης στην Ένωση, και ζητούν μεγαλύτερη συμμετοχή των εθνικών 

κοινοβουλίων. 

 Παρακολούθηση της εφαρμογής 
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23. Η παρούσα περίληψη καλύπτει όλες τις εισηγήσεις που εστάλησαν στο Φόρουμ 

έως την πρώτη σύνοδο ολομελείας του Ιουνίου (7 Ιουνίου 2002).  Συνεχίζεται και 

ενθαρρύνεται η εγγραφή οργανώσεων.  Η ιστοσελίδα είναι βεβαίως προσιτή σε 

όλους, συμπεριλαμβανομένων των μελών της Συνέλευσης, και η γραμματεία της 

Συνέλευσης θα εξακολουθήσει να παρακολουθεί εκ του σύνεγγυς τις εισηγήσεις. 
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 5 

 

ΕΥΡΩΠΑΪΚΗ ΣΥΝΕΛΕΥΣΗ Βρυξέλλες, 20 Ιουνίου 2002 (24.06) 

       Η ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΑ (OR.en) 

  CONV 140/02  

 

 

∆ΙΑΒΙΒΑΣΤΙΚΟ ΣΗΜΕΙΩΜΑ 

της:   Γραμματείας 

προς τη: Συνέλευση 

Θέμα:  Εθνικός διάλογος για το μέλλον της Ευρώπης: Κύπρος  

 

 ∆ιαβιβάζεται συνημμένως στα μέλη της Συνέλευσης η έκθεση για τον εθνικό 

διάλογο που διεξάγεται στην Κύπρο για το μέλλον της Ευρώπης. 
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REPUBLIC OF CYPRUS 

 

Contribution by the delegation of the Republic of Cyprus 

to the European Convention on the Future of Europe 

 

Summary of the national debate with the civil society 

on the Future of Europe 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Plenary Session of the Convention 

Brussels, 24-25 June 2002  

House of Representatives 
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The Committee on European Affairs of the House of Representatives of the Republic of 

Cyprus has been trusted with the task of organizing the debate on the future of Europe 

at national level.  To this end, the Committee has adopted the following programme: 

A. Organization of a series of debates on the future of Europe with the 

participation of the civil society 

 1. Ceremonial debate of the plenary on the future of Europe - 28 February 

2002 

  Speakers: 

  - H.E. the President of the House of Representatives, Mr. Demetris 

Christofias. 

  - The Chairman of the Committee on European Affairs, Mr. Tassos 

Papadopoulos. 

 2. First thematic debate on the future of Europe - 5 April 2002  

  Topics: 

  (a) The role of national parliaments in the future Europe 

   The participants underlined that the creation of the future Europe 

presupposes that citizens be informed of and involved in European 

matters.  This involvement can be both direct and indirect through 

national parliaments these being the most representative institutions in 

the national systems of governance and, by definition, expressing the 

will of people.  Therefore, the enhancement of the role of national 

parliaments is one of the constituent elements in the effort towards 

involving citizens in European developments, reducing the democratic 

deficit and enhancing legitimacy and transparency in the Union’s 

system of governance and decision-making.  The basic question the 
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participants dwelled upon was the search of practical measures which 

could contribute towards enhancing the role of national parliaments in 

the future Europe. 

  (b) The cultural dimension of the future Europe 

   In the course of the debate, concerns were expressed as to whether a 

European identity can or cannot abolish national identities.  The 

importance of self-awareness of each nation was stressed.  The issue 

was raised regarding the attribution of a more fluid and multi-

dimensional meaning to the concept.  The introduction of educational 

cultural programmes and programmes developing intercultural 

communication was considered to be particularly important.  The 

discussion also focused on the importance of forming models of co-

existence and finding ways of more substantive inclusion and protection 

of minorities in member states and candidate countries. 

  (c) The institutions of the European Union, the irrelations and 

competences in the future Europe 

   The participants agreed that any institutional reform in the EU should 

reflect the European citizens’ vision.  They pointed out that outside its 

borders, the EU faces the challenge to prove capable of developing and 

exercising its CFSP.  So far, they are not convinced by what is done for 

setting up the necessary infrastructure.  Inside its borders, there is an 

absolute demand for more democratic legitimacy.  Finally, they 

concluded that the particular interests of the small states are better 

served by way of promoting the community interests, whilst they 

acknowledged that the process of transferring more sovereign rights 
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from the member states to the European institutions will be a gradual 

one and it will be the result of a political give-and-take. 

  3. Second thematic debate on the future of Europe - 24 April 2002  

   Topic: 

   The youth and the future Europe 

   In addition to the subjects that usually preoccupy youth (education, 

unemployment, xenophobia etc.), participants engaged in matters of 

wider European interest, such as the nature and character of the EU, 

the need for democratic deepening and the social role of the Union.  

The participants expressed their wish for continuing and enhancing the 

dialogue with organized youth groups at national level.  The House of 

Representatives, acknowledging that this debate was an initial probe 

into the problems faced by youth, committed itself to a wider and more 

extensive debate of the issues raised.  This second debate will take 

place after the conclusion of the Youth Convention in July. 

  4. Third thematic debate on the future of Europe - 15 May 2002  

   Topic:  The local authorities (principle of subsidiarity) 

   Considering that the subsidiarity principle presupposes a clear 

delimitation of competences between the European Union and the 

member states, on the basis of the question “in which level of 

governance would an action be better performed”, and considering that 

on the basis of the principle of proximity, the allocation of competences 

is to be made in such a way that they can yield in terms of real 

“closeness to the citizens”, the discussion focused on the role that local 

government could or should play to the implementation of the above 
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principles.   

  5. Fourth thematic debate on the future of Europe - 25 June 2002 (in 

progress) 

   Topic:  The fundamental rights of the citizens in the future Europe. 

B. Establishment of a mechanism for the dissemination of information 

 Further to the public meetings, the Committee decided to set up within the 

Parliament a mechanism for the continuous communication with and 

dissemination of information to the public on European Union issues based on the 

practice followed by national parliaments of other member states or candidate 

countries. 

 In this respect, the Committee decided to pursue the following: 

 1. Utilization of the existing website of the House of Representatives. 

  - Creation of links to various websites of the European Union. 

  - Creation of a special forum to promote dialogue with the public on 

European issues and especially on the future of Europe. 

  - Creation of a section for Frequently Asked Questions, where questions 

and answers on main issues concerning the European Union and its 

relations with Cyprus will be posted. 

 2. Development of an informative newsletter concerning Europe and its future, 

including the latest developments, which will also be posted on the World 

Wide Web. 

 3. Creation of an Information Centre (Infocenter) on the premises of the House 

of Representatives where material on the European Union will be freely 

available to the public. 

 4. Proper dissemination of information to the mass media. 
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 5. Compiling of articles on European Union issues by officers of the House. 

 6. Celebration of Europe Day by the House of Representatives. 

 7. Participation of the President of the House and the Chairman of the 

Parliamentary Committee on European Affairs in televised public debates 

and/or radio broadcasts with the objective of promoting a human and a 

personal contact with the citizens. 

C. Others 

 The House of Representatives organized a debate on the future of Europe with the 

participation of the civil society, with H.E. the President of the European 

Parliament, Mr. Pat Cox, as the main speaker. 

 1.1 The University of Cyprus 

  The University and particularly the Jean Monnet Chair programmed a series 

of lectures titled “National Debate on the Future of Europe”, with the 

participation of representatives of the civil society.  The first lecture took 

place on the 3rd of April 2002.  Co-organizers were the University of Cyprus 

and the Ministry of Foreign Affairs. 

  European Institute of Cyprus (EIC) 

  The EIC organized: 

  a. A discussion on the Future of Europe in the Adults Education Services, 

November 2001. 

  b. A series of discussions among the secondary school staff on the future 

of Europe, May 2002. 

  c. A two-day seminar on the Future of Europe, June 2002. 

  d. Five different discussion panels on the “Future of Europe” broadcasted 

by the National TV Channel. 
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  e. A one-week summer school offered to young graduates on the “Future 

of Europe” is programmed in September 2002. 

 1.2 Other Activities 

  In October 2001, the Cyprus Confederation of Employers and Industrialists 

organized a discussion on the Future of Europe, with H.E. the President of 

the European Commission, Mr. Romano Prodi, as the main speaker. 

  In September 2001, the European Movement of Cyprus organized a public 

discussion on Enlargement and the Future of Europe, with the participation of 

Mr. Leopold Maurer, Head of the Cyprus Team at DG Enlargement of the 

European Commission.  
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 6 

 

ΕΥΡΩΠΑΪΚΗ ΣΥΝΕΛΕΥΣΗ Βρυξέλλες, 19 Ιουλίου 2002 (21.08) 

       Η ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΑ (OR.en) 

  CONV 205/02  

 

 

∆ΙΑΒΙΒΑΣΤΙΚΟ ΣΗΜΕΙΩΜΑ 

της:   Γραμματείας 

προς τη: Συνέλευση 

Θέμα:  Τελικό κείμενο που ενέκρινε η Ευρωπαϊκή Συνέλευση των Νέων 

 

 Επισυνάπτεται για τα μέλη της Συνέλευσης το τελικό κείμενο που ενέκρινε η 

Ευρωπαϊκή Συνέλευση των Νέων, η οποία έγινε στις Βρυξέλλες από 9-12 Ιουλίου 2002. 
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THE EUROPEAN YOUTH CONVENTION 

Τελικό κείμενο που ενέκρινε η Ευρωπαϊκή Συνέλευση των Νέων 

Βρυξέλλες, 12 Ιουλίου 

 Εισαγωγή 

 «Η Ένωση πρέπει να γίνει περισσότερο δημοκρατική, διαφανής και 

αποτελεσματική.  Και πρέπει να βρει την απάντηση σε τρεις θεμελιώδεις προκλήσεις:  

Πώς θα επιτευχθεί η προσέγγιση μεταξύ των πολιτών, και κατά κύριο λόγο των νέων, και 

του ευρωπαϊκού εγχειρήματος, καθώς και των ευρωπαϊκών θεσμών;  Πώς θα 

διαρθρωθεί ο πολιτικός βίος και ο ευρωπαϊκός πολιτικός χώρος σε μια διευρυμένη 

Ένωση;  Πώς θα καταστεί η Ένωση παράγοντας σταθερότητας και πρότυπο για το νέο 

πολυπολιτισμικό κόσμο;» 

Από τη «∆ήλωση του Λάακεν για το Μέλλον της Ευρωπαϊκής Ένωσης» 

 Η συμμετοχή των νέων στην οικοδόμηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης ήταν ένας από 

τους ειδικούς στόχους της ∆ήλωσης του Λάακεν.  Οι νέοι δεν είναι μόνο σημαντικοί για 

το μέλλον της Ευρώπης, αλλά έχουν να διαδραματίσουν ουσιαστικό ρόλο και στην 

Ευρώπη του σήμερα.  Τα σημαντικά αποτελέσματα της Συνέλευσης των Νέων 

καταδεικνύουν πέραν πάσης αμφιβολίας ότι οι νέοι δεν πρέπει να ληφθούν υπόψη 

μόνον επειδή είναι νέοι, αλλά επίσης επειδή μπορούν να συμβάλουν πραγματικά στην 

οικοδόμηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης του μέλλοντος. 

 Ατενίζουμε το μέλλον με εμπιστοσύνη στον εαυτό μας, εμπιστοσύνη που βασίζεται 

στα επιτεύγματα του πιο επιτυχημένου μοντέλου ολοκλήρωσης στον κόσμο.  Η 

ευρωπαϊκή ολοκλήρωση έχει δώσει πρωτοφανή ειρήνη, ασφάλεια και ευημερία σε 

εκατομμύρια πολίτες, βασισμένη στην επίλυση των συγκρούσεων, σύμφωνα με το 

κράτος δικαίου.  Για τους σημερινούς νέους, οι οποίοι αποτελούν την πιο ευρωπαϊκή 

γενιά μέχρι σήμερα, η ευρωπαϊκή συνεργασία είναι ένας φυσιολογικός τρόπος 
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αντιμετώπισης των κοινών μας προβλημάτων.  ∆εν έχουμε φόβους ή περιορισμούς από 

το παρελθόν και συνεπώς μπορούμε να ατενίσουμε με εμπιστοσύνη το κοινό 

ευρωπαϊκό μέλλον μας. 

 Ήδη σήμερα η Ευρώπη είναι κάτι περισσότερο από μια τεχνοκρατική ή οικονομική 

ιδέα, αλλά πρέπει να την αναπτύξουμε ως πολιτική κοινότητα, βασισμένη σε κοινές 

αξίες, που θα προσφέρει το όραμα μιας ενωμένης και ειρηνικής ηπείρου.  Αυτό το 

όραμα της Ευρώπης υπήρξε το όνειρο των παλαιότερων γενεών· σήμερα είμαστε πολύ 

κοντά στην πραγματοποίησή του.  Κατά την πορεία αυτή όλο και περισσότεροι νέοι 

εστιάζουν την προσοχή τους στην υπερπήδηση των ελλείψεων και των αντιφάσεων της 

σημερινής Ένωσης μέσω της απλούστευσης των συνθηκών. 

 Οι δραστήριοι νέοι σε τοπικό, περιφερειακό, εθνικό και ευρωπαϊκό επίπεδο 

μπορούν να διαδραματίσουν σημαντικό ρόλο στην υποκίνηση του διαλόγου, στην 

προώθηση της ιδέας του ενεργού πολίτη και της ευρωπαϊκής ταυτότητας.  Πολλοί 

εργάζονται σχετικά σε οργανώσεις νέων και άλλους μη κυβερνητικούς οργανισμούς, οι 

οποίοι συχνά απέδειξαν ότι μπορούν να πλησιάσουν και να αντιπροσωπεύσουν τους 

προερχομένους από τις πλέον περιθωριοποιημένες και αποκλεισμένες ομάδες.  

Ωστόσο, παρά το γεγονός ότι οι νέοι αποτελούν το ένα τρίτο των ψηφοφόρων της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης, υποεκπροσωπούνται στα όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης που 

λαμβάνουν τις αποφάσεις.  Πιστεύουμε ότι, για να αλλάξει αυτό, θα πρέπει τα σχετικά 

όργανα να καταβάλουν μεγαλύτερη προσπάθεια. 

 Η Συνέλευση των Νέων κατέστησε τις απόψεις μας σαφείς:  Οι νέοι που 

εκπροσωπούνται εδώ ζητούν μία Ευρωπαϊκή Ένωση που θα προσφέρει το όραμα ενός 

ενωμένου και δημοκρατικού μέλλοντος, που θα προσφέρει προσπελάσιμη κυβέρνηση 

στους πολίτες της και που θα έχει τα μέσα και τη νομιμότητα να ικανοποιεί τις 

προσδοκίες τους.  Είμαστε τολμηροί στις απαιτήσεις μας, απαιτήσεις για μια φιλόδοξη 
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μεταρρύθμιση της Ένωσης, η οποία θα της δίνει τα μέσα να αντιμετωπίσει τις σημερινές 

προκλήσεις και τις αυριανές ευκαιρίες.  Μια Ευρώπη ενωμένη, αλλά χωρίς να χάνει την 

ποικιλία της είναι κάτι που μπορεί να επιτευχθεί.  ∆ε ζητάμε από εσάς περισσότερα απ’ 

όσα εμείς είμαστε πρόθυμοι και ικανοί να κάνουμε για μας τους ίδιους. 
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Αποστολές και οράματα για την Ευρωπαϊκή Ένωση 

 Εμείς, οι νέοι της Ευρώπης, έχουμε την ιστορική ευκαιρία να εκφράσουμε τις 

απόψεις μας για το μέλλον της ηπείρου μας. 

 Είμαστε η πρώτη γενιά που ζούμε σε μία Ευρώπη χωρίς το Σιδηρούν 

Παραπέτασμα. 

 Θέλουμε μια Ευρώπη με ανεκτικότητα, με ανοιχτό πνεύμα και χωρίς 

αποκλεισμούς.  Θέλουμε μια Ευρώπη κτισμένη πάνω στις θεμελιώδεις αξίες της 

ειρήνης, της ελευθερίας, του διαλόγου, της ισότητας, της αλληλεγγύης και του σεβασμού 

των δικαιωμάτων του ανθρώπου και βασισμένη πάνω στην αρχή της ισότητας μεταξύ 

των κρατών μελών.  Στην καρδιά του οράματός μας βρίσκεται μια Ευρώπη υπεύθυνη 

για και προς τους πολίτες της.  Ήλθε η ώρα να δημιουργήσουμε μια πραγματική 

Ευρώπη των Πολιτών. 

 Μια Ευρώπη των Πολιτών είναι μία Ευρώπη που αγωνίζεται για την κοινωνική 

συνοχή μέσα στην Ένωση και σε όλο τον κόσμο.  Είναι μία Ευρώπη που έχει δεσμευθεί 

για την ειρήνη και το σεβασμό, ικανή να δώσει ευρωπαϊκές απαντήσεις στις ευρωπαϊκές 

προκλήσεις με το δέοντα σεβασμό στην περιφερειακή και εθνική ταυτότητα και 

κληρονομιά των πολιτών της.  Ο Ευρωπαίος πολίτης πρέπει να ιδωθεί όχι μόνο ως 

ξεχωριστό άτομο αλλά και μέσα στο πλαίσιο του κοινωνικού, πολιτιστικού και 

οικολογικού περιβάλλοντός του.  Αυτό το περιβάλλον επηρεάζεται κυρίως από την 

εθνική ταυτότητα του πολίτη.  Η κοινή ευρωπαϊκή μας ταυτότητα δεν μπορεί να 

αντικαταστήσει αυτές τις εθνικές ρίζες, αλλά μπορεί να τις συμπληρώσει και να τις 

διευρύνει. 

 Πρέπει να δεσμευθούμε για την ανάπτυξη της Ευρώπης, μιας Ευρώπης που 

συζητεί, προκειμένου να αποφασίσει, με περισσότερο δημοκρατικούς και διαφανείς 

θεσμούς, αποτελεσματικότερη λήψη αποφάσεων, μια Ευρώπη πιο κοντά σ’ εμάς, τους 
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πολίτες.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση οφείλει να έχει ως σκοπό την προώθηση της 

δημοκρατίας, τον εκσυγχρονισμό των οικονομικών και κοινωνικών δομών, την 

προστασία του περιβάλλοντος και την καταπολέμηση του κοινωνικού αποκλεισμού και 

της φτώχιας. 

 Χρειαζόμαστε μια Ευρώπη παρούσα στη διεθνή σκηνή, με μεγάλη επιρροή στις 

μείζονες διεθνείς στρατηγικές αποφάσεις και συνεπώς ικανή να δίνει αξιόλογες 

απαντήσεις στις προκλήσεις που δημιουργεί η παγκοσμιοποίηση.  Για να πάψει να είναι 

ένας πολιτικός νάνος, η Ευρώπη πρέπει να έχει τα μέσα να επιβληθεί ως ενωμένος 

παγκόσμιος πρωταγωνιστής. 

1. Η Ευρώπη δεν είναι μόνο μία οικονομική και πολιτική οντότητα αλλά και μία 

κοινωνική οντότητα με μεγάλη πολιτιστική ποικιλία.  Συνεπώς, η Ευρώπη πρέπει 

να αναλάβει τη δέσμευση να βελτιώσει και να αναπτύξει περαιτέρω τα μεγαλύτερα 

κοινωνικά και πολιτικά της επιτεύγματα.  Μπορούμε να δούμε πολύ καθαρά ότι σε 

ολόκληρη την ήπειρο η κοινωνική προστασία έχει γίνει μέρος της ταυτότητάς μας.  

Τα κοινωνικά δικαιώματα είναι βασικά δικαιώματα και αποτελούν τμήμα της 

ιδιότητας του Ευρωπαίου πολίτη.  Σήμερα μόνο το ευρωπαϊκό επίπεδο είναι ικανό 

να προσφέρει ευημερία για όλους.  Προκειμένου να γίνει μια Ευρώπη της 

ευημερίας, η Ευρωπαϊκή Ένωση θα πρέπει να αναπτύξει κοινή νομοθεσία στους 

τομείς της κοινωνικής πολιτικής και των ίσων ευκαιριών.  Ο Χάρτης Θεμελιωδών 

∆ικαιωμάτων είναι βασικό κείμενο για την οικοδόμηση μιας Ευρώπης των Πολιτών 

με την προϋπόθεση ότι θα γίνει νομικά δεσμευτικός.  Συνεπώς, πρέπει να 

αποτελέσει το πρώτο κεφάλαιο του ευρωπαϊκού συντάγματος.  Η Ένωση πρέπει 

να δίνει τη δυνατότητα σε όλους τους Ευρωπαίους πολίτες να ωφελούνται από την 

κοινή αλληλεγγύη, να έχουν αναγνώριση, κινητικότητα, ελευθερίες.  Αυτό σημαίνει 

κοινωνική εναρμόνιση, η οποία καθιστά δυνατό το συντονισμό των μισθολογικών 
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πολιτικών και συνεπώς τον καθορισμό συλλογικών συμβάσεων που θα 

αναγνωρίζονται σε ολόκληρη την Ένωση.  Για το σκοπό αυτό χρειαζόμαστε μια 

Ευρώπη που θα υπερασπίζεται τις δημόσιες υπηρεσίες και θα τηρεί την αποστολή 

της. 

 Μετά την ενιαία αγορά και το ευρώ είναι καιρός να δημιουργηθεί ένα ευρωπαϊκό 

πολιτιστικό πλαίσιο.  Αυτό σημαίνει ενίσχυση των προγραμμάτων κατάρτισης και 

κινητικότητας για τους νέους, προκειμένου να επιτευχθεί μία ελεύθερη και ανοιχτή 

αγορά εργασίας.  Έτσι, θα μπορέσουν να υπερπηδηθούν τα εμπόδια για την 

αναγνώριση των διπλωμάτων και των επαγγελματικών προσόντων.  Προτείνουμε 

να εισαχθεί η διδασκαλία της διαδικασίας της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης. 

2. Στο ευρωπαϊκό σύνταγμα πρέπει να υπάρχει σαφής και διαφανής κατανομή των 

αρμοδιοτήτων μεταξύ Ένωσης και κρατών μελών, έτσι ώστε οι πολίτες να 

γνωρίζουν ποιος είναι υπεύθυνος για τι και πώς μπορούν να συμβάλουν στην 

πολιτική διαδικασία.  Η κατανομή των αρμοδιοτήτων πρέπει να βασίζεται στην 

αρχή της επικουρικότητας, η οποία ανταποκρίνεται καλύτερα στην ιδέα ότι ο 

άνθρωπος βρίσκεται στο κέντρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

3. Ένας από τους θεμελιώδεις σκοπούς της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης είναι να 

εξασφαλισθεί η βιώσιμη ανάπτυξη στην ήπειρό μας.  Η οικονομική μεγέθυνση 

πρέπει να συνδυάζεται με υγιή κοινωνική πολιτική, που θα στοχεύει σε υψηλότερο 

επίπεδο απασχόλησης και θα διασφαλίζει τα θεμελιώδη δικαιώματα των 

εργαζομένων, ιδίως μεταξύ των νέων.  Πρέπει να αναπτυχθούν ισχυρότερες 

στρατηγικές Ευρωπαϊκής Ένωσης για να καταπολεμηθεί η μακροχρόνια ανεργία.  

Πρέπει επίσης να υποστηριχθούν σαφή οικολογικά πρότυπα, μεταξύ άλλων και 

στον τομέα της πυρηνικής ασφάλειας.  Η Ευρώπη προσδοκά ένα ασφαλές μέλλον 

και για το λόγο αυτό είναι υποχρεωτικό και τα κράτη μέλη και τα υποψήφια κράτη 
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να σταματήσουν να χρησιμοποιούν την πυρηνική ενέργεια.  Στη μεταβατική φάση -

έως ότου κλείσουν όλοι οι πυρηνικοί σταθμοί- πρέπει να ενισχυθούν οι υψηλές και 

υποχρεωτικές προδιαγραφές ασφαλείας για όλους τους σταθμούς πυρηνικής 

ενέργειας, ώστε να προστατευθεί η ασφάλειά μας.  Επιπλέον, η Ευρωπαϊκή 

Ένωση πρέπει να υποστηρίξει τις ανανεώσιμες μορφές ενέργειες. 

4. Προκειμένου να μεταμορφωθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση σε έναν πραγματικό χώρο 

αλληλεγγύης, χρειαζόμαστε ένα γερό και ευρύ ευρωπαϊκό προϋπολογισμό.  Ο 

ευρωπαϊκός προϋπολογισμός πρέπει να χρηματοδοτείται έτσι, ώστε να είναι 

δικαιότερος από ό,τι είναι σήμερα.  Επομένως, πρέπει να εξετασθεί η δυνατότητα 

εισαγωγής κοινών φόρων, προκειμένου να προετοιμασθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση 

για τις προκλήσεις των προσεχών ετών.  Εδώ συμπεριλαμβάνεται η εισαγωγή 

ενός κοινού φόρου για τα κεφαλαιουχικά κέρδη, καθώς και ενός φόρου για την 

κατανάλωση ενέργειας (εκτός από την ενέργεια από ανανεώσιμες πηγές), ώστε να 

αποφευχθεί ο φορολογικός ανταγωνισμός και το κοινωνικό ντάμπινγκ. 

5. Η παιδεία είναι μία σημαντική δύναμη που οδηγεί στην καινοτομία και την 

απόκτηση αρμοδιοτήτων.  Καθήκον μας πρέπει να είναι να εξασφαλίσουμε 

ελεύθερη εκπαίδευση για όλους, καθώς και ευκαιρίες κατάρτισης. 

6. Η ισότητα πρέπει να βρίσκεται στο επίκεντρο του ευρωπαϊκού προγράμματος.  

Έχει ουσιώδη σημασία για την ιδέα της ιδιότητας του Ευρωπαίου πολίτη.  Θέλουμε 

να καταπολεμήσουμε τις διακρίσεις σε όλες τους τις μορφές και σε όλα τα επίπεδα 

της κοινωνίας μας.  Είτε λόγω φύλου, εθνικής ή κοινωνικής καταγωγής, γλώσσας, 

θρησκείας ή πίστης, πολιτικών πεποιθήσεων, αναπηριών, ηλικίας ή γενετήσιου 

προσανατολισμού, δεν μπορούμε να ανεχθούμε τη συστηματική αδικία. 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση θα πρέπει να σέβεται και να υπολογίζει όλους τους πολίτες 

της.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση οφείλει να ενισχύσει τα εθνικά προγράμματα δράσης 
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κατά του κοινωνικού αποκλεισμού και της φτώχιας.  Αυτά τα προγράμματα θα 

πρέπει να έχουν κοινούς δείκτες επιτυχίας και συνεπώς να δίνουν τη δυνατότητα 

σε όλους τους πολίτες της να ζουν αξιοπρεπώς. 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να είναι μία ένωση βασισμένη στην αλληλεγγύη και 

την ελευθερία.  Η Ένωση θα πρέπει να υιοθετήσει ένα κοινό σύστημα οικονομικής 

μετανάστευσης και ένα δίκαιο και ασφαλές σύστημα παροχής ασύλου.  Η 

Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να προωθήσει τις ανάγκες και τα δικαιώματα των 

νέων.  Τα προγράμματα δράσης πρέπει να δίνουν αρμοδιότητες στους νέους της 

Ευρώπης. 

7. Σύμφωνα με το όραμα μιας Ενωμένης Ευρώπης, θεωρούμε όλες τις ευρωπαϊκές 

χώρες ως μελλοντικά κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και υποστηρίζουμε τη 

διεύρυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η διεύρυνση θα δημιουργήσει μια ευρύτερη 

περιοχή ειρήνης και σταθερότητας στην ευρωπαϊκή ήπειρο με όλα τα σχετικά 

πλεονεκτήματα.  Από το τέλος του Ψυχρού Πολέμου υπάρχει ελπίδα για 

σταθερότητα και ειρηνική συνύπαρξη σε όλη την ήπειρο.  Αυτή η προσδοκία 

σταθερότητας και ασφάλειας θα οδηγήσει στην ανάπτυξη ενός χώρου ευημερίας 

και βιώσιμης κοινωνικής και οικονομικής ανάπτυξης. 

8. Η διεθνής συνεργασία είναι επίσης το αντίδοτο κατά του εθνικισμού, των εθνικών 

συγκρούσεων και των δικτατοριών.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να εργασθεί για 

την ειρήνη, τη δημοκρατία, τα ανθρώπινα δικαιώματα, τον αφοπλισμό και την 

ανάπτυξη σε όλο τον κόσμο.  Τα ανθρώπινα δικαιώματα δεν είναι εσωτερική 

υπόθεση· πρέπει να διασφαλίζονται σε διεθνές επίπεδο.  ∆εδομένου ότι η άνιση 

κατανομή του πλούτου στον κόσμο αποτελεί απειλή για την ειρήνη, η οικονομική 

συνεργασία είναι αυτή η ίδια ένα εργαλείο της πολιτικής της ασφάλειας.  Είναι 

απολύτως απαραίτητη μία δίκαιη, συνεκτική και ισχυρή πολιτική ανάπτυξης και 
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συνεργασίας.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει ιδιαίτερη ευθύνη έναντι των γειτόνων της 

και, όπως αναφέραμε παραπάνω, βλέπουμε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες ως 

μελλοντικά κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

9. Στην Ευρωπαϊκή Ένωση του μέλλοντος πρέπει να περιλαμβάνονται πραγματικές 

δυνατότητες συμμετοχής των πολιτών της, και ιδίως των νέων. 

10. Η Συνέλευση για το Μέλλον της Ευρώπης πρέπει να επιτύχει τομή στη 

μεταρρύθμιση των ευρωπαϊκών θεσμών.  Η αρμοδιότητα της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης και των κρατών μελών της πρέπει να αποσαφηνιστεί.  Πρέπει να 

περιληφθούν σαφείς κανόνες για τα θεσμικά όργανα και τις διαδικασίες λήψης 

αποφάσεων.  Πρέπει να ακολουθείται πάντα η αρχή της επικουρικότητας.  

Απαιτείται σαφής καθορισμός του ρόλου των περιφερειών.  Πρέπει να 

αποσαφηνισθεί η εξουσία των εθνικών κοινοβουλίων και των εθνικών 

κυβερνήσεων.  Πρέπει να δοθεί ιδιαίτερη προσοχή στο σεβασμό της επιρροής των 

κρατών μελών με μικρότερο πληθυσμό.  Πρέπει να δημιουργηθεί ένα πλήρως 

δημοκρατικό πλαίσιο για την Ένωση με τη μορφή ομοσπονδιακού 

κοινοβουλευτικού συστήματος. 

11. Προκειμένου να εξασφαλισθεί μία ισχυρή Ευρώπη για το μέλλον, έχει ουσιώδη 

σημασία το να δώσει η Ευρωπαϊκή Ένωση μεγαλύτερη προσοχή στη νεολαία της 

διευκολύνοντας τη διαπολιτισμική και διασυνοριακή επικοινωνία.  Πρέπει να 

δημιουργηθούν περισσότερα προγράμματα για τη συνάντηση ομάδων με κοινά 

ενδιαφέροντα.  Πρέπει να έλθουν σε επαφή νέοι καλλιτέχνες, φιλόσοφοι, 

ψυχολόγοι, κοινωνιολόγοι και πολιτικοί.  Οι γνώμες τους πρέπει να λέγονται και να 

ακούγονται.  Μία επιτυχής Ευρώπη πρέπει να οικοδομηθεί από όλους μαζί με 

καθημερινή εργασία. 

 Εμείς, τα μέλη της Ευρωπαϊκής Συνέλευσης των Νέων, είμαστε έτοιμοι να 
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διαμορφώσουμε το μέλλον της γενιάς μας, το μέλλον της ηπείρου μας.  Πιστεύουμε ότι 

η Συνέλευση των Νέων πρέπει πάνω από όλα να απαιτήσει σαφώς να έλθει η Ευρώπη 

πλησιέστερα στους νέους.  Χρειαζόμαστε μία συνεκτική ευρωπαϊκή πολιτική για τη 

νεολαία, που θα δίνει σαφείς απαντήσεις σε θέματα που αφορούν ειδικότερα τους 

νέους.  Η Ευρώπη πρέπει τώρα να έχει ένα σαφές όραμα για την εκπαίδευση, την 

κοινωνία της πληροφορίας, τις διαπολιτισμικές ανταλλαγές νέων, την απασχόληση των 

νέων και τα καθημερινά προβλήματα των περιθωριοποιημένων νέων.  Αυτοί είναι οι 

λόγοι για τους οποίους εμείς, οι νέοι της Ευρώπης, χρειαζόμαστε την Ευρωπαϊκή 

Ένωση. 
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∆ημοκρατία και συμμετοχή στην Ευρωπαϊκή Ένωση - 

Για μία Ευρωπαϊκή ∆ημοκρατία 

 Οι Βρυξέλλες και οι πολιτικές διαδικασίες που βρίσκονται εκεί μοιάζουν μακρινές 

για μας τους πολίτες.  Η ανησυχητικά χαμηλή συμμετοχή στις εκλογές για το 

Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο δείχνει ακριβώς αυτό.  Ούτε οι πολίτες γενικά ούτε εμείς οι νέοι 

ειδικότερα καταλαβαίνουμε ποιος είναι υπεύθυνος για ποια πολιτική μέσα σε αυτό το 

λαβύρινθο της ευρωπαϊκής νομοθεσίας.  Οι ∆ιακυβερνητικές ∆ιασκέψεις και οι Σύνοδοι 

Κορυφής της Ευρωπαϊκής Ένωσης από το Μάαστριχτ μέχρι τη Νίκαια έδειξαν ότι η 

λήψη αποφάσεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση δεν είναι ούτε διαφανής ούτε δημοκρατική 

ούτε αποτελεσματική. 

 Εμείς, οι νέοι της Ευρώπης, ζητούμε από την Ευρωπαϊκή Συνέλευση να αγωνιστεί 

για περισσότερη δημοκρατία, περισσότερη διαφάνεια και περισσότερη 

αποτελεσματικότητα, προκειμένου να συνδεθεί και πάλι με τους πολίτες της.  Για να 

επιτευχθεί ο σκοπός αυτός, πρέπει να μεταρρυθμιστεί από τα θεμέλια η φύση της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αυτό θα οδηγήσει σε ένα ομοσπονδιακό σύνταγμα, που θα 

περιλαμβάνει το Χάρτη Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων, σαφέστερη διάκριση των 

αρμοδιοτήτων και ανανεωμένη θεσμική δομή της Ευρώπης, στην οποία οι νέοι της 

Ευρώπης θα έχουν ισχυρότερο λόγο. 

 Χάρτης Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων 

 Ο Χάρτης Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων πρέπει να περιληφθεί ως κεντρικό τμήμα του 

συντάγματος αυτού.  Πρέπει να είναι νομικά δεσμευτικός και να βρίσκεται στην καρδιά 

του συντάγματος. 

 Αρμοδιότητες 

 Η αυριανή Ένωση πρέπει να βασίζεται στην αποκέντρωση και την ποικιλία· όχι 

στη γραφειοκρατία και την υπερ-ρύθμιση.  Αυτό σημαίνει ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση θα 
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είναι επιφορτισμένη μόνο με τις αποφάσεις εκείνες οι οποίες δεν μπορούν να 

επιτευχθούν εξίσου καλά σε εθνικό ή περιφερειακό επίπεδο.  Η άσκηση αρμοδιοτήτων 

πρέπει να βασίζεται στις δύο αρχές της επικουρικότητας και της αναλογικότητας, οι 

οποίες πρέπει να παρακολουθούνται στενά.  Η αρχή της επικουρικότητας σημαίνει ότι οι 

αποφάσεις πρέπει να λαμβάνονται στο χαμηλότερο επίπεδο διακυβέρνησης.  Θα 

πρέπει να υπάρχει ένας κατάλογος αποκλειστικών αρμοδιοτήτων της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης και αρμοδιοτήτων που θα μοιράζονται μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και 

των κρατών μελών και θα πρέπει να δηλώνεται σαφώς ότι όλες οι άλλες αρμοδιότητες 

ανήκουν στα κράτη μέλη.  Προκειμένου να επιτευχθεί ένα εύκολα κατανοητό και 

αποτελεσματικό πολιτικό σύστημα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, πρέπει να συγχωνευθεί ο 

δεύτερος και ο τρίτος πυλώνας με τον πρώτο πυλώνα και συνεπώς να εξασφαλισθεί μία 

ολοκληρωμένη πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε όλους τους τομείς πολιτικής. 

 Θεσμικό πλαίσιο 

 Η Ένωση χρειάζεται ένα δημοκρατικό, ανοιχτό και διαφανές σύστημα λήψης 

αποφάσεων, που θα είναι υπεύθυνο απέναντι στους πολίτες, προκειμένου να 

επανασυνδεθούν οι λαοί της Ευρώπης με τις αποφάσεις που λαμβάνονται στο όνομά 

τους.  Αυτό πρέπει να βασίζεται στη δημοκρατική αρχή της διάκρισης των εξουσιών. 

 Ως το μόνο απευθείας δημοκρατικά εκλεγμένο σώμα το Κοινοβούλιο, το οποίο 

αντιπροσωπεύει τους πολίτες, πρέπει να συναποφασίζει σε όλους τους τομείς 

πολιτικής.  Πρέπει να έχει πλήρη αρμοδιότητα για τον προϋπολογισμό, καθώς και το 

δικαίωμα ανάληψης πρωτοβουλίας.  Οι Βρυξέλλες πρέπει να είναι ο μόνος τόπος 

εργασίας του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και της Γραμματείας του.  Επιπλέον, το 

Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο πρέπει να έχει το δικαίωμα να προτείνει και να εκλέγει τον 

Πρόεδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, καθώς και την εξουσία απόλυσης μεμονωμένων 

επιτρόπων και μομφής κατά του Προέδρου της Επιτροπής.  Τα μέλη του Ευρωπαϊκού 
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Κοινοβουλίου πρέπει να εκλέγονται σε τυποποιημένες ευρωπαϊκές εκλογές. 

 Το Συμβούλιο πρέπει να συνέρχεται δημοσίως.  Οι συνταγματικά κατοχυρωμένες 

περιφέρειες, σε συμφωνία με τα κράτη μέλη τους, πρέπει να συμμετέχουν στο 

Συμβούλιο Υπουργών, όταν συζητούνται θέματα που ανήκουν στη σφαίρα των 

αρμοδιοτήτων των περιφερειών αυτών.  Το Συμβούλιο πρέπει να μεταρρυθμισθεί σε 

πραγματικό δεύτερο σώμα συναποφασίζοντας με το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο σχετικά 

με τη νομοθεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Οι αποφάσεις σε ιδιαίτερα ευαίσθητους 

τομείς μπορούν να λαμβάνονται με διπλή πλειοψηφία κρατών και πληθυσμού.  Το 

δικαίωμα αρνησικυρίας πρέπει να εξαλειφθεί από το σύστημα λήψης αποφάσεων της 

Ένωσης. 

 Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή είναι η εγγυήτρια του ευρωπαϊκού συντάγματος.  Η 

Ευρωπαϊκή Επιτροπή πρέπει να μεταρρυθμισθεί σε ένα πραγματικό ευρωπαϊκό 

εκτελεστικό σώμα.  Πρέπει να είναι απολύτως υπόλογη στο Κοινοβούλιο και το 

Συμβούλιο.  Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή πρέπει να ζητά τη γνώμη παραγόντων της 

Κοινωνίας των Πολιτών, όταν ασκεί το δικαίωμα πρωτοβουλίας της. 

 Όλα τα θέματα εντός της αρμοδιότητας της Ένωσης πρέπει να υπόκεινται στη 

δικαιοδοσία του ∆ικαστηρίου.  Κάθε πολίτης πρέπει να έχει το δικαίωμα να απευθύνεται 

στο ∆ικαστήριο.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει συνεπώς να λάβει νομική 

προσωπικότητα.  Ενόψει της επικείμενης διεύρυνσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όλες οι 

επίσημες γλώσσες των κρατών μελών πρέπει να αναγνωρισθούν ως επίσημες γλώσσες 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Τα αποτελέσματα της Συνέλευσης πρέπει να επικυρωθούν με ευρωπαϊκό 

δημοψήφισμα, προκειμένου να εξασφαλισθεί ότι οι πολίτες θα έχουν τον τελικό λόγο για 

το μέλλον της Ευρώπης τους. 

 Συμμετοχή των νέων της Ευρώπης 
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 Οι μεταρρυθμίσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης πρέπει να μην περιορισθούν σε 

θεσμικές αλλαγές και σε μία τάξη αρμοδιοτήτων.  Η μελλοντική Ευρωπαϊκή Ένωση 

πρέπει να είναι μία Ευρώπη δημιουργημένη από τους πολίτες της, για να εξυπηρετεί τα 

συμφέροντα και τις ανάγκες τους.  Ένας περισσότερο διαρθρωμένος και 

θεσμοποιημένος διάλογος με την Κοινωνία των Πολιτών πρέπει να εξασφαλίζει ότι η 

Ευρωπαϊκή Ένωση θα αποφασίζει για θέματα τα οποία πραγματικά έχουν σημασία για 

τους πολίτες της Ένωσης. 

 Η Ένωση πρέπει να περιλαμβάνει στο σύστημα λήψης αποφάσεών της την 

πολυμορφία της, όσον αφορά τις γλωσσικές, εθνικές και άλλες κοινωνικές ομάδες, και 

να θέσει και να ενισχύσει με κρίσιμους στόχους σχετικά με την κοινωνική ένταξη και την 

εξάλειψη της φτώχιας.  Οι νέοι της Ευρώπης πρέπει να συμμετέχουν όσο γίνεται 

νωρίτερα στις διαδικασίες λήψης αποφάσεων των ευρωπαϊκών θεσμικών οργάνων.  Η 

διαδικασία των διαβουλεύσεων για τη “Λευκή Βίβλο για τη Νεολαία” ήταν ένα καλό 

παράδειγμα του πώς μπορούν τα θεσμικά όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης να 

συνεργασθούν με τους νέους, τις οργανώσεις μας και άλλα τμήματα της Κοινωνίας των 

Πολιτών. 

 Συνεπώς, εμείς ως αντιπρόσωποι των νέων καλούμε την Ευρωπαϊκή Συνέλευση 

να εξασφαλίσει: 

1. Ότι η ιδέα της “Λευκής Βίβλου για τη Νεολαία”, η οποία είναι να δημιουργηθεί μια 

επιτροπή νέων, θα ληφθεί υπόψη απευθείας από τα ευρωπαϊκά θεσμικά όργανα. 

2. Ότι η Ευρωπαϊκή Συνέλευση θα εργασθεί για μία στρατηγική πληροφόρησης που 

θα βοηθήσει να συμμετέχουν περισσότεροι πολίτες στη συζήτηση για το μέλλον 

της Ευρώπης. 

3. Ότι στο πλαίσιο αυτό θα δοθεί στους πολίτες όλου του κοινωνικού φάσματος η 

ευκαιρία να συμμετέχουν πλήρως στη συζήτηση αυτή.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση 
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αναγνωρίζει τη σημασία της συμμετοχής όλων των Ευρωπαίων πολιτών στην 

ανάπτυξη και εφαρμογή πολιτικής εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η Ευρωπαϊκή 

Ένωση ιδιαίτερα αναγνωρίζει τα θεμελιώδη δικαιώματα των περιθωριοποιημένων 

ομάδων, όπως είναι τα μειονεκτούντα άτομα και οι ανήκοντες σε εθνικές, 

πολιτιστικές ή γλωσσικές μειονότητες, προκειμένου να συμπεριληφθούν στη 

διαδικασία αυτή. 

4. Ότι, βασιζόμενη στα παραπάνω, η Ευρωπαϊκή Ένωση θα εργάζεται για νέους 

τρόπους ενημέρωσης και εκπαίδευσης των πολιτών σχετικά με την Ευρώπη, 

εξασφαλίζοντας ότι οι πολίτες θα γνωρίζουν τι ακριβώς είναι το πολιτικό τους 

σύστημα, έτσι ώστε να προωθηθούν οι ιδέες της κοινής ταυτότητας και των κοινών 

αξιών.  Ειδικά μαθήματα για τον ευρωπαϊκό πολιτισμό, την ιδιότητα του 

Ευρωπαίου πολίτη και τους ευρωπαϊκούς θεσμούς πρέπει να παρέχονται σε κάθε 

σχολείο πρωτοβάθμιας και δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης.  Ο σχετικός ετήσιος 

αριθμός ωρών πρέπει να οργανώνεται ελεύθερα από κάθε χώρα. 

5. Ότι επιπλέον θα υπάρχει ισχυρός δεσμός μεταξύ των νεαρών βουλευτών και των 

νεαρών εκλογέων τους, προκειμένου να εξασφαλισθεί ότι οι νέοι θα έχουν τη 

δυνατότητα να αποκτούν άμεση εμπειρία της ευρωπαϊκής πολιτικής. 

6. Ότι όλοι οι πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα έχουν διαβατήριο της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης το οποίο θα είναι ίδιο για όλα τα κράτη μέλη. 
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Η Ευρώπη σε μία παγκοσμιοποιημένη υφήλιο 

 Η προσέγγιση της Ευρώπης όσον αφορά τις σχέσεις με άλλες περιοχές του 

κόσμου, η εξωτερική της πολιτική, η πρόκληση της εξασφάλισης της ειρήνης και της 

σταθερότητας, καθώς και οι αμυντικές δομές της, πρέπει να θεμελιώνονται στις 

ευρωπαϊκές αξίες της δημοκρατίας, της ελευθερίας, της ισότητας, της αλληλεγγύης και 

του σεβασμού των ανθρωπίνων δικαιωμάτων. 

 Η παγκοσμιοποίηση έχει οδηγήσει σε μία πολυπολιτισμική παγκόσμια τάξη με 

αυξανόμενη αλληλεξάρτηση και ταυτόχρονα αυξανόμενο αριθμό παραγόντων.  Σε 

αυτούς περιλαμβάνονται διεθνείς οργανισμοί, μη κυβερνητικοί οργανισμοί, μεγάλες 

διεθνείς εταιρείες και ιδιώτες.  Σε αυτή την πολύπλοκη παγκόσμια τάξη τα συμφέροντα 

των Ευρωπαίων πολιτών θα ακουσθούν μόνο, εάν μιλούμε με μία φωνή. 

 Ο εκδημοκρατισμός και η βιώσιμη ανάπτυξη πρέπει να αποτελούν προτεραιότητες 

για τις διεθνείς προσπάθειες της Ευρώπης.  Συνεπώς, πρέπει να διατηρηθεί ο ενεργός 

διάλογος με αυτό που σήμερα αποτελεί την περιφέρεια του κόσμου μας, διότι δεν 

μπορεί να υπάρξει παγκόσμια πρόοδος όσο υπάρχει οικονομική διάσταση ανάμεσα στο 

βόρειο και το νότιο ημισφαίριο του κόσμου.  Επιπλέον, πρέπει να προωθήσουμε 

σθεναρά τις συζητήσεις για τον πυρηνικό και το συμβατικό αφοπλισμό. 

 Μόνο υπερεθνικοί θεσμοί μπορούν να παρέχουν σταθερότητα και να επηρεάζουν 

τις δυνάμεις της παγκοσμιοποίησης.  Θέλουμε η Ευρωπαϊκή Ένωση να εργασθεί για 

έναν κόσμο μεγαλύτερης συνεργασίας.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση χρειάζεται να αυξήσει τη 

συνεργασία της, ειδικότερα στον τομέα της εξωτερικής πολιτικής.  Πρέπει να 

εφαρμοσθούν τα ακόλουθα μέτρα: 

 Ανάπτυξη της κοινής εξωτερικής πολιτικής και πολιτικής της ασφάλειας 

 Η εξωτερική πολιτική πρέπει να ενταχθεί αποκλειστικά στην αρμοδιότητα της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η εξωτερική πολιτική και πολιτική της ασφάλειας πρέπει να 



 199

συγχωνευθούν και οι αποφάσεις να λαμβάνονται δημοκρατικά από το Ευρωπαϊκό 

Κοινοβούλιο και το Συμβούλιο.  Πρέπει να υπάρχει ένα μόνον ένας Επίτροπος 

Εξωτερικών Σχέσεων που να εκτελεί την κοινή πολιτική.   

 Εγγύηση της ασφάλειας στην Ευρώπη  

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να επιδιώξει μία συνολική προσέγγιση για την 

προώθηση της ειρήνης και της ασφάλειας, που θα βασίζεται: 1) στην πρόληψη των 

συγκρούσεων, 2) στη διαχείριση των κρίσεων με τη συμμετοχή της ∆ύναμης Ταχείας 

Αντίδρασης και των καθηκόντων του Petersburg, 3) στη δημιουργία θεσμών μετά τη 

διευθέτηση των συγκρούσεων.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να αναπτύξει μία αμυντική 

ταυτότητα.  Η ∆ύναμη Ταχείας Αντίδρασης επιτρέπει στην Ευρώπη να λαμβάνει μέρος 

σε επιχειρήσεις διατήρησης της ειρήνης και διαχείρισης των κρίσεων.  Ωστόσο, δεν 

μπορεί να λειτουργήσει χωρίς την υποδομή του ΝΑΤΟ και δεν έχει ρόλο στην άμυνα της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ένας ευρωπαϊκός στρατός θα είναι αποδοτικότερος από 

οικονομική άποψη και αποτελεσματικότερος από στρατιωτική άποψη. 

 Ωστόσο, κανένα κράτος μέλος δεν πρέπει να υποχρεωθεί χωρίς τη θέλησή του να 

συμμετέχει σε οποιαδήποτε δομή ευρωπαϊκής άμυνας.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει 

να σεβαστεί το δικαίωμα κάθε κράτους μέλους να συμμετέχει σε διεθνείς συμφωνίες 

συνεργασίας εκτός της Ένωσης. 

 Αλληλεγγύη με τον αναπτυσσόμενο κόσμο 

 Μόνο με την προαγωγή της κοινωνικής δικαιοσύνης και της παγκόσμιας 

αλληλεγγύης μπορούμε να οικοδομήσουμε τα θεμέλια της ειρήνης και της 

σταθερότητας.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να επιτύχει το στόχο των Ηνωμένων 

Εθνών, σχετικά με την αναπτυξιακή βοήθεια, του 0,7% ΑΕΠ μέχρι το 2004, το 

μεγαλύτερο μέρος του οποίου θα παρέχεται από την Ένωση.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση 

πρέπει να δώσει προτεραιότητα στις αναπτυσσόμενες χώρες και να ανοίξει τις αγορές 
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της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις εξαγωγές τους.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να 

μοιράζει εξίσου τη βοήθειά της ανάμεσα στις κυβερνήσεις και τους μη κυβερνητικούς 

οργανισμούς.  Η μείωση του χρέους, βάσει συμφωνιών, ανάμεσα σε δωρήτριες και 

λαμβάνουσες χώρες πρέπει να προωθηθεί, προκειμένου να ανακουφισθούν οι 

φτωχότερες χώρες από τα υπέρογκα βάρη του χρέους.  Η μείωση του χρέους θα 

πρέπει να συσχετίζεται με την πρόοδο στα ανθρώπινα και τα θεμελιώδη δικαιώματα. 

 Μετανάστευση και άσυλο 

 Πέρα από τα οικονομικά οφέλη της, η μετανάστευση είναι ένα ιστορικό και φυσικό 

φαινόμενο και επίσης συστατικό στοιχείο του ευρωπαϊκού πολιτισμού.  Η 

παγκοσμιοποίηση της αγοράς έχει καταστήσει ακόμη πιο αναγκαία την 

παγκοσμιοποίηση των θεμελιωδών δικαιωμάτων και επομένως και την ελεύθερη 

κυκλοφορία.  Συνεπώς, η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να εφαρμόσει μία κοινή και 

δραστήρια πολιτική μετανάστευσης και ένταξης και να την προωθήσει μέσα στην 

ευρωπαϊκή κοινωνία μέσω της συνεχούς εκπαίδευσης.  Όλα τα κράτη μέλη της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης πρέπει να μοιράζονται την ευθύνη για τους ελέγχους στα 

εξωτερικά σύνορα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Καταπολέμηση του AIDS 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να αναπτύξει επειγόντως ευρωπαϊκό πρόγραμμα για 

την καταπολέμηση του AIDS ακολουθώντας τις συμφωνίες των Ηνωμένων Εθνών.  Η 

Ευρωπαϊκή Ένωση θα πρέπει να εγκρίνει μέτρα, προκειμένου να διευκολυνθεί η 

παραγωγή και η διανομή φθηνότερων “κοινών” φαρμάκων κατά του AIDS. 

 ∆ιεθνές εμπόριο 

 Η εξασφάλιση ευεργετικών αποτελεσμάτων για την κοινωνία από τη ροή 

κεφαλαίων, πληροφοριών και οικονομικών πόρων σε παγκόσμιο επίπεδο αποτελεί 

υπερβολικά μεγάλο καθήκον για οποιοδήποτε μεμονωμένο έθνος-κράτος.  Η 
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Ευρωπαϊκή Ένωση θα πρέπει να εργασθεί σκληρότερα για να προωθήσει καλύτερες 

συνθήκες εργασίας σε όλο τον κόσμο και για να αντιμετωπίσει τις πρακτικές κατά του 

ελεύθερου ανταγωνισμού.  Η Κοινή Γεωργική Πολιτική (ΚΓΠ) και η ∆ασμολογική 

Πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης αποκλείουν την πρόσβαση στις ευρωπαϊκές αγορές 

των φτωχότερων χωρών του κόσμου, εμποδίζοντας έτσι την ανάπτυξη και μειώνοντας 

τις συναλλαγές.  Η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σε σχέση με τον ΠΟΕ, το ∆ΝΤ, 

την Παγκόσμια Τράπεζα και τις διαπραγματεύσεις GATTS, πρέπει να αντικατοπτρίζει 

την ανάγκη κοινωνικής ανάπτυξης και να διασφαλίζει τις δημόσιες υπηρεσίες, όπως η 

παιδεία, η υγεία, οι δημόσιες μεταφορές. 

 Ηγετικός ρόλος στην παγκόσμια διακυβέρνηση 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση θα πρέπει να διαδραματίσει ηγετικό ρόλο στην προώθηση 

της παγκόσμιας διακυβέρνησης.  Η Οικουμενική ∆ιακήρυξη των ∆ικαιωμάτων του 

Ανθρώπου και η Οικουμενική ∆ιακήρυξη των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού, μαζί με τις 

υπόλοιπες ευρωπαϊκές αξίες, αποτελούν ισχυρή βάση για την ευρωπαϊκή συμβολή 

στους διεθνείς θεσμούς.  Τα κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης πρέπει να μιλούν με μία 

φωνή στα διεθνή όργανα. 

 Επίσης, προκειμένου να καταστεί η Ευρωπαϊκή Ένωση αποτελεσματική αλλά και 

διαφανέστερη και πλησιέστερη προς τους πολίτες της, θα πρέπει να επιδιώξει τη 

διατήρηση μόνιμου διαλόγου με την Κοινωνία των Πολιτών και να λάβει υπόψη τις 

χιλιάδες των ανθρώπων από νέες κοινωνικές κινήσεις που συζητούν για κάποιο άλλο 

είδος παγκοσμιοποίησης -κοινωνική παγκοσμιοποίηση, παγκοσμιοποίηση των 

δικαιωμάτων. 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση θα πρέπει να εργασθεί για να ενισχύσει το ρόλο του ΟΟΣΑ, 

της Παγκόσμιας Τράπεζας και του ∆ΝΤ ως οικονομικών οργάνων και του ΟΑΣΕ και του 

Συμβουλίου της Ευρώπης ως πολιτικών οργάνων.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση θα πρέπει να 
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δεσμευθεί πλήρως έναντι των Ηνωμένων Εθνών ως του βασικού οργανισμού που 

ασχολείται με τις διεθνείς σχέσεις.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση θα πρέπει να επιδιώξει τη δική 

της εκπροσώπηση στα Ηνωμένα Έθνη αντικαθιστώντας τις εθνικές αντιπροσωπίες των 

κρατών.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να προωθήσει τις αρχές της διεθνούς 

δικαιοσύνης υποστηρίζοντας το ∆ιεθνές Ποινικό ∆ικαστήριο (∆Π∆). 

 Βιωσιμότητα 

 Η παγκόσμια περιβαλλοντική ασφάλεια πρέπει να αποτελέσει ύψιστη 

προτεραιότητα της ευρωπαϊκής εξωτερικής πολιτικής.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση θα πρέπει 

να προωθήσει το θέμα αυτό εντός της διεθνούς κοινωνίας και να εργασθεί προκειμένου 

να επιτευχθεί παγκοσμίως η εφαρμογή των διεθνών συμφωνιών για το περιβάλλον. 

 Η συμφωνία του Κιότο αποτελεί στροφή για τη διεθνή πολιτική, αλλά είναι μόνο η 

βάση για την περαιτέρω ανάπτυξη της ζωτικής συνεργασίας τον τομέα του 

περιβάλλοντος. 

 Πρέπει να εξετασθεί η δυνατότητα ενός περιβαλλοντικού φόρουμ σε όλη την 

Ευρωπαϊκή Ένωση και οι εταιρείες θα πρέπει να είναι υπεύθυνες για τη ζημιά που 

προξενούν στο περιβάλλον, καθώς και για τα προϊόντα τους από την αρχή ως το τέλος.  

Η βιώσιμη ανάπτυξη είναι ο μόνος τρόπος για να εξασφαλισθεί μακροπρόθεσμη 

παγκόσμια πρόοδος και η Ευρωπαϊκή Ένωση θα πρέπει να την προωθήσει, ώστε να 

αντικαταστήσει το βραχυπρόθεσμο σχεδιασμό με βάση το άμεσο αλλά πρόσκαιρο 

κέρδος. 

 Επιστήμη και έρευνα 

 Η Ευρώπη πρέπει να συνεργασθεί με άλλες περιοχές για την ανταλλαγή 

ερευνητικών εργασιών.  Η συνεργασία αυτή πρέπει να καταλήξει σε ταχύτερη και 

αποτελεσματικότερη ανάπτυξη και ενίσχυση της ανάπτυξης της δημοκρατίας και της 

ευημερίας σε όλο τον κόσμο. 
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 ∆ιεθνής τρομοκρατία 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να καταπολεμήσει την εθνική και διεθνή 

τρομοκρατία, διότι αποτελεί απειλή για τη δημοκρατία, την ελευθερία και την ασφάλεια.  

Προς το σκοπό αυτό έχει εξαιρετική σημασία η προώθηση του εκδημοκρατισμού, της 

Κοινωνίας των Πολιτών και της ανάπτυξης του ανθρώπου στις χώρες όπου είναι 

περισσότερο παρούσα η διεθνής τρομοκρατία. 
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Συνεργασία με άλλες περιοχές του κόσμου 

 Πρέπει να δώσουμε ιδιαίτερη προσοχή στις γειτονικές χώρες της Ευρώπης, όπως 

είναι οι μεσογειακές χώρες και η Κοινοπολιτεία Ανεξαρτήτων Κρατών, καθώς και οι 

χώρες με τις οποίες η Ευρώπη έχει ισχυρούς ιστορικούς και πολιτιστικούς δεσμούς, 

π.χ., χώρες της Λατινικής Αμερικής. 

 Η διεύρυνση δεν πρέπει να καταλήξει στη δημιουργία ενός νέου Σιδηρού 

Παραπετάσματος διά μέσου της Ευρώπης.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να 

αναγνωρίσει τους ανατολικούς γείτονές μας ως προτεραιότητα στον τομέα της 

συνεργασίας.  Η αυξημένη συνεργασία της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τις χώρες αυτές θα 

στηρίξει τις νεοσύστατες δημοκρατίες, θα εμποδίσει την παραβίαση των ανθρώπινων 

δικαιωμάτων και θα βοηθήσει να αναπτυχθεί μία οικονομία ελεύθερης αγοράς. 

 Η Μεσόγειος είναι το νότιο σύνορο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η ευρωμεσογειακή 

συνεργασία, βάσει της διαδικασίας της Βαρκελώνης, θα πρέπει να είναι μία από τις 

προτεραιότητες της εξωτερικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, προκειμένου να 

προωθηθεί η σταθερότητα σε αυτή την ευαίσθητη περιοχή.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση 

πρέπει να καταδείξει σαφέστερα τη δέσμευσή της στη διατήρηση της σταθερότητας και 

στην προώθηση της δημοκρατίας, της ασφάλειας, του κράτους δικαίου και των 

θεμελιωδών ελευθεριών σε όλες τις περιοχές της Ευρώπης όπου οι αξίες αυτές δε 

γίνονται σεβαστές. 

 Η Ευρώπη πρέπει να χρησιμοποιήσει τους ισχυρούς ιστορικούς και πολιτιστικούς 

δεσμούς της με τη Λατινική Αμερική, προκειμένου να ενισχυθεί η δημοκρατική πρόοδος 

και η κοινωνική και οικονομική ανάπτυξη σε αυτή τη σημαντική περιοχή.  Η σχέση 

μεταξύ των Ηνωμένων Εθνών και της Ευρώπης υπήρξε σημαντική σταθεροποιητική 

δύναμη τις τελευταίες δεκαετίες και αυτό πρέπει να συνεχισθεί κατά τα προσεχή έτη.  Ο 

ευρωαραβικός διάλογος πρέπει να ενταθεί.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση θα πρέπει να 
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δημιουργήσει δεσμούς και να συνεργασθεί στενά με άλλες περιφερειακές δομές, όπως 

MERCOSUR, ASEAN και Αφρικανική Ένωση. 

 Η Ευρώπη πρέπει να προωθήσει τις ποικίλες πολιτιστικές και άλλες αξίες της 

διεθνώς.  Πρέπει να σεβόμαστε τις αξίες και τον πολιτισμό άλλων λαών και να 

τονώνουμε τις πολιτιστικές ανταλλαγές και τη συνεργασία, ιδιαίτερα διά μέσου της 

Κοινωνίας των Πολιτών και της νεολαίας.  Στους νέους της Ευρώπης πρέπει να δοθούν 

οι ευκαιρίες να αναπτύξουν δεξιότητες και ικανότητες, προκειμένου να ανταποκριθούν 

στις προκλήσεις ενός παγκοσμιοποιημένου και ανταγωνιστικού κόσμου και να 

αντιληφθούν το ρόλο τους μέσα στο πλαίσιο αυτό. 
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Συμπεράσματα 

 Οι συστάσεις που περιέχονται στο παρόν έγγραφο είναι αποτέλεσμα τριών 

ημερών εργασίας 210 αντιπροσώπων από 28 χώρες.  Εάν πρόκειται αυτή η Συνέλευση 

των Νέων και τα πορίσματά μας να εκτιμηθούν ως κάτι παραπάνω από ένα τέχνασμα 

δημοσίων σχέσεων, θεωρούμε ότι πρέπει οπωσδήποτε να ενταχθούν οι συστάσεις μας 

στις συζητήσεις των ομάδων εργασίας της Ευρωπαϊκής Συνέλευσης. 

 ∆εσμευόμαστε να δράσουμε ως πρωταγωνιστές της διαδικασίας αυτής.  Θα 

μεταφέρουμε τα αποτελέσματά μας στους νέους τους οποίους εκπροσωπούμε και θα 

απευθυνθούμε στη νεολαία της Ευρώπης γενικά, προκειμένου να εξασφαλίσουμε ότι η 

συζήτηση για το μέλλον της Ευρώπης δεν αφορά αποκλειστικά έναν περιορισμένο 

αριθμό Ευρωπαίων πολιτών.  Πιστεύουμε ότι η δέσμευση αυτή είναι μεγάλης σημασίας 

και αποτελεί αυτονόητο τμήμα της αποστολής μας ως αντιπροσώπων στη Συνέλευση 

των Νέων. 

 Σε αντάλλαγμα ζητούμε τακτικές διαβουλεύσεις και άμεση συμμετοχή των νέων 

στις συνεχιζόμενες εργασίες της Συνέλευσης για το Μέλλον της Ευρώπης και γενικότερα 

στη διαμόρφωση πολιτικής των οργάνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η Συνέλευση θα 

πρέπει να περιλάβει ευρύτερη αναφορά στη νεολαία στο ομοσπονδιακό σύνταγμα, έτσι 

ώστε τα θέματα των νέων να λαμβάνονται πιο σοβαρά υπόψη, ενώ η κύρια ευθύνη για 

την πολιτική σχετικά με τους νέους θα πρέπει να παραμείνει εντός των αρμοδιοτήτων 

των κρατών μελών.  Η συνταγματική συνθήκη θα πρέπει να αναγνωρίζει το ρόλο των 

μη κυβερνητικών οργανισμών και των κοινωνικών εταίρων σε σχέση με τα θεσμικά 

όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έτσι ώστε οι πολίτες να μπορούν να συμμετέχουν 

καλύτερα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Η Συνέλευση θα πρέπει να επιζητήσει τη συμμετοχή των οργανώσεων των νέων, 

των εκπροσώπων της νεολαίας και όλων των άλλων δραστήριων νέων ανθρώπων ως 
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πηγή καινοτόμων ιδεών και θέτουμε τους εαυτούς μας στη διάθεσή σας και πιστεύουμε 

ότι θα μας προσεγγίσετε, ώστε να εξασφαλισθεί ότι θα δοθεί συνέχεια στις ιδέες, τα 

οράματα, τις συνεισφορές, τους προβληματισμούς και τα ενδιαφέροντα των νέων. 

 Επιπλέον, πιστεύουμε ότι η Ευρωπαϊκή Συνέλευση θα πρέπει να απευθυνθεί στο 

προεδρείο της Συνέλευσης των Νέων και να αναφέρει πώς λαμβάνονται υπόψη τα 

αιτήματά μας στα σχέδια των ομάδων εργασίας και στα σχέδια συνθήκης.  Η Συνέλευση 

των Νέων καλεί την Ευρωπαϊκή Συνέλευση να παρουσιάσει, προτού ολοκληρώσει τις 

εργασίες της, τα σχέδιά της σε μια δεύτερη σύνοδο της Συνέλευσης των Νέων.  Για το 

σκοπό αυτό αναθέτουμε στο προεδρείο μας και στο Φόρουμ Ευρωπαϊκής Νεολαίας να 

προετοιμάσει μια δεύτερη σύνοδο και να ξεκινήσει μια πρωτοβουλία της Συνέλευσης 

των Νέων για την οργάνωση ευρύτερων και τακτικών διαβουλεύσεων με τους νέους και 

τις ενώσεις νέων σε όλη την Ευρώπη, καθ’ όλη τη διάρκεια των εργασιών της 

Ευρωπαϊκής Συνέλευσης.  Ελπίζουμε ότι η Συνέλευση και τα θεσμικά όργανα της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης θα δώσουν στη διαδικασία αυτή την αναγκαία υποστήριξη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Η κ. Παπαδοπούλου. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 ∆ε συμμετέχω ως παρατηρητής στη Συνέλευση για το Μέλλον της Ευρώπης, αλλά 

απ’  όσα έχουν δει το φως της δημοσιότητας οπωσδήποτε μια πρώτη αξιολόγηση 

επιβάλλεται και έτσι δράττομαι της ευκαιρίας, για να κάνω αυτή την πρώτη αξιολόγηση. 

 Παρά τις έκδηλες διαιρέσεις και αντιπαλότητες μεταξύ μεγάλων και μικρών 

κρατών, αλλά και μεταξύ των υποστηρικτών και αντιπάλων μιας συνεκτικότερης 

Ένωσης, η Συνέλευση για το Μέλλον της Ευρώπης έχει ήδη καταρτίσει προσχέδιο της 
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νέας Συνταγματικής Συνθήκης.  Το προσχέδιο θα τύχει μιας πρώτης συζήτησης στο 

Ευρωπαϊκό Συμβούλιο της Θεσσαλονίκης και, αν εγκριθεί, θα παραπεμφθεί στη 

∆ιακυβερνητική το προσεχές Φθινόπωρο.  Με δεδομένες τις απόψεις που εκφράστηκαν 

και τις συναινέσεις που επιτεύχθηκαν μεταξύ των εκπροσώπων των χωρών στη 

συνέλευση, είναι αμφίβολο κατά πόσο η ∆ιακυβερνητική θα θελήσει ή θα μπορέσει να 

επιφέρει σημαντικές τροποποιήσεις ή βελτιώσεις στο προσχέδιο. 

 Για πολλούς η συνέλευση απέτυχε σε σημαντικό βαθμό να αντιμετωπίσει τα 

κρίσιμα ερωτήματα και προκλήσεις που έχει μπροστά της η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Αυτό 

όμως δεν οφείλεται στην ίδια τη συνέλευση ούτε σε θεσμικές αδυναμίες ή 

δυσλειτουργίες της Ένωσης, αλλά μάλλον στην εμφανή έλλειψη πολιτικής βούλησης 

από κάποιες χώρες μέλη.  Αναμφίβολα, το ετοιμασθέν προσχέδιο εμπεριέχει θετικά 

βήματα προόδου, όμως η συνέλευση, κρινόμενη με βάση τις αρχικές της επιδιώξεις και 

τα κριτήρια σύστασής, της δε φαίνεται να είχε εντυπωσιακά αποτελέσματα. 

 Η ∆ιακήρυξη του Λάακεν ίδρυσε τη συνέλευση με ευρύτατους όρους εντολής.  

Ήταν φανερό στους αρχηγούς των κρατών μελών ότι η Ένωση έχρηζε περιεκτικών 

μεταρρυθμίσεων τόσο στα θεσμικά όργανα όσο και στις βασικές πολιτικές της, για να 

μπορέσει να ανταποκριθεί καλύτερα στις προσδοκίες των Ευρωπαίων πολιτών και στο 

ραγδαία μεταβαλλόμενο διεθνές περιβάλλον.  Το Λάακεν υιοθέτησε τα τέσσερα βασικά 

σημεία μεταρρυθμίσεων της Νίκαιας, δηλαδή το ρόλο των εθνικών κοινοβουλίων στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, το καθεστώς του Χάρτη Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων, την οριοθέτηση 

των δικαιοδοσιών και δικαιωμάτων της Ένωσης και των κρατών μελών και την 

απλοποίηση των συνθηκών. 

 Πρόσθεσε επίσης άλλα σημαντικά στοιχεία, όπως τη διαδικασία εκλογής και το 

μέγεθος της Επιτροπής, την εκ περιτροπής προεδρία, την εξωτερική εκπροσώπηση της 

Ένωσης και τη διατήρηση των ισορροπιών μεταξύ των θεσμικών οργάνων. 



 209

 Επιπρόσθετα, στο Λάακεν έγινε για πρώτη φορά αναφορά στην πιθανότητα 

καταρτισμού μιας ολοκληρωμένης Συνταγματικής Συνθήκης για την Ένωση σε 

αντικατάσταση των διαφόρων πολλών και συχνά αλληλοσυγκρουόμενων συνθηκών. 

 Η εκτίμηση αντικειμενικών παρατηρητών είναι ότι το προσχέδιο περιέχει θετικά 

στοιχεία.  ∆εν προχωρεί όμως αρκετά, ώστε να βοηθήσει την Ένωση να αντιμετωπίσει 

αποτελεσματικά τις υφιστάμενες προκλήσεις, όπως ήταν και οι όροι εντολής της 

συνέλευσης. 

 Στα θετικά του προσχεδίου περιλαμβάνονται τα ακόλουθα:   

1. Απλοποιείται το σύστημα ενισχυμένων πλειοψηφιών, κατά τρόπο που να 

αντανακλά καλύτερα τα πληθυσμιακά δεδομένα των χωρών. 

2. Επεκτείνεται η αρχή της ενισχυμένης πλειοψηφίας στο Συμβούλιο Υπουργών. 

3. Για πρώτη φορά η Ένωση αποκτά σαφή νομική οντότητα. 

4. Απλοποιούνται οι συνθήκες και ενσωματώνονται σε ένα ενιαίο έγγραφο. 

5. Ενσωματώνεται στη συνθήκη ο Χάρτης των Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων. 

6. Περιορίζεται το μέγεθος και εκλογικεύεται η λειτουργία της Επιτροπής. 

7. Αναβαθμίζεται ο ρόλος του Ευρωκοινοβουλίου. 

8. Εγκαθιδρύεται ο θεσμός Υπουργού Εξωτερικών. 

9. Αναγνωρίζονται οι χώρες της ευρωζώνης ως ξεχωριστή οντότητα μέσα στην 

Ένωση με δυνατότητα λήψης αποφάσεων για θέματα της ευρωζώνης. 

10. Εισάγεται πρόνοια για αλληλοβοήθεια μεταξύ των κρατών μελών σε θέματα 

ασφάλειας και σε ανθρωπιστικά θέματα. 

11. Αναγνωρίζεται επίσης το δικαίωμα των πολιτών να ζητούν από την Επιτροπή την 

προώθηση νομοθεσιών σε περίπτωση συλλογής 1 000 000 υπογραφών. 

 Στα αρνητικά του προσχεδίου συμπεριλαμβάνονται τα ακόλουθα: 

1. Η αποτυχία εισαγωγής πλειοψηφικού συστήματος λήψης αποφάσεων σε θέματα 
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κοινής εξωτερικής πολιτικής, πολιτικής άμυνας και ασφάλειας (ΚΕΠΠΑ), εμπορικής 

πολιτικής και ιδιαίτερα σε θέματα πνευματικής ιδιοκτησίας και υπηρεσιών. 

2. Η εγκαθίδρυση του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου ως νέου θεσμικού οργάνου με 

μόνιμο Πρόεδρο εμπεριέχει τον κίνδυνο διατάραξης της ισορροπίας μεταξύ των 

θεσμικών οργάνων.  Άλλο αρνητικό είναι ότι υπάρχει αποτυχία διαχωρισμού των 

εκτελεστικών και νομοθετικών λειτουργιών του Συμβουλίου και αυτό ίσως 

επιδεινώσει τα προβλήματα πολυπλοκότητας και αλληλοεπικάλυψης των 

εξουσιών του Συμβουλίου και της Επιτροπής. 

3. Στο θέμα της δημοκρατικής νομιμοποίησης δε διασφαλίζεται η λαϊκή εμπλοκή στην 

εκλογή του Προέδρου της Επιτροπής.  Το προσχέδιο παρέχει μεν αυξημένες 

εξουσίες στο Ευρωκοινοβούλιο, όμως τον αποφασιστικό ρόλο στην επιλογή του 

Προέδρου της Επιτροπής διατηρεί το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο. 

4. Αποτυχία υιοθέτησης πλειοψηφικού συστήματος αποφάσεων για θέματα του 

ΚΕΠΠΑ.  Η νέα θέση του Υπουργού Εξωτερικών της Ένωσης μάλλον θα 

αποδειχθεί κενή περιεχομένου, αν η λήψη αποφάσεων θα συνεχίσει να γίνεται στη 

βάση της απόλυτης ομοφωνίας.  Η κρίση στο Ιράκ άλλωστε αποκάλυψε σε όλο 

τους το μεγαλείο τις δυσκολίες και διαιρέσεις της Ένωσης σε θέματα εξωτερικής 

πολιτικής και αποδυνάμωσε τις προσπάθειες ενσωμάτωσης ισχυρών προνοιών 

στο προσχέδιο της συνθήκης.  Οι προσπάθειες αυτές καθώς και η δυνατότητα 

λήψης αποφάσεων κατά πλειοψηφία εγκαταλείφθηκαν, κυρίως λόγω των 

βρετανικών αντιδράσεων και πιέσεων. 

 Οι διακυβερνητικές διαδικασίες και συνεννοήσεις θα εξακολουθήσουν να 

αποτελούν την κύρια μέθοδο λήψης αποφάσεων με όλες τις σχετικές συνέπειες.  Ως 

θετική κρίνεται η πρόνοια για δημιουργία ξεχωριστής ευρωπαϊκής διπλωματικής 

υπηρεσίας, η οποία πιστεύεται ότι μπορεί να συμβάλει μελλοντικά στη διαμόρφωση 
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μιας κοινής εξωτερικής πολιτικής από κάτω προς τα πάνω. 

 Αναφορικά με την επιδιωκόμενη ενίσχυση της συνεργασίας σε θέματα ασφάλειας 

και άμυνας εισάγονται τρία σημαντικά στοιχεία.  Πρώτον, υιοθετείται ειδική φόρμουλα 

διαχείρισης κρίσεων η οποία προβλέπει τη δυνατότητα εξουσιοδότησης κάποιων από 

τις χώρες μέλη να ενεργούν εκ μέρους της Ένωσης.  ∆εύτερον, εισάγεται πρόνοια που 

προβλέπει τη δυνατότητα συνεργασιών για βελτίωση αμυντικών δυνατοτήτων και 

εξοπλιστικών προγραμμάτων για αντιμετώπιση απαιτητικών καταστάσεων.  Τρίτον, 

εισάγεται η δυνατότητα για όσες χώρες μέλη το επιθυμούν να συνάπτουν συμφωνίες 

αμοιβαίας αμυντικής υποστήριξης. 

 Συμπερασματικά, αγαπητοί συνάδελφοι, μπορεί να λεχθεί ότι το προσχέδιο 

Συνταγματικής Συνθήκης αποτελεί σημαντικό βήμα προόδου προς την περαιτέρω 

εμβάθυνση και ολοκλήρωση της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Όμως οι μεταρρυθμίσεις δεν 

προχωρούν στο βαθμό που αναμενόταν, ιδιαίτερα στα θέματα της ΚΕΠΠΑ και της 

οριοθέτησης των εξουσιών, της λειτουργικότητας και της δημοκρατικής νομιμοποίησης 

των θεσμικών οργάνων.  Η απροθυμία ή αδυναμία υιοθέτησης της αρχής της 

πλειοψηφίας ως γενικού κανόνα στη λήψη αποφάσεων δεν προωθεί στον επιθυμητό 

βαθμό τη συνεκτικότητα και αποτελεσματικότητα της λειτουργίας σε μια Ένωση που 

σύντομα θα έχει είκοσι πέντε ή και περισσότερα κράτη μέλη. 

 Στη σημερινή σύνοδο, που γίνεται στη Χαλκιδική, ευελπιστούμε ότι επιτέλους οι 

αρχηγοί των κρατών που συμμετέχουν θα αντιληφθούν ότι είναι προς όφελος της 

παγκόσμιας κοινότητας που έχει καταντήσει μια γειτονιά πραγματικά η Ευρώπη, ώστε  

να πάρει το ρόλο που της ταιριάζει και να λάβει αυτό τον πρωταγωνιστικό ρόλο, για να 

προασπίζει αρχές και αξίες ανθρωποκεντρικές. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Η κ. Μαύρου. 

Ε. ΜΑΥΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ζητούσα, λόγω και της απουσίας μας στο εξωτερικό μέχρι πριν 

λίγες μέρες, να καταγραφεί η επιθυμία να είμαστε στον κατάλογο των ομιλητών, αλλά 

στην επόμενη συνεδρία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να παραμείνει στην επόμενη συνεδρία και όσοι ομιλητές θέλουν να μιλήσουν, θα 

μιλήσουν στην επόμενη, γιατί μέχρι το τέλος της σεζόν θέλω να ελπίζω ότι δε θα 

υπάρχουν εκκρεμούντα θέματα στο Κεφάλαιο ∆΄. 

 Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ, αν μου επιτρέπετε, θα ήθελα να πω λίγα λόγια σήμερα, διότι, 

δυστυχώς, λόγω άλλων υποχρεώσεων, θα απουσιάζω από τις επόμενες συνεδριάσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Βεβαίως. 

∆. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Η Κύπρος έχει ήδη ενταχθεί στην οικογένεια των κρατών της Ευρωπαϊκής Ένωσης 

με την υπογραφή της Συνθήκης Προσχώρησης της 16ης Απριλίου 2003.  Επίσημα θα 

πάρει και τη σφραγίδα του πλήρους μέλους την 1η Μαΐου 2004 και η Κύπρος θα είναι 

δεσμευμένη με το σύνταγμα, το νέο σύνταγμα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, χωρίς να είχε 

τη δυνατότητα της ουσιαστικής συμμετοχής στο διάλογο.  Κι ο διάλογος σε επίπεδα 

θεσμικών οργάνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης συνεχίζεται εδώ και δεκαέξι τόσους μήνες.  

Κάποιοι εξ ημών των Κυπρίων είχαν κάποια δυνατότητα να ακούσουν ή να πουν, αλλά, 
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όπως έχει συμβεί με όλους τους λαούς και των δεκαπέντε χωρών μελών της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης, έχει συμβεί ακριβώς το ίδιο και σε μεγαλύτερο βαθμό με τους 

λαούς των δέκα άλλων υποψηφίων χωρών που θα ενταχθούν. 

 ∆εν έχουν ενημερωθεί οι λαοί.  ∆εν έχουν ρωτηθεί οι λαοί.  Και σήμερα, από την 

εμπειρία μου στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης, ένας από 

τους όρους για ένταξη μιας από τις νέες λεγόμενες ∆ημοκρατίες που προέκυψαν μετά 

την κατάρρευση του συστήματος του υπαρκτού σοσιαλισμού το 1991, μία από τις 

απαράβατες αρχές και όρους ήταν το σύνταγμά τους, να δημιουργηθεί ένα νέο 

σύνταγμα με τη λαϊκή συμμετοχή.  Να ξεκινούσε ο λαϊκός διάλογος, ούτως ώστε εκείνο 

που θα ερχόταν στην τελική του μορφή να έκφραζε τις απόψεις, τις έγνοιες, τα 

ενδιαφέροντα των λαών.  Αυτά για τις λεγόμενες υποανάπτυκτες δημοκρατικές χώρες.  

Και μιλούμε για την κορωνίδα της έκφρασης της σημερινής αστικής δημοκρατίας, την 

Ευρωπαϊκή Ένωση των δεκαπέντε χωρών.  

 Οι Κύπριοι δικαιολογούμαστε να αγνοούμε, αλλά οι Γάλλοι, οι Γερμανοί, λαοί και 

χώρες με δημοκρατικές παραδόσεις, η παλαιότερη δημοκρατία στην Ευρώπη πλην της 

Ελλάδος, η Αγγλία με τις επαναστάσεις του 15ου, 16ου αιώνα!  Άκουσα σήμερα ότι μία 

εφημερίδα εγγλέζικη έκανε προχθές δημοψήφισμα μεταξύ των αναγνωστών της και 

είχαν συμμετοχή 1 200 000 αναγνώστες της εφημερίδας για το πώς θέλουν να εγκριθεί 

το σύνταγμα της Ευρώπης από τους Εγγλέζους. Όλοι απάντησαν “με δημοψήφισμα”. 

 Λοιπόν, είναι ένα δοτό σύνταγμα αυτό, από πεφωτισμένους ηγέτες.  ∆εν παίρνω 

θέση στην ουσία για το αν είναι προοδευτικό ή σε ποιο βαθμό είναι προοδευτικό, αν έχει 

αρνητικά ή αν έχει κυρίαρχα στοιχεία που εξυπηρετούν -δε διαφωνώ με την ανάλυση 

που έκανε η κ. Παπαδοπούλου σε πολλά σημεία- αν φωτογραφίζουν κάποια ισοζύγια 

εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ναι, υπάρχουν δικαιώματα τα οποία εκχωρούνται σε 

συνασπισμούς ή έστω σε μία, δύο, τρεις κυρίαρχες δυνάμεις.  Ανισότητα στις ψήφους.  
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Μερικά αρνητικά.  Τριών λογιών μέτρηση για τη λήψη απόφασης.  Ομοφωνία, σχετική 

πλειοψηφία, ειδική πλειοψηφία και μπαίνει μετά ένα είδος ψηφοφορίας κατά το βάρος 

των πληθυσμών.  ∆ηλαδή δύο χώρες με 80 000 000 και 60 000 000, 140 000 000 

πληθυσμό, εν πάει οι υπόλοιπες χώρες να είναι ενάντια, σε ειδικά θέματα θα 

αποφασίζουν! 

 Αλλά το κυρίαρχο για μένα είναι η κοινωνικότητα και η προοδευτικότητα αυτού του 

συντάγματος ποιους θέλει να εξυπηρετήσει, ποιους δε λαμβάνει υπόψη ή θα έλεγα, για 

να είμαι ακριβέστερος, ποιους λαμβάνει λιγότερο υπόψη.  Τους λαούς, τις πλειοψηφίες 

των λαών, τους εργαζομένους στην ευρύτατη μαρξιστική αντίληψη.  Μιλά για την 

οικονομία της ελεύθερης αγοράς κατοχυρωμένη μέσα στο σύνταγμα.  Μη διανοηθείτε 

ότι μπορεί να υπάρξει άλλου είδους ελεύθερη επιλογή των λαών, του κάθε λαού, 

σοσιαλιστική οικοδόμηση, μαρξιστική οικονομικοκοινωνικοπολιτική αντίληψη, με το 99% 

του κυπριακού λαού να λέει ναι στον κομμουνισμό, επί παραδείγματι, και στην 

κομμουνιστική αντίληψη της οικονομικής ανάπτυξης.  Όχι! Στην άκριτη ελεύθερη τάχα 

οικονομία της αγοράς!  Καθαρά ιδεολογική στοχευμένη τοποθέτηση.  

 Για την ανεργία εκφράζει την ευχή για εξεύρεση εργασίας.  ∆ηλαδή η εργατική τάξη 

με το 12% σήμερα των ανέργων στις υφιστάμενες ευρωπαϊκές χώρες, στις δεκαπέντε...  

Για τις πλειοψηφίες τούτων των λαών των ανέργων εκφράζεται -αν παραμείνει μέχρι 

τέλους αυτή, έστω, η αρχή... γιατί έχει συναντήσει την αντίδραση μερικών συντηρητικών 

πολιτικών δυνάμεων, στο ευρωκοινοβούλιο τουλάχιστον- η ευχή να γίνουν προσπάθειες 

για πληρέστερη απασχόληση.   

 ∆ε μιλώ για τα θέματα ασφάλειας, που τα μεγάλα αλληλοσυγκρουόμενα 

συμφέροντα που εκφράζονται σήμερα από τις υπερατλαντικές συμμαχικές δυνάμεις των 

Ηνωμένων Πολιτειών, με επικεφαλής τη Μεγάλη Βρετανία...  ∆εν παίρνουν εκείνη τη 

θέση.  Και είναι ψευδαίσθηση ότι διά του συντάγματος διασφαλίζεται η εδαφική 
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κυριαρχία και η ασφάλεια χωρών που έχουν πρόβλημα, που κινδυνεύουν από κάποιες 

δυνάμεις.  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία, η Ελλάδα, με τη διαφορά στο Αιγαίο...  Αυτά δε 

διασφαλίζονται και εσκεμμένα δεν υπήρξε ομοφωνία ή κυρίαρχη τοποθέτηση, για να 

διασφαλιστούν. 

 Επομένως, και η θέση η δική μου, κύριε Πρόεδρε, ήταν και παραμένει ότι είναι μία 

προοδευτική κίνηση προς τα μπρος, για ένα σύνταγμα που να εκφράζει τη σημερινή 

φάση της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Και δεν είναι σωστό να μιλούμε για Ενωμένη Ευρώπη.  Η Ευρώπη δεν είναι από 

δεκαπέντε, δεν είναι από είκοσι πέντε χώρες που αποτελείται.  Η Ευρώπη αποτελείται 

από τουλάχιστο σαράντα εφτά χώρες -σαράντα τέσσερις χώρες έχει το Συμβούλιο της 

Ευρώπης- και μιλώ για χώρες που χωρίς αυτές ούτε να διανοηθούμε μπορούμε ότι 

μιλούμε για Ενωμένη Ευρώπη.  Η πρώην Σοβιετική Ένωση, η Ρωσία, με τα εκατόν 

ογδόντα εκατομμύρια, την τεράστια έκταση, η Ουκρανία, η Μολδαβία αποκλείονται κατά 

κάποιο τρόπο από αυτή τη σημερινή Ευρωπαϊκή Ένωση.  Και αυτές οι χώρες θα 

ενταχθούν στο ευρωπαϊκό σπίτι, στο κοινό ευρωπαϊκό σπίτι, που το οραματιζόμαστε 

εμείς οι ιδεολογικά αντίθετοι με την υφιστάμενη ιδεολογική επικρατούσα κατάσταση στη 

σημερινή Ευρωπαϊκή Ένωση.  Αλλά αυτή θα είναι η Ευρώπη του μέλλοντος, η Ενωμένη 

Ευρώπη με όραμα, η κοινωνική, η προοδευτική Ευρώπη, η Ευρώπη της ειρήνης, της 

προόδου, της κοινωνικής δικαιοσύνης, του σοσιαλισμού.  Εναπόκειται στις πολιτικές 

δυνάμεις, στους εργαζόμενους των χωρών στην Ευρωπαϊκή Ένωση, μέσα από την 

Ευρωπαϊκή Ένωση, με κοινούς αγώνες να ολοκληρώσουν αυτό το όραμα.  ∆εν είναι 

μακριά το όραμα.   

 Σήμερα μιλούμε για σύνοδο και αντισυνόδους.  Η σύνοδος των ηγετών και η 

αντισύνοδος που εκπροσωπείται με εκατό χιλιάδες στη Θεσσαλονίκη σήμερα, από τους 

πλέον μαχητικούς εκπροσώπους της πραγματικά ενωμένης, κοινωνικής, προοδευτικής 
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Ευρώπης.  Με αυτό το όραμα, το σύνταγμα δεν πρέπει να δίνει την ψευδαίσθηση...  ∆εν 

είναι κάτι για το οποίο πρέπει να πούμε: «ευτυχώς, βρέθηκε εκείνο το οποίο 

οραματιζόμαστε και για το οποίο αγωνιζόμαστε».  Είναι ένα βήμα στους αγώνες όλων 

ημών και των επερχόμενων γενεών...  Θα είναι αυτό το σύνταγμα, πρέπει να είναι και 

κοινωνικά ορθό.  

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;   

 ∆εν υπάρχουν.  Το θέμα θα παραμείνει στην ημερήσια διάταξη. 

 Το τρίτο θέμα είναι η έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως 

Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Η σχεδιαζόμενη αναθεώρηση του τοπικού σχεδίου στο δήμο Γεροσκήπου και τα εξ 

αυτής προκύπτοντα θέματα ευνοϊκής μεταχείρισης προς συγκεκριμένο επιχειρηματία», 

αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του κ. Περδίκη.  Θα παρακαλέσω τη 

γραμματεία να ειδοποιηθεί ο κ. Περδίκης ότι πρέπει να ανοίξει το θέμα στην επόμενη 

συνεδρία. 

 Το τέταρτο θέμα τιτλοφορείται «Ενημέρωση της επιτροπής για τη διεξαγόμενη από 

τις αρμόδιες αρχές έρευνα σχετικά με την ύπαρξη τεχνολογικού εξοπλισμού στο 

Αρχηγείο της Αστυνομίας για την παρακολούθηση τηλεφώνων».   

 Είστε έτοιμος, κύριε Χρυσοστόμου; 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Όχι.  Από τη στιγμή που θα ξέρω πότε θα συζητηθεί, θα είμαι έτοιμος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η άποψη που επικράτησε είναι, αν είναι δυνατό, όπως είπα... Όχι αν είναι δυνατό, 

μέχρι το τέλος των συνεδριάσεων της Βουλής, θα πρέπει να κλείσει το Κεφάλαιο 
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Τέταρτο.  Όποιος είναι έτοιμος για οποιοδήποτε θέμα θα μπορεί να μιλήσει στην 

επόμενη συνεδρία. 

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 26 Ιουνίου 

2003, στις 4.00 η ώρα το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

1. Ο περί ∆ανείου (Ανάπτυξη) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.098.2003) 

2. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 9) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.108.2003)  

3. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 10) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.109.2003) 

4. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 11) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.119.2003) 

5. Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 

∆ήμου Παραλιμνίου (Κυρωτικός) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.120.2003) 

6. Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 

∆ήμου Παραλιμνίου (Κυρωτικός) (Αρ. 2)  

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.122.2003) 
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7. Ο περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.023.2002) 

8. Ο περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.073.2002) 

9. Ο περί Τροχαίων Αδικημάτων (Χρήση 

Συσκευών Φωτοεπισήμανσης και Άλλα  

Συναφή Θέματα) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.049.2003) 

10. Ο περί Καταχωρήσεως Γεννήσεων και 

Θανάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.113.2003) 

11. Οι περί Κινηματογραφικών Ταινιών (Κατάταξη) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.082.2000) 

12. Οι περί Αποβαθρών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.056.2001) 

13. Οι περί Οδών και Οικοδομών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.183.2002) 

14. Ο περί ∆ασών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
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2003. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.007.2003) 

15. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το 

Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής 

Ανεπάρκειας για το Έτος 2003 Νόμος του 

2003.  

(Αρ. Φακ. 23.01.106.2003) 

16. Ο περί Γραφείων Τουρισμού και Ταξιδίων και 

Ξεναγών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.325.2002) 

17. Ο περί της ∆ιαδικασίας Πληροφόρησης 

Ορισμένων Τεχνικών Κανόνων Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.019.2003) 

18. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.033.2003) 

19. O περί της Ελεύθερης ∆ιακίνησης και 

∆ιαμονής των Υπηκόων των Κρατών Μελών 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Μελών των 

Οικογενειών τους Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.043.2003) 

20. Ο περί της Καταπολέμησης των 

Καθυστερήσεων Πληρωμών στις Εμπορικές 
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Συναλλαγές Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.284.2002) 

21. Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 

(Χώροι Υγειονομικής Ταφής) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.068.2003) 

22. Οι περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών 

Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και 

Παροχής Σχετικών Πληροφοριών  

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.036.2003) 

23. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ακαδημαϊκό 

Προσωπικό) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.047.2003) 

24. Οι περί Γραφείου Προγραμματισμού - Θέση 

Λειτουργού Συντονισμού (Σχέδια Υπηρεσίας)  

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.099.2003) 

25. Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - Θέση Λογιστή 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.100.2003) 

26. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέση  

Κλινικού Ψυχολόγου (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.062.2003) 

27. Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - Θέση 

Λειτουργού Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.064.2003) 

28. Οι περί Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.307.2002) 

29. Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για 

την έγκριση του καταλόγου θέσεων εισδοχής 

στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τις 

διατάξεις των περί Αξιολόγησης  

Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια 

Υπηρεσία Νόμων. 

(Αρ. Φακ. 15.15.004) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής  

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται  

«Οι επιπτώσεις στο περιβάλλον και στους 

κατοίκους από τη συνέχιση της λειτουργίας 

του χυτηρίου “Νέμιτσας” στη Λεμεσό». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της  

επιτροπής).  (21.5.2002). 
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(Αρ. Φακ. 23.04.202.2002)  

2. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά  

με τις δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της 

Βουλής των Αντιπροσώπων στη Συνέλευση 

για  

το Μέλλον της Ευρώπης. 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και  

Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα 

που τιτλοφορείται «Η σχεδιαζόμενη 

αναθεώρηση του τοπικού σχεδίου στο δήμο 

Γεροσκήπου και τα εξ αυτής προκύπτοντα 

θέματα ευνοϊκής μεταχείρισης προς 

συγκεκριμένο επιχειρηματία». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). 

(22.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.181.2002) 

4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για 

τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα που  

τιτλοφορείται «Ενημέρωση της επιτροπής για 

τη διεξαγόμενη από τις αρμόδιες αρχές 

έρευνα σχετικά με την ύπαρξη τεχνολογικού  
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εξοπλισμού στο Αρχηγείο της Αστυνομίας για 

την παρακολούθηση τηλεφώνων». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (8.10.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.287.2002) 

5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για 

τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για τα θέματα που  

τιτλοφορούνται: 

 α. «Η ανάγκη λήψης μέτρων για ενίσχυση 

των δεσμών των φυλακισμένων με τις 

οικογένειές τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.390.2001) 

 β. «Η ανάγκη λήψης μέτρων κοινωνικής  

επανένταξης των φυλακισμένων μετά 

την αποφυλάκισή τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής). (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.391.2001) 

 γ. «Ψυχιατρικές υπηρεσίες και 

φυλακισμένοι με ψυχολογικά 

προβλήματα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από  

πρόταση του βουλευτή κ. Τάκη  
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Χατζηγεωργίου).  (5.2.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.037.2002) 

6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής  

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Οι πιθανές επιπτώσεις στο αρχιτεκτονικό 

περιβάλλον, στα αρχαία ή ιστορικά μνημεία 

(Κούριο, Τρυπιώτης,  Άγιος Ανδρόνικος), από 

όμορα έργα και  κατασκευές». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (14.1.2002).   

(Αρ. Φακ. 23.04.008.2002) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  7.05 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Μιχαηλίδης Θάσος 

Αγγελίδης Ανδρέας Μιχαηλίδης Ντίνος 

Βαρνάβα Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 

Βασιλείου Ανδρούλα Ομήρου Γιαννάκης 

Γιάγκου Κίκης Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

∆ημητρίου Παναγιώτης Παπακώστας Κώστας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πιττοκοπίτης Νίκος 

Θεοχάρους Ελένη Πουργουρίδης Χρήστος 

Θωμά Γιαννάκης Προδρόμου Πρόδρομος 
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Καράς Αντώνης Σαμψών Σωτήρης 

Κατσουρίδης Νίκος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κλεάνθους Νίκος Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κληρίδης Χρίστος Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Άντρος Τυρίμος Κυριάκος 

Κυριακού Μαρία Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηνικόλα Ντίνος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοδουλίδης ∆ώρος 

Λυσσαρίδης Βάσος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος Χρυσοστόμου Άριστος 

Μαύρου Ελένη  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης

Καλαϊτζιάν Πετρός  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2003», αγορεύσεις (Πρ. 

Προδρόμου, Ά. Χρυσοστόμου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Στ. Ευαγόρου, Λ. Χριστοφόρου, Γ. 

Περδίκης, Μ. Σιζόπουλος, Ν. Πιττοκοπίτης) και ψήφισή του σε νόμο. 

2. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003», αποδοχή της αναπομπής και ψήφιση νέου νόμου με τον ίδιο τίτλο. 

3. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης 
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και Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί 

Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και 

Παροχής Σχετικών Πληροφοριών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και «Ο περί 

Αναγνώρισης ∆ιπλωμάτων ή Τίτλων Αναγνωρισμένων Πανεπιστημίων και Άλλων 

Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων του Εξωτερικού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», 

αγορεύσεις και συζήτηση (Πρ. Προδρόμου, Τ. Χατζηγεωργίου, Χρ. Ταραμουντάς, 

Γ. Βαρνάβα, Α. Παπαδοπούλου, Ν. Κατσουρίδης, Γ. Λαμάρης, Χρ. Κληρίδης, Α. 

Βασιλείου, Α. Αγγελίδης, Ι. Νικολάου, Χρ. Πουργουρίδης), απόρριψη της πρώτης 

και ψήφιση της δεύτερης πρότασης νόμου σε νόμο. 

4. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

 α. «Ο περί του Πρωτοκόλλου του Κιότο για τις Εκπομπές Αερίων που 

Συμβάλλουν στο Φαινόμενο του Θερμοκηπίου (Κυρωτικός) Νόμος του 

2003», 

 β. «Ο περί της Συμφωνίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της ∆ημοκρατίας της 

Σλοβενίας για Καταπολέμηση του Οργανωμένου Εγκλήματος (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2003», 

 γ. «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 

και της Κυβέρνησης της Ισλαμικής ∆ημοκρατίας του Ιράν για Συνεργασία 

στους Τομείς του Πολιτισμού, της Παιδείας και της Επιστήμης (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2003», 

 δ. «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ των Κυβερνήσεων της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας και της ∆ημοκρατίας του Λιβάνου για Πολιτιστική, Εκπαιδευτική 

και Επιστημονική Συνεργασία (Κυρωτικός) Νόμος του 2003», 

 ε. «Ο περί της Περιεκτικής Συνθήκης για την Απαγόρευση των Πυρηνικών 
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∆οκιμών (Κυρωτικός) Νόμος του 2003», 

 στ. «Ο περί του Πρόσθετου Πρωτοκόλλου (Πρωτοκόλλου IV) της 13ης 

Οκτωβρίου 1995 και περί του Τροποποιημένου την 3η Μαΐου  1996 

Πρωτοκόλλου ΙΙ της Σύμβασης για τις Απαγορεύσεις ή τους Περιορισμούς 

της Χρήσης Ορισμένων Συμβατικών Όπλων που Λογίζονται ως Υπερβολικά 

Επιβλαβή ή που Προκαλούν Συνέπειες Χωρίς ∆ιάκριση της 10ης Οκτωβρίου 

1980 (Κυρωτικός) Νόμος του 2003» 

 και ψήφισή τους σε νόμους. 

5. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ του Υπουργείου 

Εσωτερικών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Υπουργείου Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων του Πολίτη της Λαϊκής ∆ημοκρατίας της Κίνας στον Τομέα της 

Πολιτικής Άμυνας και των Εκλογών (Κυρωτικός) Νόμος του 2003» και «Ο περί του 

Πρόσθετου Πρωτοκόλλου στη Σύμβαση για την Προστασία του Ατόμου από την 

Αυτοματοποιημένη Επεξεργασία ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα του 1981 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2003» και ψήφισή τους σε νόμους. 

6. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», 

β. «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003», 

γ. «Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003»  

 και ψήφισή τους σε νόμους. 

7. Αναβολή του θέματος «Ο περί της Καταπολέμησης των Καθυστερήσεων 

Πληρωμών στις Εμπορικές Συναλλαγές Νόμος του 2002» έπειτα από σχετική 

εισήγηση του κ. Λευτέρη Χριστοφόρου και σχόλιο του κ. Νίκου Κλεάνθους. 

8. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Καθορισμού Υγειονομικών Κανόνων για 
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την Παρασκευή και τη ∆ιάθεση στην Αγορά Παρασκευασμάτων Κρέατος 

Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους. 

9. Αγορεύσεις και συζήτηση [Χρ. Ταραμουντάς, Προεδρεύων (Β. Λυσσαρίδης), Α. 

Αγγελίδης, Γ. Θωμά, Α. Παπαδοπούλου, Χρ. Πουργουρίδης, Ν. Κατσουρίδης, Α. 

Καράς] για το θέμα «Οι περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (∆ιαχείριση και Άλλα 

Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» και 

έγκρισή τους. 

10. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Φαρμακευτικών Υπηρεσιών – Θέση 

Πρώτου Φαρμακοποιού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή 

τους. 

11. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων - 

Θέσεις Πρώτου Ασφαλιστικού Λειτουργού, Ανώτερου Ασφαλιστικού Λειτουργού 

και Ασφαλιστικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003» και 

έγκρισή τους. 

12. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών 

Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 

2003» και έγκρισή τους. 

13. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

14. Ερωτήσεις βουλευτών:  Χρέη ορεινών κοινοτήτων της επαρχίας Λευκωσίας - 

Οδηγίες του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας για ενημέρωσή του για 

υποθέσεις βίας - Ανάγκη οικολογικής χρήσης του χαρτιού από τους δημόσιους και 

ημικρατικούς οργανισμούς - Ερωτήματα για τις κεραίες στο Ακρωτήρι σε σχέση με 

το περιβάλλον - Ερωτήματα για το περιβάλλον και το λατομείο “∆ομοκός” στην 

περιοχή Ορόκληνης - Παραχώρηση άδειας κυνηγιού για καταπολέμηση των 

κορακοειδών - Αξιοποίηση των παλιών γιοφυριών στην κοινότητα Άλασσας - 



 229

Αίτημα για επιχορήγηση της κοινότητας Σιλίκου για αγορά πυροσβεστικού 

οχήματος. 

15. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  Ερωτήματα σχετικά 

με την επιχορήγηση του ΚΕΝΘΕΑ και άλλων παρόμοιων οργανώσεων - 

Στρατηγικό σχέδιο τουριστικής ανάπτυξης στην ελεύθερη Αμμόχωστο - Ανάγκη 

αναπαλαίωσης της Αστικής Σχολής Καλογερά στη Λάρνακα - Ανάγκη άμεσης 

εφαρμογής του περί Ατόμων με Αναπηρίες Νόμου - Ρεπορτάζ ΡΙΚ για τις 

εγκαταστάσεις του BBC στο Ζύγι - Αίτημα των κατοίκων του συνοικισμού 

Ανθούπολης για δημιουργία χώρων πρασίνου - Η ίδρυση της θυγατρικής εταιρείας 

των Κυπριακών Αερογραμμών “HELLAS JET” - Κατάργηση ψαρέματος με τράτες 

και αποζημιώσεις - Κύπρος και συνθήκη κατά του καπνίσματος. 

16. Σύντομη συζήτηση και εισηγήσεις (Προεδρεύων, Ν. Κατσουρίδης, Α. Καράς) 

σχετικά με τη διαδικασία συζήτησης των θεμάτων που εγγράφονται στο Κεφάλαιο 

∆΄. 

17. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

σχετικά με τις δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της Βουλής των Αντιπροσώπων 

στη Συνέλευση για το Μέλλον της Ευρώπης και  αγορεύσεις της κ. Αντιγόνης 

Παπαδοπούλου και του κ. ∆ώρου Χριστοδουλίδη. 

 

 

  

 



 

 

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

H΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 26ης Ιουνίου 2003 

(Ώρα έναρξης:  4.35 μ.μ.) 

(Αρ. 34) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Κηρύσσω την έναρξη της 

σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ να διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ)  

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Απολογούμαι για την καθυστέρηση.  Εγώ ανέμενα να ειδοποιηθώ από 

κοινοβουλευτικές ομάδες που συνεδρίαζαν.  ∆εν είχα ειδοποιηθεί για την... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε φταίτε εσείς, αλλά ούτε και εμείς, διότι, ενώ μου έδωσες τα 

δεκαπέντε λεπτά, άκουσα το κουδούνι στα πέντε λεπτά, οπότε θεώρησα ότι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν ειδοποιήθηκα ότι έπαιξε το κουδούνι, ότι είμαστε έτοιμοι.  Εν πάση 

περιπτώσει... 

 



 2

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να συντονιστούμε λίγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει. 

 Πρέπει να αρχίσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την 

κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, γιατί υπάρχουν κάποια θέματα με εισήγηση να 

κηρυχθούν επείγοντα και να ψηφιστούν σήμερα.  Τα θέματα αυτά είναι «Ο περί 

Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003», «Οι 

περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) 

Κανονισμοί του 2003» και «Οι περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της Λιανικής 

Τιμής Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 2003».  Αν δεν υπάρχει 

ένσταση, τα θέματα αυτά κηρύσσονται επείγοντα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για το πρώτο έχουμε ένσταση εμείς.  Νομίζουμε ότι θα είναι πιο 

σωστή η μελέτη και η προσέγγιση του θέματος, αν περάσει και από την επιτροπή 

Συγκοινωνιών και Έργων, για να μελετηθεί.  Μια παράταση μιας βδομάδας νομίζω θα 

είναι αρκετή ή η μη έγκριση του επείγοντος, μάλλον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι υπόλοιποι; 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα δώσω όχι την αναβολή, αλλά το να μην κηρυχθεί επείγον.  Αλλά θέλω να πω 

στη Βουλή ότι τούτα είναι από τα ζητήματα για τα οποία έχουμε τοποθετηθεί ομόφωνα 
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στο Εθνικό Συμβούλιο όλα τα κόμματα και που η πιθανή καθυστέρησή τους θα 

δημιουργήσει κάποια προβλήματα για την εικόνα της ελληνοκυπριακής πλευράς. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μέσα στα πλαίσια της εξέτασης του θέματος είχαμε και εμείς την 

ίδια αγωνία και ανησυχία να μην υπάρξει οποιαδήποτε εικόνα η οποία να δείχνει ότι 

είμαστε εναντίον της γενικής προσέγγισης.  Όχι.  Το ξεκαθαρίζω -μου δίνετε την 

ευκαιρία να το ξεκαθαρίσω- ότι εμείς υποστηρίζουμε, όπως υποστηρίξαμε και στο 

Εθνικό Συμβούλιο τα μέτρα, όμως το συγκεκριμένο πιστεύουμε ότι χρήζει περισσότερης 

μελέτης για την καλύτερή του εφαρμογή, όχι για τη μη εφαρμογή του. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, θα προχωρήσουμε νομίζω.  Είναι συνδεδεμένοι και οι κανονισμοί, 

αντιλαμβάνεστε, άρα πάνε πακέτο και κηρύσσονται ως επείγοντες οι περί 

Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 

4) Κανονισμοί του 2002.  Η υπόλοιπη κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων είναι όπως 

έχει διανεμηθεί ο κατάλογος.   

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Από τα θέματα που βρίσκονται στον κατάλογο το 18 και το 36 αφορούν την 

επιτροπή Οικονομικών και όχι την επιτροπή Νομικών. έτσι να σταλούν στην επιτροπή 

Οικονομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Αν έγινε λάθος, να παρακαλέσουμε να διορθωθεί.  Τα θέματα με αριθμούς 18 και 

36 να πάνε στην επιτροπή Οικονομικών.   

 Ευχαριστώ. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 

εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 

τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.053.2003) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 

2. Ο περί Ρυθμίσεως Ορισμένων 

Θεμάτων σε σχέση με τις Περιουσίες 

των Αγνοουμένων Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.131.2003) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

3. Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού του Θεατρικού 

Οργανισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.132.2003) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

4. Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.133.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

5. Ο περί της Σύναψης Συμβάσεων 

(Προμήθειες, Έργα και Υπηρεσίες) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.134.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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6. Ο περί Εσωτερικού Ελέγχου Νόμος 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.135.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

7. O περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 12) 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.136.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

8. Ο περί της ∆ιακίνησης Κεφαλαίων 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.137.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

9. O περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας 

Μεταφοράς (Τροποποιητικός) (Αρ. 

2) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.138.2003) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

10. Ο περί Τελωνείων και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.139.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

11. Ο περί Τελωνείων και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.140.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

12. Ο περί Τελωνείων και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 3) Νόμος του 2003. 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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(Αρ. Φακ. 23.01.141.2003) 

13. Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και 

Φόρων Καταναλώσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.142.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

14. Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και 

Φόρων Καταναλώσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.143.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

15. Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού του Κεντρικού 

Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 

Νόμος (Αρ. 1) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.144.2003) 

Οικονομικών Προσφύγων-

Εγκλωβισμένων-

Αγνοουμένων-

Παθόντων 

16. Ο περί Οργανισμού 

Χρηματοδοτήσεως Στέγης 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.145.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

17. O περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού του 

Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου 

Νόμος (Αρ. 1) του 2003. 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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(Αρ. Φακ. 23.01.146.2003) 

18. Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.147.2003) 

Οικονομικών Oικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

19. O περί Τροφίμων (Έλεγχος και 

Πώληση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.148.2003) 

Εξωτερικών Υγείας 

20. Οι περί Εταιρειών (Τέλη και 

∆ικαιώματα) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.035.2003) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 

21. Οι περί Τμήματος Ιατρικών 

Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 

∆ημόσιας Υγείας - Θέση 

Ακουολόγου (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.114.2003) 

Υγείας Νομικών 

22. Οι περί Σχολής Τυφλών - Θέση 

Οικονόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.115.2003) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Νομικών 

23. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Ιατροτεχνολογικά Προϊόντα) 

Κανονισμοί του 2003. 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 



 8

(Αρ. Φακ. 23.03.116.2003) 

24. Oι περί Οργανισμού Κυπριακής 

Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας 

(Ταμείο Ευημερίας Υπαλλήλων) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.117.2003) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 

25. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων 

και Τροχαίας Κινήσεως 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.118.2003) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

26. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Εκρηκτικές Ύλες Εμπορικής 

Χρήσης) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.120.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

27. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων 

και Τροχαίας Κινήσεως 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.121.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

28. Οι περί Τελειοποίησης προς 

Επανεισαγωγή (Παθητική 

Τελειοποίηση) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.122.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

29. Οι περί ∆εσμευτικών Πληροφοριών Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 
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Καταγωγής Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.123.2003) 

Υποθέσεων 

30. Οι περί Τελειοποίησης προς 

Επανεξαγωγή (Ενεργητική 

Τελειοποίηση) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.124.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

31. Οι περί Προσωρινής Εισαγωγής 

(Προσωπικά Είδη και Εμπορεύματα 

για Αθλητικούς Σκοπούς που 

Εισάγονται από Ταξιδιώτες) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.125.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

32. Οι περί Προσωρινής Εισαγωγής 

(Εμπορεύματα που Προορίζονται για 

Εκδηλώσεις ή για Πώληση) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.126.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

33. Οι περί Προσωρινής Εισαγωγής 

(Υλικό Ευημερίας για 

Ναυτιλλoμένους) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.127.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

34. Οι περί Προσωρινής Εισαγωγής 

(Υλικό που Προορίζεται για την 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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Αντιμετώπιση Καταστροφών) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.128.2003) 

35. Οι περί Προσωρινής Εισαγωγής 

(Μέσα Αποθήκευσης Ήχου, Εικόνας 

ή ∆εδομένων και ∆ιαφημιστικό 

Υλικό) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.129.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

36. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 

(Χορήγηση Αδειών) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.130.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

37. Οι περί της Υγιεινής και του 

Επίσημου Ελέγχου των Τροφίμων 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.131.2003) 

Εξωτερικών Υγείας 

38. Έγγραφο που αφορά την 

παραχώρηση υπηρεσιών 

εκπαιδευτικών λειτουργών για το 

έτος 2003/2004, δυνάμει του περί 

∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

Νόμου. 

(Αρ. Φακ. 15.08.001) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Παιδείας 
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39. Έγγραφα (αρ.  61/2003, 62/2003, 

63/2003, 64/2003, 65/2003 και 

67/2003), σύμφωνα με τους περί 

Πρόσληψης Εκτάκτων Υπαλλήλων 

στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία Νόμους του 1985 και τις 

εγκυκλίους του Υπουργείου 

Οικονομικών με αρ. 741, 746 και 

834, ημερομηνίας 4.10.1985, 

6.12.1985 και 9.11.1987 αντίστοιχα. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

40. Έγγραφα (αρ. 66/2003, 71/2003 και 

72/2003) σύμφωνα με τους περί 

Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων 

στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία Νόμους του 1995 έως 

2001. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Oικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

41. Έγγραφα (αρ. 68/2003, 69/2003 και 

70/2003) σύμφωνα με τους περί 

Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων 

στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία Νόμους του 1985 έως 

2001. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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42. Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη 

έκτακτων υπαλλήλων από τον 

Οργανισμό Κυπριακής 

Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας, 

δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 

στην Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 

∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμου. 

(Αρ. Φακ. 10.10.016) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

43. Έκθεση όσον αφορά την 

παραχώρηση εγκρίσεων που 

δόθηκαν από τον Υπουργό 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού προς την Αρχή Κρατικών 

Εκθέσεων, σύμφωνα με το εδάφιο 

(3) του άρθρου 4 του περί 

Προϋπολογισμού της Αρχής 

Κρατικών Εκθέσεων Νόμου του 

2001. 

(Αρ. Φακ. 10.04.005) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

44. Έκθεση του Υπουργείου Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού προς τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων, δυνάμει 

των διατάξεων του άρθρου 2 του 

Νόμου 74 του 1988. 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 
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(Αρ. Φακ. 06.03.001.01) 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Προστασίας της Παραλίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.041.2003) 

Άντρο Κυπριανού εκ 

μέρους της 

κοινοβουλευτικής 

ομάδας ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες 

∆υνάμεις 

Εσωτερικών 

2. Ο περί Ανηλίκων Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.042.2003) 

Ιωνά Νικολάου εκ 

μέρους της 

κοινοβουλευτικής 

ομάδας του 

∆ημοκρατικού 

Συναγερμού 

Νομικών 

3. Ο περί Εγκεφαλικού Θανάτου Νόμος 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.043.2003) 

Μάριο Ματσάκη, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού 

Υγείας 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, προχωρούμε στη νομοθετική εργασία. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, προτού προχωρήσουμε, επειδή λόγω πολλών εργασιών κατά τη 

διάρκεια της ημέρας η κοινοβουλευτική μας ομάδα δεν μπόρεσε να έχει έτοιμη και 

γραπτώς μια πρόταση που προτίθεται να καταθέσει ως τροποποιητική στον περί 

Προϋπολογισμού Νόμο που πρέπει να συζητηθεί με το πακέτο του συμπληρωματικού 

που έχει έρθει και θα συζητηθεί τη ∆ευτέρα, απ’ ό,τι αντιλαμβανόμαστε, παρακαλούμε 

να κατατεθεί με τη δήλωσή μας ότι κατατίθεται και μέχρι τη ∆ευτέρα να είναι και 

γραπτώς ενώπιον της επιτροπής.  Η πρόταση νόμου έχει τίτλο «Ο περί 

Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2003» και κατατίθεται από εμένα 

και τον κ. Κώστα Παπακώστα, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Είναι δικαίωμά σας.  Η πρόταση νόμου παραπέμπεται στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

 Να μου επιτρέψετε πριν μπούμε στην καθαυτή νομοθετική εργασία, να πω ακόμα 

δυο λόγια, τα οποία δεν αφορούν αυτά για τα οποία γίνεται κουβέντα μέχρι τώρα.  Χθες 

και σήμερα -και αυτά που λέω είναι συναινετική τοποθέτηση όλων των πλευρών της 

Βουλής- έχουν διατυπωθεί απόψεις και έγιναν κάποιες δηλώσεις από διάφορους 

παράγοντες που σχετίζονται με την ετοιμότητα της Βουλής των Αντιπροσώπων να 

ανταποκριθεί στις απαιτήσεις της εναρμόνισης.  Θέλω να κάμω ξεκάθαρο δημόσια το 

ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων δεν είναι εμπόδιο -και ποτέ δεν ήταν εμπόδιο- στο να 

ψηφιστούν τα νομοσχέδια που έρχονται κοντά της -που αφορούν την εναρμόνιση- 

έγκαιρα.  Ενεργεί άμεσα και με πλήρη αποτελεσματικότητα.  Μπορεί οι διάφορες 

πλευρές να έχουν διαφορετικές απόψεις σε διάφορα ζητήματα και να συγκρούονται 

πολιτικά μεταξύ τους, όμως στο θέμα της εναρμόνισης δεν μπορεί κανένας να πει ότι 

συζητήσεις ή πιθανές αντιπαραθέσεις των διαφόρων πλευρών στη Βουλή έχουν 
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καθυστερήσει έστω και κατά ένα λεπτό την εναρμόνιση.  Και αυτό το μήνυμα θέλω από 

μέρους όλων των πλευρών της Βουλής να το απευθύνουμε προς όλους τους 

αποδέκτες.   

 Ευχαριστώ. 

 Λοιπόν, να ξεκινήσουμε με τη νομοθετική εργασία.  Οι ομόφωνες εκθέσεις, 

παρακαλώ, να θεωρούνται αναγνωσθείσες.   

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί ∆ανείου (Ανάπτυξη) (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί ∆ανείου (Ανάπτυξη) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου  Μαρία Κυριακού 

 Ζαχαρίας Κουλίας Γιώργος Βαρνάβα 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Ντίνος Χατζηνικόλα  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Πρόδρομος Προδρόμου  Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και  Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 23 Ιουνίου 

2003.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε ο Υπουργός 

Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί ∆ανείου 

(Ανάπτυξη) Νόμου, έτσι που οι διατάξεις που αφορούν τη σύσταση χρεολυτικών 

ταμείων για την αποπληρωμή δανείων που συνάπτει η ∆ημοκρατία να καταστούν από 

υποχρεωτικές δυνητικές, ρύθμιση που αναμένεται να διευρύνει την ευελιξία του 
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Υπουργού Οικονομικών να διαχειρίζεται πιο αποτελεσματικά το δημόσιο χρέος, έτσι 

που να επιτυγχάνεται μεγαλύτερη ορθολογικότητα στη χρηματοδότηση των εκάστοτε 

δημοσιονομικών αναγκών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το εξοφλητικό 

απόθεμα δημιουργήθηκε για πρώτη φορά με τη σύσταση χρεολυτικών ταμείων (sinking 

funds) που απαιτούνταν για τη δανειοδότηση της Κύπρου από ιδιωτικούς οργανισμούς 

είτε από κυβερνήσεις του εξωτερικού με τη μορφή μακροπρόθεσμων δανείων.  Από 

τότε ο θεσμός συνεχίστηκε μέχρι σήμερα με την έκδοση χρεογράφων αναπτύξεως στην 

εγχώρια αγορά.  Η σύσταση των εν λόγω ταμείων είχε αρχικά σκοπό να περιορίσει τον 

κίνδυνο από τυχόν αποτυχία αποπληρωμής των δανείων του κυπριακού δημοσίου και 

με τον τρόπο αυτό να συγκρατήσει το επιτόκιο δανεισμού του δημοσίου που θα 

απαιτούσαν οι πιστωτές έναντι ενός τέτοιου κινδύνου. 

 Περαιτέρω, η λειτουργία των ταμείων αυτών βασίζεται στη σταδιακή κατάθεση σε 

λογαριασμό κατ’ αντιστοιχία με την αποπληρωμή κάθε επιμέρους 

μεσομακροπρόθεσμου δανείου.  Με την καταβολή των συνεισφορών στο χρεολυτικό 

ταμείο, που γίνεται συνήθως δύο φορές το χρόνο και το ύψος των οποίων υπολογίζεται 

σύμφωνα με την περίοδο αποπληρωμής και το αρχικό ποσό του δανείου, δημιουργείται 

ένα απόθεμα, το οποίο με τη λήξη του δανείου χρησιμοποιείται για την αποπληρωμή 

του. 

 Το συνολικό συσσωρευμένο ποσό των εξοφλητικών ταμείων επενδύεται σε ξένο 

συνάλλαγμα, αν αφορά ξένο δανεισμό, ή παραμένει κατατεθειμένο σε λογαριασμό στην 

Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου για τα αξιόγραφα και φέρει τόκο 3% (από 1η Ιουλίου 

2002).  Για την εξασφάλιση των ποσών που απαιτούνται ως συνεισφορές στα 

χρεολυτικά ταμεία το δημόσιο αναλαμβάνει νέα ενδιάμεσα δάνεια, για τα οποία 

καταβάλλει το εκάστοτε επιτόκιο δανεισμού του δημοσίου από την αγορά.  Στη 
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συνέχεια, το εν λόγω ποσό συνεισφορών κατατίθεται και εισπράττεται από το δημόσιο 

το αντίστοιχο επιτόκιο καταθέσεων, που είναι πολύ πιο χαμηλό από το επιτόκιο 

δανεισμού.  Με τον τρόπο αυτό δημιουργείται ένα επιπρόσθετο και αχρείαστο κόστος 

στο δημόσιο χρέος. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία και με βάση τα σημερινά δεδομένα, ο θεσμός των 

χρεολυτικών ταμείων καθίσταται περιττός, αφού στην πράξη εφαρμόζεται μόνο για την 

έκδοση χρεογράφων αναπτύξεως στο εσωτερικό, πράγμα το οποίο από μόνο του δε 

διαφοροποιεί το ύψος του επιτοκίου που αναμένεται από τους επενδυτές ούτε και 

βελτιώνει την αξιοπιστία του κυπριακού δημοσίου ως δανειζομένου.  Σήμερα το δημόσιο 

συνάπτει μεσομακροπρόθεσμα δάνεια από την εγχώρια αγορά με την πώληση 

χρεογράφων αναπτύξεως, κυρίως μέσω του μηχανισμού των δημοπρασιών, και 

καταβάλλει τα εκάστοτε επιτόκια που διαμορφώνονται από τις δυνάμεις της αγοράς. 

 Σύμφωνα με τον Υπουργό Οικονομικών, η φιλοσοφία της νομοθεσίας που είχε 

αρχικά ψηφιστεί ήταν ότι με τον τρόπο αυτό θα δημιουργούνταν πλεονάσματα.  Στην 

πράξη όμως σήμερα, λόγω του ότι η εν λόγω νομοθεσία είναι επιτακτική, γίνεται 

επιπλέον δανεισμός, χωρίς ουσιαστικά αυτός να είναι αναγκαίος.  Από την άλλη, η 

Ευρωπαϊκή Ένωση (Εurostat) έχει δηλώσει ότι τα ποσά που αποτελούν προϊόν 

δανείου, σύμφωνα με την πιο πάνω διαδικασία, θα συνυπολογίζονται στο ύψος του 

δημόσιου χρέους.  Σε τέτοια περίπτωση το δημόσιο χρέος θα ανέλθει σε πάρα πολύ 

υψηλά ποσοστά και θα ξεπεράσει το 70% του ΑΕΠ.  Τέλος, είναι ενδεχόμενο να 

υπάρξει πρόβλημα στη χρήση του προϊόντος των εν λόγω δανείων, αφού η 

αποπληρωμή θα πρέπει να γίνεται αμέσως μόλις τα δάνεια αυτά καταστούν απαιτητά, 

αφού πρόκειται για ποσά που προορίζονται για καθορισμένο σκοπό.   

 Υπό το φως όλων των πιο πάνω, η Κοινoβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 
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νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφισή του σε 

νόμο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου.   

 Απλώς θα πρέπει να επισημάνουμε ότι ήταν καιρός να γίνει αυτή η τροποποίηση 

στη νομοθεσία.  Πραγματικά ήταν μια αναχρονιστική πλέον συνθήκη λειτουργίας των 

υπηρεσιών του κράτους στη διαχείριση του δανεισμού και επιπλέον είχαμε καταλήξει 

στη σημερινή εποχή να γίνεται και σπατάλη με τη δέσμευση αυτών των κονδυλίων, σε 

μια διαδικασία που ανάγεται σε άλλες εποχές.  Επομένως, θα πρέπει να 

υπογραμμίσουμε ότι αυτή η σημερινή τροποποίηση της νομοθεσίας, εκτός των άλλων, 

θα εξασφαλίσει και κάποιου είδους εξοικονόμηση, εκτός του γεγονότος ότι δίνει στο 

υπουργείο τη δυνατότητα να χειριστεί τα δάνεια με τρόπο που, μάλιστα, συνάδει και με 

τα όσα επιβάλλει η στατιστική υπηρεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Να περάσουμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ανείου (Ανάπτυξη) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 2, 3 και 4 δεν είναι έτοιμα. 

 Το θέμα υπ’ αριθμόν 5 είναι «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 

∆ήμου Παραλιμνίου (Κυρωτικός) Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 

θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 

∆ήμου Παραλιμνίου (Κυρωτικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες:  

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 

 Ζαχαρίας Κουλίας Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Μάριος Ματσάκης Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 23 Ιουνίου 2003.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Οικονομικών.   
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της συμφωνίας για παροχή 

κυβερνητικής εγγύησης στο δήμο Παραλιμνίου για την αποπληρωμή δανείου ύψους 

£510.000 σε νόμισμα ευρώ, που ο δήμος συνήψε με την Τράπεζα Κύπρου και το οποίο 

θα χρησιμοποιηθεί για πρόσθετες εργασίες στο αλιευτικό καταφύγιο Παραλιμνίου. 

 Με την ευκαιρία της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, η επιτροπή 

σημειώνει ότι η συμφωνία μεταξύ των συμβαλλόμενων μερών, η οποία έχει συναφώς 

κατατεθεί στη Βουλή, είναι στην αγγλική γλώσσα.  Ως εκ τούτου, καλείται το αρμόδιο 

υπουργείο όπως στο εξής οποιαδήποτε στοιχεία συνοδεύουν τα νομοσχέδια που 

κατατίθενται στη Βουλή είναι στην ελληνική, σύμφωνα και με τη σχετική συνταγματική 

διάταξη. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς του εν λόγω νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο για την κύρωση της συμφωνίας που αναφέρεται σ’ αυτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Με μία αποχή τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 

∆ήμου Παραλιμνίου (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αποχή το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 

∆ήμου Παραλιμνίου (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 

θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 

∆ήμου Παραλιμνίου (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003» 

Παρόντες:  

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 

 Ζαχαρίας Κουλίας Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Μάριος Ματσάκης Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 23 Ιουνίου 2003.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Οικονομικών.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της συμφωνίας για παροχή 

κυβερνητικής εγγύησης στο δήμο Παραλιμνίου για την αποπληρωμή δανείου συνολικού 

ύψους £722.268, σε νόμισμα ευρώ, που ο δήμος συνήψε με την Τράπεζα Κύπρου και 
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το οποίο θα χρησιμοποιηθεί για κάλυψη της συνεισφοράς του δήμου Παραλιμνίου (1/4 

της συνολικής δαπάνης) για το πολεοδομικό έργο, ανάπλαση και βελτίωση του κύριου 

δρόμου στον Πρωταρά (λεωφόρος Πρωταρά - περιοχή ξενοδοχείων) - Β΄ Φάση.   

 Με την ευκαιρία της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, η επιτροπή 

παρατηρεί ότι η συμφωνία μεταξύ των συμβαλλόμενων μερών, η οποία έχει συναφώς 

κατατεθεί στη Βουλή είναι στην αγγλική γλώσσα.  Ως εκ τούτου, καλείται το αρμόδιο 

υπουργείο όπως στο εξής καταθέτει οποιαδήποτε στοιχεία συνοδεύουν τα νομοσχέδια 

που κατατίθενται στη Βουλή στην ελληνική γλώσσα, σύμφωνα και με τη σχετική 

συνταγματική διάταξη. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς του πιο πάνω νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο για την κύρωση της συμφωνίας που αναφέρεται σ’ αυτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Με μία αποχή τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 

∆ήμου Παραλιμνίου (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αποχή το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμούς 7 και 8 έχουν κοινή έκθεση και είναι «Ο περί ∆ημοσίων 

Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002», πρόταση νόμου και 

«Ο περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2002», πρόταση νόμου.  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγωνσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για τις προτάσεις νόμου που τιτλοφορούνται «Ο περί ∆ημοσίων 

Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και «Ο περί 

∆ημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2002»  

Παρόντες:  

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους, πρόεδρος  Νίκος Πιττοκοπίτης 

 Θάσος Μιχαηλίδης  Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Γιαννάκης Θωμά   

 Ανδρέας Παπαπολυβίου Μη μέλη της επιτροπής:  

 Νίκος Τορναρίτης Ελένη Θεοχάρους 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Γεώργιος Τάσου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε τις 

πιο πάνω προτάσεις νόμου, από τις οποίες η πρώτη κατατέθηκε στη Βουλή από τους 

βουλευτές κ. Ελένη Θεοχάρους, Γεώργιο Τάσου και το μέλος της επιτροπής κ. Αντιγόνη 
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Παπαδοπούλου και η δεύτερη από τον τέως κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις κ. Ανδρέα Χρίστου, που ύστερα από την υπουργοποίησή του 

υιοθετήθηκε από την πρόεδρο της επιτροπής κ. Σωτηρούλα Χαραλάμπους, εκ μέρους 

της κοινοβουλευτικής της ομάδας.   Η επιτροπή μελέτησε την πρώτη πρόταση νόμου σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 18 Απριλίου 2002 και ακολούθως, αφού 

κατατέθηκε η δεύτερη πρόταση νόμου, τις εξέτασε από κοινού σε δύο συνεδρίες της, 

που πραγματοποιήθηκαν στις 17 Απριλίου και 19 Ιουνίου 2003.  Στα πλαίσια των 

συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή   εκπρόσωποι  των 

Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Υγείας, των 

συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ, της Κυπριακής Συνομοσπονδίας 

Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ), του Συνδέσμου Κοινωνικών Λειτουργών Κύπρου 

και της Europa Donna.  Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Κοινωνιολόγων Κύπρου δεν 

μπόρεσαν να παραστούν και απέστειλαν γραπτώς τις απόψεις τους στην επιτροπή.   

 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί ∆ημόσιων 

Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμου, ώστε να συμπεριληφθεί στην ερμηνεία του όρου 

“ανάπηρος” και πρόσωπο που πάσχει από συγγενές λεμφαγγείωμα, λεμφοίδημα, 

αιμαγγείωμα ή συναφείς συγγενείς διαμαρτίες των αγγείων που προκαλούν βαρύτατα 

κινητικά προβλήματα.   

 Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου είναι επίσης η τροποποίηση του περί 

∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμου,  ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα στο 

διευθυντή του Τμήματος Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας για καταβολή δημόσιου 

βοηθήματος σε αναπήρους ή ασθενείς οι οποίοι απουσιάζουν από τη ∆ημοκρατία για 

λόγους υγείας, για χρονικό διάστημα που δεν υπερβαίνει τους έξι μήνες, καθώς και σε 

αναπήρους οι οποίοι φοιτούν σε εκπαιδευτικό ίδρυμα στην Κύπρο ή στο εξωτερικό και 
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των οποίων η φοίτηση δεν υπερβαίνει το ένα έτος από την ελάχιστη απαιτούμενη 

περίοδο φοίτησης που το συγκεκριμένο ίδρυμα καθορίζει για τη συμπλήρωση των 

σπουδών.  Περαιτέρω, με την ίδια πρόταση νόμου παρέχεται η δυνατότητα στο 

διευθυντή σε εξαιρετικές περιπτώσεις να παρατείνει την παροχή δημόσιου βοηθήματος 

πέραν της χρονικής περιόδου που αναφέρεται πιο πάνω.   

 Οι εισηγητές της πρώτης πρότασης νόμου δήλωσαν στην επιτροπή ότι η κατάθεσή 

της κρίθηκε αναγκαία, καθότι η ερμηνεία του όρου “ανάπηρος” στη βασική νομοθεσία 

είναι πολύ περιοριστική, με αποτέλεσμα να μένουν ακάλυπτοι από το νόμο και, ως εκ 

τούτου, να μη δικαιούνται δημόσιο βοήθημα άτομα με ασθένειες που προκαλούν 

βαρύτατα κινητικά προβλήματα.   

 Εισάγοντας τη δεύτερη πρόταση νόμου στην επιτροπή, η πρόεδρός της δήλωσε 

ότι η κατάθεσή της κρίθηκε αναγκαία, ώστε άτομα που αναγκάζονται να απουσιάζουν 

προσωρινά στο εξωτερικό για λόγους θεραπείας ή σπουδών να μη στερούνται των 

δημόσιων βοηθημάτων τα οποία θα έπαιρναν, αν βρίσκονταν στην Κύπρο.   

 Οι εκπρόσωποι των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων συμφώνησαν ότι η ερμηνεία του όρου “ανάπηρος”, όπως 

αυτή ορίζεται στην υφιστάμενη νομοθεσία, είναι ελλιπής, ασαφής και περιοριστική, με 

αποτέλεσμα να μη δικαιούνται δημόσιο βοήθημα άτομα με  διάφορες αναπηρίες.  

Αναγνωρίζοντας δε και άλλες αδυναμίες στην υφιστάμενη νομοθεσία, δήλωσαν ότι 

έχουν προχωρήσει στις διαδικασίες αναθεώρησής της, αφού προηγουμένως λήφθηκαν 

υπόψη οι απόψεις των ενδιαφερόμενων μερών.  Συναφώς, ενημέρωσαν την επιτροπή 

ότι το εν λόγω νομοσχέδιο βρίσκεται στη Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο.  

Υποστήριξαν όμως την τροποποίηση της ερμηνείας του όρου “ανάπηρος”, με ευρύτερο 

ορισμό που να συνάδει με τον αντίστοιχο ορισμό στον περί Ατόμων με Αναπηρίες Νόμο 

[Ν. 127(Ι) 2000] και όχι την αναφορά σε συγκεκριμένες ασθένειες, όπως προτείνεται στη 
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σχετική πρόταση νόμου, καθότι, όπως επισήμαναν, ο κατάλογος των ασθενειών που 

είναι δυνατό να καταστήσουν κάποιο άτομο ανάπηρο είναι ανεξάντλητος.  Αναφορικά με 

τη δεύτερη πρόταση νόμου, δήλωσαν ότι στο υπό ετοιμασία νομοσχέδιο 

συμπεριλαμβάνεται σχετική πρόνοια, ώστε ο διευθυντής να δύναται να αποφασίσει τη 

συνέχιση της παροχής δημόσιου βοηθήματος σε ανάπηρο ή ασθενή ο οποίος 

απουσιάζει από τη ∆ημοκρατία για λόγους υγείας για χρονικό διάστημα που δεν 

υπερβαίνει τους τρεις μήνες και σε ανάπηρο που φοιτά σε αναγνωρισμένο εκπαιδευτικό 

ίδρυμα στην Κύπρο ή στο εξωτερικό για χρονική διάρκεια που δεν υπερβαίνει το ένα 

έτος.  Περαιτέρω, τόνισαν ότι στο ίδιο νομοσχέδιο γίνεται πρόνοια, ώστε σε εξαιρετικές 

περιπτώσεις ο διευθυντής των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας να δύναται να 

παρατείνει την παροχή δημόσιου βοηθήματος πέραν της πιο πάνω χρονικής περιόδου.  

Καταλήγοντας, οι ίδιοι εκπρόσωποι, καθώς και οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Οικονομικών, χωρίς να διαφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό 

αναφορά προτάσεων νόμου, εξέφρασαν την άποψη ότι θα ήταν προτιμότερο οι 

προτεινόμενες τροποποιήσεις να επέλθουν στα πλαίσια του επικείμενου νομοσχεδίου 

που αφορά πλήρη αναθεώρηση της υφιστάμενης νομοθεσίας.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας περιορίστηκαν να εκφέρουν τις απόψεις 

τους αναφορικά με την πρώτη πρόταση νόμου, δηλώνοντας ότι τα κριτήρια για να 

θεωρηθεί ένα άτομο “ανάπηρο” πρέπει να είναι μετρήσιμα και αντικειμενικά και να 

λαμβάνεται υπόψη η ικανότητα για εργασία και η ποιότητα ζωής.    

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ, καθώς 

και οι εκπρόσωποι της ΚΥΣΟΑ συμφώνησαν με τις υπό αναφορά προτάσεις νόμου, 

υποστηρίζοντας ταυτόχρονα την ανάγκη για πλήρη αναθεώρηση της ισχύουσας 

νομοθεσίας. 
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 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Κοινωνιολόγων Κύπρου υποστήριξαν τις υπό 

αναφορά προτάσεις νόμου με γραπτό υπόμνημά τους που απέστειλαν στην επιτροπή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 

μελέτησε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και αφού έλαβε υπόψη ότι η κατάθεση του 

νομοσχεδίου για πλήρη αναθεώρηση της υφιστάμενης νομοθεσίας, όπως συναφώς 

ενημερώθηκε, θα καθυστερήσει, αποφάσισε να προωθήσει για ψήφιση τις υπό 

αναφορά προτάσεις νόμου, όπως αυτές έχουν διαμορφωθεί σε ενιαίο κείμενο, στο 

οποίο υιοθετείται η ερμηνεία  του όρου  “ανάπηρος”, όπως αυτή περιλαμβάνεται στο 

υπό μελέτη νομοσχέδιο.  Ειδικότερα, σύμφωνα με την εν λόγω ερμηνεία, καλύπτεται 

οποιασδήποτε μορφής ανεπάρκεια ή μειονεξία που προκαλεί μόνιμο ή απροσδιόριστης 

διάρκειας περιορισμό και η οποία μειώνει ή αποκλείει τη δυνατότητα εκτέλεσης 

δραστηριοτήτων ή λειτουργιών που θεωρούνται φυσιολογικές και ουσιώδεις για την 

ποιότητα ζωής κάθε ατόμου.  Με την ίδια ερμηνεία παρέχεται η δυνατότητα στο 

διευθυντή να παραπέμπει περιπτώσεις αιτητών σε συμβουλευτική πολυθεματική ομάδα 

για να τον συμβουλεύει αν εμπίπτουν στην ερμηνεία του όρου “ανάπηρος”.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, διαμορφώνοντας κατάλληλα ενιαίο 

κείμενο με τον τίτλο «Ο περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003», ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Η κ. Σωτηρούλα Χαραλάμπους. 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Υπάρχει τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάνω στην 

πρόταση νόμου, η οποία έχει προκύψει μετά από μία συζήτηση που έγινε στην 

επιτροπή, μετά που κυκλοφόρησε η έκθεση.  Είχαμε επισημάνει μια αδυναμία στην 
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πρόταση νόμου, την οποία επιχειρούμε να διορθώσουμε με την τροπολογία την οποία 

έχετε ενώπιόν σας.  Έχει κυκλοφορήσει η τροπολογία.  Η ουσία της τροπολογίας είναι 

ότι αντικαθιστούμε τη δεύτερη επιφύλαξη του ορισμού του όρου “ανάπηρος”, που 

περιλαμβάνεται στο άρθρο 2 του ενοποιημένου κειμένου, ως ακολούθως: 

Προτεινόμενη τροπολογία από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τις προτάσεις νόμου που τιτλοφορούνται «Ο περί 

∆ημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και 

«Ο περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2002», όπως αυτές ενοποιήθηκαν σε ενιαίο κείμενο υπό τον τίτλο «Ο περί 

∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

 Γίνεται εισήγηση για αντικατάσταση της δεύτερης επιφύλαξης του ορισμού του 

όρου “ανάπηρος”, που περιλαμβάνεται στο άρθρο 2 του ενοποιημένου κειμένου, ως 

ακολούθως: 

 «Νοείται περαιτέρω ότι, σε περίπτωση απόρριψης της αίτησης, ο ∆ιευθυντής 

παραπέμπει τις περιπτώσεις των αιτητών που απορρίφθηκαν σε Συμβουλευτική 

Πολυθεματική Ομάδα για να τον συμβουλεύει κατά πόσο είναι ανάπηροι.  Η σύνθεση 

και ο διορισμός μελών της Πολυθεματικής Ομάδας ρυθμίζεται με Κανονισμούς.». 

 Με αυτή την τροποποίηση ουσιαστικά εκείνο το οποίο υιοθετούμε είναι την 

απαίτησή μας από το διευθυντή να προσφεύγει στις πολυθεματικές ομάδες, όταν 

απορρίπτει αίτηση αιτητή που αποτείνεται για δημόσιο βοήθημα ως ανάπηρος. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές.   
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 Θα θέσω την τροπολογία πρώτα.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας;  Είναι ομόφωνη, αντιλαμβάνομαι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι ομόφωνη, εντάξει.  Η τροπολογία εγκρίνεται ομόφωνα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Τροχαίων Αδικημάτων (Χρήση Συσκευών 

Φωτοεπισήμανσης και Άλλα Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003». 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσαμε για μια βδομάδα αναβολή πάνω στο θέμα.  

Έχουμε κάποιες νέες σκέψεις, στοιχεία, τα οποία θα θέλαμε να μοιραστούμε και με τους 

συναδέλφους. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ίδεται αναβολή μιας βδομάδας, εφόσον δεν υπάρχει ένσταση. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Καταχωρήσεως Γεννήσεων και Θανάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Καταχωρήσεως Γεννήσεων και Θανάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Κίκης Γιάγκου Σοφοκλής Φυττής 

 Γιάννος Λαμάρης Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Γιώργος Βαρνάβα 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Νίκος Τορναρίτης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το υπό αναφορά νομοσχέδιο 

σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και στις 23 Ιουνίου 2003.  Στα 

πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή 

εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας. 
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Καταχωρήσεως 

Γεννήσεων και Θανάτων Νόμου, ώστε η ισχύς των διατάξεών του, που προβλέπουν την 

καταβολή δικαιωμάτων σε περίπτωση μη έγκαιρης καταχώρησης της γέννησης παιδιού 

στο Μητρώο Γεννήσεων, να ανασταλθεί μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2003. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τον εκπρόσωπο του 

Υπουργείου Εσωτερικών, με βάση τις σχετικές διατάξεις της ισχύουσας νομοθεσίας, σε 

περίπτωση που η γέννηση παιδιού καταχωριστεί στα Μητρώα Γεννήσεων μετά την 

πάροδο τριών μηνών ή μετά την πάροδο δώδεκα μηνών από την γέννηση, 

καταβάλλεται στον έπαρχο δικαίωμα £5 και £15, αντίστοιχα.  Με την άρση από το 

κατοχικό καθεστώς της απαγόρευσης στη διακίνηση των Τουρκοκυπρίων προς τις 

ελεγχόμενες από το κράτος περιοχές μεγάλος αριθμός Τουρκοκυπρίων υποβάλλει 

αίτηση για καθυστερημένη εγγραφή στα Μητρώα Γεννήσεων των Επαρχιακών 

∆ιοικήσεων.  Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το Υπουργείο Εσωτερικών, αφού έλαβε 

υπόψη ότι η μη έγκαιρη καταχώρηση των γεννήσεων των Τουρκοκυπρίων στα Μητρώα 

Γεννήσεων οφείλεται στους περιορισμούς που επέβαλε το κατοχικό καθεστώς, καθώς 

επίσης και το ότι ελάχιστες αιτήσεις από μέρους Ελληνοκυπρίων υποβάλλονται για 

καθυστερημένη εγγραφή, θεωρεί ότι οι προαναφερθείσες τιμωρητικές πρόνοιες της 

νομοθεσίας εφαρμόζονται ουσιαστικά μόνο στην περίπτωση των Τουρκοκυπρίων, 

χωρίς μάλιστα να ευθύνονται οι ίδιοι για την αδυναμία τους να αποταθούν για την 

υποβολή αίτησης έγκαιρα.  Υπό το φως των πιο πάνω, το Υπουργείο Εσωτερικών 

έκρινε σκόπιμο να καταθέσει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, ώστε να ανασταλθεί η ισχύς 

των πιο πάνω αναφερόμενων διατάξεων της ισχύουσας νομοθεσίας μέχρι την 31η 

∆εκεμβρίου 2003. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 

ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, 

γι’  αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Μεταβατική διάταξη.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Καταχωρήσεως Γεννήσεων και 

Θανάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Οι περί Κινηματογραφικών Ταινιών (Κατάταξη) 

Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς 

που τιτλοφορούνται «Οι περί Κινηματογραφικών Ταινιών (Κατάταξη) Κανονισμοί 

του 2003» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος  Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Κίκης Γιάγκου  Σοφοκλής Φυττής 

 Γιάννος Λαμάρης  Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  Γιώργος Βαρνάβα 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Νίκος Τορναρίτης Γιώργος Περδίκης  

 Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 

σε πολλές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από τις 3 ∆εκεμβρίου 

2001 μέχρι και τις 9 Ιουνίου 2003.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και 

του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως (αστυνομία), ο Βοηθός Γενικός 

Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, ο διευθυντής του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών, ο 

διευθυντής της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, η πρόεδρος του Συμβουλίου 

Λογοκριτών, ο πρόεδρος της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών Συνδέσμων 

Γονέων ∆ημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης και ο πρόεδρος του Παγκύπριου 

Συμβουλίου Ευημερίας.  Παρευρέθηκαν επίσης εκπρόσωποι του Συνδέσμου 

Κοινωνικών Λειτουργών Κύπρου, του Κυπριακού Κέντρου ∆ιεθνούς Ινστιτούτου 

Θεάτρου, της Ένωσης Σκηνοθετών Κινηματογράφου και Τηλεόρασης, του Συνδέσμου 

Ιδιοκτητών Αιθουσών Κινηματογράφου και της Κινηματογραφικής Λέσχης “ΑΚΡΟΠΟΛ”.  
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 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 12 

του περί Κατατάξεων Κινηματογραφικών Ταινιών Νόμου, είναι η αντικατάσταση των 

ισχυόντων κανονισμών που διέπουν τις κινηματογραφικές ταινίες, ώστε αυτοί να 

εκσυγχρονιστούν.  

 Οι υπό συζήτηση κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο 

Εσωτερικών μαζί με σχετικό νομοσχέδιο, το οποίο ψηφίστηκε πρόσφατα από τη Βουλή 

σε νόμο, με στόχο τον εκσυγχρονισμό της νομοθεσίας που διέπει τις κινηματογραφικές 

ταινίες. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών, οι προτεινόμενοι 

κανονισμοί προβλέπουν, μεταξύ άλλων, νέες κατηγορίες κατάταξης των 

κινηματογραφικών ταινιών, τη διαδικασία κατάταξής τους από τις προβλεπόμενες στον 

περί Κατατάξεως Κινηματογραφικών Ταινιών Νόμο επιτροπές, καθώς και τα 

καταβαλλόμενα στο Γενικό Λογιστήριο τέλη για την κατάταξή τους.   

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 

συμφώνησαν με την ανάγκη εκσυγχρονισμού των ισχυόντων κανονισμών που διέπουν 

τις κινηματογραφικές ταινίες.  Παράλληλα, υπέβαλαν εισηγήσεις για τροποποίηση 

ορισμένων προνοιών τους, οι κυριότερες από τις οποίες είναι οι ακόλουθες: 

1. Τροποποίηση ορισμένων προνοιών τους που αφορούν τις προθεσμίες τόσο της 

υποβολής αίτησης για κατάταξη κινηματογραφικής ταινίας όσο και της 

κοινοποίησης της απόφασης της Επιτροπής Κατάταξης Κινηματογραφικών 

Ταινιών, ώστε αυτές να συντμηθούν. 

2. Μείωση των προβλεπόμενων τελών που καταβάλλονται για κατάταξη των 

κινηματογραφικών ταινιών από τις προβλεπόμενες στη βασική νομοθεσία 

επιτροπές.  
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3. Περαιτέρω διασαφήνιση της σχετικής πρόνοιάς τους με βάση την οποία 

κινηματογραφική ταινία κατατάσσεται ως “Μη κατατάξιμη”.  

 Υπό το φως των εισηγήσεων που υποβλήθηκαν στην επιτροπή για 

τροποποιήσεις, το Υπουργείο Εσωτερικών αναδιαμόρφωσε ορισμένες από τις πρόνοιες 

των κανονισμών και υπέβαλε νέο κείμενο στην επιτροπή. 

 Η επιτροπή στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 

τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να επιφέρει  περαιτέρω τροποποιήσεις στο 

υποβληθέν νέο κείμενο των κανονισμών, οι κυριότερες των οποίων αφορούν τα 

ακόλουθα:   

 Την προσθήκη πρόνοιας με βάση την οποία οι διαφημίσεις που προβάλλονται 

πριν ή κατά τη διάρκεια των διαλειμμάτων κινηματογραφικής ταινίας να είναι της 

ίδιας ή χαμηλότερης κατάταξης από την κατάταξη της ταινίας που προβάλλεται.  

 Την προσθήκη πρόνοιας με βάση την οποία οι κινηματογραφικές λέσχες θα 

εξαιρούνται από την καταβολή του προβλεπόμενου στους κανονισμούς τέλους 

κατά την υποβολή αίτησης για κατάταξη κινηματογραφικής ταινίας. 

 Την τροποποίηση της σχετικής πρόνοιάς τους που αφορά την κατάταξη των 

κινηματογραφικών ταινιών σε κατηγορίες, ώστε αυτές να εναρμονιστούν με τις 

κατηγορίες που προβλέπονται στους περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών 

Κανονισμούς κατά την προβολή ταινιών από τους τηλεοπτικούς σταθμούς. 

 Την προσθήκη πρόνοιας με βάση την οποία οι ταινίες που λογοκρίθηκαν πριν από 

την έναρξη της ισχύος των υπό συζήτηση κανονισμών να κατατάσσονται εκ νέου 

με βάση τις πρόνοιες των υπό συζήτηση κανονισμών, μόνο σε περίπτωση που 

αυτό ζητηθεί από τον αιτητή με σχετική αίτηση που θα υποβάλει. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού τροποποίησε το κείμενο των υπό 

αναφορά κανονισμών με βάση τα πιο πάνω, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
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τους, όπως αυτοί τελικά έχουν διαμορφωθεί, και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Οι περί Αποβαθρών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς 

που τιτλοφορούνται «Οι περί Αποβαθρών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Κίκης Γιάγκου Σοφοκλής Φυττής 

 Γιάννος Λαμάρης Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Γιώργος Βαρνάβα 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Νίκος Τορναρίτης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 

σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από τις 4 

Φεβρουαρίου 2002 μέχρι και τις 23 Ιουνίου 2003.  Στα πλαίσια της μελέτης των υπό 

αναφορά κανονισμών, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 

εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης 
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Κοινοτήτων Κύπρου, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων και του Κυπριακού 

Οργανισμού Τουρισμού (ΚΟΤ). 

 Με τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 13 του 

περί Αποβαθρών Νόμου, σκοπείται η αύξηση από £50 σε £500 του ετήσιου τέλους που 

καταβάλλεται από τον ιδιοκτήτη κατά την έκδοση άδειας για την ανέγερση αποβάθρας, 

σε σχέση με την άδεια που του έχει παραχωρηθεί. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών, η προτεινόμενη 

αύξηση του πιο πάνω τέλους κρίθηκε αναγκαία, ώστε αυτό να συνάδει με το 

πραγματικό κόστος των υπηρεσιών που παρέχονται, δεδομένου ότι αυτό δεν έχει από 

το 1947 αναθεωρηθεί. 

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου και του ΚΟΤ που παρευρέθηκαν 

στην επιτροπή συμφώνησαν με τις διατάξεις των προτεινόμενων κανονισμών.  

Παράλληλα, οι τελευταίοι εισηγήθηκαν στην επιτροπή η κατασκευή αποβαθρών να 

διέπεται από κανονισμούς. 

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου συμφώνησαν με την 

προτεινόμενη αύξηση του πιο πάνω τέλους, με την προϋπόθεση όμως ότι αυτό θα 

κατατίθεται στο κοινοτικό συμβούλιο της κοινότητας μέσα στα όρια της οποίας θα 

ανεγείρεται η αποβάθρα. 

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων διαφώνησαν με την 

προτεινόμενη αύξηση του πιο πάνω αναφερόμενου τέλους, γιατί, όπως υποστήριξαν, 

θα αποτελέσει πρόσθετη επιβάρυνση για την ξενοδοχειακή βιομηχανία, εκτός των 

άλλων προβλημάτων που σήμερα αυτή αντιμετωπίζει. 

 Στο στάδιο της μελέτης των εν λόγω κανονισμών η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Εσωτερικών ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με το προτεινόμενο 
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τέλος και, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί ∆ασών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», 

πρόταση νόμου.  Είναι δύο εκθέσεις και είναι ομόφωνες και θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για την πρόταση νόμου 

που τιτλοφορείται «Ο περί ∆ασών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Αδάμος Αδάμου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Νίκος Τορναρίτης Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Ματσάκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Γιώργο Περδίκη, σε αρκετές  

συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν μεταξύ Μαρτίου και Μαΐου  2003.  Στην πρώτη 

συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 



 39

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Τμήματος ∆ασών και της 

Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου. 

 Με την υπό αναφορά πρόταση νόμου σκοπείται η ουσιαστικότερη και 

αποτελεσματικότερη προστασία του δασικού πλούτου, καθώς και η προστασία 

συγκεκριμένων ειδών δένδρων από την αλόγιστη υλοτόμηση. 

 Συγκεκριμένα, με το νόμο που προτείνεται: 

1. απαιτείται άδεια για εκρίζωση, εκκοπή, κλάδευμα ή οποιαδήποτε άλλης μορφής 

επέμβαση σε ορισμένα είδη δένδρων, 

2. απαγορεύεται το άναμμα φωτιάς για κάψιμο χόρτων ή σκουπιδιών σε περιοχές 

που γειτνιάζουν με δάσος, 

3. παρέχεται το δικαίωμα στο οικείο κοινοτικό συμβούλιο να καλεί κάθε ενήλικο 

πρόσωπο για βοήθεια στην κατάσβεση της φωτιάς. 

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ασών και της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου 

συμφωνούν με την πρόταση νόμου, επισημαίνουν όμως ότι η διάταξη με βάση την 

οποία απαιτείται άδεια για κλάδευμα συγκεκριμένων δένδρων θα προκαλέσει 

προβλήματα και πιθανό το Τμήμα ∆ασών να μην μπορεί να ανταποκριθεί έγκαιρα σε 

περίπτωση υποβολής μεγάλου αριθμού αιτήσεων. 

 Οι εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, με σχετική 

επιστολή προς την επιτροπή, εισηγούνται, ανάμεσα σ’ άλλα, να τροποποιηθούν: 

 η πρόνοια με βάση την οποία επιτρέπεται  το άναμμα φωτιάς σε ιδιωτική οικία που 

γειτνιάζει με δάσος, έτσι ώστε αυτό να επιτρέπεται υπό ορισμένες προϋποθέσεις,     

 η βασική νομοθεσία για τη ρύθμιση μεταλλείων και λατομείων, έτσι ώστε η 

προστασία της δασικής γης να καταστεί πιο αποτελεσματική.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 

τέθηκαν ενώπιόν της και με γνώμονα την καλύτερη προστασία των δασών, εισηγείται 
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ομόφωνα την ψήφιση της υπό συζήτηση πρότασης νόμου σε νόμο, αφού 

προηγουμένως επενεχθούν σ’ αυτήν οι ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. Η μίσθωση δασικής γης να επιτρέπεται μόνο σε εξαιρετικές περιπτώσεις και, 

παράλληλα, η σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου να δημοσιεύεται 

στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας. 

2. Να επιβάλλεται χρηματική ποινή μέχρι £1.000, αντί μέχρι £300, σε οποιονδήποτε 

εκριζώνει ή πωλεί θάμνους ή συλλέγει αποξηραμμένη καύσιμη ύλη  χωρίς άδεια. 

3. Το άναμμα φωτιάς σε οικία που γειτνιάζει με δάσος να επιτρέπεται υπό ορισμένες 

προϋποθέσεις.  

4. Να είναι αναγκαία  η σύμφωνη γνώμη του διευθυντή του Τμήματος ∆ασών για  τις 

άδειες που παραχωρούνται με βάση τον περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων 

Νόμο. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για 

την πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί ∆ασών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003» 

Παρόντες: 

 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Νίκος Τορναρίτης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού  

 Όπως είναι γνωστό, η έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για 

την πιο πάνω πρόταση νόμου κυκλοφόρησε στην ολομέλεια της Βουλής στις 29 Μαΐου 

2003, η συζήτησή της όμως αναβλήθηκε, ύστερα από σχετική απόφαση της ολομέλειας, 

με σκοπό να επανεξεταστεί από την αρμόδια επιτροπή. 

 Η επιτροπή, επανεξετάζοντας την πρόταση νόμου σε συνεδρία της που 

πραγματοποιήθηκε στις 20 Ιουνίου 2003, έκρινε σκόπιμο να επιφέρει στο κείμενό της 
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ορισμένες τροποποιήσεις ουσιαστικής φύσεως, που αναφέρονται ειδικότερα στα 

ακόλουθα:   

1. Να μην απαιτείται άδεια για το κλάδεμα συγκεκριμένων δένδρων. και 

2. να απαιτείται η συγκατάθεση του ιδιοκτήτη ιδιωτικής περιουσίας, για να μπορεί ο 

δασικός λειτουργός να εισέρχεται σ’ αυτή, με σκοπό την επιθεώρηση του χώρου 

ανάμματος φωτιάς για ψήσιμο φαγητού.  

 Η επιτροπή, επισυνάπτοντας στην παρούσα έκθεση την πρόταση νόμου, όπως 

έχει τελικά διαμορφωθεί, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Το ανέμενα.  Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Το καλό, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι δε σας εκπλήσσω πλέον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βεβαίως δε με εκπλήσσεις. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θα είμαι πολύ σύντομος, αφού είναι και ομόφωνη η πρόταση νόμου.  Αφού ήμουν 

ο εισηγητής, θέλω να πω μόνο δύο πράγματα, πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Θέλω να σημειώσω ότι τα τελευταία δύο χρόνια που βρίσκομαι στη Βουλή έχουμε 

ουσιαστικά ενισχύσει το θεσμικό πλαίσιο για την προστασία των δασών και ιδιαίτερα 

ενισχύσει τις αποτρεπτικές εκείνες νομοθετικές διατάξεις σε σχέση με τις πυρκαγιές με 

τέσσερα νομοθετήματα, από τα οποία όμως τα τρία προήλθαν από βουλευτές.  Τα δύο 

από τη δική μας την πλευρά και το ένα από το συνάδελφο κ. Ματσάκη.  Λυπούμαι να 

παρατηρήσω ότι η εκτελεστική εξουσία δεν αποδίδει την πρέπουσα σημασία σε αυτό 

τον πολύ σημαντικό τομέα που είναι η προστασία των δασών και γενικότερα η 
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ανάπτυξη του φυσικού περιβάλλοντος, ιδιαίτερα των δέντρων, στο αστικό και στο 

υπαίθριο περιβάλλον. 

 Έχω μια στατιστική την οποία είχα ανακαλύψει κατά τη διάρκεια της προεκλογικής 

περιόδου, για να αποδείξω πόσο κακά πήγαν τα πράγματα την προηγούμενη δεκαετία.  

Πράγματι, φαίνεται ότι, παρ’ όλο που δεν έχει δοθεί ιδιαίτερη σημασία σε αυτό τον 

τομέα, έχουμε δραματική αύξηση της καταστροφής του πρασίνου στην Κύπρο.  Έχουν 

καταστραφεί τα τελευταία πέντε χρόνια επτακόσια σαράντα εκτάρια δασικής γης.  Αυτά 

τα επτακόσια σαράντα εκτάρια δασικής γης συνιστούν ένα ποσοστό 30% στην όλη 

απώλεια των τελευταίων είκοσι πέντε χρόνων, δηλαδή έχουμε μια δραματική αύξηση τα 

τελευταία πέντε χρόνια στην καταστροφή του δασικού πλούτου της Κύπρου.  Αν σκεφτεί 

κανένας ότι αυτή η πραγματικότητα δε μας έχει οδηγήσει ακόμα στη λήψη νομοθετικών 

μέτρων αλλά και πρακτικών μέτρων, όπως η εξασφάλιση των εργαλείων πυρόσβεσης 

και της σωστής, σε ρυθμό και ανάπτυξη, αναδάσωσης, νομίζω ότι πρέπει όλοι να 

προβληματιστούμε. 

 Χαίρομαι πάντως που η Βουλή απέδειξε τα τελευταία δύο χρόνια -και όχι μόνο 

εμείς, δε μιλώ μονάχα για τη δική μας την τοποθέτηση, αλλά και των υπόλοιπων 

συναδέλφων και κομμάτων- απέδειξε ότι αυτή η ευαισθησία τη χαρακτηρίζει.  ∆υστυχώς 

δε χαρακτηρίζει όμως την εκτελεστική εξουσία.  Ελπίζω τα πράγματα να αλλάξουν με τη 

νέα κυβέρνηση.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Τάσου. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Περδίκης μάς παραπλανεί για τον απλούστατο λόγο ότι έχουν 

φυτευτεί αρκετές εκτάσεις νέας γης όσον αφορά τα δάση και είχαμε αύξηση του 



 43

πρασίνου, γενικά, 300% τα τελευταία δέκα χρόνια.  Άρα, λοιπόν, κύριε Περδίκη, να λέμε 

και αλήθειες.  Εγώ να σε πάρω να δεις πολλές εκτάσεις σε όλη την Κύπρο που ήταν 

βουνά και σήμερα είναι δάση.  Να μη μηδενίζουμε τα πάντα και να λέμε ότι δεν έγινε 

τίποτε στο παρελθόν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ συμφωνώ με τον κ. Τάσου.  Εγώ νιώθω τα τελευταία τρία 

χρόνια ότι έχουμε πνιγεί στο πράσινο!  Η "ΟΜΟΝΟΙΑ" κέρδισε δύο φορές το 

πρωτάθλημα στα τρία χρόνια! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ χαμογέλασα, μόλις ζήτησε το λόγο, γιατί μυρίστηκα τι θα έλεγε. 

 Λοιπόν, νομίζω ότι σε ένα μεγάλο βαθμό, κύριοι συνάδελφοι, έχετε και οι δύο 

δίκαιο.   

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Πάντα υπάρχουν περιθώρια βελτίωσης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και, βεβαίως, μέριμνα όλων μας πρέπει να είναι η συνεχής αναδάσωση και η 

ανάπτυξη του πρασίνου.   

 Λοιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο  6. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκριθούν; 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

  Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί ∆ασών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση η πρόταση νόμου να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε με το υπ’ αριθμόν 15 θέμα, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του 

Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας για το Έτος 2003 

Νόμος του 2003».   

Ναι, ο κ. Καράς.  

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Επειδή στην έκθεση, κύριε Πρόεδρε, αναφέρεται ότι θα τοποθετηθούμε στην 

ολομέλεια, αναφέρω ότι είμαστε και εμείς υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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Τάσσεται και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός υπέρ, άρα είναι ομόφωνο το θέμα και η 

έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης 

Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας για το Έτος 2003 Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Καράς, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου 

 Ελένη Θεοχάρους Ζαχαρίας Κουλίας 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Κυριάκος Τυρίμος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 5 Ιουνίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας. 

 Ο προϋπολογισμός του ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής 

Ανεπάρκειας (AIDS) προβλέπει για το 2003 έξοδα ύψους £109.191 και έσοδα ύψους 

£90.000, που προέρχονται αποκλειστικά από κυβερνητική χορηγία.  Το μεγαλύτερο 

μέρος των εξόδων θα διατεθεί για την παροχή βοηθημάτων σε ασθενείς με AIDS, 

καθώς και για την εκστρατεία πρόληψης της ασθένειας αυτής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού εξέτασε όλα τα στοιχεία που 

κατατέθηκαν ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό 

συζήτηση προϋπολογισμού, γι’ αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 

νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας  βουλευτές του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να εκφράσουν τις απόψεις τους κατά τη 

διάρκεια της συζήτησης του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

  Θέλετε να πάρετε το λόγο, κύριε Περδίκη; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Μια μόνο σημείωση, κύριε Πρόεδρε, που νομίζω ότι εκφράζει όλες τις πλευρές της 

Βουλής.  Το ποσό είναι πάρα πολύ μικρό·  πραγματικά μικρό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής 

Ανεπάρκειας ποσού £109.191 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 

2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση του ποσού που θα δαπανηθεί.  Πίνακας.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη 

ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο  4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

  Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το 

Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας για το Έτος 2003 Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

  Προχωρούμε με το υπ’ αριθμόν 16 θέμα, που είναι «Ο περί Γραφείων Τουρισμού 

και Ταξιδίων και Ξεναγών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002». Η έκθεση είναι ομόφωνη 

και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Γραφείων Τουρισμού και Ταξιδίων και 

Ξεναγών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες:  

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Μάριος Ματσάκης Γιαννάκης Ομήρου 

 Ελένη Μαύρου Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 14 Απριλίου και 23 

Ιουνίου 2003.  Στις εν λόγω συνεδρίες κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο επικεφαλής της 

διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 

και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών.  

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο.   
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας 

για τα Γραφεία Τουρισμού και Ταξιδίων και Ξεναγών για σκοπούς εναρμόνισής της με 

δεσμευτικό κοινοτικό κεκτημένο και ειδικότερα με τα άρθρα 12, 39, 43, 49-56 και 87 της 

Συνθήκης για την Ίδρυση της Ευρωπαϊκής Κοινότητας.  Με τον προτεινόμενο νόμο 

υιοθετούνται επίσης οι βασικές αρχές που αναφέρονται στην Οδηγία-πλαίσιο 

1999/42/ΕΚ σε σχέση με τις διαδικασίες για αναγνώριση των προσόντων, της πείρας, 

της φερεγγυότητας, του ποινικού μητρώου και της υγείας των ενδιαφερόμενων ατόμων 

ή/και γραφείων να ασκήσουν το επάγγελμα ή/και να παράσχουν την υπηρεσία είτε από 

τη χώρα που είναι εγκατεστημένα είτε από την Κύπρο.  

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο σκοπούνται τα ακόλουθα: 

1. Η κατάργηση του περιορισμού λόγω ιθαγένειας όσον αφορά την ίδρυση γραφείου 

τουρισμού και ταξιδίων και την άσκηση του επαγγέλματος του ξεναγού, ώστε να 

παρέχεται η δυνατότητα σε υπηκόους κρατών μελών της Ευρωπαϊκής ΄Ενωσης να 

ιδρύουν γραφεία τουρισμού και ταξιδίων και να ασκούν το επάγγελμα του ξεναγού 

επί ίσοις όροις με τους Κύπριους πολίτες.  

2. Η κατάργηση του πλεονεκτήματος για ίδρυση γραφείου τουρισμού και ταξιδίων 

που προσδίδεται στον εκάστοτε εθνικό αερομεταφορέα της ∆ημοκρατίας. 

 Κατά τη διάρκεια της συζήτησης ενώπιον της επιτροπής, στις 14 Απριλίου 2003, 

και με αφορμή επιστολή που στάλθηκε σε αυτήν από τους εκπροσώπους του 

Συνδέσμου Ξεναγών ηγέρθησαν κάποια ερωτήματα σε σχέση με τη βασική νομοθεσία, 

τα οποία όμως δεν αφορούσαν την εναρμόνιση με το προαναφερθέν κοινοτικό 

κεκτημένο.  Για το λόγο αυτό αποφασίστηκε όπως το νομοσχέδιο παραπεμφθεί στην 

καθ’ ύλην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, για να 

εξεταστεί σφαιρικά, ώστε, με την ευκαιρία αυτή, να διορθωθούν οποιαδήποτε άλλα κενά 

της βασικής νομοθεσίας που ενδεχόμενα να προκαλέσουν μεγαλύτερα προβλήματα σε 
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συνδυασμό με τις νέες πρόνοιες της προτεινόμενης εναρμονιστικής νομοθεσίας και 

κατόπιν να εξεταστεί και από την αρμόδια για τα εναρμονιστικά σχέδια νόμου 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων. 

 Το εν λόγω νομοσχέδιο εξετάστηκε στη συνέχεια από την Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 

Ιουνίου 2003.  Η επιτροπή, με σημείωμά της το οποίο επισυνάπτεται στην παρούσα 

έκθεση ως παράρτημα, πληροφόρησε την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων ότι τάσσεται ομόφωνα υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, με την 

επιφύλαξη ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού (ΚΟΤ) να ετοιμάσει και κανονισμούς, 

στα πλαίσια των οποίων να ληφθούν υπόψη και οι εισηγήσεις για τροποποιήσεις, όπως 

τις κατέθεσαν οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Ταξιδιωτικών Πρακτόρων Κύπρου και του 

Συνδέσμου Ξεναγών Κύπρου.  

 Το εν λόγω νομοσχέδιο επανεξετάστηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 23 Ιουνίου 

2003.  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, λαμβάνοντας υπόψιν 

και τη θέση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας, συμφωνεί με 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’ αυτό ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε 

να αναφέρεται ως «Ο περί Γραφείων Τουρισμού και Ταξιδίων και Ξεναγών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003». 

Π Α Ρ Α Ρ Τ Η Μ Α 

Σημείωμα της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας   

Θέμα: Νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Γραφείων Τουρισμού και 

Ταξιδίων και Ξεναγών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

 Το υπό αναφορά νομοσχέδιο παραπέμφθηκε για εξέταση στην Κοινοβουλευτική  
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Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, έπειτα όμως από συνεννόηση μεταξύ του 

προέδρου της και του προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 

Βιομηχανίας, αποφασίστηκε να εξεταστεί και από την καθ’ ύλην αρμόδια επιτροπή και 

κατόπιν από την αρμόδια για τα εναρμονιστικά σχέδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το εν λόγω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Ιουνίου 2003.  Στα πλαίσια 

της εξέτασής του κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (ΚΟΤ), του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του γραφείου του επικεφαλής της 

διαπραγματευτικής αντιπροσωπείας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, του Συνδέσμου Ξεναγών Κύπρου και του Συνδέσμου Ταξιδιωτικών Πρακτόρων 

Κύπρου. 

 Αναλύοντας την προτεινόμενη νομοθεσία, ο εκπρόσωπος του ΚΟΤ ανέφερε ότι το 

νομοσχέδιο ετοιμάστηκε μετά τις επαφές που είχε ο ΚΟΤ με το Σύνδεσμο Ξεναγών 

Κύπρου και με το Σύνδεσμο Ταξιδιωτικών Πρακτόρων Κύπρου και επισήμανε ότι το 

νομοσχέδιο αυτό αποτελεί δεσμευτικό κοινοτικό κεκτημένο. 

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Ξεναγών Κύπρου και του Συνδέσμου 

Ταξιδιωτικών Πρακτόρων Κύπρου κατέθεσαν στην επιτροπή γραπτές εισηγήσεις των 

συνδέσμων τους για τροποποίηση του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 

Βιομηχανίας διαβιβάζει στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων την 

τοποθέτησή της ότι τάσσεται ομόφωνα υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, με 

την επιφύλαξη ο ΚΟΤ να ετοιμάσει και κανονισμούς, στα πλαίσια των οποίων να 

ληφθούν υπόψη και οι πιο πάνω εισηγήσεις για τροποποιήσεις, όπως τις κατέθεσαν οι 
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εκπρόσωποι του Συνδέσμου Ταξιδιωτικών Πρακτόρων Κύπρου και του Συνδέσμου 

Ξεναγών Κύπρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

  Κατάργηση του εδαφίου (3) του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 14Α.  Άρθρο 7. 

  Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκριθούν; 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκρίνονται. 

  Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Γραφείων Τουρισμού και Ταξιδίων και 

Ξεναγών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε με το υπ’ αριθμόν 17 θέμα, που είναι «Ο περί της ∆ιαδικασίας 

Πληροφόρησης Ορισμένων Τεχνικών Κανόνων Νόμος του 2003». Η έκθεση είναι 

ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της ∆ιαδικασίας Πληροφόρησης 

Ορισμένων Τεχνικών Κανόνων Νόμος του 2003» 

Παρόντες:  

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Μάριος Ματσάκης Γιαννάκης Ομήρου 

 Ελένη Μαύρου Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 14 Απριλίου και στις 

23 Ιουνίου 2003.  Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο επικεφαλής της 

διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς 

και εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο. 
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 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η εναρμόνιση της κυπριακής 

νομοθεσίας με τις πρόνοιες των σχετικών κοινοτικών οδηγιών για την καθιέρωση μιας 

διαδικασίας πληροφόρησης στον τομέα των τεχνικών προτύπων και κανονισμών. 

 Ειδικότερα, το προτεινόμενο νομοσχέδιο καθορίζει την υποχρέωση της αρμόδιας 

δημόσιας αρχής να κοινοποιεί στον Κυπριακό Οργανισμό Προώθησης Ποιότητας 

(ΚΟΠΠ), ο οποίος ιδρύθηκε βάσει του άρθρου 3 του περί Τυποποίησης, ∆ιαπίστευσης 

και Τεχνικής Πληροφόρησης Νόμου του 2002, κάθε σχέδιο τεχνικού κανόνα που 

ετοιμάζει αναφορικά με τις υπηρεσίες που σχετίζονται με την κοινωνία της πληροφορίας 

ή με τα προϊόντα γενικότερα. Ο ΚΟΠΠ, εν συνεχεία, υποχρεούται να διαβιβάζει τα εν 

λόγω σχέδια τεχνικών κανόνων στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η οποία, με τη σειρά της, 

τα διαβιβάζει στα κράτη μέλη, τα οποία έχουν το δικαίωμα να υποβάλουν παρατηρήσεις 

και σχόλια, εάν και εφόσον κρίνουν ότι τα εν λόγω σχέδια τεχνικών κανόνων δύναται να 

εμποδίσουν την ελεύθερη διακίνηση αγαθών εντός της ΕΕ. Παράλληλα, η Ευρωπαϊκή 

Επιτροπή θα αποστέλλει στον ΚΟΠΠ τα σχέδια τεχνικών κανόνων των υπόλοιπων 

κρατών μελών, με σκοπό να τα διαβιβάζει στις αρμόδιες δημόσιες αρχές για περαιτέρω 

παρατηρήσεις και σχόλια, προκειμένου να διασφαλιστεί τόσο το ελεύθερο εμπόριο 

εντός της ΕΕ όσο και η έγκαιρη ενημέρωση των βιομηχάνων για την άμεση 

προσαρμογή τους στις νέες απαιτήσεις της αγοράς. 

 Κατά την πρώτη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων, στις 14 Απριλίου 2003, αποφασίστηκε το νομοσχέδιο να παραπεμφθεί για 

εξέταση και από την καθ’ ύλην αρμόδια επιτροπή.  Ειδικότερα, αποφασίστηκε όπως η 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξετάσει το πώς έχει στην πράξη 

η κατάσταση σε σχέση με την Κυπριακή Εταιρεία Πιστοποίησης, η οποία συστάθηκε 

βάσει του περί Εταιρειών Νόμου στις 22 Μαΐου 2002, με αρ. εγγραφής ΗΕ 130280, και 

τον ΚΟΠΠ. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το υπό αναφορά 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Ιουνίου 2003.  Η επιτροπή, 

με σημείωμά της, ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2003, το οποίο επισυνάπτεται στην παρούσα 

έκθεση ως παράρτημα, πληροφόρησε την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων ότι τάσσεται ομόφωνα υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Στη συνέχεια το νομοσχέδιο εξετάστηκε εκ νέου από την Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 23 

Ιουνίου 2003.  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, λαμβάνοντας 

υπόψη και τη θέση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας, 

συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου, γι’ αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

Π Α Ρ Α Ρ Τ Η Μ Α 

Σημείωμα της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Θέμα:   Νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της ∆ιαδικασίας 

Πληροφόρησης Ορισμένων Τεχνικών Κανόνων Νόμος του 2003» 

 Το υπό αναφορά νομοσχέδιο παραπέμφθηκε για εξέταση στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, ύστερα όμως από συνεννόηση μεταξύ του 

προέδρου της και του προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 

Βιομηχανίας αποφασίστηκε να εξεταστεί και από την καθ’ ύλην αρμόδια επιτροπή και 

στη συνέχεια από την αρμόδια για τα εναρμονιστικά σχέδια νόμου επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το 

προτεινόμενο νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Ιουνίου 2003.  

Στα πλαίσια της εξέτασής του κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Κυπριακού Οργανισμού 
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Προώθησης Ποιότητας (KOΠΠ), της Κυπριακής Εταιρείας Πιστοποίησης, του Γραφείου 

του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του γραφείου του επικεφαλής της 

διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση. 

 Αναλύοντας την προτεινόμενη νομοθεσία, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού ανέφεραν ότι η Κύπρος εφαρμόζει όλα τα 

ευρωπαϊκά πρότυπα και ότι ο νόμος αυτός καθιερώνει μια διαδικασία πληροφόρησης 

στους τομείς των υποχρεωτικών τεχνικών προδιαγραφών ή άλλων απαιτήσεων για 

προϊόντα και των κανόνων που σχετίζονται με τις υπηρεσίες της κοινωνίας των 

πληροφοριών.  Ο ΚΟΠΠ έχει ετοιμάσει σύστημα επεξεργασίας πληροφοριών, ενώ 

ετοιμάζει επίσης πρόγραμμα ενημέρωσης των Κυπρίων πολιτών.  Ειδικότερα, τόνισαν 

οι ίδιοι, το προτεινόμενο σχέδιο νόμου είναι δεσμευτικό κεκτημένο και αφορά την 

προστασία των καταναλωτών.  Όλοι οι παρευρισκόμενοι τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης 

του νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 

Βιομηχανίας διαβιβάζει στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων την 

απόφασή της να ταχθεί ομόφωνα υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 
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 Γνωστοποίηση σχεδίων τεχνικών κανόνων.  Άρθρο 4. 

 Παρατηρήσεις.  Άρθρο 5. 

 Οριστικό κείμενο τεχνικού κανόνα.  Άρθρο 6. 

 Γνωστοποίηση με βάση άλλη νομοθεσία.  Άρθρο 7. 

  Αναβολή έγκρισης.  Άρθρο 8. 

 Παραπομπή.  Άρθρο 9. 

 Εμπιστευτικότης πληροφοριών.  Άρθρο 10. 

 Αρμόδιο υπουργείο.  Άρθρο 11. 

 Συμμόρφωση με το Νόμο αυτό.  Άρθρο 12. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 13. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 14 εγκριθούν; 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 14 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί της ∆ιαδικασίας Πληροφόρησης 

Ορισμένων Τεχνικών Κανόνων Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε με το υπ’ αριθμόν 18 θέμα, που είναι «Ο περί Εταιρειών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003». Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003» 

Παρόντες:  

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Μάριος Ματσάκης Γιαννάκης Ομήρου 

 Ελένη Μαύρου Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Μαρτίου και 23 

Ιουνίου 2003.  Στις συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο επικεφαλής 

της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και 

εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο.  

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η εναρμόνιση της κυπριακής 

νομοθεσίας με μια σειρά από κοινοτικές οδηγίες οι οποίες αφορούν κυρίως δημόσιες 

εταιρείες, αποτελούν δεσμευτικό κοινοτικό κεκτημένο και επεκτείνουν το πεδίο 

εφαρμογής της νομοθεσίας για τις εταιρείες σε έννοιες και μηχανισμούς που ισχύουν 

στο ευρωπαϊκό εταιρικό δίκαιο.  
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 Οι εν λόγω κοινοτικές οδηγίες αφορούν ειδικότερα τα ακόλουθα: 

1. Το συντονισμό των εγγυήσεων που απαιτούνται στα κράτη μέλη εκ μέρους των 

εταιρειών για την προστασία των συμφερόντων των εταίρων και τρίτων, με σκοπό 

να καταστούν οι εγγυήσεις αυτές ισοδύναμες. 

2. Τη συγχώνευση και τη διάσπαση ανώνυμων εταιρειών. 

3. Τη δημοσιότητα των υποκαταστημάτων που έχουν συσταθεί σε ένα κράτος μέλος 

από ορισμένες μορφές εταιρειών, οι οποίες διέπονται από το δίκαιο άλλου 

κράτους μέλους. 

4. Τις εταιρείες περιορισμένης ευθύνης με ένα μόνο εταίρο. 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο προνοούνται τα ακόλουθα: 

 Παρέχεται μεγαλύτερη προστασία στους μετόχους και στα τρίτα μέρη πριν και 

κατά τη σύσταση δημόσιας εταιρείας. 

 Καθορίζεται ότι για την εγγραφή δημόσιας εταιρείας απαιτείται ελάχιστο κεφάλαιο 

15.000 ΛΚ.  Γίνεται επίσης πρόβλεψη, ώστε στις εταιρείες οι οποίες έχουν 

συσταθεί ως δημόσιες και έχουν λάβει πιστοποιητικό εγγραφής πριν από την 

έναρξη ισχύος του προτεινόμενου νόμου να παρασχεθεί προθεσμία δύο ετών από 

την έναρξη ισχύος του προτεινόμενου νόμου, για να προσαρμόσουν το κεφάλαιό 

τους. 

 Προβλέπεται ότι σε περίπτωση κατά την οποία μετοχές δημόσιας εταιρείας 

παραχωρούνται μόνο έναντι εισφοράς στοιχείων ενεργητικού, τα στοιχεία αυτά 

πρέπει να είναι δεκτικά οικονομικής αποτίμησης και να έχουν προηγουμένως 

εκτιμηθεί κατά τα οριζόμενα στο νομοσχέδιο. 

 Προβλέπεται η ίση μεταχείριση μετόχων της ίδιας τάξης και χωριστή ψηφοφορία 

για κάθε τάξη μετοχών. 
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 Εισάγονται λεπτομερείς διατάξεις που αφορούν τη συγχώνευση και τη διάσπαση 

των δημόσιων εταιρειών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στο πρώτο στάδιο της 

εξέτασης του νομοσχεδίου, ζήτησε πρόσθετα στοιχεία από τους αρμοδίους και 

συγκεκριμένα ζήτησε να κατατεθούν ενώπιόν της οι απόψεις των ενδιαφερόμενων 

οργανώσεων (Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου και Συνδέσμου ∆ημοσίων 

Εταιρειών), μια και τα σχετικά στοιχεία δεν είχαν κατατεθεί στην επιτροπή μαζί με την 

εισηγητική έκθεση της εκτελεστικής εξουσίας, όπως απαιτείται από την επιτροπή.  

Παράλληλα, υποβλήθηκε αριθμός ερωτημάτων από το μέλος της επιτροπής κ. Άγι 

Αγαπίου, τα οποία η εκτελεστική εξουσία ανέλαβε να μελετήσει και να απαντήσει. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, μετά την κατάθεση 

ενώπιόν της όλων των πιο πάνω στοιχείων στις 10 Ιουνίου 2003, επανεξέτασε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε δεύτερη συνεδρίασή της στις 23 Ιουνίου 2003.  Η επιτροπή, αφού 

θεώρησε ικανοποιητικές τις πρόσθετες διευκρινίσεις που της δόθηκαν τόσο από την 

κυβέρνηση όσο και από τη Νομική Υπηρεσία, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 

του πιο πάνω νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του 

σε νόμο, αφού επενεχθούν σ’ αυτό ορισμένες νομοτεχνικές και άλλες βελτιώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

  Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 4Α.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 15Α.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 31Α.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

  Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 47Α, 47Β, 47Γ.  

Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 53 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 56 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 57 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 57Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 57ΣΤ.  Άρθρο 

15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 58 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 59Α.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του Πίνακα Α του Πρώτου Παραρτήματος.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 60Α και 60Β.  

Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του υποτίτλου στο ΜΕΡΟΣ ΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του άρθρου 64 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Αντικατάσταση υποτίτλου στο ΜΕΡΟΣ ΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 69Α.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 104 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του άρθρου 148 του βασικού νόμου.  Άρθρο 25. 
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 Προσθήκη υποτίτλου και νέων άρθρων 169Α, 169Β, 169Γ, 169∆ και 169Ε στο 

Μέρος IV του βασικού νόμου.  Άρθρο 26. 

 Προσθήκη υποτίτλου και νέου άρθρου 169ΣΤ στο Μέρος IV του βασικού νόμου.  

Άρθρο 27. 

 Τροποποίηση του άρθρου 171 του βασικού νόμου.  Άρθρο 28. 

 Τροποποίηση του άρθρου 172 του βασικού νόμου.  Άρθρο 29. 

 Τροποποίηση του άρθρου 173 του βασικού νόμου.  Άρθρο 30. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου υποτίτλου και νέων 

άρθρων 201Α, 201Β, 201Γ, 201∆, 201Ε, 201ΣΤ, 201Ζ και 201Η στο Μέρος IV αυτού.  

Άρθρο 31. 

 Τροποποίηση του άρθρου 211 του βασικού νόμου.  Άρθρο 32. 

 Τροποποίηση του άρθρου 347 του βασικού νόμου.  Άρθρο 33. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 347Α και 347Β.  

Άρθρο 34. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 365Α.  Άρθρο 

35. 

 Τροποποίηση του Πίνακα Α του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  

Άρθρο 36. 

 Έναρξη ισχύος.  Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 37. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 37 εγκριθούν; 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 37 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε με το υπ’ αριθμόν 19 θέμα, που είναι «Ο περί της Ελεύθερης 

∆ιακίνησης και ∆ιαμονής των Υπηκόων των Κρατών Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης 

και των Μελών των Οικογενειών τους Νόμος του 2003».  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κατά την άποψή μας, δεν είχε ολοκληρωθεί η συζήτηση αυτού του 

θέματος στην επιτροπή.  Είναι πάρα πολύ σοβαρό θέμα, γι’ αυτό ζητούμε να 

ολοκληρωθεί η συζήτησή του και να επανέλθει στην ολομέλεια.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ηλαδή αναβολή για μια εβδομάδα; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, για μια εβδομάδα. 

 ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν δεν υπάρχει ένσταση, να αναβληθεί για μια εβδομάδα το θέμα. 
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 Προχωρούμε με το υπ’ αριθμόν 20 θέμα, που είναι «Ο περί της Καταπολέμησης 

των Καθυστερήσεων Πληρωμών στις Εμπορικές Συναλλαγές Νόμος του 2002».  Το 

θέμα είναι εξ αναβολής.  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Καταπολέμησης των Καθυστερήσεων 

Πληρωμών στις Εμπορικές Συναλλαγές Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Άγις Αγαπίου 

 Μάριος Ματσάκης Χρίστος Μαυροκορδάτος 

 Σταύρος Ευαγόρου ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ελένη Μαύρου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 Νοεμβρίου 2002, 

στις 13 Ιανουαρίου και 9 Ιουνίου 2003.  Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του γραφείου του επικεφαλής της διαπραγματευτικής 

αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς και εκπρόσωποι των 

αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών και 

παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια 

της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης 

νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το 

κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η εναρμόνιση της εσωτερικής μας 

νομοθεσίας με τη σχετική οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία ρυθμίζει το ζήτημα 
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της καταπολέμησης των καθυστερήσεων πληρωμών στις εμπορικές συναλλαγές μέσω 

της καταβολής τόκων υπερημερίας. 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο προνοούνται τα ακόλουθα: 

1. Καταπολεμούνται οι καθυστερήσεις πληρωμών στα πλαίσια εμπορικών 

συναλλαγών μέσω της καταβολής τόκου υπερημερίας, σε περίπτωση 

καθυστέρησης καταβολής της αμοιβής όπως ορίζεται στη σύμβαση για την 

παράδοση αγαθών ή την παροχή υπηρεσιών. 

2. Καθορίζεται η μέθοδος υπολογισμού του τόκου υπερημερίας. 

3. Ρυθμίζεται το ζήτημα των κατάφωρα καταχρηστικών για τον πιστωτή συμφωνιών. 

4. Προβλέπεται δυνατότητα προσφυγής από μικρομεσαίες επιχειρήσεις στο 

δικαστήριο σε περίπτωση καταχρηστικών όρων στη σύμβαση. 

5. Προβλέπεται ρήτρα παρακράτησης της κυριότητας των αγαθών από τον πιστωτή, 

μέχρι να εξοφληθεί πλήρως το τίμημα. 

6. Απαγορεύεται ο περιορισμός ή η αναίρεση δικαιωμάτων και υποχρεώσεων του 

πιστωτή με συμβατική ρήτρα ή άλλο τρόπο. 

7. Προβλέπεται ότι, σε περίπτωση επιλογής εφαρμοστέου δικαίου από τα 

συμβαλλόμενα μέρη, οι διατάξεις του προτεινόμενου νόμου θα υπερισχύουν, αν το 

δίκαιο που θα επιλεγεί παρέχει κατώτερης μορφής προστασία στον πιστωτή. 

8. Προβλέπεται ότι οι διατάξεις του νομοσχεδίου θα έχουν επικουρική ισχύ, δηλαδή 

θα ισχύουν, εφόσον τα συμβαλλόμενα μέρη στη σύμβαση δεν έχουν καθορίσει 

διαφορετικούς όρους.  

 Σημειώνεται ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία ανέλαβε δέσμευση για υιοθέτηση της 

προτεινόμενης νομοθεσίας μέχρι την 1η Ιανουαρίου 2003. 

 Το υπό αναφορά νομοσχέδιο εξετάστηκε στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής στις 

11 Νοεμβρίου 2002 και  η συζήτησή του αναβλήθηκε, γιατί διαπιστώθηκε ότι δεν είχαν 
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κατατεθεί οι απόψεις των ενδιαφερόμενων οργανώσεων επί του θέματος.  Το 

νομοσχέδιο συζητήθηκε εκ νέου σε δύο συνεδρίες της επιτροπής, που 

πραγματοποιήθηκαν στις 13 Ιανουαρίου και 9 Ιουνίου 2003, αφού προηγουμένως η 

κυβέρνηση κατέθεσε στην επιτροπή τις απόψεις των ενδιαφερόμενων οργανώσεων μαζί 

με τα αντίστοιχα σχόλιά της.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη της 

όλα τα πιο πάνω, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού 

τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της Καταπολέμησης των 

Καθυστερήσεων Πληρωμών στις Εμπορικές Συναλλαγές Νόμος του 2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Λευτέρης Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα εξετάστηκε από την επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

και, κατόπιν δικής μας έκκλησης, συζητήθηκε και στην επιτροπή Εμπορίου.  Επί της 

ουσίας δεν επήλθε καμία αλλαγή στο θέμα, γιατί ήταν εναρμονιστική οδηγία που έπρεπε 

να την εφαρμόσουμε ως έχει, παρά το ότι μπορεί να δημιουργούσε κάποια προβλήματα 

στους εμπλεκόμενους και στους ενδιαφερόμενους.   

 Αυτή η οδηγία έπρεπε να είχε εφαρμοστεί από 1η Ιανουαρίου 2003.  Γι’ αυτό λέμε 

ότι και πάλι υπήρξε καθυστέρηση εκ μέρους της όποιας εκτελεστικής εξουσίας στο να 

κατατεθεί εγκαίρως, γιατί είναι γνωστό ότι μέσα στις επιτροπές μας τα θέματα αυτά, 

ιδιαίτερα όταν είναι εναρμονιστικά, δεν παίρνουν περισσότερο από δεκαπέντε, ίσως και 

είκοσι, μέρες και ουσιαστικά φτάνουν στο τελικό στάδιο ψήφισης.   
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 Τελικά, από όλους τους ενδιαφερόμενους, από όλες τις πλευρές, υπήρξε μαζί με 

την επιτροπή ομογνωμία, για να ζητήσουμε -αφού παραβιάστηκε που παραβιάστηκε η 

1η Ιανουαρίου 2003- την εφαρμογή της συγκεκριμένης νομοθεσίας από 1η Μαΐου 2004.  

Τελικά, εξασφαλίσαμε μέσω του διαπραγματευτή η εφαρμογή να αρχίσει από 1η 

Ιανουαρίου 2004 αντί 1η Μαΐου 2004.  Ουσιαστικά κερδίζουμε έξι με επτά μήνες, που θα 

είναι ωφέλιμος χρόνος, για να μπορέσουν όλοι να προσαρμοστούν με τα νέα δεδομένα 

όσον αφορά τις πληρωμές. Γιατί τίθενται πραγματικά νέα κριτήρια και στοιχεία -μπορώ 

να πω καινοτόμα- όχι μόνο όσον αφορά τη διεξαγωγή, αλλά και όσον αφορά τις 

συναλλαγές στον τόπο μας.  Άρα θα ψηφιστεί με την προϋπόθεση ότι θα αρχίσει η 

εφαρμογή της νομοθεσίας από 1η Ιανουαρίου 2004. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει απλώς να γίνει ένας έλεγχος κατά πόσο αυτή η αλλαγή... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Αφού έγινε η αλλαγή. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Γράφτηκε;  Εντάξει, ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Ναι, έγινε.  Εντάξει. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 
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 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Εξαιρέσεις.  Άρθρο 4. 

 Τόκος σε περίπτωση καθυστέρησης πληρωμής.  Άρθρο 5. 

 Ύψος τόκων υπερημερίας.  Άρθρο 6. 

 Αποζημίωση για έξοδα είσπραξης.  Άρθρο 7. 

 Καταχρηστικός χαρακτήρας συμφωνιών.  Άρθρο  8. 

 Προσφυγή στο δικαστήριο από οργανώσεις με έννομο συμφέρον.  Άρθρο 9. 

 ∆ιατάγματα.  Άρθρο 10. 

 Παρακράτηση της κυριότητας.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση περιορισμού δικαιωμάτων και υποχρεώσεων.  Άρθρο 12. 

 Επιλογή εφαρμοστέου δικαίου.  Άρθρο 13. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 14 εγκριθούν; 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 14 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Καταπολέμησης των 

Καθυστερήσεων Πληρωμών στις Εμπορικές Συναλλαγές Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Προχωρούμε με το υπ’ αριθμόν 21 θέμα, που είναι «Οι περί Στερεών και 

Επικίνδυνων Αποβλήτων (Χώροι Υγειονομικής Ταφής) Κανονισμοί του 2003».  Το θέμα 

είναι εξ αναβολής.  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τoυς  

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 

(Χώροι Υγειονομικής Ταφής) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ανδρούλα Βασιλείου 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγις Αγαπίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιαννάκης Ομήρου  Γιώργος Περδίκης 

 Χρίστος Κληρίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους υπό 

αναφορά κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 2 Ιουνίου 2003.  

Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε ο επικεφαλής της 

διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 

και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Οι υπό αναφορά κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση 

της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 5 της 

βασικής νομοθεσίας για τα στερεά και επικίνδυνα απόβλητα, είναι η εναρμόνιση της 
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κυπριακής νομοθεσίας με τη σχετική οδηγία που αφορά την υγειονομική ταφή των 

αποβλήτων. 

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς επιδιώκεται η θέσπιση των 

αναγκαίων προδιαγραφών για τα απόβλητα και τους χώρους υγειονομικής ταφής, 

καθώς και ο καθορισμός μέτρων για την πρόληψη ή τον περιορισμό των αρνητικών 

επιπτώσεων στο περιβάλλον από τη λειτουργία των χώρων υγειονομικής ταφής.   

 Οι κανονισμοί υιοθετούν την αρχή της “ευθύνης του παραγωγού” των στερεών και 

επικίνδυνων αποβλήτων, ο οποίος θα είναι ο κυρίως οικονομικά υπεύθυνος για την 

ορθολογική διαχείριση των αποβλήτων που δημιουργεί και θα είναι υποχρεωμένος να 

χρησιμοποιεί οργανωμένα και εγκεκριμένα συστήματα συλλογής και μεταφοράς.   

 Βασικό άξονα για τη διαχείριση των αποβλήτων αποτελούν τα Στρατηγικά Σχέδια 

∆ιαχείρισης των Αποβλήτων, τα οποία εκπονήθηκαν από τα Υπουργεία Εσωτερικών και 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης των υπό αναφορά κανονισμών έγινε ειδικότερα 

συζήτηση για την ανάγκη να μειωθεί σταδιακά η ετήσια παραγωγή αποβλήτων, 

υποχρέωση που επιβάλλεται και από το κοινοτικό κεκτημένο.  Συναφώς με το θέμα 

αυτό, ο βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης, ο οποίος παρέστη στη συνεδρία της 

επιτροπής, ζήτησε να πληροφορηθεί τους λόγους για τους οποίους δεν υιοθετήθηκαν 

στους κανονισμούς οι αυστηρότερες διατάξεις που προβλέπονται στην οδηγία όσον 

αφορά τη σχετική πρόνοια για τη μείωση των βιοαποδομήσιμων αστικών αποβλήτων.  

Ο επικεφαλής της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση κ. Τάκης Χατζηδημητρίου ανέλαβε να διερευνήσει το θέμα και να 

ενημερώσει την επιτροπή ανάλογα.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, έχοντας υπόψη της τα 

πιο πάνω, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών, 
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γι’ αυτό και εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, αφού προηγουμένως επέφερε σ’ 

αυτούς ορισμένες τροποποιήσεις  για βελτίωση του κειμένου τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί και αγαπητές συνάδελφοι, 

 Έχω ζητήσει το λόγο όχι φυσικά για να σας κλέψω τον πολύτιμό σας χρόνο ούτε 

γιατί πιστεύω ότι το θέμα το συγκεκριμένο που έχουμε μπροστά μας είναι μείζον από 

μόνο του.  Είναι σοβαρό όμως, αν το δει κανείς από άποψη θεσμική, γιατί ουσιαστικά      

-και αναφέρομαι στη συγκεκριμένη τροπολογία που καταθέτουμε σήμερα- έχουμε 

μπροστά μας μια τυπική περίπτωση, που αντανακλά τον τρόπο με τον οποίο έγινε η 

εναρμόνιση της Κύπρου στο ευρωπαϊκό περιβαλλοντικό κεκτημένο και γενικότερα στο 

ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Ουσιαστικά, η κυβέρνηση -και θα ήταν δίκαιο εδώ να πω ότι η 

σημερινή κυβέρνηση απλά ακολουθεί τα πεπραγμένα της προηγούμενης σε αυτό τον 

τομέα- αξιοποιεί μια ειδική αναφορά της σχετικής οδηγίας για τους χώρους υγειονομικής 

ταφής, για να ζητήσει ουσιαστικά παρέκκλιση από το κοινοτικό κεκτημένο όσον αφορά 

τη λειτουργία των χώρων υγειονομικής ταφής.   

 Χώροι υγειονομικής ταφής είναι η καινούρια έκδοση των σκουπιδότοπων, όπου 

ένα μέρος των σκουπιδιών θα γίνεται αντικείμενο διαχείρισης με έναν πιο σύγχρονο 

τρόπο.  Και λέω ένα μέρος, γιατί όλη η φιλοσοφία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η 

περιβαλλοντική φιλοσοφία, ξεκινά από το δεδομένο ότι το μεγαλύτερο μέρος των 

σκουπιδιών θα τυγχάνει ανακύκλωσης, ανάκτησης ή ακόμα καλύτερα θα είναι πολιτική 

των χωρών η μείωση της παραγωγής σκουπιδιών.  Στο σημείο του κανονισμού της 

οδηγίας που αναφέρεται στην ανάγκη οι χώρες να μειώσουν σε κάποια 
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χρονοδιαγράμματα μια ειδική κατηγορία σκουπιδιών, που είναι τα βιοαποικοδομούμενα, 

δηλαδή αυτά τα οποία λιώνουν μέσα στο χώμα, αυτά για τα οποία γίνονται οι 

σκουπιδότοποι αυτοί,  οι ΧΥΤΑ οι λεγόμενοι, σε αυτό λοιπόν το σημείο έρχεται η δική 

μας η κυβέρνηση και ζητά τέσσερα χρόνια μεταφορά του χρονοδιαγράμματος,  

αξιοποιώντας ένα παραθυράκι που όντως υπάρχει στην οδηγία, το οποίο λέει ότι οι  

χώρες που ήδη χρησιμοποιούν αυτούς τους ΧΥΤΑ και σε αυτούς τους ΧΥΤΑ στέλλουν 

το 85% των απορριμμάτων τους μπορούν να διεκδικήσουν, αν θέλουν, αυτή την 

παρέκκλιση, αυτή τη χρονική χαλάρωση.   

 Πρέπει να σας πω ότι η μόνη χώρα που την έχει ζητήσει, αποτυγχάνοντας να την 

κρατήσει μέχρι σήμερα και πληρώνοντας πρόστιμο, είναι η Ελλάδα.  Όλες οι άλλες 

χώρες υπό ένταξη και οι χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν ακολουθήσει το σωστό 

τρόπο και τη σωστή μέθοδο.  ∆ηλαδή, η κοινωνία και η πολιτεία έχουν βάλει στόχους, 

έχουν θεσπίσει προγράμματα, έχουν θεσπίσει κίνητρα, έχουν κάνει μια μεγάλη 

προσπάθεια, για να μειώσουν τα σκουπίδια που πηγαίνουν στους σκουπιδότοπους, για 

να προωθήσουν την ανακύκλωση, να προωθήσουν την ανάκτηση από τα σκουπίδια.   

Φοβούμαι ότι με τον τρόπο που προσεγγίζει το θέμα η εκτελεστική εξουσία, να κερδίσει 

δηλαδή όσα περισσότερα περιθώρια μπορεί μέχρι να εφαρμόσει τις πραγματικές 

οδηγίες, το νόημα της οδηγίας, ουσιαστικά αναπαράγουμε και αντιγράφουμε το 

παράδειγμα της Ελλάδας.  Κερδίζουμε χρόνο, τον οποίο όμως δε θα τον 

αξιοποιήσουμε.   

 Θα γεννηθεί από την πλευρά σας το λογικό ερώτημα: Είναι σε θέση σήμερα η 

κυπριακή βιομηχανία, η κυπριακή πολιτεία να ανταποκριθεί στα χρονοδιαγράμματα τα 

οποία περιλαμβάνει η οδηγία;  Είναι γι’ αυτό το ερώτημα που για τρεις εβδομάδες 

αναβάλαμε αυτή τη συζήτηση, αναμένοντας από την εκτελεστική εξουσία να μας δώσει 

στοιχεία.  Να μας πει πόσα από αυτά τα υλικά αυτή τη στιγμή ανακυκλώνονται.  Πόσο 
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ποσοστό από αυτά τα υλικά πηγαίνει στους σκουπιδότοπους.  Ποια είναι η δυνατότητα 

σήμερα των βιομηχανιών ανακύκλωσης ή ποια είναι τα προγράμματα που υπάρχουν, 

ώστε αυτά τα συγκεκριμένα υλικά, τα βιοαποικοδομούμενα, να μειωθούν το 2006 για 

παράδειγμα στο 75% της ποσότητας που πήγαινε στους σκουπιδότοπους το 1995 

παρακαλώ -όχι το 2003- που ήταν πολύ πιο λίγα. 

 Αναμένοντας λοιπόν για τρεις εβδομάδες στοιχεία, λάβαμε πριν από λίγες μέρες 

μια επιστολή από την αρμόδια υπηρεσία, η οποία δεν έλεγε απολύτως τίποτε.  Και δεν 

έφτανε μόνο αυτό, μαθαίνουμε από πολύ έγκυρες πληροφορίες ότι ο διευθυντής της 

συγκεκριμένης υπηρεσίας, στις προχθεσινές του συναντήσεις με τους αρμόδιους της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης, επέρριψε την ευθύνη για την καθυστέρηση στην ψήφιση αυτής 

της συγκεκριμένης νομοθεσίας στη Βουλή, που είχε αναβάλει για δύο συνεδριάσεις την 

ψήφιση της συγκεκριμένης νομοθεσίας. 

 Για μένα αυτή η αντίληψη είναι απαράδεκτη.  Αντί να βοηθήσουν τη Βουλή με 

συγκεκριμένα στοιχεία να καταλήξει σε ένα συμπέρασμα...  Γιατί ευλόγως κάποιος από 

εσάς μπορεί να ρωτήσει:  «Γιατί, κύριε Περδίκη, το 2006, που λέει η οδηγία, και όχι το 

2007 ή το 2008, αφού έχουμε περιθώριο ως το 2010;»  Ειλικρινά δεν μπορώ να δώσω 

τέτοια απάντηση, γιατί δεν έχω άλλα στοιχεία, παρά μόνο αυτά που πήρα από τους 

ανακυκλωτές, οι οποίοι ανακυκλωτές, οι άνθρωποι δηλαδή που εργάζονται στον 

ιδιωτικό τομέα σε αυτό το θέμα, δηλώνουν ευθαρσώς -και οι επιστολές που έχουν 

στείλει και σε εσάς, σε πολλούς από εσάς- ότι μπορούν να ανακυκλώσουν αυτά τα 

υλικά και ότι μπορούν μέχρι το 2006 να καλύψουν αυτούς τους στόχους της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ελλείψει, λοιπόν, στοιχείων, εμείς σας προτείνουμε να 

κρατηθούμε στα όρια και στα χρονοδιαγράμματα που βάζει η Ευρωπαϊκή Ένωση και να 

μην αξιοποιήσουμε το περιθώριο των τεσσάρων επιπλέον χρόνων, το οποίο, 
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επαναλαμβάνω, η μόνη χώρα που ζήτησε να το αξιοποιήσει, αποτυγχάνοντας τελικά, 

είναι η Ελλάδα.   

 Επειδή αντιλαμβάνομαι ότι έχω καλύψει το συγκεκριμένο θέμα της τροπολογίας, 

δίνοντας εν τη ρύμη του λόγου μου και στην πορεία της τοποθέτησής μου και ορισμένα 

παραδείγματα του πώς αντιλαμβάνονται οι της εκτελεστικής εξουσίας την εναρμόνιση ή 

τη σχέση τους με τη Βουλή, θέμα πολύ επίκαιρο σήμερα, αφήνω την ευθύνη σ’ εσάς να 

αποφασίσετε επί της συγκεκριμένης τροπολογίας, ευελπιστώντας ότι έχετε κατανοήσει 

τι ακριβώς θέλω να πω.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με αφορμή αυτό το θέμα, θα ήθελα απλά να επισημάνω μια 

μεγάλη ανάγκη η οποία υπάρχει, η οποία ταλαιπωρεί εδώ και αρκετά χρόνια κατοίκους 

συγκεκριμένης κοινότητας, μικρής μεν αλλά φιλοπρόοδης, της κοινότητας της Αγίας 

Μαρινούδας στην Πάφο.  Παρά τις πολλαπλές προσπάθειες, τις πολλές επαφές, 

συναντήσεις, συνεδριάσεις που έχουν γίνει μέχρι και σήμερα, δυστυχώς δεν κατέστη 

δυνατό να υπάρξει μετακίνηση του σκυβαλότοπου ο οποίος είναι στα χωριτικά όρια 

αυτής της κοινότητας.  Είναι εδώ που, δυστυχώς, εμπλεκόμενα συμφέροντα, 

αλληλοσυγκρουόμενα συμφέροντα, αντιδράσεις κατοίκων ή κοινοτικών συμβουλίων δεν 

επέτρεψαν μέχρι και σήμερα να γίνει εφικτή η μετακίνηση.  Αλλά και λόγοι  

παρελκυστικοί και γραφειοκρατικοί, δυστυχώς, δεν οδήγησαν στο ποθούμενο 

αποτέλεσμα, που ήταν και είναι η μετακίνηση.  Είναι γι’ αυτό το λόγο που επιβάλλεται οι 

όποιες δυσκολίες υπάρχουν μέχρι και σήμερα, με παρέμβαση των κυβερνητικών 

υπηρεσιών, των αρμοδίων φορέων επιτέλους, με δυναμική παρέμβαση, να 
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ξεπεραστούν και να λήξει αυτό το θέμα, το οποίο ταλαιπωρεί αφάνταστα τους κατοίκους 

αυτής της κοινότητας και πλέον έφτασε σε όρια τα οποία δεν είναι ανεκτά. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Μαύρου. 

Ε. ΜΑΥΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, το πρόβλημα των σκυβαλότοπων που 

συζητούμε είναι μεγάλο πρόβλημα και δεν αφορά μόνο την Αγία Μαρινούδα.  Ο 

συνάδελφος έχει απόλυτο δίκαιο ότι είναι από τα σοβαρότερα.  Έχει απασχολήσει 

επανειλημμένα την επιτροπή Περιβάλλοντος, γιατί έχει διαστάσεις που είμαι βέβαιη ότι 

όλοι γνωρίζετε.  Ο κάθε βουλευτής στην επαρχία του είναι, φαντάζομαι, δέκτης 

παραπόνων για τη μια ή την άλλη περίπτωση.  Είναι, λοιπόν, αναγκαίο το θέμα τούτο 

να το αντιμετωπίσουμε με σοβαρότητα και, αν θέλετε, με απαιτήσεις από τους ίδιους 

τους εαυτούς μας και από το κράτος μας.  Κατανοώ την πρόθεση του συνάδελφου κ. 

Περδίκη, αλλά νομίζω ότι πρέπει να βάλουμε κάποια δεδομένα μπροστά μας πιο 

ρεαλιστικά.  Καταρχάς, μία σημείωση.  Έχω την εντύπωση ότι η στρατηγική που 

αναφέρεται στους κανονισμούς συμβαδίζει με τα ευρωπαϊκά δεδομένα.  Από τις 

ευρωπαϊκές χώρες, από τα κράτη μέλη ζητήθηκε να θέσουν σε εφαρμογή το 

πρόγραμμα τούτο δύο χρόνια μετά από την έγκριση των κανονισμών, που έγινε το 

1999.  Εάν πάρουμε τούτο ως δεδομένο και για τη δική μας την περίπτωση, τότε θα 

πρέπει τούτο το χρονοδιάγραμμα να το συζητούμε μετά από δύο χρόνια.  Και το 

χρονοδιάγραμμα στο οποίο αναφέρεται η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι σχεδόν ταυτόσημο 

με το χρονοδιάγραμμα που έχουμε μπροστά μας στους υπό συζήτηση κανονισμούς. 

 Στην αντίληψή μου τούτο δεν είναι το κύριο.  Το κύριο δεν είναι εάν ικανοποιούμε 

τις απαιτήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που τις ικανοποιούμε.  Θα ήθελα να ήμουν σε 



 75

θέση, όπως ο συνάδελφος, να πω ότι:  «Ξέρετε, δεν πρέπει να τελειώσουμε το 2006 

αλλά το 2005, δεν πρέπει να τελειώσουμε το 2009 αλλά το 2006 και δεν πρέπει να 

τελειώσουμε την τρίτη φάση το 2016 αλλά το 2010».  Νομίζω όμως ότι, όταν θέτουμε 

στόχους, πρέπει να έχουμε υπόψη μας και τα πραγματικά δεδομένα.  Όταν η 

πραγματικότητα λέει ότι στον τομέα αυτό, ουσιαστικά, με την έγκριση τούτων των 

κανονισμών είναι που προχωρά ο προγραμματισμός, θεωρώ ότι, αν οι χώρες μέλη της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης, που είμαι βέβαιη ότι ασχολούνταν με το θέμα τούτο πολύ πριν 

από εμάς, είχαν δύο χρόνια περιθώριο για να ξεκινήσουν τον προγραμματισμό τους, 

πόσο μάλλον στη δική μας την περίπτωση.  Εάν πρόκειται να βάζουμε στόχους, για να 

πούμε μετά ότι δεν τους έχουμε ικανοποιήσει, τότε μπορούμε να βάλουμε όποιους 

στόχους θεωρείτε επιθυμητούς.  Προσωπικά, έχω αμφιβολίες ακόμα και για τους 

στόχους που θέτουν μπροστά μας οι κανονισμοί.  Θα χρειαστεί πολλή δουλειά.  Ο 

τομέας του περιβάλλοντος είναι ο τομέας ίσως στον οποίο έχει μείνει η εφαρμογή των 

νομοθεσιών πολύ πίσω και νομίζω ότι δεν πρέπει να δημιουργούμε, αν θέλετε, και 

ψευδαισθήσεις στους πολίτες για το πότε μπορούν πραγματικά να λυθούν τα 

προβλήματα.  Ίσως το τελευταίο χρονοδιάγραμμα να υπάρχει περιθώριο για να το 

φέρουμε πιο μπροστά.  Το χρονοδιάγραμμα δηλαδή που αναφέρεται σε 35% των 

ποσοτήτων. αντί το 2020 να πάμε το 2018, για παράδειγμα.  Αλλά δε νομίζω ότι στο 

πρώτο στάδιο, που είναι ουσιαστικός σχεδιασμός, υπάρχει η δυνατότητα για αλλαγή 

των ημερομηνιών.  Επαναλαμβάνω, όχι για να αφήσουμε τον κρατικό μηχανισμό, τη 

δημόσια υπηρεσία, να προχωρεί με την άνεσή του, αλλά κύρια για να μη δημιουργούμε 

ψευδαισθήσεις στους πολίτες.  Είναι προβλήματα σοβαρά, γι’ αυτό θα πάρει χρόνο η 

επίλυσή τους.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 



 76

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Περδίκης έχει έναν καταπληκτικό τρόπο να ασκεί με έναν 

έμμεσο τρόπο, πλην όμως ολοφάνερο για κάποιον που τον παρακολουθεί προσεκτικά, 

μια κριτική ενάντια σε αυτή την κυβέρνηση, την οποία είμαι υποχρεωμένος να 

υιοθετήσω, όχι βέβαια από αντιπολιτευτική διάθεση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Από συμπάθεια προς τον κ. Περδίκη. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όχι, δεν είναι από συμπάθεια ούτε από αντιπολιτευτική εκκίνηση.  Έχει απόλυτο 

δίκαιο ο κ. Περδίκης, που δεν πήρε καμία απάντηση από όσους μίλησαν 

προηγουμένως από την πλευρά της συμπολίτευσης, ως προς το εξής, που δεν αφορά 

αυτό καθαυτό το νομοθέτημα, αλλά αφορά συμπληρωματικά και στην προέκτασή του το 

εξής ζήτημα:  Ότι καμία κυβέρνηση, ιδιαίτερα αυτή που έχουμε μπροστά μας -και γι’ 

αυτή συζητούμε- δεν έχει συγκεκριμένη πολιτική για την ανακύκλωση.  Αν υπήρχε η 

πολιτική για την ανακύκλωση, που δεν αφορά βέβαια αυτό το νομοθέτημα ούτε κανένα 

άλλο το οποίο δεν υπάρχει, τότε τα πράγματα θα ήταν διαφορετικά, ενδεχομένως, με τα 

χρονοδιαγράμματα σε σχέση με τους χώρους υγειονομικής ταφής.   

 Για το ζήτημα των κανονισμών ουδείς αμφιβάλλει ότι πρόκειται για ένα επίτευγμα 

το οποίο αφορά συμμόρφωση με το κοινοτικό κεκτημένο, προβλέπονται συνθήκες 

παρακολούθησης και μέτρησης της κατάστασης στους υγειονομικούς χώρους ταφής, 

που μπορεί κάποιος, όταν τα δει γραμμένα πάνω στο χαρτί, μέτρηση αερίων, μέτρηση 

θερμοκρασίας, χημική εξακρίβωση των λιμναζόντων υδάτων κ.λπ., να έχει την αίσθηση 

ότι αγγίζουν τα όρια χειρουργείου νοσοκομείου.  Όλα αυτά είναι ωραία και θαυμάσια.  

∆εν είναι γι’ αυτό που μιλάμε όμως.  Μιλάμε για ολοκληρωμένη πολιτική, για 

συγκεκριμένη πολιτική.  Και είναι καθήκον μας, όταν έχουμε αυτά τα νομοθετήματα 
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μπροστά μας, που είναι καίριας σημασίας και που βέβαια όμως στην προέκτασή τους 

δεν μπορούν παρά να αγγίζουν τη γενικότερη πολιτική που πρέπει να υπάρχει…  Εγώ 

θα συμφωνήσω, ναι, ότι στον τομέα εκείνο που θα βοηθούσε πάρα πολύ τη σύντμηση 

των προθεσμιών στο υπό συζήτηση νομοθέτημα, που είναι βέβαια η διαχείριση των 

αποβλήτων μέσω της ανακύκλωσης έχουμε αποδειχθεί ελλειμματικοί.  Ως προς την 

πάγια αρχή η οποία υπάρχει στην περιβαλλοντική προστασία ότι ο ρυπαίνων πληρώνει 

ή ο παραγωγός των στερεών αποβλήτων φέρει το οικονομικό βάρος για την 

ορθολογιστική διαχείρισή τους, αυτά είναι γενικές αξίες με αξιωματική σημασία, είναι εκεί 

και μπορεί να είναι καλές για μια ακαδημαϊκή διάλεξη ή για να τις επαναλαμβάνουμε στη 

Βουλή.  Όταν όμως έρθει η ώρα να υλοποιήσουμε αυτή την πολιτική βούληση που 

πρέπει να υπάρχει, θα πρέπει να είμαστε και ταχείς, θα πρέπει να προλαβαίνουμε και 

θα πρέπει, ναι, να επισημάνουμε ότι κάποια ζητήματα δεν μπορούν να προχωρήσουν, 

γιατί δεν έχουμε πολιτική· και δεν έχουμε πολιτική στο ζήτημα αυτό.  Πρέπει να 

εφεύρουμε πολιτική, πρέπει να επινοήσουμε, για να μπορέσουμε να βοηθηθούμε και σε 

νομοθετήματα του είδους αυτού που βάζουν προθεσμίες οι οποίες εκτείνονται κατά το 

μάλλον ή ήττον -να μην πω στο άπειρο- σε ένα βάθος χρόνου, που δεν ξέρω αν αυτή η 

γενιά θα είναι σε θέση να αντιληφθεί, όταν και εφόσον θα υλοποιηθούν οι προοπτικές 

αυτές.   

 Πρέπει, λοιπόν, κοντολογίς, κύριε Πρόεδρε, να ασχοληθεί η εκτελεστική εξουσία με 

την εκπόνηση αυτής της πολιτικής ολοκληρωμένα, κατά τρόπο που θα τη βοηθήσει 

αξιόπιστα όχι μόνο να καλύψει τα προβλήματα που αντιμετωπίζουμε στο περιβάλλον, 

αλλά και να βοηθήσει στη σύντμηση των προθεσμιών με παράπλευρες και 

συμπληρωματικές ενέργειες που αφορούν κύρια νομοθετήματα, όπως το υπό 

συζήτηση. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Η κ. Βασιλείου. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή αντιλαμβάνομαι ότι και οι δύο πλευρές έχουν δίκαιο, θα 

ήθελα να κάμω μία εναλλακτική πρόταση.  Στην υιοθέτηση νέων μέτρων τα οποία 

αντιλαμβάνομαι ότι θα είναι δύσκολο να εφαρμοστούν πριν από το 2000, δηλαδή να 

έχουμε την επιτυχία που θέλουμε πριν από το 2010, εισηγούμαι όπως οι δύο πρώτες 

ημερομηνίες μείνουν και η τρίτη ημερομηνία, για να έχουμε και εμείς ένα chance να 

δούμε να συμπληρώνεται αυτή η δουλειά, διότι ως το 2020 εννά λίγο δύσκολο, να είναι 

το 2016 -εισήγησή μου- ούτως ώστε να συμπληρωθεί το όλο έργο μέχρι το 2016.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  

 Ο κ. Κληρίδης. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς θα ήθελα να υπενθυμίσω ότι, όταν βάζουμε κάποιες 

προθεσμίες στη νομοθεσία που αφορά την υιοθέτηση του κοινοτικού κεκτημένου, 

αναλαμβάνουμε και κάποιες υποχρεώσεις έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  ∆εν είναι 

δηλαδή η ιστορία με τις εκλογές της ΠΕΠ, που κάθε έξι μήνες ψηφίζουμε παράταση, 

ούτε τα κρεβατάκια και οι ομπρέλες στις παραλίες, που κάθε έξι μήνες και πάλι 

κάμνουμε το ίδιο πράγμα, ούτε οι σχολικές εφορίες.  Το λέω αυτό, διότι πρέπει να 

είμαστε σίγουροι ότι οι προθεσμίες οι οποίες θα υιοθετηθούν θα τηρηθούν, διαφορετικά 

θα πληρώνουμε και πρόστιμα στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Κατά συνέπεια, αν είναι η 

θέση της κυβέρνησης ότι δεν μπορεί νωρίτερα να υλοποιήσει αυτό το πρόγραμμα, τότε 
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ας μην προσπαθήσουμε εμείς να επιβάλουμε νωρίτερα υλοποίηση, διότι δεν μπορεί να 

υπάρξει παράταση· θα υπάρξουν πρόστιμα απ’ εκεί και πέρα.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ. 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παίρνω το λόγο απλά για να επισημάνω κάτι.  Κατανοητή η 

προσπάθεια του συνάδελφου Ερωτοκρίτου, αλλά δεν είμαι βέβαιος αν, με την 

επισήμανση, για ένα τόσο σοβαρό πρόβλημα και την προοπτική προσπάθειας λύσης 

του, ότι δεν έχει πολιτική η κυβέρνηση σήμερα, ώστε να αντιληφθεί κάποιος ότι υπήρχε 

πολιτική και καταργήθηκε τους τελευταίους μήνες, είναι αυτό που εννοεί.  Εγώ απλά 

θέλω να πω ότι για πάρα πολλά χρόνια γνωρίζει ο αγαπητός Ρίκκος ότι οι δήμοι της 

Λεμεσού, της μείζονος Λεμεσού, και μελέτες είχαν και εμπειρογνώμονες έφεραν για 

δημιουργία χώρου υγειονομικής ταφής των στερεών αποβλήτων, όμως, σε επίπεδο 

κυβέρνησης, το Υπουργείο Εσωτερικών πάμπολλες φορές έλεγε ότι «θα λύσουμε 

συνολικά αυτό το πρόβλημα, γι’ αυτό περιμένετε».  Ε, περιμένουμε.  Τώρα με 

ρεαλιστικό πρόγραμμα, νομίζω, είναι που θα προσπαθήσουμε να λύσουμε το 

πρόβλημα. 

(Πολλοί βουλευτές σηκώνουν τα χέρια, για να πάρουν το λόγο.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ποιος απ’ όλους;   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Εννά δευτερολογήσετε όμως.  Θα δώσω το λόγο στον κ. Πρόδρομου και μετά και 

σε άλλους που πρωτολόγησαν. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, οι κανονισμοί καλώς έχουν.  Εγώ δεν έχω... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Χρυσοστόμου, να παρακαλέσω να με αντικαταστήσετε στην έδρα.  

Συγνώμη, κύριε Προδρόμου.  Παρακαλώ. 

 (Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα ο βουλευτής κ. 

Άριστος Χρυσοστόμου.) 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 ...δεν έχω υπόψη μου αν με βεβαιότητα θα μπορούσαμε, κατ’ ευχήν, να 

συντμήσουμε τις προθεσμίες που εισηγείται η κ. Βασιλείου.   

 Έχω όμως να πω κάτι άλλο, διότι, βεβαίως, ακούγοντας το συνάδελφο, τον κ. 

Ερωτοκρίτου, που έχει απόλυτο δίκαιο, και δεν αντιλαμβάνεται σωστά η συμπολίτευση 

ή ο κ. Λαμάρης ή οποιοσδήποτε άλλος, όταν...  Η συζήτηση εδώ δεν είναι αν υπήρχε 

πολιτική και τώρα δεν υπάρχει.  Το θέμα αυτό στη Βουλή είχε τεθεί στην επιτροπή 

Περιβάλλοντος από την προηγούμενη θητεία.  Και το θέμα δεν ήταν η υγιεινή ταφή, η 

οποία κακώς εγίνετο όπως εγίνετο.  Τα προβλήματα τα υπενθύμισε η κ. Μαύρου και θα 

είχαμε πολλά όλοι μας να πούμε.  Το θέμα ήταν να κάνουμε ένα βήμα παραπέρα.  Και η 

πραγματική ευρωπαϊκή πολιτική, αν θέλουμε να χρησιμοποιήσουμε τον όρο, δηλαδή η 

σύγχρονη πολιτική, θα ήταν να αξιοποιήσουμε αυτά τα απόβλητα, όχι απλώς θάβοντάς 

τα στα σπλάχνα της γης, που είναι η τελευταία λύση, αλλά με την ανακύκλωση που έχει 

αναφέρει ο κ. Ερωτοκρίτου, σχολιάζοντας τα όσα είπε και ο κ. Περδίκης, που βεβαίως 

δε χρειάζεται να πω εγώ αν έχει μια κριτική άποψη· ο ίδιος το ξέρει, εσείς τα ακούτε, ο 
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κόσμος μάς ακούει.  Και καλώς υπάρχουν κριτικές απόψεις για την οποιαδήποτε 

κυβέρνηση· εδώ είμαστε κοινοβούλιο.   

 Θα πω όμως ότι εδώ εγείρεται ένα θέμα για τη σημερινή συμπολίτευση, διότι 

πράγματι πρέπει να γίνει κεντρικός σχεδιασμός, είναι ένα σχέδιο το οποίο θα στοιχίσει 

πάρα πολλά λεφτά, αξίζει και πρέπει να γίνει.  Είναι απ’ αυτά τα μεγάλα περιβαλλοντικά 

σχέδια τα οποία διερωτόμαστε αν θα έχουμε τη δυνατότητα να κάνουμε και θα έλεγα 

στη σημερινή κυβέρνηση, στη συμπολίτευση και ειδικότερα στο ΑΚΕΛ:  Ιδού η Ρόδος, 

ιδού και το πήδημα!  ∆ιότι οι προτάσεις που υπάρχουν -και υπάρχουν προτάσεις- είναι 

κυρίως για σχέδια ιδιωτικής χρηματοδότησης.  Είναι κατεξοχήν και καθαρά τομέας στον 

οποίο μπορούμε να αξιοποιήσουμε την ιδιωτική συμμετοχή, γιατί έχει κάτι από το οποίο 

θα αποκομίσουμε όφελος, που είναι η χρήση των υλικών που θα ανακυκλωθούν, που 

είναι η παραγωγή, ενδεχομένως, ενέργειας, αν γίνει όντως ένα σύγχρονο εργοστάσιο 

κ.λπ. κ.λπ.   

 Επομένως, ολόκληρο το κοινοβούλιο πρέπει να πιέσει την κυβέρνηση και η 

κυβέρνηση, δυστυχώς -είτε σας αρέσει είτε όχι- δυστυχώς, είναι αυτή που έχουμε.  Αυτή 

θα πιέσουμε, διότι πρέπει να πάρει μία τέτοια απόφαση, διότι εγώ προσωπικά δε 

βλέπω να λαμβάνονται τέτοιες αποφάσεις για μεγάλα έργα, περιβαλλοντικά ή άλλα, τη 

στιγμή που έχουμε αυτή την άλλη δαμόκλειο σπάθη της εναρμόνισης, που είναι οι 

δείκτες οι οικονομικοί κ.λπ. κ.λπ.  Άρα, λοιπόν -δε θέλω να φύγω από το θέμα- είναι ένα 

θέμα, είναι ένα από τα μεγάλα σχέδια που πρέπει να κάνει η Κύπρος.  Πρέπει να 

προχωρήσουμε πέρα από την τυπική συμμόρφωση με τους κανονισμούς, όσον αφορά 

τις μεθόδους υγιεινής ταφής που έχουμε σήμερα, και, για να το κάνουμε αυτό, θέλουμε 

πολιτική απόφαση από την κυβέρνηση.  Εμείς θα στηρίξουμε την κυβέρνηση, αν πάρει 

μία απόφαση να κάνει ένα τέτοιο σχέδιο και δε βλέπουμε άλλο τρόπο να γίνει ένα τέτοιο 

έργο, παρά να χρηματοδοτηθεί, μάλιστα ιδιωτικά, όπως τα αεροδρόμια. 
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 Φυσικά, το επίμαχο θέμα είναι οι καλύτερες αποφάσεις για το περιβάλλον και θα 

πρέπει να συνηθίσουμε στην ιδέα ότι μπορεί και να στοιχίζουν.  Αν αναφέρθηκα στην 

πολιτική χρηματοδότησης, είναι για να πω ότι δε θα ήταν εμπόδιο και δε θα ήταν μη 

ρεαλιστικό σήμερα -το λέω αυτό για κάποια σχόλια που έκανε η κ. Μαύρου, με την 

οποία συμφωνώ για τις προθεσμίες μεν, αλλά δε συμφωνώ ότι δε θα ήταν ρεαλιστικό 

σήμερα να αναζητήσουμε ένα σχέδιο συνολικής διαχείρισης για όλη την Κύπρο και όχι 

μόνο για τη Λεμεσό -βεβαίως, δεν εννοούσε αυτό ο συνάδελφος, παράδειγμα έφερε- 

σχέδιο συνολικής διαχείρισης για όλη την Κύπρο, με τη δυνατότητα να γίνεται 

ανακύκλωση των υλικών και βεβαίως να έχουμε όλα τα άλλα παρεμφερή οφέλη και 

φυσικά τη μικρότερη επιβάρυνση στο περιβάλλον, που δεν την επιτυγχάνουμε με 

αυτούς τους κανονισμούς, αλλά μένει το ζητούμενο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

 Παρακαλώ. 

Γ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σίγουρα ο τομέας της διαχείρισης των στερεών αποβλήτων είναι 

ένας τομέας που, όταν τοποθετείται κάποιος, ιδιαίτερα από την πλευρά του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού, πρώτα θα πρέπει να κάνει την αυτοκριτική του, ως ενός 

κόμματος το οποίο κυβέρνησε τον τόπο για δέκα χρόνια, και πραγματικά, τα τελευταία 

δέκα χρόνια, ο τομέας της διαχείρισης των στερεών αποβλήτων ήταν σε πρωτόγονη 

κατάσταση και στους χώρους όπου αποθέταμε τα αστικά στερεά απόβλητα, αλλά, θέλω 

να τονίσω, ιδιαίτερα στους χώρους των αγροτικών περιοχών.  Υπάρχουν αγροτικές 

περιοχές που τα στερεά απόβλητα τοποθετούνται στις αυλές των γειτονιών.  Και για 

δέκα χρόνια η κυβέρνησή μας δεν έκανε τίποτε!   
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 Σ’ ό,τι αφορά τους τέσσερις χώρους διαχείρισης των στερεών αποβλήτων, της 

Αγίας Μαρινούδας, του Κοτσιάτη, στο Βατί και στην περιοχή της Λάρνακας-

Αμμοχώστου, πράγματι, η κατάσταση είναι τραγική.  Όμως πρέπει να πούμε ότι, έστω 

και σ’ αυτούς τους τρεις μήνες που ανέλαβε η νέα κυβέρνηση, ιδιαίτερα στο θέμα της 

μετακίνησης του σκυβαλότοπου της Αγίας Μαρινούδας υπάρχει εξέλιξη.  Έχει εξευρεθεί 

ο χώρος, είμαστε στο στάδιο της προσφοροδότησης και μέσα στους επόμενους τρεις 

μήνες, ως πρότυπο, θα δημιουργηθεί ένας σύγχρονος χώρος υγειονομικής ταφής 

αποβλήτων και απ’ εκεί και πέρα είναι θέμα πώς θα αντιμετωπίσουμε τους 

υφιστάμενους σκυβαλότοπους.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, όχι διαλογική συζήτηση! 

Γ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ναι, καταλαβαίνω την αγωνία σας.  Σίγουρα είναι ένα θέμα για το οποίο θα 

δοκιμαστεί η κυβέρνηση.  Και εμείς θα παρακολουθούμε το πώς θα εφαρμόσει αυτά τα 

οποία ψηφίσαμε ως νομοθετήματα και ως κανονισμούς, αλλά είναι γεγονός ότι 

προχωρά με κάποιους ρυθμούς σωστούς.  Υπάρχει ο προγραμματισμός και για το 

σκυβαλότοπο της Αγίας Μαρινούδας, που θα μεταφερθεί στις Γωνιές Επισκοπής, και 

για τους άλλους τρεις σκυβαλότοπους που θα δημιουργηθούν σε όλη την Κύπρο.  Γι’ 

αυτό, νομίζω ότι χρειάζεται λίγη υπομονή, για να κρίνουμε και τη νέα κυβέρνηση και 

στον τομέα της ανακύκλωσης των υλικών, που πιστεύω ότι μπορεί μέσα στις 

προθεσμίες που τίθενται να υλοποιηθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου και μετά ο κ. Περδίκης. 
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Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν έκαμα καμία αναφορά για καμιά συγκεκριμένη περιοχή, 

παρά το ότι προηγούμενοι συνάδελφοι αναφέρθηκαν, ο μεν κ. Κωνσταντίνου έχει 

αναφερθεί στην Αγία Μαρινούδα, ο δε κ. Λαμάρης στη Λεμεσό.  Όμως εγώ δεν μπορώ 

να δεχτώ τη λογική να επικεντρώνομε την επίλυση αυτού του κεντρικού ζητήματος 

περιφερειακά ούτε ακόμα και από δημοσιονομική άποψη.  Γιατί;  Γιατί θα πρέπει πρώτα 

να υπάρχει πολιτική βούληση κεντρικά, για να μπορέσουμε να μιλήσουμε για 

περιφερειακή κατανομή.   

 Είπε ο κ. Προδρόμου για ένα σοβαρό πρόβλημα, που θα συμφωνήσω μαζί του,  

για έλλειψη κονδυλίων αλλά και χρημάτων που θα πρέπει να εξευρεθούν.  Όμως δε θα 

μπορούσε να λυθεί αυτό το ζήτημα μέσω υιοθέτησης μιας πραγματικά γνήσιας 

πολιτικής βούλησης, για να αντιμετωπίσουμε το θέμα αυτό;  Η πρόταση είναι οι φόροι.  

Φορολογίες που επιβάλλονται στην Ευρώπη...  Κάνει μια χειρονομία ότι συμφωνεί μαζί 

μου ο κ. Περδίκης -το εκλαμβάνω ως επιδοκιμασία- αλλά πώς θα εκπονηθεί αυτή η 

πολιτική, όταν αντιμετωπίζουμε όλα τα θέματα αποσπασματικά;  Σήμερα το να 

απολαμβάνεις μία όαση πρασίνου ή ως πολίτης να έχεις το δικαίωμα να συμμετέχεις 

στην απόλαυση αυτού που όλοι αποκαλούμε περιβάλλον... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, να περιοριστούμε στο θέμα μας.  

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Περιορίζομαι, κύριε Πρόεδρε· δε νομίζω να έχω υπερβεί τα όρια!  

 ...προϋποθέτει την πληρωμή κάποιων χρημάτων.  Είναι οι λεγόμενοι “πράσινοι 

φόροι”, που και δημοσιονομικά φέρνουν χρήματα στα ταμεία, αλλά καλλιεργούν και την 

αγωγή και την παιδεία αναφορικά με την προστασία του περιβάλλοντος.   
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 Εγώ δεν έχω ακούσει καμιά ιδέα από την πλευρά της σημερινής κυβέρνησης 

αναφορικά με ευφάνταστες και επινοητικές πολιτικές που εφαρμόζονται στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση προς αυτή την κατεύθυνση.  Το μόνο που ακούσαμε ήταν ότι ο 

συγκεκριμένος δήμος στη Λεμεσό -ή δεν ξέρω πού αλλού- είχε αποφασίσει να επέμβει 

στο νεκροταφείο στο Βατί, όπου θάβονται τα σκουπίδια, και ότι ο δήμος δεν μπόρεσε να 

προχωρήσει, που τυγχάνει κατά σύμπτωση να πρόκειται περί δήμου με δήμαρχο που 

εκλέγεται από το ΑΚΕΛ, γιατί τότε η κυβέρνηση του είπε: «Να μην το κάνεις, γιατί εγώ 

θα εκπονήσω συλλογική πολιτική».  ∆ε νομίζω το θέμα να μπορεί να επιλυθεί με αυτό 

τον τρόπο, εάν θέλουμε μια γνήσια και ειλικρινή συζήτηση μεταξύ μας.  Το θέμα είναι 

άλλο.  Έχουμε κεντρική πολιτική;  Αν δεν έχουμε, να επινοήσουμε.  Πρέπει να βρούμε 

χρήματα;  Αν δεν έχουμε, να φροντίσουμε τρόπο να βρούμε χρήματα.  Εάν θέλετε να 

συζητούμε σοβαρά και να συμφωνούμε σ’ αυτά που λογικά μπορούμε να 

συμφωνήσουμε, δεν είναι σωστό ούτε περιφερειακά να μεταθέτουμε το πρόβλημα, αλλά 

ούτε και επειδή σε κάποια δημαρχία, κατά συγκυρία, οι δήμαρχοι είναι δικοί μας θα 

πρέπει -επειδή, ενδεχομένως, θα πρέπει να μας ακούν κάποιοι πολίτες από τις 

συγκεκριμένες εκλογικές περιφέρειες- να καλύπτουμε τους δημάρχους τους δικούς μας, 

ρίχνοντάς τα όλα στην προηγούμενη κυβέρνηση και ξεχνώντας ότι εμείς κυβερνούμε 

τώρα και στο μέλλον πρέπει να δούμε και είναι δικό μας καθήκον να εκπονήσουμε 

πολιτική σαν κυβέρνηση που είστε, κύριε Λαμάρη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης, μετά η κ. Μαύρου και μετά ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, επειδή αντιλαμβάνομαι ότι ενδιαφέρει 

ιδιαίτερα την αντιπολίτευση, τη σημερινή αντιπολίτευση και χθεσινή συμπολίτευση, ο 

χαρακτήρας, η ποιότητα και η ένταση του κριτικού μου λόγου, να μου επιτρέψετε να πω 
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δυο πράγματα.  Βεβαίως και κρίνω και κατακρίνω τη σημερινή κυβέρνηση!  Αλλά ξέρετε 

πότε;  Όταν αντιγράφει την προηγούμενη!  Όταν αδυνατεί να εφαρμόσει, έστω και σε 

αρχικό επίπεδο, σε αρχικό στάδιο, το όραμα εκείνο που καταγράφεται στο πρόγραμμά 

της.  Γιατί το πρόγραμμα της κυβέρνησης, της παρούσας κυβέρνησης, έχει το στοιχείο 

του οράματος που δεν υπήρχε στα δέκα χρόνια διακυβέρνησης της προηγούμενης 

κυβέρνησης.  Έχει το στοιχείο της τοποθέτησης που δεν υπήρχε στα δέκα χρόνια της 

προηγούμενης κυβέρνησης.  Έχει το στοιχείο του “αιέν αριστεύειν”, αγαπητοί 

συνάδελφοι της δεξιάς, του “αιέν αριστεύειν” που σημαίνει να στοχεύεις ψηλά και να 

διεκδικείς με πάθος αυτούς τους στόχους, πράγμα που δεν υπήρχε στην προηγούμενη 

κυβέρνηση.  Ε, και όταν βλέπουμε στα πρώτα βήματα της νέας κυβέρνησης, για 

διάφορους λόγους, τους οποίους, αν θέλετε, τους συζητούμε, να αντιγράφεται η 

προηγούμενη πρακτική, ε, τότε μας θλίβει, ιδιαίτερα όταν μιλάμε για θέματα 

περιβάλλοντος.  Μιλάμε για το θέμα “περιβάλλον”, το κύριο περιβαλλοντικό πρόβλημα 

που έχει η Κύπρος, στο οποίο έχουμε χαρακτηριστεί σαν πρωταθλητές, που είναι το 

θέμα της παραγωγής και της διαχείρισης των στερεών αποβλήτων.   

 Έχει εκδοθεί μόλις τελευταία από το Ευρωπαϊκό Γραφείο Περιβάλλοντος μία 

κεττάπα...  Είναι η εκτίμηση των περιβαλλοντικών πραγμάτων στην Ευρώπη, σ’ όλη την 

Ευρώπη.  Στο κεφάλαιο των στατιστικών για την παραγωγή σκουπιδιών -αναφέρονται 

στα οικιακά απόβλητα και όχι γενικά στα σκουπίδια, υπάρχουν πολλών λογιών 

σκουπίδια- σας πληροφορώ, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι η Κύπρος είναι πρώτη σ’ 

ολόκληρη την Ευρώπη με εξακόσιους εβδομήντα επτά τόνους, συγνώμη κιλά, ανά 

κεφαλή! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πάμε καλά στην καθαριότητα... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Είμαστε η πρώτη χώρα στην Ευρώπη και μας πλησιάζει ελαφρώς η Ελβετία και η 

Ισλανδία.  Πρώτη χώρα είναι η Κύπρος!  Τι θα κάνουμε γι’ αυτό;  Θα πρέπει να 

βρίσκουμε τα παραθυράκια, τις παρεκκλίσεις, για να διαιωνίσουμε αυτή την κατάσταση;  

Ή θα πρέπει να βάλουμε αυστηρές πολιτικές, όπως κάναμε για το κάπνισμα, όπως 

κάναμε για τις πινακίδες, πρόσφατα, που, ναι, είμαστε ίσως η πιο αυστηρή χώρα στην 

Ευρώπη σ’ αυτά τα θέματα και σε πολλούς άλλους τομείς.   

 Όταν συνειδητοποιούμε ότι δεν πάμε καλά σ’ έναν τομέα, πρέπει να εφαρμόζουμε 

αυστηρή πολιτική, όχι να είμαστε χαλαρά και λάιτ, όπως, δυστυχώς, είναι αυτό το 

νομοσχέδιο που έχουμε μπροστά μας, η πρόταση του κανονισμού όσον αφορά τα 

βιοαποικοδομούμενα σκουπίδια ή απόβλητα.  ∆εν υπάρχει όραμα σ’ αυτό που 

βλέπουμε μπροστά μας.  Και μάλιστα, όταν έρχεται απάντηση μετά από τρεις 

εβδομάδες από την Υπηρεσία Περιβάλλοντος και σου λέει: «Ξέρεις, δεν είναι η πρώτη 

φορά που το κάναμε αυτό· το κάναμε και για τις συσκευασίες».  Και ζητούμε από την 

Ευρωπαϊκή Ένωση να μας δώσει τη μάξιμουμ χαλάρωση, όπως και στην Ελλάδα και 

την Πορτογαλία και την Ιρλανδία· πάμε με τους ουραγούς, τους τελευταίους στην 

Ευρώπη, συνεχώς.  Και γιατί, παρακαλώ, στα θέματα περιβάλλοντος -η προηγούμενη 

κυβέρνηση και, δυστυχώς, συνεχίζει και η σημερινή κυβέρνηση- ψάχνουμε να βρούμε 

την παρέκκλιση, ψάχνουμε να βρούμε τον τρόπο να ξεφύγουμε από τις οδηγίες, 

ψάχνουμε να βρούμε την καθυστέρηση στα θέματα περιβάλλοντος και στην υγεία, ενώ 

στα άλλα θέματα της εναρμόνισης... ε, σ’ ένα μεγάλο βαθμό έχουμε εναρμονιστεί και 

έχουμε γίνει και πρωταθλητές, κατά κάποιους!  Γιατί στο περιβάλλον, στα καύσιμα, στην 

ενέργεια, είμαστε ουραγοί και θέλουμε να παραμείνουμε ουραγοί;  Γιατί τη συγκεκριμένη 

παρέκκλιση -γιατί περί παρέκκλισης πρόκειται, έστω και νομιμοποιημένης... 

Ε. ΜΑΥΡΟΥ: 

 Ε, είναι... 
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είναι παρέκκλιση, διότι είναι ένα παραθυράκι που δίνεται σ’ εκείνες τις χώρες που 

αυτή τη στιγμή το 85% των σκουπιδιών τους το δίνουν στους ΧΥΤΑ.  Εμείς δεν έχουμε 

καν ακόμα ένα ΧΥΤΑ.  Κανονικά δε θα έπρεπε να δοθεί το δικαίωμα στην Κύπρο να 

κάνει χρήση αυτού του παραθύρου, αυτής της επιπλέον χρονικής διάρκειας των 

τεσσάρων χρόνων.  Με κάποιο τρόπο το “κερδίσαμε”.  Μπράβο στους τεχνοκράτες που 

το “κέρδισαν”, ζημιά του Κύπριου καταναλωτή, του Κύπριου πολίτη, του κυπριακού 

περιβάλλοντος όμως!  Και γιατί να διεκδικήσουμε εμείς μόνοι και η Ελλάδα αυτή την 

παρέκκλιση;  «Γιατί δεν μπορούμε», λένε.  Πώς;  Πώς το τεκμηριώνουν;  Τρεις 

βδομάδες περιμέναμε στοιχεία.  Εγώ σας λέω ότι οι ανακυκλωτές, αυτοί που μαζεύουν 

το χαρτί -γιατί και το χαρτί είναι μέσα σ’ αυτά τα υλικά τα βιοαποικοδομούμενα, που, 

όταν μπει στο χώμα θα λιώσει, έτσι;- δηλώνουν ότι σε τέσσερα χρόνια μπορούν να 

πιάσουν αυτό το ποσοστό και να φέρουν την Κύπρο μέσα στα όρια που λέει η 

ευρωπαϊκή οδηγία.   

 Γιατί δε μας έφερε η εκτελεστική εξουσία στοιχεία που να αποδεικνύουν το 

αντίθετο;  Και η μόνη τεκμηρίωση που μας έφερε είναι:  «ξέρετε, αυτό το έχουμε 

ξανακάνει σε πολλές περιπτώσεις για το περιβάλλον».  Ε, ευχαριστώ πολύ!  ∆ηλαδή 

είμαστε ουραγοί και παραμένουμε ουραγοί.  Ε, δεν το δέχομαι αυτό!  Αν θέλετε και ως 

μέλος του οράματος που καταγράφεται στο πρόγραμμα της κυβέρνησης 

Παπαδόπουλου, όπου εκεί λέει και για την “πράσινη φορολογία”, αγαπητέ συνάδελφε -

και είναι η πρώτη φορά που καταγράφεται πολιτικά αυτός ο στόχος, για την “πράσινη 

φορολογία”, και πολλά άλλα περιβαλλοντικά- δε δέχομαι αυτή την κατάθεση ενός 

κανονισμού που έρχεται από το παρελθόν.  Πρέπει να δούμε μπροστά. 

 Γι’ αυτό, πιστεύω ότι, πέρα από το να παραμείνουμε στο γράμμα της οδηγίας, 

όπως είναι...  Θα υποστηρίξω την εισήγηση της συναδέλφου, της κ. Βασιλείου, να 
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δούμε αν μπορεί να γίνει μία χρονική μετατόπιση στα άλλα δύο όρια, που αφορούν το 

2012 και το 2020, αλλά νομίζω ότι πρέπει να υπάρξει μία στοχοθέτηση που να είναι 

προς τα μπροστά και όχι προς τα πίσω. 

 Ευχαριστώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Για να βλέπετε το ίδιο όραμα! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Βλέπουμε το ίδιο όραμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Μαύρου. 

Ε. ΜΑΥΡΟΥ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου ουσιαστικά παράθεσε τις ιδέες που περιλαμβάνονται στο 

πρόγραμμα της νέας κυβέρνησης σε σχέση με το περιβάλλον και αυτό είναι ευχάριστο.  

Ελπίζω να σημαίνει ότι θα στηρίξει η αντιπολίτευση την κυβέρνηση στην προσπάθειά 

της να καλύψει το δρόμο που χάσαμε τα τελευταία δέκα χρόνια.   

 Στο πρόγραμμα της νέας κυβέρνησης υπάρχουν και στόχοι, υπάρχει και 

προγραμματισμός, υπάρχει και διάθεση να αντιμετωπιστούν αυτά τα προβλήματα.  ∆εν 

είναι προβλήματα που λύνονται από τη μια μέρα στην άλλη, αλλά τα αντιμετωπίζουμε 

με απαιτήσεις από τους εαυτούς μας και χωρίς να αναζητούμε παραθυράκια και χωρίς 

να ζητούμε παρεκκλίσεις.  Είναι, λοιπόν, προς πίστιν της σημερινής κυβέρνησης το ότι 

κάνει τις διακηρύξεις πολλών χρόνων, σήμερα, με την κατάθεση τούτων των 

κανονισμών, πράξη.  Βεβαίως, θα παρακολουθούμε, θα είμαστε απαιτητικοί, θα 

κρίνουμε και θα επικρίνουμε και θα καταγγέλλουμε, αν χρειάζεται, οποιαδήποτε 

καθυστέρηση.  Εάν θα φτάσουμε στο στάδιο της χρηματοδότησης, που ελπίζω να 

φτάσουμε σύντομα, τότε υπάρχουν πολλές επιλογές, πέρα από τη μια που μονότονα 



 90

επαναλαμβάνει ο κ. Προδρόμου.  Υπάρχουν πολλοί δρόμοι που ανοίγονται στα πλαίσια 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης για χρηματοδότηση τέτοιων πρωτοβουλιών, που ελπίζω 

σήμερα το κράτος, με τη νέα ηγεσία, να έχει και τη διάθεση και τη δυνατότητα να 

αναζητήσει κάτι που δε συνέβαινε στο παρελθόν.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα δώσω το λόγο στον κ. Προδρόμου, μετά στον κ. Λαμάρη και θα θεωρήσω ότι 

το θέμα έχει εξαντληθεί και θα το θέσω προς την ολομέλεια να αποφασίσει. 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η συζήτηση δεν μπορεί να γίνεται σε επίπεδο προγραμμάτων.  

∆εν είναι προεκλογική περίοδος.  Εδώ υπάρχει κυβέρνηση.  Αν η κυβέρνηση αυτή 

ήθελε να κάνει κάτι άλλο απ’ αυτό που έφερε εδώ, με αυτούς τους κανονισμούς, θα το 

έκανε.  Αυτό θέλει να κάνει και αυτό κάνει.  Και έχει δίκαιο ο κ. Περδίκης, όπου κι αν 

ανήκει.  Εδώ συζητούμε προτάσεις, θέσεις, αρχές.  Εγώ δε θα μπω στον πειρασμό ούτε 

να πω ότι υποστηρίζω τον άλφα βουλευτή συνάδελφο ούτε το βήτα, αναλόγως από 

ποια πλευρά των εδράνων είναι.  Εδώ έχουμε προτάσεις πολιτικής.  Όσο και να μας 

λένε οι συνάδελφοι, έχουμε αρχίσει να βαριόμαστε σε αυτό το σώμα να ακούμε 

συνέχεια για το πρόγραμμα.  Η κυβέρνηση είναι εκεί και κυβερνά.  Τι πρόγραμμα;  Θα 

κυβερνήσει;  Ε, τότε να ξανακάνουμε εκλογές, αν θέλετε να κριθεί το πρόγραμμά σας. 

 Εγώ λέω ότι έχω αναφερθεί σε συγκεκριμένες προτάσεις, διότι έχουν γίνει 

συγκεκριμένες προτάσεις στην Κύπρο και υπάρχουν και οι μέθοδοι χρηματοδότησης, 

διότι, όση και να δώσει η Ευρωπαϊκή Ένωση -μακάρι να αρκούσαν- δε θα μπορούσαμε 

να χρηματοδοτήσουμε τα όσα χρειάζεται να γίνουν για το περιβάλλον.  Φτάνει όμως να 

υπάρχει η πολιτική θέληση.  Και εδώ θέλω να διορθώσω. η πρόταση για κεντρική 

διαχείριση των αποβλήτων και η μέθοδος χρηματοδότησης ήταν και σε παλαιότερα 
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προγράμματα του Προέδρου Κληρίδη και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Και θα πω, 

ίσως χωρίς να έχει μεγάλη αξία, συνάδελφε κύριε Περδίκη, ότι δεν είναι η πρώτη φορά 

που ακούγεται σε αυτή τη χώρα, στον πολιτικό διάλογο, η ιδέα των “πράσινων φόρων”.  

Για όνομα του Θεού!  Υπάρχει σε προγράμματα, μακάρι να εφαρμοστεί.  Κι αν το λέτε 

και εσείς σήμερα που κάνετε και αλλαγή, φαίνεται...  Μακάρι να γίνει αυτή η αλλαγή.  

Και το έχω πει προηγουμένως:  Αν γίνουν τέτοιες αλλαγές, εμείς θα είμαστε μαζί σας.  

Αλλά δε γίνονται τέτοιες αλλαγές, όταν -έχετε δίκαιο- η εκτελεστική εξουσία εξακολουθεί 

να φέρνει κατά προτεραιότητα αυτά τα χαρτιά και να ψάχνει πώς θα αξιοποιήσουμε 

περιθώρια αποκλίσεων που δίνει η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Αλλά, για να τελειώνει αυτή η 

συζήτηση, εμείς είμαστε εδώ, μαζί στο κοινοβούλιο, για να προωθήσουμε αυτές τις 

απόψεις που είναι κοινές, ούτως ώστε την επόμενη φορά η κυβέρνησή μας, και εκείνη 

μαζί μας, να μη θέλει να αποκλίνει, αλλά να εφαρμόσει αυτή την πολιτική, που λέτε και 

εσείς ότι είναι και δική σας.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ:  

 Κύριε Πρόεδρε, εδώ με σοβαρότητα συζητούμε ακριβώς ένα καυτό και σοβαρό 

θέμα.  Γι’ αυτό η επίκληση από τον κ. Ερωτοκρίτου να μιλούμε σοβαρά νομίζω ότι είναι 

άστοχη.  Πρώτη φορά, πραγματικά, παρουσιάζεται ολοκληρωμένη προσέγγιση για το 

ζήτημα της ολοκληρωμένης διαχείρισης των στερεών αποβλήτων.  Με αδυναμίες;  Με 

αδυναμίες.  Πιθανότατα και με κενά;  Και με κενά.  Εδώ είμαστε, με ευθύνη, να δούμε 

στην πορεία αυτά τα κενά.   

 Θυμήθηκε τους δημάρχους της αριστεράς ο αγαπητός κ. Ερωτοκρίτου.  Εγώ θέλω 

να πω πως ασφαλώς θα είναι συνολική η προσέγγιση αυτού του ζητήματος.  ∆ε θα 



 92

καθορίσουμε εμείς εδώ όμως αν θα είναι ένας σταθμός, δύο σταθμοί, μία μονάδα 

ολοκληρωμένης διαχείρισης ή περισσότερες.  Και να επαναλάβω ότι μιλούμε για μία 

σοβαρή μελέτη εμπειρογνωμόνων από το εξωτερικό, για ολοκληρωμένη διαχείριση των 

στερεών αποβλήτων της Λεμεσού και της Πάφου, με δυνατότητες και χρηματοδότησης 

και επιδότησης, η οποία έμεινε στα χαρτιά, στα συρτάρια του υπουργείου, με τη λογική 

«να δούμε κεντρικά πώς θα λύσουμε το πρόβλημα».  Είδαμε πώς λύθηκε το πρόβλημα.  

Και νομίζω ότι...  Λίγη υπομονή, αγαπητέ Πρόδρομε, τρεις μήνες βαρεθήκατε να μας 

ακούετε.  ∆εν ξέρω αν μετρήσατε πόσο καιρό είπε στα δέκα χρόνια ο Κύπριος πολίτης 

«φτάνει πια».   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, νομίζω ότι έχει εξαντληθεί το θέμα.  Θα θέσω την 

τροποποίηση της κ. Βασιλείου προς ψήφιση. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να ανατρέψω λίγο την τροπολογία;  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τη δική σας τροπολογία;  

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θυμίζω ότι η οδηγία προνοεί 2006-2009-2016 και η πρόταση της κυβέρνησης είναι 

2010-2013-2020.   

Ε. ΜΑΥΡΟΥ: 

 Είναι λάθος τα στοιχεία, κύριε Περδίκη.  ∆εν είναι έτσι η οδηγία! 
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είναι η παρέκκλιση. 

Ε. ΜΑΥΡΟΥ: 

 Στην πρότασή σας ν’ αναφερθείτε, όχι στην οδηγία, διότι στην οδηγία είναι 

διαφορετικά τα στοιχεία. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Η oδηγία θέτει αυτούς τους αριθμούς, τροποποιώντας για... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Περδίκη, η δική σας τροποποίηση πώς κατατίθεται;  

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Αντί για 2006, να πάμε στο 2010, που προνοεί η κυβέρνηση.  Αντί για 2009, να 

πάμε στο 2012, αντί για το 2013, που ζητά η κυβέρνηση, και αντί το 2016, που 

προνοεί... Να πάμε στο 2016.  ∆ηλαδή 2010, όπως προνοεί η κυβέρνηση, 2012 και 

2016. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας που έχει αναφερθεί τώρα;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Κανείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών με βάση την 

τροπολογία;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 21 κανονισμοί εγκρίνονται.  

 Το υπ’ αριθμόν 22 θέμα είναι «Οι περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης 

και Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003».   

 Υπάρχει εισήγηση από τον κ. Βαρνάβα για αναβολή.  Για μία εβδομάδα, κύριε 

Βαρνάβα;  

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αναβάλλεται για μία εβδομάδα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η εισήγησή μου είναι, εκτός της αναβολής, να επανέλθει στην 

επιτροπή Παιδείας, για να ξαναδούμε το όλο θέμα, γιατί αντιλαμβάνομαι ότι... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Άρα δύο εβδομάδες. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Όχι.  Θέλουμε μία εβδομάδα, να το δούμε εκτάκτως.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Προδρόμου. 
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ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν ξέρω.  Έχει γίνει η έκθεση.  Να επανέλθει στην επιτροπή για 

ποιο λόγο; Αν υπάρχει λόγος, ναι, αλλά έτσι απλά να επανέλθει... Έχει ολοκληρωθεί η 

μελέτη και έχει γίνει η έκθεση.  Αν ήταν σε άλλη φάση... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Απουσίαζε στο εξωτερικό. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Ο λόγος για τον οποίο το ζητώ είναι ότι εγώ προσωπικά απουσίαζα τη μέρα κατά 

την οποία συζητήθηκε το θέμα.  Και, επειδή θέλω να τοποθετηθώ, θέλω να ακούσω τις 

απόψεις των συναδέλφων -και πρόκειται για ένα ζήτημα που επηρεάζει, μπορώ να πω, 

αρκετές χιλιάδες ανθρώπων- πιστεύω ότι, αν το ξαναδούμε στην επιτροπή, υπάρχει και 

περιθώριο αλλαγής της έκθεσης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω καμία αντίρρηση.  Απλώς, επειδή εδώ μιλάμε επίσημα 

στην ολομέλεια, προσωπικά, ως πρόεδρος, δεν μπορώ σε καμία περίπτωση να 

δεσμευτώ ότι υπάρχει έστω τόσος χρόνος, για να ξανασυζητήσουμε αυτό το πράγμα.  

Θα χρειαστούμε τουλάχιστο δύο-τρεις συνεδρίες πέραν των τακτικών.  Μακάρι οι 

συνάδελφοι να είναι διαθέσιμοι και θα κάνουμε και τέταρτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τότε αναβάλλεται για μία εβδομάδα.   

 Το υπ’ αριθμόν 23 θέμα είναι «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ακαδημαϊκό 

Προσωπικό) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 

θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ακαδημαϊκό Προσωπικό) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Ιωνάς Νικολάου Σοφοκλής Φυττής 

 Θάσος Μιχαηλίδης Γιώργος Βαρνάβα   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε τους υπό αναφορά κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 27 Μαΐου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, ο 

πρόεδρος του Συμβουλίου, ο πρύτανης και η αντιπρύτανης, καθώς και εκπρόσωπος 

της Ένωσης Ακαδημαϊκού Προσωπικού του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Με τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 21 και 32 

του περί Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, αφενός παρέχεται η δυνατότητα στο 

Συμβούλιο του Πανεπιστημίου Κύπρου να διορίζει με σύμβαση επισκέπτες καθηγητές 

για σύντομο χρόνο και αφετέρου καθίσταται υποχρεωτική η παρουσία μελών του 

ακαδημαϊκού προσωπικού στις συνεδρίες των συλλογικών οργάνων των οποίων είναι 

μέλη, ex officio ή κατόπιν εκλογής.   

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατέθεσαν ενώπιον της επιτροπής οι 

εκπρόσωποι του Πανεπιστημίου Κύπρου, η δυνατότητα διορισμού επισκεπτών 

καθηγητών για σύντομη χρονική διάρκεια, δηλαδή από δύο μέχρι τέσσερις εβδομάδες, 

είναι αναγκαία για να παρουσιάζουν σειρά διαλέξεων με σκοπό την παροχή ειδικής 

τεχνογνωσίας στα πλαίσια ενός μεταπτυχιακού προγράμματος. 
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 Όλοι όσοι παρευρέθηκαν στην εν λόγω συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με 

τις πρόνοιες των υπό συζήτηση κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 

των υπό αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή 

τους, όπως αυτοί έχουν τελικά από νομοτεχνική άποψη διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  ∆εν υπάρχουν.   

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 22 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 24 μέχρι τον αριθμό 27 έχουν κοινή έκθεση. Τα θέματα 

αυτά είναι «Οι περί Γραφείου Προγραμματισμού - Θέση Λειτουργού Συντονισμού 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003», «Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - Θέση 

Λογιστή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003», «Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής 

Υγείας - Θέση Κλινικού Ψυχολόγου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003» και «Οι 

περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - Θέση Λειτουργού Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 

αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου, πρόεδρος Άγις Αγαπίου 

 Ιωνάς Νικολάου Ανδρέας Αγγελίδης 

 Μαρία Κυριακού Ζαχαρίας Κουλίας 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Ανδρούλα Βασιλείου 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 19 Ιουνίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών (Τμήμα ∆ημόσιας 

∆ιοίκησης και Προσωπικού), του Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου Προγραμματισμού 

και των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας του Υπουργείου Υγείας.  Εκπρόσωποι της 

ΠΑΣΥ∆Υ, παρ’ όλο που κλήθηκαν να παραστούν, δεν προσήλθαν στις εργασίες της 

επιτροπής, αλλά διεμήνυσαν ότι συμφωνούν με τους εν λόγω κανονισμούς. 

 Με τους κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 και 87 των περί 

∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμων, σκοπείται η αναθεώρηση των σχεδίων υπηρεσίας για τις 

θέσεις Λειτουργού Συντονισμού στο Γραφείο Προγραμματισμού, με τη διεύρυνση των 

απαιτούμενων προσόντων για τις θέσεις, ώστε να μπορούν να τις διεκδικήσουν και νέοι 

πτυχιούχοι, όπως π.χ. κάτοχοι τίτλου ευρωπαϊκών σπουδών και λογιστικών, λόγω της 

ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η αναθεώρηση του σχεδίου υπηρεσίας 

για τη θέση του Γενικού Λογιστή στο Γενικό Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας, που κρίθηκε 

αναγκαία λόγω της αναθεώρησης του κρατικού μισθολογίου, η αναθεώρηση του 

σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Κλινικού Ψυχολόγου στις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας του 

Υπουργείου Υγείας και η δημιουργία νέου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση του 

Λειτουργού Υγείας στο Υπουργείο Υγείας για το σχεδιασμό και τη διεξαγωγή 

επιδημιολογικών ερευνών. 

 Με τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών συμφώνησαν όλοι οι 

παριστάμενοι. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση 

του πρώτου υπό αναφορά κανονισμού όπως αυτός έχει τελικά διαμορφωθεί, καθώς και 

την έγκριση των υπόλοιπων κανονισμών όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική 

εξουσία. 



 99

Π Α Ρ Α Ρ Τ Η Μ Α 

1. Οι περί Γραφείου Προγραμματισμού - Θέση Λειτουργού Συντονισμού (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

2. Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - Θέση Λογιστή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2003. 

3. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέση Κλινικού Ψυχολόγου (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

4.   Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - Θέση Λειτουργού Υγείας (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε συνηθίζεται για τα σχέδια υπηρεσίας να γίνεται συζήτηση, 

πέραν της παλιάς συζήτησης, που ίσως κάποτε να πρέπει να επανέλθει, κατά πόσο η 

Βουλή πρέπει να κάνει αυτή τη διαδικασία, δηλαδή να εγκρίνει σχέδια υπηρεσίας.  

Εντούτοις υπάρχει ένα ζήτημα, κατά την άποψή μου, πολύ σοβαρό, που εμένα 

τουλάχιστο με κάνει να μην μπορώ να ψηφίσω όχι ειδικά αυτά τα σχέδια υπηρεσίας 

αλλά, από σήμερα, οποιαδήποτε σχέδια υπηρεσίας θα έχουν το ίδιο πρόβλημα. 

 Το πρόβλημα είχε εγερθεί και στο παρελθόν, έχει εγγραφεί στην επιτροπή 

Νομικών, έχει συζητηθεί, οι απαντήσεις της εκτελεστικής εξουσίας δεν ήταν 

ικανοποιητικές ούτε φαίνεται ότι θα θεραπευθεί.  Το πρόβλημα είναι σοβαρό και αφορά 

την υπόσταση αυτού του κράτους γενικότερα, της πολιτείας.  ∆εν πιστεύω ότι υπάρχει 

δεύτερο κράτος στον κόσμο το οποίο στις θέσεις της δημόσιας υπηρεσίας ζητά από 

τους πολίτες του να έχουν το ίδιο επίπεδο γνώσης ξένης γλώσσας με τη μητρική, με την 
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επίσημη γλώσσα του κράτους.  Σε πλείστα όσα σχέδια υπηρεσίας ζητούμε από αυτούς 

που θα κάνουν αίτηση και θα εργοδοτηθούν να κατέχουν ξένη γλώσσα πολύ καλά.  

Μακάρι να την κατείχαν όλοι οι Κύπριοι στο ψηλότερο δυνατό επίπεδο, αλλά εδώ μιλάμε 

για προσόντα και προδιαγραφές υπηρεσίας.  ∆εν μπορεί να γίνει κατανοητό το γιατί 

αυτό το κράτος δεν απαιτεί από αυτούς τους οποίους θα εργοδοτήσει την επίσημη του 

γλώσσα να τη γνωρίζουν καλύτερα.  Και, βεβαίως, το όλο σύστημα παρουσιάζει πλήθος 

αντιφάσεων.  Ήδη αυτά τα σχέδια υπηρεσίας που έχουμε ενώπιόν μας, το ένα από τα 

τέσσερα είναι όπως νομίζω εγώ ότι θα έπρεπε να ήταν.  Ζητά πολύ καλή γνώση της 

ελληνικής και καλή γνώση της ξένης γλώσσας. υπάρχει διαβάθμιση.  Στα άλλα δεν 

υπάρχει, χωρίς να υπάρχει αποχρών λόγος, διότι το δικαιολογεί αυτή η υπηρεσία.   

 Επιπρόσθετα, ο τρόπος με τον οποίο τίθεται η απαίτηση της υπηρεσίας για την 

ξένη γλώσσα νομίζω ότι είναι καιρός ν’ αλλάξει.  Σε όλα τα σχέδια υπηρεσίας ζητούμε 

την αγγλική.  Έχει γίνει εισήγηση, υπάρχουν μερικά σχέδια υπηρεσίας...  Εδώ σήμερα 

θα ψηφίσουμε ένα σχέδιο υπηρεσίας για τις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας, για τη θέση 

Κλινικού Ψυχολόγου, στο οποίο ζητείται γνώση της αγγλικής.  Σε σχέδιο υπηρεσίας για 

την εκπαιδευτική ψυχολογία υπάρχει άλλη πρόνοια.  Ζητείται η κατοχή της αγγλικής, της 

γαλλικής ή της γερμανικής.  Είχαμε εισηγηθεί και θα μπορούσε, αφού είμαστε και στην 

ΕΕ πλέον, να υπάρχει πάντα η πρόνοια, εκτός αν υπάρχει ιδιαίτερος λόγος, να είναι μία 

από τις γλώσσες εργασίας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.   

 Εν πάση περιπτώσει, εγώ δε θα ψηφίσω αυτά τα σχέδια υπηρεσίας, όχι διότι θέλω 

να δυσκολέψω την  υπηρεσία ούτε διότι έχω άλλη αντίρρηση αλλά διότι ακόμα 

περιμένουμε να λυθεί αυτό το πρόβλημα κεντρικά από την κυβέρνηση, μ’ έναν τρόπο 

ορθολογικό, ο οποίος να μπορεί να μας αφήσει και ασπροπρόσωπους, διότι, 

επαναλαμβάνω, δεν μπορούμε να διανοηθούμε, όποιες δικαιολογίες κι αν έδωσαν για 

τις ερμηνείες του Υπουργικού Συμβουλίου, τι σημαίνει καλή γνώση της ελληνικής.  Οι 
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δικαιολογίες ήταν απαράδεκτες.  ∆εν μπορεί το κράτος αυτό να ζητά τη γνώση της ξένης 

γλώσσας στο ίδιο επίπεδο με την επίσημή του γλώσσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με πολύ μεγαλύτερη συντομία, θα πω ότι συμφωνούμε με τον κ. 

Προδρόμου και να είναι έκκληση ομόφωνη της Βουλής η αντίκριση του θέματος και στα 

δύο του σκέλη, ότι της μητρικής είναι που προαπαιτείται να έχει κάποιος άριστη ή πολύ 

καλή γνώση· και δεύτερο, γιατί να είναι μόνο η αγγλική;  Να είναι μια από τις γλώσσες 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Βασιλείου και μετά ο κ. Ιωνάς. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για το πρώτο σκέλος νομίζω όλοι συμφωνούμε.  Για το δεύτερο 

σκέλος πρέπει να αναφέρω ότι, όταν γινόταν η συζήτηση στην επιτροπή Νομικών, το 

είχα αναφέρει και η απάντηση είναι ότι γίνεται τώρα αναθεώρηση όλων των σχεδίων 

υπηρεσίας και η απαίτηση για την καλή γνώση της αγγλικής θα αντικατασταθεί με την 

απαίτηση καλής γνώσης μιας από τις επίσημες γλώσσες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

Άρα αυτό προχωρεί. Στο πρώτο σκέλος συμφωνούμε να τους κάνουμε την παρατήρηση 

που είπατε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ιωνάς και μετά ο κ. Γεωργίου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή το θέμα εκκρεμεί ενώπιον της επιτροπής Νομικών, 

αναλαμβάνουμε να επαναφέρουμε το θέμα προς συζήτηση και να επιδιώξουμε όπως το 
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θέμα ρυθμιστεί για όλα τα σχέδια υπηρεσίας στα πλαίσια που έχει αναφέρει και ο 

συνάδελφος με νόμο, ώστε να υπάρξει μια πλήρης εναρμόνιση όλων των σχεδίων 

υπηρεσίας.  ∆εν μπορούμε να διορθώσουμε δύο από αυτά τα σχέδια υπηρεσίας, όταν 

μάλιστα υπάρχουν τόσα άλλα τα οποία θα έχουν παρόμοιες πρόνοιες.  Συνεπώς, αυτή 

τη στιγμή δεν μπορούμε να επιχειρήσουμε οποιαδήποτε αλλαγή στα υφιστάμενα σχέδια 

υπηρεσίας.  Θα πρέπει να επανέλθουμε με την απαίτηση την οποία έχουν όλες οι 

πλευρές της Βουλής, ώστε αυτό να ρυθμιστεί ομοιόμορφα για όλα τα σχέδια υπηρεσίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης και μετά ο κ. Γεωργίου. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆ε θα προσθέσω τίποτε, κύριε Πρόεδρε, αλλά θα εξηγήσω, ώστε να υπογραμμίσω 

ότι εμείς δώσαμε το δικαίωμα σε βουλευτές μας να καταψηφίσουν, για να πάει 

ξεκάθαρα το μήνυμα ότι αυτή η απαίτησή μας στο μέλλον πρέπει να υλοποιηθεί.  Αυτή 

την απαίτησή μας θέλω με τον πιο έντονο τρόπο να τη στείλω προς την εκτελεστική 

εξουσία, ούτως ώστε σε επόμενα σχέδια που θα φέρει να τη λάβει υπόψη.  Εν πάση 

περιπτώσει, εμείς θα προχωρήσουμε με την εισήγηση που έχει κάμει ο κ. Ιωνάς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θέλω να πω ότι τα τελευταία δώδεκα χρόνια που είμαι μέλος της επιτροπής 

Νομικών εγείρω ανελλιπώς αυτό το θέμα και υπήρχε πάρα πολλή αντίδραση και, αν 

θέλετε, και αγκύλωση κάποιων πλευρών και της συνδικαλιστικής πλευράς, ακόμα του 

οργάνου των δημόσιων υπαλλήλων για κάποιες γλώσσες.  Αυτοί είναι που ουσιαστικά 

εμποδίζουν τη διαφοροποίηση της νομοθεσίας και των κανονισμών, έτσι που να δίνει 
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ισότιμα δικαιώματα σε γνώστες άλλων γλωσσών πέραν της ελληνικής.  Είναι διάφορα 

συμφέροντα, τα οποία μέχρι αυτή τη στιγμή εμπόδισαν την ισότιμη μεταχείριση πολιτών 

αυτού του κράτους. Είναι καιρός τώρα και με την εναρμόνιση και με την εισδοχή μας 

στην Ευρωπαϊκή Ένωση δίνεται μια ευκαιρία να καλυφθεί η μάζα των γνωστών 

γλωσσών.  Και θα πρέπει ακριβώς τώρα, εφόσον βλέπω μια καλύτερη τοποθέτηση και 

από πλευράς των διαφόρων κομματικών και κοινοβουλευτικών ομάδων της Βουλής, να 

προχωρήσουμε σε εκείνο που θα πρέπει να είναι ο στόχος όλων μας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Παίρνω το λόγο, όχι μόνο, για να σπεύσω, πραγματικά, να συμφωνήσω με το 

συνάδελφο τον κ. Προδρόμου και στα δύο σημεία που έθεσε, αλλά και για να θέσω μια 

κριτική άποψη πάνω στην τοποθέτηση του κ. Ιωνά.  Προηγούμενα, για λόγους 

οικονομίας χρόνου και μόνο, δε θέλησα να πάρω το λόγο και να συγχαρώ την επιτροπή 

Εργασίας, η οποία ξεπερνώντας ένα συνηθισμένο και γνωστό σκόπελο που 

αντιμετωπίζουμε μπροστά μας, έφερε ενώπιόν μας μια τροποποίηση του νόμου για τα 

δημόσια βοηθήματα.  Και ποιος είναι αυτός ο σκόπελος;  Ο σκόπελος είναι αυτό που 

συχνά βλέπουμε στη Βουλή να μας λέει η εκτελεστική εξουσία: «Ξέρετε, αυτό που 

προτείνετε το έχουμε στα σκαριά, ετοιμάζεται, το μελετάμε και περιμένετε».  Με αυτό 

τον τρόπο πάρα πολλά θέματα μένουν σε εκκρεμότητα. Συγχαρητήρια, 

παρεμπιπτόντως, στην επιτροπή Εργασίας που ξεπέρασε αυτό τον σκόπελο και παρ’  

όλο που της είπαν: «Θα έχουμε έτοιμο νόμο σύντομα», προώθησε αυτά που έπρεπε να 
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προωθήσει στη Βουλή και ψηφίστηκαν.  Αλλά νομίζω ότι σε αυτό το φαύλο κύκλο -που 

μας οδηγεί στο βράχο της υπομονής- θα μπούμε και σε αυτή την περίπτωση. 

 Είμαι της άποψης ότι θα πρέπει, εφόσον έχουμε μπροστά μας τη δυνατότητα να 

κάνουμε τις αλλαγές και συμφωνούμε όλοι, να τις κάνουμε από τώρα, να μην 

περιμένουμε, εκτός αν υπάρχει άλλο νομικό κώλυμα το οποίο δεν έχω καταλάβει εγώ. 

Να μην τις μεταχρονίζουμε και να τις ετεροχρονίζουμε με κίνδυνο να μην μπορέσουμε 

ποτέ να τις κάνουμε.  Υπάρχει πάντα, ξέρετε, και ο φόβος των ελληνικών καλενδών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης και μετά ο κ. Αγγελίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο λόγος που ζητώ το λόγο εγώ είναι, για να πω ότι η συζήτηση 

έχει εξαντληθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα δώσω το λόγο στον κ. Αγγελίδη και μετά... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ιότι τελικά έχουμε συναντίληψη και καταφέρνουμε στην εξέλιξη της συζήτησης 

μόνοι μας να εκφυλίζουμε τα θέματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε, να διευκρινίσω ότι σε αυτό τον τόπο είναι δύο οι επίσημες 

γλώσσες και ότι είναι από τα θέματα που έχουμε θίξει, ότι είναι υποχρέωση της 

εκτελεστικής εξουσίας, όταν στέλλει τέτοιου είδους κανονισμούς, να περιλαμβάνει 

οριστικά ως απαραίτητο διαζευκτικό και την τουρκική γλώσσα πριν από την επόμενη 

δεύτερη ξένη γλώσσα. 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω ότι το θέμα έχει εξαντληθεί. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς για ένα λεπτό.  ∆ε θα υπεισέλθω στο να συζητήσω την 

ουσία του θέματος, αλλά δεν είναι τόσο απλό πράγμα το να φέρεις μια νομοθεσία και να 

ψηφίσεις.  Εδώ υπάρχουν πολλοί οι οποίοι επηρεάζονται, υπάρχουν συνδικαλιστικές 

οργανώσεις, υπάρχουν υπάλληλοι, υπάρχει οργάνωση, υπάρχει δημόσια υπηρεσία, 

υπάρχει το δικαίωμα ανέλιξης του υπαλλήλου.  Όλα αυτά, κύριε Περδίκη, πρέπει να 

ληφθούν υπόψη.  ∆εν είναι ένα απλό θέμα, το οποίο μπορεί να το καταθέσεις, για να 

δημιουργήσεις ένα όργανο· συνεπώς, χρειάζεται η σωστή μελέτη.  ∆εν είναι απλό 

πράγμα το να μπορέσουμε να αλλάξουμε και να διαφοροποιήσουμε ουσιαστικά σχέδια 

υπηρεσίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, έχουμε μπροστά μας τους κανονισμούς υπ’  αριθμόν 24. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και τέσσερις αποχές οι κανονισμοί 

εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στους υπ’  αριθμόν 25 κανονισμούς. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και τέσσερις αποχές οι κανονισμοί 

εγκρίνονται. 

 Οι υπ’  αριθμόν 26 κανονισμοί. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και τέσσερις αποχές οι κανονισμοί 

εγκρίνονται. 

 Οι υπ’  αριθμόν 27 κανονισμοί. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και τέσσερις αποχές οι κανονισμοί 

εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 28 θέμα είναι εξ αναβολής, «Οι περί Εμπορικών Σημάτων 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Εμπορικών Σημάτων 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος  Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Μαρία Κυριακού  Άριστος Χρυσοστόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους υπό 

αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 17 

Ιουνίου 2003.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού, του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη και του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί 

Εμπορικών Σημάτων Κανονισμών, ώστε να αυξηθεί το τέλος δημοσίευσης εμπορικού 

σήματος από £10 σε £25, να καταργηθούν οι διατάξεις τους που καθορίζουν το τέλος 

δημοσίευσης εμπορικού σήματος ανάλογα με το μέγεθος της απεικόνισής του και να 

προβλεφθεί ότι, σε περίπτωση υποχρέωσης προσαγωγής στον Έφορο στοιχείων 

οποιασδήποτε ταχυδρομικής διεύθυνσης, το πρόσωπο που υπέχει τη σχετική 
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υποχρέωση να οφείλει να παρέχει πλήρη στοιχεία της διεύθυνσής του, ώστε να 

δημιουργούνται οι αναγκαίες προϋποθέσεις για ταχεία ταχυδρομική παράδοση. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, οι προτεινόμενες 

τροπολογίες αναμένεται ότι θα συμβάλουν στην αντιμετώπιση των δυσκολιών που 

προκύπτουν κατά την εγγραφή εμπορικών σημάτων, διευκολύνοντας έτσι τη 

διεκπεραίωση όλης της σχετικής εργασίας του Κλάδου Εμπορικών Σημάτων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, υιοθετώντας τους 

σκοπούς των κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 29 θέμα είναι απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την 

έγκριση του καταλόγου θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τις 

διατάξεις των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία 

Νόμων. 

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζητούμε μια βδομάδα αναβολή, νοουμένου ότι σήμερα τέθηκε 

ενώπιόν μας το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αναβάλλεται για μια βδομάδα. 

 Προχωρούμε στα θέματα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης. 
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 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 

∆ημοκρατίας της Ιταλίας για την Καταπολέμηση του Οργανωμένου Εγκλήματος 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Κοινή έκθεση των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Εξωτερικών και Νομικών για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Συμφωνίας της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας και της ∆ημοκρατίας της Ιταλίας για την Καταπολέμηση του 

Οργανωμένου Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών 

Νίκος Αναστασιάδης, πρόεδρος 

∆ημήτρης Συλλούρης  

Τάκης Χατζηγεωργίου 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

Ανδρέας Αγγελίδης 

Γιώργος Βαρνάβα  

Ντίνος Μιχαηλίδης 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών 

Ιωνάς Νικολάου, αναπλ. πρόεδρος 

Μαρία Κυριακού 

Χριστόδουλος Ταραμουντάς 

Άγις Αγαπίου 

Ανδρέας Αγγελίδης 

Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Οι πιο πάνω κοινοβουλευτικές επιτροπές στις οποίες είχε παραπεμφθεί το υπό 

αναφορά νομοσχέδιο το εξέτασαν διαδοχικά σε συνεδρίες τους που 

πραγματοποιήθηκαν της μεν πρώτης στις 6 Ιουνίου 2003, της δε δεύτερης στις 26 

Ιουνίου 2003.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων των δύο επιτροπών κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν ενώπιόν τους εκπρόσωποι των Υπουργείων Εξωτερικών και 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της αστυνομίας, του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς και του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ της 

Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της 
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Ιταλίας για την καταπολέμηση του οργανωμένου εγκλήματος, καθώς και άλλων μορφών 

εγκλήματος, η υπογραφή της οποίας έχει εγκριθεί με την απόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλίου με αριθμό 55.817 και ημερομηνία 12 Ιουνίου 2002. 

 Ειδικότερα, η υπό επικύρωση συμφωνία προβλέπει τη συνεργασία μεταξύ των 

δύο κρατών στους ακόλουθους τομείς: 

1. Οργανωμένου εγκλήματος. 

2. Παράνομης διακίνησης ναρκωτικών και ψυχοτρόπων ουσιών. 

3. Τρομοκρατικών ενεργειών. 

4. Παράνομης μετανάστευσης και εμπορίας προσώπων. 

5. Παράνομης διακίνησης αντικειμένων πολιτιστικής και ιστορικής κληρονομιάς. 

6. Παράνομης παραγωγής και διακίνησης όπλων, εκρηκτικών, τοξικών ουσιών και 

ραδιενεργών υλικών. 

7. Ξεπλύματος χρήματος και άλλων εσόδων προερχομένων από έγκλημα. 

8. Παραχάραξης και κυκλοφορίας χαρτονομισμάτων, αξιογράφων, πιστωτικών και 

συναλλακτικών καρτών, καθώς και πιστοποιητικών και βιομηχανικών διπλωμάτων 

ευρεσιτεχνίας.  

9. Εγκλήματος σχετικού με ασφαλιστικά συμβόλαια. 

10. Ηλεκτρονικού εγκλήματος, περιλαμβανομένου του εγκλήματος που διαπράττεται 

με τη χρήση του διαδικτύου και άλλων μέσων επικοινωνίας. 

11. Σεξουαλικής εκμετάλλευσης προσώπων και ειδικά ανηλίκων, καθώς και άλλων 

παράνομων σεξουαλικών δραστηριοτήτων. 

 Όπως αρμοδίως αναφέρθηκε ενώπιον των δύο επιτροπών, η υπό επικύρωση 

συμφωνία εντάσσεται στα πλαίσια της συνομολόγησης παρόμοιων συμφωνιών με 

άλλες είκοσι περίπου ευρωπαϊκές χώρες.  
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 Η επιψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδίου από τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

απαιτείται για την κατά νόμο κύρωση της πιο πάνω συμφωνίας, με βάση το άρθρο 

169.2 του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Εξωτερικών και Νομικών, με βάση όλα όσα έχουν 

κατατεθεί ενώπιόν τους, υιοθετούν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 

νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για 

την κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας που αναφέρεται σε αυτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.   Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως περί της Συμφωνίας της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας και της ∆ημοκρατίας της Ιταλίας για Καταπολέμηση του Οργανωμένου 

Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το δεύτερο θέμα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης είναι «Ο περί 

Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 

θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών 

Νόμος του 2003» 

Παρόντες:  

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Ελένη Μαύρου Χρίστος Κληρίδης  

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία  της που πραγματοποιήθηκε στις 26 Ιουνίου 2003.  Στην εν 

λόγω συνεδρία κλήθηκε και παρευρέθηκε ο Συντονιστής Ένταξης της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο.   
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 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η ίδρυση και λειτουργία του Οργανισμού 

Αγροτικών Πληρωμών (ΟΑΠ) και ο καθορισμός των σκοπών, καθηκόντων, εξουσιών 

και αρμοδιοτήτων του, όπως αυτά καθορίζονται από μια σειρά κοινοτικών πράξεων της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Ειδικότερα, με την ίδρυση και λειτουργία του ΟΑΠ σκοπείται η απόκτηση 

δυνατότητας της Κύπρου για εκταμίευση κοινοτικών κονδυλίων, σύμφωνα με τις 

διατάξεις, τους όρους και τις προϋποθέσεις που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση για το 

σκοπό αυτό.   

 Το υπό αναφορά νομοσχέδιο, έπειτα από συνεννόηση μεταξύ του προέδρου της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και του προέδρου της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 

αποφασίστηκε να εξεταστεί και από την καθ’ ύλην αρμόδια επιτροπή.  

 Ως εκ τούτου, το εν λόγω νομοσχέδιο εξετάστηκε σε πρώτο στάδιο από την 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος σε συνεδρία 

της που πραγματοποιήθηκε στις 26 Ιουνίου 2003.  Η εν λόγω επιτροπή, με σημείωμά 

της το οποίο επισυνάπτεται στην παρούσα έκθεση ως παράρτημα, πληροφόρησε την 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων ότι τάσσεται ομόφωνα υπέρ της 

ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, λαμβάνοντας υπόψη και 

τη θέση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’ αυτό 

και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.  

Π Α Ρ Α Ρ Τ Η Μ Α 
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Σημείωμα της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

ΘΕΜΑ:  Νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Οργανισμού Αγροτικών 

Πληρωμών Νόμος του 2003» 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή στις 19 Ιουνίου 2003 από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση 

της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Το εν λόγω νομοσχέδιο, έπειτα από συνεννόηση του προέδρου της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων με τον πρόεδρο της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, παραπέμφθηκε για μελέτη 

και στην επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων.   

 Με βάση την πιο πάνω συνεννόηση, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων  μελέτησε το νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποίησε στις 

26 Ιουνίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή ο 

Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, των αγροτικών 

οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”, ο διευθυντής και ο 

πρόεδρος του Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτομικής Βιομηχανίας και ο διευθυντής και ο 

πρόεδρος του Συμβουλίου Αμπελουργικών Προϊόντων.   

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η ίδρυση και λειτουργία του Οργανισμού Αγροτικών 

Πληρωμών (ΟΑΠ) και ο καθορισμός των σκοπών, καθηκόντων, εξουσιών και 

αρμοδιοτήτων του, όπως αυτά καθορίζονται από μια σειρά κοινοτικών πράξεων της 

Ευρωπαϊκής Κοινότητας.  Με την ίδρυση και λειτουργία του ΟΑΠ σκοπείται επίσης η 
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απόκτηση δυνατότητας από την Κύπρο για εκταμίευση κοινοτικών κονδυλίων σύμφωνα 

με τις διατάξεις, τους όρους και τις προϋποθέσεις που θέτει η ΕΕ για το σκοπό αυτό.   

 Σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος, που συνοδεύει το νομοσχέδιο, η Κυπριακή ∆ημοκρατία είχε 

δεσμευτεί έναντι της Ευρωπαϊκής Επιτροπής να ιδρύσει και θέσει σε λειτουργία τον 

ΟΑΠ το ∆εκέμβριο του 2002.  Στο ίδιο σημείωμα αναφέρεται επίσης ότι η καθυστέρηση 

στην ετοιμασία του υπό αναφορά νομοσχεδίου οφείλεται στο ότι το Υπουργείο 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος θεώρησε σκόπιμο να εντάξει τον ΟΑΠ 

στο Τμήμα Γεωργίας, με στόχο να αξιοποιήσει τις υφιστάμενες δομές, σύμφωνα και με 

υποδείξεις εμπειρογνωμόνων που είχε μετακαλέσει.  Η διευθέτηση αυτή δεν έγινε 

αποδεκτή από την ΕΕ, η οποία απαίτησε όπως ο ΟΑΠ αποτελέσει πλήρως ανεξάρτητο 

όργανο από τις υπηρεσίες δημιουργίας και σχεδιασμού της αγροτικής πολιτικής.  

 Σύμφωνα με τον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, την 

αιτιολογική έκθεση και το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύουν το υπό αναφορά 

νομοσχέδιο, αυτό προβλέπει τα πιο κάτω:  

1. Την ίδρυση, το σκοπό, τη διαπίστευση, τις εξουσίες και τις αρμοδιότητες του ΟΑΠ.   

2. Το διορισμό Επιτρόπου και Βοηθού Επιτρόπου Αγροτικών Πληρωμών και τις 

εξουσίες, τα καθήκοντα και τις αρμοδιότητες αυτών. 

3. Τη διάρθρωση, τις υπηρεσίες, το προσωπικό και τις λειτουργίες του ΟΑΠ. 

4. Τα ταμεία και τους οικονομικούς πόρους του ΟΑΠ. 

5.   Τις διαδικασίες και τους ελέγχους διασφάλισης πληρωμών. 

6. Το διορισμό συμβουλευτικής επιτροπής. 

7. Την έκδοση κανονισμών και τις δημοσιονομικές διατάξεις.   

 Παράλληλα, ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος δήλωσε 

ενώπιον της επιτροπής ότι, παρά το γεγονός ότι τα χρονικά πλαίσια μέχρι την ένταξη 
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στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι περιορισμένα, εντούτοις θα καταβληθεί κάθε δυνατή 

προσπάθεια, ώστε ο οργανισμός να είναι σε θέση να λειτουργήσει.   

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό 

αναφορά νομοσχεδίου.  Παράλληλα όμως, επισημαίνοντας την καθυστέρηση που 

παρατηρήθηκε στην κατάθεσή του, με επακόλουθο να υπάρχει ο κίνδυνος να μην είναι 

δυνατή η εκταμίευση κονδυλίων με την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, 

ζήτησαν όπως επισπευσθούν οι σχετικές διαδικασίες για τη λειτουργία του ΟΑΠ.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη 

όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε ομόφωνα να εισηγηθεί σχετική τροποποίηση 

στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο, η οποία προτάθηκε στην επιτροπή και αφορά τα άρθρα 

33(Ι) και 34(Ι) αυτού, ώστε όχι μόνο υπάλληλος του ΟΑΠ, αλλά ή/και ανάδοχός του να 

πρέπει να τηρεί συγκεκριμένη διαδικασία για την έγκριση πληρωμής, καθώς και η 

αίτηση για πληρωμή να εγκρίνεται όχι μόνο από τον ΟΑΠ, αλλά ή/και από ανάδοχο 

αυτού. 

 Η επιτροπή, αναγνωρίζοντας τη σημασία της ίδρυσης και λειτουργίας του ΟΑΠ, 

καθώς και τις σοβαρότατες θετικές οικονομικές επιπτώσεις που θα υπάρξουν για 

ολόκληρο τον αγροτικό κόσμο και, νοουμένου ότι χωρίς τη λειτουργία του ΟΑΠ θα είναι 

αδύνατη η εκταμίευση και αξιοποίηση των προσφερόμενων ευρωπαϊκών κονδυλίων για 

τις άμεσες πληρωμές και τη συγχρηματοδότηση της Αγροτικής Ανάπτυξης, ομόφωνα 

εισηγείται την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό 

διαμορφώθηκε σύμφωνα με την πιο πάνω απόφασή της.   

 Παράλληλα, η επιτροπή, διαπιστώνοντας τη μεγάλη καθυστέρηση που 

παρατηρήθηκε στην κατάθεση του υπό αναφορά νομοσχεδίου, καλεί την εκτελεστική 

εξουσία να λάβει όλα τα απαραίτητα μέτρα και να ενεργήσει με τη δέουσα ταχύτητα, 

ώστε μέχρι την πλήρη ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση ο οργανισμός να 
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μπορέσει να λειτουργήσει κανονικά χωρίς το ενδεχόμενο αδυναμίας εκταμίευσης των 

προσφερόμενων ευρωπαϊκών κονδυλίων.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Μαυροκορδάτος. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡ∆ΑΤΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το νομοσχέδιο αυτό είναι εναρμονιστικό και είναι ένα από τα πιο 

σημαντικά νομοσχέδια που κατατέθηκαν στη Βουλή.  Αφορά τη σύσταση του πιο 

σημαντικού οργανισμού, ο οποίος θα εκταμιεύει κονδύλια από την Ευρωπαϊκή Ένωση 

για ενίσχυση της αγροτικής οικονομίας και της υπαίθρου.  Το νομοσχέδιο αυτό θα 

έπρεπε να είχε ψηφιστεί πριν από τρία χρόνια και ο οργανισμός θα έπρεπε να είχε 

λειτουργήσει από το ∆εκέμβρη του 2001, δοκιμαστικά.  Σε όλες τις νέες χώρες μέλη ο 

οργανισμός αυτός ήδη λειτουργεί. ∆υστυχώς, παρατηρήθηκε μια αδικαιολόγητη 

καθυστέρηση, το νομοσχέδιο κατατέθηκε πριν από μια βδομάδα στη Βουλή.  Η Βουλή 

το ψηφίζει μέσα σε μια βδομάδα, αλλά υπάρχει ο κίνδυνος στους επόμενους δέκα μήνες 

να μη συσταθεί ο οργανισμός αυτός, με αποτέλεσμα να υπάρχει κίνδυνος να μην 

εκταμιεύσουμε κονδύλια από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Ένας λόγος που πήρα το λόγο είναι, για να εισηγηθώ όπως η κυβέρνηση, από 

σήμερα που θα ψηφιστεί το νομοσχέδιο αυτό, να αρχίσει δουλειά, για να συγκροτηθεί 

αυτός ο οργανισμός, ούτως ώστε να μην απολέσουμε κονδύλια λόγω καθυστέρησης.  Η 

προηγούμενη κυβέρνηση καθυστέρησε τρία χρόνια τη σύσταση αυτού του οργανισμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Τάσου. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, μπορεί να έχει κάποιο δίκαιο ο συνάδελφος ο κ. Μαυροκορδάτος.  

Η καθυστέρηση δεν οφείλεται στην κυβέρνηση αυτή καθαυτή· υπήρξε πρόβλημα 

ακριβώς από κάποιους τεχνοκράτες των υπουργείων ποιος θα ήταν ο “μάστρος”.  Αλλά, 

ας δούμε την “Αλλαγή”, η οποία αυτή τη στιγμή ανάλαβε την εξουσία, να κάνει το θαύμα 

των δέκα μηνών και να έρθουν, μόλις ενταχθούμε, να λειτουργήσει ο θεσμός.  Ίσως το 

καταφέρετε και πιο γρήγορα.  Γι’  αυτό είναι σίγουρα το πιο σημαντικό νομοσχέδιο που 

άπτεται της γεωργικής παραγωγής.  Και από εδώ κι εμπρός θα εξαρτηθεί ακριβώς 

πόσα κονδύλια θα μπορέσουμε να πάρουμε προς όφελος της αγροτικής οικονομίας και 

της αγροτικής ανάπτυξης.  Γι’  αυτό η “Αλλαγή” να κάμει το θαύμα της.  Σε οκτώ μήνες 

θα λύσει τα προβλήματα όλα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, τις αποφάσεις δεν τις παίρνουν οι τεχνοκράτες, είναι οι 

κυβερνήσεις. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Υπήρξε μεταξύ των διαφόρων εμπλεκόμενων παραγόντων το ποιος θα ήταν... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Τους τεχνοκράτες δεν τους εκουμαντάραν, ώστε το πιο σημαντικό νομοσχέδιο να 

περάσει να υλοποιηθεί και να κάνουμε εκταμίευση κονδυλιών, και μιλούν τώρα για την 

“Αλλαγή” των ενενήντα ημερών.  Ο καθένας ας βγάλει τα συμπεράσματά του.  Εμείς 

συμφωνούμε απόλυτα μαζί σας. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Όλοι συμφωνούμε. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 
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 Συμφωνούμε απόλυτα μαζί σας. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Είναι ζήτημα σοβαρό... 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Τους τεχνοκράτες εν τους εκουμαντάρετε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, όχι διαλογική συζήτηση.  

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Ίδρυση ΟΑΠ.  Άρθρο 3. 

 Σκοποί ΟΑΠ.  Άρθρο 4. 

 ∆ιαπίστευση του ΟΑΠ.  Άρθρο 5. 

 Προϋποθέσεις έκδοσης Εγκριτικής Πράξης ∆ιαπίστευσης.  Άρθρο 6. 

 Ανεξαρτησία του ΟΑΠ.  Άρθρο 7. 

 Καθήκοντα, Εξουσίες και Αρμοδιότητες του ΟΑΠ.  Άρθρο 8. 

 ∆ιορισμός Επιτρόπου και Βοηθού Επιτρόπου Αγροτικών Πληρωμών.  Άρθρο 9. 

 Όροι ∆ιορισμού, Αμοιβής και Σύνταξης. Άρθρο 10. 

 Τερματισμός ∆ιορισμού.  Άρθρο 11. 

 Εξουσίες και αρμοδιότητες του Επιτρόπου.  Άρθρο 12. 

 ∆ιάρθρωση του ΟΑΠ.  Άρθρο 13. 
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 Υπηρεσίες ΟΑΠ.  Άρθρο 14. 

 Ανάθεση αρμοδιοτήτων και εργασιών από τον ΟΑΠ.  Άρθρο 15. 

 Προϋποθέσεις ανάθεσης αρμοδιοτήτων και εργασιών σε ανάδοχο.  Άρθρο 16. 

 Ανάθεση σε αναδόχους αναφορικά με πληρωμής μικρής σημασίας για 

συγχρηματοδοτούμενα μέτρα.  Άρθρο 17. 

 ∆ιοίκηση ΟΑΠ από Επίτροπο σύμφωνα με τον παρόντα Νόμο.  Άρθρο 18. 

 Στελέχωση και Λειτουργία του ΟΑΠ.  Άρθρο 19. 

 Προσωπικό του ΟΑΠ.  Άρθρο 20. 

 Εξασφάλιση υπηρεσιών και σύναψη Συμβάσεων Παροχής Υπηρεσιών από τον 

ΟΑΠ.  Άρθρο 21. 

 Επίσημη Σφραγίδα.  Άρθρο 22. 

 Εκπροσώπηση του ΟΑΠ.  Άρθρο 23. 

 Ευθύνη Επιτρόπου, Βοηθού Επιτρόπου και προσωπικού του ΟΑΠ.  Άρθρο 24. 

 Προσφυγή στο Ανώτατο ∆ικαστήριο.  Άρθρο 25. 

 Ταμεία ΟΑΠ.  Άρθρο 26. 

 Ταμείο Λειτουργίας του ΟΑΠ.  Άρθρο 27. 

 Ταμείο Πληρωμών του ΟΑΠ.  Άρθρο 28. 

 Οικονομικοί Πόροι του ΟΑΠ.  Άρθρο 29. 

 Έκδοση Εγχειριδίου Εφαρμογής.  Άρθρο 30. 

 Κατανομή καθηκόντων.  Άρθρο 31. 

 Καθήκοντα και αρμοδιότητες υπαλλήλων.  Άρθρο 32. 

 ∆ιαδικασία και έλεγχος διασφάλισης πληρωμών.  Άρθρο 33. 

 Έγκριση αίτησης για πληρωμή.  Άρθρο 34. 

 ∆ιαδικασία πληρωμής.  Άρθρο 35. 

 Τήρηση Λογαριασμών.  Άρθρο 36. 
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 Ασφάλεια Πρόσβασης σε Συστήματα Πληροφορικής.  Άρθρο 37. 

 Έγκαιρη ενημέρωση αλλαγών.  Άρθρο 38. 

 Τήρηση χρονοδιαγραμμάτων.  Άρθρο 39. 

 ∆ιαδικασίας και Έλεγχοι ∆ιασφάλισης Εκτέλεσης Πληρωμών.  Άρθρο 40. 

 Υπηρεσία Εσωτερικού Ελέγχου.  Άρθρο 41. 

 ∆ιορισμός Συμβουλευτικής Επιτροπής.  Άρθρο 42. 

 Αρμοδιότητες Συμβουλευτικής Επιτροπής.  Άρθρο 43. 

 Πρόσβαση Μελών της Συμβουλευτικής Επιτροπής στον ΟΑΠ.  Άρθρο 44. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 45. 

 Εξουσίες και καθήκοντα υπαλλήλων του ΟΑΠ κατά τον έλεγχο των αιτήσεων 

πληρωμής.  Άρθρο 46. 

 Εξαίρεση υπαλλήλου από τα καθήκοντά του.  Άρθρο 47. 

 Προϋπολογισμός.  Άρθρο 48. 

 Μεταβατική ∆ιάταξη για τον πρώτο Προϋπολογισμό του ΟΑΠ.  Άρθρο 49. 

 Τήρηση βιβλίων και έλεγχος των λογαριασμών του ΟΑΠ.  Άρθρο 50. 

 Ετήσια Έκθεση.  Άρθρο 51. 

 Περιουσιακά στοιχεία ΟΑΠ, σε περίπτωση που παύει να υφίσταται.  Άρθρο 52. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 53. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει, όλα τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών 

Νόμος του 2003. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το επόμενό μας θέμα είναι αυτό που έχει κηρυχθεί επείγον και είναι «Οι περί 

Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003».  Θα ήθελα να ενημερώσω το σώμα ότι κατά τη συνεδρίαση της 

επιτροπής Οικονομικών, ενώ η πρόταση, σύμφωνα με το νομοσχέδιο που είχαμε, ήταν 

για μείωση της τιμής της βενζίνης κατά 1 σεντ, έγινε εισήγηση από την επιτροπή 

Οικονομικών και έγινε αποδεκτή από τον Υπουργό Οικονομικών η μείωση να είναι κατά 

2 σεντ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, από τον υπουργό είπα· τον Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας.  Η μείωση 

της τιμής της βενζίνης θα είναι κατά 2 σεντ και του υγραερίου κατά £15 τον τόνο. 

 Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Πετρελαιοειδών 

(Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2003» 

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Ζαχαρίας Κουλίας Πρόδρομος Προδρόμου 
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 Σταύρος Ευαγόρου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

αυθημερόν τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι κατατέθηκαν στη Βουλή στη 

σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκαν επείγοντες.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκε και παρευρέθηκε ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 3 

του περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής Πωλήσεως) Νόμου, 

σκοπείται η αναπροσαρμογή της λιανικής τιμής των πετρελαιοειδών. 

 Όπως είναι γνωστό, οι λιανικές τιμές των πετρελαιοειδών αναπροσαρμόστηκαν για 

τελευταία φορά στις 8 Μαΐου 2003, στη βάση της μέσης τιμής του αργού πετρελαίου 

τύπου BRENT που ήταν $24 το βαρέλι για την περίοδο από την 21η Απριλίου μέχρι τις 

2 Μαΐου 2003 και με συναλλαγματική ισοτιμία του δολαρίου έναντι της κυπριακής λίρας 

στα Κ£ = US $1,85 περίπου.  ∆ηλαδή η  μέση τιμή του αργού πετρελαίου τύπου BRENT 

ήταν Κ£13 το βαρέλι. 

 Σήμερα η τιμή του αργού πετρελαίου τύπου BRENT ανέρχεται στα $27,7 το βαρέλι 

περίπου (μέση τιμή για την περίοδο από την 1η μέχρι τις 20 Ιουνίου) και η 

συναλλαγματική ισοτιμία του δολαρίου έναντι της κυπριακής λίρας για την ίδια περίοδο 

στα Κ£ = US $1,9945.  ∆ηλαδή η μέση τιμή του αργού πετρελαίου τύπου BRENT είναι 

Κ£13,7 το βαρέλι. 

 Σημειώνεται ότι στα πλαίσια της υιοθέτησης πορισμάτων μελέτης, η οποία 

διενεργήθηκε από διεθνή οίκο εμπειρογνωμόνων και ολοκληρώθηκε τον Αύγουστο του 

2002, αποφασίστηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο, στις 16 Οκτωβρίου 2002 (αριθμός 

απόφασης 56.590), τα ακόλουθα: 
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1. Ο σταδιακός τερματισμός των σταυροειδών επιδοτήσεων. 

2. Η πλήρης ελευθεροποίηση των τιμών των καυσίμων. 

3. Η ταυτόχρονη με την πλήρη ελευθεροποίηση των τιμών των καυσίμων παροχή 

δικαιώματος στον Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για επιβολή 

τιμών οροφής για περίοδο μέχρι σαράντα πέντε ημερών, εφόσον τέτοια 

παρέμβαση κρίνεται αναγκαία και εφόσον ο αρμόδιος Υπουργός κρίνει ότι η 

Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού δεν μπορεί να παρέμβει. 

 Συναφώς ο αρμόδιος Υπουργός δήλωσε στην επιτροπή ότι το ισχύον σύστημα 

καθορισμού της τιμής των πετρελαιοειδών (PNBS) θα τερματιστεί το τέλος του 2003. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, οι προτεινόμενοι κανονισμοί αποσκοπούν στη μείωση 

των λιανικών τιμών των πετρελαιοειδών, στα πλαίσια της κατάργησης των σταυροειδών 

επιδοτήσεων.  Οι προτεινόμενες τιμές έχουν ως ακολούθως: 

 Υγραέριο κατά £15 ανά μετρικό τόνο (εξαιρουμένου του ΦΠΑ). 

 Όλα τα είδη βενζίνης κατά 1 σεντ το λίτρο (εξαιρουμένου του ΦΠΑ). 

 Σύμφωνα με τον αρμόδιο υπουργό οι τιμές των υπόλοιπων πετρελαιοειδών δεν 

κρίνεται σκόπιμο να τροποποιηθούν, εφόσον βρίσκονται σε επίπεδα που αντανακλούν 

το κόστος τους. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι με βάση τα υφιστάμενα στοιχεία και σε συσχετισμό με 

τις προτεινόμενες τιμές οι εταιρείες πετρελαιοειδών δεν αναμένεται ότι θα 

πραγματοποιήσουν έλλειμμα ή πλεόνασμα. 

 Στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά κανονισμών, οι βουλευτές μέλη της 

επιτροπής όλων των πλευρών τάχθηκαν υπέρ της περαιτέρω μείωσης της τιμής όλων 

των ειδών της βενζίνης κατά ακόμα 1 σεντ το λίτρο, έτσι που η συνολική μείωση να είναι 

της τάξης των 2 σεντ ανά λίτρο.  Υιοθετώντας τη θέση αυτή, τα μέλη της επιτροπής 
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βασίστηκαν στο γεγονός ότι σύμφωνα με τον αρμόδιο υπουργό είναι δυνατή η μείωση 

αυτή, χωρίς να επηρεασθούν τα δημόσια οικονομικά. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετώντας 

τους σκοπούς των υπό αναφορά κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους όπως έχουν διαμορφωθεί, ώστε η λιανική τιμή πώλησης όλων των ειδών 

βενζίνης να μειωθεί συνολικά αντί κατά 1 σεντ, όπως αρχικά προτάθηκε από την 

κυβέρνηση, κατά 2 σεντ το λίτρο (συμπεριλαμβανομένου του ΦΠΑ). 

 Ταυτόχρονα με την ευκαιρία αυτή η επιτροπή εκφράζει την ευαρέσκειά της για την 

έναρξη υλοποίησης της απόφασης για πλήρη ελευθεροποίηση της τιμής των καυσίμων 

σύμφωνα και με τη σχετική υποχρέωση της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Όπως θα θυμάστε, είμαι βέβαιος, παραδοσιακά -όσο μπορεί να δημιουργηθεί 

παράδοση μέσα σε δυο χρόνια- δεν ψηφίζω αυτές τις αναθεωρήσεις, λόγω του 

γεγονότος ότι το περισσότερο φιλικό προς το περιβάλλον πετρέλαιο με χαμηλή 

περιεκτικότητα στο θείο είναι μονίμως ακριβότερο από το κοινό και κακώς 

περιβαλλοντικά πετρέλαιο.   

 Σήμερα είχαμε την ευκαιρία σε μία άτυπη συζήτηση με τον Υπουργό Εμπορίου και 

Βιομηχανίας να μας εξηγηθεί ότι αναμένεται μέχρι την 1η Μαΐου του 2004 αυτή η 

εκκρεμότητα να διορθωθεί, να εκλείψει.  Επειδή δεν είχα το χρόνο μέσα στις λίγες ώρες 

που έχουν περάσει να ερευνήσω τα στοιχεία που έδωσε ο κ. υπουργός και για μας το 

θέμα είναι πάρα πολύ σημαντικό… 
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ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ζήτα αναβολή! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όχι, δε θα ζητήσω αναβολή, προς Θεού!  Απλά δηλώνω ότι θα ψηφίσω αυτή τη 

φορά τη μείωση, όμως επιφυλάσσομαι να ερευνήσω αν πράγματι η τιμή αυτή που 

έχουμε μπροστά μας, όσον αφορά το Euro diesel, το λεγόμενο φιλικότερο προς το 

περιβάλλον πετρέλαιο, είναι η πραγματική του τιμή, δηλαδή είναι η τιμή κόστους όπως 

θα έπρεπε να ήταν, ή αν δεν υπάρχει μία πολιτική, η οποία εκφράστηκε επανειλημμένα 

στην επιτροπή Οικονομικών και στην επιτροπή Εμπορίου, της προώθησης μέσω αυτής 

της διαφοράς των κυπριακών διυλιστηρίων της αγοράς του πετρελαίου με περισσότερο 

θείο, επειδή τα κυπριακά διυλιστήρια δεν μπορούν να παράξουν αυτό το συγκεκριμένο 

τύπο πετρελαίου, το πετρέλαιο με λιγότερο θείο.  Η κυβέρνηση είχε μονίμως την 

πολιτική να αποθαρρύνει τελικά τους πολίτες και τους καταναλωτές να χρησιμοποιούν 

το φιλικότερο προς το περιβάλλον πετρέλαιο, το πετρέλαιο με το λιγότερο θείο, για να 

επιλέγουν -όπως και επιλέγουν, δυστυχώς, επιλέγουν, δεν έχουμε ακόμα τόσο ψηλού 

επιπέδου περιβαλλοντική συνείδηση στους Κύπριους καταναλωτές- το πετρέλαιο με το 

περισσότερο θείο.  Θέλω να σας πω ότι -να σας πληροφορήσω, είναι σημαντικό- 

παίρνοντας πάλι στοιχεία από την τελευταία έκθεση του Ευρωπαϊκού Γραφείου 

Περιβάλλοντος, η Κύπρος είναι η μόνη χώρα στην Ευρώπη, σε ολόκληρη την Ευρώπη, 

που τα τελευταία δέκα χρόνια δεν κατάφερε να μειώσει τις εκπομπές θείου στην 

ατμόσφαιρα.  Η μόνη χώρα στην Ευρώπη!  Γιατί;  Γιατί δεν έλαβε ποτέ της μέτρα όσον 

αφορά το πετρέλαιο, το οποίο στην Κύπρο είναι κάκιστης ποιότητας.  Είναι το πετρέλαιο 

το οποίο παράγει αυτό το διυλιστήριο, που ευτυχώς η νέα κυβέρνηση... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Γι’ αυτό, θα το κλείσουμε, κύριε συνάδελφε. 
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...εφαρμόζοντας επιτέλους αλλαγή, αποφάσισε να το κλείσει.   

 Αναμένοντας, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, μια πιο ευφάνταστη και πιο ολοκληρωμένη 

πολιτική και πιο τολμηρή στα θέματα των καυσίμων από τη νέα κυβέρνηση στο θέμα 

των φιλικών, των φιλικότερων προς το περιβάλλον καυσίμων και επιφυλασσόμενος, θα 

υποστηρίξω για πρώτη φορά αυτή την προσέγγιση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πρόεδρε, θέλω να κάμω έκκληση να μείνουμε στο θέμα.  Αν θα συζητήσουμε το 

θέμα του περιβάλλοντος ή της ενεργειακής πολιτικής, να τα ανοίξουμε, έν’ καλή ώρα 

τωρά, αλλά ή θα μείνουμε στα θέματα που συζητούμε ή να ξέρουμε και εμείς τι 

κάμνουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου και ο κ. Πιττοκοπίτης. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτό που έχουμε σήμερα ενώπιόν μας είναι κομμάτι μίας 

πολιτικής, η οποία συνεχίζεται εδώ και μερικά χρόνια.  Αν νομίζετε, κύριε Περδίκη, ότι 

θα έρθει νέα περιβαλλοντική πολιτική με το διυλιστήριο, να το συζητήσουμε μια άλλη 

ώρα.  Όπως είπε και ο κ. Συλλούρης, έχουμε και απόψεις και ιδέες, αλλά εδώ το ζήτημα 

είναι ότι, πράγματι, δε μειώνεται η τιμή του πετρελαίου, δε μειώνεται ειδικότερα η τιμή 

του πετρελαίου του καθαρότερου και ο λόγος είναι απλός.  Αυτή την ώρα το πρώτο που 

πρέπει να κάμουμε είναι ότι πρέπει να τερματιστούν οι σταυρωτές επιδοτήσεις· πρώτο, 

πριν από τα άλλα.   
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 Πετρέλαιο αυτή τη στιγμή έχουμε αυτό που έχουμε στην Κύπρο.  Επομένως, ο 

λόγος για τον οποίο δε μειώθηκε η τιμή της μιας κατηγορίας πετρελαίου είναι ότι θα 

χρειαζόταν επιδότηση, για να γίνει, με τα σημερινά δεδομένα.  Επομένως, μειώνεται η 

τιμή της βενζίνης, φθάνουμε σε ένα επίπεδο -και στην επιτροπή Οικονομικών, κύριε 

Πρόεδρε, το ξέρουμε ότι εδώ και καιρό είναι που γίνεται σκαλί, σκαλί, για να μη γίνει 

απότομα- και από τώρα και στο εξής θα πρέπει να οικοδομηθεί μια νέα ενεργειακή 

πολιτική, να φιλελευθεροποιηθεί και η αγορά, διότι δεν είναι το μόνο πρόβλημα να 

υπάρχουν τα προϊόντα.  Για να υπάρχουν τα προϊόντα, πρέπει να υπάρχουν και εκείνοι 

οι οποίοι θα φέρνουν τα προϊόντα και όσο εθέλαμε να είναι το κράτος...  Και αν είναι να 

μιλήσουμε για πολιτικές πλευρές, εγώ θα το αποφύγω.  Εδώ μέσα υπήρχαν κάποιοι 

που ήθελαν να πληρώνουν οι φτωχοί και το πετρέλαιο και τη βενζίνη των πλουσίων και 

το εψήφισαν και σήμερα είναι κυβέρνηση!  Ελπίζω να κάμουν άλλα πράγματα και 

ελπίζω αυτό το διυλιστήριο που ήταν στόχος όλων να έχει το τέλος που πρέπει να έχει 

και να έχει η Κύπρος μία καλύτερη πολιτική.   

 Όμως το σημερινό θέμα είναι κομμάτι μίας πολιτικής, η οποία δε νομίζω ότι μας 

επιτρέπει να συζητήσουμε για τη σημερινή και την προηγούμενη κυβέρνηση.  Η 

πολιτική αυτή είναι η ίδια και είναι προσπάθεια προσαρμογής στα ευρωπαϊκά δεδομένα, 

μέχρι να ξεκινήσει μια πραγματική ενεργειακή πολιτική, στην οποία υπάρχουν 

προτάσεις από τις διάφορες πλευρές και θα ακουστούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης και ο κ. Ευαγόρου. 

 Μετά θα δευτερολογήσετε, κύριε Περδίκη, αν θέλετε. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Αυτά που έχει αναφέρει ο συνάδελφος ο Περδίκης είναι σωστά, αλλά είναι η μισή 

αλήθεια, γιατί εδόθησαν και εξηγήσεις για ποιο λόγο το πετρέλαιο με μειωμένο θείο 
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βρίσκεται σε αυτή την τιμή.  Για το λόγο ότι οι μεγαλύτερες ποσότητες εισάγονται και οι 

εταιρείες μεταξύ τους δεν μπόρεσαν να καταλήξουν σε συμφωνία και να φέρνουν με ένα 

πλοίο μεγάλες ποσότητες, πράγμα που όπως επεξηγήθηκε θα έχει ως συνέπεια να 

πέσει κατακόρυφα η αξία του ναύλου, με επακόλουθο να μειωθεί η τιμή αυτού του 

πετρελαίου με χαμηλό θείο, δεν επετεύχθη, και αυτή τη στιγμή φαίνεται ότι οι εταιρείες 

τα ηύραν μεταξύ τους.  Σημασία έχει ότι από σήμερα, για πρώτη φορά στην Κύπρο, 

σταματούν οι σταυρωτές επιδοτήσεις.  Για πρώτη φορά από σήμερα.  Επομένως... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Έχει δύο χρόνια που το κάμνουμε. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Ναι, αλλά σήμερα έληξε.  Μπορεί να εμειώνετο, αλλά σήμερα ήταν το τελικό, κύριε 

Προδρόμου.  Επομένως, με την κατάσταση η οποία επικρατεί και πιθανόν με εξαγωγές 

τώρα από το Ιράκ, που αναμένεται να πέσει σε ακόμα χαμηλότερα επίπεδα το αργό 

πετρέλαιο, θα πρέπει να αναμένεται ότι θα έχουμε και χαμηλότερες τιμές στα 

πετρελαιοειδή.   

 Εμείς θέλουμε να υπερθεματίσουμε σε αυτό που αναφέρει ο συνάδελφος 

Περδίκης.  Όσον αφορά το πετρέλαιο με χαμηλή περιεκτικότητα, αν δουν, είναι πιο 

χαμηλή η τιμή του, για αποκλειστικά σκοπούς και μόνο που αφορούν περιβαλλοντικούς 

λόγους.  Γι’ αυτό, ναι, θα ψηφίσουμε... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Εξαρτάται, εάν συγκρίνεις πετρέλαιο με βενζίνη, είναι άλλο πράγμα, εάν 

συγκρίνουμε, συνάδελφε, πετρέλαιο με πετρέλαιο, είναι άλλο πράγμα.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 
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 Και τα δύο. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Ε, συγκρίνουμε δυο πράγματα ανόμοια μεταξύ τους!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, όχι διαλογική συζήτηση! 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Επομένως, εμείς θα ψηφίσουμε και εκφράζουμε και την ικανοποίησή μας για τη 

μείωση, αναμένοντας τη νέα εξέλιξη, που πιθανόν θα μας δώσει χαμηλότερες τιμές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκφράζοντας την ικανοποίηση της δικής μας πλευράς για τη 

μείωση, θα ήθελα να πω ότι η πραγματική ολοκληρωμένη ενεργειακή πολιτική 

εφαρμόζεται εδώ και αρκετές ημέρες με συγκεκριμένα παραδείγματα και ενδείξεις από 

την κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου και δεν αποτελεί ποσώς συνέχεια της 

οποιασδήποτε πολιτικής που ακολουθείτο προηγουμένως, όσον αφορά πρώτιστα στη 

μείωση των τιμών των πετρελαιοειδών.  ∆εν είναι λίγες οι φορές που με παρέμβασή της 

αυτή η Βουλή και η επιτροπή Οικονομικών της Βουλής των Αντιπροσώπων επέβαλε 

μεγαλύτερες μειώσεις, γιατί η προηγούμενη κυβέρνηση και ο προηγούμενος υπουργός 

αρνούντο επίμονα να προχωρήσουν σε πραγματικές μειώσεις, ως όφειλαν, 

υπακούοντας, δυστυχώς, στα κελεύσματα κάποιων συμφερόντων.   

 Ναι, αυτή η ολοκληρωμένη ενεργειακή πολιτική έχει συγκεκριμένους σαφείς και 

ευδιάκριτους στόχους.  Πρώτιστα, όλα όσα ελέγοντο, που ήταν απλά και έμειναν στα 

λόγια, που έχουν σχέση με την κατάργηση ενός πεπαλαιωμένου συστήματος το οποίο 

λειτουργούσε προς όφελος των συμφερόντων των εταιρειών, του PΝBS που ήτο 
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κακοδαιμονία για τους καταναλωτές, καταργείται πολύ σύντομα, μέχρι και τον Οκτώβρη.  

Παράλληλα με αυτό, θα πρέπει να πούμε ότι το διυλιστήριο, όπου, δυστυχώς, οι κακοί 

χειρισμοί, η κακοδιαχείριση οδήγησε σε υπογραφές ασύμφορων προς το κράτος 

συμβολαίων, επίσης θα είναι και θα αποτελεί παρελθόν και ο τρίτος στόχος, ο οποίος 

αφορά στην υλοποίηση ή τη φύλαξη αποθεμάτων για ενενήντα μέρες, επίσης βλέπουμε 

να υλοποιείται.  Ναι, εγώ παραδέχομαι ότι οι σταυροειδείς επιδοτήσεις ήτο μια σταδιακή 

διαδικασία, αλλά ολοκληρώνονται και αυτές με τη σημερινή μέρα.  Κατά συνέπεια, εδώ 

είναι, όχι στα λόγια, μια πραγματικότητα, πραγματικότητα η οποία έχει αντίκτυπο 

ευνοϊκό, οικονομικό, πάνω στις τσέπες των καταναλωτών.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν ακόμα τρεις που θέλουν να πρωτολογήσουν και 

δύο που θέλουν να δευτερολογήσουν.   

 Ο κ. Ιωνάς. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πραγματικά εκπλήσσομαι, όταν ακούω ότι γίνεται ενεργειακή 

πολιτική μέσα από τη μείωση κάποιων τιμών!  Φαίνεται ότι δεν έχουμε αντιληφθεί ότι η 

ενεργειακή πολιτική είναι ένα μεγαλύτερο φάσμα, το οποίο πρέπει να αρχίσει να 

καλύπτει από την ηλεκτρική ενέργεια, τα πετρέλαια, το φυσικό αέριο και τόσα άλλα.  Και 

φαίνεται ότι οι συνάδελφοι παραγνωρίζουν τα όσα έχουν γίνει για τις ανανεώσιμες 

πηγές ενέργειας προηγουμένως κτλ.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Εμάς; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 
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 ∆εν είσαστε εσείς, κύριε συνάδελφε, που τις έχετε ψηφίσει.  Αυτά όλα είχαν 

εφαρμοστεί προ καιρού και μάλιστα προγράμματα, λυπούμαι να σας πω ότι 

προγράμματα ήδη εφαρμόζονται, ήδη στον Κούρρη κτίζεται το πάρκο για την αιολική 

ενέργεια και πολλά άλλα τα οποία... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Θα μπω στο θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα παρακαλέσω μόνο να περιοριστούμε στο θέμα, διότι, αν ανοίξουμε τη 

συζήτηση, τότε θα τη διακόψω. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Βεβαίως, θα μπω στο θέμα.  Ναι, κύριε Πρόεδρε, αλλά είχατε επιτρέψει 

προηγουμένως στο συνάδελφο να μας μιλά για ενεργειακή πολιτική ολοκληρωμένη 

μέσα από τη μείωση... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τώρα στην ουσία! 

Ι. ΝΙΚΟΑΛΟΥ: 

...κάποιων τιμών, που ξέχασε ότι σ’ ένα μήνα -ούτε ένα μήνα, πριν ακόμα 

συμπληρωθούν τριάντα μέρες αυτής της κυβέρνησης- είχαμε αύξηση της τιμής του 

πετρελαίου και της βενζίνης και μετά ήρθαμε να τις μειώσουμε.  Είναι την ενεργειακή 

πολιτική αυτού του πλαισίου που θέλετε να εφαρμόσετε;  Ε, τότε, αν είναι αυτό, 

λυπούμαι να παρατηρήσω ότι δεν είναι τέτοια ενεργειακή πολιτική που οραματίστηκε 

αυτός ο τόπος, δεν είναι τέτοια ενεργειακή πολιτική την οποία αναμέναμε να φέρετε με 

την αλλαγή που ευαγγελίζεστε! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ζαχαρίου. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, αν δεν άκουγα το συνάδελφο το Σταύρο τον 

Ευαγόρου, δε λογάριαζα να μιλήσω για το συγκεκριμένο θέμα, πίστευα ότι δεν υπήρχε 

και λόγος να μιλήσει κανείς μας.  Όμως, όταν ακούω συνάδελφο που είναι μαζί μας 

στην επιτροπή Εμπορίου, όταν είμαστε μαζί γνώστες από πέρσι ότι μέσα στο 

φθινόπωρο φέτος θα καταργηθεί το σύστημα τιμολόγησης των καυσίμων των 

συγκεκριμένων -μιλούμε είναι από το ’72- όταν ακούω τον κ. Ευαγόρου να λέει 

«ευτυχώς που άλλαξε η κυβέρνηση, για να καταργήσει αυτό το σύστημα», όταν ξέρουμε 

όλοι ότι σιγά, σιγά φεύγουν οι επιδοτήσεις από το ένα καύσιμο στο άλλο και είναι μια 

σταδιακή πορεία, ότι ολοκληρώνεται η πορεία που χαράχτηκε εδώ και τρία χρόνια και 

όταν θέλουμε να παρουσιάζουμε ότι προηγουμένως τα πάντα ήταν μαύρα και ευτυχώς 

που έγινε η αλλαγή για να ασπρίσουν, ε, τότε έχεις υποχρέωση να σηκωθείς, να 

μιλήσεις και να πεις την αλήθεια!   

 Όσο και αν θέλουν και αν προσπαθούν, πρέπει να συνειδητοποιήσουν 

ταυτόχρονα ότι είναι πλέον κυβέρνηση, ότι δεν είναι αντιπολίτευση.  Λειτουργούν ακόμα 

οι κοινοβουλευτικές ομάδες που στηρίζουν την κυβέρνηση ωσάν να είναι αντιπολίτευση.  

Εκείνο που χρειάζεται είναι να συνειδητοποιήσετε ότι είσαστε κυβέρνηση, ότι έχετε 

πάρει και θετικά από την προηγούμενη διακυβέρνηση και είναι λογικό η κοινωνία να 

απαιτεί να προχωρήσετε μπροστά.  Εμείς είμαστε εδώ, για να κάμνουμε και κριτική εκεί 

που κάνετε λάθος, αλλά και εκεί που κάνετε σωστά να σας πούμε μπράβο, αλλά δεν 

πρόκειται να ανεχτούμε για τα πέντε χρόνια που θα ’σαστε εξουσία να ασκείτε το ρόλο 

της αντιπολίτευσης της προηγούμενης διακυβέρνησης!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ο κ. Χριστοφόρου. 

 ∆εν έχεις μιλήσει σήμερα, κύριε Χριστοφόρου, νομίζω· έτσι, έχετε το λόγο. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, που το αναγνωρίζετε και κατ’ αυτό τον τρόπο έχω 

πλήρη δικαιώματα όσον αφορά το χρόνο. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 ∆υστυχώς, δεν καταπονείται μόνο η Βουλή και οι συνάδελφοι. καταπονούμε, 

πιστεύω, και το λαό παραπλανώντας τον, παραπληροφορώντας τον και εξαπατώντας 

τον με την έπαρση και τον τρόπο που θέλουμε να περάσουμε τη μείωση στις τιμές των 

καυσίμων.  Οι ίδιοι συνάδελφοι, όταν ήρθαν οι πρώτες αυξήσεις -η πρώτη πραγματικά 

πολιτική πράξη της παρούσας κυβέρνησης, είτε το θέλει είτε όχι, ήταν η σύνδεση του 

ονόματός της με αυξήσεις στις τιμές των πετρελαιοειδών- αυτές τις αυξήσεις τις 

δικαιολόγησαν οι συνάδελφοι της συμπολιτεύσεως λέγοντας ότι δεν είναι αυξήσεις που 

επιβάλλει η κυβέρνηση, αλλά είναι αυξήσεις που τις επιβάλλει το σύστημα PNBS.  

Χάθηκε αυτό το σύστημα.  Στις αυξήσεις η κυβέρνηση δεν είναι μέτοχος. είναι μέτοχος 

στις μειώσεις.  Εάν αυτό δεν αποτελεί αντιφατική πολιτική, εάν αυτό δεν είναι αλχημεία 

για να παραπλανούμε το λαό, εάν αυτό δεν είναι πραγματικό διαζύγιο με την αλήθεια 

και αν αυτή δεν είναι ισοπεδωτική πολιτική από τη συμπολίτευση, τότε τι είναι όλα αυτά 

που ακούμε σήμερα; 

 Είναι γνωστό ότι η κυβέρνηση δεν επιστρέφει τίποτε από την τσέπη της στους 

καταναλωτές.  Είναι αυτά που οφείλει να επιστρέψει, που ανήκουν στους ίδιους τους 

καταναλωτές, μέσα από τα πλεονάσματα του γνωστού συστήματος που ισχύει όσον 

αφορά τις αυξομειώσεις στις τιμές των πετρελαιοειδών.  Εμείς, κύριε συνάδελφε και 
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κύριοι συνάδελφοι, δε θα ασκήσουμε κριτική στην κυβέρνηση για το εάν το PNBS 

επιβάλλει τις οποιεσδήποτε αυξήσεις -έχουμε σταθερή πολιτική για τις αυξομειώσεις.  

Αλλά εγώ κατανοώ απόλυτα τους συναδέλφους:  Μην έχοντας οποιοδήποτε άλλο 

πραγματικό έργο να επιδείξουν όλο αυτό το χρονικό διάστημα, προσπαθούν με αυτό 

τον πλασματικό και εύσχημο τρόπο να παρουσιάσουν το πλεόνασμα που παρήξαν οι 

ίδιοι οι καταναλωτές ως θυσία της παρούσας κυβέρνησης, ως κοινωνικό έργο και 

κοινωνική προσφορά, μειώνοντας την τιμή της βενζίνης.   

 ∆ε θα αναφερθώ στο έργο της προηγούμενης κυβέρνησης, γιατί θα μου πάρει 

πολύ χρόνο, κύριε Πρόεδρε, ούτε στο χρωματισμένο πετρέλαιο που έδωσε η 

προηγούμενη κυβέρνηση ούτε στη στήριξη που έδωσε στους αγρότες ούτε στην 

αξιοποίηση των σταυρωτών επιδοτήσεων... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είπες ότι δε θα αναφερθείς, αλλά αναφέρεσαι. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 ...περί καυσίμων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, δε σε εμποδίζω, αλλά, επειδή είπες «δε θα αναφερθώ» και έμμεσα 

αναφέρεσαι  -άμεσα, όχι έμμεσα. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Μα, ακριβώς θέλω να πω ότι αναφέρομαι ενδεικτικά και πολύ επιφανειακά, κύριε 

Πρόεδρε, γιατί, αν θέλω πραγματικά να αναφερθώ στο τι επιτέλεσε η προηγούμενη 

κυβέρνηση, δε θα μας φτάσει ο χρόνος της αποψινής συνεδρίας! 

 Απλώς θέλω να τους πω ότι τουλάχιστον σ’ αυτά τα ζητήματα, επειδή είναι 

καύσιμα και καίνε πραγματικά, δεν πρέπει να βάζουν τα χέρια τους, γιατί τελικά 

καίγονται μέσα από το δημοκοπικό λόγο που αναπτύσσουν χρησιμοποιώντας τη 
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βενζίνη ως λίαν εύφλεκτο υλικό, για να πυροδοτήσουν την παραπλάνηση και την 

παραπληροφόρηση του λαού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, ο κ. Περδίκης και μετά ο κ. Γεωργίου.  ∆ευτερολογείτε και το θέμα κλείνει. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Καταρχήν, πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, πάρα πολύ σύντομα, σταράτα και 

κατακοφτά.  

 Πρώτα απ’ όλα, για να καταλάβουμε τη στάθμη... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ο κ. Περδίκης δευτερολογεί.  Προηγείται ο κ. Γεωργίου, ο κ. Αγαπίου και μετά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είχα την εντύπωση ότι μίλησε ο κ. Γεωργίου προηγουμένως.  Αν όχι, παρακαλώ, ο 

κ. Γεωργίου.  Ναι, έχετε δίκαιο. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Φυσικά επιφυλάσσουμε το δικαίωμά μας να δευτερολογήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχω κι εγώ δικαίωμα να θέσω ότι το θέμα εξαντλήθηκε. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Έχω ακούσει με προσοχή τα όσα συνάδελφοι έχουν αναφέρει σ’ αυτή την αίθουσα 

και έχω σημειώσει δύο σημεία:  το διαζύγιο κάποιων με ένα δεύτερο σκέλος, την 
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αλήθεια.  Και επειδή συμφωνώ ότι υπάρχει αυτό το φαινόμενο στην Κύπρο, θα πω ότι 

εκείνα που μας είπε ο κ. Χριστοφόρου ότι δε θα έλεγε έτρεξε περισσότερο και από τον 

Σούμαχερ, να τα μεταφέρει στο λαό!  Τα άκουσε ο λαός και του έδωσε διαζύγιο με την 

κυβέρνηση.  Συνεπώς, επιβεβαίωσε και το δεύτερο σκέλος περί του ποιος λέει την 

αλήθεια.  Ε, ο λαός ήταν αυτός που επέλεξε!  Και ποια είναι η αλήθεια;  Η αλήθεια είναι 

απλή:  Ήρθε μία εισήγηση σ’ αυτό το Κοινοβούλιο, δεν ήταν ικανοποιητική, με 

παρέμβαση δική μας ως τότε αντιπολίτευση υποχρεώθηκε η κυβέρνηση να εφαρμόσει 

τη διαδικασία της αναπροσαρμογής, που είχε υποχρέωση να το κάμνει όταν οι τιμές και 

οι αξίες θα της επέβαλλαν αυτό το πράγμα, δεν το έπραξε αυτό το πράγμα,  

υποχρεωθήκαμε να καταθέσουμε πρόταση νόμου, για να τα κάνουμε εμείς αυτά τα 

πράγματα, για να υποχρεώσουμε σε μείωση, και ας σημειωθεί, για να το ξέρει ο λαός 

αυτό το πράγμα, ότι αυτά τα χρήματα του περισσεύματος δεν ήταν όφελος της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας ή των πολιτών της. ήταν όφελος των εταιρειών 

πετρελαιοειδών, οι οποίες κρατούν αυτά τα χρήματα ως πλεόνασμα και το ξεκαθάρισμα 

των λογαριασμών γίνεται μίνιμουμ με δύο χρόνια καθυστέρηση. άρα αντιληφθείτε τι είναι 

το όφελος για περίπου 12 εκατομ., τότε που ήταν η αύξηση και το πλεόνασμα, που 

επωφελήθηκαν αυτές οι εταιρείες και που ανέχθηκε ή και βοήθησε η προηγούμενη 

κυβέρνηση για να γίνει αυτό το πράγμα. 

 Άρα, τώρα αυτή η νέα κυβέρνηση, ναι, υποχρεώθηκε τις πρώτες μέρες που 

εκλέγηκε να φέρει αύξηση.  Γιατί;  Γιατί κάποιοι παντοκράτορες -σε εισαγωγικά και 

χωρίς εισαγωγικά- σ’ αυτή την κοινωνία επέβαλαν έναν αδικαιολόγητο πόλεμο στην 

περιοχή μας, στην περιοχή της Μέσης Ανατολής και στο Ιράκ, και ήταν σαφέστατο ότι 

αυτός ο πόλεμος θα είχε τις παρενέργειές του και πάνω στο πετρέλαιο και πάνω στην 

κυπριακή οικονομία και μας υποχρέωσε να κάνουμε εκείνη την αύξηση.  Όμως, έστω 

και με τις ελάχιστες πιθανότητες και με τις σωστές προβλέψεις και τον προγραμματισμό 
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που υπήρξε δόθηκε η δυνατότητα για μείωση και σήμερα χαιρετίζουμε τη δεύτερη 

μείωση και σίγουρα θα χαιρετίσουμε και μεγαλύτερες μειώσεις με τη σωστή πολιτική 

που θα εφαρμοστεί -και έχει ενημερωθεί η επιτροπή Οικονομικών- μόλις ανοίξει η 

Βουλή, όταν θα επανέλθει μετά τις διακοπές της. 

 Άρα, εμείς σαφώς έχουμε αντιληφθεί ότι έχουν αλλάξει τα πράγματα, σαφώς 

έχουμε αντιληφθεί ότι έχει φύγει η προηγούμενη κυβέρνηση και αυτό το έχει νιώσει ο 

κόσμος και το νιώθει και στην τσέπη του μέσα από το πετρέλαιο και τη βενζίνη.  Και η 

ευθύνη την οποία έχει έναντι των πολιτών και η κυβέρνηση και τα κόμματα που στη 

Βουλή την υποστηρίζουν φαίνεται σ’ αυτό το σώμα και είναι αυτά τα οποία δεν έχει 

δυστυχώς, αντιληφθεί,  η άλλη πλευρά, γιατί φαίνεται ότι και ο κ. Χριστοφόρου και άλλοι 

συνάδελφοι μετά το Φεβρουάριο ουσιαστικά έχουν μεταναστεύσει από την Κύπρο. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αγαπίου. 

Α. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υποχρεώνομαι να παρέμβω, για να ενημερώσω το συνάδελφο, 

τον κ. Ιωνά Νικολάου, ότι στις επισκέψεις που η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα κάνει 

σε κοινότητες είχαμε, στα πλαίσια αυτά, μια παγκοινοτική συγκέντρωση στην κοινότητα 

Ερήμης, όπου εκεί η κοινότητα, με επικεφαλής το κοινοτικό συμβούλιο και ιδιαίτερα τον 

πρόεδρο του κοινοτικού συμβουλίου της Ερήμης -και αφήνω στον ίδιο να ενημερωθεί 

ποιου κόμματος είναι- μας ζήτησε να παρέμβουμε, για να μετακινηθεί το πάρκο στο 

οποίο αναφέρθηκε ο κ. Νικολάου, γιατί λόγω των εγκαταστάσεων που υπάρχουν εκεί, 

που είναι ύψους μέχρι και είκοσι ενός μέτρων, δημιουργείται ηχητική αλλά και ποιοτική 

ρύπανση και είναι αίτημα ολόκληρης της κοινότητας της Ερήμης να ληφθούν μέτρα για 

να μετακινηθεί, και αν είναι δυνατό, να κλείσει το πάρκο το οποίο ενοχλεί την κοινότητα. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, να περιοριστούμε στο θέμα μας. 

 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Να εγγράψουμε το θέμα προς συζήτηση από κοινού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προβαίνουμε και σε δευτερολογία; 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Μόνο ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης έχει το λόγο.  Αλλά, παρακαλώ, πολύ σύντομα οι δευτερολογίες, για 

να κλείσουμε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω είναι η ώρα να θυμηθούμε τον Ρίτσο και τη γνωστή του 

ρήση:  «Ας πούμε τα πράγματα με το όνομά τους, τα σύκα σύκα και τη σκάφη σκάφη».  

Η αλήθεια ποια είναι;  Παρακολουθούμε μια συζήτηση μεταξύ Αριστεράς και ∆εξιάς, 

συμπολίτευσης και αντιπολίτευσης.  Εγώ θυμάμαι ότι επί δύο χρόνια ουδέποτε, μα 

ουδέποτε, οποιαδήποτε νομοθεσία αυτού του τύπου, δηλαδή της αναθεώρησης των 

τιμών, δεν πέρασε χωρίς την ομόφωνη τοποθέτηση και των δύο πλευρών -ήταν πάντα 

σύμφωνες.  Και αντιλαμβάνομαι ότι και στο παρελθόν η ίδια συμφωνία υπήρχε πάντα.  

Τώρα, γιατί έχει προκύψει αυτή η ξαφνική συζήτηση σήμερα, είναι άξιον απορίας! 

 ∆εύτερον, η μόνη εναλλακτική τοποθέτηση που μπαίνει χωρίς καμιά αλαζονεία και 

έπαρση είναι, αν μπορεί, λέμε εμείς, οι Οικολόγοι, μέσα από την τιμολογιακή πολιτική -

και αυτό συμβαίνει σε όλες τις χώρες, αγαπητέ κύριε Ιωνά- να εφαρμοστεί μια 
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περιβαλλοντική πολιτική για τα καύσιμα -αυτό είναι το ερώτημα.  Μπορούσε να γίνει -ας 

μην κλείνουμε τα μάτια μας!  Εφόσον υπήρχε η σταυροειδής... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Στο θέμα μας, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Σ’ αυτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να μην ξανοιχτούμε περισσότερο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εφόσον η βενζίνη, δηλαδή, επιχορηγούσε το πετρέλαιο, δεν καταλαβαίνω γιατί...  

ήταν πολύ δύσκολο, δηλαδή, να επιχορηγήσει μερικώς περισσότερο το καθαρό 

πετρέλαιο το περιβαλλοντικό πετρέλαιο, για να έρθουν τουλάχιστον στην ίδια τιμή;  Γιατί 

δεν το έκαμε αυτό η προηγούμενη κυβέρνηση;  Η απάντηση είναι -μας την έδωσε η 

συμπαθέστατη εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου στην επιτροπή Οικονομικών- 

ότι υπήρχε πολιτική -δεν ξέρω αν υπάρχει ακόμα- να στηριχθεί το Κυπριακό ∆ιυλιστήριο 

Πετρελαίου, το οποίο δεν μπορούσε να παράξει αυτά τα λεγόμενα φιλικά προς το 

περιβάλλον καύσιμα, και ειδικότερα το πετρέλαιο χωρίς θείο ή με λιγότερο θείο, κατ’ 

ακρίβειαν. 

 Και ερωτώ:  Τώρα που έχει εκλείψει ο κακός δαίμονας για μας, που λέγεται 

Κυπριακό ∆ιυλιστήριο, όπως είναι σήμερα, δηλαδή, και εφόσον δε χρειάζεται να 

στηριχθεί το Κυπριακό ∆ιυλιστήριο, μήπως έχει εκλείψει και ο λόγος που υπάρχει αυτή 
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η διαφορά μεταξύ του καθαρότερου πετρελαίου και του ακάθαρτου πετρελαίου;  Επειδή 

δεν έχω απάντηση αυτή τη στιγμή, είπα και στην πρωτολογία μου ότι θα το 

μελετήσουμε και θα έρθουμε σε μια συζήτηση με τον Υπουργό Εμπορίου, ο οποίος έχει 

αποδείξει την ευαισθησία του στα θέματα περιβάλλοντος όντας και πρόεδρος της 

επιτροπής Περιβάλλοντος της Βουλής, και ελπίζουμε ότι θα καταλήξουμε σε μία 

τοποθέτηση.  Και μόνο να υπάρχει δέσμευση, επιτέλους, από αυτή την κυβέρνηση, που 

δεν υπήρξε ποτέ από την προηγούμενη, ότι αυτή η ανισότητα μεταξύ του φιλικότερου 

προς το περιβάλλον πετρελαίου και του μη φιλικού θα λήξει σε ένα χρονικό 

συγκεκριμένο σημείο -1η Φεβρουαρίου του 2004, 1η Μαΐου του 2004...- είναι θετικό.  Κι 

εμείς στηρίζουμε αυτή τη θετική προσέγγιση. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου και μετά θα θεωρήσω ότι το θέμα έχει εξαντληθεί. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα προσπαθήσω κι εγώ πολύ σύντομα... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εξαρτάται από το τι θα πει ο κ. Προδρόμου, διότι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εάν υπάρξει πρόκληση, σίγουρα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θέλω να πω κάτι, όχι για να τον διακόψω αλλά καθαρά διαδικαστικό. 

 Ορισμένοι συνάδελφοι πραγματικά εκμεταλλεύονται την υπομονή μας.  Εμείς από 

το Σεπτέμβρη προτιθέμεθα να ζητήσουμε, πλέον, εφαρμογή των κανονισμών και στις 

συζητήσεις στην ολομέλεια.  ∆εν πάει άλλο αυτή η κατάσταση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Κύριε Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θα προσπαθήσω κι εγώ να πω τα σύκα σύκα και τη σκάφη σκάφη και δε 

χρειάζεται, κύριε συνάδελφε, να πούμε ότι το είπε ο Ρίτσος αυτό. το λέει ο ελληνικός 

λαός, αλλιώς θα σας πω κι εγώ «καλησπέρα σας», όπως έλεγε ο Μαρξ.  Να πούμε 

όμως τα σύκα σύκα και τη σκάφη σκάφη και να θυμηθούμε που έλεγε ο Γιάννης Ρίτσος, 

αν θέλεις, κύριε Περδίκη, ότι «τώρα δε χρειάζονται πολλά λόγια, αδελφέ μου».  Εδώ 

όμως ακούσαμε πολλά λόγια. 

 Εάν αυτή είναι η πολιτική της κυβέρνησης σήμερα, τα δύο σεντ μείωση, και είναι 

νέα πολιτική και πρέπει να τη χειροκροτήσουμε, ε, τότε ο κ. Ευαγόρου να μας εξηγήσει 

πώς η κυβέρνηση έφερε ένα σεντ και έπρεπε η Βουλή να το κάνει δύο σεντ!  Ο 

Υπουργός Εμπορίου, ο κ. Λιλλήκας, πρότεινε ένα σεντ.  Εκείνη ήταν η σωστή πολιτική ή 

η διπλάσια μείωση που αποφασίζει η Βουλή!  Αυτό δεν το λέω σοβαρομιλώντας, κύριε 

Πρόεδρε.  ∆εν είναι σοβαρές κουβέντες αυτές και το ομολογώ.  Πρέπει να τερματιστεί 

αυτή η συζήτηση. 

 Εμείς χαιρετίζουμε το ότι όλες οι πλευρές σήμερα θέλουν να καταργηθεί αυτό το 

σύστημα το στρεβλό -να μην το χαρακτηρίσω αλλιώς- το λεγόμενο PNBS, το οποίο 

θεσπίστηκε το 1972 -ακούγοντας τον κ. Γεωργίου νόμισα ότι το έκαμε ο κ. Ρολάνδης το 

1999.  Λειτούργησε χρόνια και χρόνια με τόσες κυβερνήσεις, τις οποίες στήριξαν 

ξέρουμε ποιοι, και δεν ήταν πρόβλημα. 

 Όμως, το PNBS τι ήταν;  Ήταν μια μέθοδος ρύθμισης... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ας μην το συζητήσουμε, κύριε συνάδελφε. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 
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 Όχι, αυτό είναι το θέμα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, δεν είναι το θέμα.  

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Αυτό είναι το θέμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν είναι το θέμα!  Το θέμα είναι η μείωση... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Είναι το θέμα!  Είναι οι μειώσεις ή οι αυξήσεις... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, ναι! 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 ...εξαιτίας της λειτουργίας του συστήματος ρυθμίσεως των τιμών.  Και αν κάνουμε 

πολιτική εδώ -δε θέλω να εκφύγω και σέβομαι την παρατήρησή σας- πρέπει να πούμε 

ότι είναι ένα σύστημα ρυθμίσεως των τιμών χάριν της προστασίας των λαϊκών 

στρωμάτων.  Και αυτή είναι η ιδεολογία κάποιων εδώ μέσα.  Και τι είναι η εγκατάλειψη 

του PNBS;  Φιλελευθεροποίηση της αγοράς, όπως πρέπει να γίνει.  Ε, να μην 

πανηγυρίζουμε κόλας!  Εμείς συγχαίρουμε το ΑΚΕΛ, διότι ξεκινά να δέχεται κάποιες 

τέτοιες ιδέες, ας είναι και για το πετρέλαιο.  Περιμένουμε ότι θα γίνουν τα βήματα -ας τα 

κάμει ο υπουργός ο συγκεκριμένος, ο κ. Λιλλήκας.  Βεβαίως, την επόμενη φορά που θα 

φέρει πρόταση, θα πρέπει να λέμε «αυτή είναι η πρόταση της κυβέρνησης, αυτή είναι η 

πρόταση της Βουλής». 

 Αυτή τη στιγμή εμείς υπερψηφίζουμε την πρόταση της Βουλής, χωρίς σε καμία 

περίπτωση να δεχόμαστε ότι είναι η νέα πολιτική της νέας κυβέρνησης που εδώ και 

μερικές μέρες -το ακούσαμε κι αυτό! -έχει αλλάξει δήθεν ενεργειακή πολιτική.  Αν είναι 
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έτσι, να μην το ψηφίσουμε για να φανεί η διαφορά.  Εμείς ψηφίζουμε την επαυξημένη 

πρόταση της Βουλής, διότι υπάρχει, κύριε Πρόεδρε -εκμεταλλεύομαι, αξιοποιώ το ότι 

είστε πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών- κατανόηση και μεταξύ των πλευρών στην 

επιτροπή που τα ψηφίζουν -όπως είπε και ο κ. Περδίκης, ναι, όλοι μαζί τα ψηφίζουμε- 

και μεταξύ της Βουλής και της κυβέρνησης.  Ψηφίζουμε μεγαλύτερη αύξηση με τη 

σύμφωνη γνώμη της κυβέρνησης.  Άρα, δεν ήταν καμιά ιερή πολιτική ούτε το ένα σεντ 

ούτε τα δύο σεντ.  Ευτυχώς ο κυπριακός λαός θα καταναλώνει κατά τι φθηνότερα το 

καύσιμο της βενζίνης προσβλέποντας στις πραγματικές βελτιώσεις που θα έρθουν 

ύστερα και που δεν πιστεύω ότι μπορεί να τις οικειοποιηθεί απολύτως καμία πολιτική 

πλευρά, γιατί σε μεγάλο βαθμό είναι η ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση που τα φέρνει 

αυτά και μερικά πράγματα, και αυτό το ξεροκέφαλο το PNBS, αν δεν ήταν η Ευρωπαϊκή 

Ένωση, δεν ξέρω αν θα τα άλλαζε καμία κυβέρνηση είτε η σημερινή είτε η 

προηγούμενη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θεωρώ ότι το θέμα έχει εξαντληθεί. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Το 1998 υπάρχουν ομιλίες του κ. Χριστοφόρου που έκαμνε επίκριση της 

προηγούμενης κυβέρνησης που έφυγε πριν έξι χρόνια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, δεν έδωσα το λόγο.  Θεωρώ ότι το θέμα έληξε.  Το θέτω υπό την 

έγκριση της ολομέλειας:  Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Κεφάλαιο Τρίτο.  Οι ερωτήσεις και απαντήσεις έχουν δοθεί γραπτώς. 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.402 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 19 Ιουνίου 2003. 

 «Σύμφωνα με την έκθεση δραστηριοτήτων 2000-2002 της Συμβουλευτικής 

Επιτροπής Πρόληψης και Καταπολέμησης της Βίας στην Οικογένεια, η οποία 

συστάθηκε το 1996, βάσει του περί Βίας στην Οικογένεια Νόμου [Ν. 47(Ι)94, άρθρο 16 

και Ν. 199(Ι) 2000 (άρθρο 7(1)], οι κρατικές υπηρεσίες αδυνατούν να αντεπεξέλθουν 

στο μεγάλο αριθμό περιστατικών βίας. 

 Συγκεκριμένα, όσον αφορά τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, έχουν διοριστεί 

δέκα οικογενειακοί σύμβουλοι παγκύπρια, οι οποίοι χειρίζονται πέραν των πενήντα 

περιστατικών ο καθένας. 

 Στην ίδια έκθεση αναφέρεται ότι δεν υπάρχουν εξειδικευμένοι χώροι για 

συναντήσεις και συνεντεύξεις με θύματα βίας στην οικογένεια και ότι το μοναδικό 

καταφύγιο για ενήλικα θύματα βίας, που διευθύνεται από μη κυβερνητική οργάνωση 

(ΜΚΟ), βρίσκεται στη Λευκωσία αφήνοντας τα θύματα από άλλες επαρχίες εκτεθειμένα. 

 Βάσει των πιο πάνω, καλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1.  Τα μέτρα που λαμβάνονται ή πρόκειται να ληφθούν, ώστε οι ανάγκες για 

καταφύγια σε άλλες πόλεις να ικανοποιηθούν. 

2. Κατά πόσο, εφόσον, βάσει του σχετικού νόμου, ο αρμόδιος υπουργός “διορίζει 

κατάλληλα πρόσωπα, για να εκτελούν καθήκοντα οικογενειακού συμβούλου...”, 

έχει απασχολήσει το αρμόδιο υπουργείο το ενδεχόμενο διορισμού ατόμων εκτός 

των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, όπου υπάρχει σοβαρό πρόβλημα 

υποστελέχωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.403 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 19 Ιουνίου 2003. 
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 «Σύμφωνα με την έκθεση δραστηριοτήτων 2000-2002 της Συμβουλευτικής 

Επιτροπής Πρόληψης και Καταπολέμησης της Βίας στην Οικογένεια, η οποία 

συστάθηκε το 1996 βάσει του περί Βίας στην Οικογένεια Νόμου [Ν. 47(Ι) 94, άρθρο 16 

και Ν. 119(Ι) 2000, άρθρο 7(1)], οι κρατικές υπηρεσίες αδυνατούν να αντεπεξέλθουν στο 

μεγάλο αριθμό περιστατικών βίας. 

 Όσον αφορά τις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας, δεν έχουν προβεί στο διορισμό 

επαρκούς αριθμού καταρτισμένων λειτουργών (παιδοψυχίατροι, ψυχολόγοι, 

παιδοψυχολόγοι, κλινικοί ψυχολόγοι κ.ά.), που θα ασχολούνται με περιστατικά βίας.  

Πέραν τούτου, δεν έχουν δημιουργηθεί ακόμη επαρκή θεραπευτικά προγράμματα 

παγκύπρια για θύματα και θύτες. 

 Οι επιπτώσεις της βίας, ιδιαίτερα σε ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού, όπως είναι 

οι γυναίκες και τα παιδιά, είναι σε όλους γνωστές.  Τα δικαιώματα των θυμάτων βίας δεν 

πρέπει να καταπατούνται από το κράτος ή τις υπηρεσίες (θεσμική κακοποίηση).  Η 

αναβάθμιση των υπηρεσιών είναι απαραίτητη και η βία στην οικογένεια πρέπει να 

αντιμετωπιστεί σφαιρικά ως κοινωνικό φαινόμενο από το οποίο πηγάζουν και άλλα 

κοινωνικά προβλήματα και ως θέμα δημόσιας υγείας (ορισμός της Παγκόσμιας 

Οργάνωσης Υγείας του 1999). 

 Καλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 

τα μέτρα που λαμβάνονται ή θα ληφθούν για αναβάθμιση των υφιστάμενων υπηρεσιών 

και για απασχόληση ικανοποιητικού αριθμού λειτουργών καταρτισμένων σε περιστατικά 

βίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.404 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 19 Ιουνίου 2003. 

 «Σύμφωνα με την έκθεση δραστηριοτήτων 2000-2002 της Συμβουλευτικής 

Επιτροπής Πρόληψης και Καταπολέμησης της Βίας στην Οικογένεια, η οποία 
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συστάθηκε το 1996 βάσει του περί της Βίας στην Οικογένεια Νόμου [Ν. 47(Ι)94, άρθρο 

16 και Ν. 119(Ι)2000, άρθρο 7(Ι)], οι κρατικές υπηρεσίες αδυνατούν να αντεπεξέλθουν 

στο μεγάλο αριθμό περιστατικών βίας. 

 Όπως φαίνεται από τα στοιχεία της Νομικής Υπηρεσίας, από τον Ιούνιο του 1999 

μέχρι το 2002 έχουν ανοιχθεί 1 500 φάκελοι, οι οποίοι μπορεί να περιλαμβάνουν και 

πέραν του ενός περιστατικού βίας.  Από το μεγάλο αριθμό περιστατικών προκύπτει το 

ερώτημα κατά πόσο η ομάδα λειτουργών που έχει οριστεί είναι ικανοποιητικά 

στελεχωμένη και σε θέση να επιληφθεί των περιστατικών βίας, απερίσπαστη από άλλα 

καθήκοντα. 

 Οι επιπτώσεις της βίας, ιδιαίτερα σε ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού, όπως είναι 

οι γυναίκες και τα παιδιά, είναι σε όλους γνωστές.  Τα δικαιώματα των θυμάτων βίας δεν 

πρέπει να καταπατούνται ούτε και από το κράτος ή τις υπηρεσίες (θεσμική 

κακοποίηση).  Η αναβάθμιση των υπηρεσιών είναι απαραίτητη. Η βία στην οικογένεια 

πρέπει να αντιμετωπιστεί σφαιρικά τόσο ως κοινωνικό φαινόμενο, από το οποίο 

πηγάζουν και άλλα κοινωνικά προβλήματα, όσο και ως θέμα δημόσιας υγείας.  

(Παραπέμπω στο σχετικό ορισμό της Παγκόσμιας Οργάνωσης Υγείας του 1999). 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνει ή προτίθεται να λάβει σχετικά με το πιο 

πάνω θέμα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.405 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 19 Ιουνίου 2003. 

 «Σύμφωνα με την έκθεση δραστηριοτήτων 2000-2002 της Συμβουλευτικής 

Επιτροπής Πρόληψης και Καταπολέμησης της Βίας στην Οικογένεια, η οποία 

συστάθηκε το 1996 βάσει του περί Βίας στην Οικογένεια Νόμου [Ν. 47(Ι)94, άρθρο 16 
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και Ν. 119(Ι)2000, άρθρο 7(1)], οι κρατικές υπηρεσίες αδυνατούν να αντεπεξέλθουν στο 

μεγάλο αριθμό περιστατικών βίας. 

 Συγκεκριμένα, στην αστυνομία έχει οριστεί ένας συντονιστής και δύο συνεργάτες οι 

οποίοι ασχολούνται με θέματα βίας, αλλά δεν έχει ανατεθεί αποκλειστικά σε 

καταρτισμένους αστυνομικούς η διερεύνηση περιστατικών βίας.  Ως αποτέλεσμα, πολλά 

περιστατικά διερευνώνται ακόμη από αστυνομικούς χωρίς κατάρτιση και όχι του ίδιου 

φύλου όπως προνοεί το άρθρο 9 του περί Βίας στην Οικογένεια Νόμου [Ν. 119(Ι)/2000].   

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πόσοι αστυνομικοί έχουν εκπαιδευτεί μέχρι σήμερα για θέματα βίας στην 

οικογένεια και πού υπηρετεί ο καθένας; 

2. Στα ετήσια στοιχεία της αστυνομίας περιλαμβάνονται μόνο οι καταγγελίες από τις 

οποίες προκύπτει ποινική υπόθεση ή καταγράφονται και οι απλές αναφορές όπου 

τα θύματα αρνούνται να δώσουν γραπτή κατάθεση για ποινική δίωξη;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.406 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 19 Ιουνίου 2003. 

 «Στην περιοχή της Ευρύχου λειτουργεί εδώ και χρόνια σε μια πευκόφυτη έκταση 

εργοστάσιο κατασκευής έτοιμου μπετόν, το οποίο έχει δημιουργήσει σωρεία 

περιβαλλοντικών προβλημάτων. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο η επιχείρηση αυτή λειτουργεί νόμιμα, ποιο είναι το 

ιδιοκτησιακό καθεστώς της γης, ποιος είναι ο χαρακτήρας της επιχείρησης, καθώς και 

ποια είναι τα μέτρα που πρόκειται να ληφθούν για τερματισμό της ρύπανσης και της 

οχληρίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.407 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 



 150

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 19 Ιουνίου 2003. 

 «Τα χωριά της περιοχής Λεμεσού που επλήγησαν από τις περσινές πυρκαγιές 

ζητούν την κατασκευή δεξαμενής πυρόσβεσης, καθώς και τη δημιουργία ορισμένων 

αγροτικών δρόμων που να μπορούν να λειτουργούν ως ζώνες πυροπροστασίας. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για την πορεία ικανοποίησης του πιο πάνω αιτήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.408 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 19 Ιουνίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι αρκετές ευρωπαϊκές πόλεις, όπως το Ρέικιαβικ, το 

Αμβούργο, το Άμστερνταμ, η Βαρκελώνη, το Λονδίνο, η Μαδρίτη, το Λουξεμβούργο, το 

Πόρτο,  η Στουτγάρδη και η Στοκχόλμη, συμμετέχουν με τα λεγόμενα “αστικά 

λεωφορεία” τύπου “Citaro” στο πρόγραμμα “CUTE” (Clean Urban Transport for 

Europe), το οποίο χρηματοδοτείται από την ΕΕ με 20 εκατομ. ευρώ.   

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για το σχέδιο “CUTE” και τους λόγους που η Κύπρος δε συμμετέχει στο 

πρόγραμμα αυτό.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.409 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 19 Ιουνίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι μη αδειούχοι κτηνοτροφικών υποστατικών ταλαιπωρούν 

με τα υποστατικά τους την κοινότητα Αγίου Γεωργίου-Σιλίκου. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τις ενέργειες στις οποίες προτίθεται να προβεί, ώστε να 

μετακινηθούν τα κτηνοτροφικά υποστατικά που ταλαιπωρούν την κοινότητα Αγίου 

Γεωργίου-Σιλίκου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.410 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 
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περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 19 Ιουνίου 2003. 

 «Σύμφωνα με τη “Σύσταση του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου της 2ας ∆εκεμβρίου 2002 

(2003/54/εκ) σχετικά με την πρόληψη του καπνίσματος και με πρωτοβουλίες για την 

ενίσχυση της καταπολέμησής του”, τα κράτη μέλη καλούνται να θεσπίσουν τα 

κατάλληλα μέτρα, προκειμένου οι παραγωγοί, οι εισαγωγείς και οι έμποροι προϊόντων 

καπνού να υποχρεούνται να παρέχουν στα κράτη μέλη πληροφορίες σχετικά με τις 

δαπάνες τους για εκστρατείες διαφήμισης, μάρκετινγκ, χορηγιών και προώθησης, οι 

οποίες δεν απαγορεύονται από τη νομοθεσία. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν και με ποιους τρόπους εφαρμόζεται η πιο πάνω σύσταση του 

Ευρωπαϊκού Συμβουλίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.411 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 19 Ιουνίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τα αποτελέσματα των ελέγχων των μηχανημάτων που οι 

Βρετανοί προτίθενται να εγκαταστήσουν στην οροφή του κοινοτικού συμβουλίου 

Ακρωτηρίου έχουν διαβιβαστεί στους αρμοδίους της κυπριακής κυβέρνησης το 

Φεβρουάριο του 2003. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τους λόγους που δε δόθηκε στη δημοσιότητα ή στην αρμόδια 

κοινοβουλευτική επιτροπή η σχετική πληροφορία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.412 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 19 Ιουνίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι Βρετανοί προτίθενται να εγκαταστήσουν μονάδα 

συνεχούς ελέγχου των εκπομπών των ηλεκτρομαγνητικών πεδίων από το πάρκο 
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κεραιών που έχουν εγκατεστημένο στον υγροβιότοπο  Ακρωτηρίου, κατόπιν συμφωνίας 

με την κυπριακή κυβέρνηση. 

 Οι Βρετανοί ισχυρίζονται ότι η κυπριακή κυβέρνηση συμφώνησε η συσκευή 

συνεχούς ελέγχου να τοποθετηθεί στην οροφή του κτιρίου του κοινοτικού συμβουλίου 

Ακρωτηρίου.  Σύμφωνα, όμως, με τις πληροφορίες μου, στη συγκεκριμένη τοποθεσία 

μετρήθηκαν στο παρελθόν οι εκπομπές των ηλεκτρομαγνητικών πεδίων και 

ισοδυναμούσαν περίπου με το 50% της έντασης που μετρήθηκε στα πρώτα σπίτια του 

χωριού ή στην περίφραξη των κεραιών παρά το δρόμο Ακρωτηρίου. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων γιατί οι υπηρεσίες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας συμφώνησαν για την 

ευνοϊκή για τους Βρετανούς εγκατάσταση της συσκευής συνεχούς παρακολούθησης 

ηλεκτρομαγνητικών πεδίων.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.413 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιο Τάσου στις 23 Ιουνίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πόσοι είναι οι πολιτικοί πρόσφυγες, καθώς και οι άλλοι αλλοδαποί που 

διαμένουν στην Κύπρο και παίρνουν δημόσιο βοήθημα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.414 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιο Τάσου στις 23 Ιουνίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για το τι προτίθεται να πράξει όσον αφορά την εργοδότηση των 

πολιτικών προσφύγων και άλλων αλλοδαπών που διαμένουν στην Κύπρο οι οποίοι 

παίρνουν δημόσιο βοήθημα και ποια θα είναι τα οικονομικά οφέλη του Ταμείου 

∆ημοσίου Βοηθήματος του Γραφείου Ευημερίας από τυχόν εργοδότησή τους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.415 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 
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περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιο Τάσου στις 23 Ιουνίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πότε προτίθεται να αρχίσει η ανέγερση του νέου περιφερειακού 

δημοτικού σχολείου της περιοχής Ορεινής Λάρνακας και για ποιο λόγο υπάρχει τόσο 

μεγάλη καθυστέρηση.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.416 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιο Τάσου στις 23 Ιουνίου 2003. 

 «Επειδή τον τελευταίο καιρό παρατηρείται κωλυσιεργία όσον αφορά το θέμα της 

ρύθμισης των αγροτικών χρεών, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει 

τη Βουλή των Αντιπροσώπων τι προτίθεται να πράξει για την επίσπευση και επίλυση 

του προβλήματος αυτού το συντομότερο δυνατό.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.417 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιο Τάσου στις 23 Ιουνίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων τι προτίθεται να πράξει, για να λυθεί το πρόβλημα της μεγάλης 

καθυστέρησης που παρατηρείται στην εξέταση των αιτήσεων στο Τμήμα Χωρομετρίας 

του Επαρχιακού Κτηματολογικού Γραφείου Λάρνακας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.418 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 23 Ιουνίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η οδός Ιπποκράτους προβλέπεται στο τοπικό σχέδιο 

Λευκωσίας ως δρόμος πρωταρχικής σημασίας.  Η ολοκλήρωση του έργου πρόκειται να 

συμβάλει στην αποσυμφόρηση της λεωφόρου Τροόδους και να καταστήσει μη αναγκαία 

για πολλά χρόνια την κατασκευή του λεγόμενου νότιου περιμετρικού αυτοκινητόδρομου 

Λευκωσίας. 
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 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τους λόγους που καθυστερούν τα σχέδια και η κατασκευή του 

δρόμου, πρωταρχικής σημασίας, στην οδό Ιπποκράτους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.419 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 23 Ιουνίου 2003. 

 «Στα πρόσφατα δημοσιευμένα σχέδια για το Τοπικό Σχέδιο Λευκωσίας φαίνεται ότι 

η περιοχή προστασίας της φύσης στο δήμο Λατσιών, που αφορά το σημαντικό από 

οικολογικής άποψης φαράγγι “Κακκαρίστρα”, τέμνεται από αριθμό δρόμων υπερτοπικής 

σημασίας (λεωφόροι, δρόμοι πρωταρχικής σημασίας κ.λπ.). 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων γιατί η προστασία της περιοχής περιορίζεται μόνο στην οικιστική 

ανάπτυξη και όχι και στο εξαιρετικά ρυπογόνο οδικό δίκτυο.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.420 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 23 Ιουνίου 2003. 

 «Το Νοέμβριο του 2000 το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών είχε διεξαγάγει 

έρευνα σε τριάντα πέντε δημοτικά σχολεία της πρωτεύουσας σχετικά με την ύπαρξη 

στοιχειωδών διευκολύνσεων για τη διακίνηση ατόμων με κινητικά προβλήματα (π.χ. 

ατόμων σε τροχοκαθίσματα κ.λπ.).  Τα αποτελέσματα της έρευνας ήταν απογοητευτικά. 

 Σύμφωνα με τα συμπεράσματα της έρευνας, μόνο σε τρία σχολεία εντοπίστηκαν 

κάποια ελάχιστα στοιχειώδη έργα (ράμπα πρόσβασης), αλλά και αυτά ήταν εκτός 

τεχνικών προδιαγραφών, ενώ σημειώθηκε έλλειψη πληροφόρησης από τις διευθύνσεις 

των σχολείων.  Το Φεβρουάριο του 2001 το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού ζήτησε 

από τις σχολικές εφορίες της πρωτεύουσας να γίνουν τα απαραίτητα έργα (αρ. φακ. 

Υ.Π.Π.343/68/Β). 
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 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σε ποια κατάσταση βρίσκεται σήμερα το θέμα της προσβασιμότητας 

στα δημοτικά σχολεία από άτομα με δυσκολία στην κίνηση τόσο στη Λευκωσία όσο και 

σε ολόκληρη την Κύπρο.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.421 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σταύρο Ευαγόρου στις 23 Ιουνίου 2003. 

 «∆εκάδες νεαρά ζευγάρια προσφύγων έχουν πάρει έγκριση στην αίτηση που 

υπέβαλαν για να τους παραχωρηθεί οικόπεδο για αυτοστέγαση στο Παραλίμνι ή και σε 

άλλες περιοχές της ελεύθερης επαρχίας Αμμοχώστου. 

 Υπάρχουν σοβαρά παράπονα για μεγάλη καθυστέρηση στο διαχωρισμό των νέων 

οικοπέδων από την κυβέρνηση. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει εκτενώς τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για την πορεία υλοποίησης των κυβερνητικών αποφάσεων για 

παραχώρηση των οικοπέδων μέσα σε λογικό χρονικό διάστημα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.422 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτήρη Σαμψών στις 24 Ιουνίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται και τα προγράμματα που εφαρμόζονται 

για την αναδόμηση, αναστήλωση, συντήρηση και αναπαλαίωση οικιών και 

οικοδομημάτων στα χωριά της ορεινής και ημιορεινής Κύπρου.»  

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.105, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2002, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου. 
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 «Αναφορικά με την επέκταση του παρακαμπτήριου δρόμου Καλού Χωριού μέχρι 

τον κύριο δρόμο Λεμεσού-Αγρού (περιοχή Αγίου Φώτου), σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Το αίτημα αφορά την επέκταση του παρακαμπτήριου δρόμου Καλού Χωριού μέχρι 

τον κύριο δρόμο Λεμεσού-Αγρού, δηλαδή να αρχίζει από το δρόμο Καλού Χωριού-

Λουβαρά και να καταλήγει σε σημείο του δρόμου Αγρού-Λεμεσού, μερικά μέτρα πριν 

από την εκκλησία της Αγίας Παρασκευής Καλού Χωριού.  Το μήκος του υφιστάμενου 

αγροτικού δρόμου, που θα αποτελέσει την προέκταση, είναι 1 500 μ. και βρίσκεται στην 

περιοχή Καλού Χωριού.  Η δαπάνη ανέρχεται στις £150.000. 

 Ο λόγος για τον οποίο υποβάλλεται το αίτημα είναι για να αποφευχθεί η διέλευση 

της τροχαίας κίνησης από το δρόμο Λουβαρά προς το Καλό Χωριό λόγω της στροφής 

του δρόμου παρά την τοποθεσία “Πεύκος”. 

 Παρ’ όλο που το αίτημα δεν τυγχάνει άμεσης προτεραιότητας, αφού τα φορτηγά 

και άλλα μεγάλα οχήματα θα μπορούν να εξυπηρετούνται από τον υπό εκτέλεση δρόμο 

“Λουβαράς-Τρεις Γέφυρες”, εντούτοις στην περιφερειακή σύσκεψη που έγινε στο Καλό 

Χωριό, στις 7 Αυγούστου 2001, ο Υπουργός Εσωτερικών έδωσε οδηγίες και το αίτημα 

εξετάστηκε επιτόπου από τις Τεχνικές Υπηρεσίες του Γραφείου του Επάρχου. 

 Ύστερα από την εξέταση του αιτήματος κρίθηκε ότι το αίτημα δεν είναι άμεσης 

προτεραιότητας και θα επανεξεταστεί σε μεταγενέστερο στάδιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων κ. Μάκη Κεραυνού στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.186, 

ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Άντρου Κυπριανού. 

 «Σχετικά με τη λειτουργία καταστημάτων τύπου “mini market” σε πρατήρια 

πετρελαιοειδών, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Από έρευνα που πραγματοποιήθηκε το Φεβρουάριο του 2003 από αρμόδιο 

επιθεωρητή του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων διαπιστώθηκε ότι η εταιρεία “Lucoil” λειτουργούσε δύο 

πρατήρια πετρελαιοειδών στη Λευκωσία, ένα επί της λεωφόρου Κυριάκου Μάτση και 

ένα επί της λεωφόρου Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄.  Τα δύο πρατήρια διαθέτουν 

καταστήματα τύπου “mini market”, όμως μόνο στο πρατήριο που βρίσκεται επί της 

λεωφόρου Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄ λειτουργούσε το κατάστημα τύπου “mini 

market” καθημερινά μέχρι τις 9 μ.μ., δηλαδή πέραν του ωραρίου λειτουργίας των 

πρατηρίων που ορίζει το περί Προμηθειών και Υπηρεσιών (Ωράριο Λειτουργίας 

Πρατηρίων Πετρελαιοειδών) (Τροποποιητικό) ∆ιάταγμα του 2000, που εκδόθηκε από 

τον Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού (αντίγραφο επισυνάπτεται).  Το 

κατάστημα αυτό πωλούσε προϊόντα που είχαν σχέση με τα μηχανοκίνητα οχήματα, 

όπως λιπαντικά, αλλά και είδη περιπτέρου, όπως εφημερίδες, μπισκότα, σοκολάτες, 

χυμούς, αναψυκτικά, χαρτομάντιλα.  Πωλούσε επίσης και πολύ μικρές ποσότητες από 

άλλα είδη, όπως γάλα, μακαρόνια και ζάχαρη. 

 Από επιθεωρήσεις που έγιναν μετά το Φεβρουάριο διαπιστώθηκε ότι το 

κατάστημα “mini market”, τουλάχιστο κατά τις ημέρες των επιθεωρήσεων, δε 

λειτουργούσε πέραν του ωραρίου λειτουργίας του πρατηρίου και ότι πωλούσε προϊόντα 

που αφορούσαν μηχανοκίνητα οχήματα, αλλά και είδη περιπτέρου. 

 Αρμόδια αρχή για την παραχώρηση άδειας λειτουργίας των πρατηρίων 

πετρελαιοειδών είναι το δημοτικό συμβούλιο Λευκωσίας, με βάση τους περί Ρυθμίσεως 

Πρατηρίων Πετρελαιοειδών Νόμους και τους σχετικούς κανονισμούς, που εκδόθηκαν με 

βάση τους νόμους αυτούς.  Η νομοθεσία αυτή καθορίζει ότι η κύρια χρήση και ο σκοπός 

του πρατηρίου είναι η αποθήκευση και η διάθεση καυσίμων και λιπαντικών σε οχήματα 

και η συμπληρωματική χρήση, η οποία όμως δεν πρέπει να αντίκειται ή συγκρούεται με 
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την κύρια χρήση, η αποθήκευση και προμήθεια μικρών ανταλλακτικών εξαρτημάτων και 

ειδών συμπληρωματικού εξοπλισμού για οχήματα. 

 Μέχρι το Φεβρουάριο του 2003, όπως διαπιστώθηκε από πληροφορίες που 

λήφθηκαν από το δήμο Λευκωσίας, η εταιρεία “Lucoil” δεν είχε εξασφαλίσει για τα δύο 

πρατήριά της στη Λευκωσία άδεια λειτουργίας πρατηρίου πετρελαιοειδών. 

 Όμως, ακόμα και όταν η εταιρεία “Lucoil” εξασφαλίσει άδεια, θα πρέπει να πωλεί, 

εκτός από τα καύσιμα και τα λιπαντικά, τα συγκεκριμένα είδη που αναφέρονται πιο 

πάνω.  ∆ιευκρινίζεται ότι το φάσμα των προϊόντων που μπορεί να πωλεί ένα κατάστημα 

(στην έννοια του όρου κατάστημα, όπως καθορίζεται στον περί Βοηθών Καταστημάτων 

Νόμο, περιλαμβάνεται και το κατάστημα τύπου “mini market”) είναι πολύ πιο ευρύ από 

τον περιορισμένο αριθμό ειδών που μπορεί να πωλεί ένα πρατήριο πετρελαιοειδών που 

θα έχει εξασφαλίσει άδεια από την αρμόδια αρχή. 

 Όπως αναφέρεται πιο πάνω, τα πρατήρια πετρελαιοειδών μπορούν να πωλούν, 

κατά τις ώρες λειτουργίας του πρατηρίου, μόνο ανταλλακτικά εξαρτημάτων και είδη 

συμπληρωματικού εξοπλισμού για οχήματα. 

 Τα καταστήματα τύπου “mini market” τα οποία εμπίπτουν στην έννοια του όρου 

“κατάστημα”, όπως αναφέρεται πιο πάνω, μπορούν, σύμφωνα με τον περί Βοηθών 

Καταστημάτων Νόμο, να παραμένουν ανοικτά κατά τη διάρκεια των ωρών κλεισίματος 

των καταστημάτων και κατά τις Κυριακές, δηλαδή να λειτουργούν σε εικοσιτετράωρη 

βάση για τους σκοπούς που περιλαμβάνονται στον Πρώτο και στο ∆εύτερο Πίνακα του 

νόμου αντίστοιχα, οι οποίοι καθορίζουν και τα είδη που μπορούν να πωλούν. 

 Το θέμα του ανταγωνισμού δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.» 

Σημ.: Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή 

και φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 
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Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 

κ. Πεύκιου Γεωργιάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.204, ημερομηνίας 23 

Ιανουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη. 

 «Αναφορικά με το κτιριακό πρόβλημα στο Στ´ ∆ημόσιο Νηπιαγωγείο Πάφου, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Στ´ ∆ημόσιο Νηπιαγωγείο Πάφου, το οποίο λειτουργεί με δύο τμήματα, 

στεγάζεται στο παλιό δημοτικό σχολείο της Κάτω Πάφου.  Ο χώρος αυτός βρίσκεται σε 

χώρο του Τμήματος Αρχαιοτήτων και δεν επιτρέπεται καμία εκσκαφή. 

 Η λυόμενη αίθουσα, η οποία κρίθηκε από τις Τεχνικές Υπηρεσίες ως ακατάλληλη, 

έχει ήδη κατεδαφιστεί από το σύνδεσμο γονέων (αρχές Μαρτίου) με οδηγίες των 

Τεχνικών Υπηρεσιών.  Σε αντικατάσταση της αίθουσας και για κάλυψη των αναγκαίων 

στεγαστικών αναγκών του νηπιαγωγείου ο σύνδεσμος γονέων προχώρησε σε αγορά 

λυόμενης κατασκευής, για την οποία το κράτος θα καταβάλει μέρος της δαπάνης.  Το 

ποσό αυτό θα καλυφθεί από δάνειο που θα γίνει για αντισεισμική αναβάθμιση του 

υπόλοιπου κτιρίου εντός του 2003.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2003 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως κ. ∆ώρου Θεοδώρου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.285, 

ημερομηνίας 15 Απριλίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Σχετικά με τη ρύπανση από τις μηχανές αυτοκινήτων, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με έκθεση του Αρχηγού Αστυνομίας τα αδικήματα της ηχορρύπανσης 

και της λειτουργίας μηχανής οχήματος που αναδίδει έγχρωμο ή αδιαφανή καπνό 

απασχολούν σοβαρά την αστυνομία και ιδιαίτερα το αρμόδιο Τμήμα Τροχαίας. 
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 Με βάση στατιστικά στοιχεία που τηρούνται από την αστυνομία, μεταξύ των ετών 

1998-2002 για τα αδικήματα της ηχορρύπανσης και των καυσαερίων έγιναν 3 760 και   

1 229 καταγγελίες, αντίστοιχα. 

 Για πρόληψη και πάταξη των πιο πάνω αδικημάτων ο Ειδικός Ουλαμός Ελέγχου 

Μηχανοκινήτων Οχημάτων με έδρα το αρχηγείο προβαίνει παγκύπρια σε ελέγχους για 

εντοπισμό των οδηγών που παραβαίνουν τους κανονισμούς τροχαίας και των 

οχημάτων που παρουσιάζουν μηχανικές βλάβες ή ελλείψεις. 

 Για την ορθή εφαρμογή της νομοθεσίας στα αναφερόμενα αδικήματα μέλη του 

Τμήματος Τροχαίας έτυχαν σχετικής εκπαίδευσης στο ΚΕΠΑ. 

 Πρέπει να αναφερθεί ότι κατά τον έλεγχο οδηγών σταθμευμένων λεωφορείων με 

τη μηχανή σε λειτουργία οι τελευταίοι βάσιμα επικαλούνται ότι η ενέργειά τους αυτή 

επιβάλλεται για σκοπούς λειτουργίας του συστήματος κλιματισμού και του συστήματος 

πέδησης. 

 Τέλος, αναφέρεται ότι με την εφαρμογή από το 2002 του Κανονισμού 65 των περί 

Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Κανονισμών του 1984-2001, που 

αφορά την επιθεώρηση των ιδιωτικών μηχανοκινήτων οχημάτων (τύπου σαλούν) σε 

εγκεκριμένα κέντρα τεχνικού ελέγχου, το αδίκημα της εκπομπής ψηλού ποσοστού 

ρύπων έχει μειωθεί αισθητά. 

 Άποψή μας είναι ότι με την κλήση στο σύντομο μέλλον και άλλων κατηγοριών 

μηχανοκινήτων οχημάτων για επιθεώρηση τα πιο πάνω αδικήματα θα περιοριστούν στο 

ελάχιστο. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες ή άλλες πληροφορίες 

χρειάζεστε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 

κ. Πεύκιου Γεωργιάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.289, ημερομηνίας 18 
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Απριλίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου 

Γεωργίου. 

 «Αναφορικά με τις επιχορηγήσεις για τις πολιτιστικές εκδηλώσεις των δήμων, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τα ποσά που έχουν διατεθεί για τις πολιτιστικές εκδηλώσεις των δήμων, 

κατεχομένων και μη, είναι τα εξής: 

 Για το έτος 2002 έχει διατεθεί από τις Πολιτιστικές Υπηρεσίες του Υπουργείου 

Παιδείας και Πολιτισμού προς τους δήμους για πολιτιστικές εκδηλώσεις και 

δραστηριότητες συνολικό ποσό £179.150.  Από το ποσό αυτό £18.500 

παραχωρήθηκαν σε κατεχόμενους δήμους και το υπόλοιπο (£160.650) σε μη 

κατεχόμενους (βλ. συνημμένο αναλυτικό πίνακα). 

 Τα βασικά κριτήρια που λαμβάνονται υπόψη για την παραχώρηση οικονομικών 

επιχορηγήσεων για τις πολιτιστικές εκδηλώσεις των δήμων είναι τα ακόλουθα: 

1. Η ποιότητα της εκδήλωσης/δραστηριότητας και η συμβολή της στον εμπλουτισμό 

της πολιτιστικής ζωής και κίνησης. 

2. Οι οικονομικές δυνατότητες του δήμου που υποβάλλει το αίτημα. 

3. Το κόστος της εκδήλωσης - ύπαρξη ή όχι άλλων χορηγών. 

 Νοείται ότι ανάλογα με το είδος της εκδήλωσης λαμβάνονται υπόψη τα ειδικά 

κριτήρια που υπάρχουν. 

 Οι δήμοι επιχορηγούνται για όλων των ειδών τις πολιτιστικές 

δραστηριότητες/εκδηλώσεις που εμπίπτουν στις αρμοδιότητες των Πολιτιστικών 

Υπηρεσιών του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, αρκεί να υποβάλουν έγκαιρα 

σχετικό αίτημα στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού.  Αναφέρουμε ενδεικτικά είδη 

εκδηλώσεων/δραστηριοτήτων που επιχορηγούνται: Φεστιβάλ, εικαστικές εκθέσεις, 

μουσικές συναυλίες, θεατρικές παραστάσεις, εκδόσεις, βιβλιοθήκες κτλ. 
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 Παρατίθεται αναλυτικός πίνακας για τις επιχορηγήσεις που έχουν παραχωρηθεί 

στους δήμους κατά το 2002. 

Α/Α ∆ΗΜΟΣ ΣΚΟΠΟΣ ΕΠΙΧΟΡΗΓΗΣΗΣ ΠΟΣΟ ΟΛΙΚΟ 

1. Αγίου 

Αθανασίου 

 4ο ∆ιεθνές Χορευτικό Φεστιβάλ Λαϊκών 

Χορών 

 Καλοκαιρινές πολιτιστικές εκδηλώσεις 

2002 

 Επιχορήγηση δημοτικής βιβλιοθήκης 

 

£1.500 

 

£1.000 

£1.900 

 

 

 

 

£4.400

2. Αγίας Νάπας  Επιχορήγηση θερινών πολιτιστικών 

εκδηλώσεων 

 Επιχορήγηση φεστιβάλ 

 Επιχορήγηση Πολιτιστικού Χειμώνα 

 Επιχορήγηση δημοτικής βιβλιοθήκης 

 

£2.000 

£2.000 

£2.000 

£1.600 £7.600

3. Αγίου 

∆ομετίου 

 ∆ιεθνές Φεστιβάλ Λαϊκών Χορών 

 Επιχορήγηση εκδήλωσης για 

πρόγραμμα “Ήχος και Φως” 

 Συμμετοχή στο πρόγραμμα ελληνικής 

ομογένειας (Πράγα) 

 Επιχορήγηση δημοτικής βιβλιοθήκης 

£1.500 

 

   £550 

 

£2.500 

£1.000 £5.550

4. Αγλαντζιάς  15η Πολιτιστική Γιορτή 

 Επιχορήγηση έκθεσης Ιταλού 

ζωγράφου 

 Επιχορήγηση δημοτικής βιβλιοθήκης 

£3.000 

 

£2.300 

£2.600 £7.900

5. Αθηένου  Επιχορήγηση Βυζαντινού Μουσείου £10.000 
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 Αντικατοχική εκδήλωση 

 4ο ∆ιεθνές Φεστιβάλ Λαϊκών Χορών 

 Λαϊκή συναυλία ΡΙΚ 

 Επιχορήγηση δημοτικής βιβλιοθήκης  

     £500 

  £1.500 

     £500 

  £1.000 £13.500

6. Ακανθούς  Επιχορήγηση έκδοσης   £2.000   £2.000

7. Αμμοχώστου  Συμμετοχή χορωδίας του δήμου στον 

4ο ∆ιεθνή ∆ιαγωνισμό Χορωδιών 

(Ρόδος) 

 Επιχορήγηση έκδοσης 

 Επιχορήγηση δημοτικής βιβλιοθήκης 

 

  

£2.500 

 £1.000 

 £3.000 

 

£6.500

8. Αραδίππου  Φεστιβάλ θεάτρου 

 Επιχορήγηση δημοτικής βιβλιοθήκης 

    £500 

 £2.100 £2.600

9. Γερμασόγειας  Επιχορήγηση Ανθεστηρίων 

 Επιχορήγηση δημοτικής βιβλιοθήκης 

 £1.000 

 £1.000  £2.000

10. Γεροσκήπου  8ο Φεστιβάλ “Ιεροκήπια” 

 Επιχορήγηση δημοτικής βιβλιοθήκης 

 £1.000 

 £1.500  £2.500

11. ∆ερύνειας  Αντικατοχική εκδήλωση με Βασίλη 

Λέκα 

 Φεστιβάλ Φράουλας 

 ∆´  ∆ιεθνές Φεστιβάλ Παραδοσιακών 

Χορών 

 Επιχορήγηση δημοτικής βιβλιοθήκης 

  

£2.000 

 £1.000 

 

 £1.500 

 £2.000 £6.500

12. Έγκωμης  Επιχορήγηση δημοτικής βιβλιοθήκης £1.600 £1.600

13. Ιδαλίου  Ετήσιο φεστιβάλ     £700 
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 Έκδοση:  «Κύπρος, Πάθη και 

Ανάσταση» 

 Επιχορήγηση δημοτικής βιβλιοθήκης 

  

    £500 

 £1.800 £3.000

14. Κάτω 

Πολεμιδιών 

 Πολιτιστικό Καλοκαίρι 2002 

 Επιχορήγηση χορωδίας για εκδήλωση 

δήμου Ερμιόνης 

 Επιχορήγηση δημοτικής βιβλιοθήκης 

 £5.000 

 

 £1.200 

 £2.500 £8.700

15. Κερύνειας  Επιχορήγηση θεατρικής παράστασης 

“Πράσινα ακρογιάλια” 

 

 £2.500  £2.500

16. Λακατάμιας  Επιχορήγηση εκδήλωσης για 

πρόγραμμα “Ήχος και Φως” 

 Επιχορήγηση δημοτικής βιβλιοθήκης 

 

    £400 

 £1.700 

 

£2.100

17. Λαπήθου  Επιχορήγηση έκδοσης 

 Επιχορήγηση εφημερίδας “Τα νέα της 

Λαπήθου” 

 Εκδήλωση αδελφοποίησης με δήμο 

Σπάρτης 

 £2.000 

  

    £500 

 

  £2.000 £4.500

18. Λάρνακας  Επιχορήγηση φεστιβάλ 

 Επιχορήγηση εκδήλωσης για 

πρόγραμμα “Ήχος και Φως” 

 Επιχορήγηση δημοτικής βιβλιοθήκης 

  £3.000 

 

  £1.900 

  £3.000 £7.900

19. Λατσιών  Εκπαιδευτικό σεμινάριο “Θέατρο Σκιών 

και Σχολείο”  

 Επιχορήγηση δημοτικής βιβλιοθήκης 

  

  £1.000 

  £2.000 £3.000
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20. Λεμεσού  Επιχορήγηση Ευρωπαϊκού Φεστιβάλ 

Λεμεσού 

 Επιχορήγηση εκδήλωσης 

προγράμματος “Ήχος και Φως” 

 Επιχορήγηση δημοτικής βιβλιοθήκης 

 

£30.000 

  

  £7.500 

  £3.000 £40.500

21. Λευκάρων  Επιχορήγηση 22ου Φεστιβάλ 

Λευκάρων 

 

£2.500 £2.500

22. Λευκωσίας  Επιχορήγηση εκδήλωσης “Μέρες 

Πολιτισμού Μόσχας στη Λευκωσία” 

 Επιχορήγηση συναυλίας Μάριου Τόκα 

 Επιχορήγηση έκθεσης Μουσείου 

“Βορρέ” 

 Επιχορήγηση εκδηλώσεων “Κύπρος-

Γερμανία” 

 Επιχορήγηση δημοτικής βιβλιοθήκης 

 

£5.000 

£3.000 

 

£3.000 

 

£1.000 

£3.000 £15.000

23. Λευκονοίκου  Αγορά λευκώματος £1.000 £1.000

24. Μέσα 

Γειτονιάς 

 Επιχορήγηση συναυλίας “Ενάντια στη 

βία στα γήπεδα” 

 Επιχορήγηση δημοτικής βιβλιοθήκης 

 

£3.000 

£2.400 £5.400

25. Μόρφου  Πρόγραμμα πολιτιστικών εκδηλώσεων £2.000 £2.000

26. Παραλιμνίου  Επιχορήγηση φεστιβάλ 

 Επιχορήγηση δημοτικής βιβλιοθήκης 

£1.500 

£1.000 £2.500

27. Πάφου  Επιχορήγηση εκδήλωσης 

προγράμματος “Ήχος και Φως” 

 

  £800 
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 Επιχορήγηση δημοτικής βιβλιοθήκης £3.000 £3.800

28. Πέγειας  Επιχορήγηση δημοτικής βιβλιοθήκης £1.300 £1.300

29. Πόλεως 

Χρυσοχούς 

 Πολιτιστική εκδήλωση για τα 120

χρόνια του δήμου 

 Επιχορήγηση δημοτικής βιβλιοθήκης 

 

£2.000 

£2.000 £4.000

30. Στροβόλου  Επιχορήγηση εκδήλωσης 

προγράμματος “Ήχος και Φως” 

 Επιχορήγηση χορωδίας για εκδήλωση 

στην Κρήτη 

 Συναυλία “Το Ανακάλημαν” 

 Επιχορήγηση δημοτικής βιβλιοθήκης 

 

£800 

 

£2.000 

£1.000 

£3.000 £6.800.»

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 

και Τουρισμού κ. Γιώργου Λιλλήκα στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.299, 

ημερομηνίας 22 Απριλίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σωτήρη Σαμψών. 

 «Αναφορικά με τα κριτήρια συμμετοχής σε γραπτές εξετάσεις για την Κεντρική 

Συνεργατική Τράπεζα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η επιτροπεία της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας Λτδ σε συνεδρία της, 

ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2002, ασχολήθηκε με τις διαδικασίες για την πρόσληψη 

προσωπικού στην τράπεζα και ενέκρινε ανακοίνωση που δημοσιεύθηκε στον τύπο με 

την οποία ζητούσε αιτήσεις για την πλήρωση θέσεων γραφειακού προσωπικού, θέσης 

νομικού και θέσεων αναλυτών/προγραμματιστών και στην οποία καθορίζονταν τα 

απαιτούμενα προσόντα και οι όροι υποβολής αιτήσεων.  Αντίγραφα των ανακοινώσεων 

επισυνάπτονται. 
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 Οι αιτητές που κατείχαν τα απαιτούμενα προσόντα κλήθηκαν και παρακάθησαν σε 

γραπτές εξετάσεις στις 8 Φεβρουαρίου 2003. 

 Με βάση τα αποτελέσματα των εξετάσεων, η επιτροπεία της τράπεζας κάλεσε 

τους πρώτους σαράντα πέντε υποψηφίους κατά σειρά επιτυχίας για προσωπική 

συνέντευξη και μετά από αξιολόγησή τους αποφάσισε το διορισμό δεκαπέντε από 

αυτούς στη θέση γραφέα.» 

Σημ.: Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Τίμη Ευθυμίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.320, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2003, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Στην Κύπρο, με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία, η ερασιτεχνική αλιεία με τη 

χρήση ψαροντούφεκου σε ελεύθερη κατάδυση, δηλαδή χωρίς τη χρήση άλλης βοήθειας, 

π.χ. καταδυτικής συσκευής ή και φώτων, μπορεί να ασκηθεί ελεύθερα από τον καθένα, 

χωρίς κανένα χρονικό περιορισμό και χωρίς να απαιτείται η εξασφάλιση άδειας από το 

Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ).  Κατά συνέπεια, για τη διοργάνωση 

αγώνων ελεύθερου υποβρύχιου ψαρέματος δεν απαιτείται η έγκριση ή η χορήγηση 

άδειας από το ΤΑΘΕ. 

 Παρά το γεγονός αυτό, κατά τη διάρκεια διεξαγωγής των αγώνων αυτών, το ΤΑΘΕ 

επιτηρεί τις όλες δραστηριότητες για πρόληψη και αποφυγή οποιασδήποτε παράνομης 

πράξης στα πλαίσια εφαρμογής του περί Αλιείας Νόμου και των σχετικών κανονισμών. 

 Πέραν τούτου, το ΤΑΘΕ, λαμβάνοντας υπόψη τις έντονες αντιδράσεις των 

ψαράδων, τις μεμονωμένες επιπτώσεις που ενδέχεται να έχει η δραστηριότητα αυτή στα  

ιχθυοαποθέματα, καθώς και τις ευρύτερες επιπτώσεις στο θαλάσσιο οικοσύστημα από 
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την ερασιτεχνική αλιεία με τη χρήση ψαροντούφεκου με βοήθειες (καταδυτική συσκευή 

ή/και φώτα), προωθεί τροποποιήσεις των περί Αλιείας Κανονισμών, οι οποίες 

προνοούν, μεταξύ άλλων, για την εξασφάλιση άδειας για τη διεξαγωγή τέτοιων 

διαγωνισμών, η οποία θα περιλαμβάνει και σχετικούς όρους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Τίμη Ευθυμίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.321, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2003, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Σχετικά με τη μέθοδο ψαρέματος “γρι-γρι”, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Επειδή σχεδόν ολόκληρη η αλιευτική προσπάθεια στην Κύπρο επικεντρώνεται σε 

ψάρια βυθού (μπαρμπούνι, στρίλια, λυθρίνι, φαγγρί, συναγρίδα, σοργός κ.λπ.), η 

κυβέρνηση αποφάσισε να χορηγήσει την άδεια “γρι-γρι”, για να διαπιστωθεί το μέγεθος 

των αποθεμάτων μας σε μικρά πελαγικά είδη (σαρδέλα, γαύρος, κολιός κ.λπ.).  

Σημειώνεται ότι σε άλλες χώρες τα είδη αυτά αντιπροσωπεύουν την πλειοψηφία της 

αλιευτικής παραγωγής. 

 Αν και το “γρι-γρι” δεν εργάστηκε κάτω από τις δικές μας οδηγίες, αφού δε 

χρηματοδοτούσαμε τις εξορμήσεις του και οι αντιδράσεις των ψαράδων κατέστησαν 

δύσκολη την κυκλοφορία του σε ολόκληρη την Κύπρο, σε γενικές γραμμές μπορούν να 

διαπιστωθούν τα ακόλουθα: 

 Οι ποσότητες των μικρών πελαγικών δεν είναι αρκετές, για να υπάρχει συνεχής 

ροή στην αγορά, αλλά και για να μπορεί να επιβιώσει μια επιχείρηση.  Επίσης, τα είδη 

αυτά δεν μπορούσαν να διατεθούν εύκολα στην αγορά, αφού δεν είναι γνωστά στο 

καταναλωτικό κοινό, π.χ. το νέο είδος στρογγυλόρεγγας. 

 Ως αποτέλεσμα, το “γρι-γρι” έστρεψε την προσοχή του στα ημιπελαγικά είδη 

(γόπα, μαρίδα), τα οποία είναι γνωστά και μπορούν να πωληθούν και σε καλύτερες 
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τιμές.  Αυτά τα είδη όμως ζουν και στο βυθό και αλιεύονται και από τους ψαράδες.  Έτσι 

άρχισε μια αντιπαράθεση με το “γρι-γρι” από τους ψαράδες αναφορικά με την 

εκμετάλλευση των κοινών αποθεμάτων (shared stocks). 

 Όσον αφορά τα σχέδια του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος, η μέθοδος ψαρέματος “γρι-γρι” θα συνεχιστεί μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 

2003, ημερομηνία λήξης της άδειάς του, και δεν πρόκειται να ανανεωθεί η άδεια αυτή 

ξανά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 

κ. Κίκη Καζαμία στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.337, ημερομηνίας 21ης Μαΐου 

2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με τη μη συμπερίληψη του αρχαιολογικού χώρου του Κουρίου στον 

κατάλογο της παγκόσμιας κληρονομιάς, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το 1985 το Τμήμα Αρχαιοτήτων είχε προτείνει τον αρχαιολογικό χώρο Κουρίου για 

συμπερίληψή του στον κατάλογο της Παγκόσμιας Κληρονομιάς της ΟΥΝΕΣΚΟ.  Το 

Γραφείο Παγκόσμιας Κληρονομιάς (Bureau of the World Heritage Committee) είχε 

απορρίψει την αίτηση, γιατί δεν πληρούνταν τα απαραίτητα κριτήρια επιλογής, τα οποία 

αναφέρονται στην αυστηρή αυθεντικότητα ενός χώρου ή μνημείου και στην παγκόσμια 

εξαιρετική αξία ενός πολιτιστικού ή φυσικού αγαθού. 

 Τα κριτήρια αυτά έχουν γίνει αυστηρότερα τα τελευταία χρόνια, ώστε να 

περιοριστεί ο αριθμός των υπό συμπερίληψη χώρων/μνημείων.  Ένα πολιτιστικό 

μνημείο πρέπει, για παράδειγμα, είτε να είναι ένα αριστούργημα της δημιουργικής 

μεγαλοφυΐας είτε να έχει εξασκήσει μια μεγάλη επίδραση στην ανάπτυξη της 

αρχιτεκτονικής είτε να συνδέεται με ιδέες ή δοξασίες οικουμενικής σημασίας είτε να είναι 

ένα εξαιρετικό δείγμα παραδοσιακού τρόπου ζωής αντιπροσωπευτικό κάποιου 
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πολιτισμού.  Ενδεικτικό είναι το γεγονός ότι το Γραφείο Παγκόσμιας Κληρονομιάς έχει 

απορρίψει την αίτηση για ένταξη της εντυπωσιακής αρχαίας Γέρασας στην Ιορδανία. 

 Για τους πιο πάνω λόγους ο αρχαιολογικός χώρος Κουρίου δεν πληροί τα κριτήρια 

επιλογής για συμπερίληψη στον κατάλογο Παγκόσμιας Κληρονομιάς της ΟΥΝΕΣΚΟ και 

ως εκ τούτου καμία σχέση δεν έχει με την υλοποίηση του Γενικού Σχεδίου (Master Plan) 

για αναβάθμιση του αρχαιολογικού χώρου, που άρχισε πρόσφατα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 

κ. Κίκη Καζαμία στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.341, ημερομηνίας 21ης Μαΐου 

2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 Αναφορικά με τη μελέτη για την οικιστική ανάπτυξη του χωριού Επισκοπή, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 «Το Τμήμα Αρχαιοτήτων δεν ενημερώθηκε για την επέκταση της οικιστικής 

ανάπτυξης του χωριού Επισκοπή σε τοποθεσία απέναντι από το λόφο του 

αρχαιολογικού χώρου Κουρίου.  Παρ’ όλο που το θέμα εμπίπτει στην αρμοδιότητα του 

Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, το Τμήμα Αρχαιοτήτων είναι πρόθυμο να 

μελετήσει τη συγκεκριμένη μελέτη και να δώσει τις απόψεις του, σε περίπτωση που του 

ζητηθεί. 

 Επισημαίνεται ότι, όταν ζητήθηκαν οι απόψεις του τμήματος για παρόμοια 

ανάπτυξη, που αφορούσε τον αρχαιολογικό χώρο “Παμπούλα” της περιοχής Κουρίου, 

το Τμήμα Αρχαιοτήτων δεν επέτρεψε την υλοποίηση της εν λόγω ανάπτυξης. 

 Αντίγραφο της επιστολής σας στάλθηκε στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, 

για να απαντήσει στα ερωτήματα που τίθενται σ’ αυτή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.341, ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2003, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 
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 «Αναφορικά με την επέκταση της οικιστικής ανάπτυξης στο χωριό Επισκοπή σε 

λόφο απέναντι από το λόφο του Κουρίου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Κατά την τροποποίηση των πολεοδομικών ζωνών Επισκοπής, που δημοσιεύτηκε 

το 1995, η οικιστική ζώνη Η3 στα δυτικά του οικισμού επεκτάθηκε προς νότο και 

καθορίστηκε νέα οικιστική ζώνη Η3 στα νοτιοδυτικά του οικισμού (από Γ2 σε Η3).  (Οι 

τροποποιήσεις σημειώνονται με ανοικτό πράσινο χρώμα στο συνημμένο σχέδιο.) 

 Κατά την τροποποίηση των πολεοδομικών ζωνών, που δημοσιεύτηκε το 2003, η 

οποία φαίνεται με πορτοκαλί χρώμα στο συνημμένο σχέδιο, έγιναν οι ακόλουθες 

επεκτάσεις: 

1. Καθορισμός μικρής κλίμακας της οικιστικής ζώνης Η3 σε τμήμα της ζώνης Ζ1, η 

οποία συνορεύει με την υφιστάμενη οικιστική ζώνη Η2β και βρίσκεται στα βόρεια 

του οικισμού. 

2. Περαιτέρω επέκταση της οικιστικής ζώνης Η3 στα νότια της ζώνης Η2β. 

3. Κατάργηση της βιοτεχνικής ζώνης της κοινότητας. 

 Λόγω της τοπογραφίας της περιοχής, η οικοδομική αξιοποίηση των ανωτέρω 

πολεοδομικών ζωνών, όπως και των παλαιότερων οικιστικών ζωνών, είναι εμφανής 

από τμήματα του αρχαιολογικού χώρου του Κουρίου.  Σημειώνεται ότι σε ορισμένα 

σημεία οι προ του 1995 ισχύουσες οικιστικές ζώνες βρίσκονται πλησιέστερα προς τον 

παλαιό δρόμο, που ουσιαστικά οριοθετεί τον αρχαιολογικό χώρο Κουρίου, σε σύγκριση 

με τις μικρές επεκτάσεις που δημοσιεύτηκαν το 2003.» 

Σημ.:   Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή 

και φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ε θα προχωρήσουμε στο Κεφάλαιο ∆΄. 
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 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται 

για την ερχόμενη Πέμπτη, 3 Ιουλίου 2003, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη 

ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

1. Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.110.2003) 

 2. Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.130.2003) 

 3. Ο περί Συναλλαγματικών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.022.2003) 

 4. Ο περί των Οργανισμών Συλλογικών 

Επενδύσεων Ανοικτού Τύπου και περί Συναφών 

Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.111.2003) 

 5. Ο περί των Επιχειρήσεων Παροχής Επενδυτικών 

Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ)  

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.114.2003) 

 6. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 9) του 2003. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.108.2003)  

 7. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 10) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.109.2003) 

 8. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 11) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.119.2003) 

 9. O περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.146.2003) 

10. O περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.138.2003) 

11. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 

Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.118.2003) 

12. Ο περί Τροχαίων Αδικημάτων (Χρήση Συσκευών 

Φωτοεπισήμανσης και Άλλα Συναφή Θέματα) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.049.2003) 

13. Ο περί Συγκάλυψης, Έρευνας και ∆ήμευσης 

Εσόδων από Ορισμένες Εγκληματικές Πράξεις 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 



 174

(Αρ. Φακ. 23.01.187.2002) 

14. Ο περί της Σύμβασης του Άρχους Αναφορικά με 

την Πρόσβαση στην Πληροφόρηση, τη ∆ημόσια 

Συμμετοχή στη Λήψη Αποφάσεων και την 

Πρόσβαση στη ∆ικαιοσύνη σε Περιβαλλοντικά 

Θέματα (Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.063.2003) 

 15. Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 

2) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.021.2003) 

16. Ο περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων 

Ουσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.171.2002) 

17. O περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 4) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.230.2002) 

18. O περί Ελέγχου της Μεσιτείας Ορισμένων 

Αγαθών Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.015.2003) 

19. Ο Στρατιωτικός Ποινικός Κώδικας και ∆ικονομία 

(Τροποποιητικός) Νόμος του  

2003. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.038.2003) 

20. Ο περί Προστασίας της Παραλίας 
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(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.041.2003) 

21. Οι περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.183.2002) 

22. O περί της Ελεύθερης ∆ιακίνησης και ∆ιαμονής 

των Υπηκόων των Κρατών Μελών της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Μελών των 

Οικογενειών τους Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.043.2003) 

23. O περί της Εκλογής Αντιπροσώπων στο 

Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.305.2002) 

24. Ο περί ∆ημοτικών και Κοινοτικών Εκλογών 

(Υπήκοοι Άλλων Κρατών Μελών) Νόμος του 

2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.306.2002) 

25. Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.091.2003) 

26. Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 

(∆ημόσια Ραδιοτηλεοπτική Υπηρεσία) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.071.2003) 
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27. O περί Τραπεζικών Εργασιών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.107.2003) 

28. Οι περί Σύστασης και Λειτουργίας Σχεδίου 

Προστασίας Καταθέσεων (Τροποποιητικοί) (Aρ. 

2) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.091.2003) 

29. O περί Συνεργατικών Εταιρειών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.116.2003) 

30. Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.084.2003) 

31. Ο περί της Υγείας των Ζώων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.054.2003) 

32. Ο περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.129.2003) 

33. Oι περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 

(∆ιάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.111.2003) 

34. Οι περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 

(Χορήγησις ∆ανείων) (Τροποποιητικοί) 



 177

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.112.2003) 

35. Ο περί Ελέγχου των ∆ημοσίων Ενισχύσεων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.127.2003) 

36. Ο περί του ∆εύτερου Γενικού Συστήματος 

Αναγνώρισης των Επαγγελματικών Προσόντων 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.031.2003) 

37. O περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Οργάνωση του 

Χρόνου Εργασίας των Ναυτικών) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.126.2003) 

38. Ο περί Φαρμακευτικής και ∆ηλητηρίων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.117.2003) 

 39. Oι περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Ηλεκτρομαγνητική Συμβατότητα) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.096.2003) 

 40. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Ιατροτεχνολογικά Βοηθήματα που 

Χρησιμοποιούνται στη ∆ιάγνωση In Vitro) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.103.2003) 



 178

41. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ενεργά 

Εμφυτεύσιμα Ιατρικά Βοηθήματα) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.104.2003) 

42. Οι περί Ρυθμίσεως Γενικών Εξουσιοδοτήσεων 

και Ειδικών Αδειών (Ταχυδρομικές Υπηρεσίες) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.105.2003) 

 43. Οι περί Ποιότητας Ταχυδρομικών Υπηρεσιών 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.106.2003) 

 44. Οι περί Καθορισμού των Λογιστικών 

Συστημάτων, Ρυθμίσεως του Kόστους Παροχέα 

Καθολικής Ταχυδρομικής Υπηρεσίας και της 

Ίδρυσης, Λειτουργίας και ∆ιαχείρισης του 

Ταμείου Αποζημιώσεως Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.107.2003) 

 45. Οι περί ∆ιοικητικών Τελών Αδειών 

(Ταχυδρομικές Υπηρεσίες) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.108.2003) 

 46. Οι περί Ενάρξεως Ισχύος Ορισμένων Άρθρων 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.109.2003) 

 47. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Ιατροτεχνολογικά Προϊόντα) Κανονισμοί του 
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2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.116.2003) 

 48. Οι περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών 

Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και 

Παροχής Σχετικών Πληροφοριών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.036.2003) 

 49. Οι περί Αρχής Κρατικών Eκθέσεων - Θέσεις 

Τεχνικού Επιθεωρητή, Ανώτερου Τεχνικού και 

Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.033.2003) 

 50. Οι περί των Υπηρεσιών Εμπορίου και 

Βιομηχανίας - Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού 

Οικοτεχνίας/Χειροτεχνίας, Ανώτερου Εκπαιδευτή 

Οικοτεχνίας/Χειροτεχνίας, Εκπαιδευτή 

Οικοτεχνίας/Χειροτεχνίας 1ης Τάξης και 

Εκπαιδευτή Οικοτεχνίας/Χειροτεχνίας (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.032.2003) 

 51. Οι περί Τμήματος Εργασίας - Θέση Εκπαιδευτή 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί  

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.063.2003) 

 52. Οι περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
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(Μηχανολογικές και Ηλεκτρολογικές 

Εγκαταστάσεις) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.067.2003) 

 53. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκρηκτικές 

Ύλες Εμπορικής Χρήσης) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.215.2002) 

 54. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

(∆ιεξαγωγή Έρευνας για την Πηγή των 

Οικονομικών Πόρων Εκπαιδευτικών Λειτουργών) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99) 

 55. Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.214.2003) 

 56. Οι περί Προσωπικού της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (Τροποποιητικοί) 

(Γενικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.042.2003) 

 57. Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.043.2003) 

 58. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - 

Θέση Προϊσταμένου Τομέα Παιδαγωγικού 

Ινστιτούτου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
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2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.003.2003) 

 59. Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για 

την έγκριση του καταλόγου θέσεων εισδοχής στη 

δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τις διατάξεις των 

περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη 

∆ημόσια Υπηρεσία Νόμων. 

(Αρ. Φακ. 15.15.004) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής  

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται  

«Οι επιπτώσεις στο περιβάλλον και στους 

κατοίκους από τη συνέχιση της λειτουργίας του 

χυτηρίου “Νέμιτσας” στη Λεμεσό». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της  

επιτροπής).  (21.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.202.2002)  

 2. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά  

με τις δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της 

Βουλής των Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για 

το Μέλλον της Ευρώπης. 

(Συνέχιση της συζήτησης). 
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 3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και  

Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Η σχεδιαζόμενη αναθεώρηση 

του τοπικού σχεδίου στο δήμο Γεροσκήπου και 

τα εξ αυτής προκύπτοντα θέματα ευνοϊκής 

μεταχείρισης προς συγκεκριμένο 

επιχειρηματία». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). 

(22.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.181.2002) 

 4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για 

τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα που  

τιτλοφορείται «Ενημέρωση της επιτροπής για  

τη διεξαγόμενη από τις αρμόδιες αρχές έρευνα 

σχετικά με την ύπαρξη τεχνολογικού  

εξοπλισμού στο Αρχηγείο της Αστυνομίας για 

την παρακολούθηση τηλεφώνων». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (8.10.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.287.2002) 

 5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για 

τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για τα θέματα που  

τιτλοφορούνται: 
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 α. «Η ανάγκη λήψης μέτρων για ενίσχυση 

των δεσμών των φυλακισμένων με τις 

οικογένειές τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.390.2001) 

 β. «Η ανάγκη λήψης μέτρων κοινωνικής  

επανένταξης των φυλακισμένων μετά την 

αποφυλάκισή τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής). (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.391.2001) 

 γ. «Ψυχιατρικές υπηρεσίες και φυλακισμένοι 

με ψυχολογικά προβλήματα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από  

πρόταση του βουλευτή κ. Τάκη  

Χατζηγεωργίου).  (5.2.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.037.2002) 

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής  

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Οι πιθανές επιπτώσεις στο αρχιτεκτονικό 

περιβάλλον, στα αρχαία ή ιστορικά μνημεία 

(Κούριο, Τρυπιώτης,  Άγ. Ανδρόνικος) από  

όμορα έργα και  κατασκευές». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
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επιτροπής).  (14.1.2002).   

(Αρ. Φακ. 23.04.008.2002) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης:  6.37 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Μαύρου Ελένη 

Αγγελίδης Ανδρέας Μιχαηλίδης Θάσος 

Αδάμου Αδάμος Νικολάου Ιωνάς 

Βαρνάβα Γιώργος Ομήρου Γιαννάκης 

Βασιλείου Ανδρούλα Παπακώστας Κώστας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Γεωργίου Γεώργιος Περδίκης Γιώργος 

Γιάγκου Κίκης Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Προδρόμου Πρόδρομος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Θεοχάρους Ελένη Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Καράς Αντώνης Τάσου Γεώργιος 

Κατσουρίδης Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κληρίδης Χρίστος Τυρίμος Κυριάκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυπριανού Άντρος Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Κυριακού Μαρία Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλα Ντίνος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 
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Λαμάρης Γιάννος Χρυσοστόμου Άριστος 

Μαυροκορδάτος Χρίστος  

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

2. Σχόλια του Προέδρου του σώματος αναφορικά με την ετοιμότητα της Βουλής των 

Αντιπροσώπων να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις της εναρμόνισης. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ανείου (Ανάπτυξη) (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003», οι παρατηρήσεις του κ. Πρόδρομου Προδρόμου και ψήφισή του σε 

νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του ∆ήμου 

Παραλιμνίου (Κυρωτικός) Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του ∆ήμου 

Παραλιμνίου (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και «Ο περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και 

Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002», οι παρατηρήσεις της κ. 

Σωτηρούλας Χαραλάμπους και ψήφισή τους σε ενιαίο κείμενο νόμου με τον τίτλο 

«Ο περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003». 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Καταχωρήσεως Γεννήσεων και Θανάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κινηματογραφικών Ταινιών (Κατάταξη) 

Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους. 

9. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αποβαθρών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2003» και έγκρισή τους. 
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10. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί ∆ασών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», οι παρατηρήσεις των κ. Γιώργου Περδίκη και 

Γεώργιου Τάσου και ψήφισή της σε νόμο. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το 

Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας για το Έτος 2003 Νόμος του 

2003», οι σύντομες παρατηρήσεις των κ. Αντώνη Καρά και Γιώργου Περδίκη και 

ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Γραφείων Τουρισμού και Ταξιδίων και 

Ξεναγών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο. 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της ∆ιαδικασίας Πληροφόρησης Ορισμένων 

Τεχνικών Κανόνων Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

και ψήφισή του σε νόμο. 

15. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Καταπολέμησης των Καθυστερήσεων 

Πληρωμών στις Εμπορικές Συναλλαγές Νόμος του 2002», οι παρατηρήσεις των κ. 

Λευτέρη Χριστοφόρου και ∆ημήτρη Συλλούρη και ψήφισή του σε νόμο. 

16. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 

(Χώροι Υγειονομικής Ταφής) Κανονισμοί του 2003», οι αγορεύσεις και η συζήτηση 

που ακολούθησαν (Γ. Περδίκης, Κ. Κωνσταντίνου, Ε. Μαύρου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Α. 

Βασιλείου, Χρ. Κληρίδης, Γ. Λαμάρης, Πρ. Προδρόμου, Γ. Χατζηγεωργίου) και 

έγκρισή τους. 

17. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ακαδημαϊκό 

Προσωπικό) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους. 

18. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

 α. «Οι περί Γραφείου Προγραμματισμού - Θέση Λειτουργού Συντονισμού 
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(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003», 

 β. «Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - Θέση Λογιστή (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003», 

 γ. «Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέση Κλινικού Ψυχολόγου (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003», 

 δ. «Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - Θέση Λειτουργού Υγείας (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003»,  

η συζήτηση που ακολούθησε (Πρ. Προδρόμου, Ν. Κατσουρίδης, Α. Βασιλείου, Ι. 

Νικολάου, ∆. Συλλούρης, Α. Γεωργίου, Γ. Περδίκης, Α. Αγγελίδης) και έγκρισή 

τους. 

19. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους. 

20. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 

και της ∆ημοκρατίας της Ιταλίας για την Καταπολέμηση του Οργανωμένου 

Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

21. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών Νόμος του 

2003», η συζήτηση που ακολούθησε (Χρ. Μαυροκορδάτος, Γ. Τάσου, Ν. 

Πιττοκοπίτης) και ψήφισή του σε νόμο. 

22. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της 

Λιανικής Τιμής Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003», η συζήτηση 

που ακολούθησε (Γ. Περδίκης, Πρ. Προδρόμου, Ν. Πιττοκοπίτης, Στ. Ευαγόρου, Ι. 

Νικολάου, Ζ. Ζαχαρίου, Λ. Χριστοφόρου, Α. Γεωργίου, Ά. Αγαπίου, Ν. 

Κατσουρίδης) και έγκρισή τους. 

23. Ερωτήσεις βουλευτών: Ανάγκες σε οικογενειακούς συμβούλους και καταφύγια για 

θύματα βίας - Ανάγκη αναβάθμισης υπηρεσιών για περιστατικά βίας - Ανάγκη 
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ικανοποιητικής στελέχωσης ομάδας λειτουργών για περιστατικά βίας - Ανάγκη 

εκπαίδευσης αστυνομικών σε θέματα βίας - Περιβαλλοντικά προβλήματα από 

εργοστάσιο έτοιμου μπετόν στην περιοχή Ευρύχου - Αίτημα χωριών της Λεμεσού 

για κατασκευή δεξαμενής πυρόσβεσης - Μη συμμετοχή της Κύπρου στο 

πρόγραμμα “CUTE” της Ευρωπαϊκής Ένωσης - Προβλήματα από τα κτηνοτροφικά 

υποστατικά στην κοινότητα Αγίου Γεωργίου-Σιλίκου - Κύπρος και σύσταση του 

Ευρωπαϊκού Συμβουλίου για το κάπνισμα - Αποτελέσματα των ελέγχων των 

μηχανημάτων των Βρετανών στο Ακρωτήρι - Συσκευή Βρετανών για συνεχή 

έλεγχο των ηλεκτρομαγνητικών πεδίων στο Ακρωτήρι - ∆ημόσιο βοήθημα 

πολιτικών προσφύγων και άλλων αλλοδαπών - Θέμα εργοδότησης πολιτικών 

προσφύγων και άλλων αλλοδαπών στην Κύπρο - Καθυστέρηση στην ανέγερση 

του περιφερειακού δημοτικού σχολείου στην περιοχή Ορεινής Λάρνακας - Ανάγκη 

ρύθμισης του θέματος των αγροτικών χρεών - Καθυστέρηση στην εξέταση 

αιτήσεων στο Επαρχιακό Κτηματολογικό Γραφείο Λάρνακας - Καθυστέρηση στα 

σχέδια και στην κατασκευή του δρόμου στην οδό Ιπποκράτους - Θέματα 

προστασίας της φύσης στο δήμο Λατσιών - Ανάγκη κατασκευής έργων στα 

δημοτικά σχολεία για άτομα με κινητικά προβλήματα - Καθυστέρηση στο 

διαχωρισμό οικοπέδων σε περιοχές της ελεύθερης επαρχίας Αμμοχώστου - Μέτρα 

συντήρησης οικοδομημάτων στα χωριά της ορεινής και ημιορεινής Κύπρου. 

24. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: Προβλήματα 

κοινότητας Αγίου Παύλου Λεμεσού - Πληροφορίες για λειτουργία πρατηρίων 

βενζίνης ως μίνι-μάρκετ - Κτιριακό πρόβλημα στο Έκτο Νηπιαγωγείο Πάφου - 

Ρύπανση από τις μηχανές αυτοκινήτων - Επιχορηγήσεις για τις πολιτιστικές 

εκδηλώσεις των δήμων - Τα κριτήρια συμμετοχής σε γραπτές εξετάσεις για την 

Κεντρική Συνεργατική Τράπεζα - Αγώνες υποβρύχιου ψαρέματος και ιχθυοπανίδα 
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- Ψάρεμα με τη μέθοδο “γρι-γρι” - Μη συμπερίληψη του αρχαιολογικού χώρου του 

Κουρίου στον κατάλογο της παγκόσμιας κληρονομιάς - Μελέτη για την οικιστική 

ανάπτυξη του χωριού Επισκοπή. 



 

 

 

1

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 3ης Ιουλίου 2003 

(Ώρα έναρξης: 4.15 μ.μ.) 

(Αρ. 35) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της 

Βουλής και παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει κατά πόσο υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, ως συνήθως, οι ομόφωνες εκθέσεις θα θεωρούνται ως αναγνωσθείσες.   

 Το πρώτο θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το δεύτερο θέμα είναι «Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων Καταναλώσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2003». Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Ζαχαρίας Κουλίας  Πρόδρομος Προδρόμου 
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 Σταύρος Ευαγόρου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 30 Ιουνίου 2003.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η παράταση της ισχύος ορισμένων 

δασμολογικών απαλλαγών που περιλαμβάνονται στο δασμολόγιο του 2003 για 

συγκεκριμένες εισαγόμενες πρώτες ύλες που χρησιμοποιούνται από κυπριακές 

βιομηχανίες μέχρι την ημερομηνία ένταξης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ορισμένα είδη 

που αποτελούν πρώτες ύλες για κυπριακές βιομηχανίες επιβαρύνθηκαν από την 1η 

Ιανουαρίου 1996 με υψηλούς δασμούς.  Προς το σκοπό απάμβλυνσης των αρνητικών 

επιπτώσεων στο κόστος παραγωγής των κυπριακών βιομηχανιών, ορισμένες 

εισαγόμενες πρώτες ύλες αποφασίστηκε να υπαχθούν σε καθεστώς δασμολογικών 

απαλλαγών.  Τέτοια είδη είναι τα φρούτα, οι χυμοί, οι πολτοί φρούτων, οι σκόνες 

γάλακτος, οι σοκολάτες κ.ά.   

 Με βάση τα ίδια στοιχεία, για την παρακολούθηση της αποτελεσματικότητας των 

απαλλαγών αυτών και για να υπάρχει ευχέρεια επανεκτίμησής τους, κρίθηκε αναγκαίο 

οι απαλλαγές αυτές να έχουν καθορισμένη χρονική διάρκεια.  Με βάση το δασμολόγιο 

του 2003, η χρονική διάρκεια των απαλλαγών αυτών λήγει στις 30 Ιουνίου 2003. 

 Συναφώς αναφέρθηκε ότι ο Έφορος ∆ημοσίων Ενισχύσεων έχει εξετάσει όλες τις 

περιπτώσεις δασμολογικών απαλλαγών που παραχωρούνται στη βιομηχανία, 
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σύμφωνα με τα πιο πάνω, και έχει αποφασίσει ότι οι περισσότερες από αυτές έπρεπε 

να καταργηθούν μέχρι τις 30 Απριλίου 2003, διότι αποτελούν δημόσια ενίσχυση που 

αντίκειται στις διατάξεις της σχετικής νομοθεσίας, ενώ ορισμένες άλλες που αφορούν τη 

γεωργία μπορούν να συνεχίσουν.   

 Παρά ταύτα όμως, το Υπουργείο Οικονομικών κρίνει ότι η κατάργηση των 

δασμολογικών αυτών ελαφρύνσεων θα οδηγούσε στην ουσιαστική αύξηση του κόστους 

παραγωγής των κυπριακών βιομηχανιών, οι οποίες απολαμβάνουν σήμερα τα 

συγκεκριμένα δασμολογικά προνόμια, με αποτέλεσμα τη μείωση της 

ανταγωνιστικότητάς τους έναντι των βιομηχανιών τόσο της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο 

και τρίτων χωρών. 

 Σύμφωνα με το άρθρο 21(2) της νομοθεσίας για τον έλεγχο των δημόσιων 

ενισχύσεων, το Υπουργικό Συμβούλιο δύναται, με αιτιολογημένη απόφασή του που 

λαμβάνεται ύστερα από πρόταση του Υπουργού Οικονομικών, να παρατείνει 

συγκεκριμένο πρόγραμμα ενισχύσεων ή ατομική ενίσχυση η οποία κρίθηκε από τον 

έφορο ότι αντίκειται στις διατάξεις της σχετικής νομοθεσίας μέχρι και την ημερομηνία 

προσχώρησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Υπό το φως των 

πιο πάνω, το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε τη συνέχιση μέχρι την 1η Μαΐου 2004, 

ημερομηνία ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, των δασμολογικών 

απαλλαγών που παραχωρούνται στη βιομηχανία και εμπίπτουν, σύμφωνα με τα πιο 

πάνω, στις κλάσεις “02”, “03” και “04” του τέταρτου πίνακα του δασμολογίου του 2003.   

 Σημειώνεται ότι με την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση θα 

εφαρμόζεται το καθεστώς που διαλαμβάνεται στην κοινοτική νομοθεσία για την 

παραχώρηση δασμολογικών απαλλαγών στις βιομηχανίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη 
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Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται 

ως «Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Τέταρτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξης ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί των Οργανισμών Συλλογικών Επενδύσεων 

Ανοικτού Τύπου και περί Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».  Η 

έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα.   
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί των Οργανισμών Συλλογικών 

Επενδύσεων Ανοικτού Τύπου και περί Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Ζαχαρίας Κουλίας  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 23 και 30 Ιουνίου 

2003.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 

του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος του Συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του 

Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ) και ο πρόεδρος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί των 

Οργανισμών Συλλογικών Επενδύσεων Ανοικτού Τύπου και περί Συναφών Θεμάτων 

Νόμου, γνωστού ως “αμοιβαία κεφάλαια”, ώστε να θεσμοθετηθούν μεταβατικές 

διατάξεις για τους υφιστάμενους Οργανισμούς Συλλογικών Επενδύσεων σε Κινητές 

Αξίες (ΟΣΕΚΑ) που ήδη διαθέτουν τα μερίδιά τους στην Κύπρο μέσω αντιπροσώπων.  

Οι ίδιες μεταβατικές διατάξεις προτείνονται και για τους υπαλλήλους αντιπροσώπων, οι 

οποίοι θα λάβουν άδεια σε μεταγενέστερο στάδιο.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι υπάλληλοι 

που απασχολούνται στους αντιπροσώπους και είναι επιφορτισμένοι με τη διάθεση και 

εξαγορά μεριδίων αμοιβαίων κεφαλαίων, καθώς και με την εξυπηρέτηση των 
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μεριδιούχων, θα διατηρήσουν τη θέση τους, μόνο εφόσον πετύχουν σε σχετικές 

εξετάσεις. 

 Περαιτέρω, οι ΟΣΕΚΑ οι οποίοι κατά την έναρξη της ισχύος του υπό ψήφιση 

νομοσχεδίου διαθέτουν τα μερίδιά τους στη ∆ημοκρατία μπορούν να συνεχίσουν να τα 

διαθέτουν, νοουμένου ότι θα υποβάλουν στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς τα απαραίτητα 

δικαιολογητικά, καθώς και την αίτηση για χορήγηση άδειας διάθεσης των μεριδίων στη 

∆ημοκρατία, μέσα σε προθεσμία τριών μηνών από την έναρξη της ισχύος της υπό 

ψήφιση νομοθεσίας. 

 Όπως είναι γνωστό, η σχετική νομοθεσία για τα αμοιβαία κεφάλαια [Αρ. Νόμου 

225(Ι) του 2002] τέθηκε σε ισχύ στις 17 Μαρτίου 2003.  Σύμφωνα με την ίδια νομοθεσία, 

η εταιρεία διαχειρίσεως δύναται να διαθέτει ή να εξαγοράζει τα μερίδια του αμοιβαίου 

κεφαλαίου και μέσω αντιπροσώπων της, όπως ειδικότερα ορίζεται σε κανονισμούς.  Ως 

αντιπρόσωποι της εταιρείας διαχειρίσεως δύνανται να ενεργούν τράπεζες, επιχειρήσεις 

παροχής επενδυτικών υπηρεσιών, ασφαλιστικές εταιρείες και συνεργατικές εταιρείες.  

Οι λεπτομέρειες για την εφαρμογή των σχετικών διατάξεων ρυθμίζονται με απόφαση 

της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, που έχει ήδη δημοσιευθεί.  

 Επειδή στις διατάξεις της σχετικής νομοθεσίας δεν έγινε οποιαδήποτε αναφορά 

στους υφιστάμενους Οργανισμούς Συλλογικών Επενδύσεων σε Κινητές Αξίες που ήδη 

διαθέτουν τα μερίδιά τους στη ∆ημοκρατία μέσω αντιπροσώπων ούτε στους 

υπαλλήλους των αντιπροσώπων των εταιρειών διαχειρίσεως, οι οποίοι, σύμφωνα με 

την απόφαση της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, θα λάβουν σχετική άδεια για 

δραστηριοποίησή τους, αφού πετύχουν σε εξετάσεις που καθορίζονται από την εν λόγω 

απόφαση, κρίνεται σκόπιμη η ρύθμιση των περιπτώσεων αυτών και η κάλυψή τους με 

μεταβατικές διατάξεις για συγκεκριμένο χρονικό διάστημα και κάτω από ορισμένες 

προϋποθέσεις. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως των 

πιο πάνω και λαμβάνοντας υπόψη ότι το Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου δε φέρει 

οποιαδήποτε ένσταση σε σχέση με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, υιοθετεί τους σκοπούς 

του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε 

νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 117 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 145Α.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Οργανισμών Συλλογικών 

Επενδύσεων Ανοικτού Τύπου και περί Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί των Επιχειρήσεων Παροχής Επενδυτικών 

Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 

θεωρείται αναγνωσθείσα.  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί των Επιχειρήσεων Παροχής 

Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Ζαχαρίας Κουλίας Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 23 και στις 30 

Ιουνίου 2003.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος του συμβουλίου και ο γενικός 

διευθυντής του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου, καθώς και ο πρόεδρος της Επιτροπής 

Κεφαλαιαγοράς. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της νομοθεσίας για τις 

Επιχειρήσεις Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ), έτσι που εταιρείες που 

παρέχουν επενδυτικές συμβουλές με αντικείμενο ένα ή περισσότερα 

χρηματοοικονομικά μέσα με άδεια της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου να συνεχίσουν 

να παρέχουν τις σχετικές υπηρεσίες και να εξαιρούνται από την υποχρέωση υποβολής 

αίτησης για χορήγηση άδειας λειτουργίας δυνάμει της οικείας νομοθεσίας.  Το ίδιο 

νομοσχέδιο προβλέπει επίσης την επέκταση της προθεσμίας μέσα στην οποία η 
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Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς εκδίδει απόφαση με την οποία εγκρίνει ή απορρίπτει αίτηση 

για παροχή άδειας λειτουργίας τέτοιας εταιρείας από δύο σε τέσσερις μήνες. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι 

προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίνονται αναγκαίες, μέχρι να ψηφιστεί και να τεθεί σε 

εφαρμογή ο νόμος που θα ρυθμίζει τις προϋποθέσεις για τη σύσταση και τη λειτουργία 

των επιχειρήσεων αυτών, κάτι το οποίο αναμένεται να γίνει το αργότερο μέχρι το 

∆εκέμβριο του 2003.  Με τον τρόπο αυτό θα δοθεί ο απαραίτητος χρόνος ώστε αφενός 

μεν οι διεθνείς ΕΠΕΥ, για τις οποίες επικρατούσε η εντύπωση ότι δε θα ενέπιπταν στις 

διατάξεις της υπό αναφορά νομοθεσίας, να προετοιμαστούν κατάλληλα για την 

εφαρμογή του οικείου νόμου, αφετέρου δε να ετοιμαστεί ειδική νομοθεσία που να 

ρυθμίζει το θεσμό των συμβούλων επενδύσεων οι οποίοι παρέχουν μόνο επενδυτικές 

συμβουλές, χωρίς να δικαιούνται να παίρνουν από πελάτες χρήματα. 

 Συναφώς, οι αρμόδιοι που παρέστησαν στην επιτροπή δήλωσαν ότι η ρύθμιση του 

όλου θέματος είναι πολύ σημαντική για το λόγο ότι στην Κύπρο λειτουργούν εταιρείες 

διεθνών δραστηριοτήτων που προσφέρουν τέτοιες υπηρεσίες αλλά και για λόγους 

ελέγχου και εποπτείας τους από την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 69Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Επιχειρήσεων Παροχής 

Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 9) του 2003». Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα.   

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 9) του 2003» 

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος  Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Ζαχαρίας Κουλίας Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και 30 

Ιουνίου 2003.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε ο 

Υπουργός Οικονομικών. 
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό 

του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας ποσού ύψους £2.421.359 και η διάθεσή του για 

κάλυψη των δαπανών που απαιτούνται για τη δημιουργία, κατάργηση, αναβάθμιση 

θέσεων και για άλλες συναφείς ρυθμίσεις.   

 Ειδικότερα, στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο έχουν περιληφθεί οι ρυθμίσεις που 

παρέμειναν σε εκκρεμότητα ύστερα από την ψήφιση σε νόμο σχετικού 

Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 2002, με κάποιες διαφοροποιήσεις που 

κρίθηκαν αναγκαίες.  Περιλαμβάνονται επίσης πρόνοιες για δημιουργία 480 νέων ή/και 

πρόσθετων θέσεων, κατάργηση 54 θέσεων, αναβάθμιση 4 θέσεων, σημείωση με διπλό 

σταυρό 4 θέσεων, διαγραφή του διπλού σταυρού από 20 θέσεις, μεταφορά από ένα 

κεφάλαιο ή/και άρθρο σε άλλο 88 θέσεων, καθώς και μετονομασία 153 θέσεων.  Η 

συνολική μέση ετήσια μακροπρόθεσμη δαπάνη ανέρχεται σε £7.320.486.   

 Με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις θα ενισχυθεί αισθητά η διοικητική υποδομή των 

Υπουργείων Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού, Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Συγκοινωνιών και Έργων και των 

τμημάτων/υπηρεσιών τους, καθώς και του Γραφείου Προγραμματισμού και της 

Στατιστικής Υπηρεσίας και της Υπηρεσίας Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών.  Η 

ενίσχυση αυτή κρίνεται αναγκαία, ώστε να ολοκληρωθεί το εναπομείναν εναρμονιστικό 

έργο και, κυρίως, η εφαρμογή του κοινοτικού κεκτημένου.  Μεγάλο μέρος των 

ρυθμίσεων έχει επίσης προκύψει από μελέτες οργάνωσης και στελέχωσης που 

διεξήγαγε το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού είτε ύστερα από απόφαση 

της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού είτε ύστερα από αιτήματα των ίδιων των 

υπηρεσιών, με σκοπό την ύπαρξη ορθολογιστικών διοικητικών δομών, καθώς και την 

ενίσχυση της στελέχωσής τους, ώστε να καταστεί η λειτουργία των υπηρεσιών αυτών 
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πιο αποδοτική.  Σημειώνεται ότι, στα πλαίσια των πιο πάνω μελετών, λήφθηκαν υπόψη, 

μεταξύ άλλων, η εναλλαξιμότητα και η βελτίωση της απόδοσης του προσωπικού.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης και ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού £2.421.359 

για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Ίδρυση και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου στο οποίο, όπως 

αντιλαμβάνομαι, έχει ενσωματωθεί η τροπολογία που στάλθηκε από το Υπουργείο 

Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 9) του 2003.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 10) του 2003». Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 10) του 2003» 

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος  Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Ζαχαρίας Κουλίας Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και 30 

Ιουνίου 2003.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε ο 

Υπουργός Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό 

του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας ποσού ύψους £1.032.257 και η διάθεσή του για 

κάλυψη των δαπανών που απαιτούνται για τη δημιουργία, κατάργηση, σημείωση με 

διπλό σταυρό (++) και την αναθεώρηση της μισθοδοσίας διάφορων θέσεων στη 

δημόσια υπηρεσία.  Ειδικότερα, στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο περιλαμβάνονται 

ρυθμίσεις για τη δημιουργία 153 νέων/πρόσθετων θέσεων, την κατάργηση 8 θέσεων και 

τη σημείωση με διπλό σταυρό (++) 9 θέσεων, οι οποίες συνεπάγονται συνολική μέση 

ετήσια μακροπρόθεσμη δαπάνη που ανέρχεται σε £2.620.068.   
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 Οι υπό αναφορά ρυθμίσεις αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Το προϊόν μελετών που διεξήγαγε το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού 

σε αριθμό κυβερνητικών τμημάτων, παράλληλα με τις διαβουλεύσεις που έγιναν 

για το νέο κρατικό μισθολόγιο, στα πλαίσια των οποίων εντοπίσθηκαν, είτε 

υπηρεσιακά είτε έπειτα από επισημάνσεις της ΠΑΣΥ∆Υ, διάφορες 

οργανωτικές/διαρθρωτικές αδυναμίες που επηρεάζουν αρνητικά τη λειτουργία των 

υπό αναφορά τμημάτων.  Από τις μελέτες αυτές διαπιστώθηκε η ανάγκη για 

δημιουργία 118 νέων/πρόσθετων θέσεων, κατάργηση 8 και σημείωση με διπλό 

σταυρό (++) 9 θέσεων για ενίσχυση ή/και διόρθωση των οργανωτικών δομών των 

επηρεαζόμενων τμημάτων, ώστε να λειτουργούν πιο εύρυθμα και αποδοτικά.  Οι 

πιο πάνω ρυθμίσεις αποτέλεσαν συμφωνία μεταξύ της επίσημης και της 

δημοσιοϋπαλληλικής πλευράς στα πλαίσια της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

2. ∆εσμεύσεις που αναλήφθηκαν σε διάφορα στάδια από το Υπουργείο Οικονομικών 

για δημιουργία 35 νέων/πρόσθετων θέσεων.  

 Στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο περιλαμβάνονται επίσης πρόνοιες για αναθεώρηση 

της μισθοδοσίας 68 θέσεων, σύμφωνα με μισθοδοτικές ρυθμίσεις που προνοούνται για 

αντίστοιχου επιπέδου θέσεις στο νόμο με τον οποίο αναθεωρήθηκε το κρατικό 

μισθολόγιο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης και ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού £1.032.257 

για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Ίδρυση και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 10) του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 11) του 2003». Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 11) του 2003» 

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Ζαχαρίας Κουλίας Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Μαρία Κυριακού 
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 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και 30 

Ιουνίου 2003.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε ο 

Υπουργός Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό 

του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας ποσού ύψους £315.896.729 και η διάθεσή του για 

διάφορους σκοπούς και προγράμματα, τα οποία αναφέρονται αναλυτικά στο 

επισυνημμένο παράρτημα. 

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου η επιτροπή ζήτησε από τον 

Υπουργό Οικονομικών διάφορα συμπληρωματικά στοιχεία σχετικά με ορισμένους από 

τους προβλεπόμενους σκοπούς, τα οποία κατατέθηκαν στην επιτροπή. 

 Περαιτέρω, ο Υπουργός Οικονομικών, αναλύοντας τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, κατέθεσε στην επιτροπή αναλυτικά στοιχεία 

σε σχέση με τον ακριβή χρόνο λήψεως των αποφάσεων του Υπουργικού Συμβουλίου 

ως προς ένα έκαστον των σκοπών τους οποίους οι δαπάνες προορίζονται να 

καλύψουν. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

 Ζητούμενη 

πίστωση 

£ 

 

Σκοπός 

 

1.       379.200 Επιχορήγηση των αεροπορικών εισιτηρίων των 
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ψηφοφόρων που κατήλθαν στην Κύπρο για να 

ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωμα, ως ακολούθως: 

ΑΚΕΛ                          £170.860 

∆ΗΣΥ                          £168.720 

∆ΗΚΟ                         £  26.860 

ΚΙΣΟΣ                         £    9.900 

ΝΕΟΙ ΟΡΙΖΟΝΤΕΣ     £    2.860 

2.       186.000 Κάλυψη του πτωτικού επιδόματος προς τους 

αλεξιπτωτιστές της ∆ημοκρατίας από 1.1.2002 προς 

£700 ανά εξάμηνο. 

3.     5.000.000 Αύξηση του επιδόματος των εθνοφρουρών και δοκίμων 

εφέδρων αξιωματικών από £30 σε £60 και από £65 σε 

£100 το μήνα, αντίστοιχα, από 1.1.2003, η οποία 

συμφωνήθηκε στα πλαίσια της φορολογικής 

μεταρρύθμισης. 

4.     55.000.000 Κάλυψη των αυξημένων αναγκών της Άμυνας. 

5.       8.852.132 Κάλυψη της δαπάνης που προέκυψε λόγω: 

(α)  των ζημιών που προκλήθηκαν από την πυρκαγιά 

στην περιοχή Άλασσας (£597.350). 

(β)    παροχής οικονομικής βοήθειας προς τους 

γεωργοκτηνοτρόφους, φρουτοπαραγωγούς, 

πατατοπαραγωγούς για τις ζημιές που υπέστησαν 

λόγω κακών καιρικών συνθηκών (£8.074.782). 

(γ)    παροχής οικονομικής βοήθειας προς τους 

παραγωγούς τεύτλων, λόγω της ζημιάς που 
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προέκυψε από την εμπορία τεύτλων εσοδείας 

2002 στο εξωτερικό (£180.000). 

6.          900.000 Καταβολή αποζημιώσεων σε κτηνοτρόφους για 

αιγοπρόβατα και αγελάδες μολυσμένα με την ασθένεια 

της βρουκελλώσεως, που κατασχέθηκαν ή θα 

κατασχεθούν μέχρι τα τέλη του 2003. 

7.          350.000 Καταβολή αποζημιώσεων σε κτηνοτρόφους για 

αιγοπρόβατα μολυσμένα με την ασθένεια της 

τρομώδους νόσου, που κατασχέθηκαν ή θα 

κατασχεθούν μέχρι τα τέλη του 2003. 

8.          500.000 Κάλυψη των πληρωμών στον εργολάβο και των 

εξόδων επίβλεψης για την κατασκευή του αλιευτικού 

καταφυγίου στο Λατσί. 

9.           330.000 Καταβολή των αποζημιώσεων σε επαγγελματίες 

ψαράδες για καταστροφές των δικτύων τους από 

δελφίνια. 

10.         1.341.500 Κάλυψη των αναγκών του αστυνομικού σώματος σε 

υπερωρίες, λόγω: 

 (α) πληρωμής ποσού £276.356, για υπερωρίες που    

αφορούσαν το 2002, μέσα στο 2003. 

 (β)  αστυνόμευσης αθλητικών εκδηλώσεων. 

 (γ)  μέτρων ασφάλειας αμερικανικών και άλλων  

συμφερόντων και ασφάλειας αεροδρομίων. 

 (δ)  αστυνόμευσης αντιπολεμικών εκδηλώσεων. 

 (ε)  φρούρησης για το πρώτο εξάμηνο του κτιρίου του     
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Υπουργείου Οικονομικών. 

(στ) επιχειρήσεων για κατάσβεση πυρκαγιών στην 

περιοχή Λάνειας-Άλασσας-Παραμύθας από 

1/8/2002 - 31/8/2002. 

11.            400.000 Αγορά υπηρεσιών από το Ινστιτούτο Νευρολογίας και 

Γενετικής για εξέταση αστυνομικών τεκμηρίων. 

12.            500.000 Κάλυψη αναγκών που σχετίζονται με βιομηχανικές 

περιοχές (π.χ. Κοκκινοτριμιθιάς και Πάφου). 

13.            200.000 Κάλυψη της αύξησης που παραχωρήθηκε αναδρομικά 

από 1.7.2002 από £130 σε £175 (34,62%) στους 

κατοίκους των κατεχόμενων περιοχών - Υπηρεσίες 

Κοινωνικής Ευημερίας. 

14.              50.150  Κάλυψη των αυξημένων αναγκών σε έκτακτο διδακτικό 

προσωπικό στο Ανώτερο Ξενοδοχειακό Ινστιτούτο 

Κύπρου, οι οποίες εγκρίθηκαν με αποφάσεις του 

Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 54.960 και 58.116 και 

ημερομηνίες 24.1.2002 και 17.7.2002. 

15.         4.000.000 Καταβολή αυξημένης κρατικής χορηγίας προς το 

Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. 

16.          3.280.850 Κάλυψη των ζημιών που προκλήθηκαν: 

(α)  από ανεμοστρόβιλους και θεομηνίες στις επαρχίες 

Λεμεσού και  Λάρνακας στις 27.1.2003, Λευκωσίας 

στις 9.2.2003 και 12.2.2003 και 11.3.2003 και 

Αμμοχώστου το Νοέμβριο του 2001 και τον 

Ιανουάριο του 2002 (£3.047.850). 
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(β)  από πυρκαγιές στην Άλασσα την 1η Αυγούστου 

2002 (£233.000). 

17.          8.819.361 Πρόσθετη χορηγία προς τους δήμους, ύψους 

£7.371.893, και τα κοινοτικά συμβούλια, ύψους 

£1.447.468, έναντι κατάργησης του επαγγελματικού 

φόρου.  

18.             255.000 Εγκατάσταση προκατασκευασμένων οικιστικών 

μονάδων, παρόμοιων με αυτές που θα τοποθετηθούν 

στο Κέντρο Υποδοχής Κοφίνου, στις περιοχές όπου θα 

μετακινηθούν οι αθίγγανοι εντός και στην περιφέρεια 

της πόλης της Λεμεσού (Πολεμίδια/Μουτταγιάκα). 

19.          1.500.000 Συνεισφορά για έργα ομβρίων στη Λεμεσό, Λάρνακα 

και Πάφο, που δεν έγινε κατορθωτό να καταβληθεί τον 

προηγούμενο χρόνο. 

20.             110.000 Υπερωριακή απασχόληση υπαλλήλων του Τμήματος 

Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης στο 

Οδόφραγμα Λήδρα Πάλας, ύστερα από τη λήψη 

“μέτρων” για περιορισμένη διακίνηση πολιτών προς τις 

κατεχόμενες περιοχές και αντίθετα. 

21.                11.000 Κάλυψη αυξημένης δαπάνης που προέκυψε από την 

παραλαβή δεκαέξι νέων οχημάτων για τις ανάγκες του 

Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, 

λαμβανομένης υπόψη και της μείωσης στην τιμή των 

καυσίμων από το Μάιο του 2003. 

22.             236.210 Παραχώρηση της δεύτερης και τελευταίας δόσης, 
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ύψους £1.000, σε κάθε οικογένεια εγκλωβισμένων για 

βελτίωση των κατοικιών τους στα κατεχόμενα.  (Ύψος 

συνολικής βοήθειας προς £2.000 σε κάθε οικογένεια). 

23.               30.000 

              37.000 

         1.070.000 

          2.462.500 

Αναθεώρηση του Γενικού Επιδόματος Εξωτερικού. 

24.                50.000 Ετήσια συνεισφορά της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο 

Πρόγραμμα Fullbright για το 2003. 

25.                60.000 Ανακαίνιση της Κυπριακής Πρεσβείας στις Βρυξέλλες. 

26.                60.000 Μίσθωση των υπηρεσιών ξένου εμπειρογνώμονα για 

τις ανάγκες του Τμήματος Τελωνείων όσον αφορά τις 

δεσμεύσεις μας προς την ΕΕ. 

27.           1.410.000 Κάλυψη πληρωμών σε συνεργατικά ιδρύματα για τα 

δάνεια που παραχωρήθηκαν σε δικαιούχους με 

εγγύηση του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 

Βαρών.  

28.                43.000 

             342.000 

          4.400.000  

 Αύξηση της επιχορήγησης των επιτοκίων που 

παραχωρούνται σε χρηματοπιστωτικά ιδρύματα 

με εγγύηση του Φορέα Ισότιμης Κατανομής 

Βαρών (£342.000). 

 Αύξηση του αριθμού των παραχωρούμενων από 

το φορέα δανείων μέσα στο τρέχον έτος 

(£4.400.000). 

 Αύξηση των εγγυήσεων που θα παραχωρήσει ο 
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φορέας μέσα στο τρέχον έτος από £10.0 εκ. σε 

£12 εκ. για επαγγελματική δραστηριοποίηση. 

 Αναθεώρηση των μισθών και ορισμένων  

επιδομάτων του προσωπικού του φορέα. 

 Ενσωμάτωση των μισθολογικών αυξήσεων 

συνολικού ύψους 7,5% με βάση το νόμο για την 

αναθεώρηση του κρατικού μισθολογίου. 

 Πρόσληψη ενός έκτακτου λειτουργού. 

29.              648.731 Αγορά από την κυβέρνηση του 20% των μετοχών 

(598.272 μετοχές) της εταιρείας Κυπριακό ∆ιυλιστήριο 

Πετρελαίου Λτδ που κατέχει η Mobil Οil Company Inc. 

30.         41.000.000 Επιστροφή φόρου σε δικαιούχα πρόσωπα ή εταιρείες - 

Τμήμα Τελωνείων. 

31.                76.440 Παραχώρηση μηνιαίου χορηγήματος, ύψους £240, σε 

57 εργάτες του πνεύματος και της τέχνης που 

δυσπραγούν. 

Παραχώρηση ετήσιων τιμητικών χορηγημάτων, ύψους 

£1.500, σε 111 συγγραφείς και καλλιτέχνες. 

32.           4.000.000 Χορηγία στην Κυπριακή Ομοσπονδία Ποδοσφαίρου 

(ΚΟΠ). 

33.         15.785.780 Χορηγία προς τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού. 

34.              107.604 Κάλυψη της συνεισφοράς εργοδότη στα Ταμεία 

Ευημερίας των συντεχνιών του Ωρομίσθιου 

Κυβερνητικού Προσωπικού για το 2002 (0,1% του 

συνόλου του ετήσιου μισθολογίου του Ωρομίσθιου 
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Κυβερνητικού Προσωπικού του 2001). 

35.           2.584.000 

          5.058.000 

              917.000 

              400.000 

         43.941.000 

Κάλυψη της αυξημένης δαπάνης λόγω παραχώρησης 

γενικής αύξησης μισθών και συντάξεων των κρατικών 

υπαλλήλων ως ακολούθως: 

(α) Από 1.1.2002 μέχρι 31.12.2002 κατά 2,75%, με 

κατώτατο ποσό αύξησης £62 το χρόνο και 

(β)  από 1.1.2003 κατά 2,75%, με κατώτατο ποσό 

αύξησης £64 το χρόνο. 

36.         16.100.000 Για κατανομή σε και επανακατανομή από άλλα 

Κεφάλαια και Άρθρα με εξουσιοδότηση του Υπουργού 

Οικονομικών. 

37.                20.000 Kάλυψη της δαπάνης για την ενοικίαση γραφείων για τη 

στέγαση και τα λειτουργικά έξοδα της Παγκύπριας 

Οργάνωσης Αποκαταστάσεως Παθόντων. 

38.           7.129.589 ∆ιαγραφή των ποσών που αποτελούν συσσωρευμένες 

φορολογικές υποχρεώσεις: 

(α)   του Συμβουλίου Εργοληπτών (£227.186), 

συμπεριλαμβανομένων τόκων μέχρι 6.6.2003 και 

(β)   της Ιεράς Μονής Κύκκου (£6.902.403). 

39.         10.288.059 Κάλυψη της αυξημένης δαπάνης που απαιτείται για τη 

διαγραφή των ποσών £7.651.706 (κεφάλαιο+τόκοι) και 

£2.636.353 (κεφάλαιο+τόκοι) που οφείλουν προς το 

Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων το Συμβούλιο 

Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας και Λάρνακας, 

αντίστοιχα, που προέκυψαν από τη διαφορά στην τιμή 
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αγοράς του νερού από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων 

και πώλησης προς τους καταναλωτές για την περίοδο 

από 1.1.1994 μέχρι 31.12.2001. 

40.         24.000.000 Κάλυψη νέων αναγκών που προέκυψαν κατά τη 

διάρκεια του χρόνου και για προηγούμενες 

καθυστερήσεις - Αναπτυξιακές ∆απάνες - Αναγκαστικές 

Απαλλοτριώσεις. 

41.                50.000 Αγορά υπηρεσιών 6 πολιτικών μηχανικών από τις 

Τεχνικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και 

Πολιτισμού για το 2003 για την αντισεισμική 

αναβάθμιση των σχολικών κτιρίων. 

42.           2.048.725 Κρατική χορηγία προς τον Κυπριακό Οργανισμό 

Αθλητισμού. 

43.              600.000 Κρατική χορηγία προς το Θεατρικό Οργανισμό 

Κύπρου.  

44.              390.000 Κρατική χορηγία προς το Ίδρυμα Κρατικών 

Υποτροφιών Κύπρου. 

45.         10.000.000 Κρατική χορηγία προς το Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

46.              409.500 Κάλυψη του νέου επιδόματος που θα παραχωρείται σε 

Καθηγητές Πληροφορικής για τη Μέση Γενική 

Εκπαίδευση ή Εκπαιδευτές Μηχανικής Ηλεκτρονικών 

Υπολογιστών για την Τεχνική και Επαγγελματική 

Εκπαίδευση οι οποίοι θα αναλάβουν τη συντήρηση του 

μηχανογραφικού εξοπλισμού των σχολικών μονάδων. 

47.                  100.000 Πρόσθετη πίστωση που απαιτείται για την επιχορήγηση 
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του Θεάτρου Ριάλτο με ποσό £100.000 για το έτος 

2003. 

48.                55.568 Κάλυψη του ενοικίου των Επαρχιακών Τμημάτων των 

∆ημοσίων Έργων της Λάρνακας και του Παραλιμνίου 

τα οποία μεταστεγάστηκαν σε νέα κτίρια από το 

Σεπτέμβριο και τον Οκτώβριο του 2003, αντίστοιχα, και 

καμιά πρόνοια δεν έχει περιληφθεί στον 

προϋπολογισμό του 2003. 

49.          4.300.000 ∆ιευθέτηση του τελικού λογαριασμού που εκκρεμούσε 

για χρόνια και εγκρίθηκε πρόσφατα (18.2.2003) από 

την Κεντρική Επιτροπή Αλλαγών και Απαιτήσεων για το 

Τμήμα Ερήμη-Αυδήμου του νέου δρόμου Λεμεσού-

Πάφου. 

50.            3.000.000 Αποπεράτωση της αναβάθμισης των τμημάτων δρόμου 

Ξυλοτύμπου-Ορμίδειας και Ξυλοφάγου-Αγίας Νάπας 

και  αντισταθμιστικά έργα. 

51.               220.000 Κάλυψη της δαπάνης που προέκυψε λόγω του 

συμβολαίου του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας με 

την Αρχή Πολιτικής Αεροπορίας του Ηνωμένου 

Βασιλείου για: 

(α)  την επιτήρηση των πτητικών επιχειρήσεων και 

αεροπλοϊμότητας των κυπριακών αεροπορικών 

εταιρειών. 

(β)  την παροχή τεχνικής βοήθειας για την επιτήρηση 

της ασφάλειας αεροπλοήγησης/αεροπλοϊμότητας 
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των αεροσκαφών. 

(γ)   την προώθηση της αίτησης της Κύπρου για την 

ένταξή της στις Συνδυασμένες Αρχές Πολιτικής 

Αεροπορίας (JAA). 

52.                 87.000 Κάλυψη της δαπάνης για αναβάθμιση των υπηρεσιών 

του Τμήματος Ταχυδρομικών Υπηρεσιών, ώστε να 

ανταποκριθεί έγκαιρα στα επίπεδα ποιότητας που 

καθορίζονται από το ευρωπαϊκό κεκτημένο. 

53.                  200.000 Κάλυψη επιδομάτων για απόκτηση ειδικότητας για 20 

επιπρόσθετους ειδικευόμενους ιατρούς. 

54.          19.023.330 Κάλυψη των αναγκών των νοσοκομείων, υπηρεσιών, 

ιδρυμάτων κ.λπ. σε φάρμακα. 

55.            1.590.000 Κάλυψη των αναγκών των νοσοκομείων, υπηρεσιών, 

ιδρυμάτων κ.λπ. σε ιατρικές προμήθειες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Να παρακαλέσω να αναβληθεί η ψήφιση του κονδυλίου που αφορά τη 

χρηματοδότηση των αθλητικών ποδοσφαιρικών σωματείων.  Για όλα τα άλλα είμαστε 

έτοιμοι να τοποθετηθούμε, πλην αυτού, για το οποίο θέλουμε περισσότερη 

πληροφόρηση για να τοποθετηθούμε.  Ζητούμε μία εβδομάδα αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει πρόταση να αναβληθεί το συγκεκριμένο κονδύλι το οποίο έχει αναφερθεί.  

Υπάρχει ένσταση; 
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 Η πρόταση γίνεται δεκτή.  Πάμε στην ψήφιση του νομοσχεδίου μετά την 

τροπολογία. 

 O κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγνώμη, θέλουμε κάτι να πούμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε!  Ζήτησα... δεν είδα χέρια... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Επειδή περίμενα με τον κ. Ομήρου να...  

 Απλώς θα ήθελα να επισημάνω, επειδή έχει ήδη γίνει συζήτηση δημοσίως γι’ αυτό 

το θέμα, ότι, επειδή μιλούμε για συμπληρωματικό προϋπολογισμό £315 εκατομμυρίων 

και σε αυτόν προστίθενται άλλοι συμπληρωματικοί προϋπολογισμοί που ήδη έχουν 

κατατεθεί και που συνολικά φέρουν τις πρόσθετες δαπάνες σε ύψος σχεδόν £350 

εκατομμυρίων, αυτό το πράγμα σημαίνει απλούστατα ότι η κατάσταση στα δημόσια 

οικονομικά έχει γίνει πραγματικά πάρα πολύ σοβαρή.  Ήδη υπήρχε μια αναμενόμενη 

επίδραση της φορολογικής μεταρρύθμισης φέτος και του χρόνου, τις πλήρεις 

επιπτώσεις της φορολογικής μεταρρύθμισης, τα έσοδα του κράτους ειδικότερα, θα τα 

μειώσουμε του χρόνου, αλλά προστέθηκε, ως γνωστόν, και η αρνητική επίδραση της 

διεθνούς ύφεσης, η οποία μείωσε τα έσοδα του κράτους κατά τρόπο που κανείς δεν 

μπορούσε να αντιδράσει.  Τώρα, όμως, προστίθενται και αυτές οι δαπάνες και ακριβώς 

θα ήθελα να κάνω ένα απαραίτητο σχόλιο, για να κατατεθεί μαζί με τη θετική ψήφο του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού.   

 Έχει ακουστεί, περίπου, ότι οι δαπάνες αυτές προέρχονται από τη διαχείριση της 

προηγούμενης κυβέρνησης -μάλιστα ακούστηκε και κριτική, ότι δεν είχαν προωθηθεί για 

ψήφιση προηγουμένως.  ∆ε θα καταχραστώ το χρόνο της ολομέλειας, είμαι σε θέση, 
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όμως -και ευχαρίστως να το κάμω με οποιοδήποτε συνάδελφο έχει την αντίθετη άποψη- 

να συζητήσουμε ένα προς ένα αυτά τα κονδύλια, όπου φαίνεται ότι τουλάχιστον στο 

90% των περιπτώσεων είτε είναι δαπάνες οι οποίες ήταν αδύνατο να προβλεφθούν 

προηγουμένως, αφού πολλές από αυτές προέρχονται από τη φορολογική 

μεταρρύθμιση και από στοιχεία της φορολογικής μεταρρύθμισης που αποφασίστηκαν 

την τελευταία στιγμή, τον Ιούλιο, ενώ, όπως ξέρουμε, οι προϋπολογισμοί καταρτίζονται 

αρκετά νωρίτερα, μέχρι τον Ιούνιο, άρα δεν μπορούσε να ήταν στον προϋπολογισμό 

του 2003 σε καμιά περίπτωση.  Άλλες από αυτές τις δαπάνες προέρχονται από 

αποφάσεις οι οποίες λήφθηκαν εκ των υστέρων, μεταξύ άλλων στις αρχές αυτού του 

έτους, και ένα μέρος αυτών των δαπανών ήταν πραγματικά τελείως απρόβλεπτο, όπως 

οι δαπάνες για αποζημιώσεις από θεομηνίες ή για άλλες αποζημιώσεις για ζημιές 

γεωργών.  Πρόσθετα, θα πρέπει να πούμε ότι κάποιες από αυτές τις δαπάνες 

προέρχονται από την ψήφιση προϋπολογισμών ημικρατικών οργανισμών -είναι 

συμπληρωματικές- οι οποίες επίσης προέκυψαν εκ των υστέρων λόγω των γνωστών 

καθυστερήσεων στην ψήφιση των προϋπολογισμών.  Άρα, λοιπόν, δεν ευσταθεί αυτός 

ο ισχυρισμός και θα παρακαλούσα από την πλευρά της κυβέρνησης και της 

συμπολίτευσης να εγκαταλειφθεί.   

 Εμείς θα υπερψηφίσουμε αυτές τις δαπάνες, γιατί είναι όλες απαραίτητες για την 

ομαλή λειτουργία του κράτους, όμως σε καμιά περίπτωση δε θα δεχτούμε και αυτή την 

κριτική.  Ταυτόχρονα, όμως, θα πρέπει η Βουλή να απευθύνει, θα έλεγα, δραματική 

έκκληση στον Υπουργικό Οικονομικών για το ότι χρειάζεται πλέον ένα συγκεκριμένο 

σχέδιο για την αντιμετώπιση του αυξανόμενου δημοσιονομικού ελλείμματος, διότι 

είμαστε, δυστυχώς, στη δυσάρεστη θέση να διαπιστώσουμε μετά από προσπάθειες 

ετών και πολύ καλές επιδόσεις το γεγονός ότι η Κύπρος μπαίνει στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση του χρόνου με μακροοικονομικούς δείκτες, μεταξύ των οποίων και το 
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δημοσιονομικό έλλειμμα, οι οποίοι δεν είναι καθόλου αντιπροσωπευτικοί της οικονομίας 

μας, δεν τιμούν την Κυπριακή ∆ημοκρατία και έρχονται σε αντίφαση με τα όσα μέχρι 

τώρα η Βουλή μαζί με την προηγούμενη κυβέρνηση είχαν κατορθώσει συγκρατώντας 

τους δείκτες και εμφανίζοντας την Κύπρο ως μία υποδειγματική υποψήφια για ένταξη 

χώρα.  Άρα, λοιπόν, περιμένουμε από τον Υπουργό Οικονομικών κάτι περισσότερο 

από τα αόριστα τα οποία ακούσαμε στην επιτροπή Οικονομικών πριν από μερικούς 

μήνες και περιμένουμε να δούμε ότι θα υπάρξουν και κάποιες αποφάσεις πολιτικής, για 

να αντιμετωπιστεί αυτό το έκτακτα μεγάλο έλλειμμα, για τα αίτια του οποίου μπορεί να 

συζητήσουμε σε άλλη ώρα, αλλά σε καμιά περίπτωση δεν μπορεί να δεχτούμε ότι είναι 

έλλειμμα το οποίο κληρονομεί αυτή η κυβέρνησηֹ είναι έλλειμμα το οποίο έχει η 

Κυπριακή ∆ημοκρατία σε μεγάλο βαθμό αναπότρεπτα.  Όμως, εκεί που θα κριθεί η 

κυβέρνηση, είναι στο πώς θα το αντιμετωπίσει και εκεί είναι που θα την κρίνουμε εμείς 

και δεν ασκούμε σήμερα κριτική γιατί έρχεται αυτός ο προϋπολογισμός.  Απλώς τον 

υπερψηφίζουμε επιφυλασσόμενοι να τοποθετηθούμε στον τρόπο αντιμετώπισης του 

ελλείμματος που δημιουργείται και που οπωσδήποτε θα είναι πέραν του 5% τη φετινή 

χρονιά. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι έχει ζητήσει το λόγο ο κ. Ερωτοκρίτου, αλλά προτιμώ να δώσω 

το λόγο σ’ εσάς, για να υπάρξει αντίλογος. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 ∆εν ξέρω, κύριε Πρόεδρε, αν ο αγαπητός συνάδελφος, ο κ. Προδρόμου, 

αναφερόμενος στην ανάγκη επίδειξης αυτοσυγκράτησης, ούτως ώστε να 

προχωρήσουμε στη βελτίωση των δημοσιονομικών επιδόσεων του κράτους, αν με αυτό 

υπονοεί ότι αυτή η κυβέρνηση είχε την ικανότητα μέσα σε τρεις μήνες να επιδείξει τόση 
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οικονομική μαεστρία, ούτως ώστε να καταβαραθρώσει τους δείκτες και από 2,5% - 

2,7% να πάρει το δημοσιονομικό έλλειμμα στο 5,3%.  ∆εν πιστεύω ο οποιοσδήποτε να 

υπονοεί κάτι τέτοιο, διότι δε θα ήταν δίκαιο απέναντι στη σημερινή κυβέρνηση.  Πρέπει 

να πούμε ότι το κράτος και τα κράτη έχουν συνέχεια και να παραδεχτούμε ότι τα κράτη 

έχουν συνέχεια, ανεξαρτήτως του αν εναλλάσσονται κατά τρόπο δημοκρατικό οι 

κυβερνήσεις, και η συνέχεια αυτή εμφανίζεται σε μια της μορφή και μέσα από τους 

οικονομικούς δείκτες.   

 Θέλω να αναφέρω ότι ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αριθμός 11) αφορά κονδύλια της τάξης των £315,9 εκατομμυρίων και από αυτά τα £46 

εκατομμύρια αφορούν αναπτυξιακές δαπάνες τις οποίες ούτως ή άλλως ομόφωνα έχει 

εγκρίνει η Βουλή των Αντιπροσώπων είτε επί προηγούμενης είτε επί παρούσης 

κυβερνήσεως -και εδώ δεν τίθεται θέμα συζήτησης, πιστεύω.  Πέρα από αυτό, να πούμε 

ότι £44 εκατομμύρια από τα £315 εκατομμύρια αφορούν δεσμεύσεις της παρούσης 

κυβερνήσεως, του τελευταίου τριμήνου, και τα αφαιρούμε αυτά τα χρήματα.  Πρόσθετα, 

όμως, πρέπει να λεχθεί ότι £265 εκατομμύρια αφορούν δεσμεύσεις οι οποίες 

κληρονομούνται και είναι δεσμεύσεις της προηγούμενης κυβερνήσεως και, από τη 

στιγμή που παραδεχόμαστε ότι το κράτος έχει συνέχεια, ναι, είναι μια κληρονομιά, 

ανεξαρτήτως αν γι’ αυτή την κληρονομιά η Βουλή των Αντιπροσώπων συμφωνεί.  Ε, 

σίγουρα συμφωνεί η Βουλή των Αντιπροσώπων, διότι θα πρέπει να πληρωθούν οι 

δημόσιοι υπάλληλοι!  Σίγουρα η Βουλή των Αντιπροσώπων συμφωνεί και συμφώνησε 

ομόφωνα ότι θα πρέπει τιμήσει τις υποχρεώσεις της η Κυπριακή ∆ημοκρατία, όσον 

αφορά τη συμφωνημένη φορολογική μεταρρύθμιση είτε για την αύξηση του επιδόματος 

τέκνου είτε για την αύξηση του επιδόματος εθνοφρουρού.   

 Την ίδια στιγμή, όμως, θα πρέπει να πούμε ότι £110 συνολικά εκατομμύρια από τα 

£315,9 εκατομμύρια, τα οποία έχουμε αναλύσει ένα προς ένα ημερομηνιακά, είναι 
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υποχρεώσεις τις οποίες ανέλαβε η προηγούμενη κυβέρνηση, αλλά είχε τη δυνατότητα 

λογιστικά εκείνες τις υποχρεώσεις είτε να τις εντάξει στον προηγούμενο προϋπολογισμό 

του κράτους, τον τακτικό, είτε ακόμα και με συμπληρωματικό προϋπολογισμό να τις 

μεταφέρει στο έτος 2002.  Αυτές οι υποχρεώσεις, για να μην μπω στη λεπτομέρεια, 

αφορούν επιστροφή φόρου προστιθέμενης αξίας, που είναι πέραν των £40 

εκατομμυρίων, όπου ένα μεγάλο ποσό, μέρος αυτού του ποσού, μπορούσε να 

κατανεμηθεί στο 2002, υποχρεώσεις συμβατικές απέναντι στη δημοσιοϋπαλληλική 

τάξη, στην άμυνα, υποχρεώσεις που έχουν σχέση με απαλλοτριώσεις, υποχρεώσεις 

που έχουν σχέση με την αγορά φαρμάκων -και να υπενθυμίσω το γεγονός ότι 

απείλησαν οι εταιρείες εισαγωγής φαρμάκων την ίδια την κυβέρνηση και την πολιτεία ότι 

θα σταματήσουν να προμηθεύουν το κράτος, τα νοσοκομεία μας, με φάρμακα, γιατί 

ήταν απλήρωτες για δύο χρόνια.  Για να ήταν απλήρωτες και να έρχονται να 

πληρωθούν τώρα, με την έγκριση αυτή, σημαίνει ότι θα μπορούσαν να είχαν πληρωθεί 

το ποσό που έπρεπε να πληρωθεί το 2002.  Τι θέλω να πω με αυτό;  Ότι η 

προηγούμενη κυβέρνηση λόγω του γεγονότος ότι βρισκόμασταν προ των εκλογών, σε 

μια περίοδο προεκλογική, προτίμησε να μεταφέρει για τους δικούς τους προεκλογικούς 

λόγους, ούτως ώστε να παρουσιάσει τους δείκτες ότι ήταν πιο υγιείς, να μεταφέρει 

υποχρεώσεις της στο επόμενο λογιστικό έτος.  Ένας λογιστής, ένας ελεγκτής, έχει 

επιπτώσεις όταν έξοδα ενός ημερολογιακού έτους τα μεταφέρει σκόπιμα -και θεωρείται 

αδίκημα- στο επόμενο έτος.  Ε, ο προηγούμενος υπουργός ήτο και επαγγελματίας 

λογιστής, αλλά στην περίπτωση του κράτους φαίνεται ότι δεν υπήρχαν επιπτώσεις και 

γι’ αυτό το λόγο μεταφέρθηκαν!   

 Ένας δεύτερος λόγος, ναι, ήτο γιατί υπήρχαν λόγοι να επιδειχθεί πλασματική 

εικόνα όσον αφορά τους δείκτες της οικονομίας.   
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 Oρισμένοι μιλούν για δημοσιονομική πειθαρχία.  Όλοι είμαστε υπέρ της 

δημοσιονομικής πειθαρχίας.  Και ερωτώ:  Ήταν δημοσιονομική πειθαρχία ή αποτελεί 

δημοσιονομική πειθαρχία το να παραλαμβάνει μια κυβέρνηση δαπάνες λειτουργίας της 

κρατικής μηχανής ύψους £24,5 εκατομ., το 1993, και να τις ανεβάζει στα £150 εκατομ., 

συνολικά, το 2002;  ∆εν είναι δημοσιονομική πειθαρχία.  Είναι -ας μου επιτραπεί ο 

όρος- διασπάθιση χρήματος ή ανικανότητα να κουμαντάρουμε τα οικονομικά του 

κράτους.  Κατά τον ίδιο τρόπο, μπορούμε, αν ανατρέξουμε στο παρελθόν, να 

διαπιστώσουμε ότι τριάντα τέσσερις συνολικά ήταν οι χιλιάδες των δημοσίων 

υπαλλήλων το 1993, σαράντα τέσσερις χιλιάδες, δηλαδή δέκα χιλιάδες περίπου 

περισσότεροι, ήταν το 2002, με ένα πρόσθετο κονδύλι ή μια πρόσθετη ετήσια δαπάνη 

της τάξης των £76 εκατομ., συνολικά.  Και εδώ δεν επεδείχθη η απαιτούμενη 

δημοσιονομική πειθαρχία και λιτότητα, αφού ένας από τους στόχους σίγουρα ήταν και η 

εξυπηρέτηση ημετέρων. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι κυβερνήσεις, και όχι τα κράτη, είναι αλήθεια ότι έχουν συνέχεια.  Και αυτό δεν 

είναι εύρημα βέβαια αυτής της Βουλής.  Είναι από το δέκατο όγδοο αιώνα γνωστό, 

αρχές του δέκατου ένατου, με το Μοντεσκιέ και τη συγγραφή του περίφημου έργου του 

“Το πνεύμα των νόμων”.  Αν, λοιπόν, αυτό έχει μια διαχρονική αξία στο διεθνές δημόσιο 

δίκαιο, αλλά και στην πολιτική, όπως τη ζούμε τα σύγχρονα πολιτικά κόμματα, θα 

πρέπει να δεχόμαστε την κατάληξη αυτής της επισήμανσης.  Ναι, οι κυβερνήσεις έχουν 

συνέχεια.  Οι αποφάσεις, οι δεσμεύσεις, οι υπογραφές των διεθνών συμβάσεων, για να 
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το επεκτείνουμε, έχουν αξία και είναι τόσο ισχυρές ωσάν να υπεγράφησαν από την 

επόμενη που διαδέχθηκε την πρώτη.  Κατά τον ίδιο τρόπο και στη συζήτηση αυτών των 

κονδυλίων, αν είναι αποδεκτό ότι οι κυβερνήσεις έχουν συνέχεια, εγώ θα προκαλούσα, 

κατά ρητορικό τρόπο, να υποδειχθεί έστω και ένα από τα κονδύλια αυτά, τα οποία 

διαλαμβάνονται σε αυτό το αρκετά υψηλό, ομολογουμένως, ποσό των £315 εκατομ., 

που δε θα έπρεπε να υιοθετηθεί από αυτή την κυβέρνηση. 

 Ακούσαμε επιχειρηματολογία για δήθεν δόλια προσέγγιση ευθύς εξαρχής της 

υπόθεσης αυτής, για να αποκρυβούν οι δημοσιονομικοί δείκτες.  Βέβαια, η τοποθέτηση 

ήταν άλλη εκ μέρους της συμπολίτευσης και θα έρθω στη συνέχεια.  Αλλά επιμένω επί 

αυτού του συγκεκριμένου σημείου:  Ακούστηκε ποτέ δημόσια ως επιχειρηματολογία ή 

μέσα σε αυτή την αίθουσα τώρα, που συζητούμε το ζήτημα αυτού του 

προϋπολογισμού, ότι υπάρχουν δαπάνες που δε θα έπρεπε να ψηφιστούν;  Όχι.  

Συμφωνούμε όλοι.  Και εμείς, ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός, θα υπερψηφίσουμε το 

σύνολο των κονδυλίων, γιατί είναι δαπάνες οι οποίες είναι εκ των ων ουκ άνευ, είναι 

άκρως αναγκαίες, για να δουλέψει η κρατική μηχανή, για να τηρήσει τις υποχρεώσεις 

της, αναφορικά με την κοινωνική διάσταση, ιδιαίτερα, που έχει αυτό το κράτος και αυτή 

η κυβέρνηση προς τους πολίτες, απρόσωπα και χωρίς οποιαδήποτε πολιτική ή 

κομματική διάσταση. 

 ∆εν μπορεί όμως να μη θυμηθώ από αυτό το βήμα έναν έγκριτο συνάδελφο ο 

οποίος δημοσιοποίησε αυτή την ιστορία των τριακοσίων τόσων εκατομμυρίων, 

αφήνοντας να αιωρείται μέσα σε αυτή την αίθουσα, αλλά και εκτός της αίθουσας, στη 

δημόσια συζήτηση του αμέσως επόμενου εικοσιτετραώρου, ότι αυτή η υπόθεση με τα 

τριακόσια ή τριακόσια πενήντα εκατομμύρια είναι περίπου από κλοπή έως διασπάθιση  

δημόσιου χρήματος.  Και θυμάστε καλά εκείνη τη συζήτηση, το πώς ξεκίνησε, αλλά και 

τις βολές που εκτοξεύονταν από αυτό το βήμα.  Και οι δημοσιογράφοι βέβαια, γιατί δεν 
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τους είχε δοθεί η ευκαιρία να διευκρινίσουν το ζήτημα αυτό παρά μόνο μετά την πάροδο 

εικοσιτετραώρου και πλέον, απλώς αναμετέδιδαν αυτά τα οποία λέχθηκαν στη Βουλή, 

ότι η προηγούμενη κυβέρνηση -από κλοπή μέχρι διασπάθιση- άφησαν αυτό το 

κολοσσιαίο χρέος στους επόμενους, οι οποίοι, βέβαια, οι ταλαίπωροι και οι δυστυχείς, 

θα πρέπει να βρουν τρόπο όχι μόνο να καλύψουν το έλλειμμα, αλλά και να 

προσαγάγουν ενώπιον, ενδεχομένως, και της ∆ικαιοσύνης -γιατί όχι;- και τους 

οποιουσδήποτε υπεύθυνους.  Βέβαια, στο επόμενο σαρανταοκτάωρο ξεκαθάρισε η 

δημόσια συζήτηση.  Επρόκειτο περί υποχρεώσεων που στη συντριπτική τους 

πλειοψηφία -να πω από μνήμης, μόνο τα £60 εκατομ. είναι το κονδύλι το οποίο 

συγκροτεί τα αναδρομικά των δημοσίων υπαλλήλων- τις γνώριζε η προηγούμενη 

Βουλή.  Και η προηγούμενη Βουλή -μιλώ για τη Βουλή, ενώπιον της οποίας ήρθε το 

κονδύλι προτού μπει στον προϋπολογισμό- ήταν σύμφωνη γι’ αυτό.  Και σε αυτή τη 

Βουλή βεβαίως συμμετέχουν κατά πλειοψηφία και τα κόμματα της σημερινής 

συμπολίτευσης και τότε αντιπολίτευσης. 

 Έγινε αναφορά για δόλια πρόθεση να αποκρυβούν οι δείκτες.  Εγώ νομίζω πως, 

αν σε αυτά τα ζητήματα μιλούμε με μια στοιχειώδη εντιμότητα και ειλικρίνεια ευθύς 

εξαρχής...  Όχι να διαμορφώνουμε τις θέσεις μας, ενώ προχωρεί ο διάλογος, γιατί, 

προϊόντος του χρόνου, μπορούμε να κάνουμε ασκήσεις τακτικές και ασκήσεις πυκνής 

τάξεως και λογομαχίας -για να χρησιμοποιήσουμε μια στρατιωτική ορολογία- να 

διαμορφώνουμε, ανάλογα με τη συγκυρία και την ποιότητα του επιχειρήματος, και την 

ανάλογη απάντηση. 

 Αυτό είναι ζήτημα που θα έπρεπε έτσι να ξεκινήσει από την πλευρά της 

συμπολίτευσης;  Να πετάξουμε κάποιες κουβέντες μέσα σε αυτή την αίθουσα, να τις 

διορθώσουμε το επόμενο εικοσιτετράωρο, να τις ξαναδιορθώσουμε το επόμενο 

σαρανταοκτάωρο, για να καταλήξουμε να πούμε ότι, όσον αφορά ένα μέρος των 
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χρημάτων αυτών, αυτή η κυβέρνηση το μόνο αμάρτημα το οποίο έκανε ήταν να δεχτεί 

αυτή την κληρονομιά.  Πλην όμως, καθολικά, όλα τα ποσά τα οποία διαλαμβάνονται στα 

κονδύλια είναι χρήματα που έπρεπε να πληρωθούν.  ∆εν υπάρχει καμιά άλλη διάσταση 

που θα μπορούσε κάποιος να συζητήσει, ότι έκανε οποιαδήποτε παραβίαση 

δημοσιονομική ή νομική η προηγούμενη κυβέρνηση.  Αλλά, ξέρετε, δεν μπορούμε να 

πούμε ή να αποκρύψουμε σήμερα το γεγονός ότι αυτό έγινε με ένα δόλιο στόχο και 

σκοπό, για να αποκρυβούν οι δημοσιονομικοί δείκτες.  Λες και δε θα ήταν στην 

ικανότητα ή τη δυνατότητα του οποιουδήποτε καλόπιστου, που θα μπορούσε να 

ερευνήσει, να δει ότι όλες αυτές οι κοινωνικές υποχρεώσεις που αφορούν αυτή την 

κυβέρνηση, στο βαθμό που αποτελούν υποχρεώσεις, που δυστυχώς για κάποιους 

λόγους δεν πέρασαν στους προϋπολογισμούς και που ανάγονται καθαρά σε μια 

γραφειοκρατική διάσταση, ξεκίνησαν από την προηγούμενη κυβέρνηση και 

κληροδοτήθηκαν στην επόμενη.  

 Αν συζητούμε σήμερα με αυτό το ύφος, δυστυχώς, και κάνουμε αυτή την ιστορική 

αναδρομή είναι γιατί αυτό το κεφάλαιο, το τόσο σημαντικό, των τριακοσίων και πλέον 

εκατομμυρίων το άνοιξε η συμπολίτευση.  Πιθανώς να είναι λόγω της απειρίας της.  

Ήταν οι πρώτες μέρες.  Ένα μικρό τμήμα των πρώτων εκατόν ημερών που 

κυβερνούσε.  Μπορεί να τρόμαξε από τον τρομακτικό αριθμό των εκατομμυρίων, που, 

όντας κυβέρνηση, ήταν υποχρεωμένη, μέσω του αρμόδιου υπουργού, να συμπεριλάβει 

στους συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς, για να τα φέρει στη Βουλή ή για να 

δοθούν οι χορηγίες και να τιμηθούν οι υποσχέσεις οι οποίες και δημοσιονομικά και 

κοινωνικά έπρεπε να είχαν δοθεί από την προηγούμενη κυβέρνηση και δημοσιονομικά 

και κοινωνικά να τιμήσει η παρούσα κυβέρνηση και γι’ αυτό να έγινε αυτή η συζήτηση.  

∆εν μπορώ όμως -χωρίς να θέλω να προβώ σε χαρακτηρισμούς- να μην τονίσω ότι 
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αυτό συνιστά μια προχειρότητα, συνιστά μια επιπολαιότητα, συνιστά μια επιφανειακή 

προσέγγιση του θέματος. 

 Και, αν αύριο αυτή η κυβέρνηση αποφασίσει αίφνης και ξαφνικά να βγει ένα 

πρωινό και να αρχίσει να μιλά για διασπάθιση εκατομμυρίων χρημάτων, προειδοποιώ 

τους δημοσιογράφους που κάθονται στα δημοσιογραφικά βήματα ότι θα πρέπει να 

περιμένουν το δεύτερο ή το τρίτο εικοσιτετράωρο, για να δουν πώς θα διορθωθεί ο 

πολιτικός λόγος, προϊόντος του χρόνου, γιατί μπορεί να πρόκειται πιθανώς για καμιά 

φούσκα, όπως αυτή που συζητάμε τώρα.  Έτσι ξεκίνησε η συζήτηση και εξελίχθηκε σε 

αυτό που όλοι γνωρίζουμε τώρα. 

 Θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι εμείς θα 

υπερψηφίσουμε το ποσό αυτό.  Εφιστούμε όμως τον κίνδυνο και χτυπάμε το 

καμπανάκι, γιατί αυτές οι υποχρεώσεις, που είναι διαχρονικές, όπως και οι άλλες 

υποχρεώσεις που λέχθηκαν προηγουμένως από το συνάδελφό μου κ. Προδρόμου, 

είναι υποχρεώσεις που επιβαρύνουν επικίνδυνα τους δημοσιονομικούς δείκτες.  ∆εν 

είναι η δικαιολογία το επιχείρημα, το γνωστό και το τετριμμένο, της καμένης γης, ότι 

«παραλάβαμε από την προηγούμενη κυβέρνηση και δυστυχώς δεν ξέρουμε τι ή δεν 

μπορούμε τίποτα να κάνουμε».  Είναι υποχρέωση αυτής της κυβέρνησης να 

κυβερνήσει.  Είναι υποχρέωσή της να εκπονήσει δημοσιονομική πολιτική 

νοικοκυρεμένη.  Είναι υποχρέωσή της να συγκρατήσει τους δείκτες.  Είναι υποχρέωσή 

της να έχει προοπτική και όραμα γύρω από τα θέματα αυτά, αν θέλει να πολιτεύεται 

νοικοκυρεμένα και πειστικά.  Το επιχείρημα -το λέω προειδοποιητικά και τελειώνω- που 

θα έχει σχέση με τα ζητήματα αυτά και που μπορεί να ακουστεί στο μέλλον με αυτή τη 

λογική, ότι «παραλάβαμε περίπου καμένη γη», σας βεβαιώνω ότι οι πολίτες που θα το 

ακούν θα καγχάζουν από θυμηδία μέχρι ειρωνεία.  ∆εν είναι διατεθειμένοι να δεχτούν 

τέτοιου είδους επιχειρήματα, από τη στιγμή που δεν προβάλλεται σε θετική απόλυτα 
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κατεύθυνση συγκεκριμένη στόχευση από την πλευρά αυτής της κυβέρνησης, η οποία 

θέλει να κάνει κριτική για τα οικονομικά της προηγούμενης.  Γι’ αυτό θα ήταν καλύτερα, 

προτού ανοίξουμε το στόμα μας, να σκεφτόμαστε δυο φορές.  Ήμουν υποχρεωμένος να 

τα πω όλα αυτά, δηλώνοντας ότι θα υπερψηφίσω βεβαίως, όπως με τους υπόλοιπους 

συναδέλφους μου, τα κονδύλια αυτά. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θέλω να υπενθυμίσω στους βουλευτές ότι πρόκειται περί ομοφώνου εκθέσεως.  

Και εσείς οι ίδιοι είχατε καθορίσει χρονικά πλαίσια.  ∆ε θα διακόψω κανένα βουλευτή, 

αλλά κάνω έκκληση να είμαστε όλοι σύντομοι, δεδομένου ότι υπάρχει κανονισμός ότι θα 

πρέπει οι ομιλίες περί ομοφώνων θεμάτων να είναι κάπως περιορισμένες. 

 Να δώσω το λόγο πρώτα στον κ. Άριστο. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ, ως συνήθως, θα είμαι λακωνικός.  Η φιλολογία είναι πολύ 

ευχάριστη και την απολαμβάνουμε, η ουσία όμως είναι μία, ότι ένα ποσό γύρω στα 

£265 με £280 εκατομ. είναι κληρονομιά από την προηγούμενη κυβέρνηση.  Είναι 

δεσμεύσεις τις οποίες αναλαμβάνουμε και πρέπει να τις τιμήσουμε και θα τις τιμήσουμε.  

Όμως θα πρέπει να το πούμε:  Αυτή είναι η ουσία, τα £280 εκατομ. περίπου, είναι 

κληρονομιά από την προηγούμενη κυβέρνηση και τα ποσά αυτά θα μπορούσαν, αν οι 

προϋπολογισμοί είχαν ετοιμαστεί από το Μάιο, όπως είχε λεχθεί, με συμπληρωματικούς 

προϋπολογισμούς, μέχρι το ∆εκέμβριο ή μέχρι το Φεβράρη, που ήταν η κυβέρνηση 

αυτή στην εξουσία, να έρθουν στη Βουλή και να εγκριθούν και όχι να μείνουν για μετά.  

Αυτά ήθελα να πω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ο κ. Προδρόμου και μετά ο κ. Περδίκης και μετά...  Αν θέλετε να ακούσετε και τους 

υπόλοιπους, θα είναι καλύτερα. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, να μιλήσω από τη θέση μου;  Επειδή θα είμαι 

σύντομος και επειδή νιώθω και λίγο, έτσι, τρακ να βγω στο βήμα να μιλήσω για τα 

οικονομικά για πολλές ώρες, γιατί δεν είμαι ειδικός επί των οικονομικών, θέλω μόνο να 

θίξω ένα θέμα θεσμικού χαρακτήρα.  Έχουμε μπροστά μας έναν προϋπολογισμό της 

τάξεως, όπως σωστά είπαν οι αγαπητοί συνάδελφοι, των £316 εκατομ. σχεδόν.  Είναι 

ένα πολύ σημαντικό νούμερο, ένας πολύ σημαντικός αριθμός, που πλησιάζει, αν όχι 

ξεπερνά, τον αναπτυξιακό προϋπολογισμό αυτού του κράτους για το 2003.  Και, ενώ 

για τους τακτικούς και τους αναπτυξιακούς προϋπολογισμούς γίνεται διεξοδική 

συζήτηση -για μήνες ολόκληρους στην επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και 

στην ολομέλεια- σε αυτής της μορφής τις ογκώδεις, αν θέλετε, παρουσιάσεις ποσών, 

έχω την ταπεινή άποψη ότι υποβαθμίζεται σε μεγάλο βαθμό ο κοινοβουλευτισμός.  

Μετατρεπόμαστε ολίγον σε λογιστές, όπως είπε σωστά κάποιος συνάδελφος 

προηγουμένως, ή σε απλούς ταμίες ενός συνοικιακού σωματείου και εγκρίνουμε τα 

ποσά που μας υποβάλλει ή μας προτάσσει η κυβέρνηση. 

 Πραγματικά, νιώθω άσχημα που έχουμε μπροστά μας ένα τόσο ψηλό αριθμό ως 

συμπληρωματικό προϋπολογισμό και έχω την εντύπωση ότι είναι εκτός του πνεύματος 

και του συντάγματος τόσο μεγάλα ποσά σε έναν συμπληρωματικό προϋπολογισμό. 

 Τελειώνοντας, πολύ σύντομα και απαντώντας στην πρόκληση του αγαπητού 

συνάδελφου κ. Ερωτοκρίτου, τον οποίο, δυστυχώς, δεν τον βλέπω εντός της 

αίθουσας...  Επειδή έριξε την πρόκληση, πέρα από το γνωστό δίλημμα, το οποίο αρκετά 

ταλαιπώρησε την επικαιρότητα και τους πολίτες, όσο ενδιαφέρονται οι πολίτες, αν αυτά 
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τα ποσά είναι κληρονομιά από την προηγούμενη κυβέρνηση, αν είναι αποτέλεσμα της 

“καμένης γης” και τα τοιαύτα...  Ρώτησε ο κ. Ερωτοκρίτου αν υπάρχουν ποσά μέσα σε 

αυτό τον προϋπολογισμό τα οποία δε θα ψηφίζαμε.  Εγώ προσωπικά οφείλω να πω 

ότι, ναι, υπάρχουν πολλά ποσά σε αυτό τον προϋπολογισμό τα οποία δε θα ψήφιζα, δε 

θα ψηφίσω και δεν πρόκειται να δεχθώ το γεγονός ότι αυτός ο προϋπολογισμός 

σίγουρα έχει πράγματα για τα οποία εγώ δεν είμαι καθόλου ευχαριστημένος, αλλά τα 

οποία τελικά θα πρέπει να πληρώσει ο κυπριακός λαός, είτε ανήκουν σε δεσμεύσεις της 

προηγούμενης κυβέρνησης είτε σε ανάγκες που προέκυψαν από τη νέα κυβέρνηση.  ∆ε 

θα αναφερθώ λεπτομερειακά -ξέρω ότι δεν είναι της ώρας- θα αρκεστώ μόνο να πω ότι 

θα απέχω από την ψηφοφορία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, από τη θέση μου, σύντομα.   

 Είναι χαρακτηριστικό και κατανοητό το απολογητικό πνεύμα των συναδέλφων του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Είναι εκπληκτικό επίσης το γεγονός ότι με έμφαση ο 

αγαπητός κ. Ερωτοκρίτου είπε:  «Πρέπει να αναλάβετε τις ευθύνες σας».  Αναγκαστικά 

και υποχρεωτικά θα αναλάβει η νέα κυβέρνηση τις ευθύνες της.  ∆εν πρέπει να 

παραγνωρίζουμε πως αυτή η πραγματικότητα των £316 εκατομ. περίπου 

συμπληρωματικού προϋπολογισμού υποθηκεύει με κάποιο τρόπο τις όποιες 

προσπάθειες μιας άλλης πολιτικής.  Και νομίζω πως η ουσία του ζητήματος είναι ότι, 

ναι, και στη διαδικασία της φορολογικής μεταρρύθμισης η προηγούμενη κυβέρνηση 

κατέθετε στις συζητήσεις και κόστος των προτάσεων και κατά πόσο επηρέαζαν και σε 

ποιο βαθμό επηρέαζαν τα ελλείμματα αυτού του κράτους.  ∆εν μπορούμε σήμερα να 
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παραγνωρίσουμε το γεγονός ότι αυτή η κυβέρνηση δεν παρέλαβε ένα δημόσιο χρέος 

της τάξης του 2,7%.  Στην ουσία παραλαμβάνει ένα χρέος της τάξης του 5,3%. 

 Επομένως, αυτό που είπαμε και δημόσια τι είναι;  Ότι πλείστα -και είναι αλήθεια 

και ας ανατρέξει, όποιος ενδιαφέρεται, στον κατάλογο των κονδυλίων- πλείστα τόσα 

κονδύλια ήταν προβλέψιμα και θα μπορούσαν και στον τακτικό προϋπολογισμό να 

συμπεριληφθούν και με συμπληρωματικό προϋπολογισμό προηγούμενα.  Τίποτα 

περισσότερο, τίποτα λιγότερο. 

 Να είστε σίγουροι ότι, ναι, η νέα κυβέρνηση θα κάμει το καθήκον της μέσα στα 

πλαίσια μιας χρηστής διοίκησης, έτσι που πραγματικά και τον πολίτη να υπηρετήσουμε, 

αλλά και τις υποχρεώσεις μας απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αρχίζουν να γίνονται επαναλήψεις, κύριοι συνάδελφοι.  Θα δώσω το λόγο, αλλά 

θα υποχρεωθώ μετά να εφαρμόσω τον κανονισμό των ορισμένων λεπτών.   

 Ορίστε. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εγώ, για να είμαι ειλικρινής, δεν ανέμενα ποτέ ότι κόμματα που πλειοδοτούσαν με 

τη λογική στον Υπουργό Οικονομικών:  «∆ώστα όλα, γιατί τα ταμεία είναι γεμάτα για μια 

δεκαετία σχεδόν» θα άλλαζαν τακτική άρδην και θα ανακάλυπταν ότι εκείνη η πολιτική, 

που ήταν λαϊκισμού εγκώμιο, έπαψε πλέον να υφίσταται και ουσιαστικά, για να είναι 

πειστικοί, έπρεπε να ζητήσουν δημόσια συγνώμη από το λαό.  Γιατί, χάριν της 

δημοκοπίας και της δημαγωγίας και της πολιτικής να χαϊδεύουν τα αυτιά πονεμένων 

ανθρώπων, ζητώντας περισσότερα και περισσότερα μέσα από φορολογικές 

μεταρρυθμίσεις, μας οδήγησαν σε αυτή την κατάσταση.   
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 Όμως πρέπει να πω ότι και πάλι μας εκπλήττουν, γιατί εάν τελικά αυτοί που 

έπρεπε να δώσουν τη γνωμοδότηση, για να εισέλθει η Κύπρος για την εύρωστη 

οικονομία της, για τους αυστηρούς κοινωνικοοικονομικούς δείκτες της στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, θα ήταν στελέχη που προέρχονται από ένα συγκεκριμένο χώρο που σήμερα 

ασκεί κριτική, η αίτηση ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, με αυτά που λένε, 

ουσιαστικά θα απορρίπτετο.  Παρουσιάζουν μια οικονομία πτωχεύσασα, παρουσιάζουν 

ότι οι κοινωνικοοικονομικοί δείκτες ήταν μαύροι και άραχνοι, παρουσιάζουν ότι 

ουσιαστικά μιλούν για μια άλλη Κύπρο, όχι για την Κύπρο που εμείς την παραδώσαμε 

πρώτη στους πρώτους, για να εισέλθει στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Μια Κύπρο που 

πληρούσε όλα τα κριτήρια και έπαιρνε καθημερινά αξιόπιστα πιστοποιητικά, -όχι αυτά 

που εκδίδουν κάποιοι σήμερα- πιστοποιητικά ανθρώπων που είναι γκουρού της 

οικονομίας και βρίσκονται στην Κομισιόν, ανθρώπων οι οποίοι σίγουρα δεν ήταν 

καθοδηγούμενοι του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.   

 Πιστεύω είναι η χείριστη προσφορά και υπηρεσία στον τόπο το να προσπαθούμε 

να παρουσιάσουμε, εν τη αντιπολιτευτική ροπή του παρελθόντος, γιατί αυτή ακόμα 

συνεχίζεται, ότι η προηγούμενη κυβέρνηση εξαπάτησε τους πάντες και τα πάντα, 

δίνοντας την εικόνα ότι είμαστε κράτος το οποίο προσπάθησε να εξαπατήσει ακόμα και 

την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Αν δε σέβεσαι τους προηγούμενους, μην αναμένεις να σε 

σεβαστούν και σένα οι επόμενοι.  Και η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν ξεχωρίζει κυβερνήσεις.  

Βλέπει τη συνέχεια του κράτους.  Και αν όλοι αυτοί οι στιγματισμοί -που νυχθημερόν 

από τις 16 Φεβρουαρίου, γιατί δεν μπορούσαν να σταματήσουν από τη φόρα και τη 

φορά που είχαν από την προηγούμενη αντιπολίτευση- καταγραφούν, σίγουρα οι 

Ευρωπαίοι, από το δείκτη αξιοπιστίας και φερεγγυότητας που είχαμε μέχρι τις 16 

Φεβρουαρίου, θα μας χαρακτηρίσουν ότι είμαστε -όπως χαρακτήρισαν άλλες χώρες- 
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μαύρα πρόβατα.  Και πιστεύω ότι θα είναι η όποια χειρότερη υπηρεσία θα μπορέσουμε 

να προσφέρουμε σε αυτή την υπόθεσή μας.   

 Εγώ πιστεύω ότι επιτέλους πρέπει να αντιληφθείτε ότι αναλάβατε τη διακυβέρνηση 

του τόπου.  Ότι χορτάσαμε ισοπεδωτική, μηδενιστική αντιπολίτευση για δέκα χρόνια.  

∆εν πάει άλλο να συνεχίζετε πέραν των εκατό νυχθημέρων που αναλάβατε τη 

διακυβέρνηση να την ασκείτε στην ίδια ρότα, στον ίδιο σκοπό, χωρίς να έχετε αντιληφθεί 

ότι ουσιαστικά άλλαξαν οι ρόλοι. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 ∆εν είχα πρόθεση να ανέλθω στο βήμα, για να επισημάνω όλα αυτά.  Αλλά επειδή 

φαίνεται ότι κάποιοι, ενώ εκσυγχρονίζεται η κοινωνία μας, ενώ μπαίνουμε στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, αυτοί οι ίδιοι παραμένουν αναλλοίωτοι, χρησιμοποιώντας 

ουσιαστικά μέτρα και μεθόδους που ανήκουν σε ένα παλαιοκομματικό άραχνο 

παρελθόν, για μια ακόμη φορά τους κάνω την παράκληση να αντιληφθούν πραγματικά 

ότι η Κύπρος μπήκε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ότι μπήκε, γιατί δώσαμε τη μάχη με 

κόπους, αγώνες και θυσίες όλων. και πήραμε άριστα μέσα από αυτή την πορεία.  

Κατορθώσαμε το ακατόρθωτο, διαψεύσαμε “Κασσάνδρες” -που μπορεί να υπήρχαν και 

εδώ “Κασσάνδρες” όσον αφορά αυτή την ευρωπαϊκή πορεία- και κατορθώσαμε αυτό το 

οποίο όλοι χαρακτήρισαν εθνική επιτυχία.  ∆εν μπορεί να μειωθεί αυτή η εθνική επιτυχία 

είτε σε κοινωνικοοικονομικό επίπεδο είτε σε όποιο άλλο επίπεδο.  Η ιστορία θα γράψει 

ότι η διακυβέρνηση του Γλαύκου Κληρίδη έβαλε επιτυχώς την Κύπρο στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση.  Πληρούσε όλα τα κριτήρια, ήταν πρώτη από τις δέκα υποψήφιες χώρες και  

πραγματικά το ακαταμάχητο στοιχείο που μας κράτησε αταλάντευτα προσηλωμένους 

στην ευρωπαϊκή πορεία ήταν το κοινωνικοοικονομικό μας στοιχείο, που ήταν απόλυτα 

επιτυχές. 

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 Μέσα στο συμπληρωματικό προϋπολογισμό -επειδή ήθελα να θέσω ένα θέμα προ 

ημερησίας διατάξεως, όμως μου δίνεται τώρα αυτή η ευκαιρία- συμπεριλαμβάνεται 

κονδύλι £15-£16 εκατομ. “Χορηγία στον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού”.  Θα πω ότι -

και ως πρόεδρος της επιτροπής Εμπορίου- δώσαμε μάχες και καταβάλαμε άοκνες 

προσπάθειες μαζί με την κυβέρνηση τους τελευταίους μήνες, για να στηρίξουμε το 

τουριστικό μας προϊόν, για να ενισχύσουμε την τουριστική μας βιομηχανία.  Ζητήσαμε 

ουσιαστικά και θυσίες από το φορολογούμενο πολίτη, καταργήσαμε φόρους 

αεροδρομίων, καταργήσαμε επιβατικά τέλη δεκάδων εκατομμυρίων, δώσαμε £7 εκατομ. 

επιπρόσθετη χορηγία για τον τουρισμό, εγκρίνουμε χορηγία για τον Κυπριακό 

Οργανισμό Τουρισμού.  Καθημερινά αγωνιούσαμε για την πορεία του τουριστικού μας 

προϊόντος και η κυβέρνηση και η Βουλή αποδύθηκαν σε αγώνα, για να διαφυλάξουμε 

αυτό το οποίο κρατά εύρωστη την κυπριακή οικονομία. 

 Αυτή την ώρα εκφράζω τη βαθύτατη θλίψη και απογοήτευσή μου για τη στάση, τη 

συμπεριφορά και τις ενέργειες του Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων. που ενώ όλες οι 

πλευρές, μαζί και με μερίδα ξενοδόχων, αποδέχθηκαν τη μεσολαβητική πρόταση του 

Υπουργού Εργασίας, για να επέλθει συμφωνία εργασιακή, κοινωνική ειρήνη και, 

ουσιαστικά, ομαλή τουριστική περίοδος, εντούτοις εμμένουν σε αδιανόητες θέσεις, 

εμμένουν σε μία λογική που ζημιώνει τελικά όχι μόνο την οικονομία, αλλά και τους 

ιδίους.  Και είναι κρίμα, πράγματι, ενώ αυτή την ώρα υπάρχουν τόσα προβλήματα στην 

οικονομία μας, ενώ αυτή την ώρα υπάρχουν τόσα μαύρα σύννεφα στον τουρισμό, ενώ 

όλοι προσπαθούμε να διαφυλάξουμε το τουριστικό μας προϊόν, αυτοί που πρώτοι 

έπρεπε να βγουν μπροστά, για να δώσουν δείγματα και μαθήματα καλής 

συμπεριφοράς, δυστυχώς για μια ακόμη φορά μας απογοητεύουν με τη συμπεριφορά, 

τη στάση και τις ενέργειές τους. 
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 Θα κάνω για μια ακόμη φορά έκκληση όπως επιτέλους επικρατήσει και σε αυτούς 

του ΠΑΣΥΞΕ που επέλεξαν τη μοναχική πορεία η φωνή και η σκέψη της λογικής και να 

αποδεχθούν την τρίτη κατά σειρά μεσολαβητική πρόταση που υπέβαλε ο Υπουργός 

Εργασίας, την οποία αποδέχθηκαν όλοι οι υπόλοιποι εταίροι.  Που φαίνεται ότι 

αναζητούσαν άλλοθι, για να βγουν εκτός τροχιάς και να οδηγήσουν την τουριστική 

βιομηχανία σε αδιέξοδο.  Αυτή η έκκληση πρέπει να συνοδεύεται και από την αυστηρή 

μας παρατήρηση ότι αυτή η Βουλή, που έδωσε μάχες για την τουριστική βιομηχανία, 

που στάθηκε πολλές φορές, ίσως και καταχρηστικώς, γαλαντόμος, για να στηρίξει το 

τουριστικό προϊόν και να στηρίξει τα κέρδη κάποιων, έχει απαίτηση, μαζί με την 

έκκληση, όπως εισακουστεί.  Και σίγουρα αυτό το οποίο πάει να γίνει δε συμφέρει 

κανέναν, δε συμφέρει τον τόπο, δε συμφέρει την τουριστική βιομηχανία.  Είναι ό,τι 

χειρότερο γι’ αυτή την περίοδο.  Εμείς θα αναλάβουμε και πρωτοβουλίες προς αυτή την 

κατεύθυνση.  Και πάλι λέω ότι καλώ τον ΠΑΣΥΞΕ όπως συμμορφωθεί, όπως 

επικρατήσει η σύνεση, η συναίνεση και επιτέλους να επέλθει εργασιακή και κοινωνική 

ειρήνη και στον ξενοδοχειακό τομέα για διαφύλαξη του τουριστικού προϊόντος, για 

διαφύλαξη της οικονομίας και του συμφέροντος του τόπου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ξεκινήσω από το τελευταίο, για να εκφράσουμε και εμείς την αγανάκτησή μας 

όσον αφορά τη στάση των ξενοδόχων, που έχει οδηγήσει στην εργατική κρίση με 

πολλές, φαίνεται, συνέπειες που μπορεί να έχουμε στην τουριστική μας βιομηχανία.  

Θέλω όμως να συστήσω στο συνάδελφο, τον πρόεδρο της επιτροπής Εμπορίου, να 

μάθει να είναι και αυτός λίγο καχύποπτος.  Γιατί, όταν με πίεζες, συνάδελφε, να το 
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περάσουμε εδώ και τώρα και να βγούμε από την ολομέλεια όσον αφορά το επιβατικό 

τέλος, τα τέλη προσγείωσης και απογείωσης, έλεγα:  «Μην είσαι τόσο σίγουρος για τους 

ξενοδόχους και μη βιάζεσαι, γιατί θα τους κάνουμε απλώς τη δουλειά τους και ύστερα 

θα το θυμηθείς».  Είμαι υποχρεωμένος να σου θυμίσω ότι αυτά τα πράγματα τα είχα 

προβλέψει από τότε. 

 Εμείς κάνουμε έκκληση και προς τις δύο πλευρές να δείξουν κατανόηση και να 

μάθουν ότι δεν είναι οι μόνοι σε αυτό τον τόπο και δεν μπορούμε συνέχεια να 

ανεχόμαστε αυτές τις συμπεριφορές.  Γιατί, κύριοι συνάδελφοι, όπως είναι γνωστό, δεν 

είναι μόνο εκείνα τα εκατομμύρια που φανερά έχουν πάει προς την κατεύθυνση της 

τουριστικής βιομηχανίας.  Είναι και άλλα που δε λέγονται και ξέρετε τους λόγους.  Γιατί 

απλώς θέλαμε όλες οι πλευρές να ενισχύσουμε την τουριστική μας βιομηχανία. 

 Και έρχομαι στο πρώτο θέμα.  ∆ηλαδή, κύριοι του ∆ημοκρατικού Συναγερμού που 

κυβερνήσατε αυτό τον τόπο, θέλετε να σας πούμε και ευχαριστώ ή για την ακρίβεια των 

£271.879.000, που ήταν δεσμεύσεις της προηγούμενης κυβέρνησης, να σας ζητήσουμε 

και συγνώμη;  Εγώ σας ρωτώ και είμαστε όλοι συνάδελφοι βουλευτές:  Πόση πίστη 

δώσατε στον Υπουργό Οικονομικών;  Όταν κατατέθηκαν οι προϋπολογισμοί και ήρθε 

και έκανε την ομιλία του στη Βουλή, δεν μπορούσε έστω και μια πρόβλεψη να κάμει;  

Ήσασταν τόσο ερασιτέχνες;  Μιλούμε για £271.879.000.  Είναι η πρώτη φορά που 

Υπουργός Οικονομικών, όταν έρχονται και κατατίθενται οι προϋπολογισμοί και έρχεται 

και κάνει τη σχετική του ομιλία, δεν κάνει και προβλέψεις ή περίπου λέει:  «Θα έχουμε 

προβλήματα με την τουριστική βιομηχανία για τον τάδε λόγο.».  Μας είπε ότι θα έχουμε 

πρόβλημα με τον πόλεμο που πιθανό να ξεσπάσει στο Ιράκ, πιθανό να έχουμε 

πρόβλημα όσον αφορά την αύξηση των καυσίμων.  Αυτό το πράγμα...  Άκουσε κανένας 

από εσάς τον Υπουργό να κάνει οποιαδήποτε πρόβλεψη;  Και μου μιλάτε για 
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απαλλοτριώσεις πολλών χρονών, τις οποίες κρατήσατε!  Να σας πω γιατί το εκάμετε.  

Φυσικά θα το αρνηθείτε.  Γιατί δε δέχεστε να ακούσετε τίποτε, εκτός από παλαμάκια.   

 Μπορούσατε, κύριοι συνάδελφοι, και μέχρι την ημέρα που ψηφίσαμε αυτούς τους 

προϋπολογισμούς, να φέρετε συμπληρωματικούς.  Αλλά, για καλό και για κακό, μήπως 

χάσετε τις εκλογές, αφήστε τους να αναλάβουν εκείνοι, να βρουν αυτοί την οικονομική 

κρίση που υπάρχει.  Και τι θα κάμουν από την πρώτη ημέρα της διακυβέρνησης;  Θα 

φορτώσουν τον κοσμάκη φόρους.  Έννεν γι’ αυτό που το εκάμετε;  Τι θέλετε δηλαδή;  

Να σας πούμε και ευχαριστώ, γιατί ήρθατε εδώ με τον υπουργό σας και με τους 

προϋπολογισμούς σας και μας είπατε ότι το δημοσιονομικό έλλειμμα είναι 2,7, ενώ στην 

ουσία είναι 5,3;  Είναι γι’ αυτά που μας προειδοποιείτε, κύριε Ερωτοκρίτου;  Μήπως 

τολμήσουμε και τα πούμε προς το λαό ή αναφερθούμε σ’ αυτό το πράγμα;  ∆ηλαδή 

ποιους απειλείτε;  Για ποιο θέμα;  Σας ρωτώ για ποιο θέμα! 

 Οι αριθμοί είναι εκεί και στέκουν.  Όταν περίπου για το 25% και πάνω του 

συνολικού προϋπολογισμού, τακτικού και αναπτυξιακού προϋπολογισμού, δεν 

μπορέσατε να προβλέψετε απολύτως τίποτε -και τα φορτώσατε σ’ αυτή τη 

διακυβέρνηση- έρχεστε και μας λέτε με πολύ στόμφο ότι βάλατε την Κύπρο στην 

Ευρώπη.  Εσείς τη βάλατε την Κύπρο στην Ευρώπη;  Αν δεν ήταν η Ελλάδα και αν δε 

μας συμπαραστεκόταν η Ελλάδα, με κανένα τρόπο δε θα βλέπαμε την Ευρώπη.  

Θέλετε όμως να οικειοποιείστε το καθετί και την ίδια στιγμή δε λαμβάνετε υπόψη ότι 

είμαστε η μοναδική χώρα στην οποία όλες οι πολιτικές δυνάμεις στήριξαν αυτή την 

προσπάθεια, της οποίας αυτός ο λαός αγόγγυστα ήρθε να σηκώσει ένα δισεκατομμύριο 

plus οικονομικό κόστος.  Τόσο θα στοιχίσει η εναρμόνιση.  Θεωρείτε ότι αυτό είναι μόνο 

κατόρθωμα δικό σας;  Και δεν είναι, αν θέλετε, επίτευγμα ολόκληρου του λαού;  Ξέρετε 

ότι είμαστε η μόνη χώρα, κύριοι συνάδελφοι, που το κοινοβούλιό της ομόφωνα θα 
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εγκρίνει την ένταξή μας στην Ευρώπη;  Ε, αυτό το πράγμα δε μετρά για κανέναν και 

θέλετε να το οικειοποιείστε εσείς; 

 Κύριοι συνάδελφοι, η νέα κυβέρνηση, να περιμένετε, θα κάμει πολλά.  Και να είστε 

βέβαιοι για ένα πράγμα. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Πότε, κύριε συνάδελφε; 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Θέλεις ημερομηνία και χρονοδιάγραμμα, κύριε Καρά; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Ξεκινήσαμε να συμπεριφερόμαστε διαφορετικά και, εκεί που ήταν 

συναγερμοκρατούμενα όλα, συμμετέχουμε τώρα όλες οι πολιτικές δυνάμεις.  ∆ιορίστηκε 

ένα συμβούλιο στις Κυπριακές Αερογραμμές που συμμετέχουν όλοι και διορίστηκε μια 

Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας που συμμετέχουν όλες οι πολιτικές δυνάμεις.  ∆ηλαδή 

αυτό δεν είναι εφαρμογή του προγράμματος για το οποίο ο Πρόεδρος και οι δυνάμεις 

που τον στήριζαν μιλούσαν;  ∆ε λέγαμε ότι με την εκλογή του Προέδρου θα 

συμμετέχουν αυτές οι δυνάμεις στην κυβέρνηση και στη διακυβέρνηση του τόπου;  

∆ιαμαρτύρεστε, επειδή προχώρησε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και διόρισε και δικό 

σας, εκείνον που εσείς αποφασίσατε να τιμήσετε;  Ο Πρόεδρος είπε:  «Μια που αυτοί 

αποφάσισαν να τον τιμήσουν, εφόσον δε μου έδωσαν κανένα όνομα, είναι καλή 

περίπτωση, να τον διορίσω».  Έτσι και έγινε.  Επομένως, το πρόβλημά σας πού είναι; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Πολλά γέλια) 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 
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 Το πρόβλημά σας πού είναι; 

 Επομένως, εμείς δε θα στρεφόμαστε στο παρελθόν.  Ούτε σήμερα ειλικρινά είχε 

πρόθεση κανένας από μας να συζητήσει γι’  αυτό το θέμα.  Αλλά, αν θα βγαίνετε να 

κάμνετε λαϊκισμό και δημοκοπία για εκείνα που εσείς εκάμετε ή αν θα ανοίγετε πόρτα 

στο παρελθόν, όταν σας συμφέρει -σας το είχα πει και άλλες φορές- θα παίρνετε 

απάντηση αυθημερόν και για το καθετί. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Σας ρωτώ τι έργα εκάμετε.  Να θεωρήσετε ότι εβάλετε το Χατζηγιάννη... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, όχι διαλογική συζήτηση! 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλο που από τη δική μου ομάδα έχει τρεις που επιθυμούν να 

πάρουν το λόγο, θεωρώ ότι το θέμα έχει εξαντληθεί, κύριε Πρόεδρε.  Μπορούμε να 

προχωρήσουμε σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει εισήγηση το θέμα να θεωρηθεί ότι έχει εξαντληθεί. 

 Ποιοι αποδέχονται την εισήγηση; 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είμαι υποχρεωμένος, δυνάμει του κανονισμού. 
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ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 ...να πούμε κάτι για την εισήγηση, διότι λυπούμαι, αλλά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Προδρόμου, είσαστε έμπειρος βουλευτής. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Βεβαίως! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όταν γίνεται μία εισήγηση να θεωρηθεί ότι το θέμα έχει εξαντληθεί, δεν είναι 

δικαίωμα, είναι καθήκον του Προέδρου να θέσει το θέμα στην ολομέλεια και αυτό 

πράττω. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι μία απόφαση που θα πάρει η Βουλή.  ∆εν μπορούμε να 

σχολιάσουμε αυτή την απόφαση;  Εδώ γίνονται προκλήσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Πρέπει να μείνουν αναπάντητες;  Πρέπει να τα πούμε εκτός Βουλής; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αν η Βουλή αποφασίσει ότι έχει εξαντληθεί, το θέμα εξαντλείται. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι, αλλά με αυτές τις μεθόδους υποβαθμίζεται η λειτουργία 

της ολομέλειας.  Αν θα κάνουμε αυτό που φωνάζει ο συνάδελφος, «θα τα πούμε στην 

τηλεόραση», τότε να μην ερχόμαστε εδώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Προδρόμου, δε δέχομαι αυτή την προσβολή! 
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ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 ∆εν είναι προσβολή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι προσβολή. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Υπήρξαν προκλήσεις.  Υπήρξαν και ερωτήματα στα οποία δεν μπορούμε να 

απαντήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προκλήσεις υπήρξαν απ’ όλες τις πλευρές. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 ∆εν είναι απ’ όλες τις πλευρές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εδώ συζητούμε ένα συγκεκριμένο νομοσχέδιο. 

 Πόσοι ψηφίζουν ότι το θέμα έχει εξαντληθεί; 

 Η πλειοψηφία, αντιλαμβάνομαι.  Το θέμα, επομένως, εξαντλήθηκε. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.  

 Λυπούμαι πολύ.  Εδώ υπάρχουν κανονισμοί.  Εδώ βρίσκομαι, για να εφαρμόσω 

τους κανονισμούς και όχι για να τους παραβιάσω.  ∆εν μπορώ να μπω σε διαλογική 

συζήτηση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού £316.146.729 

για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Πίνακας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, τέσσερις εναντίον και μία αποχή, τα τρία άρθρα 

εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, στο οποίο, όπως 

αντιλαμβάνομαι, έχει ενσωματωθεί η τροπολογία που στάλθηκε από το Υπουργείο 

Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 11) του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, τέσσερις εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο 

ψηφίζεται σε νόμο. 

 Θέλω να υπενθυμίσω ότι η Βουλή, εσείς οι ίδιοι, με δική μου διαφωνία, ψηφίσατε 

ότι σε ομόφωνα νομοσχέδια απαγορεύεται οιοσδήποτε βουλευτής να μιλά πέραν των 

δυόμισι λεπτών.  Εγώ καταχρηστικώς επέτρεψα τη συζήτηση.  Παρ’ όλα αυτά, μετά που 

μίλησαν τόσοι βουλευτές απ’ όλες τις πλευρές, γίνεται κριτική ότι άκαιρα διακόπηκε η 

συζήτηση.  Παρακαλώ, αυτό είναι γνώμη του προεδρείου· κλείει. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!  ∆εν μπορείτε να μπαίνετε σε διάλογο με το προεδρείο! 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε.  Για την αρνητική ψήφο θέλω να πω κάτι, να δικαιολογήσω 

την ψήφο μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να πείτε. 
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ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 ∆εν το κάμνω, όπως έγινε άλλες φορές, για να πάρω το λόγο και να πω αυτά που 

δε μου δόθηκε η ευκαιρία να πω.  Καταψηφίζω σε ένδειξη διαμαρτυρίας για τη 

διαδικασία που ακολουθείτε στην ψήφιση του προϋπολογισμού και όχι τον ίδιο 

προϋπολογισμό.  Και θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν ξέρω προσωπικά πότε 

λήφθηκε αυτή η απόφαση, ότι στα ομόφωνα δε συζητούμε.  Αν ήταν απόφαση της 

συνόδου των εκπροσώπων και των αρχηγών, ίσως.  Εδώ εγώ τουλάχιστο δεν ψήφισα 

ποτέ αυτό το πράγμα.  Απλώς το λέω, δεν ξέρω αν μπορείτε να μας ενημερώσετε 

περισσότερο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ εδώ το πληροφορήθηκα σε επίσημη συνεδρία της Βουλής και 

διαμαρτυρήθηκα γι’ αυτό το θέμα. 

 ∆εύτερον, εφόσον είμαι υποχρεωμένος να κάμω, όπως λέτε, δήλωση 

κανονισμών...  Αν οποιαδήποτε συζήτηση μπορούσε να διαφοροποιήσει τη γνώμη 

βουλευτών, δε θα τη διέκοπτα ούτε μετά από πέντε ώρες.  Αλλά η συζήτηση δε γινόταν, 

για να πειστεί η άλφα ή η βήτα πλευρά, για να διαφοροποιήσει τη στάση της, διότι όλες 

οι πλευρές είπαν ότι θα ψηφίσουν.  Επομένως, απ’ εκεί και πέρα, να μου επιτραπεί να 

πω ότι δεν επρόκειτο περί συζητήσεως επί της ουσίας του νομοσχεδίου αλλά περί 

αντεγκλήσεων μεταξύ των δύο πλευρών.  Και το καθήκον του προεδρείου είναι να 

διαφυλάξει την αξιοπρέπεια αυτής της Βουλής. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ε θα δώσω το λόγο. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 



 

 

 

54

 Όχι, απλώς... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, αυτό πλέον να μου επιτραπεί να πω ότι αποτελεί πρόκληση 

προς το προεδρείο.  Έκλεισε το θέμα! 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε, δε ζητώ το λόγο.  Εγώ θέλω να πω απλώς...  Μιλούσα 

προηγουμένως για διαμαρτυρία προς τη διαδικασία.  Πρέπει να συμπληρώσω ότι αυτό 

το οποίο ζητούσαμε ήταν δευτερολογία.  Και η διαδικασία και το νόημα της 

δευτερολογίας ξέρετε πολύ καλύτερα από μένα -απλώς θέλω να το επισημάνω προς το 

σώμα- ότι έχουν μια συγκεκριμένη λειτουργία και δεν έχουν να κάνουν με το πόσοι 

μίλησαν.  Υπάρχει δευτερολογία και θα μπορούσε να καλύψει και μία πολιτική πλευρά 

όπως είναι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, πέραν των όσων όλοι οι συνάδελφοι θα 

ήθελαν ίσως να καταθέσουν προσωπικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μη με αναγκάζετε να επαναλάβω ότι η συζήτηση δεν ήταν επί της ουσίας του 

νομοσχεδίου. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, όχι! 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι! 
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 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2003». Η έκθεση είναι ομόφωνη και 

θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2003» 

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Ζαχαρίας Κουλίας  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 30 Ιουνίου 2003.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Οικονομικών και ο γενικός διευθυντής του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το ταμείο του 

Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ) ποσού ύψους £239.243 και η διάθεσή του για τη 

συνέχιση της απασχόλησης του έκτακτου προσωπικού του ΧΑΚ μέχρι την 31η 

∆εκεμβρίου 2003.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η απασχόληση 

του υπό αναφορά έκτακτου προσωπικού λήγει στο τέλος του Ιουνίου του 2003. 

 Η συνέχιση της απασχόλησης των έκτακτων αυτών υπαλλήλων είναι αναγκαία για 

τους ακόλουθους λόγους: 
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1. Οι ακριβείς ανάγκες του ΧΑΚ σε σχέση με το ανθρώπινο δυναμικό είναι εφικτό να 

συγκεκριμενοποιηθούν μετά την κατάρτιση του βασικού σχεδίου του στρατηγικού 

προγραμματισμού του ΧΑΚ και την ολοκλήρωση των βασικών αναπτυξιακών 

προγραμμάτων του 2003, που αναμένεται να ολοκληρωθούν το Σεπτέμβριο του 

2003.  Για την ολοκλήρωση των προγραμμάτων αυτών απασχολείται μεγάλος 

αριθμός έκτακτου προσωπικού. 

2. Το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού άρχισε διεξαγωγή μελέτης για τη 

διαπίστωση των αναγκών του ΧΑΚ σε ανθρώπινο δυναμικό, η οποία αναμένεται 

να ολοκληρωθεί μέχρι το τέλος Οκτωβρίου 2003.  Κατόπιν αυτού, θα απαιτηθεί 

κάποιος χρόνος για διαβούλευση με το ΧΑΚ σε σχέση με τα πορίσματα της 

μελέτης. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, υπό το φως των πιο πάνω, παρίσταται ανάγκη 

έγκρισης πρόσθετων πιστώσεων στον προϋπολογισμό του ΧΑΚ για συνέχιση της 

απασχόλησης του έκτακτου προσωπικού (εξήντα γραφέων και πέντε λειτουργών) για 

άλλους έξι μήνες, δηλαδή μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2003, χωρίς αυτό να σημαίνει ότι η 

συνέχιση της απασχόλησης θα επεκταθεί μέχρι τότε.  Σε περίπτωση ολοκλήρωσης της 

μελέτης και επίτευξης συμφωνίας για το θέμα πριν από την πιο πάνω ημερομηνία, είναι 

δυνατό να δημιουργηθούν προϋποθέσεις τερματισμού της απασχόλησης του έκτακτου 

προσωπικού πριν από την ημερομηνία αυτή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς του υπό αναφορά νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 

του σε νόμο. 

 Με την ευκαιρία αυτή, η επιτροπή δηλώνει ότι το θέμα της επ’ αόριστον συνέχισης 

απασχόλησης έκτακτου προσωπικού στο ΧΑΚ πρέπει να λήξει.  Για το λόγο αυτό, 

δηλώνει ότι είναι η τελευταία φορά που εισηγείται την ψήφιση νομοθεσίας με την οποία 
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να παρατείνεται η απασχόληση τέτοιου προσωπικού, αναμένει δε να ενημερωθεί για τα 

αποτελέσματα των μελετών που διεξάγονται για το θέμα αυτό, ευθύς μόλις αυτές 

ολοκληρωθούν και επιτευχθεί σχετική συμφωνία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου ποσού 

£239.243 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση του ποσού που θα δαπανηθεί.  Πίνακας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Θέμα πληροφορίας· για να πληροφορήσω το προεδρείο κάτι.  Θα ήθελα, με όλο το 

σεβασμό προς τον Πρόεδρο, να τον πληροφορήσω ότι ο κ. Αντώνης Καράς είναι ο 

αναπληρωτής κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, κάτι που 

ίσως να μην έχει κοινοποιηθεί επίσημα στη Βουλή, με έγγραφο, για να είναι σε γνώση 

του προεδρείου.  Έτσι, όταν απουσιάζει ο κ. Συλλούρης, που είναι ο κοινοβουλευτικός 

εκπρόσωπος, παρακαλώ το προεδρείο να έχει υπόψη του αυτό το γεγονός, που ίσως 

να μην είναι ενώπιον του προεδρείου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ ευχαρίστως και αυτό θα γίνει. 

 Ναι, ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θέλω να ξεκαθαρίσω κάτι που ξεκαθαρίσαμε και την ημέρα που ανακοινώθηκε.  

Είναι με την καλή διάθεση όλων μας που συμβαίνει αυτό το πράγμα.  Θεσμός και θέση 

αναπληρωτή κοινοβουλευτικού εκπροσώπου στο κοινοβούλιό μας δεν υπάρχει.  

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Όταν απουσίαζε ο κ. Χρίστου, εσείς τι κάνατε; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν υπάρχει.  Όσες φορές απουσίαζε ο κ. Χρίστου -και το είπα το παράδειγμα- 

πλην των περιπτώσεων, κατ’  εξαίρεση, που προέδρευε ο κ. Λυσσαρίδης, κανένας 

άλλος από τους προεδρεύοντες δε μου έδινε το λόγο, κατ’  εξαίρεση. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Τόσο φοβάστε τον Καρά; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 ∆ε φοβόμαστε κανέναν.  Είπα και σε πρωινή σύσκεψη ότι θα αρχίσουμε να 

απαιτούμε την τήρηση του κανονισμού και του αλληλοσεβασμού.  Και δηλώνω ότι δε θα 

φέρουμε ένσταση, αλλά θέλω να ξεκαθαρίζουμε τα πράγματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εν πάση περιπτώσει, όταν τυγχάνει να προεδρεύω, θα δίνω προτεραιότητα στον 

κ. Καρά. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 10 και 11 έχουν κοινή έκθεση και είναι «Ο περί Ρυθμίσεως 

της Τροχαίας Μεταφοράς (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003» και «Οι περί 

Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί 

του 2003».  Επειδή εδώ υπάρχουν διαφωνίες, παρακαλώ τον πρόεδρο της αρμόδιας 

κοινοβουλευτικής επιτροπής να αναγνώσει την έκθεση στο σώμα. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003» και για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Πιττοκοπίτης, πρόεδρος Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Ζαχαρίας Κουλίας Γεώργιος Γεωργίου 

 Γιώργος Χατζηγεωργίου Γεώργιος Τάσου 

 Θάσος Μιχαηλίδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Κυριάκος Τυρίμος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων εξέτασε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε 



 

 

 

60

την 1η Ιουλίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 

επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων.   

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του νόμου περί  

Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς, ώστε να παρασχεθεί εξουσία στην Αρχή Αδειών 

να χορηγεί, κατά τη διάρκεια της έκρυθμης κατάστασης, σε μη εγγεγραμμένα 

μηχανοκίνητα οχήματα που έχουν αποκτήσει άδεια οδικής χρήσης για καθορισμένη 

περίοδο και  καθορισμένο σκοπό, σύμφωνα με σχετική πρόνοια των προτεινόμενων πιο 

πάνω κανονισμών, προσωρινές άδειες για τέτοια οδική χρήση, υπό όρους που αυτή θα 

κρίνει ανάλογα με τις περιστάσεις και για όσο χρονικό διάστημα θα θεωρήσει εύλογο.   

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 5 

του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου, είναι η 

τροποποίηση των ισχυόντων σχετικών κανονισμών, ώστε ο Έφορος Μηχανοκινήτων 

Οχημάτων να μπορεί, διαρκούσης της έκρυθμης κατάστασης, να χορηγεί ατελώς, με ή 

χωρίς τη συμπλήρωση οποιασδήποτε αίτησης, σε πολίτη της ∆ημοκρατίας που δε 

διαμένει μόνιμα στις ελεγχόμενες από το κράτος περιοχές προσωρινή άδεια οδικής 

χρήσης στις ελεύθερες περιοχές μη εγγεγραμμένου μηχανοκίνητου οχήματος για 

καθορισμένη περίοδο και για καθορισμένο σκοπό και υπό όρους που αυτός θα 

αποφασίσει.    

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, οι προτεινόμενες με το 

νομοσχέδιο και τους κανονισμούς ρυθμίσεις περιλαμβάνονται στη δέσμη μέτρων που 

λήφθηκαν από την κυβέρνηση για τους Τουρκοκυπρίους και αποσκοπούν στη 

διευκόλυνση της διακίνησης των ιδίων και των εμπορευμάτων τους στις ελεγχόμενες 

από το κράτος περιοχές.  

 Η επιτροπή, στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος, ζήτησε από τους 

εκπροσώπους του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων να την ενημερώσουν για την 
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όλη διαδικασία που θα ακολουθηθεί για τη χορήγηση άδειας αναφορικά με τη διακίνηση 

των φορτηγών των Τουρκοκυπρίων σε σχέση με τη μεταφορά εμπορευμάτων τους από 

τις κατεχόμενες περιοχές της Κύπρου. 

 Εκ μέρους του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων κατατέθηκε ενώπιον της 

επιτροπής σχετικό υπόμνημα, στο οποίο αναφέρεται η διαδικασία που θα ακολουθείται 

σε ό,τι αφορά τη χορήγηση άδειας για τη διακίνηση των φορτηγών των Τουρκοκυπρίων.  

Η διαδικασία που θα ακολουθείται συνίσταται από τα ακόλουθα: 

1. Υποβολή αίτησης από τον ενδιαφερόμενο σε ειδικό έντυπο που ετοίμασε το 

Τμήμα Οδικών Μεταφορών, δείγμα του οποίου κατατέθηκε στην επιτροπή. 

2. Χορήγηση από τον έφορο προσωρινής άδειας χρήσης (για μια μόνο ημέρα), ώστε 

ο ενδιαφερόμενος να μπορεί να προσκομίζει το όχημά του στα κέντρα 

επιθεώρησης μηχανοκίνητων οχημάτων για τεχνικό έλεγχο. 

3. Χορήγηση από τον έφορο προσωρινής άδειας κυκλοφορίας μη εγγεγραμμένου 

τουρκοκυπριακού οχήματος για περίοδο δύο μηνών, στις περιπτώσεις που το 

όχημα αυτό έπειτα από επιθεώρηση κρίθηκε ότι είναι ασφαλές για κυκλοφορία. 

4. ∆ιαβίβαση τόσο της αίτησης όσο και της προσωρινής άδειας κυκλοφορίας στην 

Αρχή Αδειών. 

5. Χορήγηση άδειας οδικής χρήσης από την Αρχή Αδειών για την αντίστοιχη με την 

άδεια του εφόρου χρονική περίοδο, με βάση τα σχετικά έντυπα που ετοίμασε το 

Τμήμα Οδικών Μεταφορών, ανάλογα με την περίπτωση, δείγματα των οποίων 

κατατέθηκαν στην επιτροπή.   

 Κατά την εξέταση των πιο πάνω προτεινόμενων τροποποιήσεων εγέρθηκαν 

ενώπιον της επιτροπής διάφορα θέματα, τα οποία την προβλημάτισαν και για τα οποία 

ζητήθηκαν από τους εκπροσώπους του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων να 
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καταθέσουν τις θέσεις της κυβέρνησης.  Ειδικότερα, μεταξύ άλλων, οι προβληματισμοί 

αυτοί επικεντρώθηκαν στα ακόλουθα ζητήματα:  

 Στο ποιες κατηγορίες προϊόντων και αγαθών θα διακινούνται με τα φορτηγά των 

Τουρκοκυπρίων στις ελεύθερες περιοχές και τι είδους έλεγχοι θα διενεργούνται σε 

αυτά. 

 Κατά πόσο θα επιτρέπεται και η μεταφορά προϊόντων από τις ελεύθερες περιοχές 

της ∆ημοκρατίας στις κατεχόμενες περιοχές. 

 Κατά πόσο θα διενεργείται έλεγχος για τη διαπίστωση της ικανότητας οδήγησης 

φορτηγού οχήματος από τους Τουρκοκυπρίους.  

 Στο πώς θα αντιμετωπίζονται οι περιπτώσεις όπου θα διαπιστώνονται παρανομίες 

από τους Τουρκοκυπρίους κατά τη διακίνηση των φορτηγών οχημάτων τους στις 

ελεύθερες περιοχές και τη μεταφορά των εμπορευμάτων τους. 

 Στο πώς θα αντιμετωπίζονται οι περιπτώσεις όπου θα διαπιστώνεται η σύναψη 

συμφωνίας μεταξύ Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων για μεταφορά 

συγκεκριμένων προϊόντων από τις κατεχόμενες περιοχές στις ελεύθερες περιοχές. 

 Στο πώς αντιμετωπίζεται το γενικότερο θέμα της μεταφοράς από τις κατεχόμενες 

περιοχές των “κλεμμένων προϊόντων μας”, αφού αυτά παράγονται σε 

ελληνοκυπριακή γη, καθώς και της εκμετάλλευσης του φυσικού πλούτου μας, που 

αφθονεί στις κατεχόμενες περιοχές (π.χ. αμμοχάλικα). 

 Σχολιάζοντας οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων τους πιο 

πάνω προβληματισμούς της επιτροπής, επισήμαναν τα ακόλουθα: 

 Τα προϊόντα και αγαθά τα οποία θα μεταφέρονται από τις κατεχόμενες περιοχές 

θα υπόκεινται στους αναγκαίους ελέγχους από τις αρμόδιες υπηρεσίες, ώστε να 

διαπιστώνεται κατά πόσο αυτά πληρούν τις προϋποθέσεις που απαιτούνται από 



 

 

 

63

τις αντίστοιχες, ειδικές για το σκοπό αυτό, νομοθεσίες.  Εφόσον πληρούνται οι 

απαιτήσεις αυτές, τότε θα εκδίδεται το αναγκαίο πιστοποιητικό. 

 Ο καθορισμός της κατηγορίας των προϊόντων που θα διακινούνται και ειδικότερα 

το τι θα επιτρέπεται και τι όχι είναι θέματα που εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του 

Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

 Οι Τουρκοκύπριοι οδηγοί θα υπόκεινται σε όλους τους ελέγχους και περιορισμούς 

στους οποίους υπόκεινται και οι Ελληνοκύπριοι οδηγοί.  Επιπρόσθετα, σύντομα 

θα υπόκεινται και στους ίδιους ελέγχους στους οποίους υπόκεινται οι 

Ελληνοκύπριοι οδηγοί όσον αφορά τη χορήγηση επαγγελματικής άδειας οδήγησης 

με βάση σχετική νομοθεσία που εναρμονίζει τη νομοθεσία μας με το κοινοτικό 

κεκτημένο. 

 ∆εν πρόκειται να χορηγηθούν οποιεσδήποτε άδειες για μεταφορά προϊόντων από 

τις ελεύθερες στις κατεχόμενες περιοχές. 

 Η χορήγηση αδειών οδικής χρήσης σε Τουρκοκυπρίους θα αφορά είτε τη 

μεταφορά εμπορευμάτων για ίδιον λογαριασμό (Μεταφορείς Β΄) είτε τη μεταφορά 

εμπορευμάτων άλλων Τουρκοκυπρίων με βάση μίσθωση ή με αμοιβή (Μεταφορείς 

Α΄).  Για κάθε τέτοια άδεια θα καταβάλλεται τέλος £5 σύμφωνα με τους 

υφιστάμενους κανονισμούς περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς. 

 Οι προσωρινές άδειες που θα χορηγούνται σε Τουρκοκυπρίους δε θα είναι 

ανώνυμες, θα είναι προσωπικές, γι’ αυτό και, όταν διαπιστώνεται η διάπραξη 

οποιουδήποτε αδικήματος, θα αφαιρούνται αμέσως από τον κάτοχό τους. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού άκουσε όλα όσα 

τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 

∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Νίκος Πιττοκοπίτης, καθώς και τα μέλη της επιτροπής 
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βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 

Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του υπό αναφορά 

νομοσχεδίου σε νόμο, καθώς και της έγκρισης των υπό αναφορά κανονισμών.    

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής 

ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ζαχαρίας Κουλίας δήλωσαν ότι θα 

τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου και των κανονισμών στην ολομέλεια 

του σώματος.  

(Πρόσθετα στοιχεία που έδωσε ο πρόεδρος της επιτροπής.) 

 Εδώ, κύριοι, πριν κατέβω από το βήμα, θέλω να δηλώσω ότι ο συνάδελφος 

βουλευτής κ. Ζαχαρίας Κουλίας του ∆ημοκρατικού Κόμματος έχει συνταχθεί και 

τοποθετείται θετικά, όπως και η υπόλοιπη κοινοβουλευτική ομάδα, και γι’ αυτό 

παρακαλώ όπως σημειωθεί ανάλογα. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είχε ζητήσει ο κ. Καράς το λόγο και μετά ο κ. Ομήρου. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα ταχθεί υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου, γιατί 

πιστεύουμε ότι έχουμε υποχρέωση, όχι μόνο ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός, η Βουλή 

των Αντιπροσώπων, στο σύνολό της, να καταστεί ο προμαχώνας, αν θέλετε, της 

υιοθέτησης μέτρων, νομοθετικών ρυθμίσεων που να στοχεύουν στην οικονομική 

ανόρθωση των Τουρκοκυπρίων συμπατριωτών μας, μέτρων τα οποία τελικώς, όπως 

πιστεύουμε, θα οδηγήσουν στην επανένωση της πατρίδας μας και στην απαλλαγή από 

τα κατοχικά στρατεύματα του Αττίλα.  
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 Πάρα ταύτα, μερικοί από τους συναδέλφους μας θα τηρήσουν αποχή και 

ενδεχομένως να έχουν δίκαιο...  Ή και η ορθότερη θέση μας να ήταν η αποχή.  Και 

τούτο, διότι η κυβέρνηση, από της εξαγγελίας αυτού του μέτρου μέχρι σήμερα, και από 

την προηγούμενη Πέμπτη, που ζητήσαμε αναβολή μέχρι σήμερα, δεν έχει κάμει 

οτιδήποτε που να διαλύσει απορίες, να διαλύσει αμφιβολίες, οι οποίες υπάρχουν.  Και 

γενικά παρουσιάζεται ότι μόνο εξάγγειλε ένα μέτρο χωρίς να δώσει τουλάχιστο την 

αναγκαία νομική ρύθμιση των πραγμάτων. 

 Εδώ έχουμε διαβάσει την έκθεση της επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων και 

προκύπτει ότι θα διακινούνται φορτηγά, είτε ως μεταφορείς Α είτε ως μεταφορείς Β.  Θα 

έπρεπε ταυτόχρονα, πιστεύουμε, η κυβέρνηση να είχε έτοιμη και την άποψή της και να 

απαντά στο ερώτημα τι εμπορεύματα θα μεταφέρονται.  ∆εν υπάρχει η άποψη του 

Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κατατεθειμένη ενώπιον της Βουλής 

των Αντιπροσώπων, για να μας απαντήσει τι εμπορεύματα θα μεταφέρονται, πώς θα 

μεταφέρονται και τι θα συμβεί, αν αυτά τα εμπορεύματα είναι ελαττωματικά επί του 

εδάφους που ελέγχει η Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Πώς θα αντιμετωπιστούν αυτά τα 

ζητήματα; 

 Για όλα αυτά η κυβέρνηση, πιστεύουμε, και για άλλα πολλά που θα αναπτύξουν 

στη συνέχεια άλλοι συνάδελφοί μου, θα έπρεπε η κυβέρνηση να έχει έτοιμες 

απαντήσεις, για να πείσει πέραν πάσης αμφιβολίας όλους τους βουλευτές ότι όντως 

είναι έτοιμη, όντως ενδιαφέρεται, όντως αγωνιά να προωθήσει αυτά που η Βουλή 

πιστεύει στο σύνολό της ότι είναι αναγκαία να προωθηθούν. 

 Επομένως, καλούμε την κυβέρνηση να είναι πιο πειστική, πιο αποτελεσματική 

στην αντιμετώπιση αυτού του σοβαρού ζητήματος. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Θα ήθελα να κάνω την εξής δήλωση εκ μέρους μας:  Θα ψηφίσουμε υπέρ, αλλά το 

νόημα της θετικής μας ψήφου είναι ότι ψηφίζουμε τους κανονισμούς, τις τροποποιήσεις 

επί των κανονισμών, για να είναι δυνατή η έκδοση άδειας οδικής χρήσεως και τα άλλα 

συναφή για τη διακίνηση των φορτηγών αυτοκινήτων των Τουρκοκυπρίων στις 

ελεύθερες περιοχές της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ως μία κίνηση στήριξης των απλών 

Τουρκοκυπρίων βεβαίως και όχι ως μία οιασδήποτε μορφή συνδιαλλαγής με την 

κατοχή. 

 Πέραν τούτου, επειδή μέσα σε αυτούς τους κανονισμούς δεν υπάρχει 

οποιαδήποτε αναφορά είτε σε προϊόντα είτε στο είδος των προϊόντων τα οποία 

ενδεχομένως να διακινούνται με αυτά τα φορτηγά, θα συμφωνούσα ότι η Βουλή πρέπει 

να τηρείται ενήμερη για το ποιες θα είναι οι επιπτώσεις από την υιοθέτηση αυτών των 

τροποποιήσεων επί αυτών των κανονισμών.  ∆ιότι θέλω να δηλώσω ότι πρέπει να 

υπάρξει μεγάλη προσοχή, ούτως ώστε να μην υπάρξει καταχρηστική αξιοποίηση αυτών 

των κανονισμών, να μην υπάρξουν επιπτώσεις οι οποίες θα οδηγήσουν σε 

νομιμοποίηση σφετερισμού ελληνοκυπριακών περιουσιών που βρίσκονται υπό κατοχή 

και κατά αυτό τον τρόπο να αποδυναμωθεί η διεθνής θέση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 

από άποψη νομική. 

 Και αναφέρομαι και σε εκκρεμούσες υποθέσεις της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ή 

Κυπρίων πολιτών εναντίον της Τουρκίας στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων 

∆ικαιωμάτων του Στρασβούργου αλλά και σε πολιτικά βήματα στα οποία εμφανίζονται 

εκπρόσωποι της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Συνεπώς, καλούμε την κυβέρνηση, μετά την 

υιοθέτηση αυτής της δευτερογενούς νομοθεσίας, να τηρεί ενήμερη την επιτροπή 

Συγκοινωνιών και Έργων της Βουλής για το πώς προτίθεται να χειριστεί αυτό το πολύ 
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λεπτό και ευαίσθητο θέμα και να διαβεβαιώσει τη Βουλή ότι πραγματικά δε θα 

οδηγηθούμε σ’ αυτή την ανεπιθύμητη και, πιστεύω, για όλους απευκταία εξέλιξη της 

υπονόμευσης της θέσης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Κληρίδης. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα καταψηφίσω τους προτεινόμενους κανονισμούς.  Η 

εντύπωσή μου, όταν ανακοινώνονταν τα μέτρα στήριξης των Τουρκοκυπρίων, ήταν ότι, 

όσον αφορά το ούτω καλούμενο εμπόριο, θα επεριορίζοντο σε αντικείμενα προσωπικής 

χρήσης.  Ουδέποτε, τουλάχιστον εγώ, είχα σχηματίσει την εντύπωση ότι θα 

επεκτείνοντο σε ένα γενικής έκτασης εμπόριο μεταξύ των κατεχομένων και των 

ελεύθερων περιοχών.  Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, όταν εσυζητείτο στην 

επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων το θέμα για τα ιδιωτικά οχήματα, είχε εκφράσει την 

άποψη ότι η προτεινόμενη τότε νομοθεσία ήταν αντισυνταγματική, διότι παραβίαζε την 

αρχή της ισότητας -και ήμουν παρών στην επιτροπή, όταν ελέχθησαν αυτά τα 

πράγματα.  Και αυτή η νομοθεσία, νομίζω, παραβιάζει την αρχή της ισότητας, ιδιαίτερα 

αν λάβουμε υπόψη μας ότι αυτά τα οχήματα είναι παρανόμως εισαχθέντα οχήματα στην 

Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Υπάρχει το επιχείρημα ότι ενισχύουμε τους Τουρκοκυπρίους, 

και πράγματι θέλουμε να ενισχύσουμε τους Τουρκοκυπρίους, αλλά όχι και την οικονομία 

του ψευδοκράτους!  Ο διαχωρισμός είναι πολύ λεπτός.  ∆εν υποβλήθηκε, νομίζω, το 

θέμα στην απαραίτητη βάσανο, για να δούμε μέχρι πού μπορούμε να φτάσουμε.  

Φοβούμαι ότι οδηγούμαστε σε έναν εθισμό στην ύπαρξη δύο κρατών στην Κύπρο και 

φοβούμαι ότι δημιουργούμε και ένα διεθνή εθισμό προς αυτή την κατεύθυνση και το 
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επόμενο βήμα πολύ φοβούμαι ότι θα είναι πλέον και η νομιμοποίηση των παράνομων 

μέχρι σήμερα εξαγωγών κυπριακών προϊόντων από τα κατεχόμενα.   

 Υπάρχουν πολλά κενά -έχει αναφερθεί ο συνάδελφος, αναφέρονται στην έκθεση- 

που θα εγερθούν, ιδιαίτερα με τα τροχαία ατυχήματα.  Αυτό ισχύει και για τα ιδιωτικά, 

για τα οποία δεν έχουν επιλυθεί τα προβλήματα και θα έχουμε προβλήματα πολύ 

σύντομα, αλλά τώρα εγείρονται και θέματα φορολογικά, δεδομένου ότι θα πωλεί ποιος 

προς ποιον και ποιος θα πληρώνει το ΦΠΑ και τους άλλους φόρους και ποιος και πώς 

θα τον εισπράττει και, αν υπάρχουν διαφορές μεταξύ των συναλλαττομένων, πώς θα 

επιλύονται αυτές οι διαφορές;  Νομίζω πως προχωρούμε επικίνδυνα και πολύ απότομα.   

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε, ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα έλεγα σε ένα επίπεδο γενικής δήλωσης, ενόσω 

περιοριζόμαστε από τη θέση μας και μέσα στα χρονικά πλαίσια, πως... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, δεν έχω χρονικά πλαίσια, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Είναι επιλογή δική μου, κύριε Πρόεδρε, είναι επιλογή δική μου. 

 Θα έλεγα πως το αντίθετο ενδεχομένως να προκύψει, βάσει των όσων έχουν 

ακουστεί προηγουμένως, ιδιαίτερα από τον τελευταίο συνάδελφο, δηλαδή 

νομιμοποίηση των καταστάσεων που υπάρχουν και που δε θα μπορούν σε καμία 

περίπτωση να αλλάξουν ή να διαφοροποιηθούν, ανεξαρτήτως του ότι παραμένει κοινή 

στόχευση όλων ότι θα πρέπει να βοηθηθούν οι Τουρκοκύπριοι.  ∆ηλαδή όλες αυτές οι 

περιπλοκές, οι οποίες είναι εύλογοι φόβοι όλων, από τη στιγμή που προχωρούμε 
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διστακτικά, από τη στιγμή που δεν κάνουμε τολμηρά βήματα και δεν επιταχύνουμε, το 

κυριότερο, τα βήματα αυτά, κάτι που δεν έχει κάμει η παρούσα κυβέρνηση, τότε, ναι, οι 

κίνδυνοι που έχει θίξει ο συνάδελφος, ο Χρίστος Κληρίδης, είναι υπαρκτοί και θα πρέπει 

να τους έχουμε προ οφθαλμών με την πεποίθηση πως, εάν θέλουμε να τους 

αποτρέψουμε, θα πρέπει το συντομότερο δυνατό να προχωρήσουμε σε ολοκληρωμένο 

πακέτο.   

 Έχουμε μία αποσπασματική πρόταση σήμερα ενώπιόν μας.  Να θυμίσω ότι δεν 

ήταν καν η αρχική όπως κατατέθηκε.  Τροποποιήθηκε δείχνοντας ακριβώς την 

προχειρότητα με την οποία η κυβέρνηση αυτή αντιμετώπισε αυτό το κολοσσιαίο θέμα 

πολιτικής, πρώτιστα.  Αν πάω πιο πίσω και θυμηθώ τη συγκεκριμένη δέσμη προς τους 

Τουρκοκύπριους που εξαγγέλθηκε από την κυβέρνηση, θα δούμε ότι τίποτα το 

ουσιαστικό δεν έχει γίνει προς αυτή την κατεύθυνση.  Να θυμηθώ ακόμα τον Επίτροπο 

Τουρκοκυπριακών Υποθέσεων, του οποίου η θέση χηρεύει, αφού δεν έχει διοριστεί 

ποτέ στο Προεδρικό Μέγαρο, και αποτελούσε εξαγγελία αυτής της κυβέρνησης;  Και 

εδώ παρατηρείται μία δυσκαμψία και μία υπαναχώρηση, τουλάχιστον από την άποψη 

του χρόνου.  Να πω για το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας που, όπως πολύ 

σωστά επεσήμανε ο Χρίστος Κληρίδης προηγουμένως -στην επισήμανση θα 

συμφωνήσω μαζί του- δεν έχει ολοκληρωμένη πολιτική;  Γιατί, ακριβώς, το αμέσως 

μετέπειτα ζήτημα που εγείρεται μετά τα φορτηγά είναι για αυτά που θα είναι επί των 

φορτηγών, τα εμπορεύματα.  Είναι, βέβαια, αρμοδιότητα του Υπουργού Εμπορίου και 

Βιομηχανίας, αλλά δεν υπάρχει ολοκληρωμένη πολιτική στο ζήτημα αυτό.  Κάποιες 

παραστάσεις και διαπιστώσεις που έχουν γίνει περιλαμβάνονται σε κάποιο έγγραφο, 

αλλά, βέβαια, δεν είναι νομοθετικό κείμενο.   

 Θέλω να πω ακόμα -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι- 

πως, αν δεν προχωρήσουμε με τολμηρά και γενναία βήματα αφήνοντας πίσω 
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οποιεσδήποτε άλλες σκέψεις μπορεί να υπάρχουν και αν δεν επικεντρωθούμε με 

καθαρά πολιτικά κριτήρια στη στόχευση με την οποία φαίνεται ότι όλοι συμφωνούμε, 

ακόμα και αυτοί που φαίνεται ότι μπορούν να κρατούν μια περισσότερο επιφυλακτική 

στάση, ώστε να υλοποιήσουμε το συντομότερο αυτή την υποχρέωση για την οποία 

παρακολουθούν και είναι θεατές όχι μόνο οι εντός Κύπρου Τουρκοκύπριοι αλλά και τα 

εκτός Κύπρου διεθνή όργανα και φόρουμ, τότε το αίσθημα για ανειλικρίνεια αυτής της 

κυβέρνησης θα διευρύνεται στα μάτια των Τουρκοκυπρίων, θα θεωρούν ότι... και είναι 

διάχυτο -θα πρέπει να το πούμε και αυτό.  Είναι διάχυτο στη συνείδηση των 

Τουρκοκυπρίων ότι συγκριτικά αυτή η κυβέρνηση με τον ύπατο εκφραστή της, που είναι 

ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος, συγκριτικά με την προηγούμενη κυβέρνηση -δε λέω αν 

είναι καλή ή κακή εντύπωση, είναι εντύπωση, όμως, την έχω διαπιστώσει ο ίδιος- 

θεωρούν αυτή την κυβέρνηση και αυτόν που την εκπροσωπεί περισσότερο 

ανειλικρινείς, τουλάχιστον από την άποψη των πολιτικών προθέσεων για επίλυση του 

Κυπριακού.  Εγώ μπορεί να μην υιοθετώ αυτό το επιχείρημα, λέω όμως ότι, από τη 

στιγμή που δεν κάμνουμε ολοκληρωμένο πακέτο και δεν επιχειρούμε τα βήματα που 

έχω πει προηγουμένως με ταχύτητα, ειλικρίνεια και τόλμη, τότε εμπεδώνουμε αυτή την 

αίσθηση στους Τουρκοκυπρίους.  Νομίζω μας ενδιαφέρει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, γιατί εγώ θα είμαι σύντομος, αλλά προβλέπω 

και δηλώνω ότι θα επανέλθω.  ∆υστυχώς οι συνάδελφοι του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 

δεν έχουν περιοριστεί στο να διατυπώσουν τις επιφυλάξεις τους, αλλά έχουν 

διατυπώσει βαριές κατηγορίες εναντίον της κυβέρνησης, όπως ο συνάδελφος που μόλις 

κάθισε.   
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 Το πρώτο που θέλω να πω είναι ότι επιφυλάξεις όλοι έχουμε.  Καμία απολύτως 

κίνηση δε θα μπορούσε να γίνει στο Κυπριακό, εάν, χάριν της σιγουριάς ότι δε 

δημιουργούνται επιφυλάξεις, προβληματισμοί, και δεν ελλοχεύουν κίνδυνοι αξιοποίησης 

της όποιας δικής μας κίνησης και πρωτοβουλίας από τον Ντενκτάς, θα έπρεπε να 

περιμένουμε τον από μηχανής Θεό για να το λύσει.  Αυτή ήταν και η συναντίληψη στο 

Εθνικό Συμβούλιο και ξεκαθαρίστηκε ότι αυτά τα μέτρα... και είναι πακέτο.  Μόνο όποιος 

δεν τα διάβασε μπορεί να λέει ότι δεν είναι πακέτο! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εμείς δεν είδαμε πακέτο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είδε ο ηγέτης σας, κύριε, και δε συζητώ με τον καθένα χωριστά!  Και έχουν 

δημοσιευτεί -είναι πακέτο.  Και ομόφωνα το Εθνικό Συμβούλιο είπε ότι θα υπάρξει 

ελαστικότητα για κάποια πράγματα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με όλο το σεβασμό, θα παρακαλούσα στο θέμα να μην εμπλέκεται το Εθνικό 

Συμβούλιο.  Εδώ είναι η Βουλή και συζητούμε τι θέλει η Βουλή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη στιγμή που μετέχουμε εκεί, ένα, δεν αποκαλύπτουμε 

τίποτα που δεν ελέχθη... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ε θέλω να παρέμβω περισσότερο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εδώ λέγονται πράματα και θάματα!  ∆ιότι, όταν ακούω ότι δεν είναι πακέτο...   

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Εννοούμε νομοθετικό πακέτο, κύριε Κατσουρίδη.   
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ...ότι είναι κίνδυνος από το εμπόριο... 

 Σας παρακαλώ, αυτή η τακτική, επιτέλους, πρέπει να τερματιστεί και στις 

επιτροπές, και στην ολομέλεια! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη διακόπτετε!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι είναι απόφασή σας πολιτική, αλλά δε θα περάσει, να 

διακόπτετε τον καθένα!   

 Όταν ακούω ότι αυτή η κυβέρνηση από τη μια πρέπει να κάμει γενναία βήματα, για 

να πείσει αυτούς που δεν επείστηκαν για την ειλικρίνειά της προς τους 

Τουρκοκύπριους, ενώ τους “έπεισαν” -και δε θέλω να επαναλάβω τη συζήτηση των 

προϋπολογισμών- εκείνοι που μέχρι πριν τρία χρόνια έλεγαν και έγραφαν συνθήματα    

-που δε θέλω να τα επαναλάβω- για τους Τουρκοκύπριους, που τους υποδέχθηκαν 

καταλλήλως στον αγώνα Ομόνοια-ΑΠΟΕΛ...   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Που ήταν ο Γλαύκος Κληρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Ερωτοκρίτου, να μου απαντήσετε, αν θέλετε,... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ!  Όχι παρεμβάσεις!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ...και θα σας απαντήσω μετά.   
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 Όταν ακούω ότι υπάρχει πρόβλημα με το εμπόριο, που ήταν στο πακέτο που 

επεξεργάστηκε η προηγούμενη κυβέρνηση και που πριν τρία χρόνια ο κ. Μαρκίδης εδώ 

έλεγε «δεν υπάρχει κανένας κίνδυνος και είναι ελεύθερο το εμπόριο», ε, είναι 

αντιφατικότητα!  Και δεν καλύπτεται κάποιος με το να λέει «θα τα ψηφίσω, αλλά 

υπάρχουν όλοι αυτοί οι κίνδυνοι, και ας πάρει την ευθύνη η κυβέρνηση»!  Όποιος 

θεωρεί ότι δεν τον εκπροσωπούν, ότι αναγνωρίζεται το ψευδοκράτος, ότι, ότι, ότι..., για 

να είναι ήσυχος με τη συνείδησή του, να μην ψηφίσει.   

 Ούτε μπορώ να δεχθώ ότι είναι απλά για το χατίρι των Τουρκοκυπρίων.  Τι 

σημαίνει, δηλαδή;  Κάμνουμε ελεημοσύνη;  Τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης 

στοχεύουν στο να διευκολύνουν τις προσπάθειες για προώθηση λύσης του Κυπριακού.   

 Κατά συνέπεια, κύριε Πρόεδρε, και για την ώρα τερματίζω εδώ, ή έχουμε μια θέση 

ή δεν έχουμε μια θέση.  Ανειλικρινής είναι εκείνος ο οποίος άλλο πιστεύει και άλλο 

ψηφίζει.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης, επειδή θέλει από την ομάδα μας κάτι να πει επί τούτου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία!  Τότε ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, από τη θέση μου.   

 Θα ήθελα να πω ότι, ανεξάρτητα από λεπτούς πολιτικούς χειρισμούς που είναι 

δυνατό να διενεργεί η εκτελεστική εξουσία με τη συνδρομή και του Εθνικού Συμβουλίου 

και που είναι απαραίτητοι, ως μέλος της νομοθετικής εξουσίας, που είναι κάτι εντελώς 

διακρινόμενο, και αφού χρειάζεται να υπάρξει ψήφιση ή διαφωνία, ακολουθώντας τη 
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θέση που υποστήριξα και την προηγούμενη φορά για το θέμα των ιδιωτικών οχημάτων 

δε θα ψηφίσω υπέρ, αλλά θα τηρήσω αποχή, όπως εξήγησα και ενώπιον της 

επιτροπής αλλά και ενώπιον της κοινοβουλευτικής ομάδος στην οποία ανήκω.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου και ο κ. Βαρνάβα. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Οπωσδήποτε η Βουλή θα πρέπει να δώσει το ορθό στίγμα σ’ αυτό το θέμα.  

Ωστόσο, προηγουμένως, επειδή προέκυψε εκτός θέματος κάποια βαριά, πιστεύω, 

κατηγορία, ότι δήθεν ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός έκατσε και έβγαλε πολιτική απόφαση 

να διακόπτει τους άλλους -αυτό μας είπε ο κ. Κατσουρίδης- εγώ θέλω να θυμίσω ότι ο 

κ. Κατσουρίδης είναι ο τακτικός βουλευτής ο οποίος διακόπτει, όπως, για παράδειγμα, 

στη συζήτηση των προϋπολογισμών, όπου είναι κατεξοχήν ομιλίες που γίνονται από 

αυτό εδώ το βήμα, χωρίς να υπάρχει η εμπλοκή των διαφόρων, και δεχόμαστε κάποιες 

παρατηρήσεις του κ. Κατσουρίδη και δεν έχουμε κάμει ποτέ θέμα ότι δήθεν αυτό είναι 

μία δόλια και υποχθόνια τακτική του κ. Κατσουρίδη για να δυσκολέψει κανέναν!  Αλλά, 

θα ήθελα επίσης να υπενθυμίσω ότι επίσης είναι ο συνάδελφος, ο κ. Κατσουρίδης, ο 

κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ, ο οποίος κατά κανόνα όχι απλώς διακόπτει 

κάποιον που μιλά, αλλά διακόπτει κάθε συζήτηση!  Το θέμα είναι εξαντλημένο -αυτά 

είχα να πω.   

 Θα επανέλθω λέγοντας ότι η Βουλή πρέπει να δώσει το ορθό στίγμα σε αυτό το 

πολύ σημαντικό ζήτημα.  Νιώθουμε πραγματικά την ευθύνη που έχουμε ως μέρος 

αυτής της πολιτείας και ειδικότερα επειδή εμείς εκπροσωπούμε αμεσότερα και από την 

κάθε κυβέρνηση τους πολίτες αυτού του κράτους.  Συνειδητοποιούμε ότι πρέπει να 
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προχωρήσουμε, στο βαθμό που είναι στο χέρι μας, εμάς εδώ, που είμαστε το 

νομοθετικό σώμα, να προχωρήσουμε νομοθετώντας κιόλας, εκεί όπου χρειάζεται να 

υπάρξουν νομοθεσίες, για να αρχίσουμε να βλέπουμε την Κύπρο ως έναν ενιαίο χώρο, 

ως μία χώρα για όλους τους Κυπρίους, και πρέπει να γίνουν κάποια βήματα.  

Συνειδητοποιούμε, μάλιστα, ότι ορισμένες φορές ίσως να πρέπει να γίνουν βήματα και 

πέρα από εκεί που έχουν καταλήξει επίσημα οι δεσμεύσεις σε τυχόν συνομιλίες, που 

κατ’ ακρίβειαν ποτέ δεν έγιναν επί της ουσίας, αλλά, εν πάση περιπτώσει, σε 

πρωτοβουλίες διεθνείς.   

 ∆υστυχώς, όμως, κύριε Πρόεδρε, η κυβέρνηση δε μας βοηθά.  Ο Υπουργός 

Εμπορίου πού είναι για να εξηγήσει αυτά τα ζητήματα τα οποία τίθενται μέσα από αυτές 

τις νομοθεσίες περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς, όσον αφορά την εμπορία;  

Μας έχουν πει, ειδικότερα συνάδελφοι οι οποίοι συμμετείχαν άμεσα στις συζητήσεις 

στην επιτροπή... και θυμούμαι και υπενθυμίζω για όσους τυχόν το ξέχασαν ότι ο 

∆ημοκρατικός Συναγερμός είχε ζητήσει μιας εβδομάδας αναβολή.  Πήραμε αυτή την 

πρωτοβουλία κινδυνεύοντας να παρεξηγηθούμε ότι ο Συναγερμός υπαναχωρεί και δεν 

είναι υπέρ των μέτρων, διότι ακριβώς θέλαμε να ξεχωρίσουν και να διαλευκανθούν 

κάποια ερωτηματικά.  Κάποια έχουν ήδη αναφερθεί -δε θα τα επαναφέρω.  Μίλησε και ο 

συνάδελφος, ο κ. Κληρίδης, και ο συνάδελφος, ο κ. Ερωτοκρίτου.   

 Βλέπω, όμως, στην έκθεση να λέγεται ότι «τα προϊόντα και αγαθά τα οποία θα 

μεταφέρονται από τις κατεχόμενες περιοχές θα υπόκεινται στους αναγκαίους 

ελέγχους».  Ερώτημα:  Πώς;  Απάντηση πειστική δεν υπάρχει.  Παρακάτω λέει ότι «θα 

διαπιστώνεται κατά πόσο πληρούν τις προϋποθέσεις που απαιτούνται από τις 

αντίστοιχες ειδικές για το σκοπό αυτές νομοθεσίες».  Ποιες είναι αυτές οι νομοθεσίες;  

Υπάρχουν;  Και είναι επαρκείς;  Θα προτιμούσαμε να πούμε ότι δεν υπάρχουν και δεν 

είναι επαρκείς και να κρατήσουμε σαν υποσημείωση ότι πρέπει να γίνουν, διότι, 
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βεβαίως, όλοι έχουμε εποικοδομητική διάθεση και, αν θα γίνει αυτή η δουλειά, πρέπει 

να γίνει σωστά παρά να τεθεί το επιχείρημα -λυπούμαι, αλλά θα πρέπει να το 

επισημάνω στην ολομέλεια για να ακουστεί- ότι “κοιτάξετε να δείτε, αυτή η νομοθεσία 

είναι περί μεταφορών και περί τροχαίας μεταφοράς, δεν είναι περί εμπορίας”.   

 Ε, μα δεν είναι αυτό επιχείρημα το οποίο μπορεί να ευσταθεί!  Είναι μία σοφιστεία 

και η τροχαία μεταφορά υπάρχει για να εξυπηρετεί κάτι.  Αν είναι να εξυπηρετήσει το 

εμπόριο, που είπαμε και είναι πολιτική απόφαση ότι θέλουμε να υπάρξει σιγά σιγά, 

σταδιακά, μία φιλελευθεροποίηση των εμπορικών σχέσεων, θα πρέπει να υπάρξουν 

κάποιες ασφαλιστικές δικλίδες, όχι για να διασφαλίσουν την ελληνική κυπριακή πλευρά, 

όχι για να διασφαλίσουν τη νομιμότητα του κράτους, η οποία είναι πολύ σημαντικό 

θέμα, ειδικά σήμερα, που η Κύπρος μετά από πολλές θυσίες του λαού μας έχει μπει 

στην Ευρωπαϊκή Ένωση και έχει νομοθεσία που είναι ευρωπαϊκή, όχι μόνο γι’ αυτό, 

αλλά και διότι, κύριοι συνάδελφοι -αναφερόμενος ειδικότερα και στον κ. Κατσουρίδη, 

που μπορεί ίσως να έχει αμφιβολίες για τη στάση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και 

μας θύμισε την επίσημη θέση του κόμματός μας, που δεν αλλάζει ποσώς- αλλά και διότι 

τυχόν προβλήματα στην εφαρμογή αυτών των μέτρων θα είχαν απείρως χειρότερες 

συνέπειες από τη σημερινή κατάσταση.  Κακή εφαρμογή θα δημιουργούσε 

προβλήματα, τριβές, ερωτηματικά, νομοθετικά κενά, διαφορές, ενδεχομένως, μεταξύ 

πολιτών, για την επίλυση των οποίων δε θα υπήρχαν μηχανισμοί προφανείς και από 

πριν γνωστοί και που ενδεχομένως να άφηναν και αρνητικά συναισθήματα, που είναι το 

τελευταίο που θέλουμε, γιατί το αντίθετο είναι που θέλουμε να δημιουργήσουμε σήμερα.  

 Άρα, λοιπόν, αυτές είναι οι επιφυλάξεις τις οποίες έχουμε.  Και, βεβαίως, 

αναφέρεται στην έκθεση ότι αντιμετωπίστηκε στις συζητήσεις και το θέμα των εντός 

εισαγωγικών κλεμμένων προϊόντων -έτσι το θέτει η έκθεση και υποθέτω ότι εννοεί αυτά 

τα οποία παράγονται από περιουσίες οι οποίες έχουν υπεξαιρεθεί, έχουν κατακρατηθεί 
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παράνομα από εποίκους ή από Τουρκοκυπρίους.  ∆εν είναι, όμως, μόνο αυτό το 

πρόβλημα. Το πολύ μεγάλο πρόβλημα, που δεν είναι πρόβλημα τελικά της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας μόνο, αλλά στο τέλος μπορεί να είναι και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, είναι τι 

γίνεται και πώς αντιμετωπίζεται το ενδεχόμενο να γίνεται εμπορία όχι ντόπιων 

προϊόντων, των οποίων η προέλευση είναι υπό συζήτηση, αλλά προϊόντων τα οποία 

εισάγονται παράνομα από την Τουρκία στα κατεχόμενα. 

 Υπάρχουν αυτά τα ερωτήματα.  Στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό η απόφαση ήταν ότι 

η Βουλή πρέπει να δώσει το ορθό στίγμα.  Πρέπει να στηρίξουμε αυτή την προσπάθεια 

που γίνεται από ολόκληρο τον πολιτικό κόσμο της δικής μας πλευράς, όμως υπάρχει ο 

προβληματισμός ότι η κυβέρνηση δε μας βοήθησε όσο μπορούσε, δεν έχει μία συνολική 

και συνεκτική πολιτική.  Ελπίζουμε να έχει σύντομα και είναι ανάγκη να έχει σύντομα, 

διότι αυτά τα πράγματα δεν μπορούν να περιμένουν, αλλά, όταν, κύριε Πρόεδρε, ο 

Υπουργός Εμπορίου, για παράδειγμα, δεν έχει μία συγκεκριμένη πολιτική για την 

εμπορία και δεν μπορεί να δώσει πειστικές απαντήσεις στις επιτροπές, αντί να 

ζητήσουμε, όπως θα μπορούσαμε, να πάει το θέμα στην επιτροπή Εμπορίου να 

ψηφιστεί, λέμε "όχι".  Σήμερα να εγκριθεί και, βεβαίως, οι συνάδελφοι από τη δική μας 

κοινοβουλευτική ομάδα οι οποίοι έχουν επιφυλάξεις, αντιρρήσεις και ερωτηματικά δε 

θέλουν να δώσουν οποιοδήποτε δικαίωμα σε κανέναν να πει ότι ο ∆ημοκρατικός 

Συναγερμός έχει δύο πολιτικές, όπως δοκίμασε κάποιος να υποβάλει ήδη, ή ότι 

υπαναχωρεί και, αντί να καταψηφίσουν, όπως θα όφειλαν να κάμουν, θα τηρήσουμε 

στάση αποχής. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,  

 Μέσα στα πλαίσια της πολιτικής την οποία έχει εξαγγείλει η κυβέρνηση αλλά και 

της ομόφωνης απόφασης του Εθνικού Συμβουλίου για τα μέτρα οικοδόμησης 

εμπιστοσύνης και ενίσχυσης των συμπατριωτών μας Τουρκοκυπρίων, καλούμαστε 

σήμερα να ψηφίσουμε την παρούσα νομοθεσία, η οποία θα δώσει την ευκαιρία στους 

κατέχοντες μηχανοκίνητα οχήματα μεταφοράς -Τουρκοκυπρίους, φυσικά- να 

εξασφαλίσουν προσωρινή άδεια χρήσης μεταφέροντας εμπορεύματα από τις 

κατεχόμενες στις ελεύθερες περιοχές. 

 Φυσικά, όπως έχει ήδη ειπωθεί, το θέμα μας σήμερα δεν είναι η εμπορία, αλλά 

είναι η παραχώρηση προσωρινής άδειας χρήσης των μηχανοκίνητων οχημάτων 

μεταφοράς.  Μας έχουν δοθεί όλες οι διαβεβαιώσεις από τις αρμόδιες αρχές για τη  

νενομισμένη διαδικασία στην οποία θα υπόκεινται όσοι επιθυμούν να εξασφαλίσουν 

αυτή την άδεια.  Παρ’ όλα ταύτα, όμως, δε θα μπορούσαμε να μη συνδυάσουμε και να 

μην αναφερθούμε, όσο και να μην το θέλουμε, στη χρήση αυτών των αδειών, που δεν 

είναι άλλη από τη μεταφορά εμπορευμάτων από τις κατεχόμενες περιοχές.  Και αυτό 

φυσιολογικά είναι και λογικό:  Από τη στιγμή που θα δίνεται σε κάποιο μία άδεια, άδεια 

χρήσης, όπως ονομάζεται, σημασία έχει και η χρήση για την οποία θα τη διαθέτει.    

 Το όλο θέμα έχει συζητηθεί στην τελευταία συνεδρία της επιτροπής Συγκοινωνιών 

και Έργων.  Έχουν τεθεί τα ερωτήματα, αλλά παρ’ όλες τις απαντήσεις εγώ συνεχίζω να 

έχω τους δικούς μου προσωπικούς προβληματισμούς.   

 Αντιλαμβάνομαι την πολιτική δέσμευση που έχει πάρει η κυβέρνηση.  

Αντιλαμβάνομαι την εμπλοκή της ίδιας της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αντιλαμβάνομαι την 

αναγκαιότητα προώθησης αυτών των μέτρων, γιατί παρ’ όλους τους προβληματισμούς 

μας, παρ’ όλα τα ερωτήματα που έχουμε όλοι -και ο κ. Κατσουρίδης είπε ότι κανένας 

δεν μπορεί να πει αυτή τη στιγμή ότι δεν έχει προβληματισμούς- πιστεύουμε ότι αυτά τα 
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μέτρα πρέπει να προωθηθούν, πρέπει να υπάρξει από πλευράς και Ελληνοκυπρίων, 

και Τουρκοκυπρίων η προώθηση αυτών των μέτρων, ούτως ώστε να οδηγηθούμε σε 

κάποιο χρονικό διάστημα στο ποθητό, που δεν είναι άλλο από τη λύση του κυπριακού 

προβλήματος.  Όμως, ταυτόχρονα αντιλαμβάνομαι ότι πρωταρχικός στόχος θα πρέπει 

να είναι η διαφύλαξη της οντότητας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, η μη αναγνώριση του 

ψευδοκράτους, αλλά κυρίως η διαφύλαξη των αναφαίρετων δικαιωμάτων των 

Ελληνοκυπρίων προσφύγων που πηγάζουν μέσα από τα ψηφίσματα των Ηνωμένων 

Εθνών και τις αποφάσεις του Συμβουλίου Ασφαλείας.  Το όλο θέμα θέλει λεπτούς 

χειρισμούς.   

 Πιστεύω ότι αυτές οι διαδικασίες τις οποίες ήδη έχουμε εφαρμόσει για τα ιδιωτικά 

οχήματα αλλά κυρίως αυτό που σήμερα συζητούμε εγκυμονούν κάποιους κινδύνους, 

κινδύνους οι οποίοι έρχονται σε αντίθεση με την ίση μεταχείριση αλλά και κινδύνους οι 

οποίοι πηγάζουν μέσα από το μη έλεγχο των κατεχομένων από τις νόμιμες αρχές του 

κράτους.  ∆εν κινδυνολογώ.  Απλώς λέω ότι πρέπει από πλευράς της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας να υπάρξουν τέτοιοι χειρισμοί, ούτως ώστε να διασφαλιστεί η νομιμότητα 

της όλης διαδικασίας αλλά και τα νομικά, πλέον, δικαιώματα των Ελληνοκυπρίων.  Οι 

ασφαλιστικές δικλίδες για την εφαρμογή των μέτρων αυτών πρέπει να είναι τέτοιες, που 

να διασφαλίζουν ότι τα προϊόντα αυτά δε θα προέρχονται από την εκμετάλλευση 

ελληνοκυπριακών περιουσιών ή κάτω από συνθήκες οι οποίες θα εκμηδενίζουν τις 

προσπάθειες πολλών Ελληνοκυπρίων οι οποίοι έχουν ήδη καταφύγει στο Ευρωπαϊκό 

∆ικαστήριο ή και την ίδια την απόφαση του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου στην υπόθεση της 

Τιτίνας Λοϊζίδου.  

 Επίσης, αυτό το οποίο εμείς θα πρέπει να επαναλαμβάνουμε συνεχώς είναι ότι 

αυτά τα μέτρα είναι μέτρα εποικοδομητικά, μέτρα εμπιστοσύνης μεταξύ των δύο 

κοινοτήτων, και δεν μπορούν να θεωρηθούν κατ’ ουδένα λόγο η λύση του κυπριακού 
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προβλήματος.  Το πρόβλημα παραμένει πρόβλημα εισβολής, κατοχής και καταπάτησης 

ανθρωπίνων δικαιωμάτων.  Τα μέτρα αυτά δε θα πρέπει να περάσουν το μήνυμα ότι 

κάποιοι έχουν βολευτεί, έχουν επιλύσει οικονομικά ή άλλης φύσης προβλήματα, γι’ αυτό 

και χρειάζεται εφησυχασμός.  Τα μέτρα αυτά είναι και πρέπει να παραμείνουν 

προσωρινά.   

 Εμείς σαν Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών -ήδη ο πρόεδρος του Κινήματος το έχει 

ανακοινώσει- θα ταχθούμε υπέρ αυτού του νόμου.  Όμως, καλούμε την κυβέρνηση να 

λάβει όλα τα ενδεικνυόμενα μέτρα τα οποία έχω αναφέρει προηγουμένως, δηλαδή να 

είναι τέτοιες οι διαδικασίες, που να διασφαλίζεται το νομικό πλαίσιο μέσα στο οποίο 

πρέπει να κινηθούμε για να διασφαλιστούμε και εμείς ως Κυπριακή ∆ημοκρατία.   

 Επίσης, θέλω να δηλώσω ότι παρ’ όλους τους προβληματισμούς τους οποίους 

έχουμε και τους οποίους έχω ήδη εδώ υποδείξει είμαστε υπέρμαχοι αυτής της 

προσπάθειας και αυτή πρέπει να συνεχιστεί.  Όμως, πρέπει υπό κανονικές συνθήκες τα 

βήματα να είναι τέτοια, που να μας δίνουν τη δυνατότητα να κάνουμε σωστούς 

χειρισμούς, ούτως ώστε να μη μας ξεφύγει ο έλεγχος. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κλεάνθους και μετά να ετοιμάζεται ο κ. Πουργουρίδης. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Νομίζω ότι χωρίς καμιά αμφιβολία και με τη σιωπή μας μπορούσε πάλι να είχαμε 

αποδείξει ότι έχουμε όλοι τις ίδιες ευαισθησίες και τους οποιουσδήποτε 

προβληματισμούς.  Αλλά, αν έχουμε επίγνωση ποια είναι η σημασία των μέτρων 

στήριξης των Τουρκοκυπρίων, νομίζω ότι υπάρχουν και αυτονόητα πράγματα που 

υπηρετούν κάποιους υψηλούς στόχους και η συλλογική πολιτική ηγεσία, είτε εντός είτε 
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εκτός Εθνικού, μπορεί να καταλαβαίνει και να κατανοεί τα αυτονόητα.  Και εγώ έτσι 

ήθελα να αντιλαμβάνομαι την καθολική συναίνεση όλων των συναδέλφων, για να 

υπηρετήσουμε έναν ύψιστο στόχο για τον οποίο όσο λιγότερα πούμε τόσο καλύτερα τον 

υπηρετούμε.   

 Έτσι, δεν ξέρω αν όλοι όσοι μπήκαμε, περιλαμβανομένου και του εαυτού μου, 

στον πειρασμό να μιλήσουμε εξυπηρετήσαμε πραγματικά το στόχο που όλοι θέλαμε να 

υπηρετήσουμε.  Όταν έχεις να υπηρετήσεις ένα ύψιστο αγαθό, στην ανάγκη θυσιάζεις 

κάποια άλλα πράγματα.  Και εμείς προσωπικά ας θυσιάζαμε και λίγη από τη δική μας 

προσωπική φιλολογία και ευαισθησία -που έτσι κι αλλιώς είναι δεδομένη- γιατί, όποιοι 

πρόσφυγες συμπατριώτες μας και να μας ακούσουν, δε θα τους πείσουμε γιατί απλά 

είμαστε συμπαραστάτες τους.  Όλοι είμαστε, γιατί ο αγώνας ο δικός τους είναι αγώνας 

όλων μας για επιβίωση, ελευθερία και επανένωση αυτού του τόπου. 

 Άρα και εγώ, αν θέλω να δώσω το σωστό μήνυμα, θα αυτοπεριοριστώ, λέγοντας 

όμως κάτι:  Αν υπάρχει κάτι το οποίο θα μπορούσε να έχει τόση σημασία και έπρεπε να 

το πούμε, νομίζω  ήταν καλύτερα να τηρήσουμε μια άλλη στάση κάποιοι ή, μέχρι που να 

βεβαιωθούμε, να έρθουμε εδώ όσο το δυνατό πιο σιωπηλοί και να ψηφίσουμε τούτο το 

νομοθέτημα.  

 Εγώ ερωτώ -δε θα μπω σε αντιπαράθεση για το τι εντυπώσεις υπάρχουν δήθεν 

στους Τουρκοκύπριους για την παρούσα κυβέρνηση σε σύγκριση με την προηγούμενη, 

γιατί ούτε αυτό εξυπηρετεί τίποτε και μας καθιστά και κατώτερους των περιστάσεων, 

νομίζω.  Ε, πάμε κάποιοι και στο "Λήδρα Πάλας" και ξέρουμε και ακούμε πόσο θετικά 

σχόλια γίνονται για ό,τι είναι δυνατό να στηρίξει τους Τουρκοκύπριους συμπατριώτες 

μας, να τους υποβοηθήσει, για να μπορέσουν να κρατηθούν εκεί που βρίσκονται!  Γιατί 

είναι, ναι, ο πραγματικός στρατηγικός μας σύμμαχος για τον τελικό στόχο. 
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 Είναι γι’ αυτό που είχαμε ευαισθησίες και όχι για σκοπούς αντιπαράθεσης, όταν 

δημιουργούνταν κάποιες εντυπώσεις εξαγωγής με οποιουσδήποτε τρόπους, με 

οποιεσδήποτε φόρμουλες, εκτός του άμεσου και αποκλειστικού ελέγχου της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας από κάποια λιμάνια στα κατεχόμενα.  Αν υπάρχει κάτι το οποίο γίνεται 

αυτή τη στιγμή και πρέπει να το τονίσουμε, είναι ότι εμπεδώνεται και διεθνώς και σε 

όλους του νόμιμους κατοίκους της πατρίδας μας, του τόπου μας, ότι η μοναδική νόμιμη 

κυβέρνηση είναι η Κυπριακή ∆ημοκρατία, η οποία και συνεχίζει να ασκεί τον απόλυτο 

έλεγχο και την κυριαρχία της, γιατί όλοι τώρα αναγνωρίζουν ότι ακόμα και αυτό το 

περιορισμένο εμπόριο και η διακίνηση αγαθών γίνεται μόνο με την εξουσιοδότηση και 

τον απόλυτο έλεγχο του νόμιμου κράτους, της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Και μόνο αυτό 

έπρεπε να μας προβληματίσει ότι μπορεί να άρει και πάρα πολλές από τις αναστολές 

μας, που εκφράσαμε πάρα πολλοί. 

 ∆ε θα πω τίποτε άλλο, κύριε Πρόεδρε, και ελπίζω ότι από μένα και μετά 

τουλάχιστον θα προσπαθήσουμε, όσοι μείναμε, να αποφύγουμε να επαναλάβουμε αυτά 

τα πράγματα, αν θέλουμε πράγματι να τα αποφύγουμε.  Νομίζω ότι σε τούτα τα θέματα 

θα πρέπει να συνεχίσουμε να έχουμε τη συναίνεση, αν πραγματικά θέλουμε να 

υπηρετήσουμε εκείνους τους τελικούς στόχους που είναι κοινοί. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 O κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα προσεγγίσω τα δύο 

νομοθετήματα με καθαρά πολιτικά κριτήρια.  Μπορεί να μακρηγορήσω λίγο, συγχωράτε 

με.  Ελπίζω να τελειώσω μέσα σε έξι-επτά λεπτά.  Θα προσεγγίσω τα δύο 

νομοθετήματα ως βουλευτής του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, αλλά και ως ο επικεφαλής 
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της αντιπροσωπίας της Βουλής στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της 

Ευρώπης.  Και υπό τις δυο ιδιότητες δεν μπορώ παρά να χαιρετίσω την κατάθεση των 

νομοθετημάτων και ασφαλώς με ικανοποίηση να χαιρετίσω και να δεχτώ την 

αναμενόμενη έγκρισή τους.  Η έγκρισή τους πράγματι θα στείλει στους 

Τουρκοκύπριους, αλλά και στη διεθνή κοινότητα και σε σώματα όπως το Ευρωπαϊκό 

Κοινοβούλιο και η Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης τα 

αναγκαία, σωστά μηνύματα.   

 Είναι η πεποίθησή μου ότι έναντι των Τουρκοκυπρίων τούτους τους καιρούς 

πρέπει να είμαστε ακόμη πιο γενναιόδωροι.  Μόνο με τη μέγιστη δυνατή γενναιοδωρία 

της δικής μας πλευράς θα ενισχυθούν οι προσπάθειες για την επίλυση του Κυπριακού 

και ταυτόχρονα θα αποδυναμωθούν ο κ. Ντενκτάς και όλοι οι άλλοι που υποστηρίζουν 

την πολιτική των δύο ξεχωριστών κρατών.   

 Στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης, κύριε Πρόεδρε, 

την περασμένη εβδομάδα πετύχαμε δύο πάρα πολύ σημαντικά ψηφίσματα.  Στην 

Επιτροπή Νομικών, αλλά και αργότερα στην ολομέλεια της Κοινοβουλευτικής 

Συνέλευσης η αντιπροσωπία μας -δύο από τα μέλη της, η κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

και ο κ. Μαρίνος Σιζόπουλος, είναι εδώ, απουσιάζει ο συνάδελφος ∆ώρος 

Χριστοδουλίδης- εκεί λοιπόν, και στην Επιτροπή Νομικών και αργότερα στην ολομέλεια, 

οι Τούρκοι βουλευτές κατέθεσαν δεκάδες τροπολογίες.  Μίλησαν, μεταξύ άλλων, και για 

εμπάργκο της δικής μας πλευράς προς την τουρκοκυπριακή κοινότητα.  Πετύχαμε, 

κύριοι συνάδελφοι, απόρριψη όλων των τροπολογιών, γιατί, μεταξύ άλλων, προβάλαμε 

τα μέτρα που εξήγγειλε η κυβέρνηση, μεταξύ των οποίων είναι τα δύο νομοθετήματα 

που καλούμεθα να εγκρίνουμε, και όλα τα άλλα μέτρα που εξήγγειλε η προηγούμενη και 

η παρούσα κυβέρνηση υπέρ των Τουρκοκυπρίων και τα μέτρα που εξήγγειλε η 

Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Και επισύραμε την προσοχή της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης 
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στη δική μας καλή θέληση έναντι των Τουρκοκυπρίων, να τους ενισχύσουμε, και στη 

συνεχιζόμενη αρνητική στάση του κ. Ντενκτάς. 

 Εδώ να μου επιτρέψετε μια παρένθεση πολύ σύντομη, για να πω ότι γι’ αυτή την 

επιτυχία, τα δύο πολύ σημαντικά ψηφίσματα, είναι άξιοι συγχαρητηρίων τρεις 

βουλευτές, δύο νυν και ένας πρώην, οι κ. Παναγιώτης ∆ημητρίου, ∆ώρος 

Χριστοδουλίδης και Τάκης Χατζηδημητρίου.  Έκαναν αρκετή προεργασία, για να 

μπορέσουμε να πετύχουμε αυτά τα ψηφίσματα, και φαίνεται καθαρά τι μπορούμε να 

πετύχουμε όπου εργαζόμαστε με ομόνοια. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κάνουμε “ανόρθωση”. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θερμά συγχαρητήρια λοιπόν στους τρεις και στην αντιπροσωπία, που πέτυχαν 

αυτά τα ψηφίσματα, που ενισχύουν την κρατική οντότητα της Κύπρου και δίδουν πολλά 

όπλα στη δική μας πλευρά.   

 Κλείνοντας, πρέπει να πω, κύριε Πρόεδρε, πως δεν πρέπει να ενοχλούνται 

κάποιοι συνάδελφοι, όπως ο καλός μου φίλος κ. Νίκος Κατσουρίδης, όταν μιλούμε και 

λέμε εμείς του ∆ημοκρατικού Συναγερμού πως η κυβέρνηση δεν έχει ολοκληρωμένη 

πολιτική έναντι των Τουρκοκυπρίων.  Μακάρι να είχε και θα τη χειροκροτούσαμε και θα 

στηρίζαμε μια τέτοια πολιτική.  Εξαγγέλθηκε μια σειρά από μέτρα εδώ και πολλές 

εβδομάδες.  Πρέπει όλοι να παραδεχθούμε πως παρατηρείται μια αδικαιολόγητη 

δυστοκία στην εφαρμογή αυτών των μέτρων.  Εξηγγέλθη ότι θα διοριστεί υπεύθυνος για 

τους Τουρκοκυπρίους.  ∆ε διορίζεται.  Παρατηρείται μεγάλη δυστοκία σε αυτό το πολύ 

νευραλγικό πόστο.  Και στην πρακτική υλοποίηση των τόσο σημαντικών αυτών μέτρων 

παρατηρείται μια δυστοκία.  ∆εν το λέμε, για να κάνουμε αντιπολίτευση στην 
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κυβέρνηση, το λέμε, γιατί θέλουμε να τερματιστεί η δυστοκία και να προχωρήσουμε 

στην υλοποίηση αυτών των μέτρων.   

 Θα καταλήξω λέγοντας, εις απάντηση στα όσα είπε ο κ. Βαρνάβα, ότι κάποιοι από 

εμάς, μεταξύ των οποίων ο ομιλών από το βήμα αυτό, δεν έχουμε προβληματισμούς για 

την ορθότητα αυτών των μέτρων που θα εγκρίνουμε σε λίγο.  ∆εν έχουμε κανένα 

προβληματισμό.  Αν υπάρχουν προβληματισμοί, είναι προς την αντίθετη πλευρά, ότι 

δεν προχωρούμε με τη γρηγοράδα που πρέπει να προχωρήσουμε στην υλοποίηση 

αυτών των μέτρων και παρόμοιων άλλων με αυτά μέτρων. 

 Και θέλω να πω σε όσους συναδέλφους κατατρύχονται από φόβους και ανησυχίες 

για το ότι αυτά τα μέτρα μπορεί να δώσουν όπλα στον κ. Ντενκτάς, που πάντα θα 

συνεχίζει να επιδιώκει τα της αναγνώρισης του ψευδοκράτους του, ότι δεν πετυχαίνει 

τίποτε ο κ. Ντενκτάς με αυτές τις προσπάθειες που κάνει.  Φτάνει η δική μας πλευρά, 

όταν εξαγγέλλει μέτρα σαν αυτά που συζητούμε, να είναι απόλυτα ειλικρινής.  

Υπάρχουν κίνδυνοι να δοθούν κάποια όπλα στον κ. Ντενκτάς, αν εξαγγέλλουμε μέτρα 

και, όταν σπεύδουμε να τα υλοποιήσουμε, κινούμεθα με ρυθμούς και με διαδικασίες 

που δείχνουν κάποια ανειλικρίνεια.  Τότε αυτή η ανειλικρίνεια, ναι, μπορεί να δώσει 

όπλα στον κ. Ντενκτάς. 

 Και καταλήγω με τα εξής, που πρέπει να έχουμε όλοι υπόψη μας:  Οι 

Τουρκοκύπριοι πολίτες που ζουν στα κατεχόμενα εδάφη μας έχουν τα ίδια ακριβώς 

δικαιώματα με μας των Ελληνοκυπρίων πολιτών που ζούμε στις ελεύθερες περιοχές.  

∆εν έχουν κανένα δικαίωμα λιγότερο οι Τουρκοκύπριοι πολίτες της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας απ’ ό,τι εμείς.  Συνεπώς, το αξίωμα ότι οι Τουρκοκύπριοι πολίτες έχουν τα 

ίδια δικαιώματα με μας πρέπει να καθορίζει τη στάση μας και την πολιτική μας έναντι 

των Τουρκοκυπρίων για όλα τα θέματα, περιλαμβανομένων και αυτών που θα 

εγκρίνουμε.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;  

 Η κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου.   

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν κοιτάζετε αριστερά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, να πάρω έναν κατάλογο, διότι θα γίνεται... 

 Ποιοι θέλουν να μιλήσουν;  Είχε ζητήσει ο κ. Χατζηγεωργίου, ο κ. Πιττοκοπίτης... 

Υπάρχουν άλλοι που θέλουν να μιλήσουν;  

 Ορίστε, παρακαλώ. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, σίγουρα το θέμα το οποίο συζητούμε είναι η 

χορήγηση από την Αρχή Αδειών προσωρινών αδειών για οδική χρήση υπό όρους που 

αυτή θα κρίνει, ανάλογα και για όσο χρονικό διάστημα θεωρεί εύλογο, σε μη 

εγγεγραμμένα μηχανοκίνητα οχήματα Τουρκοκυπρίων.   

 Θα προσεγγίσω το θέμα από τρεις διαφορετικές οπτικές γωνίες, ως πολιτικός, ως 

πρόσφυγας και ως Κύπρια πολίτης.  

 Ως πολιτικός.  Μέχρι την 1η Μαΐου 2004 οπωσδήποτε έχουμε μακρύ δρόμο να 

διανύσουμε, γιατί κρινόμαστε καθημερινά ως κυπριακή πολιτεία για τα ανοίγματα και τα 

μέτρα στήριξης τα οποία κάνουμε προς τους Τουρκοκυπρίους.  Οπωσδήποτε η 

κυβέρνησή μας τα έχει εξαγγείλει.  Σίγουρα έχει αναλάβει δεσμεύσεις και έχει αναλάβει 

αυτές τις δεσμεύσεις να τις υλοποιήσει μέχρι την 1η Μαΐου 2004, επαναλαμβάνω.   

 Γνωρίζω από πρώτο χέρι ότι δεν είναι εύκολος ο δρόμος που έχουμε μπροστά 

μας, γιατί και στο Συμβούλιο της Ευρώπης και σε άλλα διεθνή βήματα βλέπουμε την 

τουρκική προπαγάνδα να οργιάζει, βλέπουμε μια προσπάθεια εδώ και τώρα να πεισθεί 
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το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων ν’ αναγνωρίσει κάποια δικαστήρια 

στα κατεχόμενα, τα οποία λογικά κανένα κράτος δε θα μπορούσε να αναγνωρίσει, γιατί 

αυτό το ψευδοκράτος δεν έχει οντότητα, και, δυστυχώς, εμείς είμαστε υποχρεωμένοι να 

παρακολουθούμε τις κινήσεις και τα ανοίγματα και τους ελιγμούς του Ντενκτάς και 

πάντα με δική μας στρατηγική και με δική μας διπλωματία να πείθουμε προς τα έξω.  

Μέσα στην ίδια την Κύπρο θα πρέπει να ενημερώνουμε, για να γνωρίζουν ανά πάσα 

στιγμή τι κάνουμε. 

 Γνωρίζω επίσης ως πρόσφυγας ότι πολλοί πρόσφυγες ανησυχούν για τα 

ανοίγματα προς τους Τουρκοκύπριους.  Και έχω μπροστά μου μια επιστολή από το 

σωματείο “Αδούλωτη Κερύνεια”, η οποία επισημαίνει ότι ίσως αυτό το άνοιγμα και η 

σημερινή ψήφιση να είναι ένα μεγάλο βήμα προς αναγνώριση και στήριξη της 

παρανομίας της εισβολής ή ένα ακόμη πλήγμα στα δικαιώματα των προσφύγων.  Και το 

γεγονός ότι τα προϊόντα από τα κατεχόμενα παράγονται στη γη μας και τα 

σφετερίζονται παράνομα οι Τουρκοκύπριοι, υπό την προστασία των τουρκικών 

κατοχικών στρατευμάτων, σίγουρα μας ανησυχεί και είναι κάτι που δεν μπορεί να 

περάσει απαρατήρητο. Επίσης διακρίνω από τη δική τους επιστολή ότι φοβούνται 

μήπως απεμποληθεί από μας μέρος των αποφάσεων του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου 

Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων που αφορά ακριβώς προσφυγές εκτοπισμένων και 

παράλληλα μήπως θέτουμε σε κίνδυνο την εκδίκαση άλλων παρόμοιων προσφυγών.  

 Εγώ θα ήθελα να πω ότι είναι αναμενόμενες από πλευράς του κ. Ντενκτάς 

παρερμηνείες, μονόπλευρες ενέργειες, γιατί πάγιος στόχος του και δικό του όραμα είναι 

η αναγνώριση και στήριξη του παράνομου καθεστώτος στα κατεχόμενα, η 

νομιμοποίηση των κατοχικών δεδομένων.  Γι’ αυτό σίγουρα εμείς θα πρέπει να είμαστε 

ιδιαίτερα προσεκτικοί ως προς το με ποιους χειρισμούς θα μπορούμε να απαντούμε 
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θετικά στα ανοίγματα αυτά, για να κρινόμαστε ευνοϊκά από τους τρίτους και παράλληλα 

να μη δημιουργούμε εντυπώσεις και αμφιβολίες.   

 Προσωπικά, το συναίσθημά μου λέει να μην ψηφίσω το σχετικό νομοσχέδιο, γιατί 

και εγώ εμφορούμαι από τις ίδιες ανησυχίες.  Η λογική μου όμως και η αγωνία μου ως 

Κύπριου πολίτη λέει να μη θυσιάσουμε τα δέντρα χάριν του δάσους.  Και, αν το δάσος 

είναι το όραμά μας το κοινό να επανενωθεί η πατρίδα μας και πράγματι Ελληνοκύπριοι 

και Τουρκοκύπριοι να συμβιώσουμε σε μια ενιαία πατρίδα, πιστεύω ότι με αυτά τα 

ανοίγματα δείχνουμε την καλή μας θέληση στους Τουρκοκύπριους.  Πρέπει 

οπωσδήποτε ν’ αντιστεκόμαστε στις παρερμηνείες που κάνει ο Ντενκτάς και οι ομόλογοί 

του στο εξωτερικό και αλλού, για να κερδίσουν τις εντυπώσεις.  Γι’ αυτό εγώ συνιστώ 

ανεπιφύλακτα, σε αυτές τις συζητήσεις που κάνουμε με αφορμή τέτοια νομοθετήματα 

στη Βουλή, να μη βάζουμε το κομματικό συμφέρον πάνω απ’ όλα.  Να κοιτάζουμε αν 

κινούμαστε προς την ίδια κατεύθυνση, αν έχουμε κοινό στόχο, κοινή αποστολή, κοινή 

στρατηγική, για να πετύχουμε αυτό το όραμα, δηλαδή μέχρι την 1η Μαΐου του 2004 να 

καταφέρουμε η Κύπρος να μπει στην Ευρώπη ενωμένη.  Και πραγματικά να κτίσουμε 

γερούς θεμελιούς για την επανένωση της πατρίδας μας και, γιατί όχι, την 

απελευθέρωση των σκλαβωμένων εδαφών μας.  Μπορούμε να το πετύχουμε, φτάνει 

εμείς να στηρίζουμε τους χειρισμούς της δικής μας κυβέρνησης, να μη μηδενίζουμε το 

έργο των νυν κυβερνώντων.  Σίγουρα δε σημαίνει ότι, κάθε φορά που αλλάζει μια 

κυβέρνηση, αφήνει πίσω ερείπια και οι άλλοι πρέπει να ξεκινήσουν από την αρχή.  Θα 

πρέπει ενωμένοι να διεκδικήσουμε, γι’ αυτό δηλώνω ότι θα ψηφίσω αυτό το 

νομοσχέδιο, παρ’ όλες τις συναισθηματικές μου επιφυλάξεις, γιατί κρίνω ως Κύπριος 

πολίτης και ως πολιτικός ότι μπροστά μας ο δρόμος δεν είναι καθόλου ρόδινος, είναι 

μακρύς και έχει πολλά πολλά προβλήματα και πολλές συμπληγάδες.  Και κάνω 

έκκληση από κοινού να τις αντιμετωπίσουμε σωστά, ούτως ώστε να προσβλέπουμε 
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στην 1η του Μάη του 2004 με την ελπίδα ότι δε θα επέλθει ο μοιρασμός της πατρίδας 

μας και δε θα χωριστούμε σε δύο κράτη που θα ζουν δίπλα δίπλα.  Γι’ αυτό το λόγο, 

επειδή εγώ ψηφίζω επανένωση και το να ζήσουμε  μαζί όχι ως καλοί γείτονες αλλά ως 

δύο κοινότητες που συμβιώνουμε σε μια κοινή πατρίδα, το συγκεκριμένο νόμο θα τον 

υποστηρίξω.  Και κάνω μία έκκληση προς όλους να προσπαθήσουμε να είμαστε 

περισσότερο φειδωλοί και να κάνουμε περισσότερα έργα για την κοινή μας πατρίδα και 

να έχουμε λιγότερες αντιδικίες, γιατί εδώ δεν προέχει το κομματικό συμφέρον αλλά, 

πέρα και πάνω απ’ όλα, η πατρίδα μας.  

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Ο κ. Χατζηγεωργίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή μίλησαν αρκετοί συνάδελφοι και αισθάνομαι ότι τείνει ή 

σχεδόν έχει καλυφθεί το θέμα, θα είμαι πάρα πολύ σύντομος, σχεδόν λακωνικός.   

 Παίρνω το λόγο, γιατί πιστεύω ότι, εκτός από το “ναι” μας στο νόμο αυτό, θα 

πρέπει ταυτόχρονα να πάνε και μηνύματα σωστά προς τους Τουρκοκύπριους στους 

οποίους απευθύνονται αυτά τα μέτρα.  Το λέω αυτό, γιατί δεν είναι σωστό να ψηφίζουμε 

“ναι” διά της άρνησης.  Ψηφίζεις “ναι”, κύριε, στήριξε αυτό που ψηφίζεις!  Πρέπει, 

λοιπόν, να στηριχθούν τα μέτρα με πίστη και με οραματισμό, γιατί το χρειάζεται ο 

τόπος.  Και δε νομίζω ότι είμαστε στις εποχές όπου ο καθένας αισθανόταν την ανάγκη 

να αμολήσει και μερικούς δεκάρικους, για να έχει στην τσέπη του πιστοποιητικά 

πατριωτισμού.  Έχουμε ξεπεράσει αυτές τις εποχές και γι’ αυτό πρέπει, όταν στηρίζουμε 

μια θέση, να τη στηρίζουμε με όλη μας την πίστη, χωρίς κανένα φόβο ότι υπάρχει 

οποιοσδήποτε σ’ αυτή τη ∆ημοκρατία που μπορεί να μας κατηγορήσει ότι μας λείπουν 
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τα παράσημα του πατριωτισμού.  Είναι πατριωτισμός, ναι, να στηρίξουμε αυτό το μέτρο 

και το “ναι” μας να συνοδεύεται και με το λόγο μας. 

 Υπάρχει ένα μόνο μέτρο που καταδεικνύει αν σωστά ψηφίζει κανείς “ναι” γι’ αυτό 

το θέμα και το μέτρο είναι το εξής:  Υπηρετεί τη λύση;  Αν υπηρετεί τη λύση, αν υπηρετεί 

αυτό το μεγάλο και μακροπρόθεσμο στόχο -εδώ και τόσα πολλά χρόνια εννοώ- αν 

υπηρετεί αυτό το μεγάλο ορίζοντα, προς τι οι μεμψιμοιρίες;   

 Κλείνω, επειδή είπα ότι θα είμαι σύντομος και σχεδόν λακωνικός, με το εξής:  

Επειδή άκουσα πάρα πολλές ανησυχίες και επαναλαμβάνω ότι αυτά τα μηνύματα θα 

πάνε και προς τους Τουρκοκύπριους και δεν πρέπει να πάει το μήνυμα «ψήφισαν μεν 

αλλά δεν το ήθελαν», θέλω να πω και ας ακουστεί έτσι λίγο ενοχλητικό -δεν το θέλω- 

εγώ ανησυχώ για ένα άλλο πράγμα.  Ανησυχώ, όταν ακούω ανησυχούντες.  Μα, όποια 

ιδέα πέσει στο τραπέζι που υπηρετεί τη λύση ενός προβλήματος, είναι έτοιμοι να σου 

βρουν χίλια προβλήματα που βρίσκονται στο δρόμο της υπηρεσίας της λύσης!  

Υπάρχουν άνθρωποι δηλαδή ικανοί, αντί να βρίσκουν λύσεις σε ένα πρόβλημα, να 

βρίσκουν χίλια προβλήματα για κάθε λύση που προτείνεις.  Λοιπόν, να υποστηρίξουμε 

αυτό το μέτρο και να το εννοούμε. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε. 

 Με όλο το σεβασμό, ειλικρινά, δεν ξέρω αν, χάριν της δημοκρατίας, κάμνουμε 

καλό ή ποια μηνύματα στέλλουμε προς την τουρκοκυπριακή κοινότητα, με το να 

συζητούμε αυτό το πράγμα.  Οι στόχοι είναι γνωστοί.   
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 Πέραν αυτού, αναλύθηκαν οι προβληματισμοί, δόθηκαν απαντήσεις και 

πιστεύουμε ακόμα ότι με αυτά τα μέτρα ενισχύεται η οντότητα της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας, αντί να αποδυναμώνεται. Ενισχύεται με το να υποχρεώνονται οι 

Τουρκοκύπριοι συμπολίτες μας να πάνε στα κρατικά κέντρα επιθεώρησης 

μηχανοκινήτων να κάμουν επιθεώρηση -όπως πηγαίνει ο κάθε Κύπριος στην ελεύθερη 

περιοχή- με το να καταβάλλουν το αντίστοιχο τέλος, με το να έχουν εκείνες τις ειδικές 

νομικές διατάξεις και κανονισμούς για το κάθε όχημα ανάλογα με το τι εμπόρευμα θα 

μεταφέρει, καμιά διάκριση δηλαδή, όπως συμβαίνει ακριβώς στον υπό έλεγχο ελεύθερο 

τομέα. 

 Μπαίνουν προβληματισμοί και λένε:  «Ποιος θα ελέγχει αυτά τα προϊόντα;».  Μα, 

δεν έχουμε νομοθεσία που αφορά το φυτοϋγειονομικό  έλεγχο;  ∆εν έχουμε νομοθεσία 

που αφορά τον κτηνιατρικό έλεγχο;  Αυτοί οι νόμοι υπάρχουν.  Επομένως, δε θα 

υπάρχει καμιά διάκριση και δε θα υπάρχει καμιά έκπτωση, πέραν της γνωστής άδειας 

κυκλοφορίας και της επαγγελματικής άδειας οδηγού.  Όσον αφορά την επαγγελματική 

άδεια οδηγού, έχει προβλεφθεί και σε πολύ μικρό διάστημα θα κληθούν αυτοί οι 

Τουρκοκύπριοι συμπολίτες οδηγοί φορτηγών αυτοκινήτων να εξασφαλίσουν και αυτή 

την άδεια. 

 Ένα κράτος, για να μπορέσει να πάει μπροστά, και ειδικά το δικό μας κράτος μέσα 

σ’ αυτές τις δύσκολες συνθήκες, όπου ένα μεγάλο μέρος της πατρίδας μας βρίσκεται 

κάτω από κατοχή, εξαρτάται από το κατά πόσο είμαστε αξιόπιστοι.  Αν δηλαδή αυτά 

που εξαγγέλλει η κυβέρνηση, η όποια κυβέρνηση, που στηρίζονται από τα όποια 

κόμματα, είναι απλώς για να λέμε ότι εξαγγέλλουμε μέτρα, αλλά στην πράξη να μην 

εφαρμόζονται, αντιλαμβάνεστε ότι δεν είμαστε μόνο εμείς οι έξυπνοι!  Πέραν αυτού, αν 

ήμασταν προηγουμένως δύο παίκτες, εμείς και η Τουρκία, σήμερα υπάρχει και άλλος 

παίκτης που είναι η Ευρώπη όπου έχουμε ενταχθεί.  Γι’ αυτό, είναι εδώ που θα μετρήσει 
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η αξιοπιστία μας, αν αυτά τα οποία λέμε τα εφαρμόζουμε στην πράξη, αν πράγματι 

παραχωρούμε δικαιώματα που έχουμε κι εμείς στους υπόλοιπους συμπολίτες μας, τους 

Τουρκοκύπριους και οποιουσδήποτε άλλους.  Με αυτό τον τρόπο, με την αξιοπιστία 

μας, πιστεύω ότι κτίζουμε για την παραπέρα επίλυση του κυπριακού προβλήματος που 

θα είναι προς το συμφέρον ολόκληρου του λαού.  Και πιστεύω ειλικρινά, ώσπου 

συζητούμε αυτό το πράγμα, πιθανό να στέλλουμε λανθασμένα μηνύματα παρά σωστά. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ε συνηθίζω ποτέ να μιλώ από την έδρα, όμως ο πρόεδρος της επιτροπής είπε ότι 

σήμερα συζητούμε ένα νομοσχέδιο απλώς για ρύθμιση της κυκλοφορίας οχημάτων 

μεταφοράς.  Αν η Βουλή πρόκειται να στείλει άλλα μηνύματα, θέλω να μιλήσω.  Αν αυτό 

ήταν το μήνυμα, καλώς, κι έχουμε χρόνο να μελετήσουμε ποιες θα είναι οι απόψεις της 

κυβέρνησης, του Εθνικού Συμβουλίου -παρ’ όλο που το Εθνικό Συμβούλιο κανένα ρόλο 

δεν παίζει στη Βουλή- και ημών, αναφορικά με το ποια εφαρμογή θα έχουν αυτά τα 

μέτρα.  Αν, λοιπόν, το μήνυμα από τη Βουλή είναι ότι είναι απλώς ένα πρώτο βήμα για 

την κυκλοφορία των οχημάτων, το πώς θα γίνεται η εμπορία, ποιων εμπορευμάτων και 

υπό ποιες προϋποθέσεις δεν είναι θέματα της σημερινής συνεδρίας.  Αν είναι, τότε 

πρέπει να επεκτείνουμε τη συζήτηση, αλλά δεν είναι αυτό που έχουμε ενώπιόν μας. 

 Είναι γι’ αυτό το λόγο που δεν κατεβαίνω για να κάνω ομιλία, διότι πιστεύω ότι θα 

είμαι εκτός θέματος, όπως ήταν πολλοί από τους ομιλητές.  Νομίζω ότι η Βουλή οφείλει 

να ασχοληθεί και με την ουσία του θέματος και ίσως να ασχοληθεί καλύτερα πρώτα σε 

ένα άλλο επίπεδο και μετά στην ολομέλεια. 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Αν δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εφτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και εφτά αποχές, τα άρθρα 

εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εφτά. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, μία εναντίον και εφτά αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται 

σε νόμο. 

 Ερχόμαστε στους κανονισμούς. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, μία εναντίον και οκτώ αποχές, οι κανονισμοί 

εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι εξ αναβολής και είναι «Ο περί Τροχαίων Αδικημάτων 

(Χρήση Συσκευών Φωτοεπισήμανσης και Άλλα Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Τροχαίων Αδικημάτων (Χρήση Συσκευών 

Φωτοεπισήμανσης και Άλλα Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Πιττοκοπίτης, πρόεδρος Κυριάκος Τυρίμος 

 Γιώργος Χατζηγεωργίου  Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Θάσος Μιχαηλίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων εξέτασε το υπό αναφορά 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 17 Ιουνίου 2003.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, των Τμημάτων ∆ημοσίων Έργων, Οδικών 

Μεταφορών και Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του ιδίου υπουργείου, του 

Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως (αστυνομία-Τμήμα Τροχαίας) και του 

Γραφείου Προγραμματισμού. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του νόμου περί Τροχαίων 

Αδικημάτων (Χρήση Συσκευών Φωτοεπισήμανσης και Άλλα Συναφή Θέματα), ώστε: 

1. Να παρέχεται η δυνατότητα ταχυδρομικής επίδοσης με διπλοσυστημένη επιστολή 

των προβλεπόμενων στον υπό τροποποίηση νόμο ειδοποιήσεων και 

καταγραφών. 
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2. Να αναδιατυπωθεί η υφιστάμενη πρόνοια για την τοποθέτηση προειδοποιητικών 

πινακίδων αναφορικά με την ύπαρξη συσκευών φωτοεπισήμανσης για σκοπούς 

ελέγχου του ορίου ταχύτητας, ώστε η τοποθέτηση αυτή να γίνεται σε απόσταση η 

οποία να κυμαίνεται μεταξύ εκατό μέτρων και πέντε χιλιομέτρων από το σημείο 

του δρόμου όπου λειτουργεί τέτοια συσκευή, αντί μεταξύ δύο και πέντε 

χιλιομέτρων, όπως προβλέπεται σήμερα. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, η 

παροχή δυνατότητας για ταχυδρομική αποστολή των σχετικών ειδοποιήσεων και 

καταγραφών με διπλοσυστημένη επιστολή, πέραν της υφιστάμενης πρόνοιας για 

προσωπική επίδοση αυτών, κρίνεται σκόπιμη, ώστε να διευκολυνθεί το έργο της 

αστυνομίας, επειδή για τη διεκπεραίωση της εν λόγω προσωπικής επίδοσης απαιτείται 

αρκετό προσωπικό. 

 Σύμφωνα επίσης με τον εκπρόσωπο του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, η 

τροποποίηση της πρόνοιας αναφορικά με την απόσταση εντός της οποίας θα 

κυμαίνεται η τοποθέτηση  προειδοποιητικής πινακίδας για ύπαρξη συσκευών 

φωτοεπισήμανσης για σκοπούς ελέγχου του ορίου ταχύτητας, κρίνεται σκόπιμη, ώστε 

να αποφευχθεί η πρόκληση σύγχυσης κατά τη διάρκεια της οδήγησης εντός των 

πόλεων, όπου οι αποστάσεις είναι μικρότερες σε σχέση με τους αυτοκινητόδρομους. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη συμφώνησαν με τις τροποποιήσεις που επιφέρει το 

νομοσχέδιο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού άκουσε όλα όσα 

τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα αποφάσισε να υιοθετήσει μόνο τη δεύτερη από τις δύο 

υπό αναφορά τροποποιήσεις που επιφέρει στην υφιστάμενη νομοθεσία το νομοσχέδιο 

και να απορρίψει την πρώτη τροποποίηση, διότι:   
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 Η πρώτη τροποποίηση, που αφορά την πρόνοια για ταχυδρομική αποστολή με 

διπλοσυστημένη επιστολή των προβλεπόμενων στην υφιστάμενη νομοθεσία 

ειδοποιήσεων και καταγραφών περιλαμβανόταν επίσης στο νομοσχέδιο που 

κατατέθηκε στη Βουλή για την εισαγωγή της βασικής υπό τροποποίηση νομοθεσίας.  

Στη συνέχεια όμως και λόγω της κατάθεσης σχετικής τροπολογίας κατά τη διάρκεια της 

συζήτησης του νομοσχεδίου αυτού στην ολομέλεια του σώματος στις 29 Μαρτίου 2001 

η ολομέλεια του σώματος είχε αποφασίσει μεταξύ άλλων τη διαγραφή της εν λόγω 

πρόνοιας.  Συνεπώς, η επιτροπή, σεβόμενη την τότε σχετική απόφαση της ολομέλειας, 

αλλά και δεδομένου ότι η εν λόγω νομοθεσία δεν έχει τεθεί ακόμη σε πλήρη εφαρμογή, 

αφού δεν έχουν αγοραστεί ακόμα οι συσκευές φωτοεπισήμανσης, ώστε με τη χρήση 

τους να φανούν και στην πράξη τα οποιαδήποτε τυχόν πρακτικά προβλήματα, δεν 

έκρινε σκόπιμη την υιοθέτηση της προτεινόμενης τροποποίησης στο παρόν στάδιο. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 

νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί, στη βάση των υπό αναφορά 

θέσεών της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των δύο άρθρων; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δύο άρθρα εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τροχαίων Αδικημάτων (Χρήση 

Συσκευών Φωτοεπισήμανσης και Άλλα Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003.   

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ ψηφίζω εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μια ψήφο εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης του Άρχους Αναφορικά με 

την Πρόσβαση στην Πληροφόρηση, τη ∆ημόσια Συμμετοχή στη Λήψη Αποφάσεων και 

την Πρόσβαση στη ∆ικαιοσύνη σε Περιβαλλοντικά Θέματα (Κυρωτικός) Νόμος του 

2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί της Σύμβασης του Άρχους Αναφορικά με την Πρόσβαση 

στην Πληροφόρηση, τη ∆ημόσια Συμμετοχή στη Λήψη Αποφάσεων και την 

Πρόσβαση στη ∆ικαιοσύνη σε Περιβαλλοντικά Θέματα (Κυρωτικός) Νόμος του 

2003»  

Παρόντες: 

 Νίκος Αναστασιάδης, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 ∆ημήτρης Συλλούρης Γιώργος Βαρνάβα 

 Τάκης Χατζηγεωργίου Ντίνος Μιχαηλίδης 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών εξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Ιουνίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Εξωτερικών και Γεωργίας, 

Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας. 

 Το υπό αναφορά νομοσχέδιο, έπειτα από συνεννόηση μεταξύ του προέδρου της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και του προέδρου της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Νομικών, αποφασίστηκε να εξεταστεί και από την Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Νομικών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 26 Ιουνίου 2003, στην οποία κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Εξωτερικών και Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος, η Επίτροπος ∆ιοικήσεως, ο πρόεδρος του Παγκύπριου 

∆ικηγορικού Συλλόγου, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 

της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κύρωση της σύμβασης του Άρχους αναφορικά με 

την πρόσβαση στην πληροφόρηση, τη δημόσια συμμετοχή στη λήψη αποφάσεων και 

την πρόσβαση στη δικαιοσύνη σε περιβαλλοντικά θέματα, η οποία έγινε στο Άρχους της 

∆ανίας στις 25 Ιουνίου 1998 και στην οποία η προσχώρηση της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας αποφασίστηκε με την υπ’ αριθμόν 57.129, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 

2003, απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου.  

 Σύμφωνα με όσα κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής Νομικών ο διευθυντής της 

Υπηρεσίας Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος, η σύμβαση αυτή έχει ήδη τεθεί σε ισχύ από τον Οκτώβρη του 2001, 

αφού έχει ήδη υπογραφεί από δεκαοκτώ χώρες, περιλαμβανομένων και χωρών μελών 
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της Ευρωπαϊκής Ένωσης, και αναμένεται να υπογραφεί και από τις νέες χώρες μέλη 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, η σύμβαση αυτή αποτελεί την πιο σημαντική 

εξέλιξη στον τομέα της συμμετοχής της κοινωνίας των πολιτών στη λήψη αποφάσεων, 

με την αναγνώριση στους απλούς πολίτες και σε άλλους ιδιωτικούς οργανισμούς του 

δικαιώματος πρόσβασης στην πληροφόρηση για θέματα περιβάλλοντος, δημόσιας 

συμμετοχής στη λήψη αποφάσεων και πρόσβασης στη δικαιοσύνη για τα ίδια θέματα. 

 Ο διευθυντής της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος πρόσθεσε επίσης ότι υπάρχει ήδη σε 

ισχύ ο περί Ελεύθερης Πρόσβασης του Κοινού σε Πληροφορίες που Σχετίζονται με 

Θέματα Περιβάλλοντος Νόμος [Νόμος αρ. 125(Ι) του 2000], ο οποίος θα πρέπει να 

τροποποιηθεί σύντομα, ώστε να συνάδει με νεότερη ευρωπαϊκή οδηγία, ενώ 

παράλληλα θα πρέπει να ρυθμιστούν με νόμους της ∆ημοκρατίας τα θέματα της 

δημόσιας συμμετοχής στη διαδικασία λήψης αποφάσεων σε περιβαλλοντικά θέματα, 

καθώς και η καθιέρωση δυνατότητας πρόσβασης σε αναθεωρητικές διαδικασίες για τα 

ίδια θέματα, κεφάλαια που πρέπει να ρυθμιστούν σύντομα με νόμο και ως αποτέλεσμα 

της επικύρωσης της πιο πάνω σύμβασης. 

 Καταθέτοντας τις δικές της θέσεις ενώπιον της επιτροπής Νομικών, η Επίτροπος 

∆ιοικήσεως τόνισε τις προσπάθειες της υπηρεσίας της εδώ και αρκετό καιρό στη 

διαμόρφωση νομοθετικού πλαισίου για την περιβαλλοντική πληροφόρηση του απλού 

πολίτη και τη λήψη σχετικών αποφάσεων και χαιρέτισε την κατάθεση του νομοσχεδίου 

στη Βουλή για την επικύρωση της σύμβασης, καθώς και τα άλλα νομοθετικά μέτρα που 

θα ακολουθήσουν. 

 Με τις πρόνοιες της σύμβασης συμφώνησαν όλοι οι παρευρισκόμενοι και 

χαιρέτισαν την υπογραφή της από την Κύπρο. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω , η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών διαβίβασε 

στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών την απόφασή της να ταχθεί ομόφωνα 

υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη και τη θέση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 

του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 

του σε νόμο, για την κατά νόμο κύρωση της σύμβασης αυτής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της σύμβασης.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

 Έκδοση κανονισμών.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης του Άρχους Αναφορικά 

με την Πρόσβαση στην Πληροφόρηση, τη ∆ημόσια Συμμετοχή στη Λήψη Αποφάσεων 
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και την Πρόσβαση στη ∆ικαιοσύνη σε Περιβαλλοντικά Θέματα (Κυρωτικός) Νόμος του 

2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2003».  Αντιλαμβάνομαι ότι εδώ υπάρχουν διαφωνίες, οπότε θα αναγνωσθεί 

η έκθεση. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Αν μου επιτρέπετε, δεν είναι διαφωνίες.  Όπως έχει διαμορφωθεί το κείμενο τελικά 

κι εμείς θα το ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία, τότε η έκθεση θεωρείται ομόφωνη και αναγνωσθείσα.  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2)Νόμος του 

2003» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, αναπλ. πρόεδρος  Τάκης Χατζηγεωργίου, εκπροσωπώντας  

 Μαρία Κυριακού  τον κ. Ντίνο Χατζηνικόλα 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς  Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Ζαχαρίας Κουλίας 

 Άγις Αγαπίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε 

επτά συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8, 15, 22 και 29 Μαΐου και στις 5, 19 
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και 26 Ιουνίου 2003.  Στην πρώτη και στην τελευταία συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν 

και παρέστησαν ενώπιόν της εκπρόσωποι των Υπουργείων ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 

Τάξεως και Εσωτερικών,  εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας, ο πρόεδρος της Ένωσης Συντακτών Κύπρου και  ο πρόεδρος του 

Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του Ποινικού Κώδικα, ώστε 

να εκσυγχρονιστούν οι πρόνοιές του που άπτονται του δικαιώματος ελευθερίας του 

λόγου και της με οποιοδήποτε τρόπο έκφρασης. 

 Ειδικότερα, με βάση τις πρόνοιες του νομοσχεδίου στη μορφή που αυτό 

κατατέθηκε στη Βουλή: 

1. εισάγεται υπεράσπιση για το αδίκημα της εξύβρισης/προσβολής της τιμής του 

Αρχηγού της Πολιτείας, που συνίσταται στην απόδειξη της αλήθειας του 

δημοσιεύματος, αν αυτό σχετίζεται με την άσκηση των καθηκόντων και των 

εξουσιών του  Αρχηγού της Πολιτείας· 

2. επαναδιατυπώνονται και εκσυγχρονίζονται οι διατάξεις του Ποινικού Κώδικα για τη 

στασιαστική συνωμοσία και τα στασιαστικά δημοσιεύματα· και 

3. αποποινικοποιείται ο λίβελος, με κατάργηση των σχετικών άρθρων του Ποινικού 

Κώδικα. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση του αρμόδιου υπουργείου, το νομοσχέδιο ήταν 

αποτέλεσμα σχετικού αιτήματος της Ένωσης Συντακτών Κύπρου, η οποία το 2000, με 

την ευκαιρία της Παγκόσμιας Ημέρας Τύπου, απέστειλε σχετικό υπόμνημα στο 

Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως.  Στη βάση του αιτήματος αυτού το εν 

λόγω υπουργείο ανέλαβε, στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων του, να μελετήσει τις 

πρόνοιες του Ποινικού Κώδικα που άπτονται της ελευθερίας του λόγου και της καθ’  

οιονδήποτε τρόπον έκφρασης, με στόχο τη διατύπωση εισηγήσεων για αναθεώρηση και 
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εκσυγχρονισμό τους και προς το σκοπό αυτό συνεργάστηκε με τον Επίτροπο 

Νομοθεσίας και τη Νομική Υπηρεσίας.   

 Όλοι οι παριστάμενοι στις συνεδρίες της επιτροπής υιοθέτησαν τις προτεινόμενες 

με το νομοσχέδιο εκσυγχρονιστικές νομοθετικές ρυθμίσεις και χαιρέτισαν την 

προώθηση της ψήφισής του σε νόμο.  Παράλληλα, ο πρόεδρος της Ένωσης Συντακτών 

Κύπρου εισηγήθηκε τον εκσυγχρονισμό και των άλλων νομοθεσιών που ρυθμίζουν 

θέματα που άπτονται του δικαιώματος ελευθερίας της έκφρασης, καθώς και αριθμό 

τροποποιήσεων στο νομοσχέδιο για περαιτέρω εκσυγχρονισμό των προνοιών του, έτσι 

που να συνάδει με τα σύγχρονα δεδομένα και τις σύγχρονες ανάγκες. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα κατατέθηκαν 

ενώπιόν της, αποφάσισε να επιφέρει στο νομοσχέδιο τις ακόλουθες τροπολογίες: 

α. Να διαγραφεί από τον Ποινικό Κώδικα το άρθρο 46Α για το αδίκημα της εξύβρισης 

του Αρχηγού της Πολιτείας. 

β. Το προτεινόμενο νέο άρθρο 47 του Ποινικού Κώδικα για τη στασιαστική 

συνωμοσία και τα στασιαστικά δημοσιεύματα, το οποίο αντικαθιστά τα υφιστάμενα 

άρθρα 47 και 48, να τροποποιηθεί, ώστε τέτοια αδικήματα να θεωρούνται μόνο 

δημόσιες ενέργειες με πρόθεση να επιφέρουν αλλαγή στην κυριαρχία της 

∆ημοκρατίας ή να προωθήσουν εχθρότητα μεταξύ των κοινοτήτων και των 

θρησκευτικών ομάδων, λόγω φυλής, θρησκείας, χρώματος ή φύλου. 

γ. Να διαγραφούν, όπως προτείνεται στο νομοσχέδιο, τα άρθρα 49, 51 και 194 μέχρι 

202 του Ποινικού Κώδικα. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή έχει επαναδιατυπώσει τις πρόνοιες του 

νομοσχεδίου και με πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών 

ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί και αφού 
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τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Ποινικού Κώδικα 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2003».  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-

Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου 

στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκείνο που υπήρξε θέμα διαφωνίας ήταν τα σημεία τα οποία 

ουσιαστικά έχουν διαγραφεί.  Κατά την άποψή μας ουσιαστικά οδηγούσαν στο αντίθετο 

αποτέλεσμα από εκείνο που έλεγε η αιτιολογική έκθεση και γι’ αυτό διεγράφησαν όλα 

εκείνα τα σημεία.  Κατ’ επιείκεια νομίζω ότι όσο μέρος έχει μείνει δεν προκαλεί κανένα 

πρόβλημα, τουναντίον μπορεί να είναι και αναγκαίο, γι’ αυτό και θα το ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ορίστε, ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το νομοσχέδιο όπως είχε κατατεθεί, προέβλεπε αυτά τα οποία 

ανέφερε ο συνάδελφος.  Επιφυλάξεις είχαν όλες οι πλευρές της Βουλής για την 

ορθότητα αυτών των προνοιών, γι’ αυτό το λόγο διαμορφώσαμε ως επιτροπή το τελικό 

κείμενο, το οποίο τελικά με ικανοποίηση διαπιστώνουμε ότι είναι και ομόφωνο. 

 Είναι σημαντικό, κύριε Πρόεδρε, να επισημάνουμε ότι με το νόμο αυτό 

κατοχυρώνεται ουσιαστικά η ελευθερία του λόγου και μπορώ να πω ότι 

συνταυτιζόμαστε πια με τις πιο σύγχρονες αντιλήψεις αναφορικά με τα θέματα 
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ανθρωπίνων δικαιωμάτων.  Καταργείται η ποινικοποίηση του λιβέλου, καταργούνται 

πρόνοιες που προέβλεπαν ότι δημοσιεύματα ή δηλώσεις που αφορούσαν ακόμα και 

τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας ή την κυβέρνηση και τα οποία θα μπορούσαν να 

θεωρηθούν ότι ήταν περιφρόνηση της κυβέρνησης ή ακόμα και της Βουλής των 

Αντιπροσώπων, η  εξύβριση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, έχουν καταργηθεί.  Και 

μάλιστα με έναν τέτοιο τρόπο που φαινόμενα του παρελθόντος δεν μπορούν να 

επαναληφθούν, όπως μια υπόθεση που είναι καταχωρημένη στη νομολογία του 

δικαστηρίου γνωστή ως “Αριστείδου”, όπου ο κ. Αριστείδου είχε προβεί σε κάποιες 

δηλώσεις αναφορικά με αξιωματούχο της πολιτείας και παρά το γεγονός ότι το 

περιεχόμενό τους ήταν ορθό, εντούτοις το δικαστήριο τον καταδίκασε, γιατί δεν 

παρεχωρείτο δικαίωμα υπεράσπισης.  Τέτοιες πρόνοιες αναχρονιστικές έχουν 

καταργηθεί.  Γι’ αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, θέλω να τονίσω ότι οι πρόνοιες αυτές 

είναι πρόνοιες οι οποίες μας είχαν βρει σύμφωνους όλους και οι οποίες υιοθετήθηκαν 

από όλες τις πλευρές της Βουλής κι όχι γιατί κάποιοι εξ ημών πρωτοστάτησαν, ώστε να 

επέλθουν αυτές οι τροποποιήσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 ∆ιαγραφή του άρθρου 46Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Κατάργηση των άρθρων 47 και 48 του βασικού νόμου και αντικατάστασή τους με 

νέο άρθρο.  Άρθρο 3. 

 Κατάργηση των άρθρων 49, 51 και 194 μέχρι 202 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 

3) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 16 θέμα, που είναι «Ο περί Ναρκωτικών Φαρμάκων 

και Ψυχοτρόπων Ουσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Νομικών και Υγείας για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων 

Ουσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

 Νομικών: Υγείας: 

 Ιωνάς Νικολάου, αναπλ. πρόεδρος Ελένη Θεοχάρους, αναπλ. πρόεδρος 

 Μαρία Κυριακού Κυριάκος Τυρίμος 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Θάσος Μιχαηλίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Μάριος Ματσάκης 

 Κώστας Παπακώστας Ζαχαρίας Κουλίας 
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 Άγις Αγαπίου  

 Ζαχαρίας Κουλίας 

 Χρίστος Κληρίδης 

 Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Νομικών και Υγείας εξέτασαν το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε δύο κοινές συνεδρίες τους, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Ιουνίου και 

στις 12 ∆εκεμβρίου 2002.  Στις συνεδριάσεις κλήθηκαν και παρέστησαν ενώπιον των 

επιτροπών εκπρόσωποι των Υπουργείων ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και Υγείας, 

ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας και εκπρόσωποι του Παγκύπριου 

Ιατρικού Συλλόγου, του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου, του ΚΕΝΘΕΑ και της κοινότητας 

Αγίας Σκέπης.  Εκπρόσωποι του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου και της “Τόλμης”, 

παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες των επιτροπών. 

 Με το υπό αναφορά νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση της νομοθεσίας για τα 

ναρκωτικά φάρμακα και τις ψυχοτρόπους ουσίες, ώστε με βάση την εμπειρία από τη 

μέχρι σήμερα εφαρμογή της η καταστολή της εμπορίας ναρκωτικών να καταστεί πιο 

αποτελεσματική.   

 Ειδικότερα, το υπό αναφορά νομοσχέδιο προνοεί για τα ακόλουθα: 

1. Την παροχή εξουσίας στο δικαστήριο να μπορεί να διατάσσει επιπρόσθετα προς 

οποιαδήποτε άλλη ποινή και το κλείσιμο υποστατικού στο οποίο διαπράττονται 

αδικήματα σε σχέση με ναρκωτικά· 

2. την παροχή δυνατότητας συνεκδίκασης υποθέσεων εναντίον νεαρών προσώπων 

στις οποίες άλλα κατηγορούνται για χρήση και άλλα για προμήθεια ναρκωτικών·  

3. τη δημιουργία μαχητού τεκμηρίου ότι η καλλιέργεια ή η κατοχή ορισμένης 

ποσότητας ναρκωτικών, πέραν της καθορισμένης από το νόμο, θεωρείται ότι 

κατέχεται για σκοπούς προμήθειας σε τρίτο πρόσωπο, εκτός αν ο κατηγορούμενος 

ικανοποιήσει το δικαστήριο για το αντίθετο. 
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 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου απασχόλησε ιδιαίτερα τις επιτροπές το 

θέμα της ποσότητας ναρκωτικών, η κατοχή της οποίας δημιουργεί μαχητό τεκμήριο ότι 

οι κάτοχοι ναρκωτικών δεν είναι μόνο απλοί χρήστες, αλλά και έμποροι ναρκωτικών. 

 Ο εκπρόσωπος του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου, χωρίς να διαφωνεί με τις 

πρόνοιες του εν λόγω νομοσχεδίου, κατέθεσε στις επιτροπές πίνακα με τις ελάχιστες 

ποσότητες ναρκωτικών που ισοδυναμούν με τρεις ημερήσιες δόσεις ενός χρήστη. 

 Ο εκπρόσωπος του ΚΕΝΘΕΑ διαφώνησε με την πρόνοια του νομοσχεδίου για την 

ύπαρξη του πιο πάνω μαχητού τεκμηρίου από την κατοχή καθορισμένων ποσοτήτων 

ναρκωτικών, γιατί, όπως ισχυρίστηκε, αυτό ενδέχεται να αποβεί, σε τελευταία ανάλυση, 

προς όφελος των εμπόρων και όχι των χρηστών.   

 Οι υπόλοιποι εκπρόσωποι συμφώνησαν με τις πρόνοιες του υπό αναφορά 

νομοσχεδίου. 

 Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Νομικών και Υγείας, κατά πλειοψηφία των μελών 

τους βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος εισηγούνται στη Βουλή την 

ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία. 

 Το μέλος της επιτροπής Νομικών βουλευτής των Νέων Οριζόντων κ. Χρίστος 

Κληρίδης επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην 

ολομέλεια της Βουλής. 

Συμπληρωματική έκθεση των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Νομικών και Υγείας 

για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και 

Ψυχοτρόπων Ουσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002»  

Παρόντες: 

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

 Νομικών: Υγείας: 
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 Ιωνάς Νικολάου, αναπλ. πρόεδρος Αντώνης Καράς, πρόεδρος 

 Μαρία Κυριακού Ελένη Θεοχάρους 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Ζαχαρίας Ζαχαρίου 

 Άγις Αγαπίου Κυριάκος Τυρίμος 

 Τάκης Χατζηγεωργίου, εκπροσωπώντας Αδάμος Αδάμου 

 τον κ. Ντίνο Χατζηνικόλα  Ζαχαρίας Κουλίας 

 Ανδρέας Αγγελίδης  

 Ζαχαρίας Κουλίας  

 Όπως είναι γνωστό, για το υπό αναφορά νομοσχέδιο ετοιμάστηκε έκθεση των πιο 

πάνω επιτροπών για την ολομέλεια της Βουλής της 16ης Ιανουαρίου 2003, η συζήτησή 

του όμως αναβλήθηκε για να επανεξεταστεί. 

 Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Νομικών και Υγείας επανεξέτασαν το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε έξι συνεδρίες τους, που πραγματοποιήθηκαν στις 6 Μαρτίου, στις 8, 15 

και 22 Μαΐου και στις 19 και 26 Ιουνίου 2003.  Στην τελευταία συνεδρίαση των 

επιτροπών κλήθηκαν και παρέστησαν ενώπιόν τους εκπρόσωποι του Υπουργείου 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και του Υπουργείου Υγείας, καθώς και ο Βοηθός 

Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας.  Εκπρόσωποι του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου 

Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν παρέστησαν στη συνεδρίαση αυτή, λόγω της 

συμμετοχής τους στις εκδηλώσεις για τη Μέρα Καταπολέμησης των Ναρκωτικών. 

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης του νομοσχεδίου έγινε ενδελεχής μελέτη των 

επιμέρους προνοιών του, με αποτέλεσμα την επαναδιατύπωση ορισμένων από αυτές 

για σκοπούς καλύτερης απόδοσης του κειμένου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Νομικών και Υγείας 

ομόφωνα εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει 

τελικά διαμορφωθεί και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο 
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περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 Ορίστε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το υπό συζήτηση νομοθέτημα σκοπεί στην αντιμετώπιση, 

μερικώς, βέβαια, προς μία κατεύθυνση, στην αντιμετώπιση της σύγχρονης μάστιγας 

των ναρκωτικών.   

 Αν πήρα το λόγο, είναι για να υπενθυμίσω κάτι που πρόσφατα κοινολογήθηκε σε 

μία αρμόδια επιτροπή, όπου συζητήθηκαν θέματα για  το κατεξοχήν θεσμικό όργανο για 

την αντιμετώπιση των ναρκωτικών στη χώρα μας, που είναι το Αντιναρκωτικό 

Συμβούλιο.  Με έκπληξη πληροφορηθήκαμε...  ∆εν τα λέω από αντιπολιτευτική διάθεση, 

απλώς θα κάνω μία αναφορά και θα καλέσω από τη θέση που βρίσκομαι την 

εκτελεστική εξουσία, το συντομότερο δυνατό, να επιταχύνει τη δραστηριότητά της προς 

την κατεύθυνση αυτή.  Με έκπληξη πληροφορηθήκαμε, λοιπόν, σε εκείνη τη συζήτηση 

στην κοινοβουλευτική επιτροπή ότι η εθνική στρατηγική για τα ναρκωτικά εκκρεμεί 

ακόμη για έγκριση από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.  Υπάρχουν προβλήματα 

στελέχωσης, υπάρχουν προβλήματα ίδρυσης επιτελικών ομάδων ανάμεσα στα διάφορα 

υπουργεία, υπάρχουν προβλήματα δημοσιονομικά, υπάρχουν προβλήματα 

στελέχωσης αυτού καθαυτόν του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου, με αποτέλεσμα -ας μου 

επιτραπεί να το πω- όλο αυτό το κοινό ενδιαφέρον που μας ενώνει όλους για την 

αντιμετώπιση των ναρκωτικών -δε θέλω να υπερτονίσω αντιπολιτευτικά οποιαδήποτε 

άλλη διάσταση, να μείνω μόνο στο ενδιαφέρον- να μην μπορεί να έχει οποιαδήποτε 

υλοποιήσιμη, εφικτή προοπτική, γιατί όλα αυτά τα προβλήματα είναι εκεί.  Ουσιαστικά 
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το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο δεν μπόρεσε να προχωρήσει όλους αυτούς τους μήνες, για 

κάποιο λόγο ή για κάποιους λόγους που δεν ξέρουμε, και νομίζω ότι είναι καθήκον 

αυτής της κυβέρνησης, ενόσω είναι το θεσμικό όργανο που θα πρέπει να αντιμετωπίσει 

με επιτελικές αποφάσεις και υλοποίησή τους τη μάστιγα αυτή των ναρκωτικών, να 

προχωρήσει ταχύτερα προς την κατεύθυνση αυτή.   

 Τα νομοθετικά διαβήματα που διαλαμβάνονται στο υπό συζήτηση νομοθέτημα δεν 

είναι από μόνα τους αρκετά.  Είναι βέβαια σημαντικά, αλλά δεν είναι αρκετά.  Πρέπει να 

υπάρχει ολοκληρωμένη πολιτική, πρέπει να υπάρχει πολιτική μακράς πνοής, πρέπει να 

υπάρχει συγκροτημένη πολιτική και εμείς έχουμε καθήκον, ως νομοθετική εξουσία, 

εφόσον μας το ζητά βέβαια η εκτελεστική εξουσία, να την ενισχύσουμε με ό,τι μας 

ζητηθεί. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;   

 Ο κ. Τυρίμος. 

Κ. ΤΥΡΙΜΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να αναφέρω ότι η κυβέρνηση, το Υπουργικό Συμβούλιο έχει 

πάρει αποφάσεις για τη δημιουργία κέντρων αποτοξίνωσης και απεξάρτησης, όπως και 

για τη στελέχωση των κέντρων πρόληψης.  ∆εν είναι γι’ αυτό που ζήτησα το λόγο, 

απλώς ήθελα να αναφέρω ότι τόσο στο βασικό νόμο όσο και στον τροποποιητικό 

υπάρχει κάποιο κενό.  ∆εν υπάρχει πρόνοια η οποία να δίνει τη δυνατότητα στο 

δικαστήριο, αντί φυλάκισης ή προστίμου, να εισηγείται τη θεραπεία σε κέντρα 

αποτοξίνωσης και απεξάρτησης.  ∆ηλαδή, να δίδεται αυτή η ευκαιρία, όπως υπάρχει και 

στους νόμους άλλων κρατών, στο χρήστη να επιλέξει τη θεραπεία του.  Εμείς 
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υποσχόμαστε ότι θα καταθέσουμε πρόταση νόμου, για να καλύψουμε αυτό το κενό, να 

δοθεί και η ευκαιρία στη Νομική Υπηρεσία να εκφράσει απόψεις επί τούτου.   

 Εμένα με τρομάζει το γεγονός ότι σ’ ένα δωμάτιο των φυλακών μπορεί να 

συνυπάρχουν και να συμβιούν φυλακισμένοι με χρήστες εξαρτησιογόνων ουσιών -

πρόκειται περί ασθενών- που θα παρουσιάζουν και το σύμπτωμα στέρησης.  Γι’ αυτό, 

όπως είπα, θα καταθέσουμε αυτή την πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Καράς. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα ασχοληθώ με τον προϋπολογισμό του Αντιναρκωτικού 

Συμβουλίου -το οποίο αποτελείται από δεκαοκτώ άτομα- με το ότι η Βουλή τούς 

ενέκρινε ένα ποσό των £255.000 πρόσφατα για τη λειτουργία τους.  Παρά την έγκριση 

αυτή, εντούτοις οι του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου που προσεκλήθησαν να 

παρευρεθούν στη συνεδρία των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Νομικών και Υγείας, 

που συνεξέταζαν αυτό το θέμα -την ίδια ημέρα προσεκλήθησαν από την επιτροπή 

Υγείας και νωρίτερα, για να παρευρεθούν στις εκδηλώσεις εναντίον των ναρκωτικών 

στην Αγία Σκέπη- μας έστειλαν μια επιστολή με την οποία μας έλεγαν ότι αδυνατούσαν 

να παρευρεθούν και στη μία συνεδρία της επιτροπής Υγείας και στην άλλη, όπου η 

επιτροπή Υγείας συνεξέταζε το θέμα με την επιτροπή Νομικών, διότι, είπαν, θα έδιναν 

δημοσιογραφική διάσκεψη.  Αυτή την επιστολή έστειλαν στον πρόεδρο της επιτροπής 

Υγείας.   

       ∆ιερωτώμαι λοιπόν πώς και τα δεκαοκτώ άτομα μαζί θεώρησαν ότι έπρεπε να 

παρευρεθούν όλοι σε ένα πάνελ, για να δώσουν δημοσιογραφική διάσκεψη, και ποιες 

είναι οι προτεραιότητές τους ή πόση σημασία δίνουν στο να συμμετέχουν εκεί όπου 
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παράγεται η πολιτική για την αντιμετώπιση αυτού του προβλήματος, το οποίο 

ενδιαφέρει όλους. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;   

 Ο κ. Ιωνάς. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο νόμος τον οποίο έχουμε ενώπιόν μας είναι ένας πολύ πολύ 

σημαντικός, θα έλεγα, νόμος, ο οποίος θα βοηθήσει τις διωκτικές αρχές, ουσιαστικά, να 

διώξουν -μπορώ να πω αποτελεσματικά- τους εμπόρους των ναρκωτικών.  Θα καλύψει, 

ουσιαστικά, κενά, τα οποία υπήρχαν προηγουμένως στο αποδεικτικό μας σύστημα 

ενώπιον των δικαστηρίων, μεταθέτοντας το βάρος της απόδειξης στους ώμους των 

κατηγορουμένων, οι οποίοι, αφού είναι κάτοχοι κάποιων συγκεκριμένων ποσοτήτων 

ναρκωτικών, που αναφέρονται στο νομοσχέδιο, θα πρέπει να αποδείξουν ότι αυτά δεν 

τα κατείχαν για σκοπούς εμπορίας αλλά για τη δική τους χρήση.  Και το τονίζω αυτό, 

κύριε Πρόεδρε, γιατί, αν διεξέλθουμε, μερικώς θα έλεγα, ειδικότερα μάλιστα τα τελευταία 

χρόνια, κάποιες υποθέσεις οι οποίες απασχόλησαν το δικαστήριο το 2002, θα δούμε ότι 

σε περιπτώσεις κατοχής από κάποιους διακόσιων χαπιών “έκστασις” -δεν μπορεί 

κάποιος να φανταστεί ότι θα μπορούσε να κατέχει ένας διακόσια χάπια για δική του 

χρήση- λόγω αυτής της αδυναμίας του συστήματος το δικαστήριο τους καταδίκασε μόνο 

για παράνομη εισαγωγή και κατοχή, επιβάλλοντας την ποινή της φυλάκισης των δεκαέξι 

μηνών.   

 Θα μπορούσα να κάνω αναφορά σε πάρα πολλές τέτοιες περιπτώσεις· 

περιπτώσεις, για παράδειγμα, κατοχής χιλίων εξακόσιων πέντε χαπιών “έκστασις” ή 

ακόμα χιλίων τριακοσίων εβδομήντα εννέα γραμμαρίων κάνναβης.  Και σε αυτές τις 
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περιπτώσεις, λόγω της αδυναμίας του συστήματος, κατηγορούμενοι καταδικάστηκαν 

μόνο για κατοχή και όχι για την εμπορία των ναρκωτικών.  Και όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, 

επέτρεψαν σε όλους αυτούς τους εμπόρους, οι οποίοι μπορώ να πω ότι έπιασαν το 

ρυθμό της εποχής, να τροφοδοτούν τα νεαρά πρόσωπα, κυρίως για να τους 

βοηθήσουν, δήθεν, να αντέξουν στη διασκέδαση στα κέντρα αναψυχής.  Με αυτό το 

νόμο, κύριε Πρόεδρε, εισάγεται η δυνατότητα του δικαστηρίου να κλείσει κάποια κέντρα 

αναψυχής στα οποία διαπιστώνεται ότι διακινούνται ναρκωτικά.   

 Αν δούμε απλά τους αριθμούς στο χώρο της νεολαίας, τότε θα πρέπει να 

τρομάξουμε όλοι.  Και θα πρέπει να τρομάξουμε, κύριε Πρόεδρε, εάν διαπιστώσουμε ότι 

μεταξύ ατόμων ηλικίας δεκαπέντε και δεκαεννέα χρονών είχαν συλληφθεί το 2002 

εβδομήντα πρόσωπα που έκαμναν χρήση ή κατοχή ή ακόμα, πιθανόν, και εμπορία των 

ναρκωτικών, μεταξύ ατόμων ηλικίας είκοσι και είκοσι πέντε χρονών εκατόν εξήντα εννέα 

πρόσωπα, μεταξύ ατόμων ηλικίας είκοσι πέντε και είκοσι εννέα χρονών εκατόν πενήντα 

ένα πρόσωπα.  Να μείνω μέχρι εδώ, κύριε Πρόεδρε, που μιλούμε για άτομα κάτω των 

τριάντα ετών, για να μη δούμε τα άτομα μεγαλύτερων ηλικιών.  Και όλα αυτά, κύριε 

Πρόεδρε, τα λέγω, γιατί θέλω να επισημάνω ακόμα μία φορά τη σοβαρότητα του 

προβλήματος που αντιμετωπίζουμε.   

 Και η κοινοβουλευτική μας ομάδα και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός πολύ 

πρόσφατα, στα πλαίσια της εξέτασης του σωφρονιστικού μας συστήματος και της 

αντιμετώπισης του προβλήματος του υπερπληθυσμού στις φυλακές, έχουμε υποβάλει 

συγκεκριμένες εισηγήσεις, περιλαμβανομένης και αυτής στην οποία έχει αναφερθεί ο 

συνάδελφος, περιλαμβανομένης ακόμα, θα έλεγα, και μιας πιο εκσυγχρονιστικής 

εισήγησης, να έχουν τη δυνατότητα, δηλαδή, κάποιοι, εάν ζητήσουν να τους δοθεί η 

δυνατότητα να υποβληθούν σε πρόγραμμα αποτοξίνωσης, ακόμα και να 

αποφυλακίζονται. 



 

 

 

116

 Και η προσπάθειά μας, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να είναι κοινή, πιστεύω, από όλες 

τις πλευρές, γι’ αυτό το λόγο επισημαίνω ακόμα μια φορά στην κυβέρνηση την 

παράλειψη την οποία είχαμε επισημάνει κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού του 

Αντιναρκωτικού Συμβουλίου και την υποχρέωση να κατατεθεί στρατηγικό σχέδιο 

αντιμετώπισης του προβλήματος των ναρκωτικών και της ουσιαστικής εμπλοκής του 

Αντιναρκωτικού Συμβουλίου, του επιστημονικού σώματος που μπορεί να βοηθήσει 

προς αυτή την κατεύθυνση, προς τον τελικό στόχο.  Και δεν μπορούμε να 

καθυστερήσουμε άλλο περί αυτού, διότι, κύριε Πρόεδρε, ο κίνδυνος, όπως δείχνουν οι 

αριθμοί, είναι ήδη στα σπίτια μας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;   

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, γιατί θα είμαι λακωνικός.  Εάν έχουμε την 

εντύπωση ότι με νομοσχέδια, νόμους, διώξεις και δικαστήρια και φυλακίσεις θα 

αντιμετωπίσουμε το πρόβλημα των κάθε λογής εξαρτήσεων, ψυχικών ή σωματικών, 

είμαστε βαθιά νυκτωμένοι· η νύκτα είναι μακριά και η αυγή αργεί να ξημερώσει. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αγαπίου. 

Α. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Παρακαλώ, ησυχία, για να ακούμε τον ομιλητή. 

Α. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

 ...πρέπει να παραδεχτούμε ότι κοινωνίες οι οποίες υποχρεώνονται να 

αντιμετωπίσουν με νομοθετικά μέτρα τέτοια προβλήματα δεν πρέπει να νιώθουν 

ευτυχείς, ιδιαίτερα κοινωνίες μικρές, όπως η δική μας, που θα μπορούσαν να έλεγχαν 

τις καταστάσεις με άλλους τρόπους και να μην άφηναν το πρόβλημα να φτάσει σε 

σημείο που, όταν συζητιέται αυτό το πρόβλημα, όπως τονίστηκε και από 

προηγούμενους συναδέλφους, να μας προκαλούν τρόμο τα στοιχεία τα οποία έρχονται 

ενώπιόν μας. 

 Πρέπει να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι, όταν στην αρμόδια επιτροπή, την επιτροπή 

Νομικών, εσυζητείτο το θέμα, το θέμα συζητήθηκε με απόλυτη συναντίληψη και 

ομοφωνία από τα μέλη, διότι όντως, στην πραγματικότητα, τα στοιχεία που είχαμε 

ενώπιόν μας μας προκάλεσαν τρόμο.  Αλλά πρέπει να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι, όταν 

αυτά τα θέματα συζητιόνταν σε άλλες εποχές και έρχονταν ενώπιον του σώματος 

νομοθετήματα και ψηφίζονταν, επειδή αυτά τα θέματα ήταν πρωτόγνωρα ή δεν 

αντιμετώπιζαν ή δεν απασχολούσαν την κοινωνία, υπήρχαν μέσα στα νομοσχέδια 

πρόνοιες, που τροποποιήθηκαν με αυτό το νομοσχέδιο που συζητούμε και γίνονται πιο 

αυστηρές για τους εμπόρους ναρκωτικών, που έλεγαν ότι άτομα κάτω των είκοσι πέντε 

ετών, έστω και αν ήταν έμποροι ναρκωτικών, δε θα τιμωρούνταν με φυλάκιση πέραν 

των δύο χρόνων, διότι, σύμφωνα με την πρόνοια, γι’ αυτούς ήταν ελαφρυντικό το όριο 

ηλικίας.  Έχουμε φτάσει στο σημείο, κύριε Πρόεδρε, να έχουμε διαπιστώσει ότι το όριο 

ηλικίας των είκοσι πέντε χρόνων δεν μπορεί να δημιουργεί ελαφρυντικό, διότι υπάρχουν 

και έμποροι ναρκωτικών και άτομα τα οποία ασχολούνται με τα ναρκωτικά σε ηλικίες 

πολύ μικρότερες από την ηλικία των είκοσι πέντε ετών, κάτι που μας υποχρέωσε να 
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αφαιρέσουμε αυτή την πρόνοια σύμφωνα με την οποία υπήρχε ελαφρυντικό στην 

επιμέτρηση της ποινής γι’ αυτά τα άτομα.   

 Αυτά είναι τα μηνύματα τα οποία έχουμε πάρει και είναι καιρός η κοινωνία μας να 

ενεργοποιηθεί, για να μη χρειαστεί να εφαρμόσουμε αυτές τις πρόνοιες του νόμου για 

να αντιμετωπίσουμε το πρόβλημα.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;   

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2, 3, 4 και 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1, 2, 3, 4 και 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και 

Ψυχοτρόπων Ουσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με αποχή του κ. Περδίκη. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα είναι «Ο περί Ελέγχου της Μεσιτείας Ορισμένων Αγαθών 

Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Ελέγχου της Μεσιτείας Ορισμένων Αγαθών Νόμος του 

2003» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Ομήρου, πρόεδρος  Σωτήρης Σαμψών 

 Κώστας Κωνσταντίνου  Ζαχαρίας Κουλίας 

 Κώστας Παπακώστας Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Αντώνης Καράς  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις 

συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 6 και 20 Μαρτίου και στις 26 Ιουνίου 2003.  

Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 

επιτροπής εκπρόσωποι των Υπουργείων Άμυνας και Εξωτερικών και ο Βοηθός Γενικός 

Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομοθεσίας για τη ρύθμιση του 

ελέγχου της μεσιτείας ορισμένων ελεγχόμενων αγαθών, τα οποία θα καθορίζονται με 

διάταγμα του Υπουργού Άμυνας.   

 Ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας δήλωσε πως η θέσπιση της 

προτεινόμενης νομοθεσίας κρίθηκε αναγκαία, έπειτα από πληροφορίες ότι κυπριακές 
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εταιρείες προέβαιναν σε μεσιτεία για την πώληση όπλων και άλλων αγαθών που 

μπορούν να χρησιμοποιηθούν σε πολεμικές επιχειρήσεις.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Άμυνας, αναφερόμενοι ειδικότερα στις πρόνοιες 

του νομοσχεδίου, δήλωσαν πως σ’ αυτό προβλέπεται, μεταξύ άλλων, ότι οποιοδήποτε 

πρόσωπο βρίσκεται στη ∆ημοκρατία ή οποιοσδήποτε πολίτης της ∆ημοκρατίας, 

οπουδήποτε και αν βρίσκεται, σε περίπτωση που ενεργεί ως μεσίτης ή ασχολείται με 

μεσιτεία ελεγχόμενων αγαθών, απαιτείται να εξασφαλίσει εκ των προτέρων άδεια από 

τον Υπουργό Άμυνας.  Επιπρόσθετα, δήλωσαν, προβλέπονται οι κυρώσεις στις οποίες 

θα υπόκειται οποιοδήποτε πρόσωπο παραβαίνει τις διατάξεις του προτεινόμενου 

νόμου.  

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών συμφώνησαν με τις πρόνοιες του 

νομοσχεδίου.  

 Η επιτροπή, στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου, ζήτησε πρόσθετα στοιχεία 

και πληροφορίες σε σχέση με τις πρόνοιές του και, αφού έλαβε υπόψη της όλα όσα 

τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να τροποποιήσει το κείμενό του ως ακολούθως: 

1. Να προσθέσει πρόνοια στο νομοσχέδιο με βάση την οποία να απαγορεύεται η 

έκδοση άδειας από τον Υπουργό Άμυνας σε περίπτωση που τα ελεγχόμενα αγαθά 

είναι χημικά, βιολογικά ή πυρηνικά αγαθά, τα οποία προορίζονται ή μπορούν να 

χρησιμοποιηθούν για πολεμικούς σκοπούς ή ως μέσα μαζικής καταστροφής.  

2. Να προσθέσει πρόνοια στο νομοσχέδιο με βάση την οποία τα κριτήρια με βάση τα 

οποία ο Υπουργός Άμυνας δύναται να εκδίδει άδεια σε πρόσωπο, για να ενεργεί 

ως μεσίτης ελεγχόμενων αγαθών, καθώς και τα τέλη τα οποία θα καταβάλλονται 

σε σχέση με διάφορα είδη αδειών μεσιτείας, θα καθορίζονται με κανονισμούς που 

θα κατατίθενται στη Βουλή. 



 

 

 

121

3. Να αυξήσει τις προβλεπόμενες στο νομοσχέδιο ποινές, ώστε πρόσωπο που 

παραβαίνει τις διατάξεις του προτεινόμενου νόμου, σε περίπτωση καταδίκης του, 

να υπόκειται σε φυλάκιση που δεν υπερβαίνει τα δεκαπέντε χρόνια ή σε χρηματική 

ποινή που δεν υπερβαίνει τις εκατό χιλιάδες λίρες, αντί σε φυλάκιση μέχρι πέντε 

χρόνια ή σε χρηματική ποινή μέχρι πενήντα χιλιάδες λίρες που προτείνεται, 

αντίστοιχα. 

4. Να προσθέσει πρόνοια στο νομοσχέδιο με βάση την οποία το δικαστήριο να 

δύναται, επιπρόσθετα από οποιαδήποτε ποινή την οποία μπορεί να επιβάλει, να 

διατάξει την κατάσχεση των ελεγχόμενων αγαθών σε σχέση με τα οποία 

διαπράχθηκε το αδίκημα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού έλαβε υπόψη της όλα όσα τέθηκαν 

ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, 

όπως αυτό έχει διαμορφωθεί από αυτή με βάση τα πιο πάνω, γι’ αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Άδεια μεσιτείας.  Άρθρο 3. 

 Εξαιρέσεις.  Άρθρο 4. 

 Ποινικά αδικήματα.  Άρθρο 5. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 6. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 7. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελέγχου της Μεσιτείας Ορισμένων 

Αγαθών Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 19 θέμα δεν είναι έτοιμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 20 θέμα είναι «Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου 

που τιτλοφορείται «Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Κίκης Γιάγκου Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Γιάννος Λαμάρης Γιώργος Βαρνάβα 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Γιώργος Περδίκης 

 Λευτέρης Χριστοφόρου  

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Νίκος Τορναρίτης Χρίστος Μαυροκορδάτος 
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 Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον πρόεδρό της κ. Άντρο Κυπριανού εκ 

μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, σε συνεδρία της 

που πραγματοποιήθηκε στις 30 Ιουνίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, της Κεντρικής Επιτροπής 

Παραλιών και του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Θαλάσσιων Αθλημάτων. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Προστασίας της 

Παραλίας Νόμου, ώστε η ισχύς των αδειών για την παροχή υπηρεσιών ή 

διευκολύνσεων που εκδόθηκαν μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 1993 και έληξαν την 30ή 

Ιουνίου 2003 να παραταθεί μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2003.   

 Εισάγοντας την πρόταση νόμου ενώπιον της επιτροπής, ο εισηγητής της κ. Άντρος 

Κυπριανού δήλωσε πως αυτή κατατέθηκε με στόχο τη συνέχιση του ισχύοντος 

καθεστώτος παροχής διευκολύνσεων μέχρι το τέλος ∆εκεμβρίου 2003 εν αναμονή της 

κατάθεσης από την εκτελεστική εξουσία κανονισμών για τη ρύθμιση του όλου θέματος.  

Η προτεινόμενη ρύθμιση, πρόσθεσε ο ίδιος, κρίνεται αναγκαία, αφού η ισχύς των πιο 

πάνω αδειών λήγει στα μέσα της τουριστικής περιόδου με κίνδυνο, μέχρι να 

λειτουργήσει η διαδικασία των προσφορών για την παροχή διευκολύνσεων και 

υπηρεσιών, να δημιουργηθεί αναστάτωση.   

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσε πως το υπουργείο, σε 

συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία, έχει ετοιμάσει σχετικούς κανονισμούς, οι οποίοι 

αναμένεται να προωθηθούν πολύ σύντομα στο Υπουργικό Συμβούλιο, για να εγκριθούν 

και ακολούθως να κατατεθούν στη Βουλή.    

 Οι εκπρόσωποι της Κεντρικής Επιτροπής Παραλιών και του Παγκύπριου 

Συνδέσμου Ιδιοκτητών Θαλάσσιων Αθλημάτων συμφώνησαν με τις διατάξεις της 
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πρότασης νόμου.  Παράλληλα, οι πρώτοι δήλωσαν στην επιτροπή πως τα έγγραφα που 

θα ρυθμίζουν την παροχή των εν λόγω διευκολύνσεων από τους δήμους είναι έτοιμα.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 

κατατέθηκαν ενώπιόν της και ιδιαίτερα το ότι αναμένεται πολύ σύντομα η εκτελεστική 

εξουσία να καταθέσει στη Βουλή κανονισμούς οι οποίοι θα ρυθμίζουν το όλο θέμα, 

υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πιο πάνω πρότασης νόμου, γι’ αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο.   

 Παράλληλα, η επιτροπή δηλώνει με την ευκαιρία αυτή πως δεν προτίθεται στο 

μέλλον να εγκρίνει οποιαδήποτε περαιτέρω παράταση της ισχύος των πιο πάνω 

αναφερόμενων αδειών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση της ειδικής διάταξης του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας της Παραλίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο ομόφωνα. 

 Το υπ’ αριθμόν 21 θέμα είναι «Οι περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς 

που τιτλοφορούνται «Οι περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2003» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Κίκης Γιάγκου Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Γιάννος Λαμάρης Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Γιώργος Βαρνάβα 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου Γιώργος Περδίκης   

 Νίκος Τορναρίτης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 

σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 19 Μαΐου και στις 9, 23 και 30 

Ιουνίου 2003.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην 

επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου και 

της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 19 του 

περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου, σκοπείται η τροποποίηση των περί 

Οδών και Οικοδομών Κανονισμών, ώστε να αναθεωρηθούν τα δικαιώματα που 

καταβάλλονται από αιτητές προς τις αρμόδιες αρχές για την έκδοση αδειών που 

προβλέπονται στον εν λόγω νόμο. 
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους 

του Υπουργείου Εσωτερικών, η αναθεώρηση των ισχυόντων δικαιωμάτων κρίνεται 

αναγκαία, αφού έχουν παρέλθει είκοσι δύο χρόνια από τον καθορισμό τους, για να 

ανταποκρίνονται στο κόστος των υπηρεσιών που παρέχονται προς τους πολίτες.  

Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με βάση τον περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμο 

αρμόδιες αρχές είναι όλα τα δημοτικά συμβούλια, οι έπαρχοι και το Κοινοτικό Συμβούλιο 

Αγίου Τύχωνα.   

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου και της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου 

συμφώνησαν με τις προτεινόμενες αναθεωρήσεις των πιο πάνω δικαιωμάτων. 

 Η επιτροπή, στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά κανονισμών, ζήτησε 

πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με τα προτεινόμενα δικαιώματα και, αφού 

έλαβε υπόψη της όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να τροποποιήσει τα 

προτεινόμενα δικαιώματα ως ακολούθως: 

1. Για την αναπαλαίωση κηρυγμένων διατηρητέων οικοδομών, περιλαμβανομένων 

τροποποιήσεων, αντί 30/οο που προτείνεται για όλες τις προβλεπόμενες 

κατηγορίες, 2ο/οο. 

2. Για την ανέγερση ή επανοικοδόμηση, τροποποίηση ή επισκευή 

γεωργοκτηνοτροφικής οικοδομής ή για προσθήκη σε τέτοια οικοδομή, αντί 30/οο 

που προτείνεται για όλες τις προβλεπόμενες κατηγορίες επί της εκτιμημένης από 

την αρμόδια αρχή δαπάνης, 2ο/οο. 

3. Για την τοπιοτέχνηση αυλών, κήπων κ.λπ., αντί 3% που προτείνεται για την 

Κατηγορία Α´, 2% για την Κατηγορία Β´ και 1,5% για την Κατηγορία Γ´ επί της 

εκτιμημένης από την αρμόδια αρχή δαπάνης, 2%, 1% και 0,5%, αντίστοιχα. 
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4. Για έκδοση πιστοποιητικού έγκρισης, αντί 10% που προτείνεται επί των 

δικαιωμάτων για έκδοση άδειας, με ελάχιστο ποσό για την Κατηγορία Α´ £20, για 

την Κατηγορία Β´ £15 και για την Κατηγορία Γ´ £10, 5% για όλες τις κατηγορίες. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού διαμόρφωσε το κείμενο των υπό 

συζήτηση κανονισμών με βάση τα πιο πάνω, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 22 θέμα είναι «Ο περί της Ελεύθερης ∆ιακίνησης και ∆ιαμονής των 

Υπηκόων των Κρατών Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Μελών των 

Οικογενειών τους Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Ελεύθερης ∆ιακίνησης και ∆ιαμονής 

των Υπηκόων των Κρατών Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Μελών των 

Οικογενειών τους Νόμος του 2003» 

Παρόντες:  

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Μάριος Ματσάκης Γιαννάκης Ομήρου 

 Ελένη Μαύρου Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 
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 Χρίστος Μαυροκορδάτος   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 23 Ιουνίου 2003.  Στη εν λόγω 

συνεδρία κλήθηκε και παρευρέθηκε ο επικεφαλής της διαπραγματευτικής 

αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και 

εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των αρμόδιων 

κυβερνητικών υπηρεσιών.   

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με τις πράξεις της Ευρωπαϊκής Κοινότητας που αναφέρονται στο παράρτημα που 

επισυνάπτεται.  Το υπό αναφορά νομοσχέδιο κατοχυρώνει το δικαίωμα ελεύθερης 

διακίνησης και διαμονής των υπηκόων των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και 

των μελών των οικογενειών τους στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.  

 Ειδικότερα, το νομοσχέδιο προβλέπει ότι δικαίωμα ελεύθερης διακίνησης και 

διαμονής στην Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει κάθε υπήκοος κράτους μέλους της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης:  

1. Για την άσκηση μισθωτής δραστηριότητας στη ∆ημοκρατία (Μέρος ΙΙ του 

προτεινόμενου νόμου).  

2. Για την άσκηση μη μισθωτής δραστηριότητας στη ∆ημοκρατία (Μέρος ΙΙI του 

προτεινόμενου νόμου). 
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3. Εφόσον έχει ασκήσει μη μισθωτή δραστηριότητα στη ∆ημοκρατία και πληρούνται 

κάποιες προϋποθέσεις κατά τη στιγμή που παύει να ασκεί την εν λόγω 

δραστηριότητα (Μέρος IV του προτεινόμενου νόμου). 

4. Εφόσον έχει παύσει να ασκεί την επαγγελματική του δραστηριότητα ως μισθωτός 

ή μη μισθωτός εργαζόμενος στην Ευρωπαϊκή Κοινότητα (Μέρος V του 

προτεινόμενου νόμου). 

5. Για επαγγελματική εκπαίδευση στη ∆ημοκρατία (Μέρος VI του προτεινόμενου 

νόμου). 

6. Εφόσον δεν έχει το δικαίωμα αυτό δυνάμει άλλων διατάξεων του Κοινοτικού 

∆ικαίου (Μέρος VIΙ του προτεινόμενου νόμου). 

 Με την ψήφιση του προτεινόμενου νόμου και όταν αυτός τεθεί σε ισχύ, κάτι που θα 

γίνει με την προσχώρηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, θα 

θεσμοθετηθεί το νομικό πλαίσιο για την κατοχύρωση του δικαιώματος αυτού.  Ως εκ 

τούτου, οι υπήκοοι των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και τα μέλη 

των οικογενειών τους, όπως αυτά καθορίζονται στο εν λόγω νομοσχέδιο, θα μπορούν 

να διαμένουν και να εργάζονται στη ∆ημοκρατία.  Σύμφωνα με το νομοσχέδιο, το 

δικαίωμα αυτό της ελεύθερης διακίνησης και διαμονής στη ∆ημοκρατία μπορεί να 

περιοριστεί, μόνο αν αυτό εύλογα το επιβάλλουν λόγοι δημόσιας τάξης, ασφάλειας ή 

υγείας.  Επίσης, το δικαίωμα αυτό στις προαναφερθείσες περιπτώσεις των υπηκόων 

των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των μελών των οικογενειών τους 

προβλέπεται ότι πιστοποιείται με σχετική άδεια ή με έγγραφο διαμονής, το οποίο 

χορηγείται από την αρμόδια αρχή. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεδίου από την επιτροπή, τα μέλη 

ήγειραν αριθμό ερωτημάτων σε σχέση με διατάξεις του νομοσχεδίου και ζήτησαν 

διάφορες διευκρινίσεις που αφορούν επιμέρους σημεία του.  Το μέλος της επιτροπής, 
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βουλευτής κ. Χρίστος Κληρίδης, εξέφρασε προβληματισμό για τις προβλεπόμενες 

ποινές και ειδικότερα για την ποινή φυλάκισης που, σύμφωνα με το νομοσχέδιο, μπορεί 

να επιβληθεί  σε περιπτώσεις παραβίασης των διατάξεών του.   

 Ως αποτέλεσμα του πιο πάνω προβληματισμού η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εισηγήθηκε στους εκπροσώπους του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας τη διαγραφή των προβλεπόμενων στο νομοσχέδιο ποινών 

φυλάκισης, εισήγηση με την οποία οι τελευταίοι συμφώνησαν. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού επαναδιατύπωσε 

το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, με βάση τα πιο πάνω, και αφού επέφερε σε αυτό 

ορισμένες νομοτεχνικής φύσεως αναγκαίες αλλαγές, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο.   

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

Α. Πράξεις της Ευρωπαϊκής Κοινότητας με τις οποίες σκοπείται εναρμόνιση 

1. Οδηγία 64/221/ΕΟΚ του Συμβουλίου της 25ης Φεβρουαρίου 1964 περί του 

συντονισμού των ειδικών μέτρων για τη διακίνηση και τη διαμονή αλλοδαπών τα 

οποία δικαιολογούν λόγοι δημόσιας τάξης, δημόσιας ασφάλειας ή δημόσιας 

υγείας. 

2. Οδηγία 68/360/ΕΟΚ του Συμβουλίου της 15ης Οκτωβρίου 1968 περί καταργήσεως 

των περιορισμών στη διακίνηση και στη διαμονή των εργαζομένων των κρατών 

μελών και των οικογενειών τους στο εσωτερικό της Κοινότητας. 

3. Οδηγία 72/194/ΕΟΚ του Συμβουλίου της 18ης Μαΐου 1972 περί επεκτάσεως στους 

εργαζομένους που ασκούν το δικαίωμα παραμονής στην επικράτεια κράτους 

μέλους μετά την άσκηση σε αυτό ορισμένης εργασίας του πεδίου εφαρμογής της 

Οδηγίας της 25ης Φεβρουαρίου 1964 περί του συντονισμού των ειδικών μέτρων 
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για τη διακίνηση και διαμονή αλλοδαπών τα οποία δικαιολογούν λόγοι δημόσιας 

τάξης, δημόσιας ασφάλειας και δημόσιας υγείας. 

4. Οδηγία 73/148/ΕΟΚ του Συμβουλίου της 21ης Μαΐου 1973 περί καταργήσεως των 

περιορισμών στη διακίνηση και στη διαμονή των υπηκόων των κρατών μελών στο 

εσωτερικό της Κοινότητας στον τομέα της εγκαταστάσεως και της παροχής 

υπηρεσιών. 

5. Οδηγία 75/34/ΕΟΚ του Συμβουλίου της 17ης ∆εκεμβρίου 1974 περί του 

δικαιώματος των υπηκόων κράτους μέλους να παραμένουν στην επικράτεια άλλου 

κράτους μέλους μετά την άσκηση σε αυτό μη μισθωτής δραστηριότητας. 

6. Οδηγία 75/35/ΕΟΚ του Συμβουλίου της 17ης ∆εκεμβρίου 1974 περί επεκτάσεως 

της ισχύος της Οδηγίας 64/221/ΕΟΚ περί του συντονισμού των ειδικών μέτρων για 

τη διακίνηση και τη διαμονή αλλοδαπών τα οποία δικαιολογούν λόγοι δημόσιας 

τάξης, δημόσιας ασφάλειας ή δημόσιας υγείας στους υπηκόους κράτους μέλους 

που ασκούν το δικαίωμα παραμονής στην επικράτεια άλλου κράτους μέλους μετά 

την άσκηση σε αυτό μη μισθωτής δραστηριότητας. 

7. Οδηγία 90/364/ΕΟΚ του Συμβουλίου της 28ης Ιουνίου 1990 σχετικά με το δικαίωμα 

διαμονής. 

8. Οδηγία 90/365/ΕΟΚ του Συμβουλίου της 28ης Ιουνίου 1990 σχετικά με το δικαίωμα 

διαμονής των μισθωτών και μη μισθωτών εργαζομένων που έχουν παύσει να 

ασκούν την επαγγελματική τους δραστηριότητα. 

9. Οδηγία 93/96/ΕΟΚ του Συμβουλίου της 29ης Οκτωβρίου 1993 σχετικά με το 

δικαίωμα διαμονής των σπουδαστών. 

Β. Πράξεις της Ευρωπαϊκής Κοινότητας, των οποίων η εφαρμογή σκοπείται με 

τον προτεινόμενο νόμο 
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1. Κανονισμός (ΕΟΚ) αρ. 1612/68 του Συμβουλίου της 15ης Οκτωβρίου 1968 περί 

της ελεύθερης κυκλοφορίας των εργαζομένων στο εσωτερικό της Κοινότητας. 

2. Κανονισμός (ΕΟΚ) αρ. 1251/70 της Επιτροπής της 29ης Ιουνίου 1970 περί του 

δικαιώματος των εργαζομένων να παραμένουν στην επικράτεια κράτους μέλους 

μετά την άσκηση σε αυτό ορισμένης εργασίας. 

3. Κανονισμός (ΕΟΚ) αρ. 312/76 του Συμβουλίου της 9ης Φεβρουαρίου 1976 περί 

τροποποιήσεως των διατάξεων περί των συνδικαλιστικών δικαιωμάτων των 

εργαζομένων, που περιλαμβάνονται στον Κανονισμό ΕΟΚ αρ. 1612/68 περί της 

ελεύθερης κυκλοφορίας των εργαζομένων εντός της Κοινότητας. 

4. Κανονισμός (ΕΟΚ) αρ. 2434/92 του Συμβουλίου της 27ης Ιουλίου 1992 για την 

τροποποίηση του δεύτερου μέρους του Κανονισμού (ΕΟΚ) αρ. 1612/68 περί της 

ελεύθερης κυκλοφορίας των εργαζομένων στο εσωτερικό της Κοινότητας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 ∆ικαίωμα διακίνησης και διαμονής.  Άρθρο 4. 

 Είσοδος.  Άρθρο 5. 

 Έξοδος.  Άρθρο 6. 

 Άδεια διαμονής.  Άρθρο 7. 

 ∆ιατυπώσεις χορήγησης άδειας ή εγγράφου διαμονής.  Άρθρο 8. 
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 Προσωρινή άδεια διαμονής.  Άρθρο 9. 

 ∆ικαίωμα διαμονής χωρίς άδεια.  Άρθρο 10. 

 Άδεια διαμονής μετά την παύση της απασχόλησης.  Άρθρο 11. 

 Τέλη άδειας και εγγράφων διαμονής.  Άρθρο 12. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 13. 

 Παρέκκλιση.  Άρθρο 14. 

 ∆ικαίωμα διακίνησης και διαμονής.  Άρθρο 15. 

 Είσοδος-έξοδος.  Άρθρο 16. 

 ∆ικαίωμα μόνιμης διαμονής για άσκηση μη μισθωτής δραστηριότητας.  Άρθρο 17. 

 Άδεια διαμονής για άσκηση μη μισθωτής δραστηριότητας.  Άρθρο 18. 

 ∆ικαίωμα διαμονής για παροχή και αποδοχή υπηρεσιών.  Άρθρο 19. 

 Άδεια διαμονής για παροχή και αποδοχή υπηρεσιών.  Άρθρο 20. 

 ∆ιατυπώσεις χορήγησης άδειας ή εγγράφου διαμονής.  Άρθρο 21. 

 Τέλη άδειας και εγγράφων διαμονής.  Άρθρο 22. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 23. 

 Παρέκκλιση.  Άρθρο 24. 

 ∆ικαίωμα μόνιμης διαμονής.  Άρθρο 25. 

 ∆ικαίωμα μόνιμης διαμονής στα μέλη της οικογένειας.  Άρθρο 26. 

 Επάνοδος μη μισθωτών εργαζομένων.  Άρθρο 27. 

 Συνεχής διαμονή.  Άρθρο 28. 

 Άσκηση του δικαιώματος διαμονής.  Άρθρο 29. 

 Άδεια διαμονής.  Άρθρο 30. 

 Τέλη άδειας διαμονής.  Άρθρο 31. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 32. 

 Παρέκκλιση.  Άρθρο 33. 
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 ∆ικαίωμα διαμονής.  Άρθρο 34. 

 ∆ικαίωμα μισθωτής ή μη μισθωτής δραστηριότητας σε μέλη οικογένειας.  Άρθρο 

35. 

 Είσοδος-έξοδος.  Άρθρο 36. 

 Άδεια διαμονής.  Άρθρο 37. 

 ∆ιατυπώσεις χορήγησης άδειας ή εγγράφου διαμονής.  Άρθρο 38. 

 ∆ιάρκεια δικαιώματος διαμονής.  Άρθρο 39. 

 Τέλη άδειας και εγγράφων διαμονής.  Άρθρο 40. 

 ∆ευτερεύουσα κατοικία.  Άρθρο 41. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 42. 

 Παρέκκλιση.  Άρθρο 43. 

 ∆ικαίωμα διαμονής.  Άρθρο 44. 

 ∆ικαίωμα μισθωτής ή μη μισθωτής δραστηριότητας σε μέλη οικογένειας.  Άρθρο 

45. 

 Είσοδος-έξοδος.  Άρθρο 46. 

 Άδεια διαμονής.  Άρθρο 47. 

 ∆ιατυπώσεις χορήγησης άδειας ή εγγράφου διαμονής.  Άρθρο 48. 

 ∆ιάρκεια δικαιώματος διαμονής.  Άρθρο 49. 

 Τέλη άδειας και εγγράφων διαμονής.  Άρθρο 50. 

 Υποτροφίες.  Άρθρο 51. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 52. 

 Παρέκκλιση.  Άρθρο 53. 

 ∆ικαίωμα διαμονής.  Άρθρο 54. 

 ∆ικαίωμα μισθωτής ή μη μισθωτής δραστηριότητας σε μέλη οικογένειας.  Άρθρο 

55. 



 

 

 

135

 Είσοδος-έξοδος.  Άρθρο 56. 

 Άδεια διαμονής.  Άρθρο 57. 

 ∆ιατυπώσεις χορήγησης άδειας ή εγγράφου διαμονής.  Άρθρο 58. 

 ∆ιάρκεια δικαιώματος διαμονής.  Άρθρο 59. 

 Τέλη άδειας και εγγράφων διαμονής.  Άρθρο 60. 

 ∆ευτερεύουσα κατοικία.  Άρθρο 61. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 62. 

 Παρέκκλιση.  Άρθρο 63. 

 Παρεκκλίσεις για λόγους δημόσιας τάξης, ασφάλειας και υγείας.  Άρθρο 64. 

 Προθεσμία για πρώτη άδεια διαμονής.  Άρθρο 65. 

 Προϋποθέσεις εφαρμογής παρεκκλίσεων για λόγους δημόσιας τάξης και 

ασφάλειας.  Άρθρο 66. 

 Προϋποθέσεις εφαρμογής περιορισμών για λόγους δημόσιας υγείας.  Άρθρο 67. 

 Γνωστοποίηση αρνητικής απόφασης και προθεσμίας για εγκατάλειψη της 

∆ημοκρατίας.  Άρθρο 68. 

 Γνωστοποίηση λόγων για αρνητική απόφαση.  Άρθρο 69. 

 Προσφυγή.  Άρθρο 70. 

 Ειδική διαδικασία.  Άρθρο 71. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 72. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 73. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 73;   

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 73 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ελεύθερης ∆ιακίνησης και ∆ιαμονής 

των Υπηκόων των Κρατών Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Μελών των 

Οικογενειών τους Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα 23 και 24 δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 25 θέμα είναι «Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003». 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζητώ αναβολή για μια βδομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει εισήγηση για αναβολή για μια βδομάδα.  Γίνεται δεκτή; 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι δύσκολο βέβαια να αρνηθεί κάποιος, από τη στιγμή που ζητείται αναβολή, 

αλλά την επόμενη Πέμπτη, κύριε Πρόεδρε, θα έχει, μόνο εναρμονιστικά -απ’ ό,τι 

πληροφορούμαι- εξήντα νομοσχέδια.  Ελπίζω ότι θα μείνουμε εδώ να τελειώσουμε την 

επόμενη Πέμπτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Καράς. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ ότι δεν είμαστε αρνητικοί σε αναβολή, δε δόθηκε κανένας 

λόγος για την αναβολή.  Ελέχθη μόνο:  «Ζητώ αναβολή».  Για τίνα λόγο αιτείται η 

αναβολή; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αναβάλλεται ομόφωνα. 

 Το υπ’ αριθμόν 26 δεν είναι έτοιμο και αποσύρεται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 27 μέχρι 29 έχουν κοινή έκθεση.  Τα θέματα είναι «Ο 

περί Τραπεζικών Εργασιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», «Οι περί Σύστασης και 

Λειτουργίας Σχεδίου Προστασίας Καταθέσεων (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 

2003» και «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».  

 Ο κ. Καράς. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η κοινοβουλευτική μας ομάδα ζητά αναβολή για τα υπ’ αριθμόν 

27, 28 και 29 θέματα.  Υπάρχουν κάποιες απορίες από τους συναδέλφους και κάποια 

κενά που πιστεύουμε ότι πρέπει να πληρωθούν.  Το αίτημά μας είναι μια βδομάδα 

αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση για την αναβολή των θεμάτων για μια βδομάδα; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα θέματα αναβάλλονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 30 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 31 θέμα είναι «Ο περί της Υγείας των Ζώων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Υγείας των Ζώων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003» 
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Παρόντες:  

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 1η Ιουλίου 2003.  Στη 

συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Συντονιστής Εναρμόνισης της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς και των αρμόδιων κυβερνητικών 

υπηρεσιών. 

 Το νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το Υπουργείο 

Εξωτερικών και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη 

διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας 

για την υγεία των ζώων για την εναρμόνισή της με το κοινοτικό κεκτημένο, ώστε:  

1. να παρασχεθεί η δυνατότητα στο διευθυντή των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών 

έγκρισης εργαστηρίων στη ∆ημοκρατία, τα οποία να διενεργούν εργαστηριακές 

εξετάσεις, όπου και όταν κρίνεται αναγκαίο, για την κάλυψη των τρεχουσών 

αναγκών, 

2. να επανακαθοριστεί ο τρόπος αποζημίωσης για τα ζώα που θανατώνονται ή 

αποθνήσκουν λόγω ασθενειών,  
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3. να επεκταθεί η εξουσία έκδοσης διαταγμάτων, όπου αυτό κρίνεται σκόπιμο, για 

την έγκαιρη τροποποίηση θεμάτων τεχνικής φύσης, με σκοπό την άμεση 

προσαρμογή με το κοινοτικό κεκτημένο.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σε συνεδρία της που 

πραγματοποίησε στις 7 Απριλίου 2003 εξέτασε το εν λόγω νομοσχέδιο, το οποίο έπειτα 

από συνεννόηση του προέδρου της με τον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων παραπέμφθηκε και στην τελευταία για μελέτη. 

 Με βάση την πιο πάνω συνεννόηση, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων μελέτησε το νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που 

πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 29 Μαΐου και στις 5 Ιουνίου 2003. 

 Η εν λόγω επιτροπή με σημείωμά της, το οποίο επισυνάπτεται στην παρούσα 

έκθεση ως παράρτημα, πληροφόρησε την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων ότι διαφωνεί με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου αναφορικά με τον 

επανακαθορισμό του τρόπου αποζημίωσης, όπως αυτές κατατέθηκαν από την 

εκτελεστική εξουσία, και τούτο, γιατί πιστεύει ότι ο ιδιοκτήτης των ζώων, προκειμένου να 

έχει κίνητρο για την καταπολέμηση της ασθένειας των ζώων και για να έχει τη 

δυνατότητα να επαναδραστηριοποιηθεί, θα πρέπει να αποζημιώνεται στο ποσοστό του 

100% της αναπαραγωγικής αξίας του ζώου που θανατώνεται, αποθνήσκει ή σφάζεται 

και όχι στην αξία εκποίησής του, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται την απόρριψη του 

νομοσχεδίου.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε στη συνέχεια το 

υπό αναφορά νομοσχέδιο στη συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 1η Ιουλίου 

2003.  Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη τους λόγους για τους οποίους η 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εισηγείται την απόρριψη του 

νομοσχεδίου, έκρινε σκόπιμο να το τροποποιήσει, ώστε: 
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1. να υιοθετήσει όλες εκείνες τις πρόνοιές του που αφορούν δεσμευτικό κοινοτικό 

κεκτημένο με το οποίο σκοπείται η εναρμόνιση,  

2. να μην υιοθετήσει πλήρως την πρόταση της εκτελεστικής εξουσίας που αφορά τον 

επανακαθορισμό του τρόπου αποζημιώσεων ιδιοκτήτη ζώων που θανατώνονται 

στο βαθμό που δεν αφορά το κοινοτικό κεκτημένο.  Ειδικότερα, η επιτροπή 

εισηγείται όπως ο τρόπος υπολογισμού της αποζημίωσης του ιδιοκτήτη ζώου σε 

περίπτωση θανάτου, θανάτωσης ή σφαγής του, ως αποτέλεσμα των ασθενειών 

της βρουκέλλωσης και της τρομώδους νόσου, παραμείνει στο ποσοστό του 100% 

της αναπαραγωγικής αξίας αυτού, ρύθμιση που ισχύει και σήμερα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού επαναδιατύπωσε 

το υπό συζήτηση νομοσχέδιο με βάση τα πιο πάνω, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο, όπως έχει τελικά διαμορφωθεί. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

Σημείωμα της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

ΘΕΜΑ:  Νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Υγείας των Ζώων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή στις 6 Μαρτίου 2003 από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση 

της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σε συνεδρία της που 

πραγματοποίησε στις 7 Απριλίου 2003 εξέτασε το εν λόγω νομοσχέδιο, το οποίο όμως 

έπειτα από συνεννόηση του προέδρου της με τον πρόεδρο της  Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων παραπέμφθηκε και στην τελευταία για μελέτη. 
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 Με βάση την πιο πάνω συνεννόηση, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων μελέτησε το νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που 

πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 29 Μαΐου και στις 5 Ιουνίου 2003.  Στα πλαίσια των 

συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή ο διευθυντής των 

Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος, ο Συντονιστής Εναρμόνισης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας, των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και Παναγροτικός 

Σύνδεσμος, της Παγκύπριας Οργάνωσης Αιγοπροβατοτρόφων, της Παγκύπριας 

Οργάνωσης Ποιμνιοτρόφων και της Παγκύπριας Οργάνωσης Αγελαδοτρόφων.   

Εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Παγκύπριου Συνδέσμου 

Χοιροτρόφων, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν στη συνεδρία της 

επιτροπής. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί της Υγείας 

των Ζώων Νόμου, ώστε: 

1. να παρασχεθεί η δυνατότητα στο διευθυντή των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών να 

εγκρίνει εργαστήρια στη ∆ημοκρατία, τα οποία να δύνανται να διενεργούν 

εργαστηριακές εξετάσεις, όπου και όταν αυτό κρίνεται αναγκαίο, για την κάλυψη 

των τρεχουσών αναγκών, 

2. να επανακαθοριστεί ο τρόπος αποζημίωσης για τα ζώα που θανατώνονται ή 

αποθνήσκουν λόγω ασθενειών, 

3. να επεκταθεί η εξουσία έκδοσης διαταγμάτων, όπου αυτό κρίνεται σκόπιμο, για 

την έγκαιρη τροποποίηση θεμάτων τεχνικής φύσης, με σκοπό την άμεση 

προσαρμογή με το κοινοτικό κεκτημένο. 
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 Σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος, ο προτεινόμενος νόμος δεν αντιστοιχεί σε οποιαδήποτε 

συγκεκριμένη οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά συμπληρώνει τη βασική 

νομοθεσία περί της Υγείας των Ζώων [Ν. 109 (Ι) 2001], με βάση την οποία υιοθετούνται, 

υπό τη μορφή κανονισμών και διαταγμάτων, οι σχετικές οδηγίες της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης για την υγεία των ζώων.   

 Σύμφωνα με το διευθυντή των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών  και το επεξηγηματικό 

σημείωμα που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, το τελευταίο προβλέπει τον 

επανακαθορισμό του τρόπου αποζημίωσης των ιδιοκτητών των ζώων που 

θανατώνονται ή αποθνήσκουν λόγω ασθενειών, ανάλογα με την επικινδυνότητα της 

ασθένειας.  Η αποζημίωση σε ποσοστό 100% της αναπαραγωγικής αξίας των ζώων 

καταβάλλεται μόνο στην περίπτωση των ασθενειών που περιλαμβάνονται στον πίνακα 

του παραρτήματος του νομοσχεδίου, οι οποίες θεωρούνται τόσο από το ∆ιεθνές 

Γραφείο Επιζωοτιών όσο και από την Ευρωπαϊκή Ένωση ως οι πιο σοβαρές και 

επικίνδυνες και κατατάσσονται στην κατηγορία Α΄ του πίνακα ασθενειών του ∆ιεθνούς 

Γραφείου Επιζωοτιών.  Για το λόγο αυτό, πρόσθεσε ο ίδιος εκπρόσωπος, η νομοθεσία 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης προβλέπει την πλήρη αποζημίωση των ιδιοκτητών των ζώων, 

για να μπορέσουν να επαναδραστηριοποιηθούν το ταχύτερο δυνατό.  Για τις υπόλοιπες 

ασθένειες, τις οποίες το ∆ιεθνές Γραφείο Επιζωοτιών και η Ευρωπαϊκή Ένωση 

κατατάσσουν στην κατηγορία Β΄, λόγω του περιορισμένου τρόπου μετάδοσης και 

εξάπλωσής τους και λόγω του ότι υπάρχει η δυνατότητα αξιοποίησης των ζώων των 

μολυσμένων εκμεταλλεύσεων, προβλέπεται καταβολή αποζημίωσης σε ποσοστό 100% 

της αξίας εκποίησης των ζώων και όχι της αναπαραγωγικής τους αξίας.  Στην κατηγορία 

Β΄ κατατάσσονται, μεταξύ άλλων, οι ασθένειες της βρουκέλλωσης και της τρομώδους 

νόσου.     
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 Περαιτέρω, σύμφωνα με τον ίδιο, αλλά και όπως αναφέρεται στο επεξηγηματικό 

σημείωμα που συνοδεύει το νομοσχέδιο, οι λόγοι για τους οποίους προτείνεται η 

διαφοροποίηση της καταβολής αποζημίωσης ανάλογα με τη σοβαρότητα ασθένειας 

είναι:  

1. η ομαλή υλοποίηση των διάφορων προγραμμάτων καταπολέμησης και ελέγχου 

των ζωικών ασθενειών, 

2. η πρόληψη ενδεχόμενου κινδύνου οι κτηνοτρόφοι να μην επιδείξουν το ανάλογο 

ενδιαφέρον για την καταπολέμηση της ασθένειας από την εκμετάλλευσή τους, 

καθότι το ύψος της αποζημίωσης θα είναι υψηλό και ενδέχεται να λειτουργεί ως 

κίνητρο ενθάρρυνσης της ενέργειας αυτής,  

3. να υπάρχει εναρμόνιση στο θέμα των αποζημιώσεων με τα ποσά που επιχορηγεί 

η Ευρωπαϊκή Ένωση ως αποζημιώσεις.     

 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και 

Παναγροτικός Σύνδεσμος, καθώς και οι εκπρόσωποι της Παγκύπριας Οργάνωσης 

Αιγοπροβατοτρόφων και της Παγκύπριας Οργάνωσης Ποιμνιοτρόφων διαφώνησαν με 

τον επανακαθορισμό του τρόπου αποζημίωσης, όπως αυτή προτείνεται στο υπό 

αναφορά νομοσχέδιο με τη διαφοροποίηση της αποζημίωσης ανάλογα με τη 

σοβαρότητα της ασθένειας, και ζήτησαν όπως η αποζημίωση του ιδιοκτήτη παραμείνει 

στο ποσοστό του 100% της αναπαραγωγικής αξίας του ζώου πριν από το θάνατο, τη 

θανάτωση ή σφαγή του.  

 Οι εκπρόσωποι της Παγκύπριας Οργάνωσης Αγελαδοτρόφων εξέφρασαν 

γραπτώς τις διαφωνίες τους σε γραπτά σημειώματά τους, τα οποία κατέθεσαν στην 

επιτροπή. 
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 Ο Συντονιστής Εναρμόνισης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση 

κατέθεσε αρχικά τις απόψεις του στην επιτροπή και ακολούθως απέστειλε σχετικό 

γραπτό σημείωμα στην επιτροπή. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας δήλωσε 

στην επιτροπή ότι θα αποστείλει σε αυτή γραπτώς τις απόψεις του γραφείου της για το 

θέμα, οι οποίες όμως ακόμα δεν έχουν αποσταλεί.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, λαμβάνοντας υπόψη 

όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαφωνεί με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου όπως αυτές 

κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία, γιατί πιστεύει ότι ο ιδιοκτήτης των ζώων, 

προκειμένου να έχει κίνητρο για καταπολέμηση της ασθένειας και για να έχει τη 

δυνατότητα να επαναδραστηριοποιηθεί, θα πρέπει να αποζημιώνεται στο ποσοστό του 

100% της αναπαραγωγικής αξίας του ζώου που θανατώνεται, αποθνήσκει ή σφάζεται 

και όχι στην αξία εκποίησής του, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται την απόρριψη του 

νομοσχεδίου.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη Παραρτήματος.  Άρθρο 8. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 9; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 9 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Υγείας των Ζώων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 32, 33 και 34 θέματα έχουν κοινή έκθεση.  Τα θέματα αυτά είναι 

«Ο περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», 

«Οι περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης (∆ιάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» και «Οι περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως 

Στέγης (Χορήγησις ∆ανείων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο και για τους κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο 

παράρτημα 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου  



 

 

 

146

 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου  

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου  

 Χρίστος Μαυροκορδάτος   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς  σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε 

την 1η Ιουλίου 2003.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Γραφείου του Συντονιστή Εναρμόνισης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και 

εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο και οι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που σχετίζονται με 

την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο.   

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου και των προτεινόμενων κανονισμών είναι η 

τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας και των βασικών αντίστοιχων κανονισμών για τον 

Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης για την εναρμόνισή τους με το κοινοτικό 

κεκτημένο.  

 Ο προτεινόμενος νόμος και οι προτεινόμενοι κανονισμοί επιδιώκουν την 

πληρέστερη εναρμόνιση της σχετικής νομοθεσίας που διέπει τη λειτουργία του 

Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης με το κοινοτικό κεκτημένο, καθώς και την ίση 

μεταχείριση των πολιτών της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ) και των πολιτών της 

∆ημοκρατίας αναφορικά με το διορισμό προσώπων ως λειτουργών του οργανισμού, 

όπως επίσης και την παροχή ευχέρειας εξασφάλισης δανείου από τον οργανισμό. 

 Ειδικότερα, σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του άρθρου 2 
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της βασικής νομοθεσίας με την προσθήκη ενός νέου ορισμού, που αφορά τα κράτη 

μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Παράλληλα, το άρθρο 11 της βασικής νομοθεσίας 

τροποποιείται με την προσθήκη του νέου άρθρου 11Α, το οποίο προβλέπει για τη 

δυνατότητα του διοικητικού συμβουλίου του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης να 

διορίζει ως λειτουργό και υπάλληλο του οργανισμού σε μόνιμη βάση πρόσωπο που δεν 

είναι πολίτης της ∆ημοκρατίας ή κράτους μέλους της ΕΕ, εφόσον αυτό είναι σύζυγος ή 

τέκνο πολίτη της ∆ημοκρατίας ή κράτους μέλους, έχει τη συνήθη διαμονή του στη 

∆ημοκρατία ή σε κράτος μέλος της ΕΕ και πληροί όλες τις υπόλοιπες προϋποθέσεις και 

προσόντα που προβλέπονται για μόνιμο διορισμό. 

 Σκοπός των πρώτων προτεινόμενων κανονισμών είναι η τροποποίηση του 

Κανονισμού 9 των βασικών περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης (∆ιάρθρωσις 

και Όροι Υπηρεσίας) Κανονισμών με την προσθήκη της φράσης «ή κράτη μέλη» μετά τη 

λέξη «∆ημοκρατίας». 

 Σκοπός των δεύτερων προτεινόμενων κανονισμών είναι η τροποποίηση του 

Κανονισμού 4 των βασικών περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης (Χορήγηση 

∆ανείων) Κανονισμών, επίσης με την προσθήκη της φράσης «ή κράτη μέλη» μετά τη 

λέξη «∆ημοκρατίας». 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου και των υπό αναφορά 

κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου 

σε νόμο και την έγκριση των κανονισμών, αντίστοιχα. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

2. Οι περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης (∆ιάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 
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3. Οι περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης (Χορήγησις ∆ανείων) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Αν δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 11Α.  Άρθρο 3. 

 Κατάργηση του άρθρου 4 του Νόμου 36(Ι) του 1996.  Άρθρο 4. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι πρώτοι κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι δεύτεροι κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 35 θέμα είναι «Ο περί Ελέγχου των ∆ημοσίων Ενισχύσεων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ελέγχου των ∆ημοσίων Ενισχύσεων 

(Tροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου  

 Σταύρος Ευαγόρου  Γιαννάκης Ομήρου  

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου  

 Χρίστος Μαυροκορδάτος    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 1η Ιουλίου 2003.  Στη 

συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του Συντονιστή 

Εναρμόνισης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και εκπρόσωποι των αρμόδιων 

κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη 

διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 
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 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση της βασικής 

νομοθεσίας για τις δημόσιες ενισχύσεις για την εναρμόνισή της με το κοινοτικό 

κεκτημένο.  

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο προτείνεται η αντικατάσταση του εδαφίου 

(3) του άρθρου 21 της βασικής νομοθεσίας από νέο εδάφιο, ώστε να καθίσταται δυνατή 

η σταδιακή κατάργηση των υφιστάμενων δημόσιων ενισχύσεων που δεν 

κοινοποιήθηκαν εμπρόθεσμα στον Έφορο ∆ημοσίων Ενισχύσεων.  Οι εν λόγω 

ενισχύσεις θα πρέπει να καταργηθούν το αργότερο κατά την ημερομηνία που θα 

καθορίσει ο Έφορος ∆ημοσίων Ενισχύσεων με αιτιολογημένη απόφασή του.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ορίστε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Το υπό συζήτηση νομοθέτημα στοχεύει στην τροποποίηση της νομοθεσίας 

αναφορικά με τις δημόσιες ενισχύσεις.  Ειδικότερα, στο να δοθεί η δυνατότητα για 

σταδιακή κατάργηση των υφιστάμενων δημόσιων ενισχύσεων που δεν κοινοποιήθηκαν 

εμπρόθεσμα στον Έφορο ∆ημόσιων Ενισχύσεων.  Είναι μια ενέργεια η οποία 

συμβαδίζει με την εναρμόνιση, με το κοινοτικό κεκτημένο και θα πρέπει να γίνει το 

συντομότερο δυνατό, γιατί όσο το συντομότερο συμπληρωθεί η διαδικασία αυτή  -

δηλαδή γίνει η κοινοποίηση στον Έφορο ∆ημόσιων Ενισχύσεων, ο οποίος θα 

αποφασίσει- απαλλασσόμαστε του πάγιου συστήματος των δημόσιων ενισχύσεων 
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κάποιων οργανισμών που μέχρι σήμερα το ξέραμε και ήταν γνωστό.  Αν πήρα το λόγο, 

δεν είναι μόνο, για να πω ότι αυτό θα πρέπει να προχωρήσει όσο το δυνατό ταχύτερα - 

και ενδεχομένως αυτό να είναι απλώς μια διαδικαστική παρέμβαση, εννοώ το 

νομοθέτημα- για να πετύχει αυτό που διαφορετικά δε θα ήταν εφικτό, δηλαδή  

επιμήκυνση του χρόνου εντός του οποίου να δίδονται αυτές οι δημόσιες ενισχύσεις, για 

λόγους κατανοητούς.  Ο λόγος είναι, για να υπενθυμίσω ότι υπάρχει μια παράλληλη 

άλλη δυνατότητα που μπορεί με απόφασή του το Υπουργικό Συμβούλιο να επιμηκύνει 

εξίσου τους χρόνους της κατάργησης των δημόσιων ενισχύσεων μέχρι την ημερομηνία 

ένταξης της Κύπρου στην Ενωμένη Ευρώπη.  Ήδη έγινε σ’ ένα από τα πρώτα 

νομοθετήματα που έχουμε ψηφίσει. 

 Νομίζω, κύριε Πρόεδρε, πως η εκτελεστική εξουσία θα πρέπει να κατανοήσει, το 

συντομότερο δυνατό, πως ούτε τα διαδικαστικά τρικ, όπως το υπό συζήτηση που 

μιλάμε τώρα, αλλά ούτε βέβαια και αυτή η άσκηση από το Υπουργικό Συμβούλιο -που 

πρέπει να ασκείται σε εντελώς εξαιρετικές περιπτώσεις- μπορεί να μας βγάλει εύκολα 

από τον κύκλο των πραγμάτων που έχουμε συνηθίσει μέχρι σήμερα και να μπούμε στα 

πολιτικά πράγματα του σήμερα, όπως είναι στην Ευρώπη.  Η Κύπρος θα γίνει πλήρες 

μέλος της Ενωμένης Ευρώπης πάρα πολύ σύντομα και θα πρέπει να εξοικειωθούμε με 

αυτούς τους μηχανισμούς και με αυτές τις πρακτικές και τις πολιτικές.  

 Θα ψηφίσω το υπό συζήτηση νομοθέτημα.  Ήθελα όμως να τονίσω ακριβώς αυτή 

τη διστακτικότητα, η οποία υπάρχει, μπορεί για κατανοητούς λόγους, γιατί υπάρχουν 

ομάδες πίεσης που εξακολουθούν να θέλουν τα χρήματα από το δημόσιο ταμείο.   

Όμως αυτή η νοοτροπία θα πρέπει να σταματήσει.  Και είναι καθήκον της κυβέρνησης 

να το σταματήσει, θέλω να πιστεύω, και ελπίζω σύντομα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελέγχου των ∆ημοσίων Ενισχύσεων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει  ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 36 θέμα είναι «Ο περί του ∆εύτερου Γενικού Συστήματος 

Αναγνώρισης των Επαγγελματικών Προσόντων Νόμος του 2003». 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Για το συγκεκριμένο νομοσχέδιο πρέπει να αναφέρω, κύριε Πρόεδρε, ότι ζητούμε 
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αναβολή, γιατί προέκυψαν θέματα που απαιτούν περαιτέρω νομοτεχνική επεξεργασία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση να αναβληθεί; 

 Αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 37 θέμα είναι «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Οργάνωση του 

Χρόνου Εργασίας των Ναυτικών) Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 

θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Οργάνωση του 

Χρόνου Εργασίας των Ναυτικών) Νόμος του 2003» 

Παρόντες:  

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 1η Ιουλίου 2003.  Στη 

συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Συντονιστής Εναρμόνισης της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών 

υπηρεσιών. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 
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εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο.  

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο που αφορά την οργάνωση του χρόνου εργασίας των 

ναυτικών. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προνοούνται τα ακόλουθα: 

1. Καθορίζονται οι υποχρεώσεις του έχοντος την εκμετάλλευση του πλοίου σε σχέση 

με το ελάχιστο καθοριζόμενο όριο ωρών ανάπαυσης, το καθοριζόμενο όριο ηλικίας 

για εργασίες επί του πλοίου, την τήρηση μητρώου ωρών ανάπαυσης και την 

ελάχιστη ετήσια άδεια των ναυτικών. 

2. Επεκτείνεται το πεδίο εφαρμογής ορισμένων διατάξεων του περί Οργάνωσης του 

Χρόνου Εργασίας Νόμου του 2002 στους ναυτικούς των κυπριακών αλιευτικών 

σκαφών. 

3. Χορηγούνται σε λειτουργούς του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας εξουσίες 

επιθεώρησης, εξέτασης καταγγελιών, απαγόρευσης απόπλου και επιβολής 

διοικητικού προστίμου, με σκοπό την αποτελεσματική εποπτεία της εφαρμογής 

των διατάξεων της προτεινόμενης νομοθεσίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων υιοθετεί τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Άσκηση εξουσιών και εκτέλεση καθηκόντων βάσει του παρόντος Νόμου ή των 

κανονισμών.  Άρθρο 3. 

 Πεδίο εφαρμογής του Μέρους ΙΙ.  Άρθρο 4. 

 Σύνηθες ωράριο εργασίας και ανάπαυσης ναυτικών επί πλοίου.  Άρθρο 5. 

 Ελάχιστο όριο ηλικίας ναυτικών για εργασίες επί πλοίου.  Άρθρο 6. 

 Έκτακτες ώρες εργασίας ναυτικών επί πλοίου για διασφάλιση της θαλάσσιας 

ασφάλειας.  Άρθρο 7. 

 Τήρηση μητρώου ωρών ανάπαυσης ναυτικών επί πλοίου.  Άρθρο 8. 

 Επάνδρωση πλοίου.  Άρθρο 9. 

 Υγεία ναυτικών πλοίου και πιστοποιητικό καταλληλότητάς τους.  Άρθρο 10. 

 Ενημέρωση ∆ιευθυντή για τους εργαζόμενους ναυτικούς επί πλοίου κατά τη νύχτα.  

Άρθρο 11. 

 Προστασία της ασφάλειας και υγείας των ναυτικών επί πλοίου.  Άρθρο 12. 

 Ετήσια άδεια ναυτικών πλοίου και άσκηση δικαιωμάτων τους.  Άρθρο 13. 

 Συμμόρφωση με τις απαιτήσεις του Μέρους ΙΙ.  Άρθρο 14. 

 Πεδίο εφαρμογής του Μέρους ΙΙΙ.  Άρθρο 15. 

 Εφαρμογή του Ν.63(Ι) του 2002 σε ναυτικούς επί αλιευτικών σκαφών. Άρθρο 16. 

 Σύνηθες ωράριο εργασίας και ανάπαυσης ναυτικών επί αλιευτικού σκάφους.  

Άρθρο 17. 

 Έκτακτες ώρες εργασίας ναυτικών επί αλιευτικού σκάφους για διασφάλιση της 

θαλάσσιας ασφάλειας.  Άρθρο 18. 

 Ετήσια άδεια ναυτικών αλιευτικού σκάφους μετ’ αποδοχών.  Άρθρο 19. 

 Πεδίο εφαρμογής του Μέρους IV.  Άρθρο 20. 
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 Εξουσίες επιθεωρητών.  Άρθρο 21. 

 Καθήκοντα επιθεωρητών αναφορικά με πλοία.  Άρθρο 22. 

 Υποβολή καταγγελίας στο ∆ιευθυντή για παράβαση του Μέρους ΙΙ ή ΙΙΙ.  Άρθρο 23. 

 Λήψη διορθωτικών μέτρων κατά παράβασης του Μέρους ΙΙ.  Άρθρο 24. 

 Λήψη διορθωτικών μέτρων κατά παράβασης του Μέρους ΙΙΙ.  Άρθρο 25. 

 ∆ιαδικασία απαγόρευσης απόπλου.  Άρθρο 26. 

 Αδικαιολόγητη καθυστέρηση πλοίου ή αλιευτικού σκάφους.  Άρθρο 27. 

 ∆ιοικητικό πρόστιμο.  Άρθρο 28. 

 Ιεραρχική προσφυγή.  Άρθρο 29. 

 Αποπληρωμή δαπανών επιθεώρησης και διοικητικής ή δικαστικής χρηματικής 

ποινής.  Άρθρο 30. 

 ∆ιοικητική συνεργασία.  Άρθρο 31. 

 ∆ημοσίευση πληροφοριών.  Άρθρο 32. 

 Αρμοδιότητα ∆ικαστηρίου σε αστικές υποθέσεις.  Άρθρο 33. 

 Γενικά ποινικά αδικήματα.  Άρθρο 34. 

 Ποινική δίωξη μόνο με συναίνεση του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  

Άρθρο 35. 

 Τροποποίηση Παραρτημάτων του παρόντος Νόμου και Παραρτημάτων 

κανονισμών.  Άρθρο 36. 

 ∆ημοσίευση και έναρξη ισχύος ∆ιαταγμάτων του Υπουργού.  Άρθρο 37. 

 Εξουσία έκδοσης Κανονισμών.  Άρθρο 38. 

 Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 39. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 39 εγκριθούν;  

 Τα άρθρα 1 έως 39 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Οργάνωση του 

Χρόνου Εργασίας των Ναυτικών) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά στη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 38 θέμα είναι «Ο περί Φαρμακευτικής και ∆ηλητηρίων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Φαρμακευτικής και ∆ηλητηρίων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες:  

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 1η Ιουλίου 2003.  Στη 

συνεδρία της επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε ο Συντονιστής Εναρμόνισης της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και εκπρόσωποι του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των αρμόδιων κυβερνητικών 

υπηρεσιών. 
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 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που σχετίζονται με 

την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας 

για τα φάρμακα και τα δηλητήρια, η οποία έχει ήδη εναρμονιστεί με το κοινοτικό 

κεκτημένο, αναφορικά με την άσκηση της φαρμακευτικής στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, 

ώστε να δημιουργηθούν οι ίδιες προϋποθέσεις, όσον αφορά την έγκριση διεξαγωγής 

της λειτουργίας επιχείρησης φαρμακοποιού και την αναγνώριση διπλωμάτων 

φαρμακευτικής, τόσο για τους πολίτες της ∆ημοκρατίας όσο και για τους υπηκόους των 

κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Στόχος των προτεινόμενων τροποποιήσεων 

είναι η πλήρης εναρμόνιση με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων υιοθετεί τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού προηγουμένως γίνουν σε αυτό ορισμένες 

βελτιώσεις, ώστε να ανταποκρίνεται πλήρως στις υποδείξεις της Ευρωπαϊκής 

Επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν  υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 9; 

 ∆εν υπάρχει.  Τα άρθρα 1 έως 9 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φαρμακευτικής και ∆ηλητηρίων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο. 

 Για τα θέματα με αριθμούς 39, 40, 41 και 47 υπάρχει κοινή έκθεση.  Τα θέματα 

αυτά είναι «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ηλεκτρομαγνητική Συμβατότητα) 

Κανονισμοί του 2003», «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ιατροτεχνολογικά 

Βοηθήματα που Χρησιμοποιούνται στη ∆ιάγνωση In Vitro) Κανονισμοί του 2003», «Οι 

περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ενεργά Εμφυτεύσιμα Ιατρικά Βοηθήματα) Κανονισμοί 

του 2003» και «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ιατροτεχνολογικά Προϊόντα) 

Κανονισμοί του 2003». Η  έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα  

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 1η Ιουλίου 2003.  Στη 

συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Συντονιστής Εναρμόνισης της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς και εκπρόσωποι των αρμόδιων 

κυβερνητικών υπηρεσιών.  

 Οι εν λόγω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση 

της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Όλοι οι προτεινόμενοι κανονισμοί εκδίδονται με βάση το άρθρο 59 της νομοθεσίας 

για τις βασικές απαιτήσεις που πρέπει να πληρούν καθορισμένες κατηγορίες προϊόντων 

και στοχεύουν στον καθορισμό, με βάση το κοινοτικό κεκτημένο, των βασικών 

απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν διάφορες κατηγορίες προϊόντων σε σχέση με την 

ασφάλεια και υγεία των προσώπων, την προστασία του περιβάλλοντος και την 

προστασία της περιουσίας των προσώπων, για να μπορούν να διακινούνται ελεύθερα 

στην κοινοτική αγορά.  
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 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι η βασική νομοθεσία με την οποία επήλθε εναρμόνιση 

με το κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα του κεκτημένου, που είναι γνωστή ως “Οδηγίες 

Νέας Προσέγγισης”, ψηφίστηκε το 2002.  Στη συνέχεια κρίθηκε αναγκαίο να 

τροποποιηθεί, ώστε να καταστεί δυνατή η συμπλήρωση της εξουσιοδότησης που 

παρέχεται για την έκδοση κανονισμών, με βάση την οποία καθίσταται τελικά δυνατή η 

έκδοση και έγκριση των αναφερόμενων στο επισυνημμένο παράρτημα κανονισμών.  

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς προβλέπονται, ειδικότερα, τα ακόλουθα:  

 Με τους πρώτους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα που αφορά τα πρότυπα  

κατασκευής, λειτουργίας  και εγκατάστασης των συσκευών που μπορεί να προκαλούν 

ηλεκτρομαγνητικές διαταραχές, ώστε να παρέχεται μεγαλύτερη ασφάλεια και προστασία 

στους καταναλωτές. 

 Με τους δεύτερους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα που αφορά τις βασικές 

απαιτήσεις για την κατασκευή των ιατροτεχνολογικών βοηθημάτων που 

χρησιμοποιούνται στη διάγνωση in vitro, ώστε η χρήση τους να μη θέτει σε κίνδυνο την 

κλινική κατάσταση και την ασφάλεια των ασθενών και των χρηστών.  

 Με τους τρίτους προτεινόμενους τροποποιητικούς κανονισμούς σκοπείται η 

εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα που 

αφορά τις βασικές απαιτήσεις που πρέπει να πληρούν τα ενεργά εμφυτεύσιμα ιατρικά 

βοηθήματα, ώστε να προστατεύονται οι ασθενείς και οι χρήστες από τα συγκεκριμένα 

προϊόντα.  

 Με τους τέταρτους προτεινόμενους τροποποιητικούς κανονισμούς σκοπείται η 

εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα που 

αφορά τις βασικές απαιτήσεις που πρέπει να πληρούν τα ιατροτεχνολογικά προϊόντα 
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που χρησιμοποιούνται στη διάγνωση in vitro όσον αφορά τα ιατρικά βοηθήματα που 

περιλαμβάνουν σταθερά παράγωγα του ανθρώπινου αίματος ή πλάσματος.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού ζήτησε πρόσθετες 

διευκρινίσεις για τους πιο πάνω κανονισμούς, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 

τους, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους.   

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ηλεκτρομαγνητική Συμβατότητα) Κανονισμοί 

του 2003. 

 (Αρ. Φακ.: 23.03.096.2003)  

2. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ιατροτεχνολογικά Βοηθήματα που 

Χρησιμοποιούνται στη ∆ιάγνωση In Vitro) Κανονισμοί του 2003. 

 (Αρ. Φακ.: 23.03.103.2003) 

3. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ενεργά  Εμφυτεύσιμα Ιατρικά Βοηθήματα) 

Κανονισμοί του 2003. 

 (Αρ. Φακ.: 23.03.104.2003) 

4. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ιατροτεχνολογικά Προϊόντα) Κανονισμοί του 

2003.    

 (Αρ. Φακ.: 23.03.116.2003) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές ερωτώ:  Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των περί 

των Βασικών Απαιτήσεων (Ηλεκτρομαγνητική Συμβατότητα) Κανονισμών του 2003; 

(Κτυπά στη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Ιατροτεχνολογικά Βοηθήματα που Χρησιμοποιούνται στη ∆ιάγνωση In Vitro) 

Κανονισμών του 2003; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ενεργά 

Εμφυτεύσιμα Ιατρικά Βοηθήματα) Κανονισμών του 2003; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Ιατροτεχνολογικά Προϊόντα) Κανονισμοί του 2003; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Για τα θέματα με αριθμούς 42, 43, 44, 45 και 46 υπάρχει κοινή έκθεση.  Τα θέματα 

αυτά είναι «Οι περί Ρυθμίσεως Γενικών Εξουσιοδοτήσεων και Ειδικών Αδειών 

(Ταχυδρομικές Υπηρεσίες) Κανονισμοί του 2003», «Οι περί Ποιότητας Ταχυδρομικών 

Υπηρεσιών Κανονισμοί του 2003», «Οι περί Καθορισμού των Λογιστικών Συστημάτων, 

Ρυθμίσεως του Κόστους Παροχέα Καθολικής Ταχυδρομικής Υπηρεσίας και της 

Ίδρυσης, Λειτουργίας και ∆ιαχείρισης του Ταμείου Αποζημιώσεως Κανονισμοί του 

2003», «Οι περί ∆ιοικητικών Τελών Αδειών (Ταχυδρομικές Υπηρεσίες) Κανονισμοί του 

2003» και «Οι περί Ενάρξεως Ισχύος Ορισμένων Άρθρων Κανονισμοί του 2003».  Η 

έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες:  
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 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους 

αναφερόμενους στο επισυνημμένο παράρτημα κανονισμούς σε συνεδρία της που 

πραγματοποιήθηκε την 1η Ιουλίου 2003.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν ο Συντονιστής Εναρμόνισης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας, καθώς και εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με 

το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Όλοι οι προτεινόμενοι κανονισμοί εκδίδονται με βάση το άρθρο 144 του περί 

Ρυθμίσεως Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών Νόμου και εμπίπτουν στη 

γενικότερη προσπάθεια ελευθεροποίησης του τομέα των ταχυδρομείων.  Ο πιο πάνω 

νόμος, ο οποίος αποτελεί τη βασική νομοθεσία με την οποία επήλθε ως επί το πλείστον 

εναρμόνιση με το κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα των ταχυδρομείων, ψηφίστηκε το 

2002.  

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι τα άρθρα του περί Ρυθμίσεως Τηλεπικοινωνιών και 

Ταχυδρομικών Υπηρεσιών Νόμου του 2002, εκτός ορισμένων σύμφωνα με το άρθρο 

149(2) του Nόμου, δεν έχουν τεθεί σε ισχύ.  Μέχρι την ενεργοποίηση των εν λόγω 

άρθρων εξακολουθούν να ισχύουν οι πρόνοιες του περί Ταχυδρομείων Νόμου (Κεφ. 
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303), ο οποίος αποτελεί τη σχετική υφιστάμενη νομοθεσία.  Η ενεργοποίηση των 

άρθρων του περί Ρυθμίσεως Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών Νόμου 

του 2002 καταργεί τις αντίστοιχες πρόνοιες του περί Ταχυδρομείων Νόμου.  

 Ειδικότερα, με τους πέντε προτεινόμενους κανονισμούς προβλέπονται τα 

ακόλουθα: 

 Με τους πρώτους κανονισμούς σκοπείται η ρύθμιση του τομέα των γενικών 

εξουσιοδοτήσεων και ειδικών αδειών, σύμφωνα με τον περί Ρυθμίσεως 

Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών Νόμο του 2002 και σύμφωνα με το 

κοινοτικό κεκτημένο, το οποίο αποτελείται από την Οδηγία 97/67/ΕΚ του Συμβουλίου 

της 15ης ∆εκεμβρίου 1997, σχετικά με τους κοινούς κανόνες για την ανάπτυξη της 

εσωτερικής αγοράς κοινοτικών ταχυδρομικών υπηρεσιών και τη βελτίωση της ποιότητας 

των παρεχόμενων υπηρεσιών. 

 Με τους δεύτερους κανονισμούς σκοπείται  η ρύθμιση του τομέα της ποιότητας της 

ταχυδρομικής υπηρεσίας, σύμφωνα με τον περί Ρυθμίσεως Τηλεπικοινωνιών και 

Ταχυδρομικών Υπηρεσιών Νόμο του 2002 και σύμφωνα με το κοινοτικό κεκτημένο.  Ο 

κανονισμός καθορίζει τους δείκτες χρόνου παροχής και ποιότητας της ταχυδρομικής 

υπηρεσίας και τον τρόπο ελέγχου και διασφάλισης της ποιότητας αυτής.   

 Με τους τρίτους κανονισμούς σκοπείται ο καθορισμός των λογιστικών συστημάτων 

τα οποία πρέπει να εγκαταστήσει και να λειτουργεί ο παροχέας καθολικής ταχυδρομικής 

υπηρεσίας, η ρύθμιση του κόστους του παροχέα καθολικής ταχυδρομικής υπηρεσίας, 

καθώς και η ίδρυση, λειτουργία και διαχείριση του ταμείου αποζημίωσης.  

 Με τους τέταρτους κανονισμούς σκοπείται η ρύθμιση του πλαισίου των διοικητικών 

τελών αδειών που αφορούν τις ταχυδρομικές υπηρεσίες, σύμφωνα με τον περί 

Ρυθμίσεως Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών Νόμο του 2002 και 

σύμφωνα με το κοινοτικό κεκτημένο.  
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 Με τους πέμπτους κανονισμούς σκοπείται να τεθούν σε ισχύ ορισμένα άρθρα της 

βασικής νομοθεσίας, ώστε ο Επίτροπος Ρυθμίσεως Τηλεπικοινωνιών και 

Ταχυδρομείων να αποκτήσει τις εξουσίες για εφαρμογή των υπόλοιπων προτεινόμενων 

κανονισμών.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού ζήτησε πρόσθετα 

στοιχεία και διευκρινίσεις, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των πιο πάνω 

κανονισμών, γι’ αυτό και εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους.  

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής των Ε∆Η κ. Ανδρούλα Βασιλείου δήλωσε ότι 

θα τηρήσει στάση αποχής κατά τη συζήτηση των εν λόγω κανονισμών στην ολομέλεια 

του σώματος, γιατί δεν της παρασχέθηκε αρκετός χρόνος για να τους μελετήσει.  

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Ρυθμίσεως Γενικών Εξουσιοδοτήσεων και Ειδικών Αδειών (Ταχυδρομικές 

Υπηρεσίες) Κανονισμοί του 2003. 

 (Αρ. Φακ.: 23.03.105.2003) 

2. Οι περί Ποιότητας Ταχυδρομικών Υπηρεσιών Κανονισμοί του 2003.  

 (Αρ. Φακ.: 23.03.106.2003) 

3. Οι περί Καθορισμού των Λογιστικών Συστημάτων, Ρυθμίσεως του Κόστους 

Παροχέα Καθολικής Ταχυδρομικής Υπηρεσίας και της Ίδρυσης, Λειτουργίας και 

∆ιαχείρισης του Ταμείου Αποζημιώσεως Κανονισμοί του 2003.  

 (Αρ. Φακ.: 23.03.107.2003) 

4. Οι περί ∆ιοικητικών Τελών Αδειών (Ταχυδρομικές Υπηρεσίες) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ.: 23.03.108.2003) 

5. Οι περί Ενάρξεως Ισχύος Ορισμένων Άρθρων Κανονισμοί του 2003.  

(Αρ. Φακ.: 23.03.109.2003) 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των περί Ρυθμίσεως Γενικών Εξουσιοδοτήσεων 

και Ειδικών Αδειών (Ταχυδρομικές Υπηρεσίες) Κανονισμών του 2003; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των περί Ποιότητας Ταχυδρομικών Υπηρεσιών 

Κανονισμών του 2003; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των περί Καθορισμού των Λογιστικών 

Συστημάτων, Ρυθμίσεως του Κόστους Παροχέα Καθολικής Ταχυδρομικής Υπηρεσίας 

και της Ίδρυσης, Λειτουργίας και ∆ιαχείρισης του Ταμείου Αποζημιώσεως Κανονισμών 

του 2003; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των περί ∆ιοικητικών Τελών Αδειών 

(Ταχυδρομικές Υπηρεσίες) Κανονισμών του 2003; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των περί Ενάρξεως Ισχύος Ορισμένων Άρθρων 

Κανονισμών του 2003; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Η κ. Βασιλείου δεν είναι παρούσα, άρα δεν μπορώ να αναφερθώ. 

 Το υπ’ αριθμόν 47 θέμα έχει ήδη εγκριθεί. 

 Το υπ’ αριθμόν 48 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Οι περί Αναγνώρισης 

Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών 

Πληροφοριών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003».  Υπάρχει συμπληρωματική 

έκθεση.  Αντιλαμβάνομαι ότι δεν είναι ομόφωνη, επομένως να αναγνωσθεί η έκθεση. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Είναι ομόφωνη.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία, θεωρούνται αναγνωσθείσες και οι δύο εκθέσεις. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης 

Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2003» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος  Θάσος Μιχαηλίδης 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Ιωνάς Νικολάου Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 

συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από 15 Απριλίου μέχρι 17 

Ιουνίου 2003.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο 

Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού, καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας 

και Πολιτισμού και ο πρόεδρος του Κυπριακού Συμβουλίου Αναγνώρισης Τίτλων 

Σπουδών (ΚΥΣΑΤΣ). 
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 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 15 της 

νομοθεσίας για την Αναγνώριση Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης 

Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών, παραχωρείται η δυνατότητα στο 

ΚΥΣΑΤΣ σε ειδικές περιπτώσεις τίτλων σπουδών να αναγνωρίζει την ισοτιμία και 

αντιστοιχία ενός πτυχίου ως πρώτου καταληκτικού τίτλου και ταυτόχρονα να 

αναγνωρίζει τον ίδιο τίτλο ως μεταπτυχιακό. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 

κανονισμούς, μετά την εφαρμογή των προνοιών των βασικών κανονισμών, που 

καθορίζουν τα επίπεδα αναγνώρισης τίτλων σπουδών από το ΚΥΣΑΤΣ, έχει 

παρατηρηθεί πρόβλημα στην αναγνώριση τίτλων που αποκτήθηκαν έπειτα από 

συνδυασμένες σπουδές, οι οποίες καταλήγουν σε τίτλο δεύτερου επιπέδου.  Σε τέτοιες 

περιπτώσεις αναγνωρίζεται ένας μόνο τίτλος σπουδών.  Κατά συνέπεια, άτομα που 

κατέχουν τέτοιο τίτλο βρίσκονται σε μειονεκτική θέση έναντι ατόμων που απέκτησαν 

πρώτο πανεπιστημιακό τίτλο και στη συνέχεια, αφού συμπλήρωσαν μεταπτυχιακές 

σπουδές, απέκτησαν δεύτερο τίτλο επιπέδου “master”. 

 Σημειώνεται ότι, όπως καθορίζεται στο κείμενο των προτεινόμενων κανονισμών, η 

σκοπούμενη ρύθμιση θα εφαρμόζεται μόνο στις περιπτώσεις τίτλων που εκδόθηκαν 

από εκπαιδευτικά ιδρύματα που λειτουργούν σε χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης 

με τις οποίες η Κύπρος έχει διμερή συμφωνία αμοιβαίας αναγνώρισης τίτλων σπουδών.   

 Στο στάδιο της μελέτης των πιο πάνω κανονισμών από την επιτροπή, 

αναπτύχθηκε σοβαρός προβληματισμός κατά πόσο η σκοπούμενη ρύθμιση θα πρέπει 

να επεκταθεί και σε περιπτώσεις οι οποίες δεν καλύπτονται από διμερείς συμφωνίες.  

 Αναφορικά με τον πιο πάνω προβληματισμό των μελών της επιτροπής 

επισημάνθηκε από πλευράς του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού ότι η ύπαρξη 
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διμερούς συμφωνίας αμοιβαίας αναγνώρισης διασφαλίζει την αναγνώριση των τίτλων 

εκπαιδευτικών ιδρυμάτων τριτοβάθμιας εκπαίδευσης της Κύπρου. 

 Ο πρόεδρος του ΚΥΣΑΤΣ εξέφρασε την άποψη ότι η εν λόγω προϋπόθεση για 

ύπαρξη διακρατικής συμφωνίας ενδεχομένως να οδηγήσει σε άνιση μεταχείριση μεταξύ 

των κατόχων τέτοιων τίτλων.  Συναφώς, επισήμανε στην επιτροπή, τέτοια προγράμματα 

συνδυασμένων σπουδών που απολήγουν σε τίτλο πρώτου και ταυτόχρονα δεύτερου 

επιπέδου προσφέρονται σε αρκετές χώρες.  Ωστόσο, με τις χώρες αυτές τώρα, όπως 

δήλωσε και ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, εκτός μιας, δεν 

υφίσταται διμερής συμφωνία.   

 Ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού, κληθείς να τοποθετηθεί στο πιο πάνω 

ζήτημα, δήλωσε ότι ο ίδιος δεν έχει έντονη άποψη υπέρ ή κατά του θέματος ύπαρξης 

διακρατικής συμφωνίας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, έχουν διαμορφωθεί οι πιο κάτω απόψεις των μελών 

της επιτροπής: 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων 

του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις υιοθετούν τους 

σκοπούς και επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών και εισηγούνται στη Βουλή την 

έγκρισή τους, αφού διαμορφωθούν, ώστε στις περιπτώσεις τίτλων που αποκτώνται σε 

χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης να μην απαιτείται διακρατική συμφωνία για τη 

δυνατότητα αναγνώρισης που προνοείται με τους κανονισμούς αυτούς.   

 Η τοποθέτησή τους αυτή βασίζεται κυρίως στο ότι, κατά την άποψή τους, δεν 

προβλήθηκαν οποιαδήποτε ισχυρά επιχειρήματα από τα οποία να προκύπτει η ανάγκη 

για τέτοια προϋπόθεση ύπαρξης διακρατικής συμφωνίας σ’ ό,τι αφορά τις χώρες αυτές.  

Αντίθετα, η τοποθέτησή τους αυτή ενισχύεται από τη γνώση ότι στο χώρο της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης για την κατοχύρωση των εκπαιδευτικών επιπέδων και για τον 
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τομέα της αναγνώρισης τίτλων σπουδών υπάρχει πια σαφής και σταθερός γνώμονας, 

στη βάση του οποίου διαμορφώνεται το όλο φάσμα των σχετικών νομοθετικών 

ρυθμίσεων που, ως γνωστό, είναι δεσμευτικές για όλα τα κράτη μέλη. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 

∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί 

κατά τη συζήτηση των κανονισμών ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.   

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών 

Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Ιωνάς Νικολάου Σοφοκλής Φυττής 

 Θάσος Μιχαηλίδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Όπως είναι γνωστό, για τους πιο πάνω κανονισμούς η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Παιδείας έχει ήδη κυκλοφορήσει στην ολομέλεια σχετική έκθεσή της στις 26 Ιουνίου 

2003, η συζήτησή τους όμως αναβλήθηκε έπειτα από σχετική εισήγηση του Κινήματος 

Σοσιαλδημοκρατών. 

 Υπενθυμίζεται ότι σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η παραχώρηση 

της δυνατότητας στο ΚΥΣΑΤΣ σε ειδικές περιπτώσεις τίτλων σπουδών που 

αποκτήθηκαν έπειτα από συνδυασμένες σπουδές να αναγνωρίζει την ισοτιμία ή ισοτιμία 

και αντιστοιχία ενός τίτλου ως πτυχίου και ταυτόχρονα ως μεταπτυχιακού διπλώματος 

επιπέδου master. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, σε νέα συνεδρία της που 

πραγματοποιήθηκε την 1η Ιουλίου 2003, επανεξέτασε το ζήτημα κατά πόσο η 

σκοπούμενη ρύθμιση θα πρέπει και σε ποια έκταση να εξαρτηθεί από την ύπαρξη 

διμερούς συμφωνίας. 

 Στη βάση της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, ο πρόεδρος και τα 

μέλη της βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις αποφάσισαν να εμμείνουν στην αρχική τους 

τοποθέτηση, όπως αυτή διαμορφώθηκε και αναφέρεται στην πρώτη έκθεση της 

επιτροπής.  Επιπρόσθετα όμως αποφάσισαν, για σκοπούς καλύτερης υλοποίησης της 

ρύθμισης την οποία προτείνουν, να ζητηθεί από τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού η 

άμεση προώθηση σύναψης σχετικών διμερών συμφωνιών, κατά προτεραιότητα με 

εκείνες από τις χώρες στις οποίες λειτουργούν ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύματα που 

προσφέρουν τέτοια προγράμματα συνδυασμένων σπουδών και από τα οποία 

προέρχεται σημαντικός αριθμός Κυπρίων αποφοίτων. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 

Κόμματος και ο βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών κ. Γιώργος Βαρνάβα 

δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας 

του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ορίστε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου. 

 Απλώς καταρχάς, θα ήθελα να πω ότι, όπως είχαν κατατεθεί οι κανονισμοί από 

πλευράς της εκτελεστικής εξουσίας, δεν ήταν εύκολο για μας να το στηρίξουμε, παρ’ 
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όλες ακόμη τις προτάσεις και τροποποιήσεις τις οποίες έχει κάνει η επιτροπή Παιδείας.  

Είχαμε τους προβληματισμούς μας, γι’ αυτό και είχαμε ζητήσει την περασμένη βδομάδα 

αναβολή.  Αυτή τη στιγμή δε θα μπω στην ουσία του θέματος.  Απλώς θέλω να πω ότι 

κι εμείς ως Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ θα ταχθούμε υπέρ των κανονισμών,  

κρατώντας απλώς τη δήλωση την οποία έχει κάνει ο Υπουργός Παιδείας, ότι θα 

ενεργοποιηθούν άμεσα, ούτως ώστε να υπογραφούν διμερείς συμφωνίες με χώρες 

όπου επηρεάζονται φοιτητές παρόμοιου τύπου με αυτούς που σήμερα εμείς θα 

εγκρίνουμε στους κανονισμούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η συμπληρωματική έκθεση έγινε ακριβώς, για να λέει μέσα ότι η προϋπόθεση που 

θέτει η Βουλή ομόφωνα, η επιτροπή εισηγούμενη στη Βουλή ομόφωνα, ήταν το ότι, 

εφόσον πλέον θα ισχύει αυτή η νομοθετική ρύθμιση αυτομάτως για τις χώρες μέλη της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης, ζητούσαμε από την κυβέρνηση και από τον Υπουργό Παιδείας 

να κάμουν τα αναγκαία διαβήματα, ούτως ώστε να συναφθούν, όπου είναι δυνατό, 

διμερείς συμβάσεις και με άλλες χώρες, για να υπάρχει μια ομοιόμορφη μεταχείριση.  

Πρέπει να αναφέρω στο σώμα ότι -επειδή είχαμε στείλει και επιστολή στον υπουργό- 

πρόλαβε ο Υπουργός Παιδείας -και το σημειώνουμε αυτό με ευαρέσκεια- να μας 

απαντήσει επίσημα με επιστολή, η οποία έχει κατατεθεί στη Βουλή, ότι πράγματι θα 

επιδιώξει να συνάψει η Κυπριακή ∆ημοκρατία διμερείς συμφωνίες και με άλλες χώρες.  

Επομένως, δεν υπάρχει κανένα πρόβλημα και έχει επιτευχθεί αυτό που ήθελαν η 

επιτροπή και η Βουλή.  
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 Αυτών λεχθέντων, πρέπει να υπογραμμίσουμε εδώ σήμερα, για να μη μένουν 

εντυπώσεις, ότι με αυτή τη νομοθεσία δεν αναγνωρίζεται κανένα πτυχίο. απλώς δίνεται 

η δυνατότητα στο αρμόδιο σώμα, το Κυπριακό Συμβούλιο Αναγνώρισης Τίτλων 

Σπουδών, το ΚΥΣΑΤΣ, εάν το κρίνει, να αποδώσει και πτυχίο και μεταπτυχιακό τίτλο σε 

ανθρώπους οι οποίοι είναι κάτοχοι τέτοιων τίτλων.  Τίποτε δεν είναι αυτόματο, για να 

αίρονται κάποιες λανθασμένες εντυπώσεις που δημιουργούνται. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Εγώ ήθελα να τοποθετηθώ εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Κόμματος και να πω ότι 

είχαμε επιφυλάξεις μέχρι να το δούμε στην κοινοβουλευτική ομάδα.  Συμφωνούμε και με 

τους σκοπούς και με τις επιδιώξεις των προτεινομένων κανονισμών και χαιρετίζουμε την 

έγκαιρη και γραπτή δέσμευση του Υπουργείου Παιδείας να προχωρήσει σε διακρατικές 

συμφωνίες με όσες χώρες δεν ανήκουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για να ισχύσει 

ακριβώς αυτή η τροπολογία και σ’ αυτές τις χώρες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση οι κανονισμοί να εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 49 θέμα είναι «Οι περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων - Θέσεις 

Τεχνικού Επιθεωρητή, Ανώτερου Τεχνικού και Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων - Θέσεις 
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Τεχνικού Επιθεωρητή, Ανώτερου Τεχνικού και Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου 

 Μαρία Κυριακού Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Άριστος Χρυσοστόμου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε τους υπό 

αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και 24 

Ιουνίου 2003.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο 

γενικός διευθυντής της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων, εκπρόσωποι του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των συντεχνιών του προσωπικού της Αρχής 

ΣΕΚ και ΠΕΟ.  Αν και προσκλήθηκαν, δεν παρέστησαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Οικονομικών (Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού). 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 5 της 

νομοθεσίας για την Αρχή Κρατικών Εκθέσεων, σκοπείται η θεσμοθέτηση σχεδίων 

υπηρεσίας για τις θέσεις Τεχνικού Επιθεωρητή, Ανώτερου Τεχνικού και Τεχνικού στην 

Αρχή οι οποίες προβλέφθηκαν στον προϋπολογισμό της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων για 

το έτος 2001, στα πλαίσια της δημιουργίας νέας δομής στο Τεχνικό Τμήμα της Αρχής. 

 Η εν λόγω νέα δομή, που συμφωνήθηκε με το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 

Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, κρίθηκε αναγκαία, για να συνάδει με 

αντίστοιχες δομές της δημόσιας υπηρεσίας αλλά και για σκοπούς καλύτερης 

λειτουργικότητας του Τεχνικού Τμήματος της Αρχής. 

 Ειδικότερα, τα προτεινόμενα σχέδια υπηρεσίας προβλέπουν τα ακόλουθα: 
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1. Τη δημιουργία μιας θέσης Τεχνικού Επιθεωρητή (κλίμακα Α10) έναντι κατάργησης 

μιας θέσης Τεχνικού Λειτουργού (κλίμακες Α7, Α8 και Α9). 

2. Τη δημιουργία μιας θέσης Ανώτερου Τεχνικού (κλίμακα Α9) έναντι κατάργησης 

μιας θέσης Βοηθού Τεχνικού Λειτουργού (κλίμακες Α4 και Α7). 

3. Τη μετονομασία και αλλαγή της κλίμακας της θέσης Βοηθού Τεχνικού Λειτουργού 

(κλίμακες Α4 και Α7) σε θέση Τεχνικού (κλίμακες Α2, Α5 και Α7). 

 Με τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών συμφώνησαν όλοι οι 

παριστάμενοι.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, υιοθετώντας τα 

προτεινόμενα σχέδια υπηρεσίας, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό 

αναφορά κανονισμών όπως έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 50 θέμα αποσύρθηκε. 

 Το υπ’ αριθμόν 51 θέμα είναι «Οι περί Τμήματος Εργασίας - Θέση Εκπαιδευτή 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Τμήματος Εργασίας - Θέση Εκπαιδευτή (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 
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 Ιωνάς Νικολάου, αναπλ. πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου, εκπροσωπώντας   

 Μαρία Κυριακού τον Ντίνο Χατζηνικόλα 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους υπό αναφορά κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Ιουλίου 2003.  Στη συνεδρία της 

επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας 

∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 και 87 

των περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμων, σκοπείται η αναθεώρηση των σχεδίων 

υπηρεσίας για τη θέση Εκπαιδευτή στο Τμήμα Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ως αποτέλεσμα της εφαρμογής της συμφωνίας για την 

αναθεώρηση του κρατικού μισθολογίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, υιοθετώντας τα προτεινόμενα σχέδια 

υπηρεσίας και αναγνωρίζοντας την ανάγκη άμεσης προώθησης των σχετικών 

κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί κατατέθηκαν 

από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Τα θέματα με αριθμούς 52 μέχρι 58 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Το υπ’ αριθμόν 59 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Απόφαση της Βουλής 

των Αντιπροσώπων για την έγκριση του καταλόγου θέσεων εισδοχής στη δημόσια 

υπηρεσία, σύμφωνα με τις διατάξεις των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό 

στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμων».  Αντιλαμβάνομαι ότι αυτή η έκθεση δεν είναι ομόφωνη.  

Παρακαλώ τον πρόεδρο της επιτροπής να τη διαβάσει. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Είναι ομόφωνη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία.  Εφόσον είναι ομόφωνη, θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου 

∆ιοικήσεως για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση 

του καταλόγου θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τις 

διατάξεις των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια 

Υπηρεσία Νόμων 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Θωμά, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Άγις Αγαπίου Ανδρέας Αγγελίδης 

 Ιωνάς Νικολάου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως εξέτασε 

τον υπό αναφορά κατάλογο σε συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 9, 23 και 26 

Ιουνίου 2003.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών παρευρέθηκαν και εξέφρασαν τις 

απόψεις τους εκπρόσωποι της Υπηρεσίας ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του 

Υπουργείου Οικονομικών και της ΠΑΣΥ∆Υ. 
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 Με τον υπό αναφορά κατάλογο για τις θέσεις εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, ο 

οποίος κατατίθεται στη Βουλή σύμφωνα με τις διατάξεις της νομοθεσίας για την 

αξιολόγηση υποψηφίων για διορισμό στη δημόσια υπηρεσία, σκοπείται η έγκριση των 

θέσεων των οποίων η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την κλίμακα Α7 του κυβερνητικού 

μισθολογίου για τις οποίες διεξάγεται υποχρεωτικά γραπτή εξέταση και τις οποίες οι 

ενδιαφερόμενοι μπορούν να διεκδικήσουν με την προϋπόθεση ότι έχουν πετύχει στην 

εν λόγω εξέταση. 

 Ειδικότερα, το άρθρο 2 της υπό αναφορά νομοθεσίας προβλέπει την κατάθεση 

κάθε χρόνο στη Βουλή των Αντιπροσώπων και την έγκριση από αυτή: 

1. Καταλόγου θέσεων πρώτου διορισμού ή πρώτου διορισμού και προαγωγής για τις 

οποίες ως βασικό προσόν απαιτείται απολυτήριο μέσης εκπαίδευσης ή δίπλωμα 

τριετούς μεταλυκειακού κύκλου σπουδών και για τις οποίες διεξάγεται 

υποχρεωτικά γραπτή εξέταση, σύμφωνα με την ίδια νομοθεσία. 

2. Καταλόγου θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία με την ίδια μισθοδοσία για τις 

οποίες η γραπτή εξέταση διεξάγεται από τις οικείες συμβουλευτικές επιτροπές, με 

βάση τις διατάξεις του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου. 

 Κατά την εξέταση του υπό αναφορά καταλόγου, ο οποίος σημειώνεται ότι 

κατατίθεται ως ενιαίος κατάλογος με δύο παραρτήματα Ι και ΙΙ, η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως είχε την ευκαιρία να μελετήσει 

επιπρόσθετα ενημερωτικούς καταλόγους που κατατέθηκαν στη Βουλή για άλλες θέσεις 

και οι οποίες εμπίπτουν στις ίδιες κατηγορίες μισθοδοσίας, αλλά κρίνεται είτε ότι δε 

χρειάζεται γι’ αυτές η διεξαγωγή γραπτής εξέτασης, επειδή οι υποψήφιοι είναι απόφοιτοι 

σχολών τις οποίες λειτουργεί το κράτος με σκοπό τη στελέχωση συγκεκριμένων 

υπηρεσιών, είτε ότι, για διάφορους λόγους, δεν μπορεί να διεξαχθεί γραπτή εξέταση, 
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όπως, για παράδειγμα, επειδή οι θέσεις τελούν υπό κατάργηση μετά την κένωσή τους, 

γι’ αυτό και στο σχετικό προϋπολογισμό είναι σημειωμένες με διπλό σταυρό. 

 Επισημαίνεται ότι ο υπό έγκριση κατάλογος παρουσιάζεται διαφοροποιημένος σε 

σχέση με τον κατάλογο που κατατέθηκε για τον ίδιο σκοπό το 2002.  Σύμφωνα με τα 

στοιχεία, γραπτά και προφορικά, που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 

εκπροσώπους της αρμόδιας υπηρεσίας του Υπουργείου Οικονομικών, οι 

διαφοροποιήσεις αυτές οφείλονται είτε στη μετονομασία ή κατάργηση ορισμένων 

θέσεων είτε στη μεταφορά ορισμένων θέσεων από έναν κατάλογο σε άλλον για 

πρακτικούς κυρίως λόγους με απώτερο στόχο την καλύτερη εφαρμογή της σχετικής 

νομοθεσίας, είτε, τέλος, στην εξαίρεση ή επαναφορά θέσεων που εξαιρέθηκαν για 

σκοπούς αντιμετώπισης άμεσων και ιδιαζουσών περιστάσεων σε ορισμένες υπηρεσίες.    

 Στο στάδιο της μελέτης του καταλόγου η επιτροπή επισήμανε την ανάγκη για 

περαιτέρω διαφοροποίησή του, για την οποία συμφώνησαν και οι εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών που παρευρέθηκαν στην εν λόγω συνεδρία.  Συγκεκριμένα, 

κρίθηκε σκόπιμο όπως η θέση Τεχνικού στο Τμήμα Οδικών Μεταφορών μεταφερθεί στο 

δεύτερο κατάλογο, ώστε η γραπτή εξέταση για τη θέση αυτή να διεξαχθεί με βάση την 

πιο ευέλικτη διαδικασία που προβλέπεται στον περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμο.  

Σημειώνεται ότι η ανάγκη για τη διαφοροποίηση αυτή προέκυψε ύστερα από την 

εξέταση από την επιτροπή θέματος συναφούς με την εν λόγω θέση.  Συναφώς 

αναφέρεται ότι το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, ασκώντας δυνατότητα που 

παρέχεται στη σχετική νομοθεσία, κατέθεσε στη Βουλή σχετικούς κανονισμούς στους 

οποίους καθορίζεται άλλος τύπος και διαδικασία εξέτασης για την υπό αναφορά θέση. 

Ωστόσο, το ίδιο υπουργείο, ένεκα νομικών ζητημάτων που ηγέρθησαν στο στάδιο της 

εξέτασης των κανονισμών από την επιτροπή, με σχετική επιστολή του, ημερομηνίας 18 

Ιουνίου 2003, ζήτησε την απόσυρσή τους, με πρόθεση να καταθέσει νέο αναθεωρημένο 
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κείμενο.  Ως εκ τούτου, μέχρι την κατάθεση των νέων κανονισμών κρίθηκε από την 

επιτροπή δικαιολογημένη η πιο πάνω προσωρινή ρύθμιση. 

 Επιπρόσθετα, στο στάδιο της μελέτης του υπό έγκριση καταλόγου, το Υπουργείο 

Οικονομικών, ύστερα από σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, εισηγήθηκε 

στην επιτροπή την εξαίρεση ορισμένων άλλων θέσεων, στις οποίες οι διορισμοί 

ακυρώθηκαν με απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου.  Όπως αναφέρεται στη σχετική 

επιστολή του Υπουργείου Οικονομικών, οι εξαιρέσεις των θέσεων αυτών απαιτούνται, 

ώστε, για την πλήρωσή τους, να τηρηθεί η πιο ευέλικτη διαδικασία που προβλέπεται 

στον περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμο. 

 Σε ό,τι αφορά την πιο πάνω νέα εισήγηση του Υπουργείου Οικονομικών, τα μέλη 

της επιτροπής επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος 

ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

 Τέλος επισημαίνεται ότι, όσον αφορά τις θέσεις οι οποίες έχουν μεταφερθεί από 

έναν κατάλογο σε άλλον, ώστε η γραπτή εξέταση γι’ αυτές να διεξαχθεί από τις οικείες 

συμβουλευτικές επιτροπές, με βάση τις διατάξεις του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, 

καθώς και τις θέσεις οι οποίες, για τους πρακτικούς κυρίως λόγους που δόθηκαν 

γραπτώς, αλλά αναλύθηκαν και προφορικά στην επιτροπή, αφαιρέθηκαν και από τους 

δύο καταλόγους, ώστε να υπαχθούν εξ ολοκλήρου στις διατάξεις του πιο πάνω νόμου, 

η επιτροπή αναμένει ότι, κατά την πλήρωσή τους με βάση τις πιο ευέλικτες διαδικασίες 

της υπό αναφορά νομοθεσίας, θα καταβληθεί κάθε δυνατή προσπάθεια, ώστε, 

ανεξάρτητα από το ποια διαδικασία θα τηρηθεί, να προσληφθούν αξιοκρατικά οι πιο 

κατάλληλοι υποψήφιοι. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, υπό το 

φως των πιο πάνω και δεδομένου ότι η έγκριση του υπό αναφορά καταλόγου είναι 

αναγκαία για την εφαρμογή της σχετικής νομοθεσίας και λαμβάνοντας υπόψη ότι αυτός 
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στην ουσία αποβλέπει στην όσο το δυνατό πιο αξιοκρατική επιλογή των υποψηφίων, 

ομόφωνα αποφάσισε να εισηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος την έγκρισή του, όπως 

αυτός έχει τελικά διαμορφωθεί, σύμφωνα με τα πιο πάνω, γι’ αυτό και επισυνάπτει 

σχετικό σχέδιο απόφασης για την κατά νόμο έγκρισή του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλείται ο γραμματέας να διαβάσει την απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΓΚΡΙΣΗ ΤΟΥ 

ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ ΘΕΣΕΩΝ ΕΙΣ∆ΟΧΗΣ ΣΤΗ ∆ΗΜΟΣΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑ ΣΥΜΦΩΝΑ ΜΕ ΤΙΣ 

∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ ΤΩΝ ΠΕΡΙ ΑΞΙΟΛΟΓΗΣΗΣ ΥΠΟΨΗΦΙΩΝ ΓΙΑ ∆ΙΟΡΙΣΜΟ ΣΤΗ ∆ΗΜΟΣΙΑ 

ΥΠΗΡΕΣΙΑ ΝΟΜΩΝ 

 Επειδή, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό 

στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμου, προνοείται η κατάθεση κάθε χρόνο στη Βουλή των 

Αντιπροσώπων: 

1. καταλόγου θέσεων πρώτου διορισμού ή πρώτου διορισμού και προαγωγής για τις 

οποίες απαιτείται, ως βασικό προσόν, απολυτήριο σχολής μέσης παιδείας ή 

δίπλωμα τριετούς μεταλυκειακού κύκλου σπουδών και για τις οποίες υποχρεωτικά 

διεξάγεται γραπτή εξέταση, σύμφωνα με την ίδια νομοθεσία και 

2. καταλόγου θέσεων πρώτου διορισμού ή πρώτου διορισμού και προαγωγής για τις 

οποίες διεξάγεται ειδικός γραπτός διαγωνισμός από τις οικείες συμβουλευτικές 

επιτροπές, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου. 

 Και επειδή, σύμφωνα με το άρθρο 2 του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 

∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμου, οι πιο πάνω κατάλογοι θέσεων εγκρίνονται 

από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 
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 Για όλους αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων με την απόφασή της 

αυτή εγκρίνει τους καταλόγους θέσεων που επισυνάπτονται στην παρούσα απόφαση 

ως Παράρτημα Ι και Παράρτημα ΙΙ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;  Όχι. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Η απόφαση εγκρίνεται. 

 Το Κεφάλαιο ∆εύτερο είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Έχετε 

μπροστά σας τον κατάλογο και τα θέματα παραπέμπονται στις ανάλογες επιτροπές. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 

εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 

τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1.  O περί Τεχνολογικού 

Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.149.2003) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Παιδείας 

2.  Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού του 

Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος 

(Αρ. 1) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.150.2003) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Παιδείας 

3.  Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 

Νόμος (Αρ. 1) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.151.2003) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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4.  Ο περί Ενοικιοστασίου 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.152.2003) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Εσωτερικών 

5.  Ο περί Μηχανοκινήτων 

Οχημάτων (Ασφάλιση Ευθύνης 

έναντι Τρίτου) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.153.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

6.  Ο περί της Ασκήσεως 

Ασφαλιστικών Εργασιών και 

Άλλων Συναφών Θεμάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.154.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

7.  Ο περί Φορολογίας του 

Εισοδήματος (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.155.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

8.  Ο περί Αρχής Κρατικών 

Εκθέσεων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.156.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

9.  Ο περί της Σύναψης Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 
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Συμβάσεων (Προμήθειες, Έργα 

και Υπηρεσίες) στους Τομείς 

του Ύδατος, της Ενέργειας, των 

Μεταφορών και των 

Τηλεπικοινωνιών Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.157.2003) 

Υποθέσεων 

10.  O περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος 

(Αρ. 2) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.158.2003) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

11.  Οι περί Αρχής Κρατικών 

Εκθέσεων (Όροι Υπηρεσίας) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.132.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

12.  Οι περί της Υγείας των Ζώων 

(Υγειονομικοί Όροι που 

∆ιέπουν το Εμπόριο 

Ορισμένων Ζώων) (Ειδικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.133.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

13.  Οι περί Ραδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρου (∆ημόσια 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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Ραδιοτηλεοπτική Υπηρεσία) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.071.2003) 

14.  Οι περί Εκρηκτικών Υλών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.214.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

15.  Ενημέρωση της Βουλής των 

Αντιπροσώπων σύμφωνα με 

τον περί Αξιολόγησης 

Υποψηφίων Νόμο του 1998 

από την Αρχή Λιμένων 

Κύπρου. 

(Αρ. Φακ. 10.10.011) 

Αρχή Λιμένων 

Κύπρου 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

16.  Έκθεση του Υπουργείου 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού προς τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων, δυνάμει των 

διατάξεων του άρθρου 2 του 

Νόμου 74 του 1988. 

(Αρ. Φακ. 06.03.001.01) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 
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1. Ο περί της Υφ’ Όρον Αναστολής της 

Εκτελέσεως Ποινής Φυλακίσεως εις 

Ωρισμένας Περιπτώσεις 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.045.2003) 

Αριστοφάνη 

Γεωργίου, βουλευτή 

εκλογικής 

περιφέρειας 

Λευκωσίας 

Νομικών 

2. Ο περί Φορολογίας Ακίνητης 

Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.046.2003) 

Ιωνά Νικολάου, 

βουλευτή 

∆ημοκρατικού 

Συναγερμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

3. Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών 

Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.047.2003) 

Ιωνά Νικολάου, 

βουλευτή 

∆ημοκρατικού 

Συναγερμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

4. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.048.2003) 

Χρίστο 

Μαυροκορδάτο εκ 

μέρους της 

κοινοβουλευτικής 

ομάδας ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες 

∆υνάμεις και 

Γιώργο Βαρνάβα εκ 

μέρους του 

Κινήματος 

Σοσιαλδημοκρατών 

Ε∆ΕΚ 

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 
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5. Ο περί της Προστασίας και 

Αναπτύξεως Θηραμάτων και Άγριων 

Πτηνών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.049.2003) 

Γιώργο Περδίκη, 

βουλευτή επαρχίας 

Λευκωσίας 

Εσωτερικών 

6. Ο περί Συλλογικών Στοιχημάτων 

(Ρύθμιση και Φόρος) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.050.2003) 

Γεώργιο Γεωργίου, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας 

Αμμοχώστου 

Παρακολουθήσεως 

Σχεδίων  

Αναπτύξεως και 

Ελέγχου ∆ημόσιων 

∆απανών  

7. Ο περί Φορολογίας Ιπποδρομιακών 

Στοιχημάτων και Λαχείων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.051.2003) 

Γεώργιο Γεωργίου, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας 

Αμμοχώστου 

Παρακολουθήσεως 

Σχεδίων  

Αναπτύξεως και 

Ελέγχου ∆ημόσιων 

∆απανών 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο, οι ερωτήσεις και απαντήσεις έχουν δοθεί γραπτώς. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.423 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Κερύνειας κ. Χριστόδουλο Ταραμουντά στις 26 Ιουνίου 2003. 

 «Σε οικία της οδού Ζιά Πασά στο συνοικισμό Μουττάλλου στην Πάφο έχει 

τοποθετηθεί οικογένεια αθιγγάνων, η οποία προκαλεί με τη συμπεριφορά της σοβαρά 

προβλήματα στους γείτονες. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 
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1. Γιατί έχει τοποθετηθεί η οικογένεια των αθιγγάνων σε πυκνοκατοικημένη περιοχή, 

όπου διαμένουν οικογένειες Ελληνοκυπρίων, με δεδομένο ότι τέτοιες οικογένειες 

δημιουργούν σοβαρά προβλήματα στους χώρους διαμονής όπου τοποθετούνται; 

2. Πότε σκοπεύει η αρμόδια υπηρεσία του υπουργείου να μετακινήσει την εν λόγω 

οικογένεια των αθιγγάνων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.424 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Θάσο Μιχαηλίδη στις 27 Ιουνίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για το σημείο στο οποίο βρίσκεται ο προγραμματισμός ανέγερσης νέου 

κτιρίου του κτηματολογίου Λάρνακας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.425 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 30 Ιουνίου 2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο Νικητάρι ενημερώθηκα για τα ακόλουθα έργα, τα 

οποία η κοινότητα θεωρεί απαραίτητα για τη βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης και 

εργασίας των κατοίκων: 

1. Κατασκευή γεφυριού στην περιοχή “Αμπέλια”, που θα επιτρέπει την εύκολη 

σύνδεση των δύο περιοχών της κοινότητας.  Η ανάγκη προέκυψε μετά την 

επέκταση της οικιστικής ζώνης στην απέναντι όχθη του ποταμού. 

2. ∆ιαπλάτυνση του δρόμου Νικηταρίου-Κουτραφά.  Ο δρόμος αυτός συνδέει το 

χωριό με την Ευρύχου, όπου μεταβαίνουν καθημερινά οι μαθητές στο γυμνάσιο, 

γεγονός που εντείνει τις ανησυχίες για το πρόβλημα οδικής ασφάλειας.  Αν και 

γίνονται διαβήματα εδώ και έξι χρόνια, δεν υπάρχει συγκεκριμένη ανταπόκριση 

από τις αρμόδιες υπηρεσίες. 
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3. Αποπεράτωση του αγροτικού δρόμου “Μύλος του Ρούσου”.  Ο δρόμος αυτός 

επιτρέπει την άμεση πρόσβαση στον Αστρομερίτη, γεγονός που διευκολύνει 

αφάνταστα τους κατοίκους του χωριού. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

για τα μέτρα που θα ληφθούν και για το χρόνο επίλυσης των πιο πάνω προβλημάτων, 

λαμβάνοντας υπόψη ότι για ορισμένα από αυτά έχουν γίνει επανειλημμένα διαβήματα 

προς την εκτελεστική εξουσία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.426 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 30 Ιουνίου 2003. 

 «Έχω ενημερωθεί ότι μέρος εσωτερικού δρόμου στο χωριό Νικητάρι, που 

χρονολογείται από τον καιρό της αγγλοκρατίας, έχει καταστραφεί αυθαίρετα από ιδιώτη, 

με το πρόσχημα ότι είναι ιδιωτική ιδιοκτησία, χωρίς η Επαρχιακή ∆ιοίκηση να έχει μέχρι 

σήμερα λάβει οποιαδήποτε μέτρα. 

 Επειδή ο δρόμος είναι ουσιαστικά η μόνη σύνδεση των δυο τμημάτων της 

κοινότητας, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να πάρει μέτρα για επίλυση του προβλήματος, 

είτε δίνοντας στους κατοίκους εναλλακτική λύση, εάν ο ισχυρισμός του ιδιώτη ευσταθεί, 

είτε αποκαθιστώντας άμεσα το δρόμο και επιβάλλοντας κυρώσεις στον ιδιώτη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.427 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη την 1η Ιουλίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι προγραμματίζεται η κατασκευή παρακαμπτήριου δρόμου 

στην κοινότητα Καλού Χωριού Κλήρου για εξυπηρέτηση κυρίως των φορτηγών που 

κατευθύνονται από και προς το λατομείο Φαρμακά.  Όμως, σύμφωνα με τις 

πληροφορίες μου, ο παρακαμπτήριος δρόμος αυτός διέρχεται πάλι από οικιστική ή ήδη 
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κατοικημένη περιοχή, δίπλα από το υπό σχεδιασμό νέο δημοτικό σχολείο και από 

περιοχή εξαιρετικής περιβαλλοντικής και ιστορικής σημασίας. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Έχει προηγηθεί της απόφασης για επιλογή της συγκεκριμένης όδευσης 

ολοκληρωμένη χωροταξική μελέτη και μελέτη των επιπτώσεων στο περιβάλλον; 

2. Έχει κληθεί να συμμετάσχει στα έξοδα της κατασκευής του δρόμου η λατομική 

εταιρεία;  

3. Έχουν παρουσιαστεί εναλλακτικές προτάσεις ενώπιον παγκοινοτικής συνέλευσης 

των κατοίκων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.428 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη την 1η Ιουλίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι βρίσκεται υπό σχεδιασμό η κατασκευή βιολογικού 

σταθμού επεξεργασίας λυμάτων στο χωριό Λυθροδόντας.  Σύμφωνα με τις 

πληροφορίες μου, ο χώρος που επιλέγηκε για την κατασκευή του βιολογικού σταθμού 

είναι πολύ κοντά στην οικιστική ζώνη του χωριού, δίπλα σε κατοικίες και σε περιοχή 

ιδιαίτερου φυσικού κάλλους. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Έχει γίνει μελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων κατά το στάδιο της επιλογής του 

χώρου κατασκευής του βιολογικού σταθμού; 

2. Έχουν μελετηθεί εναλλακτικές προτάσεις; 

3. Γιατί κρίθηκε ως καταλληλότερος ο συγκεκριμένος χώρος;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.429 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη την 1η Ιουλίου 2003. 
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 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν το παλιό ενετικό γεφύρι στο δρόμο Κλήρου-Παλαιχωρίου έχει 

κηρυχθεί αρχαίο μνημείο, αν έχουν αξιολογηθεί οι μετατροπές που γίνονται σ’ αυτό και 

αν πράγματι υπάρχει κίνδυνος κατάρρευσής του από τη διέλευση χιλιάδων φορτηγών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.430 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη την 1η Ιουλίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για ποιους λόγους δεν περιλαμβάνεται η κοινότητα του Κάτω Μύλου 

Λεμεσού στη μελέτη για κατασκευή κεντρικών αποχετευτικών συστημάτων με 

τριτοβάθμια επεξεργασία των λυμάτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2003 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως κ. ∆ώρου Θεοδώρου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.189, 

ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Σύμφωνα με έκθεση του Αρχηγού Αστυνομίας, με τα σημερινά δεδομένα δεν 

ενδείκνυται η δημιουργία αστυνομικού σταθμού στην Αχερίτου.  Η περιοχή 

αστυνομεύεται ικανοποιητικά από τον αστυνομικό σταθμό ∆ερύνειας, καθώς επίσης 

από τον κλάδο τροχαίας και τον ΟΠΕ (Ουλαμός Πρόληψης Εγκλημάτων) της 

Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης Αμμοχώστου, που εκτελούν τακτικά περιπολίες. 

 Επιπρόσθετα, παρά το γεγονός ότι το έγκλημα στην περιοχή είναι περιορισμένο, 

έχουν δοθεί οδηγίες όπως ένα μέλος του αστυνομικού σταθμού ∆ερύνειας διενεργεί 

καθημερινά περιπολίες στην Αχερίτου, μεταξύ των ωρών 17.00-21.00, και σταθμεύει σε 

γραφείο του κοινοτικού συμβουλίου που έχει παραχωρηθεί από τη χωριτική αρχή για το 

σκοπό τούτο. 
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 Τέλος, το θέμα θα τύχει περαιτέρω μελέτης στο πλαίσιο εφαρμογής του 

προγράμματος κοινοτικής αστυνόμευσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2003 της Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνας 

Ακκελίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.233, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2003, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Σχετικά με τη μη λειτουργία μηχανήματος για διαβητικούς στο νοσοκομείο 

Λάρνακας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας μόλις 

πληροφορήθηκε ότι το μηχάνημα Argon-Krypton Photoagulator Laser System, 

κατασκευής Cohereut, τύπου 920ΑΚ της οφθαλμολογικής κλινικής του νοσοκομείου 

Λάρνακας, παρουσίαζε λειτουργικά προβλήματα, ζήτησε την άμεση αντικατάστασή του, 

αφού υιοθέτησε τη θέση του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, ότι η ηλικία 

του μηχανήματος (πέραν των δεκαπέντε χρόνων) και το κόστος επιδιόρθωσης, το οποίο 

θα υπερέβαινε τις £10.000, έκαναν την επιδιόρθωσή του ασύμφορη. 

 Το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών έχει ενημερώσει τις υπηρεσίες μας 

πως οι διαδικασίες για αγορά του εν λόγω μηχανήματος βρίσκονται σε προχωρημένο 

στάδιο και ότι αυτό έχει ενταχθεί στον εξοπλισμό πρώτης προτεραιότητας. 

 Το Τμήμα Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας έχει μεριμνήσει 

όπως οι ανάγκες των ασθενών κατά την περίοδο αυτή καλυφθούν από οφθαλμολογικές 

κλινικές άλλων κυβερνητικών ιδρυμάτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2003 της Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνας 

Ακκελίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.240, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2003, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Σχετικά με το υγειονομικό κέντρο στην περιοχή Λινόπετρας, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 
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 Σε συνεδρία που έγινε στο Υπουργείο Υγείας η Υπουργός Υγείας και ο γενικός 

διευθυντής του Υπουργείου Υγείας έδωσαν οδηγίες στους δημάρχους των τριών 

εμπλεκόμενων δήμων (Γερμασόγειας, Αγίου Αθανασίου και Μέσα Γειτονιάς) όπως 

προχωρήσουν στην εκπόνηση των αρχιτεκτονικών σχεδίων και προβούν στις 

απαραίτητες ενέργειες για σύναψη του σχετικού δανείου από τη Συνεργατική Τράπεζα. 

 Να σημειωθεί ότι το Γραφείο Προγραμματισμού είναι σύμφωνο με την απόφαση 

αυτή. 

 Το έργο υπολογίζεται να ολοκληρωθεί σε δύο χρόνια μετά την υπογραφή του 

σχετικού συμβολαίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2003 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως κ. ∆ώρου Θεοδώρου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.316, 

ημερομηνίας 5 Μαΐου 2003, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Αντιγόνης Παπαδοπούλου. 

 «Σχετικά με την αύξηση Κούρδων αυτομόλων στις ελεύθερες περιοχές, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Από πλευράς αστυνομίας λαμβάνονται όλα τα ενδεικνυόμενα μέτρα, ήτοι 

επιτήρηση των ακτών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με περιπολίες από σκάφη της 

Λιμενικής και Ναυτικής Αστυνομίας, με ελικόπτερα της αεροπορικής πτέρυγας της 

αστυνομίας και μηχανοκίνητες περιπολίες κατά μήκος της γραμμής κατάπαυσης του 

πυρός.  Επιπρόσθετα, από τις αρχές του 2003 έχει συσταθεί ειδικό κλιμάκιο στην 

Αστυνομική ∆ιεύθυνση Λευκωσίας που επιλαμβάνεται των αιτήσεων για πολιτικό 

άσυλο. 

 Από τα μέχρι τις 13 Ιουνίου 2003 στοιχεία φαίνεται να διήλθαν από τα κατεχόμενα 

στις ελεύθερες περιοχές της Κυπριακής ∆ημοκρατίας πεντακόσια εννέα άτομα 
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κουρδικής καταγωγής.  Από την 1η Ιανουαρίου 2003 μέχρι σήμερα υποβλήθηκαν εκατόν 

ογδόντα εννέα αιτήσεις για πολιτικό άσυλο. 

 Παρά το γεγονός ότι η σχετική νομοθεσία παρέχει τη δυνατότητα κράτησης των 

προσώπων που ζητούν πολιτικό άσυλο μέχρι και τριάντα δύο ημέρες, για εξακρίβωση 

της ταυτότητάς τους ή των λόγων για τους οποίους υποβάλλουν το αίτημα ή για λόγους 

ασφάλειας της ∆ημοκρατίας, εντούτοις τα δικαστήρια είναι απρόθυμα να εκδίδουν τέτοια 

διατάγματα κράτησης.  Μετά την απόρριψη των αιτημάτων προσωποκράτησης ή μετά 

τη λήξη της κράτησής τους, παραχωρείται στα πρόσωπα αυτά ειδική άδεια παραμονής 

και αφήνονται ελεύθερα να κατοικήσουν σε χώρους που οι ίδιοι επιλέγουν. 

 Η υφιστάμενη νομοθεσία, ο περί Προσφύγων Νόμος [Ν.6(Ι)/2000], έχει μεγάλη 

ελαστικότητα, με αποτέλεσμα να γίνεται αντικείμενο κατάχρησης από τους αιτητές 

πολιτικού ασύλου.  Παρ’ όλο που σύμφωνα με το νόμο οι αιτήσεις για παραχώρηση 

πολιτικού ασύλου πρέπει να εξετάζονται μέσα σε εβδομήντα οκτώ μέρες από την ημέρα 

υποβολής τους, εντούτοις υπάρχει μεγάλη καθυστέρηση στη διεκπεραίωση των 

διαδικασιών και πολύ μικρός αριθμός αιτήσεων εξετάζεται, λόγω του ότι η επιτροπή 

εξέτασης των αιτήσεων δεν είναι κατάλληλα στελεχωμένη, με αποτέλεσμα να 

παρατηρείται σοβαρή καθυστέρηση στην εξέταση των αιτήσεων. 

 Σημειώνεται ότι πρόσφατα πραγματοποιήθηκε συνάντηση όλων των 

εμπλεκομένων υπουργείων/υπηρεσιών υπό την προεδρία του προέδρου της Αρχής 

Προσφύγων, του γενικού διευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών, των Υπουργείων 

Εσωτερικών, ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και Εξωτερικών, του Αρχηγού 

Αστυνομίας, του Ανώτερου Λειτουργού Μετανάστευσης και της Νομικής Υπηρεσίας, και 

λήφθηκαν αποφάσεις για την αντιμετώπιση του προβλήματος.  Σχετική πληροφόρηση 

μπορεί να σας δοθεί από το Υπουργείο Εσωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
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Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Τίμη Ευθυμίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.02.328, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2003, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένης Μαύρου, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Γιώργου Χατζηγεωργίου και του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Αδάμου Αδάμου. 

 «Αναφορικά με τον αποτεφρωτήρα του κτηνιατρείου Αθαλάσσας, σας πληροφορώ 

τα ακόλουθα: 

 Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες Κύπρου λειτουργούν στην περιοχή της Αθαλάσσας 

από το 1964.  Στο χώρο αυτό είναι εγκατεστημένα τα κεντρικά κτίρια της γενικής 

διοίκησης των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, η επαρχιακή κλινική της διοικητικής 

περιφέρειας Λευκωσίας και τα κεντρικά κτηνιατρικά εργαστήρια των Κτηνιατρικών 

Υπηρεσιών.  Τα εργαστήρια αυτά συναρτώνται άμεσα με την ύπαρξη κλιβάνου 

αποτέφρωσης για ασφαλή καταστροφή των εργαστηριακών αποβλήτων. 

 Το 1993 αποφασίστηκε η ανέγερση του Πανεπιστημίου Κύπρου στο χώρο που 

γειτνιάζει με τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες. 

 Στα πλαίσια εναρμόνισης, η Κτηνιατρική Υπηρεσία άρχισε τη διαδικασία 

προετοιμασίας προδιαγραφών για αγορά και εγκατάσταση νέου σύγχρονου και 

σύμφωνα με τα διεθνή πρότυπα κλιβάνου αποτέφρωσης για αντικατάσταση του 

υφιστάμενου, ο οποίος είναι εκτός προδιαγραφών και επηρεάζει το περιβάλλον. 

 Το 1998 ζητήσαμε από διάφορες εταιρείες του εξωτερικού πληροφορίες και 

στοιχεία αναφορικά με κλιβάνους για ετοιμασία των σχετικών προδιαγραφών.  Στη 

συνέχεια όλα τα δεδομένα αποστάλθηκαν στο Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών 

Υπηρεσιών, ενώ λειτουργός του πιο πάνω τμήματος προχώρησε στην ετοιμασία των 

προδιαγραφών (2000), αξίας περίπου £150.000-200.000. 
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 Στη συνέχεια ο διευθυντής του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών 

προχώρησε σε γνωστοποίηση για τις προσφορές για σχόλια από πιθανούς 

προσφοροδότες (2001). 

 Ταυτόχρονα, η Κτηνιατρική Υπηρεσία προχώρησε στη λεπτομερέστερη 

ενημέρωση των Τμημάτων Εργασίας, της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος, του Τμήματος 

Πολεοδομίας και Οικήσεως και του προέδρου του δημοτικού συμβουλίου Αγλαντζιάς, 

επισυνάπτοντας τις προδιαγραφές και αναμένοντας την τελική έγκριση, για να 

προχωρήσουμε στις διαδικασίες αγοράς και εγκατάστασης του κλιβάνου (2001). 

 Ακολούθησαν αρκετές συναντήσεις με τους εμπλεκόμενους φορείς, με κατάληξη, 

δυστυχώς, όχι μόνο τη μη έγκριση από τις δημόσιες υπηρεσίες αλλά και την ένσταση 

από πλευράς του δήμου Αγλαντζιάς για την εγκατάσταση του κλιβάνου ένεκα γειτνίασης 

με την πανεπιστημιούπολη (1η Νοεμβρίου 2001).  Ακολούθησαν και άλλες συναντήσεις 

και δόθηκαν λεπτομερέστατες πληροφορίες στο δημοτικό συμβούλιο Αγλαντζιάς (4 

∆εκεμβρίου 2001). 

 Στις 3 Ιανουαρίου 2002 οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες ζητούσαν συνεργασία και 

συναίνεση για διευθέτηση του όλου θέματος και αντικατάσταση του κλιβάνου για το 

κοινό όφελος. 

 Στη συνέχεια οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες πρότειναν, σε συνεννόηση με το Τμήμα 

∆ασών, τη μεταφορά των κτιριακών εγκαταστάσεων των εργαστηρίων (με συνολικό 

κόστος ανέγερσης περίπου £5.000.000), μαζί και με τον κλίβανο, σε χώρο του 

Τμήματος ∆ασών, ο οποίος θα μπορούσε να παραχωρηθεί μετά από την έκδοση 

φυσικά των αναγκαίων αδειών.  Ταυτόχρονα, ζήτησαν όπως το δημοτικό συμβούλιο 

Αγλαντζιάς μελετήσει την πιθανότητα προσωρινής εγκατάστασης του νέου σύγχρονου 

κλιβάνου στο χώρο λειτουργίας του υφιστάμενου, για αντικατάστασή του, ώστε να 
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υπάρξει προστασία του περιβάλλοντος από τους ρύπους.  Αυτό δε μέχρι την εξεύρεση 

νέου χώρου εγκατάστασης του κλιβάνου. 

 Το δημοτικό συμβούλιο Αγλαντζιάς, στη συνεδρίασή του της 17ης Απριλίου 2003, 

αποφάσισε να καλέσει τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες όπως σε τρεις εβδομάδες προβούν 

σε όλες τις ενέργειες για τερματισμό της χρήσης του υφιστάμενου κλιβάνου.  Επίσης, 

γινόταν εισήγηση να συμβληθούμε με ιδιωτική μονάδα αποτέφρωσης, η απάντηση της 

οποίας δυστυχώς ήταν αρνητική. 

 Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως απάντησε αρνητικά στην εισήγηση των 

Κτηνιατρικών Υπηρεσιών για μετακίνηση τμημάτων των εργαστηρίων, με το 

δικαιολογητικό ότι προτεινόμενο τεμάχιο αποτελεί μέρος του δάσους Αθαλάσσας. 

 Το δημοτικό συμβούλιο Αγλαντζιάς εισηγείται στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες τη 

διερεύνηση του ενδεχομένου συνεργασίας μας με το Κεντρικό Σφαγείο Κοφίνου. 

 Με βάση τα πιο πάνω, είναι εμφανέστατο ότι η Κτηνιατρικές Υπηρεσίες κατέβαλαν 

όλες τις προσπάθειες που απαιτούνται για διευθέτηση του θέματος, οι οποίες όμως, 

δυστυχώς, δεν έχουν μέχρι στιγμής τελεσφορήσει. 

 Αναφορικά με την εισήγηση του δημοτικού συμβουλίου Αγλαντζιάς για ενδεχόμενη 

συνεργασία με το Κεντρικό Σφαγείο Κοφίνου, οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες εμμένουν στη 

θέση τους ότι είναι αδύνατη και πέραν πάσης επιστημονικά δεκτής βάσης στήριξης η 

μεταφορά των εργαστηριακών υπολειμμάτων για ασφαλή καταστροφή στο Κεντρικό 

Σφαγείο Κοφίνου.  Για το λόγο αυτό παρακάλεσαν το δημοτικό συμβούλιο Αγλαντζιάς 

όπως γίνει αποδεχτή η εισήγηση για εγκατάσταση του νέου σύγχρονου κλιβάνου εντός 

του χώρου των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, αλλά σε άλλη τοποθεσία, μακριά από τους 

φοιτητικούς κοιτώνες, μέχρι τη λήψη τελικής απόφασης για το χώρο εγκατάστασής του.  

Όπως φαίνεται, δυστυχώς, η απόφαση αυτή θα ληφθεί σε ευθετότερο χρόνο και όταν οι 

διάφορες εμπλεκόμενες υπηρεσίες συμφωνήσουν. 



 

 

 

199

 Πρέπει, τέλος, να γίνει κατανοητό ότι η συνύπαρξη κτηνιατρικών εργαστηρίων με 

κλίβανο αποτέφρωσης είναι εκ των ων ουκ άνευ, αλλά και ότι οι υπηρεσίες αυτές δεν 

μπορούν να παρέχονται στο κοινό από εγκαταστάσεις εντός των βιομηχανικών ζωνών.  

Σημειώνεται, επιπλέον, ότι σε κτηνιατρικές σχολές του εξωτερικού, σε πανεπιστημιακά 

συγκροτήματα και ερευνητικά κέντρα λειτουργούν παρόμοιοι κλίβανοι, χωρίς να 

δημιουργούν κανένα πρόβλημα, πολλές μάλιστα φορές και εντός των πόλεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2003 του Υπουργού Οικονομικών κ. Μάρκου 

Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.331, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2003, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης Παπαδοπούλου. 

 «Αναφορικά με το θέμα της μονιμοποίησης στη δημοτική εκπαίδευση τεσσάρων 

καθηγητριών αγγλικής, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μετά τη δημιουργία τεσσάρων μόνιμων θέσεων ∆ασκάλου Αγγλικών (κλ. Α5 και 

Α7), η οποία έγινε με το συμπληρωματικό προϋπολογισμό, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 

2001 [Ν. Αρ. 22(ΙΙ) του 2001], με σκοπό τη μονιμοποίηση των πιο πάνω εκπαιδευτικών, 

το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού ετοίμασε προσχέδιο σχεδίου υπηρεσίας για τη 

θέση ∆ασκάλου Αγγλικών στη δημοτική εκπαίδευση, το οποίο συζητήθηκε στις 

συνεδρίες της αρμόδιας υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού 

Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (ΜΕΠΕΥ) που έγιναν στις 28 Μαΐου 2001, 19 Νοεμβρίου 

2001 και στις 25 Απριλίου 2002, καθώς και στη συνεδρία της ολομέλειας της ΜΕΠΕΥ 

που έγινε στις 27 Νοεμβρίου 2002, κατά τις οποίες οι εκπρόσωποι της ΠΟΕ∆ 

διαφώνησαν, ως θέμα αρχής, τόσο με τη δημιουργία των θέσεων, την οποία θεωρούν 

“παράτυπη” λόγω της πολιτικής για στελέχωση των σχολείων με πολυδύναμους 

δασκάλους όσο και με τον τίτλο της θέσης.  Ως εκ τούτου, το θέμα, σύμφωνα με το 

καταστατικό της ΜΕΠΕΥ, παραπέμφθηκε λόγω διαφωνίας μεταξύ της κυβερνητικής και 

της συνδικαλιστικής πλευράς στην εξ υπουργών επιτροπή, για να αποφασίσει σχετικά. 



 

 

 

200

 Λόγω της αλλαγής της κυβέρνησης δεν κατέστη δυνατό να συγκληθεί η εξ 

υπουργών επιτροπή της ΜΕΠΕΥ.  Έχει ωστόσο ενημερωθεί για το θέμα ο νέος 

Υπουργός Οικονομικών, ο οποίος και θα τη συγκαλέσει το συντομότερο δυνατό, ώστε 

να διαμορφώσει τις συστάσεις της επί της διαφωνίας που προέκυψε μεταξύ των δύο 

πλευρών.  Σύμφωνα με τους καταστατικούς κανόνες ρύθμισης εργασιακών θεμάτων 

στη δημόσια εκπαιδευτική υπηρεσία, οι συστάσεις αυτές θα υποβληθούν στη συνέχεια 

στο Υπουργικό Συμβούλιο για τελική απόφαση.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ε θα μπούμε στο Κεφάλαιο ∆΄.  Έτσι κλείνουμε τις εργασίες. 

 Η επόμενη συνεδρία της ολομέλειας της Βουλής των Αντιπροσώπων ορίζεται για 

την ερχόμενη Πέμπτη, 10 Ιουλίου 2003, στις 10 το πρωί, με την ακόλουθη ημερήσια 

διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

1. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος 

(Αρ. 1) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.132.2003) 

2. Ο περί Συναλλαγματικών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.022.2003) 

3. Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.110.2003) 

4. Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) 
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Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.147.2003) 

4α. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 11) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.119.2003) 

5. O περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 12) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.136.2003) 

6. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος 

(Αρ. 1) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.151.2003) 

7. O περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 2) 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.158.2003) 

8. Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 3) Νόμος του 2003. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.044.2003) 

9. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλιση 

Ευθύνης έναντι Τρίτου) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.153.2003) 

10. Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών 
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Κύπρου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.092.2003) 

11. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Χορήγηση 

Αδειών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.130.2003) 

12. Οι περί Παραχώρησης Αφορολόγητου 

Πετρελαίου για Γεωργικούς Σκοπούς 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.056.2003) 

13. Οι περί Συλλογικών Στοιχημάτων 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.110.2003) 

14. Ο Στρατιωτικός Ποινικός Κώδικας και 

∆ικονομία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.038.2003) 

15. Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού -Αμαθούντας 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.195.2002) 

16. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 

Βαρών Νόμος (Αρ. 1) του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.144.2003) 
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17. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2003. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.048.2003) 

18. Oι περί Οργανισμού Κυπριακής 

Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας (Ταμείο 

Ευημερίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.117.2003) 

19. Oι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια 

Υπηρεσίας Θέσεων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.095.2003) 

20. Ο περί Τερματισμού Απασχολήσεως 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.028.2003) 

21. Ο περί Ενοποιήσεως και Αναδιανομής 

Αγροτικών Κτημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.286.2002) 

22. Οι περί Γεωργικών Φαρμάκων (Πώληση, 

Παρασκευή και Αποθήκευση) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.089.2000) 

23. Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) 
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(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.249.2002) 

24. O περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.045.2003) 

25. Ο περί Συγκάλυψης, Έρευνας και ∆ήμευσης 

Εσόδων από Ορισμένες Εγκληματικές Πράξεις 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.187.2002) 

26. O περί Γάμου Νόμος του 2001. 

(Αρ. Φακ. 23.01.132.2001) 

27. O περί Εφαρμογής του περί Γάμου Νόμου του 

2001 σε Μέλη της Τουρκικής Κοινότητας 

(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.065.2002) 

28. Ο περί των Υπουργών και Βουλευτών 

(∆ήλωση και Έλεγχος Περιουσίας) Νόμος του 

2002. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.056.2002) 

29. Ο περί Αθέμιτης Κτήσης Περιουσιακού 

Οφέλους από Αξιωματούχους της Πολιτείας 

και Άλλα Πρόσωπα Νόμος του 2002. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.057.2002) 
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30. Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέση 

Λειτουργού Ελέγχου (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.098.2003) 

31. Οι περί Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 

Τάξεως - Θέση Συντηρητή Εγγράφων (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.076.2003) 

32. Οι περί Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και 

Μετανάστευσης - Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.079.2003) 

33. Οι περί Γενικού Χημείου - Θέση Τεχνικού 

Χημείου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.080.2003) 

34. Οι περί Οδοντιατρικών Υπηρεσιών - Θέση 

Οδοντοϋγιειονολόγου (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.081.2003) 

35. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 

∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις Ακτινογράφου 

(Ακτινοδιαγνωστικής), Ακτινογράφου 

(Ακτινοθεραπείας) και Τεχνικού Εργαστηρίου 

Ισοτόπων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
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2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.082.2003) 

36. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέσεις 

Εργοθεραπευτή/τριας, Νοσηλευτικού 

Λειτουργού και Νοσοκόμου (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.083.2003) 

37. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 

∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις Υγειονομικού 

Επιθεωρητή και Επισκέπτριας Υγείας (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.085.2003) 

38. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 

∆ημόσιας Υγείας - Θέση Φυσιοθεραπευτή 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.086.2003) 

39. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 

∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις Τεχνικού 

Εξωσωματικής Κυκλοφορίας, 

Λογοθεραπεύτριας και Ορθοπτικού (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.090.2003) 

40. Οι περί της ∆ικαστικής Υπηρεσίας - Θέση 

Στενογράφου ∆ικαστηρίου (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.094.2003) 

41. Οι περί της Νομικής Υπηρεσίας - Θέση 

Ανακριτή της Μονάδας Καταπολέμησης 

Αδικημάτων Συγκάλυψης (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.097.2003) 

42. Οι περί Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης - 

Θέση Γεωλογικού Λειτουργού (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.101.2003) 

43. Οι περί Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου - 

Θέση Βοηθού Εργαστηρίου (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.102.2003) 

44. Οι περί Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και 

Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέση 

Ακουολόγου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.114.2003) 

45. Οι περί Σχολής Τυφλών - Θέση Οικονόμου 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.115.2003) 

46. O περί Πανεπιστημίου Κύπρου 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.230.2002)  
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47. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.079.2003) 

48. Ο περί Κυρώσεως της Συμφωνίας μεταξύ της 

Ελληνικής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης 

της ∆ημοκρατίας της Κύπρου (Παιγνίδια που 

∆ιεξάγονται από τον ΟΠΑΠ Α.Ε.) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.089.2003) 

49. Ο περί του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών 

Κύπρου (Ίδρυση και Λειτουργία) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.121.2003) 

50. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

του Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.150.2003) 

51. Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων 

Μέσης Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.075.2003) 

52. Οι περί του Ελάχιστου Ποσοστού 

Εμπλουτισμού με Έργα Τέχνης των ∆ημόσιων 

Κτιρίων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.093.2003) 

53. Oι περί Λειτουργίας των ∆ημοσίων Σχολείων 

Μέσης Εκπαιδεύσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 

3) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.113.2003) 

54. Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.091.2003) 

55. O περί Τραπεζικών Εργασιών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.107.2003) 

56. Οι περί Σύστασης και Λειτουργίας Σχεδίου 

Προστασίας Καταθέσεων (Τροποποιητικοί) 

(Aρ. 2) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.091.2003) 

57. O περί Συνεργατικών Εταιρειών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.116.2003) 

58. Ο περί του ∆εύτερου Γενικού Συστήματος 

Αναγνώρισης των Επαγγελματικών 

Προσόντων Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.031.2003) 

59. Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.084.2003) 
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60. Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.133.2003) 

61. Ο περί της Σύναψης Συμβάσεων (Προμήθειες, 

Έργα και Υπηρεσίες) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.134.2003) 

62. Ο περί Εσωτερικού Ελέγχου Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.135.2003) 

63. Ο περί της ∆ιακίνησης Κεφαλαίων Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.137.2003) 

64. Ο περί Τελωνείων και Φόρων Καταναλώσεως 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.139.2003) 

65. Ο περί Τελωνείων και Φόρων Καταναλώσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.140.2003) 

66. Ο περί Τελωνείων και Φόρων Καταναλώσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.141.2003) 

67. Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.142.2003) 

68. Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 
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Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.143.2003) 

69. Οι περί Τελειοποίησης προς Επανεισαγωγή 

(Παθητική Τελειοποίηση) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.122.2003) 

70. Οι περί ∆εσμευτικών Πληροφοριών 

Καταγωγής Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.123.2003) 

71. Οι περί Τελειοποίησης προς Επανεξαγωγή 

(Ενεργητική Τελειοποίηση) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.124.2003) 

72. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 

Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.121.2003) 

73. Οι περί Προσωρινής Εισαγωγής (Προσωπικά 

Είδη και Εμπορεύματα για Αθλητικούς 

Σκοπούς που Εισάγονται από Ταξιδιώτες) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.125.2003) 

74. Οι περί Προσωρινής Εισαγωγής 

(Εμπορεύματα που Προορίζονται για 
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Εκδηλώσεις ή για Πώληση) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.126.2003) 

75. Οι περί Προσωρινής Εισαγωγής (Υλικό 

Ευημερίας για Ναυτιλλoμένους) Κανονισμοί 

του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.127.2003) 

76. Οι περί Προσωρινής Εισαγωγής (Υλικό που 

Προορίζεται για την Αντιμετώπιση 

Καταστροφών) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.128.2003) 

77. Οι περί Προσωρινής Εισαγωγής (Μέσα 

Αποθήκευσης Ήχου, Εικόνας ή ∆εδομένων και 

∆ιαφημιστικό Υλικό) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.129.2003) 

78. Ο περί Εργοδοτουμένων με Εργασία 

Ορισμένου Χρόνου (Απαγόρευση ∆υσμενούς 

Μεταχείρισης) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.142.2002) 

79. Ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.143.2002) 

80. Ο περί Τερματισμού Απασχολήσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.144.2002) 
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81. Ο περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2002. 

(Αρ. Φακ. 23.01.235.2002) 

82. Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.214.2003) 

83. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκρηκτικές 

Ύλες Εμπορικής Χρήσης) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.120.2003) 

84. Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 

(∆ημόσια Ραδιοτηλεοπτική Υπηρεσία) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.071.2003) 

85. Ο περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.156.2003) 

86. Οι περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων (Όροι 

Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.132.2003) 

87. Ο περί της Σύναψης Συμβάσεων (Προμήθειες, 

Έργα και Υπηρεσίες) στους Τομείς του 

Ύδατος, της Ενέργειας, των Μεταφορών και 

των Τηλεπικοινωνιών Νόμος του 2003. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.157.2003) 

88. Οι περί της Υγείας των Ζώων (Υγειονομικοί 

Όροι που ∆ιέπουν το Εμπόριο Ορισμένων 

Ζώων) (Ειδικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.133.2003) 

89. Οι περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό 

στη ∆ημόσια Υπηρεσία (Τμήμα Οδικών 

Μεταφορών) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.088.2003) 

90. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (∆ιεξαγωγή 

Έρευνας για την Πηγή των Οικονομικών 

Πόρων ∆ημόσιων Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 119/98) 

91. Oι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 

(Αρ. 3) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 11/98) 

92. Oι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 

(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.116.2000) 

93. Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 12/98) 

94. Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 
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(Αρ. Φακ. ∆Ν. 13/98) 

95. Οι περί Όρων και ∆ιαδικασιών Πρόσληψης 

Ειδικών Αστυφυλάκων Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 57/99) 

96. Οι περί ∆ικηγόρων (Νομικό Συμβούλιο) (Τέλη) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.021.2003) 

97. Oι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας 

(∆ιάθεση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.245.2002) 

98. Οι περί Αλιευτικών Καταφυγίων (∆ικαιώματα 

Χρήσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.281.2002) 

99. Οι περί Ρύθμισης ∆ιαχείρισης και Λειτουργίας 

Αλιευτικών Καταφυγίων (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.282.2002) 

100. Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού -Αμαθούντας 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 19/97) 

101. Οι περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Εγγραφή, 

Ρύθμιση και ∆ιαχείριση Κοινόκτητων 

Οικοδομών) Κανονισμοί του 2003. 



 

 

 

216

(Αρ. Φακ. 23.03.057.2001) 

102. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 

(∆ικαιώματα) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 86/96) 

103. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος 

∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002) 

104. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 

Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Aρ. 2) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.045.2003) 

105. Οι περί Εμπορικών Αντιπροσώπων 

(Συγκρότηση και Λειτουργία Συμβουλίου, 

Εγγραφή Μελών και Τέλη) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.087.2003) 

106. Οι περί Εταιρειών (Τέλη και ∆ικαιώματα) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.035.2003) 

107. Οι περί της Υγιεινής και του Επίσημου 

Ελέγχου των Τροφίμων (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.03.131.2003) 

108. Ο περί Αναγκαστικής Απαλλοτρίωσης 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.078.2003) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ:  Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Οι επιπτώσεις στο περιβάλλον και στους 

κατοίκους από τη συνέχιση της λειτουργίας του 

χυτηρίου “Νέμιτσας” στη Λεμεσό». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (21.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.202.2002)  

2. Ενημερωτική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σχετικά 

με τις δραστηριότητες της αντιπροσωπίας της 

Βουλής των Αντιπροσώπων στη Συνέλευση για 

το Μέλλον της Ευρώπης. 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 

Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Η σχεδιαζόμενη αναθεώρηση 

του τοπικού σχεδίου στο δήμο Γεροσκήπου και 

τα εξ αυτής προκύπτοντα θέματα ευνοϊκής 

μεταχείρισης προς συγκεκριμένο 
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επιχειρηματία». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 

του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). 

(22.5.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.181.2002) 

4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για 

τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Ενημέρωση της επιτροπής για 

τη διεξαγόμενη από τις αρμόδιες αρχές έρευνα 

σχετικά με την ύπαρξη τεχνολογικού 

εξοπλισμού στο Αρχηγείο της Αστυνομίας για 

την παρακολούθηση τηλεφώνων». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (8.10.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.287.2002) 

5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για 

τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για τα θέματα που 

τιτλοφορούνται: 

 α. «Η ανάγκη λήψης μέτρων για ενίσχυση 

των δεσμών των φυλακισμένων με τις 

οικογένειές τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.390.2001) 

 β. «Η ανάγκη λήψης μέτρων κοινωνικής 
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επανένταξης των φυλακισμένων μετά την 

αποφυλάκισή τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής). (18.12.2001). 

(Αρ. Φακ. 23.04.391.2001) 

 γ. «Ψυχιατρικές υπηρεσίες και φυλακισμένοι 

με ψυχολογικά προβλήματα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 

πρόταση του βουλευτή κ. Τάκη 

Χατζηγεωργίου).  (5.2.2002). 

(Αρ. Φακ. 23.04.037.2002) 

6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Οι πιθανές επιπτώσεις στο αρχιτεκτονικό 

περιβάλλον, στα αρχαία ή ιστορικά μνημεία 

(Κούριο, Τρυπιώτης, Άγ. Ανδρόνικος) από 

όμορα έργα και  κατασκευές». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

επιτροπής).  (14.1.2002).   

(Αρ. Φακ. 23.04.008.2002) 

7. Ενδιάμεση Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Άμυνας αναφορικά με την 

αποδέσμευση πιστώσεων που αφορούν την 

προμήθεια στολών ασκήσεως παραλλαγής 

από το Ταμείο Αμυντικής Θωράκισης της 
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∆ημοκρατίας. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης:  6.55 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Αγγελίδης Ανδρέας Μιχαηλίδης Θάσος 

Αδάμου Αδάμος Μιχαηλίδης Ντίνος 

Αναστασιάδης Νίκος Νικολάου Ιωνάς 

Βαρνάβα Γιώργος Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γεωργίου Γεώργιος Παπακώστας Κώστας 

Γιάγκου Κίκης Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεοχάρους Ελένη Προδρόμου Πρόδρομος 

Θωμά Γιαννάκης Σαμψών Σωτήρης 

Καράς Αντώνης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κλεάνθους Νίκος Τυρίμος Κυριάκος 

Κληρίδης Χρίστος Φυττής Σοφοκλής 

Κουλίας Ζαχαρίας Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυπριανού Άντρος Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Κυριακού Μαρία Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλα Ντίνος 
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Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λαμάρης Γιάννος Χρυσοστόμου Άριστος 

Λυσσαρίδης Βάσος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ  

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε 

νόμο (με αρ. 2). 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Οργανισμών Συλλογικών Επενδύσεων 

Ανοικτού Τύπου και περί Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Επιχειρήσεων Παροχής Επενδυτικών 

Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 9) του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 10) του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 11) του 2003», σχετικό αίτημα του κ. Γιαννάκη Ομήρου, αγορεύσεις [Πρ. 

Προδρόμου, Στ. Ευαγόρου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Ά. Χρυσοστόμου, Γ. Περδίκης, Γ. 

Λαμάρης, Λ. Χριστοφόρου, Ν. Πιττοκοπίτης, Ν. Κατσουρίδης, προεδρεύων (Β. 

Λυσσαρίδης)], ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και δικαιολόγηση αρνητικής 

ψήφου από τον κ. Πρόδρομο Προδρόμου. 
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7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003» και για τους κανονισμούς «Οι περί 

Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) 

Κανονισμοί του 2003», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Α. 

Καράς, Γ. Ομήρου, Χρ. Κληρίδης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Ν. Κατσουρίδης, προεδρεύων, 

Α. Αγγελίδης, Πρ. Προδρόμου, Γ. Βαρνάβα, Ν. Κλεάνθους, Χρ. Πουργουρίδης, Α. 

Παπαδοπούλου, Τ. Χατζηγεωργίου, Ν. Πιττοκοπίτης) ψήφιση του νομοσχεδίου σε 

νόμο και έγκριση των κανονισμών.   

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τροχαίων Αδικημάτων (Χρήση Συσκευών 

Φωτοεπισήμανσης και Άλλα Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης του Άρχους Αναφορικά με την 

Πρόσβαση στην Πληροφόρηση, τη ∆ημόσια Συμμετοχή στη Λήψη Αποφάσεων και 

την Πρόσβαση στη ∆ικαιοσύνη σε Περιβαλλοντικά Θέματα (Κυρωτικός) Νόμος του 

2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2003», οι παρατηρήσεις των κ. Αριστοφάνη Γεωργίου και Ιωνά 

Νικολάου και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 3).   

12. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ναρκωτικών 

Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002», οι 

αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Ρ. Ερωτοκρίτου, Κ. Τυρίμος, Α. 

Καράς, Ι. Νικολάου, Γ. Περδίκης, Ά. Αγαπίου) και ψήφισή του σε νόμο. 
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13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ελέγχου της Μεσιτείας Ορισμένων Αγαθών 

Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

14. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Προστασίας της Παραλίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003» και ψήφισή της σε νόμο. 

15. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους.   

16. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ελεύθερης ∆ιακίνησης και ∆ιαμονής των 

Υπηκόων των Κρατών Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Μελών των 

Οικογενειών τους Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

17. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Υγείας των Ζώων (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

18. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και για τους κανονισμούς «Οι περί 

Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης (∆ιάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» και «Οι περί Οργανισμού 

Χρηματοδοτήσεως Στέγης (Χορήγησις ∆ανείων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003», ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

19. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ελέγχου των ∆ημοσίων Ενισχύσεων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003», η αγόρευση του κ. Ρίκκου 

Ερωτοκρίτου και ψήφισή του σε νόμο. 

20. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Οργάνωση του Χρόνου 

Εργασίας των Ναυτικών) Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

21. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φαρμακευτικής και ∆ηλητηρίων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

22. Έκθεση για τους κανονισμούς: 
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        α. «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ηλεκτρομαγνητική Συμβατότητα) 

Κανονισμοί του 2003», 

β. «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ιατροτεχνολογικά Βοηθήματα που 

Χρησιμοποιούνται στη ∆ιάγνωση In Vitro) Κανονισμοί του 2003», 

γ. «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ενεργά Εμφυτεύσιμα Ιατρικά 

Βοηθήματα) Κανονισμοί του 2003»,  

δ. «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ιατροτεχνολογικά Προϊόντα) Κανονισμοί 

του 2003» 

και έγκρισή τους. 

23. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

α. «Οι περί Ρυθμίσεως Γενικών Εξουσιοδοτήσεων και Ειδικών Αδειών 

(Ταχυδρομικές Υπηρεσίες) Κανονισμοί του 2003», 

β. «Οι περί Ποιότητας Ταχυδρομικών Υπηρεσιών Κανονισμοί του 2003», 

γ. «Οι περί Καθορισμού των Λογιστικών Συστημάτων, Ρυθμίσεως του Κόστους 

Παροχέα Καθολικής Ταχυδρομικής Υπηρεσίας και της Ίδρυσης, Λειτουργίας 

και ∆ιαχείρισης του Ταμείου Αποζημιώσεως Κανονισμοί του 2003», 

δ. «Οι περί ∆ιοικητικών Τελών Αδειών (Ταχυδρομικές Υπηρεσίες) Κανονισμοί 

του 2003», 

ε. «Οι περί Ενάρξεως Ισχύος Ορισμένων Άρθρων Κανονισμοί του 2003» 

και έγκρισή τους. 

24. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αναγνώρισης 

Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών 

Πληροφοριών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003», η συζήτηση που 

ακολούθησε (Γ. Βαρνάβα, Πρ. Προδρόμου, Α. Παπαδοπούλου) και έγκρισή τους. 
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25. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων - Θέσεις 

Τεχνικού Επιθεωρητή, Ανώτερου Τεχνικού και Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους. 

26. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τμήματος Εργασίας - Θέση Εκπαιδευτή 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους. 

27. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του 

καταλόγου θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τις διατάξεις των 

περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμων, η 

σχετική απόφαση και έγκρισή της. 

28. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

29. Ερωτήσεις βουλευτών:  Προβλήματα από αθιγγάνους στο συνοικισμό Μουττάλλου 

στην Πάφο - Νέο κτίριο του Κτηματολογίου Λάρνακας - Ανάγκη κατασκευής έργων 

για βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης στο Νικητάρι - Καταστροφή μέρους 

δρόμου από ιδιώτη στο Νικητάρι - Ερωτήματα για την κατασκευή παρακαμπτήριου 

δρόμου στο Καλό Χωριό Κλήρου - Η υπό σχεδιασμό κατασκευή βιολογικού 

σταθμού στο Λυθροδόντα - Το ενετικό γεφύρι στο δρόμο Κλήρου-Παλαιχωρίου - Η 

μη συμπερίληψη του Κάτω Μύλου στη μελέτη κατασκευής αποχετευτικών 

συστημάτων για τα λύματα.  

30. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  Αίτημα κοινοτικού 

συμβουλίου Αχερίτου για δημιουργία αστυνομικού σταθμού - Μη λειτουργία 

μηχανήματος για διαβητικούς στο νοσοκομείο Λάρνακας - Υγειονομικό κέντρο 

στην περιοχή Λινόπετρας - Αύξηση Κούρδων αυτομόλων στις ελεύθερες περιοχές 

- Αποτεφρωτήρας του Κτηνιατρείου Αθαλάσσας - Θέμα μονιμοποίησης τεσσάρων 

καθηγητριών αγγλικών. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 10ης Ιουλίου 2003 

(Ώρα έναρξης: 10.20 π.μ.) 

(Αρ. 36) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Β. ΛΥΣΣΑΡΙ∆ΗΣ) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της 

Βουλής και παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει κατά πόσο υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επειδή υπάρχουν μερικά νομοσχέδια τα οποία κατατίθενται σήμερα και για τα 

οποία υπάρχει εισήγηση να θεωρηθούν επείγοντα, παρακαλώ να αρχίσουμε με 

κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

 Τα θέματα τα οποία γίνεται εισήγηση να θεωρηθούν επείγοντα είναι «Ο περί 

Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003»...   

 Υπάρχει ένσταση να θεωρηθεί επείγον;   

 Θεωρείται επείγον και παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Εσωτερικών. 
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 ...και «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών Νόμος 

του 2003», με εισήγηση να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ποιο είναι το άλλο, κύριε Πρόεδρε, γιατί δεν άκουσα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003».   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, εντάξει, και το άλλο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών Νόμος του 

2003».    

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τα υπόλοιπα είναι όπως είναι ο κατάλογος, ο οποίος έχει ήδη διανεμηθεί. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β΄:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 

εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 

τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. O περί Καλλυντικών Προϊόντων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.159.2003) 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 

2. Ο περί Συσκευασιών και Αποβλήτων 

Συσκευασιών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

Εξωτερικών Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων 
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(Αρ. Φακ. 23.01.160.2003) 

3. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.161.2003) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

4. Ο περί Προϋπολογισμού του 

Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.162.2003) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων 

5. Ο περί Ταμείου Κοινωνικής Συνοχής 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.01.163.2003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

6. Έκθεση του ∆ιοικητή της Κεντρικής 

Τράπεζας της Κύπρου για την 

Κατάσταση του Νομίσματος, των 

Κεφαλαίων και των Αξιών της 

Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 

κατά την 31η ∆εκεμβρίου 2002. 

(Αρ. Φακ. 10.01.001) 

Πρόεδρο της 

∆ημοκρατίας 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Ταμείου Θήρας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.052.2003) 

Γιώργο Περδίκη, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας 

Λευκωσίας 

Εσωτερικών 
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2. Ο περί Αρχαιοτήτων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.053.2003) 

Κίκη Γιάγκου, 

Λευτέρη 

Χριστοφόρου, 

Σωτήρη Σαμψών, 

Γεώργιο Γεωργίου, 

Ζαχαρία Κουλία,  

Γιώργο Βαρνάβα, 

βουλευτές εκλογικής 

περιφέρειας 

Αμμοχώστου και 

Γιώργο Περδίκη, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας 

Λευκωσίας 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

3. Ο περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων 

Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.054.2003) 

Πρόδρομο 

Προδρόμου εκ 

μέρους της 

κοινοβουλευτικής 

ομάδας του 

∆ημοκρατικού 

Συναγερμού 

Παιδείας 
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4. Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας 

Ακαδημαϊκού Συμβουλίου του 

Κράτους Νόμος του 2003. 

(Αρ. Φακ. 23.02.055.2003) 

Πρόδρομο 

Προδρόμου εκ 

μέρους της 

κοινοβουλευτικής 

ομάδας του 

∆ημοκρατικού 

Συναγερμού 

Παιδείας 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μπαίνουμε τώρα στη νομοθετική εργασία. 

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Θεατρικού 

Οργανισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2003».   

 Νομίζω ότι ισχύει η άποψη οι ομόφωνες εκθέσεις να μην αναγιγνώσκονται. 

(Η έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα.) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2003» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, αναπλ. πρόεδρος Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 2003.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας 

και Πολιτισμού και του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (ΘΟΚ). 
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του 

Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου ποσού ύψους £350.000 και η διάθεσή του για την 

κάλυψη της δαπάνης που απαιτείται για έναρξη των εργασιών ανέγερσης θεάτρου και 

γραφείων για το ΘΟΚ.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η ανέγερση του 

θεάτρου και των γραφείων του ΘΟΚ προγραμματίζεται να γίνει στο βορειοδυτικό 

τρίγωνο του παλαιού ΓΣΠ. 

 Σύμφωνα πάντα με τα ίδια στοιχεία, έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία του 

αρχιτεκτονικού διαγωνισμού και με τις ζητούμενες συμπληρωματικές πιστώσεις 

προγραμματίζονται τα ακόλουθα: 

1. Υπογραφή συμφωνίας με τους αρχιτέκτονες για ολοκλήρωση της μελέτης που θα 

ολοκληρωθεί μέσα στους πρώτους πέντε μήνες του 2003 και θα κοστίσει γύρω 

στις £225.000.  

2. Πρόσληψη ειδικών συμβούλων για την ακουστικολογική μελέτη και για τα 

συστήματα σκηνής, των οποίων η συνολική αμοιβή αναμένεται να ανέλθει στις 

£40.000 - £50.000. 

3. ∆ιεκπεραίωση των εργασιών που αναφέρονται στην απόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλίου, ημερομηνίας 18 ∆εκεμβρίου 2002, κόστους γύρω στις £6.000 - 

£8.000. 

4. Έναρξη των εργασιών του έργου γύρω στο τέταρτο τρίμηνο του 2003, κόστους για 

τη φάση αυτή γύρω στις £80.000 - £100.000.  (Η προκήρυξη προσφορών για την 

ανάληψη του έργου αναμένεται να γίνει μέσα στο τρίτο τρίμηνο του 2003). 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης και ομόφωνα εισηγείται 
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στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο 

έγκρισή της.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου ποσού 

£350.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση του ποσού που θα δαπανηθεί.  Άρθρο 3. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα προτιμούσα να μου το λέτε έγκαιρα.  

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο σε μία αποχή. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Συναλλαγματικών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συναλλαγματικών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Ζαχαρίας Κουλίας  Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 Απριλίου, 

19 Μαΐου και στις 23 και 30 Ιουνίου 2003.  Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά 

νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της 

Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, ο Έφορος Συνεργατικών Εταιρειών και Συνεργατικής 

Ανάπτυξης και εκπρόσωποι του Συνδέσμου Εμπορικών Τραπεζών. 

  Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί 

Συναλλαγματικών Νόμου, ώστε να δοθεί η δυνατότητα στις εμπορικές τράπεζες όπως, 

με την έγκριση της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, εισαγάγουν διαδικασία 

παρουσίασης τραπεζικών επιταγών για πληρωμή, μέσω της διαβιβάσεως των 

ουσιωδών στοιχείων των επιταγών, με ηλεκτρονικά μέσα, αντί με την παρουσία του 

πρωτοτύπου των επιταγών.  Με το ίδιο νομοσχέδιο σκοπείται επίσης η εισαγωγή 
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ρύθμισης σύμφωνα με την οποία το πιστοποιημένο αντίγραφο μη οπισθογραφημένης 

επιταγής θα συνιστά απόδειξη πληρωμής. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από το αρμόδιο 

υπουργείο, η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, σε συνεργασία με τις εμπορικές τράπεζες 

και το Σύνδεσμο Εμπορικών Τραπεζών Κύπρου, κατέληξε σε κείμενο σχεδίου νόμου, 

κατά το αγγλικό πρότυπο, με το οποίο προτείνεται η υιοθέτηση ηλεκτρονικού 

διατραπεζικού συστήματος παρουσίασης επιταγών για πληρωμή.  Η ρύθμιση αυτή 

αποσκοπεί στον εκσυγχρονισμό της υφιστάμενης νομοθεσίας και στην περαιτέρω 

εναρμόνισή της με τα ισχύοντα στις χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπου η 

παρουσίαση τραπεζικών επιταγών με ηλεκτρονικά μέσα (cheque truncation) 

εφαρμόζεται ήδη με πολύ θετικά αποτελέσματα. 

 Ειδικότερα, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις παρέχεται η δυνατότητα το έντυπο της 

επιταγής να κρατείται στο σημείο πρώτης επαφής με το τραπεζικό σύστημα, ο δε 

λογαριασμός του εκδότη να χρεώνεται από την πληρώτρια τράπεζα, με βάση τα 

ουσιώδη στοιχεία που διαβιβάζονται με ηλεκτρονικά μέσα (αύξων αριθμός της επιταγής, 

αριθμός του λογαριασμού του εκδότη της επιταγής, το ποσό της επιταγής που έχει 

εγγραφεί από τον εκδότη της επιταγής).  Η διαδικασία αυτή θα γίνεται χωρίς να είναι 

απαραίτητη η προσκόμιση του εντύπου στο παράρτημα της τράπεζας όπου τηρείται ο 

λογαριασμός του εκδότη της επιταγής. 

 Με βάση τα ίδια στοιχεία, σημειώνεται ότι στις χώρες όπου έχει εφαρμοστεί 

ανάλογο διατραπεζικό ηλεκτρονικό σύστημα συμψηφισμού επιταγών έχουν προκύψει 

σημαντικά πλεονεκτήματα και ωφελήματα για όλους τους ενδιαφερομένους, όπως τα 

ακόλουθα: 

1. Μείωση του λειτουργικού κόστους διακίνησης, επεξεργασίας και εκκαθάρισης 

επιταγών. 



 

 

 

10

2. Μείωση του κόστους των εξόδων, λόγω περιορισμού του χρόνου διακίνησης, 

επεξεργασίας και εκκαθάρισης επιταγών. 

3. Χρέωση των τραπεζικών λογαριασμών αυθημερόν ή από τη στιγμή που οι 

επιταγές εισάγονται στο τραπεζικό σύστημα. 

4. Μείωση των πιστωτικών κινδύνων. 

5. Καλύτερη δυνατότητα άντλησης στατιστικών στοιχείων. 

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου εκφράστηκαν διάφορες 

επιφυλάξεις εκ μέρους των μελών της επιτροπής, που επικεντρώθηκαν στα ακόλουθα 

σημεία: 

 Στο αποδεκτό ή μη για σκοπούς απόδειξης σε δικαστική διαδικασία της 

ηλεκτρονικής καταχώρισης των ουσιωδών στοιχείων επιταγής σε ηλεκτρονικό 

διατραπεζικό σύστημα, καθώς και της παρουσίασης επιταγών για πληρωμή. 

 Στο αποδεκτό ή μη του πιστοποιημένου αντιγράφου μη οπισθογραφημένης 

επιταγής ως απόδειξης πληρωμής. 

 Περαιτέρω, η επιτροπή εξέφρασε επιφυλάξεις ως προς το προτεινόμενο με το υπό 

συζήτηση νομοσχέδιο πλαίσιο, αφού, αν το νομοσχέδιο ψηφιστεί τελικά σε νόμο, στο 

στάδιο αυτό, θα καθοριστεί μόνο το νομικό πλαίσιο, το οποίο θα παράσχει τη 

δυνατότητα υιοθέτησης της σχετικής διαδικασίας, αν και όταν τούτο κριθεί σκόπιμο, 

αφού προηγηθούν διαβουλεύσεις της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου με τις εμπορικές 

τράπεζες. 

 Τέλος, η επιτροπή, με επιστολή της, κάλεσε τον Έφορο Συνεργατικής Ανάπτυξης 

να καταθέσει στην επιτροπή τα σχόλιά του σε σχέση με τις πρόνοιες του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου και να απαντήσει στο κατά πόσο επηρεάζονται, με την εισαγωγή του εν 

λόγω συστήματος, με οποιοδήποτε τρόπο αρνητικά οι συνεργατικές εταιρείες. 
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 Για όλα τα πιο πάνω σημεία οι κυβερνητικοί αρμόδιοι κατέθεσαν στην επιτροπή 

γραπτές επεξηγήσεις και διευκρινίσεις.  Ειδικότερα, όσον αφορά την ανάγκη κάλυψης με 

την προτεινόμενη ρύθμιση και των συνεργατικών εταιρειών, το Υπουργείο Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού, σε απάντηση σχετικής επιστολής της επιτροπής, αναφέρει 

ότι η Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα Λτδ είναι που ενεργεί ως αντιπρόσωπος των 

Συνεργατικών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (ΣΠΙ) στο Γραφείο Συμψηφισμού και με τη 

διαδικασία αυτή διεκπεραιώνονται οι επιταγές των ΣΠΙ.  Συνεπώς, δεν υφίσταται 

οποιοδήποτε πρακτικό πρόβλημα ως προς τις επιταγές που παρουσιάζονται για 

πληρωμή σε συνεργατικές εταιρείες. 

 Επιπλέον, το Υπουργείο Οικονομικών, με επιστολή του, πληροφόρησε την 

επιτροπή ότι το θέμα της συμμετοχής των συνεργατικών εταιρειών στο ηλεκτρονικό 

σύστημα εκκαθάρισης θα αφεθεί στην ευχέρεια των ΣΠΙ, εφόσον η Συνεργατική 

Κεντρική Τράπεζα, ως αντιπρόσωπος των ΣΠΙ, θα συμμετέχει σε αυτό.  Πρακτικά, η 

εκκαθάριση των επιταγών των ΣΠΙ θα συνεχίσει να διενεργείται μέσω της Συνεργατικής 

Κεντρικής Τράπεζας, ως αντιπροσώπου των ΣΠΙ στο Κυπριακό Γραφείο Συμψηφισμού.  

Συναφώς, η Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα, ως κεντρικός τραπεζίτης των ΣΠΙ, έχει 

δημιουργήσει ήδη ειδικό αυτοματοποιημένο σύστημα υψηλής τεχνολογίας, το οποίο 

αναβαθμίζεται περαιτέρω με την εγκατάσταση μηχανημάτων νέας τεχνολογίας εντός του 

τρέχοντος έτους.   

 Το ίδιο υπουργείο αναφέρει επίσης στην επιστολή του προς την επιτροπή ότι, 

όσον αφορά το θέμα του κατά πόσο το προτεινόμενο νομοσχέδιο συμβαδίζει με τους 

γενικά αποδεκτούς κανόνες απόδειξης, σε περίπτωση εκδίκασης του ποινικού 

αδικήματος της έκδοσης ακάλυπτης επιταγής, σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε 

στην Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, στις 4 Ιουνίου 2003, στην οποία παρευρέθηκαν 

όλοι οι εμπλεκόμενοι αρμόδιοι, αποφασίστηκε ότι, για τις περιπτώσεις απλήρωτης 
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επιταγής, η οποία θα πρέπει, με βάση τον ποινικό κώδικα, να επιστρέφεται στην 

πληρώτρια τράπεζα και να σφραγίζεται, θα ετοιμαστούν σχετικοί εσωτερικοί κανονισμοί 

του Κυπριακού Γραφείου Συμψηφισμού, οι οποίοι θα προνοούν για τη σχετική 

διαδικασία.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως των 

πιο πάνω, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

 Καταλήγοντας στην απόφαση αυτή, η επιτροπή δηλώνει ότι έλαβε υπόψη τη 

σύμφωνη γνώμη του Συνδέσμου Εμπορικών Τραπεζών, καθώς και όλων των άλλων 

εμπλεκομένων, κυρίως δε του Εφόρου Συνεργατικών Εταιρειών και Συνεργατικής 

Ανάπτυξης, οι οποίοι κλήθηκαν ενώπιόν της και στη συνέχεια απέστειλαν γραπτώς τις 

θέσεις τους σε σχέση με διάφορα επιμέρους σημεία που ηγέρθησαν κατά την όλη 

συζήτηση. 

 Με την ευκαιρία αυτή, η επιτροπή καλεί το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώνει την 

επιτροπή ανελλιπώς για όλες τις ενέργειες που θα αναληφθούν αρμοδίως, καθώς και 

για το αποτέλεσμα των διαβουλεύσεων των εμπλεκόμενων πλευρών, ύστερα από την 

ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, με στόχο την πλήρη υλοποίηση του 

όλου συστήματος εκκαθάρισης επιταγών, του οποίου το πλαίσιο καθορίζεται με το υπό 

ψήφιση νομοσχέδιο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 
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Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Θα ήθελα να κάνω μία επισήμανση αναφορικά με τις αδυναμίες του συστήματος 

απόδειξης που υπάρχει και λειτουργεί σήμερα στον τόπο.  ∆ιότι αυτή η τροποποίηση η 

οποία γίνεται είναι δυνατό να προκαλέσει επιπρόσθετες αδυναμίες στην απόδειξη 

απαιτήσεων στις συναλλαγές, διότι η λειτουργία μέσω του τραπεζικού συστήματος...  Η 

εισήγηση που γίνεται, ώστε η εξαργύρωση των τραπεζών να γίνεται μέσω συστήματος 

πληροφορικής, δε γίνεται αποδεκτή ως μέτρο απόδειξης ενώπιον του δικαστηρίου λόγω 

της αδυναμίας που υπάρχει και της ανάγκης να εκσυγχρονίσουμε το δίκαιο της 

απόδειξης. 

 Γι’ αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, θα ψηφίσουμε το νομοσχέδιο όπως προτείνεται, 

αλλά θέλουμε να τονίσουμε την ανάγκη να κατατεθεί όσο το δυνατό πιο γρήγορα γίνεται 

πρόταση για εκσυγχρονισμό του δικαίου της απόδειξης, ώστε να καλυφθούν και αυτές 

οι περιπτώσεις και τα προβλήματα που πιθανό να προκύψουν. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θέλω να επισημάνω ότι όταν δεν πρόκειται περί νομοσχεδίων τα οποία 

προϋποθέτουν δαπάνη, οι βουλευτές και η Βουλή γενικά μπορούν να αναλαμβάνουν 

πρωτοβουλίες.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Προσθήκη νέων άρθρων στο βασικό νόμο.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 82Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συναλλαγματικών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη 

και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, αναπλ. πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Σταύρος Ευαγόρου Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μαρία Κυριακού    

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Ιουνίου και 7 

Ιουλίου 2003.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε 

ενώπιόν της εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών.   
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Τελωνειακών 

∆ασμών και Φόρων Καταναλώσεως Νόμου, ώστε να καταργηθεί ο φόρος κατανάλωσης 

με τον οποίο επιβαρύνονται τα σκάφη αναψυχής, οι εξωλέμβιες και οι εσω/εξωλέμβιες 

μηχανές. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα σκάφη 

αναψυχής, οι εξωλέμβιες και οι εσω/εξωλέμβιες μηχανές επιβαρύνονται με φόρο 

κατανάλωσης προς 20% κατ’ αξίαν.  Συναφώς, αναφέρεται ότι, μέχρι το 1992, τα είδη 

αυτά δεν επιβαρύνονταν με οποιοδήποτε φόρο κατανάλωσης.  Στο στάδιο   εισαγωγής 

του φόρου προστιθέμενης αξίας είχε εξεταστεί το ενδεχόμενο για τα προϊόντα που 

θεωρούνται είδη πολυτελείας να υιοθετείτο συντελεστής ΦΠΑ πιο υψηλός από τον 

κανονικό.  Κρίθηκε όμως ότι η υιοθέτηση δύο διαφορετικών συντελεστών στο στάδιο της 

εισαγωγής του ΦΠΑ δυνατό να δημιουργούσε προβλήματα στην εφαρμογή του και να 

μην επιτυγχάνετο έτσι ο στόχος της φορολόγησης του πλούτου.  Για το λόγο αυτό 

κρίθηκε σκόπιμο τα είδη πολυτελείας να επιβαρυνθούν με φόρο κατανάλωσης, αντί με 

ΦΠΑ, γεγονός που είχε ως αποτέλεσμα τα είδη που αναφέρονται πιο πάνω να έχουν 

επιβαρυνθεί με φόρο κατανάλωσης προς 10% κατ’ αξίαν.   

 Σύμφωνα πάντα με τα ίδια στοιχεία, το Τμήμα Τελωνείων αντιμετώπισε 

προβλήματα στον προσδιορισμό της φορολογητέας αξίας για τα είδη πολυτελείας που 

κατασκευάζονται στην Κύπρο και ιδιαίτερα για τα σκάφη αναψυχής.  Για τα σκάφη αυτά 

παρουσιάζονται τις πιο πολλές φορές τιμολόγια πώλησης και ο οφειλόμενος φόρος 

κατανάλωσης υπολογίζεται από το Τμήμα Τελωνείων με βάση την αξία των τιμολογίων.  

Στη συνέχεια όμως γίνονται στα σκάφη αυτά ουσιαστικές συμπληρωματικές εργασίες, 

με αποτέλεσμα η πρόσθετη αξία που αποκτούν να μη φορολογείται.   

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονομικών, οι 

ετήσιες εισπράξεις από τη φορολογία αυτή κυμαίνονται γύρω στις £250.000, ενώ τα 
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συνολικά ετήσια έσοδα από το φόρο κατανάλωσης που επιβάλλεται γενικά στα είδη 

πολυτελείας, όπως είναι ο καπνιστός σολομός, τα πούρα, τα κρύσταλλα, το χαβιάρι, οι 

γούνες, τα αφρώδη κρασιά και τα είδη υγιεινής από πολύτιμα μέταλλα, δεν υπερβαίνουν 

το £1 εκατομμύριο.   

 Σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, για το λόγο αυτό η προηγούμενη κυβέρνηση 

στο αρχικό έγγραφο για τη φορολογική μεταρρύθμιση είχε συμπεριλάβει εισήγηση για 

κατάργηση του φόρου κατανάλωσης στα εν λόγω είδη.  Σε μεταγενέστερο όμως στάδιο, 

στα πλαίσια των διαβουλεύσεων μεταξύ κυβέρνησης και Βουλής, συμφωνήθηκε να μην 

καταργηθούν οι φόροι κατανάλωσης στα εν λόγω είδη, αλλά, αντίθετα, οι συντελεστές 

των φόρων αυτών για ορισμένα από τα εμπορεύματα που θεωρούνται είδη 

πολυτελείας, μεταξύ των οποίων τα σκάφη αναψυχής, οι εξωλέμβιες και οι 

εσω/εξωλέμβιες μηχανές, να αυξηθούν κατά δέκα ποσοστιαίες μονάδες.   

 Ο φόρος κατανάλωσης που ισχύει σήμερα για τα σκάφη αναψυχής, τις εξωλέμβιες 

και τις εσω/εξωλέμβιες μηχανές έχει αυξηθεί από τις 2 Ιουλίου 2002 στο 20% κατ’ αξίαν, 

η δε συνολική τους φορολογική επιβάρυνση έχει διαμορφωθεί στο 38%, δεδομένου ότι 

ο ΦΠΑ επιβάλλεται και επί του ποσού του φόρου κατανάλωσης.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, κρίνεται σκόπιμη η εισήγηση για κατάργηση του 

φόρου κατανάλωσης, έτσι που η φορολογική επιβάρυνση των συγκεκριμένων ειδών να 

περιοριστεί στην επιβολή μόνο του ΦΠΑ προς 15%.  Οι λόγοι που συνηγορούν στην 

κατάργηση του φόρου αυτού είναι οι ακόλουθοι: 

1. Η ενδεχόμενη απομάκρυνση των σκαφών αναψυχής από τις μαρίνες της Κύπρου, 

η οποία θα πλήξει την εγχώρια βιομηχανία κατασκευής σκαφών με όλες τις 

παρεπόμενες συνέπειες, όπως είναι οι απολύσεις προσωπικού ή και το κλείσιμο 

τέτοιων βιομηχανιών.    
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2. Οι ενδεχόμενες επιπτώσεις επί του ναυτικού τουρισμού της Κύπρου, με 

συνεπακόλουθο την απώλεια εισοδημάτων, όπως είναι η μείωση των εσόδων από 

τα τέλη που εισπράττονται για ελλιμενισμό των σκαφών αναψυχής στις κυπριακές 

μαρίνες, η μείωση των εσόδων που προκύπτουν από την πώληση υπηρεσιών 

συντήρησης των σκαφών αυτών, καθώς και από την πώληση καυσίμων, τροφίμων 

και άλλων αγαθών που καταναλώνονται από τους ιδιοκτήτες σκαφών αναψυχής 

κατά τη διαμονή τους στην Κύπρο.   

3. Η ανατροπή των προβλέψεων και του προγραμματισμού για την κατασκευή 

μαρίνων στη Λάρνακα, Λεμεσό, Πάφο, Αγία Νάπα και Πρωταρά. 

4. Η αποστέρηση του κράτους από έσοδα που προκύπτουν από την καταβολή του 

ΦΠΑ για εισαγόμενα σκάφη αναψυχής και άλλα εγχωρίως κατασκευαζόμενα.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 

όλων όσων έχουν τεθεί ενώπιόν της, σύμφωνα με τα πιο πάνω, υιοθετεί τους σκοπούς 

του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του 

σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 

Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 

2003». 

 Ταυτόχρονα, η επιτροπή δηλώνει ότι, προβαίνοντας στην εισήγησή της αυτή, 

έλαβε ιδιαίτερα υπόψη το ευρύτερο δημόσιο συμφέρον, το οποίο έχει πεισθεί ότι 

εξυπηρετείται καλύτερα με την κατάργηση του φόρου πολυτελείας επί των 

συγκεκριμένων ειδών που αναφέρονται πιο πάνω.  Η επιτροπή συναφώς δηλώνει ότι με 

τη συγκεκριμένη τοποθέτησή της δεν αφίσταται των θέσεων που έχουν εκφρασθεί από 

μέλη της σε προηγούμενα στάδια, σύμφωνα με τις οποίες προϊόντα που κατά γενική 

παραδοχή θεωρούνται είδη πολυτελείας πρέπει να τυγχάνουν διαφορετικής 
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φορολογικής μεταχείρισης από άλλα και να επιβαρύνονται με υψηλούς φορολογικούς 

συντελεστές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα να επαναφέρω, με την ευκαιρία της ψήφισης του νομοσχεδίου αυτού, 

την πρόταση που είχα υποβάλει πέρσι για τη φορολογική μεταρρύθμιση, που ήταν η 

κατάργηση του φόρου πολυτελείας. 

 Σήμερα καλούμεθα να καταργήσουμε το φόρο αυτό για τα σκάφη αναψυχής, που 

απευθύνεται πράγματι σε μια προνομιούχα τάξη.  Αλλά πρέπει να πούμε ότι οι 

ιδιοκτήτες των σκαφών αναψυχής στην Κύπρο είναι και ένας μόνιμος τουρισμός, 

εφόσον θέλουμε τώρα να δημιουργήσουμε νέες μαρίνες και νέο είδος τουριστικής 

ανάπτυξης. και είναι σωστή αυτή η θέση ότι θα πρέπει να ενθαρρύνουμε τους ιδιοκτήτες 

σκαφών αναψυχής να έρχονται στην Κύπρο με την κατάργηση του φόρου αυτού, του 

φόρου πολυτελείας.  Αλλά, παράλληλα, πρέπει να πούμε ότι και οι υπόλοιποι φόροι 

πολυτελείας πρέπει να καταργηθούν, διότι διαχωρίζουν τους πολίτες σε πλούσιους και 

φτωχούς, δημιουργούν κοινωνικές τάξεις, όπως είναι στα αυτοκίνητα, τα οποία 

φορολογούνται πάρα πολύ ψηλά με το φόρο κατανάλωσης.  Και ενώ ένα ασφαλές 

αυτοκίνητο δικαιούται να το αγοράσει ένας πλούσιος, ενός φτωχού μειώνεται η 

δυνατότητά του να το αγοράσει με το να προστίθενται αυτοί οι φόροι.  Παράλληλα με τα 

αυτοκίνητα είναι και τα τρόφιμα, δεν μπορεί ένας να μην μπορεί ή να του απαγορεύεται 

να αγοράσει ένα ψάρι το οποίο θέλει να φάει, διότι μπαίνει φόρος πολυτελείας πάνω σ’ 

αυτά τα τρόφιμα. 
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 Γι’ αυτό θα ήθελα να γραφτεί στα πρακτικά ότι είναι εισήγησή μου ότι πρέπει πλέον 

να καταργηθούν οι φόροι πολυτελείας, διότι διαχωρίζουν τους πολίτες της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας σε τάξεις οι οποίες δεν πρέπει να υπάρχουν πλέον. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Παρά το γεγονός ότι θα ψηφίσουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, εντούτοις το 

θεωρούμε ως ευκαιρία για να παρατηρήσουμε ότι η επιχειρηματολογία η οποία 

κατατέθηκε, που ζητά την κατάργηση του συγκεκριμένου φόρου από τα σκάφη 

αναψυχής, δε μας βρίσκει καθόλου σύμφωνους.   

 Καταρχάς πρέπει να θεωρήσουμε ότι όντως είναι είδος πολυτελείας τα σκάφη 

αναψυχής και τα έχουν ορισμένοι.  Και αν θέλουμε όντως να δημιουργήσουμε 

προϋποθέσεις σμίκρυνσης της οικονομικής ανισοσκέλειας, η οποία υπάρχει μεταξύ των 

πάνω και των κάτω, αυτό δε γίνεται με την πλήρη κατάργηση όλων των δασμών, αλλά 

με το να υπάρχουν, ακριβώς, φόροι πολυτελείας και φόροι κατανάλωσης σε εκείνα τα 

προϊόντα τα οποία συνήθως απολαμβάνουν οι οικονομικά ψηλότερες τάξεις του 

πληθυσμού.  

 Εδώ θα πρέπει να παρατηρήσουμε ότι η επιχειρηματολογία η οποία κατατέθηκε 

στην επιτροπή Οικονομικών δεν είναι τεκμηριωμένη.  ∆εν μπορεί να υποστηρίζεται από 

την εκπρόσωπο του υπουργείου ότι ένας από τους λόγους που ζητούμε την κατάργηση 

είναι γιατί το ποσό το οποίο το κράτος εισπράσσει είναι μόνο £250.000 το χρόνο. 

θεωρείται μικρό ποσό και άρα δεν υπάρχει λόγος να ταλαιπωρούμε το τελωνείο, το 

οποίο δυσκολεύεται να εισπράξει αυτό το φόρο.  Με £250.000 όμως, νομίζω ότι μπορεί 
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το κράτος να στηρίξει και προγράμματα και να στηρίξει ακόμα και διπλωματικές 

υπηρεσίες στο εξωτερικό, που έχουν σημαντικές ανάγκες και οι οποίες είναι 

υποβαθμισμένες.   

 Το δεύτερο, προβάλλεται ως επιχείρημα το ότι πολλά από τα σκάφη τα οποία 

φτιάχνονται στην Κύπρο έρχονται ημιτελή, καταβάλλουν το ΦΠΑ, καταβάλλουν το φόρο 

κατανάλωσης και στη συνέχεια γίνονται οι προσθήκες και οι συμπληρώσεις.  Επιτρέψτε 

μου να πω ότι αυτό είναι ένα είδος ασυναρμολόγητων αυτοκινήτων.  Εάν για τα 

ασυναρμολόγητα αυτοκίνητα προέκυψε σκάνδαλο, γιατί να μην προκύψει το ίδιο 

σκάνδαλο και στην προκειμένη περίπτωση;  Και εν πάση περιπτώσει οι ευθύνες των 

κρατικών υπηρεσιών ποιες είναι;  Να ελέγχουν, να αξιολογούν και να βλέπουν τις 

οποιεσδήποτε παρεμβάσεις γίνονται προς διαφοροποίηση προς τα πάνω των σκαφών 

αναψυχής και να επιβάλλουν τις ανάλογες φορολογίες, όπως γίνεται και στην 

περίπτωση των αυτοκινήτων.  Αν σε οποιοδήποτε χρονικό διάστημα χρειαστεί η μηχανή 

του αυτοκινήτου να αλλάξει και να μεταφερθεί ο κυβισμός του σε άλλη κατηγορία, να 

υπάρχει η προσθήκη της διαφοράς στους διάφορους δασμούς και φόρους.   

 Το τρίτο, ότι δήθεν θα έχουμε επιπτώσεις από το ναυτικό τουρισμό, εάν αφήσουμε 

το φόρο κατανάλωσης.  Μα αυτός που θα επισκεφθεί την Κύπρο με το κότερό του στα 

πλαίσια του ναυτικού τουρισμού δεν έχει κανένα λόγο να καταβάλει είτε ΦΠΑ είτε φόρο 

κατανάλωσης στην Κύπρο.  Θα καταβάλει φόρο κατανάλωσης και ΦΠΑ, εάν και εφόσον 

παραμείνει το σκάφος του για χρονικό διάστημα πέραν των έξι μηνών στην Κύπρο και 

αν και εφόσον θα εγγραφεί πια στο κυπριακό νηολόγιο.  Άρα, από εκεί και πέρα είναι 

μόνιμος κάτοικος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και πρέπει ακριβώς να τυγχάνει των 

ίδιων φορολογικών επιβαρύνσεων με τους υπόλοιπους κατοίκους. 

 Και το τελευταίο:  Προβάλλεται ως επιχείρημα η ανατροπή των προβλέψεων για 

τον προγραμματισμό των μαρίνων.  Επιτρέψτε μου να πω ότι αυτό δεν είναι επιχείρημα.  
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Όλοι γνωρίζουμε ότι οι μαρίνες προγραμματίζονται από το 1981. να θυμίσω ότι στη 

Λεμεσό έγιναν απαλλοτριώσεις το 1981, για να γίνει η μαρίνα της Λεμεσού.  

Βρισκόμαστε στο 2003 και ακόμα θα γίνει μαρίνα.  Επιτρέψτε μου να πω ότι με αυτή τη 

λογική, με αυτή την τακτική, ούτε το 2023 δε θα υπάρχουν μαρίνες στην Κύπρο.   

 Άρα, θεωρούμε ότι παρά το γεγονός ότι θα ψηφίσουμε τη συγκεκριμένη νομοθεσία 

και την πρόταση, δε μας έχουν πείσει η τεκμηρίωση και η επιχειρηματολογία οι οποίες 

έχουν προβληθεί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Με την κατάργηση αυτών των ποσών που κατέβαλλαν αυτά τα σκάφη αναψυχής 

δημιουργείται η εντύπωση ότι ήταν τα μόνα που καταβάλλουν τέλη ελλιμενισμού και όλα 

τα άλλα τέλη.  Επίσης εκείνο για το οποίο θεώρησα ότι έπρεπε να τοποθετηθούμε είναι 

το εξής:  Σε καμιά περίπτωση εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα θα δεχθούμε να αφαιρεθεί ο 

φόρος πολυτελείας από πάρα πολλά αγαθά τα οποία απολαμβάνουν οι εύπορες τάξεις, 

γιατί αυτό θα έχει επακόλουθα.  Εφόσον θα χαθούν αυτά τα εισοδήματα του κράτους, 

σημαίνει κάποιες άλλες φορολογίες θα πρέπει να μπουν, που θα τις επωμιστούν τα 

ασθενέστερα στρώματα του λαού, για να “επιχορηγούνται” τα πιο ψηλά.  Θα πρέπει να 

το δούμε και τούτο.  ∆ιότι με το να λέμε “κατάργηση και αφαίρεση εισοδημάτων από το 

κράτος” σημαίνει ότι αυτά τα εισοδήματα του κράτους θα πρέπει να αναπληρωθούν από 

κάπου αλλού.  Και είναι λογικό, αν, παραδείγματος χάριν, και δεν είναι μόνο αυτοκίνητα 

ή οτιδήποτε άλλο ασφάλειας... Το είδος πολυτελείας είναι μόνο για ασφάλεια ή για τα 

τρόφιμα;  Παραδείγματος χάριν, το χαβιάρι ή οι αστακοί ή το άλφα ή το βήτα, το γάμα, 

που τους τρώνε μερικοί, είναι τόσο απαραίτητοι που πρέπει να αφαιρεθούν αυτοί οι 
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δασμοί πολυτέλειας και πρέπει να μεταφερθούν στους ώμους κάποιων άλλων, για να 

”επιχορηγούν” κάποιους άλλους;   

 Επομένως, όταν εισηγούνται κάποιοι να αφαιρέσουμε ή να καταργήσουμε τους 

φόρους πολυτελείας, θα ήταν σωστό να καταθέσουν και πρόταση, για να εισηγούνται 

πού θα μεταφερθούν και από πού θα εισπραχθούν αυτά τα νέα έσοδα τα οποία θα 

έχουν απωλεσθεί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συγνώμη, ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα μιλήσω επί της ουσίας.  Εγώ θα κάνω μία έκκληση.  Αν κάθε 

φορά που σηκώνεται ένας -έχουμε εκατόν οκτώ νομοσχέδια- να πει μια άποψη, θα 

νιώθουμε την ανάγκη όλες οι πλευρές να τοποθετηθούμε και αν από το τρίτο θέμα 

βλέπω επτά χέρια, ε, δεν ξέρω πού θα πάμε σήμερα.  Γι’ αυτό είναι έκκλησή μας, είναι 

ομόφωνο, υπάρχει επιμέρους επιφύλαξη, ε, δε χρειάζεται να κάμνουμε πέντε λεπτά 

ομιλία, για να πούμε την επιμέρους επιφύλαξη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Παίρνω το λόγο για το εξής, έτσι πολύ πολύ σύντομα.  Εδώ ο φόρος που συνέλεγε 

το κράτος ήταν £250.000.  Πράγματι η φορολογία αυτή ήταν αποτρεπτική στο να 
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ελλιμενίζονται στις μαρίνες της Κύπρου ξένα σκάφη, διότι δεν είναι μόνο αυτός ο φόρος 

που υπήρχε.  Προστίθετο πάνω και το ΦΠΑ και ανέβαινε στο 38%.  Η γεωγραφική θέση 

της Κύπρου προσφέρεται πράγματι στο να προσελκύει ξένα σκάφη.  Αυτοί που έχουν 

τα ξένα σκάφη, όταν δουν ότι η φορολογία μας είναι τόσο ψηλή, θα πάνε στους γείτονες 

και στα διπλανά λιμάνια και στις διπλανές μαρίνες.  Νομίζω είναι μελετημένη, παρά τις 

επιφυλάξεις των συναδέλφων. είναι μελετημένο το νομοσχέδιο από μέρους της 

κυβέρνησης, γιατί ο τόπος πραγματικά θα έχει να ωφεληθεί από αυτή την κατάργηση 

του συγκεκριμένου φόρου που, ειρήσθω εν παρόδω, ήταν πολύ χαμηλός, £250.000.  

∆εν είναι το θέμα της είσπραξης ή της μη είσπραξης.  Είναι το θέμα ότι με την  

κατάργηση αυτού του φόρου θα έρθουν εκείνοι που κρατούν τα λεφτά να ελλιμενιστούν 

και σίγουρα ο τόπος θα ωφεληθεί με εκατόν άλλους τρόπους. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πολύ σύντομα θα πρέπει να πω ότι πρώτον, η απόφαση κατά πόσο θα πρέπει να 

υπάρχουν ή όχι φόροι πολυτελείας στην Κύπρο δε θα κριθεί από το σημερινό.  Σίγουρα 

το σύστημα που υπάρχει και τα είδη που διακρίνονται είναι απηρχαιωμένο και 

χρειάζεται αναθεώρηση,  αυτό είναι βέβαιο.  Ο σημερινός φόρος κατανάλωσης που 

καταργείται αφορά αδιακρίτως σε σκάφη τα οποία  να μου επιτραπεί να πω ότι μπορεί 

να ανήκουν και σε πλούσιους και σε λιγότερο και σε πολύ λιγότερο πλούσιους.   Άρα, 

δεν είναι βέβαιο ότι είναι φόρος πολυτελείας και ορθά καταργείται.  ∆εύτερον, είναι λίγο 

παράδοξο, αλλά θα υπερασπιστώ την κατάθεση του Υπουργείου Οικονομικών στην 

επιτροπή Οικονομικών και θα έλεγα στο συνάδελφο ότι δεν επιχειρηματολόγησαν ότι: 
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«Επειδή είναι λίγα τα έσοδα του κράτους, καταργήστε το».  Πάντοτε, όταν καταργείται 

ένας φόρος, πρέπει να μας ενημερώνουν και συμπληρωματικό επιχείρημα ήταν το ότι, 

όπως είπε και ο προλαλήσας συνάδελφος, δεν είναι πολύ μεγάλα τα έσοδα που θα 

χρειαστεί ίσως να ανακτηθούν κάπου.  Και το τελευταίο που πρέπει να πούμε είναι ότι 

θα πρέπει να αποφασιστεί, επί σκοπώ, συγκεκριμένη πολιτική, αν θέλουμε να ασκείται 

φορολογική πολιτική μέσω έμμεσων ή άμεσων φόρων.  Θα μπορούσε μέσω της άμεσης 

φορολογίας να πιάσουμε τους πλουσιότερους και να δώσουμε έσοδα στο κράτος.  ∆εν 

είναι όμως της παρούσης, εγώ δέχομαι και την έκκληση του κοινοβουλευτικού 

εκπροσώπου του ΑΚΕΛ και μένω εδώ, αλλά πρέπει να το ψηφίσουμε αυτό σήμερα.  

 Έχουν πει οι συνάδελφοι ότι η Κύπρος είναι νησί, τα σκάφη αναψυχής είναι 

σχετικό. εγώ θα σας έλεγα ότι δεν μπορούμε να πάμε στην Κούβα και να τους πούμε ότι 

τα πούρα είναι είδος πολυτελείας και θα πρέπει να φορολογηθούν.  Έστω και αν δεν 

παράγουμε τόσα πολλά σκάφη, η Κύπρος είναι νησί και τουριστικό νησί, άρα καλώς 

καταργείται αυτός ο φόρος πολυτελείας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομιμοποιούμαι, νομίζω, και ως πρόεδρος της επιτροπής 

Εμπορίου, όπου ασχοληθήκαμε ουκ ολίγες φορές με το ναυτικό τουρισμό, να πω ότι 

οποιαδήποτε κίνητρα έχουν ως κατεύθυνσή τους την ενίσχυση, άμεση ή έμμεση, του 

ναυτικού τουρισμού στην πατρίδα μας είναι σημαντικά.  Και το ότι ουσιαστικά δεν 

ενισχύσαμε και τις άλλες, τις εναλλακτικές, μορφές τουρισμού στον τόπο μας, τις ειδικές 

μορφές του ειδικών ενδιαφερόντων τουρισμού, είναι μέρος και της ύφεσης, και της 

κρίσης που υπάρχει στην τουριστική βιομηχανία, γιατί δε φταίει αποκλειστικά και μόνο 
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το ότι υπάρχει φέτος η συγκυρία των ενδογενών ή εξωγενών ζητημάτων που 

επηρέασαν αρνητικά τον τουρισμό μας. 

 Όμως, πιστεύω ότι, αν υπήρχαν πέντε λόγοι που επέβαλλαν την κατάργηση του 

φόρου κατανάλωσης γι’ αυτό, πραγματικά, το συγκεκριμένο είδος πολυτελείας, όπως 

είναι τα σκάφη, τα οποία χειρίζεται ή έχει την ευχέρεια και την άνεση να τα έχει 

συγκεκριμένη προνομιούχα ομάδα πολιτών, για τα σκάφη της στεριάς, που είναι τα 

αυτοκίνητα, έπρεπε και πρέπει να χαραχθεί αντίστοιχη πολιτική και στρατηγική.  Και, 

όπως είπα, αν υπήρχαν πέντε λόγοι να καταργηθεί για τα σκάφη, υπάρχουν άλλοι εκατό 

λόγοι να καταργηθεί για το αυτοκίνητο, ώστε να παύσει το αυτοκίνητο με αυτούς τους 

φόρους να αποτελεί το ίδιο από μόνο του είδος πολυτελείας για τον πολίτη.  Και 

πιστεύω ότι τα οφέλη από αυτή την πολιτική θα είναι πολλαπλάσια, μεσοπρόθεσμα και 

μακροπρόθεσμα.  

 Η “λογιστικίστικη” αντιμετώπιση αυτών των ζητημάτων και η λογική και μόνο τι 

παίρνω και τι δίνω ως κράτος πιστεύω ότι ανήκουν στο παρελθόν.  Πρέπει να υπάρξει 

μια πιο εμπνευσμένη οικονομική και φορολογική πολιτική γι’ αυτά τα ζητήματα και 

πιστεύω ότι θα πιστωθεί η παρούσα κυβέρνηση, αν εισακούσει την πρότασή μας για 

μείωση των φόρων κατανάλωσης και στα αυτοκίνητα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω πως έχει εξαντληθεί το θέμα.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Α΄ Μέρους του Τρίτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Β΄ Μέρους του Τρίτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι «Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, αναπλ. πρόεδρος Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνος Χατζηνικόλα  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 2003.  Στη 
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συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Οικονομικών.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί ∆ημόσιας 

Υπηρεσίας Νόμου, ώστε να πληρωθούν τα κενά που αφορούν ορισμένους υπαλλήλους 

που υπηρετούν στην Προεδρία της ∆ημοκρατίας.   

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις κρίνονται 

αναγκαίες, διότι στον περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμο γίνεται αναφορά στη θέση 

∆ιευθυντή Γραφείου Προέδρου, χωρίς ωστόσο να υφίσταται τέτοια οργανική θέση, τα 

καθήκοντα της οποίας εκτελεί  δημόσιος υπάλληλος που αποσπάται για το σκοπό αυτό.  

Στην ίδια νομοθεσία προβλέπεται επίσης ότι ο προϊστάμενος τμήματος σε σχέση με 

τους υπαλλήλους της Προεδρίας είναι ο διευθυντής του Γραφείου Προέδρου.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, προτείνεται η τροποποίηση του περί ∆ημόσιας 

Υπηρεσίας Νόμου, ώστε να καθορισθεί ότι, αντί της αναφοράς στη θέση ∆ιευθυντή 

Γραφείου Προέδρου, να γίνεται αναφορά σε δημόσιο υπάλληλο που ασκεί τις εξουσίες 

και αρμοδιότητες του προϊσταμένου τμήματος για τους υπαλλήλους της Προεδρίας.  

Επιπρόσθετα, προτείνεται ρύθμιση σύμφωνα με την οποία ο προϊστάμενος τμήματος 

αναφορικά με τους υπαλλήλους της Προεδρίας θα είναι ο δημόσιος υπάλληλος ο οποίος 

κατέχει την ιεραρχικά ανώτερη θέση ανάμεσα στους υπαλλήλους που υπηρετούν υπό 

οποιοδήποτε καθεστώς στην Προεδρία, αντί ο διευθυντής Γραφείου Προέδρου.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το επόμενο θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 

11) του 2003».  Όπως θυμάστε, αυτό ψηφίστηκε την περασμένη Πέμπτη με εξαίρεση 

ένα μέρος του κονδυλίου, ύψους £4 εκατομ., που αφορά τη χορηγία προς την ΚΟΠ. 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Την περασμένη Πέμπτη είχα ζητήσει αναβολή της συζήτησης και ψήφισης αυτού 

του νομοσχεδίου, αυτής της συμπληρωματικής πίστωσης, εκ μέρους των βουλευτών 

του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, μιας εβδομάδας αναβολή, για να έχουμε μια 
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πληρέστερη πληροφόρηση γύρω από αυτό το ζήτημα της προτεινόμενης χορηγίας για 

στήριξη των ποδοσφαιρικών σωματείων με στόχο την εναρμόνισή τους με τα αιτήματα 

και τις προδιαγραφές της ΟΥΕΦΑ. 

 Πρέπει να σας πω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι μερικοί από 

τους λεγόμενους παράγοντες του ποδοσφαίρου ενοχλήθηκαν και ενοχλήθηκαν 

υπερβαλλόντως και πήραν διάφορα τηλέφωνα και έδωσαν διάφορους χαρακτηρισμούς.  

Περίπου μας αμφισβήτησαν το δικαίωμα της ορθής κοινοβουλευτικής λειτουργίας και 

θέλω να δώσω το μήνυμα από αυτό το επίσημο βήμα της Βουλής των Αντιπροσώπων 

ότι εδώ δεν είμαστε για να επιθέτουμε σφραγίδα επί οιουδήποτε νομοθετήματος 

προτείνεται από την εκτελεστική εξουσία. εδώ, δυνάμει του Συντάγματος, του 

καθορισμένου θεσμικού πλαισίου, είμαστε για να νομοθετούμε κατόπιν διεξοδικής 

συζήτησης και λαμβάνοντας υπόψη τον υπέρτατο νόμο, που είναι το συμφέρον του 

λαού, η ορθή, η ορθολογιστική διαχείριση του δημόσιου χρήματος.  Αυτό ως μια πρώτη 

παρατήρηση προς ανησυχούντας και αδημονούντας παράγοντας και ελπίζω το μήνυμα 

να ληφθεί. 

 ∆εύτερον, για μας, για όλους μας, ο αθλητισμός είναι βασικός συντελεστής 

παιδείας, υγείας, πολιτιστικής εξύψωσης, αξιοποίησης του ελεύθερου χρόνου, ιδιαίτερα 

των νέων, αλλά και μέσο συναδέλφωσης ανθρώπων, εθνών και λαών.  Είναι επίσης μια 

κοινωνική λειτουργία στην οποία όλοι πρέπει να έχουν το δικαίωμα και τη δυνατότητα 

συμμετοχής, το χρόνο, τα μέσα, τις προϋποθέσεις για να συμμετέχουν.  Και για την 

υλοποίηση αυτού του δικαιώματος είναι πολλά, πάρα πολλά που πρέπει να γίνουν.  Και 

με αυτή την ευκαιρία θα πρέπει πούμε ότι ήρθε επιτέλους η ώρα αυτή η Βουλή να 

προχωρήσει στη διαμόρφωση και ψήφιση ενός νόμου πλαισίου που να ρυθμίζει τα 

ζητήματα του αθλητισμού, να καθιερώνει τη δημοκρατία, τη διαφάνεια, τον κοινωνικό 
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έλεγχο και να απελευθερώνει τον αθλητισμό από τον εναγκαλισμό πολιτικών και 

οικονομικών κυκλωμάτων. 

 Ήρθε, λοιπόν, η ώρα να ασχοληθεί σοβαρά η πολιτεία με το ζήτημα του 

αθλητισμού.  Η δομή του αθλητισμού πάσχει, δεν είναι δημοκρατική.  Και δεν είναι 

άγνωστο και δεν κομίζω γλαύκα ες Αθήνας, αν πω ότι υπάρχουν κλειστά σωματεία, 

υπάρχουν κλειστές ομοσπονδίες, όπου δεν μπορεί οποιοσδήποτε πολίτης ή 

οποιοδήποτε σωματείο να ενταχθεί είτε λόγω πολιτικής τοποθέτησης είτε λόγω 

παράλογων επαχθών οικονομικών επιβαρύνσεων.  Οι γυμναστικοί σύλλογοι είναι 

κλειστά κυκλώματα:  ∆εν εγγράφουν νέα μέλη, δεν εγκρίνουν αιτήσεις εγγραφής και 

υπάρχει πολιτικός και κομματικός, καμιά φορά, έλεγχος και ανάλογες πλειοψηφίες.  Το 

ποδόσφαιρο επί του οποίου γίνεται σήμερα αυτή η συζήτηση, το πιο δημοφιλές άθλημα 

του κόσμου, ο “βασιλιάς των σπορ”, όπως ονομάζεται, περνά εδώ, στην Κύπρο, την πιο 

δύσκολη καμπή της ιστορίας του:  Κινδυνεύει με κατάρρευση.  Αυτή είναι η 

πραγματικότητα, όσο και αν μερικοί δε θέλουμε να την παραδεχθούμε. 

 Η οικονομική ανέχεια των σωματείων επέτρεψε την επικυριαρχία του χώρου από 

άτομα με μοναδικό προσόν το γεμάτο πορτοφόλι και, χειρότερα, σε μερικές 

περιπτώσεις έχουν εμφανιστεί και έχουν κυριαρχήσει άτομα τα οποία δεν έχουν καθαρό 

οικονομικό παρελθόν.  Η κοινωνία βοά.  Εμείς δεν μπορούμε να παριστάνουμε τους 

ανήξερους και τους αδιάφορους.  Το ότι δεν υπάρχει συγκεκριμένο νομικό πλαίσιο 

επιτρέπει σε κάποιους να γίνονται ιδιοκτήτες σωματείων, ιδιοκτήτες ποδοσφαιριστών -

μια άλλη μορφή δουλεμπορίου- να υποθηκεύουν και να απομονώνουν περιουσιακά 

στοιχεία που ανήκουν ή έπρεπε να ανήκουν ιδιοκτησιακά σε σωματεία και, 

λειτουργώντας με αυτή τη φιλοσοφία όσον αφορά το ιδιοκτησιακό καθεστώς, χωρίς 

καμιά ενοχή, δημιουργούν μια σχέση εξάρτησης του σωματείου με τον εαυτό τους 

προβάλλοντας στη συνέχεια το επιχείρημα “πληρώστε με, για να φύγω”. 
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 Κακή οικονομική διαχείριση, υπερβολικά έξοδα, υπερβολικοί μισθοί είναι το γενικό 

φθοροποιό φαινόμενο στο χώρο του ποδοσφαίρου.  Πολλοί μπαίνουν στο χώρο του 

ποδοσφαίρου όχι από αγάπη, όχι από αθλητικό πνεύμα, αλλά για να το 

χρησιμοποιήσουν ως εφαλτήριο προβολής, ανάδειξης σε πολιτειακά ή κοινωνικά 

αξιώματα, για να έχουν προβολή από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης.  Είναι γι’ αυτό που 

προβάλλει ως επιτακτική ανάγκη ο διαχωρισμός του ποδοσφαίρου σε επαγγελματικό 

και ερασιτεχνικό.  Σε ένα πρώτο στάδιο θα πρέπει να ιδρυθούν εταιρείες με βάση 

νομοθεσία, ενώ ανεξάρτητες επιτροπές πρέπει να κοστολογήσουν τις πραγματικές αξίες 

του έμψυχου και του άψυχου υλικού των σωματείων, έτσι που να μην είναι δυνατή η 

εκμετάλλευση από επιτηδείους και, με βάση την πραγματική οικονομική αξία του κάθε 

σωματείου, να καθοριστεί σε μετοχές το προς διάθεσιν κεφάλαιο.  Μόνον έτσι θα 

οδηγηθούμε στην εξυγίανση του ποδοσφαίρου. 

 Οι οικονομικές συναλλαγές των εταιρειών ποδοσφαίρου πρέπει να ελέγχονται 

αυστηρότατα και σχολαστικά από τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού.  Ο αθλητισμός 

τελεί υπό την προστασία και την ανώτατη εποπτεία του κράτους.  Η εποπτεία και ο 

έλεγχος πρέπει να ασκούνται κατά τρόπο αποτελεσματικό από τον Κυπριακό 

Οργανισμό Αθλητισμού.  Αλλά, για να διατηρηθεί το ποδόσφαιρο ζωντανό, για να μην 

οδηγηθεί στην κατάρρευση, χρειάζονται ριζοσπαστικές προτάσεις. όχι ευχολόγια και 

ευχολόγια από αυτό το βήμα.  Θα πρέπει να καθοριστεί ανώτατο όριο 

προϋπολογισμών.  Να επιβληθούν περιορισμοί στην πρόσληψη ξένων προπονητών.  

Να παίρνουν άδεια εργασίας μόνο αξιόλογοι, έμπειροι προπονητές με συγκεκριμένα 

μετρήσιμα ακαδημαϊκά προσόντα.  Ξένοι ποδοσφαιριστές: μικρότερος αριθμός, νεότεροι 

σε ηλικία και κριτήρια επί τη βάσει των οποίων να κρίνεται και να διασφαλίζεται η 

ικανότητά τους.  Θα πρέπει να καθοριστεί ανώτατο όριο απολαβών για τους Κυπρίους 

και ξένους ποδοσφαιριστές. 
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 Στον τομέα της διαιτησίας θα πρέπει να ληφθούν μέτρα για την εξασφάλιση της 

αξιοπιστίας της, μέτρα για τη δημιουργία μιας ασπίδας προστασίας της διαιτησίας, ώστε 

να μην είναι οι διαιτητές ευάλωτοι σε επιδράσεις που υπονομεύουν την 

αντικειμενικότητα και την αμεροληψία τους. 

 Σε ό,τι αφορά τις διοικήσεις των σωματείων, θα πρέπει να απαλλάσσονται των 

καθηκόντων τους και να εκδιώκονται στελέχη διοικήσεων  που μοναδικό στόχο έχουν 

την αυτοπροβολή από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης και τη χρησιμοποίηση των θέσεών 

τους ως εφαλτηρίων για την ικανοποίηση τέτοιας μορφής φιλοδοξιών.  Γιατί το τι 

συμβαίνει είναι ότι εκμεταλλεύονται  τους οπαδούς και τις ιστορίες των σωματείων για 

την προαγωγή αυτών των στόχων. 

 Κύριε Πρόεδρε, αν αυτά τα μέτρα δεν προχωρήσουν άμεσα, μαύρο θα είναι το 

μέλλον του κυπριακού ποδοσφαίρου -και όλοι το ξέρουμε.  Όσα χρήματα και αν δοθούν 

από το φορολογούμενο πολίτη, η διαδικασία χορηγιών και χρηματοδοτήσεων θα 

λειτουργεί ως πίθος των ∆αναΐδων.  Τα μέτρα, λοιπόν, αυτά είναι όρος, είναι 

προϋπόθεση εκ των ων ουκ άνευ για την επιβίωση και την άνθηση του ποδοσφαίρου 

ως αθλήματος και μέσου ψυχαγωγίας και όχι ως εφαλτηρίου ανάδειξης προσωπικών 

φιλοδοξιών, προβολής ή και ανάπτυξης, πολλές φορές, ύποπτων κυκλωμάτων. 

 Συμφωνούμε, επιπλέον των όσων έχω πει, με τους όρους που έχει θέσει το 

Υπουργείο Οικονομικών, προκειμένου να δοθεί στα σωματεία η χορηγία.  Τoυς 

υπενθυμίζω συνοπτικά, για να μην κουράζω -άλλωστε περιέχονται στην έκθεση της 

αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής:  Η χορηγία να καλύψει μόνο χρέη προς τρίτους 

που δημιουργήθηκαν πριν τις 31 Μαΐου 2003 -δεν αφορούν οφειλές προς το κράτος- και 

δε θα χρησιμοποιηθεί η χορηγία για την κάλυψη του κόστους μετεγγραφών και 

προπονητών για το πρωτάθλημα 2003-2004.  Θα δοθεί η χορηγία, εφόσον προηγηθεί η 

υποβολή αναλυτικής κατάστασης του τρόπου κατανομής της χορηγίας από την ΚΟΠ και 
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η υποβολή του καταλόγου πιστωτών.  Τα σωματεία να εξασφαλίσουν μόνον εκείνες τις 

καθυστερημένες οφειλές που εμπίπτουν στα κριτήρια της ΟΥΕΦΑ, ενώ για τα υπόλοιπα 

να γίνει η σχετική αναπροσαρμογή οφειλών και χρεών.  Όποιο σωματείο δεν 

παρουσιάζει ισοσκελισμένο προϋπολογισμό, σύμφωνα και με τις οδηγίες της ΟΥΕΦΑ, 

θα εξαιρείται από το σχέδιο στήριξης των ποδοσφαιρικών σωματείων, αρχής γενομένης 

από την επόμενη χρονιά αλλά και για τα επόμενα χρόνια.  Μέχρι την πλήρη εξόφληση 

των οφειλών προς το κράτος θα δοθούν εκ μέρους των σωματείων προσωπικές 

εγγυήσεις ή και άλλες ικανοποιητικές εξασφαλίσεις για το Τμήμα Εσωτερικών 

Προσόδων, ΦΠΑ, Κοινωνικές Ασφαλίσεις για την εκπλήρωση όλων των υποχρεώσεων 

προς το κράτος, διαφορετικά δε θα δίνεται η χορηγία. 

 Η χορηγία θα παραχωρείται για τρία χρόνια, με βάση τον πίνακα που έχει 

καταθέσει το Υπουργείο Οικονομικών.  Η χορηγία να δοθεί και στα δεκαεπτά σωματεία, 

δηλαδή και στα σωματεία εκείνα τα οποία έχουν ανέλθει στην πρώτη κατηγορία. 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτή είναι μία αυστηρή, ίσως ύστατη, προειδοποίηση για το πού 

οδηγούνται τα πράγματα, εάν δεν υπάρξουν οι αναγκαίες ριζοσπαστικές αλλαγές και 

καινοτόμες μεταρρυθμίσεις στο χώρο του ποδοσφαίρου.  Αυτή είναι μια τελευταία 

ευκαιρία, μια τελευταία ευκαιρία των σωματείων ποδοσφαίρου να εναρμονιστούν με τα 

κριτήρια της ΟΥΕΦΑ, να προχωρήσουν στην εξυγίανση και να καταστήσουν το 

ποδόσφαιρο ένα άθλημα για το οποίο όλοι να αισθανόμαστε περήφανοι.  ∆ιαφορετικά 

ας αναλάβει ο καθένας τις ευθύνες του.   

 Η Βουλή οφείλει να επαγρυπνεί, για να τηρηθούν οι όροι και οι προϋποθέσεις που 

έχουν θέσει η κυβέρνηση και το Υπουργείο Οικονομικών για την έγκριση της σημερινής 

χορηγίας και θα παρακολουθούμε από πολύ κοντά την τήρηση αυτών των 

προϋποθέσεων.  Ταυτόχρονα, είναι το καθήκον μας -και πρέπει να αποτελέσει και 

δέσμευση- ότι θα πρέπει να προχωρήσουμε με μια συντεταγμένη νομοθετική 
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πρωτοβουλία, ελπίζω με ομόθυμη στήριξη όλων των πλευρών, για να επιτευχθεί αυτή η 

ζητούμενη εξυγίανση του κυπριακού ποδοσφαίρου.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;   

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 ∆εν υπάρχει αμφιβολία ότι τα οικονομικά του κυπριακού ποδοσφαίρου χρειάζονται 

εξυγίανση και μεγαλύτερη διαφάνεια.  Αυτή την ώρα όμως, όλοι γνωρίζουμε το 

πρόβλημα, ότι ενόψει των νέων κανονισμών της διεθνούς ομοσπονδίας της ΟΥΕΦΑ, 

δεν υπήρχε περίπτωση να διατηρήσουμε το πρωτάθλημα, εάν δεν υπήρχε μία στήριξη 

των σωματείων από το κράτος.  Εκτός από τον κόσμο του ποδοσφαίρου -το λεγόμενο 

κόσμο του ποδοσφαίρου- τους σωματειακούς παράγοντες και τους οπαδούς και 

φιλάθλους, οι οποίοι σήμερα, βεβαίως, θα πρέπει να ανακουφιστούν μερικώς.  

Μερικώς, διότι είναι £4.000.000, η προηγούμενη κυβέρνηση μιλούσε για £5.000.000, εν 

πάση περιπτώσει, υπολείπονται και οι δεσμεύσεις για τα επόμενα χρόνια.  Υπάρχει 

όμως και ο υπόλοιπος κόσμος, ο οποίος πραγματικά ανησυχεί.  ∆ηλαδή οι απλοί 

πολίτες, οι οποίοι βλέπουν ότι σημαντικά κονδύλια...  Συνάδελφος εδώ μου είχε 

αναφέρει ότι χθες μία αγροτική οργάνωση, ο Παναγροτικός, είχε πει ότι:  «Αφού το 

κράτος δίνει αυτά τα λεφτά για το ποδόσφαιρο, γιατί δεν κάνετε κάτι για τα αγροτικά 

χρέη;».  Και βεβαίως υπάρχουν και όλοι οι μεμονωμένοι πολίτες, οι οποίοι έχουν 

άποψη. 

 Θέλουμε και εμείς να απευθύνουμε μία έκκληση, πρώτα από όλα στις διοικήσεις 

των σωματείων και σε σωματειακούς παράγοντες να εκτιμήσουν αυτή τη χειρονομία της 
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πολιτείας -είναι λεφτά των φορολογουμένων- και να προβούν σε ριζικές ενέργειες, 

ούτως ώστε να ορθοποδήσουν τα οικονομικά των σωματείων.  ∆ε θέλουμε να θεωρηθεί 

το κυπριακό ποδόσφαιρο μία ακόμα μαύρη τρύπα, η οποία απορροφά κονδύλια και 

θέλουμε να υπάρξει ένας σχεδιασμός του κράτους από κοινού με τα σωματεία, ούτως 

ώστε να υπάρξει ένα συγκεκριμένο σχέδιο εξυγίανσης, πέραν των όρων που καλώς έχει 

θέσει το Υπουργείο Οικονομικών. 

 Βεβαίως δε θα μπορούσαμε να συμμεριστούμε όλα τα σχόλια που έχουν ακουστεί 

προηγουμένως, όμως εγώ δε θέλω να μπω στη συνολική συζήτηση.  Θα πω απλώς ότι 

η κατανομή αυτών των κονδυλίων, για την οποία βεβαίως δεν αποφασίζει ούτε η Βουλή 

ούτε το Υπουργείο Οικονομικών, αλλά η Κυπριακή Ομοσπονδία Ποδοσφαίρου, θα 

πρέπει να είναι όσο γίνεται δίκαιη, να συμμετέχουν όλα τα σωματεία και επειδή δεν είναι 

κατανομή εφάπαξ για τη φετινή χρονιά, να ληφθούν υπόψη και τα προηγούμενα χρόνια 

που δημιούργησαν αυτά τα χρέη και τις υποχρεώσεις και να συμπεριληφθούν και 

σωματεία τα οποία ενδεχομένως φέτος ειδικά να μην είναι στην πρώτη κατηγορία.  Και 

βεβαίως εδώ θα είμαστε στη Βουλή και πρέπει σε κάποιον άλλο κατάλληλο χρόνο να 

συζητήσουμε για το μέλλον του κυπριακού ποδοσφαίρου και για τα οικονομικά του.  

Απλώς αυτή την ώρα που εγκρίνεται αυτό το κονδύλι -που μπορεί να πούμε ότι είναι μια 

ένεση οξυγόνου στις ομάδες- θα πρέπει και οι σωματειακοί παράγοντες να λάβουν 

υπόψη τη χειρονομία και να σκεφτούν ότι κάποιες συνήθειες, κάποιες πρακτικές, 

κάποιες εξεζητημένες αποφάσεις των προηγούμενων χρόνων πρέπει να περιοριστούν.  

Ήδη τα όσα ακούμε φέτος από την αγορά και τις μεταγραφές στο ποδόσφαιρο, αλλά και 

από άλλα στοιχεία που αφορούν τις συμβάσεις που κλείνουν τα σωματεία, δείχνουν ότι 

υπάρχει μία πολιτική μεγαλύτερης υπευθυνότητας και ελπίζουμε να συνεχιστεί σε αυτή 

την κατεύθυνση η επιλογή των σωματείων, για να μπορέσει η πολιτεία να συνεργαστεί 

μαζί τους και πολύ σύντομα να έχουμε απαλλαγεί και από αυτό το άχθος των πολλών 
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εκατομμυρίων χρεών, που σίγουρα δε μας επιτρέπουν να βλέπουμε με αισιοδοξία το 

μέλλον του κυπριακού ποδοσφαίρου.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα για να μην επαναλαμβάνουμε ο ένας τον άλλον.  

Αναμφίβολα το νοικοκύρεμα των οικονομικών στα σωματεία είναι κάτι που είναι σε 

όλους μας γνωστό ότι είναι περισσότερο από ανάγκη.  Και έτσι πρέπει η έκκληση να 

γίνει από ολόκληρο το σώμα. ότι πρέπει να αξιοποιήσουν αυτή την ευκαιρία που θα 

είναι ενδεχομένως η τελευταία που τους δίνεται, για να αντιληφθούν και τις δικές τους 

ευθύνες.   

 Από την άλλη, ως Βουλή, πρέπει να στείλουμε ακόμη ένα μήνυμα.  Ότι όταν 

υπάρχουν συμπολίτες μας, στρώματα του λαού που είναι αναξιοπαθούντες, το θέμα 

ιεράρχησης των αναγκών και διάθεσης των πόρων είναι και αυτό επιβεβλημένο 

καθήκον και μας προβληματίζει.  Και πιστεύω ότι είναι μ’ αυτό το πνεύμα που και οι 

προηγούμενοι συνάδελφοι μίλησαν επικριτικά και με επιφυλάξεις.  Ακριβώς, γιατί 

συνειδητοποιούμε και αφουγκραζόμαστε σωστά ότι ο απλός ο κόσμος -που μπορεί να 

είναι και φίλαθλος- θέλει να μην ξεχνούμε ότι εμείς, η Βουλή, πρέπει να είμαστε και οι 

θεματοφύλακες, για να υπερασπιστούμε και να διαφυλάξουμε πόρους που είναι 

πολύτιμοι και αναγκαίοι, για να πάνε σε εκείνους που τους έχουν μεγαλύτερη ανάγκη.   

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα δώσω πρώτα το λόγο στον κ. Κληρίδη, επειδή μίλησε κάποιος από την ομάδα. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 
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 Θα είμαι σύντομος, κύριε Πρόεδρε. 

 Απλώς θα ήθελα να υπενθυμίσω ότι προ δέκα λεπτών καταργήσαμε το φόρο 

πολυτελείας για τα σκάφη και έχασε το κράτος, ελέχθη εδώ, £250.000 έσοδα.  Εγώ σας 

λέω ότι θα είναι πολύ μεγαλύτερη η απώλεια των εσόδων, διότι τώρα τα αδασμολόγητα 

σκάφη θα αγοράζονται κατά μεγαλύτερους αριθμούς, όχι από ξένους, αλλά από δικούς 

μας.  Μπορεί να είναι πολύ μεγαλύτερη η απώλεια των £250.000. 

 Εν πάση περιπτώσει, τώρα, δέκα λεπτά μετά, καλούμεθα να επιφορτίσουμε τον 

προϋπολογισμό με άλλα εκατομμύρια.  Εγώ προβλέπω ότι μέχρι το τέλος του χρόνου,  

με μαθηματική ακρίβεια, το δημόσιο χρέος, που πέρσι στους προϋπολογισμούς ήταν 

περίπου, αν δε με απατά η μνήμη μου, έξι δισεκατομμύρια και εξακόσιες χιλιάδες λίρες, 

φέτος θα μιλούμε για £7 δις δημόσιο χρέος και δεν ξέρω τελικά αυτό το κράτος από πού 

θα αντλήσει αυτούς τους πόρους, για να λειτουργήσει.  Γιατί κάπου έχω την αίσθηση ότι 

λειτουργούμε σαν νομιζόμενοι εκατομμυριούχοι.   

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βαρνάβα.  Με συγχωρείτε, δεν είχα προσέξει. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,  

 Είναι αδιαμφισβήτητο γεγονός ότι τα σωματεία διαδραματίζουν ένα σημαντικό 

ρόλο όσον αφορά την αθλητική, πολιτιστική, αλλά και την κοινωνική ζωή του τόπου μας.  

Ως τέτοια θα πρέπει να τυγχάνουν κάθε δυνατής βοήθειας και στήριξης από το κράτος, 

μέσα όμως πάντα στα λογικά πλαίσια.  

 Είναι γνωστό ότι η κυβέρνηση έχει εγκρίνει χορηγία £7.000.000 προς τα σωματεία, 

η οποία θα δοθεί σταδιακά τα επόμενα τρία χρόνια, έτσι ώστε τα σωματεία μας να 

εναρμονιστούν με τα κριτήρια που έχει θέσει η ΟΥΕΦΑ.  Τα χρέη όμως των σωματείων 
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μας δε σταματούν εκεί.  Όπως έχει υπολογιστεί, το συνολικό ποσό των χρεών ανέρχεται 

στα £24.000.000 περίπου.  Πώς λοιπόν θα καλυφθούν τα υπόλοιπα £17.000.000;  

Μήπως έχουμε σκεφθεί αυτό το γεγονός;  Ο μόνος τρόπος, για να καλυφθούν τα 

υπόλοιπα £17.000.000, είναι τα σωματεία να έχουν όχι απλά ισοσκελείς, αλλά 

πλεοναστικούς προϋπολογισμούς, έτσι ώστε από το κέρδος να μπορούν να εξοφλούν 

σταδιακά τις συσσωρευμένες τους υποχρεώσεις.  Από αυτά όμως που σχεδόν 

καθημερινά βλέπουν το φως της δημοσιότητας και αφορούν συμβόλαια παικτών, 

προπονητών, δεν είμαστε καθόλου σίγουροι ότι τα σωματεία θα ανταποκριθούν.   

 Και θα διαφωνήσω με το συνάδελφο τον κ. Προδρόμου, ο οποίος έχει πει ότι με τη 

συμπεριφορά τους οι παράγοντες και τα συμβούλια των σωματείων άρχισαν να 

συμπεριφέρονται μέσα στα λογικά πλαίσια.  Αν πάρουμε τα δημοσιεύματα του 

καθημερινού αθλητικού τύπου, θα δούμε ότι γίνονται μεταγραφές των £200.000-

£300.000, προσλαμβάνονται ποδοσφαιριστές με ετήσιους μισθούς των £120.000, των 

£150.000, των £100.000.  Άρα, αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, το οποίο εμείς σήμερα 

προσπαθούμε να δώσουμε σαν “οξυγόνο” στα σωματεία, αυτοί δεν το έχουν αντιληφθεί.  

Και η πορεία τους είναι η ίδια την οποία ακολούθησαν μέχρι σήμερα, τόσα χρόνια, είτε 

ήταν παράγοντες των σωματείων είτε οι οποιοιδήποτε, εκμεταλλευόμενοι τη θέση τους 

στα σωματεία, άρα η πορεία παραμένει η ίδια.  Εγώ δεν είμαι τόσο αισιόδοξος ότι 

σήμερα, παρ’ όλη την κριτική της οποίας τυγχάνουν στη Βουλή, θα πάρουν τα 

μηνύματα.  Ήδη έχουν κάνει τις μεταγραφές τους και αυτό πιστεύω ότι αποδεικνύει το 

αντίθετο. 

 Σταδιακά πιστεύω ότι θα έχουμε εκ νέου αύξηση χρεών ή, στην καλύτερη 

περίπτωση, σταθεροποίηση στην υφιστάμενη κατάσταση, με αποτέλεσμα να έρθει και 

πάλι το κράτος, όπως γίνεται πάντοτε, υπό τον εκβιασμό ότι θα μείνουμε εκτός 
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ευρωπαϊκών διοργανώσεων, να πληρώσει τα σπασμένα.  Και όταν λέμε ότι τα 

σπασμένα θα τα πληρώσει το κράτος, αυτό σημαίνει το φορολογούμενο πολίτη. 

 Και πρέπει να δώσουμε ένα μήνυμα.  Ακόμη και στο φίλαθλο, ο οποίος είναι είτε 

φανατικός είτε απλός φίλαθλος, πρέπει να δώσουμε το μήνυμα ότι αυτά τα εκατομμύρια 

είναι από τις φορολογίες που ο ίδιος πληρώνει.  Ναι, ο κάθε φίλαθλος ο οποίος ανήκει 

σε μία ποδοσφαιρική ομάδα θέλει η ομάδα του να κάνει πρωταθλητισμό, θέλει η ομάδα 

του να έχει καλή απόδοση, όμως ταυτόχρονα πρέπει να συνειδητοποιήσουν και οι 

φίλαθλοι ότι είναι αυτή η πορεία την οποία ακολουθούν τα σωματεία τους.  Αν είναι 

διαθέσιμος ο φίλαθλος κάθε χρόνο να επιχορηγεί από την τσέπη του με εκατομμύρια 

λίρες αυτά τα σωματεία, ούτως ώστε την επόμενη χρονιά να τα βλέπουμε να παίζουν 

στα ευρωπαϊκά πρωταθλήματα, τότε ας κρίνει ο ίδιος. 

 Το κράτος έχει φανεί αρκετά γενναιόδωρο μέχρι τώρα και καλείται να κλείσει 

τρύπες που δημιούργησαν κάποιοι με άστοχους και ανεύθυνους χειρισμούς.  Τα 

χρήματα που θα χρειαστεί θα βγουν από τη τσέπη του φορολογούμενου πολίτη, ο 

οποίος, σε αντίθεση με τα σωματεία και τους ποδοσφαιριστές με τους παχυλούς 

μισθούς, πληρώνει τους φόρους του στο κράτος.  Ο πολίτης αυτός δε θα δεχθεί τη 

δημιουργία ενός φαύλου κύκλου που τελικά θα τον καλεί και πάλι να πληρώσει.  Ναι, ο 

φορολογούμενος πολίτης καλείται κάθε χρόνο να υποβάλει αίτηση στο φόρο 

εισοδήματος, στο ΦΠΑ.  Συγνώμη, αλλά η έκθεση την οποία έχουμε από το Υπουργείο 

Οικονομικών είναι ότι σωματεία έχουν να υποβάλουν αίτηση στο φόρο εισοδήματος και 

στο ΦΠΑ από το 1992!  Και εγώ διερωτώμαι:  Μήπως η πολιτεία δεν ήταν παρούσα, 

όταν γίνονταν αυτές όλες οι μεταγραφές, όταν γίνονταν όλες αυτές οι συμφωνίες των 

παχυλών μισθών;  Άρα, αγαπητοί συνάδελφοι, όλα αυτά γίνονταν και κάτω από τη 

σιωπή του ίδιου του κράτους.  Εάν όμως ήταν στη θέση των σωματείων αυτών ένας 

πολίτης, φορολογούμενος, απλός, τότε το ΦΠΑ θα έμπαινε στο κατάστημά του να του 
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πάρει το εμπόρευμα ή ακόμη και ο φόρος εισοδήματος θα έβαζε τόκους πάνω στους 

τόκους.   

 Τα σωματεία πρέπει να αποδείξουν ότι χειρίζονται το θέμα με υπευθυνότητα.  Οι 

προϋπολογισμοί τους πρέπει να καταρτίζονται με βάση μια βασική αρχή της λογιστικής, 

την αρχή της συντηρητικότητας.  ∆ηλαδή, πρέπει να υπολογίζουν με βάση το χειρότερο 

σενάριο όσον αφορά τα έσοδα και τα έξοδά τους και, όπως έχουμε πει και 

προηγουμένως, να προϋπολογίζουν και κάποιο κέρδος, για να καλύψουν τα 

συσσωρευμένα χρέη τους.  Πρέπει να δημιουργηθεί για κάθε σωματείο το λεγόμενο 

salary cap, δηλαδή ένα ανώτατο ποσό το οποίο μπορεί να διαθέσει για μισθούς 

προπονητών, παικτών, γυμναστών, έτσι ώστε να κινείται μέσα στα πλαίσια των 

οικονομικών του δυνατοτήτων.  Το μέτρο αυτό ισχύει, για παράδειγμα, σε μια τεράστια 

αθλητική επιχείρηση, όπως είναι το ΝBA στις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής.  Αν είναι 

αναγκαίο για το ΝBA, που υπάρχουν και δίνονται τόσα εκατομμύρια δολάρια, μήπως 

δεν είναι αναγκαίο για το κυπριακό ποδόσφαιρο, το οποίο αυτή τη στιγμή βρίσκεται 

κάτω από τόσους κινδύνους;   

 Όπως γίνεται αντιληπτό, με την υπάρχουσα κατάσταση δε φαίνεται ότι το 

πρόβλημα αυτό θα βρει τη λύση του, παρά την ουδόλως ευκαταφρόνητη βοήθεια των 

£7.000.000.  Απλώς, συγκριτικά, συνάδελφοι, να πω ότι πριν περίπου δεκαπέντε, είκοσι 

μέρες, ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, στο Προεδρικό Μέγαρο, είχε παραχωρήσει 

£3.000.000 σε τριακόσιες οργανώσεις κοινωφελείς.  Αυτή τη στιγμή καλούμαστε να 

δώσουμε £7.000.000. και εγώ σας το λέω -και θα είμαστε πάλι εδώ- ότι μέχρι το 2005 

θα κληθούμε να πληρώσουμε και τα υπόλοιπα £17.000.000, είτε είναι φορολογίες τις 

οποίες θα κληθεί το κράτος να χαρίσει είτε τα οποιαδήποτε άλλα χρέη. 

 Άρα, αγαπητοί συνάδελφοι, παρ’ όλες τις παρατηρήσεις, είμαστε υποχρεωμένοι να 

μιλήσουμε και να πούμε τους προβληματισμούς και τους ενδοιασμούς μας.  Παρ’ όλα 
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ταύτα, πιστεύω ότι πρέπει υπό κανονικές συνθήκες να στηρίξουμε αυτή την εισήγηση 

χορηγίας προς τα αθλητικά σωματεία.  Όμως από όλο το κοινοβούλιο -και το έχει πει ο 

συνάδελφος ο Νίκος Κλεάνθους- πρέπει τα αθλητικά σωματεία να πάρουν το μήνυμα 

ότι η Βουλή, με τόση ευκολία όπως σήμερα, δε θα ξαναδώσει τη θετική της ψήφο, για να 

καλυφθούν είτε οι οποιεσδήποτε ατασθαλίες είτε οι οποιοιδήποτε κακοί χειρισμοί των 

οποιωνδήποτε, οι οποίοι προσπαθούν μέσα από αυτά τα σωματεία είτε να 

αισχροκερδίσουν είτε να παρουσιαστούν σαν προσωπικότητες.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κυπριανού. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα έχει πάρει πολύ ευρείες διαστάσεις, έτσι θα επιδιώξω να 

το προσεγγίσω όσο το δυνατό πιο σφαιρικά, επισημαίνοντας βέβαια ότι δεν πρέπει να 

ξοφλήσουμε με αυτή τη συζήτηση για το πολύ σημαντικό θέμα του κυπριακού 

αθλητισμού.  Χρειάζεται, αν θέλουμε, πραγματικά, ως πολιτεία και ως πολιτικά κόμματα 

να συμβάλουμε στην τοποθέτηση του κυπριακού αθλητισμού στις σωστές βάσεις, να 

μεθοδεύσουμε μια όσο το δυνατό πιο ολοκληρωμένη και, θα έλεγα, ταυτόχρονα 

εμπεριστατωμένη συζήτηση για τα θέματα του αθλητισμού. 

 Θέλω να ξεκαθαρίσω ότι για μας του ΑΚΕΛ ο αθλητισμός δεν είναι απλά μια 

οποιαδήποτε δραστηριότητα.  Είναι μια σημαντική κοινωνική δραστηριότητα, η οποία 

μπορεί να συμβάλει τα μέγιστα στη σωστή διαπαιδαγώγηση της νεολαίας, στη σωστή 

ψυχαγωγία και στην απομάκρυνση από κακές έλξεις και συνήθειες, στη συντήρηση της 

υγείας του ανθρώπου.  Θα έλεγα ότι μπορεί επίσης να διαδραματίσει και ένα σημαντικό 

ρόλο πρεσβευτή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο εξωτερικό σε μια περίοδο που έχουμε 
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ανάγκη απ’ αυτή την προβολή στο εξωτερικό.  Γι’ αυτό εμείς δίνουμε τεράστια σημασία 

στον αθλητισμό. 

 Το ποδόσφαιρο είναι ο βασιλιάς των αθλημάτων και κανένας δεν μπορεί να το 

αμφισβητήσει αυτό.  Στην Κύπρο πρέπει να πούμε ότι απασχολούνται μερικές δεκάδες, 

χιλιάδες άτομα ως ποδοσφαιριστές στις διάφορες κατηγορίες, Α΄, Β΄, Γ΄, ∆΄, αλλά και 

στο αγροτικό ποδόσφαιρο, στο ερασιτεχνικό ποδόσφαιρο.  Πολλές άλλες χιλιάδες είναι 

φίλαθλοι.  Ως εκ τούτου, θεωρώ ότι είναι λίγο ατυχής η σύγκριση που γίνεται με τα 

αφορολόγητα σκάφη.  Νομίζω ότι άλλες είναι οι διαστάσεις του ποδοσφαίρου και άλλες 

του θέματος των αφορολόγητων σκαφών, τα οποία θα χρησιμοποιούνται μεμονωμένα 

από κάποιους εκατομμυριούχους ή μη για τις καθαρά προσωπικές τους ανάγκες και όχι 

για την εξυπηρέτηση ενός μεγάλου αριθμού ατόμων. 

 Είναι γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια το κυπριακό ποδόσφαιρο έχει γνωρίσει μια 

έκρηξη.  Μερίδα σωματείων, για να μην είμαστε απόλυτοι και ισοπεδωτικοί, έχει ωθήσει 

τα πράγματα σε μια κατεύθυνση την οποία δεν μπορούσαν να αντέξουν τα δεδομένα 

της μικρής κυπριακής κοινωνίας, τα οικονομικά δεδομένα.  Κάποια άλλα σωματεία, 

λανθασμένα κατά την άποψή μας, υποχρεώθηκαν να ακολουθήσουν, με αποτέλεσμα να 

βρεθούμε στην κατάσταση η οποία παρουσιάζεται σήμερα ενώπιόν μας. 

 Το ερώτημα είναι:  Θα αφήσουμε το κυπριακό ποδόσφαιρο να καταρρεύσει;  Η 

απάντηση νομίζω είναι απλή.  Κανένας δεν επιθυμεί αυτό.  Και έχει λεχθεί από όλους 

μας ότι κανένας δε θα ήθελε να αφεθεί το κυπριακό ποδόσφαιρο να καταρρεύσει.  Την 

ίδια στιγμή -και συμφωνώ απολύτως με τα όσα έχουν λεχθεί από τους προηγούμενους- 

πρέπει να στείλουμε ένα ξεκάθαρο μήνυμα σε όλους όσους ασχολούνται  με το 

κυπριακό ποδόσφαιρο:  ∆εν πρέπει να χρησιμοποιείται το ποδόσφαιρο για την 

εξυπηρέτηση των οποιωνδήποτε προσωπικών φιλοδοξιών ή συμφερόντων.  Το 

κυπριακό ποδόσφαιρο θα πρέπει να εξυπηρετήσει κάποιες βασικότερες ανάγκες, τις 
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οποίες έχει η κοινωνία, γι’ αυτό θα πρέπει να υπάρξει ένας επιστημονικός 

προγραμματισμός και λειτουργία των σωματείων, πρέπει να τεθεί ένα νοικοκύρεμα, 

τέλος πάντων, σε ό,τι αφορά τα οικονομικά ζητήματα των σωματείων και οι 

οποιεσδήποτε αποφάσεις θα πρέπει να λαμβάνουν υπόψη τα κυπριακά δεδομένα. 

 Έχουν λεχθεί κάποια πράγματα πολύ σημαντικά από τον κ. Ομήρου και από 

άλλους συναδέλφους, τα οποία επαναλαμβάνω ότι, κατά την άποψή μου, θα πρέπει να 

συζητήσουμε σε κάποια ειδική σύνοδο.  Θέλω απλώς να αγγίξω κάποια απ’  αυτά τα 

θέματα, δίχως κατ’ ανάγκη να σημαίνει ότι συμφωνώ με όλα όσα έχει πει ο κ. Ομήρου.  

Υπάρχει μεγάλη ανάγκη για εκδημοκρατισμό του κυπριακού αθλητισμού, ιδιαίτερα σε 

ό,τι αφορά τη λειτουργία ομοσπονδιών και των γυμναστικών συλλόγων.  Υπάρχει 

ανάγκη για ανάληψη πρωτοβουλιών για πάταξη, θα έλεγα, της διαφθοράς που υπάρχει 

σε κάποιες ομοσπονδίες.  Την ανάμειξη των συμφερόντων του αθλήματος με τα 

προσωπικά ή τα οικονομικά συμφέροντα τα οποία έχουν κάποιοι παράγοντες των 

ομοσπονδιών ή των σωματείων θα πρέπει να τη συζητήσουμε πολύ συγκεκριμένα και, 

κατά την άποψή μου, με τρόπο ο οποίος θα είναι και αποτελεσματικός.   

 Θα κάνω μία τελευταία αναφορά στα ζητήματα του επαγγελματισμού.  ∆ε νομίζω 

ότι ο επαγγελματισμός θα είναι η λύση των προβλημάτων του κυπριακού ποδοσφαίρου 

ή του κυπριακού αθλητισμού.  Αντιθέτως, θα έλεγα ότι, αν προχωρήσουμε με βάση τα 

πρότυπα που υπάρχουν σε άλλες χώρες προς την κατεύθυνση του επαγγελματισμού, 

στη βάση δηλαδή που λειτουργεί στις χώρες της ∆υτικής Ευρώπης, αλλά τώρα και στις 

χώρες της Ανατολικής Ευρώπης, πολύ φοβούμαι ότι όχι απλά και μόνο δε θα 

βοηθήσουμε τον κυπριακό αθλητισμό να λειτουργήσει σωστά και να εξυπηρετήσει τις 

ανάγκες που έχει η κυπριακή κοινωνία, αλλά αντιθέτως θα συμβάλουμε και εμείς στη 

μετατροπή του σε ένα star system, όπου κάποιοι θα αμείβονται υπερπολλαπλάσια για 
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την προσφορά την οποία θα έχουν.  Και θέλω να πιστεύω ότι δεν είναι αυτός ο στόχος 

μας ως Βουλής των Αντιπροσώπων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού £4.000.000 

για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Πίνακας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των τριών άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμιά αποχή τα τρία άρθρα 

εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 13) του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμιά αποχή το νομοσχέδιο 

ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 12) του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 12) του 2003»  

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, αναπλ. πρόεδρος Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος  

 Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 2003.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Οικονομικών.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό 

του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας ποσού ύψους £999.537 και η διάθεσή του για τη 

δημιουργία νέων θέσεων στη μέση εκπαίδευση.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η ίδρυση των 

υπό αναφορά θέσεων απαιτεί την υλοποίηση της τρίτης φάσης της απόφασης του 

Υπουργικού Συμβουλίου, που λήφθηκε στις 4 Ιανουαρίου 2001 (αρ. απόφασης 

52.983Α), σύμφωνα με την οποία θα δημιουργούνταν συνολικά οι ακόλουθες θέσεις 

στην εκπαιδευτική υπηρεσία:  

1. Είκοσι τρεις (23) θέσεις ∆ιευθυντών Σχολών Μέσης Εκπαίδευσης (Κλ. Α13). 

2. ∆ιακόσιες σαράντα (240) θέσεις Βοηθών ∆ιευθυντών Α΄ Σχολών Μέσης 

Εκπαίδευσης (Κλ. Α12, επεκτεινόμενη κατά δύο προσαυξήσεις). 

3. Εκατόν ογδόντα (180) θέσεις Βοηθών ∆ιευθυντών Σχολών Μέσης Εκπαίδευσης 

(Κλ. Α12). 
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 Η ολοκλήρωση της υλοποίησης της σχετικής υπουργικής απόφασης προνοεί για 

τη δημιουργία των ακόλουθων θέσεων:   

 Πέντε (5) θέσεις ∆ιευθυντή Σχολών Μέσης Εκπαίδευσης (Κλ. Α13). 

 Σαράντα οκτώ (48) θέσεις Βοηθού ∆ιευθυντή Α΄ Σχολών Μέσης Εκπαίδευσης (Κλ. 

Α12+2).  (Σαράντα τέσσερις θέσεις για τη μέση γενική εκπαίδευση και τέσσερις 

θέσεις για την τεχνική εκπαίδευση). 

 Τριάντα έξι (36) θέσεις Βοηθού ∆ιευθυντή Σχολών Μέσης Εκπαίδευσης (Κλ. Α12). 

(Τριάντα δύο θέσεις για τη μέση γενική εκπαίδευση και τέσσερις  θέσεις για την 

τεχνική εκπαίδευση). 

 Με βάση τα ίδια στοιχεία, η έκθεση διαμορφωτικής αξιολόγησης του ενιαίου 

λυκείου, που μόλις πρόσφατα δόθηκε στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, 

επισημαίνει, ως βασική αδυναμία του θεσμού, την έλλειψη έμφασης στην παιδαγωγική 

διάσταση και, ειδικότερα, σε θέματα πληροφόρησης αναλυτικών προγραμμάτων και 

πτυχών, που άπτονται της ποιότητας, της διδασκαλίας και της προώθησης των 

διάφορων καινοτομιών που χαρακτηρίζουν το θεσμό.  Η προώθηση των ζητημάτων 

αυτών απαιτεί τη στελέχωση των σχολείων με το κατάλληλο προσωπικό, το οποίο θα 

κατευθύνει τους εκπαιδευτικούς ως προς τις διάφορες παιδαγωγικές πτυχές του θεσμού 

και θα προωθήσει κάθε αναγκαία ενέργεια, για να εφαρμοστούν οι προβλεπόμενες 

δράσεις.  Για τους λόγους αυτούς θα πρέπει να επισπευσθεί η δημιουργία των θέσεων 

που προβλέπονται στη σχετική υπουργική απόφαση, ώστε να ολοκληρωθούν, πριν από 

την έναρξη του σχολικού έτους 2003-2004, οι διαδικασίες πλήρωσης των υπό 

δημιουργία πρόσθετων θέσεων, για να στελεχωθούν έγκαιρα και να λειτουργήσουν 

εύρυθμα τα σχολεία.   
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης και ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, η επιτροπή επισημαίνει την ανάγκη επίσπευσης των 

διαδικασιών πλήρωσης των υπό αναφορά θέσεων και καλεί τους αρμοδίους να 

εργαστούν εντατικά κατά τη διάρκεια του καλοκαιριού, ώστε οι εκπαιδευτικοί που θα 

πληρώσουν τις κενές θέσεις να μπορούν να προσφέρουν τις υπηρεσίες τους με την 

έναρξη του νέου σχολικού έτους χωρίς οποιεσδήποτε καθυστερήσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού £999.537 για 

τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Ίδρυση νέων θέσεων.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, μία εναντίον και μία αποχή τα τέσσερα άρθρα 

εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 12) του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, μία εναντίον και μία αποχή το νομοσχέδιο 

ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμούς 6 και 7 θέματα έχουν κοινή έκθεση και είναι «Ο περί 

Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 

1) του 2003» και «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού 

Κύπρου Νόμος (Αρ. 2) του 2003».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

τα νομοσχέδια που τιτλοφορούνται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2003» και «Ο περί 

Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 

2) του 2003» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, αναπλ. πρόεδρος Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους   Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα πιο 

πάνω νομοσχέδια σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 2003.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών, ο Υπουργός 

Συγκοινωνιών και Έργων και εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της 

Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου ποσού £40 εκατομ. και η διάθεσή του για κάλυψη της 

χορηγίας της ΑΤΗΚ προς το κράτος και για την αγορά κυβερνητικής γης. 
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 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η έγκριση πληρωμής από το ταμείο της 

Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ποσού ύψους £25 εκατομ. και η διάθεσή του για την 

κάλυψη χορηγίας της ΑΗΚ προς το κράτος.   

 Ειδικότερα, με το πρώτο νομοσχέδιο προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Η έγκριση συμπληρωματικής πίστωσης ύψους £35,7 εκατομ. για μεταφορά του 

ποσού αυτού στο Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας.      

2. Η έγκριση ποσού ύψους £4,3 εκατομ., με σκοπό την παραχώρηση στην ΑΤΗΚ της 

κυβερνητικής γης επί της οποίας έχουν ανεγερθεί τα κεντρικά γραφεία του 

οργανισμού, με πληρωμή της εκτιμημένης από το Τμήμα Κτηματολογίου και 

Χωρομετρίας της αγοραίας αξίας της γης αυτής. 

 Ο Υπουργός Οικονομικών, ενημερώνοντας την επιτροπή για τα υπό αναφορά 

νομοσχέδια, δήλωσε ότι η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, που λήφθηκε στις 11 

Ιουνίου 2003, έλαβε ιδιαίτερα υπόψη τη θετική ανταπόκριση τόσο της ΑΤΗΚ όσο και της 

ΑΗΚ  να ενισχύσουν με τον τρόπο αυτό τα οικονομικά του κράτους, αφού τα ποσά που 

θα μεταφερθούν στο Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας προορίζονται να καλύψουν 

επείγουσες οικονομικές υποχρεώσεις της κυβέρνησης όσον αφορά αναπτυξιακά και 

κοινωνικά έργα.  Περαιτέρω, δήλωσε ότι είναι η τελευταία φορά που χρησιμοποιείται 

από την κυβέρνηση αυτή η μέθοδος ενίσχυσης των δημόσιων οικονομικών. 

 Ο Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων από την πλευρά του τόνισε ότι ως κριτήριο 

για τη λήψη της σχετικής απόφασης από την κυβέρνηση αποτέλεσε η οικονομική 

κατάσταση της ΑΤΗΚ, που της επιτρέπει μεσοπρόθεσμα, χωρίς οποιοδήποτε 

πρόβλημα, να προβεί σε αναπτυξιακές δαπάνες με ίδια κεφάλαια.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, κατά πλειοψηφία 

των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού, του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
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Ε∆ΕΚ, υιοθετεί τους σκοπούς διάθεσης των ζητούμενων συμπληρωματικών πιστώσεων 

και εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση των υπό αναφορά νομοσχεδίων σε νόμους για την 

κατά νόμο έγκρισή τους.  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-

Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των νομοσχεδίων 

στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε χρειάζεται να πούμε ούτε πρέπει να πούμε πολλά λόγια γι’  

αυτό το θέμα, όμως ψηφίζουμε με τη διαβεβαίωση της εκτελεστικής εξουσίας ότι είναι η 

τελευταία φορά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

πρώτου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου ποσού 

ύψους £40.000.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 

2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ και μία εναντίον τα τέσσερα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ και μία εναντίον το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του δεύτερου νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ποσού ύψους 

£25.000.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Πρώτος Πίνακας.  Άρθρο 3. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  ∆εύτερος Πίνακας.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ και μία εναντίον τα τέσσερα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 

Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 2) του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ και μία εναντίον το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 

Νόμος του 2003».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

την πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, αναπλ. πρόεδρος Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  

 Γιάννος Λαμάρης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ντίνος Χατζηνικόλα  Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Κώστας Παπακώστας 

 Μαρία Κυριακού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο 

πάνω πρόταση νόμου σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 2003.  

Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων 

Οικονομικών και ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, καθώς και εκπρόσωποι της 

Αστυνομίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί 

Προϋπολογισμού Νόμου του 2003 για την άρση της δυσμενούς μεταχείρισης των μελών 
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της Αστυνομίας που τελούν υπό προαφυπηρετική άδεια, όσον αφορά την προαγωγή 

τους. 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την υπό αναφορά πρόταση 

νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή στις 26 Ιουνίου 2003 από τους βουλευτές κ. 

Αριστοφάνη Γεωργίου και Κώστα Παπακώστα εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, στον προϋπολογισμό του 2003 έχει συμπεριληφθεί 

ειδική διάταξη με βάση την οποία απαγορεύεται η προαγωγή μελών της Αστυνομίας 

που τελούν υπό προαφυπηρετική άδεια, ενώ σε άλλη σχετική νομοθεσία δεν 

προβλέπεται τέτοια απαγόρευση, με αποτέλεσμα να δημιουργείται δυσμενής διάκριση 

σε βάρος των εν λόγω μελών της Αστυνομίας. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και της 

Αστυνομίας, καταθέτοντας τις θέσεις τους για την υπό συζήτηση πρόταση νόμου, 

τάχθηκαν υπέρ της προτεινόμενης ρύθμισης, με βάση την οποία επιτρέπεται η 

προαγωγή μελών της Αστυνομίας που τελούν υπό προαφυπηρετική άδεια, για λόγους 

ισότιμης μεταχείρισής τους με τους δημόσιους υπαλλήλους, οι οποίοι έχουν το δικαίωμα 

αυτό.  Οι ίδιοι δήλωσαν επίσης ότι το φαινόμενο της συσσώρευσης μακροχρόνιας 

άδειας και της κατάχρησης του πλεονεκτήματος αυτού από μέλη του αστυνομικού 

σώματος έχει, σύμφωνα με οδηγίες του Αρχηγού Αστυνομίας, σταματήσει εδώ και 

τέσσερα χρόνια.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου 

Οικονομικών, με νομολογία του το Ανώτατο ∆ικαστήριο έχει αποφανθεί ότι το δικαίωμα 

αυτό είναι για τους δημόσιους υπαλλήλους αναφαίρετο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 

όλων όσων έχουν κατατεθεί ενώπιόν της, αποφάσισε ότι επιφυλάσσεται να υποβάλει 

την εισήγησή της προς το σώμα, ως προς την υπό αναφορά πρόταση νόμου, κατά τη 

συζήτησή της ενώπιον της ολομέλειας. 
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 Τα μέλη της επιτροπής, βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-

Νέες ∆υνάμεις, για λόγους αρχής υιοθετούν τους σκοπούς της υπό αναφορά πρότασης 

νόμου, γι’ αυτό και τάσσονται υπέρ της ψήφισής της σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στη συνεδρία της επιτροπής Οικονομικών είχαμε ζητήσει κάποια 

στοιχεία, διότι ο σκοπός της πρότασης νόμου αυτής είναι να δοθεί η δυνατότητα να 

παίρνουν προαγωγή στη διάρκεια της αφυπηρετικής τους άδειας μέλη του αστυνομικού 

σώματος. 

 Όμως εκκρεμεί ένα άλλο μεγάλο ζήτημα με την αστυνομία, του οποίου είχε 

επιληφθεί η Βουλή προηγουμένως, που αφορά τη συσσώρευση αδειών στη διάρκεια 

των ετών υπηρεσίας.  Είχα ζητήσει στοιχεία από τον εκπρόσωπο της αστυνομίας, γιατί 

θέλαμε να ξέρουμε αν έχουν εκείνο το ευεργέτημα άνθρωποι οι οποίοι θα επηρεαστούν 

απ’  αυτό που ψηφίζουμε τώρα ή όχι. 

 Τα στοιχεία δεν πρόλαβαν να μας τα δώσουν -είναι και ο πρόεδρος της επιτροπής 

εδώ- και θα ήθελα να παρακαλέσω για αναβολή, ώστε να έχουμε αυτά τα στοιχεία, για 

να μπορέσουμε να αποφασίσουμε πιο καθαρά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αναβολή σημαίνει ότι θα πάμε το φθινόπωρο. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Ίσως.  ∆εν υπάρχει κανένα στοιχείο του επείγοντος του θέματος.  Έτσι κι αλλιώς, 

κύριε Πρόεδρε, η Βουλή είχε ρυθμίσει το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Απλώς προειδοποιώ.  Εγώ δε λαμβάνω μέρος στην ουσία. 

 Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τα στοιχεία πράγματι είχαν ζητηθεί από τον κ. Προδρόμου.  Είχε 

απαντήσει ο κ. Παναγιώτου, ο Υπαρχηγός τότε της Αστυνομίας, ότι το θέμα των 

προαφυπηρετικών αδειών σχετικά με την αστυνομία εδώ και τρία χρόνια έχει 

σταματήσει ουσιαστικά να λειτουργεί με τον τρόπο που λειτουργούσε στο παρελθόν.  ∆ε 

θα μπορούν πλέον να συσσωρεύουν άδεια, οπότε αυτό είναι ένας θεσμός.  Για κάποιες 

περιπτώσεις, οι οποίες παραμένουν, με τους παλιούς αστυνομικούς, αυτό θα εκλείψει 

σταδιακά και στα επόμενα χρόνια.  ∆εν μπορούσε να δώσει ακριβή αριθμό η αστυνομία, 

γι’  αυτό και, αν αναβάλουμε το θέμα, δε θα δοθεί ακριβής αριθμός, διότι δεν μπορεί να 

γνωρίζει αυτή τη στιγμή το λογιστήριο, αν θέλετε, της αστυνομίας αυτό το πράγμα. 

 Από την άλλη, ο λόγος που έχει κατατεθεί αυτή η πρόταση είναι η ύπαρξη του 

στοιχείου του επείγοντος, γιατί επίκεινται προαγωγές στην αστυνομία.  Πάντα κατ’  έτος 

γίνονται προαγωγές.  Συνεπώς, αν δε λειτουργήσουμε με τον τρόπο που προβλέπει η 

πρόταση, σημαίνει ότι θα αδικήσουμε ένα μικρό αριθμό αστυνομικών οι οποίοι την 

επόμενη χρονιά, αν ήταν με προαφυπηρετική άδεια, θα δικαιούνταν να διεκδικήσουν 

προαγωγή. 

 Με αυτή τη σκέψη και αν είχαμε άλλη συνεδρία την επόμενη εβδομάδα, πολύ 

ευχαρίστως θα δεχόμασταν την αναβολή.  Είναι άλλωστε και η πρακτική του 

κοινοβουλίου προς αυτή την κατεύθυνση.  Όμως, επειδή δεν υπάρχει συνεδρία -

υπάρχει ο σκεπτικισμός του να θέλουμε να ακούσουμε περισσότερα- εκ πρώτης όψεως 

νομίζω ότι πρέπει να προχωρήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αγγελίδης.  Επί της διαδικασίας, αν θα αναβληθεί ή όχι. 
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Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα. 

 Απλά θα ήθελα να παρατηρήσω ότι οι αριθμοί και οι λεπτομέρειες που ζητήθηκαν 

δεν μπορούν να έχουν σχέση με την υποχρέωση εφαρμογής του νόμου, αν ψηφιστεί.  

Είναι ανεξαρτήτως των αριθμών.  Αν είναι δίκαιο να υπάρχει ο νόμος, τότε δε νομίζω ότι 

χρειάζεται να ζητηθεί αναβολή, για να μάθουμε απλά τους αριθμούς των, ενδεχομένως, 

επηρεαζομένων. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ιωνάς Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι τα στοιχεία αυτά είναι αναγκαία, για να διαπιστωθεί αν 

πράγματι υπάρχει πρόβλημα και ποιο είναι το μέγεθος του προβλήματος.  Από την 

κατάθεση αυτών των στοιχείων θα διαπιστώσουμε αν είναι δυνατό να προχωρήσουμε 

με αυτή τη διαδικασία, δηλαδή της τροποποίησης του περί Προϋπολογισμού Νόμου, 

ώστε να καταργήσουμε την απαγορευτική πρόνοια, που υπάρχει σήμερα, να γίνονται 

προαγωγές προσώπων τα οποία βρίσκονται σε προαφυπηρετική άδεια. 

 Επιπρόσθετα, κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι η αναβολή δε θα αδικήσει κανέναν,  

διότι, με βάση το υφιστάμενο νομικό πλαίσιο, αυτοί δε δικαιούνται, αυτοί που βρίσκονται 

σε προαφυπηρετική άδεια.  Αντίθετα, αν κάνουμε οτιδήποτε διαφορετικό, πιθανό να 

αδικήσουμε κάποιους άλλους.  ∆ιαμορφώνουμε δηλαδή ένα νέο νομικό καθεστώς λίγο 

πριν από τη λήψη απόφασης για προαγωγή.  ∆ηλαδή, η διαδικασία προαγωγής στην 

αστυνομία βρίσκεται στο τελικό στάδιο.  ∆εν είναι σε στάδιο που δεν έχει αρχίσει. 

 Συνεπώς, κύριε Πρόεδρε, πιστεύω, αντίθετα, ότι, αν αποφασίσουμε σήμερα την 

τροποποίηση της νομοθεσίας, θα δημιουργηθεί σοβαρότερο πρόβλημα απ’ εκείνο που 
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θα δημιουργηθεί, αν δοθεί η αναβολή, ώστε η ολομέλεια να έχει πλήρη γνώση των 

στοιχείων και των δεδομένων που επιβάλλουν ή όχι τη λήψη αυτής της απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι μετά λύπης μας που δε θα συναινέσουμε να αναβληθεί αυτό 

το θέμα γιατί, όταν για το υπόλοιπο από σήμερα μέχρι και τον Οκτώβριο που λογικά θα 

επανέλθει το σώμα σε λειτουργία, θα δημιουργήσει περισσότερο πρόβλημα αντί να 

επιλύσει.   

 ∆εύτερον, διαβάζοντας την έκθεση της κοινοβουλευτικής επιτροπής, είναι 

ομόφωνη, οπότε όλα αυτά τα πράγματα και όλοι αυτοί οι προβληματισμοί μπορούσαν 

να προταχθούν... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Ναι, έν’ ομόφωνη. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ:  

 Εγώ έτσι το έχω σημειωμένο, συνάδελφε. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Ποια έκθεση κρατάτε, κύριε Πιττοκοπίτη; 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Κρατώ την έκθεση 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Παρακαλώ!  Η έκθεση είναι ομόφωνη, πλην του ΑΚΕΛ, που θα ετοποθετείτο και 

τοποθετήθηκε... 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Το ΑΚΕΛ ήταν το μόνο που τοποθετήθηκε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ακριβώς.   

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Εν πάση περιπτώσει, κύριε Πρόεδρε... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Να τελειώσει!  Να τελειώσει!  Όχι διακοπή!  Παρακαλώ, να τελειώσει ο κ. 

Πιττοκοπίτης και θα σας δώσω το λόγο.   

 Ορίστε, κύριε Πιττοκοπίτη.   

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι ομόφωνη.  Η προτελευταία παράγραφος, κύριε 

Πρόεδρε... δείτε την.  Παρακαλώ, να επανορθώσει... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχω μπροστά μου ότι είναι ομόφωνη.  Εφόσον λέτε ότι δεν είναι, δεν έχω παρά να 

δεχθώ την άποψή σας.   

 Ορίστε, κύριε Πιττοκοπίτη. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Επομένως, κύριε Πρόεδρε, παρά την υιοθετημένη πρακτική από όλες τις 

κοινοβουλευτικές ομάδες, όταν οποιαδήποτε κοινοβουλευτική ομάδα ζητήσει αναβολή, 
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επειδή δε μας χωρίζει μια εβδομάδα αλλά δυόμισι με τρεις μήνες, εμείς θα επιμείνουμε, 

αν οι συνάδελφοι επιμένουν στην αναβολή, να τεθεί ενώπιον του σώματος σε 

ψηφοφορία για να λήξει το όλο θέμα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Καράς. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι πάγια πρακτική της Βουλής, όταν ζητείται αναβολή από ένα 

κόμμα, να δίδεται και παρακαλούμε αυτή η πρακτική να εξακολουθήσει να υφίσταται.  

Είναι γεγονός ότι εκκρεμούν προαγωγές, αλλά, εξ όσων και πάλι η πρακτική μας 

διδάσκει, οι προαγωγές στην αστυνομία γίνονται από τον Οκτώβριο μέχρι το τέλος κάθε 

χρόνου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θέλω να επικαλεστώ τον κανονισμό, για να μη συζητάτε άδικα.  Εάν θα δοθεί 

αναβολή, θα είναι για μία εβδομάδα.  Αφ’ ης στιγμής αρχίσει η συζήτηση ενός θέματος   

-και άρχισε η συζήτηση του θέματος- δεν μπορούμε να έχουμε αναβολή δυόμισι μηνών.  

Απλώς, επί τη βάσει του κανονισμού…   

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Εμείς δεν ενιστάμεθα για τη μία εβδομάδαֹ είναι μία εβδομάδα που ζητούμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τότε θα ορίσουμε κανονική συνεδρία της Βουλής εντός μίας εβδομάδος. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Ωραία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτή θα πρέπει να είναι η πρόταση.  

Α. ΚΑΡΑΣ: 
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 Το αίτημά μας αυτό είναι, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Εντάξει, σαφές.   

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Αλλά, αν είναι ενδεχόμενο να εξελιχθεί μέχρι το Σεπτέμβριο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σαφές.  ∆ηλαδή εισηγείστε να υπάρξει αναβολή μίας εβδομάδος και να κληθεί η 

Βουλή την ερχόμενη Πέμπτη να το συζητήσει.   

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Αλλά, αν μου επιτρέπετε, θα ήθελα να προσθέσω και τον τρίτο παράγοντα, κύριε 

Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε.   

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Είναι με ειλικρίνεια που προσεγγίζουμε το θέμα.  Η ηγεσία της αστυνομίας μπορεί 

να έχει υπόψη της ότι αυτό το θέμα εκκρεμεί ενδεχομένως μέχρι το Σεπτέμβριο και 

επομένως δεν είναι κάτι το οποίο επιβάλλεται να γίνει στο μεσοδιάστημα από τώρα 

μέχρι το Σεπτέμβριο -εννοώ τις προαγωγές.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πάνω στο καθαρά διαδικαστικό θέμα, θέλω να πω ότι, επειδή 

υπάρχει η πρακτική η Βουλή να υιοθετεί ομόφωνα αιτήματα αναβολής, εμείς θα 

τοποθετηθούμε υπέρ της αναβολής, εάν υπάρχει επιμονή.  Όμως, θα πρέπει να 

υπάρξει δέσμευση -δεν ξέρω αν θα είναι μία εβδομάδα ή τρεις μήνες- ότι, εάν η Βουλή 
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αποφασίσει ότι θα υιοθετήσει το περιεχόμενο αυτής της νομοθεσίας, δε θα αδικηθούν 

εκείνοι οι οποίοι προβλέπεται, δυνάμει αυτής της νομοθεσίας, να επωφεληθούν.  Αυτό 

λέει η στοιχειώδης δικαιοσύνη.  Γι’ αυτό η δική μας η συναίνεση στην αναβολή θα δοθεί 

με αυτή την προϋπόθεση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης είχε ζητήσει... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πρόεδρε, απλώς το ένα σημείο ήταν -έχει απαντηθεί- ότι εμείς είχαμε επιφυλαχθεί 

να τοποθετηθούμε στην ολομέλεια -δεν είναι ομόφωνο.   

 Το δεύτερο, για το θέμα που έχετε πει εσείς, ότι ξεκίνησε η συζήτηση, δε θέλω 

τώρα να μπούμε σε διαδικαστική συζήτηση, αλλά δε θεωρώ ότι ξεκίνησε η συζήτηση.  

Εμείς πριν τη συζήτηση ζητήσαμε αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Για να είμαι δίκαιος με εσάς, ο κανονισμός λέει ότι «συζήτηση αναφερομένη σε 

οιονδήποτε θέμα της ημερησίας διατάξεως δύναται να αναβληθεί για την επομένη 

συνεδρία» και όχι για μία εβδομάδα, όπως έχω αναφέρει.  Επομένως, να έχετε υπόψη 

σας αυτό το δεδομένο.   

(Κάποιοι βουλευτές ζητούν το λόγο.) 

 Επειδή πρωτολογήσατε, να δώσω το λόγο στους μη πρωτολογήσαντες.   

 Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εάν θα είχαμε την επόμενη βδομάδα συνεδρίαση της ολομέλειας, 

θα αποδεχόμαστε την αναβολή.  Όμως... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ωραία!  Γίνεται εισήγηση για την επόμενη εβδομάδα.  Αυτό, αντιλαμβάνομαι, είπε ο 

κ. Καράς.   

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Ναι, αλλά θα πρέπει να βεβαιωθούμε ότι θα συνέλθει η Βουλή ειδικά γι’ αυτό το 

θέμα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα ορίσω...  Εάν αυτή είναι η απόφασή σας, ότι θα αναβληθεί διά μίαν εβδομάδα, 

είμαι υποχρεωμένος να ορίσω συνεδρία την ερχόμενη Πέμπτη. 

(Κάποιος βουλευτής ζητά το λόγο.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε.  Και εσείς πρωτολογήσατε.  Επομένως, ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς ζητούμε την αναβολή για έναν πολύ συγκεκριμένο λόγο:  

μέχρι να κατατεθούν τα στοιχεία.  Ελπίζουμε ότι μπορούν να κατατεθούν μέχρι την 

επόμενη βδομάδα, όπως το λέτε -πολύ σωστά ο κανονισμός λέει στην επόμενη 

συνεδρία.  Και θέλω να απαντήσω ότι έχουν σχέση αυτά τα στοιχεία με το θέμα που 

μας ενδιαφέρει, διότι, ναι μεν σταμάτησε η πρακτική της συσσώρευσης αδειών, όπως 

είχε ζητήσει η Βουλή από την αστυνομία και από τον αρμόδιο υπουργό, αλλά, από την 

ώρα που σταμάτησε, δε σημαίνει ότι δεν υπάρχουν κάποιοι, και ενδεχομένως οι 

σημερινοί αφυπηρετούντες, οι οποίοι δεν έχουν συσσωρεύσει άδεια και δεν έχουν τύχει 

αυτού του ευεργετήματος.  Εμείς θέλαμε να το συνυπολογίσουμε αυτό το πράγμα 

αλλάζοντας τη νομοθεσία και γι’ αυτό εξαρτούμε την τελική μας τοποθέτηση από τα 

στοιχεία που έχουμε ζητήσει.  Επομένως, όπως το είπε και ο συνάδελφος 

προηγουμένως, είναι ειλικρινής η πρόθεση.  Εμείς ζητούμε αναβολή, μέχρις ότου 

κατατεθούν τα στοιχεία -μπορεί να είναι μιας εβδομάδας- εφόσον και η αστυνομία, 
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πρώτον, θα εισακούσει την έκκληση που έχει γίνει ήδη από τον κ. Ομήρου και είναι 

αυτονόητη και, δεύτερον, θα καταθέσει τα στοιχεία στην επιτροπή.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για να αφαιρέσω από τον προβληματισμό το θέμα πότε θα 

συνεδριάσουμε, θα ήθελα να κάμω την εξής εισήγηση:  Να μη λέμε μία εβδομάδα ή 

δεκαπέντε μέρες ή τον Οκτώβρη.  Επειδή υπάρχει σοβαρή πιθανότητα, αφού 

συνεννοηθούμε με τις υπηρεσίες της Βουλής, ιδιαίτερα των Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, 

να έχουμε ακόμα μία συνεδρίαση για λόγους ψήφισης νομοσχεδίων εναρμόνισης -δε 

λέω ότι θα υπάρχει, αλλά μπορεί να υπάρχει- τότε μπορούμε να το βάλουμε μαζί με 

εκείνα τα νομοσχέδια αυτό το θέμα.  Αν δε θα υπάρχει, τότε, ναι, μπορούμε να κάμουμε 

μία ειδική συνεδρίαση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η εισήγηση είναι σαφής.  Θα ορισθεί νέα συνεδρία εντός μίας εβδομάδος.  Αν θα 

αναβληθεί διά μίαν εβδομάδα, αυτό είναι άλλο θέμα, αλλά η εισήγηση, απ’ ό,τι 

αντιλαμβάνομαι από τον κ. Καρά, είναι αναβολή μίας εβδομάδος.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της εισήγησης;   

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα θέλατε να μιλήσετε;  Ορίστε. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ...με συγχωρείτε, είχατε δώσει σε άλλους για δευτερολογία,... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, όχι, έχετε κάθε δικαίωμα. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 
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 ...ενώ εμένα μου είπατε να περιμένω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Είναι πολύ απλό το θέμα, κύριε Πρόεδρε:  Εάν υπάρχει δυσμενής διάκριση που θα 

μας οδηγήσει να ψηφίσουμε αυτή την πρόταση νόμου, δεν έχει σημασία αν είναι ένας ή 

δεκαπέντε εκείνοι που υφίστανται αυτή τη δυσμενή διάκριση -αυτό είναι το ένα στοιχείο.  

Και γι’ αυτό θέλω να κάμω έκκληση ότι θα πρέπει να προχωρήσουμε, διότι είναι ένα 

θέμα αρχής που τίθεται εδώ:  ή να αποφασίσεις θετικά ή αρνητικά. 

(Κάποιοι βουλευτές ζητούν το λόγο.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, δε θα δώσω σε άλλον το λόγο, διότι είναι διαδικαστικό.  Ήδη υπερέβην τα 

όρια. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ αναβολής και να οριστεί η συνεδρία την ερχόμενη Πέμπτη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Τον Λευτέρη έβαλες τον; 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Τον Λευτέρη;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πού έν’ ο Λευτέρης;  

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 
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 Έν’ καθυστερημένος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έβαλα δεκαέξι. 

 Είκοσι τρεις.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στη συζήτηση.   

 Ποιοι θέλουν να ομιλήσουν επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Ιωνάς. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Μάλιστα.   

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω καταρχήν να επισημάνω το εξής:  Επιχειρείται τροποποίηση 

διαδικασίας προαγωγών η οποία βρίσκεται σε εξέλιξη.  Άρχισε, κύριε Πρόεδρε, πριν 

μερικούς μήνες η διαδικασία προαγωγών στην αστυνομία με τη σύγκληση της 

Επιτροπής Αξιολόγησης, με την ολοκλήρωση των διαδικασιών και στη συνέχεια με τη 

σύγκληση του Συμβουλίου Κρίσεως.  Άρχισαν ήδη να γίνονται και οι συνεντεύξεις στο 

Συμβούλιο Κρίσεως, που είναι και το τελικό στάδιο των προαγωγών.  Και θα έρθουμε, 

κύριε Πρόεδρε, αυτή τη στιγμή να τροποποιήσουμε ένα νόμο που απαγόρευε την 

προαγωγή προσώπων που βρίσκονται σε προαφυπηρετική άδεια, για να 

δημιουργήσουμε ένα νέο δεδομένο, που θα προσθέσει νέους υποψηφίους, οι οποίοι θα 

πρέπει να κληθούν και αυτοί ενώπιον του Συμβουλίου Κρίσεως, που δεν έχουν κληθεί 

μέχρι σήμερα, πιθανόν ακόμα και ενώπιον της Επιτροπής Αξιολόγησης, για να 

αξιολογηθούν στα πλαίσια μιας διαδικασίας προαγωγών!  Ε, λυπούμαι, κύριε Πρόεδρε!  

Αυτή είναι μια ξεκάθαρη περίπτωση παράβασης της αρχής της ισότητας, γιατί 

ουσιαστικά διαφοροποιούμε τα νομικά δεδομένα αλλά και τα πραγματικά δεδομένα σε 

μια διαδικασία προαγωγών, προσθέτουμε, δηλαδή, νέους υποψηφίους.   
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 Και διερωτώμαι επίσης για το εξής:  Ποιος είναι ο λόγος, κύριε Πρόεδρε, που οι 

συνάδελφοι ζητούν την κατάργηση αυτής της πρόνοιας του άρθρου 100 του περί 

Προϋπολογισμού Νόμου;  Γιατί;  Τι είναι εκείνο ένεκα του οποίου κρίθηκε αναγκαίο να 

ζητηθεί σήμερα αυτή η τροποποίηση, όταν πριν δυο, τρία χρόνια οι ίδιοι εισηγήθηκαν να 

εισαχθεί αυτή η πρόνοια στον προϋπολογισμό;  Γιατί πριν τρία χρόνια οι ίδιοι 

επιθυμούσαν να απαγορεύεται η προαγωγή προσώπων που βρίσκονται σε 

προαφυπηρετική άδεια και σήμερα κρίνεται ότι είναι αναγκαίο να δίδεται προαγωγή σε 

πρόσωπα τα οποία βρίσκονται σε προαφυπηρετική άδεια;  Τι είναι εκείνο το οποίο έχει 

αλλάξει;   

 Καμία απάντηση δεν μπορεί να δοθεί, διότι απλά το δεδομένο είναι ένα:  Άλλαξαν 

οι κυβερνώντες, άλλαξαν τα κριτήρια και τα στοιχεία, τα πρόσωπα τα οποία 

παραχωρούν τις προαγωγές.  Ε, λυπούμαι, κύριε Πρόεδρε, αλλά δεν μπορούμε με αυτό 

τον τρόπο να μεταχειριζόμαστε το αστυνομικό σώμα, να επηρεάζουμε την ανέλιξη 

προσώπων τα οποία έχουν ταχθεί να υπηρετούν το νόμο και την τάξη και την ίδια ώρα, 

μάλιστα, να ευαγγελιζόμαστε την αξιοκρατία!  Ε, όχι!  Αυτή δεν είναι αξιοκρατία!   

 Συμφωνούμε να γίνει αυτό, εάν νομίζουμε ότι επιτρέπεται και επιβάλλεται με τα 

δεδομένα αυτά να υπάρξει αυτή η πρόνοια, αλλά με τροποποίηση, με κατάργηση η 

οποία θα ισχύει από τις επόμενες προαγωγές, ώστε να μην επηρεάσουμε αυτές τις 

προαγωγές οι οποίες ευρίσκονται σε εξέλιξη.  Είμαι βέβαιος ότι θα υπάρξει πραγματικό 

πρόβλημα, το οποίο μάλιστα πιστεύω ότι πολύ σύντομα θα είναι κοντά μας -εκείνοι οι 

οποίοι συμμετέχουν στις διαδικασίες επιλογής- διότι θα υπάρξει αδυναμία με την 

παρουσίαση νέων προσώπων τα οποία θα δικαιούνται κρίσεως και για τα οποία θα 

είναι ανάγκη να επαναληφθούν διαδικασίες οι οποίες έχουν ήδη ολοκληρωθεί.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;   

 Ο κ. Κληρίδης.  Προσπαθώ να δίνω σε άλλες ομάδες. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τείνω να συμφωνήσω με τα όσα έχει πει ο κ. Νικολάου.  Νομίζω 

ότι η προαγωγή ατόμων, είτε είναι στην αστυνομία είτε είναι στη δημόσια υπηρεσία, τα 

οποία βρίσκονται με προαφυπηρετική άδεια είναι ένας θεσμός που εμένα προσωπικά 

δε με βρίσκει σύμφωνο.  Και, αν υπήρχε κάτι το οποίο έπρεπε να γίνει, δεν ήταν να 

ενισχύσουμε αυτό το θεσμό, αλλά αντιθέτως και στην υπόλοιπη δημόσια υπηρεσία να 

τον καταργήσουμε.  Και πάλι επιβαρύνουμε τον προϋπολογισμό και πάλι ενεργούμε 

ωσάν να πιστεύουμε ότι είμαστε κράτος με ανεξάντλητους πόρους.  Όλα αυτά τα 

πράγματα θα έρθει μία στιγμή που θα τα βρούμε μπροστά μας και δεν υπάρχει, 

λυπούμαι να πω, μία νοικοκυρεμένη συνολική πολιτική -οικονομική πολιτική.  

Ενεργούμε σπασμωδικά και στο πλαίσιο συμπληρωματικών προϋπολογισμών.  

Πιστεύω ότι θα έπρεπε να μας προβληματίσει περισσότερο αυτή η πρόταση νόμου.  

Επιβαρύνουμε τον προϋπολογισμό και δημιουργούμε, νομίζω, και μελλοντικά αιτήματα.  

Και να σας πω και κάτι:  Όλοι αυτοί οι οποίοι έχουν αφυπηρετήσει εν τω μεταξύ και δεν 

πρόλαβαν αυτό το νόμο θα έρθουν μετά από τρεις μήνες εδώ, έξω από τη Βουλή, και 

θα ζητούν για σκοπούς ίσης μεταχείρισης την επανατροποποίηση του νόμου, για να 

ενταχθούν και αυτοί στο ίδιο πράγμα.  Αυτό το έχουμε δει εκατό φορές σε αυτό τον 

τόπο. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε, ο κ. Προδρόμου.  

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ο κ. Προδρόμου ή εγώ, κύριε Πρόεδρε; 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, εσείς. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, έχει προηγηθεί ο κ. Προδρόμου, με συγχωρείτε!  

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Επειδή είπατε ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, ναι, ναι, ναι.  

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σ’ αυτό το κράτος, όπως και σε όλα τα ευνομούμενα κράτη, οι 

προαγωγές, εκτός του ότι έχουν το στοιχείο της ανταμοιβής των υπαλλήλων οι οποίοι 

είναι συνειδητοί και είναι καλύτεροι, κυρίως γίνονται χάριν της υπηρεσίας, λειτουργικά.  

∆εν είναι δώρο που δίνεται σε κάποιον.  ∆ιότι, αν θεωρηθεί δώρο, πέραν του ότι έχουμε 

ένα κράτος ρουσφετιού, όπως φαίνεται ότι η σημερινή συμπολίτευση επιθυμεί να το 

κάμει, επιπρόσθετα θα συμβεί αυτό, με μαθηματική ακρίβεια, που μόλις έχει πει ο κ. 

Κληρίδης και έχει απόλυτο δίκαιο.  Και, όταν έρθουν συμπληρωματικοί 

προϋπολογισμοί, που θα έρθουν κι άλλοι με αυτές τις τέχνες που κατεργάζεται σήμερα 

η συμπολίτευση, να μη μας πουν ότι είναι δεσμεύσεις της προηγούμενης κυβέρνησης!  

∆εσμεύσεις αυτού του σώματος, θεσμικής φύσεως, ήταν το ότι ζητούσαμε από την 

προηγούμενη κυβέρνηση να μη δίνουμε προαγωγές σε υπαλλήλους οι οποίοι είναι στην 

προαφυπηρετική άδεια, πολύ λογικά, γιατί οι άνθρωποι φεύγουν.  Την προαγωγή θα 

την πάρουν μαζί τους.  Να δίνονται οι προαγωγές έγκαιρα σε ανθρώπους οι οποίοι 

μπορούν να αξιοποιήσουν το γεγονός ότι είναι κατάλληλοι να πάρουν προαγωγή και να 
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προσφέρουν στην υπηρεσία, άρα να υπάρχει αντίδωρο στους προϋπολογισμούς τους 

οποίους θα καταβάλει το κράτος για τις αυξημένες απολαβές τους. 

 ∆υστυχώς, σήμερα είμαστε ενώπιον μιας υπαναχώρησης.  Και, αφού τελικά 

συζητείται σήμερα το θέμα, εγώ είμαι υποχρεωμένος να πω ότι, πέραν του ότι θα 

προκύψει αναστάτωση στη διαδικασία προαγωγών -διότι βεβαίως είναι άδικο το 

γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια, κατόπιν παρέμβασης νομοθετικής, κάποιοι 

αφυπηρέτησαν, χωρίς να δικαιούνται αυτό το ευεργέτημα- πέραν αυτού, θα κόψουμε 

στη μέση μια διαδικασία. κάποιοι υποψήφιοι θα ευνοηθούν, κάποιοι άλλοι θα χάσουν.  

Αλλά, επιπρόσθετα, είμαι υποχρεωμένος να πω ότι η πληροφορία που είχαμε από τους 

εισηγητές της πρότασης νόμου στην επιτροπή ήταν το ότι η πρόταση νόμου αποσκοπεί 

σε ακόμα ειδικότερη τάξη μελών του αστυνομικού σώματος -δε θα τους κατονομάσω, ας 

μας τους πουν οι ίδιοι- αλλά δε φωτογραφήθηκαν μέσα στην πρόταση νόμου, για να 

μην είναι αντισυνταγματική, διότι θα υπήρχε διάκριση.  αυτή είναι η πραγματικότητα! 

 Αλλά, εάν σήμερα ψηφίσουμε αυτό το νόμο, η Βουλή δείχνει μια ασυνέπεια.  Μια 

ασυνέπεια σε θέματα θεσμών, σε θέματα χρηστής διοίκησης.  Και διερωτώμαι, στο 

τέλος, αν θέλουμε να οδηγήσουμε την κυβέρνηση που υπάρχει σήμερα στη λογική του 

ότι θα πρέπει να δίνει προαγωγές και ευεργετήματα περίπου ως φιλοφρονήσεις και ως 

δώρα, δηλαδή στη λογική του ρουσφετιού.  Αν θέλουμε χρηστή διοίκηση, θα πρέπει να 

σκεφτούμε πρώτα απ’ όλα το συμφέρον της υπηρεσίας, εν προκειμένω του 

αστυνομικού σώματος, το εύρυθμο της λειτουργίας του, την εξοικονόμηση πόρων του 

κράτους, διότι είναι η ίδια πλευρά που προτείνει αυτή την πρόταση νόμου που έρχεται 

και μας λέει ότι θα κάνει το κράτος εξοικονόμηση.  Πώς θα κάμει εξοικονόμηση, όταν 

ψηφίζουμε τέτοιους νόμους, ώστε να δίνουμε προαγωγές περισσότερες απ’ όσες 

χρειάζονται, διότι θα πάρουν την προαγωγή οι άνθρωποι για μερικούς μήνες, για να 

παίρνουν μεγαλύτερη σύνταξη! 
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 Άρα, λοιπόν, πιστεύω ότι ήταν ορθή η πρότερη προσέγγιση της Βουλής και, αν το 

αστυνομικό σώμα ή οποιοδήποτε άλλο τμήμα του ευρύτερου δημόσιου τομέα θέλει να 

ανταμείβει τους ευσυνείδητους υπαλλήλους, εν καιρώ χρήσιμα να τους δίνει τις 

προαγωγές και όχι στην προαφυπηρετική άδεια.  Επιπρόσθετα, θα επαναφέρω το 

ζήτημα ότι κάποιοι από αυτούς που θα ευνοηθούν, αν ψηφίσουμε σήμερα αυτό το νόμο, 

είναι άνθρωποι οι οποίοι έχουν αξιοποιήσει την κακή πρακτική που υπήρχε στην 

αστυνομία -και την έχουμε σταματήσει με παρέμβαση της Βουλής και πάλι- με το να 

συσσωρεύουν άδεια πριν από είκοσι χρόνια την οποία πληρώνονται με τις σημερινές 

απολαβές τους, τις οποίες θα αυξήσουμε κιόλας τώρα, δίνοντάς τους τη δυνατότητα να 

πάρουν προαγωγή της τελευταίας στιγμής.  Εγώ νομίζω ότι δεν πρέπει η Βουλή να 

δώσει το στίγμα ότι ευνοεί αυτή τη νέα ρουσφετολογική λογική, την οποία όλοι 

υποτίθεται ότι απορρίπτουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης και μετά ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Όσο και αν θέλουμε ειλικρινά να αποφεύγουμε να ερχόμαστε σε αντιπαράθεση με 

τους συναδέλφους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, είναι η ιστορία εκείνη που λέει μια 

παλιά παροιμία «δε μας αφήνουν ν’ αγιάσουμε»!  Μιλούν οι άνθρωποι για ρουσφέτι, για 

δώρα, για φιλοφρονήσεις.  Με τον τρόπο ειλικρινά που συμπεριφέρονται είναι σαν να 

αφίχθηκαν ψες στην Κύπρο, σαν που να μη διακυβέρνησαν αυτό τον τόπο και ξεχνούν 

πόσες δεκάδες ανθρώπους ικανοποίησαν με αυτό τον τρόπο και μάλιστα ήταν 

αδικημένοι, γιατί οι άνθρωποι είχαν λάβει μέρος ακόμα και στο πραξικόπημα, την 
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κατάργηση του νόμου και της δημοκρατίας σ’ αυτόν το τόπο, και ήταν τάχατες 

αδικημένοι! 

 Θα ξεχάσω εκείνο -και αναφέρομαι προσωπικά- να καλεί ο Αρχηγός της 

Αστυνομίας, ο κ. Αγγελίδης, αξιωματικό, που δεν τον γνωρίζω, τον γνώρισα για πρώτη 

φορά προχθές, πριν δύο χρόνια και να του λέει:  «Εννά σε προάξει ο Πιττοκοπίτης, 

πέρασε έξω από το γραφείο, είσαι κομμένος»!  Ούτε ήξερα τον άνθρωπο!  Ούτε τον 

ήξερα!  Είναι αυτά που θέλετε να μας θυμίζετε;  Όσο και να θέλουμε να τα αποφύγουμε, 

σας παρακαλούμε θερμά, μη μας προκαλείτε τουλάχιστον.  Η Κύπρος είναι πολύ μικρή 

και ξέρουμε οι πάντες τι έγινε σ’ αυτό τον τόπο.  Έχετε διαλύσει τα πάντα!  Έμεινε 

αστυνομία;  Ποιος τη διάλυσε;  ∆ιοικούσατε όλα αυτά τα χρόνια και είχατε έναν υπουργό 

κι έναν Αρχηγό της Αστυνομίας που δε συνομίλησαν ποτέ μεταξύ τους.  Και κατά τα 

άλλα μας μιλάτε τώρα για χρηστή διοίκηση, μας μιλάτε για δώρα, μας μιλάτε για 

φιλοφρονήσεις, μας μιλάτε για το άλφα , το βήτα και το γάμα.   

 Επομένως, ειλικρινά, αν τώρα μέσα από τη στείρα αντιπολίτευση που ξεκινήσετε 

τον τελευταίο καιρό και πήρατε εκείνο τον κατήφορο που δεν έχει αντρόσιν, που είναι 

δικαίωμά σας...  Αλλά σας προειδοποιήσαμε κι άλλη φορά, προσωπικά τουλάχιστο, δε 

θα μένει αναπάντητη η όποια πρόκλησή σας.  Το λιγότερο καλούμαστε να σεβαστούμε 

κάποιοι κάποια πράγματα!  Εδώ άνθρωποι οι οποίοι πολέμησαν και αντιστάθηκαν και 

έδωσαν αίμα για τη δημοκρατία και την ελευθερία σ’ αυτό τον τόπο δεν έτυχαν της 

παραμικρής αμοιβής και αναγνώρισης.  Και έχουν αμειφθεί άνθρωποι οι οποίοι 

συμμετείχαν στην κατάλυση του κράτους και του νόμου.  Είχε σαν αποτέλεσμα, ναι, 

κύριοι, να τουρκοποιηθεί το 37% και το υπόλοιπο να γεμίσει σταυρούς.  Μη μας 

προκαλείτε με το να μας λέτε ότι ερχόμαστε σήμερα εμείς, υποστηρίζοντας την 

τροποποίηση και ψηφίζοντας αυτό το νόμο, να κάνουμε δώρα και φιλοφρονήσεις! Και 

λίγος σεβασμός! 
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ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Γιατί εν τον εκάματε πέρσι; 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Τον κάμνουμε τώρα, για να προλάβουμε εκείνα που έχετε σκηνοθετημένα να 

κάμετε, εφόσον θέλεις απάντηση.  Εκείνα που έχετε δρομολογημένα! 

 Επομένως, εμείς θα υπερψηφίσουμε την πρόταση νόμου και είναι ο καθένας 

ελεύθερος να αναλάβει τις δικές του ευθύνες, αλλά να μας κρίνει και όλους η κοινωνία 

και ως Βουλή και ως πολιτικά κόμματα αλλά και ως ανθρώπους για το τι συνέβαινε και 

τι συνέβη σ’ αυτό τον τόπο.  Ελπίζω να μην έχει αδυνατίσει τόσο πολύ η μνήμη αυτού 

του λαού.  Επομένως, εμείς εκείνο το οποίο κάνουμε είναι ότι τοποθετούμαστε, λέμε τα 

πράγματα με το όνομά τους και ο ίδιος ο λαός ας μας κρίνει όλους. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ:  

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είμαι εδώ, για να απαντήσω 

στον κ. Πιττοκοπίτη.   

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Εγώ είμαι εδώ και μπορώ να σας απαντήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!  Ορίστε, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆ε με ενοχλεί, κύριε Πρόεδρε. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι η σκοπιμότητα της πρότασης ήταν ίσως -για να λέμε, όπως 

θέλουμε και πρέπει να λέμε, τα πράγματα με το όνομά τους- ίσως η τιμητική προαγωγή 
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κάποιων που θεωρούνται ή, αν δε θεωρούνται, ορθότερα, έλαβαν μέρος 

προασπιζόμενοι τη δημοκρατία.  Αν έτσι έχουν τα πράγματα, υπάρχει, πρώτον, το 

δικαίωμα του υπουργού να κάμνει κατ’ εξαίρεση 10% προαγωγές.  ∆εύτερον, αν όντως 

έτσι επιθυμούσαμε, πιστεύω ότι, αντί να αποδυναμώνουμε το σώμα από τις αναγκαίες 

να υπάρχουν εν ενεργεία κλίμακες διοίκησης, ας προνοούσαμε, κατά την αφυπηρέτηση, 

ως γίνεται και με τους στρατιωτικούς, με την αφυπηρέτηση να λαμβάνουν τον αμέσως 

επόμενο βαθμό.  Με αυτό το οποίο επιχειρούμε σήμερα έχω την εντύπωση ότι, πρώτον, 

αντιφάσκουμε με όσα διακηρύτταμε για τόσα χρόνια, ότι δηλαδή -και ήτο η αυστηρά 

κριτική που γινόταν προς την κυβέρνηση- απλά θέλω να υπενθυμίσω, επειδή άκουσα 

τα όσα άκουσα -και προσπαθώ να ξεχνώ- ότι τουλάχιστο για πέντε χρόνια 

συγκυβερνούσαμε με αυτούς που μας λεν ότι καταλύσαμε το κράτος.  Για τα τελευταία 

πέντε χρόνια Υπουργός ∆ημοσίας Τάξεως ήταν ο κ. Κόσης, ο οποίος ήταν κοινής 

εμπιστοσύνης και αποδοχής και διορίστηκε επί εποχής που ακόμα υπήρχε η 

συνεργασία με το ∆ημοκρατικό Κόμμα.  Ήταν ο ίδιος που δεν έκαμε χρήση του 

δικαιώματος των προαγωγών του 10% κατ’ εξαίρεση.  ∆εν ξέρω πόσο διαλυμένη είναι η 

αστυνομία σήμερα, αλλά εκείνο που ξέρω είναι πως ο Αρχηγός της Αστυνομίας και 

γενικότερα η ηγεσία της, που διορίστηκε από την προηγούμενη κυβέρνηση, δε 

συμπεριλαμβάνει κανένα, μα κανένα στέλεχος που έστω και φίλα να πρόσκειται προς 

το ∆ημοκρατικό Συναγερμό και αυτό δε μας ενοχλεί! 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Πρόσκεινται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, όχι διακοπές! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 
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 Ακούστε, κύριε Πιττοκοπίτη, εγώ δε θα απαντώ κατά τον τρόπο που εσείς 

επιθυμείτε! 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

   Η Κύπρος είναι αρκετά μικρά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Πιττοκοπίτη, παρακαλώ! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ...και γνωρίζουμε πρόσωπα και πράγματα.  Ούτε θα ρωτήσω ποιοι είναι οι 

σημερινοί αστυνομικοί διευθυντές και από πού πήραν τις προαγωγές.  ∆εν είναι αυτός ο 

σκοπός που πρέπει να υπηρετούμε, αν είμαστε υπεύθυνοι απέναντι στον τόπο και αν 

όντως ενδιαφερόμεθα.  Ας αναλογιστούμε και ας σοβαρευτούμε και λίγο!  Οι ανώτατοι 

αξιωματικοί της αστυνομίας σήμερα...  Γνωρίζουμε όλοι και δε θα πρέπει έτσι να τους 

χαρακτηρίζουμε, αν όντως θέλουμε να συμπαρασταθούμε στην αστυνομική δύναμη, αν 

εννοούμε ότι θέλουμε την καταπολέμηση του εγκλήματος και όχι την προς οιονδήποτε 

εύνοια. 

 Εγώ εισηγούμαι πιο πρακτικά μέτρα.  Εάν η επιθυμία των εισηγητών της 

πρότασης, επαναλαμβάνω, είναι η απόδοση τιμητικής προαγωγής, ας έρθει η 

κυβέρνηση με συγκεκριμένη εισήγηση, τιμητικά, να δώσει προαγωγές, όπως έκανε η 

κυβέρνηση του Γλαύκου Κληρίδη, σε όσους έπεσαν στο πραξικόπημα, που έδωσε 

τιμητικές προαγωγές μετά θάνατο.  Αυτό δεν αποστερεί ούτε την αστυνομική δύναμη -

και πιστεύω ότι ο κ. Παπακώστας θα αντιλαμβάνεται πολύ καλύτερα από οποιονδήποτε 

άλλο αυτά που λέω-  από στελεχιακό προσωπικό, αξιωματικούς, λοχίες, κ.λπ., οι οποίοι 

είναι αναγκαίοι ίσως για την εύρυθμη λειτουργία του σώματος, ενώ, την ίδια ώρα, αν η 
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επιθυμία είναι να τιμηθούν όντως κάποια στελέχη της δύναμης, πιστεύω ότι υπάρχει ο 

τρόπος.  Κι εμείς είμαστε έτοιμοι, το δηλώνω, όπως πράξαμε και με τους πεσόντες στο 

πραξικόπημα, που η κυβέρνηση Κληρίδη τους προήξε μετά θάνατο, να δούμε και πώς 

μπορεί να τιμηθούν κάποιοι, με συγκεκριμένη πρόταση, ιδιαίτερα λαμβάνοντας υπόψη 

ότι βρίσκονται στην προαφυπηρετική άδεια. έχει μεγάλη σημασία τούτο.   

 Επομένως, νομίζω ότι, πρώτον, αν το δούμε με ορθολογισμό, αποφεύγουμε μια 

παραβίαση βασικής αρχής, που όλοι επιθυμούσαμε στο σώμα να αποφεύγεται.  

∆εύτερον, αν όντως θέλουμε, που αυτή ήταν η πρόθεση, πιστεύω, των εισηγητών της 

πρότασης νόμου, δηλαδή, επαναλαμβάνω, να τιμηθούν κάποιοι των ανδρών της 

δύναμης που έλαβαν ενεργό μέρος στην προάσπιση της δημοκρατίας, σας 

επαναλαμβάνω, θα είναι ομόφωνη και η δική μας θέση, αν έρθει συγκεκριμένη πρόταση 

τιμητικής προαγωγής.  Νομίζω ότι αυτό θα αποδώσει ακόμα περισσότερη σημασία στην 

τιμή που θέλουμε να αποδώσουμε, διότι θα είναι συγκεκριμένη πράξη της πολιτείας 

προς τους συγκεκριμένους πολίτες, μέλη της δύναμης, οι οποίοι έχουν αντισταθεί στο 

πραξικόπημα.  ∆ιαφορετικά, όντως ανοίγουμε μια πόρτα η οποία δε θα ξέρουμε πού θα 

κλείσει.  Θα φέρουμε τέτοιες αναταραχές στο σώμα, που οι πρώτοι που θα υποστούν 

τις συνέπειες, αφού θέλετε να απειλούμε με πολιτικούς όρους, θα είναι τα κόμματα της 

συγκυβέρνησης, διότι πιθανότατα κάποιοι φίλοι της συγκυβέρνησης που θα ανέμεναν 

να προαχθούν, ε, δε θα υπάρχουν τέτοιες θέσεις, για να προαχθούν.  Εάν θέλετε, 

μιλώντας εντελώς τίμια μεταξύ μας, νομίζω ότι χρειάζεται, ναι, μια δεύτερη σκέψη στο τι 

με το νόμο σήμερα επιδιώκουμε να ψηφίσουμε. 

 Καταλήγω, επαναλαμβάνοντας, είμαστε έτοιμοι, αν έρθει συγκεκριμένη πρόταση 

από το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως για απονομή τιμητικής 

προαγωγής σε συγκεκριμένα μέλη της δύναμης που βρίσκονται σε προαφυπηρετική 

άδεια, θα είμαστε ομόφωνα μαζί σας στο να ψηφίσουμε. 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Γεωργίου, επειδή το ΑΚΕΛ δε μίλησε ακόμα, μετά ο κ. Αγγελίδης και μετά ο κ. 

Ερωτοκρίτου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα επαναλάβω την έκκλησή μου.  ∆εν ξέρω τι θα γίνει, θα δούμε όμως το 

απόγευμα, που θα έχουμε τα ευρωπαϊκά θέματα, τα οποία είναι ομόφωνα, ότι πολλοί 

από τους συναδέλφους θα είναι απόντες.  Ε, αν φύγουμε όλοι κατά τον ίδιο τρόπο, τι θα 

γίνει;  ∆ηλαδή, θα μιλούν τέσσερις-πέντε από μια ομάδα για το ίδιο θέμα;  Και είμαστε 

ακόμα στο υπ’ αριθμόν 8 θέμα.  ∆εν ξέρω, αλλά πραγματικά εμένα με προβληματίζει 

αυτό.  Αν αυτή θα είναι η εικόνα και το απόγευμα, να αποχωρήσει και η ομάδα του 

ΑΚΕΛ, να μην μπορεί να συνεδριάσει η Βουλή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, ορίστε. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα ήθελα πολύ σύντομα να δώσω μία διάσταση στο θέμα διαφορετική από αυτή 

την οποία έχουμε ακούσει τουλάχιστον από την πλευρά του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, 

πλην του προέδρου, που έχει δώσει μια διαφορετική όψη σε ό,τι αφορά ένα 

συγκεκριμένο θέμα.  Καταθέσαμε αυτή την πρόταση, γιατί είχαμε διαπιστώσει ότι 

πράγματι σε όλο το φάσμα της ευρύτερης δημόσιας υπηρεσίας εδημιουργείτο μια 



 

 

 

80

απαγόρευση για μόνο συγκεκριμένο αριθμό προσώπων που αφορούσαν την 

αστυνομική δύναμη.  Στη δημόσια υπηρεσία, στους ημικρατικούς οργανισμούς και όπου 

αλλού εφαρμόζεται το διοικητικό δίκαιο και το σύνταγμα ισχύει κάτι διαφορετικό.   

 Ναι, είναι αλήθεια ότι, για να εξετάσουμε αυτό το θέμα, το σημείο αναφοράς μας 

ήταν οι άνθρωποι που αγωνίστηκαν υπέρ της δημοκρατίας, που αντιστάθηκαν κατά του 

πραξικοπήματος, που κρίθηκαν από το συμβούλιο και την επιτροπή εγγραφής στο 

μητρώο αντιστασιακών ότι ήταν άνθρωποι που πρόσφεραν σε αυτό τον τόπο.  Και, ναι, 

ήταν και το σημείο της ύπαρξης του Νόμου 411 του 2001 για προαγωγή επ’ 

ανδραγαθία.  Και λέμε:  Αν από αυτούς τους ανθρώπους υπάρχουν κάποιοι οι οποίοι 

βρίσκονται σήμερα με προαφυπηρετική άδεια, οι οποίοι όμως είναι μέχρι το βαθμό του 

λοχία, πρέπει να αφυπηρετήσουν σε ηλικία πενήντα πέντε ετών.  Αν αξιοκρατικά 

κριθούν, αν είναι προσοντούχοι και αν προαχθούν με την κανονική διαδικασία, θα 

δικαιούνται να υπηρετήσουν άλλα πέντε χρόνια το αστυνομικό σώμα.  Και ετίθετο το 

ερώτημα:  Από αυτούς τους ανθρώπους, που έδειξαν με τον καλύτερο τρόπο πώς 

νιώθουν τη λειτουργία της δημοκρατίας, αν πράγματι είναι ικανοί, αν αξιοκρατικά 

αξιολογηθούν, γιατί να στερήσουμε τη δυνατότητα να έχουν μια τέτοια προσφορά;  

 Αναφορικά με τα θέματα εξοικονόμησης, δεν έχει μιλήσει κανείς για το ότι με αυτή 

την πρόταση θα δημιουργηθούν οποιεσδήποτε υπεράριθμες θέσεις στη βαθμίδα.  Άρα 

δεν υπάρχει θέμα. 

 Για το θέμα της παρέμβασης στη διαδικασία που έχει ξεκινήσει έχει απαντήσει ήδη 

ο Βοηθός Αρχηγός και έχει πει ότι δε θα είναι παρέμβαση και δε θα είναι πρόβλημα, αν 

κάποιοι από αυτούς είναι προσοντούχοι, να αξιολογηθούν.  Άρα και αυτό το επιχείρημα 

εκλείπει. 
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 Το θέμα της εφαρμογής του νόμου για το θεσμό της προαγωγής επ’ ανδραγαθία 

κτλ. είναι ένα άλλο θέμα. Είμαστε ανοικτοί και μπορούμε να το συζητήσουμε την ώρα 

που πρέπει.   

 Άρα ο στόχος αυτής της νομοθεσίας είναι απλός.  Οι λίγοι που έχουν στερηθεί το 

δικαίωμα διεκδίκησης προαγωγής από το χώρο της αστυνομίας και μόνο να έχουν, 

όπως όλοι οι άλλοι του ευρύτερου δημόσιου τομέα, το ίδιο δικαίωμα.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχω ακόμα δύο ομιλητές -αν η Βουλή συμφωνεί, μετά θα θεωρήσω ότι ο 

κατάλογος έχει κλείσει- τρεις ομιλητές, τέσσερις.   

 Επειδή από την Ε∆ΕΚ δε μίλησε κανένας, θα δώσω πρώτα το λόγο σ’ αυτούς. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ανεξάρτητα από το θέμα που συζητούμε, επειδή ηγέρθη, 

αντιλαμβάνομαι, θέμα προαγωγών για τους καταχωρισμένους στο μητρώο μαχητών της 

αντίστασης, με βάση νομοθεσία που έχει ψηφίσει η Βουλή των Αντιπροσώπων, θα 

ήθελα απλώς να πω τη θέση μας -μια εμβόλιμη τοποθέτηση- ότι εμείς υποστηρίζουμε 

ότι θα πρέπει να προαχθούν όλοι εκείνοι οι αντιστασιακοί που είναι καταχωρισμένοι, 

επαναλαμβάνω, στο μητρώο μαχητών της αντίστασης, μέλη της αστυνομικής δύναμης 

Κύπρου, που δεν έχουν προαχθεί, που δεν έχουν πάρει βαθμό προαγωγής όλα αυτά τα 

χρόνια, και όχι που βρίσκονται με προαφυπηρετική άδεια.  Όλοι εκείνοι που είναι 

καταχωρισμένοι στο μητρώο μαχητών της αντίστασης.  Και αναμένουμε νομοθετική 

πρωτοβουλία από την κυβέρνηση.   

 Θέλω να εκφράσω όχι απλώς την ελπίδα και την προσδοκία αλλά τη βεβαιότητα 

ότι επιτέλους η κυπριακή πολιτεία θα ανταποκριθεί σε αυτή τη στοιχειώδη υποχρέωση, 

που είχε όλα αυτά τα χρόνια, για να τιμήσουμε εκείνους που υπερασπίστηκαν τη 
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δημοκρατία. νομίζω ότι είναι και πολύ επίκαιρο, αφού σε λίγες μέρες θα καταδικάσουμε 

το προδοτικό πραξικόπημα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχω τρεις ομιλητές, τον κ. Αγγελίδη, τον κ. Ερωτοκρίτου και τον κ. Σιζόπουλο.  ∆ε 

θα δώσω το λόγο σε άλλους. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ο κ. Αγγελίδης μού παραχωρεί τη σειρά του, κύριε Πρόεδρε. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Προηγείται, κύριε Πρόεδρε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν πήρα το λόγο, είναι ακριβώς για να πω το εξής μετά την τόσης 

ώρας συζήτηση που προηγήθηκε:  Εάν συμφωνούμε, είναι στο θέμα αρχής, που είναι 

βασικό, ότι δηλαδή τα μέλη αυτά της δύναμης έχουν συνεισφέρει κατά την εποχή εκείνη 

κατά τρόπο που, σήμερα κρινόμενο, θα πρέπει να ανταμειφθούν για τις υπηρεσίες που 

έχουν δώσει.  Όχι μόνο με τη διαδικασία του 10% κατ’ αξίαν, όπως αναφέρθηκε 

προηγουμένως και από τον πρόεδρο του δικού μας του κόμματος, ή με την περαιτέρω 

διαδικασία της επ’ ανδραγαθία προαγωγής, που είναι κάτι άλλο, που στη ρύμη του 

λόγου ανέφερε ο κ. Αριστοφάνης.  ∆εν είναι ανάγκη καν, εάν υπάρχει γνήσια πολιτική 

βούληση, να γίνει οποιοδήποτε νομοθετικό διάβημα, γιατί απλούστατα με τη διαδικασία 

της επ’ ανδραγαθία προαγωγής, όπου δεν υπάρχει ούτε ο περιορισμός του 10%, 

μπορεί οποτεδήποτε η ηγεσία της αστυνομίας, πραγματικά, μέσα στα πλαίσια τα 

οριοθετημένα, κυριολεκτικά, της διαδικασίας της επ’ ανδραγαθία προαγωγής, να 

απονείμει τα εύσημα σε αυτούς τους ανθρώπους. 

 Θέλω να πω κάτι ακόμα, κύριε Πρόεδρε, και θα τελειώσωֹ δε θα επαναλάβω τους 

προηγούμενους ομιλητές.  Έχω ακούσει για τη δημοσιονομική πτυχή.  Μας ενδιαφέρει 
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και αυτή η πτυχή, γιατί δεν μπορούμε να λύουμε, υποτίθεται, ένα πρόβλημα 

δημιουργώντας δέκα χιλιάδες άλλα, έστω σ’ ένα δημοσιονομικό επίπεδο.  Έχω ακούσει 

ότι στη δημόσια υπηρεσία η τακτική αυτή ακολουθείται επί χρόνια και θα ήταν άδικο να 

μην παρέχεται το ίδιο ευεργέτημα στα μέλη της αστυνομικής δύναμης.  Σας 

πληροφορώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι τουλάχιστο για τους δήμους, για την 

τοπική αυτοδιοίκηση, τα πορίσματα της Γενικής Ελεγκτού είναι καταπέλτης.  Όπου 

πρόκειται περί προαγωγών, όπου μέλη οργανικά, διοικητικά, των δήμων παίρνουν 

προαγωγή στα πλαίσια προαφυπηρετικής άδειας ή παίρνουν προαγωγή ολίγον προ της 

αποχώρησής τους από την υπηρεσία, εκρίθη, στα πλαίσια της χρηστής διοίκησης, ότι 

αυτό συνιστά κάθετη και ευθεία παραβίαση των κανονισμών, αλλά και των θεσμών της 

χρηστής διοίκησης.  Υπάρχουν παραδείγματα σε πάρα πολλά δημαρχεία, θεωρείται ότι 

η πρακτική αυτή δεν εξυπηρετεί, για τους λόγους που ακούστηκαν από τους 

προηγούμενους συναδέλφους, που δε θα τους επαναλάβω, το καλώς νοούμενο 

δημόσιο συμφέρον ή γενικότερο, ευρύτερο δημόσιο συμφέρον, για την εξυπηρέτηση του 

οποίου όλοι ενδιαφερόμεθα.  Και λειτουργικά δεν είναι στόχευση το να παραμείνουν με 

επιμήκυνση του χρόνου κάποιοι οι οποίοι έχουν κλείσει τον κύκλο της παραγωγικής 

τους προσφοράς.   

 Νομίζω ότι υπάρχει τρόπος να βρεθεί μια κοινή συνισταμένη και ένα έδαφος στο 

οποίο να συναντηθούμε όλοι. Νομίζω θα υποβάλω και εγώ την έκκλησή μου να το 

ξανασκεφτούν οι συνάδελφοι της συμπολίτευσης, ώστε και δημοσιονομικά να είμαστε 

σωστοί και λιγότερα προβλήματα να δημιουργούμε, αλλά και ο στόχος που θέλουμε να 

επιτύχουμε όλοι να επιτευχθεί χωρίς δημιουργία περαιτέρω πολλών δυσεπίλυτων 

προβλημάτων.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 
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Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι έχουμε θέσει το θέμα πάνω σε εσφαλμένη 

βάση.  Αυτός ο νόμος δε θα προαγάγει κανέναν.  Αυτός ο νόμος απλώς θα 

διαμορφώσει το ίσο δικαίωμα που έχουν σε όλες τις άλλες υπηρεσίες.  Ένας που 

βρίσκεται στην υπηρεσία να έχει το δικαίωμα απλώς να συγκριθεί με άλλους κατά το 

λόγο της αξίας του και να διεκδικήσει τη δυνατότητα να πληρωθεί μια κενή θέση.  Άρα, 

λοιπόν, δεν προσωποποιεί ούτε φωτογραφίζει αυτός ο νόμος.  Επιδιώκει να άρει κάτι 

που ήταν εσφαλμένο.  Τι;  Το να υπάρχει αυτή η δυσμενής και διαφορετική μεταχείριση 

μόνο για όλους εκείνους που ανήκουν στην αστυνομική δύναμη. 

 Η ανισότητα και η αναξιοκρατία που ισχυρίζονται ορισμένοι συνάδελφοί μου 

προλαλήσαντες ότι δήθεν θα υπάρξουν, εάν κριθούν κατάλληλοι για προαγωγή, νομίζω 

ότι αντιστρατεύονται τη βασική αρχή ότι η αξία του ατόμου πρέπει να αναγνωρίζεται και 

πρέπει ακριβώς να επιλέγονται οι αξιότεροι και οι καταλληλότεροι.  Άρα, λοιπόν, το να 

αποκτήσουν το ίδιο δικαίωμα και οι άνθρωποι που ανήκουν στην αστυνομική δύναμη 

νομίζω ότι ήταν καθήκον αυτής της πολιτείας.  Από την άλλη πλευρά, υπήρξε η 

εισήγηση να μην εφαρμόζεται αυτό το σύστημα της προαγωγής σε περιπτώσεις 

προσώπων που επίκειται η αφυπηρέτησή τους, εν πάση περιπτώσει, σε ολόκληρο το 

δημόσιο τομέα.  Ε, μα αυτό ακριβώς καταδεικνύει και την ανισότητα που υπάρχει μόνο 

σε βάρος των μελών της αστυνομικής δύναμης. 

 Γι’ αυτό πιστεύω ότι δεν είναι θέμα αριθμών, όπως είπαμε προηγουμένως, αλλά 

είναι θέμα τάξηςֹ και το θέμα τάξης επιβάλλει και επιτρέπει να υπάρξει αυτή η 

τροποποίηση. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 
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Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Α, συγνώμη, δεν πρόσεξα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Απλώς να διευκρινίσω κάτι, κύριε Πρόεδρε.  Θέλω να διορθώσω κάπου το φίλο 

Ανδρέα Αγγελίδη.  Ο ευρισκόμενος με προαφυπηρετική άδεια δε δικαιούται να ασκεί τα 

αστυνομικά καθήκοντα.  Εδώ ο αρχηγός της προεδρικής φρουράς του τέως Προέδρου 

κ. Κληρίδη, ο Ανδρέας ο Θεοφάνους, παρά το γεγονός ότι ετίθετο και θέμα απολύτου 

εμπιστοσύνης του Προέδρου, δεν εδικαιούτο να υπηρετήσει στην ασφάλεια του 

Προέδρου, όταν ήρθε η ώρα της προαφυπηρετικής άδειας.  Επομένως, προάγουμε 

άτομα ή θέλουμε να προαγάγουμε άτομα, ενώ θα βρίσκονται εκτός υπηρεσίας.   

 Και σ’ εκείνους που υπηρετούν και πιθανότατα έχουν το περιθώριο -ή και οι 

οργανικές ανάγκες της δύναμης υπαγορεύουν και επιβάλλουν- δε θα δώσουμε τη 

δυνατότητα να προαχθούν.  Πιθανόν να μπουν και εκείνοι στην προαφυπηρετική άδεια, 

για να πάρουν την προαγωγή που θα έπρεπε να πάρουν πριν να αρχίσει η διαδικασία 

αυτή.  Συνεπώς, το θέμα δεν είναι να τους δώσεις την ευκαιρία ενώ βρίσκονται στην 

υπηρεσία.  Από την ώρα που παίρνουν την προαφυπηρετική άδεια απαγορεύεται και η 

άσκηση οποιουδήποτε αστυνομικού καθήκοντος.  Έτσι είναι ή όχι, κύριε Παπακώστα; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Συνεπώς... 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Συγνώμη, κύριε Αναστασιάδη, νόμιζα ότι τελειώσατε. 
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Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Είναι χωρίς αντιπαράθεση που... 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Σίγουρα δεν είναι αντιπαράθεση. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Απλώς προσπαθούμε μέσα από τους προβληματισμούς να δούμε πώς καλύτερα 

μπορούμε να χειριστούμε αυτά τα θέματα.  Επαναλαμβάνω, αν υστερόβουλα σκεφτόταν 

η αντιπολίτευση, θα σας άφηνε να περάσετε το νόμο.  Κι αν θέλετε περάστε τον, αν 

νομίζετε.  Τα προβλήματα δεν είναι εμείς που θα τα έχουμε.  Λέω όμως τι είναι το ορθό, 

το δίκαιο, εκείνο το οποίο υπηρετεί περισσότερο τη δύναμη και λιγότερο τις 

σκοπιμότητες.  Αν η σκοπιμότητα είναι να τιμήσουμε ανθρώπους που είτε έλαβαν μέρος 

στην αντίσταση είτε έλαβαν μέρος στην τουρκική εισβολή και αντιστάθηκαν και θέλουμε 

να τους τιμήσουμε, είναι άλλο.  Ας έρθει ειδική συγκεκριμένη νομοθεσία “επί τιμή”.  Και 

αυτό θα είναι ίσως η μεγαλύτερη απόδοση τιμής προς τους ανθρώπους.  Εάν όμως 

είναι τάχα μέσα από τα αξιοκρατικά κριτήρια που θα τους κρίνουμε, ε, και με αυτό τον 

τρόπο θα αντιμετωπίσετε προβλήματα, διότι πιθανότατα να μην υπάρχουν όσες θέσεις 

θα θέλατε. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Αγγελίδη, γιατί συνήθως δε δίνω το λόγο... 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μισό λεπτό μόνο, κύριε Πρόεδρε.  Εκείνοι που βρίσκονται με άδεια δεν παύουν 

από του να είναι στην υπηρεσία.  Απλώς βρίσκονται σε αυτή τη νομική κατάσταση, η 

οποία δεν απαγορεύει την προαγωγή.  Ως παράδειγμα υπάρχει στην εκπαίδευση η 

περίπτωση εκπαιδευτικού που μετά το εξηκοστό έτος παρατάθηκε η θητεία του για έξι 
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μήνες και στους έξι μήνες προήχθη.  Και υπάρχει απόφαση της ολομέλειας του 

Ανωτάτου ∆ικαστηρίου επί τούτου ότι, ναι, εδικαιούτο, αφού διετηρείτο ο δεσμός μεταξύ 

εκπαιδευτικού και του δημοσίου. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή επί της ουσίας συμφωνώ με τα όσα έχει πει ο κ. Κληρίδης -

ήταν εξάλλου η τοποθέτησή μου στην επιτροπή Οικονομικών- εγώ θα επαναλάβω 

ακριβώς την τοποθέτησή μου ότι θα ψηφίσω υπέρ του συγκεκριμένου νόμου, με την 

προϋπόθεση ότι θα αξιοποιηθούν οι πρόνοιές του, για να υπάρχει ακριβώς η προαγωγή  

αστυνομικών που βρίσκονται στην προαφυπηρετική άδεια, εφόσον βρίσκονται στον 

κατάλογο ή στο μητρώο μαχητών της αντίστασης, ως τιμητική διάκριση για την 

προσφορά τους για τη δημοκρατία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ποιος από τους δυο σας θα μιλήσει;  

 Παρακαλώ, ορίστε. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και η πρόταση του κ. Αναστασιάδη να γίνει αποδεκτή, θα πρέπει 

αυτό το οποίο εισηγούμαστε τώρα, να γίνει προτού γίνει εκείνο το οποίο εισηγείται ο κ. 

Αναστασιάδης.  Άρα, έτσι κι αλλιώς, η κατάργηση αυτής της πρόνοιας περί 

απαγόρευσης για συγκεκριμένους ανθρώπους θα πρέπει να γίνει είτε τώρα είτε αύριο.  

Άρα, τώρα είναι η ώρα που πρέπει να φύγει, πιστεύω, κ.λπ.   
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 Το άλλο που θέλαμε διευκρινιστικά να πούμε είναι ότι δεν έχουν δοθεί 

οποιεσδήποτε προαγωγές σε οποιονδήποτε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, θεωρώ ότι η συζήτηση έχει λήξει. 

 Κύριε Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Απλώς να θέσουμε την πρότασή μας για τροποποίηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ηλαδή; 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Νοείται ότι μέλη της δύναμης ευρισκόμενα σε προαφυπηρετική άδεια τα οποία 

είναι καταχωρημένα στο Μητρώο Μαχητών της Αντίστασης προάγονται, δυνάμει του 

Νόμου περί Αναγνωρίσεως της Αντίστασης κ.λπ., κ.λπ. -υπάρχει σχετικός νόμος- 

προάγονται στον επόμενο βαθμό. 

(Σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν μπορεί να γίνει αυτό το πράγμα!  Είναι εξόφθαλμα αντισυνταγματικό όσοι είναι 

στο μητρώο να προάγονται στον επόμενο βαθμό, επειδή... δεν μπορεί να γίνει αυτό το 

πράγμα και πρέπει να δούμε, κύριε Πρόεδρε, τα πράγματα στη σωστή τους διάσταση...   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να σας παρακαλέσω να είστε πολύ σύντομος, διότι... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τηλεγραφικά.   
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 Εγώ, μαθητής ων, έγραφα σειρά επιστολών και ασκούσα δριμύτατη κριτική κατά 

της κυβέρνησης Μακαρίου, γιατί έδιδε θέσεις και προσλάμβανε στην αστυνομία 

αγωνιστές της ΕΟΚΑ του ’55-’59.  Και έλεγα:  «Κύριε, να τους σεβαστούμε τους 

αγωνιστές του ’55, να τους τιμήσουμε, να υποκλινόμαστε από εκεί που περνούν, αλλά 

δεν είναι τρόπος να τους βάζουμε στην αστυνομία, ενώ δεν έχουν τα προσόντα».  

Σεβόμαστε τους αντιστασιακούς, τους τιμούμε, υποκλινόμαστε μπροστά στις υπηρεσίες 

που πρόσφεραν για τη δημοκρατία και την προάσπιση της νομιμότητας.  Όμως, είναι 

άλλως πως που πρέπει να τιμώνται· δεν είναι με προαγωγές.  Είναι κατάχρηση σε έναν 

που είναι σε ηλικία που αφυπηρετεί να δίνεις προαγωγή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, επειδή η θέση σας συγκρούεται με τη θέση της ομάδας, να τη 

διακόψουμε. 

 Βάζω την τροπολογία την οποία έθεσε ο κ. Ομήρου σε ψηφοφορία.  Πόσοι 

ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Κεφαλαίου 13.03 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 3) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εφτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον και μία αποχή το νομοσχέδιο 

ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλιση 

Ευθύνης έναντι Τρίτου)...  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 ∆εν ακούτε τι λέω, θα αρχίσει η συζήτηση και θα μου ζητάτε να τα επαναλάβω!  

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλιση 

Ευθύνης έναντι Τρίτου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».  Η έκθεση έχει 

κυκλοφορήσει τώρα, είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλιση 

Ευθύνης έναντι Τρίτου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Ζαχαρίας Κουλίας Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους 

πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και στις 

10 Ιουλίου 2003.  Στο στάδιο της μελέτης του εν λόγω νομοσχεδίου κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών 

(Έφορος Ασφαλίσεων) και του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Μηχανοκινήτων 

Οχημάτων (Ασφάλιση Ευθύνης έναντι Τρίτου) Νόμου, ώστε να παρασχεθεί στον Έφορο 
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Ασφαλίσεων το δικαίωμα να καθορίζει περιοχές μέσα στα όρια των οποίων τα 

πιστοποιητικά ασφάλισης δε θα έχουν ισχύ. 

 Ειδικότερα, το νομοσχέδιο προβλέπει ότι ο Έφορος Ασφαλίσεων με 

γνωστοποίησή του που θα δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας θα 

έχει την εξουσία να καθορίζει περιοχές μέσα στις οποίες τα πιστοποιητικά ασφάλισης δε 

θα έχουν ισχύ, ρύθμιση η οποία αποσκοπεί στην προστασία των ασφαλιστικών 

εταιρειών, του Ταμείου Ασφαλιστών Μηχανοκίνητων Οχημάτων και κατ’ επέκτασιν του 

ασφαλιζόμενου κοινού. 

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, η Έφορος Ασφαλίσεων 

δήλωσε ότι η ανάγκη για θέσπιση της πιο πάνω ρύθμισης, έτσι που ο Έφορος, εφόσον 

το κρίνει σκόπιμο, να καθορίζει περιοχές μέσα στις οποίες τα πιστοποιητικά ασφάλισης 

δε θα έχουν ισχύ, προέκυψε μετά τη θέσπιση νομοθεσίας για αύξηση του χρόνου 

ισχύος της προσωρινής άδειας που παραχωρείται στους Τουρκοκυπρίους για να 

διακινούνται στις ελεύθερες περιοχές μέχρι και δύο μήνες αντί μιας μέρας, που ήταν 

αρχικά η ισχύς της. 

 Η Έφορος Ασφαλίσεων δήλωσε περαιτέρω ότι το πρόβλημα εστιάζεται στο 

γεγονός ότι τα ασφαλιστήρια έγγραφα που εκδίδονται ισχύουν σε όλη την επικράτεια της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας, χωρίς να γίνεται διάκριση μεταξύ ελεύθερων και κατεχόμενων 

περιοχών.  Αυτό συνεπάγεται ότι, σε περίπτωση που συμβεί ατύχημα στα κατεχόμενα 

εδάφη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας μεταξύ Τουρκοκυπρίων, οι ασφαλιστικές εταιρείες 

είναι υποχρεωμένες να παράσχουν ασφαλιστική κάλυψη, γεγονός που τους δημιουργεί 

πολλαπλά προβλήματα, αφού αυτές δεν είναι σε θέση να διερευνήσουν το θέμα μέσω 

των νόμιμων αρχών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για την καταβολή ορθής και 

αντικειμενικής αποζημίωσης.  Η αδυναμία αυτή θέτει εν πολλοίς σε κίνδυνο τη 

βιωσιμότητα των ασφαλιστικών εταιρειών, εφόσον, με βάση την ισχύουσα νομοθεσία, 
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υποχρεώνονται να παρέχουν ασφαλιστική κάλυψη σε σχέση με μηχανοκίνητα οχήματα 

που διακινούνται σε μέρη όπου δεν ασκείται κρατική εξουσία. 

 Κατά τη διάρκεια της συζήτησης εκφράσθηκαν από πλευράς κάποιων μελών της 

επιτροπής επιφυλάξεις σε σχέση με τον ενδεχόμενο τρόπο διατύπωσης της σχετικής 

γνωστοποίησης της Εφόρου Ασφαλίσεων, ώστε να μη θίγονται κυριαρχικά δικαιώματα 

της ∆ημοκρατίας. 

 Η Έφορος Ασφαλίσεων δήλωσε στην επιτροπή ότι, προτού προχωρήσει στην 

έκδοση της εν λόγω γνωστοποίησης, θα διαβουλευθεί με την επιτροπή, ώστε η 

διατύπωση να είναι τέτοια, που να συνάδει με τις διατάξεις και το λεκτικό της Συνθήκης 

Προσχώρησης στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε σχέση με το ειδικό αυτό ζήτημα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως των 

πιο πάνω, υιοθετεί τους σκοπούς του υπό αναφορά νομοσχεδίου και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει αναδιατυπωθεί από 

νομοτεχνικής πλευράς με τη σύμφωνη γνώμη του Βοηθού Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας για σκοπούς πιο αποτελεσματικής εφαρμογής του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ορίστε. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Εκ μέρους της κοινοβουλευτικής μου ομάδας, του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, θα 

ήθελα να εκφράσω ορισμένες από τις ανησυχίες μας και να υποβάλουμε τις 

εποικοδομητικές εισηγήσεις μας. 

 Το νομοσχέδιο που έχουμε ενώπιόν μας δίνει την εξουσία στον Έφορο 

Ασφαλίσεων να εκδίδει πιστοποιητικά ή να εκδίδει εγκυκλίους που να αναφέρουν ότι δε 
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θα ισχύει το πιστοποιητικό ασφάλισης το οποίο εκδίδουν οι ασφαλιστικές εταιρείες για 

διακίνηση αυτοκινήτων σε ορισμένες περιοχές της Κύπρου.  Τούτο κατέστη αναγκαίο 

για τη διευκόλυνση της διακίνησης των αυτοκινήτων των Τουρκοκυπρίων συμπολιτών 

μας στις ελεύθερες περιοχές και για να έχουν ασφαλιστική κάλυψη.  Θα θέλαμε να 

τονίσουμε ότι οποιαδήποτε εγκύκλιος του Εφόρου Ασφαλίσεων θα πρέπει να 

διασφαλίζει το ενιαίο του κυπριακού κράτους, της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  ∆εν μπορεί 

κατ’ ουδένα λόγο να διαχωρίζουμε την Κύπρο σε περιοχές.  Η Κύπρος είναι μία και 

τόσο η κυβέρνηση όσο και η Βουλή έχουν υποχρέωση να διασφαλίσουν το ενιαίο του 

κράτους.   

 Γι’ αυτό, η θέση μας είναι ότι η εγκύκλιος του Εφόρου Ασφαλίσεων πρέπει να 

χρησιμοποιεί λεκτικό το οποίο να συνάδει με το πνεύμα και το γράμμα της Συνθήκης 

Προσχώρησης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, την οποία και θα επικυρώσουμε 

την ερχόμενη βδομάδα, τη ∆ευτέρα, ώστε τα ασφαλιστικά συμβόλαια να καθορίζεται μεν 

ότι θα ισχύουν στις περιοχές που ελέγχει το νόμιμο κράτος, αλλά να μη διαχωρίζουν την 

Κύπρο σε περιοχές.  Μόνο με αυτό τον τρόπο θα μπορεί να υπάρχει ταύτιση της 

νομοθεσίας μας με τη Συνθήκη Προσχώρησης και μόνον έτσι θα διαφυλάξουμε 

ταυτόχρονα την πατρίδα μας από οποιονδήποτε επιβουλεύεται το ενιαίο της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας.   

 Καταλήγω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι όλα τα μέτρα τα οποία λαμβάνει η 

Κυπριακή ∆ημοκρατία, το κυπριακό κράτος, για διευκόλυνση της διακίνησης των 

συμπολιτών μας σε ολόκληρη την κυπριακή επικράτεια θα πρέπει να λαμβάνονται μέσα 

στα πλαίσια της Συνθήκης Προσχώρησης στην Ευρωπαϊκή Ένωση, την οποία θα 

ψηφίσει τη ∆ευτέρα αυτή η Βουλή, αυτό το σώμα, και θα πρέπει να κινούμεθα εντός 

αυτών των πλαισίων, ούτως ώστε να μη βρεθούμε ποτέ ενάντια στις ευρωπαϊκές μας 

υποχρεώσεις, αλλά και να μπορέσουμε να θέσουμε τις σωστές βάσεις για τη δίκαιη 
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λύση του κυπριακού προβλήματος, με βάση τα ευρωπαϊκά πρότυπα και το ευρωπαϊκό 

δίκαιο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Άριστος Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτά που έχει αναφέρει η κ. Κυριακού έχουν συζητηθεί στην 

επιτροπή σήμερα το πρωί και κατά τη διάρκεια της συζήτησης, όπως αναφέρει και η 

έκθεση, εκφράστηκαν από πλευράς κάποιων μελών της επιτροπής επιφυλάξεις σε 

σχέση με τον ενδεχόμενο τρόπο διατύπωσης της σχετικής γνωστοποίησης του Εφόρου 

Ασφαλίσεων, ώστε να μη θίγονται κυριαρχικά δικαιώματα της ∆ημοκρατίας.  Η Έφορος 

Ασφαλίσεων δήλωσε στην επιτροπή ότι, προτού προχωρήσει στην έκδοση της εν λόγω 

γνωστοποίησης, θα διαβουλευθεί με την επιτροπή, ώστε η διατύπωση να είναι τέτοια, 

που να συνάδει με τις διατάξεις και το λεκτικό της Συνθήκης Προσχώρησης στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση σε σχέση με το ειδικό αυτό ζήτημα.  Έτσι, όλα αυτά που έχει 

αναφέρει η κ. Κυριακού διασφαλίζονται με την απόφαση της επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε και κύριε συνάδελφε, δεν είχαμε αμφιβολία ότι αυτά 

καταγράφονται και τονίζονται, όμως θα θέλαμε, επειδή δίδεται μια διακριτική ευχέρεια 

στον Έφορο Ασφαλίσεων, να τονίσουμε ακόμα περισσότερο το θέμα, για να υπάρχει η 

ανάλογη προσοχή -αυτή ήταν η έννοια της δική μας παρέμβασης. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Κληρίδης. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όποιο και να είναι το λεκτικό του Εφόρου Ασφαλίσεων, το 

αποτέλεσμα είναι ένα, ότι η νομοθεσία μας δίδει το δικαίωμα να διαχωρίζεται η Κύπρος, 

για σκοπούς ασφαλιστικής κάλυψης, σε περιοχές, στο Βορρά και στο Νότο -αυτή είναι η 

πραγματικότητα.   

 Εγώ δε συμφωνώ με αυτή τη νομοθεσία.  Νομίζω ότι, αν θα έπρεπε να επιλυθεί το 

πρόβλημα, θα έπρεπε να επιλυθεί συμβατικά και μόνο, μέσα στο πλαίσιο των όρων της 

ασφαλιστικής κάλυψης, και όχι με νομοθεσία, διότι έτσι δίδουμε εμείς, ουσιαστικά, μια 

αναγνώριση μέσα από την ασφαλιστική νομοθεσία στην ύπαρξη των ούτω καλούμενων 

πραγματικοτήτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν ήταν έτσι όπως έχει πει ο συνάδελφος, ούτε εμείς θα ψηφίζαμε 

ποτέ αυτό το νόμο.  ∆εν υπάρχει κανένας διαχωρισμός σε Βορρά και Νότο· υπάρχει 

διαχωρισμός -ο οποίος, δυστυχώς, υπάρχει- στις ελεγχόμενες από το κράτος περιοχές 

και στις άλλες, οι οποίες είναι κατεχόμενες.  Έτσι μπαίνει η Κύπρος στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, έτσι ομολογείται και με αυτή τη νομοθεσία.  Βεβαίως, θα προτιμούσαμε να 

λυνόταν συμβατικά το θέμα και αυτή ήταν και η εισήγηση σχεδόν όλων των πλευρών 

στην επιτροπή Οικονομικών, πλην όμως οι εκπρόσωποι των ασφαλιστικών εταιρειών 

είχαν εξηγήσει ότι αυτό το πράγμα δεν μπορεί να γίνει και ότι θα έμεναν ακάλυπτοι.  

Επομένως, δυστυχώς, χρειάστηκε να γίνει νομοθετική ρύθμιση, διότι, από την άλλη, 
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κάτι πρέπει να γίνει, εφόσον υπάρχει η διακίνηση, και δεν πρέπει να δημιουργήσουμε 

μεγαλύτερα προβλήματα από αυτά τα οποία έχουμε.   

 Άρα, λοιπόν, είμαστε υποχρεωμένοι να δούμε έτσι το πράγμα και εμείς, όπως έχει 

πει η συνάδελφος προηγουμένως -και δε θα επαναλάβω τίποτα- θέλαμε να τονίσουμε 

αυτά τα πράγματα ξέροντας ότι, ναι, είναι μέσα στις προθέσεις ολόκληρης της 

επιτροπής.  Και, βεβαίως, να πούμε ότι θα παρακολουθούμε την εφαρμογή τέτοιων 

νομοθεσιών, διότι έχει δίκαιο και ο κ. Κληρίδης, ότι τα ζητήματα αυτά είναι ευαίσθητα όχι 

για τα οικονομικά συμφέροντα, τα ασφάλιστρα, τις αποζημιώσεις, αλλά για την ίδια την 

υπόσταση του κράτους και την εθνική μας υπόθεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλιση 

Ευθύνης έναντι Τρίτου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει μία αρνητική ψήφος και μία αποχή. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών 

Κύπρου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Ζαχαρίας Κουλίας Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους 

πιο πάνω κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 και 30 

Ιουνίου και στις 10 Ιουλίου 2003.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος του Συμβουλίου 

και ο γενικός διευθυντής του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ), καθώς και 

εκπρόσωποι της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς.  Στη δεύτερη συνεδρία παρευρέθηκαν 

εκπρόσωποι του Συμβουλίου του ΧΑΚ και άλλοι υπηρεσιακοί αρμόδιοι, καθώς και 

υπηρεσιακοί εκπρόσωποι της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς.  Τέλος, στην τρίτη συνεδρία 

παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος του Συμβουλίου 

και ο γενικός διευθυντής του ΧΑΚ, καθώς και εκπρόσωπος της Επιτροπής 

Κεφαλαιαγοράς. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 71 του 

περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου Νόμου, σκοπείται η τροποποίηση των 
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χρηματιστηριακών κανονισμών, ώστε να δοθεί η ευχέρεια στο Συμβούλιο του ΧΑΚ να 

καθορίζει, με τη σύμφωνη γνώμη της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, επιπρόσθετες 

προϋποθέσεις εισαγωγής τίτλων στο χρηματιστήριο, καθώς και επιπρόσθετες 

υποχρεώσεις και συνεχείς υποχρεώσεις εκδοτών.  Περαιτέρω, με τους ίδιους 

κανονισμούς σκοπείται η επέκταση της προθεσμίας που δίδεται σε εισηγμένες εταιρείες 

για ανακοίνωση της ένδειξης αποτελέσματος από ένα μήνα σε δύο μήνες μετά τη λήξη 

της περιόδου που αφορά. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η παροχή 

εξουσίας στα αρμόδια όργανα του χρηματιστηρίου για καθορισμό πρόσθετων 

προϋποθέσεων εισαγωγής τίτλων θα δώσει τη δυνατότητα περαιτέρω εξειδίκευσης των 

κριτηρίων που θα μπορούν να εφαρμοστούν για εισαγωγή τίτλων στο ΧΑΚ.   

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς καθίσταται επίσης υποχρεωτική για το 

Συμβούλιο του ΧΑΚ η δημοσίευση στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας των 

εκάστοτε αποφάσεών του για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες προϋποθέσεις εισαγωγής 

τίτλων στο χρηματιστήριο, όπως και για επιπρόσθετες υποχρεώσεις και συνεχείς 

υποχρεώσεις των εκδοτών, έτσι που να παρέχεται η απαραίτητη πληροφόρηση σε 

όλους τους εμπλεκομένους. 

 Στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά κανονισμών εκφράστηκαν από πλευράς 

των μελών της επιτροπής επιφυλάξεις σε σχέση με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις που 

αφορούν την ευχέρεια του Συμβουλίου του ΧΑΚ να καθορίζει επιπρόσθετες 

προϋποθέσεις εισαγωγής τίτλων για τους ακόλουθους, μεταξύ άλλων, λόγους: 

 Ο καθορισμός επιπρόσθετων προϋποθέσεων εισαγωγής τίτλων δε θα πρέπει να 

γίνεται επιλεκτικά και για συγκεκριμένες εταιρείες, αλλά για κατηγορίες εκδοτών-

εταιρειών που προτίθενται να εισαγάγουν τίτλους τους στο χρηματιστήριο, για σκοπούς 

ακριβοδίκαιης μεταχείρισης.  Επιπλέον, οι επιπρόσθετες αυτές προϋποθέσεις 



 

 

 

100

εισηγμένων τίτλων πρέπει να είναι εκ των προτέρων γνωστές στους εκδότες και, ει 

δυνατόν, σαφώς καθορισμένες, έτσι που να μη δημιουργούνται επιπλέον υποχρεώσεις 

στους εκδότες, οι οποίες να μην είναι γνωστές στο στάδιο της προετοιμασίας της 

διαδικασίας για υποβολή αίτησης για εισαγωγή των τίτλων στο χρηματιστήριο. 

 Οι πιο πάνω επιφυλάξεις τέθηκαν ενώπιον των αρμοδίων τόσο του 

Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου όσο και της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, οι οποίοι 

ανέλαβαν από κοινού να επεξεργαστούν νέο κείμενο κανονισμών, το οποίο να 

διασφαλίζει τη ρύθμιση των εκφρασθεισών, από πλευράς της επιτροπής, επιφυλάξεων 

κατά τον πλέον πρόσφορο τρόπο.  Σημειώνεται ότι οι παρευρεθέντες στη συνεδρία της 

επιτροπής αρμόδιοι συμφώνησαν ότι υφίσταται ανάγκη επαναδιατύπωσης των 

κανονισμών σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, απεστάλη γραπτώς στην επιτροπή εκ μέρους του 

Συμβουλίου του ΧΑΚ και της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς νέα πρόταση, στην οποία 

καθορίζεται ότι απόφαση του Συμβουλίου με την οποία επιβάλλονται, πέραν των 

ισχυουσών προϋποθέσεων εισαγωγής τίτλων στο χρηματιστήριο και των 

προβλεπόμενων υποχρεώσεων των εκδοτών, πρόσθετες προϋποθέσεις εισαγωγής 

τίτλων, καθώς και πρόσθετες υποχρεώσεις και συνεχείς υποχρεώσεις εκδοτών, αφού 

τεθεί σε ισχύ από την ημερομηνία δημοσίευσής της στην Επίσημη Εφημερίδα της 

∆ημοκρατίας, θα εφαρμόζεται ανάλογα με την περίπτωση είτε γενικά είτε για 

συγκεκριμένη κατηγορία εκδοτών, όπως στη σχετική απόφαση θα προβλέπεται.   

 Σε κατοπινό στάδιο, ενώπιον της επιτροπής οι ίδιοι πιο πάνω αρμόδιοι κατέθεσαν 

εκ νέου και διαδοχικά δύο άλλες συναφείς διατυπώσεις ως προς το συγκεκριμένο 

σημείο, αποσύροντας την πρόταση που είχαν αρχικά καταθέσει με τους υπό συζήτηση 

κανονισμούς.  Στη νέα τελική τους πρόταση καθορίζεται σχετικά ότι το Συμβούλιο του 

ΧΑΚ, αναφορικά με τις προϋποθέσεις εισαγωγής τίτλων και τις υποχρεώσεις των 
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εταιρειών, έχει την εξουσία με τη σύμφωνη γνώμη της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς να 

διαφοροποιεί τις προϋποθέσεις εισαγωγής τίτλων στο χρηματιστήριο, καθώς και άλλες 

υποχρεώσεις και συνεχείς υποχρεώσεις εκδοτών, ανεξάρτητα από τις προβλεπόμενες 

ήδη στη χρηματιστηριακή νομοθεσία προϋποθέσεις εισαγωγής τίτλων και υποχρεώσεις 

εκδοτών.  Η σχετική απόφαση, εν πάση περιπτώσει, θα τίθεται σε ισχύ από την 

ημερομηνία δημοσίευσής της στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, ανάλογα με 

την περίπτωση, είτε γενικά είτε για συγκεκριμένη κατηγορία εκδοτών, όπως στην 

απόφαση θα προβλέπεται.   

 Η επιτροπή, ανεξάρτητα από το περιεχόμενο της αρχικής εισήγησης που είχε τεθεί 

ενώπιόν της από τους αρμοδίους του ΧΑΚ και της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, για την 

οποία στο στάδιο της δεύτερης συνεδρίας της δεν είχε λάβει καμιά απόφαση, 

διαπίστωσε ότι με την τρίτη και τέταρτη εισήγηση που τέθηκε ενώπιόν της επιχειρείται η 

ρύθμιση ενός ζητήματος για το οποίο το Συμβούλιο του ΧΑΚ είχε λάβει απόφαση σε 

προηγούμενο στάδιο να υλοποιήσει και το οποίο αφορά τη δημιουργία κύριας και 

παράλληλης αγοράς.  Όπως είναι γνωστό, με τη δημιουργία κύριας και παράλληλης 

αγοράς θα καθιερωθούν με συγκεκριμένα κριτήρια δύο κατηγορίες εισηγμένων 

εταιρειών.  Στην πρώτη κατηγορία θα περιλαμβάνονται εταιρείες με υψηλές 

προδιαγραφές και πιο αυστηρά κριτήρια, που θα αποτελούν την κύρια αγορά, στη δε 

παράλληλη αγορά θα περιλαμβάνονται όλες οι άλλες εταιρείες. 

 Σύμφωνα με τους αρμοδίους που παρέστησαν στη συνεδρία της επιτροπής, η 

προτεινόμενη, σύμφωνα με τα πιο πάνω, νέα ρύθμιση δίδει μεγαλύτερη ευχέρεια στα 

αρμόδια όργανα του χρηματιστηρίου να αποφασίζουν και να επιβάλλουν προϋποθέσεις 

εισαγωγής τίτλων στο χρηματιστήριο, εκπληρώνοντας με τον τρόπο αυτό το στόχο που 

έχει τεθεί για αναβάθμιση του χρηματιστηρίου με τη δημιουργία δύο αγορών. 
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 Η επιτροπή, θεωρώντας ως θέμα αρχής το γεγονός ότι η ζωτικής σημασίας 

προτεινόμενη νέα ρύθμιση έχρηζε της έγκρισης του καθ’ ύλην αρμόδιου υπουργείου, 

ζήτησε από τους παρευρεθέντες στη συνεδρία αρμοδίους να τη διαβεβαιώσουν ότι η 

νέα πρόταση τυγχάνει της έγκρισης του Υπουργείου Οικονομικών.  Συναφώς, αφού το 

θέμα τέθηκε ενώπιον του υπουργείου, δόθηκε η συγκατάθεσή του, για να προωθηθεί 

περαιτέρω η σκοπούμενη ρύθμιση. 

 Η επιτροπή, παρά την εκφρασθείσα ήδη θέση της ότι η διαδικασία και ο τρόπος με 

τα οποία επιχειρήθηκε η ρύθμιση του σημαντικού αυτού θέματος της δημιουργίας 

κύριας και παράλληλης αγοράς στο ΧΑΚ δεν ήταν ούτε ορθόδοξη ούτε δεοντολογικά 

σωστή για τη Βουλή, για λόγους δημόσιας ωφέλειας αποφάσισε να εισηγηθεί στην 

ολομέλεια του σώματος την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών. 

 Επισυνάπτοντας νέο κατάλληλα διαμορφωμένο κείμενο κανονισμών, στο οποίο 

έχουν συμπεριληφθεί οι προτεινόμενες, σύμφωνα με τα πιο πάνω, κανονιστικές 

ρυθμίσεις, αφού προηγήθηκε η κατάλληλη νομοτεχνική επεξεργασία, η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 

των υπό αναφορά κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Χορήγηση Αδειών) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Χορήγηση 

Αδειών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες:  

 Ζαχαρίας Κουλίας, αναπλ. πρόεδρος Πρόδρομος Προδρόμου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους 

πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 2003.  

Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Οικονομικών. 

 Με τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 87 του 

περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, σκοπείται η κάλυψη του κενού που υφίσταται όσον 

αφορά την παραχώρηση ειδικής άδειας με απολαβές για μετάβαση ανάπηρων 

δημόσιων υπαλλήλων και άλλων προσώπων που τους συνοδεύουν στο εξωτερικό με 

σκοπό τη συμμετοχή τους σε διεθνείς αθλητικές συναντήσεις και πρωταθλήματα. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με βάση τους 

ισχύοντες κανονισμούς, σε περίπτωση που σε υπάλληλο παρέχεται έγκριση όσον 

αφορά την αποδοχή πρόσκλησης για δωρεάν μετάβαση ή φιλοξενία του στο εξωτερικό, 

η περίοδος απουσίας του λογίζεται ως άδεια ανάπαυσης, εκτός αν αποφασιστεί 
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διαφορετικά, λαμβανομένου υπόψη του σκοπού της επίσκεψής του και του οφέλους 

που θα προκύψει από  αυτή. 

 Επειδή στο ισχύον κανονιστικό πλαίσιο δε διαλαμβάνεται οποιαδήποτε ρύθμιση σε 

σχέση με την παραχώρηση ειδικής άδειας σε αναπήρους ή σε προπονητές ή σε άλλους 

ειδικούς που είναι δημόσιοι υπάλληλοι και που επιβάλλεται να συνοδεύσουν τα 

πρόσωπα αυτά στο εξωτερικό για τους λόγους που αναφέρονται πιο πάνω, κρίνεται 

σκόπιμη η τροποποίηση της ισχύουσας νομοθεσίας, ώστε να καλυφθούν οι 

περιπτώσεις αυτές.  Με βάση την προτεινόμενη ρύθμιση, εφόσον η ζητούμενη άδεια 

περιορίζεται σε μία μόνο φορά κατά τη διάρκεια του χρόνου και δεν υπερβαίνει τις επτά 

εργάσιμες μέρες, θεωρείται απουσία για υπηρεσιακούς λόγους και δεν αφαιρείται από 

την άδεια ανάπαυσης των ενδιαφερομένων. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, αριθμός τέτοιων αιτημάτων έχει ήδη εγκριθεί από το 

Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού σε ένδειξη αναγνώρισης της αξιέπαινης 

προσπάθειας των αναπήρων, παρ’ όλο που η παραχώρηση τέτοιας φύσεως άδειας δεν 

προβλέπεται στους σχετικούς κανονισμούς. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 

σκοπούς των υπό αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Οι περί Παραχώρησης Αφορολόγητου Πετρελαίου 

για Γεωργικούς Σκοπούς (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Παραχώρησης Αφορολόγητου 

Πετρελαίου για Γεωργικούς Σκοπούς (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Άριστος Χρυσοστόμου, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Ζαχαρίας Κουλίας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Γιάννος Λαμάρης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ντίνος Χατζηνικόλα Χρίστος Μαυροκορδάτος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους 

πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 5 Μαΐου 

2003 και στις 30 Ιουνίου 2003.  Στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά κανονισμών 

κλήθηκαν και παρέστησαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Οικονομικών. 

 Με τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 9(3) του 

περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων Καταναλώσεως Νόμου, σκοπείται ο καθορισμός 

των δικαιούχων χρωματισμένου γεωργικού πετρελαίου, των δικαιωμάτων και των 

υποχρεώσεών τους, καθώς και της διαδικασίας απόκτησης του δικαιώματος για χρήση 

του πετρελαίου αυτού. 

 Όπως είναι γνωστό, η σχετική νομοθεσία τέθηκε σε ισχύ στις 17 Ιανουαρίου 2003, 

ενώ ως ημερομηνία έναρξης της διάθεσης χρωματισμένου πετρελαίου ορίστηκε η 10η 

Φεβρουαρίου 2003.  Με την έναρξη, όμως, της διάθεσης χρωματισμένου πετρελαίου 
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διαπιστώθηκε η ανάγκη να γίνουν κάποιες τροποποιήσεις στους βασικούς κανονισμούς, 

ώστε το όλο σύστημα εξασφάλισης πετρελαίου να βελτιωθεί και τα δημόσια έσοδα να 

διασφαλιστούν πιο αποτελεσματικά. 

 Στους προτεινόμενους κανονισμούς προβλέπονται ειδικότερα τα ακόλουθα: 

1. Η εξαίρεση του φωτιστικού πετρελαίου (kerosene) από τις διατάξεις των βασικών 

κανονισμών και κατ’ επέκταση από την απαλλαγή από το φόρο κατανάλωσης με 

τον οποίο επιβαρύνεται το φωτιστικό πετρέλαιο.  Η τροποποίηση αυτή κρίνεται 

αναγκαία, ώστε να μη χρειαστεί η δημιουργία ξεχωριστής υποδομής για την 

αποθήκευση και διάθεση του προϊόντος αυτού, αφού μέχρι σήμερα δεν έχει 

ζητηθεί άδεια χρήσης αφορολόγητου χρωματισμένου φωτιστικού πετρελαίου. 

2. Η αναδιατύπωση του ορισμού του όρου “δικαιούχοι χρήστες” σε σχέση με την 

εγγραφή τους στο Μητρώο ΦΠΑ ή στο Μητρώο του Ειδικού Καθεστώτος Αγροτών 

του ΦΠΑ. 

3. Η παροχή στο διευθυντή του Τμήματος Τελωνείων της διακριτικής εξουσίας να 

επιβάλλει όρους στους δικαιούχους χρήστες αφορολόγητου χρωματισμένου 

πετρελαίου. 

 Κατά τη συζήτηση των υπό αναφορά κανονισμών ενώπιον της επιτροπής, 

υποβλήθηκαν στους αρμοδίους της κυβέρνησης από τους παρευρισκόμενους 

βουλευτές εισηγήσεις με τις οποίες σκοπείται η διεύρυνση των διατάξεων των 

προτεινόμενων κανονισμών, ώστε να καλύπτονται περισσότερες κατηγορίες 

προσώπων που θα δικαιούνται να χρησιμοποιούν χρωματισμένο γεωργικό πετρέλαιο.   

 Οι κυριότερες από τις εισηγήσεις αυτές είναι οι ακόλουθες: 

 Οι γεωργοί που κάνουν χρήση καθαρού πετρελαίου και αποτελούν μια πολύ μικρή 

κατηγορία να επωφελούνται οπωσδήποτε του ευνοϊκού καθεστώτος. 
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 Κάποιες ομάδες προσώπων που ασκούν γεωργική δραστηριότητα παράλληλα με 

άλλα επαγγέλματα, καθώς και οι γεωργοκτηνοτρόφοι που χρησιμοποιούν τα 

οχήματά τους, να επωφελούνται του δικαιώματος χρήσης χρωματισμένου 

πετρελαίου. 

 Να διασαφηνιστεί αν πρόσωπα που έχουν συνταξιοδοτηθεί και ασκούν γεωργική 

δραστηριότητα πρέπει να εγγράφονται στο Μητρώο του Ειδικού Καθεστώτος 

Αγροτών του ΦΠΑ, ώστε να επωφελούνται του ευνοϊκού καθεστώτος. 

 Το αρμόδιο υπουργείο, καταθέτοντας γραπτώς τις θέσεις του όσον αφορά τις πιο 

πάνω εισηγήσεις, οι οποίες του είχαν διαβιβαστεί με σημείωμα της επιτροπής, 

πληροφόρησε την τελευταία ότι δεν εμμένει στην εξαίρεση του καθαρού πετρελαίου από 

την απαλλαγή από το φόρο καταναλώσεως με τον οποίο επιβαρύνεται το προϊόν και 

συμφωνεί με τη διεύρυνση των διατάξεων των κανονισμών, ώστε να προστεθούν στο 

ευνοϊκό καθεστώς ως δικαιούχοι χρήστες τα αρδευτικά τμήματα που λειτουργούν με 

βάση τον περί Αρδευτικών Τμημάτων Χωρίων Νόμο, καθώς και οι αρδευτικοί σύνδεσμοι 

που διέπονται από τον περί Αρδευτικών Συνδέσμων Νόμο, όπως είναι και η εισήγηση 

της επιτροπής. 

 Επιπρόσθετα, το Υπουργείο Οικονομικών συμφώνησε στη διεύρυνση των 

διατάξεων των υπό συζήτηση κανονισμών, ώστε να επωφελούνται του ευνοϊκού 

καθεστώτος φορολόγησης πετρελαίου φυσικά πρόσωπα που ασκούν γεωργική 

δραστηριότητα παράλληλα με άλλα επαγγέλματα.  Σημειώνεται ότι δεν είναι δυνατή η 

συμπερίληψη στις διατάξεις των κανονισμών και των νομικών προσώπων που ασκούν 

παράλληλες δραστηριότητες, αφού αυτά δε δικαιούνται να εγγραφούν στο Μητρώο του 

Ειδικού Καθεστώτος Αγροτών του ΦΠΑ. 

 Τέλος, σύμφωνα πάντα με το Υπουργείο Οικονομικών, οι υπόλοιπες εισηγήσεις 

της επιτροπής δεν μπορούν να υιοθετηθούν για τους ακόλουθους λόγους: 
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α. Οι κατηγορίες γεωργοκτηνοτρόφων που χρησιμοποιούν τα οχήματά τους δεν 

μπορούν να καλυφθούν από το ευνοϊκό καθεστώς για το χρωματισμένο πετρέλαιο, 

διότι κάτι τέτοιο αντίκειται στο κοινοτικό κεκτημένο, σύμφωνα με το οποίο η κίνηση 

οχημάτων δεν απαλλάσσεται από τη φορολόγηση. 

β. Τα πρόσωπα που έχουν συνταξιοδοτηθεί και ασκούν γεωργικές δραστηριότητες 

δεν υπάρχει άλλος τρόπος να επωφελούνται του ευνοϊκού καθεστώτος για το 

πετρέλαιο παρά μόνο με την εγγραφή τους στο Μητρώο του Ειδικού Καθεστώτος 

Αγροτών του ΦΠΑ, ώστε να τους επιστρέφεται ο φόρος προστιθέμενης αξίας για 

τις αγορές που πραγματοποιούν αναφορικά με γεωργικές δραστηριότητες στις 

οποίες συμπεριλαμβάνεται και η αγορά πετρελαίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 

όλων των πιο πάνω, υιοθετεί τους σκοπούς των υπό αναφορά κανονισμών και με 

δεδομένη τη θετική θέση του Υπουργείου Οικονομικών έναντι των προτάσεών της για 

επέκταση των διατάξεών τους, ώστε να καλύψουν και άλλες κατηγορίες προσώπων, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους όπως έχουν από νομοτεχνική άποψη 

διαμορφωθεί, ώστε να περιλάβουν όλες τις συναφείς εισηγήσεις που υποβλήθηκαν από 

την επιτροπή και που έγιναν δεκτές από το αρμόδιο υπουργείο.   

 Τα μέλη της επιτροπής, βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-

Νέες ∆υνάμεις, παρά το γεγονός ότι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των υπό συζήτηση 

κανονισμών όπως αυτοί έχουν διαμορφωθεί, σύμφωνα με τα πιο πάνω, για να 

καλύψουν και νέες κατηγορίες δικαιούχων αφορολόγητου γεωργικού πετρελαίου, 

δηλώνουν ότι θα πρέπει η κυβέρνηση αμέσως μετά την έγκριση των κανονισμών να 

προχωρήσει αμέσως σε μελέτη για τη συμπερίληψη στις κατηγορίες δικαιούχων και 

άλλων ομάδων και οργανώσεων παραγωγών ή και άλλων μορφών συνεταιρισμών 

παραγωγών.  Για τη συγκεκριμένη κοινοβουλευτική ομάδα το θέμα της κάλυψης και 
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άλλων ομάδων παραγωγών με το δικαίωμα χρήσης αφορολόγητου γεωργικού 

πετρελαίου αποτελεί θέμα αρχής και από αυτή τη σκοπιά αντικρίζεται.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο Στρατιωτικός Ποινικός Κώδικας και ∆ικονομία 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».  Υπάρχει διαφωνία εδώ του κ. Καρά και του κ. 

Σαμψών για μια πρόνοια της πρότασης νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για την πρόταση νόμου που 

τιτλοφορείται «Ο Στρατιωτικός Ποινικός Κώδικας και ∆ικονομία 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Ομήρου, πρόεδρος Σωτήρης Σαμψών 

 Κώστας Κωνσταντίνου Ζαχαρίας Κουλίας 

 Κώστας Παπακώστας Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Αντώνης Καράς 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε την υπό αναφορά πρόταση νόμου, 

η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από την ίδια, σε δύο συνεδρίες της, που 

πραγματοποιήθηκαν στις 26 Ιουνίου και στις 3 Ιουλίου 2003.  Στα πλαίσια των 

συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 

του Υπουργείου Άμυνας και ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας. 
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του Στρατιωτικού 

Ποινικού Κώδικα και ∆ικονομίας Νόμου, ώστε τα στρατιωτικά δικαστήρια να δύνανται να 

επιβάλλουν, εκτός των άλλων ποινών που προβλέπονται στη βασική νομοθεσία, και 

χρηματική ποινή και, επιπρόσθετα, να διευρυνθούν οι εξουσίες του στρατιωτικού 

δικαστηρίου σε σχέση με τα μέτρα που λαμβάνει σε περίπτωση αναστολής της ποινής 

φυλάκισης. 

 Ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας κ. Γιαννάκης Ομήρου 

δήλωσε πως η επιτροπή κατέθεσε την υπό αναφορά πρόταση νόμου, με στόχο να 

παρασχεθεί η δυνατότητα στα στρατιωτικά δικαστήρια να επιβάλλουν, εκτός των άλλων 

ποινών που προβλέπονται στη βασική νομοθεσία, και χρηματικές ποινές, γιατί πιστεύει 

ότι για αριθμό αδικημάτων που προβλέπονται σ’ αυτή είναι δυνατό να επιβάλλονται και 

χρηματικές ποινές, αντί μόνο ποινές φυλάκισης. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Άμυνας, παρ’ όλο που συμφώνησαν με την 

εισαγωγή της χρηματικής ποινής στη βασική νομοθεσία, δήλωσαν πως για ορισμένα 

σοβαρά αδικήματα, όπως είναι η κατασκοπία, η λιποταξία και η διαρροή απόρρητων 

εγγράφων, θα πρέπει να διατηρηθούν οι προβλεπόμενες στη βασική νομοθεσία ποινές 

και να μην παρασχεθεί στο στρατιωτικό δικαστήριο η ευχέρεια να επιβάλλει και 

χρηματική ποινή.  Επιπρόσθετα, εισηγήθηκαν στην επιτροπή την περαιτέρω 

τροποποίηση της ισχύουσας νομοθεσίας όσον αφορά τα ακόλουθα θέματα: 

1. Την επέκταση της ποινικής ευθύνης και σε μη στρατιωτικούς στους οποίους η 

πολιτεία εμπιστεύεται τη φύλαξη ή το χειρισμό στρατιωτικού ή άλλου υλικού, ώστε 

να συνάδει με εκείνη που έχουν οι στρατιωτικοί, με βάση τη σχετική διάταξη της 

ισχύουσας νομοθεσίας. 

2. Τη συμπλήρωση του νομοθετικού κενού που παρατηρείται στη διάταξη της 

ισχύουσας νομοθεσίας που ποινικοποιεί την εν καιρώ ειρήνης καταστροφή, 
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αχρήστευση ή άλλη βλάβη στρατιωτικού υλικού, ώστε να προστεθεί αυστηρότερη 

τιμωρία και για τον υπαίτιο της καταστροφής στρατιωτικού ή άλλου υλικού σε 

καιρό πολέμου ή άλλης έκτακτης κατάστασης. 

 Ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας συμφώνησε με τις πρόνοιες της 

πρότασης νόμου, ωστόσο εξέφρασε τις επιφυλάξεις του για τη σκοπιμότητα της 

εισήγησης των εκπροσώπων του Υπουργείου Άμυνας να μην παραχωρηθεί στο 

στρατιωτικό δικαστήριο η ευχέρεια να επιβάλλει και χρηματική ποινή για το αδίκημα της 

κατασκοπίας, της λιποταξίας και της διαρροής απόρρητων εγγράφων, δεδομένου ότι 

στον κοινό ποινικό κώδικα προβλέπεται τέτοια ευχέρεια στο δικαστήριο για όλα τα 

αδικήματα, με μόνη εξαίρεση την περίπτωση του κακουργήματος του φόνου εκ 

προμελέτης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω και λαμβάνοντας ιδιαίτερα υπόψη τις σχετικές 

επιφυλάξεις που εξέφρασε ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας, η επιτροπή, κατά 

πλειοψηφία των μελών της, υιοθέτησε τις εισηγήσεις που υποβλήθηκαν από τους 

εκπροσώπους του Υπουργείου Άμυνας, με εξαίρεση την εισήγησή τους να μην 

παρασχεθεί στο στρατιωτικό δικαστήριο η δυνατότητα να επιβάλλει, πέραν των 

προβλεπόμενων στην ισχύουσα νομοθεσία ποινών, και χρηματική ποινή στην 

περίπτωση του αδικήματος της κατασκοπίας, της λιποταξίας και της διαρροής 

απόρρητου εγγράφου.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού διαμόρφωσε το κείμενο της πρότασης 

νόμου με βάση τα πιο πάνω,  εισηγείται κατά πλειοψηφία στη Βουλή την ψήφισή της σε 

νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές Αντώνης Καράς και Σωτήρης Σαμψών, παρ’ 

όλον ότι συμφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, 

δηλώνουν ότι διαφωνούν με την πιο πάνω άποψη της πλειοψηφίας των μελών της 
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επιτροπής, σε ό,τι αφορά την επιμέρους πρόνοια με την οποία παρέχεται η δυνατότητα 

στο στρατιωτικό δικαστήριο να επιβάλλει για όλα τα αδικήματα και χρηματική ποινή.  

Κατά την άποψή τους, τέτοια δυνατότητα δεν πρέπει να παρασχεθεί στο δικαστήριο στις 

περιπτώσεις του αδικήματος της κατασκοπίας και της προδοσίας, λόγω της 

σοβαρότητας των αδικημάτων αυτών, γι’ αυτό και εισηγούνται την εξαίρεσή τους από τη 

σχετική πρόνοια.   

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Εκ μέρους όλων των πλευρών της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας θέλω να 

δηλώσω ότι υπάρχει ομοφωνία στο να υπάρξει διαφοροποίηση της ποινής σε ό,τι 

αφορά τα αδικήματα της προδοσίας και της κατασκοπίας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Άρα δεν υπάρχει διαφωνία. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Συνεπώς, δεν υπάρχει καμία διαφωνία.  Είναι ομόφωνη η τοποθέτηση όλων των 

πλευρών και μπορούμε να προχωρήσουμε στην ψήφιση της πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Καράς. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαστε σύμφωνοι, πράγματι.  Η διαφωνία μας, εμένα και του κ. 

Σαμψών, είναι ότι στην περίπτωση της προδοσίας και της κατασκοπίας ζητούμε η ποινή 

να είναι ποινή φυλάκισης και όχι... 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι ομόφωνο.  Έχει γίνει δεκτή η άποψή σας. 

 Ωραία!  ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 88Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 88Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Στρατιωτικός Ποινικός Κώδικας και 

∆ικονομία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση η πρόταση νόμου να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 



 

 

 

114

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς 

που τιτλοφορούνται «Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Κίκης Γιάγκου Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Γιάννος Λαμάρης Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Γιώργος Βαρνάβα 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου Γιώργος Περδίκης 

 Νίκος Τορναρίτης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 

σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Μαΐου και στις 30 Ιουνίου 2003.  

Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Εσωτερικών, του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας 

(ΣΑΛΑ), του Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων (ΠΑΣΥΞΕ), του Συνδέσμου 

Τουριστικών Επιχειρήσεων Κύπρου (ΣΤΕΚ), της Ομοσπονδίας Εργοδοτών και 

Βιομηχάνων (ΟΕΒ) και του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 49 του 

περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου, σκοπείται η τροποποίηση των περί 

Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας Κανονισμών, ώστε για βιομηχανικές μονάδες ή 

επιχειρήσεις ή άλλα υποστατικά όπου αποδεδειγμένα το νερό που προμηθεύονται από 

την υδατοπρομήθεια και καταγράφεται στον υδρομετρητή χρησιμοποιείται για σκοπούς 
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της βιομηχανίας ή της επιχείρησής τους και δε διοχετεύεται στο δημόσιο υπόνομο το 

συμβούλιο να μπορεί, έπειτα από αίτηση του ιδιοκτήτη ή του κατόχου ακινήτου, να 

επιβάλλει ομοιόμορφο τέλος για κάθε κυβικό μέτρο των λυμάτων ή των βιομηχανικών 

υγρών τα οποία απορρίπτονται στο δημόσιο υπόνομο.  

 Το προτεινόμενο τέλος θα καθορίζεται από το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λεμεσού-

Αμαθούντας.  Σύμφωνα με τους ισχύοντες κανονισμούς, καταβάλλεται τέλος 15 σεντ με 

βάση την προμήθεια νερού από την Υδατοπρομήθεια, σύμφωνα με την ένδειξη του 

υδρομετρητή.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους 

του Υπουργείου Εσωτερικών, την προτεινόμενη τροποποίηση, που προέκυψε έπειτα 

από αίτημα του ΠΑΣΥΞΕ, την υιοθέτησε και το ΣΑΛΑ, στηριζόμενο στην αρχή για 

επιβολή τελών χρήσης του συστήματος με βάση τις ποσότητες που καταλήγουν σ’ αυτό 

αντί την ποσότητα του νερού που καταναλώνεται. Με τους προτεινόμενους 

κανονισμούς, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, θα επωφεληθούν υποστατικά τα οποία είναι 

συνδεδεμένα με την Υδατοπρομήθεια, αλλά απορρίπτουν στο σύστημα αποχέτευσης 

ποσότητες υγρών λυμάτων που για διάφορους λόγους είναι λιγότερες από τις 

ποσότητες που καταγράφονται από τους υδρομετρητές τους, όπως βιομηχανίες που 

παράγουν πάγο, ατμοκαθαριστήρια και ξενοδοχεία που χρησιμοποιούν μεγάλες 

ποσότητες νερού για άρδευση των κήπων. 

 Ο διευθυντής του ΣΑΛΑ δήλωσε πως η προτεινόμενη τροποποίηση προέκυψε 

έπειτα από αίτημα των βιομηχάνων και ξενοδόχων, καθώς και έπειτα από εισήγηση της 

Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και, σύμφωνα με αυτή, θα εναπόκειται στη βούληση του 

καταναλωτή κατά πόσο θα εγκαταστήσει μετρητή λυμάτων, ώστε να καταβάλλει στο 

συμβούλιο το προτεινόμενο με τους κανονισμούς τέλος. 
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 Οι εκπρόσωποι του ΠΑΣΥΞΕ συμφώνησαν με την προτεινόμενη τροποποίηση 

των κανονισμών.  Παράλληλα, όμως, εξέφρασαν τη διαφωνία τους στο ότι θα 

εξακολουθήσει να ισχύει το προβλεπόμενο στους ισχύοντες κανονισμούς τέλος, το 

οποίο καταβάλλεται στο συμβούλιο με βάση την αξία του ακινήτου, το οποίο, όπως 

υποστήριξαν, είναι άδικο λόγω του ότι η αξία των ξενοδοχείων είναι τεράστια, με 

αποτέλεσμα οι ιδιοκτήτες τους να επιβαρύνονται με αυξημένο τέλος.   

 Οι εκπρόσωποι του ΣΤΕΚ συμφώνησαν με την προτεινόμενη τροποποίηση των 

κανονισμών.  Επιπρόσθετα, υιοθέτησαν τις θέσεις που διατύπωσαν στην επιτροπή οι 

εκπρόσωποι του ΠΑΣΥΞΕ αναφορικά με το τέλος που καταβάλλεται στο συμβούλιο με 

βάση την αξία της ακίνητης ιδιοκτησίας.  Τέλος, εισηγήθηκαν για τα επόμενα τρία έως 

πέντε χρόνια από την έγκριση των υπό συζήτηση κανονισμών να μην επιβληθεί 

οποιαδήποτε αύξηση  στα ισχύοντα τέλη. 

 Οι εκπρόσωποι της ΟΕΒ και του Παγκύπριου Συνδέσμου Καταναλωτών 

συμφώνησαν με τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών στο στάδιο της μελέτης των υπό 

αναφορά κανονισμών ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με την 

οικονομική κατάσταση του ΣΑΛΑ και, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό συζήτηση κανονισμών, αφού 

προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί 

Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι κανονισμοί;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών Νόμος (Αρ. 1) του 2003».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-

Αγνοουμένων-Παθόντων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί 

Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 

Βαρών Νόμος (Αρ. 1) του 2003» 

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος  Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Κώστας Παπακώστας Γιώργος Βαρνάβα 

 Λευτέρης Χριστοφόρου  

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γεώργιος Γεωργίου  Ζαχαρίας Κουλίας 

 Σοφοκλής Φυττής 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-

Παθόντων εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε 

στις 2 Ιουλίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 

του Υπουργείου Οικονομικών και του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού 

του ίδιου υπουργείου, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου μαζί με το 

διευθυντή του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (ΚΦΙΚΒ). 

 Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από τον 

προϋπολογισμό του Ταμείου του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών για το 

2003 συμπληρωματικής πίστωσης ύψους £2.043.000, για να διατεθεί ως ακολούθως: 
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1. Ποσό ύψους £2.000.000 για την παροχή σπουδαστικών δανείων μέσω του 

σχεδίου φερεγγυότητας. 

2. Ποσό ύψους £6.345 για την πρόσληψη ενός έκτακτου λειτουργού. 

3. Ποσό ύψους £2.189 για την αναθεώρηση του μισθολογίου και ορισμένων 

επιδομάτων των υπαλλήλων. 

4. Ποσό ύψους £34.466 για αυξήσεις στους μισθούς των υπαλλήλων, ώστε να 

συμβαδίζουν με τις αναθεωρήσεις και τις αυξήσεις που έχουν ήδη παραχωρηθεί 

όσον αφορά τους μισθούς των δημόσιων υπαλλήλων. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε ενώπιον της επιτροπής ότι 

η προώθηση του πιο πάνω συμπληρωματικού προϋπολογισμού συμφωνήθηκε σε 

πρόσφατη συνάντηση του Υπουργού Οικονομικών με το διοικητικό συμβούλιο του 

ΚΦΙΚΒ, στα πλαίσια της οποίας συζητήθηκαν διάφορα θέματα που αφορούν τη 

λειτουργία του και ειδικότερα τα οικονομικά προβλήματα που αυτός αντιμετωπίζει.  

 Σύμφωνα με τον πρόεδρο του διοικητικού συμβουλίου του ΚΦΙΚΒ, ο Υπουργός 

Οικονομικών επέδειξε ενδιαφέρον για την άμεση αντιμετώπιση των προβλημάτων του 

φορέα και έτσι πιστεύεται ότι μέχρι τον επόμενο χρόνο τα περισσότερα από αυτά θα 

επιλυθούν, εκτός από εκείνα που αφορούν τα στεγαστικά δάνεια, για την επίλυση των 

οποίων προωθείται η εφαρμογή σχετικού προγράμματος.  Όπως επισήμανε ο ίδιος, η 

απόδοση του φορέα, όσον αφορά την εξέταση και την προώθηση των αιτήσεων που 

υποβάλλονται για την παροχή δανείων, έχει βελτιωθεί σημαντικά.  Σύμφωνα επίσης με 

τον ίδιο, με το ποσό των £2.000.000 που παρέχεται μέσω του σχεδίου φερεγγυότητας 

για σπουδαστικά δάνεια αναμένεται ότι θα εξεταστούν διακόσιες πενήντα περίπου 

πρόσθετες αιτήσεις, οπότε αναμένεται ότι μέσα στο 2003 θα εξεταστούν συνολικά χίλιες 

διακόσιες πενήντα αιτήσεις. 
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 Ο διευθυντής του ΚΦΙΚΒ κατέθεσε στην επιτροπή υπόμνημα στο οποίο 

περιλαμβάνεται συνοπτική κατάσταση κινήσεως όλων των αιτήσεων που κατατέθηκαν  

στο φορέα, η οποία καλύπτει τη χρονική περίοδο από το 1996 μέχρι και τις 30 Ιουνίου 

2003.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεδίου, η επιτροπή ζήτησε 

ορισμένες πρόσθετες διευκρινίσεις, όσον αφορά το θέμα της αναθεώρησης του 

μισθολογίου και ορισμένων επιδομάτων των υπαλλήλων του φορέα, καθώς και των 

αυξήσεων των μισθών των υπαλλήλων του.  Υπενθυμίζεται ότι, όταν η επιτροπή 

εξέταζε τον προϋπολογισμό του ΚΦΙΚΒ για το έτος 2003, είχε αποφασίσει να μην 

υιοθετήσει τις προτεινόμενες αναθεωρήσεις του μισθολογίου του προσωπικού του και, 

σύμφωνα με τη σχετική έκθεσή της, είχε επιφυλαχθεί να επανέλθει και να συζητήσει 

διεξοδικά το όλο θέμα χωρίς την πίεση χρόνου που υπήρχε στο στάδιο εκείνο όσον 

αφορά την προώθηση του εν λόγω προϋπολογισμού. 

 Ενημερώνοντας την επιτροπή για τα πιο πάνω θέματα, ο πρόεδρος και ο 

διευθυντής του ΚΦΙΚΒ επισήμαναν τα ακόλουθα: 

1. Το μισθολόγιο του προσωπικού του φορέα αναθεωρείται με αναδρομική ισχύ από 

την 1η Ιανουαρίου 2002 με τρόπο που να συμβαδίζει με το μισθολόγιο και 

ορισμένα επιδόματα των δημόσιων υπαλλήλων που έχουν ήδη αναθεωρηθεί.  Οι 

αυξήσεις που παρέχονται στους μισθούς των υπαλλήλων του φορέα συμβαδίζουν 

με τις αυξήσεις στο κρατικό μισθολόγιο. 

2. Η εργοδότηση των υπαλλήλων του φορέα ρυθμίζεται με τους κανονισμούς που 

διέπουν τους όρους πρόσληψης και υπηρεσίας των υπαλλήλων του ΚΦΙΚΒ στους 

οποίους καθορίζεται ότι για οτιδήποτε δεν προβλέπεται ρητά σε αυτούς, 

αναφορικά με τους όρους πρόσληψης και υπηρεσίας των υπαλλήλων του, καθώς 

και για την τηρητέα πειθαρχική διαδικασία, θα εφαρμόζονται πλήρως ή 



 

 

 

120

συμπληρωματικά, ανάλογα με την περίπτωση, οι διατάξεις των εκάστοτε 

ισχυόντων κανονισμών για τη δημόσια υπηρεσία.   

3. Οι προτεινόμενες αυξήσεις των μισθών των υπαλλήλων του φορέα που θα 

προκύψουν από την αναθεώρηση του μισθολογίου θα αρχίσουν να καταβάλλονται 

όταν οι υπάλληλοι συμπληρώσουν τα απαιτούμενα χρόνια υπηρεσίας στις 

κλίμακες στις οποίες βρίσκονται.  Στο παρόν στάδιο μόνο ο διευθυντής του φορέα 

συμπληρώνει αμέσως τα απαραίτητα χρόνια υπηρεσίας λόγω προϋπηρεσίας του 

στη δημόσια υπηρεσία, γι’ αυτό και η μισθολογική κλίμακα της θέσης του θα 

επεκταθεί από την Α15 στην Α16.   

 Η επιτροπή ζήτησε στη συνέχεια από την εκπρόσωπο του Τμήματος ∆ημόσιας 

∆ιοίκησης και Προσωπικού να της αποστείλει το συντομότερο κατάλογο στοιχείων που 

να περιλαμβάνουν πίνακα στον οποίο να γίνεται σύγκριση των θέσεων και κλιμάκων 

του φορέα με τις αντίστοιχες στη δημόσια υπηρεσία, καθώς και στα νομικά πρόσωπα 

δημοσίου δικαίου για τα οποία έχει ήδη εγκριθεί η κατ’ αναλογίαν εφαρμογή του νέου 

κρατικού μισθολογίου.  Η εν λόγω εκπρόσωπος, ανταποκρινόμενη στο πιο πάνω 

αίτημα της επιτροπής, διαβίβασε σε αυτή τα στοιχεία που της είχαν ζητηθεί. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-

Παθόντων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την ψήφισή του σε νόμο όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

 Επιπρόσθετα η επιτροπή εκφράζει την ευαρέσκειά της για την άμεση ανταπόκριση 

του Υπουργού Οικονομικών ο οποίος κατέθεσε έγκαιρα στη Βουλή τον πιο πάνω 

συμπληρωματικό προϋπολογισμό, καθώς και για το ενδιαφέρον που επέδειξε για την 

προώθηση της επίλυσης των προβλημάτων που αντιμετωπίζει ο Κεντρικός Φορέας 

Ισότιμης Κατανομής Βαρών. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 

Βαρών ποσού £2.043.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  

Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Άρση ανωμαλιών και επίλυση προβλημάτων.  Άρθρο 4. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος νόμου.  Άρθρο 5.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών Νόμος (Αρ. 1) του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, για το 17...  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 ...για το 17 δεν υπάρχει έκθεση, αλλά η εισήγησή μου είναι όπως παραπεμφθεί 

στην επιτροπή για περαιτέρω συζήτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βαρνάβα.  Για το 17, ναι. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι το υπ’ αριθμόν 17, πρόταση νόμου, έχει συζητηθεί 

πάρα πολλές φορές στην επιτροπή Εμπορίου.  Είναι ένα θέμα το οποίο έχει συζητηθεί 

και στη Βουλή και έχει συζητηθεί και στην ολομέλεια την προηγούμενη πενταετία.  Είναι 

ένα θέμα το οποίο πρέπει, υπό κανονικές συνθήκες, να το περάσουμε από την 

ολομέλεια, γιατί μιλούμε για μία αδικία την οποία υφίσταται ένας αριθμός ανθρώπων 

που ασκεί ένα επάγγελμα εδώ και αρκετά χρόνια.  Και αυτή τη στιγμή, με ένα 

εναρμονιστικό νομοσχέδιο το οποίο έχει περάσει, αν χρειαστεί, θα αναγκαστούν να 

κλείσουν τις δουλειές τους.   

 Εμείς, ως εγγράψαντες και προτείνοντες αυτή την πρόταση νόμου, λέμε ότι έχει 

ολοκληρωθεί η πρόταση.  Απλώς υπάρχουν κάποια στοιχεία τα οποία θα θέλαμε 

περισσότερο να συγκεντρώσουμε και ζητούμε όπως παραμείνει στην ατζέντα της 

ολομέλειας για την επόμενη νομοθετική εργασία του σώματος, όταν θα είμαστε έτοιμοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σήμερα δεν υπάρχει, πάντως. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Τον Οκτώβρη. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡ∆ΑΤΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς δεν έχουμε ένσταση να αναβληθεί για την επόμενη συνεδρία, 

τον Οκτώβριο... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει καν στο...  ∆εν υπάρχει σήμερα στη... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ∆εν υπάρχει έκθεση. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡ∆ΑΤΟΣ: 

 ∆εν έχει έκθεση, οπότε θα δοθεί η ευκαιρία να επανέλθει για συζήτηση, αν... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Μα, γιατί δεν έχει έκθεση; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Όταν μιλάτε μεταξύ σας, δεν ξέρω τι λέτε ούτε μπορώ να βάλω κάτι προς 

επιψήφιση, αν δεν ξέρω τι διαμείβεται μεταξύ των βουλευτών.  Εγώ ακούω μόνο 

εκείνους που ζητούν το λόγο και λεν, είτε από το βήμα είτε από τη θέση τους, κάτι. 

 Εδώ, σύμφωνα με το ό,τι έχω μπροστά μου, δεν είναι έτοιμο.   
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 Αλλά θέλω να κάνω μία γενική παρατήρηση.  Φωνάζουμε για όλα τα πράγματα, 

ότι καθυστερούν στην εκτελεστική εξουσία, στη δικαστική εξουσία.  Να μην έχουμε τα 

ίδια φαινόμενα και στην κοινοβουλευτική εξουσία. 

 Το υπ’ αριθμόν 18...   

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 ...θα ήθελα απλώς να προσθέσω ότι έχουν παρουσιαστεί νέα στοιχεία και από τον 

υπεύθυνο που χειρίζεται τα θέματα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και από το υπουργείο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία! 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Γι’ αυτό έχω πει ότι θα πρέπει να παραπεμφθεί στην επιτροπή, για να τα δούμε 

όλα τα θέματα και όλες οι πλευρές ήταν σύμφωνες, εκτός από τον κ. Βαρνάβα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 18 είναι «Οι περί Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής 

Βιομηχανίας (Ταμείο Ευημερίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Οργανισμού Κυπριακής 

Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας (Ταμείο Ευημερίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 

2003» 

Παρόντες: 
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 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος  Σταύρος Ευαγόρου 

 Μαρία Κυριακού Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Άριστος Χρυσοστόμου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους υπό 

αναφορά κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 1η Ιουλίου 2003.  

Στα πλαίσια της συνεδριάσεως αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 

επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και ο γενικός διευθυντής του 

Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας.  Αν και κλήθηκαν, δεν 

παρέστησαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι της ΠΑΣΥ∆Υ. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η ίδρυση και λειτουργία Ταμείου 

Ευημερίας στον Οργανισμό Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας για παροχή 

διάφορων ωφελημάτων προς τους υπαλλήλους του, όπως η δημιουργία ευκαιριών 

ανάπαυσης για τα μέλη και τις οικογένειές τους, η διοργάνωση εκδρομών στην Κύπρο, 

η παροχή βοήθειας σε ειδικές περιπτώσεις δυσπραγούντων μελών του ταμείου και 

άλλα. 

 Η ίδρυση του ταμείου αυτού ικανοποιεί παλαιότερο αίτημα, το οποίο προήλθε από 

την ΠΑΣΥ∆Υ που εκπροσωπεί το προσωπικό του οργανισμού. 

 Οι πόροι του ταμείου θα προέρχονται από έσοδα που θα προκύπτουν από τη 

διαχείρισή του, από δωρεές, εισφορές, έσοδα από εκδηλώσεις κ.λπ. και από τα 

εκάστοτε συμφωνημένα ποσά που θα καταβάλλονται στο ταμείο από τον οργανισμό. 

 Μέλη του ταμείου θα είναι όλοι οι υπάλληλοι του οργανισμού, περιλαμβανομένων 

και των ωρομισθίων που απασχολούνται σε συνεχή βάση. 
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 Οι παρευρισκόμενοι ενώπιον της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών και τάχθηκαν υπέρ της έγκρισής τους από 

την ολομέλεια του σώματος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, υιοθετώντας τους 

σκοπούς των κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;  ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει.  Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 19 θέμα είναι «Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια Υπηρεσίας 

Θέσεων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 

θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια 

Υπηρεσίας Θέσεων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Πιττοκοπίτης, πρόεδρος  Κυριάκος Τυρίμος 

 Ζαχαρίας Κουλίας Ανδρέας Παπαπολυβίου 

 Γιώργος Χατζηγεωργίου Γεώργιος Γεωργίου 

 Θάσος Μιχαηλίδης Γεώργιος Τάσου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 1η Ιουλίου 2003.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Υπουργείου Οικονομικών (Τμήμα ∆ημόσιας 
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∆ιοίκησης και Προσωπικού), της Αρχής Λιμένων Κύπρου, του ΕΤΕΚ και των 

συνδικαλιστικών οργανώσεων ΟΜΕΠΕΓΕ-ΣΕΚ και ∆ΕΕΚ∆ΟΚΩ-∆ΕΟΚ. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΑΣΥ∆Υ, ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ, 

ΣΥΑΛΚ και ΣΥΠΥΑΛΚ,  παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν στην πιο πάνω 

συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 

19(2) του περί Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμου, είναι η τροποποίηση των σχεδίων 

υπηρεσίας των θέσεων Προϊσταμένου Κλάδου Πληροφορικής, Λειτουργού 

Πληροφορικής Α΄ και ∆ιοικητικού Λειτουργού στην Αρχή Λιμένων Κύπρου.  

 Όπως δήλωσε ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Συγκοινωνιών και Έργων, η Αρχή Λιμένων διαβεβαίωσε το υπουργείο ότι όλες οι 

συνδικαλιστικές οργανώσεις συμφώνησαν με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις στα 

σχέδια υπηρεσίας των πιο πάνω θέσεων.   

 Οι εκπρόσωποι της Αρχής Λιμένων Κύπρου και του Τμήματος ∆ημόσιας 

∆ιοίκησης και Προσωπικού επεξήγησαν στην επιτροπή τη δομή που διέπει τα υπό 

εξέταση σχέδια υπηρεσίας.  Επιπρόσθετα, ο εκπρόσωπος της Αρχής Λιμένων Κύπρου 

επισήμανε ότι οι εκπρόσωποι όλων των σχετικών συνδικαλιστικών οργανώσεων 

συμφώνησαν με το περιεχόμενο των προτεινόμενων κανονισμών.   

 Οι εκπρόσωποι του ΕΤΕΚ και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΟΜΕΠΕΓΕ-ΣΕΚ 

και ∆ΕΕΚ∆ΟΚΩ-∆ΕΟΚ ανέφεραν ότι συμφωνούν με τις τροποποιήσεις που επιφέρουν 

οι κανονισμοί στα πιο πάνω σχέδια υπηρεσίας.  Περαιτέρω, ο εκπρόσωπος της 

συνδικαλιστικής οργάνωσης ∆ΕΕΚ∆ΟΚΩ-∆ΕΟΚ ανέφερε ότι εξουσιοδοτήθηκε από τον 

εκπρόσωπο της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΣΥΑΛΚ να μεταφέρει και τη δική τους 

σύμφωνη γνώμη όσον αφορά το περιεχόμενο των εν λόγω κανονισμών.   
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων αφού άκουσε όλα όσα 

τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά 

κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;  ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει.  Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 20 θέμα είναι «Ο περί Τερματισμού Απασχολήσεως 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για την πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί Τερματισμού 

Απασχολήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους, πρόεδρος Νίκος Πιττοκοπίτης 

 Ανδρέας Παπαπολυβίου Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε την 

πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Χρήστο Πουργουρίδη, σε δύο συνεδρίες της που 

πραγματοποιήθηκαν στις 29 Μαΐου και 3 Ιουλίου 2003.   Στα πλαίσια των συνεδριάσεων 

αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας. 
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του άρθρου 30 του περί 

Τερματισμού Απασχολήσεως Νόμου, ώστε να διαγραφεί η επιφύλαξη του εδαφίου (2) 

αυτού, η οποία απαγορεύει σε εργοδοτούμενο ο οποίος έχει προσφύγει σε επαρχιακό 

δικαστήριο να προσφύγει και στο ∆ικαστήριο Εργατικών ∆ιαφορών και το αντίστροφο, 

αν κατά την εκδίκαση της υπόθεσης διαπιστωθεί ότι το δικαστήριο αυτό είναι αναρμόδιο. 

 Εισάγοντας την πιο πάνω πρόταση νόμου στην επιτροπή, ο εισηγητής της κ. 

Χρήστος Πουργουρίδης δήλωσε ότι η προτεινόμενη με αυτήν τροποποίηση κρίνεται 

αναγκαία, καθότι είναι άδικο ο αιτητής ο οποίος έχει υποβάλει αίτηση στο ∆ικαστήριο 

Εργατικών ∆ιαφορών να μην μπορεί να προσφύγει στο Επαρχιακό ∆ικαστήριο και το 

αντίστροφο, σε περίπτωση που το ένα δικαστήριο αποφανθεί ότι δεν έχει τέτοια 

δικαιοδοσία.   

 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής, ο εκπρόσωπος του 

Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δήλωσε ότι, ως θέμα αρχής, 

τροποποιήσεις που αφορούν το νόμο περί Τερματισμού Απασχολήσεως συζητούνται 

πρώτα από τους κοινωνικούς εταίρους στα πλαίσια του Συμβουλίου του Ταμείου για 

Πλεονάζον Προσωπικό και του Εργατικού Συμβουλευτικού Σώματος.    

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας, χωρίς να διαφωνεί με την πιο πάνω 

εισήγηση, δήλωσε ότι η υπό τροποποίηση πρόνοια είναι πολύ παλιά και, παρ’ όλο που 

δεν έχει απασχολήσει την υπηρεσία της προηγουμένως, εξέφρασε την άποψη ότι 

ενδεχόμενα θα πρέπει να εξεταστεί παράλληλα και το θέμα σαφούς καθορισμού των 

αρμοδιοτήτων των δύο δικαστηρίων, καθώς και η πιθανή εισαγωγή προνοιών 

παραπομπής υποθέσεων από το ένα δικαστήριο στο άλλο.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε 

υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της στην πρώτη συνεδρία της, αποφάσισε ομόφωνα 

και παρέπεμψε για εξέταση τον προτεινόμενο νόμο στο Συμβούλιο του Ταμείου για 
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Πλεονάζον Προσωπικό με αυστηρό χρονοδιάγραμμα να έχει ενώπιόν της την απόφασή 

του μέχρι το τέλος Ιουνίου 2003, ώστε ακολούθως να προχωρήσει στην τελική 

τοποθέτησή της.   

 Στα πλαίσια της δεύτερης συνεδρίας της επιτροπής, ο εκπρόσωπος του 

Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων πληροφόρησε την επιτροπή ότι στις 

26 Ιουνίου 2003 πραγματοποιήθηκε συνεδρία του πιο πάνω συμβουλίου στην οποία οι 

μεν συνδικαλιστικές οργανώσεις ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ συμφώνησαν με τους σκοπούς 

και τις επιδιώξεις της υπό αναφορά πρότασης νόμου, οι δε εργοδοτικές οργανώσεις 

ΟΕΒ και ΚΕΒΕ, χωρίς να διαφωνούν με αυτήν, ζήτησαν όπως καθοριστούν 

συγκεκριμένες προθεσμίες, εντός των οποίων οι αιτητές θα έχουν δικαίωμα να 

προσφύγουν ενώπιον του επαρχιακού δικαστηρίου.  Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος 

δήλωσε ότι το υπουργείο του συμφωνεί με την υπό αναφορά πρόταση νόμου, όπως 

αυτή κατατέθηκε στη Βουλή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχοντας 

υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της 

πιο πάνω πρότασης νόμου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;  ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τερματισμού Απασχολήσεως 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 21 θέμα είναι «Ο περί Ενοποιήσεως και Αναδιανομής Αγροτικών 

Κτημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ενοποιήσεως και Αναδιανομής 

Αγροτικών Κτημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Θωμά Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Γιώργος Χατζηγεωργίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γεώργιος Τάσου Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Σωτήρης Σαμψών Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποίησε στις 10 Απριλίου και στις 

3 Ιουλίου 2003.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ο 

διευθυντής του Τμήματος Αναδασμού του ίδιου υπουργείου, καθώς και εκπρόσωποι της 
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Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου και των αγροτικών 

οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και Παναγροτικός Σύνδεσμος.  Εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Εσωτερικών, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν στη συνεδρία της 

επιτροπής, αλλά διαβίβασαν τηλεφωνικώς τις απόψεις τους σε αυτή. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ενοποίησης 

και Αναδιανομής Αγροτικών Κτημάτων Νόμου, ώστε να διασαφηνιστούν 

αμφισβητούμενες διατάξεις, να απλοποιηθούν και επιταχυνθούν διαδικασίες 

υλοποίησης των σχεδίων αναδασμού και να επέλθει ομοιομορφία στην εφαρμογή του 

περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου. 

 Ειδικότερα, σκοποί του νομοσχεδίου είναι: 

1. να διευκρινιστεί ότι οι αποφάσεις της Επιτροπής Ενοποίησης και Αναδιανομής 

Αγροτικών Κτημάτων λαμβάνονται κατά πλειοψηφία των παρόντων μελών, 

2. να παρασχεθεί η δυνατότητα εκλογής ως μέλους της Επιτροπής Ενοποίησης και 

Αναδιανομής Αγροτικών Κτημάτων και της Επιτροπής Εκτίμησης και προσώπου 

που ορίζεται ως αντιπρόσωπος ενός ή περισσότερων δικαιούχων ιδιοκτητών, 

3. να παρασχεθεί η δυνατότητα δημοσίευσης του σχεδίου εξωραϊσμού τοπίου και 

προστασίας του περιβάλλοντος, ανεξάρτητα από το σχέδιο αναδιανομής, 

4. να παρασχεθεί η δυνατότητα στην Επιτροπή Ενοποίησης και Αναδιανομής 

Αγροτικών Κτημάτων να εκτελεί τα έργα που προβλέπονται από το νόμο, χωρίς να 

είναι υποχρεωμένη να εξασφαλίσει οποιαδήποτε άδεια, έγκριση ή πιστοποιητικό 

που απαιτείται από τον περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμο, νοουμένου 

ότι το σχέδιο εκπονήθηκε ή εγκρίθηκε από το Τμήμα Αναδασμού και έτυχε της 

έγκρισης του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

 Ο διευθυντής του Τμήματος Αναδασμού, αφού ανέλυσε τις πρόνοιες του 

νομοσχεδίου, διευκρίνισε ότι με αυτό επιδιώκεται η διασαφήνιση αμφισβητούμενων 
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διατάξεων, καθώς και η επιτάχυνση των διαδικασιών υλοποίησης σχεδίων αναδασμού.  

Αναφορικά με την προτεινόμενη τροποποίηση που αφορά την απαλλαγή από την 

υποχρέωση εξασφάλισης άδειας, έγκρισης ή πιστοποιητικού, όπως αυτή προτείνεται 

στο άρθρο 6 του νομοσχεδίου, ο διευθυντής του Τμήματος Αναδασμού δήλωσε ότι, 

πέραν της επιδιωκόμενης επιτάχυνσης των διαδικασιών, θα αρθεί  και η υφιστάμενη 

δυσμενής διάκριση μεταξύ των τμημάτων, την οποία καθιερώνει η σχετική νομοθεσία 

υποχρεώνοντας σε αδειοδότηση μόνο το Τμήμα Αναδασμού. 

 Με τους σκοπούς και τις διατάξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου συμφώνησε και 

το Υπουργείο Εσωτερικών, το οποίο διαβίβασε τηλεφωνικώς τις απόψεις του στην 

επιτροπή. 

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου διαφώνησαν με την προτεινόμενη 

τροποποίηση που αφορά την απαλλαγή από την υποχρέωση εξασφάλισης άδειας, 

έγκρισης ή πιστοποιητικού για τους πιο κάτω λόγους, οι οποίοι τίθενται σε επιστολή 

τους που απέστειλαν στην επιτροπή: 

1. Ως θέμα αρχής, δε θα πρέπει να αφαιρούνται αρμοδιότητες από τους δήμους 

ενόψει μάλιστα και της ένταξής μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπου οι 

αρμοδιότητες των τοπικών αρχών συνεχώς διευρύνονται. 

2. Το ισχύον άρθρο 32 πολύ σωστά θεσμοθετεί την άμεση εμπλοκή της τοπικής 

αρχής, εφόσον τα έργα που θα γίνουν (αγροτικό οδικό δίκτυο, αγωγοί άρδευσης 

κ.λπ.) επηρεάζουν έμμεσα ή άμεσα την ανάπτυξη της περιοχής της. 

3. Η πρακτική που ακολουθείται για άλλα κυβερνητικά έργα (για τα οποία δεν 

απαιτείται άδεια της τοπικής αρχής σύμφωνα με τον περί Ρυθμίσεως Οδών και 

Οικοδομών Νόμο αλλά μόνο απόψεις από το Τμήμα Πολεοδομίας) δημιουργεί 

προβλήματα στις τοπικές αρχές, οι οποίες όμως καλούνται εκ των υστέρων να τα 

λύσουν. 
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 Περαιτέρω, με την ίδια επιστολή οι εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου 

εισηγούνται την τροποποίηση του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου, ώστε 

να θεσμοθετηθεί η εξασφάλιση άδειας από την αρμόδια τοπική αρχή και για άλλα 

κυβερνητικά έργα.  Για το θέμα των καθυστερήσεων που παρατηρούνται στην όλη 

διαδικασία και προκειμένου να μειωθούν οι καθυστερήσεις, εισηγήθηκαν την 

απλοποίηση και βελτίωση των ενδοκυβερνητικών  διαδικασιών. 

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου επίσης διαφώνησαν με την 

προτεινόμενη τροποποίηση που αφορά την απαλλαγή υποχρέωσης εξασφάλισης 

άδειας, έγκρισης ή πιστοποιητικού. 

 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και 

Παναγροτικός Σύνδεσμος συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό 

αναφορά νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη 

όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 

νομοσχεδίου σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να 

αναφέρεται ως «Ο περί Ενοποίησης και Αναδιανομής Αγροτικών Κτημάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;  Ορίστε. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, αν μου επιτρέπεται, να πω δυο λόγια.  Ορθώς η 

Βουλή ψηφίζει τις βελτιώσεις του νόμου περί Αναδασμού, για να βελτιωθεί η διαδικασία 

εφαρμογής του αγροτικού αναδασμού στην Κύπρο.  Το κυριότερο άρθρο, βεβαίως, που 

ψηφίζεται είναι αυτό που προνοεί ότι το Τμήμα Αναδασμού και η αρμόδια επιτροπή δε 

θα ζητούν άδεια κατασκευής του οδικού δικτύου -που σε πολλές περιοχές είναι 



 

 

 

135

εκατομμυρίων λιρών- από την επαρχιακή διοίκηση, που έχει ως αποτέλεσμα να υπάρχει 

μεγάλη καθυστέρηση, τρομερή καθυστέρηση -είμαι γνώστης αυτών των 

καθυστερήσεων- διότι ζητούν απόψεις από τα διάφορα τμήματα.  Αφ’ ης στιγμής 

παίρνουν τις απόψεις του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, ορθώς δημοσιεύονται, 

βλέπουν και οι αρχές, οι τοπικές αρχές, οι δήμοι, όλοι οι ιδιοκτήτες και μπορούν να 

προχωρούν.  Και ήταν και μια δυσμενής διάκριση σε βάρος του Τμήματος Αναδασμού, 

αφ’ ης στιγμής άλλα τμήματα δεν έπαιρναν τη σχετική άδεια. 

 Αν παίρνω το λόγο, δεν είναι γι’ αυτό το οποίο ορθώς ψηφίζομε σήμερα.  Είναι για 

να ζητήσομε να επισπευσθεί η διαδικασία υιοθέτησης από την κυβέρνηση και 

αποστολής στη Βουλή νόμου για τον αστικό αναδασμό.   

 Ως γνωστό, έχουμε ζητήσει και μιλήσει στην επιτροπή Γεωργίας και έχουμε 

ζητήσει εκεί να επισπευσθεί αυτή η διαδικασία.  Εδώ και χρόνια έχει σχηματιστεί τεχνική 

επιτροπή από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, το Τμήμα Αναδασμού και το 

Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας.  Μελετούν, μελετούν και δεν τελειώνουν.  Εάν 

είχαμε αυτό τον αστικό αναδασμό στην Κύπρο από χρόνια, θα αποφεύγοντο και οι 

συζητήσεις και αντεγκλήσεις για τα τοπικά σχέδια που γίνονται αυτό τον καιρό.  ∆ιότι ο 

αστικός αναδασμός θα βοηθούσε το διαχωρισμό οικοπέδου και την ορθολογιστική 

ανάπτυξη σε οικιστικές περιοχές, βιομηχανικές και τουριστικές.   

 Έτσι, συντομεύοντας το λόγο μου, κύριε Πρόεδρε, ζητώ σήμερα να σταλεί ένα 

μήνυμα στην τεχνική επιτροπή, στα αρμόδια υπουργεία, ότι πρέπει σύντομα να 

τελειώσει αυτό το θέμα, ένα θέμα το οποίο γίνεται σε πολλές χώρες του κόσμου και 

βοηθά την ορθή οικιστική, βιομηχανική και τουριστική ανάπτυξη, η οποία μπαίνει σε 

σωστές βάσεις. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ενοποίησης και Αναδιανομής 

Αγροτικών Κτημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

 Ο κ. Περδίκης αποχή... 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με μία αποχή. 
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 Το υπ’ αριθμόν 22 θέμα είναι «Οι περί Γεωργικών Φαρμάκων (Πώληση, 

Παρασκευή και Αποθήκευση) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 

θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Γεωργικών Φαρμάκων (Πώληση, 

Παρασκευή και Αποθήκευση) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες:  

 Χρίστος Μαυροκορδάτος, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Θωμά Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Γιώργος Χατζηγεωργίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γεώργιος Τάσου Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Σωτήρης Σαμψών Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο 

πάνω κανονισμούς σε πολλές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα 

μεταξύ 15 Φεβρουαρίου 2001 και 3 Ιουλίου 2003.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων 

αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι των 

Υπουργείων Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, Υγείας (Ιατρικές Υπηρεσίες 

και Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας) και Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, καθώς και 

του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Ταμείου Θήρας, του 

Συμβουλίου Ελέγχου Γεωργικών Φαρμάκων, της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας Λτδ 

(Υπηρεσία Εμπορικών Εργασιών), των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική 

και Παναγροτικός Σύνδεσμος, του ΚΕΒΕ (Εισαγωγείς Γεωργικών Φαρμάκων), του 

Συνδέσμου Εισαγωγέων / ∆ιανομέων και Βιομηχάνων Φυτοφαρμάκων και Λιπασμάτων, 

της ΠΟΒΕΚ, της Παγκύπριας Ένωσης Γεωπόνων, του Κυπριακού Συνδέσμου 

Φυτοπροστασίας, της Κυπριακής Εταιρείας Προστασίας των Ζώων, του Συνδέσμου 
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Προστασίας Ζώων και Πουλιών Λάρνακας-Αμμοχώστου, της Οικολογικής Κίνησης 

Κύπρου και του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών.   

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 20 του 

περί Γεωργικών Φαρμάκων Νόμου, ρυθμίζεται το θέμα της πώλησης, αποθήκευσης και 

παρασκευής των γεωργικών φαρμάκων.   

 Ειδικότερα, οι προτεινόμενοι κανονισμοί προνοούν για έκδοση άδειας από το 

Συμβούλιο Ελέγχου Γεωργικών Φαρμάκων στους πωλητές γεωργικών φαρμάκων, στα 

καταστήματα, στις αποθήκες και στα εργοστάσια γεωργικών φαρμάκων, σύμφωνα με 

καθορισμένες προϋποθέσεις.  Περαιτέρω, καθορίζονται τα προσόντα, οι ευθύνες και τα 

καθήκοντα των πωλητών, καθώς και οι προδιαγραφές των καταστημάτων, των 

αποθηκών και των εργοστασίων γεωργικών φαρμάκων.  Επίσης καθορίζονται η 

διαδικασία έκδοσης των σχετικών αδειών και τα αντίστοιχα τέλη που θα καταβάλλονται.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 

αφού ανέλυσαν τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών και εξήγησαν την ανάγκη 

έγκρισής τους, σχολίασαν τόσο ενώπιον της επιτροπής όσο και σε γραπτά υπομνήματα 

που κατέθεσαν τις απόψεις και εισηγήσεις που εκφράσθηκαν από τους 

ενδιαφερομένους στα πλαίσια της συζήτησης των κανονισμών, ως ακολούθως:   

1. Χορήγηση γεωργικών φαρμάκων με συνταγή  

Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος δεν επικροτεί τη 

διαδικασία αναγκαστικής χορήγησης των γεωργικών φαρμάκων με συνταγή για 

τους πιο κάτω κυρίως λόγους: 

α. Στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν υπάρχει νομοθεσία που να 

καθορίζει τη συνταγογραφία των γεωργικών φαρμάκων.  Στην Ελλάδα 

ψηφίστηκε σχετικός νόμος, αλλά δεν εφαρμόζεται και αναμένεται να 

αποσυρθεί.  Σε όλες σχεδόν τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
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προβλέπεται η εκπαίδευση και πιστοποίηση των προσώπων που πωλούν 

ή/και χρησιμοποιούν γεωργικά φάρμακα.  Επομένως, η επιβολή της 

συνταγογραφίας με κανονισμούς είναι δυνατό να δημιουργήσει προβλήματα 

στην εναρμόνιση της Κύπρου με το ευρωπαϊκό κεκτημένο.   

β. ∆εν υπάρχει ικανοποιητικός αριθμός γεωπόνων εξειδικευμένων σε θέματα 

φυτοπροστασίας και φαρμακολογίας για ικανοποίηση των αναγκών.  

γ. Θα αυξηθεί σημαντικά το κόστος για τον παραγωγό, που άμεσα ή έμμεσα θα 

επιβαρύνεται με τους μισθούς και τις προμήθειες που θα δικαιούνται όσοι 

εμπλέκονται στο σύστημα.  Με το σημερινό καθεστώς οι συμβουλές και οι 

γνωματεύσεις παρέχονται δωρεάν. 

δ. Την περίοδο έξαρσης διάφορων ασθενειών, κατά την οποία οι παραγωγοί 

χρειάζονται συμβουλές και γεωργικά φάρμακα επί καθημερινής βάσεως, ο 

γεωπόνος πωλητής θα είναι υποχρεωμένος να κλείνει το κατάστημά του, 

μέχρι να εξασφαλίσει γνωμάτευση και χορήγηση συνταγής, με επακόλουθο 

να δημιουργείται μεγάλο κενό για το κατάστημα και πρόβλημα αμοιβής του 

γεωπόνου.   

ε. Οι παραγωγοί έχουν σχετικά υψηλό επίπεδο γνώσεων και μπορούν να 

αντεπεξέλθουν στα θέματα φυτοπροστασίας.  Περαιτέρω, οι γνώσεις τους 

συνεχώς βελτιώνονται με τα εκπαιδευτικά προγράμματα και το διαφωτιστικό 

υλικό που παρέχεται δωρεάν από το Τμήμα Γεωργίας και τις εταιρείες 

φυτοφαρμάκων.   

στ. Αναφορικά με τα υπολείμματα των γεωργικών φαρμάκων, επισημαίνεται ότι η 

θεσμοθέτηση της χορήγησης συνταγής δεν αναμένεται να επιλύσει το 

πρόβλημα, γιατί: 
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- ο παραγωγός σε δεδομένη στιγμή θα εξασφαλίσει τα φυτοφάρμακα που 

χρειάζεται για τη φυτεία του,  

- ανεξάρτητα από τις οδηγίες που θα πάρει από τον ειδικό γεωπόνο, ο 

παραγωγός θα χρησιμοποιήσει τα φυτοφάρμακα αυτά σύμφωνα με την 

κρίση του, με επακόλουθο πολύ εύκολα να συσσωρεύονται αποθέματα 

στην αποθήκη του και να χρησιμοποιούνται ελεύθερα χωρίς συνταγή,   

- μόνο ο έλεγχος και η εκπαίδευση του “τελικού χρήστη” μειώνει τα 

προβλήματα που δημιουργούνται με τα υπολείμματα στα γεωργικά 

προϊόντα και με τη ρύπανση του περιβάλλοντος. 

2. Στελέχωση των καταστημάτων γεωργικών φαρμάκων με προσοντούχο ή μη 

προσοντούχο προσωπικό 

 Η θέση του υπουργείου αντικατοπτρίζεται στους προτεινόμενους κανονισμούς, 

στους οποίους διαχωρίζεται και κατοχυρώνεται ο επιστήμονας γεωπόνος ο οποίος 

είναι υπεύθυνος για το κατάστημα και επιβλέπει το μη προσοντούχο πωλητή είτε 

ως ο γεωπόνος του καταστήματος είτε ως έχων ειδική σχέση (σύμβαση) που 

προβλέπεται στους κανονισμούς.  Ο μη προσοντούχος πωλητής εκτελεί την 

εργασία του πωλητή στο κατάστημα, με τη στενή έννοια, όπως καθορίζεται στους 

κανονισμούς.  Και αν ακόμα στελεχωθούν όλα τα καταστήματα με πτυχιούχους 

γεωπόνους, πράγμα οικονομικά ασύμφορο, θα χρειάζονται πάλι και οι “απλοί 

πωλητές” για διεκπεραίωση των διάφορων εργασιών στο κατάστημα και των 

παραγγελιών.  

3. Η ανάγκη συμμετοχής σε εξετάσεις από μη προσοντούχους πωλητές γεωργικών 

φαρμάκων για απόκτηση άδειας εξάσκησης δικαιώματος πωλητή γεωργικών 

φαρμάκων 
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 Η εξέταση των μη προσοντούχων πωλητών των γεωργικών φαρμάκων σε 

προκαθορισμένη ύλη, όπως προνοείται στους κανονισμούς, θεωρείται 

απαραίτητη.  Αποσκοπεί στη διαπίστωση ενός ελάχιστου επιπέδου γνώσεων 

γύρω από θέματα ασφάλειας για τα γεωργικά φάρμακα, τους βασικούς κανόνες 

αποθήκευσης και διατήρησής τους στα καταστήματα και στοιχειώδεις γνώσεις για 

τη σχετική νομοθεσία.  Σημειώνεται περαιτέρω ότι η ανάγκη αυτής της νομοθετικής 

ρύθμισης είναι απαραίτητη τόσο για προστασία του παραγωγού, του καταναλωτή 

και του περιβάλλοντος όσο και για τήρηση των δεσμεύσεων της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Οι εκπρόσωποι των Ιατρικών Υπηρεσιών και των Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας 

του Υπουργείου Υγείας συμφώνησαν με τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών, 

αλλά παράλληλα εισηγήθηκαν όπως οι υφιστάμενοι πωλητές που θα κατοχυρωθούν με 

τους κανονισμούς έχουν εμπειρία τουλάχιστο δέκα χρόνων.   

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ανέφερε 

ότι όσες πρόνοιες στους υπό αναφορά κανονισμούς ρυθμίζονται με οδηγίες της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης αυτές είναι εναρμονισμένες με  τις σχετικές οδηγίες.  Για το θέμα 

της ευθύνης των πωλητών δήλωσε ότι ισχύουν οι γενικοί κανόνες αστικού δικαίου, που 

δεν επηρεάζονται, όποιος και αν είναι ο πωλητής.   

 Ο εκπρόσωπος του Ταμείου Θήρας, επισημαίνοντας το γεγονός των 

καταστροφικών επιπτώσεων στην άγρια ζωή από την αλόγιστη χρήση φυτοφαρμάκων, 

εισηγήθηκε τα ακόλουθα: 

1. Την πλήρως ελεγχόμενη πώληση και χρήση των φυτοφαρμάκων. 

2. Την κατηγοριοποίηση των φυτοφαρμάκων σε διάφορες βαθμίδες με βάση το 

βαθμό τοξικότητάς τους.   
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3. Την εκπαίδευση όλων των χρηστών φυτοφαρμάκων.  Η χρήση των 

φυτοφαρμάκων να γίνεται μόνο από αδειούχα άτομα, τα οποία θα αποκτούν 

σχετική άδεια έπειτα από ειδικές εξετάσεις. 

4. Την πώληση φυτοφαρμάκων μόνο από αδειούχα άτομα και μόνο κατόπιν 

προσκόμισης από τον αγοραστή γραπτής συνταγής από γεωπόνο. 

 Οι εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Εμπορικών Εργασιών της Συνεργατικής Κεντρικής 

Τράπεζας Λτδ συμφώνησαν με τους κανονισμούς.  Επιμέρους εισηγήσεις και απόψεις 

τους κατέθεσαν στην επιτροπή με γραπτό υπόμνημά τους. 

 Οι εκπρόσωποι της αγροτικής οργάνωσης ΠΕΚ, χωρίς να διαφωνούν με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών, εισηγήθηκαν την πώληση των επικίνδυνων 

φαρμάκων από γεωπόνους. 

 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΕΚΑ και Παναγροτικός Σύνδεσμος, 

χωρίς να διαφωνούν με τους κανονισμούς, ζήτησαν στενή συνεργασία και παροχή 

βοήθειας του αρμόδιου υπουργείου στους γεωργούς για σωστή χρήση των 

φυτοφαρμάκων. 

 Οι εκπρόσωποι της αγροτικής οργάνωσης Αγροτική δήλωσαν ότι οι κανονισμοί 

βελτιώνουν την υφιστάμενη κατάσταση πώλησης, παρασκευής και αποθήκευσης 

γεωργικών φαρμάκων, αλλά παράλληλα εισηγήθηκαν επιμέρους τροποποιήσεις στους 

υπό αναφορά κανονισμούς. 

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Εισαγωγέων / ∆ιανομέων και Βιομηχάνων 

Φυτοφαρμάκων και Λιπασμάτων, καθώς και του Κυπριακού Συνδέσμου 

Φυτοπροστασίας συμφώνησαν με τις πρόνοιες των κανονισμών, αλλά παράλληλα 

εισηγήθηκαν όπως οι υφιστάμενοι πωλητές γεωργικών φαρμάκων με πείρα άνω των 

δεκαπέντε ετών εξαιρεθούν από τις εξετάσεις που καθορίζονται με τους προτεινόμενους 
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κανονισμούς.  Συγκεκριμένες απόψεις και εισηγήσεις κατέθεσαν γραπτώς με 

υπομνήματά τους στην επιτροπή. 

 Οι εκπρόσωποι της ΠΟΒΕΚ ζήτησαν όπως με τους κανονισμούς κατοχυρωθούν οι 

υφιστάμενοι πωλητές.  Περαιτέρω, εισηγήθηκαν όπως γίνουν οι απαραίτητες 

τροποποιήσεις στους κανονισμούς, ώστε υφιστάμενοι πωλητές με πείρα πέραν των 

δέκα ετών να απαλλάσσονται από τις προβλεπόμενες στους κανονισμούς εξετάσεις.  

Επίσης, ζήτησαν όπως η ΠΟΒΕΚ εκπροσωπείται στο Συμβούλιο Ελέγχου Γεωργικών 

Φαρμάκων. Αναλυτικότερα οι θέσεις τους περιλαμβάνονται σε γραπτό υπόμνημα που 

κατέθεσαν στην επιτροπή. 

 Οι εκπρόσωποι της Παγκύπριας Ένωσης Γεωπόνων εισηγήθηκαν την 

τροποποίηση των προτεινόμενων κανονισμών, ώστε να απαιτείται συνταγή για 

εξασφάλιση γεωργικών φαρμάκων στις περιπτώσεις που στο κατάστημα πώλησης δε 

βρίσκεται γεωπόνος.  Στις περιπτώσεις δε που βρίσκεται γεωπόνος στο κατάστημα να 

μη χρειάζεται συνταγή για να δοθούν τα σχετικά φυτοφάρμακα στον αγοραστή.  

Περαιτέρω, εισηγήθηκαν όπως η άδεια πωλητή γεωργικών φαρμάκων χορηγείται σε 

φυσικό πρόσωπο ή νομικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, με την προϋπόθεση ότι το 

ενδιαφερόμενο πρόσωπο κατέχει το προσόν του γεωπόνου και είναι εγγεγραμμένος 

γεωπόνος ή εργοδοτεί εγγεγραμμένο γεωπόνο, σύμφωνα με τον περί Γεωπονίας Νόμο.   

 Οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, με γραπτό υπόμνημα 

που κατέθεσαν στην επιτροπή, υποστήριξαν την άποψη ότι τα δραστικά γεωργικά 

φάρμακα θα πρέπει να χορηγούνται μόνο κατόπιν συνταγής, την οποία θα εκδίδει 

επιστήμονας γεωπόνος, ο οποίος θα έχει και τη νομική ευθύνη σε περίπτωση 

χορήγησης λανθασμένου φυτοφαρμάκου.   

 Οι εκπρόσωποι της Κυπριακής Εταιρείας Προστασίας των Ζώων, της Οικολογικής 

Κίνησης Κύπρου, του Συνδέσμου Προστασίας Ζώων και Πουλιών Λάρνακας-
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Αμμοχώστου, με γραπτά υπομνήματά τους που κατέθεσαν στην επιτροπή, 

υποστήριξαν συνοπτικά τα ακόλουθα:  

1. Την ανάγκη περιορισμού του αριθμού καταστημάτων πώλησης τοξικών γεωργικών 

φαρμάκων παγκύπρια. 

2. Τη χρήση φυτοφαρμάκων (ψεκασμοί) από ειδικά συνεργεία γεωπόνων ή 

συνεργεία υπό την επίβλεψη γεωπόνων, οι οποίοι θα έχουν και την ευθύνη για 

σωστή και αποτελεσματική χρήση, διασφαλίζοντας την υγεία του καταναλωτή. 

3. Την πώληση των φυτοφαρμάκων κατόπιν συνταγής που εκδίδεται από γεωπόνο, 

ο οποίος θα φέρει και την ευθύνη για τυχόν λανθασμένη συνταγογραφία.   

 Περαιτέρω εισηγήσεις τους και στοιχεία καταγράφονται στα σχετικά υπομνήματα 

που κατέθεσαν ενώπιον της επιτροπής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη 

όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό 

αναφορά κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους όπως αυτοί 

κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ο κ. Περδίκης έχει τροπολογία. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ήθελα να μιλήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Έχουμε μπροστά μας κάποιους κανονισμούς που έχουν αντικείμενο, όπως σωστά 

λέει και ο τίτλος, την πώληση των γεωργικών φαρμάκων.  Αυτοί οι κανονισμοί πρέπει να 
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θυμίσουμε ότι βρίσκονται στη Βουλή για αρκετό καιρό και έγιναν αντικείμενο διεξοδικής 

συζήτησης.  Το κύριο ζήτημα που απασχόλησε την επιτροπή Γεωργίας -και συμμετείχα 

σε πολλές συνεδριάσεις αυτής της επιτροπής, παρ’ όλο που δεν είμαι μέλος- ήταν, 

πρώτον, με ποιο τρόπο θα καθοριστεί το δικαίωμα και σε ποια άτομα να πωλούν τα 

γεωργικά φάρμακα και, δεύτερον, πώς θα πωλούνται αυτά τα γεωργικά φάρμακα. 

 Αντιλαμβάνεστε ότι το πρώτο ζήτημα είχε και μια μορφή συνδικαλιστική, αφού 

εκατοντάδες, αν όχι χιλιάδες, άτομα, μέχρι σήμερα, πωλούν γεωργικά φάρμακα στους 

αγρότες, αλλά και σε οποιονδήποτε θέλει να αγοράσει, κατά έναν τρόπο ανεξέλεγκτο 

και εν πολλοίς επικίνδυνο.  Όπως χαρακτηριστικά ανέφερε σε μια χθεσινή 

δημοσιογραφική διάσκεψη ο πρόεδρος της Ένωσης Γεωπόνων, τα γεωργικά φάρμακα 

πωλούνται σε φυτώρια, πωλούνται σε κομμωτήρια, πωλούνται σε μπακάλικα, σε 

καταστήματα αποικιακών, πωλούνται από πλασιέ που πωλούν και κουβαρίστρες και 

κλωστές στα χωριά, όπως λέει και το γνωστό άσμα του Ξυλούρη.  Επωλούντο, γενικώς, 

τα γεωργικά φάρμακα από όποιον ήθελε να πωλήσει και όχι μόνο από τους 

αντιπροσώπους των εταιρειών.   

 Από αυτή την άποψη και σε αυτό το σημείο, παρ’ όλο που υπάρχουν πολλές 

διαφωνίες, πιστεύω ότι οι κανονισμοί βελτιώνουν την παρούσα κατάσταση, σε πολύ 

μεγάλο βαθμό, καθότι καθορίζουν κάποιες διαδικασίες εξασφάλισης άδειας για τους 

πωλητές.  Φυσικά υπάρχει και μια πρόνοια που ουσιαστικά νομιμοποιεί όσους μέχρι 

σήμερα συστηματικά πωλούσαν τα φάρμακα, χωρίς να έχουν την επιστημονική 

κατάρτιση.  Αλλά αυτό αντιλαμβάνομαι ότι είναι μια πάγια τακτική αυτής της Βουλής και 

αυτής της πολιτείας, προκειμένου να μη θίξει τα μικροσυμφέροντα διάφορων πωλητών, 

να τους νομιμοποιεί εκ των υστέρων.  Θέλω όμως να καταθέσω εδώ την αμφιβολία μου 

για το αν αυτή η τακτική σε όλα τα θέματα, ιδίως στα θέματα που αγγίζουν την υγεία και 
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την προστασία του περιβάλλοντος πρέπει να παραμείνει πάγια, ενόψει της ευρωπαϊκής 

προοπτικής και του ευρωπαϊκού παρόντος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Και πηγαίνω στο δεύτερο θέμα, το οποίο είναι και το αντικείμενο των τροπολογιών 

μου ή, αν θέλετε, των τροπολογιών του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, οι 

οποίες υποστηρίζονται, για πρώτη ίσως φορά, από ένα φάσμα οργανώσεων που ξεκινά 

από τους καταναλωτές, από τις οργανώσεις των καταναλωτών, τις οργανώσεις των 

φιλόζωων και φτάνει ακόμα και στις οργανώσεις των κυνηγών και οπωσδήποτε των 

γεωπόνων και των βιοκαλλιεργητών.   

 Έγινε πάρα πολύ μεγάλη συζήτηση για το θέμα της συνταγογραφίας των 

γεωργικών φαρμάκων, αν θα παρέχονται, δηλαδή, τα γεωργικά φάρμακα, κατόπιν 

συνταγής από αδειούχο γεωπόνο, όπως γίνεται με τα φάρμακα για την ανθρώπινη 

υγεία και, εν πολλοίς, γίνεται και για τα κτηνιατρικά φάρμακα, τα φάρμακα που 

παρέχονται στα ζώα.   

 Το κύριο επιχείρημα αυτών που δε συμφωνούν με αυτή την ιδέα ήταν από μέρους 

των φαρμακέμπορων και των εταιρειών, πολύ γνωστών.  Αυτές οι εταιρείες και 

επιχειρήσεις ενδιαφέρονται να πωλούν, να πωλούν ασύστολα, αν είναι δυνατόν, προς 

όφελος και προς κέρδος, και δεν ήθελαν σε καμία περίπτωση να μπει οποιοσδήποτε 

φραγμός.  Η επιχειρηματολογία από την πλευρά των αγροτικών οργανώσεων ήταν ότι, 

εάν εθεσμοθετείτο μία τέτοια διαδικασία, για αναγκαστική, δηλαδή, παροχή συνταγής 

για την αγορά γεωργικών φαρμάκων, θα δυσκολεύοντο οι αγαπητοί και συμπαθείς 

αγρότες και γεωργοί.  Από την άλλη, ήταν όλο αυτό το φάσμα των οργανώσεων, των 

φιλόζωων, των κυνηγετικών οργανώσεων, των γεωπόνων, των βιοκαλλιεργητών, των 

περιβαλλοντιστών, που ζητούσαν να τεθεί ένας φραγμός στην ανεξέλεγκτη χρήση των 

γεωργικών φαρμάκων.   
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 Και ερωτώ:  Είναι αυτή η ανεξέλεγκτη χρήση των γεωργικών φαρμάκων ένας 

ισχυρισμός των καταναλωτών, των περιβαλλοντιστών, των γεωπόνων;  Έχουμε 

ατράνταχτα στοιχεία, τα οποία τα έχουμε καταθέσει και ενώπιον της επιτροπής 

Γεωργίας, ότι στην Κύπρο γίνεται υπερβολική χρήση γεωργικών φαρμάκων.  Έχουμε 

την πρόσφατη έκθεση του Ευρωπαϊκού Γραφείου Περιβάλλοντος, που καταγράφει ότι 

σε κάθε τετραγωνικό χιλιόμετρο αγροτικής γης στην Κύπρο χρησιμοποιείται μέχρι και 

ενάμισης τόνος φυτοφάρμακα· πολύ περισσότερα απ’ ό,τι ο σπόρος.  Οι Κύπριοι 

αγρότες φορτώνουν τη γη με περισσότερα φυτοφάρμακα σε κάθε χωράφι από ό,τι 

σπόρο και από ό,τι παράγουν.  Παράγουν πιο λίγη ύλη από τα φυτοφάρμακα που 

χρησιμοποιούν.  Οξύμωρα συστήματα, σχέσεις φρίκης, εικόνες που σηκώνουν την 

τρίχα του κάθε ευαίσθητου ανθρώπου, αλλά και αναίσθητου, θα έλεγα.  Ενάμισης τόνος 

σε κάθε τετραγωνικό χιλιόμετρο φυτοφάρμακα συν τα λιπάσματα συν ένα σωρό άλλα 

φυτικά παρασκευάσματα, σε σχέση -και θα ήθελα να συμβουλευτώ τον κατάλογο, με 

την άδεια του προεδρείου- με χώρες κατεξοχήν αγροτικές, όπως είναι, για παράδειγμα, 

η Αλβανία, όπου χρησιμοποιούνται 0,02 τόνοι ή, για παράδειγμα, η Γαλλία, με 0,3, 

δηλαδή περίπου πέντε φορές πιο λίγα από ό,τι στην Κύπρο.  Και γενικά ο μέσος όρος 

στην Ευρώπη -στην Ευρώπη, όχι στην Ευρωπαϊκή Ένωση- είναι κάπου εκεί, τρεις, 

τέσσερις, πέντε φορές πιο λίγα φυτοφάρμακα πηγαίνουν στη γη, πηγαίνουν στα 

φρούτα, πηγαίνουν στο νερό και φτάνουν τελικά πού, αγαπητοί συνάδελφοι, ορισμένοι 

από τους οποίους είστε και γιατροί;  Φτάνουν τελικά στον ανθρώπινο οργανισμό, 

φτάνουν τελικά στον άνθρωπο.  Και είναι πολλοί που υποστηρίζουν ότι η σχέση της 

δημόσιας υγείας και η κατάσταση της δημόσιας υγείας στην Κύπρο δεν είναι ανεξάρτητη 

από αυτή την υπερβολική χρήση φυτοφαρμάκων που συναντούμε στην Κύπρο.   

 Υπήρξε φυσικά το ερώτημα:  «Με αυτές τις τροπολογίες που εισηγείστε θα 

υπάρξει μείωση στη χρήση των φυτοφαρμάκων;».  Μπορεί κάποιος να ισχυριστεί το 
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αντίθετο, ότι δε θα υπάρχει αποτελεσματική μείωση.  Αλλά τουλάχιστο θα γίνει μία 

αρχή.  ∆ιότι, εφόσον η επιτροπή Γεωργίας εδέχθη και προώθησε στην ολομέλεια την 

πρόταση και τους κανονισμούς, όπως είναι, περιορίσαμε -κάναμε και εμείς ένα 

συμβιβασμό- την εισήγησή μας μόνο στα πολύ τοξικά φάρμακα.  Προσέξτε, αγαπητοί 

συνάδελφοι.  ∆ε ζητούμε για όλα τα γεωργικά φάρμακα, με τις τροπολογίες που έχετε 

μπροστά σας, δε ζητούμε για όλα τα γεωργικά φάρμακα να παίρνουν συνταγή· ζητάμε 

για τα πολύ πολύ τοξικά, για την κατηγορία ια και ιβ, που είναι λίγα σε αριθμό, 

δηλητήρια των δηλητηρίων, πάρα πολύ επικίνδυνα.  Πολλά απ’ αυτά χρησιμοποιούνται 

και για δηλητηριάσεις ζώων, πολλά απ’ αυτά χρησιμοποιούνται και στις αυτοκτονίες και, 

εφόσον ο κανονισμός λέει ότι ο πωλητής οφείλει να διατηρεί βιβλίο στο οποίο να 

εγγράφει μέσα σε ποιον τα πωλεί, ζητούμε για αυτά τα συγκεκριμένα, τα πολύ τοξικά, 

φάρμακα να υπάρχει και η διαδικασία της συνταγής.  Περιορίσαμε, δηλαδή, την 

εισήγησή μας σε κάτι το οποίο είναι πρακτικά εφαρμόσιμο, δε θα επηρεάσει την 

πλειοψηφία των αγροτών και αφορά μια συγκεκριμένη, πολύ επικίνδυνη, ομάδα 

φυτοφαρμάκων. 

 Η δεύτερή μας εισήγηση είναι μια εισήγηση που πάλι έχει το σκεπτικό της· 

αντανακλάται η φιλοσοφία της και στο αρχικό κείμενο των κανονισμών.  Είναι η 

προσέγγιση που υπάρχει και στις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για περισυλλογή 

των ληγμένων φαρμάκων.  Σκεφτείτε μόνο για μια στιγμή, αγαπητοί συνάδελφοι και 

συναδέλφισσες, τα γεωργικά φάρμακα, τα οποία αγοράζονται, όπως είπαμε, κατά 

τόνους, τι γίνονται, όταν ο αγρότης χρησιμοποιήσει όσα χρησιμοποιήσει και τα 

υπόλοιπα μένουν στην αποθήκη του και κάποια στιγμή δεν μπορεί να τα 

χρησιμοποιήσει γιατί έχουν λήξει!  Αυτά τα φάρμακα, όλα σχεδόν, καταλήγουν σε 

κάποιο ρυάκι, καταλήγουν σε κάποιο παγκέττο του αυτοκινητόδρομου ή, στην καλύτερη 
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περίπτωση, καταλήγουν σε ένα σκυβαλότοπο και καίγονται μαζί με τα άλλα σκουπίδια· 

ή απλά, αν θέλετε, επιχώνονται.  Και είναι δηλητήρια, τοξικά δηλητήρια! 

 ∆ε θα έπρεπε αυτά τα φάρμακα να επιστρέφονται στον πωλητή και αυτός με τη 

σειρά του να τα επιστρέφει στο διανομέα και αυτός με τη σειρά του στον εισαγωγέα, για 

να λειτουργήσει αυτό το σύστημα που ισχύει πλέον ακόμα και για τα σκουπίδια -θα 

ισχύει στην Ευρωπαϊκή Ένωση-, της επιστροφής των αποβλήτων στον κατασκευαστή 

τους;  Και, ενώ υπάρχει στον κανονισμό αυτή η πρόνοια που λέει ότι ο πωλητής έχει τα 

δικά του ληγμένα φάρμακα σε ξεχωριστό χώρο για να τα παραδώσει στο διανομέα, 

δυστυχώς η επιτροπή Γεωργίας εν τη σοφία της, η δική μας επιτροπή Γεωργίας, η 

κοινοβουλευτική, απέρριψε την εισήγησή μας μαζί με τα δικά του τα ληγμένα φάρμακα 

να παραλαμβάνει ατελώς, χωρίς να πληρώνει ή να πληρώνεται, και τα ληγμένα 

φάρμακα των γεωργών.  

 Λυπούμαι που φέρνω μπροστά σας αυτές τις τροπολογίες, αλλά έχω την 

εντύπωση ότι και οι δύο έχουν λογική βάση, δεν προκαλούν κανένα επιπλέον έξοδο 

στους αγρότες ή στο σύστημα διανομής και πώλησης των φαρμάκων και δίνουν με αυτή 

την ελάχιστη θετική ενέργεια ένα πολύ θετικό αποτέλεσμα: Πρώτον, περιορίζεται η 

κυκλοφορία των πολύ πολύ τοξικών φαρμάκων, των γεωργικών φαρμάκων, εκεί που 

απαιτείται και, δεύτερον, τα ληγμένα γεωργικά φάρμακα, που τώρα ρυπαίνουν την 

κυπριακή γη, το έδαφος και τον αέρα και κατ’ επέκταση τον άνθρωπο, καταλήγουν 

τελικά εκεί που θα καταλήγουν και τα άλλα ληγμένα φάρμακα, δηλαδή στον εισαγωγέα.   

 Ευχαριστώ πολύ.  Ελπίζω να έχουν γίνει κατανοητές οι τροπολογίες μου και να 

τύχουν υποστήριξης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε, παρακαλώ. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡ∆ΑΤΟΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 ∆ε βγήκα στο βήμα για να υπερασπιστώ τη χρήση των φυτοφαρμάκων παρά το 

ότι με τη χρήση των φυτοφαρμάκων αυξήσαμε την παραγωγή σε δύσκολες εποχές, για 

να θρέψουμε τους λαούς της γης, δηλαδή είχε και ευεργετικά αποτελέσματα η χρήση 

των φυτοφαρμάκων, χωρίς να λέω ότι αυτή τη στιγμή πρέπει να χρησιμοποιούνται με 

τον τρόπο που χρησιμοποιούνται.  Εξάλλου, γι’ αυτό είμαστε εδώ σήμερα και έχουμε 

μπροστά μας κανονισμούς οι οποίοι βάζουν φραγμούς στην αλόγιστη χρήση και στην 

υπερκατανάλωση των φυτοφαρμάκων. 

 Θέλω να συμφωνήσω με το συνάδελφο, τον κ. Περδίκη, ότι η χρήση των 

φυτοφαρμάκων προκαλεί όλα αυτά τα οποία έχει αναφέρει.  Είναι επιβλαβή και για την 

υγεία των ανθρώπων, είναι καταστροφικά και για το περιβάλλον και η προσπάθεια της 

γεωργίας σήμερα είναι, αν είναι δυνατό, να μη χρησιμοποιούνται καθόλου και να 

στραφούμε και προς τις βιολογικές καλλιέργειες, όπου θα είμαστε απαλλαγμένοι πλέον 

από φυτοφάρμακα χωρίς κανένα κίνδυνο. 

 Όμως, αυτή τη στιγμή ξεκινήσαμε στην Κύπρο και ψηφίζουμε, μετά από τρία 

χρόνια συζητήσεων, κανονισμούς που θα διέπουν πλέον την πώληση, την αποθήκευση 

και την κυκλοφορία των φυτοφαρμάκων, οι οποίοι δεν υπήρχαν μέχρι σήμερα.  Όντως 

μέχρι σήμερα τα φυτοφάρμακα πωλούνταν από τα ανθοπωλεία, από τα περίπτερα και 

από οποιονδήποτε ανειδίκευτο με τον τρόπο που έχει περιγραφεί.  Σήμερα τι είναι που 

γίνεται;   Λέμε ότι τα φυτοφάρμακα πρέπει να πωλούνται από καταστήματα όπου θα 

έχουμε γεωπόνους, από εξειδικευμένους ανθρώπους, από καταστήματα που θα 

εποπτεύονται από εξειδικευμένα πρόσωπα  -αυτό είναι που κάνουμε.  

 Εκείνο που δεν έχει γίνει αποδεκτό είναι η χρήση της συνταγής, όπως γίνεται και 

για τα ανθρώπινα φάρμακα.  Θα ήταν το ιδανικό, αν μπορούσαμε σήμερα, με τη 

διάρθρωση της αγροτικής μας οικονομίας, να έχουμε και συνταγές, δηλαδή να μπορεί ο 
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κάτοικος των Αγίων Βαβατσινιάς ή της Ορεινής, κάθε μέρα που έχει ένα πρόβλημα, να 

κατεβαίνει στην πόλη, να βρίσκει το γεωπόνο, να πληρώνει, να του βγάζει μια συνταγή, 

να πηγαίνει στο κατάστημα που θα το έχει πάλι ο εξειδικευμένος γεωπόνος και να 

αγοράζει αυτά τα φυτοφάρμακα. 

 Θέλω να σας πω ότι σε καμία χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν υπάρχει η 

συνταγογραφία, εκτός από μία, όπου ψηφίστηκε ο νόμος, την Ελλάδα, και δεν έχει 

εφαρμοστεί λόγω αυτών των δυσκολιών που λέγαμε.  Και θέλω να υποστηρίξω ότι είναι 

το ιδανικό και θα πρέπει να καταλήξουμε εκεί, όταν, όμως, θα γίνει η σωστή 

αναδιάρθρωση των καλλιεργειών μας και η γεωργία θα αναπτυχθεί σε τέτοιο βαθμό, 

τότε θα είναι αναγκαίο να υπάρχει και η συνταγή.   

 Θα μου πείτε τώρα: Γιατί δεν το ψηφίζετε, αφού υπάρχουν τόσοι κίνδυνοι;  O 

λόγος είναι γιατί οι αγρότες θα δυσκολευτούν, θα έχουμε ένα ψηλό κόστος, αλλά δε θα 

έχουμε και τους γεωπόνους τους ειδικούς σήμερα, αν το ψηφίσουμε, που να εκδίδουν 

όλες αυτές τις συνταγές για να καλύψουν όλη την Κύπρο.  ∆εν έχουμε ειδικούς 

φυτοπαθολόγους, αν το ψηφίσουμε, για να καλύψουν τις ανάγκες, και υπάρχουν πολλοί 

άλλοι λόγοι οι οποίοι μας εμπόδισαν από του να πάρουμε αυτή την απόφαση.  ∆εν είναι  

γιατί είμαστε ενάντια στη συνταγογραφία -και θέλω να το τονίσω.  Θα ήταν πολύ εύκολο 

να ψηφίσουμε και τη συνταγή για πιο σωστή χρήση, αλλά θα δημιουργούσαμε πολύ 

περισσότερα προβλήματα και στην αγροτική οικονομία, και στους γεωργούς, και σε 

όλους. 

 Άρα, η προοπτική είναι ότι διανύουμε το 90% του δρόμου για τη σωστή πώληση, 

διακίνηση, αποθήκευση των φυτοφαρμάκων.  Απομένει μια απόσταση που, μέχρι να τη 

διανύσουμε, θα πρέπει να γίνει η σωστή προετοιμασία, για να καταλήξουμε στο ιδανικό, 

που είναι η συνταγογραφία.   
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 Σε ό,τι αφορά τη δεύτερη τροποποίηση, για την παράδοση των ληγμένων ή 

παλιών φυτοφαρμάκων στον πωλητή, και αυτό... Είναι ένας γεωργός ο οποίος έχει 

ξεχασμένα σήμερα φυτοφάρμακα σε ένα χωριό απομακρυσμένο.  Αν ψηφίσουμε το 

νόμο, θα τον κυνηγούμε, με βάση το νόμο, να πάει να βρει κάποιον να τα παραδώσει, 

για να τα καταστρέψουν εκεί που καταστρέφονται.  Και σήμερα ο ίδιος ο γεωργός 

καταστρέφει τα φυτοφάρμακα, εκεί που νομίζει ο ίδιος, χωρίς να προκαλεί αυτές τις 

ζημιές.  Όμως, πιστεύω ότι θα δημιουργήσει παραπάνω ταλαιπωρία και πιστεύω ότι θα 

δημιουργήσει και πιο πολλή σύγχυση. 

 Με αυτά θέλω να πω ότι δε θα ψηφίσουμε τις τροπολογίες, για να μη 

δημιουργήσουμε αυτά τα προβλήματα, αλλά ο στόχος θα είναι να απαλλαγούμε από τα 

φυτοφάρμακα, αν είναι δυνατό, να τα περιορίσουμε και να κυκλοφορούν με τον πιο 

σωστό τρόπο και να στραφούμε προς τις βιολογικές καλλιέργειες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Τυρίμος. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, προηγούμουν εγώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πώς προηγείστε;  ∆εν κατάλαβα.  Οπωσδήποτε μπορείτε να έχετε το λόγο, αλλά... 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ζήτησα το λόγο, κύριε Πρόεδρε, πριν από τον κ. Μαυροκορδάτο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ορίστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Λίγο σεβασμό προς το Προεδρείο. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Απλώς για λόγους...  Επειδή εμείς είμαστε πίσω, ίσως να μη μας βλέπει κιόλας. 

 Κύριε Πρόεδρε, συγκεκριμένα θα μιλήσω για τις τροπολογίες του συναδέλφου κ. 

Περδίκη.  Τα υπόλοιπα που ανέφερε για το νόμο ο πρόεδρος της επιτροπής είναι ορθά:  

Πρέπει να μπει μια τάξη όσον αφορά τα γεωργικά φάρμακα.   

 Αλλά συγκεκριμένα για τις τροπολογίες:  Όσον αφορά την πρώτη, πρέπει να μπει 

μια διευκρίνιση.  Τη δεχόμαστε, τουλάχιστον εμείς.  Λέει ο κ. Περδίκης: «Οι πωλητές 

είναι υποχρεωμένοι να παραλαμβάνουν από τους αγοραστές τα ληγμένα γεωργικά 

φάρμακα».  Αυτό είναι λίγο ασαφές.  Και εγώ προσθέτω, και θα την υποστηρίξω και θα 

την ψηφίσω, αν συνεχίσει αυτή η φράση με τα εξής:  «Οι πωλητές είναι υποχρεωμένοι 

να παραλαμβάνουν από τους αγοραστές τα ληγμένα γεωργικά φάρμακα που αυτοί 

αγόρασαν: (α) κατά λάθος και (β) που έληξαν μετά από κάποιο χρόνο.  Στην πρώτη 

περίπτωση, θα τους επιστρέφεται από τον πωλητή το τίμημα αγοράς, ενώ στη δεύτερη 

δε θα τους επιστρέφεται».  Και εξηγούμαι:   

 Η φιλοσοφία του κ. Περδίκη είναι ορθή.  Κάποιοι γεωργοί... 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Τι εννοείτε; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Θα το εξηγήσω, κυρία Αντιγόνη.    

 Κάποιοι γεωργοί αγοράζουν με τους σάκους το θειάφι ή τα διάφορα φάρμακα και, 

όταν λήξουν, τα σκορπούν απ’ εκεί και απ’ εδώ μέσα στα χωράφια και μολύνουν το 

έδαφος, μολύνουν τη χλωρίδα και την πανίδα· γίνεται πολλή καταστροφή.  Ενώ η 

φιλοσοφία ότι θα τα επιστρέψεις στον πωλητή, δηλαδή στο κατάστημα, ο οποίος έχει 
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κάποιο χώρο να τα φυλάξει και μετά να τα επιστρέψει στη φαρμακοβιομηχανία η οποία 

τα καταστρέφει σε συγκεκριμένους χώρους, είναι ορθή.   

 Αγοράζω ως γεωργός σήμερα ένα φάρμακο κατά λάθος.  Είναι ληγμένο.  Το 

επιστρέφω, με βάση το άρθρο που λέμε, στον πωλητή, στο κατάστημα, και μου 

επιστρέφει τα λεφτά μου.  Αν, όμως, το αγοράσω και ισχύει και μετά από ένα χρόνο 

λήγει και δεν το χρησιμοποιώ και το επιστρέφω σε εκείνο το κατάστημα, τότε δεν είναι 

σωστό να μου επιστρέψει τα λεφτά.  Έτσι, με αυτό τον τρόπο, λέμε στους γεωργούς μας 

«προσέχετε, όταν αγοράζετε φάρμακα, να ισχύουν, και, εφόσον ισχύουν, να τα 

χρησιμοποιείτε πριν να λήξουν.  Αν λήξουν, τα επιστρέφετε και δεν παίρνετε τίποτε».  

Με αυτό τον τρόπο μαζεύονται τα φάρμακα που λήγουν, τουλάχιστον εκείνοι οι όγκοι 

που αγοράζονται σε μεγάλες ποσότητες και καταστρέφονται κατά συγκεκριμένο τρόπο 

σε συγκεκριμένους τόπους.   ∆ιότι, ως γεωπόνοι που είμαστε ορισμένοι, γνωρίζουμε τι 

ασυδοσία, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται και με τα ληγμένα και με τα μη 

ληγμένα φάρμακα.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Αυτή είναι η τροπολογία και, αν θέλετε, την επαναλαμβάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, δε χρειάζεται.  Την έχουμε ακούσει. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Στην τροπολογία μού λέει ο κοινοβουλευτικός μας εδώ να προστεθεί μετά τις 

λέξεις «γεωργικά φάρμακα» η φράση «που αυτοί αγόρασαν: (α) κατά λάθος και (β) που 

έληξαν μετά από κάποιο χρόνο.  Στην πρώτη περίπτωση θα τους επιστρέφεται από τον 

πωλητή το τίμημα αγοράς, ενώ στη δεύτερη δε θα τους επιστρέφεται».   

 ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Τυρίμος. 



 

 

 

155

 Ξέρετε, είμαστε ακόμα στον αριθμό 21 στην ημερήσια διάταξη... 

Κ. ΤΥΡΙΜΟΣ: 

 Θα είμαι σύντομος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...και έχουμε σαράντα ακόμα θέματα.  Αν συνεχίσει...  δε με πειράζει καθόλου.  

Απλώς προειδοποιώ:  Θα κλείσουμε την ημερήσια διάταξη σήμερα, έστω και αν είναι 

δύο η ώρα το πρωί, και θέλω να ελπίζω ότι θα υπάρχουν κάποιοι... 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 ∆εν πειράζει, κύριε Πρόεδρε.  Να πάει αυτό το Κοινοβούλιο και μια φορά μετά τα 

μεσάνυχτα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Γιατί όχι;  Εγώ δεν έχω καμία ένσταση.  

 Ορίστε. 

Κ. ΤΥΡΙΜΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ αυτό που ήθελα να τονίσω ότι, είναι ανεξάρτητα από πού 

πωλούνται τα φυτοφάρμακα, πρέπει να γίνεται πιο ενδελεχής έλεγχος στα προϊόντα στα 

οποία χρησιμοποιούνται τα φυτοφάρμακα.   Θέλω να υπενθυμίσω ότι πριν τρία χρόνια 

έγινε μια μελέτη από το Κρατικό Χημείο και σε κάθε πολίτη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 

αντιστοιχούσαν τέσσερα κιλά φυτοφαρμάκων.  Πάρα πολλά από αυτά είναι καρκινογόνα 

και τότε έγινε μια έρευνα ακόμα και στα μήλα και κάθε μήλο περιείχε τέσσερα 

διαφορετικά φάρμακα.  Αυτό, επομένως, που πρέπει να λάβουμε σοβαρά υπόψη είναι ο 

έλεγχος αυτών των προϊόντων που καταλήγουν στον καταναλωτή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είχε ζητήσει πρώτα ο κ. Κληρίδης 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, η προσθήκη του φίλου κ. Φυττή νομίζω ότι από καθαρά 

νομοτεχνικής άποψης δεν μπορεί να ευσταθεί για δύο λόγους:  ∆εν μπορείς να λες ότι 

προϊόντα αγοράστηκαν κατά λάθος.  Τι σημαίνει κατά λάθος, δηλαδή;  Σκεφτείτε πώς θα 

ερμηνευτεί αυτό το πράγμα και πόσες διαφορές μπορεί να προκύψουν -είναι συνταγή 

για άπειρες συζητήσεις στα δικαστήρια.  Και, δεύτερον, δεν μπορείς και να επέμβεις στις 

συμβατικές υποχρεώσεις, δεν μπορείς να έρθεις να επιβάλεις στον πωλητή να 

επιστρέφει το τίμημα.   

 Εκείνο το οποίο μπορείς να κάμεις, νομίζω, όσον αφορά την πρώτη πρόταση του 

κ. Περδίκη, εκεί που λέει ότι οι «πωλητές είναι υποχρεωμένοι…», να προσθέσεις 

«…χωρίς επηρεασμό των οιωνδήποτε εκατέρωθεν συμβατικών υποχρεώσεων, να 

παραλαμβάνουν από τους αγοραστές ληγμένα γεωργικά φάρμακα». ∆ηλαδή, το τι 

σημαίνει είναι ότι οι συμβατικές υποχρεώσεις του πωλητή και του αγοραστή δεν 

επηρεάζονται.  Απλώς για σκοπούς και μόνο καταστροφής ληγμένων φαρμάκων θα 

έχουν την υποχρέωση οι πωλητές να τα παραλαμβάνουν -για καταστροφή και μόνο. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Είναι πλεονασμός. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι πλεονασμός, διότι, ως έχει η τροπολογία, ότι οι «πωλητές είναι 

υποχρεωμένοι να…», μπορεί να αφήνεται να νοηθεί ότι είναι υποχρεωμένοι να τα 

παραλάβουν και να επιστρέψουν το τίμημα, έτσι που να είναι αντίθετο και προς τις 

συμβατικές τους υποχρεώσεις.  Άρα, πρέπει να ξεκαθαρίσει ότι οι πωλητές είναι 

υποχρεωμένοι, χωρίς επηρεασμό των εκατέρωθεν συμβατικών υποχρεώσεων, να 

παραλαμβάνουν από τους αγοραστές.   

 Τα υπόλοιπα, οι δύο άλλες τροποποιήσεις, νομίζω ότι είναι σωστές, διότι, όσον 

αφορά τα φυτοφάρμακα που ανήκουν στην κατηγορία 1(α) και 1(β), πρόκειται, 
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σύμφωνα με τον πίνακα, για πολύ τοξικά φάρμακα και τοξικά φάρμακα.  Άρα, είναι 

σωστό να τηρείται ένα μητρώο όπου να σημειώνονται αυτές οι πωλήσεις και, 

επιπρόσθετα, εγώ δε βλέπω να υπάρχει πρόβλημα να χορηγείται συνταγή για αυτά τα 

πολύ επικίνδυνα τοξικά φάρμακα για την υγεία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θέλω να ξέρω πόσοι θέλουν ακόμη να μιλήσουν. 

 Ένας, δύο, τρεις, τέσσερις, πέντε, έξι, επτά. 

 Κύριοι συνάδελφοι, λυπούμαι, αλλά αντιλαμβάνεστε ότι, για ένα θέμα για το οποίο 

έχουν όλα τα επιχειρήματα εξαντληθεί αν έχουμε ακόμα εφτά ομιλητές, δεν ξέρω πώς 

θα προχωρήσουμε. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Σας παρακαλώ!  Όταν μιλάτε όλοι, κύριοι συνάδελφοι, δεν μπορώ να ακούσω το 

θέλοντα να πάρει το λόγο από το προεδρείο.   

Γ. ΘΩΜΑ: 

 ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε, τι θέλετε; 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Τίποτα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Α, ωραία!   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μίλησαν τρεις από εκείνη την πλευρά. 

Γ. ΘΩΜΑ: 
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 Μίλησαν τρεις συνάδελφοι, αλλά τώρα ζήτησες το λόγο εσύ, ενώ εγώ τον ζήτησα 

πριν από δέκα λεπτά.  

 Κύριε Πρόεδρε, αναμφίβολα η ψήφιση της σημερινής νομοθεσίας αποτελεί ένα 

πραγματικά τεράστιο βήμα προς τη σωστή κατεύθυνση, την προοδευτική, για άσκηση 

αποτελεσματικού ελέγχου στην εμπορία των φυτοφαρμάκων.   

 Από την άλλη πλευρά, πρέπει να πούμε -θα τονίσω αυτό που είπε και ο κ. 

Περδίκης και ο πρόεδρος της επιτροπής Γεωργίας- ότι η έκδοση συνταγών για τα 

αναγκαία φάρμακα θα ήταν η ιδανική λύση αυτού του προβλήματος.  Θα πω όμως ότι 

αυτή η ιδανική λύση έχει πολλά και πρακτικά προβλήματα στην εφαρμογή της. και θα 

εξηγηθώ:  Στις περιοχές της Μαραθάσας, όπου ο γεωργικός κλήρος είναι μία σκάλα, 

δύο σκάλες, τρεις σκάλες, που έχει ο κάθε αγρότης, και όπου σε απόσταση πενήντα 

χιλιομέτρων δεν υπάρχει γεωπόνος -στο γεωπόνο δε θα πάει ο αγρότης να του γράψει 

συνταγή, ο γεωπόνος πρέπει να πάει στο περβόλι να εξετάσει τη φυτεία και να 

αποφασίσει τι φάρμακα χρειάζεται να δοθούν για τα δέντρα- υπάρχει πρόβλημα.  Γι’ 

αυτό το λόγο η δική μου η θέση είναι ότι είναι καλά να ψηφίζουμε προοδευτικές 

νομοθεσίες -και τονίζω ότι το πιο προοδευτικό θα ήταν να συνταγογραφείται η αγορά 

φαρμάκων- πλην όμως θα είναι λάθος να κάμνουμε νομοθεσίες οι οποίες από την αρχή 

θα ξέρουμε ότι δε θα εφαρμόζονται για καθαρά πρακτικούς λόγους.  Θα ήταν ένα λάθος.  

Θα αναγκάζαμε πολύ κόσμο να παρανομεί, γιατί θα βρουν τον τρόπο να 

παρανομήσουν και να κάνουν τη δουλειά τους, ή οι συνταγές θα έφεραν καθαρά τυπικό 

χαρακτήρα, γιατί, από τη στιγμή που ο γεωπόνος δε θα πάει στο περβόλι να εξετάσει το 

περβόλι και να αποφασίσει τι φάρμακα θέλει, τότε ό,τι του γράψει θα είναι εντελώς 

τυχαίο και θα του γράφει, για να πιάνει το δεκάλιρο, αυτά που θέλει ο αγρότης. 
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 Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, θεωρούμε ότι μπορούμε να προχωρήσουμε σήμερα με 

αυτό το βήμα και, εδώ είμαστε, να έρθουμε σε ένα δεύτερο στάδιο στο σύντομο μέλλον 

να εξετάσουμε ξανά την περίπτωση συνταγογραφίας των φαρμάκων.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Παπαδοπούλου. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να μιλήσω καθαρά ως επαγγελματίας χημικός, επιστήμονας 

χημικός.  Εγώ θεωρώ ότι και οι τρεις εισηγήσεις είναι πολύ σωστές.  Σίγουρα για την 

τρίτη, που αφορά τη συνταγή από γεωπόνους, υπάρχει πρακτικό πρόβλημα στην 

εφαρμογή.  Όμως η αλόγιστη χρήση φυτοφαρμάκων όλα αυτά τα χρόνια είναι 

επικίνδυνη για την υγεία των ίδιων των χρηστών και η απόρριψή τους στο περιβάλλον 

είναι λανθασμένη.  Ιδιαίτερα υπερθεματίζω την πρώτη εισήγηση, που έχουν κάνει οι 

περιβαλλοντιστές, και υιοθετώ την εισήγηση του Χρίστου Κληρίδη, για να 

συμπεριληφθεί, χωρίς ακριβώς σημαντικές υποχρεώσεις.  Είναι αναγκαίο να 

συλλέγονται τα ληγμένα γεωργικά φάρμακα, ούτως ώστε επαΐοντες να φροντίζουν για 

τη διαχείρισή τους.  Και, για να ενισχύσω αυτή την επιχειρηματολογία, αναφέρω, γιατί 

γνωρίζω πολύ καλά, ότι μια εταιρεία γερμανική, η “ΜΕRCK” -είναι και αμερικάνικη- 

συλλέγει ακριβώς επικίνδυνα τοξικά φυτοφάρμακα και αναλαμβάνει η ίδια την απόρριψη 

και τη διαχείρισή τους με λελογισμένο τρόπο.  Αντίθετα, οι γεωργοί μας, δυστυχώς, δεν 

είναι ενημερωμένοι και η απόρριψη από αυτούς φυτοφαρμάκων   στο περιβάλλον μόνο 

καταστροφή μπορεί να προκαλέσει.  Γι’ αυτό προσωπικά θα τις ψηφίσω.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε,  εγώ προσωπικά θα υποστηρίξω τις τρεις τροπολογίες και θα τις 

υποστηρίξω περισσότερο μετά που άκουσα και τους συναδέλφους του ΑΚΕΛ και ειδικά 

τον πρόεδρο της επιτροπής Γεωργίας να παρουσιάζει τα επιχειρήματά του, λέγοντας, 

πρώτον, ότι θα είναι ταλαιπωρία, άκουσον-άκουσον, για τους αγρότες να επιστρέψουν 

πίσω τα ξεχασμένα φυτοφάρμακα.  Έχω την εντύπωση ότι θα ήταν καλύτερα να 

υποστούν οι αγρότες αυτή την ταλαιπωρία, παρά να θρηνήσουμε θύματα, να έχουμε 

αυτοκτονίες, καταστροφή του περιβάλλοντος κ.λπ.  Και το άλλο επιχείρημα έχω την 

εντύπωση ότι είναι ολίγον ανενεργές, το γεγονός, όπως λέει ο ένας, ότι δεν έχουμε 

ειδικούς να εκδίδουν συνταγές.  Ο άλλος συνάδελφος λέει ότι θα αναγκαστεί ο αγρότης 

να οδηγήσει ειδικό γεωπόνο στον αγρό.  Μα, δεν κατάλαβα!  Ο κάθε αγρότης επιλέγει 

μόνος τα φυτοφάρμακα που θα τοποθετήσει εις αυτά όλα που τρώμε καθημερινά εμείς;   

 Έχω την εντύπωση, κύριε Πρόεδρε, ότι εδώ πέρα γεννάται ένα τεράστιο ζήτημα.  

∆εν είμαι ειδικός επί των φυτοφαρμάκων ούτε επί της γεωργίας, αλλά έχω την 

εντύπωση ότι, αν εμείς όλοι καθημερινά τρώμε προϊόντα τα οποία παράγονται από τους 

αγρότες, τους οποίους τιμούμε και σεβόμαστε όλοι μας, που οι ίδιοι από μόνοι τους 

επιλέγουν όλα αυτά τα τοξικά και μη φυτοφάρμακα τα οποία τοποθετούν στις φυτείες, 

αυτό είναι πολύ σοβαρό, γι’ αυτό θα υποστηρίξω με μεγαλύτερη δύναμη αυτές τις 

τροπολογίες.  Είναι το ελάχιστο που μπορούμε να κάνουμε, για να προστατέψουμε, 

έστω και σε περιορισμένο βαθμό, από το τεράστιο πρόβλημα   της  κατάχρησης 

φυτοφαρμάκων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα δώσω ένα λεπτό σε κάθε ομιλητή με την άδεια της Βουλής, όχι περισσότερο, 

διότι ειλικρινά δεν πάει.   

 Ορίστε. 
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∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα μιλήσω και εγώ δέκα δευτερόλεπτα.  Στον δικό μας που θα 

μιλήσει πρέπει να δώσεις δύο λεπτά, σε παρακαλώ, διότι είναι ο μόνος που θα μιλήσει.  

Ο κ. Τορναρίτης, που μίλησε, είναι αντίθετος με την απόφαση της κοινοβουλευτικής 

ομάδας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα δώσω δύο λεπτά σε όλους, εντάξει.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆ύο σε όλους. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Θα είμαι σύντομος, κύριε Πρόεδρε. 

 Ακούσαμε την όλη συζήτηση και πρέπει κάποτε να διαχωρίζουμε το ιδανικό από 

εκείνο που μπορούμε στην πραγματικότητα να εφαρμόσουμε.  Το ιδανικό, ουσιαστικά, 

είναι να ψηφίσουμε τις τροπολογίες του κ. Περδίκη.  Τι θα πετύχουμε όμως, αν τις 

ψηφίσουμε;  Θα αναγκάσουμε πάρα πολλούς αγρότες να παρανομούν.  Γιατί;  

Υπάρχουν περιοχές που είναι πολύ μακριά από τα αστικά κέντρα, μικρές κοινότητες 

που δεν έχουν πρόσβαση σε γεωπόνους ή εγκεκριμένους πωλητές φαρμάκων.  Με 

αυτό τον τρόπο θα ανεβάσουμε το κόστος, αν ακολουθηθεί η νομοθεσία, ή το πιο 

πιθανό θα αναγκάσουμε κάποιους ανθρώπους να παρανομούν.   

 ∆εύτερον, και με τις εισηγήσεις του κ. Περδίκη τίθενται κάποια ερωτήματα:  Θα 

πάει ο γεωπόνος στο χωράφι να δει πραγματικά ποιο φάρμακο χρειάζεται;  Πότε θα 

χρησιμοποιήσει το φάρμακο;  Πόσο φάρμακο θα χρησιμοποιήσει;  Εδώ δεν καθορίζεται 

και δεν υπάρχει έλεγχος γι’ αυτά.  Ας ψηφίσουμε το νόμο όπως έχει, που ουσιαστικά 

επιτυγχάνει κατά 80% με 85% αυτό που ζητούμε, ας τον εφαρμόσουμε στην αρχή και 

στην πάροδο του χρόνου θα έχουμε τη δυνατότητα να κάνουμε διορθώσεις.   
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 Όμως πρέπει να προσέξουμε και πρέπει να στηρίξουμε την ύπαιθρο, διότι, αν την 

πιέζουμε συνεχώς, το μόνο που θα προκαλέσουμε είναι και αυτούς τους λίγους 

ανθρώπους που έχουν μείνει στη γεωργία να τους διώξουμε.  Και έχουμε χρέος, ως 

κράτος, να στηρίξουμε τον αγροτικό κόσμο και να τον στηρίξουμε και με τη φιλοσοφία 

ότι δε θέλουμε πλέον άλλη αστικοποίηση της Κύπρου.  Ήδη το πρόβλημα είναι πολύ 

έντονο και, αν δε δοθούν σήμερα τα αναγκαία κίνητρα και οι βοήθειες και μόνο 

δυσκολίες ουσιαστικά βάζουμε στον αγροτικό κόσμο, το αποτέλεσμα θα είναι να 

μαζευτούμε όλοι στις πόλεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εδώ υπήρχε κάποιος που ζητούσε το λόγο.  Κλείνουμε με αυτόν. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Είμαι ο τελευταίος, κύριε Πρόεδρε;   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μιλήσατε. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Όχι, δε μίλησα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε, μιλήστε. και μετά ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα μακρηγορήσω.  Απλώς να σας πω ότι έχουν επιβεβαιωθεί 

και εδώ οι υποψίες που είχα εδώ και πάρα πολύ καιρό για το ότι αυξάνεται ο καρκίνος 

στην Κύπρο. Τα φυτοφάρμακα, η οργανοφωσφορική εστέρεση είναι από τους κύριους 

παράγοντες που ενοχοποιούνται για την αύξηση των περιστατικών καρκίνου.   

 Εγώ θεωρώ πολύ επιφανειακές αυτές τις τροποποιήσεις και το νόμο γενικά για τον 

έλεγχο των φυτοφαρμάκων, που, κατά τη γνώμη μου, είναι τελείως ανεξέλεγκτα.  Γι’ 
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αυτό και θα συνηγορήσω και θα υποστηρίξω την άποψη που εξέφρασε ο συνάδελφός 

μου Γιαννάκης Θωμά, να ψηφίσουμε το νόμο αυτό ως έχει τώρα εδώ, αλλά πρέπει να 

επανέλθουμε με πολύ πιο αυστηρούς νόμους, γιατί πράγματι, κύριε Πρόεδρε, τα 

φυτοφάρμακα είναι απειλή για τη δημόσια υγεία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Μόνο για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 

 Φαίνεται ότι καταντούμε όλοι να είμαστε υπερβολικοί με τα όσα λέμε.  Αυτοί οι 

κανονισμοί ήταν ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων πριν εφτά χρόνια.  δεν έγινε σήμερα αυτή η κατάθεση και η συζήτηση.  Ξεχνούμε 

ότι οι αδειούχοι να πουλούν φάρμακα πρέπει να έχουν αντίστοιχα προσόντα.  Πέραν 

αυτού, τα προϊόντα που παράγουμε στην Κύπρο είναι περιορισμένα και αυτοί οι ίδιοι 

που πουλούν τα φάρμακα γνωρίζουν τι θα δώσουν.  Επίσης, τότε είχε αναφερθεί από 

όλες τις πλευρές στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αν δε 

με απατά η μνήμη μου, το 1996 ή 1997... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας παρακαλώ! 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 ...ότι φάρμακο του οποίου η αξία είναι μιάμιση λίρα, όταν προσφεύγει ο αγρότης 

στο γεωπόνο, για να του εκδώσει συνταγή, το φάρμακο του στοιχίζει εντεκάμισι λίρες.  

Πέραν αυτού, όταν προσφεύγουν οι άνθρωποι οι ηλικιωμένοι -να μην ξεχνούμε ότι οι 

περισσότεροι ηλικιωμένοι είναι και οι αγρότες μας σήμερα- σ’ αυτά τα πρατήρια που 
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πουλούν φάρμακα με τους νέους κανονισμούς, με τη νέα νομοθεσία, εκεί γνωρίζουν, αν 

θέλετε, τι έχει το σέλινο, τι έχει το αγγουράκι, τι έχει το μαρούλι, τι έχει το μανταρίνι.  Να 

μη μιλούμε δηλαδή και να υπερβάλλουμε και να λέμε ότι η κύρια αιτία είναι η μη 

συνταγή και τα τοιαύτα.   

 Επομένως, την πρώτη τροποποίηση του κ. Περδίκη εμείς θα την υποστηρίξουμε, 

με την προσθήκη η οποία έχει γίνει από τον κ. Κληρίδη, όπως διαμορφώθηκε, αλλά, 

όσον αφορά τη συνταγή και τα άλλα, δε θα ψηφίσουμε.  Και μελλοντικά είμαστε έτοιμοι 

να συζητήσουμε την όποια νέα νομοθεσία ή κανονισμούς πιο αυστηρούς.  Και να μην 

ξεχνούμε ότι όλα αυτά τα πράγματα πλέον, κύριοι, δε θα τα κάνουμε από μόνοι μας, θα 

πρέπει να είμαστε εναρμονισμένοι και με το τι συμβαίνει στην υπόλοιπη Ευρώπη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι όλοι συμφωνούμε σε δύο πράγματα:  Πρώτον, πρέπει 

να βρεθεί λύση να μην καταλήγουν τα τοξικά στη γη ή οπουδήποτε αλλού.  ∆εύτερον, 

δεν πρέπει να πληρώσει τη νύφη ο αγρότης.  Κατά συνέπεια, είναι λογικό να 

επιστρέφονται στον πωλητή και ακόμα πιο λογικό  -και, αν χρειαστεί, να κάμουμε 

τροπολογία- να υποχρεούνται οι εταιρείες να τα παίρνουν από τους πωλητές.  Να τα 

παίρνει αυτός ο οποίος φέρνει στην Κύπρο το προϊόν.   

 Γι’ αυτό εμείς θα υποστηρίξουμε την τροπολογία του κ. Περδίκη και, αν δεν είναι 

ξεκάθαρο μέσα στους κανονισμούς, θα επανέλθουμε τον Οκτώβρη με τροπολογία που 

να τα στέλλει τελικά στις εταιρείες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, διαβάστε τις τροπολογίες του κ. Περδίκη μία μία. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 

Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου Περδίκη για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Γεωργικών Φαρμάκων (Πώληση, Παρασκευή και 

Αποθήκευση) Κανονισμοί του 2003» 

 « Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Κανονισμού 10 των κανονισμών, ως 

ακολούθως: 

 Με την προσθήκη στην παράγραφο (6) αυτού αμέσως μετά τον αριθμό (6) (πρώτη 

γραμμή) της φράσης “Οι πωλητές είναι υποχρεωμένοι να παραλαμβάνουν από τους 

αγοραστές τα ληγμένα γεωργικά φάρμακα”».   

 Είναι η πρώτη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Υπάρχει προσθήκη, κύριε Πρόεδρε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Με την προσθήκη του κ. Κληρίδη... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ιαβάστε την.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν την έχω εδώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε, κύριε Κληρίδη. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 
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 «Οι πωλητές είναι υποχρεωμένοι χωρίς επηρεασμό των οιωνδήποτε συμβατικών 

εκατέρωθεν υποχρεώσεων να παραλαμβάνουν από τους αγοραστές τα ληγμένα 

γεωργικά φάρμακα.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, υπάρχει ένσταση η εισήγηση, όπως έχει τροποποιηθεί, να γίνει δεκτή; 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και οκτώ 

αποχές. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 «Με τη διαγραφή από την παράγραφο (10) αυτού της φράσης “των τοξικών με 

περιορισμένη χρήση” (δεύτερη γραμμή) και την προσθήκη μετά τις λέξεις “γεωργικών 

φαρμάκων” (δεύτερη και τρίτη γραμμή) της φράσης “που ανήκουν στην κατηγορία 

τοξικότητας Ια και Ιβ”».    
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν ακούετε την τροπολογία και θα κληθείτε να ψηφίσετε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, εντελώς εκτός διαδικασίας.  Επειδή εγώ δεν 

είμαι δικηγόρος, η αίσθησή μου, παρ’ όλο που ψηφίσαμε, είναι ότι αυτό που πρόσθεσε 

ο κ. Κληρίδης έχει ανατρέψει αυτό που εγώ είχα εκφράσει τουλάχιστο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, προχωρήστε.   

 Ακούσατε τη δεύτερη τροπολογία; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Η τροπολογία απορρίπτεται με τριάντα μία ψήφους εναντίον, τέσσερις υπέρ και 

καμιά αποχή. 

 Προχωρούμε στην τρίτη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 «Με την προσθήκη αμέσως μετά την παράγραφο (11) αυτού της ακόλουθης νέας 

παραγράφου: 

 “(12)  Οι πωλητές απαγορεύεται να διαθέτουν γεωργικά φάρμακα που ανήκουν 

στην κατηγορία τοξικότητας Ια και Ιβ χωρίς τη συνταγή γεωπόνων σύμφωνα με το 

Παράρτημα ΣΤ”.   

 Με την προσθήκη στο τέλος των κανονισμών του ακόλουθου νέου Παραρτήματος 

ΣΤ:  

“ 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ ΣΤ 

(Κανονισμός 10) 

Ο ΠΕΡΙ ΓΕΩΡΓΙΚΩΝ ΦΑΡΜΑΚΩΝ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993 

[ΝΟΜΟΣ 1(Ι) ΤΟΥ 1993] 

ΚΑΙ 

ΟΙ ΠΕΡΙ ΓΕΩΡΓΙΚΩΝ ΦΑΡΜΑΚΩΝ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 2003 

Συνταγή Γεωπόνου 

Ο υποφαινόμενος .............................................................................. γεωπόνος με 

αριθμό μητρώου ....................... βεβαιώνω ότι τα πιο κάτω γεωργικά φάρμακα που 

ανήκουν στην κατηγορία τοξικότητας Ια / Ιβ θα χρησιμοποιηθούν στο τεμάχιο υπ’ 

αριθμόν ....................... στην περιοχή ............................................. από τον 

............................................................................... (αγοραστή γεωργικών φαρμάκων). 
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Ονομασία Ποσότητα 

  

  

  

  

 

  Υπογραφή .......................................................... 

  (Γεωπόνος) 

 

Ημερομηνία:  .....................................         ”.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται με τριάντα μία ψήφους εναντίον, τέσσερις υπέρ και 

καμιά αποχή. 
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 Προχωρούμε στην έγκριση των κανονισμών. 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν, όπως έχουν διαμορφωθεί; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Να διακόψουμε  ή, αν θέλετε, να προχωρήσουμε.  Εγώ δεν έχω καμιά ένσταση. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να καθορίσουμε την ώρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτό θα καθορίσουμε. 

 Θέλετε στις τρεις;  

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα συνεχίσουμε στις τρεις η ώρα. 

(Ώρα διακοπής:  1.10 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  3.00 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συνεχίζουμε τη συνεδρία. 

 Το υπ’ αριθμόν 23 θέμα είναι «Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 

Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) 

(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 
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 Γιαννάκης Θωμά Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Γιώργος Χατζηγεωργίου  

 Γεώργιος Τάσου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σωτήρης Σαμψών  Ντίνος Χατζηνικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο 

πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Ιουλίου 2003.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, 

Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ο διευθυντής της Υπηρεσίας Μεταλλείων του ίδιου 

υπουργείου, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας και του Συνδέσμου Κατασκευαστών Φυσιγγίων και Σφαιριδίων. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 13 

του περί Εκρηκτικών Υλών Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Εκρηκτικών Υλών 

Κανονισμών, ώστε η παράνομη κατοχή, η πώληση ή η απόκτηση πυροτεχνημάτων να 

αποτελούν ποινικό αδίκημα. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας, η τροποποίηση των υπό αναφορά κανονισμών κρίθηκε αναγκαία, 

προκειμένου να γίνει ξεκάθαρο ότι τα πυροτεχνήματα περιλαμβάνονται στις εκρηκτικές 

ύλες και η παράνομη κατοχή, η πώληση ή η απόκτησή τους αποτελούν ποινικό 

αδίκημα.   

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, λαμβάνοντας υπόψη 

ότι τα πυροτεχνήματα αποτελούν πηγή πρόκλησης ατυχημάτων, κυρίως σε ανήλικα 

πρόσωπα, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών όπως αυτοί 

κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να κάμω μια εισήγηση, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να προχωρούμε με τα ομόφωνα και να αφήσουμε τα μη ομόφωνα για μετά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Το υπ’ αριθμόν 24 θέμα είναι «O περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, αναπλ. πρόεδρος Άγις Αγαπίου 

 Μαρία Κυριακού Τάκης Χατζηγεωργίου, εκπροσωπώντας 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς τον Ντίνο Χατζηνικόλα 

 Αριστοφάνης Γεωργίου  Ανδρέας Αγγελίδης 

 Γιαννάκης Θωμά Γιαννάκης Ομήρου  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Ιουλίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 

Τάξεως, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Νομικού 

Συμβουλίου και ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου.  Ο Πρόεδρος του 

Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, παρά το γεγονός ότι προσκλήθηκε, δεν παρέστη στη 

συνεδρίαση της επιτροπής, αλλά διαμήνυσε ότι συμφωνεί με τις πρόνοιες του 

νομοσχεδίου.  Εκπρόσωποι των ασκούμενων δικηγόρων δεν προσήλθαν στη 

συνεδρίαση της επιτροπής, παρά το γεγονός ότι προσκλήθηκαν για το σκοπό αυτό. 

 Με το υπό αναφορά νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση της βασικής 

νομοθεσίας για τους δικηγόρους, ώστε να ισχύουν τα ακόλουθα: 

1. Να καταβάλλονται από το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και 

από κάθε δικηγόρο που ασκεί το επάγγελμα τέλη, που θα καθοριστούν με 

κανονισμούς, σε κάθε καθοριζόμενο δικόγραφο με το οποίο αρχίζει η διαδικασία 

στο δικαστήριο, για κάλυψη των εξόδων λειτουργίας του Νομικού Συμβουλίου και 

των εξόδων επιμόρφωσης των ασκούμενων δικηγόρων. 

2. Οι εξετάσεις των ασκούμενων δικηγόρων να διεξάγονται σε θέματα που καθορίζει 

το Νομικό Συμβούλιο. 

3. Η πρώτη εξεταστική περίοδος κάθε έτους να είναι μόνο για όσους απέτυχαν 

μερικώς ή ολικώς σε προηγούμενες εξεταστικές περιόδους. 

4. Να μη συνιστά προϋπόθεση για εγγραφή δικηγόρου η συμπλήρωση του εικοστού 

πρώτου έτους της ηλικίας του. 

 Σημειώνεται ότι το πιο πάνω νομοσχέδιο εξετάστηκε από την Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Νομικών με τους περί ∆ικηγόρων (Νομικό Συμβούλιο) (Τέλη) Κανονισμούς 

του 2003, οι οποίοι καθορίζουν τα πληρωτέα τέλη με τη μορφή ενσήμων που θα 
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τοποθετούνται σε κάθε δικόγραφο που καταχωρίζεται στο δικαστήριο από το Γραφείο 

του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ή κάθε δικηγόρο.  ∆εδομένου όμως ότι η  

επιτροπή δεν ολοκλήρωσε την εξέταση των εν λόγω κανονισμών, αποφάσισε να τους 

επανεξετάσει κατά τη νέα σύνοδο της Βουλής.  Σημειώνεται επίσης ότι η επιτροπή 

ενέγραψε για αυτεπάγγελτη εξέταση και άρχισε να συζητά από το 2001 σχετικό θέμα με 

τίτλο «Οι εξετάσεις των ασκούμενων δικηγόρων», στα πλαίσια της εξέτασης του οποίου 

συζητήθηκαν τα διάφορα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι ασκούμενοι δικηγόροι και 

ιδιαίτερα αυτά που αφορούν τις εξετάσεις τους. 

 Εκφράζοντας τις απόψεις του για το νομοσχέδιο, ο πρόεδρος του Παγκύπριου 

∆ικηγορικού Συλλόγου ανέφερε πως με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις θα δοθεί η 

δυνατότητα στο Νομικό Συμβούλιο να έχει κάποια έσοδα και έτσι να μπορεί να 

διοργανώνει δωρεάν φροντιστηριακά μαθήματα για τους ασκούμενους δικηγόρους. 

 Με τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου συμφώνησαν όλοι οι 

παριστάμενοι. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού συμπεριέλαβε στο νομοσχέδιο 

πρόνοια με βάση την οποία δε θα επιτρέπεται σε οποιοδήποτε δικηγόρο να εμφανίζεται 

ενώπιον οποιουδήποτε δικαστηρίου ή να καταχωρίζει οποιαδήποτε έγγραφα, εκτός αν 

έχει καταβάλει τα καθορισμένα τέλη, εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

 Οι βουλευτές μέλη της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν για το νομοσχέδιο στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι ομόφωνο από όλους μας. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 25 θέμα είναι «Ο περί Συγκάλυψης, Έρευνας και ∆ήμευσης 

Εσόδων από Ορισμένες Εγκληματικές Πράξεις (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Η 

έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Συγκάλυψης, Έρευνας και ∆ήμευσης Εσόδων από 

Ορισμένες Εγκληματικές Πράξεις (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 
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 Ιωνάς Νικολάου, αναπλ. πρόεδρος Άγις Αγαπίου 

 Μαρία Κυριακού Ανδρέας Αγγελίδης 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Ζαχαρίας Κουλίας 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

μεγάλο αριθμό συνεδριάσεών της που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα από 

τον Ιούνιο του 2002 μέχρι τον Ιούλιο του 2003.  Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω 

νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρέστησαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι των 

Υπουργείων Εξωτερικών, ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και Οικονομικών, του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο πρόεδρος του Παγκύπριου 

∆ικηγορικού Συλλόγου, καθώς επίσης και εκπρόσωποι του Εφόρου Ασφαλιστικών 

Εταιρειών, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, του Συνδέσμου Εμπορικών Τραπεζών 

και του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου. 

 Με το νόμο που προτείνεται γίνονται τροποποιήσεις στη βασική νομοθεσία όσον 

αφορά τη συγκάλυψη, την έρευνα και τη δήμευση εσόδων από ορισμένες εγκληματικές 

πράξεις, οι οποίες κρίθηκαν αναγκαίες, αφενός για σκοπούς διευκρίνισης ορισμένων 

σημείων της, που διαπιστώθηκαν ως αποτέλεσμα της πρακτικής εφαρμογής της στο 

μέρος που αφορά προληπτικά και/ή κατασταλτικά μέτρα στο χρηματοοικονομικό 

σύστημα, και αφετέρου για σκοπούς προσαρμογής της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στις 

πρόσφατες σχετικές ευρωπαϊκές οδηγίες και διεθνείς εξελίξεις.  

 Ειδικότερα, με το πιο πάνω νομοσχέδιο γίνονται, ανάμεσα σ’ άλλα, οι ακόλουθες 

τροποποιήσεις στην πιο πάνω νομοθεσία: 

1. Σε ό,τι αφορά τη δήμευση περιουσιακών στοιχείων, αντικαθίσταται η αναφορά σε 

«γενεσιουργό αδίκημα» με αναφορά σε «καθορισμένο αδίκημα», για να 

καλυφθούν και τα αδικήματα συγκάλυψης (άρθρο 6). 
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2. Τροποποιείται το άρθρο 9 όσον αφορά την εκτέλεση διατάγματος δήμευσης, για 

να συνάδει με ανάλογες τροποποιήσεις που προωθούνται στη νομοθεσία για την 

Ποινική ∆ικονομία. 

3. Προστίθεται πρόνοια για προστασία των τραπεζών από οποιαδήποτε ευθύνη σε 

περίπτωση καθυστέρησης ή μη εκτέλεσης εντολής πελάτη για τον οποίο έχει 

υποβληθεί έκθεση ύποπτης συναλλαγής (άρθρο 26). 

4. Τροποποιείται το άρθρο 55, ώστε της «Συμβουλευτικής Αρχής Καταπολέμησης 

Αδικημάτων Συγκάλυψης» να προεδρεύει ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας 

ή εκπρόσωπός του αντί του γενικού διευθυντή του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως. 

5. Τροποποιούνται τα άρθρα 57 και 58, ώστε, εκτός από τις χρηματοοικονομικές 

δραστηριότητες, να καλυφθούν και άλλες επαγγελματικές δραστηριότητες, όπως 

απαιτεί σχετική οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

6. ∆ίδεται εξουσία στις εποπτικές αρχές να επιβάλλουν διοικητικά πρόστιμα σε 

πρόσωπα ή οργανισμούς που παραβαίνουν τις πρόνοιες του νόμου. 

7. Συγκεκριμενοποιούνται, με βάση σχετική τροποποίηση ευρωπαϊκής οδηγίας, οι 

επαγγελματικές δραστηριότητες ελεγκτών και δικηγόρων, τις οποίες καλύπτει ο 

νόμος αυτός. 

8. Τροποποιούνται τα άρθρα 62 και 64, ώστε να εξαιρούνται από τις διαδικασίες 

προσδιορισμού ταυτότητας ασφαλιστικά συμβόλαια που καθορίζονται με 

ευρωπαϊκή οδηγία, καθώς επίσης και χρηματοπιστωτικά ιδρύματα εγκατεστημένα 

σε χώρες που, κατά την κρίση της αρμόδιας εποπτικής αρχής, εφαρμόζουν 

ισοδύναμα προληπτικά μέτρα για παρεμπόδιση του ξεπλύματος παράνομου 

χρήματος, με βάση τις πρόνοιες πρόσφατης οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 
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 Η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, σε σχετικές επιστολές της προς την 

επιτροπή, ανέφερε ότι όλες οι χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης οφείλουν να 

προσαρμόσουν τις σχετικές νομοθεσίες τους στις ευρωπαϊκές οδηγίες μέχρι τον Ιούνιο 

του 2003 και το ίδιο πρέπει να πράξουν και οι υπό ένταξη χώρες.    H Κύπρος, με βάση 

την ισχύουσα νομοθεσία, καλύπτει τις εργασίες των δικηγόρων και ελεγκτών και με τον 

προτεινόμενο νόμο επιδιώκεται η επιβολή στους επαγγελματίες αυτούς της 

υποχρέωσης λήψης κάποιων προληπτικών μέτρων. 

 Η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, σε επιστολή της προς την επιτροπή,  

ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2002, αναφέρει ότι έχει ήδη εκδώσει οδηγίες προς τις 

τράπεζες που λειτουργούν στην Κύπρο σχετικά με τις διαδικασίες προσδιορισμού της 

ταυτότητας πελατών τους, σε υλοποίηση των προνοιών του νομοσχεδίου. 

 Ο Σύνδεσμος Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου σε επιστολή του προς την 

επιτροπή, ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2002, αναφέρει ότι έχει ετοιμάσει προσχέδιο 

οδηγιών για τους λογιστές και ελεγκτές, με βάση τις αντίστοιχες οδηγίες του Ινστιτούτου 

Εγκεκριμένων Λογιστών της Αγγλίας και της Ουαλίας, με πρόθεση να εκδοθούν σε όλα 

τα μέλη του συνδέσμου, αμέσως μετά την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε 

νόμο. 

 Η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, σε πρόσφατη επιστολή της προς την 

επιτροπή, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2003, διευκρινίζει ότι η οδηγία της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης αφήνει στον εσωτερικό νομοθέτη τον καθορισμό του είδους της ποινής 

(διοικητική ή πειθαρχική) που θα επιβάλλεται σε όσους επαγγελματίες παραλείπουν να 

εφαρμόσουν τις πρόνοιες του νόμου. 

 Στα πλαίσια της ανταλλαγής απόψεων για το υπό αναφορά νομοσχέδιο η 

επιτροπή συνεργάστηκε με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, το 

Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και τον πρόεδρο του Παγκύπριου 
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∆ικηγορικού Συλλόγου και ετοίμασε νέο αναθεωρημένο κείμενο νόμου στο οποίο 

προβλέπονται, ανάμεσα σ’ άλλα, και τα ακόλουθα: 

α. πρόσωπο για το οποίο υπάρχει ισχυρισμός ότι δε συμμορφώνεται με τις διατάξεις 

του νόμου υπόκειται σε διοικητικό πρόστιμο μέχρι £3.000, που επιβάλλεται από 

την αρμόδια εποπτική αρχή, αφού του δοθεί η ευκαιρία να ακουστείֹ 

β. δικηγόρος ή ελεγκτής για τον οποίο υπάρχει ισχυρισμός ότι δε συμμορφώνεται με 

τις διατάξεις του νόμου παραπέμπεται από την αρμόδια εποπτική αρχή στο 

αρμόδιο πειθαρχικό όργανο, για να αποφασίσει ανάλογαֹ 

γ. οποιαδήποτε άλλα πρόσωπα, πέραν των πιο πάνω, που δε συμμορφώνονται 

προς τις πρόνοιες του νόμου είναι ένοχοι αδικήματος που τιμωρείται με φυλάκιση 

μέχρι δύο χρόνια ή με πρόστιμο μέχρι £3.000 ή και με τις δύο ποινέςֹ 

δ. διευρύνονται οι διαδικασίες εσωτερικού ελέγχου συναλλαγών που μπορούν να 

θεωρηθούν ότι σχετίζονται με ξέπλυμα βρόμικου χρήματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό 

έχει τελικά διαμορφωθεί και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως 

«Ο περί Συγκάλυψης, Έρευνας και ∆ήμευσης Εσόδων από Ορισμένες Εγκληματικές 

Πράξεις (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 
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 Αντικατάσταση του πλαγιότιτλου του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 37 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 38 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 53 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 55 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του τίτλου του Μέρους VIII του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 57 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 58 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 60 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 61 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15 

 Τροποποίηση του άρθρου 62 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 17. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 64 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 19. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συγκάλυψης, Έρευνας και ∆ήμευσης 

Εσόδων από Ορισμένες Εγκληματικές Πράξεις (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 26 και 27 έχουν κοινή έκθεση. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή εδώ έχουμε μια διαφωνία, να τα αφήσουμε για μετά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να προχωρήσουμε παρακάτω.   

 Τα θέματα με τους αριθμούς 28 και 29 δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 30 θέμα είναι «Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέση Λειτουργού 

Ελέγχου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 

θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέση Λειτουργού Ελέγχου 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, αναπλ. πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου, εκπροσωπώντας 

 Μαρία Κυριακού τον Ντίνο Χατζηνικόλα 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους υπό αναφορά κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Ιουλίου 2003.  Στη συνεδρία της 

επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας 
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∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 και 87 

του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, σκοπείται η αναθεώρηση των σχεδίων 

υπηρεσίας για τη θέση Λειτουργού Ελέγχου στην Ελεγκτική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, 

που κρίθηκε αναγκαία λόγω της αναθεώρησης του κρατικού μισθολογίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, υιοθετώντας τα προτεινόμενα σχέδια 

υπηρεσίας, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτά κατατέθηκαν 

από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα επόμενα θέματα από τον αριθμό 31 μέχρι τον αριθμό 45 έχουν κοινή έκθεση.  

Τα θέματα είναι: «Οι περί Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως - Θέση 

Συντηρητή Εγγράφων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003», «Οι περί Τμήματος 

Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης - Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003», «Οι περί Γενικού Χημείου - Θέση Τεχνικού Χημείου (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003», «Οι περί Οδοντιατρικών Υπηρεσιών - Θέση 

Οδοντοϋγιειονολόγου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003», «Οι περί Ιατρικών 

Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις Ακτινογράφου 

(Ακτινοδιαγνωστικής), Ακτινογράφου (Ακτινοθεραπείας) και Τεχνικού Εργαστηρίου 

Ισοτόπων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003», «Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής 
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Υγείας - Θέσεις Εργοθεραπευτή/τριας, Νοσηλευτικού Λειτουργού και Νοσοκόμου 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003», «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 

Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις Υγειονομικού Επιθεωρητή και Επισκέπτριας 

Υγείας  (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003», «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 

Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέση Φυσιοθεραπευτή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 2003», «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις 

Τεχνικού Εξωσωματικής Κυκλοφορίας, Λογοθεραπεύτριας και Ορθοπτικού (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003», «Οι περί της ∆ικαστικής Υπηρεσίας - Θέση 

Στενογράφου ∆ικαστηρίου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003», «Οι περί της 

Νομικής Υπηρεσίας - Θέση Ανακριτή της Μονάδας Καταπολέμησης Αδικημάτων 

Συγκάλυψης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003», «Οι περί Τμήματος Γεωλογικής 

Επισκόπησης - Θέση Γεωλογικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2003», «Οι περί Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου - Θέση Βοηθού Εργαστηρίου 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003», «Οι περί Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και 

Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέση Ακουολόγου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2003» και «Οι περί Σχολής Τυφλών - Θέση Οικονόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 

αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, αναπλ. πρόεδρος  Άγις Αγαπίου  

 Μαρία Κυριακού  Ανδρέας Αγγελίδης 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς  Ζαχαρίας Κουλίας 

 Αριστοφάνης Γεωργίου  Γιαννάκης Ομήρου 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους υπό αναφορά κανονισμούς 

σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 8 Ιουλίου 2003.  Στα πλαίσια 

των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρέστησαν ενώπιόν της εκπρόσωποι 

της Υπηρεσίας ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο πρόεδρος της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας και 

εκπρόσωποι της ΠΑΣΥ∆Υ. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των 

άρθρων 27 και 87 των περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμων, σκοπείται ο καθορισμός και/ή 

αναθεώρηση των σχεδίων υπηρεσίας της δημόσιας υπηρεσίας για τις θέσεις που 

δηλώνονται στο παράρτημα. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των πιο πάνω κανονισμών ηγέρθη το ερώτημα της 

συνταγματικότητας της πρόνοιας που περιλαμβάνεται σε ορισμένα σχέδια υπηρεσίας, 

ότι διετής πείρα σχετική με τα καθήκοντα της θέσης αποτελεί πλεονέκτημα, θέμα για το 

οποίο ζητήθηκε γραπτή γνωμάτευση από το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας. 

 Το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ανταποκρινόμενο στην 

παράκληση της επιτροπής, σε γραπτή γνωμάτευσή του προς αυτήν, ημερομηνίας 7 

Ιουλίου 2003, διατυπώνει τη θέση ότι η αναφορά σε «διετή πείρα σχετική με τα 

καθήκοντα της θέσης» θα πρέπει να τύχει προσεκτικότερης εξέτασης, για το λόγο ότι 

μπορεί να παραπέμπει έμμεσα σε πείρα στο δημόσιο τομέα.   

 Υπό το φως των διευκρινίσεων που δόθηκαν ενώπιον της επιτροπής ότι με τον 

όρο “πείρα” εννοείται πείρα που μπορεί να αποκτήθηκε τόσο στον ιδιωτικό όσο και στο 

δημόσιο τομέα, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί κατατέθηκαν από την 

εκτελεστική εξουσία. 
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως - Θέση Συντηρητή 

Εγγράφων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

 (Αρ. Φακ. 23.03.076.2003) 

2. Οι περί Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης - Θέση ∆ιευθυντή 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

 (Αρ. Φακ. 23.03.079.2003) 

3. Οι περί Γενικού Χημείου - Θέση Τεχνικού Χημείου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 2003. 

 (Αρ. Φακ. 23.03.080.2003) 

4. Οι περί Οδοντιατρικών Υπηρεσιών - Θέση Οδοντοϋγιειονολόγου (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

 (Αρ. Φακ. 23.03.081.2003) 

5. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις 

Ακτινογράφου (Ακτινοδιαγνωστικής), Ακτινογράφου (Ακτινοθεραπείας) και 

Τεχνικού Εργαστηρίου Ισοτόπων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

 (Αρ. Φακ. 23.03.082.2003) 

6. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέσεις Εργοθεραπευτή/τριας, Νοσηλευτικού 

Λειτουργού και Νοσοκόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

 (Αρ. Φακ. 23.03.083.2003) 

7. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις 

Υγειονομικού Επιθεωρητή και Επισκέπτριας Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003. 

 (Αρ. Φακ. 23.03.085.2003) 
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8. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέση 

Φυσιοθεραπευτή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

 (Αρ. Φακ. 23.03.086.2003) 

9. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις Τεχνικού 

Εξωσωματικής Κυκλοφορίας, Λογοθεραπεύτριας και Ορθοπτικού (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

 (Αρ. Φακ. 23.03.090.2003) 

10. Οι περί της ∆ικαστικής Υπηρεσίας - Θέση Στενογράφου ∆ικαστηρίου (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

 (Αρ. Φακ. 23.03.094.2003) 

11. Οι περί της Νομικής Υπηρεσίας - Θέση Ανακριτή της Μονάδας Καταπολέμησης 

Αδικημάτων Συγκάλυψης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

 (Αρ. Φακ. 23.03.097.2003) 

12. Οι περί Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης - Θέση Γεωλογικού Λειτουργού 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

 (Αρ. Φακ. 23.03.101.2003) 

13. Οι περί Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου - Θέση Βοηθού Εργαστηρίου (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

 (Αρ. Φακ. 23.03.102.2003) 

14. Οι περί Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέση 

Ακουολόγου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003. 

 (Αρ. Φακ. 23.03.114.2003) 

15. Οι περί Σχολής Τυφλών - Θέση Οικονόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2003. 

 (Αρ. Φακ. 23.03.115.2003) 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 31 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 32 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 33 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 34 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 35 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 36 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 37 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 38 κανονισμών; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 39 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 40 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 41 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 42 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 43 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 44 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 45 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 46 θέμα είναι «Ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 4) Νόμος του 2002».   
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 Ο κ. Ταραμουντάς. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός ζητά αναβολή της ψήφισης του 

νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει εισήγηση για αναβολή του υπ’ αριθμόν 46 θέματος. 

 Υπάρχει ένσταση στην αναβολή; 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Αν θέλετε, κύριε Πρόεδρε, να εξηγήσουμε γιατί ζητούμε αναβολή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, δε θέλουμε. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Αν θέλετε, να εξηγήσω εγώ που ζήτησα την αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ε χρειάζεται· το θέμα αναβάλλεται. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πάλι διαδικαστικά.  Εφόσον τώρα είμαστε εντάξει, να πάμε πίσω στα θέματα με 

τους αριθμούς 26 και 27, για να προχωρούμε με τη σειρά. 

 Να πω και κάτι άλλο, αν μου επιτρέπετε.  Ζήτησα από τους συναδέλφους να μην 

εξηγήσουν γιατί θέλουν αναβολή, μήπως και αλλάξουν ιδέα οι ίδιοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 26  και 27 έχουν κοινή έκθεση.  Τα θέματα είναι «O 

περί Γάμου Νόμος του 2001» και «O περί Εφαρμογής του περί Γάμου Νόμου του 2001 
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σε Μέλη της Τουρκικής Κοινότητας (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2002».  Η 

έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τα νομοσχέδια που 

τιτλοφορούνται «Ο περί Γάμου Νόμος του 2001» και «Ο περί Εφαρμογής του περί 

Γάμου Νόμου του 2001 σε Μέλη της Τουρκικής Κοινότητας (Προσωρινές 

∆ιατάξεις) Νόμος του 2002» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, αναπλ. πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου, εκπροσωπώντας 

 Μαρία Κυριακού τον Ντίνο Χατζηνικόλα 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Ανδρέας Αγγελίδης   

 Αριστοφάνης Γεωργίου Χρίστος Κληρίδης 

 Άγις Αγαπίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε το πρώτο υπό αναφορά 

νομοσχέδιο σε μεγάλο αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό 

διάστημα από το Νοέμβριο του 2001 μέχρι το Μάρτιο του 2003 και στη συνέχεια 

εξέτασε και τα δύο νομοσχέδια μαζί σε συνεδρίες της που διήρκεσαν μέχρι τον Ιούλιο 

του 2003.  Στα πλαίσια της εξέτασης των πιο πάνω νομοσχεδίων κλήθηκαν και 

παρέστησαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών και 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας και 

εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο πρόεδρος του 

Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, ο τέως Επίτροπος Νομοθεσίας, καθώς και 

εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Επιτροπής Προστασίας Νοητικά 

Καθυστερημένων Ατόμων και της Παγκύπριας Ένωσης Ευαγγελικών Εκκλησιών. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η ρύθμιση της σύναψης πολιτικού γάμου 

από οποιαδήποτε πρόσωπα, ανεξάρτητα από τη θρησκεία τους, και η τήρηση ενιαίου 
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μητρώου τόσο για όλους τους θρησκευτικούς ή πολιτικούς γάμους που τελούνται στη 

∆ημοκρατία όσο και για τα διαζύγια που εκδίδονται από τα οικογενειακά δικαστήρια.  Με 

το ίδιο νομοσχέδιο ενοποιούνται τα της τέλεσης πολιτικού γάμου σε μία νομοθεσία για 

όλα τα πρόσωπα, ανεξάρτητα από τη θρησκεία τους, και ταυτόχρονα καταργούνται ο 

περί Γάμου Νόμος (Κεφάλαιο 279) και ο περί Πολιτικού Γάμου Νόμος του 1990. 

 Όπως είναι γνωστό, το 1989 η Βουλή επέφερε την πρώτη τροποποίηση στο 

Σύνταγμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, και ειδικότερα στο άρθρο 111 αυτού, (Νόμος αρ. 

95 του 1989), ώστε να ρυθμιστούν τα θέματα της τέλεσης πολιτικού γάμου για τα μέλη 

της Ελληνικής Ορθόδοξης Εκκλησίας.  Με την ίδια τροποποίηση ρυθμίστηκαν επίσης 

όλα τα ζητήματα που αφορούν τα διαζύγια, τους λόγους διαζυγίου, τις οικογενειακές 

σχέσεις και άλλα για τα μέλη της Ελληνικής Ορθόδοξης Εκκλησίας, θέματα για τα οποία 

αποφασίζουν οικογενειακά δικαστήρια που συγκροτήθηκαν αργότερα για το σκοπό 

αυτό.  Ως αποτέλεσμα της τροποποίησης αυτής του συντάγματος, το 1990 η Βουλή 

ενέκρινε, ανάμεσα σε άλλους νόμους, τον περί Πολιτικού Γάμου Νόμο (Νόμος αρ. 21 

του 1990) και τον περί Οικογενειακών ∆ικαστηρίων Νόμο (Νόμος αρ. 23 του 1990) και 

το 1994 τον περί Οικογενειακών ∆ικαστηρίων (Θρησκευτικές Ομάδες) Νόμο [Νόμος αρ. 

87(Ι) του 1994]. 

 Παράλληλα, εξακολούθησε να ισχύει ο περί Γάμου Νόμος, Κεφάλαιο 279, για 

μικτούς γάμους για πολίτες που δεν ανήκουν στις κοινότητες της Κύπρου, με ρητή 

εξαίρεση της εφαρμογής του στις περιπτώσεις όπου ένα από τα δύο μέρη είναι Τούρκος 

μωαμεθανός.  Επίσης, η σύναψη και η λύση γάμου πολιτών που ανήκουν στις 

θρησκευτικές ομάδες των Λατίνων, των Μαρωνιτών και των Αρμενίων ρυθμιζόταν από 

τους νόμους της εκκλησίας τους, ενώ για τους Τουρκοκυπρίους τα θέματα αυτά 

ρυθμίζονταν με νόμους που ίσχυαν πριν από το 1960 και αργότερα με νόμο της 

Τουρκικής Κοινοτικής Συνέλευσης [Ο περί Τουρκικού Οικογενειακού ∆ικαίου (Γάμος και 
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∆ιαζύγιο) Νόμος, Κεφάλαιο 339, και ο περί Τουρκικών Κοινοτικών ∆ικαστηρίων Νόμος 

(αρ. 8 του 1960)]. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η παροχή της δυνατότητας στα μέλη της 

τουρκικής κοινότητας να συνάπτουν, να λύουν και να ακυρώνουν πολιτικό γάμο, με 

βάση τις πρόνοιες του πρώτου νομοσχεδίου, είτε ο γάμος συνήφθη μεταξύ τους είτε με 

μέλη της ελληνικής κοινότητας ή με οποιαδήποτε άλλα πρόσωπα, για όσο χρόνο διαρκεί 

η έκρυθμη κατάσταση που δημιούργησε η τουρκική εισβολή, δεδομένης της απουσίας 

δικαστών των τουρκικών κοινοτικών δικαστηρίων και της αδυναμίας της Τουρκικής 

Κοινοτικής Συνέλευσης να ασκήσει τις αρμοδιότητές της σε θέματα προσωπικού 

θεσμού, όπως οι γάμοι αυτοί. 

 Όπως είναι γνωστό, τον Απρίλιο του 2002 η Βουλή των Αντιπροσώπων ψήφισε 

προσωρινές διατάξεις, που θα ισχύσουν μέχρι την ψήφιση του δεύτερου νομοσχεδίου, 

για την προσωρινή νομοθετική ρύθμιση από την πολιτεία των θεμάτων της σύναψης, 

ακύρωσης ή λύσης γάμων των μελών της τουρκικής κοινότητας, με στόχο να 

ανταποκριθεί η ∆ημοκρατία σε διεθνείς υποχρεώσεις της και στα πλαίσια των 

σύγχρονων αντιλήψεων για την κατοχύρωση της αρχής της ισότητας όλων των 

πολιτών, χωρίς διακρίσεις λόγω θρησκεύματος, υπό το φως και σχετικής ατομικής 

προσφυγής Τουρκοκυπρίου εναντίον της ∆ημοκρατίας στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο 

Ανθρώπινων ∆ικαιωμάτων. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των πιο πάνω νομοσχεδίων, κατατέθηκαν ενώπιον της 

επιτροπής, ανάμεσα σ’ άλλα, οι πιο κάτω απόψεις: 

 Η Επιτροπή Προστασίας Νοητικά Καθυστερημένων Ατόμων, με επιστολή της 

προς την επιτροπή, ζητά την αναγνώριση σε κάθε πολίτη της ∆ημοκρατίας δικαιώματος 

για σύναψη γάμου και την εξατομικευμένη αντιμετώπιση κάθε περίπτωσης από σώμα 

ειδικών που θα συσταθεί για το σκοπό αυτό και το οποίο θα αποφασίζει, όταν 
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απαιτείται.  Η απόφαση αυτή θα πρέπει, σύμφωνα με τους ιδίους, να υπόκειται σε 

έφεση, γιατί αποτελεί δικαίωμα κάθε ατόμου με αναπηρία η εξασφάλιση ανεξάρτητης 

διαβίωσης, πλήρους ένταξης στην κοινότητα, ισότητας συμμετοχής στην οικονομική και 

κοινωνική ζωή και η δημιουργία οικογένειας.   

 Η Παγκύπρια Ένωση Ευαγγελικών Εκκλησιών, με επιστολή της προς την 

επιτροπή, ζητά την ισότιμη και ενιαία αντιμετώπιση όλων των δογμάτων, με βάση και τις 

πρόνοιες του συντάγματος, και επιπρόσθετα εισηγείται να διαφυλαχθεί η νομική 

υπόσταση και να τυγχάνουν αναγνώρισης οι θρησκευτικοί γάμοι όλων των Εκκλησιών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τα υπό αναφορά νομοσχέδια κατ’ 

άρθρον σε μεγάλο αριθμό συνεδριάσεών της και στην παρουσία όλων των αρμόδιων 

φορέων και οργανώσεων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή προχώρησε, με τη συνεργασία του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, στη διαμόρφωση αναθεωρημένου 

κειμένου για το πρώτο νομοσχέδιο και στην ανάλογη τροποποίηση του δεύτερου υπό 

αναφορά νομοσχεδίου. 

 Ως αποτέλεσμα των πιο πάνω, η επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφιση σε νόμους των νομοσχεδίων, όπως αυτά έχουν τελικά διαμορφωθεί και αφού 

τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί Γάμου Νόμος του 2003» 

και «Ο περί Εφαρμογής του περί Γάμου Νόμου του 2003 σε Μέλη της Τουρκικής 

Κοινότητας (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2003», αντίστοιχα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε μια τροπολογία.   



 

 

 

194

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να την ακούσουμε. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Η τροπολογία αναφέρεται στη ρύθμιση της υποχρέωσης του λειτουργού τέλεσης 

γάμων, ώστε με την έκδοση της ειδοποίησης για την τέλεση γάμου να αποστέλλει 

αντίγραφο της ειδοποίησης στο λειτουργό μετανάστευσης, όταν ένας από τους 

μελλονύμφους είναι αλλοδαπός.  Εισηγούμαστε αυτή την τροπολογία, γιατί τον 

τελευταίο καιρό παρατηρούμε στον τόπο μας να τελείται μεγάλος αριθμός γάμων εκ των 

οποίων ο ένας από τους δύο μελλονύμφους είναι αλλοδαπός και ειδικότερα, μάλιστα, 

καλλιτέχνιδες οι οποίες έρχονται στην Κύπρο.  Αναφέροντας τούτο, δε σημαίνει ότι 

επιδιώκουμε οποιαδήποτε διάκριση. Παρατηρούνται περίτρανες περιπτώσεις κατά τις 

οποίες καλλιτέχνιδες φθάνουν στην Κύπρο και στις πρώτες τέσσερις με έξι μέρες 

αφότου έφθασαν στην Κύπρο τελούν γάμο.  Ακόμα υπήρξε περίπτωση 

χαρακτηριστικότατη, η οποία αναφέρθηκε σε μια άλλη κοινοβουλευτική επιτροπή, και 

συγκεκριμένα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα, που, 

όταν από μια καλλιτέχνιδα το Τμήμα Μετανάστευσης ζήτησε να καταθέσει κάποια 

στοιχεία για την παραμονή της στην Κύπρο, επέστρεψε σε μια ώρα και είχε μαζί της 

πιστοποιητικό τέλεσης γάμου.   

 Εξαιτίας όλων αυτών των προβλημάτων, αφού μάλιστα διαπιστώνεται ότι μία από 

τις οκτώ καλλιτέχνιδες που βρίσκονται στην Κύπρο τελούν γάμο με Κύπριο πολίτη, του 

συνεχώς αυξανόμενου αριθμού τελέσεων αυτών των γάμων -υπολογίζεται ότι 

τελέστηκαν πέρσι 350 με 400 γάμοι, στους οποίους ο ένας από τους δύο συζύγους είναι 

αλλοδαπός- καθώς και του προβλήματος που δημιουργείται με εικονικούς γάμους, 

εισηγούμαστε -χωρίς να περιορίζεται το δικαίωμα τέλεσης αυτού του γάμου ή να τίθενται 

οποιεσδήποτε επιπρόσθετες προϋποθέσεις για τέλεση μόνιμου γάμου- να έχει 
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υποχρέωση ο λειτουργός τέλεσης γάμου να κοινοποιεί στο λειτουργό μετανάστευσης 

την ειδοποίηση για την τέλεση του γάμου.  Έτσι, αν κριθεί τούτο αναγκαίο και υπάρχουν 

κάποια στοιχεία, αυτά τα στοιχεία να κοινοποιούνται στο λειτουργό τέλεσης γάμου και 

αυτός, στα πλαίσια της άσκησης της διακριτικής του εξουσίας, όπως παρέχεται από το 

νόμο που προτείνουμε για ψήφιση, να επιτρέψει ή όχι και ακόμα να διερευνήσει 

περισσότερο τη βούληση των δύο μελλονύμφων. 

 Πιστεύουμε ότι αυτή η τροπολογία θα βοηθήσει στο να αντιμετωπίσουμε αυτό το 

πρόβλημα, σε αντίθεση με την εισήγηση που έχουμε ακούσει να ποινικοποιηθεί η 

ευθύνη των λειτουργών τέλεσης γάμου, εφόσον δεν κάμνουν τις ανάλογες διαπιστώσεις 

οι ίδιοι, πράγμα το οποίο, κατά τη δική μας την άποψη, θα επιφέρει επιπρόσθετες 

διαδικασίες και μάλιστα διαδικασίες οι οποίες μπορεί να είναι και χρονοβόρες και να 

βρίσκονται σε αντίθεση με την άσκηση του ανθρώπινου δικαιώματος τέλεσης γάμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα των αλλοδαπών που παντρεύονται Κύπριους πολίτες 

απασχόλησε την επιτροπή Εσωτερικών δύο ολόκληρα χρόνια, όταν ακόμα στη σύνθεσή 

της ήταν ο κ. Συλλούρης και ο κ. Καράς. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Κι εσύ πρόεδρος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κι εγώ πρόεδρος.   

 Και ήταν εισήγηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού να εκλείψει η σχέση του 

λειτουργού μετανάστευσης με την τέλεση γάμων για σειρά λόγων.  Ο ένας λόγος ήταν 

ακριβώς η δυνατότητα επηρεασμού των αποφάσεων· δε θέλω να επεκταθώ, ο καθένας 
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καταλαβαίνει τι εννοώ.  ∆εύτερον, εμπλέκετο η αστυνομία -και θα εμπλακεί και πάλι- και 

δεν υπάρχει άλλος τρόπος για να εξακριβωθούν τα διάφορα στοιχεία.  Πολλοί 

αλλοδαποί και διάφορες οργανώσεις παρήλασαν στις συνεδρίες της επιτροπής και 

κατήγγειλαν σειρά φαινομένων για το πώς συμπεριφέρονταν τα όργανα απέναντί τους 

και πόσο εξαρτιόταν από διάφορες άλλες ρυθμίσεις το αν θα έπαιρνες το χαρτί που 

έπρεπε ή όχι.  Τρίτον, εκεί είχε αποδειχθεί με παραδείγματα ότι η τέλεση γάμων είχε 

αποτελέσει και μέθοδο εμπορίας. 

 Κατά συνέπεια, εγώ θεωρώ ότι δεν πρέπει να προχωρήσουμε σε αυτή την 

τροπολογία και να επαναφέρουμε ανάμειξη του λειτουργού μετανάστευσης στο θέμα.  

Εξάλλου, έγινε η νομοθεσία τότε για να υπάρχει άλλος υπεύθυνος για την τέλεση των 

γάμων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ορίστε. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καλούμαστε να ψηφίσουμε ένα σημαντικό νομοσχέδιο, γι’  αυτό θα 

παρακαλούσα να μου επιτραπεί να πω δυο λόγια. 

 Ο γάμος από τα αρχαία χρόνια θεωρήθηκε σημαντικός κοινωνικός θεσμός.  Θα 

αναφέρω απλά ότι στην αρχαία Σπάρτη ο γάμος γινόταν διά νόμου.  ∆εν μπορούσε 

κανένας να μείνει ελεύθερος, κύριε Ζαχαρία.  Ετιμωρείτο αυστηρά από το νόμο, 

ακριβώς για λόγους κοινωνικούς.  Κάποια σύγχρονα κράτη ακόμα έχουν προβλήματα 

όσον αφορά την έκδοση διαζυγίων.  Στις καθολικές χώρες της Ευρώπης έχει ήδη λυθεί 

το πρόβλημα, αλλά παραμένει η Αργεντινή, ένα σύγχρονο κράτος, στο οποίο ισχύει το 

Κανονικό ∆ίκαιο, με βάση το οποίο «ους ο Θεός συνέζευξεν, άνθρωπος μη χωριζέτω», 
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γι’ αυτό και δεν μπορούν να εκδοθούν διαζύγια.  Σήμερα στην Ευρώπη εκδίδονται.  Η 

Αργεντινή είναι ένα παράδειγμα κράτους όπου δεν εκδίδονται διαζύγια.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κανονικό ∆ίκαιο, το νορμάλ δηλαδή; 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Κανονικό ∆ίκαιο, το θρησκευτικό δίκαιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, συνεχίστε, κύριε συνάδελφε. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Με την τροποποίηση του δικού μας συντάγματος το 1989, κύριε Πρόεδρε, και με 

τις νομοθεσίες που είχαν ψηφιστεί από τότε μέχρι το 2000 ρυθμίστηκε πλήρως τόσο ο 

γάμος όσο και το διαζύγιο για τους πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας· ο θρησκευτικός 

γάμος και ο πολιτικός γάμος.  Όμως παρατηρείτο ένα πολύ σοβαρό, αδικαιολόγητο, θα 

έλεγα, κενό όσον αφορά τους γάμους Τουρκοκυπρίων μωαμεθανών με 

Ελληνοκυπρίους.  ∆εν εδικαιούτο καθόλου ο Τουρκοκύπριος να παντρευτεί δική μας.  

∆εν τον κάλυπτε κανένας νόμος.  Ήταν ένα φοβερό κενό στη νομοθεσία μας. 

 Το δεύτερο πρόβλημα που υπήρχε ήταν το πρόβλημα διαζυγίου σε κάποιες 

περιπτώσεις.  Συγκεκριμένα, όταν παντρεύονταν με πολιτικό γάμο δύο αλλοδαποί, όταν  

παντρευόταν ορθόδοξος πολίτης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με ετερόδοξο, δηλαδή με 

αλλοδαπό καθολικό ή προτεστάντη, ή οποιοδήποτε άλλο μέλος θρησκευτικής ομάδας 

με ετερόδοξο.   

 Όλα αυτά τα προβλήματα, κύριε Πρόεδρε, ανάγονταν στον περί Γάμου Νόμο του 

1979, ο οποίος ήταν από το 1950, και όλα αυτά τα προβλήματα λύονται με τον υπό 

ψήφιση νόμο.  Εισάγονται ενιαίες και κοινές πρόνοιες όσον αφορά τις προϋποθέσεις 

του γάμου, όσον αφορά τα κωλύματα του γάμου, όσον αφορά τις διαδικασίες τέλεσης, 
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όσον αφορά την τήρηση ενιαίου αρχείου τέλεσης γάμων, όσον αφορά τις ενιαίες και 

κοινές πρόνοιες έκδοσης διαζυγίων, για όλες πλέον τις περιπτώσεις. 

 Κυρίως, κύριε Πρόεδρε, με το δεύτερο νομοσχέδιο, όπως είναι ενώπιόν μας, 

δίδεται η δυνατότητα σε μωαμεθανούς Κύπριους να τελέσουν πλέον γάμους.  Υπάρχει 

ακόμη μία καινοτομία, κύριε Πρόεδρε, την οποία θέλω να αναφέρω, η μείωση του 

χρόνου του αυτόματου διαζυγίου από πέντε σε τέσσερα χρόνια, αλλά παραμένει, κύριε 

Πρόεδρε, μία σημαντική παράλειψη εκ μέρους πιστεύω και της πολιτείας, η οποία 

μελλοντικά θα πρέπει να επιληφθεί ξανά του θέματος του γάμου.  Το συναινετικό 

διαζύγιο το οποίο πλέον ισχύει σε πάρα πολλές χώρες της Ευρώπης και στην Ελλάδα, 

είναι ένα διαζύγιο το οποίο απαλλάττει πλέον τους διαδίκους, τα ανδρόγυνα, από όλες 

τις διαδικασίες ουσιαστικά, τις δικαστικές ταλαιπωρίες, και υπάρχει ένας μηχανισμός, 

κάποιες διαδικασίες οι οποίες οδηγούν σε αυτό το συναινετικό διαζύγιο.  Είναι μία 

παράλειψη, όπως και παράλειψη, κύριε Κατσουρίδη, και παρακαλώ να το δεχθούμε 

όλοι, είναι η έλλειψη προνοιών όσον αφορά τους εικονικούς γάμους.  Εδώ ακριβώς... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Υπάρχει. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Υπάρχει, αλλά... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Υπάρχει άλλη νομοθεσία. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 ... όπως το έχει εισάξει ο συνάδελφος, ο κ. Νικολάου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Υπάρχει προγενέστερη νομοθεσία. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 
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 Ναι, κύριε, τα ξέρω, ήμουν στην επιτροπή.  Αλλά θα έπρεπε να υπάρξουν 

ασφαλιστικές δικλίδες, κύριε πρόεδρε, οι οποίες θα έπρεπε να εξαλείψουν ή να 

μειώσουν αυτό το φαινόμενο.  Είναι γνωστό, κύριε Πρόεδρε, ότι οι λεγόμενοι ατζέντηδες 

φέρνουν τις καλλιτέχνιδες, βρίσκουν με £200 έναν υποψήφιο γαμπρό του 

περιβάλλοντος, τις παντρεύουν με όλα τα συνεπακόλουθα. 

 Άρα, είναι οι δύο σημαντικές, θα έλεγα, παραλείψεις αυτού του νομοσχεδίου.  Η 

έλλειψη προνοιών για συναινετικό διαζύγιο και η έλλειψη δραστικών προνοιών όσον 

αφορά τον περιορισμό των εικονικών γάμων.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει μία εισήγηση, την οποία παρακαλώ να αναγνώσετε απλώς, διότι νομίζω 

ακούσαμε την επιχειρηματολογία, και να τη θέσω σε ψηφοφορία. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Επειδή ο κ. Κατσουρίδης αναφέρθηκε στο ότι θα εμπλέξουμε το Τμήμα 

Μετανάστευσης στα θέματα του γάμου...  Ήδη αυτό υπάρχει, απλώς εκείνο για το οποίο 

έχει τη δυνατότητα ο Λειτουργός Μετανάστευσης είναι ότι μπορεί, λέει, να καλέσει τους 

συζύγους σε συνέντευξη και να κάμει κάποιες διαπιστώσεις και μάλιστα να κρίνει αν 

αυτός ο γάμος είναι εικονικός, μέχρι και να τους διώξει ποινικά, διότι συνιστά και ποινικό 

αδίκημα. 

 Αυτό το οποίο εμείς εισηγούμαστε, κύριε Πρόεδρε, είναι απλώς την κοινοποίηση 

της ειδοποίησης στο Τμήμα Μετανάστευσης.  Αυτό θα γίνεται πριν να τελεστεί ο γάμος 

και παρέχει τη δυνατότητα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι σαφής η εισήγηση. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 
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 ...να αποτρέψουμε αυτούς όλους που... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι σαφής... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ...διότι ουσιαστικά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι σαφής η εισήγηση, γι’  αυτό θα τη βάλω σε ψηφοφορία.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της εισηγήσεως να γίνεται κοινοποίηση στο Λειτουργό 

Μετανάστευσης προ της τέλεσης του γάμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 26 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σύναψη γάμου.  Άρθρο 3. 

 Ειδοποίηση γάμου.  Άρθρο 4. 

 Καταχώρηση της ειδοποίησης.  Άρθρο 5. 

 Έκδοση πιστοποιητικών ειδοποίησης.  Άρθρο 6. 
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 Συντόμευση της ημερομηνίας τέλεσης γάμου.  Άρθρο 7. 

 ∆ήλωση των προσώπων ότι δεν υπάρχει κώλυμα.  Άρθρο 8. 

 Τέλεση γάμου.  Άρθρο 9. 

 Άρνηση τέλεσης γάμου.  Άρθρο 10. 

 Επιλογή τόπου.  Άρθρο 11. 

 Πιστοποιητικό γάμου.  Άρθρο 12. 

 Κατηγορίες ελαττωματικών γάμων.  Άρθρο 13. 

 Ακυρώσιμοι γάμοι.  Άρθρο 14. 

 Ηλικία για γάμο.  Άρθρο 15. 

 Άρση ακυρότητας.  Άρθρο 16. 

 Άκυροι γάμοι.  Άρθρο 17. 

 Λύση ή ακύρωση προηγούμενου γάμου.  Άρθρο 18. 

 Ανυπόστατοι γάμοι.  Άρθρο 19. 

 Πεδίο εφαρμογής του παρόντος Μέρους.  Άρθρο 20. 

 Αγωγή ακύρωσης.  Άρθρο 21. 

 ∆ικαίωμα αγωγής.  Άρθρο 22. 

 Παραγραφή ακύρωσης.  Άρθρο 23. 

 Αποτελέσματα ακύρωσης.  Άρθρο 24. 

 Ιδιότητα παιδιών ακυρωθέντος γάμου.  Άρθρο 25. 

 Νομιζόμενος γάμος.  Άρθρο 26. 

 Λόγοι διαζυγίου.  Άρθρο 27. 

 Ληξίαρχος γάμων.  Άρθρο 28. 

 Πιστοποιημένα αντίγραφα αποτελούν απόδειξη.  Άρθρο 29. 

 Καταχώρηση όλων των διαζυγίων.  Άρθρο 30. 

 Έκδοση πιστοποιητικού από το Ληξίαρχο.  Άρθρο 31. 
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 Παράλειψη πληροφόρησης τέλεσης θρησκευτικού γάμου.  Άρθρο 32. 

 Τέλεση γάμου κατά παράβαση του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 33. 

 Ψευδείς δηλώσεις.  Άρθρο 34. 

 Πλαστογράφηση πιστοποιητικού.  Άρθρο 35. 

 Τέλεση γάμου από μη αρμόδιο πρόσωπο.  Άρθρο 36. 

 Τέλη και δικαιώματα.  Άρθρο 37. 

 Ο Λειτουργός Τέλεσης Γάμων προμηθεύει έντυπα.  Άρθρο 38. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 39. 

 Επιφυλάξεις.  Άρθρο 40. 

 Καταργήσεις.  Άρθρο 41. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 41 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 41 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Γάμου Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 27 θέμα είναι «Ο περί Εφαρμογής του περί Γάμου Νόμου του 

2001 σε Μέλη της Τουρκικής Κοινότητας (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2002».  

Είναι ομόφωνο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Προσωρινή εφαρμογή του περί Γάμου Νόμου του 2003 και σε σχέση με πρόσωπα 

που ανήκουν στην τουρκική κοινότητα.  Άρθρο 3. 

 Αναστολή των διατάξεων του Κεφ. 339 και του Νόμου 8 του 1960.  Άρθρο 4. 

 Κατάργηση του Νόμου 46(Ι)/2002.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εφαρμογής του Γάμου Νόμου του 2003 

σε Μέλη της Τουρκικής Κοινότητας (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 46 είναι «Ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 

Νόμος του 2002».  Αυτό ανεβλήθη. 

 Το υπ’ αριθμόν 47 είναι «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος (Αρ. 2) του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2003» 
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Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Ιωνάς Νικολάου Σοφοκλής Φυττής 

 Θάσος Μιχαηλίδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε 

συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 17 Ιουνίου και 8 Ιουλίου 2003.  Στα 

πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 

εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και των εκπαιδευτικών 

οργανώσεων ΟΕΛΜΕΚ και ΟΛΤΕΚ.  Εκπρόσωποι της εκπαιδευτικής οργάνωσης 

ΠΟΕ∆, παρ’ όλον ότι κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν. 

 Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση της νομοθεσίας περί 

∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, έτσι ώστε να τροποποιηθούν οι διατάξεις της που 

αναφέρονται στον πειθαρχικό κώδικα, για να συνάδουν και να εναρμονιστούν με τις 

αντίστοιχες διατάξεις του πειθαρχικού κώδικα που ισχύει στη δημόσια υπηρεσία.  

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο ρυθμίζονται ζητήματα που άπτονται του πειθαρχικού 

κώδικα των εκπαιδευτικών, τα οποία αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Τα ωφελήματα συζύγου και εξαρτώμενων τέκνων, αν υπάρχουν, απολυθέντος 

εκπαιδευτικού λειτουργού. 

2. Τη διαγραφή πειθαρχικών ποινών. 

3. Την παροχή σε εκπαιδευτικό λειτουργό που διώκεται πειθαρχικά αντιγράφου των 

μαρτυρικών καταθέσεων και οποιωνδήποτε άλλων σχετικών εγγράφων.  
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4. Την παροχή σε εκπαιδευτικό λειτουργό που διώκεται πειθαρχικά του δικαιώματος 

να ακούεται όχι μόνο πριν από τη διαπίστωση της ενοχής αλλά και πριν από την 

επιβολή της ποινής.   

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου ηγέρθη το ζήτημα κατά πόσο στο παρόν 

στάδιο και ενώ εκκρεμεί σχετική υπόθεση ενώπιον του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου είναι 

σκόπιμο να επαναβεβαιωθεί η διάταξη που αφορά τη στέρηση όλων των ωφελημάτων 

αφυπηρέτησης σε απολυθέντα, έστω και αν η διάταξη αυτή συμπληρώνεται τώρα με 

την παροχή συνταξιοδοτικών ωφελημάτων στη σύζυγο και τα εξαρτώμενα τέκνα του. 

 Αναφορικά με το πιο πάνω ζήτημα, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και 

Πολιτισμού επισήμανε στην επιτροπή ότι, κατόπιν έρευνας του όλου θέματος, η θέση 

των αρμόδιων κυβερνητικών τμημάτων είναι ότι, εφόσον δεν έχει ακόμα αποφασιστεί 

τελεσίδικα το όλο θέμα από το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο, σε  ό,τι αφορά τον ίδιο τον 

απολυθέντα, θα ήταν άδικο να εξακολουθήσει η αποστέρηση από τα συνταξιοδοτικά 

ωφελήματα και της οικογένειας του απολυθέντος.  Εξάλλου, όπως τονίστηκε, το ζήτημα 

αυτό θα πρέπει να ρυθμιστεί οριστικά στη βάση πολιτικής απόφασης που ενδεχομένως 

να ληφθεί μετά που το όλο θέμα θα κριθεί τελεσίδικα από το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του νομοσχεδίου και λαμβάνοντας υπόψη τις πιο πάνω απόψεις των 

κυβερνητικών αρμοδίων, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως 

αυτό προτείνεται από την εκτελεστική εξουσία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;  ∆εν υπάρχουν.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 69 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 70 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 71 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 72 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 74 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του ∆εύτερου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 8; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση τα άρθρα εγκρίνονται.   

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Θα παρακαλέσω, αν είναι δυνατό, να κάνουμε ησυχία, για να ακούεται 

τουλάχιστον στους άλλους τι ψηφίζουμε.   

 Το επόμενο θέμα είναι «Ο περί Κυρώσεως της Συμφωνίας μεταξύ της Ελληνικής 

∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Κύπρου (Παιγνίδια που 

∆ιεξάγονται από τον ΟΠΑΠ ΑΕ) Νόμος του 2003».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Κυρώσεως της Συμφωνίας μεταξύ της Ελληνικής 
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∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Κύπρου (Παιγνίδια που 

∆ιεξάγονται από τον ΟΠΑΠ ΑΕ) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Ιωνάς Νικολάου Σοφοκλής Φυττής  

 Θάσος Μιχαηλίδης Γιώργος Βαρνάβα  

 Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις 

συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 Μαΐου και στις 4 και 8 Ιουλίου 2003.  

Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 

επιτροπής εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών και Παιδείας και Πολιτισμού, του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του γραφείου που λειτουργεί ο 

ΟΠΑΠ ΑΕ στην Κύπρο, καθώς και του ΣΕΠΟΚ.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η, σύμφωνα με το άρθρο 169.2 του 

Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας που 

συνήφθη μεταξύ των κυβερνήσεων της Ελληνικής ∆ημοκρατίας και της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας για τους όρους λειτουργίας, διεξαγωγής και διαχείρισης των παιχνιδιών 

που διεξάγονται στην Κύπρο από τον ΟΠΑΠ ΑΕ, η υπογραφή της οποίας έχει εγκριθεί 

με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 57.363 και ημερομηνία 13 

Φεβρουαρίου 2003. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ο ΟΠΑΠ ΑΕ 

λειτουργεί στην Κύπρο ορισμένα από τα παιχνίδια του με βάση τη διακρατική συμφωνία 

που έχει υπογραφεί από την Ελλάδα και την Κύπρο το 2001.  Έπειτα από διαπίστωση 

των δύο μερών ότι η υφιστάμενη συμφωνία χρήζει τροποποίησης, οι δύο κυβερνήσεις, 
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της Ελληνικής ∆ημοκρατίας και της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, συνήψαν από κοινού τη 

νέα υπό κύρωση συμφωνία.   

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου εγέρθηκε ζήτημα κατά 

πόσο, με βάση το νομικό καθεστώς που διέπει τον ΟΠΑΠ ΑΕ στην Ελλάδα, η ελληνική 

κυβέρνηση δύναται να δεσμεύσει την εν λόγω εταιρεία με την υπό κύρωση συμφωνία. 

 Αναφορικά με το πιο πάνω ζήτημα, η επιτροπή ζήτησε και πήρε στοιχεία για το 

νομικό καθεστώς που διέπει την εν λόγω εταιρεία στην Ελλάδα.  Για το ίδιο ζήτημα ο 

εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας εξέφρασε την 

άποψη ότι, δεδομένου ότι η ελληνική κυβέρνηση κατέχει το 51% του μετοχικού 

κεφαλαίου του ΟΠΑΠ ΑΕ και λαμβανομένου υπόψη του ειδικού νομικού καθεστώτος 

που διέπει τη λειτουργία της εταιρείας αυτής στην Ελλάδα, δεν προκύπτει οποιοδήποτε 

νομικό κώλυμα σε σχέση με τη διακρατική συμφωνία την οποία η ελληνική κυβέρνηση 

συνάπτει για λογαριασμό του ΟΠΑΠ ΑΕ 

 Υπό το φως όλων των δεδομένων και λαμβάνοντας ιδιαίτερα υπόψη την πιο πάνω 

άποψη του εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, η 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό 

αναφορά νομοσχεδίου και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά 

νόμο κύρωση της εν λόγω συμφωνίας. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-

Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου 

στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;  Ορίστε. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα θα πω ότι πρόκειται για την κύρωση συμβάσεως, 

την οποία έχει συνομολογήσει η Κυπριακή ∆ημοκρατία με την Ελληνική ∆ημοκρατία.  

∆εν υπάρχουν περιθώρια οποιασδήποτε αλλαγής. είτε εγκρίνεται είτε όχι.   

 Κατά τη συζήτηση στην επιτροπή Παιδείας έχουν προκύψει κάποια ερωτηματικά.  

Έχουν επισημανθεί κάποιες ευαισθησίες της επιτροπής προς τις αρμόδιες αρχές, 

ιδιαίτερα για κάποια νέα παιγνίδια τα οποία πρόκειται να εισαχθούν και τα οποία, 

τουλάχιστον στην Ελλάδα, ενδέχεται να διεξάγονται και εκτός των εξειδικευμένων 

πρακτορείων και εδώ στην Κύπρο κατ’  ακολουθίαν και με βάση τη σύμβαση θα πρέπει 

να ισχύει η ίδια πρακτική, πλην όμως δε φαίνεται να υπάρχει αυτή η ετοιμότητα και η 

διάθεση, τουλάχιστον από την κοινοβουλευτική επιτροπή.   

 Επειδή, βεβαίως, δεν μπορούσαμε ούτε να τροποποιήσουμε οτιδήποτε ούτε να 

υποβάλουμε οτιδήποτε και επειδή εμείς πιστεύουμε ότι πρέπει να κυρωθεί αυτή η 

σύμβαση για ευνόητους λόγους -ο ΟΠΑΠ είναι στην Κύπρο εδώ και δεκαετίες και η 

Κυπριακή ∆ημοκρατία και οι πολίτες της και το κράτος έχουν ωφεληθεί σε πολύ μεγάλο 

βαθμό με δεκάδες εκατομμύρια λίρες- επομένως, με αυτή την επιφύλαξη η οποία 

θέλουμε να καταγραφεί και από αυτό το επίσημο βήμα και να ληφθεί υπόψη από τους 

αρμοδίους, θα εισηγηθούμε να ψηφιστεί το νομοσχέδιο και να κυρωθεί η σύμβαση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όντως, στη συζήτηση που έγινε στην επιτροπή Παιδείας της 

Βουλής έχουν προκύψει ένα, δύο ουσιαστικά ζητήματα τα οποία απασχόλησαν σε 

περισσότερες από μία συνεδρίες την επιτροπή Παιδείας.  Το ένα είναι το ζήτημα της 

συμφωνίας κράτους με ιδιωτική εταιρεία και κατά πόσο αυτό δημιουργεί μονοπωλιακή 

κατάσταση στην Κύπρο και το δεύτερο είναι το ζήτημα της εισαγωγής καινούριων 
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παιγνιδιών και κατά πόσο οι πρόνοιες της συμφωνίας αυτής θα δεσμεύουν αύριο την 

Κυπριακή ∆ημοκρατία και υπεράνω των δικών μας νόμων, να δεχθεί τους όρους 

διεξαγωγής των παιγνιδιών και ιδιαίτερα εκείνων των παιγνιδιών τα οποία με τη 

διεξαγωγή τους, εκτός πρακτορείων στοιχημάτων, ξεφεύγουν του κοινωνικού ελέγχου 

και μεταφέρονται να διεξάγονται μέσα σε χώρους που συχνάζει περισσότερο νεολαία. 

 Εμείς ψηφίζουμε, δεχόμενοι τη διαβεβαίωση από τα αρμόδια υπουργεία και 

Οικονομικών και Παιδείας, αλλά και τη Νομική Υπηρεσία, ότι ούτε μονοπωλιακή 

κατάσταση δημιουργείται με την επικύρωση αυτής της συμφωνίας και πολύ 

περισσότερο ούτε συνεπάγεται η επικύρωσή της ότι δεσμευόμαστε να εφαρμόσουμε και 

εκείνους τους όρους της συμφωνίας που πιθανόν να εφαρμοστούν στην Ελλάδα και 

που με τα θέσμια εδώ στον τόπο μας θεωρούμε ότι δεν πρέπει να ισχύσουν αυτά.  

 Με αυτές τις επιφυλάξεις και αυτές τις διαβεβαιώσεις θα ψηφίσουμε τη συμφωνία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αν δεν υπάρχουν άλλοι...  Ορίστε. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά τους φόβους τους οποίους εξέφρασε ο συνάδελφος, 

ο κ. Λαμάρης.  Με νομοθεσία του 1997 η δημιουργία γραφείων στοιχημάτων στην 

Κύπρο είναι ελεύθερη με άδεια μόνο του Υπουργείου Οικονομικών και με τη δέσμευση 

ότι η κάθε εταιρεία θα θέτει σε λειτουργία παγκύπρια μόνο δεκαέξι γραφεία 

στοιχημάτων.  Φυσικά, αυτός ο όρος καταστρατηγείται από τις τέσσερις εταιρείες που 

ήδη έχουν άδεια στην Κύπρο για τυχερά παίγνια με τη δημιουργία θυγατρικών 

εταιρειών.  Άρα, πολλαπλασιάζονται τα γραφεία με αυτό τον τρόπο, με το να 

δημιουργούν αυτές οι τέσσερις εταιρείες θυγατρικές στην Κύπρο και να ανοίγουν επ’ 

ονόματί τους γραφεία στοιχημάτων. 
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 Αντιλαμβάνεστε ότι η αγορά στοιχημάτων στην Κύπρο είναι πολύ διαδεδομένη.  

Τέσσερις εταιρείες είναι στο Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου, ο φόρος επί των 

στοιχημάτων είναι γνωστό ότι είναι 25% και αποτελεί ανασταλτικό παράγοντα, αλλά 

όσον αφορά τον ίδιο τον ΟΠΑΠ, κύριε Πρόεδρε, ναι, υπάρχει αυτό το πρόβλημα το 

οποίο έχει αναφέρει ο κ. Λαμάρης.  ∆ηλαδή εδώ θα επικυρώσουμε διακρατική 

συμφωνία, δηλαδή συμφωνία μεταξύ του ελληνικού κράτους και του κυπριακού 

κράτους, η οποία θα αφορά τη λειτουργία ιδιωτικής εταιρείας στην Κύπρο. 

 Είναι κάπως παράδοξο νομικά, είχαμε επικεντρωθεί σε αυτό το σημείο στην 

επιτροπή, δεν πήραμε και τόσο σαφή απάντηση, αλλά, εν πάση περιπτώσει, ενόψει των 

όποιων πλεονεκτημάτων δημιουργεί η λειτουργία αυτών των στοιχημάτων στην Κύπρο 

του ΟΠΑΠ, κύριε Πρόεδρε, θα απαριθμήσω τα πλεονεκτήματα. 

 Ο ΟΠΑΠ στην Κύπρο, κύριε Πρόεδρε, παίρνει μόνο 10%... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω πως δε χρειάζεται, διότι αντιλαμβάνομαι ότι... 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Όχι, ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, για να δούμε που στηριχθήκαμε και εμείς σαν 

επιτροπή.  ∆έκα τοις εκατόν επί των κερδών παίρνει ο ΟΠΑΠ Ελλάδας και όλα τα άλλα 

μένουν στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Τα δύο πρώτα χρόνια μάλιστα τώρα δε θα πάρει 

ούτε αυτό το δέκα τοις εκατόν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε.  Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς να μου επιτραπεί να αναφέρω ότι για λόγους προσωπικού 

κωλύματος θα απόσχω από την ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Μάλιστα, να προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της σύμβασης.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κυρώσεως της Συμφωνίας μεταξύ της 

Ελληνικής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Κύπρου (Παιγνίδια 

που ∆ιεξάγονται από τον ΟΠΑΠ ΑΕ) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λαμβάνοντας υπόψη τη δήλωση του κ. Αγγελίδη, υπάρχει άλλη ένσταση για την 

ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 49 είναι «Ο περί του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου 

(Ίδρυση και Λειτουργία) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη 

και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου (Ίδρυση και 

Λειτουργία) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 
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 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Ιωνάς Νικολάου Σοφοκλής Φυττής 

 Θάσος Μιχαηλίδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 8 Ιουλίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών και Παιδείας 

και Πολιτισμού, καθώς και ο πρόεδρος του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου 

(ΙΚΥΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της νομοθεσίας για την 

ίδρυση και λειτουργία του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου, ώστε η αναστολή 

της εφαρμογής των διατάξεων του άρθρου 20, σύμφωνα με το οποίο για την επιλογή 

υποτρόφων απαιτείται η διεξαγωγή γραπτής εξέτασης και προσωπικής συνέντευξης, να 

παραταθεί μέχρι τις 30 Ιουνίου 2004.  Επίσης, σκοπείται η παράταση της ισχύος των 

κανονισμών οι οποίοι έχουν εκδοθεί δυνάμει του ίδιου άρθρου και οι οποίοι ρυθμίζουν 

τα κριτήρια επιλογής των υποτρόφων επίσης μέχρι τις 30 Ιουνίου 2004. 

 Με τη συνέχιση της προσωρινής ρύθμισης που προτείνεται οι εν λόγω διατάξεις 

θα συνεχίσουν να εφαρμόζονται οποτεδήποτε αυτό κρίνεται από το συμβούλιο του 

ιδρύματος εφικτό έπειτα από διαβουλεύσεις με το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι υπό 

αναστολή διατάξεις της πιο πάνω νομοθεσίας, με βάση τις οποίες απαιτείται η 

διεξαγωγή εξετάσεων για την επιλογή υποτρόφων, καθιστούν την επιλογή αυτή 

δυσχερέστατη για το λόγο ότι οι υποψήφιοι βρίσκονται λόγω σπουδών στο εξωτερικό, 

ενώ άλλοι υπηρετούν στην Εθνική Φρουρά.  Πρόσθετα, η διεξαγωγή των εξετάσεων 

αυτών συνεπάγεται μεγάλη οικονομική δαπάνη και αποτελεί για το αρμόδιο υπουργείο, 
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που είναι ήδη επιφορτισμένο με την υποχρέωση διεξαγωγής πολλών άλλων εξετάσεων, 

τεράστιο όγκο εργασίας.  Ενώπιον της επιτροπής επισημάνθηκε επίσης ότι το Ίδρυμα 

Κρατικών Υποτροφιών και το Υπουργείο Οικονομικών επεξεργάζονται νομοσχέδιο με 

στόχο τη γενική αναθεώρηση του υπό τροποποίηση νόμου, στα πλαίσια της οποίας θα 

διευθετηθεί οριστικά και το ζήτημα στο οποίο αναφέρεται το υπό συζήτηση νομοσχέδιο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας υιοθετεί, με βάση τα πιο πάνω, τους 

σκοπούς του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;  ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση της ειδικής διάταξης του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών 

Κύπρου (Ίδρυση και Λειτουργία) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχει μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το υπ’ αριθμόν 50 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 

θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 

Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2003» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Γιάννος Λαμάρης  

 Ιωνάς Νικολάου Σοφοκλής Φυττής 

 Θάσος Μιχαηλίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 4 Ιουλίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, οι 

πρυτανικές αρχές και ο διευθυντής του Πανεπιστημίου Κύπρου, εκπρόσωποι της 

Ένωσης Ακαδημαϊκού Προσωπικού και της Ένωσης ∆ιοικητικού Προσωπικού του 

Πανεπιστημίου Κύπρου, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου Προγραμματισμού.  Ο 

πρόεδρος του Συμβουλίου του πανεπιστημίου, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 

παρευρέθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή, έχοντας υπόψη τη συνεννόηση που είχε γίνει κατά τη 

μελέτη του βασικού προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου για το 2003 ότι θα 
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ακολουθήσει συμπληρωματικός προϋπολογισμός, επειδή δεν παρείχετο ο χρόνος για 

την πρόβλεψη αναπτυξιακών δαπανών, και βάσει της πάγιας τακτικής της να υποβοηθεί 

την ανάπτυξη του πανεπιστημίου, προχώρησε εσπευσμένα στην εξέταση του 

συμπληρωματικού αυτού προϋπολογισμού την αμέσως επόμενη μέρα της κατάθεσής 

του στη Βουλή. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από τον 

προϋπολογισμό του Πανεπιστημίου Κύπρου για το 2003 συμπληρωματικής πίστωσης 

ύψους £3.939.749 και η διάθεσή της για σκοπούς για τους οποίους δεν έχει γίνει 

πρόβλεψη στον εν λόγω προϋπολογισμό. 

 Ειδικότερα, οι προτεινόμενες δαπάνες αφορούν τη δημιουργία ορισμένων νέων 

θέσεων, την αναθεώρηση των μισθοδοτικών κλιμάκων του διοικητικού προσωπικού, 

έτσι που να συνάδουν με τα ισχύοντα στη δημόσια υπηρεσία, και την αγορά 

εξοπλισμού, υπηρεσιών και άλλων, που αφορούν κυρίως τη λειτουργία των πρώτων 

κτιριακών συγκροτημάτων στο χώρο της πανεπιστημιούπολης, καθώς και την ομαλή 

λειτουργία του πανεπιστημίου. 

 Οι εκπρόσωποι του Πανεπιστημίου Κύπρου εξέφρασαν την ευαρέσκειά τους για το 

γεγονός ότι τα αιτήματα που υπέβαλαν προς την κυβέρνηση έγιναν αποδεκτά.  Ως εκ 

τούτου και δεδομένου ότι σημαντικό ποσό του εν λόγω συμπληρωματικού 

προϋπολογισμού αφορά τη δημιουργία νέων θέσεων, αναμένεται ότι, όσον αφορά το 

θέμα της στελέχωσης του πανεπιστημίου με ακαδημαϊκό και διοικητικό προσωπικό, θα 

υπάρξει σταδιακή μείωση του χάσματος που υπάρχει σε σχέση με διεθνείς δείκτες στον 

τομέα αυτό.  Όπως επισήμαναν οι ίδιοι, το χάσμα αυτό θα ελαχιστοποιηθεί, όταν 

ολοκληρωθεί η διεξαγόμενη μελέτη για τη διοικητική διάρθρωση του πανεπιστημίου και 

καταστεί τελικά δυνατή η στελέχωσή του και με το αναγκαίο διοικητικό προσωπικό. 
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή εκ μέρους του 

διοικητικού προσωπικού, παρά το γεγονός ότι ο συμπληρωματικός προϋπολογισμός 

για το 2003 περιλαμβάνει αυξημένο, σε σύγκριση με προηγούμενα χρόνια, αριθμό 

θέσεων, εντούτοις δε διαφοροποιείται ουσιαστικά ούτε η αριθμητική ανεπάρκεια αλλά 

ούτε και η έλλειψη σωστής δομής των διοικητικών υπηρεσιών του πανεπιστημίου.  

Ωστόσο, λαμβανομένων υπόψη των διαβεβαιώσεων των πανεπιστημιακών αρχών ότι 

ήδη καταβάλλεται κάθε δυνατή προσπάθεια προς την κατεύθυνση αυτή, αναμένεται ότι 

στον προϋπολογισμό του επόμενου έτους θα περιληφθούν τέτοιες θέσεις, ώστε να 

αρχίσει η ουσιαστική επίλυση των εν λόγω προβλημάτων του διοικητικού προσωπικού. 

 Αναφορικά με τη λειτουργία της πανεπιστημιούπολης, οι εκπρόσωποι του 

πανεπιστημίου πληροφόρησαν την επιτροπή ότι στο διάστημα του καλοκαιριού η Σχολή 

Θετικών και Εφαρμοσμένων Επιστημών θα εγκατασταθεί πλήρως στο χώρο των 

κτιριακών εγκαταστάσεων της πανεπιστημιούπολης, καθώς και ότι έχουν ήδη 

λειτουργήσει ορισμένες φοιτητικές εστίες. 

 Σημειώνεται ότι με την ευκαιρία της μελέτης του εν λόγω συμπληρωματικού 

προϋπολογισμού η επιτροπή επισήμανε στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και 

στο πανεπιστήμιο την ανάγκη της άμεσης κατάθεσης στη Βουλή κανονισμών για τη 

ρύθμιση φοιτητικών θεμάτων, ώστε να αρθεί το κενό το οποίο έχει προ πολλού 

επισημανθεί και το οποίο έχει απασχολήσει σοβαρά και τη Βουλή.  Αναφορικά με την 

πιο πάνω επισήμανση, οι εκπρόσωποι του πανεπιστημίου διαβεβαίωσαν την επιτροπή 

ότι η ετοιμασία των εν λόγω κανονισμών βρίσκεται στο τελικό της στάδιο και ότι αυτοί 

σύντομα θα κατατεθούν στη Βουλή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, υπό το φως των πιο πάνω, καθώς και των 

επιμέρους διευκρινίσεων των αρμοδίων για τις προτεινόμενες συμπληρωματικές 
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πιστώσεις, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’ αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

 Τέλος, η επιτροπή εκφράζει με την ευκαιρία αυτή τη λύπη της για το γεγονός ότι 

πρόσφατα επαναδιατυπώθηκαν ισχυρισμοί για δήθεν παρέμβαση της Βουλής, με βάση 

παλαιότερες αποφάσεις της, στο έργο του πανεπιστημίου.  Απορρίπτοντας τέτοιου 

είδους ισχυρισμούς η Βουλή εύχεται και ευελπιστεί ότι όλες οι πλευρές θα συνεχίσουν 

να κινούνται μέσα στο πνεύμα αγαστής συνεργασίας το οποίο η ίδια έχει καθιερώσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι συμπληρωματικός προϋπολογισμός για το πανεπιστήμιο, 

ύψους σχεδόν £4 εκατομ., ο οποίος καλύπτει κυρίως τις ανάγκες σε κάποιες θέσεις 

προσωπικού του πανεπιστημίου και κάποιες ανάγκες για την ανάπτυξη του 

πανεπιστημίου.  Θέλω απλώς να επισημάνω ότι η επιτροπή Παιδείας της Βουλής, αλλά 

και η Βουλή κατ’ επέκταση ολόκληρη, με τον ταχύτερο δυνατό τρόπο εξέτασε και 

προώθησε αυτό το συμπληρωματικό προϋπολογισμό, επειδή είχε εγερθεί και ένα μικρό 

θέμα κατά την κατάθεση. δεν πρόλαβαν να καταθέσουν την ημέρα που ήθελαν.  Εν 

πάση περιπτώσει, εμείς σήμερα, με σχεδόν συνοπτικές διαδικασίες, φροντίζουμε να 

διατεθούν αυτά τα κονδύλια, που είναι αναγκαία για το πανεπιστήμιο. 

 Ο προϋπολογισμός του φέτος, με αυτό το συμπληρωματικό, φθάνει τα £36 

εκατομ. και, πιστεύω, είναι μια αρκετά σημαντική συνεισφορά της πολιτείας στο 

πανεπιστήμιο.  Βεβαίως, όλες οι πλευρές της Βουλής είναι ευαίσθητες στο να έχει το 

πανεπιστήμιο τα μέσα που χρειάζονται, πράγμα που πιστεύω ότι θα διατηρήσει τις 

καλές σχέσεις που υπάρχουν ανάμεσα στην πολιτεία και το πανεπιστήμιο, κατά τρόπο 
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που να αποφύγουμε και κάποια σχόλια, που δυστυχώς φέτος και πάλι ακούστηκαν 

στην τελετή αποφοίτησης, σχόλια ανάλογα με αυτά που είχαν πέρσι αναγκάσει τον 

Πρόεδρο της Βουλής, από αυτού του βήματος, να επιστήσει την προσοχή όλων στο 

γεγονός ότι θέλουμε τη συνεργασία για τον κοινό σκοπό και το κοινό συμφέρον. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ορίστε. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε με όσα κατέθεσε ο πρόεδρος της επιτροπής 

Παιδείας.  Ψηφίζοντας αυτό το συμπληρωματικό προϋπολογισμό, αναμένουμε 

πραγματικά να προχωρήσουν κάποια ζητήματα, έτσι που πραγματικά το πανεπιστήμιό 

μας, το δημόσιο ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυμα, να προχωρά απρόσκοπτα βελτιώνοντας 

και την ποιότητα, αλλά και την προσφορά σε αυτό τον τομέα στην κοινωνία μας. 

 Είναι τρία βασικά ζητήματα τα οποία αναμένουμε και από το πανεπιστήμιο -και όχι 

μόνο- να προχωρήσουν.  Ιδιαίτερα επικεντρώνομαι στην αναμονή από τη Βουλή των 

κανονισμών λειτουργίας του πανεπιστημίου, που άπτονται μιας σειράς ζητημάτων, που 

αφορούν και τους φοιτητές και τη λειτουργία του πανεπιστημίου.  Και έχουμε τη 

διαβεβαίωση ότι είναι ήδη έτοιμοι να κατατεθούν.  Θα περιμένουμε πραγματικά όσο πιο 

σύντομα γίνεται να κατατεθούν. 

 Το δεύτερο ζήτημα αφορά το διοικητικό προσωπικό.  Η ανάπτυξη του 

πανεπιστημίου δεν μπορεί να είναι μονομερώς προς το ακαδημαϊκό προσωπικό.  Η 

υποστήριξη του ακαδημαϊκού έργου χρειάζεται διοικητική στήριξη και θεωρούμε δίκαιο 

το αίτημα και των ακαδημαϊκών, αλλά και των διοικητικών παραγόντων για την 

πλήρωση των θέσεων, αλλά και για την αύξηση εκείνων των θέσεων που χρειάζονται. 
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 Είναι πραγματικά λυπηρό για δεύτερη συνεχή χρονιά να χρησιμοποιείται η τελετή 

αποφοίτησης του Πανεπιστημίου Κύπρου ως βήμα κριτικής προς το νομοθετικό σώμα 

με την εξής έννοια, κατά την άποψή μας:  Εμείς θεωρούμε το Πανεπιστήμιο Κύπρου ως 

μέρος της κοινωνίας και όχι υπεράνω της κοινωνίας.  Η λογική του «είναι καλό το 

νομοθετικό σώμα, όσο δέχεται μονομερώς τις απόψεις του ακαδημαϊκού προσωπικού 

και της πρυτανείας του πανεπιστημίου» δεν είναι δόκιμη προσέγγιση, όπως δε 

θεωρούμε δόκιμη τη χρήση αυτού του βήματος, παρουσία άλλοτε και του Προέδρου της 

Βουλής και πάντοτε βουλευτών, για να γίνεται κριτική με αυτό τον τρόπο.  ∆εν είμαι 

βέβαιος πόσο θα αντιμετώπιζαν θετικά οι ακαδημαϊκοί μας μια κριτική από του βήματος 

της τελετής λήξης των εργασιών του πανεπιστημίου από τους ίδιους τους φοιτητές και 

τη φοιτητική κοινότητα.  Νομίζω ότι επιτέλους αυτή η πρακτική, την οποία, 

επαναλαμβάνω, δεν τη θεωρώ δόκιμη, πρέπει να σταματήσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

ΧΡ. ΤΑΡΑΜΟΥΝΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλο που θα ψηφίσει τον προϋπολογισμό ο ∆ημοκρατικός 

Συναγερμός, θέλω να στηλιτεύσω κάτι.  Αυτός ο προϋπολογισμός ήρθε ενώπιόν μας με 

τη μορφή του κατεπείγοντος.  Αυτό το οποίο ουσιαστικά ζητούσε όμως η 

πανεπιστημιακή κοινότητα ήταν αυξήσεις των μισθών των διοικητικών λειτουργών, 

αναβαθμίσεις θέσεων κ.λπ.  Είχαμε εγκλωβιστεί και εμείς στην έννοια του 

κατεπείγοντος, τι θέλουν αυτοί οι άνθρωποι και κινούνται με τέτοιες ταχύτητες.  Όταν 

ανοίξαμε, φαινόταν ότι ήθελαν απλά αυξήσεις.  Αυτό όμως το οποίο μας προκάλεσε, θα 

έλεγα, τη δυσάρεστη εκείνη εντύπωση ήταν και η θέση του εκπροσώπου του 

Υπουργείου Οικονομικών, ο οποίος, παίρνοντας τη θέση του ακαδημαϊκού 

προσωπικού, είπε «ναι, όπου δίδονται αυξήσεις στο δημόσιο, πρέπει να παίρνουν και 
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οι υπάλληλοι του πανεπιστημίου».  Είναι μία αρχή, κύριε Πρόεδρε, την οποία 

επικαλούνται όλοι σε αυτό τον τόπο.  Όταν υπάρχει ψηλότερος μισθός στη δημόσια 

υπηρεσία, το επικαλούνται όλοι οι άλλοι.  Όταν υπάρχει στους ημικρατικούς, το 

επικαλούνται οι δημόσιοι υπάλληλοι.  ∆ημιουργείται αυτή η διελκυστίνδα, το ποιος θα 

πάρει περισσότερα, και αντιλαμβάνεστε σε τι ύψη πλέον προϋπολογισμών έχουμε 

φθάσει για το δημόσιο μισθολόγιο. 

 Είναι κάτι, κύριε Πρόεδρε, το οποίο θέλω να καταγραφεί, ότι δεν μπορούν όσοι 

εργάζονται σε ημικρατικούς οργανισμούς ή άλλως πως πάντα να επικαλούνται αυτή την 

άνοδο προς τα πάνω.  Και μάλιστα να παγιδεύεται η Βουλή σε αυτή τη διαδικασία του 

κατεπείγοντος.  Όταν ανοίξαμε τον προϋπολογισμό, κύριε Πρόεδρε, επαναλαμβάνω, 

είχαμε εκπλαγεί.  ∆εν υπήρχε τίποτα επείγον, εκτός από τις αυξήσεις του διοικητικού 

προσωπικού. 

 Να θίξω ακόμα κάτι, κύριε Πρόεδρε, το οποίο ανέφερε ένας αγαπητός 

συνάδελφος, τη διαδικασία πρόσληψης ακαδημαϊκού προσωπικού.  ∆ε θα πω τίποτε 

περισσότερο.  Ελπίζω αυτό το μήνυμα, κύριε Πρόεδρε, να πάει εκεί που πρέπει να 

πάει.  Επίσης το μήνυμα ότι, αν δεν έρθουν ενώπιον της Βουλής οι κανονισμοί τους 

οποίους υποχρεούται το πανεπιστήμιο να υποβάλλει προς έγκριση στη Βουλή, 

μελλοντικά δεν πρόκειται να ψηφίσουμε τίποτε που αφορά το πανεπιστήμιο.  Αυτό το 

οποίο γίνεται σήμερα γίνεται για τελευταία φορά και κατά χάρη.  ∆εν μπορούν αυτοί οι 

άνθρωποι -για να έρθω σε αυτά τα οποία είπε ο κ. Λαμάρης-  να καταφέρονται με αυτό 

τον τρόπο εναντίον της Βουλής, να μη λαμβάνουν υπόψη τις νομοθετικές τους 

υποχρεώσεις, να νομίζουν ότι είναι υπεράνω του νόμου, ότι είναι υπεράνω των 

πολιτών.  Εγώ το δηλώνω:  Είναι η τελευταία φορά που ψηφίζω οτιδήποτε αφορά το 

πανεπιστήμιο.  Αν δε φέρουν τους κανονισμούς, δεν πρόκειται να ξαναψηφίσουμε. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο του Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού £3.939.749 

για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 ∆ημιουργία νέων θέσεων.   Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται.  Προχωρούμε στην 

τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

του Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 51 και 53, που είναι «Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων 

Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003» και «Οι 

περί Λειτουργίας των ∆ημοσίων Σχολείων Μέσης Εκπαιδεύσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 
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3) Κανονισμοί του 2003», έχουν κοινή έκθεση, η οποία είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων Μέσης 

Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003» και «Οι περί 

Λειτουργίας των ∆ημοσίων Σχολείων Μέσης Εκπαιδεύσεως (Τροποποιητικοί) 

(Αρ. 3) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Ιωνάς Νικολάου Σοφοκλής Φυττής 

 Θάσος Μιχαηλίδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε τους πρώτους υπό αναφορά 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 17 Ιουνίου 2003 και τους 

δεύτερους υπό αναφορά κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 1η 

Ιουλίου 2003.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, των 

εκπαιδευτικών οργανώσεων ΟΕΛΜΕΚ και ΟΛΤΕΚ και της Συνομοσπονδίας 

Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων Μέσης Εκπαίδευσης. 

 Οι υπό αναφορά κανονισμοί εκδίδονται με βάση το άρθρο 11 του περί Κοινοτικών 

Σχολείων Μέσης Εκπαιδεύσεως Νόμου, όπως αυτός έχει τροποποιηθεί με βάση τα 

άρθρα 3(2) και 4 του περί Μεταβιβάσεως της Ασκήσεως των Αρμοδιοτήτων της 

Ελληνικής Κοινοτικής Συνελεύσεως και περί του Υπουργείου Παιδείας Νόμων. 
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 Με τους πρώτους υπό αναφορά κανονισμούς σκοπείται η τροποποίηση των 

βασικών κανονισμών που διέπουν τη λειτουργία των δημόσιων σχολείων μέσης 

εκπαίδευσης, ώστε να καλύψουν τους μαθητές της μέσης τεχνικής και επαγγελματικής 

εκπαίδευσης που καλούνται να παρακολουθήσουν τα νέα προγράμματα σπουδών στη 

μέση τεχνική και επαγγελματική εκπαίδευση. 

 Ειδικότερα, οι σημαντικότερες από τις προτεινόμενες τροποποιήσεις αφορούν τις 

εγγραφές και μετεγγραφές των μαθητών των τεχνικών σχολών και τα εξεταζόμενα 

μαθήματα για όλους τους κλάδους της θεωρητικής και πρακτικής κατεύθυνσης της Α΄, 

Β΄ και Γ΄ τάξης των τεχνικών σχολών. 

 Όλοι όσοι παρευρέθηκαν στη σχετική συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τις 

προτεινόμενες τροποποιήσεις. 

 Με τους δεύτερους υπό αναφορά κανονισμούς σκοπείται η τροποποίηση των 

ίδιων βασικών κανονισμών που αναφέρονται πιο πάνω, ώστε οι μαθητές της Β΄ και Γ΄ 

τάξης του ενιαίου λυκείου να μπορούν να υποβάλλουν αίτηση για αλλαγή μαθήματος 

κατεύθυνσης ή ενδιαφέροντος ή/και εμπλουτισμού μέχρι την επόμενη μέρα από την 

ημέρα έναρξης των μαθημάτων. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, η 

προτεινόμενη ρύθμιση κρίθηκε αναγκαία για την εύρυθμη λειτουργία των ενιαίων 

λυκείων.  Συγκεκριμένα, με αυτήν αναμένεται να αντιμετωπιστούν προβλήματα που 

παρουσιάζονται στην ετοιμασία των ωρολόγιων προγραμμάτων μαθημάτων, ώστε να 

αποφευχθούν καθυστερήσεις στην έναρξη των μαθημάτων. 

 Όλοι όσοι παρευρέθηκαν στη σχετική συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τη 

σκοπούμενη ρύθμιση. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας συμφωνεί με 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών και αφού ενοποίησε το 
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κείμενό τους σε ένα, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως τελικά 

έχουν διαμορφωθεί από νομοτεχνική άποψη, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να 

αναφέρονται ως «Οι περί Λειτουργίας των ∆ημοσίων Σχολείων Μέσης Εκπαιδεύσεως 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στην έγκριση των κανονισμών, έτσι όπως 

έχουν ενοποιηθεί σε ενιαίο κείμενο. 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 52 θέμα στην ημερήσια διάταξη, που είναι «Οι περί 

του Ελάχιστου Ποσοστού Εμπλουτισμού με Έργα Τέχνης των ∆ημόσιων Κτιρίων 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί του Ελάχιστου Ποσοστού Εμπλουτισμού με Έργα 

Τέχνης των ∆ημόσιων Κτιρίων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Χριστόδουλος Ταραμουντάς Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Ιωνάς Νικολάου Σοφοκλής Φυττής 

 Θάσος Μιχαηλίδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Τάκης Χατζηγεωργίου 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε τους υπό αναφορά κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 8 Ιουλίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Με τους κανονισμούς που προτείνονται σκοπείται η τροποποίηση των περί του 

Ελάχιστου Ποσοστού Εμπλουτισμού με Έργα Τέχνης των ∆ημόσιων Κτιρίων 

Κανονισμών, που θεσπίστηκαν το 1994, έτσι ώστε να συμπεριληφθεί στις πρόνοιές 

τους που αφορούν την Ειδική Επιτροπή νέα πρόνοια, με βάση την οποία στις 

συνεδριάσεις της εν λόγω επιτροπής στις οποίες συζητούνται θέματα που αφορούν 

προγραμματισμό ή εκτέλεση οποιασδήποτε μορφής έργων που εμπίπτουν στα 

διοικητικά όρια δήμων ή κοινοτήτων ή η εκτέλεση των οποίων αναμένεται να επηρεάσει 

άμεσα ή έμμεσα οποιοδήποτε δήμο ή κοινότητα προσκαλούνται να μετέχουν 

εκπρόσωποι των επηρεαζόμενων δήμων ή κοινοτήτων, στους οποίους παρέχεται η 

δυνατότητα να εκφέρουν τις απόψεις τους χωρίς δικαίωμα ψήφου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των πιο πάνω κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, αντιλαμβάνομαι.  Εφόσον 

δεν υπάρχει, ρωτώ... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Όχι, όχι.  Κύριε Πρόεδρε, έχει κριθεί αναγκαίο να υποβάλουμε αυτή την 

τροπολογία, για το λόγο ότι με τους προτεινόμενους κανονισμούς προβλέπεται ότι οι 

δήμοι και οι κοινότητες που επηρεάζονται από την εφαρμογή αυτού του νόμου θα 

μπορούν να παρευρίσκονται στις συνεδρίες της Ειδικής Επιτροπής χωρίς δικαίωμα 

ψήφου.  Επειδή, κύριε Πρόεδρε, ο νόμος αυτός εφαρμόζεται και στα κτίρια που ανήκουν 

ή χρησιμοποιούνται, όπως διευκρινίζεται στο νόμο, από νομικά πρόσωπα δημοσίου 
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δικαίου και παρά το γεγονός ότι τα νομικά αυτά πρόσωπα περιορίζονται σε εκείνα τα 

οποία αναφέρονται στη συγκεκριμένη νομοθεσία, είναι εισήγησή μας όπως και ένας 

εκπρόσωπος αυτού του συγκεκριμένου νομικού προσώπου του οποίου εξετάζεται το 

κτίριο να παρευρίσκεται σε αυτές τις συνεδρίες και πάλι χωρίς δικαίωμα ψήφου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θέτω την τροπολογία προς ψήφιση. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Νομίζω είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται.   Προχωρούμε τώρα στην έγκριση των κανονισμών. 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 54 θέμα στην ημερήσια διάταξη, που είναι «Ο περί Ραδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003», είναι εξ αναβολής.  Η 

έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα.  Για το θέμα αυτό υπάρχει επίσης 

συμπληρωματική έκθεση. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003» και για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (∆ημόσια 

Ραδιοτηλεοπτική Υπηρεσία) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 
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 Μάριος Ματσάκης Χρίστος Κληρίδης 

 Σταύρος Ευαγόρου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Ελένη Μαύρου  

 Άγις Αγαπίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Παναγιώτης ∆ημητρίου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο και τους κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 26 

Μαΐου 2003.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν  ο επικεφαλής 

της διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς 

και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Το νομοσχέδιο και οι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων από 

το Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στο πλαίσιο της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που σχετίζονται με 

την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του προτεινόμενου τροποποιητικού νομοσχεδίου και των κανονισμών 

είναι η εναρμόνιση με το κοινοτικό κεκτημένο και, ειδικότερα, με τα άρθρα 16, 86 και 87 

της Συνθήκης περί Ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Κοινότητας, το Πρωτόκολλο για το 

Σύστημα της ∆ημόσιας Ραδιοτηλεόρασης στα Κράτη Μέλη, καθώς και με την Οδηγία 

80/723/ΕΟΚ για τη διαφάνεια των οικονομικών σχέσεων μεταξύ των κρατών μελών και 

των δημόσιων ενισχύσεων, όπως αυτή έχει τροποποιηθεί, και με την Ανακοίνωση της 

Επιτροπής σχετικά με την εφαρμογή των κανόνων για τις δημόσιες ενισχύσεις που 

αφορούν τις δημόσιες υπηρεσίες ραδιοτηλεοπτικών μεταδόσεων. 
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 Σκοπός ειδικότερα του προτεινόμενου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση της 

βασικής νομοθεσίας για το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου (ΡΙΚ), για τον ακριβή ορισμό 

της δημόσιας υπηρεσίας ραδιοτηλεοπτικών μεταδόσεων, την ανάθεση από την 

Κυπριακή ∆ημοκρατία στο ΡΙΚ της υποχρέωσης παροχής της εν λόγω υπηρεσίας, τη 

ρύθμιση των δημόσιων ενισχύσεων που χορηγούνται στο ΡΙΚ, καθώς και για τον 

καθορισμό του πλαισίου άσκησης από το ΡΙΚ εμπορικών ή άλλων δραστηριοτήτων.  

Παράλληλα, σκοπείται η εισαγωγή νέου άρθρου στη βασική νομοθεσία με βάση το 

οποίο το ΡΙΚ μπορεί να εκδίδει κανονισμούς για την καλύτερη εφαρμογή της.   

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 22Α 

της πιο πάνω βασικής νομοθεσίας, είναι ο καθορισμός αριθμού εννοιών, ώστε να 

καταστεί δυνατή η εφαρμογή των νέων προνοιών της βασικής νομοθεσίας.  Ειδικότερα, 

καθορίζεται η παροχή ισορροπημένης δέσμης υπηρεσιών για σκοπούς της 

υποχρέωσης του ιδρύματος να παρέχει δημόσια ραδιοτηλεοπτική υπηρεσία, καθώς και 

τα ενημερωτικά, πολιτιστικά, ψυχαγωγικά προγράμματα ή εκπομπές που εμπίπτουν 

στην έννοια της δημόσιας ραδιοτηλεοπτικής υπηρεσίας. 

 Η επιτροπή, με αφορμή τη συζήτηση των εν λόγω κανονισμών, ζήτησε από την 

εκτελεστική εξουσία πρόσθετα στοιχεία και πληροφορίες σε σχέση με τα κριτήρια με 

βάση τα οποία καθορίζεται τόσο το ακριβές περιεχόμενο της ισορροπημένης δέσμης 

ιδεών, των ενημερωτικών, πολιτιστικών και ψυχαγωγικών προγραμμάτων ή εκπομπών, 

που εμπίπτουν στην έννοια της δημόσιας ραδιοτηλεοπτικής υπηρεσίας, όσο και το 

ποσοστό του συνολικού τηλεοπτικού χρόνου που αφιερώνεται σε καθένα από αυτά.  

Επιπλέον, η επιτροπή ζήτησε από την εκτελεστική εξουσία κατάλογο κατάταξης των 

προγραμμάτων και εκπομπών του ΡΙΚ.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων δεν επιθυμεί να 

προκαλέσει οποιαδήποτε καθυστέρηση στην προώθηση των δύο αυτών προτεινόμενων 
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εναρμονιστικών νομοθετημάτων, με το βασικό σκοπό και τις επιδιώξεις των οποίων 

στην ουσία και η ίδια συμφωνεί.  Ωστόσο, έχει την άποψη ότι ο τρόπος που γίνεται η 

κατανομή των διάφορων προγραμμάτων που συνθέτουν την ισορροπημένη δέσμη 

υπηρεσιών, που θα πρέπει να παρέχει το ίδρυμα στα πλαίσια της δημόσιας 

ραδιοτηλεοπτικής του υπηρεσίας, καθώς και τα ποσοστά του συνολικού χρόνου που θα 

πρέπει να αφιερώνει για τα διάφορα προγράμματα χρειάζονται περισσότερη μελέτη και 

προβληματισμό, που δεν μπορεί να ολοκληρωθεί μέσα στα χρονικά πλαίσια που 

προσφέρονται στο στάδιο αυτό, λαμβανομένων υπόψη των δεσμεύσεών μας έναντι της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Γι’ αυτό η επιτροπή, παρ’ όλον ότι θα εισηγηθεί την ψήφιση και 

έγκριση αντίστοιχα των δύο νομοθετημάτων, θεωρεί ορθό να καλέσει την αρμόδια 

κοινοβουλευτική επιτροπή να ασχοληθεί περαιτέρω με το θέμα και, μέσα στις 

δυνατότητες που προσφέρονται από το κοινοτικό κεκτημένο, να επανεξετάσει κυρίως 

τους υπό συζήτηση κανονισμούς και να επιφέρει σε αυτούς στο μέλλον οποιεσδήποτε 

τροποποιήσεις κριθούν σκόπιμες. 

 Με την επιφύλαξη των πιο πάνω παρατηρήσεών της, η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων υιοθετεί τους σκοπούς τόσο του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου όσο και των κανονισμών και γι’ αυτό ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση των κανονισμών.  

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ραδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου  
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 Χρίστος Μαυροκορδάτος 

 Όπως είναι γνωστό, η έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων για το πιο πάνω νομοσχέδιο κυκλοφόρησε στην ολομέλεια της Βουλής στις 

5 Ιουνίου 2003, η συζήτηση του νομοσχεδίου όμως αναβλήθηκε, ύστερα από σχετική 

απόφαση της ολομέλειας, με σκοπό να επανεξεταστεί από την καθ’ ύλην αρμόδια 

επιτροπή, μαζί και με τους σχετικούς κανονισμούς, τους οποίους επίσης αφορούσε η 

προαναφερθείσα κοινή έκθεση. 

 Το νομοσχέδιο επανεξετάστηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 23 Ιουνίου 2003 παράλληλα με τους 

σχετικούς κανονισμούς που αφορούν τον καθορισμό της σύνθεσης μιας ισορροπημένης 

δέσμης υπηρεσιών για σκοπούς της υποχρέωσης του ιδρύματος να παρέχει δημόσια 

ραδιοτηλεοπτική υπηρεσία και τον καθορισμό των ενημερωτικών, πολιτιστικών, 

ψυχαγωγικών εκπομπών ή προγραμμάτων που εμπίπτουν στην έννοια της δημόσιας 

ραδιοτηλεοπτικής υπηρεσίας.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, με σημείωμά της που επισυνάπτεται 

ως παράρτημα στην παρούσα έκθεση, αποφάσισε να διαβιβάσει στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων τις ακόλουθες θέσεις της: 

1. Τάσσεται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο.  Το μέλος της βουλευτής 

του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργος Περδίκης επιφυλάχθηκε 

να καταθέσει τροπολογίες κατά τη συζήτηση του εν λόγω νομοσχεδίου στην 

ολομέλεια της Βουλής. 

2. Θα επανεξετάσει περαιτέρω τους κανονισμούς στην επόμενη συνεδρία της, με 

στόχο να ολοκληρώσει την εξέτασή τους, ώστε να εγκριθούν από τη Βουλή πριν 

από τη λήξη των εργασιών της για τις θερινές διακοπές.   
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων επανεξέτασε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 1η Ιουλίου 2003 και, αφού 

έλαβε υπόψη της τις εισηγήσεις της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως ήταν και η 

αρχική της εισήγηση που περιλαμβανόταν στην προαναφερθείσα έκθεση προς το 

σώμα. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

Σημείωμα της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών 

ΘΕΜΑ:  Νομοσχέδιο και κανονισμοί που τιτλοφορούνται «Ο περί Ραδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρου (Τροποποιητικός)  (Αρ. 2) Νόμος του 2003» και «Οι περί 

Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (∆ημόσια Ραδιοτηλεοπτική Υπηρεσία) 

Κανονισμοί του 2003» 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο και οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από 

το Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για ταχύτερη 

διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που σχετίζονται με την 

εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Για το υπό αναφορά νομοσχέδιο η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων έχει ήδη κυκλοφορήσει σχετική έκθεση στην ολομέλεια της Βουλής στις 5 

Ιουνίου 2003, ύστερα όμως από σχετική εισήγηση του προέδρου της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Εσωτερικών, που υιοθετήθηκε από το σώμα, το θέμα παραπέμφθηκε για 

περαιτέρω εξέταση από την εν λόγω επιτροπή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών εξέτασε τα προτεινόμενα νομοθετήματα 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 23 Ιουνίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Συντονιστής Εναρμόνισης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
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στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, μέλη του διοικητικού συμβουλίου του ΡΙΚ και ο 

διευθυντής του ΡΙΚ, καθώς και ο διευθυντής της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου. 

 Σκοπός των προτεινόμενων νομοθετημάτων είναι η εναρμόνιση με το κοινοτικό 

κεκτημένο και ειδικότερα με τα άρθρα 16, 86 και 87 της Συνθήκης περί Ιδρύσεως της 

Ευρωπαϊκής Κοινότητας, με το Πρωτόκολλο για το Σύστημα της ∆ημόσιας 

Ραδιοτηλεόρασης στα Κράτη Μέλη, καθώς και με την Οδηγία 80/723/ΕΟΚ για τη 

διαφάνεια των οικονομικών σχέσεων μεταξύ των κρατών μελών και των δημόσιων 

ενισχύσεων, όπως αυτή έχει τροποποιηθεί και με την Ανακοίνωση της Επιτροπής 

σχετικά με την εφαρμογή των κανόνων για τις δημόσιες ενισχύσεις που αφορούν τις 

δημόσιες υπηρεσίες ραδιοτηλεοπτικών μεταδόσεων. 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο σκοπείται η τροποποίηση της βασικής 

νομοθεσίας για το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου (ΡΙΚ), ώστε να καθοριστεί ο ορισμός 

της δημόσιας υπηρεσίας ραδιοτηλεοπτικών μεταδόσεων, να ανατεθεί από την Κυπριακή 

∆ημοκρατία στο ΡΙΚ η υποχρέωση παροχής της εν λόγω υπηρεσίας, να ρυθμιστούν οι 

δημόσιες ενισχύσεις που χορηγούνται στο ΡΙΚ και να καθοριστούν τα πλαίσια άσκησης 

από το ΡΙΚ εμπορικών ή άλλων δραστηριοτήτων.  Παράλληλα, σκοπείται η εισαγωγή 

νέου άρθρου στη βασική νομοθεσία, με βάση το οποίο το ΡΙΚ θα μπορεί να εκδίδει 

κανονισμούς για την καλύτερη εφαρμογή της. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 22Α 

της πιο πάνω νομοθεσίας, είναι ο καθορισμός αριθμού εννοιών, ώστε να καταστεί 

δυνατή η εφαρμογή των νέων προνοιών της βασικής νομοθεσίας.  Ειδικότερα, 

καθορίζεται η παροχή ισορροπημένης δέσμης υπηρεσιών για σκοπούς της 

υποχρέωσης του ιδρύματος να παρέχει δημόσια ραδιοτηλεοπτική υπηρεσία, καθώς και 
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τα ενημερωτικά, πολιτιστικά, ψυχαγωγικά προγράμματα ή εκπομπές που εμπίπτουν 

στην έννοια της δημόσιας ραδιοτηλεοπτικής υπηρεσίας. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εσωτερικών, με τα  προτεινόμενα 

νομοθετήματα καθορίζεται ο ορισμός της δημόσιας υπηρεσίας ραδιοτηλεοπτικών 

μεταδόσεων, ανατίθεται από την Κυπριακή ∆ημοκρατία στο ΡΙΚ η υποχρέωση παροχής 

της εν λόγω υπηρεσίας και ρυθμίζονται οι δημόσιες ενισχύσεις που χορηγούνται στο 

ΡΙΚ.  Επιπρόσθετα, καθορίζονται τα πλαίσια άσκησης από το ίδρυμα εμπορικών ή 

άλλων δραστηριοτήτων, ορίζεται η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου ως η αρμόδια αρχή 

για να ασκεί ετήσιο ποιοτικό έλεγχο αναφορικά με την εκπλήρωση από το ίδρυμα της 

αποστολής που του ανατίθεται ως παροχέας δημόσιας ραδιοτηλεοπτικής υπηρεσίας και 

θεσπίζονται νέοι κανονισμοί, ώστε να καταστεί δυνατή η εφαρμογή των προνοιών που 

περιλαμβάνονται στο υπό αναφορά νομοσχέδιο.  Ειδικότερα, δήλωσε ο ίδιος, με τους 

προτεινόμενους κανονισμούς καθορίζονται τα ενημερωτικά, πολιτιστικά, ψυχαγωγικά 

προγράμματα ή εκπομπές που εμπίπτουν στην έννοια της δημόσιας ραδιοτηλεόρασης. 

 Ο Συντονιστής της Εναρμόνισης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, αφού αναφέρθηκε στις πρόνοιες των προτεινόμενων νομοθετημάτων, τόνισε 

την ανάγκη ψήφισης/έγκρισής τους από τη Βουλή το συντομότερο δυνατό, ώστε να 

συμπεριληφθούν στην επόμενη έκθεση παρακολούθησης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής 

για την Κύπρο. 

 Οι εκπρόσωποι του ΡΙΚ δήλωσαν πως το διοικητικό συμβούλιο του ΡΙΚ μελέτησε 

το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς που προτείνονται και υιοθετεί τις πρόνοιές τους.  Ο 

σχεδιασμός των εκπομπών, πρόσθεσαν οι ίδιοι εκπρόσωποι, βασίστηκε στις συστάσεις 

του Συμβουλίου της Ευρώπης που αφορούν τα μέσα μαζικής ενημέρωσης και 

ειδικότερα τη δημόσια ραδιοτηλεόραση. 
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 Ο διευθυντής της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου δήλωσε πως η Αρχή είναι 

έτοιμη να συμβάλει στην εφαρμογή των προτεινόμενων νομοθετημάτων. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας δήλωσε 

πως η Νομική Υπηρεσία, σε συνεργασία με το Υπουργείο Εσωτερικών, ετοιμάζει 

νομοσχέδιο με το οποίο θα αντικατασταθεί ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 

Νόμος.  Το εν λόγω σχέδιο νόμου θα είναι πλήρως εναρμονισμένο με τα ισχύοντα στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση αναφορικά με το θέμα των δημόσιων ενισχύσεων και τα θέματα 

οπτικοακουστικής πολιτικής και αναμένεται σύντομα να ολοκληρωθεί. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη της όλα όσα 

τέθηκαν ενώπιόν της και ιδιαίτερα την ανάγκη προώθησης της ψήφισης/έγκρισης των 

προτεινόμενων νομοθετημάτων από τη Βουλή το συντομότερο δυνατό, καθώς και την 

αναφορά της εκπροσώπου της Νομικής Υπηρεσίας ότι ετοιμάζεται νομοσχέδιο με το 

οποίο θα αντικατασταθεί η ισχύουσα νομοθεσία που διέπει το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 

Κύπρου με νέο νόμο, ο οποίος θα είναι πλήρως εναρμονισμένος με τα ισχύοντα στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, αποφάσισε να διαβιβάσει στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων τις ακόλουθες θέσεις της: 

1. Τάσσεται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο.  Το μέλος της βουλευτής 

του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργος Περδίκης επιφυλάχθηκε 

να καταθέσει τροπολογίες κατά τη συζήτηση του εν λόγω νομοσχεδίου στην 

ολομέλεια της Βουλής. 

2. Θα επανεξετάσει περαιτέρω τους κανονισμούς στην επόμενη συνεδρία της, με 

στόχο να ολοκληρώσει την εξέτασή τους, ώστε να εγκριθούν από τη Βουλή πριν 

από τη λήξη των εργασιών της για τις θερινές διακοπές. 
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Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού ολοκληρώσει τη μελέτη των υπό 

αναφορά κανονισμών, θα ενημερώσει για τη θέση της την επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι -συναδέλφισσες δεν υπάρχουν- 

συνάδελφοι. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Έχει πίσω σου! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Συγνώμη. 

 Η πρόταση νόμου που έχουμε μπροστά μας εξετάστηκε από την επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και παραπέμφθηκε στην επιτροπή Εσωτερικών, στην οποία 

και συμμετείχα.  Θα πρέπει να πω ότι όσα θα σας πω στη συνέχεια τα έχω πει και στην 

επιτροπή Εσωτερικών, αλλά δεν έτυχαν της αποδοχής των συναδέλφων.  Προτάχθη το 

επιχείρημα ότι «έχεις δίκαιο μεν, αλλά άστα για την επόμενη χρονική περίοδο της 

Βουλής».  Επειδή έχω κακή πείρα, πικρότατη πείρα, από την επιτροπή Εσωτερικών, 

όπου όσα νομοσχέδια περάσαμε με αυτή τη λογική, περί Ασύλου, περί Προσωπικών 

∆εδομένων, περί Βασανιστηρίων -θυμίζω τρεις περιπτώσεις κατά τις οποίες μου 

προτάχθη και πάλι το ίδιο επιχείρημα, «άστα να περάσουν και τα βλέπουμε στη 

συνέχεια», και ο καιρός περνά και δεν τα βλέπουμε ποτέ- αποφάσισα σε αυτή την 

περίπτωση να επιμένω και να θέσω ενώπιόν σας τις απόψεις μου, έστω και για την 

ιστορία. 
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 Το εναρμονιστικό αυτό νομοσχέδιο τροποποιεί το νόμο για το ΡΙΚ εφαρμόζοντας 

δύο οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και μία ανακοίνωση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  

Η προσπάθεια που καταβάλλει η Ευρωπαϊκή Ένωση με αυτές τις οδηγίες είναι να 

στηρίξει τη δημόσια ραδιοτηλεόραση, με βάση όμως κάποιους συγκεκριμένους όρους.  

Τίθενται, δηλαδή, όροι για τον τρόπο που το κράτος στηρίζει οικονομικά τη δημόσια 

ραδιοτηλεόραση.  Ο πρώτος όρος που θέτει η οδηγία, καλώς ή κακώς, είτε μας αρέσει 

είτε δε μας αρέσει, είναι ότι το δημόσιο ραδιοτηλεοπτικό ίδρυμα δε θα ανταγωνίζεται τα 

ιδιωτικά ραδιοτηλεοπτικά κανάλια.  Αυτή η βασική αρχή δεν υπήρχε και δεν υπάρχει 

δυστυχώς μέσα στο νομοσχέδιο που έχετε μπροστά σας.  Φυσικά, αυτοί που το 

ετοίμασαν φρόντισαν ακριβώς να αφήσουν όλα τα περιθώρια στο επιχορηγούμενο και 

ευρωπαϊκώς πλέον ραδιοτηλεοπτικό δημόσιο ίδρυμα, ώστε να ανταγωνίζεται τα ιδιωτικά 

ραδιοτηλεοπτικά κανάλια. 

 Ένα παράδειγμα θέλω να αναφέρω, το οποίο αντανακλάται και σε συγκεκριμένη 

δική μου τροπολογία.  Ενώ ο νόμος που διέπει τη λειτουργία των ιδιωτικών 

ραδιοτηλεοπτικών καναλιών καθορίζει ανώτατο ποσοστό -και μάλιστα με αυστηρό 

τρόπο- για τις διαφημίσεις, πότε και πόσες διαφημίσεις μπορεί να βάλει στις εκπομπές 

του ένας ιδιωτικός ραδιοτηλεοτπικός σταθμός, ο νόμος και οι κανονισμοί που έχουμε 

μπροστά μας για το ΡΙΚ αμέλησαν να βάλουν μια τέτοια απαγορευτική ρήτρα.  Έβαλε 

ρήτρα ο κανονισμός στη συνέχεια για το πόσα ενημερωτικά προγράμματα πρέπει να 

έχει το δημόσιο ραδιοτηλεοπτικό ίδρυμα, πόσο ποσοστό πρέπει να έχει ψυχαγωγικά, 

αλλά στο ποσοστό από αυτά τα προγράμματα που θα είναι απλές διαφημίσεις, 

εμπορικές καταχωρίσεις, ακόμη και τηλεμπορία, για την οποία επίσης υπάρχουν 

αυστηρότατες ρήτρες σχετικά με τους ιδιωτικούς ραδιοτηλεοπτικούς οργανισμούς, δεν 

υπάρχει η παραμικρή αναφορά.   Αντίθετα, αν πάμε στον παλιότερο νόμο για το ΡΙΚ, θα 

δούμε ότι υπάρχει πλήρης ασυδοσία.  ∆ε διέπεται, δηλαδή, η εμπορική δραστηριότητα 
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του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, η οποία είναι και ανταγωνιστική σε σχέση με 

τους υπόλοιπους ραδιοτηλεοπτικούς σταθμούς. 

 Επίσης, παρ’ όλο που το έθιξα στην επιτροπή και παρ’ όλο που αντιμετωπίστηκε 

θετικά από τους συναδέλφους, μέσα στον ίδιο το νόμο και στην τροποποίηση που 

φέρνουμε σήμερα, διαιωνίζουμε μια πολιτική προσέγγιση στο θέμα της γλώσσας, η 

οποία είναι απαράδεκτη.  Επειδή, λέει, στο βασικό νόμο λέει ότι το ΡΙΚ είναι 

υποχρεωμένο να έχει δελτία ειδήσεων στην ελληνική, τουρκική και αγγλική και 

οποιαδήποτε άλλη γλώσσα ή ότι πρέπει να παρέχει προγράμματα στην ελληνική, 

τουρκική και αγγλική και οποιαδήποτε άλλη γλώσσα, δε σήκωνε, λέει, τροποποίηση  σε 

αυτό το στάδιο.  Να περιμένουμε του χρόνου, όταν θα έρθει πάλι από την κυβέρνηση ή 

από το ΡΙΚ γενικότερη τροποποίηση του νόμου, να αλλάξουμε αυτό το πολύ εξόφθαλμο 

σημείο, που με μια απλή τροπολογία -και την έχετε μπροστά σας- και σε επίπεδο νόμου 

και σε επίπεδο κανονισμού αλλάζει, βάζοντας την αγγλική μέσα στις υπόλοιπες 

γλώσσες και φέρνοντας τα πράγματα στη σωστή τους θέση. 

 Ένα τρίτο σημείο, που για εμένα έν’ πάρα πολύ σημαντικό και πάλι συνιστά 

διαφοροποίηση, έστω και θεωρητική, από τους λεγόμενους ιδιωτικούς σταθμούς -δε 

λέω ότι εκεί έχουν εφαρμόσει το γράμμα του νόμου- είναι η επαγγελματική κατοχύρωση 

των συντακτών.  Τουλάχιστον υπάρχει στο νόμο που προνοεί ότι, για να δοθεί άδεια σε 

ιδιωτικό ραδιοτηλεοπτικό σταθμό, πρέπει να υπάρχει ή να δεσμεύεται ο ιδιοκτήτης του ή 

η διεύθυνσή του να προχωρήσει σε συλλογική σύμβαση με τους εργαζόμενους.  Ούτε 

αυτή η πρόνοια υπάρχει για το ΡΙΚ.  Και ξέρουμε πόσα προβλήματα υπάρχουν εις το 

εργασιακό επίπεδο μέσα στο ΡΙΚ.  Και υπάρχει σχετική τροπολογία που υποχρεώνει το 

ΡΙΚ, εφόσον είναι επιδοτούμενο από το κράτος, να λύσει και τα προβλήματα τα 

εργασιακά του στη βάση των συλλογικών συμβάσεων.   
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 Όλα αυτά τα οποία λέω αντανακλώνται σε σειρά τροπολογιών που έχετε μπροστά 

σας σε σχέση με το νόμο και στη συνέχεια με τους κανονισμούς.  ∆ε θέλω να ξαναβγώ 

στο βήμα και να τα επαναλάβω στην περίπτωση των κανονισμών.   

 Θα ήθελα μόνο να πω στη γενική του φιλοσοφία το εξής:  Πάρα πολλές φορές απ’ 

αυτό το βήμα και από τα έδρανα πολλοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, είτε μιλώντας 

με την ιδιότητα του βουλευτή είτε του εκπροσώπου του κόμματός τους, έχουν ασκήσει 

δίκαια πλην δριμεία κριτική για το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου.  Αυτή είναι η ευκαιρία 

αυτή τη στιγμή αυτή η κριτική να μετουσιωθεί σε πολιτική πράξη.  Θεωρώ πραγματικά 

αδόκιμο και εν πολλοίς πολιτικά άστοχο να κρίνουμε με κάθε ευκαιρία το ΡΙΚ, να 

κατακρίνουμε τα κακώς έχοντά του είτε σε επίπεδο προγράμματος είτε σε επίπεδο 

οικονομικό είτε σε επίπεδο συνδικαλιστικών θέσεων είτε σε επίπεδο θεσμών μέσα στο 

ίδιο το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου και αυτή τη στιγμή που έχουμε μπροστά μας 

τροποποίηση του νόμου βάσει του οποίου θα λειτουργήσει αυτός ο δημόσιος 

ραδιοσταθμός, ο οποίος και επιδοτείται πλέον ευρωπαϊκώς από το κράτος, να 

περιοριζόμαστε σε επιφανειακές και μόνο αλλαγές πάνω στο νομικό πλαίσιο που διέπει 

τη λειτουργία του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου.  Το λέω αυτό, γιατί ξέρω ότι το 

βασικό επιχείρημα που θα πούμε στη συνέχεια είναι «άστα αυτά για αργότερα».  Αυτή 

είναι η ώρα, σήμερα, τώρα που η κριτική, οι σωστές απόψεις, οι προτάσεις πρέπει να 

πάρουν μορφή νομικής παρέμβασης.   

 Ευχαριστώ πολύ που με ακούσατε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπενθυμίζω ότι το θέμα είναι εξ αναβολής.  Θα παρακαλέσω να περιοριστούμε 

περισσότερο στις τροπολογίες.   

 Ο κ. Συλλούρης.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, δε θα μιλήσω για την ουσία του θέματος, απλώς θα υπενθυμίσω 

στη Βουλή ότι είναι απόφαση αυτού του σώματος, υιοθετώντας τη διαδικασία της 

ταχύτατης ψήφισης των εναρμονισιακών νομοσχεδίων, πρώτον, τα νομοσχέδια να 

εξετάζονται στην επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, εκτός εάν υπάρχει ειδικός λόγος 

και αφού ζητηθεί από αρμόδιες επιτροπές, και, δεύτερον, αυτή ήταν η απόφασή μας 

από την προηγούμενη Βουλή, τα εναρμονισιακά δεν μπορούν να αποτελούν και δεν 

πρέπει να αποτελούν αφορμή να διευρύνονται τα θέματα, επειδή αγγίζουν τον άλφα ή 

βήτα τομέα.  Είναι και βάσει αυτού του σκεπτικού που δεν...  Παραδείγματος χάριν, για 

να δώσω ένα παράδειγμα, δεν επιτράπηκε να γίνει συζήτηση τότε για τους λογιστές, αν 

θυμάστε, που ήταν ένα πολύ επίμαχο θέμα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Και τραβά τώρα ο Λευτέρης, ναι.   

 Επομένως, με αυτή την απόφαση της διαδικασίας που έχουμε πάρει νομίζω ότι το 

θέμα δεν προσφέρεται, για να τακτοποιήσουμε το ΡΙΚ.  Μπορεί να γράψουμε θέμα, 

μπορεί να το συζητήσουμε στους προϋπολογισμούς του ΡΙΚ, αλλά σίγουρα δεν 

μπορούμε να φύγουμε από τη διαδικασία.  ∆ιότι, αν θα φύγουμε από τη διαδικασία που 

αποφασίσαμε γι’ αυτό το θέμα, πρέπει να φύγουμε και για άλλα θέματα και υπάρχουν 

πολλά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε.  

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα από τη θέση μου.   
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 Ακριβώς εδώ μπροστά μας βρίσκεται μια εναρμονιστική ανάγκη και μπροστά μας 

είχαμε το διαχωρισμό, και για λόγους που αφορούν τον περί ∆ημοσίων Ενισχύσεων 

Νόμο, το διαχωρισμό των δραστηριοτήτων του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, των 

εμπορικών από αυτές των ραδιοτηλεοπτικών υπηρεσιών.  Ασφαλώς, στην επιτροπή 

Εσωτερικών τέθηκαν και ζητήματα που άπτονται της λειτουργίας, της ποιότητας και μιας 

σειράς άλλων ζητημάτων του ιδρύματος.  Εκεί έχουμε πει πως, ναι, χρειάζεται, όχι σε 

αυτή τη φάση, αλλά σύντομα και είναι έτοιμη η επιτροπή Εσωτερικών της Βουλής να 

κάμει μία γενικότερη συζήτηση και στη βάση των κανονισμών που κατατέθηκαν, ώστε 

να μπορεί να ανταποκρίνεται το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου στον περί ∆ημοσίων 

Ενισχύσεων Νόμο, έτσι που πραγματικά να αγγίξουμε τις πτυχές που ο καθένας μας 

θέλει, έτσι που πραγματικά να έχουμε μια δημόσια ραδιοτηλεόραση η οποία να μην 

είναι αντιγραφή της ιδιωτικής ούτε να ανταγωνίζεται την ιδιωτική, αλλά να προσφέρει 

ένα επίπεδο άλλης ραδιοτηλεοπτικής υπηρεσίας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα θέσω...  

 Ορίστε. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτά που είπε ο συνάδελφος ο κ. Περδίκης έχουν κάποια βάση και 

κάποια λογική.  Όμως θα ήταν παράλειψη να μην αναφέρουμε ότι, με βάση την 

προτεινόμενη τροποποίηση του άρθρου 24Α, οι χρηματοδοτήσεις που παίρνει το 

ίδρυμα, η δημόσια ενίσχυση, αυτή που έρχεται κάθε χρόνο και εγκρίνουμε, από τούδε 

και στο εξής δε θα πρέπει, λέει το άρθρο 24Α, να αλλοιώνει τον ανταγωνισμό σε βαθμό 

αντίθετο με το κοινό συμφέρον.  Και επιπρόσθετα, με βάση το άρθρο 24Β ο Γενικός 

Ελεγκτής έχει την υποχρέωση να βεβαιώνεται και να κάμνει ειδική έκθεση ότι πράγματι 

η χορηγία αυτή δεν αλλοιώνει τον ανταγωνισμό και ότι επιπρόσθετα το ποσό που 
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δίδεται δε θα είναι μεγαλύτερο από εκείνο το οποίο είναι απαραίτητο, για να εκπληρώνει 

το ίδρυμα τις υποχρεώσεις του σαν δημόσια ραδιοτηλεοπτική υπηρεσία.  Αυτό το λέω, 

για να πω ότι εφεξής θα πρέπει να υπάρξει και θα υπάρξει εκ των πραγμάτων με αυτή 

τη νομοθεσία έλεγχος εις το ύψος της ετήσιας χορηγίας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα θέσω τις τροπολογίες προς ψήφιση.  Παρακαλώ το γραμματέα να προχωρήσει 

στην ψήφιση της καθεμιάς ξεχωριστά. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πρώτη προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 

Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου Περδίκη για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο 

περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2003» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

 Με την προσθήκη στον ορισμό του όρου “δημόσια ραδιοτηλεοπτική υπηρεσία” 

[όπως αυτός περιλαμβάνεται στην υποπαράγραφο (α) του εδαφίου (1) του άρθρου 2 

του νομοσχεδίου] μετά τη φράση “μεταξύ άλλων, των” (έβδομη γραμμή) της λέξης 

“πολιτικών,” και μετά τη λέξη “πολιτιστικές” (ενδέκατη γραμμή) της λέξης 

“περιβαλλοντικές”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας, εάν την ακούσατε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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     Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με μία ψήφο υπέρ, είκοσι οκτώ εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία 

απορρίπτεται. 

 Άλλη.  Υπάρχει άλλη τροπολογία; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

∆εύτερη προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 

Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου Περδίκη για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο 

περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2003» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

 Με την τροποποίηση του προτεινόμενου νέου άρθρου 16Α, όπως αυτό 

περιλαμβάνεται στο άρθρο 3 του νομοσχεδίου, ως ακολούθως: 

1. Με τη διαγραφή της τελείας στο τέλος του εδαφίου (1) αυτού και την προσθήκη 

αμέσως μετά της φράσης “στο πλαίσιο που καθορίζουν οι οδηγίες και οι συστάσεις 

της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου.” ֹ και 

2. με τη διαγραφή της τελείας στο τέλος του εδαφίου (3) αυτού και την προσθήκη 

αμέσως μετά της φράσης “ή τις συνθήκες του εμπορίου και του ελεύθερου 

ανταγωνισμού.”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με δύο ψήφους υπέρ, είκοσι επτά εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία 

απορρίπτεται. 

 Υπάρχει άλλη τροπολογία; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρίτη προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 

Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου Περδίκη για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο 

περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2003» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

 Με την τροποποίηση του προτεινόμενου νέου άρθρου 19, όπως αυτό 

περιλαμβάνεται στο άρθρο 7 του νομοσχεδίου, ως ακολούθως: 

1. Με τη διαγραφή από το εδάφιο (2) αυτού της φράσης “και την Αγγλική” (δεύτερη 

γραμμή). και 
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2. με την προσθήκη στο τέλος του, μετά το εδάφιο (6) αυτού, του ακόλουθου νέου 

εδαφίου: 

  «(7)  Το Ίδρυμα διασφαλίζει τη δημοσιογραφική και δημιουργική ανεξαρτησία των 

δημοσιογράφων και άλλων δημιουργών στο Ίδρυμα και τη ρύθμιση των 

όρων απασχόλησης των συντακτών και των άλλων εργαζομένων στο 

σταθμό με συλλογική διαπραγμάτευση και συλλογική σύμβαση εργασίας με 

το νόμιμα αναγνωρισμένο επαγγελματικό του φορέα με βάση τον Κώδικα 

Βιομηχανικών Σχέσεων.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με δύο ψήφους υπέρ, είκοσι έξι εναντίον και μία αποχή, η τροπολογία 

απορρίπτεται. 

 Υπάρχουν άλλες; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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Τέταρτη προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 

Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου Περδίκη για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο 

περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2003» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

 Με την προσθήκη μετά το άρθρο 7 του νομοσχεδίου του ακόλουθου νέου άρθρου 

8 και την αναρίθμηση των υφιστάμενων άρθρων 8, 9, 10, 11, 12 και 13 αυτού σε άρθρα 

9, 10, 11, 12, 13 και 14, αντίστοιχα: 

«Τροποποίηση 

του άρθρου 21 

του βασικού 

νόμου. 

8.  Το άρθρο 21 του βασικού νόμου τροποποιείται με την 

αντικατάσταση της φράσης “Ελληνική, Τουρκική και Αγγλική” (τρίτη 

γραμμή) με τη φράση “Ελληνική και Τουρκική”.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Με δύο ψήφους υπέρ, είκοσι έξι εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία 

απορρίπτεται. 

 Υπάρχουν άλλες; 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 16Α και 16Β.  

Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με τη διαγραφή του άρθρου 17ΣΤ.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 22Α.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 24Α και 24Β.  

Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Κατάργηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 13; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχή ή αρνητική ψήφος; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Αποχή.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα επόμενα θέματα υπ’ αριθμόν 55, 56, 57 έχουν κοινή έκθεση.  Είναι «Ο περί 

Τραπεζικών Εργασιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», «Οι περί Σύστασης και 

Λειτουργίας Σχεδίου Προστασίας Καταθέσεων (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 

2003» και «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».  Η 

έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τα 

νομοσχέδια και τους κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο 

παράρτημα 

Παρόντες:  

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 
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 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τα πιο πάνω 

προτεινόμενα νομοθετήματα σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 1η Ιουλίου 

2003.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Συντονιστής Εναρμόνισης της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών 

υπηρεσιών. 

 Τα πιο πάνω προτεινόμενα νομοθετήματα κατατέθηκαν στη Βουλή από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν από την ολομέλεια στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων καθώς και στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Οικονομικών και Προϋπολογισμού, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για 

την ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που σχετίζονται 

με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός των δύο προτεινόμενων νομοσχεδίων είναι η εναρμόνιση της κυπριακής 

νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο που αφορά την ανάληψη και την άσκηση 

δραστηριότητας πιστωτικών ιδρυμάτων. 

 Ειδικότερα, με το πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο με το οποίο προτείνεται η 

τροποποίηση της νομοθεσίας για τις τραπεζικές εργασίες προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Καθορίζεται μέγιστο χρονικό διάστημα εντός του οποίου η Κεντρική Τράπεζα 

δύναται να αρνηθεί τη χορήγηση άδειας τραπεζικών εργασιών. 

2. Καταργείται η δυνατότητα χρησιμοποίησης του κριτηρίου της οικονομικής ανάγκης 

από την Κεντρική Τράπεζα για σκοπούς χορήγησης άδειας άσκησης τραπεζικών 

εργασιών. 
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3. Ρυθμίζεται η άσκηση του δικαιώματος εγκατάστασης και ελεύθερης παροχής 

υπηρεσιών από τράπεζες στις οποίες έχει χορηγηθεί άδεια από κράτος μέλος της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

4. Τροποποιείται η ρύθμιση σχετικά με τα όρια παροχής χρηματοδοτικών 

ανοιγμάτων. 

5. Καθορίζονται κριτήρια για την ικανότητα και καταλληλότητα συμβούλων, πρώτου 

εκτελεστικού διευθυντή και διευθυντών τράπεζας. 

6. Παρέχεται η δυνατότητα στην Κεντρική Τράπεζα για συνεργασία και ανταλλαγή 

πληροφοριών, τηρουμένης της απαιτούμενης εμπιστευτικότητας με άλλες 

αρμόδιες εποπτικές αρχές. 

7. Τροποποιείται η άσκηση από την Κεντρική Τράπεζα εποπτείας σε ενοποιημένη 

βάση.  

 Με το δεύτερο υπό αναφορά νομοσχέδιο, σκοπός του οποίου είναι η τροποποίηση 

της νομοθεσίας για τις συνεργατικές εταιρείες, προβλέπονται ειδικότερα τα ακόλουθα: 

 Καθορίζονται προϋποθέσεις για την παροχή υπηρεσιών συνεργατικού πιστωτικού 

ιδρύματος, όσον αφορά τα συνεργατικά ιδρύματα, με τρόπο που να συνάδει με το 

κοινοτικό κεκτημένο. 

 Καθορίζονται οι προϋποθέσεις και η διαδικασία εγκατάστασης ή παροχής 

διασυνοριακών υπηρεσιών στη ∆ημοκρατία από συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα 

που έχουν άδεια λειτουργίας σε κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Κατοχυρώνεται η ανεξαρτησία και η παροχή των απαιτούμενων αρμοδιοτήτων και 

εξουσιών στην Επιτροπή Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών 

Εταιρειών και τον Έφορο, οι οποίοι, επιπροσθέτως των καθηκόντων τους, θα 

ασκούν και καθήκοντα εθνικής εποπτικής αρχής όσον αφορά το συνεργατικό 

πιστωτικό τομέα.  
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 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η εναρμόνιση της κυπριακής 

νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο που αφορά τα συστήματα εγγύησης των 

καταθέσεων. 

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Η δυνατότητα εξαίρεσης τραπεζών που έχουν άδεια λειτουργίας από κράτος μέλος 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ασκούν δραστηριότητες στην Κύπρο από το σχέδιο 

προστασίας καταθέσεων, εφόσον καλύπτονται από ισοδύναμο σχέδιο θεσπισμένο 

στο κράτος προέλευσης. 

2. Η επέκταση της κάλυψης καταθέσεων σε ευρώ ή άλλο νόμισμα κράτους μέλους 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης και καταβολή αποζημίωσης στο νόμισμα που είναι 

εκφρασμένη η κατάθεση. 

3. Η τροποποίηση του Παραρτήματος της παραγράφου 5(5) των βασικών 

κανονισμών, το οποίο περιλαμβάνει τις τράπεζες που συμμετέχουν στο σχέδιο.  

4. Η προσθήκη  ρύθμισης που αφορά την ευθύνη των μελών της διαχειριστικής 

επιτροπής του Ταμείου Προστασίας Καταθέσεων, με τρόπο που να συνάδει με το 

άρθρο 32 του νόμου περί Τραπεζικών Εργασιών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε τα 

προτεινόμενα νομοθετήματα σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 

και 30 Ιουνίου 2003. Η επιτροπή σχετικά με δύο σημειώματά της, ημερομηνίας 30 

Ιουνίου 2003, τα οποία επισυνάπτονται στην παρούσα έκθεση ως Παράρτημα Β, 

πληροφόρησε την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων ότι τάσσεται 

ομόφωνα υπέρ της ψήφισης των νομοσχεδίων σε νόμους και της έγκρισης των 

κανονισμών.  Παράλληλα, εισηγήθηκε την τροποποίηση σχετικής παραγράφου του 

νομοσχεδίου για τις συνεργατικές εταιρείες, ώστε να διασφαλιστεί η παροχή της 

δυνατότητας στην Κεντρική Τράπεζα να ασκεί δειγματοληπτικό έλεγχο επί των 
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συνεργατικών εταιρειών κατά την κρίση της και γενικά να διασφαλιστεί η άσκηση 

αποτελεσματικής εποπτείας, όπως απαιτείται από το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Στη συνέχεια, τα προτεινόμενα νομοθετήματα εξετάστηκαν από την 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σε συνεδρία της που 

πραγματοποιήθηκε την 1η Ιουλίου 2003.  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων, λαμβάνοντας υπόψη και τη θέση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Οικονομικών και Προϋπολογισμού, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 

προτεινόμενων νομοθετημάτων και γι’ αυτό εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση των 

νομοσχεδίων σε νόμους και την έγκριση των κανονισμών.  Ταυτόχρονα, η επιτροπή 

εισηγείται την τροποποίηση του νομοσχεδίου που αφορά τις συνεργατικές εταιρείες 

σύμφωνα με την προαναφερθείσα εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Οικονομικών και Προϋπολογισμού, την οποία και υιοθετεί. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής των Ενωμένων ∆ημοκρατών κ. Ανδρούλα 

Βασιλείου δήλωσε ότι θα τηρήσει στάση αποχής κατά τη συζήτηση των εν λόγω 

νομοθετημάτων στην ολομέλεια του σώματος, γιατί δεν της παρασχέθηκε αρκετός 

χρόνος, για να τα μελετήσει.  

Π  Α  Ρ  Α  Ρ  Τ  Η  Μ  Α 

1. Ο περί Τραπεζικών Εργασιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003 

 (Αρ. Φακ.: 23.01.107.2003) 

2. Οι περί Σύστασης και Λειτουργίας Σχεδίου Προστασίας Καταθέσεων 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003 

 (Αρ. Φακ.: 23.03.091.2003) 

3. Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003  

 (Αρ. Φακ.: 23.01.116.2003) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ξέρω ότι τα εναρμονιστικά νομοθετήματα εγκρίνονται κάτω από ιδιαίτερες 

συνθήκες, όπως προηγουμένως ανέλυσε και ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος κ. 

Συλλούρης, και έχουν συνήθως το χαρακτήρα του επείγοντος.  Ξέρω επίσης ότι η 

σημερινή συνεδρία έχει ιδιαίτερο χαρακτήρα ως η τελευταία πριν τη θερινή ανάπαυλα με 

μια ημερήσια διάταξη με πέραν των εκατό θεμάτων και επομένως το κλίμα δε σηκώνει 

πολλά λόγια.  Ωστόσο, κύριε Πρόεδρε, είναι καθήκον μου να προειδοποιήσω το σώμα.   

 Το εναρμονιστικό νομοσχέδιο που τροποποιεί τους περί Συνεργατικών Εταιρειών 

Νόμους θα δημιουργήσει, αν ψηφιστεί όπως είναι, πολύ περισσότερα προβλήματα 

εναρμόνισης από αυτά τα οποία ενδεχομένως θα λύσει.  Οφείλω, κυρία και κύριοι 

συνάδελφοι, να προειδοποιήσω ότι, αν ψηφίσουμε αυτό το νομοσχέδιο όπως 

διαμορφώθηκε και έρχεται σήμερα στην ολομέλεια, θα ακούσουμε σύντομα νεότερα όχι 

μόνο από τις Βρυξέλλες και την Κομισιόν, αλλά και από την Τράπεζα ∆ιεθνών 

∆ιακανονισμών και την επιτροπή της, την Επιτροπή της Βασιλείας.  ∆ηλαδή την 

τράπεζα των τραπεζών όσον αφορά σε ζητήματα τραπεζικής εποπτείας, χρηστής 

τραπεζικής πρακτικής και προληπτικών ελέγχων.  Ομολογώ ότι το νομοσχέδιο αυτό 

συζητήθηκε επί μακρόν και προκαταρκτικά στο στάδιο της προετοιμασίας, αλλά και 

σχετικά στη Βουλή και στην επιτροπή Οικονομικών.   

 ∆υστυχώς, ο φόρτος εργασίας των τελευταίων εβδομάδων δε μας έδωσε την 

ευκαιρία να γίνουν εκεί όλες οι απαραίτητες παρεμβάσεις.  Ωστόσο, το ζήτημα είναι 

κεφαλαιώδους σημασίας και αυτός δε θα ήταν λόγος, για να αποφύγουμε σήμερα είτε 

να επισημάνουμε κάποια σοβαρά τρωτά, αντιφάσεις και αδυναμίες είτε να υποβάλουμε 
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τροπολογίες.  Γι’ αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, έχω υποβάλει μια σειρά τροπολογιών 

που πιστεύω ότι μερικές από αυτές είναι άκρως απαραίτητες και δε θα διστάσω να 

καταγγείλω από το βήμα της Βουλής ότι για κάποια ζητήματα άλλες διαβεβαιώσεις 

δώσαμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση και άλλα πράγματα πάμε να κάμουμε με αυτό το 

νομοθέτημα.   

 Προσωπικά δεν είμαι διατεθειμένος να συναινέσω στην πολιτική και τη λογική που 

θέλει να λέει:  «Ας τους κουτόφραγκους να λένε, εδώ εμείς θα τα κανονίσουμε όπως 

ξέρουμε»!  Ούτε όμως νιώθω ήσυχος με τη συνείδησή μου, εάν αυτό το σώμα των 

αιρετών αντιπροσώπων του λαού δεχτεί την προσέγγιση κάποιων που δε διστάζουν να 

ομολογούν ή να υπονοούν ότι το καλό του συνεργατισμού είναι συνώνυμο του 

ανεξέλεγκτου.  ∆υσφημούμε, φοβάμαι, την ίδια την ιδέα του συνεργατισμού, όταν 

αναγορεύουμε την προσπάθεια αποφυγής των διεθνώς καθιερωμένων μεθόδων 

ελέγχου και διαφάνειας ως δήθεν τον ύψιστο στόχο και το ύψιστο συμφέρον του 

συνεργατισμού.   

 Θα προσπαθήσω να γίνω συγκεκριμένος, αναλύοντας και τις προτάσεις για 

τροπολογίες.  Θα μείνω στα σοβαρότερα.  Έχω συνολικά επτά σημεία να θίξω και 

πιστεύω ότι αξίζει να τους δώσουμε προσοχή. 

 Πρώτον, το νομοσχέδιο παρουσιάζεται και πρέπει να είναι εναρμονιστικό.  Το 

έχουν όμως φορτώσει με κάποιες πρόνοιες για θέματα τα οποία δεν έχουν να κάμουν 

καθόλου ούτε με την εναρμόνιση ούτε με το κοινοτικό κεκτημένο.  Τι γυρεύουν όλες 

αυτές οι εξεζητημένα εξειδικευμένες διατάξεις και πρόνοιες σχετικά με το αν ο 

μελλοντικός έφορος είναι δημόσιος υπάλληλος και πρέπει να ασχοληθεί ο νόμος με τα 

συνταξιοδοτικά του δικαιώματα και δεν ξέρω εγώ τι άλλο;  Αν προληπτικά κάποιοι 

ήθελαν να καλύψουν ενδεχόμενα πιθανών διορισμών στη θέση του εφόρου ως προς τη 

συγκεκριμένη υποπερίπτωση που θα είναι δημόσιος υπάλληλος, ας έρχονταν να 
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τροποποιήσουν χωριστά τη νομοθεσία περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας.  Απ’ το 

εναρμονιστικό νομοσχέδιο θα πρέπει να απαλειφθούν, επομένως, όλες αυτές οι 

αχρείαστες για σκοπούς του νόμου και για την εναρμόνιση διατάξεις.  

 ∆εύτερον, η Υπηρεσία Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών που 

δημιουργείται από το νόμο αυτό θα πρέπει να είναι μια ανεξάρτητη υπηρεσία 

πολιτειακού χαρακτήρα, να έχει ανεξάρτητη υφή μέσα στο πολιτειακό σύστημα.  Γι’ αυτό 

και διαχωρίζονται σαφώς οι εξουσίες του αρμόδιου υπουργού στα πρώτα άρθρα και το 

σχετικά αυτεξούσιο της υπηρεσίας μέσω εξουσιών που αποδίδονται στον έφοροֹ πολύ 

σωστά.  Εδώ όμως υπάρχει μια κραυγαλέα αντίφαση.  Ενώ ο νόμος δεν κατορθώνει 

ποσώς να διασφαλίσει την οικονομική ανεξαρτησία της υπηρεσίας, σπεύδει να 

καθιερώσει εξάρτηση άμεσης χρηματοδότησης από τον προϋπολογισμό του κράτους.  

Και θα επανέλθω επί τούτου.  Ενώ, λοιπόν, συμβαίνει αυτή η εξάρτηση, θεσπίζεται, 

αχρείαστα εξαιρείται η υπηρεσία και ο έφορος από γενικής φύσεως νομοθετήματα που 

αφορούν ή πρέπει να αφορούν όσο γίνεται μεγαλύτερο εύρος του δημόσιου βίου, όπως 

είναι ο περί Προσφορών Νόμος.  Σε αυτό το νομοσχέδιο δίνεται η εξουσία στον έφορο 

να αγοράζει υπηρεσίες ή να προβαίνει σε άλλες συμβατικές πράξεις χωρίς κανένα 

περιορισμό και καμία διαδικασία, εκτός και του νόμου περί Προσφορών που ισχύει για 

το δημόσιο.  Η εισήγηση είναι ότι δε χρειάζεται ούτε πρέπει να εξαιρεθεί η υπηρεσία 

από διαδικασίες προσφορών για εξασφάλιση υπηρεσιών ή σύναψη συμβάσεων. 

 Το τρίτο σημείο είναι το ότι η υπηρεσία, για να είναι αρκούντως ανεξάρτητη από 

την εκάστοτε πολιτική εξουσία, θα πρέπει να στηρίζεται πάνω σε αρχές και βάσεις 

αυτοχρηματοδότησης και όχι να εξαρτάται από τον Υπουργό Οικονομικών και τον 

προϋπολογισμό του κράτους.  Θέλω να επισημάνω ότι στο αντίστοιχο νομοσχέδιο περί 

Τραπεζικών Εργασιών, που ψηφίζεται στην ίδια δέσμη των τριών εναρμονιστικών, στην 
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Κεντρική Τράπεζα αναφέρεται ότι θα καταβάλλονται δικαιώματα απ’  όσες τράπεζες θα 

ελέγχονται, κατά τρόπο που να υπάρχει μία διαδικασία αυτοχρηματοδότησης. 

 Ξέρω ότι αυτή η θέση για το συνεργατικό κίνημα μάλλον δε θα είναι δημοφιλής σε 

συνεργατικούς κύκλους.  Όμως πιστεύω ότι δεν έχουμε επιλογή.  Ήδη αναμένεται να 

έχουμε προβλήματα και θα πρέπει να είμαστε σίγουροι ότι θα ακούσουμε νεότερα από 

τις Βρυξέλλες σχετικά με κάποιες άλλες εποπτικές αρχές.  Για παράδειγμα, η Επιτροπή 

Κεφαλαιαγοράς, η οποία δεν μπορεί να είναι ανεξάρτητη και κρατικοδίαιτη ταυτόχρονα.  

∆ε θα ήταν, λοιπόν, σκόπιμο, γνωρίζοντας αυτό, να δεχτούμε τις διατάξεις του νέου 

άρθρου 4(β) του νόμου, που προνοεί ότι ο ετήσιος προϋπολογισμός της υπηρεσίας, 

μέσω του Υπουργού Οικονομικών, προωθείται για έγκριση στο Υπουργικό Συμβούλιο; 

 Κι αν ακόμη δεν είμαστε έτοιμοι να θεσπίσουμε μηχανισμό αυτοχρηματοδότησης 

σήμερα, που θα έπρεπε να το κάνουμε, τουλάχιστον ας σκεφτούμε:  Πού είναι η Βουλή;  

Ο Υπουργός Οικονομικών πάει στο Υπουργικό Συμβούλιο, εγκρίνεται ο 

προϋπολογισμός.  Γιατί η διαδικασία έγκρισης να μην περνά από το κοινοβούλιο, για να 

μετριάσουμε τουλάχιστο την άμεση εξάρτηση από το Υπουργικό Συμβούλιο και την 

κυβέρνηση; 

 Τέταρτον, τα όσα διαλαμβάνει το νέο άρθρο 5(1), κατά το οποίο δύο από τα 

τέσσερα μέλη της επιτροπής που θα διορίζονται από το Υπουργικό Συμβούλιο θα 

προέρχονται από προεπιλογή της Παγκύπριας Συνεργατικής Συνομοσπονδίας από 

κατάλογο τεσσάρων προσώπων που αυτή θα υποβάλλει στο Υπουργικό Συμβούλιο, εκ 

πρώτης όψεως μπορεί να φαίνονται αθώα και να θυμίζουν, ίσως, και κάποιες αρχές 

αυτοδιοίκησης.   Όμως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πρόκειται γι’  αυτό το πράγμα.  

Εδώ έχουμε να κάνουμε με ένα εποπτικό κι όχι διοικητικό ή διαχειριστικό όργανο.  Και 

πού ξανακούστηκε οι υποκείμενες στον έλεγχο οντότητες να αποτελούν οι ίδιες μέρος 
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των ελεγκτών;  Αυτά τα πράγματα δυστυχώς δε γίνονται.  Και το σχετικό, όπως και άλλα 

παρεμφερή, εδάφιο πρέπει να τροποποιηθεί ανάλογα. 

 Πέμπτον, το μεγαλύτερο αγκάθι στην όλη διαδικασία νομοπαρασκευής ήταν το να 

ορίσουμε, και πρακτικά να εφαρμόσουμε, στην περίπτωση αυτή την έννοια της 

“ενοποιημένης εποπτείας”.  Αυτή είναι και η ουσία της εναρμόνισης.  Αυτό όμως ήταν 

και το μήλο της έριδος μεταξύ της Κεντρικής Τράπεζας και του συνεργατικού πιστωτικού 

συστήματος.  Ξέρετε τι κάναμε;  Κόψαμε αυτό το μήλο στα δύο, το ένα μισό το 

κολλήσαμε με μισό πορτοκάλι και το άλλο μισό με μισό δαμάσκηνο.  Και έτσι έχουμε 

δύο άλλα φρούτα και, για να γίνει η δουλειά μας και να βρίσκουμε ξανά το μήλο που 

χρειάζεται, θα πρέπει να πηγαίνουν μαζί και να ’ναι ανά πάσα στιγμή διαθέσιμα το 

καθένα να παρουσιάσει το μισό του μήλο, για να ξανακάνουμε μήλο.  Αυτός είναι ο 

βασικός μηχανισμός του νόμου. 

 Στη διεθνή πρακτική υπάρχουν πολύ συγκεκριμένοι και αρκετά αυστηροί κανόνες 

τραπεζικής εποπτείας.  Υπάρχει μάλιστα και οργανισμός, η Τράπεζα ∆ιεθνών 

∆ιακανονισμών, που παρακολουθεί άγρυπνα την εφαρμογή τους.  Κι αυτή η τράπεζα 

έχει μία επιτροπή, την Επιτροπή της Βασιλείας, όχι των ουρανών, της Ελβετίας, που, αν 

ψηφίσουμε αυτό το νόμο, θα τραβήξουμε αμέσως την προσοχή της. 

 Οι κοινώς παραδεκτοί και δεσμευτικοί και για την Κύπρο κανόνες τραπεζικής 

εποπτείας προβλέπουν κάποια απλά πράγματα: 

1. Να ασκείται η τραπεζική εποπτεία μέσα από επιτόπιο έλεγχο αλλά και με 

παρακολούθηση μέσα από καταστάσεις και άλλα στοιχεία που οι ελεγχόμενοι θα 

είναι υπόχρεοι να υποβάλλουν. 

2. Η εποπτική αρχή να μπορεί, δηλαδή να έχει τόσο την εξουσία όσο και πρακτικά τη 

δυνατότητα, να ασκεί ενοποιημένο έλεγχο. 
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3. Η εποπτική αρχή να έχει διά νόμου την εξουσία να επιθεωρεί απρόσκοπτα όλες τις 

εργασίες μιας τράπεζας ή οιονεί τράπεζας ή άλλου ιδρύματος που προσομοιάζει 

σε τράπεζα, καθώς και όλων των θυγατρικών ή άλλων εξαρτημένων μονάδων. 

 Το νομοσχέδιο που έχουμε μπροστά μας περιπλέκει τα πράγματα.  ∆ε διασφαλίζει 

ακριβώς τον ενοποιημένο έλεγχο ούτε καθιερώνει την εξουσία και την απρόσκοπτη 

δυνατότητα άσκησης της λειτουργίας του ελέγχου.  ∆ιότι, αν η εποπτική αρχή θεωρηθεί 

ότι είναι υπηρεσία, τότε στην Κύπρο καθαρά δε θα έχουμε την ενοποιημένη εποπτεία 

που επιζητείται. 

 Και εδώ, εντός παρενθέσεως, θα πρέπει να θίξουμε και ένα πολιτικό ζήτημα.  Αν 

μεθαύριο συζητήσουμε στα πλαίσια μιας λύσης του Κυπριακού και αν υποθέσουμε ότι 

θα υπάρχουν αξιώσεις για ξεχωριστές εποπτικές αρχές, θα δώσουμε εδώ επιχείρημα 

από την αρχή, έχοντας διττή ή και τριπλή εποπτεία, να έχει και ο Ντενκτάς ένα 

επιχείρημα, ότι θα έχει τα δικά του εποπτικά όργανα. 

 Αυτού λεχθέντος, θα πρέπει να πούμε ότι, αν, από την άλλη, θεωρηθεί ότι δεν 

είναι υπηρεσία, αλλά η εποπτική αρχή είναι η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, η οποία 

εμπλέκεται, ακριβώς για να αποφύγουμε την πιο πάνω αδυναμία, τότε δεν 

εξασφαλίζεται ούτε ακριβώς ο επιτόπιος έλεγχος, αφού η Κεντρική Τράπεζα σύμφωνα 

με το νομοσχέδιο θα πρέπει, πρώτον, να υποβάλει “αίτημα” -έτσι λέει ο νόμος- στην 

υπηρεσία, που εξυπακούεται ότι μπορεί και να μη γίνει δεκτό και, δεύτερον, να 

πραγματοποιεί έλεγχο από κοινού με την υπηρεσία, πράγμα που καθαρά συνεπάγεται 

έμμεσο δικαίωμα αρνησικυρίας της υπηρεσίας είτε λόγω κωλύματος είτε και λόγω 

διαφωνίας. 

 ∆εν μπορεί, λοιπόν, να δεχτούμε τη νομοθετική πρόταση που προνοεί έλεγχο 

“από κοινού” και “κατόπιν αιτήματος”, γιατί τότε δε θα έχουμε ακριβώς εποπτική αρχή, 
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αλλά μια υβριδιακή μορφή, η οποία έχει μάλιστα, ως επιμέρους συστατικό της, 

υπενθυμίζω, εκπροσώπους των ίδιων των ελεγχομένων. 

 Κανονικά θα έπρεπε στη βάση των αρχών της Επιτροπής της Βασιλείας και της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης, εφόσον εποπτική αρχή θα είναι η Κεντρική Τράπεζα, να μπορεί 

να ασκεί απρόσκοπτο έλεγχο, όποτε το κρίνει αναγκαίο.  Εδώ θα πρέπει να 

υπενθυμίσουμε ότι εκπρόσωποι της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις εδώ διαβουλεύσεις είχαν 

επισημάνει ότι βασικό στοιχείο αυτού του ελέγχου είναι ο αιφνιδιαστικός έλεγχος, 

“surprise control”, όπως τον έχουν αναφέρει.  Και βεβαίως αντιλαμβάνεται κανείς ότι 

αυτό το στοιχείο απαλείφεται πλήρως στις διαδικασίες που πρόκειται να εγκαθιδρύσει 

αυτή η νομοθεσία, αν ψηφιστεί ως έχει. 

 Εδώ θα πρέπει να συνυπολογίσουμε δύο πολύ σοβαρά στοιχεία, κατά την άποψή 

μου.  Πρώτον, απ’ ό,τι γνωρίζω, στις σχετικές διαβουλεύσεις που έχουν γίνει, ο 

συμβιβασμός ο οποίος βρέθηκε, παρουσία μάλιστα εκπροσώπων του Υπουργείου 

Οικονομικών, ήταν ότι η Κεντρική Τράπεζα θα μπορούσε να ασκεί έλεγχο από κοινού 

μεν με την υπηρεσία, όποτε όμως το κρίνει αναγκαίο.  Τι έγινε όμως;  Ενώ η φράση 

“όποτε το κρίνει αναγκαίο” υπάρχει στο περί Τραπεζικών Εργασιών νομοσχέδιο που 

έχουμε εδώ να ψηφίσουμε, στο διπλανό νομοσχέδιο, που είναι στην ίδια δέσμη, έχει 

απαλειφθεί.  Έχει απαλειφθεί από το νομοσχέδιο περί Συνεργατικών Εταιρειών.  Εδώ 

γίνεται λόγος για “αίτημα” της Κεντρικής Τράπεζας.  Πιστεύω ότι αυτά είναι ημίμετρα και 

ότι εισάγεται μία αχρείαστη διγλωσσία, η οποία όχι μόνο δε βοηθά, αλλά θα μας 

εμπλέξει σε περιπέτειες. 

 ∆εύτερο σημαντικό στοιχείο είναι ότι οι σύμβουλοι της Κεντρικής Συνεργατικής 

Τράπεζας, η γαλλική “Credit Agricole” -η Αγροτική Πίστη, τράπεζα είναι-, αναφέρουν  σε 

έκθεσή τους προς τη Συνεργατική Τράπεζα ότι η Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα θα 

πρέπει να υπόκειται σε εποπτικό έλεγχο από την Κεντρική Τράπεζα σε ενοποιημένη 
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βάση.  Επομένως, πιστεύω ότι θα πρέπει ανάλογα να τροποποιηθεί το νομοσχέδιο 

αυτό και τουλάχιστο να ευθυγραμμιστεί με τον άλλο νόμο περί Κεντρικής Τράπεζας, 

που θα ψηφίσουμε. 

 Έκτο σημείο είναι το ότι μας λείπει και κάτι άλλο, για να ψηφίσουμε αυτό το νόμο.  

Μας λείπουν £66.000.000.  Αυτό το ποσό αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση του 

Υπουργείου Εμπορίου, ότι χρειάζεται, για να διευθετηθεί το ειδικό κυβερνητικό δάνειο 

που παραχωρήθηκε στην Κεντρική Συνεργατική Τράπεζα.  Ξέρουμε το πρόβλημα:  Πώς 

θα παραχωρηθούν αυτά τα £66.000.000, χωρίς να θεωρηθούν κρατική ενίσχυση;  Άλλο 

πρόβλημα και ερώτηση προς τον Υπουργό Οικονομικών:  Έχει γίνει κάποια πρόνοια γι’ 

αυτά τα £66.000.000;  Θα έλθει νέος συμπληρωματικός προϋπολογισμός για τα 

£66.000.000;  ∆εν έχουμε εδώ καμία είδηση από τον Υπουργό Οικονομικών.  Παρά 

ταύτα, καλούμαστε να ψηφίσουμε ένα νομοσχέδιο το οποίο είναι βωβό σ’ αυτό το 

σημείο.  Το τελικό ερώτημα είναι:  Αν δεν παραχωρηθούν αυτά τα £66.000.000, τι 

γίνεται;  Ο νόμος που έχουμε μπροστά μας δε μας λέει τίποτα. 

 Επίσης το έβδομο σημείο είναι το ότι ο νόμος αυτός δε μας λέει τίποτε για όσα 

συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα δεν μπορέσουν ή δεν επιθυμήσουν, ή δεν ξέρω εγώ τι 

άλλο, τελικά να ενταχθούν στο ενιαίο σύστημα κάτω από την έγκριση και την εποπτεία 

της υπηρεσίας.  Τι θα γίνει σ’ αυτή την περίπτωση;  ∆εν προβλέπεται καμία διαδικασία. 

 Και θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε, με μια αναφορά στον έφορο που θα 

αναλάβει αυτή την τόσο σημαντική υπηρεσία.  Αντί να υπάρχουν όλες αυτές οι αράδες 

για τα συνταξιοδοτικά του δικαιώματα, αν είναι δημόσιος υπάλληλος και αν έχει κάνει 

τόσα και τόσα χρόνια, δεν ξέρω, θα ήταν καλύτερα, απαραίτητο θα έλεγα, να 

προνοούνται κάποια προσόντα.  Να έχει ένα σχετικό πτυχίο και ένα μεταπτυχιακό, 

εκτός από την πείρα.  ∆εν προβλέπεται τίποτε.  Σύμφωνα με αυτό το νόμο, θα 

μπορούσε ο οποιοσδήποτε πολίτης να διοριστεί στη θέση του εφόρου. 
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 Επομένως, κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι, παρά την πρακτική την οποία έχει 

υπενθυμίσει προηγουμένως ο συνάδελφος κ. Συλλούρης, παίρνουμε μεγάλη ευθύνη 

ψηφίζοντας αυτό το νομοσχέδιο.  Και, αν το ψηφίσουμε ως έχει, είμαι βέβαιος ότι θα 

δημιουργηθούν περισσότερα προβλήματα εναρμόνισης απ’  αυτά που θα έχουμε λύσει 

και σύντομα, πολύ σύντομα, θα ακούσουμε νεότερα από τις Βρυξέλλες.  Αλλά 

υπάρχουν και ζητήματα πολιτικής τάξεως και δεν πιστεύω ότι η Βουλή θα πρέπει να 

δεχτεί μία τέτοια υπηρεσία με έναν προϋπολογισμό που έστω δεν αυτοχρηματοδοτείται, 

αλλά πηγαίνει από το Υπουργείο Οικονομικών στο Υπουργικό Συμβούλιο και η Βουλή 

ούτε είδε ούτε ξέρει οτιδήποτε.  Όπως επίσης θα έπρεπε να απαντηθεί και το ερώτημα 

για τα £66.000.000, διότι είναι ένα πολύ σοβαρό θεμέλιο σ’  αυτή τη νέα εποχή του 

συνεργατικού κινήματος, όπως θα ξεκινήσει εναρμονισμένο με τα ευρωπαϊκά θέσμια. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα ρωτούσα το γραμματέα αν έχουμε τις τροπολογίες του κ. Προδρόμου.  

Υπάρχουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι, είναι στη σειρά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω την άποψη ότι ο κ. Προδρόμου έχει το αρχικό νομοσχέδιο και 

όχι το τελικό νομοσχέδιο.  Όταν παρουσιάστηκαν ενώπιον της επιτροπής Οικονομικών, 

είχαμε δύο διαφορετικά νομοσχέδια.  Αυτό που αφορούσε την εποπτεία από τη 

Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα ήταν διάφορο εκείνου της Κεντρικής Τράπεζας.  Η 

επιτροπή Οικονομικών, στην παρουσία και του κ. Προδρόμου και όλων, ζήτησε και τα 
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δύο νομοσχέδια να προβλέπουν ακριβώς τις ίδιες πρόνοιες.  Και έχω ενώπιόν μου το 

νομοσχέδιο της συνεργατικής, που λέει ότι θα δικαιούται η Κεντρική Τράπεζα, όποτε το 

θεωρήσει αναγκαίο, να ασκεί έλεγχο.  Είναι ξεκάθαρο μέσα στο νομοσχέδιο. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αργότερα, κύριε Προδρόμου. 

 Ο κ. Ομήρου είχε ζητήσει το λόγο. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω το εξής:  Με αυτά τα εναρμονιστικά νομοσχέδια 

πρέπει να ξεκαθαρίσουμε ότι δεν είναι στόχος να μπαίνουμε σε μια εφ’  όλης της ύλης 

συζήτηση γύρω από τα θέματα, όπως προηγούμενα με το ΡΙΚ, τώρα με το συνεργατικό 

κίνημα.  Και έχει προηγηθεί συζήτηση στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, 

αντιλαμβάνομαι, και στην Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και στην επιτροπή Οικονομικών.  

Με όλο το σεβασμό προς το συνάδελφο και συμφωνώντας ότι έχει κάθε δικαίωμα να 

αναπτύξει τις απόψεις του και να καταθέσει πληθώρα τροποποιήσεων, αυτή η 

κατεδαφιστική προσέγγιση για ένα νομοσχέδιο, το οποίο διήλθε μέσω δύο επιτροπών, 

δεν είναι δόκιμος για την παρούσα διαδικασία. 

 Έχουμε απόψεις για το συνεργατικό κίνημα.  Είμαστε υπέρ του εκσυγχρονισμού, 

της μεταρρύθμισης, των αναγκαίων αλλαγών, που θα πρέπει να γίνουν, για να 

ανταποκριθούν στις απαιτήσεις της νέας εποχής, στην οικονομία, σίγουρα.  Όμως δε 

νομίζω ότι πρέπει να μπούμε αυτή την ώρα σε μια εφ’ όλης της ύλης συζήτηση γύρω 

από τη λειτουργία του συνεργατικού κινήματος.  Έχουμε άποψη για την 

εκδημοκρατικοποίηση του συνεργατικού κινήματος.  Εμείς είχαμε καταθέσει και στην 

προηγούμενη Βουλή, νομίζω, πρόταση νόμου για την εκλογή των οργάνων του 
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συνεργατικού κινήματος με το σύστημα της απλής αναλογικής.  Υπάρχουν ζητήματα, 

δηλαδή, πάνω στα οποία πρέπει να ξανασυζητήσει η Βουλή. 

 Νομίζω ότι δε θα μπορέσουμε να παρακολουθήσουμε...  Έχουμε πλατειάσει τόσο 

πολύ ή έχει πλατειάσει ο κ. Προδρόμου με τις τροποποιήσεις που έχει καταθέσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;  

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 ∆υο μικρές παρατηρήσεις.  Η αναφορά του συναδέλφου κ. Προδρόμου στο 

δημόσιο υπάλληλο νομίζω γίνεται, ενώ του διαφεύγει το γεγονός ότι η ρίζα ξεκινά από 

το ίδιο το σύνταγμα, που είχε εντάξει το θέμα των συνεργατικών ως θέμα των 

κοινοτικών συνελεύσεων και άρα έπρεπε να ρυθμίζεται όπως ρυθμίστηκε 

μεταγενέστερα με νόμο, ο οποίος έγινε χάριν του δικαίου της ανάγκης.  Έπρεπε να 

προβλεφθεί και σε αυτή τη σύμβαση, η οποία έχει ισχύ πέραν από τον κοινό νομοθέτη.  

Γι’ αυτό και υπάρχει αυτή η αναφορά.  Όμως, ακριβώς πάνω στην ίδια βάση, ότι δηλαδή 

η ρίζα αυτών των υπηρεσιών ξεκινά από το ίδιο το σύνταγμα, βλέπω ότι έχει βάση και 

νομίζω είναι πολύ σημαντικό να το δούμε από σήμερα, όχι ως λεπτομέρεια αλλά ως 

ουσία, την αναφορά του ότι ο ετήσιος προϋπολογισμός θα πρέπει οπωσδήποτε να 

περνά και από τη Βουλή, ακριβώς για να τυγχάνει και της εδώ συζήτησης και έγκρισης 

και όχι μόνο από το Υπουργικό Συμβούλιο.  Άλλωστε το Υπουργικό Συμβούλιο δεν είχε 

από το σύνταγμά καμία για το θέμα τούτο ουσιαστική εξουσία. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Μαυροκορδάτος. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡ∆ΑΤΟΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, δύο πολύ μικρές τροπολογίες, που δεν έχουν σχέση με αυτές του 

συναδέλφου του Πρόδρομου.  ∆εν ξέρω αν πρέπει -δεν τις έχω ετοιμάσει γραπτώς- αν 

πρέπει να τις υποβάλω αυτή τη στιγμή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρά το γεγονός ότι ιδίως σε τέτοια θέματα είναι προτιμότερο οι τροπολογίες να 

δίδονται εκ των προτέρων και να κυκλοφορούν μεταξύ των βουλευτών, είναι η 

παράκλησή μου, όταν έρθει η ώρα του άρθρου στο οποίο θέλετε την τροπολογία, 

ασφαλώς θα σας δοθεί η ευκαιρία να τις καταθέσετε. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡ∆ΑΤΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  

 Θα ήθελα πολύ σύντομα να τονίσω τη σημασία του θέματος που έχει η εξαίρεση 

του τμήματος του Εφόρου Συνεργατικών Εταιρειών από το νόμο των προσφορών.  

Αυτό το πράγμα συνιστά κατά την άποψή μου κάτι το πάρα πολύ ανεπιθύμητο και 

οπωσδήποτε δημιουργεί τις προϋποθέσεις αύριο και άλλα δημόσια τμήματα να ζητούν 

εξαίρεση από το νόμο περί Προσφορών.  Το Τμήμα Συνεργατικής Ανάπτυξης ανέθεσε 

στο παρελθόν μία πολύ μεγάλη προσφορά, που αφορούσε τη μηχανογράφηση του 

τμήματος, με διαδικασίες όχι και τόσο ικανοποιητικές.  Και επομένως, όσο κι αν θέλουμε 

ο συνεργατισμός να έχει τη δυνατότητα να επιβιώσει -και θα πρέπει, ομολογουμένως, 

να προσπαθήσουμε με κάθε τρόπο μέσα στα πλαίσια των δυνατοτήτων που υπάρχουν 

να δώσουμε κάθε δυνατή στήριξη και ελαστικότητα στο συνεργατισμό- με αυτές τις 
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προσπάθειες νομίζω εκείνο το οποίο επιτυγχάνουμε στο τέλος είναι να πλήττουμε τους 

θεσμούς και κάτι τέτοιο εμείς δεν μπορούμε να το υποστηρίξουμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε, κύριε Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Απλώς να διευκρινίσω, μετά την παρέμβαση του προέδρου της επιτροπής, ότι έχω 

υπόψη μου... το κείμενο που έχουμε είναι το ίδιο.  Έχω υπόψη μου αυτό που μας 

διάβασε στη σελίδα δεκαεννιά, το πρόβλημα είναι αυτό που λέει αμέσως πριν, στη 

σελίδα δεκαοκτώ, που δεν είναι το ίδιο, αλλά αντίθετο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Πολύ σύντομα.  Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, κυρία συνάδελφε,  

 Θα ήθελα να τονίσω το θέμα της ενοποιημένης εποπτείας. που αυτή τη στιγμή σε 

όλη την Ευρώπη πλέον η εποπτεία των οικονομικών υπηρεσιών γίνεται από ένα φορέα, 

από ένα σχήμα, το οποίο εποπτεύει το τραπεζικό σύστημα, το ασφαλιστικό σύστημα και 

τα χρηματιστηριακά.   

 Εδώ στην Κύπρο βλέπουμε το παράξενο να προσπαθούμε να διαχωρίσουμε την 

εποπτεία των τραπεζικών εργασιών σε δύο, των συνεργατικών και του τραπεζικού 

συστήματος κάτω από την Κεντρική Τράπεζα.  Έγινε μία προσπάθεια πραγματικά στην 

επιτροπή, ούτως ώστε να ενοποιηθεί αυτή η εποπτεία τουλάχιστο του τραπεζικού 

συστήματος.  Θα πρέπει να προβληματιστούμε σοβαρά για το ότι όλες οι οικονομικές 

υπηρεσίες του κράτους που προσφέρονται στην Κυπριακή ∆ημοκρατία θα πρέπει να 

εποπτεύονται από ένα ενοποιημένο σύστημα.  Και με τούτο κερδίζουμε την εμπειρία του 

οικονομικού συστήματος που έχουν άλλες χώρες, αλλά ταυτόχρονα πρέπει να ξέρουμε 
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ότι όλοι οι οικονομικοί φορείς είναι συγκοινωνούντα δοχεία.  Το ένα επηρεάζει το άλλο.  

∆εν μπορεί να έχουμε ξεχωριστή τραπεζική εποπτεία, ξεχωριστή εποπτεία 

ασφαλιστικών εταιρειών, ξεχωριστή του χρηματιστηριακού θεσμού.  Όλα αυτά 

επικοινωνούν μεταξύ τους και εφόσον η υπόλοιπη Ευρώπη έχει αντιληφθεί ότι αυτά τα 

συγκοινωνούντα δοχεία πρέπει να εποπτεύονται κάτω από την ίδια ομπρέλα, πρέπει 

και εμείς στην Κύπρο πλέον να γίνουμε σύγχρονοι, να συγχρονιστούμε με τα 

ευρωπαϊκά πρότυπα, τα διεθνή πρότυπα, ούτως ώστε να έχουμε κοινή εποπτεία των 

οικονομικών υπηρεσιών και να σταματήσουμε να προσπαθούμε να κάνουμε 

διαχωρισμούς, απλώς για να δώσουμε μια ψυχολογική εικόνα, να ευχαριστήσουμε τον 

κόσμο ότι έχει ξεχωριστή δική του εποπτεία κτλ.  Αυτά είναι ημίμετρα τα οποία δεν 

πρόκειται να βοηθήσουν ποτέ την οικονομία μας.  Η οικονομία της Κύπρου χρειάζεται 

κοινή εποπτεία, έναν κοινό φορέα, για να μπορέσει να δυναμώσει μέσα από τους 

σωστούς μηχανισμούς. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;   

 Τότε προχωρούμε στις τροπολογίες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του βουλευτή κ. Πρόδρομου Προδρόμου εκ μέρους 

της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για το νομοσχέδιο 

που τιτλοφορείται «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003» 
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1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 4 του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου ως ακολούθως:  

α. Με τη διαγραφή της επιφύλαξης από το  εδάφιο 1 αυτού, καθώς και των   

παραγράφων (α) και (β)  αυτού.   

β. Με την προσθήκη, αμέσως μετά το εδάφιο (1) αυτού, της ακόλουθης 

επιφύλαξης: 

« Νοείται ότι το πρόσωπο που θα διοριστεί στη θέση του Εφόρου είναι κάτοχος 

πτυχίου οικονομικών επιστημών ή χρηματοοικονομικής με μεταπτυχιακό τίτλο σε 

οποιοδήποτε από τους κλάδους αυτούς ή στη διοίκηση επιχειρήσεων ή στη 

διοικητική επιστήμη.». 

 γ. Με την προσθήκη στο εδάφιο (6) αυτού, αμέσως μετά τη λέξη «νόμου» 

(δεύτερη γραμμή), της φράσης «εξαιρουμένου του περί Προσφορών Νόμου».   

 δ. Με τη διαγραφή του εδαφίου (9) αυτού και την ανάλογη αναρίθμηση του 

εδαφίου (10) ως εδαφίου (9).   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ιαβάσατε όλες τις τροπολογίες;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, είναι μία αυτή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Προδρόμου, αυτό αποτελεί την πρώτη τροπολογία;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι, είναι η πρώτη τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε.  Κανονικά το καθένα από αυτά είναι ξεχωριστό, αν 

θα πάμε κατ’ άρθρον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτό νόμιζα και αυτό είχα υπόψη μου.  Αν υπάρχουν βουλευτές που μπορεί να 

θέλουν να ψηφίσουν ένα τμήμα αυτής της τροπολογίας και άλλοι... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Η υπηρεσία που τις έχει συντάξει, κύριε Πρόεδρε, πήγε κατ’ άρθρον για 

διευκόλυνση, αλλά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία, να μπαίνει μία προς μία.  Εγώ προτιμώ να μπουν σε ψηφοφορία μία προς 

μία, για να δίνεται η ευκαιρία σε βουλευτές να τοποθετηθούν. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πρόεδρε, να διαφωνήσω μαζί σας, για να πω να ακολουθήσουμε τη διαδικασία 

όπως την οργάνωσε η υπηρεσία και αν κάποιος βουλευτής θέλει κάτι να ψηφιστεί 

ξεχωριστά, να μας το πει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία, εντάξει. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιών του κ. Προδρόμου;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Της πρώτης. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Το (γ), κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το (γ) θα το αφήσω χωριστά. 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιών πλην του (γ);   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτές οι τροπολογίες απορρίπτονται. 

 Βάζω το (γ) ξεχωριστά.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του 1.γ;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εύτερη τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του 55. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, υπάρχουν κι άλλες τροπολογίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι το 55, το 56 και το 57.  Το πρώτο είναι το 55, άρα αρχίζουμε με το 55. 

 Υπήρχε κοινή έκθεση για τα τρία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχει κι άλλες τροπολογίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Α, συγνώμη, ρώτησα αν ήταν όλες μία, και μου είπατε ναι. 

 Προχωρήστε. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όλες μαζί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, μία προς μία, για να τελειώνουμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι ανάγκη να τις διαβάσεις.  Τις έχουμε μπροστά μας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 5 του υπό συζήτηση   

νομοσχεδίου ως ακολούθως:  
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 Με τη διαγραφή του εδαφίου (2) του άρθρου 4Α, το οποίο προστίθεται στο βασικό 

νόμο με το άρθρο 5 του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον;  

 Η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν έχει σημασία, είναι τόσο εμφανής η ψηφοφορία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επειδή γράφεται στα πρακτικά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τα πρακτικά θα είχαν σημασία, αν ήταν ονομαστική η ψηφοφορία.  ∆ιότι ο 

ιστορικός του μέλλοντος δε θα ξέρει ποιοι ψήφισαν υπέρ και ποιοι εναντίον. 

 Επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 6 του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

Με την αντικατάσταση του νέου άρθρου 4Β, το οποίο προστίθεται στο βασικό νόμο 

με το άρθρο 6 του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, με το ακόλουθο νέο άρθρο 4Β.: 
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«4Β.  Η Υπηρεσία Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών καταρτίζει 

ετήσιο προϋπολογισμό, στον οποίο εκτός των δαπανών περιλαμβάνονται και τα 

έσοδα.  Ο ετήσιος προϋπολογισμός υποβάλλεται στο Υπουργείο Οικονομικών 

προς προώθηση για έγκριση από το Υπουργικό Συμβούλιο και ακολούθως από τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων.  Για τη χρηματοδότηση των εργασιών της Υπηρεσίας 

Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών θα καταρτισθούν Κανονισμοί, 

οι οποίοι και θα υποβληθούν προς έγκριση στη Βουλή των Αντιπροσώπων εντός 

τριών μηνών από την ψήφιση του παρόντος Νόμου.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του άρθρου 6 της τροπολογίας;  

 Τώρα μετρήστε τους, γιατί υπάρχει διαφορά. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Η επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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4. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 7 του υπό συζήτηση  

νομοσχεδίου ως ακολούθως:  

α. Με την τροποποίηση του εδαφίου (1) του άρθρου 5, το οποίο αντικαθιστά το 

άρθρο 5 του βασικού νόμου, με την αντικατάσταση του κόμματος «,» μετά τις 

λέξεις «Υπουργικό Συμβούλιο» (έκτη γραμμή) με τελεία «.».  και με την 

αντικατάσταση ολόκληρου του κειμένου που ακολουθεί με το ακόλουθο νέο 

κείμενο:  

«Κατά τη διαδικασία επιλογής των μελών της Υπηρεσίας Εποπτείας, η 

Παγκύπρια Συνεργατική Συνομοσπονδία υποβάλλει σχετικές εισηγήσεις στο 

Υπουργικό Συμβούλιο.». 

β. Με την τροποποίηση του εδαφίου (3) του άρθρου 5, το οποίο αντικαθιστά το 

άρθρο 5 του βασικού νόμου, με την προσθήκη, αμέσως μετά την παράγραφο 

(δ) αυτού της ακόλουθης νέας παραγράφου (ε):  

«(ε) έχει εμπορικά ή άλλα οικονομικά συμφέροντα που σχετίζονται με τις  

εργασίες συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων.».  

γ. Με την τροποποίηση του εδαφίου (3) του άρθρου 5, το οποίο αντικαθιστά το 

άρθρο 5 του βασικού νόμου, με τον αναγραμματισμό των παραγράφων (στ) 

και (ζ) αυτού ως παραγράφων (ζ) και (η), αντίστοιχα.   

δ. Με την τροποποίηση του εδαφίου (3) του άρθρου 5, το οποίο αντικαθιστά το 

άρθρο 5 του βασικού νόμου, με τη διαγραφή της υποπαραγράφου (δ) (ii) 

αυτού. 

ε. Με την τροποποίηση του εδαφίου (6) του άρθρου 5, το οποίο αντικαθιστά το 

άρθρο 5 του βασικού νόμου, με τη διαγραφή ολοκλήρου του κειμένου που 

ακολουθεί μετά τη φράση «η θέση έχει κενωθεί» (τέταρτη γραμμή). 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 8 του υπό συζήτηση  

νομοσχεδίου ως ακολούθως:   

α. Με την τροποποίηση της παραγράφου (α) του εδαφίου (3) του νέου άρθρου 

5Α., το οποίο προστίθεται στο βασικό νόμο με το άρθρο 8 του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου ως ακολούθως:  

 με τη διαγραφή μετά τη φράση «στον οποίο συμμετέχει η ∆ημοκρατία  και,» 

(δέκατη και ενδέκατη γραμμή)  του κειμένου που αρχίζει από τις λέξεις 

«μεριμνά κατόπιν σχετικού αιτήματος…» μέχρι τις λέξεις «…από κοινού» 

(δέκατη πέμπτη γραμμή) με το κείμενο «φροντίζει να διευκολύνει τη 

διεξαγωγή».  

β. Με τη διαγραφή από την παράγραφο (β) του εδαφίου 3 του νέου άρθρου 5Α, 
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το οποίο προστίθεται στο βασικό νόμο με το άρθρο 8 του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου με τη φράση «από την Κεντρική Τράπεζα» (έκτη γραμμή) της 

λέξης «κοινών».  

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡ∆ΑΤΟΣ: 

 Στο συγκεκριμένο άρθρο είναι οι τροπολογίες που θέλω να υποβάλω.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Στο άρθρο 8;  

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡ∆ΑΤΟΣ: 

 Στο άρθρο 8 του νομοσχεδίου, στη σελίδα 19, στην όγδοη γραμμή, μετά από τη 

λέξη “μεριμνά”, να προστεθεί “κατόπιν σχετικού αιτήματος της Κεντρικής Τράπεζας”.  

Αυτή είναι η μία.  Και στη δέκατη τρίτη γραμμή, μετά από τη λέξη “ιδρύματα”, να μπει 

τελεία και να διαγραφεί το “όποτε η Κεντρική Τράπεζα το θεωρήσει αναγκαίο». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ηλαδή, για να καταλάβουν οι βουλευτές, δε θέλετε η Κεντρική Τράπεζα να ασκεί 

αυτόματο έλεγχο.  Για να το καταλάβουμε. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡ∆ΑΤΟΣ: 

 Να ασκεί τον έλεγχο αλλά σε συνεργασία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εκατέσσερις;  ∆εν περνά. 

 Η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του κ. Προδρόμου;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με την ίδια αναλογία ψήφου και μία αποχή η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Η επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 18 του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου με την προσθήκη, μετά το εδάφιο (6) αυτού, του ακόλουθου 

νέου εδαφίου 7:  
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«7.  Εντός τριών μηνών από την ψήφιση του παρόντος Νόμου, το Υπουργικό 

Συμβούλιο υποβάλλει Κανονισμούς σχετικά με τη διαδικασία διάλυσης 

υφιστάμενων συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων, τα οποία ενδεχομένως να μην 

πληρούν τις προϋποθέσεις, ώστε να εγγραφούν και να λάβουν άδεια από τον 

έφορο ή δεν πληρούν τις απαραίτητες προϋποθέσεις που προβλέπονται στον 

παρόντα Νόμο.».    

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του κ. Προδρόμου;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 55 νομοσχεδίου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ απλώς θέλω να επισημάνω, επειδή μιλούσαμε για το 57, ότι 

αν η Βουλή αυτή τη στιγμή ψηφίσει το 55, στη σελίδα 26, για το ίδιο θέμα, υπάρχει 

διαφορετικός διακανονισμός και διατύπωση.  Να το έχουν υπόψη όσοι επέμεναν να 
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απορρίψουν τις τροπολογίες.  Κανονικά θα έπρεπε η πλειοψηφία τώρα, για να είναι 

συνεπής, να υποβάλει τροπολογία της διάταξης της σελίδας 26, διότι εδώ άλλα λέει για 

το ίδιο θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Προδρόμου, δε νομίζω ότι... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Είναι δύο νόμοι αντιφατικοί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...ότι δικαιούστε να πείτε τι θα υποβάλει οποιοσδήποτε άλλος βουλευτής.  

Μπορείτε απλώς να διαπιστώσετε, κατά την άποψή σας, την αντίφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 10Α.  Άρθρο 7. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 10Β.  Άρθρο 8. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 10Γ.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19.  

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 40 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 25. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τραπεζικών Εργασιών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 56. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Το 56 είναι κανονισμοί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι κανονισμοί; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 57. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 4Α.  Άρθρο 5. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 4Β.  Άρθρο 6. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 5Α.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 37 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Κατάργηση των άρθρων 38 και 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου τίτλου και νέων άρθρων 

41Α έως 41ΙΒ.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου τίτλου και νέων άρθρων 

41ΙΓ έως 41ΚΒ.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 49Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 52 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 56 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Μεταβατική διάταξη αναφορικά με το Τμήμα Συνεργατικής Ανάπτυξης.  Άρθρο 18. 
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 Μεταβατική διάταξη για εγγεγραμμένες εταιρείες που ασκούν εργασίες πιστωτικού 

ιδρύματος κατά την έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη Παραρτήματος.  Άρθρο 20. 

 Έναρξη ισχύος.  Άρθρο 21. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 21; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 21 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συνεργατικών Εταιρειών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 



 

 

 

282

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, πέντε εναντίον και μία αποχή το νομοσχέδιο ψηφίζεται 

σε νόμο. 

 (Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα του σώματος κ. Βάσο Λυσσαρίδη αντικαθιστά 

στην έδρα ο κ. Άριστος Χρυσοστόμου.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

 Συνεχίζουμε, συνάδελφοι. 

 Το υπ’ αριθμόν 58 θέμα είναι εξ αναβολής και είναι «Ο περί του ∆εύτερου Γενικού 

Συστήματος Αναγνώρισης των Επαγγελματικών Προσόντων Νόμος του 2003».  Η 

έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί του ∆εύτερου Γενικού Συστήματος 

Αναγνώρισης των Επαγγελματικών Προσόντων Νόμος του 2003» 

Παρόντες:  

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 7 Απριλίου και την 1η 

Ιουλίου 2003.  Στην εν λόγω συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Συντονιστής 

Εναρμόνισης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και 

εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των αρμόδιων 

κυβερνητικών υπηρεσιών. 
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 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο στο Κεφάλαιο 2 “Ελεύθερη διακίνηση ατόμων” και, ειδικότερα, 

με την Οδηγία 92/51/ΕΟΚ του Συμβουλίου σχετικά με ένα δεύτερο γενικό σύστημα 

αναγνώρισης της επαγγελματικής εκπαίδευσης το οποίο συμπληρώνει το γενικό 

σύστημα αναγνώρισης των επαγγελματικών προσόντων και την Οδηγία 2001/19/ΕΟΚ 

του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου που τροποποιεί αριθμό οδηγιών, 

συμπεριλαμβανομένης και της Οδηγίας 92/51/ΕΟΚ. 

 Το υπό αναφορά νομοσχέδιο κατοχυρώνει ένα δεύτερο γενικό σύστημα 

αναγνώρισης των διπλωμάτων που δεν προέρχονται από τριτοβάθμια εκπαίδευση 

μεγάλης διάρκειας και τα οποία πιστοποιούν επαγγελματική εκπαίδευση τουλάχιστον 

ενός έτους ή ισοδύναμης μερικής παρακολούθησης.  Το δεύτερο γενικό σύστημα 

βασίζεται στην αρχή της αμοιβαιότητας. Με την ψήφισή του οι υπήκοοι των κρατών 

μελών της ΕΕ οι οποίοι μπορούν στη χώρα τους να ασκήσουν ένα κατοχυρωμένο 

επάγγελμα θα μπορούν να ασκούν ως ελεύθεροι επαγγελματίες ή μισθωτοί το ίδιο 

κατοχυρωμένο επάγγελμα στη ∆ημοκρατία, έστω και αν δεν έχουν αποκτήσει στη 

∆ημοκρατία τα επαγγελματικά προσόντα που απαιτούνται για την άσκηση του 

επαγγέλματος αυτού ή δεν έχουν ασκήσει ήδη το επάγγελμα αυτό στη ∆ημοκρατία.  Στις 

περιπτώσεις που τα επαγγελματικά προσόντα του αιτητή δεν αντιστοιχούν στα 

προσόντα που απαιτούνται για την άσκηση του συγκεκριμένου κατοχυρωμένου στη 

∆ημοκρατία επαγγέλματος, μπορεί να απαιτηθεί από τον αιτητή, πέρα από το δίπλωμα 
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ή το πιστοποιητικό ή τη βεβαίωση επάρκειας ή άλλο ισοδύναμο προσόν, να αποδείξει 

επαγγελματική πείρα που ενδεχομένως διαθέτει (για αντιστάθμιση της διαφοράς στη 

διάρκεια μεταξύ της απαιτούμενης και της πραγματοποιηθείσας εκπαίδευσης).  Επίσης, 

στις περιπτώσεις που υπάρχουν ουσιώδεις διαφορές στο περιεχόμενο της εκπαίδευσης 

ή στην περίπτωση που το κατοχυρωμένο επάγγελμα στη ∆ημοκρατία περιλαμβάνει μια 

ή περισσότερες κατοχυρωμένες επαγγελματικές δραστηριότητες που δεν υφίστανται 

στο κράτος μέλος καταγωγής ή προέλευσης και η διαφορά αυτή οφείλεται στην ειδική 

εκπαίδευση που απαιτείται στη ∆ημοκρατία, μπορεί να του ζητηθεί να πραγματοποιήσει 

στη ∆ημοκρατία πρακτική άσκηση προσαρμογής ή να υποβληθεί σε δοκιμασία 

επάρκειας. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεδίου από την επιτροπή, τα μέλη 

ήγειραν αριθμό ερωτημάτων σε σχέση με διατάξεις του νομοσχεδίου και ζήτησαν 

διάφορες διευκρινίσεις που αφορούν επιμέρους σημεία του. Σε ερώτηση που ηγέρθη 

σχετικά με το πεδίο εφαρμογής του νομοσχεδίου, οι αρμόδιοι λειτουργοί ανέφεραν ότι 

από το πεδίο εφαρμογής του εξαιρούνται τα επαγγέλματα που ρυθμίζονται με άλλη 

ειδική νομοθεσία κατ’ εφαρμογή ειδικών κοινοτικών οδηγιών που καθιερώνουν αμοιβαία 

αναγνώριση διπλωμάτων μεταξύ των κρατών μελών, καθώς και οι επαγγελματικές 

δραστηριότητες που διέπονται από τις οδηγίες του Παραρτήματος Α´ του υπό αναφορά 

νομοσχεδίου. Επίσης, ορισμένα μέλη έθεσαν το θέμα της ανάγκης ενημέρωσης των 

διάφορων επαγγελματικών συνδέσμων, τα επαγγέλματα των οποίων εμπίπτουν στις 

πρόνοιες του προτεινόμενου νομοσχεδίου, και ειδικότερα κατά πόσο ενημερώθηκαν για 

τις πρόνοιες του νομοσχεδίου και για την υποχρέωση εφαρμογής της αρχής της ίσης 

μεταχείρισης Κυπρίων και Ευρωπαίων πολιτών σε ό,τι αφορά το θέμα της πρόσβασης 

και άσκησης κατοχυρωμένων επαγγελμάτων.  Ως εκ τούτου, η επιτροπή ζήτησε από 

τους εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας να ενημερώσουν τις διάφορες 
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επαγγελματικές ομάδες για τις πρόνοιες του εν λόγω νομοσχεδίου και στη συνέχεια να 

μεταφέρουν στην επιτροπή τις θέσεις και απόψεις τους για το νομοσχέδιο.  Τα πιο 

πάνω πρόσθετα στοιχεία κατατέθηκαν στην επιτροπή στις 19 Ιουνίου 2003. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, λαμβάνοντας υπόψη όλα 

τα πιο πάνω, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 

νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού 

προηγουμένως επέφερε σ’ αυτό ορισμένες βελτιώσεις, ώστε να ανταποκρίνεται πλήρως 

σε ορισμένες παρατηρήσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Σύστημα αναγνώρισης όταν απαιτείται δίπλωμα.  Άρθρο 4. 

 Πρακτική άσκηση προσαρμογής.  Άρθρο 5. 

 Επιπρόσθετες απαιτήσεις για επαγγελματική πείρα.  Άρθρο 6. 

 Σύστημα αναγνώρισης όταν απαιτείται δίπλωμα και ο αιτητής κατέχει 

πιστοποιητικό ή αντίστοιχο τίτλο εκπαίδευσης.  Άρθρο 7. 

 Σύστημα αναγνώρισης όταν απαιτείται κατοχή πιστοποιητικού.  Άρθρο 8. 

 Επιπρόσθετες απαιτήσεις.  Άρθρο 9. 

 Σύστημα αναγνώρισης όταν απαιτείται βεβαίωση επάρκειας.  Άρθρο 10. 
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 Σύστημα αναγνώρισης όταν απαιτείται τίτλος γενικής πρωτοβάθμιας ή 

δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης.  Άρθρο 11. 

 ∆οκιμασία επάρκειας.  Άρθρο 12. 

 Αποδεικτικά στοιχεία.  Άρθρο 13. 

 ∆ικαίωμα χρήσης επαγγελματικού και ακαδημαϊκού τίτλου.  Άρθρο 14. 

 Υποβολή αιτήσεων και εξέταση από αρμόδιο όργανο.  Άρθρο 15. 

 Εθνικός φορέας αναφοράς.  Άρθρο 16. 

 Αξιολόγηση αιτήσεων και απόφαση αρμόδιου οργάνου.  Άρθρο 17. 

 ∆ικαίωμα προσφυγής.  Άρθρο 18. 

 Εθνικός Συντονιστής.  Άρθρο 19. 

 ∆ιαδικασία Τροποποίησης Παραρτημάτων Γ΄ και ∆΄.  Άρθρο 20. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 21. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 22. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 22; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 22 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του ∆εύτερου Γενικού Συστήματος 

Αναγνώρισης των Επαγγελματικών Προσόντων Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 59 θέμα είναι «Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού Νόμος 

του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού  

Νόμος του 2003» 

Παρόντες:  

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος  Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Γιαννάκης Ομήρου Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 9 Ιουνίου και 1η 

Ιουλίου 2003. Στις εν λόγω συνεδρίες κλήθηκε και παρευρέθηκε ο Συντονιστής 

Εναρμόνισης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και 

εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των αρμόδιων 

κυβερνητικών υπηρεσιών.  

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο, με τη δημιουργία του απαραίτητου νομοθετικού πλαισίου και 

της αναγκαίας δομής, σε σχέση με την αγορά ηλεκτρικής ενέργειας και συγκεκριμένα με 

την Οδηγία 96/92/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 19ης 
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∆εκεμβρίου 1996 όσον αφορά τους κοινούς κανόνες για την εσωτερική αγορά 

ηλεκτρικής ενέργειας.  

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο σκοπούνται τα ακόλουθα: 

1. Η εγκαθίδρυση της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ). 

2. Η εισαγωγή νέου καθεστώτος για τη χορήγηση αδειών αναφορικά με την 

παραγωγή, τη μεταφορά, τη διανομή και την προμήθεια ηλεκτρισμού. 

3. Η δημιουργία της θέσης του ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς. 

4. Η δημιουργία πλαισίου για τις διευθετήσεις μεταξύ του Ιδιοκτήτη Συστήματος 

Μεταφοράς και του ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς. 

5. Η ρύθμιση της πρόσβασης στα συστήματα μεταφοράς και διανομής. 

6. Η εισαγωγή υποχρεώσεων δημόσιας ωφέλειας.  

7. Η εισαγωγή διατάξεων για την προστασία του καταναλωτή. 

 Έπειτα από εισήγηση της επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων το υπό συζήτηση 

νομοσχέδιο αποφασίστηκε να παραπεμφθεί επιπρόσθετα στην καθ’ ύλην αρμόδια 

επιτροπή.  Ως εκ τούτου, το νομοσχέδιο εξετάστηκε στη συνέχεια και από την 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας σε τρεις συνεδρίες της που 

πραγματοποιήθηκαν στις 19, 26 και 30 Ιουνίου 2003.  Η εν λόγω επιτροπή με σημείωμά 

της, το οποίο επισυνάπτεται στην παρούσα έκθεση ως παράρτημα, πληροφόρησε την 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων ότι τάσσεται ομόφωνα υπέρ της 

ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, εισηγούμενη παράλληλα να γίνουν σε αυτό 

ορισμένες τροποποιήσεις, οι οποίες αναφέρονται αναλυτικά στο πιο πάνω 

αναφερόμενο σημείωμα.  Οι τροποποιήσεις αυτές αφορούν ειδικότερα τη σύνθεση της 

Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ), την έκδοση αδειών και την παροχή 

εξαιρέσεων, το ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς, τη Συμβουλευτική Επιτροπή 

Κανόνων Αγοράς Ηλεκτρισμού, την έκθεση πρόβλεψης, καθώς και το ποσοστό 
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ανοίγματος της αγοράς, τον καθορισμό παροχέα καθολικής υπηρεσίας ηλεκτρικής 

ενέργειας και την έναρξη της ισχύος του νόμου. 

 Το νομοσχέδιο επανεξετάστηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 1η Ιουλίου 2003.  Η επιτροπή, 

λαμβάνοντας υπόψη τη θέση και τις εισηγήσεις της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Εμπορίου και Βιομηχανίας, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό 

συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε 

νόμο, αφού τροποποιηθεί ανάλογα, με βάση την πρόταση της τελευταίας. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

Σημείωμα της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Θέμα: Νομοσχέδιο που τιτλοφορείται 

«Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού Νόμος του 2003» 

 Το υπό αναφορά νομοσχέδιο παραπέμφθηκε για εξέταση στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, ύστερα όμως από συνεννόηση μεταξύ του 

προέδρου της επιτροπής και του προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου 

και Βιομηχανίας αποφασίστηκε να εξεταστεί και από την καθ’ ύλην αρμόδια επιτροπή 

και κατόπιν από την αρμόδια για τα εναρμονιστικά νομοσχέδια επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το νομοσχέδιο 

σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 19, 26 και 30 Ιουνίου 2003.  Στα 

πλαίσια της εξέτασής του, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων (Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών), του 

Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο πρόεδρος του διοικητικού 

συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ), καθώς και 

εκπρόσωποι της ∆ιαπραγματευτικής Αντιπροσωπίας για την Ένταξη της Κύπρου στην 
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Ευρωπαϊκή Ένωση, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του 

Γραφείου Προγραμματισμού, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, του Κυπριακού 

Συνδέσμου Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και των συνδικαλιστικών οργανώσεων 

ΕΠΟΠΑΗ - ΟΗΟ, ΣΕΚ, ΣΕΠΑΗΚ, ΣΥ∆ΗΚΕΚ - ΠΕΟ. 

 Οι πιο πάνω προσκεκλημένοι ανέλυσαν ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Εμπορίου και Βιομηχανίας τις θέσεις τους για την προτεινόμενη νομοθεσία, τις οποίες 

και κατέθεσαν γραπτώς με υπομνήματά τους.  Ορισμένοι από αυτούς υπέβαλαν 

εισηγήσεις για επιμέρους τροποποιήσεις του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως όλων των θέσεων που εκφράστηκαν ενώπιόν της, η επιτροπή 

ομόφωνα υιοθετεί τις ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. Σύνθεση της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ) 

 [Άρθρο 4(2)] 

 Λόγω των σημαντικών εξουσιών που παρέχονται στη ΡΑΕΚ κρίνεται απαραίτητο 

αυτή να είναι πολυμελής.  Συναφώς γίνεται εισήγηση να αφαιρεθεί από το νομοσχέδιο η 

διακριτική ευχέρεια που παρέχεται στο Υπουργικό Συμβούλιο να διορίζει από ένα έως 

πέντε μέλη της ΡΑΕΚ και να καθοριστεί ότι αυτή θα αποτελείται από τρία μέλη. 

2. Έκδοση αδειών και παροχή εξαιρέσεων 

 (Άρθρο 34) 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας θεωρεί σημαντική την 

προσθήκη πρόνοιας στο άρθρο 34, σύμφωνα με την οποία άδεια προμήθειας 

ηλεκτρισμού χορηγείται σε παραγωγούς που έχουν επαρκές δυναμικό παραγωγής 

εγκατεστημένο στην Κύπρο, το οποίο έχει στην κυριότητά του ο υποψήφιος 

προμηθευτής.  Για να μπορεί κάποιος να είναι προμηθευτής, θα πρέπει να έχει στην 

κατοχή του παραγωγή που να αντιστοιχεί στην κατανάλωση των πελατών του. 

3. ∆ιαχειριστής Συστήματος Μεταφοράς (∆ΣΜ)  
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 (Άρθρα 57-60) 

 Ο διευθυντής της μονάδας διαχείρισης πρέπει να διακρίνεται για τα ακαδημαϊκά 

του προσόντα, τις γνώσεις και την πείρα του στον κλάδο της ηλεκτρολογικής μηχανικής 

και να είναι μέλος του ΕΤΕΚ στον αντίστοιχο κλάδο, σύμφωνα με τον περί 

Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου Νόμο. 

 Η ΑΗΚ θα εισηγείται στο Υπουργικό Συμβούλιο τρεις υποψηφίους από το 

προσωπικό της και αυτό θα διορίζει έναν από αυτούς στη θέση του διευθυντή, ο οποίος 

δε θα χάνει την υπαλληλική του ιδιότητα.  Ο διορισμός στη θέση του διευθυντή θα 

περιορίζεται σε δύο θητείες. 

4. Συμβουλευτική Επιτροπή Κανόνων Αγοράς Ηλεκτρισμού 

 (Άρθρα 76 και 81) 

 Την αντιπροσώπευση όλων των συνδικαλιστικών οργανώσεων στον Τομέα 

Ενέργειας. 

5. Έκθεση πρόβλεψης 

 [Άρθρο 87(2)(δ)] 

 Την προσθήκη των λέξεων “εντός της Κυπριακής ∆ημοκρατίας” μετά τις λέξεις 

“περιφερειακό επίπεδο” (πρώτη γραμμή). 

6. Ποσοστό ανοίγματος της αγοράς 

 [Άρθρο 98(2)] 

 Το ποσοστό ανοίγματος της αγοράς ηλεκτρισμού θα πρέπει να καθορίζεται έπειτα 

από διαβούλευση του Υπουργού με τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

7. Καθορισμός παροχέα καθολικής υπηρεσίας ηλεκτρικής ενέργειας 

 (Άρθρο 100) 

 Την απάλειψη του εδαφίου (2) του άρθρου 100 και την ανάλογη διαμόρφωση του 

εδαφίου (1). 
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8. Έναρξη ισχύος 

 (Άρθρο 107) 

 Την απάλειψη από το εδάφιο (2) του άρθρου αυτού της αναφοράς στα άρθρα 57 

έως 61 (τέταρτη και πέμπτη γραμμή), ώστε τα άρθρα αυτά να τίθενται σε ισχύ με 

απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 

Βιομηχανίας διαβιβάζει στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων ότι 

τάσσεται ομόφωνα υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου με την επιφύλαξη της 

υιοθέτησης και από την επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων των πιο πάνω 

τροποποιήσεων του νομοσχεδίου.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σε ό,τι αφορά το άρθρο 57 του νόμου, έχει έρθει έκτακτα από τη 

Γενική Εισαγγελία μια θέση η οποία ουσιαστικά αναλύει τις νομικές παραμέτρους αυτού 

του θέματος και τη συνταγματικότητα αυτού του άρθρου και στη βάση του πώς το 

άρθρο 57 έχει διατυπωθεί στον υπό ψήφιση νόμο εισηγείται μια άλλη διατύπωση, για να 

μην υπάρχει αντισυνταγματικότητα.  Και η ουσία της διαφοροποίησης είναι ότι τον τελικό 

λόγο, μετά τη διαβούλευση που θα έχει το Υπουργικό Συμβούλιο με το συμβούλιο της 

Αρχής αλλά και με τη Βουλή, θα τον έχει το Υπουργικό Συμβούλιο, το οποίο θα διορίζει, 

και αυτός ο οποίος θα διορίζεται στη θέση του διαχειριστή δεν πρέπει να είναι 

ταυτόχρονα και υπάλληλος της Αρχής ή μέλος του συμβουλίου.  Αυτή είναι η 

διαφοροποίηση, γι’ αυτό και εισηγούμαστε το άρθρο 57 να υιοθετηθεί ως έχει κατατεθεί 

από την Εισαγγελία αντί αυτού το οποίο είναι μπροστά μας. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει άλλη άποψη, άλλος συνάδελφος; 

 Ο κ. Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Γνωρίζετε πολύ καλά ότι αυτό το νομοθέτημα συζητήθηκε από δύο επιτροπές.  

Ακούσαμε τις απόψεις εκ μέρους της Νομικής Υπηρεσίας και εκεί όλοι οι 

παρευρισκόμενοι συμφωνήσαμε περί του αντιθέτου, ακριβώς γιατί δε συγκρουόταν με 

καμιά αρχή που έχει σχέση με την ευρωπαϊκή εναρμόνιση, αλλά ούτε και υπήρχε 

οποιοδήποτε άλλο νομικό κώλυμα.   

 Συγκεκριμένα εκεί, στην επιτροπή, αναφέρθηκε ότι με το να μην υπάρχει 

ασυμβίβαστο μεταξύ του να είναι υπάλληλος της Αρχής και διαχειριστής του 

συστήματος διασφαλίζονται τα συμφέροντα της Αρχής Ηλεκτρισμού, διασφαλίζονται τα 

συμφέροντα του Κύπριου καταναλωτή, αλλά διασφαλίζονται και τα συμφέροντα του 

ευρύτερου δημόσιου τομέα.  Μέσα σ’ αυτή τη λογική και μέσα σ’ αυτό το πνεύμα όλες οι 

εμπλεκόμενες πλευρές αλλά και οι συνάδελφοι βουλευτές της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Εμπορίου ενώπιον της εκπροσώπου της Νομικής Υπηρεσίας, η οποία 

εσχάτως παρευρέθη στην επιτροπή μας, απέρριψαν αυτές τις εισηγήσεις και λυπούμαι 

γιατί στο παρά πέντε έγινε αυτή η προσπάθεια ανατροπής όσον αφορά ένα νομοθέτημα 

το οποίο πραγματικά απασχόλησε τις δύο επιτροπές επί μακρόν με πολλή σοβαρότητα, 

με πολλή υπευθυνότητα, με πολλή ωριμότητα. 

 Να αναφέρω απλώς χαρακτηριστικά ότι κατατέθηκαν και παραδείγματα άλλων 

χωρών, όπως η Ελλάδα ή η Γαλλία, όπου δεν υπάρχει το ασυμβίβαστο του διαχειριστή 

με την ιδιότητα του υπαλλήλου της Αρχής Ηλεκτρισμού.  ∆ε χρειάζεται να αναφέρω 

σωρεία επιχειρημάτων και να μακρηγορήσω, όπως μπορεί να έπραξαν προηγουμένως 
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άλλοι συνάδελφοι, γι’ αυτό το θέμα, γιατί σέβομαι πραγματικά τον πολύτιμο χρόνο όλων 

και το ότι αυτή η συνεδρία κάποτε πρέπει να τελειώσει, και τελειώνω λέγοντας ότι 

πιστεύω ότι το νομοθέτημα, κατόπιν της επεξεργασίας που έτυχε, δε χρήζει 

οποιασδήποτε άλλης αλλαγής παρά τις απόψεις της Νομικής Υπηρεσίας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Άλλος ομιλητής; 

 Τίθεται η τροπολογία σε ψηφοφορία.  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας, 

όπως την έχει καταθέσει ο κ. Γεωργίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εγώ θα πω ότι ως πρόεδρος και της επιτροπής λυπούμαι γιατί υπήρξε αλλαγή 

θέσης και στάσης και αυτό το νομοθέτημα τελικά δεν ψηφίστηκε από την ολότητα των 

μελών όπως αποφασίστηκε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Η τροπολογία εγκρίνεται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός.  Άρθρο 3. 

 Σύσταση Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας, διορισμός των μελών της και λειτουργία 

αυτής.  Άρθρο 4. 

 Όροι διορισμού, αμοιβής και σύνταξης.  Άρθρο 5. 

 Τερματισμός διορισμού.  Άρθρο 6. 

 Ίδρυση Γραφείου της ΡΑΕΚ.  Άρθρο 7. 

 Προσωπικό του Γραφείου της ΡΑΕΚ.  Άρθρο 8. 

 Ανεξαρτησία του Γραφείου της ΡΑΕΚ.  Άρθρο 9. 

 Εξουσίες του Γραφείου της ΡΑΕΚ σε σχέση με απόκτηση, διάθεση και επένδυση 

περιουσίας.  Άρθρο 10. 

 Ταμείο του Γραφείου της ΡΑΕΚ.  Άρθρο 11. 

 Χρηματοδότηση του Γραφείου της ΡΑΕΚ.  Άρθρο 12. 

 Προϋπολογισμός.  Άρθρο 13. 

 Πληρωμές από το Ταμείο του Γραφείου της ΡΑΕΚ.  Άρθρο 14. 

 ∆ιαβουλεύσεις.  Άρθρο 15. 

 Κανονισμοί για τέλη αδειών.  Άρθρο 16. 

 Επίσημη σφραγίδα.  Άρθρο 17. 

 Ετήσιες εκθέσεις.  Άρθρο 18. 

 Τήρηση βιβλίων.  Άρθρο 19. 

 Τήρηση Μητρώου.  Άρθρο 20. 
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 Εκπροσώπηση του Γραφείου της ΡΑΕΚ.  Άρθρο 21. 

 Ευθύνη μελών της ΡΑΕΚ και προσωπικού του Γραφείου της ΡΑΕΚ.  Άρθρο 22. 

 Προσφυγή στο Ανώτατο ∆ικαστήριο εναντίον πράξεων της ΡΑΕΚ.  Άρθρο 23. 

 Καθήκοντα της ΡΑΕΚ.  Άρθρο 24. 

 Εξουσίες και αρμοδιότητες της ΡΑΕΚ.  Άρθρο 25. 

 Ρυθμιστικές αποφάσεις και αποφάσεις.  Άρθρο 26. 

 Εξέταση παραβάσεων.  Άρθρο 27. 

 Επιβολή διοικητικών προστίμων.  Άρθρο 28. 

 Λήψη μέτρων για την προστασία του ανταγωνισμού.  Άρθρο 29. 

 Αρμοδιότητες της ΡΑΕΚ σε σχέση με την αγορά φυσικού αερίου.  Άρθρο 30. 

 Αρχές που διέπουν τις διατιμήσεις και χρεώσεις.  Άρθρο 31. 

 Ρύθμιση διατιμήσεων και χρεώσεων.  Άρθρο 32. 

 Πολιτική για τις ανενεργούς επενδύσεις.  Άρθρο 33. 

 Υποχρέωση κατοχής άδειας.  Άρθρο 34. 

 Παροχή εξαιρέσεων.  Άρθρο 35. 

 Όροι, προϋποθέσεις και περιορισμοί αδειών.  Άρθρο 36. 

 Αιτήσεις για χορήγηση αδειών.  Άρθρο 37. 

 Εξέταση αιτήσεων και χορήγηση αδειών.  Άρθρο 38. 

 Απόρριψη αίτησης για χορήγηση άδειας.  Άρθρο 39. 

 Τροποποίηση και ανάκληση αδειών.  Άρθρο 40. 

 ∆ιατάγματα και προηγούμενες άδειες.  Άρθρο 41. 

 ∆ιαδικασία υποβολής προσφορών για αύξηση της δυναμικότητας παραγωγής 

ηλεκτρισμού.  Άρθρο 42. 

 Επιλέγων καταναλωτής.  Άρθρο 43. 

 ∆ιάταγμα επιλέγοντα καταναλωτή.  Άρθρο 44. 
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 Γενικές υποχρεώσεις Ιδιοκτήτη Συστήματος Μεταφοράς.  Άρθρο 45. 

 Αρμοδιότητες του Ιδιοκτήτη Συστήματος Μεταφοράς.  Άρθρο 46. 

 Περιορισμός διάθεσης περιουσιακών στοιχείων του συστήματος μεταφοράς.  

Άρθρο 47. 

 Υποχρέωση του Ιδιοκτήτη Συστήματος Μεταφοράς να μην προβαίνει σε 

διακρίσεις.  Άρθρο 48. 

 Έγκριση για χρήση του συστήματος μεταφοράς για σκοπούς που δε σχετίζονται με 

την ηλεκτρική ενέργεια.  Άρθρο 49. 

 Επιτρεπόμενα έσοδα του Ιδιοκτήτη Συστήματος Μεταφοράς.  Άρθρο 50. 

 Γενικές υποχρεώσεις του Ιδιοκτήτη Συστήματος ∆ιανομής.  Άρθρο 51. 

 Αρμοδιότητες του Ιδιοκτήτη Συστήματος ∆ιανομής.  Άρθρο 52. 

 Περιορισμός διάθεσης περιουσιακών στοιχείων του συστήματος διανομής.  Άρθρο 

53. 

 Καθήκον του Ιδιοκτήτη Συστήματος ∆ιανομής να μην προβαίνει σε διακρίσεις.  

Άρθρο 54. 

 Έγκριση για χρήση του συστήματος διανομής για σκοπούς που δε σχετίζονται με 

την ηλεκτρική ενέργεια.  Άρθρο 55. 

 Επιτρεπόμενα έσοδα του Ιδιοκτήτη Συστήματος ∆ιανομής.  Άρθρο 56. 

 Χορήγηση άδειας στο ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς και διορισμός του 

∆ιευθυντή ∆ΣΜ.  Άρθρο 57. 

 Τερματισμός του διορισμού του ∆ιευθυντή ∆ΣΜ.  Άρθρο 58. 

 Προσωπικό και εκτέλεση των αρμοδιοτήτων του ∆ιαχειριστή Συστήματος 

Μεταφοράς.  Άρθρο 59. 

 Προϋπολογισμός και οικονομικές διευθετήσεις.  Άρθρο 60. 

 Αρμοδιότητες του ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς.  Άρθρο 61. 
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 Ετοιμασία προγράμματος ανάπτυξης του συστήματος μεταφοράς.  Άρθρο 62. 

 Ανεξαρτησία του ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς.  Άρθρο 63. 

 Παραχώρηση πόρων στο ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς.  Άρθρο 64. 

 Καθήκον του ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς να μην προβαίνει σε διακρίσεις.  

Άρθρο 65. 

 Πρωτόκολλο Συστήματος Μεταφοράς.  Άρθρο 66. 

 Επιτρεπόμενα έσοδα.  Άρθρο 67. 

 Τύπος Πρωτοκόλλου Συστήματος Μεταφοράς.  Άρθρο 68. 

 Συμμόρφωση με το Πρωτόκολλο Συστήματος Μεταφοράς.  Άρθρο 69. 

 Καταστάσεις έκτακτης ανάγκης.  Άρθρο 70. 

 Απόφαση σε διαφορές.  Άρθρο 71. 

 Κανόνες Μεταφοράς και ∆ιανομής.  Άρθρο 72. 

 Πεδίο εφαρμογής των Κανόνων Μεταφοράς και ∆ιανομής.  Άρθρο 73. 

 Αναθεώρηση και τροποποίηση των Κανόνων Μεταφοράς και ∆ιανομής.  Άρθρο 

74. 

 Έναρξη ισχύος των τροποποιήσεων στους Κανόνες Μεταφοράς και ∆ιανομής.  

Άρθρο 75. 

 Σύσταση Συμβουλευτικής Επιτροπής Κανόνων Μεταφοράς και ∆ιανομής.  Άρθρο 

76. 

 Καταβολή εξόδων παραστάσεως, αποζημιώσεων, οδοιπορικών και άλλων 

ωφελημάτων στον Πρόεδρο και τα μέλη της Συμβουλευτικής Επιτροπής Κανόνων 

Μεταφοράς και ∆ιανομής.  Άρθρο 77. 

 Αρμοδιότητες και εξουσίες της Συμβουλευτικής Επιτροπής Κανόνων Μεταφοράς 

και ∆ιανομής.  Άρθρο 78. 

 Κανόνες Αγοράς Ηλεκτρισμού.  Άρθρο 79. 
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 Πεδίο εφαρμογής των Κανόνων Αγοράς Ηλεκτρισμού.  Άρθρο 80. 

 Σύσταση Συμβουλευτικής Επιτροπής Κανόνων Αγοράς Ηλεκτρισμού.  Άρθρο 81. 

 Καταβολή εξόδων παραστάσεως, αποζημιώσεων, οδοιπορικών και άλλων 

ωφελημάτων στον Πρόεδρο και τα μέλη της Συμβουλευτικής Επιτροπής Κανόνων 

Αγοράς Ηλεκτρισμού.  Άρθρο 82. 

 Συμβάσεις για τη σύνδεση και χρήση του συστήματος μεταφοράς και συστήματος 

διανομής.  Άρθρο 83. 

 Αποφυγή δυσμενών διακρίσεων.  Άρθρο 84. 

 Χρεώσεις σύνδεσης και χρήσης του συστήματος μεταφοράς και διανομής.  Άρθρο 

85. 

 Απευθείας γραμμές.  Άρθρο 86. 

 Ετοιμασία έκθεσης πρόβλεψης.  Άρθρο 87. 

 Υποχρεώσεις παροχής Υπηρεσιών ∆ημόσιας Ωφέλειας.  Άρθρο 88. 

 Υποχρεώσεις για ανανεώσιμες μορφές ενέργειας.  Άρθρο 89. 

 ∆είκτες απόδοσης.  Άρθρο 90. 

 Κανονισμοί για την προστασία των καταναλωτών ηλεκτρικής ενέργειας.  Άρθρο 91. 

 Εξουσίες εξασφάλισης πληροφοριών.  Άρθρο 92. 

 ∆ικαιώματα εισόδου και ∆ιατάγματα.  Άρθρο 93. 

 Εξουσία δημοσίευσης πληροφοριών ή εγγράφων.  Άρθρο 94. 

 Εξουσία έκδοσης ∆ιαταγμάτων.  Άρθρο 95. 

 ∆ιεξαγωγή ερευνών.  Άρθρο 96. 

 Εξουσίες έκδοσης Κανονισμών.  Άρθρο 97. 

 Εξουσίες έκδοσης ∆ιαταγμάτων από τον Υπουργό και τη ΡΑΕΚ.  Άρθρο 98. 

 Υποχρέωση προς εχεμύθεια.  Άρθρο 99. 

 Καθορισμός παροχέα καθολικής υπηρεσίας ηλεκτρικής ενέργειας.  Άρθρο 100. 
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 Χρηματοδότηση καθολικής υπηρεσίας ηλεκτρικής ενέργειας.  Άρθρο 101. 

 Τήρηση ξεχωριστών λογαριασμών επιχειρήσεων ηλεκτρισμού.  Άρθρο 102. 

 Αδικήματα κατά παράβαση του άρθρου 34.  Άρθρο 103. 

 Αδικήματα.  Άρθρο 104. 

 Ειδοποιήσεις.  Άρθρο 105. 

 Ποινική ευθύνη νομικών προσώπων και αξιωματούχων τους.  Άρθρο 106. 

 Έναρξη ισχύος.  Άρθρο 107. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 107; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 107 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού 

Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου, όπως έχει τροποποιηθεί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 60 θέμα είναι «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2003».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003» 

Παρόντες:  

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος  Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 2003. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο.  

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας 

περί Συνεργατικών Εταιρειών για σκοπούς συμμόρφωσης με το άρθρο 87 της Συνθήκης 

περί Ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Κοινότητας, το οποίο έχει μεταφερθεί στην κυπριακή 

έννομη τάξη με τον περί Ελέγχου των ∆ημοσίων Ενισχύσεων Νόμο. 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο καταργείται το άρθρο 36 του πιο πάνω 

βασικού νόμου με το οποίο παρέχεται η διακριτική ευχέρεια στο Υπουργικό Συμβούλιο 

να χορηγεί δημόσιες ενισχύσεις σε συνεργατικές εταιρείες με απαλλαγή τους από τέλη 

χαρτοσήμου και δικαιώματα εγγραφής. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων υιοθετεί τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου, γι’ αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 

του σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-

Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του πιο πάνω 

νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς το σημείο που θα θέλαμε να εγείρουμε είναι η εφαρμογή 

αυτού του νόμου να ισχύει από την 1η Μαΐου του 2004.  Πληροφορούμαστε από την 

υπηρεσία ότι αυτό το πράγμα δεν μπορεί να γίνει, γιατί, αν προχωρήσουμε, θα έχουμε 

μέτρα εναντίον της Κύπρου.  Θέλω να επιβεβαιωθεί αυτό το πράγμα, για να 

αποσύρουμε τη θέση μας... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ ∆ΗΣΥ:  

 Από ποιον να... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Από την υπηρεσία που δίνει τη συμβουλή. 

 ...διαφορετικά θα θέσουμε την τροπολογία... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ ∆ΗΣΥ: 

 Πότε να επιβεβαιωθεί; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τώρα, αυτή τη στιγμή. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Να μείνει στο τέλος, κύριε Πρόεδρε, ώστε να δοθεί λίγος χρόνος να γίνει τούτη η 

διευκρίνιση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να μείνει στο τέλος. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 61 θέμα, που είναι «Ο περί της Σύναψης 

Συμβάσεων (Προμήθειες, Έργα και Υπηρεσίες) Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο  που τιτλοφορείται «Ο περί της Σύναψης Συμβάσεων (Προμήθειες, 

Έργα και Υπηρεσίες) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου  

 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 2003. 

 Το νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το Υπουργείο 

Εξωτερικών και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη 

διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με τις πρόνοιες των σχετικών κοινοτικών οδηγιών που αφορούν το συντονισμό των 

διαδικασιών για τη σύναψη δημόσιων συμβάσεων υπηρεσιών, συμβάσεων δημόσιων 
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προμηθειών και συμβάσεων δημόσιων έργων, καθώς και το συντονισμό των 

νομοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών διατάξεων για την εφαρμογή των 

διαδικασιών προσφυγής στον τομέα της σύναψης συμβάσεων κρατικών προμηθειών 

και δημόσιων έργων.  

 Ο προτεινόμενος νόμος καθιερώνει τις διαδικασίες που απαιτούνται για τη σύναψη 

δημόσιων συμβάσεων προμηθειών, έργων και υπηρεσιών.  Ειδικότερα, κατά τη σύναψη 

συμβάσεων, βάσει της υπό αναφορά νομοθεσίας, εφαρμόζονται από τις αρμόδιες 

αναθέτουσες αρχές ανοικτές ή κλειστές διαδικασίες ή διαδικασίες με διαπραγμάτευση.  

 Παράλληλα, ο προτεινόμενος νόμος καθιδρύει την Αναθεωρητική Αρχή 

Προσφορών, η οποία θα έχει την αρμοδιότητα της εξέτασης ιεραρχικών προσφυγών 

εναντίον πράξεων ή αποφάσεων των αναθετουσών αρχών που τυχόν παραβιάζουν το 

υφιστάμενο θεσμικό καθεστώς.  

 Κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου, οι περί 

Προσφορών του ∆ημοσίου Νόμοι του 1997 έως 2003 καταργούνται. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του εν λόγω νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 
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 Απόρρητες και λοιπές συμβάσεις.  Άρθρο 4. 

 Συμβάσεις δυνάμει διεθνών κανόνων.  Άρθρο 5. 

 ∆ημόσιες συμβάσεις υπηρεσιών βάσει αποκλειστικού δικαιώματος.  Άρθρο 6. 

 Ειδικές εξαιρέσεις.  Άρθρο 7. 

 Κατώτατα όρια.  Άρθρο 8. 

 Υπολογισμός της αξίας συμβάσεων δημοσίων προμηθειών.  Άρθρο 9. 

 Υπολογισμός της αξίας συμβάσεων δημοσίων έργων.  Άρθρο 10. 

 Υπολογισμός της αξίας δημοσίων συμβάσεων υπηρεσιών.  Άρθρο 11. 

 Ειδικές περιπτώσεις συμβάσεων δημοσίων έργων.  Άρθρο 12. 

 Ειδικές περιπτώσεις δημοσίων συμβάσεων υπηρεσιών.  Άρθρο 13. 

 ∆ιαγωνισμοί μελετών.  Άρθρο 14. 

 Έγγραφα προσφορών.  Άρθρο 15. 

 Τεχνικές προδιαγραφές.  Άρθρο 16. 

 Εναλλακτικές προσφορές.  Άρθρο 17. 

 Υπεργολαβία.  Άρθρο 18. 

 ∆ιατάξεις περί προστασίας και συνθηκών εργασίας.  Άρθρο 19. 

 Χρήση διαδικασιών.  Άρθρο 20. 

 Ανοικτή και κλειστή διαδικασία.  Άρθρο 21. 

 ∆ιαδικασία με διαπραγμάτευση με δημοσίευση προκήρυξης διαγωνισμού.  Άρθρο 

22. 

 ∆ιαδικασία με διαπραγμάτευση χωρίς δημοσίευση προκήρυξης διαγωνισμού.  

Άρθρο 23. 

 Οικισμοί κοινωνικού χαρακτήρα.  Άρθρο 24. 

 Υπηρεσίες που αναφέρονται στο Παράρτημα ΙΙ, Μέρη Α΄ και Β΄.  Άρθρο 25. 

 Προκηρύξεις.  Άρθρο 26. 
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 Ανακοινώσεις.  Άρθρο 27. 

 Σύνταξη προκηρύξεων και ανακοινώσεων.  Άρθρο 28. 

 Χρόνος και τρόπος δημοσίευσης των προκηρύξεων και ανακοινώσεων.  Άρθρο 

29. 

 Προαιρετική δημοσίευση.  Άρθρο 30. 

 Προθεσμίες στις ανοικτές διαδικασίες.  Άρθρο 31. 

 Προθεσμίες στις κλειστές διαδικασίες και στις διαδικασίες με διαπραγμάτευση.  

Άρθρο 32. 

 Προθεσμίες για διαδικασίες παραχώρησης δημοσίων έργων.  Άρθρο 33. 

 Αρχές της ίσης μεταχείρισης, διαφάνειας και μη διακρίσεως.  Άρθρο 34. 

 Οικονομικοί φορείς.  Άρθρο 35. 

 ∆ιεθνής Συμφωνία περί ∆ημοσίων Συμβάσεων.  Άρθρο 36. 

 Εχεμύθεια.  Άρθρο 37. 

 Υποβολή προσφορών.  Άρθρο 38. 

 Κοινοί κανόνες συμμετοχής.  Άρθρο 39. 

 Λόγοι αποκλεισμού.  Άρθρο 40. 

 Επαγγελματικά ή εμπορικά μητρώα.  Άρθρο 41. 

 Χρηματοοικονομική και οικονομική ικανότητα.  Άρθρο 42. 

 Τεχνική ικανότητα.  Άρθρο 43. 

 Συμπληρωματικά έγγραφα.  Άρθρο 44. 

 Επίσημοι κατάλογοι.  Άρθρο 45. 

 Κριτήρια ανάθεσης.  Άρθρο 46. 

 Κριτήρια ανάθεσης συμβάσεων.  Άρθρο 47. 

 Ασυνήθιστα χαμηλές προσφορές.  Άρθρο 48. 

 Λόγοι απόρριψης.  Άρθρο 49. 
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 Τήρηση στοιχείων.  Άρθρο 50. 

 Συμβάσεις των οποίων η εκτιμώμενη αξία είναι κατώτερη των κατωτάτων ορίων.  

Άρθρο 51. 

 Προκήρυξη.  Άρθρο 52. 

 Ανοικτή διαδικασία.  Άρθρο 53. 

 Συνοπτικές διαδικασίες.  Άρθρο 54. 

 Καθίδρυση Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών.  Άρθρο 55. 

 Ιεραρχική προσφυγή εναντίον πράξης ή απόφασης της αναθέτουσας αρχής.  

Άρθρο 56. 

 Έξοδα και πρόστιμο.  Άρθρο 57. 

 Ειδικό τέλος.  Άρθρο 58. 

 Αξίωση αποζημίωσης.  Άρθρο 59. 

 Προσφυγή εναντίον αποφάσεων της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών.  Άρθρο 

60. 

 Αδικήματα.  Άρθρο 61. 

 Προθεσμίες.  Άρθρο 62. 

 Στατιστική κατάσταση.  Άρθρο 63. 

 Εξουσίες Αρμόδιας Αρχής.  Άρθρο 64. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 65. 

 Εσωτερικές ρυθμίσεις.  Άρθρο 66. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 67. 

 ∆ιατάγματα.  Άρθρο 68. 

 Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 69. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 70. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχει στην έγκριση των άρθρων 1 έως 70; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 70 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύναψης Συμβάσεων (Προμήθειες, 

Έργα και Υπηρεσίες) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 62 θέμα είναι «Ο περί Εσωτερικού Ελέγχου Νόμος του 2003».  Το 

ΑΚΕΛ επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ομόφωνο.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Εσωτερικού Ελέγχου Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 2003.   
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 Το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση 

της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Με τον προτεινόμενο νόμο σκοπείται η δημιουργία ανεξάρτητης Υπηρεσίας 

Εσωτερικού Ελέγχου και η δημιουργία θέσης Εφόρου Εσωτερικού Ελέγχου, ο οποίος 

θα προΐσταται της υπηρεσίας.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από την εκτελεστική 

εξουσία, η Ευρωπαϊκή Ένωση αποδίδει ιδιαίτερη σημασία στον εσωτερικό έλεγχο και 

στην υπηρεσία που θα τον διενεργεί, γιατί έχει να διαδραματίσει σημαντικό ρόλο στο 

σύστημα διαχείρισης και ελέγχου τόσο των κονδυλίων που η Κύπρος θα λαμβάνει με 

την ένταξή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση το 2004 (∆ιαρθρωτικά Ταμεία, Ταμείο Συνοχής 

κ.λπ.) όσο και των συνεισφορών που θα δίδει προς την Ευρωπαϊκή Ένωση. Ως εκ 

τούτου, απαιτεί τη δημιουργία και λειτουργία μιας ανεξάρτητης Υπηρεσίας Εσωτερικού 

Ελέγχου, την οποία θεωρεί αναπόσπαστο μέρος ενός ολοκληρωμένου συστήματος 

οικονομικής διαχείρισης και ελέγχου.  

 Η υπηρεσία αυτή θα είναι αρμόδια για τη διενέργεια εσωτερικού ελέγχου σε όλη τη 

δημόσια υπηρεσία.  Αποστολή της θα είναι να παρέχει μια ανεξάρτητη, αντικειμενική 

διαβεβαίωση ότι οι μηχανισμοί διαχείρισης και ελέγχου ενός υπουργείου ή τμήματος ή 

υπηρεσίας είναι επαρκείς, οικονομικοί, αποτελεσματικοί και σύμφωνοι με τα γενικώς 

αποδεκτά πρότυπα και τη νομοθεσία. 

 Πρόσθετα με τα πιο πάνω, το νομοσχέδιο περιλαμβάνει πρόνοιες για τις εξουσίες 

και αρμοδιότητες του Εφόρου Εσωτερικού Ελέγχου, τις υποχρεώσεις των ελεγχόμενων 

οργανισμών, καθώς και τα αδικήματα και τις προβλεπόμενες ποινές σε περίπτωση που 
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κάποιος παρακωλύει με οποιοδήποτε τρόπο και χωρίς νόμιμη δικαιολογία τον έλεγχο 

που διεξάγεται από τον έφορο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων υιοθετεί τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου, γι’ αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 

του σε νόμο.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-

Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του πιο πάνω 

νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 ∆ιορισμός Εφόρου.  Άρθρο 3. 

 Τερματισμός υπηρεσιών.  Άρθρο 4. 

 Αρμοδιότητες.  Άρθρο 5. 

 Εκθέσεις.  Άρθρο 6. 

 Προστασία Εφόρου.  Άρθρο 7. 

 ∆ημιουργία Υπηρεσίας.  Άρθρο 8. 

 ∆ιενέργεια ελέγχων.  Άρθρο 9. 

 Ανεξαρτησία.  Άρθρο 10. 

 Εξουσιοδότηση.  Άρθρο 11. 

 Υποψία για πιθανή απάτη ή παρατυπία.  Άρθρο 12. 

 Εμπιστευτικότητα των πληροφοριών.  Άρθρο 13. 

 ∆ημιουργία Συμβουλίου Εσωτερικού Ελέγχου.  Άρθρο 14. 
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 Σύνθεση.  Άρθρο 15. 

 Αρμοδιότητες.  Άρθρο 16. 

 Υποχρεώσεις ελεγχομένων οργανισμών.  Άρθρο 17. 

 Προϋπολογισμός.  Άρθρο 18. 

 Αδικήματα.  Άρθρο 19. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 20. 

 ∆ιορισμός Πρώτου Εφόρου.  Άρθρο 21. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 22. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 22; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 22 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εσωτερικού Ελέγχου Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 63 θέμα είναι «Ο περί της ∆ιακίνησης Κεφαλαίων Νόμος του 

2003».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της ∆ιακίνησης Κεφαλαίων Νόμος του 

2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου  
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 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 2003. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εξωτερικών 

και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα 

πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της 

εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με τα άρθρα 43, 46, 49, 56, 57, 58, 59, 60, 119 και 120 της Συνθήκης περί Ιδρύσεως 

της Ευρωπαϊκής Κοινότητας, τα οποία αποτελούν δεσμευτικό κοινοτικό κεκτημένο. 

 Ειδικότερα, ο προτεινόμενος νόμος, μεταξύ άλλων, καταργεί τον περί Ελέγχου του 

Συναλλάγματος Νόμο (Κεφ. 199 και Ν. 53 του 1972) και θέτει το νομικό πλαίσιο για την 

ελευθεροποίηση της ροής κεφαλαίων και πληρωμών (διακίνηση κεφαλαίων και 

πληρωμών χωρίς περιορισμούς) μεταξύ κατοίκων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 

κατοίκων των κρατών μελών της ΕΕ και μεταξύ κατοίκων της ∆ημοκρατίας και κατοίκων 

τρίτων κρατών.  

 Παράλληλα, ο προτεινόμενος νόμος προβλέπει για κάποιες εξαιρέσεις από την 

ελευθεροποίηση της διακίνησης κεφαλαίων, υπό αυστηρές προϋποθέσεις, σε θέματα 

που αφορούν κρίση στο Ισοζύγιο Πληρωμών, άμεσων επενδύσεων από κατοίκους 

τρίτων χωρών και φορολογίας.  Επίσης, ρυθμίζει το γενικό πλαίσιο για τη διενέργεια 

πράξεων σε ξένο συνάλλαγμα και χρυσό. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου, γι’ αυτό και εισηγείται στη Βουλή 

την ψήφισή του σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-

Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του πιο πάνω 

νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Προδρόμου.   

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κανονικά πρόκειται για ένα νομοθέτημα κεφαλαιώδους σημασίας 

για το οποίο θα έπρεπε να μιλήσουμε, να συζητήσουμε, να προβληματιστούμε πάρα 

πολύ.  ∆ε θα το κάνουμε -είναι και ομόφωνο!  Όμως, με αυτή την αλλαγή μπορώ να πω 

ότι είναι σχεδόν, να μην πω επαναστατικών διαστάσεων και έχουμε ζητήματα πολιτικής 

ερμηνείας, ότι ουσιαστικά μεταρρυθμίζεται ολόκληρος ο οικονομικός χάρτης της 

Κύπρου.  Η Κύπρος τώρα, δηλαδή την 1η Μαΐου 2004 με την ένταξη, λέει ο νόμος, 

εντάσσεται πλήρως στις διεθνείς αγορές και τότε είναι που θα δοκιμαστούμε 

πραγματικά από πολλές απόψεις.   

 Απλώς, αν πήρα το λόγο, είναι για να επισημάνω ότι η ψήφιση αυτού του νόμου 

σήμερα επιτάσσει στην κυβέρνηση ως καθήκον για το συμφέρον της χώρας μέσα στους 

επόμενους μήνες -ελπίζουμε να είναι το φθινόπωρο, όπως υπάρχουν κάποιες 

πληροφορίες- να προβεί σε ρύθμιση του περίφημου ζητήματος των ανωνύμων -ή πως 

αλλιώς λέγονται- λογαριασμών.  Γιατί;  Γιατί από την 1η Μαΐου με αυτό το νόμο που 

ψηφίζουμε τώρα οι Κύπριοι, οι μόνιμοι κάτοικοι της Κύπρου, θα μπορούν ελεύθερα, 

χωρίς κανέναν περιορισμό, σε όλο τον κόσμο -και στην Ευρωπαϊκή Ένωση, και σε 
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τρίτες χώρες- να μεταφέρουν κεφάλαια από και προς την Κύπρο.  Άρα, λοιπόν, η 

Κύπρος θα γίνει ευάλωτη.  Αν μέχρι τότε δε λυθεί το ζήτημα αυτών των περίφημων 

λογαριασμών με κάποιο τρόπο, που δεν ξέρουμε ακόμα ποιος είναι ο βέλτιστος, προτού 

ακούσουμε εισηγήσεις από την κυβέρνηση, απλώς επισημαίνω ότι η ψήφιση αυτού του 

νομοσχεδίου, πέραν του ότι ανοίγει μια νέα εποχή για την κυπριακή οικονομία, 

επιβάλλει και αυτή την πρωτοβουλία που πρέπει να πάρει η κυβέρνηση, ελπίζουμε το 

συντομότερο, και για να προλάβει να προσαρμοστεί η οικονομία και να μην έχουμε 

απώλειες ενός μεγάλου μέρους της καταθετικής βάσης του τραπεζικού συστήματος 

αλλά και πιέσεις στο ισοζύγιο πληρωμών της χώρας, αλλά και για να έχουμε το χρόνο 

ψύχραιμα και νηφάλια να συζητήσουμε και να μη φτάσουμε σε καταστάσεις όπως αυτή 

την ώρα με μερικά εναρμονιστικά νομοσχέδια, που δεν υπάρχει ο χρόνος να τα 

μελετήσουμε και είναι ζητήματα πολύ σημαντικά. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Απλά, κύριε Πρόεδρε, μια διόρθωση:  ∆εν είναι από την 1η Μαΐου του 2004 που 

ισχύει, αλλά ενδεχομένως να ισχύσει έξι μήνες πριν από την 1η Μαΐου 2004, γι’ αυτό και 

είναι ακόμα πιο πιεστικά τα χρονοδιαγράμματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 
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 Έκταση εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Ελευθερία διακίνησης κεφαλαίων και διενέργειας πληρωμών.  Άρθρο 4. 

 Εξαιρέσεις.  Άρθρο 5. 

 Επιφυλάξεις στην εφαρμογή του άρθρου 4.  Άρθρο 6. 

 Λήψη μέτρων διασφάλισης.  Άρθρο 7. 

 Ελευθερία διενέργειας άμεσων επενδύσεων από υπηκόους κράτους μέλους.  

Άρθρο 8. 

 Περιορισμός διενέργειας άμεσων επενδύσεων από υπηκόους κράτους μέλους.  

Άρθρο 9. 

 Άμεσες επενδύσεις από αλλοδαπούς.  Άρθρο 10. 

 Αρμόδια Αρχή.  Άρθρο 11. 

 Μεταβίβαση τίτλων αξιών ή τίτλων αξιών ή συμμετοχών.  Άρθρο 12. 

 Πράξεις σε ξένο συνάλλαγμα.  Άρθρο 13. 

 Αγορές και πωλήσεις χρυσού.  Άρθρο 14. 

 ∆ήλωση ποσού τραπεζογραμματίων και χρυσού.  Άρθρο 15. 

 Παράλειψη δήλωσης.  Άρθρο 16. 

 Εξουσία για συμβιβασμό αδικημάτων.  Άρθρο 17. 

 ∆ιενέργεια ανακρίσεων.  Άρθρο 18. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 19. 

 Ποινική δίωξη.  Άρθρο 20. 

 Ειδικές ή γενικές εγκρίσεις και οδηγίες.  Άρθρο 21. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 22. 

 Ισχύς υφιστάμενων αδειών ή εξουσιοδοτήσεων.  Άρθρο 23. 

 Ισχύς Κανονισμών, Οδηγιών, ∆ιαταγμάτων κτλ.  Άρθρο 24. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 25. 
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 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 26. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 26; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 26 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της ∆ιακίνησης Κεφαλαίων Νόμος του 

2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 64, 65 και 66 έχουν κοινή έκθεση.  Τα θέματα αυτά 

είναι «Ο περί Τελωνείων και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003», «Ο περί Τελωνείων και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2003» και «Ο περί Τελωνείων και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 

Νόμος του 2003».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τα 

νομοσχέδια που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τα πιο πάνω 

νομοσχέδια σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 2003.   

 Τα εν λόγω νομοσχέδια κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση 

της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Με τον πρώτο νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση του βασικού περί 

Τελωνείων και Φόρων Καταναλώσεως Νόμου, ώστε να υιοθετηθούν οι κοινοτικές 

διατάξεις που προβλέπουν ότι εφαρμόζονται οι συντελεστές δασμών που ισχύουν κατά 

την ημερομηνία της αποδοχής της διασάφησης και όχι κατά την ημερομηνία της 

κατάθεσης της διασάφησης, όπως προβλέπουν οι ισχύουσες νομοθετικές διατάξεις.  

Επίσης, με τον προτεινόμενο νόμο προστίθεται νέο εδάφιο το οποίο προβλέπει την 

αποδοχή της διασάφησης που διενεργείται με συστήματα πληροφορικής.   

 Με  το δεύτερο νόμο που προτείνεται σκοπείται η προσθήκη στο βασικό νόμο νέου 

άρθρου, σύμφωνα με το οποίο παρέχεται στο Υπουργικό Συμβούλιο η εξουσία να 

εκδίδει κανονισμούς με τους οποίους να καθορίζει τους όρους και τις προϋποθέσεις 

επιστροφής των εισαγωγικών δασμών ή και φόρων κατανάλωσης που αναλογούν σε 

εμπορεύματα τα οποία μετά τον τελωνισμό τους για επιτόπια κατανάλωση 

υποβλήθηκαν σε μία ή περισσότερες εργασίες τελειοποίησης και τα οποία 

επανεξήχθησαν στη συνέχεια ως παράγωγα προϊόντα. 

 Με τον τρίτο νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση του ίδιου νόμου, 

ώστε να ρυθμιστεί η δυνατότητα κατάθεσης απλουστευμένης διασάφησης, η έννοια 

“εθνική διαμετακόμιση” και το χρονικό πλαίσιο επανεξαγωγής εμπορευμάτων.  



 

 

 

318

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων υιοθετεί τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις των πιο πάνω νομοσχεδίων, γι’ αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 

τους σε νόμους.  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-

Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των πιο πάνω 

νομοσχεδίων στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Τελωνείων και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

2. Ο περί Τελωνείων και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2003. 

3. Ο περί Τελωνείων και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 

του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 64 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τελωνείων και Φόρων Καταναλώσεως 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 65 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 166Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τελωνείων και Φόρων Καταναλώσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 66 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 



 

 

 

320

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 24Α.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με αντικατάσταση του άρθρου 25.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 25Α και 25Β.  

Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 41Α, 41Β και 

41Γ.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου.   Άρθρο 13. 

 Έναρξη ισχύος.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 14; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 14 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τελωνείων και Φόρων Καταναλώσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Και τα επόμενα θέματα με τους αριθμούς 67 και 68 έχουν κοινή έκθεση και είναι 

«Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 

Νόμος του 2003» και «Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων Καταναλώσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2003».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τα 

νομοσχέδια που τιτλοφορούνται «Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2003» και «Ο περί 

Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) 

Νόμος του 2003» 

Παρόντες:  

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τα πιο πάνω 

νομοσχέδια σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 2003.   

 Τα εν λόγω νομοσχέδια κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση 

της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Με τον πρώτο προτεινόμενο νόμο σκοπείται η τροποποίηση του περί 

Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων Καταναλώσεως Νόμου, έτσι ώστε να περιλάβει 

ρυθμίσεις που αφορούν τα ακόλουθα: 
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1. Τις προϋποθέσεις για εξαγωγή στην Ευρωπαϊκή Ένωση εμπορευμάτων 

κυπριακής προέλευσης. 

2. Τη δυνατότητα έκδοσης κανονισμών που ρυθμίζουν την έκδοση δεσμευτικής 

πληροφορίας καταγωγής.  

3. Τη δυνατότητα έκδοσης κανονισμών που επιτρέπουν την επανεισαγωγή ή την 

αντικατάσταση εμπορευμάτων που εξήχθησαν προσωρινά από τη ∆ημοκρατία, για 

να υποστούν εργασίες  τελειοποίησης.  

4. Τη δυνατότητα για παροχή ατέλειας από τελωνειακούς δασμούς σε ειδικά 

καθοριζόμενα εμπορεύματα.  

 Με το δεύτερο προτεινόμενο νόμο σκοπείται η τροποποίηση του ίδιου νόμου, έτσι 

ώστε να προνοεί ότι, στην περίπτωση που η αξίωση καταβολής τελωνειακού δασμού με 

προτιμησιακό συντελεστή δεν τεκμηριώνεται κατά το χρόνο της κατάθεσης της 

διασάφησης με το κατάλληλο πιστοποιητικό προέλευσης, επιβάλλεται δασμός, 

σύμφωνα με τους συντελεστές γενικού δασμού. Ο δασμός αυτός εισπράττεται με 

χρηματική παρακαταθήκη, η οποία αναπροσαρμόζεται με την προσκόμιση του 

πιστοποιητικού προέλευσης εντός περιόδου που δεν υπερβαίνει τους έξι μήνες.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων υιοθετεί τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις των πιο πάνω νομοσχεδίων, γι’ αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 

τους σε νόμους.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-

Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των πιο πάνω 

νομοσχεδίων στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;  ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 67 νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του εδαφίου (2) του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 68 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του εδαφίου (1) του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2, 3 και 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1, 2, 3 και 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα επόμενα θέματα με τους αριθμούς 69, 70 και 71 έχουν κοινή έκθεση.  Τα 

θέματα αυτά είναι «Οι περί Τελειοποίησης προς Επανεισαγωγή (Παθητική 

Τελειοποίηση) Κανονισμοί του 2003», «Οι περί ∆εσμευτικών Πληροφοριών Καταγωγής 

Κανονισμοί του 2003» και «Οι περί Τελειοποίησης προς Επανεξαγωγή (Ενεργητική 

Τελειοποίηση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 

θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες:  

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους  πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 2003.   

 Οι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το Υπουργείο 

Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη 
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διεκπεραίωση της εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Με τους πρώτους προτεινόμενους κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 

10 της βασικής νομοθεσίας για τους τελωνειακούς δασμούς και τους φόρους 

καταναλώσεως, σκοπείται η υιοθέτηση των κοινοτικών διατάξεων με τις οποίες 

επιτρέπεται η προσωρινή εξαγωγή εμπορευμάτων, ανεξάρτητα αν αυτά παρήχθησαν 

στη ∆ημοκρατία ή εκτός του εδάφους της ∆ημοκρατίας, προκειμένου να τύχουν 

εργασιών τελειοποίησης, ώστε ο τελωνισμός για εσωτερική κατανάλωση των 

εισαγόμενων προϊόντων που προκύπτουν από τις εργασίες αυτές να γίνεται με ολική ή 

μερική απαλλαγή από εισαγωγικούς δασμούς.  

 Με τους δεύτερους προτεινόμενους κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το 

άρθρο 4Α της ίδιας πιο πάνω βασικής νομοθεσίας, σκοπείται η ρύθμιση της 

παραχώρησης από το Τμήμα Τελωνείων πληροφοριών αναφορικά με τα εμπορεύματα 

κυπριακής καταγωγής, όπως αυτή ορίζεται στο Πρωτόκολλο της Συμφωνίας Σύνδεσης 

της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Ευρωπαϊκής Οικονομικής Κοινότητας.  

 Με τους τρίτους προτεινόμενους κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τα άρθρα 

35 και 166Α της βασικής νομοθεσίας για τα τελωνεία και τους φόρους καταναλώσεως, 

σκοπείται η τροποποίηση των βασικών περί Τελειοποίησης προς Επανεξαγωγή 

(Ενεργητική Τελειοποίηση) Κανονισμών του 2002, ώστε να περιληφθεί σε αυτούς και το 

σύστημα επιστροφής δασμών.  Με το σύστημα επιστροφής δασμών επιστρέφονται οι 

εισαγωγικοί δασμοί και φόροι που καταβάλλονται για εμπορεύματα που τελωνίζονται 

για επιτόπια κατανάλωση, τα οποία, αφού τύχουν μιας ή περισσότερων εργασιών 

τελειοποίησης, εξάγονται από το έδαφος της ∆ημοκρατίας υπό τη μορφή παράγωγων 

προϊόντων.  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων υιοθετεί τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις όλων των υπό αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους.  

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Τελειοποίησης προς Επανεισαγωγή (Παθητική Τελειοποίηση) Κανονισμοί 

του 2003. 

2. Οι περί ∆εσμευτικών Πληροφοριών Καταγωγής Κανονισμοί του 2003.  

3. Οι περί Τελειοποίησης προς Επανεξαγωγή (Ενεργητική Τελειοποίηση) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των 

υπ’ αριθμόν 69 κανονισμών; 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Αποχή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 70 κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 71 κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 72 θέμα είναι «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 

Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 

Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες:  

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εξέτασε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 2003. 

 Οι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το Υπουργείο 

Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη 
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διεκπεραίωση της εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 5 

της βασικής νομοθεσίας περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως, είναι η 

τροποποίηση των βασικών αντίστοιχων κανονισμών για εναρμόνιση της υφιστάμενης 

κυπριακής νομοθεσίας με δεσμευτικό κοινοτικό κεκτημένο.  Ειδικότερα, η ευρωπαϊκή 

νομοθεσία αποτελείται από την Οδηγία 2000/30/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και 

του Συμβουλίου της 6ης Ιουνίου 2000 σχετικά με τον οδικό τεχνικό έλεγχο των οχημάτων 

επαγγελματικής χρήσης που κυκλοφορούν στην Κοινότητα. 

 Οι εν λόγω κανονισμοί εισάγουν στην εσωτερική νομοθεσία το θεσμό του οδικού 

τεχνικού ελέγχου των οχημάτων επαγγελματικής χρήσης. Αυτό επιτυγχάνεται με την 

προσθήκη στον υφιστάμενο Κανονισμό 65, που διέπει το θέμα του περιοδικού τεχνικού 

ελέγχου όλων των μηχανοκίνητων οχημάτων, καθώς και των ρυμουλκούμενων και 

ημιρυμουλκούμενών τους που είναι εγγεγραμμένα στο Βιβλίο Εγγραφής 

Μηχανοκινήτων Οχημάτων, νέων προνοιών σχετικά με τον οδικό τεχνικό έλεγχο των 

οχημάτων επαγγελματικής χρήσης.  Παράλληλα, οι υπό εξέταση κανονισμοί 

τροποποιούν τον Κανονισμό 2, που αφορά την ερμηνεία, με την προσθήκη των 

ορισμών των όρων  “επιθεωρητής” και “οδικός τεχνικός έλεγχος”.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό και εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να 

αναφέρονται ως «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 2003». 
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 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-

Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των πιο πάνω 

κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών;   

  Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Αποχή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 73 μέχρι τον αριθμό 77 έχουν κοινή έκθεση.  Τα θέματα 

αυτά είναι «Οι περί Προσωρινής Εισαγωγής (Προσωπικά Είδη και Εμπορεύματα για 

Αθλητικούς Σκοπούς που Εισάγονται από Ταξιδιώτες) Κανονισμοί του 2003», «Οι περί 

Προσωρινής Εισαγωγής (Εμπορεύματα που Προορίζονται για Εκδηλώσεις ή για 

Πώληση) Κανονισμοί του 2003», «Οι περί Προσωρινής Εισαγωγής (Υλικό Ευημερίας 

για Ναυτιλλομένους) Κανονισμοί του 2003», «Οι περί Προσωρινής Εισαγωγής (Υλικό 

που Προορίζεται για την Αντιμετώπιση Καταστροφών) Κανονισμοί του 2003», «Οι περί 

Προσωρινής Εισαγωγής (Μέσα Αποθήκευσης Ήχου, Εικόνας ή ∆εδομένων και 
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∆ιαφημιστικό Υλικό) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 2003. Στη 

συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Συντονιστής Εναρμόνισης της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς επίσης και αρμόδιοι υπηρεσιακοί 

παράγοντες. 

 Οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση  

της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός όλων των προτεινόμενων κανονισμών, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 

35 του περί Τελωνείων και Φόρων Καταναλώσεως Νόμου, είναι η υιοθέτηση κοινοτικών 

τελωνειακών διατάξεων σχετικών με το καθεστώς της προσωρινής εισαγωγής στην 

Κυπριακή ∆ημοκρατία συγκεκριμένων εμπορευμάτων και σε συγκεκριμένες 
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περιπτώσεις, τα οποία πρόκειται να επανεξαχθούν, χωρίς να έχουν υποστεί 

μεταποιήσεις, εξαιρουμένης της φυσιολογικής φθοράς τους λόγω χρήσης.  

 Σκοπός των πρώτων προτεινόμενων κανονισμών είναι η παραχώρηση απαλλαγής 

από εισαγωγικούς δασμούς και φόρους κατανάλωσης, σύμφωνα με το καθεστώς της 

προσωρινής εισαγωγής, για εμπορεύματα που εισάγονται στη ∆ημοκρατία από 

ταξιδιώτες είτε για προσωπική χρήση είτε για αθλητικούς σκοπούς με σκοπό την 

επανεξαγωγή τους.  

 Σκοπός των δεύτερων προτεινόμενων κανονισμών είναι η παραχώρηση 

απαλλαγής από εισαγωγικούς δασμούς και φόρους κατανάλωσης, σύμφωνα με το 

καθεστώς της προσωρινής εισαγωγής, για εμπορεύματα που εισάγονται στη 

∆ημοκρατία και αφορούν τις ακόλουθες περιπτώσεις: 

1. Εμπορεύματα τα οποία προορίζονται να εκτεθούν ή να χρησιμοποιηθούν στο 

πλαίσιο δημόσιας εκδήλωσης, που δε διοργανώνεται αποκλειστικά με σκοπό την 

πώληση αυτών των προϊόντων, ή εμπορεύματα τα οποία παράγονται κατά τη 

διάρκεια τέτοιας εκδήλωσης από εμπορεύματα που έχουν υπαχθεί στο καθεστώς 

προσωρινής εισαγωγής. 

2. Εμπορεύματα τα οποία δεν είναι δυνατό να εισαχθούν ως δείγματα και τα οποία ο 

αποστολέας επιθυμεί να πωλήσει και ο παραλήπτης επιθυμεί να αποφασίσει να 

αγοράσει, αφού πρώτα τα ελέγξει. 

3. Έργα τέχνης, αντικείμενα για συλλογές και αρχαιολογικά αντικείμενα, όπως 

καθορίζονται στο Παράρτημα του προτεινόμενου κανονισμού, τα οποία εισάγονται 

για να εκτεθούν, με σκοπό, ενδεχομένως, να πωληθούν. 

4. Εμπορεύματα που έχουν κατασκευαστεί πρόσφατα και εισάγονται με σκοπό την 

πώλησή τους σε πλειστηριασμό.  
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 Σκοπός των τρίτων προτεινόμενων κανονισμών είναι η παραχώρηση απαλλαγής 

από εισαγωγικούς δασμούς και φόρους κατανάλωσης, σύμφωνα με το καθεστώς της 

προσωρινής εισαγωγής, για υλικό ευημερίας, όπως βιβλία και έντυπα, οπτικοακουστικό 

υλικό, αθλητικά είδη, υλικό για παιχνίδια ή για τον ελεύθερο χρόνο κ.λπ., το οποίο 

προορίζεται για ναυτιλλομένους, όταν το υλικό αυτό: 

α. χρησιμοποιείται σε σκάφος που εκτελεί διεθνή θαλάσσια μεταφορά, 

β. εκφορτώνεται από τέτοιο σκάφος και χρησιμοποιείται προσωρινά στην ξηρά από 

το πλήρωμα ή 

γ. χρησιμοποιείται από το πλήρωμα τέτοιου σκάφους σε εγκαταστάσεις μορφωτικού 

ή κοινωνικού χαρακτήρα υπό τη διαχείριση μη κερδοσκοπικών οργανώσεων ή σε 

χώρους λατρείας όπου τελούνται τακτικά θρησκευτικές τελετές για τους 

ναυτιλλομένους.  

 Σκοπός των τέταρτων προτεινόμενων κανονισμών είναι η παραχώρηση 

απαλλαγής από εισαγωγικούς δασμούς και φόρους κατανάλωσης, σύμφωνα με το 

καθεστώς της προσωρινής εισαγωγής, για υλικό που προορίζεται για την αντιμετώπιση 

καταστροφών, όταν το υλικό αυτό χρησιμοποιείται στα πλαίσια μέτρων που 

λαμβάνονται για την αντιμετώπιση των συνεπειών καταστροφών ή παρόμοιων 

καταστάσεων που πλήττουν τη ∆ημοκρατία και προορίζονται για κρατικούς 

οργανισμούς ή για οργανισμούς αναγνωρισμένους από τις αρμόδιες αρχές.  

 Σκοπός των πέμπτων προτεινόμενων κανονισμών είναι η παραχώρηση 

απαλλαγής από εισαγωγικούς δασμούς και φόρους κατανάλωσης, σύμφωνα με το 

καθεστώς της προσωρινής εισαγωγής, για εμπορεύματα: 

 που φέρουν αποθηκευμένο ήχο, εικόνα ή στοιχεία επεξεργασίας δεδομένων προς 

παρουσίαση πριν από τη διάθεσή τους στο εμπόριο ή που διατίθενται δωρεάν ή 

που προορίζονται για ηχογράφηση, μεταγλώττιση ή αναπαραγωγή, 
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 που χρησιμοποιούνται αποκλειστικά για διαφημιστικούς σκοπούς.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων υιοθετεί τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις των υπό εξέταση κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την έγκρισή τους.  

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Προσωρινής Εισαγωγής (Προσωπικά Είδη και Εμπορεύματα για 

Αθλητικούς Σκοπούς που Εισάγονται από Ταξιδιώτες) Κανονισμοί του 2003. 

2. Οι περί Προσωρινής Εισαγωγής (Εμπορεύματα που Προορίζονται για Εκδηλώσεις 

ή για Πώληση) Κανονισμοί του 2003. 

3. Οι περί Προσωρινής Εισαγωγής (Υλικό Ευημερίας για Ναυτιλλομένους) 

Κανονισμοί του 2003. 

4. Οι περί Προσωρινής Εισαγωγής (Υλικό που Προορίζεται για την Αντιμετώπιση 

Καταστροφών) Κανονισμοί του 2003. 

5. Οι περί Προσωρινής Εισαγωγής (Μέσα Αποθήκευσης Ήχου, Εικόνας ή 

∆εδομένων και ∆ιαφημιστικό Υλικό) Κανονισμοί του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;  ∆εν υπάρχουν. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Αποχή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή στους κανονισμούς.  Είναι κανονισμοί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 73 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αποχή, οι υπ’ αριθμόν 73 κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 74 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αποχή, οι υπ’ αριθμόν 74 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 75 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αποχή, οι υπ’ αριθμόν 75 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 76 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αποχή, οι υπ’ αριθμόν 76 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 77 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αποχή, οι υπ’ αριθμόν 77 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 78, 79 και 80 έχουν επίσης κοινή έκθεση.  Τα θέματα 

είναι «Ο περί Εργοδοτουμένων με Εργασία Ορισμένου Χρόνου (Απαγόρευση 

∆υσμενούς Μεταχείρισης) Νόμος του 2002», «Ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην 

Εργασία (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2002» και «Ο περί Τερματισμού 

Απασχολήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2002».  Η έκθεση θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τα 

νομοσχέδια που περιλαμβάνονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες:  

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος  Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος 
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 Τα πιο πάνω νομοσχέδια εξετάστηκαν σε έξι συνεδρίες της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 και 27 Μαΐου 

2002, στις 19 Νοεμβρίου 2002, στις 19 και 26 Μαΐου 2003 και την 1η Ιουλίου 2003.  Στα 

πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο επικεφαλής της 

διαπραγματευτικής αντιπροσωπίας για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς 

και εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών.   

 Τα εν λόγω νομοσχέδια κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση 

της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του πρώτου προτεινόμενου νόμου είναι η εναρμόνιση της κυπριακής 

νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο που αφορά τη συμφωνία-πλαίσιο για την εργασία 

ορισμένου χρόνου και η οποία συνιστά δεσμευτικό κοινοτικό κεκτημένο στο Κεφάλαιο 

13 “Κοινωνική Πολιτική και Απασχόληση”. 

 Ειδικότερα, με το πρώτο υπό συζήτηση νομοσχέδιο: 

1. διασφαλίζεται το δικαίωμα ίσης μεταχείρισης των εργοδοτουμένων με εργασία 

ορισμένου χρόνου σε σχέση με τους αντίστοιχους εργοδοτουμένους με εργασία 

αόριστου χρόνου όσον αφορά τους όρους και τις συνθήκες απασχόλησης, 

2. προβλέπονται μέτρα αποφυγής κατάχρησης και προνοείται ότι συνολική 

απασχόληση για συνολική περίοδο τριάντα μηνών ή περισσότερο με σύμβαση 

εργασίας ορισμένου χρόνου καθιστά τη σύμβαση αόριστου χρόνου διαρκείας, 

εκτός εάν ο εργοδότης αποδείξει ότι η σύμβαση εργασίας ορισμένου χρόνου 

μπορεί να δικαιολογηθεί από αντικειμενικούς λόγους, 



 

 

 

336

3. προβλέπονται μέτρα για ενημέρωση των εργοδοτουμένων με εργασία ορισμένου 

χρόνου για κενές μόνιμες θέσεις, ώστε να εξασφαλίζονται γι’ αυτούς οι ίδιες με 

αυτές άλλων εργοδοτουμένων ευκαιρίες να διεκδικήσουν μόνιμες θέσεις. 

 Σκοπός του δεύτερου προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση της βασικής 

νομοθεσίας για την ασφάλεια και την υγεία στην εργασία, ως αποτέλεσμα 

συνεπακόλουθων αλλαγών που θα πρέπει να γίνουν σε αυτή με βάση τις ρυθμίσεις που 

εισάγει ο πρώτος προτεινόμενος νόμος.   

 Σκοπός του τρίτου προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση της βασικής 

νομοθεσίας για τον τερματισμό απασχόλησης, επίσης ως αποτέλεσμα αλλαγών που 

κρίνονται αναγκαίες μετά την εισαγωγή των ρυθμίσεων του προαναφερθέντος πρώτου 

υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

 Στα πρώτα στάδια της εξέτασης των υπό αναφορά νομοσχεδίων από την 

επιτροπή ηγέρθησαν διάφορα ερωτήματα και προβληματισμοί από τα μέλη της 

επιτροπής σε σχέση με το πρώτο υπό συζήτηση νομοσχέδιο.  Τα ερωτήματα 

αφορούσαν τόσο νομικά ζητήματα, όπως το κατά πόσο ορθά έχει μεταφερθεί το 

κοινοτικό κεκτημένο στον προτεινόμενο νόμο, όσο και ουσιαστικά ζητήματα για τις 

οικονομικές και κοινωνικές συνέπειες από την εφαρμογή του εν λόγω νομοθετήματος.   

 Γενική υπήρξε η διαπίστωση των μελών της επιτροπής ότι το νομοσχέδιο προνοεί 

διαφορετική μεταχείριση στους εργοδοτουμένους με σύμβαση ορισμένου χρόνου στον 

ιδιωτικό τομέα από αυτή στους εργοδοτουμένους με σύμβαση ορισμένου χρόνου στο 

δημόσιο τομέα.  Με αφορμή αυτή τη διαπίστωση, ζητήθηκε από την εκτελεστική εξουσία 

να εξετάσει, μεταξύ άλλων, κατά πόσο θεωρεί ορθό, αλλά και σύμφωνο με το κοινοτικό 

κεκτημένο η κυβέρνηση να εξαιρείται από τις υποχρεώσεις του κοινοτικού κεκτημένου 

σε σχέση με τους εργοδοτουμένους της που απασχολούνται με σύμβαση ορισμένου 

χρόνου, θέτοντάς τους σε δυσμενέστερη μοίρα από αυτή των αντίστοιχων 
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εργοδοτουμένων στον ιδιωτικό τομέα.  Παράλληλα διαβιβάστηκε στους αρμοδίους 

υπόμνημα που κατατέθηκε στην επιτροπή από άτομα που εργοδοτούνται με μίσθωση 

στη δημόσια υπηρεσία, ώστε και οι απόψεις αυτές να τύχουν μελέτης και σχολιασμού 

από την εκτελεστική εξουσία. 

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι στις πρώτες συνεδρίες της επιτροπής οι αρμόδιοι δεν 

ήταν σε θέση να απαντήσουν στα ερωτήματα που ηγέρθησαν στα πλαίσια της εξέτασης 

του πρώτου νομοσχεδίου.  Επίσης διαπιστώθηκε διάσταση απόψεων ανάμεσα στις 

διάφορες κυβερνητικές υπηρεσίες, αλλά και μεταξύ κυβερνητικών υπηρεσιών και του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας σε ορισμένα ζητήματα.   

 Στη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων που 

πραγματοποιήθηκε στις 19 Μαΐου 2003 ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών 

δήλωσε ότι το υπουργείο του συμφωνεί τελικά με την υπόδειξη για διαγραφή της 

σχετικής παραγράφου από το νομοσχέδιο, η οποία στην ουσία εξαιρούσε από τις 

πρόνοιες του προτεινόμενου νόμου τους εργοδοτουμένους στην κυβέρνηση με εργασία 

ορισμένου χρόνου.  Ως αποτέλεσμα της νέας θέσης του υπουργείου, οι εργοδοτούμενοι 

στην κυβέρνηση με σύμβαση ορισμένου χρόνου θα τυγχάνουν της ίδιας μεταχείρισης με 

αυτή των εργοδοτουμένων στον ιδιωτικό τομέα.  Παράλληλα ο ίδιος εκπρόσωπος του 

Υπουργείου Οικονομικών εισηγήθηκε τροποποιήσεις στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο, με 

βάση τις οποίες εξαιρούνται κάποιες κατηγορίες υπαλλήλων από το πεδίο εφαρμογής 

του.  Ωστόσο, με την εισήγηση αυτή διαφώνησαν οι εκπρόσωποι του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, γιατί έκριναν ότι κάτι τέτοιο αντίκειται στο 

κοινοτικό κεκτημένο, με εξαίρεση τις περιπτώσεις της απασχόλησης στο Στρατό της 

∆ημοκρατίας των Εθελοντών Πενταετούς Υποχρέωσης (ΕΠΥ) και των Εθελοντών 

Υπαξιωματικών, περιπτώσεις για τις οποίες δεν υπήρξε αντίρρηση να εξαιρεθούν λόγω 

της ιδιαιτερότητάς τους.   
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, μετά την πιο πάνω 

εξέλιξη, επανέλαβε το αίτημα που εξαρχής είχε υποβάλει στην εκτελεστική εξουσία να 

της κατατεθούν τα στοιχεία αναφορικά με το αναμενόμενο για το δημόσιο τομέα κόστος 

από την εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου, καθώς και άλλες συναφείς με αυτό 

πληροφορίες.  Επίσης ζήτησε να πληροφορηθεί τις προθέσεις της κυβέρνησης σε 

σχέση με το χειρισμό του θέματος των έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσία.  Η 

επιτροπή, θεωρώντας απαραίτητη την κατάθεση των πιο πάνω στοιχείων για σκοπούς 

ολοκλήρωσης της μελέτης του νομοσχεδίου, υπέβαλε και γραπτώς τα ερωτήματά της 

στην εκτελεστική εξουσία με επιστολή του προέδρου της, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2003.  

Μετά την κατάθεση ενώπιόν της των στοιχείων στις 27 Ιουνίου 2003 και την 

ολοκλήρωση της μελέτης του νομοσχεδίου αυτού, η επιτροπή αποφάσισε να εισηγηθεί 

στην ολομέλεια την ψήφιση σε νόμους του πρώτου υπό συζήτηση νομοσχεδίου και των 

δύο άλλων, που επιφέρουν τις συνεπακόλουθες αλλαγές στις βασικές νομοθεσίες στις 

οποίες αναφέρονται.  Η επιτροπή, τοποθετούμενη επί των νομοσχεδίων, επιθυμεί να 

διευκρινίσει ότι με την ενέργειά της αυτή δεν προκαταλαμβάνει τη θέση ούτε της ίδιας 

ούτε και οποιασδήποτε άλλης κοινοβουλευτικής επιτροπής σε σχέση με το 

πολυσυζητημένο και χρόνιο θέμα των έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσία, ο 

χειρισμός του οποίου ήδη απασχολεί και αναμένεται να απασχολήσει περαιτέρω τις 

αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές ως ξεχωριστό θέμα.  Και τούτο γιατί το 

συγκεκριμένο εναρμονιστικό νομοσχέδιο απλώς και μόνο διασφαλίζει, με βάση το 

κοινοτικό κεκτημένο, το δικαίωμα ίσης μεταχείρισης των εργοδοτουμένων με εργασία 

ορισμένου χρόνου σε σχέση με τους αντίστοιχους εργοδοτουμένους με εργασία 

αόριστου χρόνου αναφορικά με τους όρους και τις συνθήκες απασχόλησής τους και δε 

σχετίζεται με τη μονιμοποίηση έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσία, μία από τις 

κατηγορίες των οποίων είναι και οι απασχολούμενοι με σύμβαση ορισμένου χρόνου.  
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Αυτό θα πρέπει να διευκρινιστεί και στους ενδιαφερομένους, γιατί η επιτροπή έχει 

διαπιστώσει ότι λανθασμένα έχει δημιουργηθεί η εντύπωση στους απασχολουμένους σε 

έκτακτη βάση στη δημόσια υπηρεσία ότι το υπό συζήτηση πρώτο νομοσχέδιο 

αναμένεται να λύσει όλα τα προβλήματα που αφορούν τη μονιμοποίηση και την 

εργοδότησή τους.  Ως εκ τούτου, θα πρέπει να γνωρίζουν ότι το εν λόγω νομοσχέδιο 

δεν οδηγεί στη μονιμοποίηση έκτακτων υπαλλήλων, αλλά βελτιώνει τις συνθήκες και 

τους όρους εργασίας για όσους έκτακτους υπαλλήλους απασχολούνται με σύμβαση 

ορισμένου χρόνου και κριθεί ότι καλύπτονται από τις πρόνοιες του προτεινόμενου 

νόμου.   

 Υπό το φως όλων των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις και των τριών υπό συζήτηση 

νομοσχεδίων, γι’ αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους, αφού 

προηγουμένως: 

1. τροποποιηθεί το πρώτο υπό συζήτηση νομοσχέδιο, ώστε κατόπιν συνεννόησης με 

το Υπουργείο Οικονομικών να διαγραφεί η σχετική αναφορά που εξαιρεί τους 

εργοδοτουμένους με σύμβαση ορισμένου χρόνου στο δημόσιο τομέα και, ως εκ 

τούτου, οι πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου να επεκταθούν και σε αυτή 

την κατηγορία εργοδοτουμένων, 

2. τροποποιηθεί περαιτέρω το πρώτο υπό συζήτηση νομοσχέδιο, ώστε να 

εξαιρούνται από το πεδίο εφαρμογής του οι Εθελοντές Πενταετούς Υποχρεώσεως 

και οι Εθελοντές Υπαξιωματικοί που απασχολούνται στο Στρατό της ∆ημοκρατίας, 

3. τροποποιηθούν οι τίτλοι και των τριών νομοσχεδίων, ώστε να αναφέρονται 

αντίστοιχα ως «Ο περί Εργοδοτουμένων με Εργασία Ορισμένου Χρόνου 

(Απαγόρευση ∆υσμενούς Μεταχείρισης) Νόμος του 2003», «Ο περί Ασφάλειας και 
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Υγείας στην Εργασία (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003» και «Ο περί 

Τερματισμού Απασχολήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2003». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-

Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των υπό αναφορά 

νομοσχεδίων στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Εργοδοτουμένων με Εργασία Ορισμένου Χρόνου (Απαγόρευση ∆υσμενούς 

Μεταχείρισης) Νόμος του 2002. 

2. Ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2002. 

3. Ο περί Τερματισμού Απασχολήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 78 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός.  Άρθρο 3. 

 Πεδίον εφαρμογής.  Άρθρο 4. 

 Αρχή της μη διάκρισης.  Άρθρο 5. 

 Σύγκριση σε περίπτωση μη ύπαρξης εργοδοτουμένων με εργασία αορίστου 

χρόνου.  Άρθρο 6. 

 Μέτρα αποφυγής κατάχρησης - Συνολική περίοδος σύμβασης εργασίας ορισμένου 

χρόνου, για να θεωρηθεί σύμβαση αορίστου διάρκειας.  Άρθρο 7. 

 Ενημέρωση και ευκαιρίες απασχόλησης.  Άρθρο 8. 
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 Ενημέρωση και διαβούλευση.  Άρθρο 9. 

 Αρμόδιο δικαστήριο.  Άρθρο 10. 

 Κυρώσεις.  Άρθρο 11. 

 Επιθεωρητές ή άλλοι λειτουργοί.  Άρθρο 12. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 13. 

 Ευνοϊκότερες ρυθμίσεις.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 14 εγκριθούν; 

 Παρακαλώ, ο κ. Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Είναι σχετικά με το υπ’ αριθμόν 78 θέμα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εκεί δε συμπεριλαμβάνονται εργαζόμενοι σε διάφορους τομείς ξεχωριστά.  Είναι 

γνωστό το πρόβλημα που υπάρχει στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου -δε θέλω να 

εγείρω αυτό το θέμα· πολυσυζητήθηκε- με τους συνεργάτες.  Τουλάχιστο πρέπει να 

καταγραφεί ότι, για να μη μείνουν για μια ακόμη φορά έξω, καλύπτονται τουλάχιστον 

από τις διατάξεις αυτών των νομοθετημάτων, με αποτέλεσμα, σε περίπτωση που 

προκύψει οποιοδήποτε πρόβλημα, να είναι εν γνώσει των διοικούντων στο ΡΙΚ ότι 

αυτές οι συγκεκριμένες νομοθεσίες καλύπτουν και τους συνεργάτες του Ραδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρου.  Εκεί είναι που γίνεται πραγματικά δυσμενής διάκριση εις βάρος 

των εργαζομένων και πιστεύω ότι αυτοί πρέπει να συμπεριλαμβάνονται οπωσδήποτε.  

Άρα με αυτή τη νομοθεσία πιστεύω ότι θα καλύψουμε και μια ομάδα ανθρώπων που 

απασχόλησε πάρα πολλές φορές το κοινοβούλιο. 
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Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Αφού ψηφίστηκε. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Αφού ψήλωνα το χέρι μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Βεβαίως δε θα θεωρήσω, κατά την άποψη ίσως και άλλων συναδέλφων, ότι ήδη 

ψηφίστηκε και συζητούμε το θέμα... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ε, μα ήμουν... 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Ναι, εντάξει... χάριν καλής συνεργασίας.  Θα έλεγα ότι απασχόλησε πολλούς από 

εμάς -και άλλους συναδέλφους- το να δούμε πραγματικά αν, εξειδικεύοντας τις 

κατηγορίες κάποιων προσώπων, εντάσσονται ή όχι σ’ αυτό το νομοθέτημα.  ∆εν ήταν 

δυνατό, κύριε Πρόεδρε, να γίνεται αναφορά περιπτωσιολογική.  Κατανοώ τη θέση του 

συναδέλφου, που θα ήθελε αυτό το θέμα ίσως μελλοντικά να το δούμε, αν διαπιστωθεί 

ότι δεν καλύπτονται, αλλά και πάλι δεν υπήρχε και οποιοσδήποτε άλλος τρόπος, για να 

περιλάβουμε κατηγορίες όπως αυτή των συνεργατών του ΡΙΚ ή και οποιαδήποτε άλλη 

μέσα σ’ αυτό το νομοθέτημα.  ∆ιότι μόνο αυτή τη διατύπωση θα μπορούσε να 

αποδώσουμε, για να ’ναι και στο γράμμα και στο πνεύμα της νομοθεσίας που έπρεπε 

να εναρμονιστούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, η κ. Χαραλάμπους. 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 
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 Να μου επιτρέψετε, πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι 

συνάδελφοι, από τη θέση μου να πω μερικά πράγματα.  Το πρώτο που πρέπει να 

σημειώσουμε είναι ότι, με την ψήφιση αυτού του εναρμονιστικού νομοσχεδίου, 

επιχειρούμε να εισαγάγουμε στο κυπριακό δίκαιο την αρχή της αναλογικότητας και της 

ισότητας μεταξύ εργοδοτουμένων που είναι με σύμβαση ορισμένου χρόνου και 

εργοδοτουμένων που είναι με σύμβαση αορίστου χρόνου.  Αυτή η γενική αρχή, η οποία 

είναι μία πολύ προοδευτική αρχή και θεωρούμε ότι θα βοηθήσει πολλές κατηγορίες 

εργαζομένων που σήμερα εργάζονται με συμβόλαια τακτής προθεσμίας, θα εφαρμοσθεί 

μόνο μέσα από συγκεκριμένες διατάξεις και ρυθμίσεις.  Πρέπει να έρθουν τόσο οι 

οργανισμοί που απασχολούν αυτούς τους ανθρώπους και ιδιαίτερα το κυπριακό 

κράτος, η Κυπριακή ∆ημοκρατία, η οποία έχει στις τάξεις της ένα μεγάλο αριθμό 

έκτακτων υπαλλήλων, να φροντίσουν, έτσι που αυτή η αρχή της αναλογικότητας και της 

ισότητας στη μεταχείριση που εισάγει ο νόμος να βρει την καλύτερη δυνατή εφαρμογή.  

 Πρέπει να σημειώσω ότι η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα είχε πολλά 

ερωτήματα, κατά τη διάρκεια της συζήτησης αυτού του νομοσχεδίου, τα οποία δεν 

απαντήθηκαν πλήρως στις συζητήσεις στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων, διότι, επαναλαμβάνω, ένα μεγάλο μέρος εργοδοτουμένων που αφορά 

αυτό το νομοσχέδιο είναι οι εργοδοτούμενοι με έκτακτη απασχόληση στη δημόσια αλλά 

και την ημιδημόσια υπηρεσία.  Εμείς ψηφίζουμε το νομοσχέδιο με τη δέσμευση που 

έχουμε λόγω εναρμόνισης και μη θέλοντας να καθυστερήσει περαιτέρω, αλλά 

σημειώνουμε την ανάγκη αυτό το νομοσχέδιο να μπει με τον καλύτερο δυνατό τρόπο 

στην πρακτική εφαρμογή, έτσι που να καλύψει και εργοδοτούμενους όπως αυτούς που 

έχει αναφέρει ο συνάδελφος Λευτέρης Χριστοφόρου, αλλά και άλλους εργοδοτούμενους 

και να μην αποβεί στο τέλος σε βάρος τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Πάρα πολύ σύντομα να πω ότι, ακριβώς επειδή είχε δημιουργηθεί και η 

παρανόηση ότι ο σκοπός αυτού του νομοθετήματος περίπου, ούτε λίγο ούτε πολύ, θα 

ήταν θαυματουργός, ώστε να λύσει τα περιβόητα προβλήματα -και νιώθουμε όλοι 

κατανόηση και συμπάθεια για τους εκτάκτους- χρειάστηκε ακόμα και στην έκθεση να 

κάνουμε ειδική αναφορά, για να μην υπάρχει αυτή η παρανόηση.  ∆ε διαφωνώ με το 

πνεύμα και τους στόχους που θα μπορούσε να έχει αυτό το νομοθέτημα, ωστόσο έχει 

και τους περιορισμούς του αυτό το νομοθέτημα και δεν μπορεί να καλύψει στη 

μεγαλύτερη δυνατή ευρύτητα και να επιλύσει προβλήματα που ξέρουμε ότι υπάρχουν.  

Ενδεχομένως με άλλα νομοθετήματα να έχουμε τη δυνατότητα να καταπιαστούμε με το 

θέμα πιο εξειδικευμένα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ:  

 Λέγονται κάποια πράγματα τα οποία μοιραία πρέπει να διευκρινίζονται, για να 

είμαστε σωστοί, γιατί εδώ μιλάμε δημόσια και μας ακούν.  Ούτε περιπτωσιολογία 

μπορεί να μπει -είναι κατανοητό για όλους και, νομίζω, ξεκαθαρίστηκε- αλλά ούτε και 

βέβαια αυτοί οι ιδανικοί στόχοι, οι οποίοι ακούστηκαν προηγουμένως από τους 

συναδέλφους, ιδιαίτερα από την πλευρά της συμπολίτευσης, με τους οποίους 

θεωρητικά κανένας δεν μπορεί να διαφωνήσει.  Η στόχευση του νομοσχεδίου αυτού του 

εναρμονιστικού είναι άλλη.  Είναι η εξίσωση των δικαιωμάτων και των ίσων ευκαιριών 

αναφορικά με την εργοδότηση σε χρονική περίοδο μεταξύ δημόσιου και ιδιωτικού τομέα.  

Τελεία, τίποτε άλλο.  Όλα αυτά τα άλλα τα οποία είναι συμπαρομαρτούντα ή αφορούν 

αυτό το ζήτημα, τη βελτίωση των συνθηκών εργασίας, είναι κατανοητά.  Αλλά δεν 
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πετυχαίνονται με αυτό το νομοθέτημα ούτε αφορούν αυτό το νομοθέτημα ούτε η 

περιπτωσιολογία μπορεί να συζητηθεί για καμία περίπτωση.   

 Για το ΡΙΚ ειδικά, επειδή εγώ τολμώ πάντα να λέω τα πράγματα με το όνομά τους 

και με την αλήθεια, είναι αδιευκρίνιστο, αναφορικά με τη μερίδα αυτών των 

εργοδοτουμένων που εργάζονται για πάρα πολλά χρόνια εκεί, είναι αδιευκρίνιστο εάν 

θα μπορούσαν να θεωρηθούν, εάν ήσαν υπάλληλοι του δημόσιου τομέα, ότι 

καλύπτονται με σύμβαση διαρκείας αορίστου χρόνου.  Γιατί;  Γιατί απλούστατα 

πληρώνονται κατ’ αποκοπή, με το κομμάτι, όπως λέμε στην καθομιλουμένη.  Άρα, 

πέραν του ότι δεν αφορά η φιλοσοφία της νομοθεσίας τους υπό συζήτηση υπαλλήλους, 

και αν ακόμα θέλαμε να τους εντάξουμε, θα είχαμε άλλα προβλήματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αγγελίδης.  Παρακαλώ, νομίζω, εξαντλήθηκε το θέμα.  Μετά τον κ. Αγγελίδη... 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα, από τη θέση μου.  Έχω την εντύπωση ότι αυτά τα 

ιδεώδη που βλέπουμε μέσα σ’ αυτό το νόμο…  Θα πρέπει να προσέξουμε και τη 

σαφέστατη προειδοποίηση προς τους εργοδοτουμένους.  Είναι προειδοποίηση προς 

όλους τους εργοδότες ότι, «αν θέλετε, μη διατηρήσετε αυτούς τους εργοδοτουμένους 

μέχρι τριάντα μήνες και μια μέρα».  Άρα, λοιπόν, οφείλουμε να προσέξουμε ότι όλα τα 

άλλα κατοχυρωμένα δικαιώματα υπέρ των εργοδοτουμένων δεν παραβλάπτονται και, 

αν κάποιος αποπειραθεί να τα παραβλάψει, είναι δυνατό να προστατευθούν με άλλη 

υπάρχουσα κοινή νομοθεσία που έχουμε.   

 Όσο δε αφορά αυτούς τους συνεργάτες του ΡΙΚ, ίσως να είναι οι πλέον τυχεροί, 

μεταγενέστερα. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εργοδοτουμένων με Εργασία 

Ορισμένου Χρόνου (Απαγόρευση ∆υσμενούς Μεταχείρισης) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 79 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 80 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τερματισμού Απασχολήσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 81, 82 και 83 έχουν κοινή έκθεση.  Τα θέματα είναι 

«Ο περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002», «Οι περί Εκρηκτικών 

Υλών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» και «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Εκρηκτικές Ύλες Εμπορικής Χρήσης) Κανονισμοί του 2003».   

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο και τους κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο 

παράρτημα Α 

Παρόντες:  

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου  
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 Χρίστος Μαυροκορδάτος  Ανδρούλα Βασιλείου  

 Άγις Αγαπίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εξέτασε το νομοσχέδιο και 

τους κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα Α σε συνεδρία της 

που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 2003.   

 Το εν λόγω νομοσχέδιο και οι εν λόγω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που σχετίζονται με 

την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου για τις 

εκρηκτικές ύλες, ώστε να συνάδει με τις διατάξεις της Οδηγίας 93/15/ΕΟΚ σχετικά με 

την εμπορία και τον έλεγχο των εκρηκτικών υλών εμπορικής χρήσης.  

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο: 

1. προβλέπεται ότι οι διατάξεις που αφορούν την έκδοση της άδειας εισαγωγής δεν 

εφαρμόζονται στις εκρηκτικές ύλες που καλύπτονται από την προαναφερθείσα 

οδηγία και κατ’ επέκταση εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής των περί των Βασικών 

Απαιτήσεων (Εκρηκτικές Ύλες Εμπορικής Χρήσης) Κανονισμών του 2003, 

2. προσδιορίζεται η έννοια της άδειας μεταφοράς εκρηκτικών υλών μέσα στην 

επικράτεια της ∆ημοκρατίας, για να αποφευχθεί το ενδεχόμενο παρερμηνείας ή 

/και σύγχυσης με την έννοια της έγκρισης μεταφοράς, 

3. εισάγονται πρόνοιες σχετικά με τη διαδικασία κατάσχεσης και δήμευσης 

εκρηκτικών υλών κατά τρόπο που να συνάδει με τις σχετικές διατάξεις των περί 

των Βασικών Απαιτήσεων (Εκρηκτικές Ύλες Εμπορικής Χρήσης) Κανονισμών του 

2003.  



 

 

 

349

 Με τους πρώτους προτεινόμενους κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το 

άρθρο 13 της βασικής νομοθεσίας για τις εκρηκτικές ύλες, σκοπείται η τροποποίηση 

των βασικών αντίστοιχων κανονισμών, ώστε να συνάδουν με τις διατάξεις της Οδηγίας 

93/15/ΕΟΚ σχετικά με την εμπορία και τον έλεγχο των εκρηκτικών υλών εμπορικής 

χρήσης. 

 Με τους δεύτερους προτεινόμενους κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το 

άρθρο 59 της βασικής νομοθεσίας για τις βασικές απαιτήσεις που πρέπει να πληρούν 

καθορισμένες κατηγορίες προϊόντων, σκοπείται η εναρμόνιση της κυπριακής 

νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο και συγκεκριμένα με την Οδηγία 93/15/ΕΟΚ 

αναφορικά με τις βασικές απαιτήσεις που πρέπει να πληρούν οι εκρηκτικές ύλες 

εμπορικής χρήσης. 

 Κατόπιν συνεννόησης του προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων με τον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων, τα υπό αναφορά νομοθετήματα παραπέμφθηκαν πρώτα για 

εξέταση στην τελευταία. Τα νομοθετήματα εξετάστηκαν από την καθ’ ύλην αρμόδια 

κοινοβουλευτική επιτροπή σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Ιουλίου 2003.  

Η εν λόγω επιτροπή με σημείωμά της, που επισυνάπτεται ως παράρτημα Β στην 

παρούσα έκθεση, διαβίβασε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

την ομόφωνη εισήγησή της για ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των 

κανονισμών. 

 Στη συνέχεια, τα νομοθετήματα εξετάστηκαν από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 2003. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, λαμβάνοντας υπόψη και τη 

θέση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, συμφωνεί με 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των εν λόγω νομοθετημάτων, γι’ αυτό και ομόφωνα 
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εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση των 

κανονισμών, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του νομοσχεδίου, ώστε να αναφέρεται ως «Ο 

περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003». 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Α 

1. Ο περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 

2. Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003. 

3. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκρηκτικές Ύλες Εμπορικής Χρήσης) 

Κανονισμοί του 2003. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Β 

Σημείωμα της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

ΘΕΜΑΤΑ:  Νομοσχέδιο και κανονισμοί που τιτλοφορούνται: 

«Ο περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 

«Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» 

«Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκρηκτικές Ύλες Εμπορικής Χρήσης) 

Κανονισμοί του 2003» 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο και οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή στις 

11 Ιουλίου 2002 από το Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που 

έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων και 

κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το 

κοινοτικό κεκτημένο.  Σημειώνεται ότι οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκρηκτικές 

Ύλες Εμπορικής Χρήσης) Κανονισμοί σε μεταγενέστερο στάδιο αποσύρθηκαν από την 

εκτελεστική εξουσία, καθότι προέκυψε ανάγκη ετοιμασίας νέου κειμένου, και 

κατατέθηκαν εκ νέου στη Βουλή στις 26 Ιουνίου 2003.   
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 Το εν λόγω νομοσχέδιο και οι εν λόγω κανονισμοί, έπειτα από συνεννόηση του 

προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων με τον πρόεδρο 

της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, παραπέμφθηκαν και 

στην τελευταία για μελέτη. 

 Με βάση την πιο πάνω συνεννόηση, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων μελέτησε τα προτεινόμενα νομοθετήματα σε συνεδρία της που 

πραγματοποίησε στις 3 Ιουλίου 2003.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος, ο διευθυντής της Υπηρεσίας Μεταλλείων του ίδιου υπουργείου, 

εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας και του Συνδέσμου Κατασκευαστών Φυσιγγίων και 

Σφαιριδίων.   

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Εκρηκτικών Υλών Νόμου, 

ώστε να συνάδει με τις διατάξεις της Οδηγίας 93/15/ΕΟΚ του Συμβουλίου της 5ης 

Απριλίου 1993 αναφορικά με την εμπορία και τον έλεγχο των εκρηκτικών υλών 

εμπορικής χρήσης.  Συγκεκριμένα, με το νομοσχέδιo: 

1. καθορίζεται ότι οι διατάξεις που αφορούν την έκδοση της άδειας εισαγωγής δεν 

εφαρμόζονται στις εκρηκτικές ύλες που εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής των περί 

των Βασικών Απαιτήσεων (Εκρηκτικές Ύλες Εμπορικής Χρήσης) Κανονισμών, 

2. αντικαθίσταται η άδεια μεταφοράς ή κατοχής εκρηκτικών υλών από την άδεια 

μεταφοράς ή/και κατοχής ή/και χρήσης εκρηκτικών υλών εντός της επικράτειας της 

∆ημοκρατίας,   

3. ρυθμίζεται η διαδικασία κατάσχεσης και δήμευσης εκρηκτικών υλών κατά τρόπο 

που να συνάδει με τις σχετικές διατάξεις των περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Εκρηκτικές Ύλες Εμπορικής Χρήσης) Κανονισμών. 
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 Σκοπός των πρώτων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 13 του 

περί Εκρηκτικών Υλών Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Εκρηκτικών Υλών 

Κανονισμών, ώστε ο επιθεωρητής εκρηκτικών υλών να δύναται να κατάσχει 

οποιεσδήποτε εκρηκτικές ύλες ή οποιαδήποτε πυρίτιδα ανατινάξεων, πυρίτιδα όπλου ή 

πυρομαχικά για τα οποία έχει εύλογες υποψίες ότι είναι ακατάλληλα για χρήση και να τα 

καταστρέψει με τη συγκατάθεση του κατόχου ή έπειτα από δήμευσή τους, όπως η 

διαδικασία αυτή καθορίζεται στον προτεινόμενο νόμο.   

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 59 του 

περί Βασικών Απαιτήσεων που Πρέπει να Πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες 

Προϊόντων Νόμου, είναι η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με δεσμευτικό 

κοινοτικό κεκτημένο και συγκεκριμένα με την Οδηγία 93/15/ΕΟΚ αναφορικά με τις 

βασικές απαιτήσεις που πρέπει να πληρούν οι εκρηκτικές ύλες εμπορικής χρήσης.   

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τα προτεινόμενα 

νομοθετήματα,  η  Κυπριακή ∆ημοκρατία δεσμεύτηκε να τα υιοθετήσει μέχρι την 1η 

Ιανουαρίου 2003.   

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και των κανονισμών.  Οι εκπρόσωποι του 

Συνδέσμου Κατασκευαστών Φυσιγγίων και Σφαιριδίων, χωρίς να διαφωνούν με τα 

προτεινόμενα νομοθετήματα, εξέφρασαν επιφυλάξεις αναφορικά με το Παράρτημα VII 

των περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκρηκτικές Ύλες Εμπορικής Χρήσης) Κανονισμών, 

που αφορά τα καταβλητέα τέλη, υποστηρίζοντας ότι τα προτεινόμενα τέλη αυξάνουν το 

κόστος παραγωγής και τους καθιστούν σε μειονεκτική θέση σε σχέση με τους 

Ευρωπαίους κατασκευαστές, οι οποίοι δεν είναι υποχρεωμένοι να καταβάλλουν 

παρόμοια τέλη.   
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη 

όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό 

αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, όπως 

κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 81 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Προσθήκη άρθρου 12Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 4. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση τα άρθρα 1 μέχρι 5 να εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 82 κανονισμών; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 83 κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 84 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Οι περί 

Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (∆ημόσια Ραδιοτηλεοπτική Υπηρεσία) Κανονισμοί 

του 2003».  Υπάρχει συμπληρωματική έκθεση, η οποία είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα.   

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Ραδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρου (∆ημόσια Ραδιοτηλεοπτική Υπηρεσία) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 
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 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος 

 Όπως είναι γνωστό, η έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων για τους πιο πάνω κανονισμούς κυκλοφόρησε στην ολομέλεια της Βουλής 

στις 5 Ιουνίου 2003, η συζήτησή τους όμως αναβλήθηκε, ύστερα από σχετική απόφαση 

της ολομέλειας, με σκοπό να επανεξεταστούν από την καθ’ ύλην αρμόδια επιτροπή. 

 Η καθ’ ύλην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών επανεξέτασε τους εν 

λόγω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 και 30 

Ιουνίου 2003.  Σύμφωνα με την απόφασή της που διαβίβασε στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, εισηγείται την έγκριση των κανονισμών, αφού 

επενεχθούν στο κείμενό τους ορισμένες τροποποιήσεις ουσιαστικής φύσης.  Ειδικότερα, 

η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών εισηγείται να γίνουν οι ακόλουθες 

τροποποιήσεις: 

1. Να προστεθούν στα πολιτιστικά προγράμματα που εμπίπτουν στην έννοια της 

δημόσιας ραδιοτηλεοπτικής υπηρεσίας που υποχρεώνεται το ΡΙΚ να παρέχει για 

σκοπούς δημόσιας ενίσχυσής του προγράμματα με θέμα το περιβάλλον και την 

τέχνη.   

2. Να διαγραφούν από τα πολιτιστικά προγράμματα οι κινηματογραφικές ταινίες 

αρχείου.  

3. Να επαναδιατυπωθεί η πρόνοια για τα ψυχαγωγικά προγράμματα «για γυναίκες, 

περιλαμβανομένων, μεταξύ άλλων, προγραμμάτων για τη μόδα, την κουζίνα, το 

σπίτι και τη διακόσμηση», ώστε να αναφέρεται σε προγράμματα «ποικίλου 

περιεχομένου, περιλαμβανομένων, μεταξύ άλλων, προγραμμάτων για τη μόδα, 

την κουζίνα, το σπίτι και τη διακόσμηση». 
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4. Να αφαιρεθεί από τα γενικά ψυχαγωγικά προγράμματα, όπως «κινηματογραφικές 

ταινίες, τηλεοπτικές σειρές και διαγωνισμοί γνώσεων υψηλού ποιοτικού επιπέδου 

που σέβονται τις αισθητικές ευαισθησίες του κυπριακού τηλεοπτικού κοινού», η 

αναφορά στις εν λόγω ευαισθησίες του κυπριακού τηλεοπτικού κοινού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού επανεξέτασε τους 

προτεινόμενους κανονισμούς σε συνεδρία που πραγματοποιήθηκε την 1η Ιουλίου 2003, 

συμφώνησε με τις προτεινόμενες από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 

εισηγήσεις για τροποποιήσεις, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση 

των κανονισμών, αφού επαναδιατυπωθούν με βάση τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Έχουμε την τροπολογία του κ. Περδίκη όμως.  Παρακαλώ το γραμματέα να την 

αναγνώσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι μεγάλη, κύριε Πρόεδρε.  Είναι εις γνώσιν των συναδέλφων·  κυκλοφόρησε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία έχει κυκλοφορήσει.  Θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 

Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου Περδίκη για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (∆ημόσια 

Ραδιοτηλεοπτική Υπηρεσία) Κανονισμοί του 2003»   

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση των κανονισμών ως ακολούθως: 

1. α. Με την αντικατάσταση της παραγράφου (α) του Κανονισμού 4 αυτών με την 

ακόλουθη νέα παράγραφο:  
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«(α) Τα δελτία ειδήσεων - στην ελληνική, τουρκική, τη νοηματική και σε 

οποιεσδήποτε άλλες κατά την κρίση του γλώσσες και τηρεί πάντοτε 

δίκαιη ισορροπία στην κατανομή των ωρών μετάδοσης και άλλων 

θεμάτων μεταξύ των γλωσσών αυτών.».  και 

β. με τη διαγραφή της παραγράφου (στ) του Κανονισμού 4 αυτού και τον 

αναγραμματισμό της παραγράφου (ζ) αυτού σε παράγραφο (στ).   

2. Με την προσθήκη αμέσως μετά τον Κανονισμό 6 του ακόλουθου νέου κανονισμού 

και την αναρίθμηση του Κανονισμού 7 σε Κανονισμό 8: 

«Περιορισμοί σε 

σχέση με την 

παροχή δημόσιας 

ραδιοτηλεοπτικής 

υπηρεσίας. 

7.  Σε σχέση με την παροχή δημόσιας ραδιοτηλεοπτικής 

υπηρεσίας στις ραδιοφωνικές και τηλεοπτικές μεταδόσεις ο 

χρόνος μετάδοσης των διαφημιστικών μηνυμάτων δεν 

πρέπει να υπερβαίνει το 10% του ημερήσιου χρόνου.». 

 

3. Με την προσθήκη στον Κανονισμό 7, όπως αυτός αναριθμήθηκε σε Κανονισμό 8, 

αμέσως μετά τις λέξεις “των προγραμμάτων” (τέταρτη γραμμή), των λέξεων “ανά 

εβδομάδα”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θέτω την τροπολογία που έχει καταθέσει ο κ. Περδίκης σε ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας, όπως έχει κατατεθεί; 

N. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Καλά, στην απουσία του θα ψηφίσουμε για την τροπολογία του; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συγνώμη, τι θα κάνουμε δηλαδή; 

N. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ρωτώ. 
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Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αφού απουσιάζει ο συνάδελφος, πώς μπορούμε εμείς να....  

Πρέπει να μας εξηγήσει το σκεπτικό του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, όχι! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας, όπως έχει κατατεθεί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όλοι είναι εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι, τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τρεις αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 
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 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 85 και 86 έχουν κοινή έκθεση.  Τα θέματα είναι «Ο 

περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και «Οι περί 

Αρχής Κρατικών Εκθέσεων (Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003».  

Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο και για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Ο περί Αρχής 

Κρατικών Εκθέσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και «Οι περί Αρχής 

Κρατικών Εκθέσεων (Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου  

 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς  σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε 

στις 7 Ιουλίου 2003. 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο και οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή από 

το Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων και κανονισμών που σχετίζονται με 

την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο.   
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 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου και των προτεινόμενων κανονισμών είναι η 

τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας και των βασικών αντίστοιχων κανονισμών για την 

Αρχή Κρατικών Εκθέσεων για την εναρμόνισή τους με το κοινοτικό κεκτημένο.  

 Ο προτεινόμενος νόμος και οι προτεινόμενοι κανονισμοί επιδιώκουν την 

πληρέστερη εναρμόνιση της σχετικής νομοθεσίας που διέπει τη λειτουργία της Αρχής 

Κρατικών Εκθέσεων με το κοινοτικό κεκτημένο, ώστε όχι μόνο να παρέχεται η 

δυνατότητα σε κυπριακές και σε κοινοτικές επιχειρήσεις να δραστηριοποιούνται στον 

τομέα της διοργάνωσης εκθέσεων με διεθνή χαρακτήρα στην Κύπρο, αλλά και να 

επιτρέπεται ο διορισμός υπηκόων κρατών μελών της ΕΕ σε οποιαδήποτε θέση στην 

Αρχή Κρατικών Εκθέσεων.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου και των υπό αναφορά 

κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου 

σε νόμο και την έγκριση των κανονισμών, αντίστοιχα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

  Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.   Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 
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  Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Με μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με την αποχή του κ. Αγγελίδη. 

 Προχωρούμε τώρα στους κανονισμούς. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 87 θέμα είναι «Ο περί της Σύναψης Συμβάσεων (Προμήθειες, 

Έργα και Υπηρεσίες) στους Τομείς του Ύδατος, της Ενέργειας, των Μεταφορών και των 

Τηλεπικοινωνιών  Νόμος του 2003».   Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Σύναψης Συμβάσεων (Προμήθειες, 

Έργα και Υπηρεσίες) στους Τομείς του Ύδατος, της Ενέργειας, των Μεταφορών 

και των Τηλεπικοινωνιών Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 
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 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου  

 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 2003. 

 Το νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το Υπουργείο 

Εξωτερικών και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την ταχύτερη 

διεκπεραίωση της εξέτασης νομοσχεδίων που σχετίζονται με την εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας 

με το κοινοτικό κεκτημένο που αφορά τις διαδικασίες σύναψης δημόσιων συμβάσεων 

από τους οργανισμούς που ασκούν δραστηριότητα στους τομείς του ύδατος, της 

ενέργειας, των μεταφορών και των τηλεπικοινωνιών.  Ο προτεινόμενος νόμος 

καθιερώνει τις διαδικασίες σύναψης των εν λόγω συμβάσεων, ρυθμίζει τη δυνατότητα 

ελέγχου της ορθότητας των διαδικασιών που εφαρμόζονται και παρέχει το δικαίωμα 

αναθεώρησης των αποφάσεων που λαμβάνονται σε σχέση με τη σύναψη των 

συμβάσεων.   

 Ειδικότερα, ο προτεινόμενος νόμος καταργεί τους περί Προσφορών στους Τομείς 

του Ύδατος, της Ενέργειας, των Μεταφορών και των Τηλεπικοινωνιών Νόμους του 

2002 έως 2003, ώστε να ενσωματωθούν στο νέο νόμο πρόνοιες που αφορούν, μεταξύ 

άλλων, την υποχρέωση παροχής πληροφοριών στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, την 

παραπομπή σε ευρωπαϊκά πρότυπα και προδιαγραφές, τη δημιουργία Αναθεωρητικής 

Αρχής Προσφορών και τη δημοσίευση των προκηρύξεων και ανακοινώσεων των 
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προσφορών στην Επίσημη Εφημερίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στο σύστημα 

απευθείας σύνδεσης TED (Tender Electronic Data). 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 ∆ραστηριότητες που εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής του παρόντος Νόμου.  

Άρθρο 4. 

 Απόρρητες και λοιπές συμβάσεις.  Άρθρο 5. 

 Συμβάσεις δυνάμει διεθνών κανόνων.  Άρθρο 6. 

 Συμβάσεις υπηρεσιών βάσει αποκλειστικού δικαιώματος.  Άρθρο 7. 

 Ειδικές εξαιρέσεις.  Άρθρο 8. 

 Συμβάσεις υπηρεσιών που ανατίθενται σε συνδεδεμένες επιχειρήσεις.  Άρθρο 9. 

 Γενικές εξαιρέσεις.  Άρθρο 10. 

 Κατώτατα όρια.  Άρθρο 11. 

 Υπολογισμός της αξίας συμβάσεων προμηθειών.  Άρθρο 12. 

 Υπολογισμός της αξίας συμβάσεων έργων.  Άρθρο 13. 

 Υπολογισμός της αξίας συμβάσεων υπηρεσιών.  Άρθρο 14. 
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 Υπολογισμός της αξίας μικτών συμβάσεων.  Άρθρο 15. 

 Υπολογισμός της αξίας συμφωνίας-πλαισίου.  Άρθρο 16. 

 Συμφωνίες-πλαίσια.  Άρθρο 17. 

 ∆ιαγωνισμοί μελετών.  Άρθρο 18. 

 Έγγραφα προσφορών.  Άρθρο 19. 

 Τεχνικές προδιαγραφές.  Άρθρο 20. 

 Εναλλακτικές προσφορές.  Άρθρο 21. 

 Υπεργολαβία.  Άρθρο 22. 

 ∆ιατάξεις περί προστασίας και συνθηκών εργασίας.  Άρθρο 23. 

 Χρήση διαδικασιών.  Άρθρο 24. 

 Ανοικτή διαδικασία.  Άρθρο 25. 

 Κλειστή διαδικασία.  Άρθρο 26. 

 ∆ιαδικασία με διαπραγμάτευση χωρίς δημοσίευση προκήρυξης διαγωνισμού.  

Άρθρο 27. 

 Σύναψη συμβάσεων.  Άρθρο 28. 

 Περιοδική ενδεικτική προκήρυξη.  Άρθρο 29. 

 Προκήρυξη διαγωνισμού.  Άρθρο 30. 

 Προκήρυξη σύναψης σύμβασης.  Άρθρο 31. 

 Τρόπος δημοσίευσης των προκηρύξεων.  Άρθρο 32. 

 Προθεσμίες.  Άρθρο 33. 

 Αρχές της ίσης μεταχείρισης, διαφάνειας και μη διακρίσεως.  Άρθρο 34. 

 Εχεμύθεια.  Άρθρο 35. 

 Οικονομικοί φορείς.  Άρθρο 36. 

 ∆ιεθνής Συμφωνία περί ∆ημοσίων Συμβάσεων.  Άρθρο 37. 

 Υποβολή προσφορών.  Άρθρο 38. 
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 Κοινοί κανόνες συμμετοχής.  Άρθρο 39. 

 Πιστοποιητικά.  Άρθρο 40. 

 Σύστημα προεπιλογής.  Άρθρο 41. 

 Κριτήρια ανάθεσης συμβάσεων.  Άρθρο 42. 

 Ασυνήθιστα χαμηλές προσφορές.  Άρθρο 43. 

 Υποχρέωση παροχής πληροφοριών.  Άρθρο 44. 

 Τήρηση στοιχείων.  Άρθρο 45. 

 Προσφορές περιέχουσες προϊόντα τρίτων χωρών.  Άρθρο 46. 

 Ανάθεση συμβάσεων σε τρίτες χώρες.  Άρθρο 47. 

 Ιεραρχική προσφυγή εναντίον πράξης ή απόφασης του αναθέτοντος φορέα.  

Άρθρο 48. 

 Προσφυγή εναντίον αποφάσεων της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών.  Άρθρο 

49. 

 Ενημέρωση της Επιτροπής για τις διαδικασίες προσφυγής.  Άρθρο 50. 

 ∆ιαπίστωση.  Άρθρο 51. 

 ∆ιορθωτικός μηχανισμός.  Άρθρο 52. 

 Συμβιβασμός.  Άρθρο 53. 

 Αδικήματα.  Άρθρο 54. 

 Στατιστική κατάσταση.  Άρθρο 55. 

 Εξουσίες αρμόδιας αρχής.  Άρθρο 56. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 57. 

 Εσωτερικές ρυθμίσεις.  Άρθρο 58. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 59. 

 ∆ιατάγματα.  Άρθρο 60. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 61. 
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 Κατάργηση.  Άρθρο 62. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 62 εγκριθούν; 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 62 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύναψης Συμβάσεων (Προμήθειες, 

Έργα και Υπηρεσίες) στους Τομείς του Ύδατος, της Ενέργειας, των Μεταφορών και των 

Τηλεπικοινωνιών Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 88 θέμα είναι «Οι περί της Υγείας των Ζώων (Υγειονομικοί Όροι 

που ∆ιέπουν το Εμπόριο Ορισμένων Ζώων) (Ειδικοί) Κανονισμοί του 2003».  Η έκθεση 

είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί της Υγείας των Ζώων (Υγειονομικοί 

Όροι που ∆ιέπουν το Εμπόριο Ορισμένων Ζώων) (Ειδικοί) Κανονισμοί του 2003» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άγις Αγαπίου Ανδρούλα Βασιλείου 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος 



 

 

 

367

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 2003.  

 Οι προτεινόμενοι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το 

Υπουργείο Εξωτερικών και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στα πλαίσια της διαδικασίας που έχει υιοθετηθεί για την 

ταχύτερη διεκπεραίωση της εξέτασης κανονισμών που σχετίζονται με την εναρμόνιση  

της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 14 της 

νομοθεσίας για την Υγεία των Ζώων, είναι η υιοθέτηση των υγειονομικών όρων που 

διέπουν τη διάθεση στην αγορά και το ενδοκοινοτικό εμπόριο ορισμένων ζώων (όπως 

πιθήκων, οπληφόρων, μηρυκαστικών, χοιροειδών, πτηνών, μελισσών, λαγόμορφων, 

νυφίτσων, ικτίδων, αλεπούδων, γάτων και σκύλων) που δε ρυθμίζονται από 

οποιαδήποτε άλλη ειδική κτηνιατρική νομοθεσία.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων υιοθετεί τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις των υπό εξέταση κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την έγκρισή τους.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται με την αποχή του κ. Αγγελίδη. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 89 μέχρι τον αριθμό 108 αποσύρονται από την 

εκτελεστική εξουσία.   
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 Ερχόμαστε τώρα  στο θέμα με αριθμό 60, που αφήσαμε πίσω προηγουμένως.  

Είναι «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003». 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εμείς εισηγούμαστε, κύριε Πρόεδρε, να ψηφιστεί και να ισχύει με την ένταξη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε νομίζω ότι θα μπορούσε να υπάρχει από οποιαδήποτε πλευρά 

ένσταση, αν δεν παίρναμε τις διαβεβαιώσεις, που μπορούσαμε να πάρουμε υπό τις 

περιστάσεις, από τον αρμόδιο της υπηρεσίας για την εναρμόνιση, ο οποίος και τώρα 

ακόμα επιβεβαιώνει έντονα ότι δεν υπάρχει αυτή η δυνατότητα.  Υπάρχει η 

συγκεκριμένη δέσμευση από πλευράς της κυβέρνησης και κατά την τελευταία ακόμα 

επίσκεψη του κ. Maurer, ο οποίος μάλιστα επί τούτω θα έρθει πολύ σύντομα, για να 

ελέγξει.  Έτσι, τουλάχιστον από πλευράς ανάγκης, ενόψει των υποχρεώσεων και των 

δεσμεύσεών μας, ήθελα να το αναφέρω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου, παρακαλώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι κατανοητή η θέση του ΑΚΕΛ και, αν μπορούσε να γίνει αυτό, 

ειλικρινά δε νομίζω κανένας εντός αυτής της αίθουσας να είχε διαφορετική  αντίληψη.  

Όμως, δυστυχώς, δεν μπορεί να γίνει.  Να υπενθυμίσω τι αφορά το ζήτημα.  Αφορά την 
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κατάργηση της διακριτικής ευχέρειας που είχε το Υπουργικό Συμβούλιο να χορηγεί 

δημόσιες ενισχύσεις σε συνεργατικές εταιρείες αναφορικά... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ.  ∆εν ακούγεται ο ομιλητής! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Με συγχωρείτε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν ακούγεστε, διότι μιλούν πιο δυνατά. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Λέω ότι αφορά τη διακριτική ευχέρεια του Υπουργικού Συμβουλίου να απαλλάσσει 

τις συνεργατικές εταιρείες από τη δημόσια ενίσχυση σε σχέση με τέλη χαρτοσήμων και 

δικαιώματα εγγραφής.  Με μια κοινωνική ερμηνεία της διάστασης αυτής της πρόνοιας, 

μπορεί να φαίνεται ότι καταληκτικά θα πληρώσει τη νύφη εκείνο το μέγα μέρος του 

πληθυσμού, το οικονομικά αδύνατο, το οποίο θα κληθεί, ελλείψει των δημοσίων 

ενισχύσεων που καταργούνται με την τοποθέτηση σε ισχύ άμεσα αυτής της νομοθεσίας, 

τότε να υποστεί αυτό το δημόσιο κόστος. 

 Όμως θέλω να πω κάτι υπενθυμητικά, τηλεγραφικά, για να μη φαίνεται ότι κάποιοι 

μπορεί να ενδιαφέρονται περισσότερο και άλλοι λιγότεροι.  Εγώ θεωρώ ότι όλοι 

ενδιαφερόμαστε το ίδιο.  Τα συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα έχουν αναλάβει 

υποχρεώσεις στα πλαίσια της εναρμονιστικής προσπάθειας που γίνεται, για να 

μπορούν να κάνουν τραπεζικές εργασίες μετά την ένταξη της Κύπρου στην Ενωμένη 

Ευρώπη, να ξεπεράσουν τα προβλήματα αυτά με άλλες υπαλλακτικές μεθόδους και 

διαδικασίες.  Μένω μόνο μέχρι εδώ.   
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 Κατά συνέπεια, το ζήτημα αυτό, έστω και αν φαίνεται ότι δημιουργείται πρόβλημα, 

για το οποίο κάποια μερίδα του πληθυσμού θα υποστεί το κόστος, είναι πρόβλημα το 

οποίο ήδη αντιμετωπίζεται από τις συνεργατικές πιστωτικές εταιρείες και έχουν και τα 

μέσα και τους τρόπους και τα χρήματα να ξεπεράσουν τα προβλήματα αυτά.  Έχουν 

εξηγηθεί στις συζητήσεις που έχουν γίνει κατ’ ιδίαν  πάρα πολλές φορές σε ένα τεχνικό 

επίπεδο.  Θα πρέπει να κάνουμε αυτό το οποίο προνοεί η οδηγία.  Θα πρέπει να μπει 

γρηγορότερα σε ισχύ η νομοθεσία αυτή και πρέπει να ψηφιστεί όπως ήρθε.  Γι’ αυτό, θα 

την ψηφίσουμε όπως ήρθε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι υπάρχει λύση που να μπορεί να καλύπτει 

την πρόταση του κ. Κατσουρίδη.  Θα μπορούσε να γίνει μια τροποποίηση, να προστεθεί 

ένα τελευταίο άρθρο δηλαδή, που να λέει ότι ανατίθεται στο Υπουργικό Συμβούλιο ο 

καθορισμός της ημερομηνίας έναρξης της ισχύος του νόμου αυτού διά δημοσιεύσεως 

στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας απόφασης του Υπουργικού.  Οπότε, με 

αυτή τη διαδικασία θα είναι απόλυτα διαπιστωμένο αν μπορεί να ξεκινήσει από την 

ημερομηνία που εισηγείται ο κ. Κατσουρίδης.  Αν δεν μπορεί να ξεκινήσει, θα το ορίσει 

αμέσως το Υπουργικό Συμβούλιο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ο λόγος που επέμενα και υπέβαλα την εισήγηση είναι γιατί δε μου διαβιβάστηκε η 

βεβαιότητα με την οποία ο κ. Ερωτοκρίτου μάς βεβαίωσε εδώ ότι σίγουρα υπάρχει 

πρόβλημα.  Οπότε, για να μη συζητούμε μεταξύ μας, εμείς αποδεχόμαστε την εισήγηση 
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του κ. Αγγελίδη και, εφόσον πράγματι δεν μπορεί να γίνει διαφορετικά, ας ορίσει την 

ημερομηνία το Υπουργικό ως θέλει.  Αν όμως δεν υπάρχει πρόβλημα, μένει η ευχέρεια 

στο Υπουργικό να την αφήσει παρακάτω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Παρ’ όλον ότι φοβούμαι ότι δε θα έχουμε πρακτικό αποτέλεσμα που να εξυπηρετεί 

κάτι για το οποίο όλοι θα θέλαμε να βοηθήσουμε, όμως νομίζω ότι η εισήγηση του 

συναδέλφου είναι σωστή και μπορούμε να προχωρήσουμε.  ∆ε δημιουργείται κανένα 

πρόβλημα με τον τρόπο τούτο να ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εμείς δε θα είχαμε ένσταση να συμφωνήσουμε με την εισήγηση του κ. Αγγελίδη, 

όμως για λόγους αρχής θα διαφωνήσουμε.  ∆ιότι, αν ακολουθηθεί αυτή η πρακτική, που 

θα μπορούσε να ακολουθηθεί και για πολλά άλλα, αντιλαμβάνεστε, νομίζω, ότι δε 

λύνουμε το πρόβλημα.  Θεωρείται ότι οι επιτροπές κάνουν σωστά τη δουλειά τους, 

πληροφορούνται, η πληροφόρηση που εμείς έχουμε είναι αυτή, ότι είμαστε 

υποχρεωμένοι να το ψηφίσουμε, και έτσι θα συμπεριφερθούμε.   Θα το ψηφίσουμε και 

απ’ εκεί και πέρα... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ ∆ΗΣΥ: 

 Είναι θέμα αρχής. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, σαν θέμα αρχής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Θέτω την εισήγηση, όπως την έχει θέσει ο κ. Αγγελίδης σε ψηφοφορία.   

 Πόσοι υποστηρίζουν αυτή την τροπολογία; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι ψήφους υπέρ και δέκα εναντίον η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Κατάργηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συνεργατικών Εταιρειών 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο, όπως έχει τροποποιηθεί; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ερχόμαστε τώρα στα νομοσχέδια που κηρύχθηκαν επείγοντα στην αρχή της 

συνεδρίας.  Το πρώτο είναι «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2003».  Παρακαλώ τον πρόεδρο της αρμόδιας επιτροπής να διαβάσει την 

έκθεση, εκτός κι αν είναι ομόφωνη και θέλετε να θεωρηθεί αναγνωσθείσα. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε.  Να θεωρηθεί αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2003» 

Παρόντες:  

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Κίκης Γιάγκου Σοφοκλής Φυττής 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου Γιώργος Βαρνάβα 

 Ανδρέας Παπαπολυβίου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 

νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε 

επείγον.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρέστησαν ο Βοηθός Γενικός 

Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας και εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Αρχείου 

Πληθυσμού Νόμου, ώστε να διασφαλιστεί η είσπραξη των τελών που προβλέπονταν 

στους νόμους οι οποίοι έχουν καταργηθεί δυνάμει σχετικών διατάξεών του. 
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 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προστίθεται στην υπό τροποποίηση νομοθεσία νέος 

πίνακας, με βάση τον οποίο προβλέπεται ότι, μέχρι την έκδοση κανονισμών δυνάμει 

των διατάξεών του, θα ισχύουν και θα εισπράττονται τα ακόλουθα τέλη: 

1. Για έκδοση πιστοποιητικού γέννησης (άρθρο 13)                    £0,50. 

2. Για καταχώριση θανάτου μετά την παρέλευση δώδεκα μηνών (άρθρο 32)  £15,00. 

3. Για έκδοση συνοπτικού τύπου πιστοποιητικού γέννησης (άρθρο 50)           £3,00. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του όλου θέματος η επιτροπή διαπίστωσε ότι, παρ’ όλο 

που στον πιο πάνω νόμο, ο οποίος θεσπίστηκε το 2002, γίνεται πρόνοια για έκδοση 

κανονισμών οι οποίοι θα καθορίσουν τέλη αναφορικά με καταχωρίσεις γεννήσεων και 

καθυστερήσεις τέτοιων καταχωρίσεων, οι κανονισμοί αυτοί δεν έχουν ακόμη εκδοθεί.  

Συναφώς, η επιτροπή καλεί το αρμόδιο υπουργείο να προβεί το συντομότερο δυνατό 

στην ετοιμασία τέτοιων κανονισμών και στην κατάθεσή τους στη Βουλή, ώστε το όλο 

θέμα να ρυθμιστεί πιο αποτελεσματικά. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου Πίνακα.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 
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 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το δεύτερο θέμα που κηρύχθηκε επείγον είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του 

Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 

θεωρείται αναγνωσθείσα.  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 

Αγροτικών Πληρωμών Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Χρίστος Μαυροκορδάτος, πρόεδρος Σωτήρης Σαμψών 

 Γιαννάκης Θωμά Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Χατζηγεωργίου Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Κώστας Κωνσταντίνου Γιαννάκης Ομήρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε αυθημερόν 

το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας 

και κηρύχθηκε επείγον.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι 

του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση του προϋπολογισμού του 

Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών για το έτος 2003, ύψους £422.086, για την κάλυψη 

των διαχειριστικών εξόδων του νέου αυτού οργανισμού μέχρι το τέλος του 2003. 

 Όπως είναι γνωστό, στις 26 Ιουνίου 2003 η Βουλή των Αντιπροσώπων ψήφισε 

νόμο για την ίδρυση και λειτουργία Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών, για να μπορεί η 

Κύπρος να εκταμιεύει και να αξιοποιεί κοινοτικά κονδύλια για την αγροτική ανάπτυξη. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη 

διευκρινίσεις που δόθηκαν από τους εκπροσώπους του Υπουργείου Γεωργίας, 

Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του εν 

λόγω νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία. 

 Με την ευκαιρία αυτή, η επιτροπή εκφράζει την πρόθεσή της να παρακολουθεί την 

υλοποίηση του εν λόγω προϋπολογισμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών ποσού 

£422.086 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2003.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος 

άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Ίδρυση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 
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 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκριθούν; 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

  Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 

Αγροτικών Πληρωμών Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της νομοθετικής εργασίας.   Το Κεφάλαιο Β΄, που είναι η 

κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, έχει ήδη γίνει.  

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Γ΄, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές δόθηκαν ήδη 

γραπτώς. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.431 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτήρη Σαμψών στις 3 Ιουλίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι επί θητείας Λουκή Λουκαΐδη στη θέση Βοηθού Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας άρχισε νομική διαδικασία εκ μέρους της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας στην Αγγλία εναντίον Άγγλου συγγραφέα, ο οποίος, σε βιβλίο που 

δημοσίευσε, έκανε αναφορές σαφώς μειωτικές στον Αρχιεπίσκοπο Μακάριο Γ´. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 
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1. Ποια ήταν τα αποτελέσματα των νομικών διαδικασιών και/ή μέτρων που λήφθηκαν 

τότε; 

2. Τι στοίχισε σε χρήματα στην Κυπριακή ∆ημοκρατία η διαδικασία αυτή;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.432 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρία Κυριακού στις 3 Ιουλίου 2003. 

 «Σχετικά με το νότιο περιμετρικό αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας, το Υπουργικό 

Συμβούλιο αποφάσισε (αρ. απόφασης 56.217), την 31η Ιουλίου 2002, να ακυρώσει την 

πρώτη όδευση του δρόμου που διερχόταν τα όρια Λακατάμιας - Κάτω ∆ευτεράς και να 

υιοθετήσει εναλλακτική όδευση, που διέρχεται την περιοχή των κοινοτήτων Πέρα, 

Εργάτες, Επισκοπειόν, Ανάγυια, Πάνω ∆ευτερά, Τσέρι, Ψημολόφου, Άγιοι Τριμιθιάς και 

Παλαιομέτοχο.  Επίσης, το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε διεξαγωγή μελέτης 

περιβαλλοντικών επιπτώσεων και τεχνοοικονομικής μελέτης για τη νέα όδευση. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η περιβαλλοντική και η τεχνοοικονομική μελέτη που 

ενέκρινε το Υπουργικό Συμβούλιο για την επανασχεδίαση του δρόμου; 

2. Εξετάζονται εναλλακτικές οδεύσεις για νέο επανασχεδιασμό του δρόμου, λόγω των 

έντονων αντιδράσεων των κατοίκων των κοινοτήτων για τις δυσμενείς επιπτώσεις 

που θα έχει η όδευση του δρόμου στην οικονομική και φυσική επιβίωσή τους;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.433 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 3 Ιουλίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην κοινότητα Αγρού κατασκευάζεται ολοκληρωμένο 

αποχετευτικό σύστημα, περιλαμβανομένου βιολογικού σταθμού τριτοβάθμιας 

επεξεργασίας λυμάτων. 
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 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να λειτουργήσει πλήρως το αποχετευτικό σύστημα 

Αγρού, ώστε να σταματήσει η διοχέτευση των οικιακών λυμάτων στον ποταμό 

Λιμνάτη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.434 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 3 Ιουλίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην κοινότητα Αγίου Ιωάννη Αγρού κατασκευάζεται 

αποχετευτικό σύστημα που θα εξυπηρετεί τις ανάγκες μιας προβληματικής περιοχής. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων γιατί το αποχετευτικό σύστημα δε θα εξυπηρετεί ολόκληρο το χωριό, αν 

θα λειτουργήσει τριτοβάθμια επεξεργασία των λυμάτων και πότε επιτέλους θα 

σταματήσει η διοχέτευση λυμάτων στον ποταμό Λιμνάτη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.435 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 3 Ιουλίου 2003. 

 «Σύμφωνα με την πληροφόρηση που περιλαμβάνεται στην έκθεση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα της λειτουργίας του χυτηρίου 

“Νέμιτσας” στη Λεμεσό, εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού ανέφερε ότι έχει συσταθεί εξ υπουργών επιτροπή, με πρόεδρο τον Υπουργό 

Υγείας, η οποία θα αποφασίσει για το πώς και πού θα μετακινηθεί το εν λόγω χυτήριο. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Έχει συνεδριάσει ποτέ η επιτροπή; 

2. Ποιοι υπουργοί μετέχουν σ’ αυτήν; 

3. Πόσες συνεδριάσεις έχει πραγματοποιήσει; 

4. Σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι εργασίες της;» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.436 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 3 Ιουλίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι από τις 11 Σεπτεμβρίου 2003 τίθεται σε ισχύ το 

Πρωτόκολλο για τη Βιοασφάλεια, το οποίο υιοθετήθηκε τον Ιανουάριο του 2003 στο 

Μόντρεαλ του Καναδά, μετά από επίπονες διαπραγματεύσεις και σκληρή αντίσταση της 

ομάδας των έξι σποροεξαγωγικών χωρών, γνωστών ως “Miami Group”. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν η Κύπρος είναι έτοιμη να εφαρμόσει τις πρόνοιες του Πρωτοκόλλου 

για τη Βιοασφάλεια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.437 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 3 Ιουλίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων έχει πρόσφατα 

ενοικιάσει τριώροφη πολυκατοικία στη λεωφόρο Αρχαγγέλου στη Λευκωσία για χρήση 

από το Τμήμα Οδικών Μεταφορών. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Η ενοικίαση της πολυκατοικίας πληροί τους όρους που απαιτούνται για ενοικίασή 

της από κυβερνητική υπηρεσία; 

2. Έχει ληφθεί η απαραίτητη έγκριση από την Επιτροπή Ενοικίων; 

3. Πόσο είναι το ενοίκιο που καταβάλλεται για την ενοικίαση του χώρου αυτού; 

4. Πόσοι είναι οι υπάλληλοι που στεγάζονται στην εν λόγω πολυκατοικία και ποιοι 

είναι οι λόγοι που καθιστούν απαραίτητη την ενοικίαση και των τριών ορόφων; 

5. Παρουσιάζονται προβλήματα στη διεκπεραίωση της εργασίας, εξαιτίας του 

γεγονότος ότι το κτίριο αυτό είναι απομακρυσμένο από το υπόλοιπο τμήμα;» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.438 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 3 Ιουλίου 2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο Νικητάρι, το κοινοτικό συμβούλιο μου ανέφερε 

ότι θεωρεί προτεραιότητα την επέκταση της οικιστικής ζώνης για διασφάλιση της 

παραμονής νεαρών ζευγαριών στην κοινότητα. 

 Υπάρχουν ήδη αιτήσεις για την υφιστάμενη οικιστική περιοχή, για την προώθηση 

των οποίων χρειάζεται και άμεση επέκταση του δικτύου υδατοπρομήθειας. 

 Καλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 

τα ακόλουθα: 

1. Θα ληφθούν μέτρα για μελέτη του αιτήματος της κοινότητας αναφορικά με την 

επέκταση της οικιστικής ζώνης; 

2. Ποια μέτρα λαμβάνονται για επέκταση του δικτύου υδατοπρομήθειας στην 

υφιστάμενη οικιστική ζώνη;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.439 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 3 Ιουλίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η κοινότητα Νικηταρίου προέβη στο παρελθόν σε  

διάτρηση νερού, η οποία στο τέλος αποδείχθηκε μη αποδοτική.  Στη συνέχεια, 

προέβησαν σε άλλες διατρήσεις, με αποτέλεσμα να καλύπτουν τις ανάγκες του χωριού 

σε πόσιμο νερό. 

 Το κόστος για τις εν λόγω διατρήσεις ήταν μεγάλο και η κοινότητα χρωστάει αυτή 

τη στιγμή πέραν των £60.000 για την πρώτη διάτρηση.  Το αίτημα του κοινοτικού 

συμβουλίου είναι να απαλλαγεί από το πρώτο κρατικό χρέος, ώστε να μπορέσει να 

αποπληρώσει το δεύτερο, που ανέρχεται στις £140.000. 

 Καλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 

τον τρόπο χειρισμού του πιο πάνω αιτήματος.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.440 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αδάμο Αδάμου στις 3 Ιουλίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν τα αναισθησιολογικά τμήματα 

των νοσοκομείων Λευκωσίας και Λάρνακας, ως αποτέλεσμα της ελλιπούς στελέχωσής 

τους και ιδιαίτερα μετά την παραίτηση δύο αναισθησιολόγων στο Γενικό Νοσοκομείο 

Λευκωσίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.441 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρία Κυριακού στις 3 Ιουλίου 2003. 

 «Στα πλαίσια της κατάργησης των σταυροειδών επιδοτήσεων λόγω εναρμόνισης 

με το ευρωπαϊκό κεκτημένο, καταργήθηκε η επιχορήγηση, ύψους £80/τόνο, στο 

υγραέριο (άοσμο και με οσμή) που χρησιμοποιεί η κυπριακή βιομηχανία καλλυντικών.  

Αυτό είχε ως αποτέλεσμα να αυξηθεί η τιμή πώλησης του υγραερίου προς τις 

βιομηχανίες από £250/τόνο σε £330/τόνο, προκαλώντας τρομακτικές αυξήσεις στο 

κόστος παραγωγής και στις εξαγωγικές παραγγελίες εκατομμυρίων λιρών.  Με 

απόφασή της η Βουλή, στις 26 Ιουνίου 2003, μείωσε την τιμή του υγραερίου κατά £15/ 

τόνο, δηλαδή η τιμή πώλησής του έγινε £315/τόνο, όμως η τιμή του υγραερίου 

εξακολουθεί να παραμένει σε υψηλά επίπεδα, προκαλώντας δυσμενείς επιπτώσεις στις 

επηρεαζόμενες βιομηχανίες.  Σημειώνεται επίσης πως στην τιμή του υγραερίου 

συμπεριλαμβάνεται και η επιβάρυνση των £40/τόνο που επιβάλλει το Κυπριακό 

∆ιυλιστήριο στη γραμμή φόρτωσης του άοσμου υγραερίου, παρ’ όλο που το κόστος 

αυτής της απλής επένδυσης έχει εξοφληθεί εδώ και πολλά χρόνια. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

για τα ακόλουθα: 
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1. Υπάρχει κάποιο σχέδιο επιδότησης των επηρεαζόμενων βιομηχανιών, ούτως 

ώστε να μειωθεί η τιμή πώλησης του υγραερίου και να περιοριστούν οι δυσμενείς 

επιπτώσεις; 

2. Υπάρχει πρόθεση να καταργηθεί η επιβάρυνση των £40/τόνο που επιβάλλεται στη 

γραμμή φόρτωσης του άοσμου υγραερίου;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.442 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 4 Ιουλίου 2003. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Ερήμη της επαρχίας Λεμεσού και 

έπειτα από συνάντηση που είχα με εκπροσώπους του κοινοτικού συμβουλίου και 

κατοίκους της περιοχής, μου αναφέρθηκαν τα πιο κάτω θέματα: 

1. Πρόταση του κοινοτικού συμβουλίου της κοινότητας για διαμόρφωση/ανάπλαση 

των δρόμων στον ιστορικό πυρήνα της κοινότητας. 

2. Μετατροπή της κοίτης του ποταμού Κούρρη από το χωριό Καντού μέχρι τη γέφυρα 

του δρόμου ΜΙ σε πάρκο, γιατί η κοίτη του ποταμού έχει μετατραπεί σε 

σκουπιδότοπο και εστία μόλυνσης. 

3. Συνεννόηση με το κοινοτικό συμβούλιο προτού παραχωρηθεί πολεοδομική άδεια 

προς την ΑΗΚ για κατασκευή αιολικού πάρκου στην περιοχή Ερήμης με 

αεροστρόβιλους ύψους εκατόν είκοσι μέτρων που θα ρυπαίνουν οπτικά και 

ηχητικά την περιοχή. 

4. Συμπλήρωση των βελτιωτικών έργων μέχρι τη γέφυρα του ποταμού Κούρρη. 

5. Μελέτη των απόψεων του κοινοτικού συμβουλίου για τις πολεοδομικές ζώνες της 

περιοχής. 

6. Απομάκρυνση του χοιροστασίου και του βουστασίου που βρίσκονται στην 

περιοχή. 
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7. Ηλεκτροδότηση της κτηνοτροφικής περιοχής, για την οποία η κοινότητα πλήρωσε 

το ποσό της συνεισφοράς της, δηλαδή ποσό £4.400. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τις απόψεις και/ή απαντήσεις που μπορούν να δοθούν στα θέματα 

που αναφέρονται πιο πάνω.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.443 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 4 Ιουλίου 2003. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Ερήμη της επαρχίας Λεμεσού και 

έπειτα από συνάντηση που είχα με εκπροσώπους του κοινοτικού συμβουλίου και 

κατοίκους της περιοχής, μου αναφέρθηκαν τα πιο κάτω θέματα: 

1. Η αντισεισμική αναβάθμιση και η γενική συντήρηση του κτιρίου του δημοτικού 

σχολείου της κοινότητας, όπως αναφέρονται στην επιστολή που στάλθηκε από το 

κοινοτικό συμβούλιο προς τον προϊστάμενο των Τεχνικών Υπηρεσιών του 

Υπουργείου Παιδείας. 

2. Η κατασκευή κλειστής αίθουσας αθλοπαιδιών, καθώς και η παραχώρηση 

επιχορήγησης για αποπεράτωση του κοινοτικού γηπέδου. 

 Παρακαλείται, συνεπώς, το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων: 

 για το πότε μπορεί να προχωρήσει η αντισεισμική αναβάθμιση και συντήρηση του 

δημοτικού σχολείου της κοινότητας, όπως έχει ήδη εγκριθεί στον προϋπολογισμό 

για το έτος 2003 και 

 κατά πόσο είναι δυνατή η παροχή βοήθειας προς την κοινότητα για την κατασκευή 

κλειστής αίθουσας αθλοπαιδιών και/ή για την αποπεράτωση του κοινοτικού 

γηπέδου.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.444 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 4 Ιουλίου 2003. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μας στο χωριό Παρεκκλησιά της επαρχίας 

Λεμεσού και τη συνάντηση που είχαμε με τον πρόεδρο και τον αντιπρόεδρο του 

κοινοτικού συμβουλίου, μας πληροφόρησαν ότι παρατηρείται μεγάλη καθυστέρηση στην 

είσπραξη από το κοινοτικό συμβούλιο των δικαιωμάτων για εργασίες λατόμησης.  Ως εκ 

τούτου, καλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

για τα ακόλουθα: 

1. Τους λόγους καθυστέρησης στην αποστολή του χρηματικού ποσού στο κοινοτικό 

συμβούλιο για δικαιώματα λατόμησης. 

2. Κατά πόσο υπάρχει περίπτωση συντόμευσης των διαδικασιών για αποστολή στο 

κοινοτικό συμβούλιο νωρίτερα του εν λόγω χρηματικού ποσού, λόγω του ότι η 

κοινότητα το έχει ανάγκη για έργα που πραγματοποιεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.445 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 4 Ιουλίου 2003. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μας στο χωριό Παρεκκλησιά της επαρχίας 

Λεμεσού και τη συνάντηση που είχαμε με τον πρόεδρο και τον αντιπρόεδρο του 

κοινοτικού συμβουλίου, μας ζήτησαν να θέσουμε ενώπιον των αρμοδίων τα θέματα που 

αφορούν την ασφαλή διέλευση των βαρέων οχημάτων που κατευθύνονται από και προς 

τα λατομεία που λειτουργούν στην περιοχή τους, καθώς και τη συμπλήρωση του 

δρόμου Παρεκκλησιάς προς το σκοπευτήριο. 

 Καλείται συνεπώς το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποια μέτρα έλαβε ή προτίθεται να λάβει, για να εξασφαλίσει την ασφάλεια των 

κατοίκων και ιδιαίτερα των πεζών της περιοχής από κίνδυνο που τυχόν να υπάρξει 
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από τη διέλευση των βαρέων οχημάτων που κατευθύνονται από και προς τα 

λατομεία; 

2. Έχει γίνει οποιοσδήποτε προγραμματισμός για τη δημιουργία μελέτης και έχει 

καθορισθεί χρονοδιάγραμμα για συμπλήρωση του δρόμου Παρεκκλησιάς προς το 

σκοπευτήριο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.446 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πρόδρομο Προδρόμου στις 4 Ιουλίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο, το οποίο έχει τη γενική ευθύνη τόσο της 

δημοσιονομικής κατάστασης όσο και του εν γένει σχεδιασμού της οικονομικής 

ανάπτυξης, να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με τη θέση της 

κυβέρνησης για τα ακόλουθα θέματα: 

1. Τη μετατροπή ορισμένων ημικρατικών οργανισμών σε εταιρικές οντότητες 

μετοχικού κεφαλαίου. 

2. Τη διάθεση στην ελεύθερη αγορά ή/και στο κοινό μέρους του μετοχικού κεφαλαίου 

τέτοιων οργανισμών ή μέρους του μετοχικού κεφαλαίου υφιστάμενων εταιρειών, το 

οποίο είναι ιδιοκτησία του κράτους. 

 Είναι επίσης πολιτικά αναγκαίο η κυβέρνηση να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων μέσω του αρμόδιου υπουργείου: 

α. Κατά πόσο θα επιδιώξει με αυτή τη μετοχική αναμόρφωση να συμβάλει στη 

δυνατότητα αυτών των οργανισμών να επιβιώσουν και να ανταποκριθούν στις 

ανάγκες λειτουργίας τους μέσα στην ελεύθερη αγορά και στον αυξανόμενο 

ανταγωνισμό που ακολουθούν την ένταξη, αλλά και να συνεχίσουν να 

αναπτύσσονται, αξιοποιώντας το δημόσιο πλούτο που βρίσκεται υπό τον έλεγχό 

τους ή αν θα προσανατολιστεί σε “νεφελώδεις” διακηρύξεις και επιλογές 

“εσωτερικών αλλαγών” σε αυτούς τους οργανισμούς, που μπορούν, δήθεν, να 
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αυξήσουν την ευελιξία τους, διατηρώντας ωστόσο τη διοικητική/γραφειοκρατική 

λογική της οργάνωσης και λειτουργίας τους. 

β. Κατά πόσο θα επιχειρήσει να αντλήσει κεφάλαια μέσω της διάθεσης μέρους του 

μετοχικού κεφαλαίου του κράτους σε τέτοιες νέες εταιρικές οντότητες ή και σε 

υφιστάμενες ακόμα (π.χ. Κυπριακές Αερογραμμές), προκειμένου να αντιμετωπίσει 

τα οξύτατα δημοσιονομικά προβλήματα που ενδέχεται να υπονομεύσουν καίρια 

την ευρωπαϊκή πορεία της χώρας, αλλά και την οικονομία γενικότερα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.447 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Κυριάκο Τυρίμο στις 4 Ιουλίου 2003. 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πόσοι ασθενείς, ηλικίας κάτω των πενήντα χρόνων, οι οποίοι πάσχουν από 

καρκίνο του προστάτη και της ουροδόχου κύστης, έχουν χειρουργηθεί τα τελευταία 

δύο χρόνια στο Ουρολογικό Τμήμα του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας; 

2. Πόσοι από αυτούς τους ασθενείς έχουν παραπεμφθεί για θεραπεία στο 

εξωτερικό;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.448 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 7 Ιουλίου 2003. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μας στο χωριό Ύψωνας της επαρχίας Λεμεσού και 

τη συνάντηση που είχαμε με τον πρόεδρο και μέλη του κοινοτικού συμβουλίου, καθώς 

και με κατοίκους της περιοχής, μας ζητήθηκε να θέσουμε ενώπιον των αρμοδίων το 

θέμα που αφορά την παροχή βοήθειας για ανέγερση πολιτιστικού κέντρου. 

 Συνεπώς, καλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο το πιο πάνω αίτημα της κοινότητας μπορεί να προωθηθεί 

και μέχρι ποιου σημείου.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.449 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 7 Ιουλίου 2003. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μας στο χωριό Ύψωνας της επαρχίας Λεμεσού και 

τη συνάντηση που είχαμε με τον πρόεδρο και μέλη του κοινοτικού συμβουλίου, καθώς 

και με κατοίκους της περιοχής, μας ζητήθηκε να θέσουμε ενώπιον των αρμοδίων τα πιο 

κάτω θέματα, που αφορούν:  

1. τη μετακίνηση κτηνοτροφικών μονάδων που βρίσκονται στο βόρειο τμήμα της 

κοινότητας, καθώς και του χοιροστασίου, 

2. τη χρήση νερού από το φράγμα του Κούρρη για πότισμα και τον περιορισμό του   

χώρου ελεύθερης βοσκής. 

 Συνεπώς, καλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο τα πιο πάνω αιτήματα της κοινότητας μπορούν να 

προωθηθούν και μέχρι ποιου σημείου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.450 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 7 Ιουλίου 2003. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μας στο χωριό Ύψωνας της επαρχίας Λεμεσού και 

τη συνάντηση που είχαμε με τον πρόεδρο, μέλη του κοινοτικού συμβουλίου και 

κατοίκους της περιοχής μάς ζητήθηκε να θέσουμε ενώπιον των αρμοδίων τα πιο κάτω 

θέματα, που αφορούν: 

1. Τη βελτίωση και διεύρυνση της οδού Μακαρίου Γ΄, που περνά μέσα από την 

κοινότητα με κατεύθυνση τα διάφορα θέρετρα, καθώς και τη θεώρησή του ως 

πολεοδομικό έργο, με σκοπό να συμπεριληφθεί στον προϋπολογισμό του 2004, 

όπως ήταν η σχετική υπόσχεση που είχε δοθεί στην κοινότητα. 

2. Τη διαμόρφωση του κυκλοφοριακού κόμβου που βρίσκεται στη συμβολή των 

οδών Πάφου (Αγ. Γεωργίου) και Μακαρίου Γ΄. 
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3. Τη βελτίωση του παλαιού δρόμου Λεμεσού-Πάφου, που διέρχεται την κοινότητα, 

καθώς και του παλαιού δρόμου Ύψωνα-Πλατρών, προς το φράγμα Κούρρη, ο 

οποίος παρουσιάζει αυξημένη κίνηση λόγω της λειτουργίας του γυμνασίου και των 

οικοπέδων του ΟΑΓ. 

4. Την αναθεώρηση των πολεοδομικών ζωνών. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν τα πιο πάνω αιτήματα της κοινότητας μπορούν να προωθηθούν και 

μέχρι ποιου σημείου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.451 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 7 Ιουλίου 2003. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μας στο χωριό Φασούλλα της επαρχίας Λεμεσού 

και τη συνάντηση που είχαμε με τον πρόεδρο, μέλη του κοινοτικού συμβουλίου και 

κατοίκους της περιοχής πληροφορηθήκαμε ότι δεν έχει ακόμη προχωρήσει η διαδικασία 

για ανέγερση πολυδύναμου γηροκομείου στο χώρο που παραχωρήθηκε από το 

Συμβούλιο Κοινωνικής Ευημερίας. 

 Συνεπώς, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα μέτρα που προτίθεται να λάβει και τα χρονικά πλαίσια που θα 

απαιτηθούν για προώθηση και ολοκλήρωση της ανέγερσης του πολυδύναμου 

γηροκομείου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.452 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 7 Ιουλίου 2003. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Φασούλλα της επαρχίας Λεμεσού 

και έπειτα από συνάντηση που είχα με τον πρόεδρο και μέλη του κοινοτικού 

συμβουλίου, καθώς και κατοίκους της περιοχής, μου αναφέρθηκαν τα πιο κάτω: 

1. Αιτήματα που αφορούν το οδικό δίκτυο της περιοχής και πιο συγκεκριμένα: 



 

 

 

390

α. την αναβάθμιση του δρόμου Φασούλλας-Λεμεσού και την ένταξή του σε 

περιφερειακό οδικό δίκτυο, 

β. την έγκριση του σχετικού κονδυλίου και την έναρξη έργων για συμπλήρωση 

του δρόμου Φασούλλας-Αψιού και 

γ. τη συμπλήρωση της διαδικασίας για εγγραφή των αγροτικών δρόμων. 

2. Αίτημα για αύξηση στον προϋπολογισμό της κοινότητας του ποσού για εκτέλεση 

αναπτυξιακών έργων. 

3. Αίτημα για μείωση των τελών σύνδεσης νερού για ανέγερση ιδιωτικής κατοικίας, 

καθώς και εγκατάσταση επιπλέον ντεποζίτων νερού για κάλυψη των αναγκών 

όλων των κατοίκων της κοινότητας. 

4. Αίτημα για κλείσιμο χώρου απόθεσης παζλ.  

 Παρακαλείται, συνεπώς, το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο τα πιο πάνω αιτήματα της κοινότητας μπορούν να 

προωθηθούν και μέχρι ποιου σημείου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.453 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 8 Ιουλίου 2003. 

 «Σε πρόσφατη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα Ανθρώπινα 

∆ικαιώματα κατατέθηκε έντυπο της Υπηρεσίας Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (ΥΑΜ) 

(κλιμάκιο αστυνομίας) με τον τίτλο “Υποχρεώσεις και δικαιώματα αλλοδαπών 

καλλιτέχνιδων”.  Το έντυπο, όπως μας ενημέρωσε εκπρόσωπος του Λειτουργού 

Μετανάστευσης, είναι μεταφρασμένο σε διάφορες γλώσσες και δίνεται στις 

καλλιτέχνιδες κατά την παραχώρηση άδειας παραμονής.  Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με 

τις δηλώσεις τόσο του Τμήματος Μετανάστευσης όσο και της ΥΑΜ, αυτή η ομάδα 

εργαζομένων εισέρχεται νόμιμα στην Κύπρο και ελέγχεται από τις αρμόδιες αρχές, 

γεγονός που αποκλείει την εκπόρνευσή τους. 
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 Από τα πιο πάνω και το σχετικό έντυπο προκύπτουν τα ακόλουθα σημεία και 

ανάλογα ερωτήματα: 

1. Αφού τα καθήκοντα των καλλιτέχνιδων αφορούν μόνο την εμφάνιση σε χορευτικό 

καλλιτεχνικό πρόγραμμα, για ποιο λόγο υποβάλλονται σε αιματολογικές εξετάσεις;  

Η πρόνοια αυτή ισχύει και για άλλες ομάδες εργαζομένων και, εάν ναι, για ποιες; 

2. Για ποιο λόγο στην επεξήγηση των όρων του συμβολαίου εργασίας (η οποία 

γίνεται από την ΥΑΜ και όχι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων) 

οι καλλιτέχνιδες “έχουν υποχρεώσεις και δικαιώματα καθ’  όλο το εικοσιτετράωρο 

της ημέρας.”  Αυτή η επεξήγηση γίνεται και σε άλλες ομάδες εργαζομένων και, εάν 

ναι, σε ποιες; 

3. Συνήθως στα συμβόλαια εργασίας αναφέρεται ότι η ιατροφαρμακευτική περίθαλψη 

αποτελεί ευθύνη του εργοδότη.  Για ποιο λόγο στην περίπτωση ανανέωσης 

συμβολαίου καλλιτέχνιδων στους τρεις μήνες απαιτούνται νέες αιματολογικές 

εξετάσεις, οι οποίες κοστίζουν £45 μέχρι £50, ποσό με το οποίο επιβαρύνονται οι 

ίδιες; 

4. Στο συμβόλαιο εργασίας προβλέπεται ωράριο από τις 21.00 μέχρι τις 03.30 του 

επόμενου πρωινού καθημερινά, χωρίς να υπάρχει οποιαδήποτε πρόνοια για νύχτα 

ανάπαυσης.  ∆ιευκρινίζεται μάλιστα ότι, εάν οι καλλιτέχνιδες επιθυμούν άδεια 

ανάπαυσης, αυτό θα γίνεται χωρίς καταβολή ημερομισθίου.  Η διευθέτηση αυτή 

θεωρείται συμβατή με τις επικρατούσες εργασιακές συμβάσεις; 

5. Αναφέρεται επίσης ότι, εάν ο εργοδότης δώσει “άλλες οδηγίες”, οι καλλιτέχνιδες 

δεν μπορούν να εγκαταλείψουν το χώρο εργασίας.  Σε ποιες “άλλες οδηγίες” 

αναφέρεται η υπηρεσία και πώς αλλιώς συμβουλεύεται η καλλιτέχνιδα να 

αντιδράσει σε μια τέτοια περίπτωση; 
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6. Στο έντυπο αναφέρεται ότι οι καλλιτέχνιδες είναι ελεύθερες εκτός ωρών εργασίας 

να πάνε όπου θέλουν, αλλά οφείλουν να ενημερώνουν τον εργοδότη για τον τόπο 

της επίσκεψής τους, για τη δική τους ασφάλεια και για να υπάρχει δυνατότητα να 

τις αναζητήσει.  Ποιος ο σκοπός αυτής της υποχρέωσης;  ∆ε θεωρείται 

καταπάτηση του δικαιώματος στην προσωπική ζωή και της ελευθερίας διακίνησης;  

Θα μπορούσε μάλιστα κάποιος να ισχυρισθεί ότι η ρύθμιση αυτή λειτουργεί 

αποτρεπτικά στην καταγγελία προβλημάτων που πιθανόν να αντιμετωπίζουν οι 

καλλιτέχνιδες. 

7. Το έντυπο επίσης αναφέρει ότι σε περίπτωση διακοπής του συμβολαίου οι 

καλλιτέχνιδες υποχρεώνονται να παραμείνουν εργαζόμενες μέχρι τη διευθέτηση 

της αναχώρησής τους.  Σε μια τέτοια περίπτωση πώς ρυθμίζεται ο χρόνος 

αναχώρησης, ο χώρος διαμονής και η σχέση με τον εργοδότη τους μέχρι την 

αναχώρηση; 

8. Με τη λήξη του συμβολαίου οι καλλιτέχνιδες οφείλουν να αναχωρήσουν εντός 

επτά ημερών με τη συνοδεία του καλλιτεχνικού τους πράκτορα.  Τι εξυπηρετεί η 

ρύθμιση αυτή; 

9. Συνήθως προβλήματα εργασιακής φύσης εξετάζονται από το Υπουργείο Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Γιατί στο συγκεκριμένο έντυπο προτρέπονται οι 

καλλιτέχνιδες να επικοινωνούν με αριθμό τηλεφώνου της ΥΑΜ σε περίπτωση 

προβλημάτων στην εργασία τους;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.454 που υποβλήθηκε από τη βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ελένη Μαύρου στις 8 Ιουλίου 2003. 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στον Άγιο ∆ομέτιο διαπίστωσα τη σημαντική 

καθυστέρηση που παρατηρείται στη διεκπεραίωση των έργων διαπλάτυνσης της 

λεωφόρου Γρηγόρη Αυξεντίου και κατασκευής πεζοδρόμων στο ιστορικό κέντρο του 
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προαστίου.  Η καθυστέρηση έχει προκαλέσει μεγάλη ταλαιπωρία στους κατοίκους.  Οι 

κατοικίες αρκετών κατοίκων της περιοχής παραμένουν χωρίς πρόσβαση εδώ και οκτώ 

μήνες, ενώ πολλά καταστήματα απομονώθηκαν λόγω του κλειστού δρόμου, με 

αρνητικές επιπτώσεις στην εμπορική τους δραστηριότητα. 

 Από τα στοιχεία που μου δόθηκαν προκύπτουν τα ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Πώς διασφαλίζεται ότι ένας εργοληπτικός οίκος που αναλαμβάνει ένα έργο είναι 

και σε θέση να το εκτελέσει (με το προσωπικό, τα μηχανήματα κ.λπ. που διαθέτει); 

2. Πώς διασφαλίζεται το δημόσιο, όταν σε έργα αξίας εκατομμυρίων λιρών το 

πρόστιμο για καθυστερήσεις του εργοληπτικού οίκου ανέρχεται π.χ. στις £100 

ημερησίως; 

3. Τηρείται μητρώο εργοληπτών με παρατηρήσεις για την ποιότητα των έργων που 

παραδίδουν και τη συνέπειά τους; 

4. Στον προγραμματισμό ενός έργου περιλαμβάνεται η συνεννόηση και ο 

συντονισμός με σχετικές υπηρεσίες (π.χ. με την υδατοπρομήθεια, την ΑΗΚ κ.ά.); 

5. Τι είδους έλεγχος γίνεται από την αρμόδια υπηρεσία για τα υλικά που 

χρησιμοποιούνται και τον τρόπο διεκπεραίωσης ενός έργου; 

 Πέραν των πιο πάνω, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που προτίθεται να λάβει, ώστε να 

διασφαλίζεται η λιγότερη δυνατή ταλαιπωρία του κοινού και, παράλληλα, να μη γίνεται 

σπατάλη δημόσιου χρήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.455 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά στις 8 Ιουλίου 2003. 

 «Σε σχέση με την υλοποίηση του στρατηγικού σχεδίου για τον τουρισμό μέχρι το 

2010, ειδικά για την περιοχή της ελεύθερης Αμμοχώστου, το Υπουργικό Συμβούλιο, με 

σχετική απόφασή του, με αριθμό 57.135 και ημερομηνία την 21η Ιανουαρίου 2003, 
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ενέκρινε το σχέδιο υλοποίησης (ενέργειες παγκύπριας και περιφερειακής εμβέλειας) 

που υπέβαλε ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού, μετά από διαβουλεύσεις με πέντε 

υπουργεία (Εσωτερικών, Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Παιδείας και 

Πολιτισμού, Συγκοινωνιών και Έργων και Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος). 

 Με βάση την πιο πάνω απόφαση, παρακαλούνται τα πέντε αρμόδια υπουργεία 

όπως πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν μεριμνήσει, ώστε οι 

ενέργειες και τα μέτρα που εγκρίθηκαν να συμπεριληφθούν στους ετήσιους 

προϋπολογισμούς τους, αλλά και στο εθνικό σχέδιο ανάπτυξης του κράτους για την 

περίοδο 2004-2006.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.456 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 9 Ιουλίου 2003. 

 «Κατά την αντιμετώπιση των πρόσφατων περιστατικών ρύπανσης των νερών και 

των εδαφών από πετρέλαιο στη Λεμεσό έχει διαπιστωθεί ότι, παρά την ύπαρξη του 

απαραίτητου νομοθετικού πλαισίου, υπάρχουν σοβαρές ελλείψεις σε επίπεδο 

διοικητικών μηχανισμών. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Υπάρχουν έτοιμα σχέδια δράσης για την αντιμετώπιση παρόμοιων περιπτώσεων 

ρύπανσης, όπου οι άμεσες αποφάσεις παίζουν αποφασιστικό ρόλο, τόσο την 

προστασία του περιβάλλοντος και την ασφάλεια του κοινού όσο και στο συνολικό 

κόστος καταπολέμησης της ρύπανσης; 

2. Στην περίπτωση υποψίας διαρροών από δεξαμενές αποθήκευσης καυσίμων ποια 

κυβερνητική υπηρεσία αναλαμβάνει να διεξαγάγει έρευνα; 
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3. Ποια υπηρεσία αναλαμβάνει να πιστοποιήσει τη διαδικασία εξακρίβωσης 

διαρροών από συγκεκριμένη δεξαμενή; 

4. Ποια είναι τα άμεσα μέτρα καταπολέμησης της ρύπανσης σε τέτοιες περιπτώσεις; 

5. Ποια υπηρεσία έχει την ευθύνη της επιθεώρησης ρουτίνας των πρατηρίων ή 

άλλων ιδιωτών που έχουν δικαίωμα αποθήκευσης καυσίμων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.457 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 9 Ιουλίου 2003. 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έχουν προκηρυχθεί προσφορές σε οκτώ δήμους της 

Λευκωσίας και σε τρεις κοινότητες για περισυλλογή, μεταφορά, διαλογή και επεξεργασία 

υλικών συσκευασίας. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Γιατί δεν περιλαμβάνεται σαφής όρος στις προσφορές που να υποχρεώνει τον 

εργολάβο να ανακυκλώνει τα συλλεγόμενα άχρηστα υλικά; 

2. Γιατί δεν περιλαμβάνονται σαφείς όροι στις προσφορές που να αφορούν τις 

προδιαγραφές των χώρων περισυλλογής; 

3. Γιατί δεν περιλαμβάνονται σαφείς όροι στις προσφορές για τους ποσοτικούς 

στόχους των προγραμμάτων; 

4. Γιατί δεν υπάρχει πρόβλεψη και για τους δήμους άλλων επαρχιών στους οποίους 

υπάρχει και σχετική εμπειρία;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.458 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 9 Ιουλίου 2003. 

 «Έχω διαπιστώσει ότι δημιουργείται όλο και μεγαλύτερο πρόβλημα στους 

κατοίκους των πόλεων από την ηχορρύπανση που προκαλεί η κυκλοφορία των 
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αυτοκινήτων.  Ήδη μετρήσεις σε διάφορα σημεία της Λευκωσίας έχουν καταδείξει ότι 

υπάρχει μεγάλη υπέρβαση των ευρωπαϊκών ορίων. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν υπάρχουν στατιστικές και ολοκληρωμένες μετρήσεις για το 

πρόβλημα του θορύβου στις κυπριακές πόλεις και αν υπάρχει πολιτική από την 

κυβέρνηση για την τοποθέτηση ηχοπετασμάτων στα σημεία που επιβαρύνονται 

περισσότερο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.459 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 9 Ιουλίου 2003. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό ∆ιερώνα της επαρχίας Λεμεσού και 

έπειτα από συνάντηση που είχα με τον πρόεδρο και μέλη του κοινοτικού συμβουλίου, 

καθώς και κατοίκους της περιοχής, πληροφορήθηκα με έκπληξη ότι λύματα από τις 

γύρω περιοχές κατευθύνονται στον ποταμό Γερμασόγειας και καταλήγουν στο φράγμα 

Γερμασόγειας, με αποτέλεσμα να δημιουργούνται σοβαρά προβλήματα στην υγεία τόσο 

των κατοίκων της ∆ιερώνας που ποτίζουν τα χωράφια τους από το νερό του ποταμού 

Γερμασόγειας όσο και των κατοίκων που υδροδοτούνται από το νερό του φράγματος 

Γερμασόγειας, όπου καταλήγουν τα λύματα. 

 Παρακαλείται, συνεπώς, το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Είναι δυνατή η παροχή οικονομικής βοήθειας προς τις κοινότητες της περιοχής για 

δημιουργία βιολογικού σταθμού που θα σταματήσει τη διαρροή λυμάτων προς τον 

ποταμό Γερμασόγειας; 

2. Ποια μέτρα μπορούν να παρθούν στο μεταξύ, ώστε να σταματήσει η διαρροή 

λυμάτων προς τον ποταμό Γερμασόγειας; 
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3. Ποια προβλήματα υγείας μπορεί να δημιουργηθούν στους κατοίκους που είτε 

ποτίζουν τα χωράφια τους από το νερό του ποταμού Γερμασόγειας είτε 

υδροδοτούνται από το φράγμα Γερμασόγειας, λόγω των λυμάτων που 

κατευθύνονται στον ποταμό Γερμασόγειας και μέσω αυτού στο φράγμα 

Γερμασόγειας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.460 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 9 Ιουλίου 2003. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό ∆ιερώνα της επαρχίας Λεμεσού και 

έπειτα από συνάντηση που είχα με τον πρόεδρο και μέλη του κοινοτικού συμβουλίου, 

καθώς και κατοίκους της περιοχής, μου αναφέρθηκαν τα πιο κάτω θέματα: 

1. Επίσπευση των διαδικασιών για παροχή αποζημιώσεων από τον ΟΓΑ για ζημιές 

που καλύπτει ο ΟΓΑ. 

2. Παροχή βοήθειας προς την κοινότητα για τη διάθεση  των μανταρινιών. 

 Παρακαλείται, συνεπώς, το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα μέτρα που προτίθεται να πάρει για προώθηση και επίλυση των 

πιο πάνω θεμάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.461 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 9 Ιουλίου 2003. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μας στο χωριό ∆ιερώνα της επαρχίας Λεμεσού και 

τη συνάντηση που είχαμε με τον πρόεδρο και μέλη του κοινοτικού συμβουλίου, καθώς 

και με κατοίκους της περιοχής, μας ζητήθηκε να θέσουμε ενώπιον των αρμοδίων τα πιο 

κάτω θέματα, που αφορούν: 

1. τη δημιουργία νέου αποχετευτικού συστήματος στην κοινότητα,  

2. την επανεξέταση κριτηρίων για παραχώρηση οικοπέδων σε νεαρά ζευγάρια για 

παραμονή τους στην κοινότητα, 
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3. την εγγραφή αγροτικών δρόμων. 

 Συνεπώς, καλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα μέτρα που προτίθεται να πάρει για προώθηση των πιο πάνω 

θεμάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.462 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγι Αγαπίου στις 9 Ιουλίου 2003. 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μας στο χωριό ∆ιερώνα της επαρχίας Λεμεσού και 

τη συνάντηση που είχαμε με τον πρόεδρο και μέλη του κοινοτικού συμβουλίου, καθώς 

και με κατοίκους της περιοχής, μας ζητήθηκε να θέσουμε ενώπιον των αρμοδίων το 

θέμα που αφορά την επιδιόρθωση του δρόμου ∆ιερώνας-Ακρούντας, που απασχολεί 

για χρόνια τώρα τους κατοίκους, τόσο για την ανάπτυξη της κοινότητας όσο και για τη 

χρήση του με ασφάλεια από τους οδηγούς. 

 Συνεπώς, καλείται το αρμόδιο υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο είναι δυνατή η επιδιόρθωση του εν λόγω δρόμου και τι 

μέτρα μπορεί να παρθούν για ασφάλεια των οδηγών που χρησιμοποιούν τον εν λόγω 

δρόμο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.463 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννο Λαμάρη στις 10 Ιουλίου 2003. 

 «Έχει περιέλθει στην αντίληψή μου ότι αθλήτρια που συμμετείχε στους 

Παραολυμπιακούς Αγώνες και πέτυχε την καλύτερη θέση που κατέλαβε ποτέ αθλητής 

για την πατρίδα μας αξιολογείται με το ένα πέμπτο των κινήτρων που προσφέρει το 

κράτος στους αρτιμελείς αθλητές. 

 Με αφορμή αυτό το γεγονός παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να 

πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο οι αθλητές του 

παραολυμπιακού προγράμματος καλύπτονται μέσα από τους σχεδιασμούς του ΚΟΑ 
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και, αν ναι, κατά πόσο αντιμετωπίζονται ως ισότιμοι με τους αθλητές που λαμβάνουν 

μέρος στους Ολυμπιακούς Αγώνες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.464 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννο Λαμάρη και τη βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σωτηρούλα Χαραλάμπους στις 10 Ιουλίου 2003. 

 «Με αφορμή αριθμό παραπόνων που έχουμε λάβει από αθλητές παρακαλείται το 

αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πώς λειτουργεί ο σχεδιασμός αθλητών υψηλών επιδόσεων; 

2. Ποιοι αθλητές περιλαμβάνονται στον εν λόγω σχεδιασμό; 

3. Ποια είναι τα ποσά που εξασφάλισαν οι αθλητές και οι προπονητές τους από 

διάφορες κατευθύνσεις; 

4. Ποια είναι τα όρια για συμμετοχή στο πρόγραμμα στήριξης;» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.101, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2002, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Αναφορικά με τα χρηματοδοτικά προγράμματα της ΕΕ σε σχέση με τις τοπικές 

αυτοδιοικήσεις, σας αποστέλλουμε την ακόλουθη απαντητική επιστολή του Γραφείου 

Προγραμματισμού: 

 “Κατανοώντας την ανάγκη ενημέρωσης των τοπικών αυτοδιοικήσεων/κοινωνιών 

για τις ευκαιρίες χρηματοδότησης από κονδύλια της ΕΕ και για ευρωπαϊκά θέματα 

γενικότερα και έχοντας υπόψη τη σημασία που αποδίδει η ΕΕ στο θέμα, οι αρμόδιοι 

κυβερνητικοί φορείς προβαίνουν στις απαραίτητες ενέργειες για επίτευξη του σκοπού 

αυτού.  Το θέμα έχει τρεις βασικές πτυχές και οι σχετικές ενέργειες συνοψίζονται ως 

εξής:   

1. Κονδύλια της ΕΕ κατά την προενταξιακή περίοδο 
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 Η προενταξιακή βοήθεια που παραχωρείται από την ΕΕ στην Κύπρο κατά χρόνο 

προορίζεται για χρηματοδότηση των απαραίτητων εναρμονιστικών μέτρων 

(αναδιάρθρωση των τομέων της οικονομίας, θεσμικά/οργανωτικά μέτρα, τεχνική 

βοήθεια κ.λπ.), της συμμετοχής της Κύπρου σε προγράμματα της ΕΕ και των 

πρωτοβουλιών που συμβάλλουν στην επαναπροσέγγιση των δύο κοινοτήτων στην 

Κύπρο. 

 Λόγω της φύσης των σχεδίων, την άμεση ευθύνη για υλοποίηση των πλείστων 

από αυτά, πέραν των δικοινοτικών, έχουν οι αρμόδιες κυβερνητικές υπηρεσίες.  Επειδή 

όμως στις εισηγήσεις των υπουργείων είναι δυνατό να περιληφθούν και σχέδια προς 

όφελος του ιδιωτικού τομέα και των αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης, μέσα στα πλαίσια 

του ετήσιου προγραμματισμού για αξιοποίηση των διαθέσιμων πόρων ο γενικός 

διευθυντής του Γραφείου Προγραμματισμού, υπό την ιδιότητα του Εθνικού Συντονιστή 

της Βοήθειας, καλεί τα υπουργεία όπως προβούν στις απαραίτητες διαβουλεύσεις με 

τους αρμόδιους φορείς. 

 Ως αποτέλεσμα, προωθούνται τα ακόλουθα σχέδια, που αφορούν τους 

κοινωνικούς εταίρους/αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης, τα οποία έχουν ως κεντρικό στόχο 

τη διεύρυνση των γνώσεών τους σε ευρωπαϊκά θέματα: 

α. Σχέδια για προώθηση της εναρμόνισης 

i.  ∆ιοικητική συνεργασία μεταξύ Κύπρου και Ευρωπαϊκής Ένωσης 

  Το σχέδιο αυτό αποσκοπεί στην υλοποίηση δράσεων διοικητικής 

συνεργασίας με την ΕΕ, καθώς και ενημερωτικών/εκπαιδευτικών 

δραστηριοτήτων στα κράτη μέλη, στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και την Κύπρο 

σε θέματα ΕΕ που αφορούν τόσο το δημόσιο όσο και τον ιδιωτικό τομέα. 

  Όσον αφορά την αξιοποίηση του σχεδίου αυτού από τις αρχές τοπικής 

αυτοδιοίκησης/οργανωμένα σύνολα του ιδιωτικού τομέα, αναφέρεται ότι κατά 
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το 2001 επωφελήθηκαν δεκαοκτώ άτομα (συνολική δαπάνη 18.000 ευρώ), 

που προέρχονταν κατά κύριο λόγο από την Ένωση ∆ήμων, την Ένωση 

Κοινοτήτων, το Φορέα Αγροτικών Οργανώσεων, την Οργάνωση Νέων 

Αγροτών, το Σύνδεσμο Καταναλωτών, το ΚΕΒΕ και την ΟΕΒ.  Κατά το 2002 

επωφελήθηκαν δεκαεννέα άτομα από τις πιο πάνω οργανώσεις και τις 

συντεχνίες και η αντίστοιχη δαπάνη ανήλθε στις 24.000 ευρώ.  Η τελευταία 

φάση υλοποίησης των πιο πάνω σχεδίων θα ολοκληρωθεί το τέλος του 2004 

και ο αριθμός των ατόμων που τελικά θα επωφεληθούν αναμένεται να 

διευρυνθεί σημαντικά. 

  Πρόσθετα, στα πλαίσια του Σχεδίου ∆ιοικητικής Συνεργασίας, το Γραφείο 

Προγραμματισμού έχει καταρχήν συμφωνήσει με την ετοιμασία δύο μελετών 

με βάση προτάσεις που υποβλήθηκαν από την Ένωση ∆ήμων.  Η πρώτη 

μελέτη αφορά την εφαρμογή της ηλεκτρονικής διοίκησης στους δήμους (e-

governance) και η δεύτερη την εφαρμογή της Αρχής της Επικουρικότητας.  

Το θέμα βρίσκεται στο παρόν στάδιο με την Ένωση ∆ήμων για 

οριστικοποίηση των απαραίτητων εγγράφων. 

ii.  Εκπαιδευτικές δραστηριότητες που διοργανώνονται από το Γραφείο  

Τεχνικής Βοήθειας και Ανταλλαγής Πληροφοριών της Ευρωπαϊκής  

Επιτροπής (ΤΑΙΕΧ)  

  Από τις υπηρεσίες του Γραφείου Τεχνικής Βοήθειας και Ανταλλαγής 

Πληροφοριών της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, μέσω του οποίου 

διοργανώνονται ενημερωτικές/εκπαιδευτικές δραστηριότητες στα κράτη μέλη 

της ΕΕ, στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και στις υποψήφιες για ένταξη χώρες 

(περιλαμβανομένης και της Κύπρου) επωφελείται τόσο ο δημόσιος όσο και ο 

ιδιωτικός τομέας.  Η διαχείριση του κονδυλίου αυτού γίνεται κεντρικά από την 
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Ευρωπαϊκή Επιτροπή και ο ιδιωτικός τομέας απευθύνεται κατευθείαν στο 

ΤΑΙΕΧ χωρίς τη μεσολάβηση οποιασδήποτε κυβερνητικής υπηρεσίας.  Από 

τον ταχύ ρυθμό απορρόφησης των πόρων φαίνεται να γίνεται αξιοποίηση 

στο μέγιστο δυνατό βαθμό των προσφερόμενων υπηρεσιών. 

 iii.  Ενδυνάμωση της ικανότητας των κοινωνικών εταίρων για εφαρμογή 

του κοινοτικού κεκτημένου στον τομέα της κοινωνικής πολιτικής και 

απασχόλησης 

(2001: 600.000 ευρώ) 

Το σχέδιο αυτό προνοεί κατά κύριο λόγο τη χρηματοδότηση 

ενημερωτικών/επιμορφωτικών δραστηριοτήτων των κοινωνικών εταίρων 

αναφορικά με το κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα της κοινωνικής πολιτικής 

και απασχόλησης.  Η αρχή υλοποίησης του σχεδίου είναι το Κέντρο 

Παραγωγικότητας. 

β. ∆ικοινοτικά σχέδια 

 i.  Ενδυνάμωση των δεσμών μεταξύ των συνδικαλιστικών οργανώσεων  

στην Κύπρο και ανάπτυξη της από κοινού κατανόησης του κοινοτικού 

κεκτημένου στον τομέα της κοινωνικής πολιτικής και απασχόλησης 

(2001: 300.000 ευρώ, 2003: 300.000 ευρώ) 

Στα πλαίσια του σχεδίου αυτού προωθείται η χρηματοδότηση από κοινού 

ενημερωτικών/εκπαιδευτικών δραστηριοτήτων των ελληνοκυπριακών  και 

τουρκοκυπριακών συνδικαλιστικών οργανώσεων στην Κύπρο και την ΕΕ.  

Βασικό ρόλο στην υλοποίηση του σχεδίου διαδραματίζει το 

Πανσυνδικαλιστικό Φόρουμ, που εκπροσωπείται από την ΠΕΟ.  Η αρχή 

υλοποίησης είναι το Κέντρο Παραγωγικότητας. 

 ii.  Επικοινωνιακή στρατηγική για την Κύπρο  
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  (2001: 200.000 ευρώ, 2002: 200.000 ευρώ, 2003: 300.000 ευρώ) 

Το σχέδιο αυτό εντάσσεται στα πλαίσια της πρωτοβουλίας της Ευρωπαϊκής 

Επιτροπής για την ανάπτυξη μιας επικοινωνιακής στρατηγικής που 

απευθύνεται στους πολίτες των υπό ένταξη χωρών.  Καλύπτει τη διοργάνωση 

δραστηριοτήτων από την αντιπροσωπία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής στην 

Κύπρο, που προωθούν τη διάχυση της πληροφόρησης σε ευρωπαϊκά θέματα 

προς όλους τους πολίτες της Κύπρου (Ε/Κ και Τ/Κ). 

2. Συμμετοχή σε προγράμματα της Ευρωπαϊκής Ένωσης 

 Τα προγράμματα της Ευρωπαϊκής Ένωσης θεωρούνται ως ένα βασικό μέσο 

εξοικείωσης των φορέων του δημόσιου και του ιδιωτικού τομέα με το ευρωπαϊκό 

γίγνεσθαι και για το λόγο αυτό η Κύπρος, κατά την προενταξιακή φάση, συμμετέχει 

ενεργά σε αριθμό κοινοτικών προγραμμάτων, από τα οποία επωφελείται σε μεγάλο 

βαθμό ο ιδιωτικός τομέας. 

 Για κάθε πρόγραμμα έχει οριστεί αρμόδιος εθνικός φορέας, ο οποίος έχει, μεταξύ 

άλλων, την ευθύνη ενημέρωσης του κοινού για τις δυνατότητες που προσφέρονται στα 

πλαίσια του συγκεκριμένου προγράμματος μέσω ημερίδων πληροφόρησης κ.λπ. 

 Όσον αφορά τη γενική πληροφόρηση των τοπικών αρχών για τις δυνατότητες 

συμμετοχής σε κοινοτικά προγράμματα και άλλες ευκαιρίες χρηματοδότησης από 

κονδύλια της ΕΕ, διοργανώθηκαν κατά την περίοδο 2000-2001 δύο σεμινάρια από την 

Ένωση ∆ήμων σε συνεργασία με το Γραφείο Προγραμματισμού.  Άλλα σεμινάρια για το 

ίδιο θέμα διοργανώθηκαν σε επιμέρους τοπικούς φορείς. 

 Επιπλέον, κατά τα τελευταία χρόνια διοργανώθηκαν από το ΚΕΒΕ, σε συνεργασία 

με το Γραφείο Προγραμματισμού, σεμινάρια (δύο στη Λευκωσία, δύο στη Λεμεσό, ένα 

στη Λάρνακα και ένα στην Πάφο) με θέμα τα προγράμματα της ΕΕ στα οποία 
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δικαιούνται συμμετοχή οι κυπριακές επιχειρήσεις.  Στα εν λόγω σεμινάρια συμμετείχαν 

και εκπρόσωποι των τοπικών αρχών. 

 Παράλληλα, αναφέρεται ότι στο ΚΕΒΕ λειτουργεί Ευρωπαϊκό Κέντρο 

Πληροφόρησης με χρηματοδότηση από το κοινοτικό πρόγραμμα για τις μικρομεσαίες 

επιχειρήσεις, με στόχο την πληροφόρηση όλων των ενδιαφερόμενων φορέων για 

θέματα ΕΕ. 

 Όσον αφορά ειδικότερα τα ερευνητικά προγράμματα της ΕΕ έχει ανατεθεί, μεταξύ 

άλλων, στο Ίδρυμα Προώθησης Έρευνας η διαχείριση των ευρωπαϊκών ερευνητικών 

προγραμμάτων στα οποία η Κύπρος συμμετέχει.  Αναλυτικό σημείωμα για το θέμα 

επισυνάπτεται ως παράρτημα. 

3. Ευκαιρίες χρηματοδότησης μετά την ένταξη της Κύπρου στην ΕΕ 

 Όσον αφορά την αξιοποίηση των κονδυλίων που θα παραχωρηθούν στην Κύπρο 

μετά την ένταξη, άρχισε τον Απρίλιο του 2002 η διαδικασία σχεδιασμού και 

προγραμματισμού για την περίοδο 2004-2006.  Μέσα στα πλαίσια αυτά, το Μάιο του 

2002 το Γραφείο Προγραμματισμού απευθύνθηκε προς όλους τους δήμους και 

κοινότητες (τόσο μέσω της Ένωσης ∆ήμων και Κοινοτήτων όσο και μέσω των 

επάρχων), καθώς και προς τους φορείς του ιδιωτικού τομέα, ημικρατικούς οργανισμούς 

και κοινωνικούς εταίρους για την υποβολή εισηγήσεων που θα περιληφθούν στο Εθνικό 

Σχέδιο Ανάπτυξης 2004-2006. 

 Με σκοπό την επεξήγηση του σχεδιασμού πραγματοποιήθηκαν σεμινάρια για 

ενημέρωση όλων των εμπλεκόμενων φορέων το Μάρτιο του 2002 και τον Ιούνιο του 

2002 στη Λάρνακα και στη Λευκωσία αντίστοιχα.  Το Γραφείο Προγραμματισμού 

πραγματοποίησε επίσης επιμέρους ενημερωτικές συναντήσεις με την Ένωση ∆ήμων 

και την Ένωση Κοινοτήτων, καθώς και επιμέρους τοπικές αρχές. 
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 Υπήρξε έντονο ενδιαφέρον από τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης/ιδιωτικό τομέα 

και υποβλήθηκαν αρκετές προτάσεις μέσα στον Ιούνιο/Ιούλιο 2002. 

 Το Εθνικό Σχέδιο Ανάπτυξης διαμορφώνεται, στο παρόν στάδιο, στην τελική του 

μορφή και θα τεθεί υπόψη της Συμβουλευτικής Επιτροπής Προγραμματισμού, που 

σύντομα θα συγκληθεί, στην οποία συμμετέχουν όλοι οι εμπλεκόμενοι φορείς, 

περιλαμβανομένων και εκείνων της τοπικής αυτοδιοίκησης, των κοινωνικών εταίρων και 

μη κυβερνητικών οργανισμών.  Η επιτροπή αυτή έχει συσταθεί με απόφαση του 

Υπουργικού Συμβουλίου και ο ρόλος της είναι συμβουλευτικός ως προς το περιεχόμενο 

του Εθνικού Σχεδίου Ανάπτυξης και των Ενιαίων Εγγράφων Προγραμματισμού, που 

επεξηγούνται πιο κάτω. 

 Συγκεκριμένα, η Κύπρος μετά την ένταξη θα μπορεί να συγχρηματοδοτήσει 

δράσεις και έργα από τα διαρθρωτικά ταμεία της ΕΕ.  Για το σκοπό αυτό θα πρέπει να 

υποβάλει στην ΕΕ “Ενιαία Έγγραφα Προγραμματισμού” για τις περιοχές που 

αντιμετωπίζουν διαρθρωτικές αδυναμίες (στόχος 2), για την ανάπτυξη του ανθρώπινου 

δυναμικού (στόχος 3), για την αλιεία, για τις κοινοτικές πρωτοβουλίες “Interreg III” 

(διασυνοριακή/διαπεριφερειακή συνεργασία) και “Equal” (προώθηση ίσων ευκαιριών), 

το Σχέδιο Αγροτικής Ανάπτυξης και για τις δράσεις που θα χρηματοδοτηθούν από το 

Ταμείο Συνοχής. 

 Αναφέρεται επίσης ότι, με βάση τις διαδικασίες της ΕΕ, οι τοπικές αρχές θα 

εκπροσωπούνται στις Επιτροπές Παρακολούθησης, οι οποίες θα έχουν την εποπτεία 

της εφαρμογής των προγραμμάτων. 

 Από το 1996 λειτουργεί το Ευρωπαϊκό Ινστιτούτο Κύπρου, ως μη επικερδής 

οργανισμός, δυνάμει του περί Σωματείων και Ιδρυμάτων Νόμου του 1972 και των περί 

Σωματείων και Ιδρυμάτων Κανονισμών του 1973.  Αποστολή του πιο πάνω οργανισμού 

είναι η διεξαγωγή μελετών και ερευνών για θέματα ΕΕ, η διοργάνωση σεμιναρίων, 
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διαλέξεων και εκπαιδευτικών προγραμμάτων, καθώς και η λειτουργία κέντρου 

πληροφόρησης για θέματα ΕΕ.  Από τις υπηρεσίες του ινστιτούτου επωφελούνται τόσο 

ο δημόσιος όσο και ο ιδιωτικός τομέας.  Η λειτουργία του χρηματοδοτείται από την 

κυβέρνηση και την ΕΕ.  Η τελευταία έχει διαθέσει για το σκοπό αυτό 1,3 εκατομ. ευρώ 

από τους πόρους του Τρίτου Χρηματοδοτικού Πρωτοκόλλου Κύπρου-ΕΚ. 

 Επίσης, όπως έχει ήδη αναφερθεί πιο πάνω, στο ΚΕΒΕ λειτουργεί Ευρωπαϊκό 

Κέντρο Πληροφόρησης με χρηματοδότηση από το κοινοτικό πρόγραμμα για τις 

μικρομεσαίες επιχειρήσεις, με στόχο την πληροφόρηση όλων των ενδιαφερόμενων 

φορέων για θέματα ΕΕ.  Παράλληλα, το Ίδρυμα Προώθησης Έρευνας έχει αναλάβει τη 

διαχείριση των ευρωπαϊκών ερευνητικών προγραμμάτων στα οποία η Κύπρος 

συμμετέχει. 

 Όσον αφορά την περαιτέρω αποκέντρωση της πληροφόρησης σε ευρωπαϊκά 

θέματα, αναφέρεται ότι, σύμφωνα με τις απαιτήσεις της ΕΕ, θα πρέπει να διασφαλίζεται 

ευρεία διαφάνεια/δημοσιότητα για τις δράσεις που θα χρηματοδοτούνται από τα 

κοινοτικά ταμεία μετά την ένταξη.  Ορισμένες από τις σχετικές δραστηριότητες, όπως 

είναι ο σχεδιασμός και η οργάνωση δράσεων πληροφόρησης, είναι δυνατό να 

ανατεθούν από την κυβέρνηση σε εξειδικευμένες εταιρείες του ιδιωτικού τομέα.     

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

Ερευνητικά προγράμματα της Ευρωπαϊκής Ένωσης 

 Όσον αφορά το ερώτημα πώς και πόσο συχνά ενημερώνονται οι τοπικές 

αυτοδιοικήσεις για τις ευκαιρίες χρηματοδότησης από κονδύλια της ΕΕ και πόσα λεφτά 

δαπανώνται για το σκοπό αυτό, το Ίδρυμα Προώθησης Έρευνας, στο οποίο έχει 

ανατεθεί η ευθύνη για τη διάχυση των πληροφοριών που αφορούν τα ευρωπαϊκά 

ερευνητικά προγράμματα, ενημερώνει σε τακτά χρονικά διαστήματα όλους τους 

πιθανούς ενδιαφερομένους, συμπεριλαμβανομένων και των τοπικών αυτοδιοικήσεων. 
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 Ταυτόχρονα, το ίδρυμα διοργανώνει ενημερωτικές ημερίδες/εργαστήρια, που 

στόχο έχουν την ενημέρωση της ερευνητικής κοινότητας για νέες προσκλήσεις για 

υποβολή προτάσεων και γενικά τις ευκαιρίες για συμμετοχή σε ευρωπαϊκά ερευνητικά 

προγράμματα.  Σχετικές ανακοινώσεις για συμμετοχή στις ημερίδες αυτές 

δημοσιεύονται στον ημερήσιο τύπο και αποστέλλονται μέσω ηλεκτρονικού 

ταχυδρομείου σε πιθανούς ενδιαφερομένους (όλα τα ακαδημαϊκά και μη ερευνητικά 

ιδρύματα/οργανισμούς, σε επιχειρήσεις και άτομα). 

 Όσον αφορά το ερώτημα, πέραν του Γραφείου Προγραμματισμού και του Κέντρου 

Παραγωγικότητας Κύπρου, πόσοι και ποιοι άλλοι φορείς είναι εντεταλμένοι από το 

κράτος για την εξυπηρέτηση αυτού του σκοπού, αναγνωρίζοντας τη σημασία της 

έρευνας μέσα στις σημερινές κοινωνικοοικονομικές συνθήκες, η κυβέρνηση της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας πήρε το 1996 την πρωτοβουλία για τη δημιουργία του 

Ιδρύματος Προώθησης Έρευνας, του φορέα που έχει ως σκοπό την προώθηση της 

επιστημονικής και τεχνολογικής έρευνας στην Κύπρο.  Το ΙΠΕ είναι ανεξάρτητος 

οργανισμός που διοικείται από δωδεκαμελές διοικητικό συμβούλιο. 

 Μεταξύ άλλων, στο ίδρυμα έχει ανατεθεί η διαχείριση των πιο κάτω ευρωπαϊκών 

ερευνητικών προγραμμάτων: 

1. Προώθηση της συμμετοχής της κυπριακής ερευνητικής κοινότητας στο 5ο 

(1998-2002) και 6ο (2002-2006) Πρόγραμμα Πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης 

Το Πρόγραμμα Πλαίσιο για ∆ραστηριότητες Έρευνας, Τεχνολογικής Ανάπτυξης 

και Επίδειξης είναι το πρόγραμμα-ομπρέλα όλων των ερευνητικών 

δραστηριοτήτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Τα προγράμματα αυτά εκφράζουν την 

πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον τομέα της έρευνας και της τεχνολογίας, η 

οποία στοχεύει στην αναβάθμιση της ανταγωνιστικής θέσης της ευρωπαϊκής 

οικονομίας και στη βελτίωση της ποιότητας ζωής του Ευρωπαίου πολίτη. 
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Οι Κύπριοι ερευνητές/ερευνητικοί φορείς έχουν τη δυνατότητα να συμμετέχουν στο 

Πέμπτο Πρόγραμμα Πλαίσιο με την υπογραφή σχετικού Πρωτοκόλλου 

Συνεργασίας Κύπρου-ΕΕ. 

Το Ίδρυμα Προώθησης Έρευνας ανέλαβε τη διάχυση των πληροφοριών που 

αφορούν το πρόγραμμα προς την ερευνητική κοινότητα της Κύπρου και 

γενικότερα την προώθηση της συμμετοχής των Κύπριων ερευνητών στο 

πρόγραμμα.  Οι δραστηριότητες που ανέλαβε το ΙΠΕ προς αυτή την κατεύθυνση 

περιλαμβάνουν: 

α. Το συντονισμό του δικτύου των Εθνικών Σημείων Επαφής (ΕΣΕ) της Κύπρου 

για το πρόγραμμα.  Κύριες αρμοδιότητες των ΕΣΕ είναι η συστηματική 

διοχέτευση πληροφοριών προς την ερευνητική κοινότητα της Κύπρου 

αναφορικά με το πρόγραμμα και ειδικότερα τη θεματική ενότητα για την 

οποία έχουν ορισθεί ως υπεύθυνοι, καθώς και η παροχή βοήθειας προς τους 

ερευνητές κατά την προετοιμασία των προτάσεών τους. 

β. Τη διοργάνωση ενημερωτικών εκδηλώσεων με τη συμμετοχή εκπροσώπων 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης και την παροχή ενημερωτικού υλικού και 

πληροφοριών αναφορικά με το πρόγραμμα.  

γ. Το συντονισμό των εκπροσώπων της Κύπρου στις ∆ιαχειριστικές Επιτροπές 

(Ε∆Ε) του Πέμπτου Προγράμματος Πλαισίου.  Οι Ε∆Ε ενημερώνονται για τα 

αποτελέσματα των αξιολογήσεων των ερευνητικών προτάσεων και 

εκφράζουν απόψεις ως προς τη διαμόρφωση των νέων προσκλήσεων για 

υποβολή προτάσεων. 

δ. Την υπογραφή συμφωνίας συνεργασίας με το “∆ίκτυο ΠΡΑΞΗ της Ελλάδας” 

-έναν οργανισμό με παράδοση και εμπειρίες σε θέματα ευρωπαϊκών 

προγραμμάτων- με σκοπό τη διευκόλυνση της συμμετοχής των Κύπριων 
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ερευνητών στο πρόγραμμα.  Η συμφωνία αυτή προνοούσε, μεταξύ άλλων, 

την παροχή συμβουλών σε ερευνητές για διευκρίνιση γενικών ή τεχνικών 

ερωτημάτων που αφορούν την υποβολή προτάσεων στο Πέμπτο 

Πρόγραμμα Πλαίσιο. 

Τα αποτελέσματα από τη συμμετοχή της Κύπρου στο Πέμπτο Πρόγραμμα Πλαίσιο 

είναι πολύ ενθαρρυντικά, αφού η κυπριακή ερευνητική κοινότητα συμμετείχε σε 

μεγάλο αριθμό προτάσεων και εξασφάλισε ποσό το οποίο υπερκαλύπτει τη 

συνεισφορά της κυπριακής κυβέρνησης στο πρόγραμμα. 

2. Προώθηση της συμμετοχής Κύπριων ερευνητών στο ευρωπαϊκό 

πρόγραμμα “COST” 

Το ευρωπαϊκό πρόγραμμα “COST” (European Cooperation in the Field of 

Scientific and Technical Research) στοχεύει στην ανάπτυξη επιστημονικής και 

τεχνολογικής συνεργασίας στον ευρωπαϊκό χώρο.  ∆ικαίωμα συμμετοχής στο 

πρόγραμμα έχουν ερευνητές ή/και ερευνητικοί φορείς από τις σαράντα τρεις χώρες 

που συμμετέχουν στο πρόγραμμα.  Η Κύπρος συμμετέχει στο πρόγραμμα ως 

παρατηρητής από το 1996 και από το Μάιο του 1999 ως πλήρες μέλος. 

Το ΙΠΕ εκπροσωπείται στην Επιτροπή Ανώτερων Λειτουργών του “COST” και 

συντονίζει τη συμμετοχή των εκπροσώπων της Κύπρου στις διάφορες επιτροπές 

του προγράμματος.  Επίσης παρέχει πληροφοριακό υλικό και βοήθεια προς την 

ερευνητική κοινότητα της Κύπρου, με σκοπό την προώθηση όσο το δυνατό 

περισσότερων κυπριακών συμμετοχών στο πρόγραμμα.  Η έντονη 

δραστηριοποίηση του ΙΠΕ προς αυτή την κατεύθυνση είχε ως αποτέλεσμα την 

κατακόρυφη αύξηση των κυπριακών συμμετοχών σε δράσεις του προγράμματος 

κατά τα τελευταία δύο χρόνια.  Σήμερα φορείς από την Κύπρο συμμετέχουν ή 

εξέφρασαν ενδιαφέρον για συμμετοχή σε εξήντα εφτά δράσεις του προγράμματος. 
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 Όσον αφορά το ερώτημα πόσα ενημερωτικά σεμινάρια έγιναν κατά το τρέχον έτος 

και πού αυτά έλαβαν χώρα, από το Νοέμβριο του 1999 μέχρι τον Απρίλιο του 2001 

διοργανώθηκαν από τα Εθνικά Σημεία Επαφής δεκαεννέα θεματικές 

συναντήσεις/ημερίδες για το Πέμπτο Πρόγραμμα Πλαίσιο ανοικτές προς το κοινό 

(Πίνακας 1).  Από το Μάιο 2001 και μέχρι τη λήξη του προγράμματος δεν κρίθηκε 

σκόπιμο να διοργανωθούν άλλες τέτοιες ημερίδες, δεδομένων της μείωσης του αριθμού 

των προκηρύξεων, αλλά και του γεγονότος ότι η ερευνητική κοινότητα είχε ενημερωθεί 

για τον τρόπο προετοιμασίας ερευνητικών προτάσεων.  Στο διάστημα αυτό η 

ενημέρωση της ερευνητικής κοινότητας για τις τελευταίες προκηρύξεις γινόταν μέσω 

ηλεκτρονικού ταχυδρομείου, ανακοινώσεων στον τύπο και στην περιοδική έκδοση του 

Ιδρύματος Προώθησης Έρευνας “ΥΨΙΠΕΤΗΣ”. 

 Επιπρόσθετα, το Ίδρυμα Προώθησης Έρευνας διοργάνωσε στη Λευκωσία 

ημερίδες/συναντήσεις/εργαστήρια με εξειδικευμένη θεματολογία, τα οποία ήταν ανοικτά 

για το κοινό (Πίνακας 2). 

ΠΙΝΑΚΑΣ 1:  Ενημερωτικές ημερίδες που διοργανώθηκαν από τα Εθνικά Σημεία 

Επαφής της Κύπρου 

ΘΕΜΑΤΙΚΟ/ΟΡΙΖΟΝΤΙΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ ΗΜΕΡΟΜΗΝΙΑ 

Προώθηση της καινοτομίας και ενθάρρυνση της 

συμμετοχής των μικρομεσαίων επιχειρήσεων 

15 Μαΐου 2000 

29-30 Ιανουαρίου 2001 

2 Απριλίου 2001 

Βελτίωση ανθρώπινου ερευνητικού δυναμικού 14-15 Φεβρουαρίου 2000 

Ποιότητα ζωής και διαχείριση των έμβιων συστημάτων 9 ∆εκεμβρίου 1999 

21η Φεβρουαρίου 2000 

Φιλική προς το χρήστη κοινωνία της πληροφορίας 22 Ιανουαρίου 2000 

5 Απριλίου 2000 
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31η Μαΐου 2000 

3 Φεβρουαρίου 2001 

20 Μαρτίου 2001 

8-10 Νοεμβρίου 2001 

Ανταγωνιστική και βιώσιμη ανάπτυξη 16 Ιουνίου 2000 

Περιβάλλον και αειφόρος ανάπτυξη  18 Νοεμβρίου 1999 

23 Φεβρουαρίου 2000 

25 Σεπτεμβρίου 2000 

20 Οκτωβρίου 2000 

Ενέργεια 8 Μαΐου 2000 

20 Νοεμβρίου 2000 

 

ΠΙΝΑΚΑΣ 2:  Ημερίδες/συναντήσεις/εργαστήρια που διοργανώθηκαν από το 

Ίδρυμα Προώθησης Έρευνας 

ΣΥΝΑΝΤΗΣΗ ΗΜΕΡΟΜΗΝΙΑ 

Επίσημη παρουσίαση του Πέμπτου Προγράμματος 

Πλαισίου, Λευκωσία  

27-28 Μαΐου 1999 

Εκπαιδευτικό Εργαστήρι με θέμα «Συγγραφή 

Πετυχημένων Προτάσεων», Λευκωσία 

Ομιλητές ήταν στελέχη του “∆ικτύου ΠΡΑΞΗ της Ελλάδας”.

15 Ιουνίου 2000 

Εργαστήρι με θέμα «Ετοιμασία Προτάσεων και Συγγραφή 

Προτάσεων», Λευκωσία 

∆ιοργανώθηκε στα πλαίσια του προγράμματος 

“THNAPFP”.  Ομιλητές ήταν εκπρόσωποι του Οργανισμού 

“DLR” της Γερμανίας. 

16-17 Οκτωβρίου 2000 
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Εκπαιδευτικό σεμινάριο με θέμα «Training Seminar for 

Regional and Thematic EU FP5 Advisors», Λευκωσία 

20-22 Σεπτεμβρίου 2000 

 Όσον αφορά το ερώτημα αν υπάρχει σχεδιασμός για αποκέντρωση ή παροχή 

κρατικών κονδυλίων σε ιδιωτικούς φορείς που θα μπορούσαν να αναλάβουν το έργο 

της ενημέρωσης τόσο για τις ευκαιρίες χρηματοδότησης από την ΕΕ όσο και για την 

ευρωπαϊκή προοπτική της Κύπρου γενικότερα, με στόχο τη διευκόλυνση της 

συμμετοχής Κύπριων ερευνητών στο Πέμπτο και το Έκτο Πρόγραμμα Πλαίσιο, ο 

Υπουργός Οικονομικών, μετά από εισήγηση του Γραφείου Προγραμματισμού και του 

Ιδρύματος Προώθησης Έρευνας, διόρισε δεκαέξι άτομα από διάφορες υπηρεσίες του 

ευρύτερου δημόσιου τομέα και από τον ιδιωτικό τομέα ως Εθνικά Σημεία Επαφής με 

κύριες αρμοδιότητες τις ακόλουθες: 

1. Τη συστηματική και 0σε βάθος ενημέρωσή τους για την ενότητα την οποία 

εκπροσωπούν. 

2. Τη συστηματική διοχέτευση πληροφοριών προς την ερευνητική κοινότητα της 

Κύπρου αναφορικά με το Πέμπτο Πρόγραμμα Πλαίσιο, και ειδικότερα για την 

ενότητα για την οποία έχουν ορισθεί ως υπεύθυνοι. 

3. Τη δημιουργία καταλόγου ερευνητών που ασχολούνται με θέματα σχετικά με τα 

προγράμματα για τα οποία έχουν ορισθεί ως υπεύθυνοι. 

4. Την προώθηση των κυπριακών ερευνητικών προτάσεων που υποβάλλονται στα 

πλαίσια του προγράμματος. 

 Το δίκτυο των Εθνικών Σημείων Επαφής, σε συνεργασία με το Ίδρυμα 

Προώθησης Έρευνας, διαδραμάτισε σημαντικό καταλυτικό ρόλο στην όλη προσπάθεια 

για την αξιοποίηση των ευκαιριών που διανοίχθηκαν στην ερευνητική κοινότητα της 

Κύπρου με τη συνεισφορά από το κράτος σημαντικών ποσών για τη συμμετοχή στο 

Πρόγραμμα Πλαίσιο. 
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 Όλες οι δραστηριότητες των Εθνικών Σημείων Επαφής στηρίζονται οικονομικά 

από το Ίδρυμα Προώθησης Έρευνας.”.»  

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2003 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 

και Τουρισμού κ. Γιώργου Λιλλήκα στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.140, 

ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2002, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Όσον αφορά την εκμετάλλευση ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, σας πληροφορώ 

τα ακόλουθα: 

 Η ενημέρωση του κοινού, συμπεριλαμβανομένων και των γεωργών, έγινε με 

δημοσιογραφικές διασκέψεις, δημοσίευση στον ημερήσιο τύπο, μέσω ειδικών 

σεμιναρίων που διοργανώνονται για θέματα ενέργειας και με τη δημοσίευση στην 

Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας από τον Έφορο ∆ημοσίων Ενισχύσεων της 

έγκρισης του νέου σχεδίου. 

 Επίσης, τα σχέδια και τα έντυπα των αιτήσεων είναι καταχωρημένα στην 

ιστοσελίδα του Ιδρύματος Ενέργειας στην ηλεκτρονική διεύθυνση www.cie.org.cy. 

 Όσον αφορά τον αριθμό των γεωργών που επωφελήθηκαν ανά επαρχία και το 

ποσό που δαπανήθηκε για αυτό το σκοπό, αναφέρονται τα ακόλουθα: 

 Από τις δεκαοκτώ αιτήσεις που εξετάστηκαν μέχρι τις 4 Απριλίου 2003, οι πέντε 

αφορούσαν το γεωργικό τομέα και παραχωρήθηκε χορηγία ύψους £19.426,62 ή 

ποσοστό 27,77%. 

 Ανά επαρχία, οι γεωργοί που επωφελήθηκαν κατανέμονται ως εξής: 

 Επαρχία Λευκωσίας:  τρεις αιτητές. 

 Επαρχία Λάρνακας:  ένας αιτητής.  

 Επαρχία Λεμεσού:  ένας αιτητής. 
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 Σημειώνεται ότι έχουν εγκριθεί ακόμα σαράντα τρεις αιτήσεις, από τις οποίες οι 

έντεκα αφορούν το γεωργικό τομέα και αναμένεται η εξέτασή τους να ολοκληρωθεί με 

την αποστολή από πλευράς των αιτητών όλων των απαιτούμενων δικαιολογητικών. 

 Σύμφωνα με την απόφαση [Ε.∆.Ε. 25.06.002.16(41.1.3.3/5.1.1.11) ημερομηνίας 

25 Οκτωβρίου 2001] του Εφόρου ∆ημοσίων Ενισχύσεων, το υφιστάμενο σχέδιο 

χορηγιών για εξοικονόμηση ενέργειας τερματίστηκε την 31η Απριλίου 2003.  Για 

αντικατάσταση του σχεδίου ετοιμάστηκε νέο σχέδιο, το οποίο αναθεωρείται με βάση τις 

εισηγήσεις που υπέβαλαν τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 

Βιομηχανίας, κατά τη συζήτηση (10 Απριλίου 2003) του νομοσχεδίου με τον τίτλο «Ο 

περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 

και Εξοικονόμησης Ενέργειας Νόμος του 2003», καθώς και άλλοι φορείς και άτομα που 

ενδιαφέρονται. 

 Ο νόμος προβλέπει τη δημιουργία ειδικού ταμείου για σκοπούς επιδότησης ή 

χρηματοδότησης προγραμμάτων εξοικονόμησης ενέργειας και ανανεώσιμων πηγών 

ενέργειας.  Η αναθεώρηση του σχεδίου αναμένεται να ολοκληρωθεί μέχρι το Σεπτέμβριο 

του 2003.   

 Ο Κλάδος Ενέργειας και Περιβάλλοντος του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας 

και Τουρισμού έχει καταρτίσει κατάλογο προμηθευτών φωτοβολταϊκών και αιολικών 

συστημάτων, τον οποίο αποστέλλει σε όλους τους ενδιαφερομένους που επικοινωνούν 

για πληροφορίες.  Ακόμη, παρέχονται σε όλους τους ενδιαφερομένους εξειδικευμένες 

τεχνικές συμβουλές για τις τεχνολογίες αξιοποίησης των ανανεώσιμων πηγών 

ενέργειας, συμπεριλαμβανομένων και των ηλιακών αντλιών νερού (solar water pumps).  

Επίσης, όλοι οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να προμηθεύονται ενημερωτικό υλικό για το 

σχέδιο, καθώς επίσης και υλικό που αφορά τις εφαρμογές ανανεώσιμων πηγών 



 

 

 

415

ενέργειας και εξοικονόμησης ενέργειας από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού (Κλάδο Ενέργειας και Τεχνολογίας).» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.141, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2002, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Σχετικά με το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Φρενάρους για αναβάθμιση του 

κοινοτικού γηπέδου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το κοινοτικό συμβούλιο Φρενάρους για την εκτέλεση του ανωτέρω έργου 

εξασφάλισε πολεοδομική άδεια στις 6 Μαρτίου 2003.  Ήδη ο πολιτικός μηχανικός των 

κοινοτικών συμβουλίων επαρχίας Αμμοχώστου άρχισε την ετοιμασία της στατικής 

μελέτης αναφορικά με το προτεινόμενο έργο, η οποία υπολογίζεται να είναι έτοιμη σε 

έναν περίπου μήνα. 

 Το Γραφείο του Έπαρχου Αμμοχώστου, μόλις υποβληθεί η σχετική αίτηση για την 

εξασφάλιση άδειας οικοδομής, θα δώσει κάθε δυνατή προτεραιότητα για την εξέταση 

και την έγκρισή της. 

 Το κοινοτικό συμβούλιο Φρενάρους προτίθεται να εκτελέσει το όλο έργο με 

συμπληρωματικό προϋπολογισμό μέσα στον τρέχοντα χρόνο, νοουμένου ότι θα 

εξασφαλίσει τα απαραίτητα κονδύλια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.191, ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2003, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αντώνη Καρά. 

 «Σχετικά με το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Αχερίτου για μετατροπή 

γηπέδου σε κοινοτικό, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το θέμα δημιουργίας κοινοτικού γηπέδου με τη μετατροπή του γηπέδου του 

αθλητικού σωματείου “Όλυμπος” σε κοινοτικό συζητήθηκε σε αλλεπάλληλες συσκέψεις 
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που πραγματοποιήθηκαν κατά καιρούς υπό την προεδρία του επάρχου Αμμοχώστου 

και με εκπροσώπηση των διαφόρων εμπλεκομένων κυβερνητικών τμημάτων.  

Σύμφωνα με σχετική εκτίμηση, η αξία του γηπέδου του σωματείου “Όλυμπος” ανέρχεται 

στο ποσό των £160.000, αλλά για τη μετατροπή του σε κοινοτικό πρέπει να καταβληθεί 

στο σωματείο, ως αποζημίωση, ποσό ύψους £110.710, αφού το υπόλοιπο ποσό των 

£42.290 αντιπροσωπεύει τις επιχορηγήσεις που δόθηκαν κατά καιρούς στο σωματείο 

από τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού. 

 Επειδή ούτε το κοινοτικό συμβούλιο είναι σε θέση να καταβάλει το ποσό της 

αποζημίωσης ούτε και οι οικονομικές δυνατότητες των άλλων σωματείων της 

κοινότητας τους επιτρέπουν να συνεισφέρουν για τη δημιουργία κοινοτικού γηπέδου, 

ζητήθηκε από τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού να καταβάλει το απαιτούμενο ποσό 

για μετατροπή του γηπέδου “Όλυμπος” σε κοινοτικό ή για δημιουργία νέου γηπέδου σε 

άλλο χώρο και η απάντηση του οργανισμού είναι αρνητική.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2003 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 

και Τουρισμού κ. Γιώργου Λιλλήκα στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.235, 

ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 

κ. Αντώνη Καρά. 

 «Όσον αφορά τις συμφωνίες της Κύπρου με άλλες χώρες για τις ανανεώσιμες 

πηγές ενέργειας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, η 

Κυπριακή ∆ημοκρατία υπέγραψε Πρωτόκολλο για τη Συνεργασία στον Τομέα της 

Ενέργειας με το Υπουργείο Ανάπτυξης της Ελληνικής ∆ημοκρατίας, στις 27 Αυγούστου 

2002.  Το πρωτόκολλο περιλαμβάνει και συνεργασία στον τομέα των ανανεώσιμων 

πηγών ενέργειας. 

 Πιο συγκεκριμένα, το πρωτόκολλο προβλέπει για τα ακόλουθα: 
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1. Συνεργασία για τη διαμόρφωση προγραμμάτων ενημέρωσης κοινού σε θέματα 

ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, ορθολογικής χρήσης ενέργειας και εξοικονόμησης 

ενέργειας, για τη διαμόρφωση προγραμμάτων εκπαίδευσης και κατάρτισης 

στελεχών και μηχανικών-τεχνικών, καθώς και για την εγκατάσταση και λειτουργία 

πιλοτικών και επιδεικτικών έργων. 

2. ∆ιμερείς διαβουλεύσεις και ανταλλαγές πληροφοριών και εμπειριών σε θέματα 

επιστημονικών και τεχνολογικών ερευνών στον τομέα της ενέργειας, με σκοπό τη 

βελτίωση των υφιστάμενων τεχνολογιών και την ανάπτυξη νέων ενεργειακών 

τεχνολογιών και συστημάτων, ευνοϊκών για το περιβάλλον και το κλίμα. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού έχει επίσης υπογράψει 

συμφωνίες στον τομέα της υψηλής τεχνολογίας, στα πλαίσια των οποίων θα μπορούσε 

να καλυφθούν δραστηριότητες που αφορούν τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, ως 

ακολούθως: 

 Πρωτόκολλο για Συνεργασία στον Τομέα της Υψηλής Τεχνολογίας μεταξύ του 

Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού της Κύπρου και του 

Υπουργείου Ανάπτυξης της Ελλάδας. 

 Υπογράφτηκε στη Λευκωσία στις 27 Αυγούστου 2002. 

 Το πρωτόκολλο προνοεί, μεταξύ άλλων, την αμφίδρομη συνεργασία ερευνητικών 

κέντρων με εκκολαπτήρια/θερμοκοιτίδες και τεχνολογικά πάρκα για ανάπτυξη 

υψηλής τεχνολογίας και καινοτομίας και την από κοινού εκμετάλλευση ευκαιριών 

που συντείνουν στην ανάπτυξη του τομέα της υψηλής τεχνολογίας και καινοτομίας.  

Η κοινή επιτροπή που θα συσταθεί από τις δυο πλευρές, με βάση τις πρόνοιες του 

πρωτοκόλλου, με σκοπό την προώθηση της υλοποίησης των προνοιών του 

πρωτοκόλλου, θα μπορούσε να συμπεριλάβει και τον τομέα των ανανεώσιμων 

πηγών ενέργειας. 
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 Μνημόνιο Κατανόησης για Συνεργασία στον Τομέα της Επιστήμης και Τεχνολογίας 

μεταξύ της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Κύπρου και της Κυβέρνησης της 

∆ημοκρατίας της Ινδίας. 

 Υπογράφτηκε στη Λευκωσία στις 8 Οκτωβρίου 2002. 

 Το μνημόνιο αναφέρει ότι οι τομείς κοινού ενδιαφέροντος για ανάπτυξη και 

εφαρμογή προγραμμάτων συνεργασίας θα συζητηθούν από την επιτροπή 

εργασίας που θα συσταθεί από τις δυο πλευρές, με βάση τις πρόνοιες του 

μνημονίου, η οποία θα μπορούσε να συμπεριλάβει στους τομείς συνεργασίας και 

τον τομέα των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας. 

 Συμφωνία Συνεργασίας μεταξύ του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού της Κύπρου και του Πολιτειακού Πανεπιστημίου της Νέας Υόρκης στο 

Άλμπανυ.   

 Υπογράφτηκε στο Άλμπανυ των ΗΠΑ την 21η Οκτωβρίου 2002. 

 Η συμφωνία προνοεί, μεταξύ άλλων, τη σύσταση κοινής επιτροπής συνεργασίας 

στον τομέα της επιστήμης και τεχνολογίας, με σκοπό την επίτευξη των στόχων της 

συμφωνίας.  Κατά τις εργασίες της επιτροπής αυτής, θα μπορούσε να συζητηθεί η 

συμπερίληψη στους τομείς συνεργασίας και του τομέα των ανανεώσιμων πηγών 

ενέργειας. 

 Επίσης, η Κυπριακή ∆ημοκρατία συμμετέχει στο Έκτο Πρόγραμμα Πλαίσιο της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης για Έρευνα και Τεχνολογική Ανάπτυξη 2002-2006, το οποίο 

προνοεί και για συνεργασία στον τομέα της ενέργειας. 

 Το Έκτο Πρόγραμμα Πλαίσιο είναι το κύριο μέσο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για 

χρηματοδότηση της έρευνας στον ευρωπαϊκό χώρο για την περίοδο 2002-2006.  

Αποτελεί ένα ιδιαίτερα σημαντικό εργαλείο για την επίτευξη του ευρωπαϊκού 

χώρου έρευνας μέσω του συντονισμού των εθνικών ερευνητικών πολιτικών και 
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διασύνδεσης των καλύτερων ερευνητικών κέντρων της Ευρώπης και αποβλέπει 

στην ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας της ευρωπαϊκής οικονομίας, στην επίλυση 

σημαντικών κοινωνικών προβλημάτων και στην υποστήριξη άλλων πολιτικών της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Συνεισφέρει επίσης, προς αυτή την κατεύθυνση, με 

συγκεκριμένες θεματικές προτεραιότητες, με ειδικές διαδικασίες χρηματοδότησης 

και νέα μέσα υλοποίησης.  Ο προϋπολογισμός του ανέρχεται σε 17,5 δις ευρώ. 

 ∆ικαίωμα συμμετοχής έχει κάθε νομική οντότητα (ιδιωτικές, εμπορικές ή 

βιομηχανικές επιχειρήσεις, πανεπιστήμια, ερευνητικοί οργανισμοί κ.ά.) 

εγκατεστημένη σε χώρα που συμμετέχει στο πρόγραμμα.  Μπορεί να συμμετέχει 

και να εξασφαλίσει χρηματοδοτική υποστήριξη από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

 Η Κύπρος, μετά την υπογραφή Πρωτοκόλλου Συνεργασίας με την Ευρωπαϊκή 

Ένωση, συμμετέχει ως πλήρες μέλος στο Έκτο Πρόγραμμα Πλαίσιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.262, ημερομηνίας 8 Απριλίου 2003, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με το θέμα της εκβάθυνσης, επένδυσης και κάλυψης δημόσιων 

αργακιών στη Λακατάμια, καθώς και με το θέμα της μετατροπής του αργακιού 

Μάντισσας σε κλειστό ορθογωνικό οχετό, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το εν λόγω αργάκι συχνά μετά από παρατεταμένη βροχόπτωση υπερχειλούσε, με 

αποτέλεσμα σε πολλές παρακείμενες ιδιοκτησίες να προκαλούνται σοβαρές ζημιές.  

Σχετική με τα πιο πάνω είναι η επιστολή/υπόμνημα του δημάρχου Λακατάμιας με 

αριθμό ∆.Λ. 24.0.0. και ημερομηνία 16 Ιανουαρίου 2001, στην οποία περιγράφονται 

ζημιές που είχαν προκληθεί μετά την υπερχείλιση του εν λόγω αργακιού στις 29 

Νοεμβρίου 2000 (παράρτημα 1). 
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 Στην επίσκεψη του Υπουργού Εσωτερικών, στις 15 ∆εκεμβρίου 2000, στο δήμο 

Λακατάμιας, ζητήθηκε από το δήμαρχο να εγκριθεί ως πολεοδομικό έργο η μετατροπή 

του υπό αναφορά αργακιού σε κλειστό αγωγό ορθογωνικής διατομής, έτσι ώστε τα 

προβλήματα που περιγράφονται πιο πάνω να επιλυθούν οριστικά. 

 Στη σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στα γραφεία του δήμου Λακατάμιας, στις 10 

Ιανουαρίου 2001, και στην οποία συμμετείχαν οι λειτουργοί και εκπρόσωποι από όλα τα 

εμπλεκόμενα κυβερνητικά τμήματα, αποφασίστηκε, εκτός των άλλων, η μετατροπή του 

εν λόγω αργακιού σε κλειστό αγωγό ορθογωνικής διατομής.  Η υδρολογική/υδραυλική 

μελέτη και η μελέτη των κατασκευαστικών σχεδίων αποφασίστηκε να εκπονηθεί από 

ιδιώτες μελετητές, με την επίβλεψη του δήμου Λακατάμιας και των αρμόδιων τμημάτων 

του κράτους. 

 Στη σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στα γραφεία του δήμου Λακατάμιας, στις 15 

Φεβρουαρίου 2002, τέθηκε επίσης θέμα μελέτης τρόπων εμπλουτισμού των υπόγειων 

υδροφόρων στρωμάτων, με σκοπό να μειωθούν οι επιπτώσεις στο περιβάλλον. 

 Με την επιστολή του με αριθμό 107/40/XVIII και ημερομηνία 5 Ιουλίου 2002, το 

Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων διαφώνησε με την εισήγηση που περιγράφεται στην 

προηγούμενη παράγραφο, λέγοντας ότι στο εν λόγω αργάκι καταλήγουν όμβρια ύδατα 

από πολυσύχναστους δρόμους της περιοχής, τα οποία περιέχουν σημαντικές 

ποσότητες ρύπων, ίσως και τοξικών ουσιών (παράρτημα 2). 

 Ο δήμος Λακατάμιας προχώρησε σε ενημέρωση των δημοτών του για την 

κατασκευή του πιο πάνω έργου τον Οκτώβριο του 2001, μέσω ενημερωτικού εντύπου 

που εκδίδει κάθε τρίμηνο και αποστέλλει σε όλους τους κατοίκους του δήμου 

(παράρτημα 3).» 

Σημ.:   Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 
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Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2003 της Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνας 

Ακκελίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.288, ημερομηνίας 18 Απριλίου 2003, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Κυριάκου Τυρίμου. 

 «Σχετικά με περιπτώσεις ασθενών που απευθύνθηκαν στο Μακάρειο Νοσοκομείο 

Λευκωσίας για ηλεκτροεγκεφαλογραφήματα (ΗΕΓ) και δεν εξυπηρετήθηκαν άμεσα, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η παροχή υπηρεσιών στον τομέα της εκτέλεσης ΗΕΓ γίνεται τόσο για τα παιδιά 

που παραπέμπονται από το Μακάρειο Νοσοκομείο όσο και για τους ενηλίκους στο 

Νευρολογικό Τμήμα του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας. 

 Τα οξέα περιστατικά καταβάλλονται προσπάθειες και εξυπηρετούνται άμεσα.  Το 

πρόβλημα δημιουργείται στα χρόνια περιστατικά, τα οποία είναι, ως επί το πλείστον, 

επαναλήψεις ΗΕΓ που αφορούν παιδιά με χρόνια νευρολογικά προβλήματα. 

 Εδώ παρατηρείται λίστα αναμονής μέχρι και τρεις μήνες.  Ο κύριος λόγος 

δημιουργίας της λίστας αναμονής είναι η έλλειψη προσωπικού στο επίπεδο του τεχνικού 

καταγραφής ΗΕΓ.  Υπάρχουν δύο θέσεις κενές, οι οποίες προκηρύχθηκαν κατ’ 

επανάληψη, αλλά δεν υπήρξε κανένα ενδιαφέρον από αιτητές για πλήρωσή τους.  Μετά 

από αυτό, το υπουργείο τροχοδρομεί αλλαγή σχεδίων υπηρεσίας και κλιμάκων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2003 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. 

Πεύκιου Γεωργιάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.307, ημερομηνίας 23 

Απριλίου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη 

Γιάγκου. 

 «Αναφορικά με την ανακατασκευή του χορτοτάπητα των γηπέδων ποδοσφαίρου, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η μέθοδος προκήρυξης προσφορών που αφορούν την ανακατασκευή του 

χορτοτάπητα των γηπέδων ποδοσφαίρου είναι αυτή της “ανοικτής διαδικασίας”.  
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Συγκεκριμένα, η νέα μέθοδος κατασκευής χορτοταπήτων Α´ ποιότητας έχει εφαρμοστεί 

για πρώτη φορά με πλήρη επιτυχία στα γήπεδα του νέου ΓΣΠ με τη μέθοδο 

προκήρυξης προσφορών με ανοικτή διαδικασία. 

 Στη συνέχεια και ενόψει των εξαιρετικών αποτελεσμάτων του χορτοτάπητα του 

νέου ΓΣΠ, το διοικητικό συμβούλιο του ΚΟΑ αποφάσισε όπως προκηρυχθεί αντίστοιχη 

προσφορά με ανοικτή διαδικασία και για το Μακάριο Στάδιο.  Ο επιτυχών 

προσφοροδότης ήταν ο ίδιος που κατασκεύασε και το ΓΣΠ (σημειώνεται ότι μόνο δύο 

εταιρείες έλαβαν μέρος στην προσφορά).  Λόγω της συνέχισης της επιτυχούς εκτέλεσης 

τω εργασιών με τα αντίστοιχα αποτελέσματα το διοικητικό συμβούλιο του οργανισμού, 

σε συνεννόηση και με την Ελεγκτική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, αποφάσισε να 

επεκτείνει την προσφορά, διά της μεθόδου της διαπραγμάτευσης, και για το Τσίρειο 

Στάδιο Λεμεσού.   

 Επειδή η νέα μέθοδος κατασκευής χορτοτάπητα χαρακτηριζόταν από υψηλό 

κόστος κατασκευής (£250.000) λόγω κυρίως της εισαγωγής χαλαζιακού άμμου από το 

εξωτερικό, ζητήθηκε από το ξένο σύμβουλο για χορτοτάπητες του ΚΟΑ να επεξεργαστεί 

τρόπους κατασκευής χορτοτάπητα Β´ ποιότητας (επιπέδου όμως πολύ κοντά στην Α´  

ποιότητα χορτοτάπητα) πολύ χαμηλότερου κόστους. 

 Με βάση τις νέες προδιαγραφές Β´ ποιότητας χορτοτάπητα, στις οποίες 

προδιαγραφόταν ειδική κυπριακή άμμος (κόστος κατασκευής £100.000), προκηρύξαμε 

νέες προσφορές με τη μέθοδο της ανοικτής διαδικασίας για τρία βοηθητικά γήπεδα στο 

χώρο του Μακάριου Αθλητικού Κέντρου.  Μόνο μία εταιρεία έλαβε μέρος στην 

προσφορά και αυτή ήταν η ίδια που είχε κατασκευάσει και τα προαναφερόμενα γήπεδα. 

 Ενόψει των πιο πάνω και επειδή τόσο τα βοηθητικά γήπεδα όσο και τα άλλα 

γήπεδα που είχαν κατασκευαστεί από την ίδια εταιρεία χαρακτηρίζονταν τόσο από 

ξένους ειδικούς (UEFA) όσο και από τους ντόπιους (βλέπε συνημμένη επιστολή) για την 
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υψηλή ποιότητά τους, το διοικητικό συμβούλιο αποφάσισε όπως με τη μέθοδο της 

διαπραγμάτευσης προχωρήσει στην κατασκευή Α´ ποιότητας χορτοτάπητα, 

αναθέτοντας την εργασία και των γηπέδων “Αντώνης Παπαδόπουλος” και νέου ΓΣΖ 

Λάρνακας στην ίδια εταιρεία. 

 Με την αποπεράτωση και επιτυχημένη επίσης κατασκευή των δύο αυτών 

γηπέδων πολύ πρόσφατα, το διοικητικό συμβούλιο αποφάσισε όπως προχωρήσει στην 

κατασκευή Β´ ποιότητας χορτοτάπητα με τη μέθοδο της διαπραγμάτευσης και στα 

γήπεδα Παφιακού Αθλητικού Κέντρου και στο γήπεδο του Εθνικού Άχνας στο ∆ασάκι 

Άχνας. 

 Πρόθεση του οργανισμού είναι όπως τουλάχιστον όλα τα γήπεδα Α´ κατηγορίας 

διαθέτουν χορτοτάπητα άριστης ποιότητας και συνεπώς μέσα σε αυτά τα πλαίσια 

εργαζόμαστε, ώστε ένα ή δύο γήπεδα να κατασκευάζονται κάθε χρόνο με χορτοτάπητα 

Α´ ή τουλάχιστον Β´ ποιότητας.» 

Σημ.: Αντίγραφο των επισυνημμένων εγγράφων δόθηκε στον ερωτώντα βουλευτή και 

φυλάσσεται στο αρχείο της Βουλής. 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2003 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα 

Χρίστου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.310, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2003, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 «Αναφορικά με την ανάγκη κατάργησης του σκυβαλότοπου Αγίας Νάπας, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Με βάση τη διαδικασία της ζήτησης προσφορών, το Υπουργείο Εσωτερικών 

υπέγραψε συμβόλαιο με ιδιωτικό οίκο, ο οποίος ανέλαβε την ετοιμασία χωροθετικής, 

περιβαλλοντικής και τεχνοοικονομικής μελέτης, όπως και την ετοιμασία εγγράφων 

δημοπράτησης για την κατασκευή χώρου ολοκληρωμένης διαχείρισης στερεών 

αποβλήτων και δύο διαμετακομιστικών σταθμών για την επαρχία Λάρνακας και την 
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ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου.  Η εργασία αυτή αναμένεται να συμπληρωθεί μέχρι το 

τέλος Αυγούστου 2003. 

 Η κατασκευή του έργου αναμένεται να αρχίσει στις αρχές του 2004 και να 

συμπληρωθεί στις αρχές του 2005, οπόταν και προγραμματίζεται η κατάργηση του 

υφιστάμενου σκυβαλότοπου της Αγίας Νάπας. 

 Μέχρι την κατάργηση του σκυβαλότοπου αυτού και με σκοπό τη βελτίωση της 

υγειονομικής κατάστασης που επικρατεί στο χώρο, ο έπαρχος Αμμοχώστου ζήτησε από 

το δήμο Αγίας Νάπας να προβεί στις αναγκαίες εργασίες, ώστε ο ίδιος ο σκυβαλότοπος 

να διατηρείται σε αποδεκτά υγειονομικά επίπεδα και να αποφεύγεται η απόρριψη 

άχρηστων αντικειμένων και σκυβάλων μέσα στους γειτνιάζοντες χώρους.  Ο έπαρχος 

Αμμοχώστου θα παρακολουθεί την κατάσταση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2003 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 

και Τουρισμού κ. Γιώργου Λιλλήκα στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.318, 

ημερομηνίας 6 Μαΐου 2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 

Γεώργιου Τάσου. 

 «Με σκοπό τη σταδιακή αναϊσορρόπηση των διατιμήσεων ηλεκτρικού ρεύματος, η 

Βουλή των Αντιπροσώπων ενέκρινε την 31η Οκτωβρίου 2003 νέες διατιμήσεις, 

βασισμένες στο οριακό κόστος.  Από την αναϊσορρόπηση, η οποία τέθηκε σε εφαρμογή 

από την 1η Μαρτίου 2003, η διατίμηση για άντληση νερού έτυχε ευνοϊκής μεταχείρισης 

και έμεινε ανεπηρέαστη, παρά το γεγονός ότι η σχετική μελέτη της ΑΗΚ έδειξε ότι η 

διατίμηση αυτή έπρεπε να επιφορτιστεί με μια αύξηση της τάξης του 29%.  Αναφέρεται 

επίσης ότι, μέσα στα πλαίσια της αγροτικής πολιτικής, η ΑΗΚ επιχορηγεί με ποσό £2-3 

εκατομ. το χρόνο τη μεταφορά ηλεκτρικού ρεύματος σε γεωργοκτηνοτροφικές μονάδες.  

Ένα μεγάλο μέρος του ποσού αυτού αναλογεί στον τομέα της γεωργίας. 
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 Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω, το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού, σε συνεργασία με την ΑΗΚ, διεξάγει διαβουλεύσεις με τον Παναγροτικό 

Σύνδεσμο Κύπρου σε μια προσπάθεια περαιτέρω βελτίωσης της διατίμησης του 

ηλεκτρικού ρεύματος για άντληση νερού.  Μόλις οι διαβουλεύσεις αυτές ολοκληρωθούν, 

το υπουργείο θα υποβάλει σχετική εισήγηση, εάν τούτο κρίνεται αναγκαίο, για 

τροποποίηση των υφιστάμενων διατιμήσεων. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες τυχόν 

χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2003 του Υπουργού Οικονομικών κ. Μάρκου 

Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.329, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2003, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτηρούλας 

Χαραλάμπους. 

 «Αναφορικά με τις ανάγκες του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου σε προσωπικό, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η μελέτη για τη διαπίστωση των ακριβών αναγκών του ΧΑΚ σε ανθρώπινο 

δυναμικό, η οποία διεξάγεται από το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, 

αναμένεται να ολοκληρωθεί μεταξύ Οκτωβρίου και Νοεμβρίου 2003. 

 Εξαιτίας των πιο πάνω κρίθηκε αναγκαία η συνέχιση της απασχόλησης του 

υφιστάμενου έκτακτου προσωπικού του ΧΑΚ μέχρι την ολοκλήρωση της μελέτης και η 

κατάθεση συμπληρωματικού προϋπολογισμού, στον οποίο περιλήφθηκε πρόνοια για 

συνέχιση της απασχόλησής του για άλλους έξι μήνες, δηλαδή μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 

2003. 

 Ο συμπληρωματικός προϋπολογισμός κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων 

στις 26 Ιουνίου 2003.» 



 

 

 

426

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2003 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Γιώργου 

Ιακώβου στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.338, ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2003, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. ∆ώρου Χριστοδουλίδη. 

 «Αναφορικά με τα αιτήματα θεώρησης ταξιδιωτικών εγγράφων και παροχής 

αδειών εισόδου στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία, ως εντασσόμενη στην ΕΕ χώρα, υποχρεούται όπως 

προβεί σε εναρμόνιση της νομοθεσίας και πολιτικής της στον τομέα της έκδοσης 

θεωρήσεων εισόδου σε αλλοδαπούς με το αντίστοιχο κοινοτικό κεκτημένο, ειδικότερα με 

τους καταλόγους τρίτων χωρών οι υπήκοοι των οποίων χρειάζονται/δε χρειάζονται 

θεώρηση διαβατηρίου και με την Κοινή Προξενική Εγκύκλιο (ΚΠΕ), που διέπει τα 

σχετικά με τις θεωρήσεις ζητήματα, συμπεριλαμβανομένης και της διαδικασίας που 

πρέπει να ακολουθείται για την εξέταση αιτήσεων και έκδοση θεωρήσεων. 

 Οι υπήκοοι των χωρών που δεν είναι ενταγμένες ούτε τελούν υπό ένταξη στην ΕΕ 

και οι οποίες περιλαμβάνονται στον αρνητικό κατάλογο χρειάζονται θεώρηση 

διαβατηρίου για είσοδο στη ∆ημοκρατία.  Στις χώρες αυτές συγκαταλέγονται όλες οι 

χώρες της Κοινοπολιτείας Ανεξαρτήτων Κρατών (ΚΑΚ), όπως η Λευκορωσία.  

Παράλληλα, το κεκτημένο όσον αφορά τη διαδικασία έκδοσης θεώρησης προβλέπει ότι 

η θεώρηση θα πρέπει να εξασφαλισθεί από τις κατά τόπους προξενικές αποστολές της 

χώρας που χορηγεί τη θεώρηση και ότι η έκδοση θεωρήσεων στα σημεία εισόδου 

(αεροδρόμια) μπορεί να γίνει μόνο σε εξαιρετικές περιπτώσεις και για συγκεκριμένους 

λόγους (κυρίως ανθρωπιστικής φύσεως).  Επίσης, το κεκτημένο δεν επιτρέπει την 

έκδοση θεωρήσεων από επίτιμους προξένους (πρακτική που ακολουθούσε η 

∆ημοκρατία, αλλά, προς συμμόρφωση με το κεκτημένο, έχει πλέον τερματίσει). 

 Η ∆ημοκρατία ανέλαβε κατά τις ενταξιακές διαπραγματεύσεις δέσμευση όπως 

προχωρήσει στην κατάργηση της πρακτικής χορήγησης θεωρήσεων στο αεροδρόμιο 
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από την 1η Ιανουαρίου 2003.  Η εφαρμογή της δέσμευσης αυτής αντιμετώπισε, όμως, 

σειρά σημαντικών προβλημάτων πρακτικής φύσεως, λόγω κυρίως της έλλειψης 

επαρκούς προξενικής υποδομής της ∆ημοκρατίας στο εξωτερικό.  Ως γνωστό, η 

∆ημοκρατία δε διαθέτει επί του παρόντος διπλωματικές ή προξενικές αποστολές στη 

Λευκορωσία και άλλες χώρες της ΚΑΚ, πλην της Ρωσίας, ή στις χώρες του Κόλπου.  

Επειδή όμως οι χώρες αυτές αποτελούν σημαντική πηγή τουριστικού ρεύματος προς 

την Κύπρο και για απάμβλυνση των αρνητικών επιπτώσεων στην τουριστική 

βιομηχανία, ιδιαίτερα κατά την τρέχουσα δύσκολη διεθνώς περίοδο, η ∆ημοκρατία 

προχώρησε στην προσωρινή και επί επιλεκτικής βάσης αναστολή εφαρμογής της 

δέσμευσης για κατάργηση της πρακτικής χορήγησης θεωρήσεων στο αεροδρόμιο για 

τους υπηκόους των χωρών του Αραβικού Κόλπου, της Ιορδανίας, Ουκρανίας, 

Λευκορωσίας και άλλων χωρών της ΚΑΚ. 

 Σαφώς, η πρόνοια του κεκτημένου “Schengen” για την ανάγκη εξασφάλισης 

θεώρησης πριν από την άφιξη στα σημεία εισόδου της ∆ημοκρατίας απαιτεί την ύπαρξη 

προξενικής υποδομής για χορήγηση θεωρήσεων στις χώρες προέλευσης.  Η καλύτερη 

λύση θα ήταν βέβαια η ίδρυση διπλωματικών/προξενικών αποστολών της ∆ημοκρατίας 

σε χώρες όπως οι προαναφερθείσες.  Εγείρονται όμως θέματα πρακτικής φύσεως που 

απορρέουν από τις περιορισμένες δυνατότητές μας σε ανθρώπινο δυναμικό και τη 

συνεπαγόμενη οικονομική επιβάρυνση, καθώς και τις περιρρέουσες πολιτικές 

συνθήκες.  Έχοντας υπόψη τους παράγοντες αυτούς και τις υφιστάμενες ανάγκες, το 

Υπουργείο Εξωτερικών μελετά επί του παρόντος τις δυνατότητες ίδρυσης 

διπλωματικών/προξενικών αποστολών σε ορισμένες από τις χώρες αυτές.  

Προγραμματίζεται σύντομα η ίδρυση/αναβάθμιση διπλωματικών/προξενικών 

αποστολών σε χώρες όπως το Κατάρ, η Ουκρανία και η Ουγγαρία, ενώ μέσα στο 
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βραχυπρόθεσμο προγραμματισμό μας εντάσσεται και η ίδρυση προξενείου στη 

Λευκορωσία. 

 Εναλλακτικά, η έκδοση θεωρήσεων σε χώρες όπου η ∆ημοκρατία δε διαθέτει 

επιτόπου εκπροσώπηση θα μπορούσε να γίνεται, εκ μέρους της  ∆ημοκρατίας, από μία 

άλλη χώρα μέλος της ΕΕ, μέσα στα πλαίσια μιας συμφωνίας προξενικής συνεργασίας 

για το σκοπό αυτό.  Ήδη έχει υποβληθεί πρόταση προς το Ηνωμένο Βασίλειο και στην 

Ελλάδα για σύναψη συμφωνίας προξενικής συνεργασίας αυτής της μορφής.  

Αναμένεται ακόμη η απάντησή τους, αλλά, από πλευράς της, η ∆ημοκρατία θα 

συνεχίσει να προωθεί ενεργά αυτή την πρόταση, θεωρώντας ότι υπό τις περιστάσεις 

αναδεικνύεται ως η πλέον πρακτικά προσφερόμενη λύση στο πρόβλημα της χορήγησης 

θεωρήσεων σε χώρες όπου η ∆ημοκρατία δε διαθέτει αποστολές. 

 Συναφώς, σημειώνεται ότι αίτημα/βολιδοσκόπηση της ∆ημοκρατίας προς άλλες 

χώρες μέλη του χώρου “Schengen” για προξενική εκπροσώπηση της ∆ημοκρατίας για 

σκοπούς έκδοσης θεωρήσεων προκάλεσε την καταρχήν θετική αντίδρασή τους, πλην 

όμως υπέδειξαν ότι τέτοια εκπροσώπηση μπορεί να λάβει χώρα μόνο μετά την 

προσχώρηση της Κύπρου στο χώρο “Schengen”. 

 Ως ενδιάμεση εναλλακτική λύση, οι ενδιαφερόμενοι υπήκοοι τρίτων χωρών όπου η 

Κύπρος δε διαθέτει διπλωματική/προξενική αποστολή μπορούν να απευθύνονται για 

έκδοση θεωρήσεων εισόδου στην πλησιέστερη αποστολή της ∆ημοκρατίας (στην 

περίπτωση των χωρών της ΚΑΚ στην πρεσβεία της ∆ημοκρατίας στη Μόσχα ή στην 

περίπτωση της Λευκορωσίας ακόμη και στην πρεσβεία στη Βαρσοβία). 

 Επί του παρόντος, θα συνεχισθεί επίσης η αναγκαστική αναστολή της υλοποίηση 

της δέσμευσης για κατάργηση της πρακτικής για χορήγηση θεωρήσεων στο 

αεροδρόμιο.  Θα πρέπει όμως να γίνει αντιληπτό ότι η πρακτική αυτή δεν μπορεί να 

συνεχισθεί επ’ άπειρον, αλλά έχει ημερομηνία λήξης.  Προς την κατεύθυνση αυτή, 
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προτιθέμεθα όπως ζητήσουμε από την ΕΕ όπως εξετάσει το ενδεχόμενο να μας 

επιτραπεί να συνεχίσουμε την πρακτική χορήγησης θεωρήσεων εισόδου στο 

αεροδρόμιο μέχρι την ημερομηνία ένταξης της Κύπρου στην ΕΕ. 

 Όσον αφορά στη χορήγηση θεωρήσεων εκεί όπου η ∆ημοκρατία διαθέτει 

διπλωματικές/προξενικές αποστολές, το Υπουργείο Εξωτερικών, σε συνεργασία με 

άλλες εμπλεκόμενες υπηρεσίες, έχει προχωρήσει σε ενέργειες και θα προβεί σε 

περαιτέρω ενέργειες για την ενδυνάμωση των αποστολών αυτών για σκοπούς έκδοσης 

θεωρήσεων, τόσο σε ανθρώπινο δυναμικό όσο και στην τεχνική και διοικητική υποδομή 

(τοποθέτηση λειτουργών για σκοπούς έκδοσης θεωρήσεων, μηχανογραφικός 

εξοπλισμός, ανάπτυξη λογισμικού και ηλεκτρονικού συστήματος επικοινωνίας με κέντρο 

και σχετικές τράπεζες δεδομένων, π.χ. “stop list”, τεχνικός εξοπλισμός για αναγνώριση 

πλαστών εγγράφων κ.λπ.).  Παράλληλα, αναθεωρείται το όλο νομοθετικό πλαίσιο που 

διέπει την έκδοση θεωρήσεων και άλλα θέματα μεταναστευτικής πολιτικής και 

αλλοδαπών, ώστε να εναρμονισθεί με τις συνολικές απαιτήσεις του κεκτημένου στον 

τομέα αυτό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2003 του Υπουργού Οικονομικών κ. Μάρκου 

Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.02.344, ημερομηνίας 26 Μαΐου 2003, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου. 

 «Αναφορικά με το θέμα εφαρμογής του φόρου προστιθέμενης αξίας στα αστικά 

ταξί, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στον πίνακα που ακολουθεί και που έχει ετοιμαστεί από την Υπηρεσία Φόρου 

Προστιθέμενης Αξίας αναφέρεται ο αριθμός των προσώπων, φυσικών και νομικών, που 

ασχολούνται με τις μεταφορές επιβατών με ταξί και είναι εγγεγραμμένα στο μητρώο του 

Εφόρου Φόρου Προστιθέμενης Αξίας.   
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 Τα στοιχεία που αναφέρονται στον πίνακα αφορούν όλες τις κατηγορίες ταξί, 

αστικά, υπεραστικά και αγροτικά, και παρατίθενται κατά επαρχία και παγκύπρια.   

Πίνακας εγγεγραμμένων οδηγών ταξί 

 Λευκωσία Λάρνακα Λεμεσός Πάφος Ολικό

Φυσικά πρόσωπα 177 123 251 59 610

Εταιρείες περιορισμένης ευθύνης 10 15 18 2 45

Άτυπος συνεταιρισμός φυσικών 

προσώπων 2 5

 

3 2 12

Αλλοδαποί 7 1 5 0 13

Εγγεγραμμένοι συνεταιρισμοί 0 0 0 1 1

Ολικό 196 144 277 64 681.»

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Φτάσαμε στο Κεφάλαιο ∆΄.  Θα θέλατε συζήτηση του Κεφαλαίου ∆΄; 

N. KAΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επιμένει ο κ. Καράς, αλλά... 

Α ΚΑΡΑΣ: 

 Εγώ δεν έχω πρόβλημα, κύριε Πρόεδρε. 

(Ακούγονται σχόλια και γέλια από βουλευτές.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάσαμε στο τέλος της σημερινής 

συνεδρίας, η οποία είναι και η τελευταία τακτική της παρούσης συνόδου. 

 Η επόμενη συνεδρία είναι η ειδική συνεδρία της Βουλής για την επικύρωση της 

Συνθήκης Προσχώρησης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία ορίζεται για την 

προσεχή ∆ευτέρα, 14 Ιουλίου, στις 10 το πρωί. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 
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(Ώρα λήξης: 5.15 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Νικολάου Ιωνάς 

Αγγελίδης Ανδρέας Ομήρου Γιαννάκης 

Αδάμου Αδάμος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Αναστασιάδης Νίκος Παπακώστας Κώστας 

Βαρνάβα Γιώργος Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Περδίκης Γιώργος 

Γεωργίου Γεώργιος Πιττοκοπίτης Νίκος 

Γιάγκου Κίκης Πουργουρίδης Χρήστος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Προδρόμου Πρόδρομος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Καράς Αντώνης Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κατσουρίδης Νίκος Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κληρίδης Χρίστος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τυρίμος Κυριάκος 

Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακού Μαρία Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγεωργίου Τάκης 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηνικόλα Ντίνος 

Λυσσαρίδης Βάσος Χριστοδουλίδης ∆ώρος 

Μαυροκορδάτος Χρίστος Χριστοφόρου Λευτέρης 
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Μιχαηλίδης Θάσος Χρυσοστόμου Άριστος 

Μιχαηλίδης Ντίνος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Καλαϊτζιάν Πετρός  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ  

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συναλλαγματικών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003», οι παρατηρήσεις του κ. Ιωνά Νικολάου και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003», οι αγορεύσεις και η 

συζήτηση που ακολούθησαν (Μ. Κυριακού, Μ. Σιζόπουλος, Ν. Πιττοκοπίτης, Ζ. 

Κουλίας, Πρ. Προδρόμου, Λ. Χριστοφόρου) και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 3). 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Αγορεύσεις για το θέμα «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 

11) του 2003» (Γ. Ομήρου, Πρ. Προδρόμου, Ν. Κλεάνθους, Χρ. Κληρίδης, Γ. 

Βαρνάβα, Ά. Κυπριανού) και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 13). 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 12) του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 

Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2003» και «Ο περί 
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Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 

2) του 2003» και ψήφισή τους σε νόμους. 

9. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 

3) Νόμος του 2003», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Πρ. 

Προδρόμου, Α. Γεωργίου, Α. Αγγελίδης, Ι. Νικολάου, Ν. Πιττοκοπίτης, 

προεδρεύων (Β. Λυσσαρίδης), Α. Καράς, Γ. Ομήρου, ∆. Συλλούρης, Ά. 

Χρυσοστόμου, Χρ. Κληρίδης, Ν. Αναστασιάδης, Ν. Κατσουρίδης, Ρ. Ερωτοκρίτου, 

Μ. Σιζόπουλος, Χρ. Πουργουρίδης) και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλιση 

Ευθύνης έναντι Τρίτου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» η συζήτηση που 

ακολούθησε (Μ. Κυριακού, Ά. Χρυσοστόμου, ∆. Συλλούρης, Χρ. Κληρίδης, Πρ. 

Προδρόμου) και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους. 

12. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Χορήγηση Αδειών) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους. 

13. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Παραχώρησης Αφορολόγητου Πετρελαίου 

για Γεωργικούς Σκοπούς (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή 

τους. 

14. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο Στρατιωτικός Ποινικός Κώδικας και ∆ικονομία 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», οι επεξηγήσεις των κ. Γιαννάκη Ομήρου και 

Αντώνη Καρά και ψήφισή της σε νόμο. 

15. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού - Αμαθούντας 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους με τον τίτλο «Οι 
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περί Αποχετεύσεων Λεμεσού - Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2003». 

16. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών Νόμος (Αρ. 1) του 2003» και ψήφισή 

του σε νόμο. 

17. Έκθεση για τους κανονισμούς «Oι περί Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής 

Βιομηχανίας (Ταμείο Ευημερίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή 

τους. 

18. Έκθεση για τους κανονισμούς «Oι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια 

Υπηρεσίας Θέσεων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή 

τους. 

19. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Τερματισμού Απασχολήσεως 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και ψήφισή της σε νόμο. 

20. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ενοποιήσεως και Αναδιανομής Αγροτικών 

Κτημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002», οι παρατηρήσεις του κ. Σοφοκλή 

Φυττή και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Ενοποίησης και Αναδιανομής 

Αγροτικών Κτημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003». 

21. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Γεωργικών Φαρμάκων (Πώληση, 

Παρασκευή και Αποθήκευση) Κανονισμοί του 2003», οι αγορεύσεις και η 

συζήτηση που ακολούθησε (Γ. Περδίκης, Χρ. Μαυροκορδάτος, Σ. Φυττής, Κ. 

Τυρίμος, Χρ. Κληρίδης, Α. Αγγελίδης, Γ. Θωμά, Α. Παπαδοπούλου, Ν. Τορναρίτης, 

Ζ. Ζαχαρίου, Α. Αδάμου, Ν. Πιττοκοπίτης, Ν. Κατσουρίδης) και έγκρισή τους. 

22. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 

Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους. 
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23. Έκθεση για το νομοσχέδιο «O περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

24. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συγκάλυψης, Έρευνας και ∆ήμευσης Εσόδων 

από Ορισμένες Εγκληματικές Πράξεις (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και 

ψήφισή του σε νόμο. 

25. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέση Λειτουργού 

Ελέγχου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους. 

26. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

 α. «Οι περί Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως - Θέση Συντηρητή 

Εγγράφων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003»,  

 β. «Οι περί Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης - Θέση 

∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003», 

 γ. «Οι περί Γενικού Χημείου - Θέση Τεχνικού Χημείου (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003», 

 δ. «Οι περί Οδοντιατρικών Υπηρεσιών - Θέση Οδοντοϋγιειονολόγου (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003», 

 ε. «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις 

Ακτινογράφου (Ακτινοδιαγνωστικής), Ακτινογράφου (Ακτινοθεραπείας) και 

Τεχνικού Εργαστηρίου Ισοτόπων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003», 

 στ. «Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέσεις Εργοθεραπευτή/τριας, 

Νοσηλευτικού Λειτουργού και Νοσοκόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 2003», 

 ζ. «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις 

Υγειονομικού Επιθεωρητή και Επισκέπτριας Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2003», 
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 η. «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέση 

Φυσιοθεραπευτή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003»,  

 θ. «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις 

Τεχνικού Εξωσωματικής Κυκλοφορίας, Λογοθεραπεύτριας και Ορθοπτικού 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003», 

 ι. «Οι περί της ∆ικαστικής Υπηρεσίας - Θέση Στενογράφου ∆ικαστηρίου 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003», 

 ια. «Οι περί της Νομικής Υπηρεσίας - Θέση Ανακριτή της Μονάδας 

Καταπολέμησης Αδικημάτων Συγκάλυψης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 2003», 

 ιβ. «Οι περί Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης - Θέση Γεωλογικού Λειτουργού 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003», 

 ιγ. «Οι περί Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου - Θέση Βοηθού Εργαστηρίου 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003», 

 ιδ. «Οι περί Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 

Θέση Ακουολόγου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2003», 

 ιε. «Οι περί Σχολής Τυφλών - Θέση Οικονόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 2003»  

 και έγκρισή τους. 

27. Έκθεση για τα νομοσχέδια «O περί Γάμου Νόμος του 2001» και «O περί 

Εφαρμογής του περί Γάμου Νόμου του 2001 σε Μέλη της Τουρκικής Κοινότητας 

(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2002», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που 

ακολούθησαν (Ι. Νικολάου, Ν. Κατσουρίδης, Χρ. Ταραμουντάς) και ψήφισή τους 

σε νόμους, του δεύτερου με τον τίτλο «O περί Εφαρμογής του περί Γάμου Νόμου 
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του 2003 σε Μέλη της Τουρκικής Κοινότητας (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 

2003». 

28. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

29. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κυρώσεως της Συμφωνίας Μεταξύ της 

Ελληνικής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Κύπρου 

(Παιχνίδια που ∆ιεξάγονται από τον ΟΠΑΠ Α.Ε.) Νόμος του 2003», η συζήτηση 

που ακολούθησε (Πρ. Προδρόμου, Γ. Λαμάρης, Χρ. Ταραμουντάς, Α. Αγγελίδης) 

και ψήφισή του σε νόμο. 

30. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου 

(Ίδρυση και Λειτουργία) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε 

νόμο. 

31. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2003», η συζήτηση που ακολούθησε 

(Πρ. Προδρόμου, Γ. Λαμάρης, Χρ. Ταραμουντάς) και ψήφισή του σε νόμο. 

32. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων 

Μέσης Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2003» και «Oι περί 

Λειτουργίας των ∆ημοσίων Σχολείων Μέσης Εκπαιδεύσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 

3) Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους σε ενιαίο κείμενο με τον τίτλο «Οι περί 

Λειτουργίας των ∆ημοσίων Σχολείων Μέσης Εκπαιδεύσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 

2) Κανονισμοί του 2003». 

33. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί του Ελάχιστου Ποσοστού Εμπλουτισμού 

με Έργα Τέχνης των ∆ημόσιων Κτιρίων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003», η 

υποβολή τροπολογίας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού από τον κ. Ιωνά Νικολάου 

και έγκρισή τους. 



 

 

 

438

34. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003» και για τους κανονισμούς «Οι περί 

Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (∆ημόσια Ραδιοτηλεοπτική Υπηρεσία) 

Κανονισμοί του 2003», συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο, η συζήτηση 

που ακολούθησε (Γ. Περδίκης, ∆. Συλλούρης, Γ. Λαμάρης, Χρ. Κληρίδης) και 

ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

35. Έκθεση για τα νομοσχέδια και για τους κανονισμούς: 

α. «Ο περί Τραπεζικών Εργασιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003»,  

β. «O περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003»,  

γ. «Οι περί Σύστασης και Λειτουργίας Σχεδίου Προστασίας Καταθέσεων 

(Τροποποιητικοί) (Aρ. 2) Κανονισμοί του 2003», 

η συζήτηση που ακολούθησε (Πρ. Προδρόμου, Ά. Χρυσοστόμου, Γ. Ομήρου, Α. 

Αγγελίδης, Χρ. Μαυροκορδάτος, Χρ. Πουργουρίδης, Μ. Κυριακού), ψήφιση των 

νομοσχεδίων σε νόμους και έγκριση των κανονισμών. 

36. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του ∆εύτερου Γενικού Συστήματος 

Αναγνώρισης των Επαγγελματικών Προσόντων Νόμος του 2003» και ψήφισή του 

σε νόμο. 

37. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού Νόμος του 

2003», η συζήτηση που ακολούθησε (Α. Γεωργίου και Λ. Χριστοφόρου) και 

ψήφισή του σε νόμο. 

38. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2003», οι παρατηρήσεις του κ. Νίκου Κατσουρίδη και αναβολή 

της συζήτησής του για το τέλος της νομοθετικής εργασίας. 

39. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύναψης Συμβάσεων (Προμήθειες, Έργα 

και Υπηρεσίες) Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 
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40. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εσωτερικού Ελέγχου Νόμος του 2003» και 

ψήφισή του σε νόμο. 

41. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της ∆ιακίνησης Κεφαλαίων Νόμος του 2003», 

αγόρευση του κ. Πρόδρομου Προδρόμου, σχόλιο του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου και 

ψήφισή του σε νόμο. 

42. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί Τελωνείων και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003», 

β. «Ο περί Τελωνείων και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2003», 

γ. «Ο περί Τελωνείων και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 

Νόμος του 2003» 

και ψήφισή τους σε νόμους. 

43. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2003» και «Ο περί 

Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) 

Νόμος του 2003» και ψήφισή τους σε νόμους. 

44. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

α. «Οι περί Τελειοποίησης προς Επανεισαγωγή (Παθητική Τελειοποίηση) 

Κανονισμοί του 2003», 

β. «Οι περί ∆εσμευτικών Πληροφοριών Καταγωγής Κανονισμοί του 2003», 

γ. «Οι περί Τελειοποίησης προς Επανεξαγωγή (Ενεργητική Τελειοποίηση) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003» 

και έγκρισή τους. 
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45. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 

Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή τους (με αρ. 

3). 

46. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

α. «Οι περί Προσωρινής Εισαγωγής (Προσωπικά Είδη και Εμπορεύματα για 

Αθλητικούς Σκοπούς που Εισάγονται από Ταξιδιώτες) Κανονισμοί του 2003», 

β. «Οι περί Προσωρινής Εισαγωγής (Εμπορεύματα που Προορίζονται για 

Εκδηλώσεις ή για Πώληση) Κανονισμοί του 2003», 

γ. «Οι περί Προσωρινής Εισαγωγής (Υλικό Ευημερίας για Ναυτιλλoμένους) 

Κανονισμοί του 2003», 

δ. «Οι περί Προσωρινής Εισαγωγής (Υλικό που Προορίζεται για την 

Αντιμετώπιση Καταστροφών) Κανονισμοί του 2003», 

ε. «Οι περί Προσωρινής Εισαγωγής (Μέσα Αποθήκευσης Ήχου, Εικόνας ή 

∆εδομένων και ∆ιαφημιστικό Υλικό) Κανονισμοί του 2003» 

και έγκρισή τους. 

47. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί Εργοδοτουμένων με Εργασία Ορισμένου Χρόνου (Απαγόρευση 

∆υσμενούς Μεταχείρισης) Νόμος του 2002», 

β. «Ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2002», 

γ. «Ο περί Τερματισμού Απασχολήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 

2002»,  

η συζήτηση που ακολούθησε (Λ. Χριστοφόρου, Ν. Κλεάνθους, Σ. Χαραλάμπους, 

Ρ. Ερωτοκρίτου, Α. Αγγελίδης) και ψήφισή τους σε νόμους, του τρίτου με τον τίτλο 

«Ο περί Τερματισμού Απασχολήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2003». 
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48. Έκθεση για το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς: 

 α.  «Ο περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002»,  

 β. «Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003»,  

 γ. «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκρηκτικές Ύλες Εμπορικής Χρήσης) 

Κανονισμοί του 2003»,  

 ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

49. Συμπληρωματική έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου (∆ημόσια Ραδιοτηλεοπτική Υπηρεσία) Κανονισμοί του 2003» και έγκρισή 

τους. 

50. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003» και για τους κανονισμούς «Οι περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων 

(Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2003», ψήφιση του 

νομοσχεδίου σε νόμο και έγκρισή των κανονισμών. 

51. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύναψης Συμβάσεων (Προμήθειες, Έργα 

και Υπηρεσίες) στους Τομείς του Ύδατος, της Ενέργειας, των Μεταφορών και των 

Τηλεπικοινωνιών Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

52. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της Υγείας των Ζώων (Υγειονομικοί Όροι 

που ∆ιέπουν το Εμπόριο Ορισμένων Ζώων) (Ειδικοί) Κανονισμοί του 2003» και 

έγκρισή τους. 

53. Συζήτηση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2003» (Ν. Κατσουρίδης, Ν. Κλεάνθους, Ρ. Ερωτοκρίτου, Α. 

Αγγελίδης, ∆. Συλλούρης) και ψήφισή του σε νόμο. 

54. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 
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55. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών 

Πληρωμών Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

56. Ερωτήσεις βουλευτών:  Η νομική διαδικασία της Κύπρου εναντίον Άγγλου 

συγγραφέα για μειωτικές αναφορές στο Μακάριο - Ανάγκη επανασχεδιασμού του 

νότιου περιμετρικού αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας - Το αποχετευτικό σύστημα 

στον Αγρό και τα λύματα στον ποταμό Λιμνάτη - Το αποχετευτικό σύστημα στον 

Άγιο Ιωάννη Αγρού και τα λύματα στον ποταμό Λιμνάτη - Σύσταση εξ υπουργών 

επιτροπής για το θέμα της λειτουργίας του χυτηρίου “Νέμιτσας” - Κύπρος και 

Πρωτόκολλο για τη Βιοασφάλεια - Ερωτήματα για την ενοικίαση πολυκατοικίας για 

χρήση από το Τμήμα Οδικών Μεταφορών - Αίτημα για επέκταση της οικιστικής 

ζώνης και του δικτύου υδατοπρομήθειας στο Νικητάρι - Αίτημα της κοινότητας 

Νικηταρίου για απαλλαγή της από χρέος για διάτρηση νερού - Ελλιπής στελέχωση 

των αναισθησιολογικών  τμημάτων στα νοσοκομεία Λευκωσίας και Λάρνακας - 

Αρνητικές επιπτώσεις σε βιομηχανίες από την αύξηση της τιμής πώλησης του 

υγραερίου - Αίτημα της κοινότητας Ερήμης για κατασκευή βελτιωτικών έργων στην 

περιοχή - Αίτημα της κοινότητας Ερήμης για κατασκευή έργων στο δημοτικό 

σχολείο - Καθυστέρηση στην καταβολή χρηματικού ποσού στο κοινοτικό 

συμβούλιο Παρεκκλησιάς για εργασίες λατόμησης - Θέματα ασφαλούς διέλευσης 

βαρέων οχημάτων και συμπλήρωσης δρόμου στην Παρεκκλησιά - Θέμα 

μετοχοποίησης των ημικρατικών οργανισμών - Ερώτημα για τους ασθενείς με 

καρκίνο του προστάτη και της ουροδόχου κύστης - Αίτημα της κοινότητας Ύψωνα 

για ανέγερση πολιτιστικού κέντρου - Αίτημα της κοινότητας Ύψωνα για μετακίνηση 

κτηνοτροφικών μονάδων και χρήση νερού από το φράγμα του Κούρρη - Αίτημα 

της κοινότητας Ύψωνα για βελτίωση δρόμων και αναθεώρηση πολεοδομικών 

ζωνών - Ανάγκη προώθησης της ανέγερσης πολυδύναμου γηροκομείου στη 
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Φασούλλα - Αιτήματα της κοινότητας Φασούλλας σχετικά με το οδικό δίκτυο της 

περιοχής - Ερωτήματα για τις υποχρεώσεις και τα δικαιώματα των εργαζόμενων 

στην Κύπρο αλλοδαπών καλλιτέχνιδων - Ταλαιπωρία κοινού από την 

καθυστέρηση στη διεκπεραίωση οδικών έργων στον Άγιο ∆ομέτιο - Έγκριση από 

το Υπουργικό Συμβούλιο της υλοποίησης στρατηγικού σχεδίου για τον τουρισμό - 

Ανάγκη αντιμετώπισης της ρύπανσης από διαρροές καυσίμων - Η μη 

συμπερίληψη σε προσφορές βασικών όρων για περισυλλογή και επεξεργασία 

υλικών συσκευασίας - Υπερβολική ηχορύπανση στις πόλεις από την κυκλοφορία 

των αυτοκινήτων - Προβλήματα των κατοίκων ∆ιερώνας από τα λύματα στον 

ποταμό και στο φράγμα Γερμασόγειας - Αίτημα της κοινότητας ∆ιερώνας για 

αποζημιώσεις και βοήθεια από τον ΟΓΑ - Θέματα αποχετευτικού, κριτηρίων 

παραχώρησης οικοπέδων και εγγραφής αγροτικών δρόμων στη ∆ιερώνα - Ανάγκη 

επιδιόρθωσης του δρόμου ∆ιερώνας-Ακρούντας - Ανάγκη κάλυψης από τον ΚΟΑ 

των αθλητών του παραολυμπιακού προγράμματος - Ερωτήματα για τους αθλητές 

υψηλών επιδόσεων. 

57. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  Χρηματοδοτικά 

προγράμματα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τοπικές αυτοδιοικήσεις - 

Εκμετάλλευση ανανεώσιμων πηγών ενέργειας στη γεωργία - Αίτημα κοινοτικού 

συμβουλίου Φρενάρους για αναβάθμιση του κοινοτικού γηπέδου - Αίτημα του 

κοινοτικού συμβουλίου Αχερίτου για μετατροπή γηπέδου σε κοινοτικό - Συμφωνίες 

Κύπρου με άλλες χώρες για τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας - Μετατροπή 

χειμάρρων σε οχετούς στο δήμο Λακατάμιας - Πρόβλημα με τα ραντεβού για 

εγκεφαλογράφημα στο Μακάρειο Νοσοκομείο - Ανακατασκευή του χορτοτάπητα 

των γηπέδων ποδοσφαίρου - Ανάγκη κατάργησης του σκυβαλότοπου Αγίας 

Νάπας - Μείωση τιμής ηλεκτρικού ρεύματος για αγροτικούς σκοπούς - Ανάγκες 
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του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου σε προσωπικό - Ζητήματα θεώρησης 

ταξιδιωτικών εγγράφων και παροχής αδειών εισόδου στην Κυπριακή ∆ημοκρατία - 

Οδηγοί ταξί και φόρος προστιθέμενης αξίας. 



 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Ειδική συνεδρίαση 14ης Ιουλίου 2003 

(Ώρα έναρξης: 10.05 π.μ.)  

(Αρ. 37) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλή σας μέρα.  Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το συνάδελφο γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει 

απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το μοναδικό θέμα της σημερινής ειδικής συνεδρίας της ολομέλειας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων είναι «Ο περί της Συνθήκης Προσχώρησης της Τσεχικής ∆ημοκρατίας, 

της ∆ημοκρατίας της Εσθονίας, της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, της ∆ημοκρατίας της 

Λεττονίας, της ∆ημοκρατίας της Λιθουανίας, της ∆ημοκρατίας της Ουγγαρίας, της 

∆ημοκρατίας της Μάλτας, της ∆ημοκρατίας της Πολωνίας, της ∆ημοκρατίας της 

Σλοβενίας και της Σλοβακικής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση (Κυρωτικός) 
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Νόμος του 2003».  Θα παρακαλέσω τον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Εξωτερικών να διαβάσει τη σχετική έκθεση. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

Κοινή έκθεση των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Συνθήκης 

Προσχώρησης της Τσεχικής ∆ημοκρατίας, της ∆ημοκρατίας της Εσθονίας, της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας, της ∆ημοκρατίας της Λεττονίας, της ∆ημοκρατίας της 

Λιθουανίας, της ∆ημοκρατίας της Ουγγαρίας, της ∆ημοκρατίας της Μάλτας, της 

∆ημοκρατίας της Πολωνίας, της ∆ημοκρατίας της Σλοβενίας και της Σλοβακικής 

∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση (Κυρωτικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Εξωτερικών:  Ευρωπαϊκών Υποθέσεων:  

Νίκος Αναστασιάδης, πρόεδρος  Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος 

∆ημήτρης Συλλούρης  Μάριος Ματσάκης 

Ελένη Θεοχάρους  Σοφοκλής Φυττής 

∆ώρος Χριστοδουλίδης  Σταύρος Ευαγόρου 

Άντρος Κυπριανού  Ελένη Μαύρου 

Τάκης Χατζηγεωργίου  Άγις Αγαπίου 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου  Xρίστος Μαυροκορδάτος 

Ανδρέας Αγγελίδης  Παναγιώτης ∆ημητρίου 

Γιώργος Βαρνάβα  ∆ημήτρης Συλλούρης 

Ντίνος Μιχαηλίδης  Πρόδρομος Προδρόμου 

   Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

   Γιαννάκης Ομήρου 
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   Χρίστος Κληρίδης 

   Ανδρούλα Βασιλείου 

 Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στις 

οποίες παραπέμφθηκε για μελέτη το πιο πάνω νομοσχέδιο, το εξέτασαν  σε κοινή τους 

συνεδρία που πραγματοποιήθηκε στις 26 Ιουνίου 2003.  Στην εν λόγω συνεδρία των 

επιτροπών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν τους ο Υπουργός Εξωτερικών, 

συνοδευόμενος από ανώτερο λειτουργό του υπουργείου, ο Συντονιστής Εναρμόνισης 

της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και εκπρόσωπος του Γραφείου 

του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κύρωση της Συνθήκης Προσχώρησης της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας και άλλων εννέα κρατών (της Τσεχικής ∆ημοκρατίας, της 

∆ημοκρατίας της Εσθονίας, της ∆ημοκρατίας της Λεττονίας, της ∆ημοκρατίας της 

Λιθουανίας, της ∆ημοκρατίας της Ουγγαρίας, της ∆ημοκρατίας της Μάλτας, της 

∆ημοκρατίας της Πολωνίας, της ∆ημοκρατίας της Σλοβενίας και της Σλοβακικής 

∆ημοκρατίας) στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Παράλληλα, στο νομοσχέδιο προβλέπεται πως τα δικαιώματα και οι υποχρεώσεις 

που επιβάλλει η εν λόγω συνθήκη έχουν άμεση ισχύ στην Κυπριακή ∆ημοκρατία και 

υπερισχύουν κάθε αντίθετης νομοθετικής ή κανονιστικής διάταξης. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, μέσα από τη 

Συνθήκη Προσχώρησης η Κύπρος αναγνωρίζεται ως ισότιμος εταίρος, ένας εταίρος 

σοβαρός, αξιόπιστος και εποικοδομητικός, που γίνεται κοινωνός της κοινής μοίρας των 

μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αναμένεται από αυτή να συμμετάσχει στην 

περαιτέρω ενοποιητική διαδικασία και στην οικοδόμηση της Ευρώπης του 21ου αιώνα, 

ως πόλου ευημερίας, ασφάλειας και σταθερότητας, αλλά και ως υπέρμαχου αξιών και 

ιδεωδών, όπως ο σεβασμός των αρχών της ∆ημοκρατίας, του κράτους δικαίου και των 
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ανθρώπινων δικαιωμάτων, καθώς και να συνεισφέρει στην επίτευξη των στόχων της 

Ένωσης,  που είναι οι ακόλουθοι: 

1. Η προώθηση της οικονομικής και κοινωνικής προόδου, ενός υψηλού επιπέδου 

απασχόλησης και η επίτευξη ισόρροπης και αειφόρου ανάπτυξης, ιδίως διά της 

δημιουργίας ενός χώρου χωρίς σύνορα, με την ενίσχυση της οικονομικής και 

κοινωνικής συνοχής και της οικονομικής και νομισματικής ένωσης. 

2. Η επιβεβαίωση της ταυτότητάς της στη διεθνή σκηνή, μέσω της εφαρμογής μιας 

κοινής εξωτερικής πολιτικής και πολιτικής ασφάλειας, συμπεριλαμβανομένης της 

προοδευτικής διαμόρφωσης μιας κοινής αμυντικής πολιτικής, η οποία θα 

μπορούσε να οδηγήσει σε κοινή άμυνα. 

3. Η ενίσχυση της προστασίας των δικαιωμάτων και των συμφερόντων των υπηκόων 

των κρατών  μελών της. 

4. Η διατήρηση και ανάπτυξη της Ένωσης ως χώρου ελευθερίας, ασφάλειας και 

δικαιοσύνης, μέσα στον οποίο να εξασφαλίζεται η ελεύθερη κυκλοφορία των 

πολιτών, σε συνδυασμό με κατάλληλα μέτρα όσον αφορά τους ελέγχους στα 

εξωτερικά σύνορα, το άσυλο, τη μετανάστευση και την πρόληψη και καταστολή της 

εγκληματικότητας. 

5. Η διατήρηση στο ακέραιο του κοινοτικού κεκτημένου και η περαιτέρω ανάπτυξή 

του. 

 Μιλώντας για το όλο θέμα ενώπιον των επιτροπών, ο Υπουργός Εξωτερικών, 

αφού αναφέρθηκε στο ιστορικό της πορείας της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, 

ανέλυσε στη συνέχεια το περιεχόμενο της υπό επικύρωση Συνθήκης Προσχώρησης, 

που αποτελείται ειδικότερα: 
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 από τη Συνθήκη μεταξύ των δεκαπέντε κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης 

και των δέκα υπό αναφορά νέων κρατών μελών, ανάμεσα στα οποία και η 

Κύπρος, για την προσχώρηση των τελευταίων στην Ευρωπαϊκή Ένωση, 

 από την Πράξη για τους όρους προσχώρησης των δέκα νέων κρατών μελών και 

τις προσαρμογές των συνθηκών στις οποίες  βασίζεται η Ευρωπαϊκή Ένωση, 

 από την Τελική Πράξη. 

 Ο υπουργός επισήμανε παράλληλα πως ανάμεσα στα δέκα πρωτόκολλα που 

περιλαμβάνονται στην Πράξη Προσχώρησης δύο αφορούν άμεσα την Κύπρο: 

 το υπ’ αριθμόν 10 Πρωτόκολλο, που προνοεί την αναστολή του κεκτημένου στις 

κατεχόμενες περιοχές της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, την άρση της οποίας μπορεί 

να αποφασίσει το Συμβούλιο σε περίπτωση που επιτευχθεί λύση του κυπριακού 

προβλήματος και  

 το υπ’ αριθμόν 3 Πρωτόκολλο, που προνοεί τη μη εφαρμογή μέρους του 

κοινοτικού κεκτημένου στις περιοχές των κυρίαρχων βρετανικών βάσεων. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 

απαντώντας σε σχετικές ερωτήσεις βουλευτών των δύο επιτροπών, ανέφερε πως θέση 

της Νομικής Υπηρεσίας είναι ότι για την κύρωση της συνθήκης που προβλέπεται με το 

εν λόγω νομοσχέδιο, που γίνεται δυνάμει του άρθρου 169 του συντάγματος, δεν 

απαιτείται οποιαδήποτε τροποποίηση του συντάγματος.  Ωστόσο, πρόσθεσε, η Νομική 

Υπηρεσία θα εξετάσει στην πορεία κατά πόσο μελλοντικά θα απαιτηθούν 

τροποποιήσεις στο σύνταγμά μας. 

 Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

θεωρούν τη Συνθήκη Προσχώρησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση το πιο σημαντικό ιστορικό γεγονός στην πορεία του κυπριακού κράτους, που 

παρέχει σε όλους τους νόμιμους κατοίκους της Κύπρου, Ελληνοκυπρίους, 
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Τουρκοκυπρίους, Μαρωνίτες,  Αρμενίους και Λατίνους, προσδοκίες για μια ενωμένη και 

δημοκρατική Κύπρο στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που θα εγγυάται τη διασφάλιση των 

ανθρώπινων δικαιωμάτων, τη σταθερότητα, την ασφάλεια, την ειρήνη, ένα κράτος 

δικαίου. 

 Με γνώμονα τα πιο πάνω,  οι δύο επιτροπές ομόφωνα εισηγούνται στη Βουλή την 

ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου για την κύρωση της Συνθήκης 

Προσχώρησης στην οποία αυτό αφορά. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας καλείται σήμερα να 

θέσει τη σφραγίδα της στη Συνθήκη Προσχώρησης της Κύπρου και άλλων εννέα 

κρατών στην Ευρωπαϊκή Ένωση, μια πανθομολογούμενα ιστορική μέρα στην όχι και 

τόσο μακρόχρονη ζωή της χώρας μας ως ανεξάρτητης ∆ημοκρατίας.  Τρεις μόλις μήνες 

μετά την υπογραφή της Συνθήκης στην Αθήνα ο σταθμός αυτός μας φέρνει ακόμα πιο 

κοντά στην ολοκλήρωση της διαδικασίας της ένταξής μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση τον 

ερχόμενο Μάιο.  Οι δέκα μήνες που έχουν απομείνει ως αντίστροφη μέτρηση για την 

έναρξη μιας νέας πορείας στο απώτερο μέλλον δεν είναι παρά η ευτυχής κατάληξη που 

άρχισε τριάντα ένα ολόκληρα χρόνια πριν με την υπογραφή της Συμφωνίας Σύνδεσης 

της Κύπρου με την τότε Ευρωπαϊκή Οικονομική Κοινότητα. 

 Μια διαδρομή που δεν ήταν εύκολη, ιδιαίτερα αφότου η δύσμοιρη πατρίδα μας 

υπέστη την τραγωδία του 1974, της οποίας οι κραδασμοί μας ακολουθούν μέχρι 

σήμερα.  Παρ’ όλα τούτα, ο λαός μας δικαιούται σήμερα να αισθάνεται πιο αισιόδοξος, 
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όσο και αν οι συνέπειες εκείνης της τραγωδίας δεν έχουν ακόμα ανατραπεί, γιατί 

υλοποιείται ο ένας από τους δύο βασικούς στρατηγικούς στόχους για την επιβίωσή του. 

 ∆ε θα φεισθώ θερμότητας στο να απευθύνω για μια ακόμα φορά τα ευγνώμονα 

συγχαρητήριά μου σε όλους όσοι εργάστηκαν σκληρά και συνέβαλαν σε αυτή την 

επιτυχία:  στις κυβερνήσεις της χώρας μας που διαδοχικά ανέλαβαν το έργο και σε όλες 

τις πολιτικές δυνάμεις, τους χιλιάδες αφανείς εργάτες, τους δημόσιους λειτουργούς, που 

δούλεψαν νυχθημερόν κάτω από αντίξοες, πολλές φορές, συνθήκες, ιδίως κατά την 

τελευταία περίοδο της επιτάχυνσης των διαδικασιών, στους κοινωνικούς εταίρους που 

συμμερίστηκαν το όραμα και τη δουλειά, στην Ελλάδα, Λαό, Βουλή και κυβέρνηση, 

σημερινή και προηγούμενες, που ως πλήρες μέλος της Ένωσης διαδραμάτισε 

πρωταγωνιστικό και αποφασιστικό ρόλο ως ολόψυχος και αμέριστος συμπαραστάτης 

και συνοδοιπόρος στη σταθερή προώθηση της ενταξιακής μας πορείας.  Ευχαριστούμε 

επίσης τις κυβερνήσεις και τα κοινοβούλια των χωρών μελών, καθώς και τις εννέα υπό 

ένταξη χώρες, για την κατανόηση και στήριξή τους στην υποψηφιότητα της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας.  Τέλος, τα πιο θερμά και ευγνώμονα συγχαρητήριά μας δε θα μπορούσαν 

να απευθυνθούν παρά στον κυπριακό λαό, ο οποίος με κατανόηση σήκωσε και σηκώνει 

αγόγγυστα τα βάρη αυτής της πορείας.  Είμαι βέβαιος ότι θα αγωνιστούμε ως ηγεσία, 

ούτως ώστε το βάρος αυτό να κατανεμηθεί δίκαια και ορθολογιστικά.   

 Ειδική μνεία επιτρέψετέ μου να κάνω για το ίδιο μας το σπίτι, τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων.  Το σώμα και το προσωπικό ως μια μεγάλη ομόψυχη οικογένεια είχε 

και έχει τη δική της σημαντικότατη συμβολή στην επιτυχή κατάληξη των προσπαθειών 

της Κύπρου, έχοντας εργαστεί άοκνα και ακούραστα στους εντατικούς ρυθμούς που 

επιβάλλονταν, υπερπηδώντας τους αριθμητικούς και χρονικούς περιορισμούς. Το 

εναρμονιστικό έργο και η παρακολούθηση της εφαρμογής του κοινοτικού κεκτημένου 
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και η αναβάθμιση των κοινοβουλευτικών σχέσεών μας στον ευρωπαϊκό χώρο 

αποτελούν το στέρεο υπόβαθρο για την ολοκλήρωση της ένταξης. 

 Στην προετοιμασία του εδάφους συνέβαλαν σημαντικά η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων αλλά και η Μικτή Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Κύπρου-Ευρωπαϊκής Ένωσης. Έχουμε επίσης την ευκαιρία της έμπρακτης 

προπαίδειας στα ευρωπαϊκά κοινοβουλευτικά δρώμενα συμμετέχοντας με έξι 

εκπροσώπους μας ως παρατηρητές στο Ευρωκοινοβούλιο, προδρόμους των έξι, 

εκλελεγμένων πια από τον Ιούνιο του 2004, ευρωβουλευτών μας.  

 Παρά τη δικαιολογημένη αισιοδοξία μας το πιο σοβαρό πρόβλημα που ορθώνεται 

μπροστά μας και αμαυρώνει τη δίκαιη χαρά μας είναι η συνεχιζόμενη διαίρεση της 

πατρίδας μας, που μας εμποδίζει να χαρούμε την επιτυχία μας μαζί με τους 

συμπατριώτες μας Τουρκοκυπρίους και να προχωρήσουμε ως μια επανενωμένη 

Κύπρος σε ένα ασφαλέστερο και ειρηνικό μέλλον. 

 ∆εν είναι αργά. Απομένει ακόμα χρόνος για να υλοποιηθεί ο πρώτιστος 

στρατηγικός μας στόχος για μια ενωμένη Κύπρο προς όφελος όλων των Κυπρίων 

πολιτών.  Φτάνει η Τουρκία και η τουρκοκυπριακή ηγεσία να αφουγκραστούν, να 

δεχθούν τα μηνύματα των καιρών και να ανταποκριθούν στην πρόκληση της ειρήνης και 

της δημιουργίας, ακολουθώντας και τη λαϊκή προσταγή των Τουρκοκυπρίων 

συμπατριωτών μας που τόσο αυθόρμητα και μαζικά εκδηλώθηκε τους τελευταίους 

μήνες.  

 Η ενταξιακή πορεία της Κύπρου αποδείχθηκε ήδη κινητήριος μοχλός για τη λύση 

του κυπριακού προβλήματος και την επανένωση της πατρίδας μας, αφού η προοπτική 

της ένταξης συνέβαλε τα μέγιστα στις κινητοποιήσεις των θαρραλέων συμπατριωτών 

μας, που αμφισβήτησαν την πολιτική Ντενκτάς -ακόμα και την Άγκυρα-, απέρριψαν τη 

διχοτομική πολιτική τους και απαίτησαν λύση και ένταξη.  Η μαζική λαϊκή αντίδραση 
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ήταν αδιαμφισβήτητα ένας από τους λόγους που ανάγκασαν το κατοχικό καθεστώς να 

προβεί στη χαλάρωση των εμποδίων στη διακίνηση με όλα τα θετικά για το λαό μας 

επακόλουθα του συναπαντήματος και της ρωγμής στο συμπαγές τείχος του 

διαχωρισμού μετά από είκοσι εννιά χρόνια.  Εξάλλου, η ενταξιακή πορεία της Κύπρου 

και η παράλληλη ευρωπαϊκή προοπτική της Τουρκίας αποτελούν τα στοιχεία που θα 

έπρεπε να οδηγήσουν την Άγκυρα και τον κ. Ντενκτάς στην ορθή απόφαση της 

μεταβολής της αδιάλλακτης στάσης τους, αν έχουν κατά νου τα καλώς νοούμενα 

συμφέροντα του τουρκικού λαού και των Τουρκοκυπρίων.   

 Από την άλλη, η κατανόηση που επιδείχθηκε από το λαό επιλέγοντας την 

ενταξιακή πορεία και αψηφώντας τα όποια αρνητικά στοιχεία και βάρη επισωρεύονται 

στους ώμους του, δεν είναι τυχαία.  Είναι ακριβώς γιατί ο λαός πίστευε και πιστεύει ότι η 

ένταξη μπορεί να καταστεί καταλύτης για την επίτευξη λύσης, την επανένωση της 

Κύπρου και την εδραίωση της ειρήνης σε αυτό τον τόπο.  Ο κυπριακός λαός προσδοκά 

τη δικαίωσή του, που θα στηριχθεί στις αρχές τις οποίες πρεσβεύει η Ενωμένη 

Ευρώπη, στην κουλτούρα και τις παραδόσεις της, που περιφρουρούν τα ανθρώπινα 

δικαιώματα γνωρίζοντας ότι το κοινοτικό κεκτημένο πρέπει να ληφθεί υπόψη στη λύση 

του Κυπριακού.  Άλλωστε, το κριτήριο και το αισθητήριο του λαού δικαιώθηκαν για μια 

ακόμα φορά με την πιο πρόσφατη αναφορά στα συμπεράσματα του Ευρωπαϊκού 

Συμβουλίου της Θεσσαλονίκης, όπου υπενθυμίζεται, μεταξύ άλλων, ότι η Ευρωπαϊκή 

Ένωση είναι πρόθυμη «να λάβει υπόψη της τους όρους ενός διακανονισμού, σύμφωνα 

με τις αρχές που αποτελούν τα θεμέλια της Ευρωπαϊκής Ένωσης» και εκφράζεται η 

ικανοποίηση του Συμβουλίου «για την προθυμία της Επιτροπής να προσφέρει 

συνδρομή για μια ταχεία λύση μέσα στο πλαίσιο του κεκτημένου». 

 Το Συμβούλιο της Θεσσαλονίκης υποστήριξε επίσης σθεναρά τη συνέχιση της 

αποστολής των καλών υπηρεσιών του Γενικού Γραμματέα του Οργανισμού Ηνωμένων 
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Εθνών σύμφωνα με τις σχετικές αποφάσεις του οργανισμού, συμπεριλαμβανομένου 

του Ψηφίσματος 1475.  Χαρακτήρισε ως θετικό βήμα τη χαλάρωση των περιορισμών 

διακίνησης και αναγνώρισε ότι το γεγονός κατέδειξε το εφικτό της συμβίωσης των δύο 

κοινοτήτων, ακριβώς όπως ακράδαντα πιστεύει και απέδειξε ο κυπριακός λαός 

καταρρίπτοντας τον περί του αντιθέτου μύθο που για χρόνια καλλιεργούσε ο κ. 

Ντενκτάς. 

 Ταυτόχρονα, το Συμβούλιο της Θεσσαλονίκης τόνισε ότι δε θεωρεί τη μερική άρση 

των εμποδίων υποκατάστατο ενός συνολικού διακανονισμού που, όπως είναι φανερό, 

επιδιώκει ο κατοχικός ηγέτης με τις κινήσεις εντυπωσιασμού στις οποίες προέβη τις 

τελευταίες μέρες.  Προωθώντας το πακέτο μέτρων της κυπριακής κυβέρνησης υπέρ των 

Τουρκοκυπρίων, υποστηρίζοντας δε και αυτό της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, 

συμφωνούμε απόλυτα και εμείς ότι αυτά δεν αποτελούν τη λύση του Κυπριακού. 

 Αυτό που χρειάζεται και που η κυπριακή κυβέρνηση δεν έπαψε να διακηρύσσει με 

επιμονή, καλή θέληση και ειλικρίνεια είναι ότι το Σχέδιο Ανάν είναι στο τραπέζι και 

αποτελεί τη βάση διαπραγμάτευσης για λύση του Κυπριακού, ούτως ώστε να 

επιτευχθούν οι αναγκαίες αλλαγές που θα καταστήσουν αυτή τη λύση βιώσιμη και 

λειτουργική, βασισμένη στο διεθνές δίκαιο, στα ψηφίσματα του ΟΗΕ, στις Συμφωνίες 

Υψηλού Επιπέδου και το ίδιο στο κοινοτικό κεκτημένο για τη διασφάλιση των βασικών 

ανθρωπίνων δικαιωμάτων όλων των Κυπρίων. 

 Έχει, λοιπόν, να δώσει η Ευρωπαϊκή Ένωση στην Κύπρο.  Η μικρή μας πατρίδα, 

όμως, στην εσχατιά της ευρωπαϊκής ηπείρου και στις πύλες των χωρών και των λαών 

του Νότου και της Ανατολής, δεν περιμένει μόνο να πάρει από την επίσημη ένταξή της 

σε ένα χώρο όπου εξ υπαρχής ανήκε.  Η μικρή Κύπρος έχει και πολλά να προσφέρει 

στην Ευρωπαϊκή Ένωση τόσο στον πολιτικό και οικονομικό τομέα όσο και στον τομέα 

της σύγκλισης των πολιτισμών, τομείς όπου η διευρυμένη Ευρωπαϊκή Ένωση θα έχει 
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αυξημένο ενδιαφέρον, μέσα στα πλαίσια της εξαγγελίας της πολιτικής και στρατηγικής 

της για τους “Νέους Γείτονες”.  Για την Κύπρο οι γειτονικές αυτές χώρες και λαοί 

αποτελούν παλαιόθεν παραδοσιακούς φίλους με τους οποίους οι δεσμοί δεν έπαψαν να 

ισχύουν και να ενδυναμώνονται πάνω σε μια διαρκή βάση αμοιβαίου σεβασμού και 

εκτίμησης, όπου οι διαφορετικότητα αποτελεί στοιχείο εμπλουτισμού γνώσεων και 

εμπειριών και ενίσχυσης της αλληλοκατανόησης και της εμπιστοσύνης.  Σημαντικό 

παράδειγμα όπου η Κύπρος μπορεί να διαδραματίσει ρόλο γεφυροποιού διατηρώντας 

φιλικές σχέσεις με τις δύο πλευρές είναι το Μεσανατολικό, ένα πρόβλημα για την 

εξεύρεση του οποίου η Ευρωπαϊκή Ένωση ήδη καταβάλλει προσπάθειες για την 

εξεύρεση λύσης στα πλαίσια του Οδικού Χάρτη της Τετραμερούς.  

 Η Κύπρος θα προσφέρει και εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης τη συμβολή της για 

μια δημοκρατικότερη ένωση των λαών με επίκεντρο τον άνθρωπο.  Θα αγωνιστούμε 

ιδιαίτερα ως Βουλή, για να αποδοθεί στα εθνικά κοινοβούλια ο σημαντικός ρόλος που 

τους αρμόζει στα ευρωπαϊκά δρώμενα.  Έτσι, θα συμβάλουμε ενεργά στην κατεύθυνση 

της επίλυσης σημαντικών προβλημάτων που καλείται να αντιμετωπίσει στο ίδιο το 

εσωτερικό της η Ευρωπαϊκή Ένωση: 

1. Στη μεταρρύθμιση της εσωτερικής θεσμικής διάρθρωσης. 

2. Στην επίτευξη σύγκλισης σε ό,τι αφορά τις διαφωνίες μικρών και μεγάλων κρατών 

για την ισότητα και το ρόλο τους στην Ένωση. 

3. Στα καυτά ζητήματα της ανεργίας, της μετανάστευσης και του ασύλου, της 

κοινωνικής συνοχής και της ανάγκης δικαιότερης κατανομής του εισοδήματος. 

4. Στην ενίσχυση της διαφάνειας και απλούστευσης των μηχανισμών και αποφάσεων 

για την εξοικείωση και ευκολότερη ανάμειξη του Ευρωπαίου πολίτη στις 

πραγματικότητες της Ένωσης. 
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Θα παλέψουμε για να καταστήσουμε τον Ευρωπαίο πολίτη, τον απλό λαό, 

κοινωνό και ενεργό δημιουργό του ευρωπαϊκού γίγνεσθαι.   

 Με αυτό τον τρόπο και αποκτώντας επίγνωση της αλληλεξάρτησης της 

παγκοσμιοποιημένης οικονομίας στη λεγόμενη νέα τάξη πραγμάτων, ο Ευρωπαίος 

πολίτης θα ενισχύσει την ηγεσία του στο ενδιαφέρον της να αποκτήσει την αναγκαία 

αυτονομία για μια ισχυρή παρουσία στη διεθνή πολιτική σκηνή, όπου θα είναι εφικτή η 

επαναφορά της παγκόσμιας ισορροπίας του συστήματος ισχύος, ενδυναμώνοντας έτσι 

και το ρόλο και το κύρος του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και της συλλογικής 

ευθύνης της υπεράσπισης και εφαρμογής του διεθνούς δικαίου. 

Θα παραμείνουμε μαχητές και εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης για όσα διαχρονικά 

πρεσβεύουμε ως αρχές και αξίες και συνιστούν εχέγγυο για ένα ευτυχέστερο μέλλον για 

ολόκληρη την ανθρωπότητα. Θα στηρίξουμε τους λαούς των χωρών μας αλλά και των 

μη ευρωπαϊκών χωρών που αγωνίζονται για ένα καλύτερο αύριο. Ιδιαίτερα θα 

στηρίξουμε τον αγώνα ενάντια στην ανισότητα, τη φτώχια, την αδικία, την πείνα, τον 

κοινωνικό αποκλεισμό, τις ασθένειες, την καταστροφή του περιβάλλοντος, όλα όσα 

προκαλούν και συντηρούν τις συγκρούσεις στον κόσμο. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ευχαριστώ θερμά που με τη σκληρή δουλειά και συνέπεια όλων συμβάλλουμε 

αποφασιστικά στη δυνατότητα να μπορούμε σήμερα να αναφερόμαστε στη μετα-ένταξη 

περίοδο και στο ρόλο της Κύπρου σε αυτή.  Είμαι σίγουρος ότι θα συνεχίσουμε 

αταλάντευτοι αυτή την πορεία και εκείνη της επίτευξης της πολυπόθητης λύσης του 

δικού μας προβλήματος.  Μόνη άλλη ευχή μου είναι τέτοια εποχή το 2004 να βρίσκονται 

ανάμεσά μας και οι Τουρκοκύπριοι συμπατριώτες μας.  Την ιστορική αυτή μέρα θεωρώ 

καθήκον μου να απευθύνω πρώτιστα σε αυτούς μήνυμα αγωνιστικότητας και 
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αισιοδοξίας μαζί με τους εγκάρδιούς μας χαιρετισμούς από το αύριο της άσπρης μέρας 

που μπορεί να έρθει και για μας, αν όλοι μαζί το θελήσουμε. 

 Σας ευχαριστώ. 

 Θα παρακαλούσα τώρα τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ-Αριστερά-

Νέες ∆υνάμεις κ. Νίκο Κατσουρίδη να πάρει το λόγο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, κυρίες και κύριοι 

συνάδελφοι, 

 Έχουν παρέλθει τριανταένα χρόνια από τότε που η Κυπριακή ∆ημοκρατία 

υπέγραψε τη Συμφωνία Τελωνειακής Σύνδεσης με την τότε ΕΟΚ και δεκατρία από την 

υποβολή αίτησης για ένταξή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτή η διαδρομή των τριών 

σχεδόν δεκαετιών σημαδεύτηκε από πολλά καθοριστικά για τον τόπο μας γεγονότα με 

προεξάρχουσα σε τραγικότητα αλλά δυστυχώς και σε σημασία την τουρκική εισβολή και 

κατοχή, ως απόρροια του προδοτικού πραξικοπήματος, ενός μεγάλου μέρους του 

εδάφους της πατρίδας μας από τα στρατεύματα του Αττίλα.  

 Αναφέρομαι σε αυτά τα γεγονότα, γιατί τα τραγικά αποτελέσματά τους συνεχίζουμε 

να τα ζούμε και να επηρεάζουν την τύχη του λαού μας.  Η αναστολή της εφαρμογής του 

ευρωπαϊκού κεκτημένου στα εδάφη που δεν ελέγχονται από τη νόμιμη κυβέρνηση της 

Κύπρου επιβεβαιώνει του λόγου το αληθές. 

 Παρ’ όλα αυτά, η μη επίλυση του Κυπριακού όχι εξ υπαιτιότητάς μας, όπως και το 

Συμβούλιο Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών επισήμως έχει διαπιστώσει, δεν 

αποτέλεσε τελικά εμπόδιο στην ένταξη. Χάρη στη σύμπνοια, την αγωνιστικότητα και τη 

σταθερότητα που επέδειξαν όλο το προηγούμενο διάστημα οι πολιτικές δυνάμεις της 

Κύπρου εντός αλλά και πέραν των γραμμών δράσης του Κοινοβουλίου μας, την ορθή 

γραμμή που ακολούθησε το Εθνικό Συμβούλιο, την πολιτική των διαφόρων 
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κυβερνήσεων και την άοκνη προσπάθεια και διαρκή στήριξη της ελληνικής κυβέρνησης 

και του ελληνικού λαού, τους οποίους θερμά ευχαριστούμε, η Κύπρος κατέστη μέλος 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Πρόκειται για έναν ιστορικό σταθμό στην πορεία αυτού του τόπου, που ωστόσο δε 

μας χαρίστηκε.  Kερδίσαμε επάξια την ένταξή μας με θυσίες, κόπους, επιμονή και 

προγραμματισμό παρά τις κάποιες παλινωδίες.  Είναι μια μεγάλη επιτυχία που ανήκει 

πρωτίστως στον κυπριακό λαό, ο οποίος επέδειξε θαυμαστή καρτερικότητα και 

αυταπάρνηση, αφού με την καθημερινή του εργασία και χωρίς καμία οικονομική 

στήριξη, την οποία είχαν οι άλλες υποψήφιες χώρες, μπόρεσε να ανταποκριθεί στις 

απαιτήσεις αυτής της πορείας. 

 Λυπούμαστε πραγματικά που οι Τουρκοκύπριοι, λόγω της αναχρονιστικής στάσης 

του ηγέτη τους αλλά και της ακαμψίας της Τουρκίας, δεν κατέστη δυνατό να είναι μαζί 

μας αυτή τη σημαντική στιγμή.  Από την άλλη, δε μοιρολατρούμε, αλλά διαβεβαιώνουμε 

τους πάντες ότι η ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση δε θα μας οδηγήσει σε 

εφησυχασμό, όσον αφορά τις προσπάθειες για λύση του Κυπριακού στη βάση του 

Σχεδίου Ανάν, το οποίο μέσα από μια καλόπιστη και εποικοδομητική διαπραγμάτευση, 

θα μπορούσε να καταστεί λειτουργικό και βιώσιμο.  Η λύση του Κυπριακού παραμένει ο 

πρώτος στρατηγικός μας στόχος.  Προσβλέπαμε και προσβλέπουμε στο ότι το πολιτικό 

και θεσμικό πλαίσιο μέσα στο οποίο λειτουργεί η Ευρωπαϊκή Ένωση μπορεί να 

αποτελέσει άκρως βοηθητικό παράγοντα στο περίγραμμα της λύσης του Κυπριακού, 

εμπλουτίζοντάς το σε ζωτικούς τομείς, όπως είναι τα ανθρώπινα δικαιώματα, το 

δικαίωμα ελεύθερης διακίνησης, εγκατάστασης, απόκτησης περιουσίας κ.ά., πάντα 

έχοντας, βεβαίως, κατά νουν τις ιδιομορφίες που θα έχει αυτή η λύση λόγω των 

γνωστών ιστορικών και αναλλοίωτων γεγονότων. 
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 Το ΑΚΕΛ ανέκαθεν υποστήριζε την ιδέα της ευρωπαϊκής ενότητας πάνω σε μια 

ισότιμη και δημοκρατική βάση.  Της ενότητας όχι των μονοπωλίων και των ολιγοπωλίων 

αλλά των λαών.  Των λαών που ξεσηκώνονται και διαδηλώνουν είτε κατά της 

κοινωνικής αδικίας είτε κατά των προληπτικών πολέμων που βυθίζουν στο αίμα και 

στην ανέχεια εκατομμύρια συνανθρώπους μας.  Των λαών που θέλουν μια Ευρώπη 

παράγοντα σταθερότητας και ειρήνης.  

 ∆υστυχώς, η μεγαλύτερη διεύρυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης συνοδεύτηκε από 

το σοβαρότερο ίσως διχασμό που παρατηρήθηκε ποτέ στις τάξεις της ένεκα της 

απόφασης ορισμένων μελών της είτε να συμμετάσχουν είτε να στηρίξουν την παράνομη 

εισβολή των ΗΠΑ στο Ιράκ.  Η στάση ειδικά της Μεγάλης Βρετανίας και της Ισπανίας 

χαρακτηρίστηκε δίκαια ως πισώπλατη μαχαιριά όχι μόνο στις ευρωπαϊκές αξίες αλλά 

στην ίδια τη συνοχή της Ένωσης. 

 Ενώ η διαμόρφωση μιας κοινής ευρωπαϊκής στάσης σε θέματα άμυνας και 

εξωτερικής πολιτικής και η αναγκαιότητα να μιλά η Ευρώπη με μια φωνή εξακολουθούν 

να είναι τα ζητούμενα, εμείς του ΑΚΕΛ προχωρούμε ένα βήμα παρακάτω και 

δηλώνουμε απερίφραστα ότι η αναζήτηση μιας ουσιαστικής ευρωπαϊκής ενότητας 

πρέπει να στηρίζεται και να εκφράζει τα γνήσια συμφέροντα των Ευρωπαίων πολιτών, 

να υπηρετεί την ειρήνη και τη δικαιοσύνη, να έχει, με άλλα λόγια, προοδευτικό 

χαρακτήρα. 

 Συντασσόμαστε με εκείνες τις δυνάμεις που θέλουν μια Ευρώπη που να είναι σε 

θέση να αναχαιτίσει την αλαζονική συμπεριφορά των γερακιών του πολέμου στην άλλη 

όχθη του Ατλαντικού και να αποτελέσει το πολύτιμο αντίβαρο στο καταστροφικό 

ανισοζύγιο ισχύος που υπάρχει σήμερα.  Στο πλαίσιο αυτό, θα συνεργαστούμε εντός 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης με όλες εκείνες τις αριστερές και προοδευτικές δυνάμεις που 

κατανοούν αυτή την αδήριτη αναγκαιότητα, προσαρμοζόμενοι στις νέες συνθήκες και 
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απαιτήσεις που εγείρονται ενώπιόν μας.  Εξάλλου, το ΑΚΕΛ έχει καταξιωθεί στην 

συνείδηση του κυπριακού λαού ως το κόμμα που κατεξοχήν διαθέτει αυτή την 

ικανότητα.  Θα συνεχίσουμε, παράλληλα, τον αγώνα με συνέπεια και αποφασιστικότητα 

για διαφύλαξη και διεύρυνση των κατακτήσεων των εργαζομένων στις νέες, όχι εύκολες, 

πρέπει να ομολογήσουμε, συνθήκες που δημιουργούνται και θα υπερασπιστούμε τα 

δικαιώματα των πιο αδύνατων ομάδων του πληθυσμού.  Ταυτόχρονα, θα στηρίξουμε 

πολιτικές που θα έχουν στο επίκεντρό τους την ανάπτυξη με την προϋπόθεση ότι θα 

χαρακτηρίζονται από κοινωνική ευαισθησία και θα σέβονται το περιβάλλον. 

 Η Συνθήκη Προσχώρησης έχει ήδη υπογραφεί.  Οφείλουμε να ατενίζουμε με 

αισιοδοξία το μέλλον, η ενατένιση όμως από μόνη της δεν προσφέρει τίποτα.  Ήδη οι 

νέες προκλήσεις βρίσκονται μπροστά μας.  Ο δρόμος προς το μέλλον, ένα μέλλον πολύ 

διαφορετικό από αυτό το ζοφερό που προδιαγράφεται σήμερα για την ανθρωπότητα, 

απαιτεί σκληρή δουλειά, όραμα, στόχο, προσήλωση και αφύπνιση των 

αντανακλαστικών της κοινωνίας.  ∆εσμευόμαστε ότι το ΑΚΕΛ ως η μεγαλύτερη πολιτική 

δύναμη αυτού τόπου θα παραμείνει στις επάλξεις και θα εντείνει τον αγώνα για λύση 

του Κυπριακού και ευημερία όλων των Κυπρίων.  Παράλληλα, θα εξακολουθεί να 

υψώνει την αντιπολεμική του φωνή ενώνοντάς τη με τα εκατομμύρια των φιλειρηνικών 

δυνάμεων της Ευρώπης και του κόσμου. 

 Tα τελευταία εκατόν εικοσιπέντε χρόνια στην ιστορία του νησιού μας έχουν 

σημαδευτεί από τέσσερα γεγονότα:  το πέρασμα από την Τουρκοκρατία στην 

Αγγλοκρατία, την κατάκτηση της κολοβωμένης ανεξαρτησίας του 1960, το πραξικόπημα 

και την εισβολή του 1974 και τώρα την προσχώρηση στην Eυρωπαϊκή Ένωση.  Σε όλα 

τα χρόνια που παρήλθαν μέχρι την προσχώρηση πετύχαμε πολλά, αλλά κάναμε και 

πολλά λάθη.  Eμείς του AKEΛ δηλώνουμε έτοιμοι να συνεργαστούμε με όλους τους 

συμπολίτες μας, έτσι ώστε αυτή τη φορά να αξιοποιήσουμε το γεγονός που σήμερα 
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τιμούμε, κάνοντας τα λιγότερα δυνατά λάθη, για να οικοδομήσουμε μια Kύπρο 

ευτυχισμένη και κοινή πατρίδα όλων των κατοίκων της. 

 Mε αυτή την ευκαιρία και από το επίσημο τούτο βήμα θέλουμε να εκφράσουμε τα 

συγχαρητήριά μας για το τεράστιο έργο που έχουν επιτελέσει η εκτελεστική και η 

νομοθετική εξουσία, οι τεχνοκράτες και οι υπάλληλοι της κυβέρνησης, της Βουλής και 

όλων των άλλων οργανισμών που έχουν εμπλακεί σ’ αυτή τη διαδικασία.  Θέλουμε να 

ευχαριστήσουμε και να συγχαρούμε τους διαπραγματευτές και όλα τα οργανωμένα 

σύνολα και άτομα που βοήθησαν στην ευρωπαϊκή πορεία της Kύπρου, αλλά πρώτα απ’ 

όλα και πάνω απ’ όλα θέλουμε να συγχαρούμε τον κυπριακό λαό.  Με αυτή την ευκαιρία 

εκφράζουμε επίσης τις ευχαριστίες και την ευγνωμοσύνη μας προς την Eλλάδα και τον 

ελληνικό λαό. 

 Κύριε Πρόεδρε, πριν κατέλθω από αυτό το βήμα, θέλω να δηλώσω ότι η 

κοινοβουλευτική ομάδα AKEΛ-Aριστερά-Nέες ∆υνάμεις, με βάση όλα όσα έχω αναφέρει 

αλλά και τους λόγους τους οποίους αναλυτικά και δημόσια έχει αναφέρει η Kεντρική 

Επιτροπή του AKEΛ και ο γενικός της γραμματέας, θα υπερψηφίσουμε τη Συνθήκη 

Προσχώρησης. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Καλώ στο βήμα τον πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Νίκο 

Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι σήμερα διάχυτο το αίσθημα ιστορικής ευθύνης, καθώς καλούμαστε με την 

ψήφο μας να επισφραγίσουμε ένα κορυφαίο σε σημασία γεγονός.  Να επικυρώσουμε τη 
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Συνθήκη Προσχώρησης της Κύπρου στην Ενωμένη Ευρώπη και στην ουσία, με τον 

τρόπο αυτό, να εκφράσουμε την ομόθυμη και καθολική μας πίστη στην τελική 

κατάκτηση του ευρωπαϊκού μας στόχου.  

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός νιώθει πραγματικά περήφανος, ιδιαίτερα, και 

δικαιολογημένη περηφάνια -με συγχωρείτε- γιατί οι πρωτεργάτες της ευρωπαϊκής ιδέας, 

οι πολιτικοί πατέρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης προήλθαν από τον ενδιάμεσο χώρο της 

χριστιανοδημοκρατίας, τον οποίο πολιτικά καλύπτει και εκφράζει το Ευρωπαϊκό Λαϊκό 

Κόμμα.  Πολιτικοί που διακρίθηκαν όχι μόνο για το ευρωπαϊκό τους όραμα, αλλά και για 

τη σταθερή τους προσήλωση στις αρχές και τα ιδανικά της ελευθερίας, της 

κοινοβουλευτικής δημοκρατίας, της κοινωνικής οικονομίας της αγοράς.  Αυτοί οι 

κορυφαίοι οραματιστές θεμελίωσαν το πιο φιλόδοξο πολιτικό εγχείρημα στην 

ανθρώπινη ιστορία. 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός δε μονοπώλησε ποτέ αρχές και στόχους και άρα δε 

θα ήταν νοητό να μονοπωλήσει την “ευρωπαϊκότητα”.  Αποτελεί όμως γεγονός 

αναντίλεκτο το ότι η παράταξή μας εδώ και χρόνια ήδη, από την ιδρυτική διακήρυξη του 

1976, πρωτοπορώντας συνέδεσε το μέλλον της Κύπρου με το μέλλον της Ευρώπης.  

Χωρίς υπεκφυγές και επιφυλάξεις, χωρίς μισόλογα και ταλαντεύσεις. 

 Ο λόγος για την ενσυνείδητη αυτή και θεμελιακή επιλογή μας ήταν απλός:  Θέλαμε 

την Κύπρο τμήμα της ευρωπαϊκής οικογένειας, όχι μόνο για λόγους εθνικής ασφάλειας, 

αλλά και για λόγους βαθιά ιδεολογικούς.  

 Η δημοκρατική Ευρώπη είχε πάντα ως κέντρο της τον άνθρωπο και κατοχύρωνε 

τη δυνατότητά του να επιλέγει ελεύθερα σε όλα τα πεδία.  Στην ΕΟΚ και μετέπειτα στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση κυριαρχούσαν δημοκρατικά πολιτεύματα και οι μηχανισμοί της 

ελεύθερης οικονομίας, την ίδια ώρα που στην άλλη πλευρά της Ευρώπης κυριαρχούσε 

η πολιτική καταπίεση και τα κρατικά μονοπώλια.  
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 Στην Ευρωπαϊκή Ένωση σήμερα όλες οι κυβερνήσεις, φιλελεύθερες και 

σοσιαλδημοκρατικές, εφαρμόζουν αποχρώσεις της ίδιας οικονομικής πολιτικής.  Αιχμή 

του δόρατος για την οικονομική ανάπτυξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι η ιδιωτική 

πρωτοβουλία και ο άνθρωπος.  Οι ελευθεροποιήσεις, οι  μετοχοποιήσεις και η 

απελευθέρωση των αγορών είναι η πολιτική όλων των ευρωπαϊκών κυβερνήσεων.   

 Οι αρχές λοιπόν που κυριαρχούν σήμερα στην Ευρώπη συμπίπτουν απόλυτα με 

τις ιδεολογικές αρχές και τις πολιτικές θέσεις του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Με δύο 

λόγια αισθανόμαστε την Ευρώπη ως το “φυσικό” ιδεολογικό μας χώρο.     

 Τα επόμενα χρόνια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κρίσιμα για την πλήρη 

ενσωμάτωση της Κύπρου σε όλους τους θεσμούς και τις επιμέρους πολιτικές της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Κρίσιμα, γιατί η Κύπρος πρέπει να επανακτήσει και να 

διατηρήσει την πρώτη θέση ανάμεσα στις υπό ένταξη χώρες.  Κρίσιμα, γιατί η πατρίδα 

μας πρέπει με γρήγορους ρυθμούς και βαθιές τομές να κάνει τις αναγκαίες 

προσαρμογές, που θα τη φέρουν πιο κοντά στα ευρωπαϊκά πρότυπα.  

 Όταν αναφερόμαστε στην Ευρώπη, έχουμε συνήθως κατά νου μια έννοια γενική 

και αόριστη.  Η Ευρώπη όμως δεν είναι κάτι αφηρημένο, αλλά μια χειροπιαστή 

προοπτική, μια ζωντανή πραγματικότητα, που θα αλλάξει ουσιαστικά την καθημερινή 

μας ζωή. 

 Πρώτιστα και πάνω απ’ όλα, όπως κατ’ επανάληψη έχουμε διακηρύξει, η ένταξή 

μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όχι μόνο έχει επενεργήσει καταλυτικά στις προσπάθειες 

λύσης του Κυπριακού, αλλά θέτει και τα πλαίσια εκείνα μέσα στα οποία μπορεί να 

επιτευχθεί μια λύση βιώσιμη και λειτουργική.  

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η μικρή κυπριακή οικονομία, που είναι σήμερα ευάλωτη στις διεθνείς οικονομικές 

ανακατατάξεις και στις εξωτερικές πιέσεις, θα γίνει τμήμα της μεγάλης, ισχυρής 
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ευρωπαϊκής αγοράς των τετρακόσιων και πλέον εκατομμυρίων.  Μια αγορά που 

ανταγωνίζεται επιτυχώς τις ισχυρές οικονομίες των ΗΠΑ και της Ιαπωνίας.   

 Μέσω των ελευθεροποιήσεων και της γενικότερης απελευθέρωσης της οικονομίας 

θα δημιουργηθούν συνθήκες ανταγωνισμού προς όφελος του πολίτη/καταναλωτή, ο 

οποίος, αντί της μίας επιλογής που προσφέρουν τα κρατικά και ιδιωτικά μονοπώλια, θα 

έχει τη δυνατότητα πολλαπλών επιλογών. 

 Θα δημιουργηθούν προϋποθέσεις για την προσέλκυση νέων επενδύσεων από την 

Ευρωπαϊκή Ένωση σε δραστηριότητες όπου η πατρίδα μας διαθέτει συγκριτικά 

πλεονεκτήματα, επιταχύνοντας έτσι τη μετατροπή της χώρας μας σε περιφερειακό 

επιχειρηματικό κέντρο και κέντρο παροχής υψηλών υπηρεσιών. 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση θα ενισχύσει την ανάπτυξη των υποδομών στις μεταφορές, 

τις τηλεπικοινωνίες, τους ανθρώπινους πόρους, προκειμένου να ενθαρρυνθεί η 

προσέλκυση επενδύσεων.  

 Θα δημιουργηθεί ένα αυστηρότατο πλαίσιο προστασίας των δικαιωμάτων του 

πολίτη και του καταναλωτή.  Θα δημιουργηθεί ακόμα ένα ισχυρό δίχτυ κοινωνικής 

προστασίας των πιο ευπαθών ομάδων του πληθυσμού. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Σήμερα που η επίτευξη του στόχου της ένταξης είναι δεδομένη ο ∆ημοκρατικός 

Συναγερμός θεωρεί ότι ο επόμενος εθνικός και στρατηγικός μας στόχος είναι η ένταξη 

της Κύπρου στην Οικονομική και Νομισματική Ένωση.  Ένας στόχος ο οποίος εκτός 

από οικονομικός είναι ταυτόχρονα και πολιτικός.  Η συμμετοχή της μικρής μας πατρίδας 

στον σκληρό πυρήνα της Ευρώπης θωρακίζει πολιτικά την Κύπρο και αναβαθμίζει τις 

πολιτικές της δυνατότητες.  Ταυτόχρονα, η ένταξή μας στην ΟΝΕ θα επιφέρει 

σημαντικές δομικές αλλαγές στη λειτουργία της οικονομίας και του χρηματοπιστωτικού 

μας συστήματος.  Η συμμετοχή στην ευρωζώνη, σε ένα, δηλαδή, χώρο όπου 
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επικρατούν συνθήκες μακροοικονομικής σταθερότητας, θα οδηγήσει σε χαμηλότερο 

πληθωρισμό, αλλά και επιτόκια, γεγονός που θα ενθαρρύνει περαιτέρω την οικονομική 

ανάπτυξη, αλλά και την αύξηση των κυπριακών εξαγωγών.  Η πλήρης και ομαλή 

ενσωμάτωση της Κύπρου στην ευρωπαϊκή οικογένεια και η δυναμική συμμετοχή της σε 

όλα τα ευρωπαϊκά δρώμενα και πολιτικές είναι η μέγιστη πρόκληση για την πατρίδα μας 

στα χρόνια που έρχονται.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είχα την ευκαιρία από το βήμα αυτό να τονίσω και στο παρελθόν το ότι η 

κατάκτηση του ευρωπαϊκού μας στόχου δεν πρέπει να μας γεμίζει με έπαρση.  Να μη 

θεωρούμε ότι θα πρέπει να αναστείλουμε τις προσπάθειες για λύση του Κυπριακού, 

αποκρούοντας έναν ιστορικό συμβιβασμό που είναι εκ των πραγμάτων αναγκαίος, για 

να επανενώσουμε την πατρίδα μας.  Πρέπει με συνέπεια να στραφούμε προς τους 

Τουρκοκυπρίους και να τους καλέσουμε, υπερβαίνοντας διχοτομικές λογικές, να 

συμπορευτούν μαζί μας στον κοινό ευρωπαϊκό μας προορισμό.  Να συνεχίσουμε με 

έργα να καλούμε τους Τουρκοκύπριους συμπολίτες μας να συμμετάσχουν στο κοινό και 

φιλόδοξο αυτό εγχείρημα.  Για να δημιουργήσουμε όλοι μαζί, μακριά από τις 

τραυματικές εμπειρίες του παρελθόντος, ένα ευρωπαϊκό μέλλον ειρήνης, ασφάλειας, 

οικονομικής ευημερίας και κοινωνικής δικαιοσύνης. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θεωρώ πως θα ήταν ασυγχώρητο σφάλμα ιστορίας, αν κατά τη σημαντική ετούτη 

σύνοδο της Βουλής παρέλειπα να εκφράσω τις ευγνώμονες ευχαριστίες μας σε όλους 

εκείνους που με τη δική τους πίστη και συνέπεια συνέβαλαν στην ιστορικότητα της 

ημέρας.  Την κυβέρνηση Γλαύκου Κληρίδη, τον πρώην Πρόεδρο της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας και διαπραγματευτή Γιώργο Βασιλείου, το νυν Πρόεδρο της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας, είτε υπό την ιδιότητά του ως προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
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Ευρωπαϊκών Υποθέσεων είτε και ως Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, την 

ελληνική κυβέρνηση, τη Βουλή, τις πολιτικές παρατάξεις, τη δημόσια υπηρεσία, τις 

υπηρεσίες του κοινοβουλίου, γενικότερα το λαό μας. 

  Για όλους αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που 

συνοπτικά είχα καταρχάς αναφέρει, αλλά και για λόγους που θα αναδείξει η ίδια η 

δυναμική της ιστορίας και των εξελίξεων, εμείς πιστεύουμε ότι η ένταξη της Κύπρου 

στην Ευρωπαϊκή Ένωση αποτελεί κορυφαία εθνική και στρατηγική κατάκτηση.  Και για 

τούτο ακριβώς, αισθανόμενοι ότι η πορεία των γεγονότων έχει δικαιώσει μια ιστορική 

πολιτική και ιδεολογική επιλογή της παράταξής μας, ολόθυμα και ανεπιφύλακτα 

υπερψηφίζουμε τη Συνθήκη Προσχώρησης της Κύπρου στην Ενωμένη Ευρώπη.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Παρακαλώ τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Νίκο 

Κλεάνθους να πάρει το λόγο. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, κυρίες και κύριοι 

συνάδελφοι,  

 Κάποτε, ο τρίτος Πρόεδρος των Ηνωμένων Πολιτειών, ο Τόμας Τζέφερσον, είπε 

ότι όσο πιο σκληρά εργαζόταν τόσο περισσότερη τύχη φαινόταν να έχει.  Παρόμοια 

ήταν και η ρήση του μεγάλου αρχαίου Έλληνα δημιουργού Σοφοκλή, που είπε ότι η 

επιτυχία εξαρτάται από την προσπάθεια. 

 Αυτό ακριβώς, αγαπητοί φίλοι, έχει συμβεί και στην περίπτωση της ενταξιακής 

πορείας της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η θετική κατάληξη αυτής της 

δύσκολης και γεμάτης εμπόδια πορείας δεν αποδίδεται στην τύχη, αλλά 
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αναμφισβήτητα στην εξαιρετικά σκληρή εργασία και προετοιμασία της Κύπρου και του 

λαού της. 

 Όπως όλοι γνωρίζετε, οι σχέσεις της Κύπρου με την Ευρωπαϊκή Οικονομική 

Κοινότητα και ακολούθως με την Ευρωπαϊκή Ένωση άρχισαν να αναπτύσσονται από 

το 1972 με την υπογραφή τότε της Συμφωνίας Σύνδεσης, επί διακυβέρνησης του 

αείμνηστου Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄.  Ακολούθησε το 1987 η υπογραφή του 

Πρωτοκόλλου Τελωνειακής Ένωσης.  Πριν ακόμη συμπληρωθεί η τελωνειακή ένωση, 

η μικρή Κύπρος, τον Ιούλιο του 1990, πήρε τη μεγάλη απόφαση να υποβάλει αίτηση 

ένταξης στην Ευρωπαϊκή Κοινότητα, γνωρίζοντας τις δυσκολίες που την ανέμεναν 

λόγω της ύπαρξης του πολιτικού της προβλήματος.  Όμως, με τη σταθερή στήριξη και 

ουσιαστική βοήθεια της Ελλάδας ως χώρας μέλους δώσαμε αποφασιστικά τις μάχες 

μας σε διπλωματικό και άλλα επίπεδα για θετική κατάληξη, ζητώντας απλά την 

εφαρμογή των αρχών και ιδεωδών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, μακριά από πολιτικές ή 

άλλες σκοπιμότητες. 

 Η πρώτη μας σημαντική επιτυχία ήλθε από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, στις 17 

Οκτωβρίου 1993, που έκρινε την Κύπρο επιλέξιμη για ένταξη.  Ο πρώτος μεγάλος 

σκόπελος ξεπεράστηκε.  Η πρώτη πολιτική νίκη της Κύπρου σε ευρωπαϊκό επίπεδο 

ήταν γεγονός. 

 Ο επόμενος σημαντικός σταθμός στην ενταξιακή πορεία της Κύπρου ήταν ο 

καθορισμός ημερομηνίας έναρξης ενταξιακών διαπραγματεύσεων, που έγινε 

πραγματικότητα την 31η Μαρτίου 1998.  Ένα νέο μεγάλο και δύσκολο κεφάλαιο στο 

βιβλίο της ευρωπαϊκής πορείας της Κύπρου είχε αρχίσει να γράφεται.  Η Κύπρος, παρά το 

μικρό της μέγεθος και το γεγονός ότι ήταν η μόνη υποψήφια για ένταξη χώρα που 

επωμίστηκε το οικονομικό βάρος των ενταξιακών διαπραγματεύσεων και ιδιαίτερα της 

εναρμόνισης της εθνικής της νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο, καθώς και της 
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εφαρμογής του κεκτημένου αυτού, κατάφερε να είναι πρώτη σχεδόν σε όλη τη διάρκεια 

των ενταξιακών διαπραγματεύσεων όσον αφορά την ολοκλήρωση της εξέτασης των 29 

κεφαλαίων του κεκτημένου. 

 Μετά από τέσσερα και πλέον χρόνια σκληρής, επίμονης και συντονισμένης εργασίας, 

οι ενταξιακές διαπραγματεύσεις ολοκληρώθηκαν στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο της 

Κοπεγχάγης το ∆εκέμβριο του 2002, που τοποθέτησε χρονικά την ένταξη της Κύπρου 

και άλλων εννέα υποψήφιων χωρών την 1η Μαΐου 2004. 

 Η υπογραφή της Συνθήκης Προσχώρησης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση τον 

περασμένο Απρίλιο στη Στοά του Αττάλου στην Αθήνα από τον Πρόεδρο της 

∆ημοκρατίας κ. Τάσσο Παπαδόπουλο αποτελεί αναμφίβολα το επιστέγασμα των 

έντονων και συντονισμένων προσπαθειών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 

πολιτικής της ηγεσίας για ένα καλύτερο και ασφαλέστερο μέλλον για το λαό της, για την 

ένταξή της στη μεγάλη ευρωπαϊκή οικογένεια, όπου δικαιωματικά ανήκει πολιτικά, 

ιστορικά, κοινωνικά και πολιτιστικά.  Αποτελεί επίσης και μια ηθική ικανοποίηση για το λαό 

της που έχει επωμιστεί το τεράστιο οικονομικό βάρος της ενταξιακής πορείας.  Και αυτό, 

γιατί η ένταξη δεν ήταν το όραμα μιας παράταξης, αλλά ολόκληρου του λαού.  Και είναι 

ακριβώς γι’ αυτό το λόγο που το ∆ημοκρατικό Κόμμα σήμερα δε χρειάζεται να κάνει 

ιδιαίτερη αναφορά και μνεία στη δική του συμβολή, όταν η κατάκτηση και το όραμα ήταν 

πάντοτε ολόκληρου του λαού που επωμίστηκε τις θυσίες και το βάρος. 

 Η χώρα μας αποτελεί πλέον ένα ισότιμο μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στην 

οποία προσβλέπει να συμμετάσχει πλήρως από τον ερχόμενο Μάιο.  Προσβλέπει να 

προσδώσει το δικό της στίγμα και να έχει τη δική της σημαντική συμβολή στο ευρύτερο 

ευρωπαϊκό γίγνεσθαι και ιδιαίτερα στην ευρωμεσογειακή πολιτική της ένωσης.  Όντας στο 

σταυροδρόμι τριών ηπείρων και έχοντας αναπτύξει πολύ καλές σχέσεις με τις γείτονες 

αραβικές χώρες και τον Ισραήλ, η χώρα μας προσβλέπει να καταστεί γέφυρα ειρήνης και 



 25

συνεργασίας στην ευαίσθητη αυτή περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου.  Προσβλέπει να 

καταστεί ευρωπαϊκό κέντρο οικονομικής, πολιτιστικής και κοινωνικής συνεργασίας μεταξύ 

των γειτονικών χωρών της και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ενταξιακή πορεία της Κύπρου μου θυμίζει τα λόγια του μεγάλου Ινδού ηγέτη, 

του Μαχάτμα Γκάντι, ο οποίος, αναφερόμενος στις προσπάθειες του ινδικού λαού για 

αυτοδιάθεση, είπε:  «Πρώτα σε αγνοούν, μετά σε κοροϊδεύουν, μετά σε πολεμούν και 

μετά νικάς». 

 Η αίτηση ένταξης της Κύπρου πέρασε από όλα τα πιο πάνω στάδια.  Για την 

επιτυχία αυτή της Κύπρου οφείλω να κάνω ιδιαίτερη μνεία σε όλους τους μεγάλους 

συντελεστές: την κυβέρνηση -και εδώ εννοώ τις εκάστοτε κυβερνήσεις- τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων και την πολιτική ηγεσία του τόπου.  Στο κοινοβουλευτικό επίπεδο 

οφείλω να αναφερθώ ιδιαίτερα στο σημερινό και στους προηγούμενους Προέδρους 

της Βουλής των Αντιπροσώπων, οι οποίοι, μετά την υποβολή της αίτησης ένταξης της 

Κύπρου και στο χρονικό διάστημα της θητείας τους, άλωσαν κυριολεκτικά τις 

ευρωπαϊκές χώρες προσπαθώντας να προωθήσουν την κυπριακή αίτηση. 

 Φυσικά θα ήταν μεγάλη παράλειψη από μέρους μου, αν δεν αναφερόμουν στο 

πολύ σημαντικό έργο που επιτέλεσαν τα τελευταία χρόνια τόσο η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων όσο και η Μικτή Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ευρωπαϊκής Ένωσης - Κύπρου όσον αφορά στην προώθηση της κυπριακής 

υποψηφιότητας και την προετοιμασία της ένταξης της Κύπρου.  Ο Πρόεδρος της 

∆ημοκρατίας κ. Τάσσος Παπαδόπουλος, όντας πρόεδρος των δύο αυτών επιτροπών 

τα τελευταία χρόνια, σίγουρα έδωσε το δικό του προσωπικό και σημαντικό στίγμα και 

σφραγίδα στο έργο που επιτέλεσαν.  Συγχαρητήρια όμως αξίζουν και στα υπόλοιπα 

μέλη, τα οποία, συλλογικά και μακριά από κομματικές σκοπιμότητες, εργάστηκαν τόσο 
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μεταξύ τους όσο και με τους συναδέλφους τους ευρωβουλευτές, για να πανηγυρίζουμε 

τώρα τη θετική κατάληξη της ενταξιακής μας πορείας. 

 Όσον αφορά την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, της 

οποίας έχω τώρα την τιμή να προεδρεύω, πληροφοριακά αναφέρω ότι τα τελευταία 

τρία χρόνια έχει εξετάσει και έχει προωθήσει στην ολομέλεια της Βουλής για ψήφιση 

πέραν των οκτακόσιων εναρμονιστικών νομοθετημάτων, τα οποία σχεδόν στην ολότητά 

τους ψηφίστηκαν ή εγκρίθηκαν ομόφωνα. 

 Σήμερα η επιτροπή αυτή προετοιμάζεται για το νέο ρόλο που καλείται ως επιτροπή 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εθνικού κοινοβουλίου χώρας μέλους να επιτελέσει.  Από τη 

διαδικασία της εναρμόνισης με το κοινοτικό κεκτημένο θα προχωρήσει πλέον στην 

παρακολούθηση της ίδιας της διαδικασίας λήψης αποφάσεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση και 

θα αναλάβει τα αναβαθμισμένα καθήκοντα που αναμένεται να αποδώσει στα εθνικά 

κοινοβούλια το νέο σύνταγμα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Παράλληλα, θα συνεχίσει το 

έργο της ενημέρωσης του Κύπριου πολίτη για θέματα Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Εξαιρετικής σημασίας ρόλο στην ενταξιακή μας πορεία έχει σίγουρα 

διαδραματίσει και η Μικτή Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκής Ένωσης - Κύπρου, 

που ήταν επιφορτισμένη με τη στήριξη και την προώθηση της κυπριακής αίτησης ένταξης, 

ιδιαίτερα στους κόλπους του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, καθώς και τη στήριξη της 

προετοιμασίας της Κύπρου για την τελική της ένταξη.  ∆εν είναι τυχαίο το ότι το 

Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο υπήρξε ένας σταθερός σύμμαχος της ενταξιακής μας πορείας, 

υιοθετώντας μεγάλο αριθμό, θετικών για την Κύπρο, εκθέσεων και ψηφισμάτων. 

 Σίγουρα θα ήταν παράλειψή μου, αν δεν αναφερόμουν στους αφανείς ήρωες στον 

κυβερνητικό τομέα -αλλά και σ’ αυτούς στο σπίτι μας, στη Βουλή- όσον αφορά την 

προώθηση της ένταξης της Κύπρου και την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το 

κοινοτικό κεκτημένο: το γενικό διευθυντή και όλα τα μέλη του προσωπικού και 
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ιδιαίτερα τις Υπηρεσίες ∆ιεθνών Σχέσεων και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων.  Η συμβολή 

τους ήταν ιδιαίτερα σημαντική και τους ευχαριστούμε θερμά. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Σήμερα η Βουλή των Αντιπροσώπων επικυρώνει με πανηγυρικό τρόπο τη Συνθήκη 

Προσχώρησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και είναι η πρώτη 

μεταξύ των νέων χωρών μελών που θα το πράξει.  Όλοι μας, όλα τα κόμματα ανεξαίρετα, 

ίσως είναι το μοναδικό φαινόμενο ομοφωνίας, χώρα μέλος που επικυρώνει να έχει αυτό το 

υψηλό ποσοστό αποδοχής και επικύρωσης της Συνθήκης Προσχώρησης.  Είναι ακόμα 

ιδιαίτερα ευτυχής η συγκυρία η ένταξη της χώρας μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση να 

πραγματοποιείται σε μία φάση ιστορική για την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ήδη έχει 

διαμορφωθεί το πρώτο σχέδιο συντάγματος μέσα από μία διαδικασία πρωτοφανή σε 

δημοκρατικότητα και με ένα περιεχόμενο που, παρά τις κάποιες εκφρασθείσες 

διαφωνίες με αυτό, διαπνέεται από τις αξίες της δημοκρατίας, της ισότητας και της 

κοινωνικής δικαιοσύνης και επιδιώκει την απλούστευση των διαδικασιών και την 

εμβάθυνση για την αντιμετώπιση της νέας πραγματικότητας της διευρυμένης Ευρώπης. 

 Αποτελεί όμως για μας λυπηρό γεγονός το ότι οι Τουρκοκύπριοι συμπατριώτες 

μας δεν μπορούν να πανηγυρίσουν μαζί μας την ένταξη της Κύπρου στην Ένωση 

λόγω της αδιαλλαξίας του κ. Ντενκτάς και της Άγκυρας.  Τους διαβεβαιώνουμε όμως με 

τον πιο επίσημο και εμφαντικό τρόπο ότι οι διαπραγματεύσεις για την επίλυση του 

Κυπριακού δεν έχουν σταματήσει με την υπογραφή της Συνθήκης Προσχώρησης.  

Αποτελεί διακαή μας πόθο και δεδηλωμένη δέσμευση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας 

για συμμετοχή σε εποικοδομητικές διαπραγματεύσεις με στόχο να φθάσει εκείνη η ώρα 

που η Κύπρος θα επανενωθεί και οι πολίτες της, Ελληνοκύπριοι, Τουρκοκύπριοι, 

Αρμένιοι, Μαρωνίτες και Λατίνοι θα ζουν σε συνθήκες ευημερίας, ασφάλειας και 
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σεβασμού των ευρωπαϊκών αρχών και ιδεωδών ως μέλη της ενωμένης δημοκρατικής 

ευρωπαϊκής οικογένειας. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κλεάνθους. 

 Καλώ στο βήμα τον πρόεδρο του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ κ. 

Γιαννάκη Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, κυρία και κύριοι 

υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η σημερινή συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων συνιστά μια από τις πιο 

σημαντικές στιγμές στην ιστορία της.  Καλούμαστε να επικυρώσουμε τη Συνθήκη 

Προσχώρησης δέκα νέων κρατών στην Ευρωπαϊκή Ένωση, περιλαμβανομένης της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Μια νέα σελίδα ανοίγει για την Κύπρο και το λαό μας.  Η 

Κύπρος οικοδομεί μια νέα εθνική αυτοπεποίθηση.  Γίνεται συμμέτοχος και 

συνδημιουργός μιας νέας εποχής για την Ευρώπη και ολόκληρη την ανθρωπότητα.  Η 

συμμετοχή της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση συνιστά μείζον γεγονός με 

καθοριστικές επιπτώσεις για το παρόν και το μέλλον του λαού μας.  Η κύρωση της 

Συνθήκης Προσχώρησης αποτελεί ταυτόχρονα μια πολυσήμαντη πολιτική πράξη, που 

τερματίζει οριστικά την εποχή του Ψυχρού Πολέμου και τον ιστορικό διχασμό της 

Ευρώπης, που σημάδεψε τον ταραγμένο εικοστό αιώνα. 

 Αυτή η χωρίς προηγούμενο διεύρυνση με δέκα νέες χώρες αποτελεί για ολόκληρη 

την Ευρώπη μια μεγάλη πρόκληση, πρόκληση για να οικοδομήσει όχι απλώς μια 

οικονομική και νομισματική σύγκλιση αλλά κυρίως μια κοινή εξωτερική πολιτική, μια 

πολιτική ασφάλειας και άμυνας, για μια κοινωνική σύγκλιση με ευαισθησία και κοινωνική 
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δικαιοσύνη, που θα εξασφαλίζει σε όλους τους ευρωπαϊκούς λαούς και σε όλους τους 

Ευρωπαίους πολίτες συνθήκες ανάπτυξης και ευημερίας.  Για μια Ευρώπη η οποία να 

αποτελεί πόλο σταθερότητας, ειρήνης και συνεργασίας στον κόσμο και να διαδραματίζει 

αποφασιστικό ρόλο στις διεθνείς υποθέσεις, μια Ευρώπη που να εκφράζει αξιόπιστα το 

αίτημα, τη θέληση και την πολιτική βούληση της συλλογικής συνείδησης των λαών της. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η σημερινή πράξη της Βουλής των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 

είναι το επιστέγασμα μιας μακράς πορείας.  Το επίτευγμα της ένταξης δεν ήταν μια 

εύκολη υπόθεση.  Έγινε κατορθωτό ύστερα από πολύχρονες προσπάθειες, μέσα από 

εμπόδια και δυσκολίες, με σύνθετους πολιτικούς και διπλωματικούς σχεδιασμούς και με 

βασικό πρωταγωνιστή την Ελλάδα.  Αυτή την ώρα πρέπει να τιμήσουμε τον κυπριακό 

λαό για τη σταθερή του προσήλωση στο στόχο της ένταξης και για τις θυσίες στις 

οποίες αγόγγυστα υποβλήθηκε για να στηρίξει την ενταξιακή πορεία.  Στρέφουμε ακόμα 

τη μνήμη μας και αποτίουμε φόρο τιμής και ευγνωμοσύνης στους αγωνιστές και 

μάρτυρες του λαού μας, σε όλους όσοι έδωσαν τη ζωή τους για την κυπριακή ελευθερία 

και ανεξαρτησία, για την υπεράσπιση της δημοκρατίας και της νομιμότητας και για την 

απόκρουση της τουρκικής εισβολής.  Στις δικές τους θυσίες στηρίχθηκε η δημιουργία και 

επιβίωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ώστε να μπορεί σήμερα να διεκδικεί φιλόδοξα τη 

συμμετοχή της στο ευρωπαϊκό γίγνεσθαι. 

 Τιμούμε ακόμα τους πρωτεργάτες και αρχιτέκτονες του ευρωπαϊκού 

προσανατολισμού της Κύπρου, τον πρόωρα αδικοχαμένο συμπατριώτη μας Γιάννο 

Κρανιδιώτη, το Θεόδωρο Πάγκαλο, τον Ανδρέα Παπανδρέου, αλλά και τη σημερινή 

ελληνική κυβέρνηση, τον Πρωθυπουργό Κώστα Σημίτη, το Γιώργο Παπανδρέου και τις 

ελληνικές πολιτικές δυνάμεις που στήριξαν την ενταξιακή προσπάθεια.  Ακόμη, τις 

κυπριακές κυβερνήσεις, τη Βουλή των Αντιπροσώπων, το διαπραγματευτή, τη 
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διαπραγματευτική ομάδα, τους δημόσιους λειτουργούς που εργάστηκαν σκληρά για την 

άρτια προετοιμασία της Κύπρου. 

 Θέλω επίσης να εκφράσω τις θερμές μας ευχαριστίες προς τους Ευρωπαίους 

Σοσιαλιστές και τα αδελφά σοσιαλιστικά και σοσιαλδημοκρατικά κόμματα της Ευρώπης, 

που υπήρξαν από την πρώτη στιγμή συνεπείς και σταθεροί πρωταγωνιστές στην 

υπόθεση της ευρωπαϊκής ενσωμάτωσης της Κύπρου. 

 Η κύρωση της Συνθήκης Προσχώρησης σηματοδοτεί τη θέληση του λαού μας να 

καταστεί η Κύπρος μέλος της μεγάλης ευρωπαϊκής οικογένειας, να ενώσουμε την 

προοπτική μας με την προοπτική τετρακοσίων πενήντα εκατομμυρίων Ευρωπαίων, να 

δημιουργήσουμε ένα μέλλον με ασφάλεια, με ευημερία και κοινωνική αλληλεγγύη για το 

σύνολο του λαού μας, ένα μέλλον ειρηνικό και δημιουργικό.  Ταυτόχρονα, η κύρωση της 

συνθήκης και η ένταξή μας στην Ένωση την 1η Μαΐου 2004 φέρνει την Κύπρο 

αντιμέτωπη με μια μεγάλη πρόκληση:  Τα επόμενα χρόνια, κυρίες και κύριοι 

συνάδελφοι, είναι ο προσδιορισμένος χρόνος των αναγκαίων μεγάλων αλλαγών και 

μεταρρυθμίσεων, που θα καταστήσουν την Κύπρο ικανή, έτοιμη να συμμετάσχει 

φιλόδοξα και διεκδικητικά στην πρόκληση της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης.  Μέσα σε 

αυτή την περίοδο πρέπει να φυσήξει στην Κύπρο ένας νέος άνεμος δημιουργίας και να 

αλλάξουμε δομές, για να κερδίσουμε το στοίχημα του μέλλοντος της χώρας μας.  Η 

περιχαράκωση, η φοβία, η πολιτική και εθνική αυτάρκεια δεν είναι η κατάλληλη συνταγή 

για τις προκλήσεις του σήμερα και τις ανάγκες του αύριο.  Όλα αυτά ήταν η επαχθής 

κληρονομιά μιας παλαιότερης εποχής, την οποία εγκαταλείψαμε με μια πρωτοφανή 

επιτάχυνση της ιστορίας. 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει θα πρέπει να αποτελέσει και για το λαό μας το δικό 

του φυσικό γεωπολιτικό και πολιτικό χώρο και μέσα σε αυτόν θα πρέπει να 

αναζητήσουμε πειστικά τα πολιτικά μας στηρίγματα, να διαμορφώσουμε τα ερείσματα 
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για την υπεράσπιση των εθνικών μας συμφερόντων και να κατοχυρώσουμε την 

ασφάλεια και την επιβίωση του λαού μας.  Σε αυτή την Ευρώπη μπορούμε να 

τοποθετήσουμε φιλόδοξα τις δυνατότητες οικονομικής ανάπτυξης και το βάθρο για τη 

συμβίωση των εθνικών μας πολιτισμών μέσα σε ένα δημιουργικό πολυπολιτισμικό 

περιβάλλον.  ∆εν είμαστε, δεν πρέπει να είμαστε ουραγοί της Ευρώπης. μπορούμε και 

πρέπει να είμαστε στην πρώτη γραμμή.  Έχουμε οράματα, έχουμε γνώσεις, έχουμε 

επιστημονικό δυναμικό.  Η Κύπρος μπορεί και πρέπει να είναι μπροστά, πάντα  

μπροστά, για την Ευρώπη των οραμάτων και των προσδοκιών μας. 

 Σε αυτή την ιστορική για την Κύπρο στιγμή δεν ξεχνούμε τον κορυφαίο μας στόχο, 

που είναι ο τερματισμός της τουρκικής κατοχής και η επανένωση της πατρίδας μας.  

∆ιακηρύσσουμε την αμετάκλητη απόφασή μας να μην προσαρμοστούμε στην 

αναχρονιστική, παράλογη λογική του Ντενκτάς και της Άγκυρας, που επιθυμούν τη 

μονιμοποίηση και τη νομιμοποίηση του εγκλήματος του 1974.  Ήλθε η ώρα να 

κατανοήσει η Τουρκία ότι δεν μπορεί να συνεχίσει την κατοχή τμήματος μιας 

ευρωπαϊκής χώρας, όπως είναι η Κύπρος, και να διεκδικεί ταυτόχρονα ευρωπαϊκό 

μέλλον για την ίδια.  Η πορεία της Τουρκίας προς την Ευρώπη περνά πλέον 

αναγκαστικά μέσα από την κατακρήμνιση του κατοχικού τείχους στην Κύπρο, μια 

κατακρήμνιση που θα σημαίνει την απομάκρυνση των κατοχικών στρατευμάτων και 

εποίκων και την πλήρη εφαρμογή των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και των θεμελιωδών 

ελευθεριών στο σύνολο της επικράτειας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Η μερική άρση 

των περιοριστικών μέτρων κατά μήκος της κατοχικής γραμμής υπό τους γνωστούς 

απαράδεκτους όρους και τα τεχνάσματα του Ντενκτάς, που στοχεύουν σε 

κατατεμαχισμό του Κυπριακού με διάφανο στόχο την αναγνώριση του ψευδοκράτους, 

δεν μπορούν να οδηγήσουν σε αποπροσανατολισμό από την ανάγκη λύσης.  Η 

οριστική κατεδάφιση του διαχωριστικού τείχους που ακρωτηριάζει την πατρίδα μας θα 
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προκύψει ως αναπόδραστη εξέλιξη μόνο μέσα από τη δημοκρατική, δίκαιη λύση του 

κυπριακού προβλήματος.  Στο νέο ευρωπαϊκό περιβάλλον θα αγωνιστούμε για λύση 

ευρωπαϊκή, για μια λύση που θα σέβεται ένα δίκτυο κανόνων δικαίου, καθώς και τις 

αξίες και αρχές στις οποίες στηρίζεται η λειτουργία της Ευρώπης. 

 Με τη σημερινή ευκαιρία απευθύνουμε χαιρετισμό και μήνυμα αλληλεγγύης και 

κοινής πορείας προς τους Τουρκοκύπριους συμπατριώτες μας.  Συμμεριζόμαστε την 

αγωνία τους για το δικό τους μέλλον, για το μέλλον της κοινής μας πατρίδας.  ∆εν 

πρόκειται να τους ξεχάσουμε.  Η ένταξη δημιουργεί τις δυνατότητες εγγύησης της 

ασφάλειας και των δικαιωμάτων όλων των πολιτών μιας ενωμένης Κύπρου, 

Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων.  Η διάχυση του κοινοτικού κεκτημένου σε όλη την 

Κύπρο και σε κάθε λειτουργία της δημόσιας ζωής δημιουργεί ιδανικές συνθήκες 

ειρηνικής συμβίωσης.  Θα εργαστούμε, τόσο για να έχουν οι Τουρκοκύπριοι τη 

δυνατότητα να συμμετάσχουν στα οφέλη από την ένταξη όσο και για να λειτουργήσει η 

συμμετοχή της Κύπρου στην ευρωπαϊκή οικογένεια ως πίεση προς την Τουρκία για τον 

τερματισμό της κατοχής και την επανένωση της πατρίδας μας. 

 Σήμερα η Κύπρος είναι συνεπής στο ραντεβού της ιστορίας για ισότιμη και 

δημιουργική συμμετοχή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση και για ανάδειξη του ρόλου της  

στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης ως παράγοντα ασφάλειας, σταθερότητας, 

ειρήνης και συνεργασίας.  Σε αυτή την κατεύθυνση θα βαδίσουμε με ενότητα και εθνική 

αισιοδοξία, για να ανοίξουμε έναν καινούργιο δρόμο προοπτικής και ελπίδας για το 

μέλλον. 

 Το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ θα υπερψηφίσει την κύρωση της Συνθήκης 

Προσχώρησης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 
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 Καλώ στο βήμα τον κ. Χρίστο Κληρίδη εκ μέρους του κόμματος των Νέων 

Οριζόντων. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, κύριοι υπουργοί, 

αγαπητοί συνάδελφοι, αγαπητοί φίλοι, 

 ∆ε θα μακρηγορήσω, για να μην επαναλαμβάνουμε τους εαυτούς μας.  Εξάλλου, 

όπως διεφάνη από τις σημερινές ομιλίες, τουλάχιστον μέχρι σήμερα δεν υπάρχουν 

ευρωσκεπτικιστές στην Κύπρο παρά μόνο ευρω-φίλοι. 

 Η σημερινή μέρα αποτελεί ακόμη έναν ιστορικό σταθμό στην πολυτάραχη ιστορία 

της Κύπρου.  Το όραμα για την ένταξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση άρχισε να λαμβάνει σάρκα και οστά στις αρχές της δεκαετίας του 1990.   

Πρωτοστάτησε τότε, να υπενθυμίσω, η Κίνηση για την Ευρώπη με πρόεδρο τον 

αείμνηστο Γεώργιο Ιωαννίδη και με μέλη του συμβουλίου, μεταξύ άλλων, και τον αδελφό 

του τέως Προέδρου της ∆ημοκρατίας, τον αείμνηστο Ξάνθο Κληρίδη, το Νίκο τον 

Κουτσού και πολλούς άλλους.  Αίτημα της Κίνησης για την Ευρώπη ήταν η υποβολή της 

αίτησης για ένταξη κατά την προτροπή τότε του Θεόδωρου Πάγκαλου.  Οι δυσκολίες 

ήταν πολλές, ενθυμούμαι, και η επικρατούσα τότε άποψη ήταν ότι η Κύπρος δεν 

μπορούσε να υποβάλει αίτηση για ένταξη με άλυτο το Κυπριακό -αυτή είναι η 

πραγματικότητα.  Χρειάστηκαν δεκατρία χρόνια περίπου έκτοτε, για να πειστούν 

σταδιακά, εντός και εκτός Κύπρου, οι πρωταγωνιστές ότι η διαδικασία ένταξης θα ήταν 

καταλύτης για τη λύση του Κυπριακού. 

 ∆υστυχώς, όμως, η Τουρκία δεν άρπαξε την ευκαιρία, γιατί δεν είναι έτοιμη ακόμη.  

Εξακολουθούμε να πιστεύουμε ότι η ένταξη δυνατό να καταστεί καταλύτης για τη σωστή 

λύση του κυπριακού προβλήματος.  Μέρα με τη μέρα η παρουσία και η συμμετοχή της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας στα θεσμικά όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η 
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αποτελεσματική υιοθέτηση και εφαρμογή του κοινοτικού κεκτημένου στην Κύπρο, η 

ελευθερία διακίνησης και εγκατάστασης σε πανευρωπαϊκό επίπεδο, η ενιαία εφαρμογή 

της Ευρωπαϊκής Σύμβασης Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, η συμπερίληψη της Κύπρου 

στον ενιαίο πολιτικό, οικονομικό και κοινωνικό χάρτη της Ευρώπης διεμβολίζουν την 

αδιαλλαξία της Άγκυρας και των ντενκτασικών, οι οποίοι γνωρίζουν ότι τώρα είναι 

αντιμέτωποι όχι με τη μικρή Κυπριακή ∆ημοκρατία αλλά με την Ευρωπαϊκή Ένωση, της 

οποίας πλήρες και ισότιμο μέλος είναι η Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

 Χρειάζεται επιμονή και υπομονή.  Προπάντων, όμως, χρειάζεται να αξιοποιήσουμε 

τη συμμετοχή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε όλα τα επίπεδα.  Χρειάζεται η 

στελέχωση των θεσμικών οργάνων να γίνει από άξιους και ικανούς επιστήμονες, από 

νέους ανθρώπους με όραμα και όρεξη να προσφέρουν.  Χρειάζεται να βεβαιωθούμε ότι 

μέσα από κατάλληλους μηχανισμούς -και εισηγούμαι μια ανεξάρτητη υπηρεσία, που θα 

πρέπει να συσταθεί στο πρότυπο του Επιτρόπου ∆ιοίκησης- θα διασφαλίσουμε στην 

πράξη την εφαρμογή του “acquis communautaire”.  Θα χρειαστεί επειγόντως 

μεταρρύθμιση και εκσυγχρονισμός της εκτελεστικής και της δικαστικής εξουσίας κατά το 

πρότυπο, θα έλεγα, της νομοθετικής εξουσίας, η οποία πρωτοστατεί στον τομέα αυτό. 

 Κύριε Πρόεδρε, πιστεύουμε ότι από το 1974 και έπειτα η Τουρκία δεν έχει 

μετακινηθεί από τις πάγιες θέσεις της για αναγνώριση δύο λαών, δύο οντοτήτων, δύο 

κρατών στην Κύπρο.  Η δική μας, όμως, πλευρά χρόνο με το χρόνο προέβαινε σε 

μονομερείς υποχωρήσεις ξεκινώντας από την πολιτική της πρόταξης, περνώντας μέσα 

από τις Συμφωνίες Κορυφής για μια δικοινοτική ομοσπονδία με ισχυρή κεντρική 

κυβέρνηση, για να καταλήξουμε στο τίμημα της ένταξης, το Σχέδιο Ανάν, με όλες τις 

επιπτώσεις του -υποσημειώσεις και αστερίσκους. 

 Ατενίζουμε το μέλλον με αισιοδοξία.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση, αν καταφέρουμε με 

την πολιτική μας να συμπλεύσουμε με τις καθοριστικές πολιτικές δυνάμεις της και να 
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ξεφύγουμε από τον απομονωτισμό, δυνατό να καταστεί καταλύτης για τη μεταρρύθμιση 

της οικονομίας, των θεσμών, της νοοτροπίας μας, της κοινωνίας μας αλλά και της ίδιας 

της ύπαρξής μας και παρουσίας μας στη διεθνή κοινότητα ως ισότιμο μέλος της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ο κυπριακός λαός είναι ευγνώμων σε όλες τις κυπριακές και 

ελληνικές κυβερνήσεις αλλά και σε όλους εκείνους, εντός και εκτός Κύπρου, που 

συνέβαλαν στο να καταστεί δυνατή η σημερινή επικύρωση της Συνθήκης Προσχώρησης 

της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση από τη Βουλή της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Παρακαλώ, η κ. Ανδρούλα Βασιλείου εκ μέρους των Ενωμένων ∆ημοκρατών. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, εκλεκτοί 

προσκεκλημένοι, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Η σημερινή πράξη κύρωσης της συνθήκης ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση εκφράζει την ελεύθερη βούληση του λαού μας.  Ελεύθερα και συνειδητά επέλεξε 

ο λαός μας την ένταξη σ’ αυτή την εθελοντική ένωση κρατών, σ’  αυτή τη μοναδική 

ιστορική διαδικασία της ευρωπαϊκής ενοποίησης.  Αυτή ήταν μια ελεύθερη επιλογή, 

αλλά και αναγκαία και ώριμη.  Ήταν η μόνη επιλογή.  Γιατί η χώρα μας, με όλα τα 

προβλήματα και τα ελλείμματα, δικαιωματικά ανήκει σ’  αυτή την κοινότητα και την 

κουλτούρα της ελευθερίας, της δημοκρατίας και της δικαιοσύνης, της ανάπτυξης και της 

ευημερίας, της συνεργασίας και της αλληλεγγύης. 

 Εντασσόμαστε στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε μια μεγάλη στιγμή για την Ένωση.  

Την ώρα που όχι μόνο προσεγγίζει τα γεωγραφικά της όρια, αλλά και μεταμορφώνεται 
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και ψηλαφά το ρόλο της στο παγκόσμιο γίγνεσθαι, για να πληρωθεί το ρηθέν:  «Η 

Ευρώπη, που ανακάλυψε τον κόσμο όλο, τώρα ανακαλύπτει τον εαυτό της». 

 Υποβάλλεται συχνά το ερώτημα:  Πώς μπορούμε να είμαστε ισότιμος εταίρος μέσα 

σε μια ένωση τόσων και τόσο μεγάλων εθνών;  Η απάντηση είναι πως μέσα είμαστε πιο 

ισότιμοι απ’ ό,τι αν είμαστε έξω.  Κι ακόμα πως στη σημερινή δυναμική της ευρωπαϊκής 

ενοποίησης το ζητούμενο δεν είναι κυρίως η ισοτιμία των κρατών αλλά η ισοτιμία των 

πολιτών.  Και οι πολίτες της Κύπρου μπορούν να είναι όχι μόνο ισότιμοι, αλλά και 

προνομιούχοι.  Θα έχουν τα προνόμια μιας μικρής, συνεκτικής κοινωνίας, αλλά και τις 

ευκαιρίες μιας μεγάλης κοινότητας.  Και τέλος η ισοτιμία έχει να κάνει όχι με την εξίσωση 

επιρροής αλλά με τη συμμετοχή.  Και η Κύπρος πρέπει να συμμετέχει, να συμμετέχει με 

ενθουσιασμό και με επάρκεια στους θεσμούς και στις διαδικασίες της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης.  Τη λιτότητα ας την εντοπίσουμε στη Λευκωσία και ας μην τη ξεκινήσουμε από 

τις Βρυξέλλες.  Και η συμμετοχή και η προσαρμογή έχουν κόστος.  Αλλά κάθε μεγάλο 

έργο έχει κόστος, που ανοίγει όμως και μεγάλες προοπτικές.   

 Την ιστορική αυτή στιγμή για την Κύπρο, αλλά και για την Ευρώπη δεν μπορούμε 

σήμερα παρά να εκφράσουμε τη ευγνωμοσύνη μας σ’  αυτούς που συνέβαλαν και 

οραματίστηκαν μια Ευρώπη ειρήνης και συνεργασίας, παρά πεδίο μαχών και 

καταστροφής, μια περιοχή κοινωνικής ευημερίας και ανάπτυξης, και αναφέρομαι στους 

Jean Monet και  Robert Schuman.  Θα πρέπει να ευχαριστήσουμε επίσης όλους 

εκείνους που το 1991 στο Μάαστριχτ προχώρησαν μπροστά και έδειξαν σ’ εμάς, τους 

υπολοίπους, το στόχο και την προοπτική. 

 Την ιστορική αυτή στιγμή θα πρέπει επίσης να ευχαριστήσουμε και όλους αυτούς 

που οδήγησαν την Κύπρο στη δύσκολη πορεία της ένταξης -γνωρίζω ότι είναι 

κουραστικό να ακούγετε τα ίδια πράγματα, αλλά πιστεύω ότι είναι υποχρέωση του 

καθενός από εμάς να το κάνει- τους Προέδρους Κληρίδη και Παπαδόπουλο, τον 



 37

αείμνηστο Πρόεδρο Σπύρο Κυπριανού, τον Πρόεδρο και τα μέλη της Βουλής των 

Αντιπροσώπων και το προσωπικό της Υπηρεσίας Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, την 

ελληνική κυβέρνηση και ολόκληρη την ηγεσία της Ελλάδας, που υπήρξαν οι πιο στενοί 

και ειλικρινείς συμπαραστάτες μας, τον αείμνηστο Γιάννο Κρανιδιώτη. 

 Ιδιαίτερη μνεία θα πρέπει επίσης να γίνει στα μέλη των διαπραγματευτικών 

ομάδων της Κύπρου και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, γιατί οι μεν εργάστηκαν με πάθος 

για την ολοκλήρωση του εναρμονιστικού μας έργου και οι δε, με την καθοδήγηση και 

την εποικοδομητική κριτική τους, μας βοήθησαν να αναλάβουμε τις υποχρεώσεις μας 

και να τις αντιμετωπίσουμε με τρόπο σωστό και αποτελεσματικό. 

 Στην τελευταία του επίσκεψη στην Κύπρο ο Επίτροπος Φερχόιγκεν αναφέρθηκε 

στην εντυπωσιακή πρόοδο της Κύπρου από το 1998 που ξεκίνησαν οι 

διαπραγματεύσεις και τόνισε ότι τότε μόνο ένας άνθρωπος πίστευε ακράδαντα στο 

τελικό αποτέλεσμα της δύσκολης αυτής πορείας.  Και αυτός ήταν ο επικεφαλής της 

διαπραγματευτικής ομάδας Γιώργος Βασιλείου, ο οποίος από το 1990 που υπέβαλε την 

αίτηση ένταξης της Κύπρου ακολούθησε ένα καλά προετοιμασμένο σχέδιο μέχρι και την 

απόφαση του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου στην Κοπεγχάγη με την ένταξη της Κύπρου.  

 Τέλος, ευχαριστίες ανήκουν και σε όλους τους δημόσιους υπαλλήλους που 

εργάστηκαν σκληρά όλα αυτά τα χρόνια, καθώς και σε ολόκληρο τον κυπριακό λαό, 

που πίστεψε στο στόχο της ένταξης και βοήθησε στην πραγματοποίηση αυτού του 

στόχου. 

 Ο επόμενος στόχος, προς τον οποίο πρέπει από τώρα να προγραμματίσουμε τα 

βήματά μας, είναι η ένταξη στην Οικονομική και Νομισματική Ένωση.  Η Κύπρος έχει 

κάθε συμφέρον στην περαιτέρω εμβάθυνση της ευρωπαϊκής ενοποίησης, στην 

προώθηση του ευρωπαϊκού συντάγματος και των θεσμικών αλλαγών που φιλοδοξούν 
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να ενισχύσουν την οντότητα της Ένωσης και να διευρύνουν το ρόλο της στη διεθνή 

σκηνή.   

 Και βέβαια το πιο κύριο και πιο άμεσο είναι πως η διαδικασία της ευρωπαϊκής 

ενοποίησης θα συμβάλει στην επανένωση της χώρας μας.  Γιατί δε νοείται Κύπρος 

πραγματικά ευρωπαϊκή, αν δεν είναι Κύπρος ενωμένη.  Και έχουμε ιστορικό χρέος, με 

τόλμη και αποφασιστικότητα, με ρεαλισμό και με όραμα, να επιδιώξουμε τη λύση μέχρι 

το Μάιο του 2004 και την ένταξη μιας ενωμένης Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Να 

εργαστούμε για την υλοποίηση των μέτρων καλής θέλησης προς τους Τουρκοκυπρίους 

συμπατριώτες μας.  Να αξιοποιήσουμε τη διευρυνόμενη επικοινωνία των δύο 

κοινοτήτων, για να ενισχύσουμε τον κοινό προσανατολισμό για σύντομη λύση, στα 

πλαίσια του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και στη βάση του Σχεδίου Ανάν.  Έτσι θα 

αναβαθμίσουμε και τη θέση της Κύπρου και θα εδραιώσουμε την αξιοπιστία μας στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι Ενωμένοι ∆ημοκράτες και ο πρόεδρός τους είχαν τη δική τους ξεχωριστή 

συμβολή στην υπόθεση ένταξης και εναρμόνισης και υπόσχονται να συνεχίσουν να 

εργάζονται με τον ίδιο ενθουσιασμό για τα ευρωπαϊκά οράματα του λαού μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ την κ. Βασιλείου.  Παρακαλώ τον πρόεδρο του Α∆ΗΚ κ. Μιχαηλίδη να 

πάρει το λόγο. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, κύριε Πρόεδρε της Βουλής των 

Αντιπροσώπων, κυρία και κύριοι υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η σημερινή πανηγυρική συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων για την κύρωση 

της Συνθήκης Προσχώρησης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι ασφαλώς ένα 
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κορυφαίο και ιστορικό γεγονός, αφού κορυφαία και ιστορική υπήρξε και η επιλογή μας 

να ακολουθήσουμε το δρόμο προς την Ενωμένη Ευρώπη.  Μια επιλογή που σφράγισε 

για πάντα το μέλλον του τόπου μας.  

 Η ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση αποτελεί την αφετηρία μιας θεαματικής, 

αλλά και ουσιαστικής αναβάθμισης όχι μόνο στους κατάλληλους οικονομικούς πίνακες, 

όχι μόνο σε πολιτικά συμβούλια και πολιτικές επιλογές, αλλά σε αξίες, ιδέες και ιδανικά 

για τον άνθρωπο, για ένα κοινό όραμα ζωής.  Για μια ζωή αλληλεγγύης, δικαιοσύνης, 

δημιουργίας, ελευθερίας, σεβασμού των δικαιωμάτων ανθρώπων και μειονοτήτων, 

αλλά και επιβολής του διεθνούς δικαίου και του ευρωπαϊκού κεκτημένου σε ολόκληρη 

την επικράτεια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Την πορεία μας προς την Ευρώπη στήριξε συνειδητά μέχρι τέλους ο κυπριακός 

λαός, γιατί προέβλεψε ότι αυτή η πορεία αποτελεί για τον τόπο μας την απαρχή μιας 

νέας εποχής ειρήνης, σταθερότητας, ανάπτυξης και ευημερίας, με νέες ευκαιρίες 

ασφάλειας, δημιουργίας και προόδου.  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία ισχυροποιείται 

οικονομικά, αποκτά νέες δυνατότητες, αναβαθμίζει το πολιτικό της κύρος στη διεθνή 

σκηνή και δυναμώνει την ικανότητά της να επηρεάζει αποφάσεις και εξελίξεις.   

 Οι στόχοι μας είναι πλέον η επανένωση της πατρίδας μας, η ταχύτερη ανάπτυξη, η 

πλήρης απασχόληση, η κοινωνική ευημερία και συνοχή για όλους ανεξαίρετα τους 

κατοίκους του νησιού μας και ευρύτερη επιδίωξή μας είναι η πραγματική σύγκλιση σε 

όλους τους τομείς και όλα τα επίπεδα των άλλων χωρών της Ευρώπης.  

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σήμερα είμαστε όλοι περήφανοι, γιατί ολοκληρώνεται με επιτυχία μια μακρόχρονη, 

πολύμοχθη και επίπονη εθνική προσπάθεια.  Είναι το αποτέλεσμα της αρραγούς 

ενότητας του κυπριακού λαού και ιδιαίτερα της στενής συνεργασίας της κυπριακής 

πολιτικής ηγεσίας με όλες τις πολιτικές δυνάμεις της Ελλάδας, η οποία αποτέλεσε την 
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προϋπόθεση, αλλά και την εγγύηση για την τελική ευόδωση του κοινού αυτού στόχου.  

Η υπόθεση “Ευρωπαϊκή Ένωση” υπήρξε για πολλά χρόνια ο στόχος, ο 

προσανατολισμός, η πολιτική, το αντικείμενο σκληρής δουλειάς για πολλούς.   

 Συγχαρητήρια λοιπόν σ’ αυτούς που πρώτοι προέβλεψαν και πάλεψαν για την 

τελωνειακή ένωση, σ’ αυτούς που ενεργοποίησαν τις διαδικασίες για διεκδίκηση μιας 

θέσης για την Κύπρο κάτω από τον ευρωπαϊκό ουρανό, σ’ αυτούς που πάλεψαν 

ανάμεσα σε αντιξοότητες, εμπόδια, συχνές ειρωνείες και εμπλοκές, σ’ αυτούς που 

δούλεψαν σημείο προς σημείο, νόμο προς νόμο, θεσμό προς θεσμό χιλιάδες κοινοτικές 

προβλέψεις και οδηγίες, για να φέρουν, με υπομονή, σταθερότητα και πίστη, την Κύπρο 

στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  

 Καθοριστικός ο ρόλος του Γλαύκου Κληρίδη και της κυβέρνησής του, που με 

ιδιαίτερη δεξιοτεχνία οδήγησαν την Κύπρο στην Ευρωπαϊκή Ένωση, υπηρετώντας το 

κοινό όνειρο για την ευημερία, την ασφάλεια, την ειρήνη.  Θέλω στο σημείο αυτό να 

υπενθυμίσω και ξεχωριστά να τιμήσω το Γιάννο Κρανιδιώτη.  Τον πρωταγωνιστή της 

ιδέας ότι με την ένταξή μας στην Ενωμένη Ευρώπη θα δημιουργηθούν συνθήκες που 

θα σπάσουν το αδιέξοδο στη λύση του Κυπριακού. Πιστεύω ότι σήμερα έχουμε 

ιδιαίτερη υποχρέωση να πούμε όλοι, εκ μέρους του κυπριακού λαού, ένα μεγάλο, 

ξεχωριστό ευχαριστώ στο Γιάννο Κρανιδιώτη.  Τιμητική αναφορά οφείλεται στις 

κυβερνήσεις του Εθνάρχη Μακαρίου, του αείμνηστου Σπύρου Κυπριανού, του Γιώργου 

Βασιλείου και του Τάσσου Παπαδόπουλου για τη συνεχή και συνεπή προσήλωσή τους 

στο όραμα όλων μας.  Ιδιαίτερη επίσης αναφορά οφείλεται στο διαπραγματευτή Γιώργο 

Βασιλείου για τους σωστούς χειρισμούς καθ’ όλη τη διάρκεια της ενταξιακής μας 

πορείας, στη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη σκληρή δουλειά που συνεχίζει μέχρι 

σήμερα για την πλήρη εναρμόνισή μας με το ευρωπαϊκό κεκτημένο. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Από τις γεωγραφικές και οικονομικές παρυφές της Ευρώπης η Κύπρος θα 

συμμετέχει πλέον από τον προσεχή Μάιο στο κέντρο των πολιτικών εξελίξεων.  Με τη 

συμμετοχή μας στο θεσμικό οικοδόμημα της ευρωπαϊκής ενοποίησης κερδίζουμε  

αυτοπεποίθηση, κερδίζουμε εμπιστοσύνη στις δυνάμεις μας και παράλληλα ανοίγει  ένα 

νέο κεφάλαιο για την εδραίωση της εθνικής μας ασφάλειας.  

 Οι προκλήσεις που θα αντιμετωπίσουμε στο κοινό ευρωπαϊκό μέλλον δε θα 

πρέπει να μας καθησυχάσουν.  Είμαστε σε ένα κομβικό σημείο της ιστορίας για τον 

τόπο μας.  Σ’ ένα σημείο στο οποίο οι πρωτοβουλίες μας θα καθορίσουν το μέλλον της 

πατρίδας μας.  Πιστεύουμε ότι η ισότιμη συμμετοχή μας στα πλαίσια του θεμελιωμένου 

ευρωπαϊκού κεκτημένου δημιουργεί νέες και θετικότερες δυνατότητες, που ανανεώνουν 

τις ελπίδες για επίλυση του κυπριακού προβλήματος.  Πιστεύουμε ότι ο τερματισμός της 

κατοχής και η επανένωση της Κύπρου θα δημιουργήσουν νέες σχέσεις και νέες 

ευκαιρίες για όλους ανεξαίρετα τους κατοίκους της πατρίδας μας.  

 Οι Τουρκοκύπριοι συμπατριώτες μας έζησαν για σχεδόν τριάντα χρόνια κάτω από 

ένα βίαιο, καταπιεστικό και οπισθοδρομικό καθεστώς στο κατεχόμενο τμήμα του νησιού 

μας.  Θέλουν και αυτοί μαζί με όλους τους άλλους Κυπρίους να είναι συμμέτοχοι και 

συνοδοιπόροι στη διαδικασία της διεύρυνσης.  Και η ηγεσία τους, που δεν κατάφερε 

ποτέ μέχρι τώρα να εκφράσει τους πόθους τους αυτούς, αναγκάστηκε, κάτω από τη 

δύναμη του ευρωπαϊκού ιδεώδους της ειρηνικής συναδέλφωσης, να χαμηλώσει, χωρίς 

να τα ρίξει, τα τείχη που χωρίζουν τις δύο κοινότητες.  Η ένταξη της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας σημαίνει και ένταξη όλων των Κυπρίων και των Τουρκοκυπρίων, των 

Αρμενίων, των Μαρωνιτών και των Λατίνων συμπατριωτών μας στην Ενωμένη 

Ευρώπη.  Αυτό βέβαια δεν είναι ούτε εύκολο ούτε άμεσο.  Θα χρειαστούν λεπτοί 

πολιτικοί χειρισμοί, για να απλωθούν το κράτος δικαίου, οι ευρωπαϊκές αξίες και το 

κοινοτικό κεκτημένο σε ολόκληρο το νησί.  Ολόκληρη η διεθνής κοινότητα αναμένει από 
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την Άγκυρα και την τουρκοκυπριακή πλευρά να κάνει επιτέλους τα βήματα της σύνεσης. 

Να κάνει το άλμα προς την Ευρώπη.  Το τείχος που χωρίζει την πατρίδα μας από τον 

ευρωπαϊκό πολιτικό πολιτισμό θα πρέπει σίγουρα να πέσει.  Την Πράσινη Γραμμή 

πρέπει να αντικαταστήσει το πράσινο φως της επανένωσης της πατρίδας μας.  

 Στη νέα περίοδο που ανοίγεται μπροστά μας το Α∆ΗΚ προσβλέπει σε μια Κύπρο 

κυρίαρχη, ενωμένη, δημοκρατική, ειρηνική και ευημερούσα, όπου όλες οι κοινότητες θα 

συμβιώνουν, θα συνεργάζονται με εμπιστοσύνη και θα προκόβουν με καλή διάθεση και 

σε συνθήκες απόλυτης ειρήνης και ασφάλειας.  Το Α∆ΗΚ πιστεύει σε μια Κύπρο πέρα 

για πέρα ευρωπαϊκή, που θα διαφυλάττει και θα εφαρμόζει με ιδιαίτερη επιμέλεια το 

ευρωπαϊκό κεκτημένο και τις πανευρωπαϊκές αρχές και αξίες σε ολόκληρη την 

επικράτεια, μια Κύπρο ειρηνική, στερεή και ανθεκτική, νησίδα χαράς, υγείας, πολιτισμού 

και δημιουργίας για όλους ανεξαίρετα τους κατοίκους της.  Να αξιοποιήσουμε λοιπόν τις 

ευκαιρίες για ειρήνη, ευημερία και ασφάλεια.  Να εργασθούμε όλοι μαζί, με όλες τις 

δυνάμεις μας, για το μεγάλο ευρωπαϊκό όραμα, με πίστη στο κοινό μέλλον.   

 Με αυτές τις σκέψεις, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Α∆ΗΚ είναι 

αυτονόητο ότι θα υπερψηφίσει τη Συνθήκη για την Προσχώρηση της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Μιχαηλίδη.   

 Παρακαλώ τον κ. Περδίκη, εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 

Περιβαλλοντιστών, να πάρει το λόγο.  Είναι και ο τελευταίος ομιλητής. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, κυρίες και κύριοι,  
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 Η ώρα είναι σημαδιακή.  Καθώς έχουμε εισέλθει ψυχολογικά και ημερολογιακά στο 

κλίμα της μνήμης των μαύρων επετείων του ’74, καλούμαστε σήμερα να 

υπερψηφίσουμε τη Συνθήκη Προσχώρησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Όταν ξεκίνησαν τα τανκς -είκοσι εννέα χρόνια πριν- για να καταλύσουν τη 

∆ημοκρατία και να δώσουν την ευκαιρία στην Τουρκία να επιχειρήσει τη διάλυση του 

κυπριακού κράτους, βρισκόμασταν μακριά, πολύ μακριά από τη σημερινή μέρα.  ∆ε 

γνωρίζω εάν και κατά πόσο οι μέρες του μαύρου Ιούλη του 1974 κλειδώνονται σήμερα 

διά παντός στο χρονοντούλαπο της ιστορίας, δεν ξέρω αν η ένταξη της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση κλείνει διά παντός τον εφιάλτη του τουρκικού 

επεκτατισμού στο κουτί της Πανδώρας.  Υποτίθεται ότι επιδιώξαμε με επιμονή και 

μεγάλη διάθεση συγκατάβασης την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση για έναν 

κυρίως λόγο, να επιτύχουμε μια στοιχειωδώς δίκαιη και βιώσιμη λύση του Κυπριακού 

και, μέσω αυτής, να αντιμετωπίσουμε τη μόνιμη τουρκική απειλή.   

 Όμως πολλοί θεώρησαν ότι η ένταξη θα λειτουργούσε απλά ως καταλύτης για 

αποτελμάτωση μιας διαδικασίας που σηματοδοτήθηκε από υποχωρήσεις και 

αλλεπάλληλες παλινδρομήσεις.  Αυτή η πολιτική προσέγγιση οδήγησε στις εκ του 

σύνεγγυς συνομιλίες και στην εκβιαστική κατάθεση και προώθηση του Σχεδίου Ανάν.  

Οι υπερβολικές απαιτήσεις του Ντενκτάς και λιγότερο οι χειρισμοί μας ήταν το φρένο 

που σταμάτησε την καταστροφική επιβολή ενός άδικου, ανεφάρμοστου και εν πολλοίς 

επικίνδυνου σχεδίου λύσης μέσα από συνοπτικές διαδικασίες.  Στη σημερινή 

πραγματικότητα, μετά τη Χάγη, έχουμε υποχρέωση να τοποθετήσουμε το γεγονός της 

ένταξης μέσα στο ανάλογο ιστορικό του πλαίσιο.  Πρέπει δηλαδή η ένταξη στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση να οδηγήσει σε αλλαγή της βάσης των διαδικασιών και της 

φιλοσοφίας επίλυσης του Κυπριακού.  Άλλωστε, ακόμα και οι πλέον κακοπροαίρετοι 
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από όσους αναμειγνύονται στο Κυπριακό ομολογούν ότι έχουν πολλά να αλλάξουν στο 

Σχέδιο Ανάν, λόγω ακριβώς της πραγματικότητας της ένταξης της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Από αυτή την άποψη θεωρώ το πρωτόκολλο που συνοδεύει αυτή τη συνθήκη και 

αφορά την επίλυση του Κυπριακού και την εφαρμογή του κεκτημένου στο βόρειο 

κατεχόμενο μέρος της Κύπρου σαν ένα μελανό σημείο, απομεινάρι της προ της ένταξης 

εποχής.  ∆ε σκοπεύω βέβαια να αναλώσω όλο το χρόνο της ομιλίας μου σε μια 

αναφορά στο Κυπριακό σε σχέση με την ένταξη.  Υπενθυμίζω μόνο, για χάρη της 

ιστορίας, ότι αγωνιζόμαστε ώστε η επίλυση του κυπριακού προβλήματος να βρίσκεται 

μέσα στα πλαίσια του ευρωπαϊκού κεκτημένου, να σέβεται και να στηρίζει την εφαρμογή 

όλων των ανθρωπίνων και πολιτικών δικαιωμάτων και να είναι λειτουργική και βιώσιμη.  

∆υστυχώς, στη μετά την ένταξη περίοδο οι πρωτοβουλίες Ντενκτάς τείνουν να 

περιορίσουν τις δυνατότητες για μια δυναμική πολιτική προς αυτή την κατεύθυνση.  

Φοβάμαι -και διατυπώνω αυτή την ανησυχία με κάθε επιφύλαξη- ότι η εμπλοκή του 

Κυπριακού σε διαδικασίες τύπου μέτρων οικοδόμησης εμπιστοσύνης οδηγεί με 

μαθηματική ακρίβεια στην εμπέδωση των δεδομένων της διχοτόμησης και στην 

ακύρωση κάθε συγκριτικού πλεονεκτήματος που παρήγαγε η επιτυχία της ένταξης στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Όσοι όμως αντιμετωπίζουν την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση ως 

γεγονός μονοσήμαντα συνδεδεμένο με το λαό μας, μέσω της πολιτικής του σημασίας σε 

σχέση με την επίλυση του κυπριακού προβλήματος, πλανώνται πλάνην οικτράν και 

μεγάλην.  ∆εν έχουμε ενώπιόν μας μια οποιαδήποτε, μικρής ή μεγάλης σημασίας, 

συνθήκη σαν αυτές που συνήθως εγκρίνονται κατά κανόνα χωρίς πολύ προβληματισμό 

από το κοινοβούλιό μας.  ∆εν πηγάζουν μόνο από τη συνθήκη αυτή οι όποιες διμερείς ή 
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διεθνείς δεσμεύσεις.  ∆εν αποτελεί μια κανονιστικού χαρακτήρα συμφωνία με μία ή 

περισσότερες χώρες.   

 Σήμερα, ουσιαστικά, λέμε με τη σειρά μας το μεγάλο “ναι” και, λέγοντάς το, «πέρα 

πηγαίνουμε στην τιμή και στην πεποίθησή μας», κατά τον Αλεξανδρινό ποιητή.  Από 

σήμερα καταθέτουμε την ιστορία μας, τον πολιτισμό μας, το μέλλον και το παρόν μας, 

την τύχη του λαού μας στο μεγάλο χρηματιστήριο αξιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

Αλίμονό μας, αν έστω και για μια στιγμή παρασυρθούμε από τους αρχαίους ωραίους 

ελληνικούς μύθους, κάποια ιστορία για μια αφελή κορασίδα και έναν πονηρό ταύρο, ή 

τα γεμάτα εύηχους συνειρμούς λογύδρια των κάθε λογής ευρωλιγούρηδων.  Στο 

θαυμαστό κόσμο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, προς τον οποίο ομόθυμα σήμερα γνέφουμε 

καταφατικά, καλύτερα ταιριάζει η περιγραφή του ποιητή:  «Εδώ διαβαίνουν και θερίζουν 

χιλιάδες άρματα, δρεπανηφόρα». 

 Ας εννοήσουμε λοιπόν, γοργά και αμέσως, τις πραγματικότητες και ας μη 

σπεύδουμε σαν μωρές παρθένες σε πρόωρους πανηγυρισμούς.  Μακριά από κάθε 

ευρωσκεπτικισμό, μακριά από κάθε διάθεση για ματαιοδοξία, άρνηση ή κατάθεση των 

όπλων, δηλώνουμε ότι αντιμετωπίζουμε την ευρωπαϊκή περιπέτεια του λαού μας με 

αποφασιστικότητα και επιμονή στη διεκδίκηση των συμφερόντων μας, μέσα πάντα στα 

πλαίσια των ελάχιστων εκείνων αξιών που αποτελούν τη βάση του ευρωπαϊκού 

ιδεώδους.   

 Ακούω συχνά -και το άκουσα και σήμερα- να συγχύζονται αυτές οι αξίες με τις, 

κατά περίπτωση, κυριαρχούσες πολιτικές τάσεις.  Τέτοιες πολιτικές τάσεις, που συχνά 

έντεχνα παρουσιάζονται ως τάχα οι ευρωπαϊκές αξίες, είναι ο φιλελευθερισμός, η 

ελεύθερη αγορά, η παγκοσμιοποίηση, η περιχαράκωση των ευρωπαϊκών συνόρων, η 

κοινή εξωτερική πολιτική, η  πολιτική ασφάλειας κ.ο.κ.  Αντίθετα από όλα τούτα, η 

αναζήτηση των κοινών ευρωπαϊκών αξιών μάς οδηγεί στο μεγάλο αντιφασιστικό αγώνα 
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και στα ιδανικά του, την ελευθερία, τη δημοκρατία, το σεβασμό των ανθρωπίνων 

δικαιωμάτων και την αξιοπρέπεια.   

 Έχουμε υποχρέωση να ενώσουμε τις ελάχιστες, μα όχι αμελητέες, δυνάμεις μας 

με το ευρωπαϊκό κίνημα των πολιτών και των πολιτικών δυνάμεων που αγωνίζεται 

ενάντια στην παγκοσμιοποίηση των κερδών του κεφαλαίου, που αγωνίζεται για τη 

σωτηρία του πλανήτη από την περιβαλλοντική καταστροφή, που αγωνίζεται για 

ανθρώπινα δικαιώματα για όλους τους ανθρώπους.  Η κοινή ουτοπία είναι μια Ευρώπη 

των λαών και των πολιτών, όχι μια Ευρώπη του κεφαλαίου, εξάρτημα της 

υπερδύναμης, όχι μια Ευρώπη που θα είναι η ίδια υπερδύναμη της βλακείας και της 

ηλιθιότητας, φέρουσα το στίγμα των κομπλεξικών αυτοκρατόρων.  Οραματιζόμαστε μια 

Ευρώπη από τα Κανάρια Νησιά μέχρι το Βλαδιβοστόκ, από τη Βόρεια Θάλασσα μέχρι 

την Κύπρο ελεύθερη, δημοκρατική, οικολογική, αλληλέγγυα προς όλο τον κόσμο και τον 

κάθε άνθρωπο.  Από σήμερα δεχόμαστε να συμβάλουμε υπεύθυνα, ισότιμα και 

δημιουργικά στην πραγμάτωση αυτού του οράματος.  ∆εν είναι εύκολη υπόθεση.  Θα 

αργήσουμε να γευτούμε τους γλυκόπικρους καρπούς της επιτυχίας.  Όμως δεν είναι και 

μια υπόθεση που τοποθετείται στο μακρινό μέλλον.  Αντίθετα, ο δρόμος που ποτέ δε θα 

έχει τέρμα διανύεται καθημερινά.  Γιατί κάθε μέρα οφείλουμε να κερδίζουμε πόντο με 

πόντο το αύριο, άλλωστε κάθε μέρα έχουμε απόπειρες για πισωγύρισμα και κάθε μέρα 

οφείλουμε να παίρνουμε τις αποφάσεις μας.  Οφείλουμε να φροντίζουμε να είναι πάντα 

μέσα στο πλαίσιο των αρχών μας, για να οδηγούν προς την επιθυμία μας, ούτε 

αριστερά ούτε δεξιά και προπαντός ούτε πίσω. 

 Εμείς οι οικολόγοι, οι Ευρωπαίοι πράσινοι, αντιμετωπίζουμε με δημιουργικό 

πνεύμα το πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και, όπως περιέγραψα πιο πάνω, 

συνεπώς αγωνιζόμαστε για μια καλύτερη Ευρώπη.  Είναι γι’  αυτό που δε διέλαθε την 

προσοχή μας το γεγονός ότι η προσπάθεια της προηγούμενης κυβέρνησης να επιτύχει 
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την αφαίρεση κάθε προσχήματος ή προσκόμματος από την ενταξιακή μας προσπάθεια, 

να διευκολύνει με άλλα λόγια για πολιτικούς λόγους την ένταξη, οδήγησε σε σοβαρού 

χαρακτήρα υποχωρήσεις έναντι των απαιτήσεων των Βρυξελλών.  Οι υποχωρήσεις 

αυτές, κυρίως στον οικονομικό και κοινωνικό τομέα, βρίσκονται ήδη ενώπιον του λαού 

μας -επηρεάζουν τη ζωή μας- ο οποίος κλήθηκε και θα κληθεί να πληρώσει το κόστος 

των παραλείψεων, των λαθών και των υποχωρήσεων.  Ούτε παραβλέπουμε το γεγονός 

ότι στα πλαίσια της ένταξης η κυβέρνηση αποδέχθηκε τη διαιώνιση της κατοχής μέρους 

του νησιού μας από τη Βρετανία, στάση που δυστυχώς είχε τη στήριξη του συνόλου 

σχεδόν των πολιτικών δυνάμεων και της Βουλής. 

 Ελπίζω και εύχομαι η Κυπριακή ∆ημοκρατία να μη σταθεί μέσα στο σαλόνι της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης όπως στάθηκε, αν στάθηκε, στον προθάλαμό της.  Είμαστε 

βέβαια ο μικρός συγγενής, αλλά όχι ο ανύπαρκτος.  Οφείλουμε να αναλάβουμε τις 

ευθύνες μας, οφείλουμε να αναλάβουμε τις ανάλογες πρωτοβουλίες, οφείλουμε να 

δηλώσουμε τη δημιουργική μας παρουσία.  Ας ατενίσουμε το ευρωπαϊκό μας μέλλον με 

γόνιμη αισιοδοξία και απόφαση για αγώνα, για την πρόοδο, την ευημερία και τα 

δικαιώματα του κάθε πολίτη.   

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να σας πληροφορήσω ότι θα στηρίξουμε την κύρωση της 

συνθήκης με τις επιφυλάξεις που αφορούν τα δύο πρωτόκολλα.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Παρακαλώ να περάσουμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 
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 Κύρωση της συνθήκης.  Πίνακας.  Άρθρο 3. 

 Άμεση ισχύς και υπεροχή.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συνθήκης Προσχώρησης της 

Τσεχικής ∆ημοκρατίας, της ∆ημοκρατίας της Εσθονίας, της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

της ∆ημοκρατίας της Λεττονίας, της ∆ημοκρατίας της Λιθουανίας, της ∆ημοκρατίας της 

Ουγγαρίας, της ∆ημοκρατίας της Μάλτας, της ∆ημοκρατίας της Πολωνίας, της 

∆ημοκρατίας της Σλοβενίας και της Σλοβακικής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο και επικυρώνεται πανηγυρικά η 

Συνθήκη Προσχώρησης των δέκα μελών στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ευχαριστώ πάρα πολύ.  Εδώ τελειώνει η 

συνεδρία της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία θα γίνει αύριο, στις 11.00 το πρωί, με 

ημερήσια διάταξη που έχει ως ακολούθως: 

 «Οι μαύρες επέτειοι του πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής». 
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 Παρακαλώ, αν είναι δυνατό, να μείνουμε στις θέσεις μας, μέχρι να αποχωρήσει ο 

Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας.  Σας πληροφορώ ότι και αύριο ο Πρόεδρος της 

∆ημοκρατίας και το Υπουργικό Συμβούλιο θα είναι μαζί μας στη συνεδρία.   

 Ευχαριστώ. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης:  11.40 π.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Μαύρου Ελένη 

Αγγελίδης Ανδρέας Μιχαηλίδης Θάσος 

Αδάμου Αδάμος Μιχαηλίδης Ντίνος 

Αναστασιάδης Νίκος Νικολάου Ιωνάς 

Βαρνάβα Γιώργος Ομήρου Γιαννάκης 

Βασιλείου Ανδρούλα Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπακώστας Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαπολυβίου Ανδρέας 

Γιάγκου Κίκης Περδίκης Γιώργος 

∆ημητρίου Παναγιώτης Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Ευαγόρου Σταύρος Προδρόμου Πρόδρομος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Καράς Αντώνης Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κατσουρίδης Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κλεάνθους Νίκος Τυρίμος Κυριάκος 

Κληρίδης Χρίστος Φυττής Σοφοκλής 
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Κουλίας Ζαχαρίας Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυπριανού Άντρος Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Κυριακού Μαρία Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηνικόλα Ντίνος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοδουλίδης ∆ώρος 

Λυσσαρίδης Βάσος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Ματσάκης Μάριος Χρυσοστόμου Άριστος 

Μαυροκορδάτος Χρίστος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Καλαϊτζιάν Πετρός  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συνθήκης Προσχώρησης της Τσεχικής 

∆ημοκρατίας, της ∆ημοκρατίας της Εσθονίας, της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, της 

∆ημοκρατίας της Λεττονίας, της ∆ημοκρατίας της Λιθουανίας, της ∆ημοκρατίας της 

Ουγγαρίας, της ∆ημοκρατίας της Μάλτας, της ∆ημοκρατίας της Πολωνίας, της 

∆ημοκρατίας της Σλοβενίας και της Σλοβακικής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2003», οι αγορεύσεις που ακολούθησαν (Πρόεδρος, Ν. 

Κατσουρίδης, Ν. Αναστασιάδης, Ν. Κλεάνθους, Γ. Ομήρου, Χρ. Κληρίδης, Α. Βασιλείου, 

Ντ. Μιχαηλίδης, Γ. Περδίκης) και ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

 

 

 



 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 15ης Ιουλίου 2003 

(Ώρα έναρξης: 11.05 π.μ.) 

(Αρ. 38) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλή σας μέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Κηρύσσω την έναρξη της 

σημερινής έκτακτης συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ να 

διαπιστωθεί κατά πόσο υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το μόνο θέμα 

στη σημερινή ημερήσια διάταξη της ειδικής συνεδρίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων είναι οι μαύρες επέτειοι του πραξικοπήματος και της εισβολής.  

Προτού καταθέσω την ομιλία μου, να καλέσω το σώμα να τηρήσει μονόλεπτη σιγή 

στη μνήμη των ηρώων και των μαρτύρων της δημοκρατίας και της ελευθερίας.  

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη.  
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 Η Βουλή των Αντιπροσώπων συνέρχεται σήμερα, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και 

κύριοι συνάδελφοι, σε έκτακτη συνεδρία, για να καταδικάσει το διπλό έγκλημα που 

διενεργήθηκε σε βάρος της Κύπρου τον Ιούλιο του 1974, το προδοτικό πραξικόπημα 

της 15ης του Ιούλη και την τουρκική εισβολή, που ακολούθησε πέντε μέρες 

αργότερα. 

 Θέλω πρώτα απ’ όλα να εξάρω την παρουσία του Προέδρου της ∆ημοκρατίας 

και των υπουργών της κυβέρνησής του στη σημερινή έκτακτη συνεδρία.  Η παρουσία 

τους δίνει το μήνυμα ότι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και η κυβέρνησή του τιμούν και 

με αυτό τον τρόπο την αντίσταση κατά του πραξικοπήματος, τιμούν αυτούς που 

αντιστάθηκαν και έπεσαν υπερασπιζόμενοι τη δημοκρατία, τιμούν εκείνους που 

αγωνίστηκαν και έπεσαν για τη διαφύλαξη της εδαφικής ακεραιότητας της πατρίδας 

μας κατά την εισβολή των τουρκικών στρατευμάτων. 

 Τελευταία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τίθενται ερωτηματικά αν είναι σκόπιμο 

στις σύγχρονες συνθήκες να οργανώνονται εκδηλώσεις καταδίκης του 

πραξικοπήματος και της εισβολής.  Μήπως η καταδίκη σήμερα του φασιστικού 

πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής αντιστρατεύεται την ανάγκη παραπέρα 

ανάπτυξης της προσέγγισης των δύο κοινοτήτων;  Μήπως κάτι τέτοιο δηλητηριάζει 

τις σχέσεις μας και αποτελεί εμπόδιο στις προσπάθειες επίλυσης του Κυπριακού;  Η 

δική μας η απάντηση είναι ένα κατηγορηματικό όχι! 

 Η καταδίκη του πραξικοπήματος στις σημερινές συνθήκες αποτελεί έκφραση 

σεβασμού και τιμής προς τους αγωνιστές της δημοκρατικής αντίστασης και 

προπάντων προς αυτούς που θυσιάστηκαν στο βωμό της υπεράσπισης της 

δημοκρατίας και της νομιμότητας.  Αποτελεί συνάμα, αν θέλετε, τη δική μας συγνώμη 

προς τους απλούς Τουρκοκύπριους για την κακομεταχείριση που έτυχαν, ακόμα και 

για τα εγκλήματα που διέπραξαν σε βάρος τους οι σοβινιστικές ακροδεξιές δυνάμεις, 
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η χούντα και η ΕΟΚΑ Β΄.  Θα ’ταν δε παράδοξο σήμερα που οι Τουρκοκύπριοι 

συμπατριώτες μας όλο και πιο θαρραλέα τοποθετούνται κατά της συνέχισης της 

κατοχής, απαιτώντας λύση στη βάση του Σχεδίου Ανάν, βροντοφωνάζοντας «αυτή η 

χώρα είναι δική μας», να καλλιεργηθεί ανάμεσά μας η φιλοσοφία του συμβιβασμού, 

του συμβιβασμού με την κατοχή, αντί η φιλοσοφία του συμβιβασμού με τους 

Τουρκοκύπριους, η οποία είναι ασυμβίβαστη με την κατοχή και τη διαίρεση. 

 Η καταδίκη της κατοχής είναι συνυφασμένη με την καταδίκη της δράσης των 

ακροδεξιών σοβινιστικών δυνάμεων της τουρκοκυπριακής κοινότητας και της 

Τουρκίας, που διέπραξαν τόσα και στυγερά εγκλήματα ενάντια και στις δύο 

κοινότητες.  Η καταδίκη της κατοχής είναι οφειλή προς τους πεσόντες για την 

υπεράσπιση της εδαφικής ακεραιότητας και της ανεξαρτησίας της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας.  Είναι οφειλή προς τους πρόσφυγες, τους αγνοούμενους και τους 

εγκλωβισμένους.  Είναι οφειλή προς ολόκληρο τον κυπριακό λαό, Ελληνοκύπριους, 

Τουρκοκύπριους, Μαρωνίτες, Αρμένηδες και Λατίνους.   

 ∆εν έχουμε καμιά αμφιβολία ότι η ιστορία λειτουργεί ως πυξίδα και φάρος για 

τους αγώνες των λαών.  Κάθε επέτειος πρέπει να ακονίζει τη μνήμη, να σμιλεύει τη 

συνείδηση μέσα στη φωτιά της ιστορικής γνώσης και της πολιτικής ανάλυσης, να 

εντοπίζει τα αίτια και τα αιτιατά για την πορεία που ακολούθησε η ιστορία.  Η 

καταδίκη του δίδυμου εγκλήματος σε βάρος του λαού μας είναι υπογράμμιση της 

ανάγκης όπως η ιστορική μνήμη του λαού μας συνεχίσει να διατηρείται ζωντανή για 

την αποφυγή παρόμοιων πράξεων και ενεργειών, που έφεραν τραγωδίες στον τόπο 

και το λαό μας.  Αποτελεί, παράλληλα, κατάθεση δέσμευσης για συνέχιση του αγώνα 

μέχρι την τελική δικαίωση του λαού μας.  Για τρεις σχεδόν δεκαετίες το Κυπριακό δεν 

κατέστη δυνατό να επιλυθεί, λόγω της διχοτομικής πολιτικής της Άγκυρας και του κ. 

Ντενκτάς, λόγω της αδιαλλαξίας της Άγκυρας και του κ. Ντενκτάς, που επιχειρούν 
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μέσα από την έλευση του χρόνου να παγιώσουν τα τετελεσμένα της κατοχής.  Ο 

χρόνος όμως δε μειώνει την αποφασιστικότητά μας να συνεχίσουμε να εργαζόμαστε 

προς την κατεύθυνση επίλυσης του Κυπριακού.  Αντίθετα, η αποφασιστικότητα είναι 

αναβαθμισμένη και λόγω της υλοποίησης του ενός εκ των δύο βασικών στρατηγικών 

στόχων μας, της ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που, με την 

ομόφωνη επικύρωση της Συνθήκης Προσχώρησης χθες από τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων, εισήλθε στην τελική της ευθεία.  Αυτή την εξέλιξη θα αξιοποιήσουμε 

στις προσπάθειές μας, για να πετύχουμε την επίλυση του Κυπριακού στη βάση του 

Σχεδίου Ανάν και στο πλαίσιο των ψηφισμάτων του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, 

των συμφωνιών υψηλού επιπέδου και των αρχών του διεθνούς δικαίου. 

 Με προσήλωση θα συνεχίσουμε να εργαζόμαστε για την επανένωση του 

κράτους και του λαού μας κάτω από την ομπρέλα μιας διζωνικής και δικοινοτικής 

ομοσπονδίας, στην οποία τα βασικά δικαιώματα και οι ελευθερίες ολόκληρου του 

λαού, Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων, Αρμένηδων, Μαρωνιτών και Λατίνων, να 

είναι διασφαλισμένα. 

 Σας ευχαριστώ. 

 Θα παρακαλούσα τώρα τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ-Αριστερά-

Νέες ∆υνάμεις να καταθέσει το δικό του λόγο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, κύριε Πρόεδρε της Βουλής των 

Αντιπροσώπων, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τιμούμε σήμερα τους υπερασπιστές της δημοκρατίας και της πατρίδας.  

Τιμούμε εκείνα τα παιδιά, αλλά και τους ευσυνείδητους ενήλικες που στο κάλεσμα της 

δημοκρατίας και της πατρίδας δεν το σκέφτηκαν ούτε μια στιγμή.  Και σε όσους το 
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σκέφτηκαν για λίγο -τέτοιες αμφιταλαντεύσεις είναι ανθρώπινες- επεκράτησε τελικά το 

ύψιστο χρέος.   

 Αν οι ήρωες βαδίζουν στα τυφλά, όπως έγραψε ο ποιητής, τότε οι ήρωες της 

αντίστασης για τη δημοκρατία είναι κάτι παραπάνω από ήρωες.  ∆ιότι μόνο στα 

τυφλά δε βάδιζαν.  Ήξεραν ότι το κράτος ήταν διαλυμένο από την υπονομευτική 

δράση της EOKA B΄.  Άκουγαν από το ραδιόφωνο ότι ο Μακάριος ήταν δήθεν 

νεκρός.  Προέβλεπαν τη δυσκολία εξασφάλισης μέσων αντίστασης.  Ένιωθαν το 

παγερό χάδι του επικείμενου θανάτου.  Ωστόσο προχώρησαν.  Ήξεραν, λοιπόν, πού 

βάδιζαν.  Όπως ήξεραν πού βάδιζαν και οι φορείς της προδοσίας· πάρα πολλοί, 

τουλάχιστον, εξ αυτών και σίγουρα οι ηγέτες τους.  Ας πέσει κι αυτός ο μύθος.  

 Oι μαχητές της αντίστασης βάδιζαν προς το οδυνηρό χρέος να 

αντιπαραταχθούν απέναντι σε υπέρτερες στρατιωτικά δυνάμεις.  H Εθνική Φρουρά, 

όπως και το κράτος, είχε αλωθεί εκ των έσω.  Κατόρθωσαν όμως με τη στάση τους 

να σώσουν την τιμή και την υπόληψη των πολλών.  Aν κάτι εκ των προτέρων δεν 

ήξεραν, είναι ότι τα ονόματά τους θα καταγράφονταν με χρυσά γράμματα στο 

δοξασμένο πάνθεο της ιστορίας, ότι θα γίνονταν η συνείδηση της εποχής τους.  

Όμοια ήταν η συμπεριφορά των υπερασπιστών της πατρίδας.   

 ∆υστυχώς, όμως, η προδοσία επέτρεψε στον εισβολέα να περάσει.  Nα 

κατακτήσει, να προσφυγοποιήσει, να σκοτώσει.  Aγνοούμενοι και εγκλωβισμένοι, 

διχασμός και διαμελισμός της πατρίδας συμπληρώνουν το σκηνικό της τραγωδίας.  

Στους ήρωες χρωστούμε όμως μια συγνώμη.  ∆εν κάναμε ότι ήταν ανθρωπίνως 

δυνατόν, έτσι ώστε η θυσία τους να περάσει ως μέγιστο μάθημα στις νεότερες γενιές.  

Η πολιτεία μας φέρει βαρύτατες ευθύνες.  Επιχειρήθηκε να επιβληθεί μια γενικευμένη 

και εγκληματική λήθη, που ανατρέπει και διαστρεβλώνει την ιστορική γνώση των 
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γεγονότων.  Επιχειρήθηκε να επιβληθεί η ισοπέδωση, η εξίσωση του θύτη με το 

θύμα.  

 Η γνώση όμως του χθες, κύριοι συνάδελφοι, είναι πυξίδα για το αύριο.  Ας 

δεσμευτούμε όλοι ότι θα κάνουμε το παν, για να διορθώσουμε αυτή την τρομακτική 

αμέλεια.  Οι νέες γενιές πρέπει να γνωρίζουν με πάσα λεπτομέρεια τα αίτια και τα 

αιτιατά που μας οδήγησαν στην καταστροφή του ’74, να μάθουν τους ήρωές τους, για 

να μη χρειαστεί κανείς πια να ξαναγίνει ήρωας.   

 Τα δεινά που επέφερε το προδοτικό πραξικόπημα παραμένουν.  Παρά τις 

ειλικρινείς προσπάθειες της πλευράς μας για λύση, η οποία θα κατοχυρώνει τα 

δικαιώματα όλων των Κυπρίων και θα αναιρεί τα τετελεσμένα της κατοχής, στο 

πλαίσιο μιας διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας, το αδιέξοδο στο Κυπριακό 

εξακολουθεί να υφίσταται.  ∆ηλώνουμε ξανά και ξανά έτοιμοι να εμπλακούμε σ’ ένα 

γύρο συνομιλιών στη βάση του Σχεδίου Ανάν.  Η διεθνής κοινότητα οφείλει 

παράλληλα να ασκήσει την επιρροή της σ’ εκείνη την πλευρά που εξακολουθεί να 

παρουσιάζεται αδιάλλακτη και να εμποδίζει με κάθε τρόπο μια βιώσιμη λύση του 

Κυπριακού. ∆εν αρκεί η απλή κατανόηση, που έχει γίνει πανθομολογούμενη, μετά 

την άψογη στάση του Προέδρου Παπαδόπουλου στη Xάγη και εντεύθεν, καθώς και 

την, αντίστοιχα, αρνητική του κατοχικού ηγέτη για το ποιος ευθύνεται.  Χρειάζονται 

κινήσεις για αλλαγή των παγιωμένων τουρκικών διχοτομικών επιδιώξεων.  

 Υπήρξαν, όμως, όλο αυτό το διάστημα και αλλαγές που δημιουργούν 

αισθήματα αισιοδοξίας.  Καταρχάς επήλθε, μετά από κοπιώδεις προσπάθειες του 

λαού μας, η ουσιαστική ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Απομένει η τυπική 

τελική επικύρωσή της.  Αυτό το όραμα αγκαλιάστηκε και από τους Τουρκοκύπριους 

και μετατράπηκε σε πίεση προς το κατοχικό καθεστώς, το οποίο υποχρεώθηκε να 

λάβει μια σειρά από ημίμετρα, που, ωστόσο, έφεραν πιο κοντά τις δύο κοινότητες.   
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 Όλοι σήμερα μιλούν για την ανάγκη αλληλοκατανόησης και συνύπαρξης των 

δύο κοινοτήτων ως βασικής προϋπόθεσης της λύσης.  Αισθανόμαστε ικανοποίηση 

που μια διαχρονική πολιτική του AKEΛ αναγνωρίζεται, έστω και τώρα, απ’ όλους και 

φυσικά δικαιώνεται.  H καλύτερη, ωστόσο, απόδειξη -μέρες που είναι- προς τους 

Τουρκοκύπριους είναι ότι επιθυμούμε την ειρηνική συμβίωση μαζί τους, ότι αφήνουμε 

πίσω τα όσα μας χώρισαν στο παρελθόν και εργαζόμαστε, για να κάνουμε πράξη τα 

όσα μας ενώνουν σήμερα και τα πολύ περισσότερα που θα μας ενώσουν στο 

μέλλον.  Η καλύτερη απόδειξη είναι να δώσουμε δείγματα γραφής ότι δε μας διέπει -

και εννοώ ορισμένους από εμάς- το καταστροφικό πνεύμα του ’74, που εξίσου την 

ίδια, αν όχι μεγαλύτερη, ζημιά επέφερε και στους Τουρκοκύπριους.  Πώς όμως θα 

πείσουν για τις αγνές τους προθέσεις κάποιοι εκπρόσωποι του χώρου που βαρύνεται 

με το απεχθές έγκλημα ότι έχουν αλλάξει, ότι έχουν διδαχθεί, όταν χαρακτηρίζουν το 

μεθαυριανό παγκομματικό συλλαλητήριο καταδίκης του δίδυμου εγκλήματος ως 

εκδήλωση πεζοδρομίου;  Ευτυχώς, η συντριπτική πλειοψηφία του λαού και των 

πολιτικών δυνάμεων δεν τους ακολουθεί σε αυτή την αδιέξοδη πορεία, διότι έχει 

αντλήσει τα σωστά συμπεράσματα από την τραγωδία, σε βαθμό που εγγυάται τη μη 

επανάληψή τους.  

 Η ενότητα είναι το ζητούμενο.  Μια ενότητα που υπάρχει σε επίπεδο Εθνικού 

Συμβουλίου, αλλά και σε λαϊκό επίπεδο.  Απομένει να σφυρηλατηθεί η ενότητα σε 

επίπεδο ιστορικής γνώσης και κοινής αποτίμησης του τι μας έφερε την καταστροφή.  

Για να γίνει αυτό, απαιτείται η εγκατάλειψη πρακτικών συλλογικής αμνησίας και 

σύγχρονες, άρα, διαλεκτικές μέθοδοι διδαχής των γεγονότων που μας σημάδεψαν.  

Τόσο σύγχρονες και διαλεκτικές όσο είναι και θα παραμένουν για πάντα οι ήρωες της 

αντίστασης κατά της προδοσίας.  
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 H καλύτερη τιμή για όσους έπεσαν υπερασπιζόμενοι τη δημοκρατία και την 

πατρίδα και η μέγιστη αναγνώριση για όσους χρόνια τώρα υποφέρουν από το δίδυμο 

έγκλημα του 1974 και ολόκληρο το λαό μας είναι να λύσουμε το Κυπριακό, να 

επανενώσουμε λαό και πατρίδα.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ τον κ. Νίκο Αναστασιάδη, πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, 

να πάρει το λόγο. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, κυρίες και κύριοι 

συνάδελφοι, κυρία και κύριοι υπουργοί, 

 Η ατομική και συλλογική μας μνήμη στρέφεται σήμερα, όπως και κάθε χρόνο, 

στις δύο οδυνηρές επετείους του ’74, που τόσο σκληρά σφράγισαν τη μοίρα της 

Κύπρου και του λαού μας. Σήμερα, όπως και κάθε χρόνο, η συγκίνηση, η περίσκεψη 

και ο πόνος μάς οδηγούν είκοσι εννέα χρόνια πίσω, ανακαλώντας τη φρίκη του 

διπλού οργανωμένου εγκλήματος που διαπράχθηκε σε βάρος του κυπριακού λαού.  

Θυμόμαστε, από τη μια, την απίστευτη αφροσύνη της χούντας των συνταγματαρχών 

και, από την άλλη, τη θηριωδία του τουρκικού κράτους, που οργάνωσε και εξετέλεσε 

τη στρατιωτική εισβολή.  

 Μίλησα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την αφροσύνη της χούντας.  Και 

τούτο, γιατί τα αντικειμενικά δεδομένα οδηγούν σε ένα αβίαστο ιστορικά 

συμπέρασμα, πως, εάν τα ελληνόφωνα όργανα ξένων υπηρεσιών δεν κατέλυαν τη 

δημοκρατία στην Ελλάδα, δε διανοούμαι ότι θα φτάναμε ποτέ στον αδελφοκτόνο 

διχασμό στην Κύπρο.  Ένας διχασμός που, αποδυναμώνοντας αντιστάσεις, 

επέτρεψε την εκμετάλλευση των παθών, αλλά και την απόπειρα κατάλυσης της 
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δημοκρατίας.  Ένα άφρον πραξικόπημα που τελικά ενδυνάμωσε την πίστη μας στην 

ελευθερία και τη δημοκρατία, αλλά είχε ως τραγική συνέπεια τη θυματοποίηση 

ολοκλήρου του κυπριακού λαού.  Για τούτο και δε διστάσαμε, και σήμερα δεν 

υποχωρούμε, απερίφραστα να επαναλαμβάνουμε την καταδίκη του εγκλήματος που 

διαπράχθηκε σε βάρος της πατρίδας μας.  Θα επαναλάβω και φέτος ότι οι οδυνηρές 

ημέρες μνήμης πρέπει να αποτελούν μια αδιάκοπη παρουσία μέσα σε κάθε 

συνείδηση, να καταστούν αναπόσπαστο και μόνιμο στοιχείο του ήθους μας, μια 

θλιβερή, αλλά αναγκαία υπόμνηση, που να σφραγίζει την ψυχή, αλλά και το 

χαρακτήρα όλων μας. 

 Η αντικειμενική γνώση της ιστορίας και κυρίως η απαλλαγή της από στοιχεία 

ρεβανσισμού και αντιπαλότητας μας υποδεικνύει την αλάνθαστη πορεία που πρέπει 

να ακολουθήσουμε, για να αντιμετωπίσουμε τις προκλήσεις του παρόντος και του 

μέλλοντος. 

 Η τραγωδία της Κύπρου, που συντελέστηκε το ’74, μας υποχρεώνει να 

κρατούμε διαρκώς ζωντανή την ανάμνηση του φρικτού αυτού εγκλήματος και να 

υπενθυμίζουμε στον πολιτισμένο κόσμο την ανεξίτηλη ευθύνη της Τουρκίας.  Είκοσι 

εννέα χρόνια μετά την εισβολή, η χώρα αυτή εξακολουθεί να προκαλεί τη διεθνή 

νομιμότητα, να απειλεί και να παραβιάζει με τρόπο βάναυσο όλες τις αρχές του 

διεθνούς δικαίου και της ηθικής. 

 Ενωμένοι στις κορυφαίες επιλογές μας, αποφασισμένοι για μια πατρίδα 

ελεύθερη και ενωμένη, απαλλαγμένοι από αισθήματα μικροψυχίας και φανατισμού 

έχουμε όλοι μας χρέος, αδιακρίτως πολιτικών ή ιδεολογικών καταβολών, να 

συμβάλουμε στην προσπάθεια για την ελευθερία και την επανένωση της πατρίδας 

μας.  Οφείλουμε να υπερβούμε τα διχαστικά σύνδρομα και τις τραυματικές εμπειρίες 

του απώτερου παρελθόντος, να ψηλαφίσουμε με κριτική διάθεση τα λάθη, αλλά και 
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τα ελαττώματά μας, να βαθύνουμε την αυτοσυνειδησία μας και, με περίσσευμα 

γενναιότητας, να αναλάβουμε τις ατομικές και συλλογικές μας ευθύνες. 

 Κι αν είναι κάτι που δεν πρέπει να ξεχνούμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι 

πως η τραγωδία του ’74 δεν ήταν το αποτέλεσμα της ενότητας, αλλά η αναπόφευκτη 

συνέπεια της διχόνοιας. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η αδέκαστη ιστορία μάς έχει διδάξει ότι υπάρχουν πολιτικές που αρέσουν και 

πολιτικές που ωφελούν.  Τελικά, μόνο οι δεύτερες αρμόζουν σε υπεύθυνους λαούς, 

στους λαούς που στην κίνηση της όποιας πολιτικής διαδικασίας προκρίνουν τη 

μετριοπάθεια, αποφεύγουν τις αδιάλλακτες ακρότητες, στέκονται στο μέτρο, που 

αποτελεί και την ουσία της δημοκρατίας.  Η συγνώμη δεν επιτυγχάνεται με την 

άρνηση ή με την παραχάραξη της ιστορικής αλήθειας, αλλά με την καθολική 

αναγνώριση της αντικειμενικής αλήθειας από όλους, χωρίς πάθος, χωρίς φανατισμό, 

χωρίς προκαταλήψεις.  Η συγχώρεση αποβλέπει στη θεμελίωση ενός καλύτερου 

μέλλοντος, χωρίς το μέλλον αυτό να βαρύνεται από τα θλιβερά παθήματα του 

παρελθόντος.  Ο λαός μας, στην πλειοψηφία του, αυτή την επιλογή έχει κάνει, ακόμα 

και όταν τον κεντρίζουν οι προκλήσεις των μοιραίων φανατισμών.  Έχουμε χρέος ως 

πολιτική ηγεσία, αντλώντας διδάγματα από το πρόσφατο και απώτερο παρελθόν, να 

υπηρετήσουμε τον τόπο και την πολιτική ζωή με σοβαρότητα, με υπευθυνότητα, με 

πνεύμα ιδιαίτερα αλληλεγγύης.  Με τα στοιχεία, δηλαδή, εκείνα που θα εμπνέουν και 

θα χαλυβδώνουν  καθημερινά την ενότητα του λαού μέχρι την τελική δικαίωση. 

 Η ορατή πλέον κατάληξη της ευρωπαϊκής μας πορείας, μιας πορείας που έγινε 

κατορθωτή και με την αμέριστη και αδελφική στήριξη της Ελλάδας, δημιουργεί νέες 

δυνατότητες επίλυσης του χρονίζοντος εθνικού μας προβλήματος, ενώ ταυτόχρονα 

καλλιεργεί βάσιμες ελπίδες σε Ελληνοκύπριους και Τουρκοκύπριους για την επίτευξη 
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μιας λύσης που θα επιτρέπει την ειρηνική συμβίωση των δύο κοινοτήτων μέσα σε 

συνθήκες ασφάλειας και προόδου. 

 Είναι γεγονός ότι από την περσινή συνεδρίαση έχουν μεσολαβήσει σημαντικά 

γεγονότα που διαφοροποίησαν αισθητά την τάξη πραγμάτων στην Κύπρο.  Παρά 

ταύτα, το πεδίο είναι ρευστό.  Μπορεί, και δικαιολογημένα, η κατάκτηση του 

ευρωπαϊκού μας στόχου να μας οπλίζει με αυτοπεποίθηση.  Το Κυπριακό, ωστόσο, 

δεν έχει ακόμη λυθεί ούτε μπορούμε να θεωρήσουμε οποιαδήποτε υποκατάστατα 

προσπαθεί να κτίσει η προπαγάνδα του κατοχικού καθεστώτος ως μόνιμη και 

οριστική λύση του Κυπριακού.  Συνεπώς, επιβάλλεται να ανακτήσουμε το ταχύτερο 

δυνατό την πρωτοβουλία των κινήσεων.  Οφείλουμε να είμαστε δυναμικά παρόντες 

στο ευρωπαϊκό πεδίο ιδιαίτερα τώρα που επιχειρούμε τα πρώτα μας βήματα ως νέο 

κράτος μέλος.  Και ταυτόχρονα χωρίς αίσθηση υπεροψίας, αυτάρκειας ή αλαζονείας 

οφείλουμε με συνέπεια να συνεχίσουμε να τείνουμε χέρι ειλικρινούς φιλίας και 

συνεργασίας προς του Τουρκοκύπριους συμπολίτες μας.  

 Η χωρίς περιστροφές και προσχήματα αποδοχή της αρχής της 

διαπραγμάτευσης του Σχεδίου Ανάν, αφού φυσικότατα συγκεκριμένες πρόνοιές του 

προσαρμοσθούν στα νέα δεδομένα που δημιουργεί η ένταξη, αλλά και οι νέες 

πραγματικότητες στο νησί, θα δώσει ένα ισχυρό, αλλά και ξεκάθαρο μήνυμα τόσο 

προς τη διεθνή κοινότητα όσο και προς τους Τουρκοκύπριους.  Ένα μήνυμα για την 

ειλικρίνεια των προθέσεών μας, αλλά και για την πολιτική μας βούληση να 

εργαστούμε για μια άμεση λύση του Κυπριακού.  Μια λύση που να διασφαλίζει την 

κοινή ευρωπαϊκή πορεία για όλους του κατοίκους του νησιού και να κατοχυρώνει ένα 

μέλλον ασφάλειας, ειρήνης, οικονομικής προόδου και κοινωνικής ευημερίας, τόσο για 

τους Ελληνοκύπριους όσο και για τους Τουρκοκύπριους, τους Μαρωνίτες, τους 

Αρμένιους και τους Λατίνους.   
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 Είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένας στόχος που το χρωστούμε στους 

αγωνιστές της ελευθερίας και της δημοκρατίας και τον οφείλουμε στις επερχόμενες 

γενιές.  Είναι ένας στόχος που, όταν επιτευχθεί, θα είναι η μεγίστη τιμή προς όσους 

έχουν δώσει τη ζωή τους, αντιστεκόμενοι χάριν της ελευθερίας και της δημοκρατίας. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.   

 Παρακαλώ, ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού Κόμματος, ο κ. 

Κλεάνθους, έχει το λόγο. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, κυρίες και κύριοι 

συνάδελφοι, 

 Για ακόμα μια χρονιά η Βουλή των Αντιπροσώπων με αυτή τη σεμνή 

τελετουργική συνεδρία της αποδίδει τον οφειλόμενο δίκαιο έπαινο τιμής σε όσους 

έδωσαν τη ζωή τους υπερασπιζόμενοι τη δημοκρατία, τη συνταγματική τάξη και τη γη 

της πατρίδας μας.  Εμείς στη σημερινή συνεδρία έχουμε ως ελάχιστο χρέος να 

αποδώσουμε τιμή στους νεκρούς ήρωες, σ’ αυτούς τους ξεχωριστούς που 

αντιστάθηκαν στο πραξικόπημα αγωνιζόμενοι για τη δημοκρατία και την αξιοπρέπεια 

όλων μας, σ’  αυτούς που υπερασπίστηκαν γενναία τη γη της πατρίδας μας. 

 Τιμούμε όμως ταυτόχρονα και όλους τους μάρτυρες της εθνικής μας τραγωδίας, 

τα θύματα του πραξικοπήματος και της εισβολής, τους αγνοούμενους, τους ηρωικούς 

εγκλωβισμένους της Καρπασίας, τους τραυματίες και τους παθόντες και τις χιλιάδες 

των εκτοπισμένων, που τόσο απάνθρωπα η τουρκική θηριωδία ξερίζωσε από τη γη 

των πατέρων μας, υλοποιώντας σχέδιο εθνικού ξεκαθαρίσματος. 
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 Είναι φυσικό τέτοιες μέρες να μας κατακλύζουν αισθήματα θλίψης, οργής και 

πικρίας για το προδοτικό πραξικόπημα, που έδωσε το πρόσχημα στην τούρκικη 

εισβολή και που τόσα δεινά και πόνο επισώρευσε στο λαό μας.  Κι ας μην 

αυταπατόμαστε, η χούντα των Αθηνών ποτέ δε θα μπορούσε να βλάψει την Κύπρο 

χωρίς τους εδώ υποστηριχτές της, χωρίς τους συνεργάτες της και τους 

οργανωμένους πράκτορές της.  Και αυτό είναι ένα οφειλόμενο χρέος για μια αλήθεια 

που πρέπει να λέμε. 

 Ούτε τα θλιβερά γεγονότα του Ιούλη του 1974 μπορούν να διαγραφούν ούτε 

φυσικά οι ευθύνες και οι ενοχές των ιθυνόντων, των πρωταγωνιστών και των 

συνεργών τους είναι δυνατό να διαγραφούν και να παραγραφούν.  Ούτε βεβαίως με 

την παραχάραξη της ιστορίας, που κάποιοι επιχειρούν κατά καιρούς, αναδεικνύεται η 

αλήθεια που πρέπει να αποτελεί πάντοτε το βάθρο της αυτογνωσίας κάθε λαού.  

Σήμερα λοιπόν η μνήμη βρίσκεται σε εγρήγορση.  Πρέπει να βρίσκεται σε 

εγρήγορση.  Η ιστορική μνήμη, η παραδοχή των λαθών και της αλήθειας, είναι το 

μόνο βάλσαμο για τις αιμάσσουσες πληγές στο κορμί της πατρίδας μας. 

 Παράλληλα, πρέπει να αντλήσουμε τα αναγκαία ιστορικά διδάγματα.  Και το πιο 

σημαντικό δίδαγμα είναι πως το αγαθό της δημοκρατίας που απολαμβάνουμε 

σήμερα πρέπει να το υπερασπιζόμαστε όλοι ενωμένοι την κρίσιμη ώρα που κάποιοι 

επιχειρούν να το πλήξουν.  Γιατί πράγματι, αν αυτό το αγαθό το υπερασπιζόμασταν 

όλοι με σθένος την ώρα που έπρεπε, ίσως και να μπορούσαμε να αποφεύγαμε τα 

δεινά της εθνικής συμφοράς που έπληξε τον τόπο μας. 

 Τιμούμε όλα τα θύματα του προδοτικού πραξικοπήματος και της τούρκικης 

εισβολής.  Τιμούμε ακόμη τον αείμνηστο εθνάρχη Αρχιεπίσκοπο Μακάριο, τιμούμε 

τους αγώνες του, εμπνεόμαστε από τα οράματά του και καθοδηγούμαστε από το 

παράδειγμά του.  Ηχούν ακόμα στα αυτιά μας οι σοφές διαπιστώσεις και παραινέσεις 
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του, η ορθή πολιτική του κρίση και οι εκτιμήσεις του, η διορατικότητα και η 

προβλεπτικότητά του και οι υποδείξεις του, που σήμερα επαληθεύονται και 

δικαιώνονται από τις ίδιες τις πολιτικές εξελίξεις, τα νέα πολιτικά δεδομένα που 

διαμορφώνονται στην ευρύτερη περιοχή της Κύπρου, στον ευρωπαϊκό χώρο και 

παγκόσμια. 

 Επιδιώκουμε και αγωνιζόμαστε για μια αξιοπρεπή, λειτουργική και βιώσιμη 

λύση του κυπριακού προβλήματος, που θα επανενώσει την Κύπρο και το λαό της και 

θα διαμορφώσει και θα διασφαλίσει τις συνθήκες για μια ειρηνική και δημιουργική 

συμβίωση των διαφόρων κοινοτήτων μέσα σε μια ενωμένη Ευρώπη, που θα 

προσφέρει ευκαιρίες για ευημερία και πρόοδο στο σύνολο του κυπριακού λαού. 

 Η μερική άρση της απαγόρευσης στη διακίνηση μέσω της διαχωριστικής 

γραμμής Αττίλα που προωθεί ο κατοχικός ηγέτης με τη συνεργασία της Άγκυρας και 

τα διάφορα μέτρα ή ημίμετρα που κατά καιρούς προτείνει, καθώς και οι προφανείς 

ελιγμοί του τον τελευταίο καιρό δε συνιστούν λύση.  Ούτε ανοίγουν το δρόμο για μια 

οριστική και δίκαιη λύση του κυπριακού προβλήματος.  Οι αρχές και οι προδιαγραφές 

μιας τέτοιας λύσης του Κυπριακού βρίσκονται στις αρχές και τα ψηφίσματα των 

Ηνωμένων Εθνών και προσδιορίζονται από το ευρωπαϊκό κεκτημένο, που αποτελεί 

πλέον ένα ισχυρό πολιτικό δεδομένο στον αγώνα μας για μια λειτουργική και βιώσιμη 

λύση. 

 Επανειλημμένα η δική μας πλευρά έχει διακηρύξει την ετοιμότητά της να 

συνεχίσει τις διαπραγματεύσεις με βάση το Σχέδιο Ανάν.  ∆υστυχώς όμως ο Ραούφ 

Ντενκτάς, έχοντας την υποστήριξη της τουρκικής κυβέρνησης και του τουρκικού 

πολιτικοστρατιωτικού κατεστημένου, επιχειρεί εκτροπή από τις διαδικασίες και τα 

πλαίσια επίλυσης του Κυπριακού που έχει θέσει η διεθνής κοινότητα. 
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 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα, αυτές τις μέρες της μνήμης, της οδύνης αλλά και της 

περισυλλογής, απευθύνει μήνυμα συστράτευσης, συμπόρευσης και συλλογικότητας 

προς όλες τις πολιτικές δυνάμεις και το σύνολο του κυπριακού λαού.  Απευθύνουμε 

επίσης μήνυμα κατανόησης και εκτίμησης προς τους Τουρκοκύπριους συμπατριώτες 

μας και πρόσκληση για κοινή πορεία και κοινή προσπάθεια για επανένωση της 

πατρίδας μας και του λαού μας, στη βάση των αρχών του αλληλοσεβασμού, της 

αλληλοεκτίμησης και της αλληλοαποδοχής σε συνθήκες ευημερίας, προόδου και 

δημοκρατίας. 

 Η ανατροπή των αποτελεσμάτων του δίδυμου εγκλήματος είναι οφειλόμενο 

χρέος στους νεκρούς ήρωες και τα θύματα των μαύρων επετείων που τιμούμε 

σήμερα.  Συγχρόνως όμως αποτελεί ιστορική ευθύνη όλων η παραπέρα κοινή 

προσπάθεια για τη λύση του κυπριακού προβλήματος.  Γιατί αυτό είναι το 

οφειλόμενο χρέος στα παιδιά μας και στις επόμενες γενιές, για ένα καλύτερο αύριο σε 

μια κοινή και ελεύθερη πατρίδα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Καλώ τον πρόεδρο του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ κ. Ομήρου να 

πάρει το λόγο. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, κυρία και κύριοι 

υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είκοσι εννέα χρόνια από την προδοσία και το έγκλημα, με νωπές τις μνήμες, 

τιμούμε τους υπέροχους αγωνιστές της αντίστασης, που έδωσαν τη ζωή τους για την 

ελευθερία και τη δημοκρατία και υπερασπίστηκαν το νόμιμα εκλεγμένο ηγέτη του 
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λαού μας, τον εθνάρχη Μακάριο.  Τιμούμε τους μάρτυρες του λαού μας που έπεσαν 

αγωνιζόμενοι κατά την αντίσταση στην τουρκική εισβολή που ακολούθησε το 

προδοτικό πραξικόπημα της χούντας και της ΕΟΚΑ Β΄. 

 Είκοσι εννέα χρόνια από την προδοσία και το έγκλημα και η μνήμη οφείλει να 

είναι παρούσα και αλώβητη.  Μνήμη αδυσώπητη για τους ενόχους και τις ενοχές.  

Όχι για την αναβίωση ενός απεχθούς διχαστικού παρελθόντος, αλλά για να φωτίζει 

διδακτικά το μέλλον. 

 Είκοσι εννέα χρόνια από τότε και πρέπει να θυμόμαστε.  Γιατί η ηρωική 

αντίσταση στο πραξικόπημα δεν είναι κολυμβήθρα του Σιλωάμ για εκείνους που 

άπλωσαν το χαλί στην εθνοκτόνο χουντική δικτατορία, για να αλώσει για εφτά χρόνια 

την Κύπρο.  Ούτε για τους απόντες.  Γιατί η βαρβαρότητα της χούντας πέρασε στην 

Κύπρο και πρέπει  να λέμε την αλήθεια απ’  αυτό το βήμα.  «Μπήκαν στην Πόλη οι 

οχτροί και κάποιοι φώναζαν ζήτω και γεια».  Και αυτό ποτέ δεν πρέπει να το 

ξεχνούμε. 

 Είκοσι εννέα χρόνια από τότε και θυμόμαστε τους Πόντιους Πιλάτους που ως 

επιτήδειοι ουδέτεροι επινόησαν τη θεωρία της βίας και της αντιβίας, που εξίσωσαν τη 

νομιμότητα με την παρανομία, τη νόμιμη δημοκρατική κυβέρνηση της χώρας με την 

τρομοκρατική οργάνωση της ΕΟΚΑ Β΄, τους αγωνιστές της δημοκρατίας με τους 

μασκοφόρους-νυκτοβάτες που την υπονόμευαν και άνοιξαν το δρόμο στο 

πραξικόπημα. 

 Είκοσι εννέα χρόνια από τη μεγαλύτερη προδοσία στη νεότερη ελληνική 

ιστορία. Η προδοσία επιτυγχάνει το σκοπό της. Η δεύτερη φάση του διπλού 

εγκλήματος.  Η εισβολή και η κατοχή.  Αλλά και η λαθροβίωση της ανωμαλίας.  Η 

παρεμπόδιση του Μακάριου να γυρίσει. Η συνέχιση της καταδίωξης των 

δημοκρατικών πολιτών.  Οι συλλήψεις και οι δολοφονίες.  Ο ∆ώρος Λοΐζου 
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δολοφονήθηκε κατά την απόπειρα δολοφονίας του Βάσου Λυσσαρίδη εβδομάδες 

μετά την τουρκική εισβολή· τόσο το μέγεθος της απίστευτης προδοσίας. 

  Είκοσι εννέα χρόνια μετά και η εθνική λαϊκή ενότητα είναι απολύτως αναγκαία 

για την εθνική επιβίωση.  Όμως η ενότητα δε σημαίνει ιστορική αμνησία, παραχάραξη 

της αλήθειας και πλαστογράφηση των γεγονότων.  Τα ιστορικά διδάγματα που 

οφείλουμε όλοι να αντλούμε από το χθες είναι η πυξίδα για την πορεία του σήμερα 

και του αύριο.  Η πορεία ενός λαού είναι πάντοτε ανάλογη με την καθαρότητα και το 

βάθος της μνήμης του.  Από αυτήν αντλεί γνώση για τα επιτεύγματα ή τα σφάλματα 

του παρελθόντος, απ’ αυτήν και τις αρχές που πρέπει να προσδιορίζουν την 

αποστολή του μέσα στο χρόνο. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η καταδίκη της προδοσίας του πραξικοπήματος και του εγκλήματος της 

εισβολής δεν πρέπει να λειτουργεί ως μουσειακή αναφορά και ως εκπλήρωση ενός 

τελετουργικού χρέους. Ούτε ως μια πράξη υπόμνησης της μαρτυρικής αγωνιστικής 

πορείας ενός λαού που διά πυρός και σιδήρου συνεχίζει ακόμα τον αγώνα για τη 

φυσική και εθνική του επιβίωση. 

 Επετειακές εκδηλώσεις όπως η σημερινή πρέπει να έχουν ως στόχο, πέρα από 

την απόδοση τιμής και ευγνωμοσύνης στους ήρωες μάρτυρες του λαού μας, να 

χρησιμεύουν για την άντληση διδαγμάτων, για τη συνέχιση και την καταξίωση ενός 

αγώνα που δεν έχει ακόμα δικαιωθεί. 

 Είκοσι εννέα χρόνια μετά την προδοσία και το έγκλημα και η Κύπρος βρίσκεται 

σε ένα νέο πολιτικό περιβάλλον.  Η ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση δημιουργεί νέα 

δεδομένα και γεννά ελπίδες και προσδοκίες στο λαό μας. Το νέο ευρωπαϊκό 

περιβάλλον θέτει την Τουρκία προ των ευθυνών της.  Η τουρκική κατοχή τμήματος 
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μιας ευρωπαϊκής χώρας, όπως είναι η Κύπρος, συγκρούεται με τη στρατηγική της 

Τουρκίας για τη διαμόρφωση ενός ευρωπαϊκού μέλλοντος. 

 Κάτω από το βάρος αυτής της πραγματικότητας, της μαζικής εξέγερσης των 

Τουρκοκυπρίων και της καταδίκης από το Συμβούλιο Ασφαλείας της τουρκικής 

στάσης Ντενκτάς και Άγκυρα προχώρησαν στο να άρουν μερικώς και υπό τους 

γνωστούς απαράδεκτους όρους τα περιοριστικά μέτρα διακίνησης. 

 Ανεξάρτητα από τα πραγματικά κίνητρα και τις προθέσεις αυτού του μέτρου, 

είναι φανερό ότι οι χιλιάδες των Τουρκοκυπρίων και των Ελληνοκυπρίων που 

διακινήθηκαν και διακινούνται ένθεν και ένθεν της κατοχικής γραμμής έχουν 

κονιορτοποιήσει το επιχείρημα του Ντενκτάς περί του αδυνάτου της συμβίωσης 

Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων.  Θέλουμε όμως να το τονίσουμε με τον πιο 

έντονο τρόπο:  ∆εν πρέπει να επιτραπεί ο αποπροσανατολισμός της διεθνούς 

κοινότητας από τις συμπεριφορές του Ντενκτάς και της Άγκυρας.  Ο στόχος του 

κατοχικού ηγέτη είναι να δώσει την πλαστή εικόνα ότι η παρούσα κατάσταση 

πραγμάτων, δηλαδή ο διαχωρισμός με δυνατότητα επικοινωνίας υπό όρους, μπορεί 

να αποτελέσει τη λύση του κυπριακού προβλήματος, όπως και το πρόσφατο 

πυροτέχνημα για επαναφορά των λεγόμενων Μέτρων Οικοδόμησης Εμπιστοσύνης.  

Αυτή η δόλια προσπάθεια πρέπει να αντιμετωπιστεί αποτελεσματικά σε διεθνές και 

ευρωπαϊκό επίπεδο.  Να αποκαλυφθεί η δολιότητα των τουρκικών μεθοδεύσεων για 

κατατεμαχισμό του Κυπριακού και μετατροπή του σε δήθεν ζήτημα Μέτρων 

Οικοδόμησης Εμπιστοσύνης. 

 Ταυτόχρονα, πρέπει να τονίσουμε ότι ούτε τα μέτρα στήριξης των 

Τουρκοκυπρίων, που έχει εξαγγείλει η Κυπριακή ∆ημοκρατία, ούτε τα μέτρα της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης προς την ίδια κατεύθυνση μπορούν να είναι υποκατάστατο της 

λύσης.  Το ζητούμενο είναι η συνολική, ολοκληρωμένη λύση του Κυπριακού, που θα 
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επιτρέψει και στους Τουρκοκύπριους συμπατριώτες μας να μετάσχουν δημιουργικά 

και ισότιμα στο ευρωπαϊκό γίγνεσθαι.  Η δική μας πλευρά τονίζει σε κάθε ευκαιρία 

την ετοιμότητά της για συνομιλίες, όταν ο γενικός γραμματέας κρίνει ότι υπάρχουν οι 

αναγκαίες προϋποθέσεις. Τονίζοντας, ιδιαίτερα μετά τις 16 Απριλίου 2003, ότι η λύση 

του Κυπριακού θα πρέπει να είναι ευρωπαϊκή. 

 Το Σχέδιο Ανάν θα πρέπει να τύχει τροποποιήσεων και αλλαγών, για να 

συνάδει με ένα δίκτυο κανόνων που ισχύουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  

Τροποποιήσεις που σχετίζονται με τις θεμελιώδεις ελευθερίες, τα ανθρώπινα 

δικαιώματα και τη λειτουργικότητα του κράτους.  Οι όποιες αποκλίσεις από το 

κοινοτικό κεκτημένο έχει αποδειχθεί από τη σχέση Ελληνοκυπρίων και 

Τουρκοκυπρίων τους τελευταίους μήνες ότι είναι εντελώς αδικαιολόγητες.  Η 

αλλοπρόσαλλη συμπεριφορά της Τουρκίας στο θέμα της καταβολής αποζημιώσεων 

στην υπόθεση της Τιτίνας Λοϊζίδου, οι προκλητικές ενέργειες στα Στροβίλια και στο 

Αιγαίο και η ευθυγράμμισή της με την πολιτική του Ντενκτάς καταδεικνύουν ότι είναι 

μια χώρα που εξακολουθεί να παράγει αναξιοπιστία και επιδρομικές συμπεριφορές. 

 Πρέπει όμως να κατανοήσει η Τουρκία ότι με αυτού του είδους τις πρακτικές 

απομακρύνεται από κάθε πιθανότητα διασφάλισης ενός ευρωπαϊκού μέλλοντος.  

Όσο συνεχίζεται αυτή η πολιτική της αδιαλλαξίας και των επιδρομικών 

συμπεριφορών, ο αγώνας του λαού μας για τερματισμό της κατοχής και διασφάλιση 

των απαράγραπτων δικαίων του θα αποτελεί κορυφαία προτεραιότητα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Για άλλη μια φορά καταδικάζουμε την προδοσία και το έγκλημα.  Μνημονεύουμε 

και τιμούμε τους ηρωικούς νεκρούς μας.  Ξαναδίνουμε περιεχόμενο στη θυσία τους 

και επαναπροσδιορίζουμε το δικό μας καθήκον, ότι με γνώση της ιστορικής αλήθειας 

και με επίγνωση του χρέους θα συνεχίσουμε τον αγώνα για ελευθερία και δικαίωση 
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μαζί με τους Τουρκοκύπριους συμπατριώτες μας για την οικοδόμηση της κοινής 

πατρίδας μέσα στην κοινή ευρωπαϊκή οικογένεια. 

 Το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, που στάθηκε στην πρώτη γραμμή της 

αντίστασης και έδωσε μάρτυρες και ήρωες για την προάσπιση της δημοκρατίας και 

της ελευθερίας, απευθύνει μήνυμα αγωνιστικής συστράτευσης και εθνικής ομοψυχίας 

για την ευόδωση του αγώνα για τη σωτηρία της Κύπρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλώ στο βήμα τον κ. Χρίστο Κληρίδη εκ μέρους των Νέων Οριζόντων. 

ΧΡ. ΚΛΗΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, κύριε Πρόεδρε της Βουλής των 

Αντιπροσώπων, κυρία και κύριοι υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, αγαπητοί φίλοι, 

 Όλοι μας -αλλά το πιο σημαντικό, η ιστορία- έχουμε καταδικάσει το ιουλιανό 

πραξικόπημα του 1974.  Το πραξικόπημα αυτό έδωσε, δυστυχώς, το πρόσχημα στην 

Τουρκία να εισβάλει στην Κύπρο, δήθεν για την αποκατάσταση της συνταγματικής 

τάξης.  ∆υστυχώς, η Τουρκία τότε εκμεταλλεύτηκε τις διεθνείς συγκυρίες και εισέβαλε 

στην Κύπρο όπου και παράνομα παραμένει ως εισβολέας, διατηρώντας κατοχική 

δύναμη και εποίκους.  Ενθυμούμαι τότε την Ευρωπαϊκή Οικονομική Κοινότητα (ΕΟΚ) 

να ασχολείται πρωτίστως με την τιμή του βουτύρου και τις λίμνες οίνου (wine lakes), 

που ήταν στις προτεραιότητές της.  Τις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής να μαστίζονται 

από το σκάνδαλο Watergate και τους Κίσσιγκερ και Σλέσιγκερ να έχουν αναλάβει 

καθοριστικό ρόλο για τις τύχες αυτού του τόπου.  Η Αγγλία μαστιζόταν από τις 

απεργίες των συνδικάτων και η Ελλάδα ήταν χουντοκρατούμενη.  Η άλλη 

υπερδύναμη, η Σοβιετική Ένωση, καλλιεργούσε την ύφεση και τη διατήρηση των 

ζωνών επιρροής. 
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 Σ’  αυτό το πρόσφορο έδαφος οι Τούρκοι άρπαξαν την ευκαιρία από το άφρον 

πραξικόπημα που περίμεναν για χρόνια για υλοποίηση των σχεδίων τους.  Ναι, η 

ιστορία καταδίκασε και καταδικάζει και θα καταδικάζει το πραξικόπημα και την 

εισβολή.  Τις μέρες όμως τούτες ηχεί στη σκέψη μας το υπέρτατο αξίωμα ότι η 

δικαιοσύνη πρέπει πάντοτε να μετριάζεται με έλεος. 

 Σήμερα, Ιούλιος του 2003, είμαστε περήφανοι, γιατί ομόφωνα όλοι μας χθες 

επικυρώσαμε πανηγυρικά τη διεύρυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης και την ένταξη της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην ευρύτερη ευρωπαϊκή οικογένεια.  Είμαστε ευτυχείς 

σήμερα και περήφανοι, γιατί η δημοκρατία έχει εμπεδωθεί στη χώρα μας.  Παρ’  όλες 

τις ατέλειες και κενά, παρ’  όλα τα ελλείμματα, ο σεβασμός των ανθρώπινων 

δικαιωμάτων και η λειτουργία των δημοκρατικών θεσμών θεωρούνται απ’  όλους ως 

ο υπέρτατος νόμος και το υπέρτατο καθήκον. 

 ∆υστυχώς, η Τουρκία εξακολουθεί να θεωρεί την Κύπρο και το Αιγαίο ως 

τεράστιας γεωστρατηγικής σημασίας για τα εθνικά συμφέροντά της, τα οποία με 

φασίζουσα νοοτροπία χαρακτηρίζει ζωτικής σημασίας.  Έκδηλα η Τουρκία δεν είναι 

έτοιμη να αναγνωρίσει ότι στην ευρωπαϊκή οικογένεια τέτοιου είδους νοοτροπίες δεν 

έχουν τόπο και πέραση και ότι θα πρέπει να περιοριστεί επιτέλους εντός των διεθνώς 

αναγνωρισμένων συνόρων της· και αν θα ενταχθεί ποτέ στην Ευρωπαϊκή Ένωση, 

είναι με αυτή την προϋπόθεση και ότι θα εκδημοκρατιστεί πλήρως, με το στρατό να 

περιορίζεται στους στρατώνες του. 

 Η Τουρκία και ο Ντενκτάς θα προσπαθήσουν, με κορύφωση το φθινόπωρο του 

2004 και για σκοπούς εσωτερικής κατανάλωσης, που σχετίζονται με τις 

ψευδοεκλογές του ∆εκεμβρίου του 2004, αλλά και για σκοπούς εντυπώσεων στη 

διεθνή σκακιέρα, να προβούν σε περαιτέρω κινήσεις εντυπωσιασμού και δήθεν 

καλής θέλησης.  Ακόμη και σε διάλογο θα δηλώσουν ότι είναι έτοιμοι να μπουν και να 
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συζητήσουν πτυχές του Σχεδίου Ανάν, τις οποίες μονομερώς και επιλεκτικά θα 

υιοθετήσουν.  ∆υστυχώς όμως, ο στόχος τους παραμένει η αναγνώριση των δύο 

λαών και των δύο κρατών και ενόσω βεβαίως εξακολουθεί αυτή η πολιτική, δε θα 

υπάρξει λύση του Κυπριακού. 

 Έχουμε την άποψη ότι η ένταξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση ανοίγει νέες προοπτικές, τις οποίες πρέπει να αξιοποιήσουμε, αφού 

μελετήσουμε και χαράξουμε μια κοινή με την Ελλάδα αλλά και την Ευρωπαϊκή 

Ένωση στρατηγική, που θα οδηγήσει στη σωστή και δίκαιη λύση του κυπριακού 

προβλήματος, στη βάση του ευρωπαϊκού κεκτημένου και των ανθρώπινων  

δικαιωμάτων.  Αυτή είναι και η υπόσχεση και το χρέος μας σε όλους τους νεκρούς 

που αγωνίστηκαν και έπεσαν μαχόμενοι για την προάσπιση της πατρίδας τους και 

τους οποίους σήμερα τιμούμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Το λόγο έχει η κ. Ανδρούλα Βασιλείου εκ μέρους των Ενωμένων ∆ημοκρατών. 

Α. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, κυρία και κύριοι 

υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μιλούμε και φέτος στην καθιερωμένη αυτή ειδική συνεδρία της Βουλής για το 

εγκληματικό πραξικόπημα και την τουρκική εισβολή.  Τιμούμε τη μνήμη όσων 

αντιστάθηκαν στο πραξικόπημα και στην εισβολή.  Τιμούμε τη μνήμη των θυμάτων, 

όλων των θυμάτων της κυπριακής τραγωδίας, που δεν ήταν ένα στιγμιαίο έγκλημα, 

αλλά φέρει το σπέρμα τραγικών λαθών, παραλείψεων και συνωμοσιών δεκαετιών.  
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Είναι τραγωδία πραγματικά που στη σύντομη ιστορία του κυπριακού κράτους έχουμε 

περισσότερες μαύρες επετείους παρά εορταστικές. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κάθε χρόνο τέτοιες μέρες στρέφουμε το βλέμμα πίσω.  Μιλούμε για το 

παρελθόν.  Και προβάλλει ξανά το αμείλικτο ερώτημα:  Θα μπορέσουμε να 

υπερβούμε το παρελθόν και να οδηγήσουμε τον τόπο στο δρόμο της επανένωσης, 

της ειρήνης και της ασφάλειας;  Θα μπορέσουμε, αν πήραμε τα σκληρά μαθήματα 

της ιστορίας που οδήγησαν στη 15η και 20ή Ιουλίου 1974:  Ότι δηλαδή στις 

ανθρώπινες κοινωνίες οι σκοποί δεν αγιάζουν τα μέσα.  Ότι η πατριδοκαπηλία και οι 

πατριωτικές κορώνες δεν έχουν σχέση με τον πατριωτισμό και τα συμφέροντα του 

τόπου. 

 Πήραμε τα μαθήματα και κάνουμε τώρα ένα μεγάλο βήμα, για να υπερβούμε το 

παρελθόν, με την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Θα ενταχθούμε στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση όχι χάρη στα πατριωτικά συνθήματα, αλλά με την πολιτική των 

εφικτών στόχων και των θετικών πρωτοβουλιών.  Γιατί πείσαμε ότι έχουμε 

πραγματική πολιτική βούληση για λύση.  Ανταποκριθήκαμε με συνέπεια στις 

πρωτοβουλίες των Ηνωμένων Εθνών.  Γιατί η θέση και η αξιοπιστία μας στην 

Ευρώπη κρίνεται πρώτα απ’  όλα και πάνω απ’  όλα στο Κυπριακό. 

 Το 1974 μάς έχει ακόμα διδάξει πως δεν μπορούμε, χωρίς κόστος, να αγνοούμε 

ή να υποτιμούμε τον παράγοντα “Τουρκοκύπριοι”.  Τώρα, με την άνευ προηγουμένου 

επικοινωνία των δύο κοινοτήτων, είναι η ώρα να κάνουμε ένα αποφασιστικό βήμα, 

για να υπερβούμε το παρελθόν του διχασμού και της αντιπαράθεσης.  Να κτίσουμε 

την εμπιστοσύνη και τη συνεργασία, υλοποιώντας με συνέπεια τα μέτρα καλής 

θέλησης προς τους Τουρκοκυπρίους, στέλλοντας το ξεκάθαρο μήνυμα ότι δεν τους 

αντιμετωπίζουμε απλώς ως μεγαλόψυχοι ενισχυτές ούτε απλώς ως ισότιμους 
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πολίτες, αλλά τους αναγνωρίζουμε ως ισότιμους εταίρους στην οικοδόμηση του 

κοινού κράτους, της ενωμένης Κύπρου μέλους της ευρωπαϊκής οικογένειας.  Ότι με 

συνέπεια εργαζόμαστε για σύντομη λύση του Κυπριακού στα πλαίσια του 

Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και στη βάση του Σχεδίου Ανάν.   

 Αυτή είναι η υπαλλακτική επιλογή στη διχοτόμηση.  Έτσι θα υπερβούμε το 

παρελθόν της εθνικής αντιπαράθεσης.  Με αυτοπεποίθηση και με ρεαλισμό.  Αυτή 

δεν είναι η ώρα της ολιγωρίας και της παθητικής αντίστασης.  Είναι η ώρα των 

θετικών αποφάσεων και των δημιουργικών πρωτοβουλιών, για να υπερβούμε 

οριστικά το παρελθόν.  Τότε και μόνον τότε θα ησυχάσουν επιτέλους οι ψυχές των 

ηρώων μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  

 Ο κ. Ντίνος Μιχαηλίδης, πρόεδρος του Α∆ΗΚ, παρακαλώ. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, κύριε Πρόεδρε της Βουλής των 

Αντιπροσώπων, κυρία και κύριοι υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είκοσι εννέα οδυνηρά και επίπονα χρόνια από το δίδυμο έγκλημα εναντίον της 

πατρίδας μας, το άφρον πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου του 1974 και τη βάρβαρη 

τούρκικη εισβολή που ακολούθησε πέντε μέρες αργότερα.  

 Η συγκίνηση, η θλίψη, η περίσκεψη και ο πόνος αυξάνονται, καθώς η μνήμη 

μας στρέφεται στη φρίκη του οργανωμένου δίδυμου εγκλήματος που σχεδιάστηκε σε 

ξένα κέντρα μυστικών υπηρεσιών και εκτελέστηκε με την καθοδήγηση των 

συνταγματαρχών της χούντας των Αθηνών.  Η σύγκρουση των αισθημάτων τις μέρες 

εκείνες ήταν αμείλικτη και οδυνηρή για όλους μας.  Εκείνες τις ώρες δε γράφτηκε η 
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ιστορία της στιγμής, αλλά σφυρηλατήθηκε η προοπτική ενός λαού και ενός τόπου σε 

βάθος χρόνου.  

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Τιμούμε σήμερα όλους τους αγωνιστές, επώνυμους και ανώνυμους, τους ήρωες 

και τους μάρτυρες της αντίστασης, τα θύματα της τούρκικης εισβολής, τα παλικάρια 

που έπαιρναν το δρόμο της αθανασίας, δίνοντας τη ζωή τους θυσία στο βωμό της  

δημοκρατίας, της νομιμότητας και της ελευθερίας της πατρίδας μας.  Αποδίδουμε την 

οφειλόμενη τιμή στους αγνοούμενους και στις οικογένειές τους και ανανεώνουμε 

σήμερα την αυτονόητη κοινή υποχρέωση όλων μας για αδιάκοπο αγώνα για την 

εξακρίβωση της τύχης των. 

 Κύριε Πρόεδρε,   

 Το γεγονός ότι η Κύπρος παραμένει πάνω από ένα τέταρτο του αιώνα στην 

κατάσταση που την καθήλωσε ο Αττίλας αποτελεί έναν τραγικό απολογισμό που δεν 

αποβαίνει σε βάρος μόνο του κυπριακού ελληνισμού, αλλά του συνόλου των 

κατοίκων του νησιού μας, όλων ανεξαίρετα των Κυπρίων.  Είναι η έμπρακτη 

απόδειξη της κακοπιστίας και της επεκτατικής διάθεσης που επικρατεί στα 

εξτρεμιστικά κέντρα αποφάσεων της Άγκυρας και αποτελεί την πραγματική 

απάντηση του στρατιωτικού, πολιτικού και διπλωματικού κατεστημένου της Τουρκίας, 

είτε αυτό είναι το βαθύ είτε το ξέβαθο τουρκικό κράτος, στις επιταγές του διεθνούς 

δικαίου, στη διεθνή έννομη τάξη και στο ευρωπαϊκό κεκτημένο.   

 Όλα αυτά συνθέτουν σήμερα μια σκληρή πραγματικότητα.  Και το σίγουρο ότι 

δεν πρέπει να είμαστε αιθεροβάμονες.  Τα σημεία των καιρών δείχνουν ότι πρέπει να 

ανησυχούμε.  Κάθε  πρωτοβουλία του γενικού γραμματέα του Οργανισμού 

Ηνωμένων Εθνών προσκρούει στην αδιαλλαξία της τούρκικης πλευράς, με 
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αποτέλεσμα τα χρονικά περιθώρια για εξεύρεση μιας βιώσιμης λύσης να 

απομακρύνονται.  

 Η θλιβερή επέτειος βρίσκει την Κύπρο αντιμέτωπη με την ιστορική πρόκληση 

της ισότιμης συμμετοχής της στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Το νέο ευρωπαϊκό μας 

ξεκίνημα σημαίνει πολλά για το παρόν και το μέλλον του κυπριακού λαού στο σύνολό 

του.  Η Κύπρος σήμερα μπορεί να ατενίζει με περισσότερη αισιοδοξία το αύριο.  ∆εν 

είμαστε πια μια μικρή ανυπεράσπιστη χώρα στις παρυφές της Ευρώπης, αλλά ένα 

δημιουργικό κομμάτι ενός ισχυρού συνασπισμού κρατών.  

 Οι Τουρκοκύπριοι συμπατριώτες μας διαδηλώνουν πλέον την αντίθεσή τους 

προς την πολιτική της κατοχικής δύναμης και του Ντενκτάς, προς στην πολιτική της 

“μη λύσης”.  Θέλουν και ξέρουν ότι μπορούν να απολαύσουν και αυτοί τις 

δυνατότητες και τα προνόμια που προσφέρει η ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  

Τα λεγόμενα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης που προβάλλει η τούρκικη πλευρά 

δεν είναι τίποτε άλλο παρά ένα πυροτέχνημα, για να αποπροσανατολίσει και να 

δημιουργήσει εντυπώσεις και εμπλοκή στη λύση.  

 Το Α∆ΗΚ απορρίπτει κατηγορηματικά την υιοθέτηση τέτοιων μέτρων που στόχο 

έχουν τη διαιώνιση της κατοχής και την οριστική πλέον διχοτόμηση της πατρίδας μας.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στο Εθνικό Συμβούλιο, στην πολιτική ηγεσία, στα πολιτικά κόμματα πέφτει η 

μεγάλη ευθύνη για το χειρισμό του εθνικού μας προβλήματος.  Από τους χειρισμούς 

και τις αποφάσεις μας θα κριθεί το μέλλον του ελληνισμού της Κύπρου, το μέλλον της 

Κύπρου.  Τα μαθήματα από την ιστορία είναι σκληρά και δεν επιτρέπονται άλλα 

λάθη.  

 Το Α∆ΗΚ στηρίζει με υπευθυνότητα τις αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλίου και 

υποστηρίζει με σαφήνεια και επιμονή τις απαραίτητες αλλαγές που επιβάλλεται να 
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γίνουν στο Σχέδιο Ανάν για μια λύση λειτουργική και βιώσιμη.  Πιστεύουμε ότι η 

αρραγής ενότητα του κυπριακού λαού και η συνεχής στενή συνεργασία της 

κυπριακής πολιτικής ηγεσίας με όλες τις πολιτικές δυνάμεις της Ελλάδας αποτελούν 

προϋπόθεση για την ευόδωση των κοινών στόχων.  Μέσα από τη συμμετοχή μας 

στο θεσμικό οικοδόμημα της ευρωπαϊκής ενοποίησης οφείλουμε να ανταποκριθούμε 

όλοι μαζί οι κάτοικοι της Κύπρου στη νέα προοπτική που ανοίγεται μπροστά μας για 

επανένωση της πατρίδας μας, για ειρήνη, σταθερότητα, ασφάλεια και ευημερία σε 

ολόκληρη τη χώρα.   

 Ας εργαστούμε, λοιπόν, όλοι οι Κύπριοι ενωμένοι για μια καλύτερη κοινή 

πατρίδα, με πίστη στο κοινό μέλλον, υπερασπίζοντας έτσι την ιστορική αλήθεια και 

τιμώντας τη μνήμη των ηρωικών παλικαριών του ’74, των οποίων οι αγώνες και οι 

θυσίες δεν πρέπει να μείνουν χωρίς δικαίωση. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Περδίκης εκ μέρους των Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, κυρίες 

και κύριοι, 

 Οι αναφορές πικρές, οι μνήμες αξεθώριαστες και αυτός ο θυρεός με το 

περιστέρι να μας αντικρίζει με επιτίμηση.  Πόσο πικρά βιώσαμε την κατάλυση της 

δημοκρατίας, όταν η ξενοκίνητη χούντα των Αθηνών ανέτρεψε τον εκλελεγμένο 

Πρόεδρο της χώρας μας;  Πόσο αίμα χύθηκε στην άλικη γη, όταν οι ορδές του Αττίλα 

σαν ακρίδα επέπεσαν στον προδομένο μας λαό;  Και πόσο πλησιάσαμε πρόσφατα 

στην αυτοδιάλυση του κυπριακού κράτους, του κράτους για του οποίου την 
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ανεξαρτησία αγωνίστηκαν και έδωσαν τη ζωή τους οι νεκροί που τιμούμε σήμερα;  

Να μπορούσαν τάχατες να περπατούσαν μαζί μας στο σήμερα ή μήπως θα 

χρειάζονταν διαβατήριο;  Θα μπορούσαμε να τους εξηγούσαμε άραγε πειστικά τη 

διαφορά μεταξύ του κοινού κράτους και των συνιστώντων κρατών;  Θα ήταν άραγε 

δυνατό να κατανοήσουν ποτέ πως κοντέψαμε να δεχθούμε να καταργηθεί η 

Κυπριακή ∆ημοκρατία και στη θέση της διά παρθενογένεσης, λέει, να 

κατασκευαστούν οι “Ενωμένες Πολιτείες της Κύπρου”;   

 Καλά αυτοί πρόλαβαν και έφυγαν νωρίς, λούστηκαν στο αθάνατο νερό της 

ιστορίας, εμείς να δούμε πώς θα καθαρίσουμε!   

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.   

 Στο σημείο αυτό τελειώνει η σεμνή τελετή της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας.   

 Παρακαλώ να μείνουμε στις θέσεις μας να κατευοδώσουμε τον Πρόεδρο. 

(Ώρα λήξης:  12.05 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγαπίου Άγις Μαύρου Ελένη 

Αγγελίδης Ανδρέας Μιχαηλίδης Θάσος 

Αδάμου Αδάμος Μιχαηλίδης Ντίνος 

Αναστασιάδης Νίκος Νικολάου Ιωνάς 

Βαρνάβα Γιώργος Ομήρου Γιαννάκης 

Βασιλείου Ανδρούλα Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπακώστας Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαπολυβίου Ανδρέας 
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Γιάγκου Κίκης Περδίκης Γιώργος 

∆ημητρίου Παναγιώτης Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Προδρόμου Πρόδρομος 

Θωμά Γιαννάκης Σαμψών Σωτήρης 

Καράς Αντώνης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Ταραμουντάς Χριστόδουλος 

Κλεάνθους Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κληρίδης Χρίστος Τυρίμος Κυριάκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Άντρος Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυριακού Μαρία Χατζηγεωργίου Γιώργος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγεωργίου Τάκης 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηνικόλα Ντίνος 

Λυσσαρίδης Βάσος Χριστοδουλίδης ∆ώρος 

Ματσάκης Μάριος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος Χρυσοστόμου Άριστος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Καλαϊτζιάν Πετρός  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

Τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των ηρώων και των μαρτύρων της 

δημοκρατίας και της ελευθερίας και οι ομιλίες που ακολούθησαν (Πρόεδρος, Ν. 

Κατσουρίδης, Ν. Αναστασιάδης, Ν. Κλεάνθους, Γ. Ομήρου, Χρ. Κληρίδης, Α. 



 30

Βασιλείου, Ντ. Μιχαηλίδης, Γ. Περδίκης) για τις μαύρες επετείους του 

πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής. 
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